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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ) 

 Καλημέρα σας.   

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίασης της Βουλής και παρακαλώ τους έντιμους βουλευτές 
να δηλώσουν την παρουσία τους.   

 Παρακαλώ τους γραμματείς να διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  
 Εξοχότατε κύριε Πρόεδρε της Βουλής των Ελλήνων, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σας καλωσορίζω στη σημερινή συνεδρία της Βουλής στην Κύπρο με ιδιαίτερα αισθήματα χαράς και 
αληθινής αδελφικής αγάπης. 

 Η σημερινή σας επίσκεψη, η πρώτη εκτός Ελλάδας μετά την εκλογή σας και την ανάληψη των υψηλών 
σας καθηκόντων, πέραν των ισχυρών συμβολισμών που εκπέμπει, επιβεβαιώνει και εμπράκτως για ακόμη μια 
φορά το αρραγές και συμπαγές μέτωπο Ελλάδας-Κύπρου.  Επιβεβαιώνει στην πράξη την κοινή μας 
πεποίθηση, αλλά και την ισχυρή μας βούληση για συμπόρευση και ομοψυχία σε μια περίοδο ιδιαιτέρως κρίσιμη 
για τα συμφέροντα των χωρών μας.  Σε αυτή τη δύσκολη συγκυρία η ενότητα και η αποφασιστικότητα 
αποτελούν για Ελλάδα και Κύπρο ισχυρή προωθητική δύναμη, για να υπερβούμε εμπόδια, να ξεπεράσουμε 
δυσκολίες, να αντιμετωπίσουμε με επιτυχία τις προκλήσεις των καιρών και να προχωρήσουμε αισιόδοξα προς 
ένα καλύτερο μέλλον. 

 Αγαπητέ Πρόεδρε, 

 Επιθυμώ ιδιαιτέρως να σας ευχαριστήσω για τη στήριξη και τη βοήθεια που διαχρονικά η Βουλή των 
Ελλήνων παρέχει σε κάθε προσπάθεια και πρωτοβουλία της Βουλής των Αντιπροσώπων σε διεθνές και 
ευρωπαϊκό επίπεδο για την ανάδειξη και καταδίκη της εγκληματικής συμπεριφοράς της Τουρκίας έναντι της 
Κύπρου και του λαού της.  Μιας συμπεριφοράς απάνθρωπης, βάρβαρης, ανεπίτρεπτης και καταδικαστέας, 
πέρα και έξω από κάθε κανόνα δικαίου, ηθικής και πολιτισμού.  Μιας συμπεριφοράς που στηρίζεται 
αποκλειστικά και μόνο στο πρωτόγονο και αιματοβαμμένο δίκαιο του ισχυρού, εκτός πλαισίου και κανόνων 
διεθνούς δικαίου, καθώς και σε πλήρη αντίθεση με τις οικουμενικά αποδεκτές αρχές και αξίες του ανθρώπινου 
πολιτισμού. 

 Φίλε Πρόεδρε,  
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 Η συνεργασία της Βουλής των Αντιπροσώπων με τη Βουλή των Ελλήνων τα τελευταία χρόνια έχει 
εισέλθει σε μια νέα και ακόμα πιο δημιουργική περίοδο.  Η συνεργασία μας στο πεδίο της ανάδειξης των 
ιστορικών αρχείων και μαρτυριών 

 

 έφερε στο φως και στη δημόσια σφαίρα τον Φάκελο της Κύπρου, που η Βουλή των Ελλήνων κρατούσε για 
χρόνια στο αρχείο της.  Η ψηφιακή επεξεργασία και αποτύπωση, καθώς και η έντυπη έκδοση του Φακέλου της 
Κύπρου θα συμβάλουν ουσιαστικά και καθοριστικά στην ιστορική έρευνα και μελέτη των γεγονότων του 1974.  
Θα αποτελέσουν ιστορική παρακαταθήκη για τις μελλοντικές γενεές, καθώς και ένα σημαντικό βήμα, για να 
φωτιστούν εναπομείνασες σκοτεινές πλευρές της κυπριακής τραγωδίας.  

 Τίποτα δεν πρέπει να μείνει κρυφό.  Οφείλουμε να πορευτούμε στον δρόμο της αλήθειας και της 
διαφάνειας.  Η πλήρης ανάδειξη και δημοσιοποίηση του ιστορικού αυτού αρχείου θα βοηθήσει ποικιλοτρόπως 
την προσπάθεια για εθνική αυτογνωσία και θα συμβάλει ουσιαστικά στην απαραίτητη αυτοκριτική, προκειμένου 
να αποφευχθούν στο μέλλον λάθη που θα πληγώσουν το έθνος, την πατρίδα και τον λαό μας.  Όπως 
συμφωνήσαμε και στις κατ’ ιδίαν συνομιλίες μας, το έργο αυτό πρέπει να συνεχισθεί με ακόμα πιο εντατικούς 
ρυθμούς, ώστε το ταχύτερο δυνατόν να δουν το φως της δημοσιότητας ακόμα περισσότερα στοιχεία, ακόμα 
περισσότερες αλήθειες. 

 Αγαπητέ Πρόεδρε, 

 Ελλάδα και Κύπρος αποτελούν κράτη που τηρούν και σέβονται το διεθνές δίκαιο, τα δικαιώματα του 
ανθρώπου, τις αρχές και τις αξίες του ευρωπαϊκού πολιτισμού που αποτελούν άλλωστε και τα θεμέλια του 
κοινού μας ευρωπαϊκού σπιτιού. Συμμεριζόμαστε τις ίδιες αξίες για ελευθερία, δημοκρατία, ειρηνική επίλυση 
των διαφορών και σεβασμό του διεθνούς και ευρωπαϊκού δικαίου.  Γι’ αυτό και παραμένουμε σταθερά 
προσηλωμένοι στον στόχο της δίκαιης, λειτουργικής και βιώσιμης λύσης του Κυπριακού.   

 Δυστυχώς όμως, απέναντί μας έχουμε την Τουρκία.  Δε θέλουμε και δεν επιζητούμε να διευθετήσουμε 
το εθνικό μας θέμα συμμετέχοντας σε πονηρά ανατολίτικα παζάρια.  Είμαστε διατεθειμένοι να εισέλθουμε σε 
συνομιλίες.  Συνομιλίες όμως όπου η άλλη πλευρά δε θα προσέρχεται με νέο-οθωμανικές προσεγγίσεις. 

 Επιζητούμε τα αυτονόητα που ισχύουν για όλα τα κράτη-μέλη του ΟΗΕ και πηγάζουν από τον 
Καταστατικό Χάρτη του ΟΗΕ, αλλά και από τις πρόνοιες του διεθνούς και ευρωπαϊκού δικαίου, όλα αυτά που 
σε τελική ανάλυση θα έπρεπε να θεωρούνταν αυτονόητα και δεδομένα για τη διεθνή κοινότητα και την 
ευρωπαϊκή μας οικογένεια.  Γι’ αυτό και επιδιώκουμε λύση που δε θα νομιμοποιεί τα κατοχικά τετελεσμένα, 
αλλά θα τα καταργεί.  Λύση που δε θα ποδηγετείται, δε θα επιτηρείται και δε θα εκβιάζεται καθημερινά από τη 
λόγχη των στρατευμάτων κατοχής.  Λύση που θα τερματίζει τη στρατιωτική κατοχή και θα διασφαλίζει την 
αποχώρηση όλων των τουρκικών κατοχικών στρατευμάτων από το νησί.  Λύση που θα εξασφαλίζει τη 
συνέχεια της Κυπριακής Δημοκρατίας, τα δικαιώματα και τις βασικές ελευθερίες όλων των Κυπρίων πολιτών 
ανεξαρτήτως καταγωγής και εθνικής προέλευσης.  Λύση χωρίς αναχρονιστικές εγγυήσεις, συρματοπλέγματα, 
οδοφράγματα, διαχωριστικά τείχη και φυσικά χωρίς εποίκους.  Λύση πλήρως συμβατή με το διεθνές και 
ευρωπαϊκό δίκαιο.  Δυστυχώς όμως, τέτοια λύση δεν επιθυμεί η Τουρκία, η οποία προτάσσει τη στρατιωτική 
της δύναμη.   

 Αντιθέτως, η Τουρκία εκμεταλλεύεται στο έπακρο τους Τουρκοκυπρίους συμπατριώτες μας, τουρκοποιεί 
τα κατεχόμενα, μεταφέρει παρανόμως εποίκους, ενισχύει τα στρατεύματα κατοχής και αλλοιώνει το 
πολιτισμικό, ιστορικό και θρησκευτικό παρελθόν της περιοχής που παρανόμως κατέχει.  Έχει θέσει ως στόχο 
και προτεραιότητά της τη διαιώνιση των τετελεσμένων της εισβολής.  Γι’ αυτό άλλωστε και ποτέ μέχρι σήμερα 
δεν προσήλθε στις συνομιλίες με εποικοδομητικό πνεύμα και ειλικρινή διάθεση για εξεύρεση μιας πραγματικά 
λειτουργικής και βιώσιμης λύσης του Κυπριακού. 

 Φίλε Πρόεδρε, 

 Σε μια δύσκολη γεωπολιτικά περίοδο, σε μια περιοχή που γεννά διενέξεις και αντιπαλότητες, όπως αυτή 
της Ανατολικής Μεσογείου, Ελλάδα και Κύπρος αποτελούν νησίδες δημοκρατίας, σταθερότητας, ανάπτυξης, 
ειρήνης και ασφάλειας.  Δίνουμε μεγάλη σημασία στην ειρήνη, τη φιλία και τη συνεργασία με τα γειτονικά μας 
κράτη, με τους λαούς και τα έθνη της περιοχής μας.  Οικοδομούμε τις εξωτερικές μας σχέσεις βασιζόμενοι στην 
αλληλοκατανόηση και τον σεβασμό, στην αρχή της ισότητας, της ειρηνικής επίλυσης των διαφορών, του 
δικαίου και του αμοιβαίου οφέλους. 

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής των Ελλήνων, 

 Τα τελευταία χρόνια Ελλάδα και Κύπρος οικοδομούν με συνέπεια και συνέχεια μια σειρά από τριμερείς 
συνεργασίες με κράτη της περιοχής μας.  Συνεργασίες που εδράζονται όχι μόνο στη σύμπλευση και 
συμπόρευση των κυβερνήσεων των κρατών μας, αλλά και στη στενή συνεργασία των νομοθετικών μας 
σωμάτων, κάτι που προσδίδει σε αυτές και ευρύτερα νομιμοποιητικά, φιλολαϊκά και αναπτυξιακά 
χαρακτηριστικά. 
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 Είναι αλήθεια ότι η στενή συνεργασία, για να λειτουργήσει και να αποδώσει, θέλει χρόνο και υπομονή.  
Είναι γνωστό σε όλους μας ότι οι επιτυχημένες συνεργασίες και οι πραγματικές φιλίες δοκιμάζονται σε 
περιόδους ανάγκης και κρίσεων.  Εκεί αποδεικνύουν το πόσο χαλυβδωμένες και δυνατές είναι.  Πάντως, μέχρι 
σήμερα θεωρώ ότι βρισκόμαστε σε καλό και σωστό δρόμο.  Υπάρχουν όμως πολλά να γίνουν. 

 Αγαπητέ Πρόεδρε, 

 Ελλάδα και Κύπρος πορεύονται πλέον με μεγαλύτερη αυτοπεποίθηση προς το μέλλον, έχοντας αφήσει 
πίσω τους την οδυνηρή εμπειρία της οικονομικής κρίσης.  Ακόμη όμως και κατά τη διάρκεια αυτής της 
δραματικής εμπειρίας Ελλάδα και Κύπρος παρέμειναν ενωμένες και αλληλέγγυες.  Οι διμερείς μας σχέσεις είναι 
τόσο στενές και δοκιμασμένες, που είναι μάλλον αδόκιμο να μιλάμε για περαιτέρω βελτίωση και σύσφιξη των 
σχέσεών μας.  

 Μπορούμε όμως να μιλήσουμε για ακόμα πιο απτά αποτελέσματα, για περισσότερα παραδοτέα και 
παραγόμενα έργα στην οικονομία, το εμπόριο, τη ναυτιλία, τον τουρισμό, την άμυνα, την ασφάλεια και την 
ευρωπαϊκή ολοκλήρωση.  Μπορούμε μαζί να ασχοληθούμε και να αναλάβουμε πρωτοβουλίες σε όλα τα 
σημαντικά προβλήματα που αντιμετωπίζει σήμερα η ανθρωπότητα, όπως η κλιματική αλλαγή, οι 
ανθρωπιστικές κρίσεις, η πολιτική προστασία και η διαχείριση κρίσεων και καταστροφών, το κυβερνοέγκλημα, 
η πειρατεία κ.λπ.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Με αυτές τις σκέψεις σάς συγχαίρω θερμά γι’ ακόμη μια φορά για την εκλογή σας στο αξίωμα του 
Προέδρου της Βουλής των Ελλήνων και σας εύχομαι κάθε επιτυχία στο δύσκολο έργο σας! 

 Εξοχότατε κύριε Πρόεδρε της Βουλής των Ελλήνων, τώρα έχετε τον λόγο.   

 Θα παρακαλέσω τον κοσμήτορα να οδηγήσει τον Πρόεδρο στο μικρόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΒΟΥΛΗΣ ΤΩΝ ΕΛΛΗΝΩΝ: 

(ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ) 

 Εξοχότατε κύριε Πρόεδρε της Κυπριακής Δημοκρατίας, 

 Εξοχότατε κύριε Πρόεδρε της Βουλής των Αντιπροσώπων, 

 Αξιότιμοι κύριοι και κυρίες βουλευτές,  

 Αποτελεί ιδιαίτερη χαρά και τιμή να βρίσκομαι σήμερα στην Κύπρο με την ιδιότητά μου ως Προέδρου της 
Βουλής των Ελλήνων και να απευθύνομαι σε εσάς από το ιστορικό αυτό βήμα της Βουλής των Αντιπροσώπων 
της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

 Η παρουσία μου εδώ σήμερα διατρανώνει την αταλάντευτη συστράτευση και τον διαρκή και στενό 
συντονισμό των δύο κοινοβουλίων, Ελλάδος και Κύπρου, στην κοινή μας προσπάθεια για την επίλυση του 
κυπριακού ζητήματος.  Η συμπόρευση αυτή αποτελεί το καλύτερο όπλο στον αγώνα μας για μια δίκαιη, 
βιώσιμη, αλλά και λειτουργική λύση.  Μία λύση η οποία θα λύνει τα προβλήματα, χωρίς να αναφύονται 
καινούρια.  Οι σχετικές Αποφάσεις του Συμβουλίου Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών αποτελούν την πυξίδα 
μας.  Προσδιορίζουν το πλαίσιο της λύσης η οποία πρέπει να διασφαλίζει την εφαρμογή του ευρωπαϊκού 
κεκτημένου σε ολόκληρη την κυπριακή επικράτεια. 

 Έχουμε καταστήσει σαφή σε όλους τους εμπλεκομένους την κοινή μας θέση ότι δε νοείται λύση χωρίς 
την πλήρη κατάργηση, όπως είπατε, κύριε Πρόεδρε, των εγγυήσεων, του επεμβατικού δικαιώματος και την 
αποχώρηση των κατοχικών στρατευμάτων.  Σταθερός, χωρίς να είναι μάταιος, σταθερός στόχος των 
προσπαθειών μας, προφανής πλέον σε ολόκληρη τη διεθνή κοινότητα είναι η αποκατάσταση της 
ανεξαρτησίας, κυριαρχίας και εδαφικής ακεραιότητας της Κυπριακής Δημοκρατίας με μία διεθνή 
προσωπικότητα και μία ιθαγένεια, χωρίς συστήματα εγγυήσεων που μας γυρίζουν σε εποχές που έχουν 
παρέλθει ανεπιστρεπτί. 

 Η σημασία αυτής της συμπόρευσης, αυτής της ταύτισης είναι μεγάλη, ιδίως αν αναλογιστεί κανείς από 
παλαιότερα επιπτώσεις δυσαρμονιών μεταξύ των χωρών μας, αλλά ιδιαίτερα αν αναλογιστεί κανείς πως οι 
υπόλοιποι παράγοντες από τους οποίους εξαρτάται η ποθητή επίλυση παραμένουν απολύτως ή εντόνως εκτός 
του δικού μας ελέγχου.  Δεν είναι συνεπώς η συμπόρευση ένα εύκολο λεκτικό καταφύγιο ενός αμήχανου 
ομιλητή που πρέπει να εκστομίσει μια συμπαθητική προτροπή για το χρέος των δύο χωρών.  Είναι βαθιά 
πολιτική και διπλωματική ανάγκη.  Το Κυπριακό έχει ήδη ιστορία και οι εξωγενείς από εμάς παράγοντες που το 
επηρέασαν έχουν ήδη ιστορικά καταγραφεί και ζυγιστεί ως διαμορφώσαντες τη σημερινή από πάσης πλευράς 
απαράδεκτη κατάσταση.  Η πεισματικά μυωπική πολιτική της Μεγάλης Βρετανίας στο ξεκίνημα του αγώνα, 
στην κρίσιμη δεκαετία του '50, έφερε το Κυπριακό σε σημείο βρασμού και παράλληλα ευνόησε τη διόγκωση του 
τουρκικού παράγοντα.  Ο τουρκικός επεκτατισμός καταπάτησε κάθε έννοια διεθνούς τάξης και οδήγησε σε 
χρήση ωμής βίας και σε απειλή κατά της ειρήνης.  Η ασυνέπεια άλλων μεγάλων δυνάμεων κλόνισε την 
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αξιοπιστία των διακηρύξεων περί δημοκρατίας, διεθνούς δικαίου και ελευθερίας και ο λεγόμενος «Τρίτος 
Κόσμος», καθώς και τα Hνωμένα Έθνη, όπου με τις ψήφους τους κυριαρχούν οι Αδέσμευτοι, έδειξαν την 
αδυναμία τους να εφαρμόσουν στην πράξη τις αρχές του Χάρτου. 

 Δεν ελέγχουμε προφανώς και τη γεωγραφία.  Γιατί αποδεικνύεται πως η γεωγραφία μπορεί να 
διαμορφώσει όχι μόνο την ιστορία, αλλά και το πεπρωμένο, όπως έγραψε πρόσφατα διεθνής κριτική βιβλίου 
για την ενδιαφέρουσα έκδοση με τίτλο «Αιχμάλωτοι της γεωγραφίας» του περίφημου διεθνούς διπλωματικού 
συντάκτη Τιμ Μάρσαλ.   

 Να όμως πώς περιγράφει ένας διακεκριμένος Γάλλος διανοητής και φιλέλληνας, ο Μωρίς Ντρυόν, την 
Κύπρο:  «Ακίνητο πλοίο, αγκυροβολημένο μέσα στον κόλπο που σχηματίζουν οι τρεις ήπειροι του παλαιού 
κόσμου, η Κύπρος είναι ο πρώτος σκοπός, η πρώτη έλξη, το πρώτο καταφύγιο των αρχαίων ναυτικών που 
έριχναν στα κύματα τα όνειρά τους για περιπέτειες και τις ελπίδες τους για εμπόριο.  Είναι όμως το πρώτο 
βήμα για τις μικρές χώρες, οι οποίες, ευρισκόμενες στις ακτές της Ασίας, της Αφρικής και της Ευρώπης, 
επιζητούν να επεκταθούν, για τις πόλεις που θέλουν να γίνουν βασίλεια, για τα βασίλεια που θέλουν να γίνουν 
αυτοκρατορίες και που βλέπουν στη θάλασσα το μέλλον της δυνάμεώς των.  Οι Αιγύπτιοι επιθυμούν να 
ασφαλίσουν το μέλλον της θαλάσσης όπου εκβάλλει ο Νείλος.  Χρειάζονται την Κύπρο.  Η Μινωική Κρήτη 
οργανώνει τη θαλασσοκρατορία της.  Χρειάζεται την Κύπρο.  Όταν οι Φοίνικες θα πάνε να ιδρύσουν την 
Καρχηδόνα, θα περάσουν αναγκαστικά από την Κύπρο.  Όταν οι Αχαιοί και γενικότερα οι Έλληνες θα 
επιδοθούν στην αποικιακή πολιτική και θα σπείρουν παντού πόλεις και πρακτορεία, θα είναι αναγκασμένοι να 
δημιουργήσουν στήριγμα στην Κύπρο.  Όλοι με τη σειρά τους, ανάλογα με τις περιστάσεις τις ιστορικές, θα 
θελήσουν να την κυριεύσουν ή να εξασφαλίσουν την εύνοιά της…  Όλοι λοιπόν εποφθαλμιούν την Κύπρο τη 
μοναδική».  Για να συμπληρώσει ο Ντρυόν αυτό που μόλις περιέγραψε:  Η αξία της Κύπρου, η βαρύτητα, η 
σημασία της, έγινε ταυτόχρονα και αιτία της πικρής της μοίρας. 

 Δεν μπορούμε τέλος να μετατρέψουμε στη διεθνή σκηνή το μέγεθος του δικαίου σε δύναμη του δικαίου.  
Και, αν ο ΟΗΕ εγκυμονεί ακόμη ελπίδες και αν στόχος σήμερα είναι ο γενικός γραμματέας του να συγκαλέσει 
μια νέα σύνοδο για την Κύπρο, αυτός ο ίδιος ο ΟΗΕ, που απέφυγε μεν να καταστεί όπως ακριβώς η Κοινωνία 
των Εθνών του Μεσοπολέμου, ευγενής προβολή του ρομαντισμού από τη φιλολογία του 19ου αιώνος στην 
πολιτική του 20ού αιώνος, δεν έχει ωστόσο αυτός ο ΟΗΕ παρά πεπερασμένες δυνατότητες και πάντως ακόμη 
το μέγεθος του δικαίου δε μεταφράζεται από την οργανωμένη έκφραση της διεθνούς κοινότητας σε δύναμη 
δικαίου. 

 Η περιφρόνηση τέλος του διεθνούς δικαίου από την Τουρκία συνιστά πεπατημένη και όχι κατ’ εξαίρεση 
διεθνή πρακτική της.  Στις 17 Φεβρουαρίου του '41 φέρ’ ειπείν, δυο μήνες πριν από τη γερμανοβουλγαρική 
εισβολή στην Ελλάδα, η Άγκυρα υπέγραφε τη δήλωση τουρκοβουλγαρικής φιλίας, που παραβίαζε 
απροσχημάτιστα το Βαλκανικό Σύμφωνο Συνεννόησης του 1934.  Η Τουρκία αθέτησε επίσης τη 
βρετανοτουρκική δήλωση αμοιβαίας αρωγής του 1939 για αμοιβαία σύμπραξη, ενώ παράδειγμα ακόμη πιο 
έκδηλης παραβίασης από την πλευρά της Τουρκίας στάθηκε η αθέτηση των υποχρεώσεων που απέρρεαν από 
τις Συμφωνίες Ζυρίχης και Λονδίνου του 1959, οι οποίες ρητά απαγόρευαν τη διχοτόμηση του νησιού.  Να γιατί 
η συμπόρευση δεν είναι απλώς και καθόλου ένα εύκολο λεκτικό καταφύγιο, αλλά βαθύτατη πολιτική και 
διπλωματική ανάγκη σύσσωμος ο ελληνισμός να δράσει συντονισμένα, ώστε να υπάρξει επανέναρξη των 
διαπραγματεύσεων και περαιτέρω ενίσχυση διεθνώς των ερεισμάτων της Κύπρου. 

 Για την Ελλάδα ο τερματισμός της τουρκικής κατοχής παραμένει σταθερά το κορυφαίο της μέλημα και η 
απόλυτη σταθερή στρατηγική επιδίωξη της εξωτερικής της πολιτικής.  Είναι ενθαρρυντικό ότι η εντεινόμενη 
τουρκική προκλητικότητα, που παραβιάζει κατάφωρα τα κυριαρχικά δικαιώματα της Κυπριακής Δημοκρατίας, 
δεν συναντά μόνο αντίδραση προερχόμενη από την άριστη συνεργασία Ελλάδος και Κύπρου.  Συναντά 
αντίδραση η οποία αφορά την ίδια την Ευρωπαϊκή Ένωση, γιατί η τουρκική παρανομία και προκλητικότητα 
πλήττει και την ίδια την ενεργειακή πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης ως προς την αδήριτη ανάγκη να 
διαφοροποιήσει τις πηγές πολύτιμης ενέργειας στη λεκάνη της Ανατολικής Μεσογείου. 

 Η συσπείρωση συνεπώς της πολιτειακής και πολιτικής ηγεσίας της Ελλάδος, αλλά και ολόκληρου του 
ελληνικού λαού στο πλευρό της δοκιμαζόμενης Κύπρου είναι και θα συνεχίσει να είναι πάνδημη, ουσιαστική και 
αταλάντευτη.  Όλοι προσβλέπουμε, κύριοι και κυρίες βουλευτές, σε μία ελεύθερη και επανενωμένη Κύπρο, 
όπου ο λαός στο σύνολό του θα απολαμβάνει τα αγαθά που προσφέρει απλόχερα το νησί, μέσα σ’ ένα 
περιβάλλον ειρήνης και ασφάλειας.  Ωστόσο, οι διαρκείς αγώνες του κυπριακού ελληνισμού για την επίτευξη 
οριστικής διευθέτησης του Κυπριακού δεν έχουν ακόμη δικαιωθεί.    

 Κατά το τελευταίο, όπως προείπα, χρονικό διάστημα η Τουρκία, με έξαρση της προκλητικότητος και με 
παράνομες ενέργειες στην αιγιαλίτιδα ζώνη και στην ΑΟΖ της Κύπρου, για άλλη μία φορά προσβάλλει την 
κυριαρχία της και επιχειρεί να την παρεμποδίσει από την άσκηση των κυριαρχικών της δικαιωμάτων που 
στηρίζονται ακλόνητα στο εθιμικό και στο συμβατικό διεθνές δίκαιο. 

 Οι θέσεις μας είναι κοινές και σταθερές και είχαν ως αποτέλεσμα τη διεθνή αποδοκιμασία της 
παράνομης αυτής συμπεριφοράς της Τουρκίας και την ομόφωνη υιοθέτηση μέτρων σε βάρος της από το 
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Συμβούλιο Εξωτερικών Υποθέσεων της ΕΕ.  Για άλλη μια φορά θα καταστήσουμε σαφές το μήνυμα προς 
όλους τους αποδέκτες ότι δοκιμασίες, προκλήσεις και απειλές δε μας κάμπτουν, αλλά αντίθετα ενισχύουν τη 
διαρκή συνεργασία και τον συντονισμό δράσης των δύο κρατών μας.  Θα ήθελα να σας διαβεβαιώσω και από 
το βήμα αυτό ότι χρησιμοποιούμε όλα τα διαθέσιμα από το διεθνές δίκαιο ειρηνικά, δίκαια και ισχυρά μέσα, για 
να διασφαλίσουμε τα δικαιώματά μας έναντι οιουδήποτε ενεργεί κατά παράβαση της διεθνούς νομιμότητας. 

 Το άγος της συνεχιζόμενης τουρκικής κατοχής και της αρνητικής στάσης της Άγκυρας καταδεικνύεται 
ταυτόχρονα και από την απροθυμία της να συμβάλει ουσιαστικά στο εξόχως ανθρωπιστικό ζήτημα της 
διερεύνησης της τύχης των αγνοουμένων μας, Κυπρίων και Ελλαδιτών.  Πρόκειται αναμφίβολα για την πιο 
τραγική και ανθρώπινη διάσταση του κυπριακού ζητήματος. 

 Επιτρέψτε μου από τη θέση αυτή να δηλώσω δυνατά ότι η Ελλάδα επιμένει και θα επιμένει στη 
διακρίβωση της τύχης ενός εκάστου των εξ Ελλάδος και εκ Κύπρου αγνοουμένων ως ελάχιστο μέτρο 
εκδήλωσης της υποστήριξής μας στις οικογένειές τους, στις οικογένειες αυτές που εδώ και σαράντα πέντε 
χρόνια βιώνουν το δράμα να μη γνωρίζουν την τύχη αγαπημένων τους προσώπων.  Για το θέμα αυτό θα 
συνεχίσουμε να εργαζόμαστε μαζί σας όσο εντατικά μπορούμε όσο αποφασιστικά χρειαστεί, για όσο χρόνο 
απαιτηθεί. 

 Η μοίρα που ορίζει τα δύο μας κράτη είναι κοινή.  Ήδη, ετεροχρονισμένα ως προς το ξεκίνημα αλλά 
τώρα, στην πορεία, ταυτόχρονα και οι δύο χώρες διεκδικούν μερίδιο στη σταθερή ευημερία και προκοπή τους, 
μετά το ξεπέρασμα των κρίσεων που τις έπληξε, ενίσχυση των διμερών τους σχέσεων, συνέχιση της 
συνεργασίας μας για την ανάδειξη της ιστορικής αλήθειας για την κυπριακή τραγωδία του 1974 με την 
παράδοση συντομότατα, έως αρχάς Οκτωβρίου, του έβδομου και του όγδοου τόμου των σχετικών ιστορικών 
αρχείων και μαρτυριών.  Σήμερα ενώπιόν σας είμαι ευτυχής εν σχέσει με την ανεπαίσθητη συμμετοχή μου στην 
ιστορικότητα των σχέσεών μας, αλλά είμαι και έμφροντις εν σχέσει με τη συγκυρία του κυπριακού ζητήματος.  
Επικρατεί όμως τελικά το «ευτυχής», γιατί πιστεύω βαθύτατα ότι οι κοινές προσπάθειες και οι κοινοί αγώνες 
Κύπρου και Ελλάδος θα δικαιώσουν τις ελπίδες για την επανένωση της νήσου και την επιστροφή του 
κυπριακού ελληνισμού στις πατρογονικές του εστίες. 

 Με την ελπίδα και την προσμονή, τη βάσιμη, παρά τις δυσκολίες, ελπίδα και προσμονή, η πολυπόθητη 
μέρα της επανένωσης της νήσου και της επιστροφής του κυπριακού ελληνισμού στις πατρογονικές του εστίες 
να μην αργήσει περισσότερο σας υπόσχομαι εκ μέρους της Βουλής των Ελλήνων ότι θα συνεχίσουμε μαζί τον 
αγώνα μέχρι την τελική δικαίωση.  Να γιατί, ξεκινώντας την ομιλία μου, εξέφρασα πως είναι χαρά και τιμή να 
βρίσκομαι σήμερα εδώ ες γην εναλίαν Κύπρον, ου μ’ εθέσπισεν οικείν όχι ο Απόλλων αλλά η κοινή μας μοίρα.   

 Ευχαριστώ.  

(Χειροκροτήματα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εξοχότατε Πρόεδρε της Βουλής των Ελλήνων, 

 Σας ευχαριστώ. 

 Παρακαλώ τον κοσμήτορα να συνοδεύσει τον Πρόεδρο προς την έξοδο και τους συναδέλφους να 
παραμείνουν στη θέση τους για ελάχιστα λεπτά, για να συνεχίσουμε τις εργασίες της Βουλής. 

 Παρακαλώ.  

(Ώρα διακοπής:  11.40 π.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης:  11.42 π.μ.) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Παρακαλώ να ξεκινήσουμε με τα υπόλοιπα θέματα της ολομέλειας. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, προ ημερήσιας διάταξης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριε Αβέρωφ. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ετοιμάσαμε ένα προσχέδιο ψηφίσματος για την Αμμόχωστο και το τι συμβαίνει και διενεμήθη στους 
συναδέλφους.  Δε ζητούμε να κατατεθεί.  Απλώς θα μπορούσαμε όλες οι ομάδες να το μελετήσουμε και ευχή 
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μας είναι να έρθει ένα κείμενο από όλα τα κόμματα, για να στείλουμε και το δικό μας μήνυμα ως κυπριακό 
κοινοβούλιο για το τι συμβαίνει με αυτές τις απαράδεκτες ενέργειες, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι.  Όπως συμφωνήσαμε χθες και για το ψήφισμα για τις κλιματικές αλλαγές, με την 
εισήγηση του κ. Περδίκη και τη συναίνεσή του, είχαμε πει να πάει στην επόμενη ολομέλεια και να αξιοποιηθεί 
αυτός ο χρόνος για πιθανή κατάληξη σε ένα κοινό κείμενο.  Με τον ίδιο τρόπο νομίζω να χειριστούμε και αυτό 
το ψήφισμα.  Υπάρχει μια παράδοση, ακόμα και σε καιρούς δύσκολους της Βουλής… Νομίζω να συνεχίσουμε 
έτσι.  Σας παρακαλώ.  Ευχαριστώ. 

 Πρέπει να πω επίσης, κύριοι συνάδελφοι, ότι συνεχίζεται η ζωντανή μετάδοση και δεν το λέω απλώς, για 
να το γνωρίζετε.  Θέλω να πω για τους ηλεκτρονικούς υπολογιστές που έχετε στα έδρανά σας ότι είναι μόνο 
για να τους δείτε σήμερα και πρέπει να τους αφήσετε στα έδρανα, να τους πάρει πίσω η υπηρεσία και, όταν θα 
έρθουμε την επόμενη φορά, θα είναι εν πλήρη λειτουργία.  Δεν πρέπει να τους ξεκινήσετε σήμερα, γιατί δεν 
έγιναν οι διευθετήσεις και μπορεί να υπάρξει κάποιο πρόβλημα με τη μετάδοση.   

 Τονίζω επίσης ότι οι ηλεκτρονικοί αυτοί υπολογιστές είναι για χρήση δική σας και όχι των συνεργατών 
σας, για την ολομέλεια της Βουλής και για τις επιτροπές.  Έτσι, από σήμερα κάνουμε ένα μεγάλο βήμα, ακόμα 
ένα μεγάλο βήμα, ώστε να μπούμε στην ηλεκτρονική εποχή χωρίς κόλλες και χαρτιά.  Υπάρχει σχέδιο, 
εφαρμόστηκε, πολλοί το ακολουθήσατε όπως και οι συνεργάτες σας.  Υπάρχει σχέδιο επιμόρφωσης.  Να σας 
παρακαλέσω…  Διότι οι αλλαγές που γίνονται δεν είναι μόνο ο ηλεκτρονικός υπολογιστής, είναι και τα 
προγράμματα e-oasis και τα λοιπά, τα οποία νομίζω ότι είναι πολύ χρήσιμα, για όσους ξεκίνησαν να τα 
χρησιμοποιούν.  Και σας ευχαριστώ για τη συνεργασία και οποιεσδήποτε παρατηρήσεις έχετε, παρακαλώ 
όπως μετατρέπονται σε εισηγήσεις, παρά σε μεμψιμοιρία.   

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ;  Ποιος θέλει το λόγο;  Δε θα μείνουμε…  Ναι, ο κ. Μαυρίδης, μόνο για ένα λεπτό. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Πρόεδρε, ήθελα να αναφέρω με μεγάλη χαρά ότι σήμερα είναι ιστορική μέρα για τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων, διότι περνάμε σε μία νέα εποχή, όπως έχει τεθεί.  Απλά ήθελα να καλέσω όλους τους 
συναδέλφους να χρησιμοποιούν αυτή την υπηρεσία διότι είναι, όχι μόνο καλή προς το περιβάλλον, εξοικονομεί 
και πολύ χρόνο, διευκολύνει τη δουλειά μας, μπορείτε να διαβάσετε τα έγγραφα από οπουδήποτε και επίκεινται 
και βελτιώσεις στο σύστημα, ούτως ώστε να μπορούμε να καταθέτουμε και προτάσεις και τροποποιήσεις...   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Μαυρίδη… 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Επειδή φαίνεται ότι ακόμα κάποιοι δεν άρχισαν να το χρησιμοποιούν.  Δεν άρχισαν να το 
χρησιμοποιούν.  Και στις επιτροπές το χρησιμοποιούμε καθημερινά και είναι πάρα πολύ χρήσιμο. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και εγώ ευχαριστώ πάρα πού.  Δε θα υπάρχει και άλλη επιλογή, διότι δε θα έχει χαρτί.   

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι.   

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Απλώς επειδή είπε αυτά που είπε ο συνάδελφος, να πω ότι χρειαζόμαστε και καλό Wi-Fi.  Διότι, δε 
γίνεται να έχουμε συνέχεια διακοπές και να μην μπορούμε να έχουμε πρόσβαση στα έγγραφα! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είπα ότι οποιεσδήποτε παρατηρήσεις έχετε να μετατρέπονται σε εισηγήσεις, αντί σε αρνητική 
μεμψιμοιρία.  Αν δεν εκάμναμεν τίποτε, δε θα φαινόταν με wi, με fi. 
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Με αφορμή και την επίσκεψη του Προέδρου της Βουλής των Ελλήνων σάς ανακοινώνω ότι η Βουλή των 
Αντιπροσώπων θα φιλοξενήσει στις αρχές του επόμενου έτους την έκθεση που διοργανώθηκε από τη 
Βιβλιοθήκη της Βουλής των Ελλήνων «Γλωσσόpolis - Περιηγήσεις στη νέα Ελληνική». Η συγκεκριμένη έκθεση, 
που πραγματεύεται το πολύ σημαντικό θέμα της γλωσσικής επικοινωνίας, παρουσιάζει εξαιρετικό ενδιαφέρον, 
αφού, χρησιμοποιώντας τη διασύνδεση των ανθρωπιστικών επιστημών με τις νέες τεχνολογίες, αναδεικνύει 
μέσα από διαδραστικές πρακτικές τις διαφορετικές εκφάνσεις της γλώσσας μας. Κατά τη φιλοξενία της στην 
Κύπρο η έκθεση θα συμπληρωθεί με θεματικές που σχετίζονται και με την κυπριακή διάλεκτο, για να 
εμπλουτιστεί.   

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων χαιρετίζει την 12η επέτειο της Διεθνούς Ημέρας Δημοκρατίας, που 
εορτάζεται ετησίως στις 15 Σεπτεμβρίου, ύστερα από πρωτοβουλία της Διακοινοβουλευτικής Ένωσης, της 
οποίας η Βουλή των Αντιπροσώπων είναι ενεργό μέλος. Η φετινή επέτειος εντάσσεται στο πλαίσιο των 
εορτασμών των 130 χρόνων από την ίδρυση της Διακοινοβουλευτικής Ένωσης και αποτελεί ευκαιρία τα εθνικά 
κοινοβούλια να ενισχύσουν το σύνθημα της Ευρώπης, «Για τη δημοκρατία. Για όλους».  

 Το κυπριακό κοινοβούλιο, τιμώντας και φέτος τη Διεθνή Ημέρα της Δημοκρατίας, δεσμεύεται ότι θα 
συνεχίσει την έμπρακτη συνεισφορά του στην προώθηση των δημοκρατικών αρχών, αφουγκραζόμενο τα 
ζητήματα που απασχολούν τους πολίτες και προσφέροντας βήμα για αύξηση της συμμετοχικότητας, ενίσχυση 
της διαφάνειας και αντιμετώπιση των όποιων δημοκρατικών ελλειμμάτων αναφύονται. Η δημιουργία του 
θεσμού της «Παράλληλης Βουλής», καθώς και το «Σπίτι του Πολίτη», αποτελούν απτά παραδείγματα της 
υλοποίησης της δέσμευσης της Βουλής για αναβάθμιση του κοινοβουλευτισμού και των λειτουργιών του, 
καθώς και της εν γένει προώθησης της δημοκρατίας για όλους.  

 Για τις πρωτοβουλίες μας αυτές και γενικότερα για την προσήλωσή της στην προώθηση των 
δημοκρατικών θεσμών, η κυπριακή Βουλή εισέπραξε την έκφραση εκτίμησης από την Πρόεδρο της 
Διακοινοβουλευτικής Ένωσης, κ. Gabriela Cuevas Barron, κατά την εδώ πρόσφατη επίσκεψή της και ήδη 
βρισκόμαστε σε διαδικασία ενημέρωσης και άλλων κοινοβουλίων.  Θα συνεχίσουμε με συγκεκριμένες 
ενέργειες, προτάσσοντας τη λογοδοσία και τη διαφάνεια, τη συμμετοχή των πολιτών στα πολιτικά δρώμενα του 
τόπου και την προβολή των αρχών της Παγκόσμιας Διακήρυξης για τη Δημοκρατία.  

 Επίσης, κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ενημερώσω το σώμα, ότι η κ. Αννίτα Δημητρίου έχει οριστεί 
από το διοικητικό συμβούλιο του Δικτύου Γυναικών Πολιτικών Ηγετών, ως Πρέσβης του Δικτύου εκ μέρους της 
Βουλής των Αντιπροσώπων. Το Δίκτυο Γυναικών Πολιτικών Ηγετών έχει ως αποστολή του την αύξηση του 
αριθμού και της επιρροής των γυναικών στην πολιτική ηγεσία.  Συγχαίρω την κ. Δημητρίου για την ανάληψη 
αυτών των καθηκόντων. 

 Παρακαλώ τώρα την κ. Δημητρίου, τη γραμματέα, όπως διαβάσει τις αναφορές που έχουμε στη 
σημερινή συνεδρία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής, εκ μέρους του Προέδρου της Δημοκρατίας και εκπροσωπώντας την Κυπριακή 
Δημοκρατία, συμμετείχε στην Τελετή Μνήμης που διοργανώθηκε την 1η Σεπτεμβρίου 2019 στη Βαρσοβία, με 
την ευκαιρία της 80ής επετείου της έναρξης του Β΄ Παγκοσμίου Πολέμου. Στις εκδηλώσεις, εκπροσωπήθηκαν 
τριάντα εννέα χώρες σε επίπεδο αρχηγών κρατών και κυβερνήσεων, προέδρων κοινοβουλίων και υπουργών 
εξωτερικών. Τον κ. Συλλούρη υποδέχθηκε ο Πρόεδρος της Πολωνίας, κ. Ντούντα.  Ο Πρόεδρος της Βουλής 
υπέγραψε το βιβλίο επισκεπτών και κτύπησε την «καμπάνα της ειρήνης».  

 Ο κ. Νίκος Τορναρίτης συμμετείχε στις εργασίες συνεδρίας της Μόνιμης Επιτροπής για τον 
Προϋπολογισμό και Οικονομικό Σχεδιασμό της Ασιατικής Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης, που φιλοξένησε το 
κοινοβούλιο του Ιράκ, από 3 μέχρι 5 Σεπτεμβρίου, στη Βαγδάτη, στα πλαίσια της οποίας εκλέχθηκε 
αντιπρόεδρος της επιτροπής. Ο κ. Τορναρίτης εξέφρασε ευχαριστίες για την εμπιστοσύνη των συνέδρων προς 
την Κύπρο και τη Βουλή των Αντιπροσώπων, ως ανέκαθεν αξιόπιστο και καλόπιστο εταίρο, τονίζοντας ότι η 
Κύπρος παραμένει στη διάθεση της συνέλευσης ως γέφυρα ειρήνης, πολιτιστικής ανταλλαγής και ανάπτυξης 
των οικονομικών σχέσεων μεταξύ Ασίας και Ευρώπης.  

 Ο κ. Άριστος Δαμιανού, η κ. Ελένη Σταύρου και ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας, συμμετείχαν στη 15η 
Διακοινοβουλευτική Διάσκεψη για την Κοινή Εξωτερική Πολιτική και Πολιτική Ασφάλειας και την Κοινή Πολιτική 
Ασφάλειας και Άμυνας, στο Ελσίνκι, από 4 μέχρι 6 Σεπτεμβρίου. 

  Σε σχετική συζήτηση, ο κ. Δαμιανού τόνισε ότι, για να υπάρξει ασφάλεια στην Ευρώπη, απαιτούνται 
ειρήνη και σταθερότητα στην ευρύτερη περιοχή, ο διάλογος ως εργαλείο εξωτερικής δράσης, αυτόνομη 
εξωτερική πολιτική της ΕΕ και ευθυγράμμιση αποφάσεων και δράσεων με τις αξίες της Ευρώπης.  
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 Σ’ ό,τι αφορά το μέλλον της Πυρηνικής Συμφωνίας με το Ιράν, η κ. Σταύρου υπογράμμισε την ανάγκη 
διατήρησης του Κοινού Ολοκληρωμένου Σχεδίου Δράσης όσο το Ιράν συνεχίζει να ανταποκρίνεται στις 
υποχρεώσεις του. Σημείωσε ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση πρέπει να συνεχίσει το γεφυροποιό της ρόλο μεταξύ Ιράν 
και ΗΠΑ και για τη διατήρηση της εμπιστοσύνης μεταξύ των υπολοίπων μερών. 

 Σε συνάντηση των αντιπροσωπιών των Μεσογειακών χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης αποφασίστηκε 
η φιλοξενία της συνάντησης στη Λευκωσία, τον Ιανουάριο 2020. 

 Ο κ. Γιώργος Τ. Γεωργίου εκπροσώπησε τη Βουλή στη Διακοινοβουλευτική Συνεδρία για το Άσυλο και 
τη Μετανάστευση, που διοργανώθηκε στο Ελσίνκι στις 8 και 9 Σεπτεμβρίου, στα πλαίσια της κοινοβουλευτικής 
διάστασης της φινλανδικής προεδρίας του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  O κ. Γεωργίου αναφέρθηκε 
στις ιδιαίτερες δυσκολίες που αντιμετωπίζει η Κύπρος στη διαχείριση της μαζικής ροής αιτητών ασύλου, λόγω 
της στάσης της Τουρκίας, ενώ υπογράμμισε ότι απαιτείται άμεσα η θέσπιση μέτρων σε επίπεδο Ευρωπαϊκής 
Ένωσης για απάμβλυνση της δυσανάλογης επιβάρυνσης ορισμένων κρατών-μελών. 

 Ο κ. Γιώργος Λουκαΐδης, τέλος, συμμετείχε σε συνεδρία της Επιτροπής Παρακολούθησης της Τήρησης 
των Υποχρεώσεων και Δεσμεύσεων των χωρών-μελών του Συμβουλίου της Ευρώπης στο Παρίσι, στις 10 
Σεπτεμβρίου 2019.  Συζητήθηκε η αξιολόγηση αριθμού χωρών-μελών όσον αφορά στην τήρηση των 
υποχρεώσεων και δεσμεύσεών τους έναντι του οργανισμού, ιδιαίτερα στους τομείς των ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων, της δημοκρατίας και του κράτους δικαίου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης που είναι η νομοθετική εργασία.  Όλες 
οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 1 και 2 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Διενέργειας Εράνων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2017», πρόταση νόμου των κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά, Ευανθίας Σάββα και 
Ειρήνης Χαραλαμπίδου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και «Ο περί 
Διενέργειας Εράνων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2017», πρόταση νόμου των κ. Γιώργου Περδίκη, 
προέδρου Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, Γιώργου Λιλλήκα, προέδρου Συμμαχίας Πολιτών και 
της κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΜΑΡΙΕΛΛΑ ΑΡΙΣΤΕΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
 Παρακαλώ. 

ΜΑΡΙΕΛΛΑ ΑΡΙΣΤΕΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αν επιτρέπεται, ζητούμε αναβολή για μια εβδομάδα, για περαιτέρω μελέτη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
 Ζητάτε αναβολή για μία εβδομάδα. 

 Υπάρχει ένσταση για την αναβολή, κύριοι συνάδελφοι; 

 Αν δεν υπάρχει ένσταση, δίνεται η αναβολή για τα δύο θέματα. 

  Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο Δεύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα 
κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με τον σχετικό κατάλογο 
που έχει διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/ 
κοινοποίηση σε 

1.  Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας 
Ανεξάρτητου Ταμείου Ανακεφαλαιοποίησης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.155-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  



 

9 

 

2.  Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας 
Μονάδας Διαχείρισης της Συμμετοχής της 
Κυπριακής Δημοκρατίας στην Ιδιοκτησιακή 
Δομή Πιστωτικών Ιδρυμάτων 
(Καταργητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.156-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

3.  Ο περί της Διευκόλυνσης της Άσκησης των 
Δικαιωμάτων των Εργαζομένων στο Πλαίσιο 
της Ελεύθερης Κυκλοφορίας των 
Εργαζομένων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.157-2019). 

Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

4.  Ο περί της Καταπολέμησης, μέσω του 
Ποινικού Δικαίου, της Απάτης εις Βάρος των 
Οικονομικών Συμφερόντων της Ευρωπαϊκής  
Ένωσης Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.158-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών  

5.  Ο περί της Αντιμετώπισης του 
Αδικαιολόγητου Γεωγραφικού Αποκλεισμού 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.159-2019). 

Υπουργό Ενέργειας, Εμπορίου 
και Βιομηχανίας  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

6.  Ο περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας της 
Σχολής Δικαστών Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.160-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών  

7.  Ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 
5) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.161-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών  

8.  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου 
Νόμος (Αρ. 1) του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.162-2019). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

9.  Ο περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου 
της Ιατρικώς Υποβοηθούμενης 
Αναπαραγωγής του 2019 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.163-2019). 

Υπουργό Υγείας  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

10.  Ο περί της Πρόληψης και της 
Καταπολέμησης της Σεξουαλικής 
Κακοποίησης, της Σεξουαλικής 
Εκμετάλλευσης Παιδιών και της Παιδικής 
Πορνογραφίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.164-2019). 

Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών  

11.  Ο περί της Μεταβίβασης των Αρμοδιοτήτων 
και Εξουσιών του Συμβουλίου Δανειστικών 
Επιτρόπων στον Γενικό Λογιστή της 
Δημοκρατίας Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.165-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

12.  Ο περί Προϋπολογισμού του Διαχειριστή 
Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου του 2018 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 1) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.166-2019). 

Υπουργό Ενέργειας, Εμπορίου 
και Βιομηχανίας  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

13.  Ο περί της Ίδρυσης Υφυπουργείου 
Καινοτομίας και Ψηφιακής Πολιτικής και 
Διορισμού Υφυπουργού παρά τω Προέδρω 
σε θέματα Καινοτομίας και Ψηφιακής 
Πολιτικής και Συναφών Θεμάτων Νόμος του 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  



 

10 

 

2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.167-2019). 

14.  Ο περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας 
Διοικητικού Δικαστηρίου Διεθνούς 
Προστασίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.168-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών  

15.  Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.169-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

16.  Οι περί Εισροών και Εκροών του Εθνικού 
Ταμείου Επενδύσεων και του Κυπριακού 
Οργανισμού Διαχείρισης Επενδύσεων και 
για Συναφή Θέματα Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.079-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

17.  Οι περί Ασφάλειας Δικτύων και Συστημάτων 
Πληροφοριών (Τέλη) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.080-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων 

18.  Οι περί Επιστημονικού Τεχνικού 
Επιμελητηρίου Κύπρου (Αιτήσεις και Τέλη) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.081-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων 

19.  Οι περί Δημιουργίας Μητρώου Αγροτών και 
Γεωργικών Εκμεταλλεύσεων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.082-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

20.  Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 
Δημόσιας Υγείας - Θέση Πρώτου 
Επιθεωρητή Εργαστηρίων Ισοτόπων 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.083-2019). 

Υπουργό Υγείας  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών  

21.  Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Λογαριασμοί του Ταμείου) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.084-2019). 

Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

22.  Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης 
Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα - Θέση 
Λογιστικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2019.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.085-2019). 

Υπουργό Ενέργειας, Εμπορίου 
και Βιομηχανίας  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών  

23.  Οι περί Αρχής Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων 
Κύπρου - Θέσεις Προϊστάμενου Τομέα - 
Λειτουργού Α΄ (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.086-2019). 

Υπουργό Υγείας  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών  

24.  Οι περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Τέλη και 
Δικαιώματα Αναφορικά με Ποντοπόρα 
Εμπορικά Κυπριακά Πλοία) Κανονισμοί του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.087-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων  

25.  Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων 
Όπλων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.069-2013). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών  

26.  Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού Υπουργό Παιδείας,   Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
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(Σχέδιο Συντάξεων και Χορηγημάτων σε 
Υπαλλήλους του Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού και Εξαρτωμένους τους) (Όμοιο 
με το Σχέδιο Συντάξεων της Κυβέρνησης) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.067-2014). 

Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Παιδείας και Πολιτισμού  

27.  Οι περί Προστασίας της Παραλίας (Άδειες 
και Δικαιώματα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.036-2015). 

Υπουργό Εσωτερικών                                                                                                                                                      Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών  

28.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, 
Αξιολόγηση και Ανέλιξη Ακαδημαϊκού 
Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.028-2016). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού  

29.  Οι περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Εκλογή, Αξιολόγηση και Ανέλιξη Διδακτικού 
Ερευνητικού Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.082-2016). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού  

30.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.051-2017). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων  

31.  Οι περί της Σύμβασης για την Προστασία 
της Μεσογείου Θάλασσας από τη Ρύπανση 
και περί Συναφών Πρωτοκόλλων (Τεχνητοί 
Ύφαλοι) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.085-2017). 

Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

32.  Οι περί Προσωπικού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου (Τροποποιητικοί) 
Γενικοί Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.086-2017). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

33.  Οι περί Συντάξεων Υπαλλήλων της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.087-2017). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

34.  Οι περί Αλιείας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.097-2017). 

Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

35.  Οι περί Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου (Σχέδιο 
Πρόωρης Εθελοντικής Αφυπηρέτησης 
Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.100-2017). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων 

36.  Οι περί Σχολής Κωφών - Θέση Διευθυντή 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.012-2018). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών  

37.  Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου (Σχολές και Τμήματα κατά Σχολή) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.018-2018). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού  

38.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Ακαδημαϊκό Προσωπικό) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.047-2018). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού  
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39.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Δίδακτρα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.057-2018). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού  

40.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Φοιτητικά 
Θέματα και Θέματα Σπουδών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.058-2018). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού  

41.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση 
Ερευνητικών Μονάδων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.070-2018). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού  

42.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Ερευνητικές Μονάδες) (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.071-2018). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού  

43.  Οι περί Δασών (Άδειες, Χρήση Δασικών 
Δρόμων και Εξαγωγή Δασικών Προϊόντων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 

(Αρ. Φακ. 23.03.055.072-2018). 

Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

44.  Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.074-2018). 

Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

45.  Οι περί του Συντονισμού των Διαδικασιών 
Σύναψης Δημοσίων Συμβάσεων στους 
Τομείς της Άμυνας και της Ασφάλειας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.098-2018). 

Γενική Λογίστρια  

εκ μέρους του Υπουργού 
Οικονομικών  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών  

46.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας (Γενικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.009-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

47.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας 
(Πειθαρχικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.010-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

48.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας 
(Προαγωγές Μελών Πυροσβεστικής εκτός 
Ειδικών Πυροσβεστών) Κανονισμοί του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.011-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

49.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας 
(Εφεδρικοί Πυροσβέστες) Κανονισμοί του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.012-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

50.  Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 
(Διαχείριση και Διάθεση/Χρήση Κοπριάς και 
άλλων Κτηνοτροφικών Αποβλήτων που 
προκύπτουν από Αγελαδοτροφικές 
Μονάδες) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.013-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος  

51.  Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των 
Ζώων (Προστασία Σκύλων και Γατών σε 
Εκτροφεία, Ξενοδοχεία, Καταφύγια και 
Υποστατικά Φύλαξης) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.021-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

52.  Οι περί της Ενιαίας Διαχείρισης Υδάτων 
(Χρήση Υδατικών Έργων για 

Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και 
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Ναυταθλητισμό με Πλωτά Μέσα) Κανονισμοί 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.027-2019). 

Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος  Φυσικών Πόρων 

53.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.037-2019).  

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και 
Έργων  

54.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της 
Εξορυκτικής Βιομηχανίας (Χρήση Βέλτιστων 
Διαθέσιμων Τεχνικών σε περιπτώσεις 
Παρουσίας Κυανίου σε Λίμνη τελμάτων και 
περί Διασπώμενου με Ασθενές Οξύ 
Κυανίου) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.038-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

55.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της 
Εξορυκτικής Βιομηχανίας (Επιθεωρήσεις) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.039-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

56.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της 
Εξορυκτικής Βιομηχανίας (Χρηματικές 
Εγγυήσεις) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.040-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

57.  Οι περί Ιατρών και Οδοντιάτρων (Συντάξεις 
και Χορηγήματα) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.041-2019). 

Υπουργό Υγείας  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Υγείας 

58.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 
(Αξιολόγηση Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.053-2019). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

59.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 
(Ταμείο Προνοίας) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.054-2019). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

60.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 
(Θέση Γενικού Διευθυντή) Κανονισμοί του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.055-2019). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

61.  Οι περί Εθνικής Φρουράς (Στρατιωτικά 
Μετάλλια) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.062-2019). 

Υπουργό Άμυνας  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Άμυνας 

62.  Οι περί Στρατού της Δημοκρατίας 
(Στρατιωτικά Μετάλλια) Κανονισμοί του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.063-2019). 

Υπουργό Άμυνας  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Άμυνας 

63.  Οι περί της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας 
(Όροι Πρόσληψης και Υπηρεσίας 
Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.064-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

64.  Οι περί Φυλακών (Γενικοί) Κανονισμοί του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.070-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

65.  Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων 
(Παιχνίδια) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.071-2019). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ενέργειας,  
Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού 
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66.  Οι περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού 
- Θέση Εκπαιδευτή (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.072-2019). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

67.  Οι περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού 
- Θέσεις Δασκάλου και Νηπιαγωγού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.073-2019). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

68.  Έκθεση του Υπουργείου Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
ημερομηνίας 29 Ιουλίου 2019, όσον αφορά 
την παραχώρηση εγκρίσεων που δόθηκαν 
από την Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων προς την Αρχή 
Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού 
Κύπρου, σύμφωνα με τις διατάξεις του 
εδαφίου (3) του άρθρου 4 του περί 
Προϋπολογισμού της Αρχής Ανάπτυξης 
Ανθρώπινου Δυναμικού Κύπρου του 2019 
Νόμου του 2019 [Νόμος αρ. 14(ΙΙ) του 
2019]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

69.  Έκθεση του Υπουργού Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, 
ημερομηνίας 14 Αυγούστου 2019, όσον 
αφορά την παραχώρηση εγκρίσεων που 
δόθηκαν από τον Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού προς 
την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου σύμφωνα με 
τις διατάξεις του εδαφίου (3) του άρθρου 4 
του περί  Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου για το έτος 2018 
Νόμου του 2018  
[Νόμος αρ. 8(ΙΙ) του 2018] -μεταφορά 
περισσεύματος άρθρων και πιστώσεων για 
την κάλυψη του  ελλείμματος άλλων 
άρθρων. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

70.  Ειδικά εντάλματα πληρωμής (αρ. 20, 21, 22, 
24, 26, 27, 28, 29  και 31) του 2019 με 
έγκριση του Υπουργού Οικονομικών, 
ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2019, σύμφωνα 
με τις πρόνοιες των Κανονισμών 14 και 15 
των περί της Δημοσιονομικής Ευθύνης και 
του Δημοσιονομικού Πλαισίου Κανονισμών 
του 2016 και των διατάξεων του άρθρου 63 
του περί της Δημοσιονομικής Ευθύνης και 
του Δημοσιονομικού Πλαισίου Νόμου του 
2014 [Νόμος αρ. 20(Ι) του 2014], καθώς και 
τις διατάξεις του εδαφίου (3) του άρθρου 4 
του περί Προϋπολογισμού του 2019 Νόμου 
του 2018 [Νόμος αρ. 59(ΙΙ) του 2018]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.001). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

71.  Ειδικά εντάλματα πληρωμής για μεταφορά 
πιστώσεων μεταξύ διαφορετικών 
οικονομικών φορέων που υπάγονται στο 
ίδιο υπουργείο με έγκριση του Υπουργού 
Οικονομικών με αρ. 8004 και 8005 του 
2019, ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2019, 
σύμφωνα με τις πρόνοιες των Κανονισμών 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  
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14 και 15 των περί της Δημοσιονομικής 
Ευθύνης και του Δημοσιονομικού Πλαισίου 
Κανονισμών του 2016 και των διατάξεων 
του άρθρου 63 του περί της Δημοσιονομικής 
Ευθύνης και του Δημοσιονομικού Πλαισίου 
Νόμου του 2014 [Νόμος αρ. 20(Ι) του 2014], 
καθώς και του εδαφίου (3) του άρθρου 4 του 
περί Προϋπολογισμού του 2019 Νόμου του 
2018 [Νόμος αρ. 59(ΙΙ) του 2018]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.004). 

72.  Ειδικά εντάλματα μεταφοράς για μεταφορά 
πιστώσεων μεταξύ ομάδων/υποομάδων του 
προϋπολογισμού κάτω από το ίδιο κεφάλαιο 
με έγκριση του προϊσταμένου του 
οικονομικού φορέα, ημερομηνίας 5 
Σεπτεμβρίου 2019, σύμφωνα με τις 
πρόνοιες των Κανονισμών 14 και 15 των 
περί της Δημοσιονομικής Ευθύνης και του 
Δημοσιονομικού Πλαισίου Κανονισμών του 
2016 και των διατάξεων του άρθρου 63 του 
περί της Δημοσιονομικής Ευθύνης και του 
Δημοσιονομικού Πλαισίου Νόμου του 2014 
[Νόμος αρ. 20(Ι) του 2014], καθώς και του 
εδαφίου (3) του άρθρου 4 του περί 
Προϋπολογισμού του 2019 Νόμου του 2018 
[Νόμος αρ. 59(ΙΙ) του 2018]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.005). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

73.  Έκθεση του Υπουργείου Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων,  
ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2019, προς τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τις 
επενδύσεις του Ταμείου Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για την περίοδο από την 1η  
Ιανουαρίου 2019 μέχρι την 30ή Ιουνίου 2019. 
(Αρ. Φακ. 11.06.001). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

        Προτάσεις νόμου Κατάθεση από  Παραπομπή σε  
1. Ο περί Πώλησης Οινοπνευματωδών Ποτών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.099-2019). 

Χαράλαμπο Θεοπέμπτου  

εκ μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών  

2. Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019.  
(Αρ. Φακ. 23.02.060.100-2019). 

Μάριο Μαυρίδη  

εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών  

3. Ο περί Προστασίας της Παραλίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.101-2019). 

Χαράλαμπο Θεοπέμπτου  

εκ μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών  

4. Ο περί του Προέδρου, των Υπουργών και 
των Βουλευτών της Κυπριακής Δημοκρατίας 
(Δήλωση και Έλεγχος Περιουσίας) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.102-2019). 

Παύλο Μυλωνά, βουλευτή του 
Δημοκρατικού Κόμματος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

5. Ο περί Κτηματομεσιτών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.103-2019). 

Παύλο Μυλωνά, βουλευτή του 
Δημοκρατικού Κόμματος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 
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6. Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.104-2019). 

Γιώργο Περδίκη  

εκ μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 

7. Ο περί Κοινόκτητων Οικοδομών και Οιονεί 
Κοινόκτητων Οικοδομών (Διαχείριση) Νόμος 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.105-2019). 

Μάριο Μαυρίδη, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Κερύνειας,  

Ελένη Μαύρου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Κερύνειας, και  

Γεώργιο Γεωργίου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 

8. Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, 
Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 4) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.106-2019). 

Ειρήνη Χαραλαμπίδου  

εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις, 

Χριστιάνα Ερωτοκρίτου εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος,  

Κωστή Ευσταθίου  

εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ 

και 

Γιώργο Περδίκη  

εκ μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών  

9. Ο περί της Εικοστής Τρίτης Τροποποίησης 
του Συντάγματος Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.107-2019). 

Γιώργο Περδίκη, πρόεδρο 
Κινήματος Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

10. Ο περί της Λειτουργίας και του Ελέγχου 
Καζίνου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.108-2019). 

Γιώργο Περδίκη, πρόεδρο 
Κινήματος Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού  

11. Ο περί της Εικοστής Τέταρτης 
Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.109-2019). 

Νικόλα Παπαδόπουλο  

εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος, 

Μαρίνο Σιζόπουλο  

εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ  

και 

Μιχάλη Γιωργάλλα  

εκ μέρους της Αλληλεγγύης  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

12. Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός)  
(Αρ. 2) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.110-2019). 

Νικόλα Παπαδόπουλο  
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος, 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 
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Μαρίνο Σιζόπουλο  
εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ  
 
και 
 
Μιχάλη Γιωργάλλα  
εκ μέρους της Αλληλεγγύης 

13. Ο περί της Εικοστής Πέμπτης Τροποποίησης 
του Συντάγματος Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.111-2019). 

Μιχάλη Γιωργάλλα  
εκ μέρους της Αλληλεγγύης 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

14. Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός)  
(Αρ. 3) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.112-2019). 

Μιχάλη Γιωργάλλα  
εκ μέρους της Αλληλεγγύης 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 

 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Μαύρου. 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Επειδή επανειλημμένα γίνεται τούτη η συζήτηση, θεωρώ ότι οι καθ’ ύλην αρμόδιες επιτροπές για 
οποιαδήποτε περίπτωση, θα πρέπει να συζητούν τα θέματα της αρμοδιότητάς τους.  Για να υπάρχει και 
συνέχεια και συνοχή στο τι συζητούμε.  Βλέπω δύο προτάσεις νόμου, με τον αριθμό 12 «Ο περί Εκλογής 
Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019» και με τον αριθμό 14 και 
τίτλο «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019», οι 
οποίες παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών.  Αντιλαμβάνομαι, γιατί τώρα πήραμε τον 
κατάλογο, ότι είναι συνδεδεμένες με την τροποποίηση του συντάγματος.  Ανεξάρτητα, θεωρώ ότι σωστά η 
επιτροπή Νομικών συζητά τις τροποποιήσεις του συντάγματος.  Αλλά, όταν ολοκληρωθεί τούτη η συζήτηση και 
υπάρχει κατάληξη, τότε οι επιμέρους προτάσεις νόμου θα πρέπει να συζητηθούν στην καθ’ ύλην αρμόδια 
επιτροπή.  Έχω λοιπόν την πρόταση ο αριθμός 12 και ο αριθμός 14 να παραπεμφθούν στην επιτροπή 
Εσωτερικών.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρία Μαύρου,  

 Αυστηρά ομιλούντες, έχετε απόλυτο δίκαιο.  Ερωτήθηκα και προχώρησα σε αυτή τη διευθέτηση...  
Επειδή είναι θέματα που συζητήθηκαν και στη σύσκεψη των εκπροσώπων των κομμάτων και συσχετίζονται το 
ένα με το άλλο.  Αν επιμένετε να το χειριστείτε και μάλιστα με τρόπο που δε θα υπάρξει και καθυστέρηση, 
μπορεί να συζητήσουν, όπως είπατε εσείς, το μεν συνταγματικό μέρος η Νομικών, το άλλο εσείς, αλλά θα ήταν 
δόκιμο…  Διότι, η πρόθεσή μου ήταν να προχωρήσουμε σήμερα και να κηρυχθούν επείγουσες.  Αντί αυτού, 
είπαμε να πάμε μετά από δεκαπέντε μέρες.  Επαναλαμβάνω, εκατόν τοις εκατόν έχετε απόλυτο δίκαιο, αν 
όμως, για λόγους πρακτικούς και χωρίς να θεωρείται προηγούμενο, μπορείτε να το ανεχτείτε να γίνει αυτό, για 
να τα μελετήσει η επιτροπή και να τελειώνει, καλώς.  Αν επιμένετε, να γίνει αυτός ο διαχωρισμός, με την 
υπόσχεση να το δείτε την ερχόμενη εβδομάδα και να προχωρήσουμε, για να μην αναγκαστούμε να τα 
κηρύξουμε κατεπείγοντα. 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Θεωρώ ότι δημιουργείται πάντα προηγούμενο, κύριε Πρόεδρε, και το έχουμε δει ουκ ολίγες φορές.  Αν η 
επιτροπή Νομικών -διότι υπάρχουν και άλλες εκκρεμότητες στην επιτροπή Εσωτερικών που εξαρτώνται από 
άλλες επιτροπές- αν η επιτροπή Νομικών θα ολοκληρώσει τη συζήτηση άμεσα, τότε και η επιτροπή 
Εσωτερικών θα ολοκληρώσει τα υπόλοιπα άμεσα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Επαναλαμβάνω ότι πρέπει να πάνε στις 27 του μηνός και τα δύο για ψήφιση.  Διαφορετικά θα 
ακολουθήσουμε τη διαδικασία του κατεπείγοντος.  Είτε θα την εγκρίνετε, είτε θα την απορρίψετε, αλλά είναι και 
από τα ζητήματα που χρονίζουν και θέλουμε να τα λύσουμε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, 

 Ως επιτροπή Νομικών είχα πληροφορήσει το σώμα ότι έχουμε ήδη προγραμματίσει τη θεματολογία των 
συνεδριάσεων μέχρι τις 15 του Οκτώβρη.  Άρα λοιπόν, δεν μπορούμε να υποσχεθούμε ότι τα προτεινόμενα 
νομοσχέδια, τα οποία είναι καθ’ ύλην αρμοδιότητα της επιτροπής Νομικών.  Είναι τροποποίηση του 
συντάγματος που επιφέρεται και πρέπει να τα εξετάσει η επιτροπή Νομικών...  Δεν πρόκειται, εκτός αν τεθεί το 
θέμα στην επιτροπή Νομικών και αλλιώς αποφασίσει, να συζητηθούν πριν από τις 15 του Οκτώβρη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, αν πάμε έτσι, θα τα κηρύξουμε, ακόμα και σήμερα θα έλεγα, κατεπείγοντα και να τα συζητήσουμε 
εδώ.  Διότι, να θωρούμε και τις πραγματικότητες. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα τα θέσω τα προτεινόμενα νομοσχέδια στη συνεδρία της επιτροπής που θα έχουμε 
την ερχόμενη Τετάρτη και θα αποφασίσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να ακολουθήσετε τη διαδικασία σας, αλλά με αυτή τη συνεννόηση. 

 Ευχαριστώ. 

 Ωραία, το σύνταγμα στη μιά, το άλλο στην άλλη, όμως βάλτε τα σας παρακαλώ, κηρύξετέ τα κατά 
προτεραιότητα, όπως θα είναι και η νέα προσέγγιση που θα έχουμε με τους κανονισμούς που ελπίζω να 
ψηφίσετε στις 27 του Σεπτέμβρη και αυτούς. 

   Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.001, ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει προχωρήσει 
η ετοιμασία πρωτοκόλλου αντιμετώπισης θυμάτων σεξουαλικής βίας, όταν τα θύματα καταφθάνουν στα 
Τμήματα Αντιμετώπισης Επειγόντων Περιστατικών (ΤΑΕΠ) των νοσοκομείων της κάθε επαρχίας, και, εάν ναι, 
όπως μας κατατεθεί. Επίσης, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως μας πληροφορήσει αν έχουν 
ενημερωθεί οι λειτουργοί των ΤΑΕΠ για την ύπαρξη του σχετικού πρωτοκόλλου και αν αυτοί έχουν εκπαιδευτεί, 
ώστε να αντιμετωπίζουν ορθά τέτοια περιστατικά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.002, ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλείται ο Υπουργός Εσωτερικών, σε συνέχεια της απάντησής του, ημερομηνίας 29 Ιουλίου 2019, 
στην ερώτησή μας με αρ. 23.06.011.03.514 να μας ενημερώσει ως προς τα ακόλουθα: 

1. Υπάρχει ή δεν υπάρχει κρατικός μηχανισμός για τον έλεγχο της αντισεισμικής και γεωπολιτικής μελέτης, 
αλλά και κατά τη διάρκεια της οικοδόμησης; 

2. Σε ό,τι αφορά την αναφορά σας για κτίρια αντίστοιχου ύψους που υπάρχουν και σε άλλες σεισμογενείς 
περιοχές της Ευρώπης, όπως στην Ελλάδα, στην Ιταλία, στη νότια Γαλλία και στην Ισπανία, θα ήθελα να 
σχολιάσω ότι στην Ελλάδα και στη νότια Ιταλία, που εντάσσονται στο ίδιο ρήγμα με την Κύπρο, δεν 
υπάρχουν αντίστοιχα πολυώροφα κτίρια. Στη δε νότια Γαλλία, αλλά και στην ανατολική Ισπανία, όπου 
τυχόν υπάρχουν ψηλά κτίρια, οι περιοχές είναι πολύ χαμηλότερης σεισμικότητας από την Ανατολική 
Μεσόγειο. 

3. Είναι της άποψής σας ότι οι τοπικές αρχές οι οποίες εξετάζουν αιτήσεις πολεοδομικής άδειας και άδειας 
οικοδομής διαθέτουν έμπειρο προσωπικό με την απαραίτητη τεχνογνωσία για την αξιολόγηση των 
εδαφολογικών/γεωλογικών και γεωτεχνικών μελετών;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.003, ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 

 «Σε συνέχεια της ερώτησής μου με αρ. 23.06.011.03.688, ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2019, ως προς τα 
μέτρα που λαμβάνονται για την αντιμετώπιση του προβλήματος της αυξημένης παρουσίας κουνουπιών 
παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα πρόληψης που 
λαμβάνουν οι αρμόδιες υπηρεσίες, αλλά και για την ενημέρωση των πολιτών σε σχέση με τον ιό του Δυτικού 
Νείλου που μεταδίδεται κυρίως από το τσίμπημα κοινών κουνουπιών.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.004, ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Στην έκθεση του Γενικού Ελεγκτή με τίτλο “Αλλαγή Πολεοδομικών Ζωνών Πέγειας 2018” γίνεται 
αναφορά και στην παραλία “Καφίζη” και υποδεικνύεται ότι σε αυτήν έγιναν παράνομες επεμβάσεις. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν διερευνηθεί 
οι παραβιάσεις στην παραλία και γιατί μετά και τις αναφορές του Γενικού Ελεγκτή κηρύχθηκε ως παραλία 
λουομένων, εφόσον αυτή δημιουργήθηκε παράνομα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.005, ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αδάμου Αδάμου 

 «Ύστερα από πρόσφατα δημοσιεύματα για τη δημιουργία παραλίας λουομένων στην προστατευόμενη 
περιοχή χελωνών στην Αργάκα, παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για την πραγματική εικόνα και τις προθέσεις του υπουργείου του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.006, ημερομηνίας 8 Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Το Κέντρο Εξυπηρέτησης του Πολίτη στη Λάρνακα μετατρέπεται σε κέντρο ταλαιπωρίας για άτομα με 
ειδικές ανάγκες και όχι μόνο.  Ο κάθε πολίτης που μεταβαίνει στο εν λόγω κέντρο, αντί να εξυπηρετηθεί, θα 
αντιμετωπίσει, πρώτιστα, δυσκολία στην εξεύρεση χώρου στάθμευσης.  Μπορεί κάποιος να ισχυριστεί ότι 
υπάρχουν χώροι στάθμευσης, αλλά ως συνήθως είναι κατειλημμένοι από άλλα οχήματα.  Πέρα όμως από 
αυτό, όλοι -με γνώμονα τη λογική- μεταβαίνουν στην κεντρική είσοδο του κτιρίου, για να εξυπηρετηθούν.  
Δυστυχώς, εκεί διαπιστώνουν την έλλειψη της απαραίτητης ράμπας, ενώ η είσοδος για τα άτομα που τη 
χρειάζονται βρίσκεται στο πίσω μέρος του κτιρίου, άρα χρειάζεται να διανύσουν μια επιπρόσθετη απόσταση 
200 μέτρων, όπου μεσολαβούν και άλλα κτίρια, για να μπορέσουν να εισέλθουν σε αυτό.  Παράλληλα, στην 
κεντρική είσοδο βρίσκεται πινακίδα η οποία παραπέμπει σε χώρο στάθμευσης αναπήρων στο πίσω μέρος του 
κτιρίου, αλλά όχι για είσοδο.  Εννοείται ότι όποιος αντιμετωπίζει προβλήματα αναπηρίας δε σημαίνει ότι οδηγεί, 
άρα είναι αδύνατον να γνωρίζει ότι υπάρχει είσοδος στην πίσω πλευρά.  Επισυνάπτεται φωτογραφικό υλικό για 
το πιο πάνω θέμα. 

Ως εκ των πιο πάνω παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για 
τα εξής: 

1. Τι προτίθεστε να πράξετε για το εν λόγω ζήτημα, ούτως ώστε η πρόσβαση στο Κέντρο Εξυπηρέτησης 
του Πολίτη στη Λάρνακα να είναι εύκολη και προσβάσιμη, όπως προνοούν οι νόμοι και οι υποχρεώσεις 
έναντι των πολιτών; 

2. Πότε υπολογίζετε να διευθετηθεί το πιο πάνω θέμα; 

3. Για ποιο λόγο υπήρξε τόση καθυστέρηση στη διευθέτηση του θέματος όλα τα προηγούμενα έτη;» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.007, ημερομηνίας 8 Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οικιακά λύματα από κέντρα/εστιατόρια στο Λατσί μεταφέρονται με βυτιοφόρα 
στο βιολογικό σταθμό του κέντρου/εστιατορίου του ΚΟΤ στα Λουτρά της Αφροδίτης, με αποτέλεσμα να 
σημειώνεται υπερφόρτωση του σταθμού, ιδιαίτερα τους καλοκαιρινούς μήνες, και τα επεξεργασμένα λύματα να 
καταλήγουν σε παρακείμενο ρυάκι και στη θάλασσα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν τα 
εστιατόρια/κέντρα αναψυχής στην περιοχή Λατσί-Λουτρά της Αφροδίτης είναι συνδεδεμένα με κεντρικό 
αποχετευτικό και, αν όχι, πότε θα γίνει αυτό, καθώς και αν γίνεται όντως μεταφορά λυμάτων στο μικρό 
βιολογικό σταθμό στα Λουτρά της Αφροδίτης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.008, ημερομηνίας 8 Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι τα κέντρα υπηρεσιών/εστιατόρια που δραστηριοποιούνται στην περιοχή της 
παραλίας “Lady’s Mile” στο Ακρωτήρι, καθώς και αυτά στην παραλία του Αγίου Ερμογένη στο Κούριο δεν είναι 
συνδεδεμένα με το κεντρικό αποχετευτικό Λεμεσού (ΣΑΛΑ).  Προφανώς, τα λύματα συλλέγονται σε στεγανές 
δεξαμενές.  Επειδή όμως τα κέντρα αυτά φιλοξενούν χιλιάδες λουομένους κατά την καλοκαιρινή περίοδο, 
παρατηρήθηκε υπερφόρτωση και συχνά σημειώνεται υπερχείλιση των στεγανών δεξαμενών. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό, με δεδομένο ότι τα κέντρα υπηρεσιών/εστιατόρια βρίσκονται εντός 
των βρετανικών βάσεων, να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν ελέγχεται από τις αρμόδιες αρχές 
της Κυπριακής Δημοκρατίας η στεγανοποίηση και εν γένει η λειτουργία αυτών των στεγανών δεξαμενών, αν 
γίνεται συχνά η άντληση των λυμάτων από βυτιοφόρα και, εάν ναι, κάθε πόσο κ.ο.κ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.009, ημερομηνίας 8 Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι παγκοσμίως υπάρχει μεγάλη ανησυχία για την εφαρμογή/εγκατάσταση 
τεχνολογίας επικοινωνιών 5G, η οποία υπόσχεται μεν μεγαλύτερες ταχύτητες και ακρίβεια, από την άλλη όμως 
φαίνεται να προκαλεί ιδιαίτερες ανησυχίες για πιθανές επιπτώσεις στην υγεία των ανθρώπων και στο 
περιβάλλον. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπάρχει 
σχεδιασμός για εισαγωγή της τεχνολογίας 5G και στην Κύπρο, ποιος φορέας αδειοδοτεί και ελέγχει την 
εφαρμογή της τεχνολογίας 5G, αν υπάρχει η δυνατότητα να εφαρμοστεί μορατόριουμ όπως έγινε σε κάποιες 
πόλεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης (π.χ. Βρυξέλλες, Ρώμη), μέχρι να μελετηθεί το θέμα αυτό, καθώς και ποιες 
είναι οι πιθανές επιπτώσεις στην υγεία και στο περιβάλλον.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.010, ημερομηνίας 8 Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι από τη δεκαετία του ’70 η Λέσχη Ιπποδρομιών Κύπρου έχει μισθώσει κρατική 
γη για μεταφορά των εγκαταστάσεων του κυπριακού ιππόδρομου εκτός Λευκωσίας στην περιοχή Αγίου 
Σωζόμενου-Ποταμιάς.  Με την τουρκική εισβολή και για πολιτικούς ή/και οικονομικούς λόγους τα σχέδια 
μετακίνησης των εγκαταστάσεων της Λέσχης Ιπποδρομιών Κύπρου αναστάλθηκαν. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων εάν υπάρχουν σχέδια 
ή χρονοδιάγραμμα για τη μετακίνηση των εγκαταστάσεων της Λέσχης Ιπποδρομιών Κύπρου από τον Άγιο 
Δομέτιο και αν όντως ισχύει ακόμα η μίσθωση της κρατικής γης στον Άγιο Σωζόμενο-Ποταμιά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.011, ημερομηνίας 8 Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω επισκεφθεί πρόσφατα την περιοχή βορειοανατολικά της Αθηένου και σε τοποθεσία που βρίσκεται 
εντός της περιοχής της λεγόμενης “νεκρής ζώνης” διαπίστωσα ότι γίνεται εκτεταμένη απόθεση υγρών 
υπολειμμάτων εργοστασίου παραγωγής ηλεκτρικού ρεύματος από τα απόβλητα των μονάδων αγελαδοτροφίας 
που δραστηριοποιούνται στην περιοχή.  Φαίνεται ότι από αυτή τη μονάδα παραγωγής ηλεκτρικού ρεύματος με 
την επεξεργασία των αποβλήτων παράγεται ένα υγρό απόβλητο, το οποίο μεταφέρεται με βυτιοφόρο και 
ψεκάζεται στους αγρούς.  Η καταγγελία είναι ότι, όπου ψεκάζεται αυτό το υγρό, επέρχεται πλήρης εξαφάνιση 
της χλωρίδας, ξεραίνονται τα δέντρα και εξαφανίζεται η βλάστηση. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν όντως είναι 
αδειοδοτημένη αυτή η απόρριψη του υγρού αποβλήτου, αν είναι σύμφωνη με τους κανόνες ορθής πρακτικής, 
αν έχουν δοθεί τέτοιου είδους άδειες στην περιοχή της Αθηένου και αν έχουν μελετηθεί οι πιθανές επιπτώσεις 
στο περιβάλλον.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.012, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Σε συνέχεια της ερώτησής μου με αρ. 23.06.011.03.327, ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2018, 
παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να 
προχωρήσει σε ρύθμιση τόσο της αγοράς όσο και της καλύτερης κυκλοφορίας των δίκυκλων και τρίκυκλων 
ηλεκτρικών σκούτερ (iGO), καθώς και των ποδηλάτων που κινούνται με κινητήρα μπαταρίας σε 
ποδηλατολωρίδες και, εάν ναι, με ποιο τρόπο και πότε. 

 Ο αυξημένος αριθμός και η πυκνή κυκλοφορία οδηγούν σε μεγάλους και απρόβλεπτους κινδύνους στην 
κυκλοφορία σε δημόσιους δρόμους τόσο των πεζών όσο και των αυτοκινήτων.  Ως εκ τούτου, η πολιτεία 
καθίσταται υπεύθυνη σε κάθε ενδεχόμενη απώλεια ανθρώπινης ζωής. 

 Πληροφοριακά σας ενημερώνουμε ότι και άλλες χώρες βρίσκονται στη διαδικασία νομοθετικής ρύθμισης 
του εν λόγω θέματος όπως π.χ. η Γερμανία.  Σας καλώ να επανεξετάσετε και να ανακαλέσετε την 
προηγούμενη απόφασή σας για μη νομοθετική ρύθμιση του θέματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.013, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο Παγκύπριος Αντιαναιμικός Σύνδεσμος έχει υποβάλει τα πιο κάτω αιτήματα 
προς τον Υπουργό Υγείας: 
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1. Κάλυψη των συμπληρωμών προς τον Οργανισμό Ασφάλισης Υγείας με βάση τη νομοθεσία του 2013, 
σύμφωνα με την οποία οι θαλασσαιμικοί δεν κατέβαλλαν οποιαδήποτε συμπληρωμή στο σύστημα 
υγείας, όπως και κάποιες άλλες ομάδες χρόνιων πασχόντων (άτομα με πολλαπλή σκλήρυνση, ALS 
κ.ά.). 

2. Κάλυψη από το ΓΕΣΥ όλων των ιατρικών βοηθημάτων (ακουστικά, βοηθήματα κίνησης κτλ.) που 
χρειάζονται λόγω επιπλοκών από τη θαλασσαιμία και τις μακρόχρονες θεραπείες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια είναι η θέση της 
κυβέρνησης για τα υπό αναφορά αιτήματα του Παγκύπριου Αντιαναιμικού Συνδέσμου, όπως επίσης ποιος είναι 
ο τρόπος κάλυψης των ιατρικών αναγκών των ατόμων με αιμοσφαιρινοπάθειες από το ΓΕΣΥ (α-θαλασσαιμίας, 
β-θαλασσαιμίας, δρεπανοκυτταρική, σφαιροκυττάρωση).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.014, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν το Υπουργείο 
Υγείας, ο Οργανισμός Ασφάλισης Υγείας και ο Οργανισμός Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας έχουν εφαρμόσει 
κάποιου είδους πρακτική, ώστε να μπορούν οι πολίτες και οι ασθενείς οι οποίοι χρησιμοποιούν τις υπηρεσίες 
που προσφέρονται από το ΓΕΣΥ να καταθέτουν σχόλια και εισηγήσεις όσον αφορά στην εμπειρία τους σε 
σχέση με το ΓΕΣΥ, υπό τη μορφή αξιολόγησης του συστήματος από τους ίδιους τους ασθενείς.  Υπάρχουν 
οποιεσδήποτε σκέψεις για θεσμοθέτηση μιας τέτοιας διαδικασίας;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.015, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Κατά την πρόσφατη συνάντησή μου με την ομάδα ασθενών “Σύμμαχοι Υγείας” ετέθη το ζήτημα της 
ανάγκης στήριξης του υπουργείου και του ΟΑΥ από τις συμβουλευτικές υπηρεσίες γιατρών και άλλων ειδικών 
για καλύτερη προώθηση και εφαρμογή του ΓΕΣΥ.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπάρχουν 
σύμβουλοι για το ΓΕΣΥ στο υπουργείο και τον ΟΑΥ, ποια είναι τα καθήκοντά τους, ποιους τομείς καλύπτουν οι 
συμβουλές τους και αν υπάρχει ανάγκη για ενίσχυση του συμβουλευτικού τους ρόλου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.016, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

1. Ποια είναι η έκδοση του προτύπου επαγγελμάτων που είναι εγκατεστημένη στο ηλεκτρονικό σύστημα 
των Γραφείων Εργασίας; Είναι αυτή η πιο πρόσφατη; 

2. Υπάρχει η δυνατότητα για προσθήκη επιπλέον επαγγελμάτων και, αν ναι, με ποια διαδικασία 
αποφασίζεται αυτό; 

3. Υπάρχει οποιαδήποτε διασύνδεση ή και ενημέρωση όσον αφορά την ονομασία τίτλων σπουδών που 
δίνονται από κυπριακά πανεπιστήμια με το σύστημα κωδικών που εφαρμόζει το υπουργείο για πιο 
εύκολη εγγραφή προσώπων στους καταλόγους ανέργων;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.017, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Το Μουσείο Δασικής Κληρονομιάς, το οποίο βρίσκεται στον Κάμπο της Τσακίστρας, προσφέρει στον 
επισκέπτη την ευκαιρία να γνωρίσει  την ιστορία των κυπριακών δασών, της ξυλείας και της επεξεργασίας του 
ξύλου και να ενημερωθεί για διάφορα είδη δασικών δέντρων, φυτών και θάμνων του τοπικού οικοσυστήματος 
με τη χρήση διαδραστικών μέσων. 

  Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπάρχουν σχέδια 
για περαιτέρω ενίσχυση και αξιοποίηση του Μουσείου Δασικής Κληρονομιάς στον Κάμπο της Τσακίστρας, 
καθώς και για την επισκεψιμότητα των τελευταίων πέντε ετών (2014-2019).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.018, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Όπως είναι γνωστό, το 2009 οι κοινότητες στη δυτική περιοχή της Λευκωσίας και ιδιαίτερα η κοινότητα 
Μάμμαρη αντιμετώπισαν μεγάλο πρόβλημα ποιότητας νερού υδατοπρομήθειας λόγω της ανίχνευσης 
αρσενικού. Έγιναν μεγάλες διαμαρτυρίες από τους κατοίκους, δόθηκαν υποσχέσεις και καταρτίστηκε σχέδιο 
δράσης.  
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  Πρόσφατα σε επίσκεψή μου στην κοινότητα Μάμμαρη πληροφορήθηκα ότι ακόμα το νερό από τις πηγές 
όπου εντοπίστηκε το αρσενικό χρησιμοποιείται για την ύδρευση της κοινότητας. 

  Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν όντως 
χρησιμοποιείται νερό με αρσενικό για την ύδρευση του χωριού Μάμμαρη, αν έχουν εφαρμοστεί τα μέτρα που 
είχε προτείνει η επιστημονική ομάδα και, αν όχι, πότε θα εφαρμοστούν όλα τα προτεινόμενα μέτρα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.019, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Έχω γίνει λήπτης παραπόνου από άτομα που αντιμετωπίζουν κινητικά προβλήματα, μερική ή ολική 
αναπηρία, καθώς και συνταξιούχους και ηλικιωμένους ότι η κινητή φωτογραφική κάμερα για έκδοση 
ταυτοτήτων, διαβατηρίων και άλλων εγγραφών που διαθέτει η αρμόδια υπηρεσία του Υπουργείου Εσωτερικών 
στη Λάρνακα είναι σε αχρησία εδώ και τέσσερις μήνες. Συνέπεια του πιο πάνω γεγονότος είναι η τεράστια 
ταλαιπωρία για όλον αυτόν τον κόσμο, ενώ διάφορα έγγραφα που χρειάζονται για διευθέτηση συντάξεων και 
άλλων θεμάτων δεν μπορούν να προχωρήσουν, λόγω της μη έκδοσης εγγράφων για τα οποία απαιτείται η 
φωτογράφιση των αιτητών.  

 Σε ένα κράτος δικαίου δεν έπρεπε να παρουσιάζονται τέτοιου είδους προβλήματα. Είναι επιτακτική 
ανάγκη να λυθεί άμεσα το όλο θέμα.  

 Ως εκ των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
σε ποιες ενέργειες θα προβεί για επίλυση του πιο πάνω προβλήματος, το οποίο ταλαιπωρεί αφάνταστα τους 
συμπολίτες μου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.020, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η ανταλλαγή εκκλησιαστικής γης με χαλίτικη στο χωριό Παραμάλι της επαρχίας Λεμεσού, η οποία θα 
χρησιμοποιηθεί, για να διαχωριστούν προσφυγικά οικόπεδα, και πότε υπολογίζεται να γίνει ο διαχωρισμός.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.021, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τα 
ακόλουθα ερωτήματα: 

1. Κάθε πόσο και γιατί οι βρετανικές βάσεις της Επισκοπής προμηθεύονται πολύ μεγάλες ποσότητες νερού 
από την ευρύτερη περιοχή Ανώγυρας και όχι μόνο; 

2. Τι είδους συμφωνία είναι αυτή; 

3. Αγοράζεται το νερό και, εάν ναι, σε ποια τιμή; 

4. Ποιες ποσότητες νερού έχουν ήδη αγορασθεί και ποιες προγραμματίζεται να αγοραστούν στο μέλλον; 

5. Ποιοι είναι γενικά οι όροι της συμφωνίας;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.022, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι φέτος με την πολυομβρία προέκυψε σοβαρό πρόβλημα εκροής λυμάτων από 
κτηνοτροφικές μονάδες λόγω της μεταφοράς κοπριάς από τα όμβρια ύδατα σε παρακείμενα χωράφια, ρυάκια ή 
ποταμούς.  Σε κάποιες περιπτώσεις, π.χ. Αραδίππου/Λύμπια, τα όμβρια ύδατα εμπλουτισμένα με κοπριά 
έφτασαν μέχρι τη θάλασσα ή έρρεαν για μήνες μέσα από χειμάρρους που διέσχιζαν κοινότητες, π.χ. Ποτάμι ή 
γειτονικά χωριά, π.χ. Μάμμαρη, Δένεια, Κοκκινοτριμυθιά, προκαλώντας οχληρία, ρύπανση και πιθανόν 
μόλυνση στον πληθυσμό.  Έχω πληροφορηθεί ότι κάποιες κτηνοτροφικές μονάδες κατάφεραν να 
αντιμετωπίσουν το πρόβλημα έχοντας προβλέψει την κατασκευή συστήματος περισυλλογής και 
επαναχρησιμοποίησης των ομβρίων νερών από τις στέγες των υποστατικών, ενώ ταυτόχρονα φρόντισαν να 
δημιουργήσουν σύστημα αποστράγγισης, ώστε να μη διαρρέουν όμβρια νερά από τις κτηνοτροφικές μονάδες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπάρχουν 
κανονισμοί ή κίνητρα για την υποχρέωση ή/και την προώθηση της εφαρμογής αυτών των βέλτιστων πρακτικών 
για τη συλλογή/επαναχρησιμοποίηση των ομβρίων υδάτων και την αποστράγγιση των ομβρίων νερών από τις 
κτηνοτροφικές μονάδες και ιδίως τις μεγάλες μονάδες αγελαδοτροφίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.023, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Είναι γεγονός ότι από το 2008 βρίσκεται σε εκκρεμότητα το θέμα της αλλαγής πολεοδομικών ζωνών 
στην κοινότητα Άλασσας.  Ειδικότερα, όπως έχω πληροφορηθεί το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως 
προχώρησε σε δημοσίευση τροποποίησης των πολεοδομικών ζωνών της Άλασσας πλησίον του φράγματος 
του Κούρρη.  Ωστόσο, με την τροποποίηση διαφώνησε το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, το οποίο υποστηρίζει 
ότι η αλλαγή των πολεοδομικών ζωνών προστασίας του φράγματος του Κούρρη από πολεοδομική ζώνη Ζ3-
Προστασίας Τοπίου σε πολεοδομικές ζώνες όπου επιτρέπονται δραστηριότητες ή/και αυξάνεται ο συντελεστής 
δόμησης προκαλεί σοβαρή αύξηση του κινδύνου ρύπανσης του νερού του σημαντικότερου ταμιευτήρα 
ύδρευσης της Κύπρου. Το θέμα παραμένει μέχρι σήμερα σε εκκρεμότητα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η υπό αναφορά υπόθεση και για ποιο λόγο το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως επιμένει στην 
αλλαγή των πολεοδομικών ζωνών, αφού υπάρχουν βάσιμες ανησυχίες ότι τέτοια εξέλιξη θα οδηγήσει σε 
σοβαρή αύξηση του κινδύνου ρύπανσης του φράγματος του Κούρρη.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.024, ημερομηνίας 22 Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

Σημείωση:  Η ερώτηση του βουλευτή είναι εμπιστευτική. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.025, ημερομηνίας 22 Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι σε ορισμένες χώρες υπάρχει η ειδικότητα του κοινοτικού νοσηλευτή.  Ως 
κοινοτική νοσηλευτική ορίζεται η νοσηλευτική φροντίδα σε ασθενείς έξω από το νοσοκομείο, δηλαδή στο σπίτι, 
σε ιδρύματα αποκατάστασης, σε γηροκομεία, σε κέντρα υγείας κ.ο.κ.  Πρόκειται για την παροχή νοσηλευτικής 
φροντίδας σε ασθενείς που έφυγαν από τα νοσοκομεία και των οποίων η φροντίδα πρέπει να συνεχιστεί κατ’ 
οίκον.  Ο κοινοτικός νοσηλευτής έχει πολύ μεγάλη ευθύνη για την παρακολούθηση και την αξιολόγηση της 
εξέλιξης της θεραπείας του ασθενή στο σπίτι, στην κοινότητα ή αλλού.  Έχει επίσης την ευθύνη να εκπαιδεύσει 
τόσο τον ίδιο τον ασθενή όσο και τα μέλη της οικογένειάς του σε βασικά θέματα φροντίδας του ασθενή.  Στην 
Κύπρο πληροφορούμαι ότι το ΚΥΣΑΤΣ αναγνωρίζει το πτυχίο κοινοτικής νοσηλευτικής ως πτυχίο επισκέπτη 
υγείας, όμως τόσο η εκπαίδευση όσο και τα καθήκοντα του  κοινοτικού νοσηλευτή είναι εντελώς διαφορετικά 
από αυτά των επισκεπτών/ριών υγείας. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει 
αναγνωριστεί θεσμικά και επαγγελματικά ο διακριτός ρόλος των κοινοτικών νοσηλευτών και ποια μέτρα 
λαμβάνονται προς αυτή την κατεύθυνση και γενικά προς την κατεύθυνση της ανάπτυξης της κοινοτικής 
νοσηλευτικής στην Κύπρο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.026, ημερομηνίας 22 Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Κεντρική Επιτροπή Παραλιών έχει απαντήσει σε πρόσφατη επιστολή 
διαμαρτυρόμενου πολίτη σχετικά με τη μη εφαρμογή του περί Παραλιών Νόμου στην παραλία Lady’s Mile στην 
περιοχή Ακρωτηρίου Λεμεσού ότι, «βρίσκεται σε έδαφος των βρετανικών βάσεων Ακρωτηρίου και ως εκ 
τούτου δεν εφαρμόζεται η νομοθεσία της Κυπριακής Δημοκρατίας». 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να εξετάσει διά του νομικού συμβούλου της Κυπριακής Δημοκρατίας 
το ζήτημα αυτό και να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν όντως δεν εφαρμόζονται οι νομοθεσίες 
της Κυπριακής Δημοκρατίας στο έδαφος των βρετανικών βάσεων και αν όντως η περί παραλιών νομοθεσία 
δεν μπορεί να εφαρμοστεί στις περιοχές λουόμενων που ανήκουν στο έδαφος των βρετανικών βάσεων, 
παραδείγματος χάριν Lady’s Mile, Άγιος Ερμογένης, Δεκέλεια, Ορμίδεια κ.ο.κ.. 

Επίσης παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν στα 
κατά καιρούς μνημόνια που υπέγραψε η Κυπριακή Δημοκρατία με την κυβέρνηση της Βρετανίας σε σχέση με 
τις βρετανικές βάσεις στην Κύπρο υπάρχουν πρόνοιες οι οποίες αφορούν το θέμα της εφαρμογής του περί 
Παραλιών Νόμου της Κυπριακής Δημοκρατίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.027, ημερομηνίας 22 Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω 
σχετικά με τη στέγαση ξένων εργατών στην Κύπρο: 

1. Ποιες είναι οι προϋποθέσεις που πρέπει να τηρούνται για την παραχώρηση άδειας για μεταφορά στην 
Κύπρο ξένων εργατών; Υπάρχει υποχρέωση του προσώπου το οποίο λαμβάνει την άδεια να προσφέρει 
και στέγαση; 
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2. Ποιες είναι οι ελάχιστες προδιαγραφές που πρέπει να τηρούνται στους χώρους όπου διαμένουν οι ξένοι 
εργάτες, ώστε να διασφαλίζονται ανθρώπινες συνθήκες διαμονής (π.χ. χώρος σε τετραγωνικά μέτρα 
ανά άτομο); Πώς διασφαλίζεται ότι στους χώρους αυτούς δε δημιουργούνται γκέτο; 

3. Η στέγαση αριθμού ξένων εργατών σε εμπορευματοκιβώτια έχει στο παρελθόν προβληματίσει τις 
αρμόδιες υπηρεσίες;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.028, ημερομηνίας 29 Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρά τις πρόσφατες θετικές ρυθμίσεις και αποφάσεις της κυβέρνησης που αφορούν την εργοδότηση 
ξένων εργατών στη γεωργία, το φαινόμενο κατά το οποίο ένας πολύ μεγάλος αριθμός ξένων εργατών 
εγκαταλείπουν τους εργοδότες τους, οι οποίοι έχουν φέρει στην Κύπρο για σκοπούς εργασίας τους εργάτες 
αυτούς, συνεχίζει να υφίσταται. Δυστυχώς, η κατάσταση έχει καταστεί ιδιαιτέρως προβληματική, καθώς ένας 
αριθμός των ξένων εργατών που έρχονται για εργασία στην Κύπρο καταλήγουν αιτητές πολιτικού ασύλου και 
αρκετοί από αυτούς συνεχίζουν να εργοδοτούνται αλλά παράνομα. Ο αριθμός των αιτητών πολιτικού ασύλου 
οι οποίοι δεν είναι αιτητές για εργασία είναι περίπου 20 000 άτομα. Επαγωγικά, το λογικό συμπέρασμα το 
οποίο προκύπτει είναι ότι όλοι αυτοί εργοδοτούνται παράνομα. 

 Η παράνομη αυτή εργασία οδηγεί σε τεράστια προβλήματα και στρέβλωση του ανταγωνισμού. Η 
παρανομία αυτή αποτελεί αδίκημα και επηρεάζει άμεσα τα δικαιώματα των εργοδοτών που έχουν πληρώσει, 
για να φέρουν προς εργοδότηση στην Κύπρο τους εν λόγω εργάτες. 

Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τα 
ακόλουθα ερωτήματα: 

1. Έχει η αρμόδια αρχή μελετήσει κατά πόσο η εξέταση του αιτήματος για πολιτικό άσυλο πρέπει να 
διεκπεραιώνεται με γρηγορότερο τρόπο, στην περίπτωση που διαπράττει ένας αιτητής το αδίκημα της 
παράνομης εργασίας; 

2. Προτίθεται το κράτος να αυξήσει τις ποινές για παράνομη εργασία τόσο για τον εργοδότη όσο και για τον 
εργοδοτούμενο, όταν και οι δύο διαπράττουν το αδίκημα; 

3. Γνωρίζουν οι αρμόδιες αρχές πού βρίσκονται αυτοί οι άνθρωποι και πώς διαβιώνουν, αφού δε 
λαμβάνουν άλλα επιδόματα και, εάν ναι, σε ποιες ενέργειες προβαίνουν; 

4. Προτίθενται οι αρμόδιες αρχές να προβούν σε μεγάλης κλίμακας εκστρατεία διερεύνησης της 
παράνομης εργασίας και λήψη καταγγελιών;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.029, ημερομηνίας 29 Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
γίνονται οι αναγκαίοι έλεγχοι, καθώς επίσης αν υπάρχει επίβλεψη από αρμόδια αρχή για τους γερανούς που 
χρησιμοποιούνται τόσο για την ανέγερση ψηλών κτιρίων (πύργων) όσο και για τη λειτουργία τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.030, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Στην αποβάθρα Λάρνακας η οποία βρίσκεται στον χώρο της μαρίνας υπάρχουν εγκαταλελειμμένοι 
φάροι και ένας χειροκίνητος γερανός, ενώ σχετικές φωτογραφίες που το επιβεβαιώνουν επισυνάπτονται. Είναι 
λυπηρό το γεγονός ότι, ενώ αποτελούν κομμάτι της πολιτιστικής κληρονομίας της Λάρνακας, έχουν αφεθεί 
στην τύχη τους.   

 Ως εκ των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για το τι προτίθεται να πράξει, ούτως ώστε να συντηρηθούν οι φάροι και ο γερανός και κατ’ επέκταση να 
αναδειχθούν.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.031, ημερομηνίας 2 Σεπτεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Πόσες υποθέσεις μεταβίβασης ελληνοκυπριακών περιουσιών στα κατεχόμενα έχουν γίνει τα τελευταία 5 
χρόνια; 

2. Σε ποιες επαρχίες αναλυτικά έχουν γίνει τέτοιες μεταβιβάσεις; 
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3. Πόσες περιπτώσεις αφορούσαν δωρεάν μεταβίβαση; 

4. Πόσες περιπτώσεις αφορούσαν αγοραπωλησίες; 

5. Ποιά είναι η έκταση των περιουσιών που πωλήθηκαν και ποια είναι η αξία τους; 

6. Πόσες περιπτώσεις αφορούσαν πωλήσεις σε Ελληνοκύπριους και ποια ήταν η έκταση των περιουσιών 
αυτών; 

7. Πόσες περιπτώσεις αφορούσαν πωλήσεις σε υπηκόους άλλων χωρών και ποια ήταν η έκταση των 
περιουσιών αυτών; 

8. Ποιες είναι οι χώρες καταγωγής των αγοραστών; 

9. Πώς κατανέμονται οι αγοραπωλησίες ανά επαρχία;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.032, ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Οι ανάγκες για αιμοδοσία στην Κύπρο είναι διαρκείς και μεγάλες. Η ευαισθητοποίηση του κοινού για 
προσφορά αίματος είναι καθοριστικής σημασίας, καθώς θα συμβάλει, πέραν της κάλυψης των αναγκών, και 
στην ενίσχυση της αλληλεγγύης στην κοινωνία. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο θα 
μπορούσε να θεσπίσει κίνητρα για τους κληρωτούς στρατιώτες, αλλά και τα στελέχη της Εθνικής Φρουράς, 
ώστε να γίνουν, αν και εφόσον το επιθυμούν, εθελοντές αιμοδότες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.033, ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω 
όσον αφορά τους σχεδιασμούς του ενεργειακού κέντρου στο Βασιλικό: 

1. Έγιναν απαλλοτριώσεις περιουσιών στην περιοχή που προβλέπεται να γίνει η δημιουργία του κέντρου, 
ποιο είναι το κόστος μέχρι στιγμής και τι περιλαμβάνει; 

2. Πώς η κυβέρνηση χειρίστηκε τους κατοίκους στο χωριό Μαρί και ποιο το μέλλον τους ενόψει των 
ενεργειακών σχεδιασμών; 

3. Υπάρχουν πλάνο/φάσεις/οδικός χάρτης/προϋποθέσεις υλοποίησης των σχεδιασμών του ενεργειακού 
κέντρου;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.034, ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Στην ετήσια έκθεση του Γενικού Ελεγκτή για το έτος 2015 αναφέρονται τα ακόλουθα: “Η Δημοκρατία 
κατέχει οικόπεδο με μακροχρόνια μίσθωση για περίοδο 99 χρόνων (2004-2103) στην Καμπέρα (για το οποίο το 
2004 καταβλήθηκε ποσό ύψους AU$800.000) που προορίζεται για την ανέγερση πρεσβευτικής κατοικίας. 
Μέχρι σήμερα δεν έχει ανεγερθεί η πρεσβευτική κατοικία, διότι το οικόπεδο θεωρήθηκε ακατάλληλο λόγω του 
εντοπισμού μετάλλων μολύβδου στο υπέδαφός του.”. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων όσον αφορά την 
εξέλιξη του θέματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.035, ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι επιτροπές αξιολόγησης αναπηρίας των κέντρων αξιολόγησης, οι οποίες 
αξιολογούν τον βαθμό αναπηρίας ενός ατόμου, μπορούν, αν το αποφασίσουν, να καλέσουν άτομο για 
επαναξιολόγηση εντός κάποιων ετών, εφόσον συντρέχουν κάποιες προϋποθέσεις (π.χ. βελτίωση κατάστασης 
μετά από πρόγραμμα αποκατάστασης). 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν η διαδικασία 
επαναξιολόγησης των ατόμων με αναπηρία από τις επιτροπές αξιολόγησης των κέντρων αναπηρίας διέπεται 
από κάποια νομοθεσία ή από εσωτερικούς κανονισμούς. Αν διέπεται από εσωτερικούς κανονισμούς, 
παρακαλώ όπως κατατεθούν στη Βουλή των Αντιπροσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.036, ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Το Επενδυτικό Σχέδιο για την Ευρώπη, γνωστό και ως “Σχέδιο Γιούνκερ”, έχει τρεις στόχους: την 
εξάλειψη των εμποδίων στις επενδύσεις, την προβολή και την τεχνική υποστήριξη επενδυτικών έργων και την 
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αποτελεσματικότερη χρήση των χρηματοδοτικών πόρων. Το Ευρωπαϊκό Ταμείο Στρατηγικών Επενδύσεων 
(ΕΤΣΕ), το οποίο είναι ο κεντρικός πυλώνας του Επενδυτικού Σχεδίου για την Ευρώπη, χρηματοδοτεί 
στρατηγικές επενδύσεις σε βασικούς τομείς, όπως οι υποδομές, η ενεργειακή απόδοση και οι ανανεώσιμες 
πηγές ενέργειας, η έρευνα και η καινοτομία, το περιβάλλον, η γεωργία, η ψηφιακή τεχνολογία, η εκπαίδευση, η 
υγεία και τα κοινωνικά έργα. Επίσης, βοηθά τις μικρές επιχειρήσεις να ξεκινήσουν, να αναπτυχθούν και να 
επεκταθούν με την παροχή χρηματοδότησης με κεφάλαια επιχειρηματικού κινδύνου. Σύμφωνα με τα στοιχεία 
του Ιουλίου 2019, η Κύπρος βρίσκεται στην 27η θέση όσον αφορά στις επενδύσεις που κινητοποιήθηκαν μέσω 
του ΕΤΣΕ σε σχέση με το ΑΕΠ. Η συνολική χρηματοδότηση ανέρχεται σε €46 εκατομ. και αναμένεται να 
κινητοποιήσει €98 εκατομ. πρόσθετες επενδύσεις. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων με ποιο τρόπο έχει 
αξιοποιηθεί το Σχέδιο Γιούνκερ στην Κύπρο, ποια έργα έχουν υλοποιηθεί βάσει του σχεδίου, πόσες και ποιες 
επιχειρήσεις έχουν επωφεληθεί μέχρι στιγμής και γενικότερα πώς αξιολογείται η συνεισφορά του στην 
κυπριακή οικονομία. Υπάρχει δυνατότητα για περαιτέρω αξιοποίησή του και αύξηση της χρηματόδησης που 
παρέχεται; Έχουν αναληφθεί πρωτοβουλίες ενημέρωσης του επιχειρηματικού κόσμου, κυρίως των μικρών  και 
μικρομεσαίων επιχειρήσεων, για τα εργαλεία που προσφέρει το Σχέδιο Γιούνκερ;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.037, ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με τον περί Δασών Νόμο, σε συγκεκριμένες περιπτώσεις η εκρίζωση, η υλοτομία και η 
αποκοπή της κορυφής του κορμού οποιουδήποτε δέντρου ή θάμνου επιτρέπεται μόνο ύστερα από έκδοση 
σχετικής άδειας από τον διευθυντή του Τμήματος Δασών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πόσες άδειες 
δόθηκαν ανά επαρχία τα τελευταία πέντε χρόνια (2014-2019) για εκρίζωση, υλοτομία και αποκοπή της 
κορυφής του κορμού οποιουδήποτε δέντρου ή θάμνου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.038, ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Μετά τον πρόσφατο σάλο που δημιουργήθηκε με την αντίδραση του Συνδέσμου Αναπήρων Πολέμου, 
λόγω του γεγονότος ότι οι Επιτροπές Αξιολόγησης Αναπηρίας του Κέντρου Αξιολόγησης καλούν για 
επαναξιολόγηση τους αναπήρους πολέμου οι οποίοι μπορεί να έχουν χάσει μέρος του σώματός τους 
υπηρετώντας την πατρίδα και έχοντας υπόψη και τη διαμαρτυρία του παγκύπριου ομίλου “Ελπιδοφόρος” για 
την ψυχολογική επιβάρυνση ατόμων με ψυχική αναπηρία που καλούνται σε μεγάλη ηλικία, εξήντα έως εξήντα 
ενός ετών, σε επαναξιολόγηση, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προτίθεται να προωθήσει διευκρινιστική νομοθεσία, κανονισμό ή εγκύκλιο που να καθορίζει 
κριτήρια για την επαναξιολόγηση των αναπήρων στις Επιτροπές Αξιολόγησης Αναπηρίας, ώστε να μη 
δημιουργούνται αισθήματα εξευτελισμού και καταπόνησης σε άτομα που ήδη βρίσκονται υπό δύσκολες 
σωματικές ή/και ψυχικές συνθήκες.  Η θετική προσέγγιση στο θέμα, όπου η επιτροπή μετά την 
επαναξιολόγηση μπορεί να διαπιστώσει επιπρόσθετες ανάγκες και έτσι να καλύπτονται οι περιπτώσεις στις 
οποίες η επιδείνωση της κατάστασης ενός ατόμου να χρήζει περαιτέρω δικαιωμάτων ή/και παρεμβάσεων για 
την καλυτέρευση της ποιότητας ζωής του, μπορεί ίσως να καλυφθεί με τη μετατροπή της μορφής της 
επαναξιολόγησης από υποχρεωτική διαδικασία σε προαιρετικής μορφής επιλογή του ίδιου ατόμου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.039, ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στις 18 Μαΐου 2017 η Κύπρος μαζί με την  Ευρωπαϊκή Επιτροπή και άλλες δεκατέσσερις χώρες της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης (Κροατία, Δανία, Εσθονία, Φινλανδία, Γαλλία, Γερμανία, Ελλάδα, Ιρλανδία, Ιταλία, 
Μάλτα, Πορτογαλία, Ισπανία και Σουηδία) υπέγραψαν την “Πολιτική Διακήρυξη για Καθαρή Ενέργεια στα Νησιά 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης” (“Political Declaration on Clean Energy for EU Islands”). Η διακήρυξη αφορούσε την 
πρόθεση των κρατών να βοηθήσουν στη μείωση της εξάρτησης των νησιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης από 
συμβατικές μορφές ενέργειας και τη στροφή τους προς τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας. Βάσει της 
διακήρυξης, δημιουργήθηκε η Γραμματεία για την Επίτευξη των Στόχων της Πρωτοβουλίας “Clean Energy for 
EU Islands”. Αυτή τη στιγμή είκοσι έξι νησιά της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχουν ενταχθεί στο πρόγραμμα και 
έχουν αξιοποιήσει τη βοήθεια της γραμματείας για μετάβαση στην καθαρή ενέργεια. Ήδη τα έξι πρώτα νησιά 
ανέλαβαν να καταρτίσουν και να δημοσιεύσουν τη στρατηγική μετάβασής τους προς την καθαρή ενέργεια το 
καλοκαίρι του 2019, ενώ τα υπόλοιπα είκοσι θα το κάνουν έως το καλοκαίρι το 2020. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων  σε ποιες ενέργειες 
έχει προβεί, ώστε να ενταχθεί και η Κύπρος στο εν λόγω πρόγραμμα. Έχουν αναληφθεί πρωτοβουλίες 
ενημέρωσης των τοπικών αρχών, επιχειρήσεων και οργανώσεων για το πρόγραμμα και τα εργαλεία που 
προσφέρει;» 



 

27 

 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.040, ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Κερύνειας κ. Ελένης Μαύρου 

 «Τις τελευταίες μέρες έχω δεχθεί παράπονα από συμπατριώτες μας οι οποίοι ανήκουν στις 
θρησκευτικές ομάδες των Λατίνων και των Αρμενίων και διαμένουν στην πόλη της Λάρνακας όσον αφορά στην 
επιβολή σε αυτούς από την αρμόδια τοπική αρχή τελών κοιμητηρίου. 

 Είναι γνωστό ότι ο περί Κοιμητηρίων (Ταφή και Εκταφή) Νόμος [Ν. 257(Ι)/2004], ρυθμίζει σαφώς τα 
ζητήματα αυτά.  Στο άρθρο 10(1) του νόμου αναφέρεται: “Η αρχή τοπικής διοίκησης [...] προβαίνει στην 
κατανομή του ποσού της αποζημίωσης για την αποκτηθείσα γη καθώς και της δαπάνης για την περίφραξη του 
υπό δημιουργία κοιμητηρίου, την υδροδότηση, ηλεκτροδότηση και διαμόρφωση του εσωτερικού χώρου, μεταξύ 
των κατοίκων της κοινότητας ανά νοικοκυριό, ανάλογα με την οικονομική του ικανότητα, οι οποίοι ανήκουν στη 
θρησκευτική κοινότητα προς χρήση της οποίας δημιουργήθηκε το κοιμητήριο [...]”. 

 Ως εκ τούτου, καλείται ο αρμόδιος υπουργός να μας ενημερώσει ως προς τις οδηγίες οι οποίες έχουν 
δοθεί στις τοπικές αρχές για την επιβολή τελών σε κατοίκους που ανήκουν σε θρησκευτικές ομάδες, πέραν της 
θρησκευτικής κοινότητας προς χρήση της οποίας έχουν δημιουργηθεί ή θα δημιουργηθούν κοιμητήρια από τις 
αρχές τοπικής διοίκησης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.041, ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η παραχώρηση πιστοποιητικών μίσθωσης στους πρόσφυγες ιδιοκτήτες σπιτιών στον προσφυγικό 
συνοικισμό Α΄ στο Αλεθρικό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.042, ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αναφορικά με τους 
σχεδιασμούς της κυβέρνησης για ενθάρρυνση της δημιουργίας ξενώνων (hostels), ώστε να εμπλουτισθεί το 
τουριστικό προϊόν της Κύπρου, ιδιαίτερα μάλιστα σε περιοχές που δεν είναι δημοφιλείς ως τουριστικοί 
προορισμοί, όπως οι περιοχές της Λευκωσίας και της Ορεινής Λευκωσίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.043, ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 

 «Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός: 

1. μας ενημερώσει κατά πόσο οι κανονισμοί απόσπασης εκπαιδευτικών στο Υπουργείο Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας ή/και σε άλλες υπηρεσίες έχουν διαφοροποιηθεί σύμφωνα με τη 
δέσμευση του υπουργείου στην επιστολή του με αριθμό φακέλου 15.21.01, ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 
2018, και, αν ναι, ποιες είναι οι διαφορές, 

2. μας ενημερώσει για τους λόγους απόσπασης αυτών που αποσπάστηκαν τη σχολική περίοδο 2019-2020 
και 

3. μας αιτιολογήσει την απόσπαση εκπαιδευτικών πέραν των πέντε ετών σε αντίθεση με τις πρόνοιες 
σχετικής εγκυκλίου του υπουργείου και μας υποβάλει σχετικό κατάλογο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.044, ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 

 «Εξ όσων γνωρίζω, μεταμοσχευμένος λήπτης ΕΕΕ υποχρεούται να πληρώνει 120 ευρώ για τις μηνιαίες 
εξετάσεις του από την ημερομηνία εφαρμογής του ΓΕΣΥ και με τις οδηγίες του ΟΑΥ, ενώ πριν τις έκανε 
δωρεάν.  Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το πιο πάνω 
θέμα, τους λόγους και αν προτίθεται να προβεί σε ενέργειες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.045, ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 

 «Έχει περιέλθει στην αντίληψή μου ότι στο σύστημα υγείας της Μεγάλης Βρετανίας διενεργείται εξέταση 
για STDs (Σεξουαλικά Μεταδιδόμενα Νοσήματα) με σύγχρονο τεχνολογικό εξοπλισμό που επιτρέπει στον 
ασθενή να διατηρεί την ανωνυμία του. 

 Η συγκεκριμένη μεθοδολογία αποσκοπεί στο να βελτιώσει την πρόληψη και τη γρήγορη θεραπεία.  Στην 
Κύπρο απαιτείται συγκεκριμένη αιματολογική εξέταση την οποία επιλαμβάνεται το ιατρικό προσωπικό των 
δημόσιων νοσηλευτηρίων. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το πιο πάνω θέμα 
και αν θα μπορούσε να εφαρμοστεί και στην Κύπρο κάτι ανάλογο που εφαρμόζεται στο NHS.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.046, ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τη 
μετάδοση σημαντικών αθλητικών διοργανώσεων που αφορούν εθνικές ομάδες από το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα 
Κύπρου (ΡΙΚ).  Πιο συγκεκριμένα, φέρω ως παράδειγμα τη μη μετάδοση του Παγκόσμιου Πρωταθλήματος 
Καλαθόσφαιρας που διεξάγεται στην Κίνα, το οποίο δε μεταδίδεται από το ΡΙΚ, ενώ υπάρχει αυξημένο 
ενδιαφέρον από τους φιλάθλους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.047, ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω 
όσον αφορά τους νέους που ετοιμάζονται να επιλέξουν κλάδο σπουδών και να συμπληρώσουν την αίτηση για 
τις εισαγωγικές εξετάσεις σε πανεπιστήμια: 

1. Έχουν υπόψη τους οι μαθητές τους αριθμούς των ανέργων ανά κλάδο σπουδών και τους αριθμούς ανά 
ειδικότητα στους καταλόγους της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας, καθώς και τα στοιχεία ανεργίας 
του Τμήματος Εργασίας; 

2. Έχουν πρόσβαση και γνώση των προϋποθέσεων που θέτουν τα διάφορα επαγγελματικά σώματα, για 
να μπορεί κάποιος να κάνει εγγραφή, ώστε να ασκεί το επάγγελμα στην Κύπρο;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.048, ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω 
όσον αφορά την εργοδότηση ιδιαίτερα των νέων: 

1. Υπάρχει σύσταση από πλευράς υπουργείου όσον αφορά το αν πρέπει πρόσωπο που πρώτη φορά 
εργοδοτείται να υπογράφει συμβόλαιο ή όχι και, αν ναι, τι πρέπει να έχει υπόψη του; 

2. Υπάρχει σύσταση από την κυβέρνηση προς νεοπροσληφθέντες για τα εργασιακά δικαιώματά τους, το 
μέγιστο των ωρών εργασίας ανά ημέρα, τις εργάσιμες μέρες ανά εβδομάδα, άδειες κ.λπ.;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.049, ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από απάντηση του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή, 
ημερομηνίας 21ης Μαρτίου 2019, σε κοινοβουλευτική μου ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.158 αναφορικά με τη 
διαχείριση οικιακών φαρμάκων και τη διαδικασία ολοκλήρωσης των κανονισμών με τίτλο “Οι περί Αποβλήτων 
(Διαχείριση Αποβλήτων Φαρμακευτικών Προϊόντων) Κανονισμοί” πληροφορήθηκα ότι το προσχέδιο των 
κανονισμών έχει τεθεί σε δημόσια διαβούλευση και με την ολοκλήρωσή της αναμένετο να σταλεί στη Νομική 
Υπηρεσία για νομοτεχνικό έλεγχο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει ολοκληρωθεί 
η δημόσια διαβούλευση και πότε αναμένεται να κατατεθούν στη Βουλή των Αντιπροσώπων οι υπό αναφορά 
κανονισμοί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.050, ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από απάντηση του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας κ. Κώστα Χαμπιαούρη 
στην κοινοβουλευτική μου ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.411 αναφορικά με τη λειτουργία των σχολικών 
κυλικείων και τους σχετικούς ελέγχους που διενεργούνται πληροφορήθηκα ότι λόγω των διαφόρων 
προβλημάτων που παρουσιάζονται σε σχέση με τη λειτουργία των σχολικών κυλικείων το Υπουργείο Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας επρόκειτο να προχωρήσει σε τροποποίηση της νομοθεσίας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η τροποποίηση της νομοθεσίας που διέπει τη λειτουργία των σχολικών κυλικείων και πότε αναμένεται 
να κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.051, ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Έχω πληροφορηθεί ότι το δημοτικό συμβούλιο Τσερίου έχει ζητήσει χρηματοδότηση, για να συνδεθεί 
οδικά και να αποκτήσει πρόσβαση σε δημόσια οδό τεμάχιο που προορίζεται για την επέκταση της 
βιομηχανικής περιοχής. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν θα υλοποιηθεί και 
πότε το αίτημα του δήμου Τσερίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.052, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχουν δει το φως της δημοσιότητας διάφορες πληροφορίες σε σχέση με την εμφάνιση ρωγμών στον 
οπλισμένο σκελετό του έργου της πλατείας Ελευθερίας στη Λευκωσία.  Επειδή η κύρια χρήση του έργου είναι 
ως δημόσια οδός ή/και ως πλατεία, θεωρώ ότι ευθύνη για την ευστάθειά του ως δημόσιου έργου δεν έχει μόνο 
η τοπική αρχή (δήμος Λευκωσίας), αλλά και το αρμόδιο υπουργείο. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν ως αρμόδια 
αρχή έχει εξετάσει την ευστάθεια του έργου, πριν δοθεί στην κυκλοφορία, και, εάν ναι, παρακαλώ όπως 
κατατεθούν στη Βουλή των Αντιπροσώπων το περιεχόμενο των μετρήσεων και των αποτελεσμάτων τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.053, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στην Αγία Νάπα εφαρμόστηκε πιλοτικό πρόγραμμα διαχείρισης των οργανικών 
αποβλήτων των ξενοδοχείων, κυρίως για τα αποφάγια των κουζινών των ξενοδοχείων και των εστιατορίων. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν το πρόγραμμα 
αυτό βρίσκεται σε ισχύ, αν έχει αξιολογηθεί, αν έτυχε της οποιασδήποτε κρατικής χορηγίας και αν πρόκειται να 
τύχει παγκύπριας εφαρμογής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.054, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με την Εντολή 2/2006 του Υπουργού Εσωτερικών σχετικά με τη χωροθέτηση μονάδων 
παραγωγής ενέργειας από ανανεώσιμες πηγές ενέργειας (ΑΠΕ) σε καθορισμένη ζώνη ειδικής προστασίας 
άγριων πτηνών και βιοτόπων, που καθορίζεται με βάση τον Νόμο αρ.152(Ι)2003 και σε απόσταση μέχρι και 
πεντακόσια μέτρα από διάδρομο και πέρασμα διέλευσης αποδημητικών πτηνών, όπως καθορίζεται από το 
Ταμείο Θήρας, απαγορεύεται η χωροθέτηση εγκαταστάσεων ΑΠΕ. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων όσον αφορά στο 
φωτοβολταϊκό πάρκο της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου δυναμικότητας 12 MW στην περιοχή Ακρωτηρίου ποια 
είναι η απόστασή του από τη ζώνη ειδικής προστασίας άγριων πτηνών και βιοτόπων, καθώς και από τους 
διαδρόμους και τα περάσματα αποδημητικών πουλιών.  Επίσης, παρακαλώ όπως πληροφορήσει τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων αν τηρούνται οι προϋποθέσεις της Εντολής 2/2006.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.055, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με τον περί της Λογιστικής και Δημοσιονομικής Διαχείρισης και Χρηματοοικονομικού Ελέγχου 
της Δημοκρατίας Νόμο, οι χορηγίες και οι κατά χάριν δωρεές διέπονται από τις αρχές της διαφάνειας και της 
ίσης μεταχείρισης,  περιορίζονται στο συνολικό ανώτατο όριο των επιλέξιμων δαπανών στο πλαίσιο της 
δραστηριότητας ή του προγράμματος για το οποίο δόθηκαν και δημοσιεύονται από τον Γενικό Λογιστή εντός 
τριών (3) μηνών από τη λήξη του οικονομικού έτους κατά το οποίο παραχωρήθηκαν. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων στη βάση ποιων 
κριτηρίων δίνονται οι κρατικές χορηγίες στις συντεχνίες, αν υπάρχει συνολικό ανώτατο ποσό για τις χορηγίες 
που δίνονται στις συντεχνίες και με ποιο τρόπο υπολογίζεται, ποιες συντεχνίες έχουν λάβει χορηγία για το έτος 
2019 και ποια ήταν αυτή και ποιες πρόκειται να λάβουν κατά το 2020 και ποια θα είναι αυτή. Γιατί αποκλείονται 
αναγνωρισμένες από την κοινωνία και την πολιτεία συντεχνίες, όπως η συντεχνία ΙΣΟΤΗΤΑ, που εκπροσωπεί 
εργαζομένους του δημόσιου και του ευρύτερου δημόσιου τομέα ανεξαρτήτως καθεστώτος εργασίας (πλήρους 
απασχόλησης, μερικής απασχόλησης, υπαλλήλους ή αναδόχους/αυτοεργοδοτουμένους);» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.056, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Το Υπουργικό Συμβούλιο σε συνεδρία του στις 4 Σεπτεμβρίου 2019 αποφάσισε ότι οι απόφοιτοι ξένων 
πανεπιστημίων οι οποίοι θα εισέρχονται στην επιστημονική δομή του Τμήματος Δασών δε θα χρειάζονται 
ενδοτμηματική εκπαίδευση στα κυπριακά δεδομένα, ενώ οι απόφοιτοι ξένων πανεπιστημίων οι οποίοι 
επιθυμούν να εισέλθουν στη μη επιστημονική δομή του Τμήματος Δασών πρέπει υποχρεωτικά να 
παρακολουθούν το πρόγραμμα ενδοτμηματικής εκπαίδευσης διάρκειας ενός έτους. Με αυτό τον τρόπο εύλογα 
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θα μπορούσε κάποιος να υποστηρίξει ότι δημιουργείται ενός είδους διάκριση μεταξύ των νεοεισερχόμενων 
υπαλλήλων που  θα εργάζονται στην επιστημονική και στη μη επιστημονική δομή του τμήματος. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για ποιο λόγο 
κρίθηκε αναγκαία η μη παρακολούθηση του σχετικού προγράμματος από τους υπαλλήλους που θα εργάζονται 
στην επιστημονική δομή του Τμήματος Δασών. Παρακολουθούνται άλλα σχετικά προγράμματα; Υπάρχουν 
σκέψεις για αναθεώρηση αυτής της απόφασης;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.057, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Είναι γεγονός ότι το τελευταίο διάστημα έχουν εμφανιστεί διάφορες πρωτοβουλίες από ομάδες πολιτών 
με στόχο τη δεντροφύτευση στις πόλεις της ελεύθερης Κύπρου. Είναι επιτακτική ανάγκη να τροποποιηθούν 
σχετικές νομοθεσίες ή να θεσπιστούν καινούριες, με στόχο να ενισχυθούν οι εν λόγω προσπάθειες από τους 
αρμόδιους φορείς και την πολιτεία. Στα πλαίσια αυτής της ενίσχυσης παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να 
πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πώς αξιολογεί την εισήγηση να ρυθμιστεί νομοθετικά το 
ενδεχόμενο η δεντροφύτευση να αποτελεί ένα είδος εναλλακτικής μορφής πληρωμής εξώδικων προστίμων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.058, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από την εγκύκλιο του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως σχετικά με τη διαδικασία αδειοδότησης για 
φωτοβολταϊκές εγκαταστάσεις με βάση την Εντολή 2/2006 του Υπουργού Εσωτερικών, ημερομηνίας 14 Ιουνίου 
2019, πληροφορήθηκα ότι επρόκειτο να δημοσιευθεί τροποποίηση του Γενικού Διατάγματος Ανάπτυξης, ώστε 
η τοποθέτηση φωτοβολταϊκών πλαισίων επί οικοδομών υπό προϋποθέσεις να εξαιρείται από τη διαδικασία 
πολεοδομικής αδειοδότησης. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει 
τροποποιηθεί το Γενικό Διάταγμα Ανάπτυξης και, αν ναι,  όπως κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.059, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί σχετικά με διάφορα προβλήματα τα οποία αφορούν στις Θαλασσινές Σπηλιές στο 
Κάβο Γκρέκο. Πρώτον, από τα στοιχεία της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας φέτος διαπιστώνεται ότι έχουν 
σημειωθεί εφτά περιστατικά όπου χρειάστηκε η επέμβαση διασωστών για λουομένους που έπεσαν στο νερό 
στη συγκεκριμένη τοποθεσία και είτε τραυματίστηκαν είτε δεν κατάφεραν να βγουν στην ξηρά. Συνεπώς,  
κρίνεται αναγκαίο να ληφθούν άμεσα μέτρα, ώστε να απαγορεύεται στο κοινό να πέφτει στη θάλασσα από την 
κορυφή των απότομων βράχων όπου βρίσκονται οι σπηλιές. Σύμφωνα με δημοσίευμα της εφημερίδας “Ο 
Φιλελεύθερος”, ο δήμος Αγίας Νάπας αποφάσισε να τοποθετήσει φρουρό στην περιοχή ο οποίος θα 
αποτρέπει τους επισκέπτες να βουτούν στη θάλασσα, όμως αυτή η λύση πιθανόν να μην είναι επαρκής. 

Το δεύτερο πρόβλημα έγκειται στο γεγονός της διάβρωσης του βράχου. Το Τμήμα Γεωλογικής 
Επισκόπησης μέσα από σχετικές εκθέσεις επισήμανε τους κινδύνους που ελλοχεύουν λόγω προβλημάτων 
ευστάθειας των σπηλαίων. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια μέτρα 
πρόκειται να ληφθούν από τις αρμόδιες υπηρεσίες, ώστε να αντιμετωπιστούν τα υπό αναφορά προβλήματα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.060, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι περιβαλλοντικές οργανώσεις “Περιβαλλοντικές Γέφυρες”, “Φιλοδασικός 
Σύνδεσμος Αγλαντζιάς”, “Φίλοι της Γης Κύπρου” και “Οικολογική Κίνηση Κύπρου” έχουν υποβάλει παράπονο 
προς την Επίτροπο Διοικήσεως και Προστασίας Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων όσον αφορά στον χειρισμό του 
Τμήματος Δημοσίων Έργων υπόθεσης σχετικής με τα έργα βελτίωσης των λεωφόρων Αγλαντζιάς, Λάρνακος 
και Αμμοχώστου. Ειδικότερα, οι περιβαλλοντικές οργανώσεις ζήτησαν με επιστολή τους από το Τμήμα 
Δημοσίων Έργων να παρέμβει σε συνεργασία με το Τμήμα Δασών και να προστατεύσει τα εναπομείναντα 
κυπαρίσσια στη λεωφόρο Λάρνακος, τα οποία και δεν κόπηκαν κατά τη διάρκεια εκτέλεσης των έργων στις υπό 
αναφορά λεωφόρους. Το Τμήμα Δημοσίων Έργων ωστόσο δεν έχει απαντήσει μέχρι σήμερα στην επιστολή 
των περιβαλλοντικών οργανώσεων, παραβιάζοντας το άρθρο 29 του συντάγματος, που αναφέρει ότι κάθε 
δημόσια αρχή οφείλει να απαντήσει σε αίτημα ή παράπονο εντός τριάντα ημερών. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η υπό αναφορά υπόθεση και γιατί το Τμήμα Δημοσίων Έργων δεν έχει ανταποκριθεί στην επιστολή 
των περιβαλλοντικών οργανώσεων. Επίσης παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποια μέτρα λαμβάνονται, ώστε να προστατευθούν τα εναπομείναντα δέντρα στην υπό 
αναφορά περιοχή και αν υπάρχουν σχέδια αποκατάστασης του πρασίνου που έχει χαθεί μετά την 
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αδικαιολόγητη κοπή αριθμού αιωνόβιων δέντρων κατά τη διάρκεια εκτέλεσης έργων στις λεωφόρους 
Αγλαντζιάς, Λάρνακος και Αμμοχώστου. Έχουν υλοποιηθεί τα σχέδια για την τοπιοτέχνηση του έργου στα 
οποία προβλεπόταν η φύτευση 225 δέντρων και 5 825 θάμνων από ιθαγενή είδη φυτών της κυπριακής 
χλωρίδας;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.061, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω παρατηρήσει ότι τελευταία επεκτείνεται η εφαρμογή των βυθιζόμενων κάδων απορριμμάτων στα 
αστικά κέντρα. Σίγουρα η μέθοδος αυτή είναι πιο οικονομική, αφού επιτρέπεται σε πιο μεγάλα χρονικά 
διαστήματα να περισυλλέγονται τα σκουπίδια, όμως εντοπίζονται και προβλήματα, όπως η σήψη των 
σκουπιδιών λόγω θερμοκρασιών και μεγάλου διαστήματος παραμονής στον κάδο κ.ο.κ. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπάρχουν 
προδιαγραφές και κανονισμοί για την τοποθέτηση των βυθιζόμενων κάδων απορριμμάτων βάσει των οποίων 
οι τοπικές αρχές τοποθετούν τους κάδους και αν επιτηρείται η λειτουργία τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.062, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Ανδρέα Πασιουρτίδη 

 «Παρακαλούμε όπως ερωτηθεί ο αρμόδιος υπουργός και ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
αναφορικά με την ίδρυση Σχολής Επιστημών και Τεχνολογίας της Θάλασσας του Πανεπιστημίου Κύπρου στη 
Λάρνακα.   

 Η ίδρυση της συγκεκριμένης σχολής ήταν μέρος των εξαγγελιών του Προέδρου της Δημοκρατίας σε 
σειρά επισκέψεων του στη Λάρνακα, καθώς και απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου από τον Οκτώβρη του 
2014, χωρίς μέχρι σήμερα να υλοποιηθεί. 

 Συγκεκριμένα, ζητούμε όπως πληροφορηθούμε για: 

1. Τις ενέργειες που έχουν γίνει μέχρι σήμερα, καθώς και τις μελέτες για την ίδρυση της σχολής, 

2. το εκτιμώμενο κόστος ίδρυσης και λειτουργίας της σχολής, 

3. τον χώρο στέγασης της σχολής, τις ενέργειες/εργασίες στον χώρο αυτό, τις διαδικασίες απόδοσής του 
στους αρμόδιους φορείς και 

4. το χρονοδιάγραμμα υλοποίησης και λειτουργίας της σχολής.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Αυγούστου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.02.038, ημερομηνίας 2 Αυγούστου 2017, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση, σε σχέση με την παραχώρηση, για δεύτερη φορά, άδειας 
οικοδομής, από την Επαρχιακή Διοίκηση Λάρνακας, για ανέγερση πρατηρίου πετρελαιοειδών στην Ορμήδεια, 
και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Στις 02 Μαρτίου, 2016 η Επαρχιακή Διοίκηση Λάρνακας ενημέρωσε την ενδιαφερόμενη εταιρεία ότι το 
αίτημα της για έκδοση άδειας οικοδομής πρατηρίου πετρελαιοειδών είχε επανεξεταστεί και εγκριθεί.  
Εντούτοις, μετά την πάροδο 18 μηνών από την ημερομηνία έγκρισης της εν λόγω άδειας, δεν προσήλθε 
κανείς να καταβάλει τα τέλη για έκδοση της άδειας, και ως εκ τούτου θεωρήθηκε ότι δεν υπήρχε, πλέον, 
ενδιαφέρον για την έκδοση της.  Κατά συνέπεια η Επαρχιακή Διοίκηση απέστειλε, στις 22 Σεπτεμβρίου, 
2017, επιστολή στην εν λόγω εταιρεία με την οποία την πληροφορούσε ότι δεν ισχύει πλέον η έγκριση 
που τους είχε δοθεί και σε περίπτωση που εξακολουθούν να ενδιαφέρονται, για τη συγκεκριμένη 
ανάπτυξη, τότε θα πρέπει να υποβάλουν εκ νέου αίτηση για άδεια οικοδομής. 

3. Στις 27 Σεπτεμβρίου, 2017, η εν λόγω εταιρεία επικοινώνησε με την Επαρχιακή Διοίκηση Λάρνακας, 
αναφέροντας της ότι είχε έλθει σε συμφωνία με εταιρεία πετρελαιοειδών και ήταν έτοιμοι να καταβάλουν 
τα απαιτούμενα δικαιώματα για την έκδοση της άδειας.  Η Επαρχιακή Διοίκηση ενημέρωσε την 
ενδιαφερόμενη εταιρεία ότι, ως αναφέρεται και στην επιστολή τους ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου, 2017, 
η συγκεκριμένη άδεια οικοδομής δεν ήταν πλέον σε ισχύ.  Η εταιρεία ισχυρίστηκε ότι δεν έλαβε την εν 
λόγω επιστολή και ζήτησε όπως της διαβιβαστεί με τηλεομοιότυπο. 

4. Στις 06 Οκτωβρίου, 2017 πραγματοποιήθηκε συνάντηση της εν λόγω εταιρείας με τον Έπαρχο 
Λάρνακας, κατά την οποία ζητήθηκε όπως δοθεί μικρή παράταση στην ενδιαφερόμενη εταιρεία όσον 
αφορά την έγκριση που τους παραχωρήθηκε προκειμένου να καταβάλουν τα δικαιώματα της άδειας και 
να εκδοθεί η άδεια οικοδομής.  Το εν λόγω αίτημα στηρίχθηκε στο γεγονός ότι, σύμφωνα με τους 
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ισχυρισμούς της αιτήτριας εταιρίας, δεν γνώριζαν ότι υπήρχε χρονικός περιορισμός για την έκδοση της 
άδειας οικοδομής αφού στην επιστολή που απέστειλε η Επαρχιακή Διοίκηση στις 02 Μαρτίου, 2016 δεν 
αναφέρεται κάτι τέτοιο, αλλά και όταν ρωτήθηκαν υπάλληλοι της Επαρχιακής Διοίκησης πότε λήγει η εν 
λόγω έγκριση αυτοί τους πληροφόρησαν ότι δεν έχει ημερομηνία λήξης επειδή η περιοχή εμπίπτει στα 
όρια των Βρετανικών Βάσεων, όπου δεν εκδίδεται πολεοδομική άδεια η οποία να έχει ημερομηνία λήξης. 

5. Σημειώνεται ότι, κατά την περίοδο που αναμενόταν να καταβληθούν τα δικαιώματα για έκδοση της εν 
λόγω άδειας οικοδομής δεν σταμάτησαν οι αντιδράσεις του Κοινοτικού Συμβούλιου και των κατοίκων της 
περιοχής, και ως εκ τούτου ζητήθηκαν εκ νέου οι απόψεις του Υπουργείου Υγείας.  Το Υπουργείο Υγείας 
ενημέρωσε την Επαρχιακή Διοίκηση ότι η καλύτερη μέθοδος για εκτίμηση των επιπτώσεων στην υγεία 
των ατόμων που κατοικούν γύρω από τα πρατήρια πετρελαιοειδών είναι η εκτίμηση κινδύνου (health 
risk assessment) η οποία θα πρέπει να εφαρμόζεται ξεχωριστά για το κάθε πρατήριο. Με τη θέση αυτή 
συμφωνήσαν και οι Αρχές των Βρετανικών Βάσεων Δεκέλειας.  Το Υπουργείο Υγείας όμως, δε 
διευκρίνισε από ποιον θα έπρεπε να ετοιμαστεί η εκτίμηση κινδύνου και ποιος θα την αξιολογήσει και για 
αυτό στις 21 Νοεμβρίου 2017, η Επαρχιακή Διοίκηση Λάρνακας απέστειλε επιστολή στο Υπουργείο 
Υγείας με την οποία ζητήθηκε από το Υπουργείο Υγείας να προχωρήσει στην εκπόνηση της εν λόγω 
μελέτης. 

6. Παράλληλα η Επαρχιακή Διοίκηση Λάρνακας αποτάθηκε στη Νομική Υπηρεσία για τον περαιτέρω 
χειρισμό της Υπόθεσης και αποφασίστηκε ότι θα εκδοθεί η άδεια οικοδομής με την προϋπόθεση ότι θα 
διενεργηθεί μελέτη από το Υπουργείο Υγείας για την εκτίμηση κινδύνου (health risk assessment) για την 
υγεία των ατόμων που κατοικούν γύρω από τα πρατήρια πετρελαιοειδών.  Η Επαρχιακή Διοίκηση 
ενημέρωσε την ενδιαφερόμενη εταιρεία για την απόφαση της στις 02 Ιανουαρίου, 2018. 

7. Σημειώνεται ότι στις 06 Δεκεμβρίου 2017 η αιτήτρια εταιρεία έχει προχωρήσει στη λήψη δικαστικών 
μέτρων εναντίον της Επαρχιακής Διοίκησης Λάρνακας, για την απόφαση της να ακυρώσει την έγκριση 
που είχε παραχωρηθεί στις 02 Μάρτιου, 2016.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Αυγούστου 2019 του Υπουργού Άμυνας κ. Σάββα Αγγελίδη στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.02.540, ημερομηνίας 27 Απριλίου 2018, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι η Ειδική Επιτροπή, η οποία ορίστηκε 
από το Γενικό Επιτελείο Εθνικής Φρουράς με σκοπό την εξέταση και επιλογή νέου χώρου για την οργάνωση 
Πεδίου Βολής, δεν έχει ακόμα ολοκληρώσει τις εργασίες της. 

2. Για τις αποφάσεις του Υπουργείου Άμυνας, οι οποίες θα ληφθούν μετά την εξέταση των προτάσεων που 
θα υποβάλει η Ειδική Επιτροπή, θα ενημερωθεί σχετικά η Βουλή των Αντιπροσώπων. 

3. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινίσεις σχετικά με το θέμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Αυγούστου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.02.620, ημερομηνίας 6 Ιουνίου 2018, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση που υποβλήθηκε από το βουλευτή Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη 
με την οποία ζητά να πληροφορηθεί αναφορικά με την εγκατάσταση κεραίας κινητής τηλεφωνίας δίπλα από το 
δημοτικό σχολείο στην κοινότητα Πισσουρίου και κατόπιν διερεύνησης του θέματος σε συνεργασία με τις 
αρμόδιες Αρχές σας αναφέρω τα ακόλουθα: 

2.  Στις 19.5.2016 υποβλήθηκε στην Πολεοδομική Αρχή (Επαρχιακό Λειτουργό Λεμεσού Τμήματος 
Πολεοδομίας και Οικήσεως) η αίτηση με αρ. ΛΕΜ/00521/2016 για εγκατάσταση κεραίας κινητής 
τηλεφωνίας στο Πισσούρι.  Η Πολεοδομική Αρχή με την απόφαση της ημερομηνίας 15.12.2016 
γνωστοποίησε στον αιτητή την άρνηση χορήγησης πολεοδομικής άδειας η οποία κοινοποιήθηκε επίσης 
στο Κοινοτικό Συμβούλιο Πισσουρίου ενώ ενημερώθηκε σχετικά και η αρμόδια Οικοδομική Αρχή ήτοι ο 
Έπαρχος Λεμεσού.  Παράλληλα, η Πολεοδομική Αρχή με την επιστολή της ημερομηνίας 20.9.2017 
ενημέρωσε το Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών για την υπό αναφορά απόφαση της.  
Ακολούθως, στις 24.10.2017 η Πολεοδομική Αρχή απέστειλε προς τον ιδιοκτήτη της ακίνητης 
ιδιοκτησίας Ειδοποίηση Επιβολής δυνάμει του άρθρου 46 του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου 
με την οποία τον καλούσε όπως άμεσα από την ημέρα επίδοσης της Ειδοποιήσεως τερματίσει κάθε 
εργασία και απομακρύνει την κεραία.  Η Ειδοποίηση Επιβολής κοινοποιήθηκε τόσο στο Κοινοτικό 
Συμβούλιο Πισσουρίου όσο και στον Έπαρχο Λεμεσού τον οποίο καλούσε όπως λάβει όλα τα 
ενδεικνυόμενα μέτρα για άμεσο τερματισμό των συνεχιζόμενων μη αδειούχων δραστηριοτήτων στο 
τεμάχιο. 

3. Ο Έπαρχος Λεμεσού κατόπιν της σχετικής ενημέρωσης που έλαβε από την αρμόδια Πολεοδομική Αρχή 
απέστειλε ως αρμόδια οικοδομική αρχή προειδοποιητική επιστολή στους παρανομούντες καλώντας τους 
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να άρουν την παρανομία.  Λόγω μη συμμόρφωσης των πιο πάνω προσώπων στις υποδείξεις του, ο 
Έπαρχος Λεμεσού προέβη στις 19.4.2018 στη λήψη δικαστικών μέτρων εναντίον τους για 
αποκατάσταση της νομιμότητας.  Παρόλο που, κατόπιν σχετικής έρευνας διαπιστώθηκε ότι, η κεραία 
κινητής τηλεφωνίας έχει απομακρυνθεί εντούτοις ο Έπαρχος Λεμεσού δεν προτίθεται να αποσύρει τις 
κατηγορίες εναντίον του κατηγορούμενου ιδιοκτήτη του τεμαχίου καθότι ανέχτηκε ή επέτρεψε να 
ανεγερθεί στο τεμάχιο του η υπό αναφορά κεραία. 

4. Καταληκτικά αναφέρω ότι, ο λόγος της καθυστέρησης στην απάντηση της ερώτησης του βουλευτή κ. 
Γιώργου Περδίκη οφείλεται στις διαβουλεύσεις του Υπουργείου Εσωτερικών με τις αρμόδιες Αρχές 
προκειμένου να υποβάλουν τις απόψεις τους ή σχετική πληροφόρηση επί του θέματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.002, ημερομηνίας 23 Ιουλίου 2018, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
«H αποπεράτωση του παραλιακού πεζόδρομου που βρίσκεται στην περιοχή “Περνέρα” στο Παραλίμνι 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

α. Η προκήρυξη προσφορών για την υλοποίηση του συγκεκριμένου Έργου θα γίνει από τον Δήμο 
Παραλιμνίου, ως Αναθέτουσα Αρχή, ο οποίος έχει και την πλήρη ευθύνη για την πρόοδο των εργασιών 
συμπεριλαμβανομένων και των αναγκαίων μελετών. 

β. Επί του συγκεκριμένου αναφέρεται ότι ο Δήμος Παραλιμνίου προσδιορίζει χρονικά την προκήρυξη των 
προσφορών για την υλοποίηση του έργου εντός του πρώτου τριμήνου του 2019 και την ολοκλήρωση 
του περί τα τέλη του 2020. 

2. Απολογούμαστε για τη μεγάλη καθυστέρηση που μεσολάβησε μέχρι την απάντηση στην Ερώτηση του 
έντιμου κ. Βουλευτή καθότι παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες και/ή 
διευκρινήσεις ενδεχομένως να χρειαστείτε επί του συγκεκριμένου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Αυγούστου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.024, ημερομηνίας 2 Αυγούστου 2018, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 
Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Αυγούστου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.176, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2018, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι το θέμα αφορά τη Βιοτεχνική Περιοχή 
Λειβαδιών και συγκεκριμένα υποχρέωση Εταιρείας στα πλαίσια άδειας διαχωρισμού (αρ. Δ435/02) που 
χορηγήθηκε από το Δήμο Λιβαδιών για κατασκευή βιοτεχνικών οικοπέδων.  Η Εταιρεία έχει πωλήσει τα υπό 
διαχωρισμό οικόπεδα σε αριθμό βιοτεχνών, προβαίνοντας μόνο σε επιχωματώσεις, ενώ η άδεια διαχωρισμού 
έχει λήξει.  Ως εκ τούτου, το θέμα αποτελεί ιδιωτικής φύσεως διαφορά.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Αυγούστου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.197, ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 2018, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2.  Το αποχετευτικό σύστημα Αγγλισίδων σχεδιάστηκε και ξεκίνησε να κατασκευάζεται το 1993 από το 
Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως για να καλύψει αρχικά τις ανάγκες του συνοικισμού αυτοστέγασης 
της Κοινότητας.  Σήμερα στο κεντρικό αποχετευτικό σύστημα είναι συνδεδεμένα 214 υποστατικά, εκ 
των οποίων 70 είναι κατοικίες αυτοστέγασης και εκτιμάται ότι εξυπηρετείται το 40% περίπου του 
πληθυσμού της Κοινότητας. 

3.  Αναφορικά με το δάνειο από τους Δανειστικούς Επιτρόπους για το οποίο ουδέποτε καταβλήθηκε δόση 
και έχει καταστεί ληξιπρόθεσμο και μη εξυπηρετούμενο, τα εκάστοτε Κοινοτικά Συμβούλια Αγγλισίδων 
θεωρούν ότι δεν θα έπρεπε να συναφθεί και το κόστος δημιουργίας του αποχετευτικού θα έπρεπε να 
είχε αναληφθεί εξολοκλήρου από το Κράτος, όπως έγινε σε άλλες περιοχές, δεδομένου ότι ο αρχικός 
σκοπός ήταν η εξυπηρέτηση των δύο συνοικισμών αυτοστέγασης. 

4.  Το αρχικό κεφάλαιο του δανείου ανερχόταν στα €217.170,64 και οι τόκοι που επιβλήθηκαν με επιτόκιο 
5.75% στα €126.692,41.  Επιπλέον στο δάνειο εκκρεμούν τόκοι υπερημερίας που χρεώθηκαν με 
επιτόκιο 7% συνολικού ποσού €88.377,85.  Το συνολικό ποσό της οφειλής ανέρχεται στα 
€409.404,83. 
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5.  Το αίτημα για διαγραφή του δανείου τέθηκε στις 14.9.2018 ενώπιον του Συμβουλίου Δανειστικών 
Επιτρόπων και αποφασίστηκε να καταβληθεί από το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Αγγλισίδων μέρος της 
οφειλής που αντιστοιχεί στο 20% του Κεφαλαίου (€43.434,13), το δε υπόλοιπο 80% να καταβληθεί 
από το Κράτος και οι τόκοι να διαγραφούν από το Συμβούλιο Δανειστικών Επιτρόπων. 

6.  Αναφορικά με τις δαπάνες των εργασιών που διενεργήθηκαν κατά τις δεκαετίες 1980-1990, σύμφωνα 
με επιστολή του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως με Αρ. Φακ. 05.22.002 και ημερομηνίας 
18.3.2019, στην οποία επισυνάπτεται αντίγραφο πρακτικών σύσκεψης που πραγματοποιήθηκε στις 
19.3.1999 στην Επαρχιακή Διοίκηση Λάρνακας, προκύπτει ότι, αυτές ανήλθαν στο συνολικό ποσό των 
€470.043,71.  Σχετικό αντίγραφο επισυνάπτεται για εύκολη αναφορά.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.201, ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 2018, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Αλαμινού για τη διαπλάτυνση του κύριου δρόμου που οδηγεί από 
την Κοινότητα στην παραλία και τη δημιουργία ποδηλατόδρομου και πεζόδρομου, υποβλήθηκε αρχικά 
το 2010 και παραπέμφθηκε στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως για υπόδειξη των αναγκαίων 
πολεοδομικών ρυθμίσεων και ρυμοτομίας προκειμένου να προωθηθεί η διαδικασία μελέτης και 
σχεδιασμού, το οποίο ανέφερε ότι δεν έχει την ευθύνη για την ετοιμασία ρυθμιστικού σχεδίου, επειδή το 
έργο δεν είναι πολεοδομικό σύμφωνα με τα κριτήρια επιλογής των έργων αυτών. 

3. Δεδομένου ότι πρόκειται για δρόμο αρμοδιότητας της Επαρχιακής Διοίκησης Λάρνακας, μήκους 4 χιλ. 
περίπου και το εκτιμώμενο κόστος κατασκευής του αναμένεται να είναι παρά πολύ υψηλό και δη αρκετά 
εκατομμύρια, η Επαρχιακή Διοίκηση Λάρνακας δεν ήταν σε θέση να το συμπεριλάβει στον 
προϋπολογισμό της τα προηγούμενα χρόνια.  Είναι σημαντικό να σημειωθεί ότι η επιτόπου όδευση 
διαφέρει από την επίσημη κτηματολογική εγγραφή και ως εκ τούτου απαιτείται εκ νέου σχεδιασμός, 
αποτύπωση και προφανώς απαλλοτριώσεις.  Ανεξαρτήτως τούτου, την περίοδο αυτή γίνονται ενέργειες 
για ετοιμασία όρων προσφοράς για εξασφάλιση μελετητή, ο οποίος θα ετοιμάσει ολοκληρωμένο 
σχεδιασμό του έργου προκειμένου να γίνει ο κατάλληλος προγραμματισμός και η πρόταση υλοποίησης 
του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Αυγούστου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.234, ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2018, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Ο δρόμος από την Κοινότητα Αναβαργού προς την Κοινότητα Μεσόγης είναι αρμοδιότητας της 
Επαρχιακής Διοίκησης Πάφου, στον οποίο γίνονται βελτιώσεις κάθε χρόνο με πιστώσεις από τον 
κρατικό προϋπολογισμό.  Γενικά η κατάσταση του αξιολογείται από τις Τεχνικές Υπηρεσίες της 
Επαρχιακής Διοίκησης Πάφου ως καλή και σε μεγάλο μέρος του υπάρχουν πεζοδρόμια.  Στον 
Προϋπολογισμό του 2019, υπάρχει πρόνοια ύψους €5.000 για επάλειψη του με πρέμιξ. 

3. Σημειώνεται ότι ο πιο πάνω δρόμος δεν περιλαμβάνεται στους Δρόμους Πρωταρχικής Σημασίας ούτε 
στο Κύριο Δευτερεύον Οδικό Δίκτυο του Τοπικού Σχεδίου Πάφου, γι’ αυτό και δεν υπάρχει πρόνοια για 
ρυθμιστικό σχέδιο.  Οποιαδήποτε αναβάθμιση ή και σχεδιασμός του θα πρέπει να γίνει σε συνδυασμό 
με τον κάθετο δρόμο προς Μέσα Χωριό (Κόμβος International School) και το μέρος του δρόμου από τον 
κυκλικό κόμβο (μετά την ΑΗΚ) μέχρι το International School που βρίσκεται εντός των Δημοτικών ορίων 
και οι οποίοι αποτελούν Δρόμους Πρωταρχικής Σημασίας του Τοπικού Σχεδίου Πάφου.  Αρμόδιο για την 
ετοιμασία των ρυθμιστικών σχεδίων είναι το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Αυγούστου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.255, ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2018, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας ενημερώνω τα ακόλουθα: 

2. Ο δρόμος που συνδέει την κοινότητα Μέσα Χωριού με την περιοχή που βρίσκεται το ιδιωτικό σχολείο 
“The International School οf Paphos” είναι χωρητικός δρόμος μήκους ενός χιλιομέτρου και υπάγεται 
στην αρμοδιότητα της Επαρχιακής Διοίκησης Πάφου.  Το πλάτος του είναι ικανοποιητικό και είναι 
επιστρωμένος με πρέμιξ. 
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3. Τα πρώτα 500 μέτρα περιλαμβάνονται στο Δρόμο Πρωταρχικής Σημασίας του Τοπικού Σχεδίου Πάφου, 
ως συνέχεια του κεντρικού δρόμου που διασχίζει την ενορία Αναβαργού του Δήμου Πάφου.  Για τη 
βελτίωση του υφιστάμενου εγγεγραμμένου δρόμου που βρίσκεται στα διοικητικά όρια του Δήμου Πάφου 
θα πρέπει ο Δήμος να προβεί σε ενέργειες με το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως για εκτέλεσή του ως 
Πολεοδομικό Έργο.  Σημειώνεται ότι για τη βελτίωση της συμβολής της οδού Αριστοτέλη Σάββα της 
ενορίας Αναβαργού με τους δρόμους προς Μεσόγη και Μέσα Χωριού, όπου παρουσιάζεται έντονο 
κυκλοφοριακό πρόβλημα ετοιμάσθηκε το 2007 μελέτη για τη δημιουργία κυκλοφοριακού κόμβου στο 
σημείο σύνδεσης, το οποίο βρίσκεται στα διοικητικά όρια του Δήμου Πάφου, από τον Κλάδο 
Κυκλοφοριακών Μελετών του Τμήματος Δημοσίων Έργων, το οποίο μέχρι σήμερα δεν προωθήθηκε. 

4. Για τη βελτίωση του τμήματος του δρόμου που βρίσκεται στα διοικητικά όρια του Μέσα Χωριού και είναι 
αρμοδιότητα της Επαρχιακής Διοίκησης Πάφου, έγινε επιτόπια σύσκεψη με όλους τους εμπλεκόμενους 
φορείς και γίνονται ενέργειες για παραχώρηση των ρυμοτομικών δεσμεύσεων των τεμαχίων στα οποία 
διενεργήθηκαν αναπτύξεις και εφάπτονται του υπό αναφορά δρόμου.  Για τα υπόλοιπα τεμάχια ζητήθηκε 
από τον Πρόεδρο του Κοινοτικού Συμβουλίου Μέσα Χωρίου να εξασφαλίσει τις συγκαταθέσεις των 
ιδιοκτητών τους για παραχώρηση των ρυμοτομικών τους δεσμεύσεων ώστε να προγραμματιστεί η 
διαδικασία διαπλάτυνσης και βελτίωσης του δρόμου. 

5. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες χρειαστείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.328, ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Εσωτερικών, σε 
συνεργασία με το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, προωθεί τις διαδικασίες που απαιτούνται από τις διατάξεις της 
Ευρωπαϊκής Οδηγίας 2007/60/ΕΚ, για την κατάρτιση και εφαρμογή του 1ου Σχεδίου Διαχείρισης Κινδύνων 
Πλημμύρας, το οποίο περιλαμβάνει 38 Μέτρα. 

2. Η Ευρωπαϊκή Οδηγία για τις Πλημμύρες (2007/60/ΕΚ) είναι η νομοθεσία του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
που προνοεί για την αξιολόγηση και τη διαχείριση των κινδύνων πλημμύρας. Η Κυπριακή Δημοκρατία ως 
Κράτος Μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχει ήδη μεταφέρει τις πρόνοιες της Οδηγίας 2007/60/ΕΚ στο 
Κυπριακό δίκαιο με τους εναρμονιστικούς περί Αξιολόγησης, Διαχείρισης και Αντιμετώπισης των Κινδύνων 
Πλημμύρας Νόμους του 2010 και 2012 (Βασικός Νόμος Ν.70(Ι)/2010 και Τροποποιητικός Νόμος Ν. 
153(Ι)/2012) περί Αξιολόγησης, Διαχείρισης και Αντιμετώπισης των Κινδύνων Πλημμύρας). Η εναρμονιστική 
νομοθεσία που τέθηκε σε ισχύ τον Ιούλιο του 2010 καθορίζει ως «Αρμόδια Αρχή» για την εφαρμογή της, το 
Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος και ως 
«Συντονιστική Αρχή» το Υπουργείο Εσωτερικών. Επίσης, καθορίζει ότι η Γεωγραφική Μονάδα Εφαρμογής της 
Οδηγίας 2007/60/ΕΚ είναι η Περιοχή Λεκάνης Απορροής Ποταμού που εν προκειμένω είναι ολόκληρη η 
Κύπρος (με βάση τις πρόνοιες της Οδηγίας 2000/60/ΕΚ Πλαίσιο για τα Νερά, η Κύπρος έχει προσδιοριστεί σαν 
μία Περιοχή Λεκάνης Απορροής Ποταμού). 

3. Τα Μέτρα διαχωρίζονται σε δύο κατηγορίες: Οριζόντια Μέτρα και Ειδικά Μέτρα.  Τα Οριζόντια Μέτρα 
έχουν στόχο την ελαχιστοποίηση των κινδύνων πλημμύρας στην Κύπρο. Μπορεί να συμπεριλαμβάνουν 
μεταξύ άλλων πρακτικές, πρωτόκολλα/διαδικασίες, νομοθετικές ρυθμίσεις κτλ. που αφορούν γενικά την 
πρόληψη, διαχείριση και αντιμετώπιση των κινδύνων πλημμύρας όπως, π.χ., υποχρεωτική τακτική συντήρηση 
των συστημάτων διαχείρισης όμβριων υδάτων, υποχρεωτική εξασφάλιση άδειας/έγκρισης για 
αναπτύξεις/έργα/κατασκευές σε περιοχές που είτε γειτνιάζουν με υδατορέματα είτε διασχίζονται από 
υδατορέματα. Τα Ειδικά Μέτρα έχουν στόχο την ελαχιστοποίηση των κινδύνων πλημμύρας στην κάθε μία από 
τις 19 περιοχές που έχουν αναγνωριστεί ως Περιοχές Δυνητικού Σημαντικού Κινδύνου Πλημμύρας (ΠΔΣΚΠ) 
λαμβανομένων υπόψη των χαρακτηριστικών της κάθε αντίστοιχης λεκάνης ή υπολεκάνης απορροής ποταμού. 
Τα ειδικά μέτρα εκτός του μέτρου που αφορά την ετοιμασία Σχεδίου Δράσης αντιμετώπισης της κινδύνων 
πλημμύρας για κάθε μία από τις 19 περιοχές ΔΣΚΠ θα πρέπει να συμπεριλαμβάνουν διορθωτικά μέτρα όσον 
αφορά υπάρχουσες πρακτικές και πρωτόκολλα/διαδικασίες καθώς και υφιστάμενες συνθήκες οι οποίες 
ενδέχεται να αυξάνουν τους κινδύνους πλημμύρας εντός της κάθε μιας από τις 19 περιοχές ΔΣΚΠ. Τα 
προτεινόμενα οριζόντια και ειδικά μέτρα θα συμπεριλαμβάνουν δράσεις που αφορούν τα εξής: 

• Έγκαιρη προειδοποίηση. 

• Ανταπόκριση και αποκατάσταση πληγέντων περιοχών. 

• Αντιπλημμυρικά έργα. 

• Πράσινες υποδομές. 

• Διαχείριση αποθηκευτικής ικανότητας ταμιευτήρων για ανάσχεση. 
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• Φυσική Ανάσχεση (Natural Retention). 

• Ελεγχόμενο πλημμύρισμά επιλεγμένων περιοχών. 

• Αποκατάσταση κοίτης ποταμών και παρόχθιων ζωνών για βελτίωση ικανότητας φυσικής ανάσχεσης. 

• Αποκατάσταση και συντήρηση υφιστάμενων υποδομών. 

• Διαχείριση και έλεγχο παράνομων επιχωματώσεων και απορρίψεων άχρηστων αντικειμένων εντός των 
ποταμών. 

• Αειφόρο διαχείριση όμβριων υδάτων (π.χ. SUDS).  Θα πρέπει επίσης να δοθεί έμφαση σε μέτρα 
διαχείρισης κινδύνου πλημμυρών σε βιομηχανικές εγκαταστάσεις και γενικότερα βιομηχανικές περιοχές 
όπου οι πλημμύρες ενδέχεται να προκαλέσουν καταστροφές. 

4. Στα πλαίσια του προαναφερόμενου σχεδιασμού, στο παρόν στάδιο προωθούνται, ταυτόχρονα, από το 
Υπουργείο Εσωτερικών, δύο Διαγωνισμοί (οι οποίοι θα τύχουν αξιολόγησης από το Υπουργείο Εσωτερικών) 
για την επιλογή ιδιωτικών Γραφείων Μελετητών, για την εκπόνηση δύο αντίστοιχων μελετών, του 1ου Σχεδίου 
Διαχείρισης Κινδύνων Πλημμύρας: 

1. Μελέτη για τη “βελτίωση του μηχανισμού καταγραφής και αποτίμησης ζημιών από πλημμύρες” 
(Μέτρο RECOV-CY_01). 

2. Μελέτη για τη “διάθεση όμβριων υδάτων ιδιοκτησιών σε απορροφητικούς λάκκους” (Μέτρο PRO-
CY_03). 

5. Οι αναγκαίες υδρολογικές μελέτες εκπονούνται, γενικά, στα πλαίσια του Τμήματος Δημοτικών Έργων 
και τις τοπικές Αρχές. 

6. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πληροφορίες ή διευκρινίσεις χρειαστείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Αυγούστου 2019 του Υπουργού Άμυνας κ. Σάββα Αγγελίδη στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.03.342, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2018, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι η απόφαση για την κατάργηση του 
Πεδίου Βολής “Τσερίου” έχει ληφθεί από το Υπουργείο Άμυνας εδώ και καιρό. 

2. Την παρούσα χρονική περίοδο βρίσκονται σε εξέλιξη διαβουλεύσεις μεταξύ της Ιεράς Μητρόπολης 
Κύκκου και Τηλλυρίας και των Διευθυντών των Τμημάτων Κτηματολογίου και Χωρομετρίας και Πολεοδομίας 
και Οικήσεως, ούτως ώστε να καταστεί δυνατή η δέσμευση συγκεκριμένων τεμαχίων γης, στις Κοινότητες 
Αναλυόντα και Πέρα Ορεινής στις οποίες προγραμματίζεται να κατασκευαστεί το νέο Πεδίο Βολής, προς 
αντικατάσταση του Πεδίου Βολής “Τσερίου”. 

3. Μόλις οριστικοποιηθεί το θέμα της δέσμευσης των τεμαχίων γης, εντός της οποίας θα κατασκευαστεί το 
νέο Πεδίο Βολής, το Υπουργείο Άμυνας θα είναι σε θέση να υπολογίσει, αφενός τον χρόνο ολοκλήρωσης της 
κατασκευής του και αφετέρου τον χρόνο εγκατάλειψης του Πεδίου Βολής Τσερίου. 

4. Παραμένω στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις σχετικά με το θέμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.362, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2018, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Πρόγραμμα «Προσθήκης Ανελκυστήρων σε υφιστάμενες πολυκατοικίες Κυβερνητικών Οικισμών» 
αφορά την προσθήκη ανελκυστήρων σε 368 υφιστάμενες πολυκατοικίες των Κυβερνητικών Οικισμών, 
με προτεραιότητα σε πολυκατοικίες στις οποίες διαμένουν ηλικιωμένα άτομα ή άτομα με κινητικά 
προβλήματα.  Το πρόγραμμα έχει ξεκινήσει περί το 2008 και μέχρι σήμερα, έχει ολοκληρωθεί η 
εγκατάσταση ανελκυστήρων σε 109 υφιστάμενες πολυκατοικίες με κόστος της τάξης των €11,0 εκ. 

3. Σημειώνεται ότι τα τελευταία χρόνια μειώθηκε ο ρυθμός της εκτέλεσης των έργων της προσθήκης 
ανελκυστήρων, καθότι λόγω της οικονομικής κρίσης του 2013 όλα τα έργα αναστάλθηκαν και δεν 
υπήρχαν διαθέσιμα κονδύλια. 

4. Στο παρόν στάδιο προγραμματίζεται η εγκατάσταση άλλων 32 ανελκυστήρων σε υφιστάμενες 
πολυκατοικίες, ήτοι 14 ανελκυστήρες σε πολυκατοικίες σε Κυβερνητικούς Οικισμούς της Επαρχίας 
Λευκωσίας (9 ανελκυστήρες στον Κυβερνητικό Οικισμό Κόκκινες, 4 πολυκατοικίες στον Κυβερνητικό 
Οικισμό Αθαλάσσας και 1 ανελκυστήρα στον Κυβερνητικό Οικισμό Αγίου Γεωργίου).  10 ανελκυστήρες 
σε Κυβερνητικούς Οικισμούς της Επαρχίας Λεμεσού (9 ανελκυστήρες στον Κυβερνητικό Οικισμό 
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Μακάριος III και 1 ανελκυστήρα στον Κυβερνητικό Οικισμό Άγιος Ιωάννης) και 8 ανελκυστήρες σε 
Κυβερνητικούς Οικισμούς της Επαρχίας Λάρνακας (5 ανελκυστήρες στον Κυβερνητικό Οικισμό Άγιος 
Ιωάννης και 3 ανελκυστήρες στον Κυβερνητικό Οικισμό Άγιοι Ανάργυροι II. 

5. Όσον αφορά τις υπόλοιπες 221 υφιστάμενες πολυκατοικίες στις οποίες δεν έχει τοποθετηθεί 
ανελκυστήρας, μετά από παγκύπρια έρευνα που έγινε, διαπιστώθηκε ότι μόνο σε 125 πολυκατοικίες 
μπορεί να γίνει προσθήκη ανελκυστήρα, νοουμένου ότι θα υπάρξει η αμετάκλητη συγκατάθεση όλων 
των συνιδιοκτητών.  Στις υπόλοιπες 96 πολυκατοικίες δεν μπορεί να τοποθετηθεί ανελκυστήρας καθότι 
σε 19 πολυκατοικίες ορισμένοι ιδιοκτήτες δεν συγκατατίθενται για την ανέγερση ανελκυστήρα, σε 26 
πολυκατοικίες επειδή η απόσταση από το πεζοδρόμιο είναι μικρή και ως εκ τούτου δεν υπάρχει ο 
απαιτούμενος χώρος και σε 51 πολυκατοικίες επειδή υπάρχουν προσθήκες στην πρόσοψη των 
πολυκατοικιών που εμποδίζουν την ανέγερση του ανελκυστήρα.  Σημειώνεται ότι το Υπουργείο 
Εσωτερικών επεξεργάζεται λύσεις οι οποίες στοχεύουν στην ολοκλήρωση του προγράμματος στα 
επόμενα 5 χρόνια περίπου. 

6. Όσον αφορά το θέμα των συγκαταθέσεων, στη περίπτωση όπου έστω και ένας ιδιοκτήτης δεν 
συγκατατίθεται στην ανέγερση ανελκυστήρα, το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως δεν μπορεί να 
προχωρήσει με την ανέγερση αυτή, καθότι σύμφωνα με τις πρόνοιες του περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας 
Νόμου, οι ιδιοκτήτες των πολυκατοικιών είναι συνιδιοκτήτες στην κοινόχρηστη γη, μέρος της οποίας είναι 
και ο χώρος της ανέγερσης των ανελκυστήρων.  Διευκρινίζεται ότι για το εν λόγω θέμα έχει ζητηθεί 
γνωμάτευση από τη Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας. 

7. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες κρίνετε αναγκαίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Αυγούστου 2019 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.392, ημερομηνίας 12 Δεκεμβρίου 2018, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 
 «Η απάντηση στην πιο πάνω ερώτηση είναι η ακόλουθη: 

α.  Στα δημόσια νοσηλευτήρια παρέχεται μόνο για θεραπευτικούς σκοπούς το ενδομήτριο σπείραμα (για 
λειτουργικές αιμορραγίες). 

β.  Όπως αναφέρεται πιο πάνω στα Δημόσια Νοσηλευτήρια παρέχεται το ενδομήτριο σπείραμα για 
θεραπευτικούς σκοπούς. 

γ. Η συγκατάθεση του συζύγου/συντρόφου ζητείται σε περιπτώσεις περίδεσης σαλπίγγων, η οποία 
θεωρείται πιο μόνιμη μέθοδος αντισύλληψης. 

δ.  Για το ερώτημα 4, παρακαλώ δείτε τις απαντήσεις στα σημεία α και β. 

ε.  Υπάρχουν συγκεκριμένα πρωτόκολλα και κατευθυντήριες οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τα οποία 
δεν εφαρμόζονται στην Κύπρο στην παρούσα φάση. 

2. Εάν για τον οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν 
περαιτέρω διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.408, ημερομηνίας 18 Δεκεμβρίου 2018, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Ευανθίας Σάββα 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι το θέμα της αντιμετώπισης πλημμυρικών 
φαινομένων στην περιοχή “Καμάρες” της Λάρνακας, απασχολεί τόσο το Υπουργείο Εσωτερικών όσο και την 
τοπική Αρχή, δηλαδή το Δήμο Λάρνακας και ως εκ τούτου γίνεται από κοινού προσπάθεια, μεταξύ των δύο 
ενδιαφερομένων μερών, για την αποτελεσματική αντιμετώπιση των εν λόγω απρόβλεπτων φυσικών 
φαινομένων. 

2.  Προβλήματα πλημμυρών στην περιοχή “Καμάρες” της Λάρνακας εμφανίζονται, ως γνωστό, λόγω της 
ροής όμβριων υδάτων, κατά τη χειμερινή περίοδο, στη λεκάνη απορροής του ποταμού Καλού Χωριού, ο 
οποίος διέρχεται από την εν λόγω περιοχή, σε συνδυασμό με την ανεπάρκεια του συστήματος φρεατίων 
συλλογής νερών και του δικτύου σωλήνων αποχέτευσης. Ως εκ τούτου, η ετοιμασία υδρολογικής μελέτης, η 
οποία να περιλαμβάνει τεχνικές λύσεις για την αντιμετώπιση των εν λόγω προβλημάτων, κρίθηκε αναγκαία 
μετά και από τις πλημμύρες στη συγκεκριμένη περιοχή, το Δεκέμβριο του 2014. Στο παρόν στάδιο, η 
συγκεκριμένη μελέτη, την οποία ετοιμάζει κοινοπραξία ιδιωτικών Γραφείων Συμβούλων Μελετητών, βρίσκεται 
σε εξέλιξη και έχει ως στόχο το σχεδιασμό αντιπλημμυρικών έργων για την προστασία των οικιστικών ζωνών, 
τόσο της προαναφερόμενης περιοχής όσο και άλλων ευάλωτων περιοχών των Δήμων Λάρνακας και 
Αραδίππου, οι οποίες βρίσκονται εντός της λεκάνης απορροής του ποταμού Καλού Χωριού. Η εν λόγω μελέτη 
αναμένεται σύντομα να ολοκληρωθεί. Με βάση τη μελέτη αυτή θα ετοιμαστούν κατάλληλα έγγραφα (γενικές και 
τεχνικές προδιαγραφές) και θα γίνει προκήρυξη Διαγωνισμού, προκειμένου να επιλεγεί εργοληπτική εταιρεία 
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για την υλοποίηση των αντιπλημμυρικών έργων στις προαναφερόμενες περιοχές, όπως αυτά προνοούνται 
από την υδρολογική μελέτη. Επίσης, η μελέτη θα καθορίσει την ημερομηνία έναρξης των εργασιών και την 
αποπεράτωσή τους. 

3. Πρέπει, ωστόσο, να επισημανθεί ότι τα τελευταία χρόνια γίνονται σημαντικές προσπάθειες, τόσο από 
την Επαρχιακή Διοίκηση Λάρνακας όσο και από τον Δήμο Λάρνακας, για την πρόληψη των προαναφερόμενων 
πλημμυρικών φαινομένων. Έτσι, μέχρι σήμερα, με πρωτοβουλία της Επαρχιακής Διοίκησης Λάρνακας, έχουν 
γίνει σημαντικά αντιπλημμυρικά έργα, στην περιοχή “Καμάρες” της Λάρνακας, τα οποία έχουν επιλύσει σε 
μεγάλο βαθμό τα προβλήματα πλημμυρών στην εν λόγω περιοχή. Επίσης, από την πλευρά του ο Δήμος 
Λάρνακας βρίσκεται σε συνεχή συνεργασία με την Επαρχιακή Διοίκηση Λάρνακας για την αντιμετώπιση των 
πλημμυρικών φαινομένων της περιοχής. Συγκεκριμένα, κάθε χρόνο και πριν από την έναρξη της χειμερινής 
περιόδου, ο Δήμος Λάρνακας προβαίνει σε συντήρηση και αναβάθμιση (όπου χρειάζεται) των υφιστάμενων 
φρεατίων υδροσυλλογής, που βρίσκονται στην περιοχή, καθώς και σε επέκταση, όπου είναι αυτό εφικτό, των 
υφιστάμενων δικτύων αποχέτευσης όμβριων υδάτων. 

4. Παραμένουμε στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες ή χρειαστείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.437, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Κερύνειας κ. Ελένης Μαύρου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας ενημερώσω τα ακόλουθα: 

2. Ο αγροτικός δρόμος που συνδέει το Τσέρι με την κοινότητα Πέρα Ορεινής είναι μήκους 2,2 χιλιόμετρα 
και εξυπηρετεί τους κατοίκους της κοινότητας Πέρα Ορεινής. 

3. Ο εν λόγω αγροτικός δρόμος συντηρείται από πιστώσεις του Αναπτυξιακού Προϋπολογισμού της 
κοινότητας Πέρα Ορεινής. Ως εκ τούτου, τυχόν προώθηση της εγγραφής του και αναβάθμισή του 
εναπόκειται στο Κοινοτικό Συμβούλιο Πέρα Ορεινής, κατόπιν ιεράρχησης των προτεραιοτήτων του για 
αναπτυξιακά έργα κατά τα προσεχή έτη.» 

 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Αυγούστου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.462, ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

α.  Βάσει του περί Αποχετευτικών Συστημάτων Νόμου, αποχετευτικοί φόροι/τέλη επιβάλλονται σε όλα τα 
κτήματα που εμπίπτουν στα γεωγραφικά όρια του Συμβουλίου Αποχετεύσεως και που στις πλείστες των 
περιπτώσεων συμπίπτουν με αυτά των οικιστικών περιοχών. 

β.  Επί του συγκεκριμένου, ο λόγος της επιβολής αποχετευτικών τελών έγκειται στο γεγονός ότι τα κτήματα 
των παραπονούμενων δημοτών βρίσκονται εντός της οικιστικής ζώνης, ως αυτή καθορίστηκε από το 
Τοπικό Σχέδιο Αθηένου, παρά το γεγονός ότι είναι καλλιεργήσιμα και εξακολουθούν να καλλιεργούνται 
από τους ιδιοκτήτες. 

2. Απολογούμαστε για τη μεγάλη καθυστέρηση που μεσολάβησε μέχρι την απάντηση στην ερώτηση του 
έντιμου κ. βουλευτή και παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες και/ή 
διευκρινήσεις ενδεχομένως να χρειαστείτε επί του συγκεκριμένου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2019 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.471, ημερομηνίας 30 Ιανουαρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η Επιτροπή Ανακουφίσεως Παθόντων, η οποία συστάθηκε με βάση τον περί Ανακουφίσεως Παθόντων 
Νόμο του 1988 (Ν. 114/88) και της οποίας προεδρεύει ο Γενικός Διευθυντής του Υπουργείου Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων έχει συχνές συναντήσεις με τον Πρόεδρο και το Διοικητικό 
Συμβούλιο της Παγκύπριας Οργάνωσης Αποκαταστάσεως Παθόντων Αναπήρων Πολέμου στο πλαίσιο 
της συνεχούς παρακολούθησης και επίλυσης των θεμάτων που αφορούν τους Παθόντες. 

3. Κατά τις πιο πάνω συναντήσεις, γίνεται εποικοδομητικός διάλογος με απώτερο στόχο την εξυπηρέτηση 
των παθόντων. Στο πλαίσιο αυτό έχει καθιερωθεί διαδικασία ταχείας παραπομπής στο Ιατροσυμβούλιο, 
αναπήρων που χρήζουν μετάβασης στο εξωτερικό, για ιατρικούς λόγους.  Επιπρόσθετα, συμφωνήθηκε 
όπως καταβληθεί προσπάθεια για επιτάχυνση της σχετικής διαδικασίας ώστε τα αιτήματα των 
αναπήρων να εξετάζονται από το Ιατροσυμβούλιο και να λαμβάνονται αποφάσεις εντός αποδεκτών 
χρονικών πλαισίων. 
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4. Καθόσον αφορά την Έκθεση της Ελεγκτικής Υπηρεσίας, οι εισηγήσεις και παρατηρήσεις που 
,περιέχονται σ’ αυτήν λαμβάνονται υπόψη και η Επιτροπή, σε ορισμένες περιπτώσεις, έχει ήδη προβεί 
σε διορθωτικά μέτρα, όπως είναι η ανάκτηση υπερπληρωμών καθώς και η καταβολή σχετικού 
επιδόματος και στους εξαρτώμενους των παθόντων που φοιτούν στο ΤΕΠΑΚ (με απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου). 

 Τέλος πρέπει να αναφερθεί ότι καταβάλλεται κάθε δυνατή προσπάθεια, για ενίσχυση της Υπηρεσίας με 
γραμματειακό και διοικητικό προσωπικό για την καλύτερη εξυπηρέτηση των Παθόντων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Αυγούστου 2019 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Γιώργου Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.493, ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι η Πυροσβεστική Υπηρεσία 
παρακολουθεί τις εξελίξεις της τεχνολογίας στα οχήματα και ανάλογα προσαρμόζει τις επιχειρησιακές της 
διαδικασίες για την πυρόσβεση ή την αποπαγίδευση ατόμων από συντρίμμια οχημάτων, με αναθεώρηση των 
Σημειώσεων Πυροσβεστολογίας. 

2. Παράλληλα, γίνεται συνεχής αναβάθμιση του εξοπλισμού για τους σκοπούς αυτούς, ο οποίος κρίνεται 
ότι είναι εφάμιλλος του εξοπλισμού άλλων Ευρωπαϊκών χωρών. 

3. Επίσης, η Πυροσβεστική Υπηρεσία, σε συνεργασία με τους εισαγωγείς τέτοιων οχημάτων, ενημερώνει 
και εκπαιδεύει κατάλληλα τα μέλη της για την ορθή εφαρμογή των Σημειώσεων Πυροσβεστολογίας και χρήση 
του διαθέσιμου εξοπλισμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.500, ημερομηνίας 13 Φεβρουαρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε τον Απρίλιο του 2019 να εγκρίνει την παραχώρηση άδειας χρήσης 
του πρώην Αστυνομικού Σταθμού Καλαβασού προς την Κοινότητα Καλαβασού για αξιοποίηση του ως 
πολιτιστικό κέντρο και ως χώρος πολιτιστικών εκδηλώσεων.  Με την ίδια Απόφαση, το Υπουργικό 
Συμβούλιο εξουσιοδότησε την Υπουργό Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων να ολοκληρώσει τη 
συμφωνία παραχώρησης άδειας χρήσης του κτιρίου με την Κοινότητα Καλαβασού. 

3. Σημειώνεται παράλληλα ότι προηγήθηκε γραπτή επικοινωνία μεταξύ του Υπουργείου Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων και του Κοινοτικού Συμβουλίου Καλαβασού κατά την οποία το αρμόδιο 
Υπουργείο καθόρισε το ετήσιο τέλος άδειας χρήσης του κτιρίου στα €500.  Το Κοινοτικό Συμβούλιο 
Καλαβασού ζήτησε μείωση του καθορισθέντος ποσού εκμίσθωσης κατά 50% επικαλούμενο την 
οικονομική συνεισφορά ύψους €36.000 περίπου που κατέβαλε η Τοπική Αρχή για να καταστεί δυνατή η 
επιδιόρθωση και λειτουργία του κτιρίου του πρώην Αστυνομικού Σταθμού.  Το Υπουργείο Μεταφορών, 
δεν αποδέκτηκε το αίτημα για μείωση του ετήσιου τέλους άδειας χρήσης του Κτιρίου κατά 50% πρότεινε 
όμως μείωση από €500 σε €400.  Το Κοινοτικό Συμβούλιο Καλαβασού, λόγω του ψηλού ετήσιου τέλους 
δεν επιθυμεί πλέον την εκμίσθωση και χρήση του κτιρίου και ζητεί από το Υπουργείο Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων να αναλάβει τη συντήρηση του, ενώ παράλληλα ενδεχομένως θα προβεί στην 
διεκδίκηση του ποσού που έχει καταβάλει για σκοπούς αποκατάστασης του κτιρίου του Αστυνομικού 
Σταθμού. 

4. Υπό το φως των πιο πάνω δεδομένων, επειδή δεν ολοκληρώθηκε η διαδικασία σύναψης της συμφωνίας 
παραχώρησης άδειας χρήσης από το αρμόδιο Υπουργείο Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων και το 
ακίνητο δεν περιήλθε στην δικαιοδοσία του Κοινοτικού Συμβουλίου, δεν διοργανώθηκαν πολιτιστικές 
εκδηλώσεις στον χώρο από την Τοπική Αρχή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.501, ημερομηνίας 13 Φεβρουαρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι μετά από επιτόπια 
επίσκεψη αρμόδιου Λειτουργού της Επαρχιακής Διοίκησης Λευκωσίας, στην παρουσία του Προέδρου του 
Κοινοτικού Συμβουλίου Λυθροδόντα, διαπιστώθηκε ότι το εν λόγω σημείο έχει καθαριστεί από το Κοινοτικό 
Συμβούλιο και έχει ήδη περιφραχθεί. 

2.  Με την ευκαιρία, το Υπουργείο Εσωτερικών εκφράζει απολογίες για την καθυστέρηση που μεσολάβησε 
μέχρι την απάντηση στην Ερώτηση του έντιμου κ. Βουλευτή.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 13 Αυγούστου 2019 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.517, ημερομηνίας 5 Μαρτίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων μέσω των Τμημάτων του, και πιο συγκεκριμένα των Υπηρεσιών Κοινωνικής 
Ευημερίας (ΥΚΕ), του Τμήματος Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες (ΤΚΕΑΑ) και της Υπηρεσίας 
Διαχείρισης Επιδομάτων Πρόνοιας (ΥΔΕΠ), παρέχει υπηρεσίες και δομές προς τα άτομα με αυτισμό. 
Συγκεκριμένα παρέχει Ελάχιστο Εγγυημένο Εισόδημα, αναπηρικό επίδομα, επιχορήγηση κατ’ οίκον φροντίδας, 
επιχορήγηση διημερεύουσας φροντίδας (ΥΚΕ), επιχορήγηση ιδρυματικής φροντίδας (ΥΚΕ), σπίτια στην 
κοινότητα (ΥΚΕ-ΤΚΕΑΑ).  Όσον αφορά την κατ’ οίκον φροντίδα με βάση νέο Διάταγμα το 2017, εγκρίθηκε νέο 
σχέδιο επιχορήγησης υπηρεσιών κατ’ οίκον φροντίδας σε άτομα με αναπηρίες.  Το ποσό της επιχορήγησης 
καθορίζεται σε 100€, 200€, 300€ ή 400€ μηνιαίως.  Σε σοβαρές περιπτώσεις αυτισμού εγκρίνονται και πάνω 
από 400€ για εργοδότηση δεύτερου φροντιστή. 

2. Επιπρόσθετα, σημειώνεται ότι οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας του Υπουργείου αυτού 
συνεργάζονται με τον Σύνδεσμο για τα Άτομα με Αυτισμό στην παροχή προγραμμάτων Κοινωνικής Φροντίδας, 
για κάλυψη των αναγκών ενήλικων και ανήλικων ατόμων με αυτισμό. 

3. Στις 9/10/2015 είχε υπογραφτεί για πρώτη φορά, Συμφωνία Ανάθεσης με τον εν λόγω Σύνδεσμο, με 
ισχύ για 3 χρόνια, στην βάση της οποίας ο Σύνδεσμος λειτουργεί προγράμματα κοινωνικής φροντίδας με την 
οικονομική στήριξη του κράτους.  Η εν λόγω συμφωνία ανανεώθηκε στις 14/11/2018, με ισχύ για άλλα τρία 
χρόνια. Σημειώνεται ότι, για το 2018 η εν λόγω Οργάνωση έλαβε Κρατική Ενίσχυση ύψους €350.000 για τη 
λειτουργία των ακόλουθων προγραμμάτων: 

Πρόγραμμα Κρατική Ενίσχυση 2018 
Κέντρο Ενηλίκων Λεμεσού €145.000 

Πρόγραμμα Στήριξης και Συμβουλευτικής των Ατόμων με Αυτισμό 
και των οικογενειών τους 

€20.000 

Κέντρο Ενηλίκων Λευκωσίας €133.000 
(90.000+ 

€43.000 για διαμόρφωση νέου κτιρίου) 

Κέντρο Προστασίας και Απασχόλησης Παιδιών Λευκωσίας €12.000 

Κέντρο Ενηλίκων Πάφου €40.000 

ΣΥΝΟΛΟ €350.000 

4. Επισημαίνεται ότι οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας συνεργάζονται επίσης με τις οικογένειες των 
ατόμων που φοιτούν στα προγράμματα του εν λόγω Συνδέσμου, σε εξατομικευμένη βάση, σε σχέση με τις 
δυσκολίες που παρουσιάζουν, είτε στην παροχή φροντίδας, είτε σε θέματα στήριξης των γονέων, λόγω των 
δυσκολιών που αντιμετωπίζουν σε σχέση με τις αυξημένες ανάγκες των παιδιών τους. 

5. Επιπρόσθετα των πιο πάνω, το Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες επιχορηγεί τα 
προγράμματα του Συνδέσμου με 4 Κοινωνικούς Συνοδούς και ποσό €29.664,60 ετησίως.  Η αναβάθμιση των 
Υπηρεσιών προς τα άτομα με αυτισμό συμπεριλαμβάνονται στο δεύτερο εθνικό σχέδιο δράσης για την 
αναπηρία 2018-2020 και στην πρώτη εθνική στρατηγική για την αναπηρία 2018-2028. 

6. Επίσης, με Απόφαση Υπουργικού Συμβουλίου στις 26.09.2017 εγκρίθηκε το νέο Σχέδιο Ένταξης 
Ατόμων με Σοβαρές Αναπηρίες σε Προγράμματα Υποστηριζόμενης Διαβίωσης καθώς και η υλοποίηση του 
έργου “Δημιουργία Νέων Κατοικιών Υποστηριζόμενης Διαβίωσης” με προϋπολογισμό €6.600.000 για τα έτη 
2018-2021.  Περιλαμβάνει τα έξοδα λειτουργίας της κατοικίας υποστηριζόμενης διαβίωσης “Λήδρα” από τον 
Απρίλιο του 2016 μέχρι τον Δεκέμβριο του 2018, και τη δημιουργία 10 ακόμα κατοικιών υποστηριζόμενης 
διαβίωσης με κάλυψη των εξόδων λειτουργίας τους για δύο έτη.  Ομάδα στόχου στην παρούσα περίοδο είναι 
άτομα με νοητική αναπηρία χωρίς επαρκές υποστηρικτικό πλαίσιο, τα οποία θα εξυπηρετηθούν σε 7 κατοικίες 
παγκύπρια ενώ δύο κατοικίες προνοούνται για 8 άτομα με αυτισμό και μία κατοικία προγραμματίζεται για άτομα 
με οπτική αναπηρία. 

7. Πέραν των πιο πάνω, παρέχονται επιπρόσθετες κοινωνικές παροχές από το Τμήμα Κοινωνικής 
Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες όπως Τεχνικά Μέσα, Όργανα και άλλα Βοηθήματα και Ευρωπαϊκή Κάρτα 
Αναπηρίας και άλλες υποστηρικτικές υπηρεσίες ως προς την επαγγελματική κατάρτιση και απασχόληση των 
ατόμων με αυτισμό, όπως το Σχέδιο Απασχόλησης με Στήριξη για Άτομα με Αναπηρίες.  Στα πλαίσια του εν 
λόγω σχεδίου εργοδοτούνται στην ανοικτή αγορά εργασίας και άτομα με αυτισμό τα οποία λαμβάνουν την 
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κατάλληλη στήριξη και καθοδήγηση για εξεύρεση και διατήρηση κατάλληλης θέσης απασχόλησης.  Περαιτέρω, 
το Τμήμα εφαρμόζει το Σχέδιο Επαγγελματικής Κατάρτισης για Άτομα με Αναπηρίες και το Σχέδιο για 
Δημιουργία και Λειτουργία Μικρών Μονάδων για Σκοπούς Αυτοεργοδότησης Ατόμων με Αναπηρίες, δικαιούχοι 
των οποίων είναι και άτομα με αυτισμό τα οποία επιθυμούν να κάνουν χρήση των συγκεκριμένων σχεδίων. 

8. Τέλος, το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μέσω του Τμήματος Κοινωνικής 
Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες, σε συνεργασία με το Υπουργείο Υγείας (Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας) 
είναι στη διαδικασία επεξεργασίας σχεδίων και εγγράφων για τη δημιουργία και λειτουργία Κέντρου με 
επιχορήγηση από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταμείο και το Χρηματοδοτικό Μηχανισμό του Ευρωπαϊκού 
Οικονομικού Χώρου (ΕΕΑ Grants), που θα εξυπηρετεί με έγκαιρη διάγνωση, αξιολόγηση και στήριξη τα παιδιά 
με αυτισμό και τις οικογένειές τους. 

9. Για τις υπηρεσίες υγείας, αποκατάστασης και εκπαίδευσης για τα άτομα με αυτισμό, αρμόδια είναι τα 
Υπουργεία Υγείας και Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας στα πλαίσια των σχετικών νομοθεσιών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Αυγούστου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.527, ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
«Φθορές στο αγροτικό δίκτυο της κοινότητας Ποταμιού 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα, τα οποία 
προέκυψαν μετά από σχετική πληροφόρηση που είχαμε από την Επαρχιακή Διοίκηση Λευκωσίας: 

2.  Σε όλες τις κοινότητες, περιλαμβανομένης και της κοινότητας Ποταμιού, οι επιδιορθώσεις αγροτικών 
δρόμων υλοποιούνται μέσω εξοικονομήσεων του Προϋπολογισμού της Επαρχιακής Διοίκησης, από 
κονδύλια για έκτακτα καιρικά φαινόμενα. 

3. Ως εκ τούτου, η δαπάνη για αποκατάσταση ζημιών σε αγροτικούς δρόμους, η οποία καλύφθηκε από 
πόρους του Κοινοτικού Συμβουλίου Ποταμιού, θα επιστραφεί στο Κοινοτικό Συμβούλιο από την 
Επαρχιακή Διοίκηση Λευκωσίας. 

4. Επισημαίνεται ότι το Υπουργικό Συμβούλιο, κατόπιν Απόφασής του με ημερ. 06.05.2019, παραχώρησε 
το ποσό των €3,5 εκ., ως πρόσθετες πιστώσεις, στις Επαρχιακές Διοικήσεις για αποκατάσταση 
αγροτικών δρόμων. Η εν λόγω χορηγία έχει αποδεσμευτεί από τη Βουλή των Αντιπροσώπων και έχει 
ήδη παραχωρηθεί στις Επαρχιακές Διοικήσεις, σύμφωνα με τον σχετικό προγραμματισμό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2019 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Κώστα Χαμπιαούρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.540, ημερομηνίας 14 Μαρτίου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Λουκαΐδη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και αφού καταρχάς απολογηθώ για την καθυστέρηση στην 
απάντησή της σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Σύμφωνα με τα Έγγραφα του Διαγωνισμού ΜΕ14/18 Αγορά Υπηρεσιών για Διδασκαλία στο 
Απογευματινό/Βραδινό Πρόγραμμα του ΥΠΠ “Κρατικά Ινστιτούτα Επιμόρφωσης (ΚΙΕ)”, η αμοιβή των 
Εκπαιδευτών για τις υπηρεσίες που περιλαμβάνει η Σύμβαση και αφορούν στη διδασκαλία μαθημάτων, 
ορίζεται ανά χρονική περίοδο μαθήματος διάρκειας σαράντα πέντε λεπτών (45'). 

3. Η συμπερίληψη, στα σχετικά τιμολόγια που εκδίδουν ανά μήνα οι Εκπαιδευτές, ανάλογων χρονικών 
περιόδων, κατά τις οποίες βρίσκονταν στο Ινστιτούτο χωρίς να είχε διεξαχθεί η διδασκαλία μαθήματος, 
αντίκειται στις πρόνοιες των Εγγράφων του πιο πάνω Διαγωνισμού. 

4. Για αποφυγή του πιο πάνω φαινομένου, αποστάληκε, στις 28/02/2019, σχετική εγκύκλιος προς όλους/ες 
τους/τις Διευθύνοντες/ουσες των ΚΙΕ, με σαφείς οδηγίες, για αποκλεισμό της δυνατότητας προσέλευσης 
Εκπαιδευτών στα Ινστιτούτα, τις ημέρες και ώρες, κατά τις οποίες, όλοι οι μαθητές του τμήματος θα 
απουσίαζαν, για διάφορους λόγους. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για περαιτέρω διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2019 του Υπουργού Άμυνας κ. Σάββα Αγγελίδη στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.03.564, ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 
 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. φακ. ερ. 23.06.011.03.564 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Η Εθνική Φρουρά διαθέτει αυτή τη στιγμή, συνολικά 29 Ιατρούς εκ των οποίων: 

 (i) 7 Ειδικούς Ιατρούς 

 (ii) 19 Γενικούς Ιατρούς (2 υπό παραίτηση) 
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(iii)  3 Ειδικευόμενους Ιατρούς στο ΓΝΛ 

(β)  Στο Συνημμένο Παράρτημα, παρουσιάζεται αναλυτικά ο αριθμός των Ιατρών του Στρατιωτικού 
Νοσοκομείου Εκστρατείας (ΣΝΕ), οι οποίοι παραιτήθηκαν τα τελευταία 6 χρόνια.  Σημειώνεται ότι το 
2008 η Εθνική Φρουρά διέθετε 52 Ιατρούς έναντι 29 σήμερα (εκ των οποίων δύο (2) υπέβαλαν αίτημα 
παραίτησης). 

(γ)  Στην παρούσα φάση το ΣΝΕ διαθέτει Ιατρούς με τις πιο κάτω ειδικότητες: Παθολόγο, Οφθαλμίατρο 
(εκτελεί και χρέη Διοικητή), Δερματολόγο, Ψυχίατρο, Καρδιολόγο και ένα Νευρολόγο (εξ Ελλάδος).  Οι 
Ιατροί με ειδικότητα Ορθοπεδικού και Αναισθησιολόγου, έχουν μετατεθεί σε μονάδες Υγειονομικού σε 
Σχηματισμούς, λόγω υπηρεσιακών αναγκών. 

(δ)  Σε ό,τι αφορά τις χειρουργικές επεμβάσεις, λόγω του ότι δεν υπάρχουν στο ΣΝΕ οι απαιτούμενες 
χειρουργικές ειδικότητες, δεν είναι δυνατή η διεξαγωγή χειρουργικών επεμβάσεων. 

(ε)  Σύμφωνα με την Διεύθυνση Υγειονομικού, όλος ο Ιατρικός εξοπλισμός που διαθέτει αυτή την στιγμή το 
ΣΝΕ χρησιμοποιείται πλήρως, είναι σύγχρονης τεχνολογίας και επαρκής. 

(ζ) Οι παλιές εγκαταστάσεις του ΣΝΕ έχουν αξιοποιηθεί στο έπακρον.  Ένα μέρος τους (οι παλιοί θάλαμοι) 
έχουν μετατραπεί σε εξωτερικά Ιατρεία (ορθοπεδικό, οφθαλμολογικό και ΩΡΛ), ενώ στις αίθουσες όπου 
γινόταν προηγουμένως η διαλογή των ασθενών, έχουν στεγαστεί οι Υγειονομικές Επιτροπές και μέρος 
του Αρχείου των επιτροπών αυτών. 

(η)  Το Υπουργείο Άμυνας, καταβάλλει συνεχείς προσπάθειες για ανάσχεση των παραιτήσεων και για την 
δημιουργία πιο ελκυστικών όρων εργασίας.  Σε αυτό το πλαίσιο, εντάσσεται και η τελευταία 
τροποποίηση των σχετικών Κανονισμών από τη Βουλή των Αντιπροσώπων, ώστε οι Γιατροί της 
Εθνικής Φρουράς να μπορούν να εντάσσονται στο ΓΕΣΥ. 

2. Είμαι στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Σεπτεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.576, ημερομηνίας 4 Απριλίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Χριστάκη Τζιοβάνη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.576 και σας ενημερώνω για τα πιο κάτω: 

2.  Σύμφωνα με το άρθρο 18ΥΣΤ (ιβ) του περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως Νόμου, ο εργοδότης 
υπηκόου τρίτης χώρας, ο οποίος υποβάλλει αίτηση για έκδοση, τροποποίηση ή ανανέωση ενιαίας 
άδειας, καταθέτει στο Διευθυντή χρηματική ή τραπεζική εγγύηση για κάλυψη τυχόν εξόδων 
απομάκρυνσης του αλλοδαπού από τη Δημοκρατία. Η κατάθεση εγγύησης αφορά στην παροχή 
επαρκούς ασφάλειας για κάλυψη των εξόδων επαναπατρισμού του αλλοδαπού. Περαιτέρω σημειώνεται 
ότι, το ίδιο άρθρο προνοεί ότι η εγγυητική μπορεί να επιστραφεί, μόνο όταν ο υπήκοος αναχωρήσει 
νόμιμα από τη Δημοκρατία, χωρίς να έχει επιβαρυνθεί με τα έξοδα η Δημοκρατία ή όταν για το 
συγκεκριμένο υπήκοο έχει καταβληθεί νέα εγγύηση. 

 Εφόσον πληρούνται οι σχετικές πρόνοιες της νομοθεσίας, η εγγυητική επιστρέφεται άμεσα και χωρίς 
καθυστέρηση. Οι καθυστερήσεις σημειώνονται στις περιπτώσεις που δεν είναι δυνατή, για τους πιο 
πάνω λόγους, η επιστροφή της εγγυητικής. 

3. Το Υπουργείο Εσωτερικών, λαμβάνοντας υπόψη την οικονομική επιβάρυνση των πολιτών από τη 
μακροχρόνια κατακράτηση των εγγυητικών, επεξεργάζεται τροποποίηση των σχετικών προνοιών του 
περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως Νόμου για κατάργηση της απαίτησης κατάθεσης εγγυητικής, σε 
κάποιες περιπτώσεις, αλλά και για την επιστροφή των εγγυητικών που κατακρατούνται.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Αυγούστου 2019 της Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Βασιλικής Αναστασιάδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.577, ημερομηνίας 4 Απριλίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Χριστάκη Τζιοβάνη 
 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αριθμό 23.06.011.03.577 και σας πληροφορώ ότι η μελέτη 
αντικατάστασης του αγωγού υδατοπρομήθειας στο δρόμο Δερύνειας-Σωτήρας, που εκπονείται εκ μέρους των 
οικείων Δήμων, βρίσκεται σε τελικό στάδιο.  Το Τμήμα Δημοσίων Έργων αναμένεται να δημοπρατήσει το έργο 
για κατασκευή περί τα τέλη του τρέχοντος έτους, νοουμένου ότι θα έχουν ολοκληρωθεί οι νενομισμένες 
διαδικασίες των απαλλοτριώσεων, εξασφαλιστούν οι αναγκαίες πιστώσεις και εγκριθούν από το Τμήμα 
Περιβάλλοντος οι εργασίες για την απορροή ομβρίων εκτός των Πολεοδομικών ορίων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Αυγούστου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.597, ημερομηνίας 17 Απριλίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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2. Στην Κοινότητα Νέων Δημμάτων εκτός από τον εξωραϊσμό με πλακόστρωτο της κεντρικής πλατείας έχει 
πρόσφατα ολοκληρωθεί (έναντι του ποσού των €125.900 πλέον ΦΠΑ) η επιδιόρθωση των διατηρητέων 
κτιρίων εντός του πυρήνα της κοινότητας και η μετατροπή τους σε κοινοτικά κτίρια, όπως κοινοτικό 
καφενείο και ιατρείο. 

3. Περαιτέρω, αναφέρεται ότι η Επαρχιακή Διοίκηση Πάφου έχει ήδη ξεκινήσει εργασίες στους δρόμους 
περιμετρικά της κεντρικής πλατείας για την κατασκευή χαμηλών τοίχων, οι οποίοι θα επενδυθούν με 
πέτρα της περιοχής για προστασία των κατοικιών από τα όμβρια αλλά και για σκοπούς εξωραϊσμού. 
Πρόκειται για συνεχιζόμενο έργο (συνολική εκτίμηση κόστους €70.000), το οποίο αναμένεται να 
ολοκληρωθεί εντός του 2021, με χρηματοδότηση από κονδύλι του Προϋπολογισμού Αναπτύξεως των 
Κοινοτήτων της Επαρχιακής Διοίκησης Πάφου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.615, ημερομηνίας 6 Μαΐου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Στο πλαίσιο των δράσεών μας για προστασία των ζώων και με σκοπό τη μείωση των αδέσποτων 
σκύλων, λήφθηκε η Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου ημερομηνίας 26 Ιουνίου 2019, για εφαρμογή 
Σχεδίου δωρεάν σήμανσης και εγγραφής σκύλων.  Σκοπός του εν λόγω Σχεδίου είναι η παροχή κινήτρων προς 
τους ιδιοκτήτες σκύλων για σήμανση των ζώων τους.  Μετά από συνεννόηση με την Κυπριακή Ομοσπονδία 
Κυνηγίου και Διατήρησης Άγριας Ζωής και φιλοζωικές οργανώσεις, το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος ανακοίνωσε τις βασικές πρόνοιες του Σχεδίου στις 8/7/2019.  Το Σχέδιο είναι σε 
εξέλιξη και ήδη έχουν αρχίσει να διενεργούνται δωρεάν σημάνσεις. 

 Συνοπτικά, το Σχέδιο δωρεάν σήμανσης και εγγραφής σκύλων θα εφαρμοστεί για τέσσερις συνεχείς 
μήνες, από 1η Αυγούστου μέχρι 30 Νοεμβρίου 2019 και στοχεύει να καλύψει περίπου 20.000 σημάνσεις 
σκύλων παγκύπρια.  Στο Σχέδιο μπορούν να συμμετέχουν όλοι οι πολίτες που ενδιαφέρονται να σημάνουν 
τους σκύλους τους, αλλά και φιλοζωικές οργανώσεις που φροντίζουν αδέσποτους σκύλους.  Τη σήμανση των 
σκύλων και την εγγραφή τους στο Μητρώο Σκύλων θα διενεργούν δωρεάν οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες στα 
Επαρχιακά Κτηνιατρικά Γραφεία και Σταθμούς, σε συγκεκριμένες ημέρες και ώρες (Τρίτη και Πέμπτη, μεταξύ 
των ωρών 10 π.μ.-1 μ.μ.).  Κατά την επίσκεψη για τη διενέργεια της σήμανσης, ο ιδιοκτήτης του σκύλου θα 
πρέπει να προσκομίζει την ταυτότητά του και το επικαιροποιημένο βιβλιάριο υγείας του σκύλου του. 

 Περαιτέρω, για σκοπούς διευκόλυνσης των κατοίκων κοινοτήτων που επιθυμούν να συμμετέχουν στο 
Σχέδιο, θα μπορούν να διευθετούνται επί τόπου επισκέψεις Λειτουργών των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών για 
σήμανση σκύλων, νοουμένου ότι, σε συνεννόηση με την Κυπριακή Ομοσπονδία Κυνηγίου και Διατήρησης 
Άγριας Ζωής και Φιλοζωικές οργανώσεις, θα διασφαλίζεται πως σε κάθε επί τόπου επίσκεψη θα σημανθούν 
τουλάχιστον 50 σκύλοι.  Ο χρόνος και χώρος που θα γίνεται η εν λόγω επί τόπου σήμανση, θα καθορίζεται 
μετά από συνεννόηση των ενδιαφερομένων με τα οικεία Επαρχιακά Κτηνιατρικά Γραφεία και Σταθμούς. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.616, ημερομηνίας 7 Μαΐου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 
 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(Α) Μετά από οδηγίες του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, το Ινστιτούτο 
Γεωργικών Ερευνών προχώρησε στη διενέργεια έρευνας με στόχο την καταγραφή της υφιστάμενης 
κατάστασης σε σχέση με την ύπαρξη Αθέμιτων Εμπορικών Πρακτικών (ΑΘΕΠ) στην αλυσίδα 
εφοδιασμού τροφίμων στην Κυπριακή Δημοκρατία. Η παρουσίαση των αποτελεσμάτων της έρευνας 
(επισυνάπτεται περιληπτικό σημείωμα με τα αποτελέσματα) έγινε στις 8 Οκτωβρίου, 2018 σε εκδήλωση 
που οργανώθηκε στα πλαίσια των εγκαινίων της Παγκύπριας Αγροτικής Έκθεσης. 

(Β)  Σύμφωνα με τα αποτελέσματα της έρευνας, οι καθυστερημένες πληρωμές για ευπαθή ή άλλα γεωργικά 
προϊόντα διατροφής μεγαλύτερες των 30 ημερών, αποτελούν την πιο συχνή ΑΘΕΠ που παρατηρείται 
στην αλυσίδα εφοδιασμού τροφίμων στην Κυπριακή Δημοκρατία. Συγκεκριμένα, σε κλίμακα από 
“1=ποτέ” μέχρι “5=πολύ συχνά”, για τους μεμονωμένους γεωργούς/κτηνοτρόφους και τις Οργανώσεις 
τους, καταγράφεται αντίστοιχα, τιμή συχνότητας 4,02 και 3,69. 

(Γ) Η αντιμετώπιση των ΑΘΕΠ στην αλυσίδα εφοδιασμού τροφίμων αποτελεί προτεραιότητα για το 
Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος καθώς το φαινόμενο των ΑΘΕΠ έχει 
σοβαρές αρνητικές επιπτώσεις στον γεωργό αλλά και στο περιβάλλον και την οικονομία, όπως απώλεια 
εισοδήματος, υψηλότερο κόστος παραγωγής, δυσχέρειες στον προγραμματισμό της παραγωγής και 
υπερπαραγωγή προϊόντων που οδηγεί σε σπατάλη τροφίμων. Επίσης, το εν λόγω φαινόμενο εκτιμάται 
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ότι περιορίζει τόσο την αγοραστική δύναμη, όσο και τις επιλογές των καταναλωτών, καθώς δεν αποτελεί 
πρόβλημα αποκλειστικά “γεωργικό” αλλά αφορά όλους τους τομείς της οικονομίας και επηρεάζει όλα τα 
νοικοκυριά, με κοινωνικές, οικονομικές και περιβαλλοντικές, παράλληλα, προεκτάσεις. 

(Δ) Ως εκ τούτου επιθυμώ να σας ενημερώσω περαιτέρω ότι, λαμβάνοντας υπόψη τα αποτελέσματα της 
έρευνας που διενήργησε το Ινστιτούτο Γεωργικών Ερευνών, το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης έχει ήδη ολοκληρώσει και αποστείλει στη Νομική Υπηρεσία για νομοτεχνική επεξεργασία, 
νομοσχέδιο για την αντιμετώπιση των ΑΘΕΠ που παρατηρούνται στην αλυσίδα εφοδιασμού τροφίμων 
στην Κυπριακή Δημοκρατία. Ευελπιστώ ότι πολύ σύντομα ο Υπουργός Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Περιβάλλοντος θα είναι σε θέση να υποβάλει το υπό αναφορά νομοσχέδιο στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για έγκριση. 

(Ε) Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινήσεις ή πρόσθετες πληροφορίες κρίνετε αναγκαίες.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Αυγούστου 2019 του Υπουργού Άμυνας κ. Σάββα Αγγελίδη στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.03.618, ημερομηνίας 8 Μαΐου 2019 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση, σχετικά με τη λειτουργία Μουσείου Στρατιωτικής Ιστορίας στο 
διατηρητέο κτήριο επί της λεωφ. Λόρδου Βύρωνα 13, στη Λευκωσία και να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα:  

α. Ο Υπουργός Άμυνας εισηγήθηκε στο Υπουργικό Συμβούλιο την ακύρωση της προηγούμενης απόφασης 
και πρότεινε την ανέγερση του Μουσείου σε χώρο παραπλεύρως του Τύμβου Μακεδονίτισσας, ο οποίος 
ανήκει στο ΥΠΑΜ. 

β.  Το Υπουργικό Συμβούλιο με την Απόφασή του με αρ. 87.011, ημερομηνίας 7 Μαρτίου 2019, αποφάσισε: 

1. Να ακυρώσει την απόφαση με αρ. 83.236 για ίδρυση και λειτουργία Μουσείου Στρατιωτικής 
Ιστορίας στο κυβερνητικό κτήριο στη λεωφ. Λόρδου Βύρωνα 13, στη Λευκωσία. 

2. Να εγκρίνει την ανέγερση του εν λόγω Μουσείου σε χώρο παραπλεύρως του Τύμβου 
Μακεδονίτισσας. 

γ. Το ΥΠΑΜ προχώρησε ήδη στην εκπόνηση κτιριολογικής μελέτης και προεκτίμισης του κόστους και του 
χρόνου υλοποίησης του έργου, το οποίο αναμένεται να ολοκληρωθεί εντός τριών (3) χρόνων από την 
ημέρα λήψης της απόφασης. 

2. Είμαι στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2019 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Νίκου Χριστοδουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.633, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
«Πραγματοποίηση 6th World Congress on Medical and Aromatic Plants στην κατεχόμενη Κύπρο 

 Αναφορικά με ερώτηση την οποία μας έχετε υποβάλει σχετικά με το πιο πάνω θέμα επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω ότι το Υπουργείο Εξωτερικών προβαίνει στις δέουσες ενέργειες με στόχο την ακύρωση της 
πραγματοποίησης του συνεδρίου στην κατεχόμενη Κύπρο. 

 Πιο συγκεκριμένα, έχουν δοθεί οδηγίες στις αρμόδιες διπλωματικές μας αποστολές για σχετικές 
ενέργειες προς τους αξιωματούχους του Διεθνούς Συμβουλίου της οργάνωσης Φαρμακευτικών και 
Αρωματικών Φυτών. 

 Θα ήθελα επίσης να σας διαβεβαιώσω ότι το θέμα αξιολογείται από το Υπουργείο Εξωτερικών ως πολύ 
σημαντικό και θα συνεχίσουμε να το παρακολουθούμε στενά και να προβαίνουμε στις δέουσες ενέργειες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2019 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Γιώργου Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.634, ημερομηνίας 17 Μαΐου 2019, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Πάγια θέση του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως είναι ότι το θέμα της φρούρησης 
πολιτικών προσώπων και δημοσίων κτηρίων εμπίπτει στα θέματα ασφάλειας και δεν ενδείκνυται η παράθεση 
των σχετικών στοιχείων.   

 Η απόφαση για φρούρηση πολιτικών προσώπων και Αξιωματούχων λαμβάνεται από το Υπουργικό 
Συμβούλιο, αφού πρώτα γίνει αξιολόγηση κινδύνων από την Επιτροπή Αξιολόγησης Κινδύνου Πολιτικών και 
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Άλλων Προσώπων της Αστυνομίας και υποβληθεί σχετική Πρόταση από το Υπουργείο Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Αυγούστου 2019 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Κώστα Χαμπιαούρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.636, ημερομηνίας 17 Μαΐου 2019 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
«Τοποθέτηση δύο γλυπτών ύψους 25 μέτρων στην είσοδο της μαρίνας της Αγίας Νάπας 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στη σχετική με το πιο πάνω θέμα ερώτηση και να θέσω υπόψη σας ότι η 
Επιτροπή Μνημείων ενεργώντας στα πλαίσια των καθηκόντων και των αρμοδιοτήτων της προχώρησε στη 
συμβουλευτική γνωμάτευσή της και προς τούτο ενημέρωσε με τα Πρακτικά της την αρμόδια Πολεοδομική Αρχή 
για προβεί στις δικές ενέργειες. 

2. Ως εκ τούτου, επειδή η ερώτηση αφορά τον Υπουργό Εσωτερικών, προς τον οποίο και απευθύνεται ο κ. 
Περδίκης, το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας δεν έχει αρμοδιότητα να τοποθετηθεί 
επί του θέματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Αυγούστου 2019 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Κώστα Χαμπιαούρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.640, ημερομηνίας 17 Μαΐου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας ενημερώνω για τα ακόλουθα: 

2. Η αντικατάσταση του Β΄ Δημοτικού Σχολείου Γερίου έχει συμπεριληφθεί στον Προϋπολογισμό του 2020 
και στο Μ.Δ.Π 2020-2022 του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας. 

3. Υπάρχει η δυνατότητα προσθήκης μίας λυόμενης αίθουσας διδασκαλίας για την αντιμετώπιση 
στεγαστικών προβλημάτων που παρουσιάζονται στο Β΄ Δημοτικό Σχολείο Γερίου. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινίσεις τυχόν χρειαστείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2019 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.641, ημερομηνίας 17 Μαΐου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Κοινοβουλευτική Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Σύμφωνα με Διοικητική Απόφαση, από το 2012, όλοι οι Λειτουργοί Κοινωνικών Υπηρεσιών όλων των 
επαρχιών και βαθμίδων με την πρόσληψη τους στις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας, διορίζονται από 
την Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και ως Οικογενειακοί Σύμβουλοι, στα 
πλαίσια του περί της Βίας στην Οικογένεια (Πρόληψη και Προστασία Θυμάτων) Νόμου του 2000-2017.  
Συγκεκριμένα, σήμερα είναι διορισμένοι 73 Οικογενειακοί Σύμβουλοι στην Επαρχία Λευκωσίας , 76 στη 
Επαρχία Λεμεσού, 43 στην Επαρχία Λάρνακας, 21 στην Επαρχία Πάφου και 9 στην Επαρχία 
Αμμοχώστου.  Περαιτέρω αναφέρεται, ότι 22 Λειτουργοί Κοινωνικών Υπηρεσιών που είναι 
τοποθετημένοι στα Κεντρικά Γραφεία των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας στη Λευκωσία είναι επίσης 
διορισμένοι ως Οικογενειακοί Σύμβουλοι. 

3. Σημειώνεται ότι από το 2000 μέχρι και σήμερα δεν έχει ανακληθεί ο διορισμός του Οικογενειακού 
Σύμβουλου από κανένα Λειτουργό Κοινωνικών Υπηρεσιών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Αυγούστου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.642, ημερομηνίας 17 Μαΐου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Λουκαΐδη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα, σε ό,τι αφορά την κατασκευή 
του αποχετευτικού συστήματος στην Κοινότητα Μουτουλλά: 

(α) Το Κοινοτικό Συμβούλιο Μουτουλλά έχει υποδείξει πιθανή θέση για την κατασκευή του υπό μελέτη 
Σταθμού Επεξεργασίας Λυμάτων.  Μετά από επιτόπια επίσκεψη στις 28/09/2018 από εκπροσώπους 
των Τμημάτων Γεωλογικής Επισκόπησης και Αναπτύξεως Υδάτων του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, καθώς και της Επαρχιακής Διοίκησης, η προτεινόμενη θέση κρίθηκε ως 
αποδεκτή.  Ωστόσο, το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως με επιστολή του ημερομηνίας 10/01/2019, 
εξέφρασε τις επιφυλάξεις του σε σχέση με την κατασκευή του Σταθμού στην προτεινόμενη θέση.  Μετά 
από συνάντηση που πραγματοποιήθηκε στα γραφεία του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων στις 
30/05/2019 για συζήτηση του θέματος, το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως τοποθετήθηκε θετικά, υπό 
ορισμένες προϋποθέσεις, περιλαμβανομένης της εξασφάλισης θετικής Περιβαλλοντικής Γνωμάτευσης.  
Σημειώνεται ότι, το Τμήμα Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος είχε ζητήσει την υποβολή Εντύπου Πληροφοριών Εκτίμησης Επιπτώσεων στο 
Περιβάλλον, με επιστολή του ημερομηνίας 27/08/2018. 
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(β) Στη βάση των πιο πάνω, το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων βρίσκεται στη διαδικασία εξεύρεσης 
πιστώσεων με στόχο την εκπόνηση της απαιτούμενης Περιβαλλοντικής Μελέτης καθώς επίσης και για 
την εκπόνηση μελέτης σχεδιασμού του δικτύου.  Σημειώνεται ότι προκειμένου το Έργο να υλοποιηθεί, 
απαιτείται η εκπόνηση Σημειώματος Έργου (Project Concept Note), καθώς το κόστος υλοποίησης του 
Έργου είναι πέραν των € 500.000.  Ως εκ τούτου, η υλοποίηση του Έργου δεν τοποθετείται πριν από το 
2021. 

(γ) Σε ό,τι αφορά την προσπάθεια αντιμετώπισης των αποχετευτικών προβλημάτων που παρουσιάζει η 
Κοινότητα Μουτουλλά και ως ενδιάμεση λύση, μέχρι να κατασκευαστούν τα έργα, το Τμήμα Αναπτύξεως 
Υδάτων εξασφάλισε τη συγκατάθεση του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Ακακίου-Περιστερώνας-
Αστρομερίτη ΣΑΑΠΑ) για παραλαβή ποσοτήτων βοθρολυμάτων από την Κοινότητα Μουτουλλά στον 
Σταθμό Επεξεργασίας Λυμάτων του ΣΑΑΠΑ, με στόχο την μείωση του κόστους μεταφοράς και 
εκκένωσης των αποχετεύσεων των κατοικιών της Κοινότητας Μουτουλλά. 

2. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Αυγούστου 2019 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.645, ημερομηνίας 22 Μαΐου 2019, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 
 «Σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση που αφορά στην παραχώρηση καταδυτικού επιδόματος στα μέλη 
της ομάδας αυτοδυτών της Ειδικής Μονάδας Αντιμετώπισης Καταστροφών (ΕΜΑΚ), σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

2. Το Υπουργείο Οικονομικών/Τμήμα Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού έχει διαβιβάσει στο παρελθόν 
(2006) τη σύμφωνη γνώμη του προς τον Γενικό Διευθυντή Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως (ΥΔΔΤ), σε αντίστοιχο αίτημα το οποίο είχε υποβληθεί για καταβολή καταδυτικού επιδόματος 
στην Ομάδα Αυτοδυτών της ΕΜΑΚ, του ίδιου ύψους και με τις ίδιες προϋποθέσεις που αυτό 
καταβάλλεται στα μέλη της Ομάδας Αυτοδυτών της Λιμενικής και Ναυτικής Αστυνομίας (Λ&ΝΑ) και στα 
μέλη της Μονάδας Αεροπορικών Επιχειρήσεων (ΜΑΕΠ). 

 Η υλοποίηση της εν λόγω ρύθμισης εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως. 

3. Πρόσφατα, ζητήθηκαν εκ νέου οι απόψεις του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως για το 
συγκεκριμένο θέμα, ο οποίος με επιστολή του με αρ. φακ. Υ.Δ.Δ.Τ. 13.12.001.008 και ημερομηνία 8 
Ιουλίου 2019, εκφράζει τη θέση ότι ο υφιστάμενος Κανονισμός 30Β που διαλαμβάνει για την καταβολή 
καταδυτικού επιδόματος σε μέλη της Αστυνομίας που υπηρετούν σε ομάδες αυτοδυτών της Αστυνομίας 
και βρίσκονται σε επιχειρησιακή ετοιμότητα για καταδυτική αποστολή, καλύπτει και τα μέλη της ΕΜΑΚ, 
καθότι η αναφορά στον εν λόγω Κανονισμό σε “μέλος της Αστυνομίας” σημαίνει οποιοδήποτε πρόσωπο 
διορίζεται με βάση τον περί Αστυνομίας Νόμο, και ως εκ τούτου, περιλαμβάνονται και οι Πυροσβέστες.  
Συνεπώς, το ΥΔΔΤ κρίνει ότι η καταβολή του επιδόματος στα μέλη της ΕΜΑΚ θα μπορούσε να αρχίσει 
και από το τρέχον εξάμηνο (β’ εξάμηνο 2019). 

4. Με βάση τα πιο πάνω σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Οικονομικών συμφωνεί με τη θέση του ΥΔΔΤ 
για καταβολή του επιδόματος στα μέλη της ΕΜΑΚ από το τρέχον εξάμηνο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Αυγούστου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.650, ημερομηνίας 31ης Μαΐου 2019 του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι το όλο θέμα είναι αρμοδιότητας του 
Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λευκωσίας. 

2. Εντούτοις, το Υπουργείο Εσωτερικών ζήτησε ενημέρωση από το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λευκωσίας 
αναφορικά με το πρόβλημα που παρουσιάστηκε στο αντλιοστάσιο του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λευκωσίας 
στην Ανθούπολη. Σύμφωνα με γραπτή ενημέρωση που έτυχε, το πρόβλημα δημιουργήθηκε λόγω 
φθοράς/κατάρρευσης περίπου 35 μέτρων των δύο αγωγών πιέσεως από ελατό χυτοσίδηρο διαμ. 300 χιλ., που 
συνέδεαν το αντλιοστάσιο SPS-15 με το αντλιοστάσιο SPS-Ανθούπολης. Ως αποτέλεσμα της κατάρρευσης των 
αγωγών κατέστη αδύνατη η άντληση λυμάτων από το ένα αντλιοστάσιο στο άλλο. Ως εκ τούτου, παρά τα μέτρα 
που λήφθηκαν, συμπεριλαμβανομένης της χρήσης βυτιοφόρων για μεταφορά λυμάτων, υπήρξε συνολική 
διοχέτευση των 2000 τόνων λυμάτων στον ποταμό Πεδιαίο. 

3. Το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λευκωσίας έχει προχωρήσει στην τοποθέτηση δύο νέων αγωγών πίεσης 
από υλικό uPVC, ίδιας διαμέτρου με τους αρχικούς, οι οποίοι έχουν συνδεθεί στο υφιστάμενο σύστημα μέσω 
δύο νέων φρεατίων. Όλες οι εργασίες, συμπεριλαμβανομένης και της αποκατάστασης του χώρου, έχουν 
συμπληρωθεί και το νέο σύστημα λειτουργεί κανονικά με βαρύτητα. 
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4. Παράλληλα, το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λευκωσίας προχώρησε σε αποκάλυψη των υφιστάμενων 
αγωγών πίεσης σε δύο σημεία έναντι του χώρου του προβλήματος χωρίς να διαφανεί οποιαδήποτε φθορά 
στους αγωγούς, ενώ προγραμματίζει περαιτέρω διερεύνηση της υφιστάμενης κατάστασης των αγωγών πίεσης 
με σκοπό την αποφυγή παρόμοιων καταστάσεων στο μέλλον. 

5. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες/διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Αυγούστου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.654, ημερομηνίας 31ης Μαΐου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα σε σχέση με τα τρία 
ερωτήματα που έχουν τεθεί: 

2.  Σε ό,τι αφορά το πρώτο ερώτημα, το οποίο αναφέρεται στην ανάγκη για άμεσο και ολοκληρωμένο 
καθαρισμό των αντιπλημμυρικών καναλιών, σημειώνονται τα ακόλουθα: 

 (α)  Ο ποταμός Αρχάγγελος/Καμμίτσης είναι ένας από τους μεγαλύτερους ποταμούς της Κύπρου με 
λεκάνη απορροής στην περιοχή Λειβαδιών, της τάξης των 97 τετραγωνικών χιλιομέτρων.  Η κοίτη 
του ποταμού αποτελεί ένα ζωντανό οικοσύστημα και είναι αναμενόμενο και επιθυμητό σε αυτή να 
υπάρχει ζωή, τόσο πανίδα όσο και χλωρίδα, συμπεριλαμβανομένων ερπετών, αμφίβιων, 
υδρόβιων και παρυδάτιων πουλιών, εντόμων και άλλων ζώων και φυτών.  Η δημιουργία 
μικροβίων παρουσιάζεται όταν εντός του ποταμού απορρίπτονται λύματα ανθρώπινης ή ζωικής 
προέλευσης, ενώ η αντιμετώπιση των κουνουπιών θα πρέπει να γίνεται με ψεκασμούς και όχι με 
την αποξήρανση του υγροτοπικού οικοσυστήματος. 

 (β)  Η ποτάμια βλάστηση είναι επιθυμητή διότι μειώνει τις ταχύτητες των πλημμυρικών ροών, 
προστατεύει την κοίτη από τη διάβρωση, ενώ ταυτόχρονα παγιδεύει τα φερτά, από τη ροή, υλικά.  
Περαιτέρω, φιλτράρει το νερό και κατακρατεί ρύπους, συμβάλλοντας στη βελτίωση της ποιότητας 
του νερού και στον εμπλουτισμό των υπόγειων υδροφορέων. 

 (γ)  Η εκχέρσωση της κοίτης, εκτός του ότι προκαλεί σημαντική ζημιά στο ποτάμιο οικοσύστημα και 
σε προστατευόμενα είδη χλωρίδας και πανίδας, συνεπάγεται και σημαντικό κόστος για το κράτος 
χωρίς μεγάλη επίδραση, εφόσον σε σύντομο χρονικό διάστημα, οι καλαμιώνες επανέρχονται.  Η 
καταστροφή της ποτάμιας βλάστησης και του οικοσυστήματος, δεν αποτελεί αποδεκτή λύση, ούτε 
για αντιμετώπιση των κινδύνων πυρκαγιάς. 

 (δ)  Στη βάση των πιο πάνω, η εκχέρσωση της κοίτης ποταμών με χρήση εκσκαφέων θα πρέπει να 
γίνεται μόνο τοπικά, στοχευόμενα και σε μικρή κλίμακα, μόνο εκεί που κρίνεται απολύτως 
απαραίτητο, σε περίπτωση που δυνητικά δημιουργείται κίνδυνος πλημμύρας, από απόφραξη 
φερτών υλικών. 

3. Σε ό,τι αφορά το δεύτερο ερώτημα, το οποίο αναφέρεται στη μη ύπαρξη τοίχων αντιστήριξης, 
σημειώνονται τα ακόλουθα: 

 (α)  Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων (ΤΑΥ) του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος (ΥΓΑΑΠ) προγραμματίζει την κατασκευή των αντιπλημμυρικών φραγμάτων 
Αρχάγγελου και Καμμίτση, η οποία αναμένεται να ολοκληρωθεί μέχρι το τέλος του 2022.  Η 
αντιπλημμυρική χρήση των φραγμάτων θα συμβάλει προληπτικά στην προστασία των κατάντη 
περιοχών και στο μηδενισμό των μεγάλων υλικών ζημιών σε περιουσίες και υποδομές που 
δύναται να προκληθούν από πλημμύρες.  Περαιτέρω, οι μειωμένες ροές του ποταμού δεν 
αναμένεται να προκαλούν προβλήματα διάβρωσης. 

 (β)  Ως εκ τούτου, η κατασκευή επιπρόσθετων τοίχων αντιστήριξης στην περιοχή δεν κρίνεται 
σκόπιμη, εκτός εάν υπάρχουν μεμονωμένες περιπτώσεις όπου κτίρια ή άλλες κατασκευές 
βρίσκονται σε πολύ κοντινή απόσταση από τον ποταμό και τα οποία κινδυνεύουν.  Στις νέες 
αναπτύξεις, με βάση την πολιτική του ΤΑΥ, είναι απαραίτητο να διατηρείται ικανοποιητικού 
πλάτους ζώνη προστασίας, ώστε να διασφαλίζονται οι αναπτύξεις από φαινόμενα πλημμυρών 
και διαβρώσεων, χωρίς την ανάγκη κατασκευής τοίχων αντιστήριξης. 

4. Σε ό,τι αφορά το τρίτο ερώτημα, το οποίο αναφέρεται στην ελλιπή περίφραξη του χώρου, σημειώνονται 
τα ακόλουθα: 

 (α)  Η περίφραξη των υδατικών σωμάτων, όπως ποταμών, λιμνών και φραγμάτων, δεν είναι κάτι που 
εφαρμόζεται ευρέως, ωστόσο το ΥΓΑΑΠ δεν φέρει ένσταση στην κατασκευή της, εφόσον αυτή 
κριθεί σκόπιμη από την Τοπική Αρχή, και δεδομένου ότι τα σχέδια υποβληθούν στο ΤΑΥ και στο 
Τμήμα Περιβάλλοντος του ΥΓΑΑΠ, για έγκριση. 

5. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2019 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.655, ημερομηνίας 31ης Μαΐου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 
 «Η απάντηση στο ερώτημα που εγείρει ο έντιμος βουλευτής κ. Μιχάλης Γιωργάλλας είναι η ακόλουθη: 

2. Η κρισιμότερη πτυχή του ζητήματος, που αφορά στην παροχή συμβουλευτικής και ψυχολογικής 
θεραπείας γυναικών θυμάτων βιασμού, καλύπτεται από το πλαίσιο των εξειδικευμένων υπηρεσιών που 
παρέχουν οι Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας σε γυναίκες που φιλοξενούνται στα καταφύγια που ιδρύθηκαν 
για την προστασία γυναικών θυμάτων σωματικής εμπορίας και σεξουαλικής εκμετάλλευσης ή που 
στεγάζονται αλλού .Οι γυναίκες απευθύνονται στις Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας με δική τους πρωτοβουλία 
ή με τη διαμεσολάβηση άλλων υπηρεσιών π.χ. Υ.Κ.Ε., Αστυνομίας. Στο πλαίσιο αυτών των υπηρεσιών 
καλύπτονται και οι ανάγκες γυναικών που κυοφορούν ή που τερμάτισαν κύηση οφειλόμενη σε βιασμό. 

3. Η καθιέρωση υποχρεωτικής συμβουλευτικής, (με την προσδοκία να λειτουργήσει ως μέτρο βελτίωσης 
της ποιότητας ζωής των γυναικών που επιθυμούν την άμβλωση κάτω από τις προϋποθέσεις που τους 
επιτρέπει η νέα νομοθεσία), ενδέχεται να φέρει το αντίθετο αποτέλεσμα. Δηλαδή, ενδέχεται να 
αντιμετωπιστεί αρνητικά από τις υποψήφιες λήπτριες και να εκληφθεί ακόμη και ως τιμωρητικό μέτρο 
εναντίον τους με τις συνεπαγόμενες ψυχικές συνέπειες για την υγεία τους. 

4. Η παροχή συμβουλευτικών υπηρεσιών με ψυχολογικό περιεχόμενο στις υπό συζήτηση περιπτώσεις 
γυναικών, θα πρέπει να παραμένει αποκλειστικά στο πλαίσιο της ελεύθερης βούλησης κάθε γυναίκας 
ξεχωριστά και σε χρόνο και με τρόπο που ενδέχεται να επιλέξει η ίδια. Υπάρχουν ήδη αρκετές 
διαθέσιμες υπηρεσίες που θα μπορούσαν να αποταθούν οι γυναίκες αυτές ή η οικογένειά τους ούτως 
ώστε να μεσολαβήσουν ή να καθοδηγήσουν τις ενδιαφερόμενες να λάβουν εξειδικευμένη συμβουλευτική 
ή ψυχολογική στήριξη. 

5. Όσον αφορά στην προοπτική καθιέρωσης συμβουλευτικής που θα καταπιάνεται με ζητήματα αναφορικά 
με τη σωματική και ψυχική υγεία λ.χ. διαφώτιση, πρόληψη για επιπλοκές/προφυλάξεις, σε περίπτωση 
που θα αποφασιστεί τέτοια πρακτική σε παγκύπριο επίπεδο, το Υπουργείο Υγείας θα αναλάβει την 
ετοιμασία κατευθυντηρίων γραμμών. 

6. Εάν για τον οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν 
περαιτέρω διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2019 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.657, ημερομηνίας 31ης Μαΐου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 
 «Η απάντηση στην ερώτηση με αριθμό 23.06.011.03.657 είναι η ακόλουθη: 

 Από τα στοιχεία που το υπουργείο Υγείας διαθέτει, το φαινόμενο άρνησης των γονέων κατά του 
εμβολιασμού των παιδιών τους δε φαίνεται να έχει μεγάλη έκταση στην παρούσα φάση, αλλά υπάρχουν 
ενδείξεις ότι πιθανόν να βρίσκεται σε αύξηση. 

Ερώτηση 1: 
Το χαμηλό ποσοστό αντίδρασης των γονέων στους εμβολιασμούς των παιδιών τους σήμερα, φαίνεται από τα 
πιο κάτω: 

1. Από τα ψηλά ποσοστά εμβολιαστικής κάλυψης των κυπριόπουλων στα βασικά εμβόλια 
διαχρονικά. Αυτό φαίνεται από την τριετή παγκύπρια έρευνα του Υπουργείου Υγείας που γίνεται με 
οδηγίες του Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας (Π.Ο.Υ.) από το 1991. Από τον επισυναπτόμενο πίνακα 1 
γίνεται φανερό ότι η εμβολιαστική κάλυψη για τις 3 δόσεις του εμβολίου για τον τέτανο-διφθερίτιδα-
κοκκύτη και πολιομυελίτιδα ξεπερνά σταθερά το 97% του πληθυσμού των παιδιών στην ηλικία των 12 
μηνών. Με βάση τα στοιχεία που προκύπτουν από την έρευνα του 2015 φαίνεται ότι τα ποσοστά 
κάλυψης αυτά διατηρούνται αυξημένα (πίνακας 2). Ομοίως το ποσοστό των παιδιών που είναι πλήρως 
εμβολιασμένα για την ηπατίτιδα Β (εμβόλιο που εφαρμόστηκε το 1993), από το 2006 διατηρείται στο 
ζηλευτό επίπεδο πάνω από το 93% και στις έρευνες που έγιναν μετά το 2006 φτάνει το ακόμα ψηλότερο 
ποσοστό του 96%. Αυτό σημαίνει ότι η γενιά των παιδιών που γεννήθηκαν στην Κύπρο και είναι σήμερα 
μέχρι και 25 ετών θα πρέπει να έχει ανοσία κατά του ιού της ηπατίτιδας β σε πολύ ψηλό ποσοστό. Το 
εμβόλιο κατά του Μηνιγγιτιδόκοκκου C επίσης διατηρεί ψηλά ποσοστά εμβολιαστικής κάλυψης που 
φτάνουν το 84%. 

Πίνακας 1. Βαθμός εμβολιαστικής κάλυψης παιδιών ηλικίας 17-24 μηνών 1991-2012 
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Η Παγκύπρια έρευνα εμβολιαστικής κάλυψης του Υπουργείου Υγείας γίνεται: 

- Κάθε τρία χρόνια σε όλα τα εδάφη της ελεύθερης Κύπρου. 

- Με βάση οδηγίες του Π.Ο.Υ. 

- Επιλέγεται στατιστικό δείγμα από την Στατιστική Υπηρεσία. 

- Το δείγμα περιλαμβάνει περίπου 420 παιδιά από όλη την Κύπρο 

- Η έρευνα πραγματοποιείται μέσα στον Μάιο κάθε τρία χρόνια. 

- Κατ’ αυτήν επισκέπτριες υγείας επισκέπτονται τις οικογένειες στην οικία τους. 

- Ζητούν να παρουσιαστεί το βιβλιάριο εμβολιασμών του παιδιού. 

- Συμπληρώνουν συγκεκριμένο ερωτηματολόγιο. 

2. Τα ποσοστά εμβολιαστικής κάλυψης στην τελευταία έρευνα που έγινε το 2015 δείχνουν ακόμα 
μεγαλύτερη κάλυψη σε αρκετά βασικά εμβόλια σε σχέση με προηγούμενα έτη π.χ. για το εμβόλιο MMR 
(πίνακας 2). 

 
3. Σε ειδικό ερωτηματολόγιο που συμπληρώνεται στη διάρκεια έρευνας και στο οποίο εξετάζονται οι 

λόγοι μη εμβολιασμού του παιδιού τους σε περίπτωση που του λείπουν εμβόλια οι λόγοι άρνησης 
εμβολιασμού για φιλοσοφικούς λόγους (ομοιοπαθητική, θρησκεία, αμφισβήτηση ασφάλειας κ.λπ.) 
φτάνουν μόλις το 2% των γονέων που δεν εμβολίασαν το παιδί τους. Οι περισσότεροι το ανέβαλαν 
προσωρινά λόγω ασθένειας του παιδιού (πίνακας 3). 
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 Σημειωτέον ότι από τον Αύγουστο 2018, η Παγκύπρια Έρευνα του Υπουργείου Υγείας για αποτύπωση 
της εμβολιαστικής κάλυψης των παιδιών έχει ξανασχεδιαστεί πάνω σε νέα βάση μετά την κάθοδο στην Κύπρο 
δύο εμπειρογνωμόνων του Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας. Ο νέος σχεδιασμός βασίζεται πάνω στο αρχείο 
πληθυσμού και περιλαμβάνει μεγαλύτερο δείγμα παιδιών από όλες τις επαρχίες. 

 Η νέα αυτή έρευνα πραγματοποιήθηκε για πρώτη φορά τον Μάιο 2019 και εντός ολίγων εβδομάδων θα 
έχουμε τα νέα αποτελέσματα. Στην έρευνα αυτή περιλαμβάνεται και ερωτηματολόγιο για εκτίμηση του μεγέθους 
του φαινομένου της άρνησης στα εμβόλια όπως διαμορφώνεται σήμερα. 

Ερώτηση 2: 
 Παρά τα δεδομένα αυτά και επειδή είναι διάχυτη στον ιατρικό κόσμο η εντύπωση ότι είναι πιθανόν τα 
ποσοστά των γονέων που αντιδρούν στα εμβόλια να βρίσκονται σε αύξηση, το Υπουργείο Υγείας δημιούργησε 
Εθνική επιτροπή αντιμετώπισης του φαινομένου άρνησης στα εμβόλια. Η Επιτροπή αυτή δημιουργήθηκε τον 
Νοέμβριο 2015 και περιλαμβάνει εκτός από λειτουργούς του Υπουργείου Υγείας, Εκπροσώπους του Ιατρικού 
κόσμου από τον Παγκύπριο Ιατρικό Σύλλογο και την Παιδιατρική Εταιρεία Κύπρου. 

 Η επιτροπή αυτή ήδη έχει αναλάβει την υλοποίηση δράσεων για την αντιμετώπιση του φαινομένου. 

 Η εκτίμηση του μεγέθους του φαινομένου άρνησης στα εμβόλια φαίνεται ξεκάθαρα από την τριετή 
έρευνα εμβολιαστικής κάλυψης διαχρονικά. Αναμένονται τώρα τα αποτελέσματα της έρευνας του 2019 για να 
διαπιστωθούν οι τάσεις στο μέγεθος του φαινομένου. 

 Στα πλαίσια των δράσεών της τόσο η Επιτροπή όσο και οι Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες Δημόσιας 
Υγείας σε συνεργασία με την Σχολιατρική υπηρεσία οργανώνουν κάθε χρόνο εκδηλώσεις στα πλαίσια της 
Ευρωπαϊκής εβδομάδας εμβολιασμών που εορτάζεται κάθε χρόνο στα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
την τρίτη συνήθως εβδομάδα Απριλίου, με σκοπό την ενημέρωση του πληθυσμού και την ενθάρρυνση των 
εμβολιασμών. Με τη συμμετοχή και εκπροσώπων των ιατρικών σχολών των κυπριακών πανεπιστημίων 
(Κρατικού και Ιδιωτικών) πραγματοποιούνται δράσεις όπως οι ακόλουθες: 

1. Ομιλίες σε ενημερωτικές εκπομπές στα ραδιόφωνα και άλλα Μέσα Μαζικής Ενημέρωσης από Ιατρούς 
είτε του Υπουργείου Υγείας είτε μελών της Παιδιατρικής Εταιρείας Κύπρου σχετικά με την αξία των 
εμβολιασμών. 

2. Εκδηλώσεις σε Ιδιωτικά Πανεπιστήμια για την αξία των εμβολίων και τη διάλυση των μύθων που 
δημιουργούν φοβίες στον πληθυσμό. 

3. Εκδηλώσεις της Παιδιατρικής Εταιρείας Κύπρου σε σχέση με την πρόληψη της μηνιγγίτιδας με έμφαση 
στον ρόλο των εμβολίων που προστατεύουν αποτελεσματικά. 
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Β.  Άλλες δραστηριότητες του Υπουργείου Υγείας που έχουν ως στόχο την ενθάρρυνση των 
εμβολιασμών και αύξηση της εμβολιαστικής κάλυψης των παιδιών. Οι δράσεις αυτές 
πραγματοποιούνται κάθε χρόνο: 

1. Παρέμβαση στα δημόσια σχολεία από την Σχολιατρική Υπηρεσία στην 1η και 6η τάξη Δημοτικού 
και 3η Γυμνασίου 

 Με την έναρξη του Σχολικού έτους, τον Σεπτέμβριο, οι Επισκέπτριες υγείας στα σχολεία ζητούν από 
τους γονείς να παρουσιάσουν αντίγραφο του βιβλιαρίου εμβολιασμών των παιδιών τους. 

 Εξετάζουν το βιβλιάριο και όπου υπάρχουν ελλείψεις εμβολίων επικοινωνούν με τους γονείς, τους 
ενημερώνουν και τους προτρέπουν να κάνουν τα εμβόλια είτε στον παιδίατρό τους, είτε στα κρατικά 
κέντρα εμβολιασμών, είτε και στο ίδιο το σχολείο. 

 Τον Απρίλιο του ίδιου Σχολικού έτους ζητούν και επανελέγχουν τα βιβλιάρια. 

 Οι βελτιώσεις στην εμβολιαστική κάλυψη που διαπιστώνονται είναι εντυπωσιακές. Φτάνουμε και 
ξεπερνούμε τους στόχους που θέτει ο Π.Ο.Υ. για εξάλειψη των νοσημάτων π.χ. το MMR. Από 83% τον 
Σεπτέμβριο φτάνουμε το 95% τον Απρίλιο του ίδιου σχολικού έτους (πίνακας 4). 

Πίνακας 4. Εμβολιαστική κάλυψη με την δεύτερη δόση MMR πριν και μετά την παρέμβαση της 
Υπηρεσίας Επισκεπτριών υγείας: 

 
2. Έχουμε αρκετά καλό σύστημα επιτήρησης των σημαντικότερων μεταδοτικών ασθενειών που 

μπορούν να προληφθούν με εμβολιασμούς π.χ. πολιομυελίτιδα, ιλαρά, φυματίωση ώστε να γνωρίζουμε 
την κατάσταση στο νησί μας ανά πάσα στιγμή και να αντιμετωπίζουμε έγκαιρα τυχόν αυξήσεις στην 
εμφάνιση συγκεκριμένων νοσημάτων. 

3. Ευρωπαϊκή Εβδομάδα Εμβολιασμών 
 Κάθε χρόνο συμμετέχουμε στην Ευρωπαϊκή Εβδομάδα Εμβολιασμών. Εκτός από τις διαλέξεις από 

γιατρούς στα ΜΜΕ, γίνεται επιλογή ενός σχολείου σε κάθε επαρχία, στο οποίο κατά προτίμηση φοιτούν 
πολλά παιδιά μεταναστών και άλλων ευπαθών ομάδων του πληθυσμού και στο οποίο ελέγχουν τα 
βιβλιάρια σε όλα τα παιδιά και ενθαρρύνουν τους γονείς για να αναπληρώσουν τις ελλείψεις σε εμβόλια. 

Πώς διαμορφώνεται η κατάσταση στο άμεσο μέλλον: 
Α.  Με την εισαγωγή του Γενικού Συστήματος Υγείας και τον θεσμό του Προσωπικού Ιατρού 

(Παιδιάτρου και Παθολόγου) κάθε πολίτης είτε πρόκειται για παιδί είτε πρόκειται για ενήλικα θα έχει 
τον προσωπικό του ιατρό ο οποίος θα φροντίζει για τους εμβολιασμούς των ασθενών του. Με την 
σταδιακή εξέλιξη του Συστήματος υγείας ο κάθε πολίτης θα ειδοποιείται από τον γιατρό του ότι θα 
πρέπει να προσέλθει για να κάνει το συγκεκριμένο εμβόλιο. 
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Β.  Με την εισαγωγή του Γενικού Συστήματος Υγείας θα μπορούν οι Ιατρικές Υπηρεσίες και 
Υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας του Υπουργείου Υγείας να λαμβάνουν τα δεδομένα της 
εμβολιαστικής κάλυψης του πληθυσμού απευθείας από τον ΟΑΥ. Η ενημέρωση για αυτά θα γίνεται 
αυτοματοποιημένα και ανώνυμα μέσα από τις βάσεις δεδομένων του ΟΑΥ προς τη βάση δεδομένων της 
Μονάδας Επιτήρησης και Ελέγχου Λοιμωδών νοσημάτων. Έτσι δεν θα απαιτείται πλέον η επιτέλεση της 
τριετούς έρευνας εμβολιαστικής κάλυψης και θα έχουμε στοιχεία ανά πάσα στιγμή. Επιπλέον, τα 
στοιχεία αυτά θα αφορούν όλο τον πληθυσμό κάτι που θα δίνει στα στοιχεία αυτά ακρίβεια και 
αξιοπιστία. 

Ερώτηση 3: 
 Σε σχέση με Επιδημίες υπάρχουν Σχέδια Δράσης για πολλά νοσήματα που είναι δυνατόν να 
εμφανιστούν με την μορφή επιδημίας όπως για παράδειγμα την Ιλαρά, τη νόσο από τον ιό Εμπόλα, τη νόσο 
από τον νέο κορονοϊό, την γρίπη κ.λπ. 

Ερώτηση 4: 
 Τα χρονοδιαγράμματα εμβολιασμών τόσο για τα παιδιά όσο και για τους ενήλικες αποφασίζονται πλέον 
από την Εθνική Επιτροπή Εμβολιασμών και η ενημέρωση γι’ αυτά προς τον πληθυσμό πραγματοποιείται τόσο 
από τον ΟΑΥ όσο και από τους προσωπικούς Ιατρούς των πολιτών. 

Στη φάση αυτή προωθείται και αναδιοργάνωση της Μονάδας Επιτήρησης και ελέγχου Λοιμωδών νοσημάτων 
των Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας και στα πλαίσια αυτά θα διαμορφωθεί Τμήμα 
Επικοινωνίας με το κοινό. Το Τμήμα αυτό θα λειτουργεί μία ενημερωμένη Ιστοσελίδα για την πλήρη και ορθή 
ενημέρωση του κοινού σε διάφορα θέματα προστασίας της υγείας του μεταξύ των οποίων και για την 
αναγκαιότητα και ωφελιμότητα των εμβολιασμών. Σε περιόδους επιδημίας θα προωθείται ενημέρωση του 
κοινού επιπλέον και με τη βοήθεια των Μέσων Μαζικής Ενημέρωσης. 

 Σε σχέση με την είσοδο των παιδιών στο σχολείο και τους εμβολιασμούς σάς ενημερώνουμε για τα 
ακόλουθα: 

1. Σε ό,τι αφορά την προσκόμιση κάρτας εμβολιασμού για εγγραφή στο δημοτικό παιδιών, υπάρχει 
πολιτική, αλλά η προσκόμισή της δεν είναι υποχρεωτική διά νόμου. Σε περίπτωση μη προσκόμισης της, 
δεν υπάρχει καμία συνέπεια, διότι ο εμβολιασμός δεν είναι υποχρεωτικός αλλά συνιστάται. 

2. Σε περίπτωση μη προσκόμισης της κάρτας εμβολιασμού, οι επισκέπτριες υγείας αποστέλλουν σχετικό 
έντυπο στην οικογένεια του παιδιού και πολλές φορές έρχονται σε τηλεφωνική επικοινωνία με τους 
γονείς προκειμένου να τους ζητήσουν να αποστείλουν την κάρτα εμβολιασμού μέσω του σχολείου και 
ταυτόχρονα να πείσουν για την ωφέλεια του εμβολιασμού. 

2.  Εάν για τον οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν 
περαιτέρω διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2019 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.658, ημερομηνίας 31ης Μαΐου  2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 
 «Η απάντηση στην ερώτηση με αριθμό 23.06.011.03.657 είναι η ακόλουθη: 

1. Δημιουργία νομικού πλαισίου που να διασφαλίζει την πρόσβαση των παιδιών σε κάποιες 
υπηρεσίες υγείας, πχ. Υπηρεσίες Σχεδίου Ασφάλειας και Υγείας, Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας, 
χωρίς τη συναίνεση των γονιών/κηδεμόνων τους 

 Σε ότι αφορά στο πιο πάνω ερώτημα, οι Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας ενημερώνουν ότι, στη βάση του 
υφιστάμενου νομικού πλαισίου, υποδέχονται ανήλικους μόνο μετά από συγκατάθεση και των δύο 
γονέων ή από τον ένα γονέα/κηδεμόνα σε περιπτώσεις που ο ένας γονέας δεν είναι ικανός να ασκήσει 
τα δικαιώματά του ή για πραγματικούς λόγους δεν τα ασκεί ή υπάρχει σε εξέλιξη διερεύνηση στην 
αστυνομία για αδίκημα εναντίον του ανηλίκου. 

 Περαιτέρω σημειώνεται ότι, τα θέματα συγκατάθεσης των γονέων ρυθμίζονται από σειρά Νόμων όπως ο 
Περί Παίδων Νόμος (αρμοδιότητας των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας) και ο περί Σχέσεων των 
Γονέων και Τέκνων Νόμος (αρμοδιότητας του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημόσιας Τάξεως) και εξ 
όσων γνωρίζουμε, βρίσκονται σε διαδικασία τροποποίησης. 

2. Σύσταση Εθνικής Επιτροπής στη βάση της Στρατηγικής για τη Σεξουαλική και Αναπαραγωγική 
Υγεία. 

 Μετά την έγκριση της Στρατηγικής για τη Σεξουαλική και Αναπαραγωγική Υγεία των Νέων στην Κύπρο 
από το Υπουργικό Συμβούλιο (18/12/2018), έχει προωθηθεί από το Υπουργείο Υγείας η διαδικασία 
σύστασης της Εθνικής Επιτροπής Παρακολούθησης της Υλοποίησης της Στρατηγικής. Έχουν κληθεί και 
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ορίσει εκπροσώπους, όλοι οι εμπλεκόμενοι στις δράσεις της Στρατηγικής, από τον δημόσιο και τον 
ιδιωτικό τομέα, τους διάφορους φορείς εκπροσώπησης των νέων, ΜΚΟ, κοκ., και έχει αρχίσει η 
διαδικασία παρακολούθησης υλοποίησης των δράσεών της από τους εμπλεκόμενους φορείς. 

3. Σχεδιασμός, υιοθέτηση και εφαρμογή κατευθυντήριων γραμμών, πρωτοκόλλων κωδίκων 
πρακτικής για υπηρεσίες ΣΑΥΔ, όπως π.χ. συμβουλευτική για ανεπιθύμητη εγκυμοσύνη, για 
διακοπή εγκυμοσύνης, τεστ HIV, σεξουαλική βία, κ.ά. 

 Σημειώνεται ότι ο σχεδιασμός, υιοθέτηση και εφαρμογή κατευθυντήριων οδηγιών και πρωτοκόλλων 
πρακτικής για υπηρεσίες σεξουαλικής και αναπαραγωγικής υγείας των νέων, περιλαμβάνονται στις 
δράσεις της Στρατηγικής και αποτελούν ένα από τους στόχους τους οποίους καλούνται οι διάφοροι 
εμπλεκόμενοι για να υλοποιήσουν. 

 Περαιτέρω σημειώνονται τα ακόλουθα: 

 (α)  Βρίσκεται σε εξέλιξη διαδικασία δημιουργίας κατευθυντήριων οδηγιών για τον έλεγχο για τον ιό 
ΗIV. 

 (β)  Στο Υπουργείο Υγείας λειτουργεί από το 2013 συντονιστική επιτροπή βίας η οποία επιλαμβάνεται 
και των θεμάτων για την προστασία των παιδιών από τη σεξουαλική εκμετάλλευση, τη 
σεξουαλική κακοποίηση και την παιδική πορνογραφία. Η Επιτροπή συνεργάζεται με το αρμόδιο 
συμβούλιο παρακολούθησης ΦΩΝΗ, μέσω του εκπροσώπου του Υπουργείου Υγείας στο εν 
λόγω συμβούλιο. 

 (γ)  Το Υπουργείο Υγείας έχει εισαγάγει από το 2012 , αρχικά πιλοτικά, και από το 2017 σε 
παγκύπρια βάση, πρωτόκολλο αντιμετώπισης των θυμάτων βιασμού που βασίζεται σε καλύτερες 
διεθνείς πρακτικές και εφαρμόζεται στα Τμήματα Επειγόντων Περιστατικών των Δημοσίων 
Νοσηλευτηρίων. 

 (δ)  Από φέτος, σε συνεργασία με τη Γρηγόρειο Κλινική, προσφέρεται δωρεάν η προφύλαξη από τον 
ιό HIV/AIDS (Post-Exposure Prophylaxis) σε όλα τα θύματα βιασμού σύμφωνα με ειδικό 
πρωτόκολλο. 

4. Δημιουργία/υιοθέτηση λογισμικού συστήματος υποχρεωτικής καταγραφής περιστατικών/ 
δεδομένων, όπως αμβλώσεις ή μη προγραμματισμένες κυήσεις κτλ., από τον δημόσιο και 
ιδιωτικό τομέα και γενικότερα γίνεται συστηματική καταγραφή των δεδομένων/ δεικτών 
σεξουαλικής υγείας. 

 Μία από τις κύριες δραστηριότητες της Μονάδας Παρακολούθησης Υγείας, του Υπουργείου Υγείας, είναι 
η καταγραφή των ιατρικών δεδομένων γεννήσεων. Η καταγραφή ξεκίνησε το 2007 με τη βοήθεια του 
προσωπικού όλων των μαιευτικών μονάδων των δημόσιων νοσηλευτηρίων. Έως και το έτος 2013 τα 
δεδομένα αφορούσαν μόνο τις γεννήσεις που γίνονταν στα δημόσια νοσηλευτήρια. Από το 2014 και 
μετέπειτα η καταγραφή και συλλογή συμπεριλαμβάνει και τις ιδιωτικές μαιευτικές μονάδες. Τα δεδομένα 
συλλέγονται κάθε χρόνο από το μαιευτικό προσωπικό όλων των δημοσίων και ιδιωτικών μαιευτικών 
μονάδων της Κύπρου και αφορούν τις γεννήσεις όλων των ζώντων και θνησιγονιών. 

 Το λογισμικό που διαθέτει η Μονάδα για την καταγραφή των γεννήσεων περιλαμβάνει περιγεννητικούς 
δείκτες οι οποίοι αναφέρονται στα χαρακτηριστικά των μητέρων, στη φροντίδα των γυναικών και των 
νεογνών κατά τη διάρκεια της εγκυμοσύνης, και στην υγεία των βρεφών. 

 Στο παρόν στάδιο το Αρχείο Γεννήσεων δεν περιλαμβάνει πεδία υποχρεωτικής καταγραφής 
περιστατικών/δεδομένων, όπως των αμβλώσεων ή των μη προγραμματισμένων κυήσεων - αλλά αυτά 
συμπεριλαμβάνονται στις μελλοντικές μεταβλητές-για δύο λόγους: 

• Δεν υπάρχει ακόμη νομικό πλαίσιο που να καλύπτει τη Μονάδα Παρακολούθησης Υγείας 
αναφορικά με την υποχρεωτική συλλογή των δεδομένων. 

• Τα δεδομένα έρχονται στη Μονάδα υπό μορφή αντιγράφων και η ομάδα καταγραφέων της 
Μονάδας μεταφέρει τα δεδομένα στο λογισμικό το οποίο δεν είναι ακόμα τοποθετημένο στα 
μαιευτήρια ώστε να γίνεται απευθείας η ηλεκτρονική καταγραφή των δεδομένων. Η Μονάδα έχει 
κάνει ενέργειες και έχει αιτηθεί για τοποθέτηση του υφιστάμενου λογισμικού σε όλα τα μαιευτήρια 
της Κύπρου και ευελπιστούμε σύντομα το αίτημα να γίνει αποδεκτό από το αρμόδιο τμήμα του 
Υπουργείου Υγείας. 

5. Ενέργειες για δημιουργία “κλινικών εφήβων” (one stop-walk in center) φιλικών προς τους νέους 
(διασφάλιση του δικαιώματος της εμπιστευτικότητας, ενημέρωσης, ιδιωτικότητας) σε όλες τις 
πόλεις σε χώρους των κρατικών νοσηλευτηρίων, με σκοπό να παρέχουν ιατρικές, 
συμβουλευτικές, εκπαιδευτικές υπηρεσίες από εξειδικευμένο προσωπικό σε θέματα ΣΑΥΔ. 
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 Όσον αφορά στη δημιουργία “κλινικών εφήβων” φιλικών προς τους νέους, σημειώνεται ότι το Υπουργείο 
Υγείας μετά την έναρξη εφαρμογής του ΓΕΣΥ, προωθεί την οργάνωση παροχής υπηρεσιών, κυρίως 
συμβουλευτικού χαρακτήρα προς τους νέους σχετικά με τη σεξουαλική και αναπαραγωγική υγεία, μέσω 
της Υπηρεσίας Επισκεπτριών Υγείας. Συγκεκριμένα, οι υπηρεσίες θα προσφέρονται στο πλαίσιο 
λειτουργίας των Κέντρων τα οποία ήδη λειτουργούν στα νοσοκομεία και Κέντρα Υγείας τόσο σε αστικές 
όσο και σε αγροτικές περιοχές, και θα παρέχονται δωρεάν σε όλους τους νέους της χώρας. 

6. Παροχή δωρεάν, σύμφωνα με το σχέδιο στρατηγικής, μέθοδοι αντισύλληψης και συμβουλευτική 
για τη χρήση αντισυλληπτικών μεθόδων από τα κρατικά νοσηλευτήρια σε νέους. 

 Σημειώνεται ότι, λόγω οικονομικής στενότητας, μέχρι στιγμής δεν κατέστη ακόμα δυνατή η παροχή 
δωρεάν αντισυλληπτικών σε νεαρούς παρότι είναι στους σχεδιασμούς του Υπουργείου Υγείας. 
Εντούτοις σημειώνεται ότι, συμβουλευτική για το θέμα της αντισύλληψης προσφέρεται μέσω του 
συστήματος υγείας, τόσο από τους προσωπικούς γιατρούς και τους γυναικολόγους, όσο και μέσω της 
Σχολιατρικής Υπηρεσίας στα πλαίσια της γενικής σεξουαλικής ενημέρωσης των μαθητών στα σχολεία. 

7. Εφαρμογή σεξουαλικής διαπαιδαγώγησης σε όλες τις βαθμίδες εκπαίδευσης, ώστε να καλύπτει 
το λύκειο και τη μέση τεχνική εκπαίδευση (ένταξη ως υποχρεωτικό μάθημα), αλλά και 
μαθητές/μαθήτριες που φοιτούν σε ειδικά σχολεία και ειδικές ομάδες. 

 Όσον αφορά στη σεξουαλική διαπαιδαγώγηση στα σχολεία, σημειώνεται ότι μέσα από τις υπηρεσίες 
που παρέχονται από τη Σχολιατρική Υπηρεσία στα σχολεία Δημοτικής και Μέσης εκπαίδευσης, 
εφαρμόζονται προγράμματα αγωγής υγείας τα οποία έχουν στόχο να προσφέρουν γνώσεις, αλλά και να 
βοηθήσουν τους μαθητές να αναπτύξουν υγιείς στάσεις και συμπεριφορές για ποικίλα θέματα 
συμπεριλαμβανομένων και θεμάτων σεξουαλικής και αναπαραγωγικής υγείας. Ενδεικτικά, παρατίθενται 
πιο κάτω παραδείγματα αγωγής υγείας με θέματα σεξουαλικής και αναπαραγωγικής υγείας, που 
εφαρμόζεται στα σχολεία: 

 Εφηβεία-Έμμηνος Ρύση στην Ε΄ τάξη Δημοτικού - Στη θεματική ενότητα γίνεται ενημέρωση των παιδιών, 
για τις αλλαγές (σωματικές, ψυχοσυναισθηματικές,) και για την υγιεινή κατά την εφηβική ηλικία. 

Πρόγραμμα Αρωγής Υγείας για την πρόληψη HIV/AIDS στη ΣΤ΄ τάξη Δημοτικού - Το πρόγραμμα 
περιλαμβάνει δύο ενότητες με σκοπό να βοηθήσει τα παιδιά να βελτιώσουν τις γνώσεις τους για τους 
τρόπους μετάδοσης και μη μετάδοσης του ιού και τους τρόπους προστασίας από το HIV/AIDS. Επίσης 
το πρόγραμμα στοχεύει στην ανάπτυξη δεξιοτήτων αυτοπροστασίας. 

Εκπαιδευτικό Πρόγραμμα Αρωγής Υγείας “Ταξιδεύοντας προς τον κόσμο των ενηλίκων”, σε μαθητές Α΄ 
τάξης Γυμνασίου - Το πρόγραμμα στοχεύει στη διατήρηση και προαγωγή της σωματικής και 
ψυχοσυναισθηματικής υγείας κατά την εφηβική ηλικία. 

Ενημέρωση με διάλεξη για την πρόληψη του HIV/AIDS, στους μαθητές της Γ΄ Γυμνασίου και ακολουθεί 
Εκπαιδευτικό Πρόγραμμα Αρωγής Υγείας για το HIV/AIDS και τα Σεξουαλικά Μεταδιδόμενα Νοσήματα σε 
μαθητές Α΄ τάξης Λυκείου και Τεχνικών Σχολών- Σκοπός του προγράμματος είναι να βοηθήσει τα παιδιά 
να βελτιώσουν τις γνώσεις τους για τους τρόπους μετάδοσης και μη μετάδοσης του ιού και τους τρόπους 
προστασίας από το HIV/AIDS. Επίσης να αναπτύξουν δεξιότητες αυτοπροστασίας 

Εκπαιδευτικό πρόγραμμα για την αντισύλληψη και τα σεξουαλικώς μεταδιδόμενα νοσήματα, σε μαθητές 
της Γ΄ Λυκείου και Τεχνικών Σχολών - Γίνεται ενημέρωση για θέματα αντισύλληψης και τα σεξουαλικώς 
μεταδιδόμενα νοσήματα. 

Επιπρόσθετα, οι λειτουργοί της Σχολιατρικής Υπηρεσίας κατά τη διάρκεια της παροχής υπηρεσιών στο 
σχολείο, παρέχουν σε ατομικό επίπεδο συμβουλευτικές υπηρεσίες στους μαθητές για ποικίλα θέματα 
συμπεριλαμβανομένων και θεμάτων σεξουαλικής και αναπαραγωγικής υγείας. 

Πέραν των πιο πάνω είναι σημαντικό να σημειωθεί ότι, προώθηση της σεξουαλικής αγωγής γίνεται και 
μέσω της εφαρμογής του ΓΕΣΥ και του θεσμού του Προσωπικού Ιατρού (ΠΙ) για παιδιά και ενήλικες, 
όπου περιλαμβάνεται πρόνοια ούτως ώστε ο ΠΙ να αμείβεται με επιπρόσθετη αμοιβή πέραν της κατά 
κεφαλήν, όταν (α) σε παιδιά 6-14 ετών παρέχει πληροφόρηση και τα αξιολογεί σχετικά με διάφορά 
θέματα υγείας στα οποία περιλαμβάνεται και η σεξουαλική αγωγή και (β) σε παιδιά 15-18 ετών παρέχει 
πληροφόρηση, και αξιολογεί τα παιδιά σχετικά με διάφορα θέματα, π.χ. σωματική ανάπτυξη, σεξουαλική 
αγωγή, κ.ά. 

2. Εάν οι πιο πάνω απαντήσεις κρίνετε ότι δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω διευκρινήσεων, 
παραμένω στη διάθεσή σας.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2019 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Κώστα Χαμπιαούρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.663, ημερομηνίας 6 Ιουνίου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στο ερώτημα με αρ. 23.06.011.03.663 και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα: 

1. Η δημιουργία περιβαλλοντικής συνείδησης και η διαμόρφωση περιβαλλοντικά εγγράμματων πολιτών 
αποτελεί ζητούμενο για το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας για αυτό και τα 
σχετικά θέματα διαποτίζουν το σύνολο των εκπαιδευτικών πολιτικών, τόσο σε επίπεδο τυπικής όσο και 
μη-τυπικής εκπαίδευσης. Ειδικότερα, σημειώνεται ότι το ζήτημα της Κλιματικής Αλλαγής, όπως και όλα 
τα θέματα της Αειφόρου Ανάπτυξης, στο πλαίσιο μάλιστα της Παγκόσμιας Ατζέντας των στόχων της 
Αειφόρου Ανάπτυξης 2030 των Ηνωμένων Εθνών, αποτελούν θέματα προτεραιότητας στο εκπαιδευτικό 
σύστημα της Κύπρου και υλοποιούνται μέσα από ολοκληρωμένες, συνεκτικές και μακροπρόθεσμες 
πολιτικές που εστιάζουν στην Περιβαλλοντική Εκπαίδευση και στην Εκπαίδευση για την Αειφόρο 
Ανάπτυξη. 

2. Η εφαρμογή του Αναλυτικού Προγράμματος για την Περιβαλλοντική Εκπαίδευση (ΠΕ)/Εκπαίδευση για 
την Αειφόρο Ανάπτυξη (ΕΑΑ) στην Προδημοτική και Δημοτική Εκπαίδευση, η δημιουργία του Κρατικού 
Δικτύου Κέντρων Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης, η υλοποίηση ευρωπαϊκών και Εθνικών 
Περιβαλλοντικών Εκπαιδευτικών Προγραμμάτων σε όλες τις εκπαιδευτικές βαθμίδες, η συνεργασία με 
το σύνολο των φορέων του δημόσιου και ιδιωτικού τομέα για την υλοποίηση κοινών περιβαλλοντικών 
δράσεων για τις κλιματικές αλλαγές, η πρόληψη και η προστασία τους από τις δασικές πυρκαγιές, η 
δημιουργία βοτανόκηπων και η ενίσχυση του πράσινου στα σχολεία μας, ο σχεδιασμός και η εφαρμογή 
ειδικών προγραμμάτων επαγγελματικής εκπαίδευσης για την ενίσχυση της επάρκειας των 
εκπαιδευτικών, ώστε να προσεγγίσουν αποτελεσματικά τα περιβαλλοντικά ζητήματα στην εκπαιδευτική 
διαδικασία, η συγγραφή υποστηρικτικού εκπαιδευτικού υλικού σε ζητήματα όπως η βιοποικιλότητα, τα 
δάση, το νερό κ.λπ., αποτελούν μερικά μόνο παραδείγματα του εύρους των δράσεων που υλοποιούνται 
για το περιβάλλον και την αειφόρο ανάπτυξη στην εκπαίδευση του τόπου μας, καθιστώντας την μάλιστα 
παράδειγμα αναφοράς και διεθνούς καλής πρακτικής παγκόσμια. 

3. Στο πλαίσιο των πιο πάνω εκπαιδευτικών πολιτικών και δράσεων, το ζήτημα της κλιματικής αλλαγής 
ενυπάρχει σε κάθε εκπαιδευτική περιβαλλοντική δράση σε όλες τις εκπαιδευτικές βαθμίδες στο πλαίσιο 
της τυπικής και μη-τυπικής εκπαίδευσης, αποτελεί ζήτημα διαθεματικής εξέτασης στο Αναλυτικό 
Πρόγραμμα της ΠΕ/ΕΑΑ της Προδημοτικής και Δημοτικής Εκπαίδευσης, συνιστά ζήτημα 
διεπιστημονικής έρευνας στο πλαίσιο των διαφόρων μαθημάτων της Μέσης Γενικής Εκπαίδευσης, 
εξετάζεται μέσα από ειδικά σχεδιασμένα περιβαλλοντικά εκπαιδευτικά προγράμματα σε όλα τα Κέντρα 
Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης του Κρατικού Δικτύου, με θεματικές ενότητες, όπως η κλιματική αλλαγή 
και ερημοποίηση, η κλιματική αλλαγή και η υποβάθμιση των εδαφών, οι συνέπειες της κλιματικής 
αλλαγής στα δάση και στη βιοποικιλότητα, μέτρα και τρόποι προσαρμογής στην κλιματική αλλαγή. 
Παράλληλα, το εκπαιδευτικό υλικό για την ΠΕ/ΕΑΑ που χρησιμοποιείται στα σχολεία για την εξέταση 
διαφόρων θεμάτων του περιβάλλοντος και της αειφόρου ανάπτυξης, περιλαμβάνει ειδικές εκπαιδευτικές 
προτάσεις σχετικές με την κλιματική αλλαγή και τους περιβαλλοντικούς πρόσφυγες, την κλιματική 
αλλαγή και την παραγωγή και την κατανάλωση, την κλιματική αλλαγή και τη φτώχια, την κλιματική 
αλλαγή και τους κινδύνους εξάλειψης της βιοποικιλότητας κ.ά. 

4. Το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας (ΥΠΑΝ) αναγνωρίζοντας τη σοβαρότητα 
και την απειλή της κλιματικής αλλαγής, συνεργάζεται με το σύνολο των φορέων του δημόσιου και 
ιδιωτικού τομέα για την ευαισθητοποίηση των μαθητών/τριών και της κοινωνίας των πολιτών στα θέματα 
της κλιματικής αλλαγής και την ανάληψη δράσης. Ενδεικτικά αναφέρεται το ειδικό πρόγραμμα Δράση 
κατά της Κλιματικής Αλλαγής: Το ΚΛΙΜΑ ΕΚΠΕΜΠΕΙ S.O.S. το οποίο σχεδιάσθηκε και υλοποιήθηκε σε 
ετήσια βάση, τη χρονιά 2018-2019, από τη Μονάδα Εκπαίδευσης για το Περιβάλλον και την Αειφόρο 
Ανάπτυξη, του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου, του ΥΠΑΝ με τη συνεργασία της Ευρωπαϊκής 
Αντιπροσωπείας στην Κύπρο και την υποστήριξη του Διεθνούς Φεστιβάλ «Όψεις του Κόσμου», του 
Συνδέσμου Κυπρίων Γελοιογράφων «ΓΕΛΑ», του Ινστιτούτου Κύπρου, του Γραφείου της Επιτρόπου 
Περιβάλλοντος και των Διευθύνσεων Δημοτικής και Μέσης Εκπαίδευσης του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού. Στο πρόγραμμα συμμετείχαν 76 ομάδες από τη Δημοτική Εκπαίδευση και 13 ομάδες από τη 
Μέση Εκπαίδευση. Αναπτύχθηκε σε ετήσια βάση και σαν στόχο είχε τα παιδιά μέσα από δημιουργικού 
τύπου εναλλακτικές μαθησιακές διαδικασίες, να αποτυπώσουν με οπτικές απεικονίσεις, μέσω των 
εικαστικών τεχνών (γελοιογραφία και κινούμενο σχέδιο), με καυστικό, χιουμοριστικό και σαρκαστικό 
τρόπο, αλλά και με έντονο προβληματισμό και σκεπτικισμό, την αγωνία τους για την κλιματική αλλαγή, 
τονίζοντας συνάμα την αδιαφορία μας απέναντι στο πρόβλημα ή καλύτερα αναδεικνύοντας την ανάγκη 
άμεσης ευθύνης και δράσης από όλους μας. Το πρόγραμμα θα συνεχισθεί και τη νέα χρονιά με 
διευρυμένες δράσεις κατά της κλιματικής αλλαγής. Σημειώνεται, ότι το συγκεκριμένο πρόγραμμα κατά 
της ΚΛΙΜΑΤΙΚΗΣ ΑΛΛΑΓΗΣ παρουσιάσθηκε στη Μεσογειακή Σύνοδο για την υλοποίηση της 
Μεσογειακής Στρατηγικής για την Εκπαίδευση για την Αειφόρο Ανάπτυξη που διεξήχθη στην Κρήτη στις 
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24-26 Ιουνίου 2019 και επιδείχθηκε ιδιαίτερο ενδιαφέρον από το Λίβανο, Αίγυπτο, Ισραήλ και Ιταλία για 
μεταφορά του στο δικό τους εκπαιδευτικό σύστημα. Σημειώνεται ότι όλο το υλικό που έχει ετοιμασθεί 
από τα παιδιά είναι ελεύθερης πρόσβασης και μέσω της Αντιπροσωπείας της Ευρωπαϊκής Επιτροπής 
στην Κύπρο θα προωθηθεί σε όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Παράλληλα, τα παιδιά, τα έργα 
των οποίων διακρίθηκαν, θα ταξιδέψουν στο Ευρωκοινοβούλιο για να γνωρίσουν από κοντά τη θέσπιση 
των ευρωπαϊκών περιβαλλοντικών κανονισμών. Δεδομένου του ενδιαφέροντος σας, εισηγούμαστε 
όπως σε μια συνεδρία της Επιτροπής Περιβάλλοντος της Βουλής, παρουσιασθεί το συγκεκριμένο 
πρόγραμμα, έτσι ώστε και τα μέλη του Κυπριακού Κοινοβουλίου να ενημερωθούν για την πρωτοτυπία 
και τη δυναμική του, όπως επίσης και να γίνει μια συνολική ενημέρωση για το εύρος των δράσεων που 
υλοποιούνται κατά της κλιματικής αλλαγής από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 

5. Σημειώνεται επίσης, ότι το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας είναι πρόθυμο να 
συνεργασθεί με κάθε φορέα για την ανάδειξη περαιτέρω του προβλήματος της κλιματικής αλλαγής. Για 
το σκοπό αυτό, σε προηγούμενο ερώτημά σας με αρ. 23.06.011.03.665, ημερ. 12 Ιουνίου 2019, 
χαιρέτισε και συμφώνησε με την εισήγησή σας για εφαρμογή κανονισμών πιστοποίησης φύτευσης 
δέντρων, αναγνωρίζοντας ότι το πρασίνισμα του τόπου μας αποτελεί σημαντικό μέτρο κατά της 
κλιματικής αλλαγής. 

 Το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας παραμένει στη διάθεσή σας για 
οποιαδήποτε πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2019 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.664, ημερομηνίας 6 Ιουνίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση σε σχέση με το Κέντρο Περιβαλλοντικής Ενημέρωσης στη 
Σκαρίνου και σας αναφέρω τα ακόλουθα στη βάση ενημέρωσης που λήφθηκε από την Κυπριακή Εταιρεία 
Διαχείρισης Περιουσιακών Στοιχείων Λτδ (ΚΕΔΙΠΕΣ). 

 Μετά από σχετικό αίτημα της Αναπτυξιακής Εταιρείας Επαρχίας Λάρνακας και Αμμοχώστου Λτδ 
εγκρίθηκε αίτημα Αναδιάρθρωσης τριών (3) δανείων συνολικού υπολοίπου €818.873,14 πλέον τόκοι από 
01.01.2019, που περιελάμβανε ως λύση τα πιο κάτω: 

• Απόκτηση Ακινήτου Έναντι Χρέους 

• Μερική Διαγραφή Χρέους 

• Έκδοση Νέου Δανείου 

 Η λύση που συμφωνήθηκε μεταξύ της ΚΕΔΙΠΕΣ και της Αναπτυξιακής Εταιρείας Επαρχίας Λάρνακας 
και Αμμοχώστου Λτδ είναι η ακόλουθη: 

• Παραχώρηση του ακινήτου με αριθμό εγγραφής 0/17110 μερίδιο 54/100 στην Σκαρίνου Επαρχίας 
Λάρνακας για το ποσό των €523.500. Η μέση Αγοραία Αξία του Ακινήτου ανέρχεται στα €748.000 και η 
μέση Καταναγκαστική Αξία στα €537.500 (Ως προνοεί η Πολιτική Απόκτησης Ακινήτων της ΚΕΔΙΠΕΣ 
στην βάση δύο (2) ανεξάρτητων εκτιμήσεων) 

• Διαγραφή ποσού €230.075 

• Έκδοση νέου δανείου €76.000 

• Παραμονή της Αναπτυξιακής Εταιρείας Λάρνακας - Αμμόχωστου Λτδ ως ενοικιαστή με σύμβαση 
ενοικίασης για το ποσό των €1.000 μηνιαίως για περίοδο 5 + 5 ετών (δικαίωμα ανανέωσης). 

 Όλες οι διαδικασίες μεταβίβασης στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας έχουν ολοκληρωθεί την 
31η Ιουλίου 2019 και το ακίνητο έχει περιέλθει στην κατοχή της ΚΕΔΙΠΕΣ. Σημειώνεται ότι, όλες οι ενέργειες 
που πραγματοποιήθηκαν ήταν με τη σύμφωνη γνώμη και συμμετοχή του Διοικητικού Συμβουλίου της 
Αναπτυξιακής Εταιρείας Λάρνακας-Αμμοχώστου Λτδ. 

 Ως προς το ερώτημα αν οι όροι χρηματοδότησης του έργου από το Πρόγραμμα Αγροτικής Ανάπτυξης 
2007-2013 συνεχίζουν να τηρούνται καθώς και αν θα συνεχίσουν οι εν λόγω όροι να ισχύουν ακόμα και εάν το 
κέντρο περάσει στα χέρια του νέου ιδιοκτήτη, αυτό εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος. 

 Το Υπουργείο Οικονομικών είναι στην διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω πληροφορίες 
χρειάζεστε.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 8 Αυγούστου 2019 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Κώστα Χαμπιαούρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.669, ημερομηνίας 6 Ιουνίου 2019 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας ενημερώνω ότι το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και Νεολαίας με επιστολή του, ημερομηνίας 1 Ιουλίου 2019, έχει ζητήσει σχετικές πληροφορίες 
από το Πανεπιστήμιο Κύπρου για την υπό αναφορά Ερώτηση. 

 Το Πανεπιστήμιο Κύπρου, με επιστολή του ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2019, υπέβαλε τις ακόλουθες 
πληροφορίες που αφορούν στα ερωτήματα που εγείρονται από τον βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας 
κ. Χρίστο Ορφανίδη: 

1. Το Ωκεανογραφικό Κέντρο του Πανεπιστημίου Κύπρου προμηθεύτηκε ηχοβολιστικό πλευρικής δέσμης, 
κόστους περίπου 7.000 ευρώ, το 2014 στο πλαίσιο του προγράμματος “ΑΚΤΗ” με σκοπό τη 
χαρτογράφηση της θαλάσσιας περιοχής Ορόκλινης.  Στις 5 Αυγούστου 2014 πραγματοποιήθηκαν εννέα 
παράλληλες πορείες συνολικού μήκους 18 χιλιομέτρων σε περιοχή έκτασης περίπου ενός τετραγωνικού 
χιλιομέτρου.  Τα αποτελέσματα αυτής της χαρτογράφησης χρησιμοποιήθηκαν και σε μεταγενέστερα 
προγράμματα του Πανεπιστημίου Κύπρου. 

2. Τον Απρίλιο του 2019 το ηχοβολιστικό χρησιμοποιήθηκε δοκιμαστικά στη θαλάσσια περιοχή του 
Κόλπου της Χρυσοχούς με στόχο τη διερεύνηση της ικανότητας του οργάνου στην υποβοήθηση 
εντοπισμού ύπαρξης εγκαταλελειμμένων αλιευτικών εργαλείων (διχτύων).  Η δοκιμαστική αυτή έρευνα 
δεν οδήγησε στον εντοπισμό εξοπλισμού. 

 Σημειώνεται επίσης ότι, σύμφωνα με το Πανεπιστήμιο Κύπρου, το εν λόγω πλευρικό ηχοβολιστικό 
σύστημα προορίζεται για ανάλογες έρευνες και μόνον σε αντίστοιχες φυσικές συνθήκες. 

 Η σχετική επιστολή του Πανεπιστημίου Κύπρου επισυνάπτεται ως ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ για περαιτέρω 
ενημέρωσή σας.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Αυγούστου 2019 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Γιώργου Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.671, ημερομηνίας 7 Ιουνίου 2019, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και παραθέτω την απάντηση της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας στην 
οποία καταγράφονται οι ζητούμενες πληροφορίες. 

 “Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας παραθέτω πιο κάτω πίνακα στον οποίο καταγράφεται ο 
αριθμός των πυρκαγιών σε οικόπεδα και ανοικτούς χώρους εντός κατοικημένων περιοχών για τα τελευταία 
πέντε χρόνια και αφορούν πυρκαγιές σε ξηρά χόρτα, σωρούς από κλαδέματα, άχρηστα υλικά, κ.λπ. για τους 
μήνες Απρίλιο μέχρι Σεπτέμβριο: 

2014 2015 2016 2017 2018 

357 430 515 397 383 

2. Για ενημέρωσή σας, παρακαλώ.”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2019 της Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Βασιλικής Αναστασιάδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.672, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 
 «Σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Για αντιμετώπιση/απάμβλυνση του προβλήματος της κυκλοφοριακής συμφόρησης που παρατηρείται τα 
Σαββατοκύριακα στην έξοδο της Παρεκκλησιάς από Λεμεσό προς Λευκωσία, αποφασίστηκε από το 
Τμήμα Δημοσίων Έργων η επέκταση της λωρίδας εξόδου από τον αυτοκινητόδρομο προς Παρεκκλησιά.  
Το μέτρο αυτό έχει συμπεριληφθεί στον πολεοδομικό σχεδιασμό της αναβάθμισης του δρόμου που 
συνδέει τον αυτοκινητόδρομο Λεμεσού-Λευκωσίας με την Παρεκκλησιά και θα προωθηθεί στα πλαίσια 
του έργου αυτού.  Επίσης, στα πλαίσια του ίδιου έργου, προνοείται η κατασκευή λωρίδας για 
δεξιόστροφες κινήσεις στον κόμβο Παρεκκλησιάς προς την υπόγεια διάβαση. 

3. Στην παρούσα φάση, οι απαιτούμενες για το έργο μελέτες βρίσκονται σε προχωρημένο στάδιο και 
αναμένεται να ολοκληρωθούν σύντομα.  Τα σχέδια έχουν σταλεί τον Απρίλιο του 2019, στο 
Κτηματολόγιο για προώθηση της διαδικασίας των απαλλοτριώσεων.  Ακριβές χρονοδιάγραμμα για την 
κατασκευή του έργου θα μπορεί να καθοριστεί, αφού ολοκληρωθούν οι μελέτες και οι απαλλοτριώσεις.  
Σημειώνεται ότι το έργο αυτό περιλαμβάνεται στις εξαγγελίες του Προέδρου της Δημοκρατίας και έχει 
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ενταχθεί στον Προϋπολογισμό του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως για το Μεσοπρόθεσμο 
Δημοσιονομικό Πλαίσιο 2019-2021. 

4. Επιπρόσθετα των πιο πάνω, μελετάται από το Τμήμα Δημοσίων Έργων και το ενδεχόμενο τοποθέτησης 
φώτων τροχαίας στη συμβολή του δρόμου που συνδέει την υπόγεια διάβαση με τον παραλιακό δρόμο 
που θα λειτουργούν σε συντονισμό με τα υφιστάμενα φώτα τροχαίας, για σκοπούς βελτίωσης της 
κυκλοφοριακής διαχείρισης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2019 της Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Βασιλικής Αναστασιάδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.673, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2019, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 
«Εργασίες ανάδειξης του ψηφιδωτού δαπέδου, επί της οδού Αγίου Νεοφύτου, στη Λάρνακα 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στο πιο πάνω θέμα και μετά από σχετική ενημέρωση που έλαβα από το 
αρμόδιο τμήμα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α) Τον Ιούνιο του 2019 ολοκληρώθηκαν οι διαδικασίες απαλλοτρίωσης του τεμαχίου 207, του Φ./Σχ. 
40/640302, στην Ενορία Χρυσοπολίτισσας, που εφάπτεται, προς τα δυτικά, του τμήματος της οδού 
Αγίου Νεοφύτου, όπου σωστικές ανασκαφές έχουν αποκαλύψει τμήμα κτηρίου της Ρωμαϊκής περιόδου 
με ψηφιδωτό δάπεδο.  Στην παρούσα φάση, το Τμήμα Αρχαιοτήτων προωθεί, σε συνεργασία με τον 
Δήμο Λάρνακας, τις διαδικασίες κατεδάφισης των οικοδομημάτων που καταλαμβάνουν το τεμάχιο 207, 
ώστε να γίνει δυνατή η έναρξη συστηματικής ανασκαφής, που θα αποκαλύψει νέα τμήματα του εν λόγω 
δαπέδου.  Οι εργασίες κατεδάφισης προγραμματίζεται να ολοκληρωθούν το φθινόπωρο του 2019, 
οπότε και ο χώρος θα προετοιμαστεί για την έναρξη της ανασκαφής. 

β) Εντός του 2019, αναμένεται ότι θα ολοκληρωθούν οι εργασίες (i) της αφαίρεσης των τμημάτων της 
παραδοσιακής οικίας που αξίζει να διασωθούν, προς μελλοντική χρήση σε έργα αποκατάστασης άλλων 
μνημείων, (ii) της κατεδάφισης της οικίας και της απομάκρυνσης των μπάζων, (iii) της αφαίρεσης των 
επιφανειακών στρωμάτων σε όλη την επιφάνεια που θα ανασκαφεί, (iv) της εκτέλεσης έργων διαχείρισης 
των ομβρίων υδάτων και (ν) της διαμόρφωσης ολόκληρου του προς ανασκαφή χώρου, σε ενιαίο 
εργοτάξιο. 

γ) Ο τελικός σχεδιασμός ανάδειξης και διαχείρισης του μνημείου και του ψηφιδωτού θα καταστεί εφικτός, 
μόνο αφού ολοκληρωθεί η ανασκαφή του χώρου που θα απελευθερωθεί με την κατεδάφιση των 
υφιστάμενων οικοδομημάτων και την ισοπέδωση του τεμαχίου 207.  Προς τον σκοπό αυτό, το Τμήμα 
Αρχαιοτήτων θα συστήσει διεπιστημονική ομάδα, που θα συνυπολογίσει όλες τις παραμέτρους που 
επηρεάζουν την ανάδειξη, όπως και την αρχαιολογική και ιστορική αξία του μνημείου, τις ανάγκες 
συντήρησης, αποκατάστασης και προβολής του, τις δυνατότητες και επιπτώσεις διαμόρφωσης 
επισκέψιμου αρχαιολογικού χώρου στο πολεοδομικό σύνολο της περιοχής κλπ. 

2. Σε ό,τι αφορά το διαθέσιμο προσωπικό, σημειώνεται ότι, ο αριθμός των εργατών που εγκρίνεται κάθε 
χρόνο για την επαρχία Λάρνακας είναι για 10-12 άτομα.  Το προσωπικό αυτό, καλείται να καλύψει τις ανάγκες 
ολόκληρης της πόλης και επαρχίας Λάρνακας, περιλαμβανομένων και των αυξημένων αναγκών λόγω των 
εργασιών του Αποχετευτικού.  Το Υπουργείο καταβάλλει προσπάθεια για πρόσληψη μεγαλύτερου αριθμού 
εργατών για το 2020, ώστε να επισπευθεί ο χρόνος ολοκλήρωσης της ανασκαφής στην οδό Αγίου Νεοφύτου. 

3. Πέραν των πιο πάνω προγραμματιζόμενων ενεργειών, παρατίθεται προς ενημέρωσή σας, ως 
Παράρτημα Α, έκθεση των ενεργειών και των εργασιών που το Τμήμα Αρχαιοτήτων έχει διενεργήσει μέχρι 
σήμερα στο μνημείο της οδού Αγίου Νεοφύτου. 

4. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινήσεις.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2019 της Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Βασιλικής Αναστασιάδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.681, ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
«Πρόταση για δημιουργία προβλήτας για κρουαζιερόπλοια, στο λιμανάκι Κάτω Πάφου 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στο πιο πάνω θέμα και μετά από σχετική ενημέρωση που έλαβα από το 
αρμόδιο τμήμα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Εμπορικό και Βιομηχανικό Επιμελητήριο Πάφου και άλλοι εμπλεκόμενοι φορείς, έχουν υποβάλει 
πρόταση για δημιουργία προβλήτας για ελλιμενισμό κρουαζιερόπλοιων στην περιοχή του λιμανιού στην 
Κάτω Πάφο.  Δεδομένου, όμως ότι, όπως αναφέρει και ο κος Περδίκης, η περιοχή αυτή αποτελεί τον 
περιβάλλοντα χώρο του αρχαιολογικού χώρου της Πάφου, ο οποίος από το 1980 ανήκει στον Κατάλογο 
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Παγκόσμιας Κληρονομιάς της UNESCO, ως κράτος έχουμε την υποχρέωση, βάσει της Σύμβασης 
Παγκόσμιας Κληρονομιάς (World Heritage Convention), πριν από οποιαδήποτε επέμβαση ή ανάπτυξη, 
να ακολουθήσουμε τους όρους που αφορούν στην προστασία της Ιδιάζουσας Παγκόσμιας Αξίας των 
κηρυγμένων, ως Παγκόσμιας Κληρονομιάς, θέσεων. 

2. Μέσα σε αυτά τα πλαίσια, το Τμήμα Αρχαιοτήτων, ενημέρωσε σχετικά τη Διευθύντρια του Κέντρου 
Παγκόσμιας Κληρονομιάς της UNESCO (UNESCO World Heritage Centre) Δρ Mechtild Rossler, η 
οποία, υπέδειξε την ανάγκη εκπόνησης Μελέτης Επιπτώσεων στην Κληρονομιά (Heritage Impact 
Assessment), ώστε να υπάρχει συμμόρφωση με τον Οδηγό on Heritage Impact Assessments for 
Cultural World Heritage Properties.  To Τμήμα Αρχαιοτήτων προωθεί τη διαδικασία που υπέδειξε το 
Κέντρο Παγκόσμιας Κληρονομιάς και έχει ήδη επικοινωνήσει με Ειδική Επιστήμονα/Εμπειρογνώμονα σε 
θέματα διαχείρισης πολιτιστικής κληρονομιάς και εκπόνησης μελετών για τις επιπτώσεις προτεινόμενων 
αναπτύξεων στην πολιτιστική κληρονομιά, με πείρα σε θέσεις Παγκόσμιας Πολιτιστικής Κληρονομιάς της 
UNESCO, αλλά και σε οργανισμούς, όπως τους IOCOMOS και ICCROM, που λειτουργούν ως 
σύμβουλοι της UNESCO.  Η εν λόγω Επιστήμονας/Εμπειρογνώμονας, έχει ήδη εργαστεί στην Κύπρο, 
καθότι έχει εκπονήσει τη Μελέτη Διαχείρισης των δέκα Βυζαντινών Εκκλησιών της UNESCO στο 
Τρόοδος και συμμετείχε στην ομάδα δημιουργίας της Μελέτης Διαχείρισης του Αρχαιολογικού Χώρου 
Αμαθούντας.  Ως εκ τούτου, γνωρίζει πολύ καλά το ευρύτερο πολιτιστικό, οικονομικό και κρατικό πλαίσιο 
της Κύπρου, γνώση απαραίτητη για την αξιολόγηση της πρότασης που υποβλήθηκε για την κατασκευή 
προβλήτας για κρουαζιερόπλοια, στην Κάτω Πάφο.  Σημειώνεται ότι, η Μελέτη Επιπτώσεων της 
Κληρονομιάς, θα αξιολογήσει τις τυχόν επιπτώσεις της προτεινόμενης ανάπτυξης, τόσο σε σχέση με την 
αρχαιολογική και πολιτιστική κληρονομιά της περιοχής, όσο και με το φυσικό τοπίο και το περιβάλλον, 
καθώς ο αρχαιολογικός χώρος αποτελεί μέρος του δικτύου Natura 2000. 

3. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε άλλες διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.681, ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Το Λιμανάκι Κάτω Πάφου ανήκει στην Αρχή Λιμένων Κύπρου, η οποία και το διαχειρίζεται. Το Τμήμα 
Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών, μέσω συμφωνίας με την εν λόγω Αρχή, έχει διασφαλίσει χρήση μέρους του 
λιμανιού για σκοπούς ελλιμενισμού επαγγελματικών αλιευτικών σκαφών. Αναφορικά με το ερώτημα που 
τίθεται, κατά πόσον ευσταθούν οι πληροφορίες για κατασκευή προβλήτας για ελλιμενισμό σκαφών αναψυχής 
και κρουαζιερόπλοιων, αρμόδιο για να δώσει απάντηση είναι το Υπουργείο Μεταφορών, Επικοινωνιών και 
Έργων, προς το οποίο επίσης απευθύνεται η υπό αναφορά Ερώτηση. 

 Σε σχέση με το ερώτημα που τίθεται για τα μέτρα που θα πρέπει να ληφθούν για την προστασία των 
αρχαιολογικών χώρων και του περιβάλλοντος της περιοχής, θεωρούμε ότι τα θέματα αυτά θα εξεταστούν στο 
πλαίσιο της Μελέτης Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον, όταν αυτή υποβληθεί. 

 Παραμένουμε στη διάθεση σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.682, ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 
 «Σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση επιθυμώ να σας ενημερώσω τα πιο κάτω: 

(α) Το Υπουργείο Εσωτερικών με σχετική τροποποίηση του περί Προστασίας και Διαχείρισης Άγριων 
Πτηνών και Θηραμάτων Νόμου, η οποία εγκρίθηκε από τη Βουλή των Αντιπροσώπων και τέθηκε σε 
ισχύ τον Ιούλιο του 2017, επέκτεινε τις εξουσίες του έκτακτων αγροπυροσβεστών έτσι ώστε να έχουν 
όλες τις εξουσίες του θηροφύλακα όταν βρίσκονται σε εντεταλμένη υπηρεσία (πλην των εξουσιών της 
σύλληψης και της οπλοφορίας). 

(β) Από το τέλος του 2018 έχει αρχίσει εκπαίδευση όλου του προσωπικού στην Αστυνομική Ακαδημία 
σχετική με την εκτέλεση και εφαρμογή των εξουσιών τους όπως αυτές πηγάζουν από τις σχετικές 
νομοθεσίες.  Στόχος του Υπουργείου είναι όπως όλο το προσωπικό της Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας 
συμμετάσχουν στην εν λόγω εκπαίδευση. 

(γ) Παράλληλα, όλοι οι εποχικοί αγροπυροσβέστες έτυχαν και τυγχάνουν εκπαίδευσης σε θέματα 
πυρόσβεσης. 

(δ) Για σκοπούς καλύτερης και ασφαλέστερης εκτέλεσης των καθηκόντων των εποχικών 
αγροπυροσβεστών, σε όλα τα γραφεία της Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας υπάρχουν διαθέσιμες 
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αντιπυρικές στολές, αναπνευστικές μάσκες καθώς και αλεξίσφαιρα γιλέκα τα οποία μπορούν 
προμηθεύονται όποτε τα χρειαστούν. 

 Ως εκ των πιο πάνω σας διαβεβαιώνω ότι δεν γίνεται καμία διάκριση σε βάρος οποιασδήποτε 
κατηγορίας προσωπικού της Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας.  Αντίθετα η διαχείριση και η αξιοποίηση όλου του 
προσωπικού της Υπηρεσίας γίνεται σύμφωνα με όσα διέπουν οι σχετικοί Νόμοι και Κανονισμοί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Αυγούστου 2019 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.685, ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Η απάντηση στο ερώτημα που εγείρει ο έντιμος βουλευτής κ. Γιώργος Περδίκης, με αρ. ερ. 
23.06.011.03.685, από τον αρμόδιο Οργανισμό, δηλαδή τον Οργανισμό Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας: 

(α)  Περί τις αρχές Ιουνίου, 2019, παρατηρήθηκε ασυνήθιστα μαύρος καπνός να αποβάλλεται από τα 
φουγάρα των λεβήτων του Μηχανοστάσιου του Νοσοκομείου. 

(β)  Το Επαρχιακό Γραφείο Λευκωσίας του Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών σε συνεργασία με 
τον Ανάδοχο της Σύμβασης Συντήρησης των εγκαταστάσεων, διερεύνησαν το θέμα και διαπιστώθηκε ότι 
ο καπνός προκαλείτο λόγω ατελούς καύσης του μαζούτ που χρησιμοποιείται ως καύσιμο στους λέβητες. 

(γ)  Περαιτέρω διερεύνηση κατέδειξε ότι, η ατελής καύση οφείλετο σε διαρροή ατμού σε μία εκ των 
δεξαμενών μαζούτ. 

(δ)  Η συγκεκριμένη δεξαμενή απομονώθηκε, έγιναν οι απαραίτητες επιδιορθώσεις και η λειτουργία των 
λεβήτων αποκαταστάθηκε. 

2. Εάν για οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2019 της Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Βασιλικής Αναστασιάδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.686, ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
«Κατασκευή και λειτουργία εμπορευματικού σταθμού στο Αεροδρόμιο Λάρνακας (CargoVillage) 

 Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα και σε απάντηση της πιο πάνω ερώτησης, θα θέλαμε να σας 
ενημερώσουμε ως ακολούθως: 

 Με βάση τη Συμφωνία Παραχώρησης που έχει υπογραφεί ανάμεσα στην Κυπριακή Δημοκρατία και την 
Εταιρεία Hermes Airports Ltd. (“Hermes”) η οποία έχει τεθεί σε ισχύ στις 12 Μαΐου 2006, οι χώροι των 
Αερολιμένων Λάρνακας και Πάφου έχουν παραχωρηθεί στην Εταιρεία Hermes για αποκλειστική ανάπτυξη και 
διαχείριση. 

 Οι πρόνοιες της Συμφωνίας Παραχώρησης αναφέρουν ότι, η ανάπτυξη νέων εγκαταστάσεων 
Εμπορευματικού Σταθμού στον χώρο του Αερολιμένα Λάρνακας θα πραγματοποιηθεί εάν απαιτηθεί από τις 
ανάγκες της αγοράς (υπό την προϋπόθεση εξεύρεσης χρηματοδότησης από τρίτο μέρος) και συνεπώς η 
ανέγερση νέων εγκαταστάσεων δεν αποτελεί συμβατική υποχρέωση του Επενδυτή. 

 Έχοντας υπόψη την επιθυμία του Υπουργείου μας για αναβάθμιση των υποδομών και βελτίωση της 
ποιότητας υπηρεσιών που παρέχονται από τα Αεροδρόμια, η Hermes έχει προχωρήσει σε διαβουλεύσεις με 
ενδιαφερόμενους επενδυτές με στόχο τη δημιουργία σύγχρονου, Νέου Εμπορευματικού Σταθμού σε χώρο 
πλησιέστερα του Νέου Τερματικού Κτηρίου. 

 Λόγω της οικονομικής κρίσης και της συνεπακόλουθης δυσκολίας εξεύρεσης χρηματοδότησης για την 
ανάπτυξη εμπορευματικού σταθμού ανετράπησαν τα αρχικά χρονοδιαγράμματα που είχαν τεθεί από την 
Εταιρεία. 

 Στο παρόν στάδιο, η Εταιρεία Hermes από κοινού με την Κυπριακή Δημοκρατία προτίθενται να προβούν 
σε διενέργεια ανοιχτού διαγωνισμού για εξεύρεση Επενδυτή για την υπό αναφορά ανάπτυξη. Τα σχετικά 
έγγραφα βρίσκονται ενώπιον της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας για νομοτεχνικό έλεγχο. 

 Συναφώς, το χρονοδιάγραμμα για την ολοκλήρωση της Μελέτης και Κατασκευής των Νέων 
Εγκαταστάσεων θα εξαρτηθεί από την πορεία της διαδικασίας του διαγωνισμού και των διαβουλεύσεων 
ανάμεσα στα εμπλεκόμενα μέρη, με στόχο την κατασκευή ενός Εμπορευματικού Σταθμού που να μπορεί να 
εξυπηρετεί όλες τις απαιτούμενες δραστηριότητες που συνδέονται με τη μεταφορά, αποθήκευση και διακίνηση 
εμπορευμάτων.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2019 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.688, ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2019, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 
 «Η απάντηση στα ερωτήματα που εγείρετε στην πιο πάνω ερώτηση, από το αρμόδιο Τμήμα, Ιατρικές 
Υπηρεσίες και Υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας, είναι η ακόλουθη: 

2. Η Υγειονομική Υπηρεσία του Κράτους, σύμφωνα με την ισχύουσα νομοθεσία είναι η κατεξοχήν 
Υπηρεσία η οποία καλείται να διαχειριστεί το θέμα των κουνουπιών. Βεβαίως, η Υγειονομική Υπηρεσία 
των Δήμων (εκεί και όπου υπάρχει), εφαρμόζει δικά της προγράμματα καταπολέμησης/αντιμετώπισης, 
πάντοτε σε συνεργασία με την Υγειονομική Υπηρεσία του ΥΥ. 

3. Η ανθελονοσιακή εργασία αλλά και γενικότερα η καταπολέμηση των κουνουπιών σε όλα τα στάδια του 
βιολογικού τους κύκλου αποτελεί μείζον θέμα για τις Υγειονομικές Υπηρεσίες και αυτό για το λόγο ότι τα 
κουνούπια θεωρούνται, ως τα έντομα με τη σπουδαιότερη Ιατρική σημασία, κυρίως γιατί διαθέτουν την 
ικανότητα, υπό ορισμένες συνθήκες, να μεταδώσουν από άνθρωπο σε άνθρωπο πολύ σοβαρές 
ασθένειες όπως η ελονοσία, ο κίτρινος πυρετός, ο Ιός ΖΙΚΑ, ο Ιός του Δυτικού Νείλου, διάφορες μορφές 
εγκεφαλοπάθειας, κ.λπ. 

4. Το πρόγραμμα που εφαρμόζεται σήμερα στην Κύπρο για την καταπολέμηση των κουνουπιών έχει σαν 
βάση του παλαιότερο επιτυχημένο πρόγραμμα που με τον προσεκτικό σχεδιασμό και εφαρμογή του 
έγινε κατορθωτό να εξαλειφθεί η ελονοσία από το νησί και να ανακηρυχθεί η Κύπρος, από τον 
Παγκόσμιο Οργανισμό Υγείας (Π.Ο.Υ.), Ελεύθερη Χώρα (περί το 1950) από την ελονοσία. 

5. Βασικό χαρακτηριστικό του προγράμματος καταπολέμησης είναι ο διαχωρισμός των περιοχών (που 
είναι προς διαχείριση/ψεκασμούς κ.λπ.) με τέτοιο τρόπο, ώστε να υπάρχει η δυνατότητα για 
ισοκαταμερισμό της εργασίας σε όλο το προσωπικό και δυνατότητα πρόσβασης σε όλη την περιοχή 
ευθύνης τουλάχιστον μια φορά ανά δεκαπέντε μέρες (ώστε να προλαμβάνεται η συμπλήρωση του 
υδρόβιου κύκλου των κουνουπιών και να μειώνεται ο αριθμός των ενήλικων εντόμων). 

6. Η καταπολέμηση των κουνουπιών σε κάθε περιοχή ευθύνης γίνεται ολόχρονα. Ως περιοχές διαχείρισης 
θεωρούνται οι δημόσιοι χώροι όπως χείμαρροι, αργάκια με στάσιμα νερά, λίμνες, φράκτες, 
παροδικές/εποχιακές εστίες στάσιμου νερού, κ.λπ.) σε μη δημαρχούμενες περιοχές ενώ οι Δημοτικές 
Αρχές που εργοδοτούν Υγειονομικούς Επιθεωρητές/Λειτουργούς, έχουν την ευθύνη για την 
καταπολέμηση των κουνουπιών εντός των Δημοτικών τους ορίων. Μεταξύ των δύο αυτών συντελεστών 
υπάρχει στενή συνεργασία για καλύτερα αποτελέσματα. 

7. Για σκοπούς υλοποίησης των ανθελονοσιακών προγραμμάτων οι Υγειονομικές Υπηρεσίες του 
Υπουργείου Υγείας εργοδοτούν 135 εργάτες (οι οργανικές θέσεις είναι 165) οι οποίοι καθοδηγούνται και 
επιβλέπονται από σχετικά καταρτισμένους Υγειονομικούς Επιθεωρητές/Λειτουργούς. Κατά την 
πρόσληψη τους τυγχάνουν της ανάλογης εκπαίδευσης σχετικά με το αντικείμενο της εργασίας τους και 
χορηγείται σε αυτούς ο κατάλληλος ιματισμός και εξάρτηση και όλα τα άλλα απαραίτητα. 

8. Διευκρινίζεται/τονίζεται ότι, στους πιο πάνω χώρους δεν περιλαμβάνονται ιδιωτικά υποστατικά (σπίτια, 
κτήματα, επαύλεις, ιδιωτικές υδατοδεξαμενές, εργοστάσια, κλπ) λόγω της Συνταγματικής απαγόρευσης 
(εισόδου) αλλά και του γεγονότος ότι πρακτικά θα ήταν αδύνατο (το προσωπικό των Υγειονομικών 
Υπηρεσιών), να μπορέσει να διαχειριστεί όλους αυτούς τους χώρους. 

9. Για να καλυφθούν οι πιο πάνω χώροι, απαραίτητα χρειάζεται η συμβολή των πολιτών. Προς την 
κατεύθυνση αυτή, οι Υγειονομικές Υπηρεσίες έχουν ετοιμάσει (στις αρχές του 2019) ενημερωτικό 
φυλλάδιο (επισυνάπτεται) με οδηγίες προς τους πολίτες. Το φυλλάδιο αυτό έχει ήδη διανεμηθεί σε 
Κοινότητες, έχει σταλεί ηλεκτρονικά σε Δήμους και επίσης διατίθεται και στην ιστοσελίδα της 
Υγειονομικής Υπηρεσίας. Επιπρόσθετα με αυτό, ετοιμάζεται (είναι στο τελικό στάδιο) και ενημερωτικό 
φιλμάκι (διάρκειας 30 δευτερολέπτων), του οποίου οι Υγειονομικές Υπηρεσίες προτίθενται να ζητήσουν 
την προβολή του από τα τηλεοπτικά κανάλια. 

10. Η καταπολέμηση των κουνουπιών από τις Υγειονομικές Υπηρεσίες είναι συνεχής (ολόχρονα) και 
εντατικοποιείται τους μήνες αιχμής (Μάρτιο - Οκτώβριο). Παράλληλα με τα προγράμματα που 
εφαρμόζονται στις ελεγχόμενες από τη Δημοκρατία περιοχές, κάθε χρόνο ετοιμάζεται σε συνεργασία με 
τις αντίστοιχες Υπηρεσίες της Ειρηνευτικής Δύναμης και υλοποιείται πρόγραμμα ψεκασμών κατά μήκος 
της νεκρής ζώνης. Φέτος το πρόγραμμα αυτό έχει ξεκινήσει στις 4 Μαρτίου και θα ολοκληρωθεί στις 18 
Οκτωβρίου. Στο πρόγραμμα αυτό εμπλέκονται και οι Δήμοι Λευκωσίας και Αγλαντζιάς. Όσον αφορά τις 
κατεχόμενες περιοχές, παρόλο που δεν υπάρχει καμία επίσημη ενημέρωση, εντούτοις γνωρίζουμε ότι 
διεξάγεται αντίστοιχο πρόγραμμα στη νεκρή ζώνη και προφανώς κάποιου είδους καταπολέμηση γίνεται 
και στις άλλες υπό κατοχή περιοχές. 
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11. Ο τρόπος αντιμετώπισης είναι κυρίως η προνυμφοκτονία (κατά 90% περίπου), δηλαδή η καταπολέμηση 
στο υδρόβιο στάδιο και κατά λιγότερο η ακμαιοκτονία (10% περίπου-ψεκασμός κατά των ενηλίκων). 
Βεβαίως, στα ποσοστά αυτά συνυπολογίζονται και άλλες ενέργειες όπως η τοποθέτηση 
προνυμφοφάγων ψαριών (του γένους Gambusia - εκεί και όπου επιτρέπεται), αυλακώσεις για 
αποστράγγιση, κ.λπ. Το προνυμφοκτόνο σκεύασμα που χρησιμοποιείται (Bti - βάκιλος) είναι από τα 
πλέον αποδεκτά σκευάσματα καθώς η δράση του είναι πολύ επιλεκτική για τα κουνούπια. 

12. Όσον αφορά συγκεκριμένα την περιοχή της Δυτικής Λεμεσού η οποία παρουσιάζει ειδικό ενδιαφέρον, 
λόγω του υδροβιότοπου της, οι Υγειονομικές Υπηρεσίες έχουν ενισχύσει το προσωπικό τους 
συμβάλλοντας έτσι στις προσπάθειες που γίνονται από την Υγειονομική Υπηρεσία των Βρετανικών 
Βάσεων (Αρμόδια Αρχή για την περιοχή). Αξίζει να σημειωθεί ότι από φέτος (αρχές Απριλίου) έχουν 
τοποθετηθεί στον ευκαλυπτώνα Ασωμάτου και στη γύρω περιοχή 10 μηχανές παγίδευσης 
ακμαίων/τέλειων εντόμων, οι οποίες αναμένεται να συμβάλουν θετικά στην όλη προσπάθεια. Να τονιστεί 
ότι, η επικοινωνία/συνεργασία με όλους τους εμπλεκομένους (Δήμος Λεμεσού και Κοινότητες Δυτικής 
Λεμεσού), είναι δεδομένη και για το λόγο αυτό πολύ συχνά γίνονται συσκέψεις και συναντήσεις για την 
αξιολόγηση των αποτελεσμάτων και τη λήψη των οποιωνδήποτε μέτρων χρειαστεί. 

13. Παρόλο που είναι αδιαμφισβήτητο ότι φέτος παρατηρείται αυξημένος αριθμός κουνουπιών (λόγω της 
αύξησης των εστιών εκκόλαψης - συνεπεία της πολυομβρίας), θα πρέπει να σημειωθεί ότι από τους 
ελέγχους της Υγειονομικής Υπηρεσίας, εντοπίζεται και αυξημένος αριθμός άλλων εντόμων τα οποία 
ομοιάζουν με τα κουνούπια και πολύ συχνά συγχέονται (από τους απλούς πολίτες) με αυτά. Τέτοια 
έντομα είναι α) τα Sandflies ή Φλεβοτόμοι και β) Not Biting Midges ή Χειρονόμοι. 

 (Ήδη έχει παρουσιαστεί πρόβλημα με Χειρονόμους στο Δήμο Λάρνακας και καταβάλλονται 
προσπάθειες για άμβλυνση του). 

14. Κατά το 2018 διεξήχθη έρευνα, σε συνεργασία και με το ΤΕΠΑΚ για τον πιθανό εντοπισμό ξενικών ειδών 
(invasive species π.χ. Aedes albopictus-tiger mosquito) με αρνητικά αποτελέσματα. Η έρευνα αυτή 
διεξήχθη στο αεροδρόμιο Λάρνακας και στο Λιμάνι Λεμεσού (τα κυριότερα σημεία εισόδου στη 
Δημοκρατία). 

15. Εάν για οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2019 της Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Βασιλικής Αναστασιάδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.689, ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2019, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 
«Η μετακίνηση των γηπέδων αντισφαίρισης στη Λάρνακα 

Επιθυμώ να αναφερθώ στο πιο πάνω θέμα και μετά από σχετική ενημέρωση που έλαβα από το 
αρμόδιο τμήμα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το Τμήμα Αρχαιοτήτων έχει ήδη ενημερώσει τη Γαλλική Αρχαιολογική Αποστολή του Κιτίου, η οποία 
ανέσκαψε στο παρελθόν τον αρχαιολογικό χώρο στην Παμπούλα και είναι έτοιμη να επανέλθει στο 
χώρο, μόλις αυτός είναι διαθέσιμος, για να ολοκληρώσει την ανασκαφή του αρχαίου λιμανιού.  
Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με ενημέρωση από το Δήμο Λάρνακας, η ανέγερση των νέων υποδομών, με 
βάση συμφωνία που υπέγραψε ο Δήμος Λάρνακας με εργοληπτική εταιρεία, αναμένεται να ολοκληρωθεί 
περί τα τέλη Οκτωβρίου.  Ωστόσο, για τη μετακίνηση των γηπέδων θα απαιτηθεί και μια μεταβατική 
περίοδος, μέχρι να ολοκληρωθούν και οι διαδικασίες τοποθέτησης του απαραίτητου εξοπλισμού. 

(β) Σημειώνεται ότι, έχει ήδη εκπονηθεί σχέδιο διαμόρφωσης του αρχαιολογικού χώρου Παμπούλα από την 
Γαλλική Αρχαιολογική Αποστολή, σε συνεργασία με το Τμήμα Αρχαιοτήτων.  Οι επεμβάσεις για τη 

ΚΟΥΝΟΥΠΙ ΦΛΕΒΟΤΟΜΟΣ ΧΕΙΡΟΝΟΜΟΣ 
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διαμόρφωση του αρχαιολογικού χώρου θα είναι μικρής κλίμακας (συντήρηση, μερικές συμπληρώσεις και 
αποκαταστάσεις, μικρής έκτασης κατάχωση στρωμάτων, ανέγερση μικρού στεγάστρου, τοποθέτηση 
πινακίδων, δημιουργία διαδρομής για τους επισκέπτες, τοπιοτέχνηση) και δεν αναμένεται να διαρκέσουν 
μεγάλο χρονικό διάστημα.  Συνεργείο του Τμήματος Αρχαιοτήτων έχει ήδη ξεκινήσει την συντήρηση των 
αρχιτεκτονικών στοιχείων που διασώζονται. 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για περαιτέρω διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2019 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Κώστα Χαμπιαούρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.689, ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2019, 

της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας υποβάλλω τα ακόλουθα βάσει και της συνεισφοράς του 
Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (ΚΟΑ): 

α. Αναφορικά με τη μετακίνηση του γηπέδου του Ομίλου Αντισφαίρισης Λάρνακας (ΟΑΛ) από τον 
αρχαιολογικό χώρο Κιτίου-Παμπούλα, οι νέες εγκαταστάσεις του ΟΑΛ στις οποίες πρόκειται να 
μετακινηθεί το γήπεδο, βρίσκονται σε προχωρημένο κατασκευαστικό στάδιο τόσο σε επίπεδο γηπέδων 
όσο και σε επίπεδο κτιριακής μονάδας.  Η αναμενόμενη ημερομηνία ολοκλήρωσης και παράδοσης του 
έργου, όπως αυτή καθορίζεται στο ενδιάμεσο συμφωνητικό έγγραφο μεταξύ του εργολάβου του έργου 
και της Αναθέτουσας Αρχής καθώς και στο αναθεωρημένο χρονοδιάγραμμα εργασιών, είναι η 25η 
Οκτωβρίου 2019. 

β. Αναφορικά με την έναρξη των ανασκαφών για την αποκάλυψη του αρχαίου Λιμανιού Κιτίου, το αρμόδιο 
Υπουργείο για να απαντήσει είναι το Υπουργείο Μεταφορών Επικοινωνιών και Έργων, στο οποίο 
υπάγεται το Τμήμα Αρχαιοτήτων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Αυγούστου 2019 του Υπουργού Άμυνας κ. Σάββα Αγγελίδη στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.03.694, ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2019 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση σχετικά με την άσκηση έρευνας-διάσωσης που 
πραγματοποιήθηκε στα κατεχόμενα, και να σας αναφέρω τα ακόλουθα: 

α.  Η εν λόγω άσκηση διεξήχθηκε από 11 έως 13 Ιουνίου 2019 στον κατεχόμενο Άγιο Ιλαρίωνα Κερύνειας 
(περιοχή 101 Σπίτια), σε θαλάσσια περιοχή ανοικτά της κατεχόμενης Αμμοχώστου, καθώς και σε διεθνή 
ύδατα. 

β.  Αφορά σε ετήσια άσκηση έρευνας-διάσωσης με την ονομασία “Şehit Teğmen Caner Gönyeli-2019” 
(Πεσόντας Σημαιοφόρος Τζιανέρ Κιόνελι) προς τιμή του Τ/Κ Αξιωματικού του Πολεμικού Ναυτικού Caner 
Gönyeli. 

γ.  Στην άσκηση συμμετείχαν μονάδες του Τουρκικού Πολεμικού Ναυτικού, της Τουρκικής Ακτοφυλακής και 
μονάδες από το ψευδοκράτος, ενώ εξετάστηκε ένα σενάριο στο χερσαίο χώρο και δύο σενάρια στο 
θαλάσσιο χώρο ανοικτά της κατεχόμενης Αμμοχώστου. 

δ.  Την άσκηση παρακολούθησαν ξένοι στρατιωτικοί παρατηρητές από το Αφγανιστάν, Πακιστάν, 
Παλαιστίνη, Νιγηρία, Μαλαισία, Κόσσοβο, Κατάρ, καθώς επίσης και αξιωματούχοι της Ειρηνευτικής 
Δύναμης των Ηνωμένων Εθνών. 

2. Σημειώνεται ότι το Υπουργείο Άμυνας έχει ενημερώσει το Υπουργείο Εξωτερικών για τις κατά 
αρμοδιότητά του ενέργειες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2019 της Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Βασιλικής Αναστασιάδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.699, ημερομηνίας 27 Ιουνίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Δημήτρη Δημητρίου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση, σχετικά με την πορεία εγκατάστασης του συστήματος 
φωτοεπισήμανσης, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο διαγωνισμός για το πιο πάνω έργο έχει προκηρυχθεί την 1η Ιουλίου, 2019.  Η τελευταία ημερομηνία 
υποβολής των προσφορών είναι η 27η Σεπτεμβρίου, 2019.  Νοουμένου ότι δε θα παραταθεί η ημερομηνία 
υποβολής των προσφορών και δε θα υπάρξει προσφυγή στην Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών, η σχετική 
σύμβαση αναμένεται να υπογραφεί πριν το τέλος του έτους. 

 Την κυριότητα του έργου την έχει το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως και κατ’ επέκταση η 
Αστυνομία η οποία θα παρακολουθεί τις διαδικασίες του Ανάδοχου σε σχέση με τη λειτουργία του συστήματος, 
υπογράφοντας τα εξώδικα που θα εκδίδονται και οδηγώντας στο δικαστήριο όσους δεν προβαίνουν στην 
πληρωμή τους.  Το Υπουργείο Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, μέσω του Τμήματος 
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Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών, θα είναι ο φορέας υλοποίησης του έργου και θα έχει την ευθύνη 
παρακολούθησης της εφαρμογής της σύμβασης και της τήρησης των προνοιών της. 

 Η υλοποίηση του Έργου θα ξεκινήσει αμέσως μετά την υπογραφή της σύμβασης ως εξής:  

i. Υποβολή μελέτης υλοποίησης:  4 μήνες από την υπογραφή της σύμβασης,  

ii. Υλοποίηση Πιλοτικής Φάσης:  6 μήνες μετά την έγκριση της μελέτης υλοποίησης, 

iii. Υλοποίηση Πρώτης Φάσης:  6 μήνες μετά την αποδοχή της Πιλοτικής Φάσης, και 

iv. Υλοποίηση Δεύτερης Φάσης:  12 μήνες μετά την αποδοχή της Πρώτης Φάσης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Σεπτεμβρίου 2019 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.702, ημερομηνίας 27 Ιουνίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Λιλλήκα 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας διαβιβάζω πίνακες στους οποίους καταγράφονται τα 
ζητηθέντα στοιχεία, για τα τελευταία τρία έτη (από 1/11/2016-31/3/2019), αναφορικά με το ποσό που 
πληρώθηκε στα άτομα που εγκρίθηκαν για επίδομα ανεργίας λόγω προσωρινής αναστολής των εργασιών των 
τουριστικών επιχειρήσεων ή τερματισμού της απασχόλησής τους κατά τη χειμερινή περίοδο (Νοεμβρίου-
Μαρτίου) στην τουριστική βιομηχανία. 

2. Σημειώνεται ότι τα ζητηθέντα στοιχεία που αφορούν στις εισφορές των εργαζομένων της τουριστικής 
βιομηχανίας προς το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων και στην καταβολή συντάξεων στους εν λόγω 
εργαζόμενους, δεν μπορούν να εξαχθούν από το μηχανογραφημένο σύστημα, καθότι τα στοιχεία που αφορούν 
στις εισφορές και τις συντάξεις του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων δε χωρίζονται ανά κλάδο οικονομικής 
δραστηριότητας ή ανά κωδικό επαγγέλματος: 

Αριθμός προσώπων που εγκρίθηκαν για επίδομα ανεργίας λόγω προσωρινής αναστολής των 
εργασιών των εργοδοτών ή τερματισμού της απασχόλησής τους κατά τη χειμερινή περίοδο 

(Νοεμβρίου-Μαρτίου) στην Τουριστική Βιομηχανία, και το ποσό που πληρώθηκε κατά  Κοινότητα και 
έτος 

Α. ΞΕΝΟΔΟΧΕΙΑ 

Κοινότητα Αριθμός ανέργων κατά τη χειμερινή 
περίοδο 

Ποσοστό 

Αύξησης 

% 

Συνολικό ποσό πληρωμής για επίδομα 
ανεργίας € 

Ποσοστό 

Αύξησης 

% 
1/11/17-31/3/18 1/11/18-31/3/19 1/11/17-31/3/18 1/11/18-31/3/19 

Ελληνοκύπριοι 4.590 4.702 2,44% 10.794.178 11.317.760 4,85% 
Αλλοδαποί 309 344 11,33% 507.108 543.424 7,16% 
Κοινοτικοί 2.810 3.222 14,66% 4.454.070 5.495.750 23,39% 
Τουρκοκύπριοι 19 22 15,79% 29.120 33.428 14,79% 

Σύνολο 7.728 8.290 7,27% 15.784.476 17.390.362 10,17% 
Β. ΕΣΤΙΑΤΟΡΙΑ / ΚΕΝΤΡΑ ΑΝΑΨΥΧΗΣ 

Γ. ΣΥΝΑΦΕΙΣ ΔΡΑΣΤΗΡΙΟΤΗΤΕΣ ΜΕ ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΗ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑ 

 
Αριθμός ανέργων κατά τη χειμερινή 

περίοδο 

Ποσοστό 
Συνολικό ποσό πληρωμής για επίδομα 

ανεργίας € 

Ποσοστό 

Κοινότητα Αύξησης Αύξησης 

 
Αριθμός ανέργων κατά τη χειμερινή 

περίοδο 

Ποσοστό 
Συνολικό ποσό πληρωμής για επίδομα 

ανεργίας € 

Ποσοστό 
Κοινότητα Αύξησης Αύξησης 

 1/11/17-31/3/18 1/11/18-31/3/19 % 1/11/17-31/3/18 1/11/18-31/3/19 % 
Ελληνοκύπριοι 633 592 -6,48% 1.695.720 1.651.586 -2,60% 
Αλλοδαποί 51 64 25,49% 69.416 105.160 51,49% 
Κοινοτικοί 386 393 1,81% 587.388 627.328 6,80% 
Τουρκοκύπριοι 0 0 0,00% 0 0 0,00% 

Σύνολο 1.070 1.049 -1,96% 2.352.524 2.384.074 1,34% 
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 1/11/17-31/3/18 1/11/18-31/3/19 % 1/11/17-31/3/18 1/11/18-31/3/19 % 

Ελληνοκύπριοι 421 406 -3,56% 1.030.406 1.044.224 1,34% 
Αλλοδαποί 26 40 53,85% 49.920 86.990 74,26% 
Κοινοτικοί 118 120 1,69% 201.060 220.592 9,71% 
Τουρκοκύπριοι 1 1 0,00% 492 594 20,73% 

Σύνολο 566 567 0,18% 1.281.878 1.352.400 5,50% 

Δ. ΣΥΝΟΛΟ 

Κοινότητα 

Αριθμός ανέργων κατά τη χειμερινή 
περίοδο Ποσοστό 

Αύξησης 

% 

Συνολικό ποσό πληρωμής για επίδομα 
ανεργίας € Ποσοστό 

Αύξησης 

% 

1/11/17-31/3/18 1/11/18-31/3/19 1/11/17-31/3/18 1/11/18-31/3/19 

Ελληνοκύπριοι 5.644 5.700 0,99% 13.520.304 14.013.570 3,65% 
Αλλοδαποί 386 448 16,06% 626.444 735.574 17,42% 
Κοινοτικοί 3.314 3.735 12,70% 5.242.518 6.343.670 21,00% 
Τουρκοκύπριοι 20 23 15,00% 29.612 34.022 14,89% 

Σύνολο 9.364 9.906 5,79% 19.418.878 21.126.836 8,80% 

Σημείωση: Στον αριθμό των Αλλοδαπών και Κοινοτικών πιθανώς να περιλαμβάνονται και άτομα που είναι 
μόνιμοι κάτοικοι Κύπρου και προέρχονται από τρίτες χώρες ή χώρες του ευρύτερου Ευρωπαϊκού Οικονομικού 
Χώρου αντίστοιχα. 

Αριθμός προσώπων που εγκρίθηκαν για επίδομα ανεργίας λόγω προσωρινής αναστολής των 
εργασιών των εργοδοτών ή τερματισμού της απασχόλησής τους κατά τη χειμερινή περίοδο 

(Νοεμβρίου-Μαρτίου) στην Τουριστική Βιομηχανία, και το ποσό που πληρώθηκε κατά  Κοινότητα και 
έτος 

Α. ΞΕΝΟΔΟΧΕΙΑ 

Κοινότητα 
Αριθμός ανέργων κατά τη χειμερινή 

περίοδο 
Ποσοστό 

Αύξησης 

% 

Συνολικό ποσό πληρωμής για επίδομα 
ανεργίας € 

Ποσοστό 

Αύξησης 

% 

1/11/16-31/3/17 1/11/17-31/3/18 1/11/16-31/3/17 1/11/17-31/3/18 

Ελληνοκύπριοι 4.500 4.590 2,00% 10.840.140 10.794.178 -0,42% 
Αλλοδαποί 282 309 9,57% 473.788 507.108 7,03% 
Κοινοτικοί 2.506 2.810 12,13% 3.980.836 4.454.070 11,89% 
Τουρκοκύπριοι 16 19 18,75% 18.232 29.120 59,72% 

Σύνολο 7.304 7.728 5,81% 15.312.996 15.784.476 3,08% 
Β. ΕΣΤΙΑΤΟΡΙΑ / ΚΕΝΤΡΑ ΑΝΑΨΥΧΗΣ 

 Αριθμός ανέργων κατά τη χειμερινή 
περίοδο 

Ποσοστό 
Συνολικό ποσό πληρωμής για επίδομα 

ανεργίας € 

Ποσοστό 
Κοινότητα Αύξησης Αύξησης 

 1/11/16-31/3/17 1/11/17-31/3/18 % 1/11/16-31/3/17 1/11/17-31/3/18 % 
Ελληνοκύπριοι 643 633 -1,56% 1.746.064 1.695.720 -2,88% 
Αλλοδαποί 44 51 15,91% 55.458 69.416 25,17% 
Κοινοτικοί 354 386 9,04% 541.934 587.388 8,39% 
Τουρκοκύπριοι 0 0 0,00% 0 0 0,00% 
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Γ. ΣΥΝΑΦΕΙΣ ΔΡΑΣΤΗΡΙΟΤΗΤΕΣ ΜΕ ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΗ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑ 

 
Αριθμός ανέργων κατά τη χειμερινή 

περίοδο 

Ποσοστό 
Συνολικό ποσό πληρωμής για επίδομα 

ανεργίας € 

Ποσοστό 

Κοινότητα Αύξησης Αύξησης 

 1/11/16-31/3/17 1/11/17-31/3/18 % 1/11/16-31/3/17 1/11/17-31/3/18 % 

Ελληνοκύπριοι 434 421 -3,00% 1.037.304 1.030.406 -0,66% 
Αλλοδαποί 25 26 4,00% 53.734 49.920 -7,10% 
Κοινοτικοί 125 118 -5,60% 195.064 201.060 3,07% 
Τουρκοκύπριοι 1 1 0,00% 396 492 24,24% 

Σύνολο 585 566 -3,25% 1.286.498 1.281.878 -0,36% 

Δ. ΣΥΝΟΛΟ 

Κοινότητα 
Αριθμός ανέργων κατά τη χειμερινή 

περίοδο 
Ποσοστό 

Αύξησης 

% 

Συνολικό ποσό πληρωμής για επίδομα 
ανεργίας 

€ 

Ποσοστό 

Αύξησης 

% 

1/11/16-31/3/17 1/11/17-31/3/18 1/11/16-31/3/17 1/11/17-31/3/18 

 

Ελληνοκύπριοι 5.577 5.644 1,20% 13.623.508 13.520.304 -0,76% 
Αλλοδαποί 351 386 9,97% 582.980 626.444 7,46% 
Κοινοτικοί 2.985 3.314 11,02% 4.717.834 5.242.518 11,12% 
Τουρκοκύπριοι 17 20 17,65% 18.628 29.612 58,96% 

Σύνολο 8.930 9.364 4,86% 18.942.950 19.418.878 2,51% 

Σημείωση: Στον αριθμό των Αλλοδαπών και Κοινοτικών πιθανώς να περιλαμβάνονται και άτομα που είναι 
μόνιμοι κάτοικοι Κύπρου και προέρχονται από τρίτες χώρες ή χώρες του ευρύτερου Ευρωπαϊκού Οικονομικού 
Χώρου αντίστοιχα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Σεπτεμβρίου 2019 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.708, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας ενημερώνω για τα ακόλουθα: 

2. Το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων υλοποίησε για πρώτη φορά κατά την 
περίοδο από 1η Νοεμβρίου 2017 μέχρι την 30η Απριλίου 2018 το σχέδιο με τίτλο “Σχέδιο Επιχορήγησης 
Διακοπών Χαμηλοσυνταξιούχων σε Ξενοδοχεία των Ορεινών Θερέτρων κατά τη Φθινοπωρινή και 
Χειμερινή Περίοδο 2017-2018”. Επωφελούμενοι ήταν οι δικαιούχοι του Σχεδίου Ενίσχυσης 
Συνταξιούχων με Χαμηλά Εισοδήματα, οι χαμηλοσυνταξιούχοι που ήταν δικαιούχοι του Ελάχιστου 
Εγγυημένου Εισοδήματος και τα εξαρτώμενά τους πρόσωπα, όπως αυτά καθορίζονται στο Σχέδιο 
Ενίσχυσης Συνταξιούχων με Χαμηλά Εισοδήματα. Στο Σχέδιο συμμετείχαν δεκατέσσερα (14) ξενοδοχεία 
των ορεινών θερέτρων και του Πύργου Τυλληρίας, τα οποία παρείχαν τετραήμερη διαμονή τρεις (3) 
διανυκτερεύσεις και διατροφή οποιεσδήποτε μέρες της εβδομάδας, με ανώτατο ύψος επιχορήγησης τα 
σαράντα πέντε ευρώ (€45) κατά άτομο ανά ημέρα. Το Σχέδιο αξιοποιήθηκε από 800 περίπου πρόσωπα. 

3. Λαμβάνοντας υπ’ όψη το κρύο που επικρατεί κατά τη χειμερινή περίοδο και εμποδίζει τις μετακινήσεις 
ηλικιωμένων καθώς και το ότι διαφάνηκε πως ήταν δύσκολο να συγκεντρωθούν ταυτόχρονα πολλοί 
δικαιούχοι σε ένα ξενοδοχείο κατά την περίοδο υλοποίησης του πιο πάνω Σχεδίου, με αποτέλεσμα το 
κόστος του προσωπικού και της θέρμανσης να ήταν ασύμφορο για τους ξενοδόχους, συμφωνήθηκε 
όπως το Σχέδιο για το έτος 2019 πραγματοποιηθεί κατά την εαρινή περίοδο. Ως εκ τούτου, καταρτίστηκε 
αναθεωρημένο σχέδιο με τίτλο “Σχέδιο Επιχορήγησης Διακοπών Χαμηλοσυνταξιούχων σε Ξενοδοχεία 
των Ορεινών Θερέτρων και του Πύργου κατά την περίοδο Μαρτίου - Μαΐου 2019”, το οποίο κάλυπτε 
τετραήμερη διαμονή τρεις (3) διανυκτερεύσεις και διατροφή από Παρασκευή έως Δευτέρα, με ανώτατο 
ύψος επιχορήγησης τα πενήντα ευρώ (€50) κατά άτομο την ημέρα. 

Σύνολο 1.041 1.070 2,79% 2.343.456 2.352.524 0,39% 
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4. Επισημαίνεται ότι το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, στο πλαίσιο της 
συνεχούς διερεύνησης της κοινωνικής του πολιτικής με στόχο την παροχή ποιοτικών υπηρεσιών στις 
ασθενέστερες κοινωνικοοικονομικά ομάδες του πληθυσμού, θεώρησε ότι πέραν των δικαιούχων του 
Σχεδίου Ενίσχυσης Συνταξιούχων με Χαμηλά Εισοδήματα και των χαμηλοσυνταξιούχων που είναι 
δικαιούχοι του Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος, μπορούσαν να στηριχθούν και οι συνταξιούχοι με 
ετήσιο εισόδημα μέχρι €15.500 για μονήρεις και μέχρι €20.000 για οικογένειες, για να έχουν τη 
δυνατότητα να απολαύσουν κάποιες μέρες επιχορηγημένων διακοπών. Συνεπώς, με την εφαρμογή του 
αναθεωρημένου Σχεδίου κατά το 2019 αυξήθηκαν τόσο οι επωφελούμενοι του Σχεδίου, όσο και οι 
συμμετέχοντες στο Σχέδιο, οι οποίοι ανήλθαν σε 2.000 πρόσωπα. 

5. Περαιτέρω, στο Σχέδιο που υλοποιήθηκε για το 2019 συμμετείχαν 18 ξενοδοχεία/τουριστικά 
καταλύματα, δεδομένου ότι επέδειξαν ενδιαφέρον για συμμετοχή στο Σχέδιο κατόπιν σχετικής 
επικοινωνίας του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων τόσο με το 
Υφυπουργείο Τουρισμού, όσο και με Συνδέσμους Ξενοδόχων. Μοναδική προϋπόθεση για τη συμμετοχή 
τους στο Σχέδιο είναι να έχουν σχετική άδεια λειτουργίας. 

6. Λαμβάνοντας υπ’ όψη ότι η λειτουργία των συμμετεχόντων στο Σχέδιο ξενοδοχείων προσφέρει 
σημαντικό αριθμό θέσεων εργασίας σε ευαίσθητες περιοχές της υπαίθρου, ενισχύει το τουριστικό προϊόν 
της Κύπρου, στηρίζει σε σημαντικό βαθμό κοινότητες που αντιμετωπίζουν σοβαρά προβλήματα 
οικονομικής δραστηριοποίησης και ταυτόχρονα προσφέρει ποιοτικές υπηρεσίες σε μια από τις πλέον 
ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού, τους συνταξιούχους με χαμηλά εισοδήματα, το Υπουργείο Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων θα μελετήσει την περαιτέρω διεύρυνση τόσο των 
επωφελούμενων του Σχεδίου, περιλαμβανομένων προσώπων με αναπηρίες υπό προϋποθέσεις, όσο 
και των συμμετεχόντων ξενοδοχείων/τουριστικών καταλυμάτων σε άλλες περιοχές.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.716, ημερομηνίας 3 Ιουλίου, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

Για την αλιεία με τη χρήση καλαμιού από σκάφος απαιτείται η εκ των προτέρων έκδοση της σχετικής 
άδειας αλιείας από το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών (ΤΑΘΕ).  Η άδεια αλιείας είναι προσωπική και ο 
αδειούχος είναι υποχρεωμένος όπως φέρει μαζί του την άδεια αλιείας και το δελτίο ταυτότητάς του και να τα 
παρουσιάζει εφόσον του ζητηθούν από εξουσιοδοτημένο πρόσωπο.  Η χρήση της άδειας διέπεται και από 
συγκεκριμένους όρους οι οποίοι ανάμεσα σε άλλα προβλέπουν για την απαγόρευση αλιείας σε 
προστατευόμενες περιοχές, την αλιεία σε απόσταση μικρότερη των 100 μέτρων από εγκαταστάσεις 
ιχθυοτροφείου, απαγορεύουν την αλιεία ιχθύων πέραν των 10 κιλών ανά εικοσιτετράωρο και απαγορεύουν την 
αλιεία πέραν των τριών ιχθύων ανά εικοσιτετράωρο, ανεξαρτήτως βάρους, αν πρόκειται για την αλιεία του 
μακρύπτερου τόνου που οι ερασιτέχνες αλιείς αλιεύουν με το καλάμι κατά τους καλοκαιρινούς μήνες. 
Λεπτομερείς πληροφορίες για τους όρους αλιείας βρίσκονται στην επίσημη ιστοσελίδα του Τμήματος Αλιείας 
και Θαλάσσιων Ερευνών (http://www.moa.gον.cy/moa/dfmr/dfmr). 

 Όσον αφορά στην αλιεία με καλάμι από την ακτή, δεν απαιτείται η εκ των προτέρων έκδοση σχετικής 
άδειας αλιείας από το ΤΑΘΕ, αλλά δεν επιτρέπεται η αλιεία σε προστατευόμενες περιοχές.  Παράλληλα, 
ισχύουν όλες οι πρόνοιες της νομοθεσίας που διέπουν την ερασιτεχνική αλιεία και οι οποίες ανάμεσα σε άλλα 
καθορίζουν τα απαγορευμένα είδη αλιείας και τα είδη που διέπονται από ελάχιστα επιτρεπόμενα μεγέθη.  Στον 
πιο κάτω πίνακα παρατίθενται τα ελάχιστα επιτρεπόμενα μεγέθη των θαλάσσιων οργανισμών. 

Κοινή ονομασία Επιστημονική ονομασία Ελάχιστο ολικό μήκος 

Ψάρια   
Λαβράκι Dicentrarchus labrax 25 cm 
Σπάρος Diplodus annularis 12 cm 
Ούγαινα Diplodus puntazzo 18 cm 
Σορκός Diplodus sargus 23 cm 
Χαρατζίδα Diplodus vulgaris 18 cm 
Γαύρος Engraulis encrasicolus 9 cm 
Ορφός, σφυρίδα, βλάχος Epinephelus spp. 45 cm 
Πεσκαντρίτσα Lophius spp. 30 cm 
Μούρμουρος Lithognathus mormyrus 20 cm 
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Μπακαλιάρος Merluccius 20 cm 
Κέφαλοι Mugil spp. 16 cm 
Μπαρμπούνι, στρίλια Mullus spp. 11 cm 
Φατσούκλι Pagellus acarne 17 cm 
Μπαλάς Pagellus bogaraveo 33 cm 
Λυθρίνι Pagellus erythrinus 15 cm 
Φαγγρί Pagrus 18 cm 
Κολαούζος Polyprion americanus 45 cm 
Σαρδέλα Sardina pilchardus 11 cm 
Κολιός, σκουμπρί Scomber spp. 18 cm 
Γλώσσα Solea vulgaris 20 cm 
Τσιπούρα Sparus aurata 20 cm 
Σαφρίδια Trachurus spp. 15 cm 
Μαλακόστρακα 
Αστακός Homarus gammarus 300 mm ή 105 mm MK 
Αστακός αντενάτος Palinuridae 240 mm ή 90 mm MK 
Καραβίδα Nephrops norvegicus 70 mm ή 20 mm MK 
Γαρίδα Parapenaeus longirostris 20 mm MK 
Δίθυρα μαλάκια 
Μεγάλο χτένι Pecten jacobeus 10 cm 
Κοχύλια Venerupis spp. 25 mm 
Αχιβάδες Venus spp. 25 mm 
ΜΚ: μήκος κελύφους 

 Παραμένουμε στη διάθεση σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2019 της Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Βασιλικής Αναστασιάδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.728, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση σχετικά με την προεδρική λιμουζίνα και σύμφωνα με 
πληροφόρηση που έλαβα από το αρμόδιο Τμήμα του Υπουργείου μου σας αναφέρω τα ακόλουθα: 

1. Το κόστος αγοράς του καινούριου θωρακισμένου οχήματος, το οποίο αγοράστηκε για τις ανάγκες 
μετακίνησης του Προέδρου της Δημοκρατίας, ανέρχεται σε €258.850, πλέον Φ.Π.Α.  Στο πιο πάνω πόσο 
περιλαμβάνεται και η προμήθεια τεσσάρων (4) επιπλέον τροχών (ζάντα, ελαστικό, αισθητήρες πίεσης), 
ιδίου τύπου και διαστάσεων με τους τροχούς του οχήματος.  Σημειώνεται ότι το κόστος αγοράς του 
προηγούμενου θωρακισμένου οχήματος (η αγορά έγινε 2010 και δεν περιελάμβανε τους 4 επιπλέον 
τροχούς) ήταν €291.000, πλέον Φ.Π.Α.  Η δαπάνη για το καινούριο όχημα διενεργήθηκε από πιστώσεις 
του Άρθρου 07589 - Κεφάλαιο 0101 του Προϋπολογισμού της Προεδρίας “Αγορά άλλων οχημάτων και 
κινητών μηχανημάτων”. 

2. Με βάση τη συμφωνία για την προμήθεια του καινούριου θωρακισμένου οχήματος, το κόστος 
συντήρησης για έξι (6) χρόνια ανέρχεται σε €36.000, πλέον Φ.Π.Α.  Το πιο πάνω ποσό περιλαμβάνει 
τόσο τις εργασίες προληπτικής συντήρησης όσο και διορθωτικής συντήρησης (διερεύνηση και 
αποκατάσταση βλαβών), σύμφωνα με τις απαιτήσεις του κατασκευαστή και με όλα τα 
ανταλλακτικά/εξαρτήματα που απαιτούνται για τις εν λόγω εργασίες, εξαιρουμένων των ελαστικών.  
Όσον αφορά στην κατανάλωση καυσίμων, με βάση τις τεχνικές προδιαγραφές του κατασκευαστή και το 
πιστοποιητικό συμμόρφωσης του οχήματος, η μεικτή κατανάλωση ανέρχεται σε 14,9 λίτρα ανά 100 
χιλιόμετρα. 

3. Όσον αφορά στο προηγούμενο όχημα, το συνολικό κόστος συντήρησης τα τελευταία πέντε (5) χρόνια, 
εξαιρουμένων των ελαστικών, ήταν €138.654.  Το ποσό αυτό περιλαμβάνει το κόστος για τις εργασίες 
προληπτικής και διορθωτικής συντήρησης (αποκατάσταση βλαβών), καθώς και τις επιδιορθώσεις του 
αμαξώματος λόγω ατυχημάτων.  Σε σχέση με το κόστος καυσίμων, τα τελευταία πέντε (5) χρόνια 
δαπανήθηκε το συνολικό ποσό των €28.038,73. 
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4. Το προηγούμενο όχημα που χρησιμοποιείται για τη μετακίνηση του Προέδρου έχει διανύσει συνολικά 
200 000 χιλιόμετρα, από το 2010 μέχρι σήμερα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2019 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.735, ημερομηνίας 11 Ιουλίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα; 

 Με την υιοθέτηση της Σύμβασης αρ. 189 για τους Οικιακούς Εργαζομένους, από την Διεθνή Σύνοδο 
Εργασίας το 2011, το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ως η θεσμοθετημένη 
διαδικασία, ξεκίνησε συζήτηση για το ενδεχόμενο κύρωσης της Σύμβασης. Το 2012 συστάθηκε Τεχνική 
Επιτροπή για εξέταση του θέματος, με τη συμμετοχή των εμπλεκόμενων κρατικών υπηρεσιών και των 
κοινωνικών εταίρων, η οποία κατέγραψε διάφορες δυσκολίες που αφορούσαν την κύρωση. Δεδομένου ότι δεν 
υπήρξε συμφωνία, αποφασίστηκε η επανεξέταση του θέματος κατά διαστήματα. Το 2016 ζητήθηκε εκ νέου η 
άποψη των κοινωνικών εταίρων για το ενδεχόμενο κύρωσης, χωρίς ωστόσο να υπάρξει σύγκλιση απόψεων. 

 Έχω ήδη δώσει οδηγίες για πλήρη και ολοκληρωμένη μελέτη της Σύμβασης και προτίθεμαι να θέσω το 
θέμα εκ νέου στους κοινωνικούς εταίρους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2019 της Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Βασιλικής Αναστασιάδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.749, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση σχετικά με τα οχήματα των κρατικών αξιωματούχων, και 
σύμφωνα με πληροφόρηση που έλαβα από το αρμόδιο Τμήμα του Υπουργείου μου, σας αναφέρω τα 
ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Ηλεκτρονικών Υπηρεσιών του Υπουργείου μου έχει αναθέσει τη Σύμβαση για την προμήθεια 
και συντήρηση δεκαεννέα (19) οχημάτων τύπου σαλούν (sedan) για τις ανάγκες μετακίνησης αξιωματούχων.  
Το ποσό ανάθεσης για κάθε ένα όχημα (VOLVO S90 2.0D D4 MOMENTUM) είναι €29.150 έκαστο πλέον ΦΠΑ 
(προμήθεια €28.500 και €650 για τη συντήρηση για πέντε χρόνια). Σημειώνεται ότι, το ποσό συντήρησης 
περιλαμβάνει τόσο τις εργασίες προληπτικής συντήρησης όσο και την επιδιόρθωση βλαβών, 
συμπεριλαμβανομένων των εξαρτημάτων/υλικών, εκτός από τα ελαστικά και τους συσσωρευτές. 

 Επιπρόσθετα, το Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών προγραμματίζει εντός Σεπτεμβρίου 2019, 
να προβεί στην προκήρυξη διαγωνισμού για αγορά ενός οχήματος υβριδικού τύπου. 

 Σημειώνεται ότι, η διάθεση των καινούργιων οχημάτων, τα οποία αναμένεται να παραληφθούν τέλος 
Φεβρουαρίου 2020, δεν έχει ακόμα αποφασιστεί. Από τον υφιστάμενο στόλο υπηρεσιακών οχημάτων για 
αξιωματούχους θα αποσυρθούν οχήματα μεγάλης ηλικίας, η συντήρηση των οποίων είναι οικονομικά 
ασύμφορη και τα οποία έχουν μεγάλη κατανάλωση καυσίμου και υψηλά επίπεδα εκπομπών ρύπων, και θα 
γίνει κατανομή των καινούργιων οχημάτων και των οχημάτων που θα παραμείνουν σε χρήση στους 
δικαιούχους.»Απάντηση ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2019 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη 

Γεωργιάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.750, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2019, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. Eρ: 23.06.011.03.750 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στο πλαίσιο της Στρατηγικής Συνεργασίας της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου με το Κέντρο 
Καινοτομίας IDEA της Τράπεζας Κύπρου, η Αρχή αρχικά είχε προσεγγίσει θετικά το ενδεχόμενο στήριξης της 
εκδήλωσης HackCyprus Hackathon που πραγματοποιήθηκε από τις 19 μέχρι 21η Ιουλίου 2019. 

 Μετά όμως από νέα στοιχεία που προέκυψαν, το Κέντρο Καινοτομίας IDEA της Τράπεζας Κύπρου δεν 
προχώρησε με τη στήριξη της εκδήλωσης, και κατά συνέπεια ούτε και η Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου. 

 Αντίγραφο επιστολής του Ανώτατου Εκτελεστικού Διευθυντή της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου με αρ. 
φακ.: ΑΕΔΚΡ040000 και ημερ. 1/8/2019, επισυνάπτεται ως Συνημμένο I. 

 Παραμένω στη διάθεσή σας σε περίπτωση που χρειασθείτε πρόσθετες πληροφορίες.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2019 της Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Βασιλικής Αναστασιάδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.751, ημερομηνίας 22 Ιουλίου 2019, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αννίτας Δημητρίου 
 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω ότι το Υπουργείο 
Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, μετά από γραπτά παράπονα που τέθηκαν ενώπιόν του από τους 
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Δήμους των τουριστικών περιοχών Αγίας Νάπας, Παραλιμνίου, Λάρνακας και Λεμεσού σχετικά με τη χρήση 
των “σκούτερ” στην περιοχή τους, καθώς επίσης μετά και από αίτημα της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων ανέλαβε πρωτοβουλία να εξετάσει τη δυνατότητα νομοθετικής ρύθμισης 
της διακίνησης των “σκούτερ”. 

2. Στα πλαίσια αυτά το όλο θέμα συζητήθηκε με όλους τους εμπλεκομένους, το Τμήμα Οδικών 
Μεταφορών, το Τμήμα Δημοσίων Έργων, το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, την Αστυνομία, την 
Ένωση Δήμων, και ξεχωριστά με τους Δήμους των τουριστικών περιοχών Αγίας Νάπας, Παραλιμνίου, 
Λάρνακας και Λεμεσού. 

3. Παρά το γεγονός ότι οι θέσεις των άμεσα επηρεαζόμενων Δήμων των τουριστικών περιοχών ήταν 
συγκρουόμενες και ούτε οι Δήμοι ούτε και η Αστυνομία αποδέχονταν την εποπτεία της όποιας νομοθετικής 
ρύθμισης υιοθετείτο, το Υπουργείο προχώρησε στη σύνταξη προσχεδίου νομοσχεδίου, το οποίο τέθηκε 
ενώπιον της Νομικής Υπηρεσίας του Κράτους, για νομοτεχνικό έλεγχο. Το νομοσχέδιο αποσκοπούσε στη 
ρύθμιση της διακίνησης των “σκούτερ”. 

4. Η Νομική Υπηρεσία, μετά τη μελέτη του νομοσχεδίου, έθεσε σειρά ερωτημάτων τα οποία ουσιαστικά 
αφορούσαν τη ρύθμιση της αγοράς και όχι τη ρύθμιση διακίνησης των “σκούτερ”. Διαφάνηκε, δηλαδή, ότι πριν 
τη ρύθμισης της διακίνησης των “σκούτερ” θα πρέπει να προηγηθεί η ρύθμιση της αγοράς. 

5. Σημειώνεται ότι, όπως προκύπτει από την ενημέρωση που λάβαμε, τα ίδια προβλήματα κατάταξης, 
διαχείρισης αστυνόμευσης και ρύθμισης των λεγόμενων “personal mobility vehicles” αντιμετωπίζουν όλες οι 
ευρωπαϊκές χώρες. Το θέμα συζητήθηκε πρόσφατα, στις 7 Μαρτίου 2019 και 15 Μαΐου 2019, σε συναντήσεις 
του High Level Group on Road Safety ενώπιον του οποίου τέθηκαν πληροφορίες που έχουν συλλεγεί από την 
Ισπανία σε σχέση με τις ρυθμίσεις των κρατών μελών. 

 Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή καταβάλλει κάθε προσπάθεια για συλλογή στοιχείων από όλα τα κράτη μέλη 
και το θέμα θα συνεχίσει να συζητείται στις συναντήσεις του High Level Group on Road Safety, για να 
αποφασιστούν τα αναγκαία μέτρα που θα ληφθούν, π.χ. έκδοση σύστασης ή ετοιμασία εναρμονιστικών 
μέτρων. 

6. Με βάση τα πιο πάνω το Υπουργείο μελετά τις εξελίξεις σε ευρωπαϊκό επίπεδο και παράλληλα θα 
προβεί στις απαιτούμενες ενέργειες για την προώθηση νομοθετικής ρύθμισης του θέματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2019 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.757, ημερομηνίας 29 Ιουλίου 2019, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 
 «Η απάντηση στα ερωτήματα που εγείρονται στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.757 είναι η ακόλουθη: 

1. Καταρχήν σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τα στοιχεία που διαθέτει το Υπουργείο Υγείας, το φαινόμενο 
άρνησης των γονέων κατά του εμβολιασμού των παιδιών τους στην Κύπρο, δεν φαίνεται να παρουσιάζει 
μεγάλη έκταση στην παρούσα φάση. Η θέση αυτή φαίνεται να αντικατοπτρίζεται και να επιβεβαιώνεται 
από τα αποτελέσματα της παγκύπριας έρευνας του Υπουργείου Υγείας που διενεργείται σε δείγμα 420 
περίπου παιδιών παγκύπρια, κάθε τρία χρόνια, με οδηγίες του Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας (ΠΟΥ) 
και με στόχο τον έλεγχο της εμβολιαστικής κάλυψης των παιδιών με τα βασικά εμβόλια. 

2. Παρότι η ανάλυση των αποτελεσμάτων της τελευταίας έρευνας του 2019, δεν έχει ακόμα ολοκληρωθεί, 
τα ποσοστά κάλυψης εμβολιασμένων παιδιών με τα βασικά εμβόλια από προηγούμενα έτη, φαίνονται 
στον πιο κάτω Πίνακα 1: 

Πίνακας 1. Ποσοστά κάλυψης εμβολιασμένων παιδιών, χωρίς να λαμβάνονται υπόψη οι ημερομηνίες 

Έτος Αρ. Παιδιών DTP1 DTP2 DTP3 
OPV1/ 
IPV1 

OPV2/ 
IPV2 

OPV3/ 
IPV3 MMR 

2015 417 99.8% 99.0% 97.1% 99.8% 99.0% 97.1% 90.2% 

2012 420 99.8% 99.8% 98.8% 99.8% 99.8% 98.8% 86.2% 

 Είναι επίσης σημαντικό να αναφερθεί ότι, σε ειδικό ερωτηματολόγιο που συμπληρώνεται στη διάρκεια 
της έρευνας και στο οποίο εξετάζονται οι λόγοι μη εμβολιασμού ενός παιδιού (σε περιπτώσεις ελλείψεων 
εμβολιασμών), οι λόγοι άρνησης εμβολιασμού για φιλοσοφικούς λόγους (ομοιοπαθητική, θρησκεία 
κ.λπ.) φτάνουν μόλις το 2% των γονέων. Οι περισσότερες περιπτώσεις αφορούσαν αναβολή λόγω 
ασθένειας του παιδιού. 
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3. Το Υπουργείο Υγείας ωστόσο, στοχεύοντας στην ενθάρρυνση και ενίσχυση του εμβολιαστικού 
προγράμματος και έγκαιρης αντιμετώπισης του φαινομένου της άρνησης εμβολιασμού, έχει προχωρήσει 
με τη σύσταση ειδικής Επιτροπής Αντιμετώπισης του φαινομένου της Άρνησης Εμβολιασμού. Στην 
Επιτροπή εκτός από λειτουργούς του Υπουργείου Υγείας, συμμετέχουν επίσης, το Υπουργείο Παιδείας 
και Πολιτισμού και εκπρόσωποι από τον Παγκύπριο Ιατρικό Σύλλογο και την Παιδιατρική Εταιρεία 
Κύπρου, από τον Ακαδημαϊκό τομέα με εκπροσώπους των Ιατρικών Σχολών των Πανεπιστημίων 
Κύπρου, Ευρωπαϊκού Πανεπιστημίου και Πανεπιστημίου Λευκωσίας. Η Επιτροπή προωθεί την 
υλοποίηση δράσεων τόσο για την εκτίμηση της έκτασης του προβλήματος στην Κύπρο και την 
αντιμετώπιση του φαινομένου και ενθάρρυνση των γονέων για ολοκλήρωση και αναπλήρωση τυχόν 
ελλείψεων στο εμβολιαστικό σχήμα των παιδιών τους. 

4. Πέραν των πιο πάνω, δράσεις αύξησης της εμβολιαστικής κάλυψης των παιδιών προωθούνται μέσω 
των διαφόρων υπηρεσιών του Υπουργείου Υγείας όπως είναι η Σχολιατρική Υπηρεσία και η λειτουργία 
Συστήματος Επιδημιολογικής Επιτήρησης και Ελέγχουν Λοιμωδών Νοσημάτων πχ πολιομυελίτιδας, 
ιλαράς, ερυθρός, φυματίωσης ώστε καταγράφεται η κατάσταση ανά πάσα στιγμή και να 
αντιμετωπίζονται έγκαιρα τυχόν αυξήσεις στην εμφάνιση συγκεκριμένων λοιμωδών νοσημάτων. 

5. Περαιτέρω τονίζεται ότι, με την εισαγωγή του Γενικού Συστήματος Υγείας, σημαντικό ρόλο στην 
πρόληψη και αντιμετώπιση των γονέων που εμφανίζονται διατακτικοί ή αρνητικοί έναντι των 
εμβολιασμών, καλείται να διαδραματίσει ο Προσωπικός Παιδίατρος, στον οποίο παραχωρούνται μάλιστα 
ειδικά κίνητρα ως προς τον στόχο αυτό. 

6. Όσον αφορά στο ερώτημα για το κατά πόσο το Υπουργείο Υγείας προτίθεται να μελετήσει την 
υφιστάμενη διαδικασία λήψης συγκατάθεσης εμβολιασμού από τους γονείς και την πιθανή 
διαφοροποίησή της ή την προώθηση της αναγκαίας νομοθετικής ρύθμισης, ώστε την ευθύνη για τον μη 
εμβολιασμό των παιδιών και των πιθανών αρνητικών επιπτώσεων που μπορεί να προκύψουν στην 
υγεία τους να την έχει ο γονέας, σημειώνονται τα ακόλουθα: 

 (α)  Ο εμβολιασμός σύμφωνα με την υφιστάμενη νομοθεσία, καθίσταται υποχρεωτικός μόνο αν 
αποτελεί μέτρο ελέγχου ή αντιμετώπισης επικίνδυνης μεταδοτικής ασθένειας. Σύμφωνα με τον 
περί Λοιμοκάθαρσης Νόμο (Κεφ. 260, Παράγραφος 6(α) «Το Υπουργικό Συμβούλιο δύναται με 
Διάταγμα να εκδίδει Κανονισμούς που δημοσιεύονται στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας 
για τον καθορισμό των μέτρων που λαμβάνονται εντός της Δημοκρατίας σε οποιαδήποτε τοπική 
περιοχή, είτε εντός είτε εκτός της Δημοκρατίας, που κηρύχτηκε ως μολυσμένη τοπική περιοχή». 

 (β)  Στις περιπτώσεις που γονείς δεν εμβολιάζουν τα παιδιά τους γιατί φοβούνται τις παρενέργειες, οι 
Λειτουργοί Υγείας ενημερώνουν για τις πιθανές επιπτώσεις μη εμβολιασμού ενός παιδιού αλλά η 
χορήγηση εμβολίου γίνεται μόνο εφόσον εξασφαλιστεί η συναίνεση των γονέων/κηδεμόνων τους. 

 (γ) Το Υπουργείο Υγείας, λαμβάνοντας υπόψιν ότι το φαινόμενο άρνησης εμβολιασμού στη χώρα 
μας είναι περιορισμένο και έχοντας κατά νου τις αρνητικές αντιδράσεις που τυχόν να προκαλέσει 
η λήψη αυστηρών μέτρων όπως τεκμηριώνεται από εμπειρίες άλλων χωρών, επικεντρώνεται σε 
πρακτικές πρόληψης και δημιουργίας κουλτούρας προστασίας και προαγωγής της υγείας και 
πρόληψης της ασθένειας, παρά τη λήψη μέτρων που τυχόν να προκαλέσουν την αντίδραση των 
γονέων, να αναδείξουν το κίνημα κατά των εμβολιασμών και να φέρουν αντίθετα με τα 
προσδοκόμενα αποτελέσματα. Το Υπουργείο Υγείας θεωρεί ότι, ο εμβολιασμός των παιδιών επί 
του παρόντος δεν απαιτεί την οποιαδήποτε λήψη μέτρων υποχρεωτικότητας. Απαιτεί όμως τη 
συνέχιση της συνεργασίας με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς για ενημέρωση και 
ευαισθητοποίηση του πληθυσμού και εκπαίδευση των επαγγελματιών υγείας, αλλά και των 
γονέων. 

7. Εάν για οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω  στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Αυγούστου 2019 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.760, ημερομηνίας 31ης Ιουλίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι το Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης 
Ατόμων με Αναπηρίες εφαρμόζει νομοθεσίες και σχέδια για κοινωνικές παροχές και υπηρεσίες προς τα άτομα 
με αναπηρίες. Δικαιούχοι είναι Κύπριοι πολίτες, Ευρωπαίοι πολίτες με διαμονή για τουλάχιστον 12 μήνες στην 
Κυπριακή Δημοκρατία, καθώς και άτομα με καθεστώς αναγνωρισμένου πρόσφυγα ή συμπληρωματικής 
προστασίας. Δικαιούχοι Δελτίου Στάθμευσης είναι επιπρόσθετα άτομα ανεξαρτήτως υπηκοότητας που 
διαμένουν μόνιμα στην Κύπρο ενώ δικαιούχοι οικονομικής βοήθειας για αγορά τροχοκαθίσματος είναι παιδιά 
ανεξαρτήτως υπηκοότητας που έχουν σχετική σύσταση από τους φυσιοθεραπευτές των σχολείων του 
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Υπουργείου Παιδείας. Τηρώντας την αρχή της νομιμότητας, οι αιτητές εγκρίνονται όταν ικανοποιούν τα κριτήρια 
και τις προϋποθέσεις των νομοθεσιών και σχεδίων. 

 Η διεύρυνση των κοινωνικών παροχών του εν λόγω Τμήματος με δικαιούχους και τα άτομα με καθεστώς 
αναγνωρισμένου πρόσφυγα ή συμπληρωματικής προστασίας, εγκρίθηκε, μετά από πρόταση του Υπουργείου 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, από το Υπουργικό Συμβούλιο με την Απόφαση αρ. 82.186 
και ημερομηνία 7.3.2017.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2019 της Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Βασιλικής Αναστασιάδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.761, ημερομηνίας 31ης Ιουλίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση σχετικά με τα δύο σημεία επί της λεωφόρου Γρίβα Διγενή όπου 
έχουν τοποθετηθεί κάμερες για τροχαίες παραβάσεις, και σύμφωνα με πληροφόρηση που έλαβα από το 
αρμόδιο Τμήμα του Υπουργείου μου, σας αναφέρω τα ακόλουθα σε σχέση με τα δύο πρώτα ερωτήματα που 
αφορούν το Υπουργείο Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων: 

1. Οι δύο κάμερες έχουν τεθεί σε λειτουργία αρχές Μαΐου του 2013. 

2. Το συνολικό κόστος αγοράς και εγκατάστασης του συστήματος ανέρχεται σε €84.480, πλέον Φ.Π.Α. και 
το ποσό που δαπανήθηκε για τη συντήρηση και την αποκατάσταση βλαβών και ζημιών μέχρι σήμερα 
ανέρχεται σε €13.795, πλέον Φ.Π.Α. 

 Παρακαλώ σημειώστε ότι τα ερωτήματα 3 και 4 αφορούν την Αστυνομία Κύπρου.» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση. 

 Δε θα μπούμε σήμερα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Δε θα γίνει συνεδρία την ερχόμενη Παρασκευή, αλλά σε δεκαπέντε μέρες.  Θα προσπαθήσω με τη δική 
σας βοήθεια να τηρήσω το δεκαπενθήμερο για τις ολομέλειες, για να αξιοποιείται από κάποιες επιτροπές και 
μια Παρασκευή, γιατί αντιλαμβάνομαι το βάρος των θεμάτων που υπάρχουν και τον αριθμό των θεμάτων που 
υπάρχουν.  Το έχουμε συζητήσει ιδιαίτερα με την επιτροπή Νομικών.  Οπότε, για να δουλέψει αυτό το 
σύστημα, θα έχουμε περισσότερη δουλειά το δεκαπενθήμερο, αλλά θα πρέπει να αξιοποιείται και η κενή 
Παρασκευή. 

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.   

 Η  επόμενη συνεδρία της Βουλής των Αντιπροσώπων ορίζεται για τη μεθεπόμενη Παρασκευή, 27 
Σεπτεμβρίου 2019, στις 11.00 π.μ., με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη:  

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 
 1.  Ο περί της Εικοστής Τέταρτης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος 

του 2019. 
(Πρόταση νόμου των κ. Νικόλα Παπαδόπουλου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, Μαρίνου 
Σιζόπουλου εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και 
Μιχάλη Γιωργάλλα εκ μέρους της Αλληλεγγύης). 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.109-2019). 

 2.  Σχέδιο απόφασης της Βουλής των Αντιπροσώπων για την 
τροποποίηση του Κανονισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων της 
Κυπριακής Δημοκρατίας. 
(Αρ. Φακ. 23.15.001). 

 3.  Οι περί Σχολής Κωφών - Θέση Διευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.012-2018). 

 4.  Ο περί Διενέργειας Εράνων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2017. 
(Πρόταση νόμου των κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά, Ευανθίας Σάββα και 
Ειρήνης Χαραλαμπίδου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις). 
(Αρ. Φακ. 23.02.058.078-2017). 
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 5.  Ο περί Διενέργειας Εράνων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2017. 
(Πρόταση νόμου των κ. Γιώργου Περδίκη, προέδρου του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, Γιώργου Λιλλήκα, προέδρου της 
Συμμαχίας Πολιτών, και της κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις). 
(Αρ. Φακ. 23.02.058.082-2017). 

 6.  Ο περί Οδικής Μεταφοράς Επικίνδυνων Εμπορευμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.153-2019). 

 7.  Οι περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Τέλη και Δικαιώματα Αναφορικά με 
Ποντοπόρα Εμπορικά Κυπριακά Πλοία) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.087-2019). 

 8.  Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί 
Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.101-2019).                       

 9.  Ο περί της Διευκόλυνσης της Άσκησης των Δικαιωμάτων των 
Εργαζομένων στο Πλαίσιο της Ελεύθερης Κυκλοφορίας των 
Εργαζομένων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.157-2019). 

 10.  Οι περί Αρχής Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων Κύπρου - Θέσεις 
Προϊστάμενου Τομέα - Λειτουργού Α΄ (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2019 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.086-2019). 

 11.  Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων για την 
προσπάθεια της Τουρκίας να αλλάξει το καθεστώς της περίκλειστης 
πόλης της Αμμοχώστου. 
(Κατατέθηκε από τους κ. Γεώργιο Γεωργίου, Κυριάκο Χατζηγιάννη, 
Γιώργο Κάρουλλα και Ονούφριο Κουλλά, βουλευτές εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου, εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.10.001). 

Αποσύρσεις 12.  Ο περί της Εικοστής Πέμπτης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος 
του 2019. 
(Πρόταση νόμου του κ. Μιχάλη Γιωργάλλα εκ μέρους της Αλληλεγγύης). 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.111-2019). 

 13.  Ο περί της Πρόληψης και της Καταπολέμησης της Σεξουαλικής 
Κακοποίησης, της Σεξουαλικής Εκμετάλλευσης Παιδιών και της 
Παιδικής Πορνογραφίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.110-2019). 

 14.  Ο περί Στρατού της Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.134-2019). 

 15.  Οι περί Εθνικής Φρουράς (Στρατιωτικά Μετάλλια) Κανονισμοί του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.062-2019). 

 16.  Οι περί Στρατού της Δημοκρατίας (Στρατιωτικά Μετάλλια) Κανονισμοί 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.063-2019). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 
 «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο, οι επιπτώσεις του στην οικονομία 

και την κοινωνία και οι πολιτικές που μπορεί να επιφέρουν πληθυσμιακή 
αναζωογόνηση στην πατρίδα μας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Μιχάλη Γιωργάλλα, βουλευτή εκλογικής 
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περιφέρειας Αμμοχώστου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.052.002-2019). 

 Στο σημείο αυτό να σας ενημερώσω ότι στην επόμενη συνεδρία της Βουλής θα τεθεί ενώπιον του 
σώματος για έγκριση Σχέδιο Απόφασης της Βουλής των Αντιπροσώπων για τροποποίηση των κανονισμών 
λειτουργίας της Βουλής. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  12.03   μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 
Αριστείδου Μαριέλλα Κωνσταντίνου Κώστας 

Γεωργίου Γεώργιος Μαυρίδης Μάριος 

Δημητρίου Αννίτα Νεοφύτου Αβέρωφ 

Δημητρίου Δημήτρης Νουρής Νίκος 

Δίπλαρος Ευθύμιος Σταύρου Ελένη 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Τορναρίτης Νίκος 

Κάρουλλας Γιώργος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Κυπριανού Ανδρέας  

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
Γεωργίου Τ. Γιώργος Μαύρου Ελένη 

Δαμιανού Άριστος Πασιουρτίδης Αντρέας 

Καυκαλιάς Αντρέας Σάββα Ευανθία 
Κέττηρος Νίκος Στεφάνου Στέφανος 
Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τζιοβάνης Χριστάκης 
Κυπριανού Άντρος Φακοντής Αντρέας 
Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 
Λουκαΐδης Γιώργος  

ΔΗΚΟ 
Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Μυλωνάς Παύλος 

Κουλίας Ζαχαρίας Ορφανίδης Χρίστος 

Λεωνίδου Πανίκος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Μουσιούττας Μαρίνος Προκοπίου Γεώργιος 

ΚΣ ΕΔΕΚ 
Ευσταθίου Κωστής Σιζόπουλος Μαρίνος 

Συμμαχία Πολιτών 

Λιλλήκας Γιώργος  

Αλληλεγγύη 

Συλλούρης Δημήτρης 

(Πρόεδρος Βουλής) 

Γιωργάλλας Μιχάλης 

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος Περδίκης Γιώργος 
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ΕΛΑΜ 

Παπαγιάννης Λίνος Χρίστου Χρίστος 

Ανεξάρτητοι 
Θεολόγου Άννα  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 
Μούσας Γιαννάκης (Μαρωνιτών) 

Μαχτεσιάν Βαρτκές (Αρμενίων) 

Μαντοβάνη Αντωνέλλα (Λατίνων) 

 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 
1. Προσφώνηση του Προέδρου της Bουλής και αντιφώνηση του Προέδρου της Βουλής των Ελλήνων κ. 

Κωνσταντίνου Τασούλα στα πλαίσια ειδικής συνεδρίας της Bουλής. 

2. Ενημέρωση από τον Πρόεδρο της Βουλής για την τοποθέτηση στα έδρανα των βουλευτών φορητών 
ηλεκτρονικών υπολογιστών για την εισαγωγή ψηφιακών εργασιών στις συνεδριάσεις της ολομέλειας και 
σχόλια από τους κ. Μάριο Μαυρίδη και Ειρήνη Χαραλαμπίδου. 

3. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής  

α. στην επικείμενη φιλοξενία της έκθεσης της Βουλής των Ελλήνων «Γλωσσόpolis - Περιηγήσεις στη 
νέα Ελληνική», 

β. στη 12η επέτειο της Διεθνούς Ημέρας Δημοκρατίας, 

γ. στη δημιουργία των θεσμών της «Παράλληλης Βουλής» και του «Σπιτιού του Πολίτη» και 

δ. στον ορισμό της κ. Αννίτας Δημητρίου ως Πρέσβειρας του Δικτύου Γυναικών Πολιτικών Ηγετών. 

4. Ενημέρωση για τις ακόλουθες δραστηριότητες της Βουλής των Αντιπροσώπωνꓽ 

α. Συμμετοχή του Προέδρου της Βουλής στην Τελετή Μνήμης με την ευκαιρίας της 80ής επετείου 
από την έναρξη του Β΄ Παγκόσμιου Πολέμου, στη Βαρσοβία. 

β. Συμμετοχή του κ. Νίκου Τορναρίτη στις συνεδρίες της Μόνιμης Επιτροπής για τον 
Προϋπολογισμό και Οικονομικό Σχεδιασμό της Ασιατικής Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης, στη 
Βαγδάτη. 

γ. Συμμετοχή των κ. Άριστου Δαμιανού, Ελένης Σταύρου και Ζαχαρία Κουλία στη 15η 
Διακοινοβουλευτική Διάσκεψη για την Κοινή Εξωτερική Πολιτική και Πολιτική Ασφάλειας και την 
Κοινή Πολιτική Ασφάλειας και Άμυνας, στο Ελσίνκι. 

δ. Συμμετοχή του κ. Γιώργου Τ. Γεωργίου στη Διακοινοβουλευτική Συνεδρία για το Άσυλο και τη 
Μετανάστευση, στο Ελσίνκι. 

ε. Συμμετοχή του κ. Γιώργου Λουκαΐδη στη συνεδρία της Επιτροπής Παρακολούθησης της Τήρησης 
των Υποχρεώσεων και Δεσμεύσεων των χωρών-μελών του Συμβουλίου της Ευρώπης. 

5. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων και συζήτηση (Ελένη Μαύρου, Πρόεδρος, Γεώργιος Γεωργίου) 
για την παραπομπή των θεμάτων «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019» και «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019». 

6. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Πρωτόκολλο αντιμετώπισης θυμάτων σεξουαλικής βίας στα ΤΑΕΠ - Ανέγερση πολυώροφων κτιρίων 
στην Κύπρο - Μέτρα πρόληψης και ενημέρωση πολιτών για τον ιό του Δυτικού Νείλου - Παράνομες 
επεμβάσεις σε παραλία στην Πέγεια - Παραλία λουομένων σε προστατευόμενη παραλία στην Αργάκα - 
Κέντρο Εξυπηρέτησης του Πολίτη στη Λάρνακα - Λύματα των εστιατορίων στην περιοχή Λατσί-Λουτρά 
της Αφροδίτης - Έλεγχος λειτουργίας των στεγανών δεξαμενών στις παραλίες Αγίου Ερμογένη Κουρίου 
και «Lady's Mile» από ΚΔ - Το ενδεχόμενο εγκατάστασης τεχνολογίας 5G στην Κύπρο - Σχέδια 
μετακίνησης της Λέσχης Ιπποδρομιών Κύπρου και μίσθωση κρατικής γης στον Άγιο Σωζόμενο-Ποταμιά 
- Απόρριψη υγρού αποβλήτου από εργοστάσιο στην ύπαιθρο της Αθηένου - Ρύθμιση της κυκλοφορίας 
δίκυκλων και τρίκυκλων ηλεκτρικών σκούτερ και ποδηλάτων με κινητήρα μπαταρίας - Αιτήματα 
Παγκύπριου Αντιαναιμικού Συνδέσμου και κάλυψη αναγκών ατόμων με αιμοσφαιρινοπάθειες από το 
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ΓΕΣΥ - Το ενδεχόμενο θεσμοθέτησης διαδικασίας αξιολόγησης του ΓΕΣΥ από τους πολίτες - Σύμβουλοι 
για την προώθηση και την ανάπτυξη του ΓΕΣΥ - Πρότυπο επαγγελμάτων στο ηλεκτρονικό σύστημα του 
Γραφείου Εργασίας - Μουσείο Δασικής Κληρονομιάς στον Κάμπο - Ανίχνευση αρσενικού στο νερό για 
ύδρευση στο Μάμμαρη - Προβλήματα λόγω αχρησίας της κινητής φωτογραφικής κάμερας σε υπηρεσία 
του Υπουργείου Εσωτερικών στη Λάρνακα - Ανταλλαγή εκκλησιαστικής γης με χαλίτικη στο Παραμάλι - 
Προμήθεια βρετανικών βάσεων Επισκοπής με νερό από την περιοχή Ανώγυρας - Συλλογή, 
επαναχρησιμοποίηση και αποστράγγιση ομβρίων υδάτων από κτηνοτροφικές μονάδες - Αλλαγή 
πολεοδομικών ζωνών του φράγματος του Κούρρη - Αποτελέσματα έρευνας σχετικά με έκρηξη στον 
Πενταδάχτυλο (εμπιστευτική ερώτηση) - Αναγνώριση και ανάπτυξη της κοινοτικής νοσηλευτικής - 
Εφαρμογή νομοθεσίας για τις παραλίες στο έδαφος των βρετανικών βάσεων - Στέγαση ξένων εργατών 
στην Κύπρο - Αιτητές πολιτικού ασύλου και παράνομη εργασία - Χρήση γερανών για ανέγερση ψηλών 
κτιρίων - Ανάγκη συντήρησης των φάρων και του γερανού στη μαρίνα Λάρνακας - Μεταβιβάσεις 
ελληνοκυπριακών περιουσιών στα κατεχόμενα - Το ενδεχόμενο θέσπισης κινήτρων σε στρατιώτες και 
στρατιωτικούς για εθελοντική αιμοδοσία - Ο σχεδιασμός του ενεργειακού κέντρου στο Βασιλικό - Η 
ανέγερση πρεσβευτικής κατοικίας στην Καμπέρα σε ακατάλληλο μισθωμένο οικόπεδο - Η λειτουργία 
των επιτροπών αξιολόγησης αναπηρίας των κέντρων αξιολόγησης - Η αξιοποίηση του «Σχεδίου 
Γιούνκερ» στην Κύπρο - Άδειες εκρίζωσης, υλοτομίας και αποκοπής κορμών - Επιβάρυνση αναπήρων 
πολέμου λόγω υποχρεωτικής επαναξιολόγησής τους από επιτροπή - Πολιτική Διακήρυξη για Καθαρή 
Ενέργεια στα Νησιά της ΕΕ και Κύπρος - Τέλη κοιμητηρίου από τις αρχές τοπικής διοίκησης Λάρνακας 
σε μέλη θρησκευτικών ομάδων - Πιστοποιητικά μίσθωσης στους πρόσφυγες ιδιοκτήτες στον 
προσφυγικό συνοικισμό Α΄ στο Αλεθρικό - Κρατική ενθάρρυνση για τη δημιουργία ξενώνων σε μη 
δημοφιλείς τουριστικούς προορισμούς - Αποσπάσεις εκπαιδευτικών - Πληρωμή εξετάσεων 
μεταμοσχευμένων με το ΓΕΣΥ - Μεθοδολογία διενέργειας εξέτασης STDs - Μη μετάδοση σημαντικών 
αθλητικών διοργανώσεων από το ΡΙΚ - Επαγγελματικός προσανατολισμός μαθητών - Εργοδότηση των 
νέων - Διαδικασία ολοκλήρωσης κανονισμών για τη διαχείριση οικιακών φαρμάκων - Τροποποίηση της 
νομοθεσίας για τη λειτουργία των σχολικών κυλικείων - Χρηματοδότηση για οδική σύνδεση τεμαχίου 
στον δήμο Τσερίου - Ευστάθεια του έργου της πλατείας Ελευθερίας - Πιλοτικό πρόγραμμα διαχείρισης 
των οργανικών αποβλήτων των ξενοδοχείων - Απόσταση φωτοβολταϊκού πάρκου ΑΗΚ στο Ακρωτήρι 
από ζώνη ειδικής προστασίας και Εντολή 2/2006 - Κρατικές χορηγίες και κατά χάριν δωρεές σε 
συντεχνίες - Απαλλαγή εισερχομένων στην επιστημονική δομή του Τμήματος Δασών από ενδοτμηματική 
εκπαίδευση - Το ενδεχόμενο θέσπισης της δεντροφύτευσης ως εναλλακτικής μορφής εξόφλησης 
προστίμων - Το Γενικό Διάταγμα Ανάπτυξης σχετικά με την τοποθέτηση φωτοβολταϊκών πλαισίων - 
Ζητήματα ασφάλειας των λουομένων στις θαλασσινές σπηλιές του Κάβο Γκρέκο και ανάγκη λήψης 
μέτρων - Προστασία εναπομείναντων δέντρων και αποκατάσταση πρασίνου στις λεωφόρους 
Αγλαντζιάς, Λάρνακος και Αμμοχώστου - Βυθιζόμενοι κάδοι απορριμμάτων στα αστικά κέντρα - Ίδρυση 
Σχολής Επιστημών και Τεχνολογίας της Θάλασσας του Πανεπιστημίου Κύπρου στη Λάρνακα. 

7. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Η ανέγερση πρατηρίου πετρελαιοειδών στην Ορμίδεια - Εντοπισμός χώρου για τη διεξαγωγή των βολών 
που πραγματοποιούνταν στον Ψεματισμένο - Εγκατάσταση κεραίας κινητής τηλεφωνίας δίπλα από το 
δημοτικό σχολείο Πισσουρίου - Αποπεράτωση παραλιακού πεζοδρόμου στο Παραλίμνι - Μετακίνηση 
φακέλων από το Επαρχιακό Κτηματολογικό Γραφείο Αμμοχώστου (εμπιστευτική απάντηση) - 
Κατασκευή δρόμων εντός της Βιοτεχνικής Περιοχής Κελλιών - Το κόστος κατασκευής του αποχετευτικού 
συστήματος στις Αγκλεισίδες - Διαπλάτυνση δρόμου και δημιουργία ποδηλατοδρόμου και πεζοδρόμου 
στην Αλαμινό - Αναβάθμιση δρόμου Αναβαργού-Μεσόγης - Ανάγκη βελτίωσης δρόμου στο Μέσα Χωριό 
- Αντιμετώπιση πλημμυρών - Πιθανή μετακίνηση πεδίου βολής - Εγκατάσταση ανελκυστήρων στους 
κυβερνητικούς οικισμούς - Μέθοδοι αντισύλληψης που παρέχονται από τα κρατικά νοσηλευτήρια - 
Αντιπλημμυρικά έργα στην περιοχή «Καμάρες» στη Λάρνακα - Ανάγκη αναβάθμισης και βελτίωσης του 
δρόμου Πέρα Ορεινής-Τσέρι - Συμπερίληψη καλλιεργήσιμων κτημάτων εντός του δήμου Αθηένου στους 
φόρους αποχετευτικού - Καταγγελίες για τη λειτουργία της Επιτροπής Ανακουφίσεως Παθόντων και 
ανάγκη αναβάθμισης του γραφείου εξυπηρέτησης των παθόντων - Η κατάσβεση φωτιάς σε ηλεκτρικά 
αυτοκίνητα - Πολιτιστικές εκδηλώσεις στον πρώην Αστυνομικό Σταθμό Καλαβασού - Παράτυπη 
λειτουργία σκουπιδότοπου στον Λυθροδόντα - Καταγγελίες του Συνδέσμου για Άτομα με Αυτισμό 
Κύπρου - Φθορές στο αγροτικό οδικό δίκτυο στο Ποτάμι - Μη αμοιβή των εκπαιδευτικών των ΚΙΕ για μη 
διεξαχθέντα μαθήματα και έκθεση διεθνούς οίκου για τα προγράμματα αγοράς υπηρεσιών του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού - Λειτουργία και στελέχωση του Στρατιωτικού Νοσοκομείου 
Εκστρατείας - Τραπεζικές εγγυητικές για αλλοδαπούς εργαζομένους - Αγωγός υδατοπρομήθειας στον 
δρόμο Δερύνειας-Σωτήρας - Οικονομική βοήθεια στην κοινότητα Νέων Δημμάτων για υλοποίηση έργων 
- Το σχέδιο κινήτρων για τη σήμανση σκύλων σε παγκύπρια βάση - Διάθεση γεωργικών προϊόντων και 
πληρωμές γεωργών - Μουσείο Στρατιωτικής Ιστορίας - Η διοργάνωση παγκόσμιου συνεδρίου για την 
καλή διαβίωση στα κατεχόμενα και τυχόν ενέργειες της κυβέρνησης για τη μη πραγματοποίησή του - 
Φρουρά αστυνομικών στον τέως και σε πρώην Αρχηγούς Αστυνομίας - Τοποθέτηση γλυπτών στην 
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είσοδο της μαρίνας Αγίας Νάπας - Οι κτιριακές ανάγκες του Δημοτικού Σχολείου Γερίου Β΄ - Ο αριθμός 
των οικογενειακών συμβούλων - Αναπτυξιακά έργα στον Μουτουλλά - Η παραχώρηση καταδυτικού 
επιδόματος σε διαφορετικές ομάδες αυτοδυτών - Διαρροή λυμάτων στο αντλιοστάσιο του Συμβουλίου 
Αποχετεύσεων Λευκωσίας - Προβλήματα στον ποταμό στα Λειβάδια Λάρνακας λόγω πολυομβρίας - 
Αποποινικοποίηση εκτρώσεων - Εμβολιαστική κάλυψη παιδιών στην Κύπρο - Δράσεις στο πλαίσιο της 
Εθνικής Στρατηγικής για τα Δικαιώματα του Παιδιού στην Υγεία και της Εθνικής Στρατηγικής για τη 
Σεξουαλική και Αναπαραγωγική Υγεία των Νέων - Εισήγηση για εισαγωγή μαθήματος για την κλιματική 
αλλαγή στα σχολεία - Το ιδιοκτησιακό καθεστώς του Κέντρου Περιβαλλοντικής Ενημέρωσης στη 
Σκαρίνου - Χρήση του μηχανήματος σόναρ του Ωκεανογραφικού Κέντρου του Πανεπιστημίου Κύπρου - 
Πυρκαγιές σε κατοικημένες περιοχές σε δήμους - Κυκλοφοριακό πρόβλημα στην έξοδο της 
Παρεκκλησιάς τα σαββατοκύριακα - Ανάδειξη ψηφιδωτού δαπέδου στη Λάρνακα - Δημιουργία 
προβλήτας στην περιοχή του παλαιού λιμανιού στην Κάτω Πάφο - Μέτρα για την ίση μεταχείριση των 
αγροπυροσβεστών ειδικών θηροφυλάκων - Μαύρος καπνός από τις εγκαταστάσεις του Γενικού 
Νοσοκομείου Λευκωσίας και επιπτώσεις στο περιβάλλον - Καθυστέρηση κατασκευής εμπορευματικού 
σταθμού στο αεροδρόμιο Λάρνακας - Αυξημένη παρουσία κουνουπιών λόγω της φετινής πολυομβρίας - 
Η μετακίνηση του γηπέδου του Ομίλου Αντισφαίρισης Λάρνακας και οι ανασκαφές για το αρχαίο λιμάνι 
Κιτίου - Ξένοι παρατηρητές σε τουρκική στρατιωτική άσκηση στα κατεχόμενα - Η εγκατάσταση του 
συστήματος φωτοεπισήμανσης - Εισπράξεις εισφορών και πληρωμές από το Ταμείο Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων - Σχέδιο επιχορήγησης διακοπών χαμηλοσυνταξιούχων - Ψάρεμα με καλάμι - Προεδρική 
λιμουζίνα - Μη επικύρωση της Σύμβασης Οικιακών Εργαζομένων του 2011 της Διεθνούς Οργάνωσης 
Εργασίας - Η διαχείριση του κονδυλίου για την προμήθεια νέων οχημάτων για κρατικούς 
αξιωματούχους, καθώς και των οχημάτων που θα αντικατασταθούν - Πληροφορίες για διεξαγωγή 
διαγωνισμού σε κατεχόμενη περιουσία Ελληνοκύπριου ιδιοκτήτη και για επιχορήγησή του από 
ημικρατικό οργανισμό - Νομοσχέδιο για ρύθμιση της χρήσης και της κυκλοφορίας ηλεκτρικών σκούτερ - 
Μη εμβολιασμός παιδιών - Ενδεχόμενη αναθεώρηση των σχεδίων παροχών του Τμήματος Κοινωνικής 
Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες - Η εγκατάσταση, λειτουργία και αξιολόγηση του συστήματος 
φωτοεπισήμανσης στη λεωφόρο Γρίβα Διγενή. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
 



79 

 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
IΑ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ΄ 

Συνεδρίαση 27ης Σεπτεμβρίου 2019   

Ώρα έναρξης:  11.09 π.μ. 

Αρ. 2 
 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ) 

 Καλημέρα σας.  Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ τους έντιμους 
βουλευτές να δηλώσουν την παρουσία τους.  Παρακαλώ τη γραμματεία να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε, Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Γιορτάζουμε την ερχόμενη Τρίτη πενήντα εννέα χρόνια ανεξαρτησίας, πενήντα εννέα χρόνια από την 
ίδρυση της Κυπριακής Δημοκρατίας.  Από τη μια η εθνική περηφάνεια για τους ήρωες και όλους όσοι 
αγωνίστηκαν κατά του αποικιοκρατικού ζυγού με αποκορύφωμα τον εθνικοαπελευθερωτικό αγώνα της ΕΟΚΑ 
του 1955-59, στους οποίους αποτίουμε φόρο τιμής και τιμούμε παράλληλα όλους όσοι αγωνίστηκαν για την 
υπεράσπιση της Δημοκρατίας.  Από την άλλη, η πίκρα για τις συνεχιζόμενες δοκιμασίες της πατρίδας μας, από 
το προδοτικό πραξικόπημα και τη βάρβαρη τουρκική εισβολή και τις συνεχιζόμενες προκλήσεις της κατοχικής 
δύναμης, σκιάζουν τους εορτασμούς της κυπριακής ανεξαρτησίας.  

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων διακηρύττει για ακόμη μια χρονιά τη δέσμευσή της να εργαστεί ακούραστα 
για μια δίκαιη και βιώσιμη λύση του κυπριακού προβλήματος, που θα βασίζεται στις αρχές και τα ψηφίσματα του 
Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, θα εφαρμόζει αρχές και αξίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και θα κατοχυρώνει τα 
ανθρώπινα δικαιώματα και τις βασικές ελευθερίες του λαού μας, Ελληνοκυπρίων, Τουρκοκυπρίων, Αρμενίων, 
Μαρωνιτών και Λατίνων.  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Σας καλώ τώρα να τηρήσουμε ενός λεπτού σιγή στη μνήμη όλων όσοι θυσιάστηκαν για τη Δημοκρατία και 
υπεράσπιση της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία η μνήμη. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Από το 2003 η κυπριακή πολιτεία καθιέρωσε με νόμο την 14η Σεπτεμβρίου ως Ημέρα Μνήμης και Τιμής 
για τον Ελληνισμό της Μικράς Ασίας και τη Μικρασιατική Καταστροφή.  Η μικρασιατική καταστροφή, που ήταν 
αποτέλεσμα της τουρκικής βαρβαρότητας και του εθνικού ξεκαθαρίσματος από πλευράς νεοτούρκων, είναι μια 
από τις πιο τραγικές σελίδες της νεότερης ελληνικής ιστορίας, καθώς έδωσε οικτρό τέλος στη μακραίωνη ιστορία 
του σπουδαίου ελληνικού πολιτισμού που ανθούσε στην Μικρά Ασία από τον 9ο π.Χ. αιώνα.  Αποκορύφωμα της 
καταστροφής η πυρπόληση της Σμύρνης. Πάνω από εξακόσιες χιλιάδες ήταν οι νεκροί και πάνω από ενάμιση 
εκατομμύριο οι Έλληνες που αναγκάστηκαν να εγκαταλείψουν τις εστίες τους και να καταφύγουν πρόσφυγες 

                                            
 Τα αναλυτικά αποτελέσματα όλων των ηλεκτρονικών ψηφοφοριών της συνεδρίασης ευρίσκονται στο Αρχείο της 

Βουλής. 
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στην Ελλάδα.  Κάποιοι κατέφθασαν και στον τότε αγγλοκρατούμενο τόπο μας, όπου η κυπριακή γη τους 
υποδέχτηκε με πολλή αγάπη.  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Χρέος μας σήμερα να διατηρήσουμε ζωντανή τη μνήμη, για να μην ξαναζήσουμε ποτέ μια τέτοια τραγωδία.  

 Σας καλώ τώρα να τηρήσουμε ενός λεπτού σιγή για τα θύματα της Μικρασιατικής Καταστροφής.  

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία η μνήμη. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Θα ήθελα να σας υπενθυμίσω ότι η Βουλή διοργανώνει συνέδριο με θέμα «Τέταρτη Βιομηχανική 
Επανάσταση: Καινοτομία, Τεχνητή Νοημοσύνη και Ενσωμάτωση».  Το συνέδριο θα πραγματοποιηθεί στις 3 και 
4 Οκτωβρίου του 2019 και αποτελεί συνέχεια των συνεδρίων «Τέταρτη Βιομηχανική Επανάσταση꞉ Προοπτικές 
και Κίνδυνοι» και «Βιομηχανία 4.0: Επιβαλλόμενες Δράσεις», που έγιναν πέρσι και πρόπερσι, αντίστοιχα.  
Σκοπός του φετινού συνεδρίου είναι να δώσει το έναυσμα για τη δημιουργία ενός πολυδιάστατου δικτύου 
συνεργασίας μεταξύ του επιστημονικού και του επιχειρηματικού κόσμου και να τροφοδοτήσει με ιδέες το πεδίο 
της ψηφιακής στρατηγικής και της εφαρμογής της.  

 Σας έχει ήδη σταλεί πρόσκληση για την τελετή έναρξης, που θα λάβει χώρα το βράδυ της 3ης Οκτωβρίου 
στο Δημοτικό Θέατρο Λευκωσίας δίπλα, στις 7.00 μ.μ.  Θα σας παρακαλούσα όλους να είσαστε παρόντες γιατί 
είναι ένα πολύ σημαντικό συνέδριο και αναβαθμίζει νομίζω πολύ και τις θεματικές της Βουλής. 

 Με την ευκαιρία αυτή και πριν διαβάσει τις υπόλοιπες αναφορές η γραμματέας, να πω ότι σήμερα 
ξεκινούμε τη λειτουργία, την καθαρά ηλεκτρονική λειτουργία στη Βουλή.  Έχετε μπροστά σας, όπως τους είχατε 
και την προηγούμενη συνεδρία, αλλά τώρα εν ενεργεία, τους ηλεκτρονικούς υπολογιστές.  Είμαι βέβαιος ότι 
μπορεί να προκύψουν διάφορα τεχνικά ζητήματα.  Έχετε τις οδηγίες μπροστά σας, υπάρχει ομάδα η οποία θα 
βοηθήσει για οτιδήποτε χρειαστεί και σας παρακαλώ να εγκύψετε σε αυτήν τη νέα πρακτική που θεωρώ ότι 
αναβαθμίζει τη λειτουργία της Βουλής και μεταφέρουμε από λόγια, από συμβουλές σε άλλους, από κριτικές που 
γίνονται προς το κράτος γενικότερα, προς την εκτελεστική εξουσία και σε άλλες υπηρεσίες, στην πράξη, ώστε να 
μην μπορεί κανένας να μας πει «Δάσκαλε που δίδασκες».  Άρα, πρώτοι εμείς μπαίνουμε σε αυτήν την εποχή με 
αυτό το μεγάλο βήμα και άλλα βήματα που κάναμε προηγουμένως και άλλα που έπονται.   

 Σας ευχαριστώ για την κατανόηση για οποιαδήποτε δυσκολία παρουσιαστεί στο ηλεκτρονικό σύστημα. 

 Να παρακαλέσω τώρα την γραμματέα όπως διαβάσει τις αναφορές που έχουμε, τις υπόλοιπες αναφορές 
που έχουμε στη σημερινή συνεδρία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής των Ελλήνων, κ. Κωνσταντίνος Τασούλας, πραγματοποίησε επίσημη επίσκεψη 
στην Κύπρο, από τις 11 έως 13 Σεπτεμβρίου, κατόπιν πρόσκλησης του Προέδρου της Βουλής.  Επρόκειτο για 
την πρώτη επίσημή επίσκεψή του εκτός Ελλάδας, μετά την ανάληψη των καθηκόντων του.  Ο κ. Τασούλας έγινε 
δεκτός από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας και από τον Αρχιεπίσκοπο Κύπρου.  Είχε συνάντηση με τον Πρόεδρο 
της Βουλής και προσφώνησε, όπως θυμάστε, την ολομέλεια του σώματος.  Είχε επίσης χωριστές συναντήσεις 
με αρχηγούς και εκπροσώπους κοινοβουλευτικών κομμάτων και με τον Υπουργό Εξωτερικών.  Συνοδευόμενος 
δε από τον Πρόεδρο της Βουλής, επισκέφθηκε και κατέθεσε στεφάνι στον Τύμβο της Μακεδονίτισσας και τα 
Φυλακισμένα Μνήματα, όπως επίσης και στο Στρατόπεδο Αντιστράτηγου Σταυριανάκου της ΕΛΔΥΚ, στη 
Μαλούντα.    

 Μεταξύ 17 και 19 Σεπτεμβρίου, ο Πρόεδρος της Βουλής πραγματοποίησε επίσημη επίσκεψη στη 
Σλοβενία, μετά από σχετική πρόσκληση του Προέδρου της Σλοβενικής Εθνοσυνέλευσης.  Πέρα από τη 
συνάντηση με τον Σλοβένο ομόλογό του, ο κ. Συλλούρης έγινε δεκτός από τον Πρόεδρο και από τον 
Πρωθυπουργό της χώρας.  Είχε επίσης συνάντηση με τον Αναπληρωτή Πρωθυπουργό και Υπουργό 
Εξωτερικών, καθώς και κοινή συνάντηση στην Εθνοσυνέλευση με τον Πρόεδρο της Επιτροπής Εξωτερικών, τον 
Πρόεδρο της Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων και τον Πρόεδρο της Ομάδας Φιλίας Σλοβενίας-Κύπρου.  Ο 
κ. Συλλούρης παρέστη, εξάλλου, στα εγκαίνια έκθεσης για το Σύνταγμα της Σλοβενίας, που τέλεσε ο Πρόεδρος 
της Σλοβενικής Εθνοσυνέλευσης.  Ο Πρόεδρος της Βουλής ενημέρωσε τους συνομιλητές του για το κυπριακό 
πρόβλημα και στηλίτευσε τις συνεχιζόμενες τουρκικές παραβιάσεις στην κυπριακή ΑΟΖ.  Εξέφρασε δε 
ευχαριστίες για τη διαχρονική στάση αρχών της Σλοβενίας στο Κυπριακό.  Αντηλλάγησαν επίσης απόψεις για 
θέματα κοινού ενδιαφέροντος.   

 Επιπλέον, ο Πρόεδρος της Βουλής συμμετείχε στην 4η Συνάντηση Προέδρων Κοινοβουλίων των 
Ευρασιατικών Χωρών, με θέμα «Ευρύτερη Ευρασία: Διάλογος, Εμπιστοσύνη, Συνεργασία», που φιλοξένησε στις 
23 και 24 Σεπτεμβρίου το κοινοβούλιο του Καζακστάν στην πρωτεύουσα Νουρ-Σουλτάν.  Ο κ. Συλλούρης 
υπογράμμισε, μεταξύ άλλων, τον ρόλο που διαδραματίζει η Κύπρος ως αξιόπιστος συνομιλητής και γέφυρα 
ειρήνης και συνεργασίας μεταξύ Ευρώπης και Ασίας, αξιοποιώντας τα εργαλεία του διαλόγου και της 
διαβούλευσης, στα πλαίσια της κοινοβουλευτικής διπλωματίας.  Με την ευκαιρία της παρουσίας του στο 
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Καζακστάν, ο κ. Συλλούρης είχε χωριστές συναντήσεις με τον Πρόεδρο της Βουλής της χώρας, την Πρόεδρο της 
Γερουσίας και τον Αναπληρωτή Πρωθυπουργό, Υπουργό Οικονομικών.  Κατά τις συναντήσεις, υπογραμμίστηκε 
η αμοιβαία βούληση για περαιτέρω προώθηση των διμερών σχέσεων και αντηλλάγησαν απόψεις για 
ενδυνάμωσή τους σε κάθε επίπεδο, ιδιαίτερα το κοινοβουλευτικό.  Η καζακστανική πλευρά διαβεβαίωσε, 
εξάλλου, ότι η Συμφωνία Αποφυγής Διπλής Φορολογίας, που έχει ήδη υπογραφεί με την Κύπρο, θα επικυρωθεί 
από το κοινοβούλιο του Καζακστάν το συντομότερο δυνατόν, ώστε να τεθεί σε εφαρμογή από την 1η Ιανουαρίου 
2020.  Ο Πρόεδρος της Βουλής πραγματοποίησε επίσης επισκέψεις στον Οργανισμό Προώθησης Επενδύσεων 
του Καζακστάν, στο πανεπιστήμιο, στο Διεθνές Χρηματοοικονομικό Κέντρο και στο Διεθνές Κέντρο Νεοφυών 
Επιχειρήσεων Πληροφορικής της Αστάνα.  

 Ο κ. Γιώργος Λουκαΐδης συμμετείχε σε συνεδρία της Επιτροπής Παρακολούθησης της Τήρησης των 
Υποχρεώσεων και Δεσμεύσεων των Χωρών Μελών του Συμβουλίου της Ευρώπης στο Παρίσι, στις 10 
Σεπτεμβρίου.  Συζητήθηκε η αξιολόγηση αριθμού χωρών-μελών όσον αφορά στην τήρηση των υποχρεώσεων 
και δεσμεύσεών τους έναντι του οργανισμού, ιδιαίτερα στους τομείς των ανθρωπίνων δικαιωμάτων, της 
δημοκρατίας και του κράτους δικαίου. 

 Ο κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης, μέλος της κυπριακής αντιπροσωπίας στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση του 
Οργανισμού για την Ασφάλεια και τη Συνεργασία στην Ευρώπη συμμετείχε στις εργασίες της Συνάντησης για την 
Εφαρμογή της Ανθρώπινης Διάστασης του ΟΑΣΕ, στη Βαρσοβία, στις 16 και 17 Σεπτεμβρίου, υπό την ιδιότητα 
του Προέδρου της Επιτροπής για τη Δημοκρατία, τα Ανθρώπινα Δικαιώματα και τα Ανθρωπιστικά Θέματα της 
Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του ΟΑΣΕ.  Ήταν δε ομιλητής στην εναρκτήρια συνεδρία της συνάντησης, καθώς 
και στις θεματικές ενότητες που αφορούσαν την ελευθερία της έκφρασης και την ελευθερία των μέσων μαζικής 
επικοινωνίας.  Στο περιθώριο της συνάντησης, ο κ. Χατζηγιάννης φιλοξένησε εκδήλωση, όπου παρουσίασε τις 
σημαντικότερες εισηγήσεις της συνέλευσης στον τομέα των ανθρωπίνων δικαιωμάτων. 

 Η κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου, ειδική αντιπρόσωπος της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης ΟΑΣΕ για την 
Καταπολέμηση της Διαφθοράς, είχε σειρά επαφών στη Βιέννη, στις 17 και 18 Σεπτεμβρίου.  Η κ. Χαραλαμπίδου 
είχε χωριστές συναντήσεις με τον εκτελεστικό διευθυντή του Γραφείου των Ηνωμένων Εθνών για τα Ναρκωτικά 
και το Έγκλημα και τη διευθύντρια του Κλάδου Οικονομικού Εγκλήματος.  Από πλευράς ΟΑΣΕ, είχε χωριστές 
συναντήσεις με εκπροσώπους της τρέχουσας σλοβακικής προεδρίας και της επερχόμενης αλβανικής, με τον 
πρόεδρο της Οικονομικής και Περιβαλλοντικής Επιτροπής, τον συντονιστή για τις Οικονομικές και 
Περιβαλλοντικές Δραστηριότητες του ΟΑΣΕ, καθώς και τον διευθυντή του Γραφείου του Γενικού Γραμματέα του 
Οργανισμού.  Στις συναντήσεις, υπογραμμίστηκε η σημασία των προσπαθειών αποτροπής και καταπολέμησης 
της διαφθοράς και ειδικότερα της συμβολής των μελών των κοινοβουλίων, τόσο στο εθνικό επίπεδο όσο και στα 
πλαίσια διεθνών κοινοβουλευτικών οργανισμών.  

 Ο κ. Κωστής Ευσταθίου συμμετείχε, εξάλλου, σε συνεδρία της επιτροπής της Κοινοβουλευτικής 
Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης για την εκλογή δικαστών στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Ανθρωπίνων 
Δικαιωμάτων στο Παρίσι, στις 20 Σεπτεμβρίου.  Στη συνεδρία, διεξήχθησαν συνεντεύξεις με τους υποψήφιους 
δικαστές της Πορτογαλίας, ενόψει της σχετική εκλογής από τη συνέλευση κατά την προσεχή σύνοδο στο 
Στρασβούργο την ερχόμενη εβδομάδα. 

 Οι κ. Δημήτρης Δημητρίου, Νίκος Κέττηρος και Ηλίας Μυριάνθους συμμετείχαν στην 5η συνάντηση της 
Μικτής Ομάδας Κοινοβουλευτικού Ελέγχου της Ευρωπόλ, στις Βρυξέλλες, στις 23 και 24 Σεπτεμβρίου.  Οι 
Κύπριοι βουλευτές παρουσίασαν τις θέσεις της Βουλής σε σχέση με το προσχέδιο του Εγγράφου Πολυετούς 
Προγραμματισμού της Ευρωπόλ για τα έτη 2020-2022, ενώ έθεσαν σε εκπροσώπους αρμόδιων οργάνων 
ερωτήματα όσον αφορά κυρίως στη στρατηγική της Ευρωπόλ για την καταπολέμηση της διακίνησης ναρκωτικών 
και στην ενδεχόμενη συνεργασία της Ευρωπόλ με την Ευρωπαϊκή Εισαγγελία για την καταπολέμηση της 
διασυνοριακής τρομοκρατίας.   

 Τέλος, ο πρόεδρος της Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, πρόεδρος της Ομάδας 
Φιλίας Κύπρου-Τσεχίας στη Βουλή, κ. Γιώργος Λιλλήκας και τα μέλη κ. Νίκος Τορναρίτης, αναπληρωτής 
πρόεδρος, Γιώργος Λουκαΐδης και Άγγελος Βότσης, πραγματοποίησαν επίσκεψη στην Πράγα, στις 24 και 25 
Σεπτεμβρίου, ύστερα από σχετική πρόσκληση.  Η αντιπροσωπία έγινε δεκτή από τον Πρόεδρο της Τσεχικής 
Βουλής και είχε χωριστές συναντήσεις με τον Υφυπουργό Εξωτερικών, την Υφυπουργό Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων, τον πρόεδρο της Ομάδας Φιλίας Τσεχίας-Κύπρου, τον πρόεδρο και μέλη της Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων και τον αντιπρόεδρο και μέλη της Επιτροπής Εξωτερικών της Βουλής.  Η παρουσία 
των Κύπριων βουλευτών στη Τσεχική Βουλή χαιρετίστηκε σε συνεδρία της ολομέλειας του σώματος.  Τα θέματα 
που κυριάρχησαν κατά τις συναντήσεις ήταν οι τελευταίες εξελίξεις στο κυπριακό, οι παραβιάσεις της Τουρκίας 
στην κυπριακή ΑΟΖ, καθώς και η μεταναστευτική κρίση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει και την αναφορά αναφορικά με την ποιότητα του αέρα έτσι;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Είναι το υπόλοιπο, καθώς και τους απόντες σε αποστολές, τα ονόματα των απόντων σε αποστολές 
βουλευτών και σ’ αυτό το στάδιο να ευχαριστήσω τους βουλευτές για την πολύ μεγάλη δραστηριότητα στην 
κοινοβουλευτική διπλωματία που νομίζω ότι οφείλουμε να νιώθουμε και περήφανοι, αλλά βλέπουμε και πρακτικά 
αποτελέσματα στο τέλος και σας ευχαριστώ.  Συνέχισε, Αννίτα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πρόσφατα το κτίριο της Βουλής των Αντιπροσώπων επιλέχθηκε, μεταξύ άλλων τεσσάρων σημείων της 
επαρχίας Λευκωσίας, για τοποθέτηση αισθητήρα μέτρησης της ποιότητας του αέρα από τον ερευνητικό 
οργανισμό CARDET στο πλαίσιο του έργου AIRTHINGS.  Τα σημεία στα οποία εγκαταστάθηκαν τα συστήματα 
μέτρησης επιλέχθηκαν με κριτήριο την έντονη κυκλοφοριακή κίνηση, η οποία αποτελεί την κύρια πηγή ρύπανσης 
στον τόπο μας.  

 Βασική επιδίωξη του AIRTHINGS, που συγχρηματοδοτείται από το πρόγραμμα διακρατικής συνεργασίας 
«Interreg Βαλκανική Μεσόγειος 2014-2020» που αποτελεί σύμπραξη εταίρων πέντε ευρωπαϊκών χωρών, είναι 
η ενημέρωση και ευαισθητοποίηση του κοινού σε θέματα ατμοσφαιρικής ρύπανσης, ώστε να αποτελέσει μοχλό 
πίεσης στους αρμοδίους φορείς για λήψη μέτρων.  

 Σύντομα η δημιουργία μιας εύχρηστης εφαρμογής στα πλαίσια αυτού του έργου θα δώσει στο κοινό τη 
δυνατότητα πρόσβασης σε γενικές πληροφορίες για την ποιότητα του αέρα, σε ζωντανές μετρήσεις και σε 
ειδοποιήσεις και εισηγήσεις, όταν τα επίπεδα των ρύπων είναι υψηλά.  

 Η τοποθέτηση στο κτίριο της Βουλής των Αντιπροσώπων του συγκεκριμένου αισθητήρα, σε έναν 
κατεξοχήν πολιτικό χώρο όπου λαμβάνονται αποφάσεις για καίρια ζητήματα, αποκτά ιδιαίτερη βαρύτητα, αφού, 
στο πλαίσιο της αειφόρου ανάπτυξης, απώτερος στόχος του έργου αυτού είναι η χάραξη πολιτικής σε 
περιφερειακό και εθνικό επίπεδο με τη λήψη καινοτόμων και οικονομικά αποδοτικών μέτρων που θα 
διασφαλίσουν την ποιότητα του αέρα στις αστικές περιοχές και θα ευαισθητοποιήσουν το κοινό στην υιοθέτηση 
και έμπρακτη εφαρμογή τους.   

 Όσον αφορά, κύριε Πρόεδρε, τους βουλευτές που απουσιάζουν σε αποστολές της Βουλής στο εξωτερικό, 
είναι η κ. Ελένη Μαύρου και ο κ. Χρίστος Ορφανίδης οι οποίοι συμμετέχουν στην Εξηκοστή Τέταρτη Παγκόσμια 
Διάσκεψη CPA στην Καμπάλα της Ουγκάνα.    

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο Δεύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων.  Και επειδή υπάρχει ένα σχέδιο ψηφίσματος για την αναβάθμιση της συμμετοχής της Κυπριακής 
Δημοκρατίας στην αντιμετώπιση της κλιματικής αλλαγής εκ μέρους των κ. Γιώργου Περδίκη και Χαράλαμπου 
Θεοπέμπτου, βουλευτών του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, το οποίο υπάρχει εισήγηση να 
κατατεθεί σήμερα και να προωθηθεί με τη διαδικασία του επείγοντος, αν δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, το 
σχέδιο ψηφίσματος κατατίθεται, η συζήτηση για το ψήφισμα θα διεξαχθεί στο τέλος της νομοθετικής εργασίας.  
Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές σύμφωνα με τον σχετικό κατάλογο που έχει διανεμηθεί.   

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/ 
κοινοποίηση σε 

1.  Ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης της 
Ατμόσφαιρας (Τροποποιητικός)  
(Αρ. 3) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.170-2019). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

2.  Ο περί Εργοστασίων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.171-2019). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

3.  Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.172-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

4.  Ο περί Προϋπολογισμού του 
Δημοσιονομικού Συμβουλίου του 2020 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.173-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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5.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ιδρύματος 
Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου του 2020 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.174-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

6.  Ο περί Πολιτικής Δικονομίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.175-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Νομικών 

7.  Ο περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.176-2019). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού 
και Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική  
Επιτροπή 
Παιδείας και 
Πολιτισμού  

8.  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
του Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.177-2019). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού 
και Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική  
Επιτροπή 
Παιδείας και 
Πολιτισμού  

9.  Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 
(Βεβαίωση Εγγραφής Υποστατικών, 
Εγκαταστάσεων, Επιχειρήσεων και Χώρων 
Εργασίας) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.088-2019). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

10.  Οι περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Μηχανισμοί Επίλυσης Φορολογικών 
Διαφορών στην Ευρωπαϊκή Ένωση) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.089-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

11.  Οι περί Ορθολογικής Χρήσης Γεωργικών 
Φαρμάκων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.090-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

12.  Οι περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των 
Καλλιεργουμένων Γεωργικών Ειδών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.091-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

13.  Οι περί Σπόρων (Λαχανικά) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.092-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

14.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί)  Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.093-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Νομικών  

15.  Οι περί του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών - Θέση Γραμματειακού 
Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.094-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Νομικών  

Προτάσεις νόμου Κατάθεση από  Παραπομπή σε  
1. Ο περί Ελευθεροποίησης του Επιτοκίου και 

Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.113-2019). 

Μάριο Μαυρίδη, βουλευτή της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2. Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός)  
(Αρ. 4) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.114-2019). 

Γιώργο Περδίκη  

εκ μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Εσωτερικών 
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και  

Άννα Θεολόγου, ανεξάρτητη 
βουλευτής 

3. Ο περί της Εικοστής Έκτης Τροποποίησης 
του Συντάγματος Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.115-2019). 

Γιώργο Περδίκη και 
Χαράλαμπο Θεοπέμπτου  

εκ μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

4. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.116-2019). 

Χρίστο Χρίστου και  

Λίνο Παπαγιάννη  

εκ μέρους του Εθνικού Λαϊκού 
Μετώπου 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5. Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός)  
(Αρ. 5) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.117-2019). 

Γεώργιο Γεωργίου  

εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Εσωτερικών  

6. Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.118-2019). 

Αβέρωφ Νεοφύτου, 

Μάριο Μαυρίδη και Ονούφριο 
Κουλλά  

εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

7. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.119-2019). 

Αβέρωφ Νεοφύτου, 

Μάριο Μαυρίδη και Ονούφριο 
Κουλλά  

εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

8. Ο περί Χαρτοσήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.120-2019). 

Αβέρωφ Νεοφύτου, 

Μάριο Μαυρίδη και Ονούφριο 
Κουλλά  

εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

9. Ο περί Έκτακτης Εισφοράς για την Άμυνα 
της Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.121-2019). 

Αβέρωφ Νεοφύτου, 

Μάριο Μαυρίδη και Ονούφριο 
Κουλλά  

εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

10. Ο περί Έκτακτης Εισφοράς για την Άμυνα 
της Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.122-2019). 

Αβέρωφ Νεοφύτου, 

Μάριο Μαυρίδη και Ονούφριο 
Κουλλά  

εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

11. Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού 
Τμήματος (Τέλη και Δικαιώματα) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.123-2019). 

Αβέρωφ Νεοφύτου, 

Μάριο Μαυρίδη και Ονούφριο 
Κουλλά  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 
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εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού   

12. Ο περί Εισπράξεως Φόρων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.124-2019). 

Αβέρωφ Νεοφύτου, 

Μάριο Μαυρίδη και Ονούφριο 
Κουλλά  

εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

13. Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών 
Κερδών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.125-2019). 

Αβέρωφ Νεοφύτου, 

Μάριο Μαυρίδη και Ονούφριο 
Κουλλά  

εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερησίας διάταξης, που είναι 
η νομοθετική εργασία.  Όλες οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες.  Το πρώτο θέμα τιτλοφορείται «Ο περί της 
Εικοστής Τέταρτης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 2019» και είναι πρόταση νόμου των κ. Νικόλα 
Παπαδόπουλο εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, Μαρίνου Σιζόπουλου εκ 
μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και Μιχάλη Γιωργάλλα εκ μέρους της Αλληλεγγύης. 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του συντάγματος, ώστε να καλυφθεί το συνταγματικό κενό που διαπιστώθηκε αναφορικά 
με την πλήρωση αποποιηθείσας ή μη καταληφθείσας βουλευτικής έδρας, έτσι που η πλήρωσή της να διενεργείται 
καθ’ ον τρόπο νόμος ορίζει. 

(Η σχετική έκθεση) 

 Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την πρόταση νόμου «Ο περί της 
Εικοστής Τέταρτης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 
 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος  Μη μέλη της επιτροπής: 

 Δημήτρης Δημητρίου Νίκος Νουρής 

 Άριστος Δαμιανού  Ειρήνη Χαραλαμπίδου 

 Ευανθία Σάββα Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου  Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Πανίκος Λεωνίδου Γιώργος Περδίκης 

 Κωστής Ευσταθίου Άννα Θεολόγου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη 
Βουλή από τους βουλευτές κ. Νικόλα Παπαδόπουλο εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος, Μαρίνο Σιζόπουλο εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και Μιχάλη Γιωργάλλα εκ 
μέρους της Αλληλεγγύης, σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 20 και 25 Σεπτεμβρίου 2019.  
Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας και ο 
Υπουργός Εσωτερικών, συνοδευόμενοι από υπηρεσιακούς παράγοντες.   

 Το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη 
συνεδρίαση της επιτροπής.  Με σχετική επιστολή που απέστειλε το εν λόγω υπουργείο ενημέρωσε την επιτροπή 
ότι οι θέσεις της εκτελεστικής εξουσίας θα εκφραστούν κατά τη συζήτηση της πρότασης νόμου από τον Υπουργό 
Εσωτερικών. 

 Σημειώνεται ότι στη συνεδρίαση αυτή παρευρέθηκε και ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων κ. 
Δημήτρης Συλλούρης. 
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 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του συντάγματος, ώστε να καλυφθεί το συνταγματικό 
κενό που διαπιστώθηκε αναφορικά με την πλήρωση αποποιηθείσας ή μη καταληφθείσας βουλευτικής έδρας, 
έτσι που η πλήρωσή της να διενεργείται καθ’ ον τρόπο νόμος ορίζει.   

 Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο, όπως αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, εισάγεται πρόνοια στο 
σύνταγμα σύμφωνα με την οποία, σε περίπτωση που εκλεγείς υποψήφιος αποποιηθεί ή δεν καταλάβει 
βουλευτική έδρα, αυτή να πληρούται με τρόπο που θα καθορίζεται με νόμο.  Περαιτέρω, προβλέπεται όπως η 
υπό αναφορά ρύθμιση εφαρμοστεί και αναφορικά με βουλευτική έδρα η οποία κατά ή μετά την ημερομηνία 
έναρξης της ισχύος του προτεινόμενου νόμου είναι αποποιηθείσα ή μη καταληφθείσα.   

 Υπενθυμίζεται ότι το Εκλογοδικείο στην απόφασή του αναφορικά με την Εκλογική Αίτηση Αρ. 2/2016 
κήρυξε άκυρες την εκλογή και την ανακήρυξη ως βουλευτή συγκεκριμένου υποψηφίου συγκεκριμένου 
συνδυασμού στην εκλογική περιφέρεια Λεμεσού.  Προς συμμόρφωση με την πιο πάνω απόφαση του 
Εκλογοδικείου και αποκατάσταση των πραγμάτων, η Βουλή των Αντιπροσώπων ψήφισε τον περί Εκλογής 
Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικό) Νόμο του 2017 [Ν. 82(Ι)/2017].  Ωστόσο, το 
Εκλογοδικείο σε νέα απόφασή του, στην Εκλογική Αίτηση Αρ. 1/2017, κήρυξε τη διάταξη για πλήρωση μη 
καταληφθείσας βουλευτικής έδρας της πιο πάνω νομοθεσίας αντισυνταγματική και συνακόλουθα άκυρες την 
εκλογή και την ανακήρυξη του προσώπου το οποίο είχε καταλάβει την έδρα στην εκλογική περιφέρεια Λεμεσού.  
Σε μεταγενέστερο στάδιο η Βουλή ψήφισε, κατόπιν κατάθεσης άλλης πρότασης νόμου, τον περί της Εκλογής 
Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικό) Νόμο του 2018 για ρύθμιση του θέματος κατά τρόπο 
που προσομοιάζει με τον προβλεπόμενο στην προηγηθείσα νομοθεσία, ο οποίος, κατόπιν Αναφοράς του 
Προέδρου της Δημοκρατίας στο Ανώτατο Δικαστήριο, κρίθηκε αντισυνταγματικός.   

 Σύμφωνα με τους εισηγητές της πρότασης νόμου, η προτεινόμενη ρύθμιση κρίνεται αναγκαία, ώστε να 
καταστεί δυνατή η πλήρωση της μη καταληφθείσας βουλευτικής έδρας κατά τις τελευταίες γενικές βουλευτικές 
εκλογές του 2016, λαμβάνοντας υπόψη τις δύο αποφάσεις του Εκλογοδικείου σε σχετικές εκλογικές αιτήσεις, τη 
σχετική απόφαση του Ανωτάτου Δικαστηρίου επί της Αναφοράς του Προέδρου της Δημοκρατίας που 
ακολούθησε και την εισήγηση που εξέφρασε στο παρελθόν ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας για την 
ανάγκη τροποποίησης του συντάγματος για αντιμετώπιση του όλου ζητήματος.  Συναφώς, όπως οι ίδιοι 
εισηγητές δήλωσαν, ο προτεινόμενος νόμος αποσκοπεί στην κάλυψη του συνταγματικού κενού που 
διαπιστώθηκε, ώστε να προβλεφθεί στο σύνταγμα ότι η πλήρωση αποποιηθείσας ή μη καταληφθείσας 
βουλευτικής έδρας θα διενεργείται με τρόπο που θα καθορίζεται σε νόμο.   

 Όπως αναφέρεται στο προοίμιο της πρότασης νόμου, η παράγραφος 2 του άρθρου 66 του συντάγματος 
προβλέπει για τον τρόπο πλήρωσης κενωθείσας βουλευτικής έδρας, αλλά δεν προβλέπει για τον τρόπο 
πλήρωσης αποποιηθείσας ή μη καταληφθείσας έδρας, γι’ αυτό και κρίνεται αναγκαία η κάλυψη του 
συνταγματικού κενού που διαπιστώθηκε αναφορικά με την πλήρωση αποποιηθείσας ή μη καταληφθείσας έδρας.  
Περαιτέρω, αναφέρεται ότι η Βουλή των Αντιπροσώπων, ενασκώντας την απορρέουσα από το σύνταγμα εξουσία 
της, έχει υιοθετήσει, μετά την τρίτη τροποποίηση του συντάγματος, το αναλογικό εκλογικό σύστημα ως το πιο 
αντιπροσωπευτικό μεταξύ άλλων εκλογικών συστημάτων, το οποίο συνάδει προς τις σύγχρονες δημοκρατικές 
αντιλήψεις και απολήγει σε δικαιότερη αντιπροσώπευση των εκλογέων, εφαρμοζομένης στην πράξη της αρχής 
της λαϊκής κυριαρχίας.   

 Πέραν των πιο πάνω, με βάση το προοίμιο της πρότασης νόμου, το άρθρο 66 του συντάγματος δεν 
περιλαμβάνεται στα θεμελιώδη άρθρα τα οποία δεν μπορεί καθ’ οιονδήποτε τρόπο να τροποποιηθούν ή 
καταργηθούν.  Τέλος, αναφέρεται ότι το δίκαιο της ανάγκης, λόγω της συνεχιζόμενης τουρκικής κατοχής και των 
εξαιρετικών συνθηκών που επικρατούν στην Κύπρο ως αποτέλεσμα αυτής και της μη συμμετοχής των 
Τουρκοκυπρίων στη λειτουργία της Βουλής, δικαιολογεί τη διατήρηση της εξουσίας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων να τροποποιεί μη θεμελιώδεις διατάξεις του συντάγματος. 

 Ο Υπουργός Εσωτερικών δήλωσε πως, μετά τις αποφάσεις του Εκλογοδικείου και την τελευταία απόφαση 
του Ανωτάτου Δικαστηρίου, προέκυψε μείζον ζήτημα πολιτειακής λειτουργίας το οποίο απαιτείται να ρυθμιστεί 
στη βάση της εισήγησης του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας για αντιμετώπιση της δημιουργηθείσας 
κατάστασης ή και μελλοντικών ανάλογων περιπτώσεων με τροποποίηση του συντάγματος, η οποία θα επιτρέψει 
την περαιτέρω ρύθμιση του όλου θέματος με νόμο στη βάση των αποφάσεων που θα ληφθούν από την ίδια τη 
Βουλή.   

 Ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας δήλωσε πως το εγερθέν θέμα, το οποίο σκοπείται να ρυθμιστεί 
με τις πρόνοιες της πρότασης νόμου, αποτελεί πολιτειακό θέμα μεγάλης σημασίας.  Αναφερόμενος στο ιστορικό 
του όλου θέματος, δήλωσε πως η ανάγκη ρύθμισής του προέκυψε κατά τις τελευταίες βουλευτικές εκλογές, το 
2016, όπου κατά τη δεύτερη κατανομή εδρών μία έδρα είχε δοθεί σε συγκεκριμένη υποψήφια του κόμματος της 
Αλληλεγγύης, η οποία, αφού ανακηρύχθηκε, στη συνέχεια αποποιήθηκε την εν λόγω έδρα.  Σε σχέση με το θέμα 
αυτό υπήρξε προβληματισμός όσον αφορά τον τρόπο πλήρωσης.  

 Κατά το εν λόγω στάδιο, η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, λαμβάνοντας υπόψη ότι στο σύνταγμα 
ρυθμίζεται η περίπτωση της πλήρωσης κενωθείσας έδρας η οποία κενούται μετά την ανάληψη των καθηκόντων 
βουλευτή κατά τη διάρκεια βουλευτικής περιόδου, αλλά δε ρυθμίζεται η περίπτωση της πλήρωση έδρας που δεν 
καταλαμβάνεται από εκλεγέντα υποψήφιο, καθώς και την ανάγκη πλήρωσης του προνοούμενου στο σύνταγμα 
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και σε σχετική απόφαση της Βουλής αριθμού βουλευτικών εδρών, που ανέρχεται στις πενήντα έξι, συμβούλευσε 
τον Γενικό Έφορο Εκλογής να ακολουθήσει διαδικασία η οποία να είναι, κατά το δυνατόν, παραπλήσια με το 
γράμμα και το πνεύμα του νόμου.  Ειδικότερα, η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας εισηγήθηκε όπως η μη 
καταληφθείσα βουλευτική έδρα πληρωθεί από τον πρώτο επιλαχόντα του ίδιου κόμματος, όπως ισχύει στην 
περίπτωση καταληφθείσας έδρας η οποία κενούται μετά την ανάληψη των καθηκόντων βουλευτή, δεδομένου ότι 
η βούληση του νομοθέτη του συντάγματος και της εκλογικής νομοθεσίας αυτό είχε προκρίνει με προγενέστερη 
τροποποίηση του συντάγματος, έπειτα από την εισαγωγή του εκλογικού συστήματος της αναλογικής στην 
Κύπρο.   

 Όπως ο ίδιος αξιωματούχος ανέφερε, κατόπιν εκλογικής αίτησης, το Εκλογοδικείο απεφάνθη ότι χωρίς 
νομοθετική ρύθμιση δεν μπορεί να ακολουθηθεί η πιο πάνω αναφερόμενη διαδικασία.  Συναφώς, θεσπίσθηκε 
νομοθεσία με βάση την οποία αποποιηθείσα ή μη καταληφθείσα βουλευτική έδρα καταλαμβάνεται από τον 
επιλαχόντα του ίδιου συνδυασμού κόμματος, η οποία επίσης προσβλήθηκε στο Εκλογοδικείο, το οποίο έκρινε 
ότι δεν υπάρχει σχετική συνταγματική διάταξη που να επιτρέπει την εν λόγω νομοθετική ρύθμιση.  Για τους πιο 
πάνω λόγους, η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας εισηγήθηκε την τροποποίηση του συντάγματος.  Παρά ταύτα, 
η Βουλή ψήφισε με δεύτερη πρόταση νόμου νόμο για τη ρύθμιση του ίδιου θέματος με τρόπο σχεδόν όμοιο με 
τον προβλεπόμενο στην προηγηθείσα νομοθεσία.  Ο εν λόγω νόμος, κατόπιν Αναφοράς του Προέδρου της 
Δημοκρατίας στο Ανώτατο Δικαστήριο, κρίθηκε αντισυνταγματικός.    

 Καταλήγοντας, ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας δήλωσε πως το όλο θέμα που προέκυψε φαίνεται 
να επιλύεται μόνο με την εισαγωγή ειδικής ρύθμισης στο σύνταγμα, προκειμένου να καλυφθεί το διαπιστωθέν 
συνταγματικό κενό σε σχέση με αποποιηθείσα ή μη καταληφθείσα βουλευτική έδρα, ώστε να καταστεί 
ακολούθως δυνατή η διά νόμου ρύθμιση του θέματος της πλήρωσης της έδρας με τον τρόπο που επιθυμεί η 
πλειοψηφία της Βουλής.    

 Στο στάδιο της συζήτησης της πρότασης νόμου, μέλη της επιτροπής επισήμαναν ότι η μη πλήρωση της 
έδρας πλήττει την ομαλή λειτουργία της Βουλής των Αντιπροσώπων ως συντεταγμένου οργάνου εξουσίας με 
τον προβλεπόμενο αριθμό βουλευτών, ήτοι πενήντα έξι βουλευτές, και κατ’ επέκταση τη λειτουργία του κράτους.  
Συνεπώς, η προτεινόμενη τροποποίηση του συντάγματος θα καλύψει το συνταγματικό κενό που διαπιστώθηκε 
κατά τις τελευταίες βουλευτικές εκλογές, αφού ο συνταγματικός νομοθέτης το έτος 1959 δεν μπορούσε να 
προνοήσει την περίπτωση της αποποίησης της έδρας από εκλεγέντα υποψήφιο μετά την ανακήρυξή του.  Με τη 
σκοπούμενη τροποποίηση αναμένεται ότι θα καταστεί δυνατή η πλήρωση της πεντηκοστής έκτης έδρας και θα 
καταστεί δυνατή η λειτουργία της Βουλής υπό την πλήρη της σύνθεση.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε να 
τροποποιήσει το κείμενο της πρότασης νόμου με την προσθήκη σε αυτό πρόνοιας με την οποία να 
διασαφηνίζεται στο σύνταγμα η έννοια του όρου «αποποιηθείσα ή μη καταληφθείσα βουλευτική έδρα».   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, κατά πλειοψηφία των μελών της 
βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του Δημοκρατικού Κόμματος, 
καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, υιοθετεί τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις της πρότασης νόμου, όπως αυτή αναθεωρήθηκε σύμφωνα με την πιο πάνω απόφασή της, και 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί 
της Δωδέκατης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 2019». 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού 
διαφώνησαν με την τρίτη παράγραφο του προοιμίου της πρότασης νόμου, στην οποία αναφέρεται ότι «[…] η 
Βουλή των Αντιπροσώπων, ενασκώντας την απορρέουσα από το Σύνταγμα εξουσία της, έχει υιοθετήσει, μετά 
την τρίτη τροποποίηση του Συντάγματος, το αναλογικό εκλογικό σύστημα ως το πιο αντιπροσωπευτικό μεταξύ 
άλλων εκλογικών συστημάτων, το οποίο συνάδει προς τις σύγχρονες δημοκρατικές αντιλήψεις και απολήγει σε 
δικαιότερη αντιπροσώπευση των εκλογέων, εφαρμοζομένης στην πράξη της αρχής της λαϊκής κυριαρχίας».  
Ειδικότερα, υποστήριξαν ότι το περιεχόμενο της εν λόγω παραγράφου προδιαγράφει ότι η νομοθεσία που θα 
θεσπιστεί στη συνέχεια στη βάση της προτεινόμενης συνταγματικής ρύθμισης για τον καθορισμό του τρόπου 
πλήρωσης αποποιηθείσας ή μη καταληφθείσας βουλευτικής έδρας θα προβλέπει απόδοση της έδρας στον 
επιλαχόντα του συνδυασμού κόμματος με τον οποίο εξελέγη ο αποποιηθείς την έδρα, χωρίς να παρέχεται η 
δυνατότητα πλήρωσης της έδρας αυτής με αναπληρωματική εκλογή.  Για το θέμα αυτό τα πιο πάνω μέλη 
επιφυλάχθηκαν να καταθέσουν σχετική τροπολογία κατά τη συζήτηση της πρότασης νόμου στην ολομέλεια της 
Βουλής.  Τέλος, τα πιο πάνω μέλη δήλωσαν πως η κοινοβουλευτική τους ομάδα θα τοποθετηθεί επί των 
προνοιών της πρότασης νόμου κατά τη συζήτησή της στην ολομέλεια του σώματος.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αν υπάρχουν ομιλητές θα δώσω μέχρι τρία λεπτά για το κάθε κόμμα.   

 Υπάρχουν ομιλητές;  Υπάρχει τροπολογία.  Ναι, κύριε Γεωργίου. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Έν πιο κάτω η τροπολογία, αλλά εντάξει.  Και για τις τροπολογίες να μιλήσουμε.  Και για τις τροπολογίες, 
ναι. 
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η ρύθμιση και θέσπιση του θέματος και η κάλυψη του συνταγματικού κενού, η 
αποποιηθείσα ή μη καταληφθείσα βουλευτική έδρα, κατέστη πλέον αναγκαία.  Διαπιστώθηκε ένα συνταγματικό 
κενό, πρέπει με νομοθεσία συνταγματική και νομοθετική, να πληρώσουμε το κενό αυτό, της πεντηκοστής έκτης 
έδρας, αλλά και να διορθώσουμε νομοθετικά αυτό το συνταγματικό κενό.   

 Στην υπό συζήτηση πρόταση νόμου, κύριε Πρόεδρε, έχουμε καταθέσει μία… Προτείνουμε μία τροπολογία 
η οποία βασικά έχει δύο βασικές παραμέτρους.  Εισηγούμαστε τη διαγραφή της τρίτης παραγράφου από το 
προοίμιο της πρότασης νόμου και εξηγούμε, κύριε Πρόεδρε.  Στην αιτιολογία της πρότασης νόμου που 
κατατέθηκε για την τροποποίηση του συντάγματος αναφέρεται ότι σκοπός είναι η τροποποίηση του συντάγματος, 
ώστε να καλυφθεί το συνταγματικό κενό που διαπιστώνεται αναφορικά με την πλήρωση αποποιηθείσας ή μη 
καταληφθείσας βουλευτικής έδρας, ώστε αυτή να πληρούται καθ’ όν τρόπον νόμος ήθελε ορίσει.   

 Στη σχετική παράγραφο 3 του προοιμίου της προτεινόμενης τροποποίησης του συντάγματος 
προδιαγράφεται αυτός ο τρόπος πλήρωσης αποποιηθείσας ή μη καταληφθείσας έδρας, ο οποίος τρόπος θα 
υιοθετηθεί από τον σχετικό νόμο που λέει η πρόταση, που θα θεσπισθεί από τη Βουλή, δυνάμει της 
προτεινόμενης τροποποίησης.  Με την προτεινόμενη συνταγματική τροποποίηση προβλέπεται ξεκάθαρα 
απόδοση της έδρας του επιλαχόντα του συνδυασμού κόμματος ή κίνησης με τον οποίο εξελέγη ο αποποιηθείς 
την έδρα, χωρίς να παρέχεται η δυνατότητα πλήρωσης της έδρας αυτής με αναπληρωματική εκλογή.   

 Κύριε Πρόεδρε, το προοίμιο μιας προτεινόμενης νομοθεσίας, ιδιαίτερα προτεινόμενης τροποποίησης του 
συντάγματος, δεν πρέπει να καταγράφει ή να βασίζεται και να αναφέρεται σε προδιαγεγραμμένη διαδικασία και 
τρόπο που μια μελλοντική νομοθεσία θα ακολουθήσει και θα υιοθετηθεί από νόμο που αυτή η Βουλή θα ψηφίσει.  
Με αυτόν τον τρόπο η προτεινόμενη τροποποίηση του συντάγματος, που αποτελεί ύψιστο πολιτειακό θέμα, 
όπως χαρακτηριστικά τόνισε ο Γενικός Εισαγγελέας στη συζήτηση του θέματος στην επιτροπή Νομικών, έχει 
κατά την άποψή μας νομοθετικά μολυνθεί με την εισαγωγή του νομοθετικού πλαισίου στο κείμενο του προοιμίου 
της παραγράφου 3.   

 Είναι για αυτό το λόγο, κύριε Πρόεδρε, που προτείνουμε τη διαγραφή αυτής της παραγράφου.   

 Η δεύτερη παράμετρος της τροπολογίας που έχουμε καταθέσει, είναι η τροποποίηση του άρθρου 66 του 
συντάγματος και συγκεκριμένα με την προσθήκη στην παράγραφο 2 του άρθρου 66(2) της παραγράφου 2(α) με 
την οποία θα αναφέρεται ότι αποποιηθείσα ή μη καταληφθείσα βουλευτική έδρα, πληρούται καθ’ όν τρόπο νόμος 
ήθελε ορίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Το θέμα είναι γνωστό, ταλαιπωρεί την πολιτεία εδώ και κάποια χρόνια και εύχομαι σήμερα η Βουλή των 
Αντιπροσώπων να αποδεχθεί την πρόταση νόμου για τροποποίηση του συντάγματος που καταθέσαμε,  
προκειμένου να ανοίξει ο δρόμος να βελτιωθεί ο εκλογικός νόμος και να θεσπιστούν πρόνοιες, ώστε να μπορούμε 
μελλοντικά με συγκεκριμένο τρόπο να πληρούται η αποποιηθείσα ή μη καταληφθείσα βουλευτική έδρα.   

 Η εισήγηση είναι απλή:  Ζητούμε να γίνει αλλαγή του συντάγματος, η οποία θα επιτρέψει στη συνέχεια 
να γίνει αλλαγή του εκλογικού νόμου, έτσι ώστε όπως σήμερα προβλέπει το σύνταγμα και ο εκλογικός νόμος να 
αποκαθίσταται μία έδρα η οποία κενώνεται κατά τον ίδιο τρόπο να αποκαθίσταται και μία έδρα η οποία για τον 
έναν ή τον άλλο λόγο χαρακτηρίζεται αποποιηθείσα ή μη καταληφθείσα.   

 Πρώτα από όλα, θέλω να εκφράσω την ικανοποίησή μου, γιατί η πρότασή μας συγκεντρώνει ευρεία 
αποδοχή και υποστήριξη, η οποία πηγάζει μέσα από την ωριμότητα όλου αυτού του καιρού και την ανάγκη 
βέβαια να πληρωθεί το θεσμικό κενό το οποίο προέκυψε με ενίσχυση και βελτίωση του συντάγματος και του 
εκλογικού νόμου.  Θέλω όμως, γιατί το νιώθω έντονα, να εκφράσω και την απογοήτευσή μου, διότι την ώρα που 
τα κοινοβουλευτικά κόμματα επέδειξαν μία ωριμότητα να αφήσουν πίσω τις διαφορές που τους χώριζαν στο 
συγκεκριμένο θεσμικό ζήτημα τότε άνοιξε μία τεράστια συζήτηση περί διαπλοκής, δοσοληψίας, συναλλαγής, για 
αλισβερίσια ή νταραβέρια.  Έγινε πολύ μεγάλη δυσφήμηση και επικεντρωμένη σε άτομα, που νομίζω ήταν άδικο, 
το ελάχιστο που θα μπορούσα να πω.  Και βέβαια, αν την ώρα που υπάρχει διακομματική βούληση επίλυσης 
θεσμικών ζητημάτων κάποιοι επιλέγουν τις ιαχές του λαϊκισμού και ανοίγουν την όρεξη σ՚ αυτούς τους στρατούς 
των κοινωνικών δικτύων, νομίζω το μόνο που ζημιώνεται είναι η ίδια η Βουλή των Αντιπροσώπων και βέβαια η 
ίδια η αξιοπιστία των βουλευτών.  Αυτό έτσι ένιωθα έντονα να το πω προς γνώση και συμμόρφωση, για να 
ωριμάσουμε επιτέλους στο πώς χειριζόμαστε ορισμένα ζητήματα.  

 Θέλω να καλέσω, γιατί είναι κρίσιμο το ζήτημα, τους συναδέλφους μου να ψηφίσουν την πρότασή μας, 
διότι, αν δεν υπάρξει αυτή την ώρα η απαραίτητη πλειοψηφία, δε θα κάμουμε αυτό το βήμα μπροστά, που 



89 

χρειάζεται να γίνει σήμερα, για να αποδείξουμε δύο ζητήματα, δύο πράγματα, δύο παραδοχές, αν θέλετε, ότι 
αντιλαμβανόμαστε και ενεργούμε και νομίζω εδώ που φτάσαμε μπορούμε να το κάμουμε.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Γιωργάλλα.  Έχετε τοποθέτηση για την τροπολογία;   

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Παράλειψή μου, κύριε Πρόεδρε.   

 Θα δεχτούμε -και νομίζω ότι εκφράζω και τους υπόλοιπους εισηγητές της πρότασης- την πρώτη 
τροπολογία του Δημοκρατικού Συναγερμού.  Θεωρούμε ότι ενδεχομένως να υπάρχει μία αλήθεια στην 
τεκμηρίωση που παρουσιάζουν.  Δε θα δεχθούμε όμως τη δεύτερη, διότι θεωρούμε ότι η απλή εισαγωγή των 
δύο ορισμών έτσι όπως μπαίνει με τη δική μας πρόταση είναι κάτι πολύ πιο απλό, παρά να δημιουργηθεί στο 
σύνταγμα μία άλλη παράγραφος εκτεταμένη, η οποία ουσιαστικά εξυπηρετεί… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Για τις τροπολογίες, κύριε Πρόεδρε, ή για την πρόταση; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Για όλα.  Όσα θέλεις! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Σε ό,τι αφορά τις τροπολογίες, κύριε Πρόεδρε, έχει αναλυθεί από τον εισηγητή εκ μέρους του 
Δημοκρατικού Συναγερμού ότι ο λόγος που μπαίνουν αυτές οι τροπολογίες είναι για να δημιουργηθεί το 
ιδεολογικό και νομικό υπόβαθρο, προκειμένου να κατατεθεί στη συνέχεια πρόταση νόμου η οποία να λέει εν 
ολίγοις και με απλό τρόπο ότι σε περίπτωση μη καταληφθείσας έδρας θα πρέπει να προκηρύσσονται εκλογές.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι κατατεθειμένες δύο προτάσεις. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Ναι.  Αυτή είναι η πρόθεση του Δημοκρατικού Συναγερμού, η οποία εντίμως και ξεκάθαρα αναφέρει ότι 
βάζουμε αυτές τις τροπολογίες στην πρόταση για το σύνταγμα, γιατί έχουμε σκοπό να βάλουμε πρόταση νόμου 
στη συνέχεια.  Εμείς, επειδή διαφωνούμε επί της αρχής σε ό,τι αφορά την πρόταση νόμου, χωρίς να υπάρχει 
οποιοδήποτε εξαιρετικά αρνητικό στοιχείο στις τροπολογίες του Δημοκρατικού Συναγερμού, δε θα 
υποστηρίξουμε τις τροπολογίες του Δημοκρατικού Συναγερμού, όπως δε θα υποστηρίξουμε και την πρόταση 
νόμου του Δημοκρατικού Συναγερμού να γίνονται εκλογές σε περίπτωση μη καταληφθείσας έδρας. 

 Τώρα, όσον αφορά την τροποποίηση του συντάγματος, θυμάστε πάρα πολύ καλά ότι υποστηρίξαμε την 
προσπάθεια που έγινε από κάποια κόμματα.  Στη δεύτερη μάλιστα περίπτωση είμαστε και συνεισηγητές στο να 
διευθετείται με τον αναλογικό τρόπο αυτό που καθορίζει το σύστημα, η φιλοσοφία της απλής αναλογικής, η 
υπόθεση της πεντηκοστής έκτης έδρας, που βρέθηκε να είναι μη καταληφθείσα.  Θα είμαστε συνεπείς σε αυτό 
που υποστηρίζουμε, θα ψηφίσουμε την τροποποίηση του συντάγματος, ιδιαίτερα τώρα που έχει ξεκαθαριστεί ότι 
δεν υπάρχει στο τοπίο -μετά την απόσυρση της πρότασης νόμου του κ. Γιωργάλλα- το ενδεχόμενο να 
λειτουργήσει μία συνεννόηση -προσπαθώ να βρω τις κατάλληλες λέξεις που να μη θίγουν κανέναν, αν και δεν 
είναι και πολύ εύκολο- η οποία προνοούσε αλλαγή του συντάγματος και ψήφιση της πρότασης νόμου που αφορά 
την κατανομή των εδρών με βάση τη λογική ότι οι έδρες ανήκουν στο κόμμα και δεν ανήκουν και στον βουλευτή. 

 Συνεπώς, εμείς, κύριε Πρόεδρε, θα ψηφίσουμε την τροποποίηση του συντάγματος.  Δίνει το δικαίωμα 
στη Βουλή να καθορίζει ακόμα μία λεπτομέρεια -πολύ σημαντική απέδειξε η ιστορία- που έχει να κάμει με τη μη 
καταληφθείσα έδρα.  Δε θα ψηφίσουμε την τροπολογία του Δημοκρατικού Συναγερμού, όπως και δε θα 
ψηφίσουμε στη συνέχεια την πρόταση νόμου του Δημοκρατικού Συναγερμού για διεξαγωγή εκλογών στην 
περίπτωση μη καταληφθείσας έδρας. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Δαμιανού. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε,  

 Όταν συζητούμε τροποποίηση του συντάγματος, ασφαλώς πρέπει να γνωρίζουν και οι συμπολίτες μας 
ότι επέρχονται τροποποιήσεις σε εξαιρετικές περιπτώσεις και απαιτείται και ειδική πλειοψηφία.  Επομένως, για 
να εξασφαλιστεί αυτή η πλειοψηφία, χρειάζεται προσπάθεια για συναίνεση και συγκατάβαση.  Και ως 
κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, από την πρώτη στιγμή που προέκυψε αυτό το 
ζήτημα πρώτιστο μέλημά μας ήταν αυτό το πρόβλημα, το οποίο κληροδοτήθηκε στο κοινοβούλιο με πράξεις ή 
παραλείψεις εκτός κοινοβουλίου, να επιλυθεί, διότι δεν περιποιεί τιμή σε κανέναν η μία από τις τρεις εξουσίες να 
λειτουργεί με ελλιπή σύνθεση.  Καταβάλαμε κάθε προσπάθεια συλλογικά, για να λύσουμε αυτό το πρόβλημα. 

 Είμαστε σήμερα σε μια θετική στιγμή για το κοινοβούλιο, όπου φαίνεται ότι υπάρχει μια συναντίληψη, 
ότι είναι αναγκαίο να τροποποιήσουμε το σύνταγμα.  Γι՚ αυτό εμείς, έχοντας ακούσει την επιχειρηματολογία -και 
αναφέρομαι στις τροπολογίες τώρα του Δημοκρατικού Συναγερμού- που αναπτύχθηκε, θεωρούμε ότι όντως είναι 
αχρείαστο στο προοίμιο σήμερα να καθορίσουμε τον τρόπο ψήφισης νομοθεσίας, πόσω μάλλον που η πορεία 
των πραγμάτων όπως έχει δρομολογηθεί θα κριθεί τις επόμενες μέρες και στην επιτροπή Εσωτερικών της 
Βουλής.  Άρα, θα κάμουμε αποδεκτή την πρώτη τροπολογία για απάλειψη της τρίτης παραγράφου του προοιμίου 
και δε θα δεχτούμε τη δεύτερη.   

 Σε ό,τι αφορά τώρα την ουσία, είναι ξεκάθαρη η πολιτική μας θέση.  Από την πρώτη στιγμή είχαμε 
τοποθετηθεί σε αυτό το ζήτημα.  Θα υπερψηφίσουμε την τροποποίηση του συντάγματος όπως έχει κατατεθεί 
από τα τρία κόμματα.  Και θέλω να πω επίσης και το εξής:  Θα ήταν παράλειψη σε όλη αυτή την περίοδο που 
γίνεται προσπάθεια επανειλημμένα να βρεθεί μια λύση να μην πούμε ένα μεγάλο ευχαριστώ στους λειτουργούς 
του κοινοβουλίου, που άοκνα προσπάθησαν -ερήμην, πρέπει να πω, για μεγάλο χρονικό διάστημα της 
εκτελεστικής εξουσίας- να μας βοηθήσουν, για να επιλύσουμε αυτό το πρόβλημα.   

 Και το τελευταίο, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι επιτέλους πρέπει οι προτάσεις που έχουμε καταθέσει και στον 
δημόσιο διάλογο προς τις άλλες εξουσίες να εισακουστούν.  Όταν μιλούμε για τροποποίηση του συντάγματος, 
σε προηγμένα κράτη υπάρχουν μόνιμες συντακτικές επιτροπές από διάφορες εξουσίες με την αρωγή και 
επιστημόνων ειδικών -γιατί οι βουλευτές δεν είμαστε ειδικοί επί παντός επιστητού- για να γίνονται με φειδώ μεν, 
αλλά με τρόπο σωστό οι συνταγματικές τροποποιήσεις.  Ελπίζουμε κάποια στιγμή αυτός μας ο προβληματισμός 
να εισακουστεί, ιδιαίτερα από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Ερωτοκρίτου έχει τον λόγο. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Την πρόταση για συνταγματική τροποποίηση που έχουν οι συνάδελφοι ενώπιόν τους σήμερα και την 
οποία το Δημοκρατικό Κόμμα συνυπογράφει, τη συνυπογράφει, επειδή ήταν και εξακολουθεί να είναι η απόλυτή 
μας πεποίθηση ότι το πρώτο πράγμα που οφείλουμε να διαφυλάξουμε είναι τη λαϊκή κυριαρχία.  Και το 
Δημοκρατικό Κόμμα σέβεται απόλυτα -όπως είμαι σίγουρη και οι υπόλοιπες πολιτικές δυνάμεις- την έκφραση 
της βούλησης του κόσμου όπως αυτή έγινε στις βουλευτικές εκλογές του 2016 και δηλώσαμε από την πρώτη 
στιγμή ότι αναγνωρίζουμε, αποδεχόμαστε και θεωρούμε ότι έχουμε και υποχρέωση να εφαρμόσουμε τη λαϊκή 
βούληση και λαϊκή κυριαρχία όπως αυτή εκφράστηκε.  Πλην όμως, προκύπτει ότι εν τη σοφία του το Ανώτατο 
Δικαστήριο με τις πρόσφατές του αποφάσεις έχει εντοπίσει ένα συνταγματικό κενό, το οποίο δημιουργήθηκε από 
τη μη κατάληψη της έδρας από την κ. Θεοχάρους και κατ՚ επέκταση μετά έκρινε αντισυνταγματική την κατάληψη 
από τον κ. Παπαδόπουλο.  Η πρόταση νόμου του Δημοκρατικού Κόμματος και των άλλων κομμάτων ακριβώς 
αυτό το συνταγματικό κενό έρχεται να συμπληρώσει και σε αυτό το σημείο, κύριε Πρόεδρε, θεωρώ ότι δεν πρέπει 
να είναι χωρίς σημασία το γεγονός ότι ο Γενικός Εισαγγελέας κατά τη διάρκεια της συζήτησης αυτής της 
πρότασης στην ανάλογη επιτροπή εξέφρασε τη σύμφωνή του γνώμη. 

 Τώρα, όσον αφορά τις προτεινόμενες τροπολογίες από την πλευρά του Δημοκρατικού Συναγερμού, ως 
Δημοκρατικό Κόμμα, αν και θεωρούμε ότι ίσως να είναι εκ του περισσού, θα συμφωνήσουμε με την πρώτη 
εισήγηση από την πλευρά του Δημοκρατικού Συναγερμού για την απάλειψη του προοιμίου -ούτως ή άλλως τα 
θέματα του εκλογικού νόμου καθορίζονται στον σχετικό νόμο- δε θα υπερψηφίσουμε όμως τη δεύτερη 
τροποποίηση όπως αυτή έχει εισηγηθεί από τον Δημοκρατικό Συναγερμό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

 Θα δώσω τον λόγο στον κ. Δημητρίου μόνο για ένα λεπτό, επειδή είναι δεύτερος ομιλητής, και το 
δικαιολογώ με το γεγονός ότι ο κ. Γεωργίου είναι και πρόεδρος της επιτροπής Νομικών. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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 Όντως, με την πρόταση νόμου που κατατίθεται σήμερα καλούμαστε να επιλύσουμε ένα πολιτειακό 
ζήτημα που έχει προκύψει και που εκκρεμεί εδώ και σχεδόν τρία χρόνια.  Και ήταν μια αναγκαιότητα, γι՚ αυτό θα 
υπερψηφίσουμε την τροπολογία, όπως και την πρώτη τροπολογία του Δημοκρατικού Συναγερμού.   

 Θέλω να επισημάνω όμως ότι υπάρχουν κάποια ζητήματα που ως κοινοβούλιο θα πρέπει κάποια στιγμή 
στα σοβαρά να τα συζητήσουμε και στα σοβαρά να τα λύσουμε και άπτονται του συγκεκριμένου σημερινού 
ζητήματος.  Και δράττομαι της ευκαιρίας της αναφοράς που έκαμε ο κ. Δαμιανού για την αναγκαιότητα να υπάρχει 
μια συντακτική επιτροπή με εμπειρογνώμονες που να μελετούν και να συμβάλλουν, να συνδράμουν με τις 
γνώσεις τους το κοινοβούλιο, έτσι ώστε να επιλύουμε σφαιρικά κάποια ζητήματα.  

 Ερχόμαστε στην ουσία σήμερα να καλύψουμε ένα κενό που υπάρχει στο σύνταγμα, αλλά ταυτόχρονα 
υπάρχει η εξής αντίφαση:  Σωστά λέμε ότι είναι Βουλή των Αντιπροσώπων του λαού και όχι Βουλή των κομμάτων 
και ότι έχουν μια αυτονομία -σε όλα τα συντάγματα τα δημοκρατικά, πρέπει να πω- οι βουλευτές εντός του 
κοινοβουλίου.  Ταυτόχρονα, να θυμίσω όμως ότι έχουμε ψηφίσει νόμο ο οποίος λέει ότι, όταν κενωθεί μια έδρα 
-και σήμερα λέμε, όταν την αποποιηθεί αυτός που εκλέγηκε- πάει στον επόμενο επιλαχόντα του κόμματος.  Άρα, 
η έδρα ανήκει στο κόμμα.   

 Θέλω να υπενθυμίσω ακόμα ότι υπάρχει μια απόφαση του Ανωτάτου Δικαστηρίου στην περίπτωση του 
φίλου του Κυριάκου του Τυρίμου, στον οποίο δεν απονεμήθηκε η έδρα, διότι, όταν ως επιλαχών κλήθηκε να 
αναλάβει ή έπρεπε να κληθεί να αναλάβει την έδρα, δεν ήταν πλέον μέλος του κόμματος στο ψηφοδέλτιο του 
οποίου είχε κατέλθει ως βουλευτής.  Αυτές τις αντιφάσεις λέω ότι κάποια στιγμή θα πρέπει μέσα από μια 
συντακτική επιτροπή να τις επιλύσουμε με τρόπο που να μας νομιμοποιεί και στις πράξεις μας, αλλά και στα 
μάτια της κοινής γνώμης, ότι δε συναλλασσόμαστε κάθε φορά σ՚ αυτό το κοινοβούλιο είτε για να εξυπηρετήσουμε 
μικροκομματικά συμφέροντα είτε άλλους σκοπούς.  Νομίζω ότι είναι κάτι που ίσως εσείς να πάρετε την 
πρωτοβουλία, κύριε Πρόεδρε, να το ρυθμίσουμε όσο γίνεται πιο νωρίς. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Πρόεδρε, εμείς θα στηρίξουμε την τροποποίηση του συντάγματος, θεωρώντας ότι με αυτόν τον τρόπο 
επιλύουμε αρκετά προβλήματα που παρουσιάστηκαν στις τελευταίες εκλογές.  Επίσης, θεωρούμε πως η λαϊκή 
βούληση, όπως αυτή εκφράζεται μέσα από τις εκλογικές διαδικασίες και τα ποσοστά τα οποία λαμβάνουν όλα 
τα πολιτικά κόμματα, θα πρέπει να είναι ο δείκτης για την εκλογή των μελών του κοινοβουλίου.  Για εμάς δε 
νοείται να υπάρχουν νομοθετικά κενά ή παράθυρα σε κάποιες νομοθεσίες, τα οποία να εκμεταλλεύονται άλλα 
κόμματα, με στόχο να προσπαθήσουν να αμφισβητήσουν σε οποιαδήποτε περίπτωση τις έδρες που έχει 
καταλάβει ένα κόμμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Τελευταίος ο κ. Δημητρίου, όσο σύντομα γίνεται. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Πολύ σύντομα. 

 Απλώς, να πω ότι ο Δημοκρατικός Συναγερμός έχει την ίδια θέση από την αρχή αυτής της ιστορίας.  Και 
σίγουρα η πρόθεση να καλυφθεί το συνταγματικό κενό είναι δεδομένη, από την άλλη όμως -και εδώ είναι και η 
λογική της τροπολογίας του συναδέλφου  Γεώργιου Γεωργίου-  δεν μπορούμε να δεχτούμε ή να υπονοήσουμε 
ότι θα λύνεται το πρόβλημα της μη καταληφθείσας έδρας με τον ίδιο τρόπο που λύνεται το πρόβλημα της 
κενωθείσας έδρας.  Είναι εντελώς διαφορετική η λογική και γι’ αυτό τον λόγο έχουν γίνει και οι δύο τροπολογίες.  
Δεχόμαστε την πρώτη και πολύ ορθά -και ευχαριστούμε για την αποδοχή- αλλά και η δεύτερη τροπολογία, που 
διαχωρίζει τη μη καταληφθείσα, την αποποιηθείσα, από την κενωθείσα έδρα, έχει και αυτή τη λογική της και στο 
δικό μας το μυαλό δεν μπορούμε να δεχθούμε ότι η αποποιηθείσα έδρα θα μπορεί να λειτουργεί με τον ίδιο 
τρόπο με την κενωθείσα.  Είναι καταπάτηση της λαϊκής κυριαρχίας η αποποιηθείσα έδρα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ευχαριστώ. 

 Λοιπόν, να διαβαστεί η πρώτη τροπολογία, που αφορά το προοίμιο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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Προτεινόμενη τροπολογία του κ. Γεώργιου Γεωργίου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού για την πρόταση νόμου  «Ο περί της Εικοστής Τέταρτης Τροποποίησης 

του Συντάγματος Νόμος του 2019» 
Α. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της πιο πάνω πρότασης νόμου ως ακολούθως: 

 Με τη διαγραφή της τρίτης παραγράφου από το προοίμιο αυτής.  

 Σημειώσεις: 

1.  Διαγραφή της τρίτης παραγράφου του προοιμίου, η οποία προδιαγράφει τον τρόπο πλήρωσης 
αποποιηθείσας ή μη καταληφθείσας έδρας, ο οποίος θα υιοθετηθεί από τον σχετικό νόμο που θα 
θεσπιστεί δυνάμει της προτεινόμενης τροποποίησης του συντάγματος. 

2. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, όταν θα είναι έτοιμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε παρόντες, κύριε Πρόεδρε, σαράντα μία ψήφοι υπέρ και τέσσερις εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ και τέσσερις εναντίον, η τροπολογία του Δημοκρατικού Συναγερμού 
εγκρίνεται και έτσι απαλείφεται η παράγραφος στο προοίμιο, όπως έχουμε συζητήσει. 

 Διαβάστε τη δεύτερη τροπολογία του Δημοκρατικού Συναγερμού, που αφορά τώρα την ουσία της αλλαγής 
του συντάγματος. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γεωργίου έχει τον λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρά το γεγονός ότι στην προτεινόμενη τροπολογία μας θα επιθυμούσαμε όπως 
συμπεριλαμβάνεται και η παράγραφος 2 αναφορικά με την τροποποίηση του άρθρου 66 του συντάγματος, ούτως 
ώστε να παραμείνει μόνο η περίπτωση αποποιηθείσας ή μη καταληφθείσας βουλευτικής έδρας και να πληρείται 
καθ’ ον τρόπον νόμος ήθελε ορίσει, παρά το γεγονός ότι αυτή είναι η πάγια θέση μας, κύριε Πρόεδρε, 
αντιλαμβανόμενος και το θετικό κλίμα το οποίο έχει επικρατήσει αναφορικά με την τρίτη παράγραφο που αφορά 
το προοίμιο της σχετικής πρότασης νόμου και παρά τις επιφυλάξεις, κύριε Πρόεδρε, τις οποίες θα επαναλάβω 
για ακόμη μία φορά όσον αφορά τη συνταγματικότητα της προτεινόμενης τροπολογίας της πρότασης νόμου, 
εμείς θα αποσύρουμε τη δεύτερη διάταξη.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Άρα, αποσύρεται η δεύτερη τροπολογία του Δημοκρατικού Συναγερμού.   

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 66 του Συντάγματος.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 71 του Συντάγματος.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε για τα άρθρα, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα έξι ψήφοι υπέρ.  Ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ομόφωνα ψηφίζονται τα άρθρα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Δωδέκατης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 
2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε για το σύνολο, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα πέντε ψήφοι υπέρ και ένα άτομο δεν έχει ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Αβέρωφ, που φεύγει τώρα.   

 Ψήφισε και μετά να φύγεις. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ψήφισα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μπορεί να είμαι εγώ τότε, να το κανονίσετε. 

(Κτυπά τη σφύρα) 

 Ομόφωνα ψηφίζεται η τροποποίηση του συντάγματος. 

 Πάμε τώρα στα υπ’ αριθμόν 4 και 5 θέματα.  Είναι εξ αναβολής, έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται 
«Ο περί Διενέργειας Εράνων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2017», πρόταση νόμου των κ. Σκεύης Κούτρα 
Κουκουμά, Ευανθίας Σάββα και Ειρήνης  Χαραλαμπίδου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, και «Ο περί Διενέργειας Εράνων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2017», πρόταση 
νόμου των κ. Γιώργου Περδίκη, προέδρου του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, Γιώργου Λιλλήκα, 
προέδρου της Συμμαχίας Πολιτών, και της κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά- Νέες Δυνάμεις.   

 Για τις δύο προτάσεις νόμου έχει ετοιμαστεί ενιαίο κείμενο και παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον 
σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πήγατε στο υπ’ αριθμόν 4 θέμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ) 

 Το υπ’ αριθμόν 2 και το υπ’ αριθμόν 3; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Απολογούμαι.  Ένα λάθος, να το διορθώσουμε.   

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα, που είναι σχέδιο απόφασης της Βουλής των Αντιπροσώπων για την τροποποίηση 
του Κανονισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δημοκρατίας, αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Οι περί Σχολής Κωφών - Θέση Διευθυντή 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019». Για το θέμα έχει κυκλοφορήσει έκθεση. 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριε Δημητρίου. 

 Θέλετε να το αναβάλετε, έννεν; 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 
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 Ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καταλάβατε ότι, όταν κάνω λάθος, βρίσκετε τρόπο να μην είναι λάθος. 

 Σας ευχαριστώ! 

(Γέλια) 

 Άρα, ισχύουν τα όσα διάβασα για τα υπ’ αριθμόν 4 και 5 θέματα.   

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Μάλιστα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Αναβολή για πoιο θέμα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Για το υπ’ αριθμόν 3. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Πρέπει να μας πείτε και για ποιο λόγο θέλετε την αναβολή του υπ’ αριθμόν 3. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Αν μου επέτρεπε ο Πρόεδρος, θα το έλεγα, αλλά… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Νομίζω, κύριε Πρόεδρε, ο εισηγητής της πρότασης νόμου, η οποία ταλαιπωρείται… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν είναι πρόταση νόμου, είναι κανονισμός. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Είναι για τους κανονισμούς που μιλούμε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Σχέδιο υπηρεσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άρα, πάλι εν έσιει λάθος το πράμα.  Κάτσε κάτω, κύριε Περδίκη. 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Πάλι είσαι σωστός! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πάλε είμαι σωστός, κύριε Δίπλαρε, εξήγα το! 

(Γέλια) 

 Λοιπόν, συνεχίστε, κυρία Δημητρίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Με τα υπ’ αριθμόν 4 και 5 θέματα… 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρία Δημητρίου, ένα λεπτό.  Να μας πει το…  Μία αναβολή ζήτησε και για κανονισμούς, σχέδια 
υπηρεσίας. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Ο λόγος που ζητούμε την αναβολή είναι γιατί στη συνεδρία της επιτροπής Νομικών δεν έγινε τοποθέτηση 
και έχουμε κάτι διευκρινιστικό να ρωτήσουμε στην επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, συνεχίστε, κυρία Δημητρίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Με τα υπ’ αριθμόν 4 και 5 θέματα σκοπείται η τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας για τη διενέργεια 
εράνων, ώστε να ρυθμιστούν ζητήματα που αφορούν τη διεξαγωγή εράνων στον περίβολο των ναών σε 
περιπτώσεις κηδείας. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και Ίσων Ευκαιριών μεταξύ 
Ανδρών και Γυναικών για τις προτάσεις νόμου «Ο περί Διενέργειας Εράνων (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2017» και «Ο περί Διενέργειας Εράνων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2017» 
Παρόντες: 

 Στέλλα Κυριακίδου, πρόεδρος Ελένη Μαύρου 

 Μαριέλλα Αριστείδου  Ειρήνη Χαραλαμπίδου 

 Αννίτα Δημητρίου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και Ίσων Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και 
Γυναικών μελέτησε τις πιο πάνω προτάσεις νόμου, που κατατέθηκαν η πρώτη από τις κ. Σκεύη Κούτρα 
Κουκουμά, Ευανθία Σάββα και Ειρήνη Χαραλαμπίδου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες Δυνάμεις και η δεύτερη από τους κ. Γιώργο Περδίκη, πρόεδρο Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, 
και Γιώργο Λιλλήκα, πρόεδρο Συμμαχίας Πολιτών, η οποία σε μεταγενέστερο στάδιο υιοθετήθηκε και από την κ. 
Σκεύη Κούτρα Κουκουμά εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, σε μεγάλο 
αριθμό συνεδριάσεών της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ Ιουνίου του 2017 μέχρι και τις 2 
Σεπτεμβρίου 2019.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
ο Επίτροπος Εθελοντισμού και Μη Κυβερνητικών Οργανώσεων, εκπρόσωποι της Εκκλησίας της Κύπρου, του 
Υπουργείου Εσωτερικών, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, του Παγκύπριου Συντονιστικού Συμβουλίου 
Εθελοντισμού (ΠΣΣΕ), του Αντικαρκινικού Συνδέσμου Κύπρου, του Παγκύπριου Συνδέσμου Καρκινοπαθών και 
Φίλων (ΠΑΣΥΚΑΦ), του Συνδέσμου Καρκινοπαθών και Συγγενών «Ελπίζω, Αγωνίζομαι-Ζω (ΕΛΑ-ΖΩ)», του 
Κυπριακού Φόρουμ Καρκίνου του Μαστού (Europa Donna Κύπρου), του Παγκύπριου Αντιλευχαιμικού 
Συνδέσμου «Ζωή», καθώς και του Παγκύπριου Συνδέσμου για Παιδιά με Καρκίνο και Συναφείς Παθήσεις «Ένα 
Όνειρο Μια Ευχή».  Ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Γονέων και Φίλων Παιδιών με Ογκολογικές και Αιματολογικές 
Παθήσεις ΕΛΠΙΔΑ, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες. 

 Σκοπός της πρώτης πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του βασικού νόμου για τη διενέργεια εράνων, 
με στόχο τη ρύθμιση ζητημάτων που προκύπτουν από τη διεξαγωγή εράνων στον περίβολο των ναών σε 
περιπτώσεις κηδειών.  Σύμφωνα με τους εισηγητές της πρότασης νόμου, με την εφαρμογή του βασικού νόμου 
έχουν ανακύψει προβλήματα, τα οποία πολλές φορές ταλαιπωρούν τους οικείους του αποθανόντος, ακόμα και 
κατά τη διάρκεια της τελετής.  Ως εκ τούτου, κρίνεται ορθό να υπάρξει αποσαφήνιση των διατάξεων του 
υφιστάμενου νόμου, για να τυγχάνει ομοιόμορφης και ενιαίας εφαρμογής.  Ειδικότερα, σκοπός της προτεινόμενης 
τροποποίησης είναι η αναγνώριση του αποκλειστικού δικαιώματος των οικείων του αποθανόντος να επιλέγουν 
τον αποδέκτη των εισφορών από την κηδεία διαβιβάζοντας γραπτώς την επιθυμία τους αυτή στην αρμόδια 
εκκλησιαστική επιτροπή.  

 Σκοπός της δεύτερης πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας για τη διενέργεια 
εράνων, ώστε οι οικείοι του αποθανόντος να μπορούν να υποβάλουν γραπτώς την επιθυμία τους στην αρμόδια 
εκκλησιαστική επιτροπή στις περιπτώσεις είσπραξης εισφορών στον περίβολο των εκκλησιών καθορίζοντας τον 
αποδέκτη των εισφορών, σύμφωνα με το Παράρτημα ΙΙΙ, και η αρμόδια εκκλησιαστική επιτροπή να υποχρεούται 
να υλοποιήσει την επιθυμία των συγγενών του αποθανόντος, χωρίς οποιεσδήποτε επεμβάσεις όσον αφορά την 
παραχώρηση των εισφορών.  

 Σύμφωνα με τους εισηγητές των δύο υπό αναφορά προτάσεων νόμου, η τροποποίηση του βασικού νόμου 
κρίνεται αναγκαία, αφού παρουσιάστηκαν περιπτώσεις σύγκρουσης μεταξύ μη κυβερνητικών οργανώσεων και 
εκκλησιαστικών επιτροπών, ακόμα και μεταξύ των συγγενών των αποθανόντων όσον αφορά τη διεκπεραίωση 
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εράνων και κυρίως των εισφορών σε κηδείες και ειδικότερα για την καταβολή των εισφορών τους σε μη 
κυβερνητικούς οργανισμούς. 

 Σύμφωνα με τους εισηγητές των προτάσεων νόμου, κρίθηκε αναγκαία η κατάθεση προτάσεων νόμου 
κατόπιν παραπόνων που δέχθηκαν από οργανωμένα σύνολα και ιδιώτες.  

 Κατά τη διάρκεια των συνεδριάσεων της επιτροπής ο Επίτροπος Εθελοντισμού και Μη Κυβερνητικών 
Οργανώσεων δήλωσε ότι επιβάλλεται η ρύθμιση των θεμάτων των εισφορών σε κηδείες, διότι παρουσιάζονται 
πολλά προβλήματα και γι’ αυτό η εκκλησία έχει υποχρέωση να υλοποιεί την επιθυμία των οικείων του 
αποθανόντος. 

 Περαιτέρω, ο εκπρόσωπος του ΠΣΣΕ δήλωσε ότι θα πρέπει να ζητείται η σύμφωνη γνώμη της Εκκλησίας, 
όμως αυτή πρέπει να σέβεται την επιθυμία των οικείων του αποθανόντος, διότι παρουσιάζεται το φαινόμενο 
εκκλησιαστικές επιτροπές να κατακρατούν το 40% των εισφορών και για το φαινόμενο αυτό το ΠΣΣΕ έγινε δέκτης 
πολλών παραπόνων από μη κυβερνητικές οργανώσεις. 

 Ο εκπρόσωπος της Εκκλησίας της Κύπρου ανέφερε ότι τα προβλήματα που παρουσιάστηκαν είναι 
μεμονωμένα και ότι η Ιερά Σύνοδος της Εκκλησίας της Κύπρου δεσμεύεται να επιλύσει όλα τα θέματα προς 
όφελος των πολιτών.  Ο ίδιος τόνισε ότι η Εκκλησία συμφωνεί στο να επιτρέπει την είσπραξη εισφορών σε 
κηδείες και την καταβολή τους σύμφωνα με την επιθυμία των οικείων του αποθανόντος, μόνο αν οι αποδέκτες 
των εισφορών αυτών δεν προσβάλλουν τις αξίες, τις αρχές, το δόγμα και το καταστατικό της Εκκλησίας της 
Κύπρου.  Ο ίδιος εκπρόσωπος μετέφερε την επιθυμία της Ιεράς Συνόδου της Εκκλησίας της Κύπρου να μην 
τροποποιηθεί η σχετική νομοθεσία, αφού η Εκκλησία έχει το δικαίωμα να ρυθμίζει τα του οίκου της. 

 Σε συμπλήρωση των πιο πάνω ο ίδιος εκπρόσωπος σε σχετική επιστολή, ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 
2019, ανέφερε ότι η Εκκλησία της Κύπρου δε φέρει ένσταση να ενσωματωθούν στον βασικό νόμο έντυπα που 
θα καθορίζουν τη διαδικασία την οποία η Εκκλησία θα ακολουθεί για την είσπραξη των εισφορών και κατέθεσε 
στην επιτροπή δύο έντυπα τα οποία πρέπει να συμπεριληφθούν στον βασικό νόμο.  Το πρώτο έντυπο αφορά 
τη διαδικασία σύμφωνα με την οποία η είσπραξη των εισφορών θα γίνεται από την εκκλησιαστική επιτροπή και 
τα εισπραχθέντα θα δίδονται στους οργανισμούς σύμφωνα με την επιθυμία των οικείων του αποθανόντος και το 
δεύτερο έντυπο αφορά τη διαδικασία σύμφωνα με την οποία η είσπραξη των εισφορών θα γίνεται σε ξεχωριστά 
σημεία από τους διάφορους οργανισμούς.  Σημειώνεται ότι η εκκλησιαστική επιτροπή ή οποιοδήποτε 
φιλανθρωπικό ίδρυμα της οικείας εκκλησιαστικής ενορίας έχει το δικαίωμα να τοποθετεί το δικό της σημείο 
είσπραξης εισφορών.  Σημειώνεται ότι η Εκκλησία της Κύπρου υιοθέτησε δύο διαδικασίες για την είσπραξη 
εισφορών στις κηδείες και κάθε Μητρόπολη μπορεί να διαλέγει ποια από τις δύο θα εφαρμόζει. 

 Τέλος, ο πιο πάνω εκπρόσωπος, σχολιάζοντας τον ισχυρισμό πως οι εκκλησιαστικές επιτροπές 
κατακρατούν το 40% των εισφορών από τις κηδείες, ανέφερε ότι οι εκκλησιαστικές επιτροπές δε χρεώνουν τους 
οικείους των αποθανόντων για τις τελετές. 

 Εν συνεχεία η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας ανέφερε ότι οι τροποποιήσεις που 
μπορούν να γίνουν στη βασική νομοθεσία πρέπει να είναι τέτοιες, που να μην προσβάλλουν το αυτοκέφαλο της 
Εκκλησίας της Κύπρου και τόνισε μάλιστα ότι πρέπει να είναι γνωστό σε αυτούς που εισφέρουν σε μια κηδεία 
ποιος θα είναι ο αποδέκτης των εισφορών. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης των δύο προτάσεων νόμου το Υπουργείο Εσωτερικών απέστειλε 
προς την επιτροπή επιστολή, ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2019, στην οποία αναφέρει ότι το Υπουργείο 
Εσωτερικών δε θεωρεί ότι χρήζει τροποποίησης ο βασικός νόμος, διότι η διαχείριση, διοίκηση και εύρυθμη 
λειτουργία των ενοριακών ναών εμπίπτει στις αρμοδιότητες των οικείων εκκλησιαστικών επιτροπών βάσει του 
Καταστατικού της Εκκλησίας της Κύπρου.  Περαιτέρω, το Υπουργείο Εσωτερικών υπογραμμίζει ότι η εκ των 
προτέρων εξασφάλιση της γραπτής σύμφωνης γνώμης των αρμόδιων εκκλησιαστικών επιτροπών για είσπραξη 
εισφορών στον περίβολο των ναών στις περιπτώσεις κηδειών κρίνεται απαραίτητη και θεωρεί ότι πρέπει να 
εξασφαλιστεί η σύμφωνη γνώμη της Εκκλησίας της Κύπρου για τις προτεινόμενες τροποποιήσεις και σε μια 
τέτοια περίπτωση το υπουργείο δεν έχει καταρχήν ένσταση, νοουμένου ότι θα υπάρχει πλήρης συμμόρφωση 
προς τις διατάξεις του σχετικού νόμου. 

 Οι υπόλοιποι προσκεκλημένοι υιοθετούν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των δύο υπό αναφορά 
προτάσεων νόμου.  

 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης των δύο προτάσεων νόμου οι εισηγητές τους, αφού έλαβαν υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, κατέθεσαν στην επιτροπή νέο ενιαίο κείμενο πρότασης νόμου, που ρυθμίζει 
ζητήματα που προκύπτουν από την εφαρμογή της βασικής νομοθεσίας που αφορά τη διεξαγωγή εράνων στον 
περίβολο των ναών σε περιπτώσεις κηδείας, διασφαλίζοντας τη δίκαιη μεταχείριση εράνων που διεξάγονται κατά 
τις κηδείες, ώστε να εξαλειφθούν προβλήματα που προκύπτουν, τα οποία επιβαρύνουν περαιτέρω τους 
συγγενείς των αποθανόντων. 

 Σύμφωνα με το προτεινόμενο αναθεωρημένο κείμενο, οι οικείοι του αποθανόντος θα ενημερώνουν την 
αρμόδια εκκλησιαστική επιτροπή καθορίζοντας τον αποδέκτη ή τους αποδέκτες των εισφορών, σύμφωνα με το 
Παράρτημα ΙΙΙ, που μπορεί να είναι οργανωμένο σύνολο ή αρμόδια εκκλησιαστική επιτροπή ή η οικογένεια του 
αποθανόντος ή και οι τρεις πιο πάνω επιλογές.  Με αυτό τον τρόπο η αρμόδια εκκλησιαστική επιτροπή 



97 

υποχρεούται να υλοποιήσει την επιθυμία των συγγενών του αποθανόντος, χωρίς οποιεσδήποτε επεμβάσεις 
όσον αφορά την παραχώρηση των εισφορών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και Ίσων Ευκαιριών 
μεταξύ Ανδρών και Γυναικών διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις όσον αφορά το νέο κοινό κείμενο της 
διαμορφωμένης πρότασης νόμου ως ακολούθως: 

1. Η πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί της αναθεωρημένης πρότασης νόμου στην ολομέλεια 
του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
τάσσονται υπέρ της ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η παρούσα έκθεση τίθεται ενώπιον της ολομέλειας της Βουλής για λήψη 
τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Σύντομες τοποθετήσεις, όχι πέραν των τριών λεπτών για κάθε κόμμα, κύριοι. 

 Ο κ. Αδάμου. 

ΑΔΑΜΟΣ ΑΔΑΜΟΥ: 

 Εγώ δε θα κάνω τοποθέτηση, κύριε Πρόεδρε, εγώ θα πω ότι απείχα, απέχω και θα απέχω και από την 
ψηφοφορία, καθότι προεδρεύω μη κυβερνητικού οργανισμού, ο οποίος έχει έσοδα από αυτές τις δραστηριότητες.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν έχεις καμία υποχρέωση να απέχεις.  Αντίθετα, επαναλαμβάνω, ώσπου να βγάλει η γλώσσα μου 
μαλλιά, θεωρώ υποχρέωση του βουλευτή να δηλώσει το ενδιαφέρον και ταυτόχρονα μεγαλύτερη υποχρέωση να 
ψηφίσει. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Έχει δίκαιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ταυτόχρονα μεγαλύτερη υποχρέωση να ψηφίσει!  Το εξήγησα πενήντα φορές με διαφορετικούς τρόπους. 

ΑΔΑΜΟΣ ΑΔΑΜΟΥ: 

 Να το εξηγήσω διαφορετικά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, δε θα εξηγήσετε τίποτε. 

 Δικαίωμά σας να παραβλέπετε τον κανονισμό, ο οποίος σας ζητά -και δεν είναι τυχαία- απλά να δηλώσετε. 

ΑΔΑΜΟΣ ΑΔΑΜΟΥ: 

 Απλά να δηλώσω! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΑΔΑΜΟΣ ΑΔΑΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, διαφωνώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μετά σας δίνει το δικαίωμα, που εγώ θεωρώ ότι η ψήφος δεν είναι μόνο δικαίωμα είναι και υποχρέωση.  
Να το εξηγήσω άλλη μια φορά, κύριε Αδάμου, αν μου επιτρέπετε, διότι πολλές φορές ένας βουλευτής 
δηλώνοντας το ενδιαφέρον του μπορεί να βρει ευκαιρία να αποφύγει να ψηφίσει, γιατί έχει πιέσεις.  Άρα, δεν 
είναι τυχαίος ο κανονισμός, ο οποίος έγινε από το 1960 ίσως από σοφότερους από εμάς.  Και ό,τι λέγεται και 
γράφεται από ανθρώπους οι οποίοι δε νομίζω ότι ξέρουν τους κανονισμούς και τα ήθη όπως θα έπρεπε, κατά 
την άποψή μου, θα πρέπει να λάβουν υπόψη και αυτή την τοποθέτηση.  Ο κανονισμός λέει «δηλώνεις και 
ψηφίζεις».   

 Έχετε δικαίωμα να κάνετε ό,τι θέλετε, με όλη την εκτίμηση και τον σεβασμό που σας έχω. και το ξέρετε.  
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ΑΔΑΜΟΣ ΑΔΑΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αλλά μου δίνετε την ευκαιρία να το εξηγήσω ξανά. 

ΑΔΑΜΟΣ ΑΔΑΜΟΥ: 

 Άκουσα την εξήγησή σας, αλλά εγώ διαφωνώ με αυτή την τοποθέτηση.  Με ποια έννοια;  Πώς μπορώ να 
είμαι πρόεδρος μη κυβερνητικού οργανισμού, ο οποίος έχει έσοδα από αυτές τις δραστηριότητες, και από την 
άλλη να έρχομαι να συμμετέχω εδώ σε συζητήσεις υπέρ αυτού του οργανισμού, για να αυξήσει τα έσοδά του;  
Αυτό το πράγμα είναι σωστό; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Απόλυτα.  Απόλυτα σωστό.  Εάν ο κανονισμός ήθελε να λέει ότι είναι λάθος, θα το έλεγε. 

 Τέλος πάντων, δε θα κάνουμε συζήτηση επ’ αυτού, κάνετε ό,τι θέλετε. 

 Ολοκληρώστε. 

ΑΔΑΜΟΣ ΑΔΑΜΟΥ: 

 Εγώ, κύριε Πρόεδρε, ξαναδηλώνω, δε συμμετείχα, δε συμμετέχω και δε θα ψηφίσω σε αυτό το 
νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να θέσω και ένα ερώτημα, κύριε Αδάμου, για όσους θα θέλουν να σχολιάσουν αυτή τη στιχομυθία, η 
οποία έχει τη σημασία της και το ενδιαφέρον.  Εάν η μη ψήφος σας, το ότι δε θα ψηφίσετε, οδηγήσει προς 
αποτέλεσμα από το οποίο ωφελείται ο οργανισμός σας, τι θα πείτε; 

 Ο επόμενος ομιλητής, ο κ. Περδίκης. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συγγνώμη… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Συγγνώμη που παρεμβαίνω, κύριε Πρόεδρε, αλλά, επειδή ο κ. Αδάμου ξεκαθάρισε ότι η τοποθέτησή του 
είναι υπέρ των συγκεκριμένων τροπολογιών, δε θα συμβεί εκείνο το οποίο είπατε από την έδρα.  Εγώ θεωρώ 
ότι ο καθένας έχει το δικαίωμα με βάση το πώς νιώθει ο ίδιος, ανεξάρτητα από το δικαίωμα που του παρέχει ο 
κανονισμός της Βουλής, να αποφασίσει τι θα πράξει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συμφωνώ απόλυτα μαζί σας, αλλά νιώθω ότι έχω την υποχρέωση, όχι το δικαίωμα, να εξηγώ αυτό το 
πολυσυζητημένο θέμα όσο καιρό είμαι σε αυτή την έδρα. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Αν με ρωτάτε εμένα, με ενοχλεί ανάποδα.  Εγώ θα τον ήθελα να ψηφίσει, για να περάσει η τροπολογία 
μας, αλλά ο ίδιος νιώθει ότι δε θέλει να ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, το ξέρω. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Είναι απόλυτό του δικαίωμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία. 

 Ενδιαφέρουσα και χρήσιμη η συζήτηση, να την ξανακάνουμε και εκτός Βουλής, όποτε θέλετε. 

 Η κ. Κουκουμά έχει τον λόγο, παρ’ όλο που είναι σε συνέχεια του… 

ΣΚΕΥΗ ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Ο κ. Περδίκης. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης, μάλιστα.  Νόμιζα ότι αποποιήθηκε.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Λυπούμαι, κύριε Πρόεδρε, που θα πρέπει να ξεκινήσω από την αναγκαία διόρθωση στον φίλτατο και 
αγαπημένο δόκτορα Αδάμου.  Αυτές οι προτάσεις νόμου δεν είναι υπέρ κανενός από αυτούς που συχνά κακώς 
ανταγωνίζονται έξω από τις εκκλησίες ποιος θα εισπράξει τις εισφορές για τις κηδείες.  Αυτές οι προτάσεις νόμου 
καταρχάς υλοποιούν αυτό που λέει ήδη ο νόμος, ότι πρέπει να κατατίθεται γραπτώς -γραπτώς!- ποιος θα πάει 
να βάλει τραπεζάκι έξω από την εκκλησία, κάτι το οποίο δεν γινόταν ως τώρα.  Κανένας δεν πήγαινε να δώσει 
γραπτώς ούτε ελεγχόταν, είτε ήταν εκκλησιαστική επιτροπή ή ήταν οι οργανισμοί, που αναφέρεται ο κ. Αδάμου.  
Προφανώς, αναφέρεται στον Αντικαρκινικό Σύνδεσμο, έτσι;  Δεν έδιναν βασικά λογαριασμό σε κανέναν.  Τώρα 
θα υπάρχουν οι αιτήσεις που είναι μέσα στον νόμο ως παράρτημα, θα καταγράφεται ποιοι θα είναι έξω από τις 
εκκλησίες, θα ελέγχονται οι εισπράξεις τους, είτε είναι ο Αντικαρκινικός είτε είναι ο ΠΑΣΥΚΑΦ ή οποιοσδήποτε 
άλλος, θα ελέγχονται οι εκκλησιαστικές επιτροπές.  Δεν απαγορεύουμε σε κανέναν μέσα από αυτή τη νομοθεσία, 
σε κανέναν δεν απαγορεύουμε να πάει να στήσει τραπεζάκι.  Ούτε επιτρέπουμε ούτε απαγορεύουμε.  Βάζουμε 
μια ευταξία, τακτοποιούνται τα πράγματα, καταγράφονται ποιοι είναι οι αιτητές και υπάρχει ένα αρχείο.  Αυτά 
είναι που περιλαμβάνει η πρόταση νόμου, αυτά είναι που καταγράφονται.   

 Εγώ πήγα πρόσφατα σε κηδεία, αγαπητέ κύριε Πρόεδρε.  Από τους δύο συλλόγους τους φιλανθρωπικούς 
επήρα απόδειξη, από έναν τρίτο -ήταν όντως εκκλησιαστική επιτροπή- δεν πήρα απόδειξη.  Είχε μία λίστα που 
έγραφε:  «Γιώργος Περδίκης, €20, Ζαχαρίας Κουλίας, €10».  Έγραφε δίπλα η κυρία… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

 «€30», αν θέλεις, εντάξει! 

 Λοιπόν, η ουσία είναι να καταγράφονται τα ποσά, να βγαίνουν αποδείξεις, να υπάρχει έλεγχος και να 
υπάρχει μια συνεργασία μεταξύ των συγγενών και της εκκλησιαστικής επιτροπής.  Αυτό είναι που προσπαθεί να 
κάμει η πρόταση νόμου, που είναι μία, είναι κοινή και είναι το αποτέλεσμα μιας συζήτησης που κράτησε δύο 
χρόνια στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Κουκουμά είναι στον κατάλογο ή εχάθηκε; 

 Έχετε τον λόγο. 

ΣΚΕΥΗ ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Είναι γεγονός, κύριε Πρόεδρε, ότι δε θα ՚πρεπε να χρειάζεται να ρυθμίσουμε το θέμα τούτο νομοθετικά.  
Διότι δε θα ՚πρεπε να παρουσιάζονται τα έκτροπα και τα προβλήματα που βλέπουμε συχνά σε κηδείες.  Και θα 
έπρεπε το ίδιο το κράτος και η εκτελεστική εξουσία -και τελικά υποχρεωνόμαστε εμείς με πρόταση νόμου- να 
αντιμετωπίσουμε την κατάσταση, όπως την έχει περιγράψει και ο κ. Περδίκης, για να μην επαναλαμβανόμαστε.   

 Για μας είναι ξεκάθαρο ότι η εκκλησιαστική επιτροπή πρέπει να σέβεται και είναι υπόχρεα να υλοποιήσει 
την επιθυμία των οικείων του αποθανόντος.  Και γι’ αυτό έχουμε περιλάβει τούτο το έντυπο, που θα υπογράφεται 
πριν από την κηδεία, και θα αποφασίζουν οι συγγενείς του αποθανόντος πού θα δοθούν τα χρήματα.  Και δεν 
εξαιρείται κανένας είτε οργανωμένος φορέας είτε η εκκλησιαστική επιτροπή είτε είναι για την οικογένεια είτε είναι 
και οι τρεις πιο πάνω επιλογές.  Υπάρχει δηλαδή αυτή η δυνατότητα, ενώ προηγουμένως, όπως έχουν τα 
πράματα τώρα… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

ΣΚΕΥΗ ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 …δεν μπορούν…  Παρουσιάζονται τα έκτροπα, όπου εκκλησιαστικές επιτροπές συμπεριφέρονται με αυτό 
τον τρόπο και όχι μόνο.  Έχουμε πάρει ως επιτροπή επιστολές από διάφορους επιτρόπους σε εκκλησιαστικές 
επιτροπές, όπου καταγγέλλουν ότι κανένας δεν ξέρει τι κάμνουν τα λεφτά οι μη κυβερνητικές οργανώσεις που 
παν εκεί και άλλα τέτοια.   
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 Νομίζω ότι αυτή τη φορά θα καταφέρουμε να ρυθμίσουμε το θέμα, γιατί ξαναπροσπαθήσαμε πριν από 
δύο χρόνια.  Δυστυχώς, δεν καταφέραμε να περάσει η πρόταση νόμου τότε, υπήρξαν φαίνεται παρεμβάσεις και 
ελπίζω αυτή τη φορά να λήξει τελεσίδικα η κατάσταση που επικρατεί σε αρκετές…  Μπορεί να μην είναι σε όλες 
τις εκκλησίες και το λέμε.  Αλλά σε αρκετές περιπτώσεις συμβαίνουν έκτροπα και απαράδεκτες καταστάσεις. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κωστής Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Είναι λυπηρό, αποκαρδιωτικό έως τραγικό να ρυθμίζονται θέματα αυτού του είδους με νόμο.  Κατανοώ 
και τα κίνητρα των εισηγητών, κατανοώ και καταδικάζω πρώτιστα την προμήθεια που ζητούν όσοι ζητούν είτε 
είναι εκκλησιαστικές επιτροπές είτε δεν ξέρω ποιος.  Καταδικάζω με όλη τη δύναμη της ψυχής μου αυτό το παζάρι 
που γίνεται σε κηδείες.  Πιστέψετέ με το τελευταίο πράμα που θέλει ο οικείος είναι αυτά τα καραγκιοζιλίκια, με 
συγχωρείτε!  Αυτά τα πράγματα που συζητούμε σήμερα ακούγονται τουλάχιστο τραγικά σε όσους πέρασαν τον 
πόνο αυτό!   

 Ο νόμος αυτός δε θα καταφέρει τίποτε.  Θα ερίζουν ποιος αποτελεί και ποιος είναι οικείος του 
αποβιώσαντος μέσα στις εκκλησίες.  Θα τσακώνονται ποιοι οργανισμοί θεωρούνται φορείς ή δε θεωρούνται 
φορείς.  Αλλά το τραγικότερο είναι ότι φτάσαμε σε σημεία μέσα σε αυτή την κοινωνία μας να ρυθμίζουμε θέματα 
αυτού του είδους με νόμο.  Γι’ αυτό εγώ θα απέχω.  Απέχω -και μιλώ προσωπικά, εξάλλου είμαι και μόνος μου 
σήμερα- αλλά μιλώ προσωπικά.  Κάποια πράγματα πλέον ως κοινωνία πρέπει να τα βλέπουμε διαφορετικά.  Δεν 
είναι όλα χρήμα, δεν είναι όλα είσπραξη στο κάτω κάτω!  Για όνομα του Θεού!  Είναι έκκληση που κάμνω:  Κάποια 
πράγματα στην κοινωνία…  Και εγώ βεβαίως μέλος της κοινωνίας είμαι και εγώ με τα κακά μου, με τα καλά μου, 
αλλά κάποια πράγματα επιτέλους πρέπει να ξεφύγουν απ’ αυτή την τετριμμένη τη μιζέρια που μας κατατρέχει. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ευσταθίου. 

 Σας ευχαριστώ που τηρείτε τους χρόνους κάτω από τα τρία λεπτά και αυτό μας βοηθά να είμαστε πιο 
αποτελεσματικοί. 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Είναι δύσκολο να μιλήσει κάποιος μετά την, θα έλεγα, σπαρακτική τοποθέτηση του φίλου Κωστή 
Ευσταθίου, που είμαι σίγουρος ότι πηγάζει από μια τραυματική προσωπική εμπειρία, που πολλοί από μας είχαμε 
τη δυστυχία να βιώσουμε.   

 Θα συμφωνήσω μαζί του, αλλά δυστυχώς, αγαπητέ Κωστή, δεν είμαστε ακόμα στη φάση που σ’ αυτή την 
κοινωνία τα αυτονόητα να θεωρούνται και να είναι αυτονόητα.  Συμφωνώ ότι δεν πρέπει ένα κράτος να ρυθμίζει 
τα πάντα και τις συμπεριφορές των ανθρώπων όλες με νομοθεσία.  Αυτό περιορίζει και ελευθερίες.  Όμως, επειδή 
όντως γινόμαστε μάρτυρες κραυγαλέων καταστάσεων που προσβάλλουν και τον νεκρό που κηδεύεται και την 
κοινωνία μας, η προσπάθειά μας είναι να βελτιώσουμε αυτή την κατάσταση.  Υπάρχει ο κίνδυνος που λες.  Αν 
παρουσιαστεί και αν δούμε ότι δεν επιλύεται, πρέπει να επανέλθουμε.  Συμφωνώ. 

 Και ένα μικρό σχόλιο, κύριε Πρόεδρε, επειδή προκαλέσατε τον σχολιασμό για την τοποθέτηση του φίλου 
Αδάμου.  Θα πω ότι έχει απόλυτο δίκαιο ο φίλος Αδάμος Αδάμου.  Πέρα από τη νομική υποχρέωση, υπάρχει η 
ηθική υποχρέωση και η ηθική συνείδηση και ιδιαίτερα σε ένα σώμα όπως είναι το κοινοβούλιο.  Και πολλές φορές 
η ηθική πρέπει να είναι και πάνω από τη νομική.  Ό,τι είναι νόμιμο δε σημαίνει ότι είναι και ηθικά σωστό.  Και 
πόσω μάλλον, εάν με την ψήφο ακριβώς ενός ο οποίος έχει έννομο συμφέρον παρθεί η απόφαση εκείνη -με μία 
νικώσα ψήφο- που εξυπηρετεί προσωπικά, δικά του οικονομικά συμφέροντα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εάν με τη μη ψήφο του δεν… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Δεν μπορεί να γίνει, κύριε Πρόεδρε, διότι φανταστείτε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Γίνεται! 
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ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 …ποιος δε θα ψήφιζε υπέρ των συμφερόντων του. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μπορεί να σας δώσω εκατό παραδείγματα! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Εάν πέρασε με αρνητική ψήφο ή με την αποχή του, θα περνούσε με δύο ψήφους, αν ψήφισε ο ίδιος.  Κατά 
συνέπεια… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Γίνεται με εκατό τρόπους, αλλά άποψή σας, άποψή μου, την οποία διατηρώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Άποψή μου είναι ότι πρέπει να διατηρήσουμε και την ηθική υποχρέωση, πέρα από τη νομική υποχρέωση 
του κάθε βουλευτή. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Η κ. Αριστείδου. 

ΜΑΡΙΕΛΛΑ ΑΡΙΣΤΕΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Να πω ότι το συγκεκριμένο θέμα μάς έχει απασχολήσει σε σωρεία συνεδριάσεων στην επιτροπή 
Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και Ίσων Ευκαιριών, με στόχο να βρούμε μία συναινετική λύση, αν θέλετε, αφού 
πιστεύουμε ότι όντως δεν πρόκειται για ένα ζήτημα που προσφέρεται για πολιτική συζήτηση και αντιπαραθέσεις.  
Σίγουρα δε διαφωνούμε με τη φιλοσοφία της πρότασης νόμου που έχουμε ενώπιόν μας, όμως την ίδια στιγμή 
δεν πρέπει να παραβλέψουμε και την άποψη της Νομικής Υπηρεσίας, αλλά και του Υπουργείου Εσωτερικών ότι 
η διαχείριση και η λειτουργία των ενοριακών ναών εμπίπτει στις αρμοδιότητες των οικείων εκκλησιαστικών 
επιτροπών.  Με απλά λόγια η Εκκλησία έχει το δικαίωμα να ρυθμίζει τα του οίκου της.   

 Πραγματικά, σήμερα όμως, μετά και απ’ αυτά που έχω ακούσει, διερωτώμαι αν δε γνωρίζουμε ότι 
υπάρχουν διαδικασίες.  Να θυμίσω ότι προ του 2017, ναι, επικρατούσαν αρκετά προβλήματα και μεγάλα 
μπερδέματα σ’ ό,τι αφορά το ζήτημα των εράνων σε κηδείες.  Έγινε μία τεράστια προσπάθεια και από την 
επιτροπή μας και με τη συνεργασία της Εκκλησίας και συγκεκριμένα από την Ιερά Σύνοδο, όπου λήφθηκε 
απόφαση και εν τέλει η Ιερά Σύνοδος κατέληξε σε δύο διαδικασίες, όπου οι οικείοι του αποθανόντος θα έχουν το 
δικαίωμα να επιλέγουν ποια από τις δύο διαδικασίες θέλουν.   

 Από την ημέρα, κύριε Πρόεδρε, που ισχύουν οι δύο διαδικασίες, σίγουρα δε λέμε ότι δεν υπήρξαν 
περιστατικά.  Ναι, υπήρξαν περιστατικά, όμως μεμονωμένα περιστατικά.  Ακόμη και ο ίδιος ο εκπρόσωπος της 
Ιεράς Συνόδου παραδέχθηκε ότι, ναι, υπήρξαν περιστατικά, τα οποία φυσικά αντιμετωπίστηκαν.  Αυτό που θα 
ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι σίγουρα τέτοια περιστατικά, έστω και μεμονωμένα, δεν περιποιούν τιμή 
για κανέναν.  Γι’ αυτό και πρέπει να τηρούνται οι διαδικασίες που ήδη υπάρχουν.  Και στόχος μας είναι να λύνουμε 
προβλήματα και όχι να δημιουργούμε νέα, περισσότερα.  Και εμείς ως Δημοκρατικός Συναγερμός καταψηφίζουμε 
τις προτάσεις νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Κουλίας. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τούτος ο τόπος ρύθμισε τα πολλά του προβλήματα και έμεινε τούτο να κανονίσουμε, το θέμα των κηδειών;  
Εγώ, κύριε Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω παραστεί σε πάρα πολλές κηδείες.  Ειλικρινά, σας 
λέω ότι ουδέποτε έγινε οποιοδήποτε παρατράγουδο.  Νομίζω και οι ιερείς και οι εκκλησιαστικές επιτροπές είχαν 
τον τρόπο να ρυθμίζουν τα του οίκου τους μέσα στον περίβολο της εκκλησίας.  Πόξω από τον περίβολο, αν 
θέλετε, να κάμουμε ό,τι θέλετε, ο καθένας έν’ ελεύθερος να το πράξει.  Αλλά τούντη δύσκολη ώρα, που χάνει ο 
καθένας τον δικό του…  Τωρά εννά κάμουμε νόμο και να λέει ότι…  Είντα, μόνο ο νόμος αποτελεί ένα καλό 
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βάθρο, για να ξεκινήσουν οι καβγάδες.  Ποιος έν’ το οικείο πρόσωπο;  Έν ο βαφτιστικός, έν’ ο θείος, έν’ ο 
αδελφός, έν’ η φιλενάδα του, ο φίλος του, ποιος είναι;  Αν πετακτούν καμιά δεκαρκά τζιαι…  Εννά πκιάννουνται 
με τους ιερείς δηλαδή;  Τι θα γίνει;  Με όλο τον σεβασμό προς τους επινοητές της προτάσεως, αλλά αποτελεί 
βάθρο ερίδων και συγκρούσεων το να κάμουμε τέτοιου είδους νομοθεσία.   

 Από την άλλη, ως λαός μέχρι σήμερα νομίζω έχουμε συμπεριφερθεί σωστά.  Εν νομίζω ότι, αν εγίνηκε 
κανένα παρατράγουδο, γιατί ένας ιερέας έν’ ιδιότροπος ή κανένας επίτροπος έν’ λλίον δύστροπος κύριος τζι 
είπεν του «εν θα σου επιτρέψω εσένα», εννά κάμουμε νόμο για τον δύστροπο!  Δε γωνιάζει!  Διότι ο ίδιος ο νόμος 
από μόνος του θα δημιουργήσει σωρεία άλλων προβλημάτων.  Αλλά πρέπει τουλάχιστον τον θεσμό της 
Εκκλησίας, ο οποίος αποτελεί τον αρχαιότερο θεσμό σε τούντον τόπο…   Και η Εκκλησία στον τόπο μας είναι 
εκείνη που ήταν πάντοτε μπροστά και έδειξε τον δρόμο για πολλά και διάφορα πράματα.  Και, αν έχουμε 
δημοκρατία, εν πολλοίς οφείλεται…  Για να μεν σας πω για τον εθνομάρτυρα Κυπριανό, που έδωκεν το καλό 
παράδειγμα και αντέξαμε μέχρι ημερών.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Τον Μακάριο εξίασές τον; 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ο Μακάριος εν θέλει από μένα λόγους καλούς.  Μιλούν τα έργα του ανδρός! 

 Άρα λοιπόν, νομίζω, με όλο τον σεβασμό προς τους εισηγητές της προτάσεως, είναι λάθος αυτό και ως 
εκ τούτου, πέραν των όσων είπε και ο συνάδελφος ο Κωστής, με τα οποία συμφωνώ και υπερακοντίζω, από την 
άλλη πλευρά, αν δεις τη νομική πλευρά, έν’ το ανάποδο που κάμνουμε.  Εννά θέλουμε και την Πυροσβεστική 
μετά τζιειαμαί! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Παπαγιάννης. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε. 

 Απλώς, για προβληματισμό θα πω ότι υπάρχουν αμέτρητες περιπτώσεις, όπου οικογένειες ανθρώπων 
που έχουν φύγει έχουν βοηθηθεί από την Εκκλησία, λόγω του ότι ήταν δυσπραγούντες ή είχαν άλλα προβλήματα.  
Με αυτή την πρόταση νόμου μπορεί να μη δώσουμε σε αυτές τις οικογένειες στο μέλλον την ευκαιρία να 
βοηθηθούν ανάλογα, επειδή θα έχει πολλούς που θα μπουν στη διαδικασία να αλληλοτσακώνονται λόγω αυτής 
της διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Θα πάω στον κ. Κυπριανού για ένα λεπτό μόνο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 «Μέτρον άριστον», λέμε για την κοινωνία.  Θεωρώ ότι πρέπει να υπάρχει μέτρον άριστον και για τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων.  Δεν μπορεί να προχωρούμε να ρυθμίζουμε τες ανθρώπινες σχέσεις, γιατί περί 
ανθρωπίνων σχέσεων πρόκειται, με νόμους.  Οι νόμοι πρέπει να εκφράζουν τον κανόνα και όχι να πιάνουμε μια 
εξαίρεση, όπου ένας, ξέρω ՚γώ, ιερέας ή μία εκκλησιαστική επιτροπή συμπεριφέρθηκε με έναν συγκεκριμένο 
τρόπο, για να νομοθετήσουμε. 

 Θέλω να κάμω τζιαι ένα σχόλιο όμως, κύριε Πρόεδρε, για τη συνομιλία που είχατε με τον κ. Αδάμου.  
Συμφωνώ απόλυτα μαζί σας και θέλω να προβληματιστούμε για ένα και μόνο πράγμα.  Απ’ όλες τες νομοθεσίες 
που ψηφίζουμε κάθε Παρασκευή υπάρχει νομοθεσία που ψηφίζουμε που δεν αφορά πιθανώς πελάτες των 
δικηγόρων των εκλελεγμένων σε αυτό το κοινοβούλιο;  Ε, και εδώ πρέπει να βάλουμε ένα μέτρο και έχετε 
απόλυτο δίκαιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Κουκουμά για ένα λεπτό, μέχρι ένα λεπτό. 

ΣΚΕΥΗ ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Εκπλήττομαι, κύριε Πρόεδρε, με τα όσα ακούω, ως να μην είναι μέρος αυτής της κοινωνίας κάποιοι 
συνάδελφοι και δεν έχουν ακούσει ή δεν ήρθαν κοντά τους ή δεν παρευρέθηκαν οι ίδιοι σε κηδείες που 
δημιουργήθηκαν έκτροπα και προβλήματα που δεν ετιμούσαν κανέναν και πρώτα και κύρια την Εκκλησία!  Το 
θέμα μας όμως -και το ετόνισα και στην αρχή- είναι ότι δε θα ՚πρεπε να χρειάζεται να προχωρούμε σε νομοθετικές 
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ρυθμίσεις.  Αλλά, από τη στιγμή που για δεύτερη φορά εμειώθηκαν τα περιστατικά τα προβληματικά, γιατί υπήρξε 
πριν από δύο χρόνια παρόμοια συζήτηση.  Και κάποιες εκκλησιαστικές επιτροπές προσπάθησαν να μην 
προκαλούν τέλος πάντων.  Όμως, κάποιες άλλες συνέχισαν με τον ίδιο ρυθμό.  Τα συζητήσαμε αρκετές φορές 
με την κ. Μαριέλλα.  Οι δημοσιογράφοι ήταν εκεί, για να μη θεωρείτε ότι λέμε εμείς ό,τι θέλουμε.   

 Προσπαθούμε να αποτρέπουμε καταστάσεις που προσβάλλουν όλους και, ναι, κατανοούμε και τη θέση 
των συγγενών σε όλες τις περιπτώσεις, που εκείνη τη στιγμή είναι το τελευταίο πράγμα που θα σκεφτούν, πού 
θα πάνε τα λεφτά.  Όμως δεν είναι λίγες οι περιπτώσεις και δεν είναι μόνο η Εκκλησία που βοηθά… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρία Κουκουμά, τα είπατε, έχει ακόμα δύο ομιλητές από το κόμμα σας, να τηρήσουμε το τρίλεπτο.  
Διαφορετικά… 

ΣΚΕΥΗ ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 … και οι μη κυβερνητικές οργανώσεις που παίρνουν, όπως ο κ. Αδάμου είπε, είναι γιατί βοηθούν κόσμο, 
δεν τα βάζουν στην τσέπη για άλλους σκοπούς.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.   

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Δεν ξέρω, κύριε Πρόεδρε, εγώ απλώς δύο πράγματα θέλω να υπενθυμίσω:  Πριν δύο χρόνια, όταν κάναμε 
αυτή τη συζήτηση και αποφασίζαμε, η Βουλή ομόφωνα είχε πει ότι παίρνουμε αποφάσεις.  Σήμερα θα δούμε 
πώς θα υλοποιηθεί η συγκεκριμένη νομοθεσία που εγκρίνουμε και στην εξέλιξη μπορούμε να επανέλθουμε, για 
να επιφέρουμε διορθώσεις σε αυτό το οποίο αποφασίσαμε.  Δεν ξέρω αν ξεχάσαμε. Και σήμερα λέμε ότι δεν 
πρέπει καν να συζητούμε αυτά τα ζητήματα στη Βουλή των Αντιπροσώπων.   Γιατί τότε λέγαμε, νομοθετήσαμε 
τότε συγκεκριμένα και είπαμε ότι θα έρθουμε ξανά να δούμε το θέμα, εάν και εφόσον προκύψουν προβλήματα 
στην εξέλιξη των πραγμάτων;  Προέκυψαν προβλήματα και ήρθαμε να το δούμε.  Χρειάζεται να νομοθετούμε για 
τούτα τα ζητήματα;  Εάν είμαστε σε μια ιδανική κοινωνία, δε χρειάζεται.  Αλλά, αφού υπάρχουν δεδομένα τα 
οποία προκαλούν προβλήματα.  Δεν πρέπει εκεί και όπου υπάρχουν προβλήματα να προσπαθούμε να τα 
λύσουμε;   

 Γι’ αυτό δεν είμαστε σε έναν ιδανικό κόσμο και χρειάζεται, ναι.   Κατανοώ πλήρως τη συναισθηματική 
φόρτιση του Κωστή, αλλά λυπούμαι να πω ότι σε μια κοινωνία όπως αυτή στην οποία ζούμε είμαστε 
υποχρεωμένοι να προσπαθούμε να διορθώνουμε τα πράγματα.  Εάν κάποιοι επηρεαζόμενοι από τη σχέση την 
οποία θέλουν να έχουν όχι με την Εκκλησία ως θεσμό, με συγκεκριμένα πρόσωπα που εκπροσωπούν την 
Εκκλησία, είναι δικαίωμά τους.   

Εμείς δεν έχουμε τέτοιο πρόβλημα, κύριε Πρόεδρε, και έχουμε το δικαίωμα να λέμε την άποψή μας 
ξεκάθαρα.    

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης.  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Σε συνέχεια με αυτά που ανέφερε ο γραμματέας του κόμματος θέλω να  υποδείξω στους συναδέλφους 
που έχουν επιχειρηματολογήσει ότι δεν ερχόμαστε σήμερα να ρυθμίσουμε το θέμα με νόμο.  Αυτό το θέμα, οι 
σχέσεις στις οποίες αναφέρθηκαν κάποιοι συνάδελφοι, έχει ρυθμιστεί με νόμο.  Οπόταν το ερώτημα είναι κατά 
πόσο υπάρχει πρόβλημα στην εφαρμογή του νόμου, το οποίο χρειάζεται να επιλύσουμε.   

 Υπήρξε ο ισχυρισμός ότι περίπου όλα λειτουργούν τέλεια.  Ε, αν λειτουργούν τέλεια, με τον τρόπο ακριβώς 
που θέλουμε να αλλάξουμε τη νομοθεσία, διότι αυτό είναι το τέλειο, ότι πουθενά δεν παρουσιάστηκαν 
προβλήματα…  Αμφισβητείτε δηλαδή ότι παρουσιάστηκαν προβλήματα, που είναι αναντίλεκτο γεγονός.  Γιατί να 
μην το ενσωματώσουμε, αν έτσι λειτουργούν τα πράγματα, και στη νομοθεσία;  Είναι το ερώτημα.  Προφανώς 
όμως υπάρχουν προβλήματα.  Και εδώ το ερώτημα είναι πολύ απλό:  Θα υποκύψουμε στις πιέσεις που 
προφανώς και σε αυτή την περίπτωση ασκούνται από την ηγεσία της Εκκλησίας και θα κάνουμε το θέλημά της; 

 Ζούμε σε ένα κράτος που ο Πρόεδρος αυτού του κράτους έχει μετατρέψει σε συμπρόεδρο της 
Δημοκρατίας τον Αρχιεπίσκοπο Χρυσόστομο Β΄!  Και σήμερα ακόμα μια φορά κρινόμαστε αν είμαστε Βουλή ενός 
κοσμικού κράτους ή ενός φονταμενταλιστικού κράτους.  Τόσο απλά είναι τα πράγματα! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα, κύριοι, ένα λεπτό, βλέπω δεύτερο, τρίτο κατάλογο!  Ε, δε θα δώσω τον λόγο σε κανέναν απολύτως!  
Θα δώσω μόνο τον λόγο στον κ. Αδάμου, που δεν τον ζήτησε, για να τον πείσω να ψηφίσει!   
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ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό να τελειώσει ο κ. Αδάμου. 

ΑΔΑΜΟΣ ΑΔΑΜΟΥ: 

 Θέλω να πω ότι, επειδή ο κ. Περδίκης έχει πει κάτι, από την εμπειρία τόσα χρόνια που είμαι σε αυτό τον 
τομέα των μη κυβερνητικών οργανώσεων που ασχολούνται με τον καρκίνο, αυτοί οι μεγάλοι σύνδεσμοι και 
αποδείξεις χρησιμοποιούν και διαφάνεια υπάρχει και δημοσιότητα υπάρχει και μάλιστα όλες οι εισφορές 
δημοσιεύονται στον ημερήσιο τύπο.  Αυτό το λέω, γιατί δε θέλω να μένει κανένα σύννεφο πάνω από τον 
Αντικαρκινικό Σύνδεσμο.   Επειδή ανέφερε ο Γιώργος τον Αντικαρκινικό…  Δε θα το ανέφερα καθόλου, αλλά, 
επειδή τον ονόμασε, είμαι υποχρεωμένος να αμυνθώ αυτού που είπε, ότι υπάρχει πλήρης διαφάνεια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Αδάμου. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ:  

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Τορναρίτη, επί της διαδικασίας. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Δεν είναι επί της διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Επί ποιου;  Για ποιο θέμα; 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Για το θέμα που συζητούσαμε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, δε θα δώσω τον λόγο παρακάτω.  Έχω ολόκληρο κατάλογο, κύριε Τορναρίτη!   

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Είμαι ο πρόεδρος της… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το ξέρω ότι είσαι και δεν το αμφισβητώ, αλλά, αν θα ξεκινήσουμε… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Μίλησαν οκτώ βουλευτές… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, επειδή έγινε αυτό το λάθος και άφησα παραπάνω, θέλετε να το συνεχίσετε; 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Δε θα το συνεχίσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αλλά;  Ωραία, αν μιλήσετε, θα δώσω τον λόγο και στους υπόλοιπους και σε καμία άλλη περίπτωση δεν 
πρόκειται να βάλω θέμα πειθαρχίας χρόνου!  Διότι, αντί να κάνετε κριτική σε μένα, γιατί άφησα περισσότερο ίσως 
το ΑΚΕΛ δύο-τρία λεπτά να μιλήσει, το αποδέχομαι.  Να πείτε, επειδή έγινε τούτο, τώρα θα μιλήσω και εγώ και 
να δώσουμε και στους άλλους δεν το δέχομαι.  Άρα, σας κάμνω έκκληση να μη μιλήσετε. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ναι. 

 Πρόεδρε, την ώρα που πήρατε να μιλήσετε εσείς, θα τελείωνα!  Θα είμαι πολύ σύντομος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 



105 

 Θα σας ακούσω. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Έχω το δικαίωμα να μιλήσω και βεβαίως έχετε εσείς το δικαίωμα να δώσετε τον λόγο σε όλους τους 
συναδέλφους και, αν θέλετε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχω και το δικαίωμα να σας αφαιρέσω τον λόγο, αλλά δε θα το κάνω. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Αν θέλετε να μου τον αφαιρέσετε, να μου τον αφαιρέσετε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, συνεχίστε! 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ωραία. 

 Θα πω το εξής:  Έχει δίκαιο ο κ. Κυπριανού λέγοντας ότι, όταν ψηφίζαμε τον νόμο, είπαμε να δούμε πώς 
εφαρμόζεται και, αν υπάρξουν προβλήματα, να τα επιλύσουμε.  Αντιλαμβάνομαι ότι μέσα από την πληροφόρηση 
που έχουμε από την επιτροπή Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων τα προβλήματα έχουν περιοριστεί.   Οπόταν τον νόμο 
τον παρακολουθούμε και λειτουργεί σωστά.  Αυτό είναι το πρώτο που θέλω να πω. 

 Το δεύτερο, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι θα ήταν καλύτερα να αποφεύγονταν τοποθετήσεις του στιλ 
«φονταμενταλισμοί» και άλλως πως για μια πρόταση νόμου του εύρους της πρότασης που συζητούμε. 

 Και το τρίτο που θέλω να πω είναι ότι πράγματι είχε εξαντληθεί η συζήτηση, αλλά, αν θέλετε να τη 
συνεχίσετε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως! 

 Ο κ. Περδίκης, έχει τον λόγο.  Δεν έχει εξαντληθεί η συζήτηση! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Επειδή προσπαθώ να συντονιστώ με τον υπόλοιπο κόσμο και δυσκολεύομαι, κύριε Πρόεδρε, εδώ 
κάνουμε μια πρόταση νόμου που δίδεται το δικαίωμα στις οικογένειες να υποβάλλουν γραπτώς και να 
ονοματίζουν ποιες επιτροπές και ποιος σύλλογος θα μαζέψει και ακούω σε τούτα τα έδρανα ότι θα 
αποστερήσουμε…  Ακριβώς είναι τούτο που κάνουμε.  Δίνουμε το δικαίωμα στους ίδιους τους συγγενείς να πουν 
ποιος θέλει να μαζέψει τις εισφορές.  Απαγορεύουμε στις εκκλησιαστικές επιτροπές να το κάμουν;  Όχι, δεν τους 
απαγορεύουμε.  Μπορούν να κάμουν και οι εκκλησιαστικές επιτροπές το ίδιο, δηλαδή δεν κάμνουμε τίποτε, δεν 
περιορίζουμε κανέναν.   Βάζουμε μια τάξη.  Καταγράφονται ποιοι κάμνουν τούτη τη δουλειά.  Ενοχλεί μας;  Εάν 
έχουμε τη δύναμη, κύριε Πρόεδρε, να τα καταργήσουμε εντελώς και να μην πληρώνουμε εισφορές έξω από τις 
εκκλησίες εις μνήμην του νεκρού, τότε θα ήταν πολύ εκσυγχρονιστικό και πολύ προχωρημένο.  Αλλά από τη 
στιγμή που υπάρχει αυτό το έθιμο, αγαπητέ Κώστα, όσο και αν φαίνεται λίγο παράδοξο και κυπριακό, 
προσπαθούμε να το βάλουμε σε μία τάξη και αυτό είναι που κάμνουμε.  Ούτε σύγκρουση Εκκλησίας και πολιτείας 
υπάρχει, ούτε υπάρχει ανάγκη κάποιοι να υποστηρίζουν την Εκκλησία ή κάποιοι  να την κατακρίνουν.  Δεν 
καταλαβαίνω τώρα τι γίνεται.  Πραγματικά!   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Κουλίας. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ζήτησα τον λόγο για το εξής:  Επειδή άκουσα ότι εν ολίγοις λέχθηκε στην αίθουσα ότι 
κάποιοι έχουν σχέση με την Εκκλησία.  Σε ό,τι με αφορά, δεν έχω καμία ιδιαίτερη σχέση με την Εκκλησία, έχω 
σχέση όπως έχουν όλοι οι συνάδελφοι και δεξιά και αριστερά και στο κέντρο και δε νομίζω ότι είναι τούτος ο 
λόγος.   

 Αναφορικά όμως με το άλλο επιχείρημα ότι «μα, εψηφίσαμεν νόμο», θα σας πληροφορήσω, συνάδελφοι, 
ότι νόμους εψηφίσαμεν πολλούς και διάφορους σε πολλά θέματα και πιο μπροστά και πιο μετά.  Να σας πω ένα 
παράδειγμα, για να καταλάβετε.  Οι ομοφυλοφιλικές σχέσεις το ’80 οδηγούνταν ενώπιον του Κακουργιοδικείου, 
είχε νόμο.  Έμεινε;  Ε, αν έγινε μια νομοθεσία η οποία στο τέλος αποδεικνύεται ότι δεν είναι η καλύτερη δουλειά 
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που έκαμε το κοινοβούλιο, όχι να το συνεχίσουμε και να κάνουμε και πιο αυστηρό νόμο και να λέμε ότι θα 
μαζεύονται εκεί στην εκκλησία και να κάμνουν τους επιτρόπους, να κάμνουν αιτήσεις… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Κουλία, η νομοθεσία εξακολουθεί να υφίσταται.   

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριοι, μα, είναι καλά τα νομικά μου και τα ελληνικά μου είναι καλά.  Ξέρω το!  Αλλά λέω σας, επειδή 
είμαστε στο κοινοβούλιο και ο καθένας είναι ελεύθερος, όπως είπατε και εσείς, να λέει την άποψή του, εγώ νομίζω 
ότι η Εκκλησία μέχρι σήμερα τα του οίκου της κουμαντάρει τα καλά και δεν είναι σωστό η Βουλή να νομοθετεί, 
να δημιουργήσει εντός του περιβόλου ολόκληρο θεσμικό πλαίσιο, να μαζεύονται εκεί, να κάμνουν αιτήσεις των 
επιτρόπων.  Έν’ δουλειά του Πλάστη μου τούτη; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ανδρέας Κυπριανού. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είχα σκοπό να πάρω τον λόγο, αλλά μετά από την προκλητική τοποθέτηση του κ. 
Λουκαΐδη, που ανέδειξε πολιτικά το θέμα, έριξε την ευθύνη στον Νίκο Αναστασιάδη -γι’ αυτό έμεινε να ρίξουμε 
την ευθύνη στον Νίκο Αναστασιάδη, εμηδένισεν το έργο της Εκκλησίας!- θέλω να πω το εξής:  Η Εκκλησία 
λειτουργεί απόλυτα σωστά και ο κανόνας και η συντριπτική πλειοψηφία της συμπεριφοράς των εκκλησιαστικών 
επιτροπών και των εκκλησιών στο συγκεκριμένο είναι άψογη. Παίρνετε την εξαίρεση, για να κτυπήσετε τον θεσμό 
της Εκκλησίας.  Εγώ τον προστατεύω, όπως προστατεύω και τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, γιατί έχετε μιλήσει 
για συγκυβέρνηση Νίκου Αναστασιάδη και Αρχιεπισκόπου.  Λυπούμαι πάρα πολύ!   Ενώ μιλήσαμε όλοι πάρα 
πολύ ταπεινά, προσπαθώντας ο καθένας να πει την άποψή του, αναδείξατε ως πολιτικό θέμα και το 
εκκλησιαστικό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Πρόεδρε, ούτε εγώ είχα σκοπό να μιλήσω.  Ο λόγος που έχω πάρει τον λόγο… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Αν έχει και άλλους που δεν είχαν σκοπό να μιλήσουν και θέλουν να μιλήσουν, να μου το πουν!  

 Συνεχίστε, κύριε Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 …είναι ακριβώς, κύριε Πρόεδρε, γιατί μέσα από τη ρητορική των βουλευτών του ΑΚΕΛ έχω αντιληφθεί ότι 
ο σκοπός τους δεν είναι να επιλύσουν το εν λόγω πρόβλημα, εάν υπάρχει, αλλά να κτυπήσουν ακριβώς τον 
θεσμό της Εκκλησίας. Όταν εγκρίνουμε εκατοντάδες χιλιάδες ευρώ για τζαμιά, δεν υπάρχει πρόβλημα.  Όταν 
υπάρχει όμως μια νομοθεσία η οποία δίνει το δικαίωμα στην Εκκλησία της Κύπρου να λαμβάνει χρήματα από 
ανθρώπους οι οποίοι ήδη το αποφασίζουν, υπάρχει πρόβλημα! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ζαχαρίας Ζαχαρίου. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Να πω και εγώ ότι δεν είχα σκοπό να μιλήσω… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ξέρω πως δεν είχες, είμαι βέβαιος για σένα! 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Ναι, είναι της μόδας! 

 Εγώ διερωτώμαι αν είναι τον θεσμό της Εκκλησίας που χτυπούμε ή του κοινοβουλίου… 

ΣΚΕΥΗ ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Προστατεύουμε τον θεσμό της Εκκλησίας. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 



107 

 Αφήστε με να ολοκληρώσω. 

 Δεν ξέρω τι θα κάνουμε με τον θεσμό της Εκκλησίας, προστατεύεται και μόνος του, άμα θέλει.  Τον θεσμό 
του κοινοβουλίου πότε θα τον προστατέψουμε;  Έχει μία ώρα που έληξε τούτο το θέμα και φακκούμεν γυρόν αλά 
κυπριακά του μπάκαρη!  Το μόνο που κάμνουμε είναι να υποβαθμίζουμε το κοινοβούλιο και τους εαυτούς μας 
και θέλουμε να ρυθμίσουμε τους άλλους.  Νομίζω ότι έχει λήξει το θέμα.  Να ψηφίσουμε να τελειώνουμε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα, θέλει τον λόγο ο συνάδελφός σου ο κ. Κάρουλλας, να μην του τον δώσουμε;  Θα έχετε και 
ενδοκομματικό πρόβλημα αύριο! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Το θέμα είναι απλό και θα το αναγάγουμε σε μείζον ζήτημα και μας παρακολουθεί και ο κόσμος και πρέπει 
να είμαστε σαφείς.  Η Εκκλησία της Κύπρου είναι αυτοκέφαλη και, όπως λέει και η Νομική Υπηρεσία σε σχετική 
έκθεση, οφείλουμε να μην προσβάλουμε το αυτοκέφαλο της Εκκλησίας της Κύπρου.  Και ούτε ζούμε σε ένα 
θεοκρατικό καθεστώς, αλλά σε ένα κοσμικό καθεστώς.  Άρα, τις εξαιρέσεις του κανόνα, που είναι μετρημένες, 
έχει δοθεί δέσμευση στην αρμόδια επιτροπή ότι θα αναλάβει να τις επιλύσει η Εκκλησία από μόνη της ως 
οργανισμός που έχει και την ικανότητα, αλλά και την πρόσβαση προς τους εκκλησιαστικούς της επιτρόπους, για 
να ρυθμίσει τα του οίκου της.  Άρα, πρέπει να σεβαστούμε αυτή τη δυνατότητα και να δώσουμε στην Εκκλησία 
αυτή την εξουσία. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Βότσης. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Για δευτερόλεπτα να πω ότι μετά που άκουσα με προσοχή όλους τους συνάδελφους έχω πειστεί ότι 
πρέπει να υποστηρίξω την άποψη του φίλου μου του Κωστή και θα απέχω από την ψηφοφορία.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου Παραρτήματος.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε για τα άρθρα, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Δεκαοχτώ ψήφοι υπέρ, είκοσι μία ψήφοι εναντίον και τέσσερις 
αποχές.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με δεκαοχτώ ψήφους υπέρ, είκοσι μία ψήφους εναντίον και τέσσερις αποχές, τα άρθρα 1 έως 3 
απορρίπτονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Διενέργειας Εράνων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Δεκαοχτώ ψήφοι υπέρ, είκοσι εναντίον και τέσσερις αποχές. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με δεκαοχτώ ψήφους υπέρ, είκοσι εναντίον και τέσσερις αποχές, η ενιαία πρόταση νόμου καταψηφίζεται*. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Οδικής Μεταφοράς Επικίνδυνων Εμπορευμάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2019». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εναρμόνιση με την Οδηγία (ΕΕ) 2018/1846 για την τροποποίηση των παραρτημάτων της Οδηγίας 
2008/68/ΕΚ σχετικά με τις εσωτερικές μεταφορές επικίνδυνων εμπορευμάτων, με στόχο την προσαρμογή τους 
στην επιστημονική και τεχνική πρόοδο. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί Οδικής Μεταφοράς Επικίνδυνων Εμπορευμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 
 Γεώργιος Προκοπίου, πρόεδρος Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης  Αντρέας Φακοντής 

 Δημήτρης Δημητρίου  Κώστας Κώστα  

 Ευθύμιος Δίπλαρος  Ηλίας Μυριάνθους  

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου  Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε δύο συνεδρίες της, οι οποίες πραγματοποιήθηκαν στις 13 και 20 Σεπτεμβρίου 2019.  Στο πλαίσιο της πρώτης 
συνεδρίας της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Τμήματος Οδικών 
Μεταφορών του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων.  Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ 
όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Οδικής Μεταφοράς Επικίνδυνων 
Εμπορευμάτων Νόμου για εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο 
«Οδηγία (ΕΕ) 2018/1846 της Επιτροπής της 23ης Νοεμβρίου 2018 για την τροποποίηση των παραρτημάτων της 
Οδηγίας 2008/68/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου σχετικά με τις εσωτερικές μεταφορές 
επικίνδυνων εμπορευμάτων, με στόχο την προσαρμογή τους στην επιστημονική και τεχνική πρόοδο.». 

 Συγκεκριμένα, με τον προτεινόμενο νόμο προβλέπεται η ενσωμάτωση των επικαιροποιημένων 
παραρτημάτων Α και Β της Ευρωπαϊκής Συμφωνίας για τη Διεθνή Οδική Μεταφορά Επικίνδυνων Εμπορευμάτων 
(Συμφωνία ADR), η οποία υπογράφηκε στη Γενεύη την 30ή Σεπτεμβρίου 1957 και κυρώθηκε με τον περί της 
Ευρωπαϊκής Συμφωνίας για τις Διεθνείς Οδικές Μεταφορές Επικίνδυνων Εμπορευμάτων (ADR) (Κυρωτικό) 
Νόμο του 2004 [Ν. 9(ΙΙΙ) του 2004], όπως αυτά εφαρμόζονται από την 1η Ιανουαρίου 2019.   

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Τμήματος Οδικών Μεταφορών, οι διατάξεις των παραρτημάτων της 
εν λόγω συμφωνίας επικαιροποιούνται ανά τακτά χρονικά διαστήματα, συνήθως κάθε δύο χρόνια, και η τελευταία 
επικαιροποίησή τους μεταφέρθηκε στην εθνική έννομη τάξη με την τροποποίηση, το 2018, του περί Οδικής 
Μεταφοράς Επικίνδυνων Εμπορευμάτων Νόμου [Ν. 91(Ι)/2018] ο οποίος εναρμονίστηκε με την «Οδηγία (ΕΕ) 
2018/217 της Επιτροπής της 31ης Ιανουαρίου 2018 για την τροποποίηση της Οδηγίας 2008/68/ΕΚ του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου σχετικά με τις εσωτερικές μεταφορές επικίνδυνων 
εμπορευμάτων, για την προσαρμογή του τμήματος Ι.1 του παρατήματος Ι στην επιστημονική και τεχνική 
πρόοδο.». 

 Σημειώνεται ότι η εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με τις πρόνοιες της υπό συζήτηση Οδηγίας έπρεπε 
να πραγματοποιηθεί το αργότερο μέχρι την 30ή Ιουνίου 2019. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό κατατέθηκε από την εκτελεστική 
εξουσία.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

                                            
* Υπέρ: AKEΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, Συμμαχία Πολιτών, Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, 

ανεξάρτητη βουλευτής. 
  Εναντίον: ΔΗΣΥ, ΔΗΚΟ, ΕΛΑΜ.  
  Αποχή: Γεωργίου Γεώργιος (ΔΗΣΥ), Άγγελος Βότσης (ΔΗΚΟ), ΚΣ ΕΔΕΚ, Αλληλεγγύη. 
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 Αν δεν υπάρχουν ομιλητές, πάμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα πέντε παρόντες, τριάντα πέντε ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα άρθρα εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Οδικής Μεταφοράς Επικίνδυνων Εμπορευμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, όταν είναι έτοιμα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Είδετε είντα καλήν επιτροπήν έχουμεν! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μπράβο!  Έβκαλές τα ομόφωνα! 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Ομόφωνα ούλλα! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα οκτώ παρόντες, τριάντα οκτώ ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Οι περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Τέλη και Δικαιώματα Αναφορικά με 
Ποντοπόρα Εμπορικά Κυπριακά Πλοία) Κανονισμοί του 2019». 

Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέσπιση κανονισμών για καθορισμό τελών και δικαιωμάτων για τα ποντοπόρα εμπορικά κυπριακά πλοία. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων για τους κανονισμούς 
«Οι περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Τέλη και Δικαιώματα Αναφορικά με Ποντοπόρα Εμπορικά Κυπριακά 

Πλοία) Κανονισμοί του 2019» 
Παρόντες: 
 Γεώργιος Προκοπίου, πρόεδρος Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης  Αντρέας Φακοντής 

 Δημήτρης Δημητρίου  Κώστας Κώστα  

 Ευθύμιος Δίπλαρος  Ηλίας Μυριάνθους  
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 Ζαχαρίας Ζαχαρίου  Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς 
σε μία συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 20 Σεπτεμβρίου 2019.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής η Υφυπουργός Ναυτιλίας συνοδευόμενη από λειτουργούς του Γραφείου 
της, εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και του Κυπριακού 
Ναυτιλιακού Επιμελητηρίου.  Η Κυπριακή Ένωση Πλοιοκτητών, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη 
συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός των υπό συζήτηση κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των άρθρων 4(1), 62 και 65(2) του 
περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Τέλη και Φορολογικές Διατάξεις) Νόμου, είναι η θέσπιση κανονισμών για καθορισμό 
τελών και δικαιωμάτων για τα ποντοπόρα εμπορικά κυπριακά πλοία, οι οποίοι θα αντικαταστήσουν άλλες 
παλαιότερες ρυθμίσεις των εν λόγω τελών και δικαιωμάτων, οι οποίες περιλαμβάνονταν στο Πρώτο Παράρτημα 
των περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Τέλη και Φορολογικές Διατάξεις) Νόμων του 1992 μέχρι 2007. 

 Συγκεκριμένα, οι κυριότερες διαφοροποιήσεις οι οποίες προτείνονται με τους υπό συζήτηση κανονισμούς 
αφορούν την κατάργηση των αρχικών τελών εγγραφής και έκδοσης των αρχικών πιστοποιητικών για τα 
ποντοπόρα εμπορικά κυπριακά πλοία, την απλοποίηση/ομαδοποίηση υπηρεσιών που προσφέρει το 
υφυπουργείο και την κατάργηση τελών για εργασίες και υπηρεσίες οι οποίες δε διενεργούνται και δεν παρέχονται 
πλέον από το υφυπουργείο.  

 Σύμφωνα με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου ημερομηνίας 3 Απριλίου 2019 το Υφυπουργείο 
Ναυτιλίας εξουσιοδοτήθηκε να προβεί στην επεξεργασία της τιμολογιακής πολιτικής του, ούτως ώστε μεταξύ 
άλλων να επιτευχθεί: 

1. βελτίωση της ανταγωνιστικότητας του κυπριακού νηολογίου και προσέλκυση νέων πλοίων για εγγραφή στο 
νηολόγιο,  

2. κάλυψη των διαχειριστικών και λειτουργικών δαπανών του υφυπουργείου και 

3. στρογγυλοποίηση των ποσών των τελών και δικαιωμάτων που προέκυψαν μετά τη μετατροπή αυτών από 
κυπριακές λίρες σε ευρώ για διευκόλυνση του κοινού και του λογιστηρίου του υφυπουργείου. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από την Υφυπουργό Ναυτιλίας με τους 
προτεινόμενους κανονισμούς αναμένεται η βελτίωση της θέσης του κυπριακού νηολογίου στην παγκόσμια 
κατάταξη (σήμερα κατέχει την 11η θέση παγκόσμια και την 3η στην Ευρωπαϊκή Ένωση) λόγω της ενίσχυσης της 
ανταγωνιστικότητας της κυπριακής σημαίας και της προσέλκυσης νέων πλοίων για εγγραφή.  Η βελτίωση της 
θέσης της κυπριακής σημαίας στην παγκόσμια κατάταξη προσδίδει στη Δημοκρατία το κύρος μεγάλου 
ναυτιλιακού κέντρου με δυνατή εκπροσώπηση στα ευρωπαϊκά και διεθνή φόρα. 

 Περαιτέρω, όπως ανέφερε η Υφυπουργός Ναυτιλίας, από την κατάργηση ορισμένων τελών, όπως 
προτείνεται με τους υπό συζήτηση κανονισμούς, υπολογίζεται μια μικρή μείωση των εσόδων του κράτους κατά 
περίπου €700.000, η οποία εκτιμάται ότι θα αντισταθμιστεί από την αύξηση των εσόδων (φόρος χωρητικότητας 
και έκδοση πιστοποιητικών) που θα προκύψουν, λόγω της αύξησης που αναμένεται να σημειωθεί στις εγγραφές 
πλοίων στο κυπριακό νηολόγιο ως αποτελέσματος της αναθεωρημένης τιμολογιακής πολιτικής. 

 Οι εκπρόσωποι του Υφυπουργείου Ναυτιλίας ενημέρωσαν την επιτροπή ότι κατά τη μελέτη των υπό 
συζήτηση κανονισμών μετά την κατάθεσή τους στη Βουλή εντοπίστηκαν μικρής έκτασης ασάφειες και κενά τα 
οποία εισηγούνται όπως διορθωθούν πριν από την προώθησή τους στην ολομέλεια του σώματος για λήψη τελικής 
απόφασης. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, ζήτησε από την εκτελεστική εξουσία όπως καταθέσει στην επιτροπή νέο αναθεωρημένο 
κείμενο στο οποίο να περιληφθούν οι σχετικές διορθώσεις.  Συναφώς, η εκτελεστική εξουσία, υλοποιώντας την 
υπόδειξη της επιτροπής, απέστειλε σε αυτή νέο αναθεωρημένο κείμενο στο οποίο περιλήφθηκαν οι διορθώσεις 
σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας ενημέρωσε την επιτροπή ότι με βάση τον 
εξουσιοδοτικό νόμο, τον περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Τέλη και Φορολογικές Διατάξεις) Νόμο του 2010, παρέχεται 
η δυνατότητα έκδοσης κανονισμών για καθορισμό μεταξύ άλλων των τελών και δικαιωμάτων που καταβάλλονται 
για τη νηολόγηση και εγγραφή πλοίων και σκαφών.  Ο εν λόγω εξουσιοδοτικός νόμος κατήργησε προηγούμενη 
νομοθεσία, τους περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Τέλη και Φορολογικές Διατάξεις) Νόμους του 1992 μέχρι 2007, 
διατηρώντας όμως σε ισχύ τα τέλη που προβλέπονται στο Πρώτο Παράρτημα αυτών μέχρι την κατάργηση και 
αντικατάστασή τους από τέλη που θα υιοθετηθούν με βάση τις διατάξεις του νέου εξουσιοδοτικού νόμου, ο οποίος 
επιτρέπει την αντικατάστασή τους με κανονισμούς.  Συναφώς, με τους υπό συζήτηση κανονισμούς προτείνεται η 
κατάργηση και αντικατάσταση μέρους του Πρώτου Παραρτήματος των περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Τέλη και 
Φορολογικές Διατάξεις) Νόμων του 1992 μέχρι 2007, που αφορά τα ποντοπόρα εμπορικά κυπριακά πλοία. 

 Όλοι όσοι κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις των προτεινόμενων κανονισμών. 
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 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων ομόφωνα 
εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την έγκριση των κανονισμών όπως αυτοί διαμορφώθηκαν σύμφωνα με 
τα πιο πάνω, αφού έτυχαν των απαραίτητων νομοτεχνικών βελτιώσεων.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αν δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε σε ψηφοφορία. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Τζιαι τούτο έν’ ομόφωνο! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Όταν είναι από τον κ. Προκοπίου που έρχονται, να περνούν χωρίς ψηφοφορία! 

(Γέλια) 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα πέντε ψήφοι υπέρ και ένα άτομο δεν έχει ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα 8 και 9 δεν είναι έτοιμα. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Οι περί Αρχής Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων Κύπρου - Θέσεις Προϊστάμενου 
Τομέα - Λειτουργού Α΄ (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019». 

Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Προϊστάμενου Τομέα - Λειτουργού Α΄ στην Αρχή 
Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων Κύπρου. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς «Οι περί Αρχής 
Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων Κύπρου - Θέσεις Προϊστάμενου Τομέα - Λειτουργού Α΄ (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2019» 
Παρόντες: 
 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος  Ευανθία Σάββα 

 Δημήτρης Δημητρίου Πανίκος Λεωνίδου 

 Άριστος Δαμιανού Κωστής Ευσταθίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς, που αφορούν σχέδια 
υπηρεσίας, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 25 Σεπτεμβρίου 2019. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται σύμφωνα με τις διατάξεις του  άρθρου 18 του περί 
Πρόληψης της Χρήσης και Διάδοσης Ναρκωτικών και Άλλων Εξαρτησιογόνων Ουσιών (Αρχή Αντιμετώπισης 
Εξαρτήσεων Κύπρου) Νόμου, είναι ο καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Προϊστάμενου Τομέα - 
Λειτουργού Α΄ στην Αρχή Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων Κύπρου, η οποία δημιουργήθηκε με τον προϋπολογισμό 
της εν λόγω Αρχής για το έτος 2018 έναντι κατάργησης της θέσης Προϊστάμενου Εθνικού Κέντρου Τεκμηρίωσης 
για τα Ναρκωτικά και καθορίστηκε ως θέση πρώτου διορισμού και προαγωγής [Κλίμακα Α11(ii)], σύμφωνα με τη 
γενική πολιτική που εφαρμόζεται για τις θέσεις αυτού του επιπέδου στη δημόσια υπηρεσία και τον ευρύτερο 
δημόσιο τομέα. 

 Σημειώνεται ότι το υπό συζήτηση σχέδιο υπηρεσίας συζητήθηκε και συμφωνήθηκε στην αρμόδια 
υποεπιτροπή της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού. 

 Συναφώς, επισημαίνεται ότι οι υπό συζήτηση κανονισμοί σε πρώτο στάδιο εξετάστηκαν από την 
Υποεπιτροπή της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την Εξέταση των Κανονισμών που Αφορούν Σχέδια 
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Υπηρεσίας σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 18 Σεπτεμβρίου 2019, η οποία εισηγήθηκε στην 
επιτροπή την υποβολή των κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος για έγκριση. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν τους, διαμόρφωσαν τις ακόλουθες θέσεις:  

1. O πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού και της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις τάχθηκαν υπέρ της 
έγκρισης των κανονισμών. 

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος 
επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση των κανονισμών ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

3. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ τάχθηκε κατά της έγκρισης 
των κανονισμών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα εφτά ψήφοι υπέρ, μία ψήφος εναντίον και δύο αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα εφτά ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και δύο αποχές, οι κανονισμοί εγκρίνονται*.1 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι το «Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων για την προσπάθεια 
της Τουρκίας να αλλάξει το καθεστώς της περίκλειστης πόλης της Αμμοχώστου».  Κατατέθηκε από τους κ. 
Γεώργιο Γεωργίου, Κυριάκο Χατζηγιάννη, Γιώργο Κάρουλλα και Ονούφριο Κουλλά, βουλευτές εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου, εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχουμε ζητήσει αναβολή συζήτησης και ψήφισης του συγκεκριμένου σχεδίου ψηφίσματος.  
Χρειάζεται πάρα πολλές αλλαγές, έχουμε και πολιτικές διαφωνίες, αλλά είναι και κακογραμμένο το κείμενο.  
Ζητούμε να πάει στην επόμενη ολομέλεια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Όπως γνωρίζετε κι εσείς, κύριε Πρόεδρε, γνωρίζουν και όλοι οι βουλευτές, έχουμε καταθέσει εγκαίρως το 
συγκεκριμένο ψήφισμα, εδώ και καιρό.  Ζητήσαμε πολλές φορές, θα έλεγα, παρατηρήσεις όλων των κομμάτων 
και προφορικά, αλλά και γραπτώς.  Δε λάβαμε καμία.  Τι να πω;  Είναι θέμα της ολομέλειας να εγκρίνει ή να 
απορρίψει το αίτημα του ΑΚΕΛ.  

 Αυτό που θέλω να πω είναι ότι μέσα από την κατάθεση του ψηφίσματος θέλουμε να στείλουμε το μήνυμα 
σε όλα τα κοινοβούλια, τα οποία οφείλουν να το λάβουν, ότι αυτή την ώρα ουσιαστικά η Τουρκία προβαίνει σε 
μια δεύτερου τύπου χερσαία εισβολή στην Αμμόχωστο και πρέπει όλοι μας να εργαστούμε προς μια 
συγκεκριμένη κατεύθυνση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να μείνουμε στο διαδικαστικό, σας παρακαλώ, διότι επί της ουσίας είναι πολύ δύσκολο να φανταστώ ότι 
υπάρχει διαφωνία.  Αν έχουμε διαφωνία και σε τούτο, διερωτώμαι! 

 Πόσοι αποδέχονται την πρόταση για αναβολή; 

                                            
*1Υπέρ:  ΔΗΣΥ, AKEΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, Συμμαχία Πολιτών, Αλληλεγγύη, ΕΛΑΜ.  
   Εναντίον:  ΚΣ ΕΔΕΚ 
   Αποχή: Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 
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 Να πάει στην επόμενη συνεδρία. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Μετράτε, παρακαλώ, χέρια. 

 Ψηφίστε διά χειρός.  

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Το ΑΚΕΛ λέει χρειάζεται περαιτέρω επεξεργασία και συναίνεση και να το δούμε ξανά την άλλη φορά. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαοκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αναβάλλεται. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δικαιολόγηση ψήφου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Για τούτο;  Για την αποχή; 

 Όχι, δεν έχει έτσι πράγμα.  Δε δικαιούσαι δικαιολόγηση ψήφου για την αποχή. 

 Όπως ξέρεις τους κανονισμούς εσύ… Εννοώ ξέρεις τους καλύτερα. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 12 μέχρι και 16 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Ερχόμαστε τώρα στο σχέδιο ψηφίσματος για την κλιματική αλλαγή από τους κ. Γιώργο Περδίκη και 
Χαράλαμπο Θεοπέμπτου, βουλευτές του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει το σχέδιο ψηφίσματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ψήφισμα της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δημοκρατίας 

 Έχοντας υπόψη τη Σύμβαση-Πλαίσιο των Ηνωμένων Εθνών για την Αλλαγή του Κλίματος (UNFCCC) και 
το συνημμένο σε αυτή Πρωτόκολλο του Κιότο, 

 Υπενθυμίζοντας τα ομόφωνα ψηφίσματα του σώματος για την κλιματική αλλαγή της 1ης Δεκεμβρίου 2011, 
της 25ης Νοεμβρίου 2010, της 18ης Φεβρουαρίου 2010, της 5ης Νοεμβρίου 2009 και της 11ης Δεκεμβρίου 2008,  

 Έχοντας υπόψη τη Συμφωνία του Παρισιού για την Κλιματική Αλλαγή της 12ης Δεκεμβρίου 2015, την οποία 
κύρωσε το σώμα την 23η Δεκεμβρίου 2016, 

 Υπογραμμίζοντας ότι η Συμφωνία του Παρισιού αποτελεί ορόσημο στην αντιμετώπιση της κλιματικής 
αλλαγής, συνιστώντας μια φιλόδοξη, ισορροπημένη, δίκαιη και νομικά δεσμευτική συμφωνία,  

 Επαναλαμβάνοντας ότι η κλιματική αλλαγή επηρεάζει χωρίς διακρίσεις όλα τα κράτη και τους λαούς, με 
τα φτωχότερα κράτη να επηρεάζονται σε μεγαλύτερο βαθμό, και ότι   απαιτείται παγκόσμια συνεργασία για την 
αντιμετώπισή της, 

 Διαβλέποντας με ανησυχία ότι οι δραματικές κλιματικές αλλαγές και η αυξανόμενη συχνότητα και ένταση 
των ακραίων καιρικών φαινομένων, η αύξηση της μέσης θερμοκρασίας του πλανήτη και η άνοδος της στάθμης 
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της θάλασσας θα αποτελούν καθημερινά φαινόμενα, τα οποία θα συμβάλουν στην αύξηση της φτώχιας για τον 
μισό τουλάχιστον πληθυσμό της γης, διευρύνοντας τις κοινωνικοοικονομικές ανισότητες σε κάθε μέρος του 
πλανήτη, καθώς και ότι η περαιτέρω όξυνση της έλλειψης πόσιμου νερού και τροφίμων θα αυξήσει την 
πιθανότητα συρράξεων και πολέμων, 

 Εκφράζοντας εκ νέου την έντονη ανησυχία της για τα ακραία καιρικά φαινόμενα που παρατηρούνται 
παγκοσμίως ως αποτέλεσμα ανθρώπινων δραστηριοτήτων, των οποίων οι συνέπειες εξακολουθούν να είναι 
ιδιαίτερα ορατές και στην ανατολική Μεσόγειο, 

 Λαμβάνοντας υπόψη τις επιστημονικές προγνώσεις αναφορικά με την κλιματική αλλαγή στην Κύπρο στα 
επόμενα χρόνια και τις πολυδιάστατες επιπτώσεις που μπορεί αυτή να επιφέρει, 

 Υπενθυμίζοντας την υιοθέτηση από το Υπουργικό Συμβούλιο της Εθνικής Στρατηγικής για την 
Προσαρμογή στην Κλιματική Αλλαγή τον Απρίλιο του 2017 και την άμεση ανάγκη εφαρμογής της για μετριασμό 
των συνεπειών της κλιματικής αλλαγής στην Κύπρο, 

 Υπενθυμίζοντας τη δημόσια δέσμευση του Πρόεδρου της Κυπριακής Δημοκρατίας κ. Νίκου Αναστασιάδη 
ενώπιον του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου στις 12 Δεκεμβρίου 2018 η Κύπρος να αναλάβει συντονιστικό ρόλο σε 
περιφερειακό επίπεδο για αντιμετώπιση των συνεπειών της κλιματικής αλλαγής και σχετικές συνέργειες με χώρες 
της περιοχής,  

 Λαμβάνοντας υπόψη τις μεγάλες φυσικές καταστροφές που έχουν προκύψει το 2019, με τις τεραστίων 
διαστάσεων πυρκαγιές στον Αμαζόνιο, στην Κεντρική Αφρική και τη Σιβηρία και τον καλπάζοντα ρυθμό τήξης 
των πάγων στους δύο πόλους και τη Γροιλανδία, 

 Υπογραμμίζοντας την προσήλωση της Κύπρου στις προσπάθειες διάσωσης του περιβάλλοντος 
γενικότερα και ειδικότερα στις δεσμεύσεις που ανέλαβε η Ευρωπαϊκή Ένωση για την αντιμετώπιση της 
παγκόσμιας αυτής πρόκλησης, 

Ψηφίζει ως ακολούθως: 

1. Επαναβεβαιώνει την προσήλωση και δέσμευσή της στους στόχους της Συμφωνίας των Παρισίων, 
συμβάλλοντας και ενισχύοντας τη συνέχιση των προσπαθειών του συνόλου των κρατών μελών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και άλλων κρατών ανά το παγκόσμιο για αντιμετώπιση της κλιματικής αλλαγής. 

2. Στηρίζει τις διαβουλεύσεις που πραγματοποιούνται με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς, ώστε μέχρι την 
31η Δεκεμβρίου 2019 να υποβληθεί το τελικό Εθνικό Σχέδιο Κύπρου για την Ενέργεια και το Κλίμα για την 
περίοδο 2021-2030. 

3. Τονίζει την ανάγκη για άμεση λήψη περαιτέρω μέτρων, που να οδηγούν στην εκπλήρωση των   «Στόχων 
20-20-20» τους οποίους έθεσε η Ευρωπαϊκή Ένωση.  

4. Καλεί  την κυβέρνηση να προβεί στην αναγκαία λήψη μέτρων, έτσι ώστε ο βιομηχανικός και εμπορικός 
τομέας να μειώσουν τον περιβαλλοντικό τους αντίκτυπο. Ταυτόχρονα, κρίνει απαραίτητη  την 
ενεργοποίηση του εκπαιδευτικού συστήματος σε όλες τις βαθμίδες, καθώς και την αυξημένη συνέργεια 
δημόσιων και ιδιωτικών φορέων στην προώθηση της αειφόρου ανάπτυξης και την υλοποίηση της Εθνικής 
Στρατηγικής για την Προσαρμογή στην Κλιματική Αλλαγή. 

5. Καλεί για την οριζόντια ένταξη των 17 Στόχων Βιώσιμης Ανάπτυξης των Ηνωμένων Εθνών (Ατζέντα 2030) 
στα τριετή Στρατηγικά Πλάνα των Υπουργείων και Ανεξάρτητων Θεσμών της Κυπριακής Δημοκρατίας.  

6. Καλεί τον Υπουργό Οικονομικών όπως διαθέσει τα αναγκαία κονδύλια στον κρατικό προϋπολογισμό των 
επόμενων ετών, ώστε να υλοποιηθούν τόσο οι διεθνείς και ευρωπαϊκές περιβαλλοντικές δεσμεύσεις της 
Κυπριακής Δημοκρατίας όσο και οι υποχρεώσεις της που απορρέουν από την Εθνική Στρατηγική για την 
Προσαρμογή στην Κλιματική Αλλαγή. 

7. Τονίζει την ανάγκη προώθησης όλων εκείνων των μέτρων που θα αναβαθμίζουν τη συμμετοχή της 
Κυπριακής Δημοκρατίας στην αντιμετώπιση της κλιματικής αλλαγής.  Μεταξύ άλλων είναι απαραίτητο 
όπως η κυβέρνηση προβεί άμεσα στα ακόλουθα: 

α. Εφαρμογή της Στρατηγικής της ΕΕ για τη βιοποικιλότητα, που έχει ως στόχο να ανακοπεί η απώλεια 
βιοποικιλότητας στην ΕΕ με ορίζοντα το 2020.  Η στρατηγική απαιτεί την πλήρη εφαρμογή των 
αντίστοιχων Οδηγιών, ώστε να επιτευχθούν ικανοποιητικές συνθήκες διατήρησης των 
προστατευόμενων ειδών άγριων πτηνών και οικοτόπων.   

β. Υπογραφή και επικύρωση του πρωτοκόλλου για την ολοκληρωμένη διαχείριση των παράκτιων 
ζωνών της Μεσογείου και της Σύμβασης του Ελσίνκι για τα διασυνοριακά υδατορεύματα και τις 
διεθνείς λίμνες. 

γ. Εφαρμογή των απαραίτητων ενεργειών και μέτρων, έτσι ώστε να επιτευχθεί ο στόχος της Κύπρου 
για αύξηση του μεριδίου παραγωγής ΑΠΕ.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Ο κ. Μαυρίδης. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήθελα να επισημάνω ότι πριν ακόμα ψηφιστεί αυτό το σχέδιο 
ψηφίσματος, η Βουλή των Αντιπροσώπων έχει κάμει τα λόγια πράξη.  Σήμερα η μέρα είναι ιστορική.  Ήταν και 
την προηγούμενη βδομάδα, αλλά σήμερα ξεκινήσαμε πραγματικά να χρησιμοποιούμε την ηλεκτρονική 
ενημέρωση που έχει εφαρμόσει η Βουλή των Αντιπροσώπων με πρωτοβουλία του Προέδρου της Βουλής -
βεβαίως μετά από προσπάθειες αρκετών ετών- και γι’ αυτό θέλω να τον συγχαρώ.  Έτσι λοιπόν, θα ήθελα να 
ενθαρρύνω τους φίλους βουλευτές να χρησιμοποιούν αυτή την ηλεκτρονική ενημέρωση.   

 Μια λεπτομέρεια.  Πρόσβαση έχουμε και από τους δικούς μας υπολογιστές, ακόμα και από το κινητό μας.  
Δεν είναι ανάγκη να έχουμε το συγκεκριμένο μηχάνημα μπροστά μας.  Μπορεί ο καθένας να φέρει το δικό του, 
το tablet του, το κινητό του. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έναν έναν τζιαι λλία λλία, Μάριε μου, σε παρακαλώ! 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Η επένδυση αυτή που έχουμε κάνει θα ανακτηθεί σε λιγότερο από ένα έτος.  Διότι το κόστος… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δηλαδή, έκαμες υπολογισμούς; 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Έκαμα ολόκληρη μελέτη, βεβαίως! 

 Ευχαριστώ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έν’  πολλά καλό τούτο που επιάσετε, αλλά εκάμετε ένα λάθος.  Αντί που έν’ τόσο μεγάλο, 
το μισό έπρεπε να ’ταν.  Εδώσετέ μας τζιαι άλλο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Ο κανονισμός λέει ότι όποιος βουλευτής το χρησιμοποιήσει σωστά για κάποιες ώρες παίρνει μικρότερο! 

(Γέλια) 

 Λοιπόν, ο κ. Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Θα σχολιάσω και εγώ την ιστορική μέρα του Μάριου και να πω, μιας και συζητούμε για την κλιματική 
αλλαγή, απλώς μία μικρή σημείωση και υπόδειξη στους συναδέλφους:  Δεν πρέπει να είναι οι υπολογιστές 
συνέχεια πάνω στο καλώδιο του ρεύματος, είναι γραμμικής φόρτισης οι μπαταρίες, όταν είναι συνέχεια χαλούν, 
καταναλώνουν αλόγιστα, γι’ αυτό βκάλλουμέν το, παρακολουθούμε και, όταν χρειάζεται φόρτιση, μετά 
ξαναβάλλουμέν το πίσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Ενόμιζά σε για chemical engineer, χημικό μηχανικό, όι ηλεκτρολόγο! 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ:  

 Να πω στους φίλους που έχουν ασχοληθεί με δύο μικρές ψηφίδες του τεράστιου θέματος που αφορά τη 
συμμόρφωση της Βουλής των Αντιπροσώπων με τις σύγχρονες απαιτήσεις για την προστασία του 
περιβάλλοντος και τη μείωση της κατανάλωσης πόρων ότι έχουμε πολύ δρόμο ακόμα μπροστά μας.  Δεν είναι 
η καλύτερη, για παράδειγμα, εικόνα των συνεδριάσεων των επιτροπών της Βουλής να είναι γεμάτες με πλαστικά 
μπουκαλάκια των 500 ml.  Ένα παράδειγμα. 

 Αλλά είμαι σίγουρος ότι ο Πρόεδρος της Βουλής με τη φόρα την εκσυγχρονιστική που επήρε θα φροντίσει 
και για άλλα θέματα που αφορούν το περιβάλλον και την κλιματική αλλαγή.  Η εικόνα όμως είναι μεγάλη.   

 Φίλοι και φίλες,  
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 Σήμερα σε όλο τον κόσμο γίνονται εκατοντάδες εκδηλώσεις διαμαρτυρίας, απασχολείται πλέον ο 
Οργανισμός Ηνωμένων Εθνών σε επίπεδο γενικής συνέλευσης για την κλιματική αλλαγή και -κακά τα ψέματα- η 
νέα γενιά στρέφεται με θυμό σε εμάς, αυτούς που παίρνουμε τις αποφάσεις, και μας κατηγορεί.  Δεν κάνει πλέον 
εκκλήσεις.  Μας κατηγορεί ότι δεν έχουμε πάρει εγκαίρως τα μέτρα που έπρεπε να έχουμε πάρει για την 
αντιμετώπιση της κλιματικής αλλαγής. 

 Βέβαια, το κακό ξεκινά από πολύ ψηλά.  Ξέρετε ότι οι Ηνωμένες Πολιτείες Αμερικής μετά από πολλά 
χρόνια που δέχθηκαν να μπουν στη συνθήκη του Κιότο τελικά απέσυραν την υπογραφή τους.  Προβλήματα 
έχουμε και με την Κίνα και με την Ινδία.  Ακόμα και η Γερμανία και η Γαλλία, που είναι πρωτοπόρες χώρες στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση, έχουν καταδικαστεί πολλάκις για τη μη συμμόρφωση σε θέματα που αφορούν την κλιματική 
αλλαγή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Φυσικά, κύριε Περδίκη, χωρίς να θέλω να σας διακόψω, μια από τις δουλειές που πρέπει να κάμουμε -και 
να το κάμουμε στην Παράλληλη Βουλή, που κάμνουμε- είναι να δούμε τούτες οι πρωτοπόρες χώρες εντός και 
εκτός των χωρών τους πόσο συμβάλλουν στη ρύπανση. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ:  

 Μόλις το είπα, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και από πού ως πού έν’ πρωτοπόρες και σε τι έν’ πρωτοπόρες; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ:  

 Έχουν καταδικαστεί.  Πρωτοπόρες είναι να μας πουλούν την αντιρρυπαντική τους τεχνολογία, κύριε 
Πρόεδρε.  Έν’ γνωστό αυτό, γι’ αυτό και μιλούμε πλέον και για κλιματική δικαιοσύνη.  Συνεπώς, εμείς θεωρούμε 
ότι η συγκυρία είναι η κατάλληλη σήμερα, τοποθετούμαστε, έστω και εγκληματικά, χαιρετίζουμε την πρωτοβουλία 
της κυπριακής κυβέρνησης που απευθύνεται στις χώρες της περιοχής, αλλά πρέπει, όπως σωστά λέει και το 
ψήφισμα, να κάμουμε και πάρα πολλά στη χώρα μας.  Είμαστε πάρα πολύ πίσω στις ανανεώσιμες πηγές 
ενέργειας, στην εξοικονόμηση ενέργειας, στην προστασία των πράσινων χώρων και στην ανάπτυξη του 
πρασίνου.  Χαιρετίζουμε τις πρωτοβουλίες της νεολαίας και των πολιτών με τις δενδροφυτεύσεις που έχουν 
ανακοινωθεί πρόσφατα, αλλά και τα παιδιά που βγαίνουν στους δρόμους και διαμαρτύρονται.  Πρέπει όμως να 
πάρουμε και αποφάσεις, κύριε Πρόεδρε.  Και έχουμε μπροστά μας στη Βουλή πάρα πολλή εργασία ως 
κοινοβουλευτικό όργανο και κυρίως η κυβέρνηση πρέπει να αναλάβει τις ευθύνες της, γιατί έχει πολύ χαμηλούς 
στόχους και αυτούς τους χαμηλούς στόχους δε φαίνεται να έχει σχέδιο και πολιτική απόφαση να τους πετύχει. 

 Ευχαριστώ πολύ.  Πάντα εν συντομία, θα μπορούσα να μιλώ μέρες… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο πρόεδρος της επιτροπής Περιβάλλοντος, ο κ. Αδάμου.  Ναι, να μεν μιλούμε πολλά, για να αφήνουμε 
χρόνο για έργα. 

ΑΔΑΜΟΣ ΑΔΑΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Ο κ. Περδίκης είπε ότι, αν τον αφήναμε, ήταν να μιλά μέρες!  Αν εσύ μιλάς μέρες, θα μιλώ τζιαι εγώ 
εβδομάδες ως πρόεδρος της επιτροπής, δεν είναι;   Το ψήφισμα είναι καλό και το έχουμε στηρίξει και έχουμε 
εισηγηθεί και αλλαγές που έχουν γίνει πάνω στο ψήφισμα.  Όμως είναι το έκτο ψήφισμα από το 2010.  Κάθε 
φορά λέμε τα ίδια.  Εμπλουτίζουμέν τα, λέμε τα ίδια, τα ίδια, τα ίδια.  Εκείνο που έχει σημασία…  Εμάς το λιθαράκι 
το δικό μας, το αποτύπωμα το δικό μας στα περιβαλλοντικά προβλήματα έν’ μικρό.  Το ότι δεν είμαστε εντάξει 
στην πατρίδα μας είναι ηλίου φαεινότερον.  Έχει πάρα πολλούς τομείς που είμαστε κάτω του μέσου όρου.  Έχει 
άλλους τομείς που είμαστε σχεδόν στην αρχή ακόμα.  Έχουμε πολλά να κάμουμε, όπως πολύ σωστά είπε και ο 
Γιώργος Περδίκης.  Οι κύριοι του πλανήτη όμως, οι οποίοι δε σέβονται το σπίτι μας -και το σπίτι μας είναι ο 
πλανήτης μας- είναι αυτοί που χαράσσουν τις πολιτικές καταστροφής του πλανήτη.  Τις έχει ονομάσει ο κ. 
Περδίκης, εγώ δε θα τις ονομάσω.  Όμως, εκτός από την Ευρωπαϊκή Ένωση, που είναι ίσως το υψηλότερο 
σημείο, θα έλεγα, εφαρμογής πολιτικών για το περιβάλλον, παρά το ότι και ορισμένες ευρωπαϊκές χώρες έχουν 
πολλά προβλήματα, εντούτοις η πρωτοβουλία που έχουμε πάρει…  Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας έχει πάρει 
αυτή την πρωτοβουλία για τις χώρες της Ανατολικής Μεσογείου και ανακοινώθηκε και το είπε και χθες στην ομιλία 
του στα Ηνωμένα Έθνη.  Θα παρακαλέσω τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας να κοιτάξει και τα του οίκου μας.  Έν’ 
πολλά που πρέπει να κάμουμε και μπορούμε να τα κάμουμε.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:   

 Ο κ. Παπαγιάννης; 
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ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε, απλώς να αναφέρω ότι θα διαφοροποιήσουμε τη στάση μας λέγοντας ότι, 
παρ’ όλο που δε διαφωνούμε με την κύρια φιλοσοφία του ψηφίσματος, εντούτοις θεωρούμε ότι υπάρχει ένας 
κίνδυνος για αύξηση των πράσινων φορολογιών και, αν έχετε ακούσει τις δηλώσεις του Υπουργού Οικονομικών 
χθες, προς τα εκεί βαδίζουμε και θεωρούμε ότι η αντιμετώπιση αυτού του τεράστιου προβλήματος δε βασίζεται 
αποκλειστικά στην επιβολή φορολογίας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ο κ. Τορναρίτης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Εγώ θα πω, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι τα προηγούμενα χρόνια όποιος εμιλούσε 
για την προστασία του περιβάλλοντος, των θαλασσών μας, εθεωρείτο γραφικός.  Σήμερα αντιλαμβανόμαστε όλοι 
ότι ίσως είναι το μεγαλύτερο πρόβλημα που αντιμετωπίζει η ανθρωπότητα.  Η προστασία του περιβάλλοντος.  
Προφανώς με τις πράξεις και τις παραλείψεις μας κάποιοι έχουμε θυματοποιήσει τα ίδια τα παιδιά μας.  Έχουμε 
θυματοποιήσει γενεές γενεών Ελλήνων της Κύπρου που δεν έχουν γεννηθεί ακόμη.  Έχουμε θυματοποιήσει τον 
παγκόσμιο πολίτη.  Γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο και για πάρα πολλούς άλλους υποστηρίζουμε βεβαίως ως 
Δημοκρατικός Συναγερμός το συγκεκριμένο ψήφισμα και, ναι, καλούμε την κυβέρνηση να προχωρήσει 
πολυεπίπεδα σε όλα τα αναγκαία βήματα, μικρά και μεγάλα, που πρέπει να γίνουν, για να περιορίσουν το κακό, 
γιατί περί αυτού πρόκειται, που βρίσκεται μπροστά μας. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Θα προχωρήσουμε τώρα στην ψηφοφορία.  Απλώς, να πω ότι το κείμενο μπορεί να επιδεχτεί μιας μικρής 
διόρθωσης.  Έχει δυο-τρία μικρά λαθάκια, όπως…  

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Τούτα που είδα δαμαί στην πρώτη σελίδα προς το τέλος:  «τον Απρίλιο του 2017» και το «άμεσα», αντί 
«άμεση ανάγκη».   

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εντάξει, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να τα διορθώσουμε.   

 Ευχαριστώ πολύ.  

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, όταν είναι έτοιμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 

 Είναι τριάντα έξι παρόντες, τριάντα πέντε ψήφοι υπέρ και μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ και μία αποχή, εγκρίνεται το ψήφισμα. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Το Κεφάλαιο Δεύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, έχει γίνει. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

                                            
 Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Συμμαχία Πολιτών, Αλληλεγγύη, Κίνημα 

Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 
 Αποχή: ΕΛΑΜ. 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.063, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Μαρίνου Σιζόπουλου 

 «Όπως πληροφορούμαστε από άρθρο που έχει αναρτηθεί στο διαδίκτυο, η ΕΚΤ ζητά να γίνει νόμος 
πλαίσιο σύμφωνα με τον οποίο η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου θα έχει την εποπτεία των εταιρειών διαχείρισης 
κόκκινων δανείων με τις οποίες συνεργάζονται οι τράπεζες. 

 Ζητούμε από τον αρμόδιο υπουργό να μας ενημερώσει για τα ακόλουθα:  

1. Βάσει ποιας νομοθεσίας έχουν δοθεί οι άδειες λειτουργίας των εταιρειών διαχείρισης κόκκινων δανείων, 
ποιο ήταν το αρμόδιο όργανο που έδωσε τις άδειες και με βάση ποια κριτήρια; 

2. Κάποιες εταιρείες εξαγοράς πιστώσεων φαίνεται να είναι θυγατρικές πιστωτικού ιδρύματος. Ζητούμε την 
επίσημη τοποθέτηση του αρμόδιου υπουργού όσο και του Διοικητή της Κεντρικής Τράπεζας επί του 
θέματος αυτού, εάν αυτό ισχύει και, εάν ναι, κατά πόσο αυτό αποτελεί σύγκρουση συμφέροντος. 

3. Τέλος, αυτό που αναφέρει το δημοσίευμα, ότι ο Υπουργός Οικονομικών υπήρξε δέκτης προειδοποιήσεων 
από την ΕΚΤ για την αδειοδότηση των συγκεκριμένων εταιρειών, ανταποκρίνεται στην πραγματικότητα; 
Προτίθεται ο Υπουργός Οικονομικών να καταθέσει ανανεωμένο πλαίσιο για το πιο πάνω θέμα;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.064, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Μαρίνου Σιζόπουλου 

 «Σύμφωνα με δημοσίευμα καθημερινής κυπριακής εφημερίδας η κυβέρνηση προτίθεται να πωλήσει το 
μετοχικό κεφάλαιο που διαθέτει η ΚΕΔΙΠΕΣ στην Altamira Asset Management (Cyprus).  Σύμφωνα με το 
δημοσίευμα αυτό αποτελεί μέρος των σχετικών δεσμεύσεων που αναλήφθηκαν έναντι της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής, όταν εγκρίθηκε η κρατική στήριξη με την οποία διαλύθηκε η Συνεργατική Κεντρική Τράπεζα. 

 Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως μας καταθέσει το γραπτό κείμενο των δεσμεύσεων που 
ανέλαβε η Κυπριακή Δημοκρατία έναντι της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για την έγκριση της κρατικής στήριξης της 
Κεντρικής Συνεργατικής Τράπεζας, εάν και εφ’ όσον αυτό υπάρχει.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.065, ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια μέτρα 
λαμβάνονται για την καταπολέμηση του προβλήματος του συνεχώς αυξανόμενου πληθυσμού της “ποντίκας” 
στην ευρύτερη περιοχή της ελεύθερης Αμμοχώστου και τους λόγους για τους οποίους δεν υπάρχει 
αποτελεσματική καταπολέμηση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.066, ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το μοναστήρι του Αγίου Σάββα Καρόνου στην κοινότητα Τραχυπέδουλας 
κινδυνεύει με κατάρρευση και ο κοινοτάρχης του χωριού απηύθυνε έκκληση στο Τμήμα Αρχαιοτήτων, ώστε να 
προβεί αμέσως σε ενέργειες.  Όπως έχω πληροφορηθεί, το μοναστήρι απαλλοτριώθηκε πριν από μερικά χρόνια 
από το Τμήμα Αρχαιοτήτων για σκοπούς αναστήλωσης και συντήρησης, αλλά απ’ ό,τι φαίνεται, δεν έχουν ληφθεί 
τα απαιτούμενα μέτρα. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τη θέση 
του για την υπό αναφορά υπόθεση και ποια μέτρα πρόκειται να λάβει για την προστασία του μοναστηριού, καθώς 
και αν έχει τεθεί κάποιο χρονοδιάγραμμα σχετικά την ολοκλήρωση των εργασιών που αφορούν στην προστασία 
του μοναστηριού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.067, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως αποστείλει στη Βουλή των Αντιπροσώπων τα πιο κάτω που 
απορρέουν από τον περί Διαχείρισης της Ασφάλειας των Οδικών Υποδομών Νόμο [Νόμος αρ. 8 (Ι) του 2011]: 

1. Την αξιολόγηση των επιπτώσεων στην οδική ασφάλεια όσον αφορά το έργο της λεωφόρου Αγλαντζιάς 
όπως αυτό προβλέπεται από το άρθρο 5 του πιο πάνω νόμου. 

2. Τον αριθμό των ατόμων που έχουν πιστοποιηθεί ως ελεγκτές οδικής ασφάλειας και την εκπαίδευση την 
οποία έτυχαν, για να πιστοποιηθούν. 

3. Τα δέκα χειρότερα σημεία και άλλες σχετικές πληροφορίες που απαιτούνται από το άρθρο 7 του πιο πάνω 
νόμου για την κατάταξη και διαχείριση της ασφάλειας στο εν λειτουργία οδικό δίκτυο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.068, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 

 «Σε συνέχεια της απάντησης σε ερώτηση με αριθμό: 23.06.011.03.682 που αφορά την άνιση μεταχείριση 
των αορίστου χρόνου αγροπυροσβεστών σε σχέση με τους μόνιμους θηροφύλακες, παρακαλείται ο αρμόδιος 
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υπουργός να μας ενημερώσει αν προτίθεται να προχωρήσει σε αλλαγή κανονισμών, ώστε οι εξουσίες των 
αορίστου χρόνου αγροπυροσβεστών να επεκταθούν και να συμπεριλαμβάνουν τις εξουσίες της σύλληψης και 
οπλοφορίας, δεδομένου ότι έχουν τα ίδια καθήκοντα με τους θηροφύλακες και ως εκ τούτου εκτίθενται στους 
ίδιους κινδύνους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.069, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 

 «Σε συνεδρίαση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και Ίσων Ευκαιριών μεταξύ 
Ανδρών και Γυναικών, ημερομηνίας 2 Σεπτεμβρίου 2019, με θέμα “Το δικαίωμα των παιδιών να είναι μαζί με 
τους γονείς τους, όταν γίνονται ιατρικές εξετάσεις (αιμοληψίες κ.λπ.) και η πιθανή ανάγκη πολιτικής στον τομέα 
αυτό”, ενημερωθήκαμε ότι το Υπουργείο Υγείας δεν κοινοποίησε το σχετικό πρωτόκολλο στα δημόσια και 
ιδιωτικά νοσοκομεία όπως είχε δεσμευτεί, με αποτέλεσμα πολλοί γονείς να εκφράζουν παράπονα για τον τρόπο 
χειρισμού του περιστατικού από τους γιατρούς. 

Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό να μας ενημερώσει τους λόγους μη κοινοποίησης του 
πρωτοκόλλου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.070, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 

 «Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η διαδικασία νομοτεχνικού ελέγχου του νομοσχεδίου που αφορά την ίδρυση και άδεια λειτουργίας 
υπηρεσιών κοινοτικής νοσηλευτικής και κοινοτικής μαιευτικής και πότε αναμένεται να κατατεθεί στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.071, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα  

 «Σύμφωνα με στοιχεία της Διεύθυνσης Δημοτικής Εκπαίδευσης του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και Νεολαίας ο αριθμός των μαθητών που δε μιλούν την ελληνική γλώσσα και φοιτούν στα σχολεία 
δημοτικής εκπαίδευσης της Κύπρου αυξάνεται διαρκώς τα τελευταία χρόνια.  Σήμερα ποσοστό ύψους 13,9% του 
συνόλου του μαθητικού πληθυσμού των δημόσιων δημοτικών σχολείων είναι αλλόγλωσσοι, ενώ το αντίστοιχο 
ποσοστό του συνόλου του μαθητικού πληθυσμού των δημόσιων νηπιαγωγείων είναι στο 11,5%. 

 Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποια είναι τα αποτελέσματα της αξιολόγησης της προσφοράς των ενισχυμένων και    διαφοροποιημένων 
προγραμμάτων εκμάθησης της ελληνικής γλώσσας για τη σχολική χρονιά 2018-2019 στα παιδιά των 
παλιννοστούντων και αλλοδαπών, με σκοπό την αποτελεσματικότερη επικοινωνία και ομαλή ένταξή τους 
στο κοινωνικό σύνολο; 

2. Έχουν διενεργηθεί εξετάσεις ελληνομάθειας, έτσι ώστε να υπάρχουν επίσημα    καταγεγραμμένα στοιχεία 
και, αν ναι, ποια τα αποτελέσματα; 

3. Από ποια μαθήματα εξαιρούνται οι μαθητές, για να διδαχθούν ελληνικά;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.072, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα  

 «Σε συνέχεια της απάντησης στην ερώτηση με αριθμό 23.06.011.03.657, παρακαλούμε τον αρμόδιο 
υπουργό όπως κοινοποιήσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων τα αποτελέσματα της νέας τριετούς παγκύπριας 
έρευνας εμβολιαστικής κάλυψης του Υπουργείου Υγείας, η οποία πραγματοποιήθηκε τον Μάιο του 2019 και 
σχεδιάστηκε με βάση τις συστάσεις των εμπειρογνωμόνων του Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας μετά την κάθοδό 
τους στην Κύπρο. 

 Παρακαλώ όπως συμπεριληφθούν και τα αποτελέσματα ερωτηματολογίου στο οποίο διαφαίνεται το 
μέγεθος του φαινομένου της άρνησης εμβολιασμού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.073, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ Μιχάλη Γιωργάλλα  

 «Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως μας ενημερώσει για τις διαδικασίες εποπτείας και ελέγχου 
που ακολουθούνται από τις αρμόδιες υπηρεσίες σε περίπτωση αποφυλάκισης ψυχικά ασθενή που έχει 
καταδικασθεί για φόνο ή για σεξουαλικά αδικήματα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.074, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου   

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό, τον 
τρόπο και από ποιους διεξάγονται οι έλεγχοι των σχολικών κυλικείων.  Επίσης να ενημερωθεί το σώμα κατά 
πόσο ισχύουν δημοσιεύματα στον ημερήσιο τύπο ότι στην επαρχία Λάρνακας 65% των περιπτώσεων δεν 
συμμορφώνονται προς τις θεσπισθείσες τιμές. 
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Σε τέτοιες περιπτώσεις ποιες κυρώσεις και πρόστιμα επιβάλλονται;  Επισυνάπτονται τα σχετικά 
δημοσιεύματα.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της  Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.075, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στις 10 Σεπτεμβρίου 2019 συνέβη καταδυτικό ατύχημα στον θαλάσσιο χώρο του 
ναυαγίου “Ζηνοβία”.  Η ιδιοκτήτρια εταιρεία του ναυαγίου ανέφερε σε ανακοίνωσή της ότι το ατύχημα ήταν 
αναμενόμενο, αφού στον χώρο επικρατεί αναρχία και παρανομία, και κάλεσε παράλληλα τα αρμόδια τμήματα να 
λάβουν τα απαραίτητα μέτρα για την αποκατάσταση της έννομης τάξης στον χώρο του ναυαγίου. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν ευσταθούν οι 
καταγγελίες της ιδιοκτήτριας εταιρείας του ναυαγίου, ποια είναι η κατάσταση που επικρατεί αυτή τη στιγμή στον 
χώρο του ναυαγίου, ποια μέτρα προστασίας λαμβάνονται και ποια μέτρα πρόκειται να ληφθούν προς 
αποκατάσταση της έννομης τάξης στον θαλάσσιο χώρο του ναυαγίου “Ζηνοβία”.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.076, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

«Από δημοσίευμα της εφημερίδας “Ο Φιλελεύθερος” πληροφορήθηκα ότι η Αλβανία απαγόρευσε την 
εισαγωγή κρέατος από τρεις χώρες, ανάμεσα σε αυτές και η Κύπρος.  Σύμφωνα με το δημοσίευμα το κρέας 
κρίθηκε ακατάλληλο για κατανάλωση είτε γιατί περιείχε ρακτοπαμίνη είτε γιατί δε συνοδευόταν από τα 
απαραίτητα υγειονομικά πιστοποιητικά. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν γνωρίζει την υπό 
αναφορά υπόθεση και αν το κρέας που επιστράφηκε προήλθε από τις ελεύθερες περιοχές της Κυπριακής 
Δημοκρατίας ή από τα κατεχόμενα και για ποιο λόγο επιστράφηκε από τις αρμόδιες αρχές της Αλβανίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.077, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο οι 
νοσοκομειακές κλινικές που προσφέρουν ειδικότητες σε ιατρούς δέχονται ελέγχους για τήρηση των 
προδιαγραφών βάσει των οποίων έχουν εγκριθεί για να προσφέρουν προγράμματα ειδικοτήτων.  Μπορεί αφενός 
οι εν λόγω κλινικές στο παρελθόν να είχαν παρουσιάσει κάποια στοιχεία με τα οποία να πληρούσαν τις τυπικές 
προδιαγραφές ή/και κριτήρια και έτσι να έλαβαν έγκριση από το κράτος όσον αφορά τις διάφορες ειδικότητες 
ιατρών, αφετέρου όμως ο έλεγχος αυτός πρέπει να είναι τακτικός, ώστε να διαπιστώνεται αν τηρούνται οι 
ελάχιστες τυπικές προδιαγραφές για την προσφορά ειδικοτήτων σε ιατρούς χάριν της προστασίας της δημόσιας 
υγείας, τάξης και ασφάλειας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.078, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Άννας Θεολόγου 

«Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό να μας ενημερώσει και να μας αποστείλει τον σχετικό κατάλογο των 
εταιρειών που απαρτίζουν την κοινοπραξία της οποίας η προσφορά για εισαγωγή υγροποιημένου φυσικού 
αερίου στην Κύπρο έχει κατοχυρωθεί.  Παρακαλούμε όπως στον κατάλογο περιληφθούν οι εταιρείες  που 
συμμετέχουν στην κοινοπραξία με προσφορές άνω των €20.000.  Περαιτέρω, παρακαλούμε όπως 
ενημερωθούμε για τη διαδικασία που ακολουθήθηκε, για να κατοχυρωθεί ο διαγωνισμός του έργου σε αυτή την 
κοινοπραξία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.079, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για την υφιστάμενη 
κατάσταση και τη διαδικασία που ακολουθείται, εάν και εφόσον υπάρχει, για την καταβολή τιμητικού επιδόματος 
στους ομήρους πολέμου του 1974, καθώς και εάν ως κατηγορία οι όμηροι πολέμου διαφοροποιούνται από τους 
αιχμαλώτους πολέμου του 1974.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.080, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα πώς αντιμετωπίζει το ενδεχόμενο της 
εθελοντικής υποβολής ελεγμένων λογαριασμών από πολύ μικρές εταιρείες με μικρό κύκλο εργασιών και με 
χαμηλό ενεργητικό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.081, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Αρκετές αδρανείς εταιρείες οι οποίες δεν έχουν προχωρήσει έγκαιρα στην αίτηση διαγραφής τους δεν 
μπορούν να διαγραφούν, αν δεν πληρώσουν το ετήσιο τέλος των €350 για τα έτη τα οποία δε λειτουργούσαν. 
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 Αυτό ουσιαστικά δημιουργεί αρκετά προβλήματα στο Τμήμα Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη, 
που αφορούν σε αυξημένο διοικητικό κόστος παρακολούθησης, αλλά και προβλήματα στους ιδιοκτήτες των 
εταιρειών αυτών.  

 Με βάση τα πιο πάνω ερωτάται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει το σώμα πώς σκέφτεται να επιλύσει 
το θέμα αυτό, καθώς και τι νομοθετικές ρυθμίσεις χρειάζονται, για να επιλυθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.082, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Αρκετά αρδευτικά έργα αντιμετωπίζουν σοβαρά οικονομικά προβλήματα λόγω του ότι τα δίκτυά τους 
είναι απηρχαιωμένα και η συντήρησή τους είναι υψηλού κόστους.  Το γεγονός αυτό έχει οδηγήσει στην αύξηση 
του τέλους κατανάλωσης νερού, με αποτέλεσμα αρκετοί γεωργοί να εγκαταλείπουν τις γεωργικές τους 
εκμεταλλεύσεις, γεγονός που οδηγεί σε ερήμωση των περιοχών αυτών και στη δημιουργία σοβαρών οικονομικών 
προβλημάτων στους ίδιους τους γεωργούς. Ως αποτέλεσμα, αρκετά αρδευτικά έργα έχουν ζητήσει κατά καιρούς 
την ενσωμάτωσή τους σε έργα του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων, αλλά έλαβαν αρνητική απάντηση. 

 Ως εκ τούτου, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα για τα πιο κάτω: 

1. Πόσα αρδευτικά έργα λειτουργούν παγκύπρια; 

2. Ποια είναι τα χρέη κάθε αρδευτικού έργου και ποια η τιμή (ανά τόνο) χρέωσης για την κατανάλωση νερού; 

3. Πόσα και ποια αρδευτικά έργα έχουν ζητήσει την ενσωμάτωσή τους στο Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων; Για 
ποια έχει δοθεί αρνητική απάντηση;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.083, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Με βάση τα σχέδια στεγαστικής πολιτικής του κράτους συμπεριλαμβανομένου και του νέου σχεδίου 
στεγαστικής πολιτικής που έχει προκηρυχθεί πρόσφατα από το Υπουργείο Εσωτερικών, στην επαρχία Πάφου 
έχουν συμπεριληφθεί 24 κοινότητες με συνολικό πληθυσμό 4 107 πολιτών από τους οποίους 690 είναι νεαρά 
άτομα.  Από τις 24 κοινότητες οι 15 είναι κοινότητες με πληθυσμό κάτω από 100, που αριθμούν συνολικά 536 
άτομα εκ των οποίων τα 106 είναι νεαρά άτομα. 

 Είναι λοιπόν εμφανές ότι τα στεγαστικά σχέδια που υπάρχουν αντιμετωπίζουν ισοπεδωτικά όλες τις 
επαρχίες ανεξαρτήτως της δημοσιογραφικής τους ιδιαιτερότητας, με αποτέλεσμα να μην πετυχαίνουν τον σκοπό 
για τον οποίο έχουν εκπονηθεί. 

 Ως εκ τούτου, ερωτάται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα πώς σκέφτεται να αντιμετωπίσει 
το πιο πάνω πρόβλημα.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.084, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2019, της βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Ευανθίας Σάββα 

 «Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό να μας πληροφορήσει για το σχεδιασμό και προγραμματισμό του 
υπουργείου σε σχέση με τον παραλιακό δρόμο Λάρνακας-Δεκέλειας. 

 Παρακαλούμε επίσης όπως μας ενημερώσετε για τα ακόλουθα: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η ετοιμασία των κατασκευαστικών σχεδίων, ποια  είναι τα χρονοδιαγράμματα 
υλοποίησης και ποιο το εκτιμώμενο κόστος; 

2. Υφίσταται το ρυθμιστικό σχέδιο που ετοιμάστηκε παλαιότερα;» 

     Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.085, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Ευανθίας Σάββα 

 «Σε σχετική μου ερώτηση με ημερομηνία 18 Δεκεμβρίου 2018 (Αρ. Φακ. 23.06.011.03.408) αναφορικά με 
την πορεία της κατασκευής αντιπλημμυρικών έργων που εξαγγέλθηκαν το 2015 για την περιοχή “Καμάρες” στη 
Λάρνακα ο αρμόδιος υπουργός σε απάντησή του ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2019 αναφέρει ότι κρίθηκε 
αναγκαία η εκπόνηση υδρολογικής μελέτης η οποία να περιλαμβάνει τεχνικές λύσεις για την αντιμετώπιση των 
προβλημάτων. 

 Με δεδομένο ότι η εξαγγελία του έργου έγινε το 2015 καλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει για 
τους λόγους αυτής της καθυστέρησης, πότε συγκεκριμένα θα ολοκληρωθεί η μελέτη, καθώς επίσης για τις 
διαδικασίες που θα ακολουθηθούν για την υλοποίησή της βάσει συγκεκριμένων χρονοδιαγραμμάτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.086, ημερομηνίας 20 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Στην κοινότητα της Ορμήδειας, και συγκεκριμένα στην οδό Δημοκρατίας, κατασκευάστηκε διάβαση 
πεζών, όπου, όπως μπορείτε να διακρίνετε στις φωτογραφίες τις οποίες επισυνάπτω, ακριβώς επί της ζώνης 
ασφαλείας αυτής υπάρχει υποστατικό το οποίο συνορεύει επί της οδού και παρακωλύει την ομαλή διέλευση και 
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την ορατότητα των πεζών που χρησιμοποιούν τη διάβαση, με ενδεχόμενες συνέπειες απρόβλεπτα και επικίνδυνα 
τυχόν συμβάντα. Παράλληλα, ο συνδυασμός της τοποθεσίας της διάβασης με την είσοδο/έξοδο οχημάτων που 
εξέρχονται από την κατοικία στην απέναντι πλευρά εμποδίζει την ορατότητα και κατά συνέπεια υπάρχει 
αυξημένος κίνδυνος πρόκλησης ατυχήματος που μπορεί να οδηγήσει και σε απώλεια ανθρώπινης ζωής.  

Ταυτόχρονα, μια διάβαση πεζών πρέπει να μπορεί να εξυπηρετεί και τα ΑμεΑ. Η εν λόγω διάβαση δεν 
εξυπηρετεί άτομα με αναπηρίες, το αντίθετο μάλιστα. Λόγω του υποστατικού το οποίο βρίσκεται σε τοποθεσία 
που υπό κανονικές συνθήκες έπρεπε να υπάρχει πεζοδρόμιο, δημιουργούνται κίνδυνοι, αφού, για να 
προχωρήσουν όσοι χρησιμοποιούν τη διάβαση, είναι αναγκασμένοι να εισέρχονται εντός του οδικού δικτύου, με 
τον κίνδυνο ατυχημάτων με απρόβλεπτες συνέπειες.  

Επιπλέον, στο άδειο σήμερα οικόπεδο πλησίον της υφιστάμενης οικίας στην απέναντι πλευρά του δρόμου 
υπάρχει η πιθανότητα μελλοντικής ανέγερσης κατοικίας, άρα η είσοδος/έξοδος οχημάτων και σε αυτή την 
περίπτωση θα αυξήσει την επικινδυνότητα.  

Ως εκ των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα εξής: 

1. Ποια διαδικασία ακολουθήθηκε κατά την επιλογή του συγκεκριμένου σημείου για ανέγερση της διάβασης 
πεζών και κατά πόσο ήταν ορθή;  

2. Έχει ληφθεί υπόψη ότι η διάβαση πεζών πρέπει να είναι κατάλληλη και ελεύθερη και για ΑμεΑ; 

3. Έχει ληφθεί υπόψη η ύπαρξη της οικίας στη διαδικασία επιλογής του σημείου; 

4. Έχει ληφθεί υπόψη ότι μελλοντικά υπάρχει πιθανότητα ανέγερσης κατοικίας στο διπλανό άδειο οικόπεδο;  

5. Έχει ληφθεί υπόψη ότι δεν υπάρχει κατάλληλη ορατότητα και ελεύθερη διακίνηση επί του πεζοδρομίου, 
αφού υφιστάμενο υποστατικό παρεμποδίζει τα πιο πάνω;  

6. Ποιο ήταν το ολικό κόστος κατασκευής της εν λόγω διάβασης πεζών και ποια η αναλυτική κατάσταση του 
κόστους; 

 Παρακαλούμε επίσης όπως μας σταλούν οι εκθέσεις που ετοιμάστηκαν επί του συγκεκριμένου θέματος, 
καθώς και τα αιτιολογικά των εγκρίσεων από  το Τμήμα Δημοσίων Έργων, την αστυνομία και όσων άλλων 
φορέων έχουν εμπλακεί στη διαδικασία αυτή.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους στάλθηκε 
στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.087, ημερομηνίας 20 Σεπτεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Ευανθίας Σάββα 

«Το θέμα της επικίνδυνης αποθήκευσης τόνων πυρίτιδας σε υποστατικό στον δήμο Αραδίππου, οι 
κίνδυνοι που ελλοχεύουν για την ασφάλεια και υγεία των κατοίκων και οι πιθανές περιβαλλοντικές επιπτώσεις 
απασχόλησαν την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος τον περασμένο Μάρτιο.  Κρίθηκε επείγον και 
σοβαρό ζήτημα και απασχόλησε την επιτροπή σε δυο διαδοχικές συνεδρίες της. 

 Στη συνεδρία της επιτροπής ημερομηνίας 27 Μαρτίου, στην παρουσία όλων των υπουργών τα υπουργεία 
και οι υπηρεσίες των οποίων εμπλέκονται στο θέμα, αποφασίστηκε να συνεννοηθούν οι υπουργοί με την εταιρεία 
για τη διαδικασία μετακίνησης των πλεοναζόντων ποσοτήτων πυρίτιδας που ήταν αποθηκευμένες στο 
εργοστάσιο με αποτέλεσμα τον χαρακτηρισμό της περιοχής ως “Seveso”. 

 Παρακαλούμε όπως ως οι αρμόδιοι υπουργοί μάς ενημερώσουν για τα ακόλουθα: 

1. Αν έχουν μετακινηθεί οι επιπλέον ποσότητες πυρίτιδας, πότε και πού έχουν    αποθηκευτεί. 

2. Αν η περιοχή εξακολουθεί να είναι χαρακτηρισμένη ως “Seveso” ή έχει  αποχαρακτηριστεί. 

3.  Αν έχουν γίνει προσπάθειες για μετακίνηση του εργοστασίου και ποιο ήταν το      αποτέλεσμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.088, ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2019, των βουλευτών εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου, Σκεύης Κούτρα Κουκουμά και Χριστάκη Τζιοβάνη  

 «Το τελευταίο διάστημα έχουμε γίνει δέκτες έντονων παραστάσεων και διαμαρτυριών από κατοίκους του 
δήμου Δερύνειας σχετικά με τη λειτουργία των κεραιών κινητής τηλεφωνίας που είναι εγκατεστημένες στα όρια 
του δήμου. 

 Οι κάτοικοι είναι ιδιαίτερα ανήσυχοι από την αύξηση των κρουσμάτων καρκίνου στα όρια του δήμου και 
ζητούν όπως διερευνηθεί ενδελεχώς κατά πόσο η λειτουργία των εν λόγω κεραιών έχει οποιαδήποτε αρνητική 
επίδραση στην υγεία των κατοίκων.  Οι ανησυχίες τους εντείνονται περισσότερο από το γεγονός ότι τα κρούσματα 
καρκίνων τα τελευταία χρόνια είναι πολύ περισσότερα στις περιοχές πλησίον των σημείων που είναι 
εγκατεστημένες οι κεραίες. 
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 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει λεπτομερώς τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το 
πλαίσιο λειτουργίας των κεραιών κινητής τηλεφωνίας στον δήμο Δερύνειας, για τις άδειες λειτουργίας που έχουν 
εξασφαλίσει και τους όρους αυτών, καθώς και για τις μετρήσεις που έχουν γίνει μέχρι σήμερα σχετικά με την 
τήρηση των ορίων εκπομπής των κεραιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.089, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η εταιρεία “Hellenic Copper Mines” έχει εισαγάγει από το εξωτερικό 30 χιλιάδες 
τόνους από μπάζα (άχρηστα υλικά και υπολείμματα εκσκαφών ή λατομεύσεων) τα οποία θα επεξεργαστεί στις 
εγκαταστάσεις της στη Σκουριώτισσα για παραγωγή νικελίου.  Παράλληλα, πληροφορούμαι ότι προωθείται η 
μεταφορά 12 εκατομμυρίων τόνων από μπάζα από τα κατεχόμενα μέσω του οδοφράγματος Λεύκας, από τις 
εγκαταστάσεις εγκαταλελειμμένων μεταλλείων στη Λεύκα και στο Ξερό, προς το εργοστάσιο επεξεργασίας στη 
Σκουριώτισσα για παραγωγή χαλκού. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν αληθεύουν αυτές οι 
πληροφορίες, αν έχουν εκδοθεί σχετικές άδειες ή/και αν έχουν ληφθεί υπόψη οι κίνδυνοι για το περιβάλλον και 
την υγεία των πολιτών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.090, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από απάντηση του τέως Υπουργού Υγείας κ. Γιώργου Παμπορίδη σε παλαιότερη κοινοβουλευτική μου 
ερώτηση (αρ. 23.06.010.05.076) αναφορικά με τα περιστατικά αυτοχειρίας στην Κύπρο και τα μέτρα στήριξης 
που παρέχει η πολιτεία σε άτομα που επιχειρούν αυτοχειρία είχα πληροφορηθεί ότι οι Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας, 
οι ενδονοσοκομειακές μονάδες, οι Ψυχιατρικές Κλινικές του Γενικού Νοσοκομείου Λεμεσού και του Νοσοκομείου 
Αθαλάσσας υποδέχονταν ασθενείς μετά από απόπειρες αυτοκτονίας οι οποίοι έχρηζαν νοσοκομειακής 
νοσηλείας, οι ενδονοσοκομειακές δομές εφάρμοζαν πρωτόκολλα με κατευθυντήριες γραμμές για τη διαχείριση 
ατόμων με αυτοκαταστροφική συμπεριφορά, ενώ τα εξωτερικά ιατρεία κοινοτικής ψυχιατρικής υποδέχονταν 
άτομα που έκαναν απόπειρα/απόπειρες αυτοκτονίας, παρέχοντας συστηματική στήριξη και παρακολούθηση 
όπου αυτό κρινόταν αναγκαίο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να αποστείλει στη Βουλή των Αντιπροσώπων αναλυτικό κατάλογο ανά 
ηλικιακή ομάδα με τον αριθμό των ατόμων που προέβησαν σε απόπειρα αυτοχειρίας την περίοδο 2014-2019, 
καθώς και τον αριθμό των θανάτων λόγω αυτοχειρίας τα τελευταία πέντε χρόνια ανά έτος. Παρακαλώ επίσης τον 
αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια είναι τα μέτρα που λαμβάνονται για τη 
στήριξη των ατόμων αυτών και εάν έχει ετοιμαστεί κάποιο σχετικό στρατηγικό σχέδιο δράσης σε συνεργασία και 
με άλλες αρμόδιες υπηρεσίες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.091, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
προτίθεται η κυβέρνηση να προχωρήσει στη δημιουργία μητρώου εγκλωβισμένων πολιτών ως απόρροια του 
πολέμου του ʼ74 και της συνεχιζόμενης κατοχής, το οποίο θα περιλαμβάνει όλους όσοι συνέχισαν να διαμένουν 
στα κατεχόμενα χωριά τους και των οποίων τα ανθρώπινα δικαιώματα και οι βασικές ελευθερίες έχουν 
καταπατηθεί για όλη αυτή την περίοδο. Η δημιουργία του μητρώου επιβάλλεται, επειδή με την πάροδο του 
χρόνου οι εγκλωβισμένοι λιγοστεύουν, με αποτέλεσμα η πορεία και η παρουσία τους να περάσει στην ιστορία, 
χωρίς να έχει καταγραφεί όπως πρέπει. Επιπρόσθετα, το μητρώο θα βοηθήσει στην καλύτερη υποστήριξη των 
ιδίων και των αναγκών τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.092, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως προωθήσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων τα πρακτικά των 
συνεδριάσεων του προηγούμενου διοικητικού συμβουλίου του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού για τους 
μήνες Δεκέμβριο 2018 και Ιανουάριο 2019.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.093, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με το άρθρο 3 του περί Καθιέρωσης της 14ης Σεπτεμβρίου Κάθε Έτους ως Επίσημης Ημέρας 
Μνήμης και Τιμής για τον Ελληνισμό της Μικράς Ασίας και τη Μικρασιατική Καταστροφή Νόμου, “κατά τη 14η 
Σεπτεμβρίου κάθε έτους η κυπριακή πολιτεία αποδίδει έμπρακτα τιμή σε όσους σφαγιάσθηκαν από τους 
Τούρκους στις 14 Σεπτεμβρίου 1922 στη Μικρά Ασία με ομιλίες, μνημόσυνα, εκδηλώσεις ή με οποιοδήποτε άλλο 
πρόσφορο τρόπο ήθελε καθορισθεί με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου στην οποία καθορίζεται ο τύπος 
των εκδηλώσεων και η οποία δημοσιεύεται στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας μέσα σε έναν μήνα από 
την έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου”. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες 
προβαίνει φέτος η πολιτεία στη βάση του υπό αναφορά άρθρου.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.094, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εξετάζεται το 
ενδεχόμενο να μεταφερθεί η αρμοδιότητα για τη δημογραφική ανάπτυξη από το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων στο Υπουργείο Οικονομικών, αφού θεωρείται αναπτυξιακή πολιτική και όχι 
κοινωνική πρόνοια του κράτους.  Επίσης, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν το κόστος εφαρμογής του Στρατηγικού Σχεδίου Δημογραφικής Ανάπτυξης θεωρείται δαπάνη 
ή επένδυση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.095, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από δημοσιεύματα στον ημερήσιο τύπο πληροφορήθηκα ότι οι ραδιοεπικοινωνιακές εγκαταστάσεις που 
βρίσκονται στο Κάβο Γκρέκο στην Αγία Νάπα και οι οποίες φιλοξενούν έναν αμερικάνικο και έναν γαλλικό 
ραδιοφωνικό σταθμό πρόκειται να απομακρυνθούν μόνιμα από την περιοχή.  Σύμφωνα με τις δημοσιογραφικές 
πηγές, οι Αμερικάνοι έχουν σταματήσει ήδη να εκπέμπουν στην περιοχή και την ίδια πρόθεση φαίνεται να έχουν 
και οι Γάλλοι. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν ευσταθούν οι πιο 
πάνω πληροφορίες και, εάν ναι, πότε αναμένεται να απομακρυνθούν οι κεραίες από την περιοχή.  Επίσης 
παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει το σώμα για ποιο λόγο αποφασίστηκε η απομάκρυνσή τους και 
αν υπάρχει ενδεχόμενο εγκατάστασής τους σε άλλη περιοχή της Κύπρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.096, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι έξω από το εκκλησάκι του Αγίου Ευλαλίου στον κατεχόμενο Καραβά υπάρχουν 
απροστάτευτα και εκτεθειμένα ψηφιδωτά, πάνω στα οποία κυκλοφορούν μέχρι και αυτοκίνητα.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει υπόψη του τα 
εν λόγω ψηφιδωτά, αν έχει προβεί σε οποιαδήποτε διαβήματα σε ευρωπαϊκά και διεθνή όργανα ή φόρα για το 
εν λόγω θέμα, καθώς και σε ποιες ενέργειες έχει προβεί η δικοινοτική Τεχνική Επιτροπή για την Πολιτιστική 
Κληρονομιά στην Κύπρο με σκοπό την προστασία των υπό αναφορά ψηφιδωτών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.097, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Ο Κώδικας Οδικής Κυκλοφορίας (ΚΟΚ) είναι πολύ σημαντικός για την ασφαλή και εύρυθμη κυκλοφορία 
στους δρόμους.  Το Τμήμα Οδικών Μεταφορών του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων 
σημειώνει ότι η καλή γνώση και τήρηση των διατάξεων του κώδικα είναι απαραίτητη για όλους τους χρήστες των 
οδών.  Στην Κύπρο ιδιαίτερα τα τελευταία χρονιά μεγάλο ποσοστό των χρηστών του οδικού δικτύου δε γνωρίζουν 
την ελληνική γλώσσα.  Πολλές φορές αυτές οι ομάδες του πληθυσμού, π.χ. αλλοδαποί εργαζόμενοι ως διανομείς 
έτοιμου φαγητού, θεωρούνται λόγω της φύσης και της ώρας της εργασίας τους ως ομάδες υψηλού κινδύνου.  
Αυτοί οι άνθρωποι είναι αμφίβολο εάν γνωρίζουν τον ΚΟΚ, αφού οι περισσότεροι οδηγούν δίκυκλα με μαθητική 
άδεια.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει προχωρήσει 
στην έκδοση του ΚΟΚ στα αγγλικά ή αν υπάρχει αναρτημένος στα αγγλικά σε κάποια ιστοσελίδα της 
κυβέρνησης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.098, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από τη δημοσιογραφική έρευνα ότι η εταιρεία “Altamira”, η οποία ανέλαβε να 
διαχειρίζεται τις αιτήσεις στο σχέδιο “Εστία”, ανέθεσε αυτή την αρμοδιότητα σε άλλες έξι εταιρείες.  Προφανώς, 
υπάρχει ανησυχία σε σχέση με την πρόσβαση σε προσωπικά δεδομένα των δανειοληπτών και κατά ποσό 
υπάρχει νομοθεσία που διέπει αυτά τα θέματα.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων εάν ευσταθεί η πιο 
πάνω πληροφόρηση και ποιες ενέργειες γίνονται για τον έλεγχο των μεθόδων που χρησιμοποιούν οι εταιρείες 
διαχείρισης κόκκινων δανείων.  Έχουν εντοπιστεί φαινόμενα εκμετάλλευσης των δανειοληπτών από τις εν λόγω 
εταιρείες;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.099, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τη σήμανση 
του αυτοκινητόδρομου Αγίας Νάπας-Λάρνακας και ειδικά να δοθεί απάντηση στο ερώτημα γιατί δεν υπάρχουν 
προειδοποιητικές πινακίδες/σημάνσεις στις εξόδους του αυτοκινητόδρομου που να κατευθύνουν τους οδηγούς 
προς τη Λάρνακα, έτσι ώστε να μπορούν οι οδηγοί να ενημερώνονται ότι μπορούν να φτάσουν στη Λάρνακα και 
μέσω των εξόδων που βρίσκουν καθοδόν προς τη Λάρνακα, π.χ. από την έξοδο της Πύλας και από την έξοδο 
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της Ορόκληνης μπορούν οι οδηγοί να εξέρχονται και να κατευθύνονται προς τη Λάρνακα.  Είναι αδιανόητο ένας 
οδηγός ο οποίος ακολουθεί τη σήμανση να εισέρχεται στη Λάρνακα ερχόμενος από Αγία Νάπα μόνο μέσω της 
εξόδου της Αραδίππου.  Αυτή η καθοδήγηση προκαλεί πρόσθετη συμφόρηση της τροχαίας κίνησης προς τη 
Λάρνακα, ενώ αυτή η διαδρομή προκαλεί αυξημένη επιβάρυνση με καυσαέρια. 

 Ειδικά παράπονα εκφράζονται από τουρίστες οι οποίοι οδηγούν με βάση τη σήμανση και την καθοδήγηση 
των σημάτων στους αυτοκινητόδρομους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.100, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Τμήμα Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 

Περιβάλλοντος έχει προχωρήσει στον σχεδιασμό της επέκτασης του δικτύου των πράσινων σημείων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τον 
σχεδιασμό του Τμήματος Περιβάλλοντος για την επέκταση του δικτύου των πράσινων σημείων, καθώς και σε 
ποιους δήμους και κοινότητες πρόκειται να λειτουργήσουν σε σύντομο χρονικό διάστημα πράσινα σημεία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.101, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει δέκτης καταγγελιών σχετικά με την κατάσταση που επικρατεί στο πράσινο σημείο στη 
Φασούλα Λεμεσού όπου δίπλα ακριβώς λειτουργεί χώρος διαχείρισης αποβλήτων από εκσκαφές, κατασκευές 
και κατεδαφίσεις (ΑΕΚΚ).  Σύμφωνα με τις καταγγελίες, στο χώρο διαχείρισης ΑΕΚΚ δε γίνεται καμιά επεξεργασία 
και κανένας διαχωρισμός υλικών για επαναχρησιμοποίηση.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει υπόψη του τις 
υπό αναφορά καταγγελίες και αν τηρούνται όλοι οι όροι και κανονισμοί όσο αφορά στη λειτουργία του πράσινου 
σημείου στη Φασούλα και του διπλανού χώρου διαχείρισης ΑΕΕΚ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.102, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρίστου 

 «Έχουμε ενημερωθεί από κατοίκους στο Καμπί της επαρχίας Λευκωσίας για την προβληματική πρόσβαση 
στο χωριό τους, κάτι το οποίο λειτουργεί ως ανασταλτικός παράγοντας για την ανάπτυξη και την παραμονή του 
πληθυσμού στην κοινότητα. 

 Η πρόσβαση στο χωριό είναι προβληματική για τους επισκέπτες και αδύνατη για μεγάλα οχήματα, όπως 
εμπορικά φορτηγά, λεωφορεία και εργατικά μηχανήματα, και ως εκ τούτου χρήζει σοβαρής βελτίωσης. 

 Πιο συγκεκριμένα, τα σημαντικότερα προβλήματα είναι τα ακόλουθα: 

1. Ο κύριος δρόμος και πιο συγκεκριμένα στο σημείο που ξεκινά παρά το περιφερειακό κοιμητήριο, το 
περιφερειακό γήπεδο και το Περιφερειακό Νηπιαγωγείο Φαρμακά-Καμπιού, υπάρχει μια μεγάλη στροφή 
που είναι αδύνατο να περάσουν μεγάλα οχήματα, όπως επίσης και μικρά επιβατικά οχήματα.  Επιπλέον, 
να σημειωθεί ότι η απουσία χώρων για τη στάθμευση οχημάτων και τη διακίνηση τόσο των οχημάτων όσο 
και των πεζών προκαλεί σοβαρά θέματα οδικής ασφάλειας. 

2. Εντός του πυρήνα του χωριού υπάρχουν μερικά σημεία μικρής έκτασης που χρήζουν μελέτης για την 
ορθή διακίνηση. 

3. Στην έξοδο από τον πυρήνα της κοινότητας και παρά το κοινοτικό εστιατόριο “Ποταμός” υπάρχει ένα 
γεφύρι με απότομη στροφή, η οποία δίνει πρόσβαση στις οικιστικές περιοχές και συνεχίζει μέχρι το χωρίο 
Συκόπετρα της επαρχίας Λεμεσού.  Στο σημείο αυτό εντοπίζεται και πάλι τεράστιο πρόβλημα, αφού δεν 
μπορούν να περάσουν μεγάλα οχήματα ούτε τουριστικά λεωφορεία. 

 Τα προαναφερόμενα σημαντικά προβλήματα λειτουργούν αποτρεπτικά ως προς την προσέλκυση 
τουριστών με λεωφορεία στη συγκεκριμένη κοινότητα και δεν επιτρέπουν στα φορτηγά που μεταφέρουν 
οικοδομικά υλικά κ.ο.κ. να περάσουν στη νέα οικιστική περιοχή, έτσι ώστε ολόκληρη η περιοχή παραμένει 
εγκλωβισμένη και υποανάπτυκτη. 

 Παρακαλούμε όπως ο αρμόδιος υπουργός μας ενημερώσει για τα πιο πάνω προβλήματα και τι προτίθεται 
να πράξει το υπουργείο του. 

 Σας ευχαριστούμε εκ των προτέρων για τις ενέργειές σας.  Αναμένουμε για την απάντησή σας.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.238, ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2018, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας ενημερώσω πως τα θέματα που 
επισημαίνονται από τον έντιμο βουλευτή κ. Γιώργο Περδίκη, έχουν διερευνηθεί από το Δήμο Αγλαντζιάς και 
έχουμε λάβει σχετική ενημέρωση. 

2. Συγκεκριμένα, θα ήθελα να σας αναφέρω τα εξής: 

α)  Ο Δήμος Αγλαντζιάς έχει προωθήσει τη διαδικασία εκπόνησης μελέτης, για την ευρύτερη περιοχή 
Αγλαντζιάς, η οποία έχει ήδη ολοκληρωθεί και καλύπτει, μεταξύ άλλων και την τοποθεσία του Αμφιθεάτρου 
«Σκαλί». Σκοπός της μελέτης είναι να καταδείξει τα αναγκαία τεχνικά έργα σταθεροποίησης και στήριξης 
ασταθών πρανών, σε διάφορα τεμάχια γης στην περιοχή Αγλαντζιάς, μεταξύ των οποίων 
περιλαμβάνονται και κρατικά τεμάχια, για τα οποία οι δαπάνες σταθεροποιητικών έργων θα καλυφθούν 
από τον κρατικό προϋπολογισμό.  Όσα από τα εν λόγω τεμάχια είναι ιδιωτικά, τα προβλήματα που 
παρουσιάζουν θα αντιμετωπιστούν με την τοποθέτηση κατάλληλων όρων στην Πολεοδομική Άδεια και 
στην Άδεια Οικοδομής, στο στάδιο ανάπτυξης τους, προκειμένου να γίνουν κατάλληλες κατασκευές (τοίχοι 
αντιστήριξης, αγκυρώσεις βραχωδών μαζών κ.λπ.).  

β) Επιπρόσθετα, ο Δήμος Αγλαντζιάς μας έχει πληροφορήσει πως μεταξύ των ετών 1979 και 1996, για την 
περιοχή του Παλαιού Κοιμητηρίου και για την περιοχή του Αμφιθεάτρου “Σκαλί”, έχουν εκδοθεί πέντε (5) 
Άδειες Οικοδομής, για την ανέγερση ισάριθμων διώροφων οικοδομών.  Επίσης, σύμφωνα με τα δεδομένα 
που μας έχει στείλει ο Δήμος Αγλαντζιάς, δεν έχει υποβληθεί οποιαδήποτε άλλη αίτηση για έκδοση Άδειας 
Οικοδομής που να αφορά την ανέγερση οικοδομής στη συγκεκριμένη περιοχή, τα τελευταία 23 χρόνια. 

3. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες ή διευκρινίσεις χρειαστείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.329, ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 

2018, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και αφού απολογηθώ για την καθυστέρηση στην απάντησή της, 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα σε σχέση με τα πέντε ερωτήματα που έχουν τεθεί: 

2. Σε ό,τι αφορά το πρώτο ερώτημα, το οποίο αναφέρεται στο στάδιο εφαρμογής της Οδηγίας για τα Αστικά 
Λύματα στην Κύπρο, στα μέτρα που λαμβάνονται για εφαρμογή της Οδηγίας, καθώς, επίσης, και στη 
χρονική περίοδο που αναμένεται να ολοκληρωθούν οι υποχρεώσεις μας έναντι της EE, σημειώνονται τα 
ακόλουθα: 

 (α) Σύμφωνα με τις πρόνοιες του Περί Αποχετευτικών Συστημάτων Νόμου (Ν.108(Ι)/2004), ο οποίος 
έχει εναρμονίσει την Ευρωπαϊκή Οδηγία 91/271/ΕΟΚ για τα Αστικά Λύματα, καθώς και της 
Συμφωνίας Προσχώρησης της Κύπρου, θα έπρεπε σε κάθε οικισμό με ισοδύναμο πληθυσμό άνω 
των 2.000, μέχρι τις 31/12/2012, να υφίστανται και να λειτουργούν δίκτυα συλλογής λυμάτων, 
καθώς και Σταθμός Επεξεργασίας Λυμάτων. 

 (β) Τον Ιούλιο του 2018 υποβλήθηκε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή αναθεωρημένο Εθνικό Πρόγραμμα 
Εφαρμογής της Οδηγίας 91/271/ΕΟΚ για την Κύπρο, με κατάλογο 57 οικισμών (7 Αστικούς και 50 
Αγροτικούς) και με εφικτή ημερομηνία συμμόρφωσης τις 31/12/2027, λαμβάνοντας υπόψη τους μη 
συμμορφούμενους με τις πρόνοιες της Οδηγίας οικισμούς. 

 (γ) Σύμφωνα με την αξιολόγηση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής του πιο πάνω αναθεωρημένου Εθνικού 
Προγράμματος Εφαρμογής της Οδηγίας 91/271/ΕΟΚ, το ποσοστό συμμόρφωσης της Κύπρου είναι 
ως εξής: 

  i. 76% ως προς τον ισοδύναμο πληθυσμό των συμμορφούμενων οικισμών (Άρθρο 3 της 
Οδηγίας), 

  ii. 92% ως προς το εισερχόμενο φορτίο των συμμορφούμενων οικισμών σε δίκτυο συλλογής 
και Σταθμό Επεξεργασίας Λυμάτων (Άρθρο 4 της Οδηγίας), και  

  iii. 73% ως προς το εισερχόμενο φορτίο των συμμορφούμενων οικισμών σε δίκτυο συλλογής 
και Σταθμό Επεξεργασίας Λυμάτων, με απόρριψη σε ευαίσθητες περιοχές (Άρθρο 5 της 
Οδηγίας). 

  Σε ό,τι αφορά τον αριθμό των συμμορφούμενων οικισμών, από τους 57 οικισμούς που 
περιλαμβάνονται στο Εθνικό Πρόγραμμα Εφαρμογής της Κύπρου, εκκρεμεί η κατασκευή 
αποχετευτικών συστημάτων σε 31 οικισμούς (Αραδίππου, Ύψωνας, Δάλι, Βορόκλινη, Δερύνεια, 
Σωτήρα, Ξυλοφάγου, Περβόλια, Κολόσσι, Πόλη Χρυσοχούς, Λειβάδια, Δρομολαξιά, Πέρα Χωριό-
Νήσου, Λιοπέτρι, Αυγόρου, Παλιομέτοχο, Κίτι, Φρέναρος, Ορμήδεια, Κοκκινοτριμιθιά, Τραχώνι, 
Επισκοπή, Ξυλοτύμπου, Πάνω Πολεμίδια, Πύλα, Λύμπια, Παρεκκλησιά, Κακοπετριά, Άχνα, 
Μενεού και Πύργος). 

 (δ) Σημειώνεται ότι έχουν δρομολογηθεί τα έργα για 4 από τους πιο πάνω οικισμούς (Παλιομέτοχο, 
Κοκκινοτριμιθιά, Παρεκκλησιά και Πύργος), ενώ εκκρεμεί η προώθηση των έργων στους 
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υπόλοιπους 27 οικισμούς.  Τα προβλήματα που σχετίζονται με την υλοποίηση των αποχετευτικών 
έργων στους οικισμούς αυτούς χωρίζονται σε διοικητικά, νομικά και οικονομικά, ως ακολούθως: 

  i. Λόγω της οικονομικής κρίσης που προηγήθηκε και της συσσώρευσης υποχρεώσεων, οι 
διαθέσιμες πιστώσεις δεν επιτρέπουν στο Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος (ΥΓΑΑΠ) να κινηθεί όσο γρήγορα θα το επιθυμούσε,  

  ii. η έλλειψη χρηματοδότησης για την υλοποίηση των απαιτούμενων έργων σε 
δημαρχούμενους οικισμούς.  Σημειώνεται ότι στη συγκεκριμένη περίπτωση δεν προβλέπεται 
κρατική συνεισφορά για την υλοποίηση των εν λόγω έργων,  

  iii. διοικητικά προβλήματα στις περιπτώσεις των δημαρχούμενων οικισμών,  

  iv. η μη ένταξη αγροτικών οικισμών στα Αστικά Συμβούλια Αποχετεύσεων για την διασφάλιση 
της κατασκευής των έργων τους, και  

  ν. δυσκολία κατακύρωσης έργων που έχουν προκηρυχθεί λόγω αλλεπάλληλων προσφυγών 
στην Αναθεωρητική Αρχή και στο Διοικητικό Δικαστήριο. 

 (ε) Οι ενέργειες στις οποίες έχει προβεί η Κυπριακή Δημοκρατία για την πλήρη εναρμόνιση με την 
Οδηγία 91/271/ΕΟΚ είναι οι ακόλουθες: 

  i. Προσπάθεια τήρησης του εγκεκριμένου κεφαλαιουχικού επενδυτικού πλάνου υλοποίησης 
των υπολειπόμενων έργων, σύμφωνα με την Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 
80.776 και ημερομηνία 13/06/2016, με συμπερίληψη της αναγκαίας χρηματοδότησης των 
έργων στους ετήσιους Κρατικούς Προϋπολογισμούς,  

  ii. προώθηση ένταξης αγροτικών οικισμών στα Αστικά Συμβούλια Αποχετεύσεων και 
συντονισμός για την άμεση προώθηση κατασκευής των έργων,  

  iii. προσπάθεια εξεύρεσης τρόπου χρηματοδότησης για την υλοποίηση των απαιτούμενων 
έργων σε δημαρχούμενους οικισμούς,  

  iv. προσπάθεια επίλυσης διοικητικών προβλημάτων στους δημαρχούμενους οικισμούς, σε 
συνεργασία με τους επηρεαζόμενους Δήμους και το Υπουργείο Εσωτερικών, και 

 ν.  προσπάθεια εξεύρεσης τρόπου άμεσης κατακύρωσης των έργων που βρίσκονται στο 
στάδιο της Αναθεωρητικής Αρχής και του Διοικητικού Δικαστηρίου. 

 (στ) Σημειώνεται ότι, προκειμένου να ξεπεραστούν τα κωλύματα που παρεμποδίζουν την υλοποίηση 
των αποχετευτικών έργων και με σκοπό την επιτάχυνση των διαδικασιών, αναμένεται να υποβληθεί 
σύντομα σχετική Πρόταση προς στο Υπουργικό Συμβούλιο με συγκεκριμένες εισηγήσεις. 

3. Σε ό,τι αφορά το δεύτερο ερώτημα, το οποίο αναφέρεται στους σχεδιασμούς της Κυβέρνησης για την 
αξιοποίηση του ανακυκλωμένου νερού που προκύπτει, σημειώνονται τα ακόλουθα:  

 (α) Σύμφωνα με την τελευταία Έκθεση Κατάστασης της Κύπρου (Κατάσταση 31.12.2016), με βάση το 
Άρθρο 15 της Οδηγίας 91/271/ΕΟΚ, το 97% των υφιστάμενων ποσοτήτων του τριτοβάθμια 
επεξεργασμένου νερού που παράγεται από τους Αστικούς Σταθμούς Επεξεργασίας Λυμάτων 
προωθείται για επαναχρησιμοποίηση στη γεωργία. 

 (β) Παράλληλα, το ΥΓΑΑΠ έχει καταρτίσει σχεδιασμό για την πλήρη αξιοποίηση του ανακυκλωμένου 
νερού που θα παράγεται από την επέκταση των υφιστάμενων ή την κατασκευή νέων Σταθμών 
Επεξεργασίας Λυμάτων, ο οποίος περιλαμβάνει την κατασκευή έργων υποδομής σε ευρεία 
κλίμακα, όπως είναι η επέκταση των υφιστάμενων αρδευτικών δικτύων, η κατασκευή νέων 
αρδευτικών δικτύων και η κατασκευή νέων χώρων αποθήκευσης του ανακυκλωμένου νερού.  
Περαιτέρω, λαμβάνονται τα ακόλουθα μέτρα για τη μέγιστη δυνατή αξιοποίηση του ανακυκλωμένου 
νερού: 

  i. Έλεγχος και παρακολούθηση της ποιότητας του παραγόμενου ανακυκλωμένου νερού από 
τους Σταθμούς Επεξεργασίας Λυμάτων σύμφωνα με τις απαιτήσεις των Αδειών Απόρριψης 
Αποβλήτων,  

  ii. Έλεγχος και παρακολούθηση της ποιότητας του υδάτων και του εδάφους που δέχονται 
απορρίψεις ανακυκλωμένου νερού σύμφωνα με τις απαιτήσεις των Αδειών Απόρριψης 
Αποβλήτων,  

  iii. Προώθηση του ανακυκλωμένου νερού για άρδευση και εξεύρεση νέων καταναλωτών ή νέων 
αρδευτικών περιοχών,  

  iv. Προώθηση εναλλακτικών τρόπων διάθεσης του ανακυκλωμένου νερού (διάθεση σε 
φράγματα άρδευσης, εμπλουτισμός υδροφορέων) για επαναχρησιμοποίηση με σκοπό την 
κάλυψη σημαντικού ποσοστού των αρδευτικών αναγκών και την απελευθέρωση ποσοτήτων 
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φρέσκου νερού ύδρευσης και άρδευσης, καθώς και βελτίωση της ποιότητας των υπόγειων 
υδροφορέων.  

  ν. Συντήρηση των υφιστάμενων αρδευτικών δικτύων και των δεξαμενών αποθήκευσης 
ανακυκλωμένου νερού με σκοπό τη διασφάλιση της απαιτούμενης ποιότητας, καθώς και της 
μείωσης των βλαβών και διαρροών. 

4. Αναφορικά με το τρίτο ερώτημα, το οποίο αφορά σε τυχόν μέτρα της EE εναντίον της Κυπριακής 
Δημοκρατίας για τη μη εφαρμογή των απαιτήσεων της Οδηγίας, σημειώνονται τα ακόλουθα: 

 (α) Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή εκτιμώντας ότι η Κυπριακή Δημοκρατία παρέβη τις υποχρεώσεις της για 
εξασφάλιση επαρκών συστημάτων συλλογής και επεξεργασίας των αστικών λυμάτων για 31 από 
τους 57 οικισμούς που περιλαμβάνονται στο Εθνικό Πρόγραμμα Εφαρμογής, καταχώρισε στο 
Δικαστήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στις 20/03/2019, Προσφυγή Παράβασης κατά της Κυπριακής 
Δημοκρατίας (Υπόθεση C-248/19).  Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων και το Τμήμα Περιβάλλοντος 
του ΥΓΑΑΠ απέστειλαν στη Νομική Υπηρεσία στοιχεία και τεκμήρια που στηρίζουν την πλευρά της 
Κυπριακής Δημοκρατίας, έτσι ώστε να αποσταλεί από τις Κυπριακές Αρχές το σχετικό Υπόμνημα 
Αντίκρουσης.  Σημειώνεται ότι, προηγουμένως, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή είχε αποστείλει στις 
Κυπριακές Αρχές, Προειδοποιητική Επιστολή στις 14/07/2017 και Αιτιολογημένη Γνώμη στις 
08/06/2018, οι οποίες απαντήθηκαν στις 13/09/2017 και 06/08/2018, αντίστοιχα. 

5. Σε ό,τι αφορά το τέταρτο ερώτημα, το οποίο αναφέρεται στο ποσοστό πληθυσμού που έπρεπε να 
εξυπηρετείται από αποχετευτικά συστήματα βάσει της Οδηγίας για τα Αστικά Λύματα, σημειώνονται τα 
ακόλουθα: 

 (α) Μονάδα μέτρησης για την αξιολόγηση της συμμόρφωσης των οικισμών που εμπίπτουν στις 
πρόνοιες της Οδηγίας είναι ο ισοδύναμος πληθυσμός (ι.π.) και όχι ο μόνιμος πληθυσμός.  Ο 
ισοδύναμος πληθυσμός περιλαμβάνει το σύνολο του μόνιμου, εποχιακού και τουριστικού 
πληθυσμού. 

 (β) Ο συνολικός ισοδύναμος πληθυσμός της Κύπρου που έχει δηλωθεί στην EE μέσω του 
Προγράμματος Εφαρμογής για τους 57 οικισμούς είναι 1.029.000 ι.π.  Σύμφωνα με την τελευταία 
Έκθεση Κατάστασης της Κύπρου (Κατάσταση 31.12.2016), το 83% του συνολικού παραγόμενου 
φορτίου των οικισμών (1.029.000 ι.π.) εισέρχεται σε δίκτυο αποχέτευσης και επεξεργάζεται ή/και 
εξυπηρετείται με Μεμονωμένα Κατάλληλα Συστήματα. 

6. Σε ό,τι αφορά το πέμπτο ερώτημα, το οποίο αναφέρεται στα μέτρα που έχουν προβεί τα Συμβούλια 
Αποχετεύσεων για την άμεση σύνδεση των υποστατικών με τα υφιστάμενα δίκτυα αποχετεύσεως που 
είναι σε λειτουργία, σημειώνονται τα ακόλουθα: 

 (α) Σε αρκετούς οικισμούς, οι οποίοι είτε καλύπτονται πλήρως ή μερικώς από δίκτυο αποχέτευσης, 
υπάρχει ένα μικρό ποσοστό υποστατικών που δεν έχει συνδεθεί ακόμα με το δίκτυο αποχέτευσης, 
ενώ βρίσκεται σε λειτουργία.  Το γεγονός αυτό πιθανόν να οφείλεται σε τεχνικές δυσκολίες, σε 
οικονομικές δυσχέρειες, καθώς και στη μη αντιμετώπιση προβλημάτων στα υφιστάμενα συστήματα 
τους.  Εντούτοις, είναι σημαντικό να σημειωθεί ότι κατά την αξιολόγηση της συμμόρφωσης ενός 
οικισμού με την Οδηγία, δεν λαμβάνεται υπόψη ο αριθμός των συνδέσεων με το δίκτυο 
αποχέτευσης, αλλά το ποσοστό του εισερχόμενου φορτίου (ι.π.) στο δίκτυο και στον Σταθμό 
Επεξεργασίας Λυμάτων, το οποίο πρόκειται να υποβληθεί σε τουλάχιστον δευτεροβάθμια 
επεξεργασία. 

 (β) Στη βάση των πιο πάνω, και ως μέτρο για άμεση σύνδεση των υποστατικών με τα υφιστάμενα 
δίκτυα αποχετεύσεως που είναι σε λειτουργία, τα Συμβούλια Αποχετεύσεων, μετά την παρέλευση 
έξι μηνών από την επίσημη γνωστοποίηση για σύνδεση με το δίκτυο αποχέτευσης μιας 
συγκεκριμένης περιοχής, επιβάλλουν σε κάθε υποστατικό που βρίσκεται εντός των ορίων της εν 
λόγω περιοχής, τέλος χρήσης, το οποίο είναι υποχρεωμένο να πληρώσει, μέσω του κοινού 
λογαριασμού κατανάλωσης του νερού ύδρευσης, είτε έχει συνδεθεί ή όχι με το δίκτυο αποχέτευσης. 

7. Παραμένουμε στη διάθεση σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.523, ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα όσον αφορά την επιδότηση 
ενοικίου στους εκτοπισθέντες: 

2. Στο παρελθόν είχε παρατηρηθεί κάποια καθυστέρηση ως προς την εξέταση των αιτήσεων που 
υποβάλλονται από δικαιούχους εκτοπισθέντες στην ΥΜΑΠΕ για επιδότηση ενοικίου λόγω της μείωσης 
του προσωπικού, αλλά και της αύξησης του αριθμού των επιδοτούμενων. 
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3. Σήμερα, μετά την πρόσφατη πρόσληψη προσωπικού ορισμένης διάρκειας (12 άτομα) το χρονικό πλαίσιο 
εξέτασης των αιτήσεων για επιδότηση ενοικίου από την ΥΑΜΑΠΕ, έχει διαμορφωθεί ως ακολούθως: 

 (α) Χρονικό πλαίσιο εξέτασης νέας αίτησης από μονήρη άτομα και οικογένειες: 

• 2-3 μήνες στην Επαρχία Λευκωσίας 

• 2 μήνες στην Επαρχία Λεμεσού/Πάφου 

• 3-4 μήνες στις Επαρχίες Λάρνακας/Αμμοχώστου 

 (β) Χρονικό πλαίσιο εξέτασης νέας αίτησης από φοιτητές (νέους και υφιστάμενους φοιτητές): 

• 3-4 μήνες στην Επαρχία Λευκωσίας 

• 2 μήνες στην Επαρχία Λεμεσού/ Πάφου 

• Οι Επαρχίες Λάρνακας και Αμμοχώστου δεν έχουν επιδοτούμενους  φοιτητές 

 (γ)  Χρονικό πλαίσιο επανεξέτασης και επανένταξης υφισταμένων επιδοτούμενων μονήρων ατόμων 
και οικογενειών, στα πλαίσια ετήσιου ελέγχου: 

• 2 μήνες στην Επαρχία Λευκωσίας 

• 2 μήνες στις Επαρχίες Λεμεσού/Πάφου 

• 3-4 μήνες στις Επαρχίες Λάρνακας/Αμμόχωστου 

4. Σημειώνεται ότι οι δικαιούχοι λαμβάνουν αναδρομικά όλα τα ποσά επιδότησης, νοουμένου ότι θα εγκριθεί 
με βάση τα κριτήρια η αίτηση τους. 

5. Είμαστε στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες κρίνετε αναγκαίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.526, ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα σχετικά με επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.011.03.526 και ημερομηνία 
7/03/2019, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Εντός της Κοινότητας Ποτάμι, δίπλα από αργάκι, και σε κοντινή απόσταση από την οικιστική περιοχή είναι 
χωροθετημένα τα κτηνοτροφικά υποστατικά εκτροφής αιγοπροβάτων και αγελάδων συγκεκριμένης 
Εταιρείας αλλά και φυσικού προσώπου. 

(β) Με σκοπό την επίλυση του προβλήματος οχληρίας το Τμήμα Γεωργίας εκμίσθωσε στην υπό αναφορά 
Εταιρεία έξι (6) κτηνοτροφικά οικόπεδα στην Κτηνοτροφική Περιοχή Αστρομερίτη για τη δημιουργία νέων 
σύγχρονων κτηνοτροφικών υποστατικών. Για την ανέγερση των υποστατικών η Εταιρεία υπέβαλε αίτηση 
στο επενδυτικό καθεστώς του Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης 2014- 2020 αλλά η αίτηση της δεν 
εγκρίθηκε. Το Τμήμα Γεωργίας ζήτησε ενημέρωση για την πρόθεση της Εταιρείας για ανέγερση 
υποστατικών και οι διευθυντές της με επιστολή τους με ημερ. 23/8/2018 πληροφόρησαν το Τμήμα ότι θα 
προχωρήσουν στην κατασκευή των υποστατικών με ιδίους πόρους. 

(γ) Στο φυσικό πρόσωπο έχουν επίσης εκμισθωθεί κτηνοτροφικά οικόπεδα. Για την ανέγερση των 
υποστατικών ο ενδιαφερόμενος υπέβαλε αίτηση στο επενδυτικό καθεστώς του Προγράμματος Αγροτικής 
Ανάπτυξης 2014-2020 και η αίτηση του εγκρίθηκε και πρέπει μέχρι το Νοέμβριο 2019 να υλοποιήσει την 
επένδυση. Για να πάρει το ποσό της επιδότησης θα πρέπει να κατεδαφίσει τα υποστατικά που διατηρεί 
στο όνομα του στο Ποτάμι. Με επιστολή του έχει ενημερώσει το Τμήμα Γεωργίας ότι εντός 2019 θα 
ξεκινήσει την ανέγερση του βουστασίου. 

(δ) Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω το Τμήμα Γεωργίας προτίθεται να δώσει προθεσμία στους μισθωτές 
των κτηνοτροφικών οικοπέδων μέχρι τις 31/12/2019 για την αξιοποίηση των κτηνοτροφικών τους 
οικοπέδων και σε αντίθετη περίπτωση θα προβεί σε τερματισμό των Συμβάσεων Μίσθωσης. 

(ε)  Όσον αφορά τα επίπεδα ρύπανση νερού πληροφορείστε ότι η πλησιέστερη γεώτρηση η οποία 
παρακαλουθείται από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων βρίσκεται σε απόσταση (4.2 χλμ) από το βουστάσιο 
ενώ η πλησιέστερη ιδιωτική γεώτρηση βρίσκεται σε απόσταση 200 μέτρων. Επειδή για την ιδιωτική 
γεώτρηση δεν υπάρχει ιστορική σειρά μετρήσεων, δεν μπορεί να γίνει συγκριτική αξιολόγηση της χημικής 
κατάστασης των νερών της Κοινότητας. 

(στ) Αναφορικά με το ζήτημα της τήρησης του θεσμικού πλαισίου για την ευημερία των ζώων αλλά και την 
ορθή τους σήμανση, πληροφορείστε ότι έχουν σημειωθεί παραβιάσεις της σχετικής νομοθεσίας και για το 
λόγο αυτό οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες έχουν επιβάλει στα εν λόγω υποστατικά σειρά διοικητικών 
προστίμων. 

Παραμένουμε στη διάθεσή σας για περαιτέρω διευκρινήσεις. » 
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Απάντηση ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.528, ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και αφού απολογηθώ για την καθυστέρηση στην απάντησή της, 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Στο παρελθόν, είχε εξεταστεί από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων (ΤΑΥ) του Υπουργείου Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος το ενδεχόμενο δημιουργίας του Φράγματος Ιδαλίου, στην κοίτη 
του ποταμού Γιαλιά, περίπου 2 km ανάντη της Κοινότητας Κοτσιάτη και εντός των διοικητικών ορίων της 
επαρχίας Λευκωσίας. Το Φράγμα Ιδαλίου αφορούσε φράγμα τύπου βαρύτητας με στέψη από σκυρόδεμα, 
ύψους περίπου 15,5 μέτρων και χωρητικότητας 536.000 κυβικών μέτρων. 

(β)  Ωστόσο, μετά την ολοκλήρωση της σχετικής μελέτης από το ΤΑΥ, διαπιστώθηκε πως το Έργο 
χωροθετείται εντός του δορυφόρου της περιοχής του δικτύου Natura 2000 “Αλυκός Ποταμός-Άγιος 
Σωζόμενος”, το ποτάμιο οικοσύστημα της οποίας είναι πολύ σημαντικό για τη διατήρηση της νεροχελώνας 
του γλυκού νερού και του ενδιαιτήματος της που απαντάται στη συγκεκριμένη περιοχή. Ως εκ τούτου, το 
ΤΑΥ προχώρησε στην εκπόνηση Μελέτης Δέουσας Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον, η οποία 
υπέδειξε σημαντικές αρνητικές, μη αναστρέψιμες επιπτώσεις κατά τη φάση κατασκευής και λειτουργίας 
του Φράγματος, τόσο για τους οικοτόπους όσο και για τα είδη που απαντούν στην περιοχή, και 
συγκεκριμένα για τη νεροχελώνα “Mauremys rivulata”. Συνεπακόλουθα, η Γνωμάτευση της 
Περιβαλλοντικής Αρχής, η οποία εκδόθηκε στις 11/11/2013, ήταν αρνητική και οδήγησε στην απόρριψη 
του Έργου. 

(γ)  Σημειώνεται περαιτέρω, ότι ο ποταμός Γιαλιάς περιλαμβάνεται στον κατάλογο των 19 Περιοχών Δυνητικού 
Σοβαρού Κινδύνου Πλημμύρας (ΠΔΣΚΠ), όπως αυτές έχουν αναγνωριστεί στα πλαίσια εφαρμογής της 
Ευρωπαϊκής Οδηγίας για την αξιολόγηση και τη διαχείριση των κινδύνων πλημμύρας 2007/60/ΕΚ. Το 
εγκεκριμένο Σχέδιο Διαχείρισης Κινδύνων Πλημμύρας (ΣΔΚΠ) που ετοιμάστηκε από το ΤΑΥ, καθώς και 
το ενσωματωμένο σχετικό Πρόγραμμα Μέτρων, περιλαμβάνει Οριζόντια και Ειδικά Μέτρα πρόληψης, 
προστασίας, ετοιμότητας και αποκατάστασης. Ως Ειδικό Μέτρο για τον ποταμό Γιαλιά περιλαμβάνεται το 
Μέτρο ΠΔΣΚΠ C08: “αφαίρεση εμπλουτιστικών αναχωμάτων τα οποία αχρηστεύτηκαν λόγω πρόσχωσης, 
μειώνοντας έτσι την κλίση και ενεργό διατομή του ποταμού και συνεπώς την παροχετευτική ικανότητα του 
ποταμού στο κατάντη άκρο της περιοχής του Γιαλιά». Η περιοχή θα μελετηθεί επίσης από τεχνικής και 
υδρογεωλογικής άποψης για τον εντοπισμό κατάλληλων θέσεων κατασκευής νέων, χαμηλών φραγμάτων 
από συρματοκιβώτια (gabions), με στόχο την ανάσχεση πλημμύρας και τη συνεπακόλουθη θετική 
επίδραση στη διαχείριση των κατοβοθρών που εμφανίζονται στην περιοχή του Πέρα Χωρίου-Νήσου, 
λόγω της μείωσης της μηχανικής διάβρωσης του γύψου. Τονίζεται ότι, το Επαρχιακό Γραφείο Λευκωσίας 
του ΤΑΥ κατά το 2018 κατασκεύασε ένα μικρό φράγμα με συρματοκιβώτια (gabions) στην περιοχή. 

(δ)  Τέλος αναφέρεται ότι, για την επίτευξη της ιδανικής διαχείρισης του υδροφορέα, το ΤΑΥ προγραμματίζει 
την παροχή ανακυκλωμένου νερού στην περιοχή, ώστε να αντικαταστήσει το νερό άρδευσης που αντλείται 
σήμερα από τον υδροφορέα γύψου με αποτέλεσμα να εντείνεται το πρόβλημα των καταβοθρών. Ως εκ 
τούτου, η περιοχή της Κοινότητας Πέρα Χωρίου-Νήσου περιλαμβάνεται στις περιοχές οι οποίες θα 
αρδευτούν στα πλαίσια της εφαρμογής του Έργου Χρήσης Ανακυκλωμένου Νερού Ανατολικής 
Λευκωσίας. Στην παρούσα φάση, το ΤΑΥ βρίσκεται στο στάδιο προγραμματισμού και μελέτης των 
απαιτούμενων έργων υποδομής για απορρόφηση του νερού που παράγεται από τους Σταθμούς 
Επεξεργασίας Λυμάτων (ΣΕΛ) Βαθιάς Γωνιάς και Μιας Μηλιάς. Σημειώνεται ότι, προς το παρόν, όλο το 
νερό που παράγεται από τον ΣΕΛ Βαθιάς Γωνιάς απορροφάται από το αρδευτικό δίκτυο Αγ. Σωζόμενου-
Ποταμιάς-Ιδαλίου, ενώ η μελέτη μεταφοράς ανακυκλωμένου νερού από τις κατεχόμενες περιοχές (ΣΕΛ 
Μιας Μηλιάς) βρίσκεται στο στάδιο της οριστικοποίησης της από το Γραφείο της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
στην Κύπρο. Εκτιμάται ότι, εντός της επόμενης πενταετίας θα έχουν υλοποιηθεί τα έργα για τη μεταφορά, 
χειμερινή αποθήκευση και αξιοποίηση του ανακυκλωμένου νερού. 

2. Παραμένουμε στη διάθεση σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.555, ημερομηνίας 21ης Μαρτίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α)  Μετά από παράπονα γεωργών για τις ζημιές που προκαλούν τα αγρινά στις γεωργικές καλλιέργειες, το 
Υπουργείο Γεωργίας Αγροτικής Ανάπτυξης ετοίμασε δυο Σχέδια Κρατικών ενισχύσεων που αφορούν: 

i. Σχέδιο κρατικών ενισχύσεων για περίφραξη με σκοπό την προστασία των καλλιεργειών από τις 
ζημιές που προκαλούνται από τα αγρινά, 

ii. Σχέδιο αποζημιώσεων για ζημιές που προκαλούνται στις γεωργικές καλλιέργειες από τα αγρινά. 
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(β)  Τα Σχέδια έτυχαν διαβουλεύσεων με το Υπουργείο Εσωτερικών και τους εμπλεκόμενους φορείς 
(Αγροτικές Οργανώσεις και εκπροσώπους των επηρεαζόμενων κοινοτήτων) και εγκρίθηκαν από το 
Υπουργικό Συμβούλιο με Αριθμό Απόφασης 86.064 και ημερομηνία 24/10/2018. 

(γ)  Όσον αφορά το Σχέδιο κρατικών ενισχύσεων για περίφραξη με σκοπό την προστασία των καλλιεργειών 
από τις ζημιές που προκαλούνται από τα αγρινά, η πρώτη προκήρυξη έγινε τον Φεβρουάριο και η 
προθεσμία υποβολής των αιτήσεων έληξε τον Μάρτιο του 2019. Το Τμήμα Γεωργίας δέχτηκε συνολικά 25 
αιτήσεις για περίφραξη των επηρεαζόμενων τεμαχίων. Και οι 25 υποβληθείσες αιτήσεις έχουν εγκριθεί 
προκαταρκτικά και η ολοκλήρωση των δράσεων περίφραξης αναμένεται να ολοκληρωθεί περί τα τέλη 
Σεπτεμβρίου. Η καταβολή των ενισχύσεων θα ολοκληρωθεί εντός του έτους με προϋπολογιζόμενο ύψος 
ενίσχυσης τις 100.000. 

(δ)  Οι επηρεαζόμενοι γεωργοί πριν την υποβολή αίτησης συμμετοχής στο Σχέδιο θα πρέπει πρώτα να 
υποβάλουν αίτηση για εξασφάλιση άδειας οικοδομής για την περίφραξη στις εκάστοτε Επαρχιακές 
Διοικήσεις. Οι γεωργοί εξέφραζαν τους προβληματισμούς και τις ανησυχίες τους σχετικά με τα 
χρονοδιαγράμματα και τυχόν δυσκολίες που θα αντιμετώπιζαν για την εν λόγω άδεια. Το Υπουργείο 
Γεωργίας, ΑΑκΠ βρίσκεται σε συνεννόηση με το Υπουργείο Εσωτερικών, ως το αρμόδιο για τροποποίηση 
των σχετικών κανονισμών/διαταγμάτων, με σκοπό την ταχύτερη εξυπηρέτηση των γεωργών και την 
έγκαιρη εξασφάλιση της άδειας οικοδομής. 

(ε)  Επίσης πληροφορείστε ότι, στα πλαίσια της 2ης προκήρυξης του Σχεδίου που προγραμματίζεται να γίνει 
κατά τη διάρκεια του τρέχοντος μήνα, για την περίοδο 2019-2020, το Τμήμα Γεωργίας βρίσκεται σε 
δημόσια διαβούλευση με στόχο την βελτιστοποίηση με απλοποίηση του Σχεδίου, στο πλαίσιο των 
δυνατοτήτων που παρέχονται από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, ώστε να ανταποκρίνεται ακόμη 
περισσότερο στις ανάγκες των επηρεαζόμενων γεωργών. 

(στ)  Όσον αφορά το Σχέδιο αποζημιώσεων για ζημιές που προκαλούνται στις γεωργικές καλλιέργειες από τα 
αγρινά, αυτό βρίσκεται σε συνεχή ισχύ. Σε περιπτώσεις ζημιών από αγρινά, αυτές καταγράφονται και 
αξιολογούνται, με χρονοδιάγραμμα καταβολής των αποζημιώσεων περί τα τέλη του 2019. 

2.  Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινήσεις ή πρόσθετες πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.011.03.601, 23.06.011.03.688 και 23.06.011.04.003, ημερομηνίας 19 
Απριλίου 2019, 14 Ιουνίου 2019 και 5 Αυγούστου 2019, αντίστοιχα, των βουλευτών εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου και εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας 
Δημητρίου 

 «Αναφέρομαι στις πιο πάνω ερωτήσεις και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι το θέμα αυτό άπτεται των 
αρμοδιοτήτων των Υγειονομικών Υπηρεσιών του Υπουργείο Υγείας, από το οποίο θα λάβετε σχετική απάντηση. 

2.  Επισημαίνεται ότι οι Τοπικές Αρχές και οι Επαρχιακές Διοικήσεις βρίσκονται σε στενή συνεργασία με τις 
Υγειονομικές Υπηρεσίες για τη διενέργεια των απαραίτητων ψεκασμών, ενώ παράλληλα οι Τοπικές Αρχές 
μεριμνούν για τον καθαρισμό των ανοικτών χώρων/οικοπέδων από την έντονη βλάστηση. 

3.  Με την ευκαιρία, το Υπουργείο Εσωτερικών εκφράζει απολογίες για την καθυστέρηση που μεσολάβησε 
μέχρι την απάντηση στις ερωτήσεις των έντιμων κυρίων βουλευτών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.602, ημερομηνίας 19 Απριλίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι η Εταιρεία Introserve 
Properties Limited υπέβαλε στις 10.01.2019 στην Πολεοδομική Αρχή (Διευθυντή Τμήματος Πολεοδομίας και 
Οικήσεως) την αίτηση για προκαταρκτικές απόψεις με αρ. ΛΕΥ/Π009/2019 για προσθήκες/μετατροπές σε 
υφιστάμενη οικοδομή και αλλαγή χρήσης της σε υπερκατάστημα “Jumbo”, στα τεμάχια με αρ.1898, 1951, Φ/Σχ: 
30/07W1, Τμήμα 10, στο Στρόβολο (πρώην κεντρικά γραφεία Ομίλου Στεφανίδη). Η Πολεοδομική Αρχή με 
επιστολή της ημερομηνίας 18.03.2019, αντίγραφο της οποίας επισυνάπτεται, ενημέρωσε τους αιτητές πως, σε 
περίπτωση υποβολής πολεοδομικής αίτησης, αυτή θα μπορούσε να εγκριθεί, νοουμένου ότι υποβληθούν 
Μελέτες Εκτίμησης Εμπορικών, Περιβαλλοντικών και Κυκλοφοριακών Επιπτώσεων και τύχουν θετικής 
αξιολόγησης από την Ειδική Επιτροπή που απαρτίζεται από το Γενικό Διευθυντή Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, το Διευθυντή Γενικής Διεύθυνσης Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων, Συντονισμού και 
Ανάπτυξης, το Διευθυντή Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, το Διευθυντή Τμήματος Δημοσίων Έργων και 
τον Πρόεδρο Πολεοδομικού Συμβουλίου. 

2.  Επιπρόσθετα, όσον αφορά το θέμα της κυκλοφοριακής συμφόρησης στην περιοχή από τη λειτουργία της 
προτεινόμενης ανάπτυξης, πληροφορείστε ότι αυτό θα εξεταστεί στα πλαίσια τυχόν υποβολής αίτησης για 
χορήγηση πολεοδομικής άδειας, κατά την οποία θα πρέπει να υποβληθεί Μελέτη Εκτίμησης Κυκλοφοριακών 
Επιπτώσεων από τη λειτουργία της προτεινόμενης ανάπτυξης και εξασφαλιστούν οι απόψεις του Διευθυντή 
Τμήματος Δημοσίων Έργων που συμμετέχει στην προαναφερθείσα Ειδική Επιτροπή.  Αν ο Διευθυντής του 
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Τμήματος Δημοσίων Έργων εισηγηθεί τη συμπερίληψη όρων για αντιμετώπιση των ενδεχομένων 
κυκλοφοριακών επιπτώσεων στο οδικό δίκτυο της περιοχής από τη λειτουργία της ανάπτυξης ή/και 
κυκλοφοριακές διευθετήσεις για τον τρόπο λειτουργίας της ανάπτυξης, οι εν λόγω όροι θα ενσωματωθούν στην 
πολεοδομική άδεια σε περίπτωση που αυτή θα χορηγηθεί.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 2019 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Κώστα Χαμπιαούρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.657, ημερομηνίας 31ης Μαΐου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και αφού απολογηθώ καταρχάς για την καθυστέρηση στην 
απάντησή της, να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

α)  Σύμφωνα με ενημέρωση που είχαμε από τις Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας, τα παιδιά 
πριν τη φοίτησή τους στην Α΄ τάξη του Δημοτικού Σχολείου θα πρέπει να έχουν κάνει συγκεκριμένα 
εμβόλια. Ως εκ τούτου, οι γονείς ενημερώνονται ότι κατά την εγγραφή των παιδιών τους σε Δημόσιο 
Δημοτικό Σχολείο (παιδιά Α΄ τάξης και οποιασδήποτε άλλης τάξης που προέρχονται από ιδιωτικά σχολεία 
ή σχολεία του εξωτερικού) πρέπει να προσκομίζουν αντίγραφο της Κάρτας Εμβολιασμού ή της σχετικής 
σελίδας του Βιβλιαρίου Υγείας, όπου φαίνεται η κατάσταση εμβολιασμού του παιδιού. Αντίγραφο της 
Κάρτας Εμβολιασμού ή της σχετικής σελίδας του Βιβλιαρίου Υγείας πρέπει να προσκομίζεται, ανεξάρτητα 
αν έχουν γίνει τα εμβόλια ή όχι. Οι σχετικές εγκύκλιοι της Διεύθυνσης Δημοτικής Εκπαίδευσης (αρ. 
εγκυκλίου στο διαδίκτυο ypp 6836 και ypp 8559) επισυνάπτονται ως Παράρτημα. 

β)  Το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας είχε στο παρελθόν απευθυνθεί στον Γενικό 
Εισαγγελέα της Δημοκρατίας με συγκεκριμένα ερωτήματα, ανάμεσα στα οποία ήταν και το αν το Κράτος 
δικαιούται να υποχρεώσει τους γονείς/κηδεμόνες των παιδιών σχολικής ηλικίας να εμβολιάσουν τα παιδιά 
τους με τα βασικά εμβόλια που προνοούνται στο επίσημο πρόγραμμα εμβολιασμών. Στη σχετική 
γνωμάτευσή της, η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας μας ενημέρωσε ότι το Κράτος, μέσω του 
Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας και/ή του Υπουργείου Υγείας, δεν 
νομιμοποιείται να υποχρεώσει τους γονείς/κηδεμόνες ώστε τα παιδιά τους να τυγχάνουν εμβολιασμών. Η 
συγκατάθεση των γονέων/κηδεμόνων είναι απαραίτητη προτού οι Σχολιατρικές Υπηρεσίες προβούν σε 
οποιαδήποτε ιατρική εξέταση/εμβολιασμό/χορήγηση φαρμακευτικής αγωγής. 

γ)  Με βάση τα πιο πάνω, η Διεύθυνση Δημοτικής Εκπαίδευσης, στις εγκύκλιες οδηγίες που αποστέλλονται 
σε όλα τα σχολεία Δημοτικής Εκπαίδευσης με την έναρξη κάθε σχολικής χρονιάς, αναφέρει: 

 “Σε ό, τι αφορά στην κατάσταση εμβολιασμών των μαθητών/ριών της Α΄ τάξης, αλλά και όλων των νέων 
μαθητών/ριών σας, οι Διευθυντές/Διευθύντριες των σχολείων θα πρέπει, κατά την έναρξη της σχολικής 
χρονιάς, να παραδώσετε τα σχετικά έντυπα, τα οποία παραλάβατε από τους γονείς/κηδεμόνες, κατά την 
εγγραφή των παιδιών τους (τον Ιανουάριο 2019), στους/στις Λειτουργούς Υγείας. Στις περιπτώσεις που οι 
γονείς/κηδεμόνες σάς παρέδωσαν κατάσταση εμβολιασμών του παιδιού τους με τη μορφή αντιγράφου της 
σχετικής σελίδας του Βιβλιαρίου Υγείας ή της Κάρτας Εμβολιασμού του, παρακαλείστε να βεβαιωθείτε ότι, 
στη συγκεκριμένη σελίδα, αναγράφεται το όνομα του παιδιού. Στην περίπτωση που γονείς/κηδεμόνες δεν 
προσκόμισαν την κατάσταση εμβολιασμών του παιδιού τους, κατά τις εγγραφές, θα πρέπει να ενημερώσετε 
σχετικά τον/τη Λειτουργό Υγείας του σχολείου σας. Επισημαίνεται ότι όλα τα παιδιά που κάνουν εγγραφή 
στην Α΄ τάξη ή εγγραφή σε άλλη τάξη του Δημοτικού Σχολείου, για πρώτη φορά, πρέπει να προσκομίζουν 
κατά τη διάρκεια της περιόδου των εγγραφών τον Ιανουάριο, τη σελίδα του Βιβλιαρίου Υγείας, όπου 
αναγράφεται το όνομα του παιδιού και η κατάσταση των εμβολίων του, ανεξάρτητα αν έχει κάνει τα 
απαραίτητα εμβόλια ή όχι. Σε περίπτωση που δεν έχουν Βιβλιάριο Υγείας, απαιτείται σχετική βεβαίωση 
του/της Παιδιάτρου/Κέντρου Μητρότητας. Σε περίπτωση εκπρόθεσμης εγγραφής στο οικείο Επαρχιακό 
Γραφείο Παιδείας (δηλ. μετά την περίοδο εγγραφών του Ιανουάριου), μόλις το παιδί παρουσιαστεί για 
πρώτη φορά στο σχολείο σας για εγγραφή και φοίτηση, θα πρέπει να ζητήσετε από τους γονείς του να 
προσκομίσουν την κατάσταση εμβολιασμού του και να την παραδώσετε στον/στη Λειτουργό Υγείας του 
σχολείου σας.” 

2. Αναφορικά με τις ενέργειες στις οποίες προβαίνουν οι Λειτουργοί των Σχολιατρικών Υπηρεσιών στις 
περιπτώσεις των παιδιών που δεν είναι εμβολιασμένα, καθώς και για τα υπόλοιπα ερωτήματα της επιστολής 
σας, αρμόδιο για να σας πληροφορήσει είναι το Υπουργείο Υγείας. 

3. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης κι 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.664, ημερομηνίας 6 Ιουνίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση πληροφορείστε τα ακόλουθα: 

(α)  Το έργο χρηματοδοτήθηκε από το Μέτρο 2.6 “Διατήρηση και Βελτίωση του Κοινωνικού και Οικολογικού 
Ρόλου των Δασών” του Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης (ΠΑΑ) 2007- 2013, με το ποσό ενίσχυσης 
€700.000. Η έγκριση παραχωρήθηκε από το Τμήμα Δασών στις 24 Ιουνίου 2009 και η τελευταία πληρωμή 
πραγματοποιήθηκε στις 25 Ιουλίου 2012. 

(β)  Σύμφωνα με τις πρόνοιες του Άρθρου 29 του Κανονισμού 65/2011 πραγματοποιούνται εκ των υστέρων 
έλεγχοι σε δείγμα τουλάχιστον 1% των δαπανών που πραγματοποιήθηκαν από το Ευρωπαϊκό Γεωργικό 
Ταμείο Αγροτικής Ανάπτυξης (ΕΓΤΑΑ) και συμβατικές υποχρεώσεις για 5 έτη από την ημερομηνία τελικής 
πληρωμής. Η τελική πληρωμή προς την Αναπτυξιακή Εταιρεία Λάρνακας ως δικαιούχο του έργου, 
πραγματοποιήθηκε στις 25 Ιουλίου 2012 και οι οποιεσδήποτε Κανονιστικές Υποχρεώσεις/Δεσμεύσεις 
έληξαν στις 25 Ιουλίου 2017. Σημειώνεται ότι μέχρι την συγκεκριμένη ημερομηνία διενεργήθηκαν οι 
νενομισμένοι εκ των υστέρων από το Τμήμα Δασών έλεγχοι για όλα τα έργα που υλοποιήθηκαν στο 
πλαίσιο του Μέτρου. Επισημαίνεται ότι στο πλαίσιο των εκ των υστέρων ελέγχων ελέγχθηκε και το 
ιδιοκτησιακό καθεστώς όπου διαπιστώθηκε ότι δεν υπήρξε εντός της περιόδου αυτής αλλαγή στο 
ιδιοκτησιακό καθεστώς. Ως εκ τούτου δεν διαπιστώθηκε καμία παραβίαση στους όρους χρηματοδότησης 
του έργου. 

 Σχετικά με τα ερωτήματα 1 και 2, σημειώνεται ότι έχουν απαντηθεί από το Υπουργείο Οικονομικών στην 
απάντηση με αρ. φακ. 17.02.001.006 στις 27 Αυγούστου 2019. 

 Παραμένουμε στην διάθεσή σας για οποιαδήποτε πρόσθετη ενημέρωση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.696, ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Μετά από αίτημα του Δήμου Πόλης Χρυσοχούς, το Τμήμα Δημοσίων Έργων προχώρησε σε εμπλουτισμό 
της περιοχής δυτικά του αλιευτικού καταφυγίου στο Λατσί με άμμο, για σκοπούς αποκατάστασης της έντονης 
διάβρωσης που παρατηρήθηκε εκεί.  Σύμφωνα με την πληροφόρηση που λήφθηκε από το Τμήμα Δημοσίων 
Έργων, η άμμος εξασφαλίστηκε από άλλο σημείο της περιοχής, στο οποίο είχε συσσωρευθεί αρκετή άμμος λόγω 
έργων δημιουργίας κυματοθραυστών. 

 Το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών, το Τμήμα Περιβάλλοντος και το Τμήμα Δασών ενημερώθηκαν 
για το συγκεκριμένο έργο και δεν εντόπισαν λόγους ένστασης σε σχέση με τις δικές τους αρμοδιότητες. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.712, ημερομηνίας 3 Ιουλίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το θέμα της μετονομασίας του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος 
περιλαμβάνοντας και ενσωματώνοντας την κλιματική αλλαγή ως μέρος του ονόματος, καθώς και η 
εισήγηση για ίδρυση Τμήματος στον τομέα κλιματικής αλλαγής στο Υπουργείο, μελετάται από την 
κυβέρνηση.  Η διαδικασία αυτή περιλαμβάνει αξιολόγηση υφιστάμενων μελετών, αξιολόγηση εισηγήσεων 
εμπειρογνωμόνων και εισηγήσεων της μελέτης αναδιάρθρωσης της Διεθνούς Τράπεζας. 

(β) Όσον αφορά τη σημερινή κατάσταση στα θέματα κλιματικής αλλαγής, με σχετική απόφαση Υπουργικού 
Συμβουλίου του 2017 έχει ήδη δημιουργηθεί ειδικό διυπουργικό σχήμα και ομάδα υπό το Τμήμα 
Περιβάλλοντος για τα θέματα Διακυβέρνησης Κλίμα και Ενέργεια.  Το όλο θέμα και το σχήμα αυτό έχει 
παρουσιαστεί και ενώπιον του Κοινοβουλίου πρόσφατα μαζί με τα σενάρια για αντιμετώπιση του θέματος 
και τις επιλογές που έχει η Κύπρος.  Σκοπός είναι η έγκαιρη ετοιμασία της Κύπρου, ώστε να υποβάλει στο 
τέλος του 2019 ένα αποτελεσματικό Σχέδιο Δράσης στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

(γ) Όσον αφορά το θέμα της ενίσχυσης του Τμήματος Περιβάλλοντος, ήδη η κυβέρνηση βρίσκεται στην 
πορεία υλοποίησης αποφάσεων για σημαντική ενίσχυση στη στελέχωση του Τμήματος, ώστε να μπορεί 
να ανταποκριθεί πληρέστερα στις ανάγκες προστασίας του περιβάλλοντος περιλαμβανομένων και των 
δράσεων στον τομέα της κλιματικής αλλαγής.  Συγκεκριμένα βρίσκεται στην πορεία στελέχωσης με 
πρόσθετες τριάντα θέσεις οι οποίες θα κατανεμηθούν στο όλο φάσμα εργασιών του Τμήματος. 

(δ) Στο πιο πάνω πλαίσιο θα υπάρξει, επίσης, μεταφορά αρμοδιοτήτων για τις αέριες εκπομπές από το Τμήμα 
Επιθεώρησης Εργασίας και πρόσθετη ενίσχυση ειδικότερα στις ανάγκες ελέγχων και επιβολής της 
περιβαλλοντικής νομοθεσίας, θέμα το οποίο έχει εντοπιστεί και από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή ότι 
χρειάζεται ενίσχυση κατά προτεραιότητα. 
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(ε) Κλείνοντας σας διαβεβαιώνω ότι η κυβέρνηση ενεργεί με γνώμονα τόσο το δημόσιο όφελος, όσο και τις 
υποχρεώσεις μας για την περιβαλλοντική προστασία στο επίπεδο της EE αλλά και με πλήρη συνείδηση 
όσον αφορά τις επιπτώσεις της κλιματικής αλλαγής ιδιαίτερα στην περιοχή της Ανατολικής Μεσογείου. 

2. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 2019 του προέδρου του διοικητικού συμβουλίου της 
Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου κ. Ανδρέα Πουλλικκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.741, 

ημερομηνίας 15 Ιουλίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου 
Θεοπέμπτου 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση, παρόλο που αυτή αφορούσε “νομικά πρόσωπα δημοσίου δικαίου 
που εποπτεύονται από υπουργεία” στα οποία σύμφωνα με το σχετικό νομοθετικό πλαίσιο δεν εμπίπτει η ΡΑΕΚ, 
σας αναφέρουμε ότι ο περί του Ελάχιστου Υποχρεωτικού Ποσοστού Εμπλουτισμού των Δημόσιων Κτιρίων με 
Έργα Τέχνης (Διαδικασίες και Υποχρεώσεις) Νόμος του 2009 [Ν.57(Ι)/2009] δεν εφαρμόζεται στη περίπτωση 
της ΡΑΕΚ. 

 Στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση. » 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 2019 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Γιώργου Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.745, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2019, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα: 

2. Από τις εξετάσεις που έγιναν από την Αστυνομία φαίνεται ότι η θανατηφόρα οδική σύγκρουση που έγινε 
στις 11/7/2019 στο δρόμο Κόρνου-Κοφίνου, οφειλόταν καθαρά στον ανθρώπινο παράγοντα, εφόσον ο 
εμπλεκόμενος οδηγός οδηγούσε υπό την επήρεια αλκοόλης. 

3. Από έλεγχο που έγινε στα επίσημα μητρώα της Αστυνομίας, για τη χρονική περίοδο 1/1/2014-31/12/2018, 
πέραν του θανατηφόρου δυστυχήματος, στο συγκεκριμένο δρόμο επεσυνέβη ακόμη μία σοβαρή οδική 
τροχαία σύγκρουση στις 19/5/2018, με οδηγό που οδηγούσε υπό την επήρεια αλκοόλης. 

4. Το συγκεκριμένο σημείο του δρόμου περιλαμβάνεται στην περιοχή που αστυνομεύεται καθημερινά από 
μέλη του Αστυνομικού Σταθμού Κοφίνου, στα πλαίσια του ελέγχου για το δευτερεύον οδικό δίκτυο. Από 
την Αστυνομία δόθηκαν οδηγίες όπως εντατικοποιηθούν οι έλεγχοι στο δευτερεύον οδικό δίκτυο, με 
έμφαση στις καταγγελίες για οδήγηση υπό την επήρεια αλκοόλης. 

5. Επίσης, μετά από σύσκεψη της Αστυνομίας με το Επαρχιακό Γραφείο Λάρνακας των Δημοσίων Έργων, 
αποφασίστηκε όπως ο Επαρχιακός Μηχανικός προβεί σε σημάνσεις του σημείου παρά το εκκλησάκι του 
Αγίου Ευθυμιανού στον παλαιό δρόμο Λευκωσίας-Λεμεσού, δηλαδή δύο διπλά ζεύγη εγκάρσιων κίτρινων 
γραμμών δύο χιλιοστών επί της ασφάλτου, σε συνδυασμό με πληροφοριακές πινακίδες. Στο συγκεκριμένο 
σημείο, δεν μπορεί να τοποθετηθεί διάβαση πεζών, ούτε κυρτώματα οδοστρώματος, γιατί βρίσκεται εκτός 
οικιστικής περιοχής και δεν έχει οδικό φωτισμό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2019 της Υφυπουργού Ναυτιλίας κ. Νατάσας Πηλείδου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.747, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2019, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Όπως είναι γνωστό, η διατήρησή της θαλάσσιας τακτικής επιβατικής γραμμής Κύπρου - Ελλάδας είχε 
καταστεί οικονομικά ασύμφορη για τους πλοιοκτήτες επιβατικών πλοίων, με αποτέλεσμα η γραμμή αυτή 
να διακοπεί το 2000. 

2. Με σκοπό την εκτίμηση του χρηματοδοτικού ελλείμματος που υπάρχει ώστε να καθίσταται οικονομικά 
βιώσιμη η λειτουργία τακτικής θαλάσσιας επιβατικής σύνδεσης της Κύπρου με την Ελλάδα, το 
Υφυπουργείο Ναυτιλίας έχει εκπονήσει μελέτη με τη συνδρομή εξωτερικών συμβούλων, η οποία 
ολοκληρώθηκε στις 5 Αυγούστου 2019. 

3. Με βάση τα ευρήματα της μελέτης, το Υφυπουργείο είναι τώρα σε θέση να στοιχειοθετήσει σχετικό αίτημα 
προς την Ευρωπαϊκή Επιτροπή (ΕΕ), καθώς επίσης να ετοιμάσει τους σχετικούς όρους του 
πανευρωπαϊκού διαγωνισμού που θα προκηρυχθεί για την επαναλειτουργία της γραμμής μετά τη σχετική 
έγκριση της ΕΕ. Σημειώνεται σχετικά ότι τυχόν χρηματοδοτήσεις από κρατικούς πόρους ή ευρωπαϊκούς 
πόρους, ρυθμίζονται από το συναφές κεκτημένο της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τις κρατικές ενισχύσεις και 
ειδικότερα από τις Κοινοτικές Κατευθυντήριες Γραμμές για τις Κρατικές Ενισχύσεις στον Τομέα των 
Θαλασσίων Μεταφορών (ΕΕ 17.01.2004, 2004/C 13/03) οι οποίες υπόκεινται στην έγκριση και στον 
έλεγχο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και παρέχονται κάτω από συγκεκριμένες προϋποθέσεις για παροχή 
δημόσιας συγκοινωνίας (υποχρεώσεις όπως χρονική διάρκεια, ύψος χρηματοδότησης, διαδικασία 
ανάθεσης κλπ.). Αυτό συνεπάγεται ότι τόσο η παροχή κρατικής ενίσχυσης, όσο και το ύψος της 
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επιχορήγησης, θα πρέπει να εγκριθεί από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή στα πλαίσια συγκεκριμένης 
διαδικασίας κοινοποίησης του Σχεδίου ενίσχυσης. 

4. Μετά την ολοκλήρωση της μελέτης, το Υφυπουργείο Ναυτιλίας προχώρησε σε μια πρώτη επαφή με την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή μέσω της οποίας έχει διασαφηνιστεί η νομική βάση στην οποία μπορεί να στηριχτεί 
το σχετικό αίτημα της Κύπρου. 

5. Πρόθεση του Υφυπουργείου Ναυτιλίας είναι όπως σε στενή συνεργασία με το γραφείο του Εφόρου 
Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων ετοιμαστεί πλήρως τεκμηριωμένο αίτημα προς την Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
στο οποίο θα πρέπει να δίνονται τα απαιτούμενα συγκεκριμένα στοιχεία και πληροφορίες. Παράλληλα, και 
με σκοπό την επιτάχυνση των διαδικασιών, θα αρχίσει και η επεξεργασία των όρων του διαγωνισμού, η 
οποία συνεπάγεται εντατική εργασία και διαβούλευση με συντελεστές και φορείς του τομέα της ναυτιλίας 
(Κυπριακό Ναυτικό Επιμελητήριο και Κυπριακή Ένωση Πλοιοκτητών). Επιπρόσθετα, απαιτείται να γίνουν 
διαβουλεύσεις και συνεννοήσεις με το Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιώτικης Πολιτικής της Ελλάδας. 

6. Απώτερος σκοπός είναι να ολοκληρωθούν όλες οι προπαρασκευαστικές διεργασίες και εφόσον ληφθούν 
οι σχετικές εγκρίσεις από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, να προκηρυχθεί ο σχετικός διαγωνισμός το αργότερο 
μέσα στον Ιανουάριο του 2020, ώστε να καταστεί εφικτή η επαναλειτουργία της επιβατικής γραμμής από 
τον Μάϊο του 2020. 

7. Τέλος θα πρέπει να σημειωθεί ότι η κατάθεση αυτούσιας της μελέτης υπολογισμού του χρηματοδοτικού 
ελλείμματος δεν ενδείκνυται στο παρόν στάδιο, εφόσον τα ευρήματά της συνδέονται άμεσα με την 
προκήρυξη του διαγωνισμού, με συγκεκριμένες οικονομικές παραμέτρους που θα ήταν καλό να μην 
δοθούν στη δημοσιότητα στο παρόν στάδιο. Ωστόσο, το Υφυπουργείο Ναυτιλίας ευχαρίστως θα 
μπορούσε να ενημερώσει προφορικά και σε κλειστή συνεδρία τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, για τα γενικά ευρήματα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Σεπτεμβρίου 2019 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Νίκου Χριστοδουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.750, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Σε απάντηση της πιο πάνω ερώτησης σας πληροφορώ ότι, το Υπουργείο Εξωτερικών (ΥΠΕΞ), έχει 
προβεί σε όλες τις απαιτούμενες παραστάσεις, ώστε να αποφεύγεται η διοργάνωση παρόμοιων εκδηλώσεων 
από την ΜΚΟ “LEAD Cyprus”, σε περιουσίες Ε/Κ στα κατεχόμενα. Συγκεκριμένα, το ΥΠΕΞ επικοινώνησε με τους 
διοργανωτές του “HackCyprus Hackathon”, έκανε συστάσεις και ενημέρωσε για τις αποφάσεις του ΕΔΑΔ, για τον 
σφετερισμό ελληνοκυπριακών περιουσιών στα κατεχόμενα, εξηγώντας την ευαισθησία του ζητήματος. 

 Σχετικά με τον ισχυρισμό ότι ένας εκ των χορηγών του εν λόγω διαγωνισμού ήταν ο ημικρατικός 
οργανισμός Cyta, σημειώνεται ότι αυτό δεν ευσταθεί, γεγονός που έχει επιβεβαιωθεί και από τους εκπροσώπους 
του οργανισμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Σεπτεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.759, ημερομηνίας 31ης Ιουλίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Η αρμόδια Υπουργική Επιτροπή για την παραχώρηση, εκχώρηση, ανταλλαγή ή εκμίσθωση κρατικής γης 
ή την παροχή διόδου διαμέσου κρατικής γης έχει πραγματοποιήσει από τις 22 Σεπτεμβρίου 2017 μέχρι σήμερα, 
7 συνεδρίες, τα πρακτικά των οποίων έχουν εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο και για τις οποίες έχουμε ήδη 
ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Πιο κάτω σας παραθέτω αναλυτικά, λεπτομέρειες σε σχέση με τις συνεδρίες της αρμόδιας Υπουργικής 
Επιτροπής, τις Αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου και αντίγραφα των επιστολών μας προς τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων, για πλήρη ενημέρωσή σας. 

Ημερομηνίας 
Υπουργικής 
Επιτροπής 

Ημερομηνίας 
Απόφασης 

Υπουργικού 
Συμβουλίου 

Αριθμός 
Απόφασης 

Υπουργικού 
Συμβουλίου 

Ημερομηνία 
Επιστολής 

Υπουργείου 
Εσωτερικών 

Αριθμός Φακέλου 

8.9.2017 11.10.2017 83.498 9.3.2018 6.3.2.1.74/2 

16.11.2017 19.12.2018 84.022 21.3.2018 6.3.2.1.75/2 

11.4.2018 6.6.2018 85.075 10.10.2018 6.3.2.1.76/2 

27.6.2018 25.7.2018 85.477 18.1.2019 6.3.2.1.77/2 

25.10.2018 18.12.2018 86.478 15.3.2019 6.3.2.1.78/2 

23.1.2019 7.3.2019 87.057 25.7.2019 06.03.002 
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18.4.2019 5.6.2019    

 Για την τελευταία συνεδρία δεν έχουμε ενημερώσει ακόμα την Βουλή των Αντιπροσώπων, καθότι δεν έχει 
επιστραφεί ο φάκελος από το Υπουργικό Συμβούλιο. 

 Είμαι στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω πληροφορίες ή διευκρινήσεις.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.005, ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Αδάμου Αδάμου 
«Δημιουργία παραλίας λουομένων στην προστατευμένη περιοχή χελώνων στην Αργάκα 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Η διαδικασία για δημιουργία οργανωμένων παραλιών λουομένων σε όλη την ακτογραμμή της Κύπρου 
διέπεται από τον περί Προστασίας της Παραλίας Νόμο. Πιο συγκεκριμένα, οι Τοπικές Επιτροπές 
Παραλιών καταρτίζουν Σχέδιο Χρήσης της παραλίας, το οποίο ακολούθως εγκρίνεται από την Κεντρική 
Επιτροπή Παραλιών, με ή χωρίς τροποποιήσεις και καθορίζει τα σημεία της παραλίας όπου θα παρέχονται 
διευκολύνσεις (τοποθέτηση ακάτων, θαλάσσιων αθλημάτων κλπ.) και υπηρεσίες (τοποθέτηση κρεβατιών 
θάλασσας και ομπρελών). 

3. Επισημαίνεται ότι η Κεντρική Επιτροπή Παραλιών απαρτίζεται από εκπροσώπους διάφορων Υπηρεσιών 
και αιρετούς και πιο συγκεκριμένα από τον Πρόεδρο της Ένωσης Δήμων ή εκπρόσωπο του, ως πρόεδρο, 
και ως μέλη από ένα εκπρόσωπο των Υπουργείων Εσωτερικών, Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, 
Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, του 
Υφυπουργείου Τουρισμού, του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, τρεις άλλους εκπροσώπους της 
Ένωσης Δήμων Κύπρου, δύο εκπροσώπους της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου και ένα εκπρόσωπο της 
Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών Οργανώσεων. 

4. Πέραν της συμμετοχής στην Κεντρική Επιτροπή Παραλιών, η εμπλοκή του Υπουργείου Εσωτερικών και 
κατ’ επέκταση του Υπουργού Εσωτερικών στο θέμα των Σχεδίων Χρήσης της παραλίας περιορίζεται στο 
στάδιο της μελέτης των ιεραρχικών προσφυγών κατά συγκεκριμένων Σχεδίων Χρήσης παραλιών. 

5.  Ενόψει των ανωτέρω, το Υπουργείο Εσωτερικών δεν έχει οποιαδήποτε αρμοδιότητα ή/και πρόθεση να 
δημιουργήσει παραλία στην εν λόγω περιοχή. Η απόφαση αυτή επαφίεται στην Τοπική Επιτροπή 
Παραλιών, η οποία θα καταρτίσει το Σχέδιο Χρήσης της Παραλίας και θα το διαβιβάσει στην Κεντρική 
Επιτροπή Παραλιών για έγκριση. Όταν και εφόσον υποβληθεί ένα τέτοιο Σχέδιο ενώπιον της Κεντρικής 
Επιτροπής Παραλιών για έγκριση, το Υπουργείο Εσωτερικών, όπως και τα υπόλοιπα μέλη της Επιτροπής, 
θα εκφέρει τις απόψεις/θέσεις του, μέσω του εκπροσώπου του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2019 της Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Βασιλικής Αναστασιάδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.009, ημερομηνίας 8 Αυγούστου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α)  Σύμφωνα με την Οδηγία (ΕΕ) 2018/1972 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 11ης 
Δεκεμβρίου 2018, Άρθρο 45, “Τα Κράτη Μέλη διευκολύνουν την ταχεία ανάπτυξη στην Ένωση νέων 
ασύρματων τεχνολογιών και εφαρμογών επικοινωνιών”, και ταυτόχρονα, “Τα Κράτη Μέλη μεριμνούν για 
την προστασία της δημόσιας υγείας λαμβάνοντας ιδιαίτερα υπόψη τη Σύσταση 1999/519/ΕΚ”. 

 Επίσης, σύμφωνα με την Οδηγία (ΕΕ) 2018/1972 τα Κράτη Μέλη είναι υποχρεωμένα να αδειοδοτήσουν 
τις ζώνες ραδιοσυχνοτήτων 700 MHz, 3.6 GHz, και 26 GHz, οι οποίες θα χρησιμοποιηθούν για την 
ανάπτυξη της τεχνολογίας 5G, το αργότερο μέσα στο 2020. Οι περισσότερες χώρες της ΕΕ έχουν ήδη 
αδειοδοτήσει τις ζώνες 700 MHz και 3.6 GHz, ενώ μόνο η Ιταλία έχει αδειοδοτήσει μέχρι στιγμής τη ζώνη 
των 26GHz. 

(β)  Σε σχέση με την αναφορά σας ότι σε κάποιες πόλεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης (Βρυξέλλες, Ρώμη) έχει 
εφαρμοστεί μορατόριουμ στην ανάπτυξη της τεχνολογίας 5G, αυτό δεν είναι ακριβώς ορθό. Εκείνο που 
πραγματικά συμβαίνει δεν είναι το ότι έχει ανασταλεί/απαγορευτεί η ανάπτυξη της τεχνολογίας 5G 
(ονομαστικά), ως πιθανής επικίνδυνης τεχνολογίας, αλλά το ότι σε αυτές τις δύο πόλεις είχαν μειωθεί στο 
παρελθόν τα επιτρεπτά RF-EMF limits με αποτέλεσμα να μην μπορεί να λειτουργήσει οποιαδήποτε νέα 
τεχνολογία. Ειδικότερα, και σύμφωνα με πληροφόρηση που είχαμε από τον Regulator του Βελγίου, προς 
επίλυση αυτού του προβλήματος έχει γίνει σχετική μελέτη, η οποία καταλήγει στο ότι αν δεν αυξηθούν τα 
RF-EMF limits, η τεχνολογία 5G ή οποιαδήποτε νέα τεχνολογία δεν θα μπορεί να εφαρμοστεί. Μέσα σε 
αυτό το πλαίσιο, ενώπιον των αρχών του καντονιού των Βρυξελλών υπάρχει πρόταση για αύξηση των 
RF- EMF limits, όπου και αναμένεται η απόφασή τους. 
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(γ)  Σε έγγραφα της Διεθνούς Ένωσης Τηλεπικοινωνιών (ITU), η οποία είναι Agency των Ηνωμένων Εθνών, 
αναφέρεται ότι: 

 ‟The 5G wireless network that enables high-speed data transmission with ultra- low latency is the key 
infrastructure for the future technology that will lead the fourth or next industrial revolution such as artificial 
intelligence, autonomous vehicle, big data, and cloud. 

• Studies show that in the next three (3) years up to 63% of mobile data traffic demands will not be 
served in countries, regions and even specific cities where RF-EMF limits are significantly stricter 
than the ICNIRP or IEEE guidelines. This hinders countries from taking into consideration new 
trends to shape smarter and more sustainable societies worldwide. This also impacts their ability 
to achieve the UN Sustainable Development Goals (SDGs: No poverty, Zero hunger, Good health 
and well-being, Quality education, Gender equality, Clean water and sanitation, Affordable and 
clean energy, Decent work and economic growth, Industry, innovation and infrastructure, Reduced 
inequalities, Sustainable cities and communities, Responsible consumption and production, 
Climate action, Life below water, Life on land, Peace, justice and strong institutions, Partnerships 
for the goals)ˮ. 

(δ)  Η πρώτη Έκθεση Ανταγωνιστικότητας της Κυπριακής Οικονομίας, η οποία δημοσιοποιήθηκε πρόσφατα 
από το Συμβούλιο Οικονομίας και Ανταγωνιστικότητας Κύπρου, αναφέρει ότι ο τομέας των Τεχνολογιών 
της Πληροφορίας και Επικοινωνίας (ΤΠΕ) συνεισφέρει (ετησίως) 2,8 δις ευρώ στην Κυπριακή οικονομία, 
το μεγαλύτερο μέρος των οποίων προέρχεται από τον κλάδο των τηλεπικοινωνιών, καταγράφοντας 
ισχυρή ανάπτυξη και συμβάλλοντας σημαντικά στην παραγωγικότητα και ανταγωνιστικότητα της χώρας. 

2. Αρμόδια αρχή για την αδειοδότηση του φάσματος ραδιοσυχνοτήτων στην Κύπρο είναι το Τμήμα 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών (THE) του Υπουργείου Μεταφορών Επικοινωνιών και Έργων. Ο σχεδιασμός για 
την αδειοδότηση των ζωνών ραδιοσυχνοτήτων που αναφέρονται στην παράγραφο 1, πιο πάνω, προβλέπει: 

 (α)  Δημόσια διαβούλευση, Σεπτέμβριο του 2019 

 (β)  Προκήρυξη του διαγωνισμού, Δεκέμβριο του 2019 

 (γ)  Αδειοδότηση των Παρόχων, Ιούνιο του 2020 

3. Σε σχέση με τις ανησυχίες των πολιτών για πιθανές επιπτώσεις στην υγεία των ανθρώπων και του 
περιβάλλοντος, από την εφαρμογή της τεχνολογίας 5G. το THE παρακολουθεί το όλο θέμα και συμμετέχει στις 
εξελίξεις, όπως πιο κάτω: 

 (α)  Κατ’ αρχήν θα πρέπει να διευκρινιστεί ότι οι ανησυχίες αυτών που γνωρίζουν τα βασικά δεδομένα, 
εστιάζονται στη χρήση των πολύ υψηλών ραδιοσυχνοτήτων (mmWaves), όπως είναι η ζώνη των 
26 GHz, η λειτουργία των οποίων βασίζεται στην εγκατάσταση μικρών κυψελών (small cells). 

 (β)  Οι ζώνες των 700 MHz και 3.6 GHz είναι υφιστάμενες ζώνες στην κινητή τηλεφωνία, με πολλαπλές 
μελέτες και έρευνες. Από την άλλη, η ζώνη των 26 GHz, αν και μέχρι σήμερα χρησιμοποιείται για 
τη λειτουργία άλλων ραδιοεπικοινωνιακών υπηρεσιών, είναι καινούργια για χρήση στην κινητή 
τηλεφωνία. Επομένως, μόνο για αυτή τη ζώνη των 26 GHz τίθεται θέμα, από κάποιους, για 
περαιτέρω μελέτη. 

 (γ)  Μέσα σε αυτό το πλαίσιο, ομάδα Ευρωπαϊκών Κρατών (Αυστρία, Βέλγιο, Κύπρος, Λιχτενστάιν, 
Λουξεμβούργο, Μάλτα και Ελβετία) υπέβαλαν πρόταση, η οποία εγκρίθηκε σε σχετική συνάντηση 
(Άγκυρα, Αύγουστο του 2019) από τις 48 χώρες της Ευρωπαϊκής ηπείρου, και η οποία θα 
υποβληθεί για τελική έγκριση στην επερχόμενη Παγκόσμια Διάσκεψη Τηλεπικοινωνιών WRC-19 
(Αίγυπτο, Νοέμβριος 2019), και η οποία καλεί την ITU να ζητήσει από τους σχετικούς Διεθνείς 
Οργανισμούς (μεταξύ αυτών και του World Health Organization) να επιβεβαιώσουν ότι τα όρια 
ICNIRP (τα οποία έχουν υιοθετηθεί από την Ευρωπαϊκή Ένωση με τη Σύσταση 1999/519/ΕΚ) 
εξακολουθούν να ισχύουν και για τη νέα ζώνη των 26 GHz.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.019, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Τμήμα Αρχείου Πληθυσμού του γραφείου μας, χρησιμοποιεί το κινητό σύστημα λήψης βιομετρικών 
στοιχείων και εξυπηρετεί όλους τους πολίτες οι οποίοι με βάση σχετικά ιατρικά πιστοποιητικά που 
διαβιβάζουν, αδυνατούν να προσέλθουν για την υποβολή αίτησης για έκδοση βιομετρικών διαβατηρίων.  
Σημειώνεται ότι, η χρήση του εν λόγω συστήματος, εφαρμόστηκε από το Τμήμα Αρχείου Πληθυσμού και 
Μετανάστευσης, στα πλαίσια της προσφοράς που αφορούσε στην έκδοση βιομετρικών διαβατηρίων για 
εξυπηρέτηση των ατόμων των οποίων αποδεδειγμένα απαιτείτο επειγόντως η μετάβαση τους στο 
εξωτερικό για ιατρικούς λόγους. 



138 

3. Μέχρι και τις 5/7/2019, το προσωπικό του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού του γραφείου μας, κατόπιν 
σχετικού προγραμματισμού, ολοκλήρωσε όλα τα αιτήματα που λήφθηκαν με τη διεξαγωγή επισκέψεων 
σε νοσηλευτήρια/κλινικές καθώς και κατ' οίκον επισκέψεις στο Δήμο Λάρνακας αλλά και σε κοινότητες της 
Επαρχίας.  Στη συνέχεια υποβλήθηκαν αιτήματα στις 10/7/2019, 22/7/2019 και 25/7/2019 και 7/8/2019 
(σύνολα αιτημάτων πέντε (5).  Την ίδια περίοδο ξεκίνησαν εκ περιτροπής οι θερινές άδειες του 
προσωπικού του Τμήματος, που διήρκησαν μέχρι τέλη Αυγούστου, με αποτέλεσμα το Τμήμα να έχει 
μειωμένο αριθμό Λειτουργών και να μην είναι εφικτή η χρήση του κινητού συστήματος λήψης βιομετρικών 
στοιχείων κατά την εν Λόγω περίοδο.  Παράλληλα, η χρήση του κινητού συστήματος δεν ήταν εφικτή 
καθότι στις 25/7/2019 λόγω τεχνικού προβλήματος στο σύστημα λήψης βιομετρικών στοιχείων του 
Τμήματος, για σκοπούς εξυπηρέτησης του κοινού που προσερχόταν στο γραφείο μας, τέθηκε σε 
λειτουργία ως εναλλακτική λύση, το κινητό σύστημα μέχρι και τις 30/8/2019 που επιδιορθώθηκε το 
σύστημα 

4. Συναφώς αναφέρεται ότι, το προσωπικό του Τμήματος αποτελείται από 5 λειτουργούς μία εκ των οποίων 
λόγω προβλήματος υγείας απουσιάζει συχνά.  Οι εν λόγω λειτουργοί, έχουν καθήκοντα τόσο να 
εξυπηρετούν το κοινό που προσέρχεται στο Τμήμα, όσο και να διενεργούν εκ περιτροπής - ανά δύο άτομα- 
τις επισκέψεις για τη χρήση του κινητού συστήματος.  Αξίζει να σημειωθεί ότι κατά τις ημερομηνίες που 
διεξάγονται οι επιτόπιες επισκέψεις για χρήση της κάμερας, η κατάσταση που επικρατεί στο Τμήμα λόγω 
της αυξημένης κίνησης του κοινού και της έλλειψης επαρκούς αριθμού προσωπικού είναι πολύ άσχημη 
και η αναμονή που παρατηρείται στην εξυπηρέτηση των πολιτών είναι μεγάλη.  Η υποστελέχωση 
προσωπικού δεν αφορά μόνο στο Τμήμα Αρχείου Πληθυσμού, αλλά όλο το γραφείο μας, το οποίο τα 
τελευταία χρόνια αντιμετωπίζει σοβαρά θέματα έλλειψης προσωπικού, λόγω των αφυπηρετήσεων χωρίς 
αντικατάσταση, των παγοποιήσεων θέσεων, της απόσπασης λειτουργών μας σε άλλες υπηρεσίες και της 
μείωσης θέσεων από το Τμήμα Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού το οποίο αδυνατεί να μας παρέχει 
πρόσθετους λειτουργούς 

5. Περαιτέρω, επισημαίνεται ότι, η χρήση του κινητού συστήματος σε τακτή/συχνή βάση είναι ιδιαίτερα 
δυσχερής, ιδιαίτερα κατά τη θερινή περίοδο για το ολιγάριθμο προσωπικό του Τμήματος και για τους 
ακόλουθους λόγους: 

• τα αιτήματα των πολιτών για χρήση του κινητού συστήματος είναι αυξημένα και σε αρκετές 
περιπτώσεις αφορούν σε πολίτες προχωρημένης ηλικίας που ενώ έχουν την ευχέρεια να 
προσέλθουν, προτιμούν να μην το πράξουν για να μην ταλαιπωρηθούν, παρόλο που το γραφείο 
μας σε τέτοιες περιπτώσεις παρέχει σειρά προτεραιότητας και βοηθά με κάθε τρόπο στην 
εξυπηρέτησή τους. 

• με την έναρξη του ΓΕΙΥ υποβάλλονται καθημερινά αρκετά αιτήματα από πολίτες που αδυνατούν 
να εγγράφουν λόγω διαφοροποιήσεων που εντοπίζονται στα προσωπικά τους στοιχεία, 

• με την αύξηση των αιτημάτων για έκδοση βεβαιώσεων σε φοιτητές μετά την ανακοίνωση των 
αποτελεσμάτων των παγκύπριων εξετάσεων, 

• με τις αιτήσεις εγγραφής ως Κύπριων πολιτών προσώπων που διαμένουν στο εξωτερικό και 
έρχονται στην Κύπρο κατά τη θερινή περίοδο και ιδιαίτερα από το Ηνωμένο Βασίλειο ενόψει του 
Brexit. 

6. Καταληκτικά, το Τμήμα Αρχείου Πληθυσμού του γραφείου μας μετά την επιδιόρθωση του συστήματος 
βιομετρικών στοιχείων, παρόλα τα προβλήματα που αντιμετωπίζει, κατόπιν σχετικού προγραμματισμού 
και αφού μαζευτεί αριθμός αιτημάτων, έτσι ώστε να μην πραγματοποιείται επίσκεψη για μεμονωμένες 
περιπτώσεις, συνεχίζει την εξυπηρέτηση για έκδοση βιομετρικών διαβατηρίων των πολιτών οι οποίοι 
αντιμετωπίζουν προβλήματα υγείας και βρίσκονται σε νοσηλευτήρια και κλινικές ή/και στην κατοικία τους 
και αποδεδειγμένα απαιτείται η μετάβασή τους στο εξωτερικό για λόγους υγείας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2019 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Κώστα Χαμπιαούρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.043, ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 
 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση επιθυμώ να αναφέρω τα ακόλουθα: 

(α)  Οι κανονισμοί απόσπασης εκπαιδευτικών στο ΥΠΠΑΝ και σε άλλες υπηρεσίες περιέχονται σε σχετική 
ετήσια εγκύκλιο της Γενικής Διευθύντριας του ΥΠΠΑΝ, η οποία αποστέλλεται στα σχολεία. Η εγκύκλιος 
που έχει αποσταλεί και αφορά στις αποσπάσεις για το σχολικό έτος 2019-2020 επισυνάπτεται ως 
Παράρτημα I. Επιπρόσθετα, ως προς το σημείο 1 της ερώτησης, σημειώνεται ότι η εγκύκλιος των 
αποσπάσεων για το σχολικό έτος 2019-2020 έχει διαφοροποιηθεί σε σχέση με προηγούμενες εγκυκλίους, 
καθώς έχει συμπεριληφθεί σε αυτή η πρόνοια ότι η «μέγιστη διάρκεια απόσπασης εκπαιδευτικού 
λειτουργού για τις θέσεις ειδικού συμβούλου και συνδετικού λειτουργού καθορίζεται στα πέντε (5) χρόνια». 

(β)  Οι λόγοι απόσπασης των ατόμων που έχουν συμπεριληφθεί στις αποσπάσεις για το σχολικό έτος 2019-
2020 τεκμηριώνονται στη βάση των κριτηρίων που αφορούν την κάθε θέση απόσπασης. Τα κριτήρια 
περιγράφονται επακριβώς στη σχετική εγκύκλιο των αποσπάσεων, η οποία επισυνάπτεται ως Παράρτημα 
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I (βλ. πιο πάνω). Σημειώνεται ότι σε σχέση με τον αριθμό των αποσπάσεων εκπαιδευτικών το σχολικό 
έτος 2018-2019, ο αριθμός των αποσπάσεων το σχολικό έτος 2019-2020 είναι μειωμένος κατά 8,4 άτομα. 
Επιπρόσθετα, σημαντικός αριθμός αποσπασμένων εκπαιδευτικών έχει επιστρέφει στα διδακτικά του 
καθήκοντα και στη θέση τους έχουν επιλεγεί άλλοι εκπαιδευτικοί. 

(γ)  Το ΥΠΠΑΝ έχει προχωρήσει στη σταδιακή αντικατάσταση αποσπασμένων εκπαιδευτικών με μόνιμο 
προσωπικό, τους Λειτουργούς Εκπαιδευτικού Προγραμματισμού (ΛΕΠ). Από τον Δεκέμβριο 2018 έχουν 
πληρωθεί 4 θέσεις Ανώτερων ΛΕΠ, ενώ τους αμέσως επόμενους μήνες αναμένεται η πλήρωση 12 θέσεων 
ΛΕΠ Α' και 28 θέσεων ΛΕΠ. Στην κατεύθυνση της αντικατάστασης αποσπασμένων εκπαιδευτικών με 
μόνιμο προσωπικό, το ΥΠΠΑΝ εξετάζει στο πλαίσιο της ευρύτερης κυβερνητικής πολιτικής το ενδεχόμενο 
δημιουργίας, σταδιακά τα επόμενα χρόνια, και άλλων πρόσθετων θέσεων μόνιμου προσωπικού. 

(δ)  Οι εκπαιδευτικοί που υπηρετούν σε θέσεις απόσπασης στο ΥΠΠΑΝ για περισσότερα από πέντε 
συνεχόμενα χρόνια ομαδοποιούνται ως ακολούθως: 

 Α.  Από 5,1 - 10 χρόνια απόσπαση: 47 εκπαιδευτικοί 

 Β.  Από 10,1 - 15 χρόνια απόσπαση: 20 εκπαιδευτικοί 

 Γ.  Από 15,1 - 25 χρόνια απόσπαση: 4 εκπαιδευτικοί 

 Επισημαίνεται ότι στους εν λόγω αριθμούς περιλαμβάνονται και εκπαιδευτικοί με προβλήματα υγείας ή 
άλλα προβλήματα, οι οποίοι δεν μπορούν να αναλάβουν διδακτικά καθήκοντα και ως εκ τούτου επιτελούν 
διοικητικά ή άλλα καθήκοντα που τους ανατίθενται στο ΥΠΠΑΝ. 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες ή διευκρινίσεις.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Δε θα μπούμε στα θέματα εγγραφέντα στην ημερησία διάταξη. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν ανακοινώσω την επόμενη συνεδρία, δύο πράγματα:  Το ένα είναι ότι 
υπάρχει επιπλέον σύρμα στις τσάντες σας για τα κομπιούτερ, το οποίο θα πάρετε μαζί σας.  Το άλλο που είναι 
πάνω να το αφήσετε εδώ και θα έχετε το έξτρα για το σπίτι και το άλλο μόνιμα.  Για τους δυο-τρεις βουλευτές 
που έφυγαν ας μεταφερθεί από τις κοινοβουλευτικές τους ομάδες.  Αν επήραν και το άλλο σύρμα, να το φέρουν 
εδώ.  Το δεύτερο είναι ότι θα ήθελα την Πέμπτη, 3 του μήνα, επαναλαμβάνω, να είστε όλοι παρόντες, ωσάν να 
είχαμε ολομέλεια, στο Δημοτικό Θέατρο, η ώρα 7.00 μ.μ.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
τακτική συνεδρία της Βουλής ορίζεται για τη μεθεπόμενη Παρασκευή, 11 Οκτωβρίου 2019, ελπίζοντας ότι οι 
επιτροπές θα αξιοποιήσουν την ερχόμενη Παρασκευή για κοινοβουλευτικό έργο, στις 11.00 π.μ., με την 
ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 
 1.  Σχέδιο απόφασης της Βουλής των Αντιπροσώπων για την 

τροποποίηση του Κανονισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων της 
Κυπριακής Δημοκρατίας. 
(Αρ. Φακ. 23.15.001). 

 2.  Οι περί Σχολής Κωφών - Θέση Διευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.012-2018). 

 3.  Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2019. 
(Πρόταση νόμου του κ. Γεώργιου Γεωργίου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.117-2019). 

 4.  Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019.  
(Πρόταση νόμου των κ. Νικόλα Παπαδόπουλου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, Μαρίνου 
Σιζόπουλου εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και 
Μιχάλη Γιωργάλλα εκ μέρους της Αλληλεγγύης). 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.110-2019). 

 5.  Ο περί Ελεγκτών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019.  
(Πρόταση νόμου των κ. Ηλία Μυριάνθους, βουλευτή του Κινήματος 
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Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και Μιχάλη Γιωργάλλα, βουλευτή της 
Αλληλεγγύης). 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.081-2019). 

 6.  Ο περί των Διαχειριστών Οργανισμών Εναλλακτικών Επενδύσεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.122-2019). 

 7.  Ο περί Ανοικτού Τύπου Οργανισμών Συλλογικών Επενδύσεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.123-2019). 

 8.  Ο περί Ασφαλιστικών και Αντασφαλιστικών Εργασιών και Άλλων 
Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.124-2019). 

 9.  Ο περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου της Ιατρικώς 
Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής του 2019 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.163-2019). 

 10.  Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019. 
(Πρόταση νόμου των κ. Αννίτας Δημητρίου και Ζαχαρία Ζαχαρίου εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.073-2019). 

 11.  Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019.  
(Πρόταση νόμου της κ. Ελένης Μαύρου εκ μέρους της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών). 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.072-2019). 

 12.  Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί 
Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.101-2019).                       

 13.  Ο περί της Διευκόλυνσης της Άσκησης των Δικαιωμάτων των 
Εργαζομένων στο Πλαίσιο της Ελεύθερης Κυκλοφορίας των 
Εργαζομένων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.157-2019). 

 14.  Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Σχολές και Τμήματα 
κατά Σχολή) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.018-2018). 

 15.  Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων (Προστασία Σκύλων 
και Γατών σε Εκτροφεία, Ξενοδοχεία, Καταφύγια και Υποστατικά 
Φύλαξης) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.021-2019). 

 16.  Οι περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού - Θέση Εκπαιδευτή 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.072-2019). 

 17.  Οι περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού - Θέσεις Δασκάλου και 
Νηπιαγωγού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.073-2019). 

 18.  Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας - 
Θέση Πρώτου Επιθεωρητή Εργαστηρίων Ισοτόπων (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.083-2019). 

 19.  Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από 
Πολύτιμα Μέταλλα - Θέση Λογιστικού Λειτουργού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.085-2019). 

 20.  Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων για την 
προσπάθεια της Τουρκίας να αλλάξει το καθεστώς της περίκλειστης 
πόλης της Αμμοχώστου. 
(Κατατέθηκε από τους κ. Γεώργιο Γεωργίου, Κυριάκο Χατζηγιάννη, 
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Γιώργο Κάρουλλα και Ονούφριο Κουλλά, βουλευτές εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου, εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.10.001). 

Αποσύρσεις 21.  Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019.  
(Πρόταση νόμου του κ. Μιχάλη Γιωργάλλα εκ μέρους της 
Αλληλεγγύης). 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.112-2019). 

 22.  Ο περί Αγαθοεργών Ιδρυμάτων (Καταργητικός) Νόμος του 2017.   
(Αρ. Φακ. 23.01.058.153-2017). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 
 «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο, οι επιπτώσεις του στην 

οικονομία και την κοινωνία και οι πολιτικές που μπορεί να επιφέρουν 
πληθυσμιακή αναζωογόνηση στην πατρίδα μας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Μιχάλη Γιωργάλλα, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.052.002-2019). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.   

(Ώρα λήξης:  12.57 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 
Αριστείδου Μαριέλλα Κυπριανού Ανδρέας 

Γεωργίου Γεώργιος Μαυρίδης Μάριος 

Δημητρίου Αννίτα Νεοφύτου Αβέρωφ 

Δημητρίου Δημήτρης Νουρής Νίκος 

Δίπλαρος Ευθύμιος Σταύρου Ελένη 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Τορναρίτης Νίκος 

Κάρουλλας Γιώργος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Κουλλά Ονούφριος  

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

Αδάμου Αδάμος Λουκαΐδης Γιώργος 
Γεωργίου Τ. Γιώργος Πασιουρτίδης Ανδρέας 

Δαμιανού Άριστος Σάββα Ευανθία 
Καυκαλιάς Αντρέας Στεφάνου Στέφανος 
Κέττηρος Νίκος Τζιοβάνης Χριστάκης 
Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Φακοντής Αντρέας 
Κυπριανού Άντρος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 
Κώστα Κώστας  

ΔΗΚΟ 
Βότσης Άγγελος Μουσιούττας Μαρίνος 

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Μυλωνάς Παύλος 

Κουλίας Ζαχαρίας Προκοπίου Γεώργιος 
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Λεωνίδου Πανίκος  

ΚΣ ΕΔΕΚ 
Ευσταθίου Κωστής  

Συμμαχία Πολιτών 

Λιλλήκας Γιώργος  

Αλληλεγγύη 

Συλλούρης Δημήτρης 

(Πρόεδρος Βουλής) 

Γιωργάλλας Μιχάλης 

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος Περδίκης Γιώργος 

ΕΛΑΜ 

Παπαγιάννης Λίνος Χρίστου Χρίστος 

Ανεξάρτητοι 

Θεολόγου Άννα  
Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές (Αρμενίων) 

Μαντοβάνη Αντωνέλλα (Λατίνων) 

 
ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής: 

α. στην 59η επέτειο της ανεξαρτησίας της Κυπριακής Δημοκρατίας, 

β. στην Ημέρα Μνήμης και Τιμής για τον Ελληνισμό της Μικράς Ασίας και τη Μικρασιατική 
Καταστροφή και 

γ. στη διοργάνωση από τη Βουλή του συνεδρίου με θέμα «Τέταρτη Βιομηχανική Επανάσταση:  
Καινοτομία, Τεχνητή Νοημοσύνη και Ενσωμάτωση». 

2. Ενημέρωση από τον Πρόεδρο της Βουλής για την έναρξη της ψηφιακής λειτουργίας της ολομέλειας.  

3. Ενημέρωση για τις ακόλουθες δραστηριότητες της Βουλής των Αντιπροσώπωνꓽ 

α. Επίσημη επίσκεψη στην Κύπρο του Προέδρου της Βουλής των Ελλήνων κ. Κωνσταντίνου 
Τασούλα, κατόπιν πρόσκλησης του Προέδρου της Βουλής. 

β. Επίσημη επίσκεψη του Προέδρου της Βουλής στη Σλοβενία. 

γ. Συμμετοχή του Προέδρου της Βουλής στην 4η Συνάντηση Προέδρων Κοινοβουλίων των 
Ευρασιατικών χωρών στο Καζακστάν. 

δ. Συμμετοχή του κ. Γιώργου Λουκαΐδη σε συνεδρία της Επιτροπής Παρακολούθησης της Τήρησης 
των Υποχρεώσεων και Δεσμεύσεων των Χωρών Μελών του Συμβουλίου της Ευρώπης στο Παρίσι. 

ε. Συμμετοχή του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη στις εργασίες της Συνάντησης για την Εφαρμογή της 
Ανθρώπινης Διάστασης του ΟΑΣΕ στη Βαρσοβία. 

στ. Σειρά επαφών της κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου στη Βιέννη ως ειδικής αντιπροσώπου της 
Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης ΟΑΣΕ για την Καταπολέμηση της Διαφθοράς. 

ζ. Συμμετοχή του κ. Κωστή Ευσταθίου σε συνεδρία της επιτροπής της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης 
του Συμβουλίου της Ευρώπης για την εκλογή δικαστών στο ΕΔΑΔ στο Παρίσι.  

η. Συμμετοχή των κ. Δημήτρη Δημητρίου, Νίκου Κέττηρου και Ηλία Μυριάνθους στην 5η συνάντηση 
της Μικτής Ομάδας Κοινοβουλευτικού Ελέγχου της Ευρωπόλ, στις Βρυξέλλες.  

θ. Επίσκεψη της Ομάδας Φιλίας Κύπρου-Τσεχίας (Γιώργος Λιλλήκας:  πρόεδρος, Νίκος Τορναρίτης:  
αναπληρωτής πρόεδρος, Γιώργος Λουκαΐδης και Άγγελος Βότσης:  μέλη) στην Πράγα. 

4. Ενημέρωση για την τοποθέτηση αισθητήρα μέτρησης της ποιότητας του αέρα στο κτίριο της Βουλής των 
Αντιπροσώπων. 
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5. Ενημέρωση για απουσίες βουλευτών από τη συνεδρία της ολομέλειας λόγω συμμετοχής τους σε άλλες 
δραστηριότητες της Βουλής.  

6. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

7. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί της Εικοστής Τέταρτης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος 
του 2019», αγορεύσεις και συζήτηση (Γεώργιος Γεωργίου, Μιχάλης Γιωργάλλας, Γιώργος Περδίκης, 
Άριστος Δαμιανού, Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, Γιώργος Λιλλήκας, Χρίστος Χρίστου, Δημήτρης Δημητρίου) 
και ψήφισή της σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί της Δωδέκατης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 
2019». 

8. Έκθεση για τις προτάσεις νόμου «Ο περί Διενέργειας Εράνων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2017» και «Ο 
περί Διενέργειας Εράνων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2017», συζήτηση και αγορεύσεις (Αδάμος 
Αδάμου, Πρόεδρος, Άντρος Κυπριανού, Γιώργος Περδίκης, Σκεύη Κούτρα Κουκουμά, Κωστής Ευσταθίου, 
Γιώργος Λιλλήκας, Μαριέλλα Αριστείδου, Ζαχαρίας Κουλίας, Λίνος Παπαγιάννης, Ανδρέας Κυπριανού, 
Γιώργος Λουκαΐδης, Νίκος Τορναρίτης, Χρίστος Χρίστου, Ζαχαρίας Ζαχαρίου, Γιώργος Κάρουλλας, 
Άγγελος Βότσης) και καταψήφιση της ενιαίας πρότασης νόμου. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Οδικής Μεταφοράς Επικίνδυνων Εμπορευμάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2019» και ψήφισή του σε νόμο. 

10. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Τέλη και Δικαιώματα Αναφορικά με 
Ποντοπόρα Εμπορικά Κυπριακά Πλοία) Κανονισμοί του 2019» και έγκρισή τους.  

11. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αρχής Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων Κύπρου - Θέσεις 
Προϊστάμενου Τομέα - Λειτουργού Α΄ (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019» και έγκρισή τους με τον 
τίτλο «Οι περί Αρχής Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων Κύπρου - Θέση Προϊστάμενου Τομέα - Λειτουργού Α΄ 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019». 

12. Σχέδιο ψηφίσματος για την κλιματική αλλαγή, συζήτηση και αγορεύσεις (Μάριος Μαυρίδης, Μιχάλης 
Γιωργάλλας, Γιώργος Περδίκης, Πρόεδρος, Αδάμος Αδάμου, Λίνος Παπαγιάννης, Νίκος Τορναρίτης) και 
έγκρισή του. 

13. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Λειτουργία και εποπτεία των εταιρειών διαχείρισης κόκκινων δανείων - Οι δεσμεύσεις της Κυπριακής 
Δημοκρατίας έναντι της Eυρωπαϊκής Eπιτροπής για την έγκριση της κρατικής στήριξης της Κεντρικής 
Συνεργατικής Τράπεζας - Ανάγκη καταπολέμησης του προβλήματος της «ποντίκας» στην ελεύθερη 
Αμμόχωστο - Εργασίες για συντήρηση μοναστηριού στην Τραχυπέδουλα - Επιπτώσεις στην οδική 
ασφάλεια όσον αφορά το έργο της λεωφόρου Αγλαντζιάς - Άνιση μεταχείριση των αορίστου χρόνου 
αγροπυροσβεστών σε σχέση με τους μόνιμους θηροφύλακες - Μη κοινοποίηση στα νοσοκομεία 
πρωτοκόλλου για ιατρικές εξετάσεις παιδιών παρουσία γονέων - Η κατάθεση νομοσχεδίου περί κοινοτικής 
νοσηλευτικής και μαιευτικής - Στοιχεία για τα μαθήματα ελληνικών σε αλλόγλωσσους στα δημόσια σχολεία 
- Τριετής παγκύπρια έρευνα εμβολιαστικής κάλυψης - Διαδικασίες εποπτείας ψυχικά ασθενών 
αποφυλακισμένων - Έλεγχοι για τις τιμές στα σχολικά κυλικεία - Καταδυτικό ατύχημα στον θαλάσσιο χώρο 
του ναυαγίου «Ζηνοβία» - Απαγόρευση από την Αλβανία εισαγωγής κρέατος από την Κύπρο - Έλεγχος 
τήρησης προδιαγραφών από νοσοκομειακές κλινικές που προσφέρουν ειδικότητες σε ιατρούς - Η 
διαδικασία κατοχύρωσης προσφοράς για εισαγωγή υγροποιημένου φυσικού αερίου και οι συμμετέχουσες 
εταιρείες - Η διαδικασία καταβολής τιμητικών επιδομάτων στους ομήρους πολέμου του 1974 - Εθελοντική 
υποβολή ελεγμένων λογαριασμών από πολύ μικρές εταιρείες - Διαγραφή αδρανών εταιρειών - Αρδευτικά 
έργα και ενσωμάτωσή τους στο Τμήμα Ανάπτυξης Υδάτων - Σχέδια στεγαστικής πολιτικής - Παραλιακοί 
δρόμοι Λάρνακας-Δεκέλειας - Καθυστέρηση στην ολοκλήρωση μελέτης για αντιπλημμυρικά έργα στις 
Καμάρες Λάρνακας - Επικίνδυνη διάβαση πεζών στην Ορμήδεια - Η επικίνδυνη φύλαξη τόνων πυρίτιδας 
σε υποστατικό στον δήμο Αραδίππου - Κεραίες κινητής τηλεφωνίας στον δήμο Δερύνειας - Εισαγωγή και 
επεξεργασία μπάζων - Στοιχεία για τις απόπειρες αυτοχειρίας στην Κύπρο και τα μέτρα στήριξης των 
ατόμων αυτών - Ανάγκη δημιουργίας μητρώου εγκλωβισμένων πολιτών - Τα πρακτικά συνεδριάσεων του 
προηγούμενου διοικητικού συμβουλίου του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού - Απόδοση τιμής στους 
σφαγιασθέντες στις 14 Σεπτεμβρίου 1922 από τους Τούρκους στη Μικρά Ασία - Σχέδιο Δημογραφικής 
Ανάπτυξης - Απομάκρυνση κεραιών από το Κάβο Γκρέκο - Προστασία ψηφιδωτών έξω από το εκκλησάκι 
του Αγίου Ευλαλίου στον Καραβά - Κώδικας Οδικής Κυκλοφορίας στα αγγλικά - Πρόσβαση των εταιρειών 
διαχείρισης κόκκινων δανείων σε προσωπικά δεδομένα δανειοληπτών - Ελλιπής σήμανση στον 
αυτοκινητόδρομο Αγίας Νάπας-Λάρνακας - Επέκταση του δικτύου των πράσινων σημείων - Λειτουργία 
πράσινου σημείου και χώρου διαχείρισης αποβλήτων στη Φασούλα - Προβλήματα πρόσβασης και 
διακίνησης στο Καμπί της επαρχίας Λευκωσίας. 

14. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Προστασία οικιών κάτωθεν των σπηλαίων στο Σκαλί Αγλαντζιάς - Εφαρμογή Οδηγίας για τα αστικά 
λύματα και τα αποχετευτικά συστήματα - Καθυστέρηση στην καταβολή της επιδότησης ενοικίου στους 
πρόσφυγες - Παράνομες δραστηριότητες κτηνοτροφικής μονάδας στο Ποτάμι και οι ενέργειες των 
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αρμόδιων κρατικών υπηρεσιών - Κατασκευή φράγματος στον ποταμό Γιαλιά - Επιχορήγηση περίφραξης 
καλλιεργειών για προστασία από τα αγρινά - Αντιμετώπιση του προβλήματος των κουνουπιών - Αυξημένη 
παρουσία κουνουπιών λόγω της φετινής πολυομβρίας - Μέτρα πρόληψης και ενημέρωση πολιτών για τον 
ιό του Δυτικού Νείλου - Το ενδεχόμενο ανοίγματος καταστήματος JUMBO πλησίον του «The Mall of 
Cyprus» και αντιμετώπιση των πιθανών προβλημάτων - Εμβολιαστική κάλυψη παιδιών στην Κύπρο - Το 
ιδιοκτησιακό καθεστώς του Κέντρου Περιβαλλοντικής Ενημέρωσης στη Σκαρίνου - Μεταφορά άμμου από 
την παραλία της Πόλης Χρυσοχούς στην περιοχή του αλιευτικού καταφυγίου στο Λατσί - Μετονομασία του 
Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος σε Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, 
Περιβάλλοντος και Κλιματικής Αλλαγής και αναβάθμιση του τομέα κλιματικής αλλαγής σε τμήμα - Κόστος 
δημόσιων κτιρίων που έχουν ανεγερθεί μετά το 2004 - Θανατηφόρα δυστυχήματα στον δρόμο Κόρνου-
Κοφίνου - Ακτοπλοϊκή σύνδεση της Κύπρου με την Ελλάδα και την υπόλοιπη Ευρώπη - Πληροφορίες για 
διεξαγωγή διαγωνισμού σε κατεχόμενη περιουσία Ελληνοκύπριου ιδιοκτήτη και για επιχορήγησή του από 
ημικρατικό οργανισμό - Οι αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου που έχουν ληφθεί με βάση τον περί 
Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) Νόμο - Παραλία λουομένων σε προστατευόμενη 
παραλία στην Αργάκα - Το ενδεχόμενο εγκατάστασης τεχνολογίας 5G στην Κύπρο - Προβλήματα λόγω 
αχρησίας της κινητής φωτογραφικής κάμερας σε υπηρεσία του Υπουργείου Εσωτερικών στη Λάρνακα - 
Αποσπάσεις εκπαιδευτικών. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΙΑ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ΄ 

Συνεδρίαση 11ης Οκτωβρίου 2019*  

Ώρα έναρξης:  11.10 π.μ. 

Αρ. 3 
 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ) 

 Καλημέρα σας.  

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

 Παρακαλώ να δηλώσετε την παρουσία σας.   

 Κύριοι βουλευτές, πάρτε τις θέσεις σας και δηλώσετε την παρουσία σας. 

 Παρακαλώ τους γραμματείς να διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων καταδικάζει με τον πιο έντονο τρόπο την εισβολή της Τουρκίας στη Συρία 
και εκφράζει την ανησυχία της για την επιδείνωση της ανθρωπιστικής κρίσης που θα προκαλέσει στον ήδη φρικτά 
δοκιμαζόμενο συριακό λαό.   

 Η εισβολή αυτή της Τουρκίας αποτελεί ακόμα μια έκνομη ενέργεια, που καταπατά τον Καταστατικό Χάρτη 
του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και το διεθνές δίκαιο, στο πλαίσιο της σταθερής πολιτικής επεκτατισμού την 
οποία η Τουρκία εφαρμόζει κατά των γειτονικών της χωρών και δημιουργεί μια μόνιμη απειλή για την ειρήνη στην 
ευρύτερη περιοχή της Μεσογείου και της Μέσης Ανατολής. 

 Στα έδρανά σας, κύριοι συνάδελφοι, έχετε τον προϋπολογισμό, άρα, αντιλαμβάνεστε πόσες οκάδες, να 
μην πω τόνους χαρτί, γλιτώσαμε σήμερα, που θα καβαλούσατε. 

 Παρακαλώ τη γραμματέα όπως διαβάσει τις αναφορές που έχουμε στη σημερινή συνεδρία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Ο μήνας Οκτώβριος έχει καθιερωθεί ως μήνας ευαισθητοποίησης κατά του καρκίνου του μαστού, της 
συχνότερης μορφής καρκίνου στις γυναίκες.  Η Βουλή των Αντιπροσώπων εκφράζει τις ευχαριστίες της προς 
όλους όσοι εργάζονται για τη θεραπεία του καρκίνου του μαστού και ιδιαίτερα προς τη Europa Donna Κύπρου 
για την καθοριστική συμβολή της στην ευαισθητοποίηση και ενημέρωση του κοινού, καθώς η έγκαιρη διάγνωση 
είναι καθοριστικής σημασίας για τη θεραπεία.  Με έγκαιρη διάγνωση και εξιδεικευμένη θεραπεία το ποσοστό 
επιβίωσης από τη νόσο φτάνει μέχρι και το 80%, δίνοντας μηνύματα αισιοδοξίας στους ασθενείς και τις 
οικογένειές τους.  Ως νομοθετικό σώμα, δηλώνουμε την αποφασιστικότητά μας να συμβάλουμε, στα πλαίσια των 
αρμοδιοτήτων μας, στη διαμόρφωση εθνικών πολιτικών και στρατηγικών ενάντια στη νόσο αυτή. 

 Αντιπροσωπία αποτελούμενη από την κ. Ελένη Μαύρου, επικεφαλής, και τον κ. Χρίστο Ορφανίδη 
συμμετείχε στην 64η Παγκόσμια Διάσκεψη του Κοινοπολιτειακού Κοινοβουλευτικού Συνδέσμου (CPA) στην 
Ουγκάντα από 22 ως τις 29 Σεπτεμβρίου.  Πέραν της ολομέλειας της γενικής συνέλευσης, τα μέλη της 

                                            
Τα αναλυτικά αποτελέσματα όλων των ηλεκτρονικών ψηφοφοριών της συνεδρίας ευρίσκονται στο Αρχείο της Βουλής. 
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αντιπροσωπίας συμμετείχαν στις συζητήσεις που αφορούσαν μεταξύ άλλων στην κλιματική αλλαγή, την ανεργία 
στους νέους και τις τεχνολογικές εξελίξεις σε σχέση με τη νομοθετική εργασία.  Στα πλαίσια της διάσκεψης η κ. 
Μαύρου συμμετείχε επίσης σε συνεδρία των γυναικών κοινοβουλευτικών της Κοινοπολιτείας. 

 Αντιπροσωπία, αποτελούμενη από τον πρόεδρο της επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού κ. 
Άγγελο Βότση ως επικεφαλής, την αναπληρώτρια πρόεδρο της επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Σκεύη Κούτρα Κουκουμά και το μέλος της επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
κ. Ελένη Σταύρου, συμμετείχε στη Διακοινοβουλευτική Διάσκεψη για τη Σταθερότητα, τον Οικονομικό Συντονισμό 
και τη Διακυβέρνηση της Ευρωπαϊκής Ένωσης στο Ελσίνκι, από τις 29 Σεπτεμβρίου μέχρι την 1η Οκτωβρίου, 
στο πλαίσιο της τρέχουσας Φινλανδικής Προεδρίας του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Συζητήθηκαν 
θέματα που αφορούν το μέλλον της οικονομικής διακυβέρνησης στα πλαίσια της Οικονομικής και Νομισματικής 
Ένωσης, η αξιολόγηση της Στρατηγικής «Ευρώπη 2020», η προώθηση δημόσιων και ιδιωτικών επενδύσεων, 
καθώς και τρόποι προώθησης καινοτομιών για βιώσιμη ανάπτυξη.  

 Ο κ. Γιώργος Λουκαΐδης, η κ. Χριστιάνα Ερωτοκρίτου και ο κ. Κωστής Ευσταθίου συμμετείχαν στο 4ο  
μέρος της συνόδου 2019 της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης στο Στρασβούργο, 
από τις 30 Σεπτεμβρίου μέχρι τις 4 Οκτωβρίου.  Ο κ. Λουκαΐδης και η κ. Ερωτοκρίτου έκαναν παρεμβάσεις στην 
ολομέλεια της συνέλευσης για το θέμα της Τράπεζας Αναπτύξεως του Συμβουλίου της Ευρώπης.  Η κ. 
Ερωτοκρίτου μίλησε επίσης για το θέμα της προστασίας των πληροφοριοδοτών στην Ευρώπη.  Ο κ. Ευσταθίου 
εκλέγηκε από την Επιτροπή Νομικών και Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων της συνέλευσης εισηγητής για το θέμα της 
εφαρμογής των αποφάσεων του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων.  Κατέθεσε επίσης 
προσχέδιο ψηφίσματος στην Επιτροπή Πολιτισμού, Επιστημών, Εκπαίδευσης και Μέσων Μαζικής Επικοινωνίας, 
το οποίο έγινε ομόφωνα αποδεκτό, με θέμα την τεχνητή νοημοσύνη σε συνάρτηση με τον ρόλο της εκπαίδευσης 
και του πολιτισμού στη νέα τεχνολογική εποχή.  Με πρωτοβουλία της επικεφαλής της αντιπροσωπίας κ. Στέλλας 
Κυριακίδου πραγματοποιήθηκε εξάλλου διαφωτιστική εκδήλωση για την αντιμετώπιση του καρκίνου του μαστού. 

 Τα μέλη της κυπριακής αντιπροσωπίας στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση του ΟΑΣΕ, κ. Ειρήνη 
Χαραλαμπίδου ως επικεφαλής, κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης και κ. Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης, συμμετείχαν στη 18η 
φθινοπωρινή συνάντηση της συνέλευσης στο Μαρακές από τις 4 έως τις 6 Οκτωβρίου.  Οι Κύπριοι βουλευτές 
έθεσαν επί τάπητος το ζήτημα των τουρκικών παραβιάσεων στην κυπριακή ΑΟΖ.  Σε συνεδρία δε της μόνιμης 
επιτροπής της συνέλευσης και μετά από συναντήσεις με την κ. Χαραλαμπίδου, οι αντιπροσωπίες Γαλλίας και 
Ιταλίας κυκλοφόρησαν κοινή δήλωση, καταδικάζοντας τις παράνομες ενέργειες της Τουρκίας.  

 Η κ. Χαραλαμπίδου παρουσίασε στη μόνιμη επιτροπή πρότασή της για τροπολογία στον Κανονισμό 
Λειτουργίας της Συνέλευσης.  Ως ειδική αντιπρόσωπος της κοινοβουλευτικής συνέλευσης ΟΑΣΕ για την 
καταπολέμηση της διαφθοράς, ενημέρωσε επίσης την επιτροπή για πρόσφατες επαφές της με εκπροσώπους 
του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και των εκτελεστικών δομών του ΟΑΣΕ, καθώς και για επερχόμενες δράσεις 
της. 

 Ο κ. Χατζηγιάννης έκανε παρέμβαση σε συζήτηση για την ανάγκη καταπολέμησης της μη ανεκτικότητας 
και των διακρίσεων βάσει θρησκείας ή πεποιθήσεων, ενώ υπό την ιδιότητά του ως προέδρου της Επιτροπής για 
τη Δημοκρατία, τα Ανθρώπινα Δικαιώματα και τα Ανθρωπιστικά Θέματα της Συνέλευσης παρουσίασε τα 
συμπεράσματα διερευνητικών αποστολών του στην Ουκρανία. 

 Ο κ. Πιττοκοπίτης παρενέβη σε συζήτηση για τις προκλήσεις που δημιουργεί η κλιματική αλλαγή στην 
περιοχή της Μεσογείου, ιδιαίτερα σε σχέση με την οικονομική ανάπτυξη και την περιβαλλοντική μετανάστευση. 

 Ο αναπληρωτής πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος κ. Χαράλαμπος 
Θεοπέμπτου συμμετείχε σε διακοινοβουλευτική διάσκεψη για την κλιματική αλλαγή, που διοργάνωσε στις 6 και 
7 Οκτωβρίου το κοινοβούλιο της Φινλανδίας, στα πλαίσια της Φιλανδικής Προεδρίας του Συμβουλίου της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Συζητήθηκαν οι στρατηγικές για το μέλλον και η ευαισθητοποίηση και η προσαρμογή του 
χρηματοπιστωτικού τομέα προς αντιμετώπιση των κλιματικών αλλαγών.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο Δεύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων, επειδή υπάρχει ένα νομοσχέδιο το οποίο θα κατατεθεί σήμερα και για το οποίο υπάρχει εισήγηση να 
κηρυχθεί επείγον και να ψηφιστεί σήμερα.   

 Το νομοσχέδιο τιτλοφορείται «Ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2019». 

 Αν δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, κηρύσσεται επείγον.  Υπάρχει ένσταση; 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Δεν έχουμε κατάλογο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Δεν έχετε κατάλογο;  Δεν έχει κατάλογο, λέει η κ. Μαύρου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι στα κομπιούτερ σας.  Όχι;  Δεν υπάρχει κατάλογος στα κομπιούτερ;  Κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων.  

 Αν μπορεί, να διορθωθεί αυτό, παρακαλώ τη διεύθυνση. 

 Είπαμε ότι θα ξεκινήσουμε, θα υπάρχουν προβλήματα, αλλά θα τα λύσουμε, φαντάζομαι. 

 Το θέμα τούτο, κυρία Μαύρου, είναι για το ΤΕΠΑΚ, θα σας δώσουν τώρα κατάλογο.   

 Άρα, κηρύσσεται επείγον. 

 Επίσης, υπάρχουν τέσσερα σχέδια ψηφισμάτων για την εισβολή της Τουρκίας στη Συρία, το ένα το 
κατέθεσε η κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, το άλλο το Δημοκρατικό Κόμμα, το τρίτο 
είναι από το Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών και το Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και το τέταρτο από 
το ΕΛΑΜ. 

 Έχουν γίνει αρκετές διαβουλεύσεις και αναμένω ότι θα υπάρχει τελικό ενιαίο κείμενο, το οποίο θα 
συζητήσουμε στο τέλος της συνεδρίας.  

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/ 
κοινοποίηση σε 

1.  Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού 
Επιμελητηρίου Κύπρου  
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.178-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική  
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και 
Έργων  

2.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου 
Δημόσιων Δανείων του 2020 Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.179-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3.  Ο περί Αγαθοεργών Ιδρυμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.180-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 

4.  Ο περί Εξυγίανσης Πιστωτικών 
Ιδρυμάτων και Επενδυτικών Εταιρειών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.181-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5.  Ο περί της Ποιότητας του Ατμοσφαιρικού 
Αέρα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.182-2019). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος  

6.  Ο περί Χρηματοδοτικής Μίσθωσης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.183-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

7.  Ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 6) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.184-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

8.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου 
Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και 
Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2020 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.185-2019). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

9.  Ο περί Εγγραφής Οδοντιάτρων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.186-2019). 

Υπουργό Υγείας  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Υγείας  
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10.  Ο περί της Αρχής Ασφαλίσεων και 
Επαγγελματικών Συντάξεων Κύπρου 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.187-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

11.  Ο περί Ασφαλιστικών και 
Αντασφαλιστικών Εργασιών και Άλλων 
Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.188-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

12.  Ο περί της Ίδρυσης, των Δραστηριοτήτων 
και της Εποπτείας των Ταμείων 
Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών 
Παροχών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.189-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

13.  Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.190-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

14.  Ο περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για 
Προαγωγή, Διατμηματική Προαγωγή και 
Πρώτο Διορισμό και Προαγωγή στη 
Δημόσια Υπηρεσία Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.191-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

15.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Δημόσιας Εποπτείας Ελεγκτικού 
Επαγγέλματος του 2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.192-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

16.  Ο περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής 
Αρχής Ενέργειας Κύπρου του 2020 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.193-2019). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

17.  Ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού 
Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών του 
2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.195-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-
Παθόντων 

18.  Ο περί Προϋπολογισμού του 
Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου του 2020 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.196-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

19.  Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.197-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

20.  Ο περί Ποινικού Κώδικα 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.198-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

21.  Ο περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου 
Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών 
Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων του 
2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.199-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

22.  Ο περί Προϋπολογισμού του 2020 Νόμος 
του 2019. 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
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(Αρ. Φακ. 23.01.060.200-2019). Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

23.  Οι περί της Ποιότητας του Ατμοσφαιρικού 
Αέρα (Μείωση των Εθνικών Εκπομπών 
Ορισμένων Ατμοσφαιρικών Ρύπων) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.095-2019). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος  

24.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Αξιολόγηση 
Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2019. 

(Αρ. Φακ. 23.03.056.096-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

25.  Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.097-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

26.  Ειδικό ένταλμα πληρωμής (αρ. 2) του 
2019 του προϋπολογισμού του 
Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου,  
ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2019, 
σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 4(1) 
του περί Προϋπολογισμού του 
Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου του 2019 
Νόμου του 2019.  
[Νόμος αρ. 6(ΙΙ) του 2019]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

27.  Έκθεση του Υπουργού Εσωτερικών, 
ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2019, για την 
εκμίσθωση, ανταλλαγή ή παραχώρηση 
άδειας χρήσεως κρατικής γης, σύμφωνα 
με τις διατάξεις του άρθρου 18(2) του περί 
Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, 
Εγγραφή και Εκτίμηση) Νόμου (Αρ. 
74/88), όπως αυτή έχει εγκριθεί από το 
Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφαση με 
αρ. 87.630, ημερομηνίας 5 Ιουνίου 2019. 
(Αρ. Φακ. 06.03.003.001). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών  

Σχέδια ψηφίσματος  Κατάθεση από  Παραπομπή/ 
κοινοποίηση σε  

1. Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των 
Αντιπροσώπων όσον αφορά τις επιθετικές 
ενέργειες της Τουρκίας ενάντια στη Συρία 
και ειδικότερα την υπό εξέλιξη εισβολή στις 
περιοχές της Συρίας που ελέγχονται από 
τους Κούρδους. 
(Αρ. Φακ. 23.10.001). 

Κοινοβουλευτική ομάδα 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις 

Όλους τους βουλευτές 

2. Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των 
Αντιπροσώπων όσον αφορά την 
παράνομη εισβολή του τουρκικού στρατού 
στη βόρεια Συρία και τις σφαγές άμαχου 
πληθυσμού, καθώς και την προσπάθεια 
της Τουρκίας για μονομερή αλλαγή των 
νόμιμων συνόρων της Συρίας κατά 
παράβαση του διεθνούς δικαίου. 
(Αρ. Φακ. 23.10.001). 

Κοινοβουλευτική ομάδα του 
Δημοκρατικού Κόμματος  

Όλους τους βουλευτές 

3. Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των 
Αντιπροσώπων όσον αφορά την 
παράνομη εισβολή της Τουρκίας στη Συρία 
και την κατάφωρη παραβίαση του 
διεθνούς δικαίου, της κυριαρχίας και της 
εδαφικής ακεραιότητας της Συρίας. 

Κίνημα Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών  
και  
Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών 
ΕΔΕΚ 

Όλους τους βουλευτές 
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(Αρ. Φακ. 23.10.001). 

4. Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των 
Αντιπροσώπων όσον αφορά την 
παράνομη εισβολή της Τουρκίας στη Συρία 
και ειδικότερα στο βόρειο τμήμα της 
χώρας, ενέργεια που συνιστά κατάφωρη 
παραβίαση του διεθνούς δικαίου.  
(Αρ. Φακ. 23.10.001). 

Εθνικό Λαϊκό Μέτωπο Όλους τους βουλευτές 

Προτάσεις νόμου Κατάθεση από  Παραπομπή σε  
1. Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.126-2019). 

Πανίκο Λεωνίδου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

2. Ο περί Μετατάξεως Εργοδοτουμένων 
Αορίστου Χρόνου στη Δημόσια Υπηρεσία 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.127-2019). 

Γεώργιο Γεωργίου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου,   
Δημήτρη Δημητρίου, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας, 
Πανίκο Λεωνίδου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού και Μαρίνο 
Μουσιούττα, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

3. Ο περί Μετονομασίας του Υπουργείου 
Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.128-2019). 

Γιώργο Περδίκη, βουλευτή 
Κινήματος Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

4. Ο περί της Διαδικασίας Ρύθμισης 
Ληξιπρόθεσμων Φορολογικών Οφειλών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.129-2019). 

Ηλία Μυριάνθους  
εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ  
και  
Ζαχαρία Κουλία και Γεώργιο 
Προκοπίου  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Κόμματος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

5. Ο περί Ανακουφίσεως Παθόντων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.130-2019). 
 

Σκεύη Κούτρα Κουκουμά εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-
Παθόντων 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εδώ θα ήθελα να σας ενημερώσω ότι σήμερα έχει κατατεθεί και το νομοσχέδιο του κρατικού 
προϋπολογισμού, όπως είπαμε στην αρχή ότι το έχετε ηλεκτρονικά. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούμε στο πρώτο κεφάλαιο της ημερησίας διάταξης, που είναι η 
νομοθετική εργασία.  Όλες οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. Ερχόμαστε πρώτα στο νομοσχέδιο που 
έχουμε κηρύξει επείγον και τιτλοφορείται «Ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 
3) Νόμος του 2019».  

 Παρακαλώ τη γραμματεία να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμου, 
ώστε να μην επηρεάζεται η νόμιμη συγκρότηση της Συγκλήτου του ΤΕΠΑΚ στην περίπτωση κενής θέσης μέλους 
της.  Ειδικότερα, με τη προτεινόμενη ρύθμιση δε θα επηρεάζεται πλέον η νόμιμη συγκρότηση της συγκλήτου, 
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καθώς και η εκπλήρωση των αρμοδιοτήτων, εξουσιών και καθηκόντων της, εφόσον θα υπάρχει απαρτία, η οποία 
θα υπολογίζεται στο σύνολο των μελών που προβλέπονται στο άρθρο 13 του υφιστάμενου νόμου. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019»  

Παρόντες: 
 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος Πανίκος Λεωνίδου 

 Αννίτα Δημητρίου  Παύλος Μυλωνάς 

 Γιώργος Κάρουλλας  Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Αντρέας Καυκαλιάς  Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού μελέτησε αυθημερόν το πιο πάνω νομοσχέδιο, το 
οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας της Βουλής και κηρύχθηκε επείγον. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, της Νομικής Υπηρεσίας και του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου (ΤΕΠΑΚ). 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμου, 
ώστε να μην επηρεάζεται η νόμιμη συγκρότηση της Συγκλήτου του ΤΕΠΑΚ στην περίπτωση κενής θέσης μέλους 
της.   

 Ειδικότερα, με τη προτεινόμενη ρύθμιση δε θα επηρεάζεται πλέον η νόμιμη συγκρότηση της συγκλήτου, 
καθώς και η εκπλήρωση των αρμοδιοτήτων, εξουσιών και καθηκόντων της, εφόσον θα υπάρχει απαρτία, η οποία 
θα υπολογίζεται στο σύνολο των μελών που προβλέπονται στο άρθρο 13 του υφιστάμενου νόμου. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από τους εκπροσώπους του αρμόδιου 
υπουργείου και του ΤΕΠΑΚ, επισημαίνονται τα ακόλουθα: 

1. Η προτεινόμενη τροποποίηση είναι εξαιρετικά επείγουσα για το λόγο ότι σήμερα είναι κενή, λόγω 
παραίτησης, η θέση του Κοσμήτορα της Σχολής Επικοινωνίας και Μέσων Ενημέρωσης του 
πανεπιστημίου, με αποτέλεσμα η σύγκλητος να μην μπορεί να συνεδριάσει και ούτε να προχωρήσει στη 
λήψη εξαιρετικά σημαντικών και επειγουσών αποφάσεων, που αφορούν καθημερινά και τρέχοντα θέματα 
λειτουργίας του πανεπιστημίου. 

2. Το άρθρο 13 του υφιστάμενου νόμου για το ΤΕΠΑΚ, το οποίο προβλέπει τη συγκρότηση της Συγκλήτου 
του ΤΕΠΑΚ, δεν προβλέπει οποιαδήποτε επιφύλαξη σχετικά με την ύπαρξη κενής θέσης στη σύγκλητο, 
γεγονός που οδηγεί αυτόματα στην αδυναμία συγκρότησης του συλλογικού αυτού οργάνου στην 
περίπτωση αυτή και κατά συνέπεια στη μη δυνατότητα πραγματοποίησης οποιασδήποτε συνεδρίασης 
μέχρι την πλήρωση της κενής θέσης. 

3. Η μη συγκρότηση της συγκλήτου και κατά συνέπεια η μη δυνατότητα πραγματοποίησης συνεδρίας οδηγεί 
το ΤΕΠΑΚ σε παράλυση, καθότι πολλές σοβαρές αποφάσεις δεν μπορούν να ληφθούν (π.χ. προκήρυξη 
πρυτανικών εκλογών, συμμόρφωση με δικαστικές αποφάσεις, ζητήματα προϋπολογισμού κ.λπ.) γεγονός 
το οποίο θα δημιουργήσει πολλά λειτουργικά ζητήματα, που δε θα μπορούν να επιλυθούν εκ των υστέρων 
και θα εκθέτουν το ΤΕΠΑΚ. 

 Ο πρύτανης του ΤΕΠΑΚ δήλωσε στην επιτροπή ότι η προτεινόμενη ρύθμιση πρέπει να προωθηθεί άμεσα, 
ώστε η σύγκλητος να μπορέσει να λάβει έγκαιρα την απόφαση για προκήρυξη των πρυτανικών εκλογών εντός 
του μήνα Οκτωβρίου, λόγω λήξης της θητείας των πρυτανικών αρχών. 

 Περαιτέρω, ο πρύτανης ενημέρωσε την επιτροπή ότι η παραίτηση του πιο πάνω κοσμήτορα δεν επηρεάζει 
τη λειτουργία και τα προγράμματα της Σχολής Επικοινωνίας και Μέσων Ενημέρωσης.  Ειδικότερα, σύμφωνα με 
τον ίδιο, λόγω της παραίτησης του κοσμήτορα ορίστηκαν άμεσα δύο συνεχείς διαδικασίες για εκλογή νέου 
κοσμήτορα, χωρίς όμως την υποβολή καμιάς υποψηφιότητας από τα μέλη της εν λόγω σχολής.  Επιπρόσθετα, 
οι πρυτανικές αρχές πραγματοποίησαν επανειλημμένα κατ’ ιδίαν συναντήσεις τόσο με τον κοσμήτορα όσο και 
με τα μέλη της εν λόγω σχολής, τα οποία παραιτήθηκαν και αυτά, με σκοπό την επιστροφή τους στα σώματα 
διοίκησης του πανεπιστημίου, χωρίς όμως θετικό αποτέλεσμα. 

 Η επιτροπή, σε σχέση με τα πιο πάνω, ζήτησε και γραπτή ενημέρωση στην οποία να περιλαμβάνονται οι 
λόγοι παραίτησης του εν λόγω κοσμήτορα, η οποία απεστάλη στην επιτροπή.   
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 Τόσο οι εκπρόσωποι του αρμόδιου υπουργείου όσο και η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας 
συμφώνησαν με την ανάγκη άμεσης προώθησης της προτεινόμενης τροποποίησης για τη ρύθμιση του πιο πάνω 
νομοθετικού κενού. 

 Ειδικότερα, η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας ανέφερε ότι η συγκεκριμένη διατύπωση στην 
τροποποίηση που αναφέρεται σε τυχόν κενή θέση καλύπτει και τις περιπτώσεις ύπαρξης τυχόν περισσότερων 
από μιας κενών θέσεων.  Επιπρόσθετα, η ίδια επεξήγησε ότι το θέμα της απαιτούμενης απαρτίας ρυθμίζεται ήδη 
σε σχετικούς κανονισμούς του ΤΕΠΑΚ που αφορούν τη συγκρότηση και λειτουργία των οργάνων του και οι οποίοι 
προβλέπουν μεταξύ άλλων τα εξής:  «Κάθε συλλογικό όργανο του Πανεπιστημίου βρίσκεται σε απαρτία, όταν ο 
αριθμός των παρόντων μελών υπερβαίνει το ήμισυ του συνολικού αριθμού των μελών του.». 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, δήλωσε ότι όλα τα μέλη της θα τοποθετηθούν επί του νομοσχεδίου στα πλαίσια 
της συζήτησής του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλίες μέχρι τρία λεπτά για το κάθε κόμμα.  Ο κ. Χατζηγιάννης. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Νομίζω ότι δε χρειάζεται, η επιτροπή το έχει δει, κύριε Πρόεδρε, και θεωρώ ότι δικαιολογείται το επείγον, 
γι’ αυτό μπορούμε να προχωρήσουμε, να γίνουν και οι διαδικασίες όλες στο ΤΕΠΑΚ και να μην υπάρξει 
περαιτέρω καθυστέρηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις παρόντες.  Σαράντα τέσσερις ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον, τα άρθρα εγκρίνονται ομόφωνα.  

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου Τροποποιητικός (Αρ. 2) 
Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας παρόντες.  Σαράντα μία ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Το πρώτο θέμα της ημερησίας διάταξης αναβάλλεται για την Τετάρτη 16 Οκτωβρίου, μετά από την 
πανηγυρική συνεδρία που θα έχουμε και την αποπεράτωση της συνεδρίας αυτής με ομιλία του Προέδρου της 
Ιρλανδίας. 
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 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Οι περί Σχολής Κωφών - Θέση Διευθυντή 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019». Για το θέμα αυτό έχει τιτλοφορήσει και συμπληρωματική έκθεση. 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 2 θέματος είναι η αναθεώρηση και ο εκσυγχρονισμός του σχεδίου υπηρεσίας της 
θέσης Διευθυντή Σχολής Κωφών, η οποία καθορίζεται ως θέση πρώτου διορισμού και προαγωγής στη 
μισθοδοτική κλίμακα Α12(ii). 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς «Οι περί Σχολής Κωφών - 
Θέση Διευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2018» 

Παρόντες: 

 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 

 Δημήτρης Δημητρίου Πανίκος Λεωνίδου 

 Άριστος Δαμιανού Κωστής Ευσταθίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς, οι οποίοι αφορούν σχέδια 
υπηρεσίας, σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 17 και την 31η Οκτωβρίου και την 21η 

Νοεμβρίου 2018.  Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού του 
Υπουργείου Οικονομικών, της Κυπριακής Συνομοσπονδίας Οργανώσεων Αναπήρων (ΚΥΣΟΑ), της Παγκύπριας 
Συντεχνίας Δημοσίων Υπαλλήλων (ΠΑΣΥΔΥ) και των εκπαιδευτικών οργανώσεων ΟΕΛΜΕΚ και ΠΟΕΔ.  Η 
Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας και η εκπαιδευτική οργάνωση ΟΛΤΕΚ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
παρευρέθηκαν στη συνεδρίαση αυτή. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις διατάξεις των άρθρων 27 και 87 του περί 
Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, είναι η αναθεώρηση και ο εκσυγχρονισμός του σχεδίου υπηρεσίας της θέσης 
Διευθυντή Σχολής Κωφών, η οποία καθορίζεται ως θέση πρώτου διορισμού και προαγωγής στη μισθοδοτική 
κλίμακα Α12(ii). 

 Ειδικότερα, με τους προτεινόμενους κανονισμούς αφενός εμπλουτίζονται τα καθήκοντα και οι ευθύνες της 
θέσης, ώστε να αντικατοπτρίζουν τα σημερινά δεδομένα της λειτουργίας της Σχολής Κωφών, και αφετέρου 
τροποποιούνται τα απαιτούμενα προσόντα για διορισμό στη θέση αυτή, ώστε αντί για τριετή υπηρεσία σε θέματα 
εκπαίδευσης κωφών να απαιτείται οκταετής υπηρεσία στα θέματα αυτά.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, ο εκσυγχρονισμός του σχεδίου 
υπηρεσίας κρίθηκε αναγκαίος, αφού το υφιστάμενο σχέδιο υπηρεσίας εγκρίθηκε το 2001 και δεν αντιπροσωπεύει 
πλήρως τον επιτελικό ρόλο που διαδραματίζει σήμερα η Σχολή Κωφών ως κέντρο παροχής υπηρεσιών.  

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, το προτεινόμενο σχέδιο υπηρεσίας έτυχε συζήτησης με την ΚΥΣΟΑ 
σύμφωνα με τις διατάξεις του περί της Διαδικασίας Διαβούλευσης Κρατικών και άλλων Υπηρεσιών σε Θέματα 
που αφορούν Άτομα με Αναπηρία Νόμου. 

 Κατά τη συζήτηση των προτεινόμενων κανονισμών ενώπιον της επιτροπής η εκπρόσωπος του Τμήματος 
Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού ενημέρωσε την επιτροπή ότι η θέση Διευθυντή Σχολής Κωφών παραμένει 
κενή και δεν καθίσταται δυνατή η πλήρωσή της, γιατί με βάση το υφιστάμενο σχέδιο υπηρεσίας καθορίζεται ως 
θέση προαγωγής για την οποία απαιτείται προϋπηρεσία στη θέση Πρώτου Δασκάλου, η οποία έχει καταργηθεί.  
Περαιτέρω, η ίδια εκπρόσωπος ενημέρωσε την επιτροπή ότι το προτεινόμενο σχέδιο υπηρεσίας έχει καταρτιστεί 
κατ’ αναλογίαν με το υφιστάμενο σχέδιο υπηρεσίας της θέσης Διευθυντή στη Σχολή Τυφλών, καθώς και ότι και 
οι δύο αυτές θέσεις υπάγονται στη δημόσια υπηρεσία και όχι στην εκπαιδευτική υπηρεσία.  

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού εξέφρασε την άποψη ότι η οκταετής πείρα σε 
θέματα εκπαίδευσης κωφών συνιστά σημαντικό προσόν για τον κάτοχο της θέσης, αφού χωρίς εμπειρία στα 
θέματα εκπαίδευσης κωφών δεν μπορεί να αντεπεξέλθει στα καθήκοντα της θέσης. 

 Οι εκπρόσωποι της ΚΥΣΟΑ και της ΠΑΣΥΔΥ συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
προτεινόμενων κανονισμών. 

 Ο εκπρόσωπος της ΟΕΛΜΕΚ εξέφρασε την άποψη ότι η εξειδίκευση σε θέματα εκπαίδευσης είναι 
σημαντική για τη σωστή εκτέλεση των καθηκόντων της θέσης.  

 Ο εκπρόσωπος της ΠΟΕΔ εξέφρασε την άποψη ότι για τη διεκδίκηση της θέσης θα έπρεπε να απαιτείται 
τουλάχιστον τριετής πείρα σε θέση Βοηθού Διευθυντή Σχολείου όπως προνοείται για όλες τις διευθυντικές θέσεις 
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στην εκπαίδευση, καθώς και ότι τόσο η θέση Διευθυντή Σχολής Κωφών όσο και η θέση Διευθυντή Σχολής 
Τυφλών πρέπει να μεταφερθούν στη δημόσια εκπαιδευτική υπηρεσία.  

 Σημειώνεται ότι οι υπό συζήτηση κανονισμοί σε πρώτο στάδιο εξετάστηκαν από την Υποεπιτροπή της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την Εξέταση των Κανονισμών που Αφορούν Σχέδια Υπηρεσίας σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 14 Μαρτίου 2018, η οποία εισηγήθηκε την περαιτέρω εξέτασή τους 
από την επιτροπή.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε 
τις πιο κάτω θέσεις: 

 Ο πρόεδρος και το μέλος της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού 
εισηγούνται στην ολομέλεια του σώματος την έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά- Νέες Δυνάμεις και του 
Δημοκρατικού Κόμματος και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προτεινόμενων κανονισμών κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια 
του σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεών της, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών υποβάλλει την παρούσα 
έκθεση στην ολομέλεια του σώματος για λήψη τελικής απόφασης.  

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς «Οι περί 
Σχολής Κωφών - Θέση Διευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019» 

Παρόντες: 
 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος Ανδρέας Πασιουρτίδης  

 Δημήτρης Δημητρίου Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 

 Άριστος Δαμιανού  Κωστής Ευσταθίου 

 Ευανθία Σάββα 

 Όπως είναι γνωστό, για τους πιο πάνω κανονισμούς κυκλοφόρησε στην ολομέλεια της Βουλής έκθεση 
της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών στις 27 Νοεμβρίου 2018.  Ωστόσο, έπειτα από την αναβολή της 
συζήτησής τους για δεύτερη φορά από την ολομέλεια του σώματος στις 18 Ιανουαρίου 2019, η επιτροπή 
επανεξέτασε τους εν λόγω κανονισμούς σε τέσσερις νέες συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 6 
Φεβρουαρίου, 26 Ιουνίου και 4 και 11 Σεπτεμβρίου 2019.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας, του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, της Κυπριακής 
Συνομοσπονδίας Οργανώσεων Αναπήρων (ΚΥΣΟΑ), της Παγκύπριας Συντεχνίας Δημοσίων Υπαλλήλων 
(ΠΑΣΥΔΥ) και των εκπαιδευτικών οργανώσεων ΟΕΛΜΕΚ και ΠΟΕΔ.  Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας και 
οι εκπαιδευτική οργάνωση ΟΛΤΕΚ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν ενώπιον της επιτροπής.   

 Σημειώνεται ότι ο σκοπός των εν λόγω κανονισμών, οι απόψεις των εμπλεκομένων, καθώς και τα 
ζητήματα που απασχόλησαν την επιτροπή στο πρώτο στάδιο της εξέτασής τους περιλαμβάνονται στην αρχική 
έκθεση της επιτροπής. 

 Στο πλαίσιο της επανεξέτασης των κανονισμών την επιτροπή απασχόλησε ειδικότερα ο προβληματισμός 
μελών της για το γεγονός ότι σε ένα τόσο νευραλγικής σημασίας εκπαιδευτικό ίδρυμα για τη θέση Διευθυντή 
απαιτούνται μόνο οκτώ χρόνια εκπαιδευτικής προϋπηρεσίας και όχι οποιαδήποτε διοικητική πείρα.  Τα ίδια μέλη 
εξέφρασαν την άποψη ότι για την εν λόγω θέση, όπως συμβαίνει με όλες τις αντίστοιχες θέσεις στην εκπαίδευση, 
θα έπρεπε να περιλαμβάνεται στα απαιτούμενα προσόντα το προσόν της διοικητικής πείρας.   

 Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας υπέβαλε 
στην επιτροπή αναθεωρημένο κείμενο των κανονισμών, ώστε στα απαιτούμενα προσόντα να διαλαμβάνεται η 
απαίτηση για οκταετή τουλάχιστον πείρα σε θέματα εκπαίδευσης κωφών, από την οποία τριετής τουλάχιστον 
πείρα να είναι σε θέματα διοίκησης, εποπτείας και προγραμματισμού.    

Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των 
προνοιών των κανονισμών κατά τη συζήτησή τους ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Σαράντα τρεις παρόντες.  Τριάντα ψήφοι υπέρ και έντεκα εναντίον και δύο αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, έντεκα εναντίον και δύο αποχές, οι κανονισμοί εγκρίνονται*. 

 Παρακαλώ, κ. Δημητρίου. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Μια σύντομη αιτιολόγηση της ψήφου, της αρνητικής μας ψήφου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Ξεκίνησε η αντιπολίτευση του Συναγερμού εναντίον της κυβέρνησης, εκατάλαβα εγώ! 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε, αν πολύ θα το θέλατε και εσείς και κάποιοι άλλοι συνάδελφοι, δεν έχουμε τέτοια 
πρόθεση ούτε κατά διάνοια, απλά δεν μπορούμε να βλέπουμε κάτι και να συμφωνούμε με όλα.   

 Ο λόγος της αρνητικής ψήφου μας έχει να κάνει με το γεγονός ότι η τροπολογία, η αλλαγή που έγινε από 
την εκτελεστική εξουσία, για να προσθέσει εκ πείρας διοικητικά καθήκοντα τριών ετών, πιστεύομε ότι περιορίζει 
κατά πολύ τον τίτλο των υποψηφίων γι’ αυτή τη θέση και παραπέμπει σε φωτογράφιση συγκεκριμένων 
υποψηφίων, γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο το καταψηφίσαμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.  

 Τα υπ’ αριθμόν 3 και 4 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής 
των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2019», πρόταση νόμου του κ. Γεώργιου Γεωργίου εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, και ο «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής 
των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019», πρόταση νόμου των κ. Νικόλα Παπαδόπουλου 
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, Μαρίνου Σιζόπουλου εκ μέρους του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και Μιχάλη Γιωργάλλα εκ μέρους της Αλληλεγγύης. 

 Για τα δύο θέματα θα διεξαχθεί κοινή συζήτηση. 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς και μετά θα γίνει ψηφοφορία, πρώτον, για την 
πρόταση του Δημοκρατικού Συναγερμού περί εκλογών και, δεύτερον, για την πρόταση των άλλων τριών 
κομμάτων. 

 Είναι συνέπεια και συνέχεια της τροποποίησης του συντάγματος, το οποίο λέει στη Βουλή να δώσει με 
νόμο τη λύση. 

 Διαβάστε τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός των υπ’ αριθμόν 3 και 4 θεμάτων είναι η τροποποίηση του περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων Νόμου, ώστε να εισαχθούν σε αυτόν ρυθμίσεις, κατ’ επιταγήν της πρόσφατης τροποποίησης 
του συντάγματος, σύμφωνα με τις οποίες η πλήρωση βουλευτικής έδρας σε περίπτωση αποποίησης ή μη 
κατάληψης αυτής για οποιονδήποτε λόγο από εκλεγέντα υποψήφιο, από της ανακηρύξεως αυτού και προ της 
δυνάμει του άρθρου 69 του συντάγματος δοθείσας διαβεβαίωσης, θα διενεργείται εντός προθεσμίας σαράντα 
πέντε ημερών με αναπληρωματική εκλογή και τροποποίηση του περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων Νόμου, ώστε να εισαχθούν σε αυτόν, κατ’ επιταγήν της πρόσφατης τροποποίησης του 
συντάγματος, ρυθμίσεις σύμφωνα με τις οποίες βουλευτική έδρα σε περίπτωση αποποίησης ή μη κατάληψης 
αυτής θα πληρούται από επιλαχόντα, κατ’ ανάλογο τρόπο που ισχύει σήμερα για κενωθείσα έδρα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τις προτάσεις νόμου «Ο περί Εκλογής 
Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2019» και «Ο περί 

Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019» 

                                            
* Υπέρ:  ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Συμμαχία Πολιτών, Αλληλεγγύη, ΕΛΑΜ, 

ανεξάρτητη βουλευτής. 
 Εναντίον: ΔΗΣΥ. 
 Αποχή: Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 



156 
 

Παρόντες: 
 Γιώργος Τ. Γεωργίου, αναπλ. πρόεδρος  Μαρίνος Σιζόπουλος, 

 Ευανθία Σάββα εκπροσωπώντας τον 

 Νίκος Νουρής  Κωστή Ευσταθίου 

 Γιώργος Κάρουλλας  Μη μέλη της επιτροπής:  

 Πανίκος Λεωνίδου  Γεώργιος Γεωργίου 

 Παύλος Μυλωνάς  Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τις πιο πάνω προτάσεις νόμου σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 30 Σεπτεμβρίου 2019.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο γενικός 
διευθυντής του Υπουργείου Εσωτερικών και ο προϊστάμενος της Κεντρικής Υπηρεσίας Εκλογών του ίδιου 
υπουργείου.  Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία 
της επιτροπής. 

 Σκοπός της πρώτης πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τον βουλευτή κ. Γεώργιο 
Γεωργίου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, είναι η τροποποίηση του περί 
Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων Νόμου, ώστε να εισαχθούν σε αυτόν ρυθμίσεις, κατ’ επιταγήν 
της πρόσφατης τροποποίησης του συντάγματος, σύμφωνα με τις οποίες η πλήρωση βουλευτικής έδρας σε 
περίπτωση αποποίησης ή μη κατάληψης αυτής για οποιονδήποτε λόγο από εκλεγέντα υποψήφιο, από της 
ανακηρύξεως αυτού και προ της δυνάμει του άρθρου 69 του συντάγματος δοθείσας διαβεβαίωσης, να 
διενεργείται εντός προθεσμίας σαράντα πέντε ημερών με αναπληρωματική εκλογή.   

 Επιπρόσθετα, στην εν λόγω πρόταση νόμου προβλέπεται ότι οι προτεινόμενες ρυθμίσεις θα εφαρμοστούν 
και αναφορικά με βουλευτική έδρα η οποία είναι αποποιηθείσα ή μη καταληφθείσα κατά την ημερομηνία έναρξης 
της ισχύος του προτεινόμενου νόμου.  

 Σκοπός της δεύτερης πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τους βουλευτές κ. Νικόλα 
Παπαδόπουλο εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, Μαρίνο Σιζόπουλο εκ 
μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και Μιχάλη Γιωργάλλα εκ μέρους της Αλληλεγγύης, είναι η 
τροποποίηση του περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων Νόμου, ώστε να εισαχθούν σε αυτόν 
ρυθμίσεις, κατ’ επιταγήν της πρόσφατης τροποποίησης του συντάγματος, σύμφωνα με τις οποίες η πλήρωση 
βουλευτικής έδρας σε περίπτωση αποποίησης ή μη κατάληψης αυτής να διενεργείται από επιλαχόντα, κατ’ 
ανάλογο τρόπο που ισχύει σήμερα για κενωθείσα έδρα, λαμβανομένης υπόψη της λαϊκής βούλησης, όπως αυτή 
εκάστοτε εκφράζεται στο εκλογικό αποτέλεσμα, στη βάση του οποίου έκαστη έδρα καταλήγει στον συνδυασμό 
κόμματος στον οποίο αυτή δικαιώθηκε, η οποία εκτείνεται σε περίοδο πέντε ετών.   

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες της δεύτερης πρότασης νόμου προβλέπεται ότι οι διατάξεις της υπό 
τροποποίηση βασικής νομοθεσίας οι οποίες ρυθμίζουν τη διαδικασία πλήρωσης κενωθείσας έδρας θα 
εφαρμόζονται, τηρουμένων των αναλογιών, και στις περιπτώσεις που εκλεγείς υποψήφιος προ της ανακηρύξεως 
αυτού αποβιώσει ή αποποιηθεί το δικαίωμα ανακήρυξής του ή εκλεγείς υποψήφιος από της ανακηρύξεως αυτού 
και προ της δυνάμει του άρθρου 69 του συντάγματος δοθείσας διαβεβαίωσης αποβιώσει ή αποποιηθεί 
βουλευτική έδρα.   

 Πέραν των πιο πάνω, προβλέπεται ότι οι πρόνοιες της εν λόγω πρότασης νόμου θα εφαρμοστούν και για 
την πλήρωση βουλευτικής έδρας η οποία είναι αποποιηθείσα ή μη καταληφθείσα κατά την ημερομηνία έναρξης 
της ισχύος του προτεινόμενου νόμου, καθώς και ότι η πλήρωση αυτής θα διενεργηθεί εντός δεκαπέντε ημερών 
από την εν λόγω ημερομηνία.   

 Σύμφωνα με τον εισηγητή της πρώτης πρότασης νόμου, με τις πρόνοιες αυτής προβλέπεται η διενέργεια 
αναπληρωματικής εκλογής για την πλήρωση αποποιηθείσας ή μη καταληφθείσας έδρας αντί της πλήρωσης 
αυτής κατά τρόπο που να προσομοιάζει με τον προβλεπόμενο στην εκλογική νομοθεσία τρόπο πλήρωσης 
κενωθείσας βουλευτικής έδρας, επειδή πρόκειται για ανόμοιες περιπτώσεις και συναφώς επιβάλλεται η 
υιοθέτηση διαφορετικής προσέγγισης.  Επιπρόσθετα, σύμφωνα με τον ίδιο εισηγητή, ενδεχόμενη ρύθμιση για 
πλήρωση αποποιηθείσας ή μη καταληφθείσας έδρας από τον επιλαχόντα του δικαιωθέντος με την έδρα 
συνδυασμού κόμματος προσκρούει στην αρχή της λαϊκής κυριαρχίας και ενδέχεται να μην είναι συνταγματικά 
επιτρεπτή.    

 Σε σχέση με τη δεύτερη πρόταση νόμου οι εισηγητές της δήλωσαν πως οι προτεινόμενες ρυθμίσεις 
κρίνονται αναγκαίες υπό το φως της πρόσφατης τροποποίησης του συντάγματος, με την οποία θεσπίσθηκε το 
αναγκαίο συνταγματικό πλαίσιο, για να δοθεί η δέουσα εξουσιοδότηση για τη ρύθμιση του θέματος της πλήρωσης 
αποποιηθείσας ή μη καταληφθείσας έδρας με νόμο.  Περαιτέρω, οι ίδιοι εισηγητές ανάμεσα σε άλλα ανέφεραν 
ότι με την υιοθέτηση των προνοιών της εν λόγω πρότασης νόμου καθίσταται δυνατή η πλήρωση της μη 
καταληφθείσας βουλευτικής έδρας κατά τις βουλευτικές εκλογές του 2016 με τον επιλαχόντα του δικαιωθέντος 
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με την έδρα συνδυασμού κόμματος, στη βάση της φιλοσοφίας του εκλογικού συστήματος της αναλογικής, το 
οποίο συνάδει προς τις σύγχρονες δημοκρατικές αντιλήψεις και στο οποίο εδράζεται ο εκλογικός νόμος.  

 Ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εσωτερικών και ο προϊστάμενος της Κεντρικής Υπηρεσίας 
Εκλογών, τοποθετούμενοι επί των προνοιών των προτάσεων νόμου, επισήμαναν ότι το όλο θέμα της κάλυψης 
του κενού που διαπιστώθηκε έπειτα από την αποποίηση βουλευτικής έδρας συγκεκριμένης υποψήφιας του 
κόμματος της Αλληλεγγύης κατά τις τελευταίες βουλευτικές εκλογές αποτελεί κορυφαίο πολιτικό ζήτημα, καθώς 
και εκκρεμότητα η οποία απαιτείται να ρυθμιστεί πάραυτα στη βάση των πολιτικών αποφάσεων που θα ληφθούν 
από την ίδια τη Βουλή για τροποποίηση της εκλογικής νομοθεσίας.  Συναφώς, επαφίεται στη βούληση της 
πλειοψηφίας του νομοθετικού σώματος να επιλέξει κατά πόσο η πλήρωση αποποιηθείσας ή μη καταληφθείσας 
έδρας θα διενεργείται με απόδοση της έδρας στον επιλαχόντα του ίδιου του δικαιωθέντος με την εν λόγω έδρα 
συνδυασμού κόμματος ή με αναπληρωματική εκλογή.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε 
να τροποποιήσει τα κείμενα των προτάσεων νόμου, ώστε να περιληφθούν σε αυτά σχετικές πρόνοιες για 
κατάργηση των διατάξεων που εισήχθησαν στην εκλογική νομοθεσία με τον περί Εκλογής Μελών της Βουλής 
των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικό) Νόμο του 2017 [Νόμος 82(Ι) του 2017], δεδομένου ότι το Εκλογοδικείο 
στην απόφασή του αναφορικά με την εκλογική αίτηση Αρ. 1/2017 κήρυξε τη διάταξη αυτού για πλήρωση μη 
καταληφθείσας βουλευτικής έδρας αντισυνταγματική.  Επ’ αυτού σημειώνεται ότι οι δικαστικές αποφάσεις δεν 
επιφέρουν την κατάργηση νομοθετικών διατάξεων για τις οποίες έχει αποφανθεί το δικαστήριο ότι είναι 
αντισυνταγματικές, αλλά εναπόκειται στον νομοθέτη να επιφέρει για σκοπούς εναρμόνισης της νομοθεσίας προς 
το σύνταγμα την κατάργηση των διατάξεων που προσκρούουν σε αυτό.   

 Πέραν των πιο πάνω, η επιτροπή αποφάσισε τα ακόλουθα: 

1. Ο αναπληρωτής πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς και ο βουλευτής κ. Μαρίνος Σιζόπουλος, 
εκπροσωπώντας το μέλος της επιτροπής βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ κ. Κωστή 
Ευσταθίου, δήλωσαν ότι τάσσονται εναντίον της ψήφισης της πρώτης πρότασης νόμου και υπέρ της 
ψήφισης της δεύτερης πρότασης νόμου σε νόμους, καθότι ως θέση αρχής υιοθετούν την κάλυψη του 
νομοθετικού κενού που διαπιστώθηκε κατά την εφαρμογή της εκλογικής νομοθεσίας στις τελευταίες 
βουλευτικές εκλογές με βάση τη φιλοσοφία του αναλογικού συστήματος εκλογής των βουλευτών. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού ανέφεραν 
ότι η πλήρωση της αποποιηθείσας έδρας με την απόδοσή της στον επιλαχόντα του συνδυασμού κόμματος 
με τον οποίο εξελέγη ο αποποιηθείς την έδρα, αντί της πλήρωσης αυτής με τη διενέργεια 
αναπληρωματικής εκλογής, αποτελεί επιλογή με την οποία καταστρατηγείται η δημοκρατική αρχή της 
λαϊκής κυριαρχίας και συναφώς τάσσονται υπέρ της ψήφισης της πρώτης πρότασης νόμου και εναντίον 
της ψήφισης της δεύτερης πρότασης νόμου σε νόμους. 

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεων της, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, κατά πλειοψηφία του 
αναπληρωτή προέδρου και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις και του Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς και του βουλευτή κ. Μαρίνου Σιζόπουλου, εκπροσωπώντας 
το μέλος της επιτροπής βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ κ. Κωστή Ευσταθίου, υιοθετεί τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις της δεύτερης πρότασης νόμου, όπως αυτή αναθεωρήθηκε σύμφωνα με την 
προαναφερθείσα απόφασή της, και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος 
της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2019», καθώς και την καταψήφιση της πρώτης πρότασης νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Λουκαΐδη έχετε τον λόγο. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Διαδικαστικά απλώς ήθελα να εισηγηθώ, επειδή έχουμε προχωρήσει σε συζήτηση του θέματος 
εκτεταμένη, όταν τροποποιούσαμε το σύνταγμα, αν δεν υπάρχει αίτημα από κάποιο κόμμα να τοποθετηθούμε 
εκ νέου και να ξαναξεκινήσουμε τη συζήτηση, να προχωρήσουμε αμέσως σε ψηφοφορία.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έτσι και αλλιώς, δε θα δώσω πάνω από τρία λεπτά, αλλά, αν θέλετε να προχωρήσουμε κατευθείαν σε 
ψηφοφορία ή νομίζετε… 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Μπορεί να γίνει δικαιολόγηση ψήφου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Απλή δικαιολόγηση ψήφου; 



158 
 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ναι, είναι δύο διαφορετικές.  Από την πλευρά της ΕΔΕΚ, επειδή είναι διαφορετικές προτάσεις, τη μια θα 
την υπερψηφίσουμε, την άλλη θα την καταψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριοι, δύο-τρία λεπτά για το κάθε κόμμα.  Ποιος θέλει;   

 Ο κ. Τορναρίτης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Ως Δημοκρατικός Συναγερμός, συνεπείς στις θέσεις και τις διακηρύξεις μας, μετά την αναθεώρηση, την 
τροποποίηση του συντάγματος, καταθέτουμε σήμερα ενώπιόν σας, ενώπιον των συναδέλφων, πρόταση νόμου 
μέσα από την οποία θα διεξάγεται εντός σαράντα πέντε ημερών αναπληρωματική εκλογή για πλήρωση θέσης 
αποποιηθείσας ή μη καταληφθείσας.  Θεωρήσαμε, θεωρούμε και θα θεωρούμε πάντα ότι ο λαός, η λαϊκή 
κυριαρχία είναι αυτή που πρέπει να λύει άλυτα θέματα πολιτικής υφής του είδους που έχουμε να διαχειριστούμε 
σήμερα.  Και κλείνοντας θέλω να πω βεβαίως ότι δε θα ψηφίσουμε την πρόταση των αγαπητών συναδέλφων, 
την πρόταση υπ’ αριθμόν 4, προβλέποντας ότι είναι αντισυνταγματική, γιατί δεν μπορεί να νομοθετούμε σε 
παρελθόντα χρόνο, δηλαδή να νομοθετούμε σήμερα, για να επηρεάσουμε αναδρομικά γεγονότα που έγιναν στο 
παρελθόν. 

 Οπότε, καταλήγοντας, κύριε Πρόεδρε, εμείς θα ψηφίσουμε προφανώς τη δική μας πρόταση και θα 
καταψηφίσουμε την πρόταση του κ. Παπαδόπουλου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η πρόταση των τριών κομμάτων αφορά την περίπτωση -να θυμίσω, για να θυμηθούν 
ιδίως αυτοί που μας ακούν, όσοι μας ακούν- μη καταληφθείσης έδρας, δηλαδή έδρας που δόθηκε μέσα από τη 
λαϊκή ετυμηγορία σε έναν συνδυασμό, για να μην πω κόμμα, και δεν την έχει παραλάβει αυτός που έχει εκλεγεί 
για οποιονδήποτε λόγο και πρέπει να πάει ο επόμενος.  Άρα, είναι στη σωστή λογική η πρόταση των τριών 
κομμάτων και θα την υποστηρίξουμε.  Υπάρχει ένα θέμα αναδρομικότητας, το αναγνωρίζουμε, το σημειώνουμε, 
ελπίζω να μην τεθεί ενώπιον του συνταγματικού και να έχουμε ανατροπή και πάλι.  Όντως, υπάρχει ένα ζήτημα 
εκεί πέρα, αλλά σίγουρα η πρόταση του Δημοκρατικού Συναγερμού καταστρατηγεί πλήρως την αρχή της λαϊκής 
βούλησης και της απλής αναλογικής και δεν μπορούμε να την υποστηρίξουμε.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ο κ. Μαρίνος Σιζόπουλος. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε.  Και από την πλευρά της ΕΔΕΚ θέλουμε να ξεκαθαρίσουμε ότι την πρόταση του 
Δημοκρατικού Συναγερμού θα την καταψηφίσουμε.  Ο λόγος είναι γιατί ακριβώς, όπως ήδη έχει ακουστεί, 
παραβιάζει την αρχή της απλής αναλογικής.  Και θα υπενθυμίσω ότι ο Δημοκρατικός Συναγερμός έπρεπε να 
ήταν το τελευταίο κόμμα που έπρεπε να καταθέσει μια τέτοια πρόταση, δεδομένου ότι το 1982, όταν ακριβώς 
είχε κενωθεί μία έδρα στην Αμμόχωστο, που έγιναν αναπληρωματικές εκλογές για την κατάληψη της 
συγκεκριμένης έδρας, άλλαξε χέρια η συγκεκριμένη έδρα και όχι όπως ο λαός με την ψήφο του στις εκλογές του 
1981 είχε καθορίσει.  Και μπορώ να πω ότι ο Δημοκρατικός Συναγερμός τότε είχε απόλυτο δίκαιο για το γεγονός 
ότι είχε ζητήσει να μη γίνουν αναπληρωματικές εκλογές, αλλά ακριβώς να καταληφθεί η συγκεκριμένη έδρα από 
τον πρώτο επιλαχόντα του συνδυασμού του.  Σήμερα δεν πιστεύω ότι θα πρέπει να υπάρξει αυτή η μεταστροφή, 
γιατί αυτό πραγματικά πιστεύω ότι εκθέτει και το κόμμα, αλλά την ίδια στιγμή υπονομεύει και τον θεσμό της απλής 
αναλογικής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μέσα από αυτή τη διεργασία των τελευταίων χρόνων έχει προκύψει πράγματι ένα θέμα το 
οποίο οφείλαμε ως κοινοβούλιο να το ρυθμίσουμε.  Και προέκυψαν και νέοι ορισμοί, όπως «μη καταληφθείσα», 
«αποποιηθείσα» έδρα, ενώ στο σύνταγμα και στον εκλογικό νόμο υπήρχε η θεραπεία για την κενωθείσα έδρα.  
Τώρα η έδρα της Ελένη της Θεοχάρους, μάλλον η έδρα της Αλληλεγγύης, η οποία είχε δοθεί στην Ελένη 
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Θεοχάρους, που χαρακτηρίζεται σήμερα ως μη καταληφθείσα, ήταν κατανεμηθείσα έδρα.  Δηλαδή, με βάση τις 
τελευταίες εκλογές, είχε δοθεί μέσα από τη διαδικασία κατανομής των εδρών στην Αλληλεγγύη.  Ως εκ τούτου, η 
προσέγγιση να επαναληφθούν ή να επαναλαμβάνονται οι εκλογές σε παρόμοιες περιπτώσεις νομίζω είναι 
άκυρη, διότι αφορά περίοδο η οποία μεσολαβεί από την ανακήρυξη μέχρι την ορκωμοσία.  Είναι περίπου δέκα 
με δεκαπέντε μέρες, τρεις βδομάδες;  Άρα, με ποια λογική θα γίνονται εκλογές γι’ αυτές τις δεκαπέντε μέρες, ενώ, 
εάν κενωθεί η έδρα από την ημέρα της ορκωμοσίας μέχρι το τέλος της θητείας, που είναι πέντε χρόνια σε αυτή 
την περίοδο, η έδρα πάει στον επιλαχόντα;  Άρα, με αυτή τη λογική κατ’ αναλογία -έτσι όπως ήταν από την αρχή 
η σωστή προσέγγιση της Νομικής Υπηρεσίας- κατ’ αναλογία εμείς προτείνουμε μέσα από τη δική μας πρόταση 
και στις δεκαπέντε μέρες που μεσολαβούν από την ανακήρυξη μέχρι την ορκωμοσία -και δε θα μπλέξουμε σε 
ορισμούς εάν είναι μη κενωθείσα, αν είναι κενωθείσα ή αν είναι αποποιηθείσα ή μη καταληφθείσα- να είναι 
κατανεμηθείσα, κενωθείσα έδρα.  Τελεία.  Και με αυτή την προσέγγιση προτείνουμε και σε αυτή την περίοδο να 
είναι ανάλογη η διαδικασία, όπως αυτή των πέντε χρόνων, και να καταλαμβάνεται από τον πρώτο επιλαχόντα.   

 Ως εκ τούτου, καταψηφίζουμε την πρόταση του Δημοκρατικού Συναγερμού και θα υπερψηφίσουμε τη δική 
μας.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η πολιτεία μας διαχρονικά ταλαιπωρήθηκε με πολλές διαφορετικές πρακτικές αναφορικά 
με την πλήρωση των εδρών στο κοινοβούλιο, πέρασε από διάφορα εκλογικά συστήματα, από το πλειοψηφικό, 
για να φθάσει στην απλή αναλογική, να καταργήσει στη συνέχεια στις περασμένες εκλογές την απλή αναλογική 
και να πάμε σε ενισχυμένη αναλογική.  Μέσα από αυτές τις πρακτικές προέκυψαν κάποιες συμφωνίες κυριών, 
όπως ήταν ο τρόπος κατανομής των εδρών.  Και πρέπει να πω ότι σωστά προήλθε και η πρωτοβουλία μάλιστα 
από πλευράς του Δημοκρατικού Συναγερμού στο παρελθόν, για να ρυθμιστεί αυτό το θέμα.  Θεωρώ ότι υπάρχει 
μια μεγάλη αντίφαση όχι μόνο ιστορικά στη στάση του Δημοκρατικού Συναγερμού, στην πρόταση του 
Δημοκρατικού Συναγερμού, υπάρχει και μια αντίφαση που θα τη δούμε στη συνέχεια σήμερα.  Με την πρόταση 
νόμου που αφορά κενωθείσα θέση για κοινοτικά συμβούλια ομόφωνα αποφάσισαν οι επιτροπές, οι 
κοινοβουλευτικές ομάδες, ότι θα πληρώνεται από τον επιλαχόντα η κενωθείσα, ενώ στην περίπτωση αυτή πάμε 
λίγο πίσω αναδρομικά.  Δεν έχει μεγάλη διαφορά.   

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Έχει τεράστια διαφορά. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Δε συμφωνώ με την πρακτική -το ξεκαθάρισα και στο παρελθόν- να διεκδικεί κάποιος βουλευτική έδρα εν 
γνώσει του εκ των προτέρων ότι, αν εκλεγεί, δε θα καταλάβει την έδρα.  Αυτό είναι μια καταδικαστέα πρακτική 
χωρίς συζήτηση, γιατί ουσιαστικά οδηγεί σε εξαπάτηση των ψηφοφόρων.  Απ’ εκεί και πέρα όμως, όπως είπα 
και την προηγούμενη φορά, υπάρχουν σοβαρά ζητήματα που πρέπει να μας απασχολήσουν, γιατί υπάρχουν και 
αποφάσεις του Ανωτάτου Δικαστηρίου.  Αναφέρθηκα στην περίπτωση του Κυριάκου Τυρίμου, που το Ανώτατο 
Δικαστήριο είπε:  «Η έδρα ανήκει στο κόμμα».  Όλα αυτά θα πρέπει να έρθουμε να τα συζητήσουμε κάποια 
στιγμή, για να βρούμε λύσεις που θα στέκουν και σε βάθος χρόνου και δε θα στηρίζονται σε κομματικές ή 
μικροκομματικές σκοπιμότητες.   

 Γι’ αυτό θα καταψηφίσουμε την πρόταση του Δημοκρατικού Συναγερμού, θα στηρίξουμε την πρόταση των 
τριών κομμάτων, παρ’ ότι έχω, πρέπει να πω, μια εύλογη ανησυχία ότι ενδεχομένως, επειδή η πράξη έγινε στο 
παρελθόν, να ερμηνευθεί ότι έχει αναδρομική ισχύ η νομοθεσία. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Ερωτοκρίτου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Το Δημοκρατικό Κόμμα θα καταψηφίσει την πρόταση του Δημοκρατικού Συναγερμού και βεβαίως θα 
υποστηρίξει τη δική μας την πρόταση.  Οι λόγοι καταψήφισης, κύριε Πρόεδρε, είναι δύο, διότι δε διέπεται η 
πρόταση του Δημοκρατικού Συναγερμού ούτε από συνέπεια, όπως ισχυρίστηκε ο κ. Τορναρίτης, αλλά ούτε από 
αντισυνταγματικότητα, όπως κατά δεύτερο λόγο ισχυρίστηκε ο κ. Τορναρίτης.  Όσον αφορά τη συνέπεια, πέραν 
αυτών που έχει αναφέρει ο συνάδελφος ο κ. Σιζόπουλος, θα ήθελα να επισημάνω το εξής:  Ο ισχυρισμός και η 
υποστήριξη περί αναπληρωματικής εκλογής στην ουσία είναι το μέσο μέσω του οποίου ο Δημοκρατικός 
Συναγερμός επιβεβαιώνει και νομοθετικά αυτό που από την πρώτη μέρα αρνήθηκε να κάμει, σε αντίθεση με όλα 
τα υπόλοιπα κόμματα.  Από την πρώτη μέρα που προέκυψε το πρόβλημα, όλα τα πολιτικά κόμματα, πλην του 
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Δημοκρατικού Συναγερμού, όλα τα πολιτικά κόμματα δήλωσαν ως θέση αρχής ότι αναγνώριζαν και αποδέχονταν 
ότι η λαϊκή κυριαρχία τον Μάιο του 2016 κατέταξε στη θέση αυτή την Αλληλεγγύη.  Και είναι, θεωρώ, από τις 
σημαντικές τοποθετήσεις της πολιτικής ζωής και των πολιτικών κομμάτων, όταν αναγνωρίζουμε το αποτέλεσμα 
της λαϊκής κυριαρχίας.  Άρα, αυτό είναι το πρώτο. 

 Όσον αφορά το θέμα της αντισυνταγματικότητας, χωρίς να είμαστε συνταγματολόγοι, κύριε Πρόεδρε, 
διερωτώμαι ποια είναι η αντισυνταγματικότητα σε έναν νόμο ο οποίος έχει ισχύ από τη μέρα που ψηφίζεται.  Δε 
νομοθετούμε για κάτι και λέμε ότι ισχύει από προηγουμένως.  Νομοθετούμε και ισχύει από την ημέρα που θα 
εγκρίνει στην πλειοψηφία της η ολομέλεια αυτού του σώματος αυτή την πρόταση νόμου.  Και βεβαίως, με όλο 
τον σεβασμό, αδυνατώ να κατανοήσω πώς η μεγάλη διαφοροποίηση, η πολιτική και η νομική, μεταξύ κενωθείσας 
έδρας και μη καταληφθείσας, είναι η αιτιολογία, για να προσπαθήσουν κάποιοι να μας πείσουν ότι πρέπει να 
γίνουν αναπληρωματικές εκλογές.   

 Γι’ αυτό τον λόγο, κύριε Πρόεδρε, θα καταψηφίσουμε την πρόταση νόμου του Δημοκρατικού Συναγερμού 
και θα υπερψηφίσουμε την πρόταση νόμου του ΔΗΚΟ, της ΕΔΕΚ και της Αλληλεγγύης.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κ. Ερωτοκρίτου.  

 Ο κ. Δαμιανού. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η πιο μεγάλη… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Κουλλά, δε θα σας δώσω τον λόγο. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Θα μιλήσω εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, μίλησε εκ μέρους της κοινοβουλευτικής σας ομάδας ο κ. Τορναρίτης, ο κοινοβουλευτικός σας 
εκπρόσωπος. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Γιατί;  Δε θα γίνει συζήτηση; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, δε θα γίνει συζήτηση.  Είπαμε από δύο-τρία λεπτά στο κάθε κόμμα.  

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υπάρχουν δύο θέσεις.   Η μία θέση υποστηρίζεται από την πλειοψηφία των κομμάτων και 
ακούσαμε πέντε φορές να επαναλαμβάνεται η υποστήριξη στη θέση τους και από την άλλη θέση ακούστηκε μόνο 
ένας.  Πέραν δηλαδή του δικαιώματος του λόγου, που έχει οποιοσδήποτε βουλευτής, υπάρχει… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δηλαδή, εισηγείστε…   

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Εισηγούμαι να τηρήσετε τη διαδικασία που τηρείται στο κυπριακό κοινοβούλιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία.  Είπα θα μιλήσουμε από δύο λεπτά, μάξιμουμ τρία λεπτά το κάθε κόμμα. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Όχι το κάθε κόμμα! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έτσι είπαμε! 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Όποιος βουλευτής ήθελε μιλήσει! 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, δεν είναι έτσι που είπαμε και ξέρω τι είπα! 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Δέστε τα πρακτικά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Γιατί τα πρακτικά, αμφισβητείς αυτό που είπα;   

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε ελέησον!  Θα ακούμε πέντε φορές το ίδιο πράγμα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, εγώ θέλω να συζητηθεί το διαδικαστικό, γιατί δεν μπορεί αυτή η αυθαιρεσία να συνεχιστεί.  Όποτε 
κάποιος θέλει, νομίζει ότι λέει επιχειρήματα και τα θεωρεί και λογικά, να μιλήσει.  Και αν αυτό θέλετε, εγώ 
δημοκρατικά σας λέω ότι θα το κάμω για όλα τα θέματα.  Όποιος θέλει να μιλά όση ώρα θέλει.  Δεν μπορεί να 
μπαίνει μία τάξη και μία σειρά και ύστερα να αλλάζουμε.   

 Για τη διαδικασία ποιος θέλει να μιλήσει;  

 Ο κ. Παπαδόπουλος πρώτα. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νόμιζα ότι είχαμε εξαντλήσει τη συγκεκριμένη συζήτηση κατά τη συζήτηση της 
τροποποίησης του συντάγματος και θεωρώ ότι εκεί λέχθηκαν όλα τα επιχειρήματα και, για να είμαι ειλικρινής, 
απλώς σήμερα έχουμε επανάληψη των ίδιων ακριβώς επιχειρημάτων.  Εντάξει, καταλαβαίνω ότι… 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Δεν είναι επανάληψη, θέλουμε να πούμε κάτι καινούργιο.  

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Με όλο τον σεβασμό, καταλαβαίνω ότι υπάρχει… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είπαμε θα σας δώσω όλους τον λόγο επί της διαδικασίας με τη σειρά.  Τώρα έχει τον λόγο ο κ. 
Παπαδόπουλος για τη διαδικασία. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Καταλαβαίνω ότι ενδεχομένως να υπάρχουν πολύ περισσότεροι που επιχειρηματολογούν υπέρ της μίας 
άποψης και ίσως συμβιβαστική λύση, για να προχωρήσουμε στη διαδικασία, για να μη φάμε δύο ώρες να 
συζητούμε τα διαδικαστικά, είναι να δοθεί το δικαίωμα σε ακόμα έναν συνάδελφο από τον Δημοκρατικό 
Συναγερμό να απαντήσει σε κάποια από τα επιχειρήματα και να ολοκληρώσουμε τη συζήτηση, γιατί πιστεύω 
πραγματικά, κύριε Πρόεδρε, ότι δεν υπάρχει υλικό για συζήτηση.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε, εγώ να δεχθώ την εισήγησή σας και να δώσω τον λόγο για ακόμα ένα-δύο 
λεπτά, αλλά κάπου και εσείς πρέπει να καταλήξετε σε αυτά τα οποία κάμνουμε η προσέγγιση να είναι ενιαία και 
ομοιόμορφη.  Όχι όποιος κάμει φασαρία να παίρνει τον λόγο σε αυτό το βήμα, σε αυτή τη Βουλή.  Ο καθένας 
σας μπορεί να σηκωθεί και να κάμει φασαρία και να πει «εγώ είμαι μόνος μου και ακούστηκαν 55 βουλευτές, άρα 
θέλω και εγώ τον χρόνο που ακούστηκαν οι άλλοι 55 βουλευτές!».   

 Κύριε Λουκαΐδη, να τελειώνουμε με την εισήγηση του κ. Παπαδόπουλου. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ναι, επιτρέψετέ μου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα μιλήσετε, εντάξει. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Επιμένω να ζητήσω τον λόγο, γιατί, πρώτον, δυστυχώς έχουμε δικαιωθεί πάλι.  Αυτό που προβλέψαμε 
γίνεται.  Έχουμε επανάληψη της συζήτησης που κάνουμε εδώ και πάρα πολύ καιρό και επαναλάβαμε και πριν 
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δύο βδομάδες.  Δεύτερον, επί της διαδικασίας.  Πρέπει να ξεκαθαρίσουμε κάτι.  Πολλοί από μας βρεθήκαμε 
κάποια στιγμή, αν όχι όλοι, να είμαστε μόνοι μας σε μια θέση που προβάλλουμε και όλοι οι άλλοι να είναι απέναντί 
μας.  Αυτό δε σημαίνει ότι, αν έξι ή εφτά κόμματα συμφωνούν με μια θέση και ένα κόμμα έχει άλλη θέση, πρέπει 
να του δίνεται εφτά φορές ο χρόνος… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Δεν εννοούσαμε έτσι. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Με συγχωρείτε, έχουμε συμφωνήσει -και έχει δίκαιο απόλυτο ο  Πρόεδρος- ότι θα πάρουμε τον λόγο από 
μία φορά και θα τοποθετηθούμε εκ μέρους του κόμματός μας, επαναλαμβάνοντας ή προσθέτοντας εν πάση 
περιπτώσει αυτά που θέλουμε να πούμε.  Δεν καταλαβαίνω τη λογική να αιτείται ο Δημοκρατικός Συναγερμός 
προνομιακή μεταχείριση, ώστε να μιλήσει δεύτερη φορά, όταν κανένα άλλο κόμμα δε θα έχει το δικαίωμα να 
μιλήσει δεύτερη φορά.  Είναι σαφή τα πράγματα και δεν πρέπει να ανοίξουμε τον δρόμο.  Εάν θα επιτρέψουμε 
δευτερολογία, υπάρχει δευτερολογία για όλα τα κόμματα.  Τελεία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν έχω πρόβλημα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ο Πρόεδρος επέλεξε να μην υπάρξει δευτερολογία.  Εάν θα ανοίξει η δυνατότητα για δευτερολογίες, θα 
έχουν όλοι όσοι θέλουν δικαίωμα στη δευτερολογία.  Αυτό είναι που γίνεται, αυτός είναι ο κανονισμός. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εάν γίνεται αποδεκτή η εισήγηση του κ. Παπαδόπουλου, να μείνουμε μέχρι εδώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Και εγώ είπα ότι όποιος άλλος θέλει να δευτερολογήσει, πρέπει να έχει το δικαίωμα, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα το δούμε στη συνέχεια αυτό, μπορεί να μην προκύψουν και να μην υπάρχει θέμα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Τι;  Δε γίνεται αποδεκτή η εισήγηση του κ. Παπαδόπουλου;   

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Βεβαίως γίνεται, αλλά πρέπει… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία.  Η εισήγηση του κ. Παπαδόπουλου εμπεριέχει και το στοιχείο ότι πάμε στους ομιλητές και τελειώνει 
το θέμα διαδικασίας. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Ναι, αλλά ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος μιλούσε πέντε λεπτά.  Ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του 
Συναγερμού απαγορεύεται να μιλήσει;   

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Επί της διαδικασίας θέλω να μιλήσω, κύριε Πρόεδρε. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Αυτό είναι κώλυμα προς τον Δημοκρατικό Συναγερμό! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να σας εξηγήσω. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Είναι η τρίτη φορά που γίνεται, σε τρίτη συνεδρία, η ίδια συμπεριφορά, αλλά θα την ανεχτούμε για 
τελευταία φορά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα γίνει εκατό φορές η ίδια συμπεριφορά, μέχρι που να καταλάβετε τις διαδικασίες λειτουργίας της 
Βουλής. 
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 Κύριε Τορναρίτη… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Σας το λέω ότι θα είναι η τελευταία φορά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Τορναρίτη, δεν έχετε τον λόγο.  Ακούστε, ακούστε, δεν έχετε τον λόγο, καθίστε κάτω!  Καθίστε κάτω, 
καθίστε! 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Είμαι εντάξει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, δεν είσαι εντάξει.  Κάτσε στη θέση σου και θα σου δώσω τον λόγο, εάν κρίνω ότι πρέπει να σου τον 
δώσω. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Είναι πρωτοφανής… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πρωτοφανής είναι η συμπεριφορά σας!  Γιατί δεν έδωσα τον λόγο παρακάτω;  Διότι η Βουλή είπε ότι 
έκλεισε το θέμα με την εισήγηση του Νικόλα του Παπαδόπουλου. Δηλαδή, το θέμα που συζητούσαμε το 
διαδικαστικό έκλεισε.  Δεν μπορεί να κλείνει ένα θέμα και να μου λες τωρά «θέλω να μιλήσω» και μάλιστα για 
διαδικαστικό.  Έχω δίκαιο ή έχω λάθος;  Πέστε μου! Τοποθετηθείτε γι’ αυτό μόνο.  Έκλεισε η συζήτηση ή δεν 
έκλεισε;   

 Να μου πείτε εσείς, κύριε Δημητρίου.  Και ο κ. Ζαχαρίου πρώτα.  Να μου πείτε!     

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχετε απόλυτο άδικο!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πέστε μου γιατί. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Ο Δημοκρατικός Συναγερμός είναι η πρώτη πολιτική δύναμη του κοινοβουλίου, την έχει βγάλει ο λαός να 
είναι πρώτη.  Πολύ ορθά δώσατε τον λόγο στον εκπρόσωπο της κοινοβουλευτικής ομάδας του ΑΚΕΛ τον κ. 
Λουκαΐδη που, ενώ εσυμφώναν με τον κ. Παπαδόπουλο, μιλούσε επί πέντε λεπτά.  Και ζήτησε ο 
κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του Δημοκρατικού Συναγερμού να τοποθετηθεί επί θέματος αρχής… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Επί θέματος; 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Οφείλετε σεβασμό στα κοινοβουλευτικά… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Επί ποιου θέματος θα τοποθετείτο, έτσι για να καταλαβαίνουμε όλοι τα ίδια; 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Επί της διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Μάλιστα. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Όπως σεβαστήκατε τον κ. Λουκαΐδη και του δώσατε χρόνο, οφείλατε να σεβαστείτε και τον 
κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο της πρώτης πολιτικής δύναμης του κοινοβουλίου.  Ο καθένας εκπροσωπεί και έναν 
αριθμό δαμέσα και οφείλετε να τον σέβεστε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Σέβομαι όλους.  Το δίκαιο ή το άδικο εις την τοποθέτηση δεν έχει σχέση με τις ψήφους, έχει σχέση με το 
τι λες εδώ.   

 Μετά από τον κ. Λουκαΐδη ρώτησα αν γίνεται αποδεκτή η εισήγηση του κ. Παπαδόπουλου η διαδικασία 
να συνεχιστεί με το να μιλήσει και ακόμα ένας του Δημοκρατικού Συναγερμού.  Και έκλεισε εκεί η συζήτηση περί 
της διαδικασίας.  Δεν έχω αντιληφθεί τι περαιτέρω επί της διαδικασίας μπορεί να πει οποιοσδήποτε από εσάς, 
πέραν του αδικαιολόγητου παραπόνου που εκάμετε.  Πέστε μου όμως και για το αδικαιολόγητο, αυτή την 
προσέγγιση που κάμνετε, τι θέλετε να προσθέσετε, αφού δεν καταλαβαίνετε ότι τερματίστηκε το θέμα που 
συζητούσαμε, και ανοίξετε ξανά το θέμα της διαδικασίας, αν θέλετε. 

 Ναι, κύριε Δημητρίου. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Χωρίς φωνές και χωρίς φασαρία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σίγουρα!  Μακάρι! 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Υπάρχουν οι κανονισμοί και, σωστά, πρέπει να τηρούνται.  Όμως, παρ’ όλα αυτά, είμαστε ένας ζωντανός 
οργανισμός.  Και είμαστε ο ναός της δημοκρατίας.  Πήρε πρώτος τον λόγο ο εκπρόσωπος του Δημοκρατικού 
Συναγερμού.  Στη συνέχεια, στη συζήτηση κρίθηκε και κατακρίθηκε -και δεν κρίνω την κατάκριση- η θέση του 
Δημοκρατικού Συναγερμού.  Ε, σε μια δυναμική διαδικασία συνεννοηθήκαμε μεταξύ μας, ενώ θέλαμε να 
μιλήσουμε δύο και τρεις συνάδελφοι, να μιλήσει, να απαντήσει ο κ. Κουλλά.  Τόσο απλά και τόσο όμορφα.  Αν 
του δίνατε τον λόγο του κ. Κουλλά να απαντήσει σε όσα έχουν πει για τον Δημοκρατικό Συναγερμό, γιατί το έφερε 
έτσι η φυσιολογική συζήτηση, επειδή συζητάμε και για θέματα ουσίας… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μπορώ να σας διακόψω ένα λεπτό; 

 Αυτό που λέτε δεν είναι επιχείρημα που έπρεπε να λεχθεί, για να δοθεί το δικαίωμα στον κ. Κουλλά να 
μιλήσει;  Με την εισήγηση του κ. Παπαδόπουλου λύθηκε αυτό το πράμα.  Άρα, προς τι το αίτημα για περαιτέρω 
τοποθέτηση;  

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Είμαστε ένας ζωντανός οργανισμός που λειτουργεί και με κανονισμούς και με λογική.  Εφόσον το αίτημά 
σας ήταν αυτό και εφόσον το αίτημα λύθηκε, γιατί έπρεπε να μιλήσει ο κοινοβουλευτικός σας εκπρόσωπος ή 
οποιοσδήποτε άλλος;  Και για ποιο πράμα μιλάτε εσείς τώρα; 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Ε, συγγνώμη, κύριε Πρόεδρε, γιατί έχετε δώσει προηγουμένως τον λόγο και σε άλλους κοινοβουλευτικούς 
εκπροσώπους, για να εκφραστούν επί της διαδικασίας και διαφώνησαν με αυτή τη διαδικασία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Μάλιστα.  Και μόλις ετέλειωσε, έβαλα θέμα αν συμφωνούμε με την εισήγηση.  Άρα, με την αποδοχή της 
εισήγησης του κ. Παπαδόπουλου, ετερματίζετο το θέμα «διαδικασία» και μένει να μιλήσουν οι υπόλοιποι, 
συμπεριλαμβανομένου και του κ. Κουλλά.   

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Και η δική μου παρέμβαση επί της διαδικασίας έχει να κάνει περισσότερο με τη λογική ότι αφ’ ης στιγμής 
ακούστηκαν κάποια επιχειρήματα και χρειάζεται απάντηση σε αυτές τις κατηγορίες που εκτοξεύθησαν εναντίον 
του Δημοκρατικού Συναγερμού και αν τηρεί ο Δημοκρατικός Συναγερμός θέσεις αρχών, που τηρεί ο 
Δημοκρατικός Συναγερμός θέσεις αρχών -και δε θα μπω στην ουσία, θα απαντήσει ο συνάδελφος για την ουσία- 
γι’ αυτό ζητήθηκε η δευτερολογία από τον συνάδελφο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δόθηκε, κύριε Δημητρίου, μα πόσες φορές να σας το πω;  Ζητήθηκε και δόθηκε με την εισήγηση του 
Νικόλα Παπαδόπουλου.  Πόσες φορές να ακούσει το όνομά του ο κ. Παπαδόπουλος, για να καταλάβετε ότι ο 
κοινοβουλευτικός σας εκπρόσωπος ζήτησε τον λόγο, μετά που αποφασίστηκε να δοθεί το δικαίωμα στον κ. 
Κουλλά να μιλήσει; 
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 Ο κ. Τορναρίτης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Καταρχάς δεν είναι έτσι τα πράγματα όπως τα λέτε, γιατί ο κ. Παπαδόπουλος έκαμε την εισήγηση να 
μιλήσει ο κ. Κουλλά, να απαντήσει, όπως είχαμε συνεννοηθεί ως κοινοβουλευτική ομάδα, και να κλείσει το θέμα.  
Παίρνοντας τον λόγο ο κ. Λουκαΐδης είπε ακριβώς το αντίθετο!  Ίσως δεν το καταλάβατε.  Είπε να μιλήσουν και 
άλλοι!  Οπότε δεν έχει καμία σχέση… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν αποδέχθηκα την εισήγηση του κ. Λουκαΐδη. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ωραία!  Άρα, έν’ το πρώτο.   

 Σε προσωπικό τώρα επίπεδο, όχι με εσάς πλέον, αλλά με τον κ. Λουκαΐδη, ο οποίος λέει «ξέρετε, μα, 
αφού μίλησαν όλα τα κόμματα από τρία λεπτά».  Καλά, αυτά γιατί δε μας τα λέει και στις συσκέψεις των αρχηγών, 
όταν συζητούμε για τις ώρες των προϋπολογισμών και λέει ότι το ΑΚΕΛ που είναι μεγάλο κόμμα πρέπει να πάρει 
τούτα τα λεπτά και τα μικρά τα κομματάκια ή δεν ξέρω ’γώ τι τόσο.  Άρα, λέω ότι, όταν κάποιος τοποθετείται, να 
τοποθετείται εφ’ όλης της ύλης και βάσει αρχών.  Να μη λέει ό,τι θέλει. 

 Κλείνοντας, θέλω να πω ότι δεν είχαμε καμία απολύτως διάθεση να χαλάσουμε το όποιο κλίμα, παρ’ όλο 
που διαφωνούμε με τις θέσεις των υπολοίπων κομμάτων.  Όμως, κύριε Πρόεδρε, επειδή σας αφορά και άμεσα 
το θέμα, γιατί ο βουλευτής ή, αν θέλετε, η έδρα για την οποία γίνεται η συζήτηση αφορά το δικό σας κόμμα, 
έπρεπε τουλάχιστον να σεβαστείτε και να δώσετε τον λόγο και στον κοινοβουλευτικό, ναι, εκπρόσωπο του 
μεγαλύτερου κόμματος, όπως δώσατε και στο δεύτερο κόμμα και μίλησε για πέντε λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Επαναλαμβάνω, για ένα θέμα που τέλειωσε η συζήτηση, να δώσω τον λόγο.  Να το κάμνουμε και αυτό. 

 Ο κ. Λουκαΐδης επί προσωπικού. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Λυπούμαι πραγματικά, κύριε Πρόεδρε.  Δυστυχώς συνεχίζεται μια συζήτηση ανούσια.  Ασφαλώς, 
συνάδελφοι, βρισκόμαστε στον ναό της δημοκρατίας, όχι στον ναό της αναρχίας.  Νομίζω συμφωνούμε και σ’ 
αυτό.  Δημοκρατία σημαίνει κανόνες.  Αυτό το κοινοβούλιο έχει κανόνες.  Και οι κανόνες λεν ότι παίρνουμε τον 
λόγο για πρωτολογία, ε, άμα συμφωνήσουμε τζιαι με χρόνο με βάση τη δύναμη των κομμάτων, εάν 
αποφασίσουμε μπορεί να αποφασίσουμε εξ υπαρχής ή και στην πορεία κάποιες φορές, ναι, και για δευτερολογία, 
την οποία δικαιούνται όλοι.  Ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ είπε το αυτονόητο, αυτό που 
καταγράφεται στην πάγια πρακτική της Βουλής και στον κανονισμό.  Τίποτε πέραν τούτου.   

 Όλα τα υπόλοιπα, δε θέλω να οξύνω το κλίμα, οι συνάδελφοι των υπόλοιπων κομμάτων ξέρουν ότι δεν 
αναφερόμαστε εμείς του ΑΚΕΛ με απαξιωτικό τρόπο στα μικρά κόμματα, ούτε κομματίδια τους αποκαλούμε, 
όπως ανέφερε τωρά ο κ. Τορναρίτης, ούτε με άλλους υποτιμητικούς χαρακτηρισμούς.  Αυτά ας τα δουν οι ίδιοι 
για τους εαυτούς τους.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπονοήσατε, κύριε Τορναρίτη, ότι ή δεν είμαι αντικειμενικός ή δε δείχνω την απαιτούμενη ευαισθησία.  
Δεδομένου ότι η έδρα που συζητείται έχει σχέση με το κόμμα στο οποίο ανήκω, σας λέω ότι ο λόγος για τον 
οποίο δε μίλησα και εγώ είναι ακριβώς τούτος!  Διότι θεωρώ ότι δεν είναι τόσο σωστό.  Και όσες φορές το έκαμα 
στο παρελθόν γι’ αυτό το θέμα, δεν ήταν με πολλή ευκολία που είπα όσα ήθελα να πω.  Θα ήθελα και θα 
μπορούσα να πω πολύ περισσότερα επιχειρήματα και τοποθετήσεις και με πολύ πιο έντονο τόνο, αν η έδρα 
ανήκε σε άλλο κόμμα.  Γι’ αυτό περιόρισα το πότε και πόσες φορές θα τοποθετηθώ και σ’ αυτή την τελική φάση 
ή τη φάση που γίνεται σήμερα αποφάσισα να μη μιλήσω επί της ουσίας, που θα μπορούσα, όπως ξέρετε. 

 Τον λόγο έχει ο κ. Δαμιανού. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Εγώ θέλω να εκφράσω τη λύπη μου για τον εκτροχιασμό της συζήτησης και, επειδή πολλοί συνάδελφοι 
επικαλέστηκαν τον κανονισμό, με εξαίρεση τον συνάδελφο τον Γιώργο Λουκαΐδη που είχαμε συνεννοηθεί, δεν 
επέτρεψα σε κανένα να διακοπώ και έχω διακοπεί από δεκαπέντε βουλευτές.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχετε απόλυτο δίκαιο. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, έχει πολύ στρεβλή αντίληψη για την πολιτική ισότητα ο Συναγερμός τζιαι προφανώς έν’ 
γι’ αυτό που έχουμε τζιαι πρόβλημα σε άλλα θέματα.  Για τον Συναγερμό πολιτική ισότητα το 30% είναι όποτε 
μιλά το υπόλοιπο 70%, να πρέπει να του απαντά; 

 Σε ό,τι αφορά την ουσία της συζήτησης, η πιο μεγάλη αναδρομικότητα -και υπάρχει τέτοια- βρίσκεται στην 
πρόταση νόμου του Δημοκρατικού Συναγερμού για τον πολύ απλό λόγο ότι έρχεται το τέλος του 2019 και μας 
προτείνει να καλύψουμε με αναπληρωματική εκλογή έδρα που κατανεμήθηκε το 2016.  Επομένως, όλα όσα 
ισχυρίζονται για την πρόταση των συναδέλφων, έπρεπε πρώτα να τα μελετήσουν στη δική τους πρόταση. 

 Κύριε Πρόεδρε, στη συζήτηση που προηγήθηκε πριν δύο βδομάδες, και αυτός ήταν και ο λόγος που ο 
κοινοβουλευτικός μας έκαμε τη συγκεκριμένη διαδικαστική εισήγηση, καταθέσαμε όλα τα επιχειρήματα.  Και τότε 
είχαμε πει ότι εμείς ως κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις -με πλήρη ανιδιοτέλεια, διότι 
πάνω απ’ όλα για μας είχαμε θέσει την ολοκλήρωση της λαϊκής κυριαρχίας όπως ασκήθηκε το ’16 και την 
εύρυθμη λειτουργία του κοινοβουλίου- θέλαμε να είμαστε μέρος της λύσης όχι μέρος του προβλήματος.  
Λυπούμαι να παρατηρήσω ότι με συγκεκριμένες πολιτικές συμπεριφορές κάποιοι ακόμα και σήμερα θέλουν να 
παραμείνουν μέρος του προβλήματος, απειλώντας με νέες προσφυγές.  Είναι δικαίωμα του κάθε πολίτη 
ασφαλώς να προσφύγει στα δικαστήρια.  Δεν είναι όμως δικαίωμά μας να θέτουμε εδώ το προγεφύρωμα με 
επιχειρήματα, για να τα κρατούν αύριο σε πρακτικά του κοινοβουλίου κάποιοι στα δικαστήρια, για να 
ερμηνεύσουν τάχατες την πρόθεση του νομοθέτη, γιατί και αυτό γίνεται.   

 Η όλη συζήτηση εδράζεται σε μια ουσιαστικότατα λανθασμένη ερμηνεία μιας πολιτικής πράξης που 
συντελέστηκε.  Και γι’ αυτό εμείς επιμένουμε ότι η έδρα ανήκει στην Αλληλεγγύη.  Δόθηκε μία έδρα σε 
συγκεκριμένο κόμμα.  Αυτό κανένας δεν μπορεί να το αφαιρέσει με διοικητική πράξη ή με φιρμάνια.  Έχουμε 
δημοσίευση στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας για το πού ανήκει αυτή η έδρα.  Και λυπούμαι να 
παρατηρήσω ότι με πράξεις, παραλείψεις και ανεπάρκειες όλες οι υπόλοιπες εξουσίες και θεσμοί -θα είμαι πολύ 
σύντομος- συνέδραμαν στη διαιώνιση ενός προβλήματος.   

 Γι’ αυτό εμείς θα στηρίξουμε την πρόταση που είναι συνεπής με την τροποποίηση που κάμαμε στο 
σύνταγμα πριν δυο εβδομάδες των τριών κοινοβουλευτικών ομάδων και θα καταψηφίσουμε εκείνη του 
Δημοκρατικού Συναγερμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Μια τελευταία πρόταση, κύριε Πρόεδρε, πάρα πάρα πολύ σύντομη. 

 Θα μείνω μέχρι εδώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Κουλλά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, θέλω να πω πολύ απλά δυο-τρία πραγματάκια τα οποία έχουν 
σημασία και για να καταγραφούν για το μέλλον. 

 Πρώτα απ’ όλα, στα όσα συντελέστηκαν σε αυτό το χρονικό διάστημα με τις αλλεπάλληλες προσπάθειες 
της Βουλής ν’ αλλάξει το σύνταγμα, αν κάποιος δικαιώθηκε όχι γιατί προσέφυγε, δεν πάει ο Δημοκρατικός 
Συναγερμός σε κανένα δικαστήριο, αλλά, αν κάποιος δικαιώθηκε, ήταν ο Δημοκρατικός Συναγερμός και από μια 
άλλη εξουσία αυτού του κράτους από την ανεξάρτητη δικαιοσύνη.  Τόσο απλά!   

 Σήμερα ενώπιόν μας έχουμε δύο προτάσεις για το πώς θα ρυθμιστεί ένα κενό.  Τα περισσότερα 
επιχειρήματα που έχω ακούσει αφορούν μία τετράγωνη λογική για την κενωθείσα έδρα.  Και βεβαίως τηρείται με 
αυτό τον τρόπο η αρχή της αναλογικότητας.  Ε, δεν είναι το ίδιο με τη μη καταληφθείσα έδρα.  Εμείς δε θα 
συναινέσουμε ποτέ να ενθαρρύνουμε τα φαινόμενα να κατεβαίνουν κάποιοι υποψήφιοι να αξιοποιούνται, για να 
προσθέτουμε ψήφους εξαπατώντας τους πολίτες και μετά να τους λένε «μετάνιωσα θα παραμείνω στο αξίωμα 
που είμαι τώρα».   

 Και δεν είναι μόνο για ευρωβουλευτές, κύριε Πρόεδρε.  Είναι και όλοι οι δημόσιοι υπάλληλοι που 
υποχρεούνται να παραιτηθούν, για να μπουν στη Βουλή.  Και να προειδοποιήσω επίσης ότι μπορεί να ζήσουμε 
τέτοια φαινόμενα -κυρίως από τα μεγάλα κόμματα, πρέπει να πω- να προσελκύουμε υποψήφιους που έχουν 
λαϊκό έρεισμα, αλλά είναι σε ανώτατα αξιώματα αυτού του κράτους -είτε είναι έπαρχος είτε είναι γενικός 
διευθυντής ή διευθυντής- είτε οπουδήποτε να είναι στα ψηφοδέλτιά μας και μετά να τους λέμε, «εντάξει, δεν είναι 
ανάγκη να παραιτηθείς από το προηγούμενό σου αξίωμα, θα βρούμε και έναν τρόπο να ανελιχθείς και κάπου 
αλλού, αλλά εσύ να είσαι στο ψηφοδέλτιό μας, για να μας προσθέσεις ψήφους.»!  Αυτή είναι η μεγάλη διαφορά 
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της κενωθείσας έδρας από τη μη καταληφθείσα έδρα.  Και τολμώ να πω πως το σύνταγμα άθελά του είχε μια 
τετράγωνη λογική για τη μη καταληφθείσα έδρα.  Γιατί είναι εντελώς διαφορετικό και είναι αυτά τα οποία θέλουμε 
να αποφύγουμε και είναι εδώ που πρέπει να μη δημιουργήσουμε... να ανοίξουμε αυτό το παράθυρο της άνευ 
κόστους αξιοποίησης προσωπικοτήτων για να κερδίζει το όποιο κόμμα.  Θα πρέπει να υπάρχει ένα κόστος.  Δεν 
πάει η έδρα σ’ αυτή την περίπτωση στο κόμμα με το οποίο έχεις κατέβει.  Θα ξαναγίνουν εκλογές.  Και αυτή είναι 
η λογική -πολύ απλά- της δικής μας πρότασης. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχει άλλος που θέλει να μιλήσει.  

 Για λόγους ιστορίας και μόνο θα υπενθυμίσω ότι η εισήγηση του Γενικού Εισαγγελέα ήταν εξαρχής 
πρόταση προς τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, τον οποίο συμβουλεύει ουσιαστικά για αλλαγή του συντάγματος.  
Αυτό δεν έγινε.  Αναγκάστηκα να πάρω ως Πρόεδρος της Βουλής και για καθαρά θεσμικούς λόγους την 
πρωτοβουλία για μια τέτοια αλλαγή του συντάγματος, την οποία ο Δημοκρατικός Συναγερμός δεν υποστήριξε. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου 34Α.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 35 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να ψηφίσουμε για την πρόταση του Δημοκρατικού Συναγερμού.   

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, όταν είναι έτοιμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Δώδεκα ψήφοι υπέρ, τριάντα τρεις ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους εναντίον, δώδεκα ψήφους υπέρ και καμία αποχή, τα άρθρα απορρίπτονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Έγινε ένα λάθος, κύριε Πρόεδρε, από την πλευρά τη δική μου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Εντάξει, θα διορθωθεί τώρα, κύριε Σιζόπουλε. 

 Αυτή η ψηφοφορία να πάει και για το προηγούμενο. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Έντεκα ψήφοι υπέρ, τριάντα τρεις  ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Σιζόπουλε, θέλετε να πείτε κάτι για την ψηφοφορία; 
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ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Όχι.  Αντιλαμβάνομαι ότι έκαμα λάθος.  Απλά ήταν η δεύτερη ανάγνωση, θεώρησα ότι είναι η τρίτη... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, διορθώθηκε τώρα.  Και λέω στη δεύτερη ανάγνωση να χρησιμοποιηθεί αυτός ο αριθμός, το 
τριάντα... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ) 

 Τελικά είναι σωστό.  Τριάντα τρία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τριάντα τρία, έντεκα;  

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εδιόρθωσά το, εντάξει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει;  Ωραία! 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Άρα, με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, έντεκα ψήφους εναντίον και καμία αποχή, η πρόταση νόμου του 
Δημοκρατικού Συναγερμού καταψηφίζεται*. 

 Πάμε στη δεύτερη ανάγνωση της άλλης πρότασης νόμου, των τριών κομμάτων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 35 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, όταν είναι έτοιμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα τρεις ψήφοι υπέρ, δώδεκα ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, δώδεκα ψήφους εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, όταν είναι έτοιμα, για την τρίτη ανάγνωση, το σύνολο δηλαδή της 
πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα δύο ψήφοι υπέρ, δώδεκα εναντίον και ένα άτομο δεν 
έχει ψηφίσει. 

                                            
* Υπέρ: ΔΗΣΥ. 
 Εναντίον: ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, Συμμαχία Πολιτών, 

Αλληλεγγύη, Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, ΕΛΑΜ, ανεξάρτητη βουλευτής.   
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, δώδεκα ψήφους εναντίον, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο*. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Ελεγκτών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019».  Είναι πρόταση 
νόμου των κ. Ηλία Μυριάνθους, βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και Μιχάλη Γιωργάλλα, 
βουλευτή της Αλληλεγγύης.   

 Έχω πληροφορηθεί ότι είναι για αυτή την πρόταση που θα ζητήσει αναβολή ο Δημοκρατικός Συναγερμός; 

 Ναι. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, θα θέλαμε να ζητήσουμε αναβολή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο εγγράψας το θέμα ζητά αναβολή. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Μάλιστα.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να αναβληθεί μέχρι την Τετάρτη.  Έτσι; 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα υπ’ αριθμόν 6 και 7 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί των Διαχειριστών 
Οργανισμών Εναλλακτικών Επενδύσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» και «Ο περί Ανοικτού Τύπου 
Οργανισμών Συλλογικών Επενδύσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019».   

 Να διαβαστούν οι σκοποί.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 6 θέματος:  Εναρμόνιση με την Οδηγία 2011/61/ΕΕ σχετικά με τους διαχειριστές 
οργανισμών εναλλακτικών επενδύσεων. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 7 θέματος:  Εναρμόνιση με την Οδηγία 2009/65/ΕΚ για τον συντονισμό των 
νομοθετικών, κανονιστικών και διοικητικών διατάξεων σχετικά με ορισμένους οργανισμούς συλλογικών 
επενδύσεων σε κινητές αξίες. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τα νομοσχέδια «Ο 
περί των Διαχειριστών Οργανισμών Εναλλακτικών Επενδύσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» 

και «Ο περί Ανοικτού Τύπου Οργανισμών Συλλογικών Επενδύσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2019» 

Παρόντες: 
 Μαρίνος Μουσιούττας, αναπλ. πρόεδρος   Αντρέας Καυκαλιάς 

 Μάριος Μαυρίδης   Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Ονούφριος Κουλλά   Γιώργος Περδίκης 

 Στέφανος Στεφάνου   Άννα Θεολόγου 

 Άριστος Δαμιανού     

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα πιο πάνω νομοσχέδια σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 16 και 23 Σεπτεμβρίου 2019.  Στην πρώτη συνεδρία 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου, του 

                                            
* Υπέρ: ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, Συμμαχία Πολιτών, 

Αλληλεγγύη, Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, ΕΛΑΜ, ανεξάρτητη βουλευτής. 
 Εναντίον:  ΔΗΣΥ. 
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Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ) και του Κυπριακού Συνδέσμου Παροχής Επενδυτικών 
Υπηρεσιών (ΚΣΕΠΕΥ). 

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί των Διαχειριστών Οργανισμών 
Εναλλακτικών Επενδύσεων Νόμου, ώστε να επιτευχθεί εναρμόνιση με την Οδηγία 2011/61/ΕΕ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 8ης Ιουνίου 2011 σχετικά με τους διαχειριστές οργανισμών εναλλακτικών 
επενδύσεων και για την τροποποίηση των Οδηγιών 2003/41/ΕΚ και 2009/65/ΕΚ και των Κανονισμών (ΕΚ) αριθ. 
1060/2009 και (ΕΕ) αριθ. 1095/2010, όπως αυτή τροποποιήθηκε τελευταία από το άρθρο 41 του Κανονισμού 
(ΕΕ) 2017/2402 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 12ης Δεκεμβρίου 2017 σχετικά με τη 
θέσπιση γενικού πλαισίου για την τιτλοποίηση και σχετικά με τη δημιουργία ειδικού πλαισίου για απλή, διάφανη 
και τυποποιημένη τιτλοποίηση και σχετικά με την τροποποίηση των Οδηγιών 2009/65/ΕΚ, 2009/138/ΕΚ και 
2011/61/ΕΕ και των Κανονισμών (ΕΚ) αριθ. 1060/2009 και (ΕΕ) αριθ. 648/2012.  

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Ανοικτού Τύπου Οργανισμών 
Συλλογικών Επενδύσεων Νόμου, ώστε να επιτευχθεί εναρμόνιση με την Οδηγία 2009/65/ΕΚ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 13ης Ιουλίου 2009 για τον συντονισμό των νομοθετικών, κανονιστικών και 
διοικητικών διατάξεων σχετικά με ορισμένους οργανισμούς συλλογικών επενδύσεων σε κινητές αξίες (ΟΣΕΚΑ), 
όπως αυτή τροποποιήθηκε τελευταία από το άρθρο 38 του Κανονισμού (ΕΕ) 2017/2402 του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 12ης Δεκεμβρίου 2017 σχετικά με τη θέσπιση γενικού πλαισίου για την 
τιτλοποίηση και σχετικά με τη δημιουργία ειδικού πλαισίου για απλή, διάφανη και τυποποιημένη τιτλοποίηση και 
σχετικά με την τροποποίηση των Οδηγιών 2009/65/ΕΚ, 2009/138/ΕΚ και 2011/61/ΕΕ και των Κανονισμών (ΕΚ) 
αριθ. 1060/2009 και (ΕΕ) αριθ. 648/2012. 

 Ειδικότερα, με το πρώτο νομοσχέδιο εισάγονται ρυθμίσεις, ώστε, σε περίπτωση που διαχειριστής 
οργανισμών εναλλακτικών επενδύσεων (ΔΟΕΕ) εκτίθεται σε τιτλοποίηση η οποία δεν πληρεί τις απαιτήσεις που 
προβλέπονται στον Κανονισμό (ΕΕ) 2017/2102, να έχει την υποχρέωση, με γνώμονα το συμφέρον των 
επενδυτών του σχετικού οργανισμού εναλλακτικών επενδύσεων (ΟΕΕ), να ενεργεί και να λαμβάνει διορθωτικά 
μέτρα. 

 Με το δεύτερο νομοσχέδιο προβλέπεται ειδικότερα ότι, σε περίπτωση που εταιρεία διαχείρισης ή 
υποκείμενος σε διαχείριση ΟΣΕΚΑ εκτίθεται σε τιτλοποίηση η οποία δεν πληρεί τις απαιτήσεις που προβλέπονται 
στον Κανονισμό (ΕΕ) 2017/2102, να έχει την υποχρέωση, με γνώμονα το συμφέρον των επενδυτών του σχετικού 
ΟΣΕΚΑ, να ενεργεί και να λαμβάνει διορθωτικά μέτρα. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν, με τα υπό αναφορά νομοσχέδια επιτυγχάνεται επέκταση των 
δομών τιτλοποίησης και περαιτέρω ανάλυση των κινδύνων που προκύπτουν, ενισχύεται η αγορά τιτλοποιήσεων 
και προάγεται η καλύτερη χρηματοδότηση της οικονομίας σε ένα πλαίσιο χρηματοπιστωτικής σταθερότητας.  
Επιπροσθέτως, δημιουργείται νέος δίαυλος χρηματοδότησης της οικονομίας με λιγότερη εξάρτηση από τους 
περιορισμούς του τραπεζικού τομέα, περιορίζοντας τις επιπτώσεις των χρηματοπιστωτικών κρίσεων στην 
παροχή πίστωσης και κατ’ επέκταση στην ανάπτυξη και την απασχόληση. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης, η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών ανέφερε ότι με τις 
προτεινόμενες ρυθμίσεις δημιουργούνται δικλίδες ασφαλείας σε ό,τι αφορά στην αγορά τιτλοποιημένων 
προϊόντων, αφού στις περιπτώσεις που ΔΟΕΕ, εταιρεία διαχείρισης ή υποκείμενος σε εσωτερική διαχείριση 
ΟΣΕΚΑ που εκτίθενται σε τιτλοποίηση δεν πληρούν τις απαιτήσεις που προβλέπονται στον Κανονισμό (ΕΕ) 
2017/2102, έχουν την υποχρέωση, με γνώμονα το συμφέρον των επενδυτών τους, να ενεργούν και να 
λαμβάνουν διορθωτικά μέτρα.  Όπως η ίδια εκπρόσωπος σημείωσε, ο Κανονισμός (ΕΕ) 2017/2402 εφαρμόζεται 
από την 1η Ιανουαρίου 2019 και η ημερομηνία κατά την οποία η Κυπριακή Δημοκρατία όφειλε να μεταφέρει στην 
εθνική νομοθεσία τις τροποποιήσεις που επέφερε ο εν λόγω κανονισμός στις Οδηγίες 2009/65/ΕΚ και 
2011/61/ΕΕ έχει παρέλθει.  

 Οι εκπρόσωποι της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου και του ΣΕΛΚ δήλωσαν ότι συμφωνούν με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις των νομοσχεδίων. 

 Στο στάδιο της εξέτασης του θέματος, μέλη της επιτροπής εξέφρασαν την άποψη ότι στα εν λόγω 
νομοσχέδια έπρεπε να αναφέρονται ρητώς τα διορθωτικά μέτρα που μπορούν να ληφθούν στις περιπτώσεις 
τέτοιων τιτλοποιήσεων.  

 Συναφώς, η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι ο Κανονισμός (ΕΕ) 2017/2102 είναι 
εφαρμοστικός και επισήμανε περαιτέρω ότι οι σχετικές ευρωπαϊκές Οδηγίες περιορίζονται σε γενική αναφορά 
στην ανάγκη λήψης διορθωτικών μέτρων, χωρίς αυτά να προσδιορίζονται, επομένως το εγχείρημα 
προσδιορισμού αυτών των μέτρων στα υπό αναφορά εναρμονιστικά νομοσχέδια συνιστά εσφαλμένη 
εναρμόνιση, η οποία θα καταστήσει τη Δημοκρατία υπόλογη για εναντίον της διαδικασία επί παραβάσει.  
Σημειώνεται ότι για το εν λόγω θέμα το Υπουργείο Οικονομικών απέστειλε σχετικό ηλεκτρονικό μήνυμα, 
ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2019. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 
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1. Ο αναπλ. πρόεδρος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, 
τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, το μέλος της 
βουλευτής της Αλληλεγγύης, το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, 
καθώς και το μέλος της ανεξάρτητη βουλευτής κ. Άννα Θεολόγου επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά 
τη συζήτηση των νομοσχεδίων στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού τάχθηκαν 
υπέρ της ψήφισης των νομοσχεδίων σε νόμους. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού με την 
παρούσα έκθεσή της υποβάλλει τα νομοσχέδια στην ολομέλεια του σώματος για τη λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μόνο ο κ. Σιζόπουλος; 

 Κύριε Σιζόπουλε. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρά το γεγονός ότι τα δύο εναρμονιστικά νομοθετήματα ουσιαστικά βελτιώνουν το 
πλαίσιο το οποίο υπήρχε μέχρι σήμερα, την ίδια στιγμή διαπιστώνουμε ότι παραμένουν σημαντικά κενά τα οποία 
μπορούν να εκθέσουν σε σοβαρούς κινδύνους τους επενδυτές, κάτι το οποίο δεν έχει προσδιοριστεί και δεν έχει 
σε μεγάλο βαθμό καλυφθεί.  Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο από πλευράς της ΕΔΕΚ θα απέχουμε από την 
ψηφοφορία των δύο συγκεκριμένων νομοσχεδίων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρία Θεολόγου. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να δικαιολογήσω την ψήφο μου, διότι το θέμα σχετικά με τα δύο συγκεκριμένα 
νομοσχέδια είναι η ξεκάθαρη στάση του Υπουργείου Οικονομικών να ενδιαφέρεται μόνο για τους επενδυτές που 
θα αγοράζουν αυτά τα τιτλοποιημένα δάνεια που δημιουργούν οι τράπεζες.  Και διερωτώμαι αν θέλουμε να 
έχουμε και να παρέχουμε αυτή τη δυνατότητα σε αυτούς τους επενδυτές, να τους συμβουλεύουμε κιόλας σε ποια 
απ’ αυτά τα παράγωγα και αυτά τα επενδυτικά προϊόντα είναι καλά να επενδύουν ή να μην επενδύουν!  Υπάρχει 
μια κυπριακή λαϊκή ρήση, κύριε Πρόεδρε.  Δε θα τη χρησιμοποιήσω, αλλά θεωρώ ότι το υπουργείο... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έβαλές μας σε έγνοιες τώρα να ψάχνουμε να την εύρουμε! 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Ε, κύριε Πρόεδρε, γιατί πρέπει να συμβουλεύουμε τους ξένους επενδυτές ποια επενδυτικά προϊόντα 
πρέπει να αγοράζουν από τη Δημοκρατία εγώ προσπαθώ να αντιληφθώ ακόμα τον λόγο!  Αν θέλουν να 
αγοράσουν, ας αγοράσουν!  Γιατί πρέπει το υπουργείο να τους ενημερώνει και να τους συμβουλεύει, χωρίς να 
ενδιαφέρεται για τους κινδύνους που αντιμετωπίζει το άλλο μέρος αυτών των επενδυτικών προϊόντων είναι άξιον 
απορίας!  Εγώ θέλω να δικαιολογήσω την ψήφο μου, ότι θα είμαι εναντίον των συγκεκριμένων νομοσχεδίων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  

 Ο κ. Μαυρίδης. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, τα νομοσχέδια αυτά είναι για την καλύτερη ενημέρωση των επενδυτών, ακριβώς για να 
μπορούν οι επενδυτές να αξιολογήσουν καλύτερα τα επενδυτικά προϊόντα.  Και είναι στις περιπτώσεις όπου είναι 
προϊόντα που είναι κάπως πολύπλοκα και δύσκολα και έτσι είναι απαίτηση του νομοθέτη ο διαχειριστής του 
ταμείου να ενημερώνει και να εξηγεί αυτά τα προϊόντα στους επενδυτές και να τους εξηγεί και τους κινδύνους 
που υπέχουν.  Άρα, νομίζω ότι αυτά για τα οποία ανησυχούν οι συνάδελφοι ακριβώς απαντώνται σ’ αυτά τα 
νομοθετήματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ευχαριστώ.  

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 6 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 17Α.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, όταν είναι έτοιμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα τρεις ψήφοι υπέρ, τέσσερις ψήφοι εναντίον και τρεις αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, τέσσερις ψήφους εναντίον και τρεις αποχές, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Διαχειριστών Οργανισμών Εναλλακτικών Επενδύσεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, όταν θα είναι έτοιμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα τρεις ψήφοι υπέρ, τέσσερις ψήφοι εναντίον και τρεις αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, τέσσερις ψήφους εναντίον και τρεις αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο*.   

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 7 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 40Α.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Όταν είναι έτοιμα τα αποτελέσματα, ανακοινώστε τα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα δύο ψήφοι υπέρ, τέσσερις ψήφοι εναντίον και τρεις 
αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, τέσσερις ψήφους εναντίον και τρεις αποχές, τα άρθρα εγκρίνονται. 

                                            
* Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, Συμμαχία Πολιτών, Αλληλεγγύη. 
 Εναντίον: Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, ΕΛΑΜ. 
 Αποχή: Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ.  
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 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ανοικτού Τύπου Οργανισμών Συλλογικών Επενδύσεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ, για το σύνολο του υπ’ αριθμόν 7 θέματος. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα δύο ψήφοι υπέρ, τέσσερις ψήφοι εναντίον και τρεις 
αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, τέσσερις ψήφους εναντίον και τρεις αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο*.   

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Ασφαλιστικών και Αντασφαλιστικών Εργασιών και Άλλων Συναφών 
Θεμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019». 

 Παρακαλώ, να διαβάσετε τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εναρμόνιση με το άρθρο 13, σημείο 7, της Οδηγίας 2009/138/ΕΚ σχετικά με την ανάληψη και την άσκηση 
δραστηριοτήτων ασφάλισης και αντασφάλισης (Φερεγγυότητα ΙΙ) και ορθότερη μεταφορά στην εθνική νομοθεσία 
του άρθρου 249 της ίδιας Οδηγίας. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Ασφαλιστικών και Αντασφαλιστικών Εργασιών και Άλλων Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 2019» 
Παρόντες: 
 Μαρίνος Μουσιούττας, αναπλ. πρόεδρος  Αντρέας Καυκαλιάς 

 Μάριος Μαυρίδης Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Ονούφριος Κουλλά Γιώργος Περδίκης 

 Στέφανος Στεφάνου Άννα Θεολόγου 

 Άριστος Δαμιανού  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 16 και 23 Σεπτεμβρίου 2019.  Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της Υπηρεσίας Ελέγχου Ασφαλιστικών 
Εταιρειών του ίδιου υπουργείου και του Παγκύπριου Συνδέσμου Επαγγελματιών Ασφαλιστικών Διαμεσολαβητών 
(ΠΣΕΑΔ).  Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας και ο Σύνδεσμος Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου (ΣΑΕΚ), 
παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρίαση της επιτροπής.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Ασφαλιστικών και Αντασφαλιστικών 
Εργασιών και Άλλων Συναφών Θεμάτων Νόμου, ώστε να επιτευχθεί: 

1. εναρμόνιση με το άρθρο 13, σημείο 7 της Οδηγίας 2009/138/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 25ης Νοεμβρίου 2009 σχετικά με την ανάληψη και την άσκηση δραστηριοτήτων ασφάλισης 
και αντασφάλισης (Φερεγγυότητα II), όπως αυτό τροποποιήθηκε από το άρθρο 63, σημείο 1 της Οδηγίας 
(ΕΕ) 2016/2341 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 14ης Δεκεμβρίου 2016 για τις 
δραστηριότητες και την εποπτεία των ιδρυμάτων επαγγελματικών συνταξιοδοτικών παροχών (ΙΕΣΠ),  

                                            
* Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, Συμμαχία Πολιτών, Αλληλεγγύη. 
 Εναντίον: Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, ΕΛΑΜ. 
 Αποχή: Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ.    
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2. ορθότερη μεταφορά στην εθνική νομοθεσία του άρθρου 249 της Οδηγίας 2009/138/ΕΚ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 25ης Νοεμβρίου 2009 σχετικά με την ανάληψη και την άσκηση 
δραστηριοτήτων ασφάλισης και αντασφάλισης (Φερεγγυότητα II), όπως αυτό τροποποιήθηκε από την 
Οδηγία 2011/89/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 16ης Νοεμβρίου 2011 για 
τροποποίηση των Οδηγιών 98/78/ΕΚ, 2002/87/ΕΚ, 2006/48/ΕΚ και 2009/138/ΕΚ όσον αφορά τη 
συμπληρωματική εποπτεία των χρηματοπιστωτικών οντοτήτων που ανήκουν σε χρηματοπιστωτικούς 
ομίλους ετερογενών δραστηριοτήτων.  

 Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο προτείνεται όπως: 

1. περιληφθεί στην έννοια του όρου «αντασφάλιση» και η παροχή κάλυψης από αντασφαλιστική επιχείρηση 
σε ίδρυμα που εμπίπτει στο πεδίο εφαρμογής της Οδηγίας (ΕΕ) 2016/2341, δηλαδή σε Ταμείο 
Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών, και 

2. διασαφηνιστεί ότι ο Έφορος Ασφαλίσεων, ως αρμόδια εποπτική αρχή ομίλων ασφαλιστικών ή 
αντασφαλιστικών επιχειρήσεων, έχει αρμοδιότητα να διαβιβάζει στις ενδιαφερόμενες εποπτικές αρχές και 
στην EIOPA όλες τις σχετικές με τους ομίλους πληροφορίες. 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις αφορούν ασφαλιστικές και 
αντασφαλιστικές επιχειρήσεις και δεν αναμένεται να επιφέρουν οποιεσδήποτε οικονομικές επιπτώσεις στις εν 
λόγω επιχειρήσεις.   

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, ο ΣΑΕΚ στο στάδιο της δημόσιας διαβούλευσης δεν εξέφρασε 
οποιαδήποτε διαφωνία ως προς τις πρόνοιες του νομοσχεδίου. 

 Οι εκπρόσωποι του ΠΣΕΑΔ δήλωσαν ότι οι προτεινόμενες ρυθμίσεις δεν επηρεάζουν τα μέλη του και ως 
εκ τούτου δεν εξέφρασαν οποιαδήποτε διαφωνία. 

  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο αναπληρωτής πρόεδρός της βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, τα 
μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, το μέλος της βουλευτής 
της Αλληλεγγύης, το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών και το μέλος 
της ανεξάρτητη βουλευτής κ. Άννα Θεολόγου επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού τάχθηκαν 
υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού με την 
παρούσα έκθεσή της υποβάλλει το υπό αναφορά νομοσχέδιο στην ολομέλεια του σώματος για τη λήψη τελικής 
απόφασης.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 288 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα πέντε ψήφοι υπέρ, καμία ψήφος εναντίον, δύο αποχές 
και ένα άτομο δεν έχει ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και δύο αποχές, τα άρθρα εγκρίνονται. 
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 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ασφαλιστικών και Αντασφαλιστικών Εργασιών και Άλλων 
Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε για το σύνολο του νομοσχεδίου. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα έξι ψήφοι υπέρ, καμία ψήφος εναντίον και δύο αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και δύο αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο*. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου της Ιατρικώς Υποβοηθούμενης 
Αναπαραγωγής του 2019 Νόμος του 2019».   

 Παρακαλώ να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Συμβουλίου της Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής για το 
2019, ο οποίος προβλέπει δαπάνες ύψους €78.500 και ισόποσα έσοδα, τα οποία θα προέλθουν από κρατική 
χορηγία (€76.500) και από τέλη αξιολόγησης (€2.000). 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου της Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής του 2019 Νόμος 

του 2019» 
Παρόντες: 
 Μαρίνος Μουσιούττας, αναπλ. πρόεδρος  Αντρέας Καυκαλιάς 

 Μάριος Μαυρίδης  Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Ονούφριος Κουλλά  Γιώργος Περδίκης 

 Στέφανος Στεφάνου   Άννα Θεολόγου 

 Άριστος Δαμιανού   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 16 και 23 Σεπτεμβρίου 2019. 

 Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Οικονομικών, του Υπουργείου Υγείας και ο πρόεδρος του Συμβουλίου της Ιατρικώς Υποβοηθούμενης 
Αναπαραγωγής (ΣΙΥΑ).  

 Σημειώνεται ότι με βάση το άρθρο 14 του οικείου νόμου, ο οποίος ρυθμίζει τις αρμοδιότητες και λειτουργίες 
του ΣΙΥΑ [Αρ. Ν. 69(Ι)/2015], ο πρώτος προϋπολογισμός του συμβουλίου δύναται να κατατεθεί στη Βουλή αντί 
τρεις μήνες πριν από τη λήξη του οικονομικού έτους στο οποίο αυτός αφορά, όπως ισχύει για τους 
προϋπολογισμούς των νομικών προσώπων δημοσίου δικαίου, σε οποιαδήποτε άλλη ημερομηνία.  Συναφώς, 
επειδή ο εν λόγω προϋπολογισμός είναι ο πρώτος που υποβάλλεται στη Βουλή για την κατά νόμο έγκρισή του, 
κατατέθηκε στη Βουλή στις 13 Σεπτεμβρίου του 2019 και αφορά στο τρέχον οικονομικό έτος. 

 Ο προϋπολογισμός του ΣΙΥΑ για το έτος 2019 είναι ισοσκελισμένος και προβλέπει δαπάνες ύψους 
€78.500 και ισόποσα έσοδα, τα οποία θα προέλθουν από κρατική χορηγία (€76.500) και από τέλη αξιολόγησης 
(€2.000).   

                                            
* Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, Συμμαχία 

Πολιτών, Αλληλεγγύη, ΕΛΑΜ. 
 Αποχή:  Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 
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 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες του 
συμβουλίου για το έτος 2019 αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Έξοδα αντιμισθίας προέδρου και μελών συμβουλίου (€9.240). 

2. Έξοδα λειτουργίας γραφείου (€5.600). 

3. Άλλες δαπάνες, που περιλαμβάνουν συντήρηση και λειτουργία εξοπλισμού, φιλοξενία, αγορά υπηρεσιών 
και αγορά εξοπλισμού γραφείων και επίπλων (€61.660). 

4. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό (€2.000). 

 Σύμφωνα με τα όσα ανέφερε ο πρόεδρος του ΣΙΥΑ ενώπιον της επιτροπής, στις αρμοδιότητες του 
συμβουλίου είναι να διασφαλίζει ότι κάθε μονάδα ιατρικώς υποβοηθούμενης αναπαραγωγής διαθέτει από 
ιατρικής άποψης την αναγκαία τεχνογνωσία και υποδομή στη βάση καθορισμένων κριτηρίων και προτύπων, 
ώστε να παρέχει τις εν λόγω υπηρεσίες.  Περαιτέρω, έχει αρμοδιότητα αδειοδότησης των εν λόγω μονάδων, 
όπως και άσκησης ελέγχου και εποπτείας σε κάθε μονάδα που λειτουργεί στη Δημοκρατία, με σκοπό τη 
διασφάλιση της συνεχούς συμμόρφωσης των μονάδων αυτών με τις διατάξεις της οικείας νομοθεσίας.   

 Στο στάδιο της συζήτησης, μέλη της επιτροπής επισήμαναν την ανάγκη ενίσχυσης της ενημέρωσης του 
κοινού αναφορικά με θέματα υπογονιμότητας και τις εναλλακτικές μεθόδους τεκνοποίησης.  Περαιτέρω, 
εξέφρασαν τη θέση ότι η πολιτεία έχει αργοπορήσει σε σχέση με τη ρύθμιση αυτού του τόσο σημαντικού θέματος, 
ενώ η σχετική νομοθεσία τέθηκε σε ισχύ το 2015.  Παρά ταύτα, χαιρέτισαν το γεγονός ότι με την κατάθεση του 
πρώτου προϋπολογισμού του συμβουλίου γίνεται η αρχή προς τη σωστή κατεύθυνση.    

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Υγείας δήλωσε ότι το συμβούλιο ιδρύθηκε χωρίς να έχει στη διάθεσή του 
δικό του προσωπικό προς διεκπεραίωση των διά νόμου παρεχομένων αρμοδιοτήτων του, γεγονός που έχει 
δυσχεράνει τη λειτουργία του.  Επιπλέον, ανέφερε ότι το αρμόδιο υπουργείο ετοιμάζει κανονισμούς που θα 
ρυθμίζουν διάφορα επιμέρους ζητήματα για σκοπούς καλύτερης εφαρμογής των διατάξεων της οικείας 
νομοθεσίας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο αναπληρωτής πρόεδρος, βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, τα 
μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, καθώς και το μέλος της 
ανεξάρτητη βουλευτής κ. Άννα Θεολόγου επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος 
στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, το μέλος της 
βουλευτής της Αλληλεγγύης, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του 
προϋπολογισμού του ΣΙΥΑ για το έτος 2019. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού με την 
παρούσα έκθεσή της υποβάλλει το νομοσχέδιο στην ολομέλεια του σώματος για τη λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Συμβουλίου της Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής 
ποσού ύψους €78.500 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2019.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων και λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια 
δαπανών.  Άρθρο 5. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 6. 

 Επιδόματα που υπόκεινται σε φόρο εισοδήματος.  Άρθρο 7. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα επτά παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα επτά ψήφοι υπέρ, καμία ψήφος εναντίον και καμία 
αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου της Ιατρικώς 
Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής του 2019 Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα ψήφοι υπέρ, καμία ψήφος εναντίον και καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2019».  Είναι πρόταση νόμου των κ. Αννίτας Δημητρίου και Ζαχαρία Ζαχαρίου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

 Παρακαλώ να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων Νόμου, ώστε πριν από τη διενέργεια 
μεταβίβασης ακίνητης ιδιοκτησίας να απαιτείται η καταβολή των οφειλόμενων τελών ή δικαιωμάτων 
υδατοπρομήθειας. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Μεταβιβάσεως 
και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019»  

Παρόντες: 
 Ελένη Μαύρου, πρόεδρος Πανίκος Λεωνίδου 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου Λίνος Παπαγιάννης 

 Ευανθία Σάββα Μη μέλη της επιτροπής: 

 Ανδρέας Κυπριανού Ζαχαρίας Ζαχαρίου  

 Γιώργος Κάρουλλας Αννίτα Δημητρίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε 
στη Βουλή από τους βουλευτές κ. Αννίτα Δημητρίου και Ζαχαρία Ζαχαρίου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 2 και 16 
Σεπτεμβρίου 2019.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εσωτερικών,  του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου 
Οικονομικών, του Συμβουλίου Υδατοπρομήθειας Λευκωσίας και του Συμβουλίου Υδατοπρομήθειας Λάρνακας, 
το οποίο εκπροσώπησε και το Συμβούλιο Υδατοπρομήθειας Λεμεσού και τον Σύνδεσμο Συμβουλίων Ύδρευσης-
Αποχέτευσης Κύπρου.  Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, το Συμβούλιο Υδατοπρομήθειας Αμμοχώστου και 
η Υπηρεσία Υδατοπρομήθειας Δήμου Πάφου, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρίαση 
αυτή. 
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 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
Νόμου, ώστε πριν από τη διενέργεια μεταβίβασης ακίνητης ιδιοκτησίας να απαιτείται η καταβολή των 
οφειλόμενων τελών ή δικαιωμάτων υδατοπρομήθειας. 

 Σύμφωνα με τους εισηγητές της πρότασης νόμου, καθώς και την αιτιολογική έκθεση που τη συνοδεύει, η 
προτεινόμενη τροποποίηση κρίνεται αναγκαία, για να διασφαλίζεται κατά τη μεταβίβαση οποιουδήποτε ακινήτου 
η είσπραξη των οφειλόμενων προς τα συμβούλια υδατοπρομήθειας τελών και δικαιωμάτων.  

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών διατύπωσαν στην επιτροπή προβληματισμούς και 
επιφυλάξεις σε σχέση με την εφαρμογή της προτεινόμενης ρύθμισης με την οποία καθίσταται η υποχρέωση 
καταβολής τελών και δικαιωμάτων υδατοπρομήθειας απαραίτητη προϋπόθεση για τη διενέργεια μεταβίβασης 
ακίνητης ιδιοκτησίας.  Συγκεκριμένα, οι ίδιοι εκπρόσωποι μεταξύ άλλων επισήμαναν τις πρακτικές δυσκολίες που 
αναμένεται ότι η εν λόγω ρύθμιση θα επιφέρει, καθώς και ότι θα δημιουργηθεί επιπρόσθετος διοικητικός όγκος 
εργασίας όσον αφορά τον τομέα των μεταβιβάσεων ακίνητης ιδιοκτησίας. 

 Πέραν των πιο πάνω, οι ίδιοι εκπρόσωποι εισηγήθηκαν να μην αφορά η υιοθέτηση της υπό αναφορά 
προϋπόθεσης για σκοπούς μεταβίβασης ακίνητης ιδιοκτησίας τις περιπτώσεις αγοραστών που απέκτησαν 
ακίνητη ιδιοκτησία δυνάμει σύμβασης, η οποία θα μεταβιβαστεί σε αυτούς με βάση το σχετικό νομοθετικό πλαίσιο 
που θεσπίστηκε προς προστασία χιλιάδων πολιτών καλούμενων «εγκλωβισμένων αγοραστών», καθότι πιθανόν 
να προκύψουν στρεβλώσεις στις υποθέσεις που αφορούν μεταβίβαση ακινήτου στα εν λόγω πρόσωπα, 
δεδομένου ότι ενδέχεται να μην περιλαμβάνεται στις υφιστάμενες συμβάσεις πώλησης οποιαδήποτε πρόνοια για 
τα τέλη και δικαιώματα υδατοπρομήθειας.  

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι το εν λόγω υπουργείο δεν ενίσταται στην 
υιοθέτηση της προτεινόμενης με την πρόταση νόμου ρύθμισης. 

 Τα συμβούλια υδατοπρομήθειας που παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής συμφώνησαν με τις 
πρόνοιες της πρότασης νόμου και δήλωσαν ότι με την προτεινόμενη ρύθμιση αναμένεται να βελτιωθεί η 
εισπραξιμότητα των καθυστερημένων οφειλών προς τα συμβούλια υδατοπρομήθειας.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε 
να επιφέρει στο κείμενο της πρότασης νόμου τις ακόλουθες τροποποιήσεις: 

1.  Απάλειψη από αυτό των προνοιών που αφορούν την καταβολή τελών και δικαιωμάτων υδατοπρομήθειας 
από «εγκλωβισμένους αγοραστές». 

2. Προσθήκη σε αυτό σχετικής πρόνοιας σύμφωνα με την οποία ο προτεινόμενος νόμος θα τεθεί σε ισχύ την 
1η Ιανουαρίου 2020. 

3. Επαναδιατύπωση μέρους αυτού, ώστε να διασαφηνιστεί ότι η προτεινόμενη ρύθμιση θα αφορά και τις 
περιπτώσεις κατά τις οποίες τα τέλη και δικαιώματα υδατοπρομήθειας επιβάλλονται από αρχή τοπικής 
διοίκησης, όπως ισχύει στην περίπτωση δήμου Πάφου και ορισμένων κοινοτήτων. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου, 
όπως αυτή αναθεωρήθηκε σύμφωνα με την προαναφερθείσα θέση της, και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφισή της σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ναι, κυρία Δημητρίου. 

ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε, και καταρχάς να ευχαριστήσω την πρόεδρο και τα μέλη της επιτροπής 
Εσωτερικών που έχουν στηρίξει την πρότασή μας και την έχουν βάλει γρήγορα προς εξέταση. 

 Ως έχει σήμερα η νομοθεσία, δεν επιτρέπει στα συμβούλια υδατοπρομήθειας να απαιτήσουν την 
προσκόμιση στο επαρχιακό κτηματολογικό γραφείο της όποιας επίσημης απόδειξης που να αποδεικνύει ότι 
καταβλήθηκαν όλα τα δικαιώματα και τέλη που αφορούν το ακίνητο για το οποίο θα μεταβιβαστεί στο συμβούλιο 
υδατοπρομήθειας. 

 Είχε αποτέλεσμα αυτό σε πολλές περιπτώσεις να υπάρχουν εκκρεμούσες οφειλές προς τα Συμβούλια 
Υδατοπρομήθειας και ο νέος ιδιοκτήτης να μη γνωρίζει ότι θα έπρεπε να καταβάλει το συγκεκριμένο ποσό και 
έτσι είχαμε πάρα πολλές υποθέσεις, κύριε Πρόεδρε.  Μπορεί να μη μιλάμε για μεγάλα ποσά, αλλά είχαμε πάρα 
πολλές υποθέσεις οι οποίες εκκρεμούσαν, ακριβώς επειδή αρνούνταν οι νέοι ιδιοκτήτες να καταβάλουν αυτό το 
ποσό για το οποίο δε γνώριζαν εκ των προτέρων ότι θα έπρεπε να καταβάλουν.  Άρα, τι γίνεται σήμερα και τι 
ψηφίζουμε;  Με τη νέα προτεινόμενη ρύθμιση διασφαλίζεται ότι πριν από τη μεταβίβαση του οποιουδήποτε 
ακινήτου θα πρέπει να προσκομίζονται στο επαρχιακό κτηματολογικό γραφείο επίσημες αποδείξεις που να 
αποδεικνύουν ότι έχουν κατατεθεί όλοι οι πληρωτέοι φόροι, τα τέλη και δικαιώματα που αφορούν το ακίνητο και 
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κατά συνέπεια εξυπηρετείται με αυτό τον τρόπο, θεωρούμε, καλύτερα το δημόσιο συμφέρον και διασφαλίζεται η 
χρηστή διοίκηση, διαδικασία που ακριβώς ακολουθείται και για άλλες περιπτώσεις, κύριε Πρόεδρε.  Και θέλω να 
ευχαριστήσω μαζί με τον συνάδελφο μου τον κ. Ζαχαρίου που καταθέτουμε την πρόταση για ακόμα μια φορά 
την πρόεδρο και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών, που γρήγορα εξέτασαν και στήριξαν την 
πρότασή μας.   

 Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  Έχετε το μέσο φαίνεται.   

 Ο κ. Περδίκης.  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, δε θα υποστηρίξουμε την πρόταση νόμου των συναδέλφων, όπως αναλύσαμε κατά 
τη διάρκεια της συνεδρίασης της επιτροπής Εσωτερικών.  Έχουμε την επιφύλαξη, που επιβεβαιώθηκε σε 
επικοινωνία μας με τους συνδέσμους των δανειοληπτών, ότι, αν περάσει αυτή η νομοθεσία, θα τεθεί ένα 
επιπλέον κώλυμα στη διαδικασία των αναδιαρθρώσεων των δανείων, όπου εκεί οικειοθελώς, όσον οικειοθελώς 
είναι τέλος πάντων, ο δανειολήπτης μεταβιβάζει μέρος της περιουσίας του, για να αποφύγει την εκποίηση της 
κατοικίας του ή της επιχείρησής του στην τράπεζα.  Σε μια τέτοια περίπτωση θα πρέπει να αναγκαστεί να 
πληρώσει τα οποιαδήποτε χρέη έχει στα Συμβούλια Αποχετεύσεων, πράγμα το οποίο κατά την άποψη και των 
συνδέσμων των δανειοληπτών θα προκαλέσει κωλύματα στη διεκπεραίωση αυτής της διαδικασίας.  Ουσιαστικά, 
αυτοί που διευκολύνθηκαν με αυτή τη νομοθεσία είναι αυτοί οι οποίοι είναι οι νέοι ιδιοκτήτες, που οι νέοι ιδιοκτήτες 
ξέρουμε όλοι ποιοι είναι, είναι οι εταιρείες διαχείρισης των δανείων και οι τράπεζες.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κουλίας. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ζητώ τον λόγο διά το εξής πολύ απλό πράγμα:  Είναι πρώτα το δικαίωμα της ιδιοκτησίας ένα δικαίωμα 
κατοχυρωμένο και εις την πορεία, όταν πάεις να μεταβιβάσεις, έκοψε ο νους μας, φαντάζομαι έγινε και νομοθετικά 
παλαιότερα, ότι πρέπει να είναι πληρωμένοι οι δημοτικοί φόροι, πρέπει να είναι πληρωμένα τα δημοτικά τέλη και 
οι φορολογίες.  Τώρα θα πάμε να βάλουμε και το νερό, αύριο θα βάλουμε και το ρεύμα ή και τον μπακάλη.  Αυτό 
δυσχεραίνει τη μεταβίβαση. Τώρα διερωτώμαι με ποια λογική πρέπει να βάζουμε το νερό.  Όλες αυτές οι 
υπηρεσίες, κύριε Πρόεδρε, έχουν νομοθεσίες και μάλιστα οι πλείστες εξ αυτών είναι και ποινικές.  Επειδή δεν 
κάμνουν τη δουλειά τους οι κύριοι και επειδή εκείνος που θα μεταβιβάσει πρέπει να τα έχει πληρωμένα, εκείνοι 
που δε μεταβιβάζουν πρέπει να τα έχουν απλήρωτα;  Δηλαδή δύο μέτρα και δύο σταθμά!  Αυτό είναι αδικία 
έναντι των νομιμοφρόνων πολιτών.  Οι υπηρεσίες όλες αυτές που έχουν να παίρνουν από το κράτος έχουν στη 
φαρέτρα τους και ποινικές διαδικασίες και αστικές και δικηγόρους, αλλά βρίσκουν την ευκαιρία, λέει σου, να λεν 
σε αυτόν που θα πάει να μεταβιβάσει «να μου φέρεις εξοφλητική απόδειξη».  Ε καλά, εκείνος που δε μεταβιβάζει 
να μην πληρώσει το νερό;  Αυτές οι τέχνες δεν είναι καλές και δε βοηθούν τη λειτουργία ενός ευνομούμενου 
κράτους.  Για αυτό δεν είναι και πολύ επιτυχημένη αυτή η ιδέα.  Είναι λάθος μέγα και είμαστε εναντίον, κύριε 
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Μαύρου. 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Απλώς, να διευκρινίσω, κύριε Πρόεδρε, γιατί αντιλαμβάνομαι ότι ο συνάδελφος ο κ. Περδίκης δεν ήταν 
στη συνεδρία της επιτροπής που συζητήθηκε η πρόταση.  Είναι γεγονός ότι το αρχικό κείμενο της πρότασης 
άφηνε αυτά τα ενδεχόμενα.  Στη συζήτηση όμως που έγινε και αφού εντοπίστηκε το πρόβλημα αυτό, με τη 
συμφωνία και των εισηγητών, η επιτροπή διόρθωσε την πρόταση νόμου.  Το άρθρο στο οποίο γίνεται η 
τροπολογία αφορά μόνο μεταβιβάσεις που δεν εμπίπτουν στις διαδικασίες εγκλωβισμένων αγοραστών και στις 
διαδικασίες εκποιήσεων.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 
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 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ.  

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα δύο ψήφοι υπέρ, εφτά ψήφοι εναντίον.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τρίτη ανάγνωση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ.  

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα ένας ψήφοι υπέρ, εφτά ψήφοι εναντίον και ένας δεν 
ψήφισε.* 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα ένα ψήφους υπέρ και εφτά εναντίον, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο*. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019. Είναι 
πρόταση νόμου της κ. Ελένης Μαύρου εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών.   

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Κοινοτήτων Νόμου, ώστε να αναθεωρηθούν οι διατάξεις του που προβλέπουν τη 
διαδικασία πλήρωσης κενής θέσης μέλους κοινοτικού συμβουλίου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

 Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί 
Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019»  

Παρόντες: 
 Ελένη Μαύρου, πρόεδρος  Γιώργος Κάρουλλας 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου  Πανίκος Λεωνίδου 

 Ευανθία Σάββα  Λίνος Παπαγιάννης 

 Ανδρέας Κυπριανού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε 
στη Βουλή από την ίδια, σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 2 και 16 Σεπτεμβρίου 2019.  Στην 
πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και της 
Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου. 

 Σκοπός πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Κοινοτήτων Νόμου, ώστε να αναθεωρηθούν οι 
διατάξεις του που προβλέπουν τη διαδικασία πλήρωσης κενής θέσης μέλους κοινοτικού συμβουλίου. 

                                            
* Υπέρ:  ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Συμμαχία Πολιτών. 
 Εναντίον:   Ζαχαρίας Κουλίας (ΔΗΚΟ), Παύλος Μυλωνάς (ΔΗΚΟ), Αλληλεγγύη, Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία 

Πολιτών, ΕΛΑΜ. 
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 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες της πρότασης νόμου προβλέπονται τα ακόλουθα: 

1. Σε περίπτωση κατά την οποία το μέλος κοινοτικού συμβουλίου του οποίου η θέση κενώθηκε δεν ανήκει 
στο ίδιο κόμμα, συνασπισμό κομμάτων ή συνδυασμό ανεξαρτήτων που ανήκε, όταν εξελέγη, η θέση αυτή 
θα πληρούται από τον αμέσως επόμενο κατά σειρά επιτυχίας και μη εκλεγέντα υποψήφιο του κόμματος, 
συνασπισμού κομμάτων ή συνδυασμού ανεξαρτήτων με το οποίο εξελέγη το μέλος του οποίου η θέση 
κενώθηκε. 

2. Σε περίπτωση κατά την οποία το μέλος κοινοτικού συμβουλίου του οποίου η θέση κενώθηκε δεν ανήκει 
στο ίδιο κόμμα, συνασπισμό κομμάτων ή συνδυασμό ανεξαρτήτων που ανήκε, όταν εξελέγη, και 
επιπροσθέτως ο αμέσως επόμενος κατά σειρά επιτυχίας και μη εκλεγείς υποψήφιος δε βρίσκεται στη ζωή 
ή δεν εξακολουθεί να ανήκει στο ίδιο κόμμα, συνασπισμό κομμάτων ή συνδυασμό ανεξαρτήτων κατά τον 
χρόνο κατά τον οποίο η θέση μέλους κενούται, η θέση αυτή θα πληρούται από τον αμέσως επόμενο κατά 
σειρά επιτυχίας και μη εκλεγέντα υποψήφιο του κόμματος, συνασπισμού κομμάτων ή συνδυασμού 
ανεξαρτήτων με το οποίο εξελέγη το μέλος του οποίου η θέση κενώθηκε. 

3. Σε περίπτωση κατά την οποία το μέλος κοινοτικού συμβουλίου του οποίου η θέση κενώθηκε δεν ανήκει 
σε κόμμα, συνασπισμό κομμάτων ή συνδυασμό ανεξαρτήτων και αυτός εξελέγη ως ανεξάρτητος, καθώς 
και σε κάθε άλλη περίπτωση κατά την οποία η πλήρωση της θέσης μέλους που κενώθηκε δεν είναι δυνατό 
να γίνει κατά τον προβλεπόμενο τρόπο, η θέση αυτή θα πληρούται με αναπληρωματική εκλογή. 

 Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει την πρόταση νόμου, οι προτεινόμενες τροποποιήσεις 
κρίθηκαν αναγκαίες, για να συνάδουν οι πρόνοιες της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας που προβλέπουν 
τη διαδικασία πλήρωσης κενής θέσης μέλους κοινοτικού συμβουλίου με ανάλογες ρυθμίσεις που πρόσφατα 
εισήχθησαν στον περί Δήμων Νόμο.   

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου συμφώνησαν με τις 
πρόνοιες της πρότασης νόμου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 36 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε.  

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε, σαράντα ένας ψήφοι υπέρ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα εννέα ψήφοι υπέρ.  Ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ομόφωνο.  Ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι «Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί 
Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019.». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών 
Νόμου, ώστε να διασφαλιστεί ότι οι υπήκοοι του Ηνωμένου Βασιλείου οι οποίοι μέχρι την ημερομηνία 
αποχώρησης του Ηνωμένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση ήταν δικαιούχοι και λήπτες ελάχιστου 
εγγυημένου εισοδήματος να διατηρήσουν το δικαίωμα αυτό και μετά την έξοδο του Ηνωμένου Βασιλείου από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 (Η σχετική έκθεση) 

 Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για 
το νομοσχέδιο «Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών 

Παροχών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019» 

Παρόντες:   

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Μάριος Μαυρίδης  

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  Γιώργος Περδίκης 

 Ευανθία Σάββα Λίνος Παπαγιάννης    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εξέτασε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 4 Ιουνίου, καθώς και στις 17 και 24 
Σεπτεμβρίου 2019.  Στις συνεδρίες αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, των συνδικαλιστικών 
οργανώσεων ΣΕΚ και ΔΕΟΚ, καθώς και των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ.  Η συνδικαλιστική 
οργάνωση ΠΕΟ, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος 
και Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών Νόμου, ώστε να διασφαλιστεί ότι οι υπήκοοι του Ηνωμένου Βασιλείου 
οι οποίοι μέχρι την ημερομηνία αποχώρησης του Ηνωμένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση ήταν 
δικαιούχοι και λήπτες ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος θα διατηρήσουν το δικαίωμα αυτό και μετά την έξοδο 
του Ηνωμένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους εκπροσώπους του Υπουργείου 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε, στις 7 Μαρτίου 2019, 
όπως, σε περίπτωση εξόδου του Ηνωμένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση χωρίς συμφωνία 
αποχώρησης, όσοι Άγγλοι υπήκοοι διέμεναν στην Κύπρο μέχρι την ημερομηνία εξόδου του Ηνωμένου Βασιλείου 
από την Ευρωπαϊκή Ένωση διατηρήσουν και μετά από την εν λόγω ημερομηνία τις υποχρεώσεις και τα 
δικαιώματά τους αυτά, νοουμένου ότι το Ηνωμένο Βασίλειο θα εφαρμόσει τις ίδιες ρυθμίσεις για τους Κυπρίους 
υπηκόους που διαμένουν στο Ηνωμένο Βασίλειο.  Ειδικότερα, όσοι Άγγλοι διέμεναν στην Κύπρο μέχρι την 
ημερομηνία εξόδου του Ηνωμένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση θα μπορούν να συνεχίσουν και μετά 
την ημερομηνία αυτή να τυγχάνουν ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης και να λαμβάνουν επιδόματα.    

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό εξέταση νομοσχεδίου. 

 Η ΠΕΟ, παρ’ όλο που δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής, με σχετική επιστολή, 
ημερομηνίας 4 Ιουνίου 2019, αναφέρει ότι συμφωνεί με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί του υπό αναφορά νομοσχεδίου κατά τη 
συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 4. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα εννέα ψήφοι υπέρ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα παρόντες, κύριε Πρόεδρε, σαράντα ψήφοι υπέρ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ομόφωνο.  Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα είναι «Ο περί της Διευκόλυνσης της Άσκησης των Δικαιωμάτων των Εργαζομένων 
στο Πλαίσιο της Ελεύθερης Κυκλοφορίας των Εργαζομένων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019». 

 Παρακαλώ, να διαβάσετε τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί της Διευκόλυνσης της Άσκησης των Δικαιωμάτων των Εργαζομένων στο Πλαίσιο 
της Ελεύθερης Κυκλοφορίας των Εργαζομένων Νόμου, ώστε οι υπήκοοι του Ηνωμένου Βασιλείου οι οποίοι 
καλύπτονται από το πεδίο εφαρμογής του νόμου αυτού να απολαμβάνουν από την ημερομηνία εξόδου του 
Ηνωμένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση τα ίδια δικαιώματα με τους υπηκόους της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης όσον αφορά τα ζητήματα που καλύπτει ο νόμος. 

 (Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί της Διευκόλυνσης της Άσκησης των Δικαιωμάτων των Εργαζομένων στο Πλαίσιο 

της Ελεύθερης Κυκλοφορίας των Εργαζομένων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» 
Παρόντες:   

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Μάριος Μαυρίδης  

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  Γιώργος Περδίκης 

 Ευανθία Σάββα Λίνος Παπαγιάννης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εξέτασε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 17 και 24 Σεπτεμβρίου 2019.  Στις συνεδρίες 
της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, της συνδικαλιστικής οργάνωσης ΣΕΚ και των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ.  

 Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας και οι συνδικαλιστικές οργανώσεις ΠΕΟ και ΔΕΟΚ, παρ’ όλο που 
κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί της Διευκόλυνσης της Άσκησης των 
Δικαιωμάτων των Εργαζομένων στο Πλαίσιο της Ελεύθερης Κυκλοφορίας των Εργαζομένων Νόμου, ώστε οι 
υπήκοοι του Ηνωμένου Βασιλείου οι οποίοι καλύπτονται από το πεδίο εφαρμογής του νόμου αυτού να 
απολαμβάνουν από την ημερομηνία εξόδου του Ηνωμένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση τα ίδια 
δικαιώματα με τους υπηκόους της Ευρωπαϊκής Ένωσης όσον αφορά τα ζητήματα που καλύπτει ο νόμος.  



184 
 

 Ειδικότερα, με το υπό εξέταση νομοσχέδιο προτείνεται η διεύρυνση του ορισμού του όρου «υπήκοος 
κράτους μέλους», ώστε αυτός να καλύπτει υπηκόους του Ηνωμένου Βασιλείου οι οποίοι εμπίπτουν στο πεδίο 
εφαρμογής του περί Δικαιώματος Ορισμένων Υπηκόων του Ηνωμένου Βασιλείου και των Μελών των 
Οικογενειών τους να Κυκλοφορούν και να Διαμένουν Ελεύθερα στη Δημοκρατία Νόμου.  Σημειώνεται ότι, 
σύμφωνα με τις πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, η έναρξη της ισχύος του προτεινόμενου νόμου θα 
καθοριστεί με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους εκπρόσωπους του Υπουργείου 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, η προτεινόμενη τροποποίηση κρίνεται αναγκαία, ώστε ο περί 
της Διευκόλυνσης της Άσκησης των Δικαιωμάτων των Εργαζομένων στο Πλαίσιο της Ελεύθερης Κυκλοφορίας 
των Εργαζομένων Νόμος να συνάδει με τις διατάξεις του περί Δικαιώματος Ορισμένων Υπηκόων του Ηνωμένου 
Βασιλείου και των Μελών των Οικογενειών τους να Κυκλοφορούν και να Διαμένουν Ελεύθερα στη Δημοκρατία 
Νόμου.  

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου. 

 Η ΠΕΟ, παρ’ όλο που δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής, με σχετική επιστολή της, 
ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 2019, αναφέρει ότι συμφωνεί με τους σκοπούς του υπό αναφορά νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών του υπό αναφορά νομοσχεδίου 
κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ, για τα άρθρα. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε, σαράντα δύο παρόντες, σαράντα δύο υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο περί της Διευκόλυνσης της Άσκησης των Δικαιωμάτων των Εργαζομένων στο Πλαίσιο της Ελεύθερης 
Κυκλοφορίας των Εργαζομένων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ, και ανακοινώστε τα αποτελέσματα.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα παρόντες, σαράντα ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ομόφωνο.  Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα είναι «Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Σχολές και Τμήματα κατά 
Σχολή) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019». 

 Διαβάστε το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Μετονομασία του Τμήματος Επιστήμης και Τεχνολογίας Περιβάλλοντος σε Τμήμα Χημικών Μηχανικών, 
ώστε να αποδίδεται ακριβέστερα ο προσανατολισμός του και να διασφαλίζεται η εύρυθμη λειτουργία του 
Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου. 

 (Η σχετική έκθεση) 

 Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για τους κανονισμούς «Οι 
περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Σχολές και Τμήματα κατά Σχολή) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2019» 

Παρόντες: 
 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος  Πανίκος Λεωνίδου 

 Αννίτα Δημητρίου   Παύλος Μυλωνάς 

 Γιώργος Κάρουλλας   Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Αντρέας Καυκαλιάς  Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε τέσσερις 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 18 και 25 Απριλίου 2018, στις 25 Σεπτεμβρίου 2019 και στις 2 
Οκτωβρίου 2019. 

 Στο στάδιο της μελέτης των κανονισμών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, η πρόεδρος του 
συμβουλίου του Φορέα Διασφάλισης και Πιστοποίησης της Ποιότητας της Ανώτερης Εκπαίδευσης (ΔΙΠΑΕ), του 
Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (ΤΕΠΑΚ), του Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (ΕΤΕΚ), 
του Συνδέσμου Χημικών Μηχανικών Κύπρου και της εταιρείας «Medochemie Ltd». 

 Το Κυπριακό Εμπορικό και Βιομηχανικό Επιμελητήριο (ΚΕΒΕ), το Εμπορικό και Βιομηχανικό 
Επιμελητήριο Λεμεσού και η εταιρεία REMEDICA, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στην 
επιτροπή.  Επισημαίνεται όμως ότι το ΚΕΒΕ με επιστολή του ημερομηνίας 16 Απριλίου 2018 ενημέρωσε την 
επιτροπή ότι συμφωνεί με τους τροποποιητικούς κανονισμούς. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 23 και 38 του περί Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμου, είναι η μετονομασία του Τμήματος Επιστήμης και Τεχνολογίας Περιβάλλοντος 
σε Τμήμα Χημικών Μηχανικών, ώστε να αποδίδεται ακριβέστερα ο προσανατολισμός του και να διασφαλίζεται 
η εύρυθμη λειτουργία του ΤΕΠΑΚ.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από τους εκπροσώπους το αρμόδιου 
υπουργείου επισημαίνονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Το ΤΕΠΑΚ έκρινε σκόπιμο να προωθηθεί η προτεινόμενη ρύθμιση, γιατί το πρόγραμμα στη Χημική 
Μηχανική δεν προσφέρεται σε κανένα άλλο πανεπιστημιακό ίδρυμα της Κύπρου. 

2. Στις 20 Οκτωβρίου του 2016 το ΤΕΠΑΚ είχε υποβάλει αίτηση προς τον Φορέα ΔΙΠΑΕ για αξιολόγηση-
πιστοποίηση του νέου προπτυχιακού προγράμματος σπουδών στη Χημική Μηχανική και κατά την 14η 
σύνοδό του, τον Γενάρη του 2017, αποφάσισε την πιστοποίηση του εν λόγω προγράμματος σπουδών. 

3. Η προτεινόμενη μετονομασία του Τμήματος Επιστήμης και Τεχνολογίας Περιβάλλοντος του ΤΕΠΑΚ σε 
Τμήμα Χημικών Μηχανικών αποτελεί ορθή πρακτική, διότι η ονομασία του τμήματος θα συμπίπτει με το 
ήδη πιστοποιημένο πρόγραμμα σπουδών που παρέχει το τμήμα αυτό και θα επιτρέψει την εγγραφή των 
αποφοίτων του στο ΕΤΕΚ.  Σημειώνεται ότι ένα από τα προβλήματα των έως τώρα αποφοίτων του 
προγράμματος σπουδών Επιστήμης και Τεχνολογίας Περιβάλλοντος ήταν οι δυσκολίες επαγγελματικής 
κατοχύρωσης και εξεύρεσης εργασίας σε συναφές αντικείμενο.   

4. Η προτεινόμενη ρύθμιση, σε συνδυασμό με το ήδη πιστοποιημένο πρόγραμμα σπουδών στη Χημική 
Μηχανική που προσφέρεται από τον Σεπτέμβριο του 2017, αναμένεται να αναβαθμίσει τις αναπτυξιακές 
προοπτικές της κυπριακής οικονομίας, αφού οι απόφοιτοι του τμήματος αυτού θα μπορούν να 
απασχοληθούν σε τομείς που σχετίζονται μεταξύ άλλων με την εξόρυξη υδρογονανθράκων, τον 
ενεργειακό σχεδιασμό, την προστασία του περιβάλλοντος και ευρύτερα την αειφόρο ανάπτυξη της χώρας.     

5. Ειδικότερα, οι χημικοί μηχανικοί μπορούν να απασχοληθούν σε όλους τους τομείς της ενέργειας και 
διαδραματίζουν σημαντικό ρόλο στις ολοένα αυξανόμενες ενεργειακές προκλήσεις του μέλλοντος τόσο 
όσον αφορά στην ανάπτυξη νέων υλικών και εναλλακτικών πηγών ενέργειας όσο και στην ανάπτυξη και 
εφαρμογή νέων και πιο αποτελεσματικών μεθόδων για την ανόρυξη, παραγωγή και αξιοποίηση 
πετρελαίου και φυσικού αερίου.  Περαιτέρω, οι χημικοί μηχανικοί μπορούν να απασχοληθούν στον τομέα 
της μεταποίησης, των φαρμακευτικών προϊόντων, της υγείας, στον σχεδιασμό και στην κατασκευή χαρτιού 
και πετροχημικών, στην επεξεργασία τροφίμων, κ.λπ.    
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6. Η ίδρυση και λειτουργία του Τμήματος Χημικών Μηχανικών θα χρηματοδοτηθεί από τον υφιστάμενο 
προϋπολογισμό του ΤΕΠΑΚ χωρίς επιπρόσθετη επιβάρυνση του κρατικού προϋπολογισμού.  
Σημειώνεται ότι ήδη έγινε διαβούλευση με εκπροσώπους των κοινωνικών εταίρων, κυρίως του ιδιωτικού 
τομέα, και όλοι ανέφεραν ότι θεωρούν θετικό βήμα την ίδρυση Τμήματος Χημικών Μηχανικών και ότι από 
τη λειτουργία του αναμένονται οφέλη για τις επιχειρήσεις και την οικονομική ανάπτυξη της Κύπρου. 

 Με βάση τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους εκπροσώπους του ΤΕΠΑΚ, επισημάνθηκε 
περαιτέρω ότι αξιοποιούνται τα υφιστάμενα εργαστήρια και οι άλλες υποδομές του υφιστάμενου τμήματος, οι 
οποίες συμπληρώνονται και με νέο υψηλού επιπέδου εργαστηριακό εξοπλισμό για τις ανάγκες του νέου 
προγράμματος.  Επίσης, γίνεται χρήση του υφιστάμενου ακαδημαϊκού προσωπικού, το οποίο ενισχύεται με νέο 
προσωπικό με ειδικότητα στη Χημική Μηχανική.  Επιπρόσθετα, εξασφαλίζονται συνέργειες και με άλλα τμήματα 
του ΤΕΠΑΚ. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης των κανονισμών την επιτροπή απασχόλησαν διάφορα ζητήματα και 
υποβλήθηκαν ερωτήματα για τα οποία ζητήθηκαν να σταλούν συγκεκριμένα στοιχεία.  Ειδικότερα, τα ζητήματα 
αυτά επικεντρώνονται κυρίως στα εξής: 

1. Την αναγνώριση του πτυχίου του υφιστάμενου Τμήματος Επιστήμης και Τεχνολογίας Περιβάλλοντος και 
την κατοχύρωση των υφιστάμενων φοιτητών που φοιτούν στο πιο πάνω τμήμα, καθώς και των αποφοίτων 
του, ώστε να μη βρεθούν σε δυσμενή θέση λόγω της προωθούμενης αλλαγής.  

2. Το νέο πρόγραμμα σπουδών στη Χημική Μηχανική, το περιεχόμενο των μαθημάτων του και τις διαφορές 
του από το υφιστάμενο πρόγραμμα σπουδών Επιστήμης και Τεχνολογίας Περιβάλλοντος. 

3. Την ύπαρξη του αναγκαίου εργαστηριακού εξοπλισμού για τις ανάγκες του νέου Τμήματος Χημικών 
Μηχανικών. 

4. Την ύπαρξη του αναγκαίου και ικανού ακαδημαϊκού προσωπικού για την  στελέχωση του νέου 
προγράμματος σπουδών. 

5. Την έκθεση του Φορέα ΔΙΠΑΕ για το πρόγραμμα Χημικών Μηχανικών και τις παρατηρήσεις που 
υποβλήθηκαν. 

 Ο Πρύτανης και ο Αντιπρύτανης Οικονομικού Προγραμματισμού και Ανάπτυξης, ανταποκρινόμενοι στο 
αίτημα της επιτροπής, απέστειλαν γραπτώς τα πιο πάνω στοιχεία στην επιτροπή. 

 Η πρόεδρος του συμβουλίου του Φορέα ΔΙΠΑΕ, αφού επισήμανε ότι ήδη έγινε αξιολόγηση-πιστοποίηση 
του προγράμματος σπουδών στη Χημική Μηχανική, δήλωσε ότι μετά την έγκριση των προτεινόμενων 
κανονισμών θα ακολουθήσει και η τμηματική αξιολόγηση.  Όπως επίσης επισήμανε η ίδια, υπάρχει ήδη ικανό 
διδακτικό προσωπικό για το πρόγραμμα Χημικής Μηχανικής, το οποίο όμως θα ενισχυθεί περαιτέρω για τις 
ανάγκες του νέου προγράμματος.  

 Όλα τα εμπλεκόμενα μέρη που παρευρέθηκαν στις συνεδρίες συμφώνησαν με τον σκοπό και τις 
επιδιώξεις των προτεινόμενων κανονισμών. 

Ειδικότερα, ο εκπρόσωπος του ΕΤΕΚ ανέφερε μεταξύ άλλων ότι με την προωθούμενη ρύθμιση οι 
απόφοιτοι του νέου τμήματος θα μπορούν πλέον να εγγράφονται στο ΕΤΕΚ.  Όπως διευκρινιστικά επεσήμανε ο 
ίδιος, δεν εγγράφονται όλες οι επιστήμες στο ΕΤΕΚ, αλλά μόνο όσες αφορούν τη μηχανική και εμπίπτουν στις 
ειδικότητες του ΕΤΕΚ. 

 Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Χημικών Μηχανικών Κύπρου, τοποθετούμενοι όσον αφορά το νέο 
πρόγραμμα σπουδών, επισήμαναν ότι πρέπει να το χαρακτηρίζει η ποιότητα και να υπάρχει ο αναγκαίος 
εργαστηριακός εξοπλισμός.  Περαιτέρω, οι ίδιοι τόνισαν την ανάγκη προώθησης συνεργασιών με άλλα τμήματα 
του ΤΕΠΑΚ, καθώς και με άλλα πανεπιστήμια για την αξιοποίηση υφιστάμενων υποδομών και εξοικονόμηση 
πόρων. 

Ο εκπρόσωπος της εταιρείας «Medochemie Ltd», αφού ανέφερε ότι η εταιρεία του εργοδοτεί χημικούς 
μηχανικούς σε όλες τις παραγωγικές μονάδες και τα χημεία της, εισηγήθηκε όπως στο νέο πρόγραμμα σπουδών 
συμπεριληφθούν και μαθήματα που να σχετίζονται με τις φαρμακοβιομηχανίες.   

Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, αφού άκουσε όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της επιτροπής και τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, τα 
μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος και το μέλος της βουλευτής 
της Αλληλεγγύης δήλωσαν ότι θα τοποθετηθούν επί των κανονισμών, στο πλαίσιο της συζήτησης που θα 
διεξαχθεί στην ολομέλεια της Βουλής. 

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών τάχθηκε υπέρ της 
έγκρισης των κανονισμών. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ.  Ανακοινώστε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα εφτά ψήφοι υπέρ και μια αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα εφτά ψήφους υπέρ και μια αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται*. 

 Το υπ’ αριθμόν 15 θέμα αναβάλλεται για τις 16 Οκτωβρίου 2019. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 16, 17 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι περί Υπουργείου Παιδείας 
και Πολιτισμού - Θέση Εκπαιδευτή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019» και «Οι περί Υπουργείου Παιδείας 
και Πολιτισμού - Θέσεις Δασκάλου και Νηπιαγωγού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019. 

 Παρακαλώ.   

 Ναι, ο κ. Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Απλά, για το 15 θέμα, έχουμε μιλήσει και με τον κ. Αδάμου, για να το μεταφέρουμε την 1η Νοεμβρίου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποδεκτό, αφού το συμφώνησες με τον πρόεδρο της επιτροπής. 

 Να διαβαστούν οι σκοποί.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Εκπαιδευτή (Μέση Τεχνική και 
Επαγγελματική Εκπαίδευση) στο Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας και τροποποίηση 
του υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Δασκάλου και Νηπιαγωγού (Δημοτική Εκπαίδευση) στο 
Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς «Οι περί Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού - Θέση Εκπαιδευτή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019» και «Οι περί 

Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού - Θέσεις Δασκάλου και Νηπιαγωγού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2019» 

Παρόντες: 
 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος Ευανθία Σάββα 

 Δημήτρης Δημητρίου Ανδρέας Πασιουρτίδης  

 Άριστος Δαμιανού  Πανίκος Λεωνίδου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς που αφορούν σχέδια 
υπηρεσίας σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 2 Οκτωβρίου 2019.   

 Σκοπός και των δύο κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται σύμφωνα με τις διατάξεις των άρθρων 24 και 76 
του περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας Νόμου, είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων σχεδίων υπηρεσίας 
για τις θέσεις Εκπαιδευτή (Μέση Τεχνική και Επαγγελματική Εκπαίδευση) και Δασκάλου και Νηπιαγωγού 
(Δημοτική Εκπαίδευση) στο Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, όπως αυτό έχει 
μετονομαστεί, ώστε στα απαιτούμενα προσόντα για διορισμό στις θέσεις αυτές να περιληφθεί και το προσόν της 
καλής γνώσης της αγγλικής ή της γαλλικής ή της γερμανικής γλώσσας. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η τροποποίηση των πιο πάνω 
σχεδίων υπηρεσίας κρίθηκε σκόπιμη, έπειτα από σχετική εισήγηση του προέδρου της Επιτροπής Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας, στο πλαίσιο των προσπαθειών για εναρμόνιση του νομοθετικού πλαισίου που διέπει τη δημόσια 
εκπαιδευτική υπηρεσία με αυτό της δημόσιας υπηρεσίας, ώστε να συνάδει με τα ισχύοντα στα σχέδια υπηρεσίας 
των θέσεων πρώτου διορισμού στη δημόσια υπηρεσία. 

                                            
* Υπέρ:  ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Συμμαχία Πολιτών, Κίνημα Οικολόγων-

Συνεργασία Πολιτών, ΕΛΑΜ. 
 Αποχή:  Αλληλεγγύη. 
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 Σημειώνεται ότι τα υπό συζήτηση σχέδια υπηρεσίας συζητήθηκαν και συμφωνήθηκαν στην αρμόδια 
υποεπιτροπή της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας. 

 Περαιτέρω, σημειώνεται ότι τα κείμενα των υπό συζήτηση κανονισμών αναθεωρήθηκαν, ώστε να 
επέλθουν οι αναγκαίες διορθώσεις λόγω της μετονομασίας του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού σε 
Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας.   

 Συναφώς, επισημαίνεται ότι οι υπό συζήτηση κανονισμοί σε πρώτο στάδιο εξετάστηκαν από την 
Υποεπιτροπή της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την Εξέταση των Κανονισμών που Αφορούν Σχέδια 
Υπηρεσίας σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 18 Σεπτεμβρίου 2019, η οποία εισηγήθηκε στην 
επιτροπή την υποβολή των κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος για έγκριση. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν τους, ομόφωνα εισηγούνται στη Βουλή την έγκριση τόσο των πρώτων όσο και των δεύτερων 
κανονισμών όπως αυτοί αναθεωρήθηκαν σύμφωνα με τα πιο πάνω και αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο 
τίτλος τους, ώστε να αναφέρονται ως «Οι περί Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας - 
Θέση Εκπαιδευτή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019» και «Οι περί Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και Νεολαίας - Θέσεις Δασκάλου και Νηπιαγωγού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019», 
αντίστοιχα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για τον κανονισμό 16.   

 Ψηφίστε, παρακαλώ.  

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, όταν είναι έτοιμα.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα παρόντες, τριάντα εννέα ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι κανονισμοί υπ’ αριθμόν 16 εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Ψηφίζουμε για τον αριθμό 17. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ.  

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, όταν είναι έτοιμα.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις παρόντες, τριάντα τέσσερις ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι κανονισμοί υπ’ αριθμόν 17 εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Το υπ’ αριθμόν 18 θέμα είναι «Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας - Θέση 
Πρώτου Επιθεωρητή Εργαστηρίων Ισοτόπων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019». 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Πρώτου Επιθεωρητή Εργαστηρίων Ισοτόπων στις Ιατρικές 
Υπηρεσίες και Υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας, η οποία δημιουργήθηκε με τον προϋπολογισμό του 2019 και 
καθορίστηκε ως θέση προαγωγής, ώστε να ολοκληρωθεί η τεχνολογική δομή των θέσεων Τεχνολόγου 
Εργαστηρίου Ισοτόπων και να καλυφθούν τα καθήκοντα και οι ευθύνες της θέσης Προϊσταμένου Εργαστηρίου 
Ισοτόπων. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς «Οι περί Ιατρικών 
Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας - Θέση Πρώτου Επιθεωρητή Εργαστηρίων Ισοτόπων 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019» 
Παρόντες: 
 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος  Ευανθία Σάββα 

 Δημήτρης Δημητρίου Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Άριστος Δαμιανού Πανίκος Λεωνίδου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς, που αφορούν σχέδια 
υπηρεσίας, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 2 Οκτωβρίου 2019. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται σύμφωνα με τις διατάξεις των άρθρων 27 και 87 του περί 
Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, είναι ο καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Πρώτου Επιθεωρητή 
Εργαστηρίων Ισοτόπων στις Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας, η οποία δημιουργήθηκε με τον 
προϋπολογισμό του 2019 και καθορίστηκε ως θέση προαγωγής, ώστε να ολοκληρωθεί η τεχνολογική δομή των 
θέσεων Τεχνολόγου Εργαστηρίου Ισοτόπων και να καλυφθούν τα καθήκοντα και οι ευθύνες της θέσης 
Προϊσταμένου Εργαστηρίου Ισοτόπων. 

 Σημειώνεται ότι το υπό συζήτηση σχέδιο υπηρεσίας συζητήθηκε και συμφωνήθηκε στην αρμόδια 
υποεπιτροπή της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού. 

 Συναφώς, επισημαίνεται ότι οι υπό συζήτηση κανονισμοί σε πρώτο στάδιο εξετάστηκαν από την 
Υποεπιτροπή της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την Εξέταση των Κανονισμών που Αφορούν Σχέδια 
Υπηρεσίας σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 18 Σεπτεμβρίου 2019, η οποία εισηγήθηκε στην 
επιτροπή την υποβολή των κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος για έγκριση. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν τους, τάσσονται υπέρ των προνοιών των κανονισμών και ομόφωνα εισηγούνται στη Βουλή την έγκρισή 
τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Θα το έκαμνα ως δικαιολόγηση ψήφου.  Θα το κάμω από πριν, μπορεί να υπάρξει αντίλογος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
Ναι, ναι. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Η άποψή μας εμάς είναι ότι πρόκειται από εκείνες τις περιπτώσεις που έπρεπε να ήταν πρώτου διορισμού 
και προαγωγής.  Είναι μια περίεργη κλίμακα Α12 που μοιάζει σαν να έγινε ειδικά για κάποιους που είναι ήδη 
μέσα στην υπηρεσία.  Προβλέπει τρία χρόνια πείρας σε θέση που υπάρχει στην υπηρεσία μέσα. Φωτογραφίζει 
κάποια άτομα, δεν ξέρουμε ποια.  Μπορεί να είναι και ψηφοφόροι μας.  Δεν έχω ιδέα, ούτε με ενδιαφέρει.  Εμείς 
θεωρούμε ότι δεν πρέπει να ψηφίζουμε για φωτογραφικές θέσεις, ούτε να παραβιάζουμε την αρχή ότι πάνω από 
την Α11 ή και την Α11 ακόμα θα πρέπει να είναι πρώτου διορισμού και προαγωγής ταυτόχρονα, γι’ αυτό δε θα 
ψηφίσουμε αυτή τη θέση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Δημητρίου.  

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

  Θα πω στον κ. Περδίκη ξανά για τη Ρόδο και για το πήδημα.  Έρχεται η μεταρρύθμιση της δημόσιας 
υπηρεσίας.  Ψηφίστε την, για να είναι αυτές οι κλίμακες πρώτου διορισμού και προαγωγής, για να υπάρχουν 
στοιχεία και κριτήρια και παραγωγικότητας, αλλά και καλύτερης διαφάνειας στις κλίμακες του δημοσίου και εδώ 
είμαστε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος.  

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 
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 Το θέμα αυτό το έχουμε αναδείξει πάρα πολλές φορές.  Δεν είναι δυνατόν για αυτές τις κλίμακες όπου 
βολεύει κάποιους να είναι πρώτου διορισμού και προαγωγής και όπου τους βολεύει να είναι απλώς προαγωγής.  
Ή πρέπει σε όλες τις περιπτώσεις να είναι προαγωγής ή πρώτου διορισμού και προαγωγής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Προχωρούμε με την έγκριση των κανονισμών. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα επτά παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα πέντε ψήφοι υπέρ και δύο εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ και δύο εναντίον, οι κανονισμοί εγκρίνονται . 

 Το υπ’ αριθμόν 19 θέμα τιτλοφορείται «Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από 
Πολύτιμα Μέταλλα - Θέση Λογιστικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019».   

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

  Καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για τη νέα θέση Λογιστικού Λειτουργού στον Κυπριακό Οργανισμό 
Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα, η οποία καθορίστηκε ως θέση πρώτου διορισμού. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς «Οι περί Κυπριακού 
Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα - Θέση Λογιστικού Λειτουργού (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019» 
Παρόντες: 

 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος Ευανθία Σάββα 

 Δημήτρης Δημητρίου Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Άριστος Δαμιανού Πανίκος Λεωνίδου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς που αφορούν σχέδια 
υπηρεσίας σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 2 Οκτωβρίου 2019. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 34 του περί 
Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα Νόμου, είναι ο καταρτισμός σχεδίου 
υπηρεσίας για τη νέα θέση Λογιστικού Λειτουργού στον Κυπριακό Οργανισμό Σήμανσης Αντικειμένων από 
Πολύτιμα Μέταλλα (ΚΟΣΑΠΜ) [Κλίμακα Α4 και Α7(ii)], η οποία καθορίστηκε ως θέση πρώτου διορισμού. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, η νέα θέση Λογιστικού Λειτουργού 
στον ΚΟΣΑΠΜ δημιουργήθηκε με τον προϋπολογισμό του οργανισμού για το 2019 λόγω της κατάργησης της 
θέσης Λογιστή στον ΚΟΣΑΠΜ (κλίμακα Α8 και Α9) η οποία παρέμενε κενή και καταργήθηκε. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, το προτεινόμενο σχέδιο υπηρεσίας έτυχε επεξεργασίας από το Τμήμα 
Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, προκειμένου οι πρόνοιές του να συνάδουν 
με τη γενική πολιτική που εφαρμόζεται για τις θέσεις αυτού του επιπέδου στη δημόσια υπηρεσία και στον 
ευρύτερο δημόσιο τομέα. 

 Τέλος, όπως επισημαίνεται στα πιο πάνω στοιχεία, η πλήρωση της θέσης θα προωθηθεί, αφού 
προηγουμένως αποπαγοποιηθεί από το Υπουργείο Οικονομικών. 

 Συναφώς, επισημαίνεται ότι οι υπό συζήτηση κανονισμοί σε πρώτο στάδιο εξετάστηκαν από την 
Υποεπιτροπή της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την Εξέταση των Κανονισμών που Αφορούν Σχέδια 
Υπηρεσίας σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 18 Σεπτεμβρίου 2019, η οποία εισηγήθηκε στην 
επιτροπή την υποβολή των κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος για έγκριση. 

                                            
 Υπέρ:  ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Συμμαχία Πολιτών, Αλληλεγγύη, ΕΛΑΜ. 
 Εναντίον: Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 
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 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν τους, συμφωνούν με τις πρόνοιες των κανονισμών και ομόφωνα εισηγούνται στη Βουλή την έγκρισή 
τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε με την έγκριση των κανονισμών. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα πέντε ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 20 θέμα τιτλοφορείται «Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων για την 
προσπάθεια της Τουρκίας να αλλάξει το καθεστώς της περίκλειστης πόλης της Αμμοχώστου».   

 Θεωρώ ότι έχουμε καταλήξει σε κοινό ψήφισμα και άρα δε χρειάζεται να γίνουν ομιλίες ή θέλετε να γίνουν 
ομιλίες; 

 Επί της διαδικαστικής ερώτησης που κάμνω.  Όχι να μου εξηγάτε γιατί.  Ναι ή όχι; 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εμείς θέλουμε να κάνουμε μια τοποθέτηση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θέλετε εσείς, θέλουν όλοι.   

 Δεύτερον, θα τηρήσουμε το μέχρι τρία λεπτά ή θα κάμουμε άλλες διαδικασίες; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Έν’ καλά, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έν’ καλά.  Συμφωνάτε όλοι;   

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Όλοι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και ο Δημοκρατικός Συναγερμός, και ο κ. Τορναρίτης; 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ο Δημοκρατικός Συναγερμός ναι, κύριε Πρόεδρε, συμφωνεί, αλλά δεν έχει καμία σχέση βέβαια το ψήφισμα 
με την προηγούμενη συζήτηση για νομοθεσία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Ο κ. Λιλλήκας κάτι για τη διαδικασία. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κάτι που μπορεί να βοηθήσει, κύριε Πρόεδρε. 

 Βασικά, δε θα αναπτύξω πολιτικά επιχειρήματα.  Υπάρχει μια διατύπωση που νομίζω ότι μπορεί να 
ερμηνευθεί λανθασμένα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, αλλά δε θέλω να συζητούμε…  Εγώ ρωτώ αν τα βρήκατε μεταξύ σας, αν τα συνεννοηθήκατε.  
Συζήτηση επί των κειμένων, ακόμα και εγώ να δω λάθος, ακόμα και ορθογραφικό, η πρακτική μου είναι να μην 
το συζητούμε εδώ.  Αν είναι κάτι το ανώδυνο, πραγματικά να το πείτε μετά στις υπηρεσίες, με τα κόμματα να 
διαβουλευτείτε και να αλλάξει.  Αλλά δε θα το αλλάξουμε με συζήτηση στην ολομέλεια.  Σας παρακαλώ. 
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ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Νομίζω ότι δεν… Εντάξει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, εντάξει.  Αντιλαμβάνεστε ότι, όταν ξεκινήσουμε… 

 ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Θα το πω στην ομιλία μου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

  Να το πεις στην ομιλία σου.  Μπορείς. 

 Ποιος θα μιλήσει πρώτος; 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θεωρώ ότι έχουμε καθυστερήσει πάρα πολύ να εκφράσουμε την αγανάκτησή μας και 
την καταδίκη μας για τους σχεδιασμούς της Άγκυρας, η οποία με αιχμή του δόρατος… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Την ανάγνωση, επειδή την ξέρετε, δεν την έκαμα.  Μπορεί να την κάμουμε, όταν ψηφίσετε και μετά, αν 
πρέπει να λεχθεί.   

 Ίσως να την κάμουμε τώρα, κύριε Περδίκη;  Νομίζω είναι καλύτερα τώρα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Στη διάθεσή σας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είσαι έτοιμη, Αννίτα; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα. 

Ψήφισμα της Βουλής των Αντιπροσώπων 
 Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δημοκρατίας,   
 Παρακολουθώντας το τελευταίο διάστημα με ιδιαίτερη ανησυχία δηλώσεις από τουρκικής πλευράς για 
εποικισμό της Αμμοχώστου και θεωρώντας σαφές ότι η Τουρκία αγνοεί πλήρως τα ψηφίσματα του Συμβουλίου 
Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών και του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου,  

 Δίδοντας συνέχεια στα ομόφωνα ψηφίσματα της 7ης Ιουνίου 1984, 6ης Μαΐου 2010 και 3ης Μαΐου 2012 
για το θέμα της Αμμοχώστου, καθώς και στα σχετικά κατά καιρούς διαβήματα των εκάστοτε Προέδρων του 
σώματος προς τους ανά τον κόσμο ομολόγους τους και στους επικεφαλής των θεσμικών οργάνων της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, 

 Υπενθυμίζοντας τη Συμφωνία Υψηλού Επιπέδου της 19ης Μαΐου 1979, στην οποία δίνεται προτεραιότητα 
στην επίτευξη συμφωνίας για επανεγκατάσταση στα Βαρώσια υπό την αιγίδα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών 
και στην εφαρμογή της συμφωνίας ανεξάρτητα από την έκβαση των συζητήσεων για άλλες πτυχές του 
προβλήματος,  

 Υπενθυμίζοντας τα σχετικά ψηφίσματα του Συμβουλίου Ασφαλείας του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, 
ειδικότερα το ψήφισμα 550/1984, που θεωρεί τις απόπειρες εποικισμού οποιουδήποτε τμήματος των Βαρωσίων 
από άτομα άλλα από τους κατοίκους τους απαράδεκτες και ζητά τη μεταβίβαση της περιοχής αυτής στη διοίκηση 
των Ηνωμένων Εθνών, καθώς και το ψήφισμα 789/1992, που προτρέπει όπως ως μέτρο οικοδόμησης 
εμπιστοσύνης η πόλη των Βαρωσίων περιληφθεί στην περιοχή που βρίσκεται υπό τον έλεγχο του Οργανισμού 
Ηνωμένων Εθνών, 

 Υπογραμμίζοντας τη δήλωση που εξέδωσε το Συμβούλιο Ασφαλείας του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών 
στις 9 Οκτωβρίου 2019, με την οποία υπενθυμίζεται η σημασία του καθεστώτος των Βαρωσίων και 
προηγούμενων σχετικών ψηφισμάτων, επαναλαμβάνοντας ταυτόχρονα ότι δεν πρέπει να γίνουν ενέργειες σε 
σχέση με τα Βαρώσια που δεν είναι σύμφωνες με αυτά,      

 Επισημαίνοντας τη θέση του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών ότι η τουρκική κυβέρνηση έχει την ευθύνη 
για το στάτους κβο στα Βαρώσια, 
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 Εκφράζοντας εκτίμηση για το συνεχές ενδιαφέρον του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου για το θέμα της 
Αμμοχώστου, ειδικότερα για την αναφορά στο ψήφισμά του της 26ης  Μαρτίου 2012 επί της έκθεσης προόδου 
για την Τουρκία του 2011, με την οποία καλείται η Τουρκία να μεταφέρει τον έλεγχο της Αμμοχώστου στα 
Ηνωμένα Έθνη, σύμφωνα με το Ψήφισμα 550/1984, τη γραπτή δήλωσή του της 2ας Φεβρουαρίου 2012, όπως 
και τα προηγούμενα και μετέπειτα σχετικά ψηφίσματα και συστάσεις του σώματος, 

 Στηρίζοντας την πρόταση της κυπριακής κυβέρνησης για απόδοση της πόλης της Αμμοχώστου στα 
Ηνωμένα Έθνη, επιστροφή σε αυτή των νόμιμων κατοίκων της και παράλληλο άνοιγμα του λιμανιού της 
Αμμοχώστου υπό την εποπτεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης για διεξαγωγή εμπορίου από όλους τους νόμιμους 
κατοίκους της πόλης, χωρίς να παραβιάζονται η κυριαρχία της Κυπριακής Δημοκρατίας και οι νόμοι της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης,  

 Σημειώνοντας την πρόταση για αναστήλωση και συντήρηση των ενετικών τειχών και των μνημείων της 
Αμμοχώστου, καθώς και την πρόταση για ανοικοδόμηση της εκτός των τειχών πόλης με βάση νέο οικολογικό 
σχεδιασμό, 

 Σημειώνοντας τη συνεχή διεθνή κινητοποίηση του δήμου Αμμοχώστου και των οργανωμένων συνόλων 
των νόμιμων κατοίκων της πόλης και τη συλλογή στο πλαίσιο αυτό τριάντα χιλιάδων υπογραφών 
Αμμοχωστιανών από τον δήμο Αμμοχώστου για επανεγκατάσταση στην πόλη των νόμιμων κατοίκων της, 

 Εκφράζοντας απογοήτευση για τη μη τελεσφόρηση των συνεχών προσπαθειών της Κυπριακής 
Δημοκρατίας για το θέμα της Αμμοχώστου, ένεκα της επίμονης άρνησης της Τουρκίας να σεβαστεί τις σχετικές 
αποφάσεις των διεθνών και ευρωπαϊκών  οργανισμών, 

 Τονίζοντας ότι οι τουρκικές μεθοδεύσεις καθιστούν ακόμα πιο επιτακτική την ανάγκη ενεργού και 
δυναμικής επαναπροώθησης των Ψηφισμάτων 550 και 789 διεθνώς, με ιδιαίτερη έμφαση στο γεγονός ότι η 
δημιουργία νέων παράνομων τετελεσμένων επηρεάζει αρνητικά τις προδιαγραφές της επιδιωκόμενης λύσης 
δικοινοτικής διζωνικής ομοσπονδίας με πολιτική ισότητα, όπως αυτή περιγράφεται στα σχετικά ψηφίσματα του 
Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, από την οποία θα ωφεληθούν και οι δύο κοινότητες. 

 Ψηφίζει ως ακολούθως:  
1. Επαναβεβαιώνει τα προηγούμενα ψηφίσματά της για το θέμα της Αμμοχώστου. 

2. Τονίζει ότι οποιεσδήποτε τυχόν επιδιώξεις και μονομερείς ενέργειες της τουρκικής πλευράς με στόχο τον 
παράνομο εποικισμό της πόλης της Αμμοχώστου βρίσκονται εκτός του πλαισίου των ψηφισμάτων του 
Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών για την Κύπρο γενικά και ειδικότερα για το θέμα της Αμμοχώστου, 
συνιστούν κατάφορες παραβιάσεις του διεθνούς δικαίου και ως εκ τούτου δε γίνονται αποδεκτές από την 
Κυπριακή Δημοκρατία. 

3. Καταδικάζει την οποιαδήποτε σταδιακή αλλαγή του καθεστώτος της περίκλειστης πόλης που επιχειρείται 
από την Τουρκία, με αποτέλεσμα να καταπατούνται τα νόμιμα ιδιοκτησιακά δικαιώματα.  

4. Απαιτεί από την Τουρκία να σεβαστεί τη Συμφωνία Υψηλού Επιπέδου 1979 και να προχωρήσει σε 
εφαρμογή των ψηφισμάτων του Συμβουλίου Ασφαλείας του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών για επιστροφή 
της περίκλειστης πόλης της Αμμοχώστου στους νόμιμους κατοίκους της, ειδικότερα των Ψηφισμάτων 
550/1984 και 789/1992, ως βήμα καλής θέλησης και διάθεσης να συμβάλει στις προσπάθειες για επίλυση 
του κυπριακού προβλήματος. 

5. Απευθύνει έκκληση για ανάληψη ενεργότερου ρόλου από την Ευρωπαϊκή Ένωση προς την επίτευξη 
αυτού του στόχου και καλεί τα κράτη μέλη της να ασκήσουν πιέσεις στην Τουρκία, προκειμένου να 
συμμορφωθεί με τις πρόνοιες του Ψηφίσματος του ΕΚ της 13ης Μαρτίου 2019 σχετικά με την έκθεση της 
Επιτροπής του 2018 για την Τουρκία [2018/2150(INI)] που αφορούν στην απόσυρση των στρατευμάτων 
της Τουρκίας από την Κύπρο και τη μεταβίβαση της περίκλειστης περιοχής της Αμμόχωστου στη διοίκηση 
των Ηνωμένων Εθνών, σύμφωνα με την απόφαση 550 του Συμβουλίου Ασφαλείας του Οργανισμού 
Ηνωμένων Εθνών.  

6. Καλεί τη διεθνή κοινότητα και ιδιαίτερα τον Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών να εντείνουν τις προσπάθειές 
τους προς την κατεύθυνση της Τουρκίας για το θέμα της Αμμοχώστου. 

7. Καλεί το Συμβούλιο Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών να ασκήσει πίεση στην Τουρκία για εφαρμογή των 
ψηφισμάτων του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και ειδικότερα του 550/1984, το οποίο στην παράγραφο 
5 ζητεί να μεταφερθεί η διοίκηση αυτής της περιοχής στην ευθύνη των Ηνωμένων Εθνών. 

8. Καλεί την Τουρκία να αναλάβει άμεσες ενέργειες, για να βοηθήσει το πρόγραμμα της επιτροπής 
αγνοούμενων στον χώρο της Αμμοχώστου.  

9. Υπενθυμίζει στην Τουρκία ότι η επίλυση του ζητήματος της Αμμοχώστου προδιαγράφεται ξεκάθαρα μέσα 
από αποφάσεις της διεθνούς κοινότητας και η εκμετάλλευσή του με οποιονδήποτε τρόπο είναι 
απαράδεκτη, παράνομη και καταδικαστέα.   



194 
 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Με την ευκαιρία και από αυτό το βήμα, κύριε Πρόεδρε, να καταδικάσουμε ως Κίνημα Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών τους σχεδιασμούς της Τουρκίας και του κ. Οζερσάι, όπως και του κατοχικού καθεστώτος 
για εποικισμό ή αξιοποίηση της Αμμοχώστου, πολιτική την οποία χρησιμοποιούν ως μοχλό πίεσης για την 
επίτευξη των τακτικών και στρατηγικών τους στόχων στο Κυπριακό.  Πιστεύω ότι έχουμε καθυστερήσει στο να 
εκφράσουμε ως κοινοβούλιο αυτή την τοποθέτηση.  Θεωρώ ότι από αυτό που ζητά το ψήφισμα, την αντίδραση 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της παγκόσμιας κοινότητας, έχουμε πάρει ήδη μια γεύση, που είναι πολύ χλιαρή 
και μη ικανοποιητική.  Χρειάζεται περισσότερη ενεργοποίηση και προσπάθεια για επίτευξη της διεθνούς 
καταδίκης των σχεδίων της Τουρκίας για την Αμμόχωστο.  Υπάρχει ευθύνη για την ολιγωρία που επέδειξαν 
διάφοροι φορείς, αλλά και τη στάση που έχουν παρουσιάσει απέναντι σε αυτό το θέμα.  Τέλος, να πω, με λύπη 
να παρατηρήσω ότι κάποιοι, ακόμα και σήμερα, μέσα από αυτό το ψήφισμα προσπαθούν να περάσουν -να 
παίξουν κάποια παιγνίδια μικροπολιτικής θα έλεγα- τις δικές τους απόψεις και να μας εξαναγκάσουν να 
αποδεχτούμε αυτή την τυφλή υπακοή σε ένα σύνθημα, γιατί περί συνθήματος τελικά πρόκειται.  Εμείς δε θα τους 
ακολουθήσουμε.  Αν ήταν να φωνάξουμε δέκα φορές «Ζήτω η διζωνική, δικοινοτική ομοσπονδία» και αυτό θα 
επηρεάσει έστω και σε ένα κόμμα τα σχέδια της Τουρκίας, ευχαρίστως να το φωνάξουμε.  Ευχαρίστως, αγαπητοί 
συνάδελφοι.  Αλλά, δυστυχώς, δεν αλλάζει τίποτε, όσες φορές και να το πούμε.  Γι’ αυτό θα δείξουμε ανωτερότητα 
και δε θα εγείρουμε θέμα.  Εκείνο που προέχει αυτή τη στιγμή είναι η καταδίκη των σχεδίων της Τουρκίας, η 
καταδίκη των ενεργειών του κατοχικού καθεστώτος και ο συντονισμός και η ενότητα και όχι τα μικρά παιγνίδια 
της μικροπολιτικής, της εσωτερικής κατανάλωσης, για να μπορέσουμε να σώσουμε ό,τι μπορεί να σωθεί από 
αυτό τον γέρημο τόπο. 

 Ευχαριστώ πολύ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Εγώ θα συνεχίσω πάνω στην ίδια γραμμή του προηγούμενου συναδέλφου.  Τέτοιου είδους σημαντικά 
ζητήματα πιστεύω είναι αυτά που πρέπει να αναδεικνύουν τα κοινά σημεία τα οποία μας ενώνουν και να στέλνουν 
ένα ισχυρό μήνυμα.  Ακριβώς, η προσπάθεια να υπονομευθεί αυτή η προοπτική της ενότητας με την εισαγωγή 
στοιχείων τα οποία ουσιαστικά δεν είναι ενοποιητικά στοιχεία, αλλά είναι διαφοροποιητικά στοιχεία, δε συμβάλλει 
προς αυτή την κατεύθυνση.  Και από τη στιγμή που γίνεται αυτή η προσπάθεια, εγώ θα ήθελα να θέσω ορισμένα 
ερωτήματα:  Γιατί απλά ζητούμε επαναβεβαίωση των ψηφισμάτων και δε ζητούμε και την υλοποίηση των 
ψηφισμάτων;  Την ίδια στιγμή, όταν έχουμε ψηφίσματα που αφορούν την Αμμόχωστο, που αναφέρουν ότι θα 
πρέπει κατά προτεραιότητα, ανεξάρτητα με την πορεία και την κατάληξη των συνομιλιών, κάτω από την αιγίδα 
του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, πρέπει να επιστρέψουν οι νόμιμοι κάτοικοι της πόλης της Αμμοχώστου, γιατί 
εμείς έχουμε εντάξει την επιστροφή της Αμμοχώστου στην πρώτη ημέρα λύσης του Κυπριακού;  Αυτό είναι ένα 
ερώτημα το οποίο κανένας δεν έχει απαντήσει μέχρι σήμερα.  Και δεν είναι το μόνο.   

 Εν πάση περιπτώσει, δεν είναι η ώρα, για να μπούμε σε μια εφ’ όλης της ύλης συζήτηση γύρω από αυτά 
τα ζητήματα.  Για το πώς λανθασμένα για τόσα χρόνια έχουμε χειριστεί το θέμα της Αμμοχώστου.  Όμως, από 
την άλλη πλευρά θα πρέπει να ξεκαθαρίσουμε ότι από την πλευρά της ΕΔΕΚ θα αποδεχθούμε το ψήφισμα, εκτός 
από την πρόταση που αναφέρεται στη διζωνική δικοινοτική ομοσπονδία με πολιτική ισότητα, όπως αυτή 
περιγράφεται στα σχετικά ψηφίσματα του ΟΗΕ.  Και θέλουμε να ξέρουμε ποιο ψήφισμα περιγράφει με ποιον 
τρόπο εφαρμόζεται η διζωνική ή η πολιτική ισότητα, πέρα από αυτά που εμείς έχουμε αποδεχθεί.  Που στην 
ουσία με αυτά που έχουμε αποδεχθεί αυτός ο τίτλος και μόνο συνιστά την πλέον νομιμοποιημένη μορφή 
διχοτόμησης της πατρίδας μας.  Αλλά, και την ίδια στιγμή, από την ώρα που η συγκεκριμένη πρόταση μιλά για 
αποτελεσματική συμμετοχή και όχι κατ’ ανάγκη αριθμητική εξίσωση, θέλω να ξέρω γιατί το υπόλοιπο αυτής της 
πρότασης παραγράφεται και γιατί αποδεχόμαστε και την αριθμητική εξίσωση.  

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λιλλήκας.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να ενώσουμε και εμείς την φωνή μας καταδικάζοντας τις παράνομες και προκλητικές 
ενέργειες της Τουρκίας, αλλά πήρα τον λόγο, κυρίως για να τονίσω ότι αυτά για τα οποία κατηγορούμε ή 
επικρίνουμε τους ευρωπαίους εταίρους μας στο Συμβούλιο Ασφαλείας, τα επαναλαμβάνουμε εμείς οι ίδιοι ως 
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κοινοβούλιο και ως πολιτεία.  Δηλώνουμε ότι δεν είμαστε ευχαριστημένοι και δεν ικανοποιούμαστε πλέον από τις 
διακηρύξεις καταδίκης των τουρκικών ενεργειών, αλλά αυτό καλούμαστε να κάνουμε και εμείς σήμερα στο 
κοινοβούλιο.  Εμείς οι ίδιοι δεν απαιτούμε με αυτό το ψήφισμα από την Ευρωπαϊκή Ένωση την επιβολή 
κυρώσεων στην Τουρκία, στην περίπτωση που προχωρήσει στην υλοποίηση των σχεδιασμών της για την 
Αμμόχωστο.  Και διερωτώμαι:  Σε τι εξυπηρετεί αυτό το ψήφισμα;  Να αναδείξουμε τις διαφορές μεταξύ μας στις 
διάφορες πτυχές του Κυπριακού;  Διότι αυτό κάμνουμε!  Και εκεί θα καταλήξει το ζήτημα τελικά. 

 Γι’ αυτό θεωρώ ότι υπάρχει ο χρόνος ακόμα να γίνουν δύο διορθώσεις.  Να προστεθεί μία πρόταση που 
να καλεί την Ευρωπαϊκή Ένωση, στην περίπτωση που η Τουρκία προχωρήσει στην υλοποίηση των σχεδίων της 
για την Αμμόχωστο, να επιβάλει αυστηρές κυρώσεις και μια ακόμα διόρθωση, κύριε Πρόεδρε, και αν δε θέλετε 
να την κάνετε, ας αναλάβουν οι συνάδελφοι την ευθύνη…  Εγώ θέλω να διαφωνήσω με την παράγραφο τρία 
όπως είναι διατυπωμένη.  Πιστεύω δεν είναι αυτό που ήθελαν να πουν οι συνάδελφοι που την συνέταξαν.  
Καταδικάζει την οποιαδήποτε σταδιακή αλλαγή του καθεστώτος.  Δηλαδή, αν την κάνει απότομα και 
ολοκληρωμένα, δε μας ενοχλεί;  Είναι η σταδιακή αλλαγή που μας ενοχλεί;   

 Άρα, πρέπει να φύγει το «σταδιακή».  Να φύγει τουλάχιστον το «σταδιακή», να διαγραφεί.  Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαγιάννης. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θεωρώ ότι οι τελευταίοι ομιλητές έχουν σωστά τοποθετηθεί και, σε συνέχεια των όσων 
έχουν ακουστεί, θεωρώ ότι θα πρέπει, εφόσον το πρώτο κείμενο που είχαμε μπροστά μας δεν είχε τις αναφορές 
για τη διζωνική δικοινοτική ομοσπονδία, να αφαιρεθούν από το κείμενο, έτσι ώστε να μπορεί και να υπάρξει 
ομόφωνη ψήφιση του ψηφίσματος και θεωρώ ότι δε θα δώσουν ούτε οι ίδιοι οι εισηγητές την οποιαδήποτε 
υπόνοια ότι υπάρχει και πολιτική σκοπιμότητα πίσω από αυτήν την αλλαγή.  Είναι χρέος όλων των πολιτικών 
δυνάμεων να σταθούμε ενωμένοι για την Αμμόχωστο και γενικότερα για την Κύπρο και γι’ αυτό το λόγο θεωρώ 
ότι αυτή η αλλαγή θα είναι και ουσιαστική.  Ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μιχάλης Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  Επικρίνουμε και καταδικάζουμε και εμείς μαζί με όλους τις ενέργειες της 
Άγκυρας, όμως οφείλω να σημειώσω ότι αργήσαμε.  Για την Αμμόχωστο έπρεπε να γίνουν πολλά τα οποία δεν 
έγιναν στα σαράντα πέντε χρόνια που μεσολάβησαν από τον Ιούλιο του 1974.  Και αν θυμηθήκαμε τώρα την 
Αμμόχωστο, την ενθυμηθήκαμε, γιατί μας την έβαλε στο κάδρο ξανά η διάθεση των Τούρκων να αλλάξουν την 
μέχρι τώρα πολιτική τους στο θέμα της Αμμοχώστου και όχι μόνο.   

 Νομίζω ότι ακόμα και τώρα η οπτική γωνία από την οποία βλέπουμε τα πράγματα δυστυχώς αλλοιώνει 
την πραγματικότητα.  Η Τουρκία επιχειρεί τουλάχιστον τα τελευταία δύο χρόνια να αναθεωρήσει πάρα πολλά απ’ 
αυτά που ξέραμε ως προς τους στόχους και τις επιλογές της και όχι μόνο στην Κύπρο.  Επιχειρεί να αναθεωρήσει 
ακόμα και τη Συνθήκη της Λοζάνης, την κατάσταση στο Αιγαίο, τη Θράκη, τα Βαλκάνια και, ερχόμενοι γύρω-
γύρω, μέχρι εμάς.  Και είμαι σίγουρος ότι ακόμα και τώρα δεν έχουμε κατανοήσει τους λόγους για τους οποίους 
επιχειρεί να κάνει αυτό το οποίο μας επαρουσίασε για την Αμμόχωστο.  Και αυτό είναι το πρόβλημα, διότι, μη 
κατανοώντας από πού πηγάζει η στόχευση της Τουρκίας, δεν μπορούμε να βρούμε αντίμετρα και δε βρήκαμε 
αντίμετρα.   

 Εμείς θα συμφωνήσουμε με το περιεχόμενο του ψηφίσματος κατ’ ανάλογο τρόπο όπως σημείωσαν οι 
συνάδελφοι Παπαγιάννης και Σιζόπουλος, ζητούμε να αφαιρεθεί η αναφορά στη διζωνική δικοινοτική 
ομοσπονδία και, αν δεν αφαιρεθεί, εμείς ψηφίζουμε όλο το υπόλοιπο πλην της συγκεκριμένης αναφοράς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης μπορεί τώρα;   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Δύο παρατηρήσεις, γιατί φαίνεται ότι δεν έχει προσεχθεί σωστά ίσως το κείμενο.  Στην παράγραφο 
τέσσερα του διατακτικού μέρους απαιτούμε από την Τουρκία να σεβαστεί τη Συμφωνία Υψηλού Επιπέδου του 
’79 και να προχωρήσει σε εφαρμογή των ψηφισμάτων του Συμβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ για επιστροφή της 
περίκλειστης πόλης της Αμμοχώστου και ειδικότερα των ψηφισμάτων ως ζήτημα καλής θέλησης και διάθεσης.  
Απαιτούμε από την Τουρκία λοιπόν.  Για να διευκρινίζουμε τι κάμνουμε.   

 Επίσης, σε σχέση με την Ευρωπαϊκή Ένωση, στο σημείο πέντε το διατακτικό.  Απευθύνουμε έκκληση για 
ανάληψη ενεργότερου ρόλου από την Ευρωπαϊκή Ένωση προς την επίτευξη αυτού του στόχου, επιστροφή της 
Αμμοχώστου.  Δεν αρκούμαστε δηλαδή σε απλή προειδοποίηση, αν και εφόσον.  Ζητούμε να ενεργήσουν 
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αμέσως για επιστροφή.  Και θέλω να πω ότι, βεβαίως, τώρα, αν κάτσουμε να ψάξουμε τζιαι άλλο, μπορεί να 
βρούμε κάποια ζητήματα που θα μπορούσαμε να τα βελτιώσουμε ακόμα περισσότερο.  Νομίζω όμως δεν πρέπει 
να μπούμε σε αυτή τη συζήτηση.  Υπήρχε η δυνατότητα, ο χρόνος, εσυζητήσαμεν τζιαι στη Σύσκεψη Αρχηγών, 
οπόταν νομίζω ότι το κείμενο σε γενικές γραμμές είναι επαρκές, ικανοποιητικό, στέλνει το μήνυμα με σωστό 
τρόπο.   

 Απλώς θέλω να τελειώσω λέγοντας ότι, επιζητώντας τη μέγιστη δυνατή συναίνεση στη βάση του ελάχιστου 
κοινού παρονομαστή, υπάρχουν και τα όρια τα οποία καθορίζονται, ώστε να έχουν έννοια και τα ψηφίσματά μας.  
Τζιαι το να καθορίζουμε ποιος  είναι ο επιδιωκόμενος στόχος της λύσης, είναι ένα από αυτά τα ελάχιστα όρια.  
Απ’ εκεί και πέρα είναι σεβαστές οι διαφορετικές απόψεις, απόλυτα σεβαστές, σε δημοκρατία ζούμε και η 
έκφραση επιφύλαξης απ’ όσους έχουν διαφωνίες στη συγκεκριμένη αναφορά του κειμένου μας επιτρέπει να 
προχωρήσουμε με ομοφωνία, διατηρώντας ο καθένας τις θέσεις του βέβαια.    

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Ερωτοκρίτου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το ψήφισμα, ως έχει τεθεί ενώπιον της ολομέλειας, μας βρίσκει σύμφωνους.  Επιθυμούμε 
όμως να εκφράσουμε και την εξής άποψη περαιτέρω του ψηφίσματος:  Αναδεικνύεται η σημασία και η πολιτική 
βαρύτητα που εξακολουθούν να έχουν μετά από δεκαετίες τα ψηφίσματα του Συμβουλίου Ασφαλείας των 
Ηνωμένων Εθνών.  Πως μπορούν αυτά τα ψηφίσματα, έστω και αν χρονολογούνται…  Που είναι η άποψη που 
ακούμε τα τελευταία χρόνια από κάποιους, ότι χρονολογούνται αυτές οι αποφάσεις και πλέον είναι εκτός της, σε 
εισαγωγικά, ας μου επιτραπεί ο όρος, της «πολιτικής μόδας».  Παρά ταύτα, απόδειξη το σημερινό ψήφισμα της 
Βουλής, τα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών, όσο και αν χρονολογούνται, αποτελούν ασπίδα για τον κυπριακό 
λαό σε νέες παραβιάσεις που επιχειρεί η Τουρκία να κάνει στο κατεχόμενο έδαφος της Κύπρου.  Και είμαστε όλοι 
Αμμοχωστιανοί και αναλαμβάνουμε όλοι τον αγώνα για τον κάθε Αμμοχωστιανό και για τον κάθε πρόσφυγα και 
εδώ, κύριε Πρόεδρε, θα έπρεπε να ήταν υποχρέωση και λάβαρο του αγώνα μας, όλων των πολιτικών δυνάμεων, 
να ζητούμε την υλοποίηση των ψηφισμάτων που αφορούν την Αμμόχωστο άμεσα και ανεξάρτητα της 
οποιασδήποτε διαδικασίας διαπραγματεύσεων.  Και διερωτώμαι, γιατί μέσα από τις τόσες κινήσεις καλής 
θέλησης που έγιναν από την πλευρά μας όλα αυτά τα χρόνια, γιατί δεν εντάξαμε και να απαιτούμε επιτακτικά, 
όχι μόνο η κυβερνητική πλευρά ή ο εκάστοτε διαπραγματευτής, όλες οι πολιτικές δυνάμεις την υλοποίηση των 
ξεχωριστών ψηφισμάτων 550 και 789 για την Αμμόχωστο; 

 Αναδεικνύονται…  Και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε…  Οι ενέργειες του κατοχικού καθεστώτος, αναδεικνύουν 
τη συνεχιζόμενη μέχρι και σήμερα κακοπιστία της Τουρκίας αναφορικά με τα θέματα του Κυπριακού, σε πείσμα 
όλων όσοι ακόμα εξακολουθούν να θέλουν να πιστεύουν ότι υπάρχει καλοπιστία από τη δική της την πλευρά 
όσον αφορά τις διαπραγματεύσεις και τη διαφαινόμενη λύση του Κυπριακού και ελπίζω, και ελπίζω, κύριε 
Πρόεδρε, η ομόφωνη αυτή θέση του κοινοβουλίου αναφορικά με το ψήφισμα για την Αμμόχωστο, να το 
κατανοήσουμε, να το εννοήσουμε και να το εφαρμόσουμε. 

 Όσον αφορά, και τελειώνω…  Περιλαμβάνεται στις Συμφωνίες Κορυφής, τις οποίες η δική μας πλευρά 
συμφώνησε, υπέγραψε…  Οι Συμφωνίες Κορυφής του ’79… 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Υψηλού Επιπέδου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Υψηλού Επιπέδου, ακριβώς, και η πολιτική ισότητα επίσης περιέχεται σε αυτές.  Αυτό όμως στο οποίο 
συμφωνώ με τους προλαλήσαντες, αυτό όμως που δεν περιέχεται είναι η ερμηνεία της πολιτικής ισότητας.  
Κανένας Ελληνοκύπριος δεν αρνήθηκε την πολιτική ισότητα κανενός άλλου συμπολίτη μας εδώ στην Κύπρο.  Η 
ερμηνεία της πολιτικής ισότητας όμως, όπως κάποιοι προσπαθούν να περάσουν, ότι η πολιτική ισότητα εξ’ 
ανάγκης σημαίνει αριθμητική ισότητα, εμάς σίγουρα μας βρίσκει διαφωνούντες.   

 Αυτά είχα να πω, κύριε Πρόεδρε.  Θα υποστηρίξουμε το ψήφισμα για την Αμμόχωστο.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Ο κ. Τορναρίτης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Καταρχάς να ευχαριστήσω τα υπόλοιπα κόμματα, γιατί εμπλούτισαν το ψήφισμα που κατέθεσε ο 
Δημοκρατικός Συναγερμός από την πρώτη ημέρα της παράνομης και, αν θέλετε, επεκτατικής ενέργειας του 
καθεστώτος, του υποτελούς καθεστώτος, αλλά και των στρατιωτικών και των πολιτικών της Άγκυρας.   

 Κύριε Περδίκη, από το πρώτο δευτερόλεπτο ήταν ενώπιόν σας το συγκεκριμένο ψήφισμα.  Να πω επίσης 
ότι ναι, πράγματι, η Αμμόχωστος αποτελεί σύμβολο επιστροφής.  Σήμερα το κοινοβούλιο τιμά και υποκλίνεται σε 
όλους τους Βαρωσιώτες, σε όλους τους πρόσφυγες που ακόμα εξακολουθούν και υπομένουν, ακόμα 
εξακολουθούν και αγωνίζονται.  Τιμά και υποκλίνεται βεβαίως και σε αυτούς που μαραζωμένοι και αδικαίωτοι 
άφησαν την ψυχή τους στην προσφυγιά προσμένοντας την ώρα της επιστροφής.  Ναι, σήμερα η Βουλή ψηφίζει 
ομόφωνα και στέλνει το μήνυμα ότι είμαστε εδώ και θα συνεχίσουμε να αγωνιζόμαστε με όλες μας τις δυνάμεις 
το συντομότερο δυνατό να περπατήσουμε λεύτεροι στην Αμμόχωστο.  Τονίζουμε την ίδια ώρα τη μεγάλη σημασία 
της προχθεσινής δήλωσης του προέδρου του Συμβουλίου Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών για 
επαναβεβαίωση, ναι, συμφωνώ με αυτό που ακούστηκε προηγουμένως, των σημαντικών ψηφισμάτων 550 και 
789. 

 Την ίδια ώρα, αν δεν υπάρχει στόχος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν μπορεί να υπάρχει πορεία, κύριε 
Πρόεδρε.  Και έχω την εντύπωση ότι ο στόχος είχε τοποθετηθεί εδώ και χρόνια από τις Συμφωνίες Κορυφής, 
από τα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών, από τις αποφάσεις του Εθνικού Συμβουλίου.  Δε θέλω να εισαγάγω 
καινά δαιμόνια σήμερα, όμως διερωτώμαι πραγματικά πώς μπορούμε να αμφισβητούμε τον στόχο και στο τέλος 
της ημέρας να λέμε στους πολίτες ότι θα φτάσουμε σε αυτόν.  Θα φτάσουμε στην απελευθέρωση και την 
επανένωση, χωρίς όχημα όμως προφανώς.   

 Εν πάση περιπτώσει, είπαμε δεν είναι ώρα να ταράξουμε τα νερά, συγχαίρω το κοινοβούλιο που ψηφίζει 
ομόφωνα και το ευχαριστώ και πάλι, γιατί υποστήριξε το ψήφισμα του Δημοκρατικού Συναγερμού.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Χατζηγιάννης. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να συμφωνήσω απόλυτα ότι ως προτεραιότητα και ως ζητούμενο είναι να 
υπάρξει μια ομόφωνη έκφραση για το θέμα της Αμμοχώστου.  Και βλέποντας τις τοποθετήσεις ή ακούγοντας τις 
τοποθετήσεις, σίγουρα αυτό το επιτυγχάνουμε και είναι το μεγάλο. 

 Θα ήθελα να συμφωνήσω με μία παρατήρηση, ως συγγράψας το κείμενο, σε μία παρατήρηση που αφορά 
τη σταδιακή αλλαγή.  Πρέπει να παραμείνει και η καταδίκη της σταδιακής αλλαγής, αλλά να συμπληρώσουμε με 
τον εξής τρόπο:  «Καταδικάζει την οποιαδήποτε αλλαγή»… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Χατζηγιάννη, συζήτηση -έχω τζιαι εγώ απόψεις- συζήτηση για το περιεχόμενο και το λεκτικό θα 
κάμετε μετά που εννά τελειώσετε, αν όλοι συμφωνούν και είναι θέματα απλά, εκφραστικά, που δεν έχουν σχέση 
με την ουσία.  Έχω και εγώ δέκα παρατηρήσεις να κάμω. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Εντάξει, δε θα μπω… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, όχι, όχι!  Το εξήγησα στον κ. Λιλλήκα, μη μου αρχίσετε εσείς.  Έχω τζιαι εγώ να πω.  Να αρχίσω να 
λέω τωρά λάθη πολλά, αν θέλετε, εκφραστικά.   

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Εντάξει, είναι απλώς μια… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να τα εύρετε μετά με την υπηρεσία.   

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Και ως εισηγητής, κύριε Πρόεδρε, θεωρώ ότι… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Λιλλήκα.  Ένα λεπτό, κύριε… 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 
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 …πρέπει να συμπεριλάβουμε και τη σταδιακή αλλαγή, την αλλαγή, αλλά και τη σταδιακή αλλαγή.  Είναι 
αυτό το οποίο συμβαίνει επί καθημερινής βάσεως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, να το κάμετε μετά.  Μετά να συνεννοηθείτε, αν συμφωνείτε όλοι.  Έχω και εγώ στείλει ένα-δυο 
μηνύματα, αλλά όχι να τα συζητήσουμε στην ολομέλεια, αν θέλουν μεταξύ σας τα κόμματα, να το κάμετε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αφού εγώ… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δε θα κάμουμε συζήτηση, κύριε Λιλλήκα.  Θα σας δώσω τον λόγο, αλλά δεν κάμνουμε συζήτηση.  Θα 
συντάξουμε ψήφισμα στην ολομέλεια τώρα! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Θα βάλω ένα θέμα αρχής, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να βάλεις. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Είναι αδιανόητο να ακούω από τον Πρόεδρο του σώματος να λέει «θα τα συζητήσετε μετά την ολομέλεια 
και, αν θέλετε να κάμετε αλλαγές, κάμετε αλλαγές»!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν είναι αδιανόητο να λέει… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι αδιανόητο! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν είναι η πρώτη φορά που το εκάμαμε.  Όταν δεν αλλάσσει την ουσία είπαμε και το αποδέχεστε όλοι.  
Θέλετε να το αναβάλουμε ακόμα κανένα μήνα, για να τα βρούμε στο λεκτικό;  Διότι σας λέω, μέσα που εβάλετε 
«οι νόμιμοι πολίτες της Αμμοχώστου» το εννοείτε; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Δεν είμαι εγώ που το έβαλα, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άρα, έχω τζιαι εγώ άλλα πράματα να σας πω. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Θέλετε να συζητούμε εκτός της ολομέλειας, να αποφασίζουμε και να καταργήσουμε την ολομέλεια;  Να το 
κάμουμε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, η ολομέλεια κατέληξε στο ψήφισμα και, αν υπάρχουν ανώδυνα εκφραστικά και μόνο ζητήματα που 
δεν αλλάζουν, νομίζω έχετε την ωριμότητα να τα βρείτε μεταξύ σας και με τις υπηρεσίες.  Εγώ μπορώ να σηκωθώ 
εδώ, εκτός από αυτό που σας είπα, να σας πω και άλλα τα οποία πρέπει να προσέξετε.  Δεν είναι τώρα τούτο 
θέμα.  Η ουσία του ψηφίσματος είναι εκεί και δεν μπορεί να συγγράφεται το ψήφισμα μέσα σε πενήντα έξι άτομα.  
Γράφτηκε, έχει δύο-τρία εκφραστικά, να τα δείτε.   

 Ο κ. Παύλος Μυλωνάς. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Στέλλουμε μηνύματα και ως εκπρόσωποι του λαού για την Αμμόχωστό μας, αλλά εν είδει ρητορικών 
θέσεων και τοποθετήσεων πολιτικών, επειδή άκουσα και έγινε της μόδας το περίφημο απόφθεγμα του Κένεντι 
«είμαστε όλοι Βερολινέζοι», σε άλλες εποχές, είμαστε όλοι Αμμοχωστιανοί και προφανώς είμαστε.  Σε μια 
περίοδο που το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου σε κάποιες περιπτώσεις μιλά για παλαιούς κατοίκους και νέους 
κατοίκους -το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου στα δελτία ειδήσεών του μιλά για παλαιούς κατοίκους και νέους 
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κατοίκους της Αμμοχώστου- και με αφορμή το «είμαστε όλοι Βαρωσιώτες» του κ. Τορναρίτη και προφανώς και 
άλλων, ξέχασα…  Οι Κερυνειώτες;  Οι Μορφίτες;  Οι υπόλοιποι;   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Διαδικαστικά, κύριε Πρόεδρε, απλώς να ξέρω αν θα μπει σε ψηφοφορία ή όχι η πρότασή μου για εισαγωγή 
πρόνοιας που να αναφέρει τες κυρώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Απλώς, κύριε Πρόεδρε -ίσως δεν το άκουσε ο κ. Μυλωνάς- αναφέρθηκα σε όλους τους πρόσφυγες και 
επικεντρώθηκα στους Αμμοχωστιανούς, αγαπητέ Παύλο, γιατί ακριβώς συζητούμε σήμερα το ψήφισμα για την 
Αμμόχωστο.  Και εσείς, κύριε Πρόεδρε, ίσως το γνωρίζετε καλά, γιατί έχουμε μια μακρά σχέση, αγαπητέ Παύλο, 
εγώ ήμουν μαθητής στην Αμμόχωστο και έφυγα την τρίτη ημέρα της εισβολής.  Δηλαδή ίσως ήμασταν το 
τελευταίο αυτοκίνητο που αποχωρούσαμε από την Αμμόχωστο.  Γι՚ αυτό να μου επιτρέψετε έτσι να έχω μια 
ιδιαίτερη ευαισθησία.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σε ψηφοφορία δε θα το βάλω, κύριε Λιλλήκα, διότι έχω αντιληφθεί ότι το αποδέχονται όλοι και να γίνει 
τεχνητά η αλλαγή.  Δε νομίζω ότι έχει κανέναν που έχει πει ότι διαφωνεί.  Δεν καταλαβαίνω γιατί πρέπει να 
αναδεικνύουμε αυτά τα ζητήματα.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Δεν άκουσα κανέναν να πει έτσι πράγμα. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία!  Δεν είπε κανένας ότι διαφωνεί και έχω αντιληφθεί, εκτός αν δεν αντιλαμβάνομαι αρκετά το αίσθημα 
της Βουλής, για να το εκφράσω, ότι θα γίνουν οι διορθώσεις μετά. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα μία ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το ψήφισμα εγκρίνεται ομόφωνα.   

 Τα υπ՚ αριθμόν 21 και 22 θέματα αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία.   

 Ερχόμαστε τώρα στο σχέδιο ψηφίσματος που έχουμε κηρύξει επείγον για την εισβολή της Τουρκίας στη 
Συρία.  Υπήρχαν τέσσερα ψηφίσματα, έγινε δουλειά όπως συνεδριάζαμε και καταλήξαμε σε ένα, αντιλαμβάνομαι, 
έτσι;  Κάμνω λάθος;   

 Κάτι μου δείχνει από κάτω ο κ. Χατζηγιάννης.  Ποιον να δω; 

 Ο κ. Παπαδόπουλος.  Να το διαβάσουμε πρώτα, κύριε Παπαδόπουλε. 

 Να παρακαλέσω τη γραμματέα να διαβάσει το ψήφισμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δημοκρατίας, 
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 Παρακολουθώντας με έντονη ανησυχία τις επιθετικές ενέργειες της Τουρκίας ενάντια στη Συρία και 
ειδικότερα την υπό εξέλιξη εισβολή στη βορειοανατολική Συρία, 

 Λαμβάνοντας υπόψη πως η επίθεση έχει ως κύριο στόχο τους Κούρδους που κατοικούν στα συροτουρκικά 
σύνορα, 

 Υπενθυμίζοντας πως οι κουρδικές δυνάμεις της περιοχής βρέθηκαν στην πρώτη γραμμή της μάχης κατά 
του Ισλαμικού Κράτους και αντιμετώπισαν τις θηριωδίες του, 

 Λαμβάνοντας υπόψη πως η εισβολή θα προκαλέσει επιδείνωση της ήδη υφιστάμενης ανθρωπιστικής 
κρίσης που πλήττει τον συριακό λαό, 

 Επισημαίνοντας τον κίνδυνο δημογραφικής αλλοίωσης και εθνοκάθαρσης στη βορειοανατολική Συρία 
μέσα από την πρόθεση για δημιουργία της λεγόμενης «ζώνης ασφαλείας», 

 Λαμβάνοντας υπόψη τη γενικότερη επεκτατική πολιτική της Τουρκίας σε βάρος γειτονικών της κρατών, 
συμπεριλαμβανομένης και της Κύπρου,  

 Λαμβάνοντας υπόψη πως η ενέργεια αυτή προκαλεί περαιτέρω επιδείνωση της τεταμένης κατάστασης 
στη Μέση Ανατολή και πλήττει καίρια τη δυνατότητα επίτευξης ειρηνικής λύσης στη βάση του διεθνούς δικαίου, 
η οποία πρέπει να αποφασιστεί από τον ίδιο τον συριακό λαό, 

 Εκφράζοντας ιδιαίτερη ανησυχία για τις παραβιάσεις του διεθνούς δικαίου και του Καταστατικού Χάρτη 
του ΟΗΕ σε ό,τι αφορά στην αρχή του σεβασμού της εδαφικής ακεραιότητας και κυριαρχίας των κρατών, 

 Έχοντας υπόψη τις σχετικές αποφάσεις και ψηφίσματα του ΟΗΕ, 

 Υπενθυμίζοντας τα προηγούμενα ψηφίσματά της,  

Ψηφίζει ως ακολούθως: 

1. Καταγγέλλει την παράνομη εισβολή της Τουρκίας στη Συρία. 

2. Απαιτεί την άμεση αποχώρηση της Τουρκίας από όλα τα συριακά εδάφη που κατέχει. 

3. Καλεί το Συμβούλιο Ασφάλειας του ΟΗΕ και κύρια τα μόνιμα μέλη του να απαιτήσουν τον άμεσο 
τερματισμό της εισβολής και άμεση αποχώρηση των τουρκικών δυνάμεων από τη Συρία. 

4. Καλεί τη διεθνή κοινότητα να υπερασπιστεί το δικαίωμα του συριακού λαού να αποφασίσει το μέλλον του 
χωρίς παρεμβάσεις και να ζει σε ειρήνη. 

5. Επαναβεβαιώνει τον πλήρη σεβασμό του στην κυριαρχία και εδαφική ακεραιότητα της Συριακής Αραβικής 
Δημοκρατίας και καλεί την κυβέρνηση της Κυπριακής Δημοκρατίας, όντας η ίδια θύμα ξένης κατοχής, να 
ενεργήσει ενάντια σε αυτή την παραβίαση. 

6. Τονίζει την αναγκαιότητα σεβασμού του διεθνούς δικαίου, του Καταστατικού Χάρτη του ΟΗΕ και των 
αποφάσεων και ψηφισμάτων του ΟΗΕ για επίτευξη ειρηνικής λύσης προς όφελος του λαού της Συρίας 
και όλων των λαών της περιοχής της Μέσης Ανατολής. 

7. Εκφράζει την αλληλεγγύη της στον κουρδικό πληθυσμό που πλήττεται από τα τουρκικά στρατεύματα και 
αεροπορία, καθώς και στον λαό της Συρίας που συνεχίζει να υποφέρει από τις ξένες επεμβάσεις στο 
έδαφός του. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Θεωρούμε ιδιαίτερα σημαντικό να επικυρωθεί αυτό το ψήφισμα όπως έχει διαμορφωθεί μετά από 
διαβούλευση σήμερα, καθώς είναι ιδιαίτερα δραματικές και σοβαρές οι εξελίξεις στην ευρύτερη περιοχή της 
Ανατολικής Μεσογείου και ιδιαίτερα φυσικά λόγω της εισβολής της Συρίας, που επηρεάζει τη σταθερότητα αυτής 
της περιοχής, και γι՚ αυτό ακριβώς τον λόγο, παρά το ότι είχαμε και άλλες εισηγήσεις που εμείς πιστεύαμε θα 
έπρεπε να είχαν περιληφθεί στο ψήφισμα, είμαστε έτοιμοι να αποδεχθούμε αυτό το κείμενο, το οποίο είναι 
αποτέλεσμα της διαβούλευσης που έχει προηγηθεί. 

 Απλώς, κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, μία μικρή εισήγηση -και λαμβάνω υπόψη το τι λέχθηκε 
προηγουμένως για τη σύνταξη των κειμένων των ψηφισμάτων στην ολομέλεια- αλλά να μου επιτρέψετε να πω 
ότι υπάρχει μια μικρή διαφορά εδώ.  Αυτό το κείμενο το είδαμε πριν από λίγο, σε αντίθεση με το προηγούμενο 
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ψήφισμα, το οποίο το είχαμε στα χέρια μας εδώ και μέρες.  Και επειδή πριν λίγο είδαμε το τελικό κείμενο, όπως 
είχα αναφέρει και στη Σύσκεψη Αρχηγών, εμείς θεωρούμε ότι πρέπει να δοθεί ιδιαίτερη έμφαση στον 
παραλληλισμό των παραβιάσεων της Τουρκίας και στην περίπτωση της Κύπρου.  Γι՚ αυτό η δική μας εισήγηση 
είναι στην έκτη παράγραφο… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Παπαδόπουλε, συγγνώμη που σας διακόπτω, μήπως να τα αφήσουμε την Τετάρτη να τα δούμε, 
διότι πάλι θα μπούμε σε… 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Είναι μια μικρή αλλαγή, κύριε Πρόεδρε, και, αν την ακούσετε, πιστεύω θα συμφωνήσουμε όλοι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Η εισήγησή μας είναι να διαμορφωθεί η συγκεκριμένη φράση ως εξής:  «Λαμβάνοντας υπόψη τη 
γενικότερη επεκτατική πολιτική της Τουρκίας σε βάρος γειτονικών της κρατών» και αντί η αναφορά 
«συμπεριλαμβανομένης της Κύπρου» να μπει αναφορά «ιδιαίτερα εναντίον της Κύπρου». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ 

 Εντάξει, έν՚ λεκτικό, αλλάξετέ το. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Πιστεύω ότι αυτό τονίζει περισσότερο ότι εμείς… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αν το είδετε και μεταξύ σας και συμφωνάτε, δεν έχει πρόβλημα. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 …είμαστε η μόνη άλλη χώρα που αυτή τη στιγμή έχουμε κατοχικά τουρκικά στρατεύματα στο έδαφός μας 
όπως γίνεται αυτή τη στιγμή στην περιοχή της Συρίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Μυλωνάς. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Επειδή στο ψήφισμα και πολύ σωστά γίνεται λόγος για τους λόγους για τους οποίους εμείς καταδικάζουμε 
την τουρκική εισβολή στη Συρία και στηρίζουμε, φαντάζομαι, την εθνοκάθαρση σε βάρος ενός ολόκληρου λαού, 
του κουρδικού, ήθελα να προσθέσω ότι, επειδή ο δικός μας αγώνας, ο κυπριακός αγώνας, για απελευθέρωση 
βασίζεται στο δίκαιο και στα δικαιώματα των ανθρώπων και με βάση τον Καταστατικό Χάρτη των Ηνωμένων 
Εθνών, οι Κούρδοι μάχονται για το δικαίωμα της αυτοδιάθεσης.  Απλώς, ήθελα να το αναφέρω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να το αναφέρετε.  Έχετε δικαίωμα να αναφέρετε ό,τι θέλετε στην ομιλία σας είπαμε. 

 Ο κ. Γιώργος Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Είναι καθήκον μου τζιαι εμένα να επαναλάβω ότι ο αγώνας που διεξάγει ο κουρδικός λαός στο Ροζαβά 
αυτή την ώρα απέναντι σε υπεράριθμες τουρκικές δυνάμεις γίνεται με την ανοχή των ΗΠΑ και της Ρωσίας.  Τζιαι 
το λέω αυτό, κύριε Πρόεδρε, γιατί εχτές ευάριθμος αριθμός συναγωνιστών Οικολόγων με τη δική μου την ηγεσία 
ήταν μέσα στην εκδήλωση των Κούρδων.  Και αυτή η παρουσία έχει αποκρυβεί εσκεμμένα από πολλούς -και 
ιδιαίτερα τα μέσα ενημέρωσης- γιατί κάποιοι εθίχτηκαν από συνθήματα του τύπου «τρομοκράτη Τραμπ, φασίστα 
Πούτιν».  Γιατί δε γίνεται, λέει, οι πολιτικοί να υποστηρίζουν τέτοιου είδους συνθήματα.   Τα λέω από το βήμα της 
Βουλής.  Όταν σφάζονται παιδιά τζιαι υποστηρίζονται γενίτσαροι και σουλτάνοι όπως τον κ. Ερντογάν -το «κύριο» 
είναι από πολιτική ευγένεια που το λέμε- δε μας επιτρέπεται η πολιτική ευγένεια να μην αποκαλέσουμε αυτούς 
τους μεγάλους ηγέτες ότι είναι δικτάτορες και φασίστες!   
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 Είναι δικτάτορες και φασίστες και έχουν τεράστια ευθύνη, γιατί έχουν αφήσει, υποστηρίξει και στηρίξει με 
τη στάση τους στο Συμβούλιο Ασφαλείας αυτή την καταδρομική, επιθετική γενοκτονία που επιχειρεί ο Ερντογάν 
στο Ροζαβά, στη βόρεια Συρία.  Και δεν μπορεί να αποκρύβεται από το ψήφισμα ο κίνδυνος της αναβίωσης του 
ISIS ούτε το γεγονός ότι μαζί με τις δυνάμεις των Τούρκων εισβάλλουν στη βόρεια Συρία αυτή τη στιγμή 
τρομοκράτες, ισλαμιστές, εξτρεμιστές.  Δεν τους βλέπουν τώρα, ούτε οι Αμερικάνοι τους βλέπουν ούτε οι Ρώσοι 
τους βλέπουν ούτε οι πολιτισμένοι Ευρωπαίοι, οι οποίοι φαίνεται ότι έχουν δαγκάσει το δόλωμα περί 
προσφυγικής κρίσης που τους έχει τρομοκρατήσει ο Ερντογάν, ο οποίος απευθύνεται προς την Ευρώπη ωσάν 
να μιλά σε ένα κοριτσάκι του δρόμου τζιαι το αποδέχεται η Ευρώπη!  Με αυτό το ύφος.  Αυτά τα πράγματα πρέπει 
να τα πούμε τζιαι ας μεν τα παίξει κανένα κανάλι! 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Θεωρώ ιδιαίτερα σημαντικό το κυπριακό κοινοβούλιο να καταδικάσει άμεσα τη νέα εισβολή της Τουρκίας 
στη Συριακή Αραβική Δημοκρατία.  Ο κ. Ερντογάν και η Τουρκία δείχνουν για ακόμα μια φορά το πραγματικό 
τους πρόσωπο.  Θα πρέπει να λάβουμε και εμείς το μήνυμα για το πώς συμπεριφέρεται η Τουρκία τον εικοστό 
πρώτο αιώνα.   

 Θα πρέπει επίσης όλες οι πολιτικές δυνάμεις να αναλάβουν πρωτοβουλία προς τις αντίστοιχες 
ευρωπαϊκές, για να υπάρξουν κυρώσεις.  Εμείς από την πλευρά μας έχουμε καταθέσει ένα δικό μας ψήφισμα, 
όμως προέχει αυτή τη στιγμή η ομοφωνία στο να καταδικαστούν αυτές οι ενέργειες.  Με προβληματίζει πολύ 
σοβαρά το γεγονός ότι δε γίνεται καμία αναφορά εντός του ψηφίσματος στα μέτρα τα οποία θα έπρεπε να λάβει 
η Ευρωπαϊκή Ένωση.  Έχει τη δυνατότητα, εάν το επιθυμεί, να φέρει σοβαρά εμπόδια στην Τουρκία.   

 Αυτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Είναι θετικό το γεγονός ότι ενδεχόμενα το δικό μας κοινοβούλιο να είναι το πρώτο κοινοβούλιο που θα 
καταδικάσει με ψήφισμα την εισβολή της Τουρκίας στη Συρία και τη σφαγή του κουρδικού λαού.  Και πρέπει να 
το επισημάνουμε.   

 Ταυτόχρονα, θέλω να εκφράσω τη μεγάλη μου ανησυχία, αλλά και απογοήτευση από τη στάση των 
μονίμων μελών του Συμβουλίου Ασφαλείας και ιδιαίτερα της Ρωσίας και της Αμερικής.  Θέλω να εκφράσω την 
έντονη ανησυχία μου ως προς τις προεκτάσεις της στάσης αυτών των δύο μεγάλων υπερδυνάμεων και τις 
αναφορές που κάνουν στις δημόσιες τοποθετήσεις τους, όπως και το ΝΑΤΟ, όπως και κάποια μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης δυστυχώς για εύλογες και νόμιμες ανησυχίες της Τουρκίας για ζητήματα ασφάλειας στα 
σύνορά της.  Ξέρετε πόσο μας αγγίζει αυτή η αναφορά;  Και αναφέρομαι στην Κύπρο.   

 Εάν επικρατήσει και αν εμείς -και αναφέρομαι κυρίως στην κυβέρνηση, αλλά και στο κοινοβούλιο στον 
βαθμό που μπορούμε να συνδράμουμε- αφήσουμε να περάσουν ως απαρατήρητες τέτοιες τοποθετήσεις, πολύ 
φοβάμαι ότι θα τα βρούμε μπροστά μας.  Και καλά κάνουμε να αναλογιστούμε τι κάνουμε σε ζητήματα ασφάλειας 
και πώς αναπτύσσουμε τουλάχιστον τις δικές μας δυνατότητες να αμυνθούμε.  Τα λέω αυτά όχι για να 
κινδυνολογήσω, αλλά αυτό που συμβαίνει αυτή τη στιγμή, κύριε Πρόεδρε, με την εισβολή στη Συρία και τη στάση 
κυρίως των Ηνωμένων Πολιτειών και της Ρωσίας μέσα στο ίδιο το Συμβούλιο Ασφαλείας είναι ένα πολύ 
επικίνδυνο καμπανάκι, ένα βήμα το οποίο φέρνει την ανθρωπότητα πιο κοντά σε ανθρωπιστικές καταστροφές 
υπό επιχειρήματα και αιτιολογίες για ζητήματα ασφάλειας από γειτονικούς λαούς και γειτονικές κοινότητες. 

 Θέλω να εισηγηθώ όπως κάποια στιγμή -ενδεχομένως με δική σας ίσως παρότρυνση προς τον Πρόεδρο 
της Δημοκρατίας και προς την κυβέρνηση- αυτά τα ζητήματα προσπαθήσουμε να τα αναδείξουμε στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση, η οποία ως Ευρωπαϊκή Ένωση πρέπει να πω ότι διαφοροποιήθηκε σε κάποιο βαθμό από 
τις Ηνωμένες Πολιτείες και τη Ρωσία, όμως η διαφοροποίηση δεν έχει φτάσει στο σημείο εκείνο που να μας 
επιτρέπει να λέμε ότι είμαστε περήφανοι γιατί είμαστε Ευρωπαίοι και γιατί υπερασπιζόμαστε αρχές και αξίες, με 
όλες τις δυνατότητες που έχει στα χέρια της η Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Ευχαριστώ.   
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ζαχαρίου. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα θέλαμε με τον πιο έντονο τρόπο -και το έχουμε κάνει εξαρχής- να καταδικάσουμε την εισβολή της 
Τουρκίας στη Συρία.  Η γειτονιά μας, εδώ που ζούμε και εμείς, καθημερινά φλέγεται και δυστυχώς δεν υπάρχει 
ούτε ένα σύστημα αξιών και δικαιοσύνης στον κόσμο σήμερα.  Ευελπιστούσαμε και ευελπιστούμε ως μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση να αναλάβει περισσότερο ρυθμιστικό ρόλο στην περιοχή, να 
παλέψει για την εδραίωση αξιών και σεβασμού στις διεθνείς συμβάσεις απ’ όλα τα κράτη.  Ένα πράγμα το οποίο 
πρέπει ξεκάθαρα να μπει στο μυαλό μας είναι ότι στη διεθνή πολιτική σκηνή -και αποδεικνύεται περίτρανα στη 
Συρία- δεν υπάρχουν φιλίες.  Υπάρχουν συμφέροντα κρατικά και οι μικροί συνήθως ποδοπατούνται, όταν πάνε 
κόντρα σε αυτά τα συμφέροντα.   

 Από την άλλη δεν μπορούν και τα μικρά κράτη να μην έχουν τη δική τους αξιοπρέπεια.  Είναι γι’ αυτό που 
χρειάζεται σύνεση, αποφασιστικότητα και ενότητα, ειδικότερα του λαού των μικρών κρατών.  Και είναι και εδώ 
που είναι με χαρά που βλέπουμε ότι από τα τέσσερα ψηφίσματα καταλήγουμε στο ένα και κοινά η Βουλή των 
Αντιπροσώπων έχει μία άποψη.  Για αυτά τα πράγματα το να έχουμε μία άποψη είναι πάρα πολύ θετικό, γιατί 
είναι μέσα από το διάλογο.  Από την άλλη όμως αντιλαμβανόμαστε και το μέγεθός μας ως Κύπρος, που είναι 
δυστυχώς πάρα πολύ μικρό, και είναι εδώ που χρειάζεται η σοβαρότητα, η σωστή μελέτη όλων των γεγονότων 
που γίνονται γύρω από την περιοχή μας, ώστε να λαμβάνονται αποφάσεις με σωστές σκέψεις, τεκμηριωμένες 
επιστημονικά, με σωστές αναλύσεις και όχι με συναισθηματισμούς.  Δυστυχώς, οι συναισθηματισμοί και οι φιλίες 
στην πολιτική σκηνή δεν μπορούν να λειτουργήσουν και δε λειτουργούν ποτέ και τις έχουμε δει και τις έχουμε 
πληρώσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

 Το ψήφισμα αυτό είναι αποτέλεσμα συναίνεσης, το οποίο βεβαίως θα ψηφίσουμε με τις εξής 
παρατηρήσεις:  Θα θέλαμε και εμείς με τη σειρά μας να περιλαμβανόταν στο ψήφισμα η ξεκάθαρη φράση ότι οι 
Κούρδοι έχουν ξαναπροδοθεί -προδίδονται εδώ και δεκαετίες, αρχής γενομένης από το τέλος του 19ου αιώνα-, 
ότι η Ρωσία και η Αμερική συμπεριφέρονται ξανά σαν οι έμποροι των λαών, ότι ο ελεύθερος συριακός στρατός, 
αυτή η ομάδα των κακούργων στη Συρία δεν είναι τίποτε άλλο από ένα παρακλάδι της Αλ Κάιντα και το μακρύ 
χέρι της Τουρκίας. 

 Θέλουμε να εκφράσουμε τον θαυμασμό μας για το μεγαλείο του κουρδικού λαού, ο οποίος αγωνίζεται, 
έχει κλείσει διακόσια χρόνια αγώνα και μια μέρα θα τα καταφέρει να δημιουργήσει το κράτος του.  Εμείς να το 
δούμε που προσπαθούμε να καταργήσουμε το δικό μας, για να τα έχουμε καλά με τον Ερντογάν.   

 Και τελειώνω με το δίδαγμα που θα πρέπει να έχουμε.  Η αναξιοπιστία και των Αμερικανών και των Ρώσων 
πρέπει να μας βάλει σε μεγάλες σκέψεις, όταν εμείς βάζουμε όλα μας τα καλάθια τάχατες στην προστασία που 
μας δίνουν ή ο ένας ή ο άλλος ή και οι δυο μαζί, που το μόνο που νοιάζονται είναι πώς θα εξυπηρετήσουν τα 
δικά τους συμφέροντα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Ενώνουμε και εμείς τη φωνή μας με όλες τις πολιτικές δυνάμεις και με όλους όσοι καταδικάζουν αυτή την 
εγκληματική εισβολή, η οποία αποτελεί ακόμη μία αιματηρή σελίδα στο ποινικό μητρώο της Τουρκίας.  Βέβαια, 
οι Κούρδοι με την ανοχή, αν όχι και την ενθάρρυνση, ειδικά των δύο μεγάλων δυνάμεων δυστυχώς βρίσκονται 
μπροστά στον κίνδυνο της γενοκτονίας τους.   

 Αν κάτι μπορεί να κρατήσουμε απ’ αυτή τη συμπεριφορά της Τουρκίας είναι ότι η Άγκυρα δε χρειάζεται 
επεμβατικά δικαιώματα, για να επιτεθεί. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ο κ. Προκοπίου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Σίγουρα, καταδικάζουμε όλοι την εισβολή της Τουρκίας την τωρινή στους Κούρδους της Συρίας, την 
εισβολή της Τουρκίας στην ΑΟΖ μας.  Γενικά, την επιθετικότητα του «νταή» της περιοχής.  Σωστά, θα 
υπερψηφίσουμε το ψήφισμα, όμως δεν υπάρχουν μόνο τα ψηφίσματα, πρέπει ο καθένας μας να προβληματίζεται 
και να δούμε τι μέλλει γενέσθαι.  Διότι περιμέναμε από τα Ηνωμένα Έθνη, περιμένουμε από την Ευρωπαϊκή 
Ένωση, τους συμμάχους μας, τις υπερδυνάμεις να επέμβουν κ.λπ.  Κανένας, δυστυχώς!  Υπεράνω όλων το 
οικονομικό συμφέρον του καθενός με τον άλφα τρόπο, με τον βήτα τρόπο και τον γάμα τρόπο.  Και εγώ σας 
καλώ.  Είμαι ενάντια στον πόλεμο, που έχουμε και τις εμπειρίες και ξέρουμε το αποτέλεσμα.  Όμως φέρουμε όλοι 
ευθύνη, γιατί είμαστε υπόχρεοι να ενισχύσουμε την αμυντική μας θωράκιση.  Να ξέρετε πάντοτε ότι ο δυνατός 
δεν υπολογίζει πάντα τον αδύναμο.  Αν νιώσει ότι κάτι είσαι, θα το σκεφτεί μια και δυο φορές να πράξει ό,τι 
νομίζει να πράξει. 

 Επαναλαμβάνω, δε θέλουμε, δεν είμαστε πολεμοχαρείς.  Όμως καλώ, αγαπητέ Πρόεδρε, εσένα και τους 
αρχηγούς των πολιτικών κομμάτων να πάτε στο Προεδρικό και με τον Πρόεδρο όλοι να συμβάλουμε, να 
ενισχύσουμε την άμυνά μας.  Επαναλαμβάνω, την άμυνά μας, για να μην παρεξηγηθώ.  Γιατί, δεν ξέρουμε ανά 
πάσα στιγμή τι μπορεί να κάνει ή τι μπορεί να διανοηθεί ο κάθε σουλτάνος ή αυτός που είναι κατακτητής, που 
αυτή είναι η γραμμή που έχουν από την ίδρυσή τους. 

 Εγώ αυτό λέω.  Όλοι μας φέρουμε ευθύνη. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Θα ήθελα πρώτα να αναφερθώ στη διαδικασία κατάθεσης ψηφισμάτων, γιατί έχω δει στις εφημερίδες, 
στον τύπο το πρωί, και ως κοινοβούλιο έχουμε δεχτεί κριτική για το γεγονός ότι έχουν κατατεθεί τέσσερα 
ψηφίσματα σε ό,τι αφορά την εισβολή της Τουρκίας στη Συρία.  Νομίζω μερικώς είναι δικαιολογημένη η κριτική, 
εν μέρει όμως είναι άδικη, με την έννοια ότι δεν μπορούμε να αποτρέψουμε και να απαγορεύσουμε τη δυνατότητα 
ανάληψης πρωτοβουλίας από όποια πολιτική δύναμη, για να καταθέσει το δικό της ψήφισμα.  Εκείνο που έχει 
σημασία είναι κατά πόσο υπάρχει η διάθεση, για να εξευρεθεί συναίνεση μετά από την πρωτοβουλία ενός, δύο 
ή περισσότερων κομμάτων προς την ίδια κατεύθυνση.  Και αυτό είναι που έχει συμβεί και θέλω και εγώ με τη 
σειρά μου να χαιρετίσω το γεγονός ότι υπήρξε όλη η καλή διάθεση, για να βρούμε συναίνεση και να έχουμε ένα 
κοινό αποτέλεσμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ε, και να ευχαριστήσουμε και τις υπηρεσίες της Βουλής που είχαν αυτή τη δυσκολία, ενώ συνεδριάζαμε 
να καταλήξουν σε ένα κείμενο.  Ει δυνατόν να μην τους φέρνουμε πάντα σε έτσι κατάσταση, διότι, είπαμε και στη 
Σύσκεψη των Αρχηγών, μπορεί να γίνεται μια άλλη συνεννόηση.  Ας μην μπούμε σε αυτό, ας μείνουμε στο 
ψήφισμα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Η εισβολή έλαβε χώρα πριν λίγα εικοσιτετράωρα, κατατέθηκαν τα ψηφίσματα εσπευσμένα ενόψει της 
ολομέλειας και νομίζω υπάρχει και γι’ αυτό δικαιολογία.  Όμως είπα ότι μερικώς είναι δικαιολογημένη η κριτική 
και ίσως πρέπει να δούμε τη διαδικασία κατάθεσης, ώστε, αν μπορούμε εξ υπαρχής να επιτυγχάνουμε τη 
συναίνεση, να το καταφέρνουμε, χωρίς να χρειάζεται να έχουμε διαφορετικές προτάσεις από διάφορες πολιτικές 
δυνάμεις. 

 Επί της ουσίας δεν πρόκειται να σταθώ ιδιαίτερα, κύριε Πρόεδρε.  Το ΑΚΕΛ έχει εκδώσει και σήμερα 
ανακοίνωση που τοποθετείται επί της ουσίας εκ νέου και καλεί βέβαια, και θέλω να το αναφέρω τούτο, σε 
συμμετοχή στην αυριανή κινητοποίηση που διοργανώνει το Παγκύπριο Συμβούλιο Ειρήνης στην Πλατεία 
Ελευθερίας η ώρα 10.00 π.μ. για καταδίκη της τούρκικης εισβολής στην Συρία.  Στην καινούρια τούρκικη εισβολή 
στην Συρία. 

 Θέλω μόνο όμως επί της ουσίας να πω το εξής, που σε μεγάλο βαθμό έχει βγει και μέσα από τη συζήτηση.  
Πρώτον, προφανώς σε αυτό τον κόσμο εκείνο που κυριαρχεί είναι τα ιδιοτελή συμφέροντα των ισχυρών του 
πλανήτη και όχι το διεθνές δίκαιο και οι πανανθρώπινες αρχές και αξίες και ιδανικά.  Και αυτό μας παίρνει στο 
δεύτερο συμπέρασμα:  Αδύναμοι λαοί, μικρά κράτη, δεν έχουν την πολυτέλεια ούτε να κάμνουν λάθη, αλλά ούτε 
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και να το παίζουν διπλοπόρτι και να ενεργούν στη βάση των δύο μέτρων και των δύο σταθμών.  Δεν είναι μόνο 
ηθικό λοιπόν το ζήτημα.  Είναι και ηθικό να μην ενεργείς στη βάση δύο μέτρων και δύο σταθμών.  Αυτή την 
πολυτέλεια την έχουν οι ισχυροί της γης.  Εμείς, και σωστά πράττουμε και σήμερα, έπρεπε και πρέπει να 
τοποθετούμαστε στη βάση αρχών για όλα τα διεθνή ζητήματα.  Αυτό είναι που μας προσφέρει την 
πολιτικοδιπλωματική θωράκιση, που είναι και η μόνη που μπορεί να αποτρέψει τυχοδιωκτισμούς των όποιων 
γειτόνων μας και ειδικότερα της Τουρκίας σε βάρος της Κύπρου.  Καινούριους τυχοδιωκτισμούς.   

 Πρέπει να εγκαταλείψουμε λοιπόν τις ψευδαισθήσεις και πρέπει να έχουμε σωστή επίγνωση της διεθνούς 
πραγματικότητας, αν θέλουμε να υπερασπιστούμε αυτό που έχουμε, αλλά και να διεκδικήσουμε με επιτυχία αυτό 
που θέλουμε, που δεν είναι τίποτε άλλο από την απελευθέρωση της χώρας μας, την επανένωση της πατρίδας 
και του λαού μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μαυρίδης έχει το λόγο. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,   

 Ασφαλώς και καταδικάζουμε την εισβολή της Τουρκίας στη Συρία και τη σφαγή των Κούρδων της Συρίας 
που διενεργείται.  Ασφαλώς και καταδικάζουμε τους Αμερικανούς που εγκατέλειψαν τους Κούρδους.  Ασφαλώς 
και καταδικάζουμε και επικρίνουμε και τους Ρώσους, οι οποίοι τηρούν στάση ουδέτερη ή μάλλον φιλοτουρκική.  
Αλλά ήθελα απλά να αναφέρω κάτι σχετικά με τα ψηφίσματα που καταθέτει η Βουλή των Αντιπροσώπων.  
Κατηγορούμε τις μεγάλες δυνάμεις, όταν ανακατεύονται κάπου, ότι ανακατεύονται και δε μας αρέσει.  Όταν δεν 
ανακατεύονται, πάλι τους κατηγορούμε που δεν ανακατεύονται.  Πρέπει να αποφασίσουμε τι θέλουμε.   

 Και κάθε φορά που καταθέτουμε έναν ψήφισμα στη Βουλή πρέπει να αποφασίσουμε αν πράγματι διέπεται 
από αρχές αξιών.  Υπάρχουν και άλλες περιοχές στον πλανήτη.  Για παράδειγμα στο Χονγκ Κονγκ ο κόσμος 
αγωνίζεται για τη δημοκρατία και δεν έχουμε καταθέσει έναν ψήφισμα.  Στη Βενεζουέλα ο κόσμος πεθαίνει από 
την πείνα και δεν καταδικάζουμε με ψήφισμα, διότι ίσως να μην αρέσει σε κάποιες πολιτικές ομάδες.  Είτε θα 
έχουμε αξίες και αρχές και θα τις ακολουθούμε για όλους… 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Γιατί δεν κατέθεσες, Μάριε; 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Θα καταθέσω και να το ψηφίσετε.  Θα καταθέσω για το Χονγκ Κονγκ και να το ψηφίσετε, παρακαλώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Προχωρούμε στην ψηφοφορία.   

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα εννέα ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ομόφωνα εγκρίνεται το Σχέδιο Ψηφίσματος καταδίκης της εισβολής της Τουρκίας στη Συρία. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο Δεύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων έχει γίνει. 

 Ο κ. Βότσης κάτι θέλει να πει. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Νομίζω, κύριε Πρόεδρε, ότι είναι άξιο να σημειώσουμε ότι σήμερα έχουμε κατάθεση εφτά 
προϋπολογισμών ημικρατικών οργανισμών, επειδή και εσείς και η επιτροπή Οικονομικών είχε πάρει μια 
πρωτοβουλία να πιέσει τα πράγματα, επιτέλους, για να μη βλέπουμε τους προϋπολογισμούς με το νέο χρόνο 
για τον προηγούμενο.  Ήδη, οι δύο που ήταν ήδη κατατεθειμένοι είναι στην ημερήσια διάταξη της Δευτέρας και 
θα φροντίζω να ενημερώνω την ολομέλεια, ιδιαίτερα περνώντας οι επόμενες εβδομάδες, ποιοι δεν έχουν φέρει 
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προϋπολογισμούς, όπως και εσείς ο ίδιος μου έχετε ζητήσει, για να ξέρουμε πώς προχωρά η πρωτοβουλία την 
οποία είχατε πάρει μαζί με την επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, πρέπει να πούμε ότι μετά από δύο χρόνια προσπάθειας έχουμε φτάσει σε αυτό το πολύ ευχάριστο 
σημείο.  Ξεκινά μια καινούρια θετική πρακτική, μια καινούρια ιστορία και πρέπει να ανταποκριθούμε. 

 Η κατάθεση είπαμε έγινε. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.103, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αντρέα Καυκαλιά 

 «Έχει περιέλθει στην αντίληψή μου ότι η Συμφωνική Ορχήστρα Νέων Κύπρου (ΣΟNΚ) έχει ανακοινώσει 
την έναρξη προγράμματος για παιδιά από 7 μέχρι 12 ετών (Σymphoпedia), το οποίο μεταξύ άλλων περιλαμβάνει 
τη συμμετοχή τους στο φωνητικό εργαστήρι και στην παιδική χορωδία της ΣΟΝΚ.  Επιπλέον, σχετική ανακοίνωση 
της ΣΟΜΚ, ημερομηνίας 28 Αυγούστου 2019, αναφέρει ότι οι καθηγητές οι οποίοι προσλαμβάνονται στο εν λόγω 
πρόγραμμα επιλέγονται κατόπιν πανευρωπαϊκού διαγωνισμού. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως μας ενημερώσει για τα ακόλουθα: 

1. Είναι το Σymphoпedia εντός του σκοπού, της αποστολής και του πλαισίου λειτουργίας της Συμφωνικής 
Ορχήστρας Νέων Κύπρου; 

2. Υπάρχει σχετική απόφαση-έγκριση από το διοικητικό συμβούλιο του ιδρύματος για την έναρξη του 
προγράμματος; 

3. Έχουν ακολουθηθεί οι προβλεφθείσες διαδικασίες για την πρόσληψη μαέστρου της χορωδίας;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.104, ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέφανου Στεφάνου 

 «Σε συνέχεια προηγούμενων επιστολών μας αναφορικά με τα περιουσιακά στοιχεία που έχουν μεταφερθεί 
στην εταιρεία ΣΕΔΙΠΕΣ-ΚΕΔΙΠΕΣ παρακαλούμε περαιτέρω τον αρμόδιο υπουργό όπως λάβει η Βουλή των 
Αντιπροσώπων ενημέρωση σε σχέση με τη διαδικασία υλοποίησης της απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου 
για αξιοποίηση ακινήτων της εταιρείας από τις δημοτικές και κοινοτικές αρχές, καθώς και τον τελικό κατάλογο 
ακινήτων που έχουν αγοραστεί από την Ελληνική Τράπεζα της πρώην Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας στην 
Ελληνική Τράπεζα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.105, ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από δημοσίευμα στην εφημερίδα ΦΙΛΕΛΕΥΘΕΡΟΣ πληροφορήθηκα ότι πρόκειται να ανεγερθεί στο 
χωριό Ίνεια της επαρχίας Πάφου μουσείο χελώνων. Σύμφωνα με τον κοινοτάρχη της περιοχής, έχει βρεθεί το 
απαιτούμενο κονδύλι και είναι θέμα χρόνου η προώθηση των διαδικασιών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με την 
υλοποίηση του μουσείου χελώνων στο χωριό Ίνεια, ποιο είναι το υπολογιζόμενο κόστος, ποιες υπηρεσίες θα 
προσφέρει, τι είδους μουσειακό υλικό θα φιλοξενεί και ποιο είναι το χρονοδιάγραμμα για την ανέγερση και 
λειτουργία του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.106, ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 

 «Στο πλαίσιο του στόχου για την πρόληψη και την καταπολέμηση της βίας στην οικογένεια έχει τεθεί ως 
προτεραιότητα η υλοποίηση των δράσεων με βάση το Εθνικό Σχέδιο Δράσης για την Πρόληψη και 
Καταπολέμηση της Βίας στην Οικογένεια για τα έτη 2017-2019. 

 Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό να μας ενημερώσει για τα εξής σε σχέση με τις δράσεις οι οποίες θα 
προωθούνταν στο πλαίσιο των ακόλουθων στρατηγικών, δεδομένης και της συνεχούς αύξησης των 
περιστατικών βίας στην οικογένεια: 

1. Παρακολούθηση του προβλήματος της βίας στην οικογένεια:  

α.  Έχει προωθηθεί δημιουργία ενιαίου αρχείου στατιστικών δεδομένων καταγραφής περιστατικών 
βίας στην οικογένεια;  

β. Έχει τεθεί σε εφαρμογή το πιλοτικό πρόγραμμα καταγραφής περιστατικών κακοποίησης παιδιών; 
Εάν ναι, ποια δεδομένα έχουν συλλεγεί; 
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2. Πρόληψη του φαινομένου της βίας στην οικογένεια. Έχει τεθεί σε εφαρμογή η προώθηση του θεσμού της 
κατ’ οίκον επίσκεψης από τις Επισκέπτριες Υγείας σε παιδιά κάτω των πέντε ετών, σε ευάλωτες 
οικογένειες και σε άτομα με ειδικές ανάγκες;  Εάν ναι, ποια τα αποτελέσματα αυτής της δράσης; 

3. Επιμόρφωση και εξειδίκευση των επαγγελματιών. Ποιες ενέργειες έχουν γίνει: 

α. για την εξειδικευμένη εκπαίδευση των εκπαιδευτικών, των Λειτουργών Κοινωνικής Ευημερίας και 
των επαγγελματιών υπηρεσιών υγείας σε σχέση με την αναγνώριση των κακοποιημένων παιδιών, 
γυναικών, ηλικιωμένων και ατόμων με ειδικές ανάγκες; 

 β. για την εξειδικευμένη εκπαίδευση των μελών της αστυνομίας και των Παρατηρητών της Γειτονιάς 
σε σχέση με τον εντοπισμό και την παραπομπή  περιστατικών βίας;  

 γ. για την παροχή υποχρεωτικής κατάρτισης στους δικαστές; 

4. Αποτελεσματική εφαρμογή της νομοθεσίας. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η δημιουργία  θεσμοθέτησης των 
διατμηματικών υπηρεσιών υπό τη μορφή κανονισμών οι οποίοι θα προβλέπουν για τις ευθύνες κάθε 
φορέα υπηρεσίας και τις κυρώσεις στις περιπτώσεις που δεν τηρούνται οι καθορισμένες υποχρεώσεις; 

5. Ενίσχυση των Υπηρεσιών Προστασίας και Στήριξης Θυμάτων Βίας στην Οικογένεια:  

 α. Ποια τα αποτελέσματα της αξιολόγησης των υφιστάμενων θεραπευτικών προγραμμάτων στο 
πλαίσιο παροχής θεραπείας σε θύτες και θύματα; 

 β. Έχουν εφαρμοστεί θεραπευτικά προγράμματα για θύτες στη φυλακή; 

 γ. Εάν ναι, ποια τα αποτελέσματα;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.107, ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα παρακάτω 
ερωτήματα αναφορικά με την πολιτική της κυβέρνησης ως προς το κατά πόσο ένας/μια αστυνομικός θα πρέπει 
να φέρει ευδιάκριτα στη στολή του το όνομά του ή τον αριθμό μητρώου της αστυνομίας. 

 Συγκεκριμένα, προτίθεται η κυβέρνηση να απαγορεύσει την αναγραφή του ονόματος ή του αριθμού 
μητρώου αστυνομίας, προκειμένου να μην αναγνωρίζεται η ταυτότητα του αστυνομικού και με ποιο τρόπο 
διασφαλίζεται το ατομικό δικαίωμα του αστυνομικού στην προστασία της ταυτότητας; 

 Σήμερα, σχεδόν παντού υπάρχουν συστήματα παρακολούθησης με τα οποία σε περιπτώσεις πράξεων 
βίας που η αστυνομία υποχρεούται να εμπλακεί για την επαναφορά της δημόσιας τάξης ή ακόμα σε περίπτωση 
εμπλοκής οργάνων της αστυνομίας σε δράσεις κατά εγκληματικών στοιχείων, η ταυτότητα του αστυνομικού 
οργάνου δε διασφαλίζεται με την υφιστάμενη πολιτική.  Απότοκο αυτής της κατάστασης είναι ο υπαρκτός 
κίνδυνος ταυτοποίησης/αναγνώρισης του αστυνομικού, ο οποίος κινδυνεύει άμεσα να γίνει ο ίδιος ή οικογένεια 
του θύμα εκβιασμού. 

 Εντός σύντομου χρονικού διαστήματος τα προσωπικά και οικογενειακά στοιχεία του αστυνομικού μπορεί 
να αναγνωρισθούν από τα εγκληματικά στοιχεία είτε μέσω διαδικτύου είτε με άλλο παρεμφερή τρόπο με άμεσο 
κίνδυνο ο/η αστυνομικός ή μέλος της οικογένειάς του να αποτελέσει θύμα εκβιασμού ή άλλων εκδικητικών 
ενεργειών από ανθρώπους του υπόκοσμου. Συνεπώς, είναι επιτακτική ανάγκη η διασφάλιση του δικαιώματος 
προστασίας της ιδιωτικής ζωής και κατ’ επέκταση της διασφάλισης της σωματικής ακεραιότητας και 
οικογενειακής ζωής των αστυνομικών οργάνων από πλευράς της πολιτείας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.108, ημερομηνίας 3 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από απάντηση του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή, 
ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 2019, σε κοινοβουλευτική μου ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.555 αναφορικά με τις 
δεσμεύσεις που ανέλαβε το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως κατά τις συνεδρίες της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων που πραγματοποιήθηκαν την περίοδο 2017-2018 σχετικά με τους 
γεωργούς των οποίων επηρεάζονται οι καλλιέργειες από τα αγρινά πληροφορήθηκα ότι το σχέδιο αποζημιώσεων 
για ζημιές που προκαλούνται στις γεωργικές καλλιέργειες από τα αγρινά βρίσκεται σε συνεχή ισχύ και, σε 
περιπτώσεις ζημιών από αγρινά, αυτές καταγράφονται και αξιολογούνται με χρονοδιάγραμμα καταβολής των 
αποζημιώσεων περί τα τέλη του 2019. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πόσες αιτήσεις έχουν 
κατατεθεί από την έναρξη εφαρμογής του σχεδίου μέχρι σήμερα ανά έτος, πόσες έχουν εγκριθεί και πόσες 
αποζημιώσεις έχουν καταβληθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.109, ημερομηνίας 3 Οκτωβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων, σε συνέχεια των 
ερωτήσεών μου με αριθμό 23.06.011.01.203, ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 2016, και με αριθμό 23.06.011.01.439, 
ημερομηνίας 20 Ιανουαρίου 2017, ποιοι είναι οι προγραμματισμοί της αρμόδιας υπηρεσίας για την έγκαιρη 
αντιμετώπιση του καταρροϊκού πυρετού των προβάτων (νόσος της κυανής γλώσσας-blue tongue).  Επίσης να 
ενημερωθεί το σώμα εάν έγινε προγραμματισμός για έγκαιρη διάθεση εμβολίων στους κτηνοτρόφους, σε 
περίπτωση που παρουσιαστούν κρούσματα του καταρροϊκού πυρετού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.110, ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις 
διευκολύνσεις που τυγχάνουν στο εργασιακό τους περιβάλλον οι φύλακες των σχολικών μονάδων και ειδικά 
αναφορικά με την ύπαρξη διαμορφωμένου χώρου για την τοποθέτηση των προσωπικών τους αντικειμένων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.111, ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

«Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν καταρτιστεί 
σχέδια εκκένωσης κατασκηνωτικών και εκδρομικών χώρων, καθώς και χώρων με μεγάλη επισκεψιμότητα 
(κυρίως κατά τους καλοκαιρινούς μήνες) στην περίπτωση δασικής πυρκαγιάς.  Παρακαλώ όπως μας 
ενημερώσετε για το περιεχόμενο των σχεδίων αυτών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.112, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Από το συνοπτικό σημείωμα του Γραφείου της Επιτρόπου Διοικήσεως και Προστασίας Ανθρωπίνων 
Δικαιωμάτων για τις εκθέσεις που υποβλήθηκαν τους μήνες Απρίλιο έως Αύγουστο 2019 πληροφορήθηκα 
σχετικά με υπόθεση χρησιμοποίησης συνιδιόκτητου τεμαχίου από το 1974 για τις ανάγκες της Εθνικής Φρουράς, 
χωρίς μέχρι στιγμής να έχει εκδοθεί διάταγμα επίταξης ή απαλλοτρίωσης και χωρίς οι ιδιοκτήτες να τύχουν 
οποιασδήποτε αποζημίωσης. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πόσες παρόμοιες 
περιπτώσεις υπάρχουν.  Έχει προχωρήσει το Υπουργείο Άμυνας στην επίταξη όλων των τεμαχίων τα οποία 
χρησιμοποιεί για σκοπούς άμυνας και έχει καταβάλει τις απαιτούμενες αποζημιώσεις στους ιδιοκτήτες τους;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.113, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Εδώ και πολλά χρόνια εκκρεμεί η δημιουργία κεντρικού αποχετευτικού συστήματος στην περιοχή 
Τηλλυρίας. Η περιοχή αντιμετωπίζει γενικώς θέμα διαχείρισης των λυμάτων, το οποίο γίνεται εντονότερο στην 
παραλιακή ζώνη, όπου χωροθετούνται οι λιγοστές ξενοδοχειακές μονάδες και τα ενοικιαζόμενα δωμάτια. 
Παλαιότερα οι ξενοδοχειακές μονάδες στον Κάτω Πύργο Τηλλυρίας αντιμετώπιζαν σοβαρό πρόβλημα όσον 
αφορά στη διαχείριση των υγρών αποβλήτων τους. Η καθημερινή άντληση των αποβλήτων από 
βοθροκαθαριστικό προκαλούσε θόρυβο και κακοσμία, που ενοχλούσαν τους επισκέπτες. Επίσης, το κόστος για 
τους ιδιοκτήτες των ξενοδοχείων ήταν υψηλό, αφού το βοθροκαθαριστικό έπρεπε να ταξιδεύει μέχρι την Πόλη 
Χρυσοχούς ή τον Αστρομερίτη, για να παραδώσει τα λύματα σε σταθμό διαχείρισης υγρών αποβλήτων.  

Είναι γεγονός ότι παραμένουν έντονες οι αμφιβολίες για τη ρύπανση της θάλασσας μέσω της υπόγειας 
διαδρομής των λυμάτων. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Έχει λυθεί το πρόβλημα που αντιμετώπιζαν οι ξενοδοχειακές μονάδες στον Κάτω Πύργο Τηλλυρίας 
σχετικά με τη διαχείριση των υγρών αποβλήτων;  Παρακολουθείται η κατάσταση, ώστε να γίνεται 
ορθολογιστική διαχείριση των υγρών αποβλήτων που προέρχονται από τις ξενοδοχειακές μονάδες; Ποια 
επιπρόσθετα μέτρα λαμβάνονται έχοντας υπόψη και την αύξηση της τουριστικής κίνησης στην περιοχή; 

2. Διαθέτουν όλα τα ξενοδοχεία ή τα ενοικιαζόμενα διαμερίσματα στεγανές δεξαμενές λυμάτων; Ελέγχεται η 
στεγανότητά τους και η τακτική άντληση των λυμάτων; Διασφαλίζεται η μη κατάληξη των οικιακών 
λυμάτων στη θάλασσα; 

3. Περιλαμβάνεται στις πιστώσεις του προϋπολογισμού για το έτος 2020 η δημιουργία κεντρικού 
αποχετευτικού συστήματος στην περιοχή και, εάν όχι, υπάρχει κάποιο χρονοδιάγραμμα για την κατασκευή 
του;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.114, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από το συνοπτικό σημείωμα του Γραφείου της Επιτρόπου Διοικήσεως και Προστασίας Ανθρωπίνων 
Δικαιωμάτων για τις εκθέσεις που υποβλήθηκαν τους μήνες Απρίλιο-Αύγουστο 2019 πληροφορήθηκα ότι υπήρξε 
καθυστέρηση στην εξέταση και προώθηση αιτημάτων που υποβάλλονταν στην Υπηρεσία Ασύλου και στην 
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Αναθεωρητική Αρχή Προσφύγων για επανεξέταση υποθέσεων ασύλου, σε περιπτώσεις που προέκυπταν νέα 
στοιχεία. Ένας από τους λόγους της καθυστέρησης ήταν η διαφωνία ανάμεσα στις δύο υπό αναφορά 
κυβερνητικές υπηρεσίες σχετικά με το ποια είναι αρμόδια για την εξέταση των εν λόγω αιτημάτων. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει λυθεί το θέμα 
αρμοδιότητας που προέκυψε. Έχει υλοποιηθεί η σύσταση της επιτρόπου για διαβούλευση με τη Νομική 
Υπηρεσία, ώστε να διαπιστωθεί ποια υπηρεσία είναι αρμόδια για την εξέταση τέτοιας μορφής αιτημάτων;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.115, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

«Τον Δεκέμβριο του 2014 και τον Νοέμβριο του 2016 είχαν γίνει πλημμύρες στη Λάρνακα και 
συγκεκριμένα στην περιοχή “Καμάρες,” όπου επλήγησαν επαγγελματικά υποστατικά και σπίτια αξίας 
εκατομμυρίων ευρώ.  

Σύμφωνα με πληροφορίες που έχω, οι εν λόγω πλημμύρες συνέβησαν συνεπεία των ομβρίων υδάτων 
που είχαν συσσωρευτεί στον ποταμό που έρχεται από την κοινότητα Καλού Χωριού και μετέφεραν διάφορα 
αντικείμενα και καλάμια με αποτέλεσμα τη φραγή των καναλιών και κατά συνέπεια τη συσσώρευση χιλιάδων 
τόνων νερού κατά μήκος του ποταμού.  

Είναι επίσης εις γνώση μου ότι δόθηκαν εντολές για καθαρισμό των καναλιών εκείνη τη στιγμή και ως εκ 
τούτου οι χιλιάδες τόνοι νερού μετακινήθηκαν προς την οικιστική περιοχή των Καμάρων.  

Ως εκ των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα εξής: 

1.  Οι πιο πάνω πληροφορίες που έχω ευσταθούν;  Έχετε διενεργήσει κάποια έρευνα επί τούτου; 

2.  Εάν ισχύουν, τότε ποιος ευθυνόταν για τον καθαρισμό των καναλιών τη συγκεκριμένη χρονική στιγμή; 

3. Ποια υπηρεσία ενήργησε εκείνη τη χρονική στιγμή για τον καθαρισμό;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.116, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη  

«Σε δημοσίευμα της εφημερίδας “Ο Φιλελεύθερος” αναφέρεται ότι η Αλβανία απαγόρευσε την εισαγωγή 
74 946 τόνων βοδινού κρέατος από τρεις χώρες, επειδή ήταν ακατάλληλο για κατανάλωση ή περιείχε 
ρακτοπαμίνη, η οποία είναι απαγορευμένη σε 180 χώρες, ή δεν έφερε τα απαραίτητα πιστοποιητικά, σύμφωνα 
πάντα με το εν λόγω δημοσίευμα.  Μια από τις τρεις χώρες, όπως αναφέρεται στο δημοσίευμα, ήταν και η 
Κύπρος.  Το ακατάλληλο κρέας θα επιστραφεί στις χώρες από τις οποίες προήλθε.  

Ως εκ των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα εξής: 

1. Ευσταθούν τα πιο πάνω; 

2. Εάν ευσταθούν τα πιο πάνω, ποια ήταν η ποσότητα η οποία εξήχθη από την Κύπρο; 

3. Aυτή η ποσότητα ήταν κρέας το οποίο προέρχεται από την Κυπριακή Δημοκρατία, από τα κατεχόμενα ή 
από οπουδήποτε αλλού;  

4. Επιστράφηκε πίσω στην Κύπρο το εν λόγω κρέας και, εάν ναι, πού κατέληξε;  

5. Εάν επιστράφηκε πίσω, διασφαλίστηκε η μη διοχέτευσή του για κατανάλωση στην Κύπρο; 

6. Εάν το αναφερόμενο βοδινό κρέας είναι παραγωγή από την Κυπριακή Δημοκρατία, ελέγξατε τις φάρμες 
που το παρήγαν;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.117, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη  

«Σε συνέχεια των απαντήσεων που έλαβα μέχρι σήμερα στις επανειλημμένες ερωτήσεις, δηλώσεις και 
αναφορές μου σχετικά με τον δρόμο Λάρνακας-Δεκέλειας προκύπτουν τα εξής:  

1. Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως ζήτησε από το Τμήμα Δημόσιων Έργων στις 11 Μαρτίου 2015 
όπως αυτό προχωρήσει στην ανάθεση της μελέτης για την ετοιμασία των κατασκευαστικών σχεδίων σε 
ιδιώτες μελετητές. Το έργο εξαιρέθηκε από τη διαδικασία προεπιλογής έργων σύμφωνα με τον περί 
Δημοσιονομικής Ευθύνης και Δημοσιονομικού Πλαισίου Νόμο [Νόμος αρ.20(Ι) του 2014] για τα έργα του 
δημοσίου και το τμήμα προχώρησε στη ζήτηση προσφορών για ανάθεση της μελέτης στις 20 Σεπτεμβρίου 
2016. Οι προσφορές κατοχυρώθηκαν και τα σχετικά συμβόλαια υπογράφηκαν στις 29 Δεκεμβρίου 2016. 
Η μελέτη θα είχε διάρκεια γύρω στα δύο χρόνια.  

2. Σε απάντηση με αριθμό φακέλου 23.06.011.01.446, που έλαβα από τον τέως Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων κ. Μάριο Δημητριάδη, αναφέρεται ότι οι απαλλοτριώσεις που έγιναν παλαιότερα 
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ανακλήθηκαν και η διαδικασία θα επαναληφθεί για την Φάση Δ΄, η οποία αρχίζει από τον κόμβο προς 
Πύλα μέχρι τις εγκαταστάσεις του ΚΟΤ. 

3. Γνωρίζω ότι ετοιμάστηκε ρυθμιστικό σχέδιο από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, το οποίο στάλθηκε 
το Νοέμβριο του 2011 στο Τμήμα Δημοσίων Έργων, για να προωθήσει τη διαδικασία. Έχω υπόψη μου 
ότι έχουν εκδηλωθεί κάποιες αντιδράσεις για τον όλο σχεδιασμό και αναστάλθηκε η διαδικασία 
σχεδιασμού.   

Ως εκ των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα εξής: 

1. Έχει ολοκληρωθεί η μελέτη;  

2. Εάν έχει ολοκληρωθεί, ποια είναι τα αποτελέσματα;  

3. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται σήμερα η διαδικασία απαλλοτριώσεων;  

4. Τι ενέργειες έχουν γίνει για τη διευθέτηση των αντιδράσεων;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.118, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Εξ όσων γνωρίζω, η συνέχιση του δρόμου πρωταρχικής σημασίας που συνδέει τη λεωφόρο Σπύρου 
Κυπριανού στη Λάρνακα με τον παρακαμπτήριο δρόμο Αραδίππου προς Δεκέλεια (λεωφ. Αλέξανδρου 
Παναγούλη, Φάση Β΄) αποτελεί συνέχεια της Α΄ Φάσης, που έχει ήδη ολοκληρωθεί πριν από χρόνια. Η σημασία 
και η ολοκλήρωση του έργου είναι ουσιαστική, αφού θα αμβλύνει τον κυκλοφοριακό φόρτο του παραλιακού 
τουριστικού μετώπου Λάρνακας-Δεκέλειας, ενώ παράλληλα θα καταστήσει ευκολότερη την πρόσβαση των 
κατοίκων της περιοχής στον αυτοκινητόδρομο.   

 Επίσης, αξιοσημείωτο το γεγονός ότι λόγω της μη ολοκλήρωσης του έργου σήμερα η διακίνηση οχημάτων 
διοχετεύεται σε εσωτερικό δρόμο όπου διακινούνται μαθητές και αυτό έχει ως αποτέλεσμα τη δημιουργία 
σοβαρών προβλημάτων ασφάλειας.  

 Ως εκ των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα εξής: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται το έργο; 

2. Πότε υπολογίζεται η ολοκλήρωση και παράδοση του έργου;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.119, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη  

«Εξ όσων γνωρίζω, ο δήμος Λειβαδιών έχει αιτηθεί την κατασκευή στίβου με ταρτάν (πλαστικό δάπεδο) 
στο υφιστάμενο ποδοσφαιρικό γήπεδο για τις ανάγκες των αθλητών του Γυμναστικού Συλλόγου “Ευαγόρας” 
(ΓΣΕ) και των μαθητών του Λυκείου Λειβαδιών.  

Ως εκ των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
σε ποιο στάδιο βρίσκεται το πιο πάνω αίτημα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.120, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Από απάντηση του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή, 
ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2019, στην κοινοβουλευτική ερώτηση με αρ. 23.06.011.02.242 αναφορικά με τη 
δημιουργία κατασκηνωτικού χώρου στην περιοχή “Λουτρά της Αφροδίτης” στην κοινότητα Νέου Χωριού στην 
επαρχία Πάφου πληροφορήθηκα ότι οι διαδικασίες για την εν λόγω ανάπτυξη προχωρούν κανονικά. Πρόσφατα 
πληροφορήθηκα επίσης ότι έχει εκδοθεί πολεοδομική άδεια και άδεια οικοδομής. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η δημιουργία κατασκηνωτικού χώρου στην περιοχή “Λουτρά της Αφροδίτης”. Επίσης παρακαλώ τον 
αρμόδιο υπουργό όπως καταθέσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων την πολεοδομική άδεια και την άδεια 
οικοδομής που έχουν εκδοθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.121, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Έχω γίνει αποδέκτης καταγγελιών σχετικά με την κατάσταση που επικρατεί στο δάσος που βρίσκεται 
ανάμεσα στα χωριά Κλήρου, Καλού Χωριού Ορεινής και στις γύρω κοινότητες.  Σύμφωνα με τις καταγγελίες, 
έχουν γίνει παρεμβάσεις στο δάσος (ξερίζωμα πεύκων και άλλων δέντρων), ώστε οι εκτάσεις του να γίνουν 
καλλιεργήσιμες.  Μεγάλες εκτάσεις έχουν ήδη οργωθεί και παράλληλα έχουν καταργηθεί οι αντιπυρικές ζώνες 
που είχαν δημιουργηθεί στην περιοχή. 
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Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει υπόψη του τις 
υπό αναφορά καταγγελίες, αν τις έχει εξετάσει και αν προτίθεται να λάβει τα απαραίτητα μέτρα για την προστασία 
του δάσους της περιοχής και του φυσικού περιβάλλοντος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.122, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Έχω πληροφορηθεί ότι η Εταιρεία Τουριστικής Ανάπτυξης και Προβολής Λάρνακας (ΕΤΑΠ) εξέδωσε 
ανακοίνωση με την οποία απευθύνει έκκληση στο Τμήμα Αρχαιοτήτων να προχωρήσει άμεσα στις απαραίτητες 
ενέργειες, ώστε να λειτουργήσει το συντομότερο δυνατό το Επαρχιακό Μουσείο Λάρνακας. Το μουσείο 
παραμένει κλειστό από τον Μάιο του 2017. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για ποιο λόγο 
παραμένει κλειστό το Επαρχιακό Μουσείο Λάρνακας και πότε αναμένεται να επαναλειτουργήσει. Παρακαλώ 
όπως κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικό χρονοδιάγραμμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.123, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Μαρίνου Σιζόπουλου 

«Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να μας ενημερώσει κατά πόσο προτίθεται να καταθέσει τροποποιητικό 
νομοσχέδιο που να επιτρέπει και την κατάθεση αγωγών για διεκδίκηση των συμφερόντων τους (class action 
lawsuit) από νομιμοποιημένους φορείς που έχουν δεόντως συσταθεί, σύμφωνα με την κυπριακή νομοθεσία, όταν 
επηρεάζονται τα συλλογικά συμφέροντα των μελών τους.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.124, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη  

«Εξ όσων γνωρίζω, την κοινότητα της Τόχνης εξυπηρετεί μόνο ένας κάτοχος άδειας αγροτικού ταξί, ο οποίος 
μάλιστα δεν είναι μόνιμος κάτοικος της Τόχνης.  Παράλληλα, γνωρίζω ότι ο συγκεκριμένος έχει και την ευθύνη 
εξυπηρέτησης άλλων κοινοτήτων με άλλα ταξί.  Επιπρόσθετα, ο ίδιος εξυπηρετεί και το ξενοδοχείο ALDIANA, το 
οποίο χρειάζεται συνεχώς εξυπηρέτηση.  Τα πιο πάνω έχουν ως αποτέλεσμα τη μη επαρκή εξυπηρέτηση των 
κατοίκων της Τόχνης, Κυπρίων και μη.  

Ως εκ των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα εξής: 

1. Σε ποιες ενέργειες θα προβεί, ούτως ώστε η εξυπηρέτηση των κατοίκων να είναι απρόσκοπτη;  

2. Εφόσον υπάρχει ανάγκη για περισσότερα από ένα αγροτικά ταξί, τότε τι προτίθεται να πράξει για την 
παραχώρηση επιπρόσθετων αδειών λειτουργίας αγροτικών ταξί;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.125, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Άριστου Δαμιανού 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να δώσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων στοιχεία για τον αριθμό 
των ποινικών διώξεων και των καταδικών βάσει του περί Καταπολέμησης Ορισμένων Μορφών και Εκδηλώσεων 
Ρατσισμού και Ξενοφοβίας μέσω του Ποινικού Δικαίου Νόμου του 2011.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.126, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για ποιο λόγο οι 
δρόμοι στον δήμο Σωτήρας παραμένουν σε πολύ κακή κατάσταση και πότε και πώς προτίθεται το υπουργείο να 
λάβει μέτρα για επιδιόρθωσή τους. 

 Οι δρόμοι εντός του δήμου Σωτήρας εδώ και χρόνια παραμένουν σε πολύ κακή κατάσταση προκαλώντας 
μεγάλη ταλαιπωρία στους πολίτες που χρησιμοποιούν καθημερινά τους δρόμους του δήμου. Θα πρέπει άμεσα 
να δοθούν απαντήσεις για το εν λόγω ζήτημα, ενώ επιτακτική είναι η ανάγκη για λήψη μέτρων για επιδιόρθωση 
των δρόμων του δήμου Σωτήρας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.127, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το στάδιο στο 
οποίο βρίσκεται η κατασκευή του δρόμου Σωτήρας-Δερύνειας.  Αξίζει να τονίσουμε ότι έχει κατ’ επανάληψη 
εξαγγελθεί η κατασκευή του δρόμου, ωστόσο μέχρι σήμερα δεν έχει υλοποιηθεί.  Οι συνεχείς αναβολές στην 
υλοποίηση του έργου προκαλούν τεράστιες αντιδράσεις στην τοπική κοινωνία.  Παρακαλώ όπως μας 
ενημερώσετε σχετικά με το χρονοδιάγραμμα υλοποίησης του έργου. 

 Ο δρόμος Σωτήρας-Δερύνειας εδώ και χρόνια παραμένει σε πολύ κακή κατάσταση, προκαλώντας μεγάλη 
ταλαιπωρία στους πολίτες που τον χρησιμοποιούν καθημερινά.  Πρέπει άμεσα να δοθούν απαντήσεις για το πιο 
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πάνω ζήτημα, ενώ επιτακτική είναι και η ανάγκη για λήψη μέτρων για ανάπλαση και/ή επιδιόρθωση του δρόμου 
Σωτήρας-Δερύνειας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.128, ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται η 
κυβέρνηση να επαναφέρει τα σχέδια ανέγερσης προσφυγικών κατοικιών τα οποία τερμάτισε η κυβέρνηση το 
2013.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.129, ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους 
της καθυστέρησης εκτέλεσης του πολεοδομικού έργου ανάπλασης του δρόμου που συνδέει τη Δερύνεια με τη 
Σωτήρα, πότε αναμένεται να ξεκινήσουν τα κατασκευαστικά έργα και τα χρονοδιαγράμματα ολοκλήρωσης του 
έργου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.130, ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται η 
κυβέρνηση να άρει τη διάκριση που υφίστανται εργαζόμενοι στο ΡΙΚ και να τοποθετήσει τους δημοσιογράφους 
αορίστου χρόνου οι οποίοι βρίσκονται στην κλίμακα Α4-7 στην κλίμακα Α8, στην οποία βρίσκεται το υπόλοιπο 
επιστημονικό προσωπικό του ιδρύματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.131, ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται το έργο ανάπλασης της πλατείας στη Δρομολαξιά, πότε αναμένεται να ξεκινήσει η εκτέλεση του έργου 
και ποια τα χρονοδιαγράμματα ολοκλήρωσής του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.132, ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από δημοσίευμα στην εφημερίδα “Ο Φιλελεύθερος” πληροφορήθηκα ότι ακόμη εκκρεμεί η δημιουργία 
οδού πρόσβασης προς το φαράγγι του Άβακα από την πλευρά των Αρόδων και γενικά από τη βόρεια πλευρά 
του Ακάμα.  Σύμφωνα με το δημοσίευμα, αν και το κονδύλι για τη δημιουργία οδού πρόσβασης έχει εγκριθεί, 
μέχρι σήμερα δεν έχουν ολοκληρωθεί οι εργασίες.  Σύμφωνα με τον κοινοτάρχη, το θέμα της δημιουργίας του εν 
λόγω δρόμου προς το φαράγγι του Άβακα χρονολογείται από το 1980. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η δημιουργία της οδού πρόσβασης προς το φαράγγι από την πλευρά των Αρόδων, αν έχει γίνει μελέτη 
εκτίμησης των επιπτώσεων στο περιβάλλον και ποια μέτρα έχουν ληφθεί για την προστασία του φυσικού 
περιβάλλοντος της περιοχής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.133, ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 

 «Τα τελευταία χρόνια ολοένα και περισσότερα σχολεία στην Ελλάδα εφαρμόζουν την πρακτική τα εκτάκια 
να “υιοθετούν” πρωτάκια. 

Πρόκειται για μία πράξη παιδαγωγικού χαρακτήρα για την ομαλή μετάβαση των παιδιών από το 
νηπιαγωγείο σε ένα μεγαλύτερο σχολείο.  Η “υιοθεσία” βοηθάει την ομαλή προσαρμογή των παιδιών της πρώτης 
στο “μεγάλο” σχολείο, ενώ παράλληλα συμβάλει σημαντικά στην αντιμετώπιση του φαινομένου της ενδοσχολικής 
βίας, καθώς καλλιεργεί τις διαπροσωπικές σχέσεις. 

 Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως μας ενημερώσει αν το υπουργείο έχει πρόθεση να μελετήσει 
τις δυνατότητες εφαρμογής του συγκεκριμένου θεσμού στην Κύπρο ως ένα μέτρο αντιμετώπισης και πάταξης 
του φαινομένου του σχολικού εκφοβισμού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.134, ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 

 «Έχουμε λάβει καταγγελίες σε σχέση με την αυξημένη εμφάνιση τρωκτικών τη φετινή χρονιά σε αρκετούς 
δήμους και κοινότητες της δυτικής Λευκωσίας και της ελεύθερης επαρχίας Αμμοχώστου, με τους πολίτες να 
διαμαρτύρονται για τις συνεπακόλουθες επιπτώσεις στη δημόσια υγεία και να είναι σε απόγνωση, μη μπορώντας 
να καταπολεμήσουν το πρόβλημα από μόνοι τους. 

 Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια μέτρα προτίθεται 
να λάβει για την επίλυση του προβλήματος.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.135, ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Λουκαΐδη 

 «Σύμφωνα με ενημέρωση που έχουμε λάβει, έχουν απορριφθεί επαναλαμβανόμενα αιτήματα του 
κλαδικού συμβουλίου της Παγκύπριας Συντεχνίας Ισότητα για συνάντηση με τον αναπληρωτή γενικό διευθυντή 
του ΟΚΥΠΥ, ενώ δεν έχει δοθεί στην εν λόγω συντεχνία η μελέτη που περιέγραφε τις ανάγκες του ΟΚΥΠΥ σε 
φαρμακοποιούς.   

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να μας ενημερώσει για την απαίτηση του ΟΚΥΠΥ να κοινοποιηθούν 
τα ονόματα των μελών της συντεχνίας ως προϋπόθεση για τον καθορισμό συνάντησης, καθώς και για τους 
λόγους της μη κοινοποίησης της σχετικής μελέτης για τους φαρμακοποιούς στην εν λόγω συντεχνία, από τη 
στιγμή που αυτή η μελέτη δόθηκε σε άλλη συντεχνία. 

 Σε σχέση με τις μετακινήσεις των κυβερνητικών φαρμακοποιών από τα φαρμακεία του ΟΚΥΠΥ, 
παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να μας ενημερώσει στη βάση ποιων δεδομένων καθορίστηκαν οι ανάγκες 
του ΟΚΥΠΥ και για τα κριτήρια μετακίνησης των φαρμακοποιών, καθώς και για την επιλογή της μετακίνησης, σε 
μια χρονική στιγμή κατά την οποία η υπηρεσία στην οποία θα μεταφερθούν (ΕΦΑ) δεν έχει αποκτήσει ακόμα 
υπόσταση.  Περαιτέρω, καλείται να μας ενημερώσει για ποιο λόγο ο ΟΚΥΠΥ δεν προχωρεί στην πρόσληψη 
προσωπικού για ενίσχυση των κυβερνητικών φαρμακείων και περιορίζεται στην προσωρινή λύση μεταφοράς 
προσωπικού από τα αγροτικά κέντρα, τα οποία ήδη υπολειτουργούν, για αντιμετώπιση της υποστελέχωσης. 

 Έχουμε επίσης ενημερωθεί για προφορικές και μη ομοιόμορφες οδηγίες του ΟΚΥΠΥ προς τους 
φαρμακοποιούς στα δεκαπέντε (15) αγροτικά κέντρα που παραμένουν σε λειτουργία σε απομακρυσμένες 
περιοχές, με τις οποίες οι φαρμακοποιοί καλούνται να λειτουργούν ως ιδιώτες.  Συγκεκριμένα, φαίνεται να τους 
έχει ζητηθεί να εισπράττουν συμπληρωμές και συνεισφορές, να διαχειρίζονται χρήματα, να συναλλάσσονται με 
ιδιωτικές αποθήκες φαρμάκων, να μεταφέρουν φάρμακα με το προσωπικό μεταφορικό τους μέσο.  Παρακαλείται 
ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Βάσει ποιου καθεστώτος καλούνται οι φαρμακοποιοί της δημόσιας υπηρεσίας να δρουν ως ιδιώτες; 

2. Τι προβλέπουν τα σχέδια υπηρεσίας τους ως προς τη διαχείριση χρημάτων; 

3. Πώς εξασφαλίζεται η ορθή και ασφαλής μεταφορά των φαρμακευτικών σκευασμάτων χωρίς κατάλληλο 
όχημα και εξοπλισμό και ποια η ευθύνη του φαρμακοποιού σχετικά με οτιδήποτε συμβεί κατά τη μεταφορά; 

4. Πώς δικαιολογείται η χρονική ανακολουθία ανάμεσα στην εκτέλεση της συνταγής και την είσπραξη της 
συμπληρωμής/συνεισφοράς, εφόσον η παράδοση των φαρμάκων, και συνακόλουθα η όποια είσπραξη, 
θα γίνεται μεταγενέστερα της εκτέλεσης, αφού οι κοινότητες δε διαθέτουν τον απαιτούμενο εξοπλισμό για 
εκτέλεση συνταγής σε περιβάλλον ΓΕΣΥ; 

5. Πώς δικαιολογείται η απουσία γραπτών ενιαίων οδηγιών προς όλα τα κέντρα εξυπηρέτησης του ΟΚΥΠΥ 
για την καλύτερη και ισότιμη εξυπηρέτηση των ασθενών;» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.323, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2018, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 
 «Σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση σας πληροφορώ για τα ακόλουθα: 

2. Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, ως το αρμόδιο Τμήμα του Υπουργείου Εσωτερικών για την 
ανάδειξη και την προστασία/διατήρηση της αρχιτεκτονικής κληρονομιάς (Διατηρητέες Οικοδομές) στο 
πλαίσιο του ευρύτερου επιδιωκόμενου χωροταξικού σχεδιασμού των πόλεων και της υπαίθρου (σύμφωνα 
με τον Περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμο), έχει εισηγηθεί την υπογραφή της Σύμβασης Πλαίσιο από 
την Κυπριακή Δημοκρατία.  Η Έκθεση του Τμήματος αξιολογήθηκε από το Υπουργείο και προωθήθηκε 
στο Υπουργικό Συμβούλιο για έγκριση το οποίο την έχει εγκρίνει πρόσφατα. 

3. Συνοπτικά το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως συστήνει την υπογραφή της Σύμβασης Πλαίσιο για τους 
πιο κάτω κύριους λόγους: 

• Η Σύμβαση Πλαίσιο προτείνει την ανάληψη δράσεων συνυφασμένων με την ενδυνάμωση της 
Κοινωνίας των Πολιτών και της Συμμετοχικής Δημοκρατίας. 

• Οι αρχές της Σύμβασης Πλαίσιο συμπίπτουν με τις αρχές του Τμήματος σε θέματα διατήρησης της 
πολιτιστικής κληρονομιάς και συνεισφοράς της στην αειφόρο ανάπτυξη. 

• Η Σύμβαση Πλαίσιο αναβαθμίζει τον ρόλο της κοινωνίας εν γένει στη διαβούλευση για θέματα 
διαχείρισης πολιτιστικής κληρονομιάς. 
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4. Οι πρόνοιες της Σύμβασης Πλαίσιο περιγράφονται στο Παράρτημα.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2019 της Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Βασιλικής Αναστασιάδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.377, ημερομηνίας 7 Δεκεμβρίου 2018, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 
 «Σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση που αφορά στην επέκταση του Γενικού Νοσοκομείου Λάρνακας σας 
μεταφέρω την ακόλουθη ενημέρωση που έλαβα από το αρμόδιο Τμήμα του Υπουργείου μου: 

2. Η Κεντρική Επιτροπή Αλλαγών και Απαιτήσεων σε Συνεδρίαση που έγινε στις 12 Ιουνίου 2019, ενέκρινε 
την εισήγηση της Ad Hoc Επιτροπής για Φιλικό Διακανονισμό με τον υφιστάμενο Ανάδοχο της Σύμβασης 
με τελική και οριστική ημερομηνία αποπεράτωσης του Έργου, την 15η Νοεμβρίου 2019. 

3. Το Τμήμα Δημοσίων Έργων και ειδικά η Ομάδα Παρακολούθησης του Έργου καταβάλλει κάθε δυνατή 
προσπάθεια, παρακολουθώντας στενά την εξέλιξη των εργασιών και εφαρμόζοντας όλες τις πρόνοιες του 
νέου Φιλικού Διακανονισμού που επιτεύχθηκε από την Κεντρική Επιτροπή Αλλαγών και Απαιτήσεων με 
τον Εργολάβο στις 12/6/2019, ούτως ώστε το Έργο να ολοκληρωθεί και να παραδοθεί στους χρήστες. 

4. Σημειώνεται ότι ο Εργολάβος έχει υποβάλει Αναθεωρημένο Πρόγραμμα Έργου συνοδευόμενο με 
κατάσταση διαθέσιμων πόρων (εργατικού δυναμικού και μηχανημάτων) και στο οποίο περιλαμβάνονται 
όλες οι υπολειπόμενες εργασίες και οι νενομισμένοι έλεγχοι του Έργου, εντός εφικτού χρόνου με 
ημερομηνία αποπεράτωσης τις 15/11/2019.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2019 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.557, ημερομηνίας 21ης Μαρτίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Η απάντηση στο πιο πάνω ερώτημα, από τον αρμόδιο Τμήμα, δηλαδή το Τμήμα Ιατρικών Υπηρεσιών 
και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας: 

(α) Το Σημείωμα Έργου είχε ετοιμαστεί το 2018, χρειάστηκε όμως να γίνουν κάποιες διορθώσεις, οι οποίες 
αποτελούσαν απαιτήσεις από την Γενική Διεύθυνση Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων Συντονισμού και 
Ανάπτυξης (ΓΔ ΕΠΣΑ). 

(β) Το Υπουργείο Υγείας έχει συμπεριλάβει στους Προϋπολογισμούς του για το 2020, ποσό της τάξης των 
€833.000. 

(γ) Το συνολικό κόστος με βάση προκαταρκτική εκτίμηση δαπάνης του Τμήματος Δημοσίων Έργων, 
ανέρχεται στα €2.7εκ. και αναμένεται, μέχρι τις αρχές του 2020, να προκηρυχθεί διαγωνισμός για την 
ανάθεση του Έργου, σύμφωνα με αυτή την εκτίμηση. 

2. Εάν για τον οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.635, ημερομηνίας 17 Μαΐου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων (ΤΑΥ) του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος πληροφορήθηκε στις αρχές Απριλίου του 2019 από πολίτη, ότι παρατηρήθηκε η παρουσία 
νερού με γαλάζιο χρώμα, μέσα σε ρυάκι που καταλήγει στο Φράγμα Καλαβασού. Μέλη του προσωπικού 
του ΤΑΥ κινητοποιήθηκαν αμέσως, προβαίνοντας σε επιτόπιες έρευνες για εντοπισμό της πηγής του 
νερού, καθώς και σε δειγματοληπτικούς ελέγχους για προσδιορισμό της ποιοτικής του κατάστασης. 

(β) Σε συνέχεια της πιο πάνω έρευνας, προέκυψε ότι το νερό προερχόταν από το ξέπλυμα μπαζών 
εγκαταλελειμμένων μεταλλείων της περιοχής, εξαιτίας των έντονων βροχοπτώσεων της τελευταίας 
περιόδου.  Η χημική ανάλυση του νερού, κατέδειξε την παρουσία συγκεντρώσεων καδμίου και νικελίου, 
το οποίο σχετίζεται και με τη σύσταση των μπαζών των μεταλλείων.  Ωστόσο, σύμφωνα με τις αναλύσεις 
στο νερό του Φράγματος, οι συγκεντρώσεις καδμίου και νικελίου ήταν πολύ μικρότερες των ανώτερων 
επιτρεπτών ορίων συγκεντρώσεων που καθορίζονται στον Περί της Ποιότητας του Νερού Ανθρώπινης 
Κατανάλωσης (Παρακολούθηση και Έλεγχος) Νόμο.  Δεδομένου του μεγάλου όγκου του νερού στο 
Φράγμα, και της ανάμειξης του νερού που εισέρχεται στο Φράγμα από το ρυάκι, με πολύ περισσότερο 
καθαρό νερό που εισρέει από τον Ποταμό Βασιλικό, οι συγκεντρώσεις καδμίου και νικελίου παραμένουν 
σε πολύ χαμηλά και μη ανησυχητικά επίπεδα. 
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(γ) Σημειώνεται ότι, από τη στιγμή που το ΤΑΥ ξεκίνησε τη διερεύνηση του περιστατικού, μέχρι και την 
αξιολόγηση των αποτελεσμάτων των χημικών αναλύσεων του νερού, είχε διακοπεί η προμήθεια νερού 
για σκοπούς ύδρευσης από το Φράγμα Καλαβασού, για προληπτικούς λόγους.  Επισημαίνεται ότι, είχαν 
αξιολογηθεί και διάφορες πιθανές λύσεις για αποτροπή της εισροής του νερού από το ρυάκι στο Φράγμα, 
όπως η κατασκευή αναχώματος για συγκράτηση του νερού του ρυακιού και η εκτροπή του νερού, μέσω 
αγωγού άντλησης, στη διπλανή λεκάνη απορροής, οι οποίες, ωστόσο απορρίφθηκαν, καθότι 
κατασκευαστικά ήταν χρονοβόρες, κοστοβόρες και μη αποτελεσματικές. 

2. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2019 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.676, ημερομηνίας 13 Ιουνίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Κοινοβουλευτική Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Κατά την περίοδο 2010-2018 ο αριθμός των εργατικών ατυχημάτων που γνωστοποιήθηκαν στο Τμήμα 
Επιθεώρησης Εργασίας με βάση τη σχετική νομοθεσία και ο αντίστοιχος Δείκτης Συχνότητας Ατυχημάτων, 
που ορίζεται ως ο αριθμός των ατυχημάτων ανά 100 000 εργαζομένους, έχουν ως ακολούθως: 

ΕΤΟΣ ΑΡ. ΑΤΥΧΗΜΑΤΩΝ ΔΕΙΚΤΗΣ ΣΥΧΝΟΤΗΤΑΣ 

2010 2184 679 

2011 2010 615 

2012 1741 537 

2013 1538 497 

2014 1618 543 

2015 1596 519 

2016 1905 604 

2017 2070 628 

2018 2156 623 

(β) Ο αριθμός των θανατηφόρων ατυχημάτων που γνωστοποιήθηκαν στο Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας 
κατά την περίοδο 2010-2018, έχει ως ακολούθως: 

ΕΤΟΣ ΑΡ. ΘΑΝΑΤΗΦΟΡΩΝ ΑΤΥΧΗΜΑΤΩΝ 

2010 19 

2011 5 

2012 9 

2013 9 

2014 5 

2015 4 

2016 5 

2017 2 

2018 9 

 Συναφώς αναφέρεται ότι κατά την περίοδο 01/01-30/08/2019 συνέβηκαν 9 θανατηφόρα ατυχήματα σε 
εργοδοτούμενα πρόσωπα κατά τη διάρκεια της εργασίας. 

(γ) Σύμφωνα με τα στοιχεία που διαθέτει το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας, ο Δείκτης Συχνότητας 
ατυχημάτων σε Κοινοτικούς εργαζομένους είναι υψηλότερος σε σχέση με τους Κυπρίους εργαζομένους.  
Σε ό,τι αφορά στη σοβαρότητα των ατυχημάτων παρατηρήθηκε ότι ο Μέσος Όρος των ημερών που 
χάθηκαν ανά ατύχημα κατά την περίοδο 2013-2018 ήταν 37 για τους αλλοδαπούς εργαζομένους, 23,7 για 
τους Κοινοτικούς και 25,5 για τους Κυπρίους εργαζομένους. 

2. Σημειώνεται ότι σε έκτακτες συνεδρίες του Παγκύπριου Συμβουλίου Ασφάλειας και Υγείας το 2018 και το 
2019 καθορίστηκε σχέδιο δράσης με στοχευμένες ενέργειες που αποσκοπούν στη μείωση των εργατικών 
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ατυχημάτων, την εφαρμογή του οποίου παρακολουθεί το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας, στα πλαίσια των 
ευρύτερων προσπαθειών που καταβάλλει το Τμήμα, σε συνεργασία με τους Κοινωνικούς Εταίρους, για συνεχή 
βελτίωση των συνθηκών ασφάλειας και υγείας στους χώρους εργασίας και μείωση των εργατικών ατυχημάτων 
και των επαγγελματικών ασθενειών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.690, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 18 
Ιουνίου 2019 σε σχέση με την ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η χερσόνησος Ακρωτηρίου Λεμεσού που περιλαμβάνει την Αλυκή Ακρωτηρίου, άλλους υγρότοπους, 
γεωργικές περιοχές με εσπεριδοειδή/άλλες καλλιέργειες και την παραλία Lady’s Mile εμπίπτει στα 
διοικητικά όρια των Βρετανικών Βάσεων Ακρωτηρίου. Μέρος της περιοχής, λόγω της σημαντικότητας της 
για τα πουλιά και γενικότερα για τη βιοποικιλότητα που φιλοξενεί, προστατεύεται από την περιβαλλοντική 
νομοθεσία των Βάσεων ως Ζώνη Ειδικής Προστασίας (SBA-SPA01) και ως Ειδική Ζώνη Διατήρησης 
(SBA-SAC01). 

3. Η Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας (ΥΘΠ) λόγω της σημαντικότητας της περιοχής για τη ορνιθοπανίδα σε 
Πανευρωπαϊκό επίπεδο (η αλυκή Ακρωτηρίου έχει καθοριστεί ως υγρότοπος διεθνούς σημασίας 
σύμφωνα με τη σύμβαση RAMSAR), διεξάγει μηνιαίες καταγραφές σε όλη τη χερσόνησο και 
εξειδικευμένες καταγραφές συγκεκριμένων ειδών που είτε φωλιάζουν (υδρόβια, παρυδάτια πτηνά) είτε 
διέρχονται από τη περιοχή σε σημαντικούς αριθμούς (Αρπαχτικά πτηνά, Γερανοί, κ.α.). Η ΥΘΠ περιπολεί 
των περιοχών αυτών και προβαίνει σε καταγγελίες σχετικές με επεισόδια λαθροθηρίας αλλά και άλλες 
ενοχλήσεις (π.χ. “πίστες” μοτοκρός σε περιοχές της χερσονήσου, στρατιωτικές ασκήσεις μη συμβατές με 
την προστασία του περιβάλλοντος στην περιοχή) και παρανομίες (π.χ. παράνομες εκσκαφές και 
ισοπεδώσεις, απόρριψη σκυβάλων και μπαζών) που υπονομεύουν τη περιβαλλοντική αξία της περιοχής. 

4. Η ΥΘΠ έχει ρωτηθεί, λόγω εξειδικευμένων γνώσεων στο τομέα της πτηνοπανίδας, αρκετές φορές τόσο 
από το Τμήμα Περιβάλλοντος όσο και από τις αρχές των Βάσεων, για θέματα που αφορούν τη διαχείριση 
των άγριων πτηνών στην περιοχή και σε σχέση με προτεινόμενες αναπτύξεις ή και ενέργειες. Έχει επίσης 
εκφέρει και απόψεις για σχετικές προτεινόμενες αδειοδοτήσεις παραλιακών κέντρων προς τον Έπαρχο 
Λεμεσού στο παρελθόν καθώς και για την ορθή διαχείριση των κουνουπιών στη χερσόνησο, με επιστολές 
προς το Δήμαρχο Λεμεσού. 

5. Τούτων λεχθέντων, η διοικητική ευθύνη και η επιβολή των νόμων σχετικά με τη λειτουργία των εστιατορίων 
της περιοχής αλλά γενικότερα για τη προστασία των ειδών και οικοτόπων ανήκουν στις αρχές των 
Βρετανικών Βάσεων και κανένα αίτημα δεν έχει ληφθεί, σχετικό με τη διοργάνωση της συγκεκριμένης 
εκδήλωσης είτε άλλων που γίνονται κατά καιρούς στη περιοχή. 

6. Η εν λόγω περιοχή είναι μεγάλης περιβαλλοντικής σημασίας και οποιεσδήποτε επεμβάσεις ή και 
ασύμβατες με το χώρο εκδηλώσεις δεν πρέπει να γίνονται αποδεκτές χωρίς να προηγείται η αξιολόγηση 
των περιβαλλοντικών επιπτώσεων και η λήψη μέτρων μετριασμού τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2019 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.691, ημερομηνίας 19 Ιουνίου 

2019, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Ο αριθμός των οικιακών εργαζομένων που αιτήθηκαν και έλαβαν άδεια και επίδομα μητρότητας κατά τα 
τελευταία 10 χρόνια καταγράφεται στον πιο κάτω Πίνακα, στον οποίο περιλαμβάνονται τόσο πολίτες 
τρίτων χωρών όσο και κοινοτικοί με συμβόλαια απασχόλησης. Από τον Πίνακα εξαιρούνται οι μισθωτοί 
οικιακοί εργαζόμενοι, οι οποίοι δεν προέρχονται από τρίτες χώρες και έχουν οι ίδιοι υποχρέωση καταβολής 
εισφορών στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων (πληρώνουν με βιβλιάριο εισφορών για απασχόληση σε 
περισσότερους από έναν εργοδότη). 

Έτος πληρωμής επιδόματος 
μητρότητας Αριθμός οικιακών εργαζομένων* 

2018 41 

2017 

 

 

 

 

39 

2016 39 

2015 38 
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2014 47 

2013 56 

2012 51 

2011 55 

2010 60 

2009 58 

2008 

 
66 

* Τα στοιχεία συλλέγονται κατά τον χρόνο που τερματίζεται η πληρωμή του επιδόματος 

3. Ο αριθμός των συνταξιούχων θεσμοθετημένης σύνταξης κατά τον μήνα Δεκέμβριο 2018, που 
πληρώνονταν στο εξωτερικό, ανήλθε σε 5069 εκ των οποίων οι 355 είναι πολίτες τρίτων χωρών. 
Σημειώνεται ότι στο αρχείο των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων υπάρχουν στοιχεία μόνο για τις 
περιπτώσεις πολιτών τρίτων χωρών που επιθυμούν όπως η πληρωμή γίνεται με έμβασμα στο εξωτερικό. 
Επομένως, εάν πολίτης τρίτης χώρας επιθυμεί να πληρώνεται με έμβασμα στην Κύπρο, τότε αυτός δεν 
συμπεριλαμβάνεται στον πιο πάνω αριθμό. 

4. Ο αριθμός των εργαζομένων πολιτών τρίτων χωρών που πληρώθηκαν εφάπαξ ποσό θεσμοθετημένης 
σύνταξης μέσα στο 2018 ανήλθε στα 18 άτομα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2019 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Κώστα Χαμπιαούρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.739, ημερομηνίας 15 Ιουλίου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση, επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

Η αναγκαιότητα κατοχύρωσης της ιδιωτικής μουσικής εκπαίδευσης και γενικότερα της ιδιωτικής 
εκπαίδευσης στον τομέα των τεχνών στην Κύπρο είναι υπαρκτή.  Το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και Νεολαίας (ΥΠΠΑΝ) έχει διαπιστώσει το κενό το οποίο υφίσταται εξαιτίας της απουσίας 
νομοθεσίας που να αφορά στην κατάλληλη ρύθμιση όχι μόνο της ιδιωτικής μουσικής εκπαίδευσης, αλλά 
ολόκληρου του τομέα της ιδιωτικής καλλιτεχνικής παιδείας. 

 Με στόχο την προώθηση της επίλυσης του εν λόγω ζητήματος και στη βάση σχετικών εισηγήσεων που 
είχαν υποβληθεί, έχω πρόσφατα δώσει οδηγίες για προώθηση της επεξεργασίας (μέσω αγοράς υπηρεσιών 
εμπειρογνωμόνων) ενιαίου ρυθμιστικού πλαισίου (περιλαμβανομένων και των σχετικών Κανονισμών) που θα 
διέπει στο σύνολο τους τα θέματα που αφορούν στην ίδρυση, λειτουργία και εποπτεία όλων των εν γένει 
ιδιωτικών σχολών που δραστηριοποιούνται στον τομέα της παροχής ερασιτεχνικής καλλιτεχνικής εκπαίδευσης 
και κατάρτισης.  Παράλληλα, έχουν δοθεί οδηγίες και για τη συγκρότηση Επιτροπής στο Υπουργείο Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας η οποία, ανάμεσα σε άλλα, θα έχει συμβουλευτικό ρόλο τόσο προς τον 
Υπουργό, όσο και προς τους εμπειρογνώμονες στους οποίους θα ανατεθεί η ετοιμασία του νομοσχεδίου και θα 
προσδιορίσει και τους συγκεκριμένους όρους εντολής που θα τους δοθούν. 

 Απώτερος στόχος είναι όλες οι προπαρασκευαστικές ενέργειες που θα οδηγήσουν στην ανάθεση της 
εκπόνησης του ρυθμιστικού πλαισίου από τους εμπειρογνώμονες να ολοκληρωθούν το συντομότερο και ότι το 
σχετικό νομοσχέδιο θα είναι ενώπιον της Βουλής για συζήτηση το συντομότερο δυνατόν.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.754, ημερομηνίας 24 Ιουλίου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Ο Εμπλουτισμός ως εργαλείο σε θαλάσσια οικοσυστήματα χρησιμοποιείται κυρίως για τη διάσωση ειδών 
(σολομός, χέλι, οξύρρυγχος κ.τ.λ.) που απειλούνται άμεσα με εξαφάνιση.  Αφορά συνήθως στην προστασία κατά 
τα ευαίσθητα στάδια αναπαραγωγής σε τεχνητές συνθήκες για μεγιστοποίηση της αναπαραγωγικής ικανότητας 
και την προστασία νεαρών απογόνων σε τεχνητές συνθήκες για αύξηση της ικανότητας επιβίωσης τους κατά την 
απελευθέρωση τους στο φυσικό περιβάλλον. 

 Αυτός ο χειρισμός μπορεί να αποτελεί ελκυστική πρόταση για την άμβλυνση αρνητικών επιπτώσεων όπως 
η υπεραλίευση ή αλλοίωση οικοτόπων, η κλιματική αλλαγή κ.ά.  Ωστόσο, το μέτρο αυτό εγκυμονεί κίνδυνο για 
αρνητικές επιπτώσεις, όπως η διατάραξη φυσικών ισορροπιών, ο διατροφικός ανταγωνισμός, η τροποποίηση 
της γενετικής ποικιλότητας, η εισαγωγή ασθενειών στο φυσικό πληθυσμό κ.ά.  Παράλληλα, συνεπάγεται 
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σημαντικό κόστος για την ανάπτυξη των αποθεμάτων σε τεχνητό περιβάλλον και ως εκ τούτου απαιτείται 
προσεκτική ανάλυση για να διακριβωθεί ότι οι στόχοι της αποκατάστασης των αποθεμάτων δεν μπορούν να 
επιτευχθούν με άλλα μέτρα διαχείρισης.  Χαρακτηριστικό είναι το γεγονός πως τα εργαλεία αυτά δεν έχουν 
υιοθετηθεί ακόμα από κανένα περιφερειακό οργανισμό (στον οποίο εντάσσεται η Κύπρος) ως εργαλεία 
διαχείρισης της αλιείας. 

 Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή διαθέτει χρηματοδοτικό εργαλείο τεχνικών μέτρων για την αλιεία και την 
διαχείριση των αποθεμάτων, αλλά στην περίπτωση του εμπλουτισμού, ένεκα της ιδιαιτερότητας της δράσης, δεν 
είναι επιλέξιμη εκτός αν υπάρχει θεσπισμένη ως ανάγκη σε ευρωπαϊκό κανονισμό (όπως στην περίπτωση 
προστασίας του ευρωπαϊκού χελιού και του οξυρρύγχου). 

 Πέραν των πιο πάνω, αξίζει να αναφερθεί ότι στις αρχές του 2000 το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων 
Ερευνών σε μια προσπάθεια διερεύνησης της επιβίωσης ιχθύων που απελευθερώνονται στο περιβάλλον (και 
τις επιπτώσεις της διαφυγής ιχθύων από μονάδες ιχθυοκαλλιέργειας), απελευθέρωσε 3.000 μαρκαρισμένα 
μυτάκια (είδος ψαριού που ανήκει στην οικογένεια των σπαριδών) τα οποία είχαν μεγαλώσει σε τεχνητές 
συνθήκες στον ερευνητικό σταθμό Μενεού.  Τα αποτελέσματα του συγκεκριμένου προγράμματος έδειξαν ότι η 
ένταξη των ψαριών αυτών στο περιβάλλον, σε αυτό το στάδιο, ήταν σχεδόν μηδενική και οικονομικά ασύμφορη 
ως μέθοδος εμπλουτισμού του φυσικού αποθέματος. 

 Χαρακτηριστικό είναι επίσης το γεγονός ότι παρά τις διαφυγές ψαριών τα τελευταία χρόνια από κλουβιά 
ιχθυοτροφείων (τόσο από μαζικές διαφυγές ένεκα ατυχημάτων όσο και από απελευθερώσεις), είδη όπως το 
λαβράκι και η τσιπούρα δεν έχουν καταφέρει να ενταχθούν μαζικά στο περιβάλλον και να συνδράμουν σε 
σημαντική αύξηση του φυσικού αποθέματος.  Τίθεται επομένως ζήτημα οικονομικής αποτελεσματικότητας της 
μεθόδου αυτής, σε σχέση με άλλες δράσεις οι οποίες εφαρμόζονται ήδη, χρηματοδοτούνται και θεωρούνται 
απαλλαγμένες περιβαλλοντικού ρίσκου όπως π.χ. η παρακολούθηση των αποθεμάτων, η προσαρμογή της 
αλιευτικής πίεσης στα αποθέματα μέσω της απόσυρσης αλιευτικών σκαφών, η προστασία συγκεκριμένων 
περιοχών και η απαγόρευση της αλιείας σε αυτές κ.λπ. 

Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. 
Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.755, ημερομηνίας 25 Ιουλίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Λουκαΐδη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι τα τέλη που χρεώνει η Υπηρεσία Μέτρων 
και Σταθμών (ΥΜΣ) του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας για τις διάφορες υπηρεσίες που 
παρέχει έχουν καθορισθεί/υπολογισθεί σύμφωνα με κατευθυντήριες γραμμές της Τεχνικής Επιτροπής 
Καθορισμού και Αναθεώρησης Τελών και Δικαιωμάτων στη βάση των οποίων λαμβάνονται υπόψη, μεταξύ 
άλλων, το διοικητικό κόστος και έξοδα λειτουργίας της ΥΜΣ, ο χρόνος και το προσωπικό που απαιτείται για τη 
διενέργεια του κάθε ελέγχου στην αγορά καθώς και το κόστος μετάβασης στο κάθε υποστατικό. 

 Σημειώνεται ότι, πρόθεση του Υπουργείου δεν είναι η υιοθέτηση ισοπεδωτικών και άδικων μέτρων για 
οποιαδήποτε κατηγορία επιχειρήσεων και αφουγκραζόμενοι τις ανησυχίες μερίδας του επιχειρηματικού κόσμου, 
έχει ήδη ξεκινήσει η επανεξέταση των υπό αναφορά τελών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2019 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.001, ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2019, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 
 «Σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση, επιθυμώ να σας ενημερώσω για τα κάτωθι: 

 Μέχρι σήμερα δεν υπάρχει θεσμοθετημένο Πρωτόκολλο αντιμετώπισης θυμάτων σεξουαλικής βίας, από 
τα Τμήματα Ατυχημάτων και Επειγόντων Περιστατικών (ΤΑΕΠ).  Προγραμματίζεται να δημιουργηθεί διαδικαστικό 
Πρωτόκολλο στη δεύτερη φάση της δημιουργίας κλινικών κατευθυντήριων οδηγιών και πρωτοκόλλων για τα 
ΤΑΕΠ από την θεσμοθετημένη Ομάδα Εργασίας, η οποία αναμένεται να ξεκινήσει στις αρχές του 2020.  
Διευκρινίζεται ότι το πρωτόκολλο δεν θα είναι ιατρικό αλλά θα αφορά τις διαδικασίες της ολιστικής αντιμετώπισης.  
Οι λειτουργοί των ΤΑΕΠ με την δημιουργία του σχετικού Πρωτοκόλλου θα ενημερωθούν και θα εκπαιδευτούν, 
ώστε να αντιμετωπίζονται ορθά τέτοια περιστατικά. 

 Σημειώνεται ότι στα πλαίσια της προνοσοκομειακής φροντίδας υγείας δημιουργήθηκε Πρωτόκολλο για τα 
πληρώματα ασθενοφόρων, για την αντιμετώπιση των θυμάτων σεξουαλικής βίας.  Το εν λόγω Πρωτόκολλο 
συγγράφηκε από θεσμοθετημένη ομάδα εργασίας και εγκρίθηκε από τη Γενική Διευθύντρια του Υπουργείου 
Υγείας.  Όλοι οι νοσηλευτές που εργάζονται στα ασθενοφόρα έχουν ενημερωθεί και εκπαιδευτεί κατάλληλα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2019 της Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Βασιλικής Αναστασιάδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.006, ημερομηνίας 8 Αυγούστου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 
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 «Σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση, σας μεταφέρω την ακόλουθη ενημέρωση που έλαβα από το αρμόδιο 
Τμήμα του Υπουργείου μου: 

2. Το ΚΕΠ Λάρνακας στεγάζεται σε ενοικιαζόμενο κτίριο για το οποίο έχουν εξασφαλιστεί οι απαιτούμενες 
από τη Νομοθεσία Άδειες και πληροί όλους τους όρους της ισχύουσας Νομοθεσίας που αφορά στα άτομα 
με αναπηρία (πρόσβαση και χώρους στάθμευσης). 

3. Ειδικότερα, για τους χώρους στάθμευσης, αναφέρεται ότι το εν λόγω κτίριο διαθέτει τους απαιτούμενους 
από τη Νομοθεσία χώρους στάθμευσης και επιπλέον υπάρχουν ιδιωτικοί χώροι στάθμευσης σε απόσταση 
50m περίπου ανατολικά του κτιρίου, καθώς και ιδιωτικοί χώροι στάθμευσης στους ορόφους του κτιρίου. 

4. Παρόλο που το κτίριο πληροί τις απαιτήσεις της Νομοθεσίας για άτομα με αναπηρία, το Τμήμα Δημοσίων 
Έργων, μετά από παράπονο που λήφθηκε, μελέτησε εκ νέου το θέμα και ετοίμασε σχέδια για μετατροπές 
στην είσοδο και με ράμπα στην πρόσοψη.  Τα σχέδια στάληκαν στο Τμήμα Δημόσιας Διοίκησης και 
Προσωπικού για να προωθηθούν στον ιδιοκτήτη προς εκτέλεση, καθότι στα ενοικιαζόμενα κτίρια δεν είναι 
δυνατό να επέμβει το Τμήμα Δημοσίων Έργων.  Σημειώνεται, ότι το κτίριο περιήλθε στην κατοχή της 
Τράπεζας Κύπρου, στην οποία και αποτάθηκε το Τμήμα Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού για την 
υλοποίηση των σχεδίων, αλλά δεν έχει ακόμη λάβει απάντηση. 

5. Όσον αφορά την πινακίδα η οποία παραπέμπει μόνο στο χώρο στάθμευσης αναπήρων και όχι στην 
είσοδο αναπήρων, αυτή έχει αντικατασταθεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2019 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.006, ημερομηνίας 8 Αυγούστου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση σας πληροφορώ ότι η προσβασιμότητα των δημόσιων κτιρίων 
διέπεται από διατάξεις του περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νόμου και η εφαρμογή τους εμπίπτει στις 
αρμοδιότητες των τοπικών Αρχών Αυτοδιοίκησης. 

2. Σύμφωνα με την Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 77.671 ημερομηνίας 8/10/2014 κάθε 
ενοικιαζόμενο κτήριο από κρατικές υπηρεσίες θα πρέπει να ικανοποιεί τις αρχές και προδιαγραφές 
προσβασιμότητας της νομοθεσίας και επομένως, η Υπηρεσία που ενοικιάζει το κτήριο θα πρέπει να φροντίζει 
μαζί με τον ιδιοκτήτη για τη λήψη των απαιτούμενων μέτρων προσβασιμότητας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2019 της Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Βασιλικής Αναστασιάδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.012, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω ότι το Υπουργείο 
Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων πραγματοποίησε σύσκεψη στις 10 Σεπτεμβρίου, 2019, υπό την Προεδρία 
μου, με εκπροσώπους από το Αρχηγείο Αστυνομίας, από το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, 
από την Ένωση Δήμων καθώς και με λειτουργούς του Τμήματος Οδικών Μεταφορών, Τμήματος Δημοσίων 
Έργων και του Υπουργείου, για συζήτηση του θέματος των “σκούτερ” με στόχο την προώθηση νομοθετικής 
ρύθμισης της διακίνησης και εποπτείας τους. 

2. Κατά τη διάρκεια της συνάντησης έγινε ανταλλαγή απόψεων και αποφασίστηκε από κοινού ότι το 
Υπουργείο θα προχωρήσει σε νομοθετική ρύθμιση της χρήσης και εποπτείας των “σκούτερ”, με τροποποίηση 
του “περί Ρύθμισης της Διακίνησης των Ποδηλάτων Νόμου του 2018”. Συγκεκριμένα, στην υφιστάμενη νομοθεσία 
θα προστεθεί ο ορισμός του “σκούτερ”, αφού καταβληθεί προσπάθεια για μια πιο δόκιμη ονομασία, θα 
προστεθούν οι προδιαγραφές που θα αφορούν το όριο ηλικίας χρήστη, τη μέγιστη ταχύτητα αλλά και τεχνικές 
προδιαγραφές που θα αφορούν στο φως, πέδηση, κουδούνι, κράνος κ.ά. Με την ενσωμάτωση σχετικής πρόνοιας 
θα καθορίζεται η διακίνηση των “σκούτερ”, ποιος θα είναι υπεύθυνος για την επιτήρηση της σωστής εφαρμογής 
της νομοθεσίας και θα υπάρχει και διάταξη σύμφωνα με την οποία οι Δήμοι θα έχουν το δικαίωμα να επιτρέπουν 
τη χρήση τους σε συγκεκριμένους πεζόδρομους και πλατείες. 

Το τροποιητικό προσχέδιο νομοσχεδίου του “περί Ρύθμισης της Διακίνησης των Ποδηλάτων Νόμου” αναμένεται 
να ετοιμαστεί εντός του Οκτωβρίου, 2019. 

3. Σημειώνεται ότι, από στοιχεία που έχουν συλλεγεί από τις άλλες ευρωπαϊκές χώρες διαπιστώνεται ότι δεν 
υπάρχει οποιαδήποτε ομοιόμορφη ρύθμιση σε ό,τι αφορά στη διαχείριση και αστυνόμευση των λεγάμενων 
“personal mobility vehicles”. Το Υπουργείο, παράλληλα με τις απαιτούμενες ενέργειες για την προώθηση 
νομοθετικής ρύθμισης του θέματος, μελετά τις εξελίξεις σε ευρωπαϊκό επίπεδο. Ενδεικτικά αναφέρεται ότι την 1 
Οκτωβρίου, 2019 θα πραγματοποιηθεί η τρίτη συνάντηση του “High Level Group on Road Safety” για συζήτηση 
της ρύθμισης των “σκούτερ”, στην οποία θα μετέχει εκ μέρους της Κυπριακής Δημοκρατίας (Υπουργείο 
Μεταφορών, Επικοινωνιών κα Έργων) λειτουργός της Ομάδας Οδικής Ασφάλειας του Τμήματος Δημοσίων 
Έργων του Υπουργείου. Όλες οι πληροφορίες που θα εξασφαλισθούν, θα αξιοποιηθούν κατάλληλα.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2019 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.029, ημερομηνίας 29 Αυγούστου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Κοινοβουλευτική Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
(α) Η συχνότητα επιθεωρήσεων γερανών καθορίζεται στο άρθρο 35 του περί Εργοστασίων Νόμου, Κεφ. 134, 

σύμφωνα με το οποίο οι γερανοί υπόκεινται σε εξέταση αμέσως προ της εγκαταστάσεως και της για πρώτη 
φορά χρήσεως τους σε κάθε εργοτάξιο και ακολούθως τουλάχιστον μία φορά κάθε 14 μήνες. 

(β) Στα εργοτάξια ψηλών κτηρίων γίνονται κατά προτεραιότητα συχνότερες επιθεωρήσεις, σε σύγκριση με τα 
υπόλοιπα εργοτάξια και πραγματοποιούνται συναντήσεις με τους μελετητές και στους Συντονιστές 
Εκτέλεσης των έργων, από τις Υπηρεσίες Επιθεώρησης του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας, στο μέτρο 
των δυνατοτήτων και πόρων που διαθέτει το Τμήμα. 

(γ) Η ασφαλής λειτουργία του γερανού σε εργοτάξιο σε συνεχή βάση αποτελεί ευθύνη του κατόχου του (π.χ. 
εργολάβος/κύριος του έργου κ.λπ.).  Σύμφωνα με την περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 
Νομοθεσία, ο κάτοχος του γερανού οφείλει να διαθέτει εκπαιδευμένο χειριστή, να παρέχει επίβλεψη, να 
συντηρεί κατάλληλα τον γερανό και να εφαρμόζει ασφαλή μέθοδο εργασίας.  Οι απαιτήσεις αυτές 
ελέγχονται κατά τη διάρκεια των επιθεωρήσεων από τους Επιθεωρητές του Τμήματος Επιθεώρησης 
Εργασίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.032, ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Η απάντηση στα ερωτήματα που εγείρει στην επιστολή του ο έντιμος βουλευτής κ. Κυριάκος 
Χατζηγιάννη με αριθμό 23.06.011.04.032 και ημερομηνία 3 Σεπτεμβρίου 2019, από το αρμόδιο Τμήμα, δηλαδή 
το Κέντρο Αίματος, είναι η ακόλουθη: 

(α)  Οι ανάγκες για αιμοδοσία στην Κύπρο είναι διαρκείς και μεγάλες. 

(β)  Η ευαισθητοποίηση του κοινού για προσφορά αίματος είναι καθοριστικής σημασίας καθώς συμβάλει, 
πέραν της κάλυψης των αναγκών, και στην ενίσχυση της αλληλεγγύης στην κοινωνία. Το ζήτημα αυτό 
αποκτά ακόμα μεγαλύτερη αξία όσον αφορά τους νέους ανθρώπους. 

(γ)  Το Κέντρο Αίματος του Υπουργείου Υγείας, σε πλήρη συνεργασία με τα Υπουργεία Παιδείας και Άμυνας, 
διοργανώνει διαφωτιστικές εκστρατείες και ομιλίες στα λύκεια, τις τεχνικές σχολές και στα στρατόπεδα 
της Εθνικής Φρουράς. Διοργανώνονται επίσης προγράμματα αιμοδοσίας, τα οποία έχουν πολύ μεγάλη 
συμμετοχή. 

(δ)  Σύμφωνα με τις σχετικές Ευρωπαϊκές Οδηγίες και συστάσεις, η αιμοδοσία είναι εθελοντική και μη 
αμειβόμενη και πρέπει να αποφεύγεται η παροχή οικονομικών ή άλλων κινήτρων. 

(ε)  Παρά το γεγονός ότι στη χώρα μας χρησιμοποιούνται οι πιο σύγχρονες μέθοδοι που είναι διαθέσιμες και 
οι οποίες ενισχύουν σημαντικά την ασφάλεια και την ποιότητα των παραγώγων αίματος, συνεχίζει να είναι 
πολύ σημαντική η ειλικρίνεια του υποψήφιου αιμοδότη και η ορθότητα των απαντήσεων που δίνει στις 
ερωτήσεις του ερωτηματολογίου, πριν από μια αιμοδοσία. Η απόκρυψη πληροφοριών μπορεί να έχει 
σημαντικές επιπτώσεις στην υγεία του αιμοδότη, αλλά και στην υγεία του μεταγγιζόμενου ασθενή. Για το 
λόγο αυτό πρέπει να αποφεύγονται κίνητρα που μπορεί να οδηγήσουν έναν αιμοδότη στο να προβεί σε 
τέτοιες ενέργειες. 

(στ)  Είχε παρατηρηθεί στο παρελθόν ότι, αιμοδότες που προσφέρουν αίμα με σκοπό την κάλυψη αναγκών 
συγγενικών τους προσώπων ή που τους παρέχονταν σημαντικά κίνητρα, προχωρούσαν σε απόκρυψη 
πληροφοριών. 

(ζ)  Σε συνεργασία με το Υπουργείο Άμυνας έχει αποφασιστεί να παρέχεται μία ημέρα τιμητικής άδειας σε 
στρατιώτες που προσφέρουν αίμα. Η απόφαση αποτελεί στην ουσία επιβράβευση της πράξης του 
εθελοντή αιμοδότη-στρατιώτη. Με βάση τα σημερινά δεδομένα της στρατιωτικής θητείας (διάρκεια, άδειες, 
διανυχτερεύσεις, εξόδους) δε θεωρείται ότι αποτελεί κίνητρο που θα οδηγήσει έναν υποψήφιο αιμοδότη-
στρατιώτη στην απόκρυψη σημαντικών πληροφοριών. 

(η)  Οτιδήποτε περισσότερο από το προαναφερόμενο, μπορεί να δράσει σαν αρνητικός παράγοντας στην 
ασφάλεια των αιμοδοτών και της αλυσίδας μετάγγισης. 

2.  Εάν για τον οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2019 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.011.04.035 και 23.06.011.04.038, 

ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στις πιο πάνω ερωτήσεις και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το θεσμικό πλαίσιο και οι όροι λειτουργίας των Επιτροπών Αξιολόγησης και των Κέντρων Αξιολόγησης 
Αναπηρίας του Τμήματος Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες έχουν εγκριθεί από το 
Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφασή του αρ. 79.926 ημερομηνίας 14.12.2015, αντίγραφο της οποίας 
επισυνάπτεται για ενημέρωσή σας. 

3. Πρόσθετα, οι όροι λειτουργίας των Επιτροπών Αξιολόγησης δύναται να τροποποιούνται με απόφαση της 
Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, σε συνεννόηση με τη Διευθύντρια του 
Τμήματος Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες.  Στα πλαίσια αυτά, σε σχέση με το θέμα της 
επαναξιολόγησης της αναπηρίας, στο οποίο αναφέρονται οι δύο ερωτήσεις, η Υπουργός, σε συνεννόηση 
με την Διευθύντρια ΤΚΕΑΑ, έχει εγκρίνει την μεγέθυνση της περιόδου κλήσης για επαναξιολόγηση για 
συγκεκριμένες ομάδες αναπηρίας και ηλικίας, με συγκεκριμένα κριτήρια και προϋποθέσεις. 

4. Γενικά αναφέρεται ότι η επαναξιολόγηση της κατάστασης της αναπηρίας και των αναγκών ενός ατόμου 
κρίνεται απαραίτητη από τις Επιτροπές Αξιολόγησης όταν τα δεδομένα της αναπηρίας ή της 
επιλεξιμότητας για δικαιώματα κοινωνικών παροχών και υπηρεσιών δύναται να μεταβληθούν και χρήζουν 
επανεξέτασης.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2019 του Υφυπουργού Τουρισμού παρά τω προέδρω κ. 
Σάββα Περδίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.042, ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Ο περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και Λειτουργίας Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων Νόμος 
34(Ι)2019 και οι περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και Λειτουργίας Ξενοδοχείων και Τουριστικών 
Καταλυμάτων Κ.Δ.Π. 90/2019 που έχουν δημοσιευτεί στην επίσημη εφημερίδα της Δημοκρατίας στις 
15.03.2019, έχοντας ως κύρια φιλοσοφία την ευελιξία, παρέχουν την δυνατότητα στους επενδυτές να 
αναπτύξουν σύμφωνα με τους δικούς τους επιχειρησιακούς σχεδιασμούς, διάφορες μορφές ξενοδοχείων 
1-5 αστέρων όπως είναι για παράδειγμα μικρά ξενοδοχεία τύπου “boutique”, μικρά αστικά ξενοδοχεία, 
αγροτουριστικά καταλύματα σε παραδοσιακές οικοδομές κλπ, τα οποία εύκολα μπορούν να αναπτυχτούν 
είτε εντός αστικών κέντρων, είτε στις ορεινές περιοχές και γενικά στις περιοχές της υπαίθρου, 
προσφέροντας υπηρεσίες που θα είναι σε θέση να εξυπηρετήσουν με τις καλύτερες προϋποθέσεις 
στοχευόμενες αγορές και τις νέες διεθνείς τάσεις. 

3. Η δημιουργία ξενώνων (Hostels) βάσει και των διαχρονικών στόχων των εκάστοτε στρατηγικών για τον 
τουρισμό, δεν αποτελεί επιθυμητή ανάπτυξη, εφόσον αυτός ο τύπος καταλυμάτων κυρίως εξυπηρετεί 
τουρισμό από χαμηλά κοινωνικοοικονομικά στρώματα. Η βασική φιλοσοφία λειτουργίας των “hostels” 
εδράζεται στην ενοικίαση κρεβατιών αντί υπνοδωματίων, υπνοδωμάτια στα οποία διαμένουν ταξιδιώτες 
οι οποίοι μπορεί να μην σχετίζονται μεταξύ τους καθόλου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.051, ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
«H οδική σύνδεση/πρόσβαση τεμαχίου που προορίζεται για την επέκταση της Βιομηχανικής Περιοχής Τσερίου 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι δεν εντοπίστηκε στο αρχείο του Υπουργείου 
Εσωτερικών οποιοδήποτε αίτημα του Δήμου Τσερίου για χρηματοδότηση της οδικής σύνδεσης/πρόσβασης 
τεμαχίου που προορίζεται για την επέκταση της Βιομηχανικής Περιοχής Τσερίου. 

2. Ως εκ τούτου, η παρούσα επιστολή μαζί με την υπό αναφορά επιστολή σας κοινοποιείται στο Υπουργείο 
Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, ως το αρμόδιο Υπουργείο σε θέματα βιομηχανικής πολιτικής, για 
περαιτέρω χειρισμό.» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Δε θα μπούμε σήμερα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Όπως έχετε ήδη αντιληφθεί, στα έδρανά σας βρίσκεται ο έβδομος και ο όγδοος τόμος του Φακέλου της 
Κύπρου. 

 Πριν κλείσουμε να σας ενημερώσω ότι την Τετάρτη, 16 Οκτωβρίου, στις 11.45 π.μ., θα έχουμε ειδική 
συνεδρία του σώματος, την οποία θα προσφωνήσει ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας της Ιρλανδίας.   
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 Στη συνέχεια θα ακολουθήσει συνεδρία της ολομέλειας του σώματος, για να ασχοληθεί με νομοθετική 
εργασία, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 
 1.  Σχέδιο απόφασης της Βουλής των Αντιπροσώπων για την 

τροποποίηση του Κανονισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων της 
Κυπριακής Δημοκρατίας. 
(Αρ. Φακ. 23.15.001). 

 2.  Ο περί Ελεγκτών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019.  
(Πρόταση νόμου των κ. Ηλία Μυριάνθους, βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και Μιχάλη Γιωργάλλα, βουλευτή της 
Αλληλεγγύης). 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.081-2019). 

 3.  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου 
Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.177-2019). 

 4.  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού 
Ιδρύματος Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.162-2019). 

 5.  Ο Τροποποιητικός (Αρ. 1) του περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 2018 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.138-2019). 

 6.  Ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2017. 
(Πρόταση νόμου των κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου εκ  μέρους του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών,  Χριστιάνας Ερωτοκρίτου 
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος 
και Δημήτρη Δημητρίου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.02.058.099-2017). 

 7.  Ο περί της Διαδικασίας Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Φορολογικών 
Οφειλών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019.  
(Πρόταση νόμου του Ηλία Μυριάνθους, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου).   
(Αρ. Φακ. 23.02.060.034-2019). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 
 «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο, οι επιπτώσεις του στην οικονομία 

και την κοινωνία και οι πολιτικές που μπορεί να επιφέρουν πληθυσμιακή 
αναζωογόνηση στην πατρίδα μας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Μιχάλη Γιωργάλλα, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.052.002-2019). 

Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Θα σας αποστείλω, όπως έχει ζητηθεί -
και σωστά- έναν προγραμματισμό μέχρι τα Χριστούγεννα όλων των συνεδριάσεων της ολομέλειας.  Ο 
προϋπολογισμός μάλλον θα είναι την…  Θα το βάλω στο πρόγραμμα, να σας τα πω γραπτώς. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.   
(Ώρα λήξης:  1.33 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 
Αριστείδου Μαριέλλα Κουλλά Ονούφριος 

Δημητρίου Αννίτα Κωνσταντίνου Κώστας 
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Δημητρίου Δημήτρης Μαυρίδης Μάριος 

Δίπλαρος Ευθύμιος Σταύρου Ελένη 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Τορναρίτης Νίκος 

Κάρουλλας Γιώργος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
Αδάμου Αδάμος Μαύρου Ελένη 
Γεωργίου Τ. Γιώργος Πασιουρτίδης Ανδρέας 

Δαμιανού Άριστος Σάββα Ευανθία 
Καυκαλιάς Αντρέας Τζιοβάνης Χριστάκης 
Κέττηρος Νίκος Φακοντής Αντρέας 
Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 
Λουκαΐδης Γιώργος  

ΔΗΚΟ 
Βότσης Άγγελος Μυλωνάς Παύλος 

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Παπαδόπουλος Νικόλας 

Κουλίας Ζαχαρίας Πιττοκοπίτης Χαράλαμπος 

Λεωνίδου Πανίκος Προκοπίου Γεώργιος 

Μουσιούττας Μαρίνος  

ΚΣ ΕΔΕΚ 
Ευσταθίου Κωστής Σιζόπουλος Μαρίνος 

Μυριάνθους Ηλίας  

Συμμαχία Πολιτών 

Λιλλήκας Γιώργος  

Αλληλεγγύη 

Συλλούρης Δημήτρης 

(Πρόεδρος Βουλής) 
Γιωργάλλας Μιχάλης 

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος Περδίκης Γιώργος 

ΕΛΑΜ 

Παπαγιάννης Λίνος Χρίστου Χρίστος 

Ανεξάρτητοι 

Θεολόγου Άννα  
Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές (Αρμενίων) 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 
1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής για την εισβολή της Τουρκίας στη Συρία.  

2. Ανάγνωση της αναφοράς του Προέδρου της Βουλής για τον Μήνα Ευαισθητοποίησης κατά του Καρκίνου 
του Μαστού από τη γραμματέα της Βουλής κ. Αννίτα Δημητρίου.  

3. Ενημέρωση για τις ακόλουθες διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής των Αντιπροσώπων: 

α. Συμμετοχή κοινοβουλευτικής αντιπροσωπίας (Ελένη Μαύρου και Χρίστος Ορφανίδης) στην 64η 
Παγκόσμια Διάσκεψη του Κοινοπολιτειακού Κοινοβουλευτικού Συνδέσμου (CPA) στην Ουγκάντα. 
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β. Συμμετοχή κοινοβουλευτικής αντιπροσωπίας (Άγγελος Βότσης, Σκεύη Κούτρα Κουκουμά και Ελένη 
Σταύρου) στη Διακοινοβουλευτική Διάσκεψη για τη Σταθερότητα, τον Οικονομικό Συντονισμό και τη 
Διακυβέρνηση της Ευρωπαϊκής Ένωσης στο Ελσίνκι. 

γ. Συμμετοχή κοινοβουλευτικής αντιπροσωπίας (Γιώργος Λουκαΐδης, Χριστιάνα Ερωτοκρίτου και 
Κωστής Ευσταθίου) στο 4ο μέρος της συνόδου 2019 της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του 
Συμβουλίου της Ευρώπης στο Στρασβούργο. 

δ. Συμμετοχή κοινοβουλευτικής αντιπροσωπίας (Ειρήνη Χαραλαμπίδου, Κυριάκος Χατζηγιάννης και 
Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης) στη 18η φθινοπωρινή συνάντηση της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης 
του ΟΑΣΕ στο Μαρακές. 

ε. Συμμετοχή του κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου σε διακοινοβουλευτική διάσκεψη για την κλιματική 
αλλαγή στα πλαίσια της Φινλανδικής Προεδρίας του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

4. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2019» και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 2).  

6. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Σχολής Κωφών - Θέση Διευθυντή 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2018», έγκρισή τους και δικαιολόγηση αρνητικής ψήφου από τον κ. 
Δημήτρη Δημητρίου. 

7. Έκθεση για τις προτάσεις νόμου «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2019» και «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019», συζήτηση (Γιώργος Λουκαΐδης, Μαρίνος Σιζόπουλος, Νίκος 
Τορναρίτης, Γιώργος Περδίκης, Μιχάλης Γιωργάλλας, Γιώργος Λιλλήκας, Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, 
Πρόεδρος, Νικόλας Παπαδόπουλος, Ζαχαρίας Ζαχαρίου, Δημήτρης Δημητρίου, Άριστος Δαμιανού, 
Ονούφριος Κουλλά), καταψήφιση της πρώτης και ψήφιση της δεύτερης σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί 
Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019». 

8. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί των Διαχειριστών Οργανισμών Εναλλακτικών Επενδύσεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» και «Ο περί Ανοικτού Τύπου Οργανισμών Συλλογικών Επενδύσεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019», συζήτηση (Μαρίνος Σιζόπουλος, Άννα Θεολόγου, Μάριος Μαυρίδης) 
και ψήφισή τους σε νόμους. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ασφαλιστικών και Αντασφαλιστικών Εργασιών και Άλλων Συναφών 
Θεμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019» και ψήφισή του σε νόμο. 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου της Ιατρικώς Υποβοηθούμενης 
Αναπαραγωγής του 2019 Νόμος του 2019» και ψήφισή του σε νόμο. 

11. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2019», συζήτηση (Αννίτα Δημητρίου, Γιώργος Περδίκης, Ζαχαρίας Κουλίας, Ελένη 
Μαύρου) και ψήφισή της σε νόμο. 

12. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019» και 
ψήφισή της σε νόμο. 

13. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών 
Παροχών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019» και ψήφισή του με τον τίτλο «Ο περί Ελάχιστου 
Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» 

14. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Διευκόλυνσης της Άσκησης των Δικαιωμάτων των Εργαζομένων 
στο Πλαίσιο της Ελεύθερης Κυκλοφορίας των Εργαζομένων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» και 
ψήφισή του σε νόμο. 

15. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Σχολές και Τμήματα κατά 
Σχολή) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019» και έγκρισή τους. 

16. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού - Θέση Εκπαιδευτή (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019» και «Οι περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού - Θέσεις Δασκάλου 
και Νηπιαγωγού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019» και έγκρισή των πρώτων με τον τίτλο «Οι περί 
Υπουργείου Παιδείας,   Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας - Θέση Εκπαιδευτή (Σχέδιο Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2019» και των δεύτερων με τον τίτλο «Οι περί Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και Νεολαίας - Θέσεις Δασκάλου και Νηπιαγωγού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019». 

17. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας - Θέση 
Πρώτου Επιθεωρητή Εργαστηρίων Ισοτόπων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019», συζήτηση 
(Γιώργος Περδίκης, Δημήτρης Δημητρίου, Μαρίνος Σιζόπουλος) και έγκρισή τους.  
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18. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα 
Μέταλλα - Θέση Λογιστικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019» και έγκρισή τους. 

19. Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων για την προσπάθεια της Τουρκίας να αλλάξει το 
καθεστώς της περίκλειστης πόλης της Αμμοχώστου, συζήτηση (Γιώργος Περδίκης, Μαρίνος Σιζόπουλος, 
Γιώργος Λιλλήκας, Λίνος Παπαγιάννης, Μιχάλης Γιωργάλλας, Γιώργος Λουκαΐδης, Χριστιάνα 
Ερωτοκρίτου, Νίκος Τορναρίτης, Κυριάκος Χατζηγιάννης, Πρόεδρος, Παύλος Μυλωνάς) και ομόφωνη 
έγκρισή του. 

20. Σχέδιο ψηφίσματος καταδίκης της εισβολής της Τουρκίας στη Συρία, αγορεύσεις και συζήτηση (Νικόλας 
Παπαδόπουλος, Παύλος Μυλωνάς, Γιώργος Περδίκης, Χρίστος Χρίστου, Γιώργος Λιλλήκας, Ζαχαρίας 
Ζαχαρίου, Κωστής Ευσταθίου, Μιχάλης Γιωργάλλας, Γεώργιος Προκοπίου, Γιώργος Λουκαΐδης, Μάριος 
Μαυρίδης) και έγκρισή του. 

21. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Πρόγραμμα Σymphoпedia της Συμφωνικής Ορχήστρας Νέων Κύπρου - Αξιοποίηση ακινήτων της 
ΣΕΔΙΠΕΣ-ΚΕΔΙΠΕΣ και αγορασμένα από την Ελληνική Τράπεζα ακίνητα - Το ενδεχόμενο ανέγερσης 
μουσείου χελώνων στην Ίνεια - Δράσεις με βάση το Εθνικό Σχέδιο Δράσης για την Πρόληψη και 
Καταπολέμηση της Βίας στην Οικογένεια - Διασφάλιση της σωματικής ακεραιότητας των αστυνομικών και 
των μελών των οικογενειών τους - Αποζημιώσεις για ζημιές από αγρινά - Προγραμματισμός για 
αντιμετώπιση και έγκαιρη διάθεση εμβολίων για τον καταρροϊκό πυρετό - Φύλακες των σχολικών μονάδων 
και το εργασιακό τους περιβάλλον - Σχέδια εκκένωσης χώρων σε περίπτωση δασικής πυρκαγιάς - Επίταξη 
ή απαλλοτρίωση τεμαχίων για σκοπούς άμυνας - Πρόβλημα στη διαχείριση λυμάτων στην περιοχή 
Τηλλυρίας - Η επανεξέταση υποθέσεων πολιτικού ασύλου - Πλημμύρες στην περιοχή «Καμάρες» στη 
Λάρνακα - Ακατάλληλα κρέατα - Δρόμος Λάρνακας-Δεκέλειας - Μη ολοκλήρωση του έργου σύνδεσης της 
λεωφόρου Σπύρου Κυπριανού στη Λάρνακα με τον παρακαμπτήριο Αραδίππου-Δεκέλειας - Αίτημα του 
δήμου Λειβαδιών για την τοποθέτηση ταρτάν στο υφιστάμενο γήπεδο - Δημιουργία κατασκηνωτικού 
χώρου στην περιοχή «Λουτρά της Αφροδίτης» στο Νέο Χωριό - Παρεμβάσεις στο δάσος στην περιοχή  
Κλήρου-Καλού Χωριού Ορεινής και μέτρα προστασίας του - Επαναλειτουργία του Επαρχιακού Μουσείου 
Λάρνακας - Κατάθεση αγωγών για διεκδίκηση των συμφερόντων των μελών νομιμοποιημένων φορέων - 
Μη επαρκής εξυπηρέτηση κατοίκων Τόχνης με αγροτικά ταξί - Ποινικές διώξεις και καταδίκες βάσει του 
περί Καταπολέμησης Ορισμένων Μορφών και Εκδηλώσεων Ρατσισμού και Ξενοφοβίας μέσω του 
Ποινικού Δικαίου Νόμου του 2011 - Ανάγκη για επιδιόρθωση των δρόμων του δήμου Σωτήρας - 
Κατασκευή του δρόμου Σωτήρας-Δερύνειας - Σχέδια ανέγερσης προσφυγικών κατοικιών - Ανάπλαση του 
δρόμου Δερύνειας-Σωτήρας - Κλίμακα Α8 για δημοσιογράφους αορίστου χρόνου του ΡΙΚ - Το έργο 
ανάπλασης της πλατείας στη Δρομολαξιά - Η πρόσβαση στο φαράγγι του Άβακα από τη βόρεια πλευρά 
του Ακάμα - Εφαρμογή στην Κύπρο της πρακτικής τα εκτάκια να «υιοθετούν» πρωτάκια - Προβλήματα 
λόγω τρωκτικών - Ερωτήματα για τη μετακίνηση και το καθεστώς υπηρεσίας των φαρμακοποιών του 
δημόσιου τομέα στα πλαίσια της λειτουργίας του ΟΚΥΠΥ. 

22. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Σύμβαση του FARO για την αειφόρο διαχείριση της πολιτιστικής κληρονομιάς - Νέα πτέρυγα νοσοκομείου 
Λάρνακας - Η δημιουργία του Τμήματος Πρώτων Βοηθειών του Μακάρειου Νοσοκομείου - Η ποιότητα του 
νερού στον υδατοφράκτη Καλαβασού - Εργατικά ατυχήματα - Συναυλία στην περιοχή «Lady’s Mile» στη 
Λεμεσό - Άδειες και επιδόματα οικιακών εργαζομένων και εργαζομένων από τρίτες χώρες - Νομοθετική 
ρύθμιση της ιδιωτικής εκπαίδευσης στον τομέα των τεχνών - Η εφαρμογή και η βιωσιμότητα σύγχρονης 
μεθόδου εμπλουτισμού των θαλάσσιων αποθεμάτων στην Κύπρο - Ο καθορισμός των τελών 
επαλήθευσης ηλεκτρονικών ζυγαριών - Πρωτόκολλο αντιμετώπισης θυμάτων σεξουαλικής βίας στα ΤΑΕΠ 
- Κέντρο Εξυπηρέτησης του Πολίτη στη Λάρνακα - Ρύθμιση της κυκλοφορίας δίκυκλων και τρίκυκλων 
ηλεκτρικών σκούτερ και ποδηλάτων με κινητήρα μπαταρίας - Χρήση γερανών για ανέγερση ψηλών κτιρίων 
- Το ενδεχόμενο θέσπισης κινήτρων σε στρατιώτες και στρατιωτικούς για εθελοντική αιμοδοσία - Η 
λειτουργία των επιτροπών αξιολόγησης αναπηρίας των κέντρων αξιολόγησης - Επιβάρυνση αναπήρων 
πολέμου λόγω υποχρεωτικής επαναξιολόγησής τους από επιτροπή - Κρατική ενθάρρυνση για τη 
δημιουργία ξενώνων σε μη δημοφιλείς τουριστικούς προορισμούς - Χρηματοδότηση για οδική σύνδεση 
τεμαχίου στον δήμο Τσερίου. 

 

 

 

 

 

€3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

ΙA΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ΄ 
Ειδική συνεδρίαση 16ης Οκτωβρίου 2019 

Ώρα έναρξης:  12.01 μ.μ. 
Αρ. 4 

 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ) 

 Καλημέρα σας.   

 Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής ειδικής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ τους 
έντιμους βουλευτές να δηλώσουν την παρουσία τους. 

 Παρακαλώ τους γραμματείς να διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Κύριε Πρόεδρε της Ιρλανδίας,  

 Σας καλωσορίζω στην Κύπρο και στη Βουλή των Αντιπροσώπων,  

 Εκλεκτοί προσκεκλημένοι,  

 Αισθάνομαι ιδιαίτερη χαρά και μεγάλη τιμή να καλωσορίζω τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας της Ιρλανδίας 
κ. Michael Higgins στη Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δημοκρατίας.  

Η παρουσία σας, κύριε Πρόεδρε, στη χώρα μας και ιδιαίτερα στην ειδική αυτή συνεδρία της ολομέλειας 
της Βουλής αντανακλά τους φιλικούς δεσμούς μεταξύ Κύπρου και Ιρλανδίας, που εκτείνονται τόσο στο επίπεδο 
της ηγεσίας όσο και στο επίπεδο των λαών μας.  Δεσμοί που βασίζονται στις κοινές αρχές και αξίες και στην 
κοινή προσήλωσή μας στις αρχές του διεθνούς δικαίου, στην προστασία των ανθρωπίνων δικαιωμάτων, στις 
αρχές της ελευθερίας και της δημοκρατίας.  

Κύπρος και Ιρλανδία, δύο νησιωτικά κράτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, μοιράζονται κοινές ιστορικές 
εμπειρίες και εγγύτητα θέσεων σε πολλά ζητήματα, εκφράζοντας αλληλοϋποστήριξη εντός της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, όπως και στα πλαίσια άλλων διεθνών οργανισμών όπου συμμετέχουν. Μοιραζόμαστε επίσης κοινές 
προκλήσεις και προβληματισμούς, ιδιαίτερα με την απόφαση του Ηνωμένου Βασιλείου να αποχωρήσει από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση και τον αντίκτυπο που αυτή θα έχει στην Κύπρο αλλά ιδιαίτερα στην Ιρλανδία και 
απευχόμαστε βεβαίως την έξοδο χωρίς συμφωνία.  

Η πρόσφατη επίσκεψή μου στο Δουβλίνο, για να παραστώ στους επίσημους εορτασμούς για τη 
συμπλήρωση εκατό χρόνων λειτουργίας του Ιρλανδικού Κοινοβουλίου, έχει ανανεώσει τα αισθήματα θαυμασμού 
για την ιστορία, την ομορφιά, αλλά και για τα επιτεύγματα της χώρας σας, καθώς και τα αισθήματα εκτίμησης 
προς τον περήφανο και φιλόξενο λαό της Ιρλανδίας.  

Επέστρεψα από την Ιρλανδία με τις θερμότερες αναμνήσεις, ειδικότερα εξαιτίας και της ευκαιρίας να 
συναντηθώ μαζί σας και να ανταλλάξουμε απόψεις σε θέματα που απασχολούν τις χώρες μας, την Ευρώπη και 
την ανθρωπότητα γενικότερα, τόσο σε πολιτικό αλλά ιδιαίτερα σε φιλοσοφικό επίπεδο.  Μιλήσαμε και για τις 
αρχαίες ελληνικές τραγωδίες.  Βαθιά εντυπωσιασμένος από το λογοτεχνικό σας έργο και την πολυσύνθετη και 
πλούσια καλλιεργημένη προσωπικότητά σας, θα ήταν παράλειψή μου να μην αναφερθώ στην επικαιρότητα του 
ποιητικού σας λόγου.  Διαβάζοντας τους στίχους σας, δεν μπορούμε παρά να συμπορευθούμε με τους χιλιάδες 
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ανθρώπους που εγκαταλείπουν τα σπίτια και τις ζωές τους, αλλά και να αναλογιστούμε τις βαθιές πληγές που 
αφήνει ο πόλεμος στη συλλογική μνήμη.  Ειδικά στην Κύπρο, όπου γνωρίζουμε από προσφυγιά και κατοχή λόγω 
της τουρκικής εισβολής και προσβλέπουμε να οικοδομήσουμε ένα μέλλον ειρηνικό σε συνθήκες ασφάλειας και 
ευημερίας για μας και τα παιδιά μας, όπως και τη γειτονιά μας, ώστε να σταματήσουν πια να κλαίνε οι προφήτες, 
αν μου επιτρέπετε να παραφράσω για λίγο τον εμπνευσμένο και συγκινητικό σας στίχο.   

Επαναλαμβάνω και τώρα, όπως σας είχα εκφράσει και τότε, την επιθυμία μου για τη δημιουργία 
περαιτέρω ευκαιριών για επαφές μαζί σας, αλλά και μεταξύ των κοινοβουλίων μας.  

Με την ευκαιρία της εδώ παρουσίας σας θα ήθελα να εκφράσω για ακόμα μία φορά την ευγνωμοσύνη της 
κυπριακής πολιτικής ηγεσίας και του κυπριακού λαού για τη σταθερή στήριξη της κυβέρνησης της Ιρλανδίας στις 
προσπάθειές μας για επίτευξη συμφωνημένης δίκαιης και βιώσιμης λύσης στο κυπριακό πρόβλημα. Η Κυπριακή 
Δημοκρατία παραμένει προσηλωμένη στον στόχο μιας λύσης στη βάση των σχετικών ψηφισμάτων του ΟΗΕ και 
των αρχών του διεθνούς και ευρωπαϊκού δικαίου, χωρίς εγγυήσεις και ξένα στρατεύματα, που θα διασφαλίζει 
τον σεβασμό των θεμελιωδών ανθρωπίνων δικαιωμάτων όλων των Κυπρίων.  

Παρ’ όλα αυτά, η Τουρκία, αντί να συνεργαστεί για επίλυση του Κυπριακού, εμμένει στις άτεγκτες θέσεις 
της και επιπλέον εντείνει την προκλητική στάση της, καταπατώντας το διεθνές δίκαιο, αμφισβητώντας και 
παραβιάζοντας την αποκλειστική οικονομική ζώνη της Κυπριακής Δημοκρατίας, εκτοξεύοντας πολεμικές 
απειλές.  

Παρά την καταδίκη των τουρκικών προκλητικών ενεργειών από την Ευρωπαϊκή Ένωση και τη διεθνή 
κοινότητα γενικότερα, χρειάζεται λήψη ουσιαστικότερων μέτρων και πιο αποτελεσματική άσκηση διεθνών 
πιέσεων προς την Τουρκία, της οποίας οι τελευταίες ενέργειες εντός αδειοδοτημένων τεμαχίων της κυπριακής 
ΑΟΖ αποτελούν την πιο σοβαρή και επικίνδυνη πρόκλησή της μετά την εισβολή του 1974.  

Η συμμετοχή της Ιρλανδίας στην πρώτη αποστολή της ειρηνευτικής δύναμης της UNFICYP το 1964 
αποτελεί τρανταχτό παράδειγμα του ειλικρινούς ενδιαφέροντος της χώρας σας για στήριξη της ειρήνης στην 
Κύπρο, αλλά και της έμπρακτης συμπαράστασής της στον κυπριακό λαό.  Δράττομαι της ευκαιρίας να 
επαναλάβω την ευγνωμοσύνη της χώρας μου προς τους χιλιάδες Ιρλανδούς στρατιώτες που έχουν υπηρετήσει 
στην UNFICYP από το 1964 μέχρι και το 2005, καθώς και στους Ιρλανδούς μέλη του αστυνομικού τμήματος της 
δύναμης που υπηρετούν σήμερα στην Κύπρο.  

Θα ήταν παράλειψή μου επίσης να μην εκφράσω ειλικρινείς ευχαριστίες για τη σημαντική οικονομική 
συνεισφορά της Ιρλανδίας στη Διερευνητική Επιτροπή για τους Αγνοούμενους -της οποίας το σημαντικό έργο 
ελπίζουμε ότι θα κλείσει σταδιακά, αλλά και το συντομότερο δυνατόν- την πιο τραγική πτυχή του κυπριακού 
προβλήματος, που θα βοηθήσει να επουλωθεί μια ανοικτή πληγή σχεδόν μισού αιώνα.  

Εκφράζοντας ακόμα μία φορά τη μεγάλη μου χαρά για την εδώ παρουσία σας και αυτή τη συνάντηση, 
κύριε Πρόεδρε, είμαι βέβαιος ότι η επίσκεψη αυτή θα ενισχύσει περαιτέρω τους δεσμούς των δύο χωρών μας και 
θα ενδυναμώσει τις θέσεις των χωρών μας στο διεθνές επίπεδο.  Οι μικρές χώρες -κάτι που δεν 
καταγράφεται στην ομιλία μου και μόλις πρόσφατα συζητήσαμε- πρέπει να συνεργαστούν, για να στηριχθεί το 
κράτος δικαίου και οι αρχές του διεθνούς δικαίου και το ευρωπαϊκό κεκτημένο.   

Εύχομαι στην Ιρλανδία και τον περήφανο ιρλανδικό λαό επίτευξη των ευγενών τους στόχων, κοινωνική 
πρόοδο και ευημερία.   

Παρακαλώ τώρα τον κοσμήτορα της Βουλής να συνοδεύσει τον Πρόεδρο της Ιρλανδίας κ. Michael Higgins 
στο βήμα. 

 Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΙΡΛΑΝΔΙΑΣ: 

(MICHAEL HIGGINS) 
 Εξοχότατε Πρόεδρε της Βουλής,  
 Εξοχότατοι βουλευτές,  

 Αξιότιμοι προσκεκλημένοι,   
 A Uachtaráin an Tí, a Bhaill, Aíonna Oirirce, 

 Πρόεδρε Συλλούρη,  

 Σας ευχαριστώ για την πρόσκληση και το θερμό καλωσόρισμα που απευθύνατε προς εμένα, καθώς και 
τη σύζυγό μου Σαμπίνα και την αντιπροσωπία μου σήμερα.  Ήταν χαρά μου που συναντηθήκαμε κατά την 
επίσκεψή σας στην Ιρλανδία στις αρχές του χρόνου, τον Ιανουάριο, κατά τους εορτασμούς των εκατό χρόνων 
από την ίδρυση του Ιρλανδικού Κοινοβουλίου,  Dáil Éireann.   
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 Επιτρέψτε μου επίσης να εκφράσω τις ευχαριστίες μου για το θερμό καλωσόρισμα το οποίο έχετε 
επιφυλάξει στον Υπουργό Δικαιοσύνης και Ισότητας της χώρας μου Charlie Flanagan, ο οποίος συνεργάστηκε 
πολύ στενά με την κυβέρνησή σας κατά τη λειτουργική αναθεώρηση του συστήματος των δικαστηρίων στην 
Κύπρο, ένα παράδειγμα συνεργασίας που ελπίζω να επεκταθεί και να εμβαθυνθεί.  

 Είναι μεγάλη τιμή μου που με έχετε προσκαλέσει να χαιρετίσω αυτό το σώμα στα πλαίσια της επίσημης 
επίσκεψής μου στην Κύπρο.  Ως βουλευτής για πολλές δεκαετίες προσωπικά έχω απόλυτη επίγνωση του ζωτικής 
σημασίας ρόλου που διαδραματίζουν οι θεσμοί των αντιπροσωπευτικών μας δημοκρατιών, της σημασίας των 
κοινοβουλίων μας προφανώς στον αγώνα για δημοκρατική εκπροσώπηση, αλλά ιδιαίτερα τώρα που 
εξακολουθούμε να διανύουμε μια δύσκολη περίοδο, αντιμετωπίζοντας προκλήσεις, νέες αλληλεπιδρώσες και 
πολυεπίπεδες κρίσεις στο δημοκρατικό, ανθρωπιστικό και οικολογικό επίπεδο. 

 Μετά τη συνάντησή μου με τον Πρόεδρο Αναστασιάδη νωρίτερα αυτή τη βδομάδα ανέφερα πως η 
Ιρλανδία και η Κύπρος, δύο νησιά στα δύο άκρα της ευρωπαϊκής ηπείρου, είναι δύο χώρες που τις χωρίζει μια 
γεωγραφική απόσταση κάπου 3 800 χιλιομέτρων, αλλά η συναισθηματική και πολιτιστική απόσταση μεταξύ τους 
ως νησιωτικά κράτη δεν υπήρξε ποτέ τόσο αισθητά μεγάλη. Τόσο η Ιρλανδία όσο και η Κύπρος αγωνίστηκαν για 
την ανεξαρτησία τους διαμέσου των αιώνων.  Κι οι δύο χώρες είχαμε να αντιμετωπίσουμε τις προκλήσεις της 
μετα-αποικιακής ανοικοδόμησης του έθνους και έχουμε κι οι δυο μοιραστεί τις επιπτώσεις της οικονομικής 
ύφεσης του 2008, που είχαν έναν τόσο σοβαρό αντίκτυπο στους λαούς μας.  

 Κατά τη συνέντευξη τύπου μετά τη συνάντησή μου με τον Πρόεδρο Αναστασιάδη αναφέρθηκα επίσης στη 
βαθιά ανησυχία που τρέφω ως Πρόεδρος της Ιρλανδίας για τα γεγονότα στη Βόρεια Συρία και τη μονομερή 
επέμβαση της Τουρκίας στην περιοχή, καθώς και τις επιπτώσεις της.  Σήμερα επιτρέψτε μου να επαναλάβω εδώ 
την έκκλησή μου προς την Τουρκία να αναζητήσει μια εναλλακτική προσέγγιση βάσει διαπραγματεύσεων, μια 
προσέγγιση που να απορρίπτει τη στρατιωτική επέμβαση και τη συνακόλουθη τραγική ανθρωπιστική κατάσταση 
έκτακτης ανάγκης και μια προσέγγιση που να απορρίπτει τον εξαναγκασμό ή τις βίαιες επιστροφές προσφύγων, 
κάτι το οποίο επιβάλλεται επιτακτικά να γίνει τώρα.  

 Συζήτησα επίσης με τον Πρόεδρο Αναστασιάδη τις ανησυχίες μου σχετικά, αν θέλετε, με την πρόκληση 
που συνιστά η πρόσφατη άφιξη των υπεράκτιων σκαφών  γεώτρησης και έρευνας.  Επαναλαμβάνω τη θέση της 
Ιρλανδίας ότι τα ναυτιλιακά θέματα και οι δραστηριότητες στη θάλασσα πρέπει να εξετάζονται εντός του πλαισίου 
του διεθνούς δικαίου και οποιαδήποτε διαφωνία στα θέματα αυτά πρέπει να  επιλύεται  μέσω διαπραγματεύσεων 
σε αυτό το νομικό πλαίσιο. 

 Αγαπητοί φίλοι,  

 Και πάλι σας ευχαριστώ για το θερμό καλωσόρισμά σας, τόσο τον Πρόεδρο και την κυβέρνηση όσο και 
τον λαό της Κύπρου.  Είναι η πρώτη φορά που επισκέπτομαι την Κύπρο, παρ’ όλο που έχω ένα ιδιαίτερο 
ενδιαφέρον για τη μοναδική ιστορία της χώρας σας εδώ και πολλά χρόνια.  Ένα νησί στο σταυροδρόμι τριών 
ηπείρων και ακόμη περισσότερων πολιτισμών.  Ένα νησί το οποίο διαχρονικά μέσα από τους αιώνες έχει δεχθεί 
πολλούς επισκέπτες, ευπρόσδεκτους και ανεπιθύμητους. Οι ιστορικοί παραλληλισμοί ανάμεσα στην Ιρλανδία και 
την Κύπρο είναι αδιαμφισβήτητοι.  

 Η έρευνα και αναζήτηση της γνώσης, η οποία δεν είναι μόνο ορθολογική, αλλά και όμορφη, είναι κάτι το 
οποίο πηγάζει εδώ στην Ανατολική Μεσόγειο, την κοιτίδα του ευρωπαϊκού πολιτισμού.  Η Κύπρος κατέχει 
σημαντικό ρόλο στην ελληνική μυθολογία, για παράδειγμα, όντας το νησί στο οποίο γεννήθηκαν η Αφροδίτη και 
ο Άδωνις και η πατρίδα του βασιλιά Κινύρα, του Τεύκρου και του Πυγμαλίωνα.  

 Η κυπριακή συμβολή στις τέχνες και τον πολιτισμό υπήρξε εξαιρετικά σημαντική.  Η ιστορία της τέχνης 
της Κύπρου λέγεται ότι είναι πάνω από 10 000 χρονών, ενώ στην κυπριακή γραμματεία περιλαμβάνεται το επικό 
ποίημα «Κύπρια έπη», ένα από τα πολύ πρώιμα δείγματα ελληνικής και ευρωπαϊκής ποίησης, που γράφτηκε 
στα τέλη του 7ου αιώνα π.Χ. και του οποίου η συγγραφή αποδίδεται στον Στασίνο.  

 Ιστορικά και η Ιρλανδία υπήρξε χώρος σημαντικής διανόησης, συμβάλλοντας διεθνώς στις τέχνες και τον 
πολιτισμό, με μια συνεισφορά πάντοτε μεγάλης αξίας, μια ισχυρή αίσθηση σύνδεσης με τον έξω κόσμο.  

 Πρόσφατα τα δύο νησιά μας βρήκαν πολλούς τρόπους εποικοδομητικής συνεργασίας και μάλιστα ελπίζω, 
κύριε Πρόεδρε, ότι θα μπορέσουμε να βρούμε πολλούς ακόμη τρόπους, οι οποίοι ευελπιστώ ότι θα εμβαθυνθούν 
περαιτέρω, ιδιαίτερα με την ευκαιρία της παρούσας επίσκεψής μου,  από τον χώρο του πολιτισμού και του 
τουρισμού στον τομέα των νομικών και των επιχειρήσεων, των τροφίμων και του περιβάλλοντος μέχρι την 
ανάπτυξη σχέσεων στον χώρο της θαλάσσιας πολιτικής και των ναυτιλιακών θεμάτων, όπως και η κοινή μας 
δέσμευση στο να ανταποκριθούμε στις συνέπειες της κλιματικής αλλαγής και στο να πετύχουμε την αειφορία. 

 Το απόγευμα θα παρευρεθώ στη Λάρνακα, όπου θα συναντήσω τα μέλη του Κυπριακού Ναυτικού και 
Ναυτιλιακού Ινστιτούτου, ενός καινούριου ινστιτούτου για την Κύπρο, το οποίο θα σχεδιαστεί με βάση, ελπίζω, 
το πρότυπο του Ινστιτούτου Θαλάσσης της Ιρλανδίας, που εδρεύει στη γενέτειρά μου το Γκόλγουεϊ στη δυτική 
ακτή της Ιρλανδίας.  
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 Δεν πρέπει να αποτελεί έκπληξη για κανέναν ότι το κάνουμε αυτό, δηλαδή το γεγονός ότι δημιουργούμε 
ναυτιλιακούς δεσμούς εκ νέου, δεδομένης της ιστορίας μας ως εθνών με παράδοση στη ναυτιλία.  Καθ’ όλη την 
κλασική περίοδο, όταν η Κύπρος βρισκόταν υπό τον έλεγχο της Περσικής Αυτοκρατορίας, γύρω στον 5ο αιώνα 
π.Χ., ως μέρος της πέμπτης σατραπείας της Περσικής Αυτοκρατορίας η Κύπρος είχε διασυνδέσεις με τη Φοινίκη 
και τη Συρία.  Όπως οι Φοίνικες, έτσι και οι Κύπριοι ήταν αναγνωρισμένοι ως άριστοι ναυτικοί και, σύμφωνα με 
κάποιες αναφορές, θεωρούνταν μάλιστα καλύτεροι και από τους Φοίνικες.   

 Όπως ανέφερα και τη Δευτέρα στην αρχή της επίσκεψής μου, χάρηκα που συναντήθηκα με τον Πρόεδρο 
Αναστασιάδη, για να συζητήσουμε επίκαιρα θέματα που ανησυχούν τόσο την Ιρλανδία όσο και την Κύπρο.  Θα 
ήθελα ακόμη μια φορά να ευχαριστήσω τον Πρόεδρο για το θερμό καλωσόρισμα και την ευγενική φιλοξενία του.    

 Τόσο η Κύπρος όσο και η Ιρλανδία, όπως έχω πει πρόσφατα, έχουν υποστεί τον αντίκτυπο της 
παγκόσμιας χρηματοπιστωτικής κρίσης και στην περίπτωση και των δύο χωρών η έξοδος από αυτή τη δύσκολη 
περίοδο οφείλεται σε μεγάλο βαθμό στην ανθεκτικότητα των λαών μας, που έχουν υποστεί πολλά δεινά και 
δοκιμασίες ως αποτέλεσμα της οικονομικής κρίσης που σχετίζεται με την ούτω καλούμενη «μεγάλη ύφεση», που 
διήρκησε πέντε χρόνια στην πατρίδα μου και της οποίας οι επιδράσεις εξακολουθούν να εκδηλώνονται στην 
κοινωνία και την οικονομία μας.  

 Είναι σαφές τώρα ότι, ως άμεσο αποτέλεσμα των ωμών επιβολών και του χειρισμού της κρίσης, η 
κοινωνική συνοχή έχει πληγεί σοβαρά όχι μόνο στις δύο χώρες μας, αλλά και σε ολόκληρη την Ένωση.  Ως 
επακόλουθο, αυτό συνέβαλε στη δημιουργία ενός κλίματος το οποίο διευκόλυνε την άνοδο του 
ευρωσκεπτικισμού, των αποκλειστικών μορφών εθνικισμού και του λαϊκισμού και τοπικισμού που αντλούνται 
από τη λιτότητα, αντιδράσεις οι οποίες στηρίζονται σε αρνητικές επικλήσεις φόβου και άγνοιας, 
συμπεριλαμβανομένου του φόβου και της άγνοιας που επικαλείται και χειραγωγεί κανείς υπερβολικά συχνά, για 
να χρησιμοποιήσει τον ξένο, τον «έτερο» ως εξιλαστήριο θύμα/ αποδιοπομπαίο τράγο.   

 Τόσο η Ιρλανδία όσο και η Κύπρος είναι δραστήρια μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, υπέρμαχοι μιας 
κοινωνικής Ευρώπης.  Η Ιρλανδία περήφανα κατείχε την προεδρία του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
κατά το 2004, τη χρονιά της ένταξης της Κύπρου μαζί με εννέα άλλες χώρες κατά την ιστορική εκείνη διεύρυνση 
της Ένωσης.  Τον Μάιο αυτής της χρονιάς σημειώσαμε δεκαπέντε χρόνια από εκείνη την ιστορική «Ημέρα του 
καλωσορίσματος», όταν επουλώθηκαν πια οι πληγές των ψυχροπολεμικών διαχωρισμών της Ευρώπης.    

 Παρότι βρισκόμαστε στα γεωγραφικά άκρα της Ευρώπης, είμαστε και οι δύο στην καρδιά του ευρωπαϊκού 
γίγνεσθαι και πρέπει να βρισκόμαστε στην καρδιά της συζήτησης για το μέλλον της Ευρώπης.  Χάρη στις 
αντίστοιχες εθνικές εμπειρίες μας, έχουμε μια μοναδική προοπτική της Ένωσης και μας δίδεται η δυνατότητα να 
κάνουμε εύστοχες και καλά ενημερωμένες παρεμβάσεις, υπερβαίνοντας κάθε είδους κοντόφθαλμα συμφέροντα, 
σχετικά με τα πιθανά σενάρια του μέλλοντος της Ευρωπαϊκής Ένωσης.    Είναι οι μικρές σε πληθυσμό χώρες 
που μπορούν να επικαλεστούν τις αξίες και την αλληλεγγύη, όπως προβλέπουν οι βασικές συνθήκες. 

 Η Ιρλανδία και η Κύπρος μοιράζονται μια δέσμευση στις βασικές αξίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης:  σεβασμό 
για το κράτος δικαίου, προστασία των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και αρχή της ισότητας εντός και μεταξύ των 
κρατών μελών.  Αυτό το τελευταίο σημείο είναι εξέχουσας σημασίας για κράτη μέλη με μικρό πληθυσμό, όπως 
είναι η Ιρλανδία και η Κύπρος.  Μοιραζόμαστε επίσης τις προκλήσεις και τις προοπτικές που αντιμετωπίζουν δύο 
κράτη στη γεωγραφική περιφέρεια της Ευρώπης με μικρού μεγέθους, ανοιχτές οικονομίες.   

 Αυτή η επίσημη επίσκεψη της Ιρλανδίας στην Κύπρο πραγματοποιείται σε μια πολλαπλής σπουδαιότητας, 
ιδιαίτερα σημαντική συγκυρία για την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Η Ένωσή μας είναι μια κοινότητα κανόνων, που 
περιλαμβάνουν το δίκαιο, την οικονομία και την κοινωνία, αλλά ταυτόχρονα -και ίσως εξίσου σημαντικά- είναι μια 
κοινότητα αξιών.  Είναι ωστόσο σαφές ότι αυτές οι αξίες δεν υποστηρίζονται ομοιόμορφα και επαρκώς από όλα 
τα κράτη μέλη.  Αυτό είναι ασφαλέστατα ένα θέμα σοβαρής ανησυχίας για τη δημοκρατία και για εκείνους από 
εμάς που πιστεύουμε, που έχουμε δουλέψει και εναποθέσει τις ελπίδες μας στην κοινωνική συνοχή, τα 
ανθρώπινα δικαιώματα, την ισότητα και τον τερματισμό της φτώχιας.  

 Σε καιρούς που οι λαοί μας έρχονται αντιμέτωποι με λαϊκιστικές και απλοϊκές λύσεις σε περίπλοκα, 
πολυδιάστατα προβλήματα, όπως είναι η μεταναστευτική κρίση, δεν πρέπει να αφήσουμε τους πολίτες μας να 
υποκύψουν στην πολιτική της διχόνοιας, του φόβου και της επίρριψης ευθυνών.  Πρέπει να προσφέρουμε 
εναλλακτικά πρότυπα ένταξης, καινοτομίας και μιας βαθύτερης αίσθησης της δημοκρατίας.  Οι λαοί μας αξίζουν 
μια εκδοχή της ανεξαρτησίας τους και της κοινής κυριαρχίας  που διέπεται από αρχές και εδράζεται σε αξίες. 

 Καθώς το Ηνωμένο Βασίλειο αποχωρεί από την Ευρωπαϊκή Ένωση, η κυβέρνηση και ο λαός της 
Ιρλανδίας αισθάνονται ευγνωμοσύνη προς την αλληλεγγύη και κατανόηση που επιδεικνύουν τα άλλα κράτη μέλη 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε ό,τι αφορά τις άνευ προηγουμένου επιπτώσεις για την Ιρλανδία.  Από την απόφαση 
του Ηνωμένου Βασιλείου μέσω δημοψηφίσματος να αποχωρήσει από την Ευρωπαϊκή Ένωση, ο στόχος της 
Ιρλανδίας ήταν πάνω από όλα να προστατέψει τα κεκτημένα της Συμφωνίας του Μπέλφαστ (Μεγάλης 
Παρασκευής), τα οποία κέρδισε με κόπο, και εγκαθίδρυσε μια ειρηνευτική διαδικασία, που, παρά τα κάποια 
εμπόδια, οδήγησε σε μια περίοδο ομαλοποίησης στη Βόρεια Ιρλανδία τις τελευταίες δύο δεκαετίες.  Η εν δυνάμει 
δημιουργία οποιωνδήποτε αυστηρών συνόρων στο νησί μας θα μπορούσε να διακυβεύσει αυτή την πρόοδο, 
που κερδήθηκε με μόχθο.  



 
 

231 
 

 Γνωρίζουμε ότι εσείς στην Κύπρο κατανοείτε την αξία της ειρηνευτικής μας διαδικασίας και πόσο 
σημαντικό είναι να αποδεχτεί κανείς το κληροδότημα ενός οδυνηρού παρελθόντος.  Σε αυτή την πρώτη μου 
επίσκεψη στην Κύπρο με λύπη είδα με τα μάτια μου τη φυσική παρουσία της συνεχιζόμενης διχοτόμησης του 
νησιού.  

 Χθες ο δήμαρχος Λευκωσίας με υποδέχτηκε στο νέο κτίριο του δημαρχείου στην παλιά πόλη.   Ενώ 
βρισκόμουν εκεί, είχα την ευκαιρία να δω τη φυσική διαίρεση και τον αντίκτυπό της στην πόλη της Λευκωσίας.  
Μαζί με τον κυπριακό λαό και όλους τους φίλους της Κύπρου ελπίζω κι εγώ ειλικρινά ότι η Κύπρος θα μπορέσει 
να επανενωθεί υπό συνθήκες ειρήνης και πλήρους συμφιλίωσης ανάμεσα σε όλες τις κοινότητες του νησιού.  

 Στην Ιρλανδία έχουμε βιώσει για πολλά και επίπονα χρόνια το κόστος της διαίρεσης και της διχοτόμησης.  
Ένας από τους μεγάλους ειρηνοποιούς μας, ο Τζων Χιούμ, έχει πει αρκετές φορές ότι «ειρήνη» δε σημαίνει τόσο 
ένωση δύο κομματιών γης όσο ένωση των λαών.  Από αυτή την άποψη, αναγνωρίζω τον σημαντικό ρόλο που 
μπορεί να διαδραματίσει η κοινωνία των πολιτών στην οικοδόμηση της ειρήνης και την παροχή λύσεων 
αντιμετώπισης των διαπολιτισμικών προκλήσεων, που μπορούν, με καλή θέληση, να υπερπηδηθούν, καθώς 
υπάρχει ενθάρρυνση, ενόραση και προσδοκία για την προοπτική ενός κοινού μέλλοντος.   

 Η πρόκληση της οικοδόμησης μιας συμφιλιωμένης κοινωνίας μετά από έναν  πόλεμο ή μια σύρραξη είναι 
γιγάντια.  Είναι μια πρόκληση που βρίσκει τεράστια απήχηση στον ιρλανδικό λαό.  Ως Πρόεδρος της Ιρλανδίας 
έχω επιδιώξει να αρθρώσω έναν λόγο σχετικά με το τι θα μπορούσε να μας προσφέρει η έννοια της ηθικής  
μνήμης.  Είναι ένα θέμα στο οποίο επανέρχομαι ως Πρόεδρος της Ιρλανδίας σε αρκετές ομιλίες.  Πώς πρέπει να 
εορτάζουμε και να τιμούμε δημοσίως ιστορικά γεγονότα της ιστορίας ενός έθνους;  Γεγονότα που, λόγω του ότι 
επιδέχονται πολλαπλές και αντικρουόμενες ερμηνείες και εκδοχές, θα μπορούσαν να είναι διχαστικά.  

 Μια κεντρική διάσταση αυτού που εγώ αποκαλώ «ηθική μνήμη» είναι η απόρριψη κάθε τύπου συνειδητής 
ή ασυνείδητης συλλογικής αμνησίας.  Η πραγματικότητα είναι ότι η απόρριψη σημαντικών ή και οδυνηρών 
γεγονότων του παρελθόντος ή η μη αναγνώριση της απώλειας και της μνήμης των ανθρώπων οι οποίοι έχουν 
επηρεαστεί από αυτά θα ήταν αντιπαραγωγικό και, επιτρέψτε μου να πω, ακόμη και ανήθικο.   

 Η ηθική μνήμη απαιτεί να είμαστε ανοιχτοί σε μια ευρυμάθεια η οποία θα διευρύνει τον φακό της 
κατανόησής μας, έτσι ώστε να συμπεριλάβει το ευρύτερο πολιτικό και πνευματικό πλαίσιο στο οποίο 
εκτυλίχθηκαν τα γεγονότα και να βελτιώσει την αντίληψη των λαών μας σχετικά με την περιπλοκότητα και τη 
φύση μιας ταραχώδους περιόδου, εφιστώντας την προσοχή στη λεπτομέρεια των ατομικών εμπειριών, 
συμπεριλαμβανομένων ιδιαίτερα εκείνων των περιθωριοποιημένων ατόμων.  Έφθασε η ώρα για αυτό που ο 
Ιρλανδός λόγιος Richard Kearney αποκαλεί «ηθική της αφηγηματικής φιλοξενίας», που μπορεί να αντικαταστήσει 
την περιχαράκωση του παρελθόντος.  Πιστεύω ότι είναι μια άσκηση, η οποία θα αποδώσει τα μέγιστα 
αποτελέσματα στο νησί μου, σε αυτό εδώ το νησί ενδεχομένως και σε ολόκληρη την ήπειρο της Ευρώπης.  Όλοι 
μαζί ας καλλιεργήσουμε τη μνήμη ως εργαλείο ζωής και ως μια ασφαλή βάση για το μέλλον, απομακρύνοντας 
την ικανότητα που έχουν τα τραγικά γεγονότα του παρελθόντος να μας αποστερούν είτε ένα ειρηνικό παρόν είτε 
μια θετική ενόραση του μέλλοντος. 

 Από την ανεξαρτησία μας και οι δύο χώρες, προς τιμήν των εκάστοτε κυβερνήσεών τους,  έχουν στηρίξει 
τα πολυμερή συστήματα με τους θεσμούς τους και το κράτος δικαίου.  Στην Ιρλανδία έχουμε μια μακρά παράδοση 
στήριξης και συμμετοχής στα Ηνωμένα Έθνη.  Είμαστε πολύ περήφανοι για το γεγονός ότι η Ιρλανδία είναι το 
μόνο κράτος μέλος που κατέχει το ρεκόρ υπηρεσίας στις ειρηνευτικές αποστολές του ΟΗΕ από την πρώτη χρονιά 
που συμμετείχαμε το 1958.   

 Αυτή η δέσμευση, όπως είπατε, κύριε Πρόεδρε, εκφράστηκε στην πράξη εδώ στην Κύπρο, όπου από τις 
πρώτες κιόλας μέρες της παρουσίας του ΟΗΕ στην Κύπρο το 1964 οι Ιρλανδικές Αμυντικές Δυνάμεις 
διαδραμάτισαν σημαντικό ρόλο.  Όλα αυτά τα χρόνια μια δύναμη περίπου 10 000 Ιρλανδών στρατιωτών έχουν 
υπηρετήσει στην Ειρηνευτική Δύναμη των Ηνωμένων Εθνών στην Κύπρο. Σήμερα αυτή η παράδοση στήριξης 
της αποστολής συνεχίζεται με την παρουσία δώδεκα μελών της Ιρλανδικής Αστυνομικής Δύναμης An Gárda 
Síochána, που υπηρετεί στην Κύπρο επί του παρόντος.  Με μεγάλη χαρά τους συνάντησα τη Δευτέρα και τους 
ευχαρίστησα για το έργο που επιτελούν εδώ, εκπροσωπώντας όχι μόνο την Ιρλανδία, αλλά και τα Ηνωμένα 
Έθνη.  

 Ως έθνος το οποίο έχει βιώσει τη διαίρεση και την ένταση, η Ιρλανδία είναι σε θέση να κατανοήσει τις 
περιπλοκότητες των περιστάσεων εδώ στην Κύπρο. Αισθάνομαι πάρα πολύ περήφανος για το έργο που 
επιτελέστηκε από τους πολίτες της Ιρλανδίας  -γυναίκες και άντρες- που υπηρέτησαν εδώ και για το ότι 
συνέβαλαν στη δημιουργία ενός αληθινού δεσμού ανάμεσα στους λαούς μας.  

 Χθες επισκέφθηκα τη Διερευνητική Επιτροπή για τους Αγνοούμενους, όπου ενημερώθηκα για τον 
καταστροφικό αντίκτυπο που εξακολουθεί να έχει το ζήτημα των αγνοουμένων και για τις προσπάθειες που 
καταβάλλει η επιτροπή και το προσωπικό της, για να επουλώσει αυτή την πληγή και να στηρίξει τις οικογένειες 
που πενθούν.  Θα ήθελα να συγχαρώ την επιτροπή για το έργο της και ελπίζω ότι θα καταστεί δυνατόν τελικά 
να φέρουν κάποια ειρήνη σε όλους εκείνους που έχουν υποστεί τον πρόσθετο πόνο και την απώλεια των 
αγαπημένων τους ανθρώπων, των οποίων τα λείψανα δεν έχουν ακόμη εντοπιστεί.  Με εντυπωσίασε ο 
επαγγελματισμός, η συναισθηματική στήριξη και η συνεργασία, καθώς και η πολύτιμη εμπειρία και εκπαίδευση 
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που παρέχεται σε νέους δικανικούς επιστήμονες, οι οποίοι δεν έχω καμία αμφιβολία ότι θα συνεχίσουν να κάνουν 
τη δική τους αξιόλογη συνεισφορά όχι μόνο σε περιφερειακό, αλλά και σε παγκόσμιο επίπεδο. 

 Ως μικρές χώρες, τόσο η Ιρλανδία όσο και η Κύπρος αποδίδουν μεγάλη αξία στο διεθνές, πολυμερές 
σύστημα που στηρίζεται σε κανόνες και που προέκυψε μετά από τους μεγάλους πολέμους του εικοστού αιώνα.  
Επίσης, συμμετέχουμε και οι δύο δραστήρια σε πολυμερή θεσμικά όργανα.  

 Πριν από μόλις τρεις εβδομάδες είχα την τιμή να συμμετάσχω στη Γενική Συνέλευση των Ηνωμένων 
Εθνών και να καταθέσω την εθνική θέση της Ιρλανδίας ενώπιον των ηγετών των χωρών μελών του ΟΗΕ.  Με 
την ευκαιρία αυτής της ομιλίας τόνισα την ανάγκη για επείγουσα δράση για την αντιμετώπιση των πολλαπλών 
κρίσεων που μαστίζουν την εποχή μας και που απαιτούν πολυμερή δέσμευση:  οικολογική, οικονομική, 
ανθρωπιστική και δημοκρατική.   

 Κατά τη διάρκεια της παρουσίας μου στη Νέα Υόρκη στα Ηνωμένα Έθνη χάρηκα που η Ιρλανδία 
συνδιοργάνωσε, μαζί με τα νησιά Φίτζι, μια σημαντική σύνοδο κορυφής των Μικρών Αναπτυσσόμενων 
Νησιωτικών Κρατών (SIDS), που εστιάστηκε στην εξέταση της προόδου στο θέμα του προγράμματος SAMOA 
Pathway (Επιταχυνόμενων Τρόπων Δράσης στα Μικρά Αναπτυσσόμενα Νησιωτικά Κράτη). 

 Τα μικρά νησιά, όπως γνωρίζουμε όλοι πολύ καλά, έχουν μια εγγενή τρωτότητα.  Αυτή η τρωτότητα έχει 
αφήσει τις νησιωτικές κοινότητες και τις χαμηλού υψομέτρου παράκτιες περιοχές εκτεθειμένες όχι μόνο στις 
δυνάμεις της φύσης και στην καταστροφή της κλιματικής αλλαγής, αλλά πολλές φορές, δεδομένης της 
στρατηγικής τους θέσης και μη υπολογίζοντας τους λαούς τους, στις καταστροφές των επεκτατικών και 
κατακτητικών αυτοκρατοριών.     

 Σήμερα η κοινή εμπειρία των νησιών συμβαίνει εντός ενός πλαισίου χρηματιστικοποιημένης παγκόσμιας 
οικονομίας με τις ειδικές πιέσεις που ασκούνται, τις οικολογικές απειλές που έχουν καταστεί επικίνδυνες λόγω 
της αλλαγής του κλίματος και τις καταστροφικές επιπτώσεις στο οικοσύστημά μας, που πηγάζουν σε μεγάλο 
βαθμό από αυτό που περιγράφουμε ως «αναπτυγμένες χώρες».  

 Στην αντιμετώπιση αυτών των νέων προκλήσεων πιστεύω ότι είναι ζωτικής σημασίας να υπάρχει μια 
κοινή, συντονισμένη, καθορισμένη στρατηγική εντός των πολυμερών θεσμικών οργάνων και της διπλωματικής 
πράξης και είμαι βέβαιος ότι το πρόγραμμα SAMOA Pathway θα διαδραματίσει σημαντικό ρόλο στην 
κινητοποίηση επενδύσεων για τον μετριασμό της αλλαγής του κλίματος και σε μέτρα προσαρμογής για τα Μικρά 
Αναπτυσσόμενα Νησιωτικά Κράτη.   

 Γενικότερα, αν θέλουμε να έχουμε κάποια ρεαλιστική ελπίδα μετριασμού των χειρότερων επιδράσεων της 
υπερθέρμανσης του πλανήτη, πράγμα που εν μέρει ήδη βιώνουμε σήμερα, θα απαιτηθεί μια σημαντική 
εντατικοποίηση των προσπαθειών καταπολέμησης της παγκόσμιας αλλαγής του κλίματος. 

 Ο χρόνος για συζήτηση έχει παρέλθει εδώ και πολύ καιρό.  Τουλάχιστον για τις τελευταίες δύο δεκαετίες 
η επιστήμη μάς έχει δώσει αδιαμφισβήτητες αποδείξεις.  Απαιτούμε αυστηρότερους, παγκοσμίως 
συμφωνημένους στόχους για τις εκπομπές ασφαλώς, αλλά πρέπει επίσης να χρησιμοποιούμε τα εργαλεία της 
περιβαλλοντικής φορολογίας τα οποία στηρίζονται στην αρχή «ο ρυπαίνων πληρώνει», έτσι ώστε να τιμολογείται 
ορθά η χρήση των φυσικών πόρων, συμπεριλαμβανομένης της τιμολόγησης του διοξιδίου του άνθρακα, της 
δημιουργίας των κατάλληλων κινήτρων, έτσι ώστε να μπορεί ο καθένας να διαδραματίσει τον δικό του ρόλο στον 
τερματισμό αυτής της μη βιώσιμης εξάρτησης από ορυκτά καύσιμα, μειώνοντας το αποτύπωμα του άνθρακα, 
αγοράζοντας πιο βιώσιμα, ηθικώς παραχθέντα προϊόντα και διευκολύνοντας την επένδυση σε μια κλιματικά 
ανθεκτική οικονομία.  

 Στην ιστορία των Ηνωμένων Εθνών είναι τα έθνη με τους μικρότερους πληθυσμούς τα οποία τις 
περισσότερες φορές συνεργάστηκαν για την προώθηση του κοινού καλού για τις ανάγκες της ανθρωπότητας, 
υπερβαίνοντας όλα τα σύνορα.   

 Ο Οργανισμός Ηνωμένων Εθνών ακμάζει, όταν ακούγονται τέτοιες φωνές.  Ένας Οργανισμός Ηνωμένων 
Εθνών ο οποίος θα περιόριζε τη συζήτηση στον ηθικό σκοπό της Χάρτας και την εκτέλεσή του με βάση τις 
συζητήσεις και αποφάσεις της Γενικής Συνέλευσης και στη συνέχεια κυνικά θα αγνοούσε αυτές τις φωνές του 
κόσμου, φωνές οι οποίες προσδιορίζουν τον ίδιο τον σκοπό του ΟΗΕ και του Συμβουλίου Ασφαλείας, τότε 
εννοείται ότι θα έχανε πολύ γρήγορα την αξιοπιστία του ενώπιον του κόσμου.  Πρέπει να διαφυλάξουμε τον ΟΗΕ, 
έτσι ώστε να μην καταντήσει ένας ανίκανος, κυνικός οργανισμός.  

 Δεν πρέπει ποτέ να απορρίπτεται η Γενική Συνέλευση του ΟΗΕ και οι αποφάσεις της προς όφελος της 
επιδίωξης των ανεξέλεγκτων και τόσο συχνά απειλητικών συμφερόντων των δυνατών.  Όταν ο ΟΗΕ στρέφει την 
προσοχή του προς την κατάρτιση ενός μετασχηματιστικού θεματολογίου, όπως έγινε το 2015 με τους Στόχους 
της Αειφόρου Ανάπτυξης και του Θεματολογίου του 2030, κράτη μέλη όπως είναι η Ιρλανδία και η Κύπρος 
καλούνται να λάβουν ηγετική θέση.  

 Χώρες με μικρούς πληθυσμούς που βασίζονται σε αρχές, όπως είναι οι δυο λαοί μας, έχουν την ικανότητα 
να συνεργάζονται για την επίτευξη συναίνεσης και στήριξης, εστιάζοντας στο κοινό καλό και υπερβαίνοντας τυχόν 
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ιδιοτελείς στενόμυαλες προτεραιότητες, που στόχο έχουν την κυριαρχία ή τον έλεγχο μιας συλλογιστικής που 
πρέπει σε τελική ανάλυση να είναι η συλλογιστική των πολλών. 

 Το ευρύτερο πλαίσιο στο οποίο χρειάστηκε να λειτουργήσει ο ΟΗΕ είναι μια καθοδηγούμενη από το 
εμπόριο παγκοσμιοποίηση με θεωρητικό υπόβαθρο, η οποία στο επίπεδο πολιτικής ακολουθεί το κυρίαρχο 
μοντέλο σύνδεσης της οικονομίας με την κοινωνία, χρησιμοποιώντας ως όχημα την «ανάπτυξη».  

 Υποστηρίζω διαχρονικά την ανάγκη να εξέλθουμε από αυτό το αποτυχημένο πρότυπο και να βρούμε ένα 
σύστημα το οποίο να διευκολύνει ή ακόμη και να επιτρέπει τη δημιουργία ενός νέου προτύπου.  Η λύση δεν είναι 
απλά να δώσουμε μια οικολογική ή κοινωνική επίφαση στην κατάσταση που επικρατεί και που έχει αποτύχει.  
Πρέπει να αγωνιστούμε, για να πετύχουμε μια νέα συμμετρία ανάμεσα στην οικολογία, την οικονομία, την 
κοινωνία και τη διάσταση του φύλου.  Μια συμμετρία που να σέβεται τη διαφορετικότητα σε όλες της τις μορφές, 
διατηρώντας ταυτόχρονα μια επίγνωση του τι πρέπει να κάνουμε μαζί σε συνεργασία.   

 Αν επιλέξουμε αυτή την οδό -και πιστεύω ότι αυτό είναι ένα επείγον θέμα το οποίο επιβάλλεται να δούμε- 
θα αντιμετωπίσουμε την αντίσταση αυτών που πιστεύουν στην άναρχη ηγεμονία των δυνάμεων της αγοράς.  
Ωστόσο, εάν αποτύχουμε, τότε η οργή του κοινού θα στραφεί ενάντια στους αιρετούς εκπροσώπους. Απλά, 
πρέπει να έχουμε το κουράγιο και τη δέσμευση να αντιμετωπίσουμε το αναπτυσσόμενο ρεύμα της μη λογοδοσίας 
των οικονομικών δυνάμεων που δε γνωρίζουν ούτε όρια ούτε περιορισμούς.  

 Πιστεύω ότι η ποιότητα της ζωής δεν μπορεί να υπολογιστεί απλά με όρους πόρων, συσσώρευσης και 
κατανάλωσης.  Πρέπει μάλλον να εξετάσουμε τη σχέση μας με τον κόσμο ή τον «αντίκτυπό» μας πάνω σε αυτόν, 
όχι όπως θα επιθυμούσαμε να τον χρησιμοποιήσουμε σε βαθμό κατάχρησης, αλλά να αναρωτηθούμε με ποιο 
τρόπο μας δέχεται αυτός ο κόσμος και αν το κάνει με χαρά ή με πόνο.   

 Αυτή η έννοια του αντικτύπου, η οποία διατυπώθηκε τόσο εύγλωττα από ακαδημαϊκούς, όπως είναι ο 
Γερμανός Καθηγητής Χάρτμουτ Ρόζα, είναι μια έννοια την οποία γνωρίζουν πολύ καλά οι νέοι του σήμερα.  Νέοι 
όπως η Γκρέτα Τούνμπεργκ ηγούνται ενός νέου κινήματος, ενός κινήματος που είναι ριζωμένο βαθιά σε μια 
μετατόπιση προς ένα κοινωνιο-οικολογικό πρότυπο.  Ιδέες τις οποίες υποστηρίζουν επίσης διαπρεπείς 
ακαδημαϊκοί, όπως ο Καθηγητής Ίαν Γκαφ στο βιβλίο του «Heat, Greed and Human Need», η ευρεία αποδοχή 
του οποίου δεν αποτελεί μόνο μια σημαντική χειρονομία αλληλεγγύης μεταξύ των γενεών, αλλά είναι και η 
μοναδική μας ελπίδα ως ενός παγκοσμιοποιημένου λαού να αποφύγουμε την οικολογική και την κοινωνική 
καταστροφή.  Το κυρίαρχο νεοφιλελεύθερο μοντέλο μάς έχει απογοητεύσει όλους και έχει οδηγήσει σε αύξηση 
της ανισότητας και σε οικολογικούς κινδύνους. 

 Κατά την εποχή πριν από την έλευση του επικρατούντος οικονομικού μοντέλου εγώ ο ίδιος, ως 
ακαδημαϊκός, έτρεφα ελπίδες ότι οι ανθρωπιστικές κοινωνικές επιστήμες θα ασκούσαν μια δύναμη χειραφέτησης.  
Δε θα μπορούσα να είχα προβλέψει την επιρροή της  νέας εισόδου των ακραίων ιδεών των θεωρητικών της 
ελεύθερης αγοράς όχι μόνο σε θεωρητικό επίπεδο, αλλά και σε επίπεδο δημοσίων πολιτικών, πολιτικές οι οποίες 
προωθήθηκαν στο Ηνωμένο Βασίλειο, στις ΗΠΑ και αλλού τις δεκαετίες του 1980, του 1990, όχι ως πολιτικές 
επιλογής ανάμεσα σε ανταγωνιστικές εναλλακτικές λύσεις, αλλά ως η μοναδική ηγεμονική εκδοχή της 
διασύνδεσης ανάμεσα στις αγορές, την οικονομία και την ίδια την κοινωνία.  

 Δεκαετίες κεϋνσιανισμού που παραχώρησαν τη θέση τους σε δεκαετίες επηρεασμένες από τις θεωρίες 
της νέας εισόδου προσωπικοτήτων, όπως οι Φρίντριχ φον Χάγιεκ και Μίλτον Φρίντμαν, στην κυριαρχία της 
αγοράς άνευ περιορισμών και ρύθμισης και σε μια τάξη επικοινωνίας με μια συλλογιστική η οποία  «ευνοεί» με 
τη σειρά της τον επιθετικό ατομικισμό και την ασυγκράτητη συσσώρευση πλούτου. 

 Έχει προκύψει ένα κυρίαρχο και σε μεγάλο βαθμό μη αμφισβητούμενο μοντέλο  με συνέπειες για όλους 
εμάς, για τους θεσμούς μας, ακόμα και για τις δημοκρατίες μας.  Είναι ένα μοντέλο με παραδοχές και αξιώσεις 
σχετικά με τη σχέση ανάμεσα στη διανόηση, την πολιτική, την οικονομία και την κοινωνία, θα λέγαμε, ακόμη και 
τη διασύνδεση ανάμεσα στις κοινωνίες.   

 Αυτό το μοντέλο έχει ενισχυθεί και έχει ενθαρρύνει τον ατομικισμό χωρίς κοινωνική ευθύνη, εντός συνόρων 
και πέραν των συνόρων.  Όχι μονάχα αξιώνει έναν ορθολογισμό στις αγορές, αλλά με όρους πολιτικής έχει 
παραδώσει αγορές laissez-faire με ανεπαρκή ρύθμιση και επιβολή.  Η επέκτασή του και στην ίδια τη γλώσσα, η 
στρέβλωση εννοιών, ακόμη και εννοιών χειραφέτησης, οδήγησε για παράδειγμα στον επαναπροσδιορισμό της 
έννοιας της «ελευθερίας» με περιοριστικό, υπεραπλουστευμένο τρόπο σε «ελευθερία της αγοράς».  Η αξία του 
ανθρώπου με άλλα λόγια υποβαθμίζεται και μειώνεται στην οικονομική του αξία.    

 Ως εκ τούτου, ο δημόσιος χώρος οφείλει να γίνει για ακόμα μία φορά στην ιστορία του ανθρώπου πεδίο 
αμφισβήτησης, όπου η δημοκρατία αντιπαρατίθεται με την ασυδοσία.   Σε αυτή την περίοδο όπου αναζητούμε 
έξοδο από τον ακραίο ατομικισμό, μια περίοδο κατά την οποία η έννοια της κοινωνίας έχει αμφισβητηθεί και 
επαναπροσδιοριστεί περιοριστικά και μειωτικά, όπου ο δημόσιος χώρος σε μεγάλο αριθμό χωρών έχει 
εμπορευματοποιηθεί, οφείλουμε να ενώσουμε τις δυνάμεις μας, ώστε να αποκτηθεί μία ενιαία συνείδηση για την 
οικολογία, την ανθρώπινη ανάγκη, την αξιοπρέπεια, τον σεβασμό των πηγών της αλήθειας και την εύλογη και 
υπαρκτή παραμυθία.   
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 Με πληθώρα συνεργασιών θα επιδιώξουμε την ανάκτηση του δημόσιου χώρου με γνώμονα την καρδιά, 
αλλά και τα όσα επιβάλλει η λογική.  Αυτό μας διδάσκουν οι αρχαίοι πολιτισμοί, όπως πολύ καλά γνωρίζει η 
Κύπρος με τον πλούσιο και πανάρχαιο πολιτισμό της.    

 Τέλος, θα ήταν παράλειψη εκ μέρους μου να μην αναφερθώ σε ένα ακόμη κοινό χαρακτηριστικό ανάμεσα 
στην Ιρλανδία και την Κύπρο:  Είμαστε δύο λαοί της διασποράς, όπου η μετανάστευση και οι εξορισμοί ήταν ένα 
κύριο στοιχείο στις ενδιαφέρουσες ιστορίες των δύο χωρών μας.  Διαχρονικά διαδοχικές γενεές έχουμε 
εγκαταλείψει τις νησιωτικές μας πατρίδες είτε λόγω δικής μας επιλογής είτε κατόπιν εξαναγκασμού.  Οι δικοί μας 
απόδημοι πήγαν στις ίδιες χώρες στις οποίες πήγαν και οι δικοί σας: Βρετανία, Ηνωμένες Πολιτείες Αμερικής και 
Αυστραλία μεταξύ άλλων. Η συνεισφορά τους στις θετές τους πατρίδες υπήρξε τεράστια.   

 Για να αποτυπώσω καλύτερα τον βαθμό της ιρλανδικής μεταναστευτικής εμπειρίας, μέχρι το 1901 οι 
Ιρλανδοί που ζούσαν εκτός Ιρλανδίας ήταν περισσότεροι από εκείνους που διέμεναν στο νησί.  Σήμερα οι 
Ιρλανδοί της διασποράς υπολογίζονται σε άνω των εβδομήντα εκατομμυρίων.  Η ιστορία του έθνους μας είναι 
διάσπαρτη από τραγικές θύμησες της οικτρής κατάστασης που βίωσαν οι μετανάστες εγκαταλείποντας την ίδια 
μας την πατρίδα.  

 Είναι αυτό το σχετικά πρόσφατο κεφάλαιο στη δική μας ιστορία ως έθνους που μας κάνει ως Ιρλανδούς 
να συμπάσχουμε και να κατανοούμε συναισθηματικά τη δοκιμασία αυτών που αναγκάζονται βίαια να 
εγκαταλείψουν τις πατρογονικές τους εστίες, μια ιδιαίτερη κατανόηση των τεράστιων δυσκολιών που 
αντιμετωπίζουν εκείνοι που τρέπονται σε φυγή και μετατρέπονται σε πρόσφυγες λόγω συρράξεων και πολέμου 
ή λόγω οικονομικής ανάγκης ή στέρησης της περιουσίας τους.  

 Εδώ και πολλές δεκαετίες η Ευρώπη κατέχει ηγετική θέση στην προάσπιση των δικαιωμάτων των 
προσφύγων και από το 2008 έχει εξετάσει περίπου έξι εκατομμύρια αιτήσεις ασύλου.  Είναι σαφές ωστόσο ότι η 
άνοδος των λαϊκιστικών πολιτικών ιδεολογιών που βασίζονται στον φόβο, τη διχόνοια και τον αποκλεισμό -όπου 
το θύμα του αποκλεισμού συχνά εγκαταλείπεται και καταντά θήραμα στα νύχια των ξενόφοβων και των 
ρατσιστών- αποτελεί τεράστια απειλή για την ευρωπαϊκή αλληλεγγύη.  

 Συμφωνώ με τα πρόσφατα λόγια του Ύπατου Επιτρόπου του ΟΗΕ για τους Πρόσφυγες Φίλιππο Γκράντι, 
τον οποίο είχα τη χαρά να υποδεχτώ στο Δουβλίνο φέτος τον Ιούνιο:  «Μόνο εάν η Ευρώπη είναι ισχυρή και 
ενωμένη, θα είναι σε θέση οι Ευρωπαίοι να αντιμετωπίσουν το προσφυγικό και το μεταναστευτικό με πρακτικό 
και αποτελεσματικό τρόπο, βασισμένο σε αρχές».    

 Είναι απόλυτα σαφές ότι, εάν διευκολύνουμε και προωθήσουμε μια αμοιβαία ανταλλαγή πολιτισμών και 
ιδεών και αν σχηματίσουμε πολλαπλά πρότυπα συμβίωσης, τότε η πολιτιστική πολυμορφία που θα προκύψει 
θα επιφέρει καινοτομία, ευκαιρίες, δυναμισμό και δημιουργική ενέργεια, που εμπλουτίζουν την κοινωνία μας. 

 Η επίλυση των μεταναστευτικών κρίσεων είναι ένα περίπλοκο εγχείρημα και θα απαιτηθεί σημαντική 
εξωτερική βοήθεια στις πληγείσες χώρες για την προώθηση της χρηστής διοίκησης και του κράτους δικαίου, τη 
βελτίωση της ασφάλειας και τη μείωση της ένδειας και της ανισότητας. Υπήρξα πάντοτε υπέρμαχος της 
δημιουργίας ενός παγκόσμιου ταμείου με περιφερειακά εργαλεία για την επίτευξη αυτού του στόχου. Επενδύσεις 
σε πληγείσες περιοχές μπορούν μακροπρόθεσμα να μετριάσουν κρούσματα βίας, διαφθοράς και φτώχιας, 
ιδιαίτερα όταν αξιοποιούνται υφιστάμενες πρωτοβουλίες των ομάδων της κοινωνίας των πολιτών.    

 Οι πρόσφατες απειλές για αποκοπή της βοήθειας στις χώρες εκείνες των οποίων οι κυβερνήσεις έχουν 
αποτύχει να αναχαιτίσουν τη μη εξουσιοδοτημένη μετανάστευση θα πετύχουν το αντίθετο αποτέλεσμα και θα 
καταστήσουν αβέβαιη τη μελλοντική υπόσταση των ήδη εγκατεστημένων προγραμμάτων.  Η βοήθεια δεν πρέπει 
να επικεντρώνεται απλά στις περιοχές τις οποίες εγκαταλείπουν οι άνθρωποι.   Πρέπει να κατευθύνεται και σε 
μέρη στα οποία διαμένουν άνθρωποι, με ή χωρίς τη θέλησή τους, και να στηρίζει συναφείς φορείς.  Χρειαζόμαστε 
ένα παγκόσμιο ταμείο πρόληψης, διαχείρισης και ανταπόκρισης στην παγκόσμια μετανάστευση με 
περιφερειακής κλίμακας θεσμικά όργανα, που να έχουν την ικανότητα πρόληψης και ανταπόκρισης. 

 Σήμερα απαιτούμε δράσεις που ανταποκρίνονται σε δομές από τις οποίες πηγάζει η παγκόσμια φτώχια, 
οι συγκρούσεις και η ακούσια μετανάστευση.  Απαιτούμε επειγόντως δράσεις στο κλίμα, τη μετανάστευση, τη 
συνοχή και την ευρύτερη ανάπτυξη.  Βραχυπρόθεσμα πρέπει να αποκαταστήσουμε τη χρηματοδότηση για την 
ανθρωπιστική βοήθεια.  Ωστόσο, οι ανθρωπιστικές δράσεις δεν πρέπει πια να επιτρέπεται να εξυπηρετούν ως 
μια εναλλακτική επαρκής απάντηση σε καταστάσεις κρίσεων οι οποίες πηγάζουν από πολιτικά και διαρθρωτικά 
ζητήματα.   Η ανθρωπιστική δράση δεν αποτελεί υποκατάστατο του κρίσιμου πολιτικού διαλόγου και της 
διαμεσολάβησης που πρέπει να ανταποκρίνονται σε διαρθρωτικές αλλαγές.  Τις διαρθρωτικές αλλαγές που 
πρέπει να γίνουν για το διεθνές χρέος, την οικονομία και το εμπόριο. 

 Αγαπητοί φίλοι, 

Επιτρέψτε μου για άλλη μια φορά να σας ευχαριστήσω για το θερμό καλωσόρισμά σας σήμερα και να σας 
ευχηθώ τα καλύτερα στο σπουδαίο έργο το οποίο επιτελείτε σε αυτό το σώμα ως κοινοβουλευτικά μέλη και 
αντιπρόσωποι του λαού.  

 Ευχαριστώ.  
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 Go raibh míle maith agaibh go léir. 

(Χειροκροτήματα) 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
 Thank you very much your Excellency.  Thank you very much. 
 Παρακαλώ τον κοσμήτορα να οδηγήσει τον Πρόεδρο στη θέση του.   

 Παρακαλώ τους συναδέλφους να παραμείνουν για λίγα λεπτά στις θέσεις τους, μέχρι να αποχωρήσει ο 
φιλοξενούμενός μας. 

 Θέλω για ακόμη μια φορά, εξοχότατε Πρόεδρε, να σας ευχαριστήσω για τα σοφά σας λόγια, για τη γεμάτη 
μηνύματα ομιλία σας για τις ανθρώπινες αξίες, τα ανθρώπινα δικαιώματα.  Όταν αυτά λέγονται από το βήμα της 
Βουλής μιας πολύ μικρής χώρας που υποφέρει από εισβολή και κατοχή μιας μεγάλης γειτονικής χώρας και 
καταπάτηση ανθρωπίνων δικαιωμάτων και κρατικών δικαιωμάτων, έχουν ιδιαίτερη σημασία και θέλω ιδιαίτερα 
για άλλη μια φορά να σας ευχαριστήσω. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Σας παρακαλώ, μείνετε στη θέση σας, μέχρι να οδηγήσω τον Πρόεδρο στην έξοδο. 

 Κηρύσσω τη λήξη της ειδικής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  12.47 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 
Αριστείδου Μαριέλλα Κυριακίδου Στέλλα 

Γεωργίου Γεώργιος Κωνσταντίνου Κώστας 

Δημητρίου Αννίτα Μαυρίδης Μάριος 

Δημητρίου Δημήτρης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Δίπλαρος Ευθύμιος Νουρής Νίκος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Σταύρου Ελένη 

Κάρουλλας Γιώργος Τορναρίτης Νίκος 

Κουλλά Ονούφριος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Κυπριανού Ανδρέας  

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
Αδάμου Αδάμος Μαύρου Ελένη 
Γεωργίου Τ. Γιώργος Πασιουρτίδης Ανδρέας  

Δαμιανού Άριστος Σάββα Ευανθία 
Καυκαλιάς Αντρέας Στεφάνου Στέφανος 
Κέττηρος Νίκος Τζιοβάνης Χριστάκης 
Κυπριανού Άντρος Φακοντής Αντρέας 
Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 
Λουκαΐδης Γιώργος  

ΔΗΚΟ 
Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Ορφανίδης Χρίστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Λεωνίδου Πανίκος Προκοπίου Γεώργιος 

Μυλωνάς Παύλος  

ΚΣ ΕΔΕΚ 
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Ευσταθίου Κωστής Μυριάνθους Ηλίας 
Συμμαχία Πολιτών 

Λιλλήκας Γιώργος  

Αλληλεγγύη 
Συλλούρης Δημήτρης 

(Πρόεδρος Βουλής) 

Γιωργάλλας Μιχάλης 

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 
Θεοπέμπτου Χαράλαμπος Περδίκης Γιώργος 

ΕΛΑΜ 
Παπαγιάννης Λίνος Χρίστου Χρίστος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 
Μαχτεσιάν Βαρτκές (Αρμενίων) 

Μαντοβάνη Αντωνέλλα (Λατίνων) 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 
 Προσφώνηση του Προέδρου της Βουλής και αντιφώνηση του Προέδρου της Δημοκρατίας της Ιρλανδίας 
κ. Michael D. Higgins στα πλαίσια ειδικής συνεδρίας της Βουλής. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΙΑ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ΄ 

Συνεδρίαση 16ης Οκτωβρίου 2019  

Ώρα έναρξης:  12.51 μ.μ. 
Αρ. 5 

 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ) 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής και παρακαλώ τους έντιμους βουλευτές να 
δηλώσουν την παρουσία τους. 

 Παρακαλώ τους γραμματείς να διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Προ ημερησίας διατάξεως, θα ήθελα να αναφερθώ στην έκθεση πεπραγμένων της Τρίτης Συνόδου της 
Ενδέκατης Βουλευτικής Περιόδου, η οποία θα παρουσιαστεί αύριο Πέμπτη, στην αίθουσα «Κερύνεια».  Η έκθεση 
παρουσιάζει όλες τις δράσεις που ανέπτυξε η Βουλή κατά την απελθούσα σύνοδο: παραγωγή νομοθετικού 
έργου, άσκηση κοινοβουλευτικού ελέγχου, ανταπόκριση στις υποχρεώσεις της ως κοινοβουλίου κράτους μέλους 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, παραγωγή ερευνητικού και εκδοτικού έργου, τεχνολογική και κτιριακή αναβάθμιση.   

 Παράλληλα, παρουσιάζει τις διευρυμένες δράσεις της Βουλής στον τομέα της κοινοβουλευτικής 
διπλωματίας: ανάπτυξη τριμερών/πολυμερών συνεργασιών, προσπάθεια δημιουργίας Κέντρου Συνεργασίας 
Μέσης Ανατολής, προώθηση και διάδοση της αραβοφωνίας στην Κύπρο, προώθηση της εκπαιδευτικής 
συνεργασίας μεταξύ των πανεπιστημίων Κύπρου και Ηνωμένου Βασιλείου ενόψει του Brexit.  

 Τέλος, παρουσιάζονται τα σημαντικά βήματα που έγιναν για ανάπτυξη μιας αμφίδρομης και διαδραστικής 
επικοινωνίας με τους πολίτες: Παράλληλη Βουλή, Σπίτι του Πολίτη, καθιέρωση του προγράμματος «Η Βουλή στα 
Σχολεία των Ακριτικών/Απομακρυσμένων Περιοχών». 

 Στο σημείο αυτό θα ήθελα να ευχαριστήσω όλους εσάς για την ευσυνειδησία που έχετε επιδείξει κατά την 
επιτέλεση των καθηκόντων σας, καθώς και το προσωπικό της Βουλής, τους κοινοβουλευτικούς συνεργάτες και 
τους συντάκτες και αντιπροσώπους των μέσων μαζικής επικοινωνίας.   

 Θα ήθελα να παρακαλέσω όσοι από εσάς επιθυμείτε να είσαστε αύριο στην παρουσίαση των 
πεπραγμένων στην αίθουσα «Κερύνεια». 

 Παρακαλώ τώρα τη γραμματέα όπως διαβάσει την αναφορά για τις διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ως επικεφαλής της κοινοβουλευτικής αντιπροσωπίας, ο Πρόεδρος της Βουλής συμμετείχε στις εργασίες 
της 141ης Συνέλευσης της Διακοινοβουλευτικής Ένωσης, που πραγματοποιείται στο Βελιγράδι.  Σε παρέμβασή 

                                            
 Τα αναλυτικά αποτελέσματα όλων των ηλεκτρονικών ψηφοφοριών της συνεδρίασης ευρίσκονται στο Αρχείο της 
Βουλής. 



238 
 

του ενώπιον της ολομέλειας του οργανισμού για το θέμα της εφαρμογής του διεθνούς δικαίου καταδίκασε τις 
προκλητικές ενέργειες της Τουρκίας στην ΑΟΖ της Κυπριακής Δημοκρατίας, όπως και την τουρκική εισβολή στη 
Συρία.  Εξάλλου, με την ευκαιρία της εκεί παρουσίας του ο κ. Συλλούρης είχε συνάντηση με την Πρωθυπουργό 
της Σερβίας, με την οποία συζήτησε τις διμερείς σχέσεις, καθώς και την κατάσταση στην Κύπρο και τη Συρία.  
Είχε επίσης χωριστές συναντήσεις με τον Πρόεδρο της Εθνικής Συνέλευσης της Αρμενίας, τον Πρόεδρο του 
Εθνικού Συμβουλίου της Σλοβακίας, τον Πρόεδρο της Εθνοσυνέλευσης της Σλοβενίας, τον Πρόεδρο του 
Αιγυπτιακού Κοινοβουλίου, τον Πρόεδρο του Κοινοβουλίου της Τσεχίας, την Πρόεδρο της Βουλής του Μπαχρέιν 
και τον επικεφαλής της κινεζικής αντιπροσωπίας στη Διακοινοβουλευτική Ένωση.  Κατά τις συναντήσεις αυτές 
επαναβεβαιώθηκαν οι πολύ καλές σχέσεις της Βουλής των Αντιπροσώπων με τα αντίστοιχα κοινοβούλια και 
συζητήθηκαν τρόποι περαιτέρω ενίσχυσης της μεταξύ τους συνεργασίας.  Ο κ. Συλλούρης συμμετείχε επίσης 
μαζί με άλλους Προέδρους κοινοβουλίων σε συζήτηση στρογγυλής τραπέζης με θέμα την ενίσχυση της χρηστής 
διακυβέρνησης και τον ρόλο των κοινοβουλίων, στην οποία ενημέρωσε τους συμμετέχοντες, ύστερα από 
εισήγηση της Προέδρου της Διακοινοβουλευτικής Ένωσης, για τον θεσμό της Παράλληλης Βουλής.   

 Οι κ. Στέφανος Στεφάνου, Γιώργος Κ. Γεωργίου και Χρίστος Ορφανίδης, μέλη της κυπριακής 
αντιπροσωπίας στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση της Μεσογείου (ΚΣΜ), συμμετείχαν στις 10 και 11 Οκτωβρίου, 
στο Στρασβούργο, σε κοινή διάσκεψη της ΚΣΜ και του Συμβουλίου της Ευρώπης σε σχέση με το πρόγραμμα 
«CyberSouth» του οργανισμού με αντικείμενο τις στρατηγικές καταπολέμησης της τρομοκρατίας, με ιδιαίτερη 
έμφαση στην αντιμετώπιση του ηλεκτρονικού εγκλήματος και της διαδικτυακής τρομοκρατίας.  Ο κ. Στεφάνου 
ανέδειξε την ανάγκη αξιολόγησης και αναθεώρησης των αντιτρομοκρατικών πολιτικών των κρατών, ενώ 
υπογράμμισε την ανάγκη να δοθεί περαιτέρω έμφαση στην αντιμετώπιση των βαθύτερων αιτιών του φαινομένου 
της τρομοκρατίας.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να ενημερώσει το σώμα ποιοι βουλευτές απουσιάζουν σε αποστολές της Βουλής 
στο εξωτερικό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η κ. Σκεύη Κούτρα Κουκουμά, ο κ. Μαρίνος Μουσιούττας και η κ. Άννα Θεολόγου συμμετέχουν στην 141η 
Συνέλευση της Διακοινοβουλευτικής Ένωσης στο Βελιγράδι της Σερβίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούμε στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η 
νομοθετική εργασία.  Όλες οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

 Το πρώτο θέμα τιτλοφορείται «Σχέδιο απόφασης της Βουλής των Αντιπροσώπων για την τροποποίηση 
του Κανονισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δημοκρατίας».   

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αναθεώρηση του κανονισμού λειτουργίας του σώματος, με απώτερο στόχο την ενδυνάμωση των 
υφιστάμενων διαδικασιών συζήτησης νομοσχεδίων και προτάσεων νόμου από τις καθ’ ύλην αρμόδιες επιτροπές, 
όπως και τον εξορθολογισμό διάφορων στρεβλώσεων που είχαν κατά καιρούς εντοπισθεί και που κρίνεται ότι 
παρεμποδίζουν την ομαλή παραγωγή νομοθετικού έργου.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Αd Hoc Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την Αναθεώρηση και τον Εκσυγχρονισμό του 
Κανονισμού της Βουλής για το σχέδιο απόφασης της Βουλής των Αντιπροσώπων για την 

τροποποίηση του Κανονισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δημοκρατίας 
Μέλη επιτροπής: 
 Δημήτρης Συλλούρης, πρόεδρος  Γιώργος Λιλλήκας 

 Μάριος Μαυρίδης  Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Γιώργος Λουκαΐδης  Γιώργος Περδίκης 

 Μαρίνος Μουσιούττας  Λίνος Παπαγιάννης 

 Κωστής Ευσταθίου  Άννα Θεολόγου 

 Η Ad Hoc Κοινοβουλευτική Επιτροπή για την Αναθεώρηση και τον Εκσυγχρονισμό του Κανονισμού της 
Βουλής, η οποία συστάθηκε κατά την τρέχουσα περίοδο με όρους εντολής την αναθεώρηση και τον 
εκσυγχρονισμό του Κανονισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων, συνήλθε σε έντεκα συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 1ης Δεκεμβρίου 2016 και 12ης Σεπτεμβρίου 2019.   
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 Όπως είναι γνωστό, με την έναρξη της τρέχουσας βουλευτικής περιόδου και με πρωτοβουλία του 
Προέδρου της Βουλής κ. Δημήτρη Συλλούρη, ο οποίος προήδρευε της επιτροπής καθ’ όλη τη διάρκεια των 
εργασιών της (ex officio), αναλήφθηκε ευρεία προσπάθεια αναθεώρησης του κανονισμού λειτουργίας του 
σώματος, με απώτερο στόχο την ενδυνάμωση των υφιστάμενων διαδικασιών συζήτησης νομοσχεδίων και 
προτάσεων νόμου από τις καθ’ ύλην αρμόδιες επιτροπές, όπως και τον εξορθολογισμό διάφορων στρεβλώσεων 
που είχαν κατά καιρούς εντοπισθεί και που κρίνεται ότι παρεμποδίζουν την ομαλή παραγωγή νομοθετικού έργου.   

 Σημειώνεται ότι το θέμα της αναθεώρησης του Κανονισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων, λόγω της 
ιδιαίτερης σημασίας που προσλαμβάνει για τα κοινοβουλευτικά δρώμενα, αποτέλεσε επίσης κατ’ επανάληψη 
αντικείμενο συζήτησης της Σύσκεψης του Προέδρου και των Αρχηγών ή Εκπροσώπων των Κομμάτων, με 
τελευταία τη σύσκεψη ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2019.  Σημειώνεται περαιτέρω ότι αποτελεί κοινή διαχρονικά 
διαπίστωση όλων των κοινοβουλευτικών πλευρών ότι οι διαδικασίες συζήτησης νομοσχεδίων και προτάσεων 
νόμου από τις κοινοβουλευτικές επιτροπές πάσχουν, γεγονός που έχει ως αποτέλεσμα- 

1. να προκύπτουν συνεχείς αναβολές στην ολομέλεια του σώματος νομοσχεδίων και προτάσεων νόμου μετά 
την υποβολή τους με έκθεση της αρμόδιας επιτροπής προς ψήφιση, 

2. σε πλείστες όσες περιπτώσεις να παραλείπονται και/ή να συγχωνεύονται σε ένα και μόνο στάδιο τα πλέον 
σημαντικά στάδια συζήτησης σχεδίων νόμου, ήτοι το στάδιο της κατ’ άρθρον συζήτησης ή/και το στάδιο 
της τοποθέτησης και λήψης τελικής απόφασης από την επιτροπή, 

3. να κατατίθενται κατά τη συζήτηση νομοσχεδίων και προτάσεων νόμου στην ολομέλεια του σώματος 
τροπολογίες βουλευτών οι οποίες κατά τη διεξαγωγή της συζήτησης προκαλούν προβλήματα λόγω του 
μεγάλου αριθμού τους, όπως και του γεγονότος ότι σύμφωνα με την υφιστάμενη διαδικασία τίθενται 
ενώπιον του Προέδρου της Βουλής και κατ’ επέκταση ενώπιον της ολομέλειας του σώματος ελάχιστες 
ώρες προ της ενάρξεως της συζήτησης, με αποτέλεσμα να μην παρέχεται στα μέλη της Βουλής ο 
απαιτούμενος χρόνος μελέτης και κατανόησης της επίδρασης των προτεινόμενων τροπολογιών επί του 
συνόλου ή επιμέρους άρθρων, αλλά και επίτευξης των αναγκαίων συγκλίσεων.   

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, λόγω του μεγάλου αριθμού νομοσχεδίων που κατατίθενται τα τελευταία 
χρόνια από την εκτελεστική εξουσία στη Βουλή μέσα σε ασφυκτικά στενές προθεσμίες, αλλά και της έκτασης και 
πολυπλοκότητας που παρουσιάζουν, παρατηρείται το φαινόμενο της επίσπευσης διαδικασιών λόγω άσκησης 
πιέσεων τόσο από την εκτελεστική εξουσία όσο και από βουλευτές και άλλες επηρεαζόμενες πλευρές, της μη 
ικανοποιητικής και εις βάθος μελέτης σχεδίων νόμου από τις αρμόδιες επιτροπές, της επικάλυψης των 
θεσμοθετημένων στον υφιστάμενο κανονισμό λειτουργίας του σώματος διαδικασιών με άλλες μη θεσμοθετημένες 
διαδικασίες, που στο μεταξύ προσέλαβαν τον χαρακτήρα μονιμότητας κατ’ επίκληση της κοινοβουλευτικής 
πρακτικής, όπως και σωρεία άλλων διαδικαστικών προβλημάτων που παρεμποδίζουν την ομαλή λειτουργία των 
κοινοβουλευτικών επιτροπών και κατ’ επέκταση του σώματος.   

 Υπό το φως των πιο πάνω και δεδομένου του γεγονότος ότι, παρά τις κατά καιρούς τροποποιήσεις του 
υπό αναφορά κανονισμού ως προς επιμέρους ζητήματα, ο υφιστάμενος κανονισμός και ειδικά οι διαδικασίες 
συζήτησης νομοσχεδίων και προτάσεων νόμου από τις κοινοβουλευτικές επιτροπές είχαν στον δεδομένο χρόνο 
θεσπισθεί προς εξυπηρέτηση της Βουλής των Αντιπροσώπων κατά τα πρώτα χρόνια λειτουργίας του 
κοινοβουλευτικού θεσμού, όταν εξ αντικειμένου οι ανάγκες ήταν αναντίλεκτα πολύ διαφορετικές, κρίθηκε 
επιβεβλημένο όπως στην παρούσα φάση η προωθούμενη αναθεώρηση λάβει πιο ουσιαστική και εκτεταμένη 
μορφή. 

 Συναφώς, στο στάδιο της συζήτησης εγέρθηκαν μεταξύ άλλων διάφορα ζητήματα που αφορούν στη 
λειτουργία των κοινοβουλευτικών επιτροπών, τα οποία στην πράξη αντικατοπτρίζουν κυρίως την ανάγκη- 

1. διαβούλευσης του προέδρου κοινοβουλευτικής επιτροπής με τα μέλη αυτής για σκοπούς καθορισμού της 
ημερήσιας διάταξης των συνεδριών της επιτροπής, όπως και των προσώπων που καλούνται στις 
συνεδρίες, για να εκφράσουν απόψεις, για σκοπούς εύρυθμης λειτουργίας των επιτροπών, 

2. παρέλευσης ικανοποιητικού χρονικού διαστήματος μεταξύ της ημερομηνίας κατάθεσης και παραπομπής 
νομοσχεδίου ή πρότασης νόμου ενώπιον καθ’ ύλην αρμόδιας επιτροπής και της έναρξης της συζήτησης 
από αυτήν, ώστε να παρέχεται ο αναγκαίος χρόνος μελέτης και συμπλήρωσης όλων των αναγκαίων 
διαδικαστικών λεπτομερειών από τη γραμματεία της αρμόδιας επιτροπής προς έναρξη της συζήτησης, 
λ.χ. για τη δημοσίευση του οικείου σχεδίου νόμου στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας, την παροχή 
στους εκάστοτε καλούμενους κυβερνητικούς αρμοδίους και σε άλλα εξωκοινοβουλευτικά πρόσωπα 
ικανοποιητικού χρόνου προετοιμασίας, τη νομοτεχνική, λεκτική και συντακτική επεξεργασία του σχεδίου 
νόμου από τη γραμματεία της αρμόδιας επιτροπής, τον εντοπισμό συνταγματικών και άλλων ενδεχόμενων 
νομικών προβλημάτων η κενών, 

3. καθορισμού διακριτών σταδίων συζήτησης σχεδίων νόμου από τις καθ’ ύλην αρμόδιες επιτροπές και σε 
ξεχωριστές χρονικά συνεδρίες, ώστε να διασφαλίζεται ότι κανένα νομοσχέδιο ή πρόταση νόμου δε θα 
υποβάλλεται στην ολομέλεια του σώματος χωρίς να έχει τύχει της αναγκαίας και εις βάθος εκείνης 
συζήτησης η οποία, το δίχως άλλο, επιβάλλει την κατ’ άρθρον επεξεργασία του οικείου σχεδίου νόμου και 
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την τοποθέτηση και λήψη απόφασης για υποβολή του σχεδίου νόμου στην ολομέλεια του σώματος σε επί 
τούτω συνεδρία της επιτροπής, 

4. εξορθολογισμού ακολουθούμενων σήμερα διαδικασιών και/ή πρακτικών μη προβλεπομένων στον 
ισχύοντα μέχρι τούδε κανονισμό, οι οποίες όμως με την πάροδο των ετών και παρά τις περί αντιθέτου 
ενέργειες έχουν ανεπίτρεπτα προσλάβει τη μορφή κοινοβουλευτικής πρακτικής, όπως λ.χ. η συζήτηση 
νομοσχεδίων ή προτάσεων νόμου πριν από την επίσημη κατάθεση και παραπομπή τους με απόφαση της 
ολομέλειας του σώματος σε καθ’ ύλην αρμόδια επιτροπή, η αποδοχή νομοσχεδίων προς κατάθεση στη 
Βουλή χωρίς αυτά να συνοδεύονται από όλα τα απαιτούμενα έγγραφα, η μη υπογραφή νομοσχεδίων από 
τον υπουργό που υποβάλλει αυτά στη Βουλή αλλά κατά παράβαση συνταγματικών διατάξεων από 
υπηρεσιακούς, εν γένει δε η διεκπεραίωση των απαιτούμενων διαδικασιών υποβολής και κατάθεσης 
νομοσχεδίων και προτάσεων νόμου κατά τρόπο μη θεσμικά ορθό, 

5. εξεύρεσης τρόπων ορθολογικότερης διαχείρισης των υποβαλλόμενων εκάστοτε τροπολογιών βουλευτών 
επί σχεδίων νόμου των οποίων η συζήτηση έχει ολοκληρωθεί και πρόκειται να υποβληθούν με έκθεση 
στην ολομέλεια του σώματος προς ψήφιση, ώστε να σταματήσει η πρακτική της υποβολής σωρείας 
τροπολογιών την υστάτη και συνακόλουθα τα φαινόμενα προχειρότητας, σύγχυσης και συνεχών και εκτός 
τάξης αναβολών έναρξης της συζήτησης στην ολομέλεια του σώματος.  

 Υπό το φως όλων των πιο πάνω, η επιτροπή, αφού μελέτησε διεξοδικά όλα τα προκύπτοντα διαδικαστικά, 
αλλά και θεσμικά ζητήματα που άπτονται της λειτουργίας των κοινοβουλευτικών επιτροπών και λαμβάνοντας 
υπόψη τον τρόπο λειτουργίας του νομοθετικού σώματος στο πλαίσιο του ισχύοντος προεδρικού πολιτειακού 
συστήματος, ώστε να αποφευχθεί κατά το δυνατόν η νόθευση και/ή ο επηρεασμός αυτού από στοιχεία 
ενυπάρχοντα κυρίως στα κοινοβουλευτικά συστήματα, κατέληξε με γνώμονα τη βελτίωση της παραγωγής 
νομοθετικού έργου στα ακόλουθα: 

1. Στη θεσμοθέτηση της ενεργούς εμπλοκής των μελών της επιτροπής κατά τον καθορισμό της ημερήσιας 
διάταξης συνεδρίας μέσω διαβούλευσης του προέδρου της επιτροπής με τα μέλη αυτής τόσο για τα θέματα 
που θα συζητηθούν σε συγκεκριμένη συνεδρία όσο και για τα πρόσωπα που θα κληθούν να εκφέρουν 
απόψεις επ’ αυτών και/ή να παραστούν κατά τη συζήτηση. 

2. Στην καθιέρωση συγκεκριμένου τύπου καταρτισμού της ημερήσιας διάταξης συνεδρίας επιτροπής, ώστε 
μεταξύ άλλων να αποτυπώνονται τα διακριτά στάδια συζήτησης νομοσχεδίων και προτάσεων νόμου που 
επίσης προτείνεται να θεσμοθετηθούν. 

3. Στη θεσμοθέτηση στο πλαίσιο της εφεξής καλούμενης «συνήθους διαδικασίας» διακριτών σταδίων 
συζήτησης νομοσχεδίων και προτάσεων νόμου από τις καθ’ ύλην αρμόδιες επιτροπές, ήτοι των σταδίων 
της καταρχήν συζήτησης, της κατ’ άρθρον συζήτησης, της τοποθέτησης και λήψης τελικής απόφασης επί 
συζητηθέντος σχεδίου νόμου για υποβολή του στην ολομέλεια του σώματος προς ψήφιση, αλλά και 
σταδίου διαβούλευσης από την αρμόδια επιτροπή επί τροπολογιών βουλευτών σε σχέδια νόμου που θα 
υποβληθούν στην ολομέλεια του σώματος προς ψήφιση, προτού οι εν λόγω τροπολογίες τεθούν ενώπιον 
του Προέδρου της Βουλής.  Σημειώνεται ότι εκτός εξαιρετικών περιπτώσεων τα συγκεκριμένα στάδια 
συζήτησης θα λαμβάνουν χώρα σε ξεχωριστές συνεδρίες της επιτροπής με σκοπό την ωρίμανση, 
εμβάθυνση και διεξοδικότερη συζήτηση των εκκρεμούντων ενώπιον εκάστης επιτροπής σχεδίων νόμου 
και απώτερο στόχο την τοποθέτηση και λήψη εκείνων των τελικών αποφάσεων οι οποίες θα ενεργούν εκ 
προοιμίου και αποτρεπτικά ως προς το παρατηρηθέν φαινόμενο των συνεχών αναβολών έναρξης 
συζήτησης σχεδίων νόμου υποβαλλομένων με έκθεση στην ολομέλεια του σώματος προς ψήφιση με την 
αιτιολογία κάθε φορά της ανάγκης περαιτέρω μελέτης. 

4. Στη διάκριση των νομοσχεδίων και προτάσεων νόμου σε σχέδια νόμου χαρακτηριζόμενα ως επειγούσης 
φύσεως σύμφωνα με το άρθρο 73.5 του συντάγματος, αλλά και σε κατά προτεραιότητα λόγω ιδιαζόντων 
παραγόντων σύμφωνα με ειδική πρόνοια στον υπό τροποποίηση κανονισμό, τα οποία εξ αντικειμένου θα 
εξαιρούνται από τη συνήθη διαδικασία συζήτησης των υπόλοιπων σχεδίων νόμου. 

5. Στην πρόβλεψη ότι κανένα νομοσχέδιο και καμία πρόταση νόμου, ανεξαρτήτως του όποιου ειδικού 
χαρακτήρα τους, δε θα τίθεται ενώπιον της ολομέλειας του σώματος προς ψήφιση, εάν δεν έχει διέλθει 
προηγουμένως όλα τα προβλεπόμενα στάδια συζήτησης στην αρμόδια επιτροπή. 

6. Στη θεσμοθέτηση ειδικής διαδικασίας υποβολής και συζήτησης τροπολογιών βουλευτών σε σχέδια νόμου 
που θα υποβληθούν στην ολομέλεια του σώματος προς ψήφιση, σύμφωνα με την οποία στο διάστημα 
που θα μεσολαβεί μεταξύ της λήψης της τελικής απόφασης της επιτροπής για υποβολή σχεδίου νόμου 
στην ολομέλεια του σώματος προς ψήφιση και της εν τοις πράγμασι υποβολής του θα λαμβάνει χώρα 
στην αρμόδια επιτροπή στάδιο διαβούλευσης επί υποβληθεισών τροπολογιών βουλευτών στο οικείο 
σχέδιο νόμου.  Απώτερος στόχος της εν λόγω διαδικασίας είναι η καλύτερη κατανόηση του σκοπού των 
εκάστοτε υποβληθησομένων στην ολομέλεια του σώματος τροπολογιών, αλλά και της επίδρασής τους επί 
του συνόλου και/ή επί συγκεκριμένων άρθρων του υπό ψήφιση σχεδίου νόμου.   

 Σημειώνεται ότι ουδεμία τροπολογία βουλευτή επί σχεδίου νόμου το οποίο υποβλήθηκε στην ολομέλεια 
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του σώματος προς ψήφιση θα γίνεται δεκτή από τον Πρόεδρο της Βουλής, εάν δεν έχει προηγουμένως διέλθει 
το κατά τα ανωτέρω προβλεπόμενο στάδιο διαβούλευσης στην αρμόδια επιτροπή. 

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, για σκοπούς αποφυγής συνεχών αναβολών στην ολομέλεια του σώματος 
της συζήτησης ήδη υποβληθέντων με έκθεση σχεδίων νόμου, όπως και προβλημάτων και άλλων επιπλοκών 
που έχει παρατηρηθεί ότι προκαλούνται από την εσπευσμένη και χωρίς τη δέουσα πολλές φορές προετοιμασία 
και επεξεργασία, προτείνεται όπως στο πλαίσιο της συνήθους διαδικασίας συζήτησης σχεδίων νόμου από τις 
αρμόδιες επιτροπές μεσολαβεί διάστημα τουλάχιστον δεκαπέντε (15) ημερών μεταξύ της ημερομηνίας της 
τοποθέτησης και λήψης τελικής απόφασης από την επιτροπή και της υποβολής του οικείου σχεδίου νόμου στην 
ολομέλεια προς ψήφιση.  Περαιτέρω και πέραν της προτεινόμενης θέσπισης σταδίου διαβούλευσης από την 
αρμόδια επιτροπή επί τροπολογιών βουλευτών, κρίθηκε σκόπιμο όπως μέσω της προτεινόμενης αναθεώρησης 
των διαδικασιών συζήτησης νομοσχεδίων και προτάσεων νόμου κατά τρόπο που να αποφεύγονται οι συνεχείς 
αναβολές της συζήτησης στην ολομέλεια του σώματος γίνει σαφής και ρητή πρόβλεψη ότι μόνο μία αναβολή 
συζήτησης σχεδίου νόμου θα δίδεται στην ολομέλεια του σώματος για διάστημα όχι μικρότερο των δεκαπέντε 
(15) ημερών και μόνο κατόπιν αποφάσεως της πλειοψηφίας των παρόντων κατά τη συνεδρία βουλευτών.  Σε 
τέτοια περίπτωση το οικείο σχέδιο νόμου θα παραπέμπεται εκ νέου στην αρμόδια επιτροπή προς επανεξέταση, 
αλλά και διαβούλευση επί τυχόν νέων τροπολογιών βουλευτών, εφαρμοζομένης κατ’ αναλογίαν της διαδικασίας 
διαβούλευσης επί τροπολογιών βουλευτών που υποβλήθηκαν στην αρμόδια επιτροπή πριν από τη ζητηθείσα 
αναβολή της συζήτησης του εν λόγω σχεδίου νόμου στην ολομέλεια του σώματος. 
 Περαιτέρω, για σκοπούς καλύτερης διεκπεραίωσης του σταδίου διαβούλευσης επί τροπολογιών βουλευτή 
από την αρμόδια επιτροπή, θα αποστέλλεται σε όλους τους βουλευτές το τελικό νομοτεχνικά επεξεργασθέν και 
ελεγχθέν από γλωσσικής και συντακτικής απόψεως κείμενο σχεδίου νόμου, στο οποίο πρέπει να έχουν 
απαραιτήτως ενσωματωθεί όλες οι ομόφωνες και/ή κατά πλειοψηφία αποφάσεις της επιτροπής για 
τροποποίηση, προσθήκη και/ή διαγραφή άρθρων, ταυτόχρονα δε θα αναρτάται στην επίσημη ιστοσελίδα της 
Βουλής. 

 Η Ad Hoc Κοινοβουλευτική Επιτροπή για την Αναθεώρηση και τον Εκσυγχρονισμό του Κανονισμού της 
Βουλής, επισυνάπτοντας κατ’ εξουσιοδότηση του άρθρου 73.3 του συντάγματος σχέδιο απόφασης για σκοπούς 
έγκρισης των υπό αναφορά τροποποιήσεων στον Κανονισμό της Βουλής των Αντιπροσώπων της Κυπριακής 
Δημοκρατίας, υποβάλλει ταυτόχρονα στο σώμα σχέδιο τροποποίησης του υπό αναφορά κανονισμού, στο οποίο 
έχουν ενσωματωθεί όλες οι προτεινόμενες προτάσεις για τροποποιήσεις αυτού, για σκοπούς λήψης τελικής 
απόφασης στο στάδιο συζήτησης του εν λόγω σχεδίου τροποποιήσεων από την ολομέλεια αυτού. 

 Σημειώνεται ότι για σκοπούς εύκολης αναφοράς, χρήσης και ανάγνωσης των υπό τροποποίηση 
κανονισμών τόσο πριν όσο και μετά από την έγκρισή τους, αντί της συνήθους νομοτεχνικής προσέγγισης 
διαγραφής και/ή ένθεσης λέξεων, φράσεων, παραγράφων κ.ά., οι προτεινόμενες τροποποιήσεις έχουν 
ενσωματωθεί στους υφιστάμενους κανονισμούς και ακολούθως έγινε αντικατάσταση του συνόλου των υπό 
τροποποίηση κανονισμών και εν πολλοίς επαναδιατύπωση γλωσσικά υφιστάμενων προνοιών στους υπό 
τροποποίηση κανονισμούς, ώστε ο οικείος κανονισμός να διαβάζεται με ευχέρεια στο σύνολό του και το νόημά 
του να αποδίδεται ενιαία.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει το σχέδιο απόφασης. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Σχέδιο απόφασης της Βουλής των Αντιπροσώπων για την τροποποίηση του Κανονισμού της Βουλής 
των Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δημοκρατίας 

 ΕΠΕΙΔΗ κρίνεται επιβεβλημένη η τροποποίηση του Κανονισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων της 
Κυπριακής Δημοκρατίας, ώστε στο πλαίσιο της λειτουργίας του σώματος και της νομοθετικής διαδικασίας οι 
θεσμοθετημένες διαδικασίες λειτουργίας των κοινοβουλευτικών επιτροπών κατά τη συζήτηση νομοσχεδίων και 
προτάσεων νόμου και εν γένει του σώματος να ενδυναμωθούν και να καταστούν αποτελεσματικότερες. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ στην παρούσα φάση κρίνεται αναγκαία η τροποποίηση του Κανονισμού της Βουλής των 
Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δημοκρατίας, ώστε οι διαδικασίες συζήτησης νομοσχεδίων και προτάσεων νόμου 
από τις καθ’ ύλην αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές να εξορθολογισθούν και ταυτόχρονα να αναβαθμισθούν 
ουσιαστικά με τη θεσμοθέτηση διακριτών και υποχρεωτικών σταδίων συζήτησης και επεξεργασίας νομοσχεδίων 
και προτάσεων νόμου πριν από την υποβολή τους στην ολομέλεια του σώματος προς ψήφιση.  

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ κρίνεται περαιτέρω ότι η θεσμοθέτηση διακριτών σταδίων συζήτησης από τις καθ’ ύλην 
αρμόδιες επιτροπές, με εξαίρεση συγκεκριμένες κατηγορίες σχεδίων νόμου, θα συμβάλει αναντίλεκτα στην 
απαιτούμενη και επιζητούμενη εμβάθυνση τόσο επί της φιλοσοφίας όσο και επί των επιμέρους εκάστοτε 
προτεινόμενων ρυθμίσεων.  

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ κρίνεται έτι περαιτέρω ότι η εις βάθος μελέτη, επεξεργασία και συνακόλουθα η δέουσα 
ωρίμανση των νομοσχεδίων και προτάσεων νόμου πριν από την υποβολή τους στην ολομέλεια του σώματος 
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διασφαλίζει επίσης την ομαλή διεξαγωγή των εργασιών της ολομέλειας του σώματος επ’ ωφελεία της παραγωγής 
αρτιότερου νομοθετικού έργου. 

 Για όλους αυτούς τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων με την παρούσα απόφασή της, ασκώντας τις 
εξουσίες που της παρέχονται από την παράγραφο 1 του άρθρου 73 και από το άρθρο 82 του Συντάγματος της 
Κυπριακής Δημοκρατίας, εγκρίνει τις επισυνημμένες τροποποιήσεις στον Κανονισμό της Βουλής των 
Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δημοκρατίας με τίτλο «Ο Τροποποιητικός (Αρ. 6) Κανονισμός της Βουλής των 
Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δημοκρατίας». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Να μου επιτρέψετε, παρ’ όλο που είμαι βέβαιος ότι θα υπάρχουν ομιλητές, να κάμω και εγώ μία όσο 
μπορώ σύντομη παρέμβαση, γιατί είναι χρήσιμο και στις τοποθετήσεις, αλλά και στον τρόπο που θα 
λειτουργήσουν οι κανονισμοί να υπάρξει μια ολική εικόνα των αλλαγών που γίνονται και ολική εικόνα του πώς 
θα εφαρμόζεται ο καινούριος κανονισμός.  Οποιαδήποτε αποσπασματική προσέγγιση πάνω στον κανονισμό και 
από τις συζητήσεις που έκαμα οδηγεί ίσως σε εντυπώσεις που δεν είναι οι σωστές, γιατί δεν μπαίνουν μέσα στο 
σωστό πλαίσιο της ολικής προσέγγισης.   

 Καταρχάς, να πούμε ότι -ένα από τα βασικότερα- δεν κατατίθεται κανένα νομοσχέδιο στη Βουλή, αν δεν 
υπογράφεται από τον ίδιο τον υπουργό και αυτό γιατί πρέπει να έχει την πολιτική ευθύνη για όσα περιέχει το 
νομοσχέδιο και για όσα έπρεπε να κάνει για το νομοσχέδιο, πρωτίστως τη διαβούλευση με την κοινωνία.  Έτσι, 
η δουλειά της Βουλής είναι να ελέγξει την εκτελεστική εξουσία κατά πόσο κάμνει αυτή τη διαβούλευση και όχι η 
ίδια να κάμει τη διαβούλευση στο επίπεδο των επιτροπών.   

 Καμιά πρόταση νόμου δεν προωθείται στη Βουλή, αν δεν υποβληθεί είκοσι τέσσερις ώρες πριν από τη 
συνεδρία της ολομέλειας.  Όλες οι προτάσεις νόμου και τα νομοσχέδια δεν πηγαίνουν για εξέταση στις επιτροπές, 
αν δεν περάσουν δεκαπέντε μέρες, εκτός από τις προτάσεις που ορίζονται ως κατεπείγουσες ή με τη νέα 
προσέγγιση κατά προτεραιότητα με τη διαδικασία που περιγράφεται.  Άρα, υπάρχει χρόνος εξέτασης, μελέτης 
και σχετικής ωρίμανσης ενός νομοσχεδίου. 

 Ο πρόεδρος της επιτροπής υποχρεούται να συζητήσει και να διαβουλευθεί με τα μέλη της επιτροπής για 
τον καθορισμό της ημερησίας διάταξης.  Η ημερησία διάταξη καθορίζει ότι, πρώτον, θα γίνεται συζήτηση επί της 
αρχής, δηλαδή επί της φιλοσοφίας και του σκοπού του νομοσχεδίου ή της πρότασης νόμου, μετά θα γίνεται 
ξεχωριστά κατ’ άρθρον συζήτηση, όπου θα συζητούνται οι οποιεσδήποτε τροπολογίες, και μετά σε τρίτο στάδιο 
θα γίνεται η τοποθέτηση επί του νομοσχεδίου.  Στο τέλος θα τελειώνει εκεί το πρώτο στάδιο της συζήτησης, η 
έκθεση θα αποστέλλεται σε όλα τα μέλη της Βουλής και θα ξεκινά το πρώτο στάδιο της διαβούλευσης για 
δεκαπέντε εργάσιμες ημέρες.  Καμία τροπολογία η οποία συζητείται μέχρι την ώρα της τοποθέτησης, αλλά και 
καμία τροπολογία απ’ αυτές που συζητούνται από τις προηγούμενες ή νέες που θα συζητηθούν στο στάδιο της 
διαβούλευσης δε φεύγει από την ημερησία διάταξη της ολομέλειας.  Δηλαδή οποιαδήποτε τροπολογία κατατεθεί 
κατά τη διάρκεια της συζήτησης του νομοσχεδίου ή κατά τη διάρκεια της διαβούλευσης, ανεξάρτητα αν δεν έχει 
πλειοψηφία, ανεξάρτητα αν υποστηρίζεται μόνο από έναν βουλευτή, πάει στην ολομέλεια.   

 Αυτό που προσφέρει η καινούρια προσέγγιση της διαβούλευσης είναι να εξετάζονται οι τροπολογίες, να 
μελετώνται οι τροπολογίες και οι επιπτώσεις τους, αλλά και να δίνεται και η ευκαιρία στον προτείνοντα να κερδίσει 
πλειοψηφία, να κερδίσει στήριξη στην πρότασή του.  Οι προτάσεις οι οποίες έρχονταν και έρχονται έκτακτα και 
την τελευταία στιγμή έχουν δύο χαρακτηριστικά, είτε δεν είναι καλά μελετημένες είτε -όχι ή- και επιπλέον έχουν 
και λιγότερη πιθανότητα να υιοθετηθούν μόνο και μόνο από το γεγονός ότι πολλοί συνάδελφοι δεν τις γνωρίζουν.   

 Αφού τελειώσει και αυτό το στάδιο της διαβούλευσης και έρθει όλο το πακέτο, έκθεση, νομοσχέδιο και 
τροπολογίες -όσες συζητήθηκαν, όσες υποβλήθηκαν- σε περίπτωση που ένας βουλευτής θέλει να ζητήσει 
αναβολή, μπορεί να ζητήσει αναβολή από την ολομέλεια μία φορά και, σε περίπτωση που υπάρχει τροπολογία 
για συζήτηση, μπαίνει ξανά στο στάδιο της διαβούλευσης.  Και αφού ολοκληρωθεί και αυτό το στάδιο της 
διαβούλευσης, τότε μπορεί ο βουλευτής μόνο να κάμει αυτό που μπορεί και σήμερα, να βάλει προφορική 
τροπολογία, αν υπάρχουν οι συνθήκες εκείνες που λεν ότι μπορεί να ζητήσει προφορική τροπολογία. 

 Επομένως, η όλη διαδικασία μεταφέρει θέματα που ανήκαν στην ολομέλεια και δεν εφαρμόζονταν στην 
πράξη, όπως είναι η κατ’ άρθρον συζήτηση κ.τ.λ.  Δεύτερον, δίδει πολύ περιθώριο εξέτασης τροπολογιών.  
Τρίτον, με τη διαβούλευση δε φεύγει καμία τροπολογία από την ημερησία διάταξη.  Γι’ αυτό θεωρώ ότι αυτή η 
προσέγγιση θα φέρει πολύ καλύτερα αποτελέσματα, πιο ποιοτικούς νόμους και θα βελτιώσει σ’ έναν βαθμό τα 
προβλήματα που έχουμε από την κακονομία και την πολυνομία ακόμα. 

 Θέλω να δώσω τον λόγο τώρα σε όποιους θέλουν να μιλήσουν ή να κάνουν τροπολογίες, να στηρίξουν 
τροπολογίες ή οτιδήποτε.   

 Θέλω όμως σ’ αυτό το στάδιο και πριν προχωρήσω να ευχαριστήσω όλα τα μέλη της επιτροπής, όλα τα 
κόμματα και όλους τους βουλευτές που κατά καιρούς έρχονταν, παρ’ όλο που δεν ήταν μέλη της επιτροπής, για 
να στηρίξουν αυτή τη διαδικασία, ιδιαίτερα τους βουλευτές εκείνους που είχαν εισηγήσεις για συζήτηση, αλλά και 
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τις υπηρεσίες της Βουλής και ειδικά την κ. Ιερωνυμίδου, η οποία δέχτηκε όλα τα πυρά των διαφόρων αλλαγών 
στις απόψεις μας για σχεδόν δύο χρόνια. 

 Ποιος θέλει να μιλήσει; 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Είναι αλήθεια ότι έγινε έτσι μια σοβαρή, θα έλεγα, δουλειά από όλες τις πλευρές της Βουλής, καταλήξαμε 
σε ένα κείμενο.  Δε λέμε ότι προσφέρουμε στο κοινοβούλιο την απόλυτη αλήθεια, λέμε ότι κάμνουμε μια νέα 
αρχή.   

 Εμείς δηλώνουμε ότι θα υποστηρίξουμε το κείμενο.  Έχουμε μπροστά μας πολλές τροπολογίες.  Λέμε ότι 
θα στηρίξουμε, απ’ αυτές που έχουμε μπροστά μας, θα ψηφίσουμε μόνο μία, η οποία εμπεριέχεται και στις 
τροπολογίες του κ. Περδίκη και στις τροπολογίες του Δημοκρατικού Κόμματος, που κατέθεσε η κ. Ερωτοκρίτου, 
αυτή που αναφέρεται στην κατάθεση τροπολογίας εντός σαράντα οκτώ ωρών αντί εβδομήντα δύο ωρών.  Τις 
άλλες προτεινόμενες τροπολογίες δε θα τις ψηφίσουμε, όχι γιατί με ορισμένες μπορεί να συμφωνούμε λίγο ή 
πολύ -γιατί ακούστηκαν διαφορετικές απόψεις μέσα στην ομάδα μας- αλλά γιατί ακριβώς θεωρούμε ότι πρέπει 
να θέσουμε σε λειτουργία αυτά που όλοι μαζί συμφωνήσαμε και, αν και εφόσον εντοπιστούν οι όποιες αδυναμίες, 
εδώ είμαστε, μέσα από το πνεύμα διαλόγου που προηγήθηκε, να κάνουμε τις αλλαγές που πρέπει, για να 
καλυτερεύσουμε τη διαδικασία που επικρατεί στο κοινοβούλιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Ερωτοκρίτου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κατανοώ ότι έχει γίνει μία τεράστια δουλειά, μια εξαιρετική δουλειά για την κατάρτιση του νέου κανονισμού.  
Όμως ενώπιόν σας υπάρχουν δύο τροπολογίες από την πλευρά μας και με ουσιαστικότερη, κύριε Πρόεδρε, τη 
δεύτερη.  Και θέλω να πάρω λίγο από τον χρόνο σας, όχι περισσότερο από τρία λεπτά, επειδή πρόκειται για 
βασική πεποίθηση και θέση αρχής, την οποία διατηρώ.   

 Είναι η θέση μου, κύριε Πρόεδρε, ότι είναι υποχρέωση των βουλευτών να αναθεωρούν και να ελέγχουν 
τη νομοθεσία και να τροποποιούν την οποιαδήποτε νομοθεσία όπως η συνείδησή τους και η πολιτική τους 
πεποίθηση τους επιβάλλει.  Την ίδια στιγμή, κύριε Πρόεδρε, είναι προνόμιο της κοινής γνώμης, είναι προνόμιο 
και ευθύνη της κοινωνίας να μας παρακολουθεί μέσα στην ολομέλεια και να κρίνει η κοινωνία κατά πόσο οι 
τροπολογίες τις οποίες καταθέτουν οι βουλευτές είναι σωστές, λανθασμένες, σοφές ή ανόητες.   

 Είναι η άποψή μου, κύριε Πρόεδρε, ότι με τον προτεινόμενο κανονισμό και συγκεκριμένα με τον Κανονισμό 
54(6), με τη δεύτερη επιφύλαξη, τα καθήκοντα και οι υποχρεώσεις που έχει ένας βουλευτής περιορίζονται.  Και 
περιορίζονται, κύριε Πρόεδρε -γιατί το λέω αυτό;- επειδή καθιστά έναν βουλευτή ικανό να καταθέσει μία 
τροπολογία όπως ο ίδιος πιστεύει, τον καθιστά ικανό μόνο, μόνο εάν αυτή την τροπολογία την καταθέσει στην 
επιτροπή ή κατά τη διάρκεια της διαβούλευσης.  Ακόμα και αν η τροπολογία του απορριφθεί στο στάδιο της 
επιτροπής -όπως ήταν η συζήτηση που είχαμε και ήσασταν πολύ σωστός, όταν μου το επισημάνατε- ακόμα και 
αν μία τροπολογία απορριφθεί στο στάδιο της επιτροπής, αυτή η τροπολογία θα παραπεμφθεί στην ολομέλεια 
για συζήτηση και αυτό είναι πολύ σωστό. 

 Προϋπόθεση όμως, για να δει μία τροπολογία -διότι πρέπει να ξέρουμε όλοι μας τι ψηφίζουμε, επειδή η 
διαδικασία που ακολουθούμε μπορεί να διαφοροποιήσει και ουσιαστικές πολιτικές θέσεις που ο καθένας από 
εμάς θα αναλάβουμε- προϋπόθεση για την τοποθέτηση οποιασδήποτε τροπολογίας ενώπιον του σώματος είναι 
η κατάθεσή της με τον έναν ή τον άλλο τρόπο στο στάδιο της επιτροπής στην αρμόδια επιτροπή.   

 Και ρωτώ, κύριε Πρόεδρε:  Γιατί θεωρούμε ότι μόνο τα μέλη μίας επιτροπής μπορούν να κρίνουν ή στο 
στάδιο της διαβούλευσης να συζητήσουν την ουσία μίας τροπολογίας;  Γιατί να μην μπορεί ένας βουλευτής 
ελεύθερα να καταθέσει την άποψή του για τη διαμόρφωση ενός νομοσχεδίου ενώπιον του σώματος; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Μπορώ για αυτό να απαντήσω;   

 Δεν υπάρχει έτσι πράγμα.  Οποιοσδήποτε βουλευτής μπορεί να παρευρεθεί σε οποιοδήποτε στάδιο και 
να καταθέσει τροπολογία.  Έν’ παρεξήγηση, αν το καταλάβετε έτσι.  Μπορεί να μην το είπα σωστά εγώ. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, με βάση τον Κανονισμό 54, για να έρθει μία τροπολογία ενώπιον του σώματος, να 
συζητηθεί ενώπιον και των πενήντα έξι συναδέλφων, πρέπει απαραιτήτως να περάσει από το στάδιο της 
επιτροπής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και γι’ αυτό, κυρία Ερωτοκρίτου, και με τη δική σας παρέμβαση, αν δε σας ενοχλεί και πάλι που 
διακόπτω… 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:   

 …βάλαμε την αναβολή και το δεύτερο στάδιο, τρίτο ουσιαστικά στάδιο διαβούλευσης, όπου μπορεί να 
συζητηθεί αυτή  η τροπολογία την οποία λέτε. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το 54(6) -δεν είναι ανάγκη να σας το διαβάσω, νομίζω το γνωρίζετε καλύτερα από εμένα- 
προϋποθέτει ότι κάθε τροπολογία ενός συναδέλφου, για να φτάσει να συζητηθεί στην ολομέλεια, πρέπει να 
περάσει τα στάδια της διαβούλευσης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν είναι έτσι. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Δεν μπορεί ένας βουλευτής να καταθέσει τροπολογία…  Μέχρι σήμερα, κύριε Πρόεδρε, με βάση τον 
κανονισμό, τροπολογίες επί προτάσεων νόμου ή νομοσχεδίων κατετίθεντο το αργότερο είκοσι τέσσερις ώρες 
πριν από την έναρξη της ολομέλειας.  Ο κάθε βουλευτής δηλαδή είχε την ευχέρεια να καταθέσει το σκεπτικό του, 
το τι ο ίδιος πίστευε, με ποιο τρόπο ο ίδιος πίστευε ότι πρέπει να διαφοροποιηθεί ένα νομοσχέδιο μέχρι και είκοσι 
τέσσερις ώρες πριν από την ολομέλεια.  Συμφωνώ ότι αυτή η διαδικασία οδήγησε πολλές φορές σε τροπολογίες 
τελευταίας στιγμής.  Και είναι σωστή αυτή η επισήμανση.  Μπορούμε όμως να διορθώσουμε αυτή τη διαδικασία 
με έναν άλλο τρόπο, κατά τη δική μου άποψη, ορθότερο, παρά να περιορίσουμε τη δυνατότητα που έχει ένας 
βουλευτής να καταθέτει χρονικά τροπολογίες πάνω σε νομοσχέδια.  Είναι η άποψή μου, κύριε Πρόεδρε, ότι, αν 
παραμείνει ο Κανονισμός 54 ακριβώς όπως έχει, θα οδηγηθούμε σε μία αυτοματοποιημένη ολομέλεια.  Θα είναι 
αυτόματη η διαδικασία της ολομέλειας και είναι η δική μας η πεποίθηση ότι η ζωντανή συζήτηση στο σώμα της 
ολομέλειας όχι μόνο πρέπει να ενθαρρύνεται, αλλά και να επιδιώκεται.   

 Προσωπικά νομίζω ότι εκφράζω όλους τους συναδέλφους.  Όλοι μας προσβλέπουμε σε 
εποικοδομητικούς, σωστούς και ενημερωμένους διαλόγους και ανταλλαγές απόψεων στο σώμα της ολομέλειας.  
Γι’ αυτό τον λόγο, κύριε Πρόεδρε, θεωρώ ότι πρέπει ο κανονισμός να τροποποιηθεί, έτσι ώστε με τη νέα 
διαδικασία που έχει θεσπιστεί να υπάρχει και η παράλληλη δυνατότητα σε έναν βουλευτή να καταθέτει 
τροπολογία σαράντα οκτώ ώρες πριν από την έναρξη της ολομέλειας είτε έχει εντοπίσει το νομοσχέδιο στο στάδιο 
της επιτροπής ή στο στάδιο της διαβούλευσης είτε έχει εντοπίσει το νομοσχέδιο κατά την κατάρτιση της ατζέντας 
της ολομέλειας. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Έχουμε καταθέσει τρεις τροπολογίες, εκ των οποίων οι δύο θα αποσυρθούν και αναφέρομαι στις 
τροπολογίες που σχετίζονται με τον Κανονισμό 54(6) και 55.  Αυτές θα αποσυρθούν.  Ο λόγος που θα 
αποσυρθούν είναι ότι έχουμε πεισθεί από την επιχειρηματολογία τη δική σας πάνω στο ζήτημα της 
προετοιμασίας και της συζήτησης των θεμάτων στις επιτροπές.  

 Βεβαίως, κατανοώ και τη θέση της συναδέλφου της κ. Ερωτοκρίτου με την οποία και συμφωνώ ότι η 
ολομέλεια δε θα πρέπει να μετατραπεί σε έναν αυτοματοποιημένο μηχανισμό έγκρισης πρακτικών επιτροπών.  
Αυτό, κατά την άποψή μας, θεραπεύει εν μέρει η τροπολογία που έχουμε καταθέσει για τον Κανονισμό 21, όπου 
εκεί ο κάθε βουλευτής -επειδή ακριβώς είμαστε Βουλή των Αντιπροσώπων και όχι Βουλή των κομμάτων και ο 
κάθε βουλευτής όχι μόνο έχει δικαίωμα, αλλά έχει και υποχρέωση να παίρνει τον λόγο, διότι αντιπροσωπεύει 
τους ψηφοφόρους, εκείνους τους οποίους τον εμπιστεύθηκαν, και δε θα πρέπει να κρύβεται είτε πίσω από το 
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κόμμα του είτε πίσω από μια πλειοψηφία κομματική- θα πρέπει να λαμβάνει τον λόγο.  Και σε κανέναν δεν μπορεί 
να απαγορευθεί ο λόγος, επειδή κάποιος άλλος συνάδελφός του του ίδιου κόμματος είπε κάτι διαφορετικό πριν 
από δύο ή δέκα λεπτά.   

 Επομένως, ο κανονισμός τείνει στο να θεμελιώσει το ζήτημα και την έννοια της Βουλής των 
Αντιπροσώπων και με την ευκαιρία προτείνουμε ότι αντί παροχής χρόνου ομιλίας στα κόμματα θα πρέπει να 
δίδεται χρόνος ομιλίας στους βουλευτές.  Βεβαίως, ένα μεγάλο κόμμα το οποίο έχει δεκαοχτώ βουλευτές, εάν 
υπολογιστούν τα δύο λεπτά σε κάθε βουλευτή, θα έχει τριάντα έξι λεπτά.  Ένα κόμμα το οποίο έχει δύο ή τρεις 
βουλευτές, όπως εμείς, θα μείνει στα έξι λεπτά.   

 Έτσι πρέπει να γίνεται κατά την ταπεινή μας εισήγηση και σε αυτό τείνει ο κανονισμός… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δηλαδή, να παραμείνει η τροπολογία η πρώτη, αντιλαμβάνομαι. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Που αφορά τον Κανονισμό 21. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Για να ξέρει και η γραμματεία εδώ. 

 Κύριε Ευσταθίου, δε θέλω να κάμνω διαλογικές συζητήσεις, αλλά όπως κατανέμουμε τον χρόνο σήμερα, 
και επειδή υπηρέτησα και μάλιστα κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος μεγάλου κόμματος και αρχηγός μικρού 
κόμματος, έχω την εντύπωση ότι τα μικρά κόμματα με τη μεγαλοψυχία την πολιτική ή τη διαδικαστική, θα έλεγα, 
των μεγάλων έχουμε παραπάνω χρόνο.  Δηλαδή, με αυτό τον τρόπο να τον μειώσουμε; 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Έχουν τα κόμματα, εν έχουν οι βουλευτές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Κατάλαβα. 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να ξεκινήσω και εγώ από θέματα διαδικαστικά, θα έλεγα.  Να πω ότι αποσύρουμε την 
τέταρτη τροπολογία μας και βεβαίως σωστά σημειώθηκε και πριν ότι, εάν εγκριθεί η τροπολογία του ΔΗΚΟ, τότε 
η τρίτη μας τροπολογία δε θα έχει νόημα ουσιαστικά.  Ειρήσθω εν παρόδω, θα υποστηρίξουμε τις τροπολογίες 
του ΔΗΚΟ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι πρώτα η δική σας, να τη βάλουμε πρώτα τη δική σας.   

(Μη ευκρινή σχόλια τον κ. Γιώργο Περδίκη) 

 Θα βάλουμε πρώτα τη δική σας έτσι και αλλιώς.  Είναι το ίδιο πράγμα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Έτσι και αλλιώς πρέπει διαδικαστικά να καλυφθεί.  Αν περάσει αυτή του ΔΗΚΟ, τότε η δική μας δεν έχει 
λόγο να υπάρχει.  Αν περάσει η δική μας, έχει κάτι επιπλέον αυτή του ΔΗΚΟ, που πρέπει να συζητηθεί. 

 Τώρα επί της ουσίας πρέπει να πω ότι έγινε μια πολύχρονη προσπάθεια -και όντως είναι πολύχρονη, δεν 
είναι σχήμα λόγου- για αλλαγή του κανονισμού.  Συμμετείχαμε ως Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών σε 
όλες τις συνεδριάσεις, αφιερώσαμε πάρα πολύ χρόνο.   

 Θέλω και εγώ να ευχαριστήσω το προσωπικό της Βουλής και κυρίως την κ. Ιερωνυμίδου, που 
προσπάθησε πάρα πολύ να ανταποκριθεί σε πολλές και αντικρουόμενες απόψεις, εσάς, κύριε Πρόεδρε, 
προσωπικά για την πολιτική βούληση και τη θέληση που αποδείξατε και τη συνέπεια στο να φτάσει τελικά ο 
κανονισμός αυτός τροποποιημένος στην ολομέλεια.  Η επιμονή που επιδείξατε και η συνέπεια του προσωπικού 
είναι αυτά που έφεραν ενώπιόν μας τις τροποποιήσεις. 
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 Πέραν τούτου, πρέπει να πω ότι έχει ένα σημείο στο οποίο εγώ θα καταθέσω την απογοήτευσή μου.  Και 
θα την καταθέσω χωρίς τροπολογία, επειδή, αν είχαμε εφαρμόσει τον κανονισμό, θα ήταν και η τροπολογία εδώ.  
Δηλαδή, θεωρώ ότι το πιο σημαντικό στοιχείο που έχει αυτή η τροποποίηση του κανονισμού είναι η πιο ενδελεχής 
διαδικασία τοποθέτησης τροπολογιών, η πιο συστηματική ενημέρωση όλων των βουλευτών και η γνώση των 
τροπολογιών που έρχονται ενώπιον της ολομέλειας.  Αν είχαμε τούτο τον κανονισμό σήμερα, δε θα ήμουν στη 
δύσκολη θέση να λέω και να ομολογώ ότι είχα μια τροπολογία που δεν την έβαλα και θα ήθελα πολύ να τη βάλω.  
Και αυτή η τροπολογία, που είναι για μένα χρήσιμη και επιβάλλεται, είναι ότι αφήσαμε τους προέδρους των 
επιτροπών να έχουν αυτή την απόλυτη εξουσία στον καθορισμό της ατζέντας, χωρίς να έχει τη δυνατότητα η 
πλειοψηφία των μελών της επιτροπής να καθορίσει την ημερήσια διάταξη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Περδίκη, συμμετείχατε σε πολλές συναντήσεις, εσυζητήθη και απερρίφθη αυτό το πράγμα και δεν 
έχετε κανένα πρόβλημα να το ξαναβάλλετε σε τροπολογία.  Αυτό απερρίφθη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Αν είχαμε τη διαδικασία που εισηγούμασταν, θα είχα και την ευκαιρία να υποβάλω την τροπολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Μάλιστα, κατάλαβα.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Θεωρώ ότι το σημαντικότερο όπλο που έχει… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Αφού την είχατε και δεν υποβάλατε.  Αν είχαμε άλλη διαδικασία, θα την υποβάλλατε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Το σημαντικό θετικότερο στοιχείο της τροπολογίας είναι η εισήγηση που έγινε, νομίζω από τον κ. Λουκαΐδη 
-δεν είναι κακό να λέμε τα πράγματα με το όνομά τους- που μετέφερε εμπειρίες άλλων κοινοβουλίων, όπου 
δίνεται αυτή η ευκαιρία για περισσότερη ζύμωση σε σχέση με τις τροπολογίες, γι’ αυτό και θα υποστηρίξουμε 
εμείς την αλλαγή του κανονισμού. 

 Θα επιμένουμε σε ένα σημείο σε ό,τι αφορά την τροπολογία μας υπ’ αριθμόν 2, που έχει να κάνει με τη 
διαφάνεια.  Θεωρούμε ότι αυτά τα συνοπτικά πρακτικά, τα οποία κρατούν οι επιτροπές κατά τις συνεδριάσεις 
τους, δεν πρέπει να είναι επτασφράγιστο μυστικό και όποιος θέλει εκτός των βουλευτών να έχει γνώση αυτών 
των πρακτικών να πρέπει να απευθύνεται στον Πρόεδρο της Βουλής και να ζητά άδεια, προκειμένου να έχει 
πρόσβαση σ’ αυτά τα συνοπτικά πρακτικά.  Θα πρέπει να υπάρχει δυνατότητα στον πολίτη, τον όποιο 
ενδιαφερόμενο να προσφεύγει σ’ αυτά τα πρακτικά, τα οποία ούτως ή άλλως αφορούν ανοικτές συνεδριάσεις.  
Ανοικτές και δημόσιες συνεδριάσεις.  Είναι οξύμωρο τα συνοπτικά πρακτικά ανοικτών δημόσιων συνεδριάσεων 
να θεωρούνται εμπιστευτικά.  Βέβαια, υπάρχει η περίπτωση, όταν μια επιτροπή το θελήσει και θεωρεί ότι τα 
ζητήματα που έχουν εξεταστεί είναι πάρα πολύ σοβαρά και δεν πρέπει να δημοσιοποιηθούν, να κηρύττει η 
επιτροπή τα πρακτικά της συγκεκριμένης συνεδρίασης ως εμπιστευτικά.  Υπάρχουν και κλειστές συνεδριάσεις, 
γι’ αυτό και θα πρέπει τα πρακτικά τους ίσως να παραμένουν εμπιστευτικά.  Υπάρχει στην τροπολογία μας 
σχετική πρόνοια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Με βασική αρχή τα συνοπτικά πρακτικά να είναι προσβάσιμα στους πολίτες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Λουκαΐδης.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Θέλω και εγώ να ξεκινήσω με ευχαριστίες για όλους όσοι εργάστηκαν για μεγάλο χρονικό διάστημα και 
αφιέρωσαν πάρα πολύ χρόνο, για να ετοιμαστεί η αλλαγή στον Κανονισμό της Βουλής.  Σε εσάς προσωπικά, 
στους συναδέλφους που ήταν μέλη της επιτροπής, στις υπηρεσίες της Βουλής, αλλά λέω και τουλάχιστον για το 
δικό μας το κόμμα, φαντάζομαι και σε άλλα κόμματα ίσχυσε, και στους συναδέλφους βουλευτές του κόμματος, 
γιατί συλλογική ήταν η προσπάθεια, και τους κοινοβουλευτικούς συνεργάτες που μελέτησαν διάφορα μοντέλα 
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που υπάρχουν στην Ευρώπη, κυρίως για να καταθέσουμε συγκεκριμένες εισηγήσεις, που να βελτιώνουν τη 
δουλειά μας εδώ στο κοινοβούλιο. 

 Αυτό που έχουμε κάμει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και το λέω περισσότερο για τον κόσμο που μας 
ακούει, ήταν να επιχειρήσουμε να θεσμοθετήσουμε καλές πρακτικές που είχαν ακολουθηθεί τα προηγούμενα 
χρόνια εδώ στο κοινοβούλιο.  Δεν είναι καινούρια αυτά που μπαίνουν κάτω.  Τα είχαμε πιλοτικά δοκιμάσει 
αφενός, αλλά και αφετέρου προσπαθήσαμε να αντιμετωπίσουμε αρνητικές πρακτικές που δυστυχώς υπήρχαν 
στο κοινοβούλιο, προβλημάτιζαν ή και εξέθεταν τη Βουλή των Αντιπροσώπων και δυσκόλευαν γενικά το έργο το 
δικό μας.   

 Προφανώς, δεν έχουμε αγγίξει την τελειότητα.  Πόρρω απέχουμε από την τελειότητα.  Υπάρχουν 
πράγματα τα οποία πρέπει να διαχειριστούμε, όχι αναγκαστικά εντός του κανονισμού, έξω από τον κανονισμό… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ακριβώς υπάρχουν και οι πρακτικές.  Είναι κάτι το οποίο ήθελα να πω με διάφορα που άκουσα, ότι δεν 
είναι μόνο ο κανονισμός.  Δεν είμαστε με το βιβλίο στο χέρι, υπάρχουν και οι πρακτικές που μπορούμε να 
ακολουθούμε, που δε μας απαγορεύει ο κανονισμός. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

  Δε θέλω να πω περισσότερα, για να μην τρώμε άλλο χρόνο.  Θέλω μόνο να σχολιάσω, για να μην 
τοποθετούμαι στη συνέχεια για εκάστη των τροπολογιών.  Νομίζουμε ότι μπορεί να γίνει αποδεκτή η τροπολογία 
που αφορά τη μείωση από εβδομήντα δύο σε σαράντα οκτώ τις ώρες που απαιτούνται να τεθούν ενώπιον του 
Προέδρου της Βουλής οι τροπολογίες μετά που θα έχουν συζητηθεί στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές 
στο στάδιο της διαβούλευσης.  Θα μας δυσκολέψει λίγο, για να έχουμε τον απαιτούμενο χρόνο να τις έχουμε 
μπροστά μας όλοι οι βουλευτές, και θα δυσκολέψει και όσους ενδιαφερόμενους θέλουν να ενημερωθούν για τις 
τροπολογίες, για να συνομιλήσουν μαζί μας ενδεχομένως.  Η λογική του να είχαμε εβδομήντα δύο ώρες τούτο 
τον σκοπό είχε.  Να έχουμε αρκετό χρόνο και εμείς και όσοι εμπλέκονται να δουν με ποιες τροπολογίες πηγαίνει 
η ολομέλεια, για να ψηφίσει επί των συγκεκριμένων νομοσχεδίων.  Αλλά και οι σαράντα οκτώ ώρες νομίζω ότι 
θα είναι αρκετός χρόνος.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Λουκαΐδη, αν είναι, συντομεύετε, επειδή… 

 ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Να τοποθετηθώ για τις τροπολογίες, για να μην το κάμω μετά.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει.  Ναι, ναι. 

 Δε μιλήσατε περισσότερο από τους άλλους, αντίθετα, αλλά, επειδή κάποιοι θα φύγουν σε λίγο, να 
κόφκουμε στράτα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κατανοητό.   

 Πολύ σύντομα να πω ότι η τροπολογία που αφορά τη δημοσιοποίηση των πρακτικών είναι πρακτικά 
ανέφικτη, γιατί δεν υπάρχουν τέτοια πρακτικά που να καταγράφουν τις θέσεις όλων των πολιτικών κομμάτων, 
όλων των βουλευτών, όπως έχουν κατατεθεί ενώπιον των επιτροπών, και άρα θα έπρεπε και θα πρέπει να 
θεσμοθετήσουμε νέα διαδικασία έγκρισης πρακτικών για έκαστη συνεδρία των επιτροπών και αυτό το πράγμα 
θα μας βάλει σε μια δαιδαλώδη διαδικασία.  Στα πολύ κρίσιμα ζητήματα και ευαίσθητα υπάρχουν 
στενογραφημένα πρακτικά και αυτά ασφαλώς μπορούν να αξιοποιηθούν.  Και, αφού έχουμε στενογράφηση, και 
εμείς δεν έχουμε καμιά δυσκολία, αν αποφασιστεί, να τα δίνουμε, αλλά δεν πρέπει να βάλουμε τον εαυτό μας σε 
μια διαδικασία από την οποία δε θα βγαίνουμε από μέσα με τα πρακτικά.  Οπότε καμία δυσκολία έχουμε να 
πούμε, απόλυτη διαφάνεια.  Αλλά πρέπει να προηγηθούν άλλα πράγματα.  Για να μπορέσουμε να δίνουμε 
πρακτικά στη δημοσιότητα, πρέπει να κάνουμε πρακτικά που να εγκρίνονται από το σώμα και να εγκρίνονται 
κατά λέξη τα όσα λέει ο καθένας στις επιτροπές.  Άρα, θα καταψηφίσουμε τη συγκεκριμένη τροπολογία, έστω και 
αν επί της αρχής συμφωνούμε ότι πρέπει να υπάρχει πλήρης διαφάνεια. 

 Και έρχομαι στο τελευταίο, κύριε Πρόεδρε.  Έχετε σχολιάσει…  Είναι σαφές και ξεκάθαρο.  Τουλάχιστον 
εμείς πρέπει να το κατανοούμε.  Όλα τα πενήντα πέντε, ελπίζω πενήντα έξι μέλη της Βουλής των Αντιπροσώπων, 
είναι μέλη ή όχι σε μια επιτροπή, θα έχουν επαρκή χρόνο να καταθέσουν τροπολογίες, όπως το κάνουν και 
σήμερα στην ολομέλεια.  Αυτό προβλέπει ο κανονισμός που πάμε να ψηφίσουμε.  Και οι τροπολογίες τους, 
ανεξάρτητα αν υιοθετηθούν ή όχι, θα παραμένουν ως τέτοιες και θα έρχονται στην ολομέλεια και μόνο η ολομέλεια 
θα μπορεί να αποφαίνεται επί των τροπολογιών είτε έχουν απόλυτη συναίνεση στις τροπολογίες που έχουν 
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καταθέσει είτε παραμένουν μόνοι τους.  Θα έρχονται εδώ στην ολομέλεια και η ολομέλεια είναι που θα 
αποφαίνεται.  Οπότε είναι κρίσιμο να το ξέρουμε τούτο.   

 Αν υιοθετηθεί η πρόταση που εισηγείται η αγαπητή συνάδελφος η κ. Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, λέω με 
ειλικρίνεια ότι όλη η δουλειά που έχουμε κάμει, και ήταν συλλογική, και αυτό συμπεριλαμβάνει και τους 
συναδέλφους του ΔΗΚΟ που ήταν εκεί και μέχρι ένα στάδιο δεν είχαν εκφράσει διαφωνία…  Σεβαστό το ότι έστω 
και στη συνέχεια εντοπίστηκε αυτό το θέμα, απόλυτα σεβαστό, δεν τίθεται ζήτημα.  Όμως επί της ουσίας, αν 
ψηφιστεί η τροπολογία, ό,τι έχουμε συζητήσει σε αυτό το μεγαλύτερο κομμάτι της αλλαγής του κανονισμού θα 
πάει στράφι, δε θα έχει καμία έννοια.  Θα επιστρέψουμε πίσω στην πολύ κακή πρακτική…  Είχαμε περίπτωση 
συναδέλφων του Δημοκρατικού Συναγερμού που κατέθεσαν είκοσι τέσσερις ώρες πριν καμιά εικοσιπενταριά 
τροπολογίες -ήταν για θέματα παιδείας, ο πρώην συνάδελφος ο Ανδρέας ο Θεμιστοκλέους- τις οποίες είδαμε την 
ημέρα που ήρθαμε να συζητήσουμε.  Διακόψαμε την ολομέλεια της Βουλής -και καλά κάμαμε- για να πάμε να 
κάμουμε διαβούλευση και να δούμε τι είναι που εισηγούνται και πώς τοποθετείται το κάθε κόμμα που δεν 
πρόλαβε καν να δει στην κοινοβουλευτική ομάδα τις τροπολογίες.   Αν το κάνουμε σαράντα οκτώ ώρες, όπως 
είναι η εισήγηση, πολύ μικρή διαφορά θα κάμει.  Θα επαναλάβουμε τις πολύ κακές πρακτικές του παρελθόντος, 
τις οποίες  υποτίθεται ότι πάμε να αλλάξουμε.   

 Θέλω να σας πω και το εξής και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε:  Στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση του 
Συμβουλίου της Ευρώπης, αν κατατεθεί τροπολογία της τελευταίας στιγμής, ούτε ruling του Προέδρου της 
συνέλευσης δεν επιτρέπεται.  Αν σηκωστούν δέκα συνάδελφοι από τους τριακόσιους που ψηφίζουν από τη θέση 
τους, σταθούν όρθιοι δηλαδή, έστω και αν έχει αποκτήσει την απόλυτη στήριξη της επιτροπής από την οποία 
έχει προέλθει το ψήφισμα ή η τροπολογία, δε γίνεται αποδεκτή, για να συζητηθεί καν.  Δέκα από τους τρακόσιους 
να σηκωστούν από τη θέση τους! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Ευχαριστώ, κύριε Λουκαΐδη. 

 ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Για να αποφύγουμε τέτοιους είδους φαινόμενα...  Λοιπόν, έκκλησή μου είναι να απορριφθεί η 
συγκεκριμένη τροπολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μιχάλης Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Επιτρέψετέ μου να ξεκινήσω και εγώ με ευχαριστίες προς όλους.  Εσάς, τους υπόλοιπους συναδέλφους 
της επιτροπής, τους λειτουργούς και ειδικά στην κ. Ιερωνυμίδου, γιατί δοκιμάστηκαν οι αντοχές τους.  Είναι μια 
ξεχωριστή στιγμή στα πλαίσια της αυτοβελτίωσης που πρέπει να διέπει ένα συλλογικό πολιτικό σώμα και με 
όπλα, νομίζω, την ωριμότητα και την εμπειρία εφαρμογής του υφιστάμενου κανονισμού, σήμερα έχουμε ενώπιόν 
μας μια πρόταση, για να βελτιωθεί ο κανονισμός της Βουλής, που νομίζω ότι όλοι παραδεχόμαστε ότι τα 
χαρακτηριστικά αυτής της πρότασης είναι να βελτιωθούν και να αποσυμφορηθούν οι διαδικασίες και βέβαια να 
καλυτερεύσει η λειτουργία της ολομέλειας και των επιτροπών και να ενισχυθεί η θέση του κάθε βουλευτή.  Και ο 
στόχος θα είναι η  περαιτέρω συμμετοχή, η διαφάνεια, η ταχύτητα και η ποιότητα του αποτελέσματος.   

 Σε ό,τι αφορά τις τροπολογίες που έχουμε ενώπιον μας, τουλάχιστον η Αλληλεγγύη θα παραμείνει, επειδή 
συζητήθηκαν ειδικά στις τελευταίες συνεδρίες της επιτροπής κατά κόρον, εμείς θα παραμείνουμε στο τελευταίο 
κείμενο, όπως διαμορφώθηκε, πριν από τις συγκεκριμένες τροπολογίες. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  

 Όντως έγινε μια πολύ μεγάλη προσπάθεια και πολύ μεγάλη δουλειά, θα έλεγα, από όλους.  Γι’ αυτό θα 
ενώσω και εγώ τη φωνή μου στις ευχαριστίες κυρίως για τους υπηρεσιακούς, οι οποίοι δεν έκαναν απλά τη 
δουλειά τους -και η κ. Ιερωνυμίδου, αλλά και άλλοι- ξεπέρασαν τον εαυτό τους, για να συνθέσουν όλες αυτές τις 
απόψεις, και βεβαίως συγχαρητήρια σε σας για την πρωτοβουλία, αλλά και σε όλα τα κόμματα για τις προτάσεις 
και το εποικοδομητικό πνεύμα που επικράτησε, για να υπάρξει αυτή η κατάληξη.   
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 Δεν υπάρχει αμφιβολία ότι στόχος όλων μας είναι να βελτιώσουμε την ποιότητα των εργασιών του 
κοινοβουλίου και, αν το πετύχουμε αυτό, θα βελτιώσουμε και την εικόνα του κοινοβουλίου και θα βελτιώσουμε 
και το προϊόν που παραδίδουμε τελικά με τις νομοθεσίες που ψηφίζουμε στην ίδια την κοινωνία και στους πολίτες.   

 Δε λύνονται όλα τα ζητήματα τα οποία είναι εκκρεμή ή έχουν κατά καιρούς θιγεί.  Δεν είμαι σίγουρος ότι 
θα βελτιώσουμε στον επιθυμητό βαθμό το επίπεδο και τον τρόπο οργάνωσης της εργασίας στις επιτροπές.  
Φοβούμαι ότι κάποια ζητήματα που παρατηρούνται διαχρονικά, όπως είναι να μην ακολουθείται μια χρονολογική 
σειρά για τις προτάσεις νόμου που κατατίθενται ή για τα νομοσχέδια, φοβάμαι ότι αυτό δε θα αντιμετωπιστεί 
αποτελεσματικά, αλλά θα το δούμε στην πορεία.   

 Θα στηρίξουμε όλες τις τροπολογίες που έχουν κατατεθεί για τους λόγους που εξήγησαν οι προτείνοντες 
τις τροπολογίες.  Βλέπω τα επιχειρήματα που ανέλυσε ο κ. Λουκαΐδης, θεωρώ όμως ότι μετά από όλη αυτή τη 
ζύμωση που έγινε οι πλείστες των τροπολογιών θα κατατίθενται όντως στις επιτροπές και εκεί έχει περισσότερες 
πιθανότητες ο βουλευτής να πείσει και να κερδίσει την πλειοψηφία, για να υιοθετηθούν οι τροπολογίες του.  Όμως 
δεν μπορεί να πάψει ποτέ το ενδεχόμενο ένας οποιοσδήποτε βουλευτής, ακόμα και μέλος μιας επιτροπής, στην 
πορεία και λίγες ώρες πριν, σαράντα οκτώ ώρες πριν για παράδειγμα την ολομέλεια, να διαπιστώσει ότι κάτι που 
του διέφυγε.  Νομίζω ότι αυτό θα γίνεται όχι πολύ συχνά, γι’ αυτό θα στηρίξουμε τη συγκεκριμένη τροπολογία 
του Δημοκρατικού Κόμματος.    

 Απ’ εκεί και πέρα, πρέπει να πω ότι συμφωνούμε απόλυτα με την αναγκαιότητα της διαφάνειας.  Βλέπω 
το επιχείρημα ότι δε θα υπάρχουν εγκεκριμένα πρακτικά, αλλά ας μην ξεχνούμε ότι οι συνεδρίες είναι ανοικτές.  
Ο κάθε πολίτης έχει το δικαίωμα να παρακολουθήσει και οι δημοσιογράφοι παρακολουθούν και κάνουν 
ρεπορτάζ, όπως είναι ανοικτές και δημόσιες και οι συνεδρίες της ολομέλειας.  Και εδώ δεν εκφραζόμαστε πάντα 
με τον καλύτερο τρόπο.  Ακόμα μπορεί να μη διατυπώσουμε και την ίδια τη δική μας τη θέση με τον τρόπο που 
θα θέλαμε μιλώντας προφορικά.  Αυτό δεν πρέπει όμως να σταθεί εμπόδιο στο να επιτρέψουμε τη διαφάνεια και 
θα έλεγα εκείνο που μας… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πάντως λίγο καλύτερα από τη μητέρα των βουλών εκφραζόμαστε! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Είναι θετικό.  Θα έλεγα, κύριε Πρόεδρε, εκείνο που μας έχει ίσως διαφύγει και μπορεί στην πορεία να το 
ενσωματώσουμε είναι, πέρα από τη διαφάνεια, να δώσουμε την ευκαιρία στους πολίτες μέσα σε ένα χρονικό 
διάστημα  να καταθέτουν και αυτοί τις δικές τους εισηγήσεις πάνω στα νομοσχέδια ή τις προτάσεις νόμου που 
εκκρεμούν ή συζητούνται στις επιτροπές.  Είναι μια προσπάθεια -είχα στείλει και παλαιότερα επιστολή στον 
προκάτοχό σας- που θα πρέπει να το επιχειρήσουμε στα πλαίσια και της συμμετοχικής δημοκρατίας.  Υπάρχουν 
πολίτες που έχουν εξειδικευμένες γνώσεις ή και επαγγελματικές γνώσεις ή ακαδημαϊκές γνώσεις σε συγκεκριμένα 
αντικείμενα που συζητούμε στη Βουλή.  Η ανάρτηση αυτών των νομοσχεδίων για ένα δεκαπενθήμερο ή για τρεις 
εβδομάδες, ακόμα και των τροπολογιών των βουλευτών, αν δίνει το δικαίωμα σε αυτούς τους ανθρώπους, τους 
πολίτες, να εκφράζουν εισηγήσεις, αυτό θα μας βοηθήσει ακόμη περισσότερο και ενδεχόμενα να ξεπεράσουμε 
κάποιους σκοπέλους ή να δούμε αδυναμίες που δεν τις εντοπίζουμε εμείς. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Ως μέλος της επιτροπής να μου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, καταρχάς να ευχαριστήσω εσάς προσωπικά 
για τον ρόλο που διαδραματίσατε στο να βρίσκεται αυτό το κείμενο σήμερα ενώπιον του σώματος, όλα τα μέλη 
της επιτροπής για την άψογη συνεργασία που είχαμε, καθώς και τα μέλη των υπηρεσιών μας και ιδιαίτερα την κ. 
Ιερωνυμίδου που όντως είχε αναλάβει τον μεγαλύτερο φόρτο της διεκπεραίωσης όλων των θεμάτων που 
συζητούσαμε. 

 Να μου επιτραπεί επίσης, κύριε Πρόεδρε, να αναφερθώ στον ρόλο που έχει ο κανονισμός της Βουλής σε 
ένα σώμα, αν και όλοι το γνωρίζουμε, αλλά είναι καλό να ξέρουν και οι πολίτες, αφού μετά το σύνταγμα, ο 
κανονισμός της Βουλής είναι το δεύτερο σημαντικότερο νομοθετικό κείμενο που ρυθμίζει τη λειτουργία και τον 
τρόπο συμπεριφοράς και των βουλευτών, των ομάδων, των κομμάτων και εν γένει τη δράση του σώματος.   

 Εδώ, με βάση ακριβώς αυτόν τον ρόλο, ο στόχος -και πιστεύω ήταν ο στόχος όλων μας- ήταν να 
ενισχύσουμε θεσμικά τον ρόλο της Βουλής.  Να δώσουμε ακριβώς εκείνο που παρουσιάζεται, που παράγεται 
και πιθανόν να μη φαίνεται.  Αυτό κατά την άποψή μου ήταν το πρώτο.  Και εμείς νομοθετούμε σήμερα για το 
παρόν και το μέλλον.  Δε νομοθετούμε για κάτι το οποίο θα λειτουργεί για το παρελθόν.  
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 Συνεπώς, είναι σημαντικό να δούμε πώς καθοδηγούμε μέσα από την ίδια τη νομοθετική ρύθμιση 
παιδαγωγικά, αν θέλετε, πώς θα πρέπει να συμπεριφερόμαστε από τούδε και στο εξής και εμείς και οι επόμενοι 
βουλευτές που θα έρθουν σε αυτό το σώμα.  Επομένως, κεντρικός άξονας είναι πώς θα λειτουργεί ως σύνολο η 
Βουλή και όχι μεμονωμένα, αν δεν προλαβαίνουμε κάποιοι από εμάς κ.λπ. 

 Αντιλαμβάνομαι, κύριε Πρόεδρε, ότι βιάζεστε να το κλείσετε. 

 Όχι, με την άδειά σας θα μιλήσω, γιατί χρειάζεται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δε βιάζομαι να το κλείσω.  Όση ώρα θέλετε. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είπαμέν τα πολλές φορές τούτα.  Όταν η άποψη είναι ο καθένας να κάμνει ό,τι θέλει, κανένα πρόβλημα.  
Πρέπει να σεβόμαστε και τους υπόλοιπους. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε, δεν κάμνουμε…  Συγγνώμη, πόση ώρα εμίλησα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το κόμμα σας μίλησε μέχρι στιγμής οκτώ λεπτά.  Το ΑΚΕΛ τέσσερα. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Εντάξει.  Πόσο έχω δηλαδή;  Για να ξέρω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όσο θέλετε. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Πόσο καθορίσατε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συνεχίστε. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Εμείς φαίνεται ότι μπορεί να έχουμε και άλλη άποψη όσον αφορά το θέμα των τροπολογιών του 54(6).  
Ναι, έν’ ένα ζήτημα.  Είναι μια άποψη, είναι μια δημοκρατική άποψη.  Εξάλλου, εμείς οι δικηγόροι, για να το πω, 
έτσι, αστειεύοντας, κύριε Πρόεδρε, πολλές φορές έχουμε διαφορετικές απόψεις και αντιλαμβανόμαστε κάποια 
πράγματα με διαφορετικό τον τρόπο.  Συνεπώς, σεβαστή η άποψη και της συναδέλφου κ. Ερωτοκρίτου, αλλά 
προσωπικά πιστεύω ότι πιθανόν, αν ακολουθήσουμε γενικά αυτή την τακτική, σημαίνει ότι θα πάμε να 
ανατρέψουμε ολόκληρο τον θεσμό και ολόκληρη τη διαδικασία που έχει γίνει.   

 Τα επιχειρήματα που έχουν λεχθεί είναι σωστά, όμως, αν δούμε συνολικά τον κανονισμό, αρκετές από τις 
επιφυλάξεις -και θα συμφωνήσω μαζί σας- είναι ότι καλύπτονται και επικαλύπτονται σε άλλα σημεία… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Γι’ αυτό ήθελα να σε σταματήσω, για να μεν συμφωνήσεις μαζί μου! 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ε, νομίζω ότι γενικά συμφωνώ μαζί σας, κύριε Πρόεδρε.  Σε σχέση με κάποιες νοοτροπίες, ενδεχομένως 
να διαφωνούμε στον τρόπο με τον οποίο θέλετε να ολοκληρώνετε κάποια πράγματα!  Εμείς έχουμε υπομονή. 

 Θέλω να πω ακόμα κάτι, κύριε Πρόεδρε.    

 Πρέπει να επιτρέψουμε σε αυτό τον κανονισμό να λειτουργήσει, να τον αφήσουμε να ζήσει, να πάρει τον 
χρόνο του και ασφαλώς, αν υπάρξουν ζητήματα, προβλήματα, εδώ είμαστε να τα συζητήσουμε.   

 Επίσης, για να διασκεδάσω λίγο τις επιφυλάξεις των συναδέλφων, αν δεν κατατεθεί μια τροπολογία την 
τελευταία στιγμή, αντιλαμβάνεστε ότι οι νομοθεσίες αλλάζουν, οι βουλευτές αλλάζουν, οι σύνοδοι μεταφέρονται.  
Επομένως, εάν δεν πέρασε μια τροπολογία, έστω την τελευταία στιγμή, υπάρχει ο χρόνος αργότερα να υπάρξει 
παραπάνω προετοιμασία, παραπάνω μελέτη. 
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 Κλείνω με το ότι ο κεντρικός μας άξονας είναι να ενισχύσουμε τον θεσμό της Βουλής, να ενισχύσουμε τον 
τρόπο λειτουργίας και να παρουσιάσουμε πλέον μια διαφορετική εικόνα, παρά να δίνουμε την εντύπωση ότι την 
τελευταία στιγμή λειτουργούμε με προχειρότητα και ανευθυνότητα. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Και η νοοτροπία φυσικά, κύριε Λεωνίδου, μετά που εννά τον εγκρίνουμε, θα είναι να τον εφαρμόζουμε, 
φαντάζομαι.   

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Από εσάς, κύριε Πρόεδρε, πρώτα τζιαι μετά ακολουθούμε εμείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σίγουρα, σίγουρα! 

 Ο κ. Χρίστου έχει τον λόγο και ο κ. Μαυρίδης. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Πρόεδρε, θα θέλαμε κι εμείς με τη σειρά μας να ευχαριστήσουμε τους ανθρώπους οι οποίοι εργάστηκαν 
για να ετοιμαστούν οι νέοι κανονισμοί. 

 Θεωρούμε ότι ως κοινοβούλιο χρειαζόμαστε και εκσυγχρονισμό και βελτίωση και αυτή τη στιγμή έχουμε 
κάμει ένα βήμα προς τα μπροστά.  Υπάρχουν αρκετά θέματα τα οποία θα θέλαμε να συζητήσουμε.  Θεωρούμε 
ότι πρέπει να βρούμε τους τρόπους εκείνους που θα μας επιτρέψουν να γίνουμε πιο λειτουργικοί και πιο 
πρακτικοί.   

 Από τις τροπολογίες θα στηρίξουμε την πρώτη και τη δεύτερη τροπολογία που έχουν φέρει οι Οικολόγοι.  
Η δεύτερη είναι ιδιαίτερα σημαντική, διότι πολλές φορές άλλα λέγονται στις επιτροπές, άλλα λέγονται εντός της 
ολομέλειας.   

 Και κάτι το οποίο έχει αναδείξει προηγουμένως ο κ. Περδίκης και με το οποίο θέλω να σημειώσω ότι κι 
εμείς συμφωνούμε, αν και δε συζητείται σήμερα, είναι το θέμα των προέδρων των επιτροπών που έχουν αυτή 
την ιδιόρρυθμη και ιδιότυπη εξουσία να αποφασίζουν και να καθορίζουν από μόνοι τους την ατζέντα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Ο κ. Μαυρίδης τελευταίος ομιλητής. 

 Ξέρεις γιατί είπα τελευταίος ομιλητής;  Για να προσέξεις να μην πεις τίποτε και να προκαλέσεις να έσιει 
τζιαι άλλο! 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Μάλλον θα σας αρέσει όλους αυτό που θα πω! 

 Ως μέλος της επιτροπής θέλω να εκφράσω τη χαρά μου και τις ευχαριστίες μου τόσο προς εσάς όσο και 
προς τα άλλα μέλη της επιτροπής και προς το προσωπικό της Βουλής, που έχετε σπαταλήσει τόσες ώρες για 
τον εκσυγχρονισμό του κανονισμού της Βουλής.  Είναι μία άλλη ενέργεια, η οποία είναι συνέχεια άλλων ενεργειών 
που γίνονται για τον εκσυγχρονισμό και τη λειτουργία της Βουλής γενικότερα, η ηλεκτρονική ενημέρωση και όλων 
των άλλων πτυχών που αφορούν τη Βουλή.  Παρατηρείται μια πολύ σημαντική προοδευτική εξέλιξη σ’ αυτά τα 
θέματα και χαίρομαι ιδιαίτερα γι’ αυτό. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ για τη συνεργασία σας.   

 Προχωρούμε τώρα στις τροπολογίες. 

 Ελπίζω να μη χάσουμε τη σειρά με τις τροπολογίες και αποσύρσεις κτλ.  

 Ποια είναι η πρώτη, κυρία Δημητρίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ξεκινάμε, κύριε Πρόεδρε, με τις προτεινόμενες τροπολογίες του βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών κ. Γιώργου Περδίκη με τη σειρά που τις έχω εδώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η πρώτη αφορά εισήγηση για τροποποίηση του προτεινόμενου Κανονισμού 39 και η επεξήγηση είναι ότι 
παρατηρείται το φαινόμενο ετοιμασίας ημερήσιων διατάξεων επιτροπών, χωρίς να περιλαμβάνονται όλες οι 
εκκρεμούσες προτάσεις νόμου ή αυτεπάγγελτα θέματα που εκκρεμούν ενώπιον της συγκεκριμένης 
κοινοβουλευτικής επιτροπής.  Άρα, εισήγηση είναι, όταν ληφθεί απόφαση για τα θέματα που θα εγγραφούν στην 
ημερήσια διάταξη, να εγγράφονται και όλες οι παρεμφερείς εκκρεμούσες προτάσεις νόμου ή αυτεπάγγελτα 
θέματα που έχουν άμεση σχέση με τα θέματα της ημερήσιας διάταξης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πολύ σύντομα, σας παρακαλώ, να μην ανοίξουμε συζήτηση… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Επί της διαδικασίας.  Τις τροπολογίες τις έχουμε όλες μπροστά μας.  Την τοποθέτηση εμείς την κάναμε, 
όπως τζιαι το ΑΚΕΛ.  Ψηφίζουμε δηλαδή μόνο μία τροπολογία.  Οπόταν, μόνο νούμερα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καθαρό.  Έχεις δίκαιο.   

 Πολύ πιο σύντομα, κυρία Δημητρίου.  Απλώς, να καταλαβαίνουμε ποιος την έβαλε και περί τίνος 
πρόκειται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μπορεί να υπάρχουν βουλευτές που να έχουν διαφορετική άποψη απ’ αυτήν που 
εξέφρασε ο κ. Τορναρίτης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να ακούσουμε τη διαφορετική άποψη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ:  

 Όχι, εννοώ στην ψηφοφορία μπορεί κάποιος βουλευτής να απέχει. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Τα νούμερα έν’ τα ίδια. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Μα, πού το ξέρεις ότι θα ψηφίσουν όλοι οι βουλευτές σου το ίδιο μαζί σου; 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε των δυνάμεων!   

 Κύριε Πρόεδρε, είπα ότι έχουμε τις τροπολογίες μπροστά μας και τα νούμερα των τροπολογιών.  Δεν είναι 
ανάγκη να διαβάζονται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Κύριε Λιλλήκα, ο κ. Τορναρίτης είπε την τοποθέτηση του κόμματος.  Δεν είπε ένας ένας ο βουλευτής…  
Βεβαίως, ο κάθε βουλευτής μπορεί να κάμει ό,τι θέλει!   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες του βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασίας Πολιτών κ. Γιώργου 
Περδίκη για τον Κανονισμό της Βουλής των Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δημοκρατίας 

1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του προτεινόμενου Κανονισμού 39 με την προσθήκη νέου εδαφίου 
(6) ως εξής: 

«Όταν ληφθεί απόφαση για τα θέματα που θα εγγραφούν στην ημερήσια διάταξη, εγγράφονται και όλες 
οι παρεμφερείς εκκρεμούσες προτάσεις νόμου ή αυτεπάγγελτα θέματα που έχουν άμεση σχέση με τα 
θέματα της ημερήσιας διάταξης.».  

Σημείωση:  
 Παρατηρείται το φαινόμενο ετοιμασίας ημερήσιων διατάξεων επιτροπών, χωρίς να περιλαμβάνονται όλες 
οι εκκρεμούσες προτάσεις νόμου ή αυτεπάγγελτα θέματα που εκκρεμούν ενώπιον της συγκεκριμένης 
κοινοβουλευτικής επιτροπής. 

2. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του υφιστάμενου Κανονισμού 47 ως εξής:  

(α)  με τη διαγραφή στο εδάφιο (2) της φράσης «Τα πρακτικά αυτά θεωρούνται εμπιστευτικά και δεν 
κυκλοφορούν σε κανένα μέλος της Βουλής χωρίς τις οδηγίες του Προέδρου της Βουλής», 

(β)  με την προσθήκη στο εδάφιο (2) νέας φράσης και επιφύλαξης ως εξής: 

 «Τα πρακτικά αυτά θεωρούνται δημόσια και αναρτώνται στην επίσημη ιστοσελίδα της Βουλής των 
Αντιπροσώπων.  

  Νοείται ότι η αρμόδια επιτροπή μπορεί να χαρακτηρίσει ως εμπιστευτικά τα πρακτικά κλειστής 
συνεδρίας της και να μην τα αναρτήσει στην επίσημη ιστοσελίδα της Βουλής των Αντιπροσώπων.». 

Σημείωση: 
 Αυτή τη στιγμή παρατηρείται το φαινόμενο καλεσμένοι να ζητούν τα πρακτικά των ανοικτών συνεδριάσεων 
στις οποίες παρακάθισαν, αλλά να λαμβάνουν την απάντηση ότι πρέπει να τα ζητήσουν επίσημα από τον 
Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων με γραπτό αίτημά τους.  Πιστεύουμε ότι στα πλαίσια της διαφάνειας 
και της χρηστής διοίκησης, και των υποχρεώσεων που έχουμε αναλάβει έναντι του Συμβουλίου της Ευρώπης 
και συγκεκριμένα της επιτροπής GRECO, τα πρακτικά ανοικτών συνεδριάσεων πρέπει απλώς να αναρτώνται 
στην επίσημη ιστοσελίδα της Βουλής των Αντιπροσώπων, για να είναι προσβάσιμα σε όλους τους 
ενδιαφερόμενους πολίτες.  

3. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του προτεινόμενου Κανονισμού 54 με την αντικατάσταση της φράσης 
«εβδομήντα δύο (72) ώρες» με τη φράση «σαράντα οκτώ (48) ώρες». 

Σημείωση:  
 Πιστεύουμε πως η κατάθεση τροπολογιών επί των θεμάτων που θα εξετάσει η ολομέλεια μπορεί να γίνεται 
και σαράντα οκτώ ώρες πριν από την έναρξη της ολομέλειας, αντί των εβδομήντα δύο ωρών που προτείνονται.  

4. Γίνεται εισήγηση για διαγραφή του προτεινόμενου Κανονισμού 84Β.  

Σημείωση:  
 Ο προτεινόμενος αυτός κανονισμός θα προνοεί την αυτόματη απόσυρση όλων των εκκρεμουσών 
προτάσεων νόμου των οποίων η συζήτηση δεν έχει αρχίσει ακόμη ή που έχουν κατατεθεί από βουλευτές που 
δεν επανεκλέγηκαν.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ για την πρώτη τροπολογία του βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών κ. Γιώργου Περδίκη. 

 Μόλις είναι έτοιμα, ανακοινώνετε τα αποτελέσματα, να πάμε λίγο γρήγορα, διότι ήρθαμε για λίγη ώρα τζιαι 
εννά… 

 Ανακοινώστε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα έξι, κύριε Πρόεδρε.  Οκτώ ψήφοι υπέρ και τριάντα οκτώ εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Με τριάντα οκτώ ψήφους εναντίον, οκτώ ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η πρώτη τροπολογία του 
βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών κ. Γιώργου Περδίκη απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη τροπολογία του βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών κ. 
Γιώργου Περδίκη. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Δέκα ψήφοι υπέρ, τριάντα έξι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα έξι ψήφους εναντίον, δέκα υπέρ και καμία αποχή, και η δεύτερη τροπολογία του βουλευτή του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών κ. Γιώργου Περδίκη απορρίπτεται. 

 Πάμε στην επόμενη.  Οι εβδομήντα δύο ώρες να γίνουν σαράντα οκτώ.  Είναι αυτό το οποίο 
αντιλαμβάνομαι ότι κάποιοι θέλετε να υποστηρίξετε και από άλλα κόμματα.  Και θέλω να είμαι δίκαιος, να σας το 
θυμίσω να μην ξεχάσετε, παρ’ όλο που εγώ θα την καταψηφίσω. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Γιατί να την καταψηφίσεις; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Γελώντας) 

 Έτσι θέλω!  Εν δικαιούμαι; 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα μία ψήφοι υπέρ και τέσσερις εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, τέσσερις εναντίον και καμία αποχή, η τρίτη τροπολογία του βουλευτή του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών κ. Γιώργου Περδίκη εγκρίνεται. 

 Πάμε παρακάτω. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η τέταρτη αποσύρεται.   

 Σωστά, κύριε Περδίκη; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Μάλιστα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Και πάμε στις προτεινόμενες τροπολογίες της κ. Χριστιάνας Ερωτοκρίτου εκ μέρους του Δημοκρατικού 
Κόμματος.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες της κ. Χριστιάνας Ερωτοκρίτου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού Κόμματος για τον Κανονισμό της Βουλής των Αντιπροσώπων της Κυπριακής 

Δημοκρατίας 
1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της παραγράφου (6) του Κανονισμού 54 ως ακολούθως: 

 Με τη διαγραφή της φράσης «εβδομήντα δύο (72)», έκτη γραμμή, και την αντικατάστασή της με τη φράση, 
«σαράντα οκτώ (48)». 

2. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του Κανονισμού 55 ως ακολούθως:  

 α. Με τη διαγραφή της λέξης «μόνον», τέταρτη γραμμή. 

 β. Με την προσθήκη της πιο κάτω επιφύλαξης: 
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 «Νοείται ότι, σε περίπτωση που ο Πρόεδρος της Βουλής δεν αποδεχθεί το αίτημα για υποβολή 
προφορικής τροπολογίας, αποφαίνεται η ολομέλεια του σώματος επί του αιτήματος».  

 Η πρώτη, από τη στιγμή που ψηφίστηκε και είναι η ίδια, θα αποσυρθεί. 

 Πάμε στη δεύτερη. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Όχι, δεν είναι η ίδια.  Η πρώτη τροπολογία αφορά την τροποποίηση του Κανονισμού 54(6).  Δεν είναι η 
ίδια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βάλτε την προηγούμενη σε ψηφοφορία.  Ελπίζω το σύστημα μέσα να είναι εντάξει. 

 Ποια θέλετε να βάλουμε, κυρία Ερωτοκρίτου, τωρά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέλετε να βάλουμε και τη δεύτερη; 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υπάρχουν δύο τροπολογίες.  Η μία αφορά…  Το πρώτο σκέλος είναι το ίδιο με την 
προηγούμενη, το δεύτερο σκέλος αφορά τον Κανονισμό 55.  Το δεύτερο σκέλος δεν είναι το ίδιο με εκείνη που 
ψηφίσαμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία!  Να βάλουμε το δεύτερο σκέλος τωρά. 

 Διά χειρός. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Είναι η τροποποίηση του Κανονισμού 55. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ) 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό.  Ο κ. Κώστα θέλει να πει κάτι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Υπάρχουν δύο τροπολογίες, η πρώτη τζιαι η δεύτερη.  Ποια θα αποσυρθεί;  Στο σύστημα έχουμε 1 τζιαι 
2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρία Ερωτοκρίτου… 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για να είμαστε σίγουροι για το τι ψηφίζουμε, η πρώτη τροπολογία από την πλευρά μου 
έχει δύο παραγράφους.  Την πρώτη παράγραφο ήδη την κάλυψε η ολομέλεια, διότι… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η καταψήφιση έν’ του κ. Περδίκη. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Την υπερψήφισε ο κ. Περδίκης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ποια εννοείτε; 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Το πρώτο κομμάτι της δικής μου τροπολογίας καλύφθηκε από τον κ. Περδίκη. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Αν μου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κυρία Δημητρίου. 

 Εξηγήστε τι έχετε μπροστά σας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεν είναι έτσι που τα έχουμε.  Η πρώτη τροπολογία αφορά την τροποποίηση του Κανονισμού 54 ως 
ψηφίστηκε με την τροπολογία που συνταυτίζεται του κ. Περδίκη.  Το δεύτερο που λέτε εσείς είναι αυτό το οποίο 
ανέγνωσα και είναι εισήγηση για τροποποίηση του Κανονισμού 55 ως ακολούθως:  Διαγραφή της λέξης «μόνον» 
και προσθήκη της επιφύλαξης σύμφωνα με την οποία… 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Μάλιστα, συμφωνούμε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αυτό ψηφίζουμε τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άρα, συμφωνούμε με αυτό που είπε η κ. Δημητρίου εξ υπαρχής. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, όταν είναι έτοιμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Δώδεκα ψήφοι υπέρ και τριάντα τρεις εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους εναντίον, δώδεκα ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία της κ. 
Ερωτοκρίτου απορρίπτεται. 

 Η επόμενη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες του κ. Κωστή Ευσταθίου εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
ΕΔΕΚ για τον Κανονισμό της Βουλής των Αντιπροσώπων 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του Κανονισμού της Βουλής διά της προσθήκης του ακόλουθου 
κειμένου στο τέλος του Κανονισμού 21: 

1. «Εις ουδέναν βουλευτή δύναται να απαγορευθεί η αγόρευση επί θέματος σχετιζομένου προς το 
αντικείμενο της συζήτησης ή του εξεταζόμενου νομοσχεδίου ή προτάσεως νόμου. 

 Νοείται ότι ο Πρόεδρος της Βουλής δύναται να καθορίζει επαρκή, κατά την κρίση του, χρόνο της 
αγορεύσεως του βουλευτή». 

2. Διά της διαγραφής της διατάξεως (6) του Κανονισμού 54 (τροποποίηση 14). 

3. Διά της διαγραφής από τον Κανονισμό 55 (τροποποίηση 15) της φράσεως: «σε εξαιρετικές, απρόβλεπτες 
και/ή ιδιάζουσες περιστάσεις που να δικαιολογούν την υποβολή τοιαύτης τροπολογίας.» και διά της 
προσθήκης της ακόλουθης επιφύλαξης στο τέλος αυτού: 

 «Νοείται ότι, σε περίπτωση που ο Πρόεδρος της Βουλής δεν αποδεχθεί το αίτημα για υποβολή 
προφορικής τροπολογίας, αποφαίνεται η ολομέλεια του σώματος επί του αιτήματος».  

 Νοουμένου ότι αποσύρονται οι υπ’ αριθμόν 2 και 3 τροπολογίες, βάζουμε σε ψήφιση την τροπολογία 1. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Όταν είναι έτοιμα, ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Σαράντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Έντεκα ψήφοι υπέρ και τριάντα δύο εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα δύο ψήφους εναντίον, έντεκα ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία του βουλευτή κ. 
Κωστή Ευσταθίου εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ απορρίπτεται. 

 Άλλη τροπολογία έχουμε; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεν υπάρχει κάποια άλλη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πάμε τώρα στην ψήφιση του όλου, έτσι; 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συγγνώμη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Έχω ακόμα μία τροπολογία… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ναι, έχετε δίκαιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει αυτή στο ηλεκτρονικό… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.  Έχει απόλυτο δίκαιο η κ. Ερωτοκρίτου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πέστε την. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κ. Χριστιάνας Ερωτοκρίτου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Κόμματος για τον Κανονισμό της Βουλής των Αντιπροσώπων 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του Κανονισμού 54 της Βουλής διά διαγραφή και αντικατάσταση της 
πρώτης επιφύλαξης της παραγράφου 6 με την ακόλουθη νέα επιφύλαξη: 

«Νοείται ότι τροπολογία βουλευτή επί σχεδίου νόμου το οποίο υποβλήθηκε στην ολομέλεια του σώματος 
με έκθεση προς ψήφιση γίνεται δεκτή από τον Πρόεδρο της Βουλής, εάν κατατεθεί 48 ώρες πριν από την 
ημερομηνία της συνεδρίας της ολομέλειας του σώματος, χωρίς να απαιτείται να διέλθει προηγουμένως το 
στάδιο οιασδήποτε διαβούλευσης». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Δώδεκα ψήφοι υπέρ και τριάντα εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα ψήφους εναντίον, δώδεκα ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται.   

 Προχωρούμε τώρα στην ψήφιση του σχεδίου απόφασης της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα δύο ψήφοι υπέρ και μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα δύο ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή, το σχέδιο απόφασης της Βουλής των 
Αντιπροσώπων για την τροποποίηση του Κανονισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων της Κυπριακής 
Δημοκρατίας εγκρίνεται*. 

 Tο επόμενο θέμα είναι «Ο περί Ελεγκτών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019», πρόταση νόμου 
των κ. Ηλία Μυριάνθους, βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, και Μιχάλη Γιωργάλλα, βουλευτή 
της Αλληλεγγύης.   

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Ελεγκτών Νόμου, ώστε πρόσωπα τα οποία ήταν εξουσιοδοτημένα από τον 
Υπουργό Οικονομικών δυνάμει του άρθρου 46 των περί Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμων του 1961 έως 
2002 να ετοιμάζουν λογαριασμούς και προσδιορισμούς φορολογητέου εισοδήματος για σκοπούς επιβολής 
φόρου εισοδήματος και τα οποία δεν είχαν εξασφαλίσει άδεια δυνάμει του περί Εταιρειών Νόμου να θεωρείται 
ότι κατέχουν άδεια, για να ασκούν τις εν λόγω εργασίες για σκοπούς του περί Ελεγκτών Νόμου, υπό την 
προϋπόθεση εγγραφής τους σε αναγνωρισμένο σώμα ελεγκτών. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την πρόταση νόμου 
«Ο περί Ελεγκτών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 
 Μαρίνος Μουσιούττας, αναπλ. πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Μάριος Μαυρίδης Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Ονούφριος Κουλλά Γιώργος Περδίκης 

 Στέφανος Στεφάνου Άννα Θεολόγου 

 Άριστος Δαμιανού  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, 
η οποία κατατέθηκε από τους βουλευτές κ. Ηλία Μυριάνθους, βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
ΕΔΕΚ, και κ. Μιχάλη Γιωργάλλα, βουλευτή της Αλληλεγγύης, σε τέσσερις συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 8 Ιουλίου, 9, 16 και 23 Σεπτεμβρίου 2019.  Στο πλαίσιο της συζήτησης κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν η πρόεδρος της  Αρχής Δημόσιας Εποπτείας Ελεγκτικού Επαγγέλματος (ΑΔΕΕΛΕΠ), 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, 
της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ). 

 Σημειώνεται ότι κατά τη συζήτηση του θέματος σε ορισμένες συνεδρίες της επιτροπής παρευρέθηκε και ο 
Πρόεδρος της Βουλής. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Ελεγκτών Νόμου, ώστε πρόσωπα τα οποία 
ήταν εξουσιοδοτημένα από τον Υπουργό Οικονομικών δυνάμει του άρθρου 46 των περί Φορολογίας του 
Εισοδήματος Νόμων του 1961 έως 2002 να ετοιμάζουν λογαριασμούς και προσδιορισμούς φορολογητέου 
εισοδήματος για σκοπούς επιβολής φόρου εισοδήματος και τα οποία δεν είχαν εξασφαλίσει άδεια δυνάμει του 
περί Εταιρειών Νόμου να θεωρείται ότι κατέχουν άδεια, για να ασκούν τις εν λόγω εργασίες για σκοπούς του 
περί Ελεγκτών Νόμου, υπό την προϋπόθεση εγγραφής τους σε αναγνωρισμένο σώμα ελεγκτών. 

    Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει την υπό αναφορά πρόταση νόμου: 

1.  Με βάση τις διατάξεις του περί Εταιρειών (Τροποποιητικού) (Αρ. 2) Νόμου του 2003, πρόσωπα τα οποία 
είχαν λάβει άδεια από τον Υπουργό Οικονομικών να ενεργούν ως ανεξάρτητοι λογιστές και να προβαίνουν 
σε εργασίες ετοιμασίας λογαριασμών και προσδιορισμών φορολογητέου εισοδήματος για σκοπούς 
επιβολής φόρου εισοδήματος είχαν υποχρέωση υποβολής εντός συγκεκριμένου χρονικού πλαισίου 

                                            
* Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Συμμαχία Πολιτών, Αλληλεγγύη, Κίνημα 

Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, ΕΛΑΜ. 
 Αποχή: Χριστιάνα Ερωτοκρίτου (ΔΗΚΟ). 
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αίτησης στον τότε Υπουργό Εμπορίου και Βιομηχανίας και Τουρισμού προς εξασφάλιση άδειας συνέχισης 
άσκησης επαγγέλματος.   

2. Μικρή μερίδα επαγγελματιών δεν προέβη στις δέουσες ενέργειες, προκειμένου να εξασφαλίσει την 
απαραίτητη άδεια άσκησης εργασίας, λόγω ελλιπούς ή και μη έγκαιρης ενημέρωσης από αρμόδιο 
κυβερνητικό φορέα ως προς την υποχρέωση αυτή.  

3. Τα εν λόγω πρόσωπα, στην απουσία οποιασδήποτε ενημέρωσης ως προς τις δεδομένες υποχρεώσεις, 
συνέχισαν να ασκούν το λογιστικό/ελεγκτικό επάγγελμα, το οποίο αποτελεί και τη βασική επαγγελματική 
τους ενασχόληση και πηγή εισοδήματος.   

4. Λαμβάνοντας υπόψη ότι το ζήτημα αφορά μικρό αριθμό προσώπων, η προταθείσα ρύθμιση κρίθηκε 
αναγκαία, προκειμένου να διασφαλιστεί η συνέχιση των εργασιών των εν λόγω προσώπων στο πλαίσιο 
του περί Ελεγκτών Νόμου.   

 Επεξηγώντας περαιτέρω την πρόταση νόμου, οι εισηγητές της δήλωσαν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Η προτεινόμενη ρύθμιση αφορά πρόσωπα που κατείχαν την άδεια του Υπουργού Οικονομικών και 
πληρούσαν τα κριτήρια απόκτησης άδειας δυνάμει του περί Εταιρειών Νόμου, προκειμένου να συνεχίσουν 
να ασκούν την εργασία τους, τα οποία όμως δεν κατέστη δυνατό να αποκτήσουν τη σχετική άδεια λόγω 
ελλιπούς ενημέρωσης από το κράτος αναφορικά με την υποχρέωση υποβολής σχετικής αίτησης και των 
απαραίτητων αποδεικτικών στοιχείων, καθώς και για τα χρονοδιαγράμματα εντός των οποίων είχαν 
υποχρέωση να το πράξουν. 

2. Σύμφωνα με τις διατάξεις του περί Ελεγκτών Νόμου, ο οποίος τέθηκε σε ισχύ το 2017, όλοι οι νόμιμοι 
ελεγκτές και όλα τα νόμιμα ελεγκτικά γραφεία που έλαβαν άδεια από τις αρχές της Δημοκρατίας πριν από 
την 29η Ιουνίου 2018 όφειλαν να εγγραφούν σε αναγνωρισμένο σώμα ελεγκτών μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 
2018. Κατά συνέπεια, στο πλαίσιο της διαδικασίας εγγραφής των ενδιαφερόμενων προσώπων στον 
ΣΕΛΚ, ο οποίος είναι το αναγνωρισμένο σώμα ελεγκτών στη Δημοκρατία, διαφάνηκε η αδυναμία 
εγγραφής της συγκεκριμένης ομάδας ατόμων και συναφώς η αδυναμία συνέχισης άσκησης των εργασιών 
τους. 

3. Λαμβάνοντας υπόψη την απουσία ενημέρωσης, ελέγχου και λήψης μέτρων εκ μέρους της πολιτείας από 
το 2003 και εντεύθεν προς συμμόρφωση των εν λόγω προσώπων με τις υποχρεώσεις τους, όπως αυτές 
πήγαζαν από την ισχύουσα τότε νομοθεσία, είναι επιβεβλημένη η προώθηση της νομοθετικής ρύθμισης, 
ώστε αφενός να καταστεί δυνατή η συνέχιση των εργασιών των εν λόγω προσώπων, πολλοί εκ των 
οποίων θα συνταξιοδοτηθούν σύντομα, και αφετέρου οι δραστηριότητές τους να υπαχθούν σε έλεγχο από 
την αρμόδια αρχή.     

 Ο Πρόεδρος της Βουλής επισήμανε επίσης την ανάγκη προώθησης του προτεινόμενου νόμου, 
προκειμένου να διορθωθεί η στρέβλωση που παρατηρείται σε σχέση με την αδειοδότηση και τη συνέχιση των 
εργασιών συγκεκριμένης ομάδας επαγγελματιών, η οποία, όπως ανέφερε, αποτελεί θνήσκουσα τάξη. 

 Η πρόεδρος της ΑΔΕΕΛΕΠ δήλωσε ότι ο περί Ελεγκτών Νόμος αποτελεί εναρμονιστική νομοθεσία και ως 
εκ τούτου πρέπει να εξεταστεί κατά πόσο οι προτεινόμενες ρυθμίσεις συνάδουν με το γράμμα και το πνεύμα της 
σχετικής  ευρωπαϊκής Οδηγίας.  Συναφώς, επισήμανε την ανάγκη όπως η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας 
καταθέσει τη θέση της επί της προτεινόμενης νομοθετικής ρύθμισης. 

Περαιτέρω, η ίδια αξιωματούχος δήλωσε μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Το πεδίο εφαρμογής των προτεινόμενων ρυθμίσεων είναι ιδιαίτερα ευρύ και ενδεχομένως να καλύψει 
κατηγορίες προσώπων τις οποίες ο νομοθέτης δεν έχει πρόθεση να καλύψει.  Συνεπώς, σε περίπτωση 
προώθησης της πρότασης νόμου προς ψήφιση, το κείμενο αυτής πρέπει να τύχει τροποποίησης, 
προκειμένου το πεδίο εφαρμογής να καταστεί πιο σαφές.    

2. Ο αριθμός των ατόμων που ενδεχομένως να εμπίπτει στις προτεινόμενες ρυθμίσεις δεν είναι δυνατόν να 
καθοριστεί επακριβώς λόγω του μεγάλου πεδίου εφαρμογής των σχετικών προνοιών.  Επιπροσθέτως, 
δεν είναι δυνατό να εξακριβωθεί κατά πόσο τα πρόσωπα που εμπίπτουν στο πεδίο εφαρμογής του 
προτεινόμενου νόμου διαθέτουν την τεχνογνωσία, προκειμένου να διασφαλισθεί η ποιότητα των 
υποχρεωτικών ελέγχων που πρέπει να διεξάγουν, όπως και κατά πόσο διαθέτουν επαρκείς γνώσεις 
σχετικά με τα διεθνή λογιστικά και ελεγκτικά πρότυπα. 

3. Πριν από την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση (ΕΕ), το ελεγκτικό επάγγελμα σε εθνικό 
επίπεδο ρυθμιζόταν από τον περί Εταιρειών Νόμο.  Στο πλαίσιο του εν λόγω νόμου παραχωρήθηκε η 
δυνατότητα συνέχισης άσκησης του ελεγκτικού επαγγέλματος με την εξασφάλιση άδειας από τον τότε 
Υπουργό Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, νοουμένου ότι τα άτομα πληρούσαν συγκεκριμένες 
προϋποθέσεις.  Με την ένταξη της Κύπρου στην ΕΕ το ελεγκτικό επάγγελμα ρυθμίζεται πλέον σε 
ευρωπαϊκό επίπεδο και ως εκ τούτου η ΑΔΕΕΛΕΠ, παρ’ όλο που αποτελεί την αρμόδια αρχή για την 
εποπτεία του επαγγέλματος στη Δημοκρατία, δεν έχει εξουσία να προβαίνει σε ανάλογες ρυθμίσεις χωρίς 
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τη σχετική έγκριση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.  Συναφώς, με βάση τις απαιτήσεις που καθορίζει το 
ευρωπαϊκό κεκτημένο τα ενδιαφερόμενα πρόσωπα έχουν υποχρέωση να επιτύχουν σε εξετάσεις και να 
διαθέτουν σχετική πείρα, προκειμένου να αποδείξουν ότι κατέχουν τα απαραίτητα προσόντα άσκησης του 
ελεγκτικού επαγγέλματος.    

4. Η ΑΔΕΕΛΕΠ έχει υποχρέωση να διασφαλίζει την ποιότητα του ελεγκτικού επαγγέλματος και για τον λόγο 
αυτό προβαίνει σε επιθεωρήσεις των μεγαλύτερων ελεγκτικών οίκων ανά έτος, όπως και των ελεγκτικών 
οίκων που ελέγχουν οντότητες δημόσιου συμφέροντος ανά τριετία.  Περαιτέρω, ο ΣΕΛΚ και η ΑΔΕΕΛΕΠ 
έχουν συνάψει μνημόνιο συνεργασίας, προκειμένου ο ΣΕΛΚ να προβαίνει σε ελέγχους εκ μέρους της 
ΑΔΕΕΛΕΠ άλλων εποπτευομένων σύμφωνα με τις διατάξεις του περί Ελεγκτών Νόμου, ενώ ο ΣΕΛΚ, ως 
το αναγνωρισμένο σώμα ελεγκτών στη Δημοκρατία, υπόκειται στον έλεγχο της ΑΔΕΕΛΕΠ. 

5. Το ζήτημα το οποίο αποσκοπεί να ρυθμίσει η υπό συζήτηση πρόταση νόμου είναι δυνατό να επιλυθεί 
μέσω νομοθετικής ρύθμισης για τη διαχείριση μικρών εταιρειών για φορολογικούς σκοπούς.  Προς τον 
σκοπό αυτό η ΑΔΕΕΛΕΠ σε συνεργασία με το Τμήμα Φορολογίας και τον ΣΕΛΚ εξετάζει τρόπους 
ρύθμισης του ζητήματος.       

 Οι εκπρόσωποι του ΣΕΛΚ, αφού κατέθεσαν νομική γνωμάτευση επί της πρότασης νόμου, δήλωσαν 
μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Το ζήτημα προέκυψε μετά την εφαρμογή του περί Ελεγκτών Νόμου, όταν ο σύνδεσμος διαπίστωσε ότι 
δεν ήταν δυνατό να εγγράψει ως μέλη συγκεκριμένο αριθμό ενδιαφερόμενων προσώπων, οι οποίοι δεν 
είχαν υποβάλει αίτηση για εξασφάλιση σχετικής άδειας δυνάμει του περί Εταιρειών Νόμου παλαιότερα.  
Συναφώς, αναγνωρίζεται ο λόγος για τον οποίο προκύπτει ανάγκη ρύθμισης του ζητήματος ως προς 
συγκεκριμένη και μεμονωμένη ομάδα ατόμων. 

2. Πάγια πολιτική του ΣΕΛΚ είναι η ποιοτική αναβάθμιση του ελεγκτικού επαγγέλματος και η 
δραστηριοποίηση όλων των μελών του κάτω από το ίδιο πλαίσιο βάσει συγκεκριμένων προτύπων.  Ο 
ΣΕΛΚ ασκεί εποπτεία στα μέλη του τόσο σε σχέση με την άσκηση του ελεγκτικού επαγγέλματος όσο και 
σε σχέση με την εφαρμογή της νομοθεσίας που ρυθμίζει την παρεμπόδιση και καταπολέμηση της 
νομιμοποίησης εσόδων από παράνομες δραστηριότητες.  Συναφώς, σε περίπτωση ψήφισης της 
πρότασης νόμου σε νόμο, τα πρόσωπα που θα υπόκεινται στο πλαίσιο αυτού θα υπαχθούν στον έλεγχο 
του ΣΕΛΚ, κατ’ αναλογίαν του ελέγχου στον οποίο υπόκεινται τα υπόλοιπα μέλη του. 

 Η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη όλα τα πιο πάνω, αποφάσισε όπως το κείμενο της πρότασης νόμου 
τροποποιηθεί, με τη σύμφωνη γνώμη των εισηγητών της,  ώστε: 

1. να διασαφηνιστεί ότι οι προτεινόμενες ρυθμίσεις αφορούν μόνο άτομα τα οποία κατείχαν άδεια του 
Υπουργού Οικονομικών, πληρούσαν τις προϋποθέσεις απόκτησης άδειας συνέχισης άσκησης του 
επαγγέλματός τους δυνάμει του περί Εταιρειών Νόμου, αλλά δεν είχαν υποβάλει τη σχετική αίτηση για 
απόκτηση της εν λόγω άδειας και 

2. να καθοριστεί ότι το δικαίωμα εγγραφής σε αναγνωρισμένο σώμα ελεγκτών δύναται να ασκηθεί από τα 
ενδιαφερόμενα μέρη εντός ενός μηνός από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του προτεινόμενου νόμου.   

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας στη βάση των πιο πάνω δήλωσε ότι η πρόταση 
νόμου αντίκειται στο ευρωπαϊκό κεκτημένο παραβιάζοντας την ευρωπαϊκή Οδηγία που ρυθμίζει το ελεγκτικό 
επάγγελμα, η οποία ενσωματώθηκε στην εθνική νομοθεσία με τον περί Ελεγκτών Νόμο.  Σύμφωνα με τις 
μεταβατικές διατάξεις της εν λόγω Οδηγίας, τα επηρεαζόμενα πρόσωπα όφειλαν να είχαν λάβει άδεια άσκησης 
επαγγέλματος με βάση το νομικό καθεστώς που υφίστατο πριν από την εναρμόνιση με το ευρωπαϊκό κεκτημένο.  
Συναφώς, για να τύχουν αναγνώρισης, έπρεπε να είχαν ασκήσει το δικαίωμα αναγνώρισης και όχι να πληρούσαν 
τα προσόντα άσκησης του επαγγέλματος όπως προβλέπει η πρόταση νόμου.  Επιπρόσθετα, επισήμανε ότι 
πρόσωπα που δεν προέβησαν στο παρελθόν στις δέουσες ενέργειες, για να εξασφαλίσουν την απαραίτητη άδεια 
συνέχισης άσκησης του επαγγέλματος, δεν μπορούν να δραστηριοποιούνται, χωρίς να έχουν εξασφαλίσει τα 
προσόντα άσκησης του επαγγέλματος ελεγκτή όπως αυτά καθορίζονται στον περί Ελεγκτών Νόμο.  

 Πέραν της μη συμβατότητας της πρότασης νόμου με το ενωσιακό δίκαιο, η πιο πάνω εκπρόσωπος της 
Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας δήλωσε ότι η υπό αναφορά πρόταση νόμου ενδεχομένως να δημιουργεί 
συνταγματικά κωλύματα. Ειδικότερα, δήλωσε ότι με την πρόταση νόμου ενδεχομένως να παραβιάζεται: 

1. η αρχή της ισότητας, καθότι πρόσωπα που θα εμπίπτουν στις πρόνοιες αυτής θα τύχουν ευνοϊκότερης 
μεταχείρισης έναντι άλλων προσώπων που έχασαν επίσης στο παρελθόν το δικαίωμα συνέχισης άσκησης 
επαγγέλματος ελεγκτή και για τα οποία δε γίνεται σχετική πρόβλεψη στην πρόταση νόμου, και  

2. η αρχή της διάκρισης των εξουσιών, καθότι η νομοθετική εξουσία επιθυμεί να προβεί από μόνη της σε 
ρύθμιση ζητήματος το οποίο αντιβαίνει του ενωσιακού δικαίου.  
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 Τέλος, η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας επισήμανε ότι σε περίπτωση ψήφισης 
της πρότασης νόμου σε νόμο η εκτελεστική εξουσία έχει υποχρέωση να μην εφαρμόσει την εν λόγω ρύθμιση, 
αφού αντίκειται στο ευρωπαϊκό κεκτημένο.  

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του θέματος η εκπρόσωπος του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και 
Βιομηχανίας, αφού ενημέρωσε την επιτροπή για τις διαδικασίες που ακολουθήθηκαν πριν από την ένταξη της 
Κύπρου στην ΕΕ, καθώς και για τα προσόντα που είχαν καθοριστεί για την απόκτηση άδειας δυνάμει του περί 
Εταιρειών Νόμου από πρόσωπα που ασκούσαν το ελεγκτικό επάγγελμα, δήλωσε ότι ο αριθμός των ατόμων που 
δεν υπέβαλαν αίτηση για απόκτηση της εν λόγω άδειας δεν είναι δυνατό να εξευρεθεί. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών συμφώνησε με τα όσα δήλωσε η πρόεδρος της ΑΔΕΕΛΕΠ 
και η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού με την 
παρούσα έκθεσή της υποβάλλει την πρόταση νόμου όπως αυτή τελικά έχει τροποποιηθεί στην ολομέλεια του 
σώματος για λήψη τελικής απόφασης.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 113 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ.  

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Σαράντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Δώδεκα ψήφοι υπέρ, είκοσι οκτώ εναντίον και μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με δώδεκα ψήφους υπέρ, είκοσι οκτώ εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ελεγκτών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Δεκατέσσερις ψήφοι υπέρ και είκοσι τέσσερις εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με δεκατέσσερις ψήφους υπέρ, είκοσι τέσσερις εναντίον και καμία αποχή, η πρόταση νόμου 
καταψηφίζεται*.  

 Nαι, κύριε Κουλλά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

                                            
*  Υπέρ: Γεώργιος Γεωργίου (ΔΗΣΥ), Μάριος Μαυρίδης (ΔΗΣΥ), ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Αλληλεγγύη, ΕΛΑΜ. 
 Εναντίον:  ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, Συμμαχία Πολιτών, Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 



262 
 

 Να κάνουμε μια πολύ σύντομη αιτιολόγηση της ψήφου μας, κύριε Πρόεδρε.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Πραγματικά, θα θέλαμε να στηρίξουμε την πρόταση.  Δεν έχουμε κάποιο θέμα μετά, συγκεκριμένα άτομα 
που για τους χι, ψι λόγους δεν μπόρεσαν να αποκτήσουν αυτή την άδεια, αλλά, δεδομένης της κατηγορηματικής 
στάσης της Νομικής Υπηρεσίας πως κάτι τέτοιο αντιβαίνει στην Οδηγία και στο σύνταγμα, δε μας επέτρεψε να 
το στηρίξουμε. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου 
Νόμος (Αρ. 1) του 2019».   

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση πληρωμής συμπληρωματικών πιστώσεων για την κάλυψη δαπανών. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2019» 

Παρόντες: 
 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος Νίκος Κέττηρος 

 Αννίτα Δημητρίου Πανίκος Λεωνίδου 

 Γιώργος Κάρουλλας Παύλος Μυλωνάς 

 Αντρέας Καυκαλιάς Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες 
της, που πραγματοποιήθηκαν στις 2, 9 και 16 Οκτωβρίου 2019.   

 Στις συνεδρίες της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, του Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Ελεγκτή της 
Δημοκρατίας και του Πανεπιστήμιου Κύπρου. 

 Ο συμπληρωματικός προϋπολογισμός του Πανεπιστημίου Κύπρου, όπως αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, 
προνοούσε για ποσό ύψους €7.279.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2019.  
Επισημαίνεται όμως ότι, επειδή στη συνέχεια κατατέθηκε αναθεωρημένο κείμενο, για λόγους που θα 
επεξηγηθούν πιο κάτω, το ύψος αυτού τελικά ανήλθε στα €7.105.000.   

 Ειδικότερα, από το ποσό των €7.105.000 του αναθεωρημένου προϋπολογισμού, ποσό ύψους €3.875.800 
θα προέλθει από πρόσθετη κρατική χορηγία για την κάλυψη των απαιτούμενων δαπανών για τη διασφάλιση της 
εύρυθμης λειτουργίας του πανεπιστημίου και τα υπόλοιπα από έσοδα εκτός κρατικής χορηγίας.  

 Με βάση τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι πρόσθετες πιστώσεις στο συμπληρωματικό 
προϋπολογισμό προορίζονται για την κάλυψη των ακόλουθων δαπανών:  

1. Κυβερνητική χορηγία ύψους €3.875.800 για την κάλυψη των απαιτούμενων δαπανών, όπως αυτές 
ορίζονται στον πρώτο πίνακα του συμπληρωματικού προϋπολογισμού, για τη διασφάλιση της εύρυθμης 
λειτουργίας του πανεπιστημίου. 

2. Χρηματοδότηση διαρθρωτικών προγραμμάτων και σχεδίων: €392.700. 

3. Έργα και σχέδια συγχρηματοδοτούμενα από κοινοτικούς πόρους (BIOBANK - Biobanking and the Cyprus 
Human Genome Project - Θεσμική Χρηματοδότηση): €474.300. 

4. Ερευνητικά προγράμματα: €391.000. 

5. Χρήση από το αποθεματικό εσόδων: €1.971.200. 

 Οι εκπρόσωποι του Πανεπιστημίου Κύπρου δήλωσαν στην επιτροπή ότι επείγει ιδιαίτερα η έγκριση του 
συμπληρωματικού προϋπολογισμού, για να καταστεί δυνατή η έναρξη και έγκαιρη λειτουργία του προγράμματος 
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BIOBANK, καθώς και η αγορά εντός των απαιτούμενων χρονοδιαγραμμάτων του μηχανογραφικού, ηλεκτρονικού 
και άλλου εξοπλισμού για τις ανάγκες των τμημάτων και εργαστηρίων του πανεπιστημίου. 

 Επίσης, στο πλαίσιο της μελέτης του συμπληρωματικού προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου, 
ζητήθηκε από τον εκπρόσωπο του Γραφείου του Γενικού Ελεγκτή της Δημοκρατίας να ενημερώσει την επιτροπή 
κατά πόσο η κατάθεση του συμπληρωματικού προϋπολογισμού μπορούσε να αποφευχθεί και η κάλυψη των 
δαπανών του να πραγματοποιείτο μέσω του προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου για το 2019.   

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Ελεγκτή της Δημοκρατίας ανέφερε τόσο προφορικά στην 
επιτροπή όσο και γραπτώς ότι η Ελεγκτική Υπηρεσία δεν είναι σε θέση στο παρόν στάδιο να εκφέρει άποψη, 
διότι δεν έχει διεξαγάγει ακόμη τον διαχειριστικό έλεγχο του πανεπιστημίου για το έτος 2019, ώστε να μπορεί να 
εξεταστεί κατά πόσο η εκτέλεση του προϋπολογισμού έχει γίνει κατά τον ενδεδειγμένο τρόπο με οικονομικότητα, 
αποδοτικότητα και αποτελεσματικότητα. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας και οι εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών δήλωσαν ότι συμφωνούν με την έγκριση του συμπληρωματικού προϋπολογισμού του 
Πανεπιστημίου Κύπρου για το 2019 για διασφάλιση της εύρυθμης λειτουργίας του. 

 Η επιτροπή, στο πλαίσιο της μελέτης του συμπληρωματικού προϋπολογισμού, υπέβαλε διάφορα 
ερωτήματα σε σχέση με τις πρόνοιές του για σκοπούς πληρέστερης ενημέρωσής της.  Ειδικότερα, ζητήθηκε 
εκτενέστερη ενημέρωση όσον αφορά την καταβολή του ειδικού επιδόματος ακαδημαϊκού προσωπικού στο 
πλαίσιο της συμμόρφωσης του πανεπιστημίου με τη δικαστική απόφαση του Διοικητικού Δικαστηρίου, 
ημερομηνίας 24 Απριλίου 2019.  Συγκεκριμένα, ποσό ύψους €174.000, που προβλεπόταν στον 
συμπληρωματικό προϋπολογισμό όπως αυτός αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, αφορούσε το ειδικό επίδομα για 
δέκα μήνες του 2013, που δεν καταβλήθηκε στους αιτητές της προσφυγής Αρ. 6182/2013.   

 Η επιτροπή για το πιο πάνω ζήτημα ζήτησε να κατατεθούν περισσότερα στοιχεία και ειδικότερα κατά πόσο 
θα καταβληθούν και άλλα ποσά που θα καλύπτουν και τις επόμενες χρονικές περιόδους από το έτος 2014 και 
μετέπειτα.  Επίσης, ζητήθηκε και η κατάθεση στοιχείων που αφορούν τις σχετικές επί του θέματος γνωματεύσεις, 
την έκβαση της αίτησης αναστολής εκτέλεσης της απόφασης, την κατάθεση έφεσης κ.λπ. τα οποία στοιχεία 
κατέθεσε ενώπιον της επιτροπής ο αντιπρύτανης του πανεπιστημίου.  

 Περαιτέρω, ο αντιπρύτανης του Πανεπιστημίου Κύπρου δήλωσε ότι το σχετικό ποσό που αφορά το ειδικό 
επίδομα ακαδημαϊκού προσωπικού έχει ήδη καταβληθεί από το πανεπιστήμιο στους είκοσι δύο δικαιούχους 
αιτητές της προσφυγής, επειδή το πανεπιστήμιο όφειλε να συμμορφωθεί άμεσα με την απόφαση του Διοικητικού 
Δικαστηρίου. 

 Η επιτροπή, αφού ενημερώθηκε για τα πιο πάνω, εξέφρασε τη δυσαρέσκειά της με τη βεβιασμένη ενέργεια 
του πανεπιστημίου, το οποίο, μη τηρώντας τις θεσμοθετημένες διαδικασίες, ήρθε εκ των υστέρων να ζητήσει 
κάλυψη του ήδη καταβληθέντος ποσού από το νομοθετικό σώμα.   

 Ως εκ τούτου, με βάση τα πιο πάνω, η επιτροπή ζήτησε όπως αναθεωρηθεί άμεσα ο συμπληρωματικός 
προϋπολογισμός, ώστε να αφαιρεθεί το συγκεκριμένο άρθρο 122 που αφορά τα ειδικά επιδόματα ακαδημαϊκού 
προσωπικού, καθώς και η πρόσθετη πίστωση των €174.000.  

 Το αρμόδιο υπουργείο στη βάση των πιο πάνω, σε συνεργασία με το Υπουργείο Οικονομικών και το 
Πανεπιστήμιο Κύπρου, απέστειλε στην επιτροπή αναθεωρημένο συμπληρωματικό προϋπολογισμό, με επιστολή 
του, ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου, ώστε να προωθηθεί προς ψήφιση.   

 Επιπρόσθετα, η επιτροπή δήλωσε ότι το όλο θέμα, θα εξεταστεί σε άλλη συνεδρία της στην παρουσία 
εκπροσώπων της Νομικής Υπηρεσίας και της Ελεγκτικής Υπηρεσίας.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας δήλωσε ότι όλα τα μέλη της θα 
τοποθετηθούν επί του αναθεωρημένου συμπληρωματικού προϋπολογισμού στο πλαίσιο της συζήτησής του 
στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Πανεπιστημίου Κύπρου ποσού που δεν υπερβαίνει τα €7.105.000 
για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2019.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 4. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα έξι παρόντες, τριάντα έξι ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου 
Κύπρου του 2019 Νόμος, (Αρ. 1) του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα επτά παρόντες, τριάντα επτά ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

Το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο.  

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 4 θέμα, που είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 
Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2019». 

 Παρακαλώ να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου συμπληρωματικών πιστώσεων 
ύψους €500.000 και χρήση τους για την κάλυψη των αναγκών του προγράμματος του ΡΙΚ για την τηλεοπτική 
περίοδο 2019-2020, προκειμένου να ενισχυθούν τα πολιτιστικά και ηθογραφικά προγράμματά του. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 

2019» 
Παρόντες: 
 Μαρίνος Μουσιούττας, αναπλ. πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Μάριος Μαυρίδης  Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Ονούφριος Κουλλά Γιώργος Περδίκης 
 Στέφανος Στεφάνου  Άννα Θεολόγου 

 Άριστος Δαμιανού  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 23 και 30 Σεπτεμβρίου 2019.  Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Εσωτερικών, καθώς και 
ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και o γενικός διευθυντής του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (ΡΙΚ).  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 
Κύπρου συμπληρωματικών πιστώσεων ύψους €500.000 και η χρήση τους για την κάλυψη των αναγκών του 
προγράμματος του ΡΙΚ για την τηλεοπτική περίοδο 2019-2020, προκειμένου να ενισχυθούν τα πολιτιστικά και 
ηθογραφικά προγράμματά του. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, οι συμπληρωματικές πιστώσεις θα καλυφθούν 
ως ακολούθως: 
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1. Ποσό ύψους €400.000 θα καλυφθεί από το κονδύλι του εγκεκριμένου προϋπολογισμού της διοίκησης του 
Υπουργείου Εσωτερικών για το 2019 που αφορά στην εγκεκριμένη κρατική χορηγία προς το ΡΙΚ, η οποία 
ανέρχεται στα €33.260.000. 

2. Ποσό ύψους €100.000 θα καλυφθεί από εξοικονομήσεις του προϋπολογισμού του Υπουργείου 
Εσωτερικών. 

 Όπως είναι γνωστό, στον προϋπολογισμό του ΡΙΚ για το 2019, όπως αυτός τελικά εγκρίθηκε από τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων: 

1. τα έσοδα από κρατική χορηγία μειώθηκαν κατά €400.000, όπως και οι δαπάνες που αφορούν ταινίες, 
αθλητικά δικαιώματα, ξένες παραγωγές, παραγωγή ντοκιμαντέρ και συμπαραγωγές κατά €300.000, σε 
σχέση με την αρχική πρόταση που κατατέθηκε στη Βουλή για έγκριση και  

2. περιλήφθηκε σημείωση, σύμφωνα με την οποία το ΡΙΚ έχει τη δυνατότητα να επανέλθει ενώπιον της 
Βουλής με συμπληρωματικό προϋπολογισμό για την εξυπηρέτηση των αναγκών του προγράμματος της 
τηλεοπτικής περιόδου 2019-2020.  

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του θέματος ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του ΡΙΚ δήλωσε ότι οι 
πρόσθετες πιστώσεις που ζητούνται είναι απαραίτητες για τη διασφάλιση της εύρυθμης λειτουργίας του 
ιδρύματος, καθότι αφορούν κυρίως συμβατικές υποχρεώσεις του ιδρύματος έναντι διεθνών οργανισμών και 
ξένων τηλεοπτικών σταθμών.   

 Περαιτέρω, απαντώντας σε ερωτήματα μελών της επιτροπής σχετικά με την αναδιοργάνωση του ΡΙΚ, ο 
ίδιος αξιωματούχος δήλωσε μεταξύ άλλων ότι το διοικητικό συμβούλιο του ΡΙΚ προέβη στον καταρτισμό νέου 
οργανογράμματος, το οποίο είναι πλήρως κοστολογημένο.  Το νέο οργανόγραμμα του ΡΙΚ βρίσκεται στο στάδιο 
ολοκλήρωσής του και σύντομα θα παρουσιαστεί ενώπιον του Υπουργείου Εσωτερικών.  Στο πλαίσιο του 
καταρτισμού του εν λόγω οργανογράμματος έγινε διαβούλευση τόσο με τα διευθυντικά στελέχη του ΡΙΚ όσο και 
με τις συνδικαλιστικές οργανώσεις, με τις οποίες υπήρξε πλήρης συνεργασία. 

 Ο γενικός διευθυντής του ΡΙΚ, αναφερόμενος στην ανανέωση του τηλεοπτικού προγράμματος του 
ιδρύματος, δήλωσε ότι ο οργανισμός επικεντρώνεται στην ένταξη νέων προγραμμάτων, τα οποία αφορούν 
μεταξύ άλλων τη σύγχρονη ιστορία της Κύπρου και τη Συμφωνική Ορχήστρα Κύπρου.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού με την 
παρούσα έκθεσή της υποβάλλει το νομοσχέδιο στην ολομέλεια του σώματος για τη λήψη τελικής απόφασης.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου ποσού ύψους €500.000 για τη 
χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2019.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ παρόντες.  Τριάντα τρεις ψήφοι υπέρ και πέντε εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, πέντε εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού 
Ιδρύματος Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2019. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα τρεις ψήφοι υπέρ και πέντε εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Kτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ, πέντε εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο*. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο Τροποποιητικός (Αρ. 1) του περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 2018 Νόμος του 2019». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κάλυψη δαπάνης ύψους €1.148.236, η οποία έγινε κατά το έτος 2018 από το κεφάλαιο 5, άρθρο 3 
«Επιστροφές Ποσών Στεγαστικού Σχεδίου Χορηγιών Αμειβομένων» του αντίστοιχου προϋπολογισμού για το εν 
λόγω έτος. 

(H σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
Τροποποιητικός (Αρ. 1) του περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 

2018 Νόμος του 2019» 
Παρόντες: 

 Μαρίνος Μουσιούττας, αναπλ. πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς  

 Μάριος Μαυρίδης  Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Ονούφριος Κουλλά Γιώργος Περδίκης 

 Στέφανος Στεφάνου Άννα Θεολόγου 

 Άριστος Δαμιανού  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 23 και στις 30 Σεπτεμβρίου 2019.  Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, ο αντιπρόεδρος του διοικητικού 
συμβουλίου και η αναπληρώτρια γενική διευθύντρια του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης (ΚΟΑΓ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κάλυψη δαπάνης ύψους €1.148.236 η οποία έγινε κατά το έτος 
2018 από το κεφάλαιο 5, άρθρο 3 «Επιστροφές Ποσών Στεγαστικού Σχεδίου Χορηγιών Αμειβομένων» του 
αντίστοιχου προϋπολογισμού για το εν λόγω έτος.   

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, αλλά και τα όσα ανέφεραν οι αρμόδιοι 
εκπρόσωποι κατά τη συνεδρία της επιτροπής στον προϋπολογισμό του ΚΟΑΓ για το έτος 2018 είχε περιληφθεί 
κονδύλι ύψους €7.000.000 για επιστροφές ποσών στο πλαίσιο του στεγαστικού σχεδίου που παρέχεται από τον 
οργανισμό για τους χαμηλά αμειβόμενους. 

 Με βάση τα ίδια στοιχεία, στο πλαίσιο συμφωνίας του ΚΟΑΓ με την κυβέρνηση για τη ρύθμιση των οφειλών 
του οργανισμού για το σχέδιο χαμηλά αμειβομένων απαιτείται η επιστροφή ποσού ύψους €8.148.236, το οποίο 
ο οργανισμός έλαβε από την κυβέρνηση υπό μορφή δανείου για την υλοποίηση του εν λόγω σχεδίου, για την 
πλήρη εξόφληση σχετικών οφειλών μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2017. 

 Συναφώς, η διαφορά που προκύπτει ύψους €1.148.236 προτείνεται όπως καλυφθεί από εξοικονομήσεις 
από το άρθρο 23 «Αγορές Γης και Κτηρίων» (€430.000) και από το άρθρο 1 Κεφαλαιουχικές Δαπάνες, 
«Ανέγερση Συγκροτήματος Κατοικιών και Διαμερισμάτων στα Πολεμίδια, Λεμεσός» (€718.236). 

 Με βάση τα πιο πάνω, κρίνεται σκόπιμη η τροποποίηση του δελτίου δαπανών του προϋπολογισμού του 
ΚΟΑΓ για το έτος 2018, ώστε να γίνουν οι απαιτούμενες διορθώσεις. 

                                            
*  Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΚΣ ΕΔΕΚ, Συμμαχία Πολιτών, Αλληλεγγύη, Κίνημα 

Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, ΕΛΑΜ. 
 Εναντίον: ΔΗΚΟ. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο αναπληρωτής πρόεδρος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος, τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, το μέλος 
της βουλευτής της Αλληλεγγύης, το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, 
καθώς και το μέλος της ανεξάρτητη βουλευτής κ. Άννα Θεολόγου επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά 
τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού τάσσονται υπέρ της 
ψήφισης του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Με βάση τις πιο πάνω τοποθετήσεις, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού με 
την παρούσα έκθεσή της υποβάλλει το υπό αναφορά νομοσχέδιο στην ολομέλεια του σώματος για τη λήψη 
τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα επτά παρόντες, τριάντα επτά ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα επτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο Τροποποιητικός (Αρ. 1) του περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 2018 Νόμου του 2018 Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα επτά παρόντες, τριάντα επτά ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τώρα πάμε στο υπ’ αριθμόν 6 θέμα, που είναι «Ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2017».  
Είναι πρόταση νόμου των βουλευτών κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου, Χριστιάνας Ερωτοκρίτου και Δημήτρη 
Δημητρίου. 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Δήμων Νόμου, ώστε η στάθμευση ηλεκτροκίνητων οχημάτων και οχημάτων 
κινούμενων με ηλεκτροκίνητη μηχανή στους δημοτικούς χώρους στάθμευσης στους οποίους η στάθμευση δεν 
ελέγχεται από μηχανισμό ή άλλο σύστημα ελέγχου εισόδου και εξόδου του οχήματος να επιτρέπεται χωρίς την 
καταβολή οποιουδήποτε δικαιώματος. 
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(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Δήμων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2017»  

Παρόντες: 
 Γιώργος Τ. Γεωργίου, αναπλ. πρόεδρος Παύλος Μυλωνάς 

 Ευανθία Σάββα Λίνος Παπαγιάννης 

 Νίκος Νουρής Μη μέλη της επιτροπής: 
 Ανδρέας Κυπριανού Δημήτρης Δημητρίου 

 Γιώργος Κάρουλλας Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 

 Πανίκος Λεωνίδου Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε 
στη Βουλή από τους βουλευτές κ. Χαράλαμπο Θεοπέμπτου εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών, Χριστιάνα Ερωτοκρίτου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος και 
Δημήτρη Δημητρίου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, σε έξι συνεδρίες 
της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 13 Νοεμβρίου 2017 μέχρι 23 Σεπτεμβρίου 2019.  Στο πλαίσιο 
των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του 
Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, της 
Ένωσης Δήμων Κύπρου και της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου.  Η Υπηρεσία Ενέργειας του Υπουργείου 
Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, το Τμήμα Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας και η Ομοσπονδία 
Περιβαλλοντικών Οργανώσεων Κύπρου, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της 
επιτροπής.  Ωστόσο, το Τμήμα Περιβάλλοντος, με επιστολή που απέστειλε στην επιτροπή, διατύπωσε τη 
συμφωνία του με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του προτεινόμενου νόμου. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου, όπως αυτή αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, είναι η τροποποίηση του περί 
Δήμων Νόμου, ώστε η στάθμευση ηλεκτροκίνητων οχημάτων και οχημάτων κινούμενων με ηλεκτροκίνητη 
μηχανή στους δημοτικούς χώρους στάθμευσης και στους δρόμους ή στους χώρους στους οποίους η στάθμευση 
ελέγχεται με μηχανισμό ή άλλο σύστημα ελέγχου στάθμευσης να επιτρέπεται χωρίς την καταβολή οποιουδήποτε 
δικαιώματος.   

 Σύμφωνα με τους εισηγητές της πρότασης νόμου, το δικαίωμα δωρεάν στάθμευσης σε χώρους που 
εμπίπτουν στην αρμοδιότητα των τοπικών αρχών παραχωρείται ήδη σε κατόχους ηλεκτροκίνητων και υβριδικών 
οχημάτων.  Ωστόσο, δεν υπάρχει θεσμοθετημένη ενιαία και ομοιόμορφη πολιτική η οποία να εφαρμόζεται από 
τις τοπικές αρχές όσον αφορά την παραχώρηση του εν λόγω δικαιώματος.  Επιπρόσθετα, όπως οι ίδιοι δήλωσαν, 
η προτεινόμενη ρύθμιση αποτελεί πρόσθετο μέτρο το οποίο συμβάλει στην επίτευξη του εθνικού στόχου για 
προώθηση της χρήσης μηχανοκίνητων οχημάτων χαμηλής ενεργειακής κατανάλωσης, υπό το φως των 
διατάξεων του σχετικού ενωσιακού νομοθετικού πλαισίου. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσαν στην επιτροπή ότι, παρ’ όλο που το εν λόγω 
υπουργείο δεν ενίσταται στην υιοθέτηση της προτεινόμενης ρύθμισης, αυτή ενδέχεται να δημιουργεί άνιση 
μεταχείριση υπέρ των προσώπων που κατέχουν ηλεκτροκίνητα οχήματα. 

 Οι εκπρόσωποι της Ένωσης Δήμων Κύπρου διαφώνησαν με τις πρόνοιες της πρότασης νόμου και μεταξύ 
άλλων επισήμαναν ότι η υιοθέτησή της συνιστά επέμβαση στην εξουσία των δημοτικών συμβουλίων να 
επιλαμβάνονται θεμάτων τοπικής σημασίας.  Συναφώς, οι ίδιοι εκπρόσωποι δήλωσαν ότι απαιτείται όπως 
επαφίεται στη διακριτική ευχέρεια των δημοτικών συμβουλίων να επιλέξουν ανάλογα με τις τοπικές ιδιαιτερότητες 
δράσεις και μέτρα περιβαλλοντικού χαρακτήρα και να καθορίσουν την πολιτική τους όσον αφορά τη στάθμευση 
ηλεκτροκίνητων οχημάτων εντός των δημοτικών ορίων.   

 Πέραν των πιο πάνω, οι ίδιοι εκπρόσωποι ενημέρωσαν την επιτροπή ότι, παρ’ όλο που ο καθορισμός της 
πολιτικής και των κινήτρων που απαιτείται να παρέχονται στο κοινό για την προώθηση της χρήσης των 
ηλεκτροκίνητων και υβριδικών οχημάτων στην Κύπρο αποτελεί αρμοδιότητα της εκτελεστικής εξουσίας, 
ορισμένοι δήμοι, στο πλαίσιο της άσκησης της διακριτικής τους εξουσίας, παρέχουν ήδη δωρεάν στάθμευση 
στους κατόχους των εν λόγω οχημάτων.  Τέλος, οι ίδιοι σημείωσαν τις πρακτικές δυσκολίες που αναμένεται να 
επιφέρει η εν λόγω ρύθμιση, ιδιαίτερα όσον αφορά τους δημοτικούς χώρους στάθμευσης με ελεγχόμενη 
πρόσβαση και την ανάγκη να υφίσταται ένα κοινό πλαίσιο ελέγχου της στάθμευσης ηλεκτροκίνητων οχημάτων 
σε όλους τους δήμους.   

 Οι εκπρόσωποι της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου ανέφεραν ότι, σε περίπτωση υιοθέτησης της 
προτεινόμενης με την πρόταση νόμου ρύθμισης, απαιτείται όπως για σκοπούς ίσης μεταχείρισης των τοπικών 
αρχών εξεταστεί σε μεταγενέστερο στάδιο η εισαγωγή στον περί Κοινοτήτων Νόμο ανάλογης ρύθμισης που να 
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διέπει τη στάθμευση ηλεκτροκίνητων οχημάτων.  Πάρα ταύτα, εξέφρασαν την άποψη ότι επιβάλλεται όπως η 
υιοθέτηση ρυθμίσεων σε τοπικό επίπεδο αναφορικά με τη στάθμευση ηλεκτροκίνητων οχημάτων επαφίεται στα 
συμβούλια των τοπικών αρχών.    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε 
να αναθεωρήσει το κείμενο της πρότασης νόμου, έτσι που αυτό να διαλαμβάνει τα ακόλουθα: 

1. Δωρεάν στάθμευση ηλεκτροκίνητου οχήματος ή οχήματος κινούμενου με ηλεκτροκίνητη μηχανή σε 
δημοτικό χώρο στάθμευσης στον οποίο η στάθμευση οχημάτων δεν ελέγχεται από μηχανισμό ή άλλο 
σύστημα ελέγχου εισόδου και εξόδου του οχήματος. 

2. Έκδοση από τον οικείο δήμο δελτίου δωρεάν στάθμευσης για τους σκοπούς του προτεινόμενου νόμου με 
την επίδειξη του πιστοποιητικού εγγραφής αυτού, το οποίο θα ισχύει για παγκύπρια χρήση και θα 
τοποθετείται σε ορατή θέση στο πάνω μέρος του ανεμοθώρακα του οχήματος.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο αναπληρωτής πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν επί των προνοιών της πρότασης νόμου, όπως αυτή αναθεωρήθηκε σύμφωνα με τα πιο πάνω, 
κατά τη συζήτησή της στην ολομέλεια της Βουλής.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 O κ. Θεοπέμπτου. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Πρέπει να έχουμε υπόψη μας ότι υπάρχει μεγάλη προσπάθεια στην Ευρωπαϊκή Ένωση όλα να 
μετατραπούν στον ηλεκτρισμό.  Υπάρχει τούτο, η προσπάθεια του electrification. Επομένως, είτε μας αρέσει είτε 
όχι θα προχωρήσουμε και με βάση τους στόχους που βάζουν τώρα το 2020-2050 να μην επιτρέπεται η πώληση 
αυτοκινήτων με καύσιμα ορυκτά, όπως βενζίνη ή πετρέλαιο. 

 Έχοντας τούτο υπόψη, έχοντας υπόψη και το μεγάλο πρόβλημα με την ποιότητα του αέρα που έχουμε 
στην Κύπρο, όπου στις κατοικημένες περιοχές προκαλούνται σοβαρότατα προβλήματα, με αποτέλεσμα ο 
Ευρωπαϊκός Οργανισμός Περιβάλλοντος να λέει ότι εξακόσια με οκτακόσια άτομα κάθε χρόνο χάνουν πρόωρα 
τη ζωή τους λόγω της κακής ποιότητας του αέρα, και το γεγονός ότι εμείς στην Κύπρο δεν επήραμεν δυστυχώς 
μέτρα όπως κάνουν οι άλλες χώρες, για να προστατεύσουμε τον πληθυσμό, για περιοχές για παράδειγμα 
χαμηλών ρύπων, περιοχές όπου απαγορεύεται η διέλευση οχημάτων… 

 Τούτα ούλλα τα πράγματα δεν τα κάμνουμεν.  Αντίθετα, προωθούμε συνέχεια τα πολλά αυτοκίνητα, 
βάλλουμεν πάρκινγκ, δεν προωθούμε τις δημόσιες συγκοινωνίες.  Απλά ένα από τα πράγματα που μπορούμε 
να κάνουμε είναι τούτο το απλό το μέτρο, να δώκουμεν μία ώθηση, ένα βοήθημα στα ηλεκτρικά αυτοκίνητα.  
Ξέρω ότι είναι ακριβά τωρά.  Να θυμίσω ότι εμείς ως Κίνημα Οικολόγων είχαμε ζητήσει τα €13 εκατομ. που 
ψηφίστηκαν, για να μειωθεί η φορολογία των καινούριων οχημάτων, να πηγαίνουν στην απόσυρση κάθε χρόνο.  
Μπορούσαμε να κάνουμε θαύματα.  

 Αυτό μας έμεινε από τη Βουλή και τούτη είναι η πρόταση την οποία έχουμε υποβάλει, για να δώσουμε 
αυτό το πλεονέκτημα σε χώρους που δεν υπάρχει ελεγχόμενη είσοδος και υπάρχει χρέος στη στάθμευση, να 
μπορεί να σταθμεύει δωρεάν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Δημητρίου. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Όπως έχει πει και ο αγαπητός συνάδελφος, είναι ένα μικρό βήμα, ένα μικρό κίνητρο, γιατί είναι 
αναγκαιότητα να πορευτούμε προς την ηλεκτροκίνηση και είναι αναγκαιότητα να μειώσουμε και τα αυτοκίνητα, 
αλλά είναι αναγκαιότητα να δώσουμε κίνητρα στους πολίτες, για να αγοράζουν ηλεκτρικά αυτοκίνητα.  Και αυτό 
που μπορούμε να κάνουμε εμείς είναι αυτό το μικρό, αλλά χρειάζεται να δοθούν, να τολμήσουμε να δώσουμε ως 
πολιτεία και για παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας από τα φωτοβολταϊκά και για φόρτιση των ηλεκτρικών 
αυτοκινήτων. 

 Ζούμε σε ένα μικρό νησί.  Η αυτονομία των ηλεκτρικών αυτοκινήτων σήμερα καλύπτει τις ανάγκες μιας 
διαδρομής, ακόμα και προς την Πάφο, και είναι κρίμα να μη βλέπουμε περισσότερα ηλεκτρικά αυτοκίνητα στους 
δρόμους. 

 Η κ. Ερωτοκρίτου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 
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 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε. 

 Αν και είναι και δική μας πρόταση, δεν έχουμε καμία αυταπάτη ότι ο κόσμος θα αγοράζει ηλεκτρικά και 
ηλεκτροκίνητα αυτοκίνητα, επειδή θα ψηφίσουμε αυτή την πρόταση νόμου.   Αυτό όμως που κάμνει αυτή η 
πρόταση νόμου είναι ότι αποδεικνύει ότι όλες οι μεγάλες αλλαγές ξεκινούν πρώτα από τα μικρά και αποδεικνύει 
την πεποίθησή μας ότι εμείς τουλάχιστον θα συνεχίσουμε σε αυτή την πορεία, διότι και οικονομικά συμφέρει τον 
τόπο και οικονομικά συμφέρει τον φορολογούμενο πολίτη και αναβαθμίζει την ποιότητα ζωής όλων μας.  Και, αν 
εννοούμε αυτά που λέμε όλοι μας για τα θέματα του περιβάλλοντος, είμαστε εδώ να ψηφίσουμε το επόμενο 
νομοσχέδιο ή την επόμενη πρόταση νόμου, που θα καταργεί όλες τις άμεσες και έμμεσες φορολογίες για την 
αγορά ηλεκτρικών αυτοκινήτων. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 88 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι παρόντες.  Τριάντα έξι ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε παρόντες.  Τριάντα πέντε ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Η πρόταση νόμου ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα στην ημερήσια διάταξη αποσύρεται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία.   

 Κεφάλαιο Δεύτερο: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται 
και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει 
διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/ 
κοινοποίηση σε 

1.  Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 9) Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.201-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  
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2.  Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Διαχείρισης Αποθεμάτων 
Πετρελαιοειδών του 2020 Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.202-2019). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

3.  Ο περί Προϋπολογισμού του Διαχειριστή 
Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου του 
2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.203-2019). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

4.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου του 2020 Νόμος 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.204-2019). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

5.  Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.205-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης 
και Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

6.  Ο περί Προστασίας και Ευημερίας των 
Ζώων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.206-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

7.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2020 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.207-2019). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών  

8.  Οι περί Τμήματος Πολεοδομίας και 
Οικήσεως - Θέση Ανώτερου Τεχνικού 
(Σχέδια Υπηρεσία) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.098-2019). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

Προτάσεις νόμου Κατάθεση από  Παραπομπή σε  
1.  Ο περί Ποινικού Κώδικα  

(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.131-2019). 

Γεώργιο Γεωργίου, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

2.  Ο περί Συσκευασιών και Αποβλήτων 
Συσκευασιών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.132-2019). 

Γιώργο Λουκαΐδη,  
Αδάμο Αδάμου,  
Ευανθία Σάββα  
και Νίκο Κέττηρο  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Περιβάλλοντος  

3.  Ο περί Στοιχημάτων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.133-2019). 

Χριστιάνα Ερωτοκρίτου  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού Κόμματος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Καυκαλιά. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 To ενδιαφέρον της επιτροπής Γεωργίας για τα ζώα δεν εξέλιπε, κύριε Πρόεδρε.  Ωστόσο, νομίζω, και με 
τη συνεννόηση που κάναμε με τον πρόεδρο της επιτροπής Περιβάλλοντος, είναι εκ παραδρομής που Ο περί 
Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019 κατατίθεται και παραπέμπεται στην 
επιτροπή Γεωργίας.  Πρέπει να πάει στην επιτροπή Περιβάλλοντος, που έχει γίνει και σχετική συζήτηση το 
προηγούμενο διάστημα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα, να πάει στην επιτροπή Περιβάλλοντος. 

 Παρακαλώ. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 
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 Ε, νομίζω ότι πρέπει και την αστυνομία των ζώων να τη στείλουμε στην επιτροπή Περιβάλλοντος.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, δεν μπορεί να γίνει τούτο.  Οι αστυνομικοί δε θα είναι περιβαλλοντικό θέμα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Aν δεν είναι περιβαλλοντιστές, τι θα τους κάνουμε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο: Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.136, ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το στάδιο στο 
οποίο βρίσκεται η διαδικασία μεταβίβασης του νέου χώρου για το νέο κοιμητήριο στη Σωτήρα. 

 Ο δήμος Σωτήρας έχει ανάγκη τη δημιουργία νέου κοιμητηρίου, ωστόσο παρατηρείται καθυστέρηση στη 
διαδικασία μεταβίβασης του χώρου στον οποίο θα δημιουργηθεί.  Ως εκ τούτου, παρακαλείται ο αρμόδιος 
υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους καθυστέρησης και σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η διαδικασία για τη δημιουργία του νέου κοιμητηρίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.137, ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Έχουμε γίνει δέκτες έντονων παραπόνων και παραστάσεων από κατοίκους του δήμου Λειβαδιών 
σχετικά με το αποχετευτικό σύστημα.  Το πρόβλημα επηρεάζει 160 περίπου κατοικίες στα διοικητικά όρια του 
δήμου Λειβαδιών. Λόγω απορροφητικότητας του υπεδάφους παρουσιάζονται καθημερινά υπερχειλίσεις, με 
αποτέλεσμα να επικρατεί μια απαράδεκτη κατάσταση δυσοσμίας, που θέτει σε κίνδυνο τη δημόσια υγεία.  
Σημειώνεται ότι οι κατοικίες γειτνιάζουν με το υφιστάμενο αποχετευτικό σύστημα του συνοικισμού αυτοστέγασης 
και το αποχετευτικό σύστημα Λάρνακας. 

 Το πρόβλημα εγέρθηκε στους αρμοδίους και στο πρόσφατο παρελθόν και αναλήφθηκαν δεσμεύσεις ότι 
θα γινόταν μελέτη για το ενδεχόμενο σύνδεσης των επηρεαζόμενων κατοικιών με ένα εκ των πιο πάνω 
αποχετευτικών συστημάτων. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποιες ενέργειες 
γίνονται και ποια είναι τα χρονοδιαγράμματα για επίλυση του προβλήματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.138, ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι δε γίνονται οι απαιτούμενοι έλεγχοι από την αστυνομία κατά τη διέλευση 
λεωφορείων με τουρίστες που πηγαίνουν σε οργανωμένες εκδρομές στα κατεχόμενα και ότι στα λεωφορεία δεν 
υπάρχει επαρκής αριθμός ξεναγών.  Υπάρχουν καταγγελίες ότι μη αδειούχοι ξεναγοί οργανώνουν αυτές τις 
εκδρομές παραβιάζοντας τη νομοθεσία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν γίνονται έλεγχοι για 
τους παράνομους ξεναγούς σε εκδρομές στα κατεχόμενα και αν έχουν υπάρξει καταγγελίες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.139, ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν οι φύλακες των 
αρχαιολογικών χώρων ελέγχουν αν οι ομάδες των περιηγητών που επισκέπτονται τους αρχαιολογικούς χώρους 
και τα μουσεία συνοδεύονται από αδειούχους ξεναγούς. 

 Έχω πληροφορηθεί ότι αυτοί οι έλεγχοι, όταν γίνονται, είναι ελλιπείς και ανεπαρκείς.  Παρακαλώ τον 
αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπάρχουν περιστατικά κατά τα οποία 
ομάδες επισκεπτών συνοδεύονται από μη αδειούχους ξεναγούς και πώς αντιμετωπίζονται αυτά τα περιστατικά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.140, ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον τρόπο 
διαχείρισης του χρόνου που διαθέτει το ΡΙΚ στα πολιτικά πρόσωπα στα διάφορα ραδιοφωνικά και τηλεοπτικά 
προγράμματα επικαιρότητας.  Συγκεκριμένα, παρακαλώ για τις απαντήσεις του ΡΙΚ στα πιο κάτω: 

1. Με ποια κριτήρια καλούνται οι διάφοροι εκπρόσωποι κομμάτων; 
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2. Ποιος αποφασίζει για την εκπροσώπηση των κομμάτων από το α΄ ή β΄ πολιτικό πρόσωπο; Η διεύθυνση; 
Οι παραγωγοί; Το συμβούλιο του ΡΙΚ; 

3. Παρακαλώ επίσης όπως μας υποβάλετε λεπτομερή ονομαστικό κατάλογο των συμμετασχόντων στις 
διάφορες εκπομπές επικαιρότητας για την περίοδο 1.1.19 ως 10.10.19.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.141, ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι έχει καταγγελθεί από κατοίκους της περιοχής Καϊμακλίου ότι ο Πυροσβεστικός 
Σταθμός Καϊμακλίου φαίνεται να είναι κλειστός πολλές μέρες κάθε μήνα. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

1. Τη στελέχωση του σταθμού. 

2. Το ποσοστό ημερών που δε λειτουργεί ο σταθμός λόγω μη στελέχωσης. 

3. Τον τρόπο που προτίθεται να ενεργήσει, για να εξαλειφθούν τα πιο πάνω προβλήματα. 

4. Κατά πόσο συμβαίνουν ανάλογα προβλήματα και στους άλλους πυροσβεστικούς σταθμούς κυρίως στη 
Λευκωσία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.142, ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

1. Εδώ και δεκαπέντε περίπου χρόνια έχει θεσπιστεί νομοθεσία για την εφαρμογή ταχογράφων και κοφτών 
ταχύτητας σε λεωφορεία και φορτηγά (από τις 24/3/2005 για τους κόφτες ταχύτητας και από 1/6/2006 για 
τους ταχογράφους). Γίνονται οι αναγκαίοι τεχνικοί έλεγχοι στα συστήματα αυτά, με ποια συχνότητα και 
από ποιους; 

2. Γίνονται οι αναγκαίοι έλεγχοι στους αυτοκινητόδρομους προς αποφυγή παραβάσεων στα συστήματα αυτά 
και ποια τα στοιχεία συμμόρφωσης; 

3. Πόσες καταγγελίες έχουν γίνει την τελευταία πενταετία και τι ποινές έχουν επιβληθεί; 

 Το θέμα άπτεται της ασφάλειας όλων μας και ως εκ τούτου θα πρέπει να δίδεται η ανάλογη προσοχή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.143, ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Από επιστολή του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, ημερομηνίας 23 
Αυγούστου 2019 και αριθμό φακέλου 02.04.002.002, ενημερώθηκα ότι η κτηνοτροφική περιοχή Μαζωτού 
δημιουργήθηκε το 2002 σε ιδιωτική γη η οποία απαλλοτριώθηκε, αλλά και σε κρατική γη η οποία διαχωρίστηκε 
σε 15 οικόπεδα, ενώ ένα μικρό μέρος δε διαχωρίστηκε σε κτηνοτροφικά οικόπεδα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Κατά πόσο η συμφωνία που υπογράφτηκε το 2002 προέβλεπε τη δημιουργία κτηνοτροφικών μονάδων 
μόνο για αιγοπρόβατα; 

2. Εάν η συμφωνία ισχύει μόνο για αιγοπρόβατα και το αρμόδιο υπουργείο έχει δώσει άδεια για 
γαλακτοφόρες αγελάδες, αυτό σημαίνει ότι έχει παραβιαστεί η συμφωνία από τμήματα του υπουργείου. 
Τι προτίθεται να πράξει για αυτό ο αρμόδιος υπουργός; 

3. Στην πιο πάνω επιστολή αναφέρεται ότι δόθηκαν σε ενδιαφερόμενο κτηνοτρόφο δυο οικόπεδα και είναι 
εις γνώση του υπουργού ότι δεν περιορίστηκε μόνο σε αυτά τα δυο και ότι αποτάθηκε στο Τμήμα 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας για οριοθέτηση νέων κτηνοτροφικών οικοπέδων. Εν αναμονή της νέας 
οριοθέτησης ή των νέων κτηνοτροφικών οικοπέδων, το κόστος αυτής της οριοθέτησης ποιος θα το 
αναλάβει και πώς δικαιολογείται αυτό το κόστος προς όφελος του ιδιώτη; 

4. Στη συγκεκριμένη κτηνοτροφική περιοχή υπήρχε δεξαμενή για λούσιμο των αιγοπροβάτων από τους 
κτηνοτρόφους της περιοχής και το κόστος ανέγερσης αυτής, όπως πληροφορούμαι βάσει της συμφωνίας 
μεταξύ του αρμόδιου υπουργείου και των κτηνοτρόφων, το επωμίστηκαν οι κτηνοτρόφοι. Τώρα, ο ιδιώτης 
προχώρησε στην κατεδάφιση αυτής, γιατί τον ενοχλούσε. Σε ποιες ενέργειες θα προβεί το αρμόδιο 
υπουργείο για αυτή την παράνομη πράξη και για την επανεγκατάσταση της δεξαμενής; 

5. Στην επιστολή αναφέρεται ότι απαγορεύεται η αποκοπή πεύκων και ότι σε επιτόπια εξέταση από 
λειτουργούς του Τμήματος Δασών διαπιστώθηκε ότι έγινε εκρίζωση και απομάκρυνση δέντρων. Όμως, 
λόγω της απομάκρυνσης αυτών (δέντρων-τεκμηρίων) η εκτίμηση δεν είναι εφικτή. Πιστεύω ότι μπορεί το 
αρμόδιο υπουργείο να προχωρήσει σε ενδελεχή μελέτη και αξιολόγηση της παράνομης αυτής ενέργειας. 
Παρακαλώ να μας ενημερώσετε τι ποινές προβλέπεται να επιβληθούν για την παράνομη αυτή ενέργεια.   
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Επιπλέον, εφόσον διαπιστώθηκε ότι όντως έγινε εκρίζωση πεύκων, που σύμφωνα με πληροφορίες που 
έχω κυμαίνονται από 40 έως 50, οφείλει το αρμόδιο υπουργείο να προχωρήσει σε άμεση δενδροφύτευση 
και αποκατάσταση της ζημίας. 

 Παράλληλα, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως παρέμβει, μέχρις ότου απαντηθούν όλα τα πιο πάνω 
ερωτήματα, ούτως ώστε να τερματιστούν οι οποιεσδήποτε παράνομες ενέργειες και παραβιάσεις των 
νομοθεσιών, προτού μείνουν εκτεθειμένες υπηρεσίες του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος, αλλά και το ίδιο το υπουργείο. Θεωρώ ότι η όλη διαδικασία που προχωρά το υπουργείο είναι 
στα μέτρα της νομιμοποίησης των παρανομιών. 

 Επίσης, παρακαλώ όπως μας αποσταλούν η συμφωνία η οποία υπογράφτηκε το 2002 με την οποία 
δημιουργήθηκε η κτηνοτροφική περιοχή Μαζωτού και οι συμφωνίες των αρμόδιων τμημάτων του αρμόδιου 
υπουργείου με τον ιδιώτη.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.144, ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από υπόμνημα του Συνδέσμου Γονέων και Κηδεμόνων του Γυμνασίου Παραλιμνίου πληροφορήθηκα για 
το αίτημά της σχετικά με την ανέγερση δεύτερου γυμνασίου στην περιοχή Παραλιμνίου.  Ο σύνδεσμος αναφέρει 
ότι, λόγω του μεγάλου αριθμού μαθητών που εγγράφονται στο σχολείο, είναι αναγκαία η ανέγερση δεύτερου 
γυμνασίου, ειδικότερα και λόγω του ότι ο αριθμός των μαθητών ξεπερνά της 550, που είναι ο αριθμός που 
προβλέπεται στη μελέτη της αντισεισμικής αναδόμησης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εξετάζει το υπό 
αναφορά αίτημα του συνδέσμου για ανέγερση δεύτερου γυμνασίου στην περιοχή Παραλιμνίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.145, ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με τους περί Τιμολόγησης και Μηχανισμών Ανάκτησης Κόστους των Υπηρεσιών Ύδατος 
Κανονισμούς του 2014 “για σκοπούς ρύθμισης του συνολικού κόστους που προκαλείται από την αύξηση των 
τελών νερού ύδρευσης σε ευαίσθητες κοινωνικά ομάδες ή σε πολυμελείς οικογένειες, κάθε πάροχος εφαρμόζει 
ειδικές ρυθμίσεις τιμολογιακής χρέωσης νερού με την επιβολή χαμηλότερης τιμής για την κεντρική κλίμακα 
κατανάλωσης ή με τη διεύρυνση της κεντρικής κλίμακας κατανάλωσης”.  Έχω πληροφορηθεί ότι αυτή η πρόνοια 
δεν αξιοποιείται από όλους τους παρόχους, με αποτέλεσμα πολύτεκνες οικογένειες να αναγκάζονται να 
πληρώσουν υψηλό κόστος για την παροχή νερού (μέσω των διατημήσεων για αποφυγή υπερκατανάλωσης-
σπατάλης). 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια μέτρα έχει λάβει 
ή προτίθεται να λάβει για την καθολική εφαρμογή της υπό αναφορά πρόνοιας από όλους τους παρόχους, 
διασφαλίζοντας παράλληλα την τιμολογιακή πολιτική για το νερό που να κοστολογεί την άνευ λόγου 
υπερκατανάλωση από έλλειψη υδατικής συνείδησης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.146, ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από υπόμνημα του Συνδέσμου Γονέων και Κηδεμόνων του Γυμνασίου Παραλιμνίου πληροφορήθηκα ότι 
έχει εγκριθεί κονδύλι για την αντισεισμική αναδόμηση του σχολείου. Ωστόσο, οι εργασίες φαίνεται ότι 
καθυστερούν να ξεκινήσουν.  Επιπρόσθετα, όπως αναφέρει ο σύνδεσμος, πολλά από τα προβλήματα που 
αντιμετωπίζει το σχολείο (π.χ. ελλιπής περίφραξη, ακαταλληλότητα αθλητικών και εξωτερικών χώρων, 
ανεπαρκής σύνδεση με το διαδίκτυο σε αίθουσες και γραφεία) δε λύνονται, με το πρόσχημα ότι θα επιλυθούν 
στα πλαίσια των εργασιών για την αντισεισμική αναδόμηση. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε αναμένεται να 
ξεκινήσουν και να ολοκληρωθούν οι εργασίες για την αντισεισμική αναδόμηση.  Υπάρχει κάποιος σχεδιασμός 
για την επίλυση των προβλημάτων που αντιμετωπίζει το Γυμνάσιο Παραλιμνίου;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.147, ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Σε ερώτηση που υποβάλαμε προς τον αρμόδιο υπουργό, ημερομηνίας 7 Φεβρουαρίου 2017, αναφορικά 
με την κατασκευή της πλατείας στην κοινότητα Πομού λάβαμε σχετική απάντηση από τον Υπουργό Εσωτερικών, 
στις 10 Νοεμβρίου 2017, 2017, στην οποία αναφέρεται ότι ο Υπουργός Εσωτερικών “έδωσε οδηγίες στην 
Έπαρχο Πάφου να προχωρήσει στο σχεδιασμό και στην προκήρυξη προσφορών για την ανάθεση της μελέτης 
του σχεδιασμού σε ιδιώτες μελετητές αφού θα λαμβάνονται οι απόψεις όλων των εμπλεκόμενων 
Τμημάτων/Υπηρεσιών”. 

 Συγκεκριμένα, αναφέρεται επίσης ότι “στους όρους εντολής θα πρέπει να ληφθεί πρόνοια για ετοιμασία 
ενός Master Plan για τα τρία έργα που προτείνονται, δηλαδή, τη Διαμόρφωση της Πλατείας, τη Δημιουργία του 
γραμμικού Πάφου και την Επιδιόρθωση του Πολιτιστικού Κέντρου και στη συνέπεια να προωθηθούν σταδιακά 
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αναλόγως με την ωριμότητα τους νοουμένου ότι στους όρους εντολής θα αναφέρεται ότι ενδέχεται να μην 
υλοποιηθούν όλα τα έργα μαζί, αλλά ίσως ξεχωριστά το καθένα.”.  Παρ’ όλα αυτά, μέχρι σήμερα δεν έχει 
προχωρήσει η υλοποίηση του εν λόγω έργου. 

 Ως εκ τούτου, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα πώς αντιμετωπίζει το αίτημα 
αυτό και ποιες επιπλέον ενέργειες χρειάζεται να γίνουν από την κοινότητα Πομού, ώστε να προχωρήσει η 
κατασκευή και η δημιουργία της πλατείας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.148, ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Στο υφιστάμενο γεφύρι του Σκάρφου που ενώνει την κοινότητα Φιλούσας με την κοινότητα Σίμου στην 
επαρχία Πάφου πρέπει να τοποθετηθούν προστατευτικά κιγκλιδώματα για λόγους ασφαλείας. 

 Ως εκ τούτου, ερωτάται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα πώς αντιμετωπίζει το θέμα αυτό.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στις 
ερωτήσεις με αρ. 23.06.011.02.511 και 23.06.011.03.670, ημερομηνίας 16 Απριλίου 2018 και 6 Ιουνίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Γιώργου Τ. Γεωργίου και της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Κερύνειας κ. Ελένης Μαύρου, αντίστοιχα  

 «Αναφέρομαι στις πιο πάνω ερωτήσεις και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α)  Ο περί της Αποτέφρωσης Ανθρώπινης Σορού Νόμος του 2016 (Ν53(Ι)/2016), ως προνοεί το άρθρο 37 
αυτού, έχει τεθεί σε εφαρμογή με Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου ημερ. 4.9.2019 και δημοσίευση 
σχετικής γνωστοποίησης στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας, με αρ. 5182 και ημερ. 13.9.2019. 

(β) Στο παρόν στάδιο, δεδομένου ότι, ως προκύπτει από επιστολές ή ηλεκτρονικά μηνύματα που έχουν 
φθάσει στο Υπουργείο Εσωτερικών, υπάρχει ενδιαφέρον για λειτουργία κέντρου αποτέφρωσης από 
ιδιώτες, δεν υπάρχει πρόθεση για ίδρυση και λειτουργία τέτοιου κέντρου από την Δημοκρατία, 

(γ) Δεν υπήρξαν οποιαδήποτε αιτήματα για καύση νεκρών, δεδομένου ότι ο Νόμος δεν είχε τεθεί σε ισχύ, και 

(δ) Δεν έχει αναληφθεί από την Δημοκρατία οποιοδήποτε κόστος για την μεταφορά και αποτέφρωση νεκρών 
σε χώρες του εξωτερικού, αλλά αυτό βάρυνε τους οικείους όσων είχαν επιλέξει την αποτέφρωση του 
πτώματός τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.02.580, ημερομηνίας 17 Μαΐου 2018, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Η απάντηση στην πιο πάνω ερώτηση είναι η ακόλουθη: 

(α) Το προσχέδιο νομοσχεδίου που κατοχυρώνει το επάγγελμα του Βοηθού/Τεχνικού Φαρμακείου έχει 
ενταχθεί, μεταξύ άλλων μεταρρυθμιστικών νομοσχεδίων, στο πρόγραμμα εργασιών του Υπουργείου για 
προώθηση του εντός του 2019. 

(β) Το Υπουργείο βρίσκεται στο στάδιο της επεξεργασίας του εν λόγω νομοσχεδίου ενόψει της ανάγκης για 
περαιτέρω μελέτη και διαβούλευση του με τους εμπλεκόμενους φορείς. 

(γ) Το τελικό κείμενο του εν λόγω νομοσχεδίου θα διαμορφωθεί σε επίπεδο Υπουργείου και στη συνέχεια, 
αφού τύχει νομοτεχνικού ελέγχου από τη Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας θα υποβληθεί στο Υπουργικό 
Συμβούλιο για έγκριση και στη Βουλή των Αντιπροσώπων για ψήφιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.397, ημερομηνίας 14 Δεκεμβρίου 2018, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
«Προβλήματα στην πρόσβαση στην κοινότητα Καμπί Φαρμακά 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι το θέμα εξετάζεται από τις 
Τεχνικές Υπηρεσίες της Επαρχιακής Διοίκησης Λευκωσίας. 

2.  Ειδικότερα για το δρόμο Απλίκι-Φαρμακάς-Καμπί-Προφήτης Ηλίας, που αποτελεί την κύρια πρόσβαση 
προς την κοινότητα, απαιτούνται η ετοιμασία ενιαίας μελέτης, οριοθετήσεις και λήψη υψομέτρων και ακολούθως 
η προώθηση της διαδικασίας εγγραφής, όπου απαιτείται.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.598, ημερομηνίας 17 Απριλίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 



276 
 

«Το θέμα των ετοιμόρροπων οικοδομών στην κοινότητα Πέρα Ορεινής 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα που αποστάλθηκε μεταξύ άλλων και στο Υπουργείο Εσωτερικών και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα, τα οποία προέκυψαν μετά από σχετική πληροφόρηση που είχαμε από την Επαρχιακή 
Διοίκηση Λευκωσίας: 

2. Στο Αρχείο της Επαρχιακής Διοίκησης Λευκωσίας έχουν δημιουργηθεί κατά καιρούς φάκελοι για 36 
περιπτώσεις προβληματικών επικίνδυνων οικοδομών που βρίσκονται στον πυρήνα της κοινότητας. 

3. Από αυτές έχουν κατεδαφιστεί/καταρρεύσει οι 9, ενώ για άλλες 18 έχουν ληφθεί μέτρα στήριξης ή/και 
επισκευής τους.  Για τις υπόλοιπες 9 περιπτώσεις λαμβάνονται μέτρα από την Επαρχιακή Διοίκηση 
Λευκωσίας, σε συνεργασία με τον Κλάδο Διατήρησης του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως και το 
Τμήμα Αρχαιοτήτων ώστε να αρθεί κάθε λόγος που καθιστά τις οικοδομές δημόσιο κίνδυνο. 

4. Πιο συγκεκριμένα, για μία από τις εννέα οικοδομές ήδη άρχισαν εργασίες στήριξης από τους ιδιοκτήτες 
της, για την οικοδομή που ανήκει στο Κοινοτικό Συμβούλιο υπήρξε δέσμευση ότι το Συμβούλιο θα 
προχωρήσει στη στήριξή της, για μία οικοδομή προωθείται η λήψη δικαστικών μέτρων εναντίον των 
ιδιοκτητών της, ενώ για τις υπόλοιπες, είτε ζητήθηκε κάποια παράταση από τους ιδιοκτήτες να 
συμμορφωθούν, είτε δεν έχει λήξει η προθεσμία που τους έχει δοθεί για συμμόρφωση. 

5. Επισημαίνεται ότι η Επαρχιακή Διοίκηση Λευκωσίας έχει δώσει ιδιαίτερη έμφαση στο θέμα γιατί μέρος των 
ετοιμόρροπων οικοδομών είναι είτε διατηρητέες οικοδομές, είτε αρχαία μνημεία και καταβάλλεται κάθε 
δυνατή προσπάθεια για να διασωθούν, χωρίς να αλλοιωθεί ο χαρακτήρας τους, γεγονός που καθιστά τη 
διαδικασία στήριξής τους πιο χρονοβόρα. 

6. Περαιτέρω, σημειώνεται ότι στις 08.04.2014 κλιμάκιο με εκπροσώπους της Επαρχιακής Διοίκησης 
Λευκωσίας, του Κοινοτικού Συμβουλίου Πέρα Ορεινής και του Κλάδου Διατήρησης του Τμήματος 
Πολεοδομίας και Οικήσεως επιθεώρησαν τις οικοδομές που είναι κηρυγμένες ως Διατηρητέες. 
Αποτέλεσμα της πιο πάνω σύσκεψης ήταν η λήψη απόφασης ότι για οποιαδήποτε επέμβαση στις πιο 
πάνω οικοδομές, ακόμα και με απλά στηρίγματα, θα πρέπει να ετοιμάζεται μελέτη με την αποτύπωση της 
οικοδομής, να προβάλλονται τα προβλήματά της ή έστω τα προβληματικά της στοιχεία και να 
καταγράφονται οι προτεινόμενες λύσεις στήριξης ή ενδεχομένως κατεδάφισής της.  Η μελέτη αυτή θα 
πρέπει να τυγχάνει της έγκρισης του Κλάδου Διατήρησης του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως για 
να μπορεί να υλοποιηθεί, ενώ τα έξοδα επιχορηγούνται κατά 2/3 από το Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως. 

7. Παράλληλα στις 15.04.2019 κλιμάκιο με εκπροσώπους της Επαρχιακής Διοίκησης Λευκωσίας, του 
Τμήματος Αρχαιοτήτων και του Κοινοτικού Συμβουλίου Πέρα Ορεινής επιθεώρησε όσες οικοδομές είναι 
κηρυγμένες ως αρχαία μνημεία με αντίστοιχες αποφάσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.746, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Η απάντηση στην πιο πάνω ερώτηση από το αρμόδιο Τμήμα Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 
Δημόσιας Υγείας, είναι η ακόλουθη: 

(α)  Όσον αφορά στην υιοθέτηση Πρωτοκόλλου για την παρουσία των γονέων κατά τη διενέργεια ιατρικών 
πράξεων σε ανήλικα τέκνα, σημειώνεται ότι, μετά από την κατάθεση διαφωνιών εκ μέρους των Παιδιάτρων 
του Νοσοκομείου Αρχ. Μακάριος III επί του αρχικού σχεδίου του Πρωτοκόλλου, αυτό έτυχε περαιτέρω 
διαβούλευσης με τους Παιδιάτρους και τροποποιήθηκε. 

(β) Το Πρωτόκολλο στη νέα του μορφή διαβιβάστηκε με επιστολή του Τμήματος Ιατρικών Υπηρεσιών και 
Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας, προς το Γραφείο της Επιτρόπου Προστασίας των Δικαιωμάτων του Παιδιού, 
στις 15/06/2018. 

(γ) Λόγω της πιο πάνω αλλαγής αλλά και των αλλαγών που έχουν επισυμβεί στον τομέα της υγείας τους 
τελευταίους μήνες και λαμβάνοντας υπόψιν ότι το Πρωτόκολλο θα πρέπει να διασφαλίζει την ασφάλεια 
του παιδιού, την παροχή επιστημονικά ορθής ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης, αλλά και ότι θα 
εφαρμόζεται ορθά από όλους τους εμπλεκομένους, οι αρμόδιες Υπηρεσίες θεωρούν ότι πριν την 
οριστικοποίησή του, θα πρέπει να προωθηθεί εκ νέου για συζήτηση τόσο με την Παιδιατρική Εταιρεία 
Κύπρου όσο και με τους ιατρούς του δημοσίου. 

2. Εάν οι πιο πάνω απαντήσεις κρίνετε ότι δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω διευκρινήσεων, 
παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2019 του Υφυπουργού Τουρισμού κ. Σάββα Περδίου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.747, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2019, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 
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 «Σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση, σας ενημερώνω ότι το Υφυπουργείο Τουρισμού, παρ’ όλο που θεωρεί 
ότι η μελέτη του θέματος εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υφυπουργείου Ναυτιλίας, εντούτοις αντιμετωπίζει θετικά 
το ενδεχόμενο ακτοπλοϊκής σύνδεσης της Κύπρου με την Ελλάδα και κατ’ επέκταση με ολόκληρη την Ευρώπη, 
ως εναλλακτική επιλογή της αεροπορικής σύνδεσης. 

 Το Υφυπουργείο θεωρεί ότι πρόκειται για μια ευκαιρία περαιτέρω ανάπτυξης της τουριστικής κίνησης από 
την Ελληνική αγορά, ιδιαίτερα για τους ταξιδιώτες που παρουσιάζουν ευαισθησία στο περιβάλλον, αεροφοβία, 
καθώς και σε όσους επιθυμούν να έχουν τη δυνατότητα να διακινούνται με ιδιόκτητα μέσα μεταφοράς. 

 Η συγκεκριμένη ενέργεια συμβάλλει επίσης στην προσπάθεια της Κύπρου-Ελλάδας για προώθηση 
κοινών τουριστικών πακέτων, πρωτοβουλία η οποία ξεκίνησε μετά την υπογραφή τριμερών συμφωνιών 
συνεργασίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2019 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.027, ημερομηνίας 22 Αυγούστου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας ενημερώσω για τα ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με τις διατάξεις του περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως Νόμου (Κεφ. 105) προϋπόθεση για 
την έκδοση άδειας εργασίας είναι, μεταξύ άλλων, ο υπήκοος τρίτης χώρας να διαθέτει κατάλυμα το οποίο 
θεωρείται ικανοποιητικό, να πληροί τις γενικές προδιαγραφές ασφαλείας και υγιεινής και γενικά να διασφαλίζει 
αξιοπρεπή διαβίωση ή να του παρέχεται τέτοιο κατάλυμα από τον εργοδότη. 

 Με βάση την πιο πάνω νομοθεσία, για την έκδοση άδειας εργασίας απαιτείται η σύναψη Σύμβασης 
Απασχόλησης μεταξύ εργοδότη και εργαζόμενου η οποία να είναι επικυρωμένη από το Τμήμα Εργασίας του 
Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Στις πρότυπες Συμβάσεις Απασχόλησης που επικυρώνονται από το Τμήμα Εργασίας (ανάλογα με τον 
τομέα) περιλαμβάνεται ρητή αναφορά ότι ο εργοδότης οφείλει να παρέχει στον εργοδοτούμενο στέγη αποδεκτών 
επιπέδων και στοιχειωδών διευκολύνσεων. 

 Σε περίπτωση διαπίστωσης παράβασης των πιο πάνω υποχρεώσεων των εργοδοτών λαμβάνονται τα 
κατάλληλα μέτρα από τις αρμόδιες Υπηρεσίες.» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο, θέματα εγγραφέντα για συζήτηση, δε θα μπούμε. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την Παρασκευή, 1η Νοεμβρίου 2019, στις 11.00 π.μ., με την ακόλουθη ημερήσια 
διάταξη και θα λειτουργούμε πλέον με τους νέους κανονισμούς: 

 Διαβεβαίωση βουλευτή ενώπιον της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 
 1.  Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων (Προστασία 

Σκύλων και Γατών σε Εκτροφεία, Ξενοδοχεία, Καταφύγια και 
Υποστατικά Φύλαξης) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.021-2019). 

 2.  Ο περί Προστασίας του Απορρήτου της Ιδιωτικής Επικοινωνίας 
(Παρακολούθηση Συνδιαλέξεων και Πρόσβαση σε 
Καταγεγραμμένο Περιεχόμενο Ιδιωτικής Επικοινωνίας) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2017. 
(Αρ. Φακ. 23.01.058.159-2017). 

 3.  Ο περί του Εφημεριακού Κλήρου της Ελληνικής Ορθόδοξης 
Εκκλησίας της Κύπρου Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.115-2019). 

 4.  Ο Τροποποιητικός (Αρ. 1) του περί Προϋπολογισμού του 
Διαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου του 2018 Νόμος 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.166-2019). 

 5.  Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας Μονάδας Διαχείρισης της 
Συμμετοχής της Κυπριακής Δημοκρατίας στην Ιδιοκτησιακή 
Δομή Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Καταργητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.156-2019). 



278 
 

 6.  Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας Ανεξάρτητου Ταμείου 
Ανακεφαλαιοποίησης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.155-2019). 

 7.  Ο περί της Λογιστικής και Δημοσιονομικής Διαχείρισης και 
Χρηματοοικονομικού Ελέγχου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.104-2019). 

 8.  Ο περί της Σύμβασης για τον Έλεγχο και Σήμανση των 
Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα (Τροποποιητικός) 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.018-2019). 

 9.  Ο περί της Διεθνούς Σύμβασης για την Καταπολέμηση της 
Χρηματοδότησης της Τρομοκρατίας (Κυρωτικός και Άλλες 
Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2018. 
(Αρ. Φακ. 23.01.059.230-2018). 

 10.  Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας στο Νομικό Τομέα μεταξύ 
της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και της 
Κυβέρνησης του Κράτους του Κατάρ (Κυρωτικός) Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.012-2019). 

 11.  Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως  
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019. 
(Πρόταση νόμου των κ. Γεώργιου Προκοπίου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, 
Δημήτρη Δημητρίου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού Συναγερμού και Χριστάκη Τζιοβάνη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις). 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.078-2019). 

 12.  Ο περί Οδικής Ασφάλειας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2019. 
(Πρόταση νόμου των κ. Γεώργιου Προκοπίου και Χαράλαμπου 
Πιττοκοπίτη, βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Κόμματος, Δημήτρη Δημητρίου, Ευθύμιου 
Δίπλαρου, Ζαχαρία Ζαχαρίου, Ελένης Σταύρου και Μαριέλλας 
Αριστείδου, βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού, Χριστάκη Τζιοβάνη, Αντρέα 
Φακοντή και Κώστα Κώστα, βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, Ηλία Μυριάνθους, 
βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, και Μιχάλη 
Γιωργάλλα εκ μέρους της Αλληλεγγύης). 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.091-2019). 

 13.  Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Παιχνίδια) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.071-2019). 

 14.  Ο περί Ιδιωτικών Σχολείων Νόμος του 2017. 
(Αρ. Φακ. 23.01.058.045-2017). 

 15.  Ο περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.176-2019). 

 16.  Οι περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, Αξιολόγηση 
και Ανέλιξη Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.082-2016). 

 17.  Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και 
Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019. 
(Πρόταση νόμου των κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, 
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Χριστιάνας Ερωτοκρίτου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, Κωστή Ευσταθίου εκ 
μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και Γιώργου 
Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.106-2019). 

 18.  Οι περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των Καλλιεργουμένων 
Γεωργικών Ειδών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.091-2019). 

 19.  Οι περί Σπόρων (Λαχανικά) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.092-2019). 

 20.  Οι περί Ορθολογικής Χρήσης Γεωργικών Φαρμάκων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.090-2019). 

 21.  Οι περί Εισροών και Εκροών του Εθνικού Ταμείου 
Επενδύσεων και του Κυπριακού Οργανισμού Διαχείρισης 
Επενδύσεων και για Συναφή Θέματα Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.079-2019). 

 22.  Οι περί Ασφάλειας Δικτύων και Συστημάτων Πληροφοριών 
(Τέλη) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.080-2019). 

 23.  Οι περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου 
(Αιτήσεις και Τέλη) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.081-2019). 

 24.  Οι περί Δημιουργίας Μητρώου Αγροτών και Γεωργικών 
Εκμεταλλεύσεων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.082-2019). 

 25.  Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Λογαριασμοί του Ταμείου) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.084-2019). 

 26.  Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.069-2013). 

 27.  Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (Σχέδιο 
Συντάξεων και Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους του Κυπριακού 
Οργανισμού Αθλητισμού και Εξαρτωμένους τους) (Όμοιο με το 
Σχέδιο Συντάξεων της Κυβέρνησης) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.067-2014). 

 28.  Οι περί Προστασίας της Παραλίας (Άδειες και Δικαιώματα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.036-2015). 

 29.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, Αξιολόγηση και 
Ανέλιξη Ακαδημαϊκού Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.028-2016). 

 30.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.051-2017). 

 31.  Οι περί της Σύμβασης για την Προστασία της Μεσογείου 
Θάλασσας από τη Ρύπανση και περί Συναφών Πρωτοκόλλων 
(Τεχνητοί Ύφαλοι) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.085-2017). 
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 32.  Οι περί Προσωπικού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 
(Τροποποιητικοί) Γενικοί Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.086-2017). 

 33.  Οι περί Συντάξεων Υπαλλήλων της Αρχής Τηλεπικοινωνιών 
Κύπρου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.087-2017). 

 34.  Οι περί Αλιείας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.097-2017). 

 35.  Οι περί Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου (Σχέδιο Πρόωρης 
Εθελοντικής Αφυπηρέτησης Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.100-2017). 

 36.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ακαδημαϊκό Προσωπικό) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.047-2018). 

 37.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Δίδακτρα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.057-2018). 

 38.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Φοιτητικά Θέματα και Θέματα 
Σπουδών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.058-2018). 

 39.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση Ερευνητικών 
Μονάδων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.070-2018). 

 40.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ερευνητικές Μονάδες) 
(Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.071-2018). 

 41.  Οι περί Δασών (Άδειες, Χρήση Δασικών Δρόμων και Εξαγωγή 
Δασικών Προϊόντων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.072-2018). 

 42.  Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.074-2018). 

 43.  Οι περί του Συντονισμού των Διαδικασιών Σύναψης Δημοσίων 
Συμβάσεων στους Τομείς της Άμυνας και της Ασφάλειας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.098-2018). 

 44.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας (Γενικοί) Κανονισμοί του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.009-2019). 

 45.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας (Πειθαρχικοί) Κανονισμοί 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.010-2019). 

 46.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας (Προαγωγές Μελών 
Πυροσβεστικής εκτός Ειδικών Πυροσβεστών) Κανονισμοί του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.011-2019). 

 47.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας (Εφεδρικοί Πυροσβέστες) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.012-2019). 

 48.  Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Διαχείριση και 
Διάθεση/Χρήση Κοπριάς και άλλων Κτηνοτροφικών 
Αποβλήτων που προκύπτουν από Αγελαδοτροφικές Μονάδες) 
Κανονισμοί του 2019. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.056.013-2019). 

 49.  Οι περί της Ενιαίας Διαχείρισης Υδάτων (Χρήση Υδατικών 
Έργων για Ναυταθλητισμό με Πλωτά Μέσα) Κανονισμοί του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.027-2019). 

 50.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.037-2019).                       

 51.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της Εξορυκτικής 
Βιομηχανίας (Χρήση Βέλτιστων Διαθέσιμων Τεχνικών σε 
περιπτώσεις Παρουσίας Κυανίου σε Λίμνη τελμάτων και περί 
Διασπώμενου με Ασθενές Οξύ Κυανίου) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.038-2019). 

 52.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της Εξορυκτικής 
Βιομηχανίας (Επιθεωρήσεις) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.039-2019). 

 53.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της Εξορυκτικής 
Βιομηχανίας (Χρηματικές Εγγυήσεις) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.040-2019). 

 54.  Οι περί Ιατρών και Οδοντιάτρων (Συντάξεις και Χορηγήματα) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.041-2019). 

 55.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (Αξιολόγηση 
Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.053-2019). 

 56.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (Ταμείο Προνοίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.054-2019). 

 57.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (Θέση Γενικού 
Διευθυντή) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.055-2019). 

 58.  Οι περί της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας (Όροι Πρόσληψης και 
Υπηρεσίας Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.064-2019). 

 59.  Οι περί Φυλακών (Γενικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.070-2019). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 
 «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο, οι επιπτώσεις του στην 

οικονομία και την κοινωνία και οι πολιτικές που μπορεί να επιφέρουν 
πληθυσμιακή αναζωογόνηση στην πατρίδα μας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Μιχάλη Γιωργάλλα, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.052.002-2019). 

 Κηρύττω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  2.07 μ.μ.) 
Παρόντες βουλευτές 

(αλφαβητικά κατά κόμμα) 
ΔΗΣΥ 

Αριστείδου Μαριέλλα Κυπριανού Ανδρέας 
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Γεωργίου Γεώργιος Κωνσταντίνου Κώστας 

Δημητρίου Αννίτα Μαυρίδης Μάριος 

Δημητρίου Δημήτρης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Δίπλαρος Ευθύμιος Νουρής Νίκος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Σταύρου Ελένη 

Κάρουλλας Γιώργος Τορναρίτης Νίκος 

Κουλλά Ονούφριος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
Αδάμου Αδάμος Λουκαΐδης Γιώργος 
Γεωργίου Κ. Γιώργος Μαύρου Ελένη 
Γεωργίου Τ. Γιώργος Σάββα Ευανθία 
Δαμιανού Άριστος Στεφάνου Στέφανος 
Καυκαλιάς Αντρέας Τζιοβάνης Χριστάκης 
Κέττηρος Νίκος Φακοντής Αντρέας 
Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 
Κυπριανού Άντρος  

ΔΗΚΟ 
Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Ορφανίδης Χρίστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Λεωνίδου Πανίκος Προκοπίου Γεώργιος 

Μυλωνάς Παύλος  

ΚΣ ΕΔΕΚ 
Ευσταθίου Κωστής Μυριάνθους Ηλίας 

Συμμαχία Πολιτών 

Λιλλήκας Γιώργος  

Αλληλεγγύη 

Συλλούρης Δημήτρης 

(Πρόεδρος Βουλής) 

Γιωργάλλας Μιχάλης 

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος Περδίκης Γιώργος 

ΕΛΑΜ 

Παπαγιάννης Λίνος Χρίστου Χρίστος 

Ανεξάρτητοι 
Θεολόγου Άννα  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 
  Μούσας Γιαννάκης (Μαρωνιτών) 

Μαχτεσιάν Βαρτκές (Αρμενίων) 

   Μαντοβάνη Αντωνέλλα (Λατίνων) 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 
1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην έκθεση πεπραγμένων της Τρίτης Συνόδου της Ενδέκατης 

Βουλευτικής Περιόδου. 

2. Αναφορά στις ακόλουθες διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής: 
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 α. Συμμετοχή του Προέδρου της Βουλής ως επικεφαλής κοινοβουλευτικής αντιπροσωπίας στις 
εργασίες της 141ης Συνέλευσης της Διακοινοβουλευτικής Ένωσης στο Βελιγράδι. 

 β. Συμμετοχή κοινοβουλευτικής αντιπροσωπίας (Στέφανος Στεφάνου, Γιώργος Κ. Γεωργίου και 
Χρίστος Ορφανίδης) σε κοινή διάσκεψη της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης της Μεσογείου και του 
Συμβουλίου της Ευρώπης στο Στρασβούργο. 

3. Ενημέρωση για απουσίες βουλευτών από τη συνεδρία της ολομέλειας λόγω συμμετοχής τους σε άλλες 
δραστηριότητες της Βουλής. 

4. Έκθεση για το σχέδιο απόφασης της Βουλής των Αντιπροσώπων για την τροποποίηση του Κανονισμού 
της Βουλής των Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δημοκρατίας, το κείμενο της απόφασης, αγορεύσεις και 
συζήτηση (Πρόεδρος, Νίκος Τορναρίτης, Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, Κωστής Ευσταθίου, Γιώργος Περδίκης, 
Γιώργος Λουκαΐδης, Μιχάλης Γιωργάλλας, Γιώργος Λιλλήκας, Πανίκος Λεωνίδου, Χρίστος Χρίστου, 
Μάριος Μαυρίδης) και έγκρισή του. 

5. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Ελεγκτών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019», 
καταψήφισή της και δικαιολόγηση αρνητικής ψήφου από τον κ. Ονούφριο Κουλλά. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου 
Νόμος (Αρ. 1) του 2019» και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2019 Νόμος, (Αρ. 1) του 2019». 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 
Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2019» και ψήφισή του σε νόμο. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο Τροποποιητικός (Αρ. 1) του περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 2018 Νόμος του 2019» και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο 
Τροποποιητικός (Αρ. 1) του περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 2018 
Νόμου του 2018 Νόμος του 2019». 

9. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2017», αγορεύσεις 
(Χαράλαμπος Θεοπέμπτου, Δημήτρης Δημητρίου, Χριστιάνα Ερωτοκρίτου) και ψήφισή της σε νόμο. 

10. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

11. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Η δημιουργία νέου κοιμητηρίου στη Σωτήρα - Αποχετευτικό σύστημα στον δήμο Λειβαδιών - Παράνομοι 
ξεναγοί σε εκδρομές στα κατεχόμενα - Μη αδειούχοι ξεναγοί σε αρχαιολογικούς χώρους και μουσεία - 
Τρόπος διαχείρισης του χρόνου προς τα πολιτικά κόμματα από το ΡΙΚ - Πυροσβεστικός Σταθμός 
Καϊμακλίου - Εφαρμογή της νομοθεσίας για έλεγχο σε κόφτες ταχύτητας και ταχογράφους - Παρατυπίες 
στην κτηνοτροφική περιοχή Μαζωτού - Ανέγερση δεύτερου γυμνασίου στην περιοχή Παραλιμνίου - 
Καθολική εφαρμογή των περί Τιμολόγησης και Μηχανισμών Ανάκτησης Κόστους των Υπηρεσιών Ύδατος 
Κανονισμών - Αντισεισμική αναδόμηση του Γυμνασίου Παραλιμνίου και υφιστάμενα προβλήματα - 
Κατασκευή πλατείας στον Πομό - Προστατευτικά κιγκλιδώματα στο γεφύρι του Σκάρφου. 

12. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Εφαρμογή της νομοθεσίας για την καύση νεκρών - Ίδρυση και λειτουργία κέντρων αποτέφρωσης - Το 
νομοσχέδιο για το επάγγελμα του Βοηθού Φαρμακείου - Καθυστέρηση έναρξης εξωραϊστικών έργων στο 
Καμπί - Ετοιμόρροπα σπίτια στην κοινότητα Πέρα Ορεινής - Παρουσία γονέων κατά τη διενέργεια ιατρικών 
πράξεων σε ανηλίκους - Ακτοπλοϊκή σύνδεση της Κύπρου με την Ελλάδα και την υπόλοιπη Ευρώπη - 
Στέγαση ξένων εργατών στην Κύπρο. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
IΑ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ΄ 

Συνεδρίαση 1ης Νοεμβρίου 2019*    
Ώρα έναρξης:  11.05 π.μ. 

Αρ. 6 
 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ) 

 Καλημέρα σας!   

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.   

 Παρακαλώ, πάρτε τις θέσεις σας.   

 Παρακαλώ τους έντιμους βουλευτές να δηλώσουν την παρουσία τους.   

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαπιστώσει εάν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πρώτο θέμα της ημερησίας διάταξης είναι η διαβεβαίωση του κ. Γεώργιου 
Παπαδόπουλου, βουλευτή της Αλληλεγγύης. 

 Αγαπητέ συνάδελφε, παρακαλώ να εγερθείτε, για να δώσετε τη νενομισμένη διαβεβαίωση.  Θα διαβάζω 
τη διαβεβαίωση και θα σας παρακαλέσω να την επαναλαμβάνετε.  

 Διαβεβαιώ επισήμως…  

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ:  

 Διαβεβαιώ επισήμως…  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 …πίστιν και σεβασμόν εις το Σύνταγμα…  

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ:  

 …πίστιν και σεβασμόν εις το Σύνταγμα…  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 …και τους συνάδοντας αυτώ νόμους…  

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ:  

                                            
* Τα αναλυτικά αποτελέσματα όλων των ηλεκτρονικών ψηφοφοριών της συνεδρίασης ευρίσκονται στο Αρχείο της 

Βουλής. 
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 …και τους συνάδοντας αυτώ νόμους…  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 …και εις την διατήρησιν της ανεξαρτησίας…  

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ:  

 …και εις την διατήρησιν της ανεξαρτησίας…  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 …και της εδαφικής ακεραιότητος της Δημοκρατίας της Κύπρου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ:  

 …και της εδαφικής ακεραιότητος της Δημοκρατίας της Κύπρου.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Κύριε συνάδελφε, σας καλωσορίζω στη Βουλή και σας εύχομαι κάθε επιτυχία στο έργο σας! 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ:  

 Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, όπως ευχαριστώ όλο το σώμα της Βουλής.  Να είστε καλά! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

 Επίσης, να σας ενημερώσω ότι η βουλευτής κ. Άννα Θεολόγου με επιστολή που μου έχει αποστείλει με 
ενημερώνει ότι από τις 30 Οκτωβρίου 2019 ανήκει στο κίνημα Ανεξάρτητοι, το οποίο και εκπροσωπεί στη Βουλή. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Την περασμένη Δευτέρα γιορτάσαμε την εθνική επέτειο της 28ης Οκτωβρίου. Με το ηρωικό «Όχι» η 
Ελλάδα πήρε αποφασιστικά θέση στον πόλεμο στο πλευρό των συμμαχικών δυνάμεων και όρθωσε το ανάστημά 
της απέναντι στις φασιστικές και ναζιστικές δυνάμεις του Άξονα.  Το έπος του ’40 αποτελεί μια από τις 
λαμπρότερες σελίδες στη νεότερη ιστορία της Ελλάδας.  

 Ο κυπριακός λαός, αν και υπό τον αγγλικό αποικιοκρατικό ζυγό, δεν έμεινε αμέτοχος στην τιτάνια αυτή 
αναμέτρηση και χιλιάδες Κύπριοι κατετάγησαν και πολέμησαν στο πλευρό της Ελλάδας και των συμμάχων, 
υπερασπιζόμενοι τα ιδανικά της δικαιοσύνης, της ισότητας και της ελευθερίας. Τιμούμε την ημέρα αυτή όλους 
αυτούς τους ήρωες και υποσχόμαστε ότι θα κάνουμε ό,τι είναι δυνατό, για να μην αναβιώσει ξανά ο εφιάλτης του 
φασισμού.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η 29η Οκτωβρίου έχει οριστεί από τη Βουλή των Αντιπροσώπων ως Ημέρα Αγνοουμένων, αφού την 
προηγούμενη ακριβώς ημέρα το 1974 αφέθηκαν ελεύθεροι για τελευταία φορά αιχμάλωτοι από τον τουρκικό 
στρατό.  Η Βουλή των Αντιπροσώπων εκφράζει για μια ακόμα φορά την αμέριστη υποστήριξή της στις οικογένειες 
των αγνοουμένων μας και δηλώνει την επιμονή της στη διακρίβωση της τύχης τους.  Ταυτόχρονα, καλούμε την 
Τουρκία να σεβαστεί το δράμα των συγγενών των αγνοουμένων και να διευκολύνει τη διεξαγωγή ερευνών για 
ανεύρεση οστών σε περιοχές που η ίδια έχει ορίσει ως «στρατιωτικές ζώνες», θέτοντας υπόψη της Διερευνητικής 
Επιτροπής Αγνοουμένων όλες τις πληροφορίες που κατέχει αναφορικά με αγνοούμενα πρόσωπα.  

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Επίσης, να σας ενημερώσω ότι η Παράλληλη Βουλή ορίστηκε να συνέλθει στα ιδρυτικά της συνέδρια την 
21η και στις 22 Νοεμβρίου 2019 το απόγευμα.  Συγκεκριμένα, την 21η Νοεμβρίου 2019 ορίστηκαν οι σύνοδοι της 
Παράλληλης Βουλής για την Έρευνα, την Καινοτομία και την Ψηφιακή Διακυβέρνηση, καθώς και για το 
Περιβάλλον, την Οικολογία-Αειφορία και την Υγεία, ενώ στις 22 Νοεμβρίου 2019 ορίσθηκαν οι σύνοδοι της  
Παράλληλης Βουλής για τον Πολιτισμό, καθώς και για την Κοινωνία των Πολιτών.  Τέσσερις δηλαδή συνολικά.  

 Μέχρι στιγμής οι συμμετοχές είναι αρκετά ικανοποιητικές και το ενδιαφέρον εντονότατο.  Ευελπιστούμε 
ότι εντός της επόμενης βδομάδας θα συμπληρωθούν και έτσι θα λειτουργήσει η Βουλή όπως την έχουμε 
οραματιστεί.  

 Παρακαλώ τώρα τη γραμματέα να διαβάσει τις… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω εκ παραδρομής…  Θα ήταν καλά να αποτίνουμε ενός λεπτού σιγή στους πεσόντες, 
στους ήρωες… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ναι, μονόλεπτη σιγή. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 …και της αντίστασης και για το αλβανικό έπος και της εθνικής αντίστασης, αλλά και για τους Κυπρίους 
που αγωνίστηκαν ενάντια στον φασισμό.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα ήταν παράλειψη να μην το κάναμε.  Συμφωνώ. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία η μνήμη! 

 Παρακαλώ τώρα τη γραμματέα όπως διαβάσει τις αναφορές που έχουμε στη σημερινή συνεδρία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής εκφώνησε στην Αθήνα, στις 23 Οκτωβρίου, κατόπιν  πρόσκλησης των 
πρυτανικών αρχών του Πανεπιστημίου Δυτικής Αττικής, πανηγυρικό λόγο για την 79η επέτειο του «Όχι».  Στην 
εκδήλωση παρέστησαν μέλη της Βουλής των Ελλήνων και της ακαδημαϊκής κοινότητας, καθώς και πλήθος 
κόσμου.  

 Στη συνέχεια ο Πρόεδρος της Βουλής συμμετείχε στην Ευρωπαϊκή Διάσκεψη Προέδρων Κοινοβουλίων 
των χωρών μελών του Συμβουλίου της Ευρώπης στο Στρασβούργο, στις 24 και 25 Οκτωβρίου, συνοδευόμενος 
από την επικεφαλής της κυπριακής αντιπροσωπίας στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση του οργανισμού κ. Στέλλα 
Κυριακίδου.  Με σχετικές ομιλίες του ο Πρόεδρος της Βουλής αναφέρθηκε στο σημαντικότατο έργο που επιτελεί 
το Συμβούλιο της Ευρώπης στους κύριους τομείς δράσης του, στις προκλήσεις που αντιμετωπίζει, αλλά και στον 
ρόλο των εθνικών κοινοβουλίων όσον αφορά στην υλοποίηση της Ατζέντας 2030 και των στόχων βιώσιμης 
ανάπτυξης του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών.  Εξάλλου, με την ευκαιρία της διάσκεψης ο κ. Συλλούρης είχε 
συνάντηση με την Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης, καθώς και κοινή 
συνάντηση με ομόλογούς του από τα μικρά κράτη της Ευρώπης, ενόψει του σχετικού συνεδρίου που θα 
φιλοξενήσει η Βουλή στις 26 και 27 Νοεμβρίου.  

 Αντιπροσωπία της Βουλής με επικεφαλής τον  Πρόεδρο του σώματος συμμετείχε στις εργασίες της 141ης 
Διάσκεψης της Διακοινοβουλευτικής Ένωσης από τις 13 ως τις 17 Οκτωβρίου στο Βελιγράδι.  Την αντιπροσωπία 
αποτελούσαν οι κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, κ. Σκεύη Κούτρα Κουκουμά, κ. Μαρίνος Μουσιούττας και κ. Άννα 
Θεολόγου.  Με παρεμβάσεις τους σε συνεδρίες της Γεωπολιτικής Ομάδας «12+» και των Μονίμων Επιτροπών 
της Ένωσης οι Κύπριοι βουλευτές καταδίκασαν την εισβολή της Τουρκίας στη Συρία.  Συμμετείχαν επίσης σε 
συζητήσεις για τις κοινοβουλευτικές στρατηγικές για ενίσχυση της ειρήνης και της ασφάλειας προς αντιμετώπιση 
των απειλών και συγκρούσεων ένεκα κλιματικών καταστροφών, καθώς και για τον ρόλο των κοινοβουλίων στη 
διασφάλιση του δικαιώματος στην υγεία και στον σεβασμό του διεθνούς δικαίου. 

 Η κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου συμμετείχε, κατόπιν ειδικής πρόσκλησης υπό την ιδιότητά της ως Ειδικής 
Αντιπροσώπου της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του ΟΑΣΕ για την Καταπολέμηση της Διαφθοράς, σε 
σεμινάριο που διοργάνωσε η σλοβακική προεδρία του οργανισμού στις 24 Οκτωβρίου στην Μπρατισλάβα με 
θέμα τη νομοθεσία για την καταπολέμηση των εικονικών εταιρειών.  Συνοψίζοντας τα καταληκτικά συμπεράσματα 
του σεμιναρίου, η κ. Χαραλαμπίδου υπογράμμισε ότι η διαφθορά υπονομεύει τη δημοκρατία και τη χρηστή 
διακυβέρνηση, ενώ τόνισε τη σημασία της διεθνούς συνεργασίας σε αυτό τον τομέα και επισήμανε ότι η 
καταπολέμηση της διαφθοράς απαιτεί ισχυρή πολιτική βούληση.  Στο περιθώριο του σεμιναρίου η κ. 
Χαραλαμπίδου συναντήθηκε με την κ. Paola Severino, Ειδική Αντιπρόσωπο του Προεδρεύοντος του ΟΑΣΕ για 
την Καταπολέμηση της Διαφθοράς. 

 Οι κ. Νίκος Κέττηρος και Χρίστος Ορφανίδης, μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων, συμμετείχαν στις 27 και 28 Οκτωβρίου σε διακοινοβουλευτική συνάντηση των επιτροπών 
αρμόδιων για θέματα γεωργίας των κοινοβουλίων των κρατών μελών της ΕΕ στο Ελσίνκι, στα πλαίσια της 
Φινλανδικής Προεδρίας του Συμβουλίου της ΕΕ. Συζητήθηκαν οι νομοθετικές προτάσεις της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής για τη μεταρρύθμιση της Κοινής Γεωργικής Πολιτικής μετά το 2020 και ο ρόλος της κλιματικής αλλαγής 
στη γεωργική πολιτική.  Οι Κύπριοι βουλευτές αναφέρθηκαν μεταξύ άλλων στις κυριότερες προκλήσεις που 
αντιμετωπίζει ο γεωργικός τομέας στην Κύπρο και εξέφρασαν την έντονη αντίθεση της χώρας μας στην 
προτεινόμενη μείωση του προϋπολογισμού της νέας Κοινής Γεωργικής Πολιτικής για την περίοδο 2021-2027. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούμε στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερησίας διάταξης, που είναι η 
νομοθετική εργασία.  Όλες οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες.   
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 Το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων 
(Προστασία Σκύλων και Γατών σε Εκτροφεία, Ξενοδοχεία, Καταφύγια και Υποστατικά Φύλαξης) Κανονισμοί του 
2019». 

 Για το θέμα αυτό έχει κυκλοφορήσει και συμπληρωματική έκθεση.  

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέσπιση νέων κανονισμών για τον έλεγχο των εγκαταστάσεων που φιλοξενούν ζώα, ειδικότερα σε σχέση 
με τις προδιαγραφές των υποστατικών τους με απώτερο στόχο την προστασία και ευημερία των ζώων. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για τους κανονισμούς «Οι περί Προστασίας 
και Ευημερίας των Ζώων (Προστασία Σκύλων και Γατών σε Εκτροφεία, Ξενοδοχεία, Καταφύγια και 

Υποστατικά Φύλαξης)  Κανονισμοί του 2019»  

Παρόντες:   

 Αδάμος Αδάμου, πρόεδρος Χρίστος Ορφανίδης 

 Χαράλαμπος Θεοπέμπτου Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Νίκος Κέττηρος  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε αριθμό 
συνεδριάσεών της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 13 Μαρτίου και 26 Ιουνίου 2019.  Στο πλαίσιο 
των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής η Επίτροπος Περιβάλλοντος, ο 
Επίτροπος Εθελοντισμού και Μη Κυβερνητικών Οργανώσεων, εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου 
Εσωτερικών, του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως του ίδιου υπουργείου, της Νομικής Υπηρεσίας της 
Δημοκρατίας, της Ένωσης Δήμων Κύπρου, της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, της Κυπριακής Εταιρείας 
Προστασίας Ζώων (CSPCA), του συνδέσμου «Φωνή για τα Ζώα της Κύπρου», του Παγκύπριου Κτηνιατρικού 
Συλλόγου, του Παγκύπριου Σωματείου Καταστηματαρχών Κατοικιδίων Ζώων, του σωματείου «D.O.G. Rescue 
Cyprus» (Dali Organised Group) και του Κόμματος για τα Ζώα Κύπρου.  Η οργάνωση ΚΙΒΩΤΟΣ και ο 
Κυνολογικός Όμιλος Κύπρου, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 6, 9, 10 και 32 του περί Προστασίας και 
Ευημερίας των Ζώων Νόμου, είναι η θέσπιση νέων κανονισμών για τον έλεγχο των εγκαταστάσεων που 
φιλοξενούν ζώα ειδικότερα σε σχέση με τις προδιαγραφές των υποστατικών τους με απώτερο στόχο την 
προστασία και ευημερία των ζώων. 

 Ειδικότερα, οι κανονισμοί περιλαμβάνουν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Τις προϋποθέσεις/προδιαγραφές των εγκαταστάσεων. 

2. Τη διαδικασία έκδοσης, αναστολής και ακύρωσης πιστοποιητικού διασφάλισης όρων ευημερίας των 
σκύλων και/ή γάτων. 

3. Την επιθεώρηση των υποστατικών. 

4. Τη διαδικασία τερματισμού λειτουργίας υποστατικού και τη διάθεση των ζώων στην περίπτωση αυτή. 

5. Τα τέλη αίτησης και έκδοσης πιστοποιητικού. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, απώτερος σκοπός των κανονισμών 
είναι η νομική κατοχύρωση της προστασίας και ευημερίας των σκύλων και των γάτων που κρατούνται σε 
εκτροφεία, ξενοδοχεία και καταφύγια. Επίσης, επιδιώκεται η ρύθμιση των ζητημάτων που προκύπτουν, όταν 
αδέσποτοι σκύλοι συλλαμβάνονται από τις τοπικές αρχές.  Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, δεν αναμένεται 
σημαντικός οικονομικός αντίκτυπος στον δημόσιο τομέα, καθώς δεν απαιτείται σημαντική διαφοροποίηση των 
υφιστάμενων μηχανισμών ελέγχου. Επιπρόσθετα, με την εφαρμογή των κανονισμών αναμένεται αύξηση στα 
δημόσια έσοδα από τα τέλη για εξέταση της αίτησης για έκδοση πιστοποιητικού διασφάλισης όρων ευημερίας 
των σκύλων και/ή γάτων, καθώς και από τα τέλη έκδοσης του πιστοποιητικού αυτού. 

 Στο στάδιο της εξέτασης του νομοσχεδίου την επιτροπή απασχόλησαν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα 
ζητήματα, τα οποία προβλέπονται στις πρόνοιές του: 

1. Η εξουσία της αρμόδιας αρχής, προκειμένου να εκδώσει το σχετικό πιστοποιητικό, να δύναται να ζητά 
εκτός από συγκεκριμένα στοιχεία και οποιαδήποτε άλλα στοιχεία θεωρήσει εύλογα.  

2. Η απαίτηση της αρμόδιας αρχής στην περίπτωση αλλαγής κατόχου του πιστοποιητικού ο υποψήφιος νέος 
κάτοχος να υποβάλει εκ νέου στην αρμόδια αρχή αίτηση για έκδοση νέου πιστοποιητικού συνοδευόμενη 
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με όλα τα έγγραφα τα οποία ήδη έχουν υποβληθεί για την έκδοση του πιστοποιητικού την πρώτη φορά.  

3. Η παροχή δυνατότητας στην αρμόδια αρχή να διενεργεί τακτικές επιθεωρήσεις, δυνατότητα η οποία 
παρέχεται ήδη στον περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων Νόμο, στον οποίο στηρίζεται η έκδοση 
των υπό συζήτηση κανονισμών. 

4. Η παροχή εξουσίας στην αρμόδια αρχή, ήτοι στις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες, να αποφασίζει για τον 
περαιτέρω χειρισμό των ζώων σε περίπτωση τερματισμού της λειτουργίας υποστατικού, στο εύρος της 
οποίας δύναται να περιλαμβάνεται και η δυνατότητα θανάτωσης ενός ζώου χωρίς συγκεκριμένες 
προϋποθέσεις. 

5. Η μη συμπερίληψή στους κανονισμούς πρόνοιας η οποία να απαγορεύει ρητά την αναπαραγωγή ζώων 
για κερδοσκοπικό σκοπό που γίνεται εκτός εκτροφείων ή τη διαφήμιση της δραστηριότητας αυτής.  

 Επιπρόσθετα με τις εισηγήσεις/παρατηρήσεις της επιτροπής, οι εμπλεκόμενοι φορείς κατέθεσαν τις 
απόψεις τους τόσο προφορικά όσο και με γραπτά υπομνήματα, εκφράζοντας επιμέρους απόψεις/εισηγήσεις επί 
των προνοιών των κανονισμών. 

 Στη βάση των πιο πάνω η επιτροπή κάλεσε τους κυβερνητικούς αρμοδίους όπως σε συνεργασία με τη 
Νομική Υπηρεσία επανεξετάσουν το κείμενο των κανονισμών στο βαθμό που συμφωνούν με τις 
παρατηρήσεις/εισηγήσεις που διατυπώθηκαν στην επιτροπή και να ετοιμάσουν αναθεωρημένο κείμενο, το οποίο 
να καταθέσουν στην επιτροπή για συνέχιση και ολοκλήρωση της συζήτησής του. 

 Συναφώς, οι κυβερνητικοί αρμόδιοι επανεξέτασαν το κείμενο των κανονισμών και με τη σύμφωνη γνώμη 
της εκπροσώπου της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας ετοίμασαν αναθεωρημένο κείμενο, το οποίο στάλθηκε 
στην επιτροπή για περαιτέρω εξέταση και λήψη τελικής απόφασης.  

 Το αναθεωρημένο κείμενο περιλαμβάνει μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Την τροποποίηση των προνοιών του, έτσι ώστε να αντικατοπτρίζεται στο όλο κείμενο η προσωρινότητα 
της φύλαξης των ζώων. 

2. Την προσθήκη πρόνοιας, ώστε να είναι δυνατή η αναπαραγωγή ζώων και η διαφήμιση της 
δραστηριότητας αυτής, μόνο εάν διενεργείται σε εκτροφείο. 

3. Διευκρίνιση αναφορικά με τα στοιχεία τα οποία η αρμόδια αρχή δύναται να ζητά επιπρόσθετα, 
προκειμένου να εκδώσει το σχετικό πιστοποιητικό. 

4. Δημιουργία μητρώου στο οποίο καταχωρίζονται τα πιστοποιητικά. 

5. Διαγραφή της δυνατότητας της αρμόδιας αρχής να διενεργεί επιθεωρήσεις λόγω πρόβλεψης της εν λόγω 
δυνατότητας στον υφιστάμενο νόμο στον οποίο στηρίζεται η έκδοση των υπό συζήτηση κανονισμών.  

6. Παροχή δυνατότητας ακρόασης στον κάτοχο του πιστοποιητικού στην περίπτωση αναστολής ή ακύρωσης 
του πιστοποιητικού του. 

7. Τροποποίηση των προνοιών τους, ώστε η τελική διάθεση των ζώων σε συγκεκριμένες περιπτώσεις να 
αποφασίζεται από την Παγκύπρια Συντονιστική Επιτροπή Ευημερίας των Ζώων, στην οποία θα 
συμμετέχουν και φιλοζωικές οργανώσεις.  

 Το Κόμμα για τα Ζώα Κύπρου διαφώνησε ως θέμα αρχής με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
κανονισμών, επεξηγώντας ότι θεωρεί λάθος το γεγονός ότι σε αυτούς περιλαμβάνονται πρόνοιες τόσο για τα 
καταφύγια ζώων, τα οποία στηρίζονται ως επί το πλείστον στην εθελοντική πρωτοβουλία, όσο και για τα 
εκτροφεία και/ή ξενοδοχεία ζώων, των οποίων οι δραστηριότητες έχουν χαρακτήρα κερδοσκοπικό.  Συναφώς, 
πρότεινε όπως για τα καταφύγια ζώων κατατεθεί ξεχωριστό σχέδιο νόμου. 

 Όλοι οι υπόλοιποι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των εν λόγω 
κανονισμών, προκειμένου να ρυθμιστούν νομοθετικά όλα όσα αφορούν τη λειτουργία των εγκαταστάσεων στις 
οποίες κρατούνται ζώα. Ωστόσο, ανέφεραν πως στόχος πρέπει να είναι η εξεύρεση τρόπων για την εφαρμογή 
όχι μόνο των υπό έγκριση κανονισμών, αλλά γενικότερα του συνόλου του νομοθετικού πλαισίου το οποίο 
προβλέπει για την ευημερία των ζώων.  Επίσης, αναφέρθηκαν στις οικονομικές δυσκολίες τις οποίες αναμένεται 
να αντιμετωπίσουν οι εμπλεκόμενοι, προκειμένου να συμμορφωθούν με τις πρόνοιες των κανονισμών, 
προσθέτοντας ότι το κράτος πρέπει να σταθεί αρωγός στην όλη προσπάθεια.  Εν κατακλείδι, οι εν λόγω 
εκπρόσωποι αναφέρθηκαν στο μεγάλο πρόβλημα που αντιμετωπίζει η Κύπρος με τα αδέσποτα και 
εγκαταλελειμμένα ζώα, το οποίο η πολιτεία πρέπει να αντιμετωπίσει, εφαρμόζοντας τις υφιστάμενες νομοθεσίες 
ή/και θεσπίζοντας νέες. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί 
επί των προνοιών των κανονισμών, όπως αυτοί έχουν αναθεωρηθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω, κατά τη συζήτησή 
τους ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 
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Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για τους κανονισμούς «Οι 
περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων (Προστασία Σκύλων και Γατών σε Εκτροφεία, Ξενοδοχεία, 

Καταφύγια και Υποστατικά Φύλαξης) Κανονισμοί του 2019» 
Παρόντες: 
 Αδάμος Αδάμου, πρόεδρος Νίκος Κέττηρος 

 Χαράλαμπος Θεοπέμπτου  Ευανθία Σάββα 

 Αννίτα Δημητρίου  Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης  

 Όπως είναι γνωστό, για τους υπό αναφορά κανονισμούς κυκλοφόρησε στις 10 Ιουλίου 2019 έκθεση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος, ωστόσο η συζήτησή τους αναβλήθηκε με απόφαση της ολομέλειας 
του σώματος στις 12 Ιουλίου 2019 και ως εκ τούτου η επιτροπή επανεξέτασε αυτούς σε τρεις συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 4, 18, και 25 Σεπτεμβρίου 2019.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής η Επίτροπος Περιβάλλοντος, εκπρόσωποι του Γραφείου του Επιτρόπου 
Εθελοντισμού και Μη Κυβερνητικών Οργανώσεων, των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως του Υπουργείου 
Εσωτερικών, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, της Ένωσης Δήμων Κύπρου και της Ένωσης Κοινοτήτων 
Κύπρου.  

 Σημειώνεται ότι ο σκοπός των κανονισμών, οι απόψεις των εμπλεκομένων, καθώς και τα ζητήματα που 
απασχόλησαν την επιτροπή στο πρώτο στάδιο της εξέτασής τους περιλαμβάνονται στην αρχική έκθεση της 
επιτροπής. 

 Στο πλαίσιο της επανεξέτασης των κανονισμών την επιτροπή απασχόλησε αριθμός τροπολογιών οι 
οποίες κατατέθηκαν στη συνεδρία της ολομέλειας του σώματος ημερομηνίας 12 Ιουλίου 2019 από τον κ. 
Χαράλαμπο Θεοπέμπτου, βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών.  Οι εν λόγω τροπολογίες 
αφορούν τα ακόλουθα θέματα: 

1. Tην απαγόρευση ευθανασίας σε υγιές ζώο στην περίπτωση κατά την οποία ο κάτοχος του πιστοποιητικού 
δεν είναι σε θέση να συμμορφωθεί με τις οδηγίες ή να συνεργαστεί με την αρμόδια αρχή για την τελική 
διάθεση των ζώων. 

2. Tον καθορισμό του ελάχιστου χώρου φιλοξενίας στα υποστατικά προσωρινής φύλαξης ανάλογα με τον 
αριθμό των κατοίκων που αριθμεί η κοινότητα ή ο δήμος στον οποίο βρίσκονται τα υποστατικά. 

3. Tη διασφάλιση της στείρωσης του σκύλου, προτού αυτός απομακρυνθεί από το υποστατικό προσωρινής 
φύλαξης. 

4. Tην υποχρεωτική εγκατάσταση σαρωτών σε όλα τα υποστατικά. 

 Η επιτροπή, αφού μελέτησε τις πιο πάνω τροπολογίες, αποφάσισε, κατά πλειοψηφία, να υιοθετήσει μόνο 
την τροπολογία που αφορά την απαγόρευση ευθανασίας υγιούς ζώου, καθώς και την τροπολογία που αφορά 
την εγκατάσταση σαρωτών στα υποστατικά και συναφώς προχώρησε σε ανάλογη τροποποίηση του κειμένου 
των κανονισμών. 

  Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τα πιο πάνω με την επιφύλαξη των εκπροσώπων της Ένωσης 
Δήμων Κύπρου και της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, οι οποίοι ανέφεραν ότι η σύμφωνη γνώμη τους για την 
πρώτη τροπολογία τελεί υπό την αίρεση ότι οι τοπικές αρχές δε θα επιβαρυνθούν με οποιοδήποτε επιπρόσθετο 
κόστος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, κατά πλειοψηφία του προέδρου 
και των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του μέλους της 
βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, τάσσεται υπέρ της έγκρισης των κανονισμών όπως 
αυτοί έχουν αναθεωρηθεί στη βάση των πιο πάνω. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών των 
κανονισμών κατά τη συζήτησή τους ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 Ο κ. Κωστής Ευσταθίου μέχρι τρία λεπτά.  

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι,  
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 Θα καταψηφίσουμε τις τροπολογίες, για τον λόγο ότι -την πρώτη τροπολογία του ΕΛΑΜ- για τον λόγο ότι 
υπάρχει άμεσος κίνδυνος, ενώ κατανοούμε και τα κίνητρα ότι είναι προφανώς για απλοποίηση των διαδικασιών, 
υπάρχει κίνδυνος κατάχρησης της εξαίρεσης από τα καταφύγια.  Στην Κύπρο είμαστε, γνωρίζουμε με πόση 
ευκολία ζητήματα και ρυθμίσεις νομοθετικές παρακάμπτονται με την πρόφαση της απλοποίησης των 
διαδικασιών.   

 Και την τροπολογία των Οικολόγων θα την καταψηφίσουμε, για τον λόγο ότι είναι τόσο μικρές οι 
αποστάσεις στην Κύπρο μεταξύ των δήμων και των κοινοτήτων, που η ρύθμιση αυτή καταντά περιττή.  
Φανταστείτε πώς είναι, σε ένα διάστημα, σε μια απόσταση 3-4 χιλιομέτρων μπορεί να υπάρχουν τέσσερις, πέντε, 
έξι δήμοι και εφτά κοινότητες.  Επομένως, είναι αχρείαστη η ρύθμιση.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαγιάννης μέχρι τρία λεπτά. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Θα ξεκινήσω με το να εξηγήσω με απλά λόγια τι θέλουμε να πετύχουμε με την τροπολογία που έχουμε 
εισηγηθεί.  Σε ό,τι αφορά τους εθελοντές που ασχολούνται γενικά με τα αδέσποτα, υπάρχει μια κοινή παραδοχή 
ότι οι οικονομικές, αλλά και άλλες δυσκολίες που αντιμετωπίζουν είναι πάρα πολλές.  Με το να αναγκάσουμε 
μέσω των κανονισμών να υπάρχουν συγκεκριμένες προδιαγραφές ως προς τη φύλαξη είτε των σκύλων είτε των 
γάτων είτε οποιουδήποτε άλλου ζώου, τότε το μόνο που θα καταφέρουμε είναι να προσθέσουμε ένα επιπλέον 
βάρος, που θα είναι ασήκωτο για αυτούς τους ανθρώπους, και στην ουσία θα καταφέρουμε ακριβώς το αντίθετο 
από αυτό που επιδιώκει ο εν λόγω κανονισμός.   

 Όσον αφορά τη γενικότερη φιλοσοφία των κανονισμών, υπάρχουν πολλές σωστές αναφορές και η πιο 
σωστή από όλες θεωρώ ότι είναι η πρόνοια για τις δεκαπέντε ημέρες, έτσι ώστε να μη θανατώνονται αυτά τα 
αδέσποτα.  Έχοντας λοιπόν υπόψη το τι συμβαίνει πραγματικά με την τεράστια δουλειά που επιτελούν οι 
εθελοντές, θεωρώ ότι η τροπολογία μας θα βοηθήσει προς το καλύτερο την όλη διαδικασία.   

 Ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Ο κ. Θεοπέμπτου.  

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Ξέρουμε όλοι πάρα πολλά καλά ότι θα ψηφίσουμε έναν νόμο ο οποίος θα δημιουργήσει ορισμένα 
προβλήματα σε όλες τις φιλοζωικές οργανώσεις που λειτουργούν καταφύγια, αλλά και στις τοπικές αρχές, όμως 
εμείς ως επιτροπή Περιβάλλοντος πρέπει να πω ότι, όλα τα μέλη, στείλαμε μια επιστολή στην κυβέρνηση.  
Είπαμε ότι θα υποστηρίξουμε το νομοσχέδιο, με την προϋπόθεση ότι η κυβέρνηση θα αναλάβει να υποστηρίξει 
οικονομικά όλα τα καταφύγια ζώων τα οποία διαχειρίζονται οι μη κυβερνητικές οργανώσεις, ούτως ώστε να μην 
ψηφίσουμε έναν νόμο με τον οποίο να δημιουργήσουμε προβλήματα.  Έχουμε μια απάντηση από το υπουργείο, 
ότι θα υποστηρίξουν οικονομικά.  Δε νομίζω να έμεινε κανένας ευχαριστημένος από το ποσό το οποίο θα διαθέσει 
η κυβέρνηση, αλλά ο σωστός ο τρόπος να προχωρήσουμε μπροστά τούτος είναι, γι’ αυτό και θα ψηφίσουμε και 
το νομοσχέδιο, επαναλαμβάνω, αναμένοντας ότι η κυβέρνηση θα διαθέσει κονδύλια, για να βοηθήσει όλα τα 
καταφύγια τα οποία λειτουργούν από μη κυβερνητικές οργανώσεις.   

 Μπορώ να πω και δύο λόγια για τις τροπολογίες μας, Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι.  

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Όσον αφορά τις τροπολογίες μας, επειδή έχουμε κακή εμπειρία και επειδή έχουμε κοινοτικά συμβούλια 
και δήμους οι οποίοι δεν ασχοληθήκαν όσο σοβαρά έπρεπε με το θέμα των ζώων, των αδέσποτων, έχουμε βάλει 
μια τροπολογία, η οποία υποχρεώνει να έχουν έναν ελάχιστο αριθμό κλουβιών, ανάλογα με το μέγεθος το οποίο 
έχουμε στον κάθε δήμο και κοινότητα.   

 Επίσης, να τονίσω ότι έχουμε ακόμα μια τροπολογία, η οποία είναι εξαιρετικά σημαντική και θέλω να 
σκεφτείτε πάρα πολλά καλά αν θα ψηφίσετε εναντίον της, ο οποιοσδήποτε, η οποία λέει ότι όποιος σκύλος φεύγει 
από καταφύγιο πρέπει να είναι στειρωμένος.  Με τη στείρωση θα μειώσουμε τους αριθμούς των αδέσποτων.  Δε 
γίνεται να κυκλοφορούν σκύλοι οι οποίοι να διανέμονται ακόμα και από καταφύγια και να μην είναι στειρωμένοι 
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με τα μπόλια τους κ.λπ., γι’ αυτό είναι ένα από τα πιο σοβαρά μέτρα, για να μειώσουμε τους αριθμούς των 
αδέσποτων.   

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Ελένη Σταύρου. 

ΕΛΕΝΗ ΣΤΑΥΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς είμαστε εναντίον στις τροπολογίες των Οικολόγων και του ΕΛΑΜ.  Δεν μπορούμε 
να τις ψηφίσουμε, εάν δεν έχουμε εκμαιεύσει πρώτα την δέσμευση από την κυβέρνηση ότι θα δώσει περισσότερα 
λεφτά.   

 Και επίσης, για το θέμα τώρα που αναφέρθηκε ο συνάδελφος ο κ. Θεοπέμπτου, δεν μπορούμε να 
απαιτήσουμε να γίνονται στειρώσεις σε όλα τα ζώα, διότι είναι τρομερά πολυέξοδο για τις φιλοζωικές, διότι ήδη 
είναι τόσο βεβαρημένες.  Εγώ που ασχολούμαι τόσο πολύ με το θέμα προσωπικά μπορώ να σας πω ότι είναι 
πλέον στα τελευταία τους όρια με τα ζώα.  Νομίζω ότι θα πρέπει να το ξαναδούμε μελλοντικά για τα θέματα αυτά.   

 Άρα, εμείς είμαστε εναντίον των τροπολογιών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ορφανίδης. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΟΡΦΑΝΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το θέμα έχει συζητηθεί για αρκετό διάστημα, έχουν ληφθεί οι θέσεις και οι απόψεις όλων 
των εμπλεκομένων.  Όσον αφορά αν θα ψηφίσουμε τον νόμο, όσον αφορά τις τροπολογίες των Οικολόγων, τη 
δεύτερη θα τη στηρίξουμε.  Όσον αφορά την τροπολογία του ΕΛΑΜ, θα την καταψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Για να καταλάβουμε τι πάμε να ψηφίσουμε.  Σήμερα υπάρχει ήδη μια δραστηριότητα από φιλοζωικές μη 
κυβερνητικές οργανώσεις, οι οποίες δημιουργούν και λειτουργούν καταφύγια.  Η νομοθεσία πάει να βάλει 
προδιαγραφές και σωστά, είναι στη σωστή κατεύθυνση, όμως το μεγάλο πρόβλημα είναι αυτό που είπε 
προηγουμένως ο συνάδελφος ο κ. Θεοπέμπτου, ότι θα πρέπει να στηριχθεί αυτή η προσπάθεια οικονομικά από 
το κράτος.  Εμείς θα ψηφίσουμε την τροπολογία σε ό,τι αφορά τις στειρώσεις, θα ψηφίσουμε τη νομοθεσία, με 
την παράκληση και την υπόδειξη προς την κυβερνητική πλευρά ότι δε θα λειτουργήσει ο νόμος, εάν δεν ενισχυθεί 
οικονομικά η εφαρμογή του. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Νίκος Κέττηρος. 

ΝΙΚΟΣ ΚΕΤΤΗΡΟΣ:  

 Οι φιλοζωικές οργανώσεις θα αντιμετωπίσουν πρόβλημα, αν δεν στηριχθούν, είτε ψηφιστεί είτε δεν 
ψηφιστεί η νομοθεσία.  Ήδη πολλές φιλοζωικές οργανώσεις που διατηρούν καταφύγια αντιμετωπίζουν σοβαρά 
προβλήματα επιβίωσης.  Επομένως, είναι εκ των ων ουκ άνευ η στήριξη αυτών των φιλοζωικών οργανώσεων 
και με την εφαρμογή, με την ψήφιση της νομοθεσίας θα πρέπει να γίνει ακόμα πιο επιτακτική η ανάγκη.   

 Σε ό,τι αφορά τις τροπολογίες, θα υπερψηφίσουμε τις τροπολογίες των Οικολόγων, γιατί, ναι μεν 
γνωρίζουμε και αναγνωρίζουμε ότι θα επωμιστούν κάποια έξοδα οι δήμοι, την ίδια ώρα όμως πρέπει να έχουμε 
υπόψη μας ότι ήδη οι δήμοι εισπράττουν τέλη για τους σκύλους, για την κατοχή των σκύλων και επομένως έχουν 
υποχρέωση να σισταρίσουν τα του οίκου τους και να βάλουν μια τάξη σε αυτή την αναρχία, η οποία υπάρχει και 
όλοι τη ζούμε καθημερινά.   

 Σε ό,τι αφορά την τροπολογία του ΕΛΑΜ, δε θα την ψηφίσουμε, γιατί μιλούμε για ευημερία των ζώων από 
οποιονδήποτε και αν φυλάγεται το ζώο.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Θεολόγου. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 
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 Απλώς, να προσθέσω στα προηγούμενα που λέχθησαν ότι όσοι αποκτούν σκύλους από τα καταφύγια 
πληρώνουν οι ίδιοι τα λεφτά που χρειάζονται, για να γίνει η στείρωση αυτών των ζώων, και κατ’ επέκταση 
ευκολύνουν και τις φιλοζωικές όσον αφορά το κόστος, άρα αυτό πρέπει να το γνωρίζουμε.  Δεν είναι θέμα το 
οποίο αναλαμβάνει αποκλειστικά η φιλοζωική, πληρώνεται από το άτομο το οποίο ενδιαφέρεται να πάρει ένα 
ζώο από το καταφύγιο.   

 Θα στηρίξουμε την τροπολογία των Οικολόγων, δε θα στηρίξουμε την τροπολογία του ΕΛΑΜ και θα 
στηρίξουμε και το νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ανδρέας Κυπριανού. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Υπάρχει η περί Σκύλων νομοθεσία, μέσα στην οποία αναγράφεται ξεκάθαρα ότι είναι υπόχρεοι οι δήμοι 
και οι κοινότητες να δημιουργήσουν καταφύγια αδέσποτων ζώων.  Άρα, αν υπάρχει αδυναμία και δεν έχουν 
δημιουργηθεί μέχρι σήμερα, εκτός από εξαιρετικές περιπτώσεις, αν όντως υπάρχει δυσκολία οικονομική από 
τους δήμους και τις κοινότητες να εφαρμόσουν τον περί Σκύλων Νόμο, τότε το κράτος πρέπει να έρθει αρωγός 
για το συγκεκριμένο θέμα, πρώτα προς τους δήμους και τις κοινότητες και μετά προς τις μη κυβερνητικές 
οργανώσεις, διότι οι πρώτοι παραβιάζουν τη νομοθεσία.  Επαναλαμβάνω, υπάρχει νομοθεσία και είναι ξεκάθαρη.   

 Όσον αφορά, κύριε Θεοπέμπτου, το θέμα της υποχρεωτικής στείρωσης ενός ζώου, ενός σκύλου, πριν 
φύγει από το καταφύγιο, έχω την εντύπωση ότι οι φιλοζωικές οργανώσεις δίνουν τα σκυλιά για υιοθεσία σε 
υπεύθυνους ανθρώπους, άρα, αν κάποιος, αν ένας υπεύθυνος πολίτης πάρει ένα σκυλί, γιατί πρέπει να 
στερήσεις από αυτό τον σκύλο το δικαίωμα της γεννοβολίας;  Εκτός και αν οι φιλοζωικές οργανώσεις, που δεν 
το υιοθετώ, δίδουν τα σκυλιά σε ανθρώπους οι οποίοι δεν είναι υπεύθυνοι, με αποτέλεσμα να τα αφήνουν 
ελεύθερα και να υπάρχουν περισσότερα αδέσποτα.  Άρα, δε στέκει το επιχείρημα ότι πρέπει να στειρώνουμε τα 
ζώα, πριν τα υιοθετήσει κάποιος από τα εκτροφεία, που είναι τα καταφύγια ζώων.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης.  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Σε συνέχεια αυτών που είπε ο συνάδελφος ο Νίκος ο Κέττηρος, αλλά και ο κ. Θεοπέμπτου, θέλω να 
προσθέσω τα εξής:  Σε ό,τι αφορά τις τροπολογίες του Κινήματος Οικολόγων, αναφερόμαστε στα υποστατικά 
προσωρινής φύλαξης που παραπέμπουν αποκλειστικά και μόνο στις ευθύνες που πρέπει να αναλάβουν οι 
τοπικές αρχές, δήμοι και κοινότητες.  Δεν αναφερόμαστε σε καταφύγια.  Μόνο σε αυτό αναφερόμαστε, για να 
μην παρεξηγήσουμε τι πάμε να ψηφίσουμε.  Και είναι αλήθεια ότι δημιουργούμε μια υποχρέωση στις τοπικές 
αρχές, αλλά σκεφτόμαστε την ευημερία των ζώων, την ασφάλεια όλων.  Πρέπει να δημιουργήσουμε τις 
απαραίτητες υποδομές επιτέλους σε αυτή τη χώρα και θα πρέπει να αναληφθεί το όποιο κόστος προκύπτει και 
για τη στείρωση, που είναι η δεύτερη τροπολογία των Οικολόγων, αλλά και για τη φύλαξη την ίδια.   

 Και επειδή λέχθηκε και νομίζω ότι και εδώ υπάρχει παρανόηση, δεν υποχρεώνεται μια κοινότητα των 50 
των 500 κατοίκων να δημιουργήσει καταφύγιο για ένα σκύλο.  Μπορούν να συνεργαστούν και επιβάλλεται, αν 
με ρωτάτε, να συνεργαστούν γειτονικές κοινότητες και δήμοι και μπορεί ακριβώς αυτοί οι προσωρινοί χώροι 
φύλαξης να μη βρίσκονται καν στα όρια ενός δήμου.  Λοιπόν, οπόταν, μπορούν να υπάρξουν και θα υπάρξουν 
συνέργειες, φτάνει να καλυφτεί το κόστος.  Είναι αλήθεια ότι προκύπτει κόστος, αλλά συνολικά από τη νομοθεσία, 
σωστά λέχθηκε από τον κ. Θεοπέμπτου, προκύπτει κόστος.  Αυτό είναι που ψηφίζουμε όμως.  Εμείς καλούμε 
σε υπερψήφιση και των δύο τροπολογιών που έχουν καταθέσει οι συνάδελφοι των Οικολόγων, γιατί κινούνται 
ακριβώς προς τη σωστή κατεύθυνση.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λίνος Παπαγιάννης.  

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε. 

 Είμαι υπόχρεος, θεωρώ, να επαναλάβω κάτι πολύ σημαντικό.  Η τροπολογία μας, για όσους δεν το έχετε 
αντιληφθεί, αφορά τους μη κερδοσκοπικούς οργανισμούς, όχι όλα τα υπόλοιπα.  Ερχόμαστε σήμερα δηλαδή να 
υποχρεώσουμε αυτούς που δεν έχουν κέρδος από αυτό που κάνουν να επωμιστούν ένα κόστος που στην 
καλύτερη των περιπτώσεων θα έρθει η κυβέρνηση να τους δώσει ένα μικρό ποσό και μετά θα λέμε ότι έχει 
αυξηθεί ο αριθμός των αδέσποτων.  Είναι παρανοϊκό αυτό το πράγμα, πραγματικά. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει την πρώτη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προτεινόμενες τροπολογίες του κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου εκ μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών για τους κανονισμούς «Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων 

(Προστασία Σκύλων και Γατών σε Εκτροφεία, Ξενοδοχεία, Καταφύγια και Υποστατικά Φύλαξης) 
Κανονισμοί του 2019» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του Μέρους Α του Παραρτήματος ΙΙ των πιο πάνω κανονισμών ως 
ακολούθως: 
1. Με την προσθήκη αμέσως μετά την υποπαράγραφο 2.15 της παραγράφου 2 αυτού της ακόλουθης νέας 

υποπαραγράφου: 

 «2.16 Τα υποστατικά προσωρινής φύλαξης σκύλων διαθέτουν χώρο για φιλοξενία τουλάχιστον δύο 
σκύλων και για κάθε χίλιους (1 000) κατοίκους που αριθμεί η κοινότητα ή ο δήμος στον οποίο βρίσκονται 
τα εν λόγω υποστατικά έναν επιπλέον χώρο για τη φιλοξενία σκύλου.». 

Σημείωση: 
α. Με την προτεινόμενη τροπολογία καθορίζεται ο ελάχιστος χώρος φύλαξης σκύλων στα υποστατικά 

προσωρινής φύλαξης σε δήμους και κοινότητες. 

β. Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται όπως βελτιωθεί η διαχείριση των αδέσποτων ζώων στην 
Κύπρο με τη δημιουργία ευνοϊκών συνθηκών διαβίωσής τους σε καταφύγια προσωρινής φύλαξης σκύλων 
σε δήμους και κοινότητες, ώστε να ανταποκρίνονται καλύτερα στα σύγχρονα δεδομένα, και με τον πιο 
αποτελεσματικό έλεγχο του πληθυσμού των αδέσποτων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΟΡΦΑΝΙΔΗΣ: 

 Πρόεδρε, για τις τροπολογίες έχουμε πει ως Δημοκρατικό Κόμμα ότι διαχωρίζουμε το πρώτο από το 
δεύτερο μέρος.  Γι’ αυτό το πρώτο μέρος το Δημοκρατικό Κόμμα θα το… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τούτο είναι το πρώτο μέρος. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΟΡΦΑΝΙΔΗΣ: 

 Μάλιστα. 

 Το δεύτερο μέρος θα το… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε, είκοσι έξι ψήφοι υπέρ και είκοσι έξι ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ και είκοσι έξι ψήφους εναντίον, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε στην επόμενη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2. Με την προσθήκη αμέσως μετά την υποπαράγραφο 12.3 της παραγράφου 12 αυτού της ακόλουθης 
επιφύλαξης, αφού προηγουμένως αντικατασταθεί στο τέλος της η τελεία με άνω και κάτω τελεία: 

  «Νοείται ότι, πριν από την απομάκρυνση ζώου από υποστατικό προσωρινής φύλαξης σκύλων, 
διασφαλίζεται ότι ο σκύλος είναι στειρωμένος και ότι πληρούνται τα κριτήρια, όπως αυτά αναφέρονται 
στην παράγραφο 12.». 

Σημείωση: 



295 

α. Με την προτεινόμενη τροπολογία προβλέπεται ότι πριν την απομάκρυνση του ζώου από το υποστατικό 
προσωρινής φύλαξης ο σκύλος πρέπει να είναι στειρωμένος και να πληρούνται τα κριτήρια όπως αυτά 
αναφέρονται στην παράγραφο 12. 

β. Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται όπως βελτιωθεί η διαχείριση των αδέσποτων ζώων στην 
Κύπρο με τη δημιουργία ευνοϊκών συνθηκών διαβίωσής τους σε καταφύγια προσωρινής φύλαξης σκύλων 
σε δήμους και κοινότητες, ώστε να ανταποκρίνονται καλύτερα στα σύγχρονα δεδομένα, και με τον πιο 
αποτελεσματικό έλεγχο του πληθυσμού των αδέσποτων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα δύο ψήφοι υπέρ και δεκαεννέα ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ και δεκαεννέα ψήφους εναντίον, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Η επόμενη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου για τους κανονισμούς «Οι περί Προστασίας 
και Ευημερίας των Ζώων (Προστασία Σκύλων και Γατών σε Εκτροφεία, Ξενοδοχεία, Καταφύγια και 

Υποστατικά Φύλαξης) Κανονισμοί του 2019» 
 Γίνεται εισήγηση για τη διαγραφή της υποπαραγράφου (γ) της παραγράφου (1) του Κανονισμού 2. 

Σημείωση: 
 Με την προτεινόμενη τροπολογία προτείνεται τα καταφύγια στα οποία κρατούνται ζώα με σκοπό την 
παραμονή τους για μη κερδοσκοπικό σκοπό να μην εντάσσονται στον ορισμό του όρου «υποστατικό» για τους 
σκοπούς των προτεινόμενων κανονισμών.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε, δύο ψήφοι υπέρ και σαράντα εννέα ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με δύο ψήφους υπέρ και σαράντα εννέα εναντίον, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Τώρα ψηφίζουμε για το σύνολο των κανονισμών, όπως έχουν τροποποιηθεί.    

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε, σαράντα εννέα ψήφοι υπέρ και δύο εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα εννέα ψήφους υπέρ και δύο εναντίον, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

                                            
 Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Συμμαχία Πολιτών, Αλληλεγγύη, Κίνημα 

Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 
 Εναντίον: ΕΛΑΜ.  
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 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα, που είναι «Ο περί Προστασίας του Απορρήτου της Ιδιωτικής Επικοινωνίας 
(Παρακολούθηση Συνδιαλέξεων και Πρόσβαση σε Καταγεγραμμένο Περιεχόμενο Ιδιωτικής Επικοινωνίας) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2017», αναβάλλεται.  Θέλει η επιτροπή Νομικών να το εξετάσει ξανά. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί του Εφημεριακού Κλήρου της Ελληνικής Ορθόδοξης Εκκλησίας της 
Κύπρου Νόμος του 2019».   

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέσπιση νομοθεσίας, ώστε να ρυθμιστεί το θέμα της επιχορήγησης της μισθοδοσίας του εφημεριακού 
κλήρου της Ελληνικής Ορθόδοξης Εκκλησίας της Κύπρου από το κράτος. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί του Εφημεριακού Κλήρου της Ελληνικής Ορθόδοξης Εκκλησίας της Κύπρου Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Μαρίνος Μουσιούττας Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Μάριος Μαυρίδης Μιχάλης Γιωργάλλας  

 Ονούφριος Κουλλά  Γιώργος Περδίκης 

 Στέφανος Στεφάνου Άννα Θεολόγου 

 Άριστος Δαμιανού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε έξι 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ της 3ης Ιουνίου και της 7ης Οκτωβρίου 2019. Στο 
πλαίσιο της συζήτησης κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Υπουργός Οικονομικών, η Γενική Λογίστρια, ο Έφορος 
Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων, εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και του Τμήματος Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας του ιδίου υπουργείου, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, καθώς και ο διευθυντής του 
Κεντρικού Εκκλησιαστικού Ταμείου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η θέσπιση νομοθεσίας, ώστε να ρυθμιστεί το θέμα της 
επιχορήγησης της μισθοδοσίας του εφημεριακού κλήρου της Ελληνικής Ορθόδοξης Εκκλησίας της Κύπρου από 
το κράτος. 

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο προτείνεται η επικαιροποίηση της συμφωνίας που έγινε τον Φεβρουάριο 
του 1971 μεταξύ της Κυπριακής Δημοκρατίας και της Εκκλησίας της Κύπρου με βάση την Απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου με αριθμό 10.270, ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 1971, η οποία προνοεί για την 
επιχορήγηση από τη Δημοκρατία μέρους της μισθοδοσίας του εφημεριακού κλήρου της Ελληνικής Ορθόδοξης 
Εκκλησίας της Κύπρου έναντι της παραχώρησης προς τη Δημοκρατία αγροτικής κτημοσύνης της Ιεράς 
Αρχιεπισκοπής Κύπρου, η οποία ανέρχεται στα 15 000 περίπου στρέμματα.  

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, κατόπιν διαβούλευσης μεταξύ της εκτελεστικής εξουσίας και της 
Εκκλησίας της Κύπρου συμφωνήθηκε από κοινού η επικαιροποίηση της βάσης παραχώρησης της κρατικής 
αρωγής, ώστε να καθοριστεί ο αριθμός των κληρικών που επιδοτούνται με μηνιαίο ποσό ύψους €681,86 ως 
ακολούθως: 

1. Επτακόσιοι εξήντα (760) ιερείς από την έναρξη της ισχύος του προτεινόμενου νόμου μέχρι την 31η 
Δεκεμβρίου 2020. 

2. Οκτακόσιοι (800) ιερείς από την 1η Ιανουαρίου 2021 μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2023. 

3. Οκτακόσιοι πενήντα (850) ιερείς από την 1η Ιανουαρίου 2024 μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2025. 

4. Από την 1η Ιανουαρίου 2026 και εντεύθεν ο αριθμός των οκτακοσίων πενήντα δικαιούχων κρατικής 
αρωγής θα αυξάνεται κατά ποσοστό ύψους 0,5% κάθε έτος.     

 Περαιτέρω, με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις τροποποιείται η διαδικασία καταβολής της κρατικής αρωγής, 
ώστε, αντί το ποσό να εμβάζεται στον προσωπικό λογαριασμό κάθε ιερέα, να διενεργείται μία πληρωμή στον 
Φορέα Μισθοδοσίας του Εφημεριακού Κλήρου του Κεντρικού Εκκλησιαστικού Ταμείου της Ιεράς Συνόδου της 
Αγιωτάτης Εκκλησίας της Κύπρου για το σύνολο των επιδοτούμενων ιερέων και η Εκκλησία της Κύπρου να 
αναλαμβάνει εξ ολοκλήρου τη μισθοδοσία στη βάση δικών της εσωτερικών διαδικασιών. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του θέματος ο Υπουργός Οικονομικών ανέφερε ότι με το νομοσχέδιο 
επικαιροποιείται η συμφωνία που υπογράφηκε το 1971 μεταξύ της εκτελεστικής εξουσίας και της Εκκλησίας της 
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Κύπρου και υλοποιείται μια πολιτική κρατικής επιδότησης μέρους του μισθού των ιερέων με αντάλλαγμα την 
παραχώρηση εκκλησιαστικής γης στη Δημοκρατία.  Σύμφωνα με τον ίδιο, η εκτελεστική εξουσία θεωρεί ότι η 
συγκεκριμένη πολιτική επιδότησης πρέπει να συνεχιστεί, σημειώνοντας παράλληλα ότι η κρατική αρωγή 
παραχωρείται προς τους ιερείς από το έτος 1971 και εντεύθεν, ενώ για τον σκοπό αυτό περιλαμβάνεται κάθε 
χρόνο σχετικό κονδύλι στον κρατικό προϋπολογισμό. 

 Περαιτέρω, όπως ο ίδιος αξιωματούχος ανέφερε, η παραχώρηση κρατικής αρωγής προς την Εκκλησία 
της Κύπρου κρίνεται απαραίτητο να θεσμοθετηθεί, καθότι πρόκειται για επιδότηση που παραχωρείται για μεγάλο 
χρονικό διάστημα.  Επιπροσθέτως, με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις επιτυγχάνεται η άρση κάποιων 
αναχρονιστικών προνοιών της συμφωνίας, καθορίζεται όριο στον αριθμό των επιδοτούμενων κληρικών και 
διαφοροποιείται ο τρόπος καταβολής της επιδότησης, ώστε να μη δημιουργείται η εντύπωση της σχέσης 
εργοδότη-εργοδοτουμένου μεταξύ κράτους και Εκκλησίας της Κύπρου.  

 Τέλος, όπως ο ίδιος δήλωσε, έχει αρχίσει με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου η διαδικασία 
μεταβίβασης προς τη Δημοκρατία της εκκλησιαστικής γης που βρίσκεται στις ελεύθερες περιοχές και αυτή 
αναμένεται να ολοκληρωθεί σε σύντομο χρονικό διάστημα.  

 Η Γενική Λογίστρια ανέφερε ότι με το νομοσχέδιο διευθετείται οριστικά και αμετάκλητα ένα χρονίζον από 
το 1971 ζήτημα, που αφορά στη μεταβίβαση στο κράτος 15 000 περίπου στρεμμάτων εκκλησιαστικής γης, με 
αντάλλαγμα την επιχορήγηση μέρους του μισθού των κληρικών.  

 Όπως η ίδια αξιωματούχος σημείωσε, με βάση το ισχύον καθεστώς, ποσό ύψους €681,86 καταβάλλεται 
μηνιαίως στους ιερείς ως επιδότηση και αντιστοιχεί στο ήμισυ των απολαβών της αρχικής βαθμίδας της 
μισθοδοτικής κλίμακας Α5, η δε Εκκλησία της Κύπρου συμπληρώνει τον μισθό κάθε ιερέα βάσει δικών της 
κριτηρίων και διαδικασιών, ενώ με το νομοσχέδιο συγκεκριμενοποιείται ο αριθμός των επιδοτούμενων ιερέων και 
καθορίζεται ο τρόπος καταβολής της μισθοδοσίας τους. Οι επιδοτούμενοι ιερείς κατά τον Ιανουάριο του 2019 
έφταναν τους 722, ενώ το κόστος επιδότησης για ολόκληρο το 2018 ανήλθε σε €6,3 εκατομ., περιλαμβανομένης 
της 13ης επιδότησης. 

 Σε σχέση με την παραχωρούμενη από την Ιερά Αρχιεπισκοπή Κύπρου γη προς τη Δημοκρατία, η ίδια 
αρμόδιος δήλωσε ότι ποσοστό περίπου 73% αυτής βρίσκεται στις κατεχόμενες περιοχές και είναι αξίας περίπου 
€125 εκατομ. στη βάση της αγοραίας αξίας σε τιμές 2009 για σκοπούς του Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών, 
ενώ η αξία της γης στις ελεύθερες περιοχές σε τιμές 2010 ανέρχεται στα €81 εκατομ. περίπου. 

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσε ότι 
τα τεμάχια τα οποία θα μεταβιβαστούν στο κράτος καθορίζονται σαφώς στη συμφωνία του 1971 και σημείωσε 
ότι έχει προχωρήσει η διαδικασία μεταβίβασης της εκκλησιαστικής γης προς τη Δημοκρατία και ότι στην 
πλειοψηφία τους τα τεμάχια που βρίσκονται στις ελεύθερες περιοχές έχουν ήδη μεταβιβαστεί. Σημειώνεται ότι το 
Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας κατέθεσε σχετική επιστολή ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2019, με την 
οποία ενημερώνει την επιτροπή για την αξία των τεμαχίων που έχουν μεταβιβαστεί στη Δημοκρατία ανά επαρχία. 

 Ο Έφορος Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων ανέφερε ότι με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις δεν τίθεται θέμα 
κρατικής ενίσχυσης, καθότι πρόκειται για επιδότηση του θρησκευτικού έργου της Εκκλησίας της Κύπρου. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας ανέφερε ότι το νομοσχέδιο έτυχε του 
απαραίτητου νομοτεχνικού ελέγχου, χωρίς να διαπιστωθεί οποιοδήποτε πρόβλημα ως προς τη 
συνταγματικότητά του.  Για τον σκοπό αυτό η Νομική Υπηρεσία απέστειλε σχετική επιστολή, ημερομηνίας 11 
Σεπτεμβρίου 2019.    

 Ο εκπρόσωπος της Ιεράς Αρχιεπισκοπής Κύπρου εξέφρασε τη συμφωνία του ως προς τους σκοπούς και 
τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου και δήλωσε ότι με την επικαιροποίηση της συμφωνίας και τις πρόνοιες του 
νομοσχεδίου πληρώνονται τα κενά που υπήρχαν στην αρχική συμφωνία που έγινε μεταξύ του κράτους και της 
Εκκλησίας της Κύπρου κατά το 1971 και ταυτόχρονα διαμφισβητούμενα θέματα διευθετούνται οριστικά.  

 Στο στάδιο της εξέτασης του νομοσχεδίου μέλη της επιτροπής υπέβαλαν σωρεία ερωτημάτων και ζήτησαν 
την κατάθεση αναλυτικών στοιχείων για επιμέρους ζητήματα, τα οποία αφορούν μεταξύ άλλων στην ανάγκη 
νομοθετικής ρύθμισης του ζητήματος, στην κατ’ έτος πραγματοποιηθείσα δαπάνη και στον αριθμό των κληρικών 
που εργοδοτούνται από την Εκκλησία της Κύπρου από την υπογραφή της συμφωνίας και εντεύθεν, στην 
πρακτική που ακολουθούν άλλα κράτη μέλη σε σχέση με τη μισθοδοσία του κλήρου, στο κατά πόσο η συμφωνία 
που υπογράφηκε το 1971 είναι οικονομικά συμφέρουσα για το κράτος, στην ανάγκη συνέχισης της κρατικής 
αρωγής προς τον εκκλησιαστικό κλήρο, στη νομική βάση μεταφοράς της εκκλησιαστικής γης προς το κράτος, 
καθώς και στα κριτήρια και τη διαδικασία επιδότησης άλλων θρησκευτικών ομάδων. 

 Σημειώνεται ότι στη βάση των πιο πάνω ερωτημάτων και στο αίτημα για κατάθεση πρόσθετων στοιχείων 
κατατέθηκε σειρά υπομνημάτων και επιστολών από το Υπουργείο Οικονομικών, το Γενικό Λογιστήριο, το Τμήμα 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, την αντιπροσωπία της Βουλής των Αντιπροσώπων στο Ευρωκοινοβούλιο, 
καθώς και το ελεγκτικό τμήμα της Εκκλησίας της Κύπρου. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Παρακαλώ, ποιοι θέλετε να μιλήσετε; 

 Αντιλαμβάνομαι κανένας, εκτός από τον κ. Στεφάνου και τον κ. Περδίκη. 

 Ναι, κύριε Στεφάνου, έχετε τον λόγο μέχρι τρία λεπτά. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Το ΑΚΕΛ θα καταψηφίσει το νομοσχέδιο, αλλά πρώτα θέλουμε να εκφράσουμε τον σεβασμό μας και την 
εκτίμησή μας για το έργο και τον ρόλο του εφημεριακού κλήρου.  Θα εξηγήσω στα στενά χρονικά πλαίσια γιατί 
εμείς θα καταψηφίσουμε το σχετικό νομοσχέδιο. 

 Πρώτον, πλέον δεν υφίσταται η ανάγκη και ο λόγος για τον οποίο η Εκκλησία έκαμε συμφωνία με το 
κράτος, για να επιδοτείται η μισθοδοσία του κλήρου από το κράτος, από τον κρατικό κορβανά.  Τότε η συμφωνία 
έγινε, γιατί υπήρχε έλλειψη ρευστότητας από μέρους της Εκκλησίας.  Σήμερα προφανώς αυτό το πρόβλημα για 
την Εκκλησία δεν υπάρχει, δόξα σοι ο Θεός ρευστότητα η Εκκλησία διαθέτει πολλήν, τόση που επιτρέπει και 
στον Αρχιεπίσκοπο να παρεμποδίζει ανασκαφές, για να αναδειχθεί ένα τεράστιας σημασίας ιστορικό μνημείο 
στη Γεροσκήπου, γιατί θέλει να κτίσει πύργους και πολυτελή ξενοδοχεία.   

 Το νομοσχέδιο καθιστά νόμο μια ετεροβαρή συμφωνία για το κράτος, του οποίου νόμου ασφαλώς ο 
ετεροβαρής χαρακτήρας καταλήγει εις βάρος της τσέπης των φορολογουμένων.  Εξηγούμαι:  Μέχρι σήμερα το 
κράτος έχει πληρώσει συνολικά €140 εκατομ. από το 1971 που είναι η συμφωνία και η εκτιμημένη αξία στις 
ελεύθερες περιοχές που παραχωρεί η Εκκλησία στο κράτος εκτιμάται ότι είναι €35 εκατομ. περίπου.   

 Ο τρίτος λόγος, το νομοσχέδιο δεν προνοεί τέλος σε αυτή τη συμφωνία, είναι ανοικτού τέλους, εσαεί θα 
πληρώνει το κράτος.  Η γη που θα πάρει είναι δεδομένη, αλλά θα πληρώνει εσαεί.  Και, για να έχουμε τζιαι μια 
αντίληψη για το τι σημαίνει τούτο, η εκτίμηση για την επόμενη δεκαετία είναι ότι το κράτος θα καταβάλει άλλα €80 
εκατομ.   

 Σε σχέση με τούτο, κύριε Πρόεδρε, να μου επιτρέψετε να πω κάτι που αφορά και εσάς ως Πρόεδρο τούτου 
του σώματος.  Η συζήτηση ανέδειξε ένα θέμα που διέπει τις σχέσεις εκτελεστικής και νομοθετικής εξουσίας και 
είναι μια παράκληση προς εσάς, κύριε Πρόεδρε, να το μεταφέρετε στην εκτελεστική εξουσία.  Τι εννοώ;  Στο θέμα 
τούτο δόθηκαν στη Βουλή παραπλανητικά και μη αληθή στοιχεία, για να δικαιολογηθεί το νομοσχέδιο.  Έπρεπε 
στην επιτροπή Οικονομικών βουλευτές κάποιων κομμάτων να είμαστε μέχρι παρεξηγήσεως επίμονοι, για να μας 
πουν την αλήθεια και να μας δώσουν τους πραγματικούς αριθμούς, για να έχουν όλοι μια πλήρη εικόνα για το τι 
πάμε να ψηφίσουμε.  Και εξηγούμαι, κύριε Πρόεδρε, για να μην είμαι αόριστος σε τούτα, για να καταλάβουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όμως να σας παρακαλέσω να συντομεύετε. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Μάλιστα. 

 Σε τέσσερις συνεδρίες συνεχείς ερχόταν η εκτελεστική εξουσία και υποστήριζε ότι η συμφωνία είναι 
επωφελής και εμείς τους λέγαμε το λογικό «Καλά, πώς είναι επωφελής η συμφωνία, όταν πλήρωσε το κράτος 
μέχρι σήμερα €140 εκατομ. και θα πάρει €35 εκατομ. σε εκτιμημένη αξία;».  Έπρεπε να γίνει η πέμπτη συνεδρία, 
για να έρθουν να μας πουν «Ξέρετε, μα, ποιος σας είπε ότι μιλούμε για επωφελή συμφωνία;  Απλώς, είναι θέση 
της κυβέρνησης…», δικαίωμά της, «…να επιδοτεί τους κληρικούς».  Ε, γιατί δε μας το έλεγαν από την πρώτη 
συνεδρία;   

 Δεύτερον, μας έδωσαν λανθασμένα στοιχεία σε σχέση με την εκτιμημένη αξία που θα πάρει το κράτος.  
Ήρθαν, μας έφεραν εκτιμημένες αξίες του 2010, που δεν είναι η τελευταία εκτίμηση, που ήταν €83 εκατομ. και 
προέκυψε τελικά να είναι €35 εκατομ.   

 Τρίτον, μας έλεγαν ότι είναι κλειστού τέλους η συμφωνία, ότι θα έχει τέλος και, όταν εμείς τους 
υποδεικνύαμε το προφανές -υπάρχει μέσα στον νόμο ότι δεν έχει τέλος- έπρεπε να περάσουν τέσσερις 
συνεδρίες, για να μας πουν ότι είναι ανοικτού τέλους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 
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 Είναι θέμα σεβασμού όμως… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αυτό θα το δούμε, να μου δώσετε τα στοιχεία και να το δω. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Θα κλείσω με το εξής:  Το ΑΚΕΛ καταθέτει δύο τροπολογίες.  Η μία τροπολογία έχει να κάνει με τον τρόπο 
παραχώρησης της κρατικής αρωγής.  Εισηγούμαστε να αλλάξει η πρόνοια του νομοσχεδίου, έτσι ώστε να 
παραμείνει ο τρόπος παραχώρησης της κρατικής αρωγής απευθείας στους κληρικούς, όπως γίνεται μέχρι 
σήμερα, και να μην πηγαίνει στον φορέα μισθοδοσίας της Αρχιεπισκοπής.  Και, δεύτερον, εισηγούμαστε το 2025, 
που μέχρι τότε υπάρχει μια κλιμάκωση σε σχέση με τον αριθμό των κληρικών που θα περιλαμβάνονται σε αυτή 
τη διαδικασία, εκεί ακριβώς, επειδή είναι ανοικτού τέλους που λέει το νομοσχέδιο, να υπάρχει ρήτρα 
αναθεώρησης, για να ξανασυζητήσουμε το θέμα της συμφωνίας.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κύριοι, να σας παρακαλέσω, αν υπάρχουν θέματα για τα οποία -είπαμε πολλές φορές- θέλετε να μιλάτε 
περισσότερο από περίπου τρία λεπτά, να το ζητάτε πριν από τη συνεδρία, για να είναι ενήμερα όλα τα κόμματα.   

 Να δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Περδίκη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Καταρχάς πρέπει να πω ότι εμείς διαφωνούμε με αυτό το νομοσχέδιο, γιατί δεν κατανοούμε γιατί έπρεπε 
να έρθει νομοσχέδιο στη Βουλή για μία συμφωνία μεταξύ του κράτους και ενός ιδιωτικού οργανισμού, η οποία 
μάλιστα με τον έναν ή τον άλλον τρόπο βρίσκεται σε ισχύ από το 1970.  Αλίμονο, αν κάθε συμφωνία μεταξύ 
κράτους -κυβέρνησης δηλαδή- και ιδιωτικού οργανισμού θα πρέπει να την κάμνουμε νόμο τζιαι να τη φέρνουμε 
στη Βουλή.  Προφανώς, εικάζω ότι ήταν απαίτηση της Εκκλησίας της Κύπρου να μετατραπεί σε νόμο, 
προκειμένου να προχωρήσει στη μεταβίβαση των κτημάτων, των αγροτεμαχίων ουσιαστικά, τα οποία επί μία 
σειρά ετών, πενήντα περίπου ετών, δε μεταβιβάζονταν, ενώ η κυβέρνηση πλήρωνε.  Η κυβέρνηση πλήρωνε 
μέρος της μισθοδοσίας των ιερέων και η Εκκλησία αρνείτο να κάνει τη μεταβίβαση, όπως προνοούσε η 
συμφωνία.   

 Με τη νομοθεσία που ψηφίζουμε σήμερα τις τελευταίες εβδομάδες προχώρησε η Εκκλησία και έκανε τη 
μεταβίβαση των αγροτεμαχίων.  Ουσιαστικά, νομιμοποιούμε έναν εκβιασμό και μία συμφωνία, η οποία είναι 
λεόντειος υπέρ της Εκκλησίας της Κύπρου.   

 Θεωρούμε ότι μπορεί να είναι σωστό να συμβάλλει και ο κρατικός προϋπολογισμός στη μισθοδοσία όλων 
των ιερέων, όχι μόνο της Ορθόδοξης Εκκλησίας, αλλά και των ιερέων των θρησκευτικών… 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Δε συμβάλλει δηλαδή; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Πρέπει να συμβάλλει, λέω, πρέπει να συμβάλλει, λέω, δε διαφωνούμε. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Δε συμβάλλει τίποτε; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

  Συμβάλλει και πρέπει να συμβάλλει και συνέβαλλε, αλλά υπάρχουν σοβαρές αυθαιρεσίες σε αυτή τη 
διαδικασία.   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κύριε Πρόεδρε, μπορώ να συνεχίσω ή θα συνεχιστεί αυτός ο θόρυβος; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως, μπορείτε να συνεχίσετε. 

 Να παρακαλέσω να μη διακόπτει κανένας τον ομιλητή, εκτός εάν σας δώσει άδεια ο ίδιος. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 
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 Η διαδικασία αυτή η οποία γίνεται, η εφαρμογή της συμφωνίας, είναι πραγματικά προκλητική και 
προσβάλλει τη νοημοσύνη και το αίσθημα του κοινού πολίτη για το τι είναι δίκαιο.  Πρώτ’ απ’ όλα γίνεται μία 
συμφωνία η οποία, όπως ειπώθηκε και πριν, έχει μία διάρκεια στο διηνεκές, επ’ αόριστον, θα πληρώνει ο 
Κύπριος πολίτης και έχει πάρει ως αντάλλαγμα μια περιουσία, η οποία έχει μια συγκεκριμένη αξία, γι’ αυτό και 
έχουμε τροπολογία, ώστε να έχει μια συγκεκριμένη διάρκεια και να ανανεώνεται κάθε πέντε χρόνια αυτή η 
συμφωνία.  Όπως επίσης έχουμε προνοήσει σε αυτό τον κατάλογο των κτημάτων τα οποία έχουν ήδη 
μεταβιβαστεί στην Κυπριακή Δημοκρατία και έχουμε προσθέσει δύο πολύ σοβαρά τεμάχια, τα οποία νομίζω ότι, 
εάν εφαρμοστεί η νομοθεσία θα συμπληρώσουν το κενό των €100 περίπου εκατομ.  Πρόκειται για το τεμάχιο 
στη Γεροσκήπου για το οποίο γίνεται πάρα πολύς λόγος.  Συζητήθηκαν και πρόσφατα στην επιτροπή Ελέγχου 
οι διαδικασίες με τις οποίες η Αρχιεπισκοπή έχει αποχαρακτηρίσει ένα αρχαίο μνημείο μέσα από τις αποφάσεις 
του Υπουργικού Συμβουλίου και κινδυνεύει να καταστραφεί ένα σημαντικό αρχαίο μνημείο, γιατί η Αρχιεπισκοπή 
επιμένει να κτίσει πολυτελή ξενοδοχεία και διαμερίσματα μέσα στο… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αυτό έχει σχέση με το θέμα που συζητούμε, κύριε Περδίκη;   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Λέω ποιο είναι το τεμάχιο που είναι μέσα στον κατάλογο που σας ζητούμε να ψηφίσετε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Και το δεύτερο, αφορά τον δημόσιο κήπο της Πάφου, που επίσης η κοινωνία της Πάφου ή ένα μεγάλο 
μέρος της κοινωνίας της Πάφου ζητά να περάσει στην κρατική ιδιοκτησία και να μην αναπτυχθεί, όπως θέλει να 
αναπτύξει τον δημόσιο κήπο της Πάφου ο Μητροπολίτης Πάφου. 

 Αυτές είναι οι δύο μας τροπολογίες οι οποίες, εάν ψηφιστούν, αλλάζουν την εικόνα σε σχέση με το 
συγκεκριμένο νομοσχέδιο, το κάνουν υπέρ της κυβέρνησης, υπέρ του δημοσίου, υπέρ του κράτους, υπέρ της 
πολιτείας και λιγότερο υπέρ της Αρχιεπισκοπής. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Να ξέρετε ότι μετά από αυτό το θέμα, για να προετοιμαστείτε, θα πάμε στο θέμα αριθμός 14. Απλώς, σας 
το λέω έτσι, για να προετοιμαστείτε. 

 Ο κ. Χρίστος Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρακολουθούμε εδώ και λίγη ώρα να γίνεται μια επίθεση προς την Εκκλησία της Κύπρου 
από το ΑΚΕΛ και απ’ όσους έχουν επιλέξει να είναι σήμερα συνοδοιπόροι του και τουλάχιστον εμάς δε μας 
πείθουν ότι οι λόγοι είναι μόνο οικονομικοί.  Υπάρχουν δύο λέξεις οι οποίες ενοχλούν πολύ την Αριστερά:  
«Ελληνική Ορθόδοξη Εκκλησία της Κύπρου».  Αυτός είναι ο πραγματικός λόγος της αντίθεσης του ΑΚΕΛ.  Εμείς 
θα στηρίξουμε το νομοσχέδιο και να θυμίσουμε σε όσους σήμερα επικαλούνται τους πολίτες ότι, όταν ψηφίζονται 
κονδύλια που αφορούν τους παράνομους μετανάστες, και είναι δεκάδες εκατομμύρια, δεν ενοχλεί κανέναν.  Όταν 
ψηφίζονται κονδύλια για τεμένη, μόνο το ΕΛΑΜ είναι εναντίον.  Σήμερα ξαφνικά θυμηθήκαμε τους 
φορολογούμενους.  Υπάρχουν πολλοί τρόποι να τους προστατεύσουμε, εάν πραγματικά το επιθυμούμε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Βότσης. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να πούμε καταρχάς ότι μιλούμε για μια συμφωνία που έγινε πριν σαράντα οκτώ, σχεδόν 
πενήντα, χρόνια.  Η ενημέρωση που έχουμε -όσοι θυμούνται τους λόγους για τους οποίους έγινε αυτή η 
συμφωνία- είναι ότι υπήρχε όφελος και για τις δύο πλευρές, και για το κράτος που ήθελε να αποκτήσει γεωργική 
γη την τότε εποχή και δεν είχε και για την Εκκλησία η οποία θα είχε μια βοήθεια στα οικονομικά της, δεδομένου 
ότι θα επιχορηγούντο οι ιερείς της υπαίθρου.  Αυτή η συμφωνία τόσα χρόνια λειτουργούσε χωρίς να ολοκληρωθεί 
με τη μεταβίβαση των κτημάτων στην Κυπριακή Δημοκρατία. 

 Σήμερα, με όλη αυτή την εξέλιξη των πραγμάτων και το νομοσχέδιο που έχουμε ενώπιόν μας, 
ολοκληρώνεται επιτέλους η συμφωνία και θα πάρει το κράτος αυτό που δικαιούται.  Εμείς αντιπαρερχόμαστε 
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οποιεσδήποτε αριθμητικές συγκρίσεις, ιδιαίτερα που αφαιρούν τα κατεχόμενα από την εξίσωση.  Δε σημαίνει ότι, 
επειδή έτυχε το 73% αυτής της περιουσίας σήμερα να είναι κατεχόμενη, δεν πρέπει να τη λαμβάνουμε υπόψη 
τζιαι να λέμε «εν κανούν τα λεφτά που πιάνουμε».  Εν πάση περιπτώσει, αυτά τα χωράφια θα μπορούσαν να 
αξιοποιούνται από το κράτος όλα αυτά τα χρόνια, είτε με το να δοθούν σε κάποιους δήμους είτε σε σχολεία.  Και 
κάποια από αυτά ήδη αξιοποιούνται, όπως τουλάχιστον έχουμε ενημερωθεί. 

 Άρα, τούτων λεχθέντων και λαμβάνοντας υπόψη ότι από μία συμφωνία διμερή στην οποία θα έπρεπε να 
δεχθούν και τα δύο μέρη να γίνουν αλλαγές σήμερα θα έχουμε νομοθεσία, την οποία νομοθεσία εν τη σοφία της 
η κυβέρνηση ή η όποια Βουλή θα μπορούν να την ξαναδούν, αν θέλουν...  Δεν είναι τελικό κείμενο τζιαι δεν 
μπορεί να αλλάξει!  Άρα, λάβετε υπόψη και αυτό το στοιχείο!  Γι’ αυτό θα καταψηφίσουμε τις τροπολογίες που 
είχαν ως στόχο να επικαιροποιήσουν την όποια εξέλιξη των πραγμάτων και, ναι, θα πούμε ότι εμείς είμαστε υπέρ 
της ψήφισης του νομοθετήματος αυτού και εναντίον όλων των άλλων τροπολογιών.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα ξεκινήσω και εγώ εκφράζοντας τον σεβασμό μου και νομίζω και τον σεβασμό όλων 
προς τον εφημεριακό κλήρο του τόπου.  Και να πω ότι όλα αυτά τα ποσά που ακούστηκαν προηγουμένως είναι 
σε αυτούς τους λειτουργούς της Εκκλησίας που πήγαν.  Έντζιε επήαν πουθενά αλλού.  Και τα λεφτά τα οποία 
προνοούνται από τη νομοθεσία πάλι στους λειτουργούς της Εκκλησίας θα παν.  Άρα, εάν πράγματι σεβόμαστε 
το έργο που ατομικά ή συλλογικά αυτή η ομάδα παράγει για την κοινωνία μας, τότε αφήνουμε στην άκρη όλες 
τις άλλες λεπτομέρειες μιας συμφωνίας η οποία έγινε μια εποχή όπου η κεφαλή της Εκκλησίας και του κράτους 
ήταν η ίδια, σε άλλες συνθήκες και με άλλο σκεπτικό.   

 Σήμερα αυτή η συμφωνία έχει κλείσει τον κύκλο της και το πιο λογικό είναι να γίνει η ρύθμιση σε νομοθετικό 
επίπεδο στα ίδια πρότυπα των οποιωνδήποτε άλλων ομάδων που παίρνουν από το κράτος βοήθεια, καθώς και 
αυτή η ομάδα χρειάζεται την αρωγή της πολιτείας, γιατί παράγει κοινωνικό έργο.  Με αυτό το σκεπτικό, εμείς θα 
ψηφίσουμε το νομοσχέδιο και θα καταψηφίσουμε τις τροπολογίες που έχουν κατατεθεί.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.   

 Ο κ. Λιλλήκας. 

 Παρακαλώ, κύριε Λιλλήκα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Να ανάψουμε το μικρόφωνο του κ. Λιλλήκα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Μίλα τζιαι μπορεί να ακούεσαι καλά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μίλα και βλέπουμε.  Εντάξει, εντάξει… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχουν λεχθεί πολλά από τους συναδέλφους, δε θα τα επαναλάβω… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Εννά καταλάβω ’πού τούτα που θα πεις ποιος σε σαμπόταρε τωρά!   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Συνεχίζει.  Μήπως θέλει να ακούσει τη φωνή σας;   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Νομίζω.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συνεχίστε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 
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 Λοιπόν.  Δε θα επαναλάβω τα όσα έχουν πει οι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε.  Θα πω μόνο ότι σίγουρα ο 
κλήρος, οι ιερείς, στην τεράστιά τους πλειοψηφία επιτελούν, πέρα από το θρησκευτικό, και ένα μεγάλο κοινωνικό 
έργο.  Και αυτό είναι αλήθεια.  Και ήταν σωστό η πολιτεία, όπως συμβαίνει και σε πολλές άλλες ευρωπαϊκές 
χώρες, να στηρίξει αυτό το έργο με μια οικονομική βοήθεια.  Είναι αλήθεια από την άλλη ότι η Εκκλησία της 
Κύπρου διαθέτει τεράστιο πλούτο και θα μπορούσε να αντιμετωπίσει από μόνη της αυτές τις οικονομικές 
ανάγκες, εάν δε σπαταλούσε πολύ συχνά χρήματα σε πολυτέλειες που δε συνάδουν, θα έλεγα, με την ίδια τη 
θρησκεία μας.  Όμως αυτή είναι μια άλλη ιστορία. δεν είναι του παρόντος.   

 Θέλω να πω ότι γι’ αυτό το λόγο θα στηρίξουμε, θα ψηφίσουμε το συγκεκριμένο νομοσχέδιο της 
κυβέρνησης, παρότι πρέπει να επισημάνω ότι είναι παράδοξο το ότι η κυβέρνηση μετατρέπει σε νομοθεσία μία 
συμφωνία.  Θα μπορούσε να ζητήσει από τη Βουλή την επικύρωση της συμφωνίας, όχι να τη μετατρέψει σε 
νόμο.  Είναι πολύ παράδοξο.  Πέραν τούτου, θα στηρίξω τις τροπολογίες των συναδέλφων, γιατί εξορθολογίζουν 
τη συμφωνία αυτή, την κάνουν και πιο δίκαιη.  Και θα έλεγα ακριβώς και το λόγο που είπε προηγουμένως ο κ. 
Βότσης, ότι αυτή η βοήθεια από το κράτος, από το 1971 μέχρι σήμερα, κατέληγε στους ιερείς.  Με τον νόμο αυτό 
δε θα καταλήγει στους ιερείς ή, εν πάση περιπτώσει, δε θα γνωρίζει η πολιτεία αν κατέληξε στους ιερείς.  Θα 
κατατίθεται πλέον στην Αρχιεπισκοπή.  Και αν αύριο δεν υπάρχουν οι συγκεκριμένοι αριθμοί που εκτιμά η 
συμφωνία, ότι δηλαδή θα αυξηθούν οι ιερείς στην Κύπρο, το κράτος θα εξακολουθεί να έχει την υποχρέωση να 
καταθέτει αυτά τα λεφτά στον λογαριασμό της Αρχιεπισκοπής.  Άρα, είναι σωστή η τροπολογία, να συνεχιστεί η 
υφιστάμενη, η παρούσα κατάσταση, να καταθέτει δηλαδή η ίδια η κυβέρνηση απευθείας στους ιερείς αυτή την 
αντιμισθία.  Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ονούφριος Κουλλά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχουμε μία συμφωνία η οποία εφαρμόζεται εδώ και σαράντα οκτώ χρόνια.  Είναι μια 
πολιτική επιδότησης ουσιαστικά του κράτους προς την Εκκλησία της Κύπρου.  Όπως πολιτική επιδότηση 
υπάρχει και για τις υπόλοιπες Εκκλησίες, όπως υπάρχει και για χίλια δύο άλλα ιδρύματα σε αυτό τον τόπο, όπως 
είναι ο Ερυθρός Σταυρός, το Καραϊσκάκειο Ίδρυμα και ούτω καθεξής.  Από όλους αυτούς, και από τις άλλες 
Εκκλησίες ιδιαίτερα, εζητήσαμε κανένα αντάλλαγμα;  Να μας δώσουν κανένα χωράφι τζιαι εδώσαν μάς το;  Άρα, 
ουδεμία σχέση έχει το ένα με το άλλο!  Απλώς, θεωρώ ότι τότε σκέφτηκε ο Αρχιεπίσκοπος Μακάριος ότι θα 
φαινόταν πιο αντικειμενικός, εάν το έκαμνε με αυτό τον τρόπο.  Και σίγουρα ατυχήσαμε που τα δύο τρίτα εκείνων 
των τεμαχίων είναι σήμερα στις κατεχόμενες  περιοχές.   

 Για πολλά άλλα πράγματα πολύ πιο ήσσονος σημασίας, όταν αποφασίζονται από την εκτελεστική 
εξουσία, διαμαρτυρόμαστε.  Βάζουμε μες τα νομοσχέδια ότι θέλουμε να έρτουν κανονισμοί στη Βουλή, για να 
έχει η Βουλή τον τελικό λόγο.  Τώρα που η εκτελεστική εξουσία μας έδωσε τούτην την εξουσία, εμείς να 
αποφασίσουμε, να το κάμουμεν νομοθεσία, αντιδρούμε, δε μας άρεσε.  Η νομοθεσία, πράγματι, δεν έχει τέλος.  
Αλλά και ποια νομοθεσία έχει τέλος;  Δεν επαφίεται στη Βουλή να την αναθεωρήσει, εάν, για παράδειγμα, 
διαπιστώσουμε μελλοντικά ότι δεν καταλήγει στη μισθοδοσία;  Θα μπορεί να τροποποιηθεί, γιατί είναι νομοθεσία!  
Αν έμενε η εξουσία όμως στον εκάστοτε Υπουργό Οικονομικών, ουσιαστικά θα μπορούσε και να τη συνεχίζει.   

 Άρα, καμία σύγκριση δεν πρέπει να υπάρχει μεταξύ των δύο και να λέμε ότι είναι ετεροβαρής.  Και κανένα 
τεμάχιο να μην εδίδετο, αυτή η επιδότηση κατά την άποψή μας είναι λογική και πρέπει να υπάρχει και πρέπει να 
συνεχιστεί.  Αν κάτι ρυθμίζει το νομοσχέδιο όμως… Που έτσι ήταν οι διατυπώσεις, αλλά ο καθένας όπως θέλει 
τα καταλαβαίνει!  Είναι επωφελής, με την έννοια ότι έχουμε μια συμφωνία η οποία δε βάζει όρια, δε βάζει καθόλου 
όρια.  Και αυτοί που επιδοτούνται σήμερα είναι πολύ λιγότεροι από τον υφιστάμενο εφημεριακό κλήρο, πολύ 
λιγότεροι!  Δε βάζει όρια και αυτή η νομοθεσία ακριβώς έρχεται και βάζει κάποια πλαφόν, έτσι ώστε αυτό το ποσό 
να μην ξεφύγει μελλοντικά.  Αυτή είναι η έννοια της ρύθμισης που γίνεται με αυτό το νομοσχέδιο.   

 Δε θεωρώ ότι η εκκλησία αρνείτο, όπως έχει λεχθεί, τη μεταβίβαση.  Απλώς, καμία κυβέρνηση μέχρι 
σήμερα -που ήταν όλοι δηλαδή. όλοι εκυβέρνησαν αυτόν τον τόπο- δεν εδέησε να πάει να τα πιάσει εκείνα τα 
τεμάχια και να τα εγγράψει στο όνομα της Δημοκρατίας.  Άρα, καταλήγω, ούτε παραπλανητικά στοιχεία υπήρχαν 
ούτε έχει σχέση με τη ρευστότητα.  Γιατί με αυτό το σκεπτικό να πάμε να κόψουμε τη χορηγία του Ερυθρού 
Σταυρού, για παράδειγμα, αν διαπιστώσουμε ότι έχει €1 εκατομ. καταθέσεις.  Να ελέγχουμε τη ρευστότητα όλων 
των οργανισμών.  Και με το σκεπτικό του κ. Στεφάνου δηλαδή, αν αυξηθεί η ρευστότητα ξαφνικά για κάποιους 
λόγους του ΑΚΕΛ, πρέπει από την κρατική χορηγία για τα πολιτικά κόμματα το ΑΚΕΛ να μην παίρνει.  Να πάμε 
να ελέγχουμε τη ρευστότητα του κάθε οργανισμού.   

 Άρα, καταλήγω λέγοντας ότι αυτό το οποίο διαπιστώνουμε, κύριε Πρόεδρε, είναι μια συστηματική επίθεση, 
τουλάχιστον από το κόμμα της Αριστεράς, εναντίον της Εκκλησίας της Κύπρου.  Είναι συστηματική προσπάθεια 
και η όλη παρακώλυση και η όλη συζήτηση στην επιτροπή Οικονομικών της Βουλής ήταν απλώς για να 
επιτευχθεί αυτός ο στόχος.  Που δεν ξέρω αν βολεύει κάποιον δηλαδή να κάμει αυτή τη συγκεκριμένη πολεμική. 

 Σας ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Παύλος Μυλωνάς. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή οι προσεγγίσεις μέχρι σήμερα, εκτός του κ. Λιλλήκα και του κ. Κουλλά στο τέλος, 
έγιναν περισσότερο με τεχνοκρατικούς όρους, λογιστικούς, οικονομικούς, ήθελα να βάλω στη σκέψη των 
συναδέλφων μας και μια άλλη πτυχή.  Πέραν του γεγονότος ότι είναι μέσα στο DNA του Έλληνα Κύπριου 
χριστιανού ορθόδοξου -που είναι μια σημαντική μερίδα του λαού μας- ως πολιτιστικό γίγνεσθαι, ιστορικό γεγονός, 
και γι’ αυτό θα πρέπει να επιδεικνύουμε τον απαραίτητο σεβασμό, υπάρχουν και εκατοντάδες εργαζόμενοι ιερείς 
με τις οικογένειές τους οι οποίοι -άσχετο με το εάν περνά καλά ή όχι ο Αρχιεπίσκοπος, κατά την άποψη κάποιων, 
ή οι Μητροπολίτες, ίσως και πολλές φορές και προκλητικά απέναντι στην κοινωνία- θα πρέπει να επιβιώσουν.  
Και η αντιμετώπιση καμιά φορά των δικών μας ιδεολογικών προσεγγίσεων σε διάφορα θέματα πρέπει να 
λαμβάνει υπόψη και τον χαρακτήρα των ανθρώπων οι οποίοι προσπαθούν να επιβιώσουν.  Καλή ώρα οι εργάτες 
και οι οικοδόμοι οι οποίοι βρίσκονται στο έλεος των εργοδοτών τους πολλές φορές και υπάρχει ιδιαίτερη 
ευαισθησία και καλά κάνει το ΑΚΕΛ.  Με την ίδια αντιμετώπιση, άσχετα αν ο εργοδότης τους είναι ο μεγάλος 
developer ο οποίος τους εκμεταλλεύεται ή δεν τους εκμεταλλεύεται, θα πρέπει να δουν και αυτές τις οικογένειες. 

 Επιπρόσθετα, υπάρχει σπουδαίο έργο, κοινωνικό, πολιτικό, πνευματικό και πολιτιστικό, στις ενορίες.  Ας 
βγάλουμε από το μυαλό μας τη λογική της διοικούσας Εκκλησίας και ας πάμε στις ενορίες και την αρχέγονη 
σχέση του ανθρώπου με το κοινωνικό γίγνεσθαι.   

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Δεν πρόκειται να τοποθετηθώ στην ουσία του θέματος, γιατί τα είπε πάρα πολύ καλά ο Στέφανος.  Εγώ 
θα απαντήσω όμως στην κατηγορία του ΕΛΑΜ ότι το ΑΚΕΛ δεν αγαπά την Ελλάδα και θα τους πω ότι αγαπούμε 
πάρα πολύ την Ελλάδα.  Η διαφορά μας είναι ότι αγαπούμε διαφορετικές Ελλάδες. Εμείς αγαπούμε την Ελλάδα 
η οποία προωθεί πανανθρώπινες αρχές, αξίες και ιδανικά, όχι την Ελλάδα που προωθεί μισάνθρωπα 
ιδεολογήματα, που προωθεί το μίσος.  Εμείς αγαπούμε την Ελλάδα της Δημοκρατίας, όχι την Ελλάδα της 
δικτατορίας, την Ελλάδα που πολέμησε ενάντια στον ναζισμό, όχι την Ελλάδα που αγκάλιασε τον ναζισμό.  Εμείς 
αγαπούμε την Ελλάδα του πολιτισμού και όχι την Ελλάδα του σκοταδισμού.  Αυτή είναι η διαφορά μεταξύ μας. 

 Τώρα άκουσα και κάποια άλλα επιχειρήματα, τα οποία μπαίνω στον πειρασμό να τα σχολιάσω.  Μας 
ενδιαφέρει η Εκκλησία.  Μας ενδιαφέρουν οι ιερείς και θέλουμε αυτοί οι άνθρωποι να έχουν ένα καλό επίπεδο 
διαβίωσης.  Και σίγουρα μια συμφωνία η οποία θα ήταν ισορροπημένη θα είχε και τη δική μας τη στήριξη.  Αυτή 
η συμφωνία είναι πολύ ετεροβαρής.  Ξέρετε ποιο είναι το αστείο όμως έτσι που ακούω από διάφορες πλευρές;  
Εκείνοι οι οποίοι παρουσιάζονται ως ευρωπαϊστές και μας κατηγορούν εμάς ως ευρωσκεπτικιστές ποια 
επιχειρήματα υιοθετούν, σας παρακαλώ;  Μας κατηγορούν εμάς, γιατί θέλουμε να είναι διακριτός ο ρόλος του 
κράτους από τον ρόλο της Εκκλησίας, και την ίδια στιγμή επιμένουν να παρουσιάζονται ως υπερευρωπαϊστές.  
Ε, ας μας πουν, σε ποια άλλη ευρωπαϊκή χώρα υπάρχει αυτή η σχέση κράτους και Εκκλησίας; 

 Και το τελευταίο που θέλω να πω:  Όπως είπα, εμείς αγαπούμε και την Εκκλησία αγαπούμε και τους 
ιερείς, κυρίως τους ιερείς.  Έχουμε πρόβλημα όμως με εκείνους τους ιεράρχες οι οποίοι ασχολούνται με 
οτιδήποτε άλλο εκτός από το έργο με το οποίο θα έπρεπε να ασχολείται η Εκκλησία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κωστής Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Καταρχάς, πρέπει να αναφέρω ότι ο πεθερός μου είναι ιερέας και το αναφέρω βεβαίως με τιμή μου και 
καμάρι μου, αλλά και για να αποτρέψω τυχόν ίσως αύριο, μεθαύριο δημοσιεύματα «ψήφισε υπέρ του πεθερού 
του». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι ειδικά για τον πεθερό σου που γίνεται τούτο! 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 
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 Αυτό είναι το πρώτο. 

 Δεύτερον, χαιρετίζουμε τη συμφωνία και θα είμαστε ιδιαίτερα ευτυχείς, αν αυτή η συμφωνία -εφόσον το 
θελήσουν βεβαίως- επεκταθεί και στους συμπατριώτες μας τους Μαρωνίτες, στους συμπατριώτες μας τους 
Αρμενίους και τους Λατίνους και -γιατί όχι;- σε μια Κύπρο ελεύθερη -όχι επανενωμένη, ελεύθερη- και με το 
ΕΦΚΑΦ. 

 Το ότι το κράτος συμβάλλεται με εκκλησίες αυτό είναι κέρδος.  Αυτό λέει και το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο 
Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και επιτέλους η ανεξιθρησκία θα πρέπει να αποτελεί πράξη ζωής.  Σεβόμαστε τη 
θρησκεία μας, το δόγμα μας, όπως σεβόμαστε τους συμπατριώτες μας όλους, χριστιανούς και μη. 

 Και τελευταίο για την Ελλάδα.  Μία είναι η Ελλάδα.  Η Ελλάδα του φωτός, της δημοκρατίας, η μήτρα που 
μας γέννησε.  Όλα τα άλλα… Δεν έχει καμία σχέση η Ελλάδα και δεν είχε ποτέ ούτε με ναζισμό, με φασισμό και 
σκοταδισμό.  Αν αυτά καταπίεσαν και εξόντωσαν την Ελλάδα, μακριά από εμάς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας. 

 Εθθυμήθηκά σε τωρά. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κάλιο αργά παρά ποτέ, Πρόεδρε! 

 Είναι ευχάριστο που διαπιστώνεται η αντικειμενικότητα του εθνάρχη Μακαρίου μετά από τόσα χρόνια.  
Τούτο έν’ πολύ ωραίο.  Και φυσικά να πω ότι ο εθνάρχης Μακάριος δεν ήταν μόνο αντικειμενικός, ήταν 
χαρισματικός και προικισμένος με πολλά χαρίσματα, προπάντων τη φιλοπατρία και την αγάπη του προς τον 
ελληνισμό, εξού και είχε και το προσωνύμιο «εθνάρχης Μακάριος». 

 Τώρα για το θέμα της Εκκλησίας.  Νομίζω Εκκλησία είμαστε όλοι.  Στο πλήρωμα της Εκκλησίας είμαστε 
άπαντες.  Και πρέπει να το ξέρουμε όλοι και το ξέρουμε όλοι, φαντάζομαι.  Είναι σεβαστές οι απόψεις όλων, και 
των συναδέλφων του ΑΚΕΛ σεβαστότατες.  Εξάλλου, πάρα πολλοί φίλοι μας του ΑΚΕΛ είναι επίτροποι σε 
εκκλησίες και είναι πρωτοπόροι, θα έλεγα, στα θέματα της Εκκλησίας.  Αλλά δεν πρέπει να διαφεύγει της 
προσοχής μας ότι ο ελληνισμός γενικότερα, όχι μόνο στην Κύπρο αλλά ευρύτερα, αν αντέξαμε τα πολλά χρόνια 
της σκλαβιάς, εν πολλοίς το οφείλουμε στην Εκκλησία.  Ιδιαίτερα σε μας στην Κύπρο και στον έτσι πρωταρχικό 
ρόλο που διαδραμάτισε η Εκκλησία στο να αποκτήσουμε την Κυπριακή Δημοκρατία σήμερα.  Και δε θέλω να 
κάμω μάθημα στον οποιοδήποτε. 

 Εξάλλου, το ότι αυτή η πολιτεία για τόσα πολλά χρόνια δέχθηκε το σύστημα να καταβάλλονται τα χρήματα 
στον κλήρο σημαίνει ότι είχαμε μια αποδοχή όλοι, όλες οι πλευρές.  Τώρα αυτό που κάμνει σήμερα η κυβέρνηση, 
που φέρνει νομοθέτημα, εγώ λέω μια λανθάνουσα κατάσταση την οποία δεχόμαστε όλοι τη ρυθμίζει νομοθετικά.  
Νομίζω έν’ καλά που κάμνει.  Έν’ ’πού τα λλία καλά που κάμνει δηλαδή, αν θέλετε, έντζιε κάμνει τζιαι πολλά καλά 
τούτη η κυβέρνηση, αλλά κάπου κάπου κάμνει έτσι, έχει κάτι αναλαμπές καλές! 

 Ζητώ τον λόγο όμως για ακόμα ένα πράγμα, κύριε Πρόεδρε, επειδή λέχθηκε προηγουμένως ότι η 
Εκκλησία παρεμποδίζει το Τμήμα Αρχαιοτήτων και λέχθηκε για τη Γεροσκήπου.  Θέλω να δηλώσω ρητά και 
κατηγορηματικά ότι η Εκκλησία πάντοτε είχε αγαστή συνεργασία με το Τμήμα Αρχαιοτήτων.  Πλείστα όσα 
μνημεία είναι εκκλησιαστικοί χώροι.  Και πάντοτε, έστω και να βάλουν μια πρίζα, εκεί που είναι χαρακτηρισμένα 
του Α΄ ή Β΄ Πίνακα ή έχουν αρχαιολογική αξία, τότε παίρνουν την άδεια του Τμήματος Αρχαιοτήτων.  Και στο 
συγκεκριμένο τεμάχιο δηλώθηκε προχθές στην επιτροπή Ελέγχου, επειδή τυγχάνει να της προεδρεύω, τεμάχια 
15, 16, 17, 18 και 19, όταν ζήτησε το Τμήμα Αρχαιοτήτων να γίνουν ανασκαφές στις 77 000 τετραγωνικά μέτρα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εννά να το συζητήσουμε τζιαι τζιείνο τωρά; 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να το πω, διότι είπαν ότι παρεμποδίζει.  Για λόγους τάξεως δηλαδή.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Χωρίς να καταχρώμαι τον χρόνο σας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, ακούω, ακούω. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 
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 Η εκκλησία συνεργάστηκε και είπε:  «Κύριοι, το κτίριο τούτο που εννά κτίσουμε εδώ να το μετατοπίσουμε 
να μην ενοχλεί».  Άρα, ήταν συνεργάσιμη, για να είμαστε σωστοί και δίκαιοι.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγώ μετά από την κ. Θεολόγου θα θέσω θέμα τερματισμού της συζήτησης, για να είμαστε κάπου κοντά 
σε τούτα που συμφωνούμε.  Διαφορετικά, πραγματικά δε θέλω να σας κουράζω, να σας στενοχωρώ και να 
κουράζομαι τζιαι εγώ ότι βάλλουμε χρόνους κτλ.  Να συζητούμε εσαεί.   

 Να τελειώσει η κ. Θεολόγου τζιαι μετά, κύριε Βότση, θα σας δώσω τον λόγο. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Έχει και μια ειδικότητα. 

 Παρακαλώ, κυρία Θεολόγου. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Θέλω να θέσω δύο διαπιστώσεις και μια ανησυχία. 

 Η πρώτη διαπίστωση, όπως αντιλαμβανόμαστε όλοι, είναι ότι με το να γίνει αυτός ο νόμος μπορεί κάλλιστα 
να αλλάξει, να τερματιστεί όποτε αποφασίσουμε ή αποφασίσει η κυβέρνηση ή αποφασίσει η Βουλή να τον 
αλλάξει.  Αυτή είναι η πρώτη διαπίστωση. 

 Η δεύτερη διαπίστωση είναι ότι, μπορεί να είναι σήμερα ετεροβαρής η συμφωνία στη βάση των 
εκτιμημένων αξιών των ακινήτων, αλλά μπορεί αύριο αυτές οι αξίες να αλλάξουν  και ξέρουμε πολύ καλά πώς 
αλλάζουν οι αξίες σε αυτό το κράτος.  Μπορούν να αλλάξουν οι ζώνες, μπορεί να αλλάξει ο πολεοδομικός 
σχεδιασμός αναφορικά με τα τοπικά σχέδια και από τη μια νύχτα στην άλλη, κύριε Πρόεδρε -έγινε πάρα πολλές 
φορές σε αυτό το κράτος- να αυξάνονται οι αξίες συγκεκριμένων τεμαχίων για συγκεκριμένους λόγους.  Άρα, 
μπορεί κάλλιστα αυτή η συμφωνία, που σήμερα φαίνεται ετεροβαρής ως προς την αξία, μετά από έναν χρόνο ή 
δύο χρόνια να έχει αυτή την αλλαγή και αυτές οι αξίες να καλύψουν και το θέμα του κενού που υπάρχει μεταξύ 
των ακινήτων και της μεταβίβασης αυτού του ποσού. 

 Η ανησυχία μου, κύριε Πρόεδρε -και γι’ αυτό θα στηρίξω την πρώτη τροπολογία του ΑΚΕΛ που έθεσε ο 
κ. Στεφάνου σχετικά με το ταμείο- είναι ότι μέχρι σήμερα αυτό το επίδομα που δινόταν από το κράτος ήταν 
απευθείας προς τους κληρικούς και όχι σε αυτό το ταμείο.  Αυτή τη στιγμή η ρύθμιση είναι όσα λεφτά θα δίνονται 
ως χορηγία και δίνονταν μέχρι σήμερα απευθείας στους κληρικούς να δίνονται σε αυτό το ταμείο.  Η ανησυχία 
μου είναι τι θα κάνουμε, αν έρθουν οι κληρικοί ή οι ιερείς και μας πουν ότι δεν παίρνουν πλέον το ποσό το οποίο 
ήταν ως ρύθμιση μέχρι πρότινος να παίρνουν απευθείας ως επίδομα.  Εκεί μας ενδιαφέρει αν αυτοί οι κληρικοί 
όντως παράγουν έργο, έχουν οικογένειες, βοηθούν την τοπική κοινωνία και την ενορία τους, αυτό μας απασχολεί;  
Οι ιερείς δεν μπορούν έτσι εύκολα να διεκδικήσουν τα δικαιώματά τους όπως οι υπόλοιποι πολίτες που μπορούν 
να απεργήσουν, μπορούν να έχουν διεκδικήσεις κτλ.  Εμείς θα γίνουμε δέκτες τέτοιων παραπόνων, αν ο μη 
γένοιτο δε ρυθμιστεί το θέμα της απευθείας επιδότησης των κληρικών.  Άρα, εγώ δεν αντιλαμβάνομαι γιατί 
πρέπει… Και ερωτήθηκαν μέσα στην επιτροπή Οικονομικών οι αρμόδιοι γιατί πρέπει να γίνει αυτή η ρύθμιση και 
γιατί να μη συνεχίσει να υφίσταται η επιδότηση απευθείας στον κληρικό.  Θεωρώ ότι είναι κάτι το οποίο πρέπει 
να μας απασχολήσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κύριοι, εγώ θεωρώ ότι η συζήτηση εξαντλήθηκε.  Αν επιμένετε να συνεχίσετε, να μου πείτε με ποια 
διαδικασία θέλετε.  Βάζω θέμα διαδικασίας δηλαδή, αλλά εσείς να αποφασίσετε, όχι εγώ. 

 Ο κ. Στεφάνου. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ δε θέλω να επαναλάβουμε τη συζήτηση και τα επιχειρήματα που είπαμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μόνο για διαδικασία, σας παρακαλώ. 
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ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Ναι. 

 Ο λόγος που ζήτησα τον λόγο είναι, γιατί λέχθηκαν πράγματα εδώ που έντζιε είχαν στόχο να 
επιχειρηματολογήσουν για το νομοσχέδιο.  Είχαν στόχο να πλήξουν… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Στεφάνου, μιλάτε… Σας παρακαλώ! 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Γι’ αυτό θέλω να επιχειρηματολογήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Θέλω να μου πείτε επίσης -και θα σας δώσω τον λόγο, άμα αποφασίσετε- θέλετε να δώσω τον λόγο σε 
όσους ζητήσουν τον λόγο με ελεύθερο χρόνο ή θέλετε να περιορίσουμε και πώς;  Αυτό να μου απαντήσετε. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Εγώ για το μόνο που θέλω τον λόγο… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θέλετε πόσο χρόνο; 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Είναι ένα λεπτό, επαναλαμβάνω, γιατί δεν… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καθίστε, παρακαλώ, τώρα. 

 Κύριε Βότση, έχετε άποψη για τον χρόνο; 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Δεν έχουμε πρόβλημα να διακοπεί εδώ η συζήτηση. 

 Ο λόγος που ζήτησα να μιλήσω είναι, γιατί είναι σημαντικό να ακουστεί ότι οι Αρμένιοι, οι Μαρωνίτες και 
οι Λατίνοι πληρώνονται και αυτοί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας παρακαλώ, σας παρακαλώ! 

 Μα, κύριοι, νομίζω συνεννοούμαστε.  Να ζητάτε τον λόγο, να μιλάτε για διαδικασία τζιαι να μου λέτε 
επιχείρημα, ξέρω τζιαι εγώ τούντη τέχνη πριν ’πού σας! 

 Το λοιπόν, άρα τότε προτείνω… Θα δώσω σε όσους είναι στον κατάλογο μόνο, δηλαδή λέω τα ονόματα 
και, αν ένας άλλος θέλει τον λόγο, να μου πει ’πού τα τωρά:  Χρίστου, Μαυρίδης, Κυπριανού Αντρέας, 
Κάρουλλας.   

 Θέλει άλλος;  Και Λουκαΐδης, Κουλλά, Τορναρίτης.   

 Πέστε μου. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Για διαδικασία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μόνο για διαδικασία, όι να απαντήσεις τωρά για τους… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Η συζήτηση είναι περατωθείσα τζιαι σας καλούμε να το θέσετε σε ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία! 

 Διά χειρός πόσοι ψηφίζουν υπέρ του τερματισμού της συζήτησης; 
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 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντζιε μετρήσαμε, εν επρολάβαμε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Α, εν επρολάβετε; 

 Εντάξει, έν’ καθαρό όμως.  Έννεν ανάγκη να πούμε αριθμό. 

 Άρα, τερματίζεται η συζήτηση. 

 Παρακαλώ τώρα να διαβαστούν οι τροπολογίες. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών για το νομοσχέδιο «Ο περί Εφημεριακού Κλήρου της 

Ελληνικής Ορθόδοξης Εκκλησίας της Κύπρου Νόμος του 2019» 
 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 3 του πιο πάνω νομοσχεδίου με την αντικατάσταση του 
εδαφίου (2) αυτού με το ακόλουθο νέο εδάφιο: 

«(2) Το ποσό το οποίο αντιστοιχεί στη συμφώνως των διατάξεων του παρόντος Νόμου κρατική αρωγή 
καταβάλλεται από τον Γενικό Λογιστή απευθείας στους δικαιούχους ιερείς σύμφωνα με τις ισχύουσες διαδικασίες 
του Γενικού Λογιστηρίου.». 

Σημείωση: 
 Γίνεται εισήγηση όπως για σκοπούς αποτελεσματικότερου ελέγχου το ποσό της κρατικής αρωγής 
καταβάλλεται από το Γενικό Λογιστήριο απευθείας στους δικαιούχους ιερείς και όχι μέσω του Φορέα 
Μισθοδοσίας του Εφημεριακού Κλήρου του Κεντρικού Εκκλησιαστικού Ταμείου της Ιεράς Συνόδου της Αγιωτάτης 
Εκκλησίας της Κύπρου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Είκοσι ψήφοι υπέρ, είκοσι εννέα εναντίον και ένα άτομο δεν έχει 
ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι ψήφους υπέρ και είκοσι εννέα ψήφους εναντίον, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Πάμε στην επόμενη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Εφημεριακού Κλήρου της Ελληνικής Ορθόδοξης Εκκλησίας της Κύπρου Νόμος 

του 2019» 
 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου με την προσθήκη αμέσως μετά το άρθρο 3 
αυτού του ακόλουθου νέου άρθρου:  

«Λήξη της 
ισχύος του 
παρόντος 
Νόμου. 

4. Ο παρών Νόμος ισχύει μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2025, ημερομηνία πριν από την 
οποία η Συμφωνία θα τύχει επαναδιαπραγμάτευσης για σκοπούς επικαιροποίησής της ή μη, 
στη βάση των ισχυουσών στο δεδομένο χρονικό σημείο οικονομικών δεδομένων των 
μερών.». 

Σημείωση: 
 Γίνεται εισήγηση όπως ο προτεινόμενος Νόμος ισχύσει μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2025 και πριν την 
εν λόγω ημερομηνία η εκτελεστική εξουσία να προβεί σε επαναδιαπραγμάτευση της συμφωνίας για σκοπούς 
επικαιροποίησης ή μη στη βάση των ισχυουσών στο δεδομένο χρονικό σημείο οικονομικών δεδομένων των 
μερών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 
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 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, όταν είναι έτοιμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Δεκαεφτά ψήφοι υπέρ, τριάντα τρεις εναντίον και ένα άτομο δεν 
έχει ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με δεκαεφτά ψήφους υπέρ και τριάντα τρεις ψήφους εναντίον, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Πάμε στις επόμενες. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών για το νομοσχέδιο «Ο 
περί του Εφημεριακού Κλήρου της Ελληνικής Ορθόδοξης Εκκλησίας της Κύπρου Νόμος του 2019» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του  πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Με την προσθήκη στο εδάφιο (3) του άρθρου 3 αυτού, αμέσως μετά τη λέξη «γη» (τέταρτη γραμμή), της 
φράσης «που αναφέρεται στο Παράρτημα». 

Σημειώσεις: 
α. Γίνεται εισήγηση όπως περιληφθεί σε Παράρτημα του προτεινόμενου Νόμου η γη που η Αρχιεπισκοπή 

μεταβιβάζει στη Δημοκρατία ως αντιπαροχή για τη μισθοδοσία των ιερέων. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ, για την πρώτη τροπολογία. 

 Αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Δεκαοκτώ ψήφοι υπέρ, τριάντα εναντίον και ένα άτομο δεν έχει 
ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με δεκαοκτώ ψήφους υπέρ και τριάντα ψήφους εναντίον, απορρίπτεται και αυτή η τροπολογία. 

 Δεύτερη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2. Με την προσθήκη αμέσως μετά το άρθρο 3 αυτού του ακόλουθου νέου άρθρου: 

 «Επικαιροποίηση    
Συμφωνίας. 

4.  Η Συμφωνία επικαιροποιείται κάθε πέντε (5) χρόνια από την ημερομηνία 
έναρξης της ισχύος του παρόντος Νόμου.». 

Σημειώσεις: 
α. Γίνεται εισήγηση όπως η συμφωνία τυγχάνει επικαιροποίησης κάθε πέντε χρόνια. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Δεκαοκτώ ψήφοι υπέρ, τριάντα μία ψήφοι εναντίον και ένα άτομο δεν 
έχει ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με δεκαοκτώ ψήφους υπέρ και τριάντα μία ψήφους εναντίον, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Όροι καταβολής της κρατικής αρωγής.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα μία ψήφοι υπέρ, δεκαέξι εναντίον και ένα άτομο δεν 
έχει ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ και δεκαέξι εναντίον, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Κρατικής Αρωγής προς τον Εφημεριακό Κλήρο της 
Ελληνικής Ορθόδοξης Εκκλησίας της Κύπρου Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε για το σύνολο του νομοσχεδίου. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα δύο ψήφοι υπέρ και δεκαεφτά εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ και δεκαεφτά ψήφους εναντίον, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και πάμε τώρα στο υπ’ αριθμόν… 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Με βάση τον κανονισμό, έχουμε τη δυνατότητα να αιτιολογήσουμε την… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Βεβαίως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κάνε το. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ:  

 Σεβόμενος και τον χρόνο της Βουλής και των συναδέλφων και όλων ημών, δεν πρόκειται να μακρηγορήσω 
ούτε να επαναλάβω τη συζήτηση που έχουμε κάνει.  Απλώς θέλω να πω το εξής: κάποιοι επιχείρησαν να δώσουν 
ιδεολογική διάσταση στο όλο θέμα, να δώσουν προεκτάσεις που σαφώς δεν υπάρχουν στο θέμα.  Το ΑΚΕΛ έχει 
ξεκαθαρίσει και τα θέματα των σχέσεων του κράτους με την εκκλησία και τον σεβασμό που ασφαλώς τρέφουμε 
εμείς στον εφημεριακό κλήρο.  Το θέμα πρωτίστως εδώ έχει να κάνει με διαχείριση δημοσίου χρήματος.  Τα 
ζητήματα που βάλαμε κάτω ακριβώς αυτό τον χαρακτήρα είχαν.  Οτιδήποτε άλλο επιχειρήθηκε από κάποιους, 
να δώσουν άλλες προεκτάσεις, για εκκλησιαστικά ζητήματα, πολιτισμικά ζητήματα κ.λπ., δεν έχει καμία σχέση 

                                            
 Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Συμμαχία Πολιτών, Αλληλεγγύη, ΕΛΑΜ. 
 Εναντίον: ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, Ανεξάρτητοι. 
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με εμάς.  Εμείς βάλαμε ζητήματα ορθολογικής διαχείρισης δημοσίου χρήματος, όπως πρέπει όλοι μας να είμαστε 
προσεκτικοί. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Δε θα σας δώσω τον λόγο, κύριε Χρίστου. 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Ιδιωτικών Σχολείων Νόμος του 2017». 

 Για το θέμα αυτό έχουν κυκλοφορήσει και δύο συμπληρωματικές εκθέσεις. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Πρόεδρε, για τα διαδικαστικά ζητήματα.  Για το θέμα το οποίο προέκυψε προηγουμένως και επειδή 
υπάρχει μετά σχετική συζήτηση για τους κανονισμούς της Βουλής.  Εμείς θεωρούμε ότι η συζήτηση πρέπει να 
έχει και πολιτικό περιεχόμενο.  Δεν είμαστε μια τεχνική επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Να καταγραφεί.  Απλά γι’ αυτό το είπα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, ναι, δικαίωμά σας. 

 Πάμε τώρα στο υπ’ αριθμόν 14 θέμα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης έχει τον λόγο. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Δεν έχουμε αποφασίσει αλλαγή της ατζέντας… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πέστε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Δεν έχουμε αποφασίσει αλλαγή της ημερήσιας διάταξης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Α, έχω πληροφορηθεί τότε λανθασμένα από αρχηγό κόμματος. 

 Κύριε Νεοφύτου, είχα την εντύπωση ότι το διευθετήσατε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Όχι.  Θέλουμε να μείνει η ατζέντα ως έχει. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ένα λεπτό, ένα λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συγγνώμη, απολογούμαι. 
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ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απολογούμαι προς εσάς, αλλά μίλησα με όλους τους πολιτικούς αρχηγούς με μια 
παράκληση, αν μπορούσε το υπ’ αριθμόν 14 να μπει τώρα.  Αν κατάλαβα καλά, δεν είχε κανένας ένσταση.  
Απολογούμαι που δεν το συζήτησα και με τον κ. Λουκαΐδη… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 …που ήταν ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Να μου επιτρέψει ο κ. Νεοφύτου να πω ότι, όταν αποτάθηκε σε εμένα, του είπα, «Δεν ξέρω, εγώ 
προσωπικά δεν έχω ένσταση, αλλά πρέπει να ρωτήσουμε τον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία.  Για να μη μακρύνουμε τη συζήτηση.  Κύριε Κυπριανού, αν μου επιτρέπετε.  Κύριε Λουκαΐδη, 
εξακολουθείτε να έχετε ένσταση;   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Βεβαίως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θέλετε να μην έρθει τώρα το θέμα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Στην ώρα του. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να πάει στην ώρα του.  Μάλιστα. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Δεν μπορούμε να βάλουμε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μπορείτε. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Θα ζητήσω να γίνει ψηφοφορία για το αν μπορεί να έρθει πιο μπροστά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Να σας το δώσω και αυτό το δικαίωμα.  Δε θα λύσω εγώ το πρόβλημα τούτο.  Θα σας δώσω τον δρόμο 
να πάτε σε ψηφοφορία, βέβαια. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αλλαγής της σειράς;  Nα πάει το υπ’ αριθμόν 14 τώρα; 

Μετρήστε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Είκοσι οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκατέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εφτά, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να το συζητήσουμε τώρα τότε, κύριοι.   

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Ιδιωτικών Σχολείων Νόμος του 2017».  
Ναι, αποδέχτηκα αυτή τη διαδικασία, γιατί, εντάξει, έκανα και εγώ το λάθος και για να μην πάρω θέση εγώ.  
Εντάξει. 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέσπιση νέας νομοθεσίας, η οποία να ρυθμίζει την ίδρυση και λειτουργία των ιδιωτικών και θερινών 
σχολείων. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Ιδιωτικών Σχολείων Νόμος του 2017» 

Παρόντες: 
 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος Χρίστος Ορφανίδης 

 Γιώργος Κάρουλλας Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Αννίτα Δημητρίου Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Γιώργος Κ. Γεωργίου Παύλος Μυλωνάς 

 Αντρέας Καυκαλιάς Αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων:  

 Γιώργος Τ. Γεωργίου Αντωνέλλα Μαντοβάνη 

 Πανίκος Λεωνίδου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε αρκετές 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα μεταξύ 10 Μαΐου 2017 και 2 Μαΐου 2018.   

 Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής η 
Επίτροπος Προστασίας των Δικαιωμάτων του Παιδιού, εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, 
της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, του Συνδέσμου Εφτατάξεων Ιδιωτικών Σχολείων, του Συνδέσμου 
Ιδιωτικών Σχολείων Κύπρου, της Παγκύπριας Ομοσπονδίας Συνδέσμων Γονέων και Κηδεμόνων Ιδιωτικών 
Σχολείων, του Συνδέσμου Ιδιωτικής Προσχολικής Εκπαίδευσης και των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και 
ΣΕΚ.  Η συνδικαλιστική οργάνωση ΔΕΟΚ και η Παγκύπρια Ομοσπονδία Συνδέσμων Γονέων Παιδιών με Ειδικές 
Ανάγκες (ΠΟΣΥΓΟΠΕΑ), παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής.   

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η θέσπιση νέας νομοθεσίας, η οποία να ρυθμίζει την ίδρυση και λειτουργία 
των ιδιωτικών και θερινών σχολείων, και παράλληλα η κατάργηση των διατάξεων που περιλαμβάνονται στον 
υφιστάμενο περί Ιδιωτικών Σχολείων και Φροντιστηρίων Νόμο, στην έκταση που αυτές αφορούν την ίδρυση και 
λειτουργία ιδιωτικών και θερινών σχολείων. 

 Σημειώνεται ότι η θέσπιση νέας νομοθεσίας κρίθηκε απαραίτητη, αφού οι διατάξεις του υφιστάμενου νόμου 
έχρηζαν εκσυγχρονισμού και αναθεώρησης, ώστε να ανταποκρίνονται στις εκπαιδευτικές ανάγκες της 
σύγχρονης εποχής.  Ειδικότερα, στο νομοσχέδιο μεταξύ άλλων προβλέπονται τα ακόλουθα: 

1. Διευκολύνονται τόσο οι αιτητές/ενδιαφερόμενοι όσον αφορά τη διαδικασία ίδρυσης και λειτουργίας 
ιδιωτικού σχολείου όσο και η αρμόδια αρχή όσον αφορά την παρακολούθηση της εφαρμογής των 
διατάξεων της νέας νομοθεσίας και γίνεται αποτελεσματικότερη η εποπτεία των ιδιωτικών σχολείων. 

2. Αναβαθμίζονται οι παρεχόμενες από την αρμόδια αρχή υπηρεσίες, καθώς επίσης οι καθορισμένες 
διαδικασίες ίδρυσης και λειτουργίας ιδιωτικών σχολείων.   

3. Προβλέπεται η δημιουργία Συμβουλευτικής Επιτροπής Ιδιωτικών Σχολείων, που θα ασχολείται 
αποκλειστικά με τα θέματα των ιδιωτικών σχολείων.  Συγκεκριμένα, προτείνεται η μετεξέλιξη της 
υφιστάμενης Συμβουλευτικής Επιτροπής Ιδιωτικής Εκπαίδευσης, που ασχολείται τόσο με τα ιδιωτικά 
σχολεία όσο και με τα ιδιωτικά φροντιστήρια. 

4. Διασφαλίζεται η συνεχής ενημέρωση κάθε ενδιαφερομένου και η δημοσιοποίηση στοιχείων που αφορούν 
τη λειτουργία των ιδιωτικών σχολείων και των υπηρεσιών αυτά παρέχουν. 

5. Διασφαλίζεται με διαφάνεια η αντικειμενική διαχείριση των αιτήσεων με τη δημιουργία και μηχανογράφηση 
των σχετικών μητρώων. 
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6. Ρυθμίζεται ο τρόπος λειτουργίας των σχολείων και των προσφερόμενων από αυτά προγραμμάτων, ενώ 
παράλληλα διασφαλίζεται η διαφάνεια, η έγκαιρη ενημέρωση, η διαβούλευση και ο σεβασμός προς τα 
δικαιώματα των μαθητών των ιδιωτικών σχολείων. 

7. Οι ιδιοκτήτες ιδιωτικών σχολείων οι οποίοι ήδη έχουν πιστοποιητικά ίδρυσης και λειτουργίας, τα οποία 
είναι σε ισχύ και έχουν εκδοθεί με βάση τον υφιστάμενο νόμο, οφείλουν σε είκοσι τέσσερις μήνες από την 
έναρξη της ισχύος της νέας νομοθεσίας να υποβάλουν τη σχετική αίτηση στην αρμόδια αρχή για λειτουργία 
ιδιωτικού σχολείου, αφού συμπεριλάβουν σε αυτή συγκεκριμένα στοιχεία που απαιτούνται με βάση τις 
διατάξεις της εν λόγω νέας νομοθεσίας. 

 Στο στάδιο της μελέτης των προνοιών του νομοσχεδίου από την επιτροπή ακούστηκαν οι απόψεις όλων 
των εμπλεκόμενων μερών και έγινε ανταλλαγή απόψεων.  Επίσης, στάλθηκαν αρκετές επιστολές, στις οποίες 
καταγράφονται αναλυτικά οι θέσεις τους.  Ειδικότερα, τα εμπλεκόμενα μέρη που παρευρέθηκαν στις 
συνεδριάσεις της επιτροπής συμφώνησαν με την ανάγκη εκσυγχρονισμού και αναθεώρησης της υφιστάμενης 
νομοθεσίας, αλλά παράλληλα κατέθεσαν και επιμέρους απόψεις και εισηγήσεις για σκοπούς βελτίωσης των 
προνοιών του νομοσχεδίου.   

 Επισημαίνεται ότι όλες οι επιστολές και τα γραπτά υπομνήματα των εμπλεκόμενων μερών διανεμήθηκαν 
στα μέλη της επιτροπής και είναι αρχειοθετημένα στον οικείο φάκελο που βρίσκεται στο Αρχείο της Βουλής και 
είναι στη διάθεση όλων των μελών του σώματος. 

 Συγκεκριμένα, κατατέθηκαν υπομνήματα από την Επίτροπο Προστασίας των Δικαιωμάτων του Παιδιού, 
η οποία μεταξύ άλλων υποστηρίζει την ανάγκη καθιέρωσης μιας ευρύτερης παιδοκεντρικής προσέγγισης των 
θεμάτων που αφορούν τη λειτουργία των ιδιωτικών σχολείων, αλλά και την εν γένει λειτουργία του σχολείου 
όπως αυτή απορρέει από τη Σύμβαση των Ηνωμένων Εθνών για τα Δικαιώματα του Παιδιού, τα διεθνή και 
ευρωπαϊκά πρότυπα και τη σχετική νομολογία.  Επίσης, κατατέθηκαν υπομνήματα από το Σύνδεσμο Ιδιωτικών 
Σχολείων Κύπρου, την Παγκύπρια Ομοσπονδία Συνδέσμων Γονέων και Κηδεμόνων Ιδιωτικών Σχολείων, το 
Σύνδεσμο Εφτατάξεων Ιδιωτικών Σχολείων και το Σύνδεσμο Ιδιωτικής Προσχολικής Εκπαίδευσης.  

 Επίσης, κατατέθηκε υπόμνημα από την αντιπρόσωπο της θρησκευτικής ομάδας των Λατίνων στη Βουλή 
όσον αφορά το δικαίωμα των αντιπροσώπων των θρησκευτικών ομάδων να παραμείνουν ισότιμα μέλη με 
δικαίωμα ψήφου στη Συμβουλευτική Επιτροπή Ιδιωτικών Σχολείων, όπως ίσχυε μέχρι σήμερα.  Επισημαίνεται 
ότι το αίτημα αυτό υιοθετήθηκε από την επιτροπή. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου επήλθαν σε αυτό αρκετές βελτιωτικές αλλαγές και 
ετοιμάστηκαν από το αρμόδιο υπουργείο διαμορφωμένα κείμενα.  Ειδικότερα, οι βελτιώσεις που επήλθαν σε 
συνεργασία με το αρμόδιο υπουργείο και τη Νομική Υπηρεσία στο κείμενο του νομοσχεδίου αφορούν μεταξύ 
άλλων τα ακόλουθα: 

1. Εάν δεν υπάρξει οποιαδήποτε γραπτή απάντηση της αρμόδιας αρχής εντός τριών μηνών όσον αφορά την 
αίτηση έκδοσης πιστοποιητικού ίδρυσης του ιδιωτικού σχολείου, τότε το εν λόγω πιστοποιητικό θα 
θεωρείται ότι έχει χορηγηθεί.  

2. Την υποχρέωση του ιδιωτικού σχολείου, στην περίπτωση παιδιών με ειδικές ανάγκες, να είναι 
εφοδιασμένο με τον ανάλογο εξοπλισμό, για να καλύπτει τις ανάγκες του παιδιού σύμφωνα με την 
αξιολόγηση της αρμόδιας Επαρχιακής Επιτροπής.  Επισημαίνεται ότι η εισήγηση αυτή, η οποία 
υιοθετήθηκε, τέθηκε από την Επίτροπο Προστασίας των Δικαιωμάτων του Παιδιού.  Η εισήγηση όμως της 
επιτρόπου για παροχή δωρεάν του εξοπλισμού αυτού δεν υιοθετήθηκε λόγω διαφωνίας του αρμόδιου 
υπουργείου, το οποίο επικαλέστηκε σχετική γνωμάτευση της Νομικής Υπηρεσίας.  Σύμφωνα με την 
γνωμάτευση αυτή, δεν υπάρχει υποχρέωση από πλευράς του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού για 
παροχή δωρεάν βοήθειας για τις ανάγκες των παιδιών με ειδικές ανάγκες τα οποία φοιτούν σε ιδιωτικά 
σχολεία. 

3. Τον καθορισμό των διδάκτρων, ώστε να εισαχθεί σχετική πρόνοια σύμφωνα με την οποία, πριν από την 
πρώτη εγγραφή μαθητή, οι γονείς να πρέπει να ενημερώνονται γραπτώς για το συνολικό κόστος για όλα 
τα χρόνια φοίτησης των παιδιών τους στο ιδιωτικό σχολείο.  Οι γονείς δηλαδή πρέπει να γνωρίζουν το 
συνολικό ύψος των εγκεκριμένων διδάκτρων, τελών ή και άλλων δικαιωμάτων που πρέπει να 
καταβληθούν στο ιδιωτικό σχολείο μέχρι και την ολοκλήρωση της φοίτησης του μαθητή με ολοκληρωμένη 
και λεπτομερή οικονομική κατάσταση.  Επίσης, όσον αφορά τον καθορισμό διδάκτρων, που 
περιλαμβάνεται στο άρθρο 16 του νομοσχεδίου, μεταξύ άλλων προβλέπονται τα εξής: 

α. Ο Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού θα καθορίζει με διάταγμα εντός του μηνός Οκτωβρίου κάθε 
έτους την ενδεικνυόμενη ανώτατη επί τοις εκατόν αύξηση που θα μπορεί να εγκριθεί στο ύψος των 
διδάκτρων, τελών και άλλων δικαιωμάτων της επόμενης σχολικής χρονιάς για κάθε τάξη για τους 
μαθητές που εγγράφονται για πρώτη φορά.  Η πιο πάνω ανώτατη αύξηση όμως δε θα μπορεί να 
υπερβαίνει το εκατό πενήντα τοις εκατόν (150%) του ύψους του πληθωρισμού των πρώτων εννέα 
μηνών του τρέχοντος έτους όπως αυτός θα έχει καθοριστεί από τη Στατιστική Υπηρεσία της 
Δημοκρατίας.  
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 Επισημαίνεται ότι οι εκπρόσωποι των ιδιωτικών σχολείων ενίστανται στον καθορισμό της ανώτατης 
επί τοις εκατόν επιτρεπόμενης αύξησης και προτείνουν αλλαγή του μοντέλου καθορισμού 
διδάκτρων.  Το αρμόδιο υπουργείο όμως θεωρεί την ύπαρξη του μοντέλου αυτού ως μια αναγκαία 
ασφαλιστική δικλίδα στον καθορισμό της ανώτατης αύξησης. 

β. Επίσης, ο ιδιοκτήτης κάθε σχολείου πριν από το τέλος του μηνός Νοεμβρίου κάθε έτους θα 
υποβάλλει προς τον αρμόδιο υπουργό αίτηση για έγκριση του ύψους των διδάκτρων, τελών και 
των άλλων δικαιωμάτων με τα οποία θα επιβαρύνεται κάθε μαθητής ο οποίος εγγράφεται για πρώτη 
φορά στο ιδιωτικό σχολείο σε οποιαδήποτε τάξη όλων των βαθμίδων της εκπαίδευσης. 

γ. Επιπρόσθετα, ο αρμόδιος υπουργός θα δύναται να εγκρίνει περαιτέρω αύξηση στα δίδακτρα, τέλη 
και άλλα δικαιώματα για μαθητές που εγγράφονται για πρώτη φορά, εάν η αίτηση του ιδιοκτήτη για 
έγκριση πιο αυξημένων διδάκτρων, τελών και δικαιωμάτων υποστηρίζεται και αιτιολογείται από 
επαρκή και τεκμηριωμένα στοιχεία και επίσημα αποδεικτικά έγγραφα κ.λπ.  Επισημαίνεται ότι στο 
εν λόγω άρθρο προβλέπεται μεταξύ άλλων και η διαδικασία εξέτασης της αιτιολογικής έκθεσης του 
ιδιωτικού σχολείου σε σχέση με το αίτημα έγκρισης περαιτέρω αυξήσεων από Ειδική Επιτροπή 
Ελέγχου, η οποία συστήνεται από τη Συμβουλευτική Επιτροπή Ιδιωτικών Σχολείων κ.λπ.  Επίσης, 
προβλέπεται η δυνατότητα υποβολής ένστασης στον υπουργό στην περίπτωση μη έγκρισης του 
σχετικού αιτήματος, ο οποίος παραπέμπει άμεσα την εξέταση της ένστασης στη Συμβουλευτική 
Επιτροπή για απόψεις.  Με την εισήγηση αυτή συμφώνησε και το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού.  

4. Την υποχρέωση των ιδιωτικών σχολείων να διασφαλίζουν τα δικαιώματα των μαθητών σύμφωνα με τη 
Σύμβαση των Ηνωμένων Εθνών για τα Δικαιώματα του Παιδιού και να χορηγούν τα πιστοποιητικά 
φοίτησης, τα δελτία προόδου, τα ενδεικτικά και τα απολυτήρια, ανάλογα με την περίπτωση.  

5. Τη βελτίωση της πρόνοιας σύμφωνα με την οποία κανένας εκπαιδευτικός δε θα προσλαμβάνεται ως 
διευθυντής ή ως μέλος διδακτικού προσωπικού σε ιδιωτικό σχολείο, εάν δεν έχει προηγουμένως 
προσκομίσει πρωτότυπο πιστοποιητικό λευκού ποινικού μητρώου, σύμφωνα με τον περί Αστυνομίας 
Νόμο, και πρωτότυπο πιστοποιητικό στο οποίο να αναγράφεται ότι το άτομο αυτό δεν περιλαμβάνεται στο 
αρχείο που τηρείται δυνάμει των διατάξεων του περί της Πρόληψης και της Καταπολέμησης της 
Σεξουαλικής Κακοποίησης, της Σεξουαλικής Εκμετάλλευσης Παιδιών και της Παιδικής Πορνογραφίας 
Νόμου.  

6. Την προσθήκη μεταβατικής διάταξης, σύμφωνα με την οποία εντός πέντε ετών  από την έναρξη της ισχύος 
του προτεινόμενου νόμου οι εκπαιδευτικοί που ήδη εργοδοτούνται στα ιδιωτικά σχολεία όλων των 
βαθμίδων πρέπει να προσκομίσουν τα απαιτούμενα πιστοποιητικά ακαδημαϊκών προσόντων, 
προκειμένου να εξασφαλίσουν από την αρμόδια αρχή έγκριση, για να δικαιούνται διδασκαλίας στο 
γνωστικό αντικείμενο που διδάσκουν.  

7. Στη Συμβουλευτική Επιτροπή Ιδιωτικών Σχολείων θα συμμετέχουν ως ισότιμα μέλη και όχι ως 
παρατηρητές οι εκάστοτε αντιπρόσωποι των θρησκευτικών ομάδων που εκπροσωπούνται στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων, των οποίων η συμμετοχή ειδικότερα θα είναι ισότιμη με τα υπόλοιπα μέλη όσον αφορά 
την άσκηση των αρμοδιοτήτων της εν λόγω επιτροπής.   

 Επισημαίνεται ότι, όσον αφορά τη συμμετοχή στην πιο πάνω επιτροπή, τέθηκε αίτημα από πλευράς των 
συνδέσμων ιδιωτικών σχολείων για τη συμμετοχή τους ως ισότιμων μελών.  Το αίτημα όμως αυτό δεν 
έγινε αποδεκτό, διότι, σύμφωνα με την εκπρόσωπο της Νομικής Υπηρεσίας, η οποία έκανε αναφορά και 
στο ισχύον ευρωπαϊκό κεκτημένο, δεν επιτρέπεται στη Συμβουλευτική Επιτροπή Ιδιωτικών Σχολείων να 
συμμετέχουν ανταγωνιστικοί φορείς, αφού μεταξύ των αρμοδιοτήτων της είναι και η έγκριση ή η απόρριψη 
αίτησης ίδρυσης και λειτουργίας ιδιωτικού σχολείου. 

8. Τη βελτίωση της πρόνοιας για το Σύλλογο Διδακτικού Προσωπικού Ιδιωτικού Σχολείου, ώστε η σύνθεση, 
η λειτουργία, τα καθήκοντα και οι αρμοδιότητές του να είναι κατ’ αναλογίαν ίδια με εκείνα των δημόσιων 
σχολείων και όχι τα θέματα αυτά να ρυθμίζονται με βάση τους εσωτερικούς κανονισμούς λειτουργίας του 
ιδιωτικού σχολείου. 

 Στη βάση των πιο πάνω, αφού ολοκληρώθηκε η μελέτη του νομοσχεδίου, το αρμόδιο υπουργείο απέστειλε 
το τελικό διαμορφωμένο κείμενο στην επιτροπή για υιοθέτηση.  Στη συνέχεια το κείμενο αυτό υπέστη περαιτέρω 
νομοτεχνική επεξεργασία από τις υπηρεσίες της Βουλής σε συνεργασία με το αρμόδιο υπουργείο και τη Νομική 
Υπηρεσία. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και 
Πολιτισμού επιφυλάσσονται να τοποθετηθούν επί του τελικού διαμορφωμένου νομοσχεδίου στην ολομέλεια της 
Βουλής στα πλαίσια της συζήτησης που θα διεξαχθεί. 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για το νομοσχέδιο 
«Ο περί Ιδιωτικών Σχολείων Νόμος του 2017» 
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Παρόντες: 
 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος Πανίκος Λεωνίδου 

 Γιώργος Κάρουλλας Χρίστος Ορφανίδης 

 Αννίτα Δημητρίου Παύλος Μυλωνάς 

 Γιώργος Κ. Γεωργίου Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Αντρέας Καυκαλιάς  Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου  

 Όπως είναι γνωστό, η συζήτηση του πιο πάνω νομοσχεδίου αναβλήθηκε με απόφαση της ολομέλειας της 
Βουλής την 1η Ιουνίου 2018.  Ως εκ τούτου, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού επανεξέτασε 
το εν λόγω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 13 και 20 Ιουνίου 2018. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η θέσπιση νέας νομοθεσίας, η οποία θα ρυθμίζει ολοκληρωμένα την ίδρυση 
και λειτουργία ιδιωτικών και θερινών σχολείων.  Επισημαίνεται ότι όλα τα στοιχεία που αφορούν το νομοσχέδιο 
περιλαμβάνονται αναλυτικά στη σχετική έκθεση της επιτροπής, που ήδη κυκλοφόρησε στις 30 Μαΐου 2018. 

 Στα πλαίσια της επανεξέτασης του νομοσχεδίου υποβλήθηκε εισήγηση από μέλη της επιτροπής για 
αναδιαμόρφωση του άρθρου 16 του νομοσχεδίου, που αφορά τον καθορισμό διδάκτρων.  Ειδικότερα, η 
προτεινόμενη αναδιαμόρφωση του άρθρου αυτού προβλέπει ότι ο καθορισμός των διδάκτρων πρέπει να γίνεται 
στα πλαίσια της ελεύθερης αγοράς και του υγιούς ανταγωνισμού μεταξύ των ιδιωτικών σχολείων. 

 Συγκεκριμένα, με την πιο πάνω αναδιαμόρφωση προβλέπονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Πριν από την πρώτη εγγραφή κάθε μαθητή σε ιδιωτικό σχολείο ο ιδιοκτήτης ή εξουσιοδοτημένο απ’ αυτόν 
πρόσωπο συμφωνεί γραπτώς με τους γονείς/κηδεμόνες για το συνολικό ύψος των εγκεκριμένων 
διδάκτρων, τελών ή και άλλων δικαιωμάτων που πρέπει να καταβληθούν στο σχολείο μέχρι και την 
ολοκλήρωση της φοίτησης του μαθητή με ολοκληρωμένη και λεπτομερή οικονομική κατάσταση.   

2. Στις περιπτώσεις που ιδιοκτήτης ιδιωτικού σχολείου επιθυμεί να επιφέρει οποιαδήποτε αύξηση επί των 
διδάκτρων, τελών ή και άλλων δικαιωμάτων σε σχέση με μαθητές που εγγράφονται για πρώτη φορά στο 
ιδιωτικό σχολείο σε οποιαδήποτε τάξη όλων των βαθμίδων της εκπαίδευσης, είναι υποχρεωμένος να 
ενημερώσει την αρμόδια αρχή και να αιτιολογήσει την εν λόγω αύξηση με επαρκή και τεκμηριωμένα 
στοιχεία.  Ο ιδιοκτήτης του ιδιωτικού σχολείου είναι υποχρεωμένος επίσης να δημοσιοποιεί το ύψος της 
αύξησης των διδάκτρων.  

3. Στην περίπτωση νέας εγγραφής μαθητή σε ενδιάμεση τάξη πέραν της πρώτης τάξης τα συμφωνηθέντα 
δίδακτρα, τέλη ή και άλλα δικαιώματα δε θα υπερβαίνουν το μέσο όρο των διδάκτρων, τελών ή και άλλων 
δικαιωμάτων των μαθητών που φοιτούν στην ίδια τάξη. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η επιτροπή αποφάσισε κατά πλειοψηφία όπως η εν λόγω προτεινόμενη 
αναδιαμόρφωση του άρθρου 16 ενσωματωθεί στο κείμενο του νομοσχεδίου. 

 Ειδικότερα και υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή σχημάτισε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της επιτροπής και τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος και το 
μέλος της βουλευτής της Αλληλεγγύης συμφώνησαν με την πιο πάνω αναδιαμόρφωση του νομοσχεδίου 
όσον αφορά τον καθορισμό διδάκτρων και εισηγούνται την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο όπως αυτό 
έχει διαμορφωθεί. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις δήλωσαν 
ότι δεν υιοθετούν τη αναδιαμόρφωση του άρθρου 16 του νομοσχεδίου και εμμένουν στην αρχική 
διατύπωση των διατάξεων του εν λόγω άρθρου, όπως αυτές προτάθηκαν από το αρμόδιο υπουργείο.  
Ειδικότερα, σύμφωνα με τα πιο πάνω μέλη, στην αρχική διατύπωση προβλέπεται η ύπαρξη ασφαλιστικής 
δικλίδας όσον αφορά την ανώτατη επιτρεπόμενη αύξηση, καθώς και η δυνατότητα άσκησης ελέγχου και 
παρέμβασης από πλευράς του αρμόδιου υπουργείου όσον αφορά τον καθορισμό και τις αυξήσεις των 
διδάκτρων. 

3. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών επιφυλάχθηκε να 
τοποθετηθεί επί του αναδιαμορφωμένου νομοσχεδίου στην ολομέλεια της Βουλής στα πλαίσια της 
συζήτησης που θα διεξαχθεί. 

Δεύτερη συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Ιδιωτικών Σχολείων Νόμος του 2017» 

Παρόντες: 
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 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος  Νίκος Κέττηρος 

 Αννίτα Δημητρίου Πανίκος Λεωνίδου 

 Γιώργος Κάρουλλας Παύλος Μυλωνάς 

 Αντρέας Καυκαλιάς Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Όπως είναι γνωστό, η συζήτηση του πιο πάνω νομοσχεδίου αναβλήθηκε με αποφάσεις της ολομέλειας 
της Βουλής τον Ιούνιο και τον Ιούλιο του 2018.   

 Με βάση τα πιο πάνω και λόγω του χρονικού διαστήματος που παρήλθε, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού έκρινε σκόπιμο να επανεξετάσει το εν λόγω νομοσχέδιο σε νέα συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 18 Σεπτεμβρίου 2019, στην παρουσία εκπροσώπων του Υπουργείου Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας. 

 Υπενθυμίζεται ότι σκοπός του νομοσχεδίου είναι η θέσπιση νέας νομοθεσίας η οποία να ρυθμίζει 
ολοκληρωμένα την ίδρυση και λειτουργία ιδιωτικών και θερινών σχολείων.  Επισημαίνεται επίσης ότι το 
νομοσχέδιο στα πλαίσια της μελέτης του ενώπιον της επιτροπής έτυχε διαμόρφωσης τόσο από πλευράς του 
αρμόδιου υπουργείου όσο και από πλευράς της επιτροπής.  Περαιτέρω, επισημαίνεται ότι όλα τα στοιχεία που 
αφορούν το νομοσχέδιο περιλαμβάνονται αναλυτικά στη σχετική έκθεση της επιτροπής, καθώς και στη 
συμπληρωματική έκθεσή της, που έχουν κυκλοφορήσει τον Μάιο και τον Ιούλιο του 2018, αντίστοιχα. 

 Στο πλαίσιο της επανεξέτασης του νομοσχεδίου ζητήθηκαν οι απόψεις του αρμόδιου υπουργείου όσον 
αφορά συγκεκριμένες πρόνοιές του, κυρίως σε σχέση με το άρθρο 16, το οποίο αναφέρεται στον καθορισμό των 
διδάκτρων και το οποίο έχει υποστεί αλλαγές.  Ειδικότερα, μέλη της επιτροπής επισήμαναν την ανάγκη ύπαρξης 
ασφαλιστικής δικλίδας όσον αφορά τον καθορισμό των διδάκτρων και τις ενδεχόμενες αυξήσεις αυτών.  
Επισημαίνεται ότι η πιο πάνω ασφαλιστική δικλίδα προβλεπόταν στο αρχικό κείμενο του νομοσχεδίου. 

 Οι εκπρόσωποι του αρμόδιου υπουργείου ανέφεραν ότι συμφωνούν με τη διαμόρφωση του άρθρου 16, η 
οποία έγινε στη βάση σχετικής υπόδειξης της Νομικής Υπηρεσίας και η οποία προβλέπει μεταξύ άλλων ότι οι 
γονείς του μαθητή θα πρέπει να γνωρίζουν από την αρχή το συνολικό ύψος των διδάκτρων, τελών ή και άλλων 
δικαιωμάτων που θα καταβληθούν στο ιδιωτικό σχολείο μέχρι και την ολοκλήρωση της φοίτησής του.  
Επιπρόσθετα, η ενημέρωση αυτή των γονέων γίνεται στο πλαίσιο γραπτής ιδιωτικής συμφωνίας τους με το 
ιδιωτικό σχολείο στη βάση λεπτομερούς οικονομικής κατάστασης. 

 Περαιτέρω, οι ίδιοι εκπρόσωποι επισήμαναν όμως ότι το αρμόδιο υπουργείο δε συμφωνεί με τη 
συγκεκριμένη πρόνοια του εδαφίου (3) του άρθρου 16 του νομοσχεδίου, σύμφωνα με την οποία η αρμόδια αρχή 
υποχρεούται δύο μήνες πριν από την έναρξη της σχολικής χρονιάς να δημοσιοποιεί τα υποβληθέντα δίδακτρα, 
τέλη και άλλα δικαιώματα της επόμενης σχολικής χρονιάς για κάθε τάξη.  Ειδικότερα, όπως επεξήγησαν οι ίδιοι, 
το υπουργείο δε δύναται με βάση τις αλλαγές που επήλθαν στο επίμαχο άρθρο να δημοσιοποιεί τα δίδακτρα. 
Συγκεκριμένα, το κάθε ιδιωτικό σχολείο μεριμνά, ώστε να αναρτώνται στην ιστοσελίδα του όλα τα στοιχεία που 
αφορούν τα δίδακτρα, τέλη κ.λπ. της επόμενης σχολικής χρονιάς.  

 Επιπρόσθετα, οι πιο πάνω εκπρόσωποι του αρμόδιου υπουργείου υπέδειξαν την ανάγκη όπως επέλθει 
διόρθωση στην ερμηνεία του όρου «αντιστοιχία απολυτηρίου» στο άρθρο 2 του διαμορφωμένου κειμένου του 
νομοσχεδίου. Ειδικότερα, το απολυτήριο του ιδιωτικού σχολείου, για να θεωρείται και αντίστοιχο με αυτό του 
δημόσιου σχολείου, εκτός από ισότιμο, θα πρέπει παράλληλα και τα εγκεκριμένα προγράμματα σπουδών του 
«να συνάδουν πλήρως» με αυτά που διδάσκονται στα δημόσια σχολεία και όχι «να περιλαμβάνουν τουλάχιστον 
τα δύο τρίτα» αυτών, όπως προβλέπεται τώρα στον όρο «αντιστοιχία απολυτήριου» στο διαμορφωμένο κείμενο 
του νομοσχεδίου. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, αφού έλαβε υπόψιν όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, δήλωσε ότι όλα τα μέλη της θα τοποθετηθούν επί του διαμορφωμένου κειμένου του 
νομοσχεδίου στην ολομέλεια της Βουλής στο πλαίσιο της συζήτησης που θα διεξαχθεί.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ποιοι θέλουν να μιλήσουν επί θέματος αρχής; 

 Να καταλάβω ότι αυτή η λίστα είναι και η τελική;  Διότι και τούτο το είχαμε πει πολλές φορές, να δηλώνετε 
εξαρχής, όχι όποτε θυμηθείτε. 

 Θα δώσω τον λόγο μόνο σε αυτούς τους δύο συναδέλφους, στον κ. Ευσταθίου και στον κ. Καυκαλιά, και 
κανένας άλλος; 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μυλωνάς να μου εξηγήσει. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Με αυτή τη διαδικασία που τώρα ξαναπροτείνετε και φαντάζομαι μπορεί να συμφώνησαν και οι αρχηγοί, 
δεν ξέρω, αυτοπεριοριζόμαστε να σας πούμε «ναι».  Μιλώ για τους βουλευτές τώρα.  Μπορεί να προκύψει από 
την τοποθέτηση του κ. Αβέρωφ κάτι και να θέλω να σχολιάσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Εξυπακούεται. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Όχι, δεν εξυπακούεται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εξυπακούεται ότι δίνω συμπληρωματικά, αλλά ξέρεις τη βάση που δίδεις στον πρωτολογούντα, ώστε σε 
αυτόν που έχει αυτή τη στάση, κύριε Μυλωνά, να δώσεις ένα-δύο λεπτά και να μην έχει το δικαίωμα να ζητήσει 
να μιλά χωρίς να τελειώνει.  Αλλά, εν πάση περιπτώσει, κάποια ώρα μπορεί να βρούμε ακόμα καλύτερες 
μεθόδους, κάνουμε και λίγα τεστ εδώ. 

 Ο κ. Καυκαλιάς. 

ΑΝTΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Το πρώτο που θέλω να πω για άλλη μια φορά είναι ότι η εκπαίδευση δεν είναι εμπόρευμα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Λεωνίδου, απολογούμαι.  Ήδη ήσουν πρώτος. 

 Κύριε Καυκαλιά… 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Δεν έχει πρόβλημα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν έχει πρόβλημα. 

 Ναι, κύριε Καυκαλιά. 

ΑΝTΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Να επαναλάβω, κύριε Πρόεδρε, ότι το πρώτο που θέλω να πω είναι το εξής: ότι η εκπαίδευση δεν είναι 
εμπόρευμα, είναι δημόσιο αγαθό και ως τέτοιο πρέπει να το προστατεύουμε και να το παρέχουμε στην κοινωνία.  
Το δεύτερο που θέλω να σημειώσω είναι ότι τα συμφέροντα των ιδιοκτητών, των ιδιωτών δεν πρέπει να μπαίνουν 
πάνω από τα συμφέροντα των παιδιών μας και της κοινωνίας.  Το τρίτο που θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, είναι 
ότι η ευαισθησία τελικά των συναδέλφων που βρίσκονται στα απέναντι έδρανα για την ιδιωτική εκπαίδευση 
εξαντλείται στα συμφέροντα των ιδιωτών, των ιδιοκτητών και όχι στα συμφέροντα των παιδιών που φοιτούν σε 
αυτά τα ιδιωτικά σχολεία.  Διότι δεν εξηγείται διαφορετικά το γεγονός ότι μια ευκαιριακή πλειοψηφία στην 
επιτροπή Παιδείας της Βουλής -δυστυχώς δίπλα στον Συναγερμό είναι και το Δημοκρατικό Κόμμα- έχει αλλάξει 
την αρχική νομοθεσία όπως είχε κατατεθεί από την κυβέρνηση ενώπιόν μας.  Η οποία αρχική νομοθεσία 
περιλάμβανε το δικαίωμα του Υπουργού Παιδείας με διάταγμά του να καθορίζει την ανώτατη επί τοις εκατόν 
αύξηση που θα μπορούσε να εγκριθεί στο ύψος των διδάκτρων για μαθητές που εγγράφονται για πρώτη φορά 
σε ιδιωτικά σχολεία. 

   Οπόταν, κύριε Πρόεδρε, με τις δικές μας τροπολογίες επιχειρούμε -είναι δύο οι τροπολογίες μας- με την 
πρώτη τροπολογία επιχειρούμε να επαναφέρουμε αυτό το δικαίωμα του Υπουργού Παιδείας, ένα δικαίωμα που 
έχει ο υπουργός όταν πρόκειται και για τον καθορισμό των τελών για τα ιδιωτικά πανεπιστήμια, και μια δεύτερη 
τροπολογία που έχουμε καταθέσει αφορά στην αντιστοιχία του απολυτηρίου.  Εκεί προτείνουμε όπως η 
αντιστοιχία του απολυτηρίου για τους μαθητές των ιδιωτικών σχολείων ισχύει όταν τα προγράμματα σπουδών 
που παρέχουν τα ιδιωτικά σχολεία συνάδουν πλήρως με αυτά των δημοσίων σχολείων και όχι κατά τα δύο τρίτα, 
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όπως περιλαμβάνεται στον προτεινόμενο νόμο.  Μια ρύθμιση με την οποία συμφώνησε και το ίδιο το υπουργείο, 
κύριε Πρόεδρε. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Πρέπει να δεχτούμε πραγματικά ότι σε αυτό το κράτος αυτή η πολιτεία αποφάσισε να λειτουργούν δύο 
μορφές εκπαίδευσης.  Μια η οποία θα προέρχεται από τον ιδιωτικό τομέα και μια από τον δημόσιο.  Εμείς 
πιστεύουμε ότι και οι δύο είναι απαραίτητες για τη λειτουργία της εκπαίδευσης.  Επομένως, η καθεμιά ασφαλώς 
θα πρέπει να έχει και κοινά σημεία δράσης, αλλά και σε κάποιες περιπτώσεις ασφαλώς πρέπει να υπάρχει η 
διαφορά. 

 Εμείς, επειδή δε θέλουμε να εξισώνουμε τα πάντα, πιστεύουμε ότι πρέπει να αναπτύσσεται και η ιδιωτική 
πρωτοβουλία, αλλά να ασκείται στο πλαίσιο μιας σωστής στρατηγικής και μιας πολιτικής.  Στη δεδομένη 
περίπτωση η προηγούμενη νομοθεσία κατά την άποψή μας ήταν πάρα πολύ αυστηρή, γιατί παρέμβαινε καθ’ 
όλα στην ιδιωτική σφαίρα των ατομικών δικαιωμάτων εκείνου ο οποίος είχε το δικαίωμα να έχει σχολή ή να ιδρύει 
μια σχολή.  Συνεπώς, θα έπρεπε να υπάρξει ακριβώς μια εξισορρόπηση και η παρέμβαση, αν θέλετε, της 
πλειοψηφίας της επιτροπής δεν ήταν με σκοπό να εξυπηρετήσει οποιοδήποτε συμφέρον, αλλά για να 
αποκαταστήσει ουσιαστικά τη νομιμότητα και την ισονομία σε αυτή την περίπτωση.  Το να παρεμβαίνει στον 
ιδιωτικό τομέα με έναν αυστηρό και απόλυτο τρόπο ο κάθε υπουργός για εμάς αποτελεί άσκηση υπέρμετρης 
διακριτικής ευχέρειας.  Ως εκ τούτου, ήταν η θέση μας ότι θα πρέπει το καθετί να λειτουργεί με σοβαρότητα, με 
υπευθυνότητα και στο πλαίσιο άσκησης νόμιμης και χρηστής διοίκησης. 

 Γι’ αυτό δε θα ψηφίσουμε την τροπολογία του ΑΚΕΛ, αλλά ούτε και την άλλη που αναφέρεται ουσιαστικά 
στην ισοπέδωση των δύο συστημάτων.  Από τη στιγμή που το ίδιο το υπουργείο έρχεται και αποδέχεται ότι στο 
πλαίσιο της άσκησης του ελέγχου του θα καθορίσει ισότητα και ίση αντιμετώπιση τόσο από πλευράς δικαιωμάτων 
όσο και υποχρεώσεων των σχολών σχετικά με το εκπαιδευτικό πρόγραμμα, όταν διασφαλίζεται το εκπαιδευτικό 
πρόγραμμα και από τον ιδιωτικό τομέα σε σχέση με τον δημόσιο, εμείς δεν έχουμε λόγους να παρέμβουμε, αν 
θέλει μια ιδιωτική σχολή, η οποία συναλλάσσεται ιδιωτικά και με συμφωνία με έναν ιδιώτη, εάν θα προσφέρει και 
περισσότερα απ’ ό,τι προσφέρει το δημόσιο.  Στο κάτω κάτω της γραφής, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, 
ο στόχος μας είναι να αναβαθμίσουμε εκεί που έχουν ελλείψεις στο δημόσιο σχολείο με αυτό που προσφέρεται 
στον ιδιωτικό τομέα και ας μη μηδενίζουμε την προσφορά του ιδιωτικού τομέα.  Άρα, εκείνο που συστήνουμε 
είναι και το δημόσιο σχολείο να προσπαθήσει να αναβαθμίσει τις υπηρεσίες του, για να φτάσει σε καλύτερα 
επίπεδα και όχι να ζητούμε να μειώσει τις απαιτήσεις από τα παιδιά και τις ανάγκες τις σημερινές.  Στο κάτω 
κάτω της γραφής είναι ιδιωτική συμφωνία, που δεν είναι υποχρεωτική.  Όποιος θέλει, επιλέγει το ιδιωτικό σχολείο.  
Δεν είναι αναγκαστικό.  Γι’ αυτό θα το ψηφίσουμε ως έχει το νομοσχέδιο. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Κωστής Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Το όνειρο ζωής του γονιού είναι να αναγιώσει και να μορφώσει τα παιδιά του.  Θα υποστηρίξουμε και 
μάλιστα με ιδιαίτερη ζέση την τροπολογία του ΑΚΕΛ για το θέμα του ελέγχου της αύξησης των διδάκτρων, γιατί 
θεωρούμε ότι είναι απαράδεκτο το φαινόμενο που παρατηρείται ξαφνικά στα δύο ή τρία χρόνια να εκμεταλλεύεται 
κάποιος -δεν λέω όλοι- την απόφαση του γονιού να πάρει το παιδί του στο ιδιωτικό σχολείο και να του καθορίζει 
ή να του αυξάνει τα δίδακτρα κατά τρόπο απροειδοποίητο, καταχρηστικό πολλές φορές και ανήθικο.  Γι’ αυτό 
είμαστε υπέρ της τροπολογίας.  Ίσως να υπάρχει ένα μικρό λάθος φραστικό, το οποίο θα μπορούσε να 
διορθωθεί.  Στη δεύτερη γραμμή της τροπολογίας, εκεί που μιλά για «ενδεικνυόμενη» ανώτατη αύξηση, να 
αντικατασταθεί το «ενδεικνυόμενη» με το «επιτρεπόμενη», γιατί το «ενδεικνυόμενη» είναι μια προτροπή και όχι 
υποχρέωση να περιορίζεται η αύξηση. 

 Όσον αφορά τη δεύτερη τροπολογία, εμείς πάντοτε ήμασταν υπέρ του ότι τουλάχιστον ο βασικός κορμός 
πρέπει να είναι όμοιος.  Και αν δεν τα καταφέρουμε να είναι ο ίδιος, να είναι ανάλογος.  Δεν μπορούμε να 
επιτρέψουμε δύο εκπαιδευτικά συστήματα σε ένα στην Κύπρο.  Επομένως, στον βαθμό που ο βασικός κορμός 
θα πρέπει να είναι ο ίδιος ή όμοιος, εκεί θα πρέπει να υπάρχει και αντιστοιχία απολυτηρίου. 
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 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μάριος Μαυρίδης. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Προσπαθώ να καταλάβω τη φράση του φίλου του Αντρέα, ότι «η παιδεία δεν είναι εμπόρευμα».  Δηλαδή 
η υγεία είναι εμπόρευμα;  Με το Γενικό Σύστημα Υγείας δε θα εμπορευόμαστε την υγεία;  Δεν αγοράζουμε 
υπηρεσίες από τον ιδιωτικό τομέα;  Δεν είναι ιδιώτες, νοσοκομεία και γιατροί, που θα πουλούν υπηρεσίες υγείας;  
Άρα, η παιδεία δεν μπορεί να είναι εμπόρευμα και η υγεία μπορεί;  Δεν είναι δημόσιο αγαθό η υγεία; 

 Εν πάση περιπτώσει, εκείνο που έχω καταλάβει από την παρέμβασή σας είναι ότι εσείς δεν μπορείτε να 
πιστεύετε στον ανταγωνισμό.  Εσείς θεωρείτε ότι ο ιδιώτης είναι δεδομένο ότι θα εκμεταλλεύεται τα παιδιά, τα 
συμφέροντα των οποίων προσπαθείτε να προστατεύσετε.  Αν πραγματικά θέλετε να προστατεύσετε τα 
συμφέροντα των παιδιών, τότε θα δίνατε πραγματικές επιλογές στα παιδιά, να μπορούν να φοιτούν όπου αυτά 
θέλουν, σε όποια σχολεία αυτά θέλουν, όπως θα είναι και το γενικό σχέδιο υγείας, όπου ο πολίτης θα πηγαίνει 
όπου θέλει, έτσι;  Δεν είναι έτσι το σχέδιο υγείας;  Να αγοράζει υπηρεσίες από όποιο νοσηλευτήριο θέλει και σε 
όποιο προσωπικό γιατρό θέλει.  Άρα, γιατί να μην κάνουμε -αν πραγματικά μας ενδιαφέρουν τα συμφέροντα των 
παιδιών δηλαδή- γιατί να μην κάνουμε και την παιδεία με αυτό τον τρόπο και να παίρνει ο κάθε γονιός το δελτίο, 
το voucher και να πηγαίνει...  Κύριε Κουλία, το είπα σωστά;  Α, δεν είναι εδώ ο κ. Κουλίας· έχει να κάνει με τη 
μετάφραση του όρου.  Και να πηγαίνει ο μαθητής εκεί όπου επιθυμεί να πάει να φοιτήσει, σε σχολεία τα οποία 
είναι εγκεκριμένα από το Υπουργείο Παιδείας, επειδή προσφέρουν τα ίδια προγράμματα.  Πάλι δημόσιο σχολείο 
θα είναι, πάλι θα πληρώνει το κράτος για την παιδεία των παιδιών.  Αν πραγματικά θέλουμε να προωθήσουμε 
την παιδεία και να έχουμε καλύτερα αποτελέσματα, τότε πρέπει να δώσουμε επιλογές στα παιδιά και πρέπει να 
προωθήσουμε έναν υγιή ανταγωνισμό ανάμεσα στα σχολεία. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Αγαπητέ μου Μάριε Μαυρίδη, ένας κόσμος υπέροχος, αρμονικά πλασμένος, μακριά από μας.  Αυτό που 
χρειάζεται να κάμει αυτός ο τόπος, αγαπητέ μου Μάριε, είναι να φτιάξει τη δημόσια παιδεία και μετά.   

 Κύριε Πρόεδρε, η απαίτηση η οποία νομίζω θα έπρεπε να υπάρχει, ανεξάρτητα αν θεωρείται παρέμβαση 
του υπουργού ή του υπουργείου στα δρώμενα ή τα επιχειρηματικά δεδομένα, τις επιχειρηματικές προθέσεις ενός 
ιδιωτικού σχολείου, η απαίτηση που θα έπρεπε να υπάρχει είναι ότι οι γονείς και οι μαθητές θα πρέπει να 
γνωρίζουν εξαρχής το τι θα κοστίσει αυτή η φοίτηση του μαθητή.  Και, νομίζω, στην αρχή ήταν καθολική αυτή η 
θέση και αποδεκτή και το υπουργείο αναγνώριζε και το ίδιο την αναγκαιότητα να ξέρει ένας μαθητής με τους 
γονείς του ότι, στα εφτά χρόνια ή στα έξι χρόνια που θα φοιτήσει σε ένα ιδιωτικό σχολείο, τα δίδακτρα θα ήταν 
συγκεκριμένα, θα αποτυπώνονταν σε μία συμφωνία και αυτό δε θα άλλαζε.  Απ’ εκεί και πέρα, νομίζω, η όποια 
ενημέρωση…  Δε θα χρησιμοποιήσω τη λέξη «παρέμβαση», δεν είναι παρέμβαση, για να ρυθμίσει ο υπουργός 
την αγορά· η αγορά αυτορυθμίζεται από μόνη της.  Είναι όμως χρήσιμο ο υπουργός στις περιπτώσεις που, ναι, 
παρατηρείται μία διάθεση από πλευράς ενός σχολείου ή ενός ιδιοκτήτη ενός σχολείου να αυξήσει τα δίδακτρα, 
έχει υποχρέωση ο υπουργός να το σταματήσει, κατ’ αναλογίαν με ό,τι ισχύει σήμερα στα ιδιωτικά πανεπιστήμια.  
Δεν είναι κάτι διαφορετικό το πανεπιστήμιο από το ιδιωτικό σχολείο.  Είναι διαφορετική βαθμίδα εκπαιδευτική, 
αλλά επιχειρηματικά υπάρχουν αναλογίες.   

 Γι’ αυτό τον λόγο εμείς θα ψηφίσουμε τις τροπολογίες του ΑΚΕΛ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Πρόκειται για ένα πολύ σοβαρό θέμα, που για μια ακόμη φορά αναδεικνύει φιλοσοφίες των πολιτικών 
δυνάμεων στο κοινοβούλιο.  Για να γινόμαστε κατανοητοί τι είναι που συζητούμε, έχουμε μια πραγματικότητα 
μέχρι αυτή την ώρα, που επιτρέπει στον υπουργό, τον εκάστοτε Υπουργό Παιδείας, κάτω από συγκεκριμένες 
προϋποθέσεις να προστατεύσει τα παιδιά, τους γονιούς των μαθητών στα ιδιωτικά σχολεία από αυθαίρετες 
αυξήσεις που δυνατόν να επιβάλουν με την έναρξη της φοίτησης κάποιου μαθητή ή μαθήτριας.  Όχι αυτόματη 
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ρύθμιση, αλλά υπό προϋποθέσεις να μπορεί να λαμβάνει σχετικές αποφάσεις ο εκάστοτε Υπουργός Παιδείας 
για την προστασία, επαναλαμβάνω, των μαθητών.  Κάποιοι επιλέγουν, όπως και σε πλείστα τόσα άλλα ζητήματα, 
πάντα όχι την προστασία των πολλών, αλλά των ελάχιστων, που ενδεχομένως επιχειρούν να κερδοσκοπήσουν 
ή κερδοσκοπούν, αν αναφερόμαστε στις τράπεζες, αν αναφερόμαστε σε πολλούς άλλους επιχειρηματίες, 
μεγαλοεπιχειρηματίες, σε αυτούς που εμείς ονομάζουμε «λίγους προνομιούχους».  Πάλι επιλέγουν κάποιοι να 
τοποθετούνται υπέρ των λίγων προνομιούχων σε βάρος των πολλών και της προστασίας τους.  Είναι πολύ απλά 
τα πράγματα, τόσο σαφή και ξεκάθαρα!  Θέλουν να αλλάξουν τη νομοθεσία και υποψιάζομαι, με αυτά που έχουν 
λεχθεί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι θα ακολουθήσει και η τριτοβάθμια η πανεπιστημιακή εκπαίδευση η 
ιδιωτική.  Και εκεί θα αφαιρέσουν, φαντάζομαι, τη δυνατότητα περιορισμού σε κατοπινότερο στάδιο.  Πρόκειται 
για επιλογές.  Δικαίωμά σας ασφαλώς, αλλά πρέπει να ξέρει και ο κόσμος τι είναι που ψηφίζετε.   

 Θέλω να πω, επειδή ακούστηκαν και συγκρίσεις, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, με την 
υγεία, το ΓΕΣΥ.  Και εκεί κάποιοι επιλέγουν στρατόπεδο.  Με τους πολλούς ή με τους λίγους προνομιούχους;  
Επιτρέψετέ μου να πω ότι δυστυχώς, ναι, ένα τόσο μεγάλης σημασίας κοινωνικό αγαθό, όπως είναι η υγεία, έχει 
μετατραπεί στη χώρα μας δυστυχώς σε εμπόρευμα και τελικά οι πολλοί κατέληξαν να έχουν πρόσβαση μόνο σε 
έναν αδύναμο δημόσιο τομέα υγείας, που δεν μπορούσε να τους ικανοποιήσει, με αποτέλεσμα να χάνουν τη ζωή 
τους, να χάνουν την όρασή τους, να γίνονται ανάπηροι -να μην ξεκινήσω να τα λέω- γιατί ακριβώς είχε γίνει 
εμπόρευμα και μόνο όσοι είχαν λεφτά, οικονομική επιφάνεια, μπορούσαν να απευθύνονται σε υψηλής ποιότητας 
επαρκή τουλάχιστον ιατροφαρμακευτική περίθαλψη.  Και επειδή έτσι είχαν τα πράγματα, όπως τα εθέλετε 
δηλαδή, ήταν εμπόριο υγείας που εγίνετουν σε βάρος της υγείας του ασθενή, έχουμε επιφέρει μια σοσιαλιστικού 
χαρακτήρα αλλαγή στο σύστημα υγείας, ώστε να αποκτήσουν ισότιμη πρόσβαση και οι πολλοί.  

  Εδώ στην παιδεία ακόμα δεν τα καταφέρατε να διαλύσετε εντελώς το δημόσιο σχολείο, για να γίνει και η 
παιδεία…  Αυτό είναι το άλλο κοινωνικό αγαθό που έπρεπε να προσφέρεται δημόσια και δωρεάν σε όλους και 
να είναι υψηλής ποιότητας.  Και αν στέκει ακόμα το δημόσιο πανεπιστήμιο παράλληλα και συνυπάρχει με το 
ιδιωτικό -και μάλιστα είναι κατά κανόνα προτεραιότητα η φοίτηση στο δημόσιο πανεπιστήμιο- είναι επειδή 
στέκουν ακόμα τα δημόσια σχολεία, παρά τις σοβαρές προσπάθειές σας με τις εξετάσεις στα τετράμηνα και με 
όλα τα άλλα, τις αντιμεταρρυθμίσεις που κάμνετε να τα διαλύσετε   -είσαστε πολύ κοντά πάντως- στέκει ακόμα 
το δημόσιο σχολείο.  Όλες οι ενέργειές σας και σε αυτή την περίπτωση είναι να αυξήσετε τη ζήτηση για φοίτηση 
στα ιδιωτικά σχολεία, άμα μιλούμε για τη δευτεροβάθμια, και όχι μόνο να αυξήσετε τη ζήτηση, επειδή αυξάνεται 
η ζήτηση, να αφήσετε και τους εκάστοτε ιδιοκτήτες αυτών των ιδιωτικών σχολείων να αυθαιρετούν σε βάρος των 
μαθητών που θα επιλέξουν να πάνε στην ιδιωτική εκπαίδευση, γιατί για τους δικούς τους λόγους επιλέγουν να 
μην επιλέξουν το δημόσιο σχολείο.  Αυτά κάνετε!  Αυτές είναι οι επιλογές σας οι εκπαιδευτικές.  Δικαιούστε 
βεβαίως να τις κάνετε, αλλά δικαιούμαστε να επιμείνουμε να προστατεύουμε και το δημόσιο σχολείο, αλλά και 
τους μαθητές των ιδιωτικών σχολείων από αυθαιρεσίες, καταχρηστικές πρακτικές που ενδεχομένως γίνονται από 
πλευράς των ιδιωτών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λιλλήκας και μετά να μιλήσετε εσείς, κυρία Δημητρίου. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι όλοι αναγνωρίζουμε ότι, από τη στιγμή που ξεκινά ένας μαθητής να φοιτά σε 
ένα σχολείο δημοτικής ή μέσης εκπαίδευσης, δημιουργείται ένα είδος «εξάρτησης» σε εισαγωγικά, με την έννοια 
ότι είναι πολύ δύσκολο να μεταπηδήσει σε άλλο σχολείο, εάν έχει αυξηθεί τόσο το κόστος φοίτησής του, που να 
μην μπορούν οι γονείς του να ανταποκριθούν.  Είναι σωστό λοιπόν να παρέχεται η προστασία που παρεχόταν 
μέχρι σήμερα.  Και δε νομίζω ότι αυτό έχει δημιουργήσει πραγματικά σοβαρά οικονομικά προβλήματα στις 
ιδιωτικές σχολές.  Δεν ξέρω καμιά ιδιωτική σχολή που προσέφερε καλή ποιότητα που να έχει πτωχεύσει ή να 
έχει κλείσει μέχρι σήμερα.  Αντίθετα, αυξάνονται οι ιδιωτικές σχολές.  Γι’ αυτό και η αναφορά και στο ΓΕΣΥ -το 
οποίο βεβαίως δεν ξέρω πόσο σοσιαλιστικό είναι- αλλά για την αναφορά του κ. Μαυρίδη στο ΓΕΣΥ θα πω ότι 
και στο ΓΕΣΥ καθορίζεται από τον ΟΑΥ ένα ύψος, μια τιμή που πληρώνει ο κάθε πολίτης. Δεν αφήνει τον κάθε 
γιατρό που εντάσσεται στο ΓΕΣΥ αυθαίρετα να χρεώνει όσα θέλει.  Άρα, και εδώ θα υπάρχει ο ίδιος έλεγχος ή 
εν μέρει έλεγχος.  Γι’ αυτό θα ψηφίσουμε την πρώτη τροπολογία του ΑΚΕΛ.  Θα καταψηφίσουμε όμως τη δεύτερη, 
που αφορά την αντιστοιχία, διότι θεωρώ ότι με το 70% -που πρέπει να υπάρχει αντιστοιχία των εκπαιδευτικών 
προγραμμάτων- καλύπτεται ο βασικός κορμός και αφήνεται και μια ελευθερία από πλευράς δημιουργικότητας, 
αν θέλετε, και καινοτομίας στα σχολεία να δημιουργήσουν νέα καινοτόμα προγράμματα πέρα από αυτά που 
προσφέρονται στο δημόσιο.  Διαφορετικά, δε θα υπήρχε και αναγκαιότητα να υπάρξει ή να προσφέρει κάποιος 
να δημιουργήσει μια ιδιωτική σχολή.  Και για να μην υπάρχει και ένας μύθος, ότι είναι τα παιδιά των πολύ 
πλούσιων που πάνε στα ιδιωτικά σχολεία, η μεγάλη πλειοψηφία είναι από παιδιά από μεσαία στρώματα που 
πάνε στα ιδιωτικά σχολεία και κάποτε από τα χαμηλά, σε μια προσπάθεια των γονιών τους μέσα από στερήσεις 
τους να προσφέρουν, όπως οι ίδιοι πιστεύουν, μια καλύτερη ευκαιρία, κάποιες καλύτερες προϋποθέσεις στο 
παιδί τους, για να πετύχει αργότερα στις σπουδές του. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Η κ. Δημητρίου. 

ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η δική μας φιλοσοφία -και οφείλω να πω τη θέση του Δημοκρατικού Συναγερμού- είναι 
μία και αυτή δεν είναι άλλη υπέρ της εκπαίδευσης, η οποία εκπαίδευση λογίζεται ως ενιαία, είτε πρόκειται για τη 
δημόσια είτε πρόκειται για την ιδιωτική.  Δε σημαίνει ότι με το να πάμε να ρυθμίσουμε δηλαδή τους κανονισμούς, 
το νομοσχέδιο ίδρυσης και λειτουργίας των ιδιωτικών σχολείων, ότι υποβαθμίζουμε ή υποσκιάζουμε τη δημόσια 
εκπαίδευση σε καμία περίπτωση.  Ούτε και θα πρέπει να λογίζουμε την εκπαίδευση ως κάτι διαφορετικό. Άρα, 
δεν μπορούμε να κάνουμε λόγο για ευκαιριακές πλειοψηφίες, γιατί είχα υπόψη μου ότι αυτό το σώμα, αυτή η 
Βουλή ως τέτοια λειτουργεί,  δηλαδή πλειοψηφικά ενσωματώνει μέσα σε ένα νομοσχέδιο τις όποιες αλλαγές 
συζητούνται και αποφασίζονται στα πλαίσια μιας κοινοβουλευτικής επιτροπής εκεί και όπου υπάρχει πλειοψηφία.  
Λοιπόν, απ’ εκεί και έπειτα έγινε πολύ σημαντική δουλειά σε αυτό το νομοσχέδιο και άλλαξαν πάρα πολλά 
πράγματα ακριβώς με βασική παράμετρο και βασική αρχή το δικαίωμα επιλογής ενός μαθητή να πάει εκεί που 
θέλει, είτε πρόκειται για ένα σχολείο δημόσιο είτε για ένα σχολείο ιδιωτικό.  Ποιοι είμαστε εμείς να άρουμε αυτό 
το δικαίωμα επιλογής;  Και άλλο ο έλεγχος και άλλο η επιβολή.   

 Λοιπόν, αυτό που είπε ο αγαπητός μου κ. Ευσταθίου, δεν ισχύει, με όλο τον σεβασμό, γιατί εμείς αυτό 
που αλλάξαμε, αγαπητέ μου συνάδελφε, είναι ακριβώς ότι, από την πρώτη μέρα που θα μπει και θα εγγραφεί 
ένας μαθητής στο σχολείο, θα γνωρίζει μέχρι και την ημέρα αποφοίτησής του ακριβώς πόσα θα πληρώσει. Από 
την πρώτη μέχρι την έκτη τάξη, από την πρώτη μέχρι την εβδόμη αναλόγως του σχολείου.  Άρα, δεν υπάρχει 
περίπτωση να επιβληθεί όποια αύξηση στη συνέχεια, γιατί ακριβώς δεν ισχύει κάτι τέτοιο μέσα στο νομοσχέδιο.  
Ακόμα και στις περιπτώσεις -και θέλω να το διαβάσω αυτό από την έκθεση, κύριε Πρόεδρε, για να ξεκαθαριστεί- 
«που ιδιοκτήτης ιδιωτικού σχολείου επιθυμεί να επιφέρει οποιαδήποτε αύξηση, τότε υποχρεούται να ενημερώσει 
την αρμόδια αρχή και να αιτιολογήσει αυτή την αύξηση με επαρκή και τεκμηριωμένα στοιχεία».   

 Άρα, εμείς καταλήγοντας, σεβόμενοι τον χρόνο, θα υπερψηφίσουμε φυσικά το νομοσχέδιο και θα 
καταψηφίσουμε τις τροπολογίες.  Καλό θα ήταν όμως να γνωρίζουμε επακριβώς το τι είναι μέσα στην έκθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μυριάνθους. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Θα πω καταρχάς ότι το θέμα της επιλογής από κάποιον, του δημόσιου ή του ιδιωτικού σχολείου, δεν είναι 
θέμα ταξικό, αλλά καθαρά θέμα της εξέλιξης της κοινωνικής ζωής.  Και ακριβώς αν σήμερα συζητούμε για το 
θέμα «δημόσιο ή ιδιωτικό σχολείο», εγώ να ρωτήσω πόσα στοιχίζουν σε κάποιο γονιό που στέλνει το παιδί του 
στο δημόσιο σχολείο τα φροντιστήρια που κάνει το παιδί του, για να πετύχει σε προεισαγωγικές εξετάσεις.  
Πολλές φορές περισσότερα απ’ ό,τι μπορεί να πληρώνουν κάποια παιδιά που είναι σε ιδιωτικά σχολεία.   

 Σίγουρα, συμφωνούμε με την τροπολογία, ότι πρέπει να ρυθμιστεί το ζήτημα των διδάκτρων, για να ξέρει 
από την αρχή κάποιος τι δίδακτρα θα πρέπει να πληρώσει και θα στηρίξουμε ακριβώς την τροπολογία που έχει 
καταθέσει το ΑΚΕΛ. Τη δεύτερη όμως τροπολογία θεωρούμε ότι, επειδή ζούμε ακριβώς σε μια ελεύθερη αγορά 
που πρέπει από μόνη της να ρυθμίζει τα ζητήματα αυτά, το θέμα τι προσφερόμενο προϊόν προσφέρει το κάθε 
ιδιωτικό σχολείο είναι αυτό που πρέπει να ξέρει από την αρχή ο μαθητής και η οικογένειά του και απ’ εκεί και 
πέρα επιλέγει από μόνος του αν θα πάρει αυτό το προϊόν ή αν θα πάει σε κάποιο άλλο σχολείο.  Ως εκ τούτου, 
τη συγκεκριμένη τροπολογία θα την καταψηφίσουμε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Προχωρούμε τώρα με τις τροπολογίες.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες των κ. Αντρέα Καυκαλιά, Γιώργου Τ. Γεωργίου και Νίκου Κέττηρου εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για το νομοσχέδιο «Ο περί 

Ιδιωτικών Σχολείων Νόμος του 2017» 
 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Το άρθρο 2 του νομοσχεδίου τροποποιείται με την αντικατάσταση στον ορισμό του όρου «αντιστοιχία 
απολυτηρίου» της φράσης «περιλαμβάνουν τουλάχιστον τα δύο τρίτα σ’ ό,τι αφορά» (έβδομη και όγδοη 
γραμμή) από τη φράση «συνάδουν πλήρως με». 
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Σημειώσεις: 
α. Σκοπός της πιο πάνω τροπολογίας είναι όπως τα προγράμματα σπουδών που παρέχουν τα ιδιωτικά 

σχολεία συνάδουν πλήρως προς αυτά των δημόσιων σχολείων, ώστε τα απολυτήρια που 
παραχωρούν, εκτός από ισότιμα, να είναι και αντίστοιχα με τα απολυτήρια των δημόσιων σχολείων. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

2. Το άρθρο 16 του νομοσχεδίου αντικαθίσταται από το ακόλουθο νέο άρθρο 16: 

 «Καθορισμός 
διδάκτρων. 

16.-(1)  Ο υπουργός καθορίζει εντός του μηνός Οκτωβρίου κάθε έτους με 
διάταγμά του την ενδεικνυόμενη ανώτατη επί τοις εκατόν αύξηση που μπορεί να 
εγκριθεί στο ύψος των διδάκτρων, τελών και άλλων δικαιωμάτων της επόμενης 
σχολικής χρονιάς για κάθε τάξη για τους μαθητές που εγγράφονται για πρώτη 
φορά στο ιδιωτικό σχολείο: 

    Νοείται ότι η πιο πάνω ανώτατη αύξηση δεν μπορεί να υπερβαίνει το 150 
τοις εκατόν (150%) του ύψους του πληθωρισμού των πρώτων εννέα μηνών του 
τρέχοντος έτους, όπως αυτός καθορίζεται από τη Στατιστική Υπηρεσία της 
Δημοκρατίας. 

   (2) Ο ιδιοκτήτης κάθε σχολείου, με βάση το εδάφιο (1), πριν από το τέλος του 
μηνός Νοεμβρίου κάθε έτους, υποβάλλει στον Υπουργό αίτηση για έγκριση του 
ύψους των διδάκτρων, τελών και των άλλων δικαιωμάτων με τα οποία θα 
επιβαρύνεται κάθε μαθητής ο οποίος εγγράφεται για πρώτη φορά στο ιδιωτικό 
σχολείο σε οποιαδήποτε τάξη όλων των βαθμίδων της εκπαίδευσης:   

    Νοείται ότι για το θερινό σχολείο η αίτηση υποβάλλεται τρεις μήνες πριν 
από την έναρξη της λειτουργίας του. 

   (3) Ανεξάρτητα από τις διατάξεις των εδαφίων (1) και (2), ο υπουργός δύναται 
να εγκρίνει περαιτέρω αύξηση στα δίδακτρα, τέλη  και άλλα δικαιώματα που 
αναφέρονται στα εδάφια (1) και (2) ανωτέρω, εάν η αίτηση του ιδιοκτήτη για 
έγκριση περαιτέρω διδάκτρων, τελών και δικαιωμάτων υποστηρίζεται και 
αιτιολογείται από επαρκή και τεκμηριωμένα στοιχεία και επίσημα αποδεικτικά 
έγγραφα, όπως σχέδιο βραχυπρόθεσμων και μακροπρόθεσμων 
προγραμματισμών, ετήσιες οικονομικές εκθέσεις, μισθοδοσίες προσωπικού, 
έξοδα για αγορά εξοπλισμού, έξοδα για αναβάθμιση κτιρίων και οποιαδήποτε άλλα 
στοιχεία ορίζει ο υπουργός. 

   (4) Η ως άνω αιτιολογική έκθεση εκ μέρους ιδιωτικού σχολείου για έγκριση 
περαιτέρω αυξήσεων προωθείται για μελέτη σε Ειδική Επιτροπή Ελέγχου, η οποία 
συστήνεται από τη Συμβουλευτική Επιτροπή σύμφωνα με το εδάφιο (5) του 
άρθρου 27 και το άρθρο 30· στην εν λόγω επιτροπή συμμετέχει και ο εκάστοτε 
Διευθυντής Δημοτικής ή Μέσης ή Μέσης Τεχνικής Εκπαίδευσης ή εκπρόσωπός 
του, ανάλογα με την περίπτωση.  Η συμμετοχή ενός εκ των ως άνω διευθυντών 
καθορίζεται ανάλογα με τη βαθμίδα στην οποία ανήκει το σχολείο που αιτείται την 
έγκριση περαιτέρω αυξήσεων.  Στην επιτροπή αυτή συμμετέχουν επίσης ο 
εκάστοτε προϊστάμενος του Λογιστηρίου του Υπουργείου, άλλοι αρμόδιοι 
λειτουργοί του εν λόγω υπουργείου ως επίσης και εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Οικονομικών. 

   (5) Η Ειδική Επιτροπή Ελέγχου υποβάλλει εντός εξήντα (60) ημερών από την 
ημέρα λήξης της προθεσμίας υποβολής αιτήσεων για περαιτέρω αυξήσεις εκ 
μέρους του ιδιωτικού σχολείου, εισηγήσεις προς την αρμόδια αρχή για τυχόν 
έγκριση ή απόρριψη του ύψους των υποβληθέντων διδάκτρων. 

   (6) Η αρμόδια αρχή υποχρεούται εντός εβδομήντα πέντε (75) ημερών από 
την ημέρα λήξης της προθεσμίας υποβολής αιτήσεων να ενημερώσει τον ιδιοκτήτη 
για την απόφασή της: 

    Νοείται ότι, σε περίπτωση εκπρόθεσμης υποβολής της αίτησης αύξησης 
των διδάκτρων ή μη έγκαιρης κατάθεσης των επιπρόσθετων στοιχείων που θα 
συνοδεύουν το αίτημα έγκρισης περαιτέρω αυξήσεων εκ μέρους του ιδιοκτήτη του 
ιδιωτικού σχολείου, τα δίδακτρα θεωρούνται ως μη εγκεκριμένα. 

   (7) Ο ιδιοκτήτης ιδιωτικού σχολείου δύναται, σε περίπτωση μη έγκρισης του 
ύψους των υποβληθέντων διδάκτρων, τελών ή άλλων δικαιωμάτων, να υποβάλει 
ένσταση προς τον υπουργό εντός δεκαπέντε (15) ημερών από την έκδοση της 
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απόφασης αυτής.  Η ένσταση πρέπει να περιέχει στοιχεία τα οποία να 
τεκμηριώνουν τη διαφωνία του ιδιοκτήτη με την απόφαση του υπουργού.  Ο 
υπουργός παραπέμπει αμέσως την ένσταση στη Συμβουλευτική Επιτροπή για τις 
απόψεις της.  Η Συμβουλευτική Επιτροπή μέσα σε τριάντα (30) μέρες καταθέτει 
γραπτώς και αιτιολογημένα τις απόψεις της, με βάση τις οποίες ο υπουργός μέσα 
σε δεκαπέντε (15) μέρες εκδίδει την απόφασή του: 

    Νοείται ότι για διαφοροποίηση της απόφασης του υπουργού πρέπει 
αποδεδειγμένα να συντρέχουν τέτοιες προϋποθέσεις οι οποίες να είναι προς το 
συμφέρον της βελτίωσης της ποιότητας της παρεχόμενης από το ιδιωτικό σχολείο 
εκπαίδευσης: 

    Νοείται περαιτέρω ότι η μη συμμόρφωση του ιδιοκτήτη αποτελεί αδίκημα 
το οποίο τιμωρείται σύμφωνα με τα άρθρα 33 και 40. 

   (8) Πριν από την πρώτη εγγραφή εκάστου μαθητή, τόσο ο ιδιοκτήτης ή 
εξουσιοδοτημένο απ’ αυτόν πρόσωπο συμφωνεί γραπτώς με τους 
γονείς/κηδεμόνες για το συνολικό ύψος των εγκεκριμένων διδάκτρων, τελών ή και 
άλλων δικαιωμάτων που πρέπει να καταβληθούν στο σχολείο μέχρι και την 
ολοκλήρωση της φοίτησης του μαθητή, με ολοκληρωμένη και λεπτομερή 
οικονομική κατάσταση. Η συμφωνία αυτή περιλαμβάνει οποιαδήποτε οικονομική 
υποχρέωση των γονέων/κηδεμόνων, περιλαμβανομένων των εξόδων που 
αφορούν στην καθημερινή φοίτηση του μαθητή, όπως την αγορά βιβλίων, στολής, 
συμμετοχών σε εκδηλώσεις/δράσεις/διαγωνισμούς, εκδρομές κ.ά. 

   (9) Ο ιδιοκτήτης ή οποιοδήποτε εντεταλμένο από τον ίδιο πρόσωπο οφείλει 
να εκδίδει απόδειξη με αύξοντα αριθμό σχετικά με τις εισπράξεις διδάκτρων, 
δικαιωμάτων εγγραφής ή τυχόν άλλων δικαιωμάτων. 

   (10) Όποιος παραβαίνει ή παραλείπει να συμμορφωθεί με οποιαδήποτε 
διάταξη του παρόντος άρθρου είναι ένοχος αδικήματος και, σε περίπτωση 
καταδίκης του, υπόκειται σε φυλάκιση που δεν υπερβαίνει τους δώδεκα (12) μήνες 
ή σε χρηματική ποινή που δεν υπερβαίνει τις δεκαπέντε χιλιάδες (€15.000) ευρώ 
ή και στις δύο αυτές ποινές και το εκδικάζον την υπόθεση δικαστήριο μπορεί, 
ύστερα από δεύτερη καταδίκη, να διατάξει τον τερματισμό  της λειτουργίας του 
ιδιωτικού σχολείου.». 

Σημειώσεις: 
α. Με την πιο πάνω τροπολογία σκοπείται ο έλεγχος από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού των 

διδάκτρων που επιβάλλουν τα ιδιωτικά σχολεία, ώστε να διασφαλίζεται ότι δε θα επιβάλλονται 
αδικαιολόγητες αυξήσεις.  Παράλληλα, οι γονείς/κηδεμόνες των μαθητών θα πρέπει να γνωρίζουν εκ 
των προτέρων το συνολικό ύψος των διδάκτρων, τελών ή/και άλλων δικαιωμάτων και να είναι 
συμφωνημένες οι όποιες οικονομικές υποχρεώσεις τους προς το σχολείο για όλα τα χρόνια φοίτησης 
των παιδιών τους. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, βλέπω απουσίες.  

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, δεν μπορεί να γίνει τούτο.  Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, όταν είναι έτοιμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ παρόντες.  Δεκαοκτώ ψήφοι υπέρ και τριάντα εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με δεκαοκτώ ψήφους υπέρ και τριάντα εναντίον, η πρώτη τροπολογία απορρίπτεται. 

 Ψηφίστε για τη δεύτερη τροπολογία, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Δεκαεννέα ψήφοι υπέρ και είκοσι έξι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με δεκαεννέα ψήφους υπέρ και είκοσι έξι εναντίον, η δεύτερη τροπολογία απορρίπτεται. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Ίδρυση και λειτουργία ιδιωτικών σχολείων.  Άρθρο 3. 

 Αίτηση ίδρυσης ιδιωτικού σχολείου.  Άρθρο 4. 

 Όροι ίδρυσης και λειτουργίας ιδιωτικών σχολείων.  Άρθρο 5. 

  Επωνυμία ιδιωτικών σχολείων.  Άρθρο 6. 

  Έκδοση πιστοποιητικού ίδρυσης και καταγραφή στο Μητρώο Ίδρυσης Ιδιωτικών Σχολείων.  Άρθρο 7. 

 Αίτηση για λειτουργία ιδιωτικού σχολείου, έκδοση  πιστοποιητικού λειτουργίας και καταγραφή στο Μητρώο 
Ίδρυσης και Λειτουργίας Ιδιωτικών Σχολείων.  Άρθρο 8. 

 Διαγραφή ιδιωτικού σχολείου από το Μητρώο Ίδρυσης και Λειτουργίας Ιδιωτικών Σχολείων και διαγραφή 
διδακτικού προσωπικού από το Μητρώο Διδακτικού Προσωπικού Ιδιωτικών Σχολείων.  Άρθρο 9. 

 Μεταβολή στοιχείων ιδιωτικού  σχολείου.  Άρθρο 10. 

 Τύποι ιδιωτικών σχολείων.  Άρθρο 11. 

 Κτιριακές εγκαταστάσεις.  Άρθρο 12. 

 Εξοπλισμός ιδιωτικού σχολείου.  Άρθρο 13. 

 Εσωτερικοί κανονισμοί λειτουργίας ιδιωτικού σχολείου.  Άρθρο 14. 

 Οδηγός σπουδών ιδιωτικού σχολείου.  Άρθρο 15. 

 Καθορισμός διδάκτρων.  Άρθρο 16. 

 Επιθεώρηση ιδιωτικών σχολείων.  Άρθρο 17. 

 Αρχείο.  Άρθρο 18. 

 Τίτλοι σπουδών, ενδεικτικά και απολυτήρια.  Άρθρο 19. 

 Μετεγγραφές.  Άρθρο 20. 

 Εγγραφές-κατώτατη και ανώτατη  ηλικία  για εγγραφή και φοίτηση.  Άρθρο 21. 

 Διδακτικό προσωπικό ιδιωτικού σχολείου.  Άρθρο 22. 

 Μητρώο Διδακτικού Προσωπικού Ιδιωτικών Σχολείων.  Άρθρο 23. 

 Αρμοδιότητες Διευθυντή.   Άρθρο 24. 

 Σύλλογοι Διδακτικού Προσωπικού.  Άρθρο 25. 

 Πειθαρχικό Συμβούλιο Μαθητών.  Άρθρο 26. 

 Συμβουλευτική Επιτροπή Ιδιωτικών Σχολείων.  Άρθρο 27. 

 Αποζημίωση του Προέδρου και των μελών.  Άρθρο 28. 

 Αρμοδιότητες Συμβουλευτικής Επιτροπής Ιδιωτικών Σχολείων.  Άρθρο 29. 

 Σύσταση Ειδικών επιτροπών ή υποεπιτροπών.  Άρθρο 30. 

 Γραμματέας, προσωπικό και γραφεία.  Άρθρο 31. 

 Διορισμός Ειδικής Επιτροπής Ελέγχου, για διερεύνηση παραβάσεων της νομοθεσίας.  Άρθρο 32. 

 Διερεύνηση πειθαρχικών αδικημάτων από την Ειδική Επιτροπή Ελέγχου και διοικητικές ποινές.  Άρθρο 
33. 
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 Πειθαρχική διαδικασία.  Άρθρο 34. 

 Διαφημίσεις ιδιωτικού σχολείου.  Άρθρο 35. 

 Ειδικές διατάξεις για ιδιωτικά σχολεία.  Άρθρο 36. 

 Εισαγωγικές εξετάσεις για εγγραφή σε ιδιωτικό σχολείο και ημερομηνία εγγραφών σε ιδιωτικό σχολείο.  
Άρθρο 37. 

 Ειδικές διατάξεις λειτουργίας θερινού σχολείου.  Άρθρο 38. 

 Αναστολή λειτουργίας ή τερματισμός της λειτουργίας ιδιωτικού σχολείου και φοίτηση εγγεγραμμένων 
μαθητών.  Άρθρο 39. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 40. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 41. 

 Κατάργηση Νόμου.  Άρθρο 42. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 43. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα τρεις ψήφοι υπέρ και δεκατέσσερις εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ και δεκατέσσερις εναντίον, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ιδιωτικών Σχολείων Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ψηφίστε, παρακαλώ.   

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, όταν είναι έτοιμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ παρόντες, τριάντα τέσσερις ψήφοι υπέρ και δεκατέσσερις εναντίον.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ και δεκατέσσερις εναντίον, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 Και τώρα πάμε στο υπ’ αριθμόν 4 θέμα, το οποίο είναι «Ο Τροποποιητικός (Αρ. 1) του περί 
Προϋπολογισμού του Διαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου του 2018 Νόμος του 2019». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κάλυψη δαπάνης, ύψους €61.613, η οποία αφορά αυξημένο φόρο εισοδήματος επί του πλεονάσματος 
του Διαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου για το έτος 2018.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
Τροποποιητικός (Αρ. 1) του περί Προϋπολογισμού του Διαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου 

του 2018 Νόμος του 2019» 

                                            
 Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Συμμαχία Πολιτών, Αλληλεγγύη, Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών,  

ΕΛΑΜ, Ανεξάρτητοι. 
 Εναντίον: ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 
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Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος  Αντρέας Καυκαλιάς 

 Μαρίνος Μουσιούττας Μαρίνος Σιζόπουλος  

 Μάριος Μαυρίδης  Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Ονούφριος Κουλλά Γιώργος Περδίκης 

 Στέφανος Στεφάνου Άννα Θεολόγου 

 Άριστος Δαμιανού  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 30 Σεπτεμβρίου και στις 7 Οκτωβρίου 2019.  Στην πρώτη 
συνεδρία της επιτροπής παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας, της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου, του Διαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου 
(ΔΣΜΚ) και της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου (ΡΑΕΚ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κάλυψη δαπάνης ύψους €61.613, η οποία αφορά σε αυξημένο 
φόρο εισοδήματος επί του πλεονάσματος του ΔΣΜΚ για το έτος 2018.   

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, καθώς και τα όσα δήλωσαν οι αρμόδιοι 
εκπρόσωποι, ο προϋπολογισμός του ΔΣΜΚ για το έτος 2018, όπως εγκρίθηκε από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων, ήταν ισοσκελισμένος.  Ωστόσο, λόγω της αύξησης της διατίμησης για την ανάκτηση των 
δαπανών του ΔΣΜΚ από 0,09 €/kWh σε 0,15 €/kWh τιμολογούμενης ενέργειας, καθώς και εξοικονομήσεων σε 
διάφορα κονδύλια του εν λόγω προϋπολογισμού, προέκυψε λογιστικό πλεόνασμα το οποίο υπόκειται σε φόρο.  
Ως εκ τούτου, στον προϋπολογισμό του ΔΣΜΚ για το 2018 δημιουργήθηκε έλλειμμα κάτω από το άρθρο 
«Εταιρικός Φόρος» του κεφαλαίου 3, συνολικού ύψους €207.384.   

 Συναφώς, σύμφωνα και με τα κατατεθέντα στοιχεία, για την κάλυψη της εν λόγω αυξημένης δαπάνης ο 
διευθυντής του ΔΣΜΚ με βάση τις διατάξεις της σχετικής νομοθεσίας ενέκρινε τη μεταφορά κονδυλίου ύψους 
€75.771 από άλλα άρθρα του ίδιου κεφαλαίου, καθώς και κονδυλίου ύψους €70.000 από το άρθρο «Μη 
προβλεπόμενες Δαπάνες και Αποθεματικό» του κεφαλαίου 5 για σκοπούς κάλυψης του εν λόγω ελλείμματος.  
Περαιτέρω, με τον υπό συζήτηση προϋπολογισμό προτείνεται να καλυφθεί το υπολειπόμενο ποσό, το οποίο 
ανέρχεται στις €61.613.  

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του θέματος η εκπρόσωπος του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και 
Βιομηχανίας δήλωσε ότι η δαπάνη που αφορά στην καταβολή φόρου εισοδήματος δεν ήταν δυνατόν να 
προβλεφθεί επακριβώς κατά την ετοιμασία του προϋπολογισμού του ΔΣΜΚ για το έτος 2018 και ως εκ τούτου 
κατέστη αναγκαία η προώθηση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, αποφάσισε κατά πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, του 
μέλους της βουλευτή της Αλληλεγγύης και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών να εισηγηθεί την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο, για την κατά νόμο έγκριση της 
τροποποίησης του προϋπολογισμού του ΔΣΜΚ για το έτος 2018. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, καθώς και το μέλος της 
ανεξάρτητη βουλευτής κ. Άννα Θεολόγου επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην 
ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε, σαράντα τρεις ψήφοι υπέρ. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομόφωνα εγκρίνονται τα άρθρα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο Τροποποιητικός (Αρ. 1) του περί Προϋπολογισμού του Διαχειριστή 
Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου του 2018 Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Παρακαλώ, ψηφίστε. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, όταν είστε έτοιμοι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα ψήφοι υπέρ και ένα άτομο δεν έχει ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Πάμε τώρα στα θέματα υπ’ αριθμόν 5 και 6, που έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί της 
Σύστασης και Λειτουργίας Μονάδας Διαχείρισης της Συμμετοχής της Κυπριακής Δημοκρατίας στην Ιδιοκτησιακή 
Δομή Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Καταργητικός) Νόμος του 2019» και «Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας 
Ανεξάρτητου Ταμείου Ανακεφαλαιοποίησης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019». 

 Να διαβαστούν οι σκοποί για τα δύο θέματα.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 5 θέματος:  Κατάργηση του βασικού νόμου με τον οποίο έχει συσταθεί η Μονάδα 
Διαχείρισης της Συμμετοχής της Κυπριακής Δημοκρατίας στην Ιδιοκτησιακή Δομή Πιστωτικών Ιδρυμάτων. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 6 θέματος:  Ρύθμιση θεμάτων που προκύπτουν από την κατάργηση του νόμου 
με τον οποίο έχει συσταθεί η Μονάδα Διαχείρισης της Συμμετοχής της Κυπριακής Δημοκρατίας στην Ιδιοκτησιακή 
Δομή Πιστωτικών Ιδρυμάτων. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τα νομοσχέδια «Ο 
περί της Σύστασης και Λειτουργίας Μονάδας Διαχείρισης της Συμμετοχής της Κυπριακής Δημοκρατίας 

στην Ιδιοκτησιακή Δομή Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Καταργητικός) Νόμος του 2019» και «Ο περί της 
Σύστασης και Λειτουργίας Ανεξάρτητου Ταμείου Ανακεφαλαιοποίησης (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2019» 
Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Μάριος Μαυρίδης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ονούφριος Κουλλά Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Άριστος Δαμιανού  Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα πιο πάνω νομοσχέδια σε 
τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 30 Σεπτεμβρίου και στις 7 και 14 Οκτωβρίου 2019.  Στις  
συνεδρίες κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της 
Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και της Διαχειριστικής Επιτροπής Ανεξάρτητου Ταμείου 
Ανακεφαλαιοποίησης. 

 Σκοπός των νόμων που προτείνονται είναι αφενός η κατάργηση του βασικού νόμου με τον οποίο έχει 
συσταθεί η Μονάδα Διαχείρισης της Συμμετοχής της Κυπριακής Δημοκρατίας στην Ιδιοκτησιακή Δομή 
Πιστωτικών Ιδρυμάτων και αφετέρου η ρύθμιση συνακόλουθων θεμάτων που προκύπτουν από την εν λόγω 
κατάργηση. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τα υπό αναφορά νομοσχέδια, αλλά και τα όσα 
ανέφεραν οι αρμόδιοι εκπρόσωποι στο πλαίσιο των συνεδριάσεων που διεξήχθησαν κατά την πρώτη αξιολόγηση 
του Μνημονίου Συναντίληψης, που πραγματοποιήθηκε τον Ιούλιο του 2013, και στο πλαίσιο της στρατηγικής για 
την αναδιάρθρωση και ανακεφαλαιοποίηση των συνεργατικών πιστωτικών ιδρυμάτων (ΣΠΙ), τέθηκε από την 
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τρόικα μεταξύ άλλων ως προαπαιτούμενη ενέργεια για την παραχώρηση του ποσού του €1,5 δις για την 
ανακεφαλαιοποίηση της Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας (ΣΚΤ) και των ΣΠΙ, η ετοιμασία και ψήφιση σχετικής 
νομοθεσίας, η οποία θα καθόριζε τη δομή που θα διαχειριζόταν τη συμμετοχή της Κυπριακής Δημοκρατίας στην 
ιδιοκτησιακή δομή των πιστωτικών ιδρυμάτων. 

 Συναφώς, το Υπουργείο Οικονομικών ετοίμασε σχετικό νομοσχέδιο, το οποίο έτυχε εκτενούς 
διαβούλευσης με την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου (ΚΤΚ), καθώς και με την τρόικα.  Το νομοσχέδιο, με τίτλο 
«Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας Μονάδας Διαχείρισης της Συμμετοχής της Κυπριακής Δημοκρατίας στην 
Ιδιοκτησιακή Δομή Πιστωτικών Ιδρυμάτων Νόμος του 2013», εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο στη 
συνεδρία του ημερομηνίας 28 Αυγούστου 2013 και, αφού κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων, ψηφίστηκε 
σε νόμο στις 5 Σεπτεμβρίου 2013.  Ο νόμος [Ν.106(Ι)/2013] δημοσιεύτηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της 
Δημοκρατίας στις 9 Σεπτεμβρίου 2013 και  ακολούθως τροποποιήθηκε δύο φορές κατά το έτος 2015, ώστε η 
Μονάδα Διαχείρισης να αναλάβει τη διαχείριση του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης (ΟΧΣ) 
[Ν.111(Ι)/2015].   

 Με την πώληση μέρους των εργασιών της πρώην ΣΚΤ στην Ελληνική Τράπεζα και τη σύσταση του 
κρατικού φορέα διαχείρισης περιουσιακών στοιχείων (ΣΕΔΙΠΕΣ/ΚΕΔΙΠΕΣ) έχει εκλείψει η ανάγκη συνέχισης της 
λειτουργίας της Μονάδας Διαχείρισης, με βάση τις υφιστάμενες πρόνοιες της σχετικής νομοθεσίας.  

 Με βάση τα πιο πάνω, σκοπός των προτεινόμενων ρυθμίσεων είναι: 

1.  η κατάργηση του βασικού νόμου που συστήνει τη Μονάδα Διαχείρισης της Συμμετοχής της Κυπριακής 
Δημοκρατίας στην Ιδιοκτησιακή Δομή Πιστωτικών Ιδρυμάτων και 

2. η τροποποίηση του περί της Σύστασης και Λειτουργίας Ανεξάρτητου Ταμείου Ανακεφαλαιοποίησης 
Νόμου, ώστε να ρυθμιστούν θέματα που προκύπτουν από την κατάργηση του νόμου που συστήνει τη 
Μονάδα Διαχείρισης.   

 Ειδικότερα, προτείνεται όπως:  

1.  η αναφορά στη «Μονάδα Διαχείρισης» (λειτουργική υποστήριξη του ταμείου) να αντικατασταθεί από 
αναφορά στο «Υπουργείο Οικονομικών» και  

2.  η αναφορά σε «Προϊστάμενο Μονάδας Διαχείρισης» (πρόεδρος της Διαχειριστικής Επιτροπής του 
ταμείου) να αντικατασταθεί από αναφορά στον «Γενικό Διευθυντή του Υπουργείου Οικονομικών ή 
εκπρόσωπό του». 

 Κατά τη συζήτηση του θέματος η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, απαντώντας σε 
σχετικό ερώτημα μελών της επιτροπής, διαβεβαίωσε ότι με βάση τον περί Ερμηνείας Νόμο, οποιεσδήποτε 
ποινικές ευθύνες τυχόν έχουν προκύψει από τις διατάξεις της υπό κατάργηση νομοθεσίας συνεχίζουν να 
υφίστανται, ανεξαρτήτως της κατάργησής της. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των νομοσχεδίων κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια του 
σώματος.   

 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση ψήφισης του πρώτου νομοσχεδίου σε νόμο, ο τίτλος του πρέπει να 
τροποποιηθεί, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας Μονάδας Διαχείρισης της 
Συμμετοχής της Κυπριακής Δημοκρατίας στην Ιδιοκτησιακή Δομή Πιστωτικών Ιδρυμάτων και του Ταμείου 
Ανακεφαλαιοποίησης (Καταργητικός) Νόμος του 2019». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αν δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρήστε στη δεύτερη ανάγνωση για το υπ’ αριθμόν 5 θέμα.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Κατάργηση.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

  Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ψηφίζουμε για το 5 τώρα. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Είκοσι οκτώ ψήφοι υπέρ και δεκατέσσερις εναντίον. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ και δεκατέσσερις εναντίον, εγκρίνονται τα άρθρα 1 έως 3. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας Μονάδας Διαχείρισης της 
Συμμετοχής της Κυπριακής Δημοκρατίας στην Ιδιοκτησιακή Δομή Πιστωτικών Ιδρυμάτων και του Ταμείου 
Ανακεφαλαιοποίησης (Καταργητικός) Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Είκοσι έξι ψήφοι υπέρ και δεκατέσσερις εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ και δεκατέσσερις εναντίον, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. . 

 Δεύτερη ανάγνωση για το υπ’ αριθμόν 6 θέμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Είκοσι πέντε ψήφοι υπέρ, δεκατέσσερις εναντίον, δύο αποχές 
και ένα άτομο δεν έχει ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι πέντε ψήφους υπέρ, δεκατέσσερις ψήφους εναντίον και δύο αποχές, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας Ανεξάρτητου Ταμείου 
Ανακεφαλαιοποίησης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ψηφίστε για το σύνολο του 6, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις παρόντες.  Είκοσι επτά ψήφοι υπέρ, δεκατέσσερις ψήφοι εναντίον και δύο αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

                                            
 Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Αλληλεγγύη, Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, Ανεξάρτητοι. 
 Εναντίον: ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΕΛΑΜ. 
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 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, δεκατέσσερις ψήφους εναντίον και δύο αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται 

σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί της Λογιστικής και Δημοσιονομικής Διαχείρισης και 
Χρηματοοικονομικού Ελέγχου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επέκταση των αρμοδιοτήτων της τεχνικής επιτροπής διαγραφής μη εισπράξιμων δημόσιων χρημάτων, 
αξιών και υλικών και τροποποίηση της σύνθεσης αυτής. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί της Λογιστικής και Δημοσιονομικής Διαχείρισης και Χρηματοοικονομικού Ελέγχου 

(Τροποποιητικός (Αρ. 2) Νόμος του 2019» 
Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος  Αντρέας Καυκαλιάς 

 Μάριος Μαυρίδης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ονούφριος Κουλλά Μιχάλης Γιωργάλλας  

 Άριστος Δαμιανού Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 7 και 14 Οκτωβρίου 2019.  Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, η Γενική Λογίστρια, καθώς 
και εκπρόσωποι της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και της Ελεγκτικής Υπηρεσίας.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί της Λογιστικής και Δημοσιονομικής 
Διαχείρισης και Χρηματοοικονομικού Ελέγχου Νόμου, ώστε: 

1. οι αρμοδιότητες της Τεχνικής Επιτροπής Διαγραφής Μη Εισπράξιμων Δημοσίων Χρημάτων, Αξιών και 
Υλικών (εφεξής Τεχνική Επιτροπή) να επεκταθούν, προκειμένου:   

α. να προβαίνει σε μερική ή ολική διαγραφή οφειλόμενων ποσών προς οικονομικούς φορείς και ειδικά 
ταμεία και  

β. να διαγράφει υπόλοιπα δανείων που παραχωρήθηκαν δυνάμει νόμου ή από το διοικητικό 
συμβούλιο του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών ή/και δυνάμει σχεδίων δανειοδότησης 
που εγκρίνονται με αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου μέσω αδειοδοτημένου πιστωτικού 
ιδρύματος και τα οποία μετά τη λήψη όλων των αναγκαίων μέτρων εξακολουθούν να είναι 
οφειλόμενα, και 

2. ο Γενικός Ελεγκτής, ο οποίος με βάση την υφιστάμενη νομοθεσία αποτελεί μέλος της Τεχνικής Επιτροπής, 
να αντικατασταθεί από έναν γενικό διευθυντή, ο οποίος θα διορίζεται από το Υπουργικό Συμβούλιο, και ο 
Γενικός Ελεγκτής να καταστεί παρατηρητής των συνεδριάσεων της Τεχνικής Επιτροπής. 

 Αναλύοντας περαιτέρω τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, η Γενική Λογίστρια δήλωσε μεταξύ άλλων τα 
ακόλουθα: 

1. Η Τεχνική Επιτροπή με βάση τις διατάξεις του υφιστάμενου νόμου δεν έχει ξεκάθαρα τη δυνατότητα να 
προβαίνει σε διαγραφές μη εισπράξιμων προς το κράτος ποσών τα οποία είναι οφειλόμενα για χρόνια και 
ενδεχομένως να μην καταστούν εισπράξιμα στα επόμενα έτη.  Ως εκ τούτου, κρίνεται αναγκαία η εισαγωγή 
στον βασικό νόμο πρόνοιας, προκειμένου η Τεχνική Επιτροπή να έχει ρητά τη δυνατότητα ολικής ή 
μερικής διαγραφής τέτοιων οφειλών προς το κράτος. 

2. Η εν λόγω επιτροπή θα εξετάζει και αποφασίζει για τη διαγραφή οφειλών προς το κράτος κατόπιν 
υποβολής τεκμηριωμένων εκθέσεων και εισηγήσεων από τους επηρεαζόμενους οικονομικούς φορείς του 
κράτους ή από τα ειδικά ταμεία, στις οποίες θα λαμβάνεται υπόψη η οικονομική κατάσταση του οφειλέτη.    

3. Οι οφειλές προς το κράτος αφορούν μεταξύ άλλων συσσωρευμένα φορολογικά έσοδα δεκαετιών, τα οποία 
κυμαίνονται στα €2,6 δις, εκ των οποίων €2 δις αφορούν το Τμήμα Φορολογίας.  Ωστόσο, με βάση τα 
στοιχεία του Τμήματος Φορολογίας, τα οφειλόμενα φορολογικά έσοδα περιορίζονται σε €800 εκατομ.  

                                            
 Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Αλληλεγγύη, Ανεξάρτητοι. 
 Εναντίον: ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΕΛΑΜ. 
 Αποχή: Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 
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Συναφώς, με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις παρέχεται η δυνατότητα επικαιροποίησης των στοιχείων που 
αφορούν εισπρακτέα ποσά του κράτους, ώστε οι αναγνωρισμένες οφειλές να ανταποκρίνονται στα 
πραγματικά δεδομένα.  Περαιτέρω, από το έτος 2022 το κράτος θα εφαρμόζει τη Λογιστική Βάση 
Δεδουλευμένων, η οποία προνοεί τη λογιστική αναγνώριση των εσόδων και δαπανών με την 
πραγματοποίηση του οικονομικού γεγονότος και ως εκ τούτου οι συσσωρευμένες οφειλές δε θα 
αναγνωρίζονται.   

4. Η δυνατότητα της Τεχνικής Επιτροπής για διαγραφή υπολοίπων δανείων θα αφορά δάνεια που 
εξασφαλίστηκαν μέσω κυβερνητικών κεφαλαίων ή κυβερνητικών εγγυήσεων τα οποία μετά τη λήψη όλων 
των αναγκαίων μέτρων που προβλέπονται στην οδηγία της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου για τη 
διαχείριση των χορηγήσεων που βρίσκονται σε καθυστέρηση παραμένουν μη εξυπηρετούμενα.  Μεταξύ 
άλλων, τα εν λόγω δάνεια αφορούν δάνεια που παραχωρήθηκαν μέσω του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών, καθώς και μέσω κυβερνητικών στεγαστικών σχεδίων. Η επιτροπή θα προβαίνει σε 
μερική ή ολική διαγραφή ή και σε ρύθμιση των εν λόγω δανείων με στόχο την αποπληρωμή του 
μεγαλύτερου δυνατού οφειλόμενου ποσού στη βάση των δυνατοτήτων του δανειολήπτη.  

5. Η προτεινόμενη τροποποίηση στη σύνθεση της Τεχνικής Επιτροπής και η συμμετοχή του Γενικού Ελεγκτή 
σε αυτήν ως παρατηρητή αποτελεί εισήγηση του Γενικού Ελεγκτή, προκειμένου να διασαφηνιστούν στη 
νομοθεσία ζητήματα ασυμβιβάστου, λαμβανομένου υπόψη ότι η εν λόγω επιτροπή υπόκειται στον έλεγχο 
αυτού.  

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, η ίδια αξιωματούχος ενημέρωσε την επιτροπή ότι το κείμενο του 
νομοσχεδίου πρέπει να τροποποιηθεί, ώστε να διαγραφεί η πρόνοια που περιλήφθηκε σε αυτό σύμφωνα με την 
οποία ο Γενικός Λογιστής πρέπει να λαμβάνει την έγκριση του Υπουργικού Συμβουλίου για τις διαγραφές στις 
οποίες θα προβαίνει η Τεχνική Επιτροπή.  Όπως η ίδια δήλωσε, στην ισχύουσα νομοθεσία προβλέπεται η 
υποχρέωση του Γενικού Λογιστή να ενημερώνει το Υπουργικό Συμβούλιο για τις εν λόγω διαγραφές και ως εκ 
τούτου μετά την κατάθεση του νομοσχεδίου στη Βουλή των Αντιπροσώπων, κατόπιν συνεννόησης με τη Νομική 
Υπηρεσία της Δημοκρατίας, κρίθηκε ως μη αναγκαία η προτεινόμενη ρύθμιση.    

 Η κοινοβουλευτική επιτροπή, στη βάση των όσων διαμείφθηκαν ενώπιόν της, ζήτησε την κατάθεση 
στοιχείων αναφορικά με τα δάνεια που παραχωρήθηκαν με κυβερνητικά κεφάλαια και εμπίπτουν στις πρόνοιες 
του νομοσχεδίου, καθώς και τροποποιημένου κειμένου νομοσχεδίου, στη βάση των όσων δήλωσε η Γενική 
Λογίστρια, τα οποία κατατέθηκαν με σχετική επιστολή του Υπουργείου Οικονομικών ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 
2019.  Σημειώνεται ότι στην επιστολή του Υπουργείου Οικονομικών αναφέρεται ότι με το νέο κείμενο του 
νομοσχεδίου συμφωνεί και η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας.    

  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού με την 
παρούσα έκθεσή της υποβάλλει το υπό αναφορά νομοσχέδιο στην ολομέλεια του σώματος για τη λήψη τελικής 
απόφασης.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 35 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ψηφίστε. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο παρόντες, τριάντα εννέα ψήφοι υπέρ και τρεις αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:   

 Με τριάντα εννέα ψήφους υπέρ και τρεις αποχές, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Λογιστικής και Δημοσιονομικής Διαχείρισης και 
Χρηματοοικονομικού Ελέγχου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα επτά ψήφοι υπέρ, τρεις αποχές και ένα άτομο δεν έχει 
ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα επτά ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και τρεις αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί της Σύμβασης για τον Έλεγχο και Σήμανση των Αντικειμένων από 
Πολύτιμα Μέταλλα (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) Νόμος του 2019». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να παρασχεθεί η εξουσία στον Υπουργό Ενέργειας, Εμπορίου 
και Βιομηχανίας να υιοθετεί ή/και εγκρίνει τις τροποποιήσεις των Παραρτημάτων της Σύμβασης που εκδίδονται 
από τον Θεματοφύλακα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί της Σύμβασης για τον Έλεγχο και Σήμανση των Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα 

(Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) Νόμος του 2019» 
Παρόντες: 

 Γιώργος Λιλλήκας, πρόεδρος Άριστος Δαμιανού 

 Νίκος Τορναρίτης  Άγγελος Βότσης 

 Γιώργος Λουκαΐδης Κωστής Ευσταθίου 

 Αδάμος Αδάμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων εξέτασε το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 10 Σεπτεμβρίου και 15 Οκτωβρίου 2019.  Στο 
πλαίσιο της πρώτης συνεδρίας κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών, του 
Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας και του Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από 
Πολύτιμα Μέταλλα. Οι εκπρόσωποι της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
παρευρέθηκαν στη συνεδρίαση αυτή. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του βασικού νόμου, με σκοπό να δίδεται εξουσία στον 
Υπουργό Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας να υιοθετεί και/ή εγκρίνει και/ή υιοθετεί τις τροποποιήσεις των 
Παραρτημάτων της Σύμβασης που εκδίδονται από τον Θεματοφύλακα. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας δήλωσε ότι το 1972 υπογράφτηκε 
η διεθνής σύμβαση από ορισμένες ευρωπαϊκές χώρες για τον έλεγχο και τη σήμανση αντικειμένων από πολύτιμα 
μέταλλα με στόχο την ελεύθερη διακίνηση των αντικειμένων από πολύτιμα μέταλλα. Η σύμβαση, δήλωσε η ίδια 
εκπρόσωπος, εξασφαλίζει ένα αποδεκτό σύστημα αμοιβαίας αναγνώρισης με τη χρησιμοποίηση κοινών 
σφραγίδων ποιότητας, το οποίο βοηθά στην ελεύθερη διακίνηση αντικειμένων από πολύτιμα μέταλλα μεταξύ των 
κρατών μελών που προσυπογράφουν τη σύμβαση. 

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, η ίδια εκπρόσωπος δήλωσε ότι το 2002 άρχισαν οι νομικές διαδικασίες για 
προσχώρηση της Κύπρου στη διεθνή αυτή σύμβαση και το 2006 ψηφίστηκε από τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
ο κυρωτικός «Ο περί της  Σύμβασης για τον Έλεγχο και Σήμανση των Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα 
Νόμος» [Ν. αρ. 21(III)/2006], που τροποποιήθηκε αργότερα με τον νόμο υπ՚ αριθμόν 19(III)/2008. 

 Επίσης, η ίδια δήλωσε ότι στην τελευταία συνεδρία της σύμβασης, που πραγματοποιήθηκε στις 20 
Απριλίου 2018 στη Στοκχόλμη, αποφασίστηκε η τροποποίηση των Παραρτημάτων I και II. Τα Παραρτήματα, 

                                            
 Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, Ηλίας Μυριάνθους (ΚΣ ΕΔΕΚ), Αλληλεγγύη, ΕΛΑΜ, 

Ανεξάρτητοι. 
 Αποχή: Κωστής Ευσταθίου (ΚΣ ΕΔΕΚ), Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 
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δήλωσε, αφορούν τεχνικά θέματα για διευκόλυνση των αρμόδιων αρχών στην εφαρμογή των προνοιών της 
σύμβασης και οι συγκεκριμένες τροποποιήσεις των Παραρτημάτων έχουν ως σκοπό τη διευκόλυνση της 
διάδοσης της κοινής σφραγίδας ελέγχου της σύμβασης μέσω της εναρμόνισης με τα διεθνή πρότυπα, ώστε να 
μπορεί να ανταποκριθεί στις νέες προκλήσεις. 

 Ειδικότερα, όπως δήλωσε η ίδια εκπρόσωπος, οι κύριες τροποποιήσεις αφορούν: 

1. Toν καθορισμό νέων τεχνικών ερμηνειών σχετικά με τον συνδυασμό μετάλλων (πολύτιμων και μη) και την 
ανάθεση στη Μόνιμη Επιτροπή του καθορισμού των πρότυπων βαθμών ποιότητας, 

2. την ικανότητα των εργαστηρίων μέσω της εφαρμογής διάφορων συστημάτων ποιότητας, τη διασφάλιση 
της ανεξαρτησίας τους και τη διεξαγωγή του ποιοτικού ελέγχου σε αντικείμενα από πολύτιμα μέταλλα, 

3. τη δυνατότητα ανάθεσης υποεργολαβίας σε άλλο εργαστήριο για τη διεκπεραίωση του ποιοτικού ελέγχου 
και την έκδοση από τη Μόνιμη Επιτροπή σχετικών τεχνικών οδηγιών, 

4. τη δυνατότητα χρησιμοποίησης της κοινής σφραγίδας ελέγχου (CCM- τύπος 1 και 2) και την ανάθεση στη 
Μόνιμη Επιτροπή να καθορίζει με οδηγίες τους επιτρεπόμενους συνδυασμούς των σφραγίδων αυτών. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εξωτερικών δήλωσε πως το υπουργείο το οποίο εκπροσωπεί κατέθεσε 
στις 17 Οκτωβρίου 2006 στον Θεματοφύλακα της Σύμβασης, που είναι η Σουηδία, την πράξη προσχώρησης της 
Κυπριακής Δημοκρατίας, με αποτέλεσμα η Κύπρος να καταστεί στις 17 Ιανουαρίου 2007 το δέκατο έβδομο μέλος 
της σύμβασης.  Συνεπώς, δήλωσε ο ίδιος, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου. 

 Ο εκπρόσωπος του Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα ανέφερε 
πως αρμόδια αρχή για την εφαρμογή της σύμβασης είναι ο οργανισμός τον οποίο εκπροσωπεί και αρμόδιο 
υπουργείο για την εποπτεία της εφαρμογής της είναι το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας.  Ως εκ 
τούτου, δήλωσε ότι συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε όπως τα μέλη της τοποθετηθούν επί των προτεινόμενων ρυθμίσεων κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 6 στο βασικό νόμο.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ψηφίστε. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα τρεις παρόντες, σαράντα τρεις ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύμβασης για τον Έλεγχο και Σήμανση των Αντικειμένων 
από Πολύτιμα Μέταλλα (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:   

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, όταν είναι έτοιμα. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα έξι παρόντες, τριάντα έξι ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ομόφωνα το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί της Διεθνούς Σύμβασης για την Καταπολέμηση της Χρηματοδότησης 
της Τρομοκρατίας (Κυρωτικός και Άλλες Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2018». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε οι αρμοδιότητες και εξουσίες της Μονάδας Καταπολέμησης 
Αδικημάτων Συγκάλυψης σε σχέση με τη χρηματοδότηση της τρομοκρατίας να συνάδουν με τις αρμοδιότητες και 
εξουσίες της που προβλέπονται στο άρθρο 55 του περί της Παρεμπόδισης και Καταπολέμησης της 
Νομιμοποίησης Εσόδων από Παράνομες Δραστηριότητες Νόμου. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί της Διεθνούς Σύμβασης για την Καταπολέμηση της Χρηματοδότησης της Τρομοκρατίας 

(Κυρωτικός και Άλλες Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2018» 
Παρόντες: 
 Γιώργος Λιλλήκας, πρόεδρος Άριστος Δαμιανού 

 Νίκος Τορναρίτης  Άγγελος Βότσης 

 Γιώργος Λουκαΐδης Κωστής Ευσταθίου 

 Αδάμος Αδάμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων εξέτασε το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 10 Σεπτεμβρίου και 15 Οκτωβρίου 2019.  Στο 
πλαίσιο της πρώτης συνεδρίας κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών, του 
Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως και της Μονάδας Καταπολέμησης Αδικημάτων Συγκάλυψης 
(ΜΟΚΑΣ). Οι εκπρόσωποι της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, παρ՚ όλο που κλήθηκαν, δεν παρευρέθηκαν 
στη συνεδρίαση αυτή. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση των περί της Διεθνούς Σύμβασης για την Καταπολέμηση 
της Χρηματοδότησης της Τρομοκρατίας (Κυρωτικός και Άλλες Διατάξεις) Νόμων του 2001 και 2005, με την 
αντικατάσταση του άρθρου 9 αυτών, ούτως ώστε οι αρμοδιότητες και εξουσίες της Μονάδας Καταπολέμησης 
Αδικημάτων Συγκάλυψης (ΜΟΚΑΣ) σε σχέση με τη χρηματοδότηση της τρομοκρατίας να συνάδουν με τις 
αρμοδιότητες και εξουσίες της που προβλέπονται στο άρθρο 55 των περί της Παρεμπόδισης και Καταπολέμησης 
της Νομιμοποίησης Εσόδων από Παράνομες Δραστηριότητες Νόμων του 2007 έως 2018. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής η εκπρόσωπος της  Μονάδας 
Καταπολέμησης Αδικημάτων Συγκάλυψης (ΜΟΚΑΣ) δήλωσε ότι κρίθηκε αναγκαία η αντικατάσταση  του άρθρου 
9 του βασικού νόμου, επειδή δημιουργούσε σύγχυση αρμοδιοτήτων.  

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών και του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως 
δήλωσαν πως συμφωνούν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε όπως τα μέλη της τοποθετηθούν επί των προτεινόμενων ρυθμίσεων κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα οκτώ ψήφοι υπέρ και μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Διεθνούς Σύμβασης για την Καταπολέμηση της 
Χρηματοδότησης της Τρομοκρατίας (Κυρωτικός και Άλλες Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα ψήφοι υπέρ και μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας στο Νομικό Τομέα μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Κράτους του Κατάρ (Κυρωτικός) Νόμος του 
2019». 

 Διαβάστε τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύρωση από την Κυπριακή Δημοκρατία της Συμφωνίας Συνεργασίας στο Νομικό Τομέα μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Κράτους του Κατάρ. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας στο Νομικό Τομέα μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 

Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Κράτους του Κατάρ (Κυρωτικός) Νόμος του 2019» 
Παρόντες: 
 Γιώργος Λιλλήκας, πρόεδρος Άριστος Δαμιανού 

 Νίκος Τορναρίτης  Άγγελος Βότσης 

 Γιώργος Λουκαΐδης Κωστής Ευσταθίου 

 Αδάμος Αδάμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων εξέτασε το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 10 Σεπτεμβρίου και στις 15 Οκτωβρίου 2019.  
Στο πλαίσιο της πρώτης συνεδρίας της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εξωτερικών, του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η κύρωση από την Κυπριακή Δημοκρατία, σύμφωνα με το άρθρο 169 (2) 
του συντάγματος, της Συμφωνίας Συνεργασίας στο Νομικό Τομέα μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Κράτους του Κατάρ, που υπεγράφη στις 27 Ιανουαρίου 2014 με την υπ’ 
αριθμόν 76.385 απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 2014.  

                                            
 Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, Ηλίας Μυριάνθους (ΚΣ ΕΔΕΚ), Αλληλεγγύη, Κίνημα 

Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, ΕΛΑΜ, Ανεξάρτητοι. 
 Αποχή: Κωστής Ευσταθίου (ΚΣ ΕΔΕΚ). 



336 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής η εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως ανέφερε ότι η συνομολόγηση της εν λόγω διεθνούς σύμβασης προωθεί την 
ανταλλαγή εμπειριών, πληροφόρησης και εμπειρογνωμοσύνης και τη διοργάνωση επιστημονικών και 
εκπαιδευτικών συμποσίων σε σχέση με νομικά θέματα.  

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εξωτερικών δήλωσε πως συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
του κυρωτικού νομοσχεδίου. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας ανέφερε πως το υπό αναφορά νομοσχέδιο έτυχε 
νομοτεχνικού ελέγχου και ως εκ τούτου μπορεί να οδηγηθεί ενώπιον του σώματος προς κύρωση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε όπως τα μέλη της τοποθετηθούν επί των προτεινόμενων ρυθμίσεων κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι παρόντες, τριάντα πέντε ψήφοι υπέρ και μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ και μία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας στο Νομικό Τομέα μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Κράτους του Κατάρ (Κυρωτικός) Νόμος του 
2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, όταν είσαστε έτοιμοι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα επτά παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα έξι ψήφοι υπέρ και μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως  
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019».  Είναι πρόταση νόμου των κ. Γεώργιου Προκοπίου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, Δημήτρη Δημητρίου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 

                                            
 Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, Αλληλεγγύη, Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, 

ΕΛΑΜ, Ανεξάρτητοι. 
 Αποχή: Κωστής Ευσταθίου (ΚΣ ΕΔΕΚ). 
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ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και Χριστάκη Τζιοβάνη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

 Παρακαλώ να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Άρση της απαγόρευσης κυκλοφορίας ηλεκτροκίνητων οχημάτων και οχημάτων κινούμενων με 
ηλεκτροκίνητη μηχανή σε αυτοκινητόδρομο. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων για την πρόταση 
νόμου «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 

2019» 
Παρόντες: 
 Γεώργιος Προκοπίου, πρόεδρος  Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης  Κώστας Κώστα 

 Δημήτρης Δημητρίου  Χαράλαμπος Θεοπέμπτου  

 Ευθύμιος Δίπλαρος  Άννα Θεολόγου  

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου 
 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 
νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τους κ. Γεώργιο Προκοπίου, εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού Κόμματος, και Δημήτρη Δημητρίου, εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού, σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 18 και 25 Οκτωβρίου 2019.  
Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων.  Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που 
κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι κατά την πρώτη συνεδρία της επιτροπής, με τη σύμφωνο γνώμη των εισηγητών της 
πρότασης νόμου, προστέθηκε ως εισηγητής ο κ. Χριστάκης Τζιοβάνης εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως Νόμου, έτσι ώστε να αρθεί η απαγόρευση κυκλοφορίας ηλεκτροκίνητου οχήματος ή οχήματος 
κινούμενου με ηλεκτροκίνητη μηχανή σε αυτοκινητόδρομο. 

 Σύμφωνα με τους εισηγητές της πρότασης νόμου, η ανάγκη για τροποποίηση της υφιστάμενης νομοθεσίας 
προέκυψε από το γεγονός ότι τα τελευταία χρόνια κυκλοφορούν στο οδικό δίκτυο της Δημοκρατίας ηλεκτροκίνητα 
οχήματα ή οχήματα κινούμενα με ηλεκτροκίνητη μηχανή τα οποία μπορούν να αναπτύξουν ταχύτητα μεγαλύτερη 
των εξήντα πέντε χιλιομέτρων την ώρα, που είναι το κατώτατο επιτρεπόμενο όριο ταχύτητας στους 
αυτοκινητόδρομους.  Με βάση την υφιστάμενη νομοθεσία, απαγορεύεται η οδήγηση ή διέλευση τέτοιων 
οχημάτων σε αυτοκινητόδρομο στον οποίο το κατώτατο επιτρεπόμενο όριο ταχύτητας είναι τα εξήντα πέντε 
χιλιόμετρα την ώρα.  Συναφώς, η εν λόγω απαγόρευση, η οποία τέθηκε όταν η τεχνολογία τέτοιων οχημάτων δεν 
τους επέτρεπε να αναπτύξουν μεγάλες ταχύτητες και κατά συνέπεια να κυκλοφορούν σε αυτοκινητόδρομους, 
είναι άνευ αντικειμένου και πρέπει να αρθεί. 

Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων συμφώνησαν με τους σκοπούς 
και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, αφού 
έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση της 
πρότασης νόμου σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Χωρίς να μιλάτε, ψηφίζετε, είπε ο κ. Προκοπίου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Όσοι κρατείτε ηλεκτροκίνητα, απαγορεύεται να μπαίνετε μέσα στους δρόμους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:   

 Μάλιστα! 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα επτά παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα επτά ψήφοι υπέρ.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ομόφωνα τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις παρόντες, σαράντα τρεις ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ομόφωνα η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα, το οποίο τιτλοφορείται «Ο περί Οδικής Ασφάλειας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2019», δεν είναι έτοιμο και υπάρχει και ενδεχόμενο απόσυρσης από εισηγητές. 

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα είναι «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Παιχνίδια) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2019». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εναρμόνιση με την Οδηγία (ΕΕ) 2018/725 για την τροποποίηση, με σκοπό την προσαρμογή στις τεχνικές 
και επιστημονικές εξελίξεις, του σημείου 13 του μέρους ΙΙΙ του παραρτήματος ΙΙ της Οδηγίας 2009/48/ΕΚ σχετικά 
με την ασφάλεια των παιχνιδιών όσον αφορά το χρώμιο VI. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για τους 
κανονισμούς «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Παιχνίδια) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019» 

Παρόντες: 
 Ανδρέας Κυπριανού, πρόεδρος Άγγελος Βότσης 

 Νίκος Νουρής Μαρίνος Μουσιούττας 

 Κώστας Κώστα Ηλίας Μυριάνθους 

 Χριστάκης Τζιοβάνης Άννα Θεολόγου 

 Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 22 Οκτωβρίου 2019.  Στα πλαίσια της 
πρώτης συνεδρίασης της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου 
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Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας και της Υπηρεσίας Προστασίας Καταναλωτή του ίδιου υπουργείου, της 
Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών, της Παγκύπριας Ένωσης 
Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής, της ΠΟΒΕΚ, των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ και των 
συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και ΣΕΚ.  Ο Κυπριακός Οργανισμός Τυποποίησης και η συνδικαλιστική 
οργάνωση ΔΕΟΚ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 59 του περί των Βασικών Απαιτήσεων 
που πρέπει να πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων Νόμου, είναι η εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας 
με την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία (ΕΕ) 2018/725 της Επιτροπής της 16ης Μαΐου 2018 για 
την τροποποίηση με σκοπό την προσαρμογή στις τεχνικές και επιστημονικές εξελίξεις του σημείου 13 του μέρους 
ΙΙΙ του παραρτήματος ΙΙ της Οδηγίας 2009/48/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου σχετικά με 
την ασφάλεια των παιχνιδιών όσον αφορά το χρώμιο VI».  Ειδικότερα, με τους κανονισμούς προτείνεται η μείωση 
των ορίων μετανάστευσης του χρωμίου VI με απώτερο στόχο το υψηλό επίπεδο προστασίας των παιδιών. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, με 
τους κανονισμούς και την αυστηρότερη ρύθμιση της εν λόγω ουσίας στις βασικές απαιτήσεις των παιχνιδιών θα 
ενισχυθεί περαιτέρω η προστασία της υγείας των παιδιών, αφού το χρώμιο VI σε υλικό παιχνιδιού που 
απομακρύνεται με ξύσιμο είναι ιδιαίτερα τοξικό και συνδέεται κυρίως με τον καρκίνο του στόματος. 

 Όλοι όσοι κλήθηκαν και εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής συμφώνησαν με τους σκοπούς 
και τις επιδιώξεις των κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των κανονισμών όπως αυτοί 
διαμορφώθηκαν, αφού έτυχαν των απαραίτητων νομοτεχνικών βελτιώσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Ψηφίστε. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο παρόντες, σαράντα μία ψήφοι υπέρ και ένα άτομο δεν έχει ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται.  

 Το υπ’ αριθμόν 15 θέμα είναι «Ο περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2019». 

 Διαβάστε τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Διαφύλαξη των αποφάσεων και πράξεων τόσο του Συμβουλίου όσο και της Συγκλήτου του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 
 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος Γιώργος Τ. Γεωργίου 

 Αννίτα Δημητρίου  Παύλος Μυλωνάς 

 Γιώργος Κάρουλλας  Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Αντρέας Καυκαλιάς Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες 
της, που πραγματοποιήθηκαν στις 9 και 16 Οκτωβρίου 2019. 

 Στην πρώτη συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και Νεολαίας, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου. 
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 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμου για τη 
διαφύλαξη των αποφάσεων και πράξεων τόσο του συμβουλίου όσο  και της συγκλήτου του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου.   

 Ειδικότερα, η προτεινόμενη ρύθμιση κρίνεται αναγκαία, καθώς πρόσφατη νομολογία που αφορούσε στο 
διορισμό του πρώτου πρύτανη έθεσε υπό αμφισβήτηση τη λειτουργία και τις εξουσίες τόσο του συμβουλίου όσο 
και της συγκλήτου.  Ως εκ τούτου, η άμεση ρύθμιση του θέματος θα συμβάλει στη λειτουργικότητα του 
πανεπιστημίου και θα βοηθήσει στην επίλυση σοβαρών προβλημάτων, που παρουσιάστηκαν λόγω της σχετικής 
πρόσφατης νομολογίας. 

 Οι εκπρόσωποι του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου ανέφεραν ότι η προώθηση της ψήφισης του 
νομοσχεδίου σε νόμο κρίνεται αναγκαία για την εύρυθμη λειτουργία του πανεπιστημίου. 

 Σύμφωνα με την εκπρόσωπο της Νομικής Υπηρεσίας, μετά από άσκηση σχετικής προσφυγής, ο 
διορισμός του πρώτου πρύτανη ακυρώθηκε, όμως για την εύρυθμη λειτουργία του πανεπιστημίου η εφαρμογή 
της σχετικής δικαστικής απόφασης αναστάλθηκε για τις 24 Δεκεμβρίου 2019, ώστε ο εν λόγω πρύτανης να 
διατηρήσει την ιδιότητά του για ακόμη μερικούς μήνες. 

 Περαιτέρω, η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας ενημέρωσε την επιτροπή για τις νέες πρόνοιες που 
προστίθενται στον υφιστάμενο νόμο.  Ειδικότερα, σημειώθηκαν τα ακόλουθα: 

1. Για σκοπούς διαφύλαξης των πράξεων του συμβουλίου και της συγκλήτου πράξη ή απόφασή τους δε θα 
είναι άκυρη ούτε και θα καθίσταται παράνομη λόγω ύπαρξης κενής θέσης ή λόγω μη διορισμού ή εκλογής 
οποιουδήποτε μέλους τους. 

Επίσης, όλες οι πράξεις και αποφάσεις τους θα είναι έγκυρες, ωσάν κάθε πρόσωπο να είχε δεόντως 
εκλεγεί ή διοριστεί και να ήταν ικανό να είναι μέλος τους, ανεξάρτητα του ότι πιθανόν μεταγενέστερα να 
αποκαλυφθεί η ύπαρξη παρατυπίας ως προς την εκλογή ή τον διορισμό τους ή από το γεγονός ότι τα 
μέλη ή οποιοδήποτε από τα μέλη του συμβουλίου ή της συγκλήτου δεν ήταν ικανά να είναι μέλη τους. 

2. Σε περίπτωση ακύρωσης από το δικαστήριο απόφασης της διοικούσας επιτροπής, η οποία λόγω της 
φύσης της δεν μπορεί να τύχει επανεξέτασης από άλλο όργανο του πανεπιστημίου, τότε το Υπουργικό 
Συμβούλιο δύναται να διορίσει διοικούσα επιτροπή με αποκλειστικό σκοπό την επανεξέταση της 
ακυρωθείσας απόφασης, με βάση το νομικό και πραγματικό καθεστώς που ίσχυε κατά τον χρόνο λήψης 
της ακυρωθείσας απόφασης.  Ειδικότερα, ο διορισμός διοικούσας επιτροπής γίνεται μόνο για σκοπούς 
επανεξέτασης της ακυρωθείσας απόφασης και δε θα αντικαθιστά τα όργανα του πανεπιστημίου σε 
οποιαδήποτε λειτουργία τους. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

 Ο πρόεδρος της επιτροπής και τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, το 
μέλος της βουλευτής της Αλληλεγγύης και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών δήλωσαν ότι θα τοποθετηθούν επί του νομοσχεδίου στα πλαίσια της συζήτησής του στην ολομέλεια του 
σώματος. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις τάχθηκαν 
υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 

 Δεύτερη ανάγνωση.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 15Α.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 32 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3.  

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοίνωση των αποτελεσμάτων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Σαράντα ένας παρόντες.  Σαράντα μία ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, όταν είναι έτοιμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις παρόντες.  Σαράντα τρεις ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 16 θέμα είναι «Οι περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, Αξιολόγηση και Ανέλιξη 
Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση των υφιστάμενων βασικών κανονισμών, ώστε να αντικατασταθεί στον Κανονισμό 8 η λέξη 
«προαγωγή», η οποία παρεισέφρησε κατά λάθος, με τη λέξη «ανέλιξη», που είναι ο σωστός όρος, σε σχέση με 
τα μέλη του διδακτικού ερευνητικού προσωπικού. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για τους Κανονισμούς «Οι περί 
Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, Αξιολόγηση και Ανέλιξη Διδακτικού Ερευνητικού 

Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019» 
Παρόντες: 
 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος Νίκος Κέττηρος 

 Αννίτα Δημητρίου Παύλος Μυλωνάς 

 Γιώργος Κάρουλλας Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Αντρέας Καυκαλιάς Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 9 και 16 Οκτωβρίου 2019.  Στην πρώτη συνεδρία κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, της Νομικής 
Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου.  Το Γραφείο του Γενικού Ελεγκτή της 
Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε.  

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 18 και 30 του περί Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμου, είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Εκλογή, Αξιολόγηση και Ανέλιξη Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού) βασικών Κανονισμών, ώστε να επέλθει 
μικρή λεκτική διόρθωση στον Κανονισμό 8.  Ειδικότερα, με την προτεινόμενη ρύθμιση αντικαθίσταται στον 
Κανονισμό 8 η λέξη «προαγωγή», η οποία παρεισέφρησε κατά λάθος στους υφιστάμενους κανονισμούς του 
2010, με τη λέξη «ανέλιξη», που είναι ο σωστός όρος σε σχέση με τα μέλη του διδακτικού ερευνητικού 
προσωπικού.   

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του αρμόδιου υπουργείου και του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου, η 
αναγκαιότητα της προτεινόμενης τροποποίησης επισημάνθηκε και από την Ελεγκτική Υπηρεσία της 
Δημοκρατίας, στο πλαίσιο του ετήσιου ελέγχου της.  
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 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της επιτροπής και τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, το μέλος της βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, το μέλος 
της βουλευτής της Αλληλεγγύης και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών δήλωσαν ότι θα τοποθετηθούν επί των κανονισμών στα πλαίσια της συζήτησής τους στην 
ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά Νέες Δυνάμεις τάχθηκαν 
υπέρ της έγκρισης των κανονισμών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται.   

 Το υπ’ αριθμόν 17 θέμα είναι «Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019».  

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να καταργηθεί η ισχύουσα ειδική διαδικασία αποξένωσης 
καθορισμένων στην ισχύουσα νομοθεσία κρατικών τεμαχίων ακίνητης ιδιοκτησίας. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Ακίνητης 
Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019»  

Παρόντες: 
 Ελένη Μαύρου, πρόεδρος Παύλος Μυλωνάς 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου  Κωστής Ευσταθίου 

 Ευανθία Σάββα Μη μέλη της επιτροπής: 

 Νίκος Νουρής Ειρήνη Χαραλαμπίδου 

 Πανίκος Λεωνίδου Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε 
στη Βουλή από τους βουλευτές κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, Χριστιάνα Ερωτοκρίτου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος, Κωστή Ευσταθίου εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και Γιώργο Περδίκη εκ μέρους 
του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 14 και την 
21η Οκτωβρίου 2019.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο διευθυντής 
του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας του Υπουργείου Εσωτερικών συνοδευόμενος από υπηρεσιακούς 
παράγοντες και εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών.  Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ όλο 
που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή 
και Εκτίμηση) Νόμου, ώστε να καταργηθεί η ισχύουσα ειδική διαδικασία αποξένωσης καθορισμένων στην 
ισχύουσα νομοθεσία κρατικών τεμαχίων ακίνητης ιδιοκτησίας.   

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες της πρότασης νόμου προβλέπεται η κατάργηση της  δυνατότητας του 
Υπουργικού Συμβουλίου να παραχωρεί, εκμισθώνει, ανταλλάσσει ή άλλως πως αποξενώνει οποιαδήποτε 
ακίνητη ιδιοκτησία της Δημοκρατίας, σε εξαιρετικές περιπτώσεις και για σκοπούς δημόσιας ωφέλειας, ανεξάρτητα 
από οποιουσδήποτε άλλους περιορισμούς τίθενται στους περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της Δημοκρατίας (Διάθεση) 
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Κανονισμούς, υπό όρους τους οποίους το ίδιο καθορίζει με απόφασή του, αφού προηγηθεί σχετική ενημέρωση 
της Βουλής των Αντιπροσώπων.   

 Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει την πρόταση νόμου, με την  υιοθέτηση της 
προτεινόμενης ρύθμισης, τα αναφερόμενα στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία τεμάχια κρατικής γης, τα 
οποία αφορούσαν τη διαπραγμάτευση στο παρελθόν για συνομολόγηση συμφωνίας όσον αφορά την επένδυση 
σημαντικών κεφαλαίων στη Δημοκρατία η οποία δεν υλοποιήθηκε, εντάσσονται πλέον στην υπόλοιπη ακίνητη 
ιδιοκτησία της Δημοκρατίας δυνάμενα να τύχουν αποξένωσης μόνο υπό όρους, περιορισμούς, προϋποθέσεις 
και κριτήρια που καθορίζονται σε κανονισμούς.   

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και του Υπουργείου Οικονομικών συμφώνησαν με τις 
πρόνοιες της πρότασης νόμου και επισήμαναν ότι με την κατάργηση της πιο πάνω αναφερόμενης εξουσίας του 
Υπουργικού Συμβουλίου καθίσταται μη επιτρεπτή η παραχώρηση σε οποιονδήποτε ακίνητης ιδιοκτησίας της 
Δημοκρατίας για σκοπούς επενδύσεων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου, όπως αυτή τροποποιήθηκε από νομοτεχνική άποψη, και 
ομόφωνα εισηγείται την ψήφισή της σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί 
Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019».  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Η κ. Χαραλαμπίδου. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω ότι κρίθηκε αναγκαία αυτή η πρόταση νόμου, μετά που διαπιστώσαμε ότι, 
από την 1η Αυγούστου, που υποβάλαμε σχετικό ερώτημα, δεν απαντήθηκε από τον Υπουργό Εσωτερικών για 
τη χαμηλή εκτίμηση που είχε ένας μεγάλος αριθμός οικοπέδων στην είσοδο της Λευκωσίας απέναντι από το 
πρώην ξενοδοχείο «Χίλτον» και νυν «Landmark».  Θέλω να ευχαριστήσω την πρόεδρο της επιτροπής 
Εσωτερικών, αλλά και τους συναδέλφους στην επιτροπή Εσωτερικών για την ταχύτητα με την οποία είδαν την 
πρόταση νόμου, τη στήριξαν, τη συνυπόγραψαν και ψηφίζεται σήμερα.  Ελπίζω ότι και ο Δημοκρατικός 
Συναγερμός θα συμφωνήσει και θα ψηφίσει μαζί με τα υπόλοιπα κόμματα. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρία Ερωτοκρίτου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Σύντομα, κύριε Πρόεδρε. 

 Εμείς συνυπογράφουμε αυτή την πρόταση νόμου, αλλά, για να ξέρουμε ακριβώς τι ψηφίζουμε, αφορά 
συγκεκριμένο ακίνητο, το οποίο είναι αντικείμενο περιγραφής στον Πίνακα Β΄ της σχετικής νομοθεσίας, σύμφωνα 
με τον οποίο πίνακα μπορεί η κυβέρνηση να αποξενώσει, να εκμισθώσει ή με άλλο τρόπο να πουλήσει.  
Προέκυψε μεγάλο ερώτημα, όπως πολύ σωστά η συνάδελφος έχει τονίσει, όταν τις τελευταίες βδομάδες είδαμε 
με μεγάλη μας έκπληξη την εκτίμηση από το Κτηματολόγιο αυτού του συγκεκριμένου ακινήτου να είναι σε τιμή 
εξευτελιστική.  Μάλιστα, οδήγησε και σε ορισμένα σχόλια, ότι μπορεί κάποιοι να ήθελαν και οι ίδιοι ιδιωτικά να το 
αγοράσουν, αφού ήταν τόσο ελκυστική η τιμή.   

 Με την πρόταση νόμου, κύριε Πρόεδρε, αυτή, ζητούμε διαγραφή από τον Πίνακα Β΄ του συγκεκριμένου 
ακινήτου, έτσι ώστε να μην παρέχεται δυνατότητα στο Υπουργικό Συμβούλιο να αποξενώσει αυτή την κρατική 
περιουσία στη βάση της τελευταίας εκτίμησης από την πλευρά του Κτηματολογίου. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Θέλω να πω δύο πράγματα· το ένα είναι κακία, το άλλο είναι επίσης κακία!  Το πρώτο που έχω να πω 
είναι ότι είμαι ευτυχής που μετά από εννιά χρόνια δικαιώνομαι, γιατί, όταν ψήφιζε αυτή η ολομέλεια αυτή τη 
συγκεκριμένη τροποποίηση πάνω στον νόμο, ο μόνος που το είχε καταψηφίσει ήμουν εγώ, εκπροσωπώντας το 
Κίνημα των Οικολόγων.  Διαφωνούσα με αυτή την εξαίρεση... 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 
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 Όχι, ψηφίσαμε μαζί σου, κύριε Περδίκη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Όχι, ήσασταν κυβέρνηση, ξεχάννετε!  Ήσασταν κυβέρνηση -ξεχάννετε!- το 2010!   

 Η δεύτερη κακία που θέλω να πω είναι ότι, μετά τη δημόσια προβολή αυτής της αβυσσαλέας κατάρρευσης 
της αξίας -της εκτιμημένης από το Κτηματολόγιο αξίας- του τεμαχίου, το θέμα ήρθε ενώπιον της Βουλής.  Και θα 
σας το πω, κύριε Πρόεδρε, γιατί πρέπει ακριβώς να υπερασπίζεστε ως Πρόεδρος της Βουλής το κύρος και την 
αξία αυτού του σώματος.  Και εκεί μας είπε ο διευθυντής του Κτηματολογίου ότι θα κάμουν μία έρευνα, γιατί 
προφανώς αυτό είναι ένα λάθος.  Περιμένουμε!  Έχει περάσει ένας μήνας και αυτή η έρευνα δεν έχει καταλήξει 
και δε μας έχουν πει τελικά αυτό το λάθος πόσο είναι.  Τελικά πόσο έχει εκτιμήσει το Κτηματολόγιο αυτό το 
τεμάχιο;  €5 εκατομ., €55 εκατομ., €65 εκατομ., €125 εκατομ.;  Πόση τελικά είναι η αξία αυτού του τεμαχίου, 
σύμφωνα με τη γενική εκτίμηση του Κτηματολογίου;  Και πέρασε ήδη ένας μήνας από την ημέρα που μας είπε 
«πάω να κάμω έρευνα και να σας πω, προφανώς πρόκειται περί λάθους»! 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Προκοπίου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί συνάδελφοι, για τούτο το κομμάτι έχω καλές εμπειρίες, γιατί ήμουν τζιαι 
στρατοπεδάρχης τζιειαχαμαί πολλά χρόνια τζιαι επροορίζετο εκεί να γίνει το Υπουργείο Άμυνας και όλα αυτά.  
Βγήκαν και σχέδια κ.λπ.  Και όταν κάποτε αντέδρασαν, μας είπαν ότι εκτιμούσαν ότι ήταν γύρω στα €120 εκατομ. 
με €130 εκατομ.  Τώρα βγήκε νέα εκτίμηση €5 εκατομ.  Ε, νομίζω ότι €5 εκατομ. μπορεί να πάμε να το 
αγοράσουμε όλοι!  Τζιαι να δώκουμεν τζιαι €10 εκατομ. -όι €5 εκατομ.!- τζιαι να κάμουμε τη Βουλή τζιειαμαί!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ε, έχεις δίκαιο!  Είναι μια ιδέα τζιαι τούτη! 

 Λοιπόν, δεύτερη ανάγνωση τώρα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός  τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Κατάργηση του Πίνακα Β΄ του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε.  Παρόντες σαράντα ένας.  Σαράντα μία ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Με σαράντα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν θέματα 18 και 19 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι περί Σπόρων (Κατάλογοι 
Ποικιλιών των Καλλιεργουμένων Γεωργικών Ειδών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019» και «Οι περί 
Σπόρων (Λαχανικά) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019». 

 Παρακαλώ να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση των βασικών κανονισμών, ώστε οι πρόνοιές τους να εναρμονιστούν  

μερικώς με την Εκτελεστική Οδηγία 2019/114 για τη θέσπιση μέτρων για την εφαρμογή του άρθρου 7 της Οδηγίας 
2002/53/ΕΚ του Συμβουλίου και του άρθρου 7 της Οδηγίας 2002/55/ΕΚ του Συμβουλίου, αντίστοιχα, όσον αφορά 
τα ελάχιστα χαρακτηριστικά που πρέπει να καλύπτονται κατά την εξέταση και τις ελάχιστες προϋποθέσεις για 
την εξέταση ορισμένων ποικιλιών ειδών γεωργικών φυτών και κηπευτικών ειδών. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για τους κανονισμούς «Οι 
περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των Καλλιεργουμένων Γεωργικών Ειδών) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019» και «Οι περί Σπόρων (Λαχανικά) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019»  

Παρόντες: 
 Αντρέας Καυκαλιάς, πρόεδρος Νίκος Κέττηρος 

 Μιχάλης Γιωργάλλας Ανδρέας Πασιουρτίδης  

 Ονούφριος Κουλλά Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης 

 Ευθύμιος Δίπλαρος  Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Δημήτρης Δημητρίου   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 22 Οκτωβρίου 2019.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων αυτών 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος Γεωργίας και του Ινστιτούτου 
Γεωργικών Ερευνών του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, της Νομικής 
Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και των αγροτικών οργανώσεων. Ο Κυπριακός Σύνδεσμος Φυτοπροστασίας, ο 
Σύνδεσμος Καλλιεργητών Ανθέων και Φυτών, ο Οικοαγροτικός και οι αγροτικές οργανώσεις ΠΕΚ, ΕΚΑ, «Νέα 
Αγροτική Κίνηση», «Παναγροτικός» και «Ευρωαγροτικός», παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις 
συνεδρίες της επιτροπής.  

 Σκοπός των πρώτων και δεύτερων προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις διατάξεις 
των άρθρων 6 και 14 του περί Σπόρων Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των 
Καλλιεργουμένων Γεωργικών Ειδών) Κανονισμών και των περί Σπόρων (Λαχανικά) Κανονισμών, αντίστοιχα, 
έτσι ώστε οι πρόνοιές τους να εναρμονιστούν μερικώς με την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο 
«Εκτελεστική Οδηγία 2019/114 της Επιτροπής της 24ης Ιανουαρίου 2019 για την τροποποίηση των Οδηγιών 
2003/90/ΕΚ και 2003/91/ΕΚ για τη θέσπιση μέτρων για την εφαρμογή του άρθρου 7 της Οδηγίας 2002/53/ΕΚ 
του Συμβουλίου και του άρθρου 7 της Οδηγίας 2002/55/ΕΚ του Συμβουλίου, αντίστοιχα, όσον αφορά τα ελάχιστα 
χαρακτηριστικά που πρέπει να καλύπτονται κατά την εξέταση και τις ελάχιστες προϋποθέσεις για την εξέταση 
ορισμένων ποικιλιών ειδών γεωργικών φυτών και κηπευτικών ειδών». 
 Ειδικότερα, σκοπός όλων των προτεινόμενων κανονισμών είναι η επικαιροποίηση των τεχνικών 
πρωτοκόλλων δοκιμών και των κατευθυντήριων γραμμών δοκιμών  σύμφωνα με τις οποίες διενεργούνται οι 
δοκιμές διακριτικότητας-ομοιομορφίας-σταθερότητας για σκοπούς εγγραφής ποικιλιών των γεωργικών ειδών 
στον Εθνικό Κατάλογο Ποικιλιών.   
 Συγκεκριμένα, με τους πρώτους υπό συζήτηση κανονισμούς προτείνεται η αντικατάσταση των 
παραρτημάτων Ι και ΙΙ των περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των Καλλιεργουμένων Γεωργικών Ειδών) 
Κανονισμών, τα οποία αφορούν τον κατάλογο των ειδών που πρέπει να πληρούν τους όρους των πρωτοκόλλων 
δοκιμών του Κοινοτικού Γραφείου Φυτικών Ποικιλιών (ΚΓΦΠ) και τον κατάλογο των ειδών που συμμορφώνονται 
με τις κατευθυντήριες γραμμές για δοκιμές της Διεθνούς Ένωσης για την Προστασία Νέων Φυτικών Ποικιλιών 
(ΔΕΠΝΦΠ), αντίστοιχα. 

 Με τους δεύτερους υπό συζήτηση κανονισμούς προτείνεται η αντικατάσταση των παραρτημάτων ΙΙΙΑ και 
ΙΙΙΒ των περί Σπόρων (Λαχανικά) Κανονισμών, τα οποία αφορούν τον κατάλογο ειδών που πρέπει να πληρούν 
τους όρους των πρωτοκόλλων δοκιμών του ΚΓΦΠ και τον κατάλογο ειδών που πρέπει να ανταποκρίνονται στις 
κατευθυντήριες γραμμές για τη διεξαγωγή δοκιμών της ΔΕΠΝΦΠ, αντίστοιχα. 
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 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα ενώπιον της επιτροπής στοιχεία και τα όσα ανέφεραν στην επιτροπή οι 
αρμόδιοι εκπρόσωποι στο πλαίσιο της εξέτασης των κανονισμών, οι προτεινόμενες τροποποιήσεις αφορούν 
τεχνικής φύσεως ζητήματα και δεν αναμένεται να έχουν οποιαδήποτε αρνητική επίπτωση στις κυπριακές 
καλλιέργειες.  

 Όλοι όσοι παρευρέθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
των προτεινόμενων κανονισμών. 

 Σημειώνεται ότι, ενώ σύμφωνα με το άρθρο 4 της σχετικής Οδηγίας ως προθεσμία μεταφοράς της στο 
εθνικό δίκαιο καθορίζεται η 31η Αυγούστου 2019, οι κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή στις 27 Σεπτεμβρίου 
2019.  

 Σημειώνεται επίσης ότι η επιτροπή, κατόπιν συνεννόησης με το Τμήμα Γεωργίας, επέφερε στο κείμενο 
των κανονισμών επιμέρους τροποποιήσεις, με σκοπό τη διασαφήνιση των προνοιών τους. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των κανονισμών, όπως αυτοί έχουν διαμορφωθεί με 
βάση τα πιο πάνω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

(Γελώντας) 

 Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Καυκαλιάς είπεν μου να ζητήσω αναβολή λόγω της σοβαρότητας του θέματος! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εννά προλάβουμεν να φυτέψουμεν όμως πριν τις βροχές;   

 Είσαι σίουρος, κύριε Καυκαλιά, ότι εν θα καθυστερήσουμε τη γεωργία; 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Είμαστε εμπρόθεσμοι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είμαστε εμπρόθεσμοι;  Μάλιστα.   

 Να ζητήσουμε αναβολή.  Εν έχει ένσταση κανένας για τους σπόρους. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

(Γελώντας) 

 Κύριε Πρόεδρε, αστειεύομαι!  Αστειεύομαι! 

 Για να μην ταλαιπωρούμαστε, πρέπει να απευθύνω ακόμα μια φορά την παράκληση αυτά τα ζητήματα να 
ρυθμίζονται εσωτερικά με κανονισμούς, χωρίς να έρχονται!  Με εσωτερικές ρυθμίσεις της κυβέρνησης, να μην 
έρχονται συνεχώς... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δέχονται οι αγροτικές οργανώσεις τζι ο κ. Καυκαλιάς για να ρυθμίζονται εσωτερικά; 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι ένα ζήτημα το οποίο, μιλώντας έτσι πολύ συγκεκριμένα και με ακρίβεια, έχουμε θέσει 
όλοι στην επιτροπή Γεωργίας.  Αναμένουμε τη σχετική ρύθμιση, τη νομοθετική, από την εκτελεστική εξουσία... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εάν θέλετε τη συμμετοχή μου... 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 ...για να ρυθμιστεί τούτο το ζήτημα, διότι είναι καθαρά τεχνικά ζητήματα.  Δεν έχει κανένα νόημα να είναι 
ενώπιόν μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία!  Αν θέλετε, παρακαλώ, κύριε Καυκαλιά, να συνεννοηθούμε και με τη γραμματεία σου και να στείλω 
κι εγώ μια επιστολή στο αρμόδιο υπουργείο ή στα αρμόδια υπουργεία. 
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 Ψηφίστε, παρακαλώ, για τους υπ’ αριθμόν 18 κανονισμούς. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ παρόντες.  Τριάντα οκτώ ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Ψηφίστε για τους υπ’ αριθμόν 19 κανονισμούς. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα τρεις υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 20 θέμα, που είναι «Οι περί Ορθολογικής Χρήσης Γεωργικών Φαρμάκων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019». 

 Παρακαλώ να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εναρμόνιση με την Οδηγία (ΕΕ) 2019/782 για την τροποποίηση της Οδηγίας 2009/128/ΕΚ όσον αφορά 
την καθιέρωση εναρμονισμένων δεικτών κινδύνου. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για τους κανονισμούς «Οι 
περί Ορθολογικής Χρήσης Γεωργικών Φαρμάκων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019»  

Παρόντες: 
 Αντρέας Καυκαλιάς, πρόεδρος Δημήτρης Δημητρίου 

 Μιχάλης Γιωργάλλας Νίκος Κέττηρος 

 Ονούφριος Κουλλά  Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Ευθύμιος Δίπλαρος Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης 

 Χαράλαμπος Θεοπέμπτου   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 22 Οκτωβρίου 2019.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος και του Τμήματος Γεωργίας του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου Υγείας, της 
Στατιστικής Υπηρεσίας του Υπουργείου Οικονομικών, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και του 
Κυπριακού Συνδέσμου Φυτοπροστασίας.  

 Το  Τμήμα Δασών, το Τμήμα Περιβάλλοντος και το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων του Υπουργείου Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, το Γραφείο της Επιτρόπου Περιβάλλοντος, το ΚΕΒΕ, η ΟΕΒ, η 
ΠΟΒΕΚ, ο Σύνδεσμος Καλλιεργητών Ανθέων και Φυτών, η Παγκύπρια Οργάνωση Θερμοκηπιούχων, ο 
Σύνδεσμος Φυτωριούχων, ο Σύνδεσμος Βιοκαλλιεργητών Κύπρου, η Παγκύπρια  Ένωση Γεωπόνων, το 
Συμβούλιο Γεωπόνων, η Ομοσπονδία Περιβαλλοντικών Οργανώσεων Κύπρου, το Κυπριακό Ίδρυμα 
Προστασίας του Περιβάλλοντος (Terra Cypria), ο Οικοαγροτικός και οι αγροτικές οργανώσεις ΠΕΚ, ΕΚΑ, «Νέα 
Αγροτική Κίνηση», «Παναγροτικός» και «Ευρωαγροτικός», παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις 
συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις διατάξεις του άρθρου 22 του 
περί Φυτοπροστατευτικών Προϊόντων Νόμου είναι η τροποποίηση των περί Ορθολογικής Χρήσης Γεωργικών 
Φαρμάκων Κανονισμών, ώστε οι πρόνοιές τους να εναρμονιστούν με την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με 
τίτλο «Οδηγία 2019/782 της Ευρωπαϊκής Επιτροπής της 15ης Μάϊου 2019 για την τροποποίηση της Οδηγίας 
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2009/128/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβούλιου όσον αφορά την καθιέρωση εναρμονισμένων 
δεικτών κινδύνου». 
 Ειδικότερα, σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών είναι η εισαγωγή στο εθνικό δίκαιο των 
εναρμονισμένων δεικτών κινδύνου που θεσπίστηκαν με την Οδηγία 2019/782, ώστε να αξιολογείται με μετρήσιμα 
κριτήρια η πρόοδος που επιτυγχάνεται σε ενωσιακό επίπεδο ως προς τη μείωση των κινδύνων και των 
επιπτώσεων στην ανθρώπινη υγεία και στο περιβάλλον από τη χρήση γεωργικών φαρμάκων, με απώτερο στόχο 
οι υπό αναφορά δείκτες να αξιοποιηθούν από τις αρμόδιες αρχές των κρατών μελών σε σχέση με τη διαχείριση 
των εν λόγω κινδύνων και την υποβολή σχετικών εκθέσεων σε εθνικό επίπεδο.   
 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα ενώπιον της επιτροπής στοιχεία, καθώς και τα όσα ανέφεραν οι αρμόδιοι 
εκπρόσωποι στο πλαίσιο της εξέτασης των κανονισμών, οι προτεινόμενες τροποποιήσεις αφορούν τεχνικής 
φύσεως ζητήματα και δεν αναμένεται να έχουν οποιαδήποτε αρνητική επίπτωση στις κυπριακές καλλιέργειες.  

 Όλοι όσοι παρευρέθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
των προτεινόμενων κανονισμών. 

 Σημειώνεται ότι, ενώ σύμφωνα με το άρθρο 2 της σχετικής Οδηγίας ως προθεσμία μεταφοράς της στο 
εθνικό δίκαιο καθορίζεται η 5η Σεπτεμβρίου 2019, οι κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή στις 27 Σεπτεμβρίου 
2019.  

 Σημειώνεται επίσης ότι η επιτροπή, κατόπιν συνεννόησης με το Τμήμα Γεωργίας, επέφερε στο κείμενο 
των κανονισμών επιμέρους τροποποιήσεις, με σκοπό τη διασαφήνιση των προνοιών τους. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των κανονισμών, όπως αυτοί έχουν διαμορφωθεί με 
βάση τα πιο πάνω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε.  Παρόντες τριάντα οκτώ.  Τριάντα οκτώ ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 21 μέχρι 59 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία.  Εάν αυτά τα θέματα 
είναι κανονισμοί, κύριοι, και αποσύρονται μέσα στη σωστή διαδικασία, μου φαίνεται μεγάλος αριθμός και θα 
παρακαλέσω τη διεύθυνση των επιτροπών και τις λειτουργούς, αλλά και τους προέδρους, να εγκύψουν, για να 
μην έχουμε έτσι αποσύρσεις, να τα εγκρίνουμε, να φεύγουν από την ημερήσια διάταξη.  Εδώ τελειώνει η 
νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο Δεύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται 
και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με τον σχετικό κατάλογο που έχει ήδη 
διανεμηθεί.   

 (Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/ 
κοινοποίηση σε 

1.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ψηφιακής Ασφάλειας του 2020 Νόμος 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.208-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

2.  Ο περί Προϋπολογισμού του Γραφείου 
του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων του 
2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.209-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  
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3.  Ο περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων 
Όπλων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.210-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

4.  Ο περί Ορισμένων Δημόσια 
Εκτεθειμένων Προσώπων και Ορισμένων 
Αξιωματούχων της Κυπριακής 
Δημοκρατίας (Δήλωση και Έλεγχος 
Περιουσίας) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.211-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

5.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού 
Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.212-2019). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

6.  Ο περί των Μικρών Διαχειριστών 
Οργανισμών Εναλλακτικών Επενδύσεων 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.213-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

7.  Ο περί Επιβολής Τέλους Χαρτοσήμων 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.214-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

8.  Ο περί Προϋπολογισμού του 
Ανεξάρτητου Ταμείου 
Ανακεφαλαιοποίησης του 2020 Νόμος 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.215-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

9.  Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς του 2020 Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.216-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

10.  Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Χρηματοδοτήσεως Στέγης του 2020 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.217-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

11.  Ο περί Προϋπολογισμού της Εθνικής 
Αρχής Στοιχημάτων του 2020 Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.218-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

12.  Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 10) Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.219-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

13.  Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως 
Φόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.220-2019). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

14.  Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.221-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

15.  Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού της Αρχής Ψηφιακής 
Ασφάλειας Νόμος  
(Αρ. 1) του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.222-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  
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16.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου 
Θήρας και Διαχείρισης Άγριας Πανίδας 
του 2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.223-2019). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

17.  Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας  Νόμος (Αρ. 
2) του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.224-2019). 

Υπουργό Υγείας  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Υγείας  

18.  Ο περί Πολιτικής Αεροπορίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.225-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

19.  Οι περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών 
Κύπρου - Θέση Προϊστάμενου Τομέα 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.099-2019). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

20.  Οι περί Υπηρεσιακών Οχημάτων του 
Κρατικού Τομέα και του Ευρύτερου 
Δημόσιου Τομέα (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.100-2019). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

21.  Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Άδειες και 
πιστοποιητικά Ελεγκτών Εναέριας 
Κυκλοφορίας) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.101-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

22.  Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Άδειες και 
πιστοποιητικά Ελεγκτών Εναέριας 
Κυκλοφορίας) (Καταργητικοί) Κανονισμοί 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.102-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

23.  Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων 
Όπλων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.069-2013). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

24.  Οι περί Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού (Σχέδιο Συντάξεων και 
Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους του 
Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού και 
Εξαρτωμένους τους) (Όμοιο με το Σχέδιο 
Συντάξεων της Κυβέρνησης) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.067-2014). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

25.  Οι περί Προστασίας της Παραλίας (Άδειες 
και Δικαιώματα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.036-2015). 

Υπουργό Εσωτερικών                                                                                                                                                      Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών  

26.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, 
Αξιολόγηση και Ανέλιξη Ακαδημαϊκού 
Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.028-2016). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

27.  Οι περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Εκλογή, Αξιολόγηση και Ανέλιξη 
Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.082-2016). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  
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28.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.051-2017). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

29.  Οι περί της Σύμβασης για την Προστασία 
της Μεσογείου Θάλασσας από τη 
Ρύπανση και περί Συναφών 
Πρωτοκόλλων (Τεχνητοί Ύφαλοι) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.085-2017). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Περιβάλλοντος 

30.  Οι περί Προσωπικού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 
(Τροποποιητικοί) Γενικοί Κανονισμοί του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.086-2017). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

31.  Οι περί Συντάξεων Υπαλλήλων της 
Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.087-2017). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

32.  Οι περί Αλιείας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.097-2017). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

33.  Οι περί Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου 
(Σχέδιο Πρόωρης Εθελοντικής 
Αφυπηρέτησης Υπαλλήλων) Κανονισμοί 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.100-2017). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

34.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Ακαδημαϊκό Προσωπικό) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.047-2018). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

35.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Δίδακτρα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.057-2018). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

36.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Φοιτητικά Θέματα και Θέματα Σπουδών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.058-2018). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

37.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση 
Ερευνητικών Μονάδων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.070-2018). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

38.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Ερευνητικές Μονάδες) (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.071-2018). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

39.  Οι περί Δασών (Άδειες, Χρήση Δασικών 
Δρόμων και Εξαγωγή Δασικών 
Προϊόντων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.072-2018). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Περιβάλλοντος 

40.  Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Εισφορές) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.074-2018). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  
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41.  Οι περί του Συντονισμού των 
Διαδικασιών Σύναψης Δημοσίων 
Συμβάσεων στους Τομείς της Άμυνας και 
της Ασφάλειας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.098-2018). 

Γενική Λογίστρια  
εκ μέρους του Υπουργού 
Οικονομικών  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

42.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας 
(Γενικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.009-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

43.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας 
(Πειθαρχικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.010-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

44.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας 
(Προαγωγές Μελών Πυροσβεστικής εκτός 
Ειδικών Πυροσβεστών) Κανονισμοί του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.011-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

45.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας 
(Εφεδρικοί Πυροσβέστες) Κανονισμοί του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.012-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

46.  Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των 
Νερών (Διαχείριση και Διάθεση/Χρήση 
Κοπριάς και άλλων Κτηνοτροφικών 
Αποβλήτων που προκύπτουν από 
Αγελαδοτροφικές Μονάδες) Κανονισμοί 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.013-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος  

47.  Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των 
Ζώων (Προστασία Σκύλων και Γατών σε 
Εκτροφεία, Ξενοδοχεία, Καταφύγια και 
Υποστατικά Φύλαξης) Κανονισμοί του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.021-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

48.  Οι περί της Ενιαίας Διαχείρισης Υδάτων 
(Χρήση Υδατικών Έργων για 
Ναυταθλητισμό με Πλωτά Μέσα) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.027-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας 
και Φυσικών Πόρων 

49.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.037-2019).  

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και 
Έργων  

50.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της 
Εξορυκτικής Βιομηχανίας (Χρήση 
Βέλτιστων Διαθέσιμων Τεχνικών σε 
περιπτώσεις Παρουσίας Κυανίου σε 
Λίμνη τελμάτων και περί Διασπώμενου με 
Ασθενές Οξύ Κυανίου) Κανονισμοί του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.038-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

51.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της 
Εξορυκτικής Βιομηχανίας (Επιθεωρήσεις) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.039-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 
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52.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της 
Εξορυκτικής Βιομηχανίας (Χρηματικές 
Εγγυήσεις) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.040-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

53.  Οι περί Ιατρών και Οδοντιάτρων 
(Συντάξεις και Χορηγήματα) Κανονισμοί 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.041-2019). 

Υπουργό Υγείας  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Υγείας 

54.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 
(Αξιολόγηση Υπαλλήλων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.053-2019). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

55.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 
(Ταμείο Προνοίας) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.054-2019). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

56.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 
(Θέση Γενικού Διευθυντή) Κανονισμοί του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.055-2019). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

57.  Οι περί της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας 
(Όροι Πρόσληψης και Υπηρεσίας 
Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.064-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και 
Έργων  

58.  Οι περί Φυλακών (Γενικοί) Κανονισμοί 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.070-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

59.  Οι περί Εισροών και Εκροών του Εθνικού 
Ταμείου Επενδύσεων και του Κυπριακού 
Οργανισμού Διαχείρισης Επενδύσεων και 
για Συναφή Θέματα Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.079-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

60.  Οι περί Ασφάλειας Δικτύων και 
Συστημάτων Πληροφοριών (Τέλη) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.080-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή  
Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

61.  Οι περί Επιστημονικού Τεχνικού 
Επιμελητηρίου Κύπρου (Αιτήσεις και 
Τέλη) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.081-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή  
Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

62.  Οι περί Δημιουργίας Μητρώου Αγροτών 
και Γεωργικών Εκμεταλλεύσεων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.082-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

63.  Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Λογαριασμοί του Ταμείου) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.084-2019). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

64.  Ειδικά εντάλματα πληρωμής  
(αρ. 33, 34, 36, 37, 39, 40, 42 και 43) του 
2019 με έγκριση του Υπουργού 
Οικονομικών, ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 
2019, σύμφωνα με τις πρόνοιες των 
Κανονισμών 14 και 15 των περί της 
Δημοσιονομικής Ευθύνης και του 
Δημοσιονομικού Πλαισίου Κανονισμών 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  
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του 2016 και των διατάξεων του άρθρου 
63 του περί της Δημοσιονομικής Ευθύνης 
και του Δημοσιονομικού Πλαισίου Νόμου 
του 2014 [Νόμος αρ. 20(Ι) του 2014], 
καθώς και τις διατάξεις του εδαφίου (3) 
του άρθρου 4 του περί Προϋπολογισμού 
του 2019 Νόμου του 2018 [Νόμος αρ. 
59(ΙΙ) του 2018]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.001). 

65.  Ειδικό ένταλμα πληρωμής για μεταφορά 
πιστώσεων μεταξύ διαφορετικών 
οικονομικών φορέων που υπάγονται στο 
ίδιο υπουργείο με έγκριση του Υπουργού 
Οικονομικών με αρ. 8006 του 2019, 
ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2019, 
σύμφωνα με τις πρόνοιες των 
Κανονισμών 14 και 15 των περί της 
Δημοσιονομικής Ευθύνης και του 
Δημοσιονομικού Πλαισίου Κανονισμών 
του 2016 και των διατάξεων του άρθρου 
63 του περί της Δημοσιονομικής Ευθύνης 
και του Δημοσιονομικού Πλαισίου Νόμου 
του 2014 [Νόμος αρ. 20(Ι) του 2014], 
καθώς και του εδαφίου (3) του άρθρου 4 
του περί Προϋπολογισμού του 2019 
Νόμου του 2018 [Νόμος αρ. 59(ΙΙ) του 
2018]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.004). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

66.  Ειδικά εντάλματα μεταφοράς για 
μεταφορά πιστώσεων μεταξύ 
ομάδων/υποομάδων του 
προϋπολογισμού κάτω από το ίδιο 
κεφάλαιο με έγκριση του προϊσταμένου 
του οικονομικού φορέα, ημερομηνίας 23 
Οκτωβρίου  2019, σύμφωνα με τις 
πρόνοιες των Κανονισμών 14 και 15 των 
περί της Δημοσιονομικής Ευθύνης και του 
Δημοσιονομικού Πλαισίου Κανονισμών 
του 2016 και των διατάξεων του άρθρου 
63 του περί της Δημοσιονομικής Ευθύνης 
και του Δημοσιονομικού Πλαισίου Νόμου 
του 2014 [Νόμος αρ. 20(Ι) του 2014], 
καθώς και του εδαφίου (3) του άρθρου 4 
του περί 
Προϋπολογισμού του 2019 Νόμου του 
2018 [Νόμος αρ. 59(ΙΙ) του 2018]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.005). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

67.  Έκθεση του Υπουργείου Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων,  
ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2019, προς 
τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με 
τις επενδύσεις του Ταμείου Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για την περίοδο από την 1η  
Ιουλίου 2019 μέχρι την 30ή  Σεπτεμβρίου 
2019. 
(Αρ. Φακ. 11.06.001). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

68.  Φθινοπωρινή Έκθεση για το 2019, 
ημερομηνίας  30 Οκτωβρίου 2019,   
σύμφωνα με τις διατάξεις των άρθρων 
33, 35 και 37 του περί της 
Δημοσιονομικής Ευθύνης και του 

Δημοσιονομικό Συμβούλιο Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  
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Δημοσιονομικού Πλαισίου Νόμου του 
2014  
[Νόμος αρ. 20(Ι) του 2014]. 
(Αρ. Φακ. 13.06.007). 

Προτάσεις νόμου Κατάθεση από  Παραπομπή σε  
1. Ο περί Οδικής Ασφάλειας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.134-2019). 

Άννα Θεολόγου, ανεξάρτητη 
βουλευτή, και  
Γιώργο Περδίκη, βουλευτή 
του Κινήματος Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και 
Έργων  

2. Ο περί του Καθορισμού των Ελάχιστων 
Κριτηρίων/Προϋποθέσεων Σχέσης 
Εργασίας μεταξύ Εργοδότη και 
Εργοδοτουμένου Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.135-2019). 

Αντρέα Φακοντή  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

3. Ο περί της Διαδικασίας Ρύθμισης 
Ληξιπρόθεσμων Φορολογικών Οφειλών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.136-2019). 

Ζαχαρία Κουλία και Παύλο 
Μυλωνά, βουλευτές του 
Δημοκρατικού Κόμματος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς.  

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.149, ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

«Στις 28 Μαΐου 2019 έλαβα απάντηση σε σχετικό ερώτημά μου, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2018, με 
αριθμό φακέλου 23.06.011.03.276, το οποίο αφορούσε την ασφαλτόστρωση αγροτικού δρόμου ο οποίος 
εμπίπτει στην παραλιακή περιοχή Ορμίδειας-Ξυλοφάγου και στα όρια των βρετανικών βάσεων Δεκέλειας.  

Ο Υπουργός Εσωτερικών με ενημέρωσε ότι επαφίεται στη διοίκηση των βρετανικών βάσεων η προώθηση 
της περιβαλλοντικής μελέτης στο Τμήμα Περιβάλλοντος για αξιολόγηση και έκδοση σχετικής περιβαλλοντικής 
γνωμάτευσης.  

Ως εκ των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα εξής: 

1. Κατά πόσο η διοίκηση των βρετανικών βάσεων προώθησε την περιβαλλοντική μελέτη στο Τμήμα 
Περιβάλλοντος για την αξιολόγηση και την έκδοση σχετικής περιβαλλοντικής γνωμάτευσης. 

2. Αν, ναι, σε ποιο στάδιο βρίσκεται η σχετική αξιολόγηση για την έκδοση της περιβαλλοντικής γνωμάτευσης 
από το Τμήμα Περιβάλλοντος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.150, ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Σε συνέχεια της απάντησης που έλαβα, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2019, σε σχετικό ερώτημά μου με αρ. 
φακ. 23.06.011.03.635, από τον Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, επιθυμώ να 
επισημάνω τα εξής: 

1. Εκφράζω τη δυσαρέσκειά μου για την καθυστέρηση που παρατηρήθηκε, μέχρι να λάβω την απάντησή 
σας, αφού η αναμονή ξεπέρασε τους τέσσερις μήνες, για ένα θέμα που αφορά την ποιότητα νερού ενός 
υδατοφράκτη.  

2. Εξ όσων έχω ενημερωθεί, τα παραπλήσια ρυάκια τα οποία διοχετεύουν νερό στον υδατοφράκτη 
Καλαβασού δεν είναι ένα, αλλά δύο. 

3. Θεωρώ ότι δε λήφθηκε κανένα μέτρο και αφέθηκε να γίνεται μόλυνση ενός σημαντικότατου ταμιευτήρα 
νερού για τουλάχιστον δυο μήνες μετά την επισήμανση. Παράλληλα, δεν είναι αρκετό να διατηρούμε τη 
μόλυνση εντός των αποδεκτών ορίων. Διερωτώμαι κατά πόσο έχουν υπολογιστεί οι ποσότητες καδμίου 
και νικελίου που έχουν διοχετευτεί στον υδατοφράκτη. Η αύξηση της περιεκτικότητας του νερού σε βαρέα 
μέταλλα που μπορεί να αποφευχθεί, ανεξάρτητα αν είναι εντός ορίων, δεν είναι κατά κανέναν τρόπο 
αποδεκτή και οποιαδήποτε άλλη άποψη αντιβαίνει τις σύγχρονες αρχές για τη διαχείριση του 
περιβάλλοντος. 
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Ως εκ των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ως 
εξής: 

1. Να μας σταλούν όλοι οι έλεγχοι που έχουν γίνει από την αρχή έως και σήμερα και τα αποτελέσματά τους 
λεπτομερώς, περιλαμβανόμενων των αναλύσεων και από τα δύο ρυάκια, το νερό του υδατοφράκτη, 
καθώς και αναλύσεις ιζημάτων στον υδατοφράκτη και ιδιαίτερα στην εκβολή των δύο ρυακιών. 

2. Να αναφερθούν τα μέτρα που έχουν παρθεί για την προστασία των ερασιτεχνών ψαράδων που ψαρεύουν 
ακριβώς και γύρω από τα σημεία που εκβάλλουν τα δυο ρυάκια. 

3. Να αναφερθεί κατά πόσο έχουν γίνει σχέδια ή/και ενέργειες για αντιμετώπιση του προβλήματος κατά την 
επερχόμενη περίοδο βροχών και ποια είναι αυτά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.151, ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε σχέση με την 
πολεοδομική άδεια που έχει εκδοθεί και αφορά ανέγερση δύο τριώροφων πολυκατοικιών στα οικόπεδα με αριθμό 
768 και 769, Φ/Σχ.21/53 Ε2, στην Έγκωμη. 

 Ως βουλευτής και δημότης Έγκωμης, έχω δεχθεί καταγγελίες ότι, κατά παράβαση κάθε κανονισμού, το 
Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως προχώρησε σε έκδοση άδειας για την ανέγερση δύο τριώροφων 
πολυκατοικιών πάνω σε υποστυλώματα, οι οποίες θα έχουν 36 διαμερίσματα του ενός υπνοδωματίου. 

 Η πολεοδομία φαίνεται να μην έχει λάβει υπόψη ούτε τον χαρακτήρα, ούτε την κλίμακα της 
περιβαλλοντικής περιοχής στην οποία γίνεται η ανάπτυξη, αλλά ούτε τα σοβαρότατα κυκλοφοριακά προβλήματα 
τα οποία θα επιδεινωθούν.  Οι πολυκατοικίες ανεγείρονται σε αδιέξοδο, όπου η πρόσβαση είναι ένας και μόνο 
δρόμος. 

 Επισυνάπτω: 

1. Επιστολή η οποία εστάλη 23 Απριλίου 2019 από κατοίκους της περιοχής των οποίων η ασφάλεια 
επηρεάζεται. 

2. Επιστολή του δήμου Έγκωμης, σύμφωνα με την οποία ο δήμος Έγκωμης συμμερίζεται τις ανησυχίες των 
δημοτών για αλλοίωση του χαρακτήρα ευαίσθητων οικιστικών περιοχών.  Καθιστά επίσης σαφέστατη τη 
διαφωνία του με την έγκριση πολεοδομικών άδειών εντός οικιστικών περιοχών για οικοδομές που 
περιλαμβάνουν μονάρια διαμερίσματα τα οποία με τη λεγόμενη πιλοτή μετατρέπονται με μαζικό τρόπο σε 
φοιτητικές εστίες.  Να σημειωθεί ότι σε άλλους χώρους στην Έγκωμη επιτρέπεται η χωροθέτηση 
φοιτητικών εστιών. 

 Αναμένω να τοποθετηθείτε αναλυτικά σε όλα -ένα προς ένα- τα σημεία που εγείρονται στην επιστολή που 
επισυνάπτω, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2019. 

 Καταγγέλλω επίσης -και απαιτώ να διερευνηθεί- ότι κάτοικος του δήμου Έγκωμης στις 29 Μαρτίου 2019 
επισκέφθηκε τα γραφεία της πολεοδομίας κατέβαλε το ποσό των €50 προκειμένου να πληροφορηθεί για το είδος 
της οικοδομής και κατά πόσο υπήρχε άδεια από πλευράς πολεοδομίας και υπάλληλος της πολεοδομίας τον 
ενημέρωσε ότι δεν έχει εκδοθεί άδεια από την πολεοδομία, πράγμα που αποδείχθηκε στη συνέχεια αναληθές. 

 Στη συνέχεια, αρχές Απριλίου, ζητήθηκε συνάντηση με το διευθυντή πολεοδομίας.  Στη συνάντηση 
παρευρέθηκαν περίπου δέκα επηρεαζόμενοι και στη διάρκειά της διαφάνηκε ότι ο ίδιος ο διευθυντής της 
πολεοδομίας αγνοούσε σημαντικά στοιχεία που αφορούσαν τις οικοδομές και, σύμφωνα με την ενημέρωση που 
είχαμε, τους εξήγησε ότι δόθηκε παρέκκλιση, χωρίς να διασαφηνίζει τη βάση στην οποία αυτή δόθηκε και ως 
προς τι. 

 Το σημαντικότερο δε είναι ότι η πολεοδομία είχε δώσει άδεια ανέγερσης της οικοδομής από τις 15 Μαρτίου 
2019.  Η ταχύτητα δε με την οποία η πολεοδομία εξέδωσε την άδεια είναι εντυπωσιακή, αφού η αίτηση 
υποβλήθηκε στις 25 Ιανουαρίου 2019 και η άδεια εκδόθηκε μέσα σε δύο μήνες.  Ελπίζω με την ίδια ταχύτητα να 
παραχωρούνται όλες οι πολεοδομικές άδειες. 

 Όσα καταγράφω πιο πάνω είναι μετά από γραπτές καταγγελίες των επηρεαζομένων.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.152, ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αδάμου Αδάμου 

 «Η εταιρεία Hellenic Copper Mines (HCM) ασχολείται με την παραγωγή χρυσού και αργυρού από την 
αξιοποίηση χρυσοφόρων αποθεμάτων με τη χρήση κυανιούχου νατρίου και της δόθηκε άδεια εγκατάστασης 
εξορυκτικών αποβλήτων με αρ. 2017.001.  Σύμφωνα με τον Περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της Εξορυκτικής 
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Βιομηχανίας Νόμο του 2009, ερωτάται ο αρμόδιος υπουργός, καθώς και οι υπηρεσίες πώς δόθηκε η παρούσα 
άδεια, χωρίς πρώτα να εναρμονιστεί το εθνικό δίκαιο με τους πιο κάτω κανονισμούς: 

1. Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της Εξορυκτικής Βιομηχανίας (Χρήση Βέλτιστων Διαθέσιμων 
Τεχνικών σε Περιπτώσεις Παρουσίας Κυανίου σε Λίμνη Τελμάτων και περί Διασπώμενου με Ασθενές Οξύ 
Κυανίου) Κανονισμοί του 2019. 

2. Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της Εξορυκτικής Βιομηχανίας (Επιθεωρήσεις) Κανονισμοί του 2019. 

3. Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της Εξορυκτικής Βιομηχανίας (Χρηματικές Εγγυήσεις) Κανονισμοί 
του 2019. 

 Επίσης, ερωτάται ο αρμόδιος υπουργός και παρακαλώ να μας ενημερώσει αν έχει δοθεί οποιαδήποτε 
παράταση ή ανανέωση των σχετικών αδειών τους τελευταίους μήνες. 

 Παρακαλώ επίσης όπως μας ενημερώσετε για το ποια είναι η διαδικασία αδειοδότησης τέτοιων 
εγκαταστάσεων και αν είναι απαραίτητη προϋπόθεση η πολεοδομική άδεια, καθώς και υπό ποιο καθεστώς 
δόθηκαν οι παρούσες άδειες. 

 Επίσης, γίνεται λόγος για παραγωγή νικελίου.  Αν αυτό ισχύει, ενημερώστε μας αν δόθηκε επιπρόσθετη 
άδεια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.153, ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Συνέπεια των όσων εξαγγέλθηκαν στις 10 Οκτωβρίου 2017 κατά τη διάρκεια δημοσιογραφικής 
διάσκεψης στη Λάρνακα, όταν ο τέως πρύτανης του Πανεπιστημίου Κύπρου ανακοίνωσε επίσημα την ίδρυση 
της νέας σχολής του Πανεπιστημίου Κύπρου, και συγκεκριμένα των Τμημάτων Θαλάσσιας Τεχνολογίας και 
Θαλάσσιου Περιβάλλοντος, σε συνδυασμό με τη δήλωση του Προέδρου της Δημοκρατίας που έλαβε χώρα τον 
Μάιο του 2018, ότι είναι οριστική η απόφαση της κυβέρνησης για τη δημιουργία των σχολών στο παλιό 
λεπροκομείο και ότι τα δύο αυτά πρώτα τμήματα θα λειτουργήσουν τον Σεπτέμβριο του 2019 σε ενοικιαζόμενους 
χώρους, ήταν η αναμονή και η προσδοκία μας πως αυτά θα λειτουργούσαν κατά το τρέχον έτος.  

 Η εξαγγελία αυτή δεν έχει υλοποιηθεί μέχρι και σήμερα.  

 Ως εκ των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα εξής: 

1. Γιατί μέχρι σήμερα δεν έχει υλοποιηθεί η εξαγγελία αυτή; 

2. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η πιο πάνω εξαγγελία; 

3. Για ποιο λόγο σημειώνεται τόσο μεγάλη καθυστέρηση στην υλοποίηση του έργου;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.154, ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με τον περί Διαμεσολάβησης σε Οικογενειακές Διαφορές Νόμο, το Υπουργείο Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως τηρεί ειδικό Μητρώο Διαμεσολαβητών Οικογενειακών Διαφορών στο οποίο εγγράφονται, μετά 
από αίτησή τους και καταβολή σχετικού τέλους, πρόσωπα που επιθυμούν να διενεργούν διαμεσολάβηση ως 
διαμεσολαβητές οικογενειακών διαφορών και τα οποία πληρούν συγκεκριμένες προϋποθέσεις. Το Μητρώο 
Διαμεσολαβητών Οικογενειακών Διαφορών, σύμφωνα με τη νομοθεσία, δημοσιεύεται στην ιστοσελίδα του 
Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως. 

 Έχω πληροφορηθεί ότι το αρμόδιο υπουργείο δεν έχει ακόμα προχωρήσει στη σύσταση του σχετικού 
μητρώου και ότι επίσης δρομολογείται παράταση της ημερομηνίας ισχύος της υπό αναφορά νομοθεσίας.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν ευσταθεί η πιο πάνω 
πληροφόρηση και, αν ναι, για ποιο λόγο παρατηρείται αυτή η καθυστέρηση στη δημοσίευση του Μητρώου 
Διαμεσολαβητών Οικογενειακών Διαφορών και πότε πρόκειται να δημοσιευτεί. Εξετάζεται το ενδεχόμενο 
παράτασης της ημερομηνίας ισχύος της νομοθεσίας και, αν ναι, για ποιο λόγο;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.155, ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να μας εξηγήσει πώς αποφασίστηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο να 
παραχωρήσει διαβατήρια, σύμφωνα με το δημοσίευμα του πρακτορείου “Reuters”, σε άτομα του οικογενειακού 
περιβάλλοντος του Πρωθυπουργού της Καμπότζης και σε μέλη της πολιτικής ελίτ της χώρας που πρόσκεινται 
σε αυτόν, δεδομένου του καθεστώτος που επικρατεί στη χώρα αυτή, γεγονός που μας εκθέτει διεθνώς. 

 Σύμφωνα με το δημοσίευμα φαίνεται επίσης οι αξιωματούχοι αυτοί να έχουν μεταφέρει δεκάδες 
εκατομμύρια ευρώ εκτός της χώρας. 
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 Παρακαλούμε όπως δοθούν εξηγήσεις και αιτιολογήσεις για την απόφαση αυτή, δεδομένου ότι η 
πληροφόρηση που έχουμε για άτομα που έχουν πάρει υπηκοότητα γίνεται κυρίως από διεθνή μέσα 
ενημέρωσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.156, ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι εργαζόμενοι από τρίτες χώρες πραγματοποίησαν εκδήλωση διαμαρτυρίας με 
αίτημα τη διευθέτηση του θέματος που αφορά στις εισφορές που καταβάλλουν στις Υπηρεσίες Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων. Ειδικότερα, οι εργαζόμενοι διαμαρτύρονται ότι δεν μπορούν να μεταφέρουν τις εισφορές που έχουν 
καταβάλει στις Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων στις δικές τους χώρες λόγω της μη ύπαρξης διμερών 
συμφωνιών μεταξύ της Κυπριακής Δημοκρατίας και τρίτων χωρών που να ρυθμίζουν το εν λόγω θέμα.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν ισχύει ο ισχυρισμός 
ότι εργαζόμενοι από τρίτες χώρες αντιμετωπίζουν τέτοιας φύσεως προβλήματα όσον αφορά στις εισφορές που 
καταβάλλουν στις Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων και, εάν ναι, με ποιο τρόπο προτίθεται η Κυπριακή 
Δημοκρατία να ρυθμίσει το εν λόγω θέμα, ώστε να αρθεί αυτή η αδικία εις βάρος της συγκεκριμένης ομάδας 
εργαζομένων. Με ποιες τρίτες χώρες η Κυπριακή Δημοκρατία έχει συνάψει σχετικές συμφωνίες για μεταφορά 
των συνταξιοδοτικών δικαιωμάτων;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.157, ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από δημοσίευμα στον ημερήσιο τύπο πληροφορήθηκα ότι η κυβέρνηση πρότεινε στην εταιρεία “Ayia 
Napa Forest Golf Ltd” τη χωροθέτηση γηπέδου γκολφ σε μέρος του κρατικού δάσους Σωτήρας στην επαρχία 
Αμμοχώστου και σε έκταση περίπου 770 δεκαρίων. Η εταιρεία, σύμφωνα με το δημοσίευμα, αποδέχτηκε την εν 
λόγω πρόταση και τον περασμένο Ιούλιο υπέβαλε επίσημο αίτημα στο Τμήμα Δασών για μακροχρόνια μίσθωση 
κρατικής δασικής γης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η υπό αναφορά υπόθεση, για ποιο λόγο επιλέχθηκε αυτή η τοποθεσία από την κυβέρνηση και με ποιο 
τρόπο διασφαλίζεται η προστασία του φυσικού περιβάλλοντος της περιοχής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.158, ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Άννας Θεολόγου 

 «Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός μάς ενημερώσει κατά πόσο η Κύπρος έχει εναρμονιστεί με την 
ευρωπαϊκή Οδηγία 2019/1158/ΕΕ, η οποία κατήργησε την Οδηγία 2010/18/ΕΕ.  Η εν θέματι Οδηγία αφορά την 
ισορροπία μεταξύ επαγγελματικής και ιδιωτικής ζωής για τους γονείς και τους φροντιστές, παραχωρώντας 
αμειβόμενη γονεϊκή άδεια και ευέλικτες ρυθμίσεις εργασίας στους εργαζόμενους γονείς, καθώς και άδεια 
φροντίδας στους φροντιστές. 

 Σε περίπτωση που δεν έχουμε προβεί ως Κυπριακή Δημοκρατία σε οποιαδήποτε διαβήματα, παρακαλώ 
όπως θέσετε τα χρονοδιαγράμματα εναρμόνισης με την εν λόγω Οδηγία, καθώς άπτεται του υπέρτατου 
συμφέροντος του παιδιού και του θεσμού της οικογένειας στο σύνολο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.159, ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 

 «Όπως έχω πληροφορηθεί, τα εκπαιδευτικά σεμινάρια που υποχρεούνται πλέον να παρακολουθούν οι 
δικηγόροι για ανανέωση της άδειάς τους χρεώνονται μέχρι και €200 το ένα, ποσό ίσο με το μηνιαίο εισόδημα 
ενός ασκούμενου δικηγόρου που δεν εμπίπτει στο πρόγραμμα της ΕΕ.  Να σημειώσω ότι αρχικά πληροφόρησαν 
ότι θα είναι δωρεάν λόγω της υποχρεωτικής και συνεχόμενης κατάρτισης.  Ποιος εισπράττει αυτά τα λεφτά;  Ο 
σύλλογος, ο ακαδημαϊκός ομιλητής, το πανεπιστήμιο, ο καλεσμένος ομιλητής ή τα δικηγορικά που το 
διοργανώνουν;  Πώς αξιοποιούνται αυτά τα χρήματα;  Τέτοιες ανοιχτές συζητήσεις δημόσιου ενδιαφέροντος θα 
έπρεπε να είναι προσβάσιμες στον κόσμο, αφού είναι κυρίως ενημερωτικού και όχι εκπαιδευτικού χαρακτήρα.  
Σημειώνεται ότι δεν αποκτάται κάποιο επιπλέον προσόν με την παρακολούθησή τους.  Παρακαλείται ο αρμόδιος 
υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αναλόγως.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.160, ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 

 «Περιστατικά σεξουαλικής παρενόχλησης στο χώρο εργασίας γεμίζουν τις δικαστικές αίθουσες τα 
τελευταία χρόνια παγκοσμίως.  Από ό,τι έχω υπόψη μου στις ΗΠΑ υποχρεώνονται με το νόμο όλες οι 
επιχειρήσεις άνω των πενήντα υπαλλήλων, μέχρι το τέλος του 2019, να παρέχουν υποχρεωτικά εκπαιδευτικά 
σεμινάρια σε όλους (άντρες και γυναίκες) τα οποία να εμπεριέχουν οπτικοακουστικό υλικό και εξατομικευμένα 
ερωτηματολόγια για την πλήρη κατανόηση του φαινομένου, που, εκτός των άλλων, κοστίζουν πολλά χρήματα 
και στις επιχειρήσεις, λόγω της ευθύνης που φέρουν, αν αυτό εκτυλίσσεται στο χώρο εργασίας.  Αυτά τα 
σεμινάρια θα επαναλαμβάνονται κάθε δύο χρόνια (https://www.shrm.org/resourcesandtools/tools-and-

https://www.shrm.org/resourcesandtools/tools-and-samples/toolkits/pages/california_complying-with-california-sexual-harassment-training-requirements.aspx)
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samples/toolkits/pages/california_complying-with-california-sexual-harassment-training-requirements.aspx). 
Γίνεται ταυτόχρονη ευαισθητοποίηση κυρίως μέσω του κινήματος #MeToo με διάφορες δράσεις.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να μας ενημερώσει για τυχόν παρόμοιες δράσεις στην Κύπρο και αν δεν 
υπάρχουν τι προτίθεται να κάνει.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.161, ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Κατά την πρόσφατη συνεδρία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού στη Βουλή, 
ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2019, συζητήθηκε και το θέμα που αφορά την ανάγκη εκσυγχρονισμού της 
νομοθεσίας για τη λειτουργία των γυμναστηρίων.  Από τα τουλάχιστον 700 γυμναστηρία που λειτουργούν αυτή 
τη στιγμή μόνο τα 108 είναι αδειοδοτημένα από τον ΚΟΑ, ενώ πολλά από αυτά αντιμετωπίζουν πρόβλημα το 
οποίο συνήθως αφορά το ότι δεν κατέχουν πολεοδομική άδεια.  Παράλληλα, γνωρίζω ότι παρατηρείται 
καθυστέρηση στην εξέταση και έκδοση των εν λόγω αδειών.  

 Ως εκ των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα εξής: 

1. Ποιοι είναι οι κύριοι λόγοι οι οποίοι εμποδίζουν την έκδοση πολεοδομικής άδειας σε γυμναστήρια; 

2. Για ποιο λόγο παρατηρείται η καθυστέρηση στην εξέταση και έκδοση των αδειών;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.162, ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Έχουμε γίνει δέκτες έντονων παραπόνων και διαμαρτυριών από πρόσφυγες ενοίκους της πολυκατοικίας 
στον συνοικισμό Αγίου Ιωάννη, 11ος δρόμος, αρ. 20, στη Λεμεσό.  Καταγγέλλουν ότι στην πολυκατοικία, η οποία 
ολοκληρώθηκε το 2012, έχουν γίνει κατασκευαστικά λάθη τα οποία δημιουργούν πολλαπλά προβλήματα στη 
λειτουργικότητα του κτιρίου και επηρεάζουν την ποιότητα ζωής των ενοίκων. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των  Αντιπροσώπων κατά πόσο είναι σε 
γνώση του τα πιο πάνω προβλήματα και ποιες ενέργειες γίνονται για την επίλυσή τους, καθώς και για την έκδοση 
τίτλων ιδιοκτησίας στους πρόσφυγες δικαιούχους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.163, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Ο δρόμος Περιστερώνας-Πόλεως Χρυσοχούς χρειάζεται πάραυτα καθάρισμα σε αρκετά σημεία. 

 Ως εκ τούτου, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα πώς αντιμετωπίζει το ζήτημα 
αυτό, καθώς και ποιο είναι το χρονοδιάγραμμα για τη βελτίωση του δρόμου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.164, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Μετά από πολλές προσπάθειες η κοινότητα Πομού, κυρίως με δικές της πρωτοβουλίες, έχει 
αποπερατώσει ένα σημαντικό έργο της που αφορά τον πεζόδρομο που διέρχεται από την κοινότητα.  Ο 
πεζόδρομος αυτός έχει αποδειχθεί από τη χρήση του ότι πρέπει να επεκταθεί προς την κατεύθυνση της 
κοινότητας Παχυάμμου, με κατασκευή ταυτόχρονα και ποδηλατόδρομου. 

 Ως εκ τούτου, καλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πώς 
αντιμετωπίζει το θέμα αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.165, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι μαθητές από την κοινότητα Αγίου Ιωάννη (επαρχία Πάφου) που μεταβαίνουν 
με λεωφορείο από και προς το σχολείο τους έχουν ιδιαίτερες δυσκολίες, καθώς και μεγάλη ταλαιπωρία κατά την 
μετάβασή τους. 

 Συγκεκριμένα το λεωφορείο (minibus) μαζί με τους μαθητές και τους ηλικιωμένους/συνταξιούχους που 
διαμένουν στην κοινότητα αναχωρεί η ώρα 6.00 π.μ. και κατά τη διαδρομή περνάει από άλλες κοινότητες, για να 
μαζέψει και τους μαθητές των άλλων κοινοτήτων.  Στη συνέχεια, αφού πραγματοποιήσει σταθμό στην κοινότητα 
Πραστιού, όλοι οι μαθητές μαζί με τους ηλικιωμένους/συνταξιούχους αποβιβάζονται από το minibus και οι 
μαθητές (περίπου 20 στον αριθμό) επιβιβάζονται σε άλλο λεωφορείο, για να συνεχίζουν τη διαδρομή προς το 
σχολείο τους. 

 Ως εκ τούτου, ερωτάται ο αρμόδιος να ενημερώσει το σώμα πώς σκέφτεται να επιλύσει το πρόβλημα 
αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.166, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

https://www.shrm.org/resourcesandtools/tools-and-samples/toolkits/pages/california_complying-with-california-sexual-harassment-training-requirements.aspx)
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 «Σε πρόσφατη επίσκεψη που πραγματοποίησα στην κοινότητα Αγίου Ιωάννη στην επαρχία Πάφου έγινα 
δέκτης παραπόνων από τους κατοίκους ότι πολλά νεαρά ζευγάρια τόσο από την κοινότητα όσο και από άλλες 
γειτονικές κοινότητες απομακρύνονται από τα χωριά τους, για να εγκατασταθούν σε αστικά κέντρα, με 
αποτέλεσμα πολλές από τις κοινότητες της υπαίθρου να ερημώνονται σταδιακά.  Ένας βασικός λόγος είναι ότι 
στην κοινότητα Αγίου Ιωάννη, αλλά και στη γύρω περιοχή δεν υπάρχουν διαθέσιμα ελληνοκυπριακά τεμάχια, για 
να μπορέσουν να ανεγείρουν την κατοικία τους.  Με βάση τα πιο πάνω, ζητούν όπως το κράτος αναλάβει να 
διαχωρίσει οικόπεδα τα οποία να παραχωρηθούν στα ενδιαφερόμενα ζευγάρια.  Ως εκ τούτου, ερωτάται ο 
αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα πώς προσεγγίζει το αίτημα αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.167, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Τα τελευταία χρόνια στην επαρχία Πάφου παρατηρείται αύξηση του πληθυσμού της ποντίκας, με 
αποτέλεσμα να δημιουργούνται σοβαρές ζημιές σε γεωργικές καλλιέργειες, κυρίως χαρουπόδεντρα. 

 Αρκετοί κοινοτάρχες διαμαρτύρονται για το γεγονός ότι οι ποσότητες ποντικοφάρμακου που τους 
παραχωρούνται είναι μηδαμινές, για να αντιμετωπίσουν σοβαρά το πρόβλημα αυτό, καθώς και για το ότι οι 
εκστρατείες που γίνονται για την καταπολέμηση της ποντίκας δεν είναι αποδοτικές. 

 Ως εκ τούτου, ερωτάται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα πώς αντιμετωπίζει το πρόβλημα 
αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.168, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Στην περιοχή γύρω από την κοινότητα του Αγίου Ιωάννη στην επαρχία Πάφου υπάρχουν αρκετά 
αγριοκάτσικα, τα οποία δημιουργούν καταστροφές στις καλλιέργειες. 

 Η κοινότητα ζητάει όπως βρεθεί κάποιος τρόπος για αντιμετώπιση του προβλήματος αυτού και όπως 
παραχωρηθούν ειδικές άδειες από την Υπηρεσία Θήρας για τη θανάτωσή τους. 

 Με βάση αυτά, ερωτάται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει το σώμα πώς προσεγγίζει το αίτημα αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.169, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Τα τελευταία χρόνια σε πολλά κέντρα αναψυχής παρατηρείται έξαρση του φαινομένου της πώλησης 
μπαλονιών τα οποία περιέχουν αέριο γέλιου. 

 Αυτό έχει ως αποτέλεσμα οι χρήστες που καταναλώνουν το αέριο γέλιου να παρουσιάζουν διάφορα 
προβλήματα υγείας, καθώς και αλλαγή στον τρόπο συμπεριφοράς τους.  Σε πολλές περιπτώσεις σε συνδυασμό 
με την κατανάλωση αλκοόλ η συμπεριφορά τους γίνεται παραβατική ή/και βίαιη.  Ταυτόχρονα με αυτό 
παρουσιάζεται εξίσου σημαντική υποβάθμιση του τουριστικού προϊόντος της χώρας μας. 

 Ως εκ τούτου ερωτάται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα πώς προσεγγίζει το πρόβλημα αυτό 
και ποιες ενέργειες λαμβάνει για την αντιμετώπισή του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.170, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αντρέα Καυκαλιά 

 «Τον Φεβρουάριο του 2010 λήφθηκε απόφαση για ανέγερση περιφερειακού γυμνασίου στην ανατολική 
περιοχή της Λεμεσού, προκειμένου να επιλυθούν τα προβλήματα διακίνησης που αντιμετωπίζουν καθημερινά οι 
μαθητές για τη φοίτησή τους στα διάφορα εκπαιδευτήρια της Λεμεσού.  Το εν λόγω γυμνάσιο θα καλύψει ανάγκες 
των κοινοτήτων Παρεκκλησίας, Αγίου Τύχωνα, Πύργου, Μονής, Πεντακώμου, Ασγάτας, Κελλακίου, Επταγώνιας, 
Πραστειού Κελλακίου, Αρμενοχωρίου, Βάσας Κελλακίου, Μοναγρουλίου, Καλαβασού, Διερώνας, Αρακαπά, 
Συκόπετρας, Σανίδας, Ζυγίου, Ακαπνούς και Μαρί.  Παράλληλα, θα αποσυμφορήσει τα σχολεία στα οποία 
φοιτούν τώρα οι μαθητές της ανατολικής Λεμεσού. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως μας ενημερώσει: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η υλοποίηση της απόφασης του 2010; 

2. Ποιοι οι σχεδιασμοί από πλευράς Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού ώστε να δρομολογηθεί έμπρακτα 
η ανέγερση του έργου;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.171, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Από την απάντηση του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Γιώργου Σαββίδη στην ερώτησή 
μου με αριθμό 23.06.011.03.741 αναφορικά με τον αριθμό των κτιρίων που έχουν ανεγερθεί από το 2004 μέχρι 
και σήμερα και το κόστος ανέγερσής τους παρατήρησα ότι κανένα από τα κτίρια τα οποία στεγάζουν τις 
υπηρεσίες του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως δε συμπεριλαμβάνεται στο μητρώο έργων τέχνης 
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σε δημόσια κτίρια, όπως αυτό έχει ετοιμαστεί από το  Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας 
στις 8 Αυγούστου 2018. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους που 
ακόμα δεν έχει προχωρήσει σε εμπλουτισμό με έργα τέχνης των κτιρίων που αναφέρθηκαν στην απάντησή του, 
όπως προνοείται από τον περί του Ελάχιστου Υποχρεωτικού Ποσοστού Εμπλουτισμού των Δημόσιων Κτιρίων 
με έργα Τέχνης Νόμου του 2009, και πότε προτίθεται να το πράξει.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.172, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Η συντήρηση του καμπαναριού της εκκλησίας του Αγίου Λεοντίου στα Περβόλια Λάρνακας χρήζει άμεσης 
διευθέτησης, αφού με την πάροδο του χρόνου το καμπαναριό έχει υποστεί σημαντικές ζημιές και θεωρείται πλέον 
επικίνδυνο για την ασφάλεια όσων επισκέπτονται την εκκλησία.   

 Κατά την πρόσφατη συνάντησή μου με την Υπουργό Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. Βασιλική 
Αναστασιάδου στην παρουσία του κοινοτικού συμβουλίου Περβολιών τέθηκε το πιο πάνω ζήτημα, ενώ 
αξιοσημείωτο είναι το γεγονός ότι η εν λόγω εκκλησία είναι υπό την προστασία του Τμήματος Αρχαιοτήτων.  

 Ως εκ των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
ποια μέτρα θα λάβει για το πιο πάνω θέμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.173, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι επενδυτές από την Κύπρο και το εξωτερικό σχεδιάζουν να δημιουργήσουν 
μεγάλο θεματικό πάρκο στο Νέο Χωριό στην επαρχία Πάφου, το οποίο αναμένεται να λειτουργήσει το 2021. Το 
θεματικό πάρκο, σύμφωνα με τις πληροφορίες, πρόκειται να ανεγερθεί σε οικόπεδο των 43 000 τ.μ. και βρίσκεται 
800 μέτρα νότια του λιμανιού του Λατσιού, κοντά στη χερσόνησο του Ακάμα και περίπου 300 μέτρα από περιοχή 
“Natura 2000”.  
 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με την υπό 
αναφορά επένδυση, αν έχουν δοθεί οι απαιτούμενες άδειες, αν έχουν διενεργηθεί οι απαραίτητες μελέτες (π.χ. 
πλήρης μελέτη εκτιμήσεων επιπτώσεων στο περιβάλλον) και αν υπάρχει σχεδιασμός για τα μέτρα που πρέπει 
να ληφθούν για την προστασία του περιβάλλοντος της περιοχής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.174, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ιδιωτική εταιρεία κατέθεσε αίτηση για οικιστική και τουριστική ανάπτυξη σε 
τεμάχιο γης που καταλήγει σε δημόσια παραλία στον Κόλπο των Κοραλλίων στην Πέγεια, η οποία ωστόσο 
απορρίφθηκε από την Πολεοδομική Αρχή, αφού συγκρούεται με όλες τις πρόνοιες του Τοπικού Σχεδίου Πάφου, 
καθώς και της νομοθεσίας για τα δημόσια μονοπάτια και αργάκια. Ειδικότερα, το τεμάχιο για το οποίο 
υποβλήθηκε η αίτηση στην Πέγεια διασχίζεται από τρία δημόσια μονοπάτια τα οποία οδηγούν προς “πηγή” εντός 
του τεμαχίου. Επίσης, διασχίζεται από ένα δημόσιο ρυάκι.  Τα δημόσια μονοπάτια θεωρούνται ύψιστης σημασίας 
για τον δήμο Πέγειας και το δημοτικό συμβούλιο αποφάσισε ότι δεν πρόκειται να συγκατανεύσει σε κατάργησή 
τους για κανέναν λόγο. 

 Οι αιτητές στη συνέχεια κατέθεσαν ιεραρχική προσφυγή στην Υπουργική Επιτροπή, η οποία ανέτρεψε την 
απόφαση της Πολεοδομικής Αρχής να αρνηθεί τη χορήγηση πολεοδομικής άδειας και έθεσε ως προϋπόθεση για 
την επανεξέταση της αίτησης την κατάργηση ή μετατόπιση των δημόσιων μονοπατιών και παρακείμενου 
ρυακίου, κάτι που θα πρέπει να ρυθμιστεί μέσα από τη νομοθεσία. Πρόσφατα στην Επιτροπή Εσωτερικών της 
Βουλής των Αντιπροσώπων εξετάστηκε σχετική πρόταση νόμου, σύμφωνα με την οποία το Υπουργικό 
Συμβούλιο θα έχει την ευχέρεια υπό όρους και προϋποθέσεις για σκοπούς ανάπτυξης οποιασδήποτε ακίνητης 
ιδιοκτησίας να παραχωρήσει, να ανταλλάξει ή άλλως πώς να αποξενώσει οποιοδήποτε ρυάκι, ποταμό, φυσικό 
υδραγωγό, αργάκι, μονοπάτι, δρόμο ή και πεζοδρόμιο τα οποία αποτελούν ακίνητη ιδιοκτησία της Δημοκρατίας 
ή ακίνητη ιδιοκτησία που έχει περιέλθει στη Δημοκρατία και τα οποία κρίνονται άνευ χρησιμότητας.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τα εξής: 

1.  Ποια η θέση του σχετικά με την υπό αναφορά υπόθεση;  

2.  Πώς τοποθετείται στις απόψεις του δήμου Πέγειας; 

3.  Πώς κρίνεται ότι ένα ρυάκι, μονοπάτι, δρόμος κτλ. είναι άνευ χρησιμότητας; 

4.   Σε ποιο στάδιο βρίσκεται σήμερα η εξέταση της υπόθεσης της αίτησης της    ιδιωτικής εταιρείας;» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 
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Απάντηση ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.230, ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2018, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Ο δρόμος που συνδέει την Κοινότητα Μεσόγης με τις Κοινότητες Τρεμιθούσας και Έμπας και 
διασταυρώνει τη Λεωφόρο Μεσόγης είναι μήκους 700 μέτρων περίπου, είναι δρόμος ανεπίσημος κατά το 
μεγαλύτερο μήκος του και χρησιμοποιείται ευρέως επειδή συντομεύει τη διαδρομή από τη Λεωφόρο 
Μεσόγης προς τη Βιομηχανική Περιοχή Τρεμιθούσας και την κοινότητα Έμπας.  Σημειώνεται, όμως, ότι 
υφίσταται άλλος κατάλληλος δημόσιος δρόμος που ξεκινά από τη Λεωφόρο Μεσόγης μήκους 500 μέτρων 
περίπου που μπορεί να χρησιμοποιηθεί ως πρόσβαση προς τις πιο πάνω περιοχές. 

3. Το θέμα συζητήθηκε με τους Κοινοτάρχες Μεσόγης και Τρεμιθούσας και ο μεν Κοινοτάρχης Μεσόγης 
έδειξε προθυμία να προβεί σε ενέργειες για βελτίωση του τμήματος του δρόμου που βρίσκεται στα όρια 
Μεσόγης, που είναι σε κακή κατάσταση, ο δε Κοινοτάρχης Τρεμιθούσας δεν επέδειξε ενδιαφέρον να 
προβεί σε οποιαδήποτε βελτίωση των τμημάτων του δρόμου και στην αναβάθμιση του διευρυμένου 
μονοπατιού που βρίσκονται στα διοικητικά όρια Τρεμιθούσας, ώστε ολόκληρος ο δρόμος να 
χρησιμοποιείται με ασφάλεια. 

4. Εξετάζεται από την Επαρχιακή Διοίκηση Πάφου το ενδεχόμενο για κλείσιμο του υπό αναφορά δρόμου 
μετά από διαβούλευση με την Αστυνομία και τις δύο Τοπικές Αρχές, έως ότου αποφασίσουν για τη 
διαπλάτυνση και την επιδιόρθωση του εν λόγω δρόμου. 

5. Σημειώνεται ότι θα πρέπει να προηγηθούν μελέτες και να εξασφαλισθούν συγκαταθέσεις των 
επηρεαζόμενων ιδιοκτητών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.329, ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 

2018, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σε συνέχεια της συνεδρίας που πραγματοποιήθηκε στις 
18.09.2019 στη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας παραθέτω τις απαντήσεις των 
Συμβουλίων Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας, Πάφου και Αγίας Νάπας, οι οποίες ζητήθηκαν από την 
αξιότιμη Βουλευτή όσον αφορά στο σημείο 5 της εν λόγω Ερώτησης: 

“Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας 
 Αναφερόμαστε στην επιστολή σας με αρ. φακ. 04.02.002.03, 04.02.002.03.04, 22.02.02 ημερομηνίας 
20/9/2019, αναφορικά με το πιο πάνω θέμα και σας παραθέτουμε σχετικό Υπόμνημα όσον αφορά την υλοποίηση 
της σχετικής οδηγίας 91/271/ΕΟΚ από το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας για τη δυνατότητα 
εκτέλεσης των Έργων μέσα στα καθορισμένα χρονικά πλαίσια και προτάσεις όσον αφορά την παράκαμψη των 
υπαρχόντων προβλημάτων. 

 Παρατίθεται επίσης σύντομο ιστορικό όσον αφορά την εξέλιξη της διαδικασίας κατασκευής του 
Αποχετευτικού Συστήματος στην εν λόγω περιοχή: 

‘Συνεδρία Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος με θέμα:  Η εφαρμογή της Οδηγίας για τα 
αστικά λύματα 91/271/ΕΟΚ και της σχετικής εθνικής νομοθεσίας και τα μέτρα που λαμβάνει το κράτος 

για την πλήρη εφαρμογή τους 
ΜΕΡΟΣ I 
Αποχετευτικό Σύστημα Ευρύτερης Αστικής Περιοχής Λεμεσού 
(1) Εφαρμογή της Νομοθεσίας στην Περιοχή Αρμοδιότητας του Συμβουλίου 
 Η περιοχή που εμπίπτει στην αρμοδιότητα του ΣΑΛΑ καλύπτει ολόκληρη την αστική περιοχή Μείζονος 

Λεμεσού κατά μήκος της παραλιακής περιοχής από το νέο λιμάνι Λεμεσού μέχρι και την περιοχή Μονής 
ανατολικά του ηλεκτροπαραγωγικού σταθμού, όπως φαίνεται στον σχετικό χάρτη που επισυνάπτεται στο 
ΣΥΝΗΜΜΕΝΟ 1. 

 Για σκοπούς συμμόρφωσης με τη νομοθεσία και την Ευρωπαϊκή Οδηγία 91/2Η/ΕΟΚ η εν λόγω αστική 
περιοχή έχει διαχωριστεί σε δυο γεωγραφικές περιοχές όπως φαίνεται στον σχετικό χάρτη που 
επισυνάπτεται στο ΣΥΝΗΜΜΕΝΟ 1. 

 Η μια περιοχή με κωδικό CY51 καλύπτει τις ακόλουθες περιοχές: 

• Δ. Λεμεσός 

• Μέσα Γειτονιά 
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• Άγιος Αθανάσιος 

• Γερμασόγεια 

• Μουταγιάκκα 

• Άγιος Τύχωνας  

• Παρεκκλησιά 

• Πύργος 

 Η δεύτερη περιοχή με κωδικό CY52 περιλαμβάνει τις ακόλουθες περιοχές: 

• Κ. Πολεμίδια 

• Δ. Λεμεσός 

• Μέσα Γειτονιά 

• Άγιος Αθανάσιος 

• Γερμασόγεια 

(2) Συμμόρφωση με την Ευρωπαϊκή Οδηγία 
 Ολόκληρη η περιοχή της Μείζονος Λεμεσού όπως αναφέρεται ανωτέρω έχει καλυφθεί από το σύστημα 

και εξυπηρετείται το 80% περίπου του πληθυσμού.  Το υπόλοιπο 20% αφορά τον πληθυσμό της Δυτικής 
Περιοχής Λεμεσού, δηλαδή του Δήμου Κ. Πολεμιδίων και της κοινότητας Π. Πολεμιδιών και μέρος της 
Περιοχής Ζακακίου.  Οι περιοχές αυτές θα εξυπηρετηθούν το 2021 με την λειτουργία του νέου Βιολογικού 
Σταθμού Κ. Πολεμιδιών. 

 Επομένως σε ό,τι αφορά το βαθμό συμμόρφωσης, για τις περιοχές αρμοδιότητας του ΣΑΛΑ, αυτή 
επιτεύχθηκε σχεδόν κατά 100%, όπως αυτή φαίνεται αναλυτικά στον επισυνημμένο πίνακα ΣΥΝΗΜΜΕΝΟ 
2. 

 Σύντομο ιστορικό του αποχετευτικού έργου 
 Το αποχετευτικό έργο κατασκευάζεται σε φάσεις και καλύπτει ολόκληρη την περιοχή της Μείζονος 

Λεμεσού. 

 Οι κατασκευαστικές εργασίες της Α΄ Φάσης του έργου ξεκίνησαν το 1992 και ολοκληρώθηκαν το 1995, 
ενώ οι εργασίες του πρώτου σταδίου της Β΄ Φάσης (Φάση Β1) άρχισαν το 1999 και ολοκληρώθηκαν το 
2004. 

 Οι εργασίες για το δεύτερο στάδιο της Β΄ Φάσης (Φάση Β2), που είναι και η τελευταία, περιλαμβάνουν την 
επέκταση του δικτύου των κύριων και δευτερευόντων αγωγών, έτσι ώστε να καλυφθεί ολόκληρη η περιοχή 
προς τα βόρεια, ανατολικά και δυτικά της Μείζονος Λεμεσού.  Επίσης, περιλαμβάνουν την αναβάθμιση 
των σημαντικότερων εγκαταστάσεων του συστήματος, όπως είναι τα Αντλιοστάσια και ο Σταθμός 
Επεξεργασίας Λυμάτων στη Μονή και την επέκταση του συστήματος ομβρίων υδάτων, έτσι ώστε να 
απαμβλυνθεί το πρόβλημα πλημμυρών που αντιμετωπίζουν ορισμένες περιοχές.  Επιπρόσθετα, 
περιλαμβάνουν την κατασκευή του νέου Αντλιοστασίου Ζ, των νέων αγωγών πιέσεως και του νέου 
Σταθμού Επεξεργασίας Λυμάτων στη Δυτική περιοχή της Λεμεσού. 

 Οι εργασίες για τα έργα επέκτασης του Σταθμού Επεξεργασίας Λυμάτων Μονής άρχισαν τον Αύγουστο 
του 2006 και ολοκληρώθηκαν το Σεπτέμβριο του 2008 με κόστος €33 εκ. περίπου, ενώ το συνολικό κόστος 
περιλαμβανομένης και της πρώτης Φάσης, ξεπερνά τα €50 εκ. 

 Τα έργα για την κατασκευή του νέου Σταθμού Επεξεργασίας Λυμάτων στη Δυτική περιοχή της Λεμεσού 
άρχισαν μέσα στο 2019, με προϋπολογιζόμενο κατασκευαστικό κόστος €22 εκ. περίπου.  Το έργο θα 
ολοκληρωθεί αρχές του 2021.  Σήμερα εξυπηρετούνται πέραν των 130.000 ατόμων, ενώ με την 
ολοκλήρωση των κατασκευαστικών έργων του νέου Βιολογικού Σταθμού Κάτω Πολεμιδιών δυτικά της 
Λεμεσού το 2021, θα εξυπηρετούνται πάνω από 160.000 άτομα, δηλαδή, το σύνολο του σημερινού 
πληθυσμού της ευρύτερης περιοχής Λεμεσού. 

 Όταν ολοκληρωθούν τα έργα που προγραμματίστηκαν, το συνολικό κόστος του συστήματος αναμένεται 
να ξεπεράσει τα €450 εκ., ενώ το συνολικό μήκος των αγωγών λυμάτων στα 820 χλμ περίπου. 

 Μέσα στο πλαίσιο επέκτασης της Φάσης Β2 του αποχετευτικού συστήματος της Μείζονος Λεμεσού, έχουν 
ολοκληρωθεί 14 μεγάλα συμβόλαια τα οποία και παραλήφθηκαν σχεδόν στο σύνολό τους. 

(3) Έργα που προγραμματίζονται να γίνουν στα επόμενα πέντε χρόνια  
 (α) Συμβόλαιο Ε10 
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  Κατασκευή ενός νέου αντλιοστασίου δίπλα από το Νέο Λιμάνι Λεμεσού, μαζί με αγωγούς πιέσεως 
και βαρύτητας, για εξυπηρέτηση των νέων περιοχών που θα συνδεθούν στο σύστημα, έναντι 
προϋπολογιζόμενης δαπάνης ύψους €8-9 εκ. περίπου (μαζί με τον ΦΠΑ). 

  Η προσφορά έχει ήδη προκηρυχθεί με ανοικτό διαγωνισμό και βρίσκεται στη διαδικασία ανάθεσης. 

 (β) Συμβόλαιο Ε16 
  Κατασκευή ενός νέου αντλιοστασίου και ενός κύριου αγωγού μεταξύ της Μαρίνας Λεμεσού και του 

Νέου Λιμανιού Λεμεσού επί της οδού Ακταίας, για εξυπηρέτηση των νέων ροών, από υφιστάμενες 
περιοχές που είναι συνδεδεμένες ή που θα συνδεθούν με το σύστημα, έναντι προϋπολογιζόμενης 
δαπάνης ύψους €11 εκ. περίπου (περιλαμβανομένου του ΦΠΑ).  Μέρος του Συμβολαίου Ε16, που 
αφορά τους αγωγούς λυμάτων, κατασκευάζεται από τον Εργολάβο του Τμήματος Δημοσίων 
Έργων, στο πλαίσιο των εργασιών κατασκευής του παράλληλου δρόμου του Λιμανιού, οι εργασίες 
του οποίου έχουν ήδη αρχίσει. 

 (γ) Συμβόλαιο Ε17 
  Κατασκευή του αποχετευτικού δικτύου στους πυρήνες των Κοινοτικών Συμβουλίων Πύργου και 

Παρεκκλησιάς έναντι προϋπολογιζόμενης δαπάνης ύψους €13 εκ. περίπου (περιλαμβανομένου 
του ΦΠΑ), με συνεισφορά του Συμβουλίου ύψους 20% και Κυβερνητική συνεισφορά ή/και από 
Ευρωπαϊκά κονδύλια ύψους 80%, σύμφωνα με τις αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου, η 
οποία υπολογίζεται στα €18 εκ. περίπου, συμπεριλαμβανομένου και του κόστους υφιστάμενης 
βασικής υποδομής, 

 (δ) Αντιπλημμυρικά έργα - Συμβόλαιο Ε19 (F1-F5) 

  Το Υπουργικό Συμβούλιο με σχετική απόφαση του, ενέκρινε την κατασκευή αντιπλημμυρικών 
έργων στην περιοχή της Μείζονος Λεμεσού, έναντι προϋπολογιζόμενης δαπάνης ύψους €34,5 εκ. 
περίπου (περιλαμβανομένου του ΦΠΑ και άλλων εξόδων), με Κυβερνητική συνεισφορά ύψους 
€18,5 εκ. (60% περίπου) και συνεισφορά του ΣΑΛΑ €14 εκ. περίπου.  Πλείστα από αυτά αποτελούν 
μέρος των έργων που αναστάλθηκαν, μετά τα γεγονότα του Μάρτη του 2013 και μετά από σχετικές 
οδηγίες της Κυβέρνησης. 

 (ε) Συμβόλαιο Ε20 
  Κατασκευή αποχετευτικού έργου στην Παλώδια.  Το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης 

και Περιβάλλοντος ενημέρωσε το ΣΑΛΑ ότι το έργο αυτό μπορεί να υλοποιηθεί υπό την 
προϋπόθεση ότι η συνεισφορά της Κυβέρνησης θα αρχίσει να καταβάλλεται από το 2021.  Το 
προϋπολογιζόμενο κόστος του έργου ανέρχεται στα €9 εκ. περίπου και μετά από σχετική απόφαση 
του Συμβουλίου, το ΣΑΛΑ υπέβαλε εισήγηση στο Υπουργείο για έναρξη του έργου μέσα στα 
επόμενα χρόνια, με ορίζοντα ολοκλήρωσής του μέχρι το 2022. 

 (στ) Αποχετευτικό δίκτυο εντός των Κυβερνητικών Οικισμών 
  Μετά την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για ανάθεση στο ΣΑΛΑ της κατασκευής του 

Κεντρικού Αποχετευτικού Δικτύου εντός των μη συνδεδεμένων με το ΣΑΛΑ, Κυβερνητικών 
Οικισμών/Συνοικισμών Αυτοστέγασης εκτοπισθέντων της ευρύτερης περιοχής Λεμεσού, το 
Συμβούλιο προχώρησε με την προκήρυξη Διαγωνισμού για Συμβούλους Μηχανικούς οι οποίοι θα 
ετοιμάσουν Έγγραφα Διαγωνισμού και θα επιβλέψουν τις εργασίες. 

Συνοπτικό κόστος των έργων που κατασκευάστηκαν ή προγραμματίζονται να κατασκευαστούν μέχρι το 
2022. 
 Το συνολικό κόστος των έργων που κατασκευάστηκαν μέχρι τις 31/12/2016 και αυτών που θα 
κατασκευαστούν μέχρι το 2022, παρατίθεται πιο κάτω, κατά κατηγορία.  Στο κόστος αυτό περιλαμβάνονται όλες 
οι δαπάνες, συμπεριλαμβανομένου και του ΦΠΑ. 

 Όπως φαίνεται στον Πίνακα που ακολουθεί, το συνολικό κόστος του έργου μέχρι το 2022 αναμένεται να 
ανέλθει στα €455 εκ. περίπου. 

Ανάλυση κόστους έργων που θα είναι 
ολοκληρωμένα μέχρι το 2023 

Κόστος 31/12/2018 Υπολογιζόμενο 
κόστος 31/12/2023 

(περιλ. ΦΠΑ) 

Ποσοστό επί 
συνολικού κόστους 

αποχ. έργων 
λυμάτων 

Έργα Λυμάτων € €  

Αποχετευτικό Δίκτυο Λυμάτων 170.749.352 207.521.964 82,28% 



365 

Κύριοι Αγωγοί, Αγωγοί υπερχείλισης & 
Υπόγ. Σήραγγα 

39.561.787 64.832.950 61,02% 

Αντλιοστάσια 16.138.918 27.027.678 59,71% 

Σταθμός Επεξ. Λυμάτων Μονής 54.242.579 75.853.722 71,51% 

Νέος Σταθμός Επεξ. Λυμάτων Κάτω 
Πολεμιδιών 

1.888.294 36.421.642 5,18% 

Δίκτυο Παλώδιας, Πύργου και 
Παρεκκλησιάς 

249.326 24.954.488 1,00% 

Κυβερνητικοί Οικισμοί 0 16.000.000 0,00% 

Έργα κάθετου δρόμου 3.683.809 3.683.809 100,00% 

Ολικό - Λύματα 286.514.065 456.296.253  

Έργα Ομβρίων    

Λίμνες Κατακράτησης 8.116.260   

Αγωγοί, Φρεάτια, Σχάρες (Όμβρια) 44.899.075   

Οδός Ευαγόρα Λανίτη 0   

Έργα κάθετου δρόμου 0   

Ολικό - Ομβρια 53.015.335 128.639.836 41,21% 

Ολικό - Λύματα και Όμβρια 339.529.400 584.936.089  

ΜΕΡΟΣ II 
Περιοχή εκτός αρμοδιότητας του ΣΑΛΑ 
Αποχετευτικό έργο Δυτικών Οικισμών (Δήμος Ύψωνα και Κοινοτήτων Κολοσσίου, Ερήμης, Τραχωνίου, 
Επισκοπής) 
 Η υλοποίηση του αποχετευτικού έργου των πέντε δυτικών Οικισμών, εμπίπτει στην αρμοδιότητα του 
Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων και σύμφωνα με σχετική γραπτή ενημέρωση του Τμήματος αυτού, 
προγραμματίζεται για την περίοδο μετά το 2020. 

Εισαγωγή - Σύντομο Ιστορικό 
(1) Σύμφωνα με την ισχύουσα Περί Αποχετευτικών Συστημάτων Νομοθεσία, η διαδικασία ένταξης μίας 

περιοχής σε υφιστάμενο αποχετευτικό σύστημα ή η κήρυξη οποιουδήποτε οικισμού ή/και η ίδρυση σε 
συγκεκριμένη περιοχή, Συμβουλίου Αποχετεύσεων, μπορεί να υλοποιηθεί με βάση τις πρόνοιες του 
άρθρου 3 του Περί Αποχετευτικών Συστημάτων Νόμου με αρ. 1/1971, αφού προηγηθεί σχετική έκθεση 
του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος και αφού ληφθούν υπόψη διάφοροι 
παράγοντες και στοιχεία όπως αυτά καθορίζονται στο Νόμο. 

(2) Σημειώνεται επίσης ότι το Υπουργικό Συμβούλιο με σχετικές αποφάσεις του με αρ. 62.726 και 67.400 
ημερομηνίας 13/10/2005 και 25/6/2008 αντίστοιχα, καθόρισε την Κυβερνητική Πολιτική όσον αφορά την 
κατασκευή των αποχετευτικών συστημάτων σε αγροτικούς οικισμούς καλύπτοντας όλους τους οικισμούς 
που εμπίπτουν εντός της επικράτειας της Κυπριακής Δημοκρατίας, περιλαμβανομένων και των πέντε 
προαναφερόμενων οικισμών. 

(3) Σύμφωνα με την ισχύουσα πολιτική, η αρμοδιότητα κατασκευής του αποχετευτικού συστήματος σε 
αγροτικούς οικισμούς, αποτελεί ευθύνη της Κυβέρνησης η οποία χρηματοδοτεί το 80% του κόστους του 
δικτύου, καθώς επίσης και το 100% ορισμένων βασικών υποδομών, όπως είναι οι σταθμοί επεξεργασίας 
λυμάτων κτλ. 

(4) Οι πέντε οικισμοί της Δυτικής Λεμεσού (Δήμος Ύψωνα, Επισκοπή, Τραχώνι, Ερήμη και Κολόσσι), 
εμπίπτουν στην αρμοδιότητα του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων.  Αρχικά αποφασίστηκε η περιοχή αυτή, 
να εντασσόταν στα όρια του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας για προγραμματισμό και 
κατασκευή του Αποχετευτικού Συστήματος, περιλαμβανομένης και της κατασκευής ξεχωριστού Σταθμού 
Επεξεργασίας Λυμάτων, ο οποίος οριοθετήθηκε από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων στην περιοχή 
Επισκοπής. 

(5) Με βάση τις σχετικές συμφωνίες της Κυπριακής Δημοκρατίας με την Ευρωπαϊκή Επιτροπή η διαδικασία 
άρχισε το 2004 και ο φορέας υλοποίησης του έργου είναι το ΤΑΥ.  Το ΤΑΥ ανάθεσε περί το 2006 στους 
Συμβούλους Μηχανικούς SOGREAH την ετοιμασία Ολοκληρωμένου Σχεδίου (Master Plan) και των 
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μελετών για την κατασκευή του Αποχετευτικού Συστήματος των ως άνω αναφερόμενων οικισμών.  Οι 
μελέτες αυτές υποβλήθηκαν στο ΤΑΥ και στην συνέχεια κοινοποιήθηκαν στο ΣΑΛΑ περί το 2008 με στόχο 
το Συμβούλιο να προχωρήσει με την υλοποίηση των έργων αυτών.  Σε διάφορες συσκέψεις και επιστολές 
που ανταλλάχτηκαν μεταξύ του ΣΑΛΑ και του ΤΑΥ το Συμβούλιο κατέγραψε διάφορα ζητήματα τα οποία 
θα έπρεπε να διευθετηθούν από την Κυβέρνηση ούτως ώστε να καταστεί δυνατή η υλοποίηση των εν 
λόγω έργων, δεδομένου ότι μεγάλο μέρος της περιοχής αυτής εμπίπτει εντός των γεωγραφικών ορίων 
αρμοδιότητας των Βρετανικών Βάσεων Ακρωτηρίου και Επισκοπής. 

(6) Κατά τις συζητήσεις υλοποίησης των πιο πάνω έργων οι οποίες άρχισαν πέρα από μία δεκαετία περίπου, 
κρίθηκε σκόπιμο όπως οι περιοχές αυτές ενταχθούν στα όρια του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού-
Αμαθούντας, το οποίο θα αναλάμβανε τον προγραμματισμό και την κατασκευή του έργου αυτού, 
νοούμενου ότι η Κυβέρνηση θα κάλυπτε το 80% των δαπανών και το ΣΑΛΑ το υπόλοιπο 20%.  Για τον 
σκοπό αυτό το Συμβούλιο εξασφάλισε δάνειο από την Τράπεζα Αναπτύξεως του Συμβουλίου της 
Ευρώπης για κάλυψη της δικής του συνεισφοράς σε περίπτωση που θα υλοποιείτο το έργο. 

(7) Μετά την οικονομική κρίση η οποία άρχισε στο μεταξύ, μετά το 2011 και τα γεγονότα του Μαρτίου του 
2013 και τις αποφάσεις του EUROGRΟUP, δε σημειώθηκε οποιαδήποτε εξέλιξη αναφορικά με τα 
συγκεκριμένα έργα. 

(8) Το Συμβούλιο με σειρά επιστολών του, ζήτησε από τις αρμόδιες υπηρεσίες, ενημέρωση όσον αφορά το 
θέμα, δεδομένου ότι τα έργα αυτά χρειάζονται μακροπρόθεσμο προγραμματισμό. 

(9) Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων με σχετική επιστολή του με αρ. φακ. 2.12.005.01 ημερομηνίας 31/5/2016, 
ενημέρωσε το Συμβούλιο ότι τα έργα αυτά προγραμματίζονται για υλοποίηση μεταξύ των ετών 2020-2027. 

(10) Τονίστηκε επίσης ότι για να προχωρήσουν οποιεσδήποτε διαδικασίες υλοποίησης των έργων αυτών, θα 
πρέπει να προηγηθούν σχετικές αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου αναφορικά με τη 
χρηματοδότηση του έργου μέσω του κρατικού προϋπολογισμού και αναφορικά με την ένταξη της περιοχής 
αυτής στα όρια αρμοδιότητας του Συμβουλίου. 

(11) Με την απόφαση ένταξης των περιοχών αυτών στα όρια του Συμβουλίου θα πρέπει το Συμβούλιο, να 
αρχίσει άμεσα να επιβάλλει αποχετευτικά τέλη στους ιδιοκτήτες ακινήτων στις περιοχές αυτές, όπως 
προνοείται από τη Νομοθεσία. 

(12) Επί του θέματος αυτού έγιναν πολλές συσκέψεις με τις αρμόδιες τοπικές αρχές της περιοχής κατά τις 
οποίες οι αρμόδιοι ενημερώθηκαν όσον αφορά τις διάφορες εξελίξεις επί του θέματος. 

(13) To Συμβούλιο με σχετική επιστολή του Προέδρου, με αρ. φακ. ΤΕ.2,13.5, DE.11.3 ημερομηνίας 22/2/2019, 
ενημερώνει το Υπουργείο ότι η έναρξη της υλοποίησης των έργων αυτών εντός του 2019 είναι ΑΔΥΝΑΤΗ 
για διάφορους λόγους όπως αυτοί επεξηγούνται σε λεπτομέρεια στην προαναφερόμενη επιστολή, και οι 
οποίοι συνοψίζονται κάτω από τις ακόλουθες επικεφαλίδες. 

(α) Το αποχετευτικό Σύστημα των πέντε δυτικών Κοινοτήτων είναι άμεσα συνυφασμένο με τη σύνδεση 
της Βιομηχανικής Περιοχής Ύψωνα.  

(β) Χρηματοδότηση συνεισφοράς του ΣΑΛΑ. 

(γ) Προϋποθέσεις και προαπαιτούμενα σε σχέση με τις Βρετανικές Βάσεις.  

(δ) Στρατηγικός Σχεδιασμός/Μελέτες και επέκταση των ορίων του ΣΑΛΑ.  

(ε) Στελέχωση του Οργανισμού.  

(στ)  Επιβολή αποχετευτικών τελών. 

(ζ) Ευθύνες έναντι Ευρωπαϊκής Ένωσης λόγω της μη εφαρμογής της Οδηγίας 91/271/ΕΟΚ. 

(14) Σημειώνεται περαιτέρω ότι το Συμβούλιο με σχετικές αποφάσεις της Ολομέλειας, έλαβε την καταρχήν 
πολιτική απόφαση με την οποία συμφώνησε όπως το εν λόγω έργο εκτελεστεί υπό ορισμένες 
προϋποθέσεις, από το ΣΑΛΑ και η υπό αναφορά περιοχή ενταχθεί εντός των ορίων αρμοδιότητας του 
ΣΑΛΑ.  Στο μεταξύ η υλοποίηση των σχετικών αποφάσεων για κατασκευή του έργου δεν προχώρησε για 
διάφορους λόγους μεταξύ των οποίων και η μη επίλυση των διαφόρων εκκρεμοτήτων ή ζητημάτων από 
την Κυβέρνηση σε σχέση με τις Βρετανικές Βάσεις. 

ΜΕΡΟΣ ΙΙΙ 
Αποχετευτικό Έργο πέντε δυτικών Οικισμών  
Δυσκολίες ή/και προϋποθέσεις υλοποίησης του έργου 

(1) Χρηματοδότηση του Έργου 



367 

 Το υφιστάμενο δάνειο που διενήργησε το Συμβούλιο με Κυβερνητική εγγύηση από την Τράπεζα 
Αναπτύξεως του Συμβουλίου της Ευρώπης λήγει το 2019 και η Τράπεζα δεν προτίθεται να δεχτεί 
περαιτέρω επέκταση της ισχύος του δανείου, δεδομένου ότι το εν λόγω δάνειο το οποίο θα κάλυπτε το 
20% της δαπάνης κατασκευής των έργων αυτών σύμφωνα με τις σχετικές αποφάσεις του Υπουργικού 
Συμβουλίου, παρατάθηκε ακόμα δύο φορές στο παρελθόν.  Άλλο δάνειο υπογράφηκε το 2010 με την ΕΤΕ, 
με χρονοδιάγραμμα υλοποίησης του έργου το 2016, αλλά παρατάθηκε μετά από αίτημα του Συμβουλίου 
μέχρι και το 2019. 

(2) Διαδικαστικά και νομικά ζητήματα που τέθηκαν από το Συμβούλιο γραπτώς προς το ΤΑΥ σε σχέση 
με τις Βρετανικές Βάσεις 

 Όπως περιγράφεται σε σχετική έκθεση η οποία υποβλήθηκε στο ΤΑΥ με σχετική επιστολή του Συμβουλίου 
με αρ. φακ. AD.2.1 ημερομηνίας 2/2/2009, υπάρχουν μία σειρά από σοβαρά θέματα τα οποία θα πρέπει 
να προωθηθούν τόσο πριν, όσο και μετά από την εξασφάλιση σχετικής συναίνεσης από τις αρχές των 
Βρετανικών Βάσεων.  Για τη διεκπεραίωση αυτών απαιτείται η άμεση εμπλοκή και διοικητική υποστήριξη 
των Κρατικών Υπηρεσιών.  Τα κυριότερα θέματα που θα πρέπει να εξεταστούν, περιλαμβάνουν τις 
ακόλουθες ενέργειες και δραστηριότητες με τις οποίες εμπλέκεται το Συμβούλιο, εντός της περιοχής των 
Βρετανικών Βάσεων. 

(α) Επέκταση των ορίων του Συμβουλίου για κάλυψη των εν λόγω περιοχών, λαμβάνοντας υπόψη τις 
νέες πολεοδομικές ζώνες και την ανακοίνωση των Βρετανικών Βάσεων για ανάπτυξη της ευρύτερης 
περιοχής. 

(β) Απαλλοτριώσεις και επιτάξεις για δικαιώματα δουλείας (Άρθρο 21 του Περί Αποχετευτικών 
Συστημάτων Νόμου). 

(γ) Εξασφάλιση συναίνεσης από την Έπαρχο για χρήση ιδιωτικής γης (Άρθρο 20 του Περί 
Αποχετευτικών Συστημάτων Νόμου). 

(δ) Θέματα λήψης δικαστικών μέτρων εναντίον όσων παραβαίνουν τη Νομοθεσία, συμβιβασμό 
αδικημάτων, ποινές, πρόστιμα κ.ο.κ. 

(ε) Επιβολή αποχετευτικών τελών επί ακινήτου ιδιοκτησίας.  Καθορισμός εκτιμημένης αξίας, 
υποχρέωση καταβολής και είσπραξης τελών κ.ο.κ.  Ποιος θα καθορίζει την αξία του ακινήτου, ποια 
η διαδικασία ενστάσεων κ.ο.κ. 

(στ) Επιβολή τελών χρήσης με βάση την κατανάλωση νερού - Ποιος θα τα εισπράττει για λογαριασμό 
του ΣΑΛΑ. 

(ζ) Εξασφάλιση συναινέσεων και αδειών για εκτέλεση έργων στην εν λόγω περιοχή.  Ποια αρχή θα 
παραχωρεί τις άδειες αυτές και ποιες οι διαδικασίες. 

(η) Εξασφάλιση άδειας για εκσκαφές αυλακιών, κλείσιμο δρόμων, μετακινήσεις άλλων υπηρεσιών 
κ.ο.κ.  Ποια αρχή θα παραχωρεί τις άδειες αυτές και ποιες οι διαδικασίες. 

(θ) Δικαιοδοσία σε σχέση με προσφυγές στο Διοικητικό Δικαστήριο εναντίον αποφάσεων του 
Συμβουλίου. 

(ι) Θέματα παραβιάσεων ή ζημιών που προκαλούνται στο σύστημα από πολίτες ή άλλες αρχές κ.ο.κ. 

(ια) Δικαίωμα εισόδου σε ιδιωτική περιουσία για επιθεώρηση/έλεγχο από το προσωπικό του 
Συμβουλίου. 

 Για σκοπούς εξέτασης των πιο πάνω ζητημάτων κοινοποιήθηκαν στο ΤΑΥ τα ακόλουθα έγγραφα: 

(i) Sewerage Ordinance 2008 - Ordinance 20 of 2008 published in Gazette 1520 of 25 November 
2008. 

(ii) Delegation of Functions to the Republic Ordinance 2007 - Ordinance No. 17 of 2007 published in 
Gazette 1470 of 14 August 2007. 

(3) Στελέχωση του ΣΑΛΑ 
 Σημειώνεται ότι αυτό που αποτελεί τροχοπέδη στην εκτέλεση των έργων αυτών αφορά τη στελέχωση του 

Οργανισμού, ένα ζήτημα το οποίο τέθηκε ήδη σε πολλές περιπτώσεις από το Συμβούλιο.  Σημειώνεται ότι 
το Συμβούλιο προσπαθεί εδώ και αρκετά χρόνια να υλοποιήσει έργα συνολικού κόστους γύρω στα €130 
εκ. με έξι τουλάχιστον μεγάλα Συμβόλαια, που θα εκτελεστούν από το ΣΑΛΑ είτε εκ μέρους και για 
λογαριασμό της Κυβέρνησης, είτε με συγχρηματοδότηση της Ε.Ε. και/ή της Κυβέρνησης (Κυβερνητικοί 
Οικισμοί και Οικισμοί Αυτοστέγασης, Αγροτικοί Οικισμοί, Αντιπλημμυρικά Έργα, Βιολογικός Σταθμός Κ. 
Πολεμιδιών, Ανακαίνιση του Κυρίου Αγωγού και κατασκευή του νέου Αντλιοστασίου Ζ). 

(4) Ετοιμασία Στρατηγικού Σχεδίου και Μελετών-Καθορισμός Περιοχής Έργου 
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 Ένα άλλο ζήτημα που τίθεται, αφορά τους όρους εντολής που θα πρέπει να περιληφθούν στα έγγραφα 
προσφοράς για τις εν λόγω μελέτες.  Για παράδειγμα για την ετοιμασία των όρων εντολής μεταξύ των 
θεμάτων τα οποία πρέπει να διευκρινιστούν περιλαμβάνονται και τα ακόλουθα: 

(α) Ποια θα είναι τα όρια της περιοχής που θα περιλαμβάνει η μελέτη, δηλαδή ποιες κοινότητες και 
περιοχές, ενόψει των συζητήσεων που γίνονται για μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης κ.ο.κ. 

(β) Ποιες θα είναι οι νέες περιοχές όπου θα επιτραπεί η ανάπτυξη εντός των Βρετανικών Βάσεων και 
σε ποιο βαθμό θα επιτρέπεται η ανάπτυξη. 

(5) Χρονοβόρες διαδικασίες προκήρυξης και ανάθεσης Δημοσίων Συμβάσεων-Αποφάσεις 
Υπουργικού Συμβουλίου 

 Εμπειρικά μια δημόσια σύμβαση απαιτεί τουλάχιστον δύο με τρία χρόνια για να αρχίσει να υλοποιείται.  
Όσον αφορά το θέμα της εξασφάλισης αδειών, απαλλοτριώσεων κ.λπ. είναι γνωστό ότι οι καθυστερήσεις 
είναι μεγάλες, δεν απαιτείται οποιαδήποτε περαιτέρω ανάλυση. 

(6) Χρονοδιαγράμματα 
 Το αρχικό χρονοδιάγραμμα υλοποίησης των έργων άρχισε περί το 2007 και έληγε το 2012, λόγω όμως 

της κρίσης που μεσολάβησε μετά το 2011-2012, το χρονοδιάγραμμα υλοποίησης των έργων αυτών 
επεκτάθηκε μέχρι το 2016.  Περαιτέρω λόγω της συνεχιζόμενης δημοσιονομικής στενότητας του Κράτους 
η Κυπριακή Δημοκρατία επειδή δεν μπόρεσε να υλοποιήσει το έργο, συμφώνησε με την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή νέο χρονοδιάγραμμα το οποίο λήγει το 2027.’. 

Συμβούλιο Αποχετεύσεων Αγίας Νάπας 
 Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση, σας πληροφορώ ότι το 85% των υποστατικών που εμπίπτουν στα 
όρια του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Αγίας Νάπας είναι συνδεδεμένα με το Κεντρικό Αποχετευτικό Σύστημα.  
Υπολείπεται η εκτέλεση κάποιων έργων τα οποία έχουν προγραμματιστεί να ξεκινήσουν προσεχώς για να 
μπορέσουν να ενωθούν και άλλες οικιστικές περιοχές. 

 Όπως γνωρίζετε, το Συμβούλιο, με βάση τη Νομοθεσία, επιβάλει τέλος χρήσης του αποχετευτικού 
συστήματος με βάση την κατανάλωση νερού ύδρευσης, σε όλα τα υποστατικά που δύναται να συνδεθούν με το 
Κεντρικό Αποχετευτικό Σύστημα, ανεξάρτητα αν είναι συνδεδεμένα ή όχι.  Με τον τρόπο αυτό δίνεται και το 
απαιτούμενο κίνητρο σε όσους δεν είναι συνδεδεμένοι να προχωρήσουν με τις απαιτούμενες εργασίες για τη 
σύνδεσή τους ούτως ώστε να απολαμβάνουν την υπηρεσία για την οποία πληρώνουν. 

 Οι νομικές διαδικασίες για τη λήψη μέτρων για όσους δεν είναι συνδεδεμένοι είναι χρονοβόρες.  Το 
Συμβούλιο αναμένει την έγκριση σχετικού Κανονισμού με τον οποίο να παρέχεται η δυνατότητα επιβολής 
εξώδικου προστίματος σε όσους δεν είναι συνδεδεμένοι.  Αναμένεται ότι το μέτρο αυτό θα επιταχύνει την σύνδεση 
των υποστατικών που δεν είναι συνδεδεμένα. 

Συμβούλιο Αποχετεύσεων Πάφου 
 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι περίπου το 85% του πληθυσμού εντός των 
ορίων ευθύνης του Σ.Α.ΠΑ. εξυπηρετείται από το δημόσιο αποχετευτικό σύστημα. 

 Για την άμεση σύνδεση των υποστατικών με τα υφιστάμενα δίκτυα αποχετεύσεως που είναι σε λειτουργία, 
το Σ.Α.ΠΑ. έχει λάβει τα ακόλουθα μέτρα: 

1. Εφαρμογή της κείμενης νομοθεσίας για επιβολή τέλους χρήσης σε όλα τα υποστατικά που δύναται vα 
εξυπηρετηθούν από το δημόσιο αποχετευτικό σύστημα. 

2. Η υπηρεσία του Σ.Α.ΠΑ. έχει απλοποιήσει τη διαδικασία έκδοσης άδειας κατασκευής και σύνδεσης του 
ιδιωτικού με τον δημόσιο υπόνομο αποχέτευσης λυμάτων. 

3. Οι αρμόδιοι λειτουργοί της υπηρεσίας επικοινωνούν με τους κατόχους/ιδιοκτήτες υποστατικών που δεν 
έχουν συνδεθεί και τους ενημερώνουν τόσο για τη νέα διαδικασία όσο και για τα οφέλη της άμεσης 
σύνδεσης με το δημόσιο αποχετευτικό σύστημα. 

4. Λήψη νομικών μέτρων, στις περατώσεις που υπάρχει κίνδυνος για τη δημόσια υγεία.”.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.581, ημερομηνίας 10 Απριλίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

«Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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2. Το έργο “Διαμόρφωση/Τοπιοτέχνηση του Ποταμού Τρέμυθου στο Κίτι” προτείνεται να χωροθετηθεί στο 
χώρο του ποταμού Τρέμυθου, στην κοινότητα Κιτίου, με σκοπό τη χρήση του ως άξονα περιπάτου, 
ποδηλατοδρόμου, γραμμικού Πάρκου Πρασίνου, καθώς και για τη σύνδεση των περιοχών της νότιας και 
δυτικής οικιστικής περιοχής της Κοινότητας.  Το προτεινόμενο έργο θα συμβάλει στην ποιοτική 
αναβάθμιση της ζωής των κατοίκων της Κοινότητας και της ευρύτερης περιοχής, καθώς και στην 
αναβάθμιση του τουριστικού προϊόντος, τόσο του ντόπιου όσο και του ξένου που επισκέπτεται το αρχαίο 
Μνημείο της Παναγίας Αγγελόκτιστης. 

3. Σημειώνεται ότι το Κοινοτικό Συμβούλιο Κιτίου για να προωθήσει την υλοποίηση του εν λόγω έργου 
ακολούθησε την διαδικασία προκήρυξης εκδήλωσης ενδιαφέροντος για εκπόνηση μελέτης από ιδιώτες 
μελετητές, σύμφωνα με τις υποδείξεις της Επαρχιακής Διοίκησης Λάρνακας. 

4. Η Επαρχιακή Διοίκηση για την υλοποίηση το εν λόγω έργου προέβη σε προκαταρκτική αξιολόγηση και 
διαβούλευση με τα εμπλεκόμενα Τμήματα των οποίων οι απόψεις ήταν θετικές υπό προϋποθέσεις.  Θα 
ακολουθήσει περιβαλλοντική και υδρολογική μελέτη. 

5. Σημειώνεται ότι η διαδικασία προώθησης του έργου βρίσκεται ακόμη σε πρώιμο στάδιο και ως εκ τούτου 
προτού συμπεριληφθεί το εν λόγω έργο στον Αναπτυξιακό Προϋπολογισμό θα αναμένεται η ολοκλήρωση 
των μελετών, η έκδοση των αναγκαίων εγκρίσεων, της πολεοδομικής και περιβαλλοντικής, κοστολόγηση 
και εάν αυτό απαιτείται η ετοιμασία Σημειώματος Έργου (PCN).» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.591, ημερομηνίας 17 Απριλίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η δεύτερη φάση του έργου της Ανάπλασης της Πλατείας της Κοινότητας Αρμού, αποφασίσθηκε να 
εκτελεστεί σε επιμέρους αυτοτελείς φάσεις, διότι το κόστος της είναι πολύ ψηλό (της τάξης των €900.000 
περίπου συν ΦΠΑ) και επειδή εκκρεμούσε η λήψη από το Κοινοτικό Συμβούλιο κάποιων συγκαταθέσεων 
από επηρεαζόμενους ιδιοκτήτες τεμαχίων. 

3. Για την περαιτέρω προώθηση τμήματος της Β΄ Φάσης του έργου, θα περιληφθεί πρόνοια για το 2021 στα 
πλαίσια εξέτασης των προτάσεων για τον αναπτυξιακό προϋπολογισμό και/ή προώθηση πρόσθετου 
τμήματος της Β΄ Φάσης μέσω Ευρωπαϊκών Ταμείων. 

4. Σημειώνεται ότι αποφασίσθηκε η κατασκευή όλων των τοίχων αντιστήριξης (χωρίς επένδυση) συνολικής 
εκτιμώμενης δαπάνης (€250.000 περίπου χωρίς ΦΠΑ), κατά το 2019-2020.  Στον Προϋπολογισμό 
Αναπτύξεως 2019, περιλήφθηκε πρόνοια ύψους €60.000 και αναμένεται να γίνει σύντομα προκήρυξη 
προσφορών και το έργο εκτιμάται ότι θα διαρκέσει εννέα μήνες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου 
Πετρίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.621, ημερομηνίας 8 Μαΐου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση, σας πληροφορώ ότι η κατασκευή κεντρικού αποχετευτικού 
συστήματος εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος.  
Περαιτέρω πληροφορείστε ότι, με βάση απόφαση που λήφθηκε σε συνεδρία του Υπουργικού Συμβουλίου που 
πραγματοποιήθηκε στις 21/8/2019, μεταξύ άλλων εγκρίθηκε όπως ληφθούν τα ακόλουθα άμεσα μέτρα: 

(β) τον επανασχεδιασμό από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων της κατασκευής κεντρικού αποχετευτικού 
συστήματος που να καλύπτει όλη την Κοινότητα Πισσουρίου, ώστε τα κατασκευαστικά έργα να ξεκινήσουν 
αμέσως μετά τη σταθεροποίηση της κατολίσθησης στην περιοχή, και 

(γ) την ετοιμασία από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων σχεδίου στεγανοποίησης των υφιστάμενων 
απορροφητικών λάκκων και την αντικατάσταση τους με στεγανές δεξαμενές.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.624, ημερομηνίας 8 Μαΐου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Η προκήρυξη διαγωνισμού για την παροχή υπηρεσιών συμβούλων μελετητών για την εκπόνηση ειδικής 
μελέτης για τα εδαφολογικά προβλήματα που παρουσιάζονται στην περιοχή “Λίμνες” στην κοινότητα 
Πισσουρίου έχει ολοκληρωθεί.  Υποβλήθηκε μία προσφορά, η οποία έχει αξιολογηθεί από την Επιτροπή 
Αξιολόγησης που είχε οριστεί και η εισήγηση της έχει παραπεμφθεί στο Συμβούλιο Προσφορών του 
Υπουργείου Εσωτερικών (ως Αρμόδιο Όργανο) για έγκριση. 

(β) Οι όροι του διαγωνισμού είχαν συνταχθεί στην Ελληνική γλώσσα, η οποία είναι επίσημη γλώσσα στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση και ακολουθήθηκαν οι προβλεπόμενες διαδικασίες προκήρυξης του διαγωνισμού.  
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Σημειώνεται ότι, το θέμα συζητήθηκε κατά την συνεδρία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών 
στις 10/6/2019.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.650, ημερομηνίας 31ης Μαΐου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση προς τον Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Στις 18 Φεβρουάριου 2019, μετά από τον εντοπισμό διαρροής λυμάτων από αντλιοστάσιο του Συμβουλίου 
Αποχετεύσεων Λευκωσίας στην Ανθούπολη, το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων (ΤΑΥ) του Υπουργείου 
Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος (ΥΓΑΑΠ) προέβη σε δειγματοληπτικούς ελέγχους για 
προσδιορισμό της ποιοτικής κατάστασης των υπόγειων υδάτων της περιοχής.  Από τα αποτελέσματα, 
διαφάνηκε ότι η κατάσταση των υπόγειων υδάτων είχε υποβαθμιστεί προσωρινά, κατά μήκος του 
ποταμού, μέχρι και 2,5 χιλιόμετρα, κατάντη του σημείου απόρριψης. 

(β)  Στις 24 και 28 Μαΐου 2019, μετά από διαπίστωση νέας διαρροής λυμάτων, Επιθεωρητές του Τμήματος 
Περιβάλλοντος του ΥΓΑΑΠ πραγματοποίησαν επιθεώρηση των αντλιοστασίων του Συμβουλίου 
Αποχετεύσεων Λευκωσίας (ΣΑΛ) στις περιοχές Αγίου Μάμα και Αγίου Γεωργίου στη Λακατάμεια.  Κατά 
την επιθεώρηση, διαπιστώθηκε ότι λόγω αστοχίας των σωληνώσεων του δικτύου, δεν ήταν δυνατή η 
άντληση των λυμάτων προς τον Σταθμό Επεξεργασίας Λυμάτων Ανθούπολης, με αποτέλεσμα μεγάλες 
ποσότητες λυμάτων να έχουν απορριφθεί στην κοίτη του Πεδιαίου Ποταμού.  Ως εκ τούτου, το Τμήμα 
Περιβάλλοντος κάλεσε το ΣΑΛ, με επιστολή του με αρ. φακ. 02.12.011.002.001 και ημερομηνία 
29/05/2019, όπως προχωρήσει άμεσα στην άντληση όλων των λιμναζόντων λυμάτων που έχουν 
δημιουργηθεί στην κοίτη του ποταμού, καθώς και στην αντικατάσταση του υφιστάμενου δικτύου μεταξύ 
των δύο αντλιοστασίων.  Κάλεσε επίσης, το ΣΑΛ όπως εξετάσει κατά πόσο έχει χρησιμοποιηθεί το ίδιο 
υλικό αγωγών και σε άλλες περιοχές που καλύπτει το ΣΑΛ και ενημερώσει σχετικά τον Διευθυντή του 
Τμήματος Περιβάλλοντος. 

(γ)  Στις 5 Αυγούστου 2019, το ΤΑΥ προέβη σε νέους δειγματοληπτικούς ελέγχους σε γεώτρηση κοντά στο 
σημείο όπου εντοπίστηκε η απόρριψη των λυμάτων, με σκοπό να αξιολογηθεί η κατάσταση των υπόγειων 
υδάτων, μετά τη δεύτερη διαρροή που παρατηρήθηκε τον Μάιο του 2019.  Από τα αποτελέσματα, 
διαφάνηκε ότι η κατάσταση των υπόγειων υδάτων παραμένει προσωρινά υποβαθμισμένη, ωστόσο οι 
συγκεντρώσεις των λυμάτων είναι μειωμένες σε σχέση με τις συγκεντρώσεις που καταμετρήθηκαν τον 
Φεβρουάριο.  Παράλληλα το ΤΑΥ κάλεσε το ΣΑΛ, με επιστολή του με αρ. φακ. 2.16.001.01, 2.10.013 και 
ημερομηνία 06/08/2019, όπως ενημερώσει τον Διευθυντή του ΤΑΥ σχετικά με τα μέτρα που προτίθεται να 
λάβει για να αποτραπεί η επανάληψη αστοχίας των σωλήνων του αγωγού, καθώς και σχετικό 
χρονοδιάγραμμα εργασιών. 

2. Στη βάση των πιο πάνω, κρίνεται ότι η κατάσταση των υπόγειων υδάτων στην περιοχή έχει υποβαθμιστεί 
προσωρινά.  Συγκεκριμένα, μπορεί να αναφερθεί ότι επανήλθε, προσωρινά, στην κατάσταση, προ λειτουργίας 
του αποχετευτικού συστήματος, όπου στους υπόγειους υδροφορείς διείσδυαν λύματα από τους απορροφητικούς 
λάκκους των κατοικιών.  Ωστόσο, αναμένεται ότι, με την ανάμειξη των λυμάτων με τον μεγάλο όγκο του υπόγειου 
νερού, η συγκέντρωση των λυμάτων θα μειωθεί σταδιακά και το σύστημα θα ανακάμψει.  Σε ό,τι αφορά το 
οικοσύστημα της περιοχής, εκτιμάται ότι και αυτό έχει προσωρινά επηρεαστεί αρνητικά, αλλά αναμένεται ότι 
σταδιακά θα επανακάμψει στην προ της διαρροής κατάσταση. 

3. Σε ό,τι αφορά τα μέτρα που πρέπει να ληφθούν, το ΤΑΥ και το Τμήμα Περιβάλλοντος θα αξιολογήσουν 
την αποτελεσματικότητα των μέτρων που λαμβάνει το ΣΑΛ, μόλις ενημερωθούν σχετικά οι Διευθυντές των 
Τμημάτων [όπως αναφέρεται στα σημεία (β) και (γ) πιο πάνω] και αναλόγως, ενδέχεται να εισηγηθούν την 
επιβολή επιπρόσθετων μέτρων, για αποκατάσταση των ζημιών και μείωση του κινδύνου επανάληψης του 
φαινομένου. 

4. Παραμένουμε στη διάθεση σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.662, ημερομηνίας 6 Ιουνίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα, όσον αφορά το αίτημα για 
επιδιόρθωση των κατοικιών στον Οικισμό Στέγασης Εκτοπισθέντων στη Πόλη Χρυσοχούς: 
2. Αρμόδιοι Λειτουργοί του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως θα επισκεφθούν τον Οικισμό Στέγασης 

Εκτοπισθέντων Πόλης Χρυσοχούς εντός Οκτωβρίου για καταγραφή των προβλημάτων που 
παρουσιάζουν οι κατοικίες του εν λόγω Οικισμού. 

3. Ακολούθως, όσα προβλήματα κριθούν δικαιολογημένα, θα επιλυθούν στα πλαίσια του Συμβολαίου 
Γενικής Συντήρησης Λεμεσού-Πάφου. 

4. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες κρίνετε αναγκαίες.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 17 Οκτωβρίοιυ 2019 του Υπουργού Άμυνας κ. Σάββα Αγγελίδη στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.03.678, ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Γιώργου Περδίκη 
 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Κώστα Χαμπιαούρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.700, ημερομηνίας 27 Ιουνίου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 
 «Σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση θα ήθελα να σας ενημερώσω τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργικό Συμβούλιο με την υπ’ αριθμό 67.445 Απόφασή του της 9ης Ιουλίου 2008, ενέκρινε τη 
Σύσταση και Λειτουργία Εθνικής Επιτροπής για την ανάπτυξη και εγκαθίδρυση Εθνικού Πλαισίου 
Προσόντων στην Κύπρο (ΕΠΠΚ-CyQF). 

2. Το Υπουργικό Συμβούλιο με την υπ’ αριθμό 73.544 Απόφασή του της 16ης Μαΐου 2012 ενέκρινε την 
Εγκαθίδρυση Εθνικού Πλαισίου Προσόντων στην Κύπρο. 

3. Το Συμβουλευτικό Σώμα του Ευρωπαϊκού Πλαισίου Προσόντων (ΕΠΠ-EQF) στην 39η Συνεδρία του στις 
8 Φεβρουάριου 2017 ενέκρινε την Έκθεση Συσχέτισης του Εθνικού Πλαισίου Προσόντων της Κύπρου με 
το ΕΠΠ. Η συσχέτιση αυτή θα διευκολύνει τους πολίτες που αποκτούν εκπαιδευτικά ή επαγγελματικά 
προσόντα στην Κύπρο να διακινούνται για σκοπούς εργασίας ή συνέχισης της εκπαίδευσής τους σε άλλες 
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Το Ευρωπαϊκό Πλαίσιο Προσόντων είναι ένα πλαίσιο αναφοράς που 
συσχετίζει τα επιμέρους Εθνικά Πλαίσια Προσόντων διαφόρων χωρών. Στην πράξη, θα λειτουργήσει ως 
μηχανισμός μετατροπής για την ευκολότερη ανάγνωση των επαγγελματικών προσόντων. Θα βοηθήσει 
εκπαιδευόμενους και εργαζόμενους που επιθυμούν να μετακινηθούν από χώρα σε χώρα ή να αλλάξουν 
θέση εργασίας ή να αλλάξουν εκπαιδευτικό ίδρυμα. Οι πολίτες, οι εργοδότες, οι εκπρόσωποι των 
εκπαιδευτικών ιδρυμάτων, οργανώσεων κ.τ.λ. μπορούν έτσι να καταλάβουν και να συγκρίνουν τα 
προσόντα που αποκτούνται στις διάφορες χώρες. Αυτό διευκολύνει την κινητικότητα στην αγορά εργασίας 
και την εκπαίδευση. Επιτρέπει επίσης την καλύτερη αντιστοίχιση μεταξύ προσφοράς και ζήτησης στις 
γνώσεις, τις δεξιότητες και τις ικανότητες. Περιλαμβάνει την ανάπτυξη και την εφαρμογή θεσμικών 
ρυθμίσεων και διαδικασιών, στη βάση κριτηρίων και καθορισμένων επιπέδων μάθησης, που σχετίζονται 
με την αξιολόγηση και την επικύρωση των προσόντων και την προώθηση της διά βίου μάθησης. Επίσης, 
περιλαμβάνει τη διασφάλιση της ποιότητας των προγραμμάτων ακαδημαϊκής και επαγγελματικής 
εκπαίδευσης και κατάρτισης, για την οποία την ευθύνη έχουν το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, η 
Αρχή Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού, το Κυπριακό Συμβούλιο Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών, ο 
Φορέας Διασφάλισης και Πιστοποίησης της Ποιότητας της Ανώτερης Εκπαίδευσης και ο υπό δημιουργία 
Φορέας Αναγνώρισης Μη Τυπικής και Άτυπης Μάθησης. (Ήδη βρίσκεται στη διαδικασία της υλοποίησης 
ο Φορέας Πιστοποίησης της Μη Τυπικής και Άτυπης Μάθησης ο οποίος υπολογίζεται να λειτουργήσει το 
Φθινόπωρο του 2020. Είναι σε ισχύ η πιλοτική εφαρμογή του). 

4. Το Εθνικό Πλαίσιο Προσόντων στην Κύπρο συσχετίζεται με όλες τις βαθμίδες της επίσημης Δημόσιας και 
Ιδιωτικής εκπαίδευσης (Δημοτική/Μέση Γενική/Μέση Τεχνική και Επαγγελματική και Κατάρτιση/Ανώτερη 
και Ανώτατη), το Σύστημα Επαγγελματικών Προσόντων της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού, 
τη Μη Τυπική και Άτυπη Μάθηση και τη Διά Βίου Μάθηση. Τονίζεται ότι η διαδικασία συσχέτισης του 
Εθνικού Πλαισίου Προσόντων στην Κύπρο με το αντίστοιχο Ευρωπαϊκό Πλαίσιο Προσόντων θα είναι μια 
συνεχής διαδικασία επομένως, ο Φορέας αυτός θα συμβάλει στην υλοποίηση των υποχρεώσεων της 
Κύπρου για επιτυχή εφαρμογή και ανάπτυξή του. 

5. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού με πρόταση προς το Υπουργικό Συμβούλιο (ημερ. 03/05/2017), 
εισηγήθηκε τη δημιουργία Φορέα Διακυβέρνησης του Εθνικού Πλαισίου Προσόντων στην Κύπρο, 
αρμόδιου να επιλαμβάνεται θέματα που αφορούν στην εφαρμογή του. Το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε 
τη δημιουργία του εν λόγω Φορέα με την ονομασία Εθνική Αρχή Προσόντων (Απόφαση 82.592, ημερ. 
18/05/2017), του οποίου η αποστολή είναι η εποπτεία και η ανάπτυξη του Εθνικού Πλαισίου Προσόντων 
στην Κύπρο στο πλαίσιο της διά βίου μάθησης. 

6. Μέσα από την προσπάθεια λειτουργίας της Εθνικής Αρχής Προσόντων και τη μέχρι τώρα εμπειρία 
διακυβέρνησης του Εθνικού Πλαισίου Προσόντων στην Κύπρο, εντοπίστηκε η ανάγκη περαιτέρω 
επαναπροσδιορισμού του ρόλου και των διαδικασιών μέσω των οποίων θα επιτευχθούν οι σκοποί της. 
Ως εκ τούτου, κρίθηκε αναγκαίο να αποσαφηνιστούν οι ρόλοι εντολής του Υπουργικού Συμβουλίου για τη 
δημιουργία της καθώς επίσης, να επεκταθεί και να συγκεκριμενοποιηθεί το θεσμικό πλαίσιο λειτουργίας 
της ως φορέα αρμόδιου για αξιολόγηση και επικύρωση των επαγγελματικών προσόντων που αποκτούνται 
μέσα από τυπική, μη τυπική και άτυπη μάθηση καθώς επίσης, των διαδικασιών αξιολόγησης άτυπης 
μάθησης που έχει πιστοποιηθεί από άλλους φορείς με απώτερο στόχο τη μεταξύ τους διασύνδεση. Στην 
ουσία, απαιτείτο η ανάπτυξη ενός συστήματος διασφάλισης ποιότητας των επαγγελματικών προσόντων 
επομένως, γίνεται εισήγηση όπως η Εθνική Αρχή Προσόντων μετονομαστεί σε Φορέα Διασφάλισης και 
Πιστοποίησης της Ποιότητας των Επαγγελματικών Προσόντων. 
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7. Όσον αφορά στη φιλοσοφία που θα διέπει τον Φορέα θα είναι παρομοίου τύπου με αυτή του Φορέα 
Διασφάλισης και Πιστοποίησης της Ποιότητας της Ανώτερης Εκπαίδευσης, ο οποίος είναι αρμόδιος για τη 
διασφάλιση της ποιότητας της Ανώτερης Εκπαίδευσης στην Κύπρο. Επομένως, στη βάση σύστασης της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής προς τα κράτη μέλη για διαχωρισμό και θεσμοθέτηση των προσόντων σε 
ακαδημαϊκά και επαγγελματικά, ο Φορέας Διασφάλισης και Πιστοποίησης της Ποιότητας της Ανώτερης 
Εκπαίδευσης έχει την ευθύνη αξιολόγησης των ακαδημαϊκών τίτλων σπουδών/προσόντων ενώ ο Φορέας 
Διασφάλισης και Πιστοποίησης της Ποιότητας των Επαγγελματικών Προσόντων θα λειτουργεί 
παράλληλα, έχοντας την ευθύνη αξιολόγησης των επαγγελματικών τίτλων σπουδών/προσόντων. Στην 
ουσία, θα έχει την ευθύνη υποστήριξης των διαδικασιών συντονισμού και εποπτείας τόσο για την 
αξιολόγηση και επικύρωση όσο και την παρακολούθηση των διαδικασιών αξιολόγησης και πιστοποίησης 
των επαγγελματικών προσόντων από άλλους φορείς, στη βάση των περιγραφών του Εθνικού Πλαισίου 
Προσόντων στην Κύπρο. Ως εκ τούτου, ο Φορέας Διασφάλισης και Πιστοποίησης της Ποιότητας των 
Επαγγελματικών Προσόντων θα δώσει τη δυνατότητα αντιστοίχισης και αναφοράς των προσόντων των 
πολιτών που αποκτούνται μέσα από τυπική, μη τυπική και άτυπη μάθηση σε σχέση με τα επαγγελματικά 
προσόντα, στα επίπεδα του Εθνικού Πλαισίου Προσόντων στην Κύπρο. 

8. Εντός των προσεχών ημερών θα αποσταλεί στο Υπουργικό Συμβούλιο για έγκριση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.701, ημερομηνίας 27 Ιουνίου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Η Υπηρεσία Μεταλλείων του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος (ΥΓΑΑΠ) 
είναι η αρμόδια Αρχή για τον έλεγχο της εισαγωγής, αποθήκευσης, πώλησης και χρήσης των 
πυροτεχνημάτων. 

(β) Σε μια αίτηση για χρήση πυροτεχνημάτων ζητούνται στοιχεία που αφορούν το όνομα του αιτητή 
(διοργανωτή της εκδήλωσης), τον σκοπό της εκδήλωσης και την ημερομηνία που θα πραγματοποιηθεί, 
την περιγραφή του χώρου χρήσης, τα είδη και την ποσότητα ανά είδος των πυροτεχνημάτων που θα 
χρησιμοποιηθούν καθώς και τα ονόματα των κατόχων Πιστοποιητικού Ικανότητας που θα διενεργήσουν 
τη μεταφορά και τις πυροδοτήσεις τους. 

(γ) Μια αίτηση για χρήση πυροτεχνημάτων θα πρέπει να συνοδεύεται από: 

(i) τη συγκατάθεση του ιδιοκτήτη ή του διαχειριστή του χώρου όπου θα χρησιμοποιηθούν τα 
πυροτεχνήματα, και 

(ii) τη συγκατάθεση της τοπικής Αρχής (Δήμου ή Κοινότητας). 

(δ) Μια αίτηση για χρήση πυροτεχνημάτων απορρίπτεται στις ακόλουθες περιπτώσεις: 

(i) όταν δεν είναι πλήρως συμπληρωμένη ή δεν συνοδεύεται από τις προαναφερόμενες 
συγκαταθέσεις, 

(ii) όταν ο σκοπός της εκδήλωσης είναι διαφορετικός από αυτούς που καθορίζονται στην 
Γνωστοποίηση του Επιθεωρητή Εκρηκτικών Υλών (ΚΔΠ 323/2018), 

(iii) όταν διαπιστωθεί ότι ο πραγματικός σκοπός της εκδήλωσης είναι διαφορετικός από αυτόν που 
δηλώνεται στην αίτηση, και 

(iv) όταν κατά την επιτόπια επιθεώρηση του χώρου της αίτησης, διαπιστωθεί ότι αυτός είναι 
ακατάλληλος ακόμη και για την χρήση μικρού μεγέθους πυροτεχνημάτων, 

(ν) όταν ο χώρος της αίτησης βρίσκεται κοντά σε οικολογικά ευαίσθητες περιοχές. 

2. Η άδεια συνοδεύεται πάντοτε από όρους που αφορούν: 

(α) την ασφαλή μεταφορά των πυροτεχνημάτων από τη νόμιμη αποθήκη μέχρι τον χώρο χρήσης τους 
και τη λήψη συγκεκριμένων μέτρων από τους πυροδότες τόσο για την προσωπική τους ασφάλεια 
όσο και για την ασφάλεια των θεατών και του κοινού, 

(β) την τήρηση εκ μέρους του αδειούχου και του πυροδότη συγκεκριμένων αποστάσεων ασφαλείας 
που καθορίζονται στην άδεια, από τους θεατές, εύφλεκτα υλικά και κατοικίες, 

(γ) την υποχρέωση του αδειούχου για την έγκαιρη ενημέρωση του κοινού (σε αστικά κέντρα) μέσω 
ανακοίνωσης στο ραδιόφωνο, εφημερίδα, κ.λπ. ή με την καταβολή του τέλους για την αποστολή 
sms από τον οικείο Δήμο όταν διαθέτει τέτοιο σύστημα ενημέρωσης των δημοτών του (σε όσους 
είναι συμβεβλημένοι με το εν λόγω σύστημα) για παρόμοιες εκδηλώσεις.  Επίσης υποχρεώνεται 
όπως ενημερώσει τα γειτονικά υποστατικά και κατοίκους για την ημερομηνία και ώρα της χρήσης 
των πυροτεχνημάτων με την διανομή φυλλαδίων από πόρτα σε πόρτα, 
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(δ) την πυρασφάλεια.  Σε όλες τις άδειες απαιτείται όπως στον χώρο χρήσης υπάρχουν 
πυροσβεστήρες ενώ σε χώρους που βρίσκονται στην ύπαιθρο τίθεται όρος για να υπάρχει 
διαθέσιμο πυροσβεστικό όχημα για να χρησιμοποιηθεί σε περίπτωση που παραστεί ανάγκη.  
Σημειώνεται ότι όλοι οι χώροι που βρίσκονται στην ύπαιθρο επιθεωρούνται πάντοτε μαζί με 
εκπρόσωπο της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας, 

(ε) την υποχρέωση του πυροδότη όπως πριν την χρήση των πυροτεχνημάτων επικοινωνήσει με τον 
Πύργο Ελέγχου Πτήσεων για να πάρει σχετική έγκριση για την ακριβή ώρα διεξαγωγής των 
πυροδοτήσεων, και 

(στ) την υποχρέωση του αδειούχου και του πυροδότη για τον καθαρισμό του χώρου από τα κατάλοιπα 
των πυροτεχνημάτων μετά τη χρήση τους. 

3. Η χρήση πυροτεχνημάτων ενδέχεται να προκαλέσει όχληση, ειδικότερα σε όσους δεν είναι ενήμεροι για 
την διεξαγωγή της ή όταν αυτή πραγματοποιείται σε ακατάλληλες ώρες.  Επίσης, οι σκύλοι 
αναστατώνονται όταν γίνεται ρίψη πυροτεχνημάτων σε μικρή απόσταση από αυτούς. 

 Για τη μείωση της όχλησης που προκαλείται από την χρήση πυροτεχνημάτων, εντός των αστικών κέντρων 
της ενδοχώρας και σε χώρους που κρίνονται κατάλληλοι, παραχωρούνται άδειες χρήσης μικρού μεγέθους 
πυροτεχνημάτων (για τα οποία, στις πλείστες Ευρωπαϊκές χώρες, επιτρέπεται η χρήση από το ευρύ κοινό 
χωρίς την εξασφάλιση άδειας). 

 Μεγάλου μεγέθους πυροτεχνήματα αδειοδοτούνται κυρίως στις παραλιακές περιοχές, νοουμένου ότι ο 
χώρος χρήσης τους βρίσκεται στις ακτές και σε απόσταση ασφαλείας από τις πλησιέστερες ξενοδοχειακές 
μονάδες ή κατοικίες, ή η χρήση τους γίνεται από πλωτή εξέδρα που τοποθετείται σε απόσταση ασφαλείας 
από τις ακτές, έτσι ώστε να υπάρχει εκτόνωση του θορύβου προς τη θάλασσα. 

 Επίσης, πέραν των μέτρων που λαμβάνονται για ενημέρωση του κοινού, όπως αναφέρονται στην 
παράγραφο 2(γ), η Υπηρεσία Μεταλλείων του ΥΓΑΑΠ διατηρεί στην ιστοσελίδα της σχετικό κατάλογο, για 
ενημέρωση του κοινού, στον οποίο αναγράφονται η ημερομηνία, ο δήμος ή η κοινότητα, η επαρχία, ο 
χώρος χρήσης τους και το επιτρεπόμενο ωράριο για όλες τις προγραμματισμένες αδειούχες χρήσεις 
πυροτεχνημάτων. 

4. Περαιτέρω σημειώνεται ότι, εδώ και αρκετό χρονικό διάστημα παρατηρείται παράνομη χρήση 
πυροτεχνημάτων, πολλές φορές σε ώρες κοινής ησυχίας, με αποτέλεσμα να γίνονται έντονα παράπονα 
από τους κατοίκους των περιοχών αυτών.  Για τις εν λόγω παράνομες χρήσεις πυροτεχνημάτων είναι 
ενήμερη η Αστυνομία, που είναι και η αρμόδια Αρχή για την πάταξη της παρανομίας. 

5. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Γιώργου Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.707, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2019, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα: 

2. Στο πλαίσιο της συζήτησης των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών Νομικών και Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων 
και Ίσων Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών, έχει λεχθεί από τον Αρχηγό Αστυνομίας ότι στον 
πειθαρχικό κώδικα της Αστυνομίας, δεν περιλαμβάνεται ιδιώνυμο αδίκημα σχετικά με ρατσιστική 
συμπεριφορά ή ξενοφοβία. 

3. Σημειώνεται ότι υπάρχουν συγκεκριμένα ποινικά αδικήματα που αφορούν στις φυλετικές και άλλες 
διακρίσεις σε διάφορες νομοθεσίες όπως: 

• Νόμος που κυρώνει τη Σύμβαση των Ηνωμένων Εθνών (12/67) για την Εξάλειψη κάθε Μορφής 
Φυλετικής Διάκρισης (Ν. 12(Ι)/67) 

• Ο περί της Ίσης Μεταχείρισης Προσώπων άσχετα από Φυλετική ή Εθνοτική Καταγωγή Νόμος 
(Ν.59(Ι)/2004) 

• Ο περί της Καταπολέμησης Φυλετικών και άλλων Διακρίσεων Νόμος (Ν.42(Ι)/2004) 

• Ο Ποινικός Κώδικας (Κεφ. 154) 

• Ο περί της Καταπολέμησης Ορισμένων Μορφών και Εκδηλώσεων Ρατσισμού και Ξενοφοβίας 
μέσω του Ποινικού Δικαίου Νόμος (Ν.134(Ι)/2011) 

• Ο περί Πρόσθετου Πρωτοκόλλου στη Σύμβαση κατά του Εγκλήματος μέσω του Διαδικτύου 
αναφορικά με την Ποινικοποίηση Πράξεων Ρατσιστικής και Ξενοφοβικής Φύσεως που 
διαπράττονται μέσω Ηλεκτρονικών Υπολογιστών Νόμος (Ν.26(ΙΙΙ)/2004). 
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4. Σημειώνεται δε ότι στους περί Αστυνομίας (Πειθαρχικούς) Κανονισμούς (Κ.Δ.Π. 53/1989) και 
συγκεκριμένα στον πειθαρχικό κώδικα δεν είναι εφικτό να περιλαμβάνονται όλες οι συμπεριφορές που 
ποινικοποιούνται με νομοθεσία έχοντας υπόψη ταυτόχρονα ότι το δίκαιο εξελίσσεται και τα οποιαδήποτε 
αδικήματα δύναται κατά καιρούς να τροποποιηθούν από το νομοθέτη. Όποια συμπεριφορά αποτελεί 
ποινικό αδίκημα, για τα μέλη της Αστυνομίας αποτελεί ταυτόχρονα και το πειθαρχικό αδίκημα της 
“Ανάρμοστης Συμπεριφοράς” το οποίο αναφέρει ότι εάν μέλος της Αστυνομίας ενεργεί κατά τρόπο απρεπή 
ή επιζήμιο για την πειθαρχία ή κατά τρόπο που εύλογα είναι δυνατόν να δυσφημήσει την Αστυνομία, 
μπορεί να διωχθεί πειθαρχικά. 

5. Επίσης, μέλος της Αστυνομίας δυνατό να διωχθεί για το πειθαρχικό αδίκημα της “Παράνομης ή Άσκοπης 
Άσκησης Εξουσίας” εάν συμπεριφέρεται με αγένεια ή βάναυσα σε οποιοδήποτε πρόσωπο. 

6. Επιπρόσθετα σε περίπτωση καταδίκης μέλους της Αστυνομίας από ποινικό δικαστήριο για ποινικό 
αδίκημα, αυτό θα διωχθεί και πειθαρχικά. Σε αυτήν την περίπτωση, για την επιβολή της ποινής, θα 
ληφθούν σοβαρά υπόψη η φύση του αδικήματος και η ποινή που επιβλήθηκε από το ποινικό δικαστήριο. 

7. Παράλληλα με τα πιο πάνω ο Αρχηγός Αστυνομίας έχει εκδώσει σχετική εγκύκλιο, ημερομηνίας 7/8/2013, 
η οποία καθορίζει την πολιτική που θα εφαρμόζεται με σκοπό την αντιμετώπιση και καταπολέμηση της 
ρατσιστικής βίας, της ξενοφοβίας και των διακρίσεων καθώς και τον τρόπο που πρέπει να ενεργούν και 
συμπεριφέρονται σχετικά, τα μέλη της Αστυνομίας (επισυνάπτεται για εύκολη αναφορά). Για την 
αποτελεσματικότερη προώθηση των θεμάτων αυτών και με σκοπό την εκπαίδευση των μελών της 
Αστυνομίας, έχει ετοιμαστεί συγκεκριμένο μάθημα με τίτλο “Φυλετικές και άλλες διακρίσεις”, το οποίο 
διδάσκεται στην Αστυνομική Ακαδημία Κύπρου. Επίσης, δημιουργήθηκε το “Γραφείο Καταπολέμησης 
Διακρίσεων” με σκοπό την προώθηση της προληπτικής και κατασταλτικής καταπολέμησης των 
διακρίσεων, του ρατσισμού και της ξενοφοβίας, το οποίο διέπεται από σχετική Αστυνομική Διάταξη 3/38 
“Γραφείο Καταπολέμησης Διακρίσεων”. 

8. Επιπρόσθετα με τα πιο πάνω και σύμφωνα με τον περί Αστυνομίας (Ανεξάρτητη Αρχή Διερεύνησης 
Ισχυρισμών και Παραπόνων) Νόμο του 2006 (Ν.(9(Ι)/2006), έχει διοριστεί η Ανεξάρτητη Αρχή 
Διερεύνησης Ισχυρισμών και Παραπόνων κατά της Αστυνομίας η οποία έχει εξουσίες διερεύνησης σχετικά 
με πράξεις μελών της Αστυνομίας. Συγκεκριμένα, η Αρχή έχει καθήκον και εξουσία διερεύνησης 
ισχυρισμών και παραπόνων για πράξεις μελών της Αστυνομίας, ως αναφέρονται στο άρθρο 5(2) του 
Νόμου: 

 “(α)  διαφθοράς ή δωροδοκίας ή αθέμιτου πλουτισμού ή διαπλοκής του μέλους της Αστυνομίας με 
εξωγενείς παράγοντες ή με οικονομικά ή άλλα συμφέροντα ή που, κατά τα διαλαμβανόμενα, σε 
οποιοδήποτε εκάστοτε σε ισχύ νόμο ή κανονισμούς ή σε οποιαδήποτε εκάστοτε κυρωθείσα από τη 
Δημοκρατία διεθνή σύμβαση ή τον κυρωτικό αυτής νόμο δεν επιτρέπονται ή απαγορεύονται, είτε 
ως πράξεις διαφθοράς ή δωροδοκίας ή αθέμιτου πλουτισμού είτε λόγω διαπλοκής του μέλους της 
Αστυνομίας με εξωγενείς παράγοντες ή με οικονομικά ή άλλα συμφέροντα, 

 (β)  οι οποίες παραβιάζουν ανθρώπινα δικαιώματα που προβλέπονται στο Σύνταγμα ή σε 
οποιοδήποτε εκάστοτε σε ισχύ νόμο ή κανονισμούς, ή σε οποιαδήποτε εκάστοτε 
κυρωθείσα από τη Δημοκρατία διεθνή σύμβαση ή τον κυρωτικό αυτής νόμο και συνιστούν 
ποινικά αδικήματα δυνάμει οποιουδήποτε εκάστοτε σε ισχύ νόμου ή κανονισμών. 

 (γ)  οι οποίες συνιστούν ευνοιοκρατική μεταχείριση ή συμπεριφορά κατά την εκτέλεση του καθήκοντος 
και τείνουν να κλονίσουν την εμπιστοσύνη του κοινού στην Αστυνομία ή να δυσφημίσουν το κύρος 
της”. 

9. Με βάση τα πιο πάνω, πιστεύω ότι υπάρχουν επαρκείς πρόνοιες τόσο στη νομοθεσία όσο και στους 
πειθαρχικούς κανονισμούς της Αστυνομίας για τον χειρισμό των μελών της που εκδηλώνουν τέτοιες 
συμπεριφορές.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.724, ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Από το 1996 που άρχισαν οι συστηματικές εργασίες αναδάσωσης μέχρι σήμερα, το Τμήμα Δασών του 
Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος έχει αναδασώσει 1 447 δεκάρια γης, που 
αντιστοιχούν περίπου στο 50% της έκτασης που έχει επηρεαστεί από τις εξορυκτικές δραστηριότητες και 
την εναπόθεση των μπάζων.  Η έκταση που έχει αναδασωθεί καλύπτει κυρίως την περιοχή που είναι 
ορατή από τον οδικό άξονα Κάρβουνά - Τροόδους, και στον υπολογισμό της δεν περιλαμβάνονται χώροι 
όπως η κεντρική λίμνη και άλλες υποδομές. 

(β) Ο χώρος που απομένει για διαμόρφωση και αναδάσωση υπολογίζεται ότι ανέρχεται περίπου στα 1 500 
δεκάρια.  Όμως, λόγω της τοπογραφίας αλλά και διαφόρων δυσκολιών στη διαμόρφωση των χώρων, 
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εκτιμάται ότι σε περιοχή έκτασης περίπου 250 δεκάρια δεν είναι εφικτή η διαμόρφωση του χώρου και 
αναδάσωσής του. Συνεπώς εκτιμάται, ότι η εναπομένουσα έκταση που θα διαμορφωθεί και θα 
αναδασωθεί θα είναι περίπου 1 250 δεκάρια. 

(γ) Δεν έχει καθοριστεί ακριβές χρονοδιάγραμμα ολοκλήρωσης της αποκατάστασης, αλλά εκτιμάται πως η 
αναδάσωση θα διαρκέσει τουλάχιστο μέχρι το 2035.  Η αδυναμία καθορισμού ακριβούς 
χρονοδιαγράμματος οφείλεται στην ανάγκη προμήθειας επιφανειακών εδαφών από την περιοχή, που 
προέρχονται κυρίως από ισοπεδώσεις, οικοπεδοποιήσεις και διάνοιξη δρόμων της περιοχής. Στην 
περίπτωση που δεν υπάρχει διαθέσιμο επιφανειακό έδαφος από την περιοχή, τότε το κόστος προμήθειας 
χώματος από άλλες περιοχές αυξάνεται σε σημαντικό βαθμό. 

2. Το συνολικό κόστος της αποκατάστασης του μεταλλείου Αμιάντου μέχρι σήμερα ανέρχεται στα 
€13.330.000.  Σημειώνεται ότι, το πιο πάνω ποσό πέραν της διαμόρφωσης και αναδάσωσης περιλαμβάνει 
επίσης το κόστος: 

 α) του ενταφιασμού αμιαντούχων αποβλήτων (€199.131), 

 β) των αντισταθμιστικών έργων προς όφελος της κοινότητας Αμιάντου (€542.257), 

 γ) της μελέτης επικινδυνότητας από την ύπαρξη του μεταλλείου και άλλες μελέτες (€665.040), 

 δ) της ανακαίνισης του παλαιού δημοτικού σχολείου, το οποίο λειτουργεί ως κέντρο πληροφόρησης 
του Γεωπάρκου Τροόδους και άλλες υποδομές για τη δημιουργία του Γεωπάρκου Τροόδους με 
δαπάνες του προγράμματος Interreg ΓΕΩΤΟΠΙΑ (€486.506), 

 ε) τις δαπάνες για το πρόγραμμα ΕΑΑ Grants “Biodiversity Conservation in Restoration and 
Management of the Amiantos Mine” για τη διαμόρφωση του κεντρικού κρατήρα του μεταλλείου 
(€1.337.694). 

 Συνεπώς, με βάση τα πιο πάνω υπολογίζεται, ότι το κόστος μέχρι σήμερα της διαμόρφωσης και 
αναδάσωσης του μεταλλείου ανέρχεται στα €10.000.000, περίπου. 

3. Σύμφωνα με το κοστολόγιο των υφιστάμενων εργασιών αναδάσωσης, το κόστος ανά δεκάριο 
υπολογίζεται σε €6.700 για την αναδάσωση, €2.900 για την συντήρηση των φυτών (για τρία χρόνια) και €3.000 
για την διαμόρφωση των μπάζων.  Με βάση το σημερινό κοστολόγιο αναμένεται ότι η συνολική διαμόρφωση των 
μπάζων θα στοιχίσει €3.750.000 και η αναδάσωση, συμπεριλαμβανομένης και της συντήρησής της θα στοιχίσει 
€12.000.000. 

4. Σε αυτά τα έξοδα δεν συμπεριλαμβάνονται άλλες δράσεις που αφορούν κτήρια του μεταλλείου. 
Σημειώνεται, ότι το Γενικό Σχέδιο Ανάπτυξης του Μεταλλείου το οποίο εκπονήθηκε το 2014, έχει ενταχθεί στο 
ευρύτερο σχέδιο ανάπτυξης της περιοχής Τροόδους.  Αξιοσημείωτο είναι επίσης το γεγονός της χρήσης μικρού 
τμήματος του μεταλλείου για τον ενταφιασμό των αμιαντούχων αποβλήτων. Εάν το Κράτος υποχρεωνόταν να 
στείλει τα απόβλητα αυτά στο εξωτερικό για διαχείρισή τους, θα είχε ένα επιπρόσθετο κόστος της τάξης των 
€7.000.000. 

5. Παραμένουμε στη διάθεση σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.725, ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το μεταλλείο Αμιάντου έκλεισε στα τέλη του 1988 λόγω πτώχευσης της ιδιοκτήτριας εταιρείας, που ήταν 
η Μητρόπολη Λεμεσού.  Τη διαχείριση της κατάστασης ανέλαβε Υπουργική Επιτροπή αποτελούμενη από 
τους Υπουργούς Οικονομικών (Πρόεδρο), Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και Εμπορίου και 
Βιομηχανίας. 

(β) Η εν λόγω Υπουργική Επιτροπή ανέθεσε σε Τεχνική Επιτροπή, αποτελούμενη από τον Οικονομικό 
Διευθυντή του Υπουργείου Οικονομικών (Πρόεδρο) και τους Διευθυντές των Τμημάτων Γεωλογικής 
Επισκόπησης, Δασών, Υπηρεσίας Μεταλλείων και Τμήματος Εργασίας, την καταγραφή των 
υποχρεώσεων της Εταιρείας Κυπριακών Αμιαντωρυχείων Λτδ. 

2. Από σχετική έκθεση που είχε ετοιμαστεί προκύπτει, ότι πέραν των υποχρεώσεων της εταιρείας: 

α) να σταθεροποιήσει, να διαμορφώσει, και να αναδασώσει τα μπάζα του μεταλλείου, και 

β) να μετακινήσει τις σωλήνες ύδρευσης των κοινοτήτων Κάτω Αμιάντου, Πελενδρίου και Αγρού, 

η εταιρεία είχε χρέος ύψους 3.500.000 λιρών, εκ των οποίων οι 780.000 ήταν σε κυβερνητικά ταμεία.  
Σημειώνεται, ότι το Τμήμα Κοινωνικών Ασφαλίσεων του Υπουργείου Εργασίας κατέθεσε αγωγή στο Επαρχιακό 
Δικαστήριο Λεμεσού για ανάκτηση των εισφορών κοινωνικών ασφαλίσεων των εργαζομένων του μεταλλείου. 
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3. Η χαώδης κατάσταση που επικράτησε στο μεταλλείο Αμιάντου μέχρι τον ορισμό της Εφόρου Εταιρειών 
ως Επίσημης Παραλήπτριας από το Επαρχιακό Δικαστήριο της Λεμεσού τον Ιούλιο 1989, περιγράφεται σε 
σχετικό άρθρο της εφημερίδας “Φιλελεύθερος”, απόσπασμα του οποίου επισυνάπτεται αυτούσιο. 

 Σύμφωνα με προφορικές μαρτυρίες η λεηλάτηση και η κλοπή περιουσιακών στοιχείων της εταιρείας ήταν 
εμφανέστατη κατά την υπό αναφορά περίοδο. 

4. Σημειώνεται ότι παρά την έντονη διαφωνία μελών της Τεχνικής Επιτροπής, η Επίσημη Παραλήπτρια, εν 
τέλει πώλησε τον εναπομείναντα εξοπλισμό του μεταλλείου ως παλιοσίδερα.  Στο αρχείο του Τμήματος 
Γεωλογικής Επισκόπησης του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος δεν υπάρχει 
καμία γραπτή αναφορά για το ποσό που διατέθηκε, ωστόσο προφορικές αναφορές κάνουν λόγο για ποσό της 
τάξης των 360.000 λιρών. 

5. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.726, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Δραστική ουσία glyphosate και ιστορικό:  Στις 12 Δεκεμβρίου 2017 εκδόθηκε ο Κανονισμός (EE) 
2017/2324, σύμφωνα με τον οποίο η καταχώρηση για διάθεση στην αγορά και χρήση της δραστικής 
ουσίας glyphosate ανανεώθηκε για ακόμη πέντε χρόνια, μέχρι το 2022.  Η περίοδος ανανέωσης της είναι 
αρκετά πιο σύντομη από τη μέγιστη δυνατή περίοδο των 15 χρόνων που προβλέπει η Ευρωπαϊκή 
νομοθεσία, αφού η Επιτροπή έλαβε υπόψη το ενδεχόμενο να σημειωθούν ταχείες επιστημονικές και 
τεχνολογικές εξελίξεις στο άμεσο μέλλον.  Σημειώνεται ότι παρότι υπάρχουν ήδη πολλές πληροφορίες για 
το glyphosate, δημοσιεύονται νέα στοιχεία για την υπό αναφορά δραστική ουσία, με εξαιρετικά υψηλό 
ρυθμό, σε σύγκριση με άλλες δραστικές ουσίες και άρα θα πρέπει να διασφαλιστεί ότι το glyphosate θα 
επαναξιολογηθεί κατά προτεραιότητα σε σχέση με άλλες ουσίες και μάλιστα σε σχετικό σύντομο χρονικό 
διάστημα.  Πριν την ανανέωση της έγκρισης της η Επιτροπή μελέτησε ενδελεχώς και επισταμένα όλα τα 
διαθέσιμα στοιχεία και μελέτες για την ουσία αυτή.  Τόσο η Γερμάνια που αξιολόγησε τα στοιχεία αλλά και 
η EFSA (European Food Safety Authority) κατέληξαν στο συμπέρασμα ότι: “το glyphosate είναι απίθανο 
να συνιστά κίνδυνο καρκινογένεσης για τον άνθρωπο”, ενώ η επιτροπή του ECHA (Ευρωπαϊκός 
Οργανισμός Χημικών Προϊόντων) στις 15 Μαρτίου 2017 κατέληξε ομόφωνα στο συμπέρασμα ότι η 
ταξινόμηση του glyphosate ως καρκινογόνου ουσίας δεν δικαιολογείται, και προώθησε τη γνώμη της στην 
Επιτροπή στις 15 Μαρτίου 2017.  Ο ECHA κατέληξε επίσης στο συμπέρασμα ότι το glyphosate δεν θα 
πρέπει να ταξινομείται ως μεταλλαξιογόνο ή τοξικό για την αναπαραγωγή.  Στο ίδιο συμπέρασμα κατέληξε 
η EFSA, υποστηριζόμενη από εμπειρογνώμονες από τις αρμόδιες αρχές όλων των κρατών μελών της 
EE.  Το συμπέρασμα αυτό συμμερίζονται και άλλοι εθνικοί και διεθνείς φορείς (από τον Καναδά, την 
Ιαπωνία, την Αυστραλία και τη Νέα Ζηλανδία).  Στο ίδιο επίσης συμπέρασμα κατέληξε η κοινή συνεδρίαση 
του Οργανισμού Επισιτισμού και Γεωργίας των Ηνωμένων Εθνών/Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας για τα 
κατάλοιπα των φυτοφαρμάκων JMPR.  Σημειώνεται ότι η μόνη αξιολόγηση η οποία κατέληξε στο 
συμπέρασμα ότι το glyphosate είναι “πιθανώς καρκινογόνο για τον άνθρωπο” είναι αυτή του IARC 
(Διεθνής Οργανισμός Ερευνών για τον Καρκίνο).  Παρόλα αυτά, σε αρκετά κράτη μέλη υπήρξαν έντονες 
αντιδράσεις για την επανέγκριση του glyphosate, με ανακοινώσεις στα ΜΜΕ αλλά και διαδηλώσεις, 
υποστηρίζοντας ότι η δραστική αυτή ουσία δεν πρέπει να ανανεωθεί.  Επίσης, πραγματοποιήθηκε 
πρωτοβουλία πολιτών με αίτημα, μεταξύ άλλων, την απαγόρευση του glyphosate και την προστασία των 
πολιτών και του περιβάλλοντος από τα τοξικά φυτοφάρμακα, σύμφωνα με το άρθρο 11, παράγραφος 4 
της Συνθήκης για την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Η Επιτροπή εξέτασε το αίτημα της πρωτοβουλίας αυτής και 
κατέληξε στο συμπέρασμα ότι “δεν υπάρχει ούτε η επιστημονική ούτε η νομική βάση που να δικαιολογεί 
την απαγόρευση του glyphosate και δεν πρόκειται να υποβάλει σχετική νομοθετική πρόταση.  
Συγκεκριμένα, τα επιστημονικά στοιχεία δεν υποστηρίζουν το συμπέρασμα ότι το glyphosate έχει τη 
δυνατότητα να προκαλέσει καρκίνο.  Ως εκ τούτου, η απόφαση της Επιτροπής να ανανεώσει την έγκριση 
του glyphosate (για διάστημα 5 ετών) είναι πλήρως δικαιολογημένη”. 

(β) Έγκριση φυτοπροστατευτικών προϊόντων:  Μετά την έγκριση μίας δραστικής ουσίας που γίνεται σε 
ευρωπαϊκό επίπεδο, στη συνέχεια τα φυτοπροστατευτικά προϊόντα, που περιέχουν τις δραστικές αυτές 
ουσίες, εγκρίνονται από τις εθνικές αρχές σε κάθε κράτος μέλος της EE λαμβάνοντας υπόψη τις γεωργικές 
και περιβαλλοντικές συνθήκες.  Τα κράτη μέλη έχουν την υποχρέωση να αξιολογούν όλες τις 
αδειοδοτήσεις για τα φυτοπροστατευτικά προϊόντα που περιέχουν glyphosate και μπορούν να 
αποφασίσουν να επιβάλουν περιορισμούς ή απαγορεύσεις για κάποια ή όλα τα προϊόντα αυτά, όταν κάτι 
τέτοιο δικαιολογείται βάσει αποδεικτικών στοιχείων που αφορούν τις συγκεκριμένες περιστάσεις στην 
επικράτειά τους.  Δεδομένων των δυνατοτήτων της αρμόδιας Αρχής της Κυπριακής Δημοκρατίας, οι 
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διάφορες αιτήσεις που υποβάλλονται εξετάζονται σχεδόν αποκλειστικά λαμβάνοντας υπόψη την 
αξιολόγηση και τα συμπεράσματα επί των αντίστοιχων αιτήσεων, άλλων κρατών μελών της νότιας ζώνης, 
με τη διαδικασία της αμοιβαίας αναγνώρισης.  Επίσης, για τα εγκεκριμένα φυτοπροστατευτικά προϊόντα, 
τα κράτη μέλη οφείλουν να επιβάλλουν την ορθή χρήση τους σύμφωνα με τους όρους έγκρισης τους και 
την επισήμανσή τους. 

(γ) Συμπεράσματα:  Glyphosate και Κύπρος.  Η δραστική ουσία glyphosate έχει ζιζανιοκτόνο δράση και 
περιέχεται σε αρκετά αδειοδοτημένα σκευάσματα που κυκλοφορούν στην Κύπρο.  Είναι διασυστηματικό, 
μη εκλεκτικό ζιζανιοκτόνο για την καταπολέμηση ετήσιων και πολυετών (αγρωστωδών, πλατύφυλλων 
ζιζανίων) και υδροχαρών ζιζανίων καθώς και ξυλωδών φυτών.  Χρησιμοποιείται ευρέως, σε πάρα πολλές 
καλλιέργειες καθώς επίσης και σε ακαλλιέργητες εκτάσεις.  Λαμβάνοντας υπόψη τις ιδιαίτερες 
εδαφοκλιματικές συνθήκες της Κύπρου, η δυνατότητα χρήσης αποτελεσματικών ζιζανιοκτόνων, στις 
περιπτώσεις όπου δεν είναι δυνατή η καταπολέμηση τους με άλλες μεθόδους, θεωρείται άκρως 
σημαντική.  Σημειώνεται επίσης, ότι πολλές από τις διαθέσιμες χημικές εναλλακτικές λύσεις που έχουν το 
ίδιο αποτέλεσμα με το glyphosate ενέχουν ενδεχομένως υψηλότερους κινδύνους.  Δυνατόν εάν 
εφαρμοστούν εναλλακτικές λύσεις αντί του glyphosate, όπως μηχανική καλλιέργεια, χρήση φλόγιστρων 
και μικτή γεωργική δραστηριότητα, αυτές έχουν ορισμένους περιορισμούς και δεν αποτελούν πάντα 
καλύτερη επιλογή για τις ιδιαίτερες συνθήκες και μορφολογία των εδαφών στο νησί μας (κίνδυνος 
πυρκαγιάς, επικλινή εδάφη, ανάγκη για υποδομές).  Λαμβάνοντας αυτά υπόψη, το Τμήμα Γεωργίας 
πιστεύει ότι δεν συντρέχουν λόγοι για απαγόρευση ή περιορισμούς στη χρήση των φυτοπροστατευτικών 
προϊόντων που περιέχουν τη δραστική ουσία glyphosate, πέραν αυτών που ήδη ισχύουν κατά την έγκριση 
της δραστικής ουσίας αλλά και από την Οδηγία για την Ορθολογική Χρήση των Φυτοφαρμάκων.  Το Τμήμα 
Γεωργίας θεωρεί ότι τα φυτοφάρμακα αποτελούν σημαντικό εργαλείο για την προστασία της φυτικής 
παραγωγής.  Εφόσον αυτά χρησιμοποιούνται σύμφωνα με τις οδηγίες που αναγράφονται στην ετικέτα και 
λαμβάνοντας υπόψη τα ερευνητικά δεδομένα που έχουμε σήμερα στην διάθεση μας, δεν προβλέπεται να 
οδηγήσουν σε κινδύνους για τον άνθρωπο, τα ζώα και το περιβάλλον και συνεπώς θα πρέπει να μπορούν 
να διατίθενται στην αγορά.  Εξάλλου οι διαδικασίες αξιολόγησης και αδειοδότησης περιλαμβάνουν ένα 
μεγάλο εύρος μελετών και πειραμάτων ώστε να διασφαλίζεται ότι τα προϊόντα δεν επιβαρύνουν με 
οποιοδήποτε τρόπο την ανθρώπινη υγεία, τα ζώα, το περιβάλλον και τη φυτική παραγωγή.  Πρόσθετα και 
όσον αφορά εναλλακτικές μεθόδους και λήψη επιπρόσθετων μέτρων, σας ενημερώνω ότι με την 
εφαρμογή του Εθνικού Σχεδίου Δράσης για την μείωση και Ορθολογική Χρήση των Φυτοπροστατευτικών 
Προϊόντων, έχουν ληφθεί και συνεχίζουν να λαμβάνονται μέτρα για την ελαχιστοποίηση των κινδύνων και 
του περιορισμού της χρήσης των χημικών φυτοπροστατευτικών προϊόντων, μέσω της ολοκληρωμένης 
και βιολογικής διαχείρισης εχθρών και ασθενειών. 

(δ) Κατά τη ψηφοφορία που πραγματοποιήθηκε στα θεσμικά όργανα της EE για το θέμα, η Κύπρος, 
λαμβάνοντας υπόψη τα αποτελέσματα των μελετών που υποβλήθηκαν για το θέμα και το έστω και 
περιορισμένο στοιχείο της αβεβαιότητας για το περιεχόμενο τους, τάχθηκε κατά της ανανέωσης της 
δραστικής ουσίας. 

(ε) Η Κύπρος σεβόμενη πλήρως την Ευρωπαϊκή Νομοθεσία και τους κανόνες της αγοράς, τηρεί πιστά το 
θεσμικό πλαίσιο που αποφασίζεται σε Ευρωπαϊκό επίπεδο και δεν προβαίνει σε οποιεσδήποτε 
μονομερείς απαγορεύσεις οι οποίες θα θέσουν την χώρα μας αντιμέτωπη με τις κυρώσεις που 
προβλέπονται για μη τήρηση του Ευρωπαϊκού Κεκτημένου.  Πρόσθετα βέβαια, τηρεί πιστά όλες τις 
υποχρεώσεις της και θέτει μέτρα επιβάλλοντας αυστηρές προϋποθέσεις στη χρήση των 
φυτοπροστατευτικών προϊόντων (όπως και η συγκεκριμένη δραστική ουσία) ώστε να διασφαλίζεται η 
ασφάλεια της διατροφικής αλυσίδας και η υγεία των καταναλωτών και των χρηστών. 

(στ) Παραμένουμε στη διάθεσή σας για περαιτέρω διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Γιώργου Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.741, ημερομηνίας 15 Ιουλίου 2019, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας παραθέτω πιο κάτω, τα κτίρια που στεγάζουν υπηρεσίες 
του Υπουργείου αυτού, που ανεγέρθηκαν από το 2004 μέχρι σήμερα και το κόστος ανέγερσης, σύμφωνα με το 
σημείο (1) της αναφερόμενης Ερώτησης: 

1. Αστυνομικός Σταθμός Αραδίππου, έτος ανέγερσης 2004, κόστος €1,8 εκ. 

2. Κτίριο Ειδικού Αντιτρομοκρατικού Ουλαμού (ΜΜΑΔ), έτος ανέγερσης 2006, κόστος €1 εκ. 

3. Αστυνομικός Σταθμός Πέρα Χωρίου Νήσου, έτος ανέγερσης 2008, κόστος €1,5 εκ. 

4. Οπλαποθήκες Αρχηγείου Αστυνομίας, έτος ανέγερσης 2010, κόστος €3,1 εκ. 

5. Αστυνομικά Κρατητήρια Λακατάμιας. έτος ανέγερσης 2010, κόστος €4,5 εκ. 
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6. Κεντρικός Αστυνομικός Σταθμός και Αστυνομικά Κρατητήρια Πάφου, έτος ανέγερσης 2010, κόστος €6,3 
εκ. 

7. Αστυνομικός και Πυροσβεστικός Σταθμός Πόλης Χρυσοχους, έτος ανέγερσης 2010, κόστος €8 εκ. 

8. Διοίκηση Λιμενικής και Ναυτικής Αστυνομίας και Ναυτικός Σταθμός Λεμεσού (προκατασκευασμένα 
υποστατικά), έτος ανέγερσης 2010, κόστος €575.000. 

9. Κτιριακές Εγκαταστάσεις Μονάδας Αεροπορικών Επιχειρήσεων, έτος ανέγερσης 2011, κόστος €9,2 εκ. 

10. Χώρος Κράτησης Απαγορευμένων Μεταναστών στη Μενόγεια, έτος ανέγερσης 2011, κόστος €11,2 εκ. 
(συγχρηματοδοτούμενο). 

11. Αστυνομικός Σταθμός Αγίας Νάπας (όροφος και κρατητήρια), έτος ανέγερσης 2011, κόστος €1.025.000. 

12. Αίθουσα διαλέξεων Γραφείου Καταπολέμησης Ηλεκτρονικού Εγκλήματος, έτος ανέγερσης 2016, κόστος 
€75.000. 

13. Αστυνομική Διεύθυνση Πάφου (Γ΄ Φάση), έτος ανέγερσης 2019, κόστος €3,8 εκ. 

14. Αστυνομική Διεύθυνση Αμμοχώστου, έτος ανέγερσης 2019, κόστος €6,5εκ. 

15. Ειδική Μονάδα Αντιμετώπισης Καταστροφών Κοφίνου έτος ανέγερσης 2015, κόστος €650.000. 

16. Πυροσβεστικός Σταθμός Υπαίθρου Μονιάτη, έτος ανέγερσης 2012, κόστος €200.000. 

17. Πυροσβεστικός Σταθμός Υπαίθρου Περιστερώνας, έτος ανέγερσης 2015, κόστος €250.000. 

18. Κατασκευή νέου κτιρίου για στέγαση του Συμβουλίου Αποφυλάκισης Κρατουμένων Επ’ Αδεία, έτος 
ανέγερσης 2017, κόστος €149.500.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.741, ημερομηνίας 15 Ιουλίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 
 «Η απάντηση στα ερωτήματα που εγείρετε στην πιο πάνω ερώτηση, από το αρμόδιο Τμήμα, τις Ιατρικές 
Υπηρεσίες και Υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας, είναι η ακόλουθη: 

2. Από τα στοιχεία που υπάρχουν στους φακέλους του Τμήματος Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 
Δημόσιας Υγείας από το 2004 μέχρι σήμερα έχουν ανεγερθεί τα ακόλουθα κτίρια: 

• Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας.  Το Έργο ολοκληρώθηκε το 2006. 

• Κέντρο Υγείας Κοφίνου. 

• Κέντρο Υγείας Λινόπετρας. 

• Κέντρο Υγείας Έγκωμης. 

• Κέντρο Υγείας Λακατάμιας. 

• Κέντρο Υγείας Λατσιών. 

3. Αναφορικά με το κόστος ανέγερσης τους, να σας πληροφορήσω ότι αρμόδιο Τμήμα για χειρισμό είναι το 
Τμήμα Δημοσίων Έργων, το οποίο είναι ο Σύμβουλος του Υπουργείου Υγείας, δεδομένου ότι δεν 
υπάρχουν Τεχνικές Υπηρεσίες στο Υπουργείο Υγείας. 

4. Εάν για οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στην διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2019 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.758, ημερομηνίας 30 Ιουλίου 

2019, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 
 Σημείωση:  Η απάντηση της υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.063, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Μαρίνου Σιζόπουλου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και παραθέτω τις σχετικές απαντήσεις/σχόλια μετά και από σχετική 
διαβούλευση που έγινε με την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου. 

1) Βάσει ποιας νομοθεσίας έχουν δοθεί οι άδειες λειτουργίας των εταιρειών διαχείρισης κόκκινων 
δανείων, ποιο ήταν το αρμόδιο όργανο που έδωσε τις άδειες και με βάση ποια κριτήρια; 
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 Η ανάθεση από πιστωτικό ίδρυμα εργασιών ή και υπηρεσιών σε συνεργάτη (outsourcing) διέπεται από 
Οδηγία της Κεντρικής Τράπεζας η οποία στοχεύει μεταξύ άλλων στον καθορισμό των προϋποθέσεων έτσι 
ώστε η διαχείριση να εξακολουθεί να εκτελείται σύμφωνα με τις σχετικές απαιτήσεις της ΚΤΚ (π.χ. Οδηγία 
περί της Διαχείρισης Καθυστερήσεων) και να υπόκειται στην απρόσκοπτη εποπτεία της ΚΤΚ. 

 Τονίζεται η διάκριση μεταξύ εταιρείας διαχείρισης η οποία διαχειρίζεται δάνεια και παραμένουν στους 
ισολογισμούς τραπεζικών ιδρυμάτων και εταιρειών εξαγοράς πιστώσεων που αποκτούν δάνεια με βάση 
τις πρόνοιες του περί Αγοραπωλησίας Πιστωτικών Διευκολύνσεων και για Συναφή θέματα Νόμου. 

2) Κάποιες εταιρείες εξαγοράς πιστώσεων φαίνεται να είναι θυγατρικές πιστωτικού ιδρύματος.  
Ζητούμε την επίσημη τοποθέτηση του αρμόδιου Υπουργού όσο και του Διοικητή της Κεντρικής 
Τράπεζας επί του θέματος αυτού, εάν αυτό ισχύει και εάν ναι, κατά πόσο αυτό αποτελεί 
σύγκρουση συμφέροντος. 

 Η ύπαρξη εταιρειών εξαγοράς πιστώσεων οι οποίες είναι θυγατρικές πιστωτικών ιδρυμάτων είναι σύνηθες 
φαινόμενο αφού η δημιουργία τους αποσκοπεί στον διαχωρισμό του δανειακού χαρτοφυλακίου με σκοπό 
την πώληση της εταιρείας σε ιδιώτη επενδυτή.  Ενόσω η εταιρεία εξαγοράς παραμένει θυγατρική του 
πιστωτικού ιδρύματος υπόκειται στην ενοποιημένη εποπτεία της ΚΤΚ.  Τη δεδομένη στιγμή υπάρχουν 
θυγατρικές πιστωτικών ιδρυμάτων οι οποίες έχουν αδειοδοτηθεί ως εταιρείες εξαγορές πιστώσεων από 
την ΚΤΚ, ο σκοπός των οποίων είναι να πωληθούν σε οντότητες εκτός του τραπεζικού ομίλου.  Στην 
περίπτωση εξεύρεσης ενδιαφερόμενου επενδυτή, οι νέοι επενδυτές αξιολογούνται από την ΚΤΚ ότι 
πληρούν τα κριτήρια, ως προνοεί ο περί Αγοραπωλησίας Πιστωτικών Διευκολύνσεων και για Συναφή 
Θέματα Νόμος. 

3) Δημοσίευμα αναφέρει ότι ο Υπουργός Οικονομικών υπήρξε δέκτης προειδοποιήσεων από την 
ΕΚΤ για την αδειοδότηση των συγκεκριμένων εταιρειών, ανταποκρίνεται στην πραγματικότητα;  
Προτίθεται ο Υπουργός να καταθέσει ανανεωμένο πλαίσιο για το πιο πάνω θέμα; 

 Το Υπουργείο Οικονομικών έχει ετοιμάσει σχετικό νομοσχέδιο που τροποποιεί τον περί Αγοραπωλησίας 
Πιστωτικών Διευκολύνσεων και για Συναφή Θέματα Νόμο με σκοπό τη διεύρυνση των εξουσιών της ΚΤΚ 
και την παραχώρηση δυνατότητας πρόσβασης από τις εν λόγω εταιρείες στα τραπεζικά δεδομένα των 
δανειοληπτών υπό τη διαχείρισή τους, προκειμένου να είναι σε θέση να εκτιμήσουν την πιστοληπτική 
ικανότητα τους και να παρέχουν σε αυτούς βιώσιμες λύσεις αναδιάρθρωσης.  Η εν λόγω πρόσβαση γίνεται 
σε πλήρη συμμόρφωση με τις πρόνοιες του Κανονισμού 2016/679/ΕΕ για την προστασία των φυσικών 
προσώπων έναντι της επεξεργασίας δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα και για την ελεύθερη 
κυκλοφορία των δεδομένων αυτών. 

 Το νομοσχέδιο έτυχε εκτενούς διαβούλευσης τόσο με την Κεντρική Τράπεζα όσο και με την Επίτροπο 
Προστασίας Προσωπικών Δεδομένων καθώς επίσης με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς ενώ ζητήθηκε 
και η γνώμη της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας.  Δεν υπήρξαν οποιεσδήποτε πιέσεις από 
οποιονδήποτε θεσμό της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την ετοιμασία της εν λόγω νομοθεσίας.  Σημειώνεται 
ότι είναι σε εξέλιξη ετοιμασία σχετικής Οδηγίας σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης η οποία θα ρυθμίζει σε 
Ευρωπαϊκό Επίπεδο τη λειτουργία των εταιρειών διαχείρισης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.065, ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το Τμήμα Γεωργίας εφαρμόζει “Σχέδιο Καταπολέμησης της Ποντίκας”, το οποίο έχει εγκριθεί με τις υπ’ 
αριθμόν 73.752 και 80.704, αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου ημερομηνιών 27.06.2012 και 
26.05.2016, αντίστοιχα.  Στα πλαίσια του εν λόγω Σχεδίου, το Τμήμα Γεωργίας διεξάγει εκστρατείες 
καταπολέμησης της ποντίκας με δικά του συνεργεία σε γεωργοκτηνοτροφικές περιοχές, οι οποίες 
κρίνονται ως σοβαρές εστίες πολλαπλασιασμού της ποντίκας.  Το συνεργείο του Επαρχιακού Γεωργικού 
Γραφείου Αμμοχώστου, σε συνεργασία με τις Τοπικές Αρχές της Επαρχίας έχει καλύψει ήδη μεγάλο μέρος 
των γεωργοκτηνοτροφικών περιοχών, που θεωρούνται σοβαρές εστίες πολλαπλασιασμού της ποντίκας. 

(β) Το ίδιο Τμήμα προβαίνει επίσης σε μια σειρά άλλων μέτρων περιορισμού της ποντίκας, όπως είναι η 
εγκατάσταση τεχνητών φωλιών ανθρωποπουλιών σε διάφορες γεωργικές περιοχές (συγκεκριμένα στην 
Επαρχία Αμμοχώστου έχουν τοποθετηθεί τέσσερις τεχνητές φωλιές) και η προώθηση των εθελοντικών 
εκστρατειών με τη συμμετοχή οργανωμένων συνόλων και κρατικών υπηρεσιών. 

(γ) Επιπρόσθετα, οι πρόνοιες του προαναφερόμενου Σχεδίου παρέχουν τη δυνατότητα στις Τοπικές Αρχές 
να προμηθεύονται το ποντικοδόλωμα Doa Rat Bait που παρασκευάζει το Τμήμα Γεωργίας στην 
επιδοτημένη τιμή των €0,50 ανά κιλό συν Φ.Π.Α., έτσι ώστε να διεξάγουν οργανωμένες εκστρατείες εντός 
των διοικητικών ορίων τους.  Το Τμήμα Γεωργίας έχει πραγματοποιήσει τα τελευταία χρόνια διαφωτιστικές 
διαλέξεις και εκπαιδευτικά σεμινάρια για την παροχή τεχνικής υποστήριξης προς τις Τοπικές Αρχές στην 
εφαρμογή ορθολογικών εκστρατειών και στην ορθή χρήση των τρωκτικοκτόνων δολωμάτων, με στόχο τη 
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μέγιστη αποτελεσματικότητα της αντιμετώπισης της ποντίκας καθώς επίσης και την ελαχιστοποίηση των 
αρνητικών επιπτώσεων προς το περιβάλλον. 

(δ) Στην Επαρχία Αμμοχώστου οι πλείστοι Δήμοι και Κοινότητες προβαίνουν σε οργανωμένες εκστρατείες 
καταπολέμησης της ποντίκας εντός των διοικητικών τους ορίων.  Σημειώνεται ότι λόγω των κατάλληλων 
καιρικών συνθηκών κατά το έτος 2019, αλλά και της πολυομβρίας της χειμερινής περιόδου, παρατηρήθηκε 
αύξηση του πληθυσμού της ποντίκας. 

(ε) Η καταπολέμηση της ποντίκας και άλλων τρωκτικών εντός και περιμετρικά των οικιστικών περιοχών και 
στα αποχετευτικά συστήματα πραγματοποιείται από άλλες υπηρεσίες, όπως είναι οι Τοπικές Αρχές, τα 
Συμβούλια Αποχετεύσεως και οι Υγειονομικές Υπηρεσίες του Κράτους.  Στην Επαρχία Αμμοχώστου 
υπάρχει συνεργασία μεταξύ των Δήμων και Κοινοτήτων, εργοδοτώντας σε μόνιμη βάση συνεργείο δύο 
ατόμων, το οποίο προβαίνει σε συνεχή καταπολέμηση των τρωκτικών πέριξ των οικιστικών περιοχών και 
κατά μήκος της γραμμής αντιπαράταξης. 

(στ) Επισημαίνεται επίσης και ο σημαντικός ρόλος στον περιορισμό του πληθυσμού της ποντίκας που 
διαδραματίζουν επίσης οι ίδιοι οι πολίτες, που θα πρέπει να λαμβάνουν μέτρα αποφυγής δημιουργίας 
εστιών πολλαπλασιασμού των τρωκτικών και μέτρα προστασίας των περιουσιών τους. 

(ζ) Τέλος, σας διαβεβαιώνουμε ότι οι αρμόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Περιβάλλοντος θα συνεχίσουν τις προσπάθειες που καταβάλλουν για περιορισμό των προβλημάτων 
που προκαλούνται από τους πληθυσμούς της ποντίκας σε γεωργοκτηνοτροφικές περιοχές. 

(η) Παραμένουμε στη διάθεσή σας για περαιτέρω διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.070, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 
«Νομοσχέδιο με τίτλο “Περί Ίδρυσης και Άδειας Λειτουργίας Υπηρεσιών Παροχής Κοινοτικής Νοσηλευτικής και 

Κοινοτικής Μαιευτικής Νόμος του 2019” 

 Σχετικά με το πιο πάνω θέμα σας ενημερώνω ότι στην παρούσα φάση δεν μπορεί να δοθεί απάντηση στα 
ερωτήματα του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα για το στάδιο που βρίσκεται 
η διαδικασία νομοτεχνικού ελέγχου του Νομοσχεδίου με τίτλο «Περί Ίδρυσης και Άδειας Λειτουργίας Υπηρεσιών 
Παροχής Κοινοτικής Νοσηλευτικής και Κοινοτικής Μαιευτικής Νόμος του 2019» καθώς και για το πότε αναμένεται 
να κατατεθεί στη Βουλή Αντιπροσώπων. 

2. Σημειώνεται ότι κατά την αποστολή του εν λόγω Νομοσχεδίου στη Νομική Υπηρεσία στις 02 Ιουλίου 2019, 
το Υπουργείο Υγείας είχε ζητήσει να δοθεί προτεραιότητα στη διενέργεια του Νομοτεχνικού Ελέγχου του 
Νομοσχεδίου, λόγω των μεταρρυθμίσεων που διανύουμε στον τομέα της Υγείας, με την Εφαρμογή του Γενικού 
Σχεδίου Υγείας (ΓεΣΥ). 

3. Παραμένω στη διάθεσή σας για περαιτέρω διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Γιώργου Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.073, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 
 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.079, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα, όσον αφορά τη καταβολή 
τιμητικού επιδόματος στους ομήρους πολέμου: 

2. Σύμφωνα με το άρθρο 4(2) του περί Αναγνώρισης της Προσφοράς, της Καθιέρωσης Ημέρας Μνήμης και 
Τιμής και την Παροχής Ωφελημάτων προς τους Αιχμαλώτους Πολέμου του 1974 και προς τους 
Εξαρτώμενους τους Νόμου [120(Ι)/2008], ο Υπουργός Εσωτερικών τηρεί μητρώο στο οποίο 
αναγράφονται τα ονόματα όλων των μη στρατεύσιμων/άμαχων προσώπων που διετέλεσαν όμηροι 
πολέμου. 

3. Η ερμηνεία του όρου “Όμηρου Πολέμου” επεξηγείται στο άρθρο 2 του πιο πάνω Νόμου και σημαίνει κάθε 
Ελληνοκύπριο που συνελήφθη και κρατήθηκε κατά ή μετά την τούρκικη εισβολή του 1974 και είναι κάτοχος 
πιστοποιητικού αιχμαλώτου πολέμου του Διεθνούς ή του Κυπριακού Ερυθρού Σταυρού ή της Εθνικής 
Φρουράς. 
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4. Το Υπουργείο Εσωτερικών έχει προβεί σε όλες τις αναγκαίες διεργασίες για την ετοιμασία του Μητρώου 
Αιχμαλώτων Άμαχου Πληθυσμού που διετέλεσαν αιχμάλωτοι το 1974 και το εν λόγω Μητρώο έχει 
διαβιβαστεί στο Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για τις δικές τους ενέργειες. 

5. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες κρίνετε αναγκαίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.080, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση που αφορά το ενδεχόμενο της εθελοντικής υποβολής ελεγμένων 
λογαριασμών από πολύ μικρές επιχειρήσεις με μικρό κύκλο εργασιών και χαμηλό ενεργητικό και σας πληροφορώ 
ότι οι υπηρεσίες του Υπουργείου Οικονομικών εξετάζουν, στα πλαίσια άμβλυνσης του διοικητικού φόρτου των 
μικρών επιχειρήσεων, το ενδεχόμενο υποβολής απλοποιημένης μορφής οικονομικών καταστάσεων από τις πιο 
πάνω εταιρείες χωρίς να υπάρχει η υποχρέωση για τη διεξαγωγή ελέγχου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2019 της Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Βασιλικής Αναστασιάδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.117, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 
«Σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση, σας μεταφέρω την ακόλουθη ενημέρωση που έλαβα από το αρμόδιο 

Τμήμα του Υπουργείου μου: 

1. Παραλιακός Δρόμος Λάρνακας-Δεκέλειας - Φάση Γ΄ 

Για τη Φάση Γ΄, που αφορά στο τμήμα του δρόμου από τον Ναυτικό Όμιλο Λάρνακας μέχρι τον κόμβο 
προς Πύλα, μήκους 3,8 χλμ., πληροφορείστε ότι βρίσκεται σε εξέλιξη η ετοιμασία των κατασκευαστικών 
σχεδίων η ολοκλήρωση των οποίων αναμένεται αρχές του 2020. Το τμήμα αυτό διαλαμβάνει 4 κυκλικούς 
κόμβους και 6 χλμ. δευτερεύοντος οδικού δικτύου.  Η μελέτη προχωρεί κανονικά, ενδέχεται όμως να 
προκύψουν καθυστερήσεις λόγω της εμπλοκής πολλών Υπηρεσιών οι οποίες θα πρέπει να ετοιμάσουν 
τις δικές τους μελέτες. 

 Σημειώνεται ότι το έργο, σύμφωνα με το χρονοδιάγραμμα, αναμένεται να προωθηθεί εντός του 2020, 
εφόσον εν τω μεταξύ ολοκληρωθούν όλες οι διαδικασίες (μελέτες Υπηρεσιών, απαλλοτριώσεις) έναντι 
συνολικού κόστους €20 εκ. περίπου.  Η διάρκεια κατασκευής του υπολογίζεται γύρω στα 2 χρόνια. 

2. Παραλιακός Δρόμος Λάρνακας-Δεκέλειας - Φάση Δ΄ 

Για τη Φάση Δ΄ που αρχίζει από τον κόμβο προς Πύλα μέχρι τις εγκαταστάσεις του ΚΟΤ, ετοιμάστηκε 
παλαιότερα ρυθμιστικό σχέδιο αλλά είχαν εκδηλωθεί κάποιες αντιδράσεις από Φορείς της Λάρνακας σε 
σχέση με την υιοθέτηση δρόμου 4 λωρίδων. Ως εκ τούτου, η περαιτέρω προώθηση των μελετών 
αναστάλθηκε σε αναμονή των τελικών αποφάσεων του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως ως προς 
τα τεχνικά χαρακτηριστικά του δρόμου. 

Σύμφωνα με την πληροφόρηση που λήφθηκε από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, αποφασίστηκε 
τελικά η κατασκευή δρόμου 2 λωρίδων και προχωρεί με γοργούς ρυθμούς η ετοιμασία του σχετικού 
ρυθμιστικού σχεδίου από το Τμήμα αυτό.  Αναμένεται ότι το ρυθμιστικό σχέδιο θα ολοκληρωθεί και 
υποβληθεί στην αρμόδια τεχνική επιτροπή του Φορέα Επίλυσης Κυκλοφοριακών Προβλημάτων περί τα 
τέλη Οκτωβρίου-αρχές Νοεμβρίου 2019, για έγκριση.  Στη συνέχεια, θα προωθηθεί η διαδικασία για 
ανάθεση των κατασκευαστικών σχεδίων από το Τμήμα Δημοσίων Έργων, αφού δοθεί σχετική 
παραγγελία από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως.» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ποιος θέλει να μιλήσει;  Ο κ. Βότσης; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Βότσης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να κλείσω τη συνεδρία και μετά, κύριε Βότση, ή είναι κάτι που μας ενδιαφέρει; 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Απλώς, επειδή μας είπατε να σας ενημερώνουμε για τα θέματα των ημικρατικών οργανισμών... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, ευχαρίστως! 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 
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 ...είναι ένα θέμα που το παλέψαμε όλοι... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μας ενδιαφέρει πάρα πολύ. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 ...από τους τριάντα έναν προϋπολογισμούς που θα έπρεπε να κατατεθούν στην επιτροπή Οικονομικών, 
μέχρι σήμερα έχουν κατατεθεί δεκαοκτώ, εξετάστηκαν ήδη οι δώδεκα και με τις διαδικασίες που έχετε εγκρίνει -
να συζητούμε κάποιους ακόμη και πριν να είναι στην επίσημη κατάθεση- οι υπόλοιποι πέντε θα είναι τη Δευτέρα 
και ο άλλος την Πέμπτη, άρα είμαστε απόλυτα προγραμματισμένοι και μένουν έντεκα προς κατάθεση μέχρι το 
τέλος του χρόνου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θετικότατα, πρωτάκουστα πράματα!  Είναι ικανοποιητικός, αλλά όχι στον βαθμό που να μη μας κάμνει να 
ανησυχούμε, κύριε Βότση.  Να επανέλθετε στην επόμενη ολομέλεια της Βουλής, την 22α Νοεμβρίου.  Θέλω να 
είναι γραμμένα στην αναφορά μου, να κατονομάσω αυτούς που δεν έχουν παραδώσει, ονομαστικά.  Και στην 
επόμενη να κατονομάζονται και τα ονόματα του διοικητικού συμβουλίου. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή κινείται το πράγμα ικανοποιητικά, όσοι θα μείνουν πίσω θα ονοματιστούν κανονικά, 
όπως έχετε ζητήσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Δεν έχουμε σήμερα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν φτάσουμε στο τέλος, έχουμε τη συνεδρία τώρα για τους νέους 
κανονισμούς, ενημέρωση, ανταλλαγή απόψεων, ώστε να πετύχουμε την όσο το δυνατόν καλύτερη εφαρμογή 
μέσα από τη γνώση, αλλά και ανταλλαγή απόψεων και παρατηρήσεων.  Έχουν καλεστεί όλοι οι πρόεδροι των 
επιτροπών, αλλά εννοείται ότι οποιοσδήποτε βουλευτής έχει ενδιαφέρον είναι ευπρόσδεκτος στην αίθουσα 
«Κερύνεια» τώρα. 

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται 
για την Παρασκευή, 22 Νοεμβρίου 2019, στις 11.00 το πρωί, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 
 1.  Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 

Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.172-2019). 

 2.  Οι περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Μηχανισμοί Επίλυσης 
Φορολογικών Διαφορών στην Ευρωπαϊκή Ένωση) Κανονισμοί του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.089-2019). 

 3.  Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.169-2019). 

 4.  Ο περί της Μεταβίβασης των Αρμοδιοτήτων και Εξουσιών του 
Συμβουλίου Δανειστικών Επιτρόπων στο Γενικό Λογιστή της 
Δημοκρατίας Νόμος του 2019. 
 (Αρ. Φακ. 23.01.060.165-2019). 

 5.  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος  
(Αρ. 2) του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.221-2019). 

 6.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών 
Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.174-2019). 

 7.  Ο περί Προϋπολογισμού του Δημοσιονομικού Συμβουλίου του 2020 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.173-2019). 

 8.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Δημόσιων Δανείων του 2020 
Νόμος του 2019. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.060.179-2019). 

 9.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Δημόσιας Εποπτείας 
Ελεγκτικού Επαγγέλματος του 2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.192-2019). 

 10.  Ο περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου 
του 2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.193-2019). 

 11.  Ο περί Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου του 
2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.196-2019). 

 12.  Ο περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου 
Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων του 2020 Νόμος 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.199-2019). 

 13.  Ο περί Προϋπολογισμού του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων του 2020 Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.209-2019). 

 14.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας του 2020 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.208-2019). 

 15.  Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Διαχείρισης 
Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών του 2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.202-2019). 

 16.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου του 2020 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.204-2019). 

 17.  Ο περί Προϋπολογισμού του Διαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς 
Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.203-2019). 

 18.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
Δυναμικού Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.212-2019). 

 19.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας και Διαχείρισης Άγριας 
Πανίδας του 2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.223-2019). 

 20.  Ο περί Προϋπολογισμού της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων του 2020 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.218-2019). 

 21.  Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως 
Στέγης του 2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.217-2019). 

 22.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ανεξάρτητου Ταμείου 
Ανακεφαλαιοποίησης του 2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.215-2019). 

 23.  Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς του 2020 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.216-2019). 

 24.  Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) 
Νόμος του 2019.  
(Πρόταση νόμου των κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, Μάριου Μαυρίδη και 
Ονούφριου Κουλλά εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού).   
(Αρ. Φακ. 23.02.060.118-2019). 
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 25.  Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2019.  
(Πρόταση νόμου των κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, Μάριου Μαυρίδη και 
Ονούφριου Κουλλά εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού).   
(Αρ. Φακ. 23.02.060.119-2019). 

 26.  Ο περί Χαρτοσήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019. 
(Πρόταση νόμου των κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, Μάριου Μαυρίδη και 
Ονούφριου Κουλλά εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού).  
(Αρ. Φακ. 23.02.060.120-2019). 

 27.  Ο περί Έκτακτης Εισφοράς για την Άμυνα της Δημοκρατίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019. 
(Πρόταση νόμου των κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, Μάριου Μαυρίδη και 
Ονούφριου Κουλλά εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού).  
(Αρ. Φακ. 23.02.060.121-2019). 

 28.  
 
 
 

Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και 
Δικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019. 
(Πρόταση νόμου των κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, Μάριου Μαυρίδη και 
Ονούφριου Κουλλά εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού).  
(Αρ. Φακ. 23.02.060.123-2019). 

 29.  Ο περί Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2019. 
(Πρόταση νόμου των κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, Μάριου Μαυρίδη και 
Ονούφριου Κουλλά εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού).  
(Αρ. Φακ. 23.02.060.124-2019). 

 30.  Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2019. 
(Πρόταση νόμου των κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, Μάριου Μαυρίδη και 
Ονούφριου Κουλλά εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού)   
(Αρ. Φακ. 23.02.060.125-2019). 

 31.  Ο περί Έκτακτης Εισφοράς για την Άμυνα της Δημοκρατίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019. 
(Πρόταση νόμου των κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, Μάριου Μαυρίδη και 
Ονούφριου Κουλλά εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού)   
(Αρ. Φακ. 23.02.060.122-2019). 

 32.  Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου  
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.178-2019). 

 33.  Οι περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (Αιτήσεις 
και Τέλη) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.081-2019). 

 34.  Ο περί της Αντιμετώπισης του Αδικαιολόγητου Γεωγραφικού 
Αποκλεισμού Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.159-2019). 

 35.  Ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.135-2019). 

 36.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση Ερευνητικών Μονάδων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.070-2018). 
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      37.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ερευνητικές  Μονάδες) (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.071-2018). 

 38.  Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Λογαριασμοί του Ταμείου) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.084-2019). 

 39.  Ο περί Αλιείας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.035-2019). 

 40.  Οι περί Αλιείας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.097-2017). 

 41.  Ο περί της Σύμβασης για την Προστασία της Μεσογείου Θάλασσας 
από τη Ρύπανση και περί Συναφών Πρωτοκόλλων (Κυρωτικός) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.010-2019). 

 42.  Ο περί της Αναθεωρημένης Διεθνούς Συμφωνίας περί Ιδρύσεως της 
Γενικής Επιτροπής Αλιείας για τη Μεσόγειο (Κυρωτικός) Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.016-2019). 

 43.  Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την έγκριση του 
τελικού απολογισμού για το έτος 2018 σύμφωνα με τις διατάξεις του 
άρθρου 81.2 του Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας. 
(Αρ. Φακ.13.06.001). 

 44.  Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για έγκριση του 
Προϋπολογισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων για το οικονομικό 
έτος 2020. 

Αποσύρσεις 45.  Ο περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων  (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.070-2019). 

 46.  Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2018. 
(Πρόταση νόμου του κ. Νίκου Νουρή εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.02.059.078-2018). 

 47.  Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου του κ. Ανδρέα Κυπριανού εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.022-2013). 

 48.  Ο περί Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2018. 
(Πρόταση νόμου του κ. Γιώργου Λιλλήκα εκ μέρους της Συμμαχίας 
Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.02.059.116-2018). 

 49.  Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Βεβαίωση Εγγραφής 
Υποστατικών, Εγκαταστάσεων, Επιχειρήσεων και Χώρων 
Εργασίας) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.088-2019). 

 50.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί)  Κανονισμοί 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.093-2019). 

 51.  Οι περί του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών - Θέση 
Γραμματειακού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.094-2019). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 
 «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο, οι επιπτώσεις του στην 

οικονομία και την κοινωνία και οι πολιτικές που μπορεί να επιφέρουν 
πληθυσμιακή αναζωογόνηση στην πατρίδα μας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Μιχάλη Γιωργάλλα, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.052.002-2019). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίασης της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  1.16 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 
Αριστείδου Μαριέλλα Κυπριανού Ανδρέας 

Γεωργίου Γεώργιος Κωνσταντίνου Κώστας 

Δημητρίου Αννίτα Μαυρίδης Μάριος 

Δημητρίου Δημήτρης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Δίπλαρος Ευθύμιος Νουρής Νίκος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Σταύρου Ελένη 

Κάρουλλας Γιώργος Τορναρίτης Νίκος 

Κουλλά Ονούφριος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
Γεωργίου Τ. Γιώργος Λουκαΐδης Γιώργος 
Δαμιανού Άριστος Μαύρου Ελένη 
Καυκαλιάς Αντρέας Πασιουρτίδης Ανδρέας 

Κέττηρος Νίκος Σάββα Ευανθία 
Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Στεφάνου Στέφανος 
Κυπριανού Άντρος Φακοντής Αντρέας 
Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

ΔΗΚΟ 
Βότσης Άγγελος Μυλωνάς Παύλος 

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Ορφανίδης Χρίστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Λεωνίδου Πανίκος Πιττοκοπίτης Χαράλαμπος 

Μουσιούττας Μαρίνος Προκοπίου Γεώργιος 

ΚΣ ΕΔΕΚ 
Ευσταθίου Κωστής Σιζόπουλος Μαρίνος 
Μυριάνθους Ηλίας  

Συμμαχία Πολιτών 

Λιλλήκας Γιώργος  

Αλληλεγγύη 

Συλλούρης Δημήτρης 

(Πρόεδρος Βουλής) 

Γιωργάλλας Μιχάλης 
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Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος Περδίκης Γιώργος 

ΕΛΑΜ 

Παπαγιάννης Λίνος Χρίστου Χρίστος 

Ανεξάρτητοι 

Θεολόγου Άννα  
Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μούσας Γιαννάκης (Μαρωνιτών) 

Μαχτεσιάν Βαρτκές (Αρμενίων) 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 
1. Διαβεβαίωση του βουλευτή της Αλληλεγγύης κ. Γεώργιου Παπαδοπούλου πριν από την ανάληψη των 

καθηκόντων του. 
2. Ανακοίνωση από τον Πρόεδρο της Βουλής της απόφασης της ανεξάρτητης βουλευτού κ. Άννας Θεολόγου 

να εκπροσωπεί το κίνημα Ανεξάρτητοι στη Βουλή. 
3. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην εθνική επέτειο της 28ης Οκτωβρίου 1940 και στην Ημέρα 

Αγνοουμένων και τήρηση μονόλεπτης σιγής στη μνήμη των θυμάτων. 
4. Ενημέρωση από τον Πρόεδρο της Βουλής για την πραγματοποίηση των πρώτων συνεδριάσεων της 

Παράλληλης Βουλής.  
5. Αναφορά στις ακόλουθες διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής: 

α. Προσφώνηση πανηγυρικού λόγου για την 79η επέτειο του «Όχι» από τον Πρόεδρο της Βουλής σε 
εκδήλωση του Πανεπιστημίου Δυτικής Αττικής. 

β. Συμμετοχή του Προέδρου της Βουλής, συνοδευόμενου από την επικεφαλής της κυπριακής 
αντιπροσωπίας στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση του Συμβουλίου της Ευρώπης κ. Στέλλα 
Κυριακίδου, στην Ευρωπαϊκή Διάσκεψη Προέδρων Κοινοβουλίων των χωρών μελών του 
Συμβουλίου. 

γ. Συμμετοχή του Προέδρου της Βουλής ως επικεφαλής κοινοβουλευτικής αντιπροσωπίας, 
αποτελούμενης από τους κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, Σκεύη Κούτρα Κουκουμά, Μαρίνο Μουσιούττα και 
Άννα Θεολόγου, στις εργασίες της 141ης Συνέλευσης της Διακοινοβουλευτικής Ένωσης στο 
Βελιγράδι. 

δ. Συμμετοχή της κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου, ως Ειδικής Αντιπροσώπου για την Καταπολέμηση της 
Διαφθοράς της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Οργανισμού για την Ασφάλεια και τη Συνεργασία 
στην Ευρώπη, σε σεμινάριο που διοργάνωσε η σλοβακική προεδρία του οργανισμού με θέμα τη 
νομοθεσία για την καταπολέμηση των εικονικών εταιρειών στην Μπρατισλάβα. 

ε. Συμμετοχή των κ. Νίκου Κέττηρου και Χρίστου Ορφανίδη σε διακοινοβουλευτική συνάντηση των 
επιτροπών των κοινοβουλίων των χωρών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης αρμόδιων για θέματα 
γεωργίας, στο πλαίσιο της Φινλανδικής Προεδρίας, στο Ελσίνκι. 

6. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των 
Ζώων (Προστασία Σκύλων και Γατών σε Εκτροφεία, Ξενοδοχεία, Καταφύγια και Υποστατικά Φύλαξης) 
Κανονισμοί του 2019», αγορεύσεις και συζήτηση (Κωστής Ευσταθίου, Λίνος Παπαγιάννης, Χαράλαμπος 
Θεοπέμπτου, Ελένη Σταύρου, Χρίστος Ορφανίδης, Μιχάλης Γιωργάλλας, Νίκος Κέττηρος, Άννα 
Θεολόγου, Ανδρέας Κυπριανού, Γιώργος Λουκαΐδης) και έγκρισή τους. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί του Εφημεριακού Κλήρου της Ελληνικής Ορθόδοξης Εκκλησίας της 
Κύπρου Νόμος του 2019», αγορεύσεις και συζήτηση (Στέφανος Στεφάνου, Γιώργος Περδίκης, Χρίστος 
Χρίστου, Άγγελος Βότσης, Μιχάλης Γιωργάλλας, Γιώργος Λιλλήκας, Ονούφριος Κουλλά, Παύλος 
Μυλωνάς, Άντρος Κυπριανού, Κωστής Ευσταθίου, Ζαχαρίας Κουλίας, Άννα Θεολόγου) και ψήφισή του 
σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί της Κρατικής Αρωγής προς τον Εφημεριακό Κλήρο της Ελληνικής Ορθόδοξης 
Εκκλησίας της Κύπρου Νόμος του 2019» και δικαιολόγηση αρνητικής ψήφου από τον κ. Στέφανο 
Στεφάνου. 

8. Έκθεση και συμπληρωματικές εκθέσεις για το νομοσχέδιο «Ο περί Ιδιωτικών Σχολείων Νόμος του 2017», 
αγορεύσεις (Αντρέας Καυκαλιάς, Πανίκος Λεωνίδου, Κωστής Ευσταθίου, Μάριος Μαυρίδης, Μιχάλης 
Γιωργάλλας, Γιώργος Λουκαΐδης, Γιώργος Λιλλήκας, Αννίτα Δημητρίου, Ηλίας Μυριάνθους) και ψήφισή 
του σε νόμο. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο Τροποποιητικός (Αρ. 1) του περί Προϋπολογισμού του Διαχειριστή 
Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου του 2018 Νόμος του 2019» και ψήφισή του σε νόμο. 

10. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας Μονάδας Διαχείρισης της Συμμετοχής 
της Κυπριακής Δημοκρατίας στην Ιδιοκτησιακή Δομή Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Καταργητικός) Νόμος του 
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2019» και «Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας Ανεξάρτητου Ταμείου Ανακεφαλαιοποίησης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» και ψήφισή τους σε νόμους, του πρώτου με τον τίτλο «Ο περί της 
Σύστασης και Λειτουργίας Μονάδας Διαχείρισης της Συμμετοχής της Κυπριακής Δημοκρατίας στην 
Ιδιοκτησιακή Δομή Πιστωτικών Ιδρυμάτων και του Ταμείου Ανακεφαλαιοποίησης (Καταργητικός) Νόμος 
του 2019». 

11. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Λογιστικής και Δημοσιονομικής Διαχείρισης και 
Χρηματοοικονομικού Ελέγχου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019» και ψήφισή του σε νόμο με τον 
τίτλο «Ο περί της Λογιστικής και Δημοσιονομικής Διαχείρισης και Χρηματοοικονομικού Ελέγχου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019». 

12. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Σύμβασης για τον Έλεγχο και Σήμανση των Αντικειμένων από 
Πολύτιμα Μέταλλα (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) Νόμος του 2019» και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο 
«Ο περί της Σύμβασης για τον Έλεγχο και Σήμανση των Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα (Κυρωτικός) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019». 

13. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Διεθνούς Σύμβασης για την Καταπολέμηση της Χρηματοδότησης 
της Τρομοκρατίας (Κυρωτικός και Άλλες Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2018» και ψήφισή του 
σε νόμο. 

14. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας στο Νομικό Τομέα μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Κράτους του Κατάρ (Κυρωτικός) Νόμος 
του 2019» και ψήφισή του σε νόμο. 

15. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019» και ψήφισή της σε νόμο. 

16. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Παιχνίδια) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019» και έγκρισή τους. 

17. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» 
και ψήφισή του σε νόμο.  

18. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, Αξιολόγηση και Ανέλιξη 
Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019» και έγκρισή τους. 

19. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019», συζήτηση (Ειρήνη Χαραλαμπίδου, Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, 
Γιώργος Περδίκης, Γεώργιος Προκοπίου) και ψήφισή της σε νόμο (με αρ. 3).  

20. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των Καλλιεργουμένων Γεωργικών 
Ειδών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019» και «Οι περί Σπόρων (Λαχανικά) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019» και έγκρισή τους.  

21. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ορθολογικής Χρήσης Γεωργικών Φαρμάκων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019». 

22. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  

23. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Περιβαλλοντική μελέτη για ασφαλτόστρωση αγροτικού δρόμου Ορμίδιας-Ξυλοφάγου - Έλεγχοι για την 
ποιότητα νερού στον υδατοφράκτη Καλαβασού και μέτρα προστασίας των ερασιτεχνών ψαράδων - 
Προβλήματα από παραχώρηση πολεοδομικής άδειας για πολυκατοικίες στην Έγκωμη - Άδεια 
εγκατάστασης εξορυκτικών αποβλήτων - Η εξαγγελία για την λειτουργία νέων τμημάτων του 
Πανεπιστημίου Κύπρου στη Λάρνακα και η υλοποίηση της - Μητρώο Διαμεσολαβητών Οικογενειακών 
Διαφορών - Παραχώρηση διαβατηρίων από το Υπουργικό Συμβούλιο σε άτομα του οικογενειακού 
περιβάλλοντος του Πρωθυπουργού της Καμπότζης - Μεταφορά συνταξιοδοτικών δικαιωμάτων 
αλλοδαπών εργαζομένων στις χώρες τους - Χωροθέτηση γηπέδου γκολφ σε κρατική δασική γη - 
Εναρμόνιση με την ευρωπαϊκή Οδηγία εξισορρόπησης επαγγελματικής και ιδιωτικής ζωής γονέων και 
φροντιστών - Χρέωση σεμιναρίων για ανανέωση της άδειας των δικηγόρων - Εκπαιδευτικά σεμινάρια για 
σεξουαλική παρενόχληση - Γυμναστήρια χωρίς πολεοδομική άδεια - Κατασκευαστικά προβλήματα και 
τίτλοι ιδιοκτησίας πολυκατοικίας σε συνοικισμό στη Λεμεσό - Αίτημα για βελτιωτικά έργα στον δρόμο 
Περιστερώνας-Πόλεως Χρυσοχούς - Πεζόδρομος από Πομό προς Παχύαμμο - Ταλαιπωρία των μαθητών 
της κοινότητας Αγίου Ιωάννη επαρχίας Πάφου κατά τη μετάβασή τους στο σχολείο - Αίτημα κατοίκων για 
διαχωρισμό οικοπέδων στον Άγιο Ιωάννη Πάφου - Αύξηση του αριθμού της ποντίκας στην Πάφο - 
Καταστροφές από αγριοκάτσικα σε καλλιέργειες στον Άγιο Ιωάννη Πάφου - Αντιμετώπιση του φαινομένου 
πώλησης αερίου γέλιου στα κέντρα αναψυχής - Η ανέγερση περιφερειακού γυμνασίου στην ανατολική 
περιοχή της Λεμεσού - Εμπλουτισμός με έργα τέχνης των κτιρίων του Υπουργείου Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως - Συντήρηση του καμπαναριού της εκκλησίας Αγίου Λεοντίου στα Περβόλια - 
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Πληροφορίες για λειτουργία θεματικού πάρκου στο Νέο Χωριό Πάφου - Αίτημα ιδιωτικής εταιρείας για 
ανάπτυξη σε τεμάχιο γης στην Πέγεια και οι θέσεις της κυβέρνησης.  

24. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Κυκλοφοριακή κίνηση στον δρόμο που συνδέει τη Μεσόγη με την Τρεμιθούσα και την Έμπα - Εφαρμογή 
Οδηγίας για τα αστικά λύματα και τα αποχετευτικά συστήματα - Ο εξωραϊσμός της κοίτης του ποταμού 
Τρέμινθου στο Κίτι - Μη έναρξη έργων εξωραϊσμού του πυρήνα της κοινότητας Άρμου - Ανάγκη 
κατασκευής συστήματος αποχέτευσης, διαχείρισης ομβρίων υδάτων και πλημμυρών στο Πισσούρι - Ο 
διαγωνισμός για τη μελέτη της κατολίσθησης στο Πισσούρι - Διαρροή λυμάτων στο αντλιοστάσιο του 
Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λευκωσίας - Προβλήματα στα κτίρια του συνοικισμού στην κοινότητα 
Χρυσοχούς - Διαχείριση ληγμένων και ποντισμένων στη θάλασσα πυρομαχικών της ΕΦ (εμπιστευτική 
ερώτηση) - Καθορισμός του Εθνικού Πλαισίου Προσόντων - Αδειοδότηση χρήσης πυροτεχνημάτων - 
Αναθεώρηση του πειθαρχικού κώδικα της αστυνομίας - Η αποκατάσταση του μεταλλείου Αμιάντου - Τα 
εργαλεία, τα μηχανήματα και ο εξοπλισμός στο μεταλλείο Αμιάντου - Απαγόρευση της χρήσης της ουσίας 
«γλυφοσάτη» στα φυτοφάρμακα - Κόστος δημόσιων κτιρίων που έχουν ανεγερθεί μετά το 2004 - Μέτρα 
για τα ελλείποντα ανήλικα πρόσωπα από τα ιδρύματα παιδικής προστασίας (εμπιστευτική ερώτηση) - 
Λειτουργία και εποπτεία των εταιρειών διαχείρισης κόκκινων δανείων - Ανάγκη καταπολέμησης του 
προβλήματος της «ποντίκας» στην ελεύθερη Αμμόχωστο - Η κατάθεση νομοσχεδίου περί κοινοτικής 
νοσηλευτικής και μαιευτικής - Διαδικασίες εποπτείας ψυχικά ασθενών αποφυλακισμένων (εμπιστευτική 
απάντηση) - Η διαδικασία καταβολής τιμητικών επιδομάτων στους ομήρους πολέμου του 1974 - 
Εθελοντική υποβολή ελεγμένων λογαριασμών από πολύ μικρές εταιρείες - Δρόμος Λάρνακας-Δεκέλειας. 

 

 

 

 

 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΙA΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ΄ 

Συνεδρίαση 22ας Νοεμβρίου 2019* 
Ώρα έναρξης:  11.10 π.μ. 

Αρ. 7 

 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ) 

 Καλημέρα σας. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ τους έντιμους βουλευτές να 
δηλώσουν την παρουσία τους.   

 Παρακαλώ τον έντιμο γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε.  Είκοσι δύο βουλευτές.  Σύμφωνα με το σύνταγμα, δεκαεννέα 
βουλευτές αποτελούν απαρτία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ήθελα προ ημερησίας διατάξεως να αναφερθώ σε αρκετές, αλλά πολύ σημαντικές επετείους, στις 
οποίες κάνουμε αναφορά από το βήμα της Βουλής κατά τον μήνα Νοέμβριο. 

 Κάθε 9η Νοεμβρίου, Παγκόσμια Ημέρα κατά του Φασισμού και του Αντισημιτισμού, ανακαλούμε στη μνήμη 
μας τα τραγικά γεγονότα της Νύχτας των Κρυστάλλων, που σηματοδότησε την απαρχή του ολοκαυτώματος το 
οποίο οδήγησε στον θάνατο έξι εκατομμύρια Εβραίους κατά τη διάρκεια του Β΄ Παγκόσμιου Πολέμου.  Κάθε 11η 
Νοεμβρίου, Ημέρα Ανάμνησης των Θυμάτων των δύο παγκόσμιων πολέμων, αποτίουμε φόρο τιμής στα ογδόντα 
και πλέον εκατομμύρια θύματα των δύο μεγάλων πολέμων του 20ού αιώνα, που σημάδεψαν με μελανότατες 
σελίδες την ιστορία της ανθρωπότητας.  Ανάμεσα στα θύματά τους ήταν και εκατοντάδες συμπατριώτες μας που 
πολέμησαν ως εθελοντές στο πλευρό των συμμαχικών δυνάμεων. 

 Μια μελανή σελίδα της σύγχρονης ιστορίας της πατρίδας μας ανακαλούμε κάθε 15 Νοεμβρίου, την 
ανακήρυξη του ψευδοκράτους στα κατεχόμενα από την Τουρκία εδάφη μας πριν από τριάντα έξι χρόνια.  Η 
Βουλή των Αντιπροσώπων καταδικάζει για μια ακόμη φορά την παράνομη και αποσχιστική αυτή ενέργεια, η 
οποία παραβιάζει κατάφωρα τους κανόνες του διεθνούς δικαίου.  Επαναλαμβάνουμε την προσήλωσή μας στην 
προσπάθεια εξεύρεσης μιας δίκαιης, βιώσιμης και λειτουργικής λύσης του Κυπριακού, που θα αποκαθιστά τα 
ανθρώπινα δικαιώματα του συνόλου του λαού της, θα θέσει τέλος στην κατοχή και θα επανενώσει την πατρίδα 
μας. 

 Δύο ηρωικές επετείους της σύγχρονης ελληνικής και κυπριακής ιστορίας τιμούμε στις 17 και 19 Νοεμβρίου, 
αντίστοιχα, την εξέγερση των φοιτητών του Πολυτεχνείου ενάντια στο καθεστώς της χούντας και την ηρωική 
θυσία του αγωνιστή της ΕΟΚΑ Κυριάκου Μάτση, που έπεσε μαχόμενος ενάντια στους Άγγλους αποικιοκράτες 
στο κατεχόμενο σήμερα Δίκωμο.  Η Βουλή των Αντιπροσώπων τιμά ιδιαιτέρως τις επετείους αυτές και 
επαναβεβαιώνει τη δέσμευσή της για προάσπιση των αγαθών της δημοκρατίας και της ελευθερίας. 

                                            
*  Τα αναλυτικά αποτελέσματα όλων των ηλεκτρονικών ψηφοφοριών της συνεδρίας ευρίσκονται στο Αρχείο της Βουλής. 
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 Θα ήθελα σε αυτό το σημείο να εγερθούμε για μονόλεπτη σιγή για τα θύματα του Β΄ Παγκοσμίου Πολέμου 
και για όλους όσοι αγωνίστηκαν για την ελευθερία και τη δημοκρατία στην Κύπρο. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία τους η μνήμη! 

 Παρακαλώ, κυρία Δημητρίου, συνεχίστε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Συνάδελφοι και συναδέλφισσες,  

 Ο Νοέμβριος είναι επίσης αφιερωμένος στην προστασία και την υπεράσπιση των δικαιωμάτων της πιο 
ελπιδοφόρας, αλλά και της πιο ευάλωτης ομάδας της κοινωνίας μας, των παιδιών.  Σ’ αυτό το πνεύμα 
καθιερώθηκαν η Παγκόσμια Ημέρα Προωρότητας στις 17 Νοεμβρίου, η Ευρωπαϊκή Ημέρα για την Προστασία 
των Παιδιών από τη Σεξουαλική Εκμετάλλευση και τη Σεξουαλική Κακοποίηση στις 18 Νοεμβρίου και η 
Παγκόσμια Ημέρα Δικαιωμάτων του Παιδιού στις 20 Νοεμβρίου.  Τέλος, η 25η Νοεμβρίου έχει καθιερωθεί ως 
Παγκόσμια Ημέρα για την Εξάλειψη της Βίας κατά των Γυναικών.  Η Βουλή των Αντιπροσώπων καταδικάζει την 
άσκηση οποιασδήποτε μορφής βίας τόσο κατά των γυναικών όσο και κατά των παιδιών και δεσμεύεται ότι θα 
εργάζεται πάντοτε για την προάσπιση των δικαιωμάτων τους και για συνεχή βελτίωση των σχετικών νομοθεσιών. 

 Αναφορά στις διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής:   

 Ο Πρόεδρος της Βουλής κ. Δημήτρης Συλλούρης, επικεφαλής αντιπροσωπίας, πραγματοποίησε 
επίσκεψη στην Κίνα, από 4 μέχρι 12 Νοεμβρίου 2019, κατόπιν πρόσκλησης του Εθνικού Λαϊκού Κογκρέσου της 
χώρας.  Η αντιπροσωπία αποτελείτο από τους κ. Νίκο Τορναρίτη, Γιώργο Τ. Γεωργίου, Χριστάκη Τζιοβάνη, 
Γεώργιο Προκοπίου, Ηλία Μυριάνθους και Μιχάλη Γιωργάλλα.  Στην αποστολή συμμετείχαν επίσης ο κ. Νικόλας 
Θεοχαρίδης, μέλος του διοικητικού συμβουλίου του Κυπριακού Οργανισμού Προώθησης Επενδύσεων (CIPA) 
και ομάδα Κυπρίων επιχειρηματιών. 

 Το πρόγραμμα της επίσκεψης περιλάμβανε επαφές και άλλες δραστηριότητες στη Σαγκάη, το Πεκίνο, τη 
Σεντσέν και την Γκουάνγκτζου.  Στη Σαγκάη ο Πρόεδρος της Βουλής παρακάθησε στο επίσημο δείπνο που 
παρέθεσε ο Πρόεδρος της Κίνας κ. Xi Jinping με την ευκαιρία των εγκαινίων της 2ης Διεθνούς Έκθεσης 
Εισαγωγικού Εμπορίου της Σαγκάης.  Συνοδευόμενος από βουλευτές ο κ. Συλλούρης παρέστη στα εγκαίνια της 
έκθεσης.  Ο Πρόεδρος της Βουλής εκφώνησε επίσης ομιλία με θέμα «Τεχνητή Νοημοσύνη και Καινοτομία-Ιδέες, 
Τεχνολογία-Αγορές» στα πλαίσια του 2ου Διεθνούς Οικονομικού Φόρουμ Χονγ Κιάο, που διεξήχθη παράλληλα 
με την έκθεση.  Στην έκθεση η αντιπροσωπία επισκέφθηκε εξάλλου περίπτερα με κυπριακά προϊόντα.   

 Στο Πεκίνο η αντιπροσωπία είχε χωριστές συναντήσεις με τον Πρόεδρο του Εθνικού Λαϊκού Κογκρέσου 
και με μέλη της Ομάδας Φιλίας Κίνας-Κύπρου, με τον Πρόεδρο και μέλη της Λαϊκής Πολιτικής Συμβουλευτικής 
Διάσκεψης της Κίνας, καθώς και με τον Πρόεδρο και μέλη του Κινεζικού Λαϊκού Ινστιτούτου Εξωτερικών 
Υποθέσεων.  Οι συναντήσεις επικεντρώθηκαν στις προοπτικές εφαρμογής των πολύ στενών και φιλικών 
σχέσεων μεταξύ Κύπρου και Κίνας σε πρακτική συνεργασία, με απτά αποτελέσματα με αμοιβαίο όφελος.  
Υπογραμμίστηκε εκατέρωθεν η σταθερή αλληλοϋποστήριξη στην αρχή «Μία Κίνα-Μία Κύπρος», ενώ 
επιβεβαιώθηκε ο ρόλος γέφυρας της Κύπρου ως κράτους μέλους της ΕΕ στην προώθηση του διαλόγου και της 
συνεργασίας της Κίνας με την Ένωση. 

 Στις πόλεις Σαγκάη, Σεντσέν και Γκουάνγκτζου η αντιπροσωπία είχε συναντήσεις με τους προέδρους και 
μέλη των τοπικών Λαϊκών Κογκρέσων και επισκέφθηκε τις εγκαταστάσεις μεγάλων επιχειρήσεων υψηλής 
τεχνολογίας, τεχνητής νοημοσύνης, καινοτομίας και υπηρεσιών.  Ο Πρόεδρος της Βουλής προσφώνησε εξάλλου 
επιχειρηματικό φόρουμ, που συνδιοργάνωσαν ο CIPA και το Συμβούλιο για την Προώθηση των Επενδύσεων και 
του Διεθνούς Εμπορίου της Κίνας στην Γκουάνγκτζου. 

 Κατά την επίσκεψη, που ήταν ιδιαίτερα σημαντική, εξετάστηκαν συγκεκριμένες δράσεις συνεργασίας, 
ιδιαίτερα στους τομείς του τουρισμού, του εμπορίου, των υποδομών, της τεχνολογίας, της έρευνας, της 
καινοτομίας και της παιδείας.  Έγιναν επίσης σκέψεις για πιθανές διδυμοποιήσεις πόλεων.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Εδώ θα ήθελα μια διακοπή, κυρία Δημητρίου, σας παρακαλώ.  Να ευχαριστήσω τις υπηρεσίες για την 
πολύ καλή διοργάνωση και τους βουλευτές που συμμετείχαν ως εκπρόσωποι των κομμάτων γι’ αυτή την πολύ 
σημαντική επίσκεψη, για την οποία όποιος θέλει μπορεί να ενημερωθεί με λεπτομέρεια, γιατί υπάρχουν 
πράγματα που έγιναν και πράγματα που μπορεί να γίνουν. 

 Συνεχίστε, παρακαλώ. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Στις 18 και 19 Νοεμβρίου ο Πρόεδρος της Βουλής συμμετείχε στη 2η Προπαρασκευαστική Συνάντηση στη 
Γενεύη για την 5η Παγκόσμια Διάσκεψη Προέδρων Κοινοβουλίων της Διακοινοβουλευτικής Ένωσης, που θα 
πραγματοποιηθεί τον Αύγουστο του 2020 στη Βιέννη.  Κατά τη συζήτηση των θεμάτων που θα απασχολήσουν 
τη διάσκεψη ο Πρόεδρος της Βουλής εισηγήθηκε τη συμπερίληψη των εννοιών της περιφερειακής συνεργασίας 
και του πολυμερισμού, ενώ αποφασίστηκε όπως ο κ. Συλλούρης ετοιμάσει έκθεση με θέμα «Κοινοβούλια στον 
21ο αιώνα», η οποία θα παρουσιαστεί κατά τη διάσκεψη στη Βιέννη.  Εξάλλου, με την ευκαιρία της συνάντησης 
ο Πρόεδρος της Βουλής ενημέρωσε τους ομολόγους του που συμμετείχαν στη συνάντηση σχετικά με την 
πρωτοβουλία του για την Παράλληλη Βουλή, στα πλαίσια συζήτησης που διεξήχθη για αποτελεσματικότερη και 
αμεσότερη επικοινωνία του θεσμού του κοινοβουλίου με τους πολίτες, προκειμένου να ενισχυθεί η συμμετοχική 
δημοκρατία, ο πλουραλισμός και η διαφάνεια.  

 Στις 7 και 8 Νοεμβρίου ο βουλευτής κ. Δημήτρης Δημητρίου εκπροσώπησε τον Πρόεδρο της Βουλής κ. 
Δημήτρη Συλλούρη σε ευρωπαϊκό περιφερειακό συνέδριο που συνδιοργάνωσαν τα Ηνωμένα Έθνη και η 
Ουγγαρία στη Βουδαπέστη με θέμα «Πρόληψη της ακραίας τρομοκρατίας:  Περιφερειακές πολιτικές 
αντιμετώπισης και μετριασμού του κινδύνου».  Ο κ. Δημητρίου αναφέρθηκε στη σημασία μιας συλλογικής, 
έγκαιρης και αποτελεσματικής αντίδρασης και της επίδειξης μηδενικής ανοχής σε όλες τις εκφράσεις μίσους και 
υποστήριξε την εφαρμογή εθελοντικών εθνικών ρυθμιστικών μηχανισμών και την εφαρμογή αυστηρότερων 
κυρώσεων.  Ως επικεφαλής δε της κυπριακής αντιπροσωπίας της Μικτής Ομάδας Κοινοβουλευτικού Ελέγχου 
της ΕΥΡΩΠΟΛ εξήρε τον ουσιαστικό ρόλο που διαδραματίζει η ΕΥΡΩΠΟΛ στην ανταλλαγή και ανάλυση 
πληροφοριών, προκειμένου να μετριαστούν οι κίνδυνοι από την επιστροφή τρομοκρατών. 

 Η κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου, ειδική αντιπρόσωπος της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Οργανισμού για 
την Ασφάλεια και τη Συνεργασία στην Ευρώπη (ΚΣ ΟΑΣΕ) για την Καταπολέμηση της Διαφθοράς, είχε 
συναντήσεις στις 12 και 13 Νοεμβρίου με ανώτατους αξιωματούχους του Οργανισμού για την Οικονομική 
Συνεργασία και την Ανάπτυξη στο Παρίσι, καθώς και της Ομάδας Κρατών κατά της Διαφθοράς (GRECO) και της 
επιτροπής εμπειρογνωμόνων για την αξιολόγηση των μέτρων για την καταπολέμηση της νομιμοποίησης εσόδων 
από παράνομες δραστηριότητες και της χρηματοδότησης της τρομοκρατίας (Moneyval).  Υπογραμμίστηκε απ’ 
όλες τις πλευρές ότι η διαφθορά έχει διαβρωτικές για τη δημοκρατία επιπτώσεις και προκαλεί απαξίωση του 
πολιτικού συστήματος.  Συζητήθηκαν συναφώς η ανάγκη ρύθμισης της άσκησης πίεσης μέσω ομάδων 
συμφερόντων (lobbying), η ανάγκη υιοθέτησης κώδικα δεοντολογίας, η διασφάλιση της ανεξαρτησίας των 
αξιωματούχων ή αρχών που δραστηριοποιούνται στην καταπολέμηση της διαφθοράς και των μέσων μαζικής 
ενημέρωσης και η προστασία των πληροφοριοδοτών. 

 Ο κ. Γιώργος Λουκαΐδης συμμετείχε σε συνεδρία της Επιτροπής της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του 
Συμβουλίου της Ευρώπης (ΚΣΣΕ) για την Παρακολούθηση της Τήρησης των Υποχρεώσεων και Δεσμεύσεων 
των Κρατών Μελών του Συμβουλίου της Ευρώπης στις 13 Νοεμβρίου, στο Παρίσι.  Ακολούθως, ο κ. Λουκαΐδης 
συμμετείχε σε συνεδρία της Επιτροπής Πολιτικών Υποθέσεων και Δημοκρατίας της ΚΣΣΕ στο Βερολίνο, στις 14 
Νοεμβρίου.  Ο κ. Λουκαΐδης ενημέρωσε την επιτροπή για τις παράνομες ενέργειες της Τουρκίας στην ΑΟΖ της 
Κύπρου και τα σχετικά νομικά μέτρα και κυρώσεις που υιοθέτησε το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο.  Κάλεσε δε την 
Τουρκία, στην παρουσία Τούρκων βουλευτών μελών της συνέλευσης, να σταματήσει τις προκλητικές της 
ενέργειες, που πλήττουν το διεθνές δίκαιο και υπονομεύουν τις προσπάθειες επανέναρξης του διαλόγου για λύση 
του κυπριακού προβλήματος.  Σε άλλη παρέμβασή του καταδίκασε την τουρκική εισβολή στη Συρία και τόνισε 
τις αρνητικές συνέπειες για την ειρήνη και σταθερότητα τόσο στη Συρία όσο και στην ευρύτερη περιοχή.  Ο κ. 
Λουκαΐδης συμμετείχε επίσης ως εκπρόσωπος της πολιτικής ομάδας της Ενωμένης Αριστεράς στην ad hoc 
επιτροπή της ΚΣΣΕ για την παρακολούθηση των πρόωρων βουλευτικών εκλογών στη Λευκορωσία, στις 17 
Νοεμβρίου.   

 Οι βουλευτές κ. Άγγελος Βότσης ως επικεφαλής, Κώστας Κωνσταντίνου, Ευανθία Σάββα και Ηλίας 
Μυριάνθους συμμετείχαν σε κοινή συνεδρίαση της Διεθνούς Γραμματείας και των προέδρων και εισηγητών των 
επιτροπών της Διακοινοβουλευτικής Συνέλευσης της Ορθοδοξίας (ΔΣΟ) στην Αθήνα, στις 14 και 15 Νοεμβρίου.  
Η κυπριακή αντιπροσωπία εξέφρασε την εκτίμησή της προς τη ΔΣΟ για τη σταθερή στήριξη προς την Κύπρο και 
τον κυπριακό λαό, σ’ ότι αφορά στο κυπριακό πρόβλημα και τις προσπάθειες για επίλυσή του.  Υπενθύμισε δε 
τη θλιβερή επέτειο της ανακήρυξης του ψευδοκράτους, στηλιτεύοντας τον ρόλο της Τουρκίας στο όλο ζήτημα. 

 Ο κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης, μέλος της κυπριακής αντιπροσωπίας στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση του 
ΟΑΣΕ, συμμετείχε σε αποστολή παρακολούθησης των βουλευτικών εκλογών στη Λευκορωσία, στις 17 
Νοεμβρίου 2019.  Στο πλαίσιο της αποστολής πραγματοποιήθηκαν χωριστές συναντήσεις με υποψηφίους και 
εκπροσώπους των εκλογικών αρχών της χώρας, καθώς και με εκπροσώπους των μέσων μαζικής ενημέρωσης 
και της κοινωνίας των πολιτών.  Την ημέρα των εκλογών ο κ. Χατζηγιάννης πραγματοποίησε επισκέψεις σε 
εκλογικά κέντρα στο Μίνσκ για επιτόπου παρακολούθηση της εκλογικής διαδικασίας. 

 Η κ. Αννίτα Δημητρίου, πρέσβειρα του Δικτύου Γυναικών Πολιτικών Ηγετών, εκ μέρους της Βουλής των 
Αντιπροσώπων συμμετείχε στο Παγκόσμιο Φόρουμ Γυναικών Ηγετών στο Ρέικιαβικ, από 18 μέχρι 20 Νοεμβρίου.  
Η κ. Δημητρίου απηύθυνε δήλωση εκ μέρους της Βουλής, απαντώντας στην έκκληση του Οργανισμού Ηνωμένων 
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Εθνών για ανάληψη δράσεων προώθησης της ισότητας στο πλαίσιο του νομοθετικού έργου και του 
κοινοβουλευτικού ελέγχου.  Αναφέρθηκε στην εφαρμογή των ποσοστώσεων ως προσωρινό θετικό μέτρο και 
τόνισε ότι οι γυναίκες κοινοβουλευτικοί οφείλουν και οι ίδιες να ανοίξουν τον δρόμο για αύξηση του αριθμού των 
γυναικών στην πολιτική. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνωρίζετε την προσπάθεια που γίνεται να κατατεθούν και να εξεταστούν 
έγκαιρα οι προϋπολογισμοί των ημικρατικών οργανισμών.  Βρισκόμαστε σε καλό δρόμο, οι περισσότεροι…  
Κοντά στους τριάντα, αν δεν κάνω λάθος… 

 Κύριε Βότση, νομίζω είκοσι οκτώ; 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όσον αφορά την επιτροπή Οικονομικών, από τους τριάντα ημικρατικούς οργανισμούς των 
οποίων οι προϋπολογισμοί θα έπρεπε να κατατεθούν έχουν κατατεθεί και έχουν συζητηθεί, μετά και από τη δική 
σας έγκριση να ξεκινούμε συζήτηση ακόμα και πριν από την κατάθεση, οι είκοσι τρεις.  Έχουν μείνει επτά.  Για 
κάποιους από τους επτά υπάρχουν κάποιες εξηγήσεις που μας έχουν δοθεί, που είναι ενώπιόν σας.  Αν θέλετε, 
μπορείτε να τους αναφέρετε.  Υπάρχουν κάποιοι που δεν έχουν δώσει ακόμη εξηγήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θέλετε να τους αναφέρετε εσείς ή να τους αναφέρω εγώ;  Να κατονομάσετε ποιοι δεν έχουν φέρει και 
ποιοι είναι εκείνοι που έχουν κάποια εξήγηση με την παράκληση να τους καταθέσουν την ερχόμενη βδομάδα.  
Και το μήνυμα προς όλους που δεν έφεραν είναι καθαρό:  Θα τηρηθεί αυστηρά ο νόμος. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Από την Αρχή Λιμένων Κύπρου μάς είπαν ότι πάει στο Υπουργικό Συμβούλιο την ερχόμενη βδομάδα.  
Πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου κ. Πέτρος Κρασσάς.  Επιτροπή Σιτηρών, πρόεδρος ο κ. Θεοχάρους 
Δημήτρης, δεν έχουμε ακόμη κάποια ενημέρωση.  Πρόεδρος του ΘΟΚ η κ. Αντιγόνη Αθηαινίτη, ακόμη δεν έχουμε 
κάποια ενημέρωση.  Πρόεδρος του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου ο κ. Ανδρέας Φράγκος, ακόμη δεν έχουμε 
ενημέρωση.  Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών νομίζω ότι ήρθε σήμερα, οπότε 
είναι εντός των προθεσμιών, και ο περί Προϋπολογισμού του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης Διαφορών, 
επίτροπος ο κ. Ιωάννου, πρόεδρος ο κ. Στέλιος Αναστασιάδης, εγκρίνεται τη Δευτέρα από το συμβούλιο, μετά 
από ανταλλαγή που είχαν μαζί με το υπουργείο, και ο περί Προϋπολογισμού Εθνικής Αρχής Παιγνίων και 
Εποπτείας Καζίνων, πρόεδρος ο κ. Χρήστος Μαυρέλης, ακόμα δεν έχει κατατεθεί.  Αυτά όσον αφορά τους 
τριάντα προϋπολογισμούς που θα ήταν ενώπιον της επιτροπής.   

 Αφού πήρα τον λόγο, κύριε Πρόεδρε, επιτρέψετέ μου να πω ότι όλα αυτά, για να μπορεί να είναι ενώπιόν 
μας, σημαίνει ότι κάποιοι άνθρωποι δούλεψαν και θέλω να τους αναφέρω:  Τασούλα, Κωνσταντίνος, Αντώνης, 
Σταυρούλα, που είναι η γραμματεία της επιτροπής Οικονομικών.  Νομίζω έχουν ξεπεράσει και τα όριά τους, 
όπως επίσης η επιτροπή, την οποία ευχαριστώ… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγώ σας ευχαριστώ όλους, συγχαρητήρια και να προχωρήσουμε.  Κάνουμε μια μεγάλη αλλαγή εδώ και 
σε αυτόν τον τομέα, την οποία πρέπει να στηρίξουμε όλοι, και σας ευχαριστώ. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Απλώς, κύριε Πρόεδρε, να πω ότι από τα σαράντα ένα θέματα της ολομέλειας σήμερα τα τριάντα δύο είναι 
της επιτροπής Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Την άλλη φορά να είναι όλα! 

 Ο κ. Λουκαΐδης θέλει να μιλήσει. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Ακριβώς επ’ αφορμή την εικόνα που παρουσιάζει η ατζέντα της ολομέλειας έχουμε συζητήσει το ευρύτερο 
ζήτημα στην κοινοβουλευτική μας ομάδα και θέλω να μεταφέρω και ενώπιον της ολομέλειας και τις δικές μας 
ευχαριστίες σε όσους συνέβαλαν στην παραγωγή αυτού του τεράστιου έργου.  Χρειαζόταν πάρα πολύς μόχθος, 
πολύ διάβασμα και πάρα πολλές ώρες συνεδριάσεων βέβαια, οι οποίες συνεχίζονται.  Είναι μια καινοτομία που 
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έχει γίνει και είναι προς τη σωστή κατεύθυνση, την είχαμε απαιτήσει άλλωστε τέτοιο καιρό εδώ στην ολομέλεια 
της Βουλής των Αντιπροσώπων και άρα δεν μπορούμε παρά να χαιρόμαστε, γιατί έχουμε μια θετική εξέλιξη.   

 Έχουμε όμως αρνητικές επιπλοκές… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να τις πούμε, για να τις διορθώσουμε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 … γιατί είναι τεράστιος ο φόρτος δουλειάς που μεταφέρεται σε μια μόνο επιτροπή.  Κάποιοι από τους 
προϋπολογισμούς ημικρατικών πρέπει να πω ότι έχουν πάει σε άλλες επιτροπές όπως συνηθίζετο, αλλά 
επιτέλους -και δε λέω να το αποφασίσουμε σήμερα- επ’ αφορμή των προβλημάτων που παρουσιάζονται, των 
δυσκολιών που παρουσιάζονται, πρέπει επιτέλους να συζητήσουμε στα σοβαρά, συζήτηση των 
προϋπολογισμών και των υπουργείων και των ημικρατικών που αφορούν στα συγκεκριμένα υπουργεία στις 
αντίστοιχες κοινοβουλευτικές επιτροπές.  Γιατί η βασικότερη επίπτωση είναι ότι δυστυχώς δεν εξετάζουμε με όλη 
τη δέουσα σοβαρότητα πιο ολοκληρωμένα αυτούς τους προϋπολογισμούς, αν το κάνουμε, σημαντικών 
ημικρατικών οργανισμών, σε χρόνο πολύ περιορισμένο, κάτω από τόσο μεγάλη πίεση.  Και δε θέλω να 
υποβαθμίσω καθόλου την προσπάθεια που έχει γίνει, αφορά και εμάς αυτή η κριτική παρατήρηση, ως ΑΚΕΛ 
εννοώ, άρα πρέπει να δούμε συλλογικά ως σώμα το συντομότερο, για να αποφασίσουμε για τα επόμενα χρόνια 
πώς προχωρούμε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να το δούμε.  Απλώς, μια παρατήρηση -όχι διόρθωση- σε αυτά που είπατε.  Νομίζω σοβαρότητα υπήρξε 
και με τούτο το καθεστώς.  Αν πρέπει να αλλάξουμε το καθεστώς…  Βεβαίως, ξανατέθηκε αυτό το θέμα, κύριε 
Λουκαΐδη, το ανοίγετε ξανά και πρέπει να συζητηθεί.  Συμφωνώ. 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κυρία Μαύρου, θέλετε να μιλήσετε; 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή έχουμε συζητήσει τον τελευταίο καιρό πάρα πολύ, έτσι, επισταμένα τα θέματα της 
λειτουργίας της Βουλής, νέοι κανονισμοί, διαδικασίες, μάλιστα διαδικασίες που, για να είμαστε ειλικρινείς, 
βλέποντας τώρα πώς λειτουργούν, θεωρούμε ότι δε βοηθούν, έτσι, μια γρήγορη ανταπόκριση της Βουλής.  
Λυπούμαι να πω ότι την ίδια αυστηρότητα δεν έχουμε δείξει σε ό,τι αφορά τις συζητήσεις των προϋπολογισμών.  
Σήμερα στις καταθέσεις είναι ο προϋπολογισμός του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων.  Ο προϋπολογισμός 
του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων συζητήθηκε τα προηγούμενα χρόνια στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών ως πρέπει.  Διότι εκεί είναι η ουσιαστική συζήτηση.  Αντίθετα, από ό,τι αντιλαμβάνομαι, προτού 
ακόμη κατατεθεί ο προϋπολογισμός, συζητήθηκε ήδη στην επιτροπή Οικονομικών.  Για να είμαι ειλικρινής, 
Πρόεδρε, εγώ ερχόμουν σήμερα με πρόταση να αναβληθεί, να πάει στην επιτροπή Εσωτερικών και να γίνει 
σωστά η συζήτηση, όπως πρέπει.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αν κάνετε αυτή την εισήγηση, μπορεί να εξετάσει το σώμα…  Και δεν το θεωρώ… 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Θα ήταν το καλύτερο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 …Και δε θεωρώ ότι είναι και κακό… 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Θεωρώ όμως ότι παράτυπα συζητήθηκε στην επιτροπή Οικονομικών και κακώς οι υπηρεσίες της Βουλής 
δεν παρέπεμψαν τον προϋπολογισμό τούτο και φαντάζομαι και άλλους στις αρμόδιες επιτροπές.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, να μην τα επιρρίπτουμε στις υπηρεσίες της Βουλής.  Εγώ λέω το εξής, για να είμαστε και 
πρακτικοί:  Εάν τον συγκεκριμένο προϋπολογισμό η πρόεδρος της επιτροπής Εσωτερικών θέλει να τον εξετάσει, 
με την υπόσχεση όμως ότι θα μας τον φέρει την επόμενη Παρασκευή…  Νομίζω δεν πρέπει να υπάρχει ένσταση, 
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μπορεί να προκύψουν νέα ζητήματα, δεν έχει κανένα πρόβλημα.  Εγώ θα το επέτρεπα και θα έκλεινα τη συζήτηση 
εδώ. 

 Ο κ. Βότσης. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Να πούμε ότι καταρχάς δεν πάει σήμερα για ψήφιση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ανεξαρτήτως… 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Επειδή σήμερα δεν πάνε όσοι καθ’ υπέρβαση ξεκίνησαν να συζητούνται στην επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ήταν απλώς για να μη χάνουμε χρόνο.   

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Με ενημερώνει η αρμόδια υπηρεσία ότι τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια, με εξαίρεση το τι γινόταν πέρσι, 
γίνεται η συζήτηση στην επιτροπή Οικονομικών.  Εάν οι συνάδελφοι θέλουν να πάει στην επιτροπή Εσωτερικών, 
κανένα πρόβλημα, χαλάλι τους! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία!   

 Θέλετε να έρθει κοντά σας, κυρία Μαύρου; 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Βεβαίως και το θέλω! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία, να παραπεμφθεί στην επιτροπή Εσωτερικών και να είστε έτοιμοι την ερχόμενη Παρασκευή.  

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε και κύριε συνάδελφε.  Γινόταν τούτο για δέκα, δεκαπέντε, είκοσι χρόνια, 
δεν ξέρω.  Κάναμε την ίδια συζήτηση και πέρσι και πρόπερσι.  Και πέρσι ο προϋπολογισμός του ΚΥΠΕ πήγε 
στην αρμόδια επιτροπή.  Επαναλαμβάνω ότι μπορεί να ισχύει το ίδιο και για άλλες επιτροπές.  Εγώ μιλώ για το 
συγκεκριμένο.   

 Λοιπόν, κακώς προωθήθηκε στην επιτροπή Οικονομικών, κακώς δεν έγινε συνεννόηση μαζί μας και… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κάμετε την επίκρισή σας, αλλά να καταλήγουμε κάπου.  Και εγώ εισηγούμαι, πρώτον, ο προϋπολογισμός 
αυτός να πάει στην επιτροπή Εσωτερικών και, δεύτερον, να εξετάσουμε, για να μη συζητούμε εδώ κάθε φορά 
για τον άλφα ή βήτα προϋπολογισμό, με την εισήγηση του κ. Λουκαΐδη, να κάτσουμε, κύριε Λουκαΐδη                          
-αναφέρομαι στην εισήγησή σας- και να αποφασίσουμε με τον τρόπο που πρέπει να αποφασίσουμε, για να μην 
προκύπτει ξανά και ξανά ένα θέμα, το οποίο νομίζω είναι πολύ εύκολο να λυθεί.  

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Δε θα ανοίξω θέμα για το πού εννά παν τα θέματα της επιτροπής Οικονομικών, αλλά θεωρώ ότι έχει ένα 
θέμα συγκεκριμένο και, αν θέλουμε να είμαστε σοβαροί, πρέπει να είμαστε ξεκάθαροι.  Το ΚΥΠΕ είτε του χρόνου 
είτε τα προηγούμενα χρόνια ήταν στην επιτροπή Εσωτερικών.  Καλώς ή κακώς συζητήθηκε ήδη στην επιτροπή 
Οικονομικών.  Εφέραμεν το ΚΥΠΕ, εβάλαμεν τις ερωτήσεις μας, εκάμαμεν συζήτηση, περιμένουμε τις 
απαντήσεις.  Εγώ λέω ότι λογικά να τελειώσουμε τη συζήτηση στην επιτροπή Οικονομικών τζιαι, αν 
αποφασίσουμε άλλως πως για το ΚΥΠΕ τζιαι για άλλους οργανισμούς παρακάτω, να το κάνουμεν.  Αλλά να τους 
ξαναφωνάξουμεν, για να παν στην επιτροπή Εσωτερικών, να ξανακάνουμε την ίδια συζήτηση, νομίζω ότι δε θα 
δείξουμε σοβαρότητα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Nα σας πω κάτι, αν μου επιτρέπετε, κύριε Τορναρίτη, και θα σας δώσω τον λόγο.  

 Εγώ θα το άφηνα με αυτή την πρόθεση που εξέφρασα και εγώ και ο πρόεδρος της επιτροπής, να το 
διαβουλευθείτε μεταξύ σας οι πρόεδροι, τα κόμματα και να αποφασίσετε πού θέλετε να πάει.  Να μη χάνουμε 
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άλλο χρόνο!  Έχουμε σαράντα-σαράντα πέντε θέματα.  Εγώ δεν έχω πρόβλημα να φύγουμε εδώ με εισήγηση 
να πάει στην επιτροπή Εσωτερικών, εκτός εάν αυτή η εισήγηση ανατραπεί μέσα από μία διαβούλευση. 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα έλεγα κάτι που λέχθηκε πολλές φορές στα χρόνια που είμαι σε τούτα τα έδρανα.  
Ίσως πρέπει να αποφασίσουμε ότι ο κάθε προϋπολογισμός πρέπει να πηγαίνει στην καθ’ ύλην αρμόδια 
επιτροπή… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αυτό εισηγήθηκε ο κ. Λουκαΐδης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ:  

 Δε μιλώ μόνο για τούτο τον προϋπολογισμό.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αυτό εισηγήθηκε ο κ. Λουκαΐδης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Για όλα τα θέματα. 

 Δεύτερον, όσον αφορά το θέμα που συζητούμε, αφ’ ης στιγμής άρχισε η συζήτηση, προφανώς και πρέπει 
να τελειώσει και, ό,τι αποφασίσουμε, ες αύριον τα σπουδαία! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, όχι.  Να πω, όπως το έβαλα, νομίζω, να το αφήσουμε.  Αν πείσετε την επιτροπή Εσωτερικών ότι 
πρέπει να συνεχίσει εκείνη η συζήτηση, τότε κάμετέ το.  Εδώ είναι το θέμα του συγκεκριμένου προϋπολογισμού, 
καταλήγουμε έτσι.  Για το γενικότερο να κάτσουμε να κουβεντιάσουμε.  Έχουμε καιρό για τα επόμενα.  

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κατ’ αρχάς, πρέπει να πω ότι διαχειριζόμαστε μια επιτυχία και όντως ήταν μια επιτυχία το 
να έρθουν οι προϋπολογισμοί στην ώρα τους, απλά δεν είχαμε προβλέψει ότι με το να έρθουν στην ώρα τους 
θα είχαμε περισσότερη δουλειά.    

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όι, το προβλέψαμε, συγγνώμη, κύριε Περδίκη, που σας διακόπτω.  Το προβλέψαμε και ο περσινός 
πρόεδρος της επιτροπής -ο προηγούμενος, εννοώ- πέρσι τόνισε -και ήταν και ένα από τα επιχειρήματα που 
χρησιμοποιούσαμε προς την εκτελεστική εξουσία- ότι θα κάνει το αδύνατο δυνατόν, για να τα εξετάσει, και ο 
φετινός πρόεδρος ο κ. Βότσης στην πράξη απέδειξε ότι, παρ’ όλη την πολλή δουλειά, αποτέλεσμα υπήρξε.  Θα 
ανέμενα, όπως ξεκίνησες, να πεις ότι διαχειριζόμαστε μία τεράστια επιτυχία θεσμικά σωστή.  Και βρίσκουμε 
τρόπο να συζητούμε κατά την άποψή μου τις λεπτομέρειες. 

 Συνεχίστε όμως. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Η άποψή μου είναι ότι διαχειριζόμαστε μία επιτυχία στο γεγονός ότι με τη στάση της Βουλής και του 
προέδρου της επιτροπής Οικονομικών υποχρεώθηκε η κυβέρνηση ουσιαστικά να εφαρμόσει το σύνταγμα και 
εκείνο ακόμα έτσι κι έτσι, διότι η διορία έλεγε, το σύνταγμα λέει τέλος ουσιαστικά του Οκτωβρίου.  Εμείς είμαστε 
ήδη μέσα στον Νιόβρη, αλλά θα συνεχίσουμε την προσπάθεια, κύριε Πρόεδρε, με τον δικό σας τον συντονισμό.   

 Να πω την αλήθεια;  Nα την πω την αλήθεια.  Αυτοί οι οποίοι πραγματικά έχουν, μπορεί να τους πιστώσεις 
αυτή την επιτυχία κυρίως είναι το προσωπικό, η γραμματεία της Βουλής, που δούλεψε υπεράνθρωπα.  Εμείς ως 
επιτροπή, όσο και αν προσπαθήσαμε -το ομολογώ για τον δικό μου τον εαυτό πρώτα, ο καθένας ας αναλάβει τη 
δική του την αυτοκριτική- δεν πιστεύω ότι εκάμαμεν εκείνη την εξέταση των προϋπολογισμών που κάμναμεν 
άλλες χρονιές.  Είναι σε κάποιο βαθμό λιγότερο σε βάθος αυτό που έγινε.  Και παρακαλώ πολύ να ληφθεί υπόψη 
ότι για την οποιαδήποτε απόφαση της διαχείρισης του θέματος τούτου να ληφθεί υπόψη και η ανάγκη της καλής 
ποιότητας, όχι μόνο της ταχύτητας και της ποσότητας, αλλά και της ποιότητας του ελέγχου που θα γίνει. 

 Μία εισήγηση είναι κάποιοι να πηγαίνουν σε άλλες επιτροπές.  Αλλά, αν ακολουθήσουμε αυτό το σχέδιο, 
κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Μα, να μην κάμνουμε εδώ τη συζήτηση.  Θα τα πείτε, όταν θα σας καλέσω, και υπάρχουν επιχειρήματα 
και υπέρ και κατά γι’ αυτή τη…   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Θα παρακαλούσα να μη βιαστούμε να πάρουμε αποφάσεις τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα, δε θα την πάρουμε τώρα την απόφαση. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγώ ευχαριστώ. 

 Αλλά εν κατακλείδι να μου επιτρέψετε, γιατί το νιώθω έντονα, να πω ότι, παρ’ όλη αυτή τη συζήτηση και 
τον χρήσιμο προβληματισμό και παρ’ όλο που πρέπει να δοθούν τα εύσημα απ’ εκεί, απ’ εδώ κ.λπ. -και φυσικά 
σε όλη τη Βουλή πρέπει να δοθούν- να μην ξεχάσουμε ότι πετύχαμε κάτι το πολύ σπουδαίο, που μας δίνει χρόνο 
και, άμα είναι χρόνος στη Βουλή, ακόμα και το ποιοτικό που λέτε, δε θα έχει πρόβλημα η Βουλή να πει «να τα 
ξαναδώ τον Γενάρη όλα αυτά και να τα ξαναμελετήσω».  Όταν έρχονταν τον Απρίλη, λειτουργούσατε και 
λειτουργούσαμε κάτω από τη βία ότι «αν δεν ψηφίσετε αύριο το ΡΙΚ, μένουν απλήρωτοι οι υπάλληλοι».  Να μην 
ξεχνούμε από πού ξεκινήσαμε και πού είμαστε σήμερα. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ και να προχωρήσουμε παρακάτω, στο Κεφάλαιο Δεύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων 
και εγγράφων. 

 Παρακαλώ. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Πρέπει να χαμηλώσει η ένταση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μπορεί να χρειάζεται να είναι δυνατή η ένταση. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Είναι πάρα πολύ δυνατή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μειώστε την ένταση.  Δε μιλώ διαφορετικά απ’ ό,τι μιλώ άλλες φορές.  Μπορεί οι υπηρεσίες κάτω, οι 
λειτουργοί, να θεώρησαν ότι πρέπει να φωνάξω και, επειδή δε φωνάζω, εψηλώσαν το! 

 Θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο Δεύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, επειδή υπάρχουν δύο 
σχέδια ψηφίσματος τα οποία θα κατατεθούν σήμερα και για τα οποία υπάρχει εισήγηση να κηρυχθούν επείγοντα 
και να εγκριθούν σήμερα.  Το πρώτο σχέδιο ψηφίσματος τιτλοφορείται «Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των 
Αντιπροσώπων όσον αφορά τις πρόσφατες κακόβουλες πυρκαγιές στην περιοχή του Εθνικού Δασικού Πάρκου 
Ακάμα» και κατατίθεται από την κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και τον κ. Γιώργο 
Περδίκη, βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. Το δεύτερο σχέδιο ψηφίσματος τιτλοφορείται 
«Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων όσον αφορά τη δήλωση των ΗΠΑ σχετικά με τους 
παράνομους ισραηλινούς εποικισμούς στα κατεχόμενα παλαιστινιακά εδάφη» και κατατίθεται από την 
κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

 Παρακαλώ, κύριε Τορναρίτη. 

 Ένα λεπτό, κυρία Ερωτοκρίτου. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Συμβαίνει κάθε φορά, εθιμοτυπικό πλέον είναι το θέμα!  Δεν μπορούμε προφανώς να ψηφίσουμε σήμερα, 
τα λάβαμε χθες τα ψηφίσματα, υπάρχει και μία σειρά τροπολογιών που κατατέθηκε πριν λίγο.  Συμφωνούμε ή 
διαφωνούμε δεν είναι εδώ το θέμα.  Νομίζω να μας δώσετε την ευκαιρία να τα μελετήσουμε.  Για την Αμμόχωστο 
εδώσαμεν στο ΑΚΕΛ την ευκαιρία περίπου ένα μήνα να μας καταθέτει τροπολογίες, τέσσερις μήνες, οπόταν αυτή 
είναι η εισήγηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η εισήγησή σας είναι να γίνει η κατάθεση, αλλά να μη συζητηθούν σήμερα κατεπειγόντως. 
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ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Εγώ νομίζω ειδικά τούτο το θέμα που αφορά τους Παλαιστινίους και το Ισραήλ καλύτερα να μη γίνει 
κατάθεση· να γίνει ανταλλαγή απόψεων.  Ίσως καταλήξουμε σε κάτι το ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Nα το δω στην ψηφοφορία, αν χρειαστεί, στο τέλος. 

 Η κ. Ερωτοκρίτου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς ακριβώς θα λέγαμε ότι, επειδή τα πήραμε τις τελευταίες ώρες τα ψηφίσματα, αφενός 
μεν το ένα αφορά θέμα το οποίο θα συζητηθεί στην επιτροπή Περιβάλλοντος την Τρίτη, γι’ αυτό θεωρούμε ότι 
ορθότερο θα ήταν το σώμα να αποφασίσει στην επόμενη ολομέλεια, όταν θα έχει γίνει και η συνεδρία στην 
επιτροπή Περιβάλλοντος, όπου εκεί θα υπάρχουν και περισσότερα στοιχεία και πληροφορίες και ενδεχομένως 
να μπορούμε να καταλήξουμε σε ένα πιο ολοκληρωμένο κείμενο, αφετέρου δε, όσον αφορά το άλλο, το θέμα 
των ισραηλινών εποικισμών, και εμείς θεωρούμε ότι καλύτερα να μας δοθεί χρόνος.  Ενδεχομένως να υπάρχουν 
και αλλαγές και τροπολογίες, για να καταλήξουμε σε ένα κοινά αποδεκτό… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δηλαδή να καταλάβω, η άποψή σας είναι… 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ας γίνει κατάθεση, κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 …να γίνει κατάθεση και για τα δύο, αλλά να μη συζητηθούν σήμερα. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Μάλιστα, μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Του Συναγερμού, αντιλαμβάνομαι, η θέση του είναι το ένα εκ των δύο να μην κατατεθεί καθόλου σήμερα, 
έτσι;  Ο κ. Λουκαΐδης θα αντιδράσει σε αυτό και χρειάζεται ψηφοφορία. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απολύτως κατανοητό να ζητείται αναβολή από τους συναδέλφους από την ώρα που χθες 
έχουν παραλάβει και τα δύο ψηφίσματα.  Υπάρχει βέβαια το στοιχείο του επείγοντος.  Θα ήταν καλά να 
αντιδράσουμε αμέσως μετά τις πυρκαγιές στον Ακάμα, ένα ζήτημα που όλοι έχουμε ευαισθησίες, θεωρώ, όπως 
λέμε ότι χρειάζεται και άμεση αντίδραση σε σχέση με τις νέες παράνομες αποφάσεις των ΗΠΑ να προχωρήσουν 
σε αναγνώριση, νομιμοποίηση των παράνομων εποικισμών του Ισραήλ στη δυτική όχθη του Ιορδάνη.  

 Σε κάθε περίπτωση όμως, επειδή υπάρχει πλήρης κατανόηση, θέλω να υπάρξει, αν είναι δυνατό, και η 
δέσμευση ότι στην αμέσως επόμενη ολομέλεια, όπου θα παρασχεθεί ο χρόνος, θα είμαστε έτοιμοι με 
παρατηρήσεις σε μια προσπάθεια, αν είναι δυνατό, να φθάσουμε και σε ομόφωνη έγκριση, ψήφιση των δύο 
ψηφισμάτων.  Δε συζητείται ασφαλώς το ζήτημα της κατάθεσης.  Δεν είναι υπό αίρεση η κατάθεση ενός 
ψηφίσματος, προβλέπεται στις διαδικασίες.  Δεν το αποσύρουμε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εσείς εισηγείστε να κατατεθούν και τα δύο σήμερα και να… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ασφαλέστατα, ναι.  Δεν τίθεται ζήτημα να αποσύρουμε.  Από την ώρα που θέλουμε να κατατεθεί, πρέπει 
να κατατεθεί.  Αυτό προβλέπει η κοινοβουλευτική διαδικασία και από εκεί και πέρα να συζητήσουμε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άρα, αν όλοι συναινούμε και είμαστε και ευτυχισμένοι γι’ αυτό, δεν είναι μόνο αυτό, διότι για τέτοια 
πράγματα πρέπει να υπάρχει μια συναίνεση, ελπίζω.  Να μη σκοντάψουμε στα διαδικαστικά!  Να κατατεθούν και 
τα δύο σήμερα και να συζητηθούν την επόμενη φορά και παρακαλώ τους προτείνοντες να αναλάβουν και την 
ευθύνη της διαβούλευσης.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με τον σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, έγγραφα, 
εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/ 
κοινοποίηση σε 

1.  Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 2020 Νόμος 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.226-2019). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2020 Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.227-2019). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και 
Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

3.  Ο περί Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων Κρατικών 
Υπαλλήλων και Υπαλλήλων του Ευρύτερου 
Δημόσιου Τομέα περιλαμβανομένων και των 
Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Διατάξεις 
Γενικής Εφαρμογής) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.228-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

 

4.  Ο περί Συντάξεων Κρατικών Αξιωματούχων 
(Γενικές Αρχές) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.229-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5.  Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 5) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.230-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

6.  Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Νεολαίας του 2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.231-2019). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και 
Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

7.  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 
Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.232-2019). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και 
Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

8.  Ο περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης 
Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.233-2019). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

9.  Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Πρακτορείου Ειδήσεων του 2020 Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.234-2019). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

10.  Ο περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2020 Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.235-2019). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και 
Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

11.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 2020 Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.236-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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12.  Ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.237-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης 
και Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

13.  Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και 
της Κυβέρνησης του Χασεμιτικού Βασιλείου της 
Ιορδανίας για συνεργασία στην καταπολέμηση 
της Τρομοκρατίας, του Διεθνικού Οργανωμένου 
Εγκλήματος, της Παράνομης Διακίνησης 
Ναρκωτικών, Ψυχοτρόπων Ουσιών και των 
Προδρόμων τους, της Παράνομης 
Μετανάστευσης και άλλων Ποινικών 
Αδικημάτων Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.238-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης 
και Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εξωτερικών 
και Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων  

14.  Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.239-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης 
και Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

15.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου 
του Κέντρου Επαγγελματικής Αποκατάστασης 
Ατόμων με Αναπηρία του 2020 Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.240-2019). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

16.  Ο περί της Ίδρυσης, των Δραστηριοτήτων και 
της Εποπτείας των Ιδρυμάτων Επαγγελματικών 
Συνταξιοδοτικών Παροχών Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.241-2019). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

17.  Ο περί Ελέγχου των Κρατικών Ενισχύσεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.242-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

18.  Ο περί Ασφαλιστικών και Αντασφαλιστικών 
Εργασιών και Άλλων Συναφών Θεμάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.243-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

19.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου 
Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και 
Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2020 Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.244-2019). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου  
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

20.  Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου 
Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.245-2019). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και 
Νεολαίας  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

21.  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 
Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος  
(Αρ. 1) του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.246-2019). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και 
Νεολαίας  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

22.  Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αθλητισμού του 2020 Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.247-2019). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και 
Νεολαίας  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

23.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Τ/Κ 
Περιουσιών του 2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.248-2019). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
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Αγνοουμένων-
Παθόντων 

24.  Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Αγροτικών Πληρωμών του 2020 Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.249-2019).  

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

25.  Οι περί Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών 
Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων - Θέση 
Ανώτερου Γραμματειακού Λειτουργού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.103-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και 
Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

26.  Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 
(Αρ. 3) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.104-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης 
και Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

27.  Οι περί Ελέγχου των Κρατικών Ενισχύσεων 
(Κεντρικό Σύστημα Μητρώων Κρατικών 
Ενισχύσεων και Ενισχύσεων Ήσσονος 
Σημασίας) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.105-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

28.  Οι περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης της 
Χρήσης των Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας 
(Μεθοδολογία Υπολογισμού Ύψους Τέλους 
Κατανάλωσης) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.106-2019). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου  
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

29.  Οι περί Ελεγκτικής Υπηρεσίας - Θέσεις Ελεγκτή 
και Ελεγκτή Τεχνικού Ελέγχου (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.107-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

30.  Οι περί Ελεγκτικής Υπηρεσίας - Θέσεις 
Λειτουργού Ελέγχου Α΄ και Τεχνικού Ελέγχου Α΄ 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.108-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

31.  Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 
(Βεβαίωση Εγγραφής Υποστατικών, 
Εγκαταστάσεων, Επιχειρήσεων και Χώρων 
Εργασίας) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.088-2019). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

32.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.093-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

33.  Οι περί του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών - Θέση Γραμματειακού 
Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.094-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

Προτάσεις νόμου Κατάθεση από  Παραπομπή σε  
1. Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 4) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.137-2019). 

Ζαχαρία Κουλία και  
Παύλο Μυλωνά, 
βουλευτές Δημοκρατικού 
Κόμματος  
και  

Κωστή Ευσταθίου, 
βουλευτή Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών  
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2. Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.138-2019). 

Πανίκο Λεωνίδου, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού, 
Ζαχαρία Κουλία, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου  
και  
Ηλία Μυριάνθους, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου  Βιομηχανίας 
και Τουρισμού  

3. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.139-2019). 

Στέφανο Στεφάνου, 
Άριστο Δαμιανού και 
Αντρέα Καυκαλιά  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

4. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.140-2019). 

Γιώργο Περδίκη, 
βουλευτή Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

5. Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και 
Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.141-2019). 

Αντρέα Φακοντή, Σκεύη 
Κούτρα Κουκουμά και 
Ευανθία Σάββα 
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

6. Ο περί Ορισμένων Δημόσια Εκτεθειμένων 
Προσώπων και Ορισμένων Αξιωματούχων της 
Κυπριακής Δημοκρατίας (Δήλωση και Έλεγχος 
Περιουσίας) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.142-2019). 

Ζαχαρία Κουλία 
και  
Μιχάλη Γιωργάλλα, 
βουλευτές εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούμε στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η 
νομοθετική εργασία.  Όλες οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 1 και 2 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Φορολογίας του 
Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019» και «Οι περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Μηχανισμοί 
Επίλυσης Φορολογικών Διαφορών στην Ευρωπαϊκή Ένωση) Κανονισμοί του 2019». 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμου, ώστε να επιτευχθεί εναρμόνιση με την 
Οδηγία (ΕΕ) 2017/1852 του Συμβουλίου της 10ης Οκτωβρίου 2018 για τους μηχανισμούς επίλυσης φορολογικών 
διαφορών στην Ευρωπαϊκή Ένωση και θέσπιση δευτερογενούς νομοθεσίας, ώστε να εισαχθούν στην εθνική 
νομοθεσία επιμέρους ρυθμίσεις, που αφορούν στους μηχανισμούς επίλυσης φορολογικών διαφορών στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση και προβλέπουν για την καλύτερη εφαρμογή των προνοιών του προτεινόμενου νόμου. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019» και για τους 

κανονισμούς «Οι περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Μηχανισμοί Επίλυσης Φορολογικών Διαφορών 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση) Κανονισμοί του 2019» 

Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος  Αντρέας Καυκαλιάς 
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 Μαρίνος Μουσιούττας Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Ονούφριος Κουλλά Γιώργος Περδίκης 

 Στέφανος Στεφάνου Άννα Θεολόγου  

 Άριστος Δαμιανού  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο και 
τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 14 και την 21η Οκτωβρίου 
2019.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Οικονομικών, του Τμήματος Φορολογίας του ιδίου υπουργείου και του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών 
Κύπρου (ΣΕΛΚ).  Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στην 
επιτροπή.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμου, 
ώστε να επιτευχθεί εναρμόνιση με την Οδηγία (ΕΕ) 2017/1852 του Συμβουλίου της 10ης Οκτωβρίου 2018 για 
τους μηχανισμούς επίλυσης φορολογικών διαφορών στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών είναι η θέσπιση δευτερογενούς νομοθεσίας, ώστε να εισαχθούν 
στην εθνική νομοθεσία επιμέρους ρυθμίσεις, που αφορούν στους μηχανισμούς επίλυσης φορολογικών 
διαφορών στην Ευρωπαϊκή Ένωση (ΕΕ) και προβλέπουν για την καλύτερη εφαρμογή των προνοιών του 
προτεινόμενου νόμου. 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, η Οδηγία 2017/1852:  

1. αποσκοπεί στη βελτίωση του συστήματος επίλυσης διαφορών σχετικά με διαφωνίες ως προς τη 
φορολογική μεταχείριση φορολογουμένων μεταξύ χωρών της ΕΕ, παρέχοντας στους φορολογούμενους 
μεγαλύτερη ασφάλεια και βεβαιότητα για την έγκαιρη λήψη αποφάσεων. 

2.  βασίζεται στη Σύμβαση περί διαδικασίας διαιτησίας της Ένωσης του 1990, η οποία θεσπίζει διαδικασία 
για την εξάλειψη της διπλής φορολογίας. 

3. αφορά διαφορές σε θέματα διπλής ή πολλαπλής φορολογίας, όπου δύο ή περισσότερες χώρες 
επικαλούνται το δικαίωμα φορολόγησης του ίδιου εισοδήματος ή των ίδιων κερδών, και απευθύνεται προς 
όλους τους φορολογούμενους που υπόκεινται σε φόρους εισοδήματος ή κεφαλαίου που καλύπτονται από 
διμερείς φορολογικές συμφωνίες και από τη Σύμβαση περί διαδικασίας διαιτησίας της Ένωσης. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία: 

1. το νομοσχέδιο προβλέπει την ενσωμάτωση στην εθνική νομοθεσία των κανόνων που προβλέπονται στην 
ευρωπαϊκή Οδηγία σχετικά με την εισαγωγή μηχανισμού επίλυσης διαφορών μεταξύ των κρατών μελών 
οι οποίες προκύπτουν από την ερμηνεία και την εφαρμογή συμφωνιών και συμβάσεων που προβλέπουν 
για την εξάλειψη της διπλής φορολογίας εισοδήματος και, κατά περίπτωση, κεφαλαίου.  

 Ειδικότερα, προβλέπονται:  

α. η δυνατότητα υποβολής ένστασης στον Έφορο Φορολογίας και σε κάθε αρμόδια αρχή 
ενδιαφερόμενου κράτους μέλους επί φορολογική διαφορά, καθώς και η διαδικασία υποβολής και 
εξέτασης αυτής. 

β. η αναδρομική έναρξη της ισχύος του προτεινόμενου νόμου από την 1η Ιουλίου 2019 και η εφαρμογή 
του σε κάθε ένσταση που υποβάλλεται από την ημερομηνία αυτή και εντεύθεν για αμφισβητούμενα 
ζητήματα που αφορούν εισόδημα ή κεφάλαιο που αποκτήθηκε σε φορολογικό έτος που άρχισε την 
1η Ιανουαρίου 2018 ή μετά την ημερομηνία αυτή. και  

γ. η δυνατότητα των αρμόδιων αρχών των ενδιαφερόμενων κρατών μελών να συμφωνούν να 
εφαρμόζουν τον μηχανισμό επίλυσης φορολογικών διαφορών στην ΕΕ για ενστάσεις που 
υποβλήθηκαν πριν από την 1η Ιουλίου 2019 ή σε προηγούμενα φορολογικά έτη.     

2. οι κανονισμοί ρυθμίζουν επιμέρους ζητήματα για την καλύτερη εφαρμογή των προνοιών του 
προτεινόμενου νόμου και προβλέπουν μεταξύ άλλων για τα ακόλουθα: 

α.  Τις προϋποθέσεις για υποβολή ένστασης επί αμφισβητούμενου ζητήματος.  

β. Τις απαιτούμενες προς υποβολή μαζί με την ένσταση πληροφορίες, καθώς και την υποβολή 
αποδεικτικών μέσων, πληροφοριών και εγγράφων που μπορούν να συμβάλουν στη λήψη 
απόφασης επί ένστασης. 

γ. Τη διαδικασία φιλικού διακανονισμού προς επίλυση αμφισβητούμενου ζητήματος. 
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δ. Τη διαδικασία υποβολής ένστασης και επίλυσης διαφορών από συμβουλευτική επιτροπή ή από 
επιτροπή εναλλακτικής επίλυσης διαφορών. 

ε. Τη σύσταση, τις αρμοδιότητες, τον διορισμό και τους κανόνες λειτουργίας της συμβουλευτικής 
επιτροπής και της επιτροπής εναλλακτικής επίλυσης διαφορών.  

στ. Τα έξοδα που σχετίζονται με τη διαδικασία επίλυσης αμφισβητούμενου ζητήματος. 

ζ.  Τη διατύπωση γνώμης από τη συμβουλευτική επιτροπή ή την επιτροπή εναλλακτικής επίλυσης 
διαφορών και τη λήψη οριστικής απόφασης από τις αρμόδιες αρχές. 

η. Την ενημέρωση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για την επιβολή κυρώσεων, σε περίπτωση 
παράβασης της υποχρέωσης τήρησης του απορρήτου. 

 Σημειώνεται ότι η Κυπριακή Δημοκρατία όφειλε να εναρμονιστεί με την ευρωπαϊκή Οδηγία μέχρι την 30ή 

Ιουνίου 2019, ωστόσο το νομοσχέδιο και οι κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή στις 27 Σεπτεμβρίου 2019.    

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι λόγω της καθυστέρησης στην εναρμόνιση με 
το ευρωπαϊκό κεκτημένο η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει αποστείλει στην Κυπριακή Δημοκρατία σχετική επιστολή 
παράβασης συμμόρφωσης.  Όπως η ίδια δήλωσε σχετικά, στο στάδιο της ετοιμασίας του νομοσχεδίου 
προέκυψαν τεχνικής φύσεως ζητήματα που άπτονται των αρμοδιοτήτων του Εφόρου Φορολογίας και τα οποία 
επιβάλλετο να διασαφηνιστούν, γεγονός το οποίο οδήγησε στη μη έγκαιρη κατάθεση του νομοσχεδίου στη Βουλή 
των Αντιπροσώπων. Περαιτέρω, η ίδια εκπρόσωπος ενημέρωσε την επιτροπή ότι στο νομοσχέδιο και στους 
κανονισμούς πρέπει να επέλθουν μικρής έκτασης νομοτεχνικού χαρακτήρα διορθώσεις, οι οποίες εντοπίστηκαν 
μετά την κατάθεσή τους στη Βουλή των Αντιπροσώπων.  Προς τον σκοπό αυτό το Υπουργείο Οικονομικών 
κατέθεσε νέα κείμενα νομοσχεδίου και κανονισμών στις 18 Οκτωβρίου 2019. 

 Η εκπρόσωπος του Τμήματος Φορολογίας δήλωσε ότι με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις αναμένεται να 
δημιουργηθεί ευνοϊκότερο φορολογικό περιβάλλον για τους φορολογουμένους μέσω μίας πιο ολοκληρωμένης 
και αποτελεσματικής διαδικασίας επίλυσης φορολογικών διαφορών και να εξαλειφθούν τα προβλήματα της 
διπλής φορολογίας. 

 Οι εκπρόσωποι του ΣΕΛΚ δήλωσαν ότι οι προτεινόμενες ρυθμίσεις αναμένεται να συμβάλουν στην 
επίλυση των προβλημάτων που προκύπτουν από φορολογικές διαφορές, χωρίς να επηρεαστεί με οποιοδήποτε 
τρόπο το πλαίσιο υπολογισμού του φόρου. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του θέματος μέλη της επιτροπής ζήτησαν την κατάθεση στοιχείων αναφορικά 
με τα κράτη μέλη που έχουν ήδη συμμορφωθεί με τις απαιτήσεις της Οδηγίας 2017/1852, τα οποία κατατέθηκαν 
με σχετική επιστολή στις 18 Οκτωβρίου 2019.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, αποφάσισε, κατά πλειοψηφία του προέδρου της επιτροπής και του μέλους της βουλευτών της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, του μέλους της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού Συναγερμού, του μέλους της βουλευτή της Αλληλεγγύης και του μέλους της βουλευτή των 
Ανεξαρτήτων, να εισηγηθεί στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί 
ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 
2019», και την έγκριση των κανονισμών. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και το 
μέλος της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου Μέρους ΙΧ.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Όταν είναι έτοιμα, ανακοινώνετε τα αποτελέσματα, χωρίς να σας το ζητώ. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα. 

 Σαράντα τέσσερις παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα δύο ψήφοι υπέρ και δύο ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα δύο ψήφους υπέρ, δύο ψήφους εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος 
του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα μία ψήφοι υπέρ και δύο εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, δύο ψήφους εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε τώρα στην ψηφοφορία για τους κανονισμούς. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα δύο ψήφοι υπέρ και δύο εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα δύο ψήφους υπέρ, δύο ψήφους εναντίον και καμία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα στην ημερήσια διάταξη είναι «Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019».   

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων Νόμου, ώστε να δοθεί στον Οργανισμό 
Χρηματοδοτήσεως Στέγης πρόσβαση στον μηχανισμό ανταλλαγής δεδομένων «Άρτεμις»). 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος  Αντρέας Καυκαλιάς 

 Μαρίνος Μουσιούττας Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Ονούφριος Κουλλά Γιώργος Περδίκης 

                                            
 Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Συμμαχία Πολιτών, Αλληλεγγύη, Κίνημα 

Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, Ανεξάρτητοι. 
 Εναντίον: ΕΛΑΜ. 
 Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Συμμαχία Πολιτών, Αλληλεγγύη, Κίνημα 

Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, Ανεξάρτητοι. 
 Εναντίον: ΕΛΑΜ. 
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 Στέφανος Στεφάνου Άννα Θεολόγου  

 Άριστος Δαμιανού  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 14 και την 21η Οκτωβρίου 2019.  Στο πλαίσιο των 
συνεδριάσεων της επιτροπής παρευρέθηκαν η Επίτροπος Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα, 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου (ΚΤΚ), του  Συνδέσμου 
Τραπεζών Κύπρου, του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης (ΟΧΣ), της Κυπριακής Εταιρείας Διαχείρισης 
Περιουσιακών Στοιχείων Λτδ (ΚΕΔΙΠΕΣ) και της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής.  Η 
Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, ο Σύνδεσμος Προστασίας Δανειοληπτών Τραπεζών (ΣΥΠΡΟΔΑΤ) και το 
Κίνημα Προστασίας και Δικαιωμάτων Δανειοληπτών, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις 
συνεδρίες της επιτροπής.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων 
Νόμου, ώστε να δοθεί στον ΟΧΣ πρόσβαση στον μηχανισμό ανταλλαγής δεδομένων «Άρτεμις». 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, με βάση την ισχύουσα νομοθεσία στον μηχανισμό «Άρτεμις» 
συμμετέχουν όλα τα πιστωτικά ιδρύματα, εξαιρουμένου του ΟΧΣ, ο οποίος συμμετέχει στον αντίστοιχο 
μηχανισμό ανταλλαγής δεδομένων «Αίαντας», που χρησιμοποιείτο από τα Συνεργατικά Πιστωτικά Ιδρύματα 
(ΣΠΙ).   

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η προώθηση της προτεινόμενης ρύθμισης κρίνεται επιβεβλημένη για τη 
διασφάλιση της απρόσκοπτης συνέχισης των εργασιών του οργανισμού, δεδομένης της επικείμενης κατάργησης 
του μηχανισμού «Αίαντας», καθώς και της ανάγκης του οργανισμού πρόσβασης σε μηχανισμό ανταλλαγής 
δεδομένων, προκειμένου να ανταποκριθεί μεταξύ άλλων στις απαιτήσεις που προκύπτουν από την εφαρμογή 
του σχεδίου «Εστία».  

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών στο πλαίσιο της συζήτησης του θέματος δήλωσε μεταξύ 
άλλων τα ακόλουθα: 

1. Ο μηχανισμός «Αίαντας» δημιουργήθηκε από τη Συνεργατική Κεντρική Τράπεζα και σε αυτόν συμμετείχαν 
τα ΣΠΙ και ο ΟΧΣ.  Μετά την πώληση μέρους των εργασιών του συνεργατισμού στην Ελληνική Τράπεζα 
και την άμεση πρόσβαση της ΚΕΔΙΠΕΣ στον μηχανισμό «Άρτεμις» υφίσταται ανάγκη κατάργησης του 
μηχανισμού «Αίαντας».    

2. Οι προτεινόμενες ρυθμίσεις δεν αναμένεται να δημιουργήσουν οποιαδήποτε διαφοροποίηση σε σχέση με 
την πρόσβαση του ΟΧΣ σε πληροφορίες που αφορούν τραπεζικά δεδομένα δανειοληπτών, καθότι με 
βάση την ισχύουσα νομοθεσία οι δύο μηχανισμοί ανταλλαγής δεδομένων διασυνδέονται ηλεκτρονικά, 
ώστε να είναι δυνατή η συσχέτιση των δεδομένων.  Ως εκ τούτου, ο ΟΧΣ θα συνεχίσει να λαμβάνει από 
τον μηχανισμό «Άρτεμις» την ίδια πληροφόρηση που λάμβανε μέχρι σήμερα από τον μηχανισμό 
«Αίαντας». 

3. Το Υπουργείο Οικονομικών βρίσκεται στο στάδιο επεξεργασίας νομοσχεδίου για τη δημιουργία νομικού 
πλαισίου που θα διέπει τη λειτουργία των γραφείων πίστεως.  

 Η Επίτροπος Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα, αφού κατέθεσε ενώπιον της επιτροπής 
σχετικό σημείωμα ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 2019, δήλωσε μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Στο στάδιο της δημόσιας διαβούλευσης επί του προτεινόμενου νομοσχεδίου εκφράστηκαν από το γραφείο 
της απόψεις για επιμέρους ζητήματα που αφορούν μεταξύ άλλων στον ρόλο και στις αρμοδιότητες της 
εταιρείας στην οποία ανήκει ο μηχανισμός «Άρτεμις».   

2. Λαμβάνοντας ωστόσο υπόψη την επείγουσα φύση του θέματος και κατανοώντας την ανάγκη παροχής 
πρόσβασης στον ΟΧΣ στον μηχανισμό «Άρτεμις» για τη διασφάλιση της απρόσκοπτης συνέχισης των 
εργασιών του, συμφωνήθηκε με το Υπουργείο Οικονομικών όπως οι απόψεις και εισηγήσεις του γραφείου 
της επιτρόπου εξεταστούν μεταγενέστερα στο στάδιο της ετοιμασίας του ρυθμιστικού πλαισίου για τη 
λειτουργία γραφείων πίστης.     

 Στο στάδιο της εξέτασης του θέματος μέλη της επιτροπής ζήτησαν την κατάθεση στοιχείων και περαιτέρω 
διευκρινίσεις μεταξύ άλλων για τη λειτουργία, την τιμολόγηση των υπηρεσιών, την ιδιοκτησιακή δομή και τον 
έλεγχο του μηχανισμού «Άρτεμις», καθώς και για την τήρηση και επεξεργασία των στοιχείων που διατηρούνται 
στο σύστημα αυτού. 

 Συναφώς, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσαν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Με βάση την ισχύουσα νομοθεσία όλα τα πιστωτικά ιδρύματα έχουν την υποχρέωση συμμετοχής και 
παροχής πληροφοριών σε μηχανισμό ανταλλαγής δεδομένων.  Ειδικότερα, η ρύθμιση αυτή αποτελούσε 
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μνημονιακή υποχρέωση και όλα τα πιστωτικά ιδρύματα όφειλαν να μετέχουν, αναλόγως της μορφής τους, 
στον μηχανισμό «Αίαντας» ή στον μηχανισμό «Άρτεμις».  

2. Η υφιστάμενη νομοθεσία δεν προβλέπει τη δημιουργία επιπρόσθετων μηχανισμών ανταλλαγής 
δεδομένων, αντίστοιχων των μηχανισμών «Άρτεμις» και «Αίαντας».  Με τη θεσμοθέτηση της λειτουργίας 
των γραφείων πίστης η λειτουργία του μηχανισμού «Άρτεμις» θα υπαχθεί κάτω από τη σχετική νομοθεσία, 
ενώ παράλληλα θα δοθεί η  δυνατότητα δημιουργίας νέων γραφείων πίστης.  

3. Η εταιρεία στην οποία ανήκει ο μηχανισμός «Άρτεμις» διατηρεί γραφείο εξυπηρέτησης του κοινού και 
μέσω συγκεκριμένης διαδικασίας παρέχει το δικαίωμα στο κοινό να ενημερώνεται για τα στοιχεία και τις 
πληροφορίες που τηρούνται στο σύστημα του μηχανισμού που το αφορούν, καθώς και το δικαίωμα 
διόρθωσης των εν λόγω δεδομένων σε περίπτωση ύπαρξης λάθους.       

4. Οι χρεώσεις για την πρόσβαση σε πληροφορίες που τηρούνται στον μηχανισμό «Άρτεμις» είναι ίδιες τόσο 
για τα μέλη όσο και για τα μη μέλη του και καθορίζονται με βάση την αρχή της κοστοστρέφειας. 

 Προσθέτοντας στα πιο πάνω, η Επίτροπος Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα δήλωσε ότι 
ο μηχανισμός «Άρτεμις» αποτελεί πλατφόρμα δεδομένων η οποία τροφοδοτείται από τα πιστωτικά ιδρύματα.  Η 
εταιρεία στην οποία ανήκει ο μηχανισμός δεν έχει εξουσία να επεμβαίνει ή να τροποποιεί τα στοιχεία που 
διατηρούνται στο σύστημα, καθότι η αρμοδιότητα αυτή ανήκει αποκλειστικά στα πιστωτικά ιδρύματα που 
υποβάλλουν τα εν λόγω στοιχεία. 

 Ο εκπρόσωπος της ΚΤΚ δήλωσε μεταξύ άλλων ότι η λειτουργία του μηχανισμού «Άρτεμις» διέπεται από 
τον περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων Νόμο, ενώ οι όροι, προϋποθέσεις και διαδικασίες λειτουργίας του 
ρυθμίζονται από σχετική οδηγία της ΚΤΚ.  Σε σχέση με την τιμολόγηση των υπηρεσιών του μηχανισμού 
«Άρτεμις» δήλωσε ότι οι χρεώσεις αφορούν στην αναζήτηση δεδομένων στο σύστημα και διαμορφώνονται από 
το μηνιαίο πάγιο τέλος, καθώς και από τη μεταβλητή χρέωση ανά αναζήτηση.  Σημειώνεται ότι η ΚΤΚ κατέθεσε 
περαιτέρω στοιχεία με σχετική επιστολή ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2019. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, το 
μέλος της βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και το μέλος της 
βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου 
σε νόμο. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, το μέλος 
της βουλευτής της Αλληλεγγύης και το μέλος της βουλευτής των Ανεξαρτήτων επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού με την 
παρούσα έκθεσή της υποβάλλει το υπό αναφορά νομοσχέδιο στην ολομέλεια του σώματος για τη λήψη τελικής 
απόφασης.   

 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο, ο τίτλος αυτού πρέπει να 
τροποποιηθεί, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2019». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Ευσταθίου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Nα πω ότι, δεδομένου ότι δε ζητήσατε σε κανένα θέμα ειδική μεταχείριση με τον χρόνο, θα τηρώ το 
δίλεπτο, εκτός εάν προηγουμένως μου πείτε για κάποιο που θέλετε να μιλήσουμε περισσότερο. 

 Ο κ. Ευσταθίου έχει τον λόγο. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Το ζήτημα του μηχανισμού «Άρτεμις» θα πρέπει να απασχολήσει επιτέλους σοβαρά τη Βουλή.  Είναι ένα 
σύστημα στο οποίο οι ανταγωνιστικές τράπεζες ανταλλάσσουν πληροφορίες αναφορικά με τους οφειλέτες τους.  
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Είναι μία ενέργεια η οποία προσκρούει στον κανόνα του ελεύθερου ανταγωνισμού, διότι πρόκειται για 
επιχειρήσεις ανταγωνιστικές, οι οποίες δρουν μετά από συνεννόηση. 

 Το χειρότερο είναι ότι κάποιος οφειλέτης εντάσσεται στο «Άρτεμις», στερείται της δυνατότητας να 
δανειοδοτηθεί για τον μόνο λόγο ότι έχει διαφορά με την τράπεζα.  Υπολογίζει ότι χρωστά €100.000, η τράπεζα 
του λέει «χρωστάς €200.000» και, επειδή υπάρχει διαφορά, η τράπεζα τον εντάσσει στο «Άρτεμις».  Είναι άδικο 
και δεν μπορώ εγώ τουλάχιστον με την ψήφο μου να συνεισφέρω σ’ αυτή την αδικία, την οποία υφίστανται 
πάμπολλοι συμπολίτες μας και για την οποία οι τράπεζες θα έπρεπε ήδη να είχαν προσαχθεί στην Επιτροπή 
Προστασίας Ανταγωνισμού για τιμωρία τους.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Άριστος Δαμιανού. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να πω ότι ανάλογοι προβληματισμοί για το συγκεκριμένο θέμα τέθηκαν και από 
την κοινοβουλευτική μας ομάδα και από άλλους συναδέλφους στην επιτροπή Οικονομικών.  Δε συζητούμε βέβαια 
την εφαρμογή ή εγκαθίδρυση του «Άρτεμις», αλλά τη μεταφορά του οργανισμού.   

 Ταυτόχρονα, με αφορμή αυτό που ήγειρε ο συνάδελφος ο Κωστής και έχουμε θέσει κι εμείς, έχει δεσμευτεί 
και η Κεντρική Τράπεζα και το αρμόδιο υπουργείο ότι θα έρθει κοντά μας νομοθετικό πλαίσιο, ακριβώς για να 
αντιμετωπίσουμε τα ζητήματα και αδιαφάνειας και ενδεχόμενης αυθαιρεσίας των τραπεζών και άλλων 
ιδρυμάτων.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Θεολόγου. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Επειδή ακριβώς, όπως είπε και ο συνάδελφος ο Άριστος, τέθηκαν πάρα πολλά ερωτήματα στην επιτροπή 
Οικονομικών για το συγκεκριμένο θέμα, θα έπρεπε να μας απασχολήσει όλους, γιατί νομοθετούμε, για να 
εφαρμόζεται αυτού του είδους η ανταλλαγή πληροφοριών με μόνο ένα συγκεκριμένο σύστημα, που λέγεται 
«Άρτεμις», και όχι να δίνεται η ευχέρεια να δημιουργηθούν και άλλα τέτοιου είδους συστήματα ανταλλαγής 
πληροφοριών, που θα υπάρχει και η ανάλογη επιλογή όσον αφορά τις χρεώσεις αυτών των συστημάτων.  Διότι 
αυτή τη στιγμή νομοθετούμε, για να έρθει και ο οργανισμός μέσα σε αυτό το πλαίσιο, που μόνο αυτό το πλαίσιο 
υπάρχει όσον αφορά την ανταλλαγή πληροφοριών.  Δε θεωρώ ότι είναι υπέρ του ανταγωνισμού αυτή η 
μονοπωλιακή δράση όσον αφορά τις ανταλλαγές πληροφοριών.   

 Εγώ θα είμαι εναντίον του συγκεκριμένου νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ονούφριος Κουλλά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Για τους ίδιους λόγους που επεξήγησε ο κ. Δαμιανού θα ψηφίσουμε αυτό το νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 28Δ του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 28Ε του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 41 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Σαράντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα οκτώ ψήφοι υπέρ και τέσσερις εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε παρόντες.  Σαράντα ψήφοι υπέρ και πέντε εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, πέντε εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο*. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί της Μεταβίβασης των Αρμοδιοτήτων και Εξουσιών του Συμβουλίου 
Δανειστικών Επιτρόπων στο Γενικό Λογιστή της Δημοκρατίας Νόμος του 2019».   

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κατάργηση του περί Δημοσίων Δανείων Νόμου και κατ’ επέκταση του Ταμείου Δημοσίων Δανείων, καθώς 
και η υπαγωγή της λειτουργίας του Συμβουλίου Δανειστικών Επιτρόπων υπό την αρμοδιότητα του Γενικού 
Λογιστή. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί της Μεταβίβασης των Αρμοδιοτήτων και Εξουσιών του Συμβουλίου Δανειστικών Επιτρόπων στο 

Γενικό Λογιστή της Δημοκρατίας Νόμος του 2019» 
Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Μαρίνος Μουσιούττας Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Λιλλήκας 

 Ονούφριος Κουλλά Γιώργος Περδίκης 

 Άριστος Δαμιανού Άννα Θεολόγου    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 29 Οκτωβρίου και στις 4 Νοεμβρίου 2019.  Στην πρώτη 
συνεδρία της επιτροπής παρευρέθηκαν η Γενική Λογίστρια και εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κατάργηση του περί Δημοσίων Δανείων Νόμου και κατ’ 
επέκταση του Ταμείου Δημοσίων Δανείων (ΤΔΔ), καθώς και η υπαγωγή της λειτουργίας του Συμβουλίου 
Δανειστικών Επιτρόπων υπό την αρμοδιότητα του Γενικού Λογιστή. 

 Ειδικότερα, προτείνεται όπως οποιαδήποτε στοιχεία ενεργητικού και παθητικού, καθώς και το 
αποθεματικό του ΤΔΔ περιέλθουν στην κυριότητα της Δημοκρατίας, ενώ το Συμβούλιο Δανειστικών Επιτρόπων 
θα παύσει να λειτουργεί και όλες οι αρμοδιότητες, λειτουργίες και εξουσίες αυτού θα υπαχθούν στον Γενικό 
Λογιστή. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, με τον προτεινόμενο νόμο δεν επηρεάζονται 
οποιεσδήποτε υποχρεώσεις προσώπων στα οποία έχει παραχωρηθεί δάνειο από το ΤΔΔ πριν από την έναρξη 
της ισχύος αυτού, ενώ οποιαδήποτε δικαστική διαδικασία ή βάση αγωγής εκκρεμεί ή δημιουργήθηκε υπό το 

                                            
*  Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Συμμαχία Πολιτών, Αλληλεγγύη, Κίνημα 

Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 
 Εναντίον: Κωστής Ευσταθίου (ΚΣ ΕΔΕΚ), Πρόεδρος Βουλής (Αλληλεγγύη), ΕΛΑΜ, Ανεξάρτητοι. 
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καθεστώς που ίσχυε πριν την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του προτεινόμενου νόμου συνεχίζεται ή ασκείται 
βάσει των μεταβιβαζόμενων εξουσιών και αρμοδιοτήτων. 

 Σύμφωνα με τα όσα ανέφερε η Γενική Λογίστρια, το ΤΔΔ ιδρύθηκε το 1897 με σκοπό την παραχώρηση 
δανείων στο πλαίσιο διάφορων κυβερνητικών πολιτικών για κοινωνικοοικονομική ανάπτυξη.  Από την 1η 
Ιανουαρίου 2007 με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου τερματίστηκε η παραχώρηση νέων δανείων από το 
ΤΔΔ και έκτοτε γίνεται μόνο διαχείριση και είσπραξη των εκκρεμούντων δανείων.  Όπως η ίδια αξιωματούχος 
σημείωσε, ο σκοπός ίδρυσης του ΤΔΔ έχει εκλείψει, ενώ ο αριθμός των εκκρεμούντων δανείων έχει μειωθεί 
σημαντικά τα τελευταία χρόνια, γεγονός που δίνει τη δυνατότητα στο Γενικό Λογιστήριο να προχωρήσει στην 
απευθείας διαχείρισή τους κατά τον ίδιο τρόπο που εισπράττονται άλλα δάνεια που παραχωρήθηκαν από το 
κράτος.  Τέλος, σύμφωνα με την ίδια, με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις επιτυγχάνεται μείωση του διοικητικού 
κόστους και του χρόνου που απαιτείται προς εκπλήρωση των διάφορων υποχρεώσεων που απορρέουν 
νομοθετικά για τις οντότητες γενικής κυβέρνησης.    

 Στο πλαίσιο της συζήτησης μέλη της επιτροπής εξέφρασαν επιφυλάξεις σε σχέση με την πρόταση για 
έναρξη της ισχύος του προτεινόμενου νόμου με έκδοση διατάγματος του Υπουργού Οικονομικών.  Ως εκ τούτου, 
η επιτροπή, με τη σύμφωνη γνώμη της Γενικής Λογίστριας, αποφάσισε ομόφωνα όπως ο υπό ψήφιση νόμος 
τροποποιηθεί, ώστε να οριστεί ρητά ότι η έναρξη της ισχύος αυτού θα είναι η 2α Ιανουαρίου 2020.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της επιτροπής και το μέλος της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος, καθώς και τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού 
τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, το μέλος 
της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, το μέλος της βουλευτής της Συμμαχίας Πολιτών, 
το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών και το μέλος της βουλευτής των 
Ανεξαρτήτων επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του 
σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού με την 
παρούσα έκθεσή της υποβάλλει το νομοσχέδιο για λήψη τελικής απόφασης στο στάδιο συζήτησής του από την 
ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Διάλυση του Ταμείου.  Άρθρο 3. 

 Μεταβίβαση των εξουσιών και αρμοδιοτήτων του Συμβουλίου των Δανειστικών Επιτρόπων.  Άρθρο 4. 

 Παύση λειτουργίας του Συμβουλίου των Δανειστικών Επιτρόπων.  Άρθρο 5. 

 Μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 6. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 7. 

 Κατάργηση νόμου.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις παρόντες.  Σαράντα τρεις ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε, ένα άτομο δεν έχει ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Μεταβίβασης των Αρμοδιοτήτων και Εξουσιών του 
Συμβουλίου Δανειστικών Επιτρόπων στον Γενικό Λογιστή Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα τέσσερις παρόντες, σαράντα τέσσερις ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο το υπ’ αριθμόν 4 θέμα. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 2019». 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση πληρωμής από τον λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας συμπληρωματικών 
πιστώσεων ύψους €374.215.104. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 2019» 

Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Μαρίνος Μουσιούττας Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ονούφριος Κουλλά Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Στέφανος Στεφάνου Γιώργος Περδίκης 
 Άριστος Δαμιανού Άννα Θεολόγου 
 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 7 και στις 18 Νοεμβρίου 2019.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων 
της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου 
Άμυνας, του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, του Υπουργείου Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως, του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Υπουργείου Εσωτερικών, του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και 
Έργων, του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, του Υπουργείου Υγείας και της Γενικής 
Διεύθυνσης Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων, Συντονισμού και Ανάπτυξης. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από τον λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου 
της Δημοκρατίας συμπληρωματικών πιστώσεων ύψους €374.215.104 και η χρήση τους για τη διενέργεια 
δαπανών προς υλοποίηση διάφορων σκοπών για τους οποίους δεν έχει γίνει οποιαδήποτε πρόνοια ή η πρόνοια 
που περιλήφθηκε στον προϋπολογισμό για το έτος 2019 είναι ανεπαρκής.  

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, λόγω πρόσθετων αναγκών που έχουν 
προκύψει, τα διάφορα υπουργεία/υφυπουργεία/τμήματα/ανεξάρτητες υπηρεσίες υπέβαλαν αιτήματα προς το 
Υπουργείο Οικονομικών για την παραχώρηση πρόσθετων πιστώσεων ή και την τροποποίηση συγκεκριμένων 
άρθρων του περί Προϋπολογισμού Νόμου του 2019 [Νόμος αρ. 51(11) του 2018] για σκοπούς εύρυθμης 
λειτουργίας της κρατικής μηχανής.  

 Ειδικότερα, οι ανάγκες για τις οποίες απαιτούνται πρόσθετες πιστώσεις περιλαμβάνουν μεταξύ άλλων την 
κάλυψη αναγκών για αμυντική θωράκιση, κοινωνικές παροχές, μισθοδοσία και επιδόματα, εισφορές προς το 
Γενικό Σύστημα Υγείας, λειτουργικές δαπάνες, διάφορες επιχορηγήσεις/χορηγίες και κατασκευαστικά έργα. 
Επιπροσθέτως, παρίσταται ανάγκη για τη δημιουργία νέου κεφαλαίου στον περί Προϋπολογισμού Νόμο του 
2019, λόγω του διοικητικού και λειτουργικού διαχωρισμού του Γραφείου Επιτρόπου Προστασίας των 
Δικαιωμάτων του Παιδιού από το Γραφείο Επιτρόπου Νομοθεσίας.  

 Καθότι δεν υπήρχαν διαθέσιμες εξοικονομήσεις από άλλες ομάδες/υποομάδες του ίδιου κεφαλαίου, αλλά 
ούτε είναι δυνατή η μεταφορά ισόποσων πιστώσεων από το Κεφάλαιο 18.30 «Μη προβλεπόμενες Δαπάνες και 
Αποθεματικό», οι απαιτούμενες πιστώσεις πρέπει να εξασφαλιστούν με την έγκριση συμπληρωματικού 
προϋπολογισμού μέσω της ψήφισης σχετικού νόμου. 
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 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Οικονομικών, αλλά και την εισηγητική έκθεση που 
συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, η επιβάρυνση του δημοσιονομικού ισοζυγίου από την προτεινόμενη 
πρόταση συμπληρωματικού προϋπολογισμού ύψους €374.215.104 ανέρχεται στο 0,7% του ΑΕΠ, ενώ οι 
πρόσθετες αυτές πιστώσεις δεν αναμένεται να επηρεάσουν τον δημοσιονομικό στόχο που έχει τεθεί για 
δημοσιονομικό πλεόνασμα ύψους 3,8% του ΑΕΠ. 

 Σημειώνεται ότι από τις προτεινόμενες απαιτούμενες πιστώσεις ποσό ύψους €203,7 εκατομ. αφορά 
ενδοκυβερνητικές συναλλαγές και ως εκ τούτου δεν επηρεάζουν το δημοσιονομικό ισοζύγιο. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου η επιτροπή μελέτησε ενδελεχώς τις αιτούμενες 
συμπληρωματικές πιστώσεις και ζήτησε περαιτέρω γραπτή ενημέρωση και διευκρινίσεις αναφορικά με 
επιμέρους κονδύλια. 

 Συναφώς, το αρμόδιο υπουργείο με επιστολή, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2019, απέστειλε σχετική 
ενημέρωση, η οποία αφορά μεταξύ άλλων τα ακόλουθα κονδύλια: 

1. Αγορά Ύδατος - Δαπάνες για Μονάδες Παραγωγής Αφαλατωμένου Νερού (€18.220.000). 

2. Συνεισφορά προς τον Κυπριακό Οργανισμό Προσέλκυσης Επενδύσεων (€500.000). 

3. Αποζημιώσεις και Έξοδα Αγωγών - Αποζημιώσεις φυσικών και νομικών προσώπων για μετακίνησή τους 
από την περιοχή Βασιλικού (€1.511.826). 

4. Παροχές Κοινωνικής Πρόνοιας - Χορηγία στα Προσφυγικά Σωματεία (€500.000). 

5. Άλλοι Τόκοι Πληρωτέοι - Τμήμα Φορολογίας - Τόκοι λόγω επιστροφής αποζημιώσεων σε αναγκαστικές 
απαλλοτριώσεις και τόκοι λόγω επιστροφών φόρων σε φορολογίες προηγούμενων ετών (€5.700.000). 

6. Μη Προβλεπόμενες Δαπάνες και Αποθεματικό - Παραχώρηση Χορηγίας στον δήμο Αραδίππου για 
διαγραφή κόστους νερού (€10.000.000). 

7.  Αγορά Άλλων Οχημάτων και Κινητών Μηχανημάτων (€785.398). 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι η Γενική Διεύθυνση Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων, Συντονισμού και Ανάπτυξης 
με επιστολή, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2019, κατέθεσε σχετικό υπόμνημα με στοιχεία που ζητήθηκαν και 
αφορούν στην κατανομή των δανείων που παραχωρήθηκαν μέσω του Ταμείου Επιχειρηματικότητας Κύπρου 
προς τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της επιτροπής και το μέλος της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος, τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, το μέλος 
της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, το μέλος της βουλευτής της Αλληλεγγύης, το 
μέλος της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών και το μέλος της βουλευτής των 
Ανεξαρτήτων επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του 
σώματος. 

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού τάχθηκε 
υπέρ της ψήφισης του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση των 
συμπληρωματικών πιστώσεων και των ρυθμίσεων που απαιτούνται. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού με την 
παρούσα έκθεσή της υποβάλλει το νομοσχέδιο για λήψη τελικής απόφασης στο στάδιο συζήτησής του από την 
ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Ο κ. Σιζόπουλος πρώτα. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από την πλευρά της ΕΔΕΚ θα θέλαμε να τονίσουμε ότι εμείς θα καταψηφίσουμε τον 
συμπληρωματικό προϋπολογισμό, με εξαίρεση τα κονδύλια που έχουν σχέση με την άμυνα, την Επίτροπο 
Προστασίας Δικαιωμάτων του Παιδιού και το ποσό που είναι για αποζημίωση των πολιτών για τις θεομηνίες οι 
οποίες έχουν γίνει. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα υπερψηφίσουμε τον προϋπολογισμό, αλλά ήθελα να κάμω αυτή την αναφορά, 
για να διευκρινίσω ότι η σημερινή μας τοποθέτηση καθόλου δεν αλλοιώνει τη γενικότερη διαφωνία μας επί του 
κρατικού προϋπολογισμού.  Και, επειδή ενδεχομένως κάποιοι να θεωρήσουν αντίφαση το να καταψηφίζεις τον 
κρατικό προϋπολογισμό και στη συνέχεια να υπερψηφίζεις τον συμπληρωματικό, δεν υπάρχει καμιά αντίφαση 
κατά την άποψή μας.  Θεωρούμε ότι η φιλοσοφία που συμπεριλαμβάνεται στον κρατικό προϋπολογισμό είναι 
αυτή που είναι, που δικαιολογεί απόλυτα την καταψήφιση.  Εδώ όμως αναφερόμαστε σε επιμέρους κονδύλια.  
Δεν είναι μόνο αυτά που ανέφερε ο κ. Σιζόπουλος. και πολλά άλλα κονδύλια, όπως τζιαι στον κρατικό 
προϋπολογισμό, παν για καλό σκοπό.  Τη διαφωνία μας επί της φιλοσοφίας την εκφράζουμε στη συζήτηση του 
κρατικού προϋπολογισμού.  Θα το κάμουμε και στη συνέχεια, όταν θα συζητούμε τον προϋπολογισμό του 2020.  
Τώρα όμως θα υπερψηφίσουμε για τον λόγο που έχω εξηγήσει.  Έχουμε όμως και κριτικές παρατηρήσεις επί 
επιμέρους ζητημάτων, στις οποίες θα αναφερθεί ο συνάδελφος ο Στέφανος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Βότσης. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Προηγείται ο Στέφανος.  Κάτι ψάχνω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Στεφάνου, θέλει να μιλήσει στη συνέχεια, για να σας απαντήσει, διότι δε βρίσκει τα στοιχεία του.  Να 
τον βοηθήσουμε.  Εγώ ήθελα να σε αφήσω στο τέλος να απαντήσεις του κ. Βότση, αλλά τι να κάμουμε; 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 O κ. Βότσης δεν πρόκειται να μου απαντήσει και ο κ. Στεφάνου δεν πρόκειται να απαντήσει του κ. Βότση.  
Είμαστε στην ίδια γραμμή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία, εντάξει! 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Ο συμπληρωματικός προϋπολογισμός που εγκρίνεται στο τέλος του χρόνου αντιλαμβάνεστε ότι καθιστά 
την όποια δέσμευση κονδυλίου θα θέλαμε να κάνουμε, για να το ελέγξουμε, αχρείαστη.  Δεν υπάρχει λόγος, είναι 
χωρίς σημασία.  Είναι γι’ αυτό που ζητήσαμε να κάνουμε κανένα-δυο σχόλια σε κάποια κονδύλια που βλέπουμε 
στον συμπληρωματικό προϋπολογισμό. 

 Πρώτα απ’ όλα, είναι τα €10 εκατομ. που περιλαμβάνονται στον συμπληρωματικό προϋπολογισμό για 
διαγραφή κόστους νερού από τον δήμο Αραδίππου.  Η συμπερίληψη αυτού του ποσού στον συμπληρωματικό 
προϋπολογισμό ήδη έχει προκαλέσει αντιδράσεις και από άλλους δήμους που θέλουν διαγραφή ή, καλύτερα, 
θέλουν χορηγία, για να αποπληρώσουν τους λογαριασμούς τους.  Θα πρέπει να πω ότι από τις ερωτήσεις που 
κάναμε, νομίζω, όλα τα μέλη της επιτροπής Οικονομικών, αναφορικά με το πώς συσσωρεύτηκαν αυτά τα χρέη, 
προέκυψε ότι κάποια είναι δικαιολογημένα, για να είμαι δίκαιος.  Έχει να κάμει με διαρροές με το σύστημα κ.λπ., 
αλλά έχουν μείνει και ερωτήσεις αναπάντητες και προκάλεσαν ερωτηματικά.  Εάν είχαμε την ευχέρεια, θα 
σταυρώναμε αυτό το κονδύλι τουλάχιστον τζιαι να λέγαμε «ελάτε να μας δώσετε εξηγήσεις τζιαι πέτε μας είντα 
μ’ που να κάμετε τζιαι με τους άλλους δήμους», γιατί είναι τώρα σαν να ανοίγει η ίδια η κυβέρνηση -να το πω 
κυπριακά- φάλιες, τις οποίες εννά χρειαστεί να τις διαχειριστεί, πέρα από το γεγονός ότι για τούτου του είδους τα 
ζητήματα θα έπρεπε να υπήρχε μια συνολική διαχείριση σε σχέση με το νερό κ.ά. 

 Το δεύτερο σχόλιο που έχουμε να κάνουμε είναι αναφορικά με τις €500.000 από προϋπολογισμό                 
€2 εκατομ. που θέλει ο CIPA.  Μας είπε συγκεκριμένα πράγματα ο CIPA γιατί τα θέλει.  Πρέπει να πω ότι ως 
ΑΚΕΛ δεν ικανοποιηθήκαμε από τις απαντήσεις που έχουμε πάρει από το αρμόδιο υπουργείο αναφορικά με την 
αποτελεσματικότητα της δουλειάς και τα ανταποδοτικά οφέλη που είχαμε από τα λεφτά που δίνει το κράτος μέσω 
του CIPA σε σχέση με την πολιτική των επενδύσεων.  Θα επιφυλαχθούμε στον προϋπολογισμό του ’20, που 
περιλαμβάνει πάλι λεφτά για τον CIPA.  Αυτά να τα συζητήσουμε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα λέγατε τα ίδια, κύριε Βότση, να μεν σας δώσω τον λόγο; 
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ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Παρόμοια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ε, μην τα πείτε! 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Απλώς, να προσθέσω ότι, επειδή φαίνεται πολύ μεγάλο το κονδύλι €374 εκατομ., να πούμε ότι τα           
€203 εκατομ. είναι ενδοκυβερνητικές συναλλαγές, οπότε δεν επηρεάζει το ισοζύγιο το δημοσιονομικό.  Στην 
ουσία είναι €170 εκατομ. o συμπληρωματικός προϋπολογισμός, που πάλι δεν επηρεάζεται το δημοσιονομικό 
πλεόνασμα 3,8 του ΑΕΠ.  Είναι σημαντικό για μας.  Οι παρατηρήσεις είναι οι ίδιες.   

 Να πω ότι στην επιτροπή έγινε ενδελεχής συζήτηση, παρά τις περί του αντιθέτου ενδεχομένως 
εντυπώσεις που μπορεί να δημιουργούνται.  Μάλιστα, στα κεφάλαια σε μέρος των οποίων έχει αναφερθεί ο 
Στέφανος ζητήσαμε και γραπτές τοποθετήσεις, τις οποίες πήραμε, για να τα συζητήσουμε.  Η αδυναμία ενός 
συμπληρωματικού προϋπολογισμού που κατατίθεται τον Νιόβρη είναι ότι δεν μπορείς καν να σταυρώσεις 
κονδύλια, διότι πότε θα τα ξεσταυρώσεις;  Άρα, ή τα καταργείς ή όχι.   

 Μας προβλημάτισε κι εμάς το θέμα της Αραδίππου. Φαίνεται όμως ότι είναι, όπως ενημερωθήκαμε με 
γραπτό σημείωμα, μια τριετής προσπάθεια που έγινε από δύο υπουργεία, για να αντιμετωπιστεί αυτό το 
πρόβλημα τζιαι να υπάρχει συνένωση των Συμβουλίων Υδατοπρομήθειας της Λάρνακας μαζί με την Αραδίππου, 
οπότε σημειώθηκε το θέμα.  Θα υποστηρίξουμε τον συμπληρωματικό προϋπολογισμό ως έχει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Λυπούμαι να παρατηρήσω, κύριε Πρόεδρε, ότι εγώ τουλάχιστον δεν ικανοποιήθηκα.  Ούτε για το CIPA 
πήρα απαντήσεις ούτε για την Αραδίππου πήρα απαντήσεις.  €10 εκατομ. πώς εσσυσσωρευτήκαν;  Εστείλαν 
μας απάντηση μόνο για τα τελευταία δυο χρόνια.  Αλλά είπαμε, εξήγησε ο κ. Στεφάνου για ποιο λόγο ψηφίζουμε, 
διότι είτε ψηφίσουμε είτε δεν ψηφίσουμε το ίδιο πράγμα είναι τελικά τζιαι μόνο προβλήματα μπορεί να 
δημιουργήσει η καταψήφιση. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κουλλά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επικρατεί ένα πολύ καλό συναινετικό κλίμα σήμερα πρέπει να πω.  Ασφαλώς, και εμείς 
θα υπερψηφίσουμε τον συμπληρωματικό προϋπολογισμό.  Πράγματι, πρόκειται μόνο περί €170 εκατομ. 
ουσιαστικά, που είναι ένα πολύ μικρό ποσοστό σε σχέση με το μέγεθος του προϋπολογισμού.  Υπήρχαν κάποιες 
απορίες -είναι γεγονός- από όλα τα μέλη της επιτροπής.  Έχουν λυθεί ή δεν έχουν λυθεί, είναι λίγο υποκειμενικό 
το πώς το σκέφτεται κάποιος.  Νομίζω όμως ότι πρέπει να προχωρήσουμε στην ψήφιση ολόκληρου του 
προϋπολογισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, καλούμαστε κάθε τέλος του χρόνου να μιλήσουμε για τον συμπληρωματικό 
προϋπολογισμό.  Εμείς θα καταψηφίσουμε τον συγκεκριμένο προϋπολογισμό, εκτός από τα κονδύλια τα οποία 
αφορούν τις αποζημιώσεις προς τους γεωργούς και τους κτηνοτρόφους, οι οποίοι δέχτηκαν αρκετές καταστροφές 
κατά την περίοδο των θεομηνιών, και τα κονδύλια που αφορούν την υγεία και την άμυνα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όπως κάθε φορά, τουλάχιστον αυτός ο δεύτερος συμπληρωματικός προϋπολογισμός του 
κράτους έχει τη σημασία του και ως προς τις δαπάνες που δεν έχουν υλοποιηθεί, αλλά και τις δαπάνες που θα 
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υλοποιηθούν στη συνέχεια.  Και πάντα το επισημαίνουμε, ότι οι δαπάνες που δεν έχουν υλοποιηθεί είναι κυρίως 
έργα κατασκευαστικά τα οποία δεν μπορούν να υλοποιηθούν μέσα από διαδικασίες προβληματικές, οι οποίες 
θα πρέπει να βελτιωθούν.  Αυτό θα το επαναλαμβάνουμε κάθε χρόνο, διότι θα είναι νομίζω το ιδανικό να μην 
υπάρχουν αυτά τα λεφτά και να μεταφέρονται σε άλλες δαπάνες, γιατί θα απορροφούνται στις αρχικές δαπάνες 
του πρώτου τους προϋπολογισμού.  Και να χαιρετίσουμε βέβαια. ήταν μια ευκαιρία και για την ίδια την κυβέρνηση 
να καλύψει ειδικά τις δαπάνες που προκύπτουν από τις ζημιές των γεωργών μας και αυτό είναι ένα εργαλείο το 
οποίο θα βοηθήσει τον γεωργικό τομέα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1.  

 Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού ύψους €374.215.104 
για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2019.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του Τρίτου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Οι δηλώσεις οι πολιτικές έγιναν από την ΕΔΕΚ και από το ΕΛΑΜ και καταγράφονται. 

 Ψηφίστε. 

 Ανακοινώστε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

  Σαράντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα έξι ψήφοι υπέρ και πέντε εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο παρόντες.  Τριάντα οκτώ ψήφοι υπέρ και τέσσερις εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ, τέσσερις εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο*. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 6 μέχρι 23 έχουν κοινή έκθεση και αφορούν τους προϋπολογισμούς 
ημικρατικών οργανισμών.  Τα θέματα αυτά είναι αντίστοιχα «Ο περί Προϋπολογισμού του Ιδρύματος Κρατικών 
Υποτροφιών Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019», «Ο περί Προϋπολογισμού του Δημοσιονομικού Συμβουλίου 
του 2020 Νόμος του 2019», «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Δημόσιων Δανείων του 2020 Νόμος του 
2019», «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Δημόσιας Εποπτείας Ελεγκτικού Επαγγέλματος του 2020 Νόμος 
του 2019», «Ο περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019», «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019», «Ο περί Προϋπολογισμού 
του Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων του 2020 Νόμος του 

                                            
* Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, Ηλίας Μυριάνθους (ΚΣ ΕΔΕΚ), Συμμαχία Πολιτών, 

Αλληλεγγύη, Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, Ανεξάρτητοι. 
 Εναντίον: ΚΣ ΕΔΕΚ, ΕΛΑΜ. 
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2019», «Ο περί Προϋπολογισμού του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομείων του 2020 Νόμος του 2019», «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας του 2020 
Νόμος του 2019», «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Διαχείρισης Αποθεμάτων 
Πετρελαιοειδών του 2020 Νόμος του 2019», «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου του 
2020 Νόμος του 2019», «Ο περί Προϋπολογισμού του Διαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου του 2020 
Νόμος του 2019», «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού Κύπρου του 2020 
Νόμος του 2019», «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας και Διαχείρισης Άγριας Πανίδας του 2020 Νόμος 
του 2019», «Ο περί Προϋπολογισμού της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων του 2020 Νόμος του 2019», «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης του 2020 Νόμος του 2019», «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Ανεξάρτητου Ταμείου Ανακεφαλαιοποίησης του 2020 Νόμος του 2019» και «Ο περί 
Προϋπολογισμού της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς του 2020 Νόμος του 2019». 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοποί των πιο πάνω νομοσχεδίων είναι αντίστοιχα οι ακόλουθοι: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών για το έτος 2020. 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Δημοσιονομικού Συμβουλίου για το έτος 2020.   

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Ταμείου Δημόσιων Δανείων για το έτος 2020. 

 Έγκριση του προϋπολογισμού της Αρχής Δημόσιας Εποπτείας Ελεγκτικού Επαγγέλματος για το έτος 
2020. 

 Έγκριση του προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου για το έτος 2020. 

  Έγκριση του προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου για το έτος 2020. 

  Έγκριση του προϋπολογισμού του Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και 
Τεχνικών Έργων για το έτος 2020. 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομείων για το έτος 2020. 

 Έγκριση του προϋπολογισμού της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας για το έτος 2020. 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Διαχείρισης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών για 
το έτος 2020. 

 Έγκριση του προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου για το έτος 2020. 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Διαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου για το έτος 2020. 

 Έγκριση του προϋπολογισμού της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού Κύπρου για το έτος 2020. 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας και Διαχείρισης Άγριας Πανίδας για το έτος 2020. 

 Έγκριση του προϋπολογισμού της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων για το έτος 2020. 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης για το έτος 2020. 

  Έγκριση του προϋπολογισμού του Ανεξάρτητου Ταμείου Ανακεφαλαιοποίησης για το έτος 2020. 

 Έγκριση του προϋπολογισμού της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς για το έτος 2020. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τα νομοσχέδια του 
επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Μαρίνος Μουσιούττας Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Γιώργος Λιλλήκας 

 Μάριος Μαυρίδης Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Ονούφριος Κουλλά Γιώργος Περδίκης 

 Στέφανος Στεφάνου Άννα Θεολόγου 
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 Άριστος Δαμιανού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα νομοσχέδια που 
αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα σε αριθμό συνεδριών της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα 
μεταξύ 27 Σεπτεμβρίου και 7 Νοεμβρίου 2019.  Στο στάδιο της συζήτησης των υπό αναφορά νομοσχεδίων 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής οι πρόεδροι των διοικητικών συμβουλίων, οι γενικοί 
διευθυντές και άλλοι εκπρόσωποι των νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου στους οποίους οι εν λόγω 
προϋπολογισμοί αφορούν.  Παρευρέθηκαν επίσης εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και 
εκπρόσωποι των καθ’ ύλην αρμόδιων υπουργείων. 

 Σκοπός των νόμων που προτείνονται είναι η κατά νόμο έγκριση των προϋπολογισμών των υπό αναφορά 
νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου για το οικονομικό έτος 2020. 

 Οι προϋπολογισμοί των οργανισμών, με τη σειρά που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα, 
προβλέπουν ειδικότερα για το έτος 2020 τα ακόλουθα: 

1. Προϋπολογισμός του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών   

 Έσοδα ύψους €8.806.010, τα οποία προέρχονται κυρίως από κρατική χορηγία (€8.800.000), και δαπάνες 
ύψους €8.800.000, οι οποίες αναλύονται σε: 

α. Λειτουργικές δαπάνες, Αντιμισθία, Αγορά Παγίων και Άλλα Έξοδα (€454.633), 

β. Κοινωνικές Παροχές / Παροχές Παιδείας (€8.330.367), 

γ. Μη Προβλεπόμενες Δαπάνες και Αποθεματικό (€15.000). 

2. Προϋπολογισμός του Δημοσιονομικού Συμβουλίου   

 Έσοδα ύψους €302.010, τα οποία προέρχονται κυρίως από κρατική χορηγία (€302.000), και δαπάνες 
ύψους €302.000, οι οποίες αναλύονται σε: 

α. Διαχειριστικές Δαπάνες (€291.696) και 

β. Μη Προβλεπόμενες Δαπάνες και Αποθεματικό (€110.304). 

3. Προϋπολογισμός του Ταμείου Δημοσίων Δανείων 
 Έσοδα ύψους €1.365.547, τα οποία προέρχονται κυρίως από αποπληρωμή δανείων και τόκων των 

δανείων (€1.192.903), και δαπάνες ύψους €250.360, που αφορούν κυρίως Λειτουργικές Δαπάνες 
(€196.350) και Μη Προβλεπόμενες Δαπάνες και Αποθεματικό (€40.000).  Συνεπώς, ο προϋπολογισμός 
παρουσιάζει πλεόνασμα ύψους €1.115.187. 

 Σημειώνεται ότι το Ταμείο Δημοσίων Δανείων, με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 12 
Ιουλίου 2019, πρόκειται να καταργηθεί και για τον σκοπό αυτό εκκρεμεί ενώπιον της επιτροπής σχετικό 
νομοσχέδιο, το οποίο, επιπροσθέτως της κατάργησης του ταμείου, προνοεί για τη μεταφορά των 
αρμοδιοτήτων του Συμβουλίου Δανειστικών Επιτρόπων για είσπραξη υφιστάμενων ανείσπρακτων 
οφειλών στον Γενικό Λογιστή. 

 Συνακόλουθα, σε περίπτωση που το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο πριν από το τέλος του τρέχοντος έτους, 
ο προϋπολογισμός του Ταμείου Δημοσίων Δανείων δε θα είναι πλέον εφαρμοστέος, ενώ αντίστοιχες 
δαπάνες για τους σκοπούς που αφορούν στη μεταβίβαση και στην άσκηση των αρμοδιοτήτων του 
Συμβουλίου Δανειστικών Επιτρόπων από τον Γενικό Λογιστή έχουν περιληφθεί με σχετική πρόνοια στον 
κρατικό προϋπολογισμό του 2020. 

4. Προϋπολογισμός της Αρχής Δημόσιας Εποπτείας Ελεγκτικού Επαγγέλματος 
 Έσοδα ύψους €1.200.000, τα οποία προέρχονται από τέλη εισπραχθέντα από αναγνωρισμένα σώματα 

ελεγκτών (€102.000) και από νόμιμους ελεγκτές και ελεγκτικά γραφεία που διεξάγουν υποχρεωτικούς 
ελέγχους σε οντότητες δημόσιου συμφέροντος (€858.000), καθώς και από κρατική χορηγία (€240.000).  
Ο προϋπολογισμός είναι ισοσκελισμένος και οι κυριότερες δαπάνες αυτού αφορούν Διαχειριστικά Έξοδα 
(€1.153.919) και Μη Προβλεπόμενες Δαπάνες και Αποθεματικό (€46.081). 

5. Προϋπολογισμός της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου   
 Έσοδα ύψους €3.227.549, τα οποία προέρχονται κυρίως από το ετήσιο τέλος για άδεια λειτουργίας 

σταθμού παραγωγής ηλεκτρισμού για εμπορικούς σκοπούς (€1.172.406), ετήσιο τέλος για άδεια 
προμήθειας ηλεκτρισμού σε τελικούς πελάτες (€841.827) και ετήσιο τέλος για την εξαίρεση άδειας 
κατασκευής για εμπορικούς σκοπούς (€335.000), ενώ οι δαπάνες ύψους €3.215.573 αφορούν τα 
ακόλουθα: 

α. Αποδοχές Προσωπικού (€1.614.606). 
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β. Λειτουργικές Δαπάνες (€323.910). 

γ. Άλλες Δαπάνες (€1.082.057). 

δ. Κεφαλαιουχικές Δαπάνες (€190.000). 

ε. Απρόβλεπτες Δαπάνες (€5.000). 

6. Προϋπολογισμός του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου    
 Έσοδα ύψους €5.896.109, τα οποία προέρχονται κυρίως από ετήσιες συνδρομές και άλλα ετήσια 

δικαιώματα (€3.216.733), και δαπάνες ύψους €5.878.622.  Συνεπώς, ο προϋπολογισμός είναι οριακά 
πλεονασματικός και οι κυριότερες δαπάνες αυτού αφορούν Αποδοχές Προσωπικού (€3.591.918) και 
Λειτουργικές Δαπάνες (€1.358.304). 

7. Προϋπολογισμός του Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών 
Έργων    

 Έσοδα ύψους €920.090, τα οποία προέρχονται κυρίως από την πώληση εντύπων, έκδοση αδειών και 
εξέταση αιτήσεων (€724.359), και δαπάνες ύψους €919.261.  Συνεπώς, ο προϋπολογισμός είναι οριακά 
πλεονασματικός (€829) και οι κυριότερες δαπάνες αυτού αφορούν στη Μισθοδοσία Υπαλλήλων 
(€427.230), Λειτουργικές Δαπάνες (€110.530) και Κεφαλαιουχικές Δαπάνες (€123.000). 

8. Προϋπολογισμός του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομείων   

 Έσοδα ύψους €4.490.251, που προέρχονται κυρίως από ετήσια διοικητικά τέλη αδειών παροχέων 
δικτύων και υπηρεσιών ηλεκτρονικών επικοινωνιών (€3.354.774) και αντίστοιχα τέλη για την παροχή 
ταχυδρομικών υπηρεσιών (€482.219), ενώ οι δαπάνες ανέρχονται στο ίδιο ύψος, καθιστώντας τον 
προϋπολογισμό ισοσκελισμένο. Οι κυριότερες δαπάνες αφορούν τη Μισθοδοσία Υπαλλήλων 
(€1.395.840), Λειτουργικές Δαπάνες (€453.411) και Σύμβαση Υπηρεσιών (€493.089). 

9. Προϋπολογισμός της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας    
 Έσοδα ύψους €5.265.224, που προέρχονται κυρίως από συγχρηματοδοτούμενα προγράμματα από την 

Ευρωπαϊκή Ένωση και από φορείς διαχείρισης κρίσιμων υποδομών, και δαπάνες ύψους €5.985.183.  
Συνεπώς, ο προϋπολογισμός είναι ελλειμματικός και οι κυριότερες δαπάνες αυτού αφορούν 
Συμβουλευτικές Υπηρεσίες (€1.414.810), Σύμβαση Υπηρεσιών (€1.082.800) και Αγορά Εξοπλισμού 
(€1.454.000). 

10. Προϋπολογισμός του Κυπριακού Οργανισμού Διαχείρισης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών  
 Έσοδα ύψους €135.472.038, τα οποία προέρχονται κυρίως από την πώληση αποθεμάτων (€45.865.272) 

και τις συνδρομές μελών (€20.781.156), και δαπάνες ύψους €144.626.321.  Συνεπώς, ο προϋπολογισμός 
είναι ελλειμματικός, ενώ οι κυριότερες δαπάνες αυτού αφορούν: 

 α. Δαπάνες Αγοράς και Διατήρησης Αποθεμάτων (€49.375.310), 

 β. Δημιουργία Τερματικού Πετρελαιοειδών (€48.520.400), 

 γ. Ανανέωση Αποθεμάτων (€45.865.272). 

11. Προϋπολογισμός Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ)   
 Έσοδα ύψους €1.031.288.000, τα οποία προέρχονται κυρίως από Πώληση Ηλεκτρικής Ενέργειας 

(€975.368.000), Πώληση Νερού (αφαλάτωση) (€15.200.000), Διάφορα Έσοδα από Μη Ρυθμιζόμενες 
Δραστηριότητες (€19.000.000), Ανάκτηση Δαπανών από Διαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου 
(€4.840.000), ενώ οι συνολικές δαπάνες ανέρχονται σε €1.379.050.000.  Ο προϋπολογισμός είναι 
ελλειμματικός και οι κυριότερες δαπάνες αυτού αφορούν: 

α. Δαπάνες Χρήσεως (€898.539.000), 

β. Εισφορά Στο Ταμείο Συντάξεων και Απρόβλεπτες Δαπάνες (€180.516.000), 

γ. Έργα Ανάπτυξης:  (€299.995.000). 

12. Προϋπολογισμός Διαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου (ΔΣΜΚ)   
 Έσοδα ύψους €5.848.000, τα οποία προέρχονται κυρίως από Τέλη ΔΣΜΚ (€5.582.000), και δαπάνες 

ύψους €6.937.000. 

 Ο προϋπολογισμός είναι ελλειμματικός και οι κυριότερες δαπάνες αυτού αφορούν Λειτουργικές Δαπάνες 
(€6.735.000), ποσό στο οποίο περιλαμβάνεται δαπάνη ύψους €4.682.000 για την απασχόληση 
προσωπικού της ΑΗΚ για τη λειτουργία του ΔΣΜΚ. 
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13. Προϋπολογισμός της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού  
 Έσοδα ύψους €36.692.000, τα οποία προέχονται κυρίως από το Τέλος Ανάπτυξης Ανθρώπινου 

Δυναμικού (€33.959.000), και δαπάνες ύψους €36.817.000.  Ο προϋπολογισμός είναι ελλειμματικός και 
οι κυριότερες δαπάνες αυτού αφορούν Αποδοχές Προσωπικού (€5.757.440) και δαπάνες για την 
Ανάπτυξη Ανθρώπινου Δυναμικού (€27.500.000). 

14. Προϋπολογισμός Ταμείου Θήρας και Διαχείρισης Άγριας Πανίδας   
 Έσοδα ύψους €6.371.025, που προέρχονται κυρίως από κυβερνητική χορηγία (€1.700.000) και από 

άδειες κυνηγίου (€3.320.550), και δαπάνες του ιδίου ύψους.  Ο προϋπολογισμός είναι ισοσκελισμένος και 
οι κυριότερες δαπάνες αυτού αφορούν Δαπάνες Προσωπικού (€3.275.853). 

15. Προϋπολογισμός Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων     
 Έσοδα ύψους €16.600.500, τα οποία προέρχονται κυρίως από επιβολή Φόρου Στοιχηματικής 

Δραστηριότητας (€10.000.000), Επιβεβλημένο Τέλος (€3.000.000) και Εισφορά Στοιχηματικής 
Δραστηριότητας (€3.000.000), ενώ οι δαπάνες ανέρχονται σε €16.343.368.  Ο προϋπολογισμός είναι 
πλεονασματικός και οι κυριότερες δαπάνες αυτού αφορούν Μισθοδοσία (€634.200), Λειτουργικές 
Δαπάνες (€1.488.910), Δαπάνες σε σχέση με τα Έσοδα (€12.030.000) και Κοινωνικές Παροχές 
(€800.000). 

16. Προϋπολογισμός Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης     
 Έσοδα ύψους €18.217.843, τα οποία προέρχονται κυρίως από Έσοδα από Τόκους (€14.368.595), και 

δαπάνες ύψους €18.995.585.  Ο προϋπολογισμός είναι ελλειμματικός και οι κυριότερες δαπάνες αυτού 
αφορούν τη Μισθοδοσία Προσωπικού (€4.235.274), Λειτουργικές Δαπάνες (€4.779.535) και Αγορά 
Άλλων Στοιχείων Ενεργητικού (€6.412.947). 

17. Προϋπολογισμός του Ανεξάρτητου Ταμείου Ανακεφαλαιοποίησης (ΑΤΑ) 
 Έσοδα ύψους €5.000.000, τα οποία προέρχονται από τη μεταφορά στο ΑΤΑ των 35/60 των εσόδων από 

την Επιβολή Ειδικού Φόρου σε Πιστωτικά Ιδρύματα, και δαπάνες ύψους €29.166.667, οι οποίες αφορούν 
κυρίως την αποπληρωμή δανείου από την Κυπριακή Δημοκρατία, το οποίο αφορά στην 
ανακεφαλαιοποίηση από το Ταμείο της Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας (ΣΚΤ) με το ποσό των           
€175 εκατομ. για την απόκτηση του 21,87% του μετοχικού κεφαλαίου της ΣΚΤ. 

 Σημειώνεται ότι οι μετοχές και το ποσοστό του ΑΤΑ μετά την ανάκληση της άδειας λειτουργίας της ΣΚΤ 
έχουν μεταφερθεί στη Συνεργατική Εταιρεία Διαχείρισης Περιουσιακών Στοιχείων Λτδ (ΣΕΔΙΠΕΣ), η οποία 
αποτελεί τη μετεξέλιξη της πρώην ΣΚΤ. 

18. Προϋπολογισμός της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου   
 Έσοδα ύψους €11.900.000, τα οποία προέρχονται από κρατική χορηγία (€5.000.000) και από άλλα έσοδα 

(€6.900.000), που περιλαμβάνουν τις εκάστοτε εισφορές και την καταβολή δικαιωμάτων από επιχειρήσεις 
παροχής επενδυτικών υπηρεσιών και εισηγμένων εταιρειών, καθώς και από ετήσιες εισφορές και αιτήσεις 
αδειοδότησης, ενώ οι συνολικές δαπάνες της επιτροπής ανέρχονται στα €11.900.000.  Συναφώς, ο 
προϋπολογισμός είναι ισοσκελισμένος και οι κυριότερες δαπάνες αυτού αφορούν την Αντιμισθία της 
Επιτροπής και τις Αποδοχές Προσωπικού (€6.549.366), Λειτουργικές Δαπάνες (€4.283.384) και 
Κεφαλαιουχικές Δαπάνες (€1.058.010). 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υποβάλλει 
την παρούσα έκθεσή της στην ολομέλεια του σώματος για την κατά νόμο έγκριση όλων των προϋπολογισμών 
που περιλαμβάνονται στο επισυνημμένο παράρτημα, επιφυλάσσοντας τις θέσεις των μελών της ως προς έναν 
έκαστον των εν λόγω προϋπολογισμών κατά το στάδιο της συζήτησής τους στην ολομέλεια της Βουλής. 

 Ταυτόχρονα, η επιτροπή εκφράζει ευαρέσκεια για την υποβολή και κατάθεση στη Βουλή μεγάλου αριθμού 
προϋπολογισμών νομικών προσώπων δημοσίου δικαίου πριν την έναρξη του οικονομικού έτους στο οποίο αυτοί 
αφορούν, ώστε να καταστεί δυνατή η επιτέλεση της λειτουργίας τους από την έναρξη του αντίστοιχου οικονομικού 
έτους χωρίς την ανάγκη έγκρισης δωδεκατημορίων.  Η εξέλιξη αυτή οφείλεται εν πολλοίς στις συντονισμένες 
προσπάθειες τόσο του Προέδρου της Βουλής όσο και της επιτροπής για εξορθολογισμό της παγιωθείσας 
κατάστασης που είχε δημιουργηθεί με την κατάθεση των εν λόγω προϋπολογισμών στη Βουλή και έγκρισή τους 
πολλές φορές μετά τη λήξη της περιόδου νόμιμης λειτουργίας τους βάσει δύο διαδοχικών δωδεκατημορίων. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019. 

2.  Ο περί Προϋπολογισμού του Δημοσιονομικού Συμβουλίου του 2020 Νόμος του 2019. 
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3.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Δημόσιων Δανείων του 2020 Νόμος του 2019. 

4.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Δημόσιας Εποπτείας Ελεγκτικού Επαγγέλματος του 2020 Νόμος του 
2019. 

5.  Ο περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019. 

6.  Ο περί Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019. 

7.  Ο περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών 
Έργων του 2020 Νόμος του 2019. 

8.  Ο περί Προϋπολογισμού του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομείων του 2020 Νόμος του 2019. 

9.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας του 2020 Νόμος του 2019. 

10.  Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Διαχείρισης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών του 2020 
Νόμος του 2019. 

11.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019. 

12.  Ο περί Προϋπολογισμού του Διαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019. 

13.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019. 

14.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας και Διαχείρισης Άγριας Πανίδας του 2020 Νόμος του 2019. 

15.  Ο περί Προϋπολογισμού της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων του 2020 Νόμος του 2019. 

16.  Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης του 2020 Νόμος του 2019. 

17.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ανεξάρτητου Ταμείου Ανακεφαλαιοποίησης του 2020 Νόμος του 2019. 

18.  Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς του 2020 Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ για άλλη μια φορά.  Ευχαριστίες και συγχαρητήρια στον πρόεδρο της επιτροπής Οικονομικών, 
στα μέλη, στους λειτουργούς και σε όλους τους βουλευτές που συνέβαλαν, για να έχουμε αυτό το αποτέλεσμα. 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Να δώσω τον λόγο πρώτα στον κ. Σιζόπουλο. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Από την πλευρά της ΕΔΕΚ θα υπερψηφίσουμε τους προϋπολογισμούς όλους.  Για το δωδέκατο θέμα θα 
τηρήσουμε αποχή για τους λόγους που είχαμε εξηγήσει και πέρσι στη συζήτηση του προϋπολογισμού του 
αντίστοιχου και επίσης θα ψηφίσουμε και την τροπολογία του ΑΚΕΛ που κατατίθεται στο θέμα υπ’ αριθμόν 20. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Βότσης. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Να πω ότι η επιτροπή, στην προσπάθεια να διευκολύνει και τη λειτουργία της ολομέλειας με αυτό το 
βεβαρημένο πρόγραμμα, έχει συμφωνήσει κάποιες τροπολογίες να ενταχθούν ήδη στα κείμενα, να 
ενσωματωθούν με τα κείμενα.  Θα τις αναφέρω πολύ σύντομα, απλώς για να είστε ενήμεροι τι ακριβώς έχει 
αλλάξει η επιτροπή.    

 Στον προϋπολογισμό του Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών 
Έργων έχουμε σταυρώσει το κονδύλι που αφορά την αντιμισθία. 

 Στον προϋπολογισμό της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου έχουμε σταυρώσει δύο κονδύλια που αφορούν 
επενδύσεις σε θυγατρικές εταιρείες, €43 εκατομ., και επενδύσεις σε συστήματα παραγωγής και εξοικονόμησης 
ενέργειας, €13 εκατομ., για να ενημερώνεται η επιτροπή και να αποδεσμεύει αυτά τα κονδύλια, γιατί θέλουμε 
κάποιες διευκρινίσεις. 

 Στο εικοστό θέμα υπάρχει μια τροπολογία του ΑΚΕΛ, δεν προλάβαμε να την ενσωματώσουμε, 
συμφωνούμε με την τροπολογία… 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι αυτή για την οποία μίλησε ο κ. Σιζόπουλος; 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Συμφωνούμε και εμείς… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σε ποιο θέμα; 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Είναι στο 20.  Είναι μία τροπολογία, θα την αναφέρει, αν θέλει, ο Στέφανος και θα την υποστηρίξουμε.  
Νομίζω αυτά.  Και θα υποστηρίξουμε ακολούθως όλους τους προϋπολογισμούς. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, έχοντας υπόψη αυτά που είπαμε προ ημερήσιας διάταξης, τη συζήτηση στην αρχή, 
δε θα ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό για το Χρηματιστήριο Αξιών Κύπρου.  Και με την ευκαιρία να θυμίσουμε 
ότι υπάρχει πολιτική απόφαση και από την προηγούμενη κυβέρνηση και από τη νυν κυβέρνηση, με τη συναίνεση 
όλων των πολιτικών κομμάτων, για την ιδιωτικοποίηση, την αποκρατικοποίηση δηλαδή, του Χρηματιστηρίου 
Αξιών Κύπρου.  Ίσως να είμαστε μια από τις λίγες χώρες στον κόσμο που το χρηματιστήριο είναι κρατικοδίαιτο 
και πληρώνει ουσιαστικά το κράτος για τη λειτουργία του, ο φορολογούμενος πολίτης.  Εμείς είμαστε ενάντια 
στην ψήφιση του προϋπολογισμού. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Αντρέας Καυκαλιάς. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Θα υπερψηφίσουμε όλους τους προϋπολογισμούς, εκτός τον προϋπολογισμό του Δημοσιονομικού 
Συμβουλίου, που είναι ο αριθμός 7 στην ημερήσια διάταξη. 

 Επιτρέψτε μου, εφόσον έχω τον λόγο, να πω και για την τροπολογία η οποία τελικά φαίνεται να γίνεται 
αποδεκτή από το σύνολο των κομματικών ομάδων και η οποία αφορά στην Εθνική Αρχή Στοιχήματος.  Εδώ να 
πούμε, κύριε Πρόεδρε, ότι κακώς, κατά τη δική μας άποψη, παραμένει η Εθνική Αρχή Στοιχήματος ο μοναδικός 
οργανισμός του οποίου τα προγράμματα πρόληψης δεν εγκρίνονται από την Αρχή Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων 
Κύπρου.  Επί τούτου θα επανέλθουμε και θα καταθέσουμε και σχετική πρόταση νόμου, για να διορθώσουμε 
αυτή την κατάσταση.  Σ’ ό,τι αφορά την τροπολογία, δεσμεύουμε το κονδύλι «Κοινωνική Ευθύνη, €800.000», 
ούτως ώστε να διασφαλίζεται ότι τα προγράμματα τα οποία η Εθνική Αρχή Στοιχημάτων προωθεί και υλοποιεί 
για ενίσχυση σκοπών προώθησης μέτρων προστασίας των νεαρών ατόμων και παθολογικών παικτών από το 
στοίχημα ευθυγραμμίζονται με το πλαίσιο και την εθνική στρατηγική της Αρχής Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων 
Κύπρου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αυτό είναι το 20;  Στο 20 είναι αυτό; 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Στο 20, ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Στο 20, μάλιστα. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Εθνική Αρχή Στοιχημάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ναι, ναι!  Καθαρό!  Ωραία! 

 Ο κ. Λίνος Παπαγιάννης. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Θα αρχίσω με το ότι δε θα ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό της ΡΑΕΚ, δε θα ψηφίσουμε τον 
προϋπολογισμό του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου, καθώς επίσης δε θα ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό του 
Ανεξάρτητου Ταμείου Ανακεφαλαιοποίησης.   

 Θα ήθελα σε αυτό το σημείο να κάνω μία τοποθέτηση όσον αφορά τη γενικότερη εικόνα που καλείται ο 
συμπατριώτης μας να αντιμετωπίσει με τους λογαριασμούς του ηλεκτρικού ρεύματος.  Σε αυτό το σημείο επέλεξα 
να κάνω αυτή την τοποθέτηση, επειδή κάθε χρόνο στους προϋπολογισμούς αναφέρουμε τα διάφορα 
προβλήματα.  Φέτος όμως και ειδικότερα τους τελευταίους μήνες, τα ποσά που καλείται ο συμπατριώτης μας να 
πληρώσει είναι αρκετά υψηλά και θα πρέπει επιτέλους πρώτα η κυβέρνηση και στη συνέχεια η Βουλή να δει πώς 
θα δώσουμε πραγματικά βοηθήματα στον κόσμο, έτσι ώστε να μπορεί να ανταπεξέλθει.   

 Κάτι επίσης που θα ήθελα να δηλώσω είναι ότι όσον αφορά τον προϋπολογισμό του Ταμείου Θήρας μόλις 
πρόσφατα έχουμε δει να καταργείται και επίσημα ο ουλαμός πάταξης λαθροθηρίας.  Να θυμίσω και να 
υπενθυμίσω σε όσους δεν το θυμούνται ότι ένα κράτος το οποίο θέλει να ονομάζεται σοβαρό αποφάσισε να 
προχωρήσει σε αυτή την κίνηση, ενώ, όταν αρχικά είχε εξαγγελθεί το όλο ζήτημα, στόχος και σκοπός ήταν η 
καταπολέμηση της σοβαρής μορφής λαθροθηρίας.  Η κίνηση αυτή μόνο σε αυτό τον δρόμο δεν οδεύει και η 
έκκλησή μας είναι όπως η κυβέρνηση αναθεωρήσει αυτή την απόφαση. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γιώργος Παπαδόπουλος. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Το κίνημα «Αλληλεγγύη», κύριε Πρόεδρε, θα στηρίξει όλους τους προϋπολογισμούς και ταυτόχρονα θα 
στηρίξει και την τροπολογία του ΑΚΕΛ που αφορά τον προϋπολογισμό της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Ονούφριος Κουλλά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Η δική μας η ψήφος φαίνεται ότι δε θα είναι καθοριστική για την υπερψήφιση των προϋπολογισμών.  Αυτά 
που έχω ακούσει ότι εξαιρεί το κάθε κόμμα και δε συγκεντρώνει πλειοψηφία είναι διαφορετικά.  Παρά ταύτα, θα 
υποστηρίξουμε όλους τους προϋπολογισμούς.  Να διευκρινίσω ότι δεν έχουμε αποδεχθεί…  Η πλειοψηφία, ναι, 
σταύρωσε κάποια κονδύλια και έχουν ενσωματωθεί.  Η δική μας παράταξη δε σταύρωσε κανένα.  Και σε ό,τι 
αφορά την τροπολογία του ΑΚΕΛ για την Αρχή Στοιχημάτων εμείς θα θέλαμε να αντιπροτείνουμε ένα μικρότερο 
ποσοστό να σταυρωθεί, έτσι ώστε να μη σταματήσουν οι όποιες δράσεις ούτε να θέλουμε από την πρώτη 
συνεδρία να κάνουμε ξησταύρωμα.  Θα προτείναμε κάτι πιο…  Αν συμφωνούν οι συνάδελφοι για 50% ή αν 
θέλουν 60%, για να μη θέλουμε από την πρώτη συνεδρία ξησταυρώματα.  Το βάζουμε αυτό, αν γίνεται αποδεχτό 
για συζήτηση… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να το εξετάσουμε. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 …ή για ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να το εξετάσουμε στο τέλος, όταν τελειώσουν οι ομιλίες, εάν υπάρχει έτσι διάθεση. 

 Ο κ. Χαράλαμπος Θεοπέμπτου. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, 

 Απλώς μια αναφορά στους προϋπολογισμούς της ΑΗΚ.  Να θυμίσω ότι ξανά τζιαι φέτος θα έχουμε μες 
στους προϋπολογισμούς να πληρώνουμε άδειες εκπομπών ρύπων.  Το 2020 περιμένουμε ότι, επειδή ξεκινούν 
να μπαίνουν πιο πολλοί στο χρηματιστήριο να κυνηγούν να αγοράσουν και λόγω χρηματιστηρίου οι ρύποι θα 
είναι πολλά πιο ακριβοί.  Πληρώνουμε περίπου 2% πάνω στον λογαριασμό μας για τους ρύπους, γιατί η 
κυβέρνηση δεν προώθησε τες ΑΠΕ, άφηκέν τες την τελευταία στιγμή, δεν έκαμνε αναβάθμιση της ενεργειακής 
απόδοσης των κυβερνητικών κτιρίων που είχε την υποχρέωση εδώ και δέκα χρόνια να κάμνει 3% με βάση το 
εμβαδό κάθε χρόνο, δεν έκαμαν τζιαι τίποτε σπουδαίο, έκαμαν δκυο-τρία κτίρια μόνο.  Δεν εδώκαν βοήθεια εις 
τον κόσμο να αναβαθμίσει τα σπίτια του τζιαι το αποτέλεσμα είναι ότι παραμένει η κατανάλωση ηλεκτρικού σε 
υψηλά επίπεδα.  Έχουμε υψηλή κατανάλωση πετρελαίου, άρα πολύ υψηλές εκπομπές και πληρώνουμε 
πρόστιμο, γιατί δεν εκάμαν τη δουλειά τους. 

 Και το δεύτερο θέμα το οποίο θέλω να θίξω είναι ότι με την τιμολόγηση την οποία έχουν αποφασίσει             
-έχουμε μία κοινή τιμολόγηση είτε είναι μεγάλος καταναλωτής είτε μικρός- έχουν φύγει την κοινωνική πλευρά της 
τιμολόγησης, έφυε το κίνητρο να έχω χαμηλή κατανάλωση τζιαι το αποτέλεσμα είναι ότι τα νοικοκυριά με τα 
χαμηλά εισοδήματα έχουν σοβαρά προβλήματα με τους υψηλούς λογαριασμούς της ΑΗΚ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Πιττοκοπίτης. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Εγώ θα ήθελα να αναφερθώ στον προϋπολογισμό του Ταμείου Θήρας και Διαχείρισης Άγριας Πανίδας 
και να τονίσω ότι το εργασιακό καθεστώς του εποχιακού προσωπικού του Ταμείου Θήρας δεν έχει ακόμα 
ρυθμιστεί, όπως έχει γίνει με άλλα τμήματα, θέμα το οποίο θεωρούμε απαράδεκτο, λαμβανομένου υπόψη ότι τα 
μέλη του Ταμείου Θήρας και οι εποχιακοί προσφέρουν τα μέγιστα για την προστασία τόσο της άγριας ζωής και 
των θηραμάτων όσο και του φυσικού περιβάλλοντος.  Καλούμε την εκτελεστική εξουσία επιτέλους να 
αντιμετωπίσει και το θέμα αυτού του προσωπικού με τον ίδιο τρόπο που αντιμετωπίζει και το προσωπικό άλλων 
τμημάτων. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κύριε Κουλλά, η εισήγησή σας ήταν για το 20, έννεν;  Για την τροπολογία του ΑΚΕΛ, έτσι; 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Ναι! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα το δούμε, όταν φτάσουμε εκεί. 

 Προχωρούμε τώρα με την ψηφοφορία. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου του 
2020 Νόμος του 2019».  Για να μη συγχυζόμαστε, κοιτάξετε τους υπολογιστές σας. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου ποσού ύψους 
€8.800.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2020.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 6. 
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 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ.   

 Ανακοινώνετε τα αποτελέσματα, όταν βλέπετε ότι είναι έτοιμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.   

 Σαράντα πέντε παρόντες, σαράντα πέντε ψήφοι υπέρ.  Είναι ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα πέντε ψήφους υπέρ, τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών 
Κύπρου του 2020, Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα τέσσερις παρόντες, σαράντα τέσσερις ψήφοι υπέρ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, το υπ’ αριθμόν 6 νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Δημοσιονομικού Συμβουλίου του 2020 Νόμος 
του 2019». 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Δημοσιονομικού Συμβουλίου ποσού ύψους €302.000 για τη χρήση 
του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2020.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού, προαγωγής και πρώτου διορισμού και 
προαγωγής.  Άρθρο 5. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 6. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 8. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 9. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 10. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 11. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι παρόντες, κύριε Πρόεδρε, είκοσι εννέα ψήφοι υπέρ, δεκαεφτά ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ και δεκαεφτά ψήφους εναντίον, τα άρθρα 1 μέχρι 11 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Δημοσιονομικού Συμβουλίου του 2020, 
Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε παρόντες, κύριε Πρόεδρε, είκοσι εφτά ψήφοι υπέρ, δεκαεφτά ψήφοι εναντίον, ένα άτομο 
δεν έχει ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι εφτά ψήφους υπέρ και δεκαεφτά ψήφους εναντίον, το υπ’ αριθμόν 7 νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 

νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Δημόσιων Δανείων του 2020 Νόμος 
του 2019».   

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο Δημόσιων Δανείων ποσού ύψους €250.360 για τη χρήση του έτους 
που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2020.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Καταβολή Αυτόματης Τιμαριθμικής Αναπροσαρμογής.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις παρόντες, σαράντα τρεις ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

                                            
* Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Συμμαχία Πολιτών, Αλληλεγγύη, Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 
 Εναντίον: ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΕΛΑΜ, Ανεξάρτητοι.   
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Δημόσιων Δανείων του 2020, 
Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας παρακαλώ, ψηφίστε. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε, σαράντα τρεις ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, το υπ’ αριθμόν 8 νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Δημόσιας Εποπτείας Ελεγκτικού 
Επαγγέλματος του 2020 Νόμος του 2019». 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Δημόσιας Εποπτείας Ελεγκτικού Επαγγέλματος ποσού 
ύψους €1.200.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2020.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Απασχόληση Αποσπασμένου Προσωπικού στην ΑΔΕΕλΕπ.  Άρθρο 5. 

 Αυτόματη Τιμαριθμική Αναπροσαρμογή.  Άρθρο 6. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 7. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 8. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 9. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 10. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 11. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 12. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 13. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας παρόντες, σαράντα μία ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, τα άρθρα 1 μέχρι 13 εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Δημόσιας Εποπτείας Ελεγκτικού 
Επαγγέλματος του 2020, Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 
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 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις παρόντες, κύριε Πρόεδρε, σαράντα τρεις ψήφοι υπέρ, ένα άτομο δεν έχει ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, το υπ’ αριθμόν 9 νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 To υπ’ αριθμόν 10 είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου του 2020 
Νόμος του 2019». 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 10 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου ποσού ύψους €3.215.573 
για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2020.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 5. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για την κάλυψη έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 6. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού, πρώτου διορισμού και προαγωγής και 
προαγωγής.  Άρθρο 7. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 8. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 9. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχου προσώπου.  Άρθρο 10. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 11. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα δύο ψήφοι υπέρ, ένα άτομο εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα δύο ψήφους υπέρ και μία εναντίον, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου 
του 2020, Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα εννέα ψήφοι υπέρ, ένα άτομο εναντίον και μια αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα εννέα ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και μία αποχή, το υπ’ αριθμόν δέκα νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο*. 

 To υπ’ αριθμόν 11 είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου του 2020 Νόμος 
του 2019». 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 11 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου ποσού ύψους €5.878.622 για τη 
χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2020.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Αυτόματη Τιμαριθμική Αναπροσαρμογή.  Άρθρο 5. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 6. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 8. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη εκτάκτων και εποχιακών αναγκών και αντικατάσταση 
αποχωρούντος προσωπικού.  Άρθρο 9. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 10. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 11 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια και λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των 
εσόδων.  Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα εφτά ψήφοι υπέρ και τέσσερις ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα εφτά ψήφους υπέρ, τέσσερις ψήφους εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου του 2020, 
Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα οχτώ ψήφοι υπέρ, τέσσερις εναντίον.  

                                            
*  Υπέρ:  ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Συμμαχία Πολιτών, Αλληλεγγύη, Κίνημα 

Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, Ανεξάρτητοι. 
 Εναντίον:   ΕΛΑΜ. 
 Αποχή: Παύλος Μυλωνάς (ΔΗΚΟ).  
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα οχτώ ψήφους υπέρ, τέσσερις εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο*. 

 To υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου 
Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων του 2020 Νόμος του 2019».  

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και 
Τεχνικών Έργων ποσού ύψους €919.261 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2020.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Όροι και άλλη ορολογία που χρησιμοποιείται στον παρόντα Νόμο.  Άρθρο 5. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 6. 

 Απαγόρευση προσλήψεων ωρομίσθιου προσωπικού και προσωπικού για την κάλυψη έκτακτων και 
εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 8. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 9. 

 Χρησιμοποίηση υπηρεσιακών μηχανοκινήτων οχημάτων.  Άρθρο 10. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 11. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 12. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 13. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε, σαράντα ψήφοι υπέρ, μια ψήφος εναντίον και δύο αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, μια ψήφο εναντίον και δύο αποχές, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου 
Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων του 2020 Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις παρόντες, σαράντα μία ψήφοι υπέρ, ένα άτομο εναντίον, δύο αποχές.  

                                            
*  Υπέρ:   ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Συμμαχία Πολιτών, Αλληλεγγύη. 

 Εναντίον:   Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, ΕΛΑΜ, Ανεξάρτητοι. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και δύο αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο*. 

 Από το υπ’ αριθμόν 13 μέχρι το 19 ακούστηκε από κάποιον οποιαδήποτε ένσταση ή να θεωρήσω ότι 
ψηφίζονται όλα και να προχωρήσουμε; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, από το υπ’ αριθμόν 13 μέχρι το 19 θεωρείται θετική ψήφος για όλα, 
ομόφωνα ψηφίζονται σε νόμους. 

 Πάμε στο υπ’ αριθμόν 20, όπου είναι η πρόταση του ΑΚΕΛ για τροπολογία και η άλλη πρόταση που έκανε, 
αν την αποδέχεται το ΑΚΕΛ.   

 Δυο λόγια, αποδεχόμαστε ή δεν αποδεχόμαστε;   

 Αν δεν την αποδέχεται το ΑΚΕΛ… 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν την αποδέχεστε.  Προχωρούμε με την… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αντρέα Καυκαλιά) 

 Δε χρειάζεται εξήγηση, είναι πολύ τυπικό το θέμα. 

 To υπ’ αριθμόν 20 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων του 2020 Νόμος 
του 2019». 

 Να διαβαστεί η τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων του 2020 Νόμος του 2019»  

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο Κεφάλαιο 01 έναντι του άρθρου 04393 «Κοινωνική Ευθύνη-
1%» (€800.000), ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη από το άρθρο αυτό, να ενημερώνεται η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

Σημειώσεις:  
1. Η προτεινόμενη πρόνοια η οποία εισπράττεται κατά τη διάρκεια του έτους από την εισφορά των 

αποδεκτών στοιχήματος επί των καθαρών αποδοχών από το στοίχημα προορίζεται για σκοπούς 
ενίσχυσης των μηχανισμών και προγραμμάτων προστασίας νεαρών ατόμων και παθολογικών παικτών 
από το στοίχημα.  

2. Η ως άνω δέσμευση κρίνεται αναγκαία, ώστε να διασφαλίζεται ότι τα προγράμματα τα οποία η Εθνική 
Αρχή Στοιχημάτων προωθεί και υλοποιεί για σκοπούς ενίσχυσης των μηχανισμών και προγραμμάτων 
προστασίας νεαρών ατόμων και παθολογικών παικτών από το στοίχημα εναρμονίζονται με το πλαίσιο 
που τίθεται από την Εθνική Στρατηγική κατά των Εξαρτήσεων, η οποία εκπονείται από την Αρχή 
Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε για την τροπολογία, παρακαλώ. 

 Όταν είναι έτοιμα, ανακοινώστε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα ψήφοι υπέρ, μία ψήφος εναντίον. 

                                            
*  Υπέρ:  ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, Συμμαχία Πολιτών, Αλληλεγγύη, Κίνημα Οικολόγων-

Συνεργασία Πολιτών, ΕΛΑΜ.  
 Εναντίον:   Ανεξάρτητοι. 
 Αποχή:      ΚΣ ΕΔΕΚ. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, μία εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων ποσού ύψους €16.343.368 για τη 
χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2020.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 5. 

 Αυτόματη Τιμαριθμική Αναπροσαρμογή.  Άρθρο 6. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 8. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 9. 

 Δημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 10. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 11. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 12. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 13. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 14. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις παρόντες, σαράντα τρεις ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, ομόφωνα εγκρίνονται τα άρθρα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων του 2020, 
Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα εφτά παρόντες, τριάντα εφτά ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα εφτά ψήφους υπέρ, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

 To υπ’ αριθμόν 21 είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης του 2020 
Νόμος του 2019». 

 Δεύτερη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το ταμείο του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης ποσού ύψους €18.995.585 
για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2020.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 6. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 7. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 8. 

 Απαγόρευση πρόσληψης ωρομίσθιου προσωπικού και προσωπικού για την κάλυψη έκτακτων και 
εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 9. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού, θέσεων πρώτου διορισμού και προαγωγής 
και θέσεων προαγωγής.  Άρθρο 10. 

 Όροι και άλλη ορολογία που χρησιμοποιείται στον παρόντα Νόμο.  Άρθρο 11. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 12. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 13. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 14. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε, σαράντα δύο ψήφοι υπέρ.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα δύο ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης 
του 2020, Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε, σαράντα δύο ψήφοι υπέρ.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα δύο ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Αντιλαμβάνομαι, και για τα υπ’ αριθμόν 22 και 23 δεν έχουν ακουστεί παρατηρήσεις.  Να δεχτούμε ότι 
είναι θετική η ψήφος, άρα ψηφίζονται; 

 Το ΕΛΑΜ. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, με το υπ’ αριθμόν 22 διαφωνούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να καταγραφεί μια ψήφος εναντίον για το υπ’ αριθμόν 22. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Τα υπ’ αριθμόν 22 και 23 ψηφίζονται σε νόμους. 

 Τα υπ’ αριθμόν 24 με 30 είναι προτάσεις νόμου, έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί 
Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2019», «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019», «Ο περί Χαρτοσήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019», 
«Ο περί Έκτακτης Εισφοράς για την Άμυνα της Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019», «Ο 
περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και Δικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2019», «Ο περί Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019», «Ο περί Φορολογίας 
Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019».  Όλες οι προτάσεις νόμου κατατέθηκαν 
από τους κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, Μάριο Μαυρίδη και Ονούφριο Κουλλά εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:   

 Τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας, ώστε να παραταθεί μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2020 η ισχύς των 
υφιστάμενων ρυθμίσεων που αφορούν στην παραχώρηση φορολογικών ελαφρύνσεων και κινήτρων, που 
παραχωρήθηκαν με σκοπό την ενίσχυση και την προώθηση των αναδιαρθρώσεων δανείων και οι οποίες λήγουν 
την 31η Δεκεμβρίου 2019. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τις προτάσεις νόμου 
του επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος  Αντρέας Καυκαλιάς 

 Μαρίνος Μουσιούττας  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Λιλλήκας 

 Ονούφριος Κουλλά Γιώργος Περδίκης 

 Άριστος Δαμιανού Άννα Θεολόγου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τις προτάσεις νόμου του 
επισυνημμένου παραρτήματος, οι οποίες κατατέθηκαν στη Βουλή των Αντιπροσώπων από τους βουλευτές κ. 
Αβέρωφ Νεοφύτου, Μάριο Μαυρίδη και Ονούφριο Κουλλά εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού, σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 29 Οκτωβρίου και 4 Νοεμβρίου 
2019.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής παρευρέθηκαν ο Χρηματοοικονομικός Επίτροπος, εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος Φορολογίας του ίδιου υπουργείου, του Τμήματος Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας του Υπουργείου Εσωτερικών, της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, του Συνδέσμου Τραπεζών 
Κύπρου, του Συνδέσμου Διεθνών Τραπεζών Κύπρου και του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου 
(ΣΕΛΚ). 

 Σημειώνεται ότι στο πλαίσιο της συζήτησης των προτάσεων νόμου παρευρέθηκε επίσης το μέλος της 
επιτροπής κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

 Σκοπός των προτάσεων νόμου του επισυνημμένου παραρτήματος είναι η τροποποίηση των αντίστοιχων 
βασικών νομοθεσιών, ώστε να παραταθεί μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2020 η ισχύς των υφιστάμενων ρυθμίσεων 
που αφορούν στην παραχώρηση φορολογικών ελαφρύνσεων και κινήτρων που παραχωρήθηκαν με σκοπό την 
ενίσχυση και την προώθηση των αναδιαρθρώσεων δανείων και οι οποίες λήγουν την 31η Δεκεμβρίου 2019.   

 Όπως είναι γνωστό, οι φορολογικές ελαφρύνσεις και κίνητρα που παραχωρούνται στο πλαίσιο 
αναδιάρθρωσης δανείων αφορούν κυρίως στα ακόλουθα:    

1. Μη επιβολή έκτακτης εισφοράς για την άμυνα της Δημοκρατίας σε περίπτωση λογιστικού κέρδους και/ή 
πλασματικού μερίσματος. 

2. Μη καταβολή τελών μεταβίβασης στην περίπτωση μεταβίβασης ακίνητης περιουσίας επ’ ονόματι του 
δανειστή. 
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3. Μη καταβολή εξόδων χαρτοσήμων που προκύπτουν από την αναδιάρθρωση δανείων μέχρι το ποσό των 
υφιστάμενων οφειλών. 

4. Εξαίρεση από τον υπολογισμό του φορολογητέου εισοδήματος οποιουδήποτε οφέλους, πλεονάσματος, 
κέρδους ή ζημιάς προσώπου που προκύπτει στο πλαίσιο αναδιάρθρωσης δανείου. 

5. Μη επιβολή φόρου κεφαλαιουχικών κερδών. 

6. Μεταφορά εμπράγματου βάρους, σε περίπτωση απόκτησης ακινήτου από τον δανειστή στο πλαίσιο 
αναδιάρθρωσης δανείου, κατά τη μεταβίβαση του ακινήτου  από τον δανειολήπτη στον δανειστή.  

 Σύμφωνα με τους εισηγητές των προτάσεων νόμου, η παράταση της ισχύος των πιο πάνω μέτρων 
κρίνεται αναγκαία, ώστε να συνεχιστεί η προσπάθεια περιορισμού των μη εξυπηρετούμενων χορηγήσεων.  
Όπως οι ίδιοι δήλωσαν, τα μέτρα αυτά είναι επωφελή τόσο για τους δανειολήπτες όσο και για την κυπριακή 
οικονομία. 

 O Χρηματοοικονομικός Επίτροπος, καθώς και οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του ΣΕΛΚ 
συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτάσεων νόμου. 

 Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου συμφώνησαν επίσης με τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις των προτάσεων νόμου και παράλληλα εισηγήθηκαν την τροποποίηση της δεύτερης πρότασης νόμου 
του επισυνημμένου παραρτήματος, με την οποία προτείνεται η τροποποίηση του περί Φόρου Προστιθέμενης 
Αξίας Νόμου. Ειδικότερα, εισηγήθηκαν την ενσωμάτωση στο κείμενο της πρότασης νόμου σχετικών προνοιών, 
ώστε οι διατάξεις του υφιστάμενου νόμου που αφορούν στις αναδιαρθρώσεις δανείων να ισχύουν και για τις 
εταιρείες εξαγοράς πιστώσεων.  Όπως οι ίδιοι επισήμαναν, η προτεινόμενη τροποποίηση είναι αναγκαία, 
προκειμένου οι διατάξεις του περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμου που αφορούν αναδιαρθρώσεις να είναι 
συμβατές με τις αντίστοιχες διατάξεις που περιλαμβάνονται στο σχετικό με τις αναδιαρθρώσεις δανείων 
νομοθετικό πλαίσιο.     

 Σημειώνεται ότι ο Χρηματοοικονομικός Επίτροπος, καθώς και οι εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Οικονομικών και του ΣΕΛΚ συμφώνησαν με την εισήγηση του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου. 

 Συναφώς, η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, αποφάσισε κατά πλειοψηφία τη σχετική 
τροποποίηση του κειμένου της δεύτερης πρότασης νόμου του επισυνημμένου παραρτήματος, με τη σύμφωνη 
γνώμη των εισηγητών της.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού διαμόρφωσε 
τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος και τα 
μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού εισηγούνται την ψήφιση 
των προτάσεων νόμου σε νόμους, αφού το κείμενο της δεύτερης πρότασης νόμου τροποποιηθεί 
κατάλληλα, σύμφωνα με τα πιο πάνω.  

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, το μέλος 
της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, το μέλος της βουλευτής της Συμμαχίας Πολιτών, 
το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών και το μέλος της βουλευτής των 
Ανεξαρτήτων επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των προτάσεων νόμου στην ολομέλεια 
του σώματος. 

 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση ψήφισης των προτάσεων νόμου σε νόμους, ο τίτλος της πρώτης και 
δεύτερης πρότασης νόμου του επισυνημμένου παραρτήματος πρέπει να τροποποιηθούν, ώστε να αναφέρονται 
ως «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2019» και «Ο περί Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019», αντίστοιχα. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 
1. Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2019. 

 (Πρόταση νόμου) 

2. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019. 

 (Πρόταση νόμου) 

3. Ο περί Χαρτοσήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019. 

 (Πρόταση νόμου) 

4.  Ο περί Έκτακτης Εισφοράς για την Άμυνα της Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019. 

 (Πρόταση νόμου) 
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5. Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και Δικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2019. 

 (Πρόταση νόμου) 

6. Ο περί Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019. 

 (Πρόταση νόμου) 

7. Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019. 

 (Πρόταση νόμου) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 Υπάρχουν.   

 Ο κ. Ηλίας Μυριάνθους. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε,  

 Απλώς, μια παρατήρηση.  Πρώτα θα πούμε ότι είμαστε υπέρ της παράτασης.  Παρ’ όλα αυτά, οι προτάσεις 
νόμου όπως είχαν ψηφιστεί πέρσι, κύριε Πρόεδρε, προνοούσαν ότι αυτή την έκπτωση την παίρνουν όσοι από 
τους δανειολήπτες έχουν προχωρήσει και κάνει αναδιαρθρώσεις.  Δυστυχώς, πάρα πολλοί δανειολήπτες δεν 
είχαν βρει λύσεις με τις τράπεζες, καταφέρνουν όμως σταδιακά να βρίσκουν πωλητές των ακινήτων εκτός των 
τραπεζών και παράλληλα τα λεφτά αυτά τα παίρνουν και τα δίνουν στις τράπεζες.  Αυτή την έκπτωση την οποία 
επικαλούνται οι συγκεκριμένες προτάσεις δεν τη δικαιούνται όσοι δεν έχουν προχωρήσει προς αυτές τις 
αναδιαρθρώσεις.   

 Όντως, οι προτάσεις αυτές είχαν γίνει, για να δοθεί μια ώθηση, με τους δανειολήπτες και τις τράπεζες να 
προχωρούν στις διαδικασίες αναδιαρθρώσεων.  Παρ’ όλα αυτά όμως, έχει φανεί ότι σε αρκετά σημεία δεν τα 
βρίσκουν και εκεί που μία περιουσία θα μπορούσε να την πάρει η τράπεζα με μια άλφα τιμή με έκπτωση 25%, 
30%, πολλές φορές και με 50%, βρίσκουν οι δανειολήπτες την ανοικτή αγορά να το πουλήσουν στην πραγματική 
τους αξία ή ακόμα και κάπως μειωμένα.  Αυτά πιστεύω ότι θα πρέπει να λυθούν με κάποια επέκταση των 
συγκεκριμένων προτάσεων, γιατί ακριβώς δημιουργούνται στρεβλώσεις στην αγορά. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Βότσης. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Είναι όλες οι προτάσεις νόμου προς τη σωστή κατεύθυνση, θα τις υποστηρίξουμε, είναι ένας χρόνο 
παράταση και θεωρώ ότι, νομίζω το θέμα που έβαλε ο Ηλίας είναι εν μέρει λυμένο, αλλά θα το δούμε αν υπάρχει 
οτιδήποτε που μπορεί να γίνει στην επιτροπή ξανά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα εκφράσω τη διαφωνία μου και την ένστασή μου στις προτάσεις νόμου ως εξής: Δεν είναι τόσο η 
παράταση που ενοχλεί, δεν ενοχλεί καθόλου η παράταση∙ αυτό το οποίο ενοχλεί είναι ότι τα κίνητρα τα οποία 
παρέχονται από τη νομοθεσία επεκτείνονται στις εταιρείες εξαγοράς πιστώσεων.  Θυμίζω ότι αυτές οι εταιρείες 
αγοράζουν τις πιστώσεις περίπου στο 22% της αξίας των χρεών και έχουν την απαίτηση ο οφειλέτης να 
εξοφλήσει το 100% της οφειλής του.  Επιβάλλουν οι ίδιες το ποσό του χρέους, επιβάλλουν οι ίδιες την εκτιμημένη 
αξία του ακινήτου και εξαναγκάζουν τον οφειλέτη να αγοράσει στην τιμή που οι ίδιες επιθυμούν, επιβάλλουν να 
πουλήσει το ακίνητο.  Αυτό είναι η κατεξοχήν έκφανση της κατάχρησης εξουσίας και των καταχρηστικών 
συμπεριφορών.   

 Δεν μπορούμε να επιτρέψουμε, τουλάχιστον προσωπικώς, να συνεχίσει αυτή η αισχροκέρδεια των 
εταιρειών εξαγοράς πιστώσεων, οι οποίες, επαναλαμβάνω, με βάση τα στατιστικά αγοράζουν τα χρέη στο       
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22%-23% της αξίας τους και απαιτούν να εξοφληθούν στο 100%.  Σκεφτείτε πόσα πάρτι εκατομμυρίων γίνονται 
εις βάρος των οφειλετών!  Γι’ αυτό εγώ τουλάχιστον θα καταψηφίσω τις προτάσεις νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Και εμείς θα καταψηφίσουμε τις προτάσεις νόμου, κύριε Πρόεδρε, διότι πρόκειται για προτάσεις οι οποίες 
επηρεάζουν έστω και θεωρητικά τα έσοδα του κράτους, χωρίς να υπάρχει καμία εκτίμηση αντικτύπου.  Κανένας 
δεν έκανε καμία μελέτη να δούμε σ’ αυτά όλα τα χρόνια πόσο έχει ευνοήσει τους δανειολήπτες και ποιους 
δανειολήπτες. 

 Εμάς η επικοινωνία μας που έχουμε και η σχέση που έχουμε με τις οργανωμένες ομάδες των 
δανειοληπτών, αλλά και με μεμονωμένους δανειολήπτες είναι ότι αυτά τα μέτρα που υιοθέτησε η Βουλή ευνόησαν 
ουσιαστικά τους μεγάλους δανειολήπτες, τις εταιρείες οι οποίες έχουν τη δυνατότητα μέσω των λογιστικών 
γραφείων τα οποία εργοδοτούν να χρησιμοποιήσουν αυτές τις νομοθεσίες και αυτές τις διευκολύνσεις.  Οι μικροί 
δανειολήπτες, οι μικροί επιχειρηματίες, τα νοικοκυριά και, ειρήσθω εν παρόδω, έχουμε και πρόσφατα στοιχεία 
σε σχέση με το ελβετικό φράγκο στη Βουλή, που επιβεβαιώνουν ότι εκεί που έχουμε φοβερό ακόμα πρόβλημα 
σε σχέση με τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια είναι στα νοικοκυριά και όχι στις εταιρείες.   

 Οι εταιρείες αξιοποίησαν όλα αυτά, οι μεγάλες εταιρείες αξιοποίησαν όλα αυτά τα κίνητρα, ευνοήθηκαν 
κάποιοι συγκεκριμένοι, ενώ η μαρίδα για ακόμα μια φορά μένει στη γωνιά.  Όχι όλες, μεγάλες εταιρείες, πιθανόν 
κάποιες να μην τα έχουν αξιοποιήσει.  Θα τους δώσουμε ακόμα ένα χρονικό περιθώριο να τις αξιοποιήσουν, να 
αυξήσουμε δηλαδή την κοινωνική ανισότητα, έτσι;  Ε, μπράβο μας!   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κουλλά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Πρόκειται περί παράτασης υφιστάμενων φορολογικών κινήτρων για αναδιαρθρώσεις και αποπληρωμές 
δανείων.  Τώρα ακούω όλα αυτά τα…  Αλλά, όταν μιλάμε για φορολογικά κίνητρα, δεν μπορούμε να κάνουμε 
διακρίσεις.  Τι, θα κάνουμε και έλεγχο των περιουσιακών στοιχείων και των εισοδημάτων του κάθε ενός;   

 Έχει ευνοηθεί πάρα πολύς κόσμος.  Πιο πολλή ανάγκη έχουν αυτοί που δεν μπορούν να πληρώσουν 
φορολογία πέντε, έξι, δέκα χιλιάδες ευρώ.  Δεν πρέπει να αλλάζουμε τα επιχειρήματά μας ανάλογα με την 
περίπτωση.  Όταν πρόκειται για παράδειγμα για τις κοινωνικές ασφαλίσεις ή το ΦΠΑ, λέμε κάποιοι παν φυλακή 
για €1000 και €2000.  Και, ναι, θέλαμε να το σταματήσουμε και κάναμε το σχέδιο με τις ληξιπρόθεσμες οφειλές.   

 Και εδώ πέρα είναι κάτι αντίστοιχο.  Ευνοήθηκαν πάρα πολλοί δανειολήπτες, είναι πάρα πολλοί που έχουν 
απεγκλωβιστεί από την τράπεζα και προηγουμένως, προτού εφαρμοστούν αυτά τα μέτρα, πάρα πολλοί απλοί 
άνθρωποι δεν μπορούσαν να έρθουν σε συμφωνία με την τράπεζα, επειδή ταυτόχρονα έπρεπε να βρουν και 
ένα μικρό ποσό, για να καλύψουν τη φορολογία. 

 Εν πάση περιπτώσει, εμείς θεωρούμε ότι είναι μέτρα τα οποία οδηγούν προς τη σωστή κατεύθυνση, που 
βοήθησαν ήδη, πως χρειάζεται να παραμείνει σε ισχύ τουλάχιστον ακόμα έναν χρόνο και μακάρι να βρούμε και 
άλλους τρόπους, έτσι ώστε σταδιακά να επιλύσουμε και αυτό το γενικότερο πρόβλημα που ονομάζεται «μη 
εξυπηρετούμενα δάνεια». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Η κ. Ερωτοκρίτου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Σύντομα, κύριε Πρόεδρε, λέω το εξής:  Το Δημοκρατικό Κόμμα θα υπερψηφίσει αυτό το πακέτο, γιατί 
θεωρούμε ότι οτιδήποτε βοηθά τη διαδικασία αναδιαρθρώσεων είναι προς όφελος ευρύτερα της οικονομίας και 
του φορολογούμενου πολίτη.  Όμως, σημειώνουμε τα εξής:  Τι είναι το φορολογικό κίνητρο;  Είναι αποποίηση 
του δικαιώματος του κράτους να εισπράξει έσοδα που δικαιούται κατά τα άλλα…  Θα εδικαιούταν το κράτος να 
τα εισπράξει αυτά και να τα διαθέσει για άλλους σκοπούς που το κράτος θα έκρινε ότι ήταν σωστοί, 
προσπαθώντας το κράτος να συμβάλει στην αναδιάρθρωση των δανείων.   
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 Άρα, θα πρέπει μετά από ένα εξάμηνο αυτής της παράτασης να έχουμε και κάποια στατιστικά στοιχεία.   
Θα πρέπει να γνωρίζουμε κατά πόσο τα τραπεζικά ιδρύματα όντως αξιοποιούν αυτό το εργαλείο που η πολιτεία 
τους δίνει για την προώθηση των αναδιαρθρώσεων και όντως είτε έχει αυξηθεί ο ρυθμός ή ο αριθμός ή και τα 
δύο των αναδιαρθρώσεων.  Διαφορετικά, θα είναι κάτι το οποίο δε θα έχει αντίκτυπο και θα πρέπει να το 
επανεξετάσουν.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Θα συνεχίσω από εκεί που έμεινε ο συνάδελφος ο Ηλίας ο Μυριάνθους.  Και πρέπει κάποτε το κοινοβούλιο 
να προβληματιστεί γιατί δεν υπάρχει ικανοποιητικός ρυθμός αναδιάρθρωσης των μη εξυπηρετούμενων δανείων.  
Δεν είναι μόνο γιατί πλήττει μια οικονομική κρίση ενδεχομένως έναν μεγάλο αριθμό συμπολιτών μας.  Αλλά, γιατί 
δυστυχώς και αυτό το σώμα έδωσε υπερόπλα στους τραπεζίτες να τα χρησιμοποιούν κατά τρόπο αυθαίρετο, με 
κύριο στόχο την εξυπηρέτηση των δικών τους των συμφερόντων και όχι το συμφέρον του τραπεζικού τομέα και 
κυρίως των πολιτών. 

 Να υπενθυμίσω ακριβώς σε πόσες περιπτώσεις αξιοποιείται κατ’ αρνητικό τρόπο το θέμα των 
εκποιήσεων, για να εκποιηθούν συγκεκριμένες περιουσίες, οι οποίες προέρχονται μεν από πολίτες οι οποίοι δεν 
έχουν την οικονομική δυνατότητα να έχουν μια ισχυρή νομική αρωγή, αλλά την ίδια στιγμή έχουν την τύχη ή την 
ατυχία να είναι ιδιοκτήτες ενός προνομίου του ακίνητου.  Πόσες φορές τα καταγγείλαμε αυτά τα πράγματα;  Άρα 
λοιπόν, τα κίνητρα αυτά που δίνουμε δεν επαρκούν.  Χρειάζεται να γίνουν άλλα κίνητρα.  Προτείναμε τόσες φορές 
και δε γίνεται αποδεκτό.  Γιατί, πριν πωληθεί ένα δάνειο σε ένα επενδυτικό ταμείο, δε δίνεται η δυνατότητα στον 
δανειολήπτη, αν θέλει, σε υψηλότερη τιμή από αυτή που θα πωληθεί στο επενδυτικό ταμείο να το αγοράσει;  Σε 
ακόμα πιο υψηλή τιμή!  Και μάλιστα να μειωθεί και το ποσό το οποίο θα χρειάζεται να γίνει αναδιάρθρωση των 
κεφαλαίων της τράπεζας. 

 Δεύτερον, αυτό εδώ το σώμα το 2015, τον Απρίλιο, είχε αποδεχτεί ότι στα θέματα της αναδιάρθρωσης 
των δανείων θα πρέπει να λαμβάνεται υπόψη η τιμή του ακινήτου που περιλαμβάνεται στο έγγραφο 
παραχώρησης των δανείων.  Όμως, για τεσσεράμισι τόσα χρόνια αυτό δεν προχωρά να εγκριθεί.  Γιατί;  Γιατί οι 
τράπεζες δε δέχονται να ρυθμιστεί αυτό το ζήτημα;  Μήπως την αξία αυτή του ακινήτου δεν είναι οι ελεγκτές της 
τράπεζας οι οποίοι καθόρισαν αυτή την αξία, για να δώσουν το δάνειο;  Γιατί θα πρέπει να είναι το μόνο σημείο 
σε μία ιδιωτική συμφωνία που θα πρέπει να ανατρέπεται προς τα κάτω και σε βάρος του δανειολήπτη;  Με 
αποτέλεσμα, από την ώρα που δεν μπορεί ο δανειολήπτης είτε να βάλει πρόσθετο ακίνητο υποθήκη είτε να βρει 
εγγυητές, να μην μπορεί να γίνει αναδιάρθρωση του δανείου του. 

 Άρα λοιπόν, όλα αυτά είναι πολύ σημαντικά στοιχεία τα οποία κάποτε το κοινοβούλιο θα πρέπει να το 
απασχολήσουν και θα πρέπει να προχωρήσουμε σε έναν συνολικό τρόπο ρύθμισης αυτών των ζητημάτων προς 
όφελος κυρίως των πολιτών, της αναδιάρθρωσης των δανείων, για να μπορέσει το ζήτημα αυτό να λυθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Με τα ημίμετρα τα οποία κυρίως κατά διαστήματα προσφέρουμε νομίζω ότι το μόνο που καταφέρνουμε 
να κάμουμε είναι να προσφέρουμε περισσότερη δυνατότητα στους τραπεζίτες να λειτουργήσουν κατά τρόπο 
καταχρηστικό σε βάρος των πολιτών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Θεολόγου. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είχα σκοπό να τοποθετηθώ, αλλά θα τοποθετηθώ, γιατί νομίζω ότι το σώμα, όλοι στο 
σώμα στρουθοκαμηλίζουν, όταν λέμε ότι θέλουμε να δώσουμε κίνητρα για τις αναδιαρθρώσεις.  Και αυτή η 
αλλαγή που γίνεται στους συγκεκριμένους νόμους για αύξηση του ορίου και την παράταση του ορίου για 
αναδιάρθρωση από τέσσερα έτη σε πέντε έτη δεν είναι επί της ουσίας το πρόβλημα που επιλύει.  Το πρόβλημα 
είναι το όριο εισδοχής σε αυτή τη διαδικασία. Γιατί η αναδιάρθρωση πρέπει να είναι μέχρι 31η Δεκεμβρίου 2015;  
Υπάρχουν δανειολήπτες που έχουν προχωρήσει σε αναδιαρθρώσεις μετά την 31η Δεκεμβρίου 2015.  Και αυτοί 
δεν εμπίπτουν σε αυτά τα φορολογικά κίνητρα, όπως τα βάζουν οι συγκεκριμένες προτάσεις νόμου.  Και, αν 
όντως θέλαμε να βοηθήσουμε τους δανειολήπτες να αναδιαρθρώσουν τα δάνειά τους, θα μας ενδιέφερε 
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πρώτιστα, πριν να τους πούμε “πηγαίνετε, δώστε τις περιουσίες σας στην τράπεζα και σας φοροαπαλλάσσουμε 
από οποιεσδήποτε φορολογίες του κράτους”, να τους πούμε και πόσα πρέπει πραγματικά να πληρώσουν στις 
τράπεζες.  Αν μας ενδιέφερε η νομιμότητα αυτών των δανείων και των υπερχρεώσεων αυτών των δανείων και 
των επιτοκίων που επέβαλαν αυτές οι τράπεζες σε αυτά τα δάνεια.  Άρα, δεν είναι θέμα μόνο η παράταση 
φορολογικά, για να γίνουν αναδιαρθρώσεις, και δεν είναι αναδιαρθρώσεις.  Είναι η διοχέτευση πλέον των 
περιουσιών στις τράπεζες και στα ταμεία, όπως ανάφερε πολύ σωστά ο κ. Ευσταθίου.  Με τις διαδικασίες που 
ακολουθούνται, κύριε Πρόεδρε, μετά που θα αποκτήσουν αυτές τις περιουσίες που έχουν φοροαπαλλαχτεί από 
οποιεσδήποτε φορολογίες, να είναι με ηλεκτρονικούς πλειστηριασμούς, δεν ξέρουν καν ποιοι αγοράζουν αυτές 
τις περιουσίες. 

 Άρα, νομίζω ότι πρέπει να μπει ένα τέρμα, όταν λέμε ότι υποβοηθούμε τις αναδιαρθρώσεις και δίνουμε 
κίνητρα γι’ αυτές τις αναδιαρθρώσεις, διότι στο τέλος της ημέρας κανένα κίνητρο και καμία υποβοήθηση δε δίνεται 
στους πολίτες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Δημητρίου. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Δε σκόπευα ούτε εγώ να μιλήσω.   

 Αυτό που θέλω να πω, διότι η αλήθεια βρίσκεται στους αριθμούς και στις γνώσεις,  είναι πως από τα 
σημερινά ποσά των μη εξυπηρετούμενων δανείων η μεγαλύτερη μερίδα αφορά μικρές και μεσαίες επιχειρήσεις 
και νοικοκυριά.  Και πολύ λίγα αφορούν τα μεγάλες επιχειρήσεις.  Και αυτό που κάνουμε είναι ακριβώς να 
βοηθήσουμε αυτούς τους ανθρώπους, αυτές τις επιχειρήσεις, βάζοντας αυτό το μικρό -δε διαφωνώ- αλλά 
ουσιαστικό λιθαράκι, για να προχωρήσουν σε μια αναδιάρθρωση και σε μια επίλυση ενός γόρδιου δεσμού που 
τους κρατά μακριά από τη διευθέτηση.   

 Δε θέλω να μπω σε αριθμούς -μπορώ να το κάνω, δεν είναι της παρούσης- αλλά δεν μπορούμε συνεχώς 
να επικαλούμαστε με μια φοβιστική διάθεση ότι ό,τι κάνουμε το κάνουμε, είτε για να εξυπηρετήσουμε τις τράπεζες 
είτε για να εξυπηρετήσουμε τις μεγάλες επιχειρήσεις.  Όχι, είναι ένα σημαντικό όπλο στα χέρια των νοικοκυριών, 
στα χέρια των μικρών και των μεσαίων επιχειρήσεων. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Από την πλευρά μας θεωρούμε ότι η κοροϊδία πάει σύννεφο σε αυτή την αίθουσα και θα αναφέρω 
ορισμένα γεγονότα για υπενθύμιση, το τι έχει προηγηθεί το 2018.  Βλέπουμε σήμερα μια σειρά από προτάσεις 
νόμου του κ. Αβέρωφ Νεοφύτου.  Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου ενδιαφέρεται πραγματικά για τους δανειολήπτες;  Το 
2018 πέρασαν πέντε νομοθεσίες οι οποίες έδιναν υπερπρονόμια στις τράπεζες.  Στηρίχθηκαν μόνο από τον 
Δημοκρατικό Συναγερμό και από το Δημοκρατικό Κόμμα. Δηλαδή, από τους μετόχους των τραπεζών και από 
τους δικηγόρους των τραπεζών.  Να θυμίσω επίσης ότι τότε τέσσερα κόμματα, τέσσερα κόμματα μεταξύ των 
οποίων και το Εθνικό Λαϊκό Μέτωπο, καταθέσαμε σειρά τροπολογιών, ακριβώς για να μπορέσουμε να 
βοηθήσουμε αποτελεσματικά τους δανειολήπτες.  Και φυσικά δεν πέρασε καμία.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Είναι λυπηρό, πράγματι, έξι χρόνια μετά την καταστροφή να παρουσιάζει την εικόνα και το κοινοβούλιο 
ότι κάμνουμε φιλολογίες και ότι κάμνουν και βαρύγδουπές δηλώσεις.  Η πραγματικότητα είναι μία.  Τη βιώνει 
καθημερινά ο Κύπριος πολίτης.  Τουλάχιστον αυτός ο οποίος δεν είναι καλοπληρωτής, που δεν μπορεί να 
πληρώσει τα δάνειά του.  Η τραγική ειρωνεία είναι ότι, εφόσον μπορεί μια τράπεζα να πουλήσει σε μία εταιρεία 
εξαγοράς πιστώσεων στο 20%, 22%, 25%, 30% να πω εγώ μίας χορηγίας, αν πράγματι αυτή η πολιτεία 
ενδιαφερόταν και για τους πολίτες, θα υποχρέωνε αυτή την τράπεζα, αντί να την πουλήσει στην εταιρεία εξαγοράς 
πιστώσεων, να τη δώσει ως κίνητρο στον δανειολήπτη ως μειωμένη έκπτωση, για να τελειώνει τούτο το θέμα.  
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Αλλά δυστυχώς είναι αυτά τα συμφέροντα τα οποία δεν επιτρέπουν τη μείωση των μη εξυπηρετούμενων 
δανείων, έτσι όπως εμείς θα θέλαμε. 

 Εμείς θα υπερψηφίσουμε τις προτάσεις -την παράταση του χρόνου εφαρμογής τους- όχι γιατί είναι το 
μέτρο που χρειάζεται σήμερα ο δανειολήπτης.  Από το τίποτε καλύτερα να υπάρχει αυτό.  Αλλά, να μην ξεχνούμε 
τη δική μας αμαρτία και τη δική μας υποχρέωση.  Έστω και τώρα, έστω και τώρα, θα μπορούσαμε να 
βοηθήσουμε, αν ήθελε η πλειοψηφία αυτής της Βουλής, θα μπορούσαμε πραγματικά να βοηθήσουμε τους 
δανειολήπτες, αλλά τελικά φαίνεται ότι οι τραπεζίτες έχουν ισχυρότερες επιρροές στο κοινοβούλιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μιαλυνίσκει ο κύκλος, ο κατάλογος! 

 Ο κ. Άριστος Δαμιανού. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Έχει ανοίξει ένας κύκλος συζήτησης που είμαι βέβαιος ότι θα επαναληφθεί σε δύο εβδομάδες στα πλαίσια 
της συζήτησης του κρατικού προϋπολογισμού.   

 Κάποια πολύ σύντομα σημεία.  Εμείς έχουμε επιλέξει να υπερψηφίσουμε αυτές τις προτάσεις, διότι 
πρόκειται για παράταση υφιστάμενης νομοθεσίας και κάθε μέτρο το οποίο εκτιμούμε ότι έστω και λίγο μπορεί να 
υποβοηθήσει τις προσπάθειες για αναδιαρθρώσεις, βιώσιμες αναδιαρθρώσεις θεωρούμε ότι πρέπει να το 
στηρίζουμε.  Ασφαλώς και έχει δίκαιο η άποψη που λέει ότι πρέπει να ελέγξουμε τη συνέπεια των πολιτικών 
δυνάμεων, ιδιαίτερα όταν κάποιοι μας οδήγησαν μέσα από δρακόντειες νομοθεσίες στα σημεία που βρισκόμαστε 
σήμερα.  Δε θα σταθώ σε αριθμούς, αλλά, επειδή τις τελευταίες μέρες επανέρχεται μια συζήτηση για τις επιτυχίες 
σε σχέση με τις αναδιαρθρώσεις, να πούμε ότι υπάρχει μια πλασματική κατάσταση πραγμάτων που λέει το εξής:  
Πέραν των δώδεκα δις έχουν φύγει από το τραπεζικό σύστημα μέσα από νομοθεσίες που κάποιοι άλλοι ψήφισαν 
σε σχέση με επενδυτικά ταμεία και με πιστωτικά ιδρύματα, αλλά η συντριπτική πλειοψηφία των δανειοληπτών 
ταλανίζεται ακόμα από τις τράπεζες και ιδιαίτερα από την περασμένη βδομάδα με την έναρξη των ηλεκτρονικών 
πλειστηριασμών, που πάλι κάποιοι, να υπενθυμίσω, ψήφισαν πριν ενάμιση χρόνο.  Είμαστε εδώ σε ένα σημείο, 
για να συζητούμε τα αυτονόητα.   

 Βεβαίως και πρέπει να ληφθούν μέτρα, βεβαίως και πρέπει οι τράπεζες να επιδείξουν πιο ανθρώπινο 
πρόσωπο, το οποίο μέχρι στιγμής δεν έχουν επιδείξει, αλλά βεβαίως και η κυβέρνηση πρέπει να αντιληφθεί ότι 
με ημίμετρα δεν μπορεί να αντιμετωπιστούν αυτά τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν τα νοικοκυριά και οι 
μικρομεσαίες επιχειρήσεις.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Παύλος Μυλωνάς. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αν κατάλαβα σωστά, είναι προς τη σωστή κατεύθυνση τα μέτρα.  Θα βοηθηθεί και φτωχός κόσμος εκτός 
από τους μεγαλοεπιχειρηματίες, αλλά, επειδή την καταθέτει ο «κακός» ο Αβέρωφ ο Νεοφύτου, έπρεπε να σκεφτώ 
ότι μπορεί να ελαφρυνθούν, όπως σωστά είπε ο κ. Δαμιανού, με την προσέγγιση του ΑΚΕΛ βέβαια, ότι θα 
στηρίξουν τις συγκεκριμένες προτάσεις.   

 Εγώ θα ήθελα να υπενθυμίσω κάτι στο σώμα.  Το καλοκαίρι βρεθήκαμε όλοι εδώ σε δύσκολες συνθήκες 
και η Κεντρική Τράπεζα ανέλαβε μια υποχρέωση σε συνδυασμό με την εκτελεστική εξουσία ή σε συνεργασία με 
την εκτελεστική εξουσία να υποβάλει προτάσεις, ούτως ώστε να τερματιστεί η ασυδοσία των τραπεζών.  Και είχα 
υποβάλει το ερώτημα, εκτός από εμάς του Δημοκρατικού Κόμματος και του Δημοκρατικού Συναγερμού, που 
είμαστε «δικηγόροι των τραπεζών» ή είμαστε «μέτοχοι των τραπεζών», να μας φέρουν οι υπόλοιποι κάποιες 
προτάσεις, για να τις υπερψηφίσουμε και να σταματήσει η ασυδοσία.  Τις περιμένουμε τις προτάσεις με μεγάλη 
ανυπομονησία από όλες τις υπόλοιπες πολιτικές δυνάμεις και θυμάμαι τον κ. Κυπριανού -και τον άκουσα και 
προχθές και το χάρηκα- που υπέβαλε εισηγήσεις στον Διοικητή της Κεντρικής Τράπεζας.  Τις ίδιες ή ανάλογες 
εισηγήσεις τις υποβάλλουμε και εμείς.  Ελπίζουμε ότι σύντομα, για να σταματήσει, κατά την άποψή μου, μια 
άγαρμπη δημαγωγία, να δούμε ποιοι είναι οι εκπρόσωποι των τραπεζών και ποιοι υπερασπίζονται τους 
τραπεζίτες και τους μετόχους τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Λιλλήκας. 
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ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Δεν είχα πρόθεση να απαντήσω σε προκλήσεις… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ίσως να έπρεπε να γράψουμε…   

 Συγγνώμη, κύριε Λιλλήκα.  Να τελειώσετε εσείς σίγουρα.  Ίσως να έπρεπε να γράψουμε ένα ειδικό θέμα 
να το συζητήσουμε στο Κεφάλαιο Τέταρτο, όπως πάει το πράγμα.   

 Ο κ. Λιλλήκας έχει τον λόγο όμως και συνεχίζουμε.  Βλέπω δευτερολογίες να ζητούνται από διάφορους.   

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ίσως είναι ευκαιρία, κύριε Πρόεδρε, να το γράψουμε τώρα.  Ομόφωνα και να το συζητήσουμε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία.  Θέλετε να τελειώσει ο κ. Λιλλήκας, να τερματίσουμε τη συζήτηση και να εγγραφεί ένα θέμα και να 
το συζητήσετε;  Διότι έτσι πάει.  Έτσι τοποθετείστε. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Εμείς πρέπει να απαντήσουμε.  Και ως εισηγητές πρέπει να απαντήσουμε, κύριε Πρόεδρε.  Θα πρέπει να 
απαντήσουμε, λέω, εμείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως, θα απαντήσετε.  Γι’ αυτό είπα ότι, αν γράψουμε ένα θέμα και συζητηθεί στο Κεφάλαιο Τέταρτο, 
θα απαντάτε ο ένας του άλλου για πολλή ώρα.   

 Ο κ. Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Πρόθεσή μου ήταν να κάνω σχόλια και να τοποθετηθώ επί των προτάσεων που έχουν καταθέσει οι 
συνάδελφοι, όμως δεν μπορώ να μην απαντήσω στην πρόκληση του συναδέλφου του κ. Μυλωνά.  Πολλές 
πολιτικές δυνάμεις, τουλάχιστον εμείς, έχουμε καταθέσει σωρεία γραπτών προτάσεων για το πώς θα μπορούσε 
να ρυθμιστεί το πρόβλημα των μη εξυπηρετούμενων δανείων προς όφελος και των τραπεζών, αλλά κυρίως προς 
όφελος των δανειοληπτών.  Υπάρχουν λύσεις.  Δε θα επινοήσουμε κάθε φορά εμείς τον τρόπο.  Υπάρχουν 
παραδείγματα άλλων χωρών όπου προηγήθηκε η κρίση σε αυτές τις χώρες και που ρύθμισαν με μια κοινωνική 
ευαισθησία το πρόβλημα αυτό, χωρίς να θυματοποιηθούν δεκάδες χιλιάδες απλών πολιτών που ήταν τα 
πραγματικά θύματα της κρίσης.   

 Η κυβέρνηση και η πλειοψηφία αυτού του σώματος επέλεξαν κάποιες άλλες επιλογές.  Σήμερα βλέπουμε 
ότι αυτές οι επιλογές δεν απέδωσαν.  Οι πλειστηριασμοί, όχι μόνο οι ηλεκτρονικοί, κυρίως όμως οι ηλεκτρονικοί 
τώρα, θα πολλαπλασιαστούν και τα προβλήματα τα κοινωνικά θα πολλαπλασιαστούν.   

 Ειλικρινά, δε βλέπω με ποιον τρόπο σήμερα η Κεντρική Τράπεζα παρεμβαίνει, για να επιβάλει 
τουλάχιστον στις τράπεζες να εφαρμόσουν τον δικό της τον κώδικα, για να απλοποιηθεί η διαδικασία των 
ρυθμίσεων μεταξύ του δανειολήπτη και των τραπεζών.  Υπάρχει μια σοβαρή αποχή, σιωπηλή ανοχή, θα έλεγα, 
από πλευράς της Κεντρικής Τράπεζας, που επιτρέπει, θα έλεγα, την ασυδοσία από μέρους των τραπεζών σε 
βάρος των δανειοληπτών, που βρίσκονται και με τις νομοθεσίες που ψήφισε αυτό το σώμα σε πάρα πάρα πολύ 
αδύναμη θέση απέναντι στην ισχύ των τραπεζών. 

 Πέραν τούτου, πώς θα μπορούσε να έχει κάποιο οικονομικό όφελος ένα νοικοκυριό ή μια μικρομεσαία 
επιχείρηση που ήταν τα πραγματικά θύματα της οικονομικής κρίσης μέσα από αυτές τις προτάσεις νόμου;  
Μπορεί να προκύψουν κάποια οφέλη φορολογικά για εκείνους οι οποίοι ήταν οι στρατηγικοί, όπως τους 
χαρακτηρίζουμε, κακοπληρωτές, οι οποίοι μπορούσαν να πληρώσουν και δεν πλήρωναν, ή και για μεγάλες 
εταιρείες οι οποίες μπορούν να επωφεληθούν από αυτές τις νομοθεσίες.  Αλλά, θα είναι μια δεύτερη επιβράβευση 
ουσιαστικά από την πολιτεία εκείνων οι οποίοι εκμεταλλεύτηκαν το σύστημα, όπως λειτουργούσε σε βάρος των 
υπολοίπων και σε βάρος του δημόσιου συμφέροντος.  Γιατί, ας μην ξεχνούμε, ότι τις τράπεζες δεν τις έσωσαν 
κάποια εκατομμύρια που ήρθαν από το εξωτερικό.  Τις τράπεζες τις διέσωσαν οι θυσίες του Κύπριου 
φορολογούμενου.  Αυτή είναι η ωμή πραγματικότητα. 

 Εμείς γι’ αυτό θα καταψηφίσουμε τις προτάσεις νόμου σήμερα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ζήτησα τον λόγο μετά τις αναφορές του κ. Μυλωνά και πραγματικά το τελευταίο πράγμα που θα ήθελα 
ήταν να οδηγηθούμε σήμερα σε αντιπαράθεση.  Δεν ήταν ούτε αυτό το πνεύμα των συναδέλφων από το ΑΚΕΛ 
που μίλησαν ούτε και είναι και η πρόθεση, αλλά, όταν υπάρχει αυτή η πρόκληση, να πούμε τι θέλουμε περίπου, 
έστω σε αυτό το χρονικό σημείο είμαστε υποχρεωμένοι να αναφέρουμε ότι είναι από το 2012 που καταθέτουμε 
προτάσεις.  Αρκετές τις επαναφέρουμε, καινούριες είναι που θέτουμε ενώπιον αυτού του σώματος και πρέπει να 
πω ότι είτε έχουν καταψηφιστεί από την πλειοψηφία της Βουλής -και ξέρετε ποια είναι η πλειοψηφία- είτε σε 
κάποια στιγμή που έχουν ψηφιστεί έγινε αναφορά για όλες, μα, όλες, από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας και 
δυστυχώς έχουν κριθεί ως αντισυνταγματικές.  Θέλω να θυμίσω ότι, ακόμα και εκείνη που ψηφίσαμε όλοι μαζί, 
αφού την τροποποιήσαμε μετά από αναπομπή, για να την ξεδοντιάσουμε και άλλο, και αφορούσε τις 
καταχρηστικές πρακτικές των τραπεζών σε βάρος των πολύ μικρών επιχειρήσεων, είναι στα δικαστήρια και θα 
δικαστεί ακόμα, διότι και αυτή που ψήφισε και ο Συναγερμός την έκαμε αναφορά ο Πρόεδρος.  Λοιπόν, εμείς δεν 
αισθανόμαστε καμία ενοχή για το γεγονός ότι οι τράπεζες έχουν πάρει τα πάντα και οι δανειολήπτες έχουν χάσει 
τα πάντα, καμίαν απολύτως ενοχή.  Αντίθετα, σεμνυνόμαστε ότι εκάμαμε ό,τι περνούσε από το χέρι μας για μια 
ισορροπημένη σχέση μεταξύ δανειολήπτη-τράπεζας, που να προσφέρει και μια ουσιαστική -έστω τυπική, 
ουσιαστική, όπως θέλετε πείτε την- αλλά ισορροπημένη σχέση και προστασία στους δανειολήπτες.  Ιδού η 
Ρόδος.  Κοπιάστε τα κόμματα της αντιπολίτευσης, δεν αποκλείουμε και τον Συναγερμό, αν έχει διάθεση.  Θα 
ξανακάτσουμε κάτω, να μην περιμένουμε κανέναν και να επαναφέρουμε προτάσεις που έχουμε συζητήσει κατά 
καιρούς ή και καινούριες, αλλά αυτή τη φορά να πάμε μέχρι τέλους.  Με συναίνεση.  Ό,τι και να συνέβη στο 
παρελθόν, γιατί η εικόνα σήμερα, όπως την περιέγραψαν και πολλοί άλλοι συνάδελφοι, είναι εικόνα δραματική 
για τους δανειολήπτες, δυστυχώς και ακόμα δεν τα έχουμε δει βεβαίως όλα, αντίθετα έχουμε να δούμε πάρα 
πολλά στις επιθέσεις που θα δεχτούν μαζικά οι δανειολήπτες και από εδώ και πέρα.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαγιάννης Λίνος. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω ζητήσει τον λόγο, για να θέσω κάποια γεγονότα ενώπιον του σώματος και θα 
απαντήσω στον συνάδελφο τον κ. Παύλο Μυλωνά.  Όταν τους τελευταίους μήνες έχουμε καταθέσει πρόταση, 
για να στηρίξουμε τους καλοπληρωτές, όχι τους κακοπληρωτές, ο πρόεδρος του Δημοκρατικού Κόμματος και ο 
πρόεδρος του Δημοκρατικού Συναγερμού, όπως λένε και τα πρακτικά της Βουλής, δεν το λέω εγώ, έχουν 
δεσμευτεί ότι μετά από τη δική μας πρόταση θα έφερναν πιο, αν θέλετε, ενδελεχή πρόταση με περισσότερα 
στοιχεία, πιο ακριβή, για να δούμε τι θα συμβεί και με αυτούς τους ανθρώπους, έτσι ώστε να δώσουμε ένα 
περαιτέρω κίνητρο στο να μεταβεί κάποιος από την κατηγορία του «κακοπληρωτή» στην κατηγορία του 
«καλοπληρωτή».  Έχουν περάσει δεκαοκτώ μήνες από την πρώτη πρόταση, έχουν περάσει δώδεκα μήνες από 
τη δεύτερη υπενθύμιση και έχουν περάσει έξι μήνες από την τρίτη υπενθύμιση.   

 Όσον αφορά την πρόταση της προπώλησης των δανείων στους ίδιους τους δανειολήπτες έχουμε 
καταθέσει αυτή τη συγκεκριμένη πρόταση ενώπιον του Προέδρου της Δημοκρατίας, κάτι που δεν είχε συζητηθεί.  
Είχαμε καταθέσει τη συγκεκριμένη πρόταση αναλόγως και των παραδειγμάτων των άλλων ευρωπαϊκών χωρών 
στο Υπουργείο Οικονομικών, όπως επίσης έχουμε καταθέσει και σε αυτό το σώμα.  Ξέρετε ποια ήταν η 
απάντηση;  Ότι δε θα ήταν προς το συμφέρον του δανειολήπτη, αλλά προς το συμφέρον της αγοράς, αν 
προχωρούσαμε αυτά τα πακέτα δανείων σε οργανισμούς τραπεζικούς άλλων χωρών.   

 Στην τελευταία αναφορά που είχε συμβεί πριν πέντε μήνες, κύριε Πρόεδρε, όχι πριν δεκαοκτώ μήνες, 
είχαμε δει την απάντηση του Υπουργείου Οικονομικών να λέει ότι είναι βάσει του ευρωπαϊκού σχεδίου, της 
Κεντρικής Ευρωπαϊκής Τράπεζας, που θα στηρίζαμε αυτούς τους τραπεζικούς οργανισμούς επ’ ωφελεία της 
αγοράς.  Έχει συμβεί ακριβώς το αντίθετο.   

 Μια τρίτη πρόταση που είχαμε ενώπιον του σώματος, όχι πριν από πολλούς μήνες, ήταν οι ηλεκτρονικές 
εκποιήσεις.  Αν θυμάστε, τέσσερα κόμματα, όπως έχει αναφέρει ο πρόεδρος του ΕΛΑΜ, είχαν προβεί σε αυτή 
την τροπολογία για κάτι που δε θα ήταν ούτε μη πραγματοποιήσιμο ούτε δύσκολο.  Έχουμε δώσει το όπλο στις 
τράπεζες, η πλειοψηφία των δύο κομμάτων έχει δώσει το όπλο στις τράπεζες να προχωρούν με αυτή τη μέθοδο, 
χωρίς να μπορεί κανένας να σταθεί εναντίον των τραπεζών.  Δε λέω για όλα τα άλλα παραδείγματα που θα ήταν 
πιο περίπλοκα.  Λέω για κάποια γεγονότα που έχουμε δει τι είχε συμβεί.  Και να θυμίσω κάτι τελευταίο, που έχει 
συμβεί το προηγούμενο τρίμηνο.  Έχουμε δει την Κεντρική Τράπεζα, μετά από πιέσεις πολλών κομμάτων, εκτός 
από το δικό μας κόμμα, να αφαιρεί τις νέες χρεώσεις που έχει χρεώσει προς τους πελάτες της.  Είδαμε έναν 
πρόεδρο κόμματος να λαμβάνει μια πρωτοβουλία, που, εάν τελικά τα καταφέρει, όλοι θεωρώ ότι θα πρέπει να 
του δώσουμε συγχαρητήρια, αλλά είναι πολύ περίεργο να μπορεί ένας πρόεδρος κόμματος να αλλάξει τη στάση 
των τραπεζών.  Αυτό δηλώνει κάτι άλλο και μακάρι να είχαμε όλοι αυτή τη δυνατότητα, έτσι ώστε να επηρεάσουμε 
προς το καλό των πολιτών τις τράπεζες. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ονούφριος Κουλλά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Καταρχάς θέλω να πω πως κανένας από εμάς δεν είναι μέτοχος σε τράπεζα και συνήθως…  Για να δείτε 
δηλαδή και την υποκρισία!  Συνήθως η κριτική είναι ότι οι τράπεζές μας ανήκουν σε ξένους.  Εμείς είμαστε Κύπριοι 
πολίτες.  Όταν ανοιχτεί κάποιο θέμα για τις τράπεζες, συνήθως το πλατειάζουμε και συζητούμε για όλα τα θέματα 
και για το ότι έγινε στην Κύπρο τα τελευταία χρόνια στο τραπεζικό σύστημα.  Είναι άλλη συζήτηση αυτό, αλλά 
και πάλι να διευκρινίσω πως για εμάς η έγνοια μας πρώτα από όλα είναι οι καταθέτες και τράπεζα ίσον καταθέτης 
τουλάχιστον κατά 90%.  Τα ίδια κεφάλαια των τραπεζών είναι ελάχιστα μπροστά στο σύνολο των καταθέσεων 
που διακυβεύονται και έπρεπε εμείς στην Κύπρο αυτό να το μάθουμε πολύ καλά.  Οι καταθέτες είναι 650 000 
κόσμος, είναι το σύνολο των πολιτών μας και εμείς πρωτίστως αυτούς θέλουμε να εκπροσωπήσουμε, γιατί δε 
φταίνε σε τίποτα αυτοί, σε τίποτα!  Αλλά, και για το γενικότερο καλό της οικονομίας, ναι, νοιαζόμαστε και ξέρουμε 
ότι χωρίς τραπεζικό σύστημα δεν μπορεί να υπάρξει και μια ομαλή οικονομική δραστηριότητα, για να μην 
υπάρχουν άνεργοι, για να μπορεί το κράτος να έχει έσοδα, για να κάνει κοινωνική πολιτική κ.ο.κ. 

 Πρέπει επίσης να πω, όταν ακούω «καλούμε κόμματα», «ελάτε να κάνουμε το άλφα ή βήτα», πως η 
Κύπρος -και πρέπει να το εμπεδώσουμε καλά- είναι μέλος της Ευρωπαϊκής Τραπεζικής Ένωσης.  Εποπτεύεται 
όχι πλέον -όχι πλέον, το επαναλαμβάνω- από την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου, αλλά από τον Ενιαίο Εποπτικό 
Μηχανισμό που θέτει στόχους και μπορεί να επιβάλει χίλια δύο πράγματα χωρίς να χρειάζεται την έγκρισή μας 
εμάς ως κοινοβουλίου.  Θέλω επίσης να απαντήσω με ερώτηση σε αυτό που συχνά ακούγεται:  Γιατί οι τράπεζες 
τα πουλούν στο 25% και δεν εισπράττουν 50%;  Ερώτημα:  Γιατί νομίζετε μια τράπεζα δε θέλει το 50% και θέλει 
το 25%;  Γιατί δε θέλει το 70% και θέλει το 25%;  Δεν υπάρχει τιμή για το κάθε δάνειο ξεχωριστά.  Είναι 
διαπραγμάτευση για το κάθε δάνειο ξεχωριστά που υπάρχει με τον δανειολήπτη, το πακέτο είναι πακέτο, 
εμπλέκονται μέσοι όροι κ.ο.κ., αλλά εν πάση περιπτώσει, αν βρείτε την απάντηση σε αυτό το ερώτημα…  Γιατί 
οι τράπεζες τους αρέσει, κατά τα άλλα είναι αδηφάγες.  Γιατί, αφού είναι αδηφάγες, ικανοποιούνται με ένα μικρό 
ποσοστό και δε θέλουν το μεγαλύτερο;  Εμείς αυτό το οποίο έχουμε σήμερα βέβαια είναι παράταση υφιστάμενων 
φορολογικών κινήτρων.  Το κάνουμε για τους δανειολήπτες.  Πρωτίστως η έγνοια μας είναι οι μικροί 
δανειολήπτες, αυτοί οι οποίοι μπορεί όντως να πάνε φυλακή, να χάσουν τα πάντα για πέντε και δέκα χιλιάδες 
και είκοσι που δεν κρατούν, για να πληρώσουν τους φόρους.  Ό,τι θέλει ο καθένας από εκεί και πέρα δικαιούται 
να εικάζει.   

 Βλέπουμε φυσικά και το ευρύτερο όφελος στην οικονομία, αν μειωθούν -και μειώνονται όντως- αυτά τα 
μη εξυπηρετούμενα δάνεια.  Για αυτό δώσαμε και το δικαίωμα στους δανειολήπτες αυτούς να πωλήσουν και 
στην αγορά σε τρίτον, για να εισπράξουν μεγαλύτερο ποσοστό.  Δώσαμε επίσης τη δυνατότητα σε συγγενείς 
μέχρι ενός βαθμού -είναι σε αυτές τις νομοθεσίες που θα παρατείνουμε- να πουλήσουν κάποιο άλλο ακίνητο που 
δεν είναι οικία, για να σώσουν την οικία του συζύγου, του γαμπρού, της νύφης κ.ο.κ.  Τα κάναμε αυτά, επειδή 
νοιαζόμαστε.  Στην προκειμένη περίπτωση αυτό θέλουμε να κάνουμε.  Όλα τα άλλα είναι εκ του περισσού.  
Νοιαζόμαστε για τους δανειολήπτες.   

 Και κάτι τελευταίο.  Αυτό που ψηφίζουμε σήμερα είναι φορολογικό κίνητρο.  Αν θέλει ο δανειολήπτης, θα 
το δώσει στην τράπεζα, αν θέλει, θα το πουλήσει στην αγορά, αν θέλει ο συγγενής, ο πεθερός κ.ο.κ., θα πουλήσει 
κάτι άλλο, για να εξοφλήσει και να απαλλαχθεί.  Αν θέλει ο δανειολήπτης!  Δεν τον υποχρεώνει ούτε η τράπεζα 
ούτε οι νομοθεσίες που θα ψηφίσουμε σήμερα.  Αν θέλει ο δανειολήπτης να αξιοποιήσει αυτό το κίνητρο, καλώς.   

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Χατζηγιάννης ήθελε να μιλήσει;   Άλλαξε γνώμη. 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα δώσω την απάντηση στον κ. συνάδελφο, στο ερώτημά του, και η απάντηση είναι η 
απάντηση που μου έδωσε σε συνάντηση που είχαμε στα γραφεία της Συμμαχίας των Πολιτών ο Σύνδεσμος 
Τραπεζών.  Όταν τους προτείναμε συγκεκριμένα να κάνουν σπλιτ, να μοιράσουν τα δάνεια με βάση την 
οικονομική δυνατότητα του κάθε δανειολήπτη, ας πούμε  στις 100.000, τις 50.000, να τις πληρώσει, οι άλλες 
50.000 να παγιοποιηθούν, χωρίς να επιβαρύνονται με οποιοδήποτε επιτόκιο και να του δώσουν το κίνητρο, 
αποπληρώνοντας τις 50.000 να αποσβήνονται αυτόματα οι άλλες 50.000 -και το έκανε μόνο μια τράπεζα, πρέπει 
να πω, στην Κύπρο -οι άλλες τράπεζες, ο σύνδεσμος επίσημα, μας έδωσαν την εξής απάντηση:  «Βιαζόμαστε 
να μαζέψουμε όσα λεφτά μπορούμε άμεσα, για να περιοριστεί η απειλή ή ο κίνδυνος νέας ανακεφαλαιοποίησης 
ή πίεσης στους μετόχους να βάλουν νέα κεφάλαια».  Αυτή ήταν η απάντηση και προτίμησαν το 25% αντί το 50%.  
Και, επειδή ήθελαν να μειωθεί κατακόρυφα… 
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ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Ισχύει και αυτό, είναι μέρος της ευρύτερης απάντησης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Αυτή είναι η απάντηση η πραγματική δυστυχώς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση του θέματος υπ’ αριθμόν 24, παρακαλώ.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη και λήξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα ένας ψήφοι υπέρ, εννέα εναντίον.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα τέσσερις ψήφοι υπέρ και οκτώ εναντίον.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ και οκτώ εναντίον, η πρόταση νόμου υπ’ αριθμόν 24 ψηφίζεται σε 
νόμο*. 

 Υπάρχει διαφοροποίηση στα υπόλοιπα από το 25 μέχρι το 30 ή να δεχτούμε αυτή την ψηφοφορία για όλα;   

 Άρα, ψηφίζονται σε νόμους με τον ίδιο αριθμό ψήφων από το 24 μέχρι και το 30 συμπεριλαμβανομένων. 

 Πάρτε τις σημειώσεις σας παρακαλώ, οι γραμματείς και οι λειτουργοί της Βουλής και το ηλεκτρονικό 
σύστημα. 

 Το υπ’ αριθμόν 31 θέμα είναι «Ο περί Έκτακτης Εισφοράς για την Άμυνα της Δημοκρατίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019».  Είναι πρόταση νόμου των κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, Μάριου Μαυρίδη 
και Ονούφριου Κουλλά εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού.   

 Είναι το ίδιο;  Όχι.  Δεν είναι κοινή έκθεση εν πάση περιπτώσει.   

 Ποιος θέλει να μιλήσει;  Παρακαλώ, ποιοι θέλουν να μιλήσουν;   

 Ο κ. Λουκαϊδης.  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

                                            
* Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, Ηλίας Μυριάνθους (ΚΣ ΕΔΕΚ), Αλληλεγγύη. 
 Εναντίον:  Πρόεδρος Βουλής (Αλληλεγγύη), Κωστής Ευσταθίου (ΚΣ ΕΔΕΚ), Συμμαχία Πολιτών, Κίνημα 

 Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, ΕΛΑΜ, Ανεξάρτητοι.  
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 Κύριε Πρόεδρε, είχα την εντύπωση ότι ενημερωθήκατε, ζητήσαμε να ενημερωθείτε ότι θέλουμε να υπάρξει 
αναβολή μέχρι την επόμενη ολομέλεια αυτού του θέματος.  Γίνεται μια προσπάθεια διαβούλευσης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση;   

 Όχι.  Αναβάλλεται κύριε Λουκαΐδη.  Μην πείτε παραπάνω, μπορεί να αλλάξουν ιδέα!   

 Το υπ’ αριθμόν 32 θέμα είναι «Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2019». 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εναρμόνιση με την Οδηγία 2013/55/ΕΕ για την τροποποίηση της Οδηγίας 2005/36/ΕΚ σχετικά με την 
αναγνώριση των επαγγελματικών προσόντων και του Κανονισμού (ΕΕ) αριθ. 1024/2012 σχετικά με τη διοικητική 
συνεργασία μέσω του συστήματος πληροφόρησης της εσωτερικής αγοράς (Κανονισμός ΙΜΙ). 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 
 Γεώργιος Προκοπίου, πρόεδρος Αντρέας Φακοντής 

 Δημήτρης Δημητρίου Κώστας Κώστα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Ηλίας Μυριάνθους 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε δύο συνεδρίες της, οι οποίες πραγματοποιήθηκαν στις 25 Οκτωβρίου 2019 και την 1η Νοεμβρίου 2019.  Στο 
πλαίσιο της πρώτης συνεδρίας της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και του Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου 
(ΕΤΕΚ). 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της επιτροπής 
βουλευτές κ. Χριστάκης Τζιοβάνης και Άννα Θεολόγου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητήριου 
Κύπρου Νόμου για εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία 
2013/55/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 20ής Νοεμβρίου 2013 για την τροποποίηση 
της Οδηγίας 2005/36/ΕΚ σχετικά με την αναγνώριση των επαγγελματικών προσόντων και του Κανονισμού (ΕΕ) 
αριθ. 1024/2012 σχετικά με τη διοικητική συνεργασία μέσω του συστήματος πληροφόρησης της εσωτερικής 
αγοράς (ʺΚανονισμός ΙΜΙʺ)». 

 Συγκεκριμένα, με τον προτεινόμενο νόμο αφενός θεσπίζεται η λειτουργία του ενιαίου ευρωπαϊκού 
συστήματος πληροφόρησης για την εσωτερική ευρωπαϊκή αγορά της Ευρωπαϊκής Ένωσης και αφετέρου 
επικαιροποιούνται το πρώτο και τρίτο παράρτημα της υπό τροποποίηση νομοθεσίας στα οποία περιλαμβάνονται 
τα πτυχία και οι τίτλοι στην Αρχιτεκτονική που αποτελούν αντικείμενο αμοιβαίας αναγνώρισης ή που 
αναγνωρίζονται επαρκώς για την άσκηση του επαγγέλματος της Αρχιτεκτονικής. 

Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από την εκπρόσωπο της 
Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, στις 7 Δεκεμβρίου 2017 η Ευρωπαϊκή Επιτροπή απέστειλε 
προειδοποιητική επιστολή στη Δημοκρατία καλώντας την να άρει τους περιορισμούς ορισμένων κανονιστικών 
ρυθμίσεων των επαγγελμάτων οι οποίες είναι ασύμβατες με το ενωσιακό δίκαιο.  Έκτοτε, οι αρμόδιοι λειτουργοί 
της Δημοκρατίας βρίσκονταν σε διαβούλευση με εκπροσώπους της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για διόρθωση των 
εν λόγω ρυθμίσεων οι οποίες περιλήφθηκαν στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο.  Συνεπώς, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
δεν έχει προχωρήσει μέχρι σήμερα στο επόμενο στάδιο της διαδικασίας επί παραβάσει, δηλαδή στην αποστολή 
Αιτιολογημένης Γνώμης στη Δημοκρατία. 

 Όλοι όσοι κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής συμφώνησαν με τους σκοπούς και 
τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό κατατέθηκε από την εκτελεστική 
εξουσία, αφού έτυχε των απαραίτητων νομοτεχνικών βελτιώσεων.  
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Αντικατάσταση του Πρώτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Αντικατάσταση του Τρίτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα εννέα ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα εννέα ψήφους υπέρ, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα έξι ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 33 θέμα είναι «Οι περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (Αιτήσεις και Τέλη) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019».   

 Να διαβαστεί ο σκοπός.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αντικατάσταση ενός εντύπου που περιλαμβάνεται στους βασικούς κανονισμούς με νέο έντυπο, καθώς και 
εισαγωγή δύο νέων εντύπων. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων για τους 
κανονισμούς «Οι περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (Αιτήσεις και Τέλη) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019» 
Παρόντες:  

 Γεώργιος Προκοπίου, πρόεδρος  Αντρέας Φακοντής  

 Δημήτρης Δημητρίου  Κώστας Κώστα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου  Ηλίας Μυριάνθους 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς 
σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 25 Οκτωβρίου 2019 και την 1η Νοεμβρίου 2019.  Στο πλαίσιο 
της πρώτης συνεδρίας της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και του ΕΤΕΚ. 

Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης των κανονισμών παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της επιτροπής 
βουλευτές κ. Χριστάκης Τζιοβάνης και Άννα Θεολόγου. 

Σκοπός των υπό συζήτηση κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 32 του περί 
Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου Νόμου, είναι η αντικατάσταση ενός εντύπου που 
περιλαμβάνεται στους υφιστάμενους κανονισμούς με νέο έντυπο, καθώς και η εισαγωγή δύο νέων εντύπων.  Τα 
προτεινόμενα έντυπα, τα οποία είναι εκσυγχρονισμένα, πιο εύχρηστα και κατανοητά, αναμένεται να 
διευκολύνουν τόσο τους πολίτες κατά τη συμπλήρωσή τους όσο και τους λειτουργούς του ΕΤΕΚ κατά την 
επεξεργασία των αιτήσεων.  Συγκεκριμένα, τα εν λόγω έντυπα αφορούν αίτηση για εγγραφή στο μητρώο μελών 
του ΕΤΕΚ, αίτηση για προσωρινή εγγραφή στο μητρώο μελών του ΕΤΕΚ και αίτηση για εγγραφή στο αρχείο 
μηχανικών παρεχόντων υπηρεσίες.  

Όλοι όσοι κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής συμφώνησαν με τους σκοπούς και 
τις επιδιώξεις των προτεινόμενων κανονισμών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, αφού 
έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται την έγκριση των κανονισμών όπως αυτοί 
κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία, αφού έτυχαν των απαραίτητων νομοτεχνικών βελτιώσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στην έγκριση των κανονισμών. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας παρόντες, σαράντα μία ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομόφωνα. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι κανονισμοί εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Το υπ’ αριθμόν 34 θέμα, που είναι «Ο περί της Αντιμετώπισης του Αδικαιολόγητου Γεωγραφικού 
Αποκλεισμού Νόμος του 2019» δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 35 θέμα είναι «Ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2019». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμου, ώστε να διασφαλιστεί η εύρυθμη 
λειτουργία του τεχνολογικού πανεπιστημίου, με την προσθήκη σ’ αυτόν αναφορών τόσο σε σχέση με τη 
δυνατότητα ίδρυσης «εδρών» στο πλαίσιο της ακαδημαϊκής δραστηριότητας του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου όσο και σε σχέση με τη συμπερίληψη στο διδακτικό προσωπικό του της κατηγορίας του Ειδικού 
Εκπαιδευτικού Προσωπικού. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 
 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος Γιώργος Τ. Γεωργίου 

 Αννίτα Δημητρίου  Παύλος Μυλωνάς 

 Γιώργος Κάρουλλας Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Αντρέας Καυκαλιάς  
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες 
της, που πραγματοποιήθηκαν στις 30 Οκτωβρίου 2019 και στις 6 Νοεμβρίου 2019.  Στην πρώτη συνεδρία 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας και 
του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (ΤΕΠΑΚ).  Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που 
κλήθηκε, δεν κατέστη δυνατό να εκπροσωπηθεί στη συνεδρία της επιτροπής.  

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμου, 
ώστε να διασφαλιστεί η εύρυθμη λειτουργία του ΤΕΠΑΚ, με την προσθήκη σ’ αυτόν αναφορών τόσο σε σχέση 
με τη δυνατότητα ίδρυσης «εδρών» στο πλαίσιο της ακαδημαϊκής δραστηριότητας του ΤΕΠΑΚ όσο και σε σχέση 
με τη συμπερίληψη στο διδακτικό προσωπικό του της κατηγορίας του Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού 
(ΕΕΠ). 

 Με βάση την ενημέρωση της επιτροπής και τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιόν της από πλευράς του 
αρμόδιου υπουργείου και του ΤΕΠΑΚ, παρατίθενται τα ακόλουθα: 

1. Με το νομοσχέδιο επιτυγχάνεται η εναρμόνιση της νομοθεσίας του ΤΕΠΑΚ με αυτήν του Πανεπιστημίου 
Κύπρου.   

2. Η ένταξη του ΕΕΠ στο ακαδημαϊκό προσωπικό κρίθηκε αναγκαία για σκοπούς ίσης μεταχείρισης και 
ορθού χειρισμού των εργασιακών θεμάτων τους, αλλά και για τη δίκαιη και ορθή εφαρμογή σχετικών 
κανονισμών που αφορούν μεταξύ άλλων τα συνταξιοδοτικά ωφελήματά τους. 

3.  Το ΤΕΠΑΚ για τις διδακτικές και ερευνητικές του ανάγκες απασχολεί μόνιμο ΕΕΠ και για τα συνταξιοδοτικά 
ωφελήματά του πρέπει να εφαρμοστούν κατ’ αναλογία οι σχετικοί κανονισμοί του Πανεπιστημίου Κύπρου.  
Ωστόσο, στο άρθρο 24 του υφιστάμενου νόμου του ΤΕΠΑΚ, όπου αναφέρονται οι βαθμίδες και οι 
κατηγορίες του ακαδημαϊκού προσωπικού, δε γίνεται οποιαδήποτε αναφορά στο ΕΕΠ.  Για να μπορούν 
όμως να τύχουν εφαρμογής οι πιο πάνω κανονισμοί, πρέπει να υπάρχει και αντίστοιχή σχετική πρόνοια 
στον νόμο του ΤΕΠΑΚ.  

Σημειώνεται ότι η ύπαρξη κενού στην υφιστάμενη νομοθεσία του ΤΕΠΑΚ σε σχέση με τα πιο πάνω θέματα 
εντοπίστηκε από τη Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας κατά τη ρύθμιση των συνταξιοδοτικών 
ωφελημάτων του ΕΕΠ. 

4. Η ίδρυση ειδικών θέσεων καθηγητών με τον προσδιορισμό «έδρα» που θα έχουν συγκεκριμένο 
επιστημονικό αντικείμενο με ειδική οικονομική υποστήριξη που μπορεί να προέρχεται από τον ιδιωτικό 
τομέα, κρίνεται αναγκαία και σημαντική για την επίτευξη των στόχων του ΤΕΠΑΚ.  Ειδικότερα, αυτό θα 
βοηθήσει στην άντληση χορηγιών από τον ιδιωτικό τομέα, οι οποίες είναι σημαντικές για την προώθηση 
της έρευνας, αποφεύγοντας έτσι όποια επιπλέον επιβάρυνση του κρατικού προϋπολογισμού και/ή του 
προϋπολογισμού του ΤΕΠΑΚ.  Επισημαίνεται ότι παρόμοια πρόνοια προβλέπεται και σε σχετικό άρθρο 
του υφιστάμενου νόμου για το Πανεπιστήμιο Κύπρου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, αφού άκουσε τους αρμοδίους και υπέβαλε 
διευκρινιστικές ερωτήσεις, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και το 
μέλος της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών δήλωσαν ότι συμφωνούν με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου και γι’ αυτό τάσσονται υπέρ της ψήφισής του σε νόμο. 

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος 
επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί στα πλαίσια της συζήτησης του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 24 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα οκτώ ψήφοι υπέρ, ομόφωνο. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός)       
(Αρ. 2) Νόμος του 2019.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα παρόντες, τριάντα εννέα ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ομόφωνα, με τριάντα εννέα ψήφους υπέρ, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 36 και 37 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι περί Πανεπιστημίου 
Κύπρου (Ίδρυση Ερευνητικών Μονάδων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019» και «Οι περί Πανεπιστημίου 
Κύπρου (Ερευνητικές Μονάδες) (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019».   

 Να διαβαστούν οι σκοποί τους. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 36 θέματος είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Ίδρυση Ερευνητικών Μονάδων) Κανονισμών, έτσι ώστε: 

1. η υφιστάμενη Ερευνητική Μονάδα Νανοτεχνολογίας να μετονομαστεί σε Ερευνητική Μονάδα 
Ηλεκτρονικής Μικροκυμάτων Φωτονικής και Αισθητήρων (ΕΜΦΑ) - Electronics, Microwaves, Photonics 
and Sensor Research Center (EMPHASIS) και 

2. να ιδρυθεί νέα ερευνητική μονάδα με την ονομασία «Ερευνητικό Κέντρο Βιοϊατρικής Μηχανικής- 
Biomedical Engineering Research Centre». 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 37 θέματος είναι η τροποποίηση των περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ερευνητικές 
Μονάδες) (Γενικών) Κανονισμών, ώστε να ρυθμιστεί το κενό που παρατηρείται στους υφιστάμενους κανονισμούς 
ως προς τη διαδικασία σύστασης του ακαδημαϊκού συμβουλίου και του συμβουλίου μιας ερευνητικής μονάδας 
και συγκεκριμένα όσον αφορά το άτομο που θα έχει την αρμοδιότητα για την ολοκλήρωση των διαδικασιών 
σύστασης των οργάνων αυτών, καθώς και για τις περιπτώσεις κένωσης θέσεων σε αυτά. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για τους κανονισμούς «Οι περί 
Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση Ερευνητικών Μονάδων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019» και 
«Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ερευνητικές Μονάδες) (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2019» 
Παρόντες: 
 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος Πανίκος Λεωνίδου  

 Αννίτα Δημητρίου Παύλος Μυλωνάς 

 Γιώργος Κάρουλλας Κωστής Ευσταθίου 

 Αντρέας Καυκαλιάς Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε τρεις 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 2, 23 και στις 30 Οκτωβρίου 2019.  Στις πιο πάνω συνεδρίες της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και του Πανεπιστημίου Κύπρου. 
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 Σκοπός των πρώτων υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των άρθρων 20 και 32 του 
περί Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμου, είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Ίδρυση Ερευνητικών Μονάδων) Κανονισμών, έτσι ώστε: 

1. η υφιστάμενη Ερευνητική Μονάδα Νανοτεχνολογίας να μετονομαστεί σε Ερευνητική Μονάδα 
Ηλεκτρονικής Μικροκυμάτων Φωτονικής και Αισθητήρων (ΕΜΦΑ) - Electronics, Microwaves, Photonics 
and Sensor Research Center (EMPHASIS) και 

2. να ιδρυθεί νέα ερευνητική μονάδα με την ονομασία «Ερευνητικό Κέντρο Βιοϊατρικής Μηχανικής (ΕΚΒΜ)   
- Biomedical Engineering Research Centre (BERC)». 

 Ειδικότερα, με βάση τα στοιχεία που περιλαμβάνονται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους 
πρώτους υπό αναφορά κανονισμούς, καθώς και με βάση όσα τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από τους 
αρμοδίους επισημαίνονται τα ακόλουθα: 

1. Η ανάγκη του Πανεπιστημίου Κύπρου για μετονομασία της υφιστάμενης ερευνητικής μονάδας έχει 
προκύψει από το γεγονός ότι έχει υπάρξει αλλαγή στο προφίλ του ακαδημαϊκού προσωπικού του 
Πανεπιστημίου Κύπρου με την πρόσληψη νέων καθηγητών στα πεδία της μικροκυματικής, κεραιών και 
φωτονικής.  Με την εμφάνιση νέων δραστηριοτήτων στα ηλεκτρονικά, μικροκύματα, φωτονικής και 
αισθητήρων απαιτείται η μετονομασία της υφιστάμενης ερευνητικής μονάδας για καλύτερη περιγραφή της 
νέας ερευνητικής της κατεύθυνσης και περαιτέρω της ευθυγράμμισής της με τις διεθνείς τάσεις, ειδικά σε 
σχέση με τις ερευνητικές προτεραιότητες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Επιπλέον, τα αποτελέσματα της 
έρευνας της εν λόγω ερευνητικής μονάδας θα οδηγήσουν σε αύξηση της ανταγωνιστικότητάς της, στη 
μεταφορά τεχνογνωσίας και στην αποτελεσματικότερη διαχείριση ερευνητικών έργων. 

2. Η ανάγκη για ίδρυση της νέας ερευνητικής μονάδας «Ερευνητικό Κέντρο Βιοϊατρικής Μηχανικής (ΕΚΒΜ) 
- Biomedical Engineering Research Centre (BERC)» προκύπτει από το γεγονός ότι ανεξάρτητες ομάδες 
ερευνητών από διάφορα τμήματα του Πανεπιστημίου Κύπρου διεξάγουν έρευνα σε αυτόν τον 
επιστημονικό τομέα σε μικρής και μεσαίας κλίμακας έργα λόγω των περιορισμένων πόρων και 
εστιασμένης εμπειρίας.  Με τη δημιουργία της προτεινόμενης ερευνητικής μονάδας θα προκύψει 
συνέργεια διάφορων επιστημονικών κλάδων για την αξιοποίηση όλων των σύγχρονων τεχνολογικών 
εξελίξεων.  Επιπρόσθετα, η ίδρυση της ερευνητικής αυτής μονάδας θα ενσωματώσει όλες τις υπάρχουσες 
μεμονωμένες βιοϊατρικές ερευνητικές προσπάθειες που αναπτύσσονται όχι μόνο στο Πανεπιστήμιο 
Κύπρου, αλλά και στα άλλα δημόσια και ιδιωτικά πανεπιστήμια και θα εξυπηρετήσει τις ανάγκες της 
ιατρικής έρευνας της Κύπρου, ώστε να βελτιωθεί η ποιότητα ζωής του τοπικού πληθυσμού.  Επίσης, θα 
δημιουργηθούν νέες θέσεις εργασίας και το Ερευνητικό Κέντρο Βιοϊατρικής Μηχανικής θα προσελκύσει το 
ενδιαφέρον διεθνών επιστημόνων και οργανισμών για την έναρξη κοινών ερευνητικών δραστηριοτήτων. 

3. Τέλος, η έγκριση των εν λόγω κανονισμών δε θα επιφέρει οποιαδήποτε δαπάνη για το κράτος. 

 Σκοπός των δεύτερων υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 32 του περί 
Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμου, είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Ερευνητικές Μονάδες) (Γενικών) Κανονισμών, ώστε να ρυθμιστεί το κενό που παρατηρείται στους υφιστάμενους 
κανονισμούς ως προς τη διαδικασία σύστασης του ακαδημαϊκού συμβουλίου και του συμβουλίου μιας 
ερευνητικής μονάδας και συγκεκριμένα όσον αφορά το άτομο που θα έχει την αρμοδιότητα για την ολοκλήρωση 
των διαδικασιών σύστασης των οργάνων αυτών, καθώς και για τις περιπτώσεις κένωσης θέσεων σε αυτά. 

 Αναλυτικότερα, με τους εν λόγω κανονισμούς προβλέπεται η προσθήκη νέων προνοιών με τις οποίες θα 
ρυθμίζονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Ο διευθυντής της ερευνητικής μονάδας θα είναι υπεύθυνος για την ολοκλήρωση της διαδικασίας σύστασης 
του ακαδημαϊκού συμβουλίου εντός δύο (2) μηνών από την ίδρυση της ερευνητικής μονάδας. 

2. Όταν για οποιονδήποτε λόγο κενωθεί θέση μέλους του ακαδημαϊκού συμβουλίου, ο διευθυντής της 
ερευνητικής μονάδας ενημερώνει άμεσα το συμβούλιο της ερευνητικής μονάδας και τη σύγκλητο.  
Επιπρόσθετα, στην περίπτωση που με την κένωση θέσης μέλους του ακαδημαϊκού συμβουλίου ο αριθμός 
των μελών του ακαδημαϊκού συμβουλίου είναι μικρότερος από τον ελάχιστο αριθμό που απαιτείται με 
βάση τον Κανονισμό 3, δηλαδή λιγότερα από τρία (3) μέλη, τότε ο διευθυντής της ερευνητικής μονάδας 
είναι υπεύθυνος για τη διαδικασία πλήρωσης της θέσης, η οποία πρέπει να ολοκληρωθεί εντός δύο (2) 
μηνών από την ημερομηνία κένωσης της θέσης. 

3. Ο διευθυντής της ερευνητικής μονάδας είναι υπεύθυνος για την ολοκλήρωση της διαδικασίας σύστασης 
του συμβουλίου ερευνητικής μονάδας εντός τεσσάρων (4) μηνών από την ίδρυση της ερευνητικής 
μονάδας. 

4. Η θητεία των μελών του συμβουλίου ερευνητικής μονάδας είναι πενταετής με δυνατότητα επαναδιορισμού 
για ακόμη μια πενταετία. 
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5. Όταν για οποιονδήποτε λόγο κενωθεί θέση μέλους, συμπεριλαμβανομένου και του προέδρου του 
συμβουλίου ερευνητικής μονάδας, ο διευθυντής της ερευνητικής μονάδας είναι υπεύθυνος για τη 
διαδικασία πλήρωσης της θέσης.  Η θέση πληρούται εντός δύο (2) μηνών από την ημερομηνία κένωσης 
της θέσης για το υπόλοιπο της θητείας του αποχωρήσαντος μέλους. 

6. Πρόσθετα, οι προαναφερόμενες αλλαγές θα ισχύουν για όλες τις ερευνητικές μονάδες και όχι μόνο για 
αυτές που ιδρύθηκαν μέχρι το έτος 2010. 

7. Τέλος, η έγκριση των εν λόγω κανονισμών δε θα επιφέρει οποιαδήποτε δαπάνη για το κράτος. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης όλων των υπό αναφορά κανονισμών η επιτροπή ζήτησε από τους 
εκπροσώπους του Πανεπιστημίου Κύπρου να καταθέσουν στοιχεία σε σχέση με τη λειτουργία όλων των 
ερευνητικών μονάδων που έχουν συσταθεί και ειδικότερα σε σχέση με τον αριθμό του προσωπικού τους 
(ακαδημαϊκού, διοικητικού και ερευνητικού), τα ερευνητικά προγράμματα που ανέλαβε η κάθε μονάδα κατά τα 
τελευταία τρία χρόνια και τα έσοδα που προέκυψαν για το πανεπιστήμιο από το κάθε ερευνητικό πρόγραμμα.  
Επιπρόσθετα, ζητήθηκαν στοιχεία για τις πραγματικές δαπάνες και το ύψος χρηματοδότησης από την κρατική 
χορηγία για την κάθε ερευνητική μονάδα.   

 Ο Πρύτανης του Πανεπιστημίου Κύπρου, ανταποκρινόμενος στο αίτημα της επιτροπής με επιστολή του, 
ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2019, απέστειλε στην επιτροπή τα πιο πάνω στοιχεία. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις και των δύο υπό αναφορά κανονισμών 
και γι’ αυτό ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια της Βουλής την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε για το υπ’ αριθμόν 36 θέμα, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε. 

 Σαράντα δύο παρόντες, σαράντα δύο ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και το υπ’ αριθμόν 37 θέμα είναι ομόφωνο, αντιλαμβάνομαι.  Δεν υπάρχει ένσταση, έτσι;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι κανονισμοί με τους αριθμούς 36 και 37 εγκρίνονται ομόφωνα.   

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 38 θέμα, που είναι «Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Λογαριασμοί του 
Ταμείου) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019».   

 Παρακαλώ να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση των βασικών κανονισμών, ώστε ο λογαριασμός των βασικών συντάξεων, ο λογαριασμός 
συμπληρωματικών συντάξεων και ο λογαριασμός λοιπών παροχών να πιστώνονται με ποσά που αναλογούν 
στα αυξημένα ποσοστά των ασφαλιστέων αποδοχών των μισθωτών, των αυτοτελώς εργαζομένων και των 
προαιρετικά ασφαλισμένων επί των οποίων έχουν καταβληθεί εισφορές. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για τους 
κανονισμούς «Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Λογαριασμοί του Ταμείου) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2019» 
Παρόντες: 
 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Μαριέλλα Αριστείδου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Μαρίνος Μουσιούττας 

 Ευανθία Σάββα Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης 
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 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εξέτασε τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 24 Σεπτεμβρίου και στις 22 Οκτωβρίου 2019.  
Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπηρεσιών Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Υπουργείου Οικονομικών 
και της ΠΑΣΥΔΥ. 

 Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, η ΠΕΟ, η ΣΕΚ, η ΔΕΟΚ, το ΚΕΒΕ και η ΟΕΒ, παρ՚ όλο που 
κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στην εν λόγω συνεδρία. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των άρθρων 73 και 78 του περί 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμου, είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Λογαριασμοί του Ταμείου) Κανονισμών, ώστε ο λογαριασμός των βασικών συντάξεων, ο λογαριασμός 
συμπληρωματικών συντάξεων και ο λογαριασμός λοιπών παροχών να πιστώνονται με ποσά που αναλογούν 
στα αυξημένα ποσοστά των ασφαλιστέων αποδοχών των μισθωτών, των αυτοτελώς εργαζομένων και των 
προαιρετικά ασφαλισμένων επί των οποίων έχουν καταβληθεί εισφορές. 

 Σύμφωνα με τα όσα ανέφεραν οι εκπρόσωποι της Υπηρεσίας Κοινωνικών Ασφαλίσεων του Υπουργείου 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων αποτελείται από τέσσερεις 
συνολικά λογαριασμούς, στους οποίους η κατανομή των εισφορών γίνεται μετά από σχετική μελέτη, την οποία 
διενεργεί ο αναλογιστής του ταμείου, προκειμένου να επιτυγχάνεται η μακροπρόθεσμη παρακολούθηση των εν 
λόγω ταμείων. Λόγω της αύξησης των εισφορών που επήλθαν από την 1η Ιανουαρίου 2019, η κατανομή στους 
τέσσερεις αυτούς λογαριασμούς πρέπει να αλλάξει, ούτως ώστε το άθροισμα να συνάδει με τις νέες αυξημένες 
εισφορές.  

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των κανονισμών.  Σημειώνεται 
ότι η ΠΕΟ και η ΟΕΒ, παρ՚ όλο που δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής, απέστειλαν σχετικές 
επιστολές, με τις οποίες δηλώνουν ότι συμφωνούν με τις πρόνοιες των τροποποιητικών κανονισμών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των κανονισμών και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
έγκρισή τους, όπως αυτοί κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα οκτώ ψήφοι υπέρ και ένα άτομο δεν ψήφισε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι κανονισμοί εγκρίνονται με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ. 

 Τα θέματα 39 και 40 θέματα είναι «Ο περί Αλιείας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» και «Οι περί Αλιείας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019» και δεν είναι έτοιμα. 

 Το υπ’ αριθμόν 41 θέμα είναι «Ο περί της Σύμβασης για την Προστασία της Μεσογείου Θάλασσας από τη 
Ρύπανση και περί Συναφών Πρωτοκόλλων (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύρωση των τροποποιήσεων των παραρτημάτων II και III του Πρωτοκόλλου της Σύμβασης της 
Βαρκελώνης σχετικά με τις Ειδικά Προστατευόμενες Περιοχές και τη Βιολογική Ποικιλομορφία στη Μεσόγειο, που 
αποφασίστηκαν με την απόφαση IG. 21/6 της 18ης Συνάντησης των Συμβαλλομένων Μερών της Σύμβασης για 
την Προστασία της Μεσογείου Θάλασσας από τη Ρύπανση και των Συναφών Πρωτοκόλλων της, που 
πραγματοποιήθηκε στην Κωνσταντινούπολη από τις 3 μέχρι τις 6 Δεκεμβρίου του 2013.  Επίσης, τροποποίηση 
του βασικού νόμου, ώστε να προβλέπεται η ποινική ευθύνη εμπλεκόμενων νομικών προσώπων και η δυνατότητα 
όπως οι κανονισμοί που εκδίδονται με βάση τον νόμο αυτό μπορούν να προβλέπουν για την έκδοση διαταγμάτων 
αναφορικά με τεχνικά θέματα και τον καθορισμό του ύψους των τελών. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί της Σύμβασης για την Προστασία της Μεσογείου Θάλασσας από τη Ρύπανση και περί 

Συναφών Πρωτοκόλλων (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» 
Παρόντες: 
 Γιώργος Λιλλήκας, πρόεδρος Άριστος Δαμιανού 

 Νίκος Τορναρίτης  Άγγελος Βότσης 

 Ελένη Σταύρου Κωστής Ευσταθίου 

 Γιώργος Λουκαΐδης  Χρίστος Χρίστου 

 Αδάμος Αδάμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων εξέτασε το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 22 Οκτωβρίου 2019.  Στο πλαίσιο της 
πρώτης συνεδρίας κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών, του Υπουργείου 
Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών του ίδιου 
υπουργείου και εκπρόσωποι της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η κύρωση των τροποποιήσεων των παραρτημάτων II και III του 
Πρωτοκόλλου της Σύμβασης της Βαρκελώνης σχετικά με τις Ειδικά Προστατευόμενες Περιοχές και τη Βιολογική 
Ποικιλομορφία στη Μεσόγειο, που αποφασίστηκαν με την απόφαση IG. 21/6 της 18ης Συνάντησης των 
Συμβαλλομένων Μερών της Σύμβασης για την Προστασία της Μεσογείου Θάλασσας από τη Ρύπανση και των 
Συναφών Πρωτοκόλλων της, που πραγματοποιήθηκε στην Κωνσταντινούπολη από τις 3 μέχρι τις 6 Δεκεμβρίου 
του 2013.  Το νομοσχέδιο τροποποιεί επίσης τον βασικό νόμο, ώστε να προβλέπεται η ποινική ευθύνη 
εμπλεκόμενων νομικών προσώπων και η δυνατότητα όπως οι κανονισμοί που εκδίδονται με βάση τον νόμο αυτό 
μπορούν να προβλέπουν για την έκδοση διαταγμάτων αναφορικά με τεχνικά θέματα και τον καθορισμό του 
ύψους των τελών. 

 Η εκπρόσωπος του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος δήλωσε ότι τα συμβαλλόμενα μέρη της Σύμβασης της Βαρκελώνης, στις 3 έως 6 
Δεκεμβρίου του 2013, με την απόφαση IG. 21/9 προχώρησαν σε τροποποιήσεις των παραρτημάτων II και III του 
Πρωτοκόλλου της σύμβασης σχετικά με τις Ειδικά Προστατευόμενες Περιοχές και τη Βιολογική Ποικιλομορφία 
στη Μεσόγειο.  Συγκεκριμένα, όπως δήλωσε περαιτέρω η ίδια εκπρόσωπος, αποφασίσθηκε η μεταφορά 
κάποιων ειδών καρχαριοειδών και κοραλλιών στον κατάλογο των απειλούμενων ειδών ή ειδών που κινδυνεύουν.  
Να σημειωθεί, όπως δήλωσε η ίδια εκπρόσωπος, ότι το πρωτόκολλο έχει κυρωθεί από την Κυπριακή Δημοκρατία 
και έχει ενταχθεί στην εθνική νομοθεσία με τους περί της Σύμβασης για την Προστασία της Μεσογείου Θάλασσας 
από τη Ρύπανση και περί Συναφών Πρωτοκόλλων (Κυρωτικούς) Νόμους του 1979 μέχρι 2013. 

 Τέλος, η ίδια εκπρόσωπος δήλωσε πρόσθετα ότι στο νομοσχέδιο περιλαμβάνεται και νέα πρόνοια, με την 
οποία παρέχεται η δυνατότητα δίωξης και νομικών προσώπων σε περίπτωση διάπραξης αδικήματος. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Εξωτερικών δήλωσε πως συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
του νομοσχεδίου. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας δήλωσε πως η συμφωνία έτυχε νομοτεχνικού 
ελέγχου, ως εκ τούτου μπορεί να οδηγηθεί στην ολομέλεια του σώματος για κύρωση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε όπως τα μέλη της τοποθετηθούν επί των προτεινόμενων ρυθμίσεων κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 3Β στο βασικό νόμο.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 
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 Προσθήκη νέου Πίνακα 3 στο βασικό νόμο.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα οκτώ παρόντες, τριάντα οκτώ ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομόφωνα τα άρθρα 1 μέχρι 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύμβασης για την Προστασία της Μεσογείου Θάλασσας 
από τη Ρύπανση και περί Συναφών Πρωτοκόλλων (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, παρόντες, τριάντα τρεις ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 42 θέμα είναι «Ο περί της Αναθεωρημένης Διεθνούς Συμφωνίας περί Ιδρύσεως της 
Γενικής Επιτροπής Αλιείας για τη Μεσόγειο (Κυρωτικός) Νόμος του 2019». 

 Διαβάστε τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύρωση της Αναθεωρημένης Διεθνούς Συμφωνίας περί Ιδρύσεως της Γενικής Επιτροπής Αλιείας για τη 
Μεσόγειο, η οποία εγκρίθηκε από τον Οργανισμό Τροφίμων και Γεωργίας των Ηνωμένων Εθνών κατά την 38η 
ετήσια σύνοδο της Γενικής Επιτροπής Αλιείας για τη Μεσόγειο στις 19 έως 24 Μαΐου 2014 και η υιοθέτηση της 
οποίας εγκρίθηκε με την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 82.078 και ημερομηνία 15 Φεβρουαρίου 
2017. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί της Αναθεωρημένης Διεθνούς Συμφωνίας περί Ιδρύσεως της Γενικής Επιτροπής Αλιείας για τη 

Μεσόγειο (Κυρωτικός) Νόμος του 2019» 
Παρόντες: 
 Γιώργος Λιλλήκας, πρόεδρος Άριστος Δαμιανού 

 Νίκος Τορναρίτης  Άγγελος Βότσης 

 Ελένη Σταύρου Κωστής Ευσταθίου 

 Γιώργος Λουκαΐδης Χρίστος Χρίστου 

 Αδάμος Αδάμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων εξέτασε το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 22 Οκτωβρίου 2019.  Στο πλαίσιο της 
πρώτης συνεδρίας κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών, του Υπουργείου 
Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών του ίδιου 
υπουργείου και εκπρόσωποι της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας. 
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 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η κύρωση της Αναθεωρημένης Διεθνούς Συμφωνίας περί Ιδρύσεως της 
Γενικής Επιτροπής Αλιείας για τη Μεσόγειο, η οποία εγκρίθηκε από τον Οργανισμό Τροφίμων και Γεωργίας των 
Ηνωμένων Εθνών κατά την 38η ετήσια σύνοδο της Γενικής Επιτροπής Αλιείας για τη Μεσόγειο στις 19 έως 24 
Μαΐου 2014 και η υιοθέτηση της οποίας εγκρίθηκε με την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 82.078 
και ημερομηνία 15 Φεβρουαρίου 2017. 

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος δήλωσε ότι η Συμφωνία περί Ιδρύσεως της Γενικής Επιτροπής Αλιείας για τη 
Μεσόγειο (ΓΕΑΜ) εγκρίθηκε από τη διάσκεψη του FAO το 1949 και τέθηκε σε ισχύ το 1952 και έπειτα 
αναθεωρήθηκε το 1963, το 1976 και το 1997.  Η συμφωνία, δήλωσε ο ίδιος εκπρόσωπος, υπεγράφη από την 
Κυπριακή Δημοκρατία σύμφωνα με την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 51.684 και ημερομηνία 4 
Μάϊου 2000 και κυρώθηκε με τον περί της Διεθνούς Συμφωνίας περί Ιδρύσεως της Γενικής Επιτροπής Αλιείας 
για τη Μεσόγειο (Κυρωτικό) Νόμο του 2002. 

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε ότι η Ευρωπαϊκή Κοινότητα επίσης 
προσχώρησε στην ΓΕΑΜ την 16η Ιουνίου 1998, δυνάμει της απόφασης 98/416/ΕΚ.  Όπως δήλωσε ο ίδιος, η 
ΓΕΑΜ αποτελεί την Περιφερειακή Οργάνωση Διαχείρισης της Αλιείας που σκοπό έχει την προαγωγή της 
ανάπτυξης, της διατήρησης, της ορθολογικής διαχείρισης και της αξιοποίησης των έμβιων θαλάσσιων πόρων, 
καθώς και τη βιώσιμη ανάπτυξη της υδατοκαλλιέργειας στην περιοχή της Μεσογείου και του Εύξεινου Πόντου.  

 Επίσης, ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε πρόσθετα ότι το 2013 ξεκίνησε μια διαδικασία επανεξέτασης της 
συμφωνίας της ΓΕΑΜ η οποία κατέδειξε ότι η συμφωνία έπρεπε να αναθεωρηθεί, προκειμένου να 
διασαφηνιστούν οι στόχοι και τα καθήκοντα της ΓΕΑΜ και να ενισχυθεί η αποδοτικότητά της. 

 Ειδικότερα, όπως δήλωσε ο ίδιος εκπρόσωπος οι κυριότερες αλλαγές που εισήχθησαν είναι οι εξής: 

1. Επεξηγούνται σαφέστερα ο σκοπός και οι βασικές αρχές της συμφωνίας για τη ΓΕΑΜ. Η νέα συμφωνία 
ορίζει έναν σαφή συνολικό στόχο που αφορά τη βιολογική, κοινωνική, οικονομική και περιβαλλοντική 
βιωσιμότητα των έμβιων θαλάσσιων πόρων. Καθορίζονται επίσης με σαφήνεια οι όροι που είναι 
απαραίτητοι για την ορθή ερμηνεία της συμφωνίας. Προσδιορίζονται καλύτερα τα καθήκοντα της ΓΕΑΜ 
που περιλαμβάνουν την προαγωγή της κοινής διαχείρισης της αλιείας μέσω του καταρτισμού πολυετών 
σχεδίων διαχείρισης, τον καθορισμό απαγορευμένων περιοχών αλιείας, καθώς και τη συλλογή και 
διάδοση δεδομένων, ενσωματώνοντας βασικά στοιχεία της κοινής αλιευτικής πολιτικής της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης. 

2. Περιέχονται διατάξεις για την υιοθέτηση μέτρων/κυρώσεων, με σκοπό την αντιμετώπιση μη συμμόρφωσης 
από μέρους των κρατών μελών ή κρατών μη μελών. 

3. Θεσπίζεται ένας επαρκώς καθορισμένος μηχανισμός διευθέτησης των διαφορών που ενδέχεται να 
ανακύψουν μεταξύ των συμβαλλομένων μερών. 

 Τέλος, ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε ότι το Συμβούλιο της ΕΕ υιοθέτησε την αναθεωρημένη συμφωνία εκ 
μέρους της ΕΕ την 20η Απριλίου 2015, συνεπώς πρέπει να γίνουν οι δέουσες ενέργειες για ενσωμάτωσή της στο 
εθνικό δίκαιο. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Εξωτερικών δήλωσε πως συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
του υπό αναφορά νομοσχεδίου. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας δήλωσε πως η συμφωνία έτυχε νομοτεχνικού 
ελέγχου, ως εκ τούτου μπορεί να οδηγηθεί στην ολομέλεια του σώματος για κύρωση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε όπως τα μέλη της τοποθετηθούν επί των προτεινόμενων ρυθμίσεων κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

 Αρμόδια Αρχή.  Άρθρο 4. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 5. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο.  Τριάντα επτά παρόντες, τριάντα επτά ψήφοι υπέρ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Αναθεωρημένης Διεθνούς Συμφωνίας περί Ιδρύσεως της 
Γενικής Επιτροπής Αλιείας για τη Μεσόγειο (Κυρωτικός) Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε παρόντες, τριάντα πέντε ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 43 θέμα είναι η απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την έγκριση του τελικού 
απολογισμού για το έτος 2018, σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 81.2 του Συντάγματος της Κυπριακής 
Δημοκρατίας. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου 
Δημόσιων Δαπανών για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την έγκριση του τελικού 

απολογισμού για το έτος 2018, σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 81.2 του Συντάγματος της 
Κυπριακής Δημοκρατίας 

Παρόντες: 
 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος Γεώργιος Προκοπίου  

 Μάριος Μαυρίδης  Γιώργος Περδίκης 

 Στέφανος Στεφάνου   Λίνος Παπαγιάννης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών 
εξέτασε την πιο πάνω απόφαση σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 26 Σεπτεμβρίου και στις 
24 Οκτωβρίου 2019.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν η Γενική Λογίστρια της 
Δημοκρατίας, η Έφορος Εσωτερικού Ελέγχου, εκπρόσωποι της Ελεγκτικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και του 
Υπουργείου Οικονομικών και παρευρέθηκαν επίσης οι βουλευτές μέλη της επιτροπής κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου, 
Αννίτα Δημητρίου, Σκεύη Κούτρα Κουκουμά και Άννα Θεολόγου.  Σημειώνεται ότι με την εν λόγω απόφαση της 
Βουλής τίθεται προς έγκριση ο τελικός απολογισμός για το έτος 2018 όπως αυτός παρουσιάζεται στη 
δημοσιονομική έκθεση για το έτος 2018. 

 Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με το Σύνταγμα της Κυπριακής Δημοκρατίας, ο Γενικός Λογιστής της 
Δημοκρατίας ως ο καθ’ ύλην αρμόδιος διευθύνει και επιβλέπει κάθε λογιστική εργασία η οποία είναι σχετική με 
τα χρηματικά διαθέσιμα και το λοιπό ενεργητικό της Δημοκρατίας και επίσης αποδέχεται και διενεργεί κάθε 
πληρωμή χρημάτων που αφορά την Κυπριακή Δημοκρατία.  Επίσης, σύμφωνα με την παράγραφο 2 του άρθρου 
81 του συντάγματος, η δημοσιονομική έκθεση, που αποτελεί τον τελικό απολογισμό εκάστου οικονομικού έτους, 
κατατίθεται εντός τριών μηνών από τη λήξη του έτους αυτού στη Βουλή των Αντιπροσώπων για έγκριση.   

 Στο πλαίσιο της εξέτασης της πιο πάνω δημοσιονομικής έκθεσης η Γενική Λογίστρια της Δημοκρατίας 
δήλωσε ενημερωτικά μεταξύ άλλων ενώπιον της επιτροπής ότι η δημοσιονομική έκθεση για το έτος 2018, η 
οποία κατατέθηκε ενώπιον της Βουλής των Αντιπροσώπων εντός των χρονικών πλαισίων που καθορίζει το 
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Σύνταγμα της Κυπριακής Δημοκρατίας, αφορά τον τελικό απολογισμό των οικονομικών συναλλαγών του 
δημόσιου τομέα για το έτος 2018.    

 Σύμφωνα με την υπό επισκόπηση έκθεση, το περιεχόμενο της δημοσιονομικής έκθεσης καθορίζεται στο 
άρθρο 78 του περί Δημοσιονομικής Ευθύνης και Δημοσιονομικού Πλαισίου Νόμου και περιλαμβάνει παρουσίαση 
των εσόδων και των δαπανών που είχαν περιληφθεί στον κρατικό προϋπολογισμό σε σύγκριση με τα 
πραγματικά έσοδα και τις δαπάνες που αναγνωρίστηκαν κατά το ίδιο οικονομικό έτος, λαμβάνοντας υπόψη και 
τους συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς και τις τυχόν μεταφορές πιστώσεων.  Πέραν του τελικού 
απολογισμού, η δημοσιονομική έκθεση περιλαμβάνει οποιαδήποτε άλλα θέματα καθορίζονται από τον Γενικό 
Λογιστή της Δημοκρατίας.  Περαιτέρω, σύμφωνα και με τη σχετική εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τη 
δημοσιονομική έκθεση για το 2018, αυτή αποτελείται από το Μέρος Α´, που αφορά τον τελικό απολογισμό και 
άλλες οικονομικές καταστάσεις, και από το Μέρος Β´, που περιλαμβάνει αναλυτικές καταστάσεις για τις 
οικονομικές συναλλαγές που αφορούν στην υλοποίηση του προϋπολογισμού, συμπεριλαμβανομένων των 
συμπληρωματικών πιστώσεων που δόθηκαν κατά τη διάρκεια του έτους, και καλύπτει τόσο τις συναλλαγές για 
τα υπουργεία όσο και για τις ανεξάρτητες υπηρεσίες του κράτους.  Σημειώνεται επίσης ότι από το 2017 και έπειτα 
από εισήγηση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου 
Δημόσιων Δαπανών στη δημοσιονομική έκθεση περιλαμβάνονται πίνακες υλοποίησης του προϋπολογισμού 
δαπανών για το κάθε υπουργείο ξεχωριστά.   

 Ειδικότερα, στο Μέρος Α΄ της δημοσιονομικής έκθεσης, που αφορά τον τελικό απολογισμό του κρατικού 
προϋπολογισμού, ο οποίος ετοιμάζεται με βάση τις πραγματικές εισπράξεις και πληρωμές, περιλαμβάνονται 
διάφορες καταστάσεις που παρουσιάζουν συνοπτικά την υλοποίηση του προϋπολογισμού με διάφορες μορφές 
και αναλύσεις.  Επιπρόσθετα, στο μέρος αυτό της δημοσιονομικής έκθεσης περιλαμβάνονται καταστάσεις που 
αναλύουν τα καθυστερημένα έσοδα και τις εκκρεμείς οφειλές, καθώς και τις επενδύσεις και τις συνδρομές ή τη 
συμμετοχή του κράτους σε διεθνείς οργανισμούς.  Περαιτέρω, περιλαμβάνονται καταστάσεις για τον δανεισμό, 
τα γραμμάτια του δημοσίου, τα μεταβιβάσιμα γραμμάτια, τις εγγυήσεις που παρέχει το κράτος, καθώς και τα 
δάνεια που παραχωρήθηκαν από το δημόσιο ταμείο. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με το περιεχόμενο της εν λόγω δημοσιονομικής έκθεσης, καθώς και με τα 
συμπληρωματικά στοιχεία που τη συνοδεύουν, προκύπτουν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Οι συνολικές εισπράξεις από λειτουργικές και επενδυτικές δραστηριότητες ανήλθαν κατά το έτος 2018 στα 
€6.366 εκατομ., ενώ οι αντίστοιχες πληρωμές ανήλθαν στα €5.732 εκατομ.  Ως εκ τούτου, το πλεόνασμα 
που προέκυψε από λειτουργικές και επενδυτικές δραστηριότητες ως αποτέλεσμα των οικονομικών 
πράξεων που έγιναν το 2018 ανήλθε στα €634 εκατομ. σε σύγκριση με πλεόνασμα ύψους €641 εκατομ. 
το 2017, ενώ είχε αρχικά προϋπολογιστεί έλλειμμα ύψους €57 εκατομ. για το έτος 2018.  Μετά τη 
συμπερίληψη και των καθαρών πληρωμών για την εξυπηρέτηση του δημόσιου χρέους, δηλαδή των τόκων 
που ανήλθαν στα €430 εκατομ. το 2018 σε σύγκριση με €518 εκατομ. το 2017, παρουσιάζεται πλεόνασμα 
για το 2018 ύψους €204 εκατομ. σε σύγκριση με πλεόνασμα ύψους €123 εκατομ. το 2017.  Λαμβάνοντας 
υπόψη και τις αναλήψεις και τις αποπληρωμές δανείων που έγιναν κατά τη διάρκεια του 2018, προέκυψε 
πλεόνασμα ύψους €2.928 εκατομ. σε σύγκριση με έλλειμμα ύψους €368 εκατομ. το 2017, ενώ είχε αρχικά 
προϋπολογιστεί έλλειμμα ύψους €1.442 εκατομ. για το έτος 2018.   

2. Η μείωση του πλεονάσματος από λειτουργικές και επενδυτικές δραστηριότητες του έτους 2018, που 
ανήλθε στα €634 εκατομ. σε σύγκριση με τα €641 εκατομ. που ήταν το 2017, οφείλεται κυρίως στην 
αύξηση των επιστροφών φόρων που ανήλθαν στα €543 εκατομ. το 2018 σε σύγκριση με €323 εκατομ. το 
2017, ενώ επηρεάζεται αντίστροφα από την αύξηση στις συνολικές εισπράξεις των άμεσων και των 
έμμεσων φόρων που ανήλθαν στα €5.424 εκατομ. το 2018 σε σύγκριση με €5.417 εκατομ. το 2017.   

3. Τα έσοδα από λειτουργικές και επενδυτικές δραστηριότητες ανήλθαν στα €6.366 εκατομ. (2017:  €6.471 
εκατομ.) σε σύγκριση με τα προϋπολογισθέντα έσοδα που ήταν €6.319 εκατομ. (2017:  €6.031 εκατομ.), 
δηλαδή σημειώθηκε ποσοστό υλοποίησης 100,7% (2017:  107,3%).  Τα έσοδα ήταν μειωμένα κατά 1,6% 
σε σχέση με το 2017 και προέρχονταν κυρίως από έμμεσους φόρους 50% (2017: 49%) (2018:  €3.172 
εκατομ., 2017:  €3.199 εκατομ.), από άμεσους φόρους 35% (2017:  34%) (2018:  €2.252 εκατομ., 2017:  
€2.218 εκατομ.) και από άλλα έσοδα 15% (2017:  17%) (2018:  €941 εκατομ., 2017:  €1.051 εκατομ.).  
Σημειώνεται ότι η κύρια πηγή εσόδων του κράτους είναι η φορολογία, η οποία ανήλθε για το έτος 2018 
στο 85% των συνολικών δημόσιων εσόδων σε σύγκριση με 83% το 2017. 

 Περαιτέρω, σημειώνεται ότι οι εισπράξεις από τους έμμεσους φόρους μειώθηκαν κατά €27 εκατομ. και 
ανήλθαν στα €3.172 εκατομ. το 2018 σε σύγκριση με €3.199 εκατομ. το 2017.  Η μείωση οφείλεται στις 
αυξημένες επιστροφές έμμεσων φόρων και στα μειωμένα τέλη μεταβιβάσεων, ενώ επηρεάζεται 
αντίστροφα από την αύξηση στις εισπράξεις φόρου προστιθέμενης αξίας.  Τα έσοδα από τον φόρο 
προστιθέμενης αξίας συνεχίζουν να αποτελούν το μεγαλύτερο μέρος των έμμεσων φόρων (2018:  €2.545 
εκατομ., 2017:  €2.074 εκατομ.). 

 Οι εισπράξεις των άμεσων φόρων αυξήθηκαν κατά €34 εκατομ. και ανήλθαν στα €2.252 εκατομ. σε 
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σύγκριση με €2.218 εκατομ. το 2017.  Η μεταβολή οφείλεται κατά κύριο λόγο στην αύξηση των εισπράξεων 
του εταιρικού φόρου, ενώ επηρεάζεται αντίστροφα από τη μείωση στις εισπράξεις του ειδικού φόρου 
πιστωτικών ιδρυμάτων.   

 Στα υπόλοιπα έσοδα του κράτους, που ανέρχονται στα €941 εκατομ. σε σύγκριση με €1.051 εκατομ. το 
2017, περιλαμβάνονται μεταξύ άλλων έσοδα από προσφορά υπηρεσιών και πώληση αγαθών ύψους €304 
εκατομ. (2017:  €230 εκατομ.), χορηγίες που λαμβάνονται από την Ευρωπαϊκή Ένωση ύψους €26 εκατομ. 
(2017:  €77 εκατομ.), μέρισμα από την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου ύψους €23,7 εκατομ. (2017:  €59 
εκατομ.) και δικαιώματα διαχείρισης αερολιμένων και λιμένων ύψους €73 εκατομ. (2017:  €77 εκατομ.).  
Επίσης, κατά το 2018 δε λήφθηκαν οποιαδήποτε μερίσματα από οργανισμούς δημόσιου δικαίου (2017:  
Cyta €26 εκατομ.). 

4. Οι δαπάνες για λειτουργικές και επενδυτικές δραστηριότητες ανήλθαν στα €5.732 εκατομ. (2017:  €5.830 
εκατομ.) σε σύγκριση με τις προϋπολογισθείσες που ήταν €6.376 εκατομ. (2017:  €6.467 εκατομ.), δηλαδή 
σημειώθηκε ποσοστό υλοποίησης 90% (2017:  90%).  Σημειώνεται ότι οι δαπάνες μειώθηκαν κατά 1,6%, 
κυρίως λόγω της μη συμπερίληψης από το έτος 2018 και μετά των επιστροφών άμεσων και έμμεσων 
φόρων στα λειτουργικά έξοδα, ενώ επηρεάζεται αντίστροφα από αυξήσεις στα έξοδα μισθοδοσίας, στις 
λειτουργικές δαπάνες και στις κοινωνικές παροχές.  Ειδικότερα, οι δαπάνες για λειτουργικές και 
επενδυτικές δραστηριότητες του έτους αποτελούνται κυρίως από μεταβιβάσεις ποσοστό 37% ύψους 
€2.124 εκατομ. (2017:  €2.085 εκατομ.), δαπάνες προσωπικού ποσοστό 33% ύψους €1.909 εκατομ. 
(2017:  €1.837 εκατομ.), λειτουργικές δαπάνες ποσοστό 14% ύψους €808 εκατομ. (2017:  €1.030 εκατομ.), 
συντάξεις και φιλοδωρήματα ποσοστό 11% ύψους €608 εκατομ. (2017:  €589 εκατομ.) και κεφαλαιουχικές 
δαπάνες ποσοστό 5% ύψους €283 εκατομ. (2017:  €289 εκατομ.). 

5. Οι μεταβιβάσεις ανήλθαν κατά το έτος 2018 στα €2.124 εκατομ. (2017:  €2.085 εκατομ.) και αποτελούν τη 
μεγαλύτερη κατηγορία δαπανών του κράτους.  Αφορούν κυρίως χορηγίες και συνεισφορές του κράτους 
σε διάφορους οργανισμούς, στις αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης και σε φυσικά πρόσωπα.  Ειδικότερα, οι 
χορηγίες προς τους οργανισμούς δημόσιου δικαίου ανήλθαν κατά το έτος 2018 σε συνολικό ποσό ύψους 
€245 εκατομ. και οι χορηγίες προς τις αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης ανήλθαν στο συνολικό ποσό ύψους 
€99 εκατομ.  Οι κοινωνικές παροχές αποτελούν τη μεγαλύτερη κατηγορία μεταβιβάσεων και ανήλθαν κατά 
το έτος 2018 στα €933 εκατομ. σε σύγκριση με €901 εκατομ. το 2017.  Οι σημαντικότερες κοινωνικές 
παροχές αφορούσαν το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα (2018:  €236 εκατομ., 2017:  €253 εκατομ.), το 
επίδομα τέκνου (2018:  €104 εκατομ., 2017:  €113 εκατομ.), τη χορηγία σε συνταξιούχους με χαμηλά 
εισοδήματα (2018:  €47 εκατομ., 2017:  €47 εκατομ.), την κοινωνική σύνταξη (2018:  €71 εκατομ., 2017:  
€70 εκατομ.) και τη φοιτητική χορηγία (2018:  €52 εκατομ., 2017:  €50 εκατομ.). 

6. Οι δαπάνες προσωπικού ανήλθαν κατά το έτος 2018 στα €1.909 εκατομ. (2017:  €1.837 εκατομ.), 
σημειώνοντας αύξηση 3,9%.  Το μεγαλύτερο μέρος των δαπανών προσωπικού αφορά το προσωπικό του 
Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας (ποσοστό 34%) με συνολική δαπάνη που 
ανήλθε στα €646 εκατομ. (2017: €623 εκατομ.), ενώ το δεύτερο μεγαλύτερο μέρος των δαπανών αφορά 
το προσωπικό του Υπουργείου Υγείας (ποσοστό 15%) με συνολική δαπάνη που ανήλθε στα €289 εκατομ. 
(2017: €270 εκατομ.).   

 Οι συντάξεις ανήλθαν κατά το έτος 2018 σε ποσό ύψους €542 εκατομ. σε σύγκριση με ποσό ύψους €535 
εκατομ. το 2017.  Οι συνολικές δαπάνες προσωπικού και συντάξεων ανήλθαν κατά το έτος 2018 σε ποσό 
ύψους €2.451 εκατομ. (2017: €2.372 εκατομ.) και καταβλήθηκαν φιλοδωρήματα ποσού ύψους €66 
εκατομ. (2017: €54 εκατομ.).  Ειδικότερα, ο αριθμός των εργοδοτουμένων, περιλαμβανομένων και των 
ωρομίσθιων, ανήλθε κατά το έτος 2018 σε 51 747 άτομα (2017: 50 740 άτομα), ο αριθμός των 
αφυπηρετήσεων ανήλθε στα 951 άτομα (2017: 882 άτομα) και ο αριθμός των συνταξιούχων, 
συμπεριλαμβανομένων και των χηρών, ανήλθε στα 22 374 άτομα (2017: 22 112 άτομα). 

7. Οι λειτουργικές δαπάνες ανήλθαν κατά το έτος 2018 σε €808 εκατομ. σε σύγκριση με €1.030 εκατομ. το 
2017, σημειώνοντας μείωση ύψους 22%.  Οι κυριότερες κατηγορίες λειτουργικών δαπανών αφορούν στις 
δαπάνες άμυνας και αστυνόμευσης, που αντιστοιχούν σε ποσό ύψους €241 εκατομ., στις δαπάνες για 
αγορά φαρμάκων και ιατρικών προμηθειών, ποσό ύψους €153 εκατομ., και στις δαπάνες για 
συμβουλευτικές υπηρεσίες/έρευνες, ποσό ύψους €63 εκατομ.   

8. Τα κρατικά έσοδα ανήλθαν σε ποσό ύψους €11.364 εκατομ. το 2018 σε σύγκριση με ποσό ύψους €7.909 
εκατομ. το 2017, δηλαδή αυξήθηκαν κατά 44%, ενώ τα προϋπολογισθέντα έσοδα προνοούσαν ποσό 
ύψους €7.712 εκατομ. το 2018 σε σύγκριση με ποσό ύψους €7.143 εκατομ. το 2017, σημειώθηκε δηλαδή 
ποσοστό υλοποίησης των εσόδων ύψους 147% το 2018 σε σύγκριση με ποσοστό ύψους υλοποίησης 
111% το 2017.  Ειδικότερα, τα έσοδα/εισπράξεις του έτους 2018 προέρχονταν κυρίως από έμμεσους 
φόρους κατά ποσοστό 50% σε σύγκριση με ποσοστό ύψους 49% το 2017, από άμεσους φόρους κατά 
ποσοστό 35% σε σύγκριση με ποσοστό ύψους 34% το 2017 και από άλλα έσοδα κατά ποσοστό 15% σε 
σύγκριση με ποσοστό ύψους 17% το 2017.     
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9. Οι κρατικές δαπάνες ανήλθαν σε ποσό ύψους €8.436 εκατομ. το 2018 σε σύγκριση με ποσό ύψους €8.277 
εκατομ. το 2017, αυξήθηκαν δηλαδή κατά 2%, ενώ οι προϋπολογισθείσες δαπάνες ανήλθαν στα €9.154 
εκατομ. το 2018 σε σύγκριση με το ποσό των €9.101 εκατομ. το 2017, σημειώθηκε δηλαδή ποσοστό 
υλοποίησης των δαπανών ύψους 92% το 2018 σε σύγκριση με αντίστοιχο ποσοστό ύψους 91% το 2017.  
Ειδικότερα, οι δαπάνες/πληρωμές του έτους 2018 προέρχονταν κυρίως από μεταβιβάσεις κατά 37% 
(€2.124 εκατομ.) σε σύγκριση με ποσοστό ύψους 36% το 2017, από δαπάνες προσωπικού κατά 33% 
(€1.909 εκατομ.) σε σύγκριση με ποσοστό ύψους 32% το 2017, από λειτουργικές δαπάνες κατά 14% 
(€808 εκατομ.) σε σύγκριση με ποσοστό ύψους 18% το 2017, από συντάξεις και φιλοδωρήματα κατά 11% 
(€608 εκατομ.) σε σύγκριση με ποσοστό ύψους 10% το 2017 και από κεφαλαιουχικές δαπάνες κατά 5% 
(€283 εκατομ.) σε σύγκριση με το ίδιο ποσοστό ύψους 5% το 2017.   

10. Οι εισπράξεις από χρηματοδοτικές δραστηριότητες κατά το έτος 2018, δηλαδή οι αναλήψεις νέων δανείων, 
ανήλθαν στα €4.957 εκατομ. (2017: €1.421 εκατομ.), ενώ οι πληρωμές, δηλαδή οι αποπληρωμές δανείων, 
ανήλθαν στο €2.233 εκατομ. (2017: €1.912 εκατομ.).  Το μεγαλύτερο μέρος των εισπράξεων (€1.500 
εκατομ.) αφορούσε έκδοση Ευρωπαϊκών Μεσοπρόθεσμων Γραμματίων και Ομολόγων ποσού ύψους 
€3.100 εκατομ. που εκδόθηκαν προς τη Συνεργατική Κυπριακή Τράπεζα Λτδ. 

11. Ο προϋπολογισμός για το έτος 2018 προνοούσε δαπάνες συνολικού ύψους €7.544 εκατομ. (2017:  €7.137 
εκατομ.).  Κατά τη διάρκεια του έτους εγκρίθηκαν συμπληρωματικές πιστώσεις ύψους €1.610 εκατομ. 
(2017:  €1.964 εκατομ.) που προήλθαν από συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς ύψους €320 εκατομ. 
(2017:  €271 εκατομ.) και πρόσθετες πιστώσεις από το Πάγιο Ταμείο της Δημοκρατίας ύψους €1.290 
εκατομ. (2017:  €1.693 εκατομ.) οι οποίες δεν απαιτούν κατάθεση συμπληρωματικών προϋπολογισμών.  
Κατά συνέπεια, οι συνολικές εγκριθείσες δαπάνες ανήλθαν για το 2018 στο ποσό των €9.154 εκατομ. σε 
σύγκριση με το ποσό των €9.101 εκατομ. το 2017. 

12. Τα καθυστερημένα έσοδα σημείωσαν αύξηση από €2.521 εκατομ. μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2017 και 
ανήλθαν στα €2.657 εκατομ. στο τέλος του 2018, δηλαδή σημείωσαν αύξηση κατά 5,4%, και αφορούσαν 
κυρίως ποσό ύψους €2.027 εκατομ. στα έσοδα του Τμήματος Φορολογίας σε σύγκριση με ποσό ύψους 
€1.857 εκατομ. το 2017, ποσό ύψους €25 εκατομ. στα έσοδα του Τμήματος Τελωνείων σε σύγκριση με 
ποσό ύψους €24 εκατομ. το 2017 και ποσό ύψους €124 εκατομ. στο Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων σε 
σύγκριση με ποσό ύψους €142 εκατομ. το 2017.  Σημειώνεται ότι από το έτος 2014 το Γενικό Λογιστήριο 
της Δημοκρατίας δημοσιεύει κατάλογο με τις διαγραφές που έγιναν από την Τεχνική Επιτροπή Διαγραφής 
Μη Εισπράξιμων Δημοσίων Χρημάτων, Αξιών και Υλικών σύμφωνα με τις διατάξεις των περί της 
Λογιστικής και Δημοσιονομικής Διαχείρισης και περί του Χρηματοοικονομικού Ελέγχου της Δημοκρατίας 
Νόμων.   

 Ειδικότερα, μέσω της διαδικασίας συμψηφισμού εισπράχθηκαν κατά το 2018 έσοδα συνολικού ύψους 
€50,9 εκατομ. (2017: €34,8 εκατομ.) τα οποία αφορούσαν κυρίως έσοδα από το Τμήμα Φορολογίας και 
το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων.    

13. Το ύψος των εκκρεμουσών οφειλών την 31η Δεκεμβρίου 2018 ήταν €11 εκατομ. σε σύγκριση με €7 εκατομ. 
την 31η Δεκεμβρίου 2017, σημειώνοντας αύξηση κατά 57%.  Επιπλέον, οι οφειλές του κράτους για 
επιστροφές φόρου προστιθέμενης αξίας (ΦΠΑ) την 31η Δεκεμβρίου 2018 ανέρχονταν στα €157 εκατομ. 
(31η Δεκεμβρίου 2017:  €182 εκατομ.) και οι οφειλόμενες αποζημιώσεις για απαλλοτριώσεις ανέρχονταν 
στα €217 εκατομ. την 31η Δεκεμβρίου 2018 (31η Δεκεμβρίου 2017:  €271 εκατομ.). 

14. Το συνολικό ύψος του δανεισμού, δηλαδή του δημόσιου χρέους την 31η Δεκεμβρίου 2018, 
περιλαμβανομένου του ενδοκυβερνητικού δανεισμού ύψους €8.160 εκατομ., ανήλθε στα €29.493 εκατομ. 
σε σύγκριση με €26.327 εκατομ. την 31η Δεκεμβρίου 2017, από τα οποία τα €16.221 εκατομ. αφορούσαν 
δάνεια εξωτερικού (2017:  €15.347 εκατομ.).  Στα πλαίσια υλοποίησης της Συμφωνίας Διευκόλυνσης 
Χρηματοδοτικής Στήριξης, η οποία υπογράφτηκε με τον Ευρωπαϊκό Μηχανισμό Σταθερότητας το 2013, η 
Κυπριακή Δημοκρατία θα λάμβανε δανειοδότηση συνολικού ύψους €8.968 εκατομ. από τον Ευρωπαϊκό 
Μηχανισμό Σταθερότητας και περίπου €1.000 εκατομ. από το Διεθνές Νομισματικό Ταμείο.  Μέχρι την 31η 
Δεκεμβρίου 2018 εκταμιεύτηκαν €6.300 εκατομ. από τον Ευρωπαϊκό Μηχανισμό Σταθερότητας με έτος 
λήξης το 2031 και €1.010 εκατομ. από το Διεθνές Νομισματικό Ταμείο με έτος λήξης το 2026.  
Επιπρόσθετα, όσον αφορά τα δάνεια εξωτερικού, η Κυπριακή Δημοκρατία έχει λάβει δάνειο ύψους €2.500 
εκατομ. από τη Ρωσική Ομοσπονδία με έτος λήξης το 2021, το οποίο φέρει επιτόκιο 2,5% και είναι 
αποπληρωτέο σε οκτώ ισόποσες εξαμηνιαίες δόσεις οι οποίες άρχισαν να καταβάλλονται από την 1η 
Μαρτίου 2018. 

15. Το συνολικό ύψος των κρατικών εγγυήσεων που εκκρεμούσαν την 31η Δεκεμβρίου 2018 ήταν €1.976 
εκατομ. σε σύγκριση με €2.007 εκατομ. την 31η Δεκεμβρίου 2017, σημειώνοντας μείωση κατά 1,5%. 

16. Το ύψος των δανείων προς τρίτους το οποίο εκκρεμούσε την 31η Δεκεμβρίου 2018 ανερχόταν στα €906 
εκατομ. σε σύγκριση με €958 εκατομ. την 31η Δεκεμβρίου 2017, σημειώνοντας μείωση κατά 5,4%. 

17. Το συνολικό ύψος των επενδύσεων για το έτος 2018 ανήλθε στα €1.639 εκατομ. σε σύγκριση με το ίδιο 
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ποσό ύψους €1.639 εκατομ. το 2017. 

 Επιπρόσθετα, η Γενική Λογίστρια της Δημοκρατίας δήλωσε μεταξύ άλλων ενώπιον της επιτροπής ότι 
μέσω του αναβαθμισμένου νομικού πλαισίου που ισχύει από το 2014 το Γενικό Λογιστήριο της Δημοκρατίας έχει 
προχωρήσει στις ακόλουθες ενέργειες: 

1. Διαφάνεια: 

Η διαφάνεια στις οικονομικές συναλλαγές του κράτους επιτρέπει στον πολίτη να καθιστά τις κρατικές 
υπηρεσίες υπόλογες σε μεγαλύτερο βαθμό, εξυπηρετώντας ταυτόχρονα την αρχή της ίσης μεταχείρισης 
μεταξύ των πολιτών.  Η αρχή της διαφάνειας έχει ενσωματωθεί με ρυθμιστικές πρόνοιες στο σχετικό 
νομοθετικό πλαίσιο από το 2014.  Σύμφωνα με την πληροφόρηση από το Γενικό Λογιστήριο της 
Δημοκρατίας, χρησιμοποιώντας αυτό το εργαλείο, προχώρησε σε αναβάθμιση της χρηματοοικονομικής 
πληροφόρησης που παρέχεται προς το κοινό με την παροχή μεταξύ άλλων των πιο κάτω πληροφοριών 
μέσω της ιστοσελίδας του: 

α. Του καταλόγου των φυσικών/νομικών προσώπων που έλαβαν ποσά πέραν του €1 εκατομ. από τη 
Δημοκρατία, καθώς και των συναλλαγών ποσών ύψους πέραν των €5.000 για κάθε 
τμήμα/υπηρεσία/ειδικό ταμείο της κυβέρνησης για το έτος 2018. 

β. Της πορείας υλοποίησης του κρατικού προϋπολογισμού για το 2018. 

γ. Του συμψηφισμού εσόδων και εξόδων της Δημοκρατίας.  

δ. Των διαγραφών από την Τεχνική Επιτροπή Διαγραφής Μη Εισπράξιμων Δημοσίων Χρημάτων, 
Αξιών και Υλικών.  

ε. Του καταλόγου χορηγιών που δόθηκαν κατά το 2018. 

Περαιτέρω, σημειώνεται ότι μέσω της διαδικασίας συμψηφισμού προέκυψαν κατά το 2018 έσοδα 
συνολικού ύψους €50,9 εκατομ. σε σύγκριση με ποσό ύψους €34,8 εκατομ. το 2017, τα οποία αφορούν 
κυρίως έσοδα του Τμήματος Φορολογίας και εισφορές προς το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  
Σημειώνεται επίσης ότι από την έναρξη της εφαρμογής της εν λόγω νομοθεσίας μέχρι την 31η Αυγούστου 
2019 έγιναν συμψηφισμοί και έχουν εισπραχθεί συνολικά ποσά ύψους €222,3 εκατομ. σε σύγκριση με 
€176,8 εκατομ. μέχρι την 31η Αυγούστου 2018. 
Η παροχή έγκαιρης και χρήσιμης χρηματοοικονομικής πληροφόρησης ενισχύεται και αναβαθμίζεται σε 
τακτά χρονικά διαστήματα, με σκοπό την εξυπηρέτηση των αναγκών των ενδιαφερόμενων μερών.  
Τονίζεται επίσης ότι με τη δημοσιοποίηση των πιο πάνω στοιχείων εξυπηρετείται ταυτόχρονα και η ίση 
μεταχείριση των πολιτών. 

2. Κρατικές χορηγίες: 

Για την αποτελεσματικότερη και αποδοτικότερη διαχείριση των κρατικών χορηγιών, οι οποίες ανέρχονται 
σε περίπου €800 εκατομ. τον χρόνο ή ποσοστό 12% του κρατικού προϋπολογισμού, θεσπίστηκε μετά 
από πρόταση του Γενικού Λογιστηρίου της Δημοκρατίας από το Υπουργικό Συμβούλιο στις 24 Οκτωβρίου 
2018 διαδικασία για τον έλεγχο των κρατικών χορηγιών.   

Με την εν λόγω Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου διασφαλίζεται κυρίως η βελτίωση της χρηστής 
διακυβέρνησης στις οντότητες που λαμβάνουν κρατική χορηγία, αλλά και βεβαιώνεται ότι οι κρατικές 
χορηγίες δημόσιου χρήματος χρησιμοποιούνται για τον σκοπό για τον οποίο παραχωρούνται και 
αξιοποιούνται με τον πιο αποτελεσματικό τρόπο.  Το Γενικό Λογιστήριο της Δημοκρατίας για την εφαρμογή 
της νενομισμένης διαδικασίας έχει εκδώσει και παρουσιάσει κατευθυντήριες γραμμές τόσο προς τους 
ελέγχοντες λειτουργούς όσο και προς τους δικαιούχους κρατικών χορηγιών. 

 Τέλος, η Γενική Λογίστρια της Δημοκρατίας, αναφερόμενη στον εκσυγχρονισμό και στη μεταρρύθμιση της 
χρηματοοικονομικής διαχείρισης του κράτους, δήλωσε ότι το Γενικό Λογιστήριο της Δημοκρατίας στο πλαίσιο της 
ευρύτερης μεταρρύθμισης και του εκσυγχρονισμού των λογιστικών συστημάτων του δημόσιου τομέα και με 
στόχο τη βελτίωση της οικονομικής διαχείρισης, της διαφάνειας και της λογοδοσίας έχει αναλάβει πρωτοβουλία 
για προσφορά αναβαθμισμένης χρηματοοικονομικής πληροφόρησης για τα εξής:  

1. Την εφαρμογή ενός Συστήματος Διαχείρισης Επιχειρησιακών Πόρων (Σύστημα ERP), το οποίο θα 
εξυπηρετεί όλα τα υπουργεία/ανεξάρτητες υπηρεσίες και θα καλύπτει τις λειτουργικές περιοχές της 
λογιστικής, μισθολογίων και συντάξεων, προϋπολογισμού και διαχείρισης ανθρωπίνου δυναμικού.  Το 
συμβόλαιο του έργου υπογράφτηκε στο τέλος του 2018 και προχωρεί η οριστικοποίηση του σχεδιασμού 
του συστήματος το οποίο θα τεθεί σε λειτουργία την 1η Ιανουαρίου 2022.  Σημειώνεται επίσης ότι είναι η 
πρώτη φορά που ένα έργο πληροφορικής τέτοιου εύρους προωθείται στον τομέα της δημόσιας 
χρηματοοικονομικής διαχείρισης. 

2. Τη μετάβαση στη λογιστική βάση των δεδουλευμένων εσόδων και εξόδων, η οποία θα παρέχει πρόσθετη 
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αξία τόσο στο δημόσιο όσο και στον τελικό χρήστη μέσω των οικονομικών καταστάσεων. 

 Σε ό,τι αφορά τον χρήστη θα μπορεί να αντιληφθεί την οικονομική κατάσταση του κράτους κατά τρόπο 
συνοπτικό και ολοκληρωμένο.  Θα είναι σε θέση να αξιολογήσει τα έσοδα του κράτους κατά οικονομικό 
έτος, τα οποία δεν περιορίζονται μόνο στις εισπράξεις, καθώς και την εισπρακτική ικανότητα του δημοσίου 
να απαιτεί αυτά που δικαιούται να λάβει.  Θα πρέπει επίσης να είναι σε θέση να αξιολογεί πόσα από αυτά 
τα έσοδα δε θεωρούνται πλέον εισπράξιμα και να προβληματίζεται για τους λόγους που αυτά καθίστανται 
μη εισπράξιμα. 

 Κατ’ ανάλογο τρόπο και τα έξοδα του κράτους, που δεν περιορίζονται μόνο στις πληρωμές, θα 
εμφανίζονται πλήρη μαζί με οποιεσδήποτε δεσμεύσεις έχουν ήδη γίνει και οι οποίες δεν έχουν ακόμη 
πληρωθεί.  Ως εκ τούτου, τυχόν πλεόνασμα ή έλλειμμα του έτους που θα εξάγεται θα είναι το πραγματικό, 
πράγμα που θα βοηθήσει τον χρήστη στην αξιολόγηση των πραγματικών οικονομικών δυνατοτήτων του 
κράτους να αναλαμβάνει και να ανταποκρίνεται με επάρκεια στις υποχρεώσεις που αναλαμβάνονται, είτε 
με πολιτικές αποφάσεις, παραδείγματος χάριν κοινωνικά ωφελήματα, μισθοδοτικά/συνταξιοδοτικά 
ωφελήματα, αναπτυξιακά έργα, είτε άλλως πως. 

 Πέραν τούτου, ο χρήστης θα μπορεί να λαμβάνει υπόψη, πέραν των εσόδων και των εξόδων του έτους, 
και το ενεργητικό και παθητικό που συσσωρεύτηκε κατά τα προηγούμενα έτη, το οποίο επηρεάζει 
σημαντικά την οικονομική δυνατότητα του κράτους να αντλεί χρηματοδότηση από τις αγορές, σε 
περίπτωση που παραστεί ανάγκη.  Πολύ σημαντική είναι και η δυνατότητα αξιολόγησης της οικονομικής 
διαχείρισης και αξιολόγησης που δυνατόν να τυγχάνει το συγκεκριμένο ενεργητικό, όπως είναι για 
παράδειγμα τα πάγια περιουσιακά στοιχεία, δηλαδή η γη, τα ιδιόκτητα κτίρια, τα στοιχεία για τα οποία 
υπάρχει σύμπραξη δημόσιου και ιδιωτικού τομέα κ.ά.  Η ορθολογική ή μη διαχείρισή τους δίνει τη 
δυνατότητα σε όλους όσοι καθηκόντως ασκούν έλεγχο στην εκτελεστική εξουσία να ζητούν εξηγήσεις για 
τη διαχείριση που έχει γίνει. 

 Επιπρόσθετα, ο χρήστης θα είναι σε θέση να γνωρίζει τυχόν υποχρεώσεις ή ενδεχόμενες υποχρεώσεις 
έχει αναλάβει το δημόσιο στο πλαίσιο άσκησης των καθηκόντων του και το ύψος του ποσού που δυνατόν 
να κληθεί να καταβάλει ο φορολογούμενος.  Τέτοιες υποχρεώσεις προκύπτουν μέσω δικαστικών αγωγών 
που εκκρεμούν στα δικαστήρια, είτε μέσω εγγυήσεων που παρέχει το κράτος σε συγκεκριμένους 
οργανισμούς ή φυσικά πρόσωπα με γνώμονα το δημόσιο συμφέρον. 

 Σε σχέση με τα οφέλη που θα προκύπτουν στην εσωτερική λειτουργία του δημοσίου θα πρέπει να 
αναφερθεί ότι η διαδικασία εσωτερικής αξιολόγησης όλης της οικονομικής πληροφόρησης έχει 
δημιουργήσει την ανάγκη «συγυρίσματος» των οικονομικών συναλλαγών.  Τα Διεθνή Λογιστικά Πρότυπα 
Δημόσιου Τομέα απαιτούν την ταξινόμηση των διάφορων εσόδων ή και εξόδων που πραγματοποιούνται 
σε διάφορες κατηγορίες ανάλογα με τη φύση της συναλλαγής.  Στο πλαίσιο αυτό το κάθε υπουργείο έχει 
αναπόφευκτα προβληματιστεί για τα είδη των συναλλαγών που διενεργεί, αν θα πρέπει να τα 
πραγματοποιεί με βάση την υφιστάμενη πρακτική ή κατά πόσο θα πρέπει να τροποποιηθούν, ώστε να 
επιτευχθεί ο στόχος για καλύτερη πληροφόρηση.  Τέτοια παραδείγματα αφορούν την εξέταση των 
χορηγιών, των κοινωνικών ωφελημάτων, της είσπραξης τελών και φορολογίας κ.λπ. 

 Επίσης, το δημόσιο υποχρεούται με αυτή τη λογιστική πρακτική να δημοσιοποιεί όχι μόνο την ίδια τη 
συναλλαγή, αλλά και τα επακόλουθα τυχόν συμφωνίας που έχουν υπογραφεί για την πραγματοποίησή 
της.  Για παράδειγμα, οι κυριότερες πρόνοιες των συμπράξεων ιδιωτικού με τον δημόσιο τομέα θα 
παρατίθενται στις σημειώσεις των οικονομικών καταστάσεων, γεγονός που καθιστά το δημόσιο υπόλογο 
για τη συμφωνία που υπογράφτηκε και για τη διαχείριση που αυτή τυγχάνει. 

 Η Γενική Λογίστρια της Δημοκρατίας δήλωσε επίσης ότι το εκσυγχρονιστικό έργο που προωθεί το Γενικό 
Λογιστήριο της Δημοκρατίας είναι πρώτα από όλα ένα μεταρρυθμιστικό έργο που αναμένεται να επιφέρει 
σημαντικές αλλαγές στην καθημερινή εργασία των υπαλλήλων του δημόσιου τομέα.  Για τη διαχείριση και 
την όσο το δυνατό ομαλότερη και αποτελεσματικότερη εφαρμογή των αλλαγών αυτών σχεδιάζονται 
συγκεκριμένες ενημερωτικές και εκπαιδευτικές δράσεις. 

 Ειδικότερα, σε ό,τι αφορά το σκέλος των δαπανών του κράτους η Γενική Λογίστρια της Δημοκρατίας 
δήλωσε ενώπιον της επιτροπής ότι η Κυπριακή Δημοκρατία κατά το υπό εξέταση έτος κατέβαλε προς τα Ταμεία 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης ως συνεισφορά από ίδιους πόρους ΦΠΑ και από ίδιους πόρους ως ποσοστό του 
ακαθάριστου εθνικού εισοδήματος συνολικό ποσό ύψους €182 εκατομ. και την ίδια χρονική περίοδο έλαβε ως 
χορηγία από την Ευρωπαϊκή Ένωση ποσό που ανερχόταν μόλις στα €92 εκατομ.  

 Περαιτέρω, η ίδια αξιωματούχος δήλωσε ότι το ύψος του δημόσιου χρέους, εξαιρουμένου του 
ενδοκυβερνητικού δανεισμού ύψους €8.160 εκατομ., την 31η Δεκεμβρίου 2018 ανήλθε στα €21.333 εκατομ. σε 
σύγκριση με €18.400 εκατομ. την 31η Δεκεμβρίου 2017, από τα οποία τα €16.221 εκατομ. είναι δάνεια εξωτερικού 
(2017: €15.347 εκατομ.), για τα οποία το κράτος κατέβαλε για εξυπηρέτηση του δημόσιου χρέους τόκους 
συνολικού ύψους €430 εκατομ. (2017: €518 εκατομ.).  Σήμερα, πρόσθεσε, το δημόσιο χρέος ανέρχεται στα 
€21.000 εκατομ., περίπου σε ποσοστό ύψους 97,67% του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος (ΑΕΠ), 
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λαμβάνοντας επίσης υπόψη και την πρόσφατη έκδοση των ομολόγων ύψους €3.100 εκατομ. προς τη 
Συνεργατική Κυπριακή Τράπεζα.  Σημειώνεται επίσης ότι το μέσο επιτόκιο δανεισμού ανέρχεται στο 2,2%.  
Περαιτέρω, κατέληξε, τα δάνεια από το Διεθνές Νομισματικό Ταμείο θα αποπληρωθούν σταδιακά μέχρι τον 
Ιανουάριο του 2026, ενώ το δάνειο από τον Ευρωπαϊκό Μηχανισμό Σταθερότητας μέχρι τον Οκτώβριο του 2031.  
Ειδικότερα, όσον αφορά το δάνειο που έχει συνάψει η Κυπριακή Δημοκρατία το 2012 με τη Ρωσική Ομοσπονδία 
ύψους €2.500 εκατομ., αυτό φέρει επιτόκιο ύψους 2,5% και ήταν αποπληρωτέο σε οκτώ ισόποσες εξαμηνιαίες 
δόσεις ύψους €312,5 εκατομ., οι οποίες άρχισαν να αποπληρώνονται από την 1η Μαρτίου 2018 και θα 
εξοφλούνταν την 1η Σεπτεμβρίου 2021.  Περαιτέρω, η ίδια αξιωματούχος δήλωσε ότι το υπό αναφορά ρωσικό 
δάνειο αποπληρώθηκε στις 2 Σεπτεμβρίου 2019. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και 
Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών, αφού έλαβε υπόψη όλα τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιόν της για εκπλήρωση 
της συνταγματικής υποχρέωσής της που πηγάζει από το άρθρο 81.2 του Συντάγματος της Κυπριακής 
Δημοκρατίας, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του τελικού απολογισμού στην ολομέλεια του 
σώματος.   

 Στη βάση των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και 
Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της στην ολομέλεια της Βουλής για έγκριση της 
σχετικής απόφασης που αφορά τον τελικό απολογισμό, όπως αυτός παρουσιάζεται στη δημοσιονομική έκθεση 
για το έτος 2018. 

 Με την επιφύλαξη του προέδρου και των μελών της επιτροπής να τοποθετηθούν τελικά στην ολομέλεια 
της Βουλής γύρω από τον τελικό απολογισμό για το 2018, το μέλος της επιτροπής βουλευτής κ. Στέφανος 
Στεφάνου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις διατύπωσε τις εξής 
επισημάνσεις ως προς τη δημοσιονομική πολιτική που ακολουθήθηκε το 2018: 

1. Οι πραγματικές δαπάνες για κοινωνικές παροχές το 2018 ήταν €933 εκατομ., δηλαδή ήταν κατά €60 
εκατομ. μειωμένες σε σχέση με το εγκεκριμένο κονδύλι στον προϋπολογισμό του έτους.  Όχι μόνο δεν 
αυξάνονται τα κονδύλια για τις κοινωνικές παροχές, αντιθέτως, η κυβέρνηση αδυνατεί να αξιοποιήσει το 
σύνολο του εγκεκριμένου κονδυλίου προς όφελος όσων έχουν την ανάγκη της κρατικής στήριξης.  

2. Οι πραγματικές αναπτυξιακές δαπάνες για το 2018 περιορίστηκαν στα €566 εκατομ., ενώ ο 
προϋπολογισμός του έτους προέβλεπε κονδύλια ύψους €819 εκατομ.  Η υλοποίηση δηλαδή των 
αναπτυξιακών δαπανών έφθασε μόλις το 69% των εγκεκριμένων δαπανών.  Το χαμηλό ποσοστό 
υλοποίησης έρχεται σε βάρος της πραγματικής ανάπτυξης της οικονομίας, η οποία έπρεπε να στηρίζεται 
σε τομείς που παράγουν θέσεις εργασίας και βελτιώνουν την ποιότητα ζωής των πολιτών. Τουναντίον, 
δίνεται ολοένα και περισσότερο βάρος σε τομείς που είναι επιρρεπείς σε εξωγενείς παράγοντες και 
ελλοχεύουν κινδύνους για την οικονομία. 

3. Η καταβολή μερίσματος προς το κράτος από τους ημικρατικούς οργανισμούς έχει δυστυχώς εξανεμιστεί.  
Καμιά καταβολή μερίσματος για το 2018, ενώ το 2016 είχαν καταβληθεί €66 εκατομ.  Η εξέλιξη αυτή είναι 
αρνητική, όχι μόνο γιατί στερεί από το κράτος μια πηγή εσόδων, αλλά και γιατί διαρρηγνύει τη σχέση 
κράτους-ημικρατικών οργανισμών, προετοιμάζοντας το έδαφος για αποξένωση των οργανισμών αυτών.  

4. Εξακολουθεί να προβληματίζει το γεγονός ότι τα καθυστερημένα έσοδα σημείωσαν αύξηση σε €2.657 
εκατομ. την 31η Δεκεμβρίου 2018 σε σύγκριση με €2.521 εκατομ. στο τέλος του 2017.  Αφορούν κυρίως 
το Τμήμα Φορολογίας €2.027 εκατομ. (2017: €1.857 εκατομ.), και το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων €124 
εκατομ. (2017: €142 εκατομ.).  Η φοροεισπρακτική ικανότητα του κράτους παραμένει προβληματική, 
αδυνατώντας να αντιμετωπίσει τη φοροδιαφυγή αποτελεσματικά. 

5.  Ιδιαίτερο σημείο για τη χρονιά είναι η πώληση της Συνεργατικής Κυπριακής Τράπεζας (ΣΚΤ) και οι 
επιπτώσεις της στον προϋπολογισμό του 2018, αφού φαίνεται ως έσοδο το δάνειο που έγινε στο όνομα 
της ΣΚΤ, για να γίνει μετά κατάθεση, και μάλιστα δημιουργείται μια εικόνα πλεονάσματος για το 2018, ενώ 
στην ουσία η χρονιά έκλεισε με δημοσιονομικό έλλειμα λόγω ΣΚΤ. 

Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων 
 ΕΠΕΙΔΗ, σύμφωνα με το άρθρο 81.2 του Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας, προνοείται ότι εντός 
τριών μηνών από της λήξεως του οικονομικού έτους κατατίθεται στη Βουλή των Αντιπροσώπων για έγκριση ο 
τελικός απολογισμός, 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ η δημοσιονομική έκθεση που αποτελεί τον τελικό απολογισμό για το έτος 2018 κατατέθηκε 
εντός των χρονικών πλαισίων που καθορίζει το Σύνταγμα της Κυπριακής Δημοκρατίας, 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ η δημοσιονομική έκθεση για το έτος 2018 αντικατοπτρίζει τα πραγματικά έσοδα και τις 
πραγματικές δαπάνες που αναφέρονται στον λογαριασμό εισπράξεων και πληρωμών που διενεργήθηκαν κατά 
τη διάρκεια του οικονομικού έτους 2018, 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ η δημοσιονομική έκθεση για το έτος 2018 παρουσιάζει τις πραγματικές οικονομικές 
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καταστάσεις και τις καταστάσεις που αφορούν την υλοποίηση του προϋπολογισμού για το έτος 2018, 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ, σύμφωνα με το άρθρο 81.2 του Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας, ο υπό αναφορά 
τελικός απολογισμός πρέπει να υποβληθεί για έγκριση από τη Βουλή των Αντιπροσώπων, 

 Για όλους αυτούς τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων με την απόφασή της αυτή εγκρίνει τον τελικό 
απολογισμό για το έτος 2018, όπως αυτός παρουσιάζεται στη δημοσιονομική έκθεση για το έτος 2018. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Προχωρούμε σε ψηφοφορία. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα επτά παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα έξι ψήφοι υπέρ και ένα άτομο δεν έχει ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Η απόφαση εγκρίνεται με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, είναι ομόφωνο δηλαδή. 

 Το υπ’ αριθμόν 44 θέμα είναι «Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για έγκριση του 
Προϋπολογισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων για το οικονομικό έτος 2020». 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την απόφαση της 
Βουλής των Αντιπροσώπων για έγκριση του Προϋπολογισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων για το 

οικονομικό έτος 2020 

Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος  Άννα Θεολόγου 

 Μαρίνος Μουσιούττας  Μη μέλη της επιτροπής: 

 Μάριος Μαυρίδης  Νίκος Νουρής 

 Ονούφριος Κουλλά  Γιώργος Λουκαΐδης 

 Στέφανος Στεφάνου  Γεώργιος Προκοπίου 

 Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τον πιο πάνω προϋπολογισμό 
σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε την 31η Οκτωβρίου 2019.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και 
παρευρέθηκε ο γενικός διευθυντής της Βουλής και άλλοι υπηρεσιακοί αρμόδιοι. 

 Όπως είναι γνωστό, με την Ενδέκατη Τροποποίηση του Συντάγματος [Αρ. Νόμου 100(Ι) του 2019] με την 
οποία θεσπίσθηκε η οικονομική αυτονομία της Βουλής, από τούδε και εις το εξής ο ετήσιος προϋπολογισμός της 
Βουλής συνιστά διακριτό μέρος του κρατικού προϋπολογισμού. 

 Συναφώς, αφού συνταχθεί από τον Πρόεδρο της Βουλής, σύμφωνα με τις ευρύτερες δημοσιονομικές 
συνθήκες και τηρουμένων των εκάστοτε καθοριζομένων από την εκτελεστική εξουσία ανώτατων ορίων δαπανών, 
υποβάλλεται στη Βουλή προς έγκριση με απόφαση του σώματος, ακολούθως δε καταχωρίζεται αυτούσιος στον 
προϋπολογισμό της Δημοκρατίας για το οικονομικό έτος στον οποίο ούτος αφορά. 

 Ο προϋπολογισμός της Βουλής των Αντιπροσώπων για το οικονομικό έτος 2020 προβλέπει συνολικές 
δαπάνες €46.923.543, εκ των οποίων ποσό ύψους €27,3 εκατομ. αφορά σε τακτικές δαπάνες και ποσό ύψους 
€19,6 εκατομ. σε αναπτυξιακές δαπάνες.   

 Ειδικότερα, από το σύνολο των προϋπολογισθεισών δαπανών, οι κυριότερες πρόνοιες αφορούν: 

1. Ποσό ύψους €5.031.818 αντιστοιχεί στις βουλευτικές αποζημιώσεις και στα επιδόματα βουλευτών. 

2. Ποσό ύψους €7.669.702 σε μισθούς του προσωπικού. 

3. Ποσό ύψους €3.766.555 σε λειτουργικές δαπάνες. 

4. Ποσό ύψους €19.040.000 για το νέο κτίριο της Βουλής. 
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5. Ποσό ύψους €10.999.091 για τη χρηματοδότηση των πολιτικών κομμάτων, το οποίο αναλύεται ως 
ακολούθως: 

α. €6.649.451 τακτική χρηματοδότηση, 

β. €4.008.000 για μίσθωση υπηρεσιών για κοινοβουλευτικούς συνεργάτες, 

γ. €314.640 για επιχορήγηση των οργανώσεων νεολαίας των κοινοβουλευτικών κομμάτων, 

δ. €27.000 για κάλυψη των συνεισφορών τους στα αντίστοιχα πολιτικά κόμματα της ΕΕ. 

 Κατά τη συζήτηση του υπό αναφορά προϋπολογισμού, ο γενικός διευθυντής της Βουλής προέβη σε εκτενή 
ενημέρωση της επιτροπής για σημαντικά ζητήματα που αφορούν στην εύρυθμη λειτουργία του νομοθετικού 
σώματος.  Ειδικότερα, αναφέρθηκε στα προβλήματα που παρουσιάζει η υφιστάμενη κτιριακή υποδομή, όπως 
και σε θέματα τεχνολογικής αναβάθμισης της Βουλής, ενημερώνοντας την επιτροπή για τα ακόλουθα: 

1. Έχει ολοκληρωθεί και λειτουργήσει η επέκταση του υφιστάμενου κτιρίου, όπου έχουν ήδη εγκατασταθεί 
νεοπροσληφθέντες λειτουργοί, γεγονός που έχει απαμβλύνει το οξύ στεγαστικό πρόβλημα που 
αντιμετωπίζει η Βουλή τα τελευταία χρόνια. 

2. Έχουν αναληφθεί ενέργειες με σκοπό την επαναπροκήρυξη πριν από το τέλος του τρέχοντος έτους 
διαγωνισμού για το νέο κτίριο της Βουλής των Αντιπροσώπων και το αρχαιολογικό πάρκο στον λόφο του 
Αγίου Γεωργίου με τη μέθοδο Μελέτη-Κατασκευή-Συντήρηση.  Όπως είναι γνωστό, μετά την προκήρυξη 
του αρχικού διαγωνισμού για το εν λόγω έργο την 21η Μαρτίου 2019, διαπιστώθηκε ότι η χαμηλότερη τιμή 
με βάση τις υποβληθείσες στις 2 Ιουλίου 2019 προσφορές ήταν κατά τριάντα έξι τοις εκατόν (36%) 
υψηλότερη από την εκτιμώμενη αξία του έργου, με αποτέλεσμα ο διαγωνισμός να έχει ακυρωθεί.  
Σημειώνεται ότι από το συνολικό κόστος υλοποίησης του έργου το εβδομήντα πέντε τοις εκατόν (75%) 
αφορά στην ανέγερση του κτιρίου της Βουλής, το πέντε τοις εκατόν (5%) στην ανάπλαση του 
αρχαιολογικού χώρου και το υπόλοιπο είκοσι τοις εκατόν (20%) στη συντήρηση του όλου έργου για δέκα 
έτη. 

3. Ολοκληρώνεται εντός του Νοεμβρίου 2019 η αποκατάσταση διατηρητέου κτιρίου πλησίον της Βουλής, η 
οποία αναλήφθηκε με πρωτοβουλία του Προέδρου της Βουλής, στο οποίο θα στεγασθεί το «Σπίτι του 
Πολίτη» και στο οποίο προγραμματίζονται πολλαπλές δραστηριότητες συναφούς φύσης. 

4. Έχει προχωρήσει μεταξύ άλλων η ηλεκτρονική αναβάθμιση της Βουλής με την ψηφιακή διεξαγωγή των 
συνεδριάσεων της ολομέλειας και των επιτροπών και μηδενική χρήση χαρτιού. 

 Σημειώνεται ότι εντός του 2020 προγραμματίζεται η σύνταξη νομοθεσίας, με σκοπό τη ρύθμιση της 
επιμέρους διαδικασίας εκτέλεσης του προϋπολογισμού της Βουλής σύμφωνα με τη σχετική συνταγματική 
διάταξη.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας υπόψη όλα τα πιο πάνω, 
υποβάλλει με την παρούσα έκθεσή της σχέδιο απόφασης για την έγκριση από το σώμα του προϋπολογισμού 
της Βουλής των Αντιπροσώπων για το έτος 2020, κατ’ επιταγή της σχετικής συνταγματικής διάταξης. 

ΑΠΟΦΑΣΗ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ ΓΙΑ ΕΓΚΡΙΣΗ ΤΟΥ ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ 
ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΟ ΕΤΟΣ 2020  

 ΕΠΕΙΔΗ, με βάση την Ενδέκατη Τροποποίηση του Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας, η 
νομοθετική εξουσία απολαύει οικονομικής αυτονομίας, συνακόλουθα δε, βάσει του άρθρου 167 του Συντάγματος, 
ο προϋπολογισμός της Βουλής των Αντιπροσώπων συνιστά διακριτό μέρος του προϋπολογισμού της 
Δημοκρατίας, και 

 ΕΠΕΙΔΗ, ο προϋπολογισμός της Βουλής των Αντιπροσώπων συντάσσεται υπό τον Πρόεδρο της Βουλής, 
συμφώνως των ευρύτερων δημοσιονομικών συνθηκών και τηρουμένων των εκάστοτε καθοριζομένων από την 
εκτελεστική εξουσία ανώτατων ορίων δαπανών, και 

 ΕΠΕΙΔΗ, ως αποτέλεσμα των πιο πάνω έχει συνταχθεί προϋπολογισμός της Βουλής των Αντιπροσώπων 
για το οικονομικό έτος 2020, ο οποίος προβλέπει για συνολικές δαπάνες ύψους €46.938.543, εκ των οποίων 
€27,3 εκατομ. προορίζονται για τακτικές δαπάνες και €19,6 εκατομ. για αναπτυξιακές δαπάνες, και 

 ΕΠΕΙΔΗ, ο εν λόγω προϋπολογισμός αφ’ ης εγκριθεί από το σώμα δι’ αποφάσεώς του, ακολούθως 
καταχωρίζεται αυτούσιος στον προϋπολογισμό της Δημοκρατίας για το οικονομικό έτος στο οποίο αυτός αφορά 
και με τη δημοσίευσή του στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας καθίσταται κατά πάντα εκτελεστός, 

 Για όλους αυτούς τους λόγους, η Βουλή των Αντιπροσώπων με την παρούσα απόφασή της εγκρίνει τον 
επισυνημμένο προϋπολογισμό δαπανών ύψους €46.938.543 για τη χρήση του οικονομικού έτους 2020, ο οποίος 
από της καταχωρίσεώς του στον προϋπολογισμό της Δημοκρατίας για το αντίστοιχο οικονομικό έτος και της 
δημοσιεύσεώς του στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας καθίσταται κατά πάντα εκτελεστός. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

 Ναι, κύριε Μυλωνά. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας, μια διευκρίνιση, τουλάχιστον εκ μέρους μου.  Προφανώς και θα 
υπερψηφίσω τον προϋπολογισμό της Βουλής, ωστόσο θα ήθελα να καταγραφεί η καταψήφιση του κονδυλίου 
για το νέο κτίριο της Βουλής, τα €19 εκατομ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι παρόντες, κύριε Πρόεδρε. Τριάντα τρεις ψήφοι υπέρ και τρεις αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Η απόφαση εγκρίνεται με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ και τρεις αποχές. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 45 μέχρι 51 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Ερχόμαστε τώρα στα σχέδια ψηφίσματος.  Είπαμε ότι θα τα δούμε την άλλη φορά, και το πρώτο και το 
δεύτερο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία.   

 Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Έχει γίνει ήδη. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.175, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρίστου Χρίστου 

 «Η επικινδυνότητα και η ακαταλληλότητα δρόμων στην ορεινή περιοχή της επαρχίας Λευκωσίας είναι ένα 
σημαντικό πρόβλημα, καθώς και η επιτακτική ανάγκη για διαπλάτυνση των δρόμων Δένειας-Αστρομερίτη και 
Αστρομερίτη-Ευρύχου, που αποτελεί κυβερνητική δέσμευση, καθώς και πάγιο αίτημα των κατοίκων της περιοχής 
Ορεινής Λευκωσίας.  

 Ευελπιστούμε στην άμεση παρέμβαση του αρμόδιου υπουργού για επίλυση των συγκεκριμένων 
προβλημάτων, που ταλαιπωρούν τους κατοίκους των ορεινών περιοχών της επαρχίας Λευκωσίας και οδηγούν 
στον μαρασμό τις συγκεκριμένες κοινότητες, αφού αρκετοί κάτοικοι αναγκάζονται να εγκαταλείψουν την περιοχή 
λόγω της ακαταλληλότητας των δρόμων.  

 Καλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως μας ενημερώσει για τα ακόλουθα: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκονται οι εργασίες για τη διαπλάτυνση των δύο δρόμων; 

2. Ενώ έπρεπε να είχε προχωρήσει η διαπλάτυνση των δρόμων, μέχρι σήμερα δεν έχει γίνει απολύτως 
τίποτα;  Γιατί σημειώνεται κωλυσιεργία; 

                                            
 Υπέρ:      ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Συμμαχία Πολιτών, Αλληλεγγύη. 

Αποχές:  Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, ΕΛΑΜ.   
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3. Γιατί παρατηρείται καθυστέρηση στα χρονοδιαγράμματα που έχουν τεθεί για διαπλάτυνση των δρόμων 
Δένειας-Αστρομερίτη και Αστρομερίτη-Ευρύχου;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.176, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το στάδιο στο 
οποίο βρίσκεται η διαδικασία διαχωρισμού προσφυγικών οικοπέδων για την κάλυψη των αναγκών των 
προσφύγων που κατοικούν στον Κυβερνητικό Οικισμό ΑΗΚ στη Δεκέλεια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.177, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το στάδιο στο 
οποίο βρίσκεται η διαδικασία σχεδιασμού αντιπλημμυρικών έργων για την κοινότητα Επισκοπής στη Λεμεσό.  Η 
κοινότητα της Επισκοπής αντιμετωπίζει μεγάλο πρόβλημα λόγω της απουσίας αντιπλημμυρικών έργων, με 
αποτέλεσμα να προκαλούνται εκτεταμένες ζημιές στις περιουσίες των κατοίκων της κοινότητας κατά τους μήνες 
που υπάρχει έντονη βροχόπτωση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.178, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
λαμβάνονται για την προστασία της ποιότητας ζωής των προσφύγων που κατοικούν στον κυβερνητικό οικισμό 
ΑΗΚ στη Δεκέλεια.  Οι κάτοικοι του προσφυγικού οικισμού ΑΗΚ αντιμετωπίζουν καθημερινά σωρεία 
προβλημάτων από τη λειτουργία του ηλεκτροπαραγωγικού σταθμού στη Δεκέλεια.  Προκαλούνται ζημιές λόγω 
των εκπομπών ρύπων από τη λειτουργία του σταθμού στις περιουσίες των κατοίκων του οικισμού, όπου σε 
συνδυασμό με την υποβάθμιση της περιοχής λόγω της λειτουργίας του σταθμού μειώνεται το επίπεδο ποιότητας 
ζωής των προσφύγων που διαμένουν στην περιοχή, ενώ οι ρυπογόνες ουσίες, πέραν του ότι παρακάθονται στις 
οικίες των κατοίκων, εισπνέονται από τους κατοίκους της περιοχής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.179, ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρίστου 

 «Εκφράζω τον έντονο προβληματισμό μου σε σχέση με το πρόσφατο περιστατικό στην περιοχή της 
παλιάς Λευκωσίας, στον χώρο στάθμευσης των αστικών και υπεραστικών λεωφορείων, όπου αλλοδαπός 
επιτέθηκε σε οδηγό λεωφορείου, ενώ στη συνέχεια μαχαίρωσε τον γιο του. Η συγκεκριμένη περιοχή τα τελευταία 
χρόνια έχει καταστεί χώρος μαζικής συνάθροισης παράνομων μεταναστών, οι οποίοι προβαίνουν σε 
εγκληματικές πράξεις και παρενόχληση περαστικών. 

Με την παρούσα επιστολή θα θέλαμε να ενημερωθούμε για τα ακόλουθα: 

1. Τι προτίθεται να πράξει το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως για την πρόληψη και καταστολή 
παρόμοιων περιστατικών στο κέντρο της Λευκωσίας, καθώς και σε άλλες περιοχές της υπόλοιπης 
Κύπρου που έχουν γκετοποιηθεί; 

2. Οι κατηγορούμενοι αφέθηκαν ελεύθεροι μετά την πρόσαψη κατηγοριών από την αστυνομία; Εάν ναι, 
έχουν επιβληθεί περιοριστικοί όροι, ώστε να διασφαλιστεί η προσαγωγή τους στο δικαστήριο; 

3. Εξετάστηκε το καθεστώς υπό το οποίο διαμένουν στη Κύπρο;  Υπάρχει πρόθεση απέλασης των 
κατηγορουμένων; 

 Το κύμα τρομοκρατίας από παράνομους μετανάστες σε όλη την Ευρώπη πρέπει να προβληματίσει και 
την Κύπρο και να μας οδηγήσει στη λήψη αυστηρών μέτρων για πρόληψη και καταστολή εγκληματικών 
ενεργειών. 

 Μετά από συζήτηση με καταστηματάρχες της επηρεαζόμενης περιοχής, ζητούμε την έναρξη ισχυρών 
περιπολιών από το αρμόδιο αστυνομικό σώμα, ώστε να διασφαλιστεί η νομιμότητα και η κοινωνική ειρήνη στο 
κέντρο της πρωτεύουσας. 

 Ευελπιστώ πως η κυβέρνηση και το Υπουργείο Δικαιοσύνης θα λάβουν τα απαραίτητα μέτρα, για να 
επανέλθει η ασφάλεια και η κοινωνική ευημερία στις γειτονιές μας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.180, ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 

 «Με απάντησή της στην ερώτηση ημερομηνίας 29 Αυγούστου 2018 με αρ. 23.06.011.03.066 η αρμόδια 
υπουργός ενημέρωσε τη Βουλή των Αντιπροσώπων ότι οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας ετοίμασαν 
προσχέδιο νομοσχεδίου για εκσυγχρονισμό του περί Υιοθεσίας Νόμου, το οποίο, μετά τη μελέτη του από το 
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υπουργείο και την έγκρισή του από το Υπουργικό Συμβούλιο, επρόκειτο να κατατεθεί στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων.  

 Σε συνέχεια της απάντησης και με την παρέλευση πέραν του ενός έτους, παρακαλούμε την αρμόδια 
υπουργό όπως μας ενημερώσει σε ποιο στάδιο βρίσκεται η τροποποίηση του νόμου, γιατί παρατηρείται τόση 
καθυστέρηση στην κατάθεση του νομοσχεδίου και πότε αναμένεται η κατάθεσή του στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.181, ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 

 «Στην απάντηση της ερώτησης με αρ. 23.06.011.03.565 ο αρμόδιος υπουργός ενημέρωσε τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ότι έχουν γίνει κάποιες ενέργειες προς επικαιροποίηση του Εθνικού Σχεδίου Δράσης για την 
Αντιμετώπιση της Άνοιας στην Κύπρο, αλλά ακόμη δεν έχει επικαιροποιηθεί το σχέδιο στην ολότητά του, ώστε 
να μπορεί να προωθηθεί προς έγκριση και υλοποίηση.   

 Σε συνέχεια της απάντησης παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως διευκρινίσει ποιοι άξονες και τομείς 
δράσης του σχεδίου έχουν τροποποιηθεί μέχρι στιγμής, παρά το γεγονός ότι δεν έχει ολοκληρωθεί, και γιατί 
παρατηρείται τόση καθυστέρηση, δεδομένου ότι υφίσταται ήδη εθνικό σχέδιο δράσης το οποίο δεν τέθηκε σε 
εφαρμογή λόγω έλλειψης κονδυλίων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.182, ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 

 «Στην απάντηση σε ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.170, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2018, η αρμόδια 
υπουργός ενημέρωσε τη Βουλή των Αντιπροσώπων ότι θα μελετούσε την εισήγηση για σχεδιασμό 
προγράμματος ψυχολογικής στήριξης και αποφόρτισης των κοινωνικών λειτουργών του Γραφείου Κοινωνικής 
Ευημερίας, οι οποίοι λόγω της φύσης της εργασίας τους (υπεραπασχόληση και επαφή με τον ανθρώπινο πόνο) 
και των εργασιακών συνθηκών τους οδηγούνται στην επαγγελματική εξουθένωση με επιπτώσεις στην απόδοσή 
τους. 

 Σε συνέχεια της απάντησης, και με την παρέλευση σχεδόν ενός έτους, παρακαλούμε την αρμόδια 
υπουργό όπως μας ενημερώσει για το αν έχει μελετηθεί η συγκεκριμένη εισήγηση, αν είναι στις προθέσεις του 
υπουργείου η εφαρμογή του προγράμματος με αφορμή τα αυξημένα περιστατικά κακής διαχείρισης υποθέσεων 
από κοινωνικούς λειτουργούς, καθώς και αν είναι στις προθέσεις του αρμοδίου υπουργείου η εφαρμογή του 
προγράμματος και στους επαγγελματίες υγείας του δημόσιου τομέα (ΤΑΕΠ), οι οποίοι εργάζονται επίσης υπό 
αυξημένο φόρτο εργασίας μετά και τη φυγή πολλών ιατρών του δημοσίου προς τον ιδιωτικό τομέα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.183, ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
παραχωρούνται διευκολύνσεις και, εάν ναι, ποιες σχετικά με την υπηρεσία της στρατιωτικής θητείας και/ή την 
υποχρέωση παρουσίας στις εφεδρείες στους μαθητές που φοιτούν σε νυχτερινά σχολεία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.184, ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το πλαίσιο 
διεξαγωγής των σχολικών εκδρομών και συγκεκριμένα αν λαμβάνονται προσφορές για την επιλογή των 
εστιατορίων και αν διενεργείται σχετικός έλεγχος ποιότητας του προσφερόμενου φαγητού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.185, ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Έχει συζητηθεί το προηγούμενο διάστημα το πρόβλημα καθίζησης του εδάφους σε περιοχή του 
συνοικισμού αυτοστέγασης Περβολιών και της πρόκλησης μεγάλων ζημιών στις κατοικίες των προσφύγων. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες 
προβαίνει το υπουργείο για την αντιμετώπιση του προβλήματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.186, ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
προτίθεται η κυβέρνηση να δημιουργήσει σταθμό ασθενοφόρων στην κοινότητα Ξυλοφάγου για την καλύτερη 
και πιο έγκαιρη εξυπηρέτηση των ασθενών.  Το αίτημα εκκρεμεί από το 2018 και, εξ όσων γνωρίζω, η αρμόδια 
διεύθυνση του υπουργείου το αντιμετωπίζει θετικά.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.187, ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Αρχαιολογικό Μουσείο Πάφου παραμένει κλειστό από το 2016, με αποτέλεσμα 
σημαντικός αριθμός τουριστών που επισκέπτονται την Πάφο να μην μπορεί να δει από κοντά τα εκθέματα της 
πολιτιστικής κληρονομιάς του τόπου μας. 

 Ως εκ τούτου, καλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα ποιες είναι οι προθέσεις του σχετικά 
με την αναβάθμιση, τον εκσυγχρονισμό και την επαναλειτουργία του Αρχαιολογικού Μουσείου Πάφου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.188, ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Έχω γίνει δέκτης παραπόνων από πολίτες ότι οι διαδρομές από και προς το κέντρο της πόλης Πάφου 
από τον Οργανισμό Συγκοινωνιών Πάφου (ΟΣΥΠΑ) ΛΤΔ υστερούν σε κάποιες περιοχές και χρειάζονται 
αναβάθμιση. 

 Συγκεκριμένα, δεν υπάρχουν απευθείας δρομολόγια από τον Κόλπο των Κοραλλίων προς το 
παραδοσιακό/εμπορικό κέντρο Πάφου και από την Τουριστική Περιοχή Γεροσκήπου προς το 
παραδοσιακό/εμπορικό κέντρο. 

 Ως εκ τούτου, ερωτάται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα πως προσεγγίζει το αίτημα αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.189, ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στον Διεθνή Αερολιμένα Πάφου δεν υπάρχει καμία διαφήμιση με την οποία να 
προβάλλονται τα αξιοθέατα και τα μνημεία της Πάφου (π.χ. ψηφιδωτά, τάφοι των βασιλέων κ.λπ.). 

 Ως εκ τούτου, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα κατά πόσο θα μπορούσαν να 
προβληθούν στα αεροδρόμια Πάφου και Λάρνακας όλα τα ιδιαιτέρου ενδιαφέροντος μνημεία και αξιοθέατα και 
όχι μόνο να διαφημίζονται ιδιωτικές εταιρείες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.190, ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Το κοινοτικό συμβούλιο Περβολιών της επαρχίας Λάρνακας έχει υποβάλει αίτημα για την κατασκευή 
κυματοθραυστών στην παραλιακή περιοχή από τον φάρο Περβολιών μέχρι τις εκβολές του ποταμού Τρέμιθου. 

 Είναι γνωστό ότι το παραλιακό μέτωπο έχει υποστεί τεράστια καταστροφή και η θάλασσα καταβρόχθισε 
μεγάλα τμήματα του παραλιακού μετώπου.  Το πλάνο που έχει ήδη σχεδιαστεί προνοεί την κατασκευή δεκαπέντε 
συνολικά κυματοθραυστών, όμως μέχρι σήμερα έχουν κατασκευαστεί μόνο έξι. 

 Ως εκ των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
μέχρι πού βρίσκεται το δίκαιο αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου για την κατασκευή των υπόλοιπων εννέα 
κυματοθραυστών και πότε υπολογίζεται η κατασκευή αυτών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.191, ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω διαπιστώσει ότι ένας εκτεταμένος χώρος στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας, ο οποίος είχε αρχικά 
κατασκευαστεί με προδιαγραφές στρατιωτικού νοσοκομείου και αργότερα σχεδιάστηκε να μετατραπεί σε 
ακτινοθεραπευτικό κέντρο του Ογκολογικού Τμήματος του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας, έχει μετατραπεί σε 
αποθηκευτικό χώρο ή χώρο αποθήκευσης άχρηστων ή φθαρμένων υλικών του νοσοκομείου.  Ο χώρος αυτός 
βρίσκεται δίπλα από τον χώρο των εξωτερικών ιατρείων και κάτω από τον θάλαμο του Ογκολογικού του Γενικού 
Νοσοκομείου Λευκωσίας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων απευθείας ή/και μέσω 
του ΟΚΥΠΥ για το μέλλον αυτού του χώρου, αν υπάρχουν τελικά σχέδια για μετατροπή του χώρου αυτού σε 
ακτινοθεραπευτικό του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας και τελικά γιατί χρησιμοποιείται ο χώρος αυτός ως 
αποθήκη άχρηστων ή φθαρμένων υλικών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.192, ημερομηνίας 7 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι σε σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στις 14 Οκτωβρίου 2019 στο κτίριο 
διοίκησης της Αρχής Λιμένων Κύπρου, λόγω των καταγγελιών για οχληρία και ρύπανση από τη λειτουργία του 
λιμανιού Λεμεσού, αναφέρθηκε από τους εκπροσώπους του Τμήματος Περιβάλλοντος ότι “έχει εκπονηθεί μια 
μελέτη καταγραφής των περιβαλλοντικών θορύβων σύμφωνα με τις ευρωπαϊκές απαιτήσεις, πριν όμως από την 
εγκατάσταση των δύο νέων γερανογεφυρών.  Στα πλαίσια της εν λόγω μελέτης είχαν γίνει καταγραφές μόνο για 
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το δυτικό σημείο του λιμανιού”.  Σημειώνεται ότι στο δυτικό άκρο του λιμανιού χωροθετείται η πολυτελής 
ανάπτυξη της μαρίνας Λεμεσού, ενώ στα ανατολικά βρίσκονται οι λαϊκές συνοικίες του Ζακακίου.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων γιατί δεν έγινε 
ολοκληρωμένη μελέτη εκτίμησης των επιπτώσεων στο περιβάλλον από τα νέα έργα επέκτασης του βόρειου 
κρηπιδώματος και τις εγκαταστάσεις δύο πολύ μεγάλων γερανογεφυρών και πότε αναμένεται να γίνει αυτή η 
ολοκληρωμένη μελέτη εκτίμησης επιπτώσεων στο περιβάλλον, που θα περιλαμβάνει και μετρήσεις ήχου και 
σκόνης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.193, ημερομηνίας 8 Νοεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τη διαδικασία που 
ακολουθείται για τη μετονομασία των σχολείων δημοτικής και μέσης εκπαίδευσης. 

 Συγκεκριμένα, ζητούμε να ενημερωθούμε με ποια κριτήρια γίνεται η μετονομασία, ποιοι την αποφασίζουν, 
ποιοι την επικυρώνουν και πόσες μετονομασίες σχολείων είχαμε μέχρι σήμερα (αναλυτικά).  Επίσης, να κατατεθεί 
στη Βουλή η θεσμοθετημένη διαδικασία, όπως προβλέπεται από τη νομοθεσία.  Σε περίπτωση που δεν υπάρχει 
θεσμοθετημένη διαδικασία, παρακαλώ να ενημερωθεί το σώμα αν υπάρχει πρόθεση για θεσμοθέτησή της.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.194, ημερομηνίας 8 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Χρίστου Χρίστου 

 «Στα πλαίσια της συζήτησης του κρατικού προϋπολογισμού για το 2020, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό 
όπως μας ενημερώσει αναλυτικά για τα χρηματικά ποσά που προορίζονται για τους αιτητές πολιτικού ασύλου, 
σε ποια υπουργεία διανέμονται και σε ποια άρθρα του προϋπολογισμού συμπεριλαμβάνονται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.195, ημερομηνίας 8 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Εξ όσων γνωρίζω μπάζα από διάφορες κατεδαφίσεις που πραγματοποιούνται στην περιοχή Πρωταρά 
και Αγίας Νάπας μεταφέρονται ως επί το πλείστον σε διάφορους μη εγκεκριμένους χώρους και απορρίπτονται.  
Συνεπεία αυτού είναι η επιβάρυνση του περιβάλλοντος, αλλά και η άσχημη εικόνα που παρουσιάζεται.  
Πληροφορήθηκα επίσης ότι σύντομα θα αυξηθούν οι ποσότητες απόρριψης μπάζων.  Πιστεύω ότι και αυτές οι 
ποσότητες θα μεταφερθούν σε μη εγκεκριμένους χώρους.  

 Ως εκ των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
τι προτίθεται να πράξει για το πιο πάνω ζήτημα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.196, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο περιφερειακός πυροσβεστικός σταθμός στην κοινότητα Πάχνας της επαρχίας 
Λεμεσού στεγάζεται σε ένα πεπαλαιωμένο υποστατικό, το οποίο χρονολογείται από τη δεκαετία του 1960 και το 
οποίο δε διαθέτει ούτε τις ελάχιστες απαιτήσεις υγιεινής και ασφάλειας. Τα πυροσβεστικά οχήματα και το 
ασθενοφόρο στεγάζονται σε υπόστεγα με ευτελή υλικά.  Το κτίριο λόγω της παλαιότητάς του παρουσιάζει 
σοβαρές φθορές.  Πυροσβέστες αρνούνται να υπηρετήσουν ή ζητούν να μετατεθούν. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει υπόψη του τα 
προβλήματα που αντιμετωπίζουν ο πυροσβεστικός σταθμός Πάχνας και το προσωπικό που εργάζεται εκεί και 
αν υπάρχει οποιοσδήποτε σχεδιασμός για νέο οίκημα ή μεταστέγαση του σταθμού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.197, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι σε ορισμένες περιπτώσεις τα επεξεργασμένα λύματα του σταθμού επεξεργασίας 
οικιακών λυμάτων των οικιακών υγρών αποβλήτων του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Αγίας Νάπας-Παραλιμνίου, 
τα οποία αποθηκεύονται σε ανοικτές δεξαμενές, ρέουν προς παρακείμενο ρυάκι και από εκεί προς τη θάλασσα 
στην περιοχή Κέρμια.  Τα περιστατικά είναι συχνά την καλοκαιρινή περίοδο, λόγω της μεγάλης αύξησης του 
πληθυσμού, αλλά και σε περίοδο πολυομβρίας, όπως πρόσφατα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων εάν το Τμήμα 
Περιβάλλοντος έχει αδειοδοτήσει αυτή τη διαδικασία απόρριψης υγρών αποβλήτων στη φύση, εάν έχουν 
μελετηθεί οι τυχόν επιπτώσεις στο φυσικό περιβάλλον και ιδιαίτερα στη θάλασσα και τις ακτές, καθώς και εάν 
υπάρχουν οποιοιδήποτε κίνδυνοι για την υγεία.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.198, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Λίνου Παπαγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αναφορικά με τις 
καταγγελίες που έχουν γίνει για σοβαρής μορφής λαθροθηρία και αφορούν το ενδημικό θήραμα από την ημέρα 
ψήφισης της νέας τροποποιητικής νομοθεσίας, το 2017, καθώς και για οποιαδήποτε σοβαρά περιστατικά που 
συμβαίνουν κατά τη διάρκεια της νύκτας. 

 Επίσης, θα θέλαμε να μας ενημερώσετε ποιες υποθέσεις ανέλαβε ο Ουλαμός Πάταξης Λαθροθηρίας της 
ΜΜΑΔ κατά το εν λόγω διάστημα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.199, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Λίνου Παπαγιάννη 

 «Θα θέλαμε ο αρμόδιος υπουργός να μας ενημερώσει για το ποιες κινήσεις έχει κάνει ως υπουργείο για 
τις πρόσφατες καταστροφές που προκλήθηκαν από τις έντονες καιρικές συνθήκες σε διάφορες περιοχές της 
Λάρνακας και της ελεύθερης επαρχίας Αμμοχώστου. 

 Επίσης, θα θέλαμε να μας ενημερώσει για το αν έχουν καταβληθεί οι αποζημιώσεις για τις ανοιξιάτικες 
καταστροφές, καθώς πολλοί γεωργοί έχουν αποταθεί στο κίνημά μας για αυτά που δικαιούνται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.200, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Μετά την ολοκλήρωση της α΄ φάσης του πεζόδρομου-ποδηλατοδρόμου στην κοινότητα Περβολιών 
γνωρίζω ότι υπήρξε σχεδιασμός και για τη β΄ φάση αυτού.  

 Ως εκ των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα εξής: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται το πιο πάνω έργο; 

2. Έχουν προκύψει αλλαγές στον σχεδιασμό και ποιες είναι αυτές;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.201, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου 

 «Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως μας ενημερώσει για τα ακόλουθα: 

1. Υπάρχουν επίσημα στοιχεία αναφορικά με τα περιστατικά των εφηβικών κυήσεων; 

2. Υπάρχουν στοιχεία για τον αριθμό των κυήσεων αυτών, που έχουν ως αποτέλεσμα την εγκατάλειψη της 
εκπαίδευσης από τις μαθήτριες; 

3. Ποια προληπτικά μέτρα λαμβάνονται για την αντιμετώπιση του φαινομένου, πέραν της εφαρμογής των 
προγραμμάτων της Σχολιατρικής Υπηρεσίας;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.202, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου 

 «Στη συνεδρίαση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και Ίσων Ευκαιριών μεταξύ 
Ανδρών και Γυναικών, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2019, ενημερωθήκαμε από τη διεύθυνση των Φυλακών ότι η 
κλειστή φυλακή των ανδρών είναι υπερπλήρης (η χωρητικότητα είναι 334 άτομα και ο πληθυσμός των 
κρατουμένων 512). Ένας από τους βασικούς λόγους υπερπληθυσμού είναι οι παράνομοι αλλοδαποί, αλλά και 
οι καταδικασθέντες για μικρά χρέη. 

 Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως μας ενημερώσει κατά πόσο είναι στον σχεδιασμό του 
υπουργείου η εφαρμογή εναλλακτικών μέτρων έκτισης της ποινής, πρακτική η οποία εφαρμόζεται σε άλλες 
χώρες, ιδιαίτερα για τις περιπτώσεις καταδικασθέντων για μικρά χρέη.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.203, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως μας ενημερώσει για το πώς διασφαλίζεται η συνέχιση της 
παρακολούθησης της θεραπείας και η επανένταξη στην κοινωνία των ασθενών που έτυχαν νοσηλείας στο 
Νοσοκομείο Αθαλάσσας μετά την απόλυσή τους και ποια τα στατιστικά δεδομένα από το 2018 μέχρι σήμερα 
σχετικά με το φαινόμενο των πολλαπλών επανεισδοχών, γνωστό ως “φαινόμενο της κυκλικής πόρτας”.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.204, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου 

 «Στη συνεδρίαση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2017 άρχισε η 
συζήτηση του νομοσχεδίου με τίτλο “Ο περί Κοινοτικής Φροντίδας Ψυχικής Υγείας Νόμος του 2017”.  Κατά τη 
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διάρκεια της συζήτησης προέκυψαν προβλήματα σχετικά με αρκετές πρόνοιές του, με αποτέλεσμα η συνεδρίαση 
να διακοπεί, με σκοπό το νομοσχέδιο να τύχει περαιτέρω μελέτης και διαβούλευσης.  Έκτοτε το υπουργείο δεν 
επανέφερε το νομοσχέδιο προς συζήτηση. 

 Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως μας ενημερώσει σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία 
επεξεργασίας του νομοσχεδίου, γιατί παρατηρείται τόση καθυστέρηση και πότε αναμένεται να συνεχιστεί η 
συζήτηση του στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.205, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Έχω γίνει λήπτης επιστολής από το Σύμπλεγμα Σκυβάλων Κοινοτικών Συμβουλίων Ορεινής Λάρνακας 
σχετικά με το Στεγαστικό Σχέδιο Αναζωογόνησης Ορεινών και Ακριτικών Περιοχών.  

 Οι κοινότητες Κάτω Λευκάρων, Κάτω Δρυ, Οράς, Βάβλας και Λάγιας βρίσκονται σε υψόμετρο κάτω των 
600 μέτρων, άρα το στεγαστικό σχέδιο αναζωογόνησης ορεινών και ακριτικών περιοχών δεν τις καλύπτει. 
Θεωρώ φρόνιμο να έχετε υπόψη σας ότι στις πιο πάνω κοινότητες συνολικά έχουν απομείνει 400 κάτοικοι, κατά 
την πλειοψηφία τους ηλικιωμένοι.  

 Υπάρχει ενδιαφέρον από νεαρούς να εγκατασταθούν σε αυτές τις κοινότητες, όμως λόγω του οικονομικού 
παράγοντα αυτό καθίσταται δύσκολο.  Το σύμπλεγμα ζητά την ένταξη των προαναφερόμενων κοινοτήτων στο 
στεγαστικό αυτό σχέδιο κατ’ εξαίρεση, ούτως ώστε να μπορέσουν να αναζωογονηθούν αυτές οι μικρές 
κοινότητες.  

 Ως εκ των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
τι προτίθεται να πράξει για το πιο πάνω ζήτημα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.206, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 

 «Η Εθνική Στρατηγική για την Πρόληψη και Διαχείριση της Βίας στο Σχολείο 2018-2022, η οποία 
παρουσιάστηκε στις 12 Οκτωβρίου του 2018, περιλάμβανε στο κεφάλαιο “Δημιουργία Συστημάτων 
Πληροφόρησης” στη σελίδα 16 την πιο κάτω δράση: 

 “Ετοιμασία πρότασης για πιλοτική εφαρμογή σε δημοτικά σχολεία του θεσμού του συμβούλου, τα 
καθήκοντα του οποίου θα ανατίθενται σε εκπαιδευτικούς δημοτικής, οι οποίοι κατέχουν μεταπτυχιακές σπουδές 
στον κλάδο της συμβουλευτικής.  Τα καθήκοντά τους περιλαμβάνουν: 

1. συμβουλευτική μαθητών/τριών και των γονιών/κηδεμόνων τους, 

2. τήρηση αρχείου, 

3. συνεργασία στο σχολείο για την ανταπόκριση στις ανάγκες των μαθητών και 

4. ενημέρωση και συνεργασία με άλλους ειδικούς.” 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η συγκεκριμένη πρόταση και πότε αναμένεται να τεθεί σε πιλοτική εφαρμογή η συγκεκριμένη δράση 
που αφορά τον θεσμό του συμβούλου σε δημοτικά σχολεία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.207, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για το αίτημα των κοινοτήτων της δυτικής περιοχής Λεμεσού σχετικά με την 
προώθηση του έργου της διαμόρφωσης σε γραμμικό πάρκο του ποταμού Κούρη.  Σύμφωνα με δημοσιογραφικές 
πηγές, οι τοπικές αρχές έχουν ήδη προχωρήσει στην ετοιμασία ενός ολοκληρωμένου ρυθμιστικού σχεδίου, το 
οποίο εκπονήθηκε από ομάδα συμβούλων μελετητών, με θέμα τη δημιουργία ενός πάρκου αναψυχής και 
περιβαλλοντικής ευαισθητοποίησης στο δέλτα του Κούρη. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εξετάζεται το αίτημα 
των κοινοτήτων της δυτικής Λεμεσού για τη διαμόρφωση σε γραμμικό πάρκο του ποταμού Κούρη, αν έχουν γίνει 
οποιεσδήποτε ενέργειες προς τον σκοπό αυτό και ποια μέτρα λαμβάνονται για την προστασία του φυσικού 
περιβάλλοντος της περιοχής, αφού ως γνωστόν η περιοχή αποτελεί χώρο παράνομης απόρριψης κάθε λογής 
σκουπιδιών με αποτέλεσμα τη ρύπανση των νερών του ποταμού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.208, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από απάντηση του Υπουργού Άμυνας κ. Σάββα Αγγελίδη, ημερομηνίας 14 Αυγούστου 2019, σε 
κοινοβουλευτική μου ερώτηση με αρ. φακ. 23.06.011.03.618, αναφορικά με τη λειτουργία Μουσείου Στρατιωτικής 
Ιστορίας στο διατηρητέο κτίριο επί της λεωφόρου Λόρδου Βύρωνα 13, πληροφορήθηκα ότι μετά από εισήγηση 
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του Υπουργού Άμυνας το Υπουργικό Συμβούλιο, με την απόφασή του (αρ. 87.011), ημερομηνίας 7 Μαρτίου 
2019, αποφάσισε να ακυρώσει την απόφασή του με αρ. 83.236 για ίδρυση και λειτουργία Μουσείου Στρατιωτικής 
Ιστορίας στο κυβερνητικό κτίριο στη λεωφόρο Λόρδου Βύρωνα 13 στη Λευκωσία και να εγκρίνει την ανέγερση 
του εν λόγω μουσείου σε χώρο παραπλεύρως του Τύμβου Μακεδονίτισσας.  Όπως έχω πληροφορηθεί, κάποια 
από τα άρματα μάχης που βρίσκονταν τοποθετημένα ως μουσειακά εκθέματα στον εξωτερικό χώρο του κτιρίου 
επί της λεωφόρου Λόρδου Βύρωνα έχουν ήδη μετακινηθεί. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Για ποιο λόγο αποφασίστηκε αρχικά η δημιουργία του μουσείου σε κτίριο που τελικά αποδείχθηκε ότι ήταν 
ακατάλληλο; 

2. Πόσα κόστισε στο κράτος η απόφαση για δημιουργία του Μουσείου Στρατιωτικής Ιστορίας στο κτίριο αυτό 
(π.χ. η μετακίνηση αρμάτων, η εκπόνηση μελετών για την καταλληλότητα του κτιρίου κτλ.); 

3. Πόσα αναμένεται να στοιχίσει η ανέγερση του νέου κτιρίου που θα στεγάσει το εν λόγω μουσείο; 

4. Πότε αναμένεται να είναι έτοιμο το νέο κτίριο;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.209, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Υπουργείο Εσωτερικών εξετάζει πρόταση για κατάργηση του συστήματος 
υποχρεωτικής υπηρεσίας πολιτών στη δύναμη της Πολιτικής Άμυνας (υπόχρεοι αμυνίτες/αμυνίτριες).  Το υπό 
αναφορά σύστημα κρίνεται αναγκαίο τόσο για την επαρκή στελέχωση της Πολιτικής Άμυνας όσο και για τη 
γενικότερη εκπαίδευση του πληθυσμού, με σκοπό να καταστεί ικανό να ανταποκριθεί σε περιπτώσεις έκτακτης 
ανάγκης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν ευσταθεί η πιο πάνω 
πληροφορία και ποια τα μελλοντικά σχέδια του υπουργείου όσον αφορά στο σύστημα υποχρεωτικής υπηρεσίας 
πολιτών στη δύναμη της Πολιτικής Άμυνας.  Επίσης, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει αξιολογηθεί το εν λόγω σύστημα και πότε, καθώς και ποια μέτρα λαμβάνονται 
για τον εκσυγχρονισμό του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.210, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι κάτοικοι της περιοχής Γερίου αντιμετωπίζουν πρόβλημα με το αποχετευτικό 
σύστημα της περιοχής.  Ειδικότερα, το αποχετευτικό ιδιαίτερα στη βόρεια πλευρά του δήμου, πιθανόν λόγω 
κάποιας βλάβης, μυρίζει πάρα πολύ έντονα, με αποτέλεσμα πολλοί κάτοικοι να μην μπορούν να ανοίξουν καν 
τα παράθυρά τους. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει υπόψη του το 
υπό αναφορά πρόβλημα και ποια μέτρα πρόκειται να ληφθούν για την επίλυσή του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.211, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Ανδρέα Πασιουρτίδη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αναφορικά με την 
ανάπλαση της κοίτης ποταμού και την αποκατάσταση της παλαιάς γέφυρας στην κοινότητα Αλεθρικού.  Πρόκειται 
για έργο ο σχεδιασμός του οποίου ξεκίνησε το 2006, έχουν γίνει οι σχετικές μελέτες, αλλά δεν προχώρησε η 
προκήρυξη προσφορών για την υλοποίησή του. 

 Ζητούμε όπως πληροφορηθούμε για τα ακόλουθα: 

1. Πότε προγραμματίζεται η προκήρυξη προσφορών για το έργο; 

2. Ποιος είναι ο προϋπολογισμός του έργου; 

3. Ποιο είναι το χρονοδιάγραμμα για την έναρξη των εργασιών και την ολοκλήρωση του έργου;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.212, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Σε σχέση με τη διαδικασία παραχώρησης δικαιώματος χρήσης τουρκοκυπριακών κατοικιών σε 
πρόσφυγες για ικανοποίηση των στεγαστικών τους αναγκών και ειδικότερα σε σχέση με το σύστημα ανάρτησης 
στο διαδίκτυο των διαθέσιμων προς παραχώρηση κατοικιών, μου έχουν υποβληθεί παράπονα ότι αναρτώνται 
κατοικίες οι οποίες ήδη διεκδικούνται από παιδιά ή εγγόνια των προηγούμενων χρηστών στη βάση νομοθεσίας 
που ψηφίστηκε πρόσφατα.  Έχω γίνει επίσης δέκτης καταγγελιών ότι κατοικίες που αναρτώνται στην ιστοσελίδα 
αφαιρούνται από τις λίστες, προτού εκπνεύσει η προθεσμία υποβολής αιτήσεων. 
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 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις διαδικασίες 
που ακολουθούνται για την παραχώρηση τουρκοκυπριακών κατοικιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.213, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Σε πρόσφατη συνεδρία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος καταγγέλθηκε ότι έχει 
παραχωρηθεί σε ξενοδοχειακή μονάδα αποκλειστικό δικαίωμα χρήσης της παραλίας μπροστά από το ξενοδοχείο 
και έχει απαγορευθεί στο κοινό η πρόσβαση στην παραλία. 

 Λαμβανομένου υπόψη ότι οι παραλίες αποτελούν δημόσια περιουσία με κατοχυρωμένο το δικαίωμα 
απρόσκοπτης πρόσβασης του κοινού σε αυτές, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων αν ευσταθούν οι καταγγελίες.  Παρακαλείται επίσης όπως ενημερώσει λεπτομερώς τη Βουλή 
για το καθεστώς χρήσης των παραλιών παγκύπρια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.214, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Μου έχουν υποβληθεί έντονα παράπονα για τη σημαντική καθυστέρηση που παρατηρείται στην 
αναβάθμιση του γηπέδου στην ενορία Αποστόλου Ανδρέα στη Λεμεσό.  Σύμφωνα με την ίδια ενημέρωση, ενώ 
η προσφορά για την αναβάθμιση έχει κατακυρωθεί από τον ΚΟΑ και τα έργα θα ξεκινούσαν αρχές του 2019, 
μέχρι σήμερα δεν έχουν ξεκινήσει οι εργασίες. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους της 
καθυστέρησης, καθώς και πότε αναμένεται η έναρξη του έργου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.215, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι κάποια άτομα με αυτισμό άνω των 21 ετών στην επαρχία Αμμοχώστου που δεν 
μπορούν να τα φροντίσουν οι γονείς τους καταλήγουν στο νοσοκομείο Αθαλάσσας ή σε γηροκομεία.  Τον Ιούνιο 
του 2018 είχε προκηρυχτεί διαγωνισμός για δημιουργία δέκα κατοικιών υποστηριζόμενης διαβίωσης, οι οποίες 
θα φιλοξενούσαν άτομα ΑΜΕΑ.  

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πού βρίσκεται ο 
προγραμματισμός για λειτουργία στεγών φιλοξενίας ατόμων με αυτισμό άνω των 21 ετών σε όλες τις επαρχίες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.216, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Κατά την παρουσίαση του προϋπολογισμού του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας για το 2020 στη Βουλή, τέθηκε το θέμα της στελέχωσης του δημοτικού σχολείου Κοφίνου με 
μεταφραστή σε πενθήμερη βάση. Στο πιο πάνω σχολείο φοιτούν κατά πλειοψηφία ξενόγλωσσα παιδιά τα οποία 
χρειάζονται υπηρεσίες μεταφραστή σε συνεχή βάση. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες 
προβαίνει το υπουργείο για την επίλυση του προβλήματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.217, ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 

 «Έχω υπόψιν μου την ηλεκτρονική πλατφόρμα CATAPULT που λειτουργεί στο Ηνωμένο Βασίλειο. 
Παρέχει περιστασιακό προσωπικό σε εταιρείες/επιχειρήσεις που συμμετέχουν στο πρόγραμμα, όποτε αυτές το 
χρειάζονται, βάσει ενός αλγόριθμου που αναλύει την εμπειρία και τα προσόντα των αιτητών.  Η δυνατότητα 
κατάταξης του εργαζομένου βοηθά τις επιχειρήσεις να συνεργάζονται με τα άτομα που έμειναν ευχαριστημένοι 
κατ’ επανάληψη.  Οι μισθοί είναι ανάλογοι με τις ώρες εργασίας και κανείς δε δεσμεύεται να δουλεύει για μία 
μόνο επιχείρηση.  Το πρόγραμμα αυτορρυθμίζεται αναλόγως προσφοράς και ζήτησης και αντιμετωπίζει εν μέρει 
αλλά πολύ πρακτικά την ανεργία. 

 Παρακαλώ την αρμόδια υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια κίνητρα προτίθεται 
να δώσει, για να δημιουργηθεί κάτι παρόμοιο, ή, αν υπάρχει, πώς μπορεί να εξελιχθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.218, ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Γιώργου Τ. Γεωργίου 

 «Πρόσφατα έγινε στάση εργασίας των ειδικευόμενων ιατρών που εργάζονται στα δημόσια νοσηλευτήρια 
σχετικά με τις εξετάσεις για απόκτηση τίτλου ιατρικής ειδικότητας στην Ελλάδα.  Το ζήτημα αυτό επηρεάζει τόσο 
τους Ελλαδίτες όσο και τους Κυπρίους ειδικευομένους.  Υπάρχει το ενδεχόμενο να υποχρεωθούν οι ιατροί αυτοί 
να καταφύγουν σε άλλες χώρες για την απόκτηση ειδικότητας.  Σε ένα τέτοιο ενδεχόμενο θα έχουμε ακόμα 
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περαιτέρω μείωση σε ιατρούς στα δημόσια νοσηλευτήρια, με αποτέλεσμα τα ήδη τεράστια προβλήματα που 
αντιμετωπίζουν τα νοσοκομεία μας να πολλαπλασιαστούν. 

 Παρακαλώ να μας ενημερώσετε για τα μέτρα τα οποία προτίθεται να λάβει το υπουργείο σας για άμεση 
επίλυση του πιο πάνω προβλήματος.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.02.031, ημερομηνίας 2 Αυγούστου 2017, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Κερύνειας κ. Ελένης Μαύρου 
 «Σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση, σας πληροφορώ ότι την ίδια περίοδο η κα Μαύρου, μέσω της 
Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, είχε υποβάλει στον Υπουργό Εσωτερικών, 
επιστολή με το ίδιο θέμα. 

2) Η απάντηση που δόθηκε στην κα Μαύρου στις 26/11/2018, η οποία σας παρατίθεται πιο κάτω, θεωρήθηκε 
ότι κάλυψε και την υπό αναφορά ερώτηση που είχε υποβάλει και στην Βουλή των Αντιπροσώπων: 

“Απόρριψη αίτησης με αρ. ΛΕΥ/941/2013 ημερομηνίας 3/12/2013 για λειτουργία γραφείου κηδειών (ΟΙ 
ΤΑΞΙΑΡΧΕΣ) Τεμάχιο με αρ. 475 Φ/ΣΧ 1012V05 Τμήμα 3 στο Στρόβολο 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι η καταγγελία που μας υποβάλατε έχει εξεταστεί. 

2. Όπως μας έχει πληροφορήσει γραπτώς η Διευθύντρια του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, Γραφεία 
κηδειών με τις απαιτούμενες εγκαταστάσεις φύλαξης νεκρού, θεωρούνται ως βιοτεχνικά εργαστήρια Κατηγορίας 
Β, και συνεπώς η χωροθέτηση τους διέπεται από τις αντίστοιχες πρόνοιες του Σχεδίου Ανάπτυξης.  Σε 
περιπτώσεις αιτήσεων στα όρια των Τοπικών Σχεδίων η χωροθέτηση επιτρέπεται σε καθορισμένες Βιομηχανικές 
ή Βιοτεχνικές Ζώνες και Περιοχές, καθώς και στο Αστικό Εμπορικό Κέντρο, σε Περιφερειακά Εμπορικά Κέντρα, 
και σε Εμπορικούς Άξονες Κατηγορίας I και II, υπό προϋποθέσεις (μέγιστο επιτρεπόμενο εμβαδόν, δυνατότητα 
πρόσβασης και εξυπηρέτησης των ειδικών οχημάτων, κ.ο.κ.). 

3. Για τη συγκεκριμένη αίτηση που αναφέρεται στην επικεφαλίδα, έχει χορηγηθεί πολεοδομική άδεια για 
αλλαγή χρήσης υφιστάμενου καταστήματος σε γραφείο μόνο για σκοπούς διευθέτησης κηδείας, με τον φάκελο 
με αρ. ΛΕΥ/1786/2013, ΛΕΥ/1787/2013, στις 26/3/2014, με σαφή όρο ότι η ανάπτυξη θα χρησιμοποιείται 
αποκλειστικά και μόνο ως χώρος γραφείου, και ότι δεν θα διατηρούνται σοροί, ούτε θα γίνεται διακίνηση 
οχημάτων μεταφοράς νεκρού.  Σημειώνεται ότι στο εν λόγω τεμάχιο δεν υπάρχει η δυνατότητα χορήγησης 
πολεοδομικής άδειας για Γραφείο Κηδειών που να πληροί τον περί Ελέγχου ίων Γραφείων Κηδειών και Εγγραφής 
Λειτουργών Κηδειών Νόμου, και ο ιδιοκτήτης έχει ήδη ενημερωθεί γραπτώς στις 14/10/2016, στα πλαίσια 
υποβολής προκαταρκτικού ερωτήματος με βάση το άρθρο 25(8) του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου. 
Συγκεκριμένα λαμβάνοντας υπόψη: 

Α) το μικρό μέγεθος του τμήματος του τεμαχίου εμβαδού μόλις 210 τμ που αναλογεί στο κατάστημα εμβαδού 
της τάξης των 100 τμ που προτείνεται να μετατραπεί σε γραφείο κηδειών, 

Β) ότι στο τεμάχιο υπάρχει και λειτουργεί άλλο κατάστημα (κορνιζοποιείο) εμβαδού επίσης της τάξης των 100 
τμ στην υπόλοιπη έκταση γης που απομένει εμβαδού 210 τμ με αποτέλεσμα να συνυπάρχουν δύο μη 
συμβατές χρήσεις εντός του ίδιου τεμαχίου, 

Γ) ο τύπος της ανάπτυξης αναμένεται να δημιουργήσει δυσμενή επηρεασμό στις ανέσεις των περιοίκων 
εφόσον το εν λόγω κατάστημα εφάπτεται βόρεια του με κτίριο που αποτελείται από οικιστικές μονάδες και 
δεν υπάρχει η δυνατότητα για δημιουργία ικανοποιητικών αποστάσεων ή/και απομονωτικής λωρίδας για 
περιορισμό του επηρεασμού των ανέσεων της περιβάλλουσας περιοχής, και 

Δ) ότι δεν υπάρχει ο αναγκαίος επιπρόσθετος χώρος στο τεμάχιο για στάθμευση των νεκροφόρων και 
μετακίνηση των νεκρών που θα έχει ως αποτέλεσμα τον επηρεασμό της οδικής κυκλοφορίας ιδιαίτερα σε 
οδική αρτηρία πυκνής και ταχείας κυκλοφορίας όπως η Λεωφόρος Στροβόλου, 

η Πολεοδομική Αρχή έκρινε ότι το εν λόγω κατάστημα δεν ήταν κατάλληλο για μετατροπή του σε Γραφείο κηδειών 
ως καθορίζεται στον περί Ελέγχου των Γραφείων Κηδειών και Εγγραφής Λειτουργούν Κηδειών Νόμου. 

4. Η αναφορά του ιδιοκτήτη του γραφείου κηδειών ΤΑΞΙΑΡΧΕΣ για μη ίση και δίκαιη αντιμετώπιση της 
Πολεοδομικής Αρχής απέναντι του, σε σχέση με άλλα Γραφεία Κηδειών τα οποία είναι χωροθετημένα σε Άξονα 
Δραστηριότητας Κατηγορίας Ι ως το αναφερόμενο πιο πάνω εφόσον για αυτά έχει χορηγηθεί Πολεοδομική Άδεια, 
δεν ευσταθεί.  Συγκεκριμένα σε αντίθεση με το αναφερόμενο γραφείο κηδειών τα προβλήματα του οποίου 
αναφέρθηκαν στην παράγραφο 3 πιο πάνω, τόσο το γραφείο κηδειών ‘G & Ρ Melas Funeral Directors’, όσο και 
το γραφείο κηδειών η ‘Κοίμησης’ είναι χωροθετημένα σε μεγάλου εμβαδού τεμάχια (892 τμ και 806 τμ αντίστοιχα), 
δηλαδή χωροθετούνται σε πέραν του τετραπλάσιου χώρου από το αναφερόμενο γραφείο κηδειών και ως εκ 
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τούτου υπάρχει η ευχέρεια δημιουργίας απομονωτικής λωρίδας για περιορισμό του επηρεασμού των ανέσεων 
των γειτονικών ιδιοκτησιών.  Επίσης δεν εφάπτονται με οικιστικές ή άλλες χρήσεις, δεν συνυπάρχουν 
τουλάχιστον στο ισόγειο του κτιρίου με άλλες αναπτύξεις, και ικανοποιούνται οι απαιτήσεις σε χώρους 
στάθμευσης, γεγονός που διασφαλίζει την κυκλοφοριακή ασφάλεια κατά μήκος Αξόνων Δραστηριότητας 
Κατηγορίας I οι οποίοι κατά κύριο λόγο αφορούν λεωφόρους με πυκνή και ταχεία κυκλοφορία. 

5. Εν πάση περιπτώσει, όπως μας έχει πληροφορήσει η Διευθύντρια του Τμήματος Πολεοδομίας και 
Οικήσεως, η Πολεοδομική Αρχή αντιλαμβανόμενη και την κοινωνική πτυχή του θέματος, εφόσον ο 
παραπονούμενος κινδυνεύει να καταστραφεί επαγγελματικά, είναι διατεθειμένη να χορηγήσει προσωρινή 
Πολεοδομική Άδεια ενός έτους για λειτουργία γραφείου κηδειών στο συγκεκριμένο κατάστημα υπό προϋποθέσεις 
οι οποίες είναι οι εξής: 

Α) Να εξασφαλιστεί εκ των προτέρων βεβαίωση από το Συμβούλιο εγγραφής γραφείων κηδειών το οποίο 
συστάθηκε σύμφωνα με τον περί Ελέγχου των Γραφείων Κηδειών και Εγγραφής Λειτουργών Κηδειών 
Νόμου, ότι το εν λόγω γραφείο πληροί τη σχετική Νομοθεσία όσον αφορά τους απαραίτητους χώρους, 
εγκαταστάσεις και προσωπικού, 

Β) εξασφαλιστεί με συμφωνία ενοικίασης τμήμα του κενού τεμαχίου με αρ. 581 που εφάπτεται ανατολικά της 
ανάπτυξης για χωροθέτηση της νεκροφόρας. Σημειώνεται ότι αν και το ενδεχόμενο συμπερίληψης του 
συνορεύοντος στα ανατολικά τεμαχίου με αρ. 581 που εμπίπτει εντός Οικιστικής Ζώνης θα μπορούσε να 
εξεταστεί μόνο στα πλαίσια παρέκκλισης δεδομένου ότι η διείσδυση βιοτεχνικής ανάπτυξης εντός της 
Οικιστικής Ζώνης δεν επιτρέπεται με βάση τις πρόνοιες της παραγράφου 7.3.1 του Τοπικού Σχεδίου 
Λευκωσίας, εντούτοις θα μπορούσε να γίνει αποδεκτό εφόσον η άδεια που προτείνεται είναι προσωρινής 
ισχύος, και 

Γ) θα τεθεί όρος ότι η προσωρινή Πολεοδομική άδεια παύει να ισχύει μετά την πάροδο ενός χρόνου από την 
ημερομηνία χορήγησης της, και ο ιδιοκτήτης υποχρεούται να προχωρήσει σε όλες τις νόμιμες διαδικασίες 
για μεταφορά της επιχείρησης του σε άλλο χώρο για τον οποίο θα πρέπει απαραίτητα να εξασφαλιστεί 
Πολεοδομική άδεια για Γραφείο κηδειών και ταυτόχρονα να ικανοποιεί τη σχετική Νομοθεσία που το διέπει. 

6. Τέλος, θα πρέπει να σας πληροφορήσω ότι, ήδη έχουν δοθεί οδηγίες στις αρμόδιες Υπηρεσίες για τη 
διερεύνηση των πιο πάνω, δηλαδή, κατά πόσο το εν λόγω Γραφείο Κηδειών πληροί τη σχετική Νομοθεσία όσον 
αφορά τους απαραίτητους χώρους, εγκαταστάσεις και προσωπικού, για ενημέρωση του Συμβουλίου εγγραφής 
Γραφείων Κηδειών. 

7. Για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινήσεις είμαστε στη διάθεσή σας.”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.02.466, ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2018, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λεμεσού κ. Γιώργου T. Γεωργίου 
 «Η απάντηση στα ερωτήματα που εγείρονται στην πιο πάνω ερώτηση, από το αρμόδιο Τμήμα, δηλαδή 
την Παιδοογκολογική - Παιδοαιματολογική Κλινική του Νοσοκομείου Αρχιεπίσκοπος Μακάριος Γ΄ είναι η 
ακόλουθη: 

2.  Ερώτημα 1: “Πόσοι ειδικοί γιατροί σε θέματα παιδικής ογκολογίας εργάζονται στο Μακάρειο Νοσοκομείο; 
Να καταγραφεί το ιατρικό προσωπικό, που μόνιμα στελεχώνει το Παιδογκολογικό τμήμα.” 

 Στην Κλινική εργάζονται επί μονίμου βάσεως τέσσερεις (4) Ιατρικοί Λειτουργοί 1ης Τάξης, με εξειδίκευση 
στην Ογκολογία, Αιματολογία και Ανοσολογία του παιδιού και του εφήβου (Παιδογκολόγοι - 
Παιδοαιματολόγοι) και εικοσιπέντε (25) εξειδικευμένοι Νοσηλευτές. 

 Ερώτημα 2: “Πόσες κλίνες υπάρχουν στον παιδογκολογικό θάλαμο και πόσα παιδιά βρίσκονται σε κάθε 
δωμάτιο; Πού διανυκτερεύουν οι γονείς που φροντίζουν τα παιδιά τους που νοσηλεύονται;” 

 Ο πρώτος θάλαμος αποτελείται από δεκαεννέα (19) κλίνες και περιθάλπονται σ’ αυτόν, τα παιδιά που 
χρειάζονται εντατική και υποστηρικτική χημειοθεραπεία και άλλες μορφές αντικαρκινικών ή 
ανακουφιστικών θεραπειών. Από αυτά, τα τέσσερα (4) δωμάτια είναι μονόκλινα. Στα υπόλοιπα μπορούν 
να μένουν από ένα (1) έως δύο (2) παιδιά. Σε εξαιρετικές περιπτώσεις ανάγκης, υπάρχει πρόνοια και 
έτοιμη λειτουργική υποδομή για προσθήκη ακόμη μίας (1) κλίνης σε δίκλινο δωμάτιο. Ο δεύτερος θάλαμος, 
είναι το Κέντρο Ημερήσιας Φροντίδας (Day Care Hospital). To κέντρο αποτελείται από οκτώ (8) κλίνες. 
Προσέρχονται καθημερινά παιδιά, απ’ όλη την Κύπρο, που χρειάζονται θεραπείες ημέρας, δηλαδή 
εισάγονται το πρωί και μέχρι το απόγευμα επιστρέφουν στο σπίτι τους. 

 Ερώτημα 3: “Πόσοι παιδοχειρουργοί εργάζονται στο Μακάρειο και πόσοι από αυτούς είναι εξειδικευμένοι 
να κάνουν εγχειρήσεις και βιοψίες σε μωρά, ακόμα και σε βρέφη;” 

 Στο Μακάρειο Νοσοκομείο, απασχολούνται επτά (7) Ιατροί Παιδοχειρουργοί. Οι χειρουργικές επεμβάσεις, 
που απαιτούνται για ασθένειες που αφορούν καρκίνους βρεφών, παιδιών και εφήβων διενεργούνται στο 
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εξωτερικό μετά από σχετική έγκριση από το Υπουργείο Υγείας μέσω του Τομέα Επιδοτούμενων Ασθενών. 
Ανάλογα με το είδος του καρκίνου που πρέπει να χειρουργηθεί, οι ασθενείς αποστέλλονται στο εξωτερικό, 
σε υψηλής εξειδίκευσης κέντρο αριστείας. Σε αυτό το κέντρο προσφέρεται η απαιτούμενη 
εμπειρογνωμοσύνη, τεχνολογία και συνολική περίθαλψη έτσι ώστε, να προσφέρεται στα παιδιά η πλέον 
σύγχρονη και καλύτερη δυνατή φροντίδα. 

 Ερώτημα 4: “Υπάρχει πολυθεματική ομάδα που να αποφασίζει έγκαιρα πότε ένα παιδί πρέπει να 
συνεχίσει τη θεραπεία του στο εξωτερικό; Έχουμε καταγγελίες από γονείς ότι αυτό γίνεται με πολύ μεγάλη 
καθυστέρηση και κάποτε αποδεικνύεται να είναι πολύ αργά.” 

 Για κάθε περίπτωση παιδιού με καρκίνο, από την αρχή της διαχείρισης της περίπτωσής του, δηλαδή μόλις 
τεθεί η διάγνωση, δημιουργείται μια διεθνής πολυθεματική ομάδα αντιμετώπισης με βάση τα πλέον 
πρόσφατα πολύ κεντρικά και διεθνή πρωτόκολλα που εφαρμόζονται στην Παιδογκολογική/ 
Παιδοαιματολογική Κλινική. Στην ομάδα αυτή συμμετέχουν, εκτός από τους Κύπριους ειδικούς διαφόρων 
ειδικοτήτων, και γιατροί από το εξωτερικό με βάση της απαιτήσεις των πρωτοκόλλων θεραπείας που 
εφαρμόζονται. Οι αποφάσεις για τη θεραπεία των παιδιών, που διενεργούνται στην Κύπρο ή στο 
εξωτερικό, λαμβάνονται από την εν λόγω εξατομικευμένη πολυθεματική ομάδα (MDT, Multidisciplinary 
Team Review), με συμμετοχή κορυφαίων εμπειρογνωμόνων από το εσωτερικό και εξωτερικό. 

 Για την κάθε περίπτωση, οι αποφάσεις λαμβάνονται με βάση τα κριτήρια, των πλέον σύγχρονων ή 
πρόσφατων διεθνών πρωτοκόλλων αντιμετώπισης παιδικού καρκίνου. 

 Οι αποφάσεις για αποστολή παιδιών στο εξωτερικό, λαμβάνονται: α) με βάση τα κριτήρια, που 
απαιτούνται από το πρωτόκολλο της κάθε περίπτωσης, και β) αρχικά σε ιατρικό επίπεδο, από την 
εξατομικευμένη πολυθεματική ομάδα (MDT), όταν οι θεραπείες αυτές, δεν μπορούν να διενεργηθούν στην 
Κύπρο. 

 Σημειώνεται ότι, οι σχετικές εγκρίσεις από το Υπουργείο Υγείας, για αποστολή παιδιών στο εξωτερικό, 
γίνονται μετά από εισήγηση της πολυθεματικής ομάδας Παιδογκολογίας.  Περαιτέρω, δεν υπάρχουν 
καθυστερήσεις στις σχετικές εγκρίσεις και λειτουργεί μηχανισμός έγκρισης και αποστολής παιδιών στο 
εξωτερικό, με επείγουσες διαδικασίες επί 24ώρου βάσης. 

 Δεν γνωρίζω περιπτώσεις και ούτε περιήλθε στην αντίληψή μου οποιαδήποτε καταγγελία για 
καθυστέρηση αποστολής παιδιών με καρκίνο στο εξωτερικό. Αντίθετα υπάρχουν πολλά παραδείγματα, 
επείγουσας ή άλλης μορφής δράσης, των Υπηρεσιών της Παιδογκολογικής/Παιδοαιματολογικής Κλινικής 
και του Υπουργείου Υγείας, για μεταφορά παιδιών στο εξωτερικό για θεραπείες που δεν προσφέρονται 
στο εσωτερικό. 

 Η περίθαλψη των παιδιών με καρκίνο και λευχαιμία είναι ένας πολύ ευαίσθητος τομέας και καμία 
καθυστέρηση δεν επιτρέπεται.  Οι γιατροί και νοσηλευτές της Παιδογκολογικής/Παιδοαιματολογικής 
Κλινικής σε συνεργασία με τις Υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας καταβάλλουν υπεράνθρωπες 
προσπάθειες, ώστε να παρέχονται στα καρκινοπαθή παιδιά, οι καλύτερες δυνατές σύγχρονες θεραπείες 
τόσο στην Κύπρο, όσο και στο εξωτερικό. 

 Ερώτημα 5: “Ποιος αναλαμβάνει να συντονίζει και να κάνει αναφορές και εκθέσεις στην περίπτωση που 
ένα παιδί σταλεί στο εξωτερικό ή/και επιστρέφει από θεραπεία από το εξωτερικό, και ποιος βρίσκεται σε 
συνεχή επαφή με τα ιατρικά κέντρα του εξωτερικού για την εξέλιξη της υγείας του παιδιού;” 

 Όπως έχει προαναφερθεί, η διαχείριση της κάθε περίπτωσης γίνεται από εξειδικευμένη, ειδικά 
διαμορφωμένη πολυθεματική ομάδα MDT με συμμετοχή των Κυπρίων ειδικών και των εμπειρογνωμόνων 
από το εξωτερικό, σύμφωνα με το πρωτόκολλο της κάθε πάθησης.  Οι εκθέσεις και αναφορές, γίνονται 
επί συστηματικής βάσης, από την Ομάδα των γιατρών της Παιδογκολογικής/Παιδοαιματολογικής Κλινικής, 
αλλά και από τους ειδικούς των εξειδικευμένων κέντρων στα οποία αποστέλλονται τα παιδιά.  Οι γιατροί 
της Ομάδας MDT βρίσκονται σε διαρκή επικοινωνία, έτσι διασφαλίζεται η ορθή παρακολούθηση της 
εξέλιξης και συνέχιση της θεραπείας του παιδιού, στηρίζεται αποτελεσματικά η οικογένεια, και, 
καλλιεργείται ένα κλίμα εμπιστοσύνης και ασφάλειας μεταξύ της ομάδας που φροντίζει το παιδί και των 
γονέων του. 

Ερώτημα 6: “Θα θέλαμε να ενημερωθούμε κατά πόσο υπάρχει ψυχολογική στήριξη από ψυχολόγο προς 
τους γονείς και τα παιδιά και αν η παρουσία του στο Μακάρειο είναι πάνω σε τακτική βάση”. 

Στο Μακάρειο Νοσοκομείο, η Υπηρεσία Ψυχολογίας και Ψυχιατρικής παρέχει στήριξη των παιδιών και 
των οικογενειών τους.  Κάποιοι από τους Ψυχολόγους και Ψυχιάτρους της εν λόγω Υπηρεσίας, έχουν 
εξειδικευτεί στα προβλήματα, που αντιμετωπίζουν τα καρκινοπαθή παιδιά, οι έφηβοι και οι γονείς τους.  
Οι εν λόγω ειδικοί εργάζονται επί μονίμου βάσεως στο Μακάρειο Νοσοκομείο και στηρίζουν συνεχώς τους 
ασθενείς που νοσηλεύονται στην Παιδογκολογική/Παιδοαιματολογική Κλινική, όπως και τις οικογένειές 
τους. 
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Ερώτημα 7: “Υπάρχει ultrasound και MRI στο Μακάρειο Νοσοκομείο;  Αν όχι, τότε που γίνονται αυτές οι 
εξετάσεις και με ποια διαδικασία;” 

 Οι εξετάσεις με υπέρηχους (ultrasound) γίνονται στο Μακάρειο Νοσοκομείο από τον Ακτινολόγο Ιατρό του 
Νοσοκομείου, με ειδικό μηχάνημα.  Επειδή δεν υπάρχει στο Μακάρειο Νοσοκομείο μηχάνημα για MRI, τα 
παιδιά που χρειάζεται να κάνουν την εν λόγω εξέταση, παραπέμπονται στο Γενικό Νοσοκομείο 
Λευκωσίας. 

Ερώτημα 8:  “Όταν το Παιδογκολογικό Τμήμα δίνει στοιχεία επιβίωσης, λαμβάνονται υπόψη στα στατιστικά 
επιτυχίας του Τμήματος τα περιστατικά που αποστέλλονται στο εξωτερικό, σύμφωνα με καταγγελίες, με 
μεγάλη καθυστέρηση;  Το ερώτημα που τίθεται είναι κατά πόσο σε περίπτωση θανάτου παιδιού στο 
εξωτερικό ο θάνατος χρεώνεται στο ιατρικό κέντρο του εξωτερικού και όχι στο Παιδογκολογικό Τμήμα, 
που πιθανόν να νοσηλευόταν το μεγαλύτερο χρονικό διάστημα της νοσηλείας.” 

 Οι θάνατοι παιδιών, που νοσηλεύονταν είτε στην Παιδογκολογική/Παιδοαιματολογική Κλινική, είτε σε 
οποιοδήποτε κέντρο του εξωτερικού, καταγράφονται στο αρχείο θανάτων του πληθυσμού και στο Αρχείο 
Καρκίνου της Κύπρου στο Υπουργείο Υγείας.  Τα στατιστικά στοιχεία που αφορούν θανάτους των παιδιών 
που έπασχαν από καρκίνο ή λευχαιμία δημοσιεύονται, από το Αρχείο Καρκίνου Κύπρου σε επίσημα 
επιστημονικά περιοδικά ή έντυπα όπως το Lancet και είναι αυτά τα στοιχεία τα οποία λαμβάνονται υπόψη 
για τους υπολογισμούς επιβίωσης των ασθενών του Παιδογκολογικού. 

 Δεν έχει ποτέ περιέλθει στην αντίληψη μου οποιαδήποτε καταγγελία για καθυστέρηση αποστολής παιδιών 
στο εξωτερικό και ούτε ποτέ τεκμηριώθηκε κάτι τέτοιο.  Η αποστολή των παιδιών γίνεται, εντός των 
πλαισίων του κατάλληλου χρόνου για την κάθε περίπτωση, σύμφωνα με τα ιατρικά, δεοντολογικά, θεσμικά 
και νομικά κριτήρια που διέπουν τους μηχανισμούς αποστολής ασθενών στο εξωτερικό για θεραπείες που 
δεν προσφέρονται στην Κύπρο.  Επιπρόσθετα, η αποστολή του κάθε παιδιού στο εξωτερικό είναι ακόμη 
πιο διάφανη, εξατομικευμένη και ιατρικά τεκμηριωμένη από το γεγονός ότι όπως προαναφέρθηκε πιο 
πάνω, για κάθε περίπτωση παιδιού με καρκίνο, από την αρχή της διαχείρισης της περίπτωσης του, 
δηλαδή μόλις τεθεί η διάγνωση, δημιουργείται μια πολυθεματική ομάδα αντιμετώπισης, με βάση τα διεθνή 
πρωτόκολλα που εφαρμόζονται στην Παιδογκολογική/Παιδοαιματολογική Κλινική στην οποία 
συμμετέχουν, εκτός από τους Κύπριους ειδικούς διαφόρων ειδικοτήτων, και γιατροί από το εξωτερικό με 
βάση της απαιτήσεις των πρωτοκόλλων θεραπείας που εφαρμόζονται.  Με βάση την πολύχρονη εμπειρία 
της Κλινικής, του αρμόδιου Τμήματος του Υπουργείου Υγείας, και τους προαναφερθέντες 
αποτελεσματικούς μηχανισμούς και διαδικασίες αποστολής των παιδιών στο εξωτερικό, δεν 
καταγράφονται καθυστερήσεις. Αναφορικά με τα στατιστικά επιτυχίας της 
Παιδογκολογικής/Παιδοαιματολογικής Κλινικής, αυτά δημοσιεύονται σε υψίστου παγκοσμίου κύρους 
ιατρικά και επιστημονικά έντυπα, όπως για παράδειγμα το Lancet, με βάση τα επίσημα στοιχεία του 
Αρχείου Πληθυσμού, του Αρχείου Θανάτων και του Αρχείου Καρκίνου της Κύπρου και τα οποία 
υποβάλλονται, επισήμως σε διεθνείς αρμόδιους Οργανισμούς (IARC, International Agency for Research 
in Cancer, WHO World Health Organization). 

 Συγκεκριμένα στην έρευνα CONCORD-2, η οποία δημοσιεύτηκε στο Lancet Hematology στις 11/4/17 
“Worldwide comparison of survival from childhood leukaemia for 1995-2009, by subtype, age, and sex a 
population-based study of individual data for 89 828 children from 198 registries in 53 countries”, στον 
πίνακα Table 2: 5-year age-standardized net survival in children aged 0-14 years diagnosed with 
leukaemia, φαίνονται τα ποσοστά επιβίωσης των παιδιών με λευχαιμία στην Κύπρο ως ακολούθως: 

• Το ποσοστό επιβίωσης των παιδιών με οξεία λεμφοβλαστική λευχαιμία, όλων των τύπων, 
ανέρχεται στα 83%, που είναι από τα υψηλότερα παγκοσμίως. 

• Στα παιδιά με οξεία μυελογενή λευχαιμία, το ποσοστό επιβίωσης ανέρχεται στα 60,1%, που επίσης 
είναι από τα υψηλότερα στον κόσμο. 

 Στην έρευνα CONCORD-3, που δημοσιεύτηκε στο Lancet Hematology τον Ιανουάριο του 2018, τα 
αποτελέσματα της κλινικής έδειξαν τα πιο κάτω: 

• Αύξηση του ποσοστού επιβίωσης των παιδιών μας με οξεία λεμφοβλαστική λευχαιμία που ανήλθε 
στο 86%, από τα ψηλότερα στον κόσμο. 

• Τα ποσοστά ίασης των λεμφωμάτων των παιδιών που αντιμετωπίσθηκαν στην κλινική ξεπερνά το 
95%. 

 Ερώτημα 9: “Παρακαλώ να δοθεί ο αριθμός των περιστατικών που τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια έχουν 
σταλεί για θεραπεία στο εξωτερικό. Πόσα από αυτά έχουν κερδίσει τη μάχη και πόσα απεβίωσαν στο 
εξωτερικό;” 

 Ο αριθμός των περιστατικών, που αποστέλλονται στο εξωτερικό, ακολουθούν μια δυναμική διαδικασία, 
δηλαδή δεν πρόκειται για μια μονοδιάστατη μοναδική αποστολή, αλλά στα πλαίσια του “shared care” 
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(αλλεπάλληλες διαδοχικές θεραπείες διαφόρων τύπων, σε διάφορες φάσεις της αντιμετώπισης στην 
Κλινική στην Κύπρο και σε Κλινικές στο εξωτερικό, που αρμονικά συνεργάζονται και 
αλληλοσυμπληρώνονται για να ικανοποιήσουν ολιστικά τις ανάγκες του ασθενούς), το κάθε περιστατικό 
μπορεί να αποσταλεί πολλές φορές κατά τη διάρκεια διαδοχικών ετών, με αντίστοιχες επιστροφές στην 
Κλινική, για συνέχιση της θεραπείας. Η αρχή του “shared care” ακολουθείται συστηματικά, όποτε είναι 
αναγκαίο για το μέρος της θεραπευτικής αντιμετώπισης, που δεν μπορεί να παρασχεθεί στην Κύπρο. Για 
τους λόγους αυτούς, οι ασθενείς που αποστέλλονται στο εξωτερικό δεν παραμένουν μόνιμα για θεραπεία 
εκεί, αλλά παραπέμπονται πίσω από τα Κέντρα του εξωτερικού και επανέρχονται και συνεχίζουν τη 
θεραπεία τους στην Κύπρο. Επιπλέον οι παθήσεις για τις οποίες αποστέλλονται οι ασθενείς, είναι πολλών 
διαφορετικών ειδών, γεγονός που καθιστά το μοντέλο αντιμετώπισης με βάση την “εξατομικευμένη ομάδα 
MDT” και το “shared care”, που περιεγράφηκαν πιο πάνω, απαραίτητο για την αποτελεσματικότητα της 
Κλινικής. 

 Στις περιπτώσεις, που ο καρκίνος υπερνικά, οι ασθενείς παραπέμπονται πίσω στην Κλινική. Σχεδόν όλοι 
οι θάνατοι των εν λόγω παιδιών και εφήβων, συμβαίνουν στην Κλινική. Τα περιστατικά, που 
αποστέλλονται στο εξωτερικό, τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια, με αποστολές για περισσότερες από μια 
φορά, σε διάφορες φάσεις της εξέλιξής τους, στο 10ετές διάστημα, που είναι κατά κανόνα τα διάστημα 
αντιμετώπισης και παρακολούθησης, μέσα στο οποίο μπορεί να επέλθει ο θάνατος ή η ίαση, 
καταγράφονται στο Υπουργείο Υγείας, στην Υπηρεσία που είναι η αρμόδια για την αποστολή ασθενών 
στο εξωτερικό. Στο Μακάρειο Νοσοκομείο, κατά τα τελευταία 15 χρόνια δεν υπήρχαν οι μηχανισμοί, το 
επιστημονικό προσωπικό και η τεχνογνωσία ή η εξειδικευμένη Υπηρεσία, που χρειάζεται για την ιδιαίτερα 
πολύπλοκη επιδημιολογική στατιστική καταγραφή και ανάλυση της εξέλιξης (ίαση, θάνατος, είδος 
καρκινικών παθήσεων, επίπτωση) των εν λόγω συγκεκριμένων περιστατικών, αυτών δηλαδή, που 
αλλεπάλληλα είχαν αποστολές και επιστροφές στην Κύπρο για συνέχιση της θεραπείας τους. Ωστόσο 
πρέπει να σημειωθεί ότι με βάση τις προαναφερθείσες επίσημες δημοσιεύσεις στο Lancet του 2017 και 
του 2018, τα συνολικά ποσοστά θανάτων σε παιδιά με καρκίνο στην Κύπρο είναι από τα χαμηλότερα 
παγκοσμίως και συγκρίνονται ευνοϊκά με τις πλέον ανεπτυγμένες χώρες, δεδομένου ότι, όπως 
τεκμηριώνεται επίσημα στις εν λόγω δημοσιεύσεις α) τα ποσοστά επιβίωσης των παιδιών με οξεία 
λεμφοβλαστική λευχαιμία, όλων των τύπων, ανέρχονται στο 83%, που είναι από τα ψηλότερα στον κόσμο 
(2017, CONCORD-2), β) στα παιδιά με οξεία μυελογενή λευχαιμία, τα ποσοστά επιβίωσης ανέρχονται στο 
60,1%, που επίσης είναι από τα ψηλότερα στον κόσμο (2017, CONCORD-2), γ) παρατηρήθηκε στη 
συνέχεια αύξηση του ποσοστού επιβίωσης των παιδιών με οξεία λεμφοβλαστική λευχαιμία που ανήλθε 
στο 86%, από τα ψηλότερα στον κόσμο (2018, CONCORD-3), και δ) τα ποσοστά ίασης των λεμφωμάτων 
των παιδιών που αντιμετωπίσθηκαν στην κλινική ξεπερνά το 95% (2018, CONCORD-3). Τα εν λόγω 
στοιχεία τεκμηριώνουν, ότι το μοντέλο που υιοθετήθηκε στην Παιδογκολογική - Παιδοαιματολογική Κλινική 
από την ίδρυσή της το 1989, είναι αποτελεσματικό αφού το ποσοστό θανάτων που παρατηρείται είναι 
αυτό που παρατηρείται στις πλέον ανεπτυγμένες χώρες και τα ποσοστά ίασης είναι από τα καλύτερα 
παγκόσμια. 

Ερώτημα 10: “Παρακαλώ επίσης να δοθεί αριθμός για το πόσα παιδιά συνολικά έχουν νοσηλευτεί στο 
Παιδογκολογικό τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια. Πόσα έχουν χάσει τη μάχη στο Μακάρειο και πόσα έχουν 
χάσει τη μάχη μετά που εστάλησαν στο εξωτερικό;” 

Κατά τα τελευταία 15 χρόνια ο συνολικός αριθμός παιδιών που εισήχθησαν για νοσηλεία και αντιμετώπιση 
στην Παιδογκολογική - Παιδοαιματολογική Κλινική είναι 27.425. Αναφορικά με θανάτους παιδιών στο 
Μακάρειο και στο εξωτερικό, παραπέμπω στις απαντήσεις στις ερωτήσεις 8 και 9 πιο πάνω. 

3. Εάν για τον οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.02.477, ημερομηνίας 3 Απριλίου 2018, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λεμεσού κ. Μαρίνου Σιζόπουλου 
«Η απάντηση στα ερωτήματα που εγείρει στην επιστολή του ο Αν. Γενικός Διευθυντής της Βουλής των 

Αντιπροσώπων, με αρ. φακ.: Ερ. 23.06.011.02.477 και ημερ. 3/4/2018, από το αρμόδιο Τμήμα, δηλαδή την 
Παιδοογκολογική/Παιδοαιματολογική Κλινική του Νοσοκομείου Αρχιεπίσκοπος Μακάριος Γ΄ είναι η ακόλουθη: 

2. Στην Παιδοογκολογική/Παιδοαιματολογική Κλινική του Νοσοκομείου Αρχιεπίσκοπος Μακάριος Γ΄, 
εργάζονται με πλήρη απασχόληση τέσσερις (4) Ιατρικοί Λειτουργοί, με εξειδίκευση στην Ογκολογία, 
Αιματολογία και Ανοσολογία του παιδιού και του εφήβου (Παιδοογκολόγοι/Παιδοαιματολόγοι) και 
εικοσιπέντε (25) εξειδικευμένοι Νοσηλευτές.  Οι εν λόγω αριθμοί πληρούν τα κριτήρια και είναι σύμφωνοι 
με τα όσα διεθνώς συστήνονται για τις αναλογίες Ιατρών και Νοσηλευτών στις Κλινικές στις οποίες 
περιθάλπονται παιδιά με καρκίνο και λευχαιμία. Σημειώνεται, ότι ο ελάχιστος αριθμός εξειδικευμένων 
Ιατρών στην Παιδοογκολογία που απαιτείται για κάθε Κλινική Παιδοογκολογίας, είναι ένας (1) για κάθε 
δεκαπέντε (15) παιδιά που διαγιγνώσκονται ετησίως.  Λαμβάνοντας υπόψη ότι αντιμετωπίζονται στην 



479 

 

Παιδοογκολογική/Παιδοαιματολογική Κλινική τριανταπέντε (35) νέα περιστατικά καρκίνου και λευχαιμίας 
σε παιδιά ετησίως, ο αριθμός των τεσσάρων (4) Ιατρών, που στελεχώνουν την Κλινική θεωρείται 
ικανοποιητικός. 

3.  Με αυτή την υποδομή, είναι σημαντικό να αναφερθούν τα στατιστικά επιτυχίας της 
Παιδοογκολογικής/Παιδοαιματολογικής Κλινικής, που δημοσιεύονται σε υψίστου παγκοσμίου κύρους 
ιατρικά και επιστημονικά έντυπα, όπως για παράδειγμα το Lancet, με βάση τα επίσημα στοιχεία του 
Αρχείου Πληθυσμού, του Αρχείου θανάτων και του Αρχείου Καρκίνου της Κύπρου και τα οποία 
υποβάλλονται, επισήμως σε διεθνείς αρμόδιους Οργανισμούς (IARC, International Agency for Research 
in Cancer, WHO World Health Organization). 

Συγκεκριμένα: 

α)  Στην έρευνα CONCORD-2, που δημοσιεύτηκε στο Lancet Hematology στις 11/4/17: «Worldwide 
comparison of survival from childhood leukaemia for 1995-2009, by subtype, age, and sex a 
population-based study of individual data for 89 828 children from 198 registries in 53 countries», 
στον πίνακα Table 2: 5-year age- standardized net survival in children aged 0-14 years diagnosed 
with leukaemia, φαίνονται τα ποσοστά επιβίωσης των παιδιών με λευχαιμία στην Κύπρο ως 
ακολούθως: 

• Τα ποσοστά επιβίωσης των παιδιών με οξεία λεμφοβλαστική λευχαιμία, όλων των τύπων, 
ανέρχεται στο 83%, που είναι από τα υψηλότερα παγκοσμίως. 

• Στα παιδιά με οξεία μυελογενή λευχαιμία, τα ποσοστά επιβίωσης ανέρχονται στο 60,1%, 
που επίσης είναι από τα υψηλότερα στον κόσμο. 

 β)  Στην έρευνα CONCORD-3, που δημοσιεύτηκε στο Lancet Hematology τον Ιανουάριο του 2018, τα 
αποτελέσματα της Κλινικής έδειξαν τα ακόλουθα αποτελέσματα: 

• Αύξηση του ποσοστού επιβίωσης των παιδιών με οξεία λεμφοβλαστική λευχαιμία που 
ανήλθε στο 86%, από τα υψηλότερα στον κόσμο. 

•  Το ποσοστό ίασης των λεμφωμάτων των παιδιών που αντιμετωπίσθηκαν στην Κλινική 
ξεπερνά το 95%. 

4. Εάν για τον οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι  επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων παραμένω στη διάθεσή σας.»     

Απάντηση ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.02.500, ημερομηνίας 4 Απριλίου 2018, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 
«Αποζημίωση-οικονομική βοήθεια αναφορικά με το αίτημα της κοινότητας Θελέτρας 

 Αναφέρομαι στη σχετική με το θέμα επιστολή σας με ημερομηνία 10 Απριλίου 2018, με την οποία 
διαβιβάσθηκε η πιο πάνω ερώτηση προς τον Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος και 
αφού απολογηθώ για τη σημειωθείσα καθυστέρηση στην απάντησή της, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με ημερομηνία 27/3/2019 εγκρίθηκε πρόταση για τη συνολική 
αντιμετώπιση των προβλημάτων των Αρδευτικών Τμημάτων (Α.Τ.). 

(β)  Σε ό,τι αφορά την συνολική αντιμετώπιση των Α.Τ., το Υπουργικό Συμβούλιο μεταξύ άλλων ενέκρινε τη 
διάθεση ποσού €200.000 ετησίως από τον προϋπολογισμό του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων (ΤΑΥ) με 
ανώτερο ποσό τις €50.000 για κάθε Α.Τ. ετησίως για εξασφάλιση τεχνικής βοήθειας, είτε από το ΤΑΥ, είτε 
από τον ιδιωτικό τομέα για διόρθωση βλαβών ή διευθέτηση οφειλών για λειτουργικές ή άλλες δαπάνες. 

(γ)  Η βοήθεια αυτή παραχωρείται ως χορηγία ήσσονος σημασίας σε γεωργούς που είναι εγγεγραμμένα μέλη 
του Α.Τ. βάσει σχεδίου που θα εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο.  Η χορηγία θα δίνεται υπό 
προϋποθέσεις και θα εξετάζεται από επιτροπή που θα συμμετέχουν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος (ΥΓΑΑ&Π), το ΤΑΥ, το Τμήμα Γεωργίας, το 
Υπουργείο Οικονομικών και το Γενικό Λογιστήριο. 

(δ)  Για τον σκοπό αυτό, το ΤΑΥ έχει ετοιμάσει κατάλογο με τα αιτήματα των Α.Τ., στον οποίο 
συμπεριλαμβάνεται και το αίτημα του Α.Τ. Θελέτρας, καθώς και σχετικό σχέδιο, το οποίο διαβιβάστηκε 
στο ΥΓΑΑ&Π για να συζητηθούν στην πιο πάνω επιτροπή. 

2.  Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.02.530, ημερομηνίας 25 Απριλίου 2018, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
«Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Ο οικείος Έπαρχος, σύμφωνα με τον περί Προστασίας της Παραλίας Νόμο, άρθρο 3(5), δύναται να 
διορίζει φύλακες (αμμοφύλακες) για προστασία της παραλίας.  Σε κάθε Επαρχία, ανάλογα με τις ανάγκες 
που υπάρχουν εργοδοτείται συγκεκριμένος αριθμός αμμοφυλάκων.  Πιο συγκεκριμένα, στην Επαρχία 
Λεμεσού υπάρχουν δύο (2) αμμοφύλακες, στην Επαρχία Πάφου τέσσερεις (4), στην Επαρχία Λευκωσίας 
ένας (1), στην Επαρχία Λάρνακας ένας (1) και στην Επαρχία Αμμοχώστου δύο (2). Οι αμμοφύλακες 
έχουν ως κύρια αρμοδιότητα να ελέγχουν καθημερινά την παραλιακή περιοχή και να υποβάλλουν 
γραπτώς στον Έπαρχο οποιαδήποτε παρανομία/παρατυπία στη βάση του περί Προστασίας της 
Παραλίας Νόμου, προκειμένου να ληφθούν τα νενομισμένα μέτρα για άρση της παρανομίας. 

3. Παράλληλα, κάθε Τοπική Αρχή, σύμφωνα με το άρθρο 10 του περί Προστασίας της Παραλίας Νόμου, 
δύναται να διορίζει επιθεωρητές παραλίας ή να αναθέτει την εκτέλεση των καθηκόντων των επιθεωρητών 
σε άλλους υπαλλήλους της.  Τα καθήκοντα και οι αρμοδιότητες των επιθεωρητών παραλίας, όπως 
καθορίζονται στο άρθρο 10(2) της οικείας Νομοθεσίας, είναι τα ακόλουθα: 

“(α) Ο έλεγχος εάν τοποθετούνται στην παραλία αντικείμενα ή εάν διεξάγονται παιγνίδια ή εάν 
παρέχονται υπηρεσίες ή διευκολύνσεις χωρίς να έχει χορηγηθεί σχετική άδεια από την οικεία αρχή, 

(β)  ο έλεγχος για την από μέρους κάθε αδειούχου πιστή τήρηση των προνοιών του παρόντος Νόμου, 
των Κανονισμών που εκδόθηκαν με βάση αυτόν και των όρων άδειας που του χορηγήθηκε, 

(γ)  η επιτήρηση της χρήσης της παραλίας γενικά και η βεβαίωση ότι οι χρήστες 

(i) χρησιμοποιούν την παραλία με ευταξία, 

(ii) δεν παρεμποδίζουν την ελεύθερη διακίνηση σ’ αυτή σε απόσταση τριών έως πέντε μέτρων 
από τη στάθμη του νερού της θάλασσας, όπως καθορίζεται για κάθε περιοχή από την οικεία 
αρχή, 

(iii)  δεν παρενοχλούν άλλους με τη συμπεριφορά τους, 

(iv) δε ρυπαίνουν την παραλία και τη θάλασσα  

(δ) η λήψη των προσωπικών στοιχείων οποιουδήποτε παραβάτη του Νόμου ή των Κανονισμών ή των 
όρων χορηγηθείσας άδειας και η υποβολή καταγγελίας στην οικεία αρχή.” 

4.  Ενόψει των ανωτέρω, ο περί Προστασίας της Παραλίας Νόμος παρέχει επαρκείς μηχανισμούς για 
προστασία των παραλιών, εντούτοις υπάρχουν ορισμένες αδυναμίες στην εφαρμογή του, γι’ αυτό και κατά 
καιρούς γινόμαστε δέκτες καταγγελιών για παρανομίες στις παραλίες.  Επί του παρόντος, δεν υπάρχει 
πρόθεση για πρόσληψη προσωπικού για το σκοπό αυτό, ενόψει και της προωθούμενης Μεταρρύθμισης 
της Τοπικής Αυτοδιοίκησης, όπου σύμφωνα με το σχετικό νομοσχέδιο η αρμοδιότητα αυτή μεταφέρεται 
στους οικείους Δήμους σε σχέση με τις παραλίες που εμπίπτουν στα διοικητικά τους όρια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.030, ημερομηνίας 9 Αυγούστου 2018, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
«Έχω οδηγίες να αναφερθώ στην πιο πάνω Ερώτηση, που υποβλήθηκε από τον Βουλευτή Αμμοχώστου 

κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη και αποστάλθηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 24.08.2018, 
και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι οι Τεχνικές Υπηρεσίες της Επαρχιακής Διοίκησης Αμμοχώστου σε τακτικά 
χρονικά διαστήματα προβαίνουν σε έλεγχο των πινακίδων και προβαίνουν σε ανάλογες επιδιορθώσεις και/ή 
αντικαταστάσεις εκεί και όπου χρειάζεται. 

 Επιπροσθέτως αναφέρεται ότι η αρωγή και συνδρομή της Επαρχιακής Διοίκησης Αμμοχώστου προς 
άμβλυνση του φαινομένου, εκτός από τις περιπτώσεις δρόμων που εμπίπτουν στις αρμοδιότητές του τμήματος 
Δημοσίων Έργων όπως π.χ. υπεραστικό οδικό δίκτυο, δεν περιορίζεται μόνο στους δρόμους οι οποίοι 
εμπίπτουν στις αρμοδιότητές της αλλά αντιθέτως συνδράμει με κάθε δυνατό τρόπο προς τους Δήμους και τις 
Κοινότητες της ελεύθερης περιοχής Αμμοχώστου ώστε να διατηρούν την οδική τους σήμανση σε καλή 
κατάσταση και παρά το γεγονός ότι με βάση τον περί Δήμων Νόμο του 1985 (Ν.111/195) και περί Κοινοτήτων 
Νόμο, άρθρα 82 και 84, του 1999 (Ν.86(Ι)/1999) την συγκεκριμένη ευθύνη φέρουν οι Δήμοι και οι Κοινότητες, 
αντίστοιχα. 

2.  Απολογούμαστε για τη μεγάλη καθυστέρηση που μεσολάβησε μέχρι την απάντηση στην Ερώτηση του 
έντιμου κ. Βουλευτή και παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες 
και/ή διευκρινήσεις ενδεχομένως να χρειαστείτε επί του συγκεκριμένου.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2019 της Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Βασιλικής Αναστασιάδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.033, ημερομηνίας 10 Αυγούστου 2018, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 
 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να απολογηθώ γιατί εκ παραδρομής δεν 
απαντήθηκε νωρίτερα. 

2. Με βάση τον προγραμματισμό του υπουργείου μου δεν υπάρχει πρόθεση για δημιουργία ειδικά 
κλιματιζόμενων χώρων για το κοινό στις στάσεις των λεωφορείων παρά τα δημόσια νοσοκομεία.  Οι 
κλιματιζόμενες στάσεις δεν μπορεί να είναι κλειστοί χώροι αλλά θα πρέπει να εξασφαλίζεται τρόπος εισόδου και 
διαφυγής χωρίς πόρτες, για να μην παγιδεύονται οι χρήστες μέσα στη στάση κάτω από οποιεσδήποτε συνθήκες. 

3. Στις περιπτώσεις των νοσοκομείων, όπου και αναφέρεται η επιστολή σας, αν το σημείο είναι και σταθμός, 
π.χ. το Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας στα Λατσιά, υπάρχει κλιματιζόμενη αίθουσα επιβατών.  Στα υπόλοιπα 
νοσοκομεία απλά υπάρχουν στάσεις και θα εξεταστεί το ενδεχόμενο δημιουργίας σταθμών για να εξυπηρετούνται 
οι ευπαθείς ομάδες του πληθυσμού. 

 Είμαι στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.074, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2018, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ ότι οι εργασίες ισοπέδωσης στην περιοχή 
Πλατύ στην Κοινότητα Αγρού έχουν γίνει από την Εκκλησιαστική Επιτροπή της Κοινότητας και σύμφωνα με 
έρευνα που έχει γίνει από το Γραφείο του Επάρχου Λεμεσού, η Εκκλησιαστική Επιτροπή έχει προχωρήσει στην 
ετοιμασία περιβαλλοντικής μελέτης η οποία έχει υποβληθεί στο Τμήμα Περιβάλλοντος για έγκριση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.233, ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2018, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 
 «Η απάντηση στα ερωτήματα που εγείρονται στην πιο πάνω ερώτηση, από την αρμόδια διεύθυνση, 
δηλαδή τον Εκτελεστικό Διευθυντή Διεύθυνσης Λεμεσού Πάφου, είναι η ακόλουθη: 

2. Σε σχετική έρευνα που έγινε, σας πληροφορώ ότι για το έτος 2019, οι δεκαπενθήμερες επισκέψεις της 
Ιατρού και της Φαρμακοποιού (της Φοίτης), γίνονται ανελλιπώς και δεν υπήρξε κανένα παράπονο από 
ασθενή ή τον Κοινοτάρχη της περιοχής. 

3. Σημειώνεται ότι, για το 2019 οι κοινότητες της Πάφου καλύπτονται από τα Αγροτικά Κέντρα Φοίτης, 
Σαλαμιούς, Παναγιάς, και Κ. Πύργου. Οι Ιατροί και Φαρμακοποιοί των Κέντρων Υγείας εξακολουθούν να 
κάνουν τις περιοδείες ως και η πρακτική πριν την εφαρμογή του ΓΕΣΥ. Με την εφαρμογή του ΓΕΣΥ και 
τις παραιτήσεις ή/και μη έγκρισης Ιατρών (που στελέχωναν τα ΑΚΥ Πάφου) παρουσιάστηκαν κάποια 
προβλήματα στελέχωσης των Αγροτικών Κέντρων Υγείας. 

4. Από τις 22/10/2019, όλα τα Αγροτικά Κέντρα Υγείας είναι στελεχωμένα με Ιατρικό προσωπικό όπως 
προνοεί η υπηρεσία, εξαιρουμένου της μόνιμης θέσης Φαρμακοποιού στο Κ. Πύργο, η οποία θα καλυφθεί 
σύντομα, προς το παρόν μετά από την παραίτηση της Φαρμακοποιού, το κέντρο καλύπτεται 2 φορές την 
εβδομάδα. 

5. Εάν για τον οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.329, ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 

2018, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σε συνέχεια της συνεδρίας που πραγματοποιήθηκε στις 
18.09.2019 στη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με το πιο πάνω θέμα, παραθέτω τις απαντήσεις των 
Συμβουλίων Αποχετεύσεων Λευκωσίας, Λάρνακας και Παραλιμνίου, οι οποίες ζητήθηκαν από την αξιότιμη 
Βουλευτή όσον αφορά στο σημείο 5 της εν λόγω Ερώτησης. 

“Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λευκωσίας 
 Αναφερόμαστε στο πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια της επιστολής σας ημερομηνίας 20 Σεπτεμβρίου 2019, 
επιθυμούμε να σας πληροφορήσουμε για τα εξής: 

1. Καταρχήν το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λευκωσίας (ΣΑΛ), εφαρμόζοντας τις πρόνοιες του Νόμου 
Ν1/1971, έχει προβεί στη κατασκευή και λειτουργία κεντρικού αποχετευτικού συστήματος συλλογής 
λυμάτων στις ακόλουθες περιοχές: 
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Δήμο Λευκωσίας, Δήμο Στροβόλου: Δήμο Λακατάμιας, Δήμο Έγκωμης, Δήμο Αγλαντζιάς, Δήμο Λατσιών, 
Δήμο Αγίου Δομετίου, Δήμο Τσερίου, Δήμο Γερίου, Κοινότητα Κοκκινοτριμιθιάς, Κοινότητα Παλιομετόχου 
και Κοινότητα Αγίων Τριμιθιάς. 

2. Το Συμβούλιο, με στόχο την πληρέστερη ενημέρωση των δημοτών-χρηστών του αποχετευτικού 
συστήματος, παράλληλα με την δημοσίευση της Γνωστοποίησης Σύνδεσης, σε κάθε περιοχή παρέδιδε 
επιστολές σε όλα τα επηρεαζόμενα υποστατικά προκειμένου οι ιδιοκτήτες ή οι κάτοχοι των εν λόγω 
υποστατικών, να γνωρίζουν επακριβώς για τις αναγκαίες ενέργειες που θα έπρεπε να προβούν 
προκειμένου να διασφαλίσουν τη σύνδεση των υποστατικών τους, με το κεντρικό αποχετευτικό σύστημα 
(περιλαμβανομένης και της χρονικής προθεσμίας που ρητά ορίζεται) σύμφωνα με τα προβλεπόμενα στον 
Περί Αποχετευτικών Συστημάτων Νόμο, Ν1/1971.  Σε αρκετές περιπτώσεις, η πληροφόρηση του κοινού 
γινόταν σε συνεργασία με την αρμόδια τοπική αρχή αυτοδιοίκησης. 

3. Με βάση τις πρόνοιες του Άρθρου 33 του Περί Αποχετευτικών Συστημάτων Νόμου, Ν1/1971, κάθε 
ιδιοκτήτης ή κάτοχος υποστατικού, το οποίο βρίσκεται εντός οδού που περιλαμβάνεται σε Γνωστοποίηση 
Σύνδεσης και δημοσιεύεται στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας, οφείλει εντός έξι μηνών να: 

• εξασφαλίσει άδεια κατασκευής ιδιωτικής υπονόμου από το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λευκωσίας, 

• κατασκευάσει με δικά του έξοδα την ιδιωτική υπόνομο του υποστατικού του, 

• συνδέσει το υποστατικό του με το κεντρικό αποχετευτικό σύστημα λυμάτων εφόσον εξασφαλίσει 
προηγουμένως την έγγραφη βεβαίωση του Συμβουλίου. 

4. Σημειώνεται ότι σε περίπτωση που ιδιοκτήτης ή κάτοχος υποστατικού επέλεξε να μην εφαρμόσει τις 
πρόνοιες της πιο πάνω παραγράφου και παρέλειψε να συνδέσει το υποστατικό του με το κεντρικό 
αποχετευτικό σύστημα λυμάτων, ή επέλεξε να συνδέσει το υποστατικό του παράνομα, χωρίς την 
εξασφάλιση άδειας από το Συμβούλιο, τότε το Συμβούλιο σε διάστημα έξι μηνών από την λήξη του 
χρονικού περιθωρίου που καθορίζεται στη Γνωστοποίηση Σύνδεσης, εφαρμόζει τις πρόνοιες της 
παραγράφου 33 (3) του πιο πάνω Νόμου. Με βάση την συγκεκριμένη παράγραφο, ο ιδιοκτήτης ή κάτοχος 
(χρήστης) υποστατικού υπόκειται σε επιβάρυνση, η οποία δεν ξεπερνά το ποσό χρέωσης που επιβάλλεται 
στα υποστατικά που έχουν συνδεθεί με το σύστημα, στο λογαριασμό της Υδατοπρομήθειας τους. 

5. Το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λευκωσίας έχει εφαρμόσει τις πρόνοιες της πιο πάνω παραγράφου και έχει 
προχωρήσει στην επιβολή επιβάρυνσης στους λογαριασμούς της Υδατοπρομήθειας, όλων των 
υποστατικών που δεν διοχέτευσαν τα λύματα τους στο κεντρικό αποχετευτικό σύστημα σε όλους τους 
Δήμους και Κοινότητες που αναφέρονται στην παράγραφο (1) της παρούσας επιστολής, εξαιρουμένων 
των Κοινοτήτων Κοκκινοτριμιθιάς και Παλιομετόχου, για τις οποίες δεν έχει εκπνεύσει ακόμη η χρονική 
προθεσμία που καθορίζεται στον Νόμο. 

6. Μέσω της εφαρμογής της εν λόγω πρόνοιας το ΣΑΛ ουσιαστικά προσπάθησε να προτρέψει τους 
ιδιοκτήτες ή κατόχους των υποστατικών να προχωρήσουν και να συνδέσουν τα υποστατικά τους με το 
κεντρικό αποχετευτικό σύστημα σύμφωνα με τα προβλεπόμενα στο Νόμο Ν1/1971, καθότι από 
οικονομικής πλευράς δεν θα ήταν προς το συμφέρον τους η επιβολή των τελών επιβάρυνσης στο 
λογαριασμό της υδατοπρομήθειας ταυτόχρονα με την καταβολή του κόστους εκκένωσης των 
απορροφητικών λάκκων των υποστατικών τους. 

7. Πέραν του πιο πάνω μέτρου καθότι η κατασκευή του κεντρικού αποχετευτικού συστήματος απώτερο 
σκοπό είχε, μεταξύ άλλων, την άρση της διοχέτευσης των λυμάτων στον υπόγειο υδροφόρο ορίζοντα, το 
ΣΑΛ έχει προχωρήσει στην οργάνωση εκστρατείας με σκοπό 3,000 νέα υποστατικά κάθε χρόνο, να 
υποβάλουν αίτηση για εξασφάλιση άδειας κατασκευής ιδιωτικής υπονόμου οικοδομής και να διοχετεύουν 
τα λύματα τους στο κεντρικό αποχετευτικό σύστημα λυμάτων. 

8. Μέχρι τη δεδομένη στιγμή που αποστέλλεται η παρούσα επιστολή, ιδιοκτήτες ή/και κάτοχοι περίπου 
35,000 υποστατικών στην περιοχή εντός των ορίων του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λευκωσίας (είτε αυτά 
αφορούν κατοικίες, είτε πολυκατοικίες, είτε εμπορικά υποστατικά κ.ά.), έχουν υποβάλει αίτηση για 
σύνδεση με το κεντρικό αποχετευτικό σύστημα λυμάτων, δηλαδή, ποσοστό περίπου 60% του συνόλου 
των υποστατικών. 

 Παραμένουμε στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινίσεις ή πληροφορίες. 

Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λάρνακας 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή σας με αρ. φακ. 04.02.002.03, 04.02.002.04, 22.02.02 ημερ. 
20.09.2019 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Οι αριθμοί αφορούν τεμάχια στα οποία υπάρχουν αναπτύξεις με βάση τα στοιχεία που μας έχουν δοθεί 
από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας. 
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1. Το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λάρνακας (ΣΑΛ) σύμφωνα με τους Περί Αποχετευτικών Συστημάτων Νόμο 
και Κανονισμούς υιοθετεί τις διαδικασίες που απορρέουν από την νομοθεσία όσον αφορά την σύνδεση 
των υποστατικών που εντάσσονται στις περιοχές που έχει κατασκευαστεί το δημόσιο αποχετευτικό δίκτυο. 

2. Το ποσοστό του πληθυσμού που δεν έχει συνδεθεί με το δημόσιο αποχετευτικό σύστημα της Α΄ Φάσης, 
είναι 14,4% δηλαδή 800 υποστατικά στο σύνολο των 5 550 υποστατικών.  Από τα 800 υποστατικό έχουν 
εξαιρεθεί προσωρινά 330 (ή περίπου 6%) υποστατικά για λόγους οικονομικούς ή/και για λόγους 
ακαταλληλότητας των υποστατικών (ετοιμόρροπα υποστατικά). 

3. Το ποσοστό του πληθυσμού που δεν έχει συνδεθεί με το δημόσιο αποχετευτικό σύστημα της Β΄ Φάσης, 
είναι 39% δηλαδή 2 570 υποστατικά στο σύνολο των 6 630 υποστατικών.  Από τα 2 570 υποστατικά έχουν 
εξαιρεθεί προσωρινά 17 υποστατικά για λόγους οικονομικούς ή/και για λόγους ακαταλληλότητας των 
υποστατικών (ετοιμόρροπα υποστατικά). 

 Τονίζεται ότι στο παρόν στάδιο δεν έχουν εξαντληθεί τα χρονικά περιθώρια για την σύνδεση των 
υποστατικών της Β΄ Φάσης που μπορούν να εξυπηρετηθούν από το δημόσιο αποχετευτικό σύστημα και 
γι' αυτό το λόγο δεν έχουμε προβεί σε οποιαδήποτε μέτρα. 

4. Τα μέτρα τα οποία υιοθετήθηκαν για τα υποστατικά που δεν είχαν συνδεθεί με το δημόσιο αποχετευτικό 
σύστημα της Α΄ Φάσης ήταν προειδοποιητικές επιστολές από το ΣΑΛ, ότι θα ληφθούν νομικά μέτρα 
εναντίον των ιδιοκτητών των και στη συνέχεια είχαν σταλεί επιστολές από τον Νομικό Σύμβουλο του ΣΑΛ.  
Στο παρόν στάδιο δεν έχουν ληφθεί οποιαδήποτε νομικά μέτρα εναντίον των ιδιοκτητών που δεν έχουν 
συμμορφωθεί με τις υποδείξεις του ΣΑΛ προκειμένου να συνδέσουν το υποστατικό τους με το δημόσιο 
αποχετευτικό σύστημα. 

 Σημειώνεται ότι σήμερα έχει ολοκληρωθεί και εξυπηρετηθεί, πέραν του 90% της δημαρχούμενης πόλης 
της Λάρνακας και μέρος του Δήμου Αραδίππου. 

 Ταυτόχρονα, εντός του έτους 2019 το ΣΑΛ προχώρησε στην υλοποίηση των Έργων Γ΄ Φάσης που 
αφορούν τον Δήμο Δρομολαξιάς-Μενεού και τις Κοινότητες Κιτίου και Περβολιών. 

Συμβούλιο Αποχετεύσεων Παραλιμνίου 
 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σε απάντηση της επιστολής σας με ημερομηνία 20 Σεπτεμβρίου 2019 
σας πληροφορώ ότι πέραν του 85% των υποστατικών που εμπίπτουν στα όρια του Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
Παραλιμνίου έχουν συνδεθεί με το Κεντρικό Αποχετευτικό Σύστημα Παραλιμνίου. Υπολείπεται η υλοποίηση 
κάποιων έργων για να μπορέσουν να συνδεθούν και τα υπόλοιπα υποστατικά. 

 Το Συμβούλιο, πέραν της εκστρατείας ενημέρωσης του κοινού και τους περιοδικούς ελέγχους στους 
οποίους προβαίνει για εντοπισμό όσων δεν έχουν συνδεθεί αλλά δύναται να συνδεθούν, με βάση την Περί 
Αποχετευτικών Συστημάτων Νομοθεσία, επιβάλλει τέλος χρήσης του αποχετευτικού συστήματος με βάση την 
κατανάλωση νερού ύδρευσης, σε όλα τα υποστατικά που δύναται να συνδεθούν με το Κεντρικό Αποχετευτικό 
Σύστημα, ανεξάρτητα αν είναι συνδεδεμένα ή όχι.  Με τον τρόπο αυτό δίνεται επιπρόσθετο κίνητρο σε όσους δεν 
είναι συνδεδεμένοι να προχωρήσουν με τις απαιτούμενες εργασίες για τη σύνδεση τους ούτως ώστε να έχουν 
όφελος από την υπηρεσία για την οποία πληρώνουν. 

 Έχοντας υπόψη ότι οι νομικές διαδικασίες για τη λήψη μέτρων για όσους δεν είναι συνδεδεμένοι είναι 
χρονοβόρες, το Συμβούλιο μαζί με τα υπόλοιπα Συμβούλια Αποχετεύσεων, προωθεί έγκριση σχετικού 
Κανονισμού με τον οποίο θα παρέχεται η δυνατότητα επιβολής εξώδικου προστίματος σε όσους δεν είναι 
συνδεδεμένοι. Αναμένεται ότι το μέτρο αυτό θα επιταχύνει τη σύνδεση των υποστατικών που δεν είναι 
συνδεδεμένα.”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.353, ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 

2018, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση σχετικά με καταγγελία για εκτεθειμένα υπαίθρια κτηνοτροφικά και 
ζωικά απόβλητα από εταιρεία στην Κοφίνου και αφού απολογηθώ για την καθυστέρηση στην απάντησή της, σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Το Τμήμα Περιβάλλοντος διεξάγει τακτικές και έκτακτες επιθεωρήσεις στις εγκαταστάσεις της γύρω 
περιοχής, στο πλαίσιο εξέτασης των Όρων που περιλαμβάνονται στις Άδειες Απόρριψης Αποβλήτων και 
Άδειες Διαχείρισης Αποβλήτων που εκδίδονται από το Τμήμα. Το πρόγραμμα επιθεωρήσεων 
διαμορφώνεται σύμφωνα με τα επίπεδα συμμόρφωσης της κάθε εγκατάστασης. Επίσης ανταποκρίνεται 
άμεσα για εξέταση παραπόνων ή καταγγελιών. Όπου διαπιστώνονται παραβάσεις στην τήρηση των Όρων 
των Αδειών λαμβάνονται τα απαιτούμενα μέτρα. 

(β)  Στο πλαίσιο εξέτασης παραπόνου για την τήρηση των περί Αποβλήτων και περί Ελέγχου της Ρύπανσης 
των Νερών Νόμων, στις 17/10/2018 και 24/10/2018, διενεργήθηκε επιτόπια επιθεώρηση από 
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Επιθεωρητές του Τμήματος Περιβάλλοντος, όπου και διαπιστώθηκε η ανεξέλεγκτη απόρριψη μαλλιών, 
δερμάτων, κέρατων και νυχιών (οπλές) ζώων στο έδαφος, από εγκατάσταση επεξεργασίας μαλλιών ζώων 
και δερμάτων στην περιοχή. 

(γ)  Σε συνέχεια των πιο πάνω επιθεωρήσεων, στάληκε επιστολή στην εν λόγω εταιρεία, όπως μεριμνήσει: 

 i.  για συλλογή και μεταφορά των αποβλήτων σε αδειοδοτημένες μονάδες επεξεργασίας αποβλήτων 
και 

 ii. για καθαρισμό του χώρου. 

(δ)  Στις 5/11/2018, πραγματοποιήθηκε εκ νέου επιθεώρηση στην εγκατάσταση στην Κοφίνου, όπου και 
διαπιστώθηκε ότι τα κέρατα και οι οπλές των ζώων μεταφέρθηκαν σε αδειοδοτημένη μονάδα 
επεξεργασίας. Μεγάλη ποσότητα των δερμάτων και μαλλιών των ζώων μεταφέρθηκε για αποθήκευση 
μέχρι την εξαγωγή τους, σε αποθήκη της εταιρείας, ενώ τα υπόλοιπα μεταφέρθηκαν στο Τσιμεντοποιείο 
Βασιλικού για χρήση ως εναλλακτικό καύσιμο. Ως εκ τούτου δεν εκδόθηκε οποιοδήποτε πρόστιμο στην 
εταιρεία. 

(ε)  Επίσης στάλθηκαν επιστολές στον Έπαρχο Λάρνακας, στον Πρόεδρο και Μέλη Κοινοτικού Συμβούλιου 
Κοφίνου, στον Επαρχιακό Κτηνιατρικό Λειτουργό Λάρνακας, στον Επαρχιακό Γεωργικό Λειτουργό 
Λάρνακας και στον Επαρχιακό Λειτουργό Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως Λάρνακας, για να 
διερευνήσουν το καθεστώς αδειοδότησης της εταιρείας και για τη λήψη μέτρων για τήρηση της σχετικής 
νομοθεσίας. 

2.  Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.461, ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Άννας Θεολόγου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η προώθηση του έργου της ανάπλασης/διαμόρφωσης της Πλατείας Τροόδους, άρχισε μετά από σχετική 
Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου της 15ης Φεβρουάριου 1995, στηριζόμενη σε μελέτη που 
ετοιμάστηκε από το Βρετανικό Οίκο Horwarth & Horwarth (U.K.) Ltd. 

3. Στις 10.10.1996 το Υπουργικό Συμβούλιο υιοθέτησε το Ρυθμιστικό Σχέδιο που ετοιμάστηκε από το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως. Η μελέτη και σχεδίαση του έργου, εκπονήθηκαν από το εν λόγω Τμήμα και η 
εκτέλεσή του έγινε σε δύο φάσεις, με συνολικό προϋπολογισμό ύψους €3.183.881 
(συμπεριλαμβανομένου ΦΠΑ). Στα σχέδια της ανάπλασης της Πλατείας προνοείτο, μεταξύ άλλων, η 
χρήση ξύλου και πέτρας της περιοχής για τις δαπεδοστρώσεις/λιθοστρώσεις και η χρήση κυβόλιθων στο 
οδικό δίκτυο. 

4. Η προώθηση της εκτέλεσης του έργου, η σχεδίαση/μελέτη/ετοιμασία κατασκευαστικών 
σχεδίων/προκήρυξη προσφορών και άλλα, έγιναν από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, το οποίο 
είχε και την ευθύνη επίβλεψης και παραλαβής του έργου. 

5. Το Τμήμα Δημοσίων Έργων, έφερε σοβαρές επιφυλάξεις για το υλικό δαπεδόστρωσης της Πλατείας 
Τροόδους με πέτρα, τόσο για λόγους ανθεκτικότητας στο χρόνο και στις καιρικές συνθήκες, όσο και για 
χρήση από οχήματα και από εκχιονιστικά μηχανήματα, θέσεις οι οποίες απερρίφθησαν από το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως και τελικά χρησιμοποιήθηκε πέτρα της περιοχής κομμένη σε κύβους. Σύμφωνα 
με το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, παρόμοια υλικά είχαν χρησιμοποιηθεί και σε έργα άλλων χωρών 
με παρόμοιες ή και χειρότερες καιρικές συνθήκες χωρίς ιδιαίτερα προβλήματα εφόσον εφάρμοζαν 
κατάλληλους μηχανισμούς για τον εκχιονισμό και τη συντήρησή τους. Το Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως συνέστησε μάλιστα την προώθηση αγοράς κατάλληλου εκχιονιστικού μηχανήματος για τον 
καθαρισμό της πλατείας. 

6. Η τοποθέτηση της πέτρας στην Πλατεία Τροόδους, ολοκληρώθηκε κατά τα έτη 2005-2006 και από τον 
πρώτο χρόνο άρχισαν να παρουσιάζονται προβλήματα φθοράς του εν λόγω υλικού, ενώ όσο περνούσαν 
τα χρόνια η φθορά στο υλικό δαπεδόστρωσης αυξανόταν σε επικίνδυνο βαθμό. Η φθορά οφειλόταν στις 
καιρικές συνθήκες (χιόνι, παγετός, βροχοπτώσεις), στη μη ανθεκτικότητα του υλικού, αλλά και στα 
μηχανήματα του Τμήματος Δημοσίων Έργων που χρησιμοποιούνται για τον εκχιονισμό της Πλατείας, 
περιλαμβανομένης της χρήσης του αλατιού που τοποθετείται για το λιώσιμο του χιονιού και του παγετού. 

7. Το Κοινοτικό Συμβούλιο Τροόδους με τους περιορισμένους οικονομικούς πόρους, δεν μπορούσε να 
συντηρήσει/επιδιορθώσει την φθορά που προκλήθηκε στην πέτρα της Πλατείας και για αυτό απευθύνθηκε 
επανειλημμένα τόσο στο Τμήμα Δημοσίων Έργων όσο και στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, για 
ανάληψη της εργασίας συντήρησης της Πλατείας, χωρίς όμως αποτέλεσμα. Σημειώνεται δε ότι η 
χρησιμοποίηση της Πλατείας από οχήματα, αφορά ουσιαστικά υπερτοπικούς σκοπούς. 
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8. Λόγω των σημαντικών πλέον φθορών στο οδόστρωμα της Πλατείας, άρχισαν τα σοβαρότερα 
προβλήματα, τα οποία αφορούσαν στην οδική ασφάλεια, την ασφάλεια του κοινού που διακινείτο στην 
Πλατεία, στην ασφάλεια των επιχειρηματιών της Πλατείας και της περιουσίας τους και γενικά την ασφάλεια 
της ζωής και της περιουσίας των πολιτών. Αρκετές είναι οι υποθέσεις που καταχωρήθηκαν στα 
αστυνομικά αρχεία οι οποίες αφορούσαν τραυματισμούς τουριστών από θραύσματα των πετρών, καθώς 
και καταστροφή υαλοπινάκων εστιατορίων για τον ίδιο λόγο. 

9. Το Τμήμα Δημοσίων Έργων, το οποίο μετέχει ως Μέλος στη σύνθεση του Κοινοτικού Συμβουλίου 
Τροόδους, ζήτησε όπως για ριζική επίλυση του προβλήματος, ο πλατειακός χώρος που διακινούνται 
οχήματα, επιστρωθεί με την τοποθέτηση ασφαλτικού υλικού σκυροδέματος - κύλισης (wearing course) και 
αν απαιτηθεί ασφαλτοπολτού. Σε τέτοια περίπτωση, αναφέρει το Τμήμα Δημοσίων Έργων, η συντήρηση 
του ασφαλτοστρωμένου πλέον «δημόσιου δρόμου» θα γίνεται από το ίδιο το Τμήμα, από τις πιστώσεις 
της περιοδικής συντήρησης δρόμων. 

10. Η πιο πάνω θέση του Τμήματος Δημοσιών Έργων, συζητήθηκε στη συνεδρία του Κοινοτικού Συμβουλίου 
Τροόδους το Μάρτη του 2018, όπου όλα τα Κυβερνητικά Τμήματα/Υπηρεσίες που αποτελούν τη σύνθεση 
του Συμβουλίου, προχώρησαν στην υιοθέτησή της και συγκεκριμένα αποφασίστηκε να αφαιρεθεί η πέτρα 
μόνο από το οδικό δίκτυο και να γίνει επίστρωση του δρόμου με ασφαλτικό σκυρόδεμα. Η απόφαση του 
Κοινοτικού Συμβουλίου Τροόδους, έτυχε της σύμφωνης γνώμης του Υπουργείου Εσωτερικών και του 
Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων. Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως σημειώνει ότι 
στην εν λόγω συνεδρία κατά την οποία λήφθηκε η σχετική απόφαση δεν υπήρχε παρουσία εκπροσώπου 
του Τμήματος και ούτε προηγήθηκε της εργασίας αντικατάστασης των κυβόλιθων με ασφαλτικό 
σκυρόδεμα οποιαδήποτε διαβούλευση με το Τμήμα. 

11. Διευκρινίζεται ότι οι πέτρες έχουν αφαιρεθεί μόνο από το οδικό δίκτυο (οδόστρωμα). Τα πεζοδρόμια, οι 
χώροι στάθμευσης και άλλοι χώροι, εξακολουθούν να είναι με πέτρα. 

12. Σύμφωνα με το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως το κόστος δαπεδόστρωσης του κύριου οδικού δικτύου 
με κυβόλιθους διαστάσεων 15x15x8 εκ. από πέτρα περιοχής και της υποδομής του (οπλισμένο 
σκυρόδεμα πάχους 12 εκ.), περιοχή από την οποία έχουν αφαιρεθεί τελικά οι κυβόλιθοι και επιστρωθεί με 
ασφαλτικό σκυρόδεμα, ανήλθε περίπου στις €330.000 πλέον ΦΠΑ.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.569, ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
«Κτηνοτροφική ζώνη της κοινότητας Λυμπιών 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και θα ήθελα να σας πληροφορήσω πως το θέμα των 
κτηνοτροφικών υποστατικών ήταν αντικείμενο εκτενούς συζήτησης, κατά το στάδιο εκπόνησης του Τοπικού 
Σχεδίου Λευκωσίας. 

2.  Συγκεκριμένα, το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει διαμορφώσει χωροθετικό σχεδιασμό και 
χωροθετική στρατηγική, σε συνεργασία με το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, 
σχετικά με τις κτηνοτροφικές μονάδες που βρίσκονται στα νότια της Λευκωσίας, μεταξύ των οποίων 
περιλαμβάνονται και αυτές της κοινότητας Λυμπιών. Κατά τη διαδικασία εκπόνησης του Τοπικού Σχεδίου για την 
Περιοχή Νότια της Λευκωσίας, συζητήθηκε το θέμα των κτηνοτροφικών μονάδων που βρίσκονται εκτός των 
καθορισμένων Κτηνοτροφικών Ζωνών και αποφασίστηκε όπως στο εγκεκριμένο Τοπικό Σχέδιο, στο Κεφάλαιο 
24 “ΓΕΩΡΓΙΑ ΚΑΙ ΚΤΗΝΟΤΡΟΦΙΑ” και συγκεκριμένα στην παράγραφο 24.3 με τίτλο “Ειδικές πρόνοιες ή 
ιδιαίτερες αναφορές” καταγραφούν τα ακόλουθα: 

24.3  Ειδικές πρόνοιες ή ιδιαίτερες αναφορές 

24.3.1  Σε κρατικά ή ιδιωτικά τεμάχια που εμπίπτουν σε Αγροτική Ζώνη και στα οποία έχει εκδοθεί προσωρινή 
πολεοδομική άδεια για κτηνοτροφικό υποστατικό, θα επιτρέπεται η χωροθέτηση των υποστατικών 
αυτών στη Αγροτική Ζώνη μέχρι τη λήξη της ισχύος της Προσωρινής Πολεοδομικής Άδειας.  Νοείται 
ότι οι ιδιοκτήτες των κτηνοτροφικών υποστατικών σε ιδιωτικά τεμάχια μπορούν να επωφεληθούν των 
κινήτρων για μεταστέγαση των υποστατικών τους στις καθορισμένες Κτηνοτροφικές Ζώνες που 
αναφέρονται στην παράγραφο 24.3.2 πιο κάτω. 

24.3.2  Σε περίπτωση που αδειούχα κτηνοτροφικά υποστατικά, που βρίσκονται εκτός Κτηνοτροφικών Ζωνών 
και πλησίον Οικιστικών Ζωνών μεταστεγαστούν εντός τριών ετών από τη δημοσίευση του Τοπικού 
Σχεδίου σε καθορισμένες Κτηνοτροφικές Ζώνες/Περιοχές, οι οποίες δεν προωθούνται για κατάργηση 
στο σύντομο μέλλον, τότε θα είναι δυνατή η ανάπτυξη της νέας κτηνοτροφικής μονάδας με αυξημένο 
συντελεστή δόμησης κατά 0,10:1 του ισχύοντος στη Κτηνοτροφική Ζώνη. 

24.3.4  Αναφορικά με σχετική πρόνοια που ίσχυε στη Δήλωση Πολιτικής για την Περιοχή των Λυμπιών μέχρι 
την ημερομηνία δημοσίευσης του παρόντος Τοπικού Σχεδίου, σύμφωνα με την οποία παρεχόταν η 
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δυνατότητα μέχρι το έτος 2013 για ανέγερση κτηνοτροφικής μονάδας εκτροφής αγελάδων σε 
συγκεκριμένα τεμάχια που ενέπιπταν σε Αγροτική Ζώνη Γ3, σημειώνεται ότι η πρόνοια αυτή υιοθετείται 
και στο Τοπικό Σχέδιο, με δυνατότητα, ωστόσο, παράτασης μέχρι το έτος 2015. 

24.3.5  Η ανέγερση μεμονωμένης κατοικίας εντός Αγροτικής Ζώνης και σε απόσταση μικρότερη των 200μ. 
από Κτηνοτροφική Ζώνη/Περιοχή ουδόλως συνίσταται. 

3. Σύμφωνα με τα πιο πάνω, όλες οι ειδικές πρόνοιες έχουν ουσιαστικά λήξει (μέγιστος χρόνος υλοποίησης 
τους το 2018). Οποιεσδήποτε νέες πρόνοιες, που τυχόν καθοριστούν και ενεργοποιηθούν στο άμεσο μέλλον, 
μέσω του Τοπικού Σχεδίου για την Περιοχή Νότια της Λευκωσίας, θα αποφασιστούν κατά την επόμενη διαδικασία 
τροποποίησης του Τοπικού Σχεδίου, η οποία δεν προβλέπεται στο παρόν στάδιο. 

4. Μετά από έρευνα που έγινε στις Πολεοδομικές Αρχές του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως 
διαπιστώθηκε ότι εκκρεμούν 2 αιτήσεις: 

• Η πρώτη αίτηση αφορά αίτηση κατά παρέκκλιση των προνοιών του Τοπικού Σχεδίου για την 
Περιοχή Νότια της Λευκωσίας με αρ. ΛΕΥ/1171/2017, για χορήγηση πολεοδομικής άδειας για 
υφιστάμενη κτηνοτροφική μονάδα (βουστάσιο), στα τεμάχια με αρ. 700, 624, 704, Φ/Σχ. 40/17, στα 
Λύμπια με ιδιοκτήτη τον κ. Γ. Κάππα (λόγω λήξης της χρονικής προθεσμίας μετακίνησης). Η αίτηση 
για παρέκκλιση υποβλήθηκε στις 14/9/2017. Στις 29/6/2018, αποστάληκε η έκθεση του Επαρχιακού 
Λειτουργού Λευκωσίας Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, στο Συμβούλιο Μελέτης 
Παρεκκλίσεων (ΣΥ.ΜΕ.ΠΑ.). Το ΣΥ.ΜΕ.ΠΑ. με επιστολή του ημερομηνίας 22/10/2018 προς τον 
Επαρχιακό Λειτουργό Λευκωσίας, ζήτησε την επίδοση ειδοποιήσεων στους περίοικους και τη 
διενέργεια σειράς διαβουλεύσεων με αρμόδια Τμήματα/Υπηρεσίες (δεν είχαν γίνει προηγουμένως 
διαβουλεύσεις κατά το χειρισμό της αίτησης). Ακολούθως, με επιστολή ημερομηνίας 26/10/2018, 
προς τη Διευθύντρια του Τμήματος αυτού, ο Επαρχιακός Λειτουργός Λευκωσίας, διαβίβασε τον πιο 
πάνω φάκελο για χειρισμό στα Κεντρικά Γραφεία, εφόσον διαπιστώθηκε ότι αφορά αρμοδιότητα 
του Διευθυντή του Τμήματος (Πολεοδομική Αρχή). Κατόπιν των πιο πάνω, έχουν γίνει 
διαβουλεύσεις με τα αρμόδια Τμήματα/Υπηρεσίες όπως ζητήθηκε από το ΣΥ.ΜΕ.ΠΑ., και αφού 
ολοκληρωθεί η διαδικασία θα τεθεί ενώπιον της Πολεοδομικής Αρχής (Αν. Διευθυντής Τμήματος 
Πολεοδομίας και Οικήσεως) για απόφαση και αποστολή έκθεσης στο ΣΥ.ΜΕ.ΠΑ. 

• Η δεύτερη αίτηση με αρ. ΛΕΥ/1377/2018, τυγχάνει χειρισμού από τον Επαρχιακό Λειτουργό 
Λευκωσίας (Πολεοδομική Αρχή), υποβλήθηκε στις 3/8/2018 και αφορούσε αίτηση κατά παρέκκλιση 
των προνοιών του Τοπικού Σχεδίου για την Περιοχή Νότια της Λευκωσίας. Η Πολεοδομική Αρχή 
ετοίμασε σχετική έκθεση και στις 14/1/2019, την διαβίβασε στο ΣΥ.ΜΕ.ΠΑ. 

5. Παραμένουμε στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες ή διευκρινίσεις χρειαστείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2019 της Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Βασιλικής Αναστασιάδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.608, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
«Κεραίες κινητής τηλεφωνίας 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Ο αριθμός των κεραιών που έχουν εγκατασταθεί μέχρι σήμερα στην ελεύθερη Κύπρο ανέρχεται στις 1 
392. 

2. Το Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών (THE) του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, ως 
αρμόδια αρχή εξουσιοδότησης ραδιοεπικοινωνιακών συστημάτων, έχει καθορίσει με τις εξουσιοδοτήσεις 
που έχει χορηγήσει στις εταιρείες κινητής τηλεφωνίας ότι, για κάθε σταθμό βάσης κινητής τηλεφωνίας θα 
πρέπει να εξασφαλίζονται οι δέουσες πολεοδομικές και οικοδομικές άδειες. Ωστόσο, δεν κατέχει στοιχεία 
για το ποιες κεραίες έχουν εξασφαλίσει πολεοδομική και οικοδομική άδεια.  Το ερώτημα αυτό θα πρέπει 
να απαντηθεί από τις αρμόδιες οικοδομικές και πολεοδομικές αρχές. 

3. Επίσης, το THE σε συνεργασία με το Πανεπιστήμιο Κύπρου προχώρησε στην υλοποίηση προηγμένης 
ψηφιακής πλατφόρμας Διαχείρισης και Παρακολούθησης του Δικτύου Ραδιοεπικοινωνιών, η οποία 
παρέχει την απαιτούμενη καινοτομία για τη βέλτιστη διαχείριση του εξελισσόμενου δικτύου σταθμών 
βάσης κινητής τηλεφωνίας.  Η ψηφιακή πλατφόρμα (web portal) αποτελεί εφαρμογή για την ψηφιοποίηση 
και διαχείριση των ροών εργασίας δικτύων ραδιοεπικοινωνιών και εκπομπών ηλεκτρομαγνητικών πεδίων 
και παρέχει: 

• Μια ενιαία λύση για αυτοματοποιημένη διαχείριση καταγραφής των ραδιοεπικοινωνιών δικτύων 
κινητής τηλεφωνίας. 

• Ψηφιοποίηση όλων των υφιστάμενων διαδικασιών που σχετίζονται με τη ρυθμιστική 
χαρτογράφηση των σταθμών βάσης κινητής τηλεφωνίας. 
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• Παρέχει αναλύσεις δεδομένων για την αξιολόγηση των εκπομπών ηλεκτρομαγνητικών πεδίων αλλά 
και της συμμόρφωσης των παρόχων κινητής τηλεφωνίας σχετικά με τις ρυθμιστικές υποχρεώσεις 
των εταιρειών αναφορικά με τις πολεοδομικές και οικοδομικές άδειες. 

 Με την πλήρη λειτουργία της πλατφόρμας στους επόμενους 2-3 μήνες, το THE θα μπορεί να δώσει πλήρη 
στοιχεία για κάθε κεραία ξεχωριστά, καθώς και άλλα χρήσιμα στατιστικά στοιχεία όπως πόσοι σταθμοί 
λειτουργούν με οικοδομικές και πολεοδομικές άδειες, θέμα το οποίο εμπίπτει στην αρμοδιότητα άλλων 
αρχών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.620, ημερομηνίας 8 Μαΐου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα:  

α.  Η μελέτη δέουσας εκτίμησης στο περιβάλλον του σχεδίου που παρουσιάστηκε είναι συμβατική 
υποχρέωση των μελετητών που έχουν αναλάβει το έργο και θα υποβληθεί με την αίτηση για εξασφάλιση 
πολεοδομικής έγκρισης από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως και ως εκ τούτου θα ληφθούν υπόψη 
οι όποιες παρατηρήσεις ενδεχομένως υποβληθούν. Παράλληλα έχουν δοθεί διαβεβαιώσεις από τον 
Δήμαρχο Σωτήρας ότι ο όλος σχεδιασμός του έργου παρακολουθείται από πολυθεματική ομάδα ειδικών, 
συνεπικουρούμενη από εκπροσώπους του Τμήματος Περιβάλλοντος και την Υπηρεσία Θήρας, και των 
οποίων οι υποδείξεις λαμβάνονται σοβαρά υπόψη. 

β.  Επιπρόσθετα δε, στις 18 Απριλίου 2019, σε πανδημοτική συγκέντρωση, και πριν από την υποβολή 
αίτησης για εξασφάλιση πολεοδομικής έγκρισης από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, έγινε 
παρουσίαση από τους μελετητές προς ενημέρωση όλων των επηρεαζόμενων φορέων π.χ. δημότες, 
επηρεαζόμενοι πολίτες, επιχειρηματίες ανάπτυξης γης που δραστηριοποιούνται στη περιοχή με απώτερο 
στόχο την ανταλλαγή απόψεων και εισηγήσεων. 

2. Απολογούμαστε για τη μεγάλη καθυστέρηση που μεσολάβησε μέχρι την απάντηση στην Ερώτηση του 
έντιμου κ. Βουλευτή και παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες και/ή 
διευκρινίσεις ενδεχομένως να χρειαστείτε επί του συγκεκριμένου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.626, ημερομηνίας 8 Μαΐου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Κερύνειας κ. Μάριου Μαυρίδη 
«Διαχείριση των χώρων πρασίνου σε Δήμους και Κοινότητες 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα, τα οποία προέκυψαν 
μετά από πληροφόρηση που είχαμε από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, την Ένωση Δήμων Κύπρου και 
την Ένωση Κοινοτήτων Κύπρου: 

2. Οι δημόσιοι χώροι πρασίνου δημιουργούνται, κυρίως, ως αποτέλεσμα της ανάπτυξης ιδιωτικής γης, όταν, 
σύμφωνα με σχετικό όρο στις παραχωρηθείσες άδειες, ποσοστό της υπό ανάπτυξη γης παραχωρείται για 
τη δημιουργία του αναγκαίου οδικού δικτύου, καθώς και ανοικτού δημόσιου χώρου/δημόσιου χώρου 
πρασίνου.  Μετά την παραχώρηση, διαμόρφωση και έγκριση του δημόσιου χώρου πρασίνου, αυτός 
εγγράφεται στο Κτηματικό Μητρώο και περιέρχεται στην ιδιοκτησία του Κράτους.  Πιο σπάνια τέτοιοι χώροι 
δημιουργούνται από την οικεία Τοπική Αρχή σε ιδιόκτητη ή κρατική γη που παραχωρήθηκε ή εκμισθώθηκε 
για το σκοπό αυτό. 

3. Παρά το γεγονός ότι οι δημόσιοι χώροι πρασίνου ανήκουν στο Κράτος η συντήρηση και γενικά η διαχείριση 
τους διενεργείται από την οικεία Τοπική Αρχή, Δήμο ή Κοινότητα, στη βάση των σχετικών νομοθεσιών [ο 
περί Δήμων Νόμος - άρθρο 85(στ) και ο περί Κοινοτήτων Νόμος - άρθρο 85(θ)].  Επισημαίνεται ότι και 
στις περιπτώσεις Κυβερνητικών Οικισμών και Συνοικισμών Αυτοστέγασης, εφόσον έχουν εκδοθεί τίτλοι 
ιδιοκτησίας και οι οικιστικές μονάδες ανήκουν στους δικαιούχους πρόσφυγες, η συντήρηση των χώρων 
αυτών εμπίπτει στις αρμοδιότητες των οικείων Τοπικών Αρχών. 

4. Εντούτοις, παρουσιάζονται κενά στις υπό αναφορά νομοθεσίες και δεν παρέχουν αποτελεσματικά μέσα 
για την επίλυση διαφόρων προβλημάτων που αναφύονται κατά καιρούς.  Πιο συγκεκριμένα, στις ανωτέρω 
νομοθεσίες δεν καθορίζεται τι είναι “ανοικτός δημόσιος χώρος/δημόσιος χώρος πρασίνου”, ποιες είναι οι 
επιτρεπόμενες χρήσεις του, ποιο είναι το καθεστώς διαχείρισής του, ποιες πράξεις συνιστούν παρανομία 
ή οχληρία σε σχέση με τον εν λόγω χώρο και ποια τα μέτρα που μπορεί να λάβει ο διαχειριστής για άρση 
οποιασδήποτε παρανομίας/οχληρίας. 

5. Ως αποτέλεσμα του νομοθετικού αυτού κενού εντοπίζονται συχνά περιπτώσεις πολιτών που 
εκμεταλλεύονται παράνομα/οικειοποιούνται τους χώρους αυτούς κυρίως ως χώρους στάθμευσης.  Το 
φαινόμενο αυτό είναι εις γνώση του Υπουργείου Εσωτερικών το οποίο προτίθεται να ρυθμίσει το κενό των 
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οικείων νομοθεσιών μέσω του νέου νομοσχεδίου για τη μεταρρύθμιση της Τοπικής Αυτοδιοίκησης, το 
οποίο επεξεργάζεται σε συνεργασία με τη Νομική Υπηρεσία. 

6. Με την ευκαιρία, το Υπουργείο Εσωτερικών εκφράζει απολογίες για την καθυστέρηση που μεσολάβησε 
μέχρι την απάντηση στην Ερώτηση του έντιμου κ. Βουλευτή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.630, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
«Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης με αρ. 

23.06.011.03.630, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερομηνίας 22 
Μαΐου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα όσον αφορά τη παραχώρηση Πιστοποιητικών Μίσθωσης στις κατοικίες 
του Συνοικισμού Αυτοστέγασης Τίμης: 

2. Ο διαχωρισμός των Μισθώσεων για τον Συνοικισμό Αυτοστέγασης Τίμης στην Επαρχία Πάφου βρίσκεται 
σε εξέλιξη.  Έχουν δοθεί οδηγίες για επίσπευση της εγγραφής των μισθώσεων με σκοπό τη παραχώρηση των 
Πιστοποιητικών Μίσθωσης στους δικαιούχους. 

3. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες κρίνετε αναγκαίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Κώστα Χαμπιαούρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.642, ημερομηνίας 17 Μαΐου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Λουκαΐδη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και, αφού καταρχάς απολογηθώ για την καθυστέρηση στην 
απάντησή της, σας ενημερώνω για τα ακόλουθα: 

2. Το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας (ΥΠΠΑΝ) θεωρεί σημαντική την 
υποστήριξη των κοινοτήτων και ιδιαίτερα την εκπαίδευση των παιδιών της περιοχής Μαραθάσας. 

3. Οι κοινότητες της περιοχής Μαραθάσας εισηγήθηκαν τη μεταστέγαση του Περιφερειακού Δημόσιου 
Νηπιαγωγείου Μουτουλλά στο σχολικό κτήριο του Περιφερειακού Δημοτικού Σχολείου Μαραθάσας το 
οποίο δεν λειτουργεί πλέον. Το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας (ΥΠΠΑΝ) έχει 
μελετήσει με τη δέουσα προσοχή και αντιμετώπισε θετικά την πιο πάνω εισήγηση για την πρόοδο της 
εκπαίδευσης των μαθητών και μαθητριών των πιο πάνω κοινοτήτων. 

4. Ως εκ τούτου, στην παρούσα φάση, ετοιμάζονται τα σχέδια και οι προδιαγραφές για το πιο πάνω Έργο 
από τις Τεχνικές Υπηρεσίες του ΥΠΠΑΝ σε συνεργασία με ιδιώτες μελετητές και την Εθνική Επιτροπή 
Στρατηγικού Σχεδιασμού Ανάπτυξης των Ορεινών Κοινοτήτων. 

5. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινίσεις τυχόν χρειαστείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.642, ημερομηνίας 17 Μαΐου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Λουκαΐδη 
«Υλοποίηση έργων στην κοινότητα Μουτουλλά 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα, τα οποία 
προέκυψαν μετά από πληροφόρηση που είχαμε από την Επαρχιακή Διοίκηση Λευκωσίας: 

(α)  Κατασκευή Αποχετευτικού Συστήματος της Κοινότητας 
 Πρόκειται για έργο που σχεδιάζεται και προωθείται από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων. Περισσότερες 

λεπτομέρειες για το στάδιο υλοποίησης του έργου θα δοθούν από το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, λόγω αρμοδιότητας. 

(β) Έργο Ανάπλασης Πυρήνα της κοινότητας 

 Για την προώθηση του έργου έχει εξασφαλιστεί Πολεοδομική Άδεια και η δαπάνη εκτέλεσης του έργου 
ανέρχεται στις €965.785 (προκαταρκτική εκτίμηση). Επισημαίνεται ότι για ωρίμανση του έργου και τον 
υπολογισμό του τελικού κόστους κατασκευής του έργου εκκρεμούν: 

 - Η ολοκλήρωση της τελικής μελέτης υπογειοποίησης των καλωδίων της ΑΗΚ, η οποία βρίσκεται σε 
εξέλιξη. 

 - Η ολοκλήρωση του σχεδιασμού και η μελέτη του έργου της κατασκευής του αποχετευτικού 
συστήματος έτσι ώστε να κατασκευαστεί παράλληλα το αποχετευτικό σύστημα που αφορά στο τμήμα 
του πυρήνα της κοινότητας. 
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 Όταν και εφόσον ολοκληρωθούν τα ανωτέρω, θα ετοιμαστεί η τελική μελέτη που θα περιλαμβάνει τα 
αναγκαία σχέδια και όρους προσφορών προκειμένου το έργο να καταστεί ώριμο προς υλοποίηση και να 
εξασφαλιστεί η αναγκαία χρηματοδότηση. 

(γ) Αποκατάσταση του κτιρίου του πρώην περιφερειακού Δημοτικού Σχολείου Μαραθάσας 
 Το θέμα της υλοποίησης του έργου αποκατάστασης του κτιρίου του πρώην περιφερειακού Δημοτικού 

Σχολείου Μαραθάσας με σκοπό να χρησιμοποιηθεί ως Δημόσιο Νηπιαγωγείο και Νηπιοβρεφοκομικός 
σταθμός άπτεται των αρμοδιοτήτων του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας από 
όπου και θα λάβετε σχετική απάντηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Κώστα Χαμπιαούρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.658, ημερομηνίας 31ης Μαΐου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα  
 «Αναφέρομαι στις σχετικές με το πιο πάνω θέμα επιστολές σας, και αφού απολογηθώ καταρχάς για την 
καθυστέρηση στην απάντησή τους, να σας πληροφορήσω ότι το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού 
και Νεολαίας (Υ.Π.Π.Α.Ν.) τα τελευταία χρόνια, έχει κάνει σημαντικά βήματα και έχει καταβάλει σημαντικές 
προσπάθειες, στο θέμα της σεξουαλικής διαπαιδαγώγησης των παιδιών. Με την εισαγωγή του Προγράμματος 
Σπουδών Αγωγής Υγείας, το 2011, στη βάση επιστημονικών δεδομένων και κατευθυντήριων γραμμών, που 
δίνονται από τον Παγκόσμιο Οργανισμό Υγείας, προωθεί την ολιστική σεξουαλική διαπαιδαγώγηση των παιδιών 
και επιδιώκει την ανάπτυξη ατομικών και κοινωνικών δεξιοτήτων και την ενίσχυση της αυτοεκτίμησής τους, ώστε 
να καθίστανται ικανά να λαμβάνουν πληροφορημένες αποφάσεις στη ζωή τους και να αντιμετωπίζουν, στο μέτρο 
του δυνατού, τους όποιους κινδύνους.  Με την αξιολόγηση, αναθεώρηση και οριστικοποίηση του Αναλυτικού 
Προγράμματος Αγωγής Υγείας, έχει διαμορφωθεί ένα σαφές και ορθό, επιστημονικά, πλαίσιο σεξουαλικής 
διαπαιδαγώγησης των παιδιών, που προσφέρεται οργανωμένα και όχι αποσπασματικά, με βάση την ηλικία και 
τον βαθμό ωριμότητας των μαθητών/μαθητριών, σε όλο το φάσμα του Αναλυτικού Προγράμματος.  Με 
γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα, το 2017, το δικαίωμα όλων των παιδιών για σεξουαλική διαπαιδαγώγηση 
έχει κατοχυρωθεί, παρά τις όποιες επιφυλάξεις και πεποιθήσεις των γονέων τους ή/και τοποθετήσεις τους για 
εισαγωγή του μαθήματος ως προαιρετικού. 

2. Το μάθημα Αγωγής Υγείας και Αγωγής Υγείας/Οικιακής Οικονομίας είναι υποχρεωτικό για το Δημοτικό 
και το Γυμνάσιο και επιλεγόμενο για το Λύκειο μόνο από τους μαθητές/μαθήτριες της τέταρτης δέσμης 
μαθημάτων. Φέτος οι μαθητές/μαθήτριες που παρακολουθούν το μάθημα είναι γύρω στους/στις 600. Τα 
θέματα σεξουαλικής και αναπαραγωγικής υγείας στο Πρόγραμμα Σπουδών Αγωγής Υγείας, 
προσεγγίζονται, κυρίως, μέσα από τη θεματική ενότητα “Οικογενειακός Προγραμματισμός, Σεξουαλική και 
Αναπαραγωγική Υγεία”, αλλά προσφέρεται η δυνατότητα για συσχετίσεις και με άλλες θεματικές ενότητες 
του Προγράμματος Σπουδών, αλλά και άλλων γνωστικών αντικειμένων, ώστε να διασφαλίζεται η ολιστική 
αντιμετώπιση των θεμάτων σεξουαλικής υγείας. Τα προγράμματα σπουδών ενισχύονται και 
εμπλουτίζονται από ποικίλες άλλες δράσεις και προγράμματα, τα οποία λαμβάνουν χώρα στα σχολεία, 
όπως για παράδειγμα διαλέξεις και εργαστήρια της Σχολιατρικής Υπηρεσίας, Μη Κυβερνητικών 
Οργανισμών, ιατρικών εταιρειών, καθώς και με συμμετοχή σε εκπαιδευτικά προγράμματα, μεταξύ των 
οποίων και ευρωπαϊκά. 

3. Επισημαίνεται ότι, το Υ.Π.Π.Α.Ν. γνωρίζει τις προκλήσεις που αφορούν κυρίως στην ενίσχυση των ίδιων 
των παιδιών και στη θωράκισή τους με δεξιότητες και ικανότητες που θα τα βοηθούν να αντιλαμβάνονται 
τους κινδύνους και να λαμβάνουν αποφάσεις ενημερωμένες και υπεύθυνες στη ζωή τους.  Στο πλαίσιο 
της συνεχούς αναβάθμισης των αναλυτικών προγραμμάτων, μελετά τις όποιες δυνατότητες και ανάγκες 
προκύπτουν και αποδεικνύει ότι διαθέτει τη θέληση και την αποφασιστικότητα για να συνεχίσει το έργο 
που σταθερά επιτελεί, με υπευθυνότητα και σωστό προγραμματισμό. 

4. Στο κείμενο της Εθνικής Στρατηγικής για την Καταπολέμηση της Σεξουαλικής Κακοποίησης και 
Εκμετάλλευσης Παιδιών και της Παιδικής Πορνογραφίας (2015), γίνεται ειδική αναφορά στη σεξουαλική 
διαπαιδαγώγηση παιδιών με ειδικές ανάγκες, καθώς και στην επιμόρφωση των εκπαιδευτικών που 
εργάζονται στα Ειδικά Σχολεία. Μέσα σε αυτό το πλαίσιο, η Διεύθυνση Δημοτικής Εκπαίδευσης, σε 
συνεργασία με το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο, προχωρούν στη διεξαγωγή επιμορφωτικών συναντήσεων 
καθόλη τη διάρκεια της παρούσας σχολικής χρονιάς.  Η συγκεκριμένη επιμόρφωση στηρίζεται στο 
ευρωπαϊκό εκπαιδευτικό πρόγραμμα “Keep me Safe”.  Το περιεχόμενο του προγράμματος περιλαμβάνει 
ευαισθητοποίηση σε θέματα που αφορούν στη σεξουαλικότητα και εκπαίδευση σε βασικά θέματα 
προστασίας και πρόληψης της σεξουαλικής κακοποίησης και βίας.  Θα πραγματοποιηθούν τέσσερις 
επιμορφωτικές συναντήσεις, για κάθε ομάδα ειδικών εκπαιδευτικών και εκπαιδευτικών ψυχολόγων, ενώ 
προγραμματίζονται και τρεις ενημερωτικές συναντήσεις για τους γονείς.  Από τον Μάρτιο μέχρι τον Μάιο 
του 2020 θα γίνει εφαρμογή του προγράμματος από τους ειδικούς εκπαιδευτικούς και τον Ιούνιο του 2020 
θα πραγματοποιηθεί μία τελική συνάντηση για σκοπούς ανατροφοδότησης. 

5. Το Υ.Π.Π.Α.Ν. παραμένει στη διάθεση σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη στη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.717, ημερομηνίας 3 Ιουλίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην ερώτηση κατά πόσο το Υπουργείο Εσωτερικών θα υιοθετήσει την εισήγηση της 
Επιτρόπου Διοικήσεως και Προστασίας Ανθρώπινων Δικαιωμάτων και θα τροποποιήσει τις σχετικές νομοθεσίες 
ώστε εκτοπισμένο άτομο που σπουδάζει εξωτερικό να δικαιούται επίδομα ενοικίου και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

2. Η Υπηρεσία Μέριμνας και Αποκατάστασης Εκτοπισθέντων (ΥΜΑΠΕ) εξετάζει αιτήσεις για παροχή 
επιδότησης ενοικίου, σύμφωνα με τον Περί Ενοικιοστασίου Νόμο και εφαρμόζοντας τους περί Παροχής 
Επιδομάτων σε Εκτοπισθέντες και Παθόντες Κανονισμούς του 2008 και τους περί Ταμείου και Διαδικασίας 
Επιδότησης Ενοικίων Εκτοπισθέντων και Παθόντων Κανονισμούς του 1992 και τους τροποποιητικούς 
κανονισμούς του 1992 και του 2006. 

3. Σύμφωνα με τον ορισμό που δίδεται στο άρθρο 2 του υπό αναφορά Νόμου “‘Ενοικιαστής’ σημαίνει παν 
φυσικόν ή νομικόν πρόσωπον το οποίον συνήθως διαμένει ή έχει την έδραν αυτού εν Κύπρω και το 
οποίον είναι ενοικιαστής ακινήτου, εν σχέσει προς το οποίον υφίσταται ενοικίασις…”. 

4. Περαιτέρω, σύμφωνα με την ΚΔΠ 490/2011, ο Κανονισμός 2 των περί Παροχής Επιδομάτων σε 
Εκτοπισθέντες και Παθόντες Κανονισμών 2008 τροποποιήθηκε με την προσθήκη της ακόλουθης 
παραγράφου: 

 “Από την 1/1/2012, δικαιούχος παραχώρησης επιδόματος ενοικίου είναι και πρόσωπο που κατέχει 
πιστοποιητικό εκτοπισμένου δυνάμει καταγωγής, το οποίο εκδίδεται σύμφωνα με τους περί Αρχείου 
Πληθυσμού Νόμους 2002-2011, νοουμένου ότι το πρόσωπο αυτό φοιτά σε αναγνωρισμένη από το 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού σχολή τριτοβάθμιας εκπαίδευσης στην Κύπρο και ενοικιάζει 
κατοικία σε άλλη περιοχή της μόνιμης διαμονής του”. 

5. Σημειώνεται ακόμα ότι η τυχόν συμπερίληψη και των φοιτητών εξωτερικού στο Σχέδιο αυτό παρουσιάζει 
πολλαπλά πρακτικά προβλήματα αφού η ΥΜΑΠΕ δεν έχει τη δυνατότητα επαρκούς ελέγχου για το ενοίκιο 
που πληρώνουν οι φοιτητές που σπουδάζουν στο εξωτερικό. 

6. Παρά τούτο, το Υπουργείο Εσωτερικών σε συνεργασία με την Υπηρεσία Μέριμνας και Αποκατάστασης 
Εκτοπισθέντων επανεξετάζουν το όλο θέμα και θα παρθούν σχετικές αποφάσεις όταν διερευνηθούν όλες 
οι πτυχές του όλου θέματος, το αργότερο μέχρι το τέλος του χρόνου. 

7. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες κρίνετε αναγκαίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2019 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.742, ημερομηνίας 15 Ιουλίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 
 Σημείωση:  Η απάντηση της υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.006, ημερομηνίας 8 Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη  
«Διευκόλυνση πρόσβασης για άτομα με αναπηρίες στο Κέντρο Εξυπηρέτησης του Πολίτη Λάρνακας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. ερ.23.06.011.04.006 και ημερομηνία 19 Αυγούστου 2019 σε 
σχέση με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι, για περαιτέρω διευκόλυνση των πολιτών και παρ’ όλο που 
το υποστατικό που στεγάζει το Κέντρο Εξυπηρέτησης του Πολίτη Λάρνακας πληροί τις πρόνοιες της σχετικής 
νομοθεσίας και διαθέτει ράμπα, θα προωθηθεί αμέσως η αδειοδότηση και κατασκευή και δεύτερης ράμπας, με 
ανάληψη του κόστους από τη Δημοκρατία. 

 Παραμένω στη διάθεσή σας για τυχόν περαιτέρω πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.014, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας ενημερώσω για τα κάτωθι: 

 Στο παρόν στάδιο, οι πολίτες μπορούν να υποβάλλουν τα σχόλια/παράπονα/εισηγήσεις τους για το ΓεΣΥ, 
στο Κέντρο Εξυπηρέτησης του ΓεΣΥ, ως ακολούθως: 

1. Μέσω δωρεάν τηλεφωνικής κλήσης στο 17000 για κλήσεις από Κύπρο και στο +35722017000 για κλήσεις 
από το εξωτερικό. 
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2. Μέσω ηλεκτρονικού ταχυδρομείου στο info@gesy.org.cy. 

3. Μέσω της ιστοσελίδας του ΓεΣΥ www.gesy.org.cy. 

4. Μέσω των διαδικτυακών Πυλών Παροχέων και Δικαιούχων. 

5. Μέσω του Επιτρόπου Εποπτείας στο τηλέφωνο 22748300, στο τηλεομοιότυπο 22748330, στο 
ηλεκτρονικό ταχυδρομείο commissioner@casgesy.gov.cy και μέσω της ιστοσελίδας www.cas-
commissioner-gesy.gov.cy.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.015, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση, επιθυμώ να σας ενημερώσω για τα κάτωθι: 

 Το Υπουργείο Υγείας έχει θεσμοθετήσει συναντήσεις με τους εμπλεκόμενους φορείς χρήστες του 
συστήματος, ως ακολούθως:  έναν εκπρόσωπο από τους Προσωπικούς Ιατρούς ενηλίκων, έναν εκπρόσωπο 
από τους Προσωπικούς Ιατρούς για παιδιά, έναν εκπρόσωπο ακτινοδιαγνωστικών, έναν εκπρόσωπο από τον 
Παγκύπριο Φαρμακευτικό Σύλλογο, έναν εκπρόσωπο από τα κλινικά εργαστήρια και έναν εκπρόσωπο από τους 
ασθενείς. 

 Κατά τις συναντήσεις καταγράφονται τα προβλήματα και εισηγήσεις για βελτίωση του συστήματος και σε 
συνεννόηση με τον Οργανισμό Ασφάλισης Υγείας (ΟΑΥ) ιεραρχούνται και δρομολογούνται.  Ο μόνος 
διορισμένος Σύμβουλος του Υπουργού για θέματα ΓεΣΥ, είναι ο Δρ. Ποταμίτης, ο οποίος είχε υποδειχθεί από 
τον Οργανισμό για θέματα εξωνοσοκομειακής και πιο συγκεκριμένα για την αναθεώρηση των ιατρικών πράξεων 
(CPTs). 

 Ο Οργανισμός Ασφάλισης Υγείας (ΟΑΥ) δε, έχει στη διάθεση του συμβούλους σε διάφορα επίπεδα ώστε 
να παρέχονται εκείνες οι εισηγήσεις για καλύτερη προώθηση και εφαρμογή του ΓεΣΥ.  Συγκεκριμένα, ο ΟΑΥ έχει 
διορίσει Επιστημονική Συμβουλευτική Επιτροπή στην οποία συμμετέχουν ακαδημαϊκοί εγνωσμένου κύρους.  Η 
Επιτροπή αυτή παρέχει συμβουλές και εισηγήσεις στο Διοικητικό Συμβούλιο του Οργανισμού σε σωρεία θεμάτων 
όπως την εισαγωγή κατευθυντήριων οδηγιών κ.ά. 

 Πέραν της πιο πάνω επιτροπής, ο Οργανισμός έχει ξεκινήσει τη σύσταση επιτροπών εμπειρογνωμόνων 
ιατρών για κάθε ειδικότητα.  Οι επιτροπές αυτές παρέχουν συμβουλές για εισαγωγή κανόνων και πρωτοκόλλων 
στο σύστημα, αλλά και βοηθούν στη διερεύνηση συγκεκριμένων απαιτήσεων για αποζημίωση που υποβάλλουν 
οι παροχείς. 

 Τέλος, όπως προνοείται και από τη σχετική σύμβαση του ΟΑΥ, μέρος της διαδικασίας επιδίκασης 
απαιτήσεων έχει αναλάβει ο Ανάδοχος με σχετική εμπειρία στον τομέα.  Το τμήμα διαχείρισης απαιτήσεων του 
αναδόχου, υποστηρίζεται και από άτομα με γνώσεις στην παροχή υπηρεσιών υγείας ώστε η επιδίκαση να γίνεται 
με τον πιο αποτελεσματικό τρόπο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.018, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
«Διαμαρτυρίες κατοίκων της κοινότητας Μάμμαρι για ανίχνευση αρσενικού στο νερό υδατοπρομήθειας της 

κοινότητας 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα, τα οποία προέκυψαν 
μετά από πληροφόρηση που είχαμε από την Επαρχιακή Διοίκηση Λευκωσίας: 

2. Η κοινότητα Μάμμαρι υδροδοτείται σήμερα μέσω αγωγού με πόσιμο νερό από την υδατοπρομήθεια του 
Συμβουλίου Υδατοπρομήθειας Λευκωσίας (ΣΥΛ) στην Έγκωμη, το οποίο παρέχεται από το Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων. 

3. Το νερό που παρέχεται, διοχετεύεται σε υδαταποθήκη στην κοινότητα.  Στην υδαταποθήκη διοχετεύεται 
και νερό από γεώτρηση, το οποίο όμως φιλτράρεται μέσω μονάδας αφαίρεσης του αρσενικού που έχει 
εγκατασταθεί το 2010. 

4. Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων διενεργεί συχνούς ελέγχους για να διασφαλίσει ότι το νερό που 
διοχετεύεται στην υδαταποθήκη με την πρόσμιξη του νερού από την υδατοδεξαμενή του ΣΥΛ και το 
επεξεργασμένο/φιλτραρισμένο νερό της γεώτρησης είναι κατάλληλο για ανθρώπινη κατανάλωση. 

5. Περαιτέρω γίνεται και έλεγχος από τις Υγειονομικές Υπηρεσίες του Τμήματος Ιατρικών Υπηρεσιών και 
Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας, ώστε να διασφαλίζεται ότι το νερό εντός του υδρευτικού δικτύου είναι στα 
πλαίσια των αποδεκτών ορίων για ανθρώπινη κατανάλωση.  Περισσότερες πληροφορίες για την ποιότητα 
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του νερού που παρέχεται από την κοινοτική υδατοπρομήθεια Μάμμαρι θα σας δοθούν από το Υπουργείο 
Υγείας, λόγω αρμοδιότητας, στο οποίο επίσης αποστείλατε την υπό αναφορά Ερώτηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Νίκου Χριστοδουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.021, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
 «Σε απάντηση της πιο πάνω ερώτησης σας πληροφορώ ότι τα σχετικά θέματα ρυθμίζονται από το Μέρος 
8, Τμήμα II, Παράρτημα Β, της Συνθήκης Εγκαθίδρυσης της Κυπριακής Δημοκρατίας. Συγκεκριμένα οι 
Επισταθμίες Επισκοπής προμηθεύονται νερό από τον αγωγό της Κισσούσας, ο οποίος υδροδοτεί επίσης το 
χωριό Ακρωτήρι, Μοναστήρια της περιοχής, κυβερνητικά περιβαλλοντικά κέντρα Ακρωτηρίου και Ιεράς 
Μητρόπολης Λεμεσού, καθώς και σειρά από σημεία ύδρευσης ζώων στην ευρύτερη περιοχή. Ο εν λόγω αγωγός 
είναι καταγραμμένος στα “sites and installations” Συνημμένου V, Χάρτης 3 της Συνθήκης, για τον οποίο οι 
Βρετανικές Αρχές διατηρούν τα δικαιώματα που καταγράφονται στην παράγραφο 6 του συνημμένου. 

 Σημειώνεται ότι μία φορά ετησίως, για σκοπούς ενημέρωσης και τήρησης δεδομένων, οι ΒΒ αποστέλλουν 
στο Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων της ΚΔ, στοιχεία για τις ποσότητες νερού που καταναλώθηκαν το έτος που 
πέρασε.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Κώστα Χαμπιαούρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.025, ημερομηνίας 22 Αυγούστου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας παραθέτω σχετική επιστολή του Κυπριακού Συμβουλίου 
Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών (ΚΥ.Σ.Α.Τ.Σ.). 

 “Το Συμβούλιο έλαβε γνώση επιστολής της Βουλής των Αντιπροσώπων η οποία διαβιβάστηκε στο 
ΚΥ.Σ.Α.Τ.Σ. και επιθυμεί όπως σας πληροφορήσει τα ακόλουθα: 

 Το ΚΥ.Σ.Α.Τ.Σ. είναι το αρμόδιο σώμα της Κυπριακής Δημοκρατίας για την ακαδημαϊκή αναγνώριση 
τίτλων σπουδών, οι οποίοι χορηγούνται από αναγνωρισμένα εκπαιδευτικά ιδρύματα ανώτερης ή ανώτατης 
εκπαίδευσης από τους αρμόδιους φορείς στις οποίες λειτουργούν ή από αξιολογημένα-πιστοποιημένα 
προγράμματα σπουδών από τους αρμόδιους φορείς των χωρών στις οποίες προσφέρονται. 

 Στο ΚΥ.Σ.Α.Τ.Σ. δεν έχει υποβληθεί μέχρι σήμερα αίτηση για αναγνώριση τίτλου σπουδών που αφορά 
στην ειδικότητα του κοινοτικού νοσηλευτή.  Συνεπώς, το ΚΥ.Σ.Α.Τ.Σ. δεν έχει εξετάσει τέτοιο αίτημα και δεν έχει 
αναγνωρίσει πτυχίο κοινοτικής νοσηλευτικής ως πτυχίο επισκέπτη υγείας. 

 Επιπλέον, επισημαίνεται ότι τα θέματα που εγείρονται στην τελευταία παράγραφο της ερώτησης του κ. 
Περδίκη και τα οποία αφορούν σε επαγγελματική αναγνώριση των κοινοτικών νοσηλευτών, καθώς και στα μέτρα 
που λαμβάνονται για ανάπτυξη της κοινοτικής νοσηλευτικής δεν εμπίπτουν στις αρμοδιότητες του ΚΥ.Σ.Α.Τ.Σ. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις.” 

 Επιπρόσθετα, πληροφορείστε ότι τα θέματα που θίγονται στην τελευταία παράγραφο της ερώτησης του 
κ. Περδίκη, αναφορικά με την επαγγελματική αναγνώριση των κοινοτικών νοσηλευτών και μέτρα που 
λαμβάνονται για την ανάπτυξη της κοινοτικής νοσηλευτικής στην Κύπρο, δεν εμπίπτουν στις αρμοδιότητες του 
Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας. 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Νίκου Χριστοδουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.026, ημερομηνίας 22 Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Σε απάντηση της πιο πάνω ερώτησης σας πληροφορώ ότι οι Βρετανικές Βάσεις θεσπίζουν τις δικές τους 
νομοθεσίες για εφαρμογή στο έδαφος των Βρετανικών Βάσεων (γνωστές ως Διατάγματα/Ordinances), οι οποίες, 
ωστόσο, σύμφωνα με την Παράγραφο 3(2) του Παραρτήματος “Ο” της Συνθήκης περί την Εγκαθίδρυση της 
Κυπριακής Δημοκρατίας πρέπει να αντικατοπτρίζουν, στο μέτρο του δυνατού, τις αντίστοιχες νομοθεσίες της 
Κυπριακής Δημοκρατίας.  Ως εκ τούτου, στις περιοχές λουομένων που εμπίπτουν εντός των περιοχών των 
Βρετανικών Βάσεων δεν εφαρμόζεται ο περί Παραλιών Νόμος της Κυπριακής Δημοκρατίας, αλλά η 
νομοθεσία/διάταγμα των Βάσεων με τίτλο  “Seashore Protection Ordinance 2013”, η οποία είναι αναρτημένη και 
στην ιστοσελίδα τους. 

 Όσον αφορά το δεύτερο σκέλος της ερώτησης σας, σημειώνεται ότι δεν υπάρχουν πρόνοιες σε κατά 
καιρούς μνημόνια που υπέγραψε η Κυπριακή Δημοκρατία με την κυβέρνηση της Βρετανίας, οι οποίες να 
αφορούν την εφαρμογή του περί Παραλιών νόμου της ΚΔ σε περιοχές των Βάσεων.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 8 Νοεμβρίου 2019 του Υφυπουργού Τουρισμού κ. Σάββα Περδίου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.030, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 
 «Αναφορικά με το κατά πόσο το Υφυπουργείο Τουρισμού προτίθεται να συντηρήσει τους 
εγκαταλειμμένους παλιούς φάρους και τον παλιό χειροκίνητο γερανό που ευρίσκονται στην Μαρίνα Λάρνακας 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Υφυπουργείο Τουρισμού έχει ήδη αποστείλει επιστολή στο Τμήμα Αρχαιοτήτων, ως το αρμόδιο Τμήμα, 
με την οποία ζητά την καθοδήγησή του για τα πιο κάτω: 

 (α) κατά πόσο τα εν λόγω αντικείμενα έχουν οποιαδήποτε αρχαιολογική αξία και 

 (β) εάν το Τμήμα Αρχαιοτήτων θα μπορούσε να αναλάβει τη συντήρησή τους. 

3. Ανάλογα με την απάντηση του Τμήματος Αρχαιοτήτων, το Υφυπουργείο Τουρισμού θα καθορίσει τις 
επόμενες ενέργειές του για το θέμα, με βάση και το διαθέσιμο νομικό πλαίσιο που αφορά τη διαχείριση 
αγαθών που βρίσκονται στην ιδιοκτησία του Κράτους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Άμυνας κ. Σάββα Αγγελίδη στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.04.032, ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
 «Σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση, αναφορικά με τη θέσπιση κινήτρων για το προσωπικό της Εθνικής 
Φρουράς για εθελοντική αιμοδοσία να θέσω υπόψη σας τα ακόλουθα: 

α. Σύμφωνα με εσωτερική πάγια διαταγή του ΓΕΕΦ, στους εθελοντές αιμοδότες απονέμονται τα πιο κάτω: 

 (i) Δίπλωμα ευγνωμοσύνης  

 (ii) Διαμνημόνευση 

 (iii) Τιμητική άδεια 

β. Η Εθνική Φρουρά καθ’ όλη τη διάρκεια του έτους διενεργεί εθελοντικές αιμοδοσίες σε όλα τα στρατόπεδά 
της, βάσει προγράμματος, ανά τετράμηνο για κάθε στρατόπεδο. 

γ. Ο αριθμός αιμοδοτών μέχρι σήμερα, για το έτος 2019, έχει ανέλθει στους 1870. 

2. Δεν κρίνεται επί του παρόντος σκόπιμο να μελετηθούν πρόσθετα κίνητρα.  Η συνεργασία που υπάρχει με 
το Υπουργείο Υγείας και αρμόδιες αρχές και φορείς είναι εξαίρετη. 

3. Είμαι στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. 
Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.033, ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 
«Σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα σε ότι αφορά τα 

συγκεκριμένα ερωτήματα που παρατίθενται σ' αυτή: 

1. Έγιναν απαλλοτριώσεις περιουσιών στην περιοχή που προβλέπεται να γίνει η δημιουργία του 
κέντρου, ποιο το κόστος μέχρι στιγμής και τι περιλαμβάνει; 
- Η πρώτη απαλλοτρίωση για τη δημιουργία του Ενεργειακού Κέντρου στο Βασιλικό έγινε το 2003 και 

περιλάμβανε έκταση γης 430 δεκαριών που καταλάμβαναν οι εγκαταστάσεις της εταιρείας «Ελληνικές 
Χημικές Βιομηχανίες Λτδ» με συνολικό κόστος απαλλοτρίωσης της τάξης των €2.2 εκ. περίπου. Το 
σχετικό Διάταγμα Απαλλοτρίωσης με αρ. 620 δημοσιεύτηκε στην επίσημη Εφημερίδα ημερομηνίας 
4/7/2003. 

- Με την εκπόνηση του πρώτου Βασικού Σχεδιασμού του Κέντρου καταγράφηκε η ανάγκη για επέκταση 
του Ενεργειακού Κέντρου. Ως εκ τούτου απαλλοτριώθηκε επιπρόσθετη έκταση γης με το Διάταγμα 
Απαλλοτρίωσης με αρ. 340 ημερομηνίας 23/04/2009 και με συνολικό κόστος απαλλοτρίωσης ύψους 
€30 εκ. περίπου. 

- Η ολοκλήρωση του προκαταρκτικού σχεδιασμού του προτεινόμενου Σταθμού Υγροποίησης στο 
Βασιλικό και του Ρυθμιστικού Σχεδίου Ανάπτυξης της Περιοχής Βασιλικού που ετοίμασαν οι Σύμβουλοι 
του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, κατέδειξαν ότι μέρος της περιοχής που 
απαλλοτριώθηκε το 2009 δεν ήταν αναγκαία για τους σχεδιασμούς του Κράτους.  Ως εκ τούτου, στις 
27/01/2017 και 02/06/2017 δημοσιεύθηκε η ανάκληση μέρους της απαλλοτρίωσης της περιοχής αυτής. 

- Σύμφωνα με το Ρυθμιστικό Σχέδιο Ανάπτυξης η περιοχή Βασιλικού, με μια επέκταση της Βιομηχανικής 
Ζώνης θα μπορούσε να φιλοξενήσει τον Σταθμό Υγροποίησης Φυσικού Αερίου και τις εγκαταστάσεις 
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πετρελαιοειδών και υγραερίου που βρίσκονται στη Λάρνακα, το Τερματικό Αποθήκευσης 
Πετρελαιοειδών του Κυπριακού Οργανισμού Διαχείρισης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών, καθώς και 
άλλες εγκαταστάσεις. Ως εκ τούτου, με τα Διατάγματα με αρ. 433 ημερ. 26/06/2015 και 439 ημερ. 
17/08/2018 απαλλοτριώθηκε γη για την δημιουργία της Ενεργειακής και Βιομηχανικής Περιοχής 
Βασιλικού, συνολικής έκτασης 1.508 δεκαριών περίπου και εκτιμώμενο κόστος απαλλοτρίωσης ύψους 
€53 εκ. περίπου. 

2. Πως η Κυβέρνηση χειρίστηκε τους κατοίκους στο χωριό Μαρί και ποιο το μέλλον τους ενόψει των 
ενεργειακών σχεδιασμών; 

Το συγκεκριμένο ερώτημα εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Εσωτερικών. Αντίγραφο της 
επιστολής σας έχει σταλεί στον Γενικό Διευθυντή του Υπουργείου Εσωτερικών με την παράκληση να 
δώσει απάντηση στο συγκεκριμένο ερώτημα λόγω αρμοδιότητας. 

3. Υπάρχουν πλάνα / φάσεις / οδικός χάρτης / προϋποθέσεις υλοποίησης των σχεδιασμών του 
ενεργειακού Κέντρου; 
- Οι σχεδιασμοί του κράτους που αφορούν το Ενεργειακό Κέντρο στην περιοχή του Βασιλικού 

βρίσκονται σε εξέλιξη, ακολουθώντας τις εισηγήσεις του Χωροταξικού Σχεδίου Ανάπτυξης της 
περιοχής Βασιλικού και των όρων που περιλαμβάνονται στην Περιβαλλοντική Γνωμάτευση για τη 
Στρατηγική Μελέτη Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων (ΣΜΠΕ), η οποία εκδόθηκε τον Ιανουάριο του 2017. 

- Παράλληλα, λόγω των σχεδιασμών του κράτους για αναβάθμιση/επέκταση του Λιμανιού Βασιλικού και 
της μη συμπερίληψης του έργου και των χρήσεων που θα γίνονται σε αυτό, στο υφιστάμενο 
Χωροταξικό Σχέδιο Ανάπτυξης της περιοχής Βασιλικού, κρίθηκε αναγκαία η Αναθεώρηση του 
Χωροταξικού Σχεδίου Ανάπτυξης της περιοχής Βασιλικού και της σχετικής ΣΜΠΕ. Η αναθεώρηση των 
πιο πάνω μελετών, έχει ανατεθεί μετά από διαγωνισμό σε εξειδικευμένους συμβούλους. Στο 
αναθεωρημένο Χωροταξικό Σχέδιο Ανάπτυξης θα συμπεριληφθούν τα έργα και οι 
χρήσεις/δραστηριότητες που προγραμματίζονται να υλοποιηθούν στην περιοχή του Βασιλικού και τα 
οποία δεν έχουν ληφθεί υπόψη στο υφιστάμενο Χωροταξικό Σχέδιο Ανάπτυξης ή υπάρχουν αλλαγές 
στον σχεδιασμό/χωροθέτηση τους. Ο στόχος του Χωροταξικού Σχεδίου Ανάπτυξης είναι να προσφέρει 
μια ολοκληρωμένη εικόνα της περιοχής και να εξετάσει κατά πόσον τα προτεινόμενα μελλοντικά έργα 
και η γενικότερη ανάπτυξη της περιοχής για τα επόμενα χρόνια θα είναι συμβατές με τις υφιστάμενες 
εγκαταστάσεις, λαμβάνοντας υπόψη τους κίνδυνους, την ασφάλεια, το περιβάλλον και την κοινωνική 
διάσταση. 

- Ειδικά για το θέμα της μετακίνησης των εταιρειών πετρελαιοειδών και υγραερίου από το παραλιακό 
μέτωπο της Λάρνακας στην Ενεργειακή και Βιομηχανική Περιοχή Βασιλικού, το Υπουργείο Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας ως συντονιστής εργάζεται εντατικά σε συνεργασία με τις άλλες 
εμπλεκόμενες κυβερνητικές υπηρεσίες, ώστε να υλοποιηθούν οι δράσεις και τα έργα που έχουν 
καταγραφεί στο Μνημόνιο Συνεργασίας και Συναντίληψης που υπογράφηκε με τις εταιρείες 
πετρελαιοειδών και υγραερίου το 2018. Στο Μνημόνιο καθορίζονται, μεταξύ άλλων, τα 
χρονοδιαγράμματα της μετακίνησης των εγκαταστάσεων αποθήκευσης υγρών καυσίμων, η οποία θα 
πρέπει να ολοκληρωθεί μέχρι τον Δεκέμβριο του 2019, καθώς και των εγκαταστάσεων αποθήκευσης 
υγραερίου και ασφάλτου, η οποία θα πρέπει να ολοκληρωθεί μέχρι τον Δεκέμβριο του 2020. Η 
παρακολούθηση των χρονοδιαγραμμάτων γίνεται από την Καθοδηγητική Επιτροπή και την Υπουργική 
Επιτροπή που συστάθηκαν, οι οποίες συνεδριάζουν σε τακτά χρονικά διαστήματα με στόχο την 
επίλυση τυχόν προβλημάτων/δυσκολιών που προκύπτουν.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Νίκου Χριστοδουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.034, ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση, σχετικά με την αξιοποίηση του οικοπέδου στην Καμπέρα και σας 
πληροφορώ για τα πιο κάτω: 

2. Το Υπουργείο Εξωτερικών υπέβαλε στις 23.05.2019 στη Γενική Διεύθυνση Συντονισμού και Ανάπτυξης 
“Σημείωμα Έργου” (PCN) σχετικά με την Ανέγερση Πρεσβευτικής Κατοικίας στην Καμπέρα το οποίο 
ετοιμάστηκε με τη συμβολή του Τμήματος Δημοσίων Έργων. 

3. Η αρμόδια υπηρεσία απάντησε ότι το έργο πληροί όλα τα βασικά κριτήρια προεπιλογής σε σχέση με την 
κατ’ αρχήν βιωσιμότητά του και απέστειλε το θέμα στη Διεύθυνση Προϋπολογισμού του Υπουργείου 
Οικονομικών προκειμένου να εξεταστεί εάν είναι οικονομικά προσιτό. 

4. Κατά τη διάρκεια συνάντησης που πραγματοποιήθηκε στο Υπουργείο Οικονομικών την 01.07.2019 για 
συζήτηση του προϋπολογισμού του Υπουργείου Εξωτερικών (πλαίσιο συμφιλίωσης 2020-22), 
συμφωνήθηκε η συμπερίληψη του εκτιμώμενου ποσού στον προϋπολογισμό του Υπουργείου, εκκρεμεί 
ωστόσο η ψήφιση του από τη Βουλή. 
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5. Υπενθυμίζεται ότι, το έργο θα διεξαχθεί σε δύο φάσεις:  στην ετοιμασία των μελετών και στην κατασκευή.  
Το συνολικό κόστος υπολογίστηκε στα €2.100.000 και αναλύεται ως ακολούθως: 

 Έτος 1: €120.000 (μελέτες) 

 Έτος 2: €1.300.000 (έγγραφα διαγωνισμού και κατασκευή)  

 Έτος 3: €680.000 (κατασκευή και επίβλεψη). 

6. Δεδομένου ότι, το Υπουργείο Εξωτερικών διαθέτει στον προϋπολογισμό του για το έτος 2019 τις 
απαραίτητες πιστώσεις για την ετοιμασία των μελετών, απεστάλη στις 16.07.2019 προς το Υπουργείο 
Μεταφορών Επικοινωνιών και Έργων επιστολή με την παράκληση όπως προβεί αρμοδίως το 
συντομότερο στις δέουσες ενέργειες για έναρξη του έργου. 

7. Ως εκ των πιο πάνω, το Υπουργείο Εξωτερικών αναμένει την εκπόνηση του έργου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.046, ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας ενημερώνω ότι, όπως μας έχει πληροφορήσει ο Γενικός 
Διευθυντής του ΡΙΚ, το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου διεκδικεί την μετάδοση μεγάλων αθλητικών διοργανώσεων, 
στο πλαίσιο πάντα των δυνατοτήτων του, όπως παρέχονται από τον ετήσιο προϋπολογισμό. 

2. Όπως σημειώνει ο Γενικός Διευθυντής στην επιστολή του, μεγάλες διοργανώσεις όπως το Μουντιάλ, Euro 
και οι Ολυμπιακοί Αγώνες θα προβληθούν από τις συχνότητες του ΡΙΚ, ωστόσο υπάρχουν και άλλες 
διοργανώσεις που έχουν τύχει διεκδίκησης από ιδιώτες με ποσά τα οποία το ΡΙΚ δεν μπορεί να ανταγωνιστεί. 

3. Σημειώνεται περαιτέρω ότι το ΡΙΚ θα συνεχίσει να διεκδικεί διοργανώσεις στο πλαίσιο του εφικτού, με 
γνώμονα να παρέχει ανοικτή πρόσβαση στο φίλαθλο κοινό της Κύπρου. 

4. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω πληροφορίες ή/και διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2019 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.048, ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Σύμφωνα με τις πρόνοιες των περί Ενημέρωσης του Εργοδοτούμενου από τον Εργοδότη για τους Όρους 
που διέπουν τη Σύμβαση ή τη Σχέση Εργασίας Νόμων του 2000-2007, κάθε εργοδότης υποχρεούται να 
γνωστοποιεί στον κάθε εργοδοτούμενό του τους ουσιώδεις όρους της σύμβασης ή σχέσης εργασίας.  Η 
ενημέρωση για τους όρους της σύμβασης ή σχέσης εργασίας πρέπει να γίνεται γραπτώς και 
συγκεκριμένα, είτε με γραπτή σύμβαση εργασίας ή επιστολή πρόσληψης ή άλλο έγγραφο, υπογραμμένο 
από τον εργοδότη. 

3. Όσον αφορά στα εργασιακά δικαιώματα των εργοδοτουμένων, όπως είναι το εβδομαδιαίο ωράριο 
απασχόλησης και το μήκος της εργάσιμης εβδομάδας, σημειώνεται ότι τα ζητήματα αυτά ρυθμίζονται στο 
πλαίσιο νομοθεσιών όπως οι περί της Οργάνωσης του Χρόνου Εργασίας Νόμοι του 2002-2007 ή οι περί 
της Ρύθμισης της Λειτουργίας Καταστημάτων και των Όρων Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους Νόμοι 
τους 2006-2015, για τις περιπτώσεις των εργαζομένων που απασχολούνται στο λιανικό εμπόριο. 

4. Αξίζει να σημειωθεί ότι το Τμήμα Εργασιακών Σχέσεων, του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, υλοποιεί συγκεκριμένες δράσεις για την εφαρμογή της κείμενης νομοθεσίας.  
Για το σκοπό αυτό, πραγματοποιούνται έλεγχοι σε διάφορους κλάδους οικονομικής δραστηριότητας.  
Ενδεικτικά αναφέρεται ότι κατά το έτος 2018 πραγματοποιήθηκαν, σε επιτόπιους ελέγχους, 3205 
επιθεωρήσεις, ενώ, παράλληλα, εξετάστηκαν 2190 ανώνυμα και επώνυμα παράπονα που υποβλήθηκαν 
στο Τμήμα Εργασιακών Σχέσεων. 

5. Επιπρόσθετα, αναφέρεται ότι στο Τμήμα Εργασιακών Σχέσεων λειτουργεί γραμμή εξυπηρέτησης του 
κοινού και κατά το έτος 2018 απαντήθηκαν 62711 τηλεφωνικές κλήσεις, οι οποίες αφορούσαν σε θέματα 
εργασιακής φύσεως, όπως θέματα που άπτονται της γραπτής ενημέρωσης των εργαζομένων για τους 
βασικούς όρους απασχόλησής τους ή/και του ωραρίου τους. 

6. Τέλος, σημειώνεται ότι το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων όχι μόνο συστήνει 
την εφαρμογή των προνοιών της εργατικής νομοθεσίας αλλά διαθέτει και μηχανισμούς πάταξης των 
παραβατών.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2019 της Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Βασιλικής Αναστασιάδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.052, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση, σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Μεταφορών, Επικοινωνιών και 
Έργων δεν είχε καμία ανάμειξη στο έργο της Πλατείας Ελευθερίας καθώς το εν λόγω έργο δεν εμπίπτει στην 
δικαιοδοσία του. 

 Παρακαλώ σημειώστε ότι το έργο της Πλατείας Ελευθερίας βρίσκεται υπό την επίβλεψη των Τεχνικών 
Υπηρεσιών του Δήμου Λευκωσίας.  Ωστόσο, το Τμήμα Δημοσίων Έργων του Υπουργείου μου βρίσκεται πάντοτε 
στην διάθεση του Δήμου για την παροχή της τεχνογνωσίας του, όταν και εφόσον του ζητηθεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2019 του Υφυπουργού Τουρισμού κ. Σάββα Περδίου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.053, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Όπως έχουμε ενημερωθεί, πρόκειται για έργο που εφαρμόζεται πιλοτικά από το Τμήμα Περιβάλλοντος 
του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, σε συνεργασία με τους Δήμους 
Λάρνακας, Παραλιμνίου και Αγίας Νάπας. 

3. Αντιλαμβανόμαστε ότι το πρόγραμμα συγχρηματοδοτείται από το Ευρωπαϊκό Ταμείο Συνοχής και έχει ως 
στόχο τη μείωση και αξιοποίηση των οργανικών αποβλήτων ξενοδοχείων, εστιατορίων και άλλων χώρων 
μαζικής εστίασης. 

4. Περαιτέρω, έχουμε πληροφορηθεί ότι θα σας αποσταλεί πληρέστερη ενημέρωση από το Τμήμα 
Περιβάλλοντος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2019 της Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Βασιλικής Αναστασιάδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.060, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
«Αναφέρομαι στην ερώτηση με ημερομηνία 12 Σεπτεμβρίου 2019, σχετικά με την προστασία των 

εναπομείναντων κυπαρισσιών στη Λεωφόρο Λάρνακας και την υλοποίηση της τοπιοτέχνησης του έργου της 
κατασκευής της Λεωφόρου Αγλαντζιάς και μέρους των Λεωφόρων Λάρνακος και Αμμοχώστου στην Αγλαντζιά 
(Αρ. Προκήρυξης PS/C/585), και σας πληροφορώ τα ακόλουθα για τα οποία έχω ενημερωθεί από τον Διευθυντή 
του Τμήματος Δημοσίων Έργων: 

2. Το Τμήμα Δημοσίων Έργων έχει ήδη απαντήσει στις 30/11/2018 στην επιστολή των Περιβαλλοντικών 
Οργανώσεων “Περιβαλλοντικές Γέφυρες”, “Φιλοδασικός Σύνδεσμος Αγλαντζιάς”, “Φίλοι της Γης Κύπρου”, 
ημερομηνίας 3 Οκτωβρίου, 2018. Αντίγραφο της σχετικής επιστολής επισυνάπτεται για εύκολη αναφορά 
στο ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Α. 

3. Για να προστατευθούν τα εναπομείναντα κυπαρίσσια στη Λεωφόρο Λάρνακος κατά την εκτέλεση των 
εργασιών, ο Μηχανικός του έργου εξέδωσε οδηγία προς τον Εργολάβο για να εγκαταστήσει προσωρινά 
λάστιχα άρδευσης και να ποτίζει με υδροφόρα του εργοταξίου τα δέντρα. Η συγκεκριμένη οδηγία 
επισυνάπτεται στο ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Β.  Η οδηγία εφαρμόσθηκε καθ’ όλη τη διάρκεια, μέχρι και τη 
συμπλήρωση του έργου.  Σημειώνεται ότι αυτή τη στιγμή τα αιωνόβια κυπαρίσσια ποτίζονται αυτόματα 
από το σύστημα άρδευσης που έχει εγκατασταθεί στα πλαίσια υλοποίησης του έργου της τοπιοτέχνησης. 

4. Το έργο της τοπιοτέχνησης και εγκατάστασης αυτόματου συστήματος άρδευσης με τη χρήση 
ανακυκλωμένου νερού στις Λεωφόρους Αγλαντζιάς, Λάρνακος και Αμμοχώστου ύψους €209.686,00 
άρχισε στις 11 Οκτωβρίου 2018, και συμπληρώθηκε στις 12 Απριλίου 2019.  Στα πλαίσια του έργου αυτού 
φυτεύτηκαν 223 δέντρα, 5961 θάμνοι και 1150 m2 έτοιμο γρασίδι.  Σχετικές φωτογραφίες επισυνάπτονται 
στο ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Γ.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.064, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Μαρίνου Σιζόπουλου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επισυνάπτω Κατάλογο των Δεσμεύσεων που ανέλαβε η 
Κυπριακή Δημοκρατία τον Ιούνιο του 2018 σύμφωνα με την απόφαση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής ημερομηνίας 
19 Ιουνίου 2018, για έγκριση της κρατικής ενίσχυσης για τη χρηματοδότηση της ομαλής εξόδου από την αγορά 
της πρώην Συνεργατικής Κυπριακής Τράπεζας, ως συμβατή με τους κανόνες της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για 
τις κρατικές ενισχύσεις.» 
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Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2019 της Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Βασιλικής Αναστασιάδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.066, ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
«Ιερά Μονή Αγίου Σάββα της Κάρονος, στην Τραχυπέδουλα 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και μετά από σχετική ενημέρωση που έλαβα από το 
αρμόδιο τμήμα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Η Ιερά Μονή Αγίου Σάββα της Κάρονος στην Τραχυπέδουλα της Πάφου, είναι κηρυγμένη στο σύνολο της, 
ως Αρχαίο Μνημείο Β΄ Πίνακα, ενώ βρίσκεται στο τελικό στάδιο και η απαλλοτρίωση, ώστε στη συνέχεια 
να προχωρήσει και η κήρυξη των κελλιών της Μονής, ως Αρχαίο Μνημείο Α΄ Πίνακα, για να νομιμοποιείται 
το Τμήμα Αρχαιοτήτων να εκτελέσει στη Μονή έργα συνολικής αποκατάστασης (καθολικό και κελλιά). 

(β)  Η διαδικασία απαλλοτρίωσης των κελλιών ενεργοποιήθηκε, λόγω του ότι το καθεστώς ιδιοκτησίας τους, 
κατά την Τουρκοκρατία, όπως εικάζεται, μετά την εγκατάλειψη της Μονής από τους μοναχούς του 
Παναγίου Τάφου, μεταβιβάστηκε σε ιδιώτες, πιθανότατα λόγω χρησικτησίας, αφού για πολλά χρόνια 
χρησιμοποιούνταν από τους αγρότες της περιοχής. 

(γ)  Το Τμήμα Αρχαιοτήτων επί του παρόντος, μεριμνά για τον καθαρισμό και την ευπρέπεια του Μνημείου, 
ενέργειες τις οποίες συνήθως αναλαμβάνουν οι κατά τόπου εκκλησιαστικές αρχές. 

2. Σημειώνεται ότι, σε ό,τι αφορά στην εκτέλεση εργασιών εντός Εκκλησιαστικών Μνημείων, το Τμήμα 
Αρχαιοτήτων εφαρμόζει νέα πολιτική, για την οποία έτυχαν ενημέρωσης όλες οι Μητροπόλεις, ώστε να 
αναλαμβάνονται κάποιες προκαταρκτικές εργασίες από το τεχνικό τους τμήμα ή με ανάθεση υπηρεσιών, σε 
συνεργασία με το Τμήμα Αρχαιοτήτων, με στόχο την επίσπευση των διαδικασιών. Στην παρούσα φάση, 
αναμένεται από τις Μητροπόλεις να καταθέσουν τις προτεραιότητές τους. 

3. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε τυχόν πρόσθετες διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.068, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας ενημερώσω τα πιο κάτω: 

(α) Το θέμα των εξουσιών των αγροπυροσβεστών δεν διέπεται από Κανονισμούς αλλά από τους περί 
Προστασίας και Διαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων Νόμους.  Οπότε οποιαδήποτε αλλαγή 
χρειαστεί να γίνει σχετικά με τις εξουσίες των αγροπυροσβεστών πρέπει να γίνει μέσω σχετικής 
τροποποίησης της πιο πάνω νομοθεσίας. 

(β) Το Υπουργείο Εσωτερικών και η Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας έχουν ως στόχο τους τη σύσταση και 
λειτουργία “Σχολής Θηροφυλάκων” μέσω της οποίας, όλα τα μέλη της Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας, θα 
εκπαιδεύονται συστηματικά και σε βάθος, με σκοπό να λαμβάνουν όλες τις απαραίτητες γνώσεις και 
εφόδια για τη σωστή απόδοσή τους στο πεδίο. 

 Για τον σκοπό αυτό ετοιμάζεται σχετικό Νομοσχέδιο το οποίο εκτιμάται ότι, θα τεθεί ενώπιον της Βουλής 
των Αντιπροσώπων πριν το τέλος του τρέχοντος έτους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Κώστα Χαμπιαούρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.071, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και Νεολαίας (Υ.Π.Π.Α.Ν.) τα τελευταία χρόνια, εφαρμόζει συγκεκριμένη πολιτική για την ομαλή 
ένταξη των παιδιών με μεταναστευτική βιογραφία στο Κυπριακό Εκπαιδευτικό Σύστημα, η οποία στηρίζεται στο 
Κείμενο Πολιτικής της Διατμηματικής Επιτροπής του Υπουργείου, υλοποιώντας συγκεκριμένη πολιτική 
εκπαίδευσης των παιδιών με μεταναστευτική βιογραφία.  Η αξιολόγηση του Σχεδίου Δράσης, με περίοδο 
εφαρμογής το 2016 μέχρι το 2018, έδειξε ότι αν και έχουν γίνει ποικίλες δράσεις και ενέργειες, εντούτοις 
απαιτούνται περαιτέρω μέτρα για τη φάση υποδοχής αλλά και για την τελική φάση ένταξης.  Γι’ αυτό και το 
Υ.Π.Π.Α.Ν., λαμβάνοντας υπόψη και τα αποτελέσματα της αξιολόγησης, προχώρησε τόσο σε επιμορφώσεις 
εκπαιδευτικών όλων των βαθμίδων, όσο και σε ετοιμασία σύγχρονου παιδαγωγικού υλικού.  Επιπρόσθετα, 
υλοποιεί μηχανισμούς παρακολούθησης της πορείας των παιδιών στο εκπαιδευτικό σύστημα, μέσω 
ηλεκτρονικής πλατφόρμας, ενώ ειδικά για τη δημοτική εκπαίδευση αναρτήθηκε φέτος νέα εγκύκλιος με στόχο την 
υιοθέτηση μέτρων, τα οποία θα μεγιστοποιούν τον διδακτικό χρόνο, καθώς και τη συνολική ωφέλεια από τη 
φοίτηση των παιδιών στο σχολείο.  Οι ενέργειες στις οποίες αναμένεται να προβεί το κάθε σχολείο, στο οποίο 
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έχει παραχωρηθεί χρόνος ενισχυτικής διδασκαλίας της ελληνικής ως δεύτερης γλώσσας, ομαδοποιούνται στους 
ακόλουθους πέντε τομείς:  (1) Κατανομή περιόδων και διαχωρισμός παιδιών (2) Χορήγηση διαγνωστικών 
δοκιμίων και ερωτηματολογίου για γονείς, (3) Υποδοχή νεοαφιχθέντων παιδιών στο σχολείο, (4) Χρήση 
υποστηρικτικού και επιμορφωτικού υλικού και (5) Συμμετοχή σε επιμορφωτικές δράσεις. 

2. Σημειώνεται ότι, ο χρόνος παροχής της ενισχυτικής διδασκαλίας, για πρώτη χρονιά, παρέχεται πλέον στη 
βάση των αποτελεσμάτων των μαθητών/ριών στα Δοκίμια Ελληνομάθειας, τα οποία χορηγούνται από το Κέντρο 
Εκπαιδευτικής Έρευνας και Αξιολόγησης (Κ.Ε.Ε.Α.), καθώς και στις δηλώσεις των διευθυντών/ριών για την 
ανάγκη παροχής ενισχυτικής διδασκαλίας για δεύτερη συνεχή χρονιά, στη βάση κριτηρίων που αποφάσισε το 
Υπουργικό Συμβούλιο.  Τα Δοκίμια Ελληνομάθειας που χορηγούνται από το Κ.Ε.Ε.Α. αξιολογούν τα τρία πρώτα 
επίπεδα ελληνομάθειας (Α1, Α2, Β1) στην κλίμακα του Κοινού Ευρωπαϊκού Πλαισίου Γλωσσών.  Σύμφωνα με 
τις εγκύκλιες οδηγίες, όσα σχολεία έχουν μεγάλο αριθμό μαθητών/ριών με μεταναστευτική βιογραφία και ανάλογο 
χρόνο ενισχυτικής διδασκαλίας, μπορούν να οργανώσουν τμήματα ταχύρρυθμης εκμάθησης της ελληνικής 
γλώσσας, πέρα από την παροχή ενισχυτικού χρόνου διδασκαλίας σε μικρές ομάδες παιδιών.  Τα παιδιά 
αποσύρονται από διάφορα μαθήματα, εκτός των Ελληνικών και των Μαθηματικών και συστήνεται όπως γίνεται 
εναλλαγή, έτσι ώστε να μην αποχωρούν συστηματικά από τα ίδια μαθήματα.  Πέρα από την ένταξη σε 
υφιστάμενες ομάδες, εκεί και όπου παρουσιάζονται νέες ανάγκες από την ημέρα χορήγησης των Δοκιμίων 
Ελληνομάθειας, αυτές μπορούν να ικανοποιηθούν με την προσφορά άλλων προγραμμάτων, όπως για 
παράδειγμα των Επιμορφωτικών Κέντρων και του CARDET.  Τα αποτελέσματα της αρχικής αξιολόγησης της 
σχολικής χρονιάς 2018-2019 κατέδειξαν ότι η συντριπτική πλειοψηφία (91,6%) των μαθητών/ριών διαγνώστηκαν 
με επίπεδο ελληνομάθειας χαμηλότερο του Β1.  Σε σχέση με την τελική αξιολόγηση, διαφάνηκε ότι 44,4% των 
μαθητών/ριών ολοκλήρωσαν το πρόγραμμα για την εκμάθηση της ελληνικής γλώσσας, κατακτώντας το επίπεδο 
ελληνομάθειας Β1.  Τα αποτελέσματα της αξιολόγησης (Πρόγραμμα Ελληνομάθειας), που διεξάγεται σε 
παγκύπρια κλίμακα τα τελευταία δύο χρόνια (2017-2018 και 2018-2019) είναι πρόσβασιμα από την ιστοσελίδα 
του Προγράμματος: http://keea- eliinomatheia.pi.ac.cy/ellinomatheia/. 

3. Το Υ.Π.Π.Α.Ν. στηρίζει τους εκπαιδευτικούς στο έργο τους, με την ετοιμασία δοκιμίων για αρχική και 
ενδιάμεση αξιολόγηση της επίδοσης των μαθητών/ριών, καθώς και αξιολόγηση άλλων γνώσεών τους εκτός της 
γλώσσας (π.χ. μαθηματικών), πριν τα παιδιά ενταχθούν πλήρως στο πρόγραμμα της τάξης.  Το Υ.Π.Π.Α.Ν. έχει 
ήδη αναρτήσει πλούσιο εκπαιδευτικό υλικό, ώστε να ενδυναμώσει τους εκπαιδευτικούς.  Οι δράσεις αυτές είναι 
υπό συνεχή παρακολούθηση και αξιολόγηση, ώστε να διευκολύνεται η στοχευμένη παρέμβαση και η ομαλή 
ένταξη των μαθητών/ριών με μεταναστευτική βιογραφία.  Οι εκπαιδευτικοί παρακολουθούν την πρόοδο των 
μαθητών/ριών και μέσω της συντρέχουσας αξιολόγησης έχουν τη δυνατότητα να διαφοροποιήσουν τη 
διδασκαλία τους ανάλογα, ώστε να ανταποκρίνονται στον καλύτερο δυνατό βαθμό στις ανάγκες των 
μαθητών/ριών τους. 

4. Παράλληλα, τα τελευταία χρόνια γίνεται επιλογή αριθμού εκπαιδευτικών, με βάση τα προσόντα, την 
εμπειρία και τα ενδιαφέροντά τους, με στόχο να διασφαλιστεί ότι την ενισχυτική διδασκαλία θα την αναλαμβάνουν 
οι καταλληλότεροι κάθε φορά εκπαιδευτικοί που θα μπορούν να βοηθούν τα παιδιά.  Το Υ.Π.Π.Α.Ν. αναγνωρίζει 
ότι ο χρόνος που παρέχεται για ενισχυτική διδασκαλία είναι πολύ σημαντικός, γι’ αυτό και καταβάλλεται 
προσπάθεια από όλους/ες όπως αξιοποιηθεί με τον καλύτερο δυνατό τρόπο προς όφελος των μαθητών/ριών.  
Τον Μάρτιο του 2019, πραγματοποιήθηκε επίσκεψη εμπειρογνωμόνων της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, για θέματα 
εκπαιδευτικής ένταξης παιδιών με μεταναστευτική βιογραφία.  Η συνεργασία αυτή αναμένεται ότι θα επιτρέψει 
την αναβάθμιση και βελτίωση των δομών που ήδη εφαρμόζονται, αλλά και του περιεχομένου της εκπαίδευσης 
των παιδιών με μεταναστευτική βιογραφία.  Η ομάδα των εμπειρογνωμόνων έχει καταθέσει τις εισηγήσεις της, οι 
οποίες εξετάζονται από την αρμόδια Διατμηματική Επιτροπή του Υ.Π.Π.Α.Ν. 

5. Το Υ.Π.Π.Α.Ν. παραμένει στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.072, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 
 «Η απάντηση στο πιο πάνω ερώτημα από το αρμόδιο Τμήμα, δηλαδή τις Ιατρικές Υπηρεσίες και 
Υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας, είναι η ακόλουθη: 

2. Η συλλογή των ερωτηματολογίων έχει ολοκληρωθεί και γίνεται η ηλεκτρονική καταχώρηση των δεδομένων 
της έρευνας.  Μόλις αυτό ολοκληρωθεί θα ακολουθήσει η στατιστική ανάλυση. 

3. Εκτιμάται ότι θα χρειαστούν μερικές εβδομάδες για την ολοκλήρωση και ανακοίνωση των αποτελεσμάτων 
της εμβολιαστικής κάλυψης της τελευταίας τριετίας.  Αυτά θα κοινοποιηθούν άμεσα στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων. 

4. Εάν για τον οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2019 της Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Βασιλικής Αναστασιάδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.084, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2019, 

της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Ευανθίας Σάββα 
«Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με αριθμό Ερ. 

23.06.011.04.084 και ημερομηνία 2 Οκτωβρίου 2019, σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση, και σας μεταφέρω 
την ακόλουθη ενημέρωση που έλαβα από το αρμόδιο Τμήμα του Υπουργείου μου: 

I. Παραλιακός Δρόμος Λάρνακας-Δεκέλειας-Φάση Γ΄ 

Για τη Φάση Γ΄, που αφορά στο τμήμα του δρόμου από τον Ναυτικό Όμιλο Λάρνακας μέχρι τον κόμβο 
προς Πύλα, μήκους 3,8 χλμ., πληροφορείστε ότι βρίσκεται σε εξέλιξη η ετοιμασία των κατασκευαστικών 
σχεδίων η ολοκλήρωση των οποίων αναμένεται αρχές του 2020.  Το τμήμα αυτό διαλαμβάνει 4 κυκλικούς 
κόμβους και 6 χλμ. δευτερεύοντος οδικού δικτύου.  Η μελέτη προχωρεί κανονικά, ενδέχεται όμως να 
προκύψουν καθυστερήσεις λόγω της εμπλοκής πολλών Υπηρεσιών οι οποίες θα πρέπει να ετοιμάσουν 
τις δικές τους μελέτες. 

Σημειώνεται ότι το έργο, σύμφωνα με το χρονοδιάγραμμα, αναμένεται να προωθηθεί εντός του 2020, 
εφόσον εν τω μεταξύ ολοκληρωθούν όλες οι διαδικασίες (μελέτες υπηρεσιών, απαλλοτριώσεις) έναντι 
συνολικού κόστους €20εκ. περίπου.  Η διάρκεια κατασκευής του υπολογίζεται γύρω στα 2 χρόνια. 

II. Παραλιακός Δρόμος Λάρνακας-Δεκέλειας-Φάση Δ΄ 

Για τη Φάση Δ΄, που αρχίζει από τον κόμβο προς Πύλα μέχρι τις εγκαταστάσεις του ΚΟΤ, ετοιμάστηκε 
παλαιότερα ρυθμιστικό σχέδιο αλλά είχαν εκδηλωθεί κάποιες αντιδράσεις από Φορείς της Λάρνακας σε 
σχέση με την υιοθέτηση δρόμου 4 λωρίδων. Ως εκ τούτου, η περαιτέρω προώθηση των μελετών 
αναστάλθηκε σε αναμονή των τελικών αποφάσεων του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως ως προς 
τα τεχνικά χαρακτηριστικά του δρόμου. 

Σύμφωνα με την πληροφόρηση που λήφθηκε από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, αποφασίστηκε 
τελικά η κατασκευή δρόμου 2 λωρίδων και προχωρεί με γοργούς ρυθμούς η ετοιμασία του σχετικού 
ρυθμιστικού σχεδίου από το Τμήμα αυτό.  Αναμένεται ότι το ρυθμιστικό σχέδιο θα ολοκληρωθεί και 
υποβληθεί στην αρμόδια τεχνική επιτροπή του Φορέα Επίλυσης Κυκλοφοριακών Προβλημάτων περί τα 
τέλη Οκτωβρίου-αρχές Νοεμβρίου 2019, για έγκριση.  Στη συνέχεια, θα προωθηθεί η διαδικασία για 
ανάθεση των κατασκευαστικών σχεδίων από το Τμήμα Δημοσίων Έργων αφού δοθεί σχετική παραγγελία 
από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως.»  

Απάντηση ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2019 της Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Βασιλικής Αναστασιάδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.086, ημερομηνίας 20 Σεπτεμβρίου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα για τα οποία έχω ενημερωθεί 
από τον Διευθυντή του Τμήματος Δημοσίων Έργων: 

2. Το αίτημα για κατασκευή υπερυψωμένης διάβασης πεζών zebra στην οδό Δημοκρατίας υποβλήθηκε από 
το Κοινοτικό Συμβούλιο Ορμήδειας για την εξυπηρέτηση και ασφαλή διακίνηση των μαθητών του Β΄ 
Δημοτικού Σχολείου Ορμήδειας. Σύμφωνα με τις ισχύουσες διαδικασίες, το αίτημα αυτό τέθηκε σε 
συνεδρία της αρμόδιας διατμηματικής Επιτροπής (Τεχνική Επιτροπή του Κεντρικού Φορέα για την 
Επίλυση Κυκλοφοριακών Προβλημάτων) αφού είχε προηγηθεί επιτόπου μελέτη από εκπροσώπους του 
Τμήματος Δημοσίων Έργων, της Αστυνομικής Διεύθυνσης Επαρχίας Αμμοχώστου και τον Πρόεδρο του 
Κοινοτικού Συμβουλίου Ορμήδειας. 

3. Η Τεχνική Επιτροπή υιοθέτησε το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Ορμήδειας για τη δημιουργία 
υπερυψωμένης διάβασης πεζών zebra και αποφάσισε την κατασκευή της στο σημείο που είχε 
συμφωνηθεί από όλους κατά την επιτόπια συνάντηση και που είχε κριθεί ως το καταλληλότερο σημείο για 
τη χωροθέτηση διάβασης πεζών για την ασφαλή διακίνηση των μαθητών του Β΄ Δημοτικού Σχολείου 
Ορμήδειας. 

4. Σημειώνεται ότι όλα τα ερωτήματα που τίθετε στην επιστολή σας είχαν ληφθεί υπόψη στην επιτόπου 
μελέτη του θέματος όπου αξιολογήθηκε η υφιστάμενη κατάσταση και κρίθηκε ότι υπό τις περιστάσεις η 
διάβαση πεζών θα παρείχε την απαιτούμενη ασφάλεια για τη διακίνηση των μαθητών. 

5. Μετά τη σχετική έγκριση, η υπερυψωμένη διάβαση πεζών zebra με την πλήρη σήμανση/σηματοδότηση 
και ράμπες για ΑμεΑ, βάσει των σχετικών προτύπων, κατασκευάστηκε από τον Επαρχιακό Μηχανικό 
Δημοσίων Έργων Λάρνακας αρχές του 2017 και έκτοτε, όπως έχει βεβαιώσει τους αρμόδιους λειτουργούς 
του Τμήματος Δημοσίων Έργων ο Υπεύθυνος Οδικής Ασφάλειας της Αστυνομικής Διεύθυνσης Επαρχίας 
Αμμοχώστου, δεν έχουν παρατηρηθεί οποιαδήποτε προβλήματα οδικής ασφάλειας, ενώ εξυπηρετούνται 
με ασφάλεια οι μαθητές του Β΄ Δημοτικού Σχολείου Ορμήδειας. 
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6. Η εκτίμηση για την κατασκευή και πλήρη σήμανση/σηματοδότηση της υπερυψωμένης διάβασης πεζών 
zebra ήταν €25.957. Το πραγματικό κόστος μετά την ολοκλήρωση της εργασίας ανήλθε στις €21.000 
περίπου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.094, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Αναφέρομαι στην επιστολή σας, ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2019, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση 
και επιθυμώ να σας αναφέρω τα ακόλουθα: 

2. Η δημογραφική ανάπτυξη είναι άμεσα συνυφασμένη με την οικονομική ανάπτυξη, καθώς μια αύξηση του 
πληθυσμού οδηγεί σε άνοδο του κατά κεφαλήν ΑΕΠ, ενώ μια αύξηση των ηλικιωμένων (άνω των 65 ετών) οδηγεί 
σε μείωση του κατά κεφαλήν ΑΕΠ. Αυτό είναι αναμενόμενο, καθώς ένας γερασμένος πληθυσμός δεν μπορεί να 
παράγει επαρκή πλούτο. 

3. Οι τρεις πτυχές της δημογραφικής ανάπτυξης είναι η γεννητικότητα, το προσδόκιμο ζωής και η 
μετανάστευση.  Η Κύπρος αντιμετωπίζει δημογραφικό πρόβλημα με γήρανση του πληθυσμού, λόγω 
συνδυασμού χαμηλού ποσοστού γεννητικότητας και αύξησης στο προσδόκιμο ζωής.  Η γήρανση του πληθυσμού 
αποτελεί επίσης και δημοσιονομική πρόκληση καθώς δημιουργεί θέμα βιωσιμότητας των εθνικών σχεδίων 
σύνταξης και υγείας. 

4. Η πολιτεία, αναγνωρίζοντας τη σημαντικότητα του θέματος, ίδρυσε τον Εθνικό Φορέα Δημογραφικής και 
Οικογενειακής Πολιτικής (εφεξής ο Εθνικός Φορέας), ο οποίος συστάθηκε στις 28/04/09, με σκοπό την 
καθιέρωση μιας συνεκτικής και ολοκληρωμένης στρατηγικής για τη Δημογραφική Ανάπτυξη και τις Πολιτικές για 
την Οικογένεια.  Ο τομέας της γεννητικότητας είναι ο κεντρικός άξονας όπου επικεντρώνεται το έργο του Εθνικού 
Φορέα.  Η μείωση της υπογεννητικότητας είναι άρρηκτα συνδεδεμένη με τις πολιτικές που υποστηρίζουν τη 
συμφιλίωση της οικογενειακής με την επαγγελματική ζωή και επομένως οι πολιτικές που προσπαθεί να 
προωθήσει ο Εθνικός Φορέας είναι πολυθεματικές και σχετίζονται με την επιδοματική πολιτική, την κοινωνική 
πρόνοια, την προώθηση της απασχόλησης, τη φροντίδα παιδιών και ηλικιωμένων κ.α. 

5. Επομένως, το έργο του Εθνικού Φορέα Δημογραφικής και Οικογενειακής Πολιτικής αποτελεί μέρος μιας 
σφαιρικής κοινωνικής πολιτικής. Υπό αυτό το πρίσμα, η συντονιστική αρμοδιότητα για τη δημογραφική ανάπτυξη, 
κατά την άποψή μας, θα πρέπει να παραμείνει στο Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

6. Το Υπουργείο Οικονομικών έχει το βασικό ρόλο της εφαρμογής του Κρατικού Προϋπολογισμού, του 
Μεσοπρόθεσμου Δημοσιονομικού Πλαισίου και την επίτευξη των δημοσιονομικών στόχων.  Το όλο πλαίσιο 
δημοσιονομικής διακυβέρνησης καθορίζεται στον περί Δημοσιονομικής Ευθύνης και Δημοσιονομικού Πλαισίου 
Νόμο, βάσει το οποίου καταρτίζεται κάθε χρόνο το Στρατηγικό Πλαίσιο Δημοσιονομικής Πολιτικής (ΣΠΔΠ) που 
προσδιορίζει και παρουσιάζει συνολικά τις βασικές στρατηγικές κατευθύνσεις και προτεραιότητες οικονομικής 
πολιτικής της κυβέρνησης για την επόμενη τριετία. Στα πλαίσια του ΣΠΔΠ καταρτίζεται και η “Δήλωση 
Κυβερνητικής Στρατηγικής” (ΔΚΣ), η οποία αναλύει το ευρύτερο πλαίσιο της κυβερνητικής αναπτυξιακής 
πολιτικής για την τριετία. Μέσω του προσδιορισμού των πολιτικών προτεραιοτήτων της Κυβέρνησης για 
καθορισμό του αναπτυξιακού μοντέλου της οικονομίας, η ΔΚΣ περιγράφει σε ποιους τομείς θα πρέπει να δοθεί 
έμφαση για την επίτευξη μιας βιώσιμης και με στέρεες βάσεις ανάπτυξη που θα οδηγήσει στη δημιουργία νέων 
θέσεων εργασίας.  Η ΔΚΣ αποτελεί τη βάση για την ετοιμασία των Στρατηγικών Σχεδίων των Υπουργείων που 
θα προσδιορίσουν τις πολιτικές τους σε επίπεδο τομέων και υποτομέων για την επίτευξη των στρατηγικών 
στόχων.  Σε αυτές τις πολιτικές θα πρέπει εντάσσονται και οι πολιτικές για τη δημογραφική ανάπτυξη που 
εγκρίνονται από το Υπουργικό Συμβούλιο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Νοεμβρίου 2019 της Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Βασιλικής Αναστασιάδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.095, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
«Ραδιοεπικοινωνιακές εγκαταστάσεις στο Κάβο Γκρέκο 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1. Ο Αμερικάνικος ραδιοφωνικός οργανισμός BBG (United States Broadcasting Board of Governors) έχει 
αποφασίσει, για δικούς του επιχειρησιακούς λόγους, να ζητήσει τον τερματισμό της εξουσιοδότησης 
ραδιοσυχνοτήτων που του είχε χορηγηθεί.  Ως εκ τούτου, από τις 2 Αυγούστου 2019 σταμάτησε να 
εκπέμπει από τις ραδιοφωνικές εγκαταστάσεις που βρίσκονται στο Κάβο Γκρέκο στην Αγία Νάπα. 

2. Επιπρόσθετα, ο Γαλλικός ραδιοφωνικός οργανισμός SOMERA έχει ενημερώσει το Τμήμα Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών ότι έχει αποφασίσει, για δικούς του επιχειρησιακούς λόγους, να τερματίσει την 
εξουσιοδότηση ραδιοσυχνοτήτων που του έχει χορηγηθεί και ότι προγραμματίζει στις 31 Ιανουαρίου 2020 
να σταματήσει να εκπέμπει από τις ραδιοφωνικές εγκαταστάσεις που βρίσκονται στο Κάβο Γκρέκο. 



501 

 

3. Παρακαλώ σημειώστε ότι οι εν λόγω ραδιοφωνικοί οργανισμοί έχουν αποφασίσει να τερματίσουν τις 
εκπομπές τους από την Κύπρο και δεν τίθεται θέμα εγκατάστασης τους σε άλλη περιοχή του νησιού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2019 της Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Βασιλικής Αναστασιάδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.096, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και μετά από σχετική ενημέρωση που έλαβα από το 
αρμόδιο Τμήμα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Τμήμα Αρχαιοτήτων είναι ενήμερο για το θέμα, από τον Σεπτέμβριο του 2018 και το έχει θέσει, ως 
κατεπείγουσας φύσεως, σε συνάντηση που πραγματοποιήθηκε με την δικοινοτική Τεχνική Επιτροπή για 
την Πολιτιστική Κληρονομιά, με στόχο την άμεση αντιμετώπιση του και την έναρξη εργασιών σωστικής 
συντήρησης.  Παράλληλα, ενόσω το συνεργείο συντήρησης ψηφιδωτών του Τμήματος βρισκόταν στις 
κατεχόμενες περιοχές για σκοπούς συντήρησης των μαρμαροθετημάτων της Παλαιοχριστιανικής 
Βασιλικής του Αγίου Φίλωνα και της Παλαιοχριστιανικής Βασιλικής της Αγίας Τριάδας, έγιναν διάφορες 
ενέργειες, χωρίς όμως να καταστεί εφικτή η έναρξη και αυτών των σωστικών εργασιών. 

2. Λόγω της συνεχιζόμενης κατοχής, ως απόρροια της τουρκικής εισβολής, το Τμήμα Αρχαιοτήτων δεν 
μπορεί να ασκεί αποτελεσματικό έλεγχο στις κατεχόμενες περιοχές και να παρεμβαίνει άμεσα, σε θέματα 
όπως το προκείμενο, το οποίο συμφωνούμε ότι χρήζει άμεσου χειρισμού, θέση την οποία συμμερίζονται 
και τα μέλη της δικοινοτικής Τεχνικής Επιτροπής για την Πολιτιστική Κληρονομιά.  Σημειώνεται ότι, η 
ίδρυση της Επιτροπής από τον Απρίλιο του 2008, έχει μέχρι στιγμής επιτρέψει τη συντήρηση σημαντικών 
μνημείων.  Οι προσπάθειες για ένταξη της συντήρησης των εν λόγω ψηφιδωτών στα έργα που 
προγραμματίζονται, θα συνεχιστούν. 

3. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε άλλες διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.098, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Μετά και από σχετική ενημέρωση που έγινε από την Κυπριακή Εταιρεία Διαχείρισης Περιουσιακών 
Στοιχείων Λτδ (ΚΕΔΙΠΕΣ) παραθέτω τις σχετικές απαντήσεις/σχόλια. 

 Στη βάση της συμφωνίας διαχείρισης της εταιρείας Altamira Cyprus (ΑΑΜ) με την ΚΕΔΙΠΕΣ ημερομηνίας 
30.12.2017, ως αυτή έχει κατά καιρούς τροποποιηθεί, υπάρχει η δυνατότητα σύναψης υπεργολαβίας με 
εξωτερικούς συνεργάτες νοουμένου ότι αυτοί τύχουν της προηγούμενης έγκρισης της ΚΕΔΙΠΕΣ.  Ως εκ τούτου, 
οι εξωτερικοί συνεργάτες που χρησιμοποιεί η ΑΑΜ έχουν λάβει την εν λόγω έγκριση από την ΚΕΔΙΠΕΣ και το 
κόστος το επωμίζεται αποκλειστικά η ΑΑΜ.  Όλοι οι λογαριασμοί που εμπίπτουν στο ΣΧΕΔΙΟ ΕΣΤΙΑ τυγχάνουν 
χειρισμού από την ΑΑΜ. 

  Παράλληλα, έχει ληφθεί απόφαση από την Εκτελεστική Επιτροπή της ΚΕΔΙΠΕΣ για σύναψη συνεργασίας 
με Εξωτερικούς Ανεξάρτητους Συμβούλους (Συμβούλους Αφερεγγυότητας, Λογιστές και Νομικούς) όσον αφορά 
την παροχή βοηθητικών υπηρεσιών προς τους πελάτες/δανειολήπτες της ΚΕΔΙΠΕΣ, για συμπλήρωση της 
αίτησης τους και την επισύναψη των διαφόρων παραστατικών για τη συμμετοχή τους στο Σχέδιο ΕΣΤΙΑ.  Ο κάθε 
δανειολήπτης που είναι δικαιούχος του Σχεδίου Εστία μπορεί να αποτείνεται οικειοθελώς σε αυτούς τους 
Συμβούλους καταβάλλοντας το σχετικό κόστος, χωρίς εμπλοκή της ΚΕΔΙΠΕΣ. 

 Η πιο πάνω διευθέτηση σκοπό έχει να βοηθηθούν οι δανειολήπτες, δεν εξυπακούει αγορά υπηρεσιών 
από την ΚΕΔΙΠΕΣ και δεν αποτελεί σε καμία περίπτωση μορφή υπεργολαβίας. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι, το κράτος δεν θα απαιτεί πλέον την προσκόμιση βεβαιώσεων από το Τμήμα 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας όσον αφορά την ακίνητη περιουσία του νοικοκυριού παρά μόνο υπεύθυνη 
δήλωση από το δανειολήπτη μειώνοντας έτσι το κόστος υποβολής αίτησης σημαντικά. 

 Παρακαλώ όπως η παρούσα επιστολή διαβιβαστεί στον Πρόεδρο και στα μέλη της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Οικονομικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2019 της Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Βασιλικής Αναστασιάδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.102, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρίστου Χρίστου 
«Αναφέρομαι στην Ερ. 23.06.011.04.102 σχετικά με βελτιωτικά έργα σε διάφορα σημεία του δρόμου 

Φαρμακά-Καμπιού-Συκόπετρας και σας πληροφορώ ότι ο δρόμος αυτός υπάγεται στην αρμοδιότητα της 
Επαρχιακής Διοίκησης Λευκωσίας-Υπουργείο Εσωτερικών. 

2. Όσον αφορά τη στροφή στην είσοδο της Κοινότητας παρά το γήπεδο, είχε επιθεωρηθεί παλαιότερα από 
το Τμήμα Δημοσίων Έργων.  Πρόκειται για πολύ απότομη διπλή στροφή τύπου «S» με μεγάλες υψομετρικές 
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διαφορές και με εκατέρωθεν περιορισμούς λόγω γειτνίασης με τον ποταμό, το νηπιαγωγείο και το γήπεδο και θα 
πρέπει να βελτιωθεί ριζικά. 

3. Σε περίπτωση που η Επαρχιακή Διοίκηση Λευκωσίας προτίθεται να προχωρήσει στην ανάθεση της 
μελέτης για ριζική βελτίωση του δρόμου σε ιδιώτες μελετητές, το Τμήμα Δημοσίων Έργων, εφ’ όσον του ζητηθεί, 
μπορεί να παράσχει τεχνική βοήθεια. 

4. Η ερώτηση ήδη απευθύνεται και στο Υπουργείο Εσωτερικών και θα πρέπει να τύχει χειρισμού από αυτό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Γιώργου Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.154, ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με τον περί Διαμεσολάβησης σε Οικογενειακές Διαφορές Νόμο, ο οποίος ψηφίσθηκε από τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων τον περασμένο Απρίλιο, το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως έχει την 
υποχρέωση τήρησης ειδικού Μητρώου Διαμεσολαβητών Οικογενειακών Διαφορών, στο οποίο εγγράφονται, μετά 
από αίτησή τους και καταβολή σχετικού τέλους, πρόσωπα που επιθυμούν να διενεργούν διαμεσολάβηση ως 
διαμεσολαβητές οικογενειακών διαφορών και τα οποία πληρούν συγκεκριμένες προϋποθέσεις/κριτήρια. 

2. Σύμφωνα με το άρθρο 43 του περί Διαμεσολάβησης σε Οικογενειακές Διαφορές Νόμου, το Υπουργικό 
Συμβούλιο δύναται να εκδίδει Κανονισμούς, οι οποίοι θα ρυθμίζουν ζητήματα όπως είναι ο καθορισμός (α) του 
τέλους εγγραφής στο Μητρώο Διαμεσολαβητών Οικογενειακών Διαφορών, (β) της αμοιβής διαμεσολαβητή για 
τη διεξαγωγή διαμεσολάβησης, (γ) της ειδικής εκπαίδευσης που απαιτείται για εγγραφή στο Μητρώο 
Διαμεσολαβητών και (δ) του ελαχίστου ορίου της ασφαλιστικής κάλυψης και των όρων της ασφαλιστικής 
σύμβασης που απαιτείται για εγγραφή στο Μητρώο Διαμεσολαβητών Οικογενειακών Διαφορών. 

3. Τα ανωτέρω αφορούν σε σύνθετα και πολύπλοκα ζητήματα, τα οποία θα πρέπει να ρυθμιστούν κατόπιν 
διαβούλευσης με τους αντίστοιχους επαγγελματικούς συνδέσμους, μέλη των οποίων δύναται να εγγραφούν ως 
διαμεσολαβητές στο Μητρώο Διαμεσολαβητών Οικογενειακών Διαφορών.  Προς την κατεύθυνση αυτή 
καταβλήθηκε μεγάλη προσπάθεια για ετοιμασία των σχετικών Κανονισμών, και για το σκοπό αυτό ετοιμάσθηκε 
έγγραφο με τις προκαταρκτικές προσεγγίσεις του Υπουργείου επί όλων των πιο πάνω ζητημάτων, το οποίο 
εστάλη για απόψεις στους επαγγελματικούς συνδέσμους των Δικηγόρων, των Ψυχολόγων και των Κοινωνικών 
Λειτουργών.  Σημειώνεται ότι στο παρόν στάδιο αναμένονται οι θέσεις ορισμένων ακόμη Συνδέσμων. 

3.1. Συνεπώς, λόγω της πολυπλοκότητας του θέματος και λόγω της εμπλοκής πολλών συνδέσμων στην όλη 
διαδικασία διαβούλευσης, η ανταπόκριση στα χρονικά πλαίσια που είχαν τεθεί με την ψήφιση του νόμου, ήτοι, 
εντός έξι μηνών από την ημερομηνία δημοσίευσης του νόμου στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας, δεν 
κατέστη δυνατή. 

4. Έχοντας ως κύριο γνώμονα την ετοιμασία ενός ολοκληρωμένου κειμένου Κανονισμών, το οποίο θα 
λαμβάνει υπόψιν τις θέσεις, τις απόψεις και τους προβληματισμούς όλων των επαγγελματιών, οι οποίοι θα 
κληθούν να εφαρμόσουν το νόμο ως διαμεσολαβητές σε υποθέσεις οικογενειακών διαφορών, το Υπουργείο 
αποφάσισε όπως αναμένει την ολοκλήρωση της διαβούλευσης, προτού προχωρήσει με την οριστικοποίηση του 
κειμένου των υπό αναφορά Κανονισμών.  Κάτι τέτοιο θα καταστήσει αποτελεσματικότερη και πληρέστερη την 
εφαρμογή των Κανονισμών. 

5. Εν τω μεταξύ, το Υπουργείο προχώρησε στην ετοιμασία τροποποιητικού νομοσχεδίου, το οποίο έχει ήδη 
σταλεί στη Νομική Υπηρεσία για νομοτεχνικό έλεγχο, με στόχο την εξασφάλιση παράτασης έξι επιπλέον μηνών 
στην εφαρμογή του νόμου, η οποία υπολογίζεται να γίνει στις 24 Απριλίου, 2020, αντί στις 24 Οκτωβρίου, 2019 
όπως ήταν προγραμματισμένο με βάση τον υφιστάμενο νόμο. 

6. Όπως είναι γνωστό, ο νόμος για τη Διαμεσολάβηση σε Οικογενειακές Διαφορές, αποτελεί ένα εξαιρετικά 
χρήσιμο νομικό εργαλείο, το οποίο αναμένεται ότι θα συμβάλει ουσιαστικά στις προσπάθειες για Εκσυγχρονισμό 
του Οικογενειακού Δικαίου που προωθεί το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, ενώ παράλληλα θα 
αποφορτίσει σημαντικά το δικαστικό σύστημα και θα ενισχύσει το θεσμό της οικογένειας στις περιπτώσεις 
οικογενειακών διαφορών. 

7. Με αυτά τα δεδομένα, η παράταση για έξι επιπλέον μήνες στην έναρξη ισχύος του νόμου κρίνεται ότι θα 
συντείνει στην πληρέστερη και πιο ολοκληρωμένη ρύθμιση σοβαρών ζητημάτων που σχετίζονται με το νόμο, θα 
συμβάλει στη συμπλήρωση τυχόν κενών, την επίλυση προβλημάτων και τη διόρθωση αδυναμιών, συμβάλλοντας 
εν τέλει κατά τον καλύτερο δυνατό τρόπο στην εκπλήρωση του σκοπού της υφιστάμενης νομοθεσίας.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Γιώργου Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.159, ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 

«Αναφέρομαι στην ως άνω ερώτηση και σας ενημερώνω ότι το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως δεν έχει αρμοδιότητα επί των θεμάτων στα οποία αναφέρεται η Ερώτηση.  Σύμφωνα με τον περί 
Δικηγόρων Νόμο, Κεφ.2 (άρθρο 24), αρμόδιο σώμα για τα θέματα εκπαίδευσης των δικηγόρων, καθώς και για 
τη ρύθμιση άλλων θεμάτων που αφορούν το επάγγελμα του δικηγόρου, είναι το Συμβούλιο του Παγκύπριου 
Δικηγορικού Συλλόγου. 

2. Μέσα στα πιο πάνω πλαίσια, το Συμβούλιο του Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου εξέδωσε, με την 
έγκριση της πλειοψηφίας της Τακτικής Γενικής Συνέλευσης των δικηγόρων, Κανονισμούς οι οποίοι ρυθμίζουν 
την υποχρέωση συνεχιζόμενης επαγγελματικής εκπαίδευσης των δικηγόρων (Κ.Δ.Π 386/2017 - επισυνάπτεται 
για εύκολη αναφορά). 

3. Σημειώνεται ότι η πιο πάνω υποχρέωση δεν ισχύει για τους ασκούμενους δικηγόρους.  Όπως είναι 
γνωστό, το Νομικό Συμβούλιο παρέχει στους ασκούμενους δικηγόρους δωρεάν διαλέξεις από δικηγόρους και 
άλλους νομομαθείς για σκοπούς προετοιμασίας τους για τις εξετάσεις στις οποίες οφείλουν σύμφωνα με τον περί 
Δικηγόρων Νόμο να παρακαθήσουν προκειμένου να εγγραφούν ως δικηγόροι, εφόσον βέβαια πληρούν και τις 
υπόλοιπες προϋποθέσεις που αναφέρονται στον Νόμο. 

4. Όσον αφορά στην υποχρέωση παρακολούθησης προγραμμάτων συνεχιζόμενης νομικής εκπαίδευσης 
από τους δικηγόρους, έχουμε πληροφορηθεί από τον Παγκύπριο Δικηγορικό Σύλλογο ότι και ο ίδιος ο Σύλλογος 
διοργανώνει μαθήματα/εκπαιδευτικές διαλέξεις στους δικηγόρους, που παρέχονται δωρεάν.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2019 της Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Βασιλικής Αναστασιάδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.165, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

«Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω ότι οι μαθητές από αυτά τα 
χωριά εξυπηρετούνται από το λεωφορείο της γραμμής. 

2. Οι μαθητές από την κοινότητα Αγ. Ιωάννη αναχωρούν στις 6:15 με το τακτικό δρομολόγιο 635 και 
αποβιβάζονται στη Σαλαμιού γύρω στις 6:25, όπου με το δρομολόγιο 634 που γίνεται σε συνδυασμό με το 
μαθητικό δρομολόγιο ΜΠ47, μεταβαίνουν στο σχολείο τους. Οι υπόλοιποι επιβάτες που αναχωρούν από την 
κοινότητα του Αγ. Ιωάννη, μετεπιβιβάζονται στο Πραστιό και στο δρομολόγιο 633 για να συνεχίσουν τη διαδρομή 
τους. 

3. Για σκοπούς επάρκειας σε λεωφορεία και εξοικονόμησης δημοσίου χρήματος, λεωφορεία τα οποία 
εξυπηρετούν αποκλειστικά μαθητικές μεταφορές, δρομολογούνται μόνο όταν διαπιστωθεί ότι δεν προκύπτει 
εξυπηρέτηση μέσω των υφιστάμενων τακτικών γραμμών της κάθε Επαρχίας. 

4. Σε αναμονή των Νέων Συμβάσεων οι οποίες θα ξεκινήσουν τον Ιούλιο του 2020, ο οποιοσδήποτε νέος 
Ανάδοχος της Επαρχίας Πάφου, θα λάβει υπόψη το αίτημα για δρομολόγηση.» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Δεν υπάρχουν θέματα σήμερα προς συζήτηση. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Επειδή δε ζητήσατε αναβολές, η επόμενη συνεδρία θα γίνει στις 6 Δεκεμβρίου 2019.  Να σας ενημερώσω 
ότι στη συνεδρία αυτή θα έχουμε την ομιλία του Υπουργού Οικονομικών για τον κρατικό προϋπολογισμό του 
2020 και επίσης σας ενημερώνω ότι στις 9, 10 και 11 Δεκεμβρίου 2019 θα έχουμε τη συζήτηση για τον κρατικό 
προϋπολογισμό.   

 Περαιτέρω, σας ενημερώνω ότι σήμερα, στις 4.00 μ.μ., θα έχουμε την Ιδρυτική Σύνοδο της Παράλληλης 
Βουλής για τον Πολιτισμό και στις 5.30 μ.μ. την Ιδρυτική Σύνοδο της Παράλληλης Βουλής για την Κοινωνία των 
Πολιτών και σας προσκαλώ να είσαστε παρόντες, όσοι έχετε όρεξη, να μείνουμε εδώ μέχρι τις 7.00-7.30 το 
βράδυ.  Θα είναι χαρά μου να σας έχω όλους μαζί. 

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.   

 Η επόμενη συνεδρία της Βουλής των Αντιπροσώπων ορίζεται για τη μεθεπόμενη Παρασκευή, 6 
Δεκεμβρίου 2019, στις 11.00 π.μ., με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη:  

 Διαβεβαίωση νέων βουλευτών ενώπιον της Βουλής των Αντιπροσώπων. 
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 Ομιλία του Υπουργού Οικονομικών για τον κρατικό προϋπολογισμό του 2020. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 
 1. Ο περί Προστασίας του Απορρήτου της Ιδιωτικής Επικοινωνίας 

(Παρακολούθηση Συνδιαλέξεων και Πρόσβαση σε Καταγεγραμμένο 
Περιεχόμενο Ιδιωτικής Επικοινωνίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2017. 
(Αρ. Φακ. 23.01.058.159-2017). 

 2.  Ο περί Έκτακτης Εισφοράς για την Άμυνα της Δημοκρατίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019. 
(Πρόταση νόμου των κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, Μάριου Μαυρίδη και 
Ονούφριου Κουλλά εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.122-2019). 

 3.  Ο περί της Ένατης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.087-2013). 

 4.  Ο περί της Δέκατης Έβδομης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος 
του 2017. 
(Πρόταση νόμου του κ. Γιώργου Λιλλήκα, προέδρου της Συμμαχίας 
Πολιτών).  
(Αρ. Φακ. 23.02.058.007-2017). 

 5.  Ο περί της Δέκατης Τέταρτης Τροποποίησης του Συντάγματος  
Νόμος του 2016. 
(Πρόταση νόμου του κ. Γιώργου Περδίκη, βουλευτή Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.02.057.026-2016). 

 6.  Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.197-2019). 

 7.  Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως 
Γης του 2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.226-2019). 

 8.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 
2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.236-2019). 

 9.  Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων του 
2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.234-2019). 

 10.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου του Κέντρου 
Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρία του 2020 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.240-2019). 

 11.  Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών του 
2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.249-2019). 

 12.  Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού του 
2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.247-2019). 

 13.  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Ψηφιακής 
Ασφάλειας του 2019 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.222-2019). 

 14.  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος (Αρ. 1) του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.246-2019). 



505 

 

 15.  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Θεατρικού 
Οργανισμού Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.232-2019). 

 16.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου του 
2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.227-2019). 

 17.  Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Νεολαίας του 2020 Νόμος 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.231-2019). 

 18.  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας Νόμος (Αρ. 2) του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.224-2019). 

 19.  Ο περί Εγγραφής Οδοντιάτρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.186-2019). 

 20.  Ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής 
Βαρών του 2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.195-2019). 

 21.  Ο περί Ανακουφίσεως Παθόντων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2018. 
(Πρόταση νόμου των κ. Μαριέλλας Αριστείδου, Ονούφριου Κουλλά, 
Κυριάκου Χατζηγιάννη και Ελένης Σταύρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και Σκεύης 
Κούτρα Κουκουμά εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις). 
(Αρ. Φακ. 23.02.059.050-2018). 

 22.  Ο περί Ανακουφίσεως Παθόντων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Πρόταση νόμου της κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις). 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.130-2019) 

 23.  Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Πρόταση νόμου των βουλευτών κ. Πανίκου Λεωνίδου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού, Ζαχαρία Κουλία, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου, και Ηλία Μυριάνθους, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.138-2019). 

 24.  Ο περί της Αντιμετώπισης του Αδικαιολόγητου Γεωγραφικού 
Αποκλεισμού Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.159-2019). 

 25.  Ο περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και Λειτουργίας Ξενοδοχείων και 
Τουριστικών Καταλυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Πρόταση νόμου των βουλευτών κ. Αβέρωφ Νεοφύτου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και Ηλία 
Μυριάνθους, βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ). 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.059-2019). 

 26.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Ανανεώσιμων Πηγών 
Ενέργειας και Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.244-2019). 

 27.  Οι περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης της Χρήσης των Ανανεώσιμων 
Πηγών Ενέργειας (Μεθοδολογία Υπολογισμού Ύψους Τέλους 
Κατανάλωσης) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.106-2019). 

 28.  Ο περί Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2018. 
(Πρόταση νόμου των κ. Νίκου Νουρή, Γιώργου Γεωργίου, Ευθύμιου 
Δίπλαρου και Μάριου Μαυρίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού). 
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(Αρ. Φακ. 23.02.059.060-2018). 

 29.  Οι περί του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών - Θέση 
Γραμματειακού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.094-2019). 

 30.  Οι περί Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως - Θέση Ανώτερου 
Τεχνικού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.098-2019). 

 31.  Οι περί Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και 
Τεχνικών Έργων - Θέση Ανώτερου Γραμματειακού Λειτουργού 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.103-2019). 

 32.  Οι περί Ελεγκτικής Υπηρεσίας - Θέσεις Ελεγκτή και Ελεγκτή Τεχνικού 
Ελέγχου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.107-2019). 

 33.  Οι περί Ελεγκτικής Υπηρεσίας - Θέσεις Λειτουργού Ελέγχου Α΄ και 
Τεχνικού Ελέγχου Α΄ (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.108-2019). 

 34.  Ο περί Συσκευασιών και Αποβλήτων Συσκευασιών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2019. 
(Πρόταση νόμου των κ. Γιώργου Λουκαΐδη, Αδάμου Αδάμου, 
Ευανθίας Σάββα και Νίκου Κέττηρου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις). 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.132-2019). 

 35.  Ο περί Εργοστασίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.171-2019). 

 36.  Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Βεβαίωση Εγγραφής 
Υποστατικών, Εγκαταστάσεων, Επιχειρήσεων και Χώρων Εργασίας) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.088-2019). 

 37.  Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί 
Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019. 
(Πρόταση νόμου των κ. Αντρέα Φακοντή, Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 
και Ευανθίας Σάββα εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις).   
(Αρ. Φακ. 23.02.060.141-2019). 

 38.  Ο περί Αλιείας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.035-2019). 

 39.  Οι περί Αλιείας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.097-2017). 

 40.  Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2019.  
(Πρόταση νόμου του κ. Μάριου Μαυρίδη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.100-2019). 

 41.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 
2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.207-2019). 

 42.  Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος 
του 2019. 
(Πρόταση νόμου του κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου εκ μέρους του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.101-2019). 

 43.  Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 
2019. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.056.104-2019). 

 44.  Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για έγκριση κυβερνητικής 
εγγύησης προς την εταιρεία «Alfa Mediterranean Enterprises Ltd» 
ύψους €60.185.628 για χρηματοδότηση έργου από την Ευρωπαϊκή 
Τράπεζα Επενδύσεων στα πλαίσια του ευρωπαϊκού χρηματοδοτικού 
προγράμματος NER300 (έργα επίδειξης καινοτόμων τεχνολογιών 
ενέργειας). 
(Αρ. Φακ 23.07.004.001). 

 45.  Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη 
διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για τον 
μήνα Ιανουάριο του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.10.002.004). 

 46.  Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων όσον αφορά τις 
πρόσφατες κακόβουλες πυρκαγιές στην περιοχή του Εθνικού 
Δασικού Πάρκου Ακάμα. 
(Κατατέθηκε από την κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις και τον κ. Γιώργο Περδίκη, βουλευτή Κινήματος Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.10.001). 

 47.  Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων όσον αφορά τη 
δήλωση των ΗΠΑ σχετικά με τους παράνομους ισραηλινούς 
εποικισμούς στα κατεχόμενα παλαιστινιακά εδάφη. 
(Κατατέθηκε από την κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις). 
(Αρ. Φακ. 23.10.001). 

Αποσύρσεις 48.  Ο περί Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2018. 
(Πρόταση νόμου του κ. Γιώργου Λιλλήκα εκ μέρους της Συμμαχίας 
Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.02.059.116-2018). 

 49.  Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2013. 
(Πρόταση νόμου του κ. Ανδρέα Κυπριανού εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.022-2013). 

 50.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Ανανεώσιμων Πηγών 
Ενέργειας και Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.185-2019). 

 51.  Ο περί Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2004. 
(Πρόταση νόμου της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος). 
(Αρ. Φακ. 23.02.001.2005). 

 52.  Οι περί της Ποιότητας του Ατμοσφαιρικού Αέρα (Μείωση των Εθνικών 
Εκπομπών Ορισμένων Ατμοσφαιρικών Ρύπων) Κανονισμοί του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.095-2019). 

 53.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Αξιολόγηση Υπαλλήλων) Κανονισμοί 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.096-2019). 

 54.  Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί)  
(Αρ. 2) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.097-2019). 

 55.  Οι περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου - Θέση 
Προϊστάμενου Τομέα (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.099-2019). 
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 56.  Οι περί Υπηρεσιακών Οχημάτων του Κρατικού Τομέα και του 
Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.100-2019). 

 57.  Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Άδειες και Πιστοποιητικά Ελεγκτών 
Εναέριας Κυκλοφορίας) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.101-2019). 

 58.  Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Άδειες και Πιστοποιητικά Ελεγκτών 
Εναέριας Κυκλοφορίας) (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.102-2019). 

 59.  Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.069-2013). 

 60.  Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (Σχέδιο Συντάξεων και 
Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους του Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού και Εξαρτωμένους τους) (Όμοιο με το Σχέδιο Συντάξεων 
της Κυβέρνησης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.067-2014). 

 61.  Οι περί Προστασίας της Παραλίας (Άδειες και Δικαιώματα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.036-2015). 

 62.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, Αξιολόγηση και Ανέλιξη 
Ακαδημαϊκού Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.028-2016). 

 63.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.051-2017). 

 64.  Οι περί της Σύμβασης για την Προστασία της Μεσογείου Θάλασσας 
από τη Ρύπανση και περί Συναφών Πρωτοκόλλων (Τεχνητοί Ύφαλοι) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.085-2017). 

 65.  Οι περί Προσωπικού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 
(Τροποποιητικοί) Γενικοί Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.086-2017). 

 66.  Οι περί Συντάξεων Υπαλλήλων της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.087-2017). 

 67.  Οι περί Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου (Σχέδιο Πρόωρης Εθελοντικής 
Αφυπηρέτησης Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.100-2017). 

 68.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ακαδημαϊκό Προσωπικό) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.047-2018). 

 69.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Δίδακτρα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.057-2018). 

 70.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Φοιτητικά Θέματα και Θέματα 
Σπουδών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.058-2018). 

 71.  Οι περί Δασών (Άδειες, Χρήση Δασικών Δρόμων και Εξαγωγή 
Δασικών Προϊόντων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.072-2018). 

 72.  Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.055.074-2018). 

 73.  Οι περί του Συντονισμού των Διαδικασιών Σύναψης Δημοσίων 
Συμβάσεων στους Τομείς της Άμυνας και της Ασφάλειας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.098-2018). 

 74.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας (Γενικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.009-2019). 

 75.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας (Πειθαρχικοί) Κανονισμοί του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.010-2019). 

 76.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας (Προαγωγές Μελών 
Πυροσβεστικής εκτός Ειδικών Πυροσβεστών) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.011-2019). 

 77.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας (Εφεδρικοί Πυροσβέστες) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.012-2019). 

 78.  Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Διαχείριση και 
Διάθεση/Χρήση Κοπριάς και άλλων Κτηνοτροφικών Αποβλήτων που 
προκύπτουν από Αγελαδοτροφικές Μονάδες) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.013-2019). 

 79.  Οι περί της Ενιαίας Διαχείρισης Υδάτων (Χρήση Υδατικών Έργων για 
Ναυταθλητισμό με Πλωτά Μέσα) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.027-2019). 

 80.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.037-2019).                       

 81.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της Εξορυκτικής Βιομηχανίας 
(Χρήση Βέλτιστων Διαθέσιμων Τεχνικών σε περιπτώσεις Παρουσίας 
Κυανίου σε Λίμνη τελμάτων και περί Διασπώμενου με Ασθενές Οξύ 
Κυανίου) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.038-2019). 

 82.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της Εξορυκτικής Βιομηχανίας 
(Επιθεωρήσεις) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.039-2019). 

 83.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της Εξορυκτικής Βιομηχανίας 
(Χρηματικές Εγγυήσεις) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.040-2019). 

 84.  Οι περί Ιατρών και Οδοντιάτρων (Συντάξεις και Χορηγήματα) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.041-2019). 

 85.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (Αξιολόγηση Υπαλλήλων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.053-2019). 

 86.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (Ταμείο Προνοίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.054-2019). 

 87.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (Θέση Γενικού Διευθυντή) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.055-2019). 

 88.  Οι περί της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας (Όροι Πρόσληψης και 
Υπηρεσίας Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.064-2019). 

 89.  Οι περί Φυλακών (Γενικοί) Κανονισμοί του 2019. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.056.070-2019). 

 90.  Οι περί Εισροών και Εκροών του Εθνικού Ταμείου Επενδύσεων και 
του Κυπριακού Οργανισμού Διαχείρισης Επενδύσεων και για Συναφή 
Θέματα Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.079-2019). 

 91.  Οι περί Ασφάλειας Δικτύων και Συστημάτων Πληροφοριών (Τέλη) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.080-2019). 

 92.  Οι περί Δημιουργίας Μητρώου Αγροτών και Γεωργικών 
Εκμεταλλεύσεων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.082-2019). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 
 «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο, οι επιπτώσεις του στην 

οικονομία και την κοινωνία και οι πολιτικές που μπορεί να επιφέρουν 
πληθυσμιακή αναζωογόνηση στην πατρίδα μας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Μιχάλη Γιωργάλλα, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.052.002-2019). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  1.20 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 
Αριστείδου Μαριέλλα Κυπριανού Ανδρέας 

Δημητρίου Αννίτα Κωνσταντίνου Κώστας 

Δημητρίου Δημήτρης Νουρής Νίκος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Σταύρου Ελένη 

Κάρουλλας Γιώργος Τορναρίτης Νίκος 

Κουλλά Ονούφριος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
Αδάμου Αδάμος Μαύρου Ελένη 
Γεωργίου Τ. Γιώργος Πασιουρτίδης Ανδρέας 
Δαμιανού Άριστος Σάββα Ευανθία 

Καυκαλιάς Αντρέας Στεφάνου Στέφανος 
Κέττηρος Νίκος Τζιοβάνης Χριστάκης 
Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Φακοντής Αντρέας 
Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 
Λουκαΐδης Γιώργος  

ΔΗΚΟ 
Βότσης Άγγελος Μυλωνάς Παύλος 

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Ορφανίδης Χρίστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Πιττοκοπίτης Χαράλαμπος 

Λεωνίδου Πανίκος Προκοπίου Γεώργιος 
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Μουσιούττας Μαρίνος  

ΚΣ ΕΔΕΚ 
Ευσταθίου Κωστής Σιζόπουλος Μαρίνος 
Μυριάνθους Ηλίας  

Συμμαχία Πολιτών 

Λιλλήκας Γιώργος  

Αλληλεγγύη 

Συλλούρης Δημήτρης 
(Πρόεδρος Βουλής) 

Γιωργάλλας Μιχάλης 

Παπαδόπουλος Γεώργιος 

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος Περδίκης Γιώργος 

ΕΛΑΜ 

Παπαγιάννης Λίνος Χρίστου Χρίστος 

Ανεξάρτητοι 

Θεολόγου Άννα  
Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαντοβάνη Αντωνέλλα (Λατίνων) 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 
1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής: 

α. στην Παγκόσμια Ημέρα κατά του Φασισμού και του Αντισημιτισμού,  

β. στην Ημέρα Ανάμνησης των Θυμάτων των δύο παγκόσμιων πολέμων, 

β. στην επέτειο της ανακήρυξης του ψευδοκράτους, 

γ. στην επέτειο της εξέγερσης του Πολυτεχνείου  

δ. στη θυσία του ήρωα του απελευθερωτικού αγώνα του 1955-1959 Κυριάκου Μάτση 

και τήρηση μονόλεπτης σιγής στη μνήμη των θυμάτων των δύο παγκόσμιων πολέμων και του 
Πολυτεχνείου και του ήρωα Κυριάκου Μάτση. 

2. Ανάγνωση της αναφοράς του Προέδρου της Βουλής για την Παγκόσμια Ημέρα Προωρότητας, την 
Ευρωπαϊκή Ημέρα για την Προστασία των Παιδιών από τη Σεξουαλική Εκμετάλλευση και τη Σεξουαλική 
Κακοποίηση, την Παγκόσμια Ημέρα Δικαιωμάτων του Παιδιού και την Παγκόσμια Ημέρα για την Εξάλειψη 
της Βίας κατά των Γυναικών από τη γραμματέα της Βουλής κ. Αννίτα Δημητρίου. 

3. Ενημέρωση για τις ακόλουθες διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής των Αντιπροσώπων: 

α. Επίσημη επίσκεψη του Προέδρου της Βουλής και κοινοβουλευτικής αντιπροσωπίας (Νίκος 
Τορναρίτης, Γιώργος Τ. Γεωργίου, Χριστάκης Τζιοβάνης, Γεώργιος Προκοπίου, Ηλίας Μυριάνθους 
και Μιχάλης Γιωργάλλας) στην Κίνα. 

β. Συμμετοχή του Προέδρου της Βουλής στη 2η Προπαρασκευαστική Συνάντηση στη Γενεύη για την 
5η Παγκόσμια Διάσκεψη Προέδρων Κοινοβουλίων της Διακοινοβουλευτικής Ένωσης. 

γ. Συμμετοχή του κ. Δημήτρη Δημητρίου ως εκπροσώπου του Προέδρου της Βουλής σε συνέδριο με 
θέμα «Πρόληψη της ακραίας τρομοκρατίας: Περιφερειακές πολιτικές αντιμετώπισης και μετριασμού 
του κινδύνου» στη Βουδαπέστη. 

δ. Συναντήσεις της κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου ως ειδικής αντιπροσώπου της Κοινοβουλευτικής 
Συνέλευσης του ΟΑΣΕ για την Καταπολέμηση της Διαφθοράς με τον Οργανισμό για την Οικονομική 
Συνεργασία και την Ανάπτυξη, με την Ομάδα Κρατών κατά της Διαφθοράς (GRECO) και την 
επιτροπή εμπειρογνωμόνων για την αξιολόγηση των μέτρων για την καταπολέμηση της 
νομιμοποίησης εσόδων από παράνομες δραστηριότητες και της χρηματοδότησης της 
τρομοκρατίας (Moneyval) στο Παρίσι. 
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ε. Συμμετοχή του κ. Γιώργου Λουκαΐδη σε συνεδρία της Επιτροπής της ΚΣΣΕ για την Παρακολούθηση 
της Τήρησης των Υποχρεώσεων και Δεσμεύσεων των Κρατών Μελών του Συμβουλίου της 
Ευρώπης στο Παρίσι, σε συνεδρία της Επιτροπής Πολιτικών Υποθέσεων και Δημοκρατίας της 
ΚΣΣΕ στο Βερολίνο και ως εκπρόσωπος της πολιτικής ομάδας της Ενωμένης Αριστεράς στην ad 
hoc επιτροπή της ΚΣΣΕ για την παρακολούθηση των πρόωρων βουλευτικών εκλογών στη 
Λευκορωσία.   

στ. Συμμετοχή κοινοβουλευτικής αντιπροσωπίας (Άγγελος Βότσης, Κώστας Κωνσταντίνου, Ευανθία 
Σάββα, Ηλίας Μυριάνθους) σε συνεδρίαση της Διεθνούς Γραμματείας και των προέδρων και 
εισηγητών των επιτροπών της Διακοινοβουλευτικής Συνέλευσης της Ορθοδοξίας (ΔΣΟ) στην 
Αθήνα. 

ζ. Συμμετοχή του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη ως εκπροσώπου της ΚΣ ΟΑΣΕ σε αποστολή 
παρακολούθησης των βουλευτικών εκλογών στη Λευκορωσία. 

η. Συμμετοχή της κ. Αννίτας Δημητρίου, πρέσβειρας του Δικτύου Γυναικών Πολιτικών Ηγετών, στο 
Παγκόσμιο Φόρουμ Γυναικών Ηγετών στο Ρέικιαβικ. 

4. Συζήτηση (Πρόεδρος, Άγγελος Βότσης, Γιώργος Λουκαΐδης, Ελένη Μαύρου, Στέφανος Στεφάνου, Νίκος 
Τορναρίτης, Γιώργος Περδίκης) στα πλαίσια της προσπάθειας για έγκαιρη κατάθεση και εξέταση των 
προϋπολογισμών των ημικρατικών οργανισμών.  

5. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, συζήτηση (Νίκος Τορναρίτης, Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, Γιώργος 
Λουκαΐδης) για την κήρυξη ως επειγόντων των σχεδίων ψηφίσματος «Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των 
Αντιπροσώπων όσον αφορά τις πρόσφατες κακόβουλες πυρκαγιές στην περιοχή του Εθνικού Δασικού 
Πάρκου Ακάμα» και «Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων όσον αφορά τη δήλωση των 
ΗΠΑ σχετικά με τους παράνομους ισραηλινούς εποικισμούς στα κατεχόμενα παλαιστινιακά εδάφη» και 
απόφαση για μη κήρυξή τους. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2019» και για τους κανονισμούς «Οι περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Μηχανισμοί Επίλυσης 
Φορολογικών Διαφορών στην Ευρωπαϊκή Ένωση) Κανονισμοί του 2019», ψήφιση του νομοσχεδίου σε 
νόμο (με αρ. 4) και έγκριση των κανονισμών. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 
του 2019», συζήτηση (Κωστής Ευσταθίου, Άριστος Δαμιανού, Άννα Θεολόγου, Ονούφριος Κουλλά) και 
ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 2).  

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Μεταβίβασης των Αρμοδιοτήτων και Εξουσιών του Συμβουλίου 
Δανειστικών Επιτρόπων στο Γενικό Λογιστή της Δημοκρατίας Νόμος του 2019» και ψήφισή του σε νόμο 
με τον τίτλο «Ο περί της Μεταβίβασης των Αρμοδιοτήτων και Εξουσιών του Συμβουλίου Δανειστικών 
Επιτρόπων στο Γενικό Λογιστή Νόμος του 2019». 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 2019», 
συζήτηση (Μαρίνος Σιζόπουλος, Γιώργος Λουκαΐδης, Στέφανος Στεφάνου, Άγγελος Βότσης, Γιώργος 
Περδίκης, Ονούφριος Κουλλά, Χρίστος Χρίστου, Μιχάλης Γιωργάλλας) και ψήφισή του σε νόμο. 

10.  Έκθεση για τα νομοσχέδια: 

α. «Ο περί Προϋπολογισμού του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου του 2020 Νόμος του 
2019»,  

β. «Ο περί Προϋπολογισμού του Δημοσιονομικού Συμβουλίου του 2020 Νόμος του 2019»,  

γ. «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Δημόσιων Δανείων του 2020 Νόμος του 2019»,  

δ. «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Δημόσιας Εποπτείας Ελεγκτικού Επαγγέλματος του 2020 
Νόμος του 2019»,  

ε. «Ο περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019»,  

στ. «Ο περί Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019»,  

ζ. «Ο περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και 
Τεχνικών Έργων του 2020 Νόμος του 2019», 

η. «Ο περί Προϋπολογισμού του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών 
και Ταχυδρομείων του 2020 Νόμος του 2019»,  

θ. «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας του 2020 Νόμος του 2019»,  
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ι. «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Διαχείρισης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών 
του 2020 Νόμος του 2019»,  

ια. «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019»,  

ιβ. «Ο περί Προϋπολογισμού του Διαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου του 2020 Νόμος του 
2019»,  

ιγ. «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού Κύπρου του 2020 Νόμος 
του 2019»,  

ιδ. «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας και Διαχείρισης Άγριας Πανίδας του 2020 Νόμος του 
2019»,  

ιε. «Ο περί Προϋπολογισμού της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων του 2020 Νόμος του 2019»,  

ιστ. «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης του 2020 Νόμος του 2019»,  

ιζ. «Ο περί Προϋπολογισμού του Ανεξάρτητου Ταμείου Ανακεφαλαιοποίησης του 2020 Νόμος του 
2019» και  

ιη. «Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς του 2020 Νόμος του 2019», 

 συζήτηση (Μαρίνος Σιζόπουλος, Άγγελος Βότσης, Γιώργος Περδίκης, Αντρέας Καυκαλιάς, Λίνος 
Παπαγιάννης, Γεώργιος Παπαδόπουλος, Ονούφριος Κουλλά, Χαράλαμπος Θεοπέμπτου, Χαράλαμπος 
Πιττοκοπίτης) και ψήφισή τους σε νόμους. 

11. Έκθεση για τις προτάσεις νόμου: 

α. «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2019», 

β. «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019», 

γ. «Ο περί Χαρτοσήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019», 

δ. «Ο περί Έκτακτης Εισφοράς για την Άμυνα της Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2019», 

ε. «Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και Δικαιώματα) (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2019», 

στ. «Ο περί Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019», 

ζ. «Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019», 

 αγορεύσεις και συζήτηση (Ηλίας Μυριάνθους, Άγγελος Βότσης, Κωστής Ευσταθίου, Γιώργος Περδίκης, 
Ονούφριος Κουλλά, Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, Μαρίνος Σιζόπουλος, Άννα Θεολόγου, Δημήτρης Δημητρίου, 
Χρίστος Χρίστου, Μιχάλης Γιωργάλλας, Άριστος Δαμιανού, Παύλος Μυλωνάς, Γιώργος Λιλλήκας, Γιώργος 
Λουκαΐδης, Λίνος Παπαγιάννης) και ψήφισή τους σε νόμους, της πρώτης με αρ. 5 και της δεύτερης με αρ. 
3. 

12. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2019» και ψήφισή του σε νόμο. 

13. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (Αιτήσεις και 
Τέλη) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019» και έγκρισή τους. 

14. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2019» και ψήφισή του σε νόμο. 

15. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση Ερευνητικών Μονάδων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019» και «Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ερευνητικές Μονάδες) 
(Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019» και έγκρισή τους. 

16. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Λογαριασμοί του Ταμείου) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019» και έγκρισή τους. 

17. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Σύμβασης για την Προστασία της Μεσογείου Θάλασσας από τη 
Ρύπανση και περί Συναφών Πρωτοκόλλων (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» και ψήφισή 
του σε νόμο. 

18. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Αναθεωρημένης Διεθνούς Συμφωνίας περί Ιδρύσεως της Γενικής 
Επιτροπής Αλιείας για τη Μεσόγειο (Κυρωτικός) Νόμος του 2019» και ψήφισή του σε νόμο. 
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19. Έκθεση για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την έγκριση του τελικού απολογισμού για 
το έτος 2018, σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 81.2 του Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας, 
το κείμενο της απόφασης και έγκρισή της. 

20. Έκθεση για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την έγκριση του Προϋπολογισμού της 
Βουλής των Αντιπροσώπων για το οικονομικό έτος 2020, το κείμενο της απόφασης, παρατηρήσεις του κ. 
Παύλου Μυλωνά και έγκρισή της. 

21. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Διαπλάτυνση των δρόμων Δένειας-Αστρομερίτη και Αστρομερίτη-Ευρύχου - Οικόπεδα για τους 
πρόσφυγες του Κυβερνητικού Οικισμού ΑΗΚ στη Δεκέλεια - Αντιπλημμυρικά έργα για την κοινότητα 
Επισκοπής στη Λεμεσό - Προβλήματα από τη λειτουργία του ηλεκτροπαραγωγικού σταθμού ΑΗΚ στον 
προσφυγικό οικισμό Δεκέλειας - Εγκληματικότητα στο κέντρο της Λευκωσίας - Νομοσχέδιο για 
τροποποίηση του περί Υιοθεσίας Νόμου - Εθνικό Σχέδιο Δράσης για την Αντιμετώπιση της Άνοιας - 
Σχεδιασμός προγράμματος αποφόρτισης και ψυχολογικής στήριξης των κοινωνικών λειτουργών του 
Γραφείου Κοινωνικής Ευημερίας - Διευκολύνσεις που αφορούν τη στρατιωτική θητεία για τους μαθητές 
νυκτερινών σχολείων - Πλαίσιο διεξαγωγής των σχολικών εκδρομών - Ζημιές σε κατοικίες λόγω καθίζησης 
του εδάφους στον συνοικισμό αυτοστέγασης Περβολιών - Ανάγκη δημιουργίας σταθμού ασθενοφόρων 
στην Ξυλοφάγου - Η επαναλειτουργία και αναβάθμιση του Αρχαιολογικού Μουσείου Πάφου - Αίτημα για 
αναβάθμιση των δρομολογίων του ΟΣΥΠΑ σε περιοχές της Πάφου - Προβολή αξιοθέατων στα 
αεροδρόμια - Κατασκευή κυματοθραυστών στην παραλία των Περβολιών Λάρνακας - Χώρος 
αποθήκευσης άχρηστων υλικών στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας - Μελέτη εκτίμησης περιβαλλοντικών 
επιπτώσεων από έργα στο λιμάνι Λεμεσού - Μετονομασία σχολείων δημοτικής και μέσης εκπαίδευσης - 
Επιδόματα αιτητών πολιτικού ασύλου - Μεταφορά μπάζων σε μη εγκεκριμένους χώρους - Προβλήματα 
των εγκαταστάσεων του πυροσβεστικού σταθμού Πάχνας και ανάγκη μεταστέγασής του - Πληροφορίες 
για απόρριψη υγρών αποβλήτων στη φύση στην περιοχή Αγίας Νάπας-Παραλιμνίου, οι επιπτώσεις στο 
περιβάλλον και ενδεχόμενοι κίνδυνοι για την υγεία - Καταγγελίες για λαθροθηρία που αφορούν το ενδημικό 
θήραμα - Καταστροφές από τις έντονες καιρικές συνθήκες και αποζημιώσεις γεωργών - Σχεδιασμός της 
β΄ φάσης του πεζόδρομου-ποδηλατοδρόμου στα Περβόλια - Εφηβικές κυήσεις και εγκατάλειψη της 
εκπαίδευσης - Υπερπλήρεις Φυλακές - Επανένταξη στην κοινωνία ασθενών του Νοσοκομείου Αθαλάσσας 
και παρακολούθηση της θεραπείας τους - Καθυστέρηση στην επεξεργασία του νομοσχεδίου περί 
Κοινοτικής Φροντίδας Ψυχικής Υγείας 2017 - Συμπερίληψη του Συμπλέγματος Σκυβάλων Κοινοτικών 
Συμβουλίων Ορεινής Λάρνακας στο Στεγαστικό Σχέδιο Αναζωογόνησης Ορεινών και Ακριτικών Περιοχών 
- Πιλοτική εφαρμογή του θεσμού του συμβούλου στα δημοτικά σχολεία - Διαμόρφωση σε γραμμικό πάρκο 
του ποταμού Κούρη - Δημιουργία Μουσείου Στρατιωτικής Ιστορίας - Σύστημα υποχρεωτικής υπηρεσίας 
πολιτών στην Πολιτική Άμυνα - Πρόβλημα δυσοσμίας στο αποχετευτικό σε περιοχή του δήμου Γερίου - 
Έργα σε κοίτη του ποταμού και γέφυρα στο Αλεθρικό - Παραχώρηση τουρκοκυπριακών κατοικιών - 
Καταγγελίες για παραχώρηση αποκλειστικού δικαιώματος χρήσης παραλίας σε ξενοδοχείο και το 
καθεστώς χρήσης παγκύπρια - Καθυστέρηση στα έργα αναβάθμισης γηπέδου στην ενορία Αποστόλου 
Ανδρέα στη Λεμεσό - Λειτουργία στεγών φιλοξενίας για άτομα με αυτισμό άνω των 21 - Στελέχωση του 
δημοτικού σχολείου Κοφίνου με μεταφραστή - Ηλεκτρονική πλατφόρμα για παροχή προσωπικού σε 
εταιρείες - Προβλήματα από το ενδεχόμενο καταφυγής ιατρών του δημοσίου σε άλλες χώρες για απόκτηση 
ειδικότητας. 

22.  Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Παραχώρηση άδειας λειτουργίας σε γραφεία κηδειών - Ερωτήματα για το Παιδογκολογικό Τμήμα του 
Μακάρειου Νοσοκομείου - Ελλιπής στελέχωση του Παιδοογκολογικού Τμήματος του Μακάρειου 
Νοσοκομείου - Παραχώρηση οικονομικής βοήθειας στην κοινότητα Θελέτρας για ζημιές από πυρκαγιές - 
Προσλήψεις φυλάκων προστασίας των παραλιών - Βανδαλισμοί σε πινακίδες τροχαίας - Ανάγκη 
δημιουργίας κλιματιζόμενων χώρων στις στάσεις λεωφορείων - Επεμβάσεις εντός περιοχών του δικτύου 
«Natura 2000» - Μείωση των επισκέψεων του περιοδεύοντα ιατρού σε κοινότητες στην Πάφο - Εφαρμογή 
Οδηγίας για τα αστικά λύματα και τα αποχετευτικά συστήματα - Μετακίνηση αποβλήτων και καθεστώς 
αδειοδότησης εταιρείας στην Κοφίνου - Αντικατάσταση του οδοστρώματος στην πλατεία Τροόδους - 
Επιπτώσεις στο περιβάλλον και στην υγεία των κατοίκων Λυμπιών από τη λειτουργία κτηνοτροφικών 
μονάδων και μεταστέγασή τους - Κεραίες κινητής τηλεφωνίας και πολεοδομικές και οικοδομικές άδειες για 
σταθμούς βάσης - Μελέτες για το σχέδιο ανάπλασης της παραλίας στην περιοχή Σωτήρας - Διαχείριση 
χώρων πρασίνου και άλλων χαλίτικων τεμαχίων γης - Διαδικασία έκδοσης πιστοποιητικών μίσθωσης σε 
δικαιούχους πρόσφυγες στην κοινότητα Τίμης - Αναπτυξιακά έργα στον Μουτουλλά - Δράσεις στο πλαίσιο 
της Εθνικής Στρατηγικής για τα Δικαιώματα του Παιδιού στην Υγεία και της Εθνικής Στρατηγικής για τη 
Σεξουαλική και Αναπαραγωγική Υγεία των Νέων - Επίδομα ενοικίου για εκτοπισθέντες φοιτητές 
εξωτερικού - Άμεση ανάληψη φροντίδας βρέφους από τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας (εμπιστευτική 
απάντηση) - Κέντρο Εξυπηρέτησης του Πολίτη στη Λάρνακα - Το ενδεχόμενο θεσμοθέτησης διαδικασίας 
αξιολόγησης του ΓΕΣΥ από τους πολίτες - Σύμβουλοι για την προώθηση και την ανάπτυξη του ΓΕΣΥ - 
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Ανίχνευση αρσενικού στο νερό για ύδρευση στο Μάμμαρη - Προμήθεια βρετανικών βάσεων Επισκοπής 
με νερό από την περιοχή Ανώγυρας - Αναγνώριση και ανάπτυξη της κοινοτικής νοσηλευτικής - Εφαρμογή 
νομοθεσίας για τις παραλίες στο έδαφος των βρετανικών βάσεων - Ανάγκη συντήρησης των φάρων και 
του γερανού στη μαρίνα Λάρνακας - Το ενδεχόμενο θέσπισης κινήτρων σε στρατιώτες και στρατιωτικούς 
για εθελοντική αιμοδοσία - Ο σχεδιασμός του ενεργειακού κέντρου στο Βασιλικό - Η ανέγερση 
πρεσβευτικής κατοικίας στην Καμπέρα σε ακατάλληλο μισθωμένο οικόπεδο - Μη μετάδοση σημαντικών 
αθλητικών διοργανώσεων από το ΡΙΚ - Εργοδότηση των νέων - Ευστάθεια του έργου της πλατείας 
Ελευθερίας - Πιλοτικό πρόγραμμα διαχείρισης των οργανικών αποβλήτων των ξενοδοχείων - Προστασία 
εναπομείναντων δέντρων και αποκατάσταση πρασίνου στις λεωφόρους Αγλαντζιάς, Λάρνακος και 
Αμμοχώστου - Οι δεσμεύσεις της Κυπριακής Δημοκρατίας έναντι της Eυρωπαϊκής Eπιτροπής για την 
έγκριση της κρατικής στήριξης της Κεντρικής Συνεργατικής Τράπεζας - Εργασίες για συντήρηση 
μοναστηριού στην Τραχυπέδουλα - Άνιση μεταχείριση των αορίστου χρόνου αγροπυροσβεστών σε σχέση 
με τους μόνιμους θηροφύλακες - Στοιχεία για τα μαθήματα ελληνικών σε αλλόγλωσσους στα δημόσια 
σχολεία - Τριετής παγκύπρια έρευνα εμβολιαστικής κάλυψης - Παραλιακοί δρόμοι Λάρνακας-Δεκέλειας - 
Επικίνδυνη διάβαση πεζών στην Ορμήδεια - Σχέδιο Δημογραφικής Ανάπτυξης - Απομάκρυνση κεραιών 
από το Κάβο Γκρέκο - Προστασία ψηφιδωτών έξω από το εκκλησάκι του Αγίου Ευλαλίου στον Καραβά - 
Πρόσβαση των εταιρειών διαχείρισης κόκκινων δανείων σε προσωπικά δεδομένα δανειοληπτών - 
Προβλήματα πρόσβασης και διακίνησης στο Καμπί της επαρχίας Λευκωσίας - Μητρώο Διαμεσολαβητών 
Οικογενειακών Διαφορών - Χρέωση σεμιναρίων για ανανέωση της άδειας των δικηγόρων - Ταλαιπωρία 
των μαθητών της κοινότητας Αγίου Ιωάννη επαρχίας Πάφου κατά τη μετάβασή τους στο σχολείο. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

(Τιμή:  €3,50) 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
IΑ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ΄ 

Συνεδρίαση 6ης Δεκεμβρίου 2019 

Ώρα έναρξης:  11.05 π.μ. 

Αρ. 8 
 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ) 

 Καλημέρα σας. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής και παρακαλώ τους έντιμους κύριους 
βουλευτές να δηλώσουν την παρουσία τους.   

 Παρακαλώ τους γραμματείς να διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει απαρτία. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Το πρώτο θέμα της ημερησίας διάταξης είναι η διαβεβαίωση των νέων βουλευτών της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, της κ. Σάβιας Ορφανίδου, της κ. Ξένιας 
Κωνσταντίνου και του κ. Μιχάλη Σοφοκλέους.   

 Αγαπητοί συνάδελφοι, παρακαλώ να εγερθείτε, για να δώσετε τη νενομισμένη διαβεβαίωση.  Θα 
διαβάζω τη διαβεβαίωση και θα σας παρακαλέσω να την επαναλαμβάνετε. 

 Διαβεβαιώ επισήμως… 

ΝΕΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Διαβεβαιώ επισήμως… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 …πίστιν και σεβασμόν εις το Σύνταγμα… 

ΝΕΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 …πίστιν και σεβασμόν εις το Σύνταγμα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 …και τους συνάδοντας αυτώ νόμους… 

ΝΕΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 …και τους συνάδοντας αυτώ νόμους… 

                                            
 Τα αναλυτικά αποτελέσματα όλων των ηλεκτρονικών ψηφοφοριών της συνεδρίασης ευρίσκονται στο Αρχείο της 
Βουλής.  
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 …και εις την διατήρησιν της ανεξαρτησίας… 

ΝΕΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 …και εις την διατήρησιν της ανεξαρτησίας… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

  …και της εδαφικής ακεραιότητος της Δημοκρατίας της Κύπρου. 

ΝΕΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 …και της εδαφικής ακεραιότητος της Δημοκρατίας της Κύπρου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, σας συγχαίρω, σας καλωσορίζω στη Βουλή και σας εύχομαι κάθε επιτυχία στο 
έργο σας. 

ΝΕΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Ευχαριστούμε, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα καλέσω τώρα τον νέο Υπουργό Οικονομικών κ. Κώστα Πετρίδη, τον οποίο καλωσορίζω με την 
ευκαιρία της παρουσίας του για πρώτη φορά υπό τη νέα του ιδιότητα και τον παρακαλώ να προσέλθει στο 
βήμα, για να μας… 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, διαδικαστικά… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Πριν από την ομιλία του κ. υπουργού, επειδή ακριβώς η 7η Δεκεμβρίου έχει καθιερωθεί ως η Ημέρα 
Αντίστασης, θεωρώ ότι θα ήταν σκόπιμο η Βουλή των Αντιπροσώπων με αυτή την ευκαιρία σήμερα να 
τηρήσει ενός λεπτού σιγή στη μνήμη του Εθνάρχη Μακαρίου και όσων αντιστάθηκαν και δολοφονήθηκαν 
κατά την περίοδο της παρανομίας και του προδοτικού πραξικοπήματος του 1974. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Επειδή όλες τις αναφορές τις έχουμε μετά, έχετε ένσταση να τα κάνουμε μαζί όλα; 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Να τα δούμε μετά. 

 Άρα, προχωρούμε με τον κ. υπουργό.  Παρακαλώ να προσέλθει στο βήμα και να μας καταθέσει την 
ομιλία του για τον κρατικό προϋπολογισμό. 

 Κύριε υπουργέ, έχετε το βήμα. 

ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ: 

(ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΕΤΡΙΔΗΣ) 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές,  

 Βρίσκομαι σήμερα ενώπιον σας, για να παρουσιάσω τις βασικές κατευθύνσεις της οικονομικής 
πολιτικής και του κυβερνητικού προγράμματος, που αποτυπώνονται στον προτεινόμενο κρατικό 
προϋπολογισμό για το 2020, αλλά και στον τριετή δημοσιονομικό σχεδιασμό. 

 Θα ήθελα, πριν προβώ στην ανάλυση του προϋπολογισμού, να ευχαριστήσω τον απερχόμενο 
Υπουργό Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη για το εξαιρετικό έργο που έχει φέρει εις πέρας, κάτω από ιδιαίτερα 
δύσκολες συνθήκες, ειδικά κατά την περίοδο της κρίσης. Έθεσε τον πήχη πολύ ψηλά για όλους τους 
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επόμενους Υπουργούς Οικονομικών, συμπεριλαμβανομένου και εμένα. Η προσήλωσή του στους στόχους, η 
αποφασιστικότητα, η διορατικότητα με την οποία πάντα ενεργούσε αποτελεί παράδειγμα για όλους μας. 

 Επίσης, θα ήθελα να εκφράσω ενώπιον της Βουλής τη βούλησή μου για ειλικρινή συνεργασία και 
διαβούλευση με τη Βουλή και όλα ανεξαιρέτως τα κοινοβουλευτικά κόμματα,  ούτως ώστε σε πνεύμα 
συναίνεσης να μπορούμε να σχεδιάζουμε και να εφαρμόζουμε ωφέλιμες για τον τόπο πολιτικές.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές,  

 Επανερχόμενος στο θέμα του κρατικού προϋπολογισμού για το 2020,  επιτρέψετέ μου πρώτα να 
αναφερθώ στην κατάσταση της κυπριακής οικονομίας όπως αυτή έχει διαμορφωθεί κατά τη διάρκεια του 
τελευταίου έτους.  

 Το 2019 είναι το πέμπτο στη σειρά έτος θετικής ανάπτυξης της οικονομίας μας. Από το 2015 μέχρι 
σήμερα είχαμε μέσο ετήσιο ρυθμό οικονομικής μεγέθυνσης πέραν του 4%, επίδοση που κατατάσσει την 
Κύπρο στις πιο ψηλές θέσεις στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Για το 2020 προβλέπεται σχετική επιβράδυνση του  
ρυθμού μεγέθυνσης στο 2,9% από 3,2% που αναμένεται να κυμανθεί το 2019, παραμένοντας όμως σε υψηλά 
επίπεδα. Παρά τη σημαντική οικονομική δραστηριότητα, ο πληθωρισμός αναμένεται να παραμείνει σε σχετικά 
χαμηλά επίπεδα της τάξης του 1,2%. 

 Ιδιαίτερα θετική εξέλιξη αποτελεί η δραστική μείωση της ανεργίας, που έχει περιοριστεί περίπου στο 
7% του εργατικού δυναμικού κατά το 2019 και προβλέπεται να μειωθεί περαιτέρω στο 6% το 2020. Το 
γεγονός ότι δεν ευημερούν μόνο οι αριθμοί, αλλά βελτιώνεται και το βιοτικό επίπεδο των πολιτών 
αποδεικνύεται και μέσα από τη μείωση του ποσοστού φτώχιας στην Κύπρο, το οποίο μειώθηκε στο 24% το 
2018, από 28% το 2013. 

 Είναι αδιαμφισβήτητη η εδραίωση της οικονομικής δραστηριότητας και η προώθηση νέων 
επενδύσεων. Είναι δεδομένο πλέον ότι η οικονομία έχει σταθεροποιηθεί και ότι η εμπιστοσύνη έχει 
αποκατασταθεί. Το γεγονός ότι τρεις οίκοι αξιολόγησης κατατάσσουν ήδη την Κύπρο σε επενδυτική βαθμίδα 
αποτελεί απόδειξη ακριβώς της επαναφοράς της εμπιστοσύνης στην οικονομία μας.  

 Ειδικότερα, η Κυπριακή Δημοκρατία, από το 2013 μέχρι σήμερα, πέτυχε αναβάθμιση της 
πιστοληπτικής αξιολόγησής της μέχρι και 9 βαθμίδες. Πάνω σε αυτή την ισχυρή βάση εμπιστοσύνης, η 
Κυπριακή Δημοκρατία μπόρεσε για πρώτη φορά στην ιστορία της να εκδώσει στις διεθνείς αγορές ομόλογα 
διάρκειας 30 ετών και μάλιστα σε χαμηλά -και κατ’ επέκταση- βιώσιμα επιτόκια.  Ασφαλώς βοήθησαν και οι 
ευνοϊκές συνθήκες στις αγορές, αλλά -ας μη γελιόμαστε- χωρίς την ακλόνητη εμπιστοσύνη των επενδυτών 
στην κυπριακή οικονομία δε θα μπορούσαν να επιτευχθούν αυτά τα  εντυπωσιακά αποτελέσματα. 

  Στον βαθμό που κάποιος μπορεί να προβλέψει, εκτιμούμε ότι η θετική πορεία της οικονομίας θα 
συνεχιστεί και μεσοπρόθεσμα, παρά το κλίμα γενικής αβεβαιότητας που επικρατεί σε παγκόσμιο επίπεδο. 

   Οι πραγματικοί πρωταγωνιστές της ανάκαμψης αυτής είναι ασφαλώς οι συμπολίτες μας, οι 
εργαζόμενοι, οι επιχειρήσεις, το σύνολο δηλαδή των παραγωγικών δυνάμεων.  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές,  

 Η έκκλησή μου είναι να αναλάβουμε από κοινού μια κοινή δέσμευση ότι θα συνεχίσουμε την 
προσπάθεια, ότι δε θα επιστρέψουμε στις κακές πρακτικές του παρελθόντος και ότι δε θα διστάσουμε ποτέ 
μπροστά στις δύσκολες αλλά καθοριστικές αποφάσεις ευθύνης, έτσι όπως δε διστάσαμε στο παρελθόν 
κυβέρνηση και Βουλή.  Με πνεύμα σύνεσης και συναίνεσης, αλλά συνάμα και αποφασιστικότητας.  

 Η προσπάθεια δεν έχει ολοκληρωθεί και στην οικονομία δε χωρούν εφησυχασμοί. Τουναντίον, 
ελλοχεύουν σημαντικοί εξωτερικοί κίνδυνοι. Η Ευρώπη διαπνέεται από γενικευμένη αβεβαιότητα λόγω της 
διαχείρισης του Brexit, αλλά και της κλιμάκωσης των εμπορικών εντάσεων μεταξύ των μεγάλων οικονομιών, 
η οποία δημιουργεί μια τάση προστατευτισμού στο διεθνές εμπόριο, η οποία μπορεί να έχει σημαντικές 
επιπτώσεις. Εντείνονται δε οι προβλέψεις για επιβράδυνση της παγκόσμιας οικονομίας το επόμενο διάστημα. 
Όλα αυτά καθιστούν τη θωράκιση της κυπριακής οικονομίας ακόμη πιο επιβεβλημένη και την ακολουθούμενη 
εθνική πολιτική συνετή.  

 Για παράδειγμα, θα πρέπει να διατηρήσουμε τη σταθερότητα του τραπεζικού μας συστήματος, η οποία 
έχει επιτευχθεί μέσα από πολλές θυσίες και λήψη πολύ δύσκολων αποφάσεων. Είναι χαρακτηριστικό το 
γεγονός ότι ο όγκος των μη εξυπηρετούμενων δανείων, που παραμένουν εντός ισολογισμού τραπεζών, έχει 
μειωθεί από τα €28,9 δις, που ήταν στην κορύφωσή τους τον Φεβρουάριο του 2015, στα €9,8 δις τον Ιούνιο 
του 2019, που αποτελεί μείωση της τάξης του 66%. 

 Είναι προφανές ότι έχουν πραγματοποιηθεί πολύ σημαντικά βήματα στον τομέα αυτό της οικονομίας.  
Άλλαξαν πολλά σε σχέση με την εταιρική διακυβέρνηση των τραπεζών. Ο τραπεζικός δανεισμός είναι ξανά 
διαθέσιμος και μάλιστα με τα χαμηλότερα επιτόκια που είχαμε ποτέ στη χώρα μας. Οι διαδικασίες ελέγχου 
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και έγκρισης δανείων είναι πλέον πολύ πιο αυστηρές, για να διοχετεύεται ο δανεισμός είτε σε παραγωγικές 
επενδύσεις και δραστηριότητες είτε σε  λογική κατανάλωση και να προστατεύεται η οικονομία από τον 
υπερδανεισμό και τη μη βιώσιμη υπερκατανάλωση, φαινόμενα που μπορεί πρόσκαιρα να παρουσιάζονται 
ως ανάπτυξη και ευημερία, αλλά στο τέλος δημιουργούν φούσκες και μεταφράζονται σε μη εξυπηρετούμενα 
δάνεια, όπως έγινε στο παρελθόν.  

 Οι τράπεζες άντλησαν νέα κεφάλαια και αύξησαν τις προβλέψεις τους, ενώ δημιούργησαν 
μηχανισμούς αναδιαρθρώσεων που προηγουμένως απουσίαζαν εντελώς. 

 Παρά τα θετικά βήματα στον τομέα αυτό, ταυτόχρονα θα πρέπει όλοι να κατανοήσουμε ότι το τραπεζικό 
μας σύστημα λειτουργεί πλέον κάτω από ένα ιδιαίτερα αυστηρό, απαιτητικό, πανευρωπαϊκό, εποπτικό και 
ρυθμιστικό πλαίσιο. Και ότι η πίεση θα είναι συνεχής μέχρι την πλήρη και οριστική εξυγίανση. 

 Όσον αφορά τον τομέα των δημόσιων οικονομικών, θα πρέπει να διατηρήσουμε τη συμμόρφωσή μας 
προς τους ευρωπαϊκούς κοινούς δημοσιονομικούς κανόνες. Όπως γνωρίζετε, ούτε και σε αυτό τον πυλώνα 
της οικονομίας δεν ενεργούμε από μόνοι μας. Τουναντίον, υπάρχουν πλέον αυστηροί κανόνες σε σχέση με 
τα δημόσια οικονομικά, ενώ τα προσχέδια προϋπολογισμών των χωρών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
εξετάζονται και εγκρίνονται σε ετήσια βάση από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Σε αυτά τα πλαίσια παραμένουμε 
δεσμευμένοι στην πολιτική των ισοσκελισμένων προϋπολογισμών, την οποία από το 2014 ακολουθούμε.  

 Από το 2016 λειτουργούμε με πλεονασματικό προϋπολογισμό, που για τη φετινή χρονιά υπολογίζεται 
στο 4% του ΑΕΠ, ίσως το ψηλότερο πλεόνασμα σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση. Για το 2020 προβλέπεται 
επίσης σημαντικό πλεόνασμα ύψους 2,7% του ΑΕΠ. Με αυτό τον τρόπο διασφαλίζουμε τη μείωση και τη 
βιωσιμότητα του δημοσίου χρέους σε μεσοπρόθεσμο και μακροπρόθεσμο ορίζοντα. 

 Το δημόσιο χρέος κλιμακώθηκε το 2015 στο 108% του ΑΕΠ. Φέτος και παρά την επιβάρυνσή του 
(λόγω κρατικής στήριξης του Συνεργατισμού) το 2018, όπου το δημόσιο χρέος αυξήθηκε στο 102,5%, το 
δημόσιο χρέος θα μειωθεί κάτω από το φράγμα του 100% και θα κυμανθεί γύρω στο 97,4% του ΑΕΠ. Τα 
επόμενα χρόνια αναμένεται να συνεχίσει την πτωτική πορεία το 2020 και να περιοριστεί περίπου στο 91,1% 
του ΑΕΠ. Αυτή η πτωτική πορεία του δημόσιου χρέους η οποία διασφαλίζεται μέσω των πλεονασματικών 
προϋπολογισμών είναι και η στάση ευθύνης που πρέπει να επιδείξουμε έναντι των παιδιών μας και των 
μελλοντικών γενεών, για να μην τους μεταφέρουμε  έναν δυσβάσταχτο λογαριασμό.  

 Ο προϋπολογισμός για το 2020 κινείται στα ίδια ακριβώς πλαίσια μιας ορθολογικής και αναπτυξιακής 
δημοσιονομικής πολιτικής. Προβλέπεται αύξηση των πρωτογενών δαπανών κατά περίπου 14% και με τις 
συνολικές δαπάνες γενικής κυβέρνησης να ανέρχονται στα €9,4 δις.  Ταυτόχρονα προβλέπονται συνολικά 
έσοδα περίπου €10 δις. Οι αριθμοί αυτοί αντικατοπτρίζουν ξεκάθαρα την αναπτυξιακή φιλοσοφία του 
προϋπολογισμού που έχει τεθεί ενώπιόν σας για ψήφιση. 

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές,  

 Η συνετή δημοσιονομική πολιτική δεν πρέπει να ακολουθείται ούτω λόγω δογματικών αντιλήψεων ούτε 
μόνο γιατί οι κανόνες της Ευρωπαϊκής Ένωσης το επιβάλλουν. Οφείλουμε να την τηρούμε για το καλό της 
οικονομίας και των συμπολιτών μας. Γιατί τα υγιή δημόσια οικονομικά σημαίνουν υγιή και βιώσιμη οικονομική 
μεγέθυνση. Είναι ένας από τους κύριους παράγοντες που καθορίζουν την αξιοπιστία της χώρας τόσο από 
τους οίκους αξιολόγησης όσο και από τους ίδιους τους επενδυτές, ντόπιους και ξένους, που δημιουργούν 
εισοδήματα και θέσεις εργασίας. Όπως επίσης δημιουργούν δημόσια έσοδα και το απόθεμα εκείνο μέσω του 
οποίου μπορούμε να σχεδιάσουμε και να εφαρμόσουμε μια ουσιαστική και όσον το δυνατό αποτελεσματική 
κοινωνική πολιτική, η οποία ενισχύει το δίκτυ κοινωνικής προστασίας.  

 Μια κοινωνική πολιτική που υλοποιείται πλέον μέσα από τον σωστό σχεδιασμό, μέσω του θεμελίου 
της μεταρρύθμισης του κράτους πρόνοιας που είναι το ΕΕΕ και άλλων κοινωνικών παροχών ύψους €0,92 
δις.  Το κοινωνικό κράτος ενισχύεται επίσης λόγω των σημαντικά αυξημένων δαπανών στον προϋπολογισμό 
του 2020 για την υγεία, τα οποία ανέρχονται κοντά στο €1 δις, ενώ σημαντικός παραμένει και ο 
προϋπολογισμός για την παιδεία. Αξίζει να σημειωθεί ότι στον προϋπολογισμό δεν περιλαμβάνονται 
επιδόματα και συντάξεις που παρέχονται από το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων μέσω του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων, περιλαμβανομένων νέων πολιτικών που έχουν 
εφαρμοστεί για άρση διαχρονικών αδικιών του παρελθόντος, όπως του Επιδόματος Πατρότητας και της 
Σύνταξης Χηρείας Ανδρών, του οποίου οι δαπάνες για το 2020 προβλέπονται στα €1,95 εκατομ.  

  Είναι γι’ αυτό που η ύπαρξη πλεονασμάτων δε σημαίνει την ταυτόχρονη ικανοποίηση απαιτήσεων και 
πιέσεων για αλόγιστη διόγκωση των δημοσίων δαπανών. Υπάρχουν κινήσεις που μπορεί να γίνουν, αλλά 
υπάρχουν και άλλες που ξεφεύγουν από τα όρια της βιωσιμότητας και της κοινής λογικής και θα μας βρουν 
αντίθετους. Ταυτόχρονα ελλοχεύουν κίνδυνοι για τα δημόσια οικονομικά, όπως οι επικείμενες αποφάσεις του 
Ανώτατου Δικαστηρίου σε σχέση με τις προσφυγές εργαζομένων και συνταξιούχων του δημόσιου και 
ευρύτερου δημόσιου τομέα έναντι των αποκοπών που έχουν γίνει, καθώς και από τυχόν ελλείμματα 
προκύψουν από την εφαρμογή του Γενικού Συστήματος Υγείας. 

 Μέσα από τη συνετή διαχείριση των δημοσίων οικονομικών όχι μόνο αποτρέπουμε το όποιο 
ενδεχόμενο φορολογικών επιβαρύνσεων, αλλά δημιουργούμε και τις προϋποθέσεις που μας επιτρέπουν να 
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συνεχίσουμε να προωθούμε φορολογικά κίνητρα και ελαφρύνσεις, οι οποίες ενισχύουν το επιχειρηματικό 
κλίμα, αλλά και το διαθέσιμο εισόδημα των συμπολιτών μας.  

 Για παράδειγμα, για το 2020 έχει προϋπολογιστεί η αύξηση του ποσοστού φορολογικής έκπτωσης 
που παρέχεται σε όλους τους μισθωτούς του δημόσιου και ιδιωτικού τομέα για εισφορές από το 1/6 στο 1/5 
του φορολογητέου εισοδήματος. Επίσης, βρίσκεται ενώπιον της επιτροπής Οικονομικών νομοσχέδιο που 
αποσκοπεί στον εκσυγχρονισμό του πλαισίου επιβολής των τελών χαρτοσήμου, με στόχο την απλοποίηση  
του τρόπου που διεξάγονται οι συναλλαγές και κατά συνέπεια τη μείωση του διοικητικού φόρτου για τις 
επιχειρήσεις.   

 Θα πρέπει ταυτόχρονα να αναμένονται και κινήσεις που θα ενισχύσουν τον φορολογικό έλεγχο και 
που θα πατάξουν τη φοροδιαφυγή. Η υποβολή φορολογικής δήλωσης από όλους, έστω και εάν δεν 
προκύπτει φορολογική υποχρέωση, καθώς και η υποχρέωση διάθεσης τερματικού για ηλεκτρονικές 
πληρωμές από όλους τους πάροχους προϊόντων ή υπηρεσιών είναι επιβεβλημένη και εκκρεμεί ενώπιόν σας. 
Μόνο έτσι θα έχουμε συνολική εικόνα για τη φορολογική μας βάση.  

 Επίσης, η κυβέρνηση, μέσω του προτεινόμενου κρατικού προϋπολογισμού, προωθεί μια σειρά άλλων 
πολύ σημαντικών μέτρων, που αφορούν την προώθηση των εργασιών κατασκευής των υποδομών για την 
έλευση φυσικού αερίου, έργα ηλεκτρονικής διακυβέρνησης,  περαιτέρω ενίσχυση της έρευνας και της 
καινοτομίας,  ίδρυση Υφυπουργείου Καινοτομίας και Ψηφιακής Πολιτικής, που ευελπιστώ να ψηφιστεί το 
συντομότερο και να συσταθεί, δημιουργία επενδυτικού ταμείου για παροχή χρηματοδότησης κεφαλαίου 
κυρίως σε καινοτόμες επιχειρήσεις, ανάπτυξη εφαρμογών της τεχνολογίας Blockchain στον δημόσιο τομέα, 
υλοποίηση της Στρατηγικής Ανάπτυξης του Τροόδους,  νέα στεγαστική πολιτική, καθώς και άλλα μέτρα. 

 Εντός του 2020 αναμένεται επίσης η έναρξη υλοποίησης της σημαντικής επένδυσης που αφορά το 
νέο μηχανογραφικό σύστημα του Τμήματος Φορολογίας, ενώ θα τεθεί σε δημόσιο διάλογο το πλαίσιο για μια 
«Πράσινη» φορολογική μεταρρύθμιση. 

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές,  

 Η προώθηση μεταρρυθμίσεων και αλλαγών στις δομές και διαδικασίες του κράτους και της οικονομίας 
πρέπει να είναι εθνικός στόχος. Και πρέπει να επιδιώξουμε τη συνεννόηση κυβέρνησης και Βουλής, 
προκειμένου από κοινού να στηρίξουμε μια φιλόδοξη μεταρρυθμιστική προσπάθεια που θα αλλάξει τη χώρα. 
Πρέπει από κοινού να προωθήσουμε ένα πλαίσιο πολιτικής το οποίο, μεταξύ άλλων, πρέπει να περιλαμβάνει 
τις ακόλουθες ενέργειες: 

• Τη μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης, μια μεταρρύθμιση που αλλάζει ριζικά τον τρόπο 
λειτουργίας του κράτους, τόσο σε τοπικό όσο και σε κεντρικό επίπεδο. Που πέραν των δομικών 
αλλαγών δημιουργεί και εξοικονομήσεις δεκάδων εκατομμυρίων ως πρόσθετο έσοδο για την 
κοινωνία, που δεν προέρχονται ούτε από την αύξηση δαπανών ούτε από αύξηση της φορολογίας 
αλλά ως δομικό αποτέλεσμα μιας μεταρρύθμισης.  

• Τη μεταρρύθμιση των δικαστηρίων, που θα οδηγήσει σε αύξηση και της ανταγωνιστικότητας της 
κυπριακής οικονομίας, αφού «η ταχύτητα απόδοσης της δικαιοσύνης» είναι ένας τομέας στον οποίο 
υστερούμε και κρατεί την Κύπρο χαμηλά στους διεθνείς δείκτες ανταγωνιστικότητας,  που 
παράλληλα έχει αρνητική επίδραση στις ντόπιες όσο και στις ξένες επενδύσεις και κατ’ επέκταση 
στην ανάπτυξη, αλλά και κοινωνική δικαιοσύνη.  

• Την προώθηση θεμάτων μεταρρύθμισης του συστήματος διαχείρισης ανθρώπινων πόρων στη 
δημόσια υπηρεσία που σχετίζεται με τη διαδικασία πρόσληψης, αξιολόγησης και ανέλιξης του 
προσωπικού. Ενώ υπάρχουν πολύ αξιόλογα στελέχη στη δημόσια υπηρεσία, πολίτες και 
επιχειρήσεις ζουν τις συνέπειες της έλλειψης ενός συστήματος αξιολόγησης και ανέλιξης που θα 
φέρει αξιοκρατία, αλλά και μεγαλύτερη αποδοτικότητα τόσο του κράτους όσο και της κυπριακής 
οικονομίας. 

• Την απλοποίηση του Πλαισίου Αδειοδότησης για την έκδοση πολεοδομικών και οικοδομικών αδειών. 
Κάτι που θα αντικαταστήσει ένα αναχρονιστικό σύστημα το οποίο βασίζεται στην προ της 
ανεξαρτησίας εποχή, με ένα σύγχρονο, αποτελεσματικό, ευρωπαϊκό πλαίσιο. 

• Τη σύσταση νέας ανεξάρτητης εποπτικής αρχής για τον ασφαλιστικό τομέα και τον τομέα των 
ταμείων προνοίας, με στόχο την ενδυνάμωση και τη σωστή ανάπτυξη ενός αναδυόμενου τομέα για 
την οικονομία μας.  

• Τη νομοθετική θέσπιση των «κοινωνικών επιχειρήσεων», μια μεταρρύθμιση που δημιουργεί έναν νέο 
τομέα στην οικονομική δραστηριότητα ενεργοποιώντας τις όμως πρωτίστως στην υπηρεσία των πιο 
ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού. 

• Την επανεξέταση της πρότασης για μερική αποκρατικοποίηση της CYTA, με την προσέλκυση 
στρατηγικού-συνεργάτη επενδυτή, προτού να είναι πολύ αργά. Στο ίδιο πλαίσιο πολιτικής 
περιλαμβάνεται το Χρηματιστήριο και το Κρατικό Λαχείο. 
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 Μπορεί στη διάρκεια των συζητήσεων για τον προϋπολογισμό να μιλάμε με λεπτομέρεια για τις 
αυξομειώσεις των εσόδων και των δαπανών για την κάθε τομεακή πολιτική, αλλά το δυνητικό κόστος από τη 
μη υλοποίηση των μεταρρυθμίσεων είναι τεράστιο τόσο σε ευρώ όσο και στην ποιότητα της ζωής μας. Για τις 
πιο πάνω καθοριστικές για το μέλλον αλλαγές προσβλέπουμε στη μεταξύ μας ουσιαστική συνεργασία για 
προώθηση αυτών των φιλόδοξων τομών στον τρόπο λειτουργίας του κράτους και της χώρας μας. 

 Το συγκεκριμένο, φιλόδοξο αλλά υλοποιήσιμο μεταρρυθμιστικό πρόγραμμα είναι αυτό που θα αλλάξει 
τη χώρα μας, θα ενισχύσει την ανταγωνιστικότητα και θα διευρύνει την παραγωγική βάση της οικονομίας μας, 
αλλά και θα ενισχύσει την κοινωνική συνοχή. Η προσπάθεια διόρθωσης διαχρονικών στρεβλώσεων και 
παθογενειών στην οικονομία μας η οποία άρχισε τα τελευταία χρόνια θα πρέπει να συνεχιστεί.  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές,  

 Το τρίπτυχο ενός υγιούς τραπεζικού τομέα, μιας συνετούς δημοσιονομικής πολιτικής και των δομικών 
μεταρρυθμίσεων είναι η στρατηγική εκείνη η οποία θα μας επιτρέψει να σχεδιάσουμε και να εφαρμόσουμε τις 
πολιτικές ανάπτυξης, αλλά και κοινωνικής δικαιοσύνης.  Είναι όμως και η στρατηγική πειθούς των διεθνών 
αγορών ότι η χώρα θα συνεχίσει να είναι αξιόπιστη και θα συνεχίσει να βαδίζει με τρόπο βιώσιμο και 
διατηρήσιμο.  

 Ως νέος Υπουργός Οικονομικών θέλω να εκφράσω ξανά την ειλικρινή βούλησή μου για μια μεταξύ μας 
αγαστή συνεργασία, στο πνεύμα πάντα της συναίνεσης και της διαβούλευσης, για να βρούμε εκείνες τις 
πολιτικές συγκλίσεις και δημιουργικές συνθέσεις, για να διασφαλίσουμε ότι ως πολιτεία θα  συνεχίσουμε να 
πράττουμε και να αλλάζουμε τα κακώς έχοντα. Αυτό επιτάσσεται τόσο από το πολιτειακό σύστημα, το οποίο 
από κοινού υπηρετούμε εκτελεστική και νομοθετική εξουσία, αλλά και επιζητείται όσο ποτέ και από τους 
πολίτες.  

 Ο κρατικός προϋπολογισμός που έχετε ενώπιόν σας αυτό ακριβώς τον σκοπό υπηρετεί. Δίνει μια 
θετική δυναμική στην οικονομία υλοποιώντας νέα αναπτυξιακά έργα και ενισχύοντας παράλληλα την 
κοινωνική δικαιοσύνη.  Διασφαλίζει τη διατήρηση του ευνοϊκού επιχειρηματικού περιβάλλοντος χωρίς νέους 
φόρους και επιβαρύνσεις. Περιέχει νέες πολιτικές και σημαντικές μεταρρυθμίσεις. Οι αβεβαιότητες και τα 
προβλήματα στην κοινωνία φυσικά συνεχίζουν να υπάρχουν και οι κίνδυνοι συνεχίζουν να παραμονεύουν. 
Προς αντιμετώπισή τους χρειάζεται σύνεση, συναίνεση και αποφασιστικότητα.  

 Εκ μέρους της κυβέρνησης, σας καλώ να ψηφίσετε τον κρατικό προϋπολογισμό για το 2020 και το 
μεσοπρόθεσμο δημοσιονομικό πλαίσιο της τριετίας σε νόμο. 

 Σας ευχαριστώ που με ακούσατε.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε υπουργέ. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σαν αύριο πριν από 45 χρόνια επέστρεψε στην Κύπρο ο εκλελεγμένος Πρόεδρός της Αρχιεπίσκοπος 
Μακάριος, ύστερα από απουσία τεσσάρων και πλέον μηνών στο εξωτερικό.  Μια απουσία που ήταν 
αποτέλεσμα του προδοτικού πραξικοπήματος εναντίον του, το οποίο είχε διενεργηθεί από τη Χούντα των 
Αθηνών και την ΕΟΚΑ Β΄ στις 15 Ιουλίου.   

 Η μακρά απουσία του Αρχιεπισκόπου συμπίπτει με τα τραγικά γεγονότα στην πατρίδα μας, την 
εισβολή της Τουρκίας, την κατάληψη του 40% του κυπριακού εδάφους και τον ξεριζωμό 200 000 Κυπρίων 
από τη γενέθλια γη. 

 Ο Μακάριος παρακολουθούσε την τραγωδία από μακριά, κατάγγελλε την Άγκυρα στα Ηνωμένα Έθνη 
και πραγματοποίησε σειρά επαφών στο Λονδίνο και στην Αθήνα.  Η ελληνική πρωτεύουσα ήταν ο τελευταίος 
σταθμός του πριν από την επιστροφή του στην Κύπρο, όπου έτυχε παλλαϊκής υποδοχής.  Στη μνήμη όλων 
όσων αγωνίστηκαν για τη δημοκρατία στον τόπο μας, σας καλώ τώρα να τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία τους η μνήμη! 

 Θα ήθελα προ ημερησίας διατάξεως επίσης να αναφερθώ σε ένα θλιβερό γεγονός, στον θάνατο ενός 
πρώην μέλους της Βουλής των Αντιπροσώπων, του Κυριάκου Τσιέττη, σε ηλικία ενενήντα τριών ετών. 

 Ο Κυριάκος Τσιέττης γεννήθηκε το 1926 στο Τρίκωμο.  Από νεαρή ηλικία συμμετείχε ενεργά στο 
συνδικαλιστικό κίνημα  και πρωτοστάτησε στους αγώνες της αγροτιάς, αλλά και στην ανάπτυξη του 
συνεργατικού κινήματος.  Το 1955, όταν οι Βρετανοί αποικιοκράτες έθεσαν εκτός νόμου το ΑΚΕΛ, ήταν ένα 
από τα στελέχη του κόμματος που συνελήφθησαν και φυλακίστηκαν.  Το 1959 προήδρευσε στο ιδρυτικό 
συνέδριο της Ένωσης Κυπρίων Αγροτών (ΕΚΑ), ενώ στη συνέχεια εξελέγη γραμματέας της ΕΚΑ 
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Αμμοχώστου.  Ο εκλιπών διετέλεσε βουλευτής της εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου του ΑΚΕΛ-Αριστερά 
από το 1988 μέχρι και το 1991. 

 Εκφράζοντας τα θερμά συλλυπητήριά μας προς τους οικείους του και διερμηνεύοντας τα αισθήματα 
όλων, σας καλώ να τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή στη μνήμη του. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία του η μνήμη! 

 Η 9η Δεκεμβρίου καθιερώθηκε το 2003 ως η Παγκόσμια Ημέρα κατά της Διαφθοράς με την υιοθέτηση 
από τη Γενική Συνέλευση του ΟΗΕ της Συνθήκης κατά της Διαφθοράς.  Το σοβαρό έγκλημα της διαφθοράς 
αποτελεί παγκόσμιο πρόβλημα, καθώς εντοπίζεται τόσο σε αναπτυγμένες όσο και σε αναπτυσσόμενες 
χώρες.  Γι’ αυτό είναι σημαντικό ως Βουλή των Αντιπροσώπων να προβούμε σε όλες τις δέουσες ενέργειες 
για την αντιμετώπιση του φαινομένου αυτού και στη χώρα μας, ενισχύοντας με κάθε τρόπο τη διαφάνεια, την 
αξιοκρατία, την υπευθυνότητα και την απόδοση δικαιοσύνης, καθώς αποτελούν τα κύρια μέσα 
καταπολέμησης της διαφθοράς. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Στις 10 Δεκεμβρίου τιμούμε την επέτειο της Οικουμενικής Διακήρυξης των Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων.  
Δυστυχώς, συνεχίζουμε να γινόμαστε μάρτυρες καταπάτησης στοιχειωδών ελευθεριών και δικαιωμάτων ανά 
τον κόσμο.  Χαρακτηριστικό παράδειγμα αποτελεί και η πατρίδα μας, που εδώ και σαράντα πέντε χρόνια 
υφίσταται τα δεινά της τουρκικής εισβολής και κατοχής.  Ανάμεσά τους και η καταπάτηση του δικαιώματος 
της ιδιοκτησίας, καθώς και του δικαιώματος της ελεύθερης διακίνησης και εκλογής του τόπου διαμονής στο 
εσωτερικό της χώρας μας, που ρητά προνοούνται από τα άρθρα 17 και 13 της διακήρυξης.  

 Ως νομοθετική εξουσία υποσχόμαστε να εργαστούμε για την επικράτηση μιας κοινωνικής και διεθνούς 
τάξης, μέσα στην οποία τα δικαιώματα και οι ελευθερίες που προκηρύσσει η διακήρυξη να μπορούν να 
πραγματώνονται σε όλη τους την έκταση.  Ταυτόχρονα καταδικάζουμε τις παραβιάσεις ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων οπουδήποτε κι αν συμβαίνουν και ειδικότερα τις ενέργειες της Τουρκίας εις βάρος της πατρίδας 
μας, που καταστρατηγούν κάθε έννοια δικαίου, έννομης τάξης και σεβασμού των δικαιωμάτων του 
ανθρώπου. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Πριν τελειώσω, θα ήθελα να ευχηθώ σε όσους γιορτάζουν σήμερα χρόνια πολλά.  Στον Νίκο και στον 
Νίκο και στον άλλο Νικόλα κ.λπ. και τα μέλη του προσωπικού, αλλά και όσους μας παρακολουθούν και δε 
μας παρακολουθούν εύχομαι χρόνια πολλά. 

 Παρακαλώ τώρα τη γραμματέα να προχωρήσει σε ενημέρωση του σώματος για τις διεθνείς 
δραστηριότητες της Βουλής. 

 Εάν οι υπουργοί θέλουν να κάτσουν μαζί μας, είναι ευπρόσδεκτοι.  Εάν θέλουν να αποχωρήσουν, είναι 
δικαίωμά τους.  Όσοι θέλουν να αποχωρήσουν τώρα. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, κύριοι υπουργοί, έχουμε τριήμερο συζήτησης εδώ του προϋπολογισμού.  Είστε 
ευπρόσδεκτοι στα διαλείμματα, αλλά και κατά τη διάρκεια των συζητήσεων να κάνετε τις δημόσιές σας 
σχέσεις. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ναι, κύριε Χρίστου, έχετε τον λόγο. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλουμε να προτείνουμε όπως η Βουλή τηρήσει ενός λεπτού σιγή εις μνήμη των έξι 
Ελλαδιτών στρατιωτών της ΕΛΔΥΚ, οι οποίοι μεταφέρθηκαν μόλις χθες στον ελλαδικό χώρο για ταφή, αφού 
έχασαν τη ζωή τους για την ελευθερία της Κύπρου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Χρίστου, αυτό που λέτε, με πολύ σεβασμό το λέω και ιδιαίτερη ευαισθησία για τις ημέρες του 
1974, καλύπτεται και από την προηγούμενη μονόλεπτη σιγή, αλλά και το κάνουμε συντεταγμένα κάθε χρόνο, 
όταν γίνεται η συνεδρία της Βουλής στις 15 Ιουλίου εδώ.  Δε νομίζω ότι είναι σωστό μεμονωμένα για τον 
καθένα ξεχωριστά ή για κάθε ομάδα να γίνεται αυτό.  Έτσι ήταν η συνήθεια στη Βουλή, τη διατηρούμε και 
βεβαίως τιμούμε τους έξι που χθες είδαμε και την εκδήλωση και που κάποιοι από εσάς παρευρεθήκατε και 
εκπροσωπήσατε και τη Βουλή.  Όμως νομίζω ότι δε χρειάζεται να γίνει τούτο, έγινε με πολλές άλλες ευκαιρίες 
και θα γίνεται και πάντα θα τους τιμούμε. 

 Να παρακαλέσω τη γραμματέα να συνεχίσει. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα. 

 Η Βουλή φιλοξένησε στις 27 Νοεμβρίου τη 13η Διάσκεψη Προέδρων των Κοινοβουλίων Μικρών 
Κρατών Ευρώπης.  Στη Διάσκεψη συμμετείχαν πέραν της Κύπρου οι Πρόεδροι των κοινοβουλίων της 
Ισλανδίας, του Λουξεμβούργου, του Λιχτενστάιν, του Μονακό και του Μαυροβουνίου.  Τρεις θεματικές 
ενότητες απασχόλησαν τους συνέδρους:  «Προκλήσεις, ευκαιρίες και βέλτιστες πρακτικές για τα μικρά κράτη 
της Ευρώπης στην ψηφιακή εποχή», «Συνεργασία μεταξύ περιφερειών, οι διάφορες μορφές της και τα οφέλη 
για τα μικρά κράτη της Ευρώπης», «Συνεργασία μεταξύ μικρών κρατών Ευρώπης στον τομέα των σπάνιων 
νοσημάτων και η συμβολή των κοινοβουλίων».  Πραγματοποιήθηκε επίσης γεύμα εργασίας με θέμα 
«Επενδύσεις και οικονομική ανάπτυξη: προκλήσεις για τα μικρά κράτη». 

 Με σκοπό τη διασφάλιση της σφαιρικότητας της συζήτησης για τη συνεργασία μεταξύ περιφερειών, 
προσκλήθηκαν και συμμετείχαν για πρώτη φορά Πρόεδροι κοινοβουλίων ή εκπρόσωποί τους από κράτη της 
Μέσης Ανατολής.  Συμμετείχαν οι Πρόεδροι των κοινοβουλίων Αιγύπτου και Ομάν, οι Αναπληρωτές Πρόεδροι 
των κοινοβουλίων Σαουδικής Αραβίας και Παλαιστίνης και εκπρόσωποι των Προέδρων των κοινοβουλίων 
Κουβέιτ και Ισραήλ. 

 Οι Προέδροι των συμμετεχόντων κοινοβουλίων μικρών κρατών Ευρώπης υιοθέτησαν εξάλλου κοινή 
διακήρυξη, που αντικατόπτριζε το πνεύμα των συζητήσεων. 

 Ο κ. Κωστής Ευσταθίου εκπροσώπησε την Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του 
Συμβουλίου της Ευρώπης (ΚΣΣΕ) σε συνεδρία της Υπουργικής Επιτροπής των Συμβαλλόμενων Μερών στην 
Ευρωπαϊκή Πολιτιστική Σύμβαση του Συμβουλίου της Ευρώπης, στις 26 Νοεμβρίου, στο Παρίσι.  Ο κ. 
Ευσταθίου μίλησε για το θέμα της ηθικής χρήσης των ψηφιακών μέσων επικοινωνίας και για το ζήτημα της 
δημιουργίας παρατηρητηρίου για τη διδασκαλία της ιστορίας στην Ευρώπη. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Ο κ. Ευσταθίου συμμετείχε επίσης στις εργασίες της Μόνιμης Επιτροπής… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Όσοι διακινείστε λίγο πιο ήσυχα παρακαλώ και όσοι μιλάτε πιο σιγά.   

 Παρακαλώ, Αννίτα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 …της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης στο Στρασβούργο, στις 28 και 29 
Νοεμβρίου.  Κατά τη συνεδρία υιοθετήθηκαν ομόφωνα το ψήφισμα και η σύστασή του για τον ρόλο της 
εκπαίδευσης στην ψηφιακή εποχή.  

 Οι κ. Στέφανος Στεφάνου και Γεώργιος Κ. Γεωργίου, μέλη της κυπριακής αντιπροσωπίας στην 
Κοινοβουλευτική Συνέλευση της Μεσογείου, συμμετείχαν σε συντονιστική συνάντηση της Ειδικής Επιτροπής 
της Συνέλευσης για την καταπολέμηση της τρομοκρατίας, στις 29 Νοεμβρίου, στη Ρώμη.  Όσον αφορά στο 
θέμα των «ξένων μαχητών», ο κ. Γεωργίου ανέφερε ότι, πέραν της συνεχούς ενίσχυσης των νομοθετικών και 
επιχειρησιακών εργαλείων των κρατών, απαιτείται να αντιμετωπιστούν τα πραγματικά αίτια του φαινομένου, 
όπως η φτώχια, ο κοινωνικός αποκλεισμός και οι ξένες επεμβάσεις, που θυματοποιούν αθώους πληθυσμούς.  
Καταδίκασε δε την πρόσφατη στρατιωτική εισβολή της Τουρκίας στη Συρία, η οποία, τόνισε, αποτελεί 
κατάφωρη παραβίαση του διεθνούς δικαίου, ενισχύει τους κινδύνους επαναφοράς των τζιχαντιστών και 
αποσταθεροποίησης στην περιοχή. 

 Αντιπροσωπία της Βουλής αποτελούμενη από τους κ. Άγγελο Βότση, Ελένη Σταύρου, Ανδρέα 
Πασιουρτίδη και Ηλία Μυριάνθους συμμετείχε στην 62η Διάσκεψη των Επιτροπών Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
των Κοινοβουλίων των Χωρών Μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης (COSAC) στο Ελσίνκι, από την 1η ως τις 3 
Δεκεμβρίου.  Συζητήθηκαν μεταξύ άλλων η προώθηση του κράτους δικαίου στα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, η κλιματική στρατηγική για την Ευρώπη, το όραμα της νέας Ευρωπαϊκής Επιτροπής για το μέλλον 
της Ευρώπης, καθώς και το Brexit.  Τα μέλη της αντιπροσωπίας ανέδειξαν με παρεμβάσεις τους περιπτώσεις 
παραβιάσεων του διεθνούς δικαίου από την Τουρκία σε σχέση με την ΑΟΖ της Κυπριακής Δημοκρατίας, την 
εισβολή στη Συρία και την πρόσφατη παράνομη υπογραφή μνημονίου συναντίληψης Τουρκίας-Λιβύης.  

 Ο κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης, ως πρόεδρος της Επιτροπής για τη Δημοκρατία, τα Ανθρώπινα 
Δικαιώματα και Ανθρωπιστικά Θέματα της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Οργανισμού για την Ασφάλεια 
και τη Συνεργασία στην Ευρώπη (ΚΣ ΟΑΣΕ), συμμετείχε σε συνάντηση του προεδρείου της Συνέλευσης στην 
Μπρατισλάβα, στις 4 Δεκεμβρίου.  Ο κ. Χατζηγιάννης ενημέρωσε τα μέλη του προεδρείου για τα 
αποτελέσματα της πρόσφατης τριμερούς συνάντησης στο Βερολίνο για το κυπριακό πρόβλημα.  Καταδίκασε 
παράλληλα την κλιμακούμενη παράνομη δραστηριότητα της Τουρκίας στην ΑΟΖ της Κυπριακής Δημοκρατίας 
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και στην Ανατολική Μεσόγειο και στηλίτευσε την υπογραφή μνημονίου συναντίληψης Τουρκίας-Λιβύης, ως 
ενέργεια αντιβαίνουσα στο διεθνές και εθιμικό δίκαιο και δη στη Σύμβαση για το Δίκαιο της Θάλασσας.  
 Ως μέλος του προεδρείου της ΚΣ ΟΑΣΕ, ο κ. Χατζηγιάννης παρέστη εξάλλου στις 5 Δεκεμβρίου στις 
εργασίες της 26ης Συνάντησης του Συμβουλίου Υπουργών του ΟΑΣΕ, που φιλοξένησε η σλοβακική προεδρία 
του οργανισμού.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ τώρα τη γραμματέα να ενημερώσει το σώμα για απουσίες βουλευτών σε αποστολές στο 
εξωτερικό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης συμμετέχει στη συνεδρία του προεδρείου της Κοινοβουλευτικής 
Συνέλευσης του ΟΑΣΕ και στην παρακολούθηση μέρους των εργασιών της συνάντησης του Συμβουλίου 
Υπουργών του ΟΑΣΕ στην Μπρατισλάβα και ο κ. Μιχάλης Γιωργάλλας εκπροσωπεί τον Πρόεδρο της Βουλής 
στην εξόδιο ακολουθία και τον ενταφιασμό του Μακαριστού Αρχιεπισκόπου Γρηγορίου Θυατείρων και 
Μεγάλης Βρετανίας στο Λονδίνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο Δεύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων, επειδή υπάρχουν κάποια θέματα τα οποία θα κατατεθούν σήμερα και για τα οποία υπάρχει 
εισήγηση να κηρυχθούν επείγοντα και να ψηφιστούν σήμερα.   

 Τα θέματα αυτά είναι:  «Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2019», «Οι περί 
Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 4) Κανονισμοί του 2019», «Ο περί Προϋπολογισμού του 
Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019», «Ο περί Προϋπολογισμού της Εθνικής Αρχής 
Παιγνίων και Εποπτείας Καζίνου του 2020 Νόμος του 2019», «Ο περί Προϋπολογισμού του Ενιαίου Φορέα 
Εξώδικης Επίλυσης Διαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσης του 2020 Νόμος του 2019», «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Συμβουλίου της Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής του 2020 Νόμος του 
2019», «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ.1) του 
2019». 

 Βλέπετε, ενώ βελτιωθήκαμε -και θα επανέλθω και θα μιλήσει, αντιλαμβάνομαι, και ο πρόεδρος της 
επιτροπής Οικονομικών, και πρέπει να μιλήσει- προς μία τεράστια βελτίωση στους προϋπολογισμούς των 
ημικρατικών οργανισμών και σε άλλα πολλά, έχουμε αυτή τη σωρηδόν απαίτηση για τα κατεπείγοντα.   

 Αν γίνονται αποδεκτά τα κατεπείγοντα, να προχωρήσουμε παρακάτω.  Υπάρχει κάποια ένσταση;   

 Ναι, κύριε Βότση. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Δεν είναι ένσταση, απλώς στα πλαίσια της ενημέρωσης της ολομέλειας να πούμε ότι στην επιτροπή 
Οικονομικών έχουν κατατεθεί και οι τριάντα προϋπολογισμοί των ημικρατικών -για πρώτη φορά- εντός του 
2019, που έπρεπε να κατατεθούν, φυσικά όχι στη χρονική περίοδο που θα έπρεπε, όπως θα έπρεπε, για να 
μπορέσουμε να έχουμε και την καλύτερη άνεση συζήτησης, με αποτέλεσμα η επιτροπή να έχει συζητήσει και 
τους τριάντα, αλλά για τους τρεις τελευταίους, οι οποίοι είναι της Αρχής Λιμένων Κύπρου, του Ραδιοφωνικού 
Ιδρύματος Κύπρου και της Επιτροπής Σιτηρών, δεν ολοκληρώθηκε η συζήτηση, για να γίνει ουσιαστική 
συζήτηση από τα μέλη της επιτροπής και να συνεχίσουμε τον Ιανουάριο, με αιτιολογία γιατί δεν είναι έγκαιρα 
κατατεθειμένοι.  Γραπτώς έχει παραληφθεί σήμερα, αναφέρθηκε στην επιτροπή, έχετε και εσείς τις 
δικαιολογίες των τριών αυτών ημικρατικών οργανισμών, όχι για να τις διαβάσουμε τώρα, αλλά για να είναι 
ενώπιον του Προέδρου της Βουλής, για να έχουμε υπόψη μας του χρόνου πώς θα τους χειριστούμε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ειδικά αυτούς τους τρεις, και κάποιους άλλους που είναι στα όρια, θα πρέπει από τώρα να 
προετοιμαστούμε να τους προειδοποιήσουμε, ώστε να είναι στα πλαίσια.   

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Και πάλι, οφείλω να πω, κύριε Πρόεδρε -ακόμα μισό λεπτό- τις ευχαριστίες για τη γραμματεία της 
επιτροπής.  Για να είναι όλα αυτά δυνατά, έχουν κάμει τεράστιο έργο, όπως και τα μέλη της επιτροπής, οι 
οποίοι έχουν υπερβάλει εαυτούς, πολύ θετικά και με καλή διάθεση προχωρήσαμε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πολύ καλά.  Τι κάμνουμε τώρα με τα κατεπείγοντα, κύριοι;  Υπάρχει άποψη;   

 Ο κ. Περδίκης. 
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ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν μπορεί, κατά την άποψη τη δική μας, ακόμα τζιαι αν έχουν συζητηθεί εκτός 
διαδικασίας, προϋπολογισμοί να ψηφίζονται κατεπειγόντως.  Κατεπειγόντως ψηφίζονται νομοσχέδια ή 
προτάσεις νόμου τα οποία πρέπει να καλύψουν μια άμεση ανάγκη για κάποιο λόγο.  Για τους 
προϋπολογισμούς ο συντάκτης του συντάγματος προνόησε συγκεκριμένη πρόνοια τι μπορεί να γίνει, εάν 
συμπληρωθεί το έτος.   

 Άρα, εγώ δεν καταλαβαίνω γιατί δεν μπορούμε -όπως θα κάμουμε με τους άλλους τρεις 
προϋπολογισμούς- να κάμουμε το ίδιο και με τους υπόλοιπους προϋπολογισμούς, χωρίς να δημιουργείται 
κανένα απολύτως πρόβλημα σε ό,τι αφορά τη λειτουργία τους.  Η εικόνα που δίνουμε ως κοινοβούλιο για 
όσους παρακολουθούν -οι οποίοι φαντάζομαι θα είναι και ολίγοι- όταν περνούμε κατεπειγόντως 
προϋπολογισμούς, είναι η χειρότερη. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και εγώ ευχαριστώ που ηύρες τρόπο για μια εξαίρετη δουλειά που έκαμε η επιτροπή Οικονομικών και 
οι βουλευτές και οι υπηρεσίες, αντί να δεις την ουσία και τη μεγάλη εικόνα, να ασχολείσαι με κάποια πράγματα, 
ώστε να μη βγει καμιά καλή εικόνα μέσα από αυτό το κτίριο!   

 Ευχαριστώ πολύ και εκ μέρους της επιτροπής σε ευχαριστώ και νομίζω εκφράζω… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Ευχαριστώ για τη φιλοφρόνηση!  Να ՚στε καλά! 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καλά, ευχαριστώ πολύ. 

 Τι γίνεται με τα νομοσχέδια που πρέπει να κηρυχθούν επείγοντα;  Υπάρχει ένσταση; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πέραν των νομοσχεδίων, υπάρχουν δύο σχέδια ψηφίσματος.  Το ένα το γνωρίζετε όλοι, είναι 
αναφορικά με τη Λιβύη, το οποίο προτείνει το ΔΗΚΟ, και υπάρχει αίτημα να κηρυχθεί επείγον και να συζητηθεί 
σήμερα.  Είναι το σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων σχετικά με το Μνημόνιο Συναντίληψης 
μεταξύ Τουρκίας και Κυβέρνησης Σαράτζ της Λιβύης σχετικά με την οριοθέτηση της υφαλοκρηπίδας.  Το άλλο 
είναι επίσης καινούριο, κυκλοφόρησε το πρωί από τρεις βουλευτές, αν είμαι σωστός, της Πάφου, για τον 
Ακάμα.  Είναι το σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων σχετικά με τις πρόσφατες πυρκαγιές 
του Κρατικού Δάσους Ακάμα και την ανάγκη προστασίας του εθνικού πλούτου της χώρας των κ. Κώστα 
Κωνσταντίνου, Χαράλαμπου Πιττοκοπίτη και Ηλία Μυριάνθους, βουλευτών εκλογικής περιφέρειας Πάφου. 

 Θυμίζω ότι υπάρχει εισήγηση και άλλου σχεδίου ψηφίσματος για τον Ακάμα, το οποίο έχει κατατεθεί 
την προηγούμενη εβδομάδα και ήταν για να συζητηθεί σήμερα.  Θέλω την άποψή σας και για τα δύο, αλλά 
στο τέλος θα αποφασίσουμε φυσικά ξεχωριστά.   

 Παρακαλώ, ομιλητές για την κήρυξη ως επειγόντων των σχεδίων ψηφίσματος για τη Λιβύη και για τον 
Ακάμα από τους τρεις βουλευτές από την Πάφο. 

 Ναι, κύριε Τορναρίτη, και χρόνια πολλά ξανά. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ!   

 Κύριε Πρόεδρε, η εισήγηση της δικής μας ομάδας είναι να αναβληθούν όλα τα σχέδια ψηφίσματος που 
έχουμε στην ημερήσια διάταξη ή για κατάθεση, είτε αυτά που έχετε αναφέρει είτε τα υπόλοιπα, με δεδομένο 
ότι εμείς τουλάχιστον θέλουμε να πάρουμε τις απόψεις και του Υπουργείου των Εξωτερικών της Κυπριακής 
Δημοκρατίας, αλλά και των σωμάτων του κόμματός μας.  Τώρα, όσον αφορά τον Ακάμα, επειδή υπάρχει ένα 
νέο σχέδιο ψηφίσματος το οποίο προέρχεται από τρεις κοινοβουλευτικές ομάδες, αντιλαμβάνεστε ότι θέλουμε 
να το μελετήσουμε, για να καταλήξει στη Βουλή ένα και μόνο ψήφισμα.   

 Με δεδομένα τούτα όλα, ζητούμε από το σώμα να εγκρίνει την αναβολή όλων των σχεδίων ψηφίσματος 
που έχουμε ενώπιόν μας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ο κ. Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  Παρ՚ όλο που όλες οι εισηγήσεις για τα σχέδια ψηφίσματος είναι 
επείγουσες, δε θα διαφωνήσω με τον συνάδελφο τον κ. Τορναρίτη να γίνει αναβολή.  Νομίζω ανάλογα πότε 
θα κρίνετε εσείς, κύριε Πρόεδρε -στην πρώτη συνεδρίαση του νέου χρόνου, αν είναι δυνατό- να τα 
συζητήσουμε και να ολοκληρώσουμε ή ακόμα και νωρίτερα, αν υπάρχει χρόνος από πλευράς του 
προγράμματος του δικού σας και της ολομέλειας. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, δε συμφωνούμε με την αναβολή, ακόμα και αυτό το σχέδιο ψηφίσματος των 
τριών βουλευτών των τριών κομμάτων, που έχει μία άποψη, πιστεύω ότι είναι δημοκρατικό και σωστό και 
είναι υπεύθυνο από την πλευρά των κομμάτων να τοποθετηθούν.  Είναι η άποψη τριών βουλευτών.  Θα 
ήθελα να ήξερα πραγματικά η ολομέλεια της Βουλής πώς τοποθετείται απέναντι στην άποψη αυτών των 
τριών βουλευτών.  Το να παραπέμπεται στις ελληνικές καλένδες νομίζω ότι δεν είναι το καλύτερο. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να κάμουμε έναν σαφή διαχωρισμό των δύο σχεδίων ψηφίσματος που ήταν 
ενώπιόν μας εδώ και τρεις εβδομάδες και για τα οποία αυτό το σώμα δεσμεύτηκε -και έχω και τα πρακτικά 
μαζί μου, έχουν ζητηθεί τα πρακτικά- δεσμεύτηκε να αποφασίσει σήμερα.   

 Όμως, για να μην ξεκινήσουμε σήμερα τη συζήτηση επί της ουσίας και για τα τρία και για να 
μπορέσουμε να λειτουργήσουμε με συναίνεση, είμαστε έτοιμοι να τελειώσει εδώ η συζήτηση, να αναβληθούν 
και τα τρία, αλλά με την αυστηρή δέσμευση, που θα τηρηθεί αυτή τη φορά, ότι εντός των προϋπολογισμών, 
τη μέρα που θα θέλουμε, όπως νιώθουμε, θα έρθουμε εδώ, για να αποφασίσουμε, είτε συμφωνούμε είτε 
διαφωνούμε.  Είτε βρούμε συναίνεση στα σχέδια ψηφίσματος… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Λουκαΐδη, τούτο θέλω να το καταλάβω καλύτερα.  Εννοείτε, όταν θα ψηφιστούν οι 
προϋπολογισμοί και μετά, να προχωρήσουμε με τα σχέδια ψηφίσματος. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Μέσα στη συζήτηση των προϋπολογισμών, προφανώς την τελευταία μέρα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πριν ξεκινήσουμε τους προϋπολογισμούς… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 …να εγκρίνουμε τα ψηφίσματα ή να τα απορρίψουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και να γίνει συζήτηση ή αυτή θα καλυφτεί από τις υπόλοιπες… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ενδεχομένως να μη χρειαστεί να γίνει συζήτηση, αν βρούμε συναίνεση και είναι ομόφωνα.  

 Είχα την εντύπωση ότι για τον Ακάμα εσυμφωνήσαμεν στη Σύσκεψη Αρχηγών.  Να μεν ανοίξουμε τη 
συζήτηση. επαναλαμβάνω, δε θέλω να τα συζητήσουμε επί της ουσίας, έν՚ γραμμένα τζιαι στα πρακτικά εχτές, 
αλλά, για να μην παν στις ελληνικές καλένδες, να δεσμευτούμε ότι την Τετάρτη τα ψηφίζουμε, είτε έτσι είτε 
αλλιώς είτε ομόφωνα είτε με διαφωνίες, τα ψηφίζουμε τζιαι ο καθένας αναλαμβάνει την ευθύνη του.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία,  

 Ξέρετε, με πολλή πίεση ανοίγουμε ένα διαδικαστικό θέμα, το οποίο θα είναι λίγο ταλαιπωρία, αλλά από 
την άλλη δεν μπορώ να το αποφύγω.  
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 Θα σας παρακαλέσω σε αυτό το διαδικαστικό πολύ σύντομα, η εισήγηση που υπάρχει είναι να 
κατατεθούν ουσιαστικά όλα, έστω και αυτό των τριών βουλευτών, και θα γίνει οποιαδήποτε προσπάθεια 
διαβούλευσης, συναίνεσης μέχρι την Τετάρτη και την Τετάρτη, με τον έναν τρόπο ή άλλο, να ψηφίσουμε.  Αν 
αυτό γίνεται αποδεκτό από όλους, μπορεί να προχωρήσουμε, διαφορετικά θα τα πάρω ένα-ένα και θα 
ψηφίζετε. 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όπως σας έχω πει, εμείς θέλουμε να διαβουλευτούμε και με το Υπουργείο των 
Εξωτερικών και με τα όργανα του κόμματός μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δηλαδή θέλετε περισσότερο χρόνο.  

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Βεβαίως, περισσότερο χρόνο.  Στο τέλος της ημέρας, τζιαι σήμερα να αναβληθούν θέματα, θα παν 
μετά τα Χριστούγεννα.  Εμείς θεωρούμε ότι έν՚ σοβαρότατα τα συγκεκριμένα θέματα και θα μπορούσαμε 
κάλλιστα να πούμε και εμείς να εξεταστούν μεθαύριο.  Δεν ακολουθείται τούτη η διαδικασία όλα τα χρόνια, 
τουλάχιστον που είμαι εγώ στη Βουλή, οπότε έχω την εντύπωση ότι σε ένα πνεύμα συναίνεσης τζιαι μπροστά 
՚πού τα Χριστούγεννα μπορούμε να οδηγηθούμε όπως οδηγούμασταν πάντα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η δική μας άποψη είναι ότι ειδικά τα σχέδια ψηφίσματος για τον Ακάμα και τη Λιβύη 
θα πρέπει να συζητηθούν σήμερα.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρ՚ όλο που η κάθε πλευρά έχει δίκαιο να επιμένει στην άποψή της, ότι είναι επείγον 
το δικό της θέμα που έχει καταθέσει, εντούτοις η άποψή μας είναι ότι, παρά να μπλεχτούμε μέσα στους 
προϋπολογισμούς και να μη δώσουμε και τη βαρύτητα που πρέπει, να μας δοθεί και χρόνος να 
συνεννοηθούμε, γιατί μπορεί να υπάρξει και ομοφωνία, να το αφήσουμε αμέσως μετά.  Παρ՚ όλο που επιμένω 
ότι το θέμα της Λιβύης είναι πρώτιστα επείγον, είναι το πιο επείγον, κατά την άποψή μας, εν πάση περιπτώσει 
για σκοπούς συναίνεσης εμείς δε θα έχουμε πρόβλημα να μείνουμε και μετά τους προϋπολογισμούς.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με κάποιες διευκρινίσεις που χρειάζομαι να προχωρήσω σε… 

 Ναι, κύριε Λουκαΐδη…   Συγγνώμη, κύριε Λουκαΐδη.   

 Με αυτή την τοποθέτησή σας, κύριε Λεωνίδου, το λογικό συμπέρασμα είναι ότι εσείς το σχέδιο 
ψηφίσματος της Λιβύης ζητάτε σήμερα να κατατεθεί, αλλά να μην κηρυχθεί επείγον, απλώς να κατατεθεί και 
να συζητηθεί, όποτε θα συζητηθεί.  Μάλιστα. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Για σκοπούς συναίνεσης.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Το ίδιο, αντιλαμβάνομαι, και το ψήφισμα το άλλο των τριών βουλευτών, το οποίο πάει με 
τον Ακάμα, εκτός αν θα συζητηθεί ο Ακάμας σήμερα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψετέ μου να πω τα εξής… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Επειδή εκάμετε ανακεφαλαίωση, κύριε Πρόεδρε, των θέσεων, έν՚ τζιαι η δική μας η θέση που λέει όλα 
σήμερα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Δεν έκαμα ανακεφαλαίωση θέσεων, έν՚ άλλο που έκαμα, κύριε Περδίκη. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, διαδικαστικά… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να τελειώσει ο κ. Λουκαΐδης και μετά.  Γίνεται;   

 Ο κ. Λουκαΐδης και μετά ο κ. Σιζόπουλος. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα πω το εξής, ότι η επίκληση της συναίνεσης, για να μην καταλήγει να είναι κοροϊδία 
και εμπαιγμός, θα έπρεπε να έχει συγκεκριμένο χαρακτήρα σήμερα, να μη σταλούν στις ελληνικές καλένδες 
τα σχέδια ψηφίσματος, ειδικότερα τα δύο σχέδια ψηφίσματος που είναι ενώπιόν μας εδώ και τρεις εβδομάδες.  
Επιτρέψετέ μου, καταλήγω, λέγοντας ότι αυτό που συζητούμε για αναβολή τζιαι βλέπουμε, μετά τις γιορτές, 
είναι εμπαιγμός.  Δεν είχαν τη δυνατότητα κάποιοι για τρεις εβδομάδες να μελετήσουν το σχέδιο ψηφίσματος 
για τον Ακάμα, αλλά ήρθαν και τοποθετήθηκαν θετικά εχτές στη Σύσκεψη Αρχηγών και συμφωνήσαμε 
ομόφωνα να ψηφίσουμε σήμερα και τώρα έχουμε αυτή την ανατροπή τζιαι θέλουν να παν να κάμουν μελέτη 
εις τα γραφεία.  Αυτό είναι εμπαιγμός, κύριε Πρόεδρε!   

 Δεύτερον, σε ό,τι αφορά το σχέδιο ψηφίσματος για τις απαράδεκτες, καταδικαστέες ενέργειες των ΗΠΑ, 
τες πρόσθετες, για αναγνώριση του εποικισμού κατά παράβαση των ψηφισμάτων του ΟΗΕ στην κατεχόμενη 
περιοχή της δυτικής όχθης, στην Παλαιστίνη, είχαμε τον Υπουργό Εξωτερικών της Κυπριακής Δημοκρατίας 
να αντιδρά αρνητικά αμέσως -αμέσως!- την ώρα που είχαν συμβεί οι ενέργειες, οι πρόσθετες, των ΗΠΑ.  
Είχαμε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή διά της κ. Μονγκερίνι να αντιδρά επίσης με συγκεκριμένη δήλωση καταδίκης 
αυτής της ενέργειας των ΗΠΑ.  Εμείς εδώ στην Κύπρο -και με βάση τα όσα εχτές εσυζητηθήκαν στη σύσκεψη, 
κύριε Πρόεδρε- έχουμε γίνει βασιλικότεροι του βασιλέως.  

 Έχουμε γίνει ο πιο στενός σύμμαχος της αντιδραστικής πολιτικής των ΗΠΑ απέναντι στον 
παλαιστινιακό λαό.  Εμείς, που είμαστε θύματα όχι μόνο της κατοχής, αλλά και του εποικισμού, διστάζουμε 
να καταγγείλουμε τον εποικισμό… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Λουκαΐδη, να περιοριστούμε στο διαδικαστικό σας παρακαλώ.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή αισθάνομαι ότι… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι πώς αισθάνεστε, αλλά να περιοριστούμε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 …είναι η πρώτη και η μοναδική φορά που συζητούμε αυτό το θέμα, επειδή κάποιοι χθες είπαν «πάλι 
με χρόνια με καιρούς, αν χαλάσουν οι σχέσεις μας περίπου με το Ισραήλ, τότε να συζητήσουμε αυτό το θέμα, 
γιατί πρέπει να διατηρήσουμε τις σχέσεις μας με το Ισραήλ», χαιρετίζοντας και επικροτώντας ενδεχομένως… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Λουκαΐδη, όταν θα συζητήσουμε… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 …την απόπειρα μονιμοποίησης των παράνομων εποικισμών… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας παρακαλώ, κύριε Λουκαΐδη! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Παρακαλώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να μείνουμε στο αν αναβάλλονται ή όχι.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Λοιπόν, ο κόσμος πρέπει να ξέρει, διότι οι συνάδελφοι ξέρουν… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Εντάξει, είπατε τα βασικά επιχειρήματα, τουλάχιστον μην τα επαναλάβετε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 …ότι επιλέγουν να στείλουν στις ελληνικές καλένδες, να μη συζητήσουν, δεν έχουν την τόλμη καν να 
συζητήσουν το θέμα και να τοποθετηθούν, να πουν την άποψή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία!  Είναι η γνώριμη θέση σας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Και δε θέλουν να γίνει απλώς συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να σας δώσω τον λόγο, κύριε Τορναρίτη, αλλά θεωρώ ο κ. Σιζόπουλος μπορεί να μας βοηθήσει 
όλους… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Λουκαΐδη) 

 Βεβαίως θα ψηφίσουμε. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι η πλειοψηφία των βουλευτών ήδη αποφάσισε την αναβολή για σήμερα.  
Απ’ εκεί και πέρα, απομένει ένα ζήτημα.  Πότε θα συζητηθούν;  Στο πλαίσιο του προϋπολογισμού ή 
ενδεχομένως τον Ιανουάριο;  Εγώ εισηγούμαι εσείς, ως Πρόεδρος του κοινοβουλίου, να κάμετε μία 
διαβούλευση με τα κόμματα.  Εάν υπάρχει δυνατότητα να γίνει εντός των προϋπολογισμών, να γίνει, 
διαφορετικά έχετε την ευθύνη να καθορίσετε αν θα συζητηθεί το χρονικό διάστημα πριν από τους 
προϋπολογισμούς ή σε κάποια φάση στον προϋπολογισμό, για να κλείσει αυτή η υπόθεση.  Και νομίζω ότι, 
αν θα γίνει ακόμα και την Τετάρτη η συζήτηση, υπάρχει το περιθώριο ο καθένας να διαβουλευθεί και να 
διαμορφώσει απόψεις.  Ο χρόνος είναι αρκετός.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με όση γνώση και του θέματος τούτου έχω και με όση πείρα διαθέτω, το συμπέρασμα είναι ότι δε 
σηκώνει πολλή συναίνεση τούτο το πράγμα.  Είτε αποφασίζουμε εδώ ή δεν μπορείτε να το αφήσετε πάνω 
μου και να μου λέτε «συναίνεση».  Τι σημαίνει «συναίνεση»;  Αφού είναι καθαρό τι θα γίνει.  Ευχαρίστως να 
κάνω προσπάθειες συναίνεσης για όλα τα θέματα, αλλά για τούτο επιτρέψετέ μου να πω ότι είναι 
προκαθορισμένες οι τοποθετήσεις.  Νομίζω να προχωρήσουμε τώρα, να δώσω τον λόγο στον κ. Τορναρίτη 
επί της διαδικασίας σύντομα και σε ψηφοφορία και για τα τέσσερα.  

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Θα είμαι πάρα πάρα πολύ σύντομος, κύριε Πρόεδρε. 

 Απλώς, να υπενθυμίσω το σώμα ότι ο Δημοκρατικός Συναγερμός -το γνωρίζετε όλοι πολύ καλά- είχε 
καταθέσει σχέδιο ψηφίσματος για τις παράνομες ενέργειες της Τουρκίας και των Τουρκοκυπρίων στην 
Αμμόχωστο -προσέξτε, για τους παράνομους εποικισμούς δηλαδή της δικής μας της Αμμοχώστου- και το 
ΑΚΕΛ δυο τρεις φορές μάς παρακάλεσε να πάμε και παρακάτω και παρακάτω και παρακάτω, δυο μήνες.  
Δεν είχαν πρόβλημα τότε.  Σήμερα επιδεικνύουν μια υπέρτερη ευαισθησία για το τι συμβαίνει στο Ισραήλ!  
Όλοι κρινόμαστε, είμαι σίγουρος, κύριε Πρόεδρε.   

 Εμείς επαναλαμβάνουμε την εισήγησή μας: Μετά που θα ανταλλάξουμε απόψεις με τα αρμόδια όργανα 
της Δημοκρατίας, γιατί, αντιλαμβάνεστε, τίθενται θέματα στα σχέδια ψηφίσματος που άπτονται κρίσιμων 
θεμάτων της Κυπριακής Δημοκρατίας, θα αποφασίσουμε με τη σοβαρότητα που πάντοτε αποφασίζουμε.   

 Άρα, επαναλαμβάνουμε το αίτημά μας για αναβολή για μετά τις γιορτές των Χριστουγέννων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όταν λέτε μετά, για να είμαστε και βέβαιοι για όλες τις εισηγήσεις, όταν λέτε μετά, εννοείτε στην 
πρώτη… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Στην πρώτη συνεδρία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 
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 Μισή κουβέντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, αλλά μισή, κύριε Λουκαΐδη, σας παρακαλώ, διότι… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Μισή, γιατί έγινε αναφορά.   

 Αντί να απαντηθούν αυτά που έχουμε αναφέρει στην παρέμβασή μας, επήαμεν στο ψήφισμα για την 

Αμμόχωστο ένα ζήτημα για το οποίο νομίζω όλες οι πολιτικές δυνάμεις από την πρώτη στιγμή αντιδράσαμε 
έντονα δημόσια.  Ενώ στην περίπτωση των υπό αναφορά σχεδίων ψηφίσματος προφανώς κάποια κόμματα 
δεν αντέδρασαν και δεν ενοχλούνται ιδιαίτερα από την πολιτική των ΗΠΑ.  Τεράστια η διαφορά!  Δεν υπήρχε 
θέμα δηλαδή επί της αρχής, όμως υπήρξε θέμα, γιατί είχαμε ένα πολύ προβληματικό κείμενο που ήρθε 
ενώπιόν μας, το οποίο ο Συναγερμός εξέχασε στα συρτάρια και δεν το επανέφερε μετά, μετά που κατανόησε 
στη Σύσκεψη Αρχηγών ότι ήταν ιδιαίτερα προβληματικό.  Όταν το επανέφερε, εκάναμε τις αλλαγές και ήρθε 
και πέρασε ομόφωνο.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία!  Τώρα να πάμε ως εξής: Να φύγουμε λίγο από τη σειρά της ημερησίας διάταξης, για να 
τελειώνουμε με τα σχέδια ψηφίσματος. 

 Η πρόταση του ΔΗΚΟ, το σχέδιο ψηφίσματος για τη Λιβύη, κατατίθεται, δε χρειάζεται να κηρυχθεί 
επείγον, δε χρειάζεται να γίνει ψηφοφορία. 

 Δεύτερον, όσον αφορά το σχέδιο ψηφίσματος του ΑΚΕΛ και των Οικολόγων για τον Ακάμα, αν θα 
συζητηθεί σήμερα ή θα αναβληθεί για τις 17, να ψηφίσουμε διά χειρός. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αναβολής;  Για το σχέδιο ψηφίσματος για τον Ακάμα, αν θα συζητηθεί 
σήμερα ή στις 17. 

 Μετράτε, παρακαλώ.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, είκοσι μία εναντίον και τρεις αποχές, το σχέδιο ψηφίσματος αναβάλλεται 
για μετά τις γιορτές. 

 Τώρα το σχέδιο ψηφίσματος που κατέθεσαν οι τρεις βουλευτές για τον Ακάμα.  Δε ζητείται να κατατεθεί 
και να εγκριθεί κατεπειγόντως και δεν πρέπει να τεθεί έτσι, δεδομένου ότι κατατέθηκε το κύριο σχέδιο 
ψηφίσματος, που κατατέθηκε από μέρες, και αναβλήθηκε για μετά.  Δε βρίσκω λογικό να υπάρχει απαίτηση 
να εγκριθεί αυτό των τριών βουλευτών σήμερα.  Άρα, κατατίθεται και αυτό σήμερα και συνυπολογίζεται ή 
γίνεται συναίνεση, αν μπορεί να γίνει, για να περιληφθούν κάποια σημεία του στο άλλο.   

 Και πάμε εις το σχέδιο ψηφίσματος τώρα για την Παλαιστίνη. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αναβολής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαεννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, δεκαεννέα εναντίον και τρεις αποχές, το σχέδιο ψηφίσματος για την 
Παλαιστίνη αναβάλλεται. 

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με τον σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί σε όλους σας. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/ 
κοινοποίηση σε 

1.  Ο περί Προστασίας και Διαχείρισης 
Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.251-2019). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος  

2.  Ο περί της Διευκόλυνσης των 
Επενδύσεων Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.254-2019). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών  

3.  Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας 
(Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός)  
(Αρ. 5) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.255-2019). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών  

4.  Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης της 
Γεωργίας για την Ανταλλαγή και 
Αμοιβαία Προστασία Διαβαθμισμένων 
Πληροφοριών (Κυρωτικός) Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.256-2019). 

Υπουργό Άμυνας  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εξωτερικών 
και Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων  

 

5.  Ο περί Στρατού της Δημοκρατίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.257-2019). 

Υπουργό Άμυνας  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Άμυνας 

6.  Ο περί Προϋπολογισμού της 
Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου του 2020 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.259-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

7.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Λιμένων Κύπρου του 2020 Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.261-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

8.  Ο περί Προϋπολογισμού της 
Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων  
του 2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.262-2019). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-
Παθόντων 

9.  Ο περί Προϋπολογισμού του 
Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου  
του 2020 Νόμος του 2019. 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  
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(Αρ. Φακ. 23.01.060.264-2019). 

10.  Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 11) Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.265-2019). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

11.  Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως 
Φόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.266-2019). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

12.  Ο περί Συστήματος Εγγύησης των 
Καταθέσεων και Εξυγίανσης 
Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.267-2019). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

13.  Ο περί Εργασιών Πιστωτικών 
Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός)  
(Αρ. 4) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.268-2019). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

14.  Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας 
του Συμβουλίου Ανταγωνιστικότητας 
(Καταργητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.269-2019). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

15.  Ο περί Δικηγόρων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.270-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

16.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων Κύπρου 
του 2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.271-2019). 

Υπουργό Υγείας  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Υγείας  

17.  Ο περί Προϋπολογισμού του 
Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών 
Υγείας του 2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.272-2019). 

Υπουργό Υγείας  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Υγείας  

18.  Ο περί Προϋπολογισμού του 
Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας  του 
2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.273-2019). 

Υπουργό Υγείας Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Υγείας  

19.  Οι περί Στρατού της Δημοκρατίας 
(Διορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και 
Αφυπηρετήσεις Αξιωματικών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.110-2019). 

Υπουργό Άμυνας  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Άμυνας 

20.  Οι περί Εθελοντών-Εθελοντριών 
Υπαξιωματικών του Στρατού της 
Δημοκρατίας (Καταργητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.111-2019). 

Υπουργό Άμυνας Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Άμυνας 

21.  Οι περί Αποχετεύσεων Παραλιμνίου 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.112-2019). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 

22.  Οι περί Αποχετεύσεων Αγίας Νάπας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.113-2019). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 

23.  Οι περί Συστήματος Εγγύησης των 
Καταθέσεων και Εξυγίανσης 
Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  
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(Αρ. Φακ. 23.03.056.114-2019). 

24.  Οι περί Τμήματος Υδάτων - Θέση 
Ανώτερου Τεχνικού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.115-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

25.  Οι περί Πυροβόλων και Μη 
Πυροβόλων Όπλων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.069-2013). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

26.  Οι περί Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού (Σχέδιο Συντάξεων και 
Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους του 
Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 
και Εξαρτωμένους τους) (Όμοιο με το 
Σχέδιο Συντάξεων της Κυβέρνησης) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.067-2014). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

27.  Οι περί Προστασίας της Παραλίας 
(Άδειες και Δικαιώματα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.036-2015). 

Υπουργό Εσωτερικών                                                                                                                                                      Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών  

28.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Εκλογή, Αξιολόγηση και Ανέλιξη 
Ακαδημαϊκού Προσωπικού) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.028-2016). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

29.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.051-2017). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και 
Έργων  

30.  Οι περί της Σύμβασης για την 
Προστασία της Μεσογείου Θάλασσας 
από τη Ρύπανση και περί Συναφών 
Πρωτοκόλλων (Τεχνητοί Ύφαλοι) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.085-2017). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

31.  Οι περί Προσωπικού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 
(Τροποποιητικοί) Γενικοί Κανονισμοί 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.086-2017). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

32.  Οι περί Συντάξεων Υπαλλήλων της 
Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.087-2017). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

33.  Οι περί Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου 
(Σχέδιο Πρόωρης Εθελοντικής 
Αφυπηρέτησης Υπαλλήλων) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.100-2017). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

34.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Ακαδημαϊκό Προσωπικό) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.047-2018). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

35.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Δίδακτρα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  
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(Αρ. Φακ. 23.03.055.057-2018). 

36.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Φοιτητικά Θέματα και Θέματα 
Σπουδών) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.058-2018). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

37.  Οι περί Δασών (Άδειες, Χρήση 
Δασικών Δρόμων και Εξαγωγή 
Δασικών Προϊόντων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.072-2018). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

38.  Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Εισφορές) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.074-2018). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

39.  Οι περί του Συντονισμού των 
Διαδικασιών Σύναψης Δημοσίων 
Συμβάσεων στους Τομείς της Άμυνας 
και της Ασφάλειας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.098-2018). 

Γενική Λογίστρια  
εκ μέρους του Υπουργού 
Οικονομικών  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

40.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας 
(Γενικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.009-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

41.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας 
(Πειθαρχικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.010-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

42.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας 
(Προαγωγές Μελών Πυροσβεστικής 
εκτός Ειδικών Πυροσβεστών) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.011-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

43.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας 
(Εφεδρικοί Πυροσβέστες) Κανονισμοί 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.012-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

44.  Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των 
Νερών (Διαχείριση και Διάθεση/Χρήση 
Κοπριάς και άλλων Κτηνοτροφικών 
Αποβλήτων που προκύπτουν από 
Αγελαδοτροφικές Μονάδες) Κανονισμοί 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.013-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος  

45.  Οι περί της Ενιαίας Διαχείρισης 
Υδάτων (Χρήση Υδατικών Έργων για 
Ναυταθλητισμό με Πλωτά Μέσα) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.027-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

46.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.037-2019).                       

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και 
Έργων  

47.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων 
της Εξορυκτικής Βιομηχανίας (Χρήση 
Βέλτιστων Διαθέσιμων Τεχνικών σε 
περιπτώσεις Παρουσίας Κυανίου σε 
Λίμνη τελμάτων και περί Διασπώμενου 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 
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με Ασθενές Οξύ Κυανίου) Κανονισμοί 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.038-2019). 

48.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων 
της Εξορυκτικής Βιομηχανίας 
(Επιθεωρήσεις) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.039-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

49.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων 
της Εξορυκτικής Βιομηχανίας 
(Χρηματικές Εγγυήσεις) Κανονισμοί του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.040-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

50.  Οι περί Ιατρών και Οδοντιάτρων 
(Συντάξεις και Χορηγήματα) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.041-2019). 

Υπουργό Υγείας  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Υγείας 

51.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού 
Κύπρου (Αξιολόγηση Υπαλλήλων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.053-2019). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

52.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού 
Κύπρου (Ταμείο Προνοίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.054-2019). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

53.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού 
Κύπρου (Θέση Γενικού Διευθυντή) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.055-2019). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

54.  Οι περί της Αρχής Ψηφιακής 
Ασφάλειας (Όροι Πρόσληψης και 
Υπηρεσίας Υπαλλήλων) Κανονισμοί 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.064-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και 
Έργων  

55.  Οι περί Φυλακών (Γενικοί) Κανονισμοί 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.070-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

56.  Οι περί Εισροών και Εκροών του 
Εθνικού Ταμείου Επενδύσεων και του 
Κυπριακού Οργανισμού Διαχείρισης 
Επενδύσεων και για Συναφή Θέματα 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.079-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

57.  Οι περί Ασφάλειας Δικτύων και 
Συστημάτων Πληροφοριών (Τέλη) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.080-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή  
Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και 
Έργων 

58.  Οι περί Δημιουργίας Μητρώου 
Αγροτών και Γεωργικών 
Εκμεταλλεύσεων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.082-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

59.  Οι περί της Ποιότητας του 
Ατμοσφαιρικού Αέρα (Μείωση των 
Εθνικών Εκπομπών Ορισμένων 
Ατμοσφαιρικών Ρύπων) Κανονισμοί 
του 2019. 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος  
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(Αρ. Φακ. 23.03.056.095-2019). 

60.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας 
(Αξιολόγηση Υπαλλήλων) Κανονισμοί 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.096-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

61.  Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.097-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

62.  Οι περί Αξιών και Χρηματιστηρίου 
Αξιών Κύπρου - Θέση Προϊστάμενου 
Τομέα (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.099-2019). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

63.  Οι περί Υπηρεσιακών Οχημάτων του 
Κρατικού Τομέα και του Ευρύτερου 
Δημόσιου Τομέα (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.100-2019). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

64.  Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Άδειες 
και πιστοποιητικά Ελεγκτών Εναέριας 
Κυκλοφορίας) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.101-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και 
Έργων  

65.  Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Άδειες 
και πιστοποιητικά Ελεγκτών Εναέριας 
Κυκλοφορίας) (Καταργητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.102-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και 
Έργων  

66.  Έκθεση του Υπουργού Οικονομικών, 
ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2019, 
αναφορικά με την καταβολή 
μερίσματος από την Αρχή 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου για το 
οικονομικό έτος 2018, σύμφωνα με το 
άρθρο 17Α του περί Υπηρεσίας 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμου του 
2006 [Νόμος αρ. 117(Ι) του 2006]. 
(Αρ. Φακ. 10.01.006). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

67.  Έκθεση του Υπουργείου Ενέργειας, 
Εμπορίου και  Βιομηχανίας, 
ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2019, 
σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 
18(2) του περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της 
Δημοκρατίας (Διακατοχή, Εγγραφή και 
Εκτίμηση) Νόμου του 1988  
(Ν. 74/1988). 
(Αρ. Φακ. 06.03.003.001). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και  Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού  

68.  Ειδικά εντάλματα πληρωμής  
(αρ. 44, 45, 46, 47, 48, 50, 51, 52 και 
54) του 2019 με έγκριση του Υπουργού 
Οικονομικών, ημερομηνίας 3 
Δεκεμβρίου 2019, σύμφωνα με τις 
πρόνοιες των Κανονισμών 14 και 15 
των περί της Δημοσιονομικής Ευθύνης 
και του Δημοσιονομικού Πλαισίου 
Κανονισμών του 2016 και των 
διατάξεων του άρθρου 63 του περί της 
Δημοσιονομικής Ευθύνης και του 
Δημοσιονομικού Πλαισίου Νόμου του 
2014 [Νόμος αρ. 20(Ι) του 2014], 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  
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καθώς και τις διατάξεις του εδαφίου (3) 
του άρθρου 4 του περί 
Προϋπολογισμού του 2019 Νόμου του 
2018 [Νόμος αρ. 59(ΙΙ) του 2018]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.001). 

69.  Ειδικά εντάλματα πληρωμής για 
μεταφορά πιστώσεων μεταξύ 
διαφορετικών οικονομικών φορέων 
που υπάγονται στο ίδιο υπουργείο με 
έγκριση του Υπουργού Οικονομικών με 
αρ. 8007, 8008 και 8009 του 2019, 
ημερομηνίας 3 Δεκεμβρίου, σύμφωνα 
με τις πρόνοιες των Κανονισμών 14 και 
15 των περί της Δημοσιονομικής 
Ευθύνης και του Δημοσιονομικού 
Πλαισίου Κανονισμών του 2016 και 
των διατάξεων του άρθρου 63 του περί 
της Δημοσιονομικής Ευθύνης και του 
Δημοσιονομικού Πλαισίου Νόμου του 
2014 [Νόμος αρ. 20(Ι) του 2014], 
καθώς και του εδαφίου (3) του άρθρου 
4 του περί Προϋπολογισμού του 2019 
Νόμου του 2018 [Νόμος αρ. 59(ΙΙ) του 
2018]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.004). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

70.  Ειδικά εντάλματα μεταφοράς για 
μεταφορά πιστώσεων μεταξύ 
ομάδων/υποομάδων του 
προϋπολογισμού κάτω από το ίδιο 
κεφάλαιο με έγκριση του προϊσταμένου 
του οικονομικού φορέα, ημερομηνίας 3 
Δεκεμβρίου  2019, σύμφωνα με τις 
πρόνοιες των Κανονισμών 14 και 15 
των περί της Δημοσιονομικής Ευθύνης 
και του Δημοσιονομικού Πλαισίου 
Κανονισμών του 2016 και των 
διατάξεων του άρθρου 63 του περί της 
Δημοσιονομικής Ευθύνης και του 
Δημοσιονομικού Πλαισίου Νόμου του 
2014 [Νόμος αρ. 20(Ι) του 2014], 
καθώς και του εδαφίου (3) του άρθρου 
4 του περί Προϋπολογισμού του 2019 
Νόμου του 2018 [Νόμος αρ. 59(ΙΙ) του 
2018]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.005). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

 

 

 

71.  Ειδικό ένταλμα πληρωμής (αρ. 1) του 
2019, ημερομηνίας 2 Δεκεμβρίου 2019, 
του προϋπολογισμού του Ενιαίου 
Φορέα Εξώδικης Επίλυσης Διαφορών 
Χρηματοοικονομικής Φύσης, σύμφωνα 
με το άρθρο 4(1) του περί 
Προϋπολογισμού του Ενιαίου Φορέα 
Εξώδικης Επίλυσης Διαφορών 
Χρηματοοικονομικής Φύσης του 2019 
Νόμου του 2019  
[Ν. 36(ΙΙ)/2019]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

72.  Ειδικό ένταλμα πληρωμής  
(αρ. 3) του 2019, ημερομηνίας  2 
Δεκεμβρίου 2019, του 
Προϋπολογισμού του Ιδρύματος 
Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου, 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  
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σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 
4(1) του περί Προϋπολογισμού του 
Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών 
Κύπρου του 2019 Νόμου του 2019  
[Νόμος αρ. 5(ΙΙ) του 2019]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

73.  Ετήσια Έκθεση Πεπραγμένων, 
Απολογισμός και Ισολογισμός της Αρχής 
Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού, 
ημερομηνίας 3 Δεκεμβρίου 2019, για το 
2018 σύμφωνα με το άρθρο 25(4) των 
περί Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
Δυναμικού Νόμων του 1999-2007. 
(Αρ. Φακ. 10.01.001.010). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

 

Προτάσεις νόμου Κατάθεση από  Παραπομπή σε  
1. Ο περί Κέντρων Αναψυχής  

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.143-2019). 

Κυριάκο Χατζηγιάννη  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού  

2. Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.144-2019). 

Ανδρέα Κυπριανού  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών  

3. Ο περί Μεταβιβάσεως και 
Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.145-2019). 

Κωστή Ευσταθίου, βουλευτή 
του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, 
και Μιχάλη Γιωργάλλα, 
βουλευτή Αλληλεγγύης 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

4. Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, 
Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 5) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.146-2019). 

Κυριάκο Χατζηγιάννη, 
Μαριέλλα Αριστείδου και 
Ονούφριο Κουλλά εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού 
Συναγερμού  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων -
Παθόντων 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερησίας διάταξης, που 
είναι η νομοθετική εργασία.  Όλες οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες.   

 Το πρώτο θέμα αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Έκτακτης Εισφοράς για την Άμυνα 
της Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019», πρόταση νόμου των κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, 
Μάριου Μαυρίδη και Ονούφριου Κουλλά εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού.  

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Έκτακτης Εισφοράς για την Άμυνα της Δημοκρατίας Νόμου, ώστε το λογιστικό 
κέρδος που προκύπτει κατά τη διαγραφή τραπεζικού δανείου το οποίο είναι μη εξυπηρετούμενο να μην 
υπόκειται σε υποχρέωση καταβολής έκτακτης αμυντικής εισφοράς για λογιζόμενη διανομή κερδών. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την πρόταση 
νόμου «Ο περί Έκτακτης Εισφοράς για την Άμυνα της Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 

Νόμος του 2019» 
Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Μαρίνος Μουσιούττας Μαρίνος Σιζόπουλος 
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 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Λιλλήκας 

 Ονούφριος Κουλλά Γιώργος Περδίκης 

 Άριστος Δαμιανού Άννα Θεολόγου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 
νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τους βουλευτές κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, Μάριο Μαυρίδη και 
Ονούφριο Κουλλά εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, σε δύο συνεδρίες 
της, που πραγματοποιήθηκαν στις 29 Οκτωβρίου και στις 4 Νοεμβρίου 2019.  Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Χρηματοοικονομικός Επίτροπος, εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Οικονομικών, του Υπουργείου Εσωτερικών, της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, του Συνδέσμου Τραπεζών 
Κύπρου, του Συνδέσμου Διεθνών Τραπεζών Κύπρου και του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Έκτακτης Εισφοράς για την Άμυνα 
της Δημοκρατίας Νόμου, ώστε το λογιστικό κέρδος που προκύπτει κατά τη διαγραφή τραπεζικού δανείου το 
οποίο είναι μη εξυπηρετούμενο να μην υπόκειται σε υποχρέωση καταβολής έκτακτης αμυντικής εισφοράς για 
λογιζόμενη διανομή κερδών. 

 Σημειώνεται ότι οι προτεινόμενες ρυθμίσεις αφορούν μη εξυπηρετούμενες χορηγήσεις κατά ή πριν από 
την 31η Δεκεμβρίου 2015 όπως ο όρος ερμηνεύεται από την Ευρωπαϊκή Αρχή Τραπεζών και εφαρμόζονται 
αναφορικά με λογιστικά κέρδη που προκύπτουν για τα έτη 2017, 2018, 2019 και 2020. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος, τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, το 
μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, το μέλος της βουλευτής της Συμμαχίας 
Πολιτών, το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, καθώς και το μέλος 
της βουλευτής των Ανεξαρτήτων επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην 
ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού τάσσονται υπέρ 
της ψήφισης της  υπό αναφορά πρότασης νόμου σε νόμο.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού με την 
παρούσα έκθεσή της υποβάλλει την υπό αναφορά πρόταση νόμου στην ολομέλεια του σώματος για τη λήψη 
τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Ισχύς του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Το λέω και για τους νεότερους βουλευτές:  Με το 1 δηλώνουμε την παρουσία μας, 2 είναι το θετικό, 3 
είναι το «όχι» και 4 είναι η αποχή. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα τρεις ψήφοι υπέρ και δεκαεφτά εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, δεκαεφτά εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Έκτακτης Εισφοράς για την Άμυνα της Δημοκρατίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα μία ψήφοι υπέρ και είκοσι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ, είκοσι εναντίον και καμία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Να παρακαλέσω, για να μην το ξεχάσω, επειδή βλέπω ότι οι τρεις βουλευτές δεν έχουν τους 
ηλεκτρονικούς τους υπολογιστές, μέχρι τη Δευτέρα να το τακτοποιήσουμε.   

 Τα θέματα υπ’ αριθμούς 3 και 4 έχουν… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

(Αστειευόμενος) 

 Εκείνοι που έχουν μπορεί να τα έχουν ’πού κάτω τζιαι να μεν τα βλέπω, έθθα τους ελέγξω έναν έναν!  
Σου ανέθεσα εσένα να το κάμεις τούτο το πράγμα και αυτή τη δουλειά δεν την κάμνεις!    

 Το λοιπόν.  Τα θέματα υπ’ αριθμούς 3 και 4 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί της Ένατης 
Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 2013» και «Ο περί της Δέκατης Έβδομης Τροποποίησης του 
Συντάγματος Νόμος του 2017», νομοσχέδιο και  πρόταση νόμου του κ. Γιώργου Λιλλήκα, προέδρου της 
Συμμαχίας Πολιτών, αντίστοιχα. 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 3: Τροποποίηση του άρθρου 40 του συντάγματος, ώστε να καθοριστεί 
ανώτατο όριο δύο συνεχών θητειών για το αξίωμα του Προέδρου και του Αντιπροέδρου της Δημοκρατίας. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 4: Τροποποίηση των άρθρων 40 και 64 του συντάγματος, ώστε πρόσωπο να 
μη δικαιούται να θέσει υποψηφιότητα για Πρόεδρος ή Αντιπρόεδρος της Δημοκρατίας ή για βουλευτής, αν 
έχει ήδη υπηρετήσει στο αξίωμα του Προέδρου ή Αντιπροέδρου της Δημοκρατίας ή του βουλευτή για δύο 
θητείες, αντίστοιχα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί της Ένατης 
Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 2013» και για την πρόταση νόμου «Ο περί της Δέκατης 

Έβδομης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 2017» 
Παρόντες:  
 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος  Πανίκος Λεωνίδου 

 Δημήτρης Δημητρίου   Μη μέλη της επιτροπής: 
 Άριστος Δαμιανού   Γιώργος Λιλλήκας 

 Ανδρέας Πασιουρτίδης   Γιώργος Περδίκης 
 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο και την πιο πάνω πρόταση 
νόμου, η οποία κατατέθηκε από τον Πρόεδρο της Συμμαχίας Πολιτών κ. Γιώργο Λιλλήκα, σε επτά συνεδρίες 
της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 13 Ιουνίου 2018 και 27 Νοεμβρίου 2019.  Στο πλαίσιο 
των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο τέως Υπουργός 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, συνοδευόμενος από υπηρεσιακούς παράγοντες, και εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εσωτερικών και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας. 

                                            
 Υπέρ: ΔΗΣΥ, Αδάμος Αδάμου (ΑΚΕΛ-Αριστερά Νέες Δυνάμεις), ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Αλληλεγγύη. 
 Εναντίον: ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, Συμμαχία Πολιτών, Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, ΕΛΑΜ, 

Ανεξάρτητοι. 
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 Σημειώνεται επίσης ότι στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου και της πρότασης νόμου 
παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της επιτροπής κ. Κώστας Κωνσταντίνου, Ευανθία Σάββα και Κωστής 
Ευσταθίου. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου, όπως αυτό αρχικά κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία, είναι η 
τροποποίηση των άρθρων 40 και 64 του συντάγματος, τα οποία διαλαμβάνουν τις προϋποθέσεις που πρέπει 
να πληρούνται, για να δικαιούται πρόσωπο να υποβάλει υποψηφιότητα για εκλογή στο αξίωμα του Προέδρου 
ή του Αντιπροέδρου της Δημοκρατίας και στο αξίωμα του βουλευτή, αντίστοιχα, με την προσθήκη πρόσθετης 
προϋπόθεσης, που καθορίζει ανώτατο όριο δύο συνεχών θητειών για το αξίωμα του Προέδρου και του 
Αντιπροέδρου της Δημοκρατίας και τριών συνεχών θητειών για το αξίωμα του βουλευτή, με στόχο την 
ενίσχυση των δημοκρατικών θεσμών και της πολυφωνίας και την αποφυγή δημιουργίας κατεστημένου. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι επίσης η τροποποίηση των άρθρων 40 και 64 του συντάγματος με 
την εισαγωγή ανώτατου ορίου θητειών για την εκλογή στο αξίωμα του Προέδρου ή Αντιπροέδρου της 
Δημοκρατίας και στο αξίωμα του βουλευτή, αντίστοιχα. Ωστόσο, η πρόταση νόμου διαφοροποιείται σε σχέση 
με το νομοσχέδιο ως προς το ότι ο προτεινόμενος με αυτήν περιορισμός για εκλογή στο αξίωμα του Προέδρου 
ή του Αντιπροέδρου της Δημοκρατίας αναφέρεται σε δύο οποιεσδήποτε και όχι απαραίτητα συνεχείς θητείες 
στο αξίωμα του Προέδρου ή του Αντιπροέδρου της Δημοκρατίας, καθώς και στο ότι ο προτεινόμενος 
περιορισμός για εκλογή στο αξίωμα του βουλευτή αναφέρεται σε δύο οποιεσδήποτε θητείες στο αξίωμα του 
βουλευτή, σε αντιδιαστολή με το νομοσχέδιο που προβλέπει τρεις συνεχείς θητείες. 

 Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει την πρόταση νόμου, η προτεινόμενη ρύθμιση, με 
την οποία διασφαλίζεται η εναλλαγή των προσώπων που εκλέγονται στα πιο πάνω αιρετά αξιώματα, κρίνεται 
αναγκαία ως μέτρο ενίσχυσης των δημοκρατικών θεσμών, ανανέωσης και εκσυγχρονισμού στη δημόσια ζωή 
και συνακόλουθα ως μέτρο αποφυγής δημιουργίας πολιτικού κατεστημένου και πρόληψης της διαφθοράς στη 
δημόσια ζωή.  

 Όπως αναφέρεται στο προοίμιο και των δύο σχεδίων νόμου, τα άρθρα 40 και 64 του συντάγματος δεν 
περιλαμβάνονται στα θεμελιώδη άρθρα τα οποία δεν μπορεί καθ’ οιονδήποτε τρόπο να τροποποιηθούν ή 
καταργηθούν.  Περαιτέρω, σύμφωνα με το προοίμιο, το δίκαιο της ανάγκης, λόγω της συνεχιζόμενης 
τουρκικής κατοχής και των εξαιρετικών συνθηκών που επικρατούν στην Κύπρο ως αποτελέσματος αυτής και 
της μη συμμετοχής των Τουρκοκυπρίων στη λειτουργία της Βουλής, δικαιολογεί τη διατήρηση της εξουσίας 
της Βουλής των Αντιπροσώπων να τροποποιεί μη θεμελιώδεις διατάξεις του συντάγματος. 

 Αναλύοντας τη φιλοσοφία και τις πρόνοιες του νομοσχεδίου ενώπιον της επιτροπής, ο τέως Υπουργός 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως επισήμανε ότι αυτό εντάσσεται στο πλαίσιο των μέτρων που λαμβάνει η 
κυβέρνηση για την ενίσχυση της πολιτικής λογοδοσίας και ότι ανάλογη ρύθμιση ήδη εξεταζόταν από την 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών καθόσον αφορά τις αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης.  Σύμφωνα με τον 
ίδιο αξιωματούχο, με την προτεινόμενη τροποποίηση εισάγεται ουσιαστικά κώλυμα στην υποβολή 
υποψηφιότητας για εκλογή στο αξίωμα του Προέδρου ή Αντιπροέδρου της Δημοκρατίας για πρόσωπα που 
έχουν ήδη υπηρετήσει δύο συνεχείς θητείες στο αξίωμα αυτό και, προκειμένου για εκλογή στο αξίωμα του 
βουλευτή, το κώλυμα αυτό αφορά πρόσωπα που έχουν ήδη υπηρετήσει τρεις συνεχείς θητείες στο αξίωμα 
του βουλευτή με στόχο την ενίσχυση των δημοκρατικών θεσμών και της πολυφωνίας, αλλά και την αποφυγή 
δημιουργίας κατεστημένου. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσε πως το εν λόγω υπουργείο συμφωνεί με τις 
πρόνοιες του νομοσχεδίου και είναι έτοιμο, σε περίπτωση ψήφισής του σε νόμο, να τον εφαρμόσει. 

 Κατά το στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου, απαντώντας σε σχετικό ερώτημα που υποβλήθηκε 
από μέλη της επιτροπής, ο τέως υπουργός διευκρίνισε πως η θέση της εκτελεστικής εξουσίας, όπως 
εκφράζεται με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, είναι ότι, σε περίπτωση ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο, από 
την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του οι διατάξεις του νόμου, ήτοι το ανώτατο όριο θητειών, θα εφαρμόζεται 
και αναφορικά με πρόσωπα που κατά την εν λόγω ημερομηνία υπηρετούν στα εν λόγω αξιώματα.  Συναφώς, 
επισήμανε πως εναπόκειται στη Βουλή, σε περίπτωση που επιθυμεί να εξαιρεθούν τα πρόσωπα αυτά από 
τον προτεινόμενο περιορισμό, να περιλάβει σχετική πρόνοια στο νομοσχέδιο στη βάση των αποφάσεων που 
θα ληφθούν από την ίδια.  Περαιτέρω, διευκρίνισε ότι με βάση τις πρόνοιες του νομοσχεδίου δεν εξαιρούνται 
της σκοπούμενης ρύθμισης οι αρχηγοί ή οι επικεφαλής των πολιτικών κομμάτων. 

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, στο πλαίσιο της συζήτησης του νομοσχεδίου και της πρότασης νόμου 
μέλη της επιτροπής εξέφρασαν έντονα τον προβληματισμό τους για το κατά πόσο ο προτεινόμενος 
περιορισμός πρέπει να καλύπτει αθροιστικά τον συνολικό αριθμό των θητειών που υπηρετεί ένας 
αξιωματούχος και όχι μόνο τον αριθμό των συνεχόμενων θητειών, έτσι ώστε, πέραν της αποτροπής 
δημιουργίας κατεστημένου, να επιτυγχάνεται ουσιαστικά ο στόχος της ανανέωσης της πολιτικής ζωής.  
Συναφώς, επισημάνθηκε το γεγονός ότι, καθόσον αφορά στο αξίωμα του βουλευτή, έχει ήδη υιοθετηθεί από 
ορισμένα πολιτικά κόμματα εσωκομματικά ο περιορισμός των θητειών στο εν λόγω αξίωμα, επιφέροντας, 
όπου εφαρμόστηκε, τέτοια ανανέωση. 

 Τοποθετούμενος επί του πιο πάνω ζητήματος, ο τέως υπουργός τόνισε ότι στόχος του νομοσχεδίου 
είναι κυρίως η αποφυγή δημιουργίας κατεστημένου, εκφράζοντας ταυτόχρονα την άποψη ότι η ανανέωση της 
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πολιτικής ζωής δεν επιβάλλεται, αλλά επέρχεται από τον ίδιο τον λαό μέσα από τη λαϊκή κυριαρχία, ήτοι την 
επιλέγει ο ίδιος ο πολίτης μέσω της ψήφου του. 

 Περαιτέρω, στο αρχικό στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου, σε συνεδρία της επιτροπής που 
πραγματοποιήθηκε τον Ιούνιο του 2018, η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας εξέφρασε 
επιφυλάξεις ως προς τη σκοπούμενη με το νομοσχέδιο τροποποίηση και επιφυλάχθηκε να επανέλθει 
γραπτώς επί του θέματος, επισημαίνοντας ότι η ρύθμιση που προτείνεται χρήζει περαιτέρω μελέτης και 
ιδιαίτερα ότι πρέπει να μελετηθεί κατά πόσο η προτεινόμενη τροποποίηση συνιστά περιορισμό στο δικαίωμα 
του εκλέγεσθαι, καθώς και κατά πόσο ο εν λόγω περιορισμός είναι αναγκαίος και ανάλογος του σκοπού που 
εξυπηρετεί.  Συναφώς, μέλη της επιτροπής ζήτησαν όπως στο πλαίσιο της πιο πάνω μελέτης υποβληθούν 
στοιχεία στην επιτροπή αναφορικά με ανάλογες ρυθμίσεις που έγιναν στα συντάγματα άλλων ευρωπαϊκών 
κρατών, προκειμένου να διαμορφώσει άποψη για την έκταση και τον χαρακτήρα του σκοπούμενου 
περιορισμού. 

 Σε μεταγενέστερο στάδιο και κατόπιν σχετικής γραπτής παράκλησης της επιτροπής για επίσπευση της 
υποβολής των αναμενόμενων σύμφωνα με τα πιο πάνω απόψεων και στοιχείων, η επιτροπή ενημερώθηκε 
ότι η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, ύστερα από ενδελεχή μελέτη του θέματος, κατέληξε στη θέση ότι η 
υπό εξέταση συνταγματική τροποποίηση δεν εγείρει οποιοδήποτε νομικό ζήτημα ή οποιαδήποτε σύγκρουση 
με άλλες διατάξεις του συντάγματος ή της Ευρωπαϊκής Σύμβασης για τα Δικαιώματα του Ανθρώπου.  
Συναφώς, η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας παρέθεσε εκτενώς, προφορικά και γραπτώς, τους λόγους 
που συνηγορούν υπέρ της θέσης αυτής, οι οποίοι συνοψίζονται στα ακόλουθα: 

1. To άρθρο 3 του Πρώτου Πρωτοκόλλου της Ευρωπαϊκής Σύμβασης των Δικαιωμάτων του Ανθρώπου 
(ΕΣΔΑ) διασφαλίζει το δικαίωμα υποψηφίου να υποβάλει υποψηφιότητα σε εκλογή, το οποίο είναι 
σύμφωνο με τη λειτουργία κάθε κοινωνίας. 

2. Σύμφωνα με τη νομολογία του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων (ΕΔΑΔ) τα κράτη 
μέλη έχουν ευρεία διακριτική ευχέρεια να καθορίζουν τις προϋποθέσεις για υποβολή υποψηφιότητας, 
αλλά η διαδικασία με την οποία κρίνεται κατά πόσο ο υποψήφιος πληρεί ή όχι τα κριτήρια πρέπει να 
είναι αντικειμενική και δίκαιη.  Το ΕΔΑΔ αποφάνθηκε επίσης ότι σε σχέση με το «παθητικό» αυτό 
δικαίωμα εξετάζεται η απουσία κατάχρησης και η αναλογικότητα των νομοθετικών διατάξεων. 

3. Στο έγγραφο που υιοθέτησε η Επιτροπή της Βενετίας του Συμβουλίου της Ευρώπης τονίζεται ότι η 
επανεκλογή δε θεωρείται ανθρώπινο δικαίωμα, διότι θεωρείται ότι το πρόσωπο που διεκδικεί 
επανεκλογή έχει ήδη ασκήσει το δικαίωμά του για εκλογή και ως εκ τούτου περιορισμοί στις θητείες ή 
και απαγόρευση επανεκλογής δεν ερμηνεύονται ως παραβίαση του ανθρώπινου δικαιώματος του 
εκλέγεσθαι. 

4. Η Επιτροπή της Βενετίας ενθαρρύνει την επιβολή περιορισμών στην επανεκλογή στο αξίωμα του 
Προέδρου στα προεδρικά κυρίως συστήματα, καθώς σε αυτά τα συστήματα η χωρίς όρια επανεκλογή 
θέτει σε κίνδυνο την ίδια τη δημοκρατία και μπορεί να οδηγήσει σε «republican monarch» και 
δικτατορία.  

5. Η επιβολή αντικειμενικών και λογικών περιορισμών στην επανεκλογή στο αξίωμα του Προέδρου 
σύμφωνα με την επιτροπή της Βενετίας διαφυλάττει τη δημοκρατία, προστατεύει το ανθρώπινο 
δικαίωμα για πολιτική συμμετοχή και διασφαλίζει τις περιοδικές εκλογές. 

6. Οι περισσότερες χώρες με προεδρικό πολίτευμα προβλέπουν περιορισμούς στις θητείες του αρχηγού 
του κράτους. Αντίθετα, καμία χώρα στην Ευρώπη δεν εισήγαγε ανάλογο περιορισμό για την 
επανεκλογή στο αξίωμα του βουλευτή, ενώ σε παγκόσμιο επίπεδο τέτοιοι περιορισμοί είναι σπάνιοι. 

7. Σε ό,τι αφορά την εισαγωγή περιορισμών στην επανεκλογή στο αξίωμα του βουλευτή, η Επιτροπή της 
Βενετίας αναγνωρίζει ότι εναπόκειται σε κάθε συνταγματική τάξη και νομικό σύστημα να αποφασίσει 
κατά πόσο θα επιβάλει τέτοιους περιορισμούς και, σε περίπτωση που αυτοί τεθούν, πρέπει να είναι 
λιγότερο αυστηροί από τους περιορισμούς που επιβάλλονται για το εκτελεστικό όργανο και να 
καθορίζουν τουλάχιστον δύο συνεχείς θητείες.  Ο περιορισμός στην επανεκλογή δεν είναι από μόνος 
του αυθαίρετος ούτε δυσανάλογος και δε θεωρείται επέμβαση στο δικαίωμα του λαού να επιλέξει 
εκπρόσωπο ούτε στο δικαίωμα συμμετοχής στη δημόσια ζωή ούτε στο δικαίωμα για εκλογή. 

8. Με βάση τα πιο πάνω, συνάγεται το συμπέρασμα ότι το δικαίωμα για επανεκλογή δεν είναι απόλυτο 
δικαίωμα.  Λογικοί και αντικειμενικοί περιορισμοί μπορούν να τεθούν στο ανθρώπινο δικαίωμα της 
πολιτικής συμμετοχής και στο δικαίωμα για εκλογή, γιατί αποτρέπουν τη χωρίς όρια άσκηση της 
εξουσίας στα χέρια του Προέδρου και προστατεύουν συνταγματικές αξίες, όπως την αρχή της 
διάκρισης των εξουσιών, και υπάρχει έλεγχος και ισορροπία («checks and balances»). 

 Ακολούθως και αφού ολοκληρώθηκε η κατ’ άρθρον εξέταση του νομοσχεδίου, ο νυν Υπουργός 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως με επιστολή του προς την επιτροπή, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2019, 
δηλώνει ότι η κυβέρνηση επιθυμεί όπως το μέρος του νομοσχεδίου που αφορά τον περιορισμό των θητειών 
στο αξίωμα του Προέδρου της Δημοκρατίας προχωρήσει χωρίς καθυστέρηση και ανεξάρτητα από το μέρος 
του νομοσχεδίου που αφορά τον περιορισμό των θητειών στο αξίωμα του βουλευτή, δεδομένου του σχετικού 
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προβληματισμού που εκφράστηκε στην επιτροπή και του γεγονότος ότι ο περιορισμός στο αξίωμα του 
βουλευτή ρυθμίζεται από σχετική πρόταση νόμου. Συναφώς, με την εν λόγω επιστολή του ο Υπουργός 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως υπέβαλε στην επιτροπή κείμενο του νομοσχεδίου το οποίο αναθεωρήθηκε, 
ώστε να προβλέπεται τροποποίηση μόνο του άρθρου 40 του συντάγματος.  

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν τους, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου και της 
πρότασης νόμου στην ολομέλεια.  Σε περίπτωση ψήφισης του νομοσχεδίου ή της πρότασης νόμου, πρέπει 
να τροποποιηθεί ο τίτλος τους, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί της Δέκατης Τρίτης Τροποποίησης του 
Συντάγματος Νόμος του 2019» και «Ο περί της Δέκατης Τέταρτης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος 
του 2019», αντίστοιχα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα ήθελα, πριν δώσω τον λόγο στους βουλευτές, και για αυτό το θέμα και για μελλοντικά θέματα που 
θα έχουμε μετά, αν μπορεί, να μου δοθεί έτσι περίπου τι χρόνος χρειάζεται, για να κάνουμε τον 
προγραμματισμό μας.  Όχι κατ’ ανάγκην να μιλήσετε δημόσια.  Αν τα κόμματα μπορούν να μου στείλουν ένα 
σημείωμα, «για τα τάδε, τάδε θέματα θέλουμε πέραν του περίπου καθιερωμένου των δύο, τριών, τεσσάρων 
λεπτών, θέλουμε εκτενή συζήτηση» και περίπου πόση, για να οργανωθούμε λίγο καλύτερα. 

 Κύριοι κοινοβουλευτικοί, σας παρακαλώ, ανταποκριθείτε στην έκκλησή μου. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Άριστος Δαμιανού έχει τον λόγο. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ορθά άκουσα έναν συνάδελφο να λέει ότι υπάρχει πολυπλοκότητα, γι’ αυτό θα 
παρακαλούσα αυτά που θα λεχθούν να τα σημειώσουμε, αφορούν το σύνολο των ρυθμίσεων που γίνονται. 

 Πρώτα πρώτα, μία διόρθωση: Ξεκινούμε με μέρος νομοσχεδίου, κυβερνητικού νομοσχεδίου, που 
αφορά τις θητείες Προέδρων της Δημοκρατίας.  Ως γνωστό, είχε κατατεθεί προ καιρού νομοσχέδιο, 
κυβερνητικό νομοσχέδιο, που προνοούσε για μέγιστο όριο δύο θητειών Προέδρου της Δημοκρατίας και 
μέγιστο όριο τριών θητειών για βουλευτές.  Στην πορεία η κυβέρνηση εγκατέλειψε το μέρος του νομοσχεδίου 
που αφορούσε τις θητείες των βουλευτών, λέγοντας ότι η Βουλή δικαιούται να ρυθμίσει τα του οίκου της, 
επειδή ακριβώς ο συνάδελφος ο Γιώργος ο Λιλλήκας είχε κατατεθειμένη πρόταση νόμου που αφορούσε το 
όριο θητειών -θα έρθω στη συνέχεια- που είναι το δεύτερο μέρος, το υπ’ αριθμόν 4, που αφορά τις θητείες 
των βουλευτών.   

 Η δική μας θέση, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ξεκάθαρη και είναι απόλυτα 
συμβατή με μια πολιτική πρακτική που εφαρμόσαμε εδώ και χρόνια στο ΑΚΕΛ.  Θεωρούμε ότι πρέπει να 
ληφθούν μέτρα για την ανανέωση στην πολιτική ζωή του τόπου, πρέπει να δοθούν μηνύματα που αφορούν 
και τον εκσυγχρονισμό, αλλά και την αντιμετώπιση της απαξίωσης που, σε έναν βαθμό δικαιολογημένα, σε 
έναν άλλο αδικαιολόγητα, υπάρχει στην κοινωνία.  Γι’ αυτό προκρίνουμε την ψήφιση τέτοιων 
εκσυγχρονιστικών, ρηξικέλευθων νομοθεσιών.   

 Αναφέρομαι τώρα στο ζήτημα του Προέδρου της Δημοκρατίας, επειδή υπάρχει τροπολογία.  Η 
τροπολογία μας, κύριε Πρόεδρε, είναι στο σημείο του πώς υπολογίζονται οι θητείες.  Το κυβερνητικό 
νομοσχέδιο εμιλούσε για δύο διαδοχικές θητείες.  Η εισήγηση που κατατίθεται με τροπολογία είναι αυτές οι 
θητείες να είναι αθροιστικά, δηλαδή να μην είναι κατ’ ανάγκην διαδοχικές θητείες.  Είναι ανάλογη με μια 
ρύθμιση που θα κάνουμε στη συνέχεια.   

 Επομένως, αυτό σε ό,τι αφορά το υπ’ αριθμόν 3. 

 Να γίνει συνολική τοποθέτηση και για το επόμενο, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να γίνει. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Είναι κοινή έκθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, ναι. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Σε ό,τι αφορά τώρα τα ζητήματα του καθορισμού μέγιστου αριθμού θητειών για βουλευτές.  Είναι η 
θέση μας ότι μπορεί να υπερψηφιστεί η πρόταση νόμου.  Ο συνάδελφος κατέθεσε εισήγηση για δύο θητείες, 
η τροπολογία μας προνοεί για μέγιστο αριθμό τριών θητειών βουλευτών και, κατ’ αναλογίαν της 
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προηγούμενης αναφοράς για Προέδρους, να μετρούν σωρευτικά, αθροιστικά και όχι διαδοχικά.  Να μην 
πρέπει να είναι διαδοχικές οι θητείες, για να προσμετρούνται ως τρεις θητείες.   

 Και βεβαίως έχουμε και μια δεύτερη τροπολογία, με βάση την οποία από το όριο των θητειών, για 
αυτονόητους, ευνόητους λόγους λειτουργικότητας των κομμάτων και των κοινοβουλευτικών ομάδων, να 
εξαιρούνται οι αρχηγοί των κομμάτων ή οι επικεφαλής των ψηφοδελτίων, του εκλογικού συνδυασμού, 
ανάλογα με την περίπτωση. 

 Πρέπει να πω, για να προλάβω ένα μέρος της συζήτησης, ότι είναι αλήθεια ότι ο καθορισμός ορίου 
θητειών βουλευτών δεν είναι κάτι που συναντιέται σε ευρωπαϊκό επίπεδο.  Υπάρχουν μερικές περιπτώσεις 
σε άλλα κράτη, σε άλλες ηπείρους, όχι κατ’ ανάγκην στην Ευρώπη.  Όμως είναι πολλές οι ιδιαιτερότητες και 
στο σύνταγμά μας, αλλά και στην πολιτική ζωή του τόπου.  Θεωρούμε ότι δε μας εμποδίζει κανείς να 
προχωρήσουμε με κάποια μέτρα ρηξικέλευθα, ακριβώς για να δώσουμε μηνύματα προς την κοινωνία ότι 
αφουγκραζόμαστε προβληματισμούς, ότι πιστεύουμε στην ανανέωση, πιστεύουμε στον εκσυγχρονισμό και 
των θεσμών και της κοινωνίας.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Βότσης έχει τον λόγο. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ έχω την άποψη και θα την καταθέσω ότι εκείνος που μπορεί να περιορίσει τις 
θητείες είναι ο κυρίαρχος λαός.  Ο καθένας έχει το δικαίωμα να διεκδικήσει.  Αν ο κόσμος τον υποστηρίξει, θα 
είναι Πρόεδρος, αν ο κόσμος τον υποστηρίξει, θα είναι βουλευτής.  Ειδικά για το πρώτο νομοσχέδιο, που 
σκοπεύει να αλλάξουμε το σύνταγμα, για να περιορίσουμε τις θητείες του Προέδρου σε δύο.  Ενώπιόν μας 
έχουμε… ο πιθανός που μπορεί να κάμει χρήση της τρίτης θητείας είναι ο νυν Πρόεδρος της Δημοκρατίας, ο 
οποίος έχει εξαγγείλει ότι δε θα ξαναδιεκδικήσει και η κυβέρνησή του φέρνει πρόταση νόμου που δε θα του 
το επιτρέπει.  Άρα, για τι συζητούμε;  Συζητούμε για ένα ενδεχόμενο που θα συμβεί σε οκτώ χρόνια, να εκλεγεί 
κάποιος άλλος… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σε δέκα. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Τρία χρόνια να λήξει η θητεία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεκατρία ουσιαστικά. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Όχι, διότι θα το κάμει πριν την τρίτη θητεία.  Δηλαδή, σε τρία χρόνια θα λήξει η θητεία του νυν Προέδρου 
που δε θα επαναδιεκδικήσει, θα εκλεγεί κάποιος άλλος, θα κάμει τα πρώτα του πέντε χρόνια, οκτώ, και τον 
ένατο χρόνο θα σκεφτεί τι θα κάμει, αν θα θέλει δεύτερη ή τρίτη θητεία.  Και καλούμε σήμερα τη Βουλή να 
αλλάξει το Σύνταγμα της Κυπριακής Δημοκρατίας, ένα εύθραυστο σύνταγμα, για κάτι που θα είναι 
πονοκέφαλος ενδεχομένως σε οκτώ χρόνια.  Εγώ λέω ότι αρνούμαι να ψηφίσω αυτό το πράγμα.  Από την 
άλλη έχουμε το θέμα των βουλευτών που μπαίνει παράλληλα, αλλά και με εισήγηση να εξαιρεθούν οι αρχηγοί 
των κομμάτων, δηλαδή εκεί είναι που θα μας περιπαίζει ο κόσμος.   

 Η άποψη στην οποία έχω καταλήξει, λαμβάνοντας υπόψη όλα τα δεδομένα, θα είμαι εναντίον όλων 
των περιορισμών.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  

 Ο κ. Λιλλήκας. 

 Συγγνώμη, δεν άκουσα.  

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Λιλλήκα) 

 Ο κ. Σιζόπουλος;   

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ναι, ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ορίστε. 
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ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Λοιπόν… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Σιζόπουλε, ήσουν γυρισμένος πίσω και πάτησες το κουμπί του κ. Λιλλήκα;  Κάτι έγινε εκεί. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Δεν ξέρω, κάποιο μπέρδεμα έγινε στις τηλεπικοινωνίες.  Δεν ξέρω αν ήταν η παρέμβαση του βαν ή 
οτιδήποτε άλλο που ελέγχει το σύστημα. 

 Λοιπόν, τα θέματα που έχουμε να συζητήσουμε ουσιαστικά είναι δύο.  Το ένα αφορά τον περιορισμό 
των θητειών του Προέδρου της Δημοκρατίας.  Εμείς θα το ψηφίσουμε, έστω και αν σύμφωνα με τον 
συνάδελφο τον κ. Βότση είναι κάτι που μπορεί να ισχύσει σε οκτώ χρόνια.  Μπορεί να ισχύσει και ο Πρόεδρος 
μπορεί σήμερα να αλλάξει την άποψή του, παραμονές των εκλογών, και να επαναδιεκδικήσει τρίτη θητεία. 

(Μη ευκρινή σχόλια από την πτέρυγα του Δημοκρατικού Συναγερμού) 

 Μα, έτυχε και στο παρελθόν, να μην το ξεχνάμε τούτο.  Εν πάση περιπτώσει, θεωρούμε ότι είναι ένα 
σωστό μέτρο, είναι κάτι που ισχύει και σε άλλες χώρες και θα μπορούσαμε να το εφαρμόσουμε. 

 Το δεύτερο ζήτημα αφορά τον αριθμό των θητειών των βουλευτών.  Εδώ όμως υπάρχει μια διαφορά.  
Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας ασκεί εκτελεστικό έργο και ίσως σε αυτή την κατηγορία να προστίθενται και οι 
δημάρχοι, που ασκούν εκτελεστικό έργο.  Οι βουλευτές δεν ασκούν εκτελεστικό έργο.  Οι βουλευτές ασκούν 
νομοθετικό έργο και έλεγχο στην εκτελεστική εξουσία.  Ως εκ τούτου, εμείς θεωρούμε ότι ο περιορισμός των 
θητειών των βουλευτών δεν πρέπει να ρυθμιστεί συνταγματικά.  Αυτό επαφίεται πια στο κάθε κόμμα 
εσωτερικά να το ρυθμίσει.  Εμείς ως ΕΔΕΚ το ρυθμίσαμε με περιορισμό των θητειών.  Δύο πενταετίες για 
τους βουλευτές μας, είτε αυτές θα είναι συνεχόμενες είτε θα είναι διακεκομμένες.   

 Ως εκ τούτου λοιπόν, εμείς θα ψηφίσουμε την πρόταση νόμου νούμερο 3 και θα καταψηφίσουμε το 
νούμερο 4.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης, για να μη βάζω συνεχόμενους. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, είμαστε υπέρ του περιορισμού των θητειών σε δύο και για τον Πρόεδρο και για 
τους βουλευτές.  Είμαστε υπέρ αυτός ο περιορισμός… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Οι βουλευτές σε δύο ή τρεις θητείες; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Στον περιορισμό των βουλευτών και των Προέδρων σε δύο θητείες, ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σε δύο θητείες, μάλιστα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Είμαστε υπέρ του να λειτουργήσει αυτός ο περιορισμός συσσωρευτικά και είμαστε εναντίον του να 
εξαιρούνται από αυτό τον περιορισμό οι αρχηγοί των κομμάτων ή των συνδυασμών.  

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:      

 Ο κ. Δημητρίου. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Το συζητήσαμε στην επιτροπή Νομικών και όντως η κυβέρνηση έχει πει ότι η Βουλή θα πρέπει να 
ρυθμίζει τα του οίκου της.  Εμείς λέμε ότι και τα κόμματα θα πρέπει να ρυθμίζουν από μόνα τους τα του οίκου 
τους και έχουμε την έξωθεν καλή μαρτυρία ότι εμείς στον Δημοκρατικό Συναγερμό αυτό το κάναμε.  Άρα, δε 
θεωρούμε σωστό να δεσμεύσουμε το κοινοβούλιο και το εκλέγειν και εκλέγεσθαι μέσω νομοθετικής ρύθμισης 
και αλλαγής του συντάγματος και να κάνουμε μια αλλαγή.  Που όντως, αν υπάρχουν δύο ή τρία κράτη στη 
Χάρτα των Ηνωμένων Εθνών που το τηρούν, που έχουν αντίστοιχη ρύθμιση και που το εφαρμόζουν.  Απ’ 
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εκεί και πέρα, κάτι που είπαμε και στην επιτροπή Νομικών είναι ο διαχωρισμός της εκτελεστικής εξουσίας 
από τη νομοθετική εξουσία.  Και όντως αυτή είναι και η πρόθεση της κυβέρνησης μέσω του νομοσχεδίου που 
κατέθεσε, να περιοριστεί η θητεία του Προέδρου της Δημοκρατίας σε δύο θητείες.   

 Ως εκ τούτου, θα υπερψηφίσουμε το νομοσχέδιο για την πρόνοια που αφορά τον Πρόεδρο της 
Δημοκρατίας και θα καταψηφίσουμε την πρόταση νόμου του κ. Λιλλήκα και τις τροπολογίες του ΑΚΕΛ που 
αφορούν τον περιορισμό των θητειών στους βουλευτές.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Ερωτοκρίτου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Είναι θέση αρχής για το Δημοκρατικό Κόμμα ότι η λαϊκή κυριαρχία δεν μπορεί να περιοριστεί με 
οποιοδήποτε τρόπο ή να καλουπωθεί με νομοθετικές πράξεις.  Τη θέση του κόμματος όσον αφορά τον 
περιορισμό των θητειών του Προέδρου της Δημοκρατίας την έχει αναπτύξει ο συνάδελφος ο κ. Βότσης.  Όσον 
αφορά την τροπολογία των συναδέλφων του ΑΚΕΛ, σύμφωνα με την οποία οι θητείες οι βουλευτικές 
περιορίζονται σε τρία χρόνια, με εξαίρεση όμως τους προέδρους των κομμάτων, το Δημοκρατικό Κόμμα 
τάσσεται εναντίον, κύριε Πρόεδρε, εκτός από την αρχή της λαϊκής κυριαρχίας -την οποία επαναλαμβάνω- 
θεωρώ ότι ακούγεται παράξενο και στη δημοκρατική λογική ενός εκάστου κάποιος να επικαλείται την ανάγκη 
-που μπορούμε να την κατανοήσουμε- της ανανέωσης σε επίπεδο βουλευτών αλλά όχι την ανάγκη 
ανανέωσης σε επίπεδο ηγεσίας.   

 Άρα, γι’ αυτό τον λόγο θα καταψηφίσουμε την τροπολογία των συναδέλφων του ΑΚΕΛ και θα 
καταψηφίσουμε επίσης και την πρόταση νόμου του κ. Λιλλήκα για τον περιορισμό της θητείας των βουλευτών 
σε δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γεωργίου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του άρθρου 40 του συντάγματος, το οποίο -
ειρήσθω εν παρόδω- δε συμπεριλαμβάνεται στα θεμελιώδη, άρα μπορεί να τροποποιηθεί.  Σκοπός του 
νομοσχεδίου είναι οι απαιτήσεις οι οποίες θα πρέπει να διαλαμβάνονται και θα πρέπει να συντρέχουν όσον 
αφορά τα πρόσωπα τα οποία δικαιούνται να υποβάλουν υποψηφιότητα για εκλογή στο αξίωμα του Προέδρου 
της Δημοκρατίας και του Αντιπροέδρου της Δημοκρατίας.  Απώτερος σκοπός είναι η ενίσχυση των 
δημοκρατικών θεσμών, κύριε Πρόεδρε, της πολυφωνίας και η αποφυγή δημιουργίας κατεστημένων, ιδιαίτερα 
όσον αφορά το θέμα του Προέδρου της Δημοκρατίας, ο οποίος ασκεί εκτελεστική εξουσία, ώστε να μη 
δικαιούται να θέσει υποψηφιότητα ως Πρόεδρος για δύο συνεχόμενες θητείες.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πέραν των δύο, εννοείτε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Με συγχωρείτε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να μη δικαιούται για δύο ή πέραν των δύο;  

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Για πέραν των δύο συνεχόμενων θητειών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κατάλαβα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Από μελέτη την οποία έχουμε κάμει ως Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών το δικαίωμα επανεκλογής 
επανεξετάζεται ως πτυχή του δικαιώματος του εκλέγειν και εκλέγεσθαι, το οποίο προστατεύεται από την 
Ευρωπαϊκή Σύμβαση Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων, την EΣΔA, αλλά δεν είναι απόλυτο, αφού αναγνωρίζεται 
στα κράτη μέλη μια ευρεία ευχέρεια να θέτουν σιωπηρούς περιορισμούς, εφόσον είναι καθολική και ουδέτερη.  
Δεν περιορίζουν τα δικαιώματα αυτά δηλαδή, του εκλέγειν και εκλέγεσθαι, αυθαίρετα και δυσανάλογα, δεν 
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παραβιάζουν την αρχή κατά των διακρίσεων, επιδιώκουν νόμιμο σκοπό και δεν επεμβαίνουν στην ελεύθερη 
βούληση των πολιτών.  Σ’ αυτά τα πλαίσια ο περιορισμός των διαδοχικών θητειών αξιωματούχων για τον 
Πρόεδρο της Δημοκρατίας ή τον Αντιπρόεδρο, στη συγκεκριμένη περίπτωση, του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου, για σκοπούς προστασίας των δημοκρατικών θεσμών είναι απολύτως δικαιολογημένος.  Απλώς 
ήθελα να αναφέρω -έχει λεχθεί προηγουμένως από τη συνάδελφο- ότι οι περισσότερες χώρες που έχουν το 
προεδρικό σύστημα, κύριε Πρόεδρε, προβλέπουν περιορισμούς στην επανεκλογή του αρχηγού του κράτους.  
Σε ευρωπαϊκό επίπεδο, με βάση την έκθεση που μας έχουν δώσει για τη θητεία των Προέδρων της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής για τη Δημοκρατία μέσω του νόμου του Συμβουλίου της Ευρώπης, η επονομαζόμενη 
«Επιτροπή της Βενετίας», οι μόνες χώρες στις οποίες δεν προβλέπεται νομοθετικά περιορισμός της θητείας 
του αρχηγού του κράτους είναι το Αζερμπαϊτζάν, η Λευκορωσία και η χώρα μας. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Και στην Ελλάδα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Στην Ελλάδα είναι προεδρευομένη δημοκρατία.  Μιλούμε για προεδρικά συστήματα.  Για όλους αυτούς 
τους λόγους, κύριε Πρόεδρε, εμείς θα ψηφίσουμε το κυβερνητικό νομοσχέδιο, όπως αυτό διαλαμβάνει, 
δηλαδή τον περιορισμό του Προέδρου και Αντιπροέδρου της Δημοκρατίας μέχρι δύο συνεχόμενες θητείες.  

 Όσον αφορά το θέμα της πρότασης νόμου που αφορά την εκλογή των βουλευτών, δε θα επαναλάβω 
τα όσα έχουν λεχθεί και από τον συνάδελφο τον Δημήτρη τον Δημητρίου, απλούστατα να πω ότι αυτό είναι 
θέμα στο οποίο και ως Δημοκρατικός Συναγερμός έχουμε εισαγάγει έναν ανάλογο περιορισμό, ενώ σε 
παγκόσμιο επίπεδο δεν παρατηρείται, καμία χώρα δεν έχει θέσει περιορισμούς στο θέμα της εκλογής 
βουλευτών κάτω από περιοριστικούς όρους οποιουδήποτε αριθμού θητειών.  Ως εκ τούτου, θα 
καταψηφίσουμε την πρόταση νόμου και τις σχετικές τροπολογίες όπως αυτές έχουν κατατεθεί. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Ο κ. Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Δεν είναι καθόλου τυχαίο το γεγονός ότι όλα τα δημοκρατικά πολιτεύματα με προεδρία της δημοκρατίας 
έχουν ουσιαστικά περιορίσει τον αριθμό των θητειών των Προέδρων.  Δεν είναι καθόλου τυχαίο και δεν είναι 
από έλλειψη σεβασμού στη λαϊκή κυριαρχία, αντίθετα είναι από σεβασμό προς τη λαϊκή κυριαρχία.  Είναι 
αποδεδειγμένο μέσα στην ιστορία ότι στις πλείστες των χωρών, όταν ένας βρίσκεται στην αρχηγία του 
κράτους για πάρα πολλά χρόνια, αυτό μπορεί να οδηγήσει σε κατάχρηση αυτής της εξουσίας, σε διαπλοκή, 
σε διαφθορά και ουσιαστικά πλήττει ή μπορεί να πλήξει τον ίδιο τον θεσμό της δημοκρατίας.  Εδώ να 
υπενθυμίσω ότι η Γαλλική Δημοκρατία, η οποία είχε από δεκαετίες μέσα στο σύνταγμα περιορισμό δύο 
θητειών για τον Πρόεδρο, έκανε δεύτερη τροποποίηση του συντάγματος στο συγκεκριμένο άρθρο, για να 
περιορίσει και τη διάρκεια των θητειών.  Διότι ήταν δύο θητείες μόνο ο Πρόεδρος της Γαλλικής Δημοκρατίας, 
αλλά η κάθε θητεία ήταν εφταετής και κρίθηκε ακριβώς -σωστά- ότι τα δεκατέσσερα χρόνια που ήταν οι δύο 
θητείες, άρα ήταν δεκατέσσερα χρόνια στην εξουσία… και το περιόρισαν σε δύο θητείες πενταετούς 
διάρκειας.  Κατά συνέπεια θεωρώ ότι απλά ψηφίζοντας ουσιαστικά το νομοσχέδιο -με την τροποποίηση 
βέβαια που εισηγούμαστε, να είναι αθροιστικές οι δύο θητείες- ουσιαστικά θα ενισχύσουμε και τον θεσμό της 
εναλλαξιμότητας, της ανανέωσης, αλλά ταυτόχρονα θα καθησυχάσουμε και τις ανησυχίες των πολιτών.   

 Πέραν τούτου, όσον αφορά τις θητείες των βουλευτών.  Είναι γεγονός ότι δε συναντούμε σε πολλές 
χώρες νομοθετικές ρυθμίσεις που περιορίζουν τον αριθμό των θητειών των βουλευτών.  Αυτό δε μας 
εμποδίζει από το να πρωτοστατήσουμε και εμείς μια φορά σαν Κύπρος και να μην είμαστε πάντα ουραγοί.  
Ιδιαίτερα στη χώρα μας -που γνωρίζουμε πόσο έντονη είναι η απαξίωση της πολιτικής από πλευράς 
σημαντικής μερίδας των πολιτών- η απαίτηση για ανανέωση, το να θεσμοθετήσουμε εμείς αυτή την 
ανανέωση, δηλαδή να δημιουργήσουμε έναν μηχανισμό που θα οδηγεί στην ανανέωση, νομίζω ότι θα 
εκτιμηθεί από την κοινωνία των πολιτών, ενώ αντίθετα, αν εξαιρέσουμε τον εαυτό μας, θεωρώ ότι θα 
κατηγορηθούμε.   

 Τις τροπολογίες του ΑΚΕΛ θα τις αποδεχτώ και θα υπερψηφίσω την πρώτη, για να είναι τρεις οι θητείες 
των βουλευτών αντί δύο, αλλά θα καταψηφίσω το δεύτερο σκέλος, που εξαιρεί τους αρχηγούς των κομμάτων, 
γιατί, εάν ισχύει το θέμα της ανανέωσης για όλους τους υπόλοιπους, πρέπει να ισχύει και για τους αρχηγούς 
των κομμάτων. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ο κ. Ανδρέας Κυπριανού. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Όσον αφορά τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να σημειώσω ότι ο Πρόεδρος της 
Δημοκρατίας είναι απολύτως συνεπής με τις δημόσιες δηλώσεις του και διά νόμου λέει ξεκάθαρα ότι δεν 
πρόκειται να διεκδικήσει τρίτη προεδρική θητεία.  Όσον αφορά τους βουλευτές, θέλω να υπενθυμίσω ότι το 
2011 η Βουλή των Αντιπροσώπων ανανεώθηκε κατά 40% περίπου.  Τέσσερις δηλαδή στους δέκα βουλευτές 
δεν επανεξελέγησαν.  Το 2016 αυτό το ποσοστό ανέβηκε περίπου στο 50%.  Ένας στους δύο βουλευτές 
δηλαδή το 2016 δεν επανεξελέγη και με την απαξίωση που υπάρχει προς την πολιτική ζωή πολύ πιθανόν 
αυτό το ποσοστό να αυξηθεί ακόμα περισσότερο.  Αυτό το οποίο θέλω να πω είναι ότι δεν είναι διά 
νομοθεσιών που κάνεις την ανανέωση αλλά μέσα από την κριτική σκέψη των πολιτών.   

 Ένα σχόλιο όσον αφορά τη δήλωση του κ. Περδίκη, ο οποίος είναι υπέρμαχος των δύο θητειών.  Καλό 
είναι να αυτοελέγχεσαι και σαν κόμμα.  Εμείς ως Δημοκρατικός Συναγερμός ψηφίσαμε τις τρεις 
κοινοβουλευτικές θητείες, ο κ. Περδίκης έκανε τέσσερις κοινοβουλευτικές θητείες και δεν έθεσε 
αυτοπεριορισμό, δηλαδή το Κίνημα των Οικολόγων να πει ότι ο βουλευτής των Οικολόγων θα επανεκλέγεται 
μόνο για δύο θητείες.  Έκανε τέσσερις ο ίδιος και τώρα μας νουθετεί πως πρέπει να πάμε στις δύο 
κοινοβουλευτικές θητείες.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κουλίας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε…  

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Μετά από μένα, Γιώργο μου, δε θα φύγουμε απ’ εδώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Επί προσωπικού, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Κουλία, επί προσωπικού. 

 Ποιο είναι το προσωπικό; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Επειδή δεν ωραίο από πλευράς της Βουλής να προβάλλονται και να διαδίδονται ψευδείς ειδήσεις, 
θέλω να ενημερώσω τον κ. Ανδρέα Κυπριανού ότι εδώ και τρία περίπου χρόνια υπάρχει καταστατική ρύθμιση 
στο Κίνημα Οικολόγων για δύο θητείες και αυτή θα ακολουθήσουμε.  Για να μην έχετε έγνοια! 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Από τούδε και στο εξής εννοείς;  Τα τελευταία τρία χρόνια, αφού άλλαξαν και από πρόεδρος έγινε 
γενικός γραμματέας.  Τα προηγούμενα δεκαεπτά χρόνια τι έγινε; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Έβγαλέν με ο λαός βουλευτή, όπως έβγαλε και πολλούς από τους δικούς σας, κύριε Ανδρέα 
Κυπριανού.  Τι να κάμουμε;  Ψηφίστε!  Ιδού η Ρόδος, ιδού και το πήδημα!  Ιδού η Ρόδος, ιδού και το πήδημα, 
ψηφίστε!  Ψηφίστε, κύριε Ανδρέα Κυπριανού! 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Βάζεις τον δάχτυλον εις τον τύπον των ήλων…  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Θα ψηφίσουμε, κύριε Κυπριανού.  Έχουμε και άλλους Οικολόγους που έρχονται στη σειρά, μην 
ανησυχείτε!  Και θα ακολουθήσουν τη νέα οδηγία των δύο θητειών.  Ψηφίστε, παρακαλώ, να βάλουμε δύο 
θητείες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

  Ο κ. Κουλίας τώρα έχει τον λόγο. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα ξεκινήσω με το τελευταίο παράδειγμα, είναι καλό. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Απ’ όπου θέλεις. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Επειδή ο Γιώργος ο Περδίκης είναι αγαπητός συνάδελφος.  Αν επερνούσε τούτη η θεωρία των δύο 
θητειών, δε θα ήσουν εδώ, Γιώργο μου.  Άρα, είναι λάθος κίνηση που κάμνεις. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Περδίκη) 

 Περίμενε, εντάξει.  Αν έσιετε λασάνια που βλαστούν οι δικοί σας, να τα δούμε!  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το θέμα ασφαλώς εδώ είναι θεσμικό.  Άκουσα επιχειρήματα και από τους δικούς μας και από άλλες 
πλευρές, ότι «οι πρόεδροι», λέει, «περιορίζονται.  Οι διακοσμητικοί πρόεδροι περιορίζονται».  Στην Αμερική 
υπάρχει περιορισμός, αλλά οικεία βουλήσει.  Νομίζω ένας Πρόεδρος της Αμερικής έκαμε τρεις θητείες.  Αλλά 
δεν το λένε ούτε το σύνταγμά τους ούτε τα συντάγματα των πολιτειών.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Κύριοι, αφήστε με να τελειώσω και πέστε μου ό,τι θέλετε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να συνεχίσετε… 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Δε με ενοχλεί, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Ενοχλεί με εμένα.   

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Τώρα πρέπει να ξέρουμε όλοι ότι η δημοκρατία γεννήθηκε ξέρετε πού, δε θα το πούμε.  Ο θεμελιωτής 
της δημοκρατίας ήταν ο Κλεισθένης και ο πατέρας της ο Περικλής.  Αυτοί που επινόησαν τη δημοκρατία… 
είναι το αρχαιότερο πολίτευμα, δε νομίζω να διαφωνεί κανένας επί τούτου.  Τούτοι δεν έβαλαν κανένα 
περιορισμό, δηλαδή παρεμβαίνουμε στη βούληση του λαού.  Αν τύχει ο κύριος τάδε να είναι αγαπητός κύριος 
και πράττει έργα αγαθά και καλά για τον τόπο του, δεν είμαστε εμείς εις θέσιν να παρέμβουμε στη βούληση 
του λαού και να του περιορίσουμε την επιλογή του.  Και ακούω επιχειρήματα, ας πούμε, που λένε ότι, «Μα, 
εννά περιορίσουμε τη διαφθορά».  Καλά, αν ηύραμε έτσι συνταγή, μπράβο μας!  Δηλαδή, άμα είναι δύο 
θητείες, εννά αγιοποιηθούν τα πράγματα;  Γίνεται δηλαδή;  Μου είναι αδιανόητο. 

 Το άλλο επιχείρημα, με την απαξίωση της πολιτικής.  Καλά, είναι με τις θητείες η απαξίωση της 
πολιτικής ή με τις πράξεις και τις ενέργειές μας;  Άρα λοιπόν, δεν είναι επιχειρήματα που κατά την ταπεινή 
μου γνώμη μπορούν να σταματήσουν αυτό που λέγεται ως επιχείρημα.  

 Θέλω να σχολιάσω ακόμη κάτι, κύριε Πρόεδρε, για το θέμα των αρχηγών των κομμάτων, για το  θέμα 
με τους σταυρούς προτιμήσεως.  Οι αρχηγοί των κομμάτων, αν με ρωτάτε εμένα, έπρεπε να είναι ενισχυμένοι 
οι σταυροί προτίμησης που παίρνουν, διότι είναι αρχηγοί των κομμάτων.  Γιατί να μην μπουν στην κρίση του 
λαού όπως μπαίνουν και οι κοινοί θνητοί βουλευτές;  Να θυμίσω στο σώμα ότι μια φορά έβαλα πρόταση 
νόμου, έμεινα μόνος μου, αλλά εψήφισά την!   Εκαταψηφίσετέ την όλοι, άπαντες, αλλά οι αρχηγοί των 
κομμάτων, αν με ρωτάτε εμένα, κακώς αποδέχονται αυτό το πράγμα και πρέπει να συμφωνήσουν όλοι, 
κύριοι, να καταργηθεί αυτό το αναχρονιστικό και αντιδημοκρατικό μέτρο.  Και να τους παρακαλέσω να βάλουν 
και 2% πριμοδότηση.  Ε, εντάξει, αφού θέλουν να είναι αρχηγοί, να έχουν τη δυνατότητα να τους εγκρίνει ο 
ίδιος ο λαός.   

 Ως εκ τούτου, κύριε Πρόεδρε, επαναλαμβάνω ότι το δημοκρατικό πολίτευμα της αθηναϊκής 
δημοκρατίας είναι πολύ καλό παράδειγμα και ουδείς περιορισμός υπήρχε.  Ιδού η Ρόδος, ιδού και το πήδημα.  
Όποιοι θέλουν, να βάλλουν και να αποφασίζει ο λαός. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δε μου έφερε κανένα κόμμα εισήγηση για το πόση ώρα θέλετε να μιλάτε, γι’ αυτό και το αφήνω λίγο 
ελεύθερο.   

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 
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 Να το συμφωνήσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συμφωνείστε το και φέρτε μου κάτω, αν έχει άλλα θέματα, διότι όπως τούτο μπορούσε να είχε τελειώσει 
πριν δεκαπέντε λεπτά και δε θα άλλαζε καθόλου το αποτέλεσμα της ψηφοφορίας, είμαι βέβαιος.  

 Ο κ. Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Απλά είναι για να πω στον φίλο τον Ζαχαρία τον Κουλία ότι η αθηναϊκή δημοκρατία ήταν άμεση 
δημοκρατία, δεν ήταν αντιπροσωπευτική δημοκρατία, γι’ αυτό δεν υπήρχε η ανάγκη των θητειών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Λιλλήκα, δε θέλω να τοποθετηθώ, αλλά κατ’ ιδίαν θα σου πω ότι ακριβώς το επιχείρημα είναι 
ανάποδο. 

 Ο κ. Άριστος Δαμιανού. 

 Να το εξηγήσουμε. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν πω τώρα δηλαδή ότι στην αθηναϊκή δημοκρατία είχαν δικαίωμα ψήφου όσοι είχαν 
περιουσία, μπορεί να κακοφανιστούν και ορισμένοι.  Και ούτε γυναίκες, βεβαίως! 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Εμείς πότε εννά είμαστε στην αθηναϊκή δημοκρατία; 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Δύο σημεία, κύριε Πρόεδρε.  Το πρώτο, μπορεί οποιοσδήποτε από εμάς να αναπτύξει επιχειρήματα, 
για να υποστηρίξει την άποψή του, και να ανασύρει και νομικά έγγραφα και να επιχειρηματολογήσει.  Υπάρχει 
μια απλή αλήθεια. Αυτός ο τόπος χρειάζεται δυνατότητες εκσυγχρονισμού και επειδή όλοι έκαμαν μια για το 
σπίτι τους, εμείς σεμνυνόμεθα ότι ήμασταν οι πρώτοι που τα υιοθετήσαμε, πριν μια δεκαετία.  Και το ότι 
πολλοί από εμάς είμαστε σε αυτά τα έδρανα είναι αποτέλεσμα διορατικότητας συναδέλφων και συντρόφων 
μας και στελεχών της ηγεσίας του ΑΚΕΛ πριν από πάρα πολλά χρόνια.  Οπόταν οι προτάσεις που 
κατατέθηκαν αρχικά από την κυβέρνηση είχαν βρει ανοικτές τις πόρτες του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις.  
Επομένως, μπορούν να μπαίνουν διάφορα επιχειρήματα.    

 Η αλήθεια είναι ότι έχουμε μια δυνατότητα, ασκώντας λαϊκή κυριαρχία -εμείς είμαστε οι εκφραστές της 
λαϊκής κυριαρχίας- να πούμε ότι καθορίζουμε όρια θητειών. Δε γίνεται αποδεκτό αυτό από κοινοβουλευτικές 
ομάδες, είναι σεβαστό, αλλά -επαναλαμβάνω- δεν είναι δικαστήριο, για να επιχειρηματολογούμε με βάση 
τεκμήρια και νομολογίες και συνθήκες και συγγράμματα.  Η Κυπριακή Δημοκρατία έχει πολλές ιδιότυπες 
ρυθμίσεις στο σύνταγμά της, που μάλιστα ήταν δοτές.  Τώρα έχουμε τη δυνατότητα, ασκώντας λαϊκή 
κυριαρχία, να πρωτοτυπήσουμε σε ένα ζήτημα, στον καθορισμό ορίου θητειών των βουλευτών.  Απ’ εκεί και 
πέρα, ο καθένας παίρνει τις αποφάσεις του.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Παύλος Μυλωνάς. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Με κάλυψαν απόλυτα ο Άγγελος ο Βότσης και η Χριστιάνα Ερωτοκρίτου για τα περί λαϊκής κυριαρχίας 
και άνισης δημοκρατίας, άσχετα αν η Γαλλία, οι Ηνωμένες Πολιτείες και οποιαδήποτε χώρα, που ανακάλυψαν 
τη δημοκρατία αργότερα από τον ελληνισμό, χρησιμοποιούν άλλες νομοθεσίες.   

 Θα μείνω σε ένα σημείο το οποίο μου προκάλεσε εντύπωση.  Η υπεροχή της δημοκρατίας έναντι 
άλλων συστημάτων είναι ανοχή στον πολιτικό σου αντίπαλο.  Δηλαδή, αν ο Νίκος Αναστασιάδης επέλεγε να 
είναι ξανά υποψήφιος, θα το αποφασίζαμε εμείς εκ των προτέρων να του κόψουμε τα πόδια, γιατί 
βολευόμαστε και ως Δημοκρατικό Κόμμα είμαστε στην αντιπολίτευση;  Ή η δημοκρατία και η συνειδητή 
συμμετοχή μας σε αυτό το σύστημα θα του το επέτρεπε και θα αποφάσιζε ο κυρίαρχος λαός;  Αυτό είναι το 
ένα. 

 Δεύτερον, δηλαδή διαχρονικά -για να μην εξαιρέσω κανέναν- η διαπλοκή και η διαφθορά εστιάζονταν 
στον Γλαύκο Κληρίδη, στον Τάσσο Παπαδόπουλο, στον Δημήτρη τον Χριστόφια;  Στους αρχηγούς των 
κομμάτων, στους βουλευτές, σε υπηρεσιακούς;  Είναι αστεία τα επιχειρήματα και δε θα μπορούσα να 
σιωπήσω, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ πολύ γιατί μου δώσατε τον λόγο. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Νομίζω να πάμε για ψηφοφορία τώρα. 

 Για το υπ’ αριθμόν 3 υπάρχει τροπολογία.  

 Να διαβαστεί η τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Άριστου Δαμιανού εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και Γιώργου Λιλλήκα εκ μέρους της Συμμαχίας Πολιτών για το νομοσχέδιο 

«Ο περί της Ένατης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 2013» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 2 του νομοσχεδίου, ώστε στην παράγραφο (γ) αυτού 
να αντικατασταθεί το προτεινόμενο νέο εδάφιο (ε) από το ακόλουθο νέο εδάφιο: 

  «(ε) δεν έχει υπηρετήσει προηγουμένως στο αξίωμα του Προέδρου ή του Αντιπροέδρου της 
Δημοκρατίας για δύο (2) συνολικά θητείες.». 

Σημειώσεις: 

1. Με την τροπολογία καθορίζεται ότι η πρόσθετη προϋπόθεση για εκλογή στο αξίωμα του Προέδρου ή 
του Αντιπροέδρου θα αφορά δύο (2) συνολικά θητείες και όχι δύο (2) συνεχόμενες θητείες, όπως 
προβλέπεται στο νομοσχέδιο. 

2. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Είκοσι δύο ψήφοι υπέρ και είκοσι οκτώ εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι δύο ψήφους υπέρ και είκοσι οκτώ εναντίον, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Πάμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 40 του Συντάγματος.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ, για τα άρθρα. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα οκτώ ψήφοι υπέρ και δώδεκα εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ και δώδεκα εναντίον, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Δέκατης Τρίτης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος 
του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε για το σύνολο του νομοσχεδίου. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα οκτώ ψήφοι υπέρ και δώδεκα εναντίον.   
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ και δώδεκα εναντίον, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο, δηλαδή περνά 
με μία ψήφο, διότι θέλει τριάντα οκτώ ψήφους, για να περάσει, είναι αλλαγή του συντάγματος.* 

 Παρακαλώ τώρα τη γραμματέα να διαβάσει την τροπολογία του ΑΚΕΛ για το υπ’ αριθμόν 4 θέμα.  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Για να ψηφιστεί το νομοσχέδιο της κυβέρνησης όσον αφορά τις θητείες του Προέδρου, αποσύρω το 
πρώτο σκέλος της πρότασης νόμου μου, που αφορούσε τις θητείες του Προέδρου.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει. 

 Υπάρχει τροπολογία;   

 Να διαβαστεί. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του κ. Άριστου Δαμιανού εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για την πρόταση νόμου «Ο περί της Δέκατης Έβδομης Τροποποίησης του 

Συντάγματος Νόμος του 2017» 

 Γίνεται εισήγηση για αντικατάσταση του άρθρου 3 της πρότασης νόμου από το ακόλουθο νέο άρθρο: 

«Τροποποίηση του  
άρθρου 64  
του Συντάγματος. 

3.  Το άρθρο 64 του Συντάγματος τροποποιείται με την αρίθμηση του υφιστάμενου 
κειμένου αυτού ως παραγράφου 1 και την προσθήκη στο τέλος αυτού της 
ακόλουθης νέας παραγράφου:   

  “2.  Επιφυλασσομένου του δικαιώματος αρχηγού κόμματος ή επικεφαλής 
ψηφοδελτίου προς υποβολή  υποψηφιότητας βουλευτού άνευ περιορισμού ως 
προς τον αριθμό των βουλευτικών θητειών, παν πρόσωπον δικαιούται να υποβάλει 
υποψηφιότητα βουλευτού, εφόσον δεν έχει διατελέσει βουλευτής για τρεις (3) εν τω 
συνόλω θητείες, νοουμένου ότι πληροί τις προϋποθέσεις της παραγράφου 1.”». 

Σημειώσεις: 

1. Με την τροπολογία καθορίζεται ότι η πρόσθετη προϋπόθεση για εκλογή στο αξίωμα του βουλευτή θα 
αφορά σε τρεις (3) συνολικά θητείες αντί δύο (2), όπως προτείνεται με την πρόταση νόμου, και 
παράλληλα εξαιρείται ο αρχηγός κόμματος ή ο επικεφαλής ψηφοδελτίου από την εν λόγω 
προϋπόθεση. 

2. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Δεκαέξι ψήφοι υπέρ και τριάντα τέσσερις εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με δεκαέξι ψήφους υπέρ και τριάντα τέσσερις ψήφους εναντίον, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Δεύτερη ανάγνωση.  

                                            
*  Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΚΣ ΕΔΕΚ, Συμμαχία Πολιτών, Κίνημα Οικολόγων-

Συνεργασία Πολιτών, Ανεξάρτητοι. 
 Εναντίον: ΔΗΚΟ, Αλληλεγγύη, ΕΛΑΜ. 



554 
 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 40 του Συντάγματος.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 64 του Συντάγματος.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τρεις ψήφοι υπέρ, τριάντα δύο ψήφοι εναντίον και δεκαπέντε 
αποχές.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τρεις ψήφους υπέρ, τριάντα δύο εναντίον και δεκαπέντε αποχές, τα άρθρα 1 έως 3 απορρίπτονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Δέκατης Τέταρτης Τροποποίησης του Συντάγματος 
Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τρεις ψήφοι υπέρ, τριάντα δύο ψήφοι εναντίον και δεκαπέντε 
αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τρεις ψήφοι υπέρ, τριάντα δύο ψήφοι εναντίον και δεκαπέντε αποχές.  Η πρόταση νόμου 
καταψηφίζεται*. 

 Αν δεν υπάρχει ένσταση, θα εισηγούμουν όπως τα θέματα αυτά δημοσιευτούν μαζί ως μία ενιαία 
τροποποίηση του συντάγματος, αλλά εντάξει, μία είναι τελικά.   

 Το υπ’ αριθμόν 5  θέμα είναι «Ο περί της Δέκατης Τέταρτης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος 
του 2016».  Είναι πρόταση νόμου του κ. Περδίκη.   

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
     Τροποποίηση του άρθρου 64 του συντάγματος, ώστε πολίτης της Δημοκρατίας να δικαιούται να υποβάλει 
υποψηφιότητα για το αξίωμα του βουλευτή, εφόσον συμπληρώσει το εικοστό πρώτο (21ο) έτος της ηλικίας 
του αντί το εικοστό πέμπτο (25ο) έτος, όπως ισχύει σήμερα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την πρόταση νόμου «Ο περί της Δέκατης 
Τέταρτης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 2016» 

Παρόντες:  

 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος Πανίκος Λεωνίδου 

 Δημήτρης Δημητρίου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Άριστος Δαμιανού  Γιώργος Λιλλήκας 

                                            
* Υπέρ: Συμμαχία Πολιτών, Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 
 Εναντίον: ΔΗΣΥ, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Αλληλεγγύη, ΕΛΑΜ, Ανεξάρτητοι.  
 Αποχές: ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 
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 Ανδρέας Πασιουρτίδης  Γιώργος Περδίκης 

 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε 
από τον βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών κ. Γιώργο Περδίκη, σε πέντε συνεδρίες 
της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 25 Σεπτεμβρίου 2019 και 27 Νοεμβρίου 2019.  Στο 
πλαίσιο των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο Γενικός 
Εισαγγελέας της Δημοκρατίας, συνοδευόμενος από υπηρεσιακούς παράγοντες, καθώς και εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως και του Υπουργείου Εσωτερικών. Ο Υφυπουργός παρά τω 
Προέδρω, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σημειώνεται επίσης ότι στο στάδιο της συζήτησης της πρότασης νόμου παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη 
της επιτροπής κ. Κώστας Κωνσταντίνου, Ευανθία Σάββα και Κωστής Ευσταθίου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του άρθρου 64 του Συντάγματος της 
Κυπριακής Δημοκρατίας, ώστε πολίτης της Δημοκρατίας να δικαιούται να υποβάλει υποψηφιότητα για το 
αξίωμα του βουλευτή, εφόσον συμπληρώσει το εικοστό πρώτο έτος (21ο) της ηλικίας του αντί το εικοστό 
πέμπτο (25ο) έτος, όπως ισχύει σήμερα.   

 Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει την πρόταση νόμου, με την προτεινόμενη ρύθμιση 
παρέχεται η δυνατότητα στους νεότερους να έχουν ενεργό ρόλο και λόγο στα πολιτικά δρώμενα του τόπου 
και ενισχύεται η συμμετοχή τους στα κοινά. Στην ίδια έκθεση επισημαίνεται ότι ανάλογη ρύθμιση ήδη ισχύει 
για την εκλογή στα δημοτικά και κοινοτικά συμβούλια. 

 Όπως αναφέρεται στο προοίμιο της πρότασης νόμου, το άρθρο 64 του συντάγματος δεν 
περιλαμβάνεται στα θεμελιώδη άρθρα, τα οποία δεν μπορεί καθ’ οιονδήποτε τρόπο να τροποποιηθούν ή 
καταργηθούν.  Περαιτέρω, σύμφωνα με το προοίμιο, το δίκαιο της ανάγκης, λόγω της συνεχιζόμενης 
τουρκικής κατοχής και των εξαιρετικών συνθηκών που επικρατούν στην Κύπρο ως αποτέλεσμα αυτής και της 
μη συμμετοχής των Τουρκοκυπρίων στη λειτουργία της Βουλής, δικαιολογεί τη διατήρηση της εξουσίας της 
Βουλής των Αντιπροσώπων να τροποποιεί μη θεμελιώδεις διατάξεις του συντάγματος.    

 Σύμφωνα με τον εισηγητή της πρότασης νόμου, η υπό τροποποίηση πρόνοια του συντάγματος είναι 
αναχρονιστική και δε συνάδει με τις σύγχρονες αντιλήψεις περί της άσκησης του δικαιώματος του εκλέγεσθαι, 
δεδομένου ότι η πλειοψηφία των κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχει υιοθετήσει το κατώτατο όριο 
ηλικίας των δεκαοκτώ (18) ή των είκοσι ενός (21) ετών ως προσόν εκλογιμότητας στο αξίωμα του βουλευτή.  
Συναφώς, επισήμανε ότι το κατώτατο όριο ηλικίας ως προσόν εκλογιμότητας στο αξίωμα του ευρωβουλευτή 
έχει ήδη καθοριστεί στο εικοστό πρώτο (21ο) έτος, όπως ισχύει για την εκλογή στα δημοτικά και κοινοτικά 
συμβούλια. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης ο πρόεδρος της επιτροπής επισήμανε ότι με την προτεινόμενη 
τροποποίηση επηρεάζεται και το απαιτούμενο κατώτατο όριο ηλικίας για τον διορισμό στο αξίωμα του 
υπουργού, καθώς, σύμφωνα με το άρθρο 59.1 του συντάγματος, «ουδείς διορίζεται ως υπουργός, ειμή όταν 
είναι πολίτης της Δημοκρατίας και έχει τα προσόντα εκλογιμότητος τα απαιτούμενα δι’ υποψήφιον 
βουλευτήν». Επισημάνθηκε συναφώς ότι το εν λόγω άρθρο δεν περιλαμβάνεται στα θεμελιώδη άρθρα του 
συντάγματος, τα οποία δεν μπορεί καθ’ οιονδήποτε τρόπο να τροποποιηθούν ή καταργηθούν. 

 Σχολιάζοντας την πιο πάνω επισήμανση του προέδρου της επιτροπής, ο εισηγητής της πρότασης 
νόμου ανέφερε ότι δεν κρίνει σκόπιμη τη διαφοροποίηση του κατώτατου ορίου ηλικίας για διορισμό στο 
αξίωμα του υπουργού στην προτεινόμενη ρύθμιση, καθώς εναπόκειται στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας να 
αποφασίζει κάθε φορά κατά πόσο ένα νέο σε ηλικία πρόσωπο είναι ικανό και κατάλληλο για διορισμό στη 
θέση αυτή. 

 Ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας ανέφερε πως, δεδομένου ότι το υπό τροποποίηση άρθρο δεν 
περιλαμβάνεται στα θεμελιώδη άρθρα του συντάγματος, εναπόκειται στην πολιτεία να καθορίσει το κατώτατο 
όριο ηλικίας που κρίνει κατάλληλο για την εκλογή προσώπου στο αξίωμα του βουλευτή και για διορισμό του 
στο αξίωμα του υπουργού.   

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως δήλωσε ότι αρμόδιο υπουργείο, 
για να τοποθετηθεί επί του υπό συζήτηση θέματος, είναι το Υπουργείο Εσωτερικών.   

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσε ότι το εν λόγω υπουργείο δεν εγείρει 
οποιαδήποτε ένσταση στην προτεινόμενη τροποποίηση. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της μελέτης της πρότασης νόμου η επιτροπή, μέσω ερωτηματολογίου που 
υποβλήθηκε στο Ευρωπαϊκό Κέντρο για Κοινοβουλευτική Έρευνα και Τεκμηρίωση, ενημερώθηκε για το 
κατώτατο όριο ηλικίας ως προσόν εκλογιμότητας στο αξίωμα του βουλευτή που ισχύει σε άλλες ευρωπαϊκές 
χώρες.  Από τις απαντήσεις που λήφθηκαν προκύπτει ότι στην πλειοψηφία των χωρών αυτών και 
συγκεκριμένα σε είκοσι έξι (26) χώρες το κατώτατο όριο ηλικίας για την υποβολή υποψηφιότητας για το 
αξίωμα του βουλευτή καθορίζεται στα δεκαοκτώ (18) έτη, σε επτά χώρες καθορίζεται στα είκοσι ένα (21) έτη, 
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σε τέσσερις χώρες καθορίζεται στα είκοσι (25) έτη και μόνο σε ελάχιστες περιπτώσεις, που αφορούν το σώμα 
της γερουσίας, τίθεται υψηλότερο όριο ηλικίας. 

 Σημειώνεται επίσης ότι η επιτροπή ενημερώθηκε ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή για τη Δημοκρατία μέσω 
του Νόμου του Συμβουλίου της Ευρώπης, γνωστή ως «Επιτροπή της Βενετίας», κατά την 51η Σύνοδο της 
Ολομέλειας, τον Ιούλιο του 2002, υιοθέτησε κατευθυντήριες γραμμές σχετικά με εκλογές, στις οποίες 
αναφέρεται μεταξύ άλλων ότι το δικαίωμα του εκλέγεσθαι πρέπει κατά προτίμηση να αποκτάται στην ίδια 
ηλικία με το δικαίωμα ψήφου και οπωσδήποτε όχι αργότερα από την ηλικία των είκοσι πέντε (25) ετών, εκτός 
όπου καθορίζεται ειδική ηλικία ως προσόν για την άσκηση ορισμένων καθηκόντων, όπως στην περίπτωση 
του γερουσιαστή ή του επικεφαλής κράτους. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν τους, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση της πρότασης νόμου στην 
ολομέλεια.  Σε περίπτωση ψήφισης της πρότασης νόμου, πρέπει να τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να 
αναφέρεται ως «Ο περί της Δέκατης Πέμπτης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 2019». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Δύο πράγματα γίνεται να πω, κύριε Πρόεδρε;  Σύντομα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι.  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Η πρόταση νόμου, κύριε Πρόεδρε, αφορά στη μετατροπή του δικαιώματος… το ηλικιακό όριο, για να 
μπορεί κάποιος να βάλει υποψηφιότητα για βουλευτής, μετατίθεται από τα είκοσι πέντε στα είκοσι ένα.  Όπως 
έχουμε πληροφορηθεί από την υπηρεσία της Βουλής, αυτό συμβαίνει στις περισσότερες χώρες της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, υπάρχουν και χώρες που πήγαν στα δεκαοκτώ, πρέπει να πω.  Σε ένα μελλοντικό 
στάδιο μπορεί να το δούμε και αυτό ή να το δείτε, αν θέλετε.  Αυτό που θέλω να πω είναι ότι εγώ ελπίζω ότι 
αυτή η τροποποίηση, αν εγκριθεί, θα καταφέρει να φέρει πιο κοντά τους νέους και στην πολιτική και στο 
κοινοβούλιο, αλλά και στις εκλογές.  Βέβαια, η καλύτερη  εκείνη αλλαγή, που θα φέρει πιο κοντά τους νέους 
και τους πολίτες στην εκλογική διαδικασία, είναι η οριζόντια ψηφοφορία, την οποία ελπίζω πολύ σύντομα να 
ψηφίσουμε. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Θεολόγου. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Να συμπληρώσω από εκεί που έμεινε ο κ. Περδίκης, ότι, όντως, όπως επικαλούμασταν προ ολίγου τα 
θέματα των δικαιωμάτων και το δικαίωμα του εκλέγειν και του εκλέγεσθαι, θα έπρεπε, αφού ο νόμος κρίνει 
ότι στα δεκαοκτώ ένα άτομο είναι ικανό να αποφασίζει και να επιλέγει και έχει την κρίση να το πράξει, να είναι 
ικανό και να εκλέγεται.  Με την ίδια λογική ο νόμος επιτρέπει στα άτομα που συμπληρώνουν τα δεκαοκτώ 
τους έτη να συμβάλλονται, επιτρέπει σε άτομα να κρατούν όπλο -όσοι υπηρετούν στρατιωτική θητεία- άρα θα 
έπρεπε να κρίνει και τη δυνατότητα και την ικανότητα του ατόμου να εκλέγεται.  Άρα, ο νόμος θα έπρεπε να 
καταλήξει στα δεκαοκτώ έτη.   Τουλάχιστον είναι ένα βήμα προς αυτή την κατεύθυνση και ελπίζω ότι θα 
ψηφιστεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γεωργίου.   

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Όταν κατατέθηκε η σχετική υπό συζήτηση πρόταση νόμου στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών 
για επιβολή ηλικιακού κριτηρίου για τη διεκδίκηση βουλευτικής έδρας, ήτοι το εικοστό πρώτο έτος της ηλικίας, 
ως Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών αποταθήκαμε μέσω του Ευρωπαϊκού Κέντρου για κοινοβουλευτική 
έρευνα και τεκμηρίωση.  Από τις εκθέσεις που έχουμε πάρει διαπιστώνεται ότι σε όλα τα κοινοβούλια 



557 
 

προβλέπεται κάποιου είδους ηλικιακός περιορισμός στο δικαίωμα υποβολής υποψηφιότητας για το 
βουλευτικό αξίωμα.  Όσον αφορά την πλειοψηφία των κοινοβουλίων, σε είκοσι έξι από τα τριάντα οκτώ 
κοινοβούλια από όπου έχουμε πάρει απαντήσεις ως όριο ηλικίας για την υποβολή υποψηφιότητας για το 
βουλευτικό αξίωμα καθορίζεται η ηλικία των δεκαοκτώ ετών.  Σε εφτά περιπτώσεις το ηλικιακό όριο 
καθορίζεται στα είκοσι ένα έτη, σε μία μόνο περίπτωση στα είκοσι τέσσερα έτη ή στα είκοσι τρία, ενώ σε 
τέσσερις μόνο περιπτώσεις στα είκοσι πέντε έτη, που είναι δηλαδή και το δικό μας ηλικιακό κριτήριο.  
Περαιτέρω θα πρέπει να λεχθεί ότι, αν εγκριθεί η υπό συζήτηση τροπολογία, επηρεάζεται και το άρθρο 59 
του συντάγματος, στο οποίο αναφέρεται ότι για να διοριστεί ένας υπουργός πρέπει να έχει τα ανάλογα 
προσόντα τα οποία πρέπει να έχει ένας βουλευτής.  Άρα, ενδεχομένως, από αυτή την τροπολογία μπορεί 
μελλοντικά να έχουμε και υπουργούς στην ηλικία των είκοσι ενός ετών. 

 Ως Δημοκρατικός Συναγερμός θα υπερψηφίσουμε τη σχετική τροπολογία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Φυσικά θα ελπίζουμε από τούντες ηλικίες να μεν βκάλλουν πρόεδρο, διότι εννά βκαίννουν στη σύνταξη 
κάτω ’πού τα τριάντα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Μπορεί! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το λοιπόν, ο κ. Δαμιανού. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Εμείς θα υπερψηφίσουμε την πρόταση νόμου, διότι κινείται στην ίδια φιλοσοφία με όσα συζητούσαμε 
προηγουμένως:  Τη δυνατότητα να δώσουμε βήμα συμμετοχής στη συλλογική δράση και σε νεότερους 
ανθρώπους.  Αυτό που θέλω να σημειώσω είναι ότι      -κακά είναι τα ψέματα- θα υπάρχει μια αντίφαση για 
όσους συναδέλφους προηγουμένως επέλεξαν να καταψηφίσουν το όριο θητειών, που θα έδινε επίσης τη 
δυνατότητα σε νέους ανθρώπους να μπουν στο κοινοβούλιο, με αυτό που θα ψηφίσουμε αυτή τη στιγμή.  
Εμείς παραμένουμε συνεπείς και στο προηγούμενο και στο συγκεκριμένο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Πράγματι, κύριε Πρόεδρε, υπάρχει μια σημαντική αντίφαση σε αυτούς που ψήφισαν αυτά που ψήφισαν 
προηγουμένως, γιατί φανταστείτε -κι εμείς, είπαμε, υποστηρίζουμε τη συγκεκριμένη συνταγματική 
τροποποίηση- να εκλέξει ο κυρίαρχος λαός κάποια συμπολίτη μας ή κάποιο συμπολίτη μας είκοσι ενός ετών 
και οι κύριοι βουλευτές εξ αριστερών να τον οδηγήσουν σπίτι του σε ηλικία τριάντα έξι ετών, επειδή έτσι 
αποφάσισαν με την ψήφο τους.  Άρα, πράγματι υπάρχει αντίφαση μεταξύ του πώς αντιλαμβάνονται κάποιοι 
σε αυτή την αίθουσα την ίδια τη δημοκρατία. 

 Θα πω επίσης, για τούτο που ακούστηκε προηγουμένως από τον κ. Περδίκη, ότι θυμάμαι το 2002 -
ήμουν έναν χρόνο βουλευτής- είχαμε καταθέσει τότε την πρόταση για οριζόντια ψηφοφορία.  Στην πορεία ο 
Δημοκρατικός Συναγερμός την υιοθέτησε ως συνεδριακή απόφαση τζιαι πράγματι αγωνιζόμαστε από εκείνη 
την ημέρα να γίνει πράξη.  Και πάλι καλούμε το κόμμα της αριστεράς να αντιληφθεί ότι και με αυτό τον τρόπο 
συμμετέχει η κοινωνία των πολιτών εδώ πέρα σε τούτο τον ναό της δημοκρατίας και σίγουρα 
εκσυγχρονίζουμε και ανανεώνουμε την πολιτεία μας και δίνουμε, προσέξτε, το δικαίωμα στους πολίτες να 
επιλέγουν τους καλύτερους από οποιαδήποτε πλευρά, είτε την κόκκινη είτε την πράσινη είτε την μπλε.  Ιδού 
η Ρόδος, ιδού και το πήδημα! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πάντως σήμερα εννά φταρνίζονται οι Ροδίτες, διότι αναφέρθηκε η Ρόδος καμιά δεκαριά φορές! 

 Το λοιπόν, ως εκεί που μπορώ να βλέπω, έχει δύο βουλευτές του Δημοκρατικού Συναγερμού και δύο 
του Δημοκρατικού Κόμματος.  Πράγματι, θέλετε να συμβάλετε;  Δεν κρίνετε ότι εξαντλήθηκε η συζήτηση; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Αν θέλετε, θα σας δώσω όλους τον λόγο και αποφασίστε. 

 Ο κ. Ανδρέας Κυπριανού. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, επί της διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Το Δημοκρατικό Κόμμα δεν έχει πάρει τον λόγο γι’ αυτό το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα, δεν είπα να σβήσω κανέναν από τον κατάλογο!  Απλώς, έκαμα μια παρατήρηση. 

 Ο κ. Ανδρέας Κυπριανού. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Δεν είμαι εναντίον της συγκεκριμένης τροποποίησης, απλώς θεωρώ ότι υπάρχει ένα θέμα, αν θέλετε, 
δυσμενούς διάκρισης εις βάρος των ανδρών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δηλαδή;  Να το λύσουμε τζιαι τούτο σήμερα. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ολοκληρώνει το λύκειο ένα αγόρι δεκαοκτώ ετών, θα πρέπει να πάει στον στρατό και μετά να ξεκινήσει 
τις σπουδές του, άρα δεν προλαβαίνει στα είκοσι ένα του να είναι και απόφοιτος, αν θεωρήσουμε ότι θα 
ακολουθήσει μια τριετή θητεία, ενώ μια κοπέλα που ολοκληρώνει στα δεκαοκτώ της το λύκειο μπορεί να πάρει 
τα ακαδημαϊκά προσόντα που νιώθει ότι χρειάζεται και να διεκδικήσει με ακαδημαϊκά προσόντα το βουλευτικό 
αξίωμα.  Οπότε υπάρχει αυτό το στοιχείο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να καταγραφεί αυτό. 

 Η κ. Ερωτοκρίτου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ:       

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Επειδή νομίζω ότι στην ουσία κάμνουμεν έναν διαγωνισμό για το ποιο είναι το πιο σύγχρονο κόμμα, 
ποιο είναι το κόμμα που θέλει περισσότερο τους νέους, παρά το γεγονός ότι θα υπερψηφίσουμε όλοι μας την 
πρόταση του κ. Περδίκη, να μην απατώμαστε.  Είναι συμβολική και μόνο αυτή η κίνηση.  Δηλαδή, στις 
προηγούμενες εκλογικές αναμετρήσεις όλα τα κόμματα είχαμε πάρα πολλούς εικοσιτετράχρονους και 
εικοσιτετράχρονες που εκάμναν ουρά και θέλαν να συμμετέχουν στην πολιτική και στην εκλογική διαδικασία 
και δεν τα κατάφερναν, επειδή είχαν συνταγματικό περιορισμό;  Άρα, είναι η ποιότητα του πολιτικού λόγου 
ενός εκάστου από εμάς και η ποιότητα του πολιτικού ήθους που εκπέμπει ή δεν εκπέμπει που θα 
προσελκύσει ή θα απωθήσει τους νέους από την πολιτική.  Γι’ αυτό να μη θεωρούμε ότι και με αυτή την 
υπερψήφιση κάμνουμε και την κοσμογονική αλλαγή που θα αλλάξει το πολιτικό πεδίο στην Κύπρο! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Προκοπίου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Αγαπητέ Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Συμφωνούμε σχεδόν με όλους τους προλαλήσαντες, όμως εγώ εννά τονίσω κάτι ιδιαιτέρως.  Ότι, 
εφόσον η πατρίδα εμπιστεύεται τους νέους -και τώρα και τις νέες- δεκαοκτώ χρονών ως επαγγελματίες στο 
στρατό να υπηρετήσουν την πατρίδα, νομίζω ότι έν’ άδικό να μη δικαιούνται να υποβάλουν οποιαδήποτε 
υποψηφιότητα για οποιοδήποτε αξίωμα.  Επομένως, δε λέμε ότι θα εφαρμοστεί, αλλά μπορεί να είναι και ένα 
ακόμη κίνητρο να δοθεί σε αυτούς τους νέους η ευκαιρία να εμπλακούν στην πολιτική και στα κοινωνικά του 
τόπου μας.  Δε λέω ότι θα αλλάξει σε μεγάλο βαθμό, αλλά τουλάχιστον να το έχουμε μπροστά τους και ως 
επιλογή. 

 Εμείς θα το υπερψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γιώργος Λιλλήκας. 
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ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Είτε εμπιστευόμαστε τους νέους είτε δεν τους εμπιστευόμαστε.  Δεν υπάρχει μισή εμπιστοσύνη.  Αν 
τους εμπιστευόμαστε λοιπόν ότι είναι υπεύθυνοι και σοβαροί, για να ασκούν άλλα καθήκοντα και ιδιαιτέρως 
στον τομέα της ασφάλειας, θα πρέπει να τους εμπιστευθούμε και να νομοθετούν μέσα από αυτό το βήμα, εάν 
ο λαός και οι πολίτες τους επιλέξουν. 

 Θα μου πείτε βέβαια, απαντώντας στον φίλο τον Νίκο Τορναρίτη, δεν είναι επάγγελμα το βουλευτιλίκι, 
για να στείλουμε κάποιον σπίτι του.  Εξάλλου ο ίδιος ο Δημοκρατικός Συναγερμός έχει αποφασίσει -όπως 
μας είπε- τρεις θητείες μόνο.  Άρα, είτε νομοθετικά είτε όχι κάποιος θα ολοκληρώσει τις τρεις θητείες αν είναι 
βουλευτής του Δημοκρατικού Συναγερμού.  Αλλά, επαναλαμβάνω, δεν είναι επάγγελμα, για να μείνει άνεργος. 

 Θέλω να σημειώσω επίσης -ως απάντηση για την αναφορά σε πτυχίο- ότι την πρώτη φορά που 
εκλέγηκα βουλευτής, το 1996, είχα γνωρίσει στο κοινοβούλιο αυτό πολλούς βουλευτές οι οποίοι δεν είχαν 
πάει πανεπιστήμιο, πολλοί μάλιστα δεν είχαν πάει ούτε λύκειο, και σας διαβεβαιώ ήταν πολύ σοφότεροι από 
πολλούς πτυχιούχους που νομοθετούν σήμερα.  

 Κλείνω λέγοντας ότι, ναι, δεν είναι εύκολη υπόθεση να εκλεγεί ένας είκοσι ενός ετών, αν όμως εμείς 
ήμασταν συνεπείς και θεσμοθετούσαμε τη σταδιακή ανανέωση με βάση τις δύο ή τις τρεις θητείες, ναι, θα 
αυξάναμε τις πιθανότητές τους να εκλεγούν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Επειδή θα μιλήσουν και οι κοινοβουλευτικοί εκπρόσωποι ακόμα, σας παρακαλώ, πέστε μου και τη 
γνώμη σας αν θα αφήσω τη συζήτηση έτσι ελεύθερη να πηγαίνει ή θα περιοριστούμε. 

 Ο κ. Λουκαΐδης έχει τον λόγο. 

 Συγγνώμη; 

(Μη ευκρινές σχόλιο από βουλευτή) 

 Ακόμα!  Φανταστείτε πόννα διαφωνείτε πόσα εννά πούμε! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αν ζήτησα τον λόγο, ήταν μετά τις αναφορές του κ. Τορναρίτη ο οποίος επέλεξε να πάει στο 
προηγούμενο θέμα, για να ασκήσει κριτική στο ΑΚΕΛ.  Επειδή μόνο ένας εξ ημών έχει μιλήσει, είπα να πω 
τζιαι εγώ δκυο κουβέντες, παρ’ όλο ότι με πρόλαβε ο φίλος ο Γιώργος ο Λιλλήκας.  Θα έλεγα ακριβώς ότι το 
να είσαι βουλευτής δεν είναι επάγγελμα και, έστω, κάποιος ο οποίος δε θα μπορεί να επανεκλεγεί στη Βουλή 
στα τριάντα εφτά του προφανώς έχει όλο το πεδίο μπροστά του είτε να πάει να βοηθήσει προσφέροντας 
υπηρεσίες στον δημόσιο τομέα ή στον ιδιωτικό τομέα να αξιοποιηθεί και να εργαστεί ή να διεκδικήσει άλλο 
πολιτειακό αξίωμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μιλάτε για το νομοσχέδιο που επέρασε τωρά, έτσι; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ναι.  Σε αυτό επικεντρώθηκε ο κ. Τορναρίτης.   

 Έσιει τζιαι τοπική αυτοδιοίκηση, έσιει πλείστα τόσα πράματα που μπορεί να κάμει, αν θέλει να 
παραμείνει στον χώρο της πολιτικής ή να βοηθήσει το κόμμα του στην παραγωγή πολιτικής.  Οπόταν, νομίζω 
ήταν ατυχές.  Δε χρειάζεται να το συνεχίσουμε.   

 Θέλω να πω ότι μπορεί να μη γίνει κοσμογονική αλλαγή -και όντως δε θα γίνει, έσιει δίκαιο η αγαπητή 
κυρία Ερωτοκρίτου- πλην όμως θα είναι ένα βήμα προς την κατεύθυνση της περαιτέρω εμπλοκής των 
νεότερων ανθρώπων στην πολιτική.  Δε θα αποπειραθούν -και μάλλον θα συμβεί και στην πράξη- τα κόμματα 
αύριο να συμπεριλάβουν, για παράδειγμα, φοιτητές υποψήφιους στα είκοσι ένα, είκοσι δύο τους χρόνια;  
Τούτο δε θα βοηθήσει, αν γίνει, να έχουμε ίσως αυξημένη συμμετοχή ή κίνητρο για αυξημένη συμμετοχή από 
κάποια στρώματα του πληθυσμού τα οποία σήμερα απαξιώνουν σε πολύ υψηλότερα ποσοστά την όποια 
εμπλοκή και συμμετοχή στην πολιτική;  Λοιπόν, κάμνουμε το σωστό, επειδή συμφωνούμε.  Νομίζω ότι δε 
χρειάζεται να επεκτείνουμε τη συζήτηση πέρα από την ουσία στην οποία θα ψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα, εγώ νόμιζα, κύριε Λουκαΐδη, ότι γίνεται προσπάθεια να βρεθεί κάποιος να διαφωνήσει με τις 
παρεμβάσεις που γίνονται τζιαι νομίζω εννά δυσκολευτούμε όλοι. 



560 
 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

 Προσπάθησε, Νίκο. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αν είχα πάρει τον λόγο και αν τοποθετήθηκα, τοποθετήθηκα μετά που ο κ. Δαμιανού αναφέρθηκε στο 
προηγούμενο θέμα και είχα πει ότι είναι οξύμωρο, ακριβώς, να περιορίζει από τη μια πλευρά το ΑΚΕΛ σε 
τρεις θητείες, συνταγματικά πλέον, το δικαίωμα του κυρίαρχου λαού και υπέβαλα το ερώτημα, εάν και εφόσον 
ο λαός επιλέξει ένα άτομο είκοσι ενός ετών, στα τριάντα έξι του τι μήνυμα στέλνουμε στο συγκεκριμένο άτομο.   

 Τώρα όσον αφορά την απαξίωση που ανέφεραν είτε ο κ. Λουκαΐδης είτε και οι υπόλοιποι συνάδελφοι 
-και έχουν απόλυτο δίκαιο- δηλαδή είναι αλήθεια ότι οι πολίτες μάς ακούν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και 
αλλάζουν κανάλι, αν βρισκόμαστε σε μια τηλεόραση ή εν πάση περιπτώσει αλλάζουν σταθμό, αν είμαστε στο 
ραδιόφωνο.  Αυτή είναι μια πραγματικότητα.  Οι πολίτες ακούν κόμματα και γυρίζουν την πλάτη.  Και αυτή 
είναι μια πραγματικότητα ακόμη.  Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο ο Δημοκρατικός Συναγερμός κατέθεσε ενώπιόν 
σας, θα το πω ξανά, κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας και κλείνω με αυτό… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, πέστε. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 …κατέθεσε την πρόταση για οριζόντια ψηφοφορία.  Να δώσουμε το δικαίωμα στους πολίτες να 
επιλέγουν τους καλύτερους από όλα τα κόμματα, από όλους τους ανεξάρτητους συνδυασμούς.  Με τούτο τον 
τρόπο η ανανέωση θα επέλθει, όχι μέσω των πολιτικών γραφείων, κύριε Πρόεδρε, των κεντρικών επιτροπών 
ή των κλειστών δωματίων των κομμάτων, αλλά μέσω της απόφασης του λαού μας.  Έν’ πολύ απλά τα 
πράγματα! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Μυριάνθους. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Παρ’ όλον ότι εμείναν μας αλλό σαράντα θέματα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έννεν πρόβλημα.  Εκατάλαβα ότι έχετε όρεξη, επειδή είναι η τελευταία. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 …είπα, αφού έχουν όρεξη οι συνάδελφοι, να κάμω τζιαι εγώ λλίην όρεξη!   

 Και ουσιαστικά θα λάβω υπόψη την πρόκλησή σας περί διαφωνίας τζιαι ήθελα να ρωτήσω, καλά, γιατί 
μπήκε το είκοσι ένα και δεν μπήκε το δεκαοκτώ, που έχει είκοσι έξι κοινοβούλια, όπως αναφέρθηκε ’πού τον 
κ. Γεωργίου, που έχουν υιοθετήσει στα δεκαοκτώ να μπορούν να θέτουν υποψηφιότητα;  Παρ’ όλα αυτά 
όμως, εμείς, έστω και με αυτή τη μείωση που γίνεται από τα είκοσι πέντε στα είκοσι ένα, θα στηρίξουμε αυτή 
την πρόταση νόμου. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Άντρος Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρ’ όλο που οι προκλήσεις ήταν πολλές σήμερα, για να μιλήσει κάποιος στην 
ολομέλεια, είπα ότι δε θα μιλήσω, αλλά νομίζω ότι ο κ. Τορναρίτης έχει ξεπεράσει κάθε όριο προκλητικότητας, 
γι’ αυτό είμαι υποχρεωμένος να πω δκυο-τρία πράγματα.   

 Το πρώτο που θέλω να πω είναι ότι πρέπει ο ίδιος να σκεφτεί γιατί το κόμμα του καθιέρωσε τις τρεις 
θητείες τζιαι τώρα υπεραμύνεται του δικαιώματος κάποιου που μπορεί να έν’ τριάντα έξι χρονών να 
παραμείνει στη Βουλή.  Εγώ δε θα επιστρέψω στο προηγούμενο θέμα, παρ’ όλο που είχα πολλά να πω για 
το προηγούμενο θέμα τζιαι το πόσα κατεστημένα προκαλούνται από βουλευτές οι οποίοι παραμένουν πολλές 
θητείες στη Βουλή των Αντιπροσώπων.   
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 Είμαι τζιαι εγώ, κύριε Κωνσταντίνου, αλλά, αν θέλετε, να συζητήσουμε τζιαι για το γιατί ο επικεφαλής 
των κομμάτων πρέπει να είναι στη Βουλή.  Δε θα το συζητήσω, γιατί θεωρώ ότι το θέμα συζητήθηκε και 
τέλειωσε.   

 Εγώ θα πάω στην οριζόντια ψηφοφορία την οποία επικαλείται συνέχεια ο Δημοκρατικός Συναγερμός.  
Βέβαια, σε κρίσιμες στιγμές, την ώρα που έπρεπε να την υπερψηφίσει, τράβησε πίσω.  Έθθα το συζητήσω 
αυτό το πράγμα.  Εγώ θα σταθώ σ’ ένα άλλο σημείο, διότι μιλούμε για τον εκσυγχρονισμό όποτε μας βολεύει 
όλους τζιαι, όταν υπάρχουν ζητήματα τα οποία πρέπει να αποδείξουμε ότι έν’ εκσυγχρονισμοί, τα 
προσπερνούμε έτσι με μεγάλη ευκολία.   

 Τζιαι πρέπει να αποφασίσουμε:  Τι είναι το σύγχρονο;  Το σύγχρονο είναι η ισοπέδωση της πολιτικής;  
Δηλαδή το πώς θα επιλέγει ο καθένας τον άνθρωπο τον οποίο θα ψηφίσει, με την κατάσταση που ξέρουμε 
πάρα πολύ καλά ότι επικρατεί στα μέσα ενημέρωσης στην Κύπρο, με την αδιαφορία που υπάρχει ανάμεσα 
στους πολίτες για την πολιτική, θα πρέπει το κριτήριο να είναι πόσο ωραίος είναι στην εμφάνιση, πόση 
ευγλωττία έσιει, όταν μιλά, ή θα πρέπει να κρίνουμε με βάση την ουσία και όχι την εικόνα;  Kαι η ουσία είναι 
οι πολιτικές θέσεις που διατυπώνει ο καθένας, ποιων τα συμφέροντα εκφράζει και τι υποστηρίζει.  Εάν λοιπόν 
έν’ με βάση την ουσία που πρέπει να κρίνουμε το πώς ψηφίζουμε κάποιον υποψήφιο σε οποιαδήποτε 
εκλογική αναμέτρηση, ε, τότε δεν μπορούμε να πούμε ότι μπορεί να ψηφίσει τον Νίκο Τορναρίτη, ο οποίος 
είναι στον Δημοκρατικό Συναγερμό τζιαι εκφράζει εκ διαμέτρου αντίθετη φιλοσοφία που τζιείνη που εκφράζει 
ο Άντρος Κυπριανού στο ΑΚΕΛ.  Γι’ αυτό πρέπει να αποφασίσουμε.  Το σύγχρονο τι είναι;  Είναι η ουσία;  Να 
δώσουμε έμφαση στα θέματα ουσίας ή στα θέματα εικόνας;  Εμείς λέμε ότι η ουσία έν’ πολλά πιο σημαντική 
’πού την εικόνα.  Αυτή είναι η μεγάλη μας διαφορά. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Δε θα απαντήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Προχωρούμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 64 του Συντάγματος.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις παρόντες.  Σαράντα τρεις ψήφοι υπέρ.  Ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Δέκατης Τέταρτης Τροποποίησης του Συντάγματος 
Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

(Γελώντας) 

 Έχει κανέναν που θέλει να δικαιολογήσει την ψήφο του; 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε.  Παρόντες σαράντα πέντε.  Σαράντα πέντε ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ομόφωνα η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος 
του 2019». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμου, ώστε να αμβλυνθεί ο περιορισμός επί 
των εισφορών φυσικών προσώπων από το 1/6 του φορολογητέου εισοδήματος στο 1/5 αναφορικά με 
εισφορές σε ασφαλιστήρια σχεδίων ζωής, σχέδια ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης, στο ταμείο κοινωνικών 
ασφαλίσεων, σε ταμεία συντάξεων και ταμεία προνοίας. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος  Αντρέας Καυκαλιάς 

 Μαρίνος Μουσιούττας Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ονούφριος Κουλλά Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Στέφανος Στεφάνου Γιώργος Περδίκης 

 Άριστος Δαμιανού Άννα Θεολόγου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 11 και 18  Νοεμβρίου 2019. Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος 
Φορολογίας του ίδιου υπουργείου, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και του Συνδέσμου 
Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
Νόμου, ώστε να αμβλυνθεί ο περιορισμός επί των εισφορών φυσικών προσώπων από το 1/6 του 
φορολογητέου εισοδήματος στο 1/5 αναφορικά με εισφορές σε ασφαλιστήρια σχεδίων ζωής, σχέδια 
ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης, στο ταμείο κοινωνικών ασφαλίσεων, σε ταμεία συντάξεων και ταμεία 
προνοίας. 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, με το υφιστάμενο φορολογικό πλαίσιο εκπίπτουν του 
φορολογητέου εισοδήματος εισφορές μέχρι και το 1/6 του φορολογητέου εισοδήματος φυσικού προσώπου, 
οι οποίες αφορούν: 

1.  εισφορές σε ασφαλιστήρια συμβόλαια ζωής, 

2.   συνεισφορές σε ασφαλιστικά σχέδια ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης και 

3.  εισφορές στο ταμείο κοινωνικών ασφαλίσεων, ταμεία συντάξεων και ταμεία προνοίας. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών ανέφερε ότι με τις 
προτεινόμενες ρυθμίσεις αυξάνεται το περιθώριο φορολογικής έκπτωσης για φυσικά πρόσωπα λόγω 
ασφαλιστικών εισφορών από το 1/6 του φορολογητέου εισοδήματος στο 1/5, με σκοπό την ενθάρρυνση της 
συμμετοχής σε ασφαλιστικά και συνταξιοδοτικά ταμεία, ταμεία προνοίας και σχέδια υγείας.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1.   Ο πρόεδρος της επιτροπής και το μέλος της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Κόμματος και το μέλος της βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο.  

2.   Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, το 
μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, το μέλος της βουλευτής της 
Αλληλεγγύης, το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών και το μέλος της 
βουλευτής των Ανεξαρτήτων επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην 
ολομέλεια του σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού με την 
παρούσα έκθεσή της υποβάλλει το νομοσχέδιο για λήψη τελικής απόφασης στο στάδιο της συζήτησής του 
από την ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Υπάρχει τροπολογία εδώ του ΕΛΑΜ. 

 Διαβάστε την. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου  για το νομοσχέδιο «Ο περί Φορολογίας 
του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 2019» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου με την προσθήκη αμέσως μετά το άρθρο 
2 αυτού του ακόλουθου νέου άρθρου: 

«Τροποποίηση του 
βασικού νόμου με 
την προσθήκη νέου 
άρθρου 14Β. 

3. Ο βασικός νόμος τροποποιείται με την προσθήκη αμέσως μετά το άρθρο 14Α 
αυτού των ακόλουθων νέων άρθρων: 

 

 “Έκπτωση για τόκους 
δανείου κύριας κατοικίας. 

 

14B. Σε περίπτωση δανείου που παραχωρήθηκε σε 
πρόσωπο για την απόκτηση κύριας κατοικίας το οποίο 
είναι ή έχει καταστεί εξυπηρετούμενο σύμφωνα με τις 
σχετικές οδηγίες της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου 
και εφόσον το συνολικό ποσό του δανείου, όπως αυτό 
αναφέρεται στη συναφθείσα σύμβαση, δεν υπερβαίνει 
κατ’ ανώτατο όριο τις τριακόσιες χιλιάδες ευρώ 
(€300.000) και η συνολική αξία της κύριας κατοικίας 
δεν υπερβαίνει κατ’ ανώτατο όριο τις διακόσιες 
πενήντα χιλιάδες ευρώ (€250.000), εκπίπτει του 
συνολικού φορολογητέου εισοδήματος της 
οικογένειας το ποσό των τόκων: 

            Νοείται ότι το ποσό που εκπίπτει του συνολικού 
φορολογητέου εισοδήματος της οικογένειας δεν 
υπερβαίνει τις πέντε χιλιάδες ευρώ (€5.000): 

            Νοείται περαιτέρω ότι η έκπτωση παραχωρείται 
σε περίπτωση που δεν υπάρχει στην κατοχή της 
οικογένειας ακίνητη περιουσία, πέραν της κύριας 
κατοικίας, που υπερβαίνει σε αξία τις πεντακόσιες 
χιλιάδες ευρώ (€500.000) με βάση την τελευταία 
εκτίμηση που διενεργήθηκε από το Τμήμα 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας και το συνολικό 
ακαθάριστο ετήσιο εισόδημα της οικογένειας δεν 
υπερβαίνει- 

          (α) τις πενήντα χιλιάδες ευρώ (€50.000) για 
οικογένειες χωρίς ή με ένα εξαρτώμενο τέκνο, 

          (β) τις εξήντα χιλιάδες ευρώ (€60.000) για 
οικογένειες με δύο εξαρτώμενα τέκνα, 

          (γ) τις εβδομήντα χιλιάδες (€70.000) για 
οικογένειες με τρία εξαρτώμενα τέκνα και άνω.       

 Ιδιωτικά σχέδια 
ιατροφαρμακευτικής 
περίθαλψης. 

14Γ.  Τα ιδιωτικά σχέδια ιατροφαρμακευτικής 
περίθαλψης εκπίπτουν του φόρου εισοδήματος.”». 

Σημειώσεις: 
1. Προσθήκη νέων άρθρων στον περί Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμο, ώστε: 

α. σε περίπτωση που πρόσωπο το οποίο έχει συνάψει δάνειο το οποίο είναι εξυπηρετούμενο ή 
κρίνεται ως τέτοιο με βάση τις οδηγίες της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου και εφόσον το 
συνολικό ποσό του δανείου, όπως αυτό αναφέρεται στη συναφθείσα σύμβαση, δεν υπερβαίνει 
κατ’ ανώτατο όριο τις τριακόσιες χιλιάδες ευρώ (€300.000) και η συνολική αξία της κύριας 
κατοικίας δεν υπερβαίνει κατ’ ανώτατο όριο τις διακόσιες πενήντα χιλιάδες ευρώ (€250.000), να 
εκπίπτει του συνολικού φορολογητέου εισοδήματος της οικογένειας το ποσό των τόκων, το 
οποίο δεν ξεπερνά τις πέντε χιλιάδες ευρώ (€5.000), και 

 β. τα ιδιωτικά σχέδια ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης να εκπίπτουν του φόρου εισοδήματος.   

2. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις.  
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Ναι, Πρόεδρε, σχετικά με την τροπολογία, ο σκοπός της είναι να βοηθήσει τους καλοπληρωτές, τους 
ανθρώπους οι οποίοι εξυπηρετούν τα δάνειά τους όσον αφορά την πρώτη κατοικία και ο δεύτερος στόχος 
είναι να μη δημιουργηθούν νέα μη εξυπηρετούμενα.  Επίσης θα στείλει το μήνυμα ότι η κύρια κατοικία είναι 
κοινωνικό αγαθό και όχι απλά ένα τραπεζικό προϊόν. 

 Για το θέμα της ιατροφαρμακευτικής ασφάλειας θεωρούμε ότι η υγεία των ανθρώπων είναι το πιο 
σημαντικό πράγμα στη ζωή.  Ως εκ τούτου, οφείλουμε να δώσουμε το δικαίωμα σε αυτούς οι οποίοι επιθυμούν 
να έχουν ιδιωτικές ασφάλειες και το κίνητρο επίσης να απαλλάσσονται από τη φορολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Μυριάνθους. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η πραγματικότητα, επειδή δεν υπάρχει αυτή η τροπολογία, για να τη μελετήσουμε, 
αναρτημένη πάνω στο ηλεκτρονικό σύστημα… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Υπάρχει. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Όπως το παρατηρώ, δεν υπάρχει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, ωραία.  Συνεχίστε. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Έχω την εντύπωση ότι το συγκεκριμένο νομοσχέδιο που συζητούμε έν’ κάτι διαφορετικό.  Δεν ξέρω 
αν γίνεται εντελώς διαφορετική επεξεργασία.   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Εν έχει σχέση. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Εν έχει σχέση, ακριβώς.  Ίσως να μπορούσε να πάει σε κάποια άλλη πρόταση νόμου ή νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Πρόεδρε, να απαντήσω ως εξής:  Σχετική πρόταση όσον αφορά τους καλοπληρωτές έχει κατατεθεί 
από το Εθνικό Λαϊκό Μέτωπο εδώ και δύο περίπου χρόνια.  Μετά από διάφορες υποσχέσεις ότι θα συζητηθεί 
και θα έρθει πιο ολοκληρωμένη πρόταση, περιμέναμε, αλλά αυτό δεν έγινε ποτέ.  Γι’ αυτό κι εμείς 
αποφασίσαμε να το εντάξουμε σήμερα σ’ αυτό το πλαίσιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Βότσης. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Εκείνο που θα έλεγα, κύριε Πρόεδρε, γιατί πράγματι η τροπολογία δεν έχει σχέση με τη συγκεκριμένη 
πρόταση που έν’ ενώπιόν μας, είναι ότι εμείς θα επιφυλαχτούμε, εάν δεν εγκριθεί σήμερα η τροπολογία, να 
τη συζητήσουμε στην επιτροπή υπό τη μορφή πρότασης νόμου ή αυτεπάγγελτου θέματος τζιαι μπορεί να το 
συνδυάσουμε τζιαι με άλλες σκέψεις που υπάρχουν επί των θεμάτων τούτων, για να δούμε πώς θα 
εξελιχθούν τα πράγματα.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κατανοητό. 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 
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ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, χωρίς να υπάρχει ουσιαστική διαφωνία επί της ουσίας της πρότασης, η συμπερίληψή 
της στο συγκεκριμένο νομοσχέδιο ενδεχομένως θα το κρίνει ως αντισυνταγματικό, γιατί ακριβώς στερείς 
έσοδα από το κράτος.  Η Βουλή δεν έχει αυτή την αρμοδιότητα να στερήσει έσοδα από το κράτος.  Έσοδα 
δεν μπορείς να του στερήσεις.  Από εκεί και πέρα, μπορεί αυτό να ρυθμιστεί με έναν διαφορετικό τρόπο.  Αν 
συμπεριλαμβανόταν στο νομοσχέδιο όπως ήρθε από την κυβέρνηση, δε θα υπήρχε κανένα απολύτως 
πρόβλημα.  Γι’ αυτό ακριβώς η πρόταση ας εξεταστεί διαφορετικά. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Παπαγιάννης. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να ξαναπούμε ότι η πρόταση νόμου, όπως είπε και ο κ. Βότσης, υπάρχει στην 
επιτροπή, δηλαδή δεν είναι αυτή η τροπολογία που πρέπει να συζητηθεί.  Υπάρχει η πρόταση νόμου στην 
επιτροπή.  Ελπίζω να συζητηθεί.  Και, αν θέλετε να το πούμε ξεκάθαρα, είναι και συμβολικός ο λόγος που 
βάλαμε την τροπολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δηλαδή αποσύρετέ την; 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Όχι, δεν αποσύρουμε την τροπολογία.  Και, αν είναι αντισυνταγματική, ας το κρίνει πρώτα το σώμα και 
στη συνέχεια… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχουμε με πολύ κόπο περάσει έναν κανονισμό, για να μεν έχουμε τέτοιου είδους 
φαινόμενα.  Εμείς τούτη την τροπολογία την είδαμε…  Δηλαδή να ορκιστώ;  Είδαμέν την πριν λίγα λεπτά.  Έν’ 
σοβαρό θέμα.  Όπως το περιγράφουν, είμαστε υπέρ.  Αλλά, αν υπάρχει πρόταση νόμου, έν’ καλύτερα να τη 
συζητήσουμε μαζί με άλλες προτάσεις νόμου παρόμοιας φύσης που έχουν να κάμουν με τη διευκόλυνση των 
δανειοληπτών σε σχέση με τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια, που περιμένουμε τζιαι από την Κεντρική Τράπεζα 
να μας φέρει οσονούπω κάτι σχετικό -ελπίζω ως τις αρχές του Γενάρη να ξεκινήσει αυτή η εργασία μαζί με το 
πλαίσιο αφερεγγυότητας, που έχουμε δικές μας προτάσεις νόμου που εκκρεμούν, πολύ πιο πριν απ’ αυτές 
του ΕΛΑΜ- και να το δούμε πιο ψύχραιμα και πιο συγκροτημένα.  Λέω, εκ πρώτης όψεως εμείς θα 
συμφωνούσαμε, αλλά να μεν κάμουμε καμιά ματσαράγκα, που γι’ αυτό τον λόγο, κύριε Πρόεδρε, κάμαμε την 
τροποποίηση του κανονισμού της Βουλής, έννεν έτσι; 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Νεοφύτου. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όσον αφορά το δεύτερο μέρος της τροπολογίας, είναι η ουσία του νομοσχεδίου που 
έχουμε ενώπιόν μας.  Αντί να είναι μέχρι το 1/6 που φοροαπαλλάσσεται του εισοδήματος, να γίνει το 1/5, για 
να καλύπτονται και οι ασφάλειες ζωής και οι ιδιωτικές ασφάλειες και ιδιωτικά ταμεία προνοίας.  Αυτή είναι η 
φιλοσοφία. 

 Όσον αφορά το πρώτο μέρος, επί της ουσίας δε διαφωνεί κανείς.  Και έχουν δίκαιο οι συνάδελφοι του 
ΕΛΑΜ ότι ήταν οι πρώτοι που το είχαν θίξει από το ’17.  Είναι ένα θέμα που όλους μάς βρίσκει θετικά 
προσκείμενους στο να το εξετάσουμε.  Θα έχει αντισυνταγματικότητα να μπει σε αυτό το νομοσχέδιο, όχι γιατί 
μειώνει έσοδα -απεφάνθη το Ανώτατο Δικαστήριο ότι η μείωση εσόδων δεν είναι αντισυνταγματική- αλλά πώς 
διακρίνεις αυτόν που έχει το σπίτι που μένει απ’ αυτόν που έχει ένα διαμέρισμα;  Άρα, χρειάζεται μια 
προσεκτική ανάλυση και μελέτη να το κάμουμε και να σταθεί συνταγματικά, για να βοηθήσουμε πράγματι, και 
να στείλουμε ένα μήνυμα ότι αυτή η Βουλή δε νοιάζεται μόνο για τους ασυνεπείς, αλλά δίδει και προτεραιότητα 
στους συνεπείς, που πληρώνουν τις οφειλές και τις δόσεις τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 O κ. Μυριάνθους. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Απλώς μια επισήμανση, κύριε Πρόεδρε, και γι’ αυτό και η αναφορά στο ζήτημα της τροπολογίας που 
έχει κατατεθεί από το ΕΛΑΜ.  Θα ήταν ορθό και προς την ορθή κατεύθυνση, αν, όπως το έχουμε αντιληφθεί, 
κάλυπτε όλο το φάσμα των δανειοληπτών αυτό το συγκεκριμένο σημείο.  Από την άλλη όμως, να πούμε ότι 
για άτομα τα οποία έχουν φορολογητέο εισόδημα μέχρι €19.500 δεν προκύπτει οποιοσδήποτε φόρος ή 
έκπτωση, για να επωφεληθούν.  Άρα, θεωρούμε ότι ακριβώς θα πρέπει να επεξεργαστούμε την πρόταση 
νόμου που υπάρχει, για να δούμε πώς μπορεί να καλύπτεται ολόκληρο το φάσμα των πολιτών που έχουν 
τέτοιου είδους δάνεια.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Καυκαλιάς. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μέσα κι από τη συζήτηση, αλλά και από το συγκεκριμένο νομοσχέδιο και την 
τροπολογία που κατατίθεται αναφύονται δύο ζητήματα:  Το ένα είναι η ανάγκη για συζήτηση για συνολική 
αναθεώρηση του φορολογικού μας συστήματος και το δεύτερο τι κάνουμε με τους συνεπείς δανειολήπτες.  
Δύο ζητήματα που πρέπει ασφαλώς να μας απασχολήσουν, να μας απασχολήσουν όμως με έναν 
συντεταγμένο τρόπο, αλλά την ίδια στιγμή να μην αφήσουμε τούτη τη συζήτηση να πάει σε βάθος χρόνου.  
Πρέπει να αυτοδεσμευτούμε ότι το αμέσως επόμενο διάστημα στην επιτροπή Οικονομικών θα πρέπει να 
ασχοληθούμε με αυτά τα ζητήματα και να πάρουμε αποφάσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η τροπολογία μπαίνει σε ψηφοφορία. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Δύο ψήφοι υπέρ, τριάντα επτά εναντίον και δύο αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα επτά ψήφους εναντίον, δύο ψήφους υπέρ και δύο αποχές, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα ψήφοι υπέρ και μία ψήφος εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ  

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) 
Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 
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 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα τρεις ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 7 μέχρι 12 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Προϋπολογισμού 
του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 2020 Νόμος του 2019», «Ο περί Προϋπολογισμού της 
Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019», «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Πρακτορείου Ειδήσεων του 2020 Νόμος του 2019», «Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου του 
Κέντρου Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρία του 2020 Νόμος του 2019», «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών του 2020 Νόμος του 2019» και «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού του 2020 Νόμος του 2019».   

 Να διαβαστούν οι σκοποί. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 7 θέματος: Έγκριση του προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού 
Αναπτύξεως Γης για το έτος 2020. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 8 θέματος: Έγκριση του προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών 
Κύπρου για το έτος 2020. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 9 θέματος: Έγκριση του προϋπολογισμού του Κυπριακού Πρακτορείου 
Ειδήσεων για το έτος 2020. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 10 θέματος:  Έγκριση του προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου του Κέντρου 
Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρία για το έτος 2020. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 11 θέματος: Έγκριση του προϋπολογισμού του Οργανισμού Αγροτικών 
Πληρωμών για το έτος 2020. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 12 θέματος: Έγκριση του προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού για το έτος 2020. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τα νομοσχέδια 
του επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Μαρίνος Μουσιούττας Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Γιώργος Λιλλήκας 

 Μάριος Μαυρίδης Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Ονούφριος Κουλλά Γιώργος Περδίκης 

 Στέφανος Στεφάνου Άννα Θεολόγου 

 Άριστος Δαμιανού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα νομοσχέδια που 
αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα σε αριθμό συνεδριών της, που πραγματοποιήθηκαν στο 
διάστημα μεταξύ 11 Νοεμβρίου και 2 Δεκεμβρίου 2019.  Στο στάδιο της συζήτησης των υπό αναφορά 
νομοσχεδίων κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής οι πρόεδροι των διοικητικών συμβουλίων, 
οι γενικοί διευθυντές και άλλοι εκπρόσωποι των νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου στους οποίους οι εν 
λόγω προϋπολογισμοί αφορούν.  Παρευρέθηκαν επίσης εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, καθώς 
και εκπρόσωποι των καθ’ ύλην αρμόδιων υπουργείων. 

 Σκοπός των νόμων που προτείνονται είναι η κατά νόμο έγκριση των προϋπολογισμών των υπό 
αναφορά νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου για το οικονομικό έτος 2020. 

 Οι προϋπολογισμοί των οργανισμών με τη σειρά που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα 
προβλέπουν ειδικότερα για το έτος 2020 τα ακόλουθα: 
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1. Προϋπολογισμός του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης   

 Έσοδα ύψους €30.248.000, τα οποία προέρχονται κυρίως από εισπράξεις από την πώληση 
κατοικιών/διαμερισμάτων/οικοπέδων (€6.691.000) και έσοδα από τις πολιτογραφήσεις ξένων επενδυτών 
στην Κύπρο (€22.500.000), ενώ οι δαπάνες ανέρχονται σε  €15.645.624 και αναλύονται σε: 

α. Αποδοχές Προσωπικού (€2.110.824), 

β. Αμοιβές και Άλλα Ωφελήματα (€596.000), 

γ. Λοιπές Διοικητικές Δαπάνες (€980.200), 

δ. Κεφαλαιουχικές Δαπάνες (€7.780.000), 

ε. Αποπληρωμές Δανείων/Οφειλών (€4.078.600), 

στ. Μη Προβλεπόμενες Δαπάνες και Αποθεματικό (€100.000). 

2. Προϋπολογισμός της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 

 Έσοδα ύψους €349.140.000 και δαπάνες ύψους €420.137.920. Συνεπώς, ο προϋπολογισμός είναι 
ελλειμματικός, ενώ οι κυριότερες δαπάνες αυτού αφορούν: 

 α. Τακτικές Δαπάνες (€277.245.750), 

 β.  Κεφαλαιουχικές Δαπάνες (€107.738.150), 

 γ.  Υποχρεώσεις προς το Ταμείο Συντάξεως (€19.600.000), 

 δ.  Έργα επί πληρωμή για τρίτους (€9.954.000), 

 ε.  Απρόβλεπτες δαπάνες (€5.600.000). 

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή σύμφωνα με κατά πλειοψηφία απόφασή της προχώρησε στην αποκοπή 
κονδυλίου ύψους €500.000, το οποίο αφορά κονδύλι για «Συμβούλους για Στρατηγικό Επενδυτή» (Απόφαση 
Υ.Σ 31/1/2019) του Κεφαλαίου 20003, άρθρο 20290 του εν λόγω προϋπολογισμού. 

 Το κονδύλι αυτό αφορά την προκήρυξη διαγωνισμών με στόχο τη μετάκληση ανεξάρτητων 
εξειδικευμένων χρηματοοικονομικών και νομικών συμβούλων για διερεύνηση όλων των διαθέσιμων επιλογών 
για τη μετοχοποίηση/δημιουργία θυγατρικής εταιρείας ιδιωτικού δικαίου και τη μερική αποκρατικοποίηση της 
Αρχής μέσω της προσέλκυσης και επιλογής κατάλληλου στρατηγικού συνεργάτη/επενδυτή.  

3. Προϋπολογισμός του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων 
 Έσοδα ύψους €2.643.188, τα οποία προέρχονται κυρίως από δημόσια ενίσχυση (€2.321.760) και 
δαπάνες του ιδίου ύψους.  Συνεπώς, ο προϋπολογισμός είναι ισοσκελισμένος και οι κυριότερες δαπάνες 
αυτού αφορούν: 

α. Αποδοχές Προσωπικού (€1.982.943), 

β. Αμοιβές και Άλλα Ωφελήματα (€273.000), 

γ. Λοιπές Διοικητικές Δαπάνες (€371.645), 

δ. Μη Προβλεπόμενες Δαπάνες (€15.000). 

4. Προϋπολογισμός του Ειδικού Ταμείου του Κέντρου Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων 
με Αναπηρία 

 Έσοδα ύψους €6.810, τα οποία προέρχονται κυρίως από Τόκους και Επενδύσεις (€6.800), και 
δαπάνες ύψους €98.050. Συνεπώς, ο προϋπολογισμός είναι ελλειμματικός και η διαφορά που προκύπτει θα 
καλυφθεί από το αποθεματικό του Ταμείου, το οποίο ανέρχεται στις €740.000 περίπου. 

 Οι κυριότερες δαπάνες αφορούν: 

α. Συμβουλευτικές Υπηρεσίες/Έρευνες (€6.650), 

β. Κοινωνικές Παροχές (€90.000), οι οποίες αφορούν το Σχέδιο Λειτουργίας και Δημιουργίας 
Μικρών Μονάδων Αυτοεργοδότησης, καθώς και δύο σχέδια παροχής χορηγίας σε οργανώσεις 
για προγράμματα κατάρτισης ατόμων με αναπηρίες. 

5. Προϋπολογισμός του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού  
 Έσοδα ύψους €40.703.780, τα οποία προέρχονται κυρίως από κρατική χορηγία (€34.903.600), από 
έσοδα από ιδιόκτητους και άλλους αθλητικούς χώρους (€1.023.050), καθώς και έσοδα από την Εθνική Αρχή 
Στοιχημάτων (€2.500.000), ενώ οι δαπάνες ανέρχονται στο ίδιο ύψος.  Συνεπώς, ο προϋπολογισμός είναι 
ισοσκελισμένος και οι κυριότερες δαπάνες αυτού αφορούν: 
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α. Διαχειριστικά Έξοδα/Συντήρηση (€14.110.938), 

β. Χορηγίες (€14.352.010), 

γ. Δημιουργία και Βελτίωση Αθλητικών Χώρων (€9.715.802), 

δ. Αποπληρωμή Δανείων και Άλλων Υποχρεώσεων (€2.125.000). 

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή σύμφωνα με κατά πλειοψηφία απόφασή της προχώρησε στη δέσμευση 
μέρους του κονδυλίου συνολικού ύψους €2.500.000 το οποίο ο ΚΟΑ εισπράττει από την Εθνική Αρχή 
Στοιχημάτων (φόρος στοιχήματος) και στη συνέχεια καταβάλλει στην κυπριακή ομοσπονδία που οργανώνει 
το ετήσιο πρωτάθλημα ποδοσφαίρου, η οποία με τη σειρά της το διαθέτει για σκοπούς ενίσχυσης των 
ποδοσφαιρικών ομάδων και των ακαδημιών τους. 

6. Προϋπολογισμός του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών  
 Έσοδα ύψους €11.695.500, τα οποία προέρχονται κυρίως από κρατική χορηγία (€11.000.000) και 
τόκους (€655.000), και δαπάνες ύψους €11.698.290. 
 Συνεπώς, ο προϋπολογισμός είναι οριακά πλεονασματικός και οι δαπάνες αυτού αφορούν: 

α.  Δαπάνες Προσωπικού (€8.624.500), 

β. Λειτουργικές Δαπάνες (€2.174.250), 

γ. Κεφαλαιουχικές Δαπάνες (€899.540). 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της στην ολομέλεια του σώματος για την κατά νόμο έγκριση όλων των 
προϋπολογισμών που περιλαμβάνονται στο επισυνημμένο παράρτημα, επιφυλάσσοντας τις θέσεις των 
μελών της ως προς έναν έκαστο των εν λόγω προϋπολογισμών κατά το στάδιο της συζήτησής τους στην 
ολομέλεια της Βουλής. 

 Ταυτόχρονα, η επιτροπή εκφράζει ευαρέσκεια για την υποβολή και κατάθεση στη Βουλή μεγάλου 
αριθμού προϋπολογισμών νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου πριν από την έναρξη του οικονομικού έτους 
στο οποίο αυτοί αφορούν, ώστε να καταστεί δυνατή η επιτέλεση της λειτουργίας τους από την έναρξη του 
αντίστοιχου οικονομικού έτους. Η εξέλιξη αυτή οφείλεται εν πολλοίς στις συντονισμένες προσπάθειες τόσο 
του Προέδρου της Βουλής όσο και της επιτροπής για εξορθολογισμό της παγιωθείσας κατάστασης που είχε 
δημιουργηθεί με την κατάθεση των εν λόγω προϋπολογισμών στη Βουλή και έγκρισή τους πολλές φορές μετά 
τη λήξη της περιόδου νόμιμης λειτουργίας των εν λόγω νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 
1. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 2020 Νόμος του 2019. 

2. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019. 

3. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων του 2020 Νόμος του 2019. 

4. Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου του Κέντρου Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων 
με Αναπηρία του 2020 Νόμος του 2019. 

5. Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών του 2020 Νόμος του 2019. 

6. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού του 2020 Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Βότσης. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Θα τοποθετηθώ για όλους, κύριε Πρόεδρε, όλους τους προϋπολογισμούς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, είναι για όλους φυσικά. 

 Ένα λεπτό όμως, για να συνεννοούμαστε.  Ένα λεπτό, κύριοι.  Για τους ημικρατικούς οργανισμούς θα 
δώσω από τρία λεπτά στο κάθε κόμμα. 

 Ξεκινούμε. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Εγώ απλά θα πω ότι... 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συγγνώμη; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Για έκαστον; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, εννοώ για όλους.  Επειδή ζήτησα να μου πείτε αν έχετε απαίτηση για οτιδήποτε... 

 Ναι. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Συμφωνώ, αλλά είχα επικοινωνήσει με τον Σωκράτη... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δηλαδή είναι για τούτο που εννοούσατε ότι θέλετε είκοσι λεπτά; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ναι, για τους προϋπολογισμούς συνολικά.  Είναι λιγότερο από δύο, ενάμισι λεπτό για τον καθένα, 
αλλά... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία!  Άρα, η συζήτηση πάει, για να ξέρετε όλοι, είκοσι λεπτά περίπου, δέκα, δώδεκα και πέντε-έξι 
τα άλλα κόμματα και προχωρούμε.  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Εντάξει.  Συνολικά τόσα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, ναι, συνολικά. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Μπορεί σε κάποιον προϋπολογισμό να μη μιλήσουμε, σε κάποιον να χρειαστούμε τέσσερα λεπτά.  Δε 
θα ξεπεράσουμε τα είκοσι λεπτά σύνολο στους προϋπολογισμούς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό, για να καταλάβω.  Πριν ψηφίσουμε τον κάθε προϋπολογισμό θα γίνεται συζήτηση για 
εκείνον τον προϋπολογισμό;  Ή... 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ε, πώς θα γίνει συζήτηση, Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όπως θέλετε. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Όχι! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Πρόεδρε, με όλο τον σεβασμό... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πέστε άποψη, μη διαμαρτύρεστε, εγώ την άποψή σας θέλω. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 ...επειδή πρώτη φορά έχουμε αυτή την εικόνα και δικαιολογείται να την κουβεντιάσουμε, για μερικά 
δευτερόλεπτα, όχι περισσότερο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Για να μην κάμουμε αυτό που είπαμε όλοι ότι θέλουμε να αποφύγουμε την προηγούμενη φορά, με 
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συνοπτικές να συζητούμε και να εγκρίνουμε στην επιτροπή και τώρα με συνοπτικές να συζητούμε και να 
εγκρίνουμε στην ολομέλεια, πρέπει ένας ένας προϋπολογισμός να συζητηθεί, για να γίνει οργανωμένα η 
συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Οκέι. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Αν βκει το ΑΚΕΛ και πει κάτι για τη Cyta, θα έχει τη δυνατότητα το κάθε άλλο κόμμα επίσης να 
τοποθετηθεί για τη Cyta. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Να δώκω τον λόγο τώρα στον κ. Βότση τότε να μου πει κάποια πράματα και να ξεκινήσουμε. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Έχω την εντύπωση ότι το πρώτο πακέτο που μπαίνει με κοινή έκθεση είναι επτά προϋπολογισμοί.  Η 
εμπειρία τόσων χρόνων λέει ότι από τους επτά εννά συζητήσουμεν τον ένα, αλλά ο καθένας βεβαίως μπορεί 
να συζητήσει όποιους θέλει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Εγώ εισηγούμαι να έχουμε απεριόριστο χρόνο.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μπράβο, πολύ καλά! 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Θεωρώ ότι δε θα τον καταχραστούμε.  Και ξεκινώ εγώ, για να πω ότι, όχι μόνο δε θα καταχραστούμε 
τον χρόνο, θα εγκρίνουμε όλους τους προϋπολογισμούς της συγκεκριμένης κοινής έκθεσης, επαναλαμβάνω.   

 Σημείο άξιο αναφοράς είναι ο προϋπολογισμός της Cyta, στον οποίο η πλειοψηφία της επιτροπής 
ΔΗΚΟ, ΑΚΕΛ -και δέκα, αν δεν κάμνω λάθος, ήταν παρόντες εκείνη την ώρα- έχουμε αποκόψει... 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Και οι Οικολόγοι. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Και οι Οικολόγοι, συγγνώμη.   

 …έχουμε αποκόψει το κονδύλι που αφορά τις μελέτες για μετοχοποίηση, ιδιωτικοποίηση κ.λπ. -όχι 
«σταυρώσει», «αποκόψει»- κατά πλειοψηφία, οπότε δεν είναι στον προϋπολογισμό αυτό το κονδύλι.   Να 
πούμε ότι η Cyta, που πρέπει να πούμε δυο λόγια, θεωρούμε ότι κινείται προς τη σωστή κατεύθυνση.  
Αναμένουμε φυσικά να δούμε όλα αυτά που όλοι απαιτούμε, εμείς που υποστηρίζουμε ότι πρέπει να 
διατηρηθεί ο ρόλος της Cyta ως ένας ημικρατικός οργανισμός που είναι στον ανταγωνισμό.  Έχει δικαίωμα 
οποιοσδήποτε άλλος οργανισμός αντίστοιχος να κάνει τη δουλειά του παράλληλα με τη δουλειά που γίνεται 
στη Cyta.  Είχαμε πει τότε -και αναμένουμε να υλοποιηθεί απόλυτα- ότι πρέπει να εξορθολογήσει η Cyta τις 
δαπάνες της, τις λειτουργίες της, να εκσυγχρονιστεί.  Βλέπω ότι σιγά σιγά γίνονται βήματα.  Έχουμε 
συμπληρωματικό προϋπολογισμό για τη Cyta σε λίγο, στο άλλο κομμάτι, που θα το δούμε, όπου βάζουν 
επιπλέον χρήματα στο ταμείο συντάξεων, για να καλυφθεί το έλλειμμα και να ολοκληρωθεί η κάλυψή του σε 
εξίμισι χρόνια αντί δεκαπέντε που ήταν το αρχικό πλάνο... 

(Μη ευκρινή σχόλια) 

 Επτάμισι;  Επτάμισι ήταν την προηγούμενη.  Πριν την προηγούμενη ήταν δεκαπέντε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τελείωσε, κύριε... 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 



572 
 

 Λοιπόν, εν πάση περιπτώσει θεωρούμε ότι γίνονται σωστά βήματα στη Cyta.  Εμείς θα στηρίξουμε τη 
Cyta και τη στηρίζουμε.  Είμαστε απαιτητικοί στο ότι πρέπει να γίνουν κινήσεις εξορθολογισμού -και γίνονται- 
από το συμβούλιο και τη διεύθυνση, αλλά δε θα αφήσουμε τη Cyta να είναι βορά στα οποιαδήποτε ιδιωτικά 
συμφέροντα την ώρα που δεν είναι πλέον μονοπώλιο. 

 Ευχαριστώ πολύ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η συζήτηση θα γίνει ένα με ένα, ανεξάρτητα της τοποθέτησης που έκαμε ο πρόεδρος της επιτροπής.  
Πάμε στο υπ’ αριθμόν 7 νομοσχέδιο, προϋπολογισμό, που είναι ο Κυπριακός Οργανισμός Αναπτύξεως Γης.   

 Ποιος θέλει να μιλήσει;  Ένα ένα.  Ποιος θέλει να μιλήσει; 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Όχι, ο κ. Στεφάνου... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Επειδή είστε γραμμένοι πάνω. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Όι, έν’ για το άλλο που ήμουν γραμμένος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άρα, δεύτερη ανάγνωση τότε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης ποσού ύψους 
€15.645.624 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2020.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων 
άρθρων του ίδιου Κεφαλαίου.  Άρθρο 4. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 5. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη έκτακτων και εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 6. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων Πρώτου Διορισμού, Προαγωγής και Πρώτου Διορισμού και 
Προαγωγής.  Άρθρο 7. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 8. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 9. 

 Απασχόληση συνταξιούχου προσώπου.  Άρθρο 10. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 11. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα τρεις.  Τριάντα τρεις ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομόφωνο. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως 
Γης του 2020 Νόμος του 2019. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα πέντε ψήφοι υπέρ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τώρα, ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου, το υπ’ αριθμόν 8 θέμα. 

 Ποιος θέλει να μιλήσει γι’ αυτό; 

 Ο κ. Στεφάνου. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Είναι για τη Cyta, δεν είναι; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Να χαιρετίσω και την πρόεδρο του διοικητικού συμβουλίου της Cyta, την κ. Ρουβιθά, που είναι 
παρούσα εδώ.   

  Δυο-τρία πράγματα τα οποία έχουν βγει από τη συζήτηση του προϋπολογισμού της Cyta:  Πρώτον, το 
2018 η Cyta σημειώνει αυξημένη κερδοφορία, που μετά και τη φορολογία φτάνει τα €60 εκατομ.  Σύμφωνα 
με τα όσα έχουν λεχθεί στην επιτροπή Οικονομικών, τα προβλεπόμενα οικονομικά αποτελέσματα για το ’19 
προβλέπονται ακόμα καλύτερα, παρά το γεγονός ότι το περιβάλλον είναι πάρα πολύ ανταγωνιστικό.  Και 
αυτό είναι σημαντικό, όπως σημαντικό είναι το γεγονός πως τα οικονομικά αποτελέσματα της Cyta έχουν 
πανηγυρικά διαψεύσει εκείνες όλες τις Κασσάνδρες που πριν από πέντε χρόνια προέβλεπαν ότι σε πέντε 
χρόνια η Cyta θα χρεοκοπήσει.  Όχι μόνο δεν έχει χρεοκοπήσει, αλλά έχει αυξημένη κερδοφορία.  Αυτό δείχνει 
και τις δυνατότητες που έχει η Cyta. 

 Το δεύτερο σημαντικό που έχει λεχθεί και πρέπει να έχουμε υπόψη μας είναι ότι η Cyta εντέλλεται από 
το κράτος να διαδραματίσει καθοριστικό ρόλο σε τρεις στρατηγικούς τομείς για την Κύπρο.  Ο πρώτος 
στρατηγικός τομέας είναι η αναβάθμιση των εθνικών υποδομών σταθερής επικοινωνίας και η Cyta εξ 
ονόματος του κράτους και για όλη την κοινωνία, περιλαμβανομένων και των ανταγωνιστών της, τούτη την 
ώρα κάνει επένδυση ύψους €120 εκατομ. σε βάθος δέκα χρόνων για την τεχνολογία της οπτικής ίνας.  Αν δεν 
ήταν η Cyta, δεν ξέρω ποιος θα την έκαμνε!  Δεύτερον, η Cyta καλείται να διαδραματίσει καθοριστικό ρόλο 
στον ψηφιακό μετασχηματισμό της κοινωνίας και, τρίτον, η Cyta καλείται να διευρύνει και να αναβαθμίσει τις 
διεθνείς υποθαλάσσιες και δορυφορικές συνδέσεις του τόπου μας.   

 Δύο πράγματα λοιπόν δείχνουν γιατί η Cyta πρέπει να συνεχίζει να είναι δημόσιος οργανισμός, να 
ανήκει στο κράτος, στην κοινωνία, στους πολίτες και όχι στο ιδιωτικό  κεφάλαιο.  Πρώτον, η κερδοφορία και 
κατ’ επέκταση η προσφορά προς την κοινωνία και τους πολίτες του κέρδους που έχει η Cyta μέσα από τα 
μερίσματα και όχι μόνο και, δεύτερον, γιατί υπάρχουν στρατηγικοί τομείς που καθορίζουν και την πορεία του 
τόπου, που και για λόγους εθνικής ασφάλειας, αλλά και για πολλούς άλλους λόγους το κράτος πρέπει να έχει 
καθοριστικό ρόλο και αυτός ο ρόλος μπορεί να υλοποιηθεί μόνο μέσα από τη Cyta ως δημόσιος ημικρατικός 
οργανισμός.   

 Εμείς νιώθουμε ιδιαίτερα ευτυχείς, γιατί μαζί με άλλα κόμματα έχουμε αποκόψει το κονδύλι του €0,5 
εκατομ. που προορίζετο για έρευνα για σκοπούς ιδιωτικοποίησης.  Έχω ακούσει με έκπληξη και σήμερα τον 
Υπουργό Οικονομικών να επαναλαμβάνει στην ομιλία του πως η κυβέρνηση θα επιμείνει στην πολιτική της 
ιδιωτικοποίησης.  Αυτός κι αν είναι δογματισμός!  Όταν έχεις έναν οργανισμό κερδοφόρο, που διαδραματίζει 
πολύ σημαντικό ρόλο για την οικονομία, την κοινωνία, την τεχνολογία, για την πορεία του τόπου, να θέλεις 
να τον δώσεις βορά στο ιδιωτικό κεφάλαιο αυτό το πράγμα λέγεται δογματισμός.    

 Με όσα έχω πει -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- δε σημαίνει ότι η Cyta δεν αντιμετωπίζει προβλήματα.  
Έχει προβλήματα τα οποία θα πρέπει να αντιμετωπιστούν.  Έχει ανάγκη και από εκσυγχρονισμό, για να γίνει 
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ευέλικτη, γρήγορη και να μπορεί να συνεχίσει να είναι ανταγωνιστική στο πολύ ανταγωνιστικό περιβάλλον 
μέσα στο οποίο δρα η Cyta.   

 Με όλα αυτά θέλω να υπογραμμίσω ότι το ΑΚΕΛ, πέρα από την υπερψήφιση του προϋπολογισμού, 
θα συνεχίσει να στηρίζει τους ημικρατικούς οργανισμούς και τη Cyta και την ίδια ώρα θα προτείνει και θα 
συζητήσει μαζί με το διοικητικό συμβούλιο και τη διεύθυνση και τις συνδικαλιστικές οργανώσεις της Cyta για 
μεταρρυθμίσεις οι οποίες μπορούν να γίνουν και να βοηθήσουν τον οργανισμό να συνεχίσει να είναι 
ανταγωνιστικός, δραστήριος, κερδοφόρος και σημαντικός για την οικονομία και την κοινωνία. 

 Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Είναι πραγματικότητα, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, ότι ακούσαμε πριν λίγο τον νέο Υπουργό 
Οικονομικών να αναφέρεται στο όραμα της κυβέρνησης και την εμμονή του στην, όπως την αποκάλεσε, 
μερική αποκρατικοποίηση της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου.  Βέβαια, η Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 
ξέρουμε όλοι ότι είναι ημικρατικός οργανισμός, τουτέστιν ότι αυτό που λέγεται κατ’ ευφημισμόν «περαιτέρω 
αποκρατικοποίηση» ή «μερική αποκρατικοποίηση» της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου μεταφράζεται σε 
ιδιωτικοποίηση του οργανισμού και μετατροπή του σε μία ιδιωτική επιχείρηση. 

 Και έχουμε ζήσει αυτά τα χρόνια πολύ δυνατές, ανθηρές ιδιωτικές εταιρείες, οι οποίες δεν άντεξαν την 
κρίση, δεν άντεξαν τον ανταγωνισμό και κατέρρευσαν και δεν είναι μόνο οι τράπεζες, υπάρχουν και άλλες.   

 Αντίθετα, η Αρχή Τηλεπικοινωνίων Κύπρου, η Cyta, όπως λέγεται κοινώς, κατάφερε να αντέξει τις 
δύσκολες χρονιές της κρίσης και να επανέλθει σε σημαντική κερδοφορία.  Έχει ουσιαστικά καταρρεύσει το 
αφήγημα της κυβέρνησης, έχει ουσιαστικά διαψεύσει την κυβερνητική πολιτική η σωστή διαχείριση των 
οικονομικών θεμάτων της Cyta σε αντίθεση και αντιδιαστολή παλαιότερων χρόνων και πρέπει να τα 
θυμηθούμε αυτά τα παλαιότερα χρόνια. 

 Χρειάζεται περαιτέρω εκσυγχρονισμός, χρειάζεται περαιτέρω μεταρρύθμιση, χρειάζεται περαιτέρω 
αλλαγή σ’ αυτόν τον οργανισμό, για να μπορέσει να αντιμετωπίσει τον ανταγωνισμό, τον οποίο μέχρι σήμερα 
φαίνεται να αντιμετωπίζει επιτυχώς, χωρίς να μπαίνει σε καταστάσεις αισχροκέρδειας και να παρέχει 
υπηρεσίες που είναι ικανοποιητικές. 

 Γι’ αυτό εμείς στηρίζουμε με την ψήφο μας τον προϋπολογισμό της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου, 
με μια επιφύλαξη, κύριε Πρόεδρε.  Ξέρω ότι δεν έχει ουσιαστική σημασία αυτό που θα πω και πολλές φορές 
έχω εκφράσει και την αντίθεσή μου σ’ αυτή τη συνήθεια που αναπτύξαμε τελευταία στο κοινοβούλιο, να 
αναφερόμαστε γενικώς σε κονδύλια, χωρίς να τα σημειώνουμε, αλλά θέλω να σημειωθεί ότι εμείς ψηφίζουμε 
τον προϋπολογισμό της Cyta ή της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου εκτός από εκείνες τις δαπάνες που 
έχουν να κάνουν με την εισαγωγή της τεχνολογίας του 5G, όπως λέγεται κοινώς.  Δεν μπορέσαμε να 
εντοπίσουμε στον προϋπολογισμό ποια είναι αυτά τα κονδύλια, ζητούμε από την Αρχή Τηλεπικοινωνιών 
Κύπρου, πριν προχωρήσει στη εφαρμογή της τεχνολογίας αυτής, να μελετήσει τις επιπτώσεις πάνω στη 
δημόσια υγεία και βεβαίως να την καλέσουμε για ακόμα μια φορά ως ημικρατικός οργανισμός που είναι να 
συμμορφώνεται με τους νόμους και τις διατάξεις που ισχύουν στην Κυπριακή Δημοκρατία.  Να μην τοποθετεί 
παράνομα κεραίες κινητής τηλεφωνίας, όπως κάνουν δυστυχώς κατά συρροή ιδιωτικές εταιρείες, και γενικώς 
να λαμβάνει υπόψη τις έγνοιες και τις ανησυχίες των εργοδοτών της, των μέτοχων της, που είναι ο κυπριακός 
λαός, που είναι οι Κύπριοι πολίτες. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Πρόεδρε, για να μην επαναλάβω όσα είπαν οι προλαλήσαντες, θα πρέπει να τονίσουμε ότι η Αρχή 
Τηλεπικοινωνιών δεν είναι ένας ημικρατικός οργανισμός όπως τους υπόλοιπους.  Έχει μια ιδιαιτερότητα, μια 
ιδιαιτερότητα, γιατί σήμερα οι τηλεπικοινωνίες είναι ιδιαίτερα ευαίσθητες και τα θέματα ασφάλειας τόσο της 
Εθνικής Φρουράς όσο των υπολοίπων δυνάμεων ασφαλείας, αλλά και των κρατικών υπηρεσιών είναι 
ύψιστης σημασίας στη σημερινή εποχή του υβριδικού πολέμου που υπάρχει σε όλα τα επίπεδα. 

 Γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο και θα πρέπει να υπάρχει ιδιαίτερη στήριξη και ιδιαίτερη θωράκιση αυτού 
του ημικρατικού οργανισμού.   

 Την ίδια στιγμή θα ήθελα να εκφράσω για ακόμη μια φορά την απαρέσκειά μας για το γεγονός ότι 
υπάρχουν κρατικές υπηρεσίες οι οποίες αγοράζουν τηλεπικοινωνιακά δεδομένα από ιδιωτικές εταιρείες.  Από 
τη στιγμή που έχουμε έναν ημικρατικό οργανισμό υψηλών προδιαγραφών, αυτό θα πρέπει να εκλείψει.  Δεν 
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είναι δυνατόν σ’ αυτή την περίοδο, σ’ αυτές τις καταστάσεις να έχουμε κρίσιμης σημασίες κρατικές υπηρεσίες 
οι οποίες να αγοράζουν τηλεπικοινωνιακά δεδομένα από ιδιωτικές εταιρείες μ’ ό,τι αυτό συνεπάγεται. 

 Και εμείς ως κόμμα θα μπορούσαμε σήμερα ως ΕΔΕΚ να αγοράσουμε πιο φθηνές τηλεπικοινωνίες 
από ιδιωτικές εταιρείες και δεν το κάνουμε.  Παραμένουμε σταθεροί ακριβώς στις υπηρεσίες που μας 
προσφέρει η Αρχή Τηλεπικοινωνιών, γιατί αυτό είναι μια ένδειξη εκτίμησης, ανεξάρτητα αν τις πληρώνουμε 
ενδεχομένως πιο ακριβά, γιατί ακριβώς θέλουμε να στηρίξουμε αυτόν τον οργανισμό για όλες τις 
ιδιαιτερότητες που είπα προηγουμένως.  Γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο από την πλευρά της ΕΔΕΚ θα ψηφίσουμε 
τον προϋπολογισμό της Αρχής Τηλεπικοινωνιών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κουλλά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Εμείς χαιρόμαστε διπλά πού η σωστή διαχείριση στη Cyta γίνεται επί των ημερών μας, γιατί στο 
παρελθόν, στο πρόσφατο παρελθόν, έγινε τεράστια κακοδιαχείριση, υπήρξαν σκάνδαλα και κάποιοι μάλιστα 
οδηγήθηκαν και στη φυλακή γι’ αυτά. 

 Πράγματι, είναι ευχάριστο το γεγονός, έγινε σωστή διαχείριση, για να καλυφθεί το έλλειμα, το τεράστιο, 
αναλογιστικό έλλειμμα του Ταμείου Συντάξεων που προέκυψε μεταξύ άλλων και μέσα από κακές επενδύσεις 
και κακοδιαχείριση και σκάνδαλα.  Μεταξύ άλλων λέω, γιατί λήφθηκε και μια ριζοσπαστική απόφαση σε ό,τι 
αφορά τη Cyta Hellas, που είναι επίσης ένα σκάνδαλο που χάθηκαν κάποιες δεκάδες ή εκατοντάδες 
εκατομμύρια. 

 Από εκεί και πέρα, τα όσα λέγοντα είναι και εκ του περισσού.  Βεβαίως, υπάρχει κυβερνητική πολιτική 
για μερική αποκρατικοποίηση της Cyta και όχι για ιδιωτικοποίηση.   

 Ασφαλέστατα, ο τομέας επικοινωνιών, των τηλεπικοινωνιών, έχει μεγάλη σημασία για το κάθε κράτος 
και το ερώτημα είναι το εξής:  Σ’ όλα τα κράτη υπάρχει πάντοτε, σώννει και καλά, μια κρατική εταιρεία σε έναν 
ή δύο ή τρεις ή πέντε ευαίσθητους τομείς;  

 Ασφαλώς, η ασφάλεια, ο έλεγχος, ο έλεγχος της αγοράς, η ύπαρξη ανταγωνισμού είναι το 
καθοριστικότερο κριτήριο και σε καμία περίπτωση η κερδοφορία.  

 Αλλά, θέλω να διευκρινίσω ότι το νομοσχέδιο, η κυβερνητική πολιτική είναι ακριβώς για μερική 
αποκρατικοποίηση, είναι για να μπει στη Cyta ένας στρατηγικός επενδυτής που θα ενισχύσει την 
τεχνογνωσία, θα βελτιώσει τις λειτουργίες, θα γίνουν πιο αποτελεσματικές ενδεχομένως με χαμηλότερο 
λειτουργικό κόστος, χωρίς το κράτος να χάνει τον έλεγχο, θα έχει την πλειοψηφία και του ιδιοκτησιακού 
καθεστώτος τους, άρα μιλάμε για δύο εντελώς διαφορετικά πράγματα.  Μάλιστα, νομίζω ότι αυτή η πρόταση 
για μερική αποκρατικοποίηση προερχόταν στο παρελθόν και από άλλα κόμματα, από την ΕΔΕΚ, νομίζω, από 
τη Συμμαχία Πολιτών και δεν ξέρω και από πού αλλού. 

 Εν πάση περίπτωση, αυτή είναι η κυβερνητική πολιτική.  Το τι θα γίνει είναι άλλο πράγμα εκεί πέρα.  
Μπροστά μας έχουμε έναν προϋπολογισμό που πράγματι εκσυγχρονίζει τη Cyta, γίνονται επενδύσεις σε 
υποδομές. Είναι αλήθεια και είναι ευχάριστο αυτό, υπάρχει αυξημένη κερδοφορία, γιατί λήφθηκαν σοβαρές, 
σωστές αποφάσεις, αυτό είναι ευχάριστο, ουδεμία σχέση έχει όμως με όλα τα υπόλοιπα και το αν 
διαψευστήκαμε και όχι και ούτω κάθε εξής. 

 Θα στηρίξουμε τον προϋπολογισμό της Cyta και εμείς θέλουμε να συνεχίσει αυτός ο εκσυγχρονισμός 
και η σωστή πορεία και, αν και εφόσον μέσα από τη σωστή λειτουργία της Cyta υπάρχει δυνατότητα και για 
μειωμένες χρεώσεις στους πολίτες, γιατί όχι; 

 Σας ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μυλωνάς. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Όπως πάντα, πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε.   

 Είναι πολύ σωστή η λογική να προστατεύσουμε τον δημόσιο πλούτο, που είναι οι διάφοροι ημικρατικοί 
οργανισμοί.  Ταυτόχρονα η Cyta και η ΑΗΚ είναι και εθνικός πλούτος, δεν είναι μόνο δημόσιος -για πολλούς 
λόγους τους οποίους γνωρίζουμε όλοι- αλλά από την άλλη στο όνομα της προστασίας αυτού του εθνικού 
πλούτου πρέπει κάποια στιγμή να σπάσει και το απόστημα των βασιλείων, των καπετάνιων και των 
καπεταναίων, των ναυτών και κομματικών ταγών, οι οποίοι εκπροσωπούν τα συμφέροντα πολλές φορές όχι 
του δημόσιου και του εθνικού πλούτου, αλλά κάτι άλλο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ο κ. Καυκαλιάς. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Πώς μπορεί να εξηγηθεί από τη μια να δίνουμε τα συγχαρητήρια για την καλή διαχείριση και τα καλά 
αποτελέσματα προς τη Cyta και από την άλλη να επιμένουμε στο ξεπούλημα του οργανισμού;  Δεν μπορούμε 
να το κατανοήσουμε, απλά να εκτιμήσουμε ότι στο τέλος της ημέρας αυτό που υπερέχει στον Συναγερμό είναι 
η προσήλωση στο δόγμα τους, το οποίο λέει «οτιδήποτε είναι κερδοφόρο, οτιδήποτε έχει αξία, παράγει 
πλούτο για το δημόσιο, το πολεμούμε, το ξεδοντιάζουμε και το ετοιμάζουμε να το παραδώσουμε στον ιδιωτικό 
τομέα». 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Πρώτα απ’ όλα να εκφράσουμε την ικανοποίηση της Βουλής, γιατί η πρόεδρος του διοικητικού 
συμβουλίου της Cyta είναι εδώ και είναι καλό και οι υπόλοιποι που ηγούνται των ημικρατικών οργανισμών να 
θα ήταν καλό να είναι εδώ, από εκεί και πέρα να πούμε ότι δεν επεξεργαζόμαστε και δε θέλουμε το ξεπούλημα 
κανενός.  Αυτή είναι μια ρήση λαϊκίστικου περιεχομένου, η οποία χρησιμοποιείται κατά κόρον από την 
αριστερά.  Έχω την εντύπωση ότι θα λάβουν τα μηνύματα των καιρών, ότι ο λαϊκισμός πλέον δεν πωλεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 8 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση κονδυλίων της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου ποσού ύψους €419.637.920 για τη χρήση 
του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2020.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων 
άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Δημιουργία και κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την άσκηση ελέγχου πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 7. 

 Ενσωμάτωση γενικών αυξήσεων μισθών και τιμαριθμικού επιδόματος στους βασικούς μισθούς.  
Άρθρο 8. 

 Κωδικοποίηση κλιμάκων.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση βαθμών και ειδικοτήτων των θέσεων.  Άρθρο 10. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 11. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για την κάλυψη έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 12. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 13. 

 Προκαταβολή για την αγορά μηχανοκίνητου οχήματος.  Άρθρο 14. 

 Μείωση και φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 15. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 16. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 17. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε, τριάντα τέσσερις παρόντες, τριάντα τέσσερις ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ και καμία ψήφο εναντίον, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 
2020 Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε, τριάντα πέντε παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα πέντε ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το υπ’ αριθμόν οκτώ, ο 
προϋπολογισμός, εγκρίνεται ομόφωνα. 

 To υπ’ αριθμόν 9 είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων του 2020 
Νόμος του 2019». 

 Ποιοι θέλετε να μιλήσετε; 

 Ο κ. Στεφάνου. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Καταρχάς να καλωσορίσουμε και τον διευθυντή του ΚΥΠΕ, τον κ. Πενηνταέξ.   

(Αστειευόμενος) 

 Μας είπε ότι πριν από πολλά χρόνια ήρθε στο ΚΥΠΕ ως Πενηνταέξ και, παρά την παρέλευση των 
χρόνων, σύντομα θα συνταξιοδοτηθεί τζιαι πάλι εννάν πενηνταέξ, δεν αυξήθηκε!  

 Το πρώτο που θέλω να πω είναι ότι ο ρόλος και η δουλειά του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων είναι 
σημαντική πρώτα απ’ όλα για το κύρος της Κύπρου. 

 Δεύτερον, είναι σημαντική η δουλειά, γιατί αποτελεί μια αφετηρία που προσφέρει πολλή ενημέρωση 
και πολλή βοήθεια στα Μέσα Μαζικής Ενημέρωσης, για να ενημερώνουν. 

 Πρέπει όμως να πω ότι για ακόμη μια χρονιά τόσο το διοικητικό συμβούλιο όσο και η διεύθυνση μάς 
επισήμαναν ότι το Κυπριακό Πρακτορείο Ειδήσεων είναι σοβαρά υποστελεχωμένο και, δε φτάνει που είναι 
υποστελεχωμένο, ήρθε και το Υπουργείο Εξωτερικών και πήρε με απόσπαση, παρά την άρνηση του 
διοικητικού συμβουλίου και της διεύθυνσης και τη θετική άποψη των αρμόδιων υπουργείων, δύο υπαλλήλους, 
για να ασκούν ειδικά καθήκοντα στο Υπουργείο Εξωτερικών μαζί με άλλους αποσπασμένους, πολλούς 
άλλους στο Υπουργείο Εξωτερικών που ασκούν ειδικά καθήκοντα.  Τώρα τι καθήκοντα προσπαθούμε να 
καταλάβουμε. 

 Η κυβέρνηση έχει εγκρίνει για τα επόμενα δύο χρόνια τρεις θέσεις, δεν είναι αρκετές.  Το ΚΥΠΕ 
χρειάζεται ενίσχυση και νομίζω ότι η κυβέρνηση πρέπει να το δει με διαφορετικό φακό, γιατί, επαναλαμβάνω, 
το ΚΥΠΕ έχει πολλαπλούς σημαντικούς ρόλους και πρώτα απ’ όλα είναι και το κύρος της ίδιας της χώρας 
μας στο εξωτερικό, έτσι όπως βγαίνει προς τα έξω μέσα από τη δραστηριότητα, τη λειτουργία του Κυπριακού 
Πρακτορείου Ειδήσεων.    

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Βότσης. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ:  

 Πρόεδρε, να πω ότι η επιτροπή στη συνέχεια, όπως έχει πει ο Στέφανος, στη συνεδρίαση έχει ζητήσει 
από το Υπουργείο Οικονομικών και το Τμήμα Διοίκησης και Προσωπικού αυτά τα θέματα που ο Στέφανος 
πολύ σωστά έχει αναδείξει να τα δει, γιατί όντως το ΚΥΠΕ, μπορεί ίσως να μην το παρατηρούμε τόσο, αλλά 
θα δείτε σε πλείστες ανακοινώσεις ότι κάτω από κάθε ανακοίνωση, ακόμα και όπως μεταφέρεται, είναι το 
ΚΥΠΕ που βγάζει την είδηση έγκαιρα και έγκυρα, γι’ αυτό είναι πάρα πολύ σημαντικό και πράγματι να 
χαιρετίσω και εγώ, διότι είναι εδώ ο διευθυντής του ΚΥΠΕ, είναι σημαντικό να παρακολουθούν τη συζήτηση 
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των προϋπολογισμών τουλάχιστον οι πρόεδροι και οι γενικοί διευθυντές των συμβουλίων που ψηφίζονται οι 
προϋπολογισμοί τους.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ονούφριος Κουλλά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε, 

 Συμφωνούμε ότι επιτελείται μια σημαντική δουλειά, ένα σπουδαίο έργο, μάλιστα με υπερβάλλων ζήλο 
από το υφιστάμενο προσωπικό και χαιρόμαστε που έχουν αποδεσμευτεί οι τρεις θέσεις και, αν και εφόσον 
χρειάζεται κάτι άλλο, που σίγουρα χρειάζεται χωρίς καμία αμφιβολία, νομίζω ότι θα μπορούμε πλέον να 
είμαστε σ’ εκείνο τον δρόμο να καλύψουμε και ανάγκες τέτοιες σε προσωπικό των υπηρεσιών μας. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 9 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων ποσού ύψους €2.643.188 
για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2020.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων 
άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 5. 

 Αποζημίωση για υπερωριακή εργασία.  Άρθρο 6. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για την κάλυψη έκτακτων και εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 8. 

 Απαγόρευση προσλήψεων ωρομίσθιου προσωπικού για την κάλυψη έκτακτων και εποχιακών 
αναγκών.  Άρθρο 9. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 10. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 11. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 12. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 13. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 14. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα πέντε, τριάντα πέντε ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων 
του 2020 Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 
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 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε, τριάντα πέντε παρόντες, τριάντα πέντε ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το υπ’ αριθμόν 9 νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Πάμε τώρα στο υπ’ αριθμόν 10 θέμα, που είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου του 
Κέντρου Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρία του 2020 Νόμος του 2019». 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Ειδικού Ταμείου του Κέντρου Επαγγελματικής Αποκατάστασης 
Ατόμων με Αναπηρία ποσού ύψους €98.050 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2020.  
Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων 
άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο.  Τριάντα τέσσερις παρόντες, τριάντα τέσσερις ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 6 εγκρίνονται. 

 Tρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου του Κέντρου 
Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρία του 2020 Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις παρόντες, τριάντα τέσσερις ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών του 
2020 Νόμος του 2019».   

 Ποιος θέλει να μιλήσει; 
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 Δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο Λειτουργίας του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών, ποσού ύψους 
€11.698.290 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2020.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων 
άρθρων του προϋπολογισμού κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 7. 

 Όροι και άλλη ορολογία που χρησιμοποιείται στον παρόντα Νόμο.  Άρθρο 8. 

 Διάθεση ειδικώς εισπραττομένων ή εμβαζόμενων ποσών προς υλοποίηση συγκεκριμένων 
προγραμμάτων ή/και σκοπών.  Άρθρο 9. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 10. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 11. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 12. 

 Απαγόρευση προσλήψεων ωρομίσθιου προσωπικού και προσωπικού για την κάλυψη έκτακτων και 
εποχικών αναγκών.  Άρθρο 13. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων Πρώτου Διορισμού, θέσεων Πρώτου Διορισμού και 
Προαγωγής και θέσεων Προαγωγής.  Άρθρο 14. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 15. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα πέντε ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 15 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών 
του 2020 Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα πέντε  ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Πάμε τώρα στο υπ’ αριθμόν 12 θέμα, που είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού του 2020 Νόμος του 2019». 
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 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Διάβασε τις τροπολογίες πρώτα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

Προτεινόμενες τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού του 2020 Νόμος του 

2019» 
 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1.  Mε την ένθεση σημείωσης έναντι του Κεφαλαίου 02, άρθρο 01-02 «Επιχορηγήσεις αθλητικών 
φορέων», ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για το μέρος που αφορά την Κατεύθυνση 
Β΄ - Αθλητισμός Κορυφής - Ομοσπονδίες - Απρόβλεπτα (€75.567), να ενημερώνεται η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή 
συγκατάθεσή της. 

2.   Με την ένθεση σημείωσης έναντι του Κεφαλαίου 06, άρθρο 01 «Μη προβλεπόμενες δαπάνες», ώστε, 
προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη από το άρθρο αυτό, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

Σημείωση: 
 Να  γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ποιος θέλει να μιλήσει; 

 O κ. Προκοπίου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Eυχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, εμείς από την πορεία του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 
είμαστε ικανοποιημένοι. Υπάρχουν φυσικά πάντοτε ελλείψεις, υπάρχουν προβλήματα κ.λπ.  Θα 
υπερψηφίσουμε τον προϋπολογισμό του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού, όμως έχουμε υποβάλει δύο 
προτεινόμενες τροπολογίες.  Η μία τροπολογία είναι για τα απρόβλεπτα €75.567 και η δεύτερη για τις μη 
προβλεπόμενες δαπάνες €400.000.  Ο λόγος που ζητούμε ένθεση σημείωσης, δηλαδή το σταύρωμα, διότι 
όλα προβλέπονται, είναι ότι δεν μπορούν να μας πουν τι ακριβώς θέλουν αυτά τα χρήματα.  Να προσέρχονται 
στην επιτροπή Οικονομικών και, αφού αναφέρουν τον σκοπό για τον οποίο θέλουν αυτά τα χρήματα, τότε 
οπωσδήποτε η επιτροπή Οικονομικών θα αποφασίζει ανάλογα και θα αποδεσμεύει το ποσό, χωρίς να 
δημιουργηθεί το παραμικρό πρόβλημα.  Είναι καλό να υπάρχει μια διαφάνεια και αυτό θέλουμε απ’ όλους. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Θεολόγου. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να αναφέρω τον λόγο που θα καταψηφίσω τον προϋπολογισμό του ΚΟΑ.  Ενώ 
υποσχέθηκαν ουκ ολίγες φορές και στην επιτροπή Ελέγχου ότι θα φέρουν το οργανόγραμμα, θα εφαρμόσουν 
τα σχέδια χρηστής διοίκησης, θα δουν τα προβλήματα των ομοσπονδιών και θα επιλύσουν τα ζητήματα 
ατασθαλιών που παρουσιάζονται στα ταμεία του ΚΟΑ, εντούτοις τίποτε δεν έγινε, Πρόεδρε.  Θα ψηφίσω τις 
τροπολογίες του ΔΗΚΟ, γιατί είναι προς την ορθή κατεύθυνση, αλλά θα καταψηφίσω εντελώς τον 
προϋπολογισμό του ΚΟΑ.  Πρέπει να καταλάβει το διοικητικό συμβούλιο του ΚΟΑ ότι, αν θέλει να αλλάξει 
κάποια πράγματα, πρέπει να εφαρμόσει ριζικές αλλαγές στον τρόπο που λειτουργεί ο ΚΟΑ και οι 
ομοσπονδίες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Μαυρίδης. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ήθελα να κάνω ένα σχόλιο και για τον ΚΟΑ, αλλά και γενικά για τους ημικρατικούς 
οργανισμούς.  Διατηρούμε και συντηρούμε οργανισμούς οι οποίοι κοστίζουν διπλάσια απ’ ό,τι κοστίζουν οι 
ανάλογοι στον ιδιωτικό τομέα και το κόστος το πληρώνει είτε ο φορολογούμενος είτε ο καταναλωτής.  Σε όλες 
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τις περιπτώσεις που προσωπικά έχω εξετάσει, οι χρεώσεις που χρεώνουν οι κρατικές επιχειρήσεις είναι πολύ 
υψηλότερες απ’ αυτές που χρεώνουν οι ιδιωτικές επιχειρήσεις.   

 Πέραν τούτου όμως, οι ημικρατικοί οργανισμοί έχουν τεράστια υψηλό λειτουργικό κόστος.  Απλώς, να 
αναφέρω μόνο το παράδειγμα του ΚΟΑ.   Με προϋπολογισμό €40 εκατομ., άμα αφαιρέσεις κάποια κονδύλια 
που είναι για γήπεδα και για υποδομές, μένουν €30 εκατομ.  Το ένα τρίτο αυτών των χρημάτων είναι για 
δαπάνες λειτουργίας του οργανισμού.  Ούτε τα μισά λεφτά δε μένουν για τον πραγματικό σκοπό για τον οποίο 
υπάρχει ο ΚΟΑ, δηλαδή για τον αθλητισμό, για την άσκηση αθλητικής δραστηριότητας. 

 Η προσωπική μου άποψη είναι ότι οφείλει αυτή η κυβέρνηση και οποιαδήποτε κυβέρνηση να μεριμνά, 
για να μπορεί ο καταναλωτής να έχει το χαμηλότερο δυνατό κόστος, για να μπορεί ο φορολογούμενος να 
πληρώνει τη χαμηλότερη δυνατή φορολογία, για να μπορεί να αναπτυχθεί αυτή η οικονομία χωρίς 
προβλήματα.  Οι δημόσιοι οργανισμοί γενικά δεν μπορούν να ανταγωνιστούν τον ιδιωτικό τομέα, ακριβώς 
επειδή έχουν και υψηλότερο κόστος και πιο δύσκολο τρόπο λειτουργίας.   Αυτές είναι οι απόψεις οι δικές μου. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Καυκαλιάς. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Κάθε χρόνο, όταν συζητούμε τους προϋπολογισμούς του ΚΟΑ, κύριε Πρόεδρε, το πρώτο σημείο που 
είναι μπροστά μας είναι η ανάγκη για εκσυγχρονιστική νομοθεσία του ΚΟΑ.   Έχουμε θέσει το ζήτημα και κατά 
τη διάρκεια της συζήτησης στην επιτροπή Οικονομικών.  Δυστυχώς, κάθε φορά είμαστε ένα στάδιο πιο πίσω.  
Τώρα, ενώ αναμέναμε την κατάθεση της εκσυγχρονιστικής νομοθεσίας του ΚΟΑ, ενημερωθήκαμε ότι 
αναμένεται σε συνεργασία και με την κυβέρνηση μια οριζόντια ενιαία νομοθεσία για τον αθλητισμό.  Θα 
περιμένουμε να δούμε τι θα κατατεθεί ενώπιόν μας, ελπίζοντας ότι το επόμενο διάστημα θα έχουμε εξελίξεις 
γύρω από το συγκεκριμένο ζήτημα. 

 Το δεύτερο σημείο στο οποίο θέλω να σταθώ είναι η ανάγκη για ουσιαστικό έλεγχο των ομοσπονδιών 
οι οποίες χρηματοδοτούνται και ελέγχονται από τον ΚΟΑ.  Οικονομικός έλεγχος στη διαχείριση των 
ομοσπονδιών όπου, κύριε Πρόεδρε, ας μην κρυβόμαστε, συμβαίνουν πράματα και θάματα! Ο ΚΟΑ είχε 
προχωρήσει τα προηγούμενα χρόνια σε έναν κώδικα χρηστής διακυβέρνησης.  Έχουμε ζητήσει από τον ΚΟΑ 
μετά από την εφαρμογή αυτού του κώδικα να έρθει ενώπιόν μας με συγκεκριμένα αποτελέσματα, γιατί σε 
αυτό το ζήτημα πρέπει απαραιτήτως να πάρουμε αποφάσεις, να ληφθούν μέτρα. 

 Και ένα τρίτο σημείο και τελευταίο, κύριε Πρόεδρε, να επισημάνω την ανάγκη για ενίσχυση από τον 
ΚΟΑ του κοινωνικού αθλητισμού και έργα τα οποία θα στοχεύουν σε αυτή την κατεύθυνση, όπως επίσης είναι 
μπροστά μας και πρέπει να εξετάσουμε τις πολιτικές για στήριξη και των πρωταθλητών μας. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ο κ. Κουλίας. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή άκουσα τον κ. Μάριο Μαυρίδη, που τα ʼχει με τους ημικρατικούς οργανισμούς, 
θέλω να πω το εξής για τους ημικρατικούς οργανισμούς:  Ώσπου ήταν οι ημικρατικοί οργανισμοί εις το κράτος, 
ωφελείτο το κράτος και τα αποτελέσματα ήταν πολύ καλύτερα.  Και να του πω ένα καλό παράδειγμα τζιαι να 
πάει να το ελέγξει, που’ ναι τζιαι καθηγητής. 

 Των οικονομικών που ʼσαι, κύριε Μαυρίδη; 

MAΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Ναι. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Να πιάσεις τα νούμερα να δεις τι γίνεται με το λιμάνι της Λεμεσού.  Εκμισθώσαν το αγκυροβόλιο, 
ιδιωτικοποιήσαν το, πρώτα ήταν €100 κάθε πλοίο που έμπαινε μέσα, οι τροφοδοσίες, πάρα πολύς κόσμος 
δικός μας εργαζόταν, εδώκαμέν το, ιδιωτικοποιήσαμεν τον γιαλό, σαν να τζιαι βάλλουν του αλάτι μέσα οι 
κύριοι.  Τώρα πού το ήβραν τούτο τζιαι εκάμαν το δεν ξέρω και ανεβάσαν το στα €500 το κάθε πλοίο που 
μπαίνει μέσα και όλες οι ταρίφες του λιμανιού ετριπλασιαστήκαν, με το πρόσχημα να αυξηθεί η δουλειά.  
Εμειώθην η δουλειά τζιαι αυξηθήκαν οι ταρίφες και το κράτος έχασε και εχάσαν και καμπόσοι εργαζόμενοι 
δικοί μας.  Έν’ τούτες οι ιδιωτικοποιήσεις σας; 

 MAΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Επί προσωπικού, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Κουλλά, πες του τι εννά πεις εσύ, να τα πει, για να μη σηκωθείτε τζιαι οι δκυο! 

 Έλα, κύριε Μάριε, επί προσωπικού. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Με το λιμάνι Λεμεσού τα έσοδα του κράτους έχουν υπερδιπλασιαστεί! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Κουλλά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, καταρχάς θέλω να πω ότι θα καταψηφίσουμε, γιατί αυτή θα είναι και η γενικότερη μας 
τάση, τα σταυρώματα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Για τα γενικά ζητήματα έχετε τη Δευτέρα, Τρίτη, Τετάρτη να μιλήσετε για τους προϋπολογισμούς.  Μην 
ανοίγετε γενικότερα ιδεολογικοπολιτικά ζητήματα.  Αλλά έχετε τον λόγο, πέστε ό,τι θέλετε. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Εν πάση περιπτώσει όμως, να κάνω και ένα σχόλιο, ότι τόσο πολύ ενοχλούν οι ιδιωτικοποιήσεις, που 
όλοι ομόφωνα θέλουν να ιδιωτικοποιήσουμε το λιμάνι της Λάρνακας! 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Πάμε τώρα για ψηφοφορία όσον αφορά τις τροπολογίες.  Θα γίνει μία ψηφοφορία και για τις δύο μαζί.   

 Ψηφίστε, παρακαλώ, για τις τροπολογίες. 

 Τι γίνεται;  Yπάρχει σύστημα ή δεν υπάρχει; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Yπάρχει σύστημα, έχω τα αποτελέσματα, κύριε Πρόεδρε. 

 Σαράντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε, είκοσι επτά ψήφοι υπέρ, δεκατέσσερις εναντίον και ένα άτομο 
δεν έχει ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, δεκατέσσερις εναντίον και καμία αποχή, οι τροπολογίες εγκρίνονται. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού, ποσού ύψους 
€40.703.780 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2020.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Δημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 7. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 8. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 9. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 10. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για την κάλυψη έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 11. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 12. 
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 Εναλλαξιμότητα.  Άρθρο 13. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 14. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε, σαράντα ψήφοι υπέρ, μία ψήφος εναντίον και μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Mε σαράντα ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 14 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 
του 2020 Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα επτά παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα έξι ψήφοι υπέρ, μία ψήφος εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα 13, 14 και 15 στην ημερήσια διάταξη, που είναι «Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας του 2019 Νόμος του 2019», «Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος (Αρ. 1) του 2019» και «Ο περί 
Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2019», έχουν 
κοινή έκθεση. 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παραχώρηση πρόσθετων πιστώσεων ύψους €350.000, παραχώρηση πρόσθετων πιστώσεων ύψους 
€600.000 και παραχώρηση πρόσθετων πιστώσεων ύψους €78.531, αντίστοιχα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τα νομοσχέδια 
του επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 
 Μαρίνος Μουσιούττας,  αναπλ. πρόεδρος  Αντρέας Καυκαλιάς 

 Μάριος Μαυρίδης  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ονούφριος Κουλλά Μιχάλης Γιωργάλλας  

 Στέφανος Στεφάνου Γιώργος Περδίκης 

 Άριστος Δαμιανού Άννα Θεολόγου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα νομοσχέδια του 
επισυνημμένου παραρτήματος σε αριθμό συνεδριών της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 13 
Νοεμβρίου και 2 Δεκεμβρίου 2019.  Στο πλαίσιο των συνεδριών παρευρέθηκαν ο Επίτροπος Ρυθμίσεως 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων, εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου 

                                            
 Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Συμμαχία Πολιτών, Αλληλεγγύη, Κίνημα 

Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, ΕΛΑΜ.  
 Εναντίον: Ανεξάρτητοι. 
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Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, ο 
πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (ΚΟΑ) και η πρόεδρος του 
διοικητικού συμβουλίου και ο αναπληρωτής διευθυντής του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (ΘΟΚ). 

 Σκοπός των νόμων που προτείνονται είναι η έγκριση συμπληρωματικών πιστώσεων για την κάλυψη 
αναγκών της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας (ΑΨΑ), του ΚΟΑ και του ΘΟΚ για τις οποίες η αρχική πρόβλεψη 
κρίθηκε ανεπαρκής. 

 Ειδικότερα, προτείνονται τα ακόλουθα: 

1.   Συμπληρωματικός Προϋπολογισμός ΑΨΑ 
Παραχώρηση πρόσθετων πιστώσεων ύψους €350.000 για τους ακόλουθους σκοπούς: 

α.  Έναρξη του έργου για προμήθεια εξοπλισμού και παροχή υπηρεσιών κυβερνοάμυνας 
(σχεδιασμό εγκαταστάσεων, προμήθεια μηχανογραφικού εξοπλισμού, λογισμικών, εργαλείων 
και εκπαιδεύσεων) για λογαριασμό του Υπουργείου Άμυνας στη βάση μνημονίου συνεργασίας 
που έχει υπογραφεί στις 5 Σεπτεμβρίου 2019 μεταξύ ΑΨΑ και Υπουργείου Άμυνας. 

β.  Δημιουργία και λειτουργία χώρου Διαχείρισης Εκτάκτων Καταστάσεων (Disaster Recovery Site) 
για την Εθνική Ομάδα Αντιμετώπισης Ηλεκτρονικών Επιθέσεων (National CSIRT), σύμφωνα με 
τις πρόνοιες του προαναφερόμενου μνημονίου συνεργασίας μεταξύ ΑΨΑ και Υπουργείου 
Άμυνας (διαμόρφωση και δημιουργία φυσικών χώρων/προνοιών υποδομών φυσικής 
ασφάλειας). 

γ.  Δημιουργία «National Early Warning System» συμπεριλαμβανομένου του σχεδιασμού, 
ανάπτυξης και λειτουργίας αισθητήρων για τις κυβερνητικές και κρίσιμες υπηρεσίες του κράτους. 

2.   Συμπληρωματικός Προϋπολογισμός ΚΟΑ 
 Παραχώρηση πρόσθετων πιστώσεων ύψους €600.000 που αφορούν στην επιχορήγηση από το 

κράτος προς το δήμο Λάρνακας για σκοπούς ανέγερσης του νέου γηπέδου αντισφαίρισης του Ομίλου 
Αντισφαίρισης Λάρνακας και μεταφορά εξοικονομήσεων κυρίως από επιχορηγούμενα κατασκευαστικά 
έργα στις χορηγίες των αθλητικών φορέων και αθλητών.  

3.   Συμπληρωματικός Προϋπολογισμός ΘΟΚ 
 Παραχώρηση πρόσθετων πιστώσεων ύψους €78.531 για κάλυψη της συμμετοχής του ΘΟΚ στο 

πρόγραμμα «EMERGENCE-From shared experience to new creativity-Living Heritage-Reframing 
Memory» μετά από πρόσκληση της μεγαλύτερης Παγκόσμιας Έκθεσης Σκηνογραφίας και Θεατρικής 
Αρχιτεκτονικής Prague Quadrennial.  Το ποσό θα καλυφθεί από κοινοτικούς πόρους προς όφελος του 
ΘΟΚ και συγκεκριμένα θα παραχωρηθεί στον οργανισμό από το Arts Institute της Πράγας που 
αποτελεί το φορέα που ηγείται του εν λόγω προγράμματος.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των νομοσχεδίων για την κατά νόμο έγκριση όλων των 
συμπληρωματικών προϋπολογισμών που περιλαμβάνονται στο επισυνημμένο παράρτημα κατά τη συζήτησή 
τους στην ολομέλεια του σώματος.  Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση που το υπ’ αριθμόν 1 νομοσχέδιο ψηφιστεί 
σε νόμο, θα τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας Νόμος (Αρ. 1) του 2019». 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 
1.  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας του 2019 Νόμος του 

2019. 

2.   Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος (Αρ. 1) 
του 2019. 

3.   Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 
2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ποιος θέλει να μιλήσει για την ψηφιακή ασφάλεια; 

 Kανένας. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο Λειτουργίας της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας, ποσού ύψους 
€350.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2019.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων 
άρθρων του προϋπολογισμού.  Άρθρο 4. 

 Όροι και άλλη ορολογία που χρησιμοποιείται στον παρόντα Νόμο.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννιά παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα εννιά ψήφοι υπέρ.  Ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα εννιά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Ψηφιακής 
Ασφάλειας Νόμος (Αρ. 1) του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα οκτώ ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Kτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Για το υπ’ αριθμόν 14 θέλει κάποιος να μιλήσει; 

 Δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από τον λογαριασμό του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού ποσού ύψους 
€600.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2019.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα πέντε ψήφοι υπέρ, μία ψήφος εναντίον και καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος (Αρ. 1) του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Tριάντα οκτώ παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα έξι ψήφοι υπέρ, μία ψήφος εναντίον και μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Kτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Πάμε τώρα στο υπ’ αριθμόν 15.   

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου ποσού €78.531 για τη χρήση 
του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2019.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα έξι ψήφοι υπέρ, μία ψήφος εναντίον, δύο αποχές και ένα 
άτομο δεν έχει ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και δύο αποχές, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Θεατρικού 
Οργανισμού Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα επτά ψήφοι υπέρ, μία ψήφος εναντίον και δύο αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

                                            
 Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, Κωστής Ευσταθίου (ΚΣ ΕΔΕΚ), Συμμαχία Πολιτών, 

Αλληλεγγύη, Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, ΕΛΑΜ.  
 Εναντίον: Ανεξάρτητοι. 
   Αποχή: Ηλίας Μυριάνθους (ΚΣ ΕΔΕΚ). 
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 Με τριάντα επτά ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και δύο αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  

 Το υπ’ αριθμόν 16 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου του 
2020 Νόμος του 2019».   

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου για το έτος 2020. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 
 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος Νίκος Κέττηρος 

 Αννίτα Δημητρίου Πανίκος Λεωνίδου 

 Γιώργος Κάρουλλας Παύλος Μυλωνάς 

 Αντρέας Καυκαλιάς Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 13 και 27 Νοεμβρίου 2019.  Στις συνεδρίες αυτές κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, του 
Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού του ίδιου υπουργείου, του 
Γραφείου του Γενικού Ελεγκτή της Δημοκρατίας και του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου 
Κύπρου για το έτος 2020. 

 Ο προϋπολογισμός του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου για το έτος 2020 είναι ισοσκελισμένος και 
παρουσιάζει έσοδα ύψους €13.500.000 και δαπάνες του ιδίου ύψους. 

 Ειδικότερα, ο προϋπολογισμός περιλαμβάνει κρατική χορηγία ύψους €7.547.510, ποσό ίσο με αυτό 
που περιλαμβάνεται στον προϋπολογισμό του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας 
για το Ανοικτό Πανεπιστήμιο Κύπρου και στον κρατικό προϋπολογισμό για το 2020. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, τα προϋπολογιζόμενα έσοδα του 
προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου για το 2020 κατανέμονται ως ακολούθως: 

Γενική κρατική χορηγία   €7.547.510 

Δίδακτρα και διαχειριστική χρέωση  €5.115.046 

Ειδική κρατική χορηγία  

(Διαρθρωτικά Ταμεία) 

                 0 

Διάφορες εισπράξεις      €837.444 

Σύνολο εσόδων €13.500.000 
 Περαιτέρω, οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες του προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου 
Κύπρου για το έτος 2020 κατανέμονται ως ακολούθως: 

Τρέχουσες δαπάνες   €7.647.129 

Λειτουργικές δαπάνες   €1.383.510 

Διαχειριστικά έξοδα   €2.251.000 

Κεφαλαιουχικές δαπάνες   €1.457.010 

Δαπάνες στέγασης        €10.000 

                                            
 Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, Συμμαχία Πολιτών, Αλληλεγγύη, Κίνημα Οικολόγων-

Συνεργασία Πολιτών, Ανεξάρτητοι.  
 Εναντίον: ΕΛΑΜ. 
 Αποχή: ΚΣ ΕΔΕΚ. 
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Μη προβλεπόμενες δαπάνες 

και αποθεματικό 

     

     €751.351 

Σύνολο εξόδων  €13.500.000 
 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, του Υπουργείου 
Οικονομικών και της Ελεγκτικής Υπηρεσίας συμφώνησαν με τις πρόνοιες του προϋπολογισμού. 

 Ο πρύτανης του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου δήλωσε ότι ο προϋπολογισμός θα καλύψει δαπάνες 
που αφορούν την εύρυθμη και ομαλή λειτουργία του πανεπιστημίου, καθώς και τη γενικότερη ανάπτυξή του. 

 Επιπρόσθετα, ο ίδιος αναφέρθηκε σε θέματα που αφορούν τη λειτουργία του πανεπιστημίου, τη 
στέγαση, τους στόχους, το έργο, τα προγράμματά του, καθώς και τις συνεργασίες του με άλλους 
οργανισμούς.  Επίσης, ο πρύτανης ενημέρωσε την επιτροπή ότι προωθείται η ολοκλήρωση του νομοθετικού 
πλαισίου που διέπει τη λειτουργία του πανεπιστημίου, καθώς και η συμμόρφωση με τις υποδείξεις του Φορέα 
Διασφάλισης και Πιστοποίησης της Ποιότητας της Ανώτερης Εκπαίδευσης για την ιδρυματική και τις 
προγραμματικές αξιολογήσεις. 

 Ο διευθυντής Διοίκησης και Οικονομικών του ίδιου πανεπιστημίου ανέφερε ότι έχει καταρτιστεί ο 
στρατηγικός σχεδιασμός για τη λειτουργία και την περαιτέρω ανάπτυξη του πανεπιστημίου και, όπως 
επισήμανε, κατά την ετοιμασία του προϋπολογισμού έχουν συμμορφωθεί με όλες τις υποδείξεις και 
παρατηρήσεις του Υπουργείου Οικονομικών.  Σύμφωνα επίσης με τον ίδιο, το πανεπιστήμιο έχει ήδη 
συμμορφωθεί με τις συστάσεις και εισηγήσεις του Γενικού Ελεγκτή της Δημοκρατίας για την περίοδο ελέγχου 
2006-2012 και στη συνέχεια θα επακολουθήσει η συμμόρφωση και για τα επόμενα έτη, στο πλαίσιο των νέων 
ελέγχων που θα διεξαχθούν.   

 Στα πλαίσια της περαιτέρω μελέτης του προϋπολογισμού η επιτροπή διεξήλθε των προνοιών του και 
υπέβαλε διευκρινιστικά ερωτήματα για σκοπούς πληρέστερης ενημέρωσής της. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, δήλωσε ότι όλα τα μέλη της θα τοποθετηθούν επί του προϋπολογισμού για την 
κατά νόμο έγκρισή του στο πλαίσιο της συζήτησής του στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου ποσού ύψους €13.500.000 
για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2020.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4.  

 Δημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 6. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού/εκλογής, προαγωγής/ανέλιξης και πρώτου 
διορισμού/εκλογής και προαγωγής/ανέλιξης.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση προσλήψεων ωρομίσθιου προσωπικού και προσωπικού για την κάλυψη έκτακτων 
αναγκών.  Άρθρο 8. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 9. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 10. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.   Άρθρο 11. 

 Απαγόρευση διενέργειας δαπάνης για απασχόληση με οποιοδήποτε τρόπο συνταξιούχου προσώπου.  
Άρθρο 12. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 13. 

 Εφαρμογή των προνοιών για μείωση απολαβών και τη μη παραχώρηση προσαυξήσεων.  Άρθρο 14. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

  Ψηφίστε. 

 Όταν είναι έτοιμα, ανακοινώστε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομόφωνα εγκρίνονται τα άρθρα 1 έως 14. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου του 
2020 Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ψηφίστε. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο.  

 Το υπ’ αριθμόν 17 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Νεολαίας του 2020 Νόμος 
του 2019».   

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Οργανισμού Νεολαίας  για το έτος 2020. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Οργανισμού Νεολαίας του 2020 Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 
 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος Νίκος Κέττηρος 

 Αννίτα Δημητρίου Πανίκος Λεωνίδου 

 Γιώργος Κάρουλλας Παύλος Μυλωνάς 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Αντρέας Καυκαλιάς  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία 
της, που πραγματοποιήθηκε στις 27 Νοεμβρίου 2019.  Στη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, του 
Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού του ίδιου υπουργείου, του 
Γραφείου του Γενικού Ελεγκτή της Δημοκρατίας, του Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου (ΟΝΕΚ) και του 
Συμβουλίου Νεολαίας Κύπρου.  Σημειώνεται ότι, παρ’ όλο που κλήθηκαν να παραστούν όλες οι οργανώσεις 
νεολαίας, μόνο η οργάνωση νεολαίας του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών εκπροσωπήθηκε στη 
συνεδρία της επιτροπής.  

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του ΟΝΕΚ για το έτος 2020. 

 Ο προϋπολογισμός του ΟΝΕΚ για το έτος 2020 προβλέπει έσοδα ύψους €13.775.814 και δαπάνες 
ύψους €14.275.814. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο επισημαίνονται τα 
ακόλουθα:  
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1. Ο προϋπολογισμός του ΟΝΕΚ για το έτος 2020 είναι ελλειμματικός, όπως και ο περσινός του 2019, 
κατά €500.000.  Σημειώνεται ότι υποβάλλεται ελλειμματικός προϋπολογισμός κατόπιν συνεννόησης 
του ΟΝΕΚ με το Υπουργείο Οικονομικών και υπό την προϋπόθεση κάλυψης του ελλείμματος μέσω 
έγκρισης διάθεσης μέρους του ποσού που συσσωρεύτηκε σε δύο λογαριασμούς του ΟΝΕΚ που 
αφορούν τα προγράμματα «Youth in Action» και «Eurodesk», το οποίο ανέρχεται σε €1,3 εκατομ.   

2. Οι δαπάνες του προϋπολογισμού του ΟΝΕΚ για το 2020 κατανέμονται ως εξής:  

 € 

• Δαπάνες προσωπικού 1.485.129 

• Άλλες δαπάνες 12.690.685 

• Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό 100.000 

          Σύνολο δαπανών €14.275.814 

3. Το ύψος της κρατικής χορηγίας που προβλέπεται για το 2020 είναι €3.300.000, παραμένοντας στα 
επίπεδα του 2019. 

4. Ο προϋπολογισμός του ΟΝΕΚ έτυχε μελέτης τόσο από το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και Νεολαίας όσο και από το Υπουργείο Οικονομικών.  Το Υπουργείο Οικονομικών με 
επιστολή του, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2019, ζήτησε όπως ενσωματωθούν συγκεκριμένες 
εισηγήσεις στον προϋπολογισμό, πριν από την προώθησή του στο Υπουργικό Συμβούλιο.  
Επισημαίνεται ότι έχουν υιοθετηθεί οι εν λόγω εισηγήσεις του Υπουργείου Οικονομικών και 
ενσωματώθηκαν στο κείμενο του προϋπολογισμού.   

5. Ο ΟΝΕΚ έχει καθορίσει διαδικασίες παρακολούθησης και ελέγχου μέσα στα πλαίσια των 
παρατηρήσεων και εισηγήσεων της Ελεγκτικής Υπηρεσίας, του Υπουργείου Οικονομικών και του 
Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας. 

 Οι εκπρόσωποι του αρμόδιου υπουργείου και του Υπουργείου Οικονομικών συμφώνησαν με τις 
πρόνοιες του προϋπολογισμού. 

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Ελεγκτή της Δημοκρατίας δεν προέβη σε συγκεκριμένες 
παρατηρήσεις επί των προνοιών του προϋπολογισμού, αλλά έδωσε επεξηγήσεις σε ερωτήματα που τέθηκαν 
από μέλη της επιτροπής. 

 Στο πλαίσιο της εξέτασης του προϋπολογισμού ενώπιον της επιτροπής ο Πρόεδρος του ΟΝΕΚ 
ενημέρωσε την επιτροπή για το έργο, τα προγράμματα και τους στόχους του ΟΝΕΚ.  Περαιτέρω, ο ίδιος 
έδωσε επεξηγήσεις για θέματα που αφορούν τα διάφορα προγράμματα και τις δράσεις του ΟΝΕΚ, καθώς και 
τη στήριξη που παρέχεται σε νέους ανθρώπους μέσα από αυτά.   

 Στη συνέχεια τα μέλη της επιτροπής υπέβαλαν αριθμό ερωτημάτων, για σκοπούς πληρέστερης 
ενημέρωσής τους σε σχέση με τις πρόνοιες του υπό εξέταση προϋπολογισμού.   

 Επιπρόσθετα, η επιτροπή ζήτησε από τον ΟΝΕΚ όπως της σταλούν και γραπτώς στοιχεία σε σχέση 
με τα ερωτήματα που εγέρθηκαν από την επιτροπή.  Ειδικότερα, μεταξύ άλλων ζητήθηκαν και στοιχεία για τις 
χορηγίες που έχουν δοθεί από τον ΟΝΕΚ κατά το τρέχον έτος και σε ποιους, καθώς και κατάλογος με τα 
προγράμματά του.   

 Επίσης, η επιτροπή υπέδειξε την ανάγκη συμμετοχής του ΟΝΕΚ και σε δράσεις στήριξης και 
απεξάρτησης νεαρών που είναι χρήστες εξαρτησιογόνων ουσιών.  Επιπρόσθετα, η επιτροπή επισήμανε την 
ανάγκη δημιουργίας μηχανισμού ενημέρωσης των νέων όσον αφορά τον επαγγελματικό προσανατολισμό και 
την πρόσβασή τους στην αγορά εργασίας.   

 Επίσης, επισημάνθηκε από την επιτροπή το ιδιαίτερο ενδιαφέρον που πρέπει να επιδεικνύεται από 
τον ΟΝΕΚ όσον αφορά τους νέους που ζουν στην ύπαιθρο και στις απομακρυσμένες αγροτικές περιοχές. 

 Όλα τα εμπλεκόμενα μέρη που παρευρέθηκαν κατά την εξέταση του προϋπολογισμού συμφώνησαν 
με την προώθησή του στην ολομέλεια για την κατά νόμο έγκρισή του. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, δήλωσε ότι όλα τα μέλη της θα τοποθετηθούν επί του προϋπολογισμού για την 
κατά νόμο έγκρισή του στα πλαίσια της συζήτησής του ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Καυκαλιάς. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 
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 Απολογούμαι συνάδελφοι, μια κουβέντα μόνο.  

(Μη ευκρινή σχόλια) 

 Ε, η ώρα της αλήθειας τώρα!   

 Οι ευαισθησίες μας για τους νέους, για μέτρα, για πολιτικές εδώ αποκαθηλώνονται, έτσι;  €3,3 εκατομ., 
κύριε Πρόεδρε, τα διαθέσιμα από το κράτος κονδύλια προς τον ΟΝΕΚ, τον Οργανισμό Νεολαίας Κύπρου, για 
να ασκήσει πολιτική υπέρ των νέων.  €3,3 εκατομ.!  Φτώχιες, κύριε Πρόεδρε!   

 Την ίδια στιγμή ο γνωμοδοτικός ρόλος, ο συμβουλευτικός ρόλος του Οργανισμού Νεολαίας προς την 
κυβέρνηση, προς την πολιτεία είναι υποβαθμισμένος σχεδόν σε ανυποληψία.  Και αυτό ένα μεγάλο πρόβλημα 
σε σχέση με τις προσεγγίσεις μας, τις εκτιμήσεις μας απέναντι στους νέους ανθρώπους. 

 Και ένα τρίτο και τελευταίο σημείο, κύριε Πρόεδρε.  Έχουμε σημειώσει κατά τη διάρκεια της συζήτησης 
στην επιτροπή Οικονομικών την ανάγκη ο Οργανισμός Νεολαίας να κάνει περισσότερα πράγματα σε ό,τι 
αφορά τον στρατηγικό στόχο για τη νεολαία που είναι η ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής.  Προγράμματα σε 
ευάλωτες ομάδες νέων σε υποβαθμισμένες περιοχές.  Είναι μια αναγκαιότητα την οποία έχουμε σημειώσει 
κατά τη διάρκεια της συζήτησης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Δημητρίου. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Φαίνεται ο κ. Καυκαλιάς δεν έχει ακούσει ούτε για την εθνική στρατηγική για τη νεολαία, που 
παρουσιάστηκε τον Μάιο του 2017 και είναι σε εφαρμογή, στηριζόμενη σε έξι πυλώνες, και είναι η πρώτη 
ουσιαστική αλλαγή, κύριε Καυκαλιά, που έγινε στον Οργανισμό Νεολαίας, μετά που προήδρευε ο κ. Λιλλήκας 
στις αρχές της δεκαετίας του ’90.  Και, αντί αυτό να το αναγνωρίσετε, έρχεστε εδώ με τη γνωστή σας τακτική 
να τα μηδενίσετε όλα! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Δαμιανού. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μία υπόμνηση.  Επειδή μέσα από τα έργα μας κρινόμαστε, το πόσο σημαντική 
προτεραιότητα είναι η νεολαία για την κυβέρνηση Αναστασιάδη μπορεί να εξαχθεί ως συμπέρασμα και από 
το γεγονός ότι είναι ακέφαλος ο οργανισμός αυτός.  Έσπευσε να στείλει στο Προεδρικό τον κ. Σεντώνα, αλλά 
δε μερίμνησε να στελεχώσει επαρκώς τον ίδιο οργανισμό.  Όλα τα υπόλοιπα εκανονίσετέ τα.  Το συγκεκριμένο 
προφανώς δεν αποτελεί προτεραιότητα και οι αλήθειες δεν πρέπει να σας ενοχλούν.  Να τις δέχεστε ως 
κριτική! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Δίπλαρος. 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είμαστε εδώ, για να λέμε τις αλήθειες.  Ακριβώς επειδή ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας 
αναγνωρίζει τον ρόλο που είχε ο κ. Σεντώνας -και νομίζω απ’ όλους αναγνωρίζεται το έργο το οποίο έχει 
επιτελέσει- τον έχει μεταφέρει, ναι, στο Προεδρικό σε μία νευραλγική θέση ακριβώς και να παρακολουθεί και 
να ενισχύει και τον Οργανισμό Νεολαίας και σίγουρα να είναι ακόμη πιο, αν θέλετε, κοντά στο κέντρο λήψεως 
αποφάσεων.   

 Άρα, κύριε Δαμιανού, θεωρώ ότι το επιχείρημα το οποίο έχετε θέσει καταρρίπτεται, αν το δει κανείς 
από την ορθή αντίληψη και όχι από τη λανθασμένη, στην οποία έχετε αναφερθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, λόγω της πίεσης του χρόνου, πραγματικά δε θέλαμε να διευρύνουμε τη συζήτηση, 
γιατί θα έχουμε και την ευκαιρία στους προϋπολογισμούς να πούμε περισσότερα πράγματα, όμως δεν 
άκουσα απάντηση για το γεγονός το αναντίλεκτο που τεκμηριώνεται από τα γεγονότα ότι ουσιαστικά έχουμε 
έναν υποβαθμισμένο προϋπολογισμό, πενιχρό, που αφορά ειδικά στα προγράμματα του Οργανισμού 
Νεολαίας, και έχουμε υποβάθμιση του πιο σημαντικού ρόλου που έχει να διαδραματίσει, του συμβουλευτικού 
του ρόλου προς όλες τις κρατικές υπηρεσίες και τμήματα.  Εάν δούμε ευρύτερα την εικόνα όμως -και δε θα 
αναλύσω- θα διαπιστώσουμε ακριβώς απαξίωση απέναντι στους νέους και στο γεγονός ότι έχει καταστεί 
άπιαστο όνειρο η απόκτηση ιδιόκτητης κατοικίας από τους περισσότερους εξαιτίας της ανύπαρκτης 
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στεγαστικής πολιτικής αυτής της κυβέρνησης.  Το ίδιο συμβαίνει, όταν μιλούμε για τους εργαζόμενους νέους, 
που είναι τα μεγαλύτερα θύματα της δραματικής μείωσης μισθών που είχαμε ιδιαίτερα το ’13, με τους μισθούς 
να παραμένουν εκεί στα €500, €600 και €700 για πάρα πολλούς νέους μας.  Μπορούμε να το επεκτείνουμε 
όμως και σε μια σειρά από άλλους τομείς της κυβερνητικής πολιτικής.  Δείχνουν ακριβώς αδυναμία 
αντιμετώπισης των προβλημάτων που αφορούν στους νέους ανθρώπους.  Δε θέλω να το επεκτείνω άλλο, 
έχει και πολλά άλλα, μένω ως εδώ και θα πούμε περισσότερα στους προϋπολογισμούς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ονούφριος Κουλλά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το ποιοι έριξαν τους νέους στο βάραθρο της ανέχειας μέσα από τις οικονομικές τους 
πολιτικές είναι πολύ καλά γνωστό στην κοινωνία, αλλά και εμείς γι’ αυτό επιφυλασσόμαστε να τα πούμε από 
βδομάδας.  Προς το παρόν να επισημάνω ότι οι δαπάνες του Οργανισμού Νεολαίας είναι €14,3 εκατομ. 
ασχέτως της κυβερνητικής χορηγίας, που είναι στα ίδια επίπεδα, κύριε Καυκαλιά, με πέρσι.   

 Ευχαριστώ πολύ.  Να μείνω ως εδώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Να επεκτείνω τη σκέψη του συνάδελφου του Γιώργου Λουκαΐδη, που έν’ σωστή, ότι οι νέοι σήμερα 
υποαπασχολούνται, αλλά το χειρότερο ξέρετε ποιο είναι;  Τους εκμεταλλεύεται το ίδιο το κράτος, όπως 
κάμνουν πολλές φορές οι ιδιώτες εργοδότες.  Πάρα πολλοί νέοι με διάφορα προγράμματα του κράτους 
απασχολούνται στο κράτος με €500, €600.  Ακούστε τέχνη που ανακάλυψε το κράτος.  Κάμνει σύμβαση 
αυτοεργοδοτούμενου και τον βάζει και πληρώνει ΦΠΑ και κοινωνικές ασφαλίσεις.  Δηλαδή, αν του δίνει €600, 
τα €250 πκιάννει τα!  Έγινε συζήτηση στην επιτροπή Ελέγχου και αυτό που κάμνει το κράτος είναι παράνομο 
και καλώ την κυβέρνηση αυτή την απαράδεκτη τακτική και πρακτική να την ακυρώσει και να την αναθεωρήσει.  
Είναι αδιανόητο το κράτος να δίνει μισή απασχόληση στους νέους και να τους χρεώνει είτε ΦΠΑ είτε 
κοινωνικές ασφαλίσεις είτε και τα δύο μαζί.  Έτσι εφεύρεση μόνο η κυβέρνηση τούτη ανακάλυψε! 

(Μη ευκρινή σχόλια) 

 Ναι, έν’ επιχειρηματίες!  Κάμνει τους ολόμαυρους τζιαι έν’ επιχειρηματίες! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ο κ. Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Δεν είχα πρόθεση να παρέμβω, κύριε Πρόεδρε, αλλά, επειδή επεκτάθηκε η συζήτηση πάνω στην 
εκμετάλλευση των νέων μας από κάποιους επιτήδειους εργοδότες με εξευτελιστικούς μισθούς και 
αντιλήφθηκα ότι αυτή είναι μια γενική ευαισθησία, αναμένω ότι η πρόταση νόμου που καταθέσαμε για την 
κατοχύρωση εθνικού κατώτατου μισθού στα €1.125 σύντομα θα έλθει στην ολομέλεια και αναμένω ότι θα 
περάσει ομόφωνα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μαυρίδης. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Ήθελα απλά να απαντήσω στον φίλο μου τον Αντρέα, επειδή ο κ. Λουκαΐδης είπε ότι δεν απαντήσαμε.  
Δεν είναι μόνο ο δημόσιος τομέας που μπορεί να προσφέρει στους νέους, αλλά και ο ιδιωτικός τομέας.  
Υπάρχουν πολλά προγράμματα από διάφορες οργανώσεις εθελοντικές και μη κερδοσκοπικές, οι οποίες 
μπορούν και προσφέρουν στους νέους.   

 Εν πάση περιπτώσει, μιας και ανέφερε και ο κ. Κουλίας το θέμα των νέων ότι είναι παραμελημένοι, 
εγώ λέω ότι δεν είναι παραμελημένοι, είναι καταπατημένοι από εμάς, τη γενεά τη δική μας.  Το είπε και ο 
Μάριο Ντράγκι, ο τέως Διοικητής της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, κάτι που είπα και εγώ πολλές φορές.  
Ο Ντράγκι είπε ότι δυστυχώς οι νομοθεσίες, οι εργαζόμενοι, οι παλαιοί εργαζόμενοι στην Ευρώπη γενικά -
γιατί δεν είναι μόνο κυπριακό φαινόμενο- προστατεύονται υπερβολικά από νομοθεσίες και μέσω των 
συντεχνιών τους σε βαθμό που κοστίζουν τόσο πολύ, που δεν περισσεύουν χρήματα, για να κάνουμε 
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ανάπτυξη για τους νέους.  Το είπε ο Μάριο Ντράγκι και το είπα και εγώ πάρα πολλές φορές και, άμα το 
σκεφτείτε, αυτό το κράτος ξοδεύει 40%-42% του ακαθάριστου εγχώριου προϊόντος για δημόσιες δαπάνες.  
Αυτά τα χρήματα θα μπορούσαν να ήταν λιγότερα, για να είναι χαμηλότερες οι φορολογίες, για να μπορούν 
οι επιχειρήσεις να δημιουργούν θέσεις εργασίας και να προσλαμβάνουν νέους ανθρώπους.   

 Εσείς γελάτε, αλλά δεν καταλαβαίνετε, γι’ αυτό γελάτε.  Δυστυχώς, δυστυχώς… 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κυβερνάτε οχτώ χρόνια.  Γιατί δεν το έκαμες, κύριε; 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Συγγνώμη; 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κυβερνάς οχτώ χρόνια, κάμε το!  Ποιου το λες; 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Κουλία, αν ήμουν εγώ κυβέρνηση από μόνος μου, θα τα έκανα.  Απλώς… 

(Γέλια) 

 Είναι καιρός να καταλάβετε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πάντως εμένα μου αρέσουν τα κέφια που έχετε, διότι έχουμε ακόμα τριάντα οχτώ θέματα… 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 …οπότε με έτσι κέφια έχω την εντύπωση ότι δε θα κουραστείτε!  

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Ανδρέας Κυπριανού. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Αντιλαμβάνομαι πλήρως το αντιπολιτευτικό μένος ή οίστρο του ΑΚΕΛ, των εξ αριστερών 
συναδέλφων… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Λοιπόν, αντιλαμβάνομαι πλήρως τον αντιπολιτευτικό οίστρο του ΑΚΕΛ, αλλά ας δουν τον μέσο όρο 
ηλικίας των υπουργών επί διακυβέρνησης Δημήτρη Χριστόφια και τον μέσο όρο ηλικίας του Υπουργικού 
Συμβουλίου επί Νίκου Αναστασιάδη, για να δούμε ποιος εκτιμά και σέβεται περισσότερο τους νέους.   

 Όσον αφορά την ανεργία, νομίζω είναι τουλάχιστον ντροπή το 17% που παρέδωσαν να το συγκρίνουν 
με το 6% που είναι σήμερα, γιατί το 17% του 2013 στην παράδοση περιλάμβανε πολλές χιλιάδες νέους οι 
οποίοι σήμερα βρήκαν εργασία.   

 Επίσης, ο μηδενισμός σε σχέση με προγράμματα για τη νεολαία από την αντιπολίτευση είναι εντελώς 
ανεδαφικός.  Αυτή η κυβέρνηση με τα προγράμματα της ΑΝΑΔ, με τα φορολογικά κίνητρα για καινοτόμες 
επιχειρήσεις και πάρα πολλά άλλα έχει δώσει την ευκαιρία και πολλοί νέοι επαναπατρίζονται.   

 Και μην αναφέρεστε στο θέμα της στέγασης, κύριε Λουκαΐδη, γιατί, αν υπάρχει πρόβλημα στη στέγαση, 
οφείλεται κυρίως στις χιλιάδες οικονομικούς μετανάστες τους οποίους βαφτίσατε πολιτικούς πρόσφυγες, 
δείχνοντάς τους τα παραθυράκια του νόμου.  Θεωρείτε ότι αυτοί δεν πρέπει να στεγαστούν;  Όταν δώσαμε 
όλα τα οικονομικά κίνητρα των €2.000 και €2.500 μετρητά σε οικονομικούς μετανάστες τρία-τέσσερα χρόνια 
στην Αρχή Ασύλου, τρία-τέσσερα στην Αναθεωρητική Αρχή Ασύλου και τρία-τέσσερα στο Ανώτατο 
Δικαστήριο, επί δέκα ή δώδεκα χρόνια πληρώναμε κάποιους οι οποίοι δεν ήταν πολιτικοί πρόσφυγες αλλά 
οικονομικοί μετανάστες.  Αυτό εξυπηρετούσε την πολιτική σας και όλες τις άλλες πολιτικές που οδήγησαν 
στην κεντρομόλο των ξένων στην Κύπρο.  Όλοι αυτοί όμως μαζί με τους 1 700 τότε Παλαιστινίους από το 
Ιράκ που πολιτογραφήσατε Κυπρίους πρέπει να στεγαστούν.  Και, για να στεγαστούν αυτοί, αντιλαμβάνεστε 
ότι ανεβάζουν δραματικά το ύψος των ενοικίων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  
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 Κύριοι, για πρώτη φορά στην ιστορία της Βουλής έχετε την ευχέρεια να έχετε πριν από τη συζήτηση 
των προϋπολογισμών όλους τους προϋπολογισμούς τούτους.  Θεωρούσα ότι με σύντομες παρεμβάσεις και 
επί της ουσίας θα μπορούσατε να κλείσετε και να πείτε αύριο πάνω στις πολιτικές όσα θέλετε.  Δέστε και λίγο 
ορισμένα πράματα που επετύχετε, αξιοποιήστε τα θετικά! 

 Ο κ. Λουκαΐδης.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ζήτησα τον λόγο, για να αστειέψω λλίον τον κ. Μαυρίδη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

(Αστειευόμενος) 

 Μόνο τον κ. Μαυρίδη ή και τον κ. Κυπριανού; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Αρχικά εζήτησα τον λόγο.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ξεκινούμε καλό τα αστεία τωρά! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Μερικά δευτερόλεπτα και να κάτσω, παρ’ όλο που το θέμα είναι πολύ σοβαρό τζιαι δεν είναι, για να 
αστειευκούμαστε μεταξύ μας, εν’ η αλήθκεια, αλλά, όταν ακούεις τον κ. Μαυρίδη, αποκαλύπτεται αυτό που 
δεν ακούμε στην ολομέλεια και είναι η κυβερνητική πολιτική.  Και είναι αποκαλυπτικός πάντα ο κ. Μαυρίδης 
απ’ αυτή την άποψη, διότι βκάλλει τα σώψυχα της παράταξής του! 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Και πρέπει να είναι! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Αυτά που δεν ομολογούνται, αλλά γίνονται στην πράξη! 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Πρέπει να είναι. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Οπόταν, για τους χαμηλούς μισθούς των νέων εργαζομένων ευθύνονται οι παλαιότεροι εργαζόμενοι, 
τελεία!  Ποιος μπορεί να διαφωνήσει;  Όχι οι εργοδότες, όχι αυτοί που τους εκμεταλλεύονται, αλλά οι πιο 
παλιοί εργαζόμενοι, που μπορεί να παίρνουν €1.200 αντί €600.  Λοιπόν, είναι ο νεοφιλελευθερισμός σε όλο 
του το μεγαλείο!    

 Αλλά τα άλλα που είπε ο κ. Κυπριανού, τα οποία επίσης είναι σοβαρά, είναι επικίνδυνα από μια άλλη 
άποψη.  Διερωτώμαι… οι συνάδελφοι -εν ηξέρω, έφυε τζιαι η Στέλλα η Κυριακίδου που ήμασταν στο 
Συμβούλιο της Ευρώπης- αν θα μπορούσε να σηκωστεί κάποιος συνάδελφος στην Κοινοβουλευτική 
Συνέλευση του Συμβουλίου της Ευρώπης και να μιλήσει έτσι όπως ακούσαμε τον κ. Κυπριανού!  Λυπούμαι 
πραγματικά!  Λυπούμαι πραγματικά!   

 Τωρά οι αριθμοί βέβαια, πέρα από την προπαγάνδα και τα ψέματα που λέγονταν επί προ-
προηγούμενης διακυβέρνησης, που επήρε μέτρα και εμειωθήκαν σημαντικά τα φαινόμενα εκμετάλλευσης του 
πλαισίου, σήμερα έχουμε μια εικόνα πολύ χειρότερη σε αριθμούς και αναλαμβάνουμε πολύ μεγαλύτερη 
ευθύνη -σωστά, ως οφείλουμε- με βάση τις διεθνείς συνθήκες, για τις τριάντα τόσες χιλιάδες αιτούντων 
προστασία που είναι στη χώρα…  Είναι πολύ μεγαλύτεροι οι αριθμοί.  Τζιαι σήμερα, οι άνθρωποι τούτοι 
παίρνουν επίδομα ενοικίου -που πάει κατευθείαν στον ιδιοκτήτη, δεν παίρνουν σεντ εις τα χέρια τους- 
παίρνουν κουπόνια, για να πάρουν τα φαγητά για εκείνους τζιαι για τα παιδιά τους, τζιαι τους δίνεται ένα μικρό 
ποσό pocket money.  Όμως έχουμε δραματική αύξηση -τα λέω για τον υπουργό σας- πολύ μεγαλύτερη απ’ 
εκείνη που υπήρχε είτε επί Τάσσου Παπαδόπουλου είτε επί Δημήτρη Χριστόφια, γιατί έχουμε υποχρεώσεις 
διεθνείς, ναι.  Τζιαι πρέπει να δούμε τις αιτίες του προβλήματος και πρέπει να βλέπουμε τους ανθρώπους.  
Το βασικό βέβαια είναι ότι πρέπει να σεβόμαστε τα ανθρώπινα δικαιώματα και να μη μιλούμε με τρόπο που 
παραπέμπει…  Να μην το πω, άτε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ζαχαρίου. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε,  

 Παρ’ όλο που έπρεπε λογικά να χαρούμε που έχουμε τους προϋπολογισμούς των ημικρατικών πριν 
τους γενικότερους προϋπολογισμούς τζιαι να συζητήσουμε επί των τροπολογιών, έχουμε πλατειάσει πάρα 
πολύ.  Εγώ εκείνο που θέλω να σημειώσω -και επί του συγκεκριμένου προϋπολογισμού, που είναι του 
Οργανισμού Νεολαίας, αλλά γενικότερα και επί όλων των προϋπολογισμών- το έχω καημό να ακούσω ένα 
θετικό για τούτη τη διακυβέρνηση ՚πού την αριστερά!  Δε βλέπουν τίποτε θετικό ότι κάμνουμε!  Η αντιδιαστολή 
της άποψης της αριστεράς και του κόσμου έχει διαφανεί στις τελευταίες προεδρικές εκλογές.  Αυτό είναι 
ξεκάθαρο.  Ο Οργανισμός Νεολαίας έχει παράξει σημαντικό έργο, έχει συμβάλει και εισακούεται από την 
κυβέρνηση, γι’ αυτό και υπάρχουν συγκεκριμένες πολιτικές για τους νέους σε όλα τα υπουργεία και δε 
μετριέται ο προϋπολογισμός για τη νεολαία με τα €3,5 εκατομ. του οργανισμού.  Υπάρχουν οριζόντια 
προγράμματα αρκετά, υπάρχει η στήριξη, υπάρχει ο σεβασμός στους νέους ανθρώπους και αυτό 
αποδεικνύεται και με την τοποθέτηση του προέδρου του οργανισμού σε κυβερνητικό πόστο.   

 Τη γενικότερη πολιτική της κυβέρνησης, αν θέλετε, θα έχουμε την ευχέρεια να τη συζητήσουμε στους 
προϋπολογισμούς την επόμενη εβδομάδα, όμως με το να μηδενίζετε τα πάντα, δε νομίζω ότι κερδίζει κανείς.  
Σίγουρα κάμνοντας έργο, παράγοντας μια κυβέρνηση, θα κάμνει και τα λάθη της.  Και έχουμε κάμει λάθη.  
Αλλά προτιμούμε να παράγουμε προς το θετικό και ας κάμνουμε λάθη.  Έχει άλλους που ՚χουν κάμει πολύ 
περισσότερα λάθη.  Έχει άλλους που πήραν την ανεργία ՚πού το 3% και την παράδωσαν στο 15%.  Φυσικά 
δεν είμαστε εμείς αυτοί!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ανδρέας Κυπριανού. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Πολύ σύντομα, γιατί θα τα πούμε στη συζήτηση των προϋπολογισμών, αλλά συμφωνώ απόλυτα.  
Μιλούμε για τότε όμως, όταν ήταν αυτή η κυβέρνηση, γιατί αυτή η κυβέρνηση άλλαξε τα δεδομένα σε σχέση 
με τα επιδόματα.  Άρα, τώρα είναι διαφορετικά από τότε, αλλά τώρα υπάρχουν άλλα προβλήματα και έχουμε 
ξεχειλώσει τις ευρωπαϊκές Οδηγίες, κύριε Πρόεδρε, ενσυνείδητα.  Υπάρχει αμφιβολία ότι σήμερα αυτοί που 
έρχονται με συστάσεις από τις χώρες τους -και δεν είναι πολιτικοί πρόσφυγες όταν τους συστήνει η χώρα 
τους, όταν τους δίνει έγγραφα- έρχονται ως εργάτες και στις δύο μέρες ζητούν πολιτικό άσυλο;  Άσυλο!  
Άσυλο!  Έμαθαν το κόλπο!  Και υπάρχει αμφιβολία ότι επί προηγούμενης κυβερνήσεως, όταν δίναμε 
οικονομικά κίνητρα συγκεκριμένα… υπήρχαν και δύο δημόσιοι υπάλληλοι.  Και πέστε μου πόσοι δημόσιοι 
υπάλληλοι, κύριε Πρόεδρε, έχουν εγκαταλείψει τις εργασίες τους.  Ο ένας ήταν λειτουργός του Γραφείου 
Ευημερίας, η άλλη ήταν στη Γενική Εισαγγελία λειτουργός.  Ξέρετε πολλούς που έχουν εγκαταλείψει τες 
δουλειές τους στη δημόσια υπηρεσία, ανώτερες θέσεις, για να δημιουργήσουν τον ΚΙΣΑ και να έχουν 
εισοδήματα από εκεί;  Και αυτοί είναι ο κ. Πολυκάρπου και η κυρία του, τους οποίους τότε στήριζε, αν 
ενθυμείστε πάρα πολύ καλά, ο τότε Υπουργός Εσωτερικών… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Νομίζω να μην αναφερόμαστε σε ονόματα… 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Πλήρωσαν πολλά εκατομμύρια αυτός ο λαός και ο φορολογούμενος, όχι σε δικαιούχους, γιατί πρώτοι 
προστατεύουμε τα ανθρώπινα δικαιώματα και τις ευρωπαϊκές Οδηγίες, αλλά σ’ αυτούς που έκαναν κόλπο, 
κόλπο για να παραμείνουν στην Κύπρο, ενώ δεν ήταν πολιτικοί πρόσφυγες, δέκα και δώδεκα χρόνια, 
εκμεταλλευόμενοι το σύστημα και εκμεταλλευόμενοι τα παραθυράκια που τους άνοιγαν κάποιοι επιτήδειοι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάριος Μαυρίδης και μετά ο Γιώργος Λουκαΐδης. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ τον Γιώργο Λουκαΐδη, ο οποίος μου δίνει την ευκαιρία να διορθώνω κάποια πράγματα, 
που είναι λάθος -αυτά που είπατε δηλαδή- και επίσης να αναφέρομαι και σε πολιτικές οι οποίες θα βελτιώνουν 
τα πράγματα και την οικονομία, αλλά και την κοινωνία.  Οι μισθοί καταγράφουν σημαντική αύξηση από το 
2013 -απ’ εκεί που είχαν πέσει μετά την κρίση- μέχρι το 2019.  Αν θέλετε, να ελέγξετε τα στοιχεία.  Και ο λόγος 
που υπάρχει πρόβλημα, που υπάρχει πρόβλημα ανεργίας στους νέους, είναι λόγω της λανθασμένης δομής 
του εκπαιδευτικού συστήματος που έχουμε στην Κύπρο.  Θα έπρεπε να είχαμε ένα σύστημα το οποίο να 
επιτρέπει στον φοιτητή, στον μαθητή σε οποιοδήποτε στάδιο της μόρφωσής του να επιλέγει πού θα πάει, θα 
έπρεπε να είχαμε αυτόνομα σχολεία.  Βεβαίως να παίρνει τα δίδακτρα από την κυβέρνηση με voucher και να 
πληρώνει.  Με αυτό τον τρόπο θα δημιουργείτο και υγιής ανταγωνισμός και θα είχαμε καλύτερα 
αποτελέσματα, αλλά πρωτίστως θα γινόταν μία βέλτιστη κατανομή του εργατικού δυναμικού στους διάφορους 
τομείς της οικονομίας, διότι θα μπορούσε να δουλέψει η ελεύθερη αγορά. 
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 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Δε θα απαντήσω τίποτε επί της ουσίας, κύριε Πρόεδρε, αλλά νομίζω γινόμαστε όλοι συνένοχοι, εάν 
κάποιος συνάδελφός αναφέρεται με αυτόν τον -επιτρέψετέ μου να πω- απαράδεκτο έως ανήθικο τρόπο για 
ακτιβιστές ενώπιον της ολομέλειας και εμείς σιωπούμε.  Και ο λόγος που έχω πάρει τον λόγο είναι για να πω 
ξανά ότι στο Συμβούλιο της Ευρώπης αυτές τις οργανώσεις των ανθρώπινων δικαιωμάτων, τους ακτιβιστές, 
τους έχουμε ως τους καλύτερους συνεργάτες και μόνο σε δικτατορικά καθεστώτα, φασιστικά, είναι που 
βρίσκουμε μια παρόμοια αντιμετώπιση απέναντι σε αυτές τις οργανώσεις και τα οργανωμένα σύνολα.  Εάν 
κάποιος έχει στοιχεία για διάπραξη ποινικών αδικημάτων, διότι περί αυτού πρόκειται, είχε και έχει υποχρέωση 
να τα καταθέτει, για να οδηγηθούν στη δικαιοσύνη όποιοι έχουν πιθανώς ευθύνες, διαφορετικά είναι εκτός 
από όλα όσα ανέφερα και κοινός συκοφάντης! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Οργανισμού Νεολαίας ποσού που δεν υπερβαίνει τα 
€14.275.814 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2020.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω 
από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Διάθεση ειδικώς εμβαζομένων/εισπραττομένων ποσών για υλοποίηση συγκεκριμένων 
σκοπών/προγραμμάτων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο επί των δαπανών και εσόδων.  Άρθρο 6. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 7. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 8. 

 Εφαρμογή διατάξεων για μείωση απολαβών και μη παραχώρηση προσαυξήσεων σε υπηρετούντες 
στον Οργανισμό Νεολαίας.  Άρθρο 9. 

 Υπερωριακή απασχόληση.  Άρθρο 10. 

 Απαγόρευση προσλήψεων ωρομίσθιου προσωπικού για κάλυψη έκτακτων και εποχιακών αναγκών.  
Άρθρο 11. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 12. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 13. 

 Εναλλαξιμότητα νεοδιοριζόμενων υπαλλήλων.  Άρθρο 14. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 15. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα επτά ψήφοι υπέρ και μία ψήφος εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα επτά ψήφους υπέρ και μία ψήφο εναντίον, τα άρθρα 1 μέχρι 15 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Νεολαίας του 2020 
Νόμος του 2019. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε παρόντες, τριάντα τέσσερις ψήφοι υπέρ και μία ψήφος εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ και μία ψήφο εναντίον, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Πάμε στο υπ’ αριθμόν 18 θέμα, που είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 
Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας Νόμος (Αρ. 2) του 2019». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση πληρωμής συμπληρωματικών πιστώσεων ύψους €5.173.181.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού του Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας Νόμος (Αρ. 2) του 2019» 

Παρόντες: 
 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Μαρίνος Σιζόπουλος  

 Χρίστος Χρίστου Γεώργιος Παπαδόπουλος  

 Νίκος Νουρής Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου  Γιώργος Λουκαΐδης 

 Αδάμος Αδάμου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 7 και την 21η Νοεμβρίου 2019.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας και του Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών 
Υγείας (ΟΚΥΠΥ).  Το Υπουργείο Οικονομικών, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία 
της επιτροπής.  Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου παρευρέθηκε επίσης το μέλος 
της επιτροπής βουλευτής κ. Μαρίνος Μουσιούττας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το ταμείο του ΟΚΥΠΥ 
συμπληρωματικών πιστώσεων ύψους €5.173.181 για την κάλυψη δαπανών που αφορούν την πρόσληψη 
επιπρόσθετου προσωπικού για τις νέες θέσεις προσωπικού υποδοχής, λειτουργών πληροφορικής, 
προϊσταμένου μονάδας, επιχειρησιακών διευθυντών και διευθυντή μεταμοσχευτικού κέντρου, την καταβολή 
επιδομάτων, την αγορά φαρμάκων και την αγορά λογισμικού συστήματος. 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα από το Υπουργείο Υγείας στοιχεία, το διοικητικό συμβούλιο του ΟΚΥΠΥ 
στη συνεδρία του ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2019, αφού μελέτησε τις μέχρι τώρα ενέργειες των 
διευθύνσεων, τις αλλαγές που συντελούνται στον τομέα της υγείας, καθώς και την ανάγκη ενίσχυσης των 
υγειονομικών κέντρων και των νοσηλευτηρίων με υποστηρικτικό προσωπικό, υπέβαλε αίτημα προς το 
Υπουργείο Υγείας για την ανάγκη πλήρωσης δέκα νέων θέσεων προσωπικού υποδοχής για την εξυπηρέτηση 
των ασθενών και τη στελέχωση των νοσηλευτηρίων και των κεντρικών γραφείων του οργανισμού με 
εξειδικευμένο προσωπικό.   Επιπλέον, το διοικητικό συμβούλιο του ΟΚΥΠΥ ενέκρινε τις αμοιβές που αφορούν 
τα επιδόματα θέσεως υπαλλήλων και τα επιδόματα υπερωριακής απασχόλησης των ιατρών που υπέγραψαν 
συμβόλαιο με τον ΟΚΥΠΥ και έκρινε σκόπιμη την υποβολή αιτήματος προς το Υπουργείο Υγείας για την 
καταβολή τους.   

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, έπειτα από την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με την οποία 
καθορίστηκε όπως μετά την 1η Σεπτεμβρίου 2019 δεκαπέντε φαρμακεία παραμείνουν ανοικτά για την κάλυψη 
των αναγκών των ασθενών στις απομακρυσμένες περιοχές, το διοικητικό συμβούλιο του ΟΚΥΠΥ έκρινε 

                                            
  Υπέρ:   ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, 

Ανεξάρτητοι. 
 Εναντίον: ΕΛΑΜ. 
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σκόπιμη την ανάγκη αγοράς φαρμάκων μέχρι και το τέλος του 2019. 

 Τέλος, το διοικητικό συμβούλιο του ΟΚΥΠΥ έκρινε σκόπιμη την ανάγκη αγοράς λογισμικού συστήματος 
LIS (Laboratory Information System) για σκοπούς ολοκλήρωσης της διασύνδεσης όλων των εργαστηρίων με 
το σύστημα του ΟΑΥ για την ορθή υποβολή όλων των απαιτήσεων προς τον ΟΑΥ, δεδομένου ότι στο παρόν 
στάδιο τα αιτήματα αποστέλλονται είτε με τηλεομοιότυπο είτε δε στέλνονται, με αποτέλεσμα ο οργανισμός να 
ζημιώνει από τα έσοδά του. 

 Το Υπουργείο Υγείας, αφού έλαβε υπόψη τα πιο πάνω, κατέθεσε τον υπό συζήτηση συμπληρωματικό 
προϋπολογισμό στη Βουλή για έγκριση.   

 Ειδικότερα, οι προτεινόμενες συμπληρωματικές πιστώσεις κατανέμονται ως ακολούθως: 

1. Μισθοί υπαλλήλων ύψους €190.053 για τριάντα επτά (37) νέες θέσεις που κρίνονται απαραίτητες για 
την ομαλή λειτουργία του οργανισμού, των νοσηλευτηρίων και των κέντρων υγείας [δέκα (10) για 
προσωπικό υποδοχής, είκοσι (20) για λειτουργούς πληροφορικής, μίας (1) για προϊστάμενο μονάδας, 
πέντε (5) για επιχειρησιακούς διευθυντές και μίας (1) για διευθυντή μεταμοσχευτικού κέντρου]. 

2. Επίδομα ευθύνης για τον διευθυντή Μεταμοσχευτικού Κέντρου ύψους €4.160. 

3. Επίδομα σε ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό αγροτικών περιοχών ύψους €24.000. 

4. Υπερωριακή αμοιβή σε ιατρικό προσωπικό για έξι μήνες, ήτοι από την 1η Ιουλίου 2019 μέχρι την 31η 
Δεκεμβρίου 2019, ύψους €460.037. 

5. Κατ’ αποκοπή υπερωριακή αμοιβή σε ιατρικό προσωπικό για έξι μήνες, ήτοι από την 1η Ιουλίου 2019 
μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2019, ύψους €979.600. 

6. Επίδομα βάρδιας σε ιατρικό προσωπικό για έξι μήνες, ήτοι από την 1η Ιουλίου 2019 μέχρι την 31η 
Δεκεμβρίου 2019, ύψους €68.920. 

7. Επίδομα κατά τις Κυριακές και τις αργίες στην περίοδο βάρδιας σε ιατρικό προσωπικό για έξι μήνες, 
ήτοι από την 1η Ιουλίου 2019 μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2019, ύψους €415.918. 

8. Επίδομα επιφυλακής σε ιατρικό προσωπικό, ήτοι από την 1η Ιουλίου 2019 μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 
2019, ύψους €1.522.820. 

9. Συνεισφορές εργοδότη στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, Ταμείο Κοινωνικής Συνοχής, Ταμείο 
Τερματισμού Απασχόλησης και συνεισφορές στο ΓΕΣΥ για υπαλλήλους ύψους €507.673. 

10. Αγορά φαρμάκων για δεκαπέντε φαρμακεία που θα παραμείνουν ανοικτά για την κάλυψη των αναγκών 
των ασθενών στις απομακρυσμένες περιοχές ύψους €500.000. 

11. Αγορά του μηχανογραφικού συστήματος LIS (Lab Information System) για τη μηχανογράφηση και 
σωστή διασύνδεση των εργαστηρίων με το σύστημα του ΟΑΥ ύψους €500.000. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, τάχθηκε 
ομόφωνα υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο.  Σημειώνεται ωστόσο ότι η επιτροπή εκφράζει την 
έντονη δυσαρέσκειά της για τη μεγάλη καθυστέρηση που παρατηρείται στην υλοποίηση της διαδικασίας 
αυτονόμησης των δημόσιων νοσηλευτηρίων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Γεωργίου. 

ΓΙΩΡΓΟΣ Τ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Την ίδια ώρα που θα ψηφίσουμε και θα στηρίξουμε τον συμπληρωματικό προϋπολογισμό του 
Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας, δεν μπορούμε να μην αναφερθούμε στις αμαρτίες αυτής της 
κυβέρνησης σε σχέση με τον ίδιο τον ΟΚΥΠΥ.   

 Ψηφίσαμε, αν θυμάστε, το νομοσχέδιο και μετά από έναν χρόνο εδέησε η κυβέρνηση να διορίσει 
συμβούλιο και να στελεχώσει τον οργανισμό.  Ακόμα στελεχώνει τις διευθύνσεις των ΟΚΥΠΥ ανά επαρχία η 
κυβέρνηση.  Αποτέλεσμα είναι μια σειρά από αρνητικές συνέπειες.  Τα νοσοκομεία ασφυκτιούν.  Δυστυχώς, 
η κυβέρνηση με την αμέλειά της φέρει βαρύτατες ευθύνες για την κατάσταση στην οποία βρίσκονται τα 
νοσοκομεία.  Ο ίδιος ο υπουργός είπε προχτές ότι τα ΤΑΕΠ εργάζονται σε συνθήκες προσωπικού ασφαλείας.  
Τούτο ξέρετε με τι ισοδυναμεί στην πράξη;  Ότι κινδυνεύουμε ανά πάσα στιγμή να χάσουμε ζωές.   

 Την ίδια στιγμή κλινικές παραμένουν αστελέχωτες, αντιμετωπίζουμε σοβαρότατα προβλήματα σ’ ό,τι 
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αφορά τον εξοπλισμό και διαιωνίζονται τα προβλήματα χωρίς λύσεις.  Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας 
υποσχόταν και δεσμευόταν από το ’16 ότι τα νοσοκομεία θα ήταν πλήρως στελεχωμένα στο πλαίσιο της 
αυτονόμησης, ούτως ώστε να αντιμετωπίσουν με επάρκεια τις προκλήσεις ενόψει της εφαρμογής του Γενικού 
Συστήματος Υγείας.  Για ακόμα μια φορά άνθρακες ο θησαυρός, οι δεσμεύσεις του Προέδρου και της 
κυβέρνησης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Πραγματικά είναι πολύ δύσκολη η θέση μου σήμερα να μιλήσω για το συγκεκριμένο ζήτημα, όταν για 
χρόνια ολόκληρα προειδοποιούσα και έλεγα ότι τα προβλήματα έπρεπε να είχαν εκ των προτέρων 
αντιμετωπιστεί∙ και όμως βρισκόμουν στοχοποιημένος ότι δεν ήθελα το ΓΕΣΥ και όλα όσα ακούγαμε μέχρι 
σήμερα.  Σήμερα διαπιστώνω ότι η ίδια η επιτροπή Υγείας της Βουλής ομόφωνα εκφράζει την έντονη 
δυσαρέσκειά της για τη μεγάλη καθυστέρηση που παρατηρείται στην υλοποίηση της διαδικασίας 
αυτονόμησης των δημόσιων νοσηλευτηρίων.  Για να μην υπενθυμίσω τα θέματα με τον κ. Νίκολσον, που, 
όταν τα είχαμε αναδείξει, και πάλι είχαμε στοχοποιηθεί.  Όταν είχαμε πει ότι θα έπρεπε, σύμφωνα με τη 
νομοθεσία, να προηγηθεί η αυτονόμηση των δημόσιων νοσηλευτηρίων σε διοικητικό και σε οικονομικό 
επίπεδο, για να μπορέσουν να λειτουργήσουν αποδοτικά όσον αφορά το ΓΕΣΥ, και τι δεν ακούσαμε.   

 Εν πάση περιπτώσει, νομίζω ότι πια δεν υπάρχει κανένας λόγος εγώ να μιλώ γι’ αυτά τα ζητήματα, 
γιατί μιλούν τα γεγονότα και μιλούν όλοι οι υπόλοιποι πια.  Όμως σήμερα θα πρέπει να αναδείξουμε δύο 
βασικά ζητήματα.  Το ένα θέμα είναι ο αργός ρυθμός με τον οποίο ο ΟΚΥΠΥ προχωρεί στην αυτονόμηση 
των νοσοκομείων, στη στελέχωση και κυρίως στην κάλυψη των υποχρεώσεων που αναλαμβάνει για τα 
θέματα του συστήματος υγείας, και το δεύτερο, την ώρα που ο οργανισμός αδυνατεί να τιμολογήσει τις 
υπηρεσίες που προσφέρουν τα δημόσια νοσηλευτήρια στους δικαιούχους πρωτοβάθμιας περίθαλψης στο 
ΓΕΣΥ, ζητούμε σήμερα, αφού έχει απώλειες εκατομμυρίων απ’ αυτή την αδυναμία, ο φορολογούμενος 
πολίτης να εισφέρει καινούρια χρήματα -μέσω συμπληρωματικού προϋπολογισμού- για να καλυφθούν οι 
ανάγκες.   

 Οι εκτιμήσεις που έχουμε είναι ότι τους πρώτους πέντε μήνες από την εφαρμογή του ΓΕΣΥ η απώλεια 
του ΟΚΥΠΥ από τις μη τιμολογούμενες υπηρεσίες του πλησιάζει περίπου τα €20 εκατομ. και αυτή τη στιγμή 
ο φορολογούμενος πολίτης πρέπει να δώσει άλλα περίπου €5,5-€6 εκατομ., για να καλύψει αυτές τις ανάγκες.  
Αντιλαμβάνεστε ότι, αν δε συνέλθουν σύντομα και αν δεν προχωρήσουν με γρήγορες διαδικασίες στη 
διόρθωση των προβλημάτων με την εισαγωγή της δευτεροβάθμιας περίθαλψης, τότε τα ελλείμματα θα είναι 
τεράστια, τα προβλήματα θα είναι ακόμα μεγαλύτερα και ο κίνδυνος συνολικής κατάρρευσης του δημόσιου 
τομέα υγείας θα είναι πια πάρα πολύ μεγάλος.  Παρ’ όλα αυτά, εμείς θα ψηφίσουμε τον συμπληρωματικό 
προϋπολογισμό. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Δημητρίου. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Δεν παίρνω τον λόγο, για να δημιουργήσω αναταραχή ή συζήτηση.  Αν παίρνω τον λόγο, είναι για να 
θυμίσω πως είμαστε στη μέση μιας μεγάλης μεταρρύθμισης, της μεγαλύτερης μεταρρύθμισης που έγινε τις 
τελευταίες δεκαετίες.  Και είπαμε και λέμε ότι προβλήματα θα υπάρχουν.  Δεν μπορείς να κάμεις μεγάλη 
μεταρρύθμιση χωρίς προβλήματα.  Απ’ εκεί και πέρα όμως Κασσάνδρες δεν χρειαζόμαστε άλλες, έχουμε 
αρκετές.  Θέλουμε κόμματα, πολιτευτές, βουλευτές με θετική ενέργεια, με θετικά σχόλια, για να γίνει πράξη 
αυτή η μεταρρύθμιση. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κουλίας. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Θα συνεχίσω απ’ εκεί που έμεινε ο συνάδελφος ο Μαρίνος Σιζόπουλος, ο οποίος πάντοτε ήταν σωστός 
με τα θέματα υγείας όπως και στα υπόλοιπα θέματα.  Και να αναφέρω στο σώμα -να υπενθυμίσω- ότι είναι ο 
Μαρίνος Σιζόπουλος που κατήγγειλε τον Νίκολσον και τον Πολύζο, ότι ήταν δύο άτομα που διόρισε αυτή η 
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κυβέρνηση τα οποία αντί να ενισχύσουν το έργο του ΓΕΣΥ, το διέλυαν.  Όταν ενεγράφη το θέμα στην επιτροπή 
Ελέγχου, υπέβαλαν την παραίτησή τους και οι δύο αυτοί κύριοι.  Και επειδή ακούω, έτσι, κάτι ευχολόγια, 
όπως αυτά που είπε ο συνάδελφος ο Δημητρίου, τον οποίο πολύ συμπαθώ.  Για να ξέρεις, κύριε Δημητρίου, 
είσαι πολύ καλό παιδί, αλλά δεν είναι με τα ευχολόγια που κάμνεις ΓΕΣΥ.  Όλη αυτή η Βουλή θα ՚λεγα 
ομοφώνως έδωσε αυτής της κυβέρνησης ένα σημαντικό εργαλείο, το νομοθέτημα.  Και υπήρχαν δύο βασικές 
προϋποθέσεις, να συνεννοηθεί με τους γιατρούς τους ιδιώτες και του δημοσίου και να αναβαθμίσει τα 
νοσοκομεία.  Ε, μες στο καταστροφικό της έργο κατάφερε τι;  Να διαλύσει και τα νοσοκομεία, να διαλύσει και 
τον ιδιωτικό τομέα.  Εκάμαμέν τους όλους τους γιατρούς κυβερνητικούς.  Τηλεφωνάς του, εν απαντά!  Γιατί 
να απαντά;  Αφού πιάνει €150.000, πιάνει €200.000!  Έν’ παλαβός να απαντήσει;  Και εκαταστήσαμε όλο το 
ανενεργό δυναμικό των γιατρών, οι οποίοι έχουν είκοσι χρόνια να βάλουν ακουστικό στ’ αυτί τους τζιαι 
κάμνουν τους γιατρούς!  Έν’ ιατρική που κάμνουμε εμείς;  Να μεν πω τον όρο τι κάμνουμε!  Και ξέρετε ποιος 
την πληρώνει;  Ο κοσμάκης και κερδίζουν τα νεκροταφεία στο τέλος της ημέρας! 

 Και να σας πω ακόμα κάτι που μου κατάγγειλε ένας γιατρός προχτές, Πρόεδρέ μου.    

 Ο κ. Σιζόπουλος έν’ γιατρός, εν ηξέρω, μπορεί, έχουμε τζι άλλο γιατρό εδώ;   

 Ένας που έπαθε στη σκωληκοειδή απόφυση αιμορραγία έπαιρνε κορτιζόνη… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Μαρίνο Σιζόπουλο) 

 Ένας συνάδελφός σου γιατρός. 

 Αυτή την κορτιζόνη το Υπουργείο Υγείας είχε συμφωνία και την έπαιρνε από την Ελλάδα €6 τα τριάντα 
δισκία τον μήνα ή από την Πολωνία.  Είχαμε σύμβαση με την Ελλάδα.  Ξέρετε πόσα πληρώνουμε σήμερα;  
Οι φωστήρες -έπιασαν δουλειά τα κοράκια- €150 τα τριάντα δισκία χρεώνει σήμερα το ΓΕΣΥ!  Αυτό κάμνουν 
οι κύριοι!  Φυσικά, τους προειδοποιώ από το βήμα της Βουλής ότι εννά τους εγγράψω θέμα και θα στείλω 
την υπόθεσή τους στο ΤΑΕ.  Ακούτε τι εκάμαν!  ’Πού τα €6 εχρεώσαν €150!  Είναι τέτοιες δουλειές που 
κάμνουν!   

 Πηγαίνετε στα νοσοκομεία να δείτε, να δείτε ποια είναι η κατάστασή μας δηλαδή!  Εις τη Λάρνακα έχει 
ένα νοσοκομείο που το κτίζουν, έν’ όπως το γεφύρι της Άρτας!  Κτίσε, κτίσε, κτίσε και δεν τελειώνει!  Αλλά 
γίνεται να μην έχουν κρεβάτια, να μην έχουν κουβέρτες, να μην έχουν μαξιλαροντύματα;  Πηγαίνετε να δείτε 
στα χειρουργεία ποια έν’ η κατάσταση!  Είναι αγιωμένα τα χειρουργικά εργαλεία, υπάρχει πρόβλημα με τις 
αποστειρώσεις, είναι μια δραματική κατάσταση!  Έν’ καλά να μου λέει ο κ. Δημητρίου ότι έν’ όλα καλά και άγια 
και αντέχουμε…  Μα, ο Χάρος δεν αντέχει, κύριε, κάμνει τη δουλειά του!  Εννά σας περιμένει εσάς; 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Νομίζω πάμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας ποσού ύψους  
€5.173.181 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η  Δεκεμβρίου 2019.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Δημιουργία  νέων θέσεων.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα έξι ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομόφωνα.  Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας Νόμος (Αρ. 2) του 2019.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε, τριάντα πέντε παρόντες, τριάντα πέντε ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 19 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Εγγραφής Οδοντιάτρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2019».   

 Να διαβαστεί ο σκοπός.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εναρμόνιση με την Οδηγία 20133/55/ΕΕ σχετικά με την αναγνώριση των επαγγελματικών προσόντων 
και του κανονισμού (ΕΕ) αριθ. 1024/2012 σχετικά με τη διοικητική συνεργασία μέσω του συστήματος 
πληροφόρησης της εσωτερικής αγοράς («κανονισμός ΙΜΙ»). 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «O περί Εγγραφής 
Οδοντιάτρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Μαρίνος Μουσιούττας 

 Χρίστος Χρίστου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Νίκος Νουρής Γεώργιος Παπαδόπουλος 

 Αδάμος Αδάμου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, οι 
οποίες πραγματοποιήθηκαν την 31η Οκτωβρίου και στις 7 Νοεμβρίου 2019.  Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, των 
Οδοντιατρικών Υπηρεσιών του ίδιου υπουργείου, του Τμήματος Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, καθώς και του 
Οδοντιατρικού Συμβουλίου Κύπρου και του Παγκύπριου Οδοντιατρικού Συλλόγου. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της 
επιτροπής βουλευτές κ. Γιώργος Τ. Γεωργίου και Γεώργιος Προκοπίου. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Εγγραφής Οδοντιάτρων Νόμου, ώστε 
αναφορικά με το επάγγελμα του οδοντίατρου να επιτευχθεί ορθή εναρμόνιση με την Οδηγία 20133/55/ΕΕ του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 20ής Νοεμβρίου 2013 για την τροποποίηση της Οδηγίας 
2005/35/ΕΚ σχετικά με την αναγνώριση των επαγγελματικών προσόντων και του κανονισμού (ΕΕ) αριθ. 
1024/2012 σχετικά με τη διοικητική συνεργασία μέσω του συστήματος πληροφόρησης της εσωτερικής 
αγοράς («κανονισμός ΙΜΙ»). 

 Ειδικότερα, η προτεινόμενη ρύθμιση αποσκοπεί στην ορθή ενσωμάτωση της πιο πάνω Οδηγίας στην 
εσωτερική έννομη τάξη για το επάγγελμα του οδοντίατρου, λόγω του ότι στην αρχική ενσωμάτωσή της δεν 
συμπεριλήφθηκε το ακριβές χρονικό πλαίσιο αναγνώρισης των τίτλων εκπαίδευσης που χορηγούνται στην 
Ισπανία σε επαγγελματίες που άρχισαν την πανεπιστημιακή εκπαίδευση μεταξύ της 1ης Ιανουαρίου 1986 και 
της 31ης Δεκεμβρίου 1997. 

 Σημειώνεται ότι όλοι όσοι παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής συμφώνησαν με τις προτεινόμενες 
με το νομοσχέδιο ρυθμίσεις. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, γι’ αυτό ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ποιος θέλει να μιλήσει;   

(Αστειευόμενος) 

 Κανένας οδοντίατρος, κανένας που έχει πρόβλημα με τον οδοντίατρό του; 
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 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Είκοσι εννέα ψήφοι υπέρ και δύο αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα άρθρα εγκρίνονται με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ και δύο αποχές. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγραφής Οδοντιάτρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας παρόντες, τριάντα ψήφοι υπέρ και μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ και μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 20 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών του 2020 Νόμος του 2019». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών για το έτος 2020. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών του 

2020 Νόμος του 2019» 
Παρόντες: 
 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Νίκος Κέττηρος Ζαχαρίας Κουλίας 

 Μαριέλλα Αριστείδου Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης 

 Ονούφριος Κουλλά  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων εξέτασε το πιο 
πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 19 και 26 Νοεμβρίου 2019.  Στην 
πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του 
Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας του Υπουργείου Εσωτερικών και του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών (ΚΦΙΚΒ). 

                                            
  Υπέρ:  ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Αλληλεγγύη, Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία 

Πολιτών, Ανεξάρτητοι. 
 Αποχή: ΕΛΑΜ. 
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 Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας και η Παγκύπρια Ένωση Προσφύγων, παρ՚ όλο που κλήθηκαν, 
δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Ο προϋπολογισμός του ΚΦΙΚΒ προβλέπει δαπάνες ύψους €110.600.040 και έσοδα του ίδιου ύψους, 
στα οποία περιλαμβάνονται κρατική χορηγία ύψους €28,1 εκατομ., που προορίζεται να καλύψει διαχειριστικά 
έξοδα, ύψους €2,1 εκατομ., τραπεζικά τέλη, ύψους €3,1 εκατομ., και επιχορήγηση επιτοκίου δανείων μέσω 
του Σχεδίου Αφερεγγυότητας, ύψους €22,9 εκατομ.  Σε σχέση με το έτος 2019, τα προϋπολογιζόμενα έσοδα 
για το έτος 2020 παρουσιάζουν αύξηση κατά €2 εκατομ.   

 Περαιτέρω έσοδα για το έτος 2020 αποτελούν οι πρόσοδοι από τους τόκους εκδοθέντων δανείων του 
Σχεδίου Φερεγγυότητας, ύψους €6 εκατομ., η αποπληρωμή εκδοθέντων δανείων, ύψους €30,5 εκατομ., και 
οι αναλήψεις δανείων εσωτερικού, ύψους €46 εκατομ. (άτοκα δάνεια από το Πάγιο Ταμείο για το Σχέδιο 
Αφερεγγυότητας). 

 Στις προβλεπόμενες δαπάνες, πέραν των διαχειριστικών εξόδων, περιλαμβανομένου του μισθολογίου, 
ύψους €2,1 εκατομ., περιλαμβάνεται επίσης πρόνοια, ύψους €46 εκατομ., για παραχώρηση δανείων μέσω 
του Σχεδίου Αποκατάστασης Προπολεμικής Φερεγγυότητας, από την οποία ποσό ύψους €40 εκατομ. αφορά 
σε δάνεια για σπουδές, ποσό ύψους €1,5 εκατομ. σε δάνεια για ιατροφαρμακευτική περίθαλψη και ποσό 
ύψους €4,5 εκατομ. σε δάνεια επαγγελματικής δραστηριοποίησης.   

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, με βάση το Σχέδιο Αποκατάστασης Προπολεμικής Φερεγγυότητας, 
υπολογίζεται ότι θα παραχωρηθούν στα χρηματοπιστωτικά ιδρύματα κρατικές εγγυήσεις, ύψους €0,5 εκατομ.  

 Σημειώνεται ότι το εν λόγω σχέδιο, το οποίο τερματίστηκε το 2012, αφορά σε αιτήσεις που είχαν 
εγκριθεί πριν από τον τερματισμό του και καλύπτει δάνεια για στέγαση με κυβερνητική εγγύηση. 

 Η εκπρόσωπος του ΚΦΙΚΒ δήλωσε ότι ο αντίστοιχος προϋπολογισμός για το έτος 2019 αναμένεται, 
μέχρι το τέλος του χρόνου, να παρουσιάσει υλοποίηση της τάξης του 100%, ενώ για το έτος 2018 το ποσοστό 
υλοποίησης ήταν της τάξης του 87%. 

 Η εκπρόσωπος του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας του Υπουργείου Εσωτερικών ανέφερε 
ότι στο τμήμα δεν παρατηρούνται καθυστερήσεις αναφορικά με αιτήσεις δανείων, παρ՚ όλο που αυτό είναι 
υποστελεχωμένο και απαιτείται η πρόσληψη προσωπικού.   

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών ενημέρωσε την επιτροπή ότι έχει ετοιμαστεί το σχέδιο 
διαχείρισης μη εξυπηρετούμενων δανείων του ΚΦΙΚΒ. 

 Η πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες Δυνάμεις δήλωσαν ότι, παρά τη διαχρονικά θετική συμβολή του φορέα στην ενίσχυση της 
φερεγγυότητας και στήριξης των ιδιοκτητών κατεχόμενων περιουσιών, τα σημερινά δεδομένα επιβάλλουν 
εμπλουτισμό των σχεδίων, αναπροσαρμογή των κριτηρίων, καθώς και ανάπτυξη σχεδίων στήριξης για 
δυσπραγούσες περιπτώσεις που δεν μπορούν να αξιοποιήσουν τα υφιστάμενα σχέδιά του. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων, λαμβάνοντας 
υπόψη τα πιο πάνω, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο 
έγκριση του προϋπολογισμού του ΚΦΙΚΒ για το 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θέλει να μιλήσει κάποιος; 

 Ο κ. Κωστής Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Βεβαίως και θα υπερψηφιστεί ο προϋπολογισμός, απλώς να υπενθυμίσω ότι εκκρεμεί η πρόταση 
νόμου για επιβολή του τέλους του 0,4%, τουτέστιν 4‰, για κάθε αγοραπωλησία γης στις ελεύθερες περιοχές, 
προκειμένου ο προϋπολογισμός του Φορέα να ενισχυθεί, ώστε να δοθεί επιτέλους βοήθεια και αρωγή δωρεάν 
και χωρίς δεσμεύσεις στους ιδιοκτήτες των κατεχόμενων περιοχών, αλλά και σ’ όλους όσοι πληρώνουν το 
κόστος της τουρκικής εισβολής.  Επιτέλους, ευελπιστούμε ότι μέσα στο 2020 θα ολοκληρωθεί η συζήτηση και 
έτσι του χρόνου ο Φορέας αυτός θα διαθέτει μερικά εκατομμύρια σε βοήθεια, επαναλαμβάνω, στους 
πρόσφυγες και στους κατόχους, ιδιοκτήτες της κατεχόμενής μας γης, ώστε να αποφεύγεται και αυτό το 
απαράδεκτο, να παρακολουθούμε τους συμπατριώτες μας υπό το κράτος της φτώχιας και της ανέχειας να 
απευθύνονται σε αυτούς τους απατεώνες της «επιτροπής» των κατεχομένων, για να εκλιπαρούν ψίχουλα για 
τη γη τους.   

 Επομένως, ευελπιστούμε -λέω και τελειώνω- ότι επιτέλους η πρόταση νόμου για επιβολή του τέλους 
θα υπερψηφιστεί το συντομότερο δυνατόν.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Κουκουμά. 
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ΣΚΕΥΗ ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Είναι γεγονός ότι εκκρεμεί η πρόταση νόμου του κ. Ευσταθίου, την έχουμε συζητήσει σε μια συνεδρία, 
θα συνεχίσουμε, ελπίζω ότι μέχρι το τέλος Ιανουαρίου, που έχει δεσμευτεί και η κυβέρνηση να ολοκληρώσει 
τη μελέτη σε σχέση με την επιδότηση της απώλειας χρήσης, κάπου να συσχετιστεί.   

 Να πούμε όμως ότι το πρόβλημα του Φορέα δεν είναι τα οικονομικά όσο το να αναπροσαρμόσει τα 
σχέδια του, για να μπορούν να ανταποκρίνονται και να στηρίζουν τους ιδιοκτήτες κατεχόμενης περιουσίας.  
Έχουμε συζητήσει την ανάγκη να επαναφερθούν τα σχέδια που αφορούν τη δανειοδότηση.  Είναι γνωστό ότι 
από τα σχέδια που έχει τώρα ο Φορέας μόνο για τα φοιτητικά δάνεια παραχωρεί δάνεια με κεφάλαια του 
Φορέα, όπως και για το σχέδιο των νέων επιστημόνων.  Τα υπόλοιπα είναι επιδότηση επιτοκίου για τα 
στεγαστικά και τα επαγγελματικά και αντιλαμβάνεστε ότι υπάρχει μια διάσταση. 

 Επίσης, όσον αφορά το σχέδιο για τους νέους επιστήμονες, θα πρέπει να αναπροσαρμοστούν τα 
κριτήρια.  Δεν αξιοποιείται το κονδύλι.  Από ένα κονδύλι, αν δεν απατώμαι, €3 εκατομ. απορροφήθηκε €0,5 
εκατομ.  Με αυτούς τους τρόπους δε στηρίζουμε τους ιδιοκτήτες κατεχόμενης περιουσίας και βέβαια ούτε 
εκείνους που βρίσκονται σε δυσπραγούσα κατάσταση και δεν έχουν ανάγκη κανένα από τα σχέδια που 
λειτουργούν σήμερα και που πρέπει να βρούμε τους τρόπους να τους στηρίξουμε. 

 Να χαιρετίσουμε επίσης το γεγονός ότι ετοιμάστηκε επιτέλους σχέδιο, για να έχουν δικαίωμα και οι 
ιδιοκτήτες κατεχόμενης περιουσίας να προβούν σε αναδιάρθρωση από τα δάνεια που είχαν πάρει από τον 
Φορέα.  Μέχρι τώρα και για τόσο καιρό αναδεικνυόταν, καταγγελλόταν και δεν είχε ληφθεί οποιαδήποτε 
πρόνοια.  Όλος ο κόσμος μπορούσε να πάει στην τράπεζά του να κάμει αναδιάρθρωση, εκείνοι που είχαν 
δάνεια μέσα από τον Φορέα δεν μπορούσαν να το κάμουν.   

 Επίσης, θα ήθελα να σχολιάσω μια χθεσινή δήλωση, ανακοίνωση του νέου Υπουργού Εσωτερικών σε 
σχέση με τη στήριξη των προσφύγων, ότι έχουν κάνει πάρα πολλά.  Προσπαθούσα να βρω ένα θετικό να 
πω, για να μην έχει παράπονο ο κ. Κυπριανού, και ακριβώς το μόνο θετικό που έχει κάμει είναι να αυξήσει το 
ποσό και να επεκτείνει τα κριτήρια, για να καλύψει όμως όσους έχουν υψηλά εισοδήματα, από €35.000 μέχρι 
€40.000 και πάνω, οι οποίοι μπορούν να αξιοποιήσουν το νέο σχέδιο για τη στεγαστική πολιτική.  Ο 
υπόλοιπος κόσμος, οι χαμηλά αμειβόμενοι δεν μπορούν να τα αξιοποιήσουν και είναι μεγάλο πρόβλημα.  Και 
σίγουρα είναι μεγάλο πρόβλημα αυτό που έχει αναφερθεί και προηγουμένως, ότι, αν δε στηρίξουμε τους 
ιδιοκτήτες κατεχόμενης περιουσίας, όχι μόνο στην «επιτροπή αποζημιώσεων» προσφεύγουν, κύριε Πρόεδρε 
και αγαπητοί συνάδελφοι, βρίσκουν και άλλους τρόπους να ξεπουλήσουν τις περιουσίες τους σε διάφορους 
ξένες επενδυτές.  Αν δεν τα βλέπουμε και αν δεν τα ξέρουμε, ας ανοίξουμε τα αφτιά και τα μάτια μας να τα 
δούμε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Αριστείδου. 

ΜΑΡΙΕΛΛΑ ΑΡΙΣΤΕΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Σε ό,τι αφορά τον Κεντρικό Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών, θα ήθελα εκ μέρους του Δημοκρατικού 
Συναγερμού να συγχαρώ και να εκφράσω την ικανοποίησή μας και την ευαρέσκειά μας για το έργο που 
επιτελεί στηρίζοντας τον προσφυγικό κόσμο.  Σίγουρα, οι βελτιώσεις που έχουν σημειωθεί σε ό,τι αφορά τη 
στήριξη των προσφύγων σε όλους τους τομείς των αρμοδιοτήτων του είναι πολύ σημαντικές και αυξημένες. 

 Να πω παράλληλα ότι πέτυχε, ναι, να αναδιαρθρωθούν σε μεγάλο ποσοστό τα μη εξυπηρετούμενα 
δάνεια, ενώ έχει εγκριθεί -και χαιρετίζουμε αυτό το γεγονός- από το Υπουργικό Συμβούλιο σχέδιο από το 
Υπουργείο Οικονομικών που τίθεται σε εφαρμογή από τις 2 Ιανουαρίου 2020 με ισχύ μέχρι την 31η Μαρτίου 
του 2020, ένα επιπλέον μέτρο που ανακουφίζει έναν μεγάλο αριθμό δανειοληπτών προσφύγων.  Μπορεί, 
ναι, να υπάρχουν προβλήματα, όμως το σίγουρο είναι ότι πάντα μπορεί να υπάρξει και βελτίωση.  Και σίγουρα 
στόχος όλων μας είναι μέσα από τον Φορέα να συνεχίσει να είναι το βασικό στήριγμα του προσφυγικού 
κόσμου.   

 Θα ήθελα όμως, πριν κλείσω, κύριε Πρόεδρε, να χαιρετίσω που για πρώτη φορά αυτή η κυβέρνηση 
μετά από σαράντα πέντε χρόνια έχει ολοκληρώσει ένα μητρώο προσφύγων, για να μπορέσουμε επιτέλους 
να ετοιμαστούν τα σενάρια όσον αφορά το επίδομα της απώλειας χρήσης.   

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Θεολόγου. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, 

 Εγώ εύχομαι μέσα από αυτή τη νέα διαδικασία που έχει να ασχοληθεί ο Φορέας για τις αναδιαρθρώσεις 
δανείων των προσφύγων να έρθει να ελέγξει και πόσους τόκους παράνομους πλήρωσε αυτό το κράτος σε 
επιδοτήσεις επιτοκίων σε τράπεζες που, ενώ έπρεπε να εφαρμόζουν τα επιτόκια όπως ήταν τα 
συμφωνημένα, δεν εφάρμοζαν τα συμφωνημένα.   

 Και να αναφέρω ότι έχουν έρθει κοντά μας και καταγγελίες όσον αφορά τις περιπτώσεις νεαρών 
ζευγαριών που αιτούνται για επίδομα αναφορικά με τα νέα κριτήρια χρηματικής βοήθειας, που, ενώ ήξερε ο 
Φορέας ότι θα αλλάξουν αυτά τα κριτήρια και θα δοθούν μεγαλύτερα ποσά, εντούτοις βιάστηκαν να 
ξεκινήσουν να δίνουν προκαταβολές, για να μην μπορούν αυτά τα νεαρά ζευγάρια, οι νέες οικογένειες να 
πάρουν το συνολικό ποσό που είχε ανακοινώσει η κυβέρνηση.  Και αυτές οι καταγγελίες, κύριε Πρόεδρε, αυτή 
τη στιγμή ελέγχονται από την Επίτροπο Διοικήσεως, διότι μέσα σε ένα κράτος που υποτίθεται θέλει να 
βοηθήσει ιδιαίτερα αυτή την ομάδα του πληθυσμού, που είναι οι πρόσφυγες, δε θα έπρεπε να υπάρχουν 
αυτές οι διαδικασίες, άμα θέλουμε να μιλούμε για θέματα χρηστής διοίκησης.  Αλλάζουν τα κριτήρια, αλλάζουν 
τα ποσά τα οποία διοχετεύονται, αλλά εντούτοις στις περιπτώσεις που είχαν ήδη υποβάλει αυτά τα αιτήματα 
και είχαν εγκριθεί δεν περιμέναν ακόμα κάποιες εβδομάδες, για να τους δώσουν το ποσό το οποίο έκρινε η 
κυβέρνηση ότι θα ήταν αυξημένο, και βιάστηκαν να τους δώσουν πολύ μικρότερα ποσά και πολλοί αυτή τη 
στιγμή καταφεύγουν σε καταγγελίες εναντίον της Δημοκρατίας.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μαυρίδης. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Επειδή όλοι μας έχουμε ευαισθητοποιηθεί για τους ιδιοκτήτες κατεχόμενων περιουσιών, να αναφέρω 
ότι ο καλύτερος τρόπος, για να ενισχυθούν αυτοί οι άνθρωποι, είναι το σχέδιο για απώλεια χρήσης, το οποίο 
έχουμε προτείνει εδώ και χρόνια και το οποίο βρίσκεται σε εξέλιξη.  Από την κυβέρνηση έχει ολοκληρωθεί και 
το μητρώο περιουσιών.  Και τα υπόλοιπα βεβαίως μπορούν να βοηθήσουν, αλλά ο πιο δίκαιος τρόπος 
αντιμετώπισης του προβλήματος είναι να μπορεί ο κάθε πρόσφυγας να λαμβάνει ένα μικρό ενοίκιο για 
απώλεια χρήσης για την περιουσία του.   

 Thank you. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κουλίας. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Είπα «thank you». 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Με συγχωρείτε; 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Είπα «thank you». 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Είναι ο Μαυρίδης, κάμνει ό,τι θέλει! 

 Κύριε Μαυρίδη, πκιερώννουμέν σε ’πού την Κυπριακή Δημοκρατία, για να ξέρεις!  Άρα, το ανακαλείς. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Ναι, το ανακαλώ το «thank you» στην πολύτιμη Κυπριακή Δημοκρατία οπωσδήποτε! 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Μπράβο!  Εντάξει, διότι λοαρκάζεις να πάεις τζιαι στη μικτή εσύ απ’ ό,τι φαίνεται! 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Για τούτο το κρίσιμο θέμα που είπαν και οι συνάδελφοι τα σχόλιά τους θέλω να επαναλάβω για την 
ιστορία το εξής, το οποίο νομίζω ήταν δική σας επινόηση και πρέπει να το πούμε και να το πούμε, για να το 
ακούσει ξανά η κυβέρνηση.  Σίγουρα αυτό το κράτος δεν έχει την οικονομική δυνατότητα να λύσει τα 
προβλήματά του με τους πρόσφυγες και να βάλει χρήματα τέτοια, που πράγματι να πάρουν μια αποζημίωση 
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σωστή.  Ο Πρόεδρος της Βουλής παλαιότερα έκαμε την εξής σπουδαία εισήγηση:  Να μεταφερθεί 
συντελεστής δόμησης.  Ο συντελεστής δόμησης είναι μεγάλη οικονομική ανακούφιση, μπορεί να αποτιμηθεί 
σε χρήμα και να είναι πράγματι ουσιαστική η βοήθεια για τον προσφυγικό κόσμο.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Περδίκη) 

 Κύριε, κύριοι, σας παρακαλώ!  Σας παρακαλώ πολύ! 

 Η μεταφορά συντελεστή από την κατεχόμενη γη στις ελεύθερες περιοχές είναι ένας ανέξοδος τρόπος 
από το κράτος αλλά ουσιαστικός και δραστικός, για να ανακουφίσει πράγματι τους εκτοπισθέντες.  Δηλαδή, 
αν, κύριε, έχεις πέντε σκάλες χωράφι, θα σου δώσουν συντελεστή διακόσια μέτρα να τον προσθέσεις ή να 
τον πουλήσεις.  Και αυτό θα βοηθούσε και την ελεύθερη οικονομία απ’ εδώ.   

 Δυστυχώς, Πρόεδρέ μου, κάποιοι δεν ακούν καλά, αλλά είναι καλά να τους το επαναλαμβάνουμε 
μήπως κάποιοι ευαισθητοποιηθούν ότι η μεταφορά συντελεστή δόμησης από την κατεχόμενη περιοχή στις 
ελεύθερες είναι πολύ καλός τρόπος. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών ποσού ύψους 
€110.600.040 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2020.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων ομάδων δαπανών για την κάλυψη του ελλείμματος 
άλλων ομάδων δαπανών.  Άρθρο 4. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 5. 

 Εναλλαξιμότητα και απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων που παραμένουν κενές πέραν των πέντε 
ετών.  Άρθρο 6. 

 Απαγόρευση προσλήψεων προσωπικού για κάλυψη έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση αντικατάστασης αποχωρούντων υπαλλήλων.  Άρθρο 8. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων ωρομίσθιου προσωπικού.  Άρθρο 9. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 10. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 11. 

 Απαγόρευση πρόσληψης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 12. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 13. 

 Καταβολή της Αυτόματης Τιμαριθμικής Αναπροσαρμογής.  Άρθρο 14. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 15. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 16. 

 Όροι και ορολογία.  Άρθρο 17. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Όταν είστε έτοιμοι, ανακοινώνετε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 

 Είναι ομόφωνο, τριάντα τρεις παρόντες, τριάντα τρεις ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής 
Βαρών του 2020 Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις παρόντες, τριάντα τέσσερις ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 21 και 22 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Ανακουφίσεως 
Παθόντων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2018» και «Ο περί Ανακουφίσεως Παθόντων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2019».  Το θέμα με αρ.  21 είναι πρόταση νόμου των κ. Μαριέλλας Αριστείδου, Ονούφριου Κουλλά, 
Κυριάκου Χατζηγιάννη και Ελένης Σταύρου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού και κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις και το θέμα με αρ.  22 είναι πρόταση νόμου της κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός για το υπ’ αριθμόν 21:  Τροποποίηση του περί Ανακουφίσεως Παθόντων Νόμου, ώστε να 
εισαχθούν σε αυτόν ρυθμίσεις για την υποβολή ένστασης και τη διαδικασία εξέτασης αυτής από τον αρμόδιο 
υπουργό. 

 Σκοπός για το υπ’ αριθμόν 22:  Τροποποίηση του περί Ανακουφίσεως Παθόντων Νόμου, ώστε να 
εισαχθούν σε αυτόν ρυθμίσεις για την υποβολή ένστασης και τη διαδικασία εξέτασης αυτής από τον αρμόδιο 
υπουργό. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων- Αγνοουμένων-Παθόντων 
για τις προτάσεις νόμου «Ο περί Ανακουφίσεως Παθόντων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2018» και 

«Ο περί Ανακουφίσεως Παθόντων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Νίκος Κέττηρος Ζαχαρίας Κουλίας 

 Μαριέλλα Αριστείδου Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης 

 Ονούφριος Κουλλά 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων- Παθόντων μελέτησε τις πιο 
πάνω προτάσεις νόμου, από τις οποίες η πρώτη κατατέθηκε στη Βουλή στις 8 Ιουνίου 2018 από την κ. 
Μαριέλλα Αριστείδου, τους κ. Ονούφριο Κουλλά και Κυριάκο Χατζηγιάννη, καθώς και την κ. Ελένη Σταύρου 
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και σε μεταγενέστερο στάδιο 
υιοθετήθηκε από την κ. Σκεύη Κούτρα Κουκουμά εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες Δυνάμεις και η δεύτερη κατατέθηκε στη Βουλή στις 11 Οκτωβρίου 2019 από την κ. Σκεύη Κούτρα 
Κουκουμά εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, σε τρεις συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 30 Οκτωβρίου 2018, καθώς και στις 22 Οκτωβρίου και 26 Νοεμβρίου 2019. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, εκπρόσωποι της Επιτροπής Ανακουφίσεως Παθόντων του 
ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου Υγείας, του Γραφείου του Επιτρόπου Προεδρίας, της Υπηρεσίας 
Αγνοουμένων, της Παγκύπριας Οργάνωσης Αποκαταστάσεως Παθόντων και της Παγκύπριας Οργάνωσης 
Συγγενών Αδηλώτων Αιχμαλώτων και Αγνοουμένων Κύπρου.  Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ 
όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός της πρώτης πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Ανακουφίσεως Παθόντων Νόμου, 
ώστε να δοθεί το δικαίωμα σε παθόντες, κατά την έννοια της υπό τροποποίηση νομοθεσίας, να υποβάλλουν 
ένσταση εναντίον αποφάσεων της Επιτροπής Ανακουφίσεως Παθόντων. 

 Σκοπός της δεύτερης πρότασης νόμου είναι επίσης η τροποποίηση του περί Ανακουφίσεως Παθόντων 
Νόμου, ώστε να δοθεί το δικαίωμα σε παθόντες που αποτείνονται στην Επιτροπή Ανακουφίσεως Παθόντων 
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να υποβάλλουν ένσταση εναντίον απόφασης της εν λόγω επιτροπής, η οποία θα εξετάζεται κατ’ αναλογίαν 
της ισχύουσας στον περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμο διαδικασίας εξέτασης ιεραρχικής προσφυγής. 

 Στο πλαίσιο της μελέτης των εν λόγω προτάσεων νόμου ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ανέφερε ότι συμφωνεί με τους σκοπούς της πρώτης 
πρότασης νόμου, καθότι πρόκειται περί μίας πλήρους ρύθμισης, η οποία δύναται να τεθεί σε εφαρμογή ευθύς 
ως αυτή ψηφισθεί σε νόμο. 

 Όσον αφορά τη δεύτερη πρόταση νόμου, με την οποία προτείνεται η θέσπιση διαδικασίας άσκησης 
ιεραρχικής προσφυγής και η ίδρυση δευτεροβάθμιου ιατροσυμβουλίου, ο ίδιος αρμόδιος δήλωσε ότι η 
προτεινόμενη ρύθμιση είναι αχρείαστη, καθότι η ιεραρχική προσφυγή θα εξετάζεται από τον αρμόδιο 
υπουργό, ο οποίος θα αποτείνεται σε ήδη υφιστάμενα όργανα.  Ταυτόχρονα ανέφερε ότι η ίδρυση 
δευτεροβάθμιου ιατροσυμβουλίου με κανονισμούς καθιστά τη διαδικασία χρονοβόρα. 

 Ο προϊστάμενος της Υπηρεσίας Αγνοουμένων εισηγήθηκε την ενοποίηση των προτεινόμενών 
ρυθμίσεων, δεδομένου ότι διέπονται από την ίδια φιλοσοφία. Υπό το φως των πιο πάνω, οι εισηγητές της 
πρώτης πρότασης νόμου υπέβαλαν εισήγηση για τροποποίηση της προτεινόμενης προθεσμίας εντός της 
οποίας ο αρμόδιος υπουργός θα αποφαίνεται επί υποβληθείσας από παθόντα ένστασης από σαράντα πέντε 
(45) ημέρες, που είχε αρχικά προταθεί, σε εξήντα (60) ημέρες. 

 Από την πλευρά της η εισηγήτρια της δεύτερης πρότασης νόμου εισηγήθηκε απάλειψη σχετικής 
πρόνοιας για την ίδρυση δευτεροβάθμιου ιατροσυμβουλίου, με σύνθεση και λειτουργία που θα ρυθμίζεται με 
κανονισμούς. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης οι εισηγητές των δύο εν λόγω σχεδίων νόμου αποφάσισαν 
όπως αυτές ενοποιηθούν σε ένα ενιαίο κείμενο, στο οποίο να περιληφθεί πρόνοια για δικαίωμα υποβολής 
ένστασης και για τη διαδικασία εξέτασής της από τον αρμόδιο υπουργό. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του ενιαίου κειμένου σχεδίου νόμου, όπως αυτό έχει 
ενοποιηθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Δεν υπάρχει καμία αμφιβολία για τις καλές προθέσεις των εισηγητών της πρότασης νόμου.  Αυτό το 
οποίο όμως απασχολεί είναι ότι άθελά μας πιθανόν να βάζουμε σοβαρό θέμα σε σχέση με την ίδια τη φύση 
του ταμείου.  Το Ταμείο Ανακουφίσεως Παθόντων με βάση το άρθρο 3 είναι ανεξάρτητο ταμείο, το οποίο 
ελέγχεται μάλιστα από τον Γενικό Ελεγκτή, με δικό του προϋπολογισμό.  Τώρα οποιαδήποτε απόφαση 
προσβάλλεται υπό μορφή ένστασης, λέει η πρόταση, στον υπουργό.  Ποιον υπουργό;  Αν θεωρηθεί ότι ο 
υπουργός αυτός είναι ιεραρχικά ανώτερο όργανο από το Ταμείο, τότε τίθεται πολύ σοβαρό θέμα ανεξαρτησίας 
του Ταμείου από την εκτελεστική εξουσία.  Σε αυτή την περίπτωση ο υπουργός μπορεί να αποφασίσει 
διαφορετικά σε ένα Ταμείο του οποίου οι δαπάνες ελέγχονται από τη διαχειριστική επιτροπή;  Δεύτερον, 
μπορεί να γίνει ένσταση σε σώμα άλλο από το αποφασίζον;  Δεν μπορεί!  Επομένως, έχω την ταπεινή θέση 
ότι, ψηφίζοντας αυτή την πρόταση, τίθεται πολύ σοβαρό θέμα αμφισβήτησης της ανεξαρτησίας του Ταμείου, 
γι’ αυτό και δεν μπορούμε, τουλάχιστον εμείς, να το υπερψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Αριστείδου. 

ΜΑΡΙΕΛΛΑ ΑΡΙΣΤΕΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι κάπου έχουμε περιπλέξει λίγο τα πράγματα.  Είναι μία πολύ πολύ απλή 
πρόταση.  Οδηγηθήκαμε στη συγκεκριμένη πρόταση νόμου, αφού είχαμε εντοπίσει ένα κενό στις περιπτώσεις 
που αποτείνονται στην αρμόδια επιτροπή και, όταν απορρίπτεται η αίτησή τους, δεν υπάρχει διαδικασία 
υποβολής ένστασης για επανεξέταση της αίτησής τους.  Επομένως...  Ναι, γιατί πρέπει να πάει σε μια 
ανεξάρτητη…  Δεν πρέπει να πάει στην ίδια την επιτροπή. 

 Επομένως, μέσω αυτής της πρότασης νόμου, εμείς θεωρούμε ότι διορθώνουμε ουσιαστικά μία αδικία 
σε βάρος των παθόντων, οι οποίοι τώρα θα έχουν το δικαίωμα σε περίπτωση απόρριψης να μπορούν να 
υποβάλλουν ένσταση εναντίον της απόφασης της Επιτροπής Ανακουφίσεως Παθόντων σε διάστημα εξήντα 
ημερών. 
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 Ως εκ τούτου, κύριε Πρόεδρε, ο Δημοκρατικός Συναγερμός θα υπερψηφίσει την πρόταση νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Κουκουμά. 

ΣΚΕΥΗ ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Ακριβώς, κύριε Πρόεδρε, επειδή είχαμε διαπιστώσει μία διάκριση και μία αδικία σε βάρος των 
αναπήρων του 1974, το οποιοδήποτε άλλο άτομο με αναπηρία, όταν απορριφθεί η αίτησή του από το 
οποιοδήποτε ιατροσυμβούλιο, έχει το δικαίωμα ένστασης.  Στην προκειμένη περίπτωση, τα άτομα που είναι 
ανάπηρα, γιατί η αρτιμέλειά τους τέλος πάντως επηρεάστηκε από τη συμμετοχή τους το 1974 στον πόλεμο, 
είναι άδικο να μην έχουν αυτή τη δυνατότητα.  Γι’ αυτό θεωρούμε ότι είναι μια διαδικασία που πρέπει να 
διαμορφωθεί και ελπίζω ότι θα περάσει σήμερα, αφού είναι σχεδόν κοινή η πρόταση με τον Δημοκρατικό 
Συναγερμό, για να δώσουμε ακριβώς αυτή τη δυνατότητα.  Και να πω ότι ένας ακόμα λόγος που χρειάζεται 
αυτό το σώμα είναι γιατί πλέον αποτείνονται σε αυτή την επιτροπή και άτομα που το 1974 το ποσοστό 
αναπηρίας τους ήταν μέχρι 16% και, μπορεί το τραύμα που είχαν να μην τους προκαλούσε πρόβλημα, 
σήμερα όμως να έχει επιδεινωθεί και να αποτείνονται τώρα, για να πάρουν τούτη την έγκριση ως άτομα με 
αναπηρία, ως παθόντες.  Οπότε, θεωρούμε ότι χρειάζεται, είναι δικαίωμά τους να προσφύγουν.  Δεν είναι ότι 
όποιος προσφύγει θα το πετύχει, αλλά όταν αποδείξει ότι πράγματι επηρεάζεται από την απόφαση του 
προηγούμενου ιατροσυμβουλίου ή του υπουργού. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του ενιαίου κειμένου των προτάσεων νόμου.  Είπαμε είναι ενιαίο 
το κείμενο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε για τα άρθρα, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Είκοσι εννέα ψήφοι υπέρ και δύο αποχές.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δύο αποχές, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του ενιαίου κειμένου των προτάσεων νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ανακουφίσεως Παθόντων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε για το σύνολο των προτάσεων νόμου, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα τρεις ψήφοι υπέρ και δύο αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δύο αποχές, το ενιαίο κείμενο νόμου ψηφίζεται σε 

νόμο. 

                                            
 Υπέρ:   ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, Αλληλεγγύη, ΕΛΑΜ, Ανεξάρτητοι.   
  Αποχή: ΚΣ ΕΔΕΚ.   
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 Το υπ’ αριθμόν 23 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019».  Είναι 
πρόταση νόμου των βουλευτών κ. Πανικού Λεωνίδου, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού, Ζαχαρία 
Κουλία, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου, και Ηλία Μυριάνθους, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου. 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Εταιρειών Νόμου, ώστε να μετατεθεί η έναρξη της ισχύος ορισμένων διατάξεων 
του περί Εταιρειών (Τροποποιητικού) (Αρ.  3) Νόμου του 2018 για τις 18 Απριλίου 2020. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για την 
πρόταση νόμου «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός)  Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 
 Ανδρέας Κυπριανού Ηλίας Μυριάνθους 

 Κώστας Κώστα Γεώργιος Παπαδόπουλος 

 Ανδρέας Πασιουρτίδης Μη μέλη της επιτροπής: 

 Άγγελος Βότσης Ζαχαρίας Κουλίας 

 Μαρίνος Μουσιούττας 
 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε κατά 
προτεραιότητα την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τους κ. Πανίκο Λεωνίδου, 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού, Ζαχαρία Κουλία, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμόχωστου, 
και Ηλία Μυριάνθους, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου, σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 
26 Νοεμβρίου 2019.  Στη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της ο Έφορος 
Εταιρειών και Επίσημος Παραλήπτης, εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας 
και του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ).  Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ 
όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Εταιρειών Νόμου, έτσι ώστε η ημερομηνία 
έναρξης της ισχύος των διατάξεων των άρθρων 11 (γ), 20, 23(β), 26(β), 28(δ) και 36(ε) του περί Εταιρειών 
(Τροποποιητικού) (Αρ.  3) Νόμου του 2018 να μετατεθεί από τις 18 Δεκεμβρίου 2019 στις 18 Απριλίου 2020.  
Οι διατάξεις αυτές αφορούν την επιβολή χρηματικής επιβάρυνσης από τον Έφορο Εταιρειών και Επίσημο 
Παραλήπτη σε εταιρείες, σε περίπτωση που παραλείπουν να υποβάλουν έγκαιρα έντυπα και έγγραφα, όπως 
είναι η ετήσια έκθεση εταιρείας, τα έγγραφα για τα εγγεγραμμένα γραφεία εταιρειών, έγγραφα για 
παραχώρηση μετοχών κ.λπ.  Η πρόνοια αυτή θα τεθεί σε ισχύ, όπως αναφέρεται πιο πάνω, στις 18 
Δεκεμβρίου 2019. 

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή σε προηγούμενη συνεδρία της, ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2019, είχε την 
ευκαιρία να ενημερωθεί για το εν λόγω θέμα και τα προβλήματα που προκύπτουν από την εφαρμογή των 
υπό τροποποίηση διατάξεων τόσο από τους εισηγητές της πρότασης νόμου όσο και από τους κυβερνητικούς 
αρμοδίους.  Με βάση την ενημέρωση της οποίας έτυχε, η επιτροπή αποφάσισε όπως συζητήσει, σε επόμενη 
συνεδρία της, σχετική πρόταση νόμου η οποία εν το μεταξύ θα  κατατίθετο στη Βουλή και θα συζητείτο κατά 
προτεραιότητα, λόγω του ότι δεν της παρείχετο ο απαραίτητος χρόνος να τη μελετήσει σύμφωνα με τα 
χρονοδιαγράμματα που θέτει ο Κανονισμός της Βουλής των Αντιπροσώπων, αφού στις 18 Δεκεμβρίου του 
τρέχοντος έτους οι εν λόγω διατάξεις πρόκειται να τεθούν σε ισχύ. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, κατατέθηκε στη Βουλή η υπό συζήτηση πρόταση νόμου, ο σκοπός της 
οποίας αναλύεται πιο πάνω.  Οι εισηγητές της πρότασης νόμου υποστήριξαν την ανάγκη ψήφισης της 
πρότασης νόμου σε νόμο, ώστε να δοθεί η προτεινόμενη παράταση και να παρασχεθεί ο απαραίτητος χρόνος 
αφενός στο Τμήμα Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη να επιλύσει τα προβλήματα που 
διαπιστώνονται στο σύστημα με την ηλεκτρονική υποβολή των υπό αναφορά εγγράφων και αφετέρου στους 
πολίτες να καταθέσουν τα απαιτούμενα έγγραφα και κυρίως την ετήσια έκθεση η οποία συνυποβάλλεται μαζί 
με τους ελεγμένους λογαριασμούς εκάστης εταιρείας. 

 Ο Έφορος Εταιρειών και Επίσημος Παραλήπτης και οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας, αντιλαμβανόμενοι τη δυσκολία που αντιμετωπίζουν οι εταιρείες στην έγκαιρη 
ετοιμασία των αιτήσεων για υποβολή τους στον Έφορο Εταιρειών και Επίσημο Παραλήπτη, δε διαφώνησαν 
με την προτεινόμενη παράταση, αφού η έναρξη της ισχύος των υπό τροποποίηση διατάξεων δε θα επηρεάσει 
την επόμενη αξιολόγηση συμμόρφωσης της Κυπριακής Δημοκρατίας από το Global Forum, η οποία θα 
πραγματοποιηθεί το καλοκαίρι του 2020. 
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 Οι εκπρόσωποι του ΣΕΛΚ, αφού συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης 
νόμου, ανέφεραν ότι τα μέλη τους αντιμετωπίζουν δυσκολίες στην έγκαιρη ετοιμασία των ελεγμένων 
λογαριασμών που απαιτούνται για κατάθεση στον Έφορο Εταιρειών και Επίσημο Παραλήπτη μαζί με την 
ετήσια έκθεση των εταιρειών, αφού οι τελευταίες, λόγω οφειλών που έχουν από προηγούμενα έτη, 
καθυστερούν να αποταθούν στους λογιστές για την ετοιμασία τους. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιον της, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του 
σώματος την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα. 

 Πέρσι, κύριε Πρόεδρε, ψηφίσαμε μία νομοθεσία με την οποία υποχρεώναμε όλες τις εταιρείες της 
Κύπρου, όταν θα υποβάλλουν αιτήσεις και υποβάλλονται αυτές εκπρόθεσμα, να πρέπει να υπόκεινται σε 
κυρώσεις.  Και αυτές οι κυρώσεις αφορούν penalties, πρόστιμα, επί ημερήσιας βάσης αφενός, αλλά και 
συνολικό πρόστιμο.  Μέσα από μία έρευνα που έγινε, κύριε Πρόεδρε, διαπιστώθηκε ότι τα συστήματα του 
ίδιου του Γραφείου του Εφόρου είχαν πρόβλημα και έχουν πρόβλημα.  Οι διαδικασίες που ακολουθούνται 
είναι τέτοιες που αναγκάζονται εκ του αποτελέσματος οι εταιρείες, όχι άμεσα οι εταιρείες, αλλά τα Γραφεία 
που υποβάλλουν αυτές τις αιτήσεις, κατά κύριο λόγο λογιστικά Γραφεία, να έχουν καθυστερήσεις, με 
αποτέλεσμα, τώρα που εκπνέει η προθεσμία και θα αρχίσει μετά τις 18 Δεκεμβρίου, να υπόκεινται σε αυτές 
τις κυρώσεις που είπα προηγουμένως, να μην μπορούν να εφαρμόσουν τη νομοθεσία, με αποτέλεσμα μικρές 
εταιρείες, κυρίως μικρές εταιρείες και μικρομεσαίες εταιρείες, οι οποίες δεν έχουν ούτε την οικονομική άνεση, 
να μην μπορούν κάποια στιγμή να πληρώνουν αυτά τα μεγάλα πρόστιμα. 

 Γι’ αυτό ζητήσαμε παράταση για έναν χρόνο, η επιτροπή αποφάσισε ομόφωνα για τέσσερις μήνες.  Θα 
συμφωνήσουμε, κύριε Πρόεδρε, αλλά πιστεύουμε και θέλουμε να καταγραφεί ότι αυτή η νομοθεσία είναι 
προβληματική και πρέπει να επανεξεταστεί.  Ιδιαίτερα οι κυρώσεις και τα πρόστιμα. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κώστας Κώστα. 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Όταν πριν από έναν χρόνο συζητούσαμε το συγκεκριμένο νομοσχέδιο, ρωτούσαμε το Τμήμα του 
Εφόρου Εταιρειών αν είναι έτοιμοι να προχωρήσουμε.  Μας είπαν ότι ήταν έτοιμοι.  Εν τη σοφία της η Βουλή 
αποφάσισε να δώσει έναν χρόνο, για να εφαρμοστεί η σχετική νομοθεσία.  Όταν ήρθε η πρόταση νόμου των 
συναδέλφων, η πραγματικότητα είναι ότι οι υπόλοιποι νομίζαμε ότι είχε να κάνει μόνο με την αύξηση των 
σχετικών προστίμων.  Στη συζήτηση που έγινε σε τρεις συνεχόμενες συνεδρίες της επιτροπής είδαμε 
δυστυχώς ότι υπάρχει σοβαρό πρόβλημα.  Να σας δώσω ένα απλό παράδειγμα.  Αν καταχωρισθεί ένα 
έντυπο, για παράδειγμα, μια ετήσια έκθεση με λανθασμένη ημερομηνία, τότε την επόμενη χρονιά το σύστημα 
δε σε αφήνει να την καταθέσεις, αλλά το πρόστιμο το μεγάλο θα το δεχθείς.  Και, όταν ρωτήσαμε το απλό, το 
αυτονόητο:  «Δεν μπορεί στο σύστημα να μπει ένα κουμπί αναίρεσης, ένα delete, να το ακυρώνει, να μπορείς 
να το διορθώνεις, να επανακαταθέσεις το έντυπο;», μας είπαν το εξής αμίμητο:  «Μπορεί να χρειαστούν και 
δέκα χρόνια, για να αλλάξουμε το λογισμικό.»! 

 Όντως, οι συνάδελφοι είχαν εισηγηθεί έναν χρόνο, αλλά -η αλήθεια- εμείς ως κόμμα προτείναμε τους 
τέσσερις μήνες και έγινε ομόφωνα αποδεκτό από την επιτροπή, διότι τον ερχόμενο Ιούνη η Κύπρος θα 
αξιολογηθεί από διεθνείς οργανισμούς και δε θέλαμε να δώσουμε την ευκαιρία στον οποιοδήποτε να κάνει 
μια κακή αξιολόγηση.  Ελπίζουμε μέσα σε τούτους τους τέσσερις μήνες, το αρμόδιο τμήμα να κάμει τούτες τις 
αλλαγές που χρειάζονται στο λογισμικό, για να μην υπάρχουν τα οποιαδήποτε προβλήματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κυπριανού. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Είναι γεγονός, κύριε Πρόεδρε, ότι έχει παραδεχτεί το Γραφείο του Εφόρου Εταιρειών ότι υπάρχουν 
συγκεκριμένα προβλήματα στο μηχανογραφικό σύστημα της υπηρεσίας.  Από την άλλη, υπάρχει αξιολόγηση 
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της Κύπρου από διεθνείς οργανισμούς σε σχέση και με το ξέπλυμα βρώμικου χρήματος τον Ιούνιο του 2020.  
Έχουμε δώσει ομόφωνα αυτή την τετράμηνη παράταση και έχουμε παροτρύνει όλους τους ενδιαφερομένους 
να βρουν τις λύσεις εκείνες οι οποίες θα επιτρέψουν να εφαρμοστεί η νομοθεσία, χωρίς να θυματοποιούμε 
την οποιαδήποτε εταιρεία.  Αν δε βρουν τις λύσεις, τότε θα δούμε πώς προχωρούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μυριάνθους. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Συμπληρωματικά, κύριε Πρόεδρε -με ό,τι έχει αναφερθεί συμφωνούμε απόλυτα- να πούμε ότι το 
συγκεκριμένο πρόβλημα δεν αναμένεται ότι θα επιλυθεί με την παράταση που έχει δοθεί στους τέσσερις 
μήνες, παρ’ όλο ότι είχαμε ζητήσει στην αρχική πρόταση έναν χρόνο, που θα έλεγα ότι ούτε εκεί προβλεπόταν 
ότι θα μπορούσε να διορθώσουν το πρόβλημα και ο λόγος είναι ο εξής:  Δυστυχώς, το 2015 είχε ψηφιστεί 
από το σώμα μια νομοθεσία η οποία ουσιαστικά, σε συνδυασμό με το τι είχαμε ψηφίσει από πέρσι, θα παράγει 
από μόνη της πρόστιμα στις εταιρείες.  Και ακριβώς το πρόβλημα είναι ότι, πέραν των €350 που έχουν να 
πληρώσουν οι εταιρείες ως ετήσιο τέλος, θα έρχονται, γιατί καμία εταιρεία δε θα μπορεί όπως είναι η 
φόρμουλα που θα λειτουργεί για τις συγκεκριμένες καταθέσεις εντύπων, να ενεργοποιεί αμέσως τη διαδικασία 
προστίμου, που θα φτάνει μέχρι τα €250.  Οπότε, αντιλαμβανόμαστε όλοι τι επιβάρυνση θα έχουν μικρές ή 
μεγάλες εταιρείες.  Το πρόβλημα δεν είναι οι μεγάλες.  Κατά κύριο λόγο είναι οι μικρές.  Ως εκ τούτου, πολύ 
ορθά, όπως έχει αναφέρει και ο συνάδελφος Κώστας Κώστα και ο πρόεδρος της επιτροπής κ. Ανδρέας 
Κυπριανού, πέραν της αξιολόγησης, εμείς αναμένουμε να έχουμε μπροστά μας σε τέσσερις μήνες μια 
ολοκληρωμένη πρόταση από πλευράς του Γραφείου Εφόρου που να λύνει όλα αυτά τα αδιέξοδα τα οποία 
έχουμε σήμερα μπροστά μας και από την άλλη να μην κριθούμε από τους διεθνείς οργανισμούς με αρνητικά 
σχόλια στις εκθέσεις τους. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 51 του περί Εταιρειών (Τροποποιητικού) (Αρ.  3) Νόμου του 2018.  Άρθρο 
2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε για τα άρθρα, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα δύο ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε για το σύνολο του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 24 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Αντιμετώπισης του Αδικαιολόγητου Γεωγραφικού 
Αποκλεισμού Νόμος του 2019». 
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ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με συγχωρείτε; 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Ζητούμε αναβολή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση για την αναβολή; 

 Αναβάλλεται. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το υπ’ αριθμόν 25 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και Λειτουργίας Ξενοδοχείων 
και Τουριστικών Καταλυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019». 

 Κάποιος θα ζητήσει αναβολή και για τούτο, αντιλαμβάνομαι; 

 Ο κ. Μυριάνθους. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε, θα θέλαμε και εμείς να ζητήσουμε αναβολή γι’ αυτή την πρόταση νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση για την αναβολή; 

 Ο κ. Κώστας Κώστα. 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ: 

 Όταν πριν από αρκετούς μήνες ξεκινούσε η συζήτηση της πρότασης νόμου στην επιτροπή Εμπορίου 
της Βουλής, χωρίς να μπαίνω στην ουσία του θέματος, ξέραμε ότι θα ασκηθούν πολλές πιέσεις πάνω στην 
επιτροπή.  Καταλήξαμε μετά από πολλές συζητήσεις σε ένα κλίμα συναινετικό, πραγματικά, -μια προσπάθεια 
που έγινε απ’ όλους, από τον πρόεδρο μέχρι το τελευταίο μέλος της επιτροπής- σε ένα ομόφωνο κείμενο που 
ήρθε σήμερα. 

 Εμείς θα συναινέσουμε με την αναβολή, κύριε Πρόεδρε, με την ελπίδα, με την ευχή ότι τελικά τα 
διάφορα συμφέροντα που ασκούν μεγάλες πιέσεις δε θα καταφέρουν τον σκοπό τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αναβάλλεται τότε. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς… 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Nαι, παρακαλώ.  Υπάρχει ένσταση για την αναβολή; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Όχι. 

 Απλώς, θέλω να τονίσω, κύριε Πρόεδρε, ότι έγινε εξαντλητική συζήτηση της συγκεκριμένης πρότασης 
νόμου και έχουμε καταλήξει σχεδόν ομόφωνα σε ένα πολύ σοβαρό κείμενο.  Θα συναινέσουμε στην αναβολή, 
όχι ότι θα προσφέρει τίποτε επί της ουσίας, απλώς επειδή, όταν ένα νομοθέτημα, μία πρόταση νόμου έρχεται 
για πρώτη φορά στη Βουλή και ζητείται αναβολή από κάποιους, οφείλουμε να την υιοθετήσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει. 
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 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 26 και 27 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Προϋπολογισμού 
του Ταμείου Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2020 Νόμος του 2019» και 
«Οι περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης της Χρήσης των Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας (Μεθοδολογία 
Υπολογισμού Ύψους Τέλους Κατανάλωσης) Κανονισμοί του 2019».   

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

  Σκοπός του υπ’ αριθμόν 26 θέματος: Έγκριση του προϋπολογισμού του Ταμείου Ανανεώσιμων 
Πηγών Ενέργειας και Εξοικονόμησης Ενέργειας για το έτος 2020. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 27 θέματος: Θέσπιση κανονισμών για τον καθορισμό του ύψους του τέλους 
κατανάλωσης. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και 
Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2020 Νόμος του 2019» και για τους κανονισμούς «Οι περί 

Προώθησης και Ενθάρρυνσης της Χρήσης των Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας (Μεθοδολογία 
Υπολογισμού Ύψους Τέλους Κατανάλωσης) Κανονισμοί του 2019» 

Παρόντες: 
 Ανδρέας Κυπριανού, πρόεδρος Ηλίας Μυριάνθους 

 Κώστας Κώστα Γεώργιος Παπαδόπουλος 

 Ανδρέας Πασιουρτίδης Μη μέλη της επιτροπής: 

 Άγγελος Βότσης Ζαχαρίας Κουλίας 

 Μαρίνος Μουσιούττας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο και τους κανονισμούς σε μία συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 26 Νοεμβρίου 2019.  Στη 
συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και 
Βιομηχανίας, του Υπουργείου Οικονομικών, του Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου (ΕΤΕΚ), της 
Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου (ΡΑΕΚ), της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ), του Διαχειριστή 
Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου (ΔΣΜΚ), του Ενεργειακού Γραφείου Κυπρίων Πολιτών, της εργοδοτικής 
οργάνωσης ΟΕΒ, του Συνδέσμου Εταιρειών Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας Κύπρου (ΣΕΑΠΕΚ), του 
Συνδέσμου Αιολικής Ενέργειας Κύπρου (ΣΑΕΚ), του Συνδέσμου Μεγάλων Καταναλωτών Ηλεκτρικής 
Ενέργειας, του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών και της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και 
Ποιότητας Ζωής.  Το Γραφείο του Επιτρόπου Περιβάλλοντος, η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, η 
εργοδοτική οργάνωση ΚΕΒΕ, ο Σύνδεσμος Ηλεκτροπαραγωγής από Ανανεώσιμες Πηγές Ενέργειας, η 
Ένωση Βιομηχάνων Ηλιακής Ενέργειας Κύπρου (ΕΒΗΕΚ), ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Παραγωγών 
Βιομάζας/Βιοαερίου, ο Σύνδεσμος Παραγωγών Βιοκαυσίμων Κύπρου, ο Σύνδεσμος Μικρών 
Ηλεκτροπαραγωγών από Φ/Β συστήματα δυναμικότητας μέχρι 150kw (ΣΜΗΑΦΩΣ), ο Σύνδεσμος 
Επιχειρήσεων Ελεύθερης Ανταγωνιστικής Αγοράς Ενέργειας Κύπρου και η Ένωση Βιομηχάνων Ηλιακής 
Ενέργειας Κύπρου, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής.   

 Σημειώνεται ότι νομοσχέδιο που ρύθμιζε το ίδιο θέμα κατατέθηκε στη Βουλή σε ημερομηνία 
προγενέστερη της ημερομηνίας κατάθεσης του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, ήτοι στις 11 Οκτωβρίου 2019, 
και παραπέμφθηκε για συζήτηση στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού.  Η επιτροπή μελέτησε το εν λόγω νομοσχέδιο σε μία συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 
5 Νοεμβρίου 2019, στην παρουσία κυβερνητικών αρμοδίων και εμπλεκόμενων φορέων. 

 Σημειώνεται επίσης ότι στην πιο πάνω αναφερόμενη συνεδρία της επιτροπής παρευρέθηκε στη 
συζήτηση των προνοιών του νομοσχεδίου και ο βουλευτής κ. Νίκος Νουρής. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή για το νομοσχέδιο που κατατέθηκε στις 11 
Οκτωβρίου 2019 ο προϋπολογισμός του Ταμείου για Προώθηση και Ενθάρρυνση της Χρήσης Ανανεώσιμων 
Πηγών Ενέργειας και Εξοικονόμησης Ενέργειας (ταμείο) για το έτος 2020 προέβλεπε συνολικές δαπάνες 
ύψους €50.418.019 και συνολικά έσοδα ύψους €20.387.514. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία τα έσοδα του ταμείου συνοψίζονται μεταξύ άλλων στα ακόλουθα: 

1.   Τέλος ανανεώσιμων πηγών ενέργειας (ΑΠΕ) (€19.587.317). 

2.   Αντισταθμιστικά οφέλη (€800.167). 

 Οι κυριότερες δαπάνες του ταμείου αφορούν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 
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1.  Επιχορηγήσεις (€49.316.609). 

2.   Λειτουργικές και άλλες δαπάνες (€301.233). 

3.   Αντισταθμιστικά οφέλη (€800.167).   

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας και τα στοιχεία 
που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής το ταμείο αποτελεί το κύριο χρηματοδοτικό εργαλείο της 
Δημοκρατίας για την προώθηση των ΑΠΕ και της εξοικονόμησης ενέργειας (ΕΞΕ), με σκοπό την επίτευξη 
των στόχων που καθορίζονται με βάση ευρωπαϊκές Οδηγίες.  Συγκεκριμένα, σύμφωνα με τις πρόνοιες της 
Οδηγίας 2009/28/ΕΚ οι στόχοι της Δημοκρατίας για το έτος 2020, όπως αναφέρεται και στο Εθνικό Σχέδιο 
Δράσης για τις ΑΠΕ, για τον τομέα του ηλεκτρισμού είναι 16%, για τη θέρμανση-ψύξη 23,5% και για τις 
μεταφορές 10%.  Με βάση τα σημερινά δεδομένα όσον αφορά τον τομέα του ηλεκτρισμού το ποσοστό φτάνει 
στο 9%, ο στόχος για τη θέρμανση-ψύξη έχει καλυφθεί, ενώ ο στόχος για τις μεταφορές δεν έχει καλυφθεί 
ακόμη. 

 Οι ίδιοι εκπρόσωποι ανέφεραν στην επιτροπή ότι από το συνολικό ποσό των δαπανών του ταμείου 
ποσό ύψους €49.316.609 θα διατεθεί για την επιδότηση και χρηματοδότηση δραστηριοτήτων που στοχεύουν 
στην ενθάρρυνση της χρήσης ΑΠΕ, καθώς και για την κάλυψη υποχρεώσεων προς αιτητές οι οποίες δε θα 
έχουν πληρωθεί μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2019. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας επεξεργάζεται πέραν 
των υφιστάμενων σχεδίων χορηγιών, τα οποία αναμένεται να συνεχίσουν ή να επαναπροκηρυχθούν, νέα 
σχέδια χορηγιών, όπως είναι η χρηματοδότηση έργων στον ευρύτερο δημόσιο τομέα, η οικονομική ενίσχυση 
σε μέτρα εξοικονόμησης ενέργειας τα οποία υλοποιούνται από υπόχρεα μέρη που δραστηριοποιούνται στη 
διανομή ηλεκτρικής ενέργειας και η χρηματοδότηση έργων που προβλέπονται στην Εθνική Στρατηγική 
Ανάπτυξης Ορεινών Κοινοτήτων Τροόδους. 

 Σημειώνεται ότι το μεγαλύτερο μέρος των εσόδων του ταμείου που χρηματοδοτούν τα πιο πάνω 
αναφερόμενα σχέδια χορηγιών προέρχονται από την επιβολή του τέλους κατανάλωσης (€19.587.317), το 
οποίο με βάση τις πρόνοιες των περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης της Χρήσης των Ανανεώσιμων Πηγών 
Ενέργειας (Καθορισμός Ύψους Τέλους Κατανάλωσης) Κανονισμών του 2016 υπολογίζεται σε 1 ευρωσέντ 
ανά κιλοβατώρα επί της αναγεγραμμένης στον σχετικό λογαριασμό ή τιμολόγιο κατανάλωσης ηλεκτρικής 
ενέργειας που εκδίδεται από τον παροχέα ηλεκτρικής ενέργειας, καθώς και ότι η ισχύς των εν λόγω 
κανονισμών λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2019. 

 Συναφώς, στο στάδιο της περαιτέρω εξέτασης του νομοσχεδίου το οποίο κατατέθηκε στη Βουλή στις 
11 Οκτωβρίου 2019 την επιτροπή απασχόλησαν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Τα σχέδια χορηγιών που το υπουργείο προτίθεται να προκηρύξει για τη νέα χρονιά και η κατανομή 
των διαθέσιμων πόρων μεταξύ τους. 

2. Το τέλος κατανάλωσης που επιβάλλεται σε αυτοπαραγωγούς από ΑΠΕ και η πιθανότητα 
διαφοροποίησής του. 

3. Η δυνατότητα ηλεκτρονικής υποβολής των αιτήσεων. 

4. Η μείωση στο τέλος κατανάλωσης που αναμένεται να προκύψει δυνάμει νέων κανονισμών και η 
διαχείριση του αποθεματικού του ταμείου, λόγω της συνακόλουθης μείωσης των εσόδων του ταμείου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της και αφού ενημερώθηκε από τους κυβερνητικούς αρμοδίους ότι το υπουργείο 
ετοίμασε προσχέδιο κανονισμών για ρύθμιση του υπολογισμού του τέλους κατανάλωσης το οποίο, αφού 
έτυχε δημόσιας διαβούλευσης, βρίσκεται ενώπιον της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας για νομοτεχνικό 
έλεγχο, ζήτησε όπως οι υπό αναφορά κανονισμοί κατατεθούν στη Βουλή το συντομότερο δυνατόν, ούτως 
ώστε να παρασχεθεί στην επιτροπή ο απαραίτητος χρόνος, για να μελετήσει τις πρόνοιες αυτών πριν από τη 
λήξη της ισχύος των υφιστάμενων κανονισμών. 

 Συναφώς, σε μεταγενέστερο στάδιο ο Υπουργός Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας κατέθεσε στη 
Βουλή τους υπό αναφορά κανονισμούς, καθώς και νέο κείμενο νομοσχεδίου προς αντικατάσταση του 
νομοσχεδίου που κατατέθηκε στη Βουλή στις 11 Οκτωβρίου 2019 και το οποίο ως εκ τούτου αποσύρεται από 
τη Βουλή σύμφωνα με την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου που λήφθηκε στη συνεδρία του 
ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2019. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 44(στ) του περί Προώθησης και 
Ενθάρρυνσης της Χρήσης των Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας Νόμου, είναι ο καθορισμός της μεθοδολογίας 
υπολογισμού του ύψους του τέλους κατανάλωσης επί της καταναλισκόμενης ηλεκτρικής ενέργειας που 
επιβάλλεται στους καταναλωτές ηλεκτρικής ενέργειας. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, 
οι κανονισμοί, σε αντίθεση με τους υφιστάμενους κανονισμούς στους οποίους προβλέπεται σταθερό τέλος 
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κατανάλωσης, προβλέπουν τον υπολογισμό του τέλους κατανάλωσης ως συνάρτηση του συνολικού ποσού 
που πρέπει να εισπραχθεί από το τέλος κατανάλωσης (με βάση τον εκάστοτε εγκεκριμένο προϋπολογισμό 
του ταμείου) διά της αναμενόμενης συνολικής ετήσιας κατανάλωσης ηλεκτρικής ενέργειας για το έτος.  Με 
τους κανονισμούς διασφαλίζεται ότι το ύψος του τέλους κατανάλωσης θα ανταποκρίνεται στις ετήσιες ανάγκες 
του ταμείου, μειώνοντας ταυτόχρονα το ρίσκο και την έκθεσή του σε εξωγενείς παράγοντες, όπως είναι οι 
τιμές των καυσίμων.  Συγκεκριμένα, σύμφωνα με τους ίδιους εκπροσώπους και με βάση τα μέχρι στιγμής 
δεδομένα, το τέλος κατανάλωσης για το έτος 2020 αναμένεται να καθοριστεί στα 0,4 ευρωσέντ ανά 
κιλοβατώρα επί της αναγεγραμμένης στον σχετικό λογαριασμό ή τιμολόγιο κατανάλωσης ηλεκτρικής 
ενέργειας που εκδίδεται από τον παροχέα ηλεκτρικής ενέργειας. 

 Σύμφωνα με τους ίδιους εκπροσώπους, στο κείμενο του νομοσχεδίου περιλήφθηκε πρόνοια η οποία 
προβλέπει τη δυνατότητα του υπουργού να εκδίδει διάταγμα για αναθεώρηση του ύψους του τέλους 
κατανάλωσης σε έκτακτες περιπτώσεις, όπως είναι η σημαντική μείωση του κόστους αποφυγής ή η 
απρόβλεπτη αύξηση παραγωγής από εγκαταστάσεις ΑΠΕ, όπου το συνολικό εισπραχθέν ποσό από το τέλος 
κατανάλωσης δεν επαρκεί, για να καλύψει συμβατικές υποχρεώσεις του ταμείου.  Σημειώνεται ότι η εν λόγω 
πρόνοια αρχικά προτάθηκε όπως ενσωματωθεί στους κανονισμούς, αλλά έπειτα από υπόδειξη της Νομικής 
Υπηρεσίας της Δημοκρατίας ενσωματώθηκε στο νομοσχέδιο, γιατί δεν παρεχόταν η σχετική εξουσιοδότηση 
από το νόμο, ώστε να περιληφθεί στους κανονισμούς.  

 Συναφώς, το νέο νομοσχέδιο που κατατέθηκε στη Βουλή περιλαμβάνει πρόνοια αναφορικά με τη 
δυνατότητα του υπουργού για έκδοση διατάγματος σε έκτακτες περιπτώσεις για αναθεώρηση του τέλους 
κατανάλωσης, η οποία δεν περιλαμβανόταν στο νομοσχέδιο του οποίου αποφασίστηκε η απόσυρση από το 
Υπουργικό Συμβούλιο.  

 Στο πλαίσιο της περαιτέρω μελέτης των προνοιών τόσο του νομοσχεδίου όσο και των κανονισμών την 
επιτροπή απασχόλησαν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Η δυνατότητα του υπουργού να εκδίδει διάταγμα σε έκτακτες περιπτώσεις για αναθεώρηση του τέλους 
κατανάλωσης χωρίς την ενημέρωση της Βουλής, η οποία εγκρίνει τον προϋπολογισμό του ταμείου και 
ενημερώνεται κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου του προϋπολογισμού για τον αρχικό υπολογισμό 
του τέλους κατανάλωσης. 

2. Ο υπολογισμός του τέλους κατανάλωσης στα 0,4 ευρωσέντ ανά κιλοβατώρα επί της αναγεγραμμένης 
στον σχετικό λογαριασμό ή τιμολόγιο κατανάλωσης ηλεκτρικής ενέργειας που εκδίδεται από τον 
παροχέα ηλεκτρικής ενέργειας, το οποίο είναι πολύ χαμηλότερο από το μέχρι στιγμής καθορισμένο 
σταθερό τέλος, γεγονός που θα μειώσει τα έσοδα του ταμείου και ενδέχεται να οδηγήσει σε πιθανή 
χρησιμοποίηση του αποθεματικού του ταμείου και μελλοντική κατακόρυφη αύξηση του τέλους 
κατανάλωσης τις επόμενες χρονιές, ώστε να καλυφθούν οι ανάγκες του ταμείου, ή θα είναι αναγκαία η 
στήριξη από το κράτος, για να διασφαλιστεί η βιωσιμότητά του. 

 Σημειώνεται ότι στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής κατατέθηκαν εισηγήσεις και 
υπομνήματα από τους εμπλεκόμενους φορείς.   

 Συναφώς, η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της τόσο από τους κυβερνητικούς 
αρμοδίους όσο και από τους παρευρισκόμενους φορείς, αποφάσισε τα ακόλουθα: 

1. Να διαγράψει από το κείμενο του νομοσχεδίου τις πρόνοιες που προβλέπουν τη δυνατότητα του 
υπουργού να εκδίδει διάταγμα για διαφοροποίηση του τέλους κατανάλωσης σε έκτακτες περιστάσεις. 

2. Να τροποποιήσει το κείμενο των κανονισμών, ώστε το τέλος κατανάλωσης να καθοριστεί σε σταθερό 
ποσό 0,5 ευρωσέντ ανά κιλοβατώρα επί της αναγεγραμμένης στον σχετικό λογαριασμό ή τιμολόγιο 
κατανάλωσης ηλεκτρικής ενέργειας που εκδίδεται από τον παροχέα ηλεκτρικής ενέργειας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της και αφού τροποποίησε τα υπό συζήτηση κείμενα σύμφωνα με τις πιο πάνω 
αποφάσεις της, ομόφωνα εισηγείται την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και την έγκριση των κανονισμών, 
αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος τους, ώστε να αναφέρονται ως «Οι περί Προώθησης και 
Ενθάρρυνσης της Χρήσης των Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας (Καθορισμός Ύψους Τέλους Κατανάλωσης) 
Κανονισμοί του 2019», και αφού προηγουμένως έτυχαν των απαραίτητων νομοτεχνικών βελτιώσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Θεοπέμπτου θέλει να μιλήσει. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα υποστηρίξουμε το νομοσχέδιο, θα το ψηφίσουμε, αλλά υπάρχει μια σειρά από 
θέματα που αφορούν το θέμα των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας, τις επιχορηγήσεις, όλα αυτά τα οποία 
συμβαίνουν.  Χρειάζεται πιο διαφανής τρόπος διαχείρισης των αιτήσεων, πρέπει να ξέρει ο κόσμος που κάνει 
αίτηση τη σειρά του, να καταλαβαίνει με ποια σειρά θα πιάσει τα λεφτά και πότε θα πιάσει τα λεφτά, ποιοι 
εγκρίνονται και ποιοι μένουν πίσω και τα λεφτά τα οποία δίδονται για την αγορά της ενέργειας, τα οποία θα 
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έπρεπε να αλλάζουν όσο προχωρά ο καιρός, γιατί συνέχεια φτηνίζει η παραγωγή ηλεκτρισμού από ΑΠΕ.  
Ήδη κατ’ ακρίβειαν είναι πιο φτηνά τώρα να κάνεις ρεύμα με φωτοβολταϊκά απ’ ό,τι είναι να κάνεις με 
πετρέλαιο.  Και όμως οι επιδοτήσεις έμειναν πολύ υψηλά και μιλούμε για τα λεφτά που μαζεύουμε από τον 
κόσμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Κώστας Κώστα. 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ: 

 Όταν πριν τρία χρόνια το ταμείο των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας και της εξοικονόμησης ενέργειας 
αντιμετώπιζε σοβαρό πρόβλημα επιβίωσης, η Βουλή έβαλε την πλάτη της, όλα τα κόμματα, και αυξήσαμε το 
τέλος από το 0,5 σεντ στο 1 σεντ ανά κιλοβατώρα.   

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Και ήθελε 1,5. 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ: 

 Και ήθελε, βέβαια, σωστά λέει ο Ζαχαρίας, η κυβέρνηση ζητούσε 1,5 σεντ. 

 Δώσαμε τρία χρόνια στην κυβέρνηση να έρθει να φέρει μια σωστή μεθοδολογία στη βάση του κόστους 
αποφυγής.  Ήρθαν την τελευταία στιγμή, δυο-τρεις εβδομάδες πριν από αυτή τη συνεδρία, μας έφεραν μια 
μεθοδολογία, με την οποία σύμφωνα με τους πιο πρόχειρους υπολογισμούς τον επόμενο χρόνο θα ήταν 
μειωμένο το τέλος στο 0,4 σεντ, αλλά από το 2021-22 θα πηγαίναμε στο 1,20 σεντ και στο 1,50 σεντ, δηλαδή 
τριπλασιασμό.   

 Ομόφωνα η επιτροπή αποφάσισε όπως μη αποδεχθεί αυτή τη μεθοδολογία.  Παράλληλα, μέσα στον 
προϋπολογισμό του ταμείου για πρώτη φορά προστέθηκαν τα άρθρα 8 και 9, σύμφωνα με τα οποία ο 
υπουργός, σε περίπτωση που τα λεφτά του ταμείου έχουν πρόβλημα, δηλαδή το ταμείο έχει οικονομικό 
πρόβλημα, να μπορεί από μόνος του να αποφασίζει με διάταγμα την αύξηση του τέλους, κάτι που επίσης 
μετά από δική μας εισήγηση ομόφωνα η επιτροπή -και θέλω να σταθώ δαμαί και στον πρόεδρο της επιτροπής 
και στα υπόλοιπα μέλη, γιατί αυτές οι αποφάσεις ήταν ομόφωνες- δεν είδαμε δηλαδή αν έρχεται από την 
άλφα ή βήτα κυβέρνηση.  Αυτό που είδαμε ήταν το καλό του κόσμου.   

 Και προχωρήσαμε και σε μιαν άλλη απόφαση, την οποία έχετε ενώπιόν σας, να ψηφίσετε σε λίγο, το 
γεγονός ότι η Βουλή αποφάσισε το τέλος να το μειώσει κατά 50%.  Δηλαδή, από το 1 σεντ το μειώνουμε στο 
0,5 σεντ και λέμε στην κυβέρνηση, όποτε αποφασίσει πλέον να έρθει με μια σωστή, ολοκληρωμένη πρόταση 
όσον αφορά μια νέα μεθοδολογία υπολογισμού του τέλους, τότε να κοπιάσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, θέλουμε να καυτηριάσουμε το γεγονός ότι, ενώ χρειάστηκε παρέμβαση της 
Βουλής, για να μειωθεί το τέλος που πληρώνουν οι καταναλωτές, η κυβέρνηση έσπευσε -και θα ψηφίσουμε 
μέσω αυτού του προϋπολογισμού- να εκμηδενίσει τη δική της εισφορά στο ταμείο.  €4,8 εκατομ. αφαιρούνται 
από φέτος από το Ταμείο Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας.  Σε εποχές που διατυμπανίζεται ότι «θα 
αναπτύξουμε πολιτική για την κλιματική αλλαγή και για απεξάρτηση από τους υδρογονάνθρακες», η ίδια η 
κυβέρνηση να αποσύρει αυτά τα εκατομμύρια από το ταμείο.   

 Την ίδια ώρα -και θα συνεχίσω αυτό που ανάφερε πριν ο κ. Κώστα- εκείνη την εποχή, αν θυμάστε που 
συζητούσαμε πώς θα ενισχύσουμε το ταμείο, έγινε και μία σοβαρή συζήτηση για τα συμβόλαια που είχαν 
υπογραφεί για τα αιολικά πάρκα.  Να θυμίσω για όσους θυμούνται ότι κάποιοι είχαμε πρωτοστατήσει κάποτε 
στη δεκαετία του ’90 και του 2000, προειδοποιώντας ότι αυτή η ιστορία με τα αιολικά πάρκα είναι μια μεγάλη 
απάτη.  Μια μεγάλη απάτη που αποδεικνύεται εκ των υστέρων ότι είχαμε δίκαιο.  Έγινε μια προσπάθεια να 
διαμορφωθούν τα συμβόλαια κατά τρόπο πιο συμφέροντα προς το δημόσιο, η οποία προσπάθεια 
αντιλαμβάνομαι ότι πλέον αναιρείται.  Δεν υπάρχει πλέον η μείωση της ταρίφας για τα αιολικά πάρκα, για την 
παραγόμενη ενέργεια από τα αιολικά πάρκα.  Μετά τις πρόσφατες αποκαλύψεις, τις χθεσινές, στην 
κοινοβουλευτική επιτροπή Ελέγχου, νομίζω ότι πρέπει να επανέλθουμε και να ασχοληθούμε με αυτά τα 
συμβόλαια για τα αιολικά πάρκα, τα οποία αποδεδειγμένα πλέον ουσιαστικά δημιουργούν μια αιμορραγία στο 
ταμείο, απομυζούν το ταμείο κατά τρόπο δυσανάλογο.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Ανδρέας Κυπριανού. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 
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 Ο πρώτος που μίλησε σε αυτή την ολομέλεια για τα «πράσινα συμφέροντα», κύριε Πρόεδρε, εάν 
θυμάστε, ήταν ο ομιλών και θεωρώ πως και στην Ευρωπαϊκή Ένωση γίνεται μια τεράστια συζήτηση για την 
οικονομική εκμετάλλευση πράσινων πολιτικών.  Αυτή η επιτροπή έχει για πρώτη φορά συνεδριάσει με θέμα 
«χωροθέτηση των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας», προσπαθώντας να προστατεύσει και το περιβάλλον και 
να οδηγήσει αυτά τα πολύ σημαντικά συστήματα εκεί που υπάρχουν ήδη περιβαλλοντικά κατεστραμμένες 
περιοχές, δηλαδή σε βιομηχανικές ζώνες, στις οροφές κτιρίων, με το net metering πάνω σε κατοικίες, σε 
λατομεία κ.ο.κ.  Δεν μπορούμε στην Κύπρο, με το ελάχιστο πράσινο που έχουμε και τα ελάχιστα βουνά που 
απέμειναν, την ελάχιστη φυσική βλάστηση να την καθαρίζουμε με εκσκαφείς και να κάνουμε σεληνιακά τοπία.  
Και έχουν δεσμευτεί όλοι οι εμπλεκόμενοι ότι θα καταθέσουν χωροταξικό σχέδιο επιτέλους για τις 
ανανεώσιμες πηγές ενέργειας.   

 Πρέπει να πω ότι αυτή η Βουλή, ψηφίζοντας τον σημερινό προϋπολογισμό, μειώνει το κόστος που 
πληρώνουν οι πολίτες για ηλεκτρικό ρεύμα, το τέλος των ΑΠΕ από 1 σεντ την κιλοβατώρα στο 0,5 σεντ την 
κιλοβατώρα.  50% μείωση δηλαδή και αυτό περίπου θα σημαίνει ένα 4% επί του λογαριασμού του ηλεκτρικού 
ρεύματος.  Είναι γεγονός ότι η πρόταση που έφερε μέσω των κανονισμών η κυβέρνηση που αναμέναμε ότι 
θα συνέδεε το κόστος αποφυγής με το τέλος δεν ικανοποίησε την επιτροπή, γι’ αυτό και ομόφωνα η επιτροπή 
αποφάσισε τη μείωση του τέλους στο 0,5% και αναμένουμε την ολοκληρωμένη πρόταση της κυβέρνησης.   

 Είναι επίσης εξαιρετικά σημαντικό να πούμε ότι με αυτόν τον προϋπολογισμό διατηρούνται όλα τα 
προγράμματα επιχορηγήσεων, είτε αυτά είναι το net metering για κατοικίες είτε αυτά είναι προγράμματα 
θερμομονώσεων σε οροφές, σε τοίχους, προγράμματα θερμοσίφωνων -που μάλιστα γίνονται από την 
κυπριακή βιομηχανία- αλλά και για πρώτη φορά €300.000 για τις ορεινές κοινότητες, σε σχέση με 
φωτοβολταϊκά προγράμματα, με προγράμματα εγκατάστασης ανανεώσιμων πηγών ενέργειας καλύτερα. 

 Όσον αφορά τα €5 εκατομ. τα οποία έβαλε η κυβέρνηση στον προηγούμενο προϋπολογισμό με βάση 
το έλλειμμα του ταμείου, σαφέστατα τώρα το ταμείο έχει πλεόνασμα.  Η κυβέρνηση είναι εκεί, αν χρειαστεί σε 
κάποιο στάδιο να ξαναδιατηρήσουμε ισοσκελισμένο τον προϋπολογισμό του ταμείου, είμαι βέβαιος ότι η 
κυβέρνηση θα έρθει αρωγός, όπως το έχει πράξει και προηγουμένως.  Αλλά, σε αυτή την περίπτωση, με €35 
εκατομ. πλεόνασμα το ταμείο, δε θεωρώ ότι θα έπρεπε να επιβαρύνουμε το ταμείο των ρύπων προς αυτή 
την κατεύθυνση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Άγγελος Βότσης. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Πολύ σύντομα.   

 Το σημαντικό σε αυτόν τον προϋπολογισμό είναι πράγματι η μείωση του τέλους που θα πληρώνουν 
οι καταναλωτές από 1 σεντ την κιλοβατώρα σε 0,5.  Εμείς έχουμε επιφυλαχθεί σε σχέση με τους κανονισμούς, 
που αναμέναμε ότι θα μας ικανοποιούσαν φέτος.  Δε μας ικανοποίησε η φόρμουλα που έφερε η κυβέρνηση, 
οπότε είπαμε να πάμε στο 0,5 σεντ, υπάρχει απόθεμα στο ταμείο -που προέκυψε από τις εισφορές του 
κόσμου τον προηγούμενο χρόνο, όχι από οτιδήποτε άλλο- και είμαστε σε αναμονή να δούμε πώς θα βάλουμε 
στην εξίσωση και την κυβερνητική συνεισφορά από τους ρύπους, που ήταν €5 εκατομ. πέρσι, €4,8 την 
προηγούμενη χρονιά και €350.000 την προ προηγούμενη χρονιά, για να μπορέσουμε να λύσουμε το 
πρόβλημα του ταμείου, που ήταν ελλειμματικό.  

 Άρα, για τους νέους κανονισμούς με τη νέα χρονιά αναμένουμε να έρθουν ενώπιόν μας και να 
τοποθετηθούμε ανάλογα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο ποσού ύψους €50.418.019 για τη χρήση του έτους που λήγει την 
31η Δεκεμβρίου 2020.  Άρθρο 3. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 4. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω 
από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 7. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ψηφίστε για τα άρθρα, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα τέσσερις ψήφοι υπέρ, μία ψήφος εναντίον και καμία 
αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα άρθρα 1 έως 7 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Ανανεώσιμων Πηγών 
Ενέργειας και Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2020 Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε, τριάντα έξι παρόντες, τριάντα έξι ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το υπ’ αριθμόν 26 νομοσχέδιο ψηφίζεται ομόφωνα σε νόμο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέλει ο κ. Τζιοβάνης, νομίζω, τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΧΡΙΣΤΑΚΗΣ ΤΖΙΟΒΑΝΗΣ: 

 Στην προηγούμενη ψηφοφορία εκ παραδρομής, κύριε Πρόεδρε, ψήφισα εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν έχει πρόβλημα, να δηλωθεί στα πρακτικά. 

 Ψηφίστε για τους κανονισμούς. 

 Να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα.  

 Είκοσι εννέα, είκοσι εννέα ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εγκρίνονται και οι υπ’ αριθμόν 27 κανονισμοί. 

 Το υπ’ αριθμόν 28 θέμα είναι «Ο περί Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2018». 

 Θα ζητηθεί αναβολή μου είπαν από κάποιους.   

 Έχει κανένας ένσταση; 

 Αναβάλλεται. 

 Τα υπ’ αριθμόν 29 και 30 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι περί του Κεντρικού Φορέα 
Ισότιμης Κατανομής Βαρών - Θέση Γραμματειακού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019» 
και «Οι περί Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως - Θέση Ανώτερου Τεχνικού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2019».   



621 
 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 29 θέματος: Καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για τη νέα θέση Γραμματειακού 
Λειτουργού στον Κεντρικό Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 30 θέματος: Τροποποίηση του υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση 
Ανώτερου Τεχνικού στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς «Οι περί του Κεντρικού 
Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών - Θέση Γραμματειακού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2019» και «Οι περί Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως - Θέση Ανώτερου 

Τεχνικού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019» 

Παρόντες: 

 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Δημήτρης Δημητρίου Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 

 Άριστος Δαμιανού Κωστής Ευσταθίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς, που αφορούν σχέδια 
υπηρεσίας, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 13 Νοεμβρίου 2019. 

 Σκοπός των πρώτων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 16 του 
περί του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών (Σύσταση, Σκοποί, Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή 
Θέματα) Νόμου, είναι ο καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για τη νέα θέση Γραμματειακού Λειτουργού στον 
Κεντρικό Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών, η οποία καθορίστηκε ως θέση προαγωγής [Συνδυασμένες 
κλίμακες Α8 και Α9(i)]. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή η υπό αναφορά νέα θέση 
δημιουργήθηκε με τον προϋπολογισμό του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών για το 2019, ώστε 
να δημιουργηθεί πυραμίδα ανέλιξης για το γραμματειακό προσωπικό και να ενισχυθεί το αρχείο του 
οργανισμού με  προσωπικό, δεδομένης της αύξησης του όγκου εργασίας, λόγω της ανάγκης τήρησης 
πρόσθετων διαδικασιών σχετικά με την παραλαβή αιτήσεων για αναδιάρθρωση δανείων που προκύπτει από 
την υποχρέωση συμμόρφωσης προς τις διατάξεις του ευρωπαϊκού κανονισμού για την προστασία των 
προσωπικών δεδομένων, ο οποίος τέθηκε σε ισχύ τον Μάιο του 2018. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, στο προτεινόμενο σχέδιο υπηρεσίας περιλήφθηκαν τα συνήθη καθήκοντα 
και προσόντα που περιλαμβάνονται στις θέσεις αυτού του επιπέδου στη δημόσια υπηρεσία και στον ευρύτερο 
δημόσιο τομέα.  Συγκεκριμένα, καθορίστηκε ως απαιτούμενο προσόν δεκαεξαετής υπηρεσία στη θέση 
Βοηθού Γραμματειακού Λειτουργού, από την οποία πενταετής τουλάχιστον υπηρεσία στην κλίμακα Α7.  
Επιπρόσθετα, περιλήφθηκε σημείωση σύμφωνα με την οποία, αν δεν υπάρχουν υποψήφιοι που κατέχουν το 
εν λόγω απαιτούμενο προσόν, μπορούν να προάγονται και υπάλληλοι που έχουν δεκαοκταετή συνολική 
υπηρεσία στη θέση Βοηθού Γραμματειακού Λειτουργού, σύμφωνα με τη νέα πολιτική που έχει καθοριστεί για 
τα σχέδια υπηρεσίας αυτού του επιπέδου στη δημόσια υπηρεσία και στον ευρύτερο δημόσιο τομέα.   

 Σκοπός των δεύτερων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται σύμφωνα με τις διατάξεις των άρθρων 27 και 
87 του περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας για τη 
θέση Ανώτερου Τεχνικού στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, η οποία έχει καθοριστεί ως θέση 
προαγωγής [κλίμακα Α9(i)]. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή η προτεινόμενη τροποποίηση 
κρίθηκε αναγκαία για σκοπούς εκσυγχρονισμού του σχεδίου υπηρεσίας για την εν λόγω θέση, ώστε αυτό να 
συνάδει με τη νέα γενική πολιτική του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού, που αφορά τις 
ανελικτικές θέσεις των τεχνικών και βοηθητικών δομών της δημόσιας υπηρεσίας με συνδυασμένες 
μισθοδοτικές κλίμακες Α8 και Α9(i), οι οποίες συνιστούν τον πρώτο βαθμό προαγωγής από τις κατώτερες 
θέσεις στις συνδυασμένες κλίμακες Α2, Α5 και Α7(ii).  Συγκεκριμένα, προτείνεται η εισαγωγή σημείωσης στο 
σχέδιο υπηρεσίας για τη θέση Ανώτερου Τεχνικού σύμφωνα με την οποία, αν δεν υπάρχουν στην αμέσως 
κατώτερη θέση υποψήφιοι με δεκαεξαετή υπηρεσία από την οποία πενταετής υπηρεσία στην κλίμακα Α7, θα 
μπορούν να προάγονται υπάλληλοι με δεκαοκταετή συνολική υπηρεσία στη θέση Τεχνικού.  Σκοπός της εν 
λόγω σημείωσης είναι η ρύθμιση διαχρονικών ζητημάτων ίσης μεταχείρισης των υπαλλήλων και η 
αντιμετώπιση διάφορων προβλημάτων που προέκυψαν στο παρελθόν σε σχέση με την αρχαιότητα και τη 
δυνατότητα διεκδίκησης θέσεων ανάλογα με την ημερομηνία διορισμού του υπαλλήλου ή/και με το κατά πόσο 
αυτός υπηρετούσε προηγουμένως στη δημόσια υπηρεσία είτε σε άλλη μόνιμη θέση είτε ως έκτακτος. 

 Συναφώς, επισημαίνεται ότι οι υπό συζήτηση κανονισμοί σε πρώτο στάδιο εξετάστηκαν από την 
Υποεπιτροπή της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την Eξέταση των Κανονισμών που Αφορούν 
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Σχέδια Υπηρεσίας σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 6 Νοεμβρίου 2019, η οποία εισηγήθηκε στην 
επιτροπή την υποβολή των κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος για έγκριση. 

 Η κοινοβουλευτική Επιτροπή Nομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε 
τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού 
Συναγερμού και ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις τάχθηκαν υπέρ των προνοιών και των δύο υπό 
συζήτηση κανονισμών και εισηγούνται την έγκρισή τους από την ολομέλεια του σώματος. 

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος και το 
μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν επί των προνοιών των κανονισμών κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια του 
σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε για το υπ’ αριθμόν 29, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα οκτώ ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι υπ’ αριθμόν 29 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Ψηφίστε για το υπ’ αριθμόν 30, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα παρόντες, κύριε Πρόεδρε, είκοσι εννέα ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι υπ’ αριθμόν 30 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Πάμε τώρα στα θέματα με τους αριθμούς 31, 32 και 33, που τιτλοφορούνται «Οι περί Εγγραφής και 
Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων - Θέση Ανώτερου Γραμματειακού Λειτουργού 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019», «Οι περί Ελεγκτικής Υπηρεσίας - Θέσεις Ελεγκτή και Ελεγκτή 
Τεχνικού Ελέγχου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019» και «Οι περί Ελεγκτικής Υπηρεσίας - Θέσεις 
Λειτουργού Ελέγχου Α΄ και Τεχνικού Ελέγχου Α΄ (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019», αλλά δεν είναι 
έτοιμα. 

 Πάμε στο υπ’ αριθμόν 34 θέμα, το οποίο τιτλοφορείται «Ο περί Συσκευασιών και Αποβλήτων 
Συσκευασιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019».  Είναι πρόταση νόμου των κ. Γιώργου Λουκαΐδη, Αδάμου 
Αδάμου, Ευανθίας Σάββα, Νίκου Κέττηρου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις.   

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Συσκευασιών και Αποβλήτων Συσκευασιών Νόμου, ώστε να ανασταλεί μέχρι 
την 31η Δεκεμβρίου 2020 η ισχύς της διάταξης αυτού που προβλέπει ότι το κόστος διαχείρισης αποβλήτων 
συσκευασίας για τις λεπτές πλαστικές σακούλες μεταφοράς αναλαμβάνεται από τους εισαγωγείς και τους 
κατασκευαστές. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για την πρόταση νόμου «Ο περί 
Συσκευασιών και Αποβλήτων Συσκευασιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» 

Παρόντες:   

 Αδάμος Αδάμου, πρόεδρος Νίκος Κέττηρος  

 Χαράλαμπος Θεοπέμπτου  Χρίστος Ορφανίδης 

 Γιώργος Κάρουλλας   
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος εξέτασε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία 
κατατέθηκε στη Βουλή από τους βουλευτές κ. Γιώργο Λουκαΐδη, Αδάμο Αδάμου, Ευανθία Σάββα και Νίκο 
Κέττηρο εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 6 και 13 Νοεμβρίου 2019.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν η Επίτροπος Περιβάλλοντος, ο διευθυντής του Τμήματος Περιβάλλοντος του Υπουργείου 
Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, καθώς και εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, 
του Παγκύπριου Συνδέσμου Υπεραγορών (ΠΑΣΥΠΕ), του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ, της ΠΟΒΕΚ, του Συνδέσμου 
Βιομηχάνων Πλαστικών και της Green Dot.   

 Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας και το ΕΤΕΚ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής.   

 Σημειώνεται ότι στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής παρευρέθηκαν στη συζήτηση της πρότασης 
νόμου οι βουλευτές κ. Ελένη Σταύρου, Αννίτα Δημητρίου και Ευανθία Σάββα. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου, όπως αυτή αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, είναι η τροποποίηση του περί 
Συσκευασιών και Αποβλήτων Συσκευασιών Νόμου, ώστε να ανασταλεί μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2019 η 
ισχύς της διάταξής του που προβλέπει ότι το κόστος διαχείρισης αποβλήτων συσκευασίας για τις λεπτές 
πλαστικές σακούλες μεταφοράς αναλαμβάνεται από τους εισαγωγείς και τους κατασκευαστές. 

 Σύμφωνα με τους εισηγητές της πρότασης νόμου, η προτεινόμενη ρύθμιση κρίνεται αναγκαία λόγω 
της αδυναμίας των οικονομικών παραγόντων (εισαγωγέων και κατασκευαστών) να αναλάβουν το κόστος 
διαχείρισης αποβλήτων συσκευασίας.  Οι εισηγητές διευκρίνισαν επιπρόσθετα ότι η προτεινόμενη 
τροποποίηση δεν αφορά στη χρέωση των €0,05 σεντ συν ΦΠΑ που καταβάλλουν οι καταναλωτές για κάθε 
αγορά πλαστικής σακούλας στα σημεία πώλησης προϊόντων, αλλά στοχεύει στην άρση της στρέβλωσης που 
δημιούργησε η προηγούμενη τροποποίηση της νομοθεσίας, η οποία μετέφερε το κόστος διαχείρισης 
αποβλήτων συσκευασίας για τις λεπτές πλαστικές σακούλες από όσους διαθέτουν τις πλαστικές σακούλες 
στους εισαγωγείς και τους κατασκευαστές. 

 Ο διευθυντής του Τμήματος Περιβάλλοντος συμφώνησε με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της 
πρότασης νόμου και παράλληλα ενημέρωσε την επιτροπή ότι το τμήμα του προωθεί τη διαβούλευση με το 
Υπουργείο Οικονομικών και το Γενικό Λογιστήριο για το ενδεχόμενο ίδρυσης ταμείου διαχείρισης των εσόδων 
από την πώληση της λεπτής πλαστικής σακούλας μεταφοράς.   

 Τέλος, ο ίδιος κυβερνητικός αρμόδιος εισηγήθηκε, ενόψει της πιο πάνω εξέλιξης, όπως η προτεινόμενη 
ρύθμιση τροποποιηθεί, ώστε η ισχύς της υπό αναφορά διάταξης ανασταλεί μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2020 
αντί μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2019, που ήταν η αρχική εισήγηση.   

 Η επιτροπή, με επιφύλαξη των τελικών θέσεών της, υιοθέτησε την εισήγηση του διευθυντή του 
Τμήματος Περιβάλλοντος και αναθεώρησε το αρχικό κείμενο, ώστε να περιληφθεί σε αυτό η πιο πάνω 
εισήγησή του.  

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφωνήσαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου.  
Ωστόσο, ο εκπρόσωπος της Green Dot εισηγήθηκε την πλήρη κατάργηση της εν λόγω διάταξης, προκειμένου 
να μην επανέλθουν τα ίδια προβλήματα μετά την άρση της αναστολής της.    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της επιτροπής και το μέλος της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες Δυνάμεις τάσσονται υπέρ της ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο, όπως αυτή έχει τελικά 
διαμορφωθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω.   

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, 
καθώς και το μέλος της βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί της αναθεωρημένης πρότασης νόμου κατά τη συζήτησή της 
ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

3. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών τάσσεται εναντίον 
της ψήφισης της εν λόγω πρότασης νόμου σε νόμο.   

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεών της, η επιτροπή υποβάλλει στη Βουλή την παρούσα έκθεση για τη 
λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Θεοπέμπτου. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  



624 
 

 Μέχρι τώρα οποιοσδήποτε βάζει ένα προϊόν στην αγορά τον υποχρεώνουμε να αναλάβει και τα έξοδα 
ανακύκλωσής του.  Το ίδιο συμβαίνει για όλα τα προϊόντα.  Να σας πω ένα παράδειγμα, τα ελαστικά.  Δεν 
υποχρεώνουμε τον λαστιχάρη να πληρώσει το τέλος ανακύκλωσης.  Υποχρεώνουμε τον εισαγωγέα να 
πληρώσει το τέλος ανακύκλωσης.  Οποιοδήποτε συσκευασμένο προϊόν υπάρχει στην αγορά εισάγεται, 
κατασκευάζεται, υποχρεώνουμε τον εισαγωγέα και τον κατασκευαστή να πληρώσει το τέλος ανακύκλωσης.  
Με τούτη την πρόταση τώρα, ενώ έχουμε στον νόμο για τις πλαστικές τσάντες την υποχρέωση της 
ανακύκλωσης να την αναλάβει ο εισαγωγέας και ο κατασκευαστής, φεύγουμε την υποχρέωση.  Και ποιος θα 
το αναλάβει;  Όλα τα φαρμακεία, τα περίπτερα, οι υπεραγορές, θα μείνει σε αυτούς πλέον η ευθύνη, για να 
αναλάβουν το τέλος ανακύκλωσης.  Και εγώ διερωτώμαι πώς θα μαζέψουμε αυτά τα λεφτά, για να 
πληρώσουμε το τέλος ανακύκλωσης από όλους αυτούς, όταν φύγουμε την υποχρέωση του κατασκευαστή;  
Θα πρέπει να τους κυνηγούμε όλους πλέον, για να πιάσουμε τα λεφτά μας; 

 Γι’ αυτόν τον λόγο εμείς θα ψηφίσουμε εναντίον σε τούτη την πρόταση νόμου. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Προφανώς, το πρώτο πράγμα που θέλω να πω είναι ότι όλοι οι παρευρισκόμενοι στην επιτροπή είχαν 
συμφωνήσει με τη συγκεκριμένη πρόταση νόμου, και η Επίτροπος Περιβάλλοντος και το Τμήμα 
Περιβάλλοντος, που ήρθαν με εισήγηση, για να την ενισχύσουμε περαιτέρω επεκτείνοντας το μεταβατικό 
στάδιο, για να καλύψει και το 2020.  Και η Green Dot που συλλέγει τα λεφτά και θα έχει την υποχρέωση για 
τούτο το μεταβατικό διάστημα να συνεχίσει και όλοι ανεξαιρέτως.  Όλοι ανεξαιρέτως.  

 Υπάρχει μία στρέβλωση.  Δεν είναι για ελαστικά εδώ που μιλούμε.  Το γεγονός ότι μπορεί μια σακούλα 
να χρησιμοποιηθεί και για άλλον σκοπό συσκευασίας, όχι μόνο για μεταφορά, δεν μπορεί να το ξέρει ο 
κατασκευαστής και να χρεώσει τον τελικό πωλητή.  Ένα από τα ζητήματα.  Και ασφαλώς δεν ισχύει ότι όλοι 
πληρώνουν.  Τα tetra pak, τέθηκε εκεί, που πουλούν τα fast food ουδείς τα χρεώνει.  Έχουμε και σε άλλους 
τομείς μια στρέβλωση.  Και, επειδή υπάρχει και το μεγαλύτερο θέμα των 6 σεντ, που είναι μια στρέβλωση, τα 
οποία εισπράττουν σήμερα οι διάφοροι, υπεραγορές κ.λπ., και τα οποία πουθενά δεν τα καταβάλλουν, είναι 
και αυτό το ζήτημα, που είναι πολύ μεγαλύτερο σε σχέση με τη νομοθεσία που ψηφίσαμε πριν δύο χρόνια.  
Μιλούμε για δύο θέματα που είναι διαφορετικά, αλλά συνδέονται.  Θα έρθει το Τμήμα Περιβάλλοντος με 
εισήγηση, για να τα ρυθμίσουμε με έναν λογικό και όχι στρεβλωτικό τρόπο.  Περί αυτού πρόκειται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Η κ. Δημητρίου. 

ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Πολύ σύντομα, θα συμφωνήσω απόλυτα με τον κ. Λουκαΐδη, γιατί το ζήτημα μας έχει απασχολήσει και 
κυρίως μας έχει απασχολήσει το γεγονός όχι τόσο το ποιον θα βαραίνει το κόστος, αλλά πώς θα 
δρομολογηθούν αυτές οι δράσεις, οι οποίες θα οδηγήσουν σε περαιτέρω μείωση της χρήσης του πλαστικού.  
Αυτός ήταν ο σκοπός του νομοσχεδίου από την αρχή και της Οδηγίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης.   

 Να πούμε και το θετικό, ότι πλέον έχουμε καθαρή μείωση, πολύ καθαρή μείωση της χρήσης της 
πλαστικής σακούλας και είναι κάτι το οποίο θα μας απασχολήσει και σε κατοπινό στάδιο, για να δούμε πώς 
ελαχιστοποιούμε ακριβώς περαιτέρω τη χρήση αυτής.   

 Το ζήτημα το οποίο σωστά έχει θίξει ο κ. Λουκαΐδης αφορά αυτό το ειδικό ταμείο που με βάση την 
απόφαση και της Νομικής Υπηρεσίας και του Υπουργείου Οικονομικών δεν μπορεί να συσταθεί και αυτά τα 
χρήματα μένουν εκεί και πρέπει να δούμε πώς καθαρά δρομολογούνται σε συγκεκριμένες δράσεις ακριβώς 
προς την κατεύθυνση που έχω αναφέρει.   

 Όμως, δεν μπορεί απλά και μόνο η αποκλειστική ευθύνη να βαραίνει τους κατασκευαστές ή τους 
εισαγωγείς.  Αυτό δε θα ήταν δίκαιο και κυρίως δεν μπορεί να ελεγχθεί πόσες σακούλες και πότε 
χρησιμοποιούνται.  Ο στόχος όμως -και κλείνω με αυτό, κύριε Πρόεδρε- είναι σε κατοπινό στάδιο να μας 
απασχολήσει και σιγά σιγά να προχωρήσουμε με ενημέρωση του κοινού και, ναι, γιατί όχι, και σε καθολική 
απαγόρευση της χρήσης της πλαστικής σακούλας. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ο κ. Αδάμου. 

ΑΔΑΜΟΣ ΑΔΑΜΟΥ: 

 Πρόεδρέ μου, δεν ήθελα να μιλήσω, αλλά μια και αναφέρθηκε η πλαστική σακούλα, θέλω να πω δυο 
λόγια, για να καταλάβει και το σώμα πού βρισκόμαστε με την πλαστική σακούλα.  Είπε η αγαπητή Αννίτα ότι 
μειώσαμε τη χρήση, βέβαια, 80%-85%.  Ναι, αλλά, η αισχροκέρδεια που γίνεται για εκείνα τα 6 σεντ που 
κατακρατούν του κόσμου για την πλαστική σακούλα…  Και είπαμε ότι θα πηγαίνουν σε περιβαλλοντικές 
εκδηλώσεις, σωστά;  Και είπαμε στο Υπουργείο Οικονομικών «κάνε ένα ταμείο να μαζεύεις αυτά τα χρήματα, 
να τα διοχετεύσεις σε αυτούς που κάνουν εκδηλώσεις».  Το Υπουργείο Οικονομικών δις αρνήθηκε να κάνει 
αυτό το ταμείο.  Την τελευταία φορά πριν από μια εβδομάδα.  Οπότε, σε συνεννόηση με το Τμήμα 
Περιβάλλοντος του είπα «φέρε τη νομοθεσία για την πλήρη κατάργηση της πλαστικής σακούλας».  Και έρχεται 
το Τμήμα Περιβάλλοντος, αυτές είναι οι τελευταίες εξελίξεις που σας λέω τώρα, και μου λέει «μαζί να 
συνεργαστούμε, κάνετέ την εσείς ως Βουλή, ως Επιτροπή Περιβάλλοντος, και εμείς θα τη στηρίξουμε 
πλήρως».  Γιατί αυτή η αισχροκέρδεια που γίνεται με τα έξι σεντ πρέπει να σταματήσει.  Ελάχιστοι είναι αυτοί 
που κατακρατούν τα έξι σεντ και κάνουν εκδηλώσεις.  Μεγάλες αγορές, αυτά.  Όλοι οι άλλοι που κρατούν τα 
6 σεντ πού τα παίρνουν;  Στην τσέπη τους!  Φορολογούν τον πολίτη!   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Δεν έχει σχέση. 

ΑΔΑΜΟΣ ΑΔΑΜΟΥ: 

 Εντάξει, δεν είπα ότι έχει σχέση, απλώς κάνω μια ενημέρωση, για να ξέρετε πού βρίσκεται το θέμα της 
πλαστικής σακούλας.  Είναι αισχροκέρδεια που γίνεται και αυτό το πράγμα πρέπει να σταματήσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Χρίστος Ορφανίδης. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΟΡΦΑΝΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Στο ίδιο πνεύμα και εμείς.  Αυτό το θέμα έχει συζητηθεί στην αρμόδια επιτροπή, δεν εκφράστηκε 
οποιαδήποτε αντίθετη άποψη.  Οι προβληματισμοί ήταν ότι αυτά τα 5 σεντ τα οποία καρπούνται όλοι στο 
τέλος δεν τα χρησιμοποιούν για τον σκοπό τον οποίο είχαμε ψηφίσει τότε.  Άλλωστε, στο ίδιο πνεύμα είμαστε, 
ότι θα προχωρήσουμε και σε κατάθεση, ήδη μπορεί να κατατέθηκε, κύριε Αδάμου, για ολοκληρωτική 
κατάργηση της πλαστικής σακούλας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ζαχαρίας Ζαχαρίου. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι απόλυτα σχετικό με την πρόταση των συναδέλφων, αλλά είναι για αυτό που 
έχει πει ο κ. Αδάμου.  Είναι πολλές φορές που προβληματίζομαι -και ειδικότερα αν τύχει να πάω ή μόνος ή 
οικογενειακώς σε μια φρουταρία- και διερωτώμαι τι έχουμε ψηφίσει στο τέλος.  Μπορεί να χρησιμοποιήσω 
δέκα-δώδεκα σακούλες πλαστικές να βάλω φρούτα, να βάλω λαχανικά, πάω με τες δώδεκα μου σακούλες 
στο ταμείο, πληρώνω και τρεις τζιαι φεύκω.  Έντζιεν με τούτον τον τρόπο που εννά λύσουμε το πρόβλημα!  
Έπρεπε να υποχρεώσουν τες επιχειρήσεις εκεί που μπορούν να βάλουν χάρτινες σακούλες να βάλλεις τα 
φρούτα σου.  Γιατί είναι μια κοροϊδία στο τέλος της ημέρας.  Επαναλαμβάνω, φεύκω με δεκαπέντε σακούλες, 
έχω πληρώσει τες τρεις τζιαι παίρνω σπίτι ακόμα δώδεκα.  Τούτο έχουμε ψηφίσει!  Τούτο έχουμε κάμει!  
Πρέπει να ξαναδούμε το θέμα, πώς πραγματικά…  Έσιει τόπους που μπορεί να μεν χρειάζεται πλαστική.  Να 
δούμε.  Όμως, σε πολλές χώρες του κόσμου το σακούλι το χάρτενο ειδικά στις φρουταρίες χρησιμοποιείται 
ευρέως.  Εμάς…  Έν՚ αστεία πράματα που κάμνουμεν.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Βότσης. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Επειδή ομολογώ ότι έχω συγχυστεί και προσπαθώ να καταλάβω τι ακριβώς προσπαθούμε να κάμουμε 
και, το ομολογώ, δεν το έχω πετύχει.  Διαβάζοντας τον σκοπό λέμε ότι αναστέλλουμε για ένα χρόνο, μέχρι 
την 31η Δεκεμβρίου 2020, τη διάταξη, ώστε οι εισαγωγείς και οι κατασκευαστές να μην πληρώνουν το κόστος 
συσκευασίας.  Ποιος θα το πληρώνει;  Ας μας απαντήσει κάποιος, για να καταλάβουμε εμείς που δεν είμαστε 
στην επιτροπή.  Ποιος θα πληρώνει αυτό το κόστος, αν δε θα το πληρώνουν αυτοί;   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Θα το πληρώνει ο καταναλωτής, αλλά δε θα το εισπράττει κανένας και η κατάσταση θα γίνει πιο κακή 
από ό,τι είναι σήμερα, όπου όντως υπάρχει ένα θέμα με τις υπεραγορές κυρίως.  Αλλά, κύριε Πρόεδρε -έντζιε 
ήθελα να μιλήσω, αλλά έν՚ καλή ευκαιρία να απαντήσω στον κ. Βότση- επειδή, όπως είπε πριν τζιαι ένας 
συνάδελφος τζιαι είναι τζιαι παλιός σε τούντο κοινοβούλιο, εγώ έζησα και το 2005 και το 2007 που την πρώτη 
φορά αυτό το κοινοβούλιο απέρριψε πρόταση νόμου του υποφαινόμενου για κατάργηση της σακούλας και το 
2007 για τιμολόγηση της σακούλας.  Επήρα δύο ψήφους, τη δική μου και του κ. Γεώργιου Βαρνάβα.  Οι άλλοι 
εκαταψηφίσετε.   

 Διερωτώμαι:  Όταν ψηφίζετε μια πρόταση νόμου μετά από αίτημα -όι πίεσης, αίτημα θα πω- των 
βιομηχανιών που κατασκευάζουν σακούλες, θα φέρετε πρόταση νόμου που εννά τους κλείσετε τέλεια;  
Αφήνω το ερώτημα στους πολίτες που ακούουν:  Ποιος θα φέρει την πρόταση νόμου που εννά τους κλείσει 
τέλεια, απαγορεύοντας την πλαστική σακούλα;  Τζιείνοι που φέραν την πρόταση νόμου, μετά από αίτημα των 
βιομηχανιών;  Ερώτημα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Λοιπόν, εν απαντήσαμε όλα τα ερωτήματα ολοκληρωμένα. 

 Αυξημένος αριθμός συμβεβλημένων με την Green Dot θα πρέπει να καταβάλλει στην Green Dot για 
το μεταβατικό στάδιο αυτό το κόστος συσκευασίας.  Ήταν οκτακόσιοι συμβεβλημένοι και έχουν γίνει χίλιοι 
τρακόσιοι -επικαλούμαι και τη μνήμη των άλλων συναδέλφων, διότι εν έχω την έκθεση μπροστά μου- από 
τους οποίους θα επιδιώξει η Green Dot να εισπράττει, μέχρι να ρυθμιστεί αυτό το ζήτημα που αποτελεί μια 
στρέβλωση.  Στρέβλωση είναι και το θέμα των έξι σεντ, αλλά έν՚ διαφορετικό θέμα, έννεν με τούτο τον νόμο 
που ρυθμίζεται!  Τζιαι ήρτεν το Τμήμα Περιβάλλοντος και εσυμφωνήσαμε όλοι εκεί που ήμασταν, με εξαίρεση 
τον κ. Θεοπέμπτου, ότι θα επανέλθουν με μια ολοκληρωμένη πρόταση που εννά αντιμετωπίσει τες 
στρεβλώσεις.   Διότι, ξαναλέω, δε γνωρίζει ο κατασκευαστής ή ο εισαγωγέας ποιος χρησιμοποιεί αυτή τη 
τσάντα.  Ακούσατε τον φίλο τον Ζαχαρία τωρά τι είπε:  Πάεις τζιαι παίρνεις δέκα τσάντες πλαστικές τζιαι 
πληρώνεις τες δύο.  Δεν ξέρεις αν θα χρησιμοποιηθούν ως σακούλες μεταφοράς ή συσκευασίας.  Έχουμε 
φορολογήσει τις σακούλες μεταφοράς.  Λοιπόν, είναι στρέβλωση και υπάρχει αυτό το πρόβλημα.  Αυτά τα 
λεφτά, έν՚ αλήθκεια, δεν εισπράχθηκαν από τους κατασκευαστές ή τους εισαγωγείς τζιαι δημιουργείται ένα 
σοβαρό θέμα.  Έν՚ απλά τα πράγματα!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Θεοπέμπτου. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Δκυό πράματα, κύριε Πρόεδρε.  Δε συζητούμε τώρα τα έξι σεντ που πληρώνουμε για την αγορά της 
τσάντας, για να μεν υπάρχει σύγχυση.  Αυτή τη στιγμή ποιον είναι το θέμα;  Πηγαίνει κάποιος σε μια 
φρουταρία, όπως είπε και ο κ. Ζαχαρίας, πκιάννει πράματα, βάλλει μέσα τα φρούτα του, τζιείνη δεν την 
πληρώνει κανένας.  Πκιάννει π.χ. τες τρεις τσάντες του τζιαι την ώρα που εννά φύει τζιείνες τες τρεις τσάντες 
βάλλει του τες σε μια.  Εντάξει;  Τζιείνη η μια θεωρείται ότι είναι συσκευασίας. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ναι, έν՚ η συσκευασίας για την οποία εννά πληρωθεί το τέλος ανακύκλωσης.  Για την μία.  Οι άλλες οι 
τρεις πού εννά παν;  Ποιος θα αναλάβει το κόστος να ανακυκλωθούν και οι τέσσερις οι τσάντες;  Ποιος θα 
έβρει τούτες ούλλες τες φρουταρίες, τα περίπτερα, τα φαρμακεία, όλο αυτόν τον κόσμο που διά τσάντες;  Η 
απάντηση είναι απλή:  Πηγαίνεις πάντα στο ποιος το έφερε στην Κύπρο, ποιος το κατασκεύασε και το έβαλε 
στην αγορά.  Τούτο το σύστημα καθορίζει σου ότι ό,τι τσάντες τζιαι να πκιάσεις, όσες τζιαι να πκιάσεις, 
κάποιος αναλαμβάνει να πληρώσει για το κόστος της ανακύκλωσής τους. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Άμαν το αφαιρέσουμε τι θα γίνει; 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Άμαν το αφαιρέσουμε, τότε δεν έχει κάποιον ο οποίος εννά πάει να πληρώσει το τέλος ανακύκλωσης.  
Εδώ είναι το πρόβλημα.  Κανονικά έχουμε μέσα στον νόμο αναφορά που λέει ότι το τέλος ανακύκλωσης το 
αναλαμβάνουν όσοι το βάζουν στην αγορά, είτε κατασκευή είτε εισαγωγή.  Έν՚ τούτη η τροπολογία που 
υπάρχει αυτή τη στιγμή, για να αφαιρεθεί αυτή η πρόνοια!  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 
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 Έθθα το εισπράξει η Green Dot τζιαι εννά το φορτώσει αλλού. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Εντάξει; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ρε παιδιά, εμείναμε με τες σακούλες.   

 Κύριε Μυριάνθους και κύριε Ορφανίδη, θέλετε να μιλήσετε για τις σακούλες; 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε.   

 Κύριε Πρόεδρε, έχουμε πει πάρα πολλές φορές σ՚ αυτό το σώμα ότι έπρεπε να ’μαστε πρακτικοί και 
διερωτώμαι τωρά:  Μιλούμε για σακούλες συσκευασίας τζιαι σακούλες μεταφοράς.  Και απορώ:  Δε μολύνουν 
και οι δύο το περιβάλλον;  Δεν εμπορούσαμε να ՚μαστε πιο πρακτικοί τζιαι να πούμε ότι -από τη ρίζα του 
κακού, που ένι οι εισαγωγείς ή οι κατασκευαστές- φορολογούμε και τα δύο τζιαι τελειώνει;  Αυτή έν՚ η ουσία.  
Όι να καταργήσουμε στο τέλος το τέλος και να προσπαθούμε ύστερα που ένα χρόνο που εννά 
αποφασίσουμε, αν το δεχτούν κάποιοι, να επιβάλουμε νέα ρύθμιση στο ζήτημα.  Νομίζω ότι εκεί έπρεπε να 
αγγίξουμε, τη ρίζα του κακού, τζιαι να τελειώνει! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ορφανίδης. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΟΡΦΑΝΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όλα τα θέματα αναδειχθήκαν και εσυζητήθηκαν εις την επιτροπή με τη σύμφωνη γνώμη 
όλων των περιβαλλοντικών οργανώσεων και της επιτρόπου.  Αυτά τα οποία ανέφερε ο κ. Θεοπέμπτου για 
τις υπόλοιπες τσάντες ήταν εξαίρεση ευθύς εξαρχής από τον νόμο τον οποίο εψηφίσαμε, δηλαδή η 
συσκευασία που εννά βάζει το κρέας του κ.λπ.  Το λοιπόν, το όλο θέμα θα ρυθμιστεί -είπα το τζιαι 
προηγουμένως- με την ολική κατάργηση της πλαστικής τσάντας, η οποία θα έρθει ως κατεπείγον στην 
επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 29 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε, είκοσι έξι ψήφοι υπέρ και έξι ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, έξι εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συσκευασιών και Αποβλήτων Συσκευασιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις παρόντες, είκοσι εφτά ψήφοι υπέρ και έξι εναντίον. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι εφτά ψήφους υπέρ, έξι εναντίον και καμία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 35 και 36 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Εργοστασίων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» και «Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Βεβαίωση Εγγραφής 
Υποστατικών, Εγκαταστάσεων, Επιχειρήσεων και Χώρων Εργασίας) Κανονισμοί του 2019».   

 Να διαβαστούν οι σκοποί. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ՚ αριθμόν 35 θέματος είναι η τροποποίηση του περί Εργοστασίων Νόμου και η 
κατάργηση διατάξεων αυτού οι οποίες είτε μεταφέρθηκαν σε άλλη νομοθεσία είτε μεταφέρονται στους 
προτεινόμενους στο υπ’ αριθμόν 36 θέμα κανονισμούς. 

 Σκοπός του υπ՚ αριθμόν 36 θέματος είναι η θέσπιση δευτερογενούς νομοθεσίας, ώστε να ρυθμιστούν 
θέματα που αφορούν την εγγραφή υποστατικών. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Εργοστασίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» και τους κανονισμούς «Οι 
περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Βεβαίωση Εγγραφής Υποστατικών, Εγκαταστάσεων, 

Επιχειρήσεων και Χώρων Εργασίας) Κανονισμοί του 2019» 

Παρόντες:   

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Μαρίνος Μουσιούττας 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εξέτασε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο και τους κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 5 και 19 Νοεμβρίου 
2019.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος 
Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, της Νομικής 
Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ΔΕΟΚ, των εργοδοτικών 
οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ, της ΠΟΒΕΚ και της Παγκύπριας Ομοσπονδίας Ανεξαρτήτων Συντεχνιών.  Το 
Επιστημονικό Τεχνολογικό Επιμελητήριο Κύπρου, καθώς και ο Σύνδεσμος Ασφάλειας και Υγείας Κύπρου, 
παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Εργοστασίων Νόμου και η 
κατάργηση διατάξεων αυτού οι οποίες είτε μεταφέρθηκαν σε άλλη νομοθεσία είτε έχουν μεταφερθεί στους 
προτεινόμενους κανονισμούς. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 38 του περί 
Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία Νόμου, είναι η θέσπιση δευτερογενούς νομοθεσίας, ώστε να ρυθμιστούν 
θέματα που αφορούν την εγγραφή υποστατικών. 

 Στα κατατεθέντα ενώπιον της επιτροπής στοιχεία αναφέρονται τα ακόλουθα: 

1. Με τον υφιστάμενο περί Εργοστασίων Νόμο (Κεφ. 134), που τέθηκε σε εφαρμογή την 1η Ιανουαρίου 
1957, κάθε φυσικό ή νομικό πρόσωπο που κατέχει χώρο εργασίας ο οποίος πρόκειται να 
χρησιμοποιηθεί ως εργοστάσιο έχει υποχρέωση να εξασφαλίσει πιστοποιητικό εγγραφής εργοστασίου.  
Η διάταξη αυτή εφαρμοζόταν σε έναν μικρό αριθμό υποστατικών σύμφωνα με τις προσεγγίσεις και τα 
δεδομένα της εποχής. Η υποχρεωτική εγγραφή όλων των υποστατικών που εμπίπτουν στον ορισμό 
του όρου «εργοστάσιο» είναι εκ των πραγμάτων αδύνατη και δεν τυγχάνει εφαρμογής, αφού με τα 
σημερινά δεδομένα πρέπει να τυγχάνει εφαρμογής σε δεκάδες χιλιάδες υποστατικά, επιβάλλοντας 
υψηλό διοικητικό κόστος στους κατόχους των υποστατικών και στο Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας.   

2. Με τους προτεινόμενους κανονισμούς εκσυγχρονίζονται οι διαδικασίες εγγραφής υποστατικών 
επιβάλλοντας την υποχρεωτική εγγραφή μόνο συγκεκριμένων κατηγοριών υποστατικών, 
εγκαταστάσεων, επιχειρήσεων και χώρων εργασίας για τους οποίους συντρέχουν ιδιαίτεροι λόγοι, που 
αφορούν σε θέματα ασφάλειας και υγείας στην εργασία. Επιπρόσθετα, η έκδοση κανονισμών δυνάμει 
των διατάξεων του περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία Νόμου κρίθηκε ως η καταλληλότερη 

                                            
 Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΕΛΑΜ, Μαρίνος Μουσιούττας, Χρίστος Ορφανίδης (ΔΗΚΟ) 
 Εναντίον: ΚΣ ΕΔΕΚ, Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, Άγγελος Βότσης, Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 

(ΔΗΚΟ) 
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επιλογή για τη ρύθμιση των θεμάτων που αφορούν στην εγγραφή υποστατικών, διότι κατά τον τρόπο 
αυτό διασφαλίζεται η αποτελεσματική  διαχείριση των θεμάτων ασφάλειας και υγείας στους χώρους 
εργασίας, σύμφωνα με τις σύγχρονες αντιλήψεις για την εφαρμογή της πρόληψης και εκτίμησης των 
κινδύνων και το ευρωπαϊκό δίκαιο.  

3. Η εφαρμογή των προτεινόμενων κανονισμών αναμένεται να επιφέρει μικρή αύξηση του 
δημοσιονομικού κόστους, διότι ήδη εφαρμόζεται η απαίτηση της υφιστάμενης νομοθεσίας για εγγραφή 
των υποστατικών που εμπίπτουν στον ορισμό του όρου «εργοστάσιο».  Το τέλος που οφείλουν να 
καταβάλουν οι αιτητές για εξασφάλιση βεβαίωσης εγγραφής καθορίστηκε από την Τεχνική Επιτροπή 
Καθορισμού και Αναθεώρησης Τελών και Δικαιωμάτων. 

 Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο: 

1. καταργείται ο ορισμός του εγγράφου «Πιστοποιητικό Εγγραφής Εργοστασίου», καθώς και οι σχετικές 
πρόνοιες για την εγγραφή εργοστασίων στον νόμο αυτό, 

2. καταργούνται οι διατάξεις που περιλαμβάνονται ήδη σε εναρμονιστικές νομοθεσίες που εισήχθησαν 
σε διάφορα στάδια και, πιο συγκεκριμένα, καταργούνται τα άρθρα που αναφέρονται στην καθαριότητα, 
στον συνωστισμό, στη θερμοκρασία των χώρων εργασίας, στα μέσα διαφυγής σε περίπτωση 
πυρκαγιάς, στους χώρους διευκολύνσεων καθαρισμού και εναπόθεσης ενδυμάτων, στις πρώτες 
βοήθειες, στην απομάκρυνση σκόνης ή καπνών, στη λήψη γευμάτων, καθώς και στα μέσα ατομικής 
προστασίας και 

3. τροποποιούνται οι σχετικές διατάξεις, ώστε ο έλεγχος των αλυσίδων, των σχοινιών και των ιμάντων 
που χρησιμοποιούνται για την ανύψωση προσώπων, φορτίων ή υλικών να γίνεται από πρόσωπο το 
οποίο ορίζει ο κάτοχος του εργοστασίου και το οποίο κατέχει την απαιτούμενη πείρα και γνώσεις για 
την ασφαλή διεξαγωγή, έλεγχο και επιθεώρηση της υπό εκτέλεση εργασίας και όχι από πρόσωπο το 
οποίο ορίζει γραπτώς ο αρμόδιος υπουργός. 

 Ειδικότερα, με τους προτεινόμενους κανονισμούς: 

1. θεσπίζονται η διαδικασία και οι όροι έκδοσης βεβαίωσης εγγραφής υποστατικού, εγκατάστασης, 
επιχείρησης ή χώρου εργασίας και 

2. προβλέπεται μεταβατική διάταξη βάσει της οποίας το υποστατικό, η εγκατάσταση, η επιχείρηση ή ο 
χώρος εργασίας που έχει εγγραφεί ως εργοστάσιο σύμφωνα με τις διατάξεις του υφιστάμενου περί 
Εργοστασίων Νόμου και κατέχει πιστοποιητικό εγγραφής εργοστασίου σε ισχύ θεωρείται ότι κατέχει 
βεβαίωση εγγραφής για τρία έτη από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος των προτεινόμενων 
κανονισμών. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων 
νομοθετημάτων. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
τόσο του προτεινόμενου νόμου όσο και των προτεινόμενων κανονισμών και ομόφωνα εισηγείται στην 
ολομέλεια της Βουλής την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και την έγκριση των προτεινόμενων κανονισμών 
όπως αυτοί έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ՚ αριθμόν 35 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Κατάργηση άρθρων του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 34 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 75 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 76 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 76Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Κατάργηση First Schedule και Second Schedule των Παραρτημάτων του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ.  

 Να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα τρεις ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εργοστασίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις παρόντες, τριάντα τρεις ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Ψηφίστε για τους κανονισμούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε παρόντες, είκοσι πέντε ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι πέντε ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ՚ αριθμόν 37 θέμα είναι «Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί 
Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019».  Είναι πρόταση νόμου των κ. Αντρέα 
Φακοντή, Σκεύης Κούτρα Κουκουμά και Ευανθίας Σάββα εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις.   

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών 
Παροχών Νόμου, ώστε να παραταθεί η προθεσμία υποβολής αίτησης για εξασφάλιση επιδόματος 
χαμηλοσυνταξιούχου, το οποίο παρέχεται με βάση το Σχέδιο Ενίσχυσης των Συνταξιούχων με Χαμηλά 
Εισοδήματα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για 
την πρόταση νόμου «Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών 

Παροχών (Τροποποιητικός)     (Αρ. 4) Νόμος του 2019» 
Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

 Ευανθία Σάββα 

 Μάριος Μαυρίδης 

 Μαριέλλα Αριστείδου 

   Μαρίνος Μουσιούττας  

   Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης 

   Ηλίας Μυριάνθους 

   Γιώργος Περδίκης 

 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε κατά 
προτεραιότητα την πιο πάνω πρόταση νόμου, κατ’ εφαρμογήν του Κανονισμού 40Α του Κανονισμού της 
Βουλής των Αντιπροσώπων, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τους κ. Αντρέα Φακοντή, Σκεύη Κούτρα 
Κουκουμά και Ευανθία Σάββα εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, σε 
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συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 26 Νοεμβρίου 2019.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και 
εκπρόσωπος της Ένωσης Κυπρίων Συνταξιούχων (ΕΚΥΣΥ-ΠΕΟ).  Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, η 
Παγκύπρια Ένωση Συνταξιούχων (ΠΕΣΥ-ΣΕΚ), ο Κλάδος Συνταξιούχων ΠΑΣΥΔΥ, η ΔΕΟΚ, ο Παγκύπριος 
Σύνδεσμος Χαμηλοσυνταξιούχων, το Παγκύπριο Συντονιστικό Συμβούλιο Εθελοντισμού (ΠΣΣΕ) και η 
Παγκύπρια Ομοσπονδία Συνδέσμων Ευημερίας Ηλικιωμένων (ΠΟΣΕΗ), παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος 
και Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών Νόμου, ώστε να παραταθεί η προθεσμία υποβολής αίτησης για 
εξασφάλιση επιδόματος χαμηλοσυνταξιούχου, το οποίο παρέχεται με βάση το Σχέδιο Ενίσχυσης των 
Συνταξιούχων με Χαμηλά Εισοδήματα. 

 Ειδικότερα, γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της σχετικής διάταξης που προβλέπει για τη δυνατότητα 
υποβολής αίτησης για επίδομα χαμηλοσυνταξιούχου, ώστε η προβλεπόμενη προθεσμία υποβολής αίτησης 
να παραταθεί από την 31η Δεκεμβρίου 2019, που ισχύει σήμερα, μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2020. 

 Σύμφωνα με τα όσα ανέφεραν οι εισηγητές της πρότασης νόμου, η παράταση της ισχύουσας 
προθεσμίας υποβολής ένστασης  θα βοηθήσει χιλιάδες χαμηλοσυνταξιούχους να ανακτήσουν το δικαίωμα 
σε επίδομα χαμηλοσυνταξιούχου (συμπληρωματική σύνταξη), εξασφαλίζοντάς τους πιο αξιοπρεπή διαβίωση. 

 Κληθείς να σχολιάσει την προτεινόμενη ρύθμιση, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ανέφερε ότι δόθηκε αρκετός χρόνος από την ψήφιση της οικείας 
νομοθεσίας κατά το έτος 2014 για υποβολή της σχετικής αίτησης και συναφώς η παράταση της σχετικής 
προθεσμίας που είχε δοθεί μέχρι την 31η Δεκεμβρίου του τρέχοντος έτους κρίνεται αρκούντως ικανοποιητική.  
Ωστόσο, το υπουργείο δε φέρει ένσταση στην ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο.  Επιπρόσθετα, κατέθεσε 
στην επιτροπή αναλυτικά στοιχεία αναφορικά με τον αριθμό των ληπτών του επιδόματος 
χαμηλοσυνταξιούχων οι οποίοι έχουν υποβάλει εκ νέου αίτηση από την 1η Ιανουαρίου 2018 μέχρι σήμερα.  

 Σε ερώτημα που τέθηκε από βουλευτές μέλη της επιτροπής κατά πόσο το αρμόδιο  υπουργείο θα 
μπορούσε να ενημερώσει γραπτώς τους δικαιούχους για τη δυνατότητα υποβολής εκ νέου της εν λόγω 
αίτησης, ο ίδιος πιο πάνω κυβερνητικός αρμόδιος ανέφερε ότι δεν κρίνει αναγκαία την εν λόγω ενέργεια, 
σημειώνοντας ότι, αμέσως μετά την ψήφιση του βασικού νόμου, το 2014, όλοι οι δικαιούχοι ενημερώθηκαν 
δύο φορές με προσωπικές επιστολές για την υποχρέωση υποβολής εκ νέου της σχετικής αίτησης.  

 Ο εκπρόσωπος της ΕΚΥΣΥ-ΠΕΟ δήλωσε ότι συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της 
πρότασης νόμου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του 
σώματος την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι δεν υπάρχουν ομιλητές. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 35 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα παρόντες, είκοσι εννέα ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί 
Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019.   
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας παρόντες, τριάντα μία ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε 
ομόφωνα σε νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 38 και 39 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Αλιείας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019 και «Οι περί Αλιείας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019».   

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ՚ αριθμόν 38 θέματος είναι τροποποίηση του περί Αλιείας Νόμου, ώστε να επιτευχθεί 
αποτελεσματικότερη διαχείριση της αλιευτικής δραστηριότητας, μείωση της αλιευτικής πίεσης στα αλιευτικά 
αποθέματα, απλούστευση της διαδικασίας αδειοδότησης των επαγγελματικών αδειών παράκτιας αλιείας 
μικρών σκαφών και βελτίωση των μηχανισμών ελέγχου που διεξάγει το Τμήμα Αλιείας. 

 Σκοπός του υπ՚ αριθμόν 39 θέματος είναι τροποποίηση των περί Αλιείας Κανονισμών, ώστε να 
εκσυγχρονιστούν και να εναρμονιστούν με το κανονιστικό πλαίσιο της Κοινής Αλιευτικής Πολιτικής της ΕΕ για 
αποτροπή και πάταξη της παράνομης και λαθραίας αλιείας, ιδιαίτερα σε σχέση με την παράνομη αλιεία με τη 
χρήση ψαροντούφεκου σε συνδυασμό με φωτεινές πηγές. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Αλιείας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» και τους κανονισμούς «Οι περί Αλιείας 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019» 

Παρόντες: 
 Αντρέας Καυκαλιάς, πρόεδρος Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Ευθύμιος Δίπλαρος Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης 

 Δημήτρης Δημητρίου Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
πέντε συνεδριάσεις της, που πραγματοποιήθηκαν στις 20 Μαρτίου, στις 29 Μαΐου, στις 5 και 26 Ιουνίου και 
στις 18 Σεπτεμβρίου 2018,  και το πιο πάνω νομοσχέδιο μαζί με τους υπό αναφορά κανονισμούς σε αριθμό 
συνεδριάσεών της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από τις 5 Μαρτίου έως τις 5 Νοεμβρίου 2019.  

 Στο πλαίσιο της εξέτασης των υπό αναφορά νομοσχεδίου και κανονισμών, κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος, του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών του ίδιου υπουργείου, του Τμήματος 
Φορολογίας του Υπουργείου Οικονομικών, των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων του Υπουργείου 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, του ΚΕΒΕ, του 
Παγκύπριου Συνδέσμου Επαγγελματιών Αλιέων Κύπρου, των Επαρχιακών Συνδέσμων Επαγγελματιών 
Αλιέων Κύπρου, του Παγκύπριου Συνδέσμου Επαγγελματιών Αλιέων Κατηγορίας Γ΄, του Παγκύπριου 
Συνδέσμου Ερασιτεχνικής Αλιείας (ΠΑΣΥΕΡΑ), του Παγκύπριου Ομίλου Σκαφών Ανοικτής Θαλάσσης, της 
Ομοσπονδίας Ερασιτεχνικής Αλιείας, του Συνδέσμου Εργοδοτών Αλιείας (Τρατάρηδες), του Συνδέσμου 
Ψαράδων Κατηγορίας Γ΄ Χωρίς τη Χρήση Σκάφους-με Δίχτυ στον Ώμο, της Κυπριακής Ομοσπονδίας 
Υποβρύχιων Δραστηριοτήτων, του Ομίλου Ερασιτεχνικής Αλιείας με Σκάφος, του Ομίλου Φίλων Ελεύθερης 
Κατάδυσης (ΟΦΕΚ), του Κυπριακού Ιδρύματος Προστασίας του Περιβάλλοντος (Terra Cypria), της 
Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών Οργανώσεων Κύπρου (ΟΠΟΚ), της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και 
Ποιότητας Ζωής, του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών, της Πράσινης Ασπίδας, της Επιτροπής Λεμεσού 
για το Φυσικό Περιβάλλον, του NIREAS International Water Research Center, του Εnalia Physis 
Environmental Research Center, του Ινστιτούτου Περιβάλλοντος και Αειφόρου Ανάπτυξης, του Ομίλου 
Χειμερινών Κολυμβητών και Φίλων Λεμεσού «Ακτή Ολυμπίων», του Οικοαγροτικού και των αγροτικών 
οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, «Νέα Αγροτική Κίνηση», «Παναγροτικός Σύνδεσμος» και «Ευρωαγροτικός». 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Αλιείας Νόμου, ώστε να επιτευχθεί 
αποτελεσματικότερη διαχείριση της αλιευτικής δραστηριότητας, μείωση της αλιευτικής πίεσης στα αλιευτικά 
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αποθέματα, απλούστευση της διαδικασίας αδειοδότησης των επαγγελματικών αδειών παράκτιας αλιείας 
μικρών σκαφών και βελτίωση των μηχανισμών ελέγχου που διεξάγει το Τμήμα Αλιείας.    

 Ειδικότερα, στο νομοσχέδιο, όπως αυτό αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, διαλαμβάνονται μεταξύ άλλων 
οι ακόλουθες ρυθμίσεις: 

1. Διαφοροποίηση των κριτηρίων χορήγησης επαγγελματικής άδειας παράκτιας αλιείας μικρών σκαφών 
για κάθε κατηγορία τέτοιας άδειας.  Μεταξύ άλλων, προτείνεται η εισαγωγή εισοδηματικών κριτηρίων 
σε σχέση με τη χορήγηση ή την ανανέωση της εν λόγω άδειας. 

2. Μείωση του μέγιστου αριθμού αδειών που δύναται να χορηγήσει ο διευθυντής του Τμήματος Αλιείας 
και Θαλασσίων Ερευνών για κάθε κατηγορία επαγγελματικής άδειας παράκτιας αλιείας μικρών 
σκαφών. 

3. Επέκταση της μέγιστης διάρκειας ισχύος οποιασδήποτε άδειας χορηγείται από τον διευθυντή από τρία 
σε πέντε χρόνια. 

4. Παροχή δυνατότητας σε εξουσιοδοτημένους λειτουργούς να διεξάγουν τους δυνάμει των διατάξεων 
του νόμου ελέγχους οποτεδήποτε και όχι μόνο κατά τη διάρκεια της ημέρας, όπως προβλέπεται στον 
υφιστάμενο νόμο.  

5. Παροχή εξουσίας στον Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος να τροποποιεί τα 
παραρτήματα του νόμου και των κανονισμών που εκδίδονται δυνάμει αυτού, για σκοπούς 
προσαρμογής τους με την τεχνική και επιστημονική πρόοδο, για σκοπούς συμμόρφωσής τους με τις 
διεθνείς υποχρεώσεις της Δημοκρατίας ή για σκοπούς προσαρμογής της διοικητικής πρακτικής για 
εφαρμογή του σχετικού νομοθετικού πλαισίου.  

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 6 του περί Αλιείας 
Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Αλιείας Κανονισμών, ώστε να εκσυγχρονιστούν και να εναρμονιστούν 
με το κανονιστικό πλαίσιο της Κοινής Αλιευτικής Πολιτικής της ΕΕ για αποτροπή και πάταξη της παράνομης 
και λαθραίας αλιείας, ιδιαίτερα σε σχέση με την παράνομη αλιεία με τη χρήση ψαροντούφεκου σε συνδυασμό 
με φωτεινές πηγές.  

 Ειδικότερα, στους προτεινόμενους κανονισμούς διαλαμβάνονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα:  

1. Αύξηση του ελάχιστου μεγέθους ματιού των διχτυών που δύναται να χρησιμοποιούνται για αλιευτικούς 
σκοπούς, εξαιρουμένων των διχτυών τράτας, από τα τριάντα δύο στα τριάντα οκτώ χιλιοστόμετρα.  

2. Απαγόρευση της μεταφοράς και τοποθέτησης διχτυών μέσα στη θάλασσα σε σημείο όπου ο βυθός 
της είναι σε βάθος μικρότερο των 5 μ. καθ’ όλη τη διάρκεια του έτους και όχι μόνο από την 1η Ιουνίου 
έως την 30η Σεπτεμβρίου εκάστου έτους, όπως προβλέπεται στους υφιστάμενους κανονισμούς.  

3. Παροχή δυνατότητας χρήσης ψαροντούφεκου και σε πρόσωπα ηλικίας δεκαπέντε έως και δεκαεπτά 
ετών, αφού εξασφαλιστεί προηγουμένως η σχετική άδεια ερασιτεχνικής αλιείας, στην παρουσία 
κηδεμόνα των προσώπων αυτών, ο οποίος θα είναι και υπεύθυνος για την απαραίτητη συνοδεία του 
ανηλίκου από ενήλικο κάτοχο άδειας ερασιτεχνικής αλιείας με ψαροντούφεκο κατά τις αλιευτικές του 
εξορμήσεις.  

4. Παροχή δυνατότητας υποβρύχιας κατάδυσης με βοηθητικές συσκευές υπό συγκεκριμένους όρους και 
προϋποθέσεις.   

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή αρχικά εξέτασε τους υπό αναφορά κανονισμούς μαζί με άλλο αποσυρθέν 
νομοσχέδιο, με τίτλο «Ο περί Αλιείας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2017», το οποίο είχε τους ίδιους σκοπούς 
και επιδιώξεις με το υπό αναφορά νομοσχέδιο, σε πέντε συνεδριάσεις της, που πραγματοποιήθηκαν στις 20 
Μαρτίου, στις 29 Μαΐου, στις 5 και 26 Ιουνίου και στις 18 Σεπτεμβρίου 2018. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι, στο πλαίσιο των συνεδριάσεων αυτών, εκφράστηκαν έντονοι 
προβληματισμοί από μέλη της επιτροπής, καθώς και από εμπλεκόμενους φορείς και συνδέσμους αλιέων 
αναφορικά με τη φιλοσοφία των προτεινόμενων ρυθμίσεων. Ειδικότερα, οι εν λόγω διαφωνίες και 
προβληματισμοί εστιάζονταν κυρίως στα ακόλουθα:  

1. Στην προτεινόμενη ενοποίηση των υφιστάμενων κατηγοριών αδειών παράκτιας αλιείας μικρών 
σκαφών πλήρους απασχόλησης (Κατηγορία Α΄) και μερικής απασχόλησης (Κατηγορία Β΄) σε μια ενιαία 
κατηγορία επαγγελματικής άδειας παράκτιας αλιείας μικρών σκαφών πλήρους απασχόλησης για τη 
χορήγηση της οποίας θα απαιτούνται υψηλά εισοδηματικά κριτήρια.  

2. Στην προτεινόμενη δυνατότητα χρήσης ψαροντούφεκου και σε πρόσωπα ηλικίας 15 έως και 17 ετών. 

3. Στον προτεινόμενο αποκλεισμό φυσικών προσώπων άνω των 70 ετών που ασκούν αλιευτική 
δραστηριότητα από τη λήψη οποιωνδήποτε σχετικών επιδομάτων.  

4. Στο ύψος των τελών που θα επιβάλλονται ετησίως για χορήγηση ή ανανέωση αδειών αλιείας.  
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5. Στην ανάγκη μείωσης του μέγιστου μήκους διχτυών τα οποία οι κάτοχοι άδειας παράκτιας αλιείας 
μικρών σκαφών περιοδικής απασχόλησης δυνατόν να χρησιμοποιούν, καθώς και στην ανάγκη 
αύξησης των ημερών κατά τη διάρκεια του έτους κατά τις οποίες τα εν λόγω πρόσωπα θα δύνανται να 
ασκούν αλιευτική δραστηριότητα. 

6. Στην προτεινόμενη απαγόρευση μεταφοράς και τοποθέτησης διχτυών μέσα στη θάλασσα σε σημείο 
όπου ο βυθός της είναι σε βάθος μικρότερο των 5 μ. 

7. Στην προτεινόμενη προϋπόθεση σύμφωνα με την οποία φυσικά πρόσωπα άνω των 65 ετών τα οποία 
κατέχουν επαγγελματική άδεια παράκτιας αλιείας μικρών σκαφών πλήρους απασχόλησης δικαιούνται 
να συνεχίσουν να κατέχουν την εν λόγω άδεια, εφόσον κατείχαν τέτοια άδεια τουλάχιστον για 
δεκαπέντε χρόνια πριν να συμπληρώσουν το 65ο έτος της ηλικίας τους. 

8. Στην συνύπαρξη αρκετών και ουσιωδών συγκρουόμενων ρυθμίσεων στον υφιστάμενο νόμο, στο 
νομοσχέδιο και στους κανονισμούς, περιλαμβανομένης και της ρύθμισης της διαδικασίας χορήγησης 
επαγγελματικών αδειών παράκτιας αλιείας μικρών σκαφών, λόγω της ειδικής διάταξης που είχε 
εισαχθεί στο παρελθόν στον υφιστάμενο νόμο και η οποία αντικαθιστά πρόνοιες των κανονισμών. 

9. Στην έλλειψη συγκεκριμένων ρυθμίσεων αναφορικά με όρους και προϋποθέσεις χορήγησης 
επαγγελματικών ή ερασιτεχνικών αλιευτικών αδειών, εξαιρουμένων των επαγγελματικών αδειών 
παράκτιας αλιείας μικρών σκαφών. 

 Λαμβάνοντας υπόψη τις πιο πάνω διαφωνίες και προβληματισμούς το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος έκρινε σκόπιμο να αποσύρει το εν λόγω νομοσχέδιο και, αφού 
επαναδιαβουλευθεί με τους εμπλεκόμενους φορείς, να προβεί στην κατάθεση νέου νομοσχεδίου, με στόχο 
να επέλθει κατά το δυνατόν μεγαλύτερη σύγκλιση απόψεων μεταξύ όλων των μερών. 

 Σε μεταγενέστερο στάδιο και συγκεκριμένα στις 15 Φεβρουαρίου 2019 η εκτελεστική εξουσία κατέθεσε 
στη Βουλή το υπό συζήτηση νομοσχέδιο, προκειμένου αυτό να προωθηθεί μαζί με τους προτεινόμενους 
κανονισμούς ως αυτοί αρχικά είχαν κατατεθεί.  

 Σημειώνεται ότι οι πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε σύγκριση με αυτές του αποσυρθέντος 
νομοσχεδίου διαφοροποιούνται μεταξύ άλλων ως προς τα πιο κάτω: 

1. Κατηγοριοποίηση των επαγγελματικών αδειών παράκτιας αλιείας μικρών σκαφών στη βάση των 
σχετικών προνοιών του υφιστάμενου νόμου ως ακολούθως: 

α. Επαγγελματική άδεια παράκτιας αλιείας μικρών σκαφών πλήρους απασχόλησης (Κατηγορία 
Α΄). 

β. Επαγγελματική άδεια παράκτιας αλιείας μικρών σκαφών μερικής απασχόλησης (Κατηγορία Β΄). 

γ. Επαγγελματική άδεια παράκτιας αλιείας μικρών σκαφών περιοδικής  απασχόλησης (Κατηγορία 
Γ΄). 

2. Διαφοροποίηση των εισοδηματικών κριτηρίων, έτσι ώστε για χορήγηση επαγγελματικής άδειας 
παράκτιας αλιείας μικρών σκαφών πλήρους απασχόλησης (Κατηγορία Α΄) και για χορήγηση 
επαγγελματικής άδειας παράκτιας αλιείας μικρών σκαφών μερικής απασχόλησης (Κατηγορία Β΄) ο 
μέσος όρος των εισοδημάτων των αιτητών τα οποία προέρχονται από την αλιεία ή από συναφή με την 
αλιεία επαγγέλματα για τα τελευταία δύο έτη πριν από την ημερομηνία υποβολής της αίτησής τους, ο 
οποίος θα υπολογίζεται από την τελευταία διετή περίοδο υποβολής των φορολογικών δηλώσεων που 
έχουν υποβληθεί ηλεκτρονικά, πρέπει να αποτελεί τουλάχιστον το 50% και 30%, αντίστοιχα, των 
εισοδημάτων τους. 

3. Μείωση από δεκαπέντε σε δέκα χρόνια της ελάχιστης χρονικής περιόδου εντός της οποίας ο κάτοχος 
άδειας Κατηγορίας Α΄ ή Κατηγορίας Β΄ πρέπει να κατείχε τέτοια άδεια, προκειμένου το πρόσωπο αυτό 
να δικαιούται να συνεχίσει να κατέχει τη σχετική άδεια και μετά τη συμπλήρωση του 65ου έτους της 
ηλικίας του.  

4. Διασαφήνιση των προνοιών που αφορούν το μήκος του επαγγελματικού αλιευτικού σκάφους, έτσι 
ώστε, προκειμένου να χορηγηθεί σε οποιοδήποτε πρόσωπο επαγγελματική άδεια παράκτιας αλιείας 
μικρών σκαφών πλήρους απασχόλησης (Κατηγορία Α΄) ή επαγγελματική άδεια παράκτιας αλιείας 
μικρών σκαφών μερικής απασχόλησης (Κατηγορία Β΄), πρέπει το πρόσωπο αυτό να είναι ιδιοκτήτης 
αδειούχου επαγγελματικού αλιευτικού σκάφους μήκους από 6 έως 12 μ., ενώ, προκειμένου να 
χορηγηθεί επαγγελματική άδεια παράκτιας αλιείας μικρών σκαφών περιοδικής απασχόλησης 
(Κατηγορία Γ΄), πρέπει το πρόσωπο στο οποίο χορηγείται τέτοια να είναι ιδιοκτήτης αδειούχου 
επαγγελματικού αλιευτικού σκάφους μήκους από 4 έως 12 μ. 

5. Άρση του αποκλεισμού προσώπων άνω των 70 ετών που ασκούν αλιευτική δραστηριότητα από 
οποιαδήποτε σχετικά επιδόματα.  
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6. Εισαγωγή περιορισμού σε σχέση με τη δυνατότητα μεταβίβασης άδειας αλιείας, ώστε αυτή να δύναται 
να διενεργηθεί μόνο μια φορά κατά τη διάρκεια ισχύος της άδειας και πριν από το έτος λήξης της. 

 Στο πλαίσιο της από κοινού εξέτασης από την επιτροπή του προτεινόμενου νόμου και των 
κανονισμών, η Διευθύντρια του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών υποστήριξε ότι οι προτεινόμενες 
ρυθμίσεις θα συμβάλουν στην επίτευξη του στόχου για προστασία των αλιευτικών αποθεμάτων και στον 
εκσυγχρονισμό του νομικού πλαισίου που διέπει την αλιευτική δραστηριότητα, τη διαδικασία χορήγησης 
αδειών και ειδικότερα των επαγγελματικών αδειών παράκτιας αλιείας μικρών σκαφών, καθώς και τους 
μηχανισμούς ελέγχου που διεξάγει το εν λόγω τμήμα για πάταξη της παράνομης αλιευτικής δραστηριότητας.  
Σύμφωνα με την ίδια, το εν λόγω τμήμα, αναγνωρίζοντας ότι, για να καταστούν αποτελεσματικές 
οποιεσδήποτε ρυθμίσεις, πρέπει αυτές να τυγχάνουν της κατά το δυνατόν μεγαλύτερης αποδοχής από τους 
εμπλεκόμενους φορείς και τους συνδέσμους αλιέων, προχώρησε σε εκτεταμένη διαβούλευση μαζί τους, 
ωστόσο, όπως δήλωσε η ίδια, οι οποιεσδήποτε συγκλίσεις επιτεύχθηκαν δεν παρεκκλίνουν από τους 
αρχικούς στόχους των προτεινόμενων ρυθμίσεων. 

 Ο εκπρόσωπος του Παγκύπριου Συνδέσμου Επαγγελματιών Αλιέων Κύπρου συμφώνησε με τους 
σκοπούς και επιδιώξεις των προτεινόμενων ρυθμίσεων, ωστόσο εξέφρασε την αντίθεσή του με την 
προτεινόμενη απαγόρευση καθ’ όλη τη διάρκεια του έτους της μεταφοράς και τοποθέτησης διχτυών μέσα στη 
θάλασσα σε σημείο όπου ο βυθός της είναι σε βάθος μικρότερο των 5 μ. και εισηγήθηκε όπως η απαγόρευση 
αυτή συνεχίσει να ισχύει μόνο για την περίοδο από την 1η Ιουνίου έως την 30ή Σεπτεμβρίου εκάστου έτους, 
σύμφωνα με τις διατάξεις του υφιστάμενου νόμου.   

 Oι εκπρόσωποι του Παγκύπριου Συνδέσμου Επαγγελματιών Αλιέων Κατηγορίας Γ΄ υποστήριξαν ότι 
οι προτεινόμενες ρυθμίσεις θα συμβάλουν στην άσκηση αποτελεσματικότερου ελέγχου και γενικά στην 
καλύτερη εφαρμογή της σχετικής νομοθεσίας από το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών.  Ωστόσο, 
υπέβαλαν εισηγήσεις σε σχέση με επιμέρους ζητήματα, οι οποίες μεταξύ άλλων αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Αύξηση από 600 σε 800 μ. του μέγιστου μήκους διχτυών τα οποία οι κάτοχοι άδειας παράκτιας αλιείας 
μικρών σκαφών περιοδικής απασχόλησης (Κατηγορία Γ΄) δύνανται να χρησιμοποιούν. 

2. Παροχή δυνατότητας στους κατόχους επαγγελματικής άδειας παράκτιας αλιείας μικρών σκαφών 
περιοδικής απασχόλησης (Κατηγορία Γ΄) να πραγματοποιούν εξορμήσεις και κατά τον Ιανουάριο 
(Σάββατο και Κυριακή) και τον Μάιο (Σάββατο και Κυριακή), πέραν των ημέρων που καθορίζονται στις 
σχετικές πρόνοιες του νομοσχεδίου. 

3. Μείωση των ετήσιων τελών για χορήγηση ή ανανέωση της επαγγελματικής άδειας παράκτιας αλιείας 
μικρών σκαφών περιοδικής απασχόλησης (Κατηγορία Γ΄) με τη χρήση σκάφους και της 
επαγγελματικής άδειας παράκτιας αλιείας μικρών σκαφών περιοδικής απασχόλησης (Κατηγορία Γ΄) 
με τη χρήση σκάφους για συνταξιούχους από €102 σε €35 και από €85 σε €17, αντίστοιχα. 

 Ο εκπρόσωπος του Συνδέσμου Ψαράδων Κατηγορίας Γ΄ Χωρίς τη Χρήση Σκάφους- με Δίχτυ στον 
Ώμο συμφώνησε με τους σκοπούς και επιδιώξεις του προτεινόμενου νόμου και κανονισμών, ωστόσο 
εξέφρασε τη διαφωνία του αναφορικά με την προτεινόμενη απαγόρευση καθ’ όλη τη διάρκεια του έτους της 
μεταφοράς και τοποθέτησης διχτυών μέσα στη θάλασσα σε σημείο όπου ο βυθός της είναι σε βάθος 
μικρότερο των 5 μ., υποστηρίζοντας ότι η χρήση δικτυών μέσα στη θάλασσα σε σημείο όπου ο βυθός είναι 
σε βάθος μεγαλύτερο των 5 μ. είναι επικίνδυνη για την ασφάλεια των αλιέων της εν λόγω κατηγορίας, γι’ αυτό 
η πιο πάνω απαγόρευση θα επηρεάσει δυσμενώς την αλιευτική δραστηριότητά τους.  Ως εκ τούτου, ο ίδιος 
εκπρόσωπος εισηγήθηκε όπως εισαχθεί στο νομοσχέδιο σχετική πρόνοια με βάση την οποία οι κάτοχοι 
άδειας παράκτιας αλιείας μικρών σκαφών περιοδικής απασχόλησης χωρίς τη χρήση σκάφους να εξαιρούνται 
από την προτεινόμενη απαγόρευση.  

 Ο εκπρόσωπος του Εnalia Physis Environmental Research Center υποστήριξε ότι τα τέλη για 
χορήγηση ή ανανέωση άδειας αλιείας χρήζουν αναθεώρησης, έτσι ώστε το ύψος τους να αντικατοπτρίζει τις 
επιπτώσεις που επιφέρει η εκάστοτε αλιευτική δραστηριότητα στο αλιευτικό απόθεμα. Περαιτέρω, σύμφωνα 
με τον ίδιο η προτεινόμενη απόδοση προτεραιότητας σε υφιστάμενους κατόχους άδειας αλιείας ενδεχομένως 
να αποτελεί αντικίνητρο για την ενασχόληση νέων αλιέων με το επάγγελμα. Αναφορικά με τους 
προτεινόμενους περιορισμούς σε σχέση με τη νυκτερινή υποβρύχια κατάδυση ο πιο πάνω εκπρόσωπος 
εξέφρασε την άποψη ότι το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών πρέπει να επικεντρωθεί στον περιορισμό 
των καταδύσεων και της παράνομης αλιείας και όχι στον έλεγχο της δραστηριότητας καταδύσεων για 
σκοπούς αναψυχής.    

 Η εκπρόσωπος του Κυπριακού Ιδρύματος Προστασίας του Περιβάλλοντος (Terra Cypria) συμφώνησε 
με την προτεινόμενη απαγόρευση καθ’ όλη τη διάρκεια του έτους της μεταφοράς και τοποθέτησης διχτυών 
μέσα στη θάλασσα σε σημείο όπου ο βυθός της είναι σε βάθος μικρότερο των 5 μ. καθώς, όπως υποστήριξε, 
η εν λόγω ρύθμιση θα συμβάλει στην επίτευξη του στόχου της αειφορίας των αλιευτικών αποθεμάτων.  
Ωστόσο, εξέφρασε τη διαφωνία της με την προτεινόμενη δυνατότητα χρήσης ψαροντούφεκου από πρόσωπα 
ηλικίας 15 έως και 17 ετών, καθώς το ψαροντούφεκο αποτελεί είδος όπλου, το οποίο δεν πρέπει να 
χρησιμοποιείται από ανήλικα πρόσωπα και ως εκ τούτου εισηγήθηκε τη διαγραφή της σχετικής πρόνοιας.  
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 Ο εκπρόσωπος του ΟΦΕΚ, αφού εξέφρασε την ικανοποίησή του για το γεγονός ότι αρκετές εισηγήσεις 
του ομίλου έχουν ενσωματωθεί στις προτεινόμενες ρυθμίσεις, επισήμανε σε σχέση με τις ρυθμίσεις του 
προτεινόμενου νόμου και κανονισμών μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Η προτεινόμενη απαγόρευση καθ’ όλη τη διάρκεια του έτους της μεταφοράς και τοποθέτησης διχτυών 
μέσα στη θάλασσα σε σημείο όπου ο βυθός της είναι σε βάθος μικρότερο των 5 μ. θα συμβάλει στην 
ασφάλεια των λουομένων και την προστασία των ρηχών υποθαλάσσιων ειδών, ωστόσο το Τμήμα 
Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών πρέπει να μελετήσει το εν λόγω ζήτημα, αφού διαβουλευτεί με όλους 
τους εμπλεκομένους.  

2. Η προτεινόμενη δυνατότητα χρήσης ψαροντούφεκου από ανήλικα πρόσωπα ηλικίας 15 έως και 17 
ετών θα συμβάλει στην προαγωγή της αλιευτικής παιδείας και ασφάλειας της εν λόγω δραστηριότητας. 
Συναφώς, διαπιστώνεται ότι η υφιστάμενη διαδικασία χορήγησης άδειας ερασιτεχνικής αλιείας με 
ψαροντούφεκο δεν προϋποθέτει επιμόρφωση ή εξέταση πριν από την απόκτησή της, γι’ αυτό κρίνεται 
σκόπιμο όπως το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών προχωρήσει σε καθορισμό κριτηρίων και 
προϋποθέσεων για τη χορήγηση ερασιτεχνικής άδειας αλιείας με ψαροντούφεκο, ώστε να 
διασφαλιστούν ζητήματα ασφάλειας και υγείας σε σχέση με την εν λόγω δραστηριότητα.  

3. Το ύψος των προτεινόμενων τελών για χορήγηση ή ανανέωση άδειας αλιείας χρήζει αναθεώρησης, 
ώστε η ερασιτεχνική αλιευτική δραστηριότητα να μην επιβαρύνεται με δυσανάλογα υψηλά τέλη σε 
σχέση με την επαγγελματική δραστηριότητα.  

 Οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, «Νέα Αγροτική Κίνηση», «Παναγροτικός 
Σύνδεσμος» και «Ευρωαγροτικός» αναγνώρισαν την ανάγκη βελτίωσης του νομοθετικού πλαισίου που διέπει 
την αλιευτική δραστηριότητα, ωστόσο υποστήριξαν ότι είναι εξίσου αναγκαία η επιβολή αυστηρότερων 
κυρώσεων σε όσους παραβαίνουν τις διατάξεις του νόμου, καθώς και ο αποτελεσματικός έλεγχος της 
εφαρμογής του εν λόγω νομοθετικού πλαισίου. Περαιτέρω, οι πιο πάνω εκπρόσωποι σε σχέση με τις 
προτεινόμενες ρυθμίσεις εισηγήθηκαν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Αύξηση του μέγιστου μήκους διχτυών τα οποία οι κάτοχοι άδειας παράκτιας αλιείας μικρών σκαφών 
περιοδικής απασχόλησης (Κατηγορία Γ΄) δύνανται να χρησιμοποιούν από 600 σε 800 μ. 

2. Διατήρηση της ρύθμισης του υφιστάμενου νόμου σύμφωνα με την οποία η απαγόρευση της μεταφοράς 
και τοποθέτησης διχτυών μέσα στη θάλασσα σε σημείο όπου ο βυθός της είναι σε βάθος μικρότερο 
των 5 μ. αφορά την περίοδο από την 1η Ιουνίου έως την 30ή Σεπτεμβρίου εκάστου έτους και όχι 
ολόκληρο το έτος, όπως προτείνεται. 

 Ο εκπρόσωπος του Οικοαγροτικού συμφώνησε με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις, καθώς αυτές θα 
συμβάλουν στην επίτευξη του στόχου για προστασία των αλιευτικών αποθεμάτων. 

 Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου και των κανονισμών η επιτροπή, χωρίς να παραγνωρίζει την 
προσπάθεια που καταβλήθηκε από το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών  προς επίτευξη κατά το 
δυνατόν μεγαλύτερης σύγκλισης απόψεων μεταξύ όλων των μερών, εξέφρασε τον προβληματισμό της για το 
γεγονός ότι ορισμένες εισηγήσεις και επισημάνσεις στις οποίες προέβη η ίδια, αλλά και εμπλεκόμενοι φορείς 
και σύνδεσμοι αλιέων δεν υιοθετήθηκαν από το εν λόγω τμήμα, όπως οι εισηγήσεις και επισημάνσεις που 
αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Ανάγκη αναθεώρησης των τελών που επιβάλλονται ετησίως για χορήγηση ή ανανέωση αδειών αλιείας. 

2. Ανάγκη αύξησης από 600 σε 800 μ. του μέγιστου μήκους διχτυών τα οποία οι κάτοχοι επαγγελματικής 
άδειας παράκτιας αλιείας μικρών σκαφών περιοδικής απασχόλησης (Κατηγορία Γ΄) δύναται να 
χρησιμοποιούν. 

3. Απαγόρευση της μεταφοράς και τοποθέτησης διχτυών μέσα στη θάλασσα σε σημείο όπου ο βυθός 
της είναι σε βάθος μικρότερο των 5 μ. 

4. Έλλειψη συγκεκριμένων ρυθμίσεων αναφορικά με τους όρους και τις προϋποθέσεις χορήγησης 
επαγγελματικών ή ερασιτεχνικών αλιευτικών αδειών, πέραν των σχετικών ρυθμίσεων που αφορούν 
τις επαγγελματικές άδειες παράκτιας αλιείας μικρών σκαφών. 

5. Συνύπαρξη αρκετών και ουσιωδών συγκρουόμενων ρυθμίσεων στον υφιστάμενο νόμο, στο 
νομοσχέδιο και στους δυνάμει του νόμου εκδιδόμενους κανονισμούς, περιλαμβανομένης και της 
ρύθμισης της διαδικασίας χορήγησης επαγγελματικών αδειών παράκτιας αλιείας μικρών σκαφών, 
λόγω εκτενούς ειδικής διάταξης που ενυπάρχει προ πολλού στον υφιστάμενο νόμο και η οποία στην 
ουσία αντικαθιστά πρόνοιες των υφιστάμενων κανονισμών, χωρίς ωστόσο το ζήτημα αυτό να 
επιλύεται, ως έπρεπε, μέσω των προτεινόμενων ρυθμίσεων.  Ως αποτέλεσμα της παραδοξότητας 
αυτής διατάξεις του νόμου θα συνεχίσουν να ρυθμίζουν θέματα που ρυθμίζονται παράλληλα και στους 
κανονισμούς, κατά τρόπο μάλιστα ασαφή και ενίοτε μη συνάδοντα με τις παράλληλες ρυθμίσεις του 
εξουσιοδοτικού νόμου.   
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 Σημειώνεται ότι η επιτροπή, κρίνοντας ως σοβαρή στρέβλωση του σχετικού νομοθετικού πλαισίου την 
προαναφερθείσα διαπίστωση συνύπαρξης σ’ αυτό ασαφών και συγκρουόμενων ρυθμίσεων και θεωρώντας 
ότι η στρέβλωση αυτή χρήζει δίχως άλλο διόρθωσης για σκοπούς ασφάλειας δικαίου και εύρυθμης εφαρμογής 
του εν λόγω νομοθετικού πλαισίου, ζήτησε από την εκτελεστική εξουσία όπως σε συνεργασία με τη Νομική 
Υπηρεσία της Δημοκρατίας επιληφθούν του εν λόγω ζητήματος, παρέχοντας προς τούτο τον αναγκαίο χρόνο, 
προκειμένου να γίνουν οι αναγκαίες διορθωτικές ρυθμίσεις για την εξάλειψη της διαπιστωθείσας 
παραδοξότητας, που, πέραν της αντινομίας της, δυσχεραίνει το έργο της επιτροπής.  

 Σε μεταγενέστερο στάδιο, ανταποκρινόμενη στο πιο πάνω αίτημα της επιτροπής, η διευθύντρια του 
Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών αναγνώρισε ότι το εν λόγω ζήτημα συνιστά σοβαρή στρέβλωση 
του σχετικού νομοθετικού πλαισίου, η οποία υφίσταται διαχρονικά στις πρόνοιές του, ωστόσο υποστήριξε ότι 
ουδέποτε παρουσιάστηκε οποιοδήποτε πρόβλημα στην εφαρμογή του.  Παράλληλα, επισήμανε το γεγονός 
ότι λόγω της πολυπλοκότητας των αναγκαίων ρυθμίσεων για διόρθωση της στρέβλωσης αυτής οποιαδήποτε 
προσπάθεια προς τον σκοπό αυτό στο παρόν στάδιο θα προκαλούσε μεγάλη καθυστέρηση στην προώθηση 
των προτεινόμενων ρυθμίσεων, καθώς και αυξημένο κίνδυνο παρείσφρησης περαιτέρω λαθών και 
παραλείψεων. Συναφώς, εξέφρασε την άποψη όπως στο παρόν στάδιο το νομοσχέδιο και οι κανονισμοί 
προωθηθούν χωρίς οποιαδήποτε σχετική διόρθωση, δηλώνοντας ότι το όλο ζήτημα θα τύχει χειρισμού από 
το εν λόγω τμήμα, το οποίο δεσμεύεται να το επανεξετάσει σε μελλοντική τροποποίηση του σχετικού νόμου 
και των κανονισμών. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, κληθείσα να τοποθετηθεί επί του πιο πάνω 
ζητήματος, επίσης αναγνώρισε ότι αυτό συνιστά σοβαρή στρέβλωση του σχετικού νομοθετικού πλαισίου, 
ωστόσο υποστήριξε ότι στο στάδιο της υποβολής του νομοσχεδίου και των κανονισμών στη Νομική Υπηρεσία 
της Δημοκρατίας δε ζητήθηκε από το αρμόδιο υπουργείο η διόρθωση της εν λόγω στρέβλωσης και ως εκ 
τούτου η σχετική νομική και νομοτεχνική επεξεργασία περιορίστηκε αποκλειστικά στα κείμενα των 
προτεινόμενων σχεδίων νόμου και κανονισμών.  Περαιτέρω, η ίδια εκπρόσωπος δήλωσε ότι δεν προκύπτει 
θέμα ασφάλειας δικαίου, καθώς σε κάθε περίπτωση οι διατάξεις του νόμου υπερισχύουν των προνοιών των 
κανονισμών.  

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεων των κυβερνητικών αρμοδίων και της Νομικής Υπηρεσίας της 
Δημοκρατίας, η επιτροπή αποφάσισε τη συνέχιση της συζήτησης των προτεινόμενων νομοθετημάτων χωρίς 
την επίλυση του προαναφερθέντος ζητήματος, καθώς κρίνει αναγκαία την προώθηση των προτεινόμενων 
ρυθμίσεων το συντομότερο δυνατόν. Ωστόσο, η επιτροπή εκφράζει την έντονη δυσαρέσκειά της για τον μη 
ικανοποιητικό χειρισμό του οποίου έτυχε το εν λόγω ζήτημα από το αρμόδιο υπουργείο και τη Νομική 
Υπηρεσία και αναμένει ότι η εκτελεστική εξουσία θα επανέλθει με τη διόρθωση της προαναφερθείσας 
στρέβλωσης εν ευθέτω χρόνω. 

 Στο πλαίσιο της περαιτέρω εξέτασης των προτεινόμενων ρυθμίσεων, πέραν των ζητημάτων που 
ηγέρθησαν κατά το προηγούμενο στάδιο της συζήτησής τους, επιπρόσθετα την επιτροπή απασχόλησαν 
μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Ο καθορισμός των εισοδημάτων τα οποία λαμβάνονται υπόψη ως κριτήριο για τη χορήγηση άδειας 
επαγγελματικής άδειας παράκτιας αλιείας μικρών σκαφών πλήρους απασχόλησης (Κατηγορία Α΄) και 
επαγγελματικής άδειας παράκτιας αλιείας μικρών σκαφών μερικής απασχόλησης (Κατηγορία Β΄) και 
ειδικότερα κατά πόσο είναι ορθό στα εισοδήματα αυτά να περιλαμβάνονται μεταξύ άλλων και οι 
επιδοτήσεις που το ενδιαφερόμενο πρόσωπο λαμβάνει από τον ΚΟΑΠ.  

2. Η προτεινόμενη δυνατότητα τροποποίησης των παραρτημάτων του νόμου και των κανονισμών που 
εκδίδονται δυνάμει αυτού και κατά πόσο η δυνατότητα επεκτείνεται στην τροποποίηση του ύψους των 
προβλεπόμενων τελών για χορήγηση ή ανανέωση άδειας αλιείας.  

3. Η διαπίστωση ότι επαγγελματίες αλιείς στους οποίους έχει χορηγηθεί με βάση τις προϋποθέσεις του 
υφιστάμενου νόμου επαγγελματική άδεια παράκτιας αλιείας μικρών σκαφών πλήρους απασχόλησης 
(Κατηγορία Α΄) και επαγγελματική άδεια παράκτιας αλιείας μικρών σκαφών μερικής απασχόλησης 
(Κατηγορία Β΄) και οι οποίοι είναι ιδιοκτήτες αδειοδοτημένου σκάφους μήκους μικρότερου των 6 μ. δε 
θα έχουν τη δυνατότητα να διατηρήσουν την άδειά τους σύμφωνα με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις. 
Συναφώς, μέλη της επιτροπής ζήτησαν από το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών να εξετάσει το 
ενδεχόμενο εξαίρεσης των εν λόγω  υφιστάμενων κατόχων άδειας από το προτεινόμενο κριτήριο που 
αφορά την ιδιοκτησία αδειούχου σκάφους μήκους από 6 έως 12 μ.  

4. Η ανάγκη εισαγωγής ρύθμισης σύμφωνα με την οποία, σε περίπτωση μεταβίβασης επαγγελματικής 
άδειας παράκτιας αλιείας μικρών σκαφών πλήρους απασχόλησης (Κατηγορία Α΄), το πρόσωπο στο 
οποίο μεταβιβάζεται η εν λόγω άδεια να θεωρείται κάτοχος επαγγελματικής άδειας παράκτιας αλιείας 
μικρών σκαφών μερικής απασχόλησης (Κατηγορία Β΄) για σκοπούς ίσης μεταχείρισης και αποφυγής 
καταχρήσεων.  

5. Η προτεινόμενη ρύθμιση σύμφωνα με την οποία, σε περίπτωση που ο αριθμός των αιτήσεων 
υπερβαίνει τον αριθμό των αδειών προς χορήγηση, ειδική επιτροπή, η οποία ορίζεται από τον 
διευθυντή, δύναται να εισηγείται επιπλέον κριτήρια για τη χορήγηση των εν λόγω αδειών. Συναφώς, 
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επισημάνθηκε η ανάγκη όπως τα εν λόγω κριτήρια κοινοποιούνται εκ των προτέρων στους αιτητές για 
σκοπούς διαφάνειας και χρηστής διοίκησης.  

6. Το ύψος των προτεινόμενων τελών που θα επιβάλλονται για τη χορήγηση ή ανανέωση άδειας, τα 
οποία όπως προτείνεται θα καταβάλλονται ετησίως και, σε περίπτωση που η χρονική διάρκεια της 
ισχύος της άδειας είναι μεγαλύτερη του ενός έτους, τα τέλη αυτά θα διαμορφώνονται ανάλογα.  
Ειδικότερα, μέλη της επιτροπής εισηγήθηκαν να εξεταστεί αρμοδίως το ενδεχόμενο αναθεώρησης του 
ύψους των εν λόγω τελών, καθώς και το ενδεχόμενο το ύψος τους να μην εξαρτάται από τη χρονική 
διάρκεια της άδειας, αφού το σχετικό διοικητικό κόστος προκύπτει μόνο κατά το στάδιο της χορήγησης 
ή ανανέωσης της άδειας και όχι επί ετήσιας βάσης.  

 Η διευθύντρια του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών και η εκπρόσωπος της Νομικής 
Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, σχολιάζοντας τις απόψεις, εισηγήσεις και προβληματισμούς που εκφράστηκαν 
από μέλη της επιτροπής και από εμπλεκόμενους φορείς, ανέφεραν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Οι αποφάσεις αναφορικά με την προτεινόμενη απαγόρευση της μεταφοράς και τοποθέτησης διχτυών 
μέσα στη θάλασσα σε σημείο όπου ο βυθός της είναι σε βάθος μικρότερο των 5 μ. και τον προτεινόμενο 
καθορισμό του μέγιστου μήκους διχτυών που οι κάτοχοι επαγγελματικής άδειας παράκτιας αλιείας 
μικρών σκαφών περιοδικής απασχόλησης (Κατηγορία Γ΄) δύναται να χρησιμοποιούν, καθώς και τον 
προτεινόμενο περιορισμό των ημερών κατά τη διάρκεια του έτους που τα εν λόγω πρόσωπα δύναται 
να ασκούν αλιευτική δραστηριότητα έχουν ληφθεί με γνώμονα τη λήψη μέτρων για προστασία και 
μείωση της πίεσης των αλιευτικών αποθεμάτων κατόπιν σχετικής έρευνας του τμήματος.  Ωστόσο, η 
διευθύντρια του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών στο πλαίσιο της προσπάθειας για την κατά 
το δυνατόν μεγαλύτερη σύγκλιση απόψεων μεταξύ όλων των μερών εξέφρασε την πρόθεση του εν 
λόγω τμήματος να επανεξετάσει την προτεινόμενη απαγόρευση.  

2. Το προτεινόμενο ύψος των τελών που επιβάλλονται για τη χορήγηση ή ανανέωση άδειας 
αντικατοπτρίζει το διοικητικό κόστος των παρεχόμενων υπηρεσιών και έχει τύχει της σχετικής έγκρισης 
από την αρμόδια τεχνική επιτροπή για καθορισμό και αναθεώρηση τελών.  Περαιτέρω, στο διοικητικό 
κόστος δεν περιλαμβάνεται μόνο το κόστος που προκύπτει κατά το στάδιο της χορήγησης ή 
ανανέωσης της άδειας, αλλά και το κόστος που προκύπτει καθ’ όλη τη διάρκεια της ισχύος της άδειας, 
το οποίο, μεταξύ άλλων, σχετίζεται με τους διοικητικούς ελέγχους που διεξάγει το αρμόδιο τμήμα 
αναφορικά με την τήρηση των σχετικών κριτηρίων. 

3. Η εισαγωγή συγκεκριμένων ρυθμίσεων αναφορικά με όρους και προϋποθέσεις χορήγησης 
επαγγελματικών ή ερασιτεχνικών αλιευτικών αδειών, πέραν των προτεινόμενων προϋποθέσεων υπό 
τις οποίες θα χορηγούνται οι επαγγελματικές άδειες παράκτιας αλιείας μικρών σκαφών, θα εξεταστεί 
σε στάδιο μεταγενέστερο της ψήφισης του νομοσχεδίου και έγκρισης των υπό συζήτηση κανονισμών, 
αφού προηγηθεί διαβούλευση με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς και συνδέσμους αλιέων.  

4. Η προτεινόμενη δυνατότητα τροποποίησης με διάταγμα του αρμόδιου υπουργού των παραρτημάτων 
του νόμου και των κανονισμών περιορίζεται σε ζητήματα τεχνικής φύσεως και σε καμιά περίπτωση η 
εν λόγω δυνατότητα δεν επεκτείνεται σε οποιεσδήποτε τροποποιήσεις του ύψους των τελών για 
χορήγηση ή ανανέωση άδειας. 

 Το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών, λαμβάνοντας υπόψη τους προβληματισμούς που 
εκφράστηκαν ενώπιον της επιτροπής, σε συνεργασία με τη Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας υπέβαλε 
αναθεωρημένα κείμενα των προτεινόμενων νομοθετημάτων, τα οποία έτυχαν ενδελεχούς μελέτης από την 
επιτροπή. 

 Ειδικότερα, στο τελευταίο κείμενο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου που τέθηκε ενώπιον της επιτροπής 
περιλαμβάνονται μεταξύ άλλων οι ακόλουθες τροποποιήσεις: 

1. Επαναδιατύπωση του ορισμού του όρου «εισόδημα» κατόπιν σχετικής εισήγησης του Τμήματος 
Φορολογίας, την οποία υιοθέτησε το Τμήμα Αλιείας, ώστε στον όρο αυτό μεταξύ άλλων να 
περιλαμβάνονται μόνο οι εισοδηματικής φύσεως επιδοτήσεις από τον ΚΟΑΠ, ενώ θα εξαιρούνται οι 
αντίστοιχες επιδοτήσεις κεφαλαιουχικής φύσεως. 

2. Προσθήκη πρόνοιας με βάση την οποία οι υφιστάμενοι κάτοχοι επαγγελματικής άδειας παράκτιας 
αλιείας μικρών σκαφών πλήρους απασχόλησης (Κατηγορία Α΄) και επαγγελματικής άδειας παράκτιας 
αλιείας μικρών σκαφών μερικής απασχόλησης (Κατηγορία Β΄) εξαιρούνται από το κριτήριο που αφορά 
την ιδιοκτησία αδειούχου σκάφους μήκους από 6 έως 12 μ., νοουμένου ότι τα πρόσωπα αυτά 
παραμένουν ιδιοκτήτες αδειούχου σκάφους μήκους μικρότερου μήκους των 6 μ. σύμφωνα με τις 
προϋποθέσεις του υφιστάμενου νόμου.  

3. Εισαγωγή ρύθμισης σύμφωνα με την οποία σε κάθε περίπτωση μεταβίβασης επαγγελματικής άδειας 
παράκτιας αλιείας μικρών σκαφών πλήρους απασχόλησης (Κατηγορία Α΄) ή επαγγελματικής άδειας 
παράκτιας αλιείας μικρών σκαφών μερικής απασχόλησης (Κατηγορία Β΄) το πρόσωπο στο οποίο 
μεταβιβάζεται η άδεια θα θεωρείται κάτοχος επαγγελματικής άδειας παράκτιας αλιείας μικρών σκαφών 
μερικής απασχόλησης (Κατηγορία Β΄).  
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4. Προσθήκη πρόνοιας με την οποία προβλέπεται ότι, σε περίπτωση που ο αριθμός των αιτήσεων 
υπερβαίνει τον καθορισμένο αριθμό των αδειών προς χορήγηση, τα κριτήρια που δυνατόν να εισηγηθεί 
η επιτροπή που ορίζεται από τον διευθυντή θα καθορίζονται εκ των προτέρων με απόφαση του ιδίου, 
που θα δημοσιεύεται στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας.  

  Περαιτέρω, στο τελευταίο κείμενο των προτεινόμενων κανονισμών περιλαμβάνεται μεταξύ άλλων 
τροποποίηση της προτεινόμενης απαγόρευσης μεταφοράς και τοποθέτησης διχτυών, ώστε η απαγόρευση 
αυτή να αφορά οποιαδήποτε δίχτυα από σκάφος μέσα στη θάλασσα από την ακτή μέχρι την ισοβαθή των 5 
μ. κατά την περίοδο που αρχίζει την 1η Απριλίου και τελειώνει την 31η Οκτωβρίου κάθε έτους. 

 Η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου της 
και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και των μελών 
της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού και του Δημοκρατικού 
Κόμματος, αποφάσισε να επιφέρει στο τελευταίο κείμενο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου πρόσθετες 
τροποποιήσεις, οι οποίες διαλαμβάνουν τα πιο κάτω: 

1. Αύξηση από 600 σε 800 μ. του μέγιστου μήκους διχτυών που οι κάτοχοι άδειας παράκτιας αλιείας 
μικρών σκαφών περιοδικής απασχόλησης (Κατηγορία Γ΄) δύναται να χρησιμοποιούν. 

2. Μείωση των ετήσιων τελών χορήγησης ή ανανέωσης επαγγελματικής άδειας παράκτιας αλιείας μικρών 
σκαφών περιοδικής απασχόλησης (Κατηγορία Γ΄) με τη χρήση σκάφους και  επαγγελματικής άδειας 
παράκτιας αλιείας μικρών σκαφών περιοδικής απασχόλησης (Κατηγορία Γ΄) με τη χρήση σκάφους για 
συνταξιούχους από €102 σε €50 και από €85 σε €35, αντίστοιχα. 

 Περαιτέρω, η επιτροπή αποφάσισε, κατά πλειοψηφία των μελών της, να επιφέρει στο τελευταίο 
αναθεωρημένο κείμενο των κανονισμών πρόσθετη τροποποίηση, σύμφωνα με την οποία μειώνεται η χρονική 
περίοδος κατά την οποία θα ισχύει η προτεινόμενη απαγόρευση μεταφοράς και τοποθέτησης διχτυών, έτσι 
ώστε η περίοδος αυτή να αρχίζει από την 1η Μαΐου και όχι από την 1η Απριλίου. 

Σημειώνεται ότι, επιπροσθέτως των πιο πάνω, η επιτροπή σε συνεργασία με το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων 
Ερευνών επέφερε στο κείμενο του νομοσχεδίου και των κανονισμών εκτενείς τροποποιήσεις με σκοπό τη 
διασαφήνιση των προνοιών τους, όπως και τη βελτίωσή τους από νομοτεχνικής άποψης. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου της και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες Δυνάμεις και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού 
και του Δημοκρατικού Κόμματος, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο 
και την έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών όπως αυτά έχουν τελικά διαμορφωθεί σύμφωνα με τα πιο 
πάνω. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών επιφυλάχθηκε να 
τοποθετηθεί επί των προνοιών του νομοσχεδίου και των κανονισμών κατά τη συζήτησή τους ενώπιον της 
ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 Σιγή ιχθύος. 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ՚ αριθμόν 38 θέματος.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Αντικατάσταση όρων στον βασικό νόμο.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 11. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 13. 

 Αντικατάσταση των Παραρτημάτων I και II του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας παρόντες, τριάντα μία ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αλιείας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα παρόντες, τριάντα ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ψηφίστε για τους κανονισμούς. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ παρόντες, είκοσι οκτώ ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται 
ομόφωνα. 

 Το υπ՚ αριθμόν 40 θέμα είναι «Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2019».  Είναι πρόταση νόμου του κ. Μάριου Μαυρίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού. 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως Νόμου, ώστε να μην απαιτείται κατάθεση 
χρηματικής ή τραπεζικής εγγύησης στις περιπτώσεις έκδοσης, τροποποίησης ή ανανέωσης ενιαίας άδειας 
διαμονής και εργασίας στη Δημοκρατία και στις περιπτώσεις εισδοχής υπηκόων τρίτων χωρών ως εποχιακών 
εργαζομένων. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί 
Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 
 Ελένη Μαύρου, πρόεδρος Πανίκος Λεωνίδου 

 Ευανθία Σάββα Λίνος Παπαγιάννης 
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 Νίκος Νουρής Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιώργος Κάρουλλας Μάριος Μαυρίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία 
κατατέθηκε στη Βουλή από τον κ. Μάριο Μαυρίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 4, 11 και 18 Νοεμβρίου 2019.  Στις δύο 
πρώτες συνεδρίες της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, 
του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης του ίδιου υπουργείου και της Αστυνομίας Κύπρου.  Η 
Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις εν λόγω συνεδρίες της 
επιτροπής.  

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης της πρότασης νόμου παρευρέθηκε επίσης το μέλος της 
επιτροπής κ. Κωστής Ευσταθίου.   

 Σκοπός της πρότασης νόμου, όπως αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, είναι η τροποποίηση του περί 
Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως Νόμου, ώστε για σκοπούς έκδοσης σε υπήκοο τρίτης χώρας άδειας 
διαμονής και εργασίας στη Δημοκρατία να μην απαιτείται η κατάθεση χρηματικής ή τραπεζικής εγγύησης από 
τον εργοδότη αυτού για την κάλυψη τυχόν εξόδων επαναπατρισμού του.  

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες της πρότασης νόμου προβλέπεται ότι για σκοπούς έκδοσης σε υπήκοο 
τρίτης χώρας άδειας διαμονής και εργασίας στη Δημοκρατία θα υποβάλλεται από τον εργοδότη αυτού 
υπεύθυνη δήλωση στην οποία να αναφέρεται ότι δεσμεύεται να επιβαρυνθεί με τα έξοδα επαναπατρισμού 
του υπηκόου τρίτης χώρας σε περίπτωση που αυτός κριθεί αναγκαίος, νοουμένου ότι το εν λόγω πρόσωπο 
εντοπιστεί από τις αρμόδιες αρχές της Δημοκρατίας για τον σκοπό αυτό.   

 Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει την πρόταση νόμου, η προτεινόμενη τροποποίηση 
κρίνεται αναγκαία, επειδή η υφιστάμενη διαδικασία επιστροφής και αποδέσμευσης της εγγύησης που 
καταθέτει ο εργοδότης αλλοδαπού στον διευθυντή του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης 
δυνάμει της ισχύουσας νομοθεσίας, σε περίπτωση που ο εργοδοτούμενος παραβιάζει τη σχετική σύμβαση 
απασχόλησης που έχει συναφθεί, είναι ιδιαίτερα πολύπλοκη.   

 Οι εκπρόσωποι του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης ενημέρωσαν την επιτροπή ότι 
ήδη από πλευράς Υπουργείου Εσωτερικών προωθείται η αναθεώρηση του ισχύοντος νομοθετικού πλαισίου 
που διέπει την κατάθεση χρηματικών και τραπεζικών εγγυήσεων για σκοπούς έκδοσης αδειών διαμονής και 
εργασίας υπηκόων τρίτων χωρών στη Δημοκρατία και κάλυψης τυχόν εξόδων επαναπατρισμού των εν λόγω 
προσώπων.  Όπως οι ίδιοι εκπρόσωποι δήλωσαν, έχει ετοιμαστεί σχετικό προσχέδιο νομοσχεδίου, το οποίο 
αναμένεται σύντομα να τύχει της δέουσας νομοτεχνικής επεξεργασίας από τη Νομική Υπηρεσία της 
Δημοκρατίας και να προωθηθεί στη Βουλή.  Συναφώς, οι ίδιοι εκπρόσωποι ανέφεραν μεταξύ άλλων στην 
επιτροπή ότι πρόθεση του Υπουργείου Εσωτερικών είναι όπως το όλο ζήτημα ρυθμιστεί κατά τρόπο που να 
επαφίεται στη διοίκηση η απόφαση για την απαίτηση κατάθεσης χρηματικής ή τραπεζικής εγγύησης με βάση 
τις ειδικές ή γενικές οδηγίες του αρμόδιου υπουργού.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
αποφάσισε να τροποποιήσει το κείμενο της πρότασης νόμου, ώστε να διασαφηνιστεί ότι δε θα απαιτείται 
κατάθεση χρηματικής ή τραπεζικής εγγύησης μόνο στις περιπτώσεις έκδοσης, τροποποίησης ή ανανέωσης 
ενιαίας άδειας διαμονής και εργασίας στη Δημοκρατία και στις περιπτώσεις εισδοχής υπηκόων τρίτων χωρών 
ως εποχιακών εργαζομένων.   

 Επιπρόσθετα, η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη το γεγονός ότι η προβλεπόμενη με βάση την ισχύουσα 
νομοθεσία υποχρέωση των εργοδοτών να καταβάλουν εγγύηση για σκοπούς εργοδότησης υπηκόων τρίτων 
χωρών δημιουργεί οικονομικές δυσκολίες εις βάρος τους λόγω των προϋποθέσεων που απαιτείται να 
πληρούνται για την επιστροφή της εγγύησης που κατέβαλαν και ιδιαίτερα το γεγονός ότι οι εργοδότες 
περιέρχονται σε δυσμενή θέση άνευ υπαιτιότητάς τους, αποφάσισε όπως το αναθεωρημένο σύμφωνα με τα 
πιο πάνω κείμενο της πρότασης νόμου διαλαμβάνει τα ακόλουθα: 

1. Επιστροφή τυχόν χρηματικής ή τραπεζικής εγγύησης που έχει καταβληθεί με βάση την ισχύουσα 
σήμερα διαδικασία και στην περίπτωση που ο υπήκοος τρίτης χώρας έχει εγκαταλείψει τον εργοδότη 
με τον οποίο είχε συνάψει σύμβαση απασχόλησης και δεν έχει εντοπιστεί από τις αρμόδιες αρχές της 
Δημοκρατίας, νοουμένου ότι ο εργοδότης αυτός υποβάλει υπεύθυνη δήλωση σε τύπο που θα 
καθορίζεται από τον διευθυντή του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης, στην οποία να 
αναφέρεται ότι δεσμεύεται να επιβαρυνθεί με το κόστος επαναπατρισμού του εν λόγω προσώπου, 
όταν αυτό εντοπιστεί από τις αρμόδιες αρχές της Δημοκρατίας. 

2. Λήψη δικαστικών μέτρων από τον διευθυντή του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης 
για την είσπραξη του οφειλόμενου ποσού ως αστικού χρέους οφειλόμενου στη Δημοκρατία σε 
περίπτωση άρνησης ή παράλειψης του εργοδότη να επιβαρυνθεί με τα έξοδα επαναπατρισμού του 
υπηκόου τρίτης χώρας. 
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3. Πέρα από την πιο πάνω αναφερόμενη λήψη δικαστικών μέτρων, μη ολοκλήρωση της εξέτασης 
οποιασδήποτε νέας αίτησης εργοδότη αναφορικά με άλλο υπήκοο τρίτης χώρας ο οποίος αρνείται ή 
παραλείπει να επιβαρυνθεί με τα έξοδα επαναπατρισμού υπηκόου τρίτης χώρας σύμφωνα με την 
υποβληθείσα από μέρους του υπεύθυνη δήλωση. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου 
όπως αυτή αναθεωρήθηκε σύμφωνα με τις πιο πάνω αποφάσεις της και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφισή της σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18ΥΣΤ του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18ΧΔ του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε παρόντες, τριάντα πέντε ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις παρόντες, τριάντα τέσσερις ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, η πρόταση νόμου ομόφωνα 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 41 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 
2020 Νόμος του 2019». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου για το έτος 2020.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 
 Ελένη Μαύρου, πρόεδρος Γιώργος Κάρουλλας 
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 Ευανθία Σάββα Πανίκος Λεωνίδου 

 Νίκος Νουρής Λίνος Παπαγιάννης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 11 και 18 Νοεμβρίου 2019.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Υπουργείου Οικονομικών, της Ελεγκτικής 
Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου. 

 Ο προϋπολογισμός της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου για το έτος 2020 προβλέπει έσοδα ύψους 
€1.852.150 και δαπάνες ύψους €1.795.253. 

 Τα έσοδα της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου προέρχονται κυρίως από τα τέλη που εισπράττει η 
Αρχή για την εξέταση αιτήσεων παραχώρησης άδειας εγκατάστασης και λειτουργίας ραδιοφωνικών και 
τηλεοπτικών οργανισμών, από τα τέλη επί των εσόδων των εν λόγω οργανισμών που εισπράττονται από τις 
διαφημίσεις, καθώς και από τα διοικητικά πρόστιμα που επιβάλλονται για παραβάσεις της ισχύουσας 
νομοθεσίας περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Οργανισμών. 

 Οι δαπάνες της Αρχής αφορούν κυρίως αποδοχές προσωπικού, λειτουργικά έξοδα, αποζημίωση του 
προέδρου και των μελών της Αρχής, αγορά εξοπλισμού, έξοδα για υπηρεσιακά ταξίδια, συνδρομές σε διεθνείς 
και τοπικούς οργανισμούς, δικηγορικά έξοδα, μίσθωση υπηρεσιών συμβούλων και εμπειρογνωμόνων, μη 
προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Εσωτερικών, ο 
προϋπολογισμός της Αρχής για το έτος 2020 είναι πλεονασματικός, δεδομένου ότι τα έσοδα υπερβαίνουν τις 
δαπάνες κατά €56.897.  Περαιτέρω, ο εν λόγω προϋπολογισμός παρουσιάζει συνολική μείωση των εσόδων 
της Αρχής κατά €98.800 σε σχέση με τον εγκεκριμένο προϋπολογισμό της για το έτος 2019.  Ειδικότερα, τα 
έσοδα της Αρχής προβλέπονται μειωμένα κυρίως λόγω της μείωσης των εσόδων της από τα πιο πάνω 
αναφερόμενα τέλη για την παραχώρηση άδειας εγκατάστασης και λειτουργίας ραδιοφωνικών και τηλεοπτικών 
οργανισμών.   

 Επιπρόσθετα, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, ο προϋπολογισμός παρουσιάζει συνολική αύξηση των 
δαπανών της Αρχής κατά €64.472 σε σχέση με τον εγκεκριμένο προϋπολογισμό της για το έτος 2019 κυρίως 
λόγω της αύξησης των αποδοχών του προσωπικού της Αρχής.  

 Στο στάδιο της εξέτασης του προϋπολογισμού από την επιτροπή οι εκπρόσωποι της Αρχής 
ενημέρωσαν την επιτροπή για διάφορα ζητήματα που άπτονται της λειτουργίας της.  Παράλληλα, κατέθεσαν 
γραπτό υπόμνημα στο οποίο μεταξύ άλλων αναφέρονται τα ακόλουθα: 

1. Η Αρχή, ως ανεξάρτητο θεσμικό όργανο της Κυπριακής Δημοκρατίας αρμόδιο για την αδειοδότηση και 
την εποπτεία των ραδιοτηλεοπτικών οργανισμών, αυτοσυντηρείται οικονομικά και ο ετήσιος 
προϋπολογισμός της δεν επιβαρύνει τον εκάστοτε κρατικό προϋπολογισμό. 

2. Η Αρχή υλοποιεί στη βάση του στρατηγικού της σχεδιασμού το οράμά της να καταστεί το 
ραδιοτηλεοπτικό πεδίο, μέσω της υιοθέτησης καθεστώτος συρρύθμισης και αυτορρύθμισης, χώρος 
στον οποίο εξισορροπείται με το δημόσιο συμφέρον η ελευθερία της έκφρασης, η πολυφωνία των 
μέσων μαζικής ενημέρωσης και η υψηλού επιπέδου ενημέρωση και ψυχαγωγία των πολιτών.   

3. Ειδικότερα, οι στρατηγικοί στόχοι της Αρχής αφορούν τα ακόλουθα: 

α. Ψηφιοποίηση των αρχείων της Αρχής.  

β. Επιμόρφωση του προσωπικού στη βάση των εξελίξεων που έχουν επέλθει στην τεχνολογία των 
οπτικοακουστικών μέσων. 

γ. Ενίσχυση της συνεργασίας με αντίστοιχες ευρωπαϊκές ρυθμιστικές αρχές, συναρμόδιους 
φορείς, ακαδημαϊκά ινστιτούτα και οργανωμένα σύνολα της κοινωνίας.   

δ. Αναβάθμιση της επίσημης ιστοσελίδας της Αρχής. 

ε. Αναβάθμιση της επικοινωνιακής στρατηγικής και πολιτικής της Αρχής, με απώτερο στόχο την 
ουσιαστική ενημέρωση των πολιτών, καθώς και την ανάπτυξη κοινωνικής ευαισθητοποίησης 
και ευθύνης εν γένει.  

στ. Δημιουργία πρότυπου κέντρου για την παιδεία στα μέσα μαζικής ενημέρωσης, σε συνεργασία 
με το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού και Αθλητισμού, στο οποίο οργανωμένα σύνολα μαθητών 
θα εκπαιδεύονται σε θέματα που αφορούν τα οπτικοακουστικά μέσα και την ασφάλεια στο 
διαδίκτυο.   

ζ. Εκσυγχρονισμό της ισχύουσας νομοθεσίας που διέπει τη ραδιοτηλεόραση, με απώτερο στόχο 
να καλυφθεί νομοθετικά ένα ευρύ φάσμα θεμάτων που αφορούν τη λειτουργία των 
ραδιοτηλεοπτικών μέσων και να εναρμονιστεί η εθνική νομοθεσία στον τομέα αυτό με το 
ενωσιακό κεκτημένο.  
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 Συναφώς, η επιτροπή ζήτησε πρόσθετα στοιχεία και επεξηγήσεις σε σχέση με ορισμένες πρόνοιες του 
προϋπολογισμού, καθώς και πληρέστερη ενημέρωση για τη λειτουργία της Αρχής. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό αναφορά 
προϋπολογισμού και αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία της προέδρου και 
των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, του Δημοκρατικού 
Συναγερμού και του Δημοκρατικού Κόμματος, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για 
την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου για το έτος 2020. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί 
των προνοιών του προϋπολογισμού κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια της Βουλής.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής ποσού που δεν υπερβαίνει το €1.795.253 για τη χρήση 
του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2020.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων 
άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων και λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια 
δαπανών.  Άρθρο 5. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 6. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση προσλήψεων ωρομίσθιου προσωπικού και προσωπικού για την κάλυψη έκτακτων και 
εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 8. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 9. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 10. 

 Απασχόληση συνταξιούχου προσώπου.  Άρθρο 11. 

 Μισθοί αξιωματούχων και εργοδοτουμένων και συντάξεις συνταξιούχων.  Άρθρο 12. 

 Αποζημίωση για υπερωριακή εργασία.  Άρθρο 13. 

 Τρόπος υπολογισμού υπερωριακής αποζημίωσης.  Άρθρο 14. 

 Αγορά μηχανοκίνητου οχήματος από υπάλληλο, αξιωματούχο ή ωρομίσθιο προσωπικό.  Άρθρο 15. 

 Χρησιμοποίηση μηχανοκίνητων οχημάτων.  Άρθρο 16. 

 Πρόσληψη ωρομίσθιου προσωπικού.  Άρθρο 17. 

 Απαγόρευση αντικατάστασης υπαλλήλων και ωρομίσθιου προσωπικού.  Άρθρο 18. 

 Αναθεώρηση επιδομάτων.  Άρθρο 19. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις παρόντες.  Τριάντα τρεις ψήφοι υπέρ, ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, τα άρθρα 1 έως 19 εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 
2020 Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα έξι ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Πάμε στο υπ’ αριθμόν 42 θέμα.  Είναι «Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2019».  Είναι πρόταση νόμου του κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου εκ μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών.  Παρακαλώ να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Υποχρέωση ανάρτησης στην ιστοσελίδα της οικείας τοπικής αρχής των σχεδίων χρήσης της παραλίας, 
δημοσίευση της γνωστοποίησης που αναφέρει ότι σχέδιο χρήσης της παραλίας κατατέθηκε στην οικεία τοπική 
αρχή για επιθεώρηση από κάθε ενδιαφερόμενο σε δύο τουλάχιστον ημερήσιες εφημερίδες και αναφορά στη 
σχετική γνωστοποίηση για το ότι το εν λόγω σχέδιο έχει αναρτηθεί στην ιστοσελίδα της οικείας τοπικής αρχής. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί 
Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 
 Ελένη Μαύρου, πρόεδρος Πανίκος Λεωνίδου 

 Ευανθία Σάββα Λίνος Παπαγιάννης 

 Νίκος Νουρής Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιώργος Κάρουλλας Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία 
κατατέθηκε στη Βουλή από τον κ. Χαράλαμπο Θεοπέμπτου εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών, σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 11 και στις 18 Νοεμβρίου 2019.  Στην πρώτη 
συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, της 
Κεντρικής Επιτροπής Παραλιών και της Ένωσης Δήμων Κύπρου.   

 Σκοπός της πρότασης νόμου, όπως αυτή αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, είναι η τροποποίηση του περί 
Προστασίας της Παραλίας Νόμου, ώστε τα σχέδια χρήσης της παραλίας να δημοσιεύονται στην Επίσημη 
Εφημερίδα της Δημοκρατίας.   

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες της πρότασης νόμου προβλέπεται ότι κάθε εγκεκριμένο ή αναθεωρημένο 
σχέδιο χρήσης της παραλίας το οποίο κατέστη τελικό θα δημοσιεύεται στην Επίσημη Εφημερίδα της 
Δημοκρατίας εντός δεκαπέντε ημερών από την Κεντρική Επιτροπή Παραλιών. 

 Σύμφωνα με τον εισηγητή της πρότασης νόμου η προτεινόμενη ρύθμιση κρίνεται αναγκαία, ώστε κάθε 
ενδιαφερόμενος να λαμβάνει γνώση του περιεχομένου των σχεδίων χρήσης της παραλίας.   

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και της Κεντρικής Επιτροπής Παραλιών δήλωσαν στην 
επιτροπή ότι με την υιοθέτηση της προτεινόμενης ρύθμισης θα δημιουργηθούν πρακτικές δυσκολίες όσον 
αφορά τη δημοσίευση των σχεδίων χρήσης της παραλίας στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας, κυρίως 
όσον αφορά τη συμπερίληψη του περιεχομένου τους σε οποιοδήποτε μέρος βάσει της υφιστάμενης δομής 
της. Συναφώς, όπως οι ίδιοι επισήμαναν, ο σκοπός της εν λόγω ρύθμισης δύναται να επιτευχθεί με την 
εισαγωγή προνοιών στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία σύμφωνα με τις οποίες το περιεχόμενο των 
σχεδίων χρήσης της παραλίας θα αναρτάται σε σχετική ιστοσελίδα της οικείας τοπικής αρχής.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
αποφάσισε να τροποποιήσει το κείμενο της πρότασης νόμου, ώστε αυτό να διαλαμβάνει τα ακόλουθα: 
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1. Απάλειψη των προνοιών της πρότασης νόμου που προβλέπουν τη δημοσίευση στην Επίσημη 
Εφημερίδα της Δημοκρατίας από την Κεντρική Επιτροπή Παραλιών των εγκεκριμένων και 
αναθεωρημένων σχεδίων χρήσης της παραλίας. 

2. Υποχρέωση ανάρτησης στην ιστοσελίδα της οικείας τοπικής αρχής των σχεδίων χρήσης της παραλίας 
που εγκρίθηκαν από την Κεντρική Επιτροπή Παραλιών και κατατέθηκαν στην εν λόγω αρχή για 
επιθεώρηση από κάθε ενδιαφερόμενο, καθώς και των σχεδίων χρήσης της παραλίας τα οποία έχουν 
καταστεί τελικά. 

3. Δημοσίευση της γνωστοποίησης που αναφέρει ότι σχέδιο χρήσης της παραλίας κατατέθηκε στην οικεία 
τοπική αρχή για επιθεώρηση από κάθε ενδιαφερόμενο, πέρα από την Επίσημη Εφημερίδα της 
Δημοκρατίας που ισχύει σήμερα, σε δύο τουλάχιστον ημερήσιες εφημερίδες.   

4. Αναφορά στη σχετική γνωστοποίηση η οποία αναφέρει ότι σχέδιο χρήσης της παραλίας κατατέθηκε 
στην οικεία τοπική αρχή για επιθεώρηση από κάθε ενδιαφερόμενο για το γεγονός ότι το εν λόγω σχέδιο 
έχει αναρτηθεί στην ιστοσελίδα της οικείας τοπικής αρχής. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή, κατά πλειοψηφία της προέδρου και των μελών της βουλευτών 
των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, του Δημοκρατικού Συναγερμού και του 
Δημοκρατικού Κόμματος, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου, όπως αυτή 
αναθεωρήθηκε σύμφωνα με τα πιο πάνω, και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο, αφού 
τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 
3) Νόμος του 2019». 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί 
των προνοιών της πρότασης νόμου κατά τη συζήτησή της στην ολομέλεια της Βουλής.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Ο κ. Θεοπέμπτου. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

 Απλώς, είναι ένα θέμα για το οποίο πρέπει να ευχαριστήσω όλα τα μέλη της επιτροπής.  Είναι ένα 
θέμα το οποίο κατέληξε ομόφωνα, αλλά να θυμίσω ότι τα σχέδια παραλίας έπρεπε να στέλνονται στη Βουλή 
και δεν στέλνονται εδώ και πάρα πολλά χρόνια.  Το τι περιέχει είναι το σχέδιο το οποίο καθορίζει πού 
μπαίνουν οι ομπρέλες, πού μένει τόπος για άτομα που θα πάρουν δική τους ομπρέλα τζιαι πού πηγαίνουν οι 
διευκολύνσεις τζιαι τα sports.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5Ζ του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα έξι παρόντες.  Τριάντα έξι ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 
του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ψηφίστε, παρακαλώ, και ανακοινώστε τα αποτελέσματα, μόλις είναι έτοιμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα δύο παρόντες.  Τριάντα δύο ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 43 θέμα είναι «Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 
2019».  Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση των περί Αστυνομίας (Γενικών) Κανονισμών, ώστε ο χρόνος εργασίας των μελών της 
αστυνομίας να εναρμονιστεί σταδιακά με αυτόν των δημοσίων υπαλλήλων. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς «Οι περί Αστυνομίας 
(Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 2019» 

Παρόντες:  
 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος Ευανθία Σάββα  

 Δημήτρης Δημητρίου Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 
 Κώστας Κωνσταντίνου   Κωστής Ευσταθίου 

 Άριστος Δαμιανού     

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε κατά προτεραιότητα τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 4 Δεκεμβρίου 2019.  Στη συνεδρία αυτή κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, του 
Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, της Αστυνομίας Κύπρου, της 
Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, του Συνδέσμου Αστυνομίας Κύπρου και του Συνδέσμου Ανώτερων 
Αξιωματικών Αστυνομίας Κύπρου.  

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 13 και 17 του περί Αστυνομίας Νόμου, 
είναι η τροποποίηση των περί Αστυνομίας (Γενικών) Κανονισμών, ώστε ο χρόνος εργασίας των μελών της 
αστυνομίας να εναρμονιστεί σταδιακά με αυτόν των δημοσίων υπαλλήλων.  

 Ειδικότερα, στους κανονισμούς προβλέπεται μείωση της εβδομαδιαίας περιόδου καθήκοντος των 
μελών της αστυνομίας κατά τριάντα (30) λεπτά κατά το έτος 2020, περαιτέρω μείωση της εν λόγω περιόδου 
κατά εξήντα (60) λεπτά κατά το έτος 2021 και τέλος περαιτέρω μείωσή της κατά εξήντα (60) λεπτά κατά το 
έτος 2022. 

 Σημειώνεται ότι με βάση τους ισχύοντες κανονισμούς η κανονική εβδομαδιαία περίοδος καθήκοντος 
των μελών της αστυνομίας είναι διάρκειας σαράντα (40) ωρών. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η προτεινόμενη μείωση σταδιακά 
της περιόδου καθήκοντος των μελών της αστυνομίας εγκρίθηκε με σχετική απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου, ημερομηνίας 30 Μαΐου 2019, με σκοπό τη σταδιακή εξομοίωση των ωρών εργασίας των μελών 
της αστυνομίας με τις ώρες εργασίας των υπαλλήλων της δημόσιας υπηρεσίας.  

 Με βάση τα ίδια στοιχεία, οι κανονισμοί πρέπει να τεθούν σε ισχύ από την 1η Ιανουαρίου 2020, ώστε 
να καταστεί δυνατό να εφαρμοστεί η σκοπούμενη μείωση από την εν λόγω ημερομηνία ως η απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου. 

 Η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω αναφορικά με την ανάγκη έναρξης της ισχύος των 
κανονισμών από την 1η Ιανουαρίου 2019 και δεδομένου ότι οι κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή στις 22 
Νοεμβρίου 2019 και ενόψει της διακοπής των εργασιών του σώματος για την περίοδο των Χριστουγέννων 
δεν παρέχεται επαρκής χρόνος για τη συζήτησή τους στο πλαίσιο της συνήθους διαδικασίας συζήτησης 
σχεδίου νόμου, αποφάσισε να προχωρήσει στην εξέταση των κανονισμών κατά προτεραιότητα σύμφωνα με 
τις πρόνοιες του Κανονισμού 40Α του Κανονισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

    Κατά τη συζήτηση των κανονισμών ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως, αφού ανέλυσε τις πρόνοιες των κανονισμών, επανέλαβε τους λόγους που επιβάλλουν την άμεση 
προώθησή τους για έγκριση στην ολομέλεια του σώματος. 
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 Οι εκπρόσωποι του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, 
της αστυνομίας, του Συνδέσμου Αστυνομίας Κύπρου και του Συνδέσμου Ανώτερων Αξιωματικών Αστυνομίας 
Κύπρου συμφώνησαν με τη σκοπούμενη ρύθμιση, η οποία ικανοποιεί σχετικό διαχρονικό αίτημα των μελών 
της αστυνομίας, και η οποία συμφωνήθηκε στο πλαίσιο της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού Αστυνομίας. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν τους, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών των κανονισμών κατά τη 
συζήτησή τους στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Ψηφίστε για τους κανονισμούς της αστυνομίας. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι παρόντες.  Τριάντα έξι ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, οι κανονισμοί εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Πάμε στο υπ’ αριθμόν 44 θέμα, που είναι «Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για έγκριση 
κυβερνητικής εγγύησης προς την εταιρεία “Alfa Mediterranean Enterprises Ltd” ύψους €60.185.628 για 
χρηματοδότηση έργου από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων στα πλαίσια του ευρωπαϊκού 
χρηματοδοτικού προγράμματος NER300 (έργα επίδειξης καινοτόμων τεχνολογιών ενέργειας)».  Για αυτό 
ζητείται αναβολή. 

 Υπάρχει ένσταση για την αναβολή; 

 Όχι. 

 Το υπ’ αριθμόν 45 θέμα είναι «Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη 
διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημοσίου δικαίου για τον μήνα Ιανουάριο του 2020».   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την απόφαση της 
Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα 

δημόσιου δικαίου για τον μήνα Ιανουάριο του 2020 
Παρόντες: 
 Μαρίνος Μουσιούττας, αναπλ. πρόεδρος   Αντρέας Καυκαλιάς 

 Μάριος Μαυρίδης   Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ονούφριος Κουλλά  Μιχάλης Γιωργάλλας  

 Στέφανος Στεφάνου  Γιώργος Περδίκης 

 Άριστος Δαμιανού  Άννα Θεολόγου   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την πιο πάνω απόφαση σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 2 Δεκεμβρίου 2019. 

 Με την εν λόγω απόφαση της Βουλής παρέχεται σε ορισμένα νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου των 
οποίων δεν έχουν ακόμα εγκριθεί οι προϋπολογισμοί για το έτος 2020 εξουσιοδότηση για διενέργεια δαπάνης 
για τον μήνα Ιανουάριο του 2020 ποσού που δεν υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού ποσού που προβλέπεται 
στον προϋπολογισμό κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου για το έτος 2019, το οποίο αναλογεί στο 
ίδιο χρονικό διάστημα, δηλαδή στον μήνα Ιανουάριο του 2019. 

 Σύμφωνα με την πιο πάνω απόφαση, δεν μπορεί να διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για νέες 
υπηρεσίες ή σκοπούς ούτε μπορεί να πληρωθεί οποιαδήποτε νέα θέση στα νομικά πρόσωπα δημόσιου 
δικαίου, μέχρι να εγκριθούν από τη Βουλή και να πάρουν την τελική τους μορφή οι προϋπολογισμοί των 
νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου για το έτος 2020. 

 Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με τον περί Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου (Ψήφιση 
Προϋπολογισμών) Νόμο, οι προϋπολογισμοί των νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου υποβάλλονται στη 
Βουλή για έγκριση μέσα στα ίδια χρονικά περιθώρια στα οποία υποβάλλεται και ο κρατικός προϋπολογισμός.  
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Ωστόσο, αριθμός προϋπολογισμών νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου δεν έχει ακόμη κατατεθεί ή 
εγκριθεί από τη Βουλή, γεγονός που καθιστά αναγκαία την παροχή εξουσιοδότησης για τη διενέργεια 
δαπανών, όπως προβλέπεται στην πιο πάνω απόφαση της Βουλής. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού με βάση τα πιο πάνω, χωρίς να 
δεσμεύεται ως προς τις τελικές της θέσεις, που θα προκύψουν μετά τη μελέτη κάθε προϋπολογισμού 
ξεχωριστά, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση της υπό αναφορά απόφασης για τη διενέργεια 
δαπάνης σύμφωνα με τα πιο πάνω για τον μήνα Ιανουάριο του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ να διαβαστεί η απόφαση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από νομικά 
πρόσωπα δημόσιου δικαίου για τον μήνα Ιανουάριο του 2020 

 ΕΠΕΙΔΗ, σύμφωνα με τους περί Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου (Ψήφιση Προϋπολογισμών) 
Νόμους, οι προϋπολογισμοί των νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου κατατίθενται στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για έγκριση της διενέργειας των δαπανών που περιλαμβάνονται σε αυτούς, 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ δεν έγινε κατορθωτή η κατάθεση στη Βουλή των Αντιπροσώπων ή η μελέτη και έγκριση 
των προϋπολογισμών αυτών από τη Βουλή των Αντιπροσώπων πριν από την 31η Δεκεμβρίου 2019, 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ είναι αναγκαία η συνέχιση των υπηρεσιών που προσφέρουν τα πιο πάνω νομικά 
πρόσωπα δημόσιου δικαίου, 

 Γι’ αυτούς τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων αποφασίζει τα πιο κάτω: 

1. Παρέχει την εξουσιοδότησή της για τη διενέργεια δαπάνης για τον μήνα Ιανουάριο του έτους 2020 
ποσού που δεν υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού ποσού που προβλέπεται στον προϋπολογισμό 
του έτους 2019 κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου, το οποίο αναλογεί στο ίδιο χρονικό 
διάστημα. 

2. Η εξουσιοδότηση αυτή δίνεται με τον όρο ότι δε θα διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για νέες 
υπηρεσίες ή σκοπούς και ότι δε θα πληρωθεί καμιά νέα θέση μέχρι την τελική έγκριση από τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων του προϋπολογισμού κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου για το έτος 
2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο παρόντες.  Τριάντα δύο ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, η απόφαση εγκρίνεται ομόφωνα. 

 Το υπ’ αριθμόν 46 θέμα είναι σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Πάμε παρακάτω, 
αναβάλαμε το.  Το υπ’ αριθμόν 47 θέμα είναι σχέδιο ψηφίσματος, που επίσης αναβάλαμε.  Τα υπ’ αριθμόν 
48 μέχρι 92 θέματα αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Κύριε Δημητρίου, βλέπω πολλές αποσύρσεις τζιαι πρέπει να αναλάβεις λλίον δράση παραπάνω, αν 
έν’ δικά σου.  Από το 48 μέχρι το 92.  Όχι τώρα, να το δούμε. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Είμαστε καθαροί! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, θέλω να έχω αναφορά για τούτο, διότι τούτες οι αποσύρσεις δεν είναι πολύ καλές. 

 Ερχόμαστε τώρα στα θέματα που έχουμε κηρύξει επείγοντα.  Τα πρώτα δύο θέματα έχουν κοινή 
έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2019» και «Οι περί 
Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 4) Κανονισμοί του 2019».  Θα ζητηθεί αναβολή, αντιλαμβάνομαι.  
Ζητά αναβολή ποιος; 
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(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Όχι, έχω σημείωμα εδώ ότι κάποιο κόμμα θα ζητήσει αναβολή και οι πληροφορίες μου, η επαγρύπνησή 
μου εμένα εν κάμνει πολλά λάθη. 

 Κύριε Δαμιανού. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ζητούμε αναβολή μέχρι την επόμενη συνεδρία της ολομέλειας.  Είναι ένα ζήτημα το 
οποίο και με τη δική σας άδεια, και δεν έχουμε ζήτημα με αυτό, τέθηκε με τη μορφή του κατεπείγοντος πριν 
καν κατατεθεί, έγινε μια συζήτηση, αλλά θεωρούμε ότι υπάρχουν ζητήματα που δεν έχουν εξαντληθεί, πρέπει 
να τα ξαναδούμε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση για την αναβολή; 

 Ο κ. Γεωργίου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ενιστάμεθα στο αίτημα των συναδέλφων για αναβολή του υπό συζήτηση νομοσχεδίου 
και των κανονισμών.  Όντως, την περασμένη Τετάρτη με τη διαδικασία του κατεπείγοντος συζητήθηκε 
εξαντλητικά το θέμα αυτό.  Πέραν των όσων εισηγήσεων και πληροφόρησης είχαν γίνει από την αστυνομία 
και από το Υπουργείο Δικαιοσύνης, δεν πιστεύω ότι υπάρχει τίποτε άλλο το οποίο να προσθέσει στο θέμα.  
Έχει εξαντληθεί η συζήτηση εν πάση περιπτώσει... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λεωνίδου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 …γι’ αυτό και ενιστάμεθα. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα συμφωνήσω με τον κ. Γεωργίου.  Πιστεύω ότι υπό τας συνθήκας θα πρέπει 
να προχωρήσουμε, είναι… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ποιες είναι οι συνθήκες, κύριε Λεωνίδου; 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Οι συνθήκες;  Πρώτα απ’ όλα, κύριε Πρόεδρε, υπάρχει μια διαδικασία η οποία προϋπήρχε.  Απλώς, η 
μόνη ειδοποιός διαφορά είναι η αύξηση του χρόνου.  Και αυτή τη δυνατότητα δεν είναι το Δημοκρατικό Κόμμα 
που την επέβαλε, είναι άλλα κόμματα κατά την άσκηση… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 …της εξουσίας της δικής τους.  Επομένως, δε διαμορφώνουμε κάτι καινούριο, απλώς παρατείνουμε 
ένα υφιστάμενο καθεστώς, το οποίο ψήφισαν άλλοι.  Και εμείς εισηγούμαστε να προχωρήσουμε σήμερα.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ηλεκτρονικά ψηφίστε υπέρ ή εναντίον της αναβολής.  Και για τα δύο. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, όταν είναι έτοιμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Δεκαπέντε άτομα έχουν τοποθετηθεί υπέρ της αναβολής, 
δεκαοκτώ άτομα εναντίον της αναβολής και έχουμε και τρεις αποχές.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άρα, δεν εγκρίνεται η αναβολή.  Να το ψηφίσουμε τώρα, να προχωρήσουμε τώρα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο σκοπός που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Αστυνομίας Νόμου, ώστε στις καθοριζόμενες 
σε κανονισμούς περιπτώσεις η μέγιστη διάρκεια αναπληρωματικού διορισμού μέλους της αστυνομίας σε θέση 
βαθμού αμέσως ανώτερου του βαθμού που κατέχει να δύναται να επεκταθεί από τον Αρχηγό Αστυνομίας 
από δύο έτη, που ισχύει σήμερα, σε τέσσερα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Αστυνομίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2019» και τους κανονισμούς «Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 4) Κανονισμοί του 2019» 
Παρόντες:  
 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος Ευανθία Σάββα 

 Δημήτρης Δημητρίου Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 

 Κώστας Κωνσταντίνου  Κωστής Ευσταθίου 

 Άριστος Δαμιανού  
 Το πιο πάνω νομοσχέδιο και οι κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή σε σημερινή συνεδρία του σώματος 
με τη διαδικασία του επείγοντος.  Σημειώνεται ότι η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, ενώπιον της οποίας 
τα εν λόγω σχέδια νόμου παραπέμφθηκαν, είχε προχωρήσει σε μελέτη τους πριν από την θεσμική κατάθεσή 
τους στη Βουλή σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 4 Δεκεμβρίου 2019.  Η διαδικασία αυτή κρίθηκε 
αναγκαία, λόγω των στενών χρονικών περιθωρίων που παρέχονται ενόψει των γιορτών των Χριστουγέννων.  
Στην υπό αναφορά συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, της Αστυνομίας Κύπρου, της Νομικής Υπηρεσίας της 
Δημοκρατίας, του Συνδέσμου Αστυνομίας Κύπρου και του Συνδέσμου Ανώτερων Αξιωματικών Αστυνομίας 
Κύπρου.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Αστυνομίας Νόμου, ώστε, στις 
καθοριζόμενες σε κανονισμούς περιπτώσεις, η μέγιστη διάρκεια αναπληρωματικού διορισμού μέλους της 
αστυνομίας σε θέση βαθμού αμέσως ανώτερου του βαθμού που κατέχει να δύναται να επεκταθεί από τον 
Αρχηγό Αστυνομίας από δύο έτη, που ισχύει σήμερα, σε τέσσερα. 

 Σημειώνεται ότι, με βάση τις σχετικές διατάξεις του υφιστάμενου νόμου και των κανονισμών, 
αναπληρωματικός διορισμός δύναται να διενεργηθεί από τον Αρχηγό Αστυνομίας για χρονική περίοδο μέχρι 
δύο έτη, σε περίπτωση που θέση στην αστυνομία κενούται για οποιονδήποτε λόγο ή όταν ο κάτοχος αυτής 
απουσιάζει με άδεια ή τελεί σε ανικανότητα ή όταν οι ανάγκες της υπηρεσίας το απαιτούν και νοουμένου ότι 
το μέλος της αστυνομίας που διορίζεται ως αναπληρωτής κατέχει τα προσόντα που απαιτούνται για 
προαγωγή στη θέση αυτή.  Στην περίπτωση που ο αναπληρωματικός διορισμός αφορά θέση βαθμού 
Ανώτερου Αξιωματικού, απαιτείται η προς τούτο έγκριση του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως. 

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου παρέχεται δυνατότητα στον Αρχηγό Αστυνομίας, πριν, 
κατά ή μετά τη λήξη της αναφερόμενης πιο πάνω χρονικής περιόδου των δύο ετών και εφόσον οι λόγοι για 
τους οποίους διενεργήθηκε ο αναπληρωματικός διορισμός εξακολουθούν να υφίστανται, να παρατείνει τη 
χρονική διάρκεια του αναπληρωματικού διορισμού ή να επαναδιορίσει το ίδιο μέλος της αστυνομίας, για να 
ενεργεί αναπληρωματικά στην ίδια θέση, για ακόμα μία μόνο φορά για περιορισμένη χρονική περίοδο που 
δεν υπερβαίνει τα δύο χρόνια, νοουμένου ότι η συνολική χρονική διάρκεια του αναπληρωματικού διορισμού 
στην ίδια θέση δε θα υπερβαίνει για το ίδιο μέλος τα τέσσερα χρόνια.  Περαιτέρω, προβλέπεται ότι ο 
αναπληρωματικός διορισμός ή η παράταση αναπληρωματικού διορισμού ή ο αναπληρωματικός 
επαναδιορισμός σε θέση βαθμού Ανώτερου Αξιωματικού θα διενεργείται μετά από έγκριση του Υπουργού 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των άρθρων 5 και 13 του περί Αστυνομίας 
Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Αστυνομίας (Γενικών) Κανονισμών, ώστε η μέγιστη διάρκεια 
αναπληρωματικού διορισμού μέλους της αστυνομίας σε θέση βαθμού ανώτερου του βαθμού που κατέχει να 
δύναται να επεκταθεί από τον Αρχηγό Αστυνομίας από δύο έτη, που ισχύει σήμερα, σε τέσσερα έτη.  

 Ειδικότερα, με τις τροποποιήσεις που προτείνονται με τους κανονισμούς επιδιώκεται η προσαρμογή 
των προνοιών των βασικών κανονισμών που αφορούν αναπληρωματικούς διορισμούς στην αστυνομία με τις 
αντίστοιχες ρυθμίσεις του νομοσχεδίου. 

 Σημειώνεται ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, με επιστολή του προς τον Πρόεδρο 
της Βουλής, ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 2019, επεξηγεί τους λόγους για τους οποίους επιβάλλεται η κατάθεση 
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του νομοσχεδίου και των κανονισμών και η συζήτησή τους με τη διαδικασία του επείγοντος. Ειδικότερα, στην 
εν λόγω επιστολή αναφέρεται ότι οι προτεινόμενες τροποποιήσεις αποσκοπούν στη συμπλήρωση κενών που 
παρατηρούνται στην ιεραρχία της αστυνομίας, ώστε να διασφαλιστεί η εύρυθμη και αποτελεσματική 
λειτουργία της. Συναφώς, επισημαίνεται ότι τα πιο πάνω κενά αναμένεται να αυξηθούν λόγω της επικείμενης 
λήξης των υφιστάμενων αναπληρωματικών διορισμών εντός του τρέχοντος έτους. 

 Κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου και των κανονισμών ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Δικαιοσύνης 
και Δημοσίας Τάξεως ανέλυσε τις πρόνοιές τους και επανέλαβε τους λόγους για τους οποίους τα 
προτεινόμενα νομοθετήματα επιβάλλεται να τεθούν σε ισχύ πριν από τη λήξη του τρέχοντος έτους. 

 Ο εκπρόσωπος της αστυνομίας ενημέρωσε την επιτροπή ότι στο παρόν στάδιο βρίσκονται σε ισχύ 
σαράντα οκτώ αναπληρωματικοί διορισμοί, εκ των οποίων οι είκοσι δύο θα λήξουν στις 22 Δεκεμβρίου 2019, 
τονίζοντας ότι, σε περίπτωση μη ψήφισης του προτεινόμενου νόμου και έγκρισης των κανονισμών μέχρι την 
ημερομηνία αυτή, θα δημιουργηθεί σημαντικό κενό στην ιεραρχία του σώματος. Συναφώς, επισήμανε ότι ο 
αναπληρωματικός διορισμός συνιστά αναγνώριση των ικανοτήτων του μέλους που διορίζεται παρά 
οικονομική ανταμοιβή, δεδομένου ότι το επίδομα για την αναπληρωματική άσκηση καθηκόντων σε θέση 
προαγωγής είναι πολύ χαμηλό και συγκεκριμένα ανέρχεται στο ποσό των €24 το μήνα.  Παράλληλα, 
διευκρίνισε ότι ο αναπληρωματικός διορισμός σε θέση προαγωγής δεν προσδίδει οποιοδήποτε προβάδισμα 
στο μέλος που διορίζεται έναντι των άλλων προσοντούχων μελών για σκοπούς προαγωγής στη θέση στην 
οποία ο εν λόγω διορισμός αφορά. 

 Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Αστυνομίας Κύπρου και του Συνδέσμου Ανώτερων Αξιωματικών 
Αστυνομίας Κύπρου συμφώνησαν με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου και των κανονισμών, αφού με αυτές 
εξυπηρετούνται οι υπηρεσιακές ανάγκες της αστυνομίας, χωρίς να παρέχεται σε μέλος της αστυνομίας που 
διορίζεται ως αναπληρωτής οποιοδήποτε πλεονέκτημα για προαγωγή στη θέση στην οποία ενεργεί ως 
αναπληρωτής. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν τους, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών του νομοσχεδίου και των 
κανονισμών κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια του σώματος. Σημειώνεται ότι σε περίπτωση ψήφισης 
του νομοσχεδίου σε νόμο ο τίτλος του θα τροποποιηθεί, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Αστυνομίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019».   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 Η κ. Ερωτοκρίτου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μετά που είχαμε τη συζήτηση στην τελευταία συνεδρία της επιτροπής Νομικών, αφενός 
μεν αυτό αφορά το θέμα της μείωσης του χρόνου υπηρεσίας των αστυνομικών, για να εξομοιωθεί με τον 
χρόνο υπηρεσίας της λοιπής δημόσιας υπηρεσίας, όμως, όσον αφορά την παράταση και επέκταση του 
χρόνου του διορισμού των αναπληρωτών, είχαμε διαβεβαιώσεις μέσα στην επιτροπή -και είναι καταγραμμένα 
στα πρακτικά, απλώς για μελλοντική αναφορά, όταν, εφόσον και εάν χρειαστεί αυτό- ότι αυτό δε διαφοροποιεί 
και δεν αλλάζει τίποτε όσον αφορά τους διορισμούς των αξιωματικών στην αστυνομία.  Επίσης, 
διαβεβαιωθήκαμε και από τον σύνδεσμο των αξιωματικών, αλλά και από την αστυνομία ότι αυτοί οι οποίοι 
υπηρετούν ως αναπληρωτές σε θέσεις αξιωματικών δεν έχουν προβάδισμα, είτε σε θέση προσόντων είτε 
λόγω αρχαιότητας, έναντι εκείνων των συναδέλφων τους που ενδεχομένως να αιτηθούν την ίδια θέση.   

 Την ίδια στιγμή, μέσα στους κανονισμούς, κύριε Πρόεδρε, καθορίζεται ότι αυτοί οι οποίοι διορίζονται 
ως αναπληρωτές είναι άτομα τα οποία ήδη κατέχουν τα προσόντα, για να έχουν αυτήν τη θέση, και θα 
εμπορούσαν να αιτηθούν με την κανονική διαδικασία, εάν υπήρχε η θέση να μπουν σε αυτήν τη βαθμίδα, 
πλην όμως λόγω παγώματος των θέσεων δεν υπήρχε αυτή η δυνατότητα.   

 Με αυτή την επιφύλαξη και, επαναλαμβάνω, τες διαβεβαιώσεις που έδωσε το ίδιο το υπουργείο και η 
ίδια η αστυνομία ενώπιον της επιτροπής Νομικών, εμείς θα υπερψηφίσουμε.  Είμαι σίγουρη ή ελπίζω ότι δε 
θα διαψευσθούν αυτές οι διαβεβαιώσεις στην πορεία του χρόνου. 

 Ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Δημητρίου. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Ο κ. Δαμιανού έχει τον λόγο, κύριε Πρόεδρε. 

ΜΑΡΙΕΛΛΑ ΑΡΙΣΤΕΙΔΟΥ: 
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 Ο κ. Δαμιανού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Δαμιανού; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Δαμιανού… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποφασίστε μεταξύ σας ποιος θα μιλήσει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Δαμιανού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να πούμε δυο λόγια, για να καταλάβουν όσοι μας παρακολουθούν, 
ενδεχομένως και πάρα πολλοί συνάδελφοι που δε γνωρίζουν το θέμα, τι πρόκειται να ψηφιστεί σε λίγο.  
Υπάρχουν διαδικασίες και διορισμών και προαγωγών.  Είναι αλήθεια ότι για πάρα πολλά χρόνια υπήρχε 
παγοποίηση σε θέσεις.  Είναι επίσης αλήθεια ότι οποιαδήποτε -μέχρι και την τελευταία- θέση μάς εζήτησε η 
αστυνομία την έχουμε αποπαγοποιήσει.  Και, αντί να προχωρήσουν αξιοκρατικά σε διαδικασίες πλήρωσης 
θέσεων ή πρώτου διορισμού είτε προαγωγής, βολεύονται -αλήθεια, γιατί βολεύονται;- στις αναπληρώσεις και 
υπό μορφή διαφήμισης.  Αυτό που ζητούν σήμερα είναι δύο συν δύο.   

 Λοιπόν, έχει τη δυνατότητα ο εκάστοτε Αρχηγός -βλέπετε στο φόντο «ο εκάστοτε υπουργός», βλέπετε 
«η κυβέρνηση Αναστασιάδη»- να επιλέγει για αναπληρώσεις σε θέσεις λοχιών και ανώτερων και ανώτατων 
αξιωματικών της αστυνομίας.  Και σημειώνω και θεωρώ αξιοσημείωτο ότι αυτή τη σκοπιμότητα δεν την 
εντοπίζουν οι συνάδελφοι άλλων κομμάτων και θέλουν να δώσουν μία δεύτερη παράταση ακόμα δύο χρόνια, 
δηλαδή οι όποιοι ημέτεροι να παραμείνουν όχι με διαδικασίες αξιοκρατικές και διαφανείς μέσα από 
προαγωγές και διαδικασίες που περνούν από εξετάσεις κ.λπ., αλλά με αυτόματο διορισμό από τον Αρχηγό ή 
σε κάποιες περιπτώσεις από τον ίδιο τον υπουργό.   

 Εμείς αυτό θεωρούμε ότι δεν είναι αξιοκρατία, δεν είναι χρηστή διοίκηση και δεν μπορούμε να το 
στηρίξουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Δημητρίου. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Η αλήθεια είναι πως οι διαβεβαιώσεις που προηγουμένως ανέφερε η κ. Ερωτοκρίτου ότι ζητήσαμε και 
πήραμε είναι διαβεβαιώσεις και ανησυχίες που και εμείς εκφράσαμε στην επιτροπή.  Υπάρχουν όμως μερικά 
ζητήματα για τα οποία εζητήσαμε και διευκρινίσεις και επήραμε, όπως για παράδειγμα ότι αυτή τη στιγμή οι 
αναπληρωματικοί διορισμοί που είναι σε ισχύ είναι οι λιγότεροι που υπήρχαν τις τελευταίες δεκαετίες στην 
αστυνομία.  Και δεν είναι τυχαίο αυτό με τις προαγωγές που έγιναν τα τελευταία χρόνια. 

 Και ξέρετε;  Δε θέλουμε να είναι πεδίο αντιπαράθεσης και τα σώματα ασφαλείας.  Και ούτε θέλουμε να 
πάμε πίσω στο παρελθόν και να δούμε πόσες θέσεις προαγωγής έχουν πέσει από τα δικαστήρια, που είχαν 
γίνει προηγούμενα χρόνια.  Δεν είναι αυτός ο σκοπός.  Έχει ζητήσει η αστυνομία κάποια παράταση στον 
αναπληρωματικό διορισμό για λόγους ιεραρχίας, για λόγους ορθής διαχείρισης και διοίκησης των σωμάτων 
ασφαλείας και αυτό πάμε να κάνουμε.  Τίποτα πέραν τούτου.   

 Θα υπερψηφίσουμε τους κανονισμούς. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, αυτό για το οποίο είχαμε τύχει διαβεβαίωσης είναι ότι ο μοναδικός λόγος για τον 
οποίο γίνεται αυτή η στρέβλωση, γιατί περί στρέβλωσης πρόκειται, είναι, προκειμένου να καλυφθούν τα κενά 
τα οποία παρουσιάζονται στην ιεραρχία λόγω του παγώματος των προαγωγών στην αστυνομία.  Εάν ισχύει 
όντως αυτή η δήλωση και όντως υπάρχει πάγωμα, κατανοούμε την υπερψήφιση.  Αν δεν υπάρχει όμως 
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πάγωμα, κάτι το οποίο εγώ δεν μπορώ να ελέγξω δυστυχώς, δεν ξέρω κάποιοι συνάδελφοι αν μπορούν να 
μας βοηθήσουν, τότε αντιλαμβάνεστε ότι αυτή η στρέβλωση δεν πρέπει να συνεχίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε παρόντες, κύριε Πρόεδρε, δεκαοκτώ ψήφοι υπέρ, δεκατρείς εναντίον και τέσσερις 
αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με δεκαοκτώ ψήφους υπέρ, δεκατρείς εναντίον και τέσσερις αποχές, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Δεκαέξι ψήφοι υπέρ, δεκατρείς εναντίον και τέσσερις αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με δεκαέξι ψήφους υπέρ, δεκατρείς εναντίον και τέσσερις αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Να ψηφίσουμε για τους κανονισμούς τώρα. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα παρόντες, δεκατέσσερις ψήφοι υπέρ, δεκατρείς εναντίον και τρεις αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με δεκατέσσερις ψήφους υπέρ, δεκατρείς εναντίον και τρεις αποχές οι κανονισμοί εγκρίνονται με μία 
ψήφο**. 

 Τα ακόλουθα θέματα που κηρύξαμε ως επείγοντα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019», «Ο περί Προϋπολογισμού 
της Εθνικής Αρχής Παιγνίων και Εποπτείας Καζίνου του 2020 Νόμος του 2019», «Ο περί Προϋπολογισμού 
του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης Διαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσης του 2020 Νόμος του 2019» 

                                            
 Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΔΗΚΟ. 

Εναντίον:   ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, Αλληλεγγύη. 
Αποχή:    ΚΣ ΕΔΕΚ, Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, ΕΛΑΜ. 

** Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΔΗΚΟ. 
Εναντίον:   ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 
Αποχή:    ΚΣ ΕΔΕΚ, Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, ΕΛΑΜ. 

 



655 
 

και «Ο περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου της Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής του 2020 
Νόμος του 2019». 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τα νομοσχέδια 
του επισυνημμένου παραρτήματος: 

Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Μαρίνος Μουσιούττας Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Γιώργος Λιλλήκας 

 Μάριος Μαυρίδης Μιχάλης Γιωργάλλας 
 Ονούφριος Κουλλά Γιώργος Περδίκης 
 Στέφανος Στεφάνου  Άννα Θεολόγου 

 Άριστος Δαμιανού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε αυθημερόν τα νομοσχέδια 
του επισυνημμένου παραρτήματος, τα οποία κατατέθηκαν στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και 
κηρύχθηκαν επείγοντα.   

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή για σκοπούς καλύτερης διεκπεραίωσης των εργασιών της εξέτασε τα εν 
λόγω νομοσχέδια πριν από την κατάθεσή τους στη Βουλή σε αριθμό συνεδριών της, που 
πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 2 και 5 Δεκεμβρίου 2019. 

 Στο στάδιο της συζήτησης των υπό αναφορά νομοσχεδίων κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής οι πρόεδροι των διοικητικών συμβουλίων, οι γενικοί διευθυντές και άλλοι εκπρόσωποι των νομικών 
προσώπων δημόσιου δικαίου στους οποίους οι εν λόγω προϋπολογισμοί αφορούν.  Παρευρέθηκαν επίσης 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και εκπρόσωποι των καθ’ ύλην αρμόδιων υπουργείων. 

 Σκοπός των νόμων που προτείνονται είναι η κατά νόμο έγκριση των προϋπολογισμών των υπό 
αναφορά νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου για το οικονομικό έτος 2020. 

 Οι προϋπολογισμοί των οργανισμών με τη σειρά που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα 
προβλέπουν ειδικότερα για το έτος 2020 τα ακόλουθα: 

1. Προϋπολογισμός του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου  
 Έσοδα ύψους €7.001.629, τα οποία προέρχονται κυρίως από Χορηγίες και Συνεισφορές (€6.140.000) 

και Παραστάσεις και Περιοδείες (€667.429), ενώ οι δαπάνες του οργανισμού ανέρχονται στο ίδιο ύψος.   

 Συνεπώς, ο προϋπολογισμός είναι ισοσκελισμένος και οι δαπάνες αυτού αναλύονται ως ακολούθως: 

α. Διαχειριστικά Έξοδα  (€1.043.533). 

β. Λειτουργία δαπανών (€4.109.270). 

γ. Θεατρική Ανάπτυξη   (€1.543.505). 

δ. Μη Προβλεπόμενες Δαπάνες και Αποθεματικό (€305.321). 

2. Προϋπολογισμός της Εθνικής Αρχής Παιγνίων και Εποπτείας Καζίνου 
 Έσοδα ύψους €23.952.286, τα οποία προέρχονται κυρίως από Φόρο Καζίνου (€15.000.000), Ετήσιο 

Τέλος Άδειας (€5.000.000) και Κρατική Χορηγία (€3.104.186), ενώ οι δαπάνες της Αρχής ανέρχονται 
στο ίδιο ύψος.  

 Συνεπώς, ο προϋπολογισμός είναι ισοσκελισμένος και οι κυριότερες δαπάνες αυτού αναλύονται ως 
ακολούθως: 

α. Μισθοδοσία (€1.268.686). 

β. Επιστροφές Τελών και Άλλων Προσόδων (€20.698.100). 

 Το ποσό αυτό αφορά επιστροφές τελών και άλλων προσόδων στο Γενικό Λογιστήριο της 
Δημοκρατίας και αποτελείται από φόρους, τέλη αδειοδότησης, τέλη αίτησης και χρηματικές 
ποινές που οφείλονται από τον διαχειριστή καζίνου ή από άλλον αιτητή άδειας ή αδειούχο 
σύμφωνα με τις διατάξεις της σχετικής νομοθεσίας. 

γ. Συμβουλευτικές Υπηρεσίες/Έρευνες (€1.212.000). 
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δ. Λειτουργικές δαπάνες (€315.500). 

3. Προϋπολογισμός του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης Διαφορών Χρηματοοικονομικής 
Φύσης 

 Έσοδα ύψους €1.017.477, τα οποία προέρχονται κυρίως από την πάγια ετήσια εισφορά 
χρηματοοικονομικών επιχειρήσεων (€534.468), κρατική χορηγία (€141.058) και επιβαρύνσεις 
(€150.000), ενώ οι δαπάνες ανέρχονται σε (€1.176.626).  

 Συνεπώς, ο προϋπολογισμός είναι ελλειμματικός και οι κυριότερες δαπάνες αυτού αναλύονται ως 
ακολούθως: 

α. Μισθοδοσία Αξιωματούχων (€115.501). 

β. Αποδοχές Προσωπικού (€371.100). 

γ. Άλλες Δαπάνες (€601.360). 

4. Προϋπολογισμός του Συμβουλίου της Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής 
 Έσοδα ύψους €141.790, τα οποία προέρχονται κυρίως από Κρατική Χορηγία (€139.790), και 

συνολικές δαπάνες του ιδίου ύψους.  

 Συνεπώς, ο προϋπολογισμός είναι ισοσκελισμένος και οι κυριότερες δαπάνες αυτού αφορούν τα 
ακόλουθα: 

α. Λειτουργικές Δαπάνες (€39.290). 

β. Συμβουλευτικές Υπηρεσίες/Έρευνες (€55.000). 

γ. Σύμβαση Υπηρεσιών (€50.000). 

δ. Αγορά Σταθερών και Κινητών Μηχανημάτων (€40.000). 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της στην ολομέλεια του σώματος για την κατά νόμο έγκριση όλων των 
προϋπολογισμών που περιλαμβάνονται στο επισυνημμένο παράρτημα, επιφυλάσσοντας τις θέσεις των 
μελών της ως προς έναν έκαστο των εν λόγω προϋπολογισμών κατά το στάδιο της συζήτησής τους στην 
ολομέλεια της Βουλής. 

 Ταυτόχρονα, η επιτροπή εκφράζει ευαρέσκεια για την υποβολή και κατάθεση στη Βουλή μεγάλου 
αριθμού προϋπολογισμών νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου πριν από την έναρξη του οικονομικού έτους 
στο οποίο αυτοί αφορούν, ώστε να καταστεί δυνατή η επιτέλεση της λειτουργίας τους από την έναρξη του 
αντίστοιχου οικονομικού έτους.  Η εξέλιξη αυτή οφείλεται εν πολλοίς στις συντονισμένες προσπάθειες τόσο 
του Προέδρου της Βουλής όσο και της επιτροπής για εξορθολογισμό της παγιωθείσας κατάστασης που είχε 
δημιουργηθεί με την κατάθεση των εν λόγω προϋπολογισμών στη Βουλή και έγκρισή τους πολλές φορές μετά 
τη λήξη της περιόδου νόμιμης λειτουργίας των εν λόγω προσώπων δημόσιου δικαίου. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 
1. Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019.  

2. Ο περί Προϋπολογισμού της Εθνικής Αρχής Παιγνίων και Εποπτείας Καζίνου του 2020 Νόμος του 
2019.  

3. Ο περί Προϋπολογισμού του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης Διαφορών Χρηματοοικονομικής 
Φύσης του 2020 Νόμος του 2019.  

4. Ο περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου της Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής του 2020 
Νόμος του 2019.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 Δεύτερη ανάγνωση… 

 Συγγνώμη.  Υπάρχουν ομιλητές;  

 Ναι. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Για τον Θεατρικό Οργανισμό Κύπρου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι.  Πάτα το κουμπί. 
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ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Κύριε Δίπλαρε, και ελπίζω να μην εξεγερθείτε και αυτή τη φορά, διότι θα σταθούμε στο γεγονός ότι τα 
κονδύλια τα διαθέσιμα προς τον ΘΟΚ για την ανάπτυξη της θεατρικής δημιουργίας και ειδικότερα για το 
ελεύθερο θέατρο είναι ανεπαρκέστατα.  Την ίδια στιγμή τα κονδύλια ρέουν ανεξέλεγκτα για τις χορηγίες των 
χολιγουντιανών παραγωγών, γιατί εξυπηρετούμε ανιδιοτελείς καταστάσεις και συμφέροντα και θα ήταν καλό 
να ενημερωθούμε για τις τελικές αποφάσεις και τις θέσεις σας επί τούτου.  

 Το δεύτερο που θέλω να σημειώσω είναι ότι έχουμε κάμει συγκεκριμένες εισηγήσεις ως κόμμα προς 
την κυβέρνηση, για να αυξήσει το συγκεκριμένο κονδύλι… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ηρεμήστε, διότι άκουσα ότι θα έρθουν ακόμα δέκα θέματα καινούργια.  Ηρεμήστε!  Και για τα τρία θα 
γίνει η συζήτηση συνολικά, νομίζω, και, αν μπορούμε να περιοριστούμε έτσι στον χρόνο, όσο πιο σύντομα 
μπορείτε, σας παρακαλώ. 

(Γέλια) 

 Τώρα που συνηθίσετε.   

 Συνέχισε, Αντρέα. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Έχουμε κάνει συγκεκριμένη εισήγηση προς την κυβέρνηση για αύξηση του κονδυλίου κατά €1 εκατομ., 
όμως εμάς δε μας εισακούσατε, δεν μας εισάκουσε η κυβέρνηση, όπως έχει γίνει με το Δημοκρατικό Κόμμα 
με τις εισηγήσεις που είχε καταθέσει το τελευταίο διάστημα.  Πρόσφατες αποφάσεις και της Επιτροπής 
Προστασίας του Ανταγωνισμού και επιβολή σχετικών προστίμων προς τον ΘΟΚ δυσκολεύουν την κατάσταση 
και πιέζουν ακόμα περισσότερο τον ΘΟΚ.  Αναμένουμε την αντίδραση και του ΘΟΚ, αναμένουμε και ενέργειες 
από την κυβέρνηση, ούτως ώστε να δοθούν λύσεις και σ’ αυτό το ζήτημα και διερωτούμαστε αλήθεια πού 
βρίσκεται και η εξαγγελία του Προέδρου της Δημοκρατίας -βρίσκεται στο προεκλογικό του πρόγραμμα- για 
ενιαία αρχή πολιτισμού.   

 Η επιχορήγηση, κύριε Πρόεδρε -ακόμα ένα σημείο και ολοκληρώνω- των €700 για κάθε ερασιτεχνική 
ομάδα και €300 για κάθε σχολική ομάδα είναι εξαιρετικά χαμηλή.  Και εδώ είναι ένα άλλο σημείο που 
χρειάζεται να ενισχύσουμε τον ΘΟΚ, για να κάνει καλύτερα τη δουλειά του.  Και τέλος έχουμε επισημάνει την 
ανάγκη ο Θεατρικός Οργανισμός Κύπρου να κάνει μεγαλύτερα ανοίγματα προς την κοινωνία με θεατρικές 
παραγωγές πέρα από τη Λευκωσία σε άλλες πόλεις, αλλά και στην επαρχία. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Δημητρίου. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Θα περίμενα, χωρίς να θέλω να πω κάτι για τον κ. Καυκαλιά, να άκουγα τον κ. Δαμιανού να μιλά για 
τον ΘΟΚ, τον κ. Στεφάνου, που δεν είναι εδώ, αλλά τους βλέπω συχνά στο θέατρο και στις παραγωγές του 
ΘΟΚ και βλέπουμε… 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αν σας επιτρέπει ο ομιλητής, ναι. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Μόλις έχετε παίξει και έχετε χάσει, κύριε Δημητρίου.  Τώρα δε θα ανταγωνιστούμε ποιος έχει 
μεγαλύτερη παρουσία σε θεατρικές παραστάσεις.  Πραγματικά, κύριε Δημητρίου, αλλά σας διαβεβαιώνω ότι 
μόλις έχετε παίξει και έχετε χάσει, διότι η παρουσία μας σε θεατρικές παραστάσεις είμαι βέβαιος ότι βρίσκεται 
πολύ, πολύ πιο ψηλά από την παρουσία πολλών συναδέλφων σου και τη δική σας. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Ε, τότε, κύριε Καυκαλιά, θα έπρεπε να γνωρίζατε για τις περιοδείες του ΘΟΚ και στη Λεμεσό!  Και στην 
ελεύθερη Αμμόχωστο και στην Πάφο!  Γιατί στο πρόγραμμα που βλέπουμε αναφέρονται και πότε πάνε και 
πού πάνε περιοδεία οι παραστάσεις του ΘΟΚ.  Αυτό που εγώ ήθελα να πω είναι πως το επίπεδο των 
παραστάσεων είναι ανεβασμένο αισθητά.  Σε σύγκριση όχι με την προηγούμενη χρονιά ή με την προηγούμενη 
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πενταετία, διαχρονικά.  Το άλλο που θέλω να πω είναι πως όντως υπάρχουν ζητήματα στον ΘΟΚ που πρέπει 
να δούμε και τελευταίως είδαμε τι έγινε και με τη Θυμέλη και με τα προγράμματα στήριξης.   

 Πέραν τούτου όμως είναι ζητήματα που αφορούν τον πολιτισμό και δεν μπορούν να τίθενται υπό τον 
φακό μιας συζήτησης τέτοιας μερικών λεπτών και θα τα πούμε και στους προϋπολογισμούς την ερχόμενη 
βδομάδα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.  Δε νομίζω να είναι από το κατά πόσο παρακολουθούμε εμείς το θέατρο 
που θα κρίνουμε και θα αξιολογήσουμε το έργο ενός οργανισμού ο οποίος τόσα χρόνια έχει προσφέρει πάρα 
πολλά και στη θεατρική παιδεία και στο θέατρο και στον πολιτισμό.  Επομένως, είναι σημαντικό να δούμε 
πώς μπορούμε να βελτιώσουμε το έργο που προσφέρει ο οργανισμός και να δούμε πώς ενισχύεται και το 
ελεύθερο θέατρο ακόμα περισσότερο.  Δηλαδή, με σύνεση και με έναν ορθολογισμό να βάλουμε τα πράγματα 
ενώπιον ενωπίω και επιτέλους θα πρέπει να αποφασιστεί να γίνει το υφυπουργείο πολιτισμού, που έχει 
εξαγγελθεί κατ’ επανάληψη, ελπίζοντας ότι κάποια θέματα και κάποιοι προγραμματισμοί που γίνονται από 
τον Θεατρικό Οργανισμό να μπουν σε άλλο επίπεδο, έτσι που να δημιουργηθεί μια συνεχής παιδεία και ένας 
πολιτισμός ο οποίος θα ανταποκρίνεται πραγματικά στις επιθυμίες και στους στόχους αυτού του κράτους και 
αυτής της κοινωνίας. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Δεύτερη ανάγνωση για τον Θεατρικό Οργανισμό Κύπρου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου ποσού ύψους €7.001.629 για 
τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2020.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων 
άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Εμβάσματα και εισπράξεις κονδυλίων.  Άρθρο 5. 

 Υπερωριακή αποζημίωση.  Άρθρο 6. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 8. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 9. 

 Προκαταβολή για την αγορά μηχανοκίνητου οχήματος.  Άρθρο 10.  

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 11. 

 Αυτόματη Τιμαριθμική Αναπροσαρμογή.  Άρθρο 12. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 13. 

 Απαγόρευση πρόσληψης έκτακτου προσωπικού.  Άρθρο 14. 

 Απασχόληση συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 15. 

 Υπηρεσιακά οχήματα.  Άρθρο 16. 

 Απασχόληση ωρομίσθιου προσωπικού.  Άρθρο 17. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 18. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια δαπανών.  Άρθρο 19. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε για τα άρθρα, παρακαλώ. 
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 Να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα έξι ψήφοι υπέρ, μία ψήφος εναντίον και ένα άτομο δεν 
έχει ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ και μία ψήφο εναντίον, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Πάμε στην τρίτη ανάγνωση.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου του 
2020 Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα πέντε ψήφοι υπέρ και μία ψήφος εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ και μία ψήφο εναντίον, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Πάμε στη δεύτερη ανάγνωση για την Εθνική Αρχή Παιγνίων και Εποπτείας Καζίνου, τώρα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Εθνικής Αρχής Παιγνίων και Εποπτείας Καζίνου ποσού ύψους 
€23.952.286 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2020.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων 
άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Απασχόληση προσωπικού.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε για τα άρθρα, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα τέσσερις ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο περί Προϋπολογισμού της Εθνικής Αρχής Παιγνίων και Εποπτείας Καζίνου του 2020 Νόμος του 
2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

                                            
 Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 

Εναντίον:   ΕΛΑΜ. 
 



660 
 

 Ψηφίστε, παρακαλώ, και ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα πέντε ψήφοι υπέρ και μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ και μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Πάμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου περί Προϋπολογισμού του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης 
Επίλυσης Διαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσης. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης Διαφορών 
Χρηματοοικονομικής Φύσης ποσού ύψους €1.233.294 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 
2020.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων 
άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Δημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Απαγόρευση πλήρωσης θέσεων πρώτου διορισμού, προαγωγής και πρώτου διορισμού και 
προαγωγής.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 7. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε για τα άρθρα, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα πέντε ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα άρθρα εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο περί Προϋπολογισμού του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης Διαφορών Χρηματοοικονομικής 
Φύσης του 2020 Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εφτά παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα εφτά ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα εφτά ψήφους υπέρ, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

                                            
 Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Αλληλεγγύη, Κίνημα Οικολόγων-

Συνεργασία Πολιτών, ΕΛΑΜ. 
Αποχή:   Άριστος Δαμιανού (ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις). 
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 Πάμε στη δεύτερη ανάγνωση για το νομοσχέδιο του Προϋπολογισμού του Συμβουλίου της Ιατρικώς 
Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Συμβουλίου της Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής 
ποσού ύψους €141.790 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2020.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων 
άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων και λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα 
κονδύλια.  Άρθρο 5. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχου προσώπου.  Άρθρο 6. 

 Επιδόματα που υπόκεινται σε φόρο εισοδήματος.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε για τα άρθρα, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα τέσσερις ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα άρθρα εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου της Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής του 2020 
Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε, τριάντα έξι παρόντες, τριάντα έξι ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, ομόφωνα το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε τώρα στο τελευταίο νομοσχέδιο που είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2019». 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του  

2019» 
Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος  Αντρέας Καυκαλιάς 

 Μαρίνος Μουσιούττας  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Γιώργος Λιλλήκας 

 Μάριος Μαυρίδης  Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Oνούφριος Κουλλά  Γιώργος Περδίκης 

 Στέφανος Στεφάνου  Άννα Θεολόγου 
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 Άριστος Δαμιανού  
 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε αυθημερόν το πιο πάνω 
νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας του σώματος και κηρύχθηκε επείγον.   

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή για σκοπούς καλύτερης διεκπεραίωσης των εργασιών της εξέτασε το εν 
λόγω νομοσχέδιο πριν από την κατάθεσή του στη Βουλή, σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 5 
Δεκεμβρίου 2019.  Στη συνεδρία αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών και της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου (ΑΤΗΚ).  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου συμπληρωματικών πιστώσεων ύψους €25 εκατομ. και η χρήση τους για την 
κάλυψη επιπρόσθετης εφάπαξ πληρωμής της ΑΤΗΚ προς το Ταμείο Συντάξεως. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, η προτεινόμενη αύξηση αφορά στην κάλυψη μέρους 
του αναλογιστικού ελλείμματος του Ταμείου Συντάξεως, μετά από σχετική συμφωνία της διαχειριστικής 
επιτροπής του εν λόγω ταμείου και της ΑΤΗΚ. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, με βάση την πρόσφατη αναλογιστική μελέτη χρηματοδότησης, που 
διενεργήθηκε για σκοπούς αξιολόγησης της οικονομικής κατάστασης του Ταμείου Συντάξεως, διαπιστώθηκε, 
το 2018, αναλογιστικό έλλειμμα χρηματοδότησης ύψους €141,3 εκατομ. έναντι ελλείμματος €140,7 εκατομ. 
το 2017.   

 Ως εκ τούτου, η διαχειριστική επιτροπή και η ΑΤΗΚ έχουν συμφωνήσει όπως για τη χρηματοδότηση 
του ελλείμματος: 

1. οι πρόσθετες εισφορές, οι οποίες αφορούν ετήσιες εισφορές πέραν εκείνων που απαιτούνται για την 
κάλυψη παροχών που συσσωρεύονται από έτος σε έτος, διατηρηθούν στα ίδια επίπεδα που ίσχυαν 
κατά τα δύο προηγούμενα έτη, ήτοι στα €19,6 εκατομ. ετησίως, και  

2. καταβληθεί πρόσθετο εφάπαξ ποσό ύψους €25 εκατομ. έναντι του αναλογιστικού ελλείμματος του 
Ταμείου Συντάξεως.   

 Συναφώς, με τον τρόπο αυτό θα επιτευχθεί προς όφελος της ΑΤΗΚ εξοικονόμηση δαπανών για τόκους 
και μείωση της περιόδου αποπληρωμής του ελλείμματος από τα 7,5 έτη στα 6,25 έτη, με αποτέλεσμα να 
καθίσταται δυνατή η χάραξη νέας επενδυτικής πολιτικής για το ταμείο, η οποία να στοχεύει σε πιο 
συντηρητικούς, ως προς την αναμενόμενη απόδοση, στόχους χαμηλότερου ρίσκου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε  να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Προχωρούμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση για την Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου ποσού ύψους €25.000.000 
για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2019. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε για τα άρθρα, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα τέσσερεις ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα άρθρα εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 
2019. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ και ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα τέσσερις ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, ομόφωνα το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο Δεύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Έχει ήδη γίνει. 

  Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.219, ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα 
που έχουν ληφθεί για την ψυχολογική στήριξη των οικογενειών των εγκλωβισμένων και των αγνοουμένων 
της τουρκικής εισβολής.  Αυτές οι ομάδες παθόντων πολιτών της Δημοκρατίας λόγω των παραβιάσεων των 
ανθρωπίνων δικαιωμάτων και της στέρησης των βασικών ελευθεριών τους, καθώς και των δυσάρεστων 
γεγονότων που έχουν βιώσει εξαιτίας της τούρκικης εισβολής, έχουν ανάγκη ακόμα και σήμερα για 
ψυχολογική στήριξη.  Την ψυχολογική αυτή στήριξη εξακολουθούν να έχουν ακόμη ανάγκη πολύ περισσότερο 
τα παιδιά των εγκλωβισμένων.  Η ερώτησή μου αυτή δεν αφορά οικονομική στήριξη παρά μόνο την 
ψυχολογική στήριξη.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.220, ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρίστου Χρίστου 

 «Με αφορμή τη συζήτηση για τον φάκελο του χαλλουμιού, θα θέλαμε να μας ενημερώσει ο αρμόδιος 
υπουργός πόσα λεφτά δόθηκαν μέχρι σήμερα σε δικηγορικά γραφεία για κατοχύρωση εμπορικών σημάτων, 
ποια είναι αυτά τα δικηγορικά γραφεία και ποιο ήταν το αποτέλεσμα των δικαστικών διαδικασιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.221, ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους 
προγραμματισμούς του υπουργείου του για τα πιο κάτω: 

1. Για την ανέγερση της αίθουσας πολλαπλής χρήσης του Παγκυπρίου Λυκείου Λάρνακας. 

2. Για τη νέα τεχνική σχολή στη Λάρνακα. 

3. Για τη λειτουργία της σχολής γαλακτοκομίας/τυροκομίας στην Αθηένου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.222, ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως και το Αρχηγείο Αστυνομίας 
αποφάσισαν να τερματίσουν τη λειτουργία του Κλιμακίου Πάταξης Λαθροθηρίας.  Σύμφωνα με τις 
πληροφορίες, η απόφαση για τερματισμό της λειτουργίας του κλιμακίου πάρθηκε μετά την καταγγελία 
σεσημασμένων λαθροθηρών.  Εάν ισχύει η υπό αναφορά πληροφόρηση, η εν λόγω απόφαση κρίνεται άκρως 
επικίνδυνη και οι επιπτώσεις στην κυπριακή πανίδα ενδεχομένως να είναι ανεπανόρθωτες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν ισχύει η πιο 
πάνω πληροφόρηση και, εάν ναι, ποιοι λόγοι οδήγησαν στην απόφαση για τερματισμό της λειτουργίας του 
κλιμακίου.  Επίσης, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει το σώμα αν σκοπεύει να 
αντικαταστήσει το κλιμάκιο με κάποια άλλη δύναμη και με ποιο τρόπο θα διασφαλιστεί η προστασία της 
κυπριακής πανίδας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.223, ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι κοινότητες οι οποίες έχουν εντός των ορίων τους τουρκοκυπριακές (Τ/Κ) 
περιουσίες οι οποίες είναι εκμισθωμένες σε διάφορα άτομα δεν μπορούν να έχουν πληροφόρηση από την 
Υπηρεσία Διαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών ποια είναι τα άτομα που εκμεταλλεύονται τις περιουσίες 
αυτές, ώστε να μπορούν να εκδίδουν τις διάφορες φορολογίες που προνοούν οι νομοθεσίες. 
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 Παρ’ όλον ότι έχουν επανειλημμένως αποταθεί, για να πάρουν την πληροφόρηση αυτή, η απάντηση 
που παίρνουν από την αρμόδια υπηρεσία είναι ότι αποτελούν προσωπικά δεδομένα, με αποτέλεσμα οι 
κοινότητες να χάνουν σημαντικά έσοδα. 

 Ως εκ τούτου, ή πρέπει η Υπηρεσία Διαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών να αναλάβει να 
εισπράττει από τα πρόσωπα στα οποία εκμισθώνονται οι περιουσίες αυτές και να καταβάλλει τις φορολογίες 
στις κοινότητες ή πρέπει να εξευρεθεί κάποια άλλη ρύθμιση. 

 Με βάση αυτά, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα πώς προσεγγίζει αυτό το 
ζήτημα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.224, ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Πόσα άτομα εργοδοτήθηκαν συνολικά στη δημόσια υπηρεσία υπό το καθεστώς της αγοράς ή 
μίσθωσης υπηρεσιών και στη συνέχεια μετατράπηκαν σε εργοδοτουμένους αορίστου χρόνου; 
Ειδικότερα, παρακαλώ όπως κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικός κατάλογος, ο οποίος 
να παρουσιάζει αναλυτικά πόσα άτομα έχουν μετατραπεί σε εργαζoμένους αορίστου χρόνου, ενώ 
είχαν εργοδοτηθεί μέσω σύμβασης υπηρεσιών την περίοδο 2010-2019, σε ποιες υπηρεσίες 
εργάζονται, ποια τα καθήκοντά τους και ποιος ο ετήσιος μισθός τους. 

2. Εφόσον υπήρχαν ανάγκες σε προσωπικό, γιατί δεν ακολουθήθηκε η θεσμοθετημένη διαδικασία για 
προκήρυξη σχετικών θέσεων  και επιλέχθηκε η διαδικασία της αγοράς υπηρεσιών, με αποτέλεσμα να 
καταστούν δημόσιοι υπάλληλοι αορίστου χρόνου πρόσωπα τα οποία δεν πέρασαν από τις 
προβλεπόμενες διαδικασίες πρόσληψης στο δημόσιο, όπως είναι για παράδειγμα η γραπτή εξέταση;  

3. Ποιος ελέγχει αν πληρούν τα ελάχιστα προσόντα για τις θέσεις που καταλαμβάνουν;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.225, ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Διοικητικό Δικαστήριο στην υπόθεση “Ιφιγένεια Αντρέα Πολυδώρου και 
Δημήτρη Χατζηγεωργίου αρ. 1288/15” αποφάσισε ότι η παρακράτηση έκτακτης εισφοράς επί τόκων για 
αποζημίωση απαλλοτρίωσης ακίνητης ιδιοκτησίας προσκρούει στο άρθρο 23(4)(γ) του συντάγματος.  
Συνεπώς, το εισόδημα από τόκους αποζημίωσης για απαλλοτρίωση ακίνητης ιδιοκτησίας δεν υπόκειται σε 
φορολογία μέσα στα πλαίσια του άρθρου 3(2)(β) του περί Έκτακτης Αμυντικής Εισφοράς Νόμου.  Όπως 
πληροφορήθηκα από επιστολή του Τμήματος Φορολογίας, κατόπιν γνωμάτευσης του Γενικού Εισαγγελέα, 
θα επιστραφούν όλα τα ποσά παρακρατηθείσας έκτακτης αμυντικής εισφοράς σε όλα τα φορολογούμενα 
πρόσωπα από τα οποία εκκρεμούσε ένσταση ενώπιον του Εφόρου Φορολογίας ή προσφυγή ενώπιον του 
Διοικητικού Δικαστηρίου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πόσες υποθέσεις 
ενστάσεων υπάρχουν ενώπιον του Εφόρου Φορολογίας ή προσφυγές ενώπιον του Διοικητικού Δικαστηρίου 
τέτοιας μορφής.  Ποιο είναι το αναμενόμενο ποσό που αναμένεται να καταβάλει η Δημοκρατία ως επιστροφή;  
Πότε αναμένεται να επιστραφούν τα εν λόγω ποσά;  Υπάρχει το ενδεχόμενο να επιστραφούν λεφτά και σε 
άτομα τα οποία δεν υπέβαλαν ένσταση ή δεν προσέφυγαν στο δικαστήριο;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.226, ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το κτίριο του παλιού δημοτικού σχολείου Παλαιχωρίου Μόρφου, στην 
τοποθεσία “Παραδόχωμα”, βρίσκεται σε πολύ άσχημη κατάσταση και κινδυνεύει να καταρρεύσει.  Το κτίριο 
θα μπορούσε ενδεχομένως να αξιοποιηθεί ως πολιτιστικό κέντρο ή για άλλους σκοπούς της κοινότητας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
πάρει τα κατάλληλα μέτρα για την αποκατάσταση και αξιοποίηση του κτιρίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.227, ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Το ίδρυμα για παιδιά με ειδικές ανάγκες “Άγιος Γεώργιος-Χριστάκη Χασάπη”, που λειτουργεί στη 
Λάρνακα, είναι γνωστό για την προσφορά του σε μια κατηγορία παιδιών που πρέπει να τυγχάνουν φροντίδας 
που το εν λόγω ίδρυμα παρέχει.  Παράλληλα, είναι γνωστό ότι, για να μπορεί το ίδρυμα να λειτουργεί και να 
προσφέρει με αξιοπρέπεια, χρειάζεται οικονομική στήριξη μέσω διάφορων εκδηλώσεων που πραγματοποιεί 
το ίδρυμα και που διοργανώνει το διοικητικό του συμβούλιο.  Βασίζεται δε και στην κρατική χορηγία, που 
δίνεται πάντα καθυστερημένη και αυτό δημιουργεί προβλήματα στη λειτουργικότητα του ιδρύματος.  Για το 
2019 -βρισκόμαστε ήδη στα τέλη Νοεμβρίου- αυτό το ποσό που έπρεπε να δοθεί μέχρι σήμερα 
δεν κατέστη δυνατό να δοθεί ως κρατική χορηγία, ενώ ο προϋπολογισμός έχει εγκριθεί. 
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 Ως εκ των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το τι προτίθεται να πράξει για το πιο πάνω ζήτημα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.228, ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Στις 12 και 15 Οκτωβρίου 2019 δημοσιεύθηκαν άρθρα στην εφημερίδα “Χαραυγή” και κυκλοφόρησε 
βίντεο που καταγράφουν και παρουσιάζουν να γίνεται οργανωμένη μεγάλης κλίμακας παγίδευση πουλιών με 
δίκτυα σε περιοχή της επαρχίας Λάρνακας.  

Παρακαλώ τους αρμόδιους υπουργούς να πληροφορήσουν τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις ενέργειες 
που έχουν λάβει οι διωκτικές αρχές (Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας και Αστυνομία Κύπρου) μετά από τη 
δημοσίευση αυτών των άρθρων, καθώς και για τις ενέργειες που έχουν ληφθεί γενικά κατά των οργανωμένων 
και μεγάλων παγιδευτών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.229, ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Μια από τις σοβαρές αλλαγές που έγιναν στον περί Προστασίας και Διαχείρισης Άγριων Πτηνών και 
Θηραμάτων νόμο αφορούσε την έκδοση εξωδίκων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αναφορικά με την 
πρόοδο εφαρμογής της νέας νομοθεσίας, τον αριθμό των εξωδίκων που έχουν εκδοθεί και το συνολικό ποσό 
που εισπράχθηκε, καθώς και τον αριθμό εκείνων που έχουν πληρωθεί ή εκκρεμεί η πληρωμή τους. 

 Παρακαλώ επίσης όπως μας ενημερώσει για τον αριθμό των περιπτώσεων που έχουν οδηγηθεί στο 
δικαστήριο λόγω μη εξόφλησης των εξωδίκων, καθώς και τις δικαστικές ποινές που επιβλήθηκαν έναντι του 
αρχικού ποσού τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.230, ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι, ενώ έχει ολοκληρωθεί η ανέγερση της Περιφερειακής Στέγης Ηλικιωμένων 
στο Παλαιχώρι εδώ και δύο χρόνια, ακόμα δεν έχει τεθεί σε λειτουργία.  Σε δηλώσεις του Υπουργού 
Εσωτερικών το 2015 αναφέρεται ότι η κυβέρνηση είχε εγκρίνει κονδύλι της τάξης του συνολικού κόστους των 
€2.788.000, με στόχο την εξυπηρέτηση όλων των κοινοτήτων της περιοχής.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους 
που ακόμα δεν έχει τεθεί σε λειτουργία η Στέγη Ηλικιωμένων και τι προτίθεται να κάνει για την αντιμετώπιση 
τυχόν προβλημάτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.231, ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει δέκτης παραπόνων σχετικά με την παραγωγή λαδιού από ελαιοτριβεία. Ειδικότερα, άτομα 
διαμαρτύρονται ότι παλαιότερα με συγκεκριμένη ποσότητα ελιών έβγαζαν συγκεκριμένη ποσότητα 
ελαιόλαδου, ενώ φέτος δε συμβαίνει κάτι τέτοιο, αφού από τις ίδιες ποσότητες ελιών παίρνουν μειωμένη 
ποσότητα λαδιού. Ενδεικτικά αναφέρω περίπτωση στην οποία, ενώ τα τελευταία χρόνια  από 4,5- 6 κιλά ελιές 
έπαιρνε ένα λίτρο ελαιόλαδου, φέτος η παραγωγή ήταν 1 λίτρο ελαιόλαδου ανά 8 κιλά καρπού ελιών.  

  Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει λάβει 
καταγγελίες σχετικά με την παραγωγή ελαιόλαδου από ελαιοτριβεία. Επίσης παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό 
να ενημερώσει το σώμα αν διενεργούνται σχετικοί έλεγχοι στα ελαιοτριβεία, ιδιαίτερα κατά την περίοδο 
παραγωγής λαδιού, ώστε να μην παρατηρούνται φαινόμενα νοθείας ή παραπλάνησης των παραγωγών. 
Ελέγχει κάποιος αρμόδιος φορέας τη λειτουργία των ελαιοτριβείων; Ποιος καθορίζει την αναλογία κιλών 
καρπού με παραγωγή λαδιού; Πώς εξασφαλίζεται ότι δεν υπάρχει παραπλάνηση των παραγωγών;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.232, ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει δέκτης παραπόνων σχετικά με την παροχή φοιτητικής μέριμνας σε άτομα που φοιτούν σε 
κολέγια. Όπως με πληροφόρησαν, άτομα τα οποία φοιτούν σε κολέγια δε δικαιούνται φοιτητική μέριμνα.   

  Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν ισχύουν οι υπό 
αναφορά καταγγελίες και, εάν ναι, αν υπάρχει πρόθεση για τροποποίηση του ισχύοντος νομοθετικού 
πλαισίου, ώστε να μπορούν και άτομα που φοιτούν σε σχολές ανώτερης εκπαίδευσης να είναι δικαιούχοι 
φοιτητικής μέριμνας, αναλόγως των σπουδών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.233, ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Ευρωπαϊκή Αρχή για την Ασφάλεια των Τροφίμων (EFSA) σε δήλωσή της 
ανέφερε ότι το φυτοφάρμακο “χλωροπυριφός” (chlorpyrifos) δεν πληρεί τα κριτήρια που απαιτούνται από την 
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ευρωπαϊκή  νομοθεσία για την ανανέωση της έγκρισής του από την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Η EFSA ετοίμασε 
τη σχετική δήλωση κατόπιν σχετικού αιτήματος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, η οποία ήθελε να ενημερωθεί 
σχετικά με τα δημοσιευμένα αποτελέσματα που αφορούν στη χρήση του “χλωροπυριφός”, αφού η περίοδος 
έγκρισής του λήγει τον Ιανουάριο του 2020 και η αίτηση ανανέωσης των παρασκευαστών αξιολογείται επί του 
παρόντος στο πλαίσιο του συστήματος αξιολόγησης από τους αρμόδιους φορείς της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  
Η EFSA στη δήλωσή της εκφράζει ανησυχίες σχετικά με πιθανές γονοτοξικές επιδράσεις που έχει η χρήση 
του φυτοφαρμάκου, καθώς και με τις νευρολογικές επιδράσεις του κατά τη διάρκεια της ανάπτυξης, 
αναφέροντας επιδημιολογικά δεδομένα που δείχνουν επιδράσεις στα παιδιά. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια είναι η θέση 
του υπουργείου σε σχέση με την πιο πάνω δήλωση, αν έχει διενεργήσει το ίδιο μελέτη όσον αφορά στη χρήση 
του υπό αναφορά φυτοφαρμάκου και αν προτίθεται να προχωρήσει στην απαγόρευση της χρήσης του στην 
επικράτεια της Κυπριακής Δημοκρατίας.  Υπάρχουν στοιχεία που να δείχνουν σε ποιο εύρος χρησιμοποιείται 
στην Κύπρο;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.234, ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Το περιστατικό που συνέβη πριν λίγες μέρες στην επαρχία Λευκωσίας, όταν ένοπλος κλειδώθηκε στο 
διαμέρισμά του απειλώντας τους περαστικούς με τη χρήση όπλου, έφερε ξανά στο προσκήνιο το θέμα της 
οπλοκατοχής και ανέδειξε κενά τα οποία ενδεχομένως να υπάρχουν σε σχέση με το ποια άτομα έχουν άδεια 
κατοχής όπλων, τη διαδικασία έγκρισης και έκδοσης των αδειών κ.τ.λ.  Επίσης, στην υπόθεση των 
παρακολουθήσεων διαπιστώθηκε ότι ένας εκ των Ισραηλινών βαφτίστηκε “ειδικός αστυνομικός”, για να 
νομιμοποιείται να οπλοφορεί.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Πόσες άδειες οπλοφορίας υπάρχουν εν ισχύι που να αφορούν πυροβόλα όπλα, εκτός από αυτές των 
κυνηγετικών όπλων, οι οποίες αποκαλούνται “ειδικές” (“special”);  

2. Πόσες από αυτές τις άδειες έχουν καταστεί ουσιαστικά μόνιμες λόγω συνεχών ανανεώσεων; 

3. Πόσες έχουν εγκριθεί συνολικά τα τελευταία πέντε χρόνια;  

4. Πόσες αφορούν άμεσα ή έμμεσα πολιτικά πρόσωπα; 

5. Υπάρχουν οποιεσδήποτε σκέψεις για τροποποίηση της νομοθεσίας που αφορά στην οπλοκατοχή; 

6. Πόσες άδειες οπλοφορίας έχουν εκδοθεί φέτος για τα κυνηγετικά τουφέκια;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.235, ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρίστου Χρίστου 

 «Με βάση πληροφορίες που έχουμε λάβει, η Κυπριακή Δημοκρατία και οι τοπικές αρχές εισπράττουν 
ελάχιστα από τα εκδιδόμενα πρόστιμα σε Τουρκοκυπρίους που έχουν καταγγελθεί στις ελεύθερες περιοχές. 

 Καλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως μας ενημερώσει για τα ακόλουθα: 

1. Πόσα είναι τα ανείσπρακτα πρόστιμα από Τουρκοκυπρίους οδηγούς ανά έτος; 

2. Τι προτίθεται να κάνει η κυβέρνηση για την επίλυση του προβλήματος;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.236, ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με τα καθήκοντα-υπηρεσίες των Συμβασιούχων Οπλιτών της Δημοκρατίας (ΣΥΟΠ) όπως 
αναφέρονται στην ιστοσελίδα του Γενικού Επιτελείου της Εθνικής Φρουράς, οι ΣΥΟΠ “δε δικαιούνται να 
ασκούν άμεσα ή έμμεσα οποιοδήποτε επάγγελμα ή επιτήδευμα ή ασχολούνται ή μετέχουν σε οποιαδήποτε 
ιδιωτική εργασία ή επιχείρηση”. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για ποιο λόγο δε 
δίνεται η δυνατότητα στους ΣΥΟΠ να ζητούν ειδική άδεια από τον Υπουργό Άμυνας, εάν επιθυμούν να 
εργαστούν, όπως συμβαίνει με μέλη άλλων σωμάτων ασφαλείας ή δημόσιων υπαλλήλων, οι οποίοι μάλιστα 
έχουν και μόνιμη επαγγελματική σχέση με το δημόσιο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.237, ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί σχετικά με την εισήγηση της ΠΟΒΕΚ το σχέδιο απόσυρσης παλαιών 
αυτοκινήτων να μην ισχύει μόνο για την αγορά καινούριων οχημάτων, αλλά να καλύπτει και την εισαγωγή 
μεταχειρισμένων μικρών υβριδικών οχημάτων euro6 και άνω, ηλικίας κάτω των πέντε ετών. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πώς εξετάζει την 
εισήγηση της ΠΟΒΕΚ και αν υπάρχει πρόθεση να την ενσωματώσει σε ένα μελλοντικό σχέδιο απόσυρσης 
παλαιών αυτοκινήτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.238, ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Ανδρέα Πασιουρτίδη 

 «Παρακαλούμε όπως ερωτηθεί ο αρμόδιος υπουργός και ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
αναφορικά με την τοποθέτηση ανελκυστήρα στο Περιφερειακό Γυμνάσιο Κιτίου. 

 Πρόκειται για έργο το οποίο είναι απολύτως απαραίτητο στη διακίνηση παιδιών με κινητικά 
προβλήματα, τα οποία δεν έχουν πρόσβαση στις αίθουσες που βρίσκονται στον όροφο του σχολείου.  Βάσει 
της πληροφόρησης που έχουμε λάβει, το έργο αυτό έχει εγκριθεί και συμπεριλαμβάνεται στο ΜΔΠ 2020-
2022, αλλά επείγει η έναρξη και ολοκλήρωση των έργων το 2020. 

 Ζητούμε όπως πληροφορηθούμε για το πότε προγραμματίζεται η έναρξη εργασιών για την τοποθέτηση 
του ανελκυστήρα, καθώς και για το χρονοδιάγραμμα των εργασιών για την ολοκλήρωσή του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.239, ημερομηνίας 3 Δεκεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Λουκαΐδη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τον 
εξοπλισμό που έχει αγοραστεί για χρήση στις Κεντρικές Φυλακές και ο οποίος διακόπτει την όποια λειτουργία 
κινητών τηλεφώνων εντός των συγκεκριμένων εγκαταστάσεων.  

 Συγκεκριμένα, παρακαλούμε να ενημερωθούμε για τις δυνατότητες αυτού του εξοπλισμού, αν υπάρχει 
η δυνατότητα άλλης χρήσης πέραν της διακοπής των ηλεκτρονικών επικοινωνιών, αν η εμβέλειά του 
εκτείνεται πέραν των εγκαταστάσεων των Κεντρικών Φυλακών, καθώς και για τις δαπάνες που διενεργήθηκαν 
για τη σχετική αγορά και τον προμηθευτή του μηχανήματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.240, ημερομηνίας 3 Δεκεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 

 «Σε συνέχεια της ερώτησής μου με αριθμό 23.06.011.03.033 και ημερομηνία 10 Αυγούστου 2018, 
παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπάρχει ο 
προγραμματισμός για το 2020 να δημιουργηθούν στάσεις-σταθμοί με κλιματιζόμενη αίθουσα επιβατών έξω 
από όλα τα νοσοκομεία σε όλες τις επαρχίες, δηλαδή κάτι ανάλογο με τον σταθμό του Γενικού Νοσοκομείου 
Λευκωσίας.  Επίσης να ενημερωθεί το σώμα πότε λειτούργησε ο κλιματιζόμενος χώρος επιβατών στο Γενικό 
Νοσοκομείο Λευκωσίας και ποιο είναι το κόστος του. 

 Όπως έχω αναφέρει στην ερώτησή μου, η δημιουργία κλιματιζόμενων χώρων επιβάλλεται λόγω του 
κλίματος μας, αλλά και γιατί θα εξυπηρετηθούν ευπαθείς ομάδες πληθυσμού, ειδικότερα οι συμπολίτες μας 
που αντιμετωπίζουν χρόνια προβλήματα υγείας και επηρεάζονται από τις υψηλές θερμοκρασίες.  
Επισυνάπτονται η ερώτηση και η σχετική απάντηση.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.241, ημερομηνίας 5 Δεκεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό, προς χάριν της διαφάνειας και με γνώμονα πάντα την πάταξη 
της διαφθοράς, να μας αποστείλει σχετικό κατάλογο με τα δικηγορικά ή ελεγκτικά γραφεία που μεσολάβησαν 
για την έκδοση των διαβατηρίων που θα ανακληθούν, αλλά και τις επενδύσεις που έγιναν, καθώς και πού 
έγιναν αυτές οι επενδύσεις από πλευράς των ξένων που πήραν διαβατήριο και τις εταιρείες με τις όποιες 
είχαν συναλλαγές.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Γιώργου Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.02.023, ημερομηνίας 28 Ιουλίου 2017, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.375, ημερομηνίας 6 Δεκεμβρίου 

2018, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

  «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και αφού απολογηθώ για την καθυστέρηση στην αποστολή της 
απάντησης μας, να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 



668 
 

(α)  Οι φορείς εκμετάλλευσης που έχουν αναλάβει την έρευνα για κοιτάσματα υδρογονανθράκων στην 
Κυπριακή ΑΟΖ ακολουθούν την εθνική νομοθεσία για την προστασία του περιβάλλοντος και με βάση 
τον περί της εκτίμησης των επιπτώσεων στο περιβάλλον από ορισμένα έργα νόμο 127(Ι)/2018, 
υποβάλλουν Μελέτη Περιβαλλοντικής Αναφοράς (Environmental Baseline Survey - EBS) και Μελέτη 
Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον (ΜΕΕΠ). Οι μελέτες αυτές αξιολογούνται από την 
Περιβαλλοντική Αρχή και εκδίδεται Περιβαλλοντική Έγκριση με όρους, οι οποίοι διασφαλίζουν την 
προστασία του περιβάλλοντος, λαμβάνοντας υπόψη τα ευρήματα της Μελέτης Περιβαλλοντικής 
Αναφοράς και της Μελέτης Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον. 

(β)  Επιπρόσθετα, σύμφωνα με το Πρωτόκολλο για την Προστασία της Μεσογείου από Ρύπανση που 
Προέρχεται από την Εξερεύνηση και Εκμετάλλευση της Υφαλοκρηπίδος και του Βυθού και του 
Υπεδάφους του, της Σύμβασης της Βαρκελώνης (Υπεράκτιο Πρωτόκολλο), το οποίο κυρώθηκε με το 
Νόμο 2001 [Ν.20(ΙΙΙ)/01], όλες οι δραστηριότητες στην περιοχή όπου εφαρμόζεται, πρέπει να 
λαμβάνουν εκ των προτέρων γραπτή άδεια εξερεύνησης ή εκμετάλλευσης από την αρμόδια αρχή, που 
είναι ο Υπουργός Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος. Πριν από την αδειοδότηση, η 
αρμόδια αρχή βεβαιώνεται ότι η εγκατάσταση έχει κατασκευαστεί σύμφωνα με τα διεθνή πρότυπα και 
πρακτικές και ότι ο φορέας εκμετάλλευσης διαθέτει την αναγκαία τεχνική ικανότητα και οικονομική 
επιφάνεια για την άσκηση των σχετικών δραστηριοτήτων. Για οποιαδήποτε αίτηση για χορήγηση 
άδειας πρέπει να κατατίθεται σχέδιο από τον υποψήφιο φορέα εκμετάλλευσης προς την αρμόδια αρχή, 
το οποίο περιλαμβάνει, μεταξύ άλλων, μέτρα για την προστασία του περιβάλλοντος και μέτρα 
προστασίας που προβλέπονται για τον Σχεδιασμό Εκτάκτων Περιστατικών. Επιπλέον, σε περιπτώσεις 
έκτακτης ανάγκης, τα Μέρη της Σύμβασης εφαρμόζουν, τηρουμένων των αναλογιών, τις διατάξεις του 
Πρωτοκόλλου για τη συνεργασία στην καταπολέμηση της ρύπανσης της Μεσογείου Θαλάσσης από 
πετρέλαιο και άλλες επιβλαβείς ουσίες σε περιπτώσεις επείγουσας ανάγκης (Emergency Protocol). 
Πέραν αυτών, το Υπεράκτιο Πρωτόκολλο περιλαμβάνει πρόνοιες συνεργασίας μεταξύ των Μερών για 
αμοιβαία ενημέρωση και λαμβανόμενα μέτρα σε περίπτωση διασυνοριακής ρύπανσης. Σημειώνεται 
ότι, παρόλο που το Υπεράκτιο Πρωτόκολλο τέθηκε σε εφαρμογή από το 2011, γειτονικές χώρες όπως 
η Ελλάδα, η Αίγυπτος, το Ισραήλ και ο Λίβανος δεν το έχουν ακόμη κυρώσει. Όσον αφορά το 
Emergency Protocol, αυτό είναι σε ισχύ και έχει κυρωθεί από όλες τις γειτονικές χώρες της Κυπριακής 
Δημοκρατίας. 

(γ)  Για την εναρμόνιση με την Οδηγία 2013/30/ΕΕ για την ασφάλεια των υπεράκτιων εργασιών πετρελαίου 
και φυσικού αερίου, μεταξύ άλλων, έχει εκδοθεί ο Περί των Εξωτερικών Σχεδίων Αντιμετώπισης 
Καταστάσεων Εκτάκτου Ανάγκης στις Υπεράκτιες Εργασίες Πετρελαίου και Φυσικού Αερίου Νόμος 
[Ν.59(Ι)/2016], για την εφαρμογή του οποίου αρμόδια αρχή είναι ο Υπουργός Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος. Σύμφωνα με τον εν λόγω Νόμο, οι ρυθμίσεις που περιέχονται στα 
εξωτερικά σχέδια αντιμετώπισης καταστάσεων εκτάκτου ανάγκης περιλαμβάνουν διατάξεις για την 
ανταπόκριση σε σοβαρό ατύχημα, το οποίο πιθανόν να υπερβαίνει τις δυνατότητες αντίδρασης της 
Κυπριακής Δημοκρατίας ή τα όρια της, μέσω: 

(i)  Ανταλλαγής εξωτερικών σχεδίων αντιμετώπισης καταστάσεων εκτάκτου ανάγκης με γειτονικά 
κράτη μέλη και την Επιτροπή, 

(ii) συγκέντρωσης σε διασυνοριακό επίπεδο των καταλόγων των μέσων παρέμβασης που 
βρίσκονται στην κατοχή του κλάδου ή των δημόσιων αρχών, ώστε ο εξοπλισμός και οι 
διαδικασίες να είναι συμβατά μεταξύ όμορων χωρών και κρατών μελών, 

(iii) διαδικασιών για την επίκληση του Μηχανισμού Πολιτικής Προστασίας της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, 

(iv) διοργάνωσης διασυνοριακών ασκήσεων, όσον αφορά τα εξωτερικά σχέδια αντιμετώπισης 
καταστάσεων εκτάκτου ανάγκης. 

 Για την εφαρμογή της πιο πάνω οδηγίας έχει συσταθεί το European Offshore Authority Group, σε 
εργασίες του οποίου συμμετέχουν και γειτονικές μη Ευρωπαϊκές χώρες, όπως ο Λίβανος και το Ισραήλ, όπου 
ανταλλάσσονται απόψεις, εμπειρίες και τεχνογνωσία επί των σχετικών θεμάτων. 

(δ)  Αναφορικά με τη Στρατηγική Μελέτη Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων (ΣΜΠΕ), πληροφορείστε ότι αυτή 
εκπονήθηκε και αξιολογήθηκε το 2008. Δεν υπάρχει υποχρέωση υποβολής ή/και έγκρισης της εν λόγω 
μελέτης από την Ε. Ένωση. Το Τμήμα Περιβάλλοντος ως η Αρμόδια Αρχή για την εφαρμογή του περί 
της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Σχέδια και/ή Προγράμματα Νόμου, 
θεωρεί απαραίτητο όπως γίνει αναθεώρηση, επαναϋποβολή και επαναξιολόγηση της Στρατηγικής 
Μελέτης για τις δραστηριότητες έρευνας, εξερεύνησης και εκμετάλλευσης των υδρογονανθράκων 
εντός της Αποκλειστικής Οικονομικής Ζώνης της Κυπριακής Δημοκρατίας, λαμβάνοντας υπόψη τις 
εξελίξεις στον τομέα και της μελλοντικής εκμετάλλευσης των υδρογονανθράκων στην Κυπριακή ΑΟΖ. 

(ε)  Όσον αφορά το κατά πόσο έχουν υπογραφεί συμφωνίες ή έχουν αναληφθεί δεσμεύσεις από τις 
γειτονικές χώρες (Λίβανο, Ισραήλ και Αίγυπτο) σχετικά με την τήρηση αυστηρών προδιαγραφών και 
απαιτήσεων της ΕΕ για την ασφάλεια και την προστασία του περιβάλλοντος κατά τη διεξαγωγή των 
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δικών τους ερευνητικών και εξορυκτικών δραστηριοτήτων και γενικά σε όλα τα έργα και τις διεργασίες 
που θα γίνουν για την αξιοποίηση των δικών τους κοιτασμάτων, πληροφορείσθε τα πιο κάτω: 

(ζ)  Στο πλαίσιο της Τριμερούς συνάντησης μεταξύ των Υπουργών Περιβάλλοντος Κύπρου-Ελλάδας-
Αιγύπτου, στις 28-29 Μαΐου 2017, στο Κάιρο, συμφωνήθηκε Κοινή Δήλωση στον Τομέα του 
Περιβάλλοντος, με βάση την οποία οι τρεις Υπουργοί, συμφώνησαν να υλοποιήσουν συγκεκριμένα 
μέτρα για την ενίσχυση της συνεργασίας των τριών χωρών σε πέντε τομείς προτεραιότητας που 
αφορούν την προστασία του Περιβάλλοντος συμπεριλαμβανομένης της προετοιμασίας και 
ανταπόκρισης σε μεγάλα ατυχήματα στη Μεσόγειο Θάλασσα (Preparedness & response to major 
marine pollution incidents in the Mediterranean Sea). 

(η)  Στο πλαίσιο της τριμερούς συνεργασίας Κύπρου-Ελλάδας-Ισραήλ, υπογράφθηκε Κοινή Διακήρυξη για 
Συνεργασία μεταξύ των τριών χωρών στον τομέα της προστασίας του Περιβάλλοντος και πιο 
συγκεκριμένα, μεταξύ άλλων, για την προστασία του θαλάσσιου περιβάλλοντος και παράκτιων 
περιοχών της Μεσογείου, με στόχο την ετοιμότητα και ανταπόκριση σε μεγάλη θαλάσσια ρύπανση 
που ενδεχομένως προκύψει λόγω της δραστηριότητας για εξόρυξη υδρογονανθράκων και αγωγών 
υδρογονανθράκων, για την αντιμετώπιση της κλιματικής αλλαγής και για τη διαχείριση των υδάτινων 
πόρων. 

2.  Παραμένουμε στη διάθεση σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.526, ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Λειτουργία συγκεκριμένης κτηνοτροφικής μονάδας στην κοινότητα Ποταμίου 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα, τα οποία προέκυψαν μετά 
από πληροφόρηση που είχαμε από την Επαρχιακή Διοίκηση Λευκωσίας και άπτονται των αρμοδιοτήτων του 
Υπουργείου Εσωτερικών: 

2. Οι εγκαταστάσεις του βουστασίου, καθώς επίσης και μία κατοικία που βρίσκονται εντός του τεμαχίου 
με αρ. 805, Φ./Σχ. 29/18 στο Ποτάμι είναι παράνομα και ουδέποτε έχει υποβληθεί αίτηση στον Κλάδο 
Οικοδομών της Επαρχιακής Διοίκησης Λευκωσίας για εξέταση του ενδεχόμενου έκδοσης Άδειας 
Οικοδομής, κατά παράβαση των άρθρων 3(1)(Β) και 20 του περί Ρυθμίσεων Οδών και Οικοδομών 
Νόμου. 

3. Η Επαρχιακή Διοίκηση Λευκωσίας έχει προωθήσει τη λήψη δικαστικών μέτρων για την ανέγερση των 
αυθαίρετων οικοδομών εναντίον των Γεωργοκτηνοτροφική Εταιρεία ΣΑΚ Λτδ, Ανδρέα Σάββα Κυριάκου 
και Παναγιώτας Κτωρή και το Επαρχιακό Δικαστήριο εξέδωσε διάταγμα εναντίον των κατηγορούμενων 
με το οποίο τους διέτασσε να κατεδαφίσουν τις οικοδομές (βουστάσιο και κατοικία) που βρίσκονται 
εντός του υπό αναφορά τεμαχίου και επιπρόσθετα επέβαλε χρηματική ποινή €50 σε κάθε κατηγορία 
(1-5) και στους τρεις κατηγορούμενους. 

4. Επειδή οι κατηγορούμενοι δε συμμορφώθηκαν με το Διάταγμα του Δικαστηρίου, η Επαρχιακή Διοίκηση 
Λευκωσίας προχώρησε εκ νέου στη λήψη δικαστικών μέτρων εναντίον τους για παρακοή Διατάγματος 
Δικαστηρίου. Η ποινική υπόθεση, η οποία αφορά στην παρακοή του Διατάγματος κατεδάφισης είναι 
ορισμένη για ακρόαση στις 09.12.2019. 

5. Επισημαίνεται ότι στους κατηγορούμενους έχουν εκμισθωθεί τέσσερα κτηνοτροφικά οικόπεδα από το 
Τμήμα Γεωργίας στην κοινότητα Αστρομερίτη με σκοπό την απομάκρυνση και επανεγκατάσταση του 
βουστασίου εντός την κτηνοτροφικής περιοχής Αστρομερίτη. Για το σκοπό αυτό έχουν υποβάλει 
αίτηση στην Επαρχιακή Διοίκηση Λευκωσίας για έκδοση Άδειας Οικοδομής για ανέγερση βουστασίου, 
η οποία, ωστόσο, μέχρι και σήμερα, δεν έχει εκδοθεί, επειδή οι αιτητές δεν έχουν προσκομίσει τα 
απαραίτητα έγγραφα, παρά τις επανειλημμένες υποδείξεις του Γραφείου του Επάρχου. 

6. Με την ευκαιρία, το Υπουργείο Εσωτερικών εκφράζει απολογίες για την καθυστέρηση που μεσολάβησε 
μέχρι την απάντηση στην ερώτηση του έντιμου κ. βουλευτή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.578, ημερομηνίας 8 Απριλίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου  

 «Οι απαντήσεις στα ερωτήματα που εγείρονται στην ερώτηση με αρ.  23.06.011.03.578 από το 
αρμόδιο Τμήμα, δηλαδή τον Οργανισμό Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας σας διαβιβάζονται αυτούσιες. 

2. Εάν για οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας. 

“ΟΚΥΠΥ-Διεύθυνση Λευκωσίας 

 Παραθέτω τις απαντήσεις για το πιο πάνω θέμα που αφορούν τις Κλινικές Θαλασσαιμίας Παγκύπρια.  
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Θα πρέπει να διευκρινιστεί ότι οι απαντήσεις για τις Κλινικές Θαλασσαιμίας Λεμεσού, Λάρνακας και Πάφου 
δόθηκαν βάσει των απαντήσεων των υπευθύνων γιατρών της κάθε κλινικής. 

 Παρακάτω παρατίθενται αναλυτικά οι απαντήσεις στις ερωτήσεις της βουλευτού κυρίας 
Αννίτας Δημητρίου. 
Ερώτηση 1 

 Ποιες είναι οι ώρες λειτουργίας των Κέντρων Θαλασσαιμίας τα τελευταία δέκα χρόνια; Έχει 
τροποποιηθεί μέχρι σήμερα; 
1.1. Κλινική Θαλασσαιμίας Λευκωσίας 

 Η ΚΘΛ λειτουργεί καθημερινά από τις 7.00-20.00, ενώ Τετάρτη το νοσηλευτικό προσωπικό αρχίζει την 
εργασία του στις 6.30 π.μ., για καλύτερη εξυπηρέτηση των θαλασσαιμικών. Το πρωί από τις 6.30 και 
7.30 π.μ. γίνονται μόνο οι αιμοληψίες ενώ οι μεταγγίσεις αίματος ξεκινούν στις 7.30 π.μ., όταν αρχίζουν 
την εργασία τους οι γιατροί της κλινικής, για την ασφάλεια των μεταγγίσεων αίματος. 

 Μέχρι προ 6μηνου το ωράριο λειτουργίας της κλινικής ήταν από τις 7.00-19.00 και οι μεταγγίσεις 
άρχιζαν με την προσέλευση του νοσηλευτικού προσωπικού, δηλαδή από τις 7.00 και την Τετάρτη στις 
6.30 μέχρι τις 19.00, όμως για την ασφάλεια των ασθενών αποφασίστηκε, κατόπιν οδηγιών του 
Επιστημονικού Διευθυντή του νοσοκομείου, οι μεταγγίσεις αίματος να γίνονται μόνο στην παρουσία 
γιατρού και έτσι οι μεταγγίσεις αίματος ξεκινούν στις 7.30 και έχει παραταθεί το βραδινό ωράριο μέχρι 
τις 20.00, για καλύτερη εξυπηρέτηση των θαλασσαιμικών. 

1.2. Κλινική Θαλασσαιμίας Λεμεσού 
 Οι ώρες λειτουργίας του τμήματος είναι 7.00-19.30 καθημερινά, εκτός Πέμπτης, που είναι 7.00-17.30. 

Το ωράριο αυτό καθιερώθηκε το 2014 μετά από αίτημα των ασθενών, ώστε οι μεταγγίσεις την Πέμπτη 
να αρχίζουν στις 10.00 το πρωί.  Μέχρι τότε το ωράριο για την Πέμπτη ήταν 7.00-22.00 και οι 
μεταγγίσεις ξεκινούσαν στις 13.00. 

1.3. Κλινική Θαλασσαιμίας Λάρνακας 
 Η κλινική λειτουργεί καθημερινά από τις 7 π.μ. μέχρι τις 7 μ.μ., ώρες κατά την διάρκεια των οποίων 

διεκπεραιώνονται οι αιμοληψίες για τον αιματολογικό έλεγχο των πασχόντων, διάφορες θεραπείες, 
δοκιμασίες γλυκόζης κτλ καθώς και οι μεταγγίσεις αίματος. Το ωράριο λειτουργίας δεν έχει 
τροποποιηθεί εδώ και 26 χρόνια, αντίθετα έχουν επεκταθεί οι ώρες των μεταγγίσεων με το διορισμό 
2ου ιατρού από τον Μάρτιο 2018.   Με τον διορισμό της πρώτης γιατρού οι μεταγγίσεις γίνονταν μόνο 
απογεύματα κατόπιν απαίτησης των πασχόντων.  Επειδή ένας αριθμός θαλασσαιμικών προτιμούσε 
πρωινές μεταγγίσεις και κατόπιν συνεννοήσεως με την τράπεζα αίματος έγινε διευθέτηση ώστε κάθε 
Πέμπτη να γίνονται μεταγγίσεις το πρωί.  Φυσικά δεν ήταν δυνατό να γίνονται πρωινές και 
απογευματινές μεταγγίσεις την ίδια μέρα, αφού ήταν μόνο μια ιατρός. 

 Η κλινική λειτουργεί με 3 νοσηλεύτριες και όταν η μια είναι με άδεια και σε περίπτωση που η διοίκηση 
δεν μπορεί να στείλει άλλη νοσηλεύτρια για βοήθεια τις Πέμπτες που μόνο πρωινές μεταγγίσεις 
γίνονται η κλινική κλείνει στις 3 μ.μ. 

1.4. Κλινική Θαλασσαιμίας Πάφου 
 Η κλινική λειτουργεί από τις 7.00 π.μ. μέχρι 7.00 μ.μ.  Δεν τροποποιήθηκε καμιά φορά. 
Ερώτηση 2 
 Ποιες ώρες στελεχώνονται τα Κέντρα Θαλασσαιμίας από το ιατρικό και παραϊατρικό 
προσωπικό ανά επαρχία; 
2.1. Κλινική Θαλασσαιμίας Λευκωσίας 
Β.2.1. Η Κλινική στελεχώνεται από 3 γιατρούς και 9 νοσηλεύτριες. 

 Οι τρεις γιατροί είναι με διάφορες ειδικότητες (1 αιματολόγος, 1 Παθολόγος, 1 Γενικός Γιατρός). 

 Δυστυχώς παρόλο που εργαζόμαστε στην κλινική για μέχρι και 29 χρόνια, δεν υπάρχει οργανική δομή 
για τους γιατρούς, ούτε δυνατότητα ανέλιξης. Απλά έχει ανατεθεί στην Δρ Χρίστου, η επιστημονική και 
διοικητική υπευθυνότητα της κλινικής.  Η θέση αυτή δεν προνοεί καμιά βαθμίδα αναβάθμισης ή 
οργανική ή διοικητική θέση, απλά εκτέλεση των αντίστοιχων καθηκόντων.  Οι 3 γιατροί καλύπτουν 2 
βάρδιες, πρωινή (7.30-15.00) και απογευματινή (12.30-20.00). Καθημερινά δύο γιατροί καλύπτουν την 
πρωινή βάρδια και ένας την απογευματινή. 

 Το νοσηλευτικό προσωπικό αποτελείται από 1 πρώτη νοσηλευτική λειτουργό και 8 νοσηλευτικές 
λειτουργούς.  Το νοσηλευτικό προσωπικό καλύπτει επίσης δύο βάρδιες, πρωινή (7.00-14.30) και 
απογευματινή (12.30-20.00). 
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2.2. Κλινική Θαλασσαιμίας Λεμεσού 
 Το νοσηλευτικό προσωπικό καλύπτει όλο το ωράριο λειτουργίας.  Ο μοναδικός ιατρός του τμήματος 

καλύπτει τις ώρες από 13.00-19.30 εκτός Πέμπτης που καλύπτει τις ώρες από 10.00-17.30. 

2.3. Κλινική Θαλασσαιμίας Λάρνακας 
 Η κλινική στελεχώνεται από το νοσηλευτικό προσωπικό κατά τις πιο πάνω ώρες και από το ιατρικό 

προσωπικό την Δευτέρα και την Τετάρτη μόνο απόγευμα, Τρίτη και Παρασκευή και πρωί και απόγευμα 
και Πέμπτη μόνο πρωί.  Ουδέποτε γίνονται μεταγγίσεις αίματος χωρίς την παρουσία ιατρού. 

2.4. Κλινική Θαλασσαιμίας Πάφου 
 Η στελέχωση από το νοσηλευτικό προσωπικό είναι από 7.00 π.μ. μέχρι 7.00 μ.μ. Και από την γιατρό 

από 7.00 π.μ. μέχρι 8.30 μ.μ. 

Ερώτηση 3 
 Από ποια μέχρι ποια ώρα πρέπει να προσέλθει στο κέντρο ο ασθενής, για να προβεί σε 
μετάγγιση; 
3.1. Κλινική Θαλασσαιμίας Λευκωσίας 
 Για μετάγγιση αίματος οι θαλασσαιμικοί μπορούν να προσέλθουν στην κλινική από τις 7.30-17.00, όταν 

θα πάρουν μία μονάδα αίματος και 7.30-15.30, όταν θα πάρουν 2 μονάδες αίματος.  Το ωράριο αυτό 
καθορίστηκε για μεγαλύτερη ασφάλεια των μεταγγίσεων αίματος, αλλά και για να υπάρχει δυνατότητα 
και χρόνος για αντιμετώπιση τυχόν παρενεργειών της μετάγγισης αίματος. 

3.2. Κλινική Θαλασσαιμίας Λεμεσού 
 Ο ασθενής πρέπει να προσέλθει για μετάγγιση από 13.00 μέχρι 17.00, εκτός Πέμπτης, που πρέπει να 

προσέλθει από 10.00 μέχρι 15.00.  Οι μεταγγίσεις τελειώνουν στις 19.00-19.30, και την Πέμπτη στις 
17.00-17.30. 

3.3. Κλινική Θαλασσαιμίας Λάρνακας 
 Οι πάσχοντες πρέπει να προσέρχονται για μετάγγιση τουλάχιστον μέχρι τις 3 μ.μ. ούτως ώστε οι 

μεταγγίσεις να τελειώνουν μέχρι τις 7.00 μ.μ.  Όμως ένας, ευτυχώς, μικρός αριθμός πασχόντων δεν το 
τηρεί με αποτέλεσμα να τελειώνει την μετάγγιση μετά τις 7.00 μ.μ., αναγκάζοντας το προσωπικό να 
παραμείνει στην κλινική μετά τις 7 μ.μ.  Αξίζει να σημειωθεί ότι ούτε το ιατρικό ούτε το νοσηλευτικό 
προσωπικό δικαιούται απολαβές για υπερωριακή απασχόληση. 

3.4. Κλινική Θαλασσαιμίας Πάφου 
 Οι πάσχοντες πρέπει να προσέρχονται για μετάγγιση από τις 1 μ.μ. μέχρι τις 5 μ.μ. 

Ερώτηση 4 
 Έχει πραγματοποιηθεί ποτέ διαβούλευση με τους ασθενείς για τις ώρες και μέρες λειτουργίας 
των κέντρων, έτσι ώστε να διευκολυνθεί η προσωπική ζωή τους και η καθημερινότητα τους; 
4.1. Κλινική Θαλασσαιμίας Λευκωσίας 
 Διαβουλεύσεις με τους ασθενείς γίνονται συνεχώς. Μάλιστα προ 2ετίας έγινε έρευνα μέσω 

προσωπικών ερωτηματολογίων και οι απόψεις και οι προτιμήσεις των θαλασσαιμικών λήφθηκαν 
σοβαρά υπόψη.  Επίσης σε προσωπικό επίπεδο για τον κάθε ασθενή, γίνονται διευκολύνσεις και 
ρυθμίζεται το ωράριο, όπου οι διαδικασίες και οι κανονισμοί λειτουργίας του νοσοκομείου και της 
κλινικής το επιτρέπουν. 

4.2. Κλινική Θαλασσαιμίας Λεμεσού 
 Διαβουλεύσεις με τους ασθενείς πραγματοποιούνται συνεχώς και η πλειοψηφία των ασθενών 

εξυπηρετείται με τα υφιστάμενα ωράρια.  Η ικανοποίηση όλων των αιτημάτων θα μπορούσε να γίνει 
μόνο με την εικοσιτετράωρη λειτουργία του τμήματος. 

4.3. Κλινική Θαλασσαιμίας Λάρνακας 
 Το απογευματινό ωράριο των μεταγγίσεων ήταν απαίτηση του Παγκύπριου Αντιαναιμικού Συνδέσμου 

(ΠΑΣ). Ένας αριθμός πασχόντων προτιμούσε πρωινό ωράριο και τις οποίες καθιερώσαμε κάθε 
Πέμπτη.  Παρόλο που ο αριθμός των πασχόντων οι οποίοι προτιμούσαν πρωινές μεταγγίσεις 
αυξήθηκε και προσπαθήσαμε να αυξήσουμε από μία σε δύο μέρες τις πρωινές. 

4.4. Κλινική Θαλασσαιμίας Πάφου 
 Η διαβούλευση με τους ασθενείς γίνεται συχνά και οι απόψεις τους λαμβάνονται σοβαρά υπόψη. 
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Ερώτηση 5 
 Το προσωπικό που στελεχώνει τα Κέντρα Θαλασσαιμίας απασχολείται και σε άλλα τμήματα 
παράλληλα, με αποτέλεσμα να υπάρχουν καθυστερήσεις στις μεταγγίσεις; 
5.1. Κλινική Θαλασσαιμίας Λευκωσίας 
 Το προσωπικό που στελεχώνει την ΚΘΛ, ιατρικό και παραϊατρικό δεν απασχολείται σε άλλα τμήματα. 

Μέχρι την έναρξη λειτουργίας του ΓΕΣΥ, το ιατρικό προσωπικό ήταν υπεύθυνο και παρακολουθούσε 
το προσωπικό του νοσοκομείου ΝΑΜΙΙΙ, συνεπώς η παρακολούθηση γινόταν στην ΚΘΛ. Με την 
έναρξη του ΓΕΣΥ πλέον το προσωπικό του νοσοκομείου παρακολουθείται από τον προσωπικό του 
γιατρό και έτσι στην κλινική παρακολουθούνται μόνο άτομα με αιμοσφαιρινοπάθειες. Τα μόνα άτομα 
εκτός θαλασσαιμίας που εξυπηρετούνται στη κλινική είναι τρεις ασθενείς με συγγενή ανοσοποιητική 
ανεπάρκεια, που χορηγούνται ανοσοσφαιρίνες. 

 Επίσης πολύ σπάνια στην κλινική αντιμετωπίζονται κάποια επείγοντα περιστατικά υγείας, που 
παρουσιάζονται στο προσωπικό του ΝΑΜΙΙΙ. 

5.2. Κλινική Θαλασσαιμίας Λεμεσού 

 Το νοσηλευτικό προσωπικό του τμήματος απασχολείται με τις θεραπείες βιολογικών παραγόντων που 
γίνονται καθημερινά στο τμήμα, εκτός Πέμπτης. Οι θεραπείες αυτές αφορούν ασθενείς με 
ρευματολογικές, γαστρεντερικές και δερματολογικές παθήσεις, που παρακολουθούνται στα αντίστοιχα 
ιατρεία, οι οποίες όμως δεν προκαλούν καθυστερήσεις στις μεταγγίσεις αίματος των θαλασσαιμικών. 

 Σε περίπτωση όμως διορισμού δεύτερου γιατρού, με την προοπτική επέκτασης του ωραρίου των 
μεταγγίσεων, πιθανόν να δημιουργηθούν προβλήματα, αφού θα συμπίπτουν οι μεταγγίσεις με τις 
βιολογικές θεραπείες. 

5.3. Κλινική Θαλασσαιμίας Λάρνακας 

 Το νοσηλευτικό προσωπικό μέχρι πρότινος εξυπηρετούσε ασθενείς των γαστρεντερολόγων και της 
Ρευματολόγου. 

 Με την μακροχρόνια άδεια ασθένειας μίας νοσηλεύτριας και την παραίτηση της προϊσταμένης της 
κλινικής μας έχει διακοπεί η συνεργασία με τους εν λόγω ιατρούς και οι νοσηλεύτριες εξυπηρετούν 
μόνο τους πάσχοντες με θαλασσαιμία.  

5.4. Κλινική Θαλασσαιμίας Πάφου 
 Μια νοσοκόμα από την κλινική στις 11 π.μ. μεταφέρεται σε άλλα τμήματα, παρόλο που υπάρχει ανάγκη 

να παραμένει στην κλινική θαλασσαιμίας το απόγευμα αντί το πρωί για την εξυπηρέτηση των 
μεταγγίσεων αίματος των θαλασσαιμικών. 

Ερώτηση 6 
 Να κατατεθούν τα στοιχεία στελέχωσης ξεχωριστά του κάθε Κέντρου Θαλασσαιμίας (αριθμοί 
ιατρών, νοσηλευτικού προσωπικού και άλλου προσωπικού) 
6.1. Κλινική Θαλασσαιμίας Λευκωσίας 
 Όπως ανέφερα και πιο πάνω η ΚΘΛ στελεχώνεται από 3 γιατρούς, 9 νοσηλεύτριες, μία βοηθό θαλάμου 

και μία καθαρίστρια. 

 Οι τρεις γιατροί είναι με διάφορες ειδικότητες (αιματολόγος, Παθολόγος και Γενικός Γιατρός) και 
καλύπτουν δύο βάρδιες, πρωινή και απογευματινή. 

 Το νοσηλευτικό προσωπικό αποτελείται από 1 πρώτη νοσηλευτική λειτουργό και 8 νοσηλευτικές 
λειτουργούς. 

6.2. Κλινική Θαλασσαιμίας Λεμεσού 
 Το κέντρο της Λεμεσού στελεχώνεται από ένα γιατρό με ειδικότητα Παθολογίας και 7 νοσηλεύτριες. 

6.3. Κλινική Θαλασσαιμίας Λάρνακας 
 Η κλινική στελεχώνεται με 3 νοσηλεύτριες ενώ πιο πριν με 4. Η διοίκηση του Γ.Ν. Λάρνακας αδυνατεί 

να αντικαταστήσει την 4η νοσηλεύτρια λόγω έλλειψης προσωπικού.  Όσον αφορά το ιατρικό 
προσωπικό, όπως ανέφερα πιο πάνω, από τον Μάρτιο του 2018 είμαστε δύο ενώ για 26 χρόνια ήταν 
μόνο μία γιατρός.  Η Δρ Κυριακή Πέτεβη είναι  Αιματολόγος όμως δεν μπορεί να εξασκήσει παράλληλα 
και την ειδικότητα της, η οποία απουσιάζει όχι μόνο από το Γ.Ν. Λάρνακας αλλά και από τη επαρχία 
Λάρνακας, αφού δεν υπάρχει διαθέσιμο γραφείο στεγάζονται δύο γιατροί στο ίδιο γραφείο. Έχει 
επανειλημμένα ζητηθεί ακόμη ένα γραφείο για την Δρ Πέτεβη όμως δεν υπάρχουν διαθέσιμοι χώροι 
στο Γ.Ν. Λάρνακας. 
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 Όλοι οι γιατροί θαλασσαιμίας εργαζόμαστε εδώ και 26 χρόνια περίπου χωρίς δομή σε αντίθεση με 
όλους τους υπόλοιπους δημοσίους υπαλλήλους, άρα και χωρίς καμία δυνατότητα ανέλιξης. 

 Η κάθε κλινική υπάγεται στο Γ.Ν. της επαρχίας της και ο κάθε ιατρός στον εκάστοτε διευθυντή του 
αντίστοιχου νοσοκομείου. 

 Τα λειτουργικά προβλήματα της κλινικής μας έχουν γίνει χρόνια και δυστυχώς παρόλα τα διαβήματα 
μας προς τις αρμόδιες αρχές δεν επιλύονται. 

6.4. Κλινική Θαλασσαιμίας Πάφου 
 Ένας μοναδικός γιατρός. 

 Τρεις νοσηλεύτριες εκ των οποίων η μια καλύπτει κενά τις 11.30 π.μ. σε άλλες κλινικές ή ιατρεία του 
νοσοκομείου. 

 Κανένα άλλο προσωπικό και η μοναδική γιατρός εκτελεί καθήκοντα γραμματέα αντί του γιατρού.  Αυτό 
αποτελεί σοβαρό κίνδυνο για τους ασθενείς. 

 Οι αιτήσεις για γραφειακή υποστήριξη δεν είχαν θετική ανταπόκριση από την Διεύθυνση του 
Νοσοκομείου. 

 Είμαι στην διάθεση σας για οποιαδήποτε διευκρίνησή και συνεργασία.”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2019 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.585, ημερομηνίας 16 Απριλίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση με αρ. φακ. 23.06.011.03.585 και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

2. Σύμφωνα με το άρθρο 35 των περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμων του 2010-2019, πρόσωπο 
δικαιούται θεσμοθετημένη σύνταξη, εάν κατά τη συμπλήρωση της ηλικίας των 63 ετών δικαιούταν 
σύνταξη ανικανότητας ή εάν είναι ηλικίας μεταξύ 63 και 65 ετών και θα δικαιούταν σύνταξη 
ανικανότητας, εάν δεν είχε συμπληρώσει την ηλικία των 63 ετών. 

3. Ως εκ τούτου, άτομο το οποίο είναι ανίκανο να εργαστεί και είναι δικαιούχος σύνταξης ανικανότητας 
κατά τη συμπλήρωση της ηλικίας των 63 ετών, δικαιούται, με βάση την περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
νομοθεσία, θεσμοθετημένη σύνταξη. Το ύψος της θεσμοθετημένης σύνταξης ισούται με το ύψος της 
σύνταξης ανικανότητας που θα ελάμβανε, εάν η απώλεια της προς το κερδίζειν ικανότητάς του ήταν 
ολική. Σημειώνεται ότι, σε αυτή την περίπτωση, η θεσμοθετημένη σύνταξη δεν υπόκειται σε 
αναλογιστική μείωση. 

4. Όσον αφορά στις περιπτώσεις ατόμων που κατά τον ουσιώδη χρόνο για καταβολή σύνταξης 
ανικανότητας δεν δικαιούνται τέτοια παροχή, επειδή είναι ηλικίας μεταξύ 63 και 65 ετών και, 
παράλληλα, δεν πληρούν τις ασφαλιστικές προϋποθέσεις για καταβολή θεσμοθετημένης σύνταξης, η 
θεσμοθετημένη σύνταξη καταβάλλεται σε αυτούς, λαμβάνοντας υπόψη τις ασφαλιστικές 
προϋποθέσεις που απαιτούνται για καταβολή σύνταξης ανικανότητας και χωρίς η θεσμοθετημένη 
σύνταξη να υπόκειται σε αναλογιστική μείωση. Κατά τα έτη 2016, 2017 και 2018 υπήρξαν, αντίστοιχα, 
13, 15 και 7 τέτοιες περιπτώσεις. 

5. Με βάση τα πιο πάνω, πρόσωπα που λαμβάνουν ή θα ελάμβαναν, εάν δεν είχαν συμπληρώσει την 
ηλικία των 63 ετών, σύνταξη ανικανότητας, δικαιούνται, με βάση την υφιστάμενη νομοθεσία, 
θεσμοθετημένη σύνταξη στα 63 τους χρόνια ακόμη και εάν δεν πληρούν τις ασφαλιστικές 
προϋποθέσεις που θέτει η νομοθεσία για την καταβολή της καταβολής της εν λόγω παροχής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.612, ημερομηνίας 2 Μαΐου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.612 και σας πληροφορώ ότι η απάντηση αυτή 
καλύπτει και τα θέματα που μπορεί να εμπίπτουν στις αρμοδιότητες των Υπουργείων Ενέργειας, Εμπορίου 
και Βιομηχανίας, Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, και Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος, από τα οποία ζητήθηκε και εξασφαλίστηκε εκ των προτέρων η θέση τους. 

2.  Σε απάντηση των ερωτημάτων που έχετε θέσει σας ενημερώνω για τα ακόλουθα: 

(α) Όσον αφορά το πρώτο ερώτημα καταβάλλεται προσπάθεια μετακίνησης του εργοστασίου στη βάση 
της Απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 87.430 και ημερομηνία 6/5/2019. Με την εν λόγω 
Απόφαση συστάθηκε Επιτροπή, η οποία συντονίζεται από τον Έπαρχο Λάρνακας και αποτελείται από 
εκπροσώπους των Υπουργείων Εσωτερικών, Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας και Οικονομικών, καθώς και της Υπηρεσίας Μεταλλείων και του Τμήματος 
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Επιθεώρησης Εργασίας, η οποία μετά από μελέτη και διαπραγμάτευση με την εταιρεία, θα υποβάλει 
εμπεριστατωμένη εισήγηση στη βάση τριών επιλογών: 

(ι)  παραμονή του εργοστασίου στην υφιστάμενη τοποθεσία, με μείωση των αποθεμάτων του σε 
πυρίτιδα μέχρι τους πέντε τόνους, είτε 

(ιι)  μετακίνηση του εργοστασίου σε μια άκρη της Βιομηχανικής Περιοχής Λάρνακας, δηλαδή στην 
ίδια περιοχή πιο μακριά από τις κατοικίες, είτε 

(ιιι)  μετακίνηση του εργοστασίου στη Βιομηχανική και Εμπορική Περιοχή Αραδίππου (Πρώην 
Ελεύθερη Ζώνη Λάρνακας), με ποσότητα αποθήκευσης πυρίτιδας μέχρι πέντε τόνους. 

 Αναφορικά με αναπτύξεις σε Βιομηχανικές/Βιοτεχνικές Μονάδες κ.ο.κ. στις οποίες η συγκέντρωση 
επικίνδυνων ουσιών δεν εμπίπτει στα κατώτατα όρια που περιλαμβάνονται στην Οδηγία Seveso, κατά 
την εξέταση της αίτησης για εξασφάλιση Πολεοδομικής Άδειας ακολουθούνται οι σχετικές χωροθετικές 
πολιτικές που προβλέπονται στις πρόνοιες πολιτικής των εν ισχύ Σχεδίων Ανάπτυξης, και άλλες που 
αναφέρονται σε σχετικές Εγκυκλίους, Διατάγματα κλπ του Υπουργείου Εσωτερικών. 

 Η Επιτροπή, διαπίστωσε ότι η επιλογή (ι), δηλαδή η παραμονή του εργοστασίου στην υφιστάμενη του 
θέση στη Βιομηχανική Περιοχή Λάρνακας συνιστά σοβαρό και διαρκή κίνδυνο για τους κάτοικους στην 
παρακείμενη περιοχή λόγω μη ύπαρξης της απαιτούμενης ζώνης προστασίας, γι’ αυτό και την 
απέρριψε. Η ασφάλεια των κατοίκων είναι ζήτημα που δεν επιδέχεται εκπτώσεων. 

 Περαιτέρω, η Επιτροπή έχει διαπιστώσει ότι η προτεινόμενη επιλογή (ιι), δηλαδή η μετακίνηση του 
εργοστασίου στην ίδια περιοχή πιο μακριά από τις κατοικίες, δεν μπορούσε να υλοποιηθεί επειδή δεν 
υπήρχαν διαθέσιμα τεμάχια. 

 Συνεπώς η επιλογή (ιιι) δηλαδή η μετακίνηση του εργοστασίου στη Βιομηχανική και Εμπορική Περιοχή 
Αραδίππου (Πρώην Ελεύθερη Ζώνη Λάρνακας), με ποσότητα αποθηκευμένης πυρίτιδας μέχρι πέντε 
τόνους είναι η καλύτερη υπό τις περιστάσεις λύση, επειδή η απόσταση των οικιστικών περιοχών από 
την προτεινόμενη νέα τοποθεσία ξεπερνά το 1 Km, παρεμβάλλεται ως φυσικό ανάχωμα ασφάλειας το 
μέρος του αυτοκινητόδρομου από τον αερολιμένα Λάρνακας προς τον κυκλοφοριακό κόμβο Καλού 
Χωριού, η παρακείμενη βιομηχανική ζώνη Βα3 ανατολικά του αυτοκινητόδρομου, καθώς και η 
πολεοδομική ζώνη προστασίας Δα3 ανατολικότερα. 

 Ο καθορισμός φυσικής και πολεοδομικής ζώνης προστασίας αποτελεί κοινή πρακτική γύρω από 
βιομηχανικές ζώνες. Έχει ληφθεί πρόνοια να παραχωρηθεί στην εταιρεία το συνολικό εμβαδό δύο 
βιομηχανικών οικοπέδων, ώστε να υπερκαλύπτονται και οι ανάγκες για πρόσθετη ζώνη ασφάλειας και 
συνεπώς έχει με αυτό τον τρόπο περιοριστεί ο επηρεασμός της παρακείμενης οικιστικής ανάπτυξης. 

 Στην Κόσιη, η μονάδα δεν θα συνιστούσε κίνδυνο για οποιεσδήποτε γειτνιάζουσες οικιστικές, 
βιομηχανικές και άλλες αναπτύξεις. Το σενάριο αυτό υπερέχει σε πλεονεκτήματα, επειδή δεν επηρεάζει 
την ανάπτυξη, αποφεύγεται η μεταφορά της πυρίτιδας με οχήματα, υπάρχει μεγαλύτερη ευχέρεια για 
δημιουργία ζώνης προστασίας και ενδέχεται να περιοριστεί το κόστος των αποζημιώσεων, όμως η 
εταιρεία ενημέρωσε το Υπουργείο Εσωτερικών πριν την λήψη της σχετικής Απόφασης του Υπουργικού 
Συμβουλίου, ότι δεν αποδέχεται τη μετακίνηση του εργοστασίου στην Κόσιη καθότι δεν διαθέτει 
επαρκείς υποδομές, καθώς και για δυσμενείς περιβαλλοντικά, υγειονομικά και από άποψη συνθηκών 
ασφάλειας λόγους που εμποδίζουν την ομαλή λειτουργία του εργοστασίου. 

 Πιο συγκεκριμένα, η εταιρεία επικαλέστηκε μεταξύ άλλων την ύπαρξη οσμών από τη Μονάδα 
Ολοκληρωμένων Εγκαταστάσεων Διαχείρισης Αποβλήτων (ΟΕΔΑ) Κόσιης, το μεθάνιο που διαχέεται 
στην ατμόσφαιρα, τη σκόνη από σπαστήρα που χρησιμοποιεί η εταιρεία Σόλωνας Παναγή και Υιοί Λτδ 
που δραστηριοποιείται με Μονάδα Ανακύκλωσης Υλικών από Κατεδαφίσεις και Εκσκαφές (ΑΕΚΚ) στα 
παρακείμενα τεμάχια 272 και 315 και δυνατόν να επηρεάσει την ποιότητα των προϊόντων της, καθώς 
και τις οσμές από χημικές ουσίες με τις οποίες περιλούζονται οι πάσσαλοι που έχει εναποθέσει-
αποθηκεύσει η ΑΗΚ στους παρακείμενους αποθηκευτικούς χώρους. 

(β) Σχετικά με το δεύτερο ερώτημα, πέραν των όσων αναφέρονται πιο πάνω σας πληροφορώ ότι έχουν 
ληφθεί μέτρα για την προστασία των κατοίκων με τη μετακίνηση της επιπλέον ποσότητας πέραν των 
οκτώ τόνων, ώστε η εγκατάσταση να μην χαρακτηρίζεται εγκατάσταση Seveso. 

(γ) Όσον αφορά το τρίτο ερώτημα, σύμφωνα με πληροφόρηση που λήφθηκε από το Τμήμα Επιθεώρησης 
Εργασίας, όταν περιέλθει σε γνώση του ότι σε υποστατικό υπάρχουν επικίνδυνες ουσίες που μπορεί 
να επηρεάσουν την ασφάλεια και υγεία των κατοίκων της γύρω περιοχής, ενημερώνει σχετικά όλες τις 
αρμόδιες αρχές (περιλαμβανομένων των τοπικών αρχών) και ταυτόχρονα απαιτεί από τον εργοδότη 
τη λήψη όλων των αναγκαίων μέτρων για εξάλειψη ή μείωση του κινδύνου στο ελάχιστο δυνατό 
επίπεδο.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.620, ημερομηνίας 8 Μαΐου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Ο Δήμος Σωτήρας κοινοποίησε τις προθέσεις του προς το Τμήμα Περιβάλλοντος και στα πλαίσια 
διαβούλευσης ενημερώθηκε γραπτώς ότι με την υποβολή της πολεοδομικής αίτησης για το έργο, 
απαιτείται η υποβολή Μελέτης Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον (ΜΕΕΠ) και Ειδική 
Οικολογική Αξιολόγηση, λόγω του καθεστώτος προστασίας μέρους της επηρεαζόμενης περιοχής. 
Συγκεκριμένα, μεγάλο μέρος του έργου χωροθετείται εντός της Ζώνης Ειδικής Προστασίας (ΖΕΠ) “Αγία 
Θέκλα-Λιοπέτρι” του Δικτύου Natura 2000 που αφορά την προστασία του ενδιαιτήματος του είδους 
Charadrius leschenaultia (βραχοπλουμίδι). Μέχρι στιγμής δεν έχει υποβληθεί καμιά αίτηση ή μελέτη 
στο Τμήμα Περιβάλλοντος. 

(β)  Για το έργο δεν απαιτείται η εκπόνηση Στρατηγικής Μελέτης Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο 
Περιβάλλον καθώς τα έργα αυτά δεν εμπίπτουν στο πεδίο εφαρμογής της εν λόγω νομοθεσίας. 

(γ)  Σχετικά με κατασκευές εντός του θαλάσσιου χώρου, δεν υπάρχει νομοθεσία που να διέπει την 
αδειοδότηση τους παρά μόνο απόφαση Υπουργικού Συμβουλίου, για χρήση του θαλάσσιου χώρου. 

2.  Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.644, ημερομηνίας 22 Μαΐου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Η απάντηση στα ερωτήματα που εγείρετε στην επιστολή σας με αρ. ερ. 23.06.011.03.644 και 
ημερομηνίας 23/05/19, από το αρμόδιο Τμήμα, το Γενικό Χημείο του Κράτους, είναι η ακόλουθη: 

2. Τα μέτρα που λήφθηκαν από τότε για να προστατευτεί ο πληθυσμός, περιλαμβάνουν: 

α)  Η Κύπρος έχει προβεί σε κύρωση της Σύμβασης Μιναμάτα των Ηνωμένων Εθνών για τον Υδράργυρο 
[Ο περί της Σύμβασης της Μιναμάτα για τον Υδράργυρο (Κυρωτικός) Νόμος του 2018 (Ν. 19(ΙΙΙ)/2018]. 

β)  Σε εθνικά προγράμματα ελέγχου παρακολουθούνται τα επίπεδα υδραργύρου στο πόσιμο νερό, σε 
διάφορα είδη τροφίμων (ψάρια και ψαρικά, δημητριακά και προϊόντα τους, γάλα και γαλακτοκομικά, κρέας και 
προϊόντα, παιδικές τροφές κ.ά.) και σε περιβαλλοντικά δείγματα όπως επιφανειακό, υπόγειο, θαλάσσιο και 
ανακυκλωμένο νερό και ιζήματα καθώς επίσης και σε φίλτρα αέρα. Από την διαχρονική αξιολόγηση των 
αποτελεσμάτων σε όλα τα δείγματα πόσιμου, επιφανειακού και υπόγειου νερού καθώς και σε φίλτρα αέρα 
δεν ανιχνεύθηκε υδράργυρος. Στα θαλάσσια νερά και ιζήματα τα αποτελέσματα καταδεικνύουν επίπεδα 
υδραργύρου που γενικά δεν υπερβαίνουν το νομοθετικό όριο (0,07ppb, Οδηγία 2013/39/ΕΕ). Θετικά 
δείγματα, πάνω από το όριο, εντοπίσθηκαν περιστασιακά, μόνο σε θαλάσσια νερά τα οποία προέρχονταν 
από σημεία κοντά σε λιμάνια όπου υπάρχουν πιθανές πηγές ρύπανσης, όπως τα διυλιστήρια στην Λάρνακα 
και το Βασιλικό. Για όλα τα αποτελέσματα ενημερώνεται η Αρμόδια Αρχή, το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων 
Ερευνών. Επίσης όσον αφορά, στο ανακυκλωμένο νερό τριτοβάθμιας επεξεργασίας προσδιορίζονται θετικά 
δείγματα σε χαμηλά επίπεδα κάτω από το όριο λειτουργίας των σταθμών 5ppb.  Για τα αποτελέσματα αυτά 
ενημερώνεται η Αρμόδια Αρχή, το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων. 

γ)  Το Γενικό Χημείο του Κράτους συμμετείχε στο Πρόγραμμα της Ευρωπαϊκής Αρχής Ασφάλειας 
Τροφίμων (EFSA EU-Menu) για την εναρμονισμένη πανευρωπαϊκά καταγραφή των διατροφικών συνηθειών 
του πληθυσμού. Τα αποτελέσματα θα δημιουργήσουν βάση δεδομένων, που σε συνδυασμό με τα 
αποτελέσματα των επίσημων ελέγχων στα τρόφιμα.  

3. Το έργο DEMOCOPHES, στο οποίο γίνεται αναφορά και στο οποίο συμμετείχε το Γενικό Χημείο του 
Κράτους, ολοκληρώθηκε το 2012.  Η επίσημη πρώτη ανακοίνωση των αποτελεσμάτων του έργου έγινε σε 
διεθνές συνέδριο που διοργάνωσε το Γενικό Χημείο του Κράτους στο πλαίσιο της Κυπριακής Προεδρίας του 
Συμβουλίου της Ε.Ε. τον Οκτώβρη του 2012. 

 Το Υπουργείο Υγείας, μέσω του Γενικού Χημείου του Κράτους, συνεχίζει να συμμετέχει στην 
Ευρωπαϊκή Πρωτοβουλία για τη Βιοπαρακολούθηση του Ανθρώπου (www.hbm4eu.eu, Ορίζοντας 2020, 
2017-2021), στην οποία εξετάζεται η έκθεση του Ευρωπαϊκού πληθυσμού στον υδράργυρο και άλλες ουσίες 
προτεραιότητας. 

 Το Γενικό Χημείο του Κράτους, κατόπιν εκλογικής επιλογής από τις 29 συμμετέχουσες χώρες, έχει 
αναλάβει τον ρόλο του “Chemical Leader for Mercury and Methylmercury”, όπου γίνεται καθορισμός και 
παρακολούθηση των δράσεων του έργου HBM4EU, από τις οποίες θα προκύψουν επιστημονικά δεδομένα 
για υποστήριξη των Ευρωπαϊκών πολιτικών για τον υδράργυρο. 

4. Γίνονται αναλύσεις για τον προσδιορισμό υδραργύρου σε ψάρια και ψαρικά της θάλασσας καθώς 
επίσης και των ιχθυοτροφείων της Κύπρου και τα αποτελέσματα σε ψάρια μικρού μεγέθους καταδεικνύουν 

http://www.hbm4eu.eu/
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χαμηλά επίπεδα υδραργύρου (όρια ανίχνευσης). Στα μεγάλα ψάρια (π.χ ξιφίας, τόνος κ.ά.) προσδιορίζονται 
θετικά δείγματα αλλά χαμηλότερα του ανώτατου επιτρεπτού επιπέδου (ΜΙ= 1 mg/kg για μεγάλα ψάρια βάσει 
του Κανονισμού ΕΚ/1881/2006). 

5. Στο πλαίσιο του έργου HBM4EU, το ΓΧΚ συμμετέχει ως εταίρος στη δέσμη εργασίας για την 
επικοινωνία, όπου προβλέπεται η ετοιμασία υλικού ενημέρωσης του γενικού πληθυσμού για τις ουσίες 
προτεραιότητας που μελετούνται στο έργο, μεταξύ των οποίων και ο υδράργυρος. 

6. Εάν για οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεση σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα 
Χαμπιαούρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.653, ημερομηνίας 31ης Μαΐου 2019, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και αφού απολογηθώ καταρχάς για την καθυστέρηση στην 
απάντησή μας, να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα σε ό,τι αφορά τα ερωτήματα του κ. Θεοπέμπτου: 

1. Πόσοι μαθητές εγκατέλειψαν το σχολείο πριν από την ηλικία της υποχρεωτικής φοίτησης ανά 
επαρχία τα τελευταία πέντε χρόνια; 

 Στη Δημοτική Εκπαίδευση δεν έχουμε μαθητές/μαθήτριες που να εγκαταλείπουν το σχολείο. Έχουμε, 
όμως, μικρό αριθμό μαθητών/μαθητριών που παρουσιάζουν ελλιπή φοίτηση ή που φεύγουν από την 
Κύπρο χωρίς να ενημερώσουν το σχολείο. Οι μαθητές/μαθήτριες που παρουσίασαν ελλιπή φοίτηση, 
τα τελευταία πέντε χρόνια, παρουσιάζονται στο Παράρτημα Α. Όπως φαίνεται από τα αριθμητικά 
δεδομένα που παρουσιάζονται στο Παράρτημα Α, το μεγαλύτερο ποσοστό των μαθητών/μαθητριών 
που παρουσιάζουν ελλιπή φοίτηση είναι μαθητές/μαθήτριες με μεταναστευτική βιογραφία. 

 Οι αριθμοί των μαθητών και μαθητριών που δεν ολοκληρώνουν τη φοίτησή τους στα Γυμνάσια, 
συμπεριλαμβανομένων και των αλλοδαπών μαθητών/μαθητριών (μαθητών/μαθητριών με 
μεταναστευτική βιογραφία), περιλαμβάνονται στο Παράρτημα Β. 

2. Ποια είναι η διαδικασία η οποία ακολουθείται σε κάθε περίπτωση μαθητή ο οποίος 
εγκαταλείπει το σχολείο; 

 Με στόχο τη διασφάλιση της φοίτησης όλων των παιδιών στο σχολείο, ενεργούμε στη βάση των περί 
Δημοτικής και Μέσης Εκπαίδευσης Νόμων (Υποχρεωτική Φοίτηση και Παροχή Δωρεάν Παιδείας) του 
1993 έως 2019 που προνοούν ότι: 

 “3.-(1) Η φοίτηση στην υποχρεωτική προδημοτική εκπαίδευση, στο δημοτικό σχολείο και στο 
γυμνάσιο είναι υποχρεωτική, μέχρις ότου ο μαθητής συμπληρώσει το γυμνασιακό κύκλο ή το 
δέκατο πέμπτο έτος της ηλικίας του, οποιοδήποτε από τα δύο επισυμβεί πρώτο...” και 

 “Όποιος έχει την επιμέλεια του προσώπου του μαθητή και παραλείπει την εγγραφή ή την 
εποπτεία του ως προς τη φοίτηση κατά τα οριζόμενα στο άρθρο 3, διαπράττει αδίκημα 
τιμωρούμενο με ποινή φυλάκισης μέχρι τρεις μήνες ή με χρηματική ποινή μέχρι 1.000 ευρώ ή 
και με τις δύο αυτές ποινές”. (Παράρτημα Γ) 

 Καθώς επίσης, και σύμφωνα με τους Κανονισμούς Λειτουργίας των Δημόσιων Σχολείων Δημοτικής 
Εκπαίδευσης του 2008 έως 2017 όπου αναφέρονται τα εξής: 

 “Κάθε απουσία παιδιού από το σχολείο πρέπει να δικαιολογείται με γραπτή βεβαίωση του γονιού 
ή του κηδεμόνα που να ικανοποιεί το διευθυντή –  

(α)   Για απουσίες πάνω από πέντε μέρες για λόγους υγείας απαιτείται η προσκόμιση 
πιστοποιητικού του γιατρού που παρακολούθησε το παιδί, εκτός αν ο διευθυντής 
ικανοποιηθεί με άλλο τρόπο. 

(β)  Για συνεχόμενες απουσίες πάνω από έξι μέρες χωρίς να υπάρχει λόγος που να 
αξιολογείται από το διευθυντή του σχολείου ως σοβαρός λόγος, ο διευθυντής του 
σχολείου ειδοποιεί αμέσως το Διευθυντή Δημοτικής Εκπαίδευσης, μέσω του 
οικείου επιθεωρητή. Η ειδοποίηση περιλαμβάνει το ονοματεπώνυμο του παιδιού, 
την τάξη του, την ημερομηνία γέννησής του, τον αριθμό των συμπληρωμένων ετών 
που έχει φοιτήσει στο σχολείο, την ημερομηνία που διέκοψε τη φοίτησή του, το 
ονοματεπώνυμο και τη διεύθυνση του γονιού ή του κηδεμόνα του, λεπτομέρειες 
σχετικά με τυχόν παραβάσεις των προνοιών του νόμου σχετικά με την 
υποχρεωτική εκπαίδευση κατά το παρελθόν και πιθανούς λόγους για εξαίρεση του 
γονιού ή του κηδεμόνα από τις πρόνοιες του νόμου αυτού. Το παιδί συνεχίζει να 
είναι γραμμένο στον Κατάλογο Φοίτησης και απέναντι στο όνομά του σημειώνονται 
απουσίες για όλη την περίοδο απουσίας του.». 
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 Με βάση τα πιο πάνω, στις περιπτώσεις που ένας/μία μαθητής/μαθήτρια Υποχρεωτικής Προδημοτικής 
Εκπαίδευσης (4 8/12 χρονών και άνω), Δημοτικού ή Ειδικού Σχολείου απουσιάζει πάνω από έξι 
συνεχόμενες ημέρες ή απουσιάζει λιγότερες ημέρες, κάθε φορά, αλλά σε τακτά διαστήματα, χωρίς να 
υπάρχει ικανοποιητική δικαιολογία, η Διεύθυνση κάθε σχολικής μονάδας έχει οδηγίες να ενημερώνει 
αμέσως και με κάθε λεπτομέρεια, το οικείο Επαρχιακό Γραφείο Παιδείας, καταγράφοντας όλα τα 
απαραίτητα προσωπικά στοιχεία του/της μαθητή/μαθήτριας και των γονέων/κηδεμόνων του, καθώς 
επίσης οποιεσδήποτε άλλες σημαντικές πληροφορίες για τον/τη μαθητή/μαθήτρια και την οικογένειά 
του/της. 

 Στη συνέχεια, για όλες τις περιπτώσεις αδικαιολόγητων απουσιών, τα Επαρχιακά Γραφεία Παιδείας 
ενημερώνουν την Αστυνομία ή και το Γραφείο Ευημερίας, ανάλογα, για να προβούν σε περαιτέρω 
ενέργειες, ώστε να διασφαλιστεί το δικαίωμα των παιδιών στην εκπαίδευση. 

 Οι ίδιες διαδικασίες ακολουθούνται και για τους/τις μαθητές/μαθήτριες της Μέσης Εκπαίδευσης κάτω 
των 15 ετών, όπως αναφέρεται στις σχετικές οδηγίες που έχουν δοθεί με εγκύκλιο του γραφείου της 
τότε Γενικής Διευθύντριας στις Διευθύνσεις Εκπαίδευσης, τον Μάιο του 2010, με στόχο τη διασφάλιση 
της φοίτησης των παιδιών (Βλ. Παράρτημα Δ). 

 Σημειώνεται ότι, μαθητές/μαθήτριες που εγκαταλείπουν το εκπαιδευτικό μας σύστημα για λόγους 
μετανάστευσης σε άλλη χώρα συνυπολογίζονται ως μαθητές/μαθήτριες που εγκαταλείπουν το 
σχολείο, σύμφωνα με τον ορισμό της σχολικής εγκατάλειψης που ορίζεται από την EUROSTAT και 
τον οποίο ακολουθούμε. Το φαινόμενο ήταν ιδιαίτερα αυξητικό από το 2013 μέχρι και το 2017, λόγω 
της οικονομικής ύφεσης. 

 Κατά τη σχολική χρονιά 2019 -2020 θα προωθηθεί εγκύκλιος και στα Ιδιωτικά Σχολεία με την οποία να 
ενημερώνονται για τους περί Υποχρεωτικής Φοίτησης Νόμους και να καλούνται, σε περίπτωση 
αδικαιολόγητων απουσιών μαθητών/τριών τους, πέραν των έξι συνεχόμενων ημερών ή λιγότερων 
ημερών αλλά σε τακτά διαστήματα, να ενημερώνουν σχετικά το οικείο Επαρχιακό Γραφείο Παιδείας, 
συμπληρώνοντας παρόμοιο έντυπο με αυτό που συμπληρώνουν και τα δημόσια σχολεία. Τα 
Επαρχιακά Γραφεία Παιδείας Δημοτικής ή Μέσης Εκπαίδευσης, ανάλογα, θα ενημερώνουν με τη σειρά 
τους την Αστυνομία ή και το Γραφείο Ευημερίας για τις δικές τους ενέργειες. 

 Επιπρόσθετα, σε σύσκεψη με εκπροσώπους των Διευθύνσεων Δημοτικής και Μέσης Εκπαίδευσης, 
της Νομικής Υπηρεσίας, του Αρχηγείου Αστυνομίας και του Γραφείου Ευημερίας λήφθηκαν οι εξής 
αποφάσεις: 

• Έχει καθοριστεί συγκεκριμένη διαδικασία για καλύτερη παρακολούθηση και διασφάλιση της 
φοίτησης των μαθητών/μαθητριών οι οποίοι φοιτούν σε Δημόσιο δημοτικό και συνεχίζουν τη 
φοίτησή τους σε ιδιωτικό γυμνάσιο. 

• Να μεριμνήσουν όλες οι υπηρεσίες για επίσπευση των διαδικασιών εξέτασης των θεμάτων που 
σχετίζονται με τη φοίτηση των παιδιών στο σχολείο. 

• Όλες οι υπηρεσίες να τηρούν πιο αυστηρή στάση με τους γονείς που δεν μεριμνούν για την 
τακτή και ομαλή φοίτηση των παιδιών τους και να διώκονται ποινικά όταν δεν συμμορφώνονται. 

• Τα σχολεία, παράλληλα με την ενημέρωση του οικείου Επαρχιακού Γραφείου Παιδείας, για 
ελλιπή φοίτηση μαθητών/μαθητριών, να ενημερώνουν και τον/την Αστυνομικό της Γειτονιάς για 
αμεσότερη εξέταση/διερεύνηση του θέματος της απουσίας του παιδιού. 

• Τα Επαρχιακά Γραφεία Παιδείας, αμέσως μόλις ενημερωθούν από το σχολείο για ελλιπή 
φοίτηση μαθητή/μαθήτριας, να προωθούν σχετική επιστολή στην Αστυνομία. Όταν πρόκειται 
για οικογένεια που παρακολουθείται από τις Κοινωνικές Υπηρεσίες να ενημερώνουν με σχετική 
επιστολή και το οικείο Γραφείο Ευημερίας. 

3.  Τηρείται κατάλογος των ατόμων αυτών με βάση τον τρόπο που προσεγγίζονται για παροχή 
στήριξης; 

 Όλες οι σχολικές μονάδες και τα Επαρχιακά Γραφεία Παιδείας καταγράφουν κάθε περίπτωση 
μαθητή/μαθήτριας που απουσιάζει και με την επάνοδο του παιδιού στο σχολείο, γίνονται 
συντονισμένες ενέργειες με το σχολείο, το Γραφείο Ευημερίας, την Υπηρεσία Εκπαιδευτικής 
Ψυχολογίας και άλλες υπηρεσίες, ανάλογα με την περίπτωση, για στήριξη του παιδιού και διασφάλιση 
της συνέχισης της φοίτησής του στο σχολείο. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για περαιτέρω πληροφορίες ή διευκρινίσεις.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.711, ημερομηνίας 3 Ιουλίου 2019, 
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των βουλευτών κ. Χρίστου Χρίστου και Λίνου Παπαγιάννη εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας και 
Αμμοχώστου, αντίστοιχα  

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Λόγω της ιδιόμορφης κατάστασης που επικρατεί στα τεμάχια που καλλιεργούν Ελληνοκύπριοι γεωργοί 
στη νεκρή ζώνη και στις περιοχές που εφάπτονται αυτής, στις Κοινότητες Δένειας και Μάμμαρη, 
υπάρχουν δυσκολίες στη διαδικασία του επακριβούς καθορισμού, με τις παραδοσιακές μεθόδους 
εκτίμησης, της απώλειας εισοδήματος των Ελληνοκύπριων γεωργών από την εκμετάλλευση της 
παραγωγής τους από άλλους γεωργούς. 

(β) Στο παρόν στάδιο, καταβάλλεται κάθε δυνατή προσπάθεια σε συνεργασία με τις τοπικές Αρχές και τον 
Κυπριακό Οργανισμό Αγροτικών Πληρωμών, για την επακριβή καταγραφή των επηρεαζόμενων 
τεμαχίων και των καλλιεργητών τους.  Ανάλογα με την έκβαση αυτής της διαδικασίας, θα γίνει 
προσπάθεια εξεύρεσης τρόπων για καταβολή αντιστάθμισης για την απώλεια εισοδήματος που έχουν 
υποστεί. 

(γ) Για όλες τις εξελίξεις θα τηρείστε ενήμεροι. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για περαιτέρω διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.714, ημερομηνίας 3 Ιουλίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα, τα οποία 
προέκυψαν μετά από πληροφόρηση που είχαμε από την Επαρχιακή Διοίκηση Λευκωσίας: 

2. Την 1η Αυγούστου 2019 πραγματοποιήθηκε σύσκεψη στα γραφεία του Κοινοτικού Συμβουλίου Πέρα 
Χωρίου παρουσία του κ. Περδίκη και του Δημάρχου Ιδαλίου, καθότι μερικά από τα κτηνοτροφικά 
υποστατικά υφίστανται στην Κτηνοτροφική Ζώνη Ιδαλίου και μερικά στην Κτηνοτροφική Ζώνη Νήσου, 
που εφάπτεται της αντίστοιχης στο Δάλι. 

3. Για θέματα πρόκλησης οχληρίας στις υπό αναφορά Κτηνοτροφικές Ζώνες αρμόδιες αρχές είναι οι δύο 
Τοπικές Αρχές, αντίστοιχα. Εντούτοις, ένεκα του ότι η προκληθείσα οχληρία οφείλεται κατά κύριο λόγο 
στην απόρριψη αποβλήτων των κτηνοτροφικών υποστατικών, θα πρέπει να ληφθούν μέτρα από το 
Τμήμα Περιβάλλοντος, το οποίο ήδη ενημερώθηκε από την Επαρχιακή Διοίκηση Λευκωσίας για το 
θέμα. 

4. Περισσότερες πληροφορίες θα σας δοθούν από το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος, στο οποίο επίσης στάληκε η υπό η υπό αναφορά ερώτηση για διερεύνηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.718, ημερομηνίας 5 Ιουλίου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
«Γυρίσματα της ταινίας “Jiu Jitsu” σε περιοχές του Δικτύου Natura 2000 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και αφού απολογηθώ για τη σημειωθείσα καθυστέρηση στην 
απάντησή της, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α. Το Τμήμα Περιβάλλοντος (ΤΠ) του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, 
ως αρμόδιο για τη Διαχείριση και Προστασία των Ειδικών Ζωνών Διατήρησης (ΕΖΔ) του Ευρωπαϊκού 
Δικτύου Natura 2000, έχει προβεί σε αξιολόγηση της αίτησης για γυρίσματα της ταινίας “Jiu Jitsu”, στην 
ΕΖΔ “Μάμμαρι-Δένεια”. Για την πραγματοποίηση της πιο πάνω ταινίας, δόθηκε έγκριση από το ΤΠ και 
τέθηκαν συγκεκριμένοι όροι για την προστασία της περιοχής, των ειδών και των οικοτόπων. 

β.  Όπως αναφέρεται στην επιστολή/έγκριση του ΤΠ, η προετοιμασία και τα γυρίσματα θα 
πραγματοποιούνταν σε 5 ημέρες, όπως είχαν αρχικά υπολογίσει οι παραγωγοί, αλλά στην πορεία, το 
ΤΠ ενημερώθηκε ότι το τελικό πρόγραμμα των γυρισμάτων στο Μάμμαρι θα ήταν τελικά περίπου 2 
εβδομάδες. 

γ. Πολύ τακτικά, τις μέρες ή/και νύχτες της προετοιμασίας αλλά και των γυρισμάτων, Λειτουργός του ΤΠ 
βρισκόταν στην περιοχή και διενεργούσε τους απαραίτητους ελέγχους, για την τήρηση των όρων που 
είχαν τεθεί. Δεν υπήρχε καμία παραβίαση των όρων και υπήρχε πλήρης συνεργασία με τους 
υπεύθυνους της ταινίας. Αμέσως μετά το τέλος των γυρισμάτων και όχι σε περισσότερο χρόνο από 
μιας μέρας, τα σκηνικά και ότι άλλο μεταφέρθηκε στον χώρο των σπηλιών απομακρύνθηκε και η 
περιοχή επανήλθε στην πρότερη της κατάσταση. 

δ. Για τις υπόλοιπες περιοχές, η παραγωγή ήρθε σε επαφή με τις αρμόδιες υπηρεσίες για τις ανάλογες 
εγκρίσεις/άδειες, δηλαδή το Τμήμα Δασών και την Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 2 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.732, ημερομηνίας 11 Ιουλίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας ενημερώνω τα ακόλουθα: 

2. Ο εγγεγραμμένος δρόμος Κρήτου Μαρόττου-Αγίου Δημητριανού μήκους 2,5 χλμ περίπου, εμπίπτει 
στην αρμοδιότητα της Επαρχιακής Διοίκησης Πάφου και κατασκευάστηκε πριν από το 1984.  Ο εν 
λόγω δρόμος διέρχεται από εξαιρετικά ασταθές έδαφος και λόγω της μορφολογίας του έχουν κατά 
καιρούς παρατηρηθεί κατολισθήσεις και διάβρωση.  Η Επαρχιακή Διοίκηση Πάφου σε συνεργασία με 
το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης, αποφάσισαν την κατασκευή αποστραγγιστικών έργων και 
εξομαλύνσεων ως μέτρο προστασίας του. 

3. Εντός του 2019 δαπανήθηκε ήδη ποσό €33.000 για συντήρηση των έργων προστασίας του δρόμου, 
όπως καθαρισμοί από κατολισθήσεις και επιδιόρθωση τεσσάρων σημείων στα οποία σημειώθηκαν 
καθιζήσεις.  Αναμένεται ότι μέχρι το τέλος του χρόνου θα γίνει επάλειψη με πρέμιξ των σημείων στα 
οποία υπήρξαν καθιζήσεις, όσο και άλλων τμημάτων του δρόμου με συνολικό κόστος €40.000 
περίπου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.741, ημερομηνίας 15 Ιουλίου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 
 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω ερώτημα για τα κτίρια του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Περιβάλλοντος που έχουν ανεγερθεί από το 2004 μέχρι σήμερα και σας ενημερώνω αναλυτικά ως εξής. 

• Το κτίριο της Κεντρικής Διοίκησης του Υπουργείου Γεωργίας, έχει ανεγερθεί από τον Οργανισμό 
Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας πριν το 2004 και με τη μεταφορά των αρμοδιοτήτων του 
Οργανισμού το 2014 στο Τμήμα Γεωργίας, αυτό έχει περιέλθει στα περιουσιακά στοιχεία του Κράτους. 

• Το Τμήμα Περιβάλλοντος στεγάζεται σε ενοικιαζόμενα κτίρια, πλην στην Επαρχία Πάφου που 
στεγάζετε στα Νέα Κυβερνητικά Κτίρια, για τα οποία όμως δεν είχε κεφαλαιουχική συνεισφορά, αφού 
έχουν ανεγερθεί από το Τμήμα Δημοσίων Έργων. 

• Το Τμήμα Γεωργίας έχει ανεγείρει το 2005 το Επαρχιακό Γεωργικό Γραφείο Λεμεσού, με κόστος 
€3.123.066, στο οποίο στεγάζονται και το Επαρχιακό Κτηνιατρικό Γραφείο Λεμεσού αλλά και το 
Επαρχιακό Γραφείο του ΚΟΑΠ. Επίσης, το Τμήμα Γεωργίας έχει ανεγείρει το 2018 το Κέντρο Επίδειξης 
και Εκπαίδευσης στην Αχέλεια, με κόστος €75.839. Σημειώστε ότι το Επαρχιακό Γεωργικό Γραφείο 
Πάφου στεγάζεται στα Νέα Κυβερνητικά Κτίρια από το 2007, για τα οποία το Τμήμα δεν είχε 
κεφαλαιουχική συνεισφορά, αφού έχουν ανεγερθεί από το Τμήμα Δημοσίων Έργων. 

• Το Τμήμα Δασών έχει ανεγείρει στην περίοδο 2009-2010 το Δασικό Σταθμό Παναγιάς, κόστους 
€353.000 και στην περίοδο 2017-2018 τα Γραφεία Μονάδας Πτητικών Μέσων στον Αερολιμένα 
Λάρνακας, κόστους €462.000. 

• Το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης, το Τμήμα Μετεωρολογίας, οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες, η 
Υπηρεσία Μεταλλείων και το Ινστιτούτο Γεωργικών Ερευνών δεν έχουν ανεγείρει κτίρια από το 2004 
και μετά. 

• Το Τμήμα Αλιείας και Θαλάσσιων Ερευνών έχει ανεγείρει το 2012 το κτίριο που στεγάζεται το 
Ερευνητικό Κέντρο Θαλάσσιας Υδατοκαλλιέργειας Κύπρου (ΕΚΘΥΚ) που βρίσκεται στο Μενεού της 
Λάρνακας, με κόστος €2 εκ. περίπου. 

• Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων στεγάζει τα Κεντρικά Γραφεία στη Λευκωσία, σε κτίριο το οποίο έχει 
αναγερθεί από ιδιώτη ως «ενοικιαγορά και/ή μακροπρόθεσμη ενοικίαση γραφείων μετά των συναφών 
ηλεκτρομηχανολογικών εγκαταστάσεων». Όσον αφορά στα Επαρχιακά Γραφεία, αυτά είναι με ενοίκιο. 

• Ο Κυπριακός Οργανισμός Αγροτικών Πληρωμών δεν έχει ανεγείρει οποιοδήποτε κτίριο. 

• Ο πρώην Οργανισμός Γεωργικής Ασφάλισης δεν έχει ανεγείρει οποιοδήποτε κτίριο από το 2004 και 
μετά. Έχει όμως αγοράσει το 2010 στο Δήμο Κάτω Πολεμιδιών στη Λεμεσό, διαμέρισμα στο οποίο 
στεγαζόταν το Επαρχιακό Γραφείο του, με κόστος αγοράς €482.000. 

 Είμαι στη διάθεσή σας για οποιανδήποτε πρόσθετη ενημέρωση κρίνετε αναγκαία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Κώστα Χαμπιαούρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.752, ημερομηνίας 23 Ιουλίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αντρέα Καυκαλιά 
«Το πρόβλημα που δημιουργήθηκε σε σχέση με τις Μουσικές Σχολές στα Ελληνικά Πανεπιστήμια 

 Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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1. Το πρόβλημα που προέκυψε αφορούσε στην εισαγωγή Κύπριων υποψηφίων στο Τμήμα Μουσικών 
Σπουδών του Ιονίου Πανεπιστημίου, στο Τμήμα Μουσικής Επιστήμης και Τέχνης του Πανεπιστημίου 
Μακεδονίας και στο Τμήμα Μουσικών Σπουδών του Πανεπιστημίου Ιωαννίνων. 

2. Η εισαγωγή στα ΑΑΕΙ Ελλάδας των κατόχων Απολυτηρίου Λυκείων της Κυπριακής Δημοκρατίας 
γίνεται μέσω της κατηγορίας Αλλοδαπών-Αλλογενών, Αποφοίτων Λυκείων ή αντίστοιχων σχολείων 
Κρατών-Μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, σύμφωνα με την αριθ. πρωτ. Φ.151/20049/Β6 (ΦΕΚ 
272/Β/2007) Υπουργική Απόφαση του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευμάτων της Ελλάδας όπως 
τροποποιήθηκε και ισχύει. 

3. Σύμφωνα με την ανακοίνωση του Ελληνικού Υπουργείου Παιδείας (Αρ. Πρωτ. Βαθμός Προτ. 
Φ.253/23170/Α5), ημερομηνίας 14/2/2019, η εισαγωγή στις τρεις (3) Μουσικές Σχολές γίνεται μόνο 
μέσω εισαγωγικών εξετάσεων Πανελλαδικού επιπέδου και διοργανώνονται σύμφωνα με τις 
διατάξεις του άρθρου 19 του ν.4559/2018 (Α΄ 142), όπως τροποποιήθηκε με τις διατάξεις του άρθρου 
45 του ν.4589/2019 (Α΄ 13). Επίσης, απαραίτητη προϋπόθεση για την εισαγωγή στις πιο πάνω Σχολές 
είναι η συμμετοχή των υποψηφίων στο μάθημα “Νεοελληνική Γλώσσα” των Γενικών Λυκείων ή “Νέα 
Ελληνικά” των Επαγγελματικών Λυκείων της Ελλάδας. 

 Είναι αναγκαίο να τονιστεί ότι η πιο πάνω ανακοίνωση αφορούσε μόνον τους Έλληνες υποψηφίους 
που παρακάθονται στις Πανελλαδικές Εξετάσεις. 

 Επισημαίνεται, ότι οι Κύπριοι υποψήφιοι εισάγονται στα ΑΑΕΙ της Ελλάδας μέσω των Παγκύπριων 
Εξετάσεων που διοργανώνει το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας (ΥΠΠΑΝ) 
της Κύπρου και όχι μέσω των Πανελλαδικών Εξετάσεων. 

4. Η Υπηρεσία Εξετάσεων του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας της Κύπρου 
ουδέποτε έλαβε ενημέρωση από το Υπουργείο Παιδείας και Θρησκευμάτων της Ελλάδας ότι αλλάζει 
η διαδικασία πρόσβασης για τους Κύπριους υποψηφίους στις τρεις (3) συγκεκριμένες Μουσικές 
Σχολές. Αντίθετα, ενώ στην αρχική έκδοση του μηχανογραφικού δελτίου που στάληκε από την Ελλάδα 
στις 12 Ιουλίου 2019, συμπεριλαμβάνονταν οι τρεις (3) Μουσικές Σχολές, στο τελικό μηχανογραφικό 
δελτίο που στάληκε από την Ελλάδα στις 18 Ιουλίου 2019, οι τρεις (3) πιο πάνω Μουσικές Σχολές 
είχαν αφαιρεθεί. 

5. Οι υποψήφιοι οι οποίοι είχαν εξασφαλίσει βαθμό πρόσβασης και θα μπορούσαν να διεκδικήσουν θέση 
σε όλες τις Μουσικές Σχολές της Ελλάδας ανέρχονταν στους τριάντα έξι (36). 

6. Μετά από παρέμβαση του ίδιου του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας της 
Κύπρου στην Ελληνίδα ομόλογό του, το θέμα επιλύθηκε για το ακαδημαϊκό έτος 2019-2020 και 
επετράπη στους τριάντα έξι (36) επηρεαζόμενους υποψηφίους να υποβάλουν αίτηση για εισαγωγή 
στις προαναφερόμενες Σχολές. 

7. Η συμφωνία που υπάρχει μεταξύ του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευμάτων της Ελλάδας και του 
Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας της Κύπρου για εισαγωγή των Κύπριων 
υποψήφιων φοιτητών μέσω των Παγκύπριων Εξετάσεων, είναι προς όφελος των Κύπριων 
υποψηφίων. Τα ελάχιστα θέματα που αναφύονται επιλύονται στις πλείστες των περιπτώσεων σε 
Υπουργικό επίπεδο. 

8. Η ίδρυση Πανεπιστημιακής Μουσικής Σχολής στην Κύπρο είναι θέμα απόφασης των Δημόσιων 
Πανεπιστημίων της Κύπρου η οποία χρήζει ιδιαίτερης μελέτης και αξιολόγησης των Κυπριακών 
Πανεπιστημιακών δεδομένων και δεν πρέπει να είναι ανεξάρτητη των αναγκών της Κυπριακής αγοράς 
εργασίας. Ακολούθως, μια τέτοια απόφαση θα πρέπει να τεθεί στο ΥΠΠΑΝ, να τύχει έγκρισης του 
Υπουργικού Συμβουλίου, να τεθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας για έγκριση και τέλος το 
συγκεκριμένο Πρόγραμμα Σπουδών θα πρέπει να αξιολογηθεί/πιστοποιηθεί από τον Φορέα 
Διασφάλισης και Πιστοποίησης της Ποιότητας της Ανώτερης Εκπαίδευσης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.018, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Η απάντηση στα ερωτήματα που εγείρονται στην πιο πάνω ερώτηση, από το αρμόδιο Τμήμα, Ιατρικές 
Υπηρεσίες και Υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας, είναι η ακόλουθη: 

2. Το 2009 η κοινότητα Μάμμαρη αντιμετώπισε πρόβλημα στην ποιότητα της υδατοπρομήθειας της λόγω 
ανίχνευσης αυξημένων συγκεντρώσεων αρσενικού στις γεωτρήσεις που την υδροδοτούσαν. Για την 
διερεύνηση των αιτίων ρύπανσης των υδρογεωτρήσεων ο τότε Υπουργός Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος αποφάσισε την σύσταση επιστημονικής επιτροπής υπό την προεδρία του Τμήματος 
Περιβάλλοντος (ΤΠ). Στην Επιτροπή εκτός από το προεδρεύον ΤΠ συμμετείχαν το Τμήμα Γεωλογικής 
Επισκόπησης, το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων (ΤΑΥ), οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες, το Τμήμα Γεωργίας, 
οι Υγειονομικές Υπηρεσίες, το Γενικό Χημείο του Κράτους (ΓΧΚ) και η Επαρχιακή Διοίκηση. 
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 Η Επιτροπή προς αντιμετώπιση των αρνητικών επιπτώσεων που δημιούργησε η ρύπανση, μεταξύ 
άλλων μέτρων εξέτασε το ενδεχόμενο η κοινότητα Μάμμαρη να σταματήσει να υδροδοτείται από τις 
προβληματικές γεωτρήσεις και εναλλακτικά να προμηθεύεται πόσιμο νερό από το σύστημα Λευκωσίας 
μέσω του αγωγού Λευκωσίας-Έγκωμης, το οποίο ήταν μικροβιολογικά και χημικά κατάλληλο για 
ανθρώπινη κατανάλωση. Μετά από γνωμοδότηση του ΤΑΥ ότι το εγχείρημα αυτό ήταν από τεχνικής 
και οικονομικής πλευράς εφικτό, λήφθηκε η σχετική απόφαση ομόφωνα και το ΤΑΥ ανέλαβε την 
υλοποίηση της. 

3. Οι Υγειονομικές Υπηρεσίες διερεύνησαν το όλο θέμα σε συνεργασία με τις αρμόδιες δημόσιες αρχές 
και κατά κύριο λόγο με το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων (ΤΑΥ), λόγω της ιδιότητας του ως Φορέα 
Ύδρευσης. 

 Σύμφωνα με ενημέρωση του ΤΑΥ η κοινότητα Μάμμαρη μετά από το 2009 υδροδοτείται από τον 
Αγωγό του Συστήματος Κοινοτήτων Δυτικής Λευκωσίας, για κάλυψη των συνολικών υδρευτικών 
αναγκών της. 

 Ωστόσο, τα τελευταία χρόνια λόγω της οικιστικής ανάπτυξης και της αύξησης του πληθυσμού της 
Κοινότητας, υπήρξε επάλληλη αύξηση των υδρευτικών αναγκών της με αποτέλεσμα να μην μπορούν 
να καλυφθούν πλήρως οι ανάγκες της, από τις ποσότητες που παρέχονται από τον Αγωγό και οι 
αναγκαίες ποσότητες συμπληρώνονται από την γεώτρηση BH2004/016, η οποία σε μέγιστη απόδοση 
μπορεί να συνεισφέρει μέχρι 25% του συνολικού όγκου κατανάλωσης.  Διευκρινίζεται ότι, το νερό της 
συγκεκριμένης γεώτρησης παρουσιάζει αυξημένες συγκεντρώσεις αρσενικού.  Προς αντιμετώπιση 
αυτού του προβλήματος το ΤΑΥ εγκατάστησε και λειτουργεί πλησίον της υδατοδεξαμενής της 
Κοινότητας μονάδα επεξεργασίας. Το νερό της γεώτρησης προτού διοχετευθεί στην υδατοδεξαμενή 
μαζί με αυτό που καταφθάνει από τον Αγωγό, υποβάλλεται σε επεξεργασία μέσω ειδικών φίλτρων 
προς ελαχιστοποίηση των συγκεντρώσεων αρσενικού.  Βάσει των πιο πάνω δεδομένων, η 
υδατοπρομήθεια της Κοινότητας είναι αποτέλεσμα πρόσμιξης 1:4. 

4. Σύμφωνα πάντα με το ΤΑΥ, τόσο το ακατέργαστο νερό της γεώτρησης όσο και το επεξεργασμένο 
υποβάλλονται σε εργαστηριακούς ελέγχους ανίχνευσης αρσενικού ώστε να τεκμηριώνεται η απόδοση 
του συστήματος επεξεργασίας για μείωση των συγκεντρώσεων του. Σύμφωνα με τις εκθέσεις 
αποτελεσμάτων των εργαστηριακών ελέγχων του επεξεργασμένου νερού, οι συγκεντρώσεις 
αρσενικού βρίσκονται εντός των παραμετρικών τιμών που καθορίζει η νομοθεσία. 

 Περαιτέρω, η Υγειονομική Υπηρεσία ως η αρμόδια υπηρεσία για έλεγχο του πόσιμου νερού στη βρύση 
του καταναλωτή διενεργεί μικροβιολογικούς και χημικούς ελέγχους (δοκιμαστική και ελεγκτική 
παρακολούθηση) από το δίκτυο της Κοινότητας, σε συχνότητα που καθορίζει η νομοθεσία. Σύμφωνα 
με τις εκθέσεις αποτελεσμάτων του ΓΧΚ για την περίοδο 2009-2019 αυτά συνάδουν με τις διατάξεις 
της νομοθεσίας. Ειδικότερα, η παράμετρος του αρσενικού ελέγχεται στα πλαίσια του χημικού ελέγχου 
(ελεγκτική παρακολούθηση) και σύμφωνα με τα αποτελέσματα για την περίοδο 2009-2019 βρίσκεται 
εντός της θεσμοθετημένης παραμετρικής τιμής. 

5. Αξίζει να αναφερθεί ότι πρόθεση του ΤΑΥ είναι να καλυφθούν πλήρως οι υδρευτικές ανάγκες της 
Κοινότητας από τον Αγωγό και προς αυτή την κατεύθυνση εργάζεται, για αναβάθμιση του 
αντλιοστασίου και άλλου εξοπλισμού, ώστε να αυξηθούν οι διατιθέμενες ποσότητες μέχρι την νέα 
καλοκαιρινή περίοδο, όπου θα υπάρχει αύξηση της κατανάλωσης. Επίσης, το όλο θέμα της 
υδατοπρομήθειας των Κοινοτήτων της Δυτικής Λευκωσίας σύμφωνα πάντα με το ΤΑΥ, θα διευθετηθεί 
οριστικά με την ολοκλήρωση της κατασκευής του νέου αγωγού Χοιροκοιτίας-Λευκωσίας, στον οποίο 
θα συνδεθούν όλες οι Κοινότητες της περιοχής. 

 Σύμφωνα με τα πιο πάνω και μέχρι την οριστική επίλυση του θέματος, οι Υγειονομικές Υπηρεσίες θα 
συνεχίσουν να παρακολουθούν την ποιότητα του πόσιμου νερού μέσω της διενέργειας εργαστηριακών 
ελέγχων στο δίκτυο της Κοινότητας και εάν απαιτηθεί θα υποβάλουν εισηγήσεις για βελτίωση της 
διασφάλισης της ποιότητας του παρεχόμενου πόσιμου νερού προς το ΤΑΥ, λόγω αρμοδιότητας. 

6. Εάν για οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στην διάθεση σας.»  

Απάντηση ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Άμυνας κ. Σάββα Αγγελίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.024, ημερομηνίας 22 Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2019 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.028, ημερομηνίας 29 

Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας ενημερώσω για τα ακόλουθα: 
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2. Σε ό,τι αφορά το ερώτημα 1 πληροφορείστε ότι η εξέταση των αιτημάτων για πολιτικό άσυλο εμπίπτει 
στις αρμοδιότητες της Υπηρεσίας Ασύλου του Υπουργείου Εσωτερικών. 

3. Σε ό,τι αφορά το ερώτημα 2, και συγκεκριμένα την επιβολή ποινών για παράνομη εργοδότηση 
αλλοδαπών, πληροφορείστε ότι σύμφωνα με τον περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως Νόμο (Άρθρο 
14Β) αρμόδια Αρχή για τα θέματα αυτά είναι το Υπουργείο Εσωτερικών.  Επειδή, όμως, για τα άτομα 
τα οποία απασχολούνται παράνομα και οι εργοδότες δεν καταβάλλουν εισφορές στο Ταμείο 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, σύμφωνα με τον περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικό) (Αρ. 2) 
Νόμο του 2017, όπου διαπιστωθεί περίπτωση αδήλωτης εργασίας μισθωτού, έστω και αν πρόκειται 
για παράνομη απασχόληση, επιβάλλεται στον εργοδότη διοικητικό πρόστιμο πεντακόσιων ευρώ 
(€500) για κάθε μισθωτό αναφορικά με το μήνα κατά τον οποίο διαπιστώθηκε η παράβαση, 
αυξανόμενο κατά πεντακόσια ευρώ (€500) για κάθε ημερολογιακό μήνα ή οποιοδήποτε μέρος του 
ημερολογιακού μήνα απασχόλησης, πριν από το μήνα μέσα στον οποίο διαπιστώθηκε η παράβαση.  
Περαιτέρω, η σχετική Νομοθεσία προβλέπει ότι “[Ο] μισθωτός, αναφορικά με τον οποίο διαπράχθηκε 
η [...] παράβαση, τεκμαίρεται ότι απασχολείτο συνεχώς από τον εργοδότη, στην υπηρεσία του οποίου 
βρισκόταν την ημέρα διαπίστωσης της παράβασης, για τους αμέσως προηγούμενους έξι (6) μήνες με 
αποδοχές ίσες με μιάμιση φορά το ποσό των βασικών ασφαλιστέων αποδοχών που ισχύει κατά την 
ημέρα της παράβασης, εκτός αν ο εργοδότης αποδείξει ότι η περίοδος απασχόλησης ήταν βραχύτερη 
ή/και ότι το ποσό αποδοχών ήταν χαμηλότερο:  Νοείται ότι όπου διαπιστώνεται ότι η πραγματική 
περίοδος απασχόλησης είναι μεγαλύτερη των έξι (6) μηνών ή και ότι το πραγματικό ποσό αποδοχών 
ήταν ψηλότερο του τεκμαιρόμενου, λαμβάνεται υπόψη η πραγματική περίοδος ή και το πραγματικό 
ποσό αποδοχών.” 

4. Αναφορικά με το ερώτημα 3, πληροφορείστε ότι στους αιτητές οι οποίοι διαμένουν στις ελεγχόμενες 
από την Κυπριακή Δημοκρατία περιοχές και δεν διαθέτουν εισοδήματα ή άλλους οικονομικούς πόρους, 
παρέχονται υλικές συνθήκες υποδοχής από τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας σύμφωνα με 
σχετικές Αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου. 

5. Σχετικά με το ερώτημα 4 σημειώνεται ότι το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων στην προσπάθεια που έχει αναλάβει για την αντιμετώπιση της αδήλωτης εργασίας έχει 
προχωρήσει στη σύσταση της Υπηρεσίας Επιθεωρήσεων, στη βάση σχετικής Απόφασης του 
Υπουργικού Συμβουλίου.  Η Υπηρεσία προβαίνει σε ελέγχους πέραν των 6 000 εργοδοτών και 13 000 
εργοδοτουμένων ετησίως.  Στο πλαίσιο των ελέγχων αυτών που πραγματοποιήθηκαν κατά τη διάρκεια 
του 2018, εντοπίστηκαν 1 556 αλλοδαποί από τρίτες χώρες εκ των οποίων οι 117 ήταν παράνομοι 
(7,52%).  Πέραν τούτου, η Υπηρεσία έχει συμπεριλάβει στο ετήσιο πρόγραμμα επιθεωρήσεων και τον 
τομέα Γεωργίας/Κτηνοτροφίας και κατά τη διάρκεια συγκεκριμένου μήνα κάθε χρόνου διεξάγονται 
στοχευμένες επιθεωρήσεις στον τομέα αυτό.  Για σκοπούς καλύτερου αποτελέσματος οι επιθεωρήσεις 
γίνονται και σε συνεργασία με την Αστυνομία, το Τμήμα Οδικών Μεταφορών και το Τμήμα Τελωνείων. 

6. Τέλος, σημειώνεται ότι γίνονται συχνά κοινές εκστρατείες για διερεύνηση της παράνομης εργασίας με 
τη συνεργασία της Αστυνομίας με βάση πληροφορίες/καταγγελίες που λαμβάνονται στη γραμμή 
77778577 που λειτουργεί για το σκοπό αυτό στην Υπηρεσία Επιθεωρήσεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.045, ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 
 «Η απάντηση του Υπουργείου Υγείας στα ερωτήματα που εγείρετε, όπως έχει ετοιμαστεί στη βάση της 
συνεισφοράς των αρμόδιων Υπηρεσιών του Υπουργείου Υγείας, είναι η ακόλουθη: 

α) Καταρχήν να σημειωθεί ότι το Υπουργείο Υγείας θεωρεί το θέμα της σεξουαλικής και αναπαραγωγικής 
υγείας σημαντικό θέμα δημόσιας υγείας και το έχει συμπεριλάβει στον Στρατηγικό του σχεδιασμό.  Στο 
πλαίσιο αυτό έχει ολοκληρωθεί και προωθείται η υλοποίηση Στρατηγικής για τη Σεξουαλική και 
Αναπαραγωγική Υγεία των νέων στην Κύπρο (2018-2025) σε συνεργασία με τους διάφορους 
εμπλεκόμενους φορείς και με την εμπλοκή των ίδιων των νέων.  Η υλοποίηση της εν λόγω Στρατηγικής 
περιλαμβάνει δράσεις που αφορούν στους διάφορους εμπλεκόμενους, μία εκ των οποίων είναι και η 
δημιουργία Κέντρων για Σεξουαλικώς Μεταδιδόμενα Νοσήματα (ΣΜΝ). 

β) Όσον αφορά στην πρακτική που εφαρμόζεται στο Ηνωμένο Βασίλειο με τη λειτουργία των STIs Clinics, 
σημειώνεται ότι στην Κύπρο εφαρμόζεται παρόμοιου τύπου πρακτική, βάσει Πρωτοκόλλου, για τον 
έλεγχο των οροθετικών ατόμων για τον ιό HIV και γίνεται επί συστηματικής βάσης κλινικοεργαστηριακή 
εξέταση για ΣΜΝ εφαρμόζοντας επιστημονικές προσεγγίσεις και διαφυλάσσοντας παράλληλα την 
ανωνυμία των ασθενών. 

 Ο ίδιος μηχανισμός εφαρμόζεται και στους πολίτες οι οποίοι προσέρχονται για έλεγχο στα πλαίσια post 
exposure prophylaxis για τον ιό ΗIV.  Στις συγκεκριμένες περιπτώσεις, πέραν της προληπτικής αγωγής 
διενεργείται εργαστηριακή εξέταση για τα ΣΜΝ διαφυλάσσοντας παράλληλα την ανωνυμία των 
πολιτών όπως εφαρμόζεται και πιο πάνω στα οροθετικά άτομα. 
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 Αντίστοιχη είναι και η πρακτική που εφαρμόζεται από τη Δερματολογική και Αφροδισιολογική Κλινική 
του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας, ως Κλινική Αναφοράς για τα σεξουαλικώς μεταδιδόμενα 
νοσήματα, όπου διατηρείται πλήρης εχεμύθεια και τηρείται ξεχωριστός ειδικός φάκελος για κάθε 
ασθενή με προσωπικό αριθμό. 

γ) Περαιτέρω σημειώνεται ότι, μέσα από τις δράσεις υλοποίησης της Στρατηγικής για τη Σεξουαλική και 
Αναπαραγωγική Υγεία και στα πλαίσια της μεταρρύθμισης του τομέα της υγείας, το Υπουργείο Υγείας 
έχει μελετήσει τις σχετικές συστάσεις του Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας (ΠΟΥ) καθώς επίσης και 
βέλτιστες πρακτικές που εφαρμόζονται σε άλλα κράτη, συμπεριλαμβανομένου και του Ηνωμένου 
Βασιλείου, όσον αφορά στην οργάνωση και λειτουργία κλινικών παροχής συμβουλευτικής για το θέμα 
της σεξουαλικής και αναπαραγωγικής υγείας.  Ως πρώτο βήμα επίτευξης του στόχου αυτού, 
προγραμματίζεται η προώθηση δημιουργίας “κλινικών εφήβων” φιλικών προς τους νέους, οι οποίες θα 
παρέχουν συμβουλευτικού χαρακτήρα υπηρεσίες προς τους νέους σχετικά με τη σεξουαλική και 
αναπαραγωγική υγεία.  Συγκεκριμένα, οι υπηρεσίες θα προσφέρονται στο πλαίσιο λειτουργίας των 
Κέντρων τα οποία ήδη λειτουργούν στα Νοσοκομεία και Κέντρα Υγείας τόσο σε αστικές όσο και σε 
αγροτικές περιοχές, θα είναι κέντρα με εύκολη πρόσβαση (walk in centres) και θα παρέχονται δωρεάν 
σε όλους τους νέους της χώρας. 

2. Εάν οι πιο πάνω απαντήσεις κρίνετε ότι δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω διευκρινήσεων, 
παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. 
Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.051, ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
«Οδική σύνδεση/πρόσβαση τεμαχίου που προορίζεται για την επέκταση της Βιομηχανικής Περιοχής Τσερίου 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κου Γιώργου 
Περδίκη με την οποία ζητεί να πληροφορηθεί αν θα υλοποιηθεί και πότε το αίτημα του Δήμου Τσερίου για 
χρηματοδότηση έτσι ώστε να συνδεθεί οδικά και να αποκτήσει πρόσβαση σε δημόσιο δρόμο τεμάχιο που 
προορίζεται για την επέκταση της Βιομηχανικής Ζώνης και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Μετά από διερεύνηση του θέματος με τον Δήμαρχο Τσερίου συνάγεται ότι το ερώτημα πιθανόν να 
αφορά αίτημα του Δήμου προς το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, ΥΕΕΒ, για 
χρηματοδότηση της δημιουργίας υποδομών οδικού δικτύου στη νέα Βιομηχανική / Βιοτεχνική Ζώνη 
που έχει καθορισθεί στα πλαίσια της εκπόνησης του Τοπικού σχεδίου Τσερίου το 2015. 

2. Το αίτημα αυτό συζητήθηκε σε σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στις 19.6.2019 μεταξύ εκπροσώπων 
του Δήμου Τσερίου και του Υπουργείου στα πλαίσια της οποίας συμφωνήθηκε όπως το Δημαρχείο 
προβεί σε προκήρυξη διαγωνισμού για εξεύρεση μελετητή για εκπόνηση των κατασκευαστικών 
σχεδίων και εκτίμησης κόστους του έργου (πρόσβαση και εσωτερικό οδικό δίκτυο). Ο Δήμος ανέλαβε 
να ενημερώσει γραπτώς το ΥΕΕΒ για την πιο πάνω πρόθεσή του έτσι ώστε να ζητηθεί από το Τμήμα 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας εκτίμηση κόστους αποζημιώσεων απαλλοτριώσεως ιδιωτικής 
ακίνητης ιδιοκτησίας που καταλαμβάνει το προτεινόμενο οδικό δίκτυο καθώς και σχετικά σχέδια και 
πίνακες για την απαλλοτρίωση. 

3. Ο χρόνος ολοκλήρωσής του θα εξαρτηθεί από τον χρόνο υποβολής των προαναφερόμενων στοιχείων 
που θα το καταστήσουν ώριμο για συμπερίληψη στους προϋπολογισμούς του ΥΕΕΒ.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.061, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α. Προς το παρόν, δεν υπάρχουν προδιαγραφές και κανονισμοί ειδικά για την τοποθέτηση βυθιζόμενων 
κάδων απορριμμάτων βάσει των οποίων οι τοπικές αρχές τοποθετούν τους κάδους. 

β. Το Τμήμα Περιβάλλοντος έχει τοποθετήσει ημιβυθιζόμενους κάδους ανακυκλώσιμων υλικών στο 
παραλιακό μέτωπο των Δήμων Αγίας Νάπας και βυθιζόμενους στο παραλιακό μέτωπο του Δήμου 
Λάρνακας στα πλαίσια υλοποίησης του έργου “Πρόγραμμα μείωσης δημοτικών στερεών αποβλήτων 
παραλιακών ξενοδοχειακών μονάδων και συναφών χώρων μαζικής παραγωγής αποβλήτων στις 
επαρχίες Λάρνακας και Αμμοχώστου”. Το συγκεκριμένο Έργο έχει σκοπό την προώθηση της χωριστής 
συλλογής και ορθολογικής διαχείρισης των δημοτικών στερεών αποβλήτων σε παραλιακές τουριστικές 
περιοχές όπου αναμένεται υψηλή παραγωγή δημοτικών αποβλήτων και συγχρηματοδοτείται από το 
Ταμείο Συνοχής. 

γ. Οι ημιβυθιζόμενοι/βυθιζόμενοι κάδοι έχουν τοποθετηθεί με σκοπό την εξυπηρέτηση αριθμού 
υποστατικών με μεγάλη συνολική παραγωγή αποβλήτων. Οι χώροι όπου έχουν τοποθετηθεί, έχουν 
τύχει της θετικής συγκατάθεσης όλων των αρμοδίων Τμημάτων και Υπηρεσιών (Υγειονομικές 
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Υπηρεσίες, Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, Φορέας Κυκλοφοριακών Μελετών, Δήμος, 
Υπουργικό Συμβούλιο) στα πλαίσια εκχώρησής τους για ένταξη στο εν λόγω Έργο. 

δ. Σύμφωνα με το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, οι εν λόγω αναπτύξεις εμπίπτουν στην Κατηγορία 
XI του Πρώτου Παραρτήματος του Γενικού Διατάγματος Ανάπτυξης του περί Πολεοδομίας και 
Χωροταξίας Νόμου, για την οποία δεν απαιτείται η εξασφάλιση πολεοδομικής άδειας αλλά άδεια 
οικοδομής από την αρμόδια αρχή. Επιπλέον, όπου ιδιοκτήτης του έργου είναι το κράτος δεν απαιτείται 
άδεια οικοδομής σύμφωνα με την ισχύουσα νομοθεσία αλλά μόνο πολεοδομικές απόψεις. Ως εκ 
τούτου, για το συγκεκριμένο Έργο έχει σταλεί σχετική αίτηση στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως 
για τις απόψεις του σχετικά με τη συγκεκριμένη κυβερνητική ανάπτυξη. 

ε. Κύριο κριτήριο για την τοποθέτησή τους είναι η ύπαρξη ανάγκης εξυπηρέτησης αριθμού υποστατικών 
με ανάλογες συνολικές ποσότητες παραγόμενων αποβλήτων. Επιπλέον, κατά την επιλογή των χώρων 
τοποθέτησης, λήφθηκαν υπόψη τεχνικά κριτήρια ώστε να είναι εφικτή η πρόσβαση και συλλογή τους 
από απορριμματοφόρα οχήματα με γερανό. Ευθύνη για την επιτήρηση της λειτουργίας των κάδων, σε 
καθημερινή βάση, έχει η υπηρεσία αποκομιδής των σκυβάλων κάθε τοπικής αρχής αντίστοιχα που 
εμπλέκεται στο Έργο. 

στ. Τα σημεία όπου έχουν τοποθετηθεί οι ημιβυθιζόμενοι/βυθιζόμενοι κάδοι, θα παρακολουθούνται από 
επιθεωρητές του Τμήματος Περιβάλλοντος, στα πλαίσια παρακολούθησης της λειτουργίας και 
απόδοσης του Έργου. 

ζ. Για σκοπούς ενημέρωσης αναφέρεται ότι, σύμφωνα με τη Μελέτη Σκοπιμότητας του πιο πάνω Έργου 
(επισυνάπτεται σχετικό απόσπασμα), η τοποθέτηση των ημιβυθιζόμενων/βυθιζόμενων κάδων ως 
πρακτική συλλογής απορριμμάτων θεωρείται βελτιωμένη σε σχέση με την πρακτική των υφιστάμενων 
τροχήλατων κάδων. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε  
  στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Κώστα Χαμπιαούρη στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.011.04.062 και 

23.06.011.04.153, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2019 και 17 Οκτωβρίου 2019 των 
βουλευτών εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Ανδρέα Πασιουρτίδη και Χρίστου 

Ορφανίδη, αντίστοιχα 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας ενημερώνω για τα ακόλουθα: 

2. Το Πανεπιστήμιο Κύπρου (ΠΚ) με επιστολή του, ημερομηνίας 18 Ιουλίου 2018, υπέβαλε στο 
Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας (ΥΠΠΑΝ) Σχέδιο Κανονισμών για ίδρυση 
Σχολής Επιστημών και Τεχνολογίας της θάλασσας, στην οποία θα υπάγεται το Τμήμα θαλάσσιας 
Τεχνολογίας και το Τμήμα θαλάσσιου Περιβάλλοντος, στην Λάρνακα.  Το εν λόγω Σχέδιο Κανονισμών 
προωθήθηκε στη Νομική Υπηρεσία της Κυπριακής Δημοκρατίας, με επιστολή του ΥΠΠΑΝ, 
ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2019, και αναμένεται ο νομοτεχνικός έλεγχος του. 

3. Όσον αφορά στις μελέτες που έχουν γίνει μέχρι σήμερα, έχει ετοιμαστεί Έκθεση από Ειδική Επιτροπή 
Εμπειρογνωμόνων, η οποία επισυνάπτεται ως ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 1.  Το εκτιμώμενο κόστος ίδρυσης και 
λειτουργίας της Σχολής για τα έτη 2019-2029, σύμφωνα με τα στοιχεία που υπέβαλε το ΠΚ στο 
ΥΠΠΑΝ, αναμένεται να ανέλθει στα €100.951.100,00.  Στο εν λόγω ποσό δεν περιλαμβάνεται το ΦΠΑ, 
ούτε θέσεις οι οποίες αφορούν στην ενίσχυση της στελέχωσης υφιστάμενων υποστηρικτικών 
Τμημάτων και Υπηρεσιών του Πανεπιστημίου.  Σημειώνεται περαιτέρω, ότι τα έσοδα του ΠΚ από τη 
Σχολή για τα έτη 2019-2029 αναμένεται να ανέλθουν στα €3.366.251, νοουμένου ότι θα προσφερθεί 
προπτυχιακό Πρόγραμμα Σπουδών στην Αγγλική γλώσσα και οι φοιτητές του εν λόγω Προγράμματος 
θα καταβάλλουν δίδακτρα (Κύπριοι και αλλοδαποί).  Επισημαίνεται, ότι οι σχετικοί Κανονισμοί που θα 
επιτρέπουν στο ΠΚ την προσφορά προπτυχιακών Προγραμμάτων Σπουδών σε ξένες γλώσσες 
εκκρεμούν ενώπιον της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Αναλυτικότερα στοιχεία για το αναμενόμενο 
κόστος καθώς και το χρονοδιάγραμμα προγραμματισμού υλοποίησης και λειτουργίας της Σχολής 
παρουσιάζονται στο ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 2. 

4. Όσον αφορά στο χώρο στέγασης της Σχολής, το ΠΚ βρίσκεται σε συνεχή συνεργασία με το Δήμο 
Λάρνακας για την εξεύρεση χώρου ο οποίος θα είναι κατάλληλος για την εν λόγω Σχολή. 

5. Σημειώνεται ότι τα ανωτέρω έχουν συζητηθεί στη Συνεδρία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας 
και Πολιτισμού, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2019.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε  
   στους βουλευτές που υπέβαλαν την ερώτηση. 
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Απάντηση ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.065, ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό 23.06.011.04.065 και επιθυμώ να σας ενημερώσω για τα 
πιο κάτω: 

1. Το όλο θέμα όσον αφορά την καταπολέμηση των τρωκτικών εντός και στις παρυφές των πόλεων και 
των κοινοτήτων είναι αρμοδιότητα άλλων Υπουργείων. 

2. Στα πλαίσια ελέγχου του αριθμού των τρωκτικών στο ύπαιθρο, η Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας (ΥΘΠ), 
με τη συνδρομή μελών κυνηγετικών συλλόγων που έχουν τύχει σχετικής εκπαίδευσης συμμετέχει 
ενεργά στις σχετικές εκστρατείες. 

3. Παράλληλα από το 1995 έχει αρχίσει το πρόγραμμα βιολογικής καταπολέμησης των τρωκτικών με την 
τοποθέτηση τεχνητών φωλιών για ανθρωποπούλια των οποίων η κύρια τροφή τους είναι τα τρωκτικά.  
Μέχρι σήμερα η ΥΘΠ έχει τοποθετήσει και παρακολουθεί πέραν των 250 τεχνητών φωλιών παγκύπρια 
και επεκτείνει το εν λόγω δίκτυο σε γεωργικές περιοχές αλλά και κατά μήκος της Νεκράς Ζώνης, 
περιοχής ιδιαίτερα προσβεβλημένης με τρωκτικά. 

4. Η συνεισφορά της εν λόγω μεθόδου εκεί και όπου εφαρμόστηκε θεωρείται πολύ 
σημαντική στον έλεγχο του πληθυσμού των τρωκτικών μέσω ενός φυσικού τους 
θηρευτή αλλά και στη ταυτόχρονη μείωση των τρωκτικοκτόνων τα οποία δυνητικά 
μπορεί να προκαλέσουν δευτερογενείς δηλητηριάσεις τόσο σε είδη μη στόχους 
(αρπαχτικά πουλιά ή και γάτους που τρέφονται με προσβεβλημένα τρωκτικά) αλλά και είδη τα οποία 
δυνατό να τραφούν με τρωκτικοκτόνο (κοινώς “σιταρούδι”) όπως περδίκια, κάτι που έχει καταγραφεί 
στο παρελθόν. 

5. Η ΥΘΠ είναι στη διάθεση των κοινοτήτων που αντιμετωπίζουν σοβαρά προβλήματα με τρωκτικά σε 
γεωργικές περιοχές εντός των ορίων τους, να συνδράμει, μέσω ενημέρωσης αυτών για τη χρήση του 
είδους ως βιολογικού “ελεγκτή” των τρωκτικών και να προβεί στη τοποθέτηση τεχνητών φωλιών για 
ανθρωποπούλια όπου κι αν αυτό ενδείκνυται, στον έλεγχο του πληθυσμού των τρωκτικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.069, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 
 «Η απάντηση στα ερωτήματα που εγείρετε όσον αφορά στην υιοθέτηση του Πρωτοκόλλου για την 
παρουσία των γονέων κατά τη διενέργεια ιατρικών πράξεων σε ανήλικα τέκνα όπως έχει διαβιβαστεί από το 
αρμόδιο Τμήμα Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας, του Υπουργείου Υγείας είναι η 
ακόλουθη: 

(α) Καταρχήν σημειώνεται ότι, λόγω των αλλαγών που έχουν επισυμβεί στον τομέα της υγείας και 
λαμβάνοντας υπόψιν ότι το υπό αναφορά Πρωτόκολλο θα πρέπει να διασφαλίζει την ασφάλεια του 
παιδιού, την παροχή επιστημονικά ορθής ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης αλλά και ότι θα 
εφαρμόζεται πιστά από όλους τους εμπλεκόμενους, οι αρμόδιες Υπηρεσίες έκριναν ορθότερο αυτό να 
προωθηθεί εκ νέου για επιβεβαίωση της αποδοχής του από όλους τους εμπλεκόμενους ήτοι τον 
Παγκύπριο Ιατρικό Σύλλογο (ΠΙΣ) και τον Οργανισμό Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας (ΟΚΥπΥ). 

(β) Με την ολοκλήρωση της προαναφερόμενης διαδικασίας και αφού επιβεβαιώθηκε η συμφωνία των 
εμπλεκομένων, το Πρωτόκολλο οριστικοποιήθηκε (επισυνάπτεται αντίγραφο) και προωθούνται από το 
Υπουργείο Υγείας ενέργειες διάχυσής του. 

2. Εάν οι πιο πάνω απαντήσεις κρίνετε ότι δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω διευκρινήσεων, 
παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους  
  δόθηκε στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.074, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 
 «Η απάντηση στα ερωτήματα που εγείρετε, από το αρμόδιο Τμήμα, Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες 
Δημόσιας Υγείας, είναι η ακόλουθη: 

2. Οι έλεγχοι των σχολικών κυλικείων διεξάγονται με βάση τον περί Σχολικών Κυλικείων Νόμο του 2000 
ως έχει τροποποιηθεί αρμοδιότητα του οποίου έχει το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 

 Οι Υγειονομικές Υπηρεσίες με βάση τον πιο πάνω Νόμο συμμετέχουν στις πιο κάτω Επιτροπές: 
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• Την Επιστημονική Επιτροπή η οποία καθορίζει τις προδιαγραφές και τα πρότυπα για τα είδη 
και προϊόντα που προσφέρονται στα κυλικεία και υποβάλλει στην Κεντρική Επιτροπή Ελέγχου 
Σχολικών Κυλικείων (Κ.Ε.Ε.Σ.Κ.) αιτιολογημένη εισήγηση αναφορικά με τα υπό έγκριση 
προϊόντα με σκοπό τη συμπερίληψή τους στον κατάλογο που εκδίδει η Κ.Ε.Ε.Σ.Κ. 

• Την Κ.Ε.Ε.Σ.Κ. η οποία εγκρίνει και εκδίδει τον κατάλογο με τα τρόφιμα και τις τιμές ο οποίος 
αναρτάται σε περίοπτο χώρο στο κυλικείο ώστε να ενημερώνονται οι μαθητές για τα είδη που 
προσφέρονται και τις τιμές και ετοιμάζει και υποβάλλει στη Βουλή των Αντιπροσώπων ετήσια 
γενική έκθεση που αφορά τα αποτελέσματα ελέγχου των σχολικών κυλικείων. 

• Την Τοπική Επιτροπή Ελέγχου Σχολικών Κυλικείων (Τ.Ε.Ε.Σ.Κ.) η οποία επιθεωρεί δύο φορές 
το χρόνο τα σχολικά κυλικεία και ενημερώνει με εκθέσεις της την Κ.Ε.Ε.Σ.Κ. 

• Για παραβάσεις που παρατηρούνται με βάση τους πιο πάνω ελέγχους, ιδιαίτερα σε θέματα που 
αφορούν τον τιμοκατάλογο που γίνεται μνεία στα δημοσιεύματα, λαμβάνονται μέτρα επιβολής 
από τις οικείες Σχολικές Εφορείες και τον Γενικό Διευθυντή τα οποία περιλαμβάνουν πρόστιμο 
μέχρι δύο χιλιάδες λίρες, τερματισμό του συμβολαίου, κατακράτηση μέρους της εγγυητικής αν 
δεν πληρωθεί το πρόστιμο κ.ά. 

3.  Πέραν όμως των ελέγχων που διεξάγονται υπό τις πρόνοιες του προαναφερόμενου νόμου οι 
Υγειονομικές Υπηρεσίες προβαίνουν σε επίσημους ελέγχους των κυλικείων με βάση τις πρόνοιες του 
Κοινοτικού Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 882/2004 για τη διενέργεια επίσημων ελέγχων και εξετάζουν κατά 
πόσον τηρούνται οι πρόνοιες του Κοινοτικού Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 852/2004 για την υγιεινή των 
τροφίμων και γενικά όλη τη νομοθεσία που αφορά τον έλεγχο των τροφίμων.  Με βάση την εν λόγω 
νομοθεσία τα κυλικεία και οι κάτοχοί τους καταχωρούνται στο μητρώο που τηρεί ο Διευθυντής των 
Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας ως υποστατικά τροφίμων και επιθεωρούνται ως 
τέτοια. 

4.  Σημειώνεται ότι ο έλεγχος με βάση την εν λόγω νομοθεσία περιλαμβάνει μόνο την υγιεινή των 
κυλικείων και δεν καταπιάνεται με θέματα τιμοκαταλόγου των τροφίμων που πωλούνται στα κυλικεία.  
Από τους ελέγχους αυτούς έχουν διεξαχθεί πέραν των 300 επιθεωρήσεων και στις περιπτώσεις που 
εντοπίστηκαν παραλήψεις λήφθηκαν τα απαιτούμενα μέτρα. 

5.    Στο δημοσίευμα του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών αναφέρεται ότι:  “δε φάνηκε να έγιναν 
εκπαιδεύσεις των υπεύθυνων των κυλικείων από το Υπουργείο Υγείας, όπως προνοείται στη 
νομοθεσία”.  Η δήλωση αυτή δεν ευσταθεί.  Στις προαναφερόμενες νομοθεσίες δεν υπάρχει τέτοια 
πρόνοια, αντιθέτως σύμφωνα με το Κεφάλαιο XII του Κοινοτικού Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 852/2004 η 
ευθύνη για την εκπαίδευση του ιδίου και του προσωπικού του βαραίνει τους υπεύθυνους της 
επιχείρησης δηλαδή τους κυλικειάρχες. 

6. Ανεξάρτητα όμως με την πιο πάνω πρόνοια, οι Υγειονομικές Υπηρεσίες σε συνεργασία με τις Σχολικές 
Εφορείες διοργανώνουν κάθε χρόνο σεμινάριο εκπαίδευσης.  Πέραν του σεμιναρίου οι Υγειονομικές 
Υπηρεσίες έχουν εκδώσει Οδηγό Υγιεινής ειδικά για τα σχολικά κυλικεία ο οποίος δίνεται στις οικείες 
σχολικές εφορείες και στα κυλικεία.  Επίσης ο εν λόγω οδηγός είναι αναρτημένος στην ιστοσελίδα των 
Υγειονομικών Υπηρεσιών και ο κάθε ενδιαφερόμενος έχει ελεύθερα πρόσβαση στην πιο κάτω 
ηλεκτρονική διεύθυνση:   

 https://www.moh.gov.cy/moh/mphs/phs.nsf/DMLguides_gr/DMLguides_gr?opendocument 

7.  Εάν για οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στην διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Γιώργου Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.075, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση σας πληροφορώ για τα ακόλουθα: 

2. Το ναυάγιο “ΖΗΝΟΒΙΑ”, βυθίστηκε στη λιμενική περιοχή Λάρνακας στις 7/6/1980, σε απόσταση 2 
ναυτικών μιλίων περίπου, νότια του λιμανιού Λάρνακας.  Τον Απρίλη του 1998, το ναυτοδικείο 
αποδέχτηκε προσφορά από την εταιρεία “ΆΑΚ Larnaca - Ay. Napa Sea Cruises Ltd”, για αγορά του 
ναυαγίου και από τις 28/5/1998 το ναυάγιο “ΖΗΝΟΒΙΑ” περιήλθε στην ιδιοκτησία και διαχείριση της εν 
λόγω εταιρείας.  Έκτοτε, έχουν δημιουργηθεί πολλά προβλήματα, ιδιαίτερα αμφισβητήσεις ως προς το 
ιδιοκτησιακό καθεστώς και τον τρόπο διαχείρισης, των οποίων επιλαμβάνονται άλλες 
Υπηρεσίες/Τμήματα.  Σημειώνεται ότι, κάποια μέλη του Συνδέσμου Καταδυτικών Κέντρων 
αποφάσισαν να προσφύγουν στο Δικαστήριο, σε σχέση με την απόφαση του Ναυτοδικείου, να 
περιέλθει το ναυάγιο “ΖΗΝΟΒΙΑ” στην κατοχή της πιο πάνω εταιρείας.  Η εκδίκαση της εν λόγω 
προσφυγής, αναμένεται να ολοκληρωθεί τέλη Νοεμβρίου 2019. 

https://www.moh.gov.cy/moh/mphs/phs.nsf/DMLguides_gr/DMLguides_gr?opendocument
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3. Το θέμα ασφάλειας του ναυαγίου, αφορά την Αρχή Λιμένων Κύπρου και επ’ αυτού αναμένεται ότι θα 
τοποθετηθεί το Υπουργείο Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων. 

4. Όσον αφορά τις ενέργειες της Αστυνομίας, η Λιμενική και Ναυτική Αστυνομία διεξάγει όλους τους 
ελέγχους που αφορούν τα ακτοπλοϊκά σκάφη, τα οποία μεταφέρουν επιβάτες για κατάδυση στο 
ναυάγιο “ΖΗΝΟΒΙΑ”.  Ο έλεγχος γίνεται σε ετήσια βάση και διατηρείται αρχείο για κάθε σκάφος.  Από 
τον ετήσιο έλεγχο, διαπιστώθηκε ότι όλα τα σκάφη διαθέτουν τις απαραίτητες άδειες/πιστοποιητικά 
ασφαλείας, για μεταφορά επιβατών.  Για κάθε ακτοπλοϊκό σκάφος διατηρείται φάκελος στο Λιμενικό 
Σταθμό της Μαρίνας Λάρνακας, στον οποίο καταγράφονται όλα τα στοιχεία για όλες τις πλόες των 
σκαφών αυτών, και των καταδύσεων που διεξάγονται στο ναυάγιο. 

5. Επίσης, κατά τη διενέργεια των καθημερινών θαλασσίων περιπολιών από τη Λιμενική και Ναυτική 
Αστυνομία, τόσο κατά τη διάρκεια της ημέρας όσο και της νύκτας, γίνεται α) περιπολική κάλυψη και 
έλεγχος της θαλάσσιας περιοχής του ναυαγίου, β) καταγραφή των σκαφών που μεταφέρουν επιβάτες 
για καταδύσεις στο ναυάγιο και γ) σχετική καταχώρηση στο Ημερολόγιο Συμβάντων του Ναυτικού 
Σταθμού Λάρνακας.  Σημειώνεται ότι μέχρι σήμερα έχουν γίνει τέσσερεις (4) καταγγελίες και 
δημιουργήθηκαν φάκελοι σε σχέση με την “Απαγόρευση διεξαγωγής θαλάσσιων σπορ στην περιοχή 
της Αρχής Λιμένων”, οι οποίοι διαβιβάστηκαν στην Αρχή Λιμένων για να ασκήσει τις αρμοδιότητες της. 

5. Η Λιμενική και Ναυτική Αστυνομία Λάρνακας, έχει αποστείλει επιστολή, ημερομηνίας 8/8/2019, προς 
την Αρχή Λιμένων, από την οποία ζητήθηκε όπως ελέγξει κατά πόσο τα αναγραφόμενα στην επιστολή 
σκάφη, τα οποία μεταφέρουν επιβάτες, οι οποίοι καταδύονται στο ναυάγιο “ΖΗΝΟΒΙΑ”, έχουν 
εξασφαλίσει άδεια για την εκτέλεση καταδυτικών δραστηριοτήτων, εντός της λιμενικής περιοχής 
Λάρνακας και ανάλογα να λάβει τα αναγκαία μέτρα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.011.04.076 και 23.06.011.04.116, 

ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2019 και 7 Οκτωβρίου 2019, των βουλευτών κ. Γιώργου Περδίκη και 
Χρίστου Ορφανίδη εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας και Λάρνακας, αντίστοιχα  

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες (ΚΥ), ως η αρμόδια αρχή για την υγιεινή των κρεάτων, δεν έχουν λάβει 
επίσημη ενημέρωση από οποιαδήποτε αρμόδια αρχή άλλου κράτους ή από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, 
σχετικά με το περιστατικό που καταγράφηκε σε δημοσίευμα της εφημερίδας και κάνει λόγο για βοδινά κρέατα 
που έφτασαν στην Αλβανία και στα οποία εντοπίστηκε η απαγορευμένη ουσία “ρακτοπαμίνη”. 

 Η εν λόγω ουσία περιλαμβάνεται στην ομάδα των αναβολικών ουσιών η χρήση των οποίων 
απαγορεύεται στην Ε.Ε.  Οι ΚΥ εφαρμόζουν Εθνικό Πρόγραμμα Επιτήρησης Καταλοίπων, στόχος του 
οποίου, ανάμεσα σε άλλα, είναι και ο εντοπισμός χρήσης απαγορευμένων ουσιών και ο έλεγχος 
συμμόρφωσης με τα ανώτατα όρια υπολειμμάτων.  Οι μέχρι σήμερα έλεγχοι που διενεργούνται στο πλαίσιο 
του εν λόγω προγράμματος, δεν κατέδειξαν χρήση της εν λόγω ουσίας στην Κύπρο. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας 
κ. Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.078, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2019, 

της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Άννας Θεολόγου 
 «Σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Ι. Η Αναθέτουσα Αρχή για τον Διαγωνισμό για τη δημιουργία των εθνικών υποδομών για την 
εισαγωγή Υγροποιημένου Φυσικού Αερίου στην Κύπρο είναι η Εταιρεία Υποδομών Φυσικού 
Αερίου (ΕΤΥΦΑ). 

II. Στις 22/8/2019 η ΕΤΥΦΑ ολοκλήρωσε τη διαδικασία αξιολόγησης των προσφορών για το έργο 
κατασκευής των απαραίτητων υποδομών για την εισαγωγή του φυσικού αερίου στην Κύπρο.  Η 
κοινοπραξία που κατατάγηκε πρώτη στην αξιολόγηση είναι η διεθνής κοινοπραξία JV China 
Petroleum Pipeline Engineering Co Ltd, AKTOR S.A. and METRON S.A., με τις Hudong-
Zhonghua Shipbuilding Co. Ltd and Wilhelmsen Ship Management Limited.  Η σχετική 
ανακοίνωση ημερομηνίας 23 Αυγούστου 2019 βρίσκεται στον σύνδεσμο 
https://www.defa.com.cy/ announcements. 

2. Η Αναθέτουσα Αρχή δεν έχει ακόμα προχωρήσει με κατακύρωση του διαγωνισμού. 

3. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για να σας δώσουμε οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες ή 
διευκρινήσεις χρειαστείτε σχετικά με τα πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Άμυνας κ. Σάββα Αγγελίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.079, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

https://www.defa.com.cy/%20announcements
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 «Σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση παραθέτω τα ακόλουθα που αφορούν το τιμητικό επίδομα στους 
αιχμαλώτους πολέμου του 1974 και τα οποία άπτονται αρμοδιότητας του Υπουργείου Άμυνας. 

α. Σύμφωνα με το άρθρο 2 του περί Αναγνώρισης της Προσφοράς, Καθιέρωσης Ημέρας Μνήμης και 
Τιμής και Παροχής Ωφελημάτων προς τους Αιχμαλώτους Πολέμου του 1974 και τους Εξαρτωμένους 
τους Νόμου του 2008 [Νόμος αρ.120(Ι)/2008], Αιχμάλωτος Πολέμου, σημαίνει κάθε Ελληνοκύπριο και 
Ελλαδίτη συλληφθέντα από τις τουρκικές κατοχικές δυνάμεις κατά την διάρκεια της τουρκικής εισβολής 
του 1974 ο οποίος ήταν κληρωτός ή έφεδρος στρατευμένος και είναι κάτοχος πιστοποιητικού 
αιχμαλώτου πολέμου του Διεθνούς ή του Κυπριακού Ερυθρού Σταυρού ή της Εθνικής Φρουράς. 

β. Σύμφωνα με το άρθρο 4(1) του πιο πάνω Νόμου, ο Υπουργός Άμυνας τηρεί Μητρώο, στο οποίο 
αναγράφονται τα ονόματα όλων των κληρωτών και εφέδρων στρατευσίμων προσώπων που 
διετέλεσαν Αιχμάλωτοι Πολέμου. 

2. Το Υπουργείο Άμυνας προχώρησε στον καταρτισμό του Μητρώου στο οποίο περιλαμβάνονται όσοι 
είχαν την ιδιότητα του κληρωτού ή εφέδρου Αιχμάλωτου Πολέμου και το διαβίβασε στο Υπουργείο Εργασίας 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων το οποίο έχει την αρμοδιότητα για την εξέταση των αιτήσεων για την 
καταβολή του τιμητικού επιδόματος στους δικαιούχους.  Σημειώνεται ότι στο Μητρώο μπορεί να προστεθεί 
στη συνέχεια οποιοσδήποτε κληρωτός ή έφεδρος ο οποίος πληροί τις προϋποθέσεις του Νόμου. 

3. Όμηρος Πολέμου σύμφωνα με το άρθρο 2 του πιο πάνω Νόμου, σημαίνει τον ελληνοκύπριο που 
συνελήφθη και κρατήθηκε από τις τουρκικές κατοχικές δυνάμεις κατά ή μετά την τουρκική εισβολή του 1974 
και είναι κάτοχος πιστοποιητικού αιχμαλώτου πολέμου του Διεθνούς ή του Κυπριακού Ερυθρού Σταυρού ή 
της Εθνικής Φρουράς. 

4. Το Υπουργείο Άμυνας δεν έχει αρμοδιότητα για τήρηση οποιουδήποτε αρχείου των Ομήρων Πολέμου 
αφού σύμφωνα με το άρθρο 4(1) του Νόμου ο Υπουργός Εσωτερικών τηρεί το Μητρώο των προσώπων που 
διετέλεσαν Όμηροι Πολέμου. 

5. Είμαι στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.087, ημερομηνίας 20 Σεπτεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Ευανθίας Σάββα 
 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.087 και σας πληροφορώ ότι η απάντηση αυτή 
καλύπτει και τα θέματα που μπορεί να εμπίπτουν στις αρμοδιότητες των Υπουργείων Ενέργειας, Εμπορίου 
και Βιομηχανίας, Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, και Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος, από τα οποία ζητήθηκε και εξασφαλίστηκε εκ των προτέρων η θέση τους. 

2.  Σε απάντηση των ερωτημάτων που έχετε θέσει σας ενημερώνω για τα ακόλουθα: 

(α) Όσον αφορά το πρώτο ερώτημα η Υπηρεσία Μεταλλείων επιβεβαιώνει ότι από τις 18/07/2019 έχουν 
απομακρυνθεί από το υφιστάμενο εργοστάσιο της εταιρείας οι ποσότητες πυρίτιδας πέραν των οκτώ 
τόνων και έχουν αποθηκευτεί σε άλλους κατάλληλους χώρους, ώστε οι παραμένουσες ποσότητες να 
βρίσκονται κάτω από το όριο Seveso μέχρι να κατασκευαστεί η νέα αποθήκη στη βιομηχανική περιοχή 
Κόσιης. 

(β) Σχετικά με το δεύτερο ερώτημα παρόλο που στο χώρο του εργοστασίου οι αποθηκευμένες ποσότητες 
πυρίτιδας διατηρούνται κάτω από το όριο Seveso, για  να μπορέσει να αποχαρακτηριστεί η περιοχή 
από το ΤΕΕ, θα πρέπει η άδεια αποθήκευσης να τροποποιηθεί από την Υπηρεσία Μεταλλείων όταν 
θα ολοκληρωθεί η κατασκευή της νέας αποθήκης στη βιομηχανική περιοχή Κόσιης. 

Το ΤΕΕ για να μπορέσει να προχωρήσει σε αποχαρακτηρισμό της περιοχής που επηρεάζεται από το 
εν λόγω εργοστάσιο, από ζώνη Seveso, θα πρέπει: 

(ι) Οι ποσότητες των αποθηκευμένων εκρηκτικών ουσιών να μειωθούν κάτω από τις οριακές τιμές 
που προβλέπουν οι κανονισμοί για τα ατυχήματα μεγάλης κλίμακας (Seveso), και 

(ιι) Να τροποποιηθεί η Άδεια αποθήκευσης εκρηκτικών ουσιών που διαθέτει η εταιρεία Προκόπης 
Γ. Γαβριηλίδης Λτδ και εκδίδεται από την Υπηρεσία Μεταλλείων, έτσι ώστε οι αδειοδοτημένες 
ποσότητες των εκρηκτικών ουσιών να μειωθούν κάτω από τις οριακές τιμές που προβλέπουν 
οι κανονισμοί Seveso. 

 Για το σκοπό αυτό το ΤΕΕ διαβίβασε σχετική επιστολή προς το Δήμο Αραδίππου και την αρμόδια 
αδειοδοτούσα αρχή (Υπηρεσία Μεταλλείων) η οποία κοινοποιήθηκε και στον Έπαρχο Λάρνακας. Το 
ΤΕΕ επιβεβαίωσε, κατόπιν ελέγχου που διενήργησε, ότι οι ποσότητες εκρηκτικών ουσιών (πυρίτιδας, 
καψυλλίων, άδειων και γεμάτων φυσιγγίων) στο εργοστάσιο της εταιρείας δεν ξεπερνούν τις οριακές 
τιμές που προβλέπουν οι Κανονισμοί για τα ατυχήματα μεγάλης κλίμακας (Seveso). Ωστόσο, αν δεν 
τροποποιηθεί η υφιστάμενη άδεια αποθήκευσης εκρηκτικών ουσιών, το εργοστάσιο θα θεωρείται 
μονάδα Seveso. 
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 Η εταιρεία επιθυμώντας να διασφαλίσει τα νόμιμα δικαιώματα της αποδέχεται μόνο συμφωνημένη 
πρόταση (πακέτο) με την οποία θα διευθετείται τελεσίδικα το θέμα της μετακίνησης του εργοστασίου 
κατασκευής κυνηγητικών φυσιγγίων από τη Βιομηχανική Περιοχή Λάρνακας και όχι αποσπασματική, 
επειδή επηρεάζει αρνητικά τις εμπορικές και άλλες δραστηριότητες της για τις οποίες κατέχει όλες τις 
κατά Νόμο σχετικές άδειες. 

(γ)  Αναφορικά με το τρίτο ερώτημα καταβάλλεται προσπάθεια μετακίνησης του εργοστασίου στη βάση 
της Απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 87.430 και ημερομηνία 6/5/2019. Με την εν λόγω 
Απόφαση συστάθηκε Επιτροπή, η οποία συντονίζεται από τον Έπαρχο Λάρνακας και αποτελείται από 
εκπροσώπους των Υπουργείων Εσωτερικών, Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας και Οικονομικών, καθώς και της Υπηρεσίας Μεταλλείων και του Τμήματος 
Επιθεώρησης Εργασίας, η οποία μετά από μελέτη και διαπραγμάτευση με την εταιρεία, θα υποβάλει 
εμπεριστατωμένη εισήγηση στη βάση τριών επιλογών: 

(ι)  παραμονή του εργοστασίου στην υφιστάμενη τοποθεσία, με μείωση των αποθεμάτων του σε 
πυρίτιδα μέχρι τους πέντε τόνους, είτε 

(ιι)  μετακίνηση του εργοστασίου σε μια άκρη της Βιομηχανικής Περιοχής Λάρνακας, δηλαδή στην 
ίδια περιοχή πιο μακριά από τις κατοικίες, είτε 

(ιιι)  μετακίνηση του εργοστασίου στη Βιομηχανική και Εμπορική Περιοχή Αραδίππου (Πρώην 
Ελεύθερη Ζώνη Λάρνακας), με ποσότητα αποθηκευμένης πυρίτιδας μέχρι πέντε τόνους. 

 Η Επιτροπή, διαπίστωσε ότι η επιλογή (ι), δηλαδή η παραμονή του εργοστασίου στην υφιστάμενη του 
θέση στη Βιομηχανική Περιοχή Λάρνακας συνιστά σοβαρό και διαρκή κίνδυνο για τους κάτοικους στην 
παρακείμενη περιοχή λόγω μη ύπαρξης της απαιτούμενης ζώνης προστασίας, γι’ αυτό και την 
απέρριψε. Η ασφάλεια των κατοίκων είναι ζήτημα που δεν δέχεται εκπτώσεων.  

 Περαιτέρω, η Επιτροπή έχει διαπιστώσει ότι η επιλογή (ιι), δηλαδή η μετακίνηση του εργοστασίου στην 
ίδια περιοχή πιο μακριά από τις κατοικίες, δεν μπορούσε να υλοποιηθεί επειδή δεν υπήρχαν διαθέσιμα 
τεμάχια. 

 Συνεπώς η επιλογή (ιιι) δηλαδή η μετακίνηση του εργοστασίου στη Βιομηχανική και Εμπορική Περιοχή 
Αραδίππου (Πρώην Ελεύθερη Ζώνη Λάρνακας), με ποσότητα αποθήκευσης πυρίτιδας μέχρι πέντε 
τόνους είναι η καλύτερη υπό τις περιστάσεις λύση, επειδή η απόσταση των οικιστικών περιοχών από 
την προτεινόμενη τοποθεσία ξεπερνά το 1 Km, παρεμβάλλεται ως φυσικό ανάχωμα ασφάλειας το 
μέρος του αυτοκινητόδρομου από τον αερολιμένα Λάρνακας προς τον κυκλοφοριακό κόμβο Καλού 
Χωριού, η παρακείμενη βιομηχανική ζώνη Βα3 ανατολικά του αυτοκινητόδρομου, καθώς και η 
πολεοδομική ζώνη προστασίας Δα3 ανατολικότερα. 

 Ο καθορισμός φυσικής και πολεοδομικής ζώνης προστασίας αποτελεί κοινή πρακτική γύρω από 
βιομηχανικές ζώνες. Έχει ληφθεί πρόνοια να παραχωρηθεί στην εταιρεία το συνολικό εμβαδό δύο 
βιομηχανικών οικοπέδων, ώστε να υπερκαλύπτονται και οι ανάγκες για πρόσθετη ζώνη ασφάλειας και 
συνεπώς έχει με αυτό τον τρόπο περιοριστεί ο επηρεασμός της παρακείμενης οικιστικής ανάπτυξης. 

 Στην Κόσιη, η μονάδα δεν θα συνιστούσε κίνδυνο για οποιεσδήποτε γειτνιάζουσες οικιστικές, 
βιομηχανικές και άλλες αναπτύξεις. Το σενάριο αυτό υπερέχει σε πλεονεκτήματα, επειδή δεν επηρεάζει 
την ανάπτυξη, αποφεύγεται η μεταφορά της πυρίτιδας με οχήματα, υπάρχει μεγαλύτερη ευχέρεια για 
δημιουργία ζώνης προστασίας και ενδέχεται να περιοριστεί το κόστος των αποζημιώσεων, όμως η 
εταιρεία ενημέρωσε το Υπουργείο Εσωτερικών πριν την λήψη της σχετικής Απόφασης του Υπουργικού 
Συμβουλίου, ότι δεν αποδέχεται τη μετακίνηση του εργοστασίου στην Κόσιη καθότι δεν διαθέτει 
επαρκείς υποδομές, καθώς και για δυσμενείς περιβαλλοντικά, υγειονομικά και από άποψη συνθηκών 
ασφάλειας λόγους που εμποδίζουν την ομαλή λειτουργία του εργοστασίου. 

 Πιο συγκεκριμένα, η εταιρεία επικαλέστηκε μεταξύ άλλων την ύπαρξη οσμών από τη Μονάδα 
Ολοκληρωμένων Εγκαταστάσεων Διαχείρισης Αποβλήτων (ΟΕΔΑ) Κόσιης, το μεθάνιο που διαχέεται 
στην ατμόσφαιρα, τη σκόνη από σπαστήρα που χρησιμοποιεί η εταιρεία Σόλωνας Παναγή και Υιοί Λτδ 
που δραστηριοποιείται με Μονάδα Ανακύκλωσης Υλικών από Κατεδαφίσεις και Εκσκαφές (ΑΕΚΚ) στα 
παρακείμενα τεμάχια 272 και 315 και δυνατόν να επηρεάσει την ποιότητα των προϊόντων παραγωγής 
της, καθώς και τις οσμές από χημικές ουσίες με τις οποίες περιλούζονται οι πάσσαλοι που έχει 
εναποθέσει-αποθηκεύσει η ΑΗΚ στους παρακείμενους αποθηκευτικούς χώρους. 

 Η επιτροπή λαμβάνοντας υπόψη τις ενώπιόν της επιλογές που περιλαμβάνονται στη σχετική Απόφαση 
του Υπουργικού Συμβουλίου, αποφάσισε ομόφωνα να εξετάσει την επιλογή (ιιι) μέσω 
διαπραγματεύσεων και συζητήσεων με την εταιρεία.  Αν υπάρξει κατάληξη, θα προωθήσει αυτή την 
εισήγηση στο Υπουργικό Συμβούλιο για υιοθέτηση με συγκεκριμένους όρους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Γιώργου Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.107, ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα, τα οποία αποτελούν θέση 
της Αστυνομίας και υιοθετούνται από το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως: 

(α) Τα μέλη της Αστυνομίας, ως γενική αρχή, φέρουν κονκάρδα με τον βαθμό, αριθμό και ονοματεπώνυμο 
τους, για σκοπούς διαφάνειας καλύτερης επικοινωνίας και εμπέδωσης εμπιστοσύνης μεταξύ της 
Αστυνομίας και του κοινού. 

(β) Τα μέλη της Αστυνομίας, των οποίων τα καθήκοντα επιβάλλουν καθημερινή ενασχόληση με 
εγκληματίες και επικίνδυνα πρόσωπα ή συμμετοχή σε υπό κάλυψη επιχειρήσεις, φέρουν πολιτική 
περιβολή και διατηρούν την ανωνυμία τους, τόσο για τη δική τους προστασία, όσο και για την επιτυχή 
ολοκλήρωση των επιχειρήσεων/καθηκόντων αυτών, με τη σύλληψη και προσαγωγή των 
παρανομούντων ενώπιον της δικαιοσύνης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.116, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 
 «Η απάντηση στα ερωτήματα που εγείρετε στην πιο πάνω ερώτηση, από το αρμόδιο Τμήμα, το Γενικό 
Χημείο του Κράτους, είναι η ακόλουθη: 

2. Τα σχετικά ερωτήματα που υποβάλλονται από τον έντιμο Βουλευτή, εμπίπτουν στις αρμοδιότητες του 
Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, Κτηνιατρικές Υπηρεσίες, ως Αρμόδια 
Αρχή. 

3. Το Γενικό Χημείο του Κράτους σε συνεργασία με την Αρμόδια Αρχή, Κτηνιατρικές Υπηρεσίες του 
Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, εφαρμόζει Εθνικό Πρόγραμμα 
Ελέγχου Υπολειμμάτων Κτηνιατρικών Φαρμάκων σε προϊόντα ζωικής προέλευσης, βάσει 
Ευρωπαϊκών Νομοθεσιών (Οδηγία 96/23/ΕΚ και 96/22/ΕΚ). Στα πλαίσια αυτού του προγράμματος τα 
προϊόντα ζωικής προέλευσης ελέγχονται και για την ουσία Ρακτοπαμίνη. Μέχρι σήμερα σε κανένα από 
τα δείγματα τα οποία έχουν ελεγχθεί, (κυπριακής παραγωγής, εισαγωγής, ενδοκοινοτικού εμπορίου) 
δεν έχει εντοπιστεί η ουσία Ρακτοπαμίνη. 

4. Εάν για οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2019 της Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Βασιλικής Αναστασιάδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.139, ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και μετά από σχετική ενημέρωση που έλαβα από το 
αρμόδιο τμήμα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Το θέμα είναι σε γνώση του Τμήματος Αρχαιοτήτων, αφού τέθηκε προς συζήτηση σε συνάντηση που 
πραγματοποιήθηκε με τον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού και το Σύνδεσμο Ξεναγών Κύπρου πριν, 
περίπου, δύο χρόνια.  Κατά τη συγκεκριμένη συνάντηση, το Τμήμα Αρχαιοτήτων ενημερώθηκε ότι όντως ένα 
από τα μεγάλα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι ξεναγοί είναι η προσφορά υπηρεσιών ξενάγησης από μη 
αδειούχους ξεναγούς. 

(β)  Για τον λόγο αυτό, αποφασίστηκαν και προωθήθηκαν επιμέρους κοινές δράσεις, προς καταστολή του 
φαινομένου, οι οποίες εφαρμόζονται.  Συγκεκριμένα, το Τμήμα Αρχαιοτήτων κυκλοφόρησε εγκύκλιο προς το 
προσωπικό φύλαξης αρχαιολογικών χώρων, μουσείων και μνημείων, επισημαίνοντας ότι, σύμφωνα με τη 
νομοθεσία, δικαίωμα παροχής υπηρεσιών ξενάγησης έχουν μόνο οι αδειούχοι από τον Κυπριακό Οργανισμό 
Τουρισμού ξεναγοί, οι οποίοι καταγράφονται σε ειδικό μητρώο και κατέχουν διακριτικό σήμα/ταυτότητα, το 
οποίο υποχρεούνται να φέρουν κατά τη διάρκεια της ξενάγησης.   Από το προσωπικό φύλαξης, ζητήθηκε 
όπως, κατά την είσοδο των ξεναγών στους χώρους για τους οποίους είναι υπεύθυνοι, ελέγχουν το διακριτικό 
σήμα ή ταυτότητα του ξεναγού προς επιβεβαίωση ότι είναι αδειούχοι.   Σε περίπτωση που δεν φέρουν την 
υπό αναφορά ταυτότητα, δόθηκαν οδηγίες να μην τους επιτρέπεται η είσοδος στους χώρους και σε 
περίπτωση μη συμμόρφωσής τους, το περιστατικό να καταγγέλλεται. 

(γ) Επιπλέον, σε συνεργασία με τον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού, κατασκευάστηκαν ενημερωτικές 
πινακίδες, οι οποίες τοποθετήθηκαν σε όλα τα εκδοτήρια και εισόδους αρχαιολογικών χώρων, μουσείων και 
μνημείων.  Οι εν λόγω πινακίδες τοποθετήθηκαν σε εμφανείς θέσεις και αναφέρουν ρητά, σε τέσσερις 
γλώσσες, ότι η ξενάγηση επιτρέπεται μόνο σε αδειούχους ξεναγούς. 

2. Η εφαρμογή των εν λόγω μέτρων φαίνεται να έχει συμβάλει στον περιορισμό του εν λόγω φαινομένου, 
καθώς στις περιπτώσεις που εντοπίστηκαν άτομα να μη φέρουν την απαραίτητη άδεια, τους απαγορεύτηκε 
η είσοδος στους χώρους, πολιτική η οποία θα συνεχίσει να εφαρμόζεται. 

3. Παραμένω στη διάθεσή σας για τυχόν άλλες διευκρινήσεις.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 2 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.140, ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 
 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας ενημερώνω ότι, όπως μας έχει πληροφορήσει ο Γενικός 
Διευθυντής ΡΙΚ με επιστολή του με αρ. φακ. ΓΔ.17/2019 και ημερ. 12/11/2019, το αρμόδιο Τμήμα Ειδήσεων 
και Επικαίρων του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου φιλοξενεί πολιτικά πρόσωπα στις ραδιοφωνικές και 
τηλεοπτικές εκπομπές που εποπτεύει (κεντρικό Δελτίο Ειδήσεων, Από Μέρα σε Μέρα, Πρόσωπο με 
Πρόσωπο και Πρωινό Δρομολόγιο) στη βάση κριτηρίων που χρησιμοποιούν οι εκάστοτε 
παρουσιαστές/παρουσιάστριες των εν λόγω εκπομπών, σε συνεννόηση με τη Διεύθυνση του Τμήματος. 

2. Συγκεκριμένα, όπως σημειώνει ο Γενικός Διευθυντής ΡΙΚ στην επιστολή του, βασικότερα κριτήρια είναι 
η δυνατότητα να εκπροσωπηθούν διαφορετικές απόψεις στοχεύοντας σε δυναμική συζήτηση, η γνώση του 
αντικειμένου της επικαιρότητας, η απήχηση που έχει η άποψη του φιλοξενούμενου και η διαθεσιμότητα των 
φιλοξενουμένων.  Οι παρουσιαστές ή και οι παραγωγοί των εκπομπών επικοινωνούν με τα πολιτικά κόμματα 
είτε όταν δυσκολεύονται να εξεύρουν φιλοξενούμενο του κόμματος και η εκπροσώπησή του είναι απαραίτητη 
για τη διεξαγωγή της συζήτησης είτε όταν κατά τη διάρκεια προεκλογικών περιόδων -σε συνεννόηση με τα 
κόμματα- τίθενται σε ισχύ προεκλογικοί κώδικες. 

3. Παράλληλα, όπως έχουμε ενημερωθεί, το ΡΙΚ διαβιβάζει στη Βουλή των Αντιπροσώπων κάθε μήνα 
κατάλογο των φιλοξενουμένων του, ενημερώνοντας παράλληλα την Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου, σε 
συμμόρφωση με την πρόνοια της οικείας νομοθεσίας για ισότιμη μεταχείριση πολιτικών κομμάτων.  
Σημειώνεται ότι στις ετήσιες εκθέσεις της Αρχής, κρίνεται σε γενικές γραμμές ικανοποιητική η εφαρμογή της 
συγκεκριμένης πρόνοιας από το ΡΙΚ. 

4. Σας επισυνάπτουμε με την παρούσα, για εύκολη αναφορά, τον τελευταίο κατάλογο φιλοξενούμενων 
του ΡΙΚ για τον μήνα Σεπτέμβριο 2019, όπως μας διαβιβάστηκε με επιστολή του Γενικού Διευθυντή ΡΙΚ με 
αρ. φακ. Γ.Δ. 60/19 και ημερ. 21/10/2019. 

5. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω πληροφορίες ή/και διευκρινίσεις.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους  
  δόθηκε στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2019 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.142, ημερομηνίας 14 
Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση 23.06.011.04.142 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
δεν διεξάγει ελέγχους/βαθμονομήσεις στους ταχογράφους και κόφτες ταχύτητας σε λεωφορεία και 
φορτηγά.  Οι έλεγχοι αυτοί διενεργούνται από εξουσιοδοτημένα συνεργεία του Τμήματος 
Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών και από το Τμήμα Οδικών Μεταφορών του Υπουργείου 
Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων. 

3. Το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας, σε συνεργασία με την Αστυνομία Κύπρου και το Τμήμα Οδικών 
Μεταφορών, διενεργεί ελέγχους προς διαπίστωση της ορθής λειτουργίας και χρήσης των ταχογράφων 
από τους οδηγούς, ώστε να καταγράφονται ορθά οι δραστηριότητες των οδηγών (“Άλλη Εργασία”, 
“Διαλείμματα/Ανάπαυση”, “Αναμονή”) πέραν της “Οδήγησης”, η οποία καταγράφεται αυτόματα. Κατά 
τους ελέγχους αυτούς επιτηρείται και η εφαρμογή της περί Ελέγχου των Ωρών Οδήγησης νομοθεσίας 
(χρόνος οδήγησης, διαλείμματα, ημερήσια ανάπαυση, εβδομαδιαία ανάπαυση, χρόνος εργασίας, 
νυκτερινή εργασία, κ.ά.). 

4. Οι πιο πάνω έλεγχοι πραγματοποιούνται σε αυτοκινητόδρομους, εθνικές οδούς, δευτερεύοντες 
δρόμους, στα λιμάνια, στα αεροδρόμια, εκδρομικούς χώρους, πλησίον λατομείων, σε σχολεία και 
γενικότερα σε σημεία όπου μπορούν να ανακοπούν με ασφάλεια φορτηγά και λεωφορεία. 

5. Κατά την περίοδο από 1.1.2014 μέχρι 31.12.2018, ο ρυθμός εντοπισμού παραβάσεων που 
καταγράφηκε ανά επιχείρηση ανέρχεται σε 19,46 σε σύγκριση με 36,57 που αποτελεί τον μέσο όρο 
για την Ευρωπαϊκή Ένωση (Έκθεση διετίας της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για τα έτη 2015 και 2016).  
Κατά τους ελέγχους στον δρόμο που διενεργήθηκαν κατά την ίδια περίοδο εντοπίστηκαν 16 
παραβάσεις ανά 1000 εργάσιμες ημέρες που ελέγχθηκαν σε σύγκριση με 21 παραβάσεις ανά 1000 
εργάσιμες ημέρες που ελέγχθηκαν που αποτελεί τον μέσο όρο για την Ευρωπαϊκή Ένωση (Έκθεση 
διετίας της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για τα έτη 2015 και 2016). 

6. Όσον αφορά στη λήψη μέτρων για τη συμμόρφωση με τις πιο πάνω παραβάσεις που εντοπίστηκαν, 
παρατηρείται ότι οι μεγάλες επιχειρήσεις λαμβάνουν τα απαραίτητα μέτρα συμμόρφωσης με τις 
πρόνοιες της σχετικής νομοθεσίας σε μεγαλύτερο βαθμό από τις πιο μικρές επιχειρήσεις. 
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7. Κατά τους ελέγχους που διενεργήθηκαν κατά την περίοδο από 1.1.2014 μέχρι 31.12.2018, οι 
Επιθεωρητές του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας με εκθέσεις τους προς την Αστυνομία Κύπρου ή 
το Τμήμα Οδικών Μεταφορών εισηγήθηκαν την ποινική δίωξη 65 οδηγών και των εργοδοτών τους.  Το 
Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας δε διαθέτει πληροφορίες για τις ποινές που επιβλήθηκαν, στοιχεία τα 
οποία τηρούνται από την Αστυνομία Κύπρου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Κώστα Χαμπιαούρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.144, ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και Νεολαίας (ΥΠΠΑΝ) παρακολουθεί την κατάσταση που έχει δημιουργηθεί στο Γυμνάσιο 
Παραλιμνίου με την αύξηση του μαθητικού πληθυσμού που φοιτά σε αυτό.  Για το λόγο αυτό, εξετάζει διάφορα 
σενάρια για ανακατανομή του μαθητικού πληθυσμού της περιοχής λαμβάνοντας υπόψη και την οικονομική 
πτυχή του θέματος. 

 Ένα από τα σενάρια είναι και η μετατροπή υφιστάμενων σχολικών μονάδων της περιοχής σε εξατάξια 
σχολεία στα οποία θα λειτουργεί γυμνασιακός και λυκειακός κύκλος όπως συμβαίνει και σε άλλα σχολεία.  
Προωθήθηκε ήδη πρόταση στο Υπουργικό Συμβούλιο για μετατροπή του Γυμνασίου “Ειρήνης και 
Ελευθερίας” Δερύνειας σε εξατάξιο σχολείο στο λυκειακό κύκλο του οποίου, από τη νέα σχολική χρονιά 2020-
21, θα φοιτούν μαθητές που προέρχονται από τους Δήμους Δερύνειας και Σωτήρας που τώρα φοιτούν στο 
Λύκειο Παραλιμνίου και Λύκειο Κοκκινοχωρίων “Φώτη Πίττα”. 

 Σας διαβεβαιώνω δε ότι το ΥΠΠΑΝ θα λάβει, σε συνεργασία με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς, 
όλα τα ενδεικνυόμενα μέτρα για μείωση του αριθμού των μαθητών που φοιτούν στο Γυμνάσιο Παραλιμνίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.176, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα όσον αφορά το διαχωρισμό 
οικοπέδων στον Συνοικισμό ΑΗΚ Ορμήδειας: 

2. Σε διαθέσιμους χώρους του Συνοικισμού Αυτοστέγασης ΑΗΚ Ορμήδειας έχουν διαχωριστεί εντός του 
2011, εννέα (9) νέα οικόπεδα.  Κατά τη χωρομετρική εργασία που έχει διεξαχθεί, διαπιστώθηκε ότι σε 
τμήματα των διαχωρισθέντων οικοπέδων υπάρχουν επεμβάσεις με κτίρια και περιφράξεις για τις 
οποίες ο Έπαρχος Λάρνακας λαμβάνει τα κατάλληλα μέτρα για άρση των σχετικών επεμβάσεων. 

3. Εν τω μεταξύ, το Υπουργικό Συμβούλιο με την Απόφαση του ημερομηνίας 29/4/2013 αποφάσισε 
μεταξύ άλλων την κατάργηση του Σχεδίου Παραχώρησης Κρατικών Οικοπέδων Αυτοστέγασης και στο 
παρόν στάδιο δεν υπάρχει πρόθεση επαναφοράς του εν λόγω Σχεδίου. 

4. Οι εκτοπισθέντες κάτοικοι της Κοινότητας Ορμήδειας έχουν τη δυνατότητα να αποταθούν στην 
Υπηρεσία Μέριμνας και Αποκατάστασης Εκτοπισθέντων για παραχώρηση στεγαστικής βοήθειας 
μέσω των Στεγαστικών Σχεδίων που ισχύουν σήμερα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Γιώργου Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.196, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.196 και σας πληροφορώ ότι η κατάσταση του κτιρίου 
του Πυροσβεστικού Σταθμού Πάχνας είναι εις γνώση του Υπουργείου. 

2. Επισημαίνεται ότι η Πυροσβεστική Υπηρεσία αξιολογεί συνεχώς τις στεγαστικές της ανάγκες με 
γνώμονα τόσο την εξυπηρέτηση των πραγματικών επιχειρησιακών αναγκών, όσο και την ασφάλεια του 
προσωπικού, και προβαίνει σε προγραμματισμό των απαραίτητων έργων, τα οποία εντάσσονται στον 
Προϋπολογισμό του Κράτους. 

3. Η Πυροσβεστική Υπηρεσία κρίνει ότι οι υφιστάμενες εγκαταστάσεις, με βελτιωτικές εργασίες, 
μπορούν να ικανοποιήσουν τις ανάγκες της επί του παρόντος. Ως εκ τούτου, σε συνεργασία με το αρμόδιο 
Τμήμα Δημοσίων Έργων, θα γίνουν όλες οι απαραίτητες ενέργειες για την εκτέλεση των εργασιών το 
συντομότερο δυνατό. 

4. Σημειώνεται ότι οι αναφορές σε σχέση με το προσωπικό που υπηρετεί στο Σταθμό είναι σε μεγάλο 
βαθμό ανακριβείς.» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Δεν έχουμε. 
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η 
επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για τη Δευτέρα, 9 Δεκεμβρίου 2019, στις 4.00 το απόγευμα, με την 
ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 Ο περί Προϋπολογισμού του 2020 Νόμος του 2019. 

(Αρ. Φακ. 23.01.060.200-2019).  

(Έναρξη της συζήτησης). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: ---------------------- 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: ---------------------- 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   ---------------------- 

 Κηρύττω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  4.05 μ.μ.) 
Παρόντες βουλευτές 

(αλφαβητικά κατά κόμμα) 
ΔΗΣΥ 

Αριστείδου Μαριέλλα Κωνσταντίνου Κώστας 

Γεωργίου Γεώργιος Κωνσταντίνου Ξένια 

Δημητρίου Αννίτα Μαυρίδης Μάριος 

Δημητρίου Δημήτρης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Δίπλαρος Ευθύμιος Ορφανίδου Σάβια 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Σοφοκλέους Μιχάλης 

Κάρουλλας Γιώργος Σταύρου Ελένη 

Κουλλά Ονούφριος Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Ανδρέας  

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
Αδάμου Αδάμος Λουκαΐδης Γιώργος 
Γεωργίου Τ. Γιώργος Μαύρου Ελένη 
Δαμιανού Άριστος Πασιουρτίδης Ανδρέας 

Καυκαλιάς Αντρέας Σάββα Ευανθία 
Κέττηρος Νίκος Στεφάνου Στέφανος 
Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τζιοβάνης Χριστάκης 
Κυπριανού Άντρος Φακοντής Αντρέας 
Κώστα Κώστας  

ΔΗΚΟ 
Βότσης Άγγελος Μυλωνάς Παύλος 

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Ορφανίδης Χρίστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Λεωνίδου Πανίκος Πιττοκοπίτης Χαράλαμπος 

Μουσιούττας Μαρίνος Προκοπίου Γεώργιος 

ΚΣ ΕΔΕΚ 
Ευσταθίου Κωστής Σιζόπουλος Μαρίνος 
Μυριάνθους Ηλίας  
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Συμμαχία Πολιτών 

Λιλλήκας Γιώργος  

Αλληλεγγύη 

Συλλούρης Δημήτρης 

(Πρόεδρος Βουλής)  

 

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος Περδίκης Γιώργος 

ΕΛΑΜ 

Παπαγιάννης Λίνος Χρίστου Χρίστος 

Ανεξάρτητοι 

Θεολόγου Άννα  
Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μούσας Γιαννάκης (Μαρωνιτών) 

Μαχτεσιάν Βαρτκές (Αρμενίων) 

Μαντοβάνη Αντωνέλλα (Λατίνων) 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 
1. Διαβεβαίωση των νέων βουλευτών του Δημοκρατικού Συναγερμού κ. Σάβιας Ορφανίδου και Ξένιας 

Κωνσταντίνου, καθώς και του κ. Μιχάλη Σοφοκλέους πριν από την ανάληψη των καθηκόντων τους. 

2. Ομιλία του Υπουργού Οικονομικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη για τον κρατικό προϋπολογισμό του 
2020. 

3. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής προ ημερησίας διατάξεως στην Ημέρα Μνήμης της Δημοκρατικής 
Αντίστασης και τήρηση μονόλεπτης σιγής στη μνήμη όσων αγωνίστηκαν για τη δημοκρατία. 

4. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στον θάνατο του πρώην βουλευτή Κυριάκου Τσιέττη και τήρηση 
μονόλεπτης σιγής. 

5. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην Παγκόσμια Ημέρα κατά της Διαφθοράς και στην επέτειο της 
Οικουμενικής Διακήρυξης των Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων. 

6. Ενημέρωση για τις ακόλουθες διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής των Αντιπροσώπων: 

α. Φιλοξενία από τη Βουλή των Αντιπροσώπων της 13ης Διάσκεψης Προέδρων των Κοινοβουλίων 
Μικρών Κρατών Ευρώπης, στην οποία συμμετείχαν πέραν της Κύπρου οι Πρόεδροι των 
κοινοβουλίων της Ισλανδίας, του Λουξεμβούργου, του Λιχτενστάιν, του Μονακό και του 
Μαυροβουνίου.   

β. Συμμετοχή του κ. Κωστή Ευσταθίου, εκπροσωπώντας την Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής 
Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης (ΚΣΣΕ), σε συνεδρία της Υπουργικής Επιτροπής 
των Συμβαλλόμενων Μερών στην Ευρωπαϊκή Πολιτιστική Σύμβαση του Συμβουλίου της 
Ευρώπης στο Παρίσι και στις εργασίες της Μόνιμης Επιτροπής της ΚΣΣΕ στο Στρασβούργο. 

γ. Συμμετοχή κοινοβουλευτικής αντιπροσωπίας (Στέφανος Στεφάνου και Γεώργιος Κ. Γεωργίου) 
σε συντονιστική συνάντηση της Ειδικής Επιτροπής της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης της 
Μεσογείου για την καταπολέμηση της τρομοκρατίας στη Ρώμη.   

δ. Συμμετοχή κοινοβουλευτικής αντιπροσωπίας (Άγγελος Βότσης, Ελένη Σταύρου, Ανδρέας 
Πασιουρτίδης και Ηλίας Μυριάνθους) στην 62η Διάσκεψη των Επιτροπών Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων των Κοινοβουλίων των Χωρών Μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης (COSAC) στο 
Ελσίνκι. 

ε. Συμμετοχή του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, ως προέδρου της Επιτροπής για τη Δημοκρατία, τα 
Ανθρώπινα Δικαιώματα και Ανθρωπιστικά Θέματα της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του 
Οργανισμού για την Ασφάλεια και τη Συνεργασία στην Ευρώπη (ΚΣ ΟΑΣΕ), σε συνάντηση του 
προεδρείου της Συνέλευσης στην Μπρατισλάβα και, ως μέλους του προεδρείου της ΚΣ ΟΑΣΕ, 
στις εργασίες της 26ης Συνάντησης του Συμβουλίου Υπουργών του ΟΑΣΕ, που φιλοξένησε η 
σλοβακική προεδρία του οργανισμού. 

7. Ενημέρωση για απουσίες βουλευτών από τη συνεδρία της ολομέλειας λόγω συμμετοχής τους σε άλλες 
δραστηριότητες της Βουλής.  
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8. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

9. Συζήτηση (Άγγελος Βότσης, Πρόεδρος, Γιώργος Περδίκης) για την κατάθεση και συζήτηση των 
προϋπολογισμών των ημικρατικών οργανισμών. 

10. Συζήτηση (Νίκος Τορναρίτης, Πανίκος Λεωνίδου, Γιώργος Περδίκης, Γιώργος Λουκαΐδης, Πρόεδρος, 
Χρίστος Χρίστου, Μαρίνος Σιζόπουλος) για:  

α. την κατάθεση και κήρυξη ως επείγοντος του σχεδίου ψηφίσματος της Βουλής των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το Μνημόνιο Συναντίληψης μεταξύ Τουρκίας και Κυβέρνησης 
Σαράτζ της Λιβύης σχετικά με την οριοθέτηση της υφαλοκρηπίδας, 

β. την κατάθεση και κήρυξη ως επείγοντος του σχεδίου ψηφίσματος της Βουλής των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τις πρόσφατες πυρκαγιές του Κρατικού Δάσους Ακάμα και την 
ανάγκη προστασίας του εθνικού πλούτου της χώρας,  

γ. τη συζήτηση του σχεδίου ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων όσον αφορά τις 
πρόσφατες κακόβουλες πυρκαγιές στην περιοχή του Εθνικού Δασικού Πάρκου Ακάμα, 

δ. τη συζήτηση του σχεδίου ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων όσον αφορά τη δήλωση 
των ΗΠΑ σχετικά με τους παράνομους ισραηλινούς εποικισμούς στα κατεχόμενα παλαιστινιακά 
εδάφη,  

απόφαση για κατάθεση και μη κήρυξη ως επειγόντων του πρώτου και του δεύτερου και για αναβολή 
του τρίτου και του τέταρτου.  

11. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Έκτακτης Εισφοράς για την Άμυνα της Δημοκρατίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019» και ψήφισή της σε νόμο. 

12. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Ένατης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 2013» και 
για την πρόταση νόμου «Ο περί της Δέκατης Έβδομης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 
2017», αγορεύσεις και συζήτηση (Άριστος Δαμιανού, Άγγελος Βότσης, Μαρίνος Σιζόπουλος, Γιώργος 
Περδίκης, Δημήτρης Δημητρίου, Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, Γεώργιος Γεωργίου, Γιώργος Λιλλήκας, 
Ανδρέας Κυπριανού, Ζαχαρίας Κουλίας, Παύλος Μυλωνάς), ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο με τον 
τίτλο «Ο περί της Δέκατης Τρίτης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 2019» και καταψήφιση 
της πρότασης νόμου. 

13. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί της Δέκατης Τέταρτης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος 
του 2016», συζήτηση (Γιώργος Περδίκης, Άννα Θεολόγου, Γεώργιος Γεωργίου, Άριστος Δαμιανού, 
Νίκος Τορναρίτης, Ανδρέας Κυπριανού, Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, Γεώργιος Προκοπίου, Γιώργος 
Λιλλήκας, Γιώργος Λουκαΐδης, Ηλίας Μυριάνθους, Άντρος Κυπριανού) και ψήφισή της σε νόμο.  

14. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 
2019», συζήτηση (Χρίστος Χρίστου, Ηλίας Μυριάνθους, Άγγελος Βότσης, Μαρίνος Σιζόπουλος, Λίνος 
Παπαγιάννης, Γιώργος Περδίκης, Αβέρωφ Νεοφύτου, Αντρέας Καυκαλιάς) και ψήφισή του σε νόμο (με 
αρ. 6). 

15. Έκθεση για τα νομοσχέδια: 

α. «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 2020 Νόμος του 
2019», 

β. «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019», 

γ. «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων του 2020 Νόμος του 2019», 

δ. «Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου του Κέντρου Επαγγελματικής Αποκατάστασης 
Ατόμων με Αναπηρία του 2020 Νόμος του 2019», 

ε. «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών του 2020 Νόμος του 2019», 

στ. «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού του 2020 Νόμος του 2019», 
 συζήτηση (Άγγελος Βότσης, Στέφανος Στεφάνου, Γιώργος Περδίκης, Μαρίνος Σιζόπουλος, 

Ονούφριος Κουλλά, Παύλος Μυλωνάς, Αντρέας Καυκαλιάς, Νίκος Τορναρίτης, Γεώργιος 
Προκοπίου, Άννα Θεολόγου, Μάριος Μαυρίδης, Ζαχαρίας Κουλίας) και ψήφισή τους σε νόμους.  

16. Έκθεση για τα νομοσχέδια: 

α. «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας του 2019 Νόμος 
του 2019», 

β. «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος 
(Αρ. 1) του 2019», 
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γ. «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμος (Αρ. 
1) του 2019» 

 και ψήφισή τους σε νόμους, του πρώτου με τον τίτλο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 
Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας Νόμος (Αρ. 1) του 2019». 

17. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2020 
Νόμος του 2019» και ψήφισή του σε νόμο.  

18. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Νεολαίας του 2020 Νόμος του 
2019», συζήτηση (Αντρέας Καυκαλιάς, Δημήτρης Δημητρίου, Άριστος Δαμιανού, Ευθύμιος Δίπλαρος, 
Γιώργος Λουκαΐδης, Ονούφριος Κουλλά, Ζαχαρίας Κουλίας, Γιώργος Λιλλήκας, Μάριος Μαυρίδης, 
Ανδρέας Κυπριανού, Ζαχαρίας Ζαχαρίου) και ψήφισή του σε νόμο. 

19. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Οργανισμού Κρατικών 
Υπηρεσιών Υγείας Νόμος (Αρ. 2) του 2019», αγορεύσεις και συζήτηση (Γιώργος Τ. Γεωργίου, Μαρίνος 
Σιζόπουλος, Δημήτρης Δημητρίου, Ζαχαρίας Κουλίας) και ψήφισή του σε νόμο. 

20. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εγγραφής Οδοντιάτρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2019» και ψήφισή του σε νόμο. 

21. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής 
Βαρών του 2020 Νόμος του 2019», αγορεύσεις και συζήτηση (Κωστής Ευσταθίου, Σκεύη Κούτρα 
Κουκουμά, Μαριέλλα Αριστείδου, Άννα Θεολόγου, Μάριος Μαυρίδης, Ζαχαρίας Κουλίας) και ψήφισή 
του σε νόμο. 

22. Έκθεση για τις προτάσεις νόμου «Ο περί Ανακουφίσεως Παθόντων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2018» και «Ο περί Ανακουφίσεως Παθόντων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019», αγορεύσεις και 
συζήτηση (Κωστής Ευσταθίου, Μαριέλλα Αριστείδου, Σκεύη Κούτρα Κουκουμά) και ψήφισή τους σε 
ενιαίο κείμενο νόμου με τον τίτλο «Ο περί Ανακουφίσεως Παθόντων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2019». 

23. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019», αγορεύσεις 
και συζήτηση (Πανίκος Λεωνίδου, Κώστας Κώστα, Ανδρέας Κυπριανού, Ηλίας Μυριάνθους) και 
ψήφισή της σε νόμο. 

24. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και 
Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2020 Νόμος του 2019» και για τους κανονισμούς «Οι περί Προώθησης 
και Ενθάρρυνσης της Χρήσης των Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας (Μεθοδολογία Υπολογισμού 
Ύψους Τέλους Κατανάλωσης) Κανονισμοί του 2019», συζήτηση (Χαράλαμπος Θεοπέμπτου, Κώστας 
Κώστα, Ζαχαρίας Ζαχαρίου, Γιώργος Περδίκης, Ανδρέας Κυπριανού, Άγγελος Βότσης), ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των κανονισμών με τίτλο «Οι περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης 
της Χρήσης των Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας (Καθορισμός Ύψους Τέλους Κατανάλωσης) 
Κανονισμοί του 2019». 

25. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών - Θέση 
Γραμματειακού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019» και «Οι περί Τμήματος 
Πολεοδομίας και Οικήσεως - Θέση Ανώτερου Τεχνικού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019» και 
έγκρισή τους. 

26. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Συσκευασιών και Αποβλήτων Συσκευασιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019», συζήτηση (Χαράλαμπος Θεοπέμπτου, Γιώργος Λουκαΐδης, 
Αννίτα Δημητρίου, Αδάμος Αδάμου, Χρίστος Ορφανίδης, Ζαχαρίας Ζαχαρίου, Άγγελος Βότσης, 
Γιώργος Περδίκης, Ηλίας Μυριάνθους) και ψήφισή της σε νόμο.  

27. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εργοστασίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» και για τους 
κανονισμούς «Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Βεβαίωση Εγγραφής Υποστατικών, 
Εγκαταστάσεων, Επιχειρήσεων και Χώρων Εργασίας) Κανονισμοί του 2019», ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των κανονισμών.  

28. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί 
Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019» και ψήφισή της σε νόμο με τον τίτλο 
«Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019».  

29. Έκθεση για το νομοσχέδιο  «Ο περί Αλιείας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» και για τους 
κανονισμούς «Οι περί Αλιείας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019», ψήφιση του νομοσχεδίου σε 
νόμο και έγκριση των κανονισμών.  

30. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2019» και ψήφισή της σε νόμο.  
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31. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2020 
Νόμος του 2019» και ψήφισή του σε νόμο. 

32. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος 
του 2019», παρατηρήσεις του κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου και ψήφισή της σε νόμο (με αρ. 3).  

33. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 
2019» και έγκρισή τους. 

34. Έκθεση για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης 
από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για τον μήνα Ιανουάριο του 2020, το κείμενο της απόφασης 
και έγκρισή της.  

35. α. Εισήγηση του κ. Άριστου Δαμιανού εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες Δυνάμεις για αναβολή του νομοσχεδίου «Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) 
Νόμος του 2019» και των κανονισμών «Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 4) 
Κανονισμοί του 2019», παρατηρήσεις των κ. Γεώργιου Γεωργίου και Πανίκου Λεωνίδου και 
απόφαση για μη αναβολή του. 

 β. Έκθεση για το προαναφερόμενο νομοσχέδιο και για τους κανονισμούς, συζήτηση (Χριστιάνα 
Ερωτοκρίτου, Άριστος Δαμιανού, Δημήτρης Δημητρίου, Κωστής Ευσταθίου), ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο (με αρ. 3) και έγκριση των κανονισμών. 

36. Έκθεση για τα νομοσχέδια: 

α. «Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019», 

β. «Ο περί Προϋπολογισμού της Εθνικής Αρχής Παιγνίων και Εποπτείας Καζίνου του 2020 Νόμος 
του 2019», 

γ. «Ο περί Προϋπολογισμού του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης Διαφορών 
Χρηματοοικονομικής Φύσης του 2020 Νόμος του 2019», 

δ. «Ο περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου της Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής του 
2020 Νόμος του 2019», συζήτηση (Αντρέας Καυκαλιάς, Δημήτρης Δημητρίου, Πανίκος 
Λεωνίδου) και ψήφισή τους σε νόμους. 

37. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών 
Κύπρου Νομος (Αρ. 1) του 2019» και ψήφισή του σε νόμο.  

38. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Η παροχή από την πολιτεία ψυχολογικής στήριξης σε οικογένειες εγκλωβισμένων και αγνοουμένων - 
Νομικά έξοδα και δικαστικές διαδικασίες κατοχύρωσης εμπορικών σημάτων του χαλλουμιού - 
Ερωτήματα για θέματα εκπαιδευτικών υποδομών στην επαρχία Λάρνακας - Πληροφορίες για 
τερματισμό του Κλιμακίου Πάταξης Λαθροθηρίας - Εκμίσθωση τουρκοκυπριακών περιουσιών και 
δυσκολία στη συλλογή φορολογιών από τις κοινοτικές αρχές - Δημόσιοι υπάλληλοι με αγορά ή 
μίσθωση υπηρεσιών και μετατροπή τους σε εργοδοτουμένους αορίστου χρόνου - Οι ενστάσεις στον 
Έφορο Φορολογίας και στο Διοικητικό Δικαστήριο για υποθέσεις παρακράτησης έκτακτης εισφοράς 
για την άμυνα - Αποκατάσταση και αξιοποίηση του παλιού δημοτικού σχολείου του Παλαιχωρίου 
Μόρφου - Καθυστέρηση στην καταβολή κρατικής χορηγίας στο ίδρυμα «Άγιος Γεώργιος-Χριστάκη 
Χασάπη» - Δημοσιοποίηση ντοκουμέντων παγίδευσης πουλιών με δίχτυα στην επαρχία Λάρνακας - 
Η έκδοση, η είσπραξη και η μη εξόφληση σχετικά με παραβιάσεις του περί Προστασίας και Διαχείρισης 
Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων Νόμου - Η μη λειτουργία της Περιφερειακής Στέγης Ηλικιωμένων στο 
Παλαιχώρι - Παράπονα σχετικά με την παραγωγή ελαιόλαδου και τη λειτουργία των ελαιοτριβείων - 
Φοιτητική μέριμνα σε φοιτητές κολεγίων - Το ενδεχόμενο μη ανανέωσης της έγκρισης του 
φυτοφαρμάκου «χλωροπυριφός» από την Ευρωπαϊκή Ένωση - Άδειες οπλοφορίας και οπλοκατοχής 
- Ανείσπρακτα πρόστιμα από Τουρκοκυπρίους οδηγούς - Άδεια στους ΣΥΟΠ να εργάζονται και αλλού 
- Εισήγηση ΠΟΒΕΚ για σχέδιο απόσυρσης παλαιών αυτοκινήτων - Τοποθέτηση ανελκυστήρα στο 
Περιφερειακό Γυμνάσιο Κιτίου - Ο εξοπλισμός διακοπής λειτουργίας κινητών τηλεφώνων στις κεντρικές 
φυλακές - Ανάγκη δημιουργίας κλιματιζόμενων στάσεων-σταθμών έξω από τα νοσοκομεία - 
Ερωτήματα σχετικά με την ανάκληση διαβατηρίων. 

39. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Καταγγελίες για μείωση των διώξεων των λαθροθηρών (εμπιστευτική απάντηση) - Τήρηση των 
ευρωπαϊκών προδιαγραφών περιβαλλοντικής ασφάλειας στις ερευνητικές και εξορυκτικές 
δραστηριότητες γειτονικών χωρών - Παράνομες δραστηριότητες κτηνοτροφικής μονάδας στο Ποτάμι 
και οι ενέργειες των αρμόδιων κρατικών υπηρεσιών - Ωράριο και στελέχωση Κέντρων Θαλασσαιμίας 
- Τροποποίηση της νομοθεσίας για τη σύνταξη ανικανότητας - Υποστατικό με ποσότητα πυρίτιδας στη 
Βιομηχανική Περιοχή Αραδίππου - Μελέτες για το σχέδιο ανάπλασης της παραλίας στην περιοχή 
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Σωτήρας - Υψηλά επίπεδα υδραργύρου σύμφωνα με ευρωπαϊκή έρευνα του 2012, σχετικές δράσεις 
και ενημέρωση του κοινού - Εγκατάλειψη σχολείου πριν από την ηλικία υποχρεωτικής φοίτησης - 
Παρέμβαση Τούρκων γεωργών σε τεμάχια με ελληνοκυπριακή σοδειά και οι οικονομικές συνέπειες - 
Οχληρία από κτηνοτροφικές μονάδες στην ευρύτερη περιοχή Νήσου - Γυρίσματα κινηματογραφικής 
ταινίας σε περιοχές του δικτύου «Natura 2000» - Συντήρηση δρόμου Κρίτου Μαρόττου-Αγίου 
Δημητριανού - Κόστος δημόσιων κτιρίων που έχουν ανεγερθεί μετά το 2004 - Ακύρωση θέσεων 
εισδοχής Κυπρίων υποψηφίων σε μουσικές σχολές στην Ελλάδα - Ανίχνευση αρσενικού στο νερό για 
ύδρευση στο Μάμμαρη - Αποτελέσματα έρευνας σχετικά με έκρηξη στον Πενταδάχτυλο (εμπιστευτική 
απάντηση) - Αιτητές πολιτικού ασύλου και παράνομη εργασία - Μεθοδολογία διενέργειας εξέτασης 
STDs - Χρηματοδότηση για οδική σύνδεση τεμαχίου στον δήμο Τσερίου - Βυθιζόμενοι κάδοι 
απορριμμάτων στα αστικά κέντρα - Ίδρυση Σχολής Επιστημών και Τεχνολογίας της Θάλασσας του 
Πανεπιστημίου Κύπρου στη Λάρνακα - Η εξαγγελία για τη λειτουργία νέων τμημάτων του 
Πανεπιστημίου Κύπρου στη Λάρνακα και η υλοποίησή της - Ανάγκη καταπολέμησης του προβλήματος 
της ποντίκας στην ελεύθερη Αμμόχωστο - Μη κοινοποίηση στα νοσοκομεία πρωτοκόλλου για ιατρικές 
εξετάσεις παιδιών παρουσία γονέων - Έλεγχοι για τις τιμές στα σχολικά κυλικεία - Καταδυτικό ατύχημα 
στον θαλάσσιο χώρο του ναυαγίου «Ζηνοβία» - Απαγόρευση από την Αλβανία εισαγωγής κρέατος 
από την Κύπρο - Ακατάλληλα κρέατα - Η διαδικασία κατοχύρωσης προσφοράς για εισαγωγή 
υγροποιημένου φυσικού αερίου και οι συμμετέχουσες εταιρείες - Η διαδικασία καταβολής τιμητικών 
επιδομάτων στους ομήρους πολέμου του 1974 - Η επικίνδυνη φύλαξη τόνων πυρίτιδας σε υποστατικό 
στον δήμο Αραδίππου - Διασφάλιση της σωματικής ακεραιότητας των αστυνομικών και των μελών 
των οικογενειών τους - Μη αδειούχοι ξεναγοί σε αρχαιολογικούς χώρους και μουσεία - Τρόπος 
διαχείρισης του χρόνου προς τα πολιτικά κόμματα από το ΡΙΚ - Εφαρμογή της νομοθεσίας για έλεγχο 
σε κόφτες ταχύτητας και ταχογράφους - Ανέγερση δεύτερου γυμνασίου στην περιοχή Παραλιμνίου - 
Οικόπεδα για τους πρόσφυγες του Κυβερνητικού Οικισμού ΑΗΚ στη Δεκέλεια - Προβλήματα των 
εγκαταστάσεων του πυροσβεστικού σταθμού Πάχνας και ανάγκη μεταστέγασής του. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
IA΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ΄ 

Συνεδρίαση 9ης Δεκεμβρίου 2019 
Ώρα έναρξης:  4.03 μ.μ. 

Αρ.  9 
 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ) 

 Καλό απόγευμα.   

 Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

 Παρακαλώ τους έντιμους βουλευτές να πάρουν τις θέσεις τους και να δηλώσουν την παρουσία τους. 

 Παρακαλώ τους έντιμους γραμματείς να διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Σήμερα κάμαμε ένα σχέδιο να βλέπουμε μόνο εμείς, να μεν βλέπετε εσείς, να δούμε αν μας εμπιστεύεστε!   

 Καταρχήν, να ευχηθώ στις Άννες, στις Αννίτες, στις Αννούλες χρόνια πολλά! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Και στους Άννηδες! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και στους Άννηδες! 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι! 

 Ξεκινούμε το τριήμερο με κέφια και είναι θετικό τούτο. 

 Πριν από την έναρξη της τριήμερης συζήτησης του κρατικού προϋπολογισμού του έτους 2020 κρίνω 
επιβεβλημένο να αναφερθώ σε δύο σημαντικά για τη Βουλή γεγονότα τα οποία κατέστη δυνατό να υλοποιηθούν 
ύστερα από συντονισμένες προσπάθειες Βουλής και εκτελεστικής εξουσίας. 

 Το πρώτο ζήτημα αφορά στην οικονομική αυτονομία της Βουλής, η οποία υλοποιήθηκε με σχετική 
συνταγματική τροποποίηση και είναι πλέον πραγματικότητα.  Ο προϋπολογισμός της Βουλής έχει συνταχθεί στη 
βάση των ανώτατων ορίων δαπανών που έχουν ορισθεί από την εκτελεστική εξουσία και έχει ήδη εγκριθεί με 
απόφαση του σώματος στις 22 Νοεμβρίου 2019 και έχει ενσωματωθεί αυτούσιος στον υπό ψήφιση κρατικό 
προϋπολογισμό. 

 Όπως γίνεται αντιληπτό, πρόκειται για μια ιστορική και επιβεβλημένη για τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
εξέλιξη, που χωρίς καθ’ οιονδήποτε τρόπο να σημαίνει κατάχρηση ή αυθαιρεσία στη λήψη αποφάσεων, 
αντιθέτως εξισώνει την κυπριακή Βουλή με ό,τι ισχύει σε όλα τα ευρωπαϊκά κράτη, καθότι μεταξύ άλλων 
επέμβαση της μίας εξουσίας στα εσωτερικά θέματα της άλλης δε συμβαδίζει με την αρχή της αυστηρής διάκρισης 
των εξουσιών που διέπει το σύνταγμά μας.  Φυσικά, υπάρχουν πάρα πολλά που πρέπει να γίνουν σ’ αυτό το 
κεφάλαιο, αλλά ξεκινούμε. 
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 Η δεύτερη εξέλιξη αφορά στην κατάθεση πριν από τη λήξη του τρέχοντος οικονομικού έτους στη Βουλή 
όλων των προϋπολογισμών νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου για το 2020.  Όπως γνωρίζετε, διαχρονικά 
παρατηρείτο το φαινόμενο της καθυστερημένης υποβολής των εν λόγω προϋπολογισμών στη Βουλή, με 
αποτέλεσμα τη λειτουργία τους βάσει δωδεκατημορίων και πολλές φορές έκνομα, δηλαδή μετά την εξάντληση 
των δύο επιτρεπόμενων διαδοχικών δωδεκατημορίων.  Φέτος, για πρώτη φορά όλοι οι προϋπολογισμοί 
κατατέθηκαν στη Βουλή πριν από τη συζήτηση των προϋπολογισμών και ελπίζω του χρόνου να κατατεθούν 
εγκαίρως. 

 Η μη έγκριση πολύ μικρού αριθμού προϋπολογισμών που εκκρεμούν και οι οποίοι με το νέο έτος θα 
λειτουργήσουν βάσει δωδεκατημορίων για έναν μόνο μήνα, τον Ιανουάριο, οφείλεται σε δική τους αποκλειστική 
υπαιτιότητα, η οποία επ’ ουδενί βαρύνει τη Βουλή, και του χρόνου δε θα γίνει ανεκτή.  Θα εφαρμοστεί απόλυτα 
ο νόμος.  Έχουμε πετύχει πέραν του 90-95%, μένει και αυτό το ελάχιστο να έρθουν λίγο πιο πριν, για να μεν 
υπάρχει η δικαιολογία ότι τους αφήνουμε για τον άλλο μήνα, γιατί δεν είχαμε χρόνο να τους εξηγήσουμε, η «πολύ 
σωστή» δικαιολογία.  

 Παρ’ όλο που κατατέθηκαν πριν από την τελευταία ολομέλεια της Βουλής, δεν υπήρχε αρκετός χρόνος 
για μελέτη.  Αυτή η εξέλιξη που έχει επιτευχθεί δίδει την ευχέρεια στους βουλευτές να επεκταθούν για πρώτη 
φορά στα χρονικά της Βουλής στις συζητήσεις τους και στα θέματα των ημικρατικών οργανισμών, κάτι το οποίο 
για πρώτη φορά, επαναλαμβάνω, συμβαίνει και είναι καλό να το αξιοποιήσετε.  Μπορείτε δηλαδή στις επόμενες 
μέρες και σήμερα, το τριήμερο, να αναφερθείτε και στους ημικρατικούς οργανισμούς. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Αρχίζουμε σήμερα τη συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού για το 2020.  Όπως συμφωνήθηκε, 
σήμερα θα μιλήσουν οι αρχηγοί ή εκπρόσωποι των κομμάτων, ξεκινώντας από το μικρότερο κόμμα.  Παρακαλώ 
επίσης όλους τους ομιλητές να περιοριστούν αυστηρά στον χρόνο που τους έχει δοθεί, όπως άλλωστε είναι η 
ομόφωνη απόφαση όλων των εν τη Βουλή κομμάτων.   

 Καλώ τώρα τον αναπληρωτή πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού κ. Μαρίνο Μουσιούττα να καταθέσει σε συντομία -όχι πάνω από δέκα λεπτά- τα κύρια 
συμπεράσματα που αναδεικνύονται μέσα από τις εκθέσεις της επιτροπής για τον κρατικό προϋπολογισμό του 
2020, που έχει ήδη κυκλοφορήσει. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Έν’ ο πρόεδρος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ενόμισα ότι εκάμετε συνεννόηση, για να γράφεται έτσι.  Νομίζω διαβάζω αυτό που βλέπω. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Εν έχω ιδέα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, κάποια παρεξήγηση έγινε με τη γραμματεία.   

 Ο πρόεδρος φυσικά. 

 Εξεπλάγην τζιαι εγώ, γιατί αυτή η αποκέντρωση, αλλά, επειδή είμαι υπέρ της αποκέντρωσης, μπορεί να 
θεώρησα…  Κάποιο παρασκήνιο έγινε.  Ελπίζω να μην είναι ενδοκομματικό, κύριε Βότση, και να είναι από άλλα 
κόμματα… ή λάθος της γραμματείας απλώς. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Ειδικά με τον Μαρίνο δε θα μπορούσε να ήταν ενδοκομματικό! 

(Η έκθεση αποσπάσματα της οποίας ανέγνωσε ο πρόεδρος της επιτροπής.) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του 2020 Νόμος του 2019» 

Μέλη της επιτροπής: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Μαρίνος Μουσιούττας  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Αβέρωφ Νεοφύτου  Γιώργος Λιλλήκας 

 Μάριος Μαυρίδης Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Ονούφριος Κουλλά Γιώργος Περδίκης 
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 Στέφανος Στεφάνου Άννα Θεολόγου 

 Άριστος Δαμιανού  

ΜΕΡΟΣ Α 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ 1 
1. Εισαγωγή 

Ο κρατικός προϋπολογισμός για το οικονομικό έτος 2020, κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων 
σύμφωνα με το άρθρο 81 του Συντάγματος και ακολούθως παραπέμφθηκε ενώπιον της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για μελέτη και υποβολή σχετικής έκθεσης προς το σώμα.  
Μαζί με τον κρατικό προϋπολογισμό για το έτος 2020 κατατέθηκε επίσης το Μεσοπρόθεσμο 
Δημοσιονομικό Πλαίσιο (ΜΔΠ) για τα έτη 2020-2022. 

Η κατάθεση του υπό συζήτηση προϋπολογισμού έγινε στις 11 Οκτωβρίου 2019, εντός του 
προβλεπόμενου συνταγματικού πλαισίου, δηλαδή τρεις μήνες πριν από την έναρξη του επόμενου 
οικονομικού έτους. 

Η εξέταση του υπό αναφορά προϋπολογισμού, άρχισε στις 29 Οκτωβρίου 2019 με την παρουσίαση της 
οικονομικής πολιτικής και δημοσιονομικής κατάστασης από τον Υπουργό Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη 
και έληξε στις 2 Δεκεμβρίου 2019, με την ολοκλήρωση της παρουσίασης των επιμέρους προϋπολογισμών, 
καθώς και των στόχων και της πολιτικής όλων των υπουργείων και ανεξάρτητων υπηρεσιών.  
Πραγματοποιήθηκαν συνολικά 12 συνεδρίες της επιτροπής1 για τη συζήτηση των επιμέρους 
προϋπολογισμών των υπουργείων και ανεξάρτητων υπηρεσιών, για σκοπούς εξέτασης και έγκρισης 
τροποποιήσεων στον κρατικό προϋπολογισμό του 2020, οι οποίες κατατέθηκαν από το Υπουργείο 
Οικονομικών μετά την επίσημη κατάθεση του προϋπολογισμού, καθώς και για σκοπούς έγκρισης του 
προσχεδίου της έκθεσης της επιτροπής, και για την εξέταση τροπολογιών που κατατέθηκαν από 
κοινοβουλευτικά κόμματα και άλλες κοινοβουλευτικές πλευρές. 

Περαιτέρω, στο πλαίσιο της συζήτησης του κρατικού προϋπολογισμού, προσήλθε ενώπιον της επιτροπής 
ο Διοικητής της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου στις 28 Νοεμβρίου 2019 και κατέθεσε τις θέσεις και 
εκτιμήσεις της εποπτικής αρχής αναφορικά με τη δημοσιονομική κατάσταση και την ευρύτερη οικονομική 
πολιτική της κυβέρνησης. 

Τέλος, ο Υπουργός Οικονομικών στις 6 Δεκεμβρίου 2019 ανέλυσε ενώπιον της ολομέλειας του σώματος 
τη γενική οικονομική πολιτική της κυβέρνησης, τη δημοσιονομική κατάσταση, καθώς και τις 
προτεραιότητες και τους στόχους της κυβέρνησης για το έτος 2020, όπως προκύπτουν από τον υπό 
συζήτηση προϋπολογισμό. 

 Στο πλαίσιο των ειδικότερων διαδικασιών που ακολουθούνται κάθε χρόνο για τη συζήτηση του κρατικού 
προϋπολογισμού, βάσει πάγιας πρακτικής, τηρήθηκαν/κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής τα ακόλουθα: 

• Πλήρη στενογραφημένα πρακτικά για όλες τις συζητήσεις, τα οποία αποστενογραφήθηκαν και 
βρίσκονται στη διάθεση όλων των βουλευτών.   

• Ειδικό παρουσιολόγιο σύμφωνα με τις διατάξεις του Κανονισμού της Βουλής.   

• Γραπτά σημειώματα/ομιλίες των υπουργών και των προϊσταμένων των συνταγματικών εξουσιών 
και υπηρεσιών, καθώς και των ανεξάρτητων υπηρεσιών.   

• Ειδική διαδικασία υποβολής ερωτήσεων, με βάση την οποία οι βουλευτές έχουν το δικαίωμα 
υποβολής γραπτών ερωτήσεων επί κονδυλίων του προϋπολογισμού, οι οποίες διαβιβάζονται 
αρμοδίως στα αντίστοιχα υπουργεία/υφυπουργεία/υπηρεσίες για κατάθεση γραπτών απαντήσεων.   

Μαζί με τον προϋπολογισμό του 2020, κατατέθηκαν επίσης: 

• Το Μεσοπρόθεσμο Δημοσιονομικό Πλαίσιο (ΜΔΠ) 2020-2022, όπως εγκρίθηκε από το Υπουργικό 
Συμβούλιο μαζί με τον κρατικό προϋπολογισμό για το έτος 2020. 

• Στρατηγικά σχέδια της Δικαστικής Υπηρεσίας, της Ελεγκτικής Υπηρεσίας, των υπουργείων (με 
εξαίρεση το Υπουργείο Άμυνας), του Υφυπουργείου Ναυτιλίας, της Γενικής Διεύθυνσης 
Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων Συντονισμού και Ανάπτυξης, του Γενικού Λογιστηρίου και του 
Γραφείου Επιτρόπου Διοικήσεως και Προστασίας Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων. 

                                                           
1  Το τελικό πρόγραμμα των συνεδριών για τη συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού του 2020 περιλαμβάνεται στο 

Μέρος Γ της παρούσας έκθεσης. 
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• Έκθεση συμμόρφωσης με τις παρατηρήσεις και συστάσεις του Γενικού Ελεγκτή της Δημοκρατίας 
για το έτος 20172,  

• Έκθεση Δημοσιονομικών Κινδύνων3 στην οποία αναγνωρίζονται και αναλύονται οι πιθανοί 
δημοσιονομικοί κίνδυνοι και περιλαμβάνονται μέτρα μετριασμού των εν λόγω κινδύνων. 

Σημειώνεται ότι, για πρώτη φορά μετά την Ενδεκάτη Τροποποίηση του Συντάγματος, με την οποία 
θεσπίστηκε η οικονομική αυτονομία της Βουλής των Αντιπροσώπων, ο προϋπολογισμός αυτής για το 
έτος 2020 εγκρίθηκε με απόφαση της ολομέλειας του σώματος στις 22 Νοεμβρίου 2019 και ακολούθως 
καταχωρίστηκε αυτούσιος στον υπό εξέταση κρατικό προϋπολογισμό.   

2. Στοιχεία/Πληροφορίες  
 Η παρούσα έκθεση βασίζεται στα στοιχεία που κατέθεσε ο Υπουργός Οικονομικών μαζί με τον κρατικό 

προϋπολογισμό για το 2020 και το ΜΔΠ για τα έτη 2020-2022, καθώς και στα στοιχεία που ο ίδιος 
κατέθεσε ενώπιον της επιτροπής κατά την έναρξη της συζήτησης4 του θέματος και συνοψίζεται στα 
ακόλουθα: 

 Μέρος Α - Ανάλυση του Υπουργού Οικονομικών αναφορικά με την οικονομική πολιτική της κυβέρνησης, 
το οικονομικό πλαίσιο επί του οποίου βασίζεται ο κρατικός προϋπολογισμός του 2020, οι θέσεις του 
Διοικητή της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου και ανάλυση του κρατικού προϋπολογισμού για το 2020. 

 Μέρος Β - Παρατηρήσεις των κοινοβουλευτικών ομάδων και άλλων κοινοβουλευτικών πλευρών για τον 
κρατικό προϋπολογισμό του 2020.  

 Μέρος Γ - Πρόγραμμα συνεδριών της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για τη συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού του 2020. 

 Μέρος Δ - Κατάσταση προϋπολογιζόμενων εσόδων και δαπανών για το 2020 και Πίνακες οι οποίοι 
κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών και αποτυπώνουν την κρατούσα δημοσιονομική κατάσταση.   

 Μέρος Ε - Πίνακας συγκεφαλαίωσης οφειλών και δαπανών κατά Κεφάλαιο (Υπουργεία, Συνταγματικές 
Εξουσίες, Συνταγματικές Υπηρεσίες, Ανεξάρτητες Υπηρεσίες).  

 Μέρος ΣΤ - Συναφή ζητήματα που αφορούν την πορεία αναπτυξιακών δαπανών και τους 
συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς του κρατικού προϋπολογισμού για το έτος 2019.  

 Μέρος Ζ - Στοιχεία από την Έρευνα Εργατικού Δυναμικού σε σχέση με την απασχόληση και την ανεργία.  

 Μέρος Η - Τροποποιήσεις στον κρατικό προϋπολογισμό του 2020, οι οποίες κατατέθηκαν από το 
Υπουργείο Οικονομικών μετά τη λήξη της κυρίως συζήτησης από την επιτροπή. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ 2 

1. Υπουργός Οικονομικών 
α. Οικονομικό πλαίσιο 
 Ο Υπουργός Οικονομικών αναλύοντας ενώπιον της επιτροπής στις 29 Οκτωβρίου 2019, το γενικότερο 

οικονομικό πλαίσιο επί του οποίου βασίζεται ο κρατικός προϋπολογισμός του 2020, κατέθεσε, μεταξύ 
άλλων, τα ακόλουθα: 

• Η κυπριακή οικονομία παρουσιάζει για πέμπτη συνεχόμενη χρονιά θετικό ρυθμό ανάπτυξης, καθώς 
και σημαντικά δημοσιονομικά πλεονάσματα, τα οποία έχουν οδηγήσει στην αναβάθμιση της 
κυπριακής οικονομίας σε επενδυτική βαθμίδα και παράλληλα έχουν διασφαλίσει τη βιωσιμότητα 
του δημόσιου χρέους.  Με βάση τα δεδομένα αυτά είναι δυνατή η προώθηση ενός φιλόδοξου 
μεταρρυθμιστικού προγράμματος.  

• Η συνολική αύξηση στο ΑΕΠ της Κύπρου για την περίοδο 2015-2019 υπολογίζεται στο 21,8%, που 
αντιστοιχεί σε 4,36% μέσο όρο ανάπτυξης κατ’ έτος, ο οποίος αποτελεί ένα από τους πιο ισχυρούς 
ρυθμούς ανάπτυξης στην Ευρωπαϊκή Ένωση σε ορίζοντα πενταετίας. 

• Ο ρυθμός ανάπτυξης της κυπριακής οικονομίας αναμένεται να παρουσιάσει μικρή, αλλά 
                                                           
2  Η έκθεση συμμόρφωσης κατατίθεται δυνάμει του άρθρου 4Α του περί  Καταθέσεως Στοιχείων και Πληροφοριών 

στο Γενικό Ελεγκτή της Δημοκρατίας Νόμου. 
3  Η έκθεση δημοσιονομικών κινδύνων κατατίθεται δυνάμει του άρθρου 58 του περί Δημοσιονομικής Ευθύνης και 

Δημοσιονομικού Πλαισίου Νόμου. 
4  Επιστολή Υπουργού Οικονομικών προς τον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας  14 Οκτωβρίου 

2019. Παρουσίαση στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, Υπουργός Οικονομικών, 
29 Οκτωβρίου 2019. 
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αναμενόμενη τάση επιβράδυνσης, η οποία οφείλεται στην εξομάλυνση των υψηλών ρυθμών 
ανάπτυξης συγκεκριμένων τομέων της κυπριακής οικονομίας που καταγράφηκε κατά τα 
προηγούμενα έτη, καθώς και στην αβεβαιότητα που επικρατεί στο ευρωπαϊκό και διεθνές 
περιβάλλον.     

• Παρά την επιβράδυνση της οικονομίας, για το έτος 2020 η οικονομική ανάπτυξη θα παραμείνει 
ισχυρή, με τη συμβολή όλων των οικονομικών τομέων εκτός του τραπεζικού τομέα και παράλληλα 
θα επιτευχθούν συνθήκες πλήρους απασχόλησης.  

• Οι κοινωνικοί δείκτες έχουν βελτιωθεί και επανέλθει στα επίπεδα που αυτοί κυμαίνονταν πριν από 
την οικονομική κρίση, ενώ οι επιδόσεις τους αναμένεται να προσεγγίσουν ή και να υπερβούν τους 
ευρωπαϊκούς μέσους όρους. 

• Οι δυνητικοί παράγοντες επηρεασμού της αναπτυξιακής πορείας της κυπριακής οικονομίας είναι 
κυρίως εξωγενείς και μεταξύ αυτών καταγράφονται, η επιβράδυνση ή και υφεσιακή πορεία 
ευρωπαϊκών και διεθνών οικονομιών, η αβεβαιότητα ως προς την έξοδο του Ηνωμένου Βασιλείου 
από την Ευρωπαϊκή Ένωση, η ένταση του προστατευτισμού και του ανταγωνισμού, η πολιτική 
επιβολής κυρώσεων στο πλαίσιο του διεθνούς εμπορίου, καθώς και η οικονομική και γεωπολιτική 
αστάθεια που επικρατεί σε χώρες της Μέσης Ανατολής και της ευρύτερης περιοχής.   

• Σε αντίθεση, οι δημοσιονομικοί δυνητικοί κίνδυνοι είναι ενδογενείς και αφορούν, μεταξύ άλλων, στις 
ενδεχόμενες υποχρεώσεις της Δημοκρατίας που δυνατόν να προκύψουν από δικαστικές 
αποφάσεις σε σχέση με αγωγές που εκκρεμούν ενώπιον δικαστηρίων και στη δημοσιονομική πτυχή 
της εφαρμογής του Γενικού Σχεδίου Υγείας (ΓεΣΥ). 

Εστιάζοντας στα δημόσια οικονομικά και στον κρατικό προϋπολογισμό για το 2020, ο Υπουργός 
Οικονομικών δήλωσε τα ακόλουθα: 

• Η κυβέρνηση συνεχίζει να εφαρμόζει την αρχή του ισοσκελισμένου προϋπολογισμού, η οποία 
αποτελεί μέσο ανάκτησης και διαχείρισης της εμπιστοσύνης των καταναλωτών και των 
επιχειρήσεων. 

• Το δημοσιονομικό πλεόνασμα για το έτος 2019 προβλέπεται να ξεπεράσει το 3,6% του ΑΕΠ, με 
αποτέλεσμα η Κύπρος να καταγράφει την καλύτερη δημοσιονομική επίδοση στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση.  Για το 2020 αναμένεται να περιοριστεί, χωρίς ωστόσο να υποβαθμίζεται η σημαντικότητά 
του, στο 2,7% του ΑΕΠ.   

• Η επίτευξη δημοσιονομικών πλεονασμάτων μέσω της υλοποίησης του προϋπολογισμού επιτρέπει 
τη σταδιακή προώθηση στοχευμένων μέτρων φορολογικών ελαφρύνσεων. 

• Το μεγάλο δημοσιονομικό πλεόνασμα που δημιουργήθηκε τα τελευταία έτη, αποτελεί σημαντικό 
περιθώριο ασφαλείας, το οποίο επιτρέπει τη διαχείριση του δημόσιου χρέους, καθώς και τη 
διατήρηση των δημόσιων οικονομικών και της ανάπτυξης, σε περίπτωση που εμφάνισης 
οποιωνδήποτε από τους προαναφερόμενους δυνητικούς κινδύνους.  

• Το δημόσιο χρέος της Κύπρου κρίνεται βιώσιμο κάτω από όλα τα σενάρια άσκησης ευαισθησίας 
χρέους5, γεγονός το οποίο επιβεβαιώνεται και από τους οίκους αξιολόγησης.  Στη βάση των 
δημοσιονομικών και αναπτυξιακών επιδόσεων της κυπριακής οικονομίας, για τα έτη 2019 και 2020 
αναμένεται περιορισμός του στο 96% και 91% του ΑΕΠ, αντίστοιχα.     

• Στην αποκλιμάκωση του δημόσιου χρέους συμβάλλουν τόσο η πρόωρη αποπληρωμή, εντός του 
2019, του δανείου που είχε εξασφαλιστεί από τη Ρωσική Δημοκρατία όσο και η προγραμματιζόμενη 
εντός του 2020 πρόωρη εξόφληση του δανείου που παραχωρήθηκε από το Διεθνές Νομισματικό 
Ταμείο.  Οι ενέργειες αυτές παρέχουν στο κράτος τη δυνατότητα αναχρηματοδότησης του δημόσιου 
χρέους με μακροχρόνια ομόλογα καλύτερων αποδόσεων, περιορίζοντας το κόστος εξυπηρέτησής 
του στα χαμηλότερα επίπεδα των τελευταίων ετών και βελτιώνοντας τη βιωσιμότητά του. 

Ο ίδιος αξιωματούχος, αναφερόμενος σε επιμέρους ζητήματα δήλωσε μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

• Η κεφαλαιακή επάρκεια των τραπεζών βρίσκεται σε ικανοποιητικά επίπεδα.  Οι μη 
εξυπηρετούμενες χορηγήσεις που παραμένουν στους ισολογισμούς των τραπεζών έχουν 
περιοριστεί στα €10 δις, ωστόσο η μεταφορά των εν λόγω χορηγήσεων εκτός των ισολογισμών 
των τραπεζών κρίνεται κομβικής σημασίας.  

• Οι κυριότερες διαρθρωτικές μεταρρυθμίσεις που προωθούνται στο πλαίσιο του προϋπολογισμού 
για το 2020, αφορούν μεταξύ άλλων, στη μεταρρύθμιση της δημόσιας υπηρεσίας, της τοπικής 

                                                           
5  Ανάλυση ευαισθησίας χρέους για την περίοδο 2019-2022 του Υπουργείου Οικονομικών. 
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αυτοδιοίκησης και των δικαστηρίων, στη νέα εποπτική αρχή για τις ασφαλίσεις, τα συνταξιοδοτικά 
ταμεία και τα ταμεία προνοίας, στην εφαρμογή της δεύτερης φάσης του ΓεΣΥ, στην ίδρυση του 
Υφυπουργείου Καινοτομίας και Ψηφιακής Πολιτικής, στη σύσταση και λειτουργία επενδυτικού 
ταμείου για παροχή χρηματοδότησης κεφαλαίου κυρίως σε καινοτόμες επιχειρήσεις, στην 
ανάπτυξη εφαρμογών της τεχνολογίας Blockchain στο δημόσιο τομέα και στη θεσμοθέτηση της 
λειτουργίας των μικρών διαχειριστών οργανισμών εναλλακτικών επενδύσεων. 

• Στο πλαίσιο της φορολογικής πολιτικής έχει προωθηθεί κατά την τριετία 2017-2019 σειρά 
στοχευμένων μέτρων φορολογικών ελαφρύνσεων, ενώ στη βάση των δημοσιονομικών περιθωρίων 
προγραμματίζεται για το 2020 η προώθηση νέων φορολογικών κινήτρων και μέτρων που αφορούν, 
μεταξύ άλλων, στην αύξηση της φορολογικής έκπτωσης για συνεισφορές προσώπων σε 
συνταξιοδοτικά και ασφαλιστικά ταμεία, στη μεταρρύθμιση των τελών χαρτοσήμων, καθώς και στην 
ενίσχυση της φοροεισπρακτικής ικανότητας του κράτους και στην πάταξη της φοροδιαφυγής. 

β. Στρατηγικές επιδιώξεις της κυβέρνησης 
Η διατήρηση της μακροοικονομικής σταθερότητας, η βιώσιμη διαχείριση των δημόσιων οικονομικών, η 
εύρυθμη λειτουργία του χρηματοπιστωτικού συστήματος, η διατήρηση ευνοϊκού περιβάλλοντος για την 
επιχειρηματικότητα και τις επενδύσεις και η βελτίωση της ανταγωνιστικότητας παραμένουν ως οι 
βασικότεροι στόχοι της οικονομικής πολιτικής της κυβέρνησης.    

 Ως εκ τούτου, ο κρατικός προϋπολογισμός για το 2020 όπως και το ΜΔΠ 2020-2022 αποσκοπούν, μεταξύ 
άλλων, στην επίτευξη των δημοσιονομικών στόχων του κράτους για τη διαφύλαξη της δημοσιονομικής 
σταθερότητας, στην ορθολογική διαχείριση του δημόσιου χρέους, στη βιώσιμη ανάπτυξη, στην επίτευξη 
συνθηκών κοινωνικής συνοχής και στην υλοποίηση πρόσθετων διαρθρωτικών μεταρρυθμίσεων για τη 
βελτίωση της παραγωγικότητας και ανταγωνιστικότητας της οικονομίας. 

γ. Οικονομικοί και Κοινωνικοί Δείκτες  
Με βάση τα στοιχεία6 που κατατέθηκαν από τον Υπουργό Οικονομικών, οι κυριότεροι οικονομικοί και 
κοινωνικοί δείκτες για την περίοδο 2018-2022 παρουσιάζουν την ακόλουθη εικόνα: 

 2018 2019 2020 2021 2022 

ΑΕΠ7 (τρέχουσες τιμές) 
(€εκατομ.) €20.730,9  €21.503,4  €22.398,8  €23.365,4  €24.362,7  

Ρυθμός Ανάπτυξης 
(% ΑΕΠ) 4,1% 3,2% 2,9% 2,7% 2,7% 

Πρωτογενές Ισοζύγιο 
(% ΑΕΠ) 

5,4%8 6,1% 5,1% 4,8% 4,5% 

Δημοσιονομικό Ισοζύγιο  

(% ΑΕΠ) 
3% 3,8% 2,7% 2,5% 2,3% 

Δημόσιο Χρέος  

(% ΑΕΠ) 
100,6% 95,6% 91,1% 85,9% 81,1% 

Ανεργία  
(% Εργατικ. Δυναμικού) 8,4% 7% 6% 5,5% 5% 

Πληθωρισμός 0,8% 0,5% 1,2% 1,5% 1,5% 

 

                                                           
6  Πηγή πληροφόρησης για τον ρυθμό ανάπτυξης, το πρωτογενές και δημοσιονομικό ισοζύγιο, το δημόσιο χρέος και 

την ανεργία (έτη 2018-2019) και για τους κοινωνικούς δείκτες (έτη 2014-2018): Πρόσφατα αναθεωρημένα στοιχεία 
Στατιστικής Υπηρεσίας και Eurostat, όπως κατατέθηκαν από τον Υπουργό Οικονομικών στις 29 Οκτωβρίου 2019. 
Πηγή πληροφόρησης για υπόλοιπα στοιχεία: Κρατικός Προϋπολογισμός 2020, συγκριτικοί πίνακες πληροφόρησης 
και Οικονομικές εξελίξεις 2019 και Προοπτικές 2020-2022.    

7  ΑΕΠ σε τρέχουσες τιμές, 2018 προκαταρκτικά στοιχεία, 2019 εκτίμηση, 2020 προβλέψεις και 2021-2022 στόχοι. 
8  Εξαιρουμένης της μη επαναλαμβανόμενης δημοσιονομικής επιβάρυνσης αναφορικά με τη Συνεργατική Κεντρική 

Τράπεζα. 
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2014 2015 2016 2017 2018 

Ποσοστό κινδύνου φτώχειας 
ή κοινωνικού αποκλεισμού 27,4 28,9 27,7 25,2 23,9 

Δείκτης άνισης κατανομής 
εισοδήματος (συντελεστής 
Gini)9 

34,8 33,6 32,1 30,8 29,1 

Δείκτης κατανομής 
εισοδήματος S80/S2010 5,4 5,2 4,9 4,6 4,3 

 
2. Διοικητής Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου 

Ο Διοικητής της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου (ΚΤΚ) καταθέτοντας τις θέσεις της εποπτικής αρχής σε 
σχέση με την πορεία της κυπριακής οικονομίας δήλωσε, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

• Η κυπριακή οικονομία συνεχίζει να καταγράφει ισχυρούς ρυθμούς ανάπτυξης, οι οποίοι ωστόσο 
επιβραδύνονται.  

• Παρά την επιβράδυνση του ρυθμού ανάπτυξης της κυπριακής οικονομίας, ο οποίος αντανακλά την 
επιβραδυνόμενη πορεία της εγχώριας ζήτησης, αυτός αναμένεται να ξεπεράσει τον μέσο όρο του 
ρυθμού ανάπτυξης στην ευρωζώνη.   

• Αν και ο ρυθμός αύξησης του ΑΕΠ υπερβαίνει τον δυνητικό λόγω του ότι η ανάπτυξη οφείλεται σε 
συγκεκριμένους τομείς και παράγοντες, τα συνηθισμένα σημάδια της έντονης οικονομικής 
δραστηριότητας δεν αντικατοπτρίζονται σε όλους τους δείκτες της εγχώριας οικονομίας. 

• Ανεξαρτήτως της θετικής πορείας της οικονομικής δραστηριότητας και της συνέχισης της εύρωστης 
οικονομικής μεγέθυνσης, εξακολουθούν να υφίστανται συγκεκριμένοι “καθοδικοί” κίνδυνοι οι οποίοι 
μπορούν να επιβραδύνουν την ανάπτυξη σε μεγαλύτερο από τον προβλεπόμενο βαθμό11. 

• Οι μακροοικονομικές προβλέψεις που έχουν περιληφθεί στον κρατικό προϋπολογισμό για το 2020 
συνάδουν γενικότερα με τις προβλέψεις της ΚΤΚ και ως εκ τούτου αξιολογούνται ως ρεαλιστικές. 

• Με βάση τις εκτιμήσεις των τεχνοκρατών της ΚΤΚ, ο κρατικός προϋπολογισμός για το 2020 
εκτιμάται ότι κινείται στο πλαίσιο της βιώσιμης και συνετούς διαχείρισης των δημόσιων οικονομικών 
με παράλληλη ενίσχυση των παραγωγικών δυνατοτήτων της οικονομίας, στο πλαίσιο των σχετικών 
κανόνων που απορρέουν από τη συμμετοχή της Κύπρου στην Οικονομική και Νομισματική Ένωση.  
Σημειώνεται ότι, το προσχέδιο του κρατικού προϋπολογισμού για το 2020 εγκρίθηκε από την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή, η οποία εκτιμά ότι ο προϋπολογισμός συμμορφώνεται με το Σύμφωνο 
Σταθερότητας και Ανάπτυξης.  

• Οι θετικές επιδόσεις που καταγράφονται στα έσοδα και στα δημόσια οικονομικά δεν πρέπει να 
οδηγήσουν σε αλόγιστες μόνιμες αυξήσεις δαπανών, καθότι ενδεχόμενη υλοποίηση των 
“καθοδικών” δυνητικών ενδογενών και εξωγενών κινδύνων, πιθανόν να επηρεάσουν την 
προβλεπόμενη πορεία του δημόσιου χρέους και την ικανότητα του κράτους να στηρίξει την 
οικονομία.  

• Ο εκσυγχρονισμός του κράτους μέσω της υλοποίησης διαρθρωτικών μεταρρυθμίσεων αποτελεί 
σημαντική παράμετρο για την επίτευξη του στόχου της ορθολογικής και αποδοτικής διαχείρισης 
των δημοσίων οικονομικών. 

Σε σχέση με τον τραπεζικό τομέα, ο ίδιος αξιωματούχος δήλωσε, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

• Οι τράπεζες συνεχίζουν τις προσπάθειες εξυγίανσης των ισολογισμών τους από τις ΜΕΧ και 
παράλληλα συνεχίζουν να τροφοδοτούν την πραγματική οικονομία με νέο δανεισμό.  Η ΚΤΚ 

                                                           
9  Συντελεστής Gini - δείκτης ανισότητας ή συγκέντρωσης του εισοδήματος.  Στην περίπτωση πλήρους ισότητας 

κατανομής των εισοδημάτων, ο συντελεστής Gini είναι 0, ενώ σε περίπτωση συγκέντρωσης των εισοδημάτων σε 
ένα άτομο, ο συντελεστής Gini  ανέρχεται στο 100.  

10  Δείκτης κατανομής εισοδήματος (S80/S20) - σύγκριση του μεριδίου του εισοδήματος του  'πλουσιότερου' 20% του 
πληθυσμού με το 20% του 'φτωχότερου' πληθυσμού. 

11  Εξωτερικές γεωπολιτικές εξελίξεις (Brexit, εμπορικοί πόλεμοι κλπ), υψηλό εγχώριο δημόσιο και ιδιωτικό χρέος, 
κυπριακό επενδυτικό πρόγραμμα, ιστορικά χαμηλά επιτόκια σε συνάρτηση με τις προκλήσεις που αντιμετωπίζει ο 
τραπεζικός τομέας, 
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αναμένει από τα πιστωτικά ιδρύματα την εντατικοποίηση των προσπαθειών για πλήρη εξυγίανση 
των ισολογισμών τους, εκμεταλλευόμενα την συνεχιζόμενη οικονομική ανάπτυξη και την άνοδο της 
αγοράς ακινήτων.  

• Παρόλο που η διαχείριση των ΜΕΧ από τις τράπεζες μέσω της πώλησης δανείων, συμβάλλει στη 
διόρθωση των ισολογισμών των τραπεζών, αυτά παραμένουν μέρος του ιδιωτικού χρέους του μη 
χρηματοοικονομικού τομέα και συνεπώς εξακολουθούν να αποτελούν βάρος για την πραγματική 
οικονομία.  Ως εκ τούτου, η οργανική μείωση των ΜΕΧ παραμένει σημαντική πρόκληση για την 
οικονομία, τα νοικοκυριά, τις κυπριακές αρχές και εν γένει τον τραπεζικό τομέα. 

• Οι τράπεζες οφείλουν να εφαρμόζουν με δίκαιο και ορθό τρόπο την Οδηγία για τη Διαχείριση των 
Καθυστερήσεων και τον Κώδικα Συμπεριφοράς που περιλαμβάνεται σε αυτή.  Σε περίπτωση που 
αποδεικνύεται ότι τράπεζες δεν κινούνται εντός των απαιτούμενων πλαισίων πρέπει να υπόκεινται 
τις συνέπειες των ενεργειών τους. 

3.  Τροποποιήσεις του κρατικού προϋπολογισμού για το 2020 
Ο Υπουργός Οικονομικών κατέθεσε στη Βουλή συνολικά 34 τροποποιήσεις του κρατικού 
προϋπολογισμού του 2020 για σκοπούς ενσωμάτωσής τους στον κυρίως προϋπολογισμό και υποβολής 
τους προς έγκριση από την ολομέλεια του σώματος.12     

 ΚΕΦΑΛΑΙΟ 3 
1. Προϋπολογισμός 2020 και Μεσοπρόθεσμο Δημοσιονομικό Πλαίσιο (ΜΔΠ) 2020-2022 

Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, ο κρατικός προϋπολογισμός για το έτος 2020, είναι 
προσαρμοσμένος στις τρέχουσες εξελίξεις, αντικατοπτρίζει τους στρατηγικούς στόχους της κυβέρνησης 
και βασίζεται στις κατευθυντήριες γραμμές του Στρατηγικού Πλαισίου Δημοσιονομικής Πολιτικής 2020-
202213. 

 Σε σχέση με τη γενική κυβέρνηση, οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες και τα προϋπολογιζόμενα έσοδα για 
το 2020 συνοψίζονται στα ακόλουθα:  

• Έσοδα ύψους €9.999,7 εκατομ., αυξημένα κατά 10% σε σχέση με το 2019.   

• Δαπάνες ύψους €9.402,8 εκατομ., αυξημένες κατά 13,8% σε σχέση με το 201914.   

Από το σύνολο αυτών, €6,968 εκατομ. αφορούν στις πρωτογενείς δαπάνες της κεντρικής 
κυβέρνησης, οι οποίες αποτυπώνονται στον υπό εξέταση κρατικό προϋπολογισμό.  

Σε σχέση με το ΜΔΠ 2020-2022, προβλέπονται για τη γενική κυβέρνηση έσοδα ύψους  €10.449,3 εκατομ. 
και €10.823,2 εκατομ και δαπάνες ύψους €9.853,9 εκατομ. και €10.261,5 εκατομ., για τα έτη 2021 και 
2022, αντίστοιχα. 

 Σε σχέση με την κεντρική κυβέρνηση, ο κρατικός προϋπολογισμός για το 2020 προβλέπει έσοδα 
(εξαιρουμένων χρηματοοικονομικών ροών) ύψους €6.966 εκατομ., αυξημένα κατά 3,1% σε σύγκριση με 
τα αναθεωρημένα έσοδα για το 2019 και συνολικές δαπάνες (εξαιρουμένων αποπληρωμών δανείων) 
ύψους €7.488 εκατομ., αυξημένες κατά 8,7% σε σχέση με το 2019.  

2. Ανάλυση δαπανών κρατικού προϋπολογισμού για έτος 2020 
α. Ο κρατικός προϋπολογισμός για το έτος 2020, όπως αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, προβλέπει 

δαπάνες (τακτικές και αναπτυξιακές) για τις οποίες ζητείται έγκριση πληρωμής15 ύψους 
€6.116.654.72616, εξαιρουμένων των τροποποιήσεων που κατατέθηκαν στο μεταξύ από το Υπουργείο 

                                                           
12  Επεξηγήσεις αναφορικά με το περιεχόμενο των τροποποιήσεων, περιλαμβάνονται στο Μέρος Η της παρούσας 

έκθεσης. 
13  Στρατηγικό Πλαίσιο Δημοσιονομικής Πολιτικής 2020-2022, όπως εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο στις 15 

Μαΐου 2019. 
14  Η αύξηση οφείλεται στην εφαρμογή της δεύτερης φάσης του ΓεΣΥ, στην αύξηση της συνεισφοράς του κράτους ως 

εργοδότης στο ΓεΣΥ, καθώς και στις αυξημένες απολαβές προσωπικού που προκύπτουν από την περαιτέρω 
μείωση των ποσοστών αποκοπής μισθών και συντάξεων. 

15  Εξαιρουμένων των δαπανών που βαρύνουν το Πάγιο Ταμείο οι οποίες δεν χρήζουν νομοθετικής έγκρισης.   
16  Οι συνολικές δαπάνες που προβλέπονται στον προϋπολογισμό του 2020 ανέρχονται σε €9.210.181.154 και 

περιλαμβάνουν τις δαπάνες του Πάγιου Ταμείου (€3.093.526.428), Τα συνολικά έσοδα προϋπολογίζονται σε 
€8.355.359.263 (περιλαμβανομένων και των χρηματοοικονομικών ροών) έναντι €8.792.090.522 (αρχικά 
προϋπολογισθέντα για το 2019). 
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Οικονομικών) και παρουσιάζει αύξηση κατά 5% σε σύγκριση με τις αρχικά προϋπολογισθείσες και 
εγκριθείσες δαπάνες του προϋπολογισμού του 2019 (μη περιλαμβανομένων των δύο συμπληρωματικών 
προϋπολογισμών του 2019). 

β. Οι κυριότερες κατηγορίες εσόδων17 για το 2020, συγκριτικά με το 2019 συνοψίζονται ως ακολούθως: 

 Αναθεωρημένα  
2019 

€εκατομ. 

Προϋπολογισθέντα 
2020 

€εκατομ. 

% μεταβολή 
2020/2019 

 

Άμεσοι φόροι 

 

2.504 

 

2.457 

 

-1,9% 

 

Έμμεσοι φόροι 

 

3.178 

 

3.266 

 

+2,8% 

 

Μη φορολογικά έσοδα18 

 

1.069 

 

1.244 

 

+16,3% 

γ.  Οι κυριότερες κατηγορίες δαπανών12 για το 2020 συγκριτικά με το 2019 συνοψίζονται στα ακόλουθα: 

 Αναθεωρημένες 
2019 

€εκατομ. 

Προϋπολογισθείσες 
2020 

€εκατομ. 

% μεταβολή 
2020/2019 

Δαπάνες προσωπικού19 2.765 2.878  +4,1% 

Λειτουργικές Δαπάνες 841 798 -5,1% 

Μεταβιβαστικές πληρωμές20 2.081 2.603 +25,1% 

Κεφαλαιουχικές δαπάνες21 619 689 +11,3% 

Εξυπηρέτηση δημόσιου χρέους 
(τόκοι) 585 520 -11,3% 

δ.  Η κατάσταση μόνιμων θέσεων στη δημόσια υπηρεσία που προβλέπονται στον προϋπολογισμό για 
το 2020 σε σύγκριση με το 2019, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή μέχρι 
τον Οκτώβριο του 2019, έχουν ως ακολούθως: 

Συνοπτική Κατάσταση 2019 2020 

Αξιωματούχοι της Δημοκρατίας 152 152 

Δημόσια Υπηρεσία 14.528  14.417  

Δικαστική Υπηρεσία 363 363 

Άμυνα 3.222 3.228 

                                                           
17  Περαιτέρω ανάλυση των κρατικών εσόδων και δαπανών παρουσιάζεται στο Μέρος Δ της παρούσας έκθεσης.  
18  Αφορούν πωλήσεις αγαθών και υπηρεσιών, μεταβιβάσεις, χορηγίες, ενοίκια, δικαιώματα και άλλα έσοδα, 

εξαιρουμένων εισπράξεων από δάνεια. 
19  Αφορούν αποδοχές προσωπικού, συντάξεις και φιλοδωρήματα. 
20  Αφορούν κυρίως κοινωνικές παροχές, χορηγίες προς ημικρατικούς οργανισμούς και αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης, 

συνεισφορά προς τα Ταμεία Κοινωνικών Ασφαλίσεων και στον προϋπολογισμό της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 
21   Αφορούν πάγια/επενδύσεις, έργα υπό κατασκευή και συγχρηματοδοτούμενα έργα.  
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Εσωτερική Ασφάλεια 5.630 5.680 

Παιδεία 12.322 12.347 

Σύνολο 36.217 36.187 

3. Παρατηρήσεις και Σχόλια  
Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού λαμβάνοντας υπόψη τις θέσεις του 
Υπουργού Οικονομικών, όπως και του Διοικητή της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, διαπιστώνει τα 
ακόλουθα: 

(α)  Σε σχέση με τη δημοσιονομική κατάσταση, την ευρύτερη οικονομική κατάσταση της 
Κύπρου, όπως και το πλαίσιο επί του οποίου έχει βασιστεί η κατάρτιση του κρατικού 
προϋπολογισμού του 2020, με βάση τα κατατεθέντα στοιχεία, συνάγονται τα ακόλουθα: 

• Το ΑΕΠ συνεχίζει να παρουσιάζει ανοδική τάση, με μικρότερο ωστόσο ρυθμό αύξησης, 
γεγονός το οποίο υποδηλώνει την επιβράδυνση της κυπριακής οικονομίας.   

• Ο ρυθμός ανάπτυξης για το 2019 διατηρείται θετικός, με πρόβλεψη στο 3,2% του ΑΕΠ, 
υπερβαίνοντας σημαντικά τον μέσο όρο ρυθμού ανάπτυξης της ευρωζώνης22.  

• Το δημοσιονομικό ισοζύγιο της γενικής κυβέρνησης συνεχίζει να καταγράφει θετικό 
πρόσημο και για το έτος 2019, με θετική πρόβλεψη και για το 2020. 

• Το δημόσιο χρέος παρόλο που κρίνεται βιώσιμο κάτω από όλα τα σενάρια ευαισθησίας, 
παραμένει ψηλό, άποψη με την οποία συμφώνησε ο Υπουργός Οικονομικών, ο οποίος 
ωστόσο επισήμανε ότι δεν κρίνεται ασυνήθιστα ψηλό σε σχέση με τα επίπεδα δημόσιου 
χρέους στα κράτη μέλη της ευρωζώνης.  

• Ο πληθωρισμός για το 2019 βρίσκεται σε χαμηλά επίπεδα, γεγονός το οποίο σχετίζεται με 
τη μείωση των διεθνών τιμών του πετρελαίου σε σύγκριση με τον προηγούμενο χρόνο, με 
συνακόλουθη μείωση των τιμών των ενεργειακών προϊόντων στην εγχώρια αγορά, ενώ για 
την τριετία 2020-2022 προβλέπεται να αυξηθεί σημαντικά. 

• Η ανεργία23 αναμένεται να συνεχίσει την πτωτική της πορεία κατά το τρέχον έτος, καθώς και 
κατά την τριετία 2020-2022.  Συγκριτικά με την Ευρωπαϊκή Ένωση24, η ανεργία στην Κύπρο 
βρίσκεται σε ψηλότερο επίπεδο, ωστόσο σε χαμηλότερα επίπεδα σε σχέση με τον μέσο όρο 
στην Ευρωζώνη.  Σημαντική εξέλιξη αποτελεί, σύμφωνα με τον Υπουργό Οικονομικών, η 
πρόβλεψη για επαναφορά της οικονομίας σε συνθήκες πλήρους απασχόλησης εντός του 
2020, με προβλεπόμενη ανεργία στο 6%, σε σχέση με 6,2% στην Ευρωπαϊκή Ένωση και 
7,4% στην Ευρωζώνη.   

• Οι κοινωνικοί δείκτες καταγράφουν επίσης βελτίωση, καθώς με βάση τα διαθέσιμα στοιχεία 
το ποσοστό κινδύνου φτώχειας ή κοινωνικού αποκλεισμού, ο συντελεστής Gini και ο δείκτης 
κατανομής του εισοδήματος S80/S20 ακολουθούν πτωτική πορεία, συγκριτικά κατ’ έτος, ενώ 
σύμφωνα με τον Υπουργό Οικονομικών τα επίπεδα του συντελεστή Gini και του δείκτη 
S80/S20 προσεγγίζουν τον μέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

(β) Σε σχέση με επιμέρους πρόνοιες του κρατικού προϋπολογισμού του 202025, με βάση τα 
κατατεθέντα στοιχεία διαπιστώνεται συγκριτικά με το 2019-  

                                                           
22  Με βάση τις φθινοπωρινές προβλέψεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής  ο ρυθμός ανάπτυξης της Ευρωζώνης 

αναμένεται να περιοριστεί στο 1,1%. 
23  Στοιχεία αναφορικά με την απασχόληση, τη μακροχρόνια ανεργία και την ανεργία στους νέους, με βάση την Έρευνα 

Εργατικού Δυναμικού (τρίτο τρίμηνο 2018 και 2019) περιλαμβάνονται στο Μέρος Ζ της παρούσας έκθεσης. 
24  Με βάση τα στοιχεία των φθινοπωρινών προβλέψεων Ευρωπαϊκής Επιτροπής, Δελτίο Τύπου 7 Νοεμβρίου 2019, 

η ανεργία στην Ευρωπαϊκή Ένωση αναμένεται να περιοριστεί στο 6,3%, ενώ στην Ευρωζώνη θα ανέλθει στο 7,6%. 
25  Πίνακες με συγκριτική ανάλυση των προβλεπόμενων δαπανών και εσόδων περιλαμβάνεται στο Μέρος Δ της 

παρούσας έκθεσης. 
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• αύξηση των προϋπολογιζόμενων δαπανών (εξαιρουμένων δανείων) κατά 8,7% σε σχέση με 
το 2019, καθώς και των πρωτογενών δαπανών κατά 10,5%,  

• αύξηση κατά 4,1% των δαπανών προσωπικού (κεντρική κυβέρνηση), η οποία με βάση τα 
κατατεθέντα στοιχεία οφείλεται κυρίως στην καταβολή της Αυτόματης Τιμαριθμικής 
Αναπροσαρμογής και των προσαυξήσεων, καθώς και στην προγραμματιζόμενη πλήρωση 
κενών θέσεων στο δημόσιο, 

• αύξηση των κεφαλαιουχικών δαπανών (συγχρηματοδοτούμενα έργα και σχέδια, 
πάγια/επενδύσεις, έργα υπό κατασκευή) κατά 11,3% για το 2020, η οποία σύμφωνα με τα 
κατατεθέντα στοιχεία οφείλεται στην ωρίμανση σημαντικού αριθμού αναπτυξιακών έργων, 

• μείωση στις λειτουργικές δαπάνες κατά 5,1%, η οποία με βάση τα στοιχεία που κατατέθηκαν 
οφείλεται κυρίως στη μεταφορά μέρους της πρόνοιας για αγορά φαρμάκων και ιατρικών 
προμηθειών στον Οργανισμό Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας (ΟΚΥπΥ), 

• μείωση του κόστους εξυπηρέτησης του δημόσιου χρέους κατά 11,3%, η οποία σύμφωνα με 
τον Υπουργό Οικονομικών οφείλεται στην πρόωρη αποπληρωμή εξωτερικού δανεισμού 
υψηλού κόστους και στη σύναψη νέου δανεισμού χαμηλότερου κόστους. 

• μικρή αύξηση των προϋπολογιζόμενων εσόδων (εξαιρουμένων χρηματοοικονομικών ροών) 
κατά 3,18%.   

(γ)  Σε σχέση με τη γενικότερη πορεία της οικονομίας και τον κρατικό προϋπολογισμό για το 
2020, εκ μέρους των μελών της επιτροπής εκφράστηκαν γενικότερες απόψεις, οι οποίες 
συνοψίζονται ως ακολούθως: 

• Από ορισμένα μέλη της επιτροπής, αναγνωρίζεται η βελτίωση που παρουσιάζει η 
κυπριακή οικονομία για το 2019 με τη διατήρηση θετικού ρυθμού ανάπτυξης και τη βελτίωση 
οικονομικών και κοινωνικών δεικτών. Αναγνωρίζεται επίσης ότι ο κρατικός προϋπολογισμός 
για το 2020 χαρακτηρίζεται από δημοσιονομική πειθαρχία, στηρίζοντας παράλληλα την 
ανάπτυξη, τη μείωση της ανεργίας, την αποκλιμάκωση του δημόσιου χρέους και τη 
δημιουργία αποθεμάτων ασφάλειας. 

• Ορισμένα μέλη της επιτροπής σημειώνουν τη θετική πορεία στην οποία κινείται η 
κυπριακή οικονομία και ο κρατικός προϋπολογισμός για το 2020, επισημαίνοντας 
παράλληλα την ανάγκη λήψης μέτρων και δράσεων προκειμένου να καταστούν εφικτοί οι 
τιθέντες σε αυτόν στόχοι.  

• Άλλα μέλη της επιτροπής, εκφράζουν την άποψη ότι η επίδοση των οικονομικών και 
κοινωνικών δεικτών, σύμφωνα με τα κατατεθέντα από τον αρμόδιο υπουργό στοιχεία, δεν 
αποτυπώνουν τα πραγματικά δεδομένα και κατ’ επέκταση ο κρατικός προϋπολογισμός για 
το 2020 δεν ανταποκρίνεται στις πραγματικές ανάγκες της κοινωνίας, της βιώσιμης 
ανάπτυξης και της οικονομίας γενικότερα. 

• Περαιτέρω, από μέλη της επιτροπής εκφράζονται, μεταξύ άλλων, επισημάνσεις και 
παρατηρήσεις ως προς: 

- την ανάγκη ενσωμάτωσης στο οικονομικό μοντέλο μέτρων προστασίας της 
οικονομίας από εξωγενείς παράγοντες, 

- τον εκσυγχρονισμό της δομής του κρατικού προϋπολογισμού, ώστε να 
ανταποκρίνεται στις σύγχρονες ανάγκες και συνθήκες της κοινωνίας, 

- την ανάγκη στήριξης του πρωτογενούς και δευτερογενούς τομέα της οικονομίας, ώστε 
να συνεχίσουν να συμβάλλουν στην προσπάθεια διατήρησης υγιούς και βιώσιμης 
οικονομίας, 

- την ανάγκη λήψης μέτρων για την περαιτέρω βελτίωση των κοινωνικών δεικτών 
προκειμένου να αντιμετωπίζονται και να αποτρέπονται οι εισοδηματικές και 
κοινωνικές ανισοσκέλειες, για την ουσιαστική αντιμετώπιση των ΜΕΧ διασφαλίζοντας 
παράλληλα την προστασία της κύριας κατοικίας και της μικρής επαγγελματικής 
στέγης, για την αντιμετώπιση των προβλημάτων που αφορούν στη στέγαση, για τη 
στήριξη των μικρών επιχειρήσεων, καθώς και για τη διόρθωση κατά το μέγιστο 
δυνατόν των συνεπειών της οικονομικής κρίσης του 2013 γενικότερα, 

- την εκτίμηση του κόστους προσαρμογής στην κλιματική αλλαγή και την αντανάκλαση 
αυτού στον κρατικό προϋπολογισμό, 
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- τα χαμηλά επίπεδα προϋπολογισθεισών κοινωνικών και αναπτυξιακών δαπανών, 
αλλά και τα ψηλά επίπεδα δαπανών αγοράς υπηρεσιών,  

- την ανάγκη προώθησης και εφαρμογής των διαρθρωτικών μεταρρυθμίσεων στους 
τομείς της δημόσιας διοίκησης, της τοπικής αυτοδιοίκησης, του δικαστικού 
συστήματος και του συστήματος απονομής της δικαιοσύνης, 

- την αποτελεσματική και ορθολογική εφαρμογή του ΓεΣΥ, 

- τη διαχείριση από την κυβέρνηση του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων και του 
δημόσιου χρέους, 

- τη φοροεισπρακτική ικανότητα του κράτους και την πάταξη της φοροδιαφυγής  

- τη μεταρρύθμιση του φορολογικού συστήματος, 

- τα χαμηλά ποσοστά υλοποίησης του αναπτυξιακού σκέλους του κρατικού 
προϋπολογισμού για το 201926. 

Η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα έχουν κατατεθεί ενώπιόν της, καταλήγει στα ακόλουθα: 

• Η κυπριακή οικονομία, με βάση τα στοιχεία που κατατέθηκαν από τον Υπουργό Οικονομιών, 
συνεχίζει να μεγεθύνεται, με χαμηλότερους ωστόσο ρυθμούς.   

• Η μακροοικονομική σταθερότητα, η βιώσιμη ανάπτυξη και ο περαιτέρω περιορισμός του 
δημόσιου χρέους πρέπει να συνεχίσουν να αποτελούν κύριες προτεραιότητες πολιτικής της 
κυβέρνησης, χωρίς ωστόσο να παραγκωνίζεται η διασφάλιση της ευημερίας των πολιτών 
και οι συνθήκες αξιοπρεπούς διαβίωσης.   

• Ο κρατικός προϋπολογισμός για το 2020 προβλέπει αύξηση δαπανών κατά 8,7%, ωστόσο 
σύμφωνα με τον Υπουργό Οικονομικών οι συνολικές δαπάνες παραμένουν οριακά κάτω 
από το 40% του ΑΕΠ. 

• Τέλος, η επιτροπή κατά πλειοψηφία αναγνωρίζει ως θετική εξέλιξη την πρόωρη 
αποπληρωμή δανείων εξωτερικού, με στόχο τη μείωση του κόστους εξυπηρέτησης του 
δημόσιου χρέους και την περαιτέρω αποκλιμάκωσή του.   

4. Εισήγηση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
Υπό το φως των πιο πάνω θέσεων, η επιτροπή με την παρούσα έκθεσή της υποβάλλει τον υπό συζήτηση 
προϋπολογισμό στην ολομέλεια του σώματος, στον οποίο έχουν ενσωματωθεί οι προτεινόμενες από την 
κυβέρνηση τροποποιήσεις, κατόπιν απόφασης της επιτροπής η οποία λήφθηκε στη συνεδρία της 
ημερομηνίας 5 Δεκεμβρίου 2019, για σκοπούς λήψης τελικής απόφασης σε σχέση με την έγκριση ή 
απόρριψη αυτού.  

Ταυτόχρονα, επιφυλάσσει το δικαίωμα των μελών της, καθώς και των υπόλοιπων βουλευτών για την 
υποβολή τροπολογιών στο στάδιο της κατά Κεφάλαιο και ομάδα/υποομάδα δαπανών ψήφισής του σε 
νόμο.   

Σημειώνεται ότι, οι τελικές θέσεις όλων των κοινοβουλευτικών πλευρών αναμένεται να διατυπωθούν κατά 
τη συζήτηση του προϋπολογισμού στην ολομέλεια του σώματος.   

Τέλος, η επιτροπή σημειώνει ότι υποβάλλοντας με την παρούσα έκθεσή της τον υπό συζήτηση 
προϋπολογισμό στην ολομέλεια του σώματος για συζήτηση, επιφυλάσσεται ως προς τα τελικά του μεγέθη, 
τα οποία ενδέχεται να διαφοροποιηθούν στη βάση περικοπών ειδικών κονδυλίων όπως και της 
διαμόρφωσης των συνολικών δαπανών, υπό το φως της έγκρισης ή απόρριψης τροποποιήσεων σε αυτόν, 
οι οποίες κατατέθηκαν ή ενδέχεται να κατατεθούν εκ μέρους της κυβέρνησης ή/και βουλευτών. 

ΜΕΡΟΣ Β 
ΠΑΡΑΤΗΡΗΣΕΙΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΩΝ ΟΜΑΔΩΝ ΚΑΙ ΑΛΛΩΝ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΩΝ ΠΛΕΥΡΩΝ ΓΙΑ ΤΟΝ 
ΚΡΑΤΙΚΟ ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟ ΤΟΥ 2020 

(Οι θέσεις όλων των κοινοβουλευτικών πλευρών που περιλαμβάνονται στο παρόν Παράρτημα δεν έχουν 
υποστεί γλωσσική ή άλλη επεξεργασία.) 

Α. Παρατηρήσεις της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού 

Β. Παρατηρήσεις της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

                                                           
26  Στοιχεία για την πορεία των αναπτυξιακών δαπανών του κρατικού προϋπολογισμού περιλαμβάνονται στο Μέρος 

ΣΤ της παρούσας έκθεσης. 
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Γ. Παρατηρήσεις της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος 
Δ. Παρατηρήσεις του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ 
Ε. Παρατηρήσεις Συμμαχίας Πολιτών 
ΣΤ. Παρατηρήσεις Αλληλεγγύης 
Ζ. Παρατηρήσεις του Κινήματος Οικολόγων Συνεργασία Πολιτών 
Η.  Παρατηρήσεις Ανεξαρτήτων 
Α. Παρατηρήσεις της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού 
 Κατατέθηκε και φέτος στην βουλή των Αντιπροσώπων, ένας βιώσιμος, πλεονασματικός και αναπτυξιακός 
προϋπολογισμός, κάτι που έχει γίνει κανόνας τα τελευταία 4 χρόνια και ευελπιστούμε όπως αυτό συνεχιστεί και 
στο μέλλον.  Αναντίρρητα, μπορούμε να πούμε ότι η εμπιστοσύνη στην Κυπριακή οικονομία επανήλθε. 
Παρατηρούνται  ψηλοί θετικοί ρυθμοί οικονομικής ανάπτυξης, με συνεχείς αναβαθμίσεις από διεθνείς οίκους 
αξιολόγησης, σημαντική μείωση της ανεργίας, ενώ και οι υπόλοιποι μακροοικονομικοί και δημοσιονομικοί δείκτες 
παρουσιάζονται σαφώς βελτιωμένοι.  Το κράτος εξασφαλίζει χρηματοδότηση με το χαμηλότερο κόστος που είχε 
ποτέ στις διεθνείς αγορές.  

 Για το 2019 η ανάπτυξη κυμάνθηκε γύρω στο 3,2% , ενώ θετικοί ρυθμοί ανάπτυξης αναμένονται και για 
τα επόμενα δύο χρόνια.  Αξίζει να σημειωθεί ότι η ανάπτυξη θα είναι χαμηλότερη στα επόμενα χρόνια λόγω της 
αβεβαιότητας που επικρατεί στη διεθνή οικονομία, με τον εμπορικό πόλεμο μεταξύ ΗΠΑ και Κίνας να 
κορυφώνεται και το με το Ηνωμένο Βασίλειο να εξέρχεται της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

 Σ’ αυτά τα πλαίσια, το δημοσιονομικό ισοζύγιο προβλέπεται για άλλη μια χρονιά να είναι πλεονασματικό 
και να ανέλθει στο 2,6% του ΑΕΠ, ενώ το πρωτογενές πλεόνασμα αναμένεται να ανέλθει στο 5,1% του ΑΕΠ.  Ως 
αποτέλεσμα το δημοσιονομικό πλεόνασμα κατά το 2020 προβλέπεται να είναι πλεονασματικό και υπολογίζεται 
στο 2,7% ως ποσοστό του ΑΕΠ. Βάση του πιο πάνω αναμένεται ότι το 2020 το δημόσιο χρέος θα μειωθεί ως 
ποσοστό του ΑΕΠ και θα περιορισθεί στο 91.1%.  Το δημόσιο χρέος μπορεί να χαρακτηρισθεί ως βιώσιμο, ενώ 
η Κύπρος είναι τοποθετημένη στην επενδυτική βαθμίδα.  

 Με βάση το Μεσοπρόθεσμο Δημοσιονομικό Πλαίσιο 2020-2022, τα έσοδα της γενικής κυβέρνησης για το 
2020 προβλέπεται να ανέλθουν στα σχεδόν €10 εκ, και οι δημόσιες δαπάνες της γενικής κυβέρνησης 
προϋπολογίζονται σχεδόν στα € 9.5εκ.  Η σημαντική αύξηση στις δαπάνες τάξεως 13.8%, η οποία είναι 
μεγαλύτερη από ό,τι είχε αρχικά υπολογιστεί, οφείλεται στη μεταβατική περίοδο λόγω της εφαρμογής του ΓΕΣΥ 
και της λειτουργίας του ΟΚΥΠΥ.  
 Όσον αφορά τον χρηματοπιστωτικό τομέα της Κύπρο, η σημαντικότερη εξέλιξη είναι η μείωση του 
ποσοστού των μη εξυπηρετούμενων χορηγήσεων, αφού τον Σεπτέμβριο του 2018 ολοκληρώθηκε η μεταφορά 
στοιχείων από την Συνεργατική Κεντρική Τράπεζα προς την Ελληνική.  Αναμένεται ότι η εφαρμογή του σχεδίου 
ΕΣΤΙΑ θα βοηθήσει στη ρύθμιση των μη εξυπηρετούμενων δανείων με υποθήκη την πρώτη κατοικία.  Το σχέδιο 
ΕΣΤΙΑ έχει διπλό στόχο, να προστατεύσει την πρώτη κατοικία και να ενεργοποιήσει τους δανειολήπτες 
επιδοτώντας τις δόσεις τους κάτω από προϋποθέσεις. 

 Παρά τη συνετή διαχείριση των δημοσίων οικονομικών, οφείλουμε να αναγνωρίσουμε ότι το δημόσιο 
χρέος παραμένει ψηλό.  Η κυβέρνηση οφείλει να επικεντρώσει τις προσπάθειες της στη μείωση του δημόσιου 
χρέους, αποπληρώνοντας μέρος αυτού με το πλεόνασμα που παράγει ο προϋπολογισμός και με την περαιτέρω 
συγκράτηση των δαπανών.  Αποτελεί χρέος μας έναντι των επόμενων γενεών, να μειώσουμε το δημόσιο χρέος 
όσο περισσότερο μπορούμε. 

 Η ανάπτυξη της οικονομίας τα τελευταία χρόνια έχει οδηγήσει το ποσοστό ανεργίας στο 7.7% το 2019 ενώ 
το δεύτερο τρίμηνο του 2019 σημείωσε ποσοστό 6.5%, σε σχέση με το 8,4% το 2018.  Η πτώση της ανεργίας 
ήταν ραγδαία και αντικατοπτρίζει την πολύ καλή δουλειά που κάνει η κυβέρνηση τα τελευταία χρόνια.  Η ανεργία 
αναμένεται να υποχωρήσει περισσότερο κατά το 2020 αφού η ανάπτυξη αναμένεται να συνεχιστεί, σύμφωνα με 
τις εκτιμήσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και των μεγάλων διεθνών οίκων αξιολόγησης.   

 Οι οίκοι αξιολόγησης έχουν αναβαθμίσει την Κυπριακή οικονομία και έχουν κατατάξει πλέον τα ομόλογα 
της σε επενδυτική βαθμίδα.  Η εξέλιξη αυτή είναι εξαιρετικά σημαντική για την μελλοντική πορεία της Κυπριακής 
οικονομίας, για διάφορους λόγους.  Πρώτον το επιτόκιο δανεισμού της Δημοκρατίας μειώνεται και επιτρέπει στην 
κυβέρνηση να αναχρηματοδοτεί το δημόσιο χρέος που λήγει κάθε χρόνο.  Η εξυπηρέτηση του δημόσιου χρέους 
(δηλαδή οι τόκοι που πληρώνει η κυβέρνηση κάθε χρόνο) έχει μειωθεί σημαντικά, και αναμένεται να μειωθεί 
ακόμα περισσότερο.  Δεύτερον, οι αναβαθμίσεις των οίκων αξιολόγησης προσδίδουν σταθερότητα και αξιοπιστία 
στην οικονομία με αποτέλεσμα να αυξάνονται οι άμεσες ξένες επενδύσεις, οι οποίες με τη σειρά τους 
δημιουργούν ανάπτυξη και νέες θέσεις εργασίας.  Τρίτον, η μείωση του κόστους δανεισμού διαχέεται στο 
υπόλοιπο τραπεζικό σύστημα με αποτέλεσμα τα επιτόκια δανεισμού να μειωθούν στα χαμηλότερα ιστορικά τους 
επίπεδα.  Τα χαμηλά επιτόκια μειώνουν τις δόσεις των δανείων, προσφέροντας ανακούφιση σε δεκάδες χιλιάδες 
δανειολήπτες καθιστώντας παράλληλα τα δάνεια εξυπηρετούμενα. 
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 Το βελτιωμένο οικονομικό περιβάλλον, οι θετικές εξελίξεις στην αγορά εργασίας καθώς και τα μέτρα που 
λήφθηκαν, επίδρασαν στους κοινωνικούς δείκτες.  Το ποσοστό φτώχιας ή κοινωνικού αποκλεισμού στην Κύπρο 
μειώθηκε στο 23.9% σε σύγκριση με 25.2% το 2017.  Σύμφωνα με τα τελευταία στοιχεία της ΕΕ του 2017 
(σύγκριση με τον μέσο όρο της ΕΕ28 για το 2018 δεν είναι δυνατή γιατί δεν υπάρχουν στοιχεία για όλα τα κράτη- 
μέλη), ο μέσος όρος φτώχιας στην ΕΕ28 ήταν 16,9%, ενώ στην Κύπρο 15,7%.   

 Οι ισχυροί ρυθμοί ανάπτυξης τα τελευταία χρόνια, έχουν θετικά αποτελέσματα για την κοινωνία.  Πέρα 
από τη μείωση της ανεργίας και την αύξηση στην απασχόληση, οι μισθοί άρχισαν να ανεβαίνουν και σημείωσαν 
αύξηση 3,3,%.  Η ζήτηση εργατικού δυναμικού είναι πλέον αισθητή σε όλους τους τομείς της οικονομίας, ιδιαίτερα 
στους τομείς του τουρισμού, των κατασκευών, του εμπορίου και της γεωργοκτηνοτροφίας.   

 Επιπρόσθετα, μηνιαία στοιχεία αντικατοπτρίζουν τη βελτίωση της οικονομικής δραστηριότητας.  
Παρουσιάζουν αύξηση ο δείκτης όγκου κύκλου εργασιών λιανικού εμπορίου, ο δείκτης βιομηχανικής Παραγωγής 
καθώς υπάρχουν ενδείξεις ότι η δραστηριότητα στον κατασκευαστικό τομέα συνεχίζει να αναζωογονείται.  
Συγκεκριμένα, κατά την περίοδο Ιανουαρίου-Αυγούστου 2019 τα νέα πωλητήρια έγγραφα που κατατέθηκαν στο 
κτηματολόγιο είναι αυξημένα κατά 17% σε σχέση με την αντίστοιχη περίοδο του 2018.  

 Το δημοσιονομικό πλεόνασμα επιτρέπει στην κυβέρνηση να προβαίνει σε πολλές θετικές κινήσεις.  
Καταρχάς, αγόρασε τα ΜΕΔ του συνεργατισμού και θα χρηματοδοτήσει το σχέδιο «Εστία».  Η κυβέρνηση έχει 
επίσης προχωρήσει σε μείωση φορολογιών, κίνητρα για αύξηση των αποταμιεύσεων και αύξηση των 
επιδομάτων στις ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού.  Από το 2011 ισχύει το Σχέδιο Ενίσχυσης των νοικοκυριών 
των Συνταξιούχων με Χαμηλά Εισοδήματα (Επίδομα Χαμηλοσυνταξιούχων) εφαρμόστηκε η πρώτη αύξηση 
(Ιανουάριος 2016)  στο μέγιστο ποσό ανά συνταξιούχο από €150 σε €170 τον μήνα.  Η δεύτερη αύξηση τέθηκε 
σε ισχύ τον Ιανουάριο του 2019 από €170 σε €220 τον μήνα στο μέγιστο ποσό ανά συνταξιούχο. Όσον αφορά 
την Τρίτη ηλικία, συστάθηκε ο Φορέας Τρίτης Ηλικίας ο οποίος θα αναπτύξει στρατηγική, ενώ μελετά θέματα 
ευρύτερης πολιτικής που αφορούν τους ηλικιωμένους και υποβάλλει σχετικές εισηγήσεις προς την Υπουργό 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για τη βελτίωση της ποιότητας ζωής των ηλικιωμένων. 

 Η πολιτεία εισήγαγε προγράμματα κατάρτισης ανέργων για την παροχή Υποστηρικτικών Υπηρεσιών 
φροντίδας προς άτομα με τετραπληγία ή παραπληγία.  Άνεργοι καταρτίστηκαν για να μπορούν να παρέχουν 
επαγγελματικές υπηρεσίες φροντίδας.  Επιπρόσθετα, έχουν εργοδοτηθεί όλοι οι φροντιστές που έχουν ως 
σήμερα καταρτιστεί.  

 Γίνονται προσπάθειες για ορθή εργασιακή απασχόληση των ληπτών ΕΕΕ γιατί σκοπός δεν είναι να έχουμε 
αδρανείς επιδοτούμενους πολίτες, αλλά να μειωθούν οι λήπτες όσο το δυνατό περισσότερο.  Σήμερα έχουμε 
περίπου 22.150 λήπτες ΕΕΕ, συμπεριλαμβανομένων των χαμηλοσυνταξιούχων, των αναπήρων, των παιδιών 
με αναπηρία και των χαμηλόμισθων σε σχέση με πέρσι που οι λήπτες ήταν περίπου 25.000.  Με την εφαρμογή 
των Τροποποιητικών Κανονισμών, το παρεχόμενο επίδομα ενοικίου αυξήθηκε ανάλογα με τη σύνθεση της 
οικογένειας και την επαρχία διαμονής της τάξης του 50% κατά μέσο όρο. 

 Επανήλθε μερικώς το επίδομα μάνας (κονδύλι ύψους €4.94εκ.) το οποίο σημείωσε αύξηση της τάξης του 
30% σε σχέση με πέρσι, θεσμοθετήθηκε το επίδομα πατρότητας, δημιουργήθηκε το σχέδιο «προίκα του μωρού» 
του οποίου επωφελήθηκαν περίπου 500 οικογένειες το 2018 ενώ μέχρι τις αρχές Σεπτεμβρίου επωφελήθηκαν 
820 οικογένειες με δαπάνη ύψους €1.030.000.  Θεσμοθετήθηκε επίσης η αύξηση του επιδόματος αγωνισθέντων 
και αιχμαλώτων του 1974 με δαπάνη ύψους €7.3εκ.  Αυξήθηκε το συμπλήρωμα κατά €1εκ και το επίδομα 
διακίνησης σε άτομα με αναπηρίες κατά €3.9εκ.  Προωθήθηκε η σύνταξη χηρείας για τις γυναίκες και γίνονται 
έρευνες για εφαρμογή ενιαίου κατώτατου μισθού. 

 Εδώ και 6 μήνες βιώνουμε τη μεγαλύτερη μεταρρύθμιση που σημειώθηκε στην Κυπριακή Δημοκρατία 
στον νευραλγικό τομέα της Υγείας, την εισαγωγή ενός καθολικού συστήματος υγείας με ανθρωποκεντρικό 
χαρακτήρα, που κύριο στόχο έχει την παροχή ποιοτικών υπηρεσιών φροντίδας στους δικαιούχους.  

 Η υλοποίηση της 1ης φάσης του ΓΕΣΥ που διανύουμε, με την παροχή υπηρεσιών εξωνοσοκομειακής 
φροντίδας, αγκαλιάστηκε με επιτυχία από τους πολίτες, ενώ παράλληλα βρισκόμαστε προ των πυλών της 
εφαρμογής της 2ης φάσης.  Πολύ σημαντική είναι και η στήριξη που έχει το Σύστημα και από τους διάφορους 
παρόχους υγείας.  Ενδεικτικά αναφέρουμε ότι σύμφωνα με τα επίσημα στοιχεία του ΟΑΥ, έχουν 
πραγματοποιηθεί 969.691 επισκέψεις σε Προσωπικούς Ιατρούς, εκδοθήκαν 1.070.764 παραπεμπτικά για 
εργαστηριακές αναλύσεις, 136.324 παραπεμπτικά σε ακτινοδιαγνωστικά κέντρα, 690.000 επισκέψεις σε ειδικούς 
ιατρούς και εκδόθηκαν 807.286 συνταγές μέσω του συστήματος, ενώ μέχρι σήμερα έχουν εγγραφεί στο σύστημα 
και παρέχουν υπηρεσίες στο σύνολο 1712 ιατροί (προσωπικοί και ειδικοί), 513 φαρμακεία, 132 κλινικά 
εργαστήρια.  

 Είναι αδιαμφησβήτητο ότι σε μια τέτοιου μεγέθους μεταρρύθμιση, αναφύονται προβλήματα τα οποία ήταν 
και αναμενόμενα.  Ανταποκρινόμενο σε αυτές της προκλήσεις το αρμόδιο Υπουργείο, εργάζεται άοκνα ως προς 
των εξεύρεση εκείνων των λύσεων που θα εξυπηρετούν πρωτίστως τον ασθενή και τον πολίτη.  Εξάλλου, κανείς 
δεν αναμένει ένα σύστημα το οποίο λειτουργούσε για χρόνια σε ρυθμούς Δημοσίου Τομέα, να προσαρμοστεί 
στα νέα δεδομένα εντός ολίγων μηνών. 
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 Επιπρόσθετα, αναμένουμε τη θετική έκβαση των συζητήσεων με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς για 
την επιτυχή εφαρμογή της 2ης φάσης υλοποίησης του ΓεΣΥ που θα θέσει σε πλήρη εφαρμογή το Σύστημα Υγείας 
στη χώρα μας.  

 Παραμένουμε αρωγοί και στηρίζουμε τους υψηλούς στόχους του Υπουργείου Υγείας για την αναβάθμιση 
του ευρύτερου τομέα της υγείας, με την προώθηση, μεταξύ άλλων, της δημιουργίας Κυπριακού Οργανισμού 
Φαρμάκων, την ίδρυση Πανεπιστημιακών Κλινικών και την επέκταση της ηλεκτρονικής υγείας.  

 Χαιρετίζουμε επίσης, την προώθηση και ολοκλήρωση της εισαγωγής της ηλεκτρονικής υγείας και του 
ηλεκτρονικού φακέλου για κάθε πολίτη, τα οποία θα συμβάλουν στην διασύνδεση του δημόσιου και του ιδιωτικού 
τομέα σε εθνικό επίπεδο αλλά και σε ευρωπαϊκό. 

 Αξιοσημείωτο είναι το γεγονός ότι το επίπεδο υγείας του πληθυσμού στη χώρα μας εξακολουθεί να είναι 
αρκετά ψηλό και να συγκρίνεται ευνοϊκά με τα αντίστοιχα άλλων αναπτυγμένων χωρών και αυτό θα παραμείνει 
ως πολιτική προτεραιότητά μας. 

 Προωθούνται μέσω του υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημόσιας Τάξεως σημαντικά 
αναπτυξιακά/μεταρρυθμιστικά έργα τα οποία ενδυναμώνουν το αίσθημα ασφάλειας και εμπιστοσύνης καθώς και 
της απονομής δικαιοσύνης.  Καθ’ όλη τη διάρκεια του 2019, συνεχίστηκε σε στενή συνεργασία με το Ανώτατο 
Δικαστήριο και τη νομική οικογένεια, η παρακολούθηση της κατάστασης με σκοπό την προώθηση διορθωτικών 
μέτρων ενώ είναι φανερό πως ο εκσυγχρονισμός δεν μπορεί να επιτευχθεί χωρίς την εκκαθάριση των 
καθυστερημένων υποθέσεων. 

 Προς το σκοπό αυτό, το Ανώτατο Δικαστήριο προχώρησε στην κάλυψη 32 συνολικά νέων θέσεων 
δικαστών, οι οποίοι αναμένεται να διοριστούν, αν όχι όλοι οι πλείστοι από αυτούς, μέχρι τις αρχές του νέου έτους. 

 Επίσης, αναμένεται ότι εντός του 2020 θα αρχίσουν οι εργασίες για την ανέγερση του νέου Επαρχιακού 
Δικαστηρίου Λευκωσίας ύψους 70 εκ. ευρώ, το οποίο θα συμβάλει ουσιαστικά στην αναβάθμιση των δομών των 
Δικαστηρίων.  Το έργο αναμένεται να ολοκληρωθεί το 2024. 

 Επιπροσθέτως, χαιρετίζεται η διεύρυνση των αρμοδιοτήτων της Επιτρόπου Διοικήσεως κατά τρόπον ώστε 
να αποτελεί το θεσμοθετημένο ανεξάρτητο και ενιαίο φορέα σε θέματα Διακρίσεων και Ισότητας, για εξέταση 
(αυτεπάγγελτη ή μετά από υποβολή παραπόνου) καταγγελιών εναντίον πράξεων/δράσεων του ιδιωτικού και του 
δημόσιου τομέα. 

 Το Υπουργείο προχώρησε σε εκσυγχρονισμό της Αστυνομίας και επένδυσε στην ευαισθητοποίηση των 
πολιτών και στη συνεργασία τους με την Αστυνομία.  Τέθηκε ως προτεραιότητα ο θεσμός της Κοινοτικής 
Αστυνόμευσης, ως μέτρο κοινωνικής παρέμβασης (76 Αστυνομικοί της Γειτονιάς σε όλες τις Επαρχίες).  Όσον 
αφορά τους παρατηρητές της γειτονιάς, μέχρι σήμερα υπάρχουν εγγεγραμμένοι 100.000 παρατηρητές σε 322 
Δήμους/Κοινότητες.  

 Όσον αφορά την αντιμετώπιση της βίας στα γήπεδα, αντικαταστάθηκε η Αστυνομία από τους επιτηρητές 
σταδίων ενώ οι υποθέσεις βίας στα γήπεδα, εκδικάζονται αμέσως.  Η προσαγωγή στο δικαστήριο εντός 24 ωρών 
και η επιβολή αποκλεισμού από τα γήπεδα έχουν φέρει άμεσα αποτελέσματα.  Η εφαρμογή κάρτας φιλάθλου 
αναθεωρήθηκε με την έκδοση κάρτας μέλους.  

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Ενέργειας, Βιομηχανίας και Τουρισμού δρομολόγησε  πρόσθετα μέτρα και 
πολιτικές στο τομέα της εξοικονόμησης ενέργειας, με σκοπό να επιτευχθούν οι εθνικοί στόχοι και υποχρεώσεις 
μέχρι το 2020 αλλά και το 2030.  Το 2019 λειτούργησε το «Σχέδιο για την Παραγωγή Ηλεκτρισμού από 
Ανανεώσιμες Πηγές Ενέργειας στο Πλαίσιο της Μεταβατικής Ρύθμισης της Αγοράς Ηλεκτρισμού, με τελική 
κατάληξη την ένταξη των έργων στην Ανταγωνιστική Αγορά Ηλεκτρισμού» το οποίο έληξε τον Ιούνιο του 2019 
και δόθηκαν εγκρίσεις για ακόμα 266MW συστημάτων ΑΠΕ.  

 Επιπρόσθετα από τον Ιούλιο του 2018, μετά από αναθεώρηση του Σχεδίου για Παραγωγή Ηλεκτρικής 
Ενέργειας από Ανανεώσιμες Πηγές Ενέργειας για ίδια κατανάλωση, έχει προστεθεί και η νέα κατηγορία του 
συμψηφισμού λογαριασμών (net-billing) η οποία αφορά την εγκατάσταση συστημάτων ΑΠΕ, σε εμπορικά και 
βιομηχανικά υποστατικά και σε δημόσια κτίρια.  Η συγκεκριμένη κατηγορία αποτελεί βελτίωση της υφιστάμενης 
κατηγορίας της αυτοπαραγωγής για να ανταποκρίνεται περισσότερο στις ανάγκες των εμπορικών και 
βιομηχανικών καταναλωτών ηλεκτρισμού.  Για το πιο πάνω σχέδιο λόγω που μεγάλου ενδιαφέροντος που έχει 
παρατηρηθεί (έχουν υποβληθεί πέραν από 19MW αιτήσεις) έχει δοθεί παράταση μέχρι τον Ιουνίου του 2020 ή 
μέχρι εξαντλήσεως της διαθέσιμης δυναμικότητας (60MW).  

 Θεωρώντας ότι η εισαγωγή του Φυσικού Αερίου για τις ανάγκες της εσωτερικής αγοράς αποτελεί 
προτεραιότητα της ενεργειακής στρατηγικής, αποφασίστηκε η προκήρυξη δύο διαφορετικών διαγωνισμών: ένα 
για την προμήθεια ΥΦΑ και ένα για την υλοποίηση των απαραίτητων υποδομών για έλευση του ΥΦΑ στην 
Κύπρο.  

 Ανακοινώθηκε η κοινοπραξία Κινεζικών, Ελληνικών και Νορβηγικών συμφερόντων η οποία πέρασε με 
επιτυχία όλα τα στάδια της τεχνικής και οικονομικής αξιολόγησης.  25 εταιρείες υπέβαλαν το ενδιαφέρον τους 
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μετά από προκήρυξη κοινής διαδικασίας προεπιλογής προμηθευτών.  Ο διαγωνισμός για τη 
μεσοπρόθεσμη/μακροπρόθεσμη προμήθεια ΥΦΑ στην Κύπρο αναμένεται να ανακοινωθεί αρχές 2020.  

 Ο στόχος της ΚΔ που τέθηκε για την ολοκλήρωση των απαραίτητων υποδομών και της προμήθειας 
φυσικού αερίου προς την εγχώρια αγορά της Κύπρου είναι περί τα τέλη του 2021. 

 Πόροι ύψους 40 εκ. εντάχθηκαν στον προϋπολογισμό του ΥΕΕΒ για το 2020, για σκοπούς υλοποίησης 
του έργου υποδομής για έλευση Υγροποιημένου Φυσικού Αερίου στην Κύπρο έργο που θα συγχρηματοδοτηθεί 
από την Ευρωπαϊκή Ένωση από το χρηματοδοτικό πρόγραμμα της Ευρωπαϊκής Επιτροπής «Συνδέοντας την 
Ευρώπη», με ποσοστό 40% και μέγιστο ποσό τα €101.255.320 (40% του επιλέξιμου κόστους των €253.000.000 
το οποίο εξασφαλίστηκε από το CEF). 

 Όσον αφορά το Υπ. Παιδείας και Πολιτισμού, προχωρεί στη συνολική μεταρρύθμιση του εκπαιδευτικού 
συστήματος και εκσυγχρονισμό αριθμού πολιτικών.  Οι πολιτικές αυτές αφορούν το περιεχόμενο αλλά και τη 
δομή του σχολικού προγράμματος, την αναβάθμιση του ανθρώπινου δυναμικού της εκπαίδευσης και εστιάζεται 
στη στήριξη του κάθε μαθητή.  

 Συνεχίζεται η εφαρμογή των νέων ωρολόγιων προγραμμάτων σε Δημοτική και Μέση Εκπαίδευση, ενώ το 
Λύκειο Κατευθύνσεων Επιλογής Μαθημάτων εφαρμόστηκε σε όλες τις τάξεις στη βάση των νέων Αναλυτικών 
Προγραμμάτων των Δεικτών Επιτυχίας και Δεικτών Επάρκειας.  Σε αρκετά μαθήματα έχει αναπτυχθεί νέο 
εκπαιδευτικό υλικό για τους μαθητές.  

 Συνεχίστηκε φέτος για 2η φορά, η εφαρμογή του νέου Συστήματος Διορισμών στην Εκπαίδευση, το οποίο 
στοχεύει στην επιλογή και ένταξη στην Εκπαίδευση των πιο κατάλληλων Εκπαιδευτικών, στη βάση επιτυχίας 
των Γραπτών Εξετάσεων.  

 Επιπλέον, βρίσκεται σε εξέλιξη στην Α΄ τάξη Λυκείων και Τεχνικών Σχολών, η εφαρμογή της νέας μορφής 
αξιολόγησης του μαθητή στο πλαίσιο των τετραμήνων, που αποτελεί θετική εξέλιξη για τον εκσυγχρονισμό του 
εκπαιδευτικού μας συστήματος.  

 Μια άλλη σημαντική, ανθρωπιστική καινοτομία του ΥΠΠΑΝ είναι ο τακτικός εφοδιασμός των σχολείων με 
εξειδικευμένο εξοπλισμό για εξυπηρέτηση των αναγκών των παιδιών με κινητική αναπηρία.  Μετά από απόφαση 
των Επαρχιακών Επιτροπών Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης, όσα παιδιά με ειδικές ανάγκες δεν φοιτούν στο 
σχολείο της γειτονιάς τους, διασφαλίζεται η δωρεάν μεταφορά τους ή επιχορήγηση των γονέων τους για την 
μεταφορά τους.  Για την ικανοποίηση των πιο πάνω αναγκών, στον Προϋπολογισμό του 2020 υπάρχει αύξηση 
σε σχέση με τον Προϋπολογισμό του 2019. 

 Στον τομέα του Υπουργείου Εσωτερικών, είναι πλέον ξεκάθαρο ότι ο προσανατολισμός είναι 
αναπτυξιακός, αφού οι αναπτυξιακές δαπάνες ανέρχονται στα 251εκατομμύρια για το 2020.  Έχοντας ως στόχο 
οι πόλεις και οι κοινότητές να καταστούν πιο βιώσιμες και πιο φιλικές στο πλαίσιο μιας ισορροπημένης 
ανάπτυξης, έχουν δρομολογηθεί πληθώρα αναπτυξιακών έργων σε δήμους και κοινότητες με το συνολικό κόστος 
των έργων να ανέρχεται στα 651εκατομμύρια.  Η αναβάθμιση της ποιότητας ζωής των πολιτών επιτυγχάνεται 
μέσω της υλοποίησης μεγάλου αριθμού πολεοδομικών έργων αλλά και διαμέσου της απλοποίησης των 
διαδικασιών, όπως με την εισαγωγή της ηλεκτρονικής διακυβέρνησης και του νέου πλαισίου αδειοδότησης που 
έχει προκηρυχθεί.  

 Η δημιουργία και εφαρμογή νέας ολοκληρωμένης και στοχευμένης στεγαστικής πολιτικής αποτελούμενης 
από εφτά πυλώνες, ώστε να ανταποκρίνεται στις σημερινές ανάγκες, δημιουργεί τις συνθήκες εκείνες για την 
απόκτηση προσιτής κατοικίας και στήριξης ομάδων του πληθυσμού για απόκτηση στέγης.  Αφενός 
εκσυγχρονίζεται η προσφυγική πολιτική των εκτοπισθέντων με την αύξηση των χορηγούμενων ποσών και 
αφετέρου, μέσω των νέων στεγαστικών σχεδίων σκοπείται η αναζωογόνηση των ορεινών και ακριτικών 
περιοχών για την υγιή ανάπτυξη της υπαίθρου. 

 Παράλληλα με τη μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης να βρίσκεται προ των πυλών προωθείται η 
συμπλεγματοποίηση υπηρεσιών η οποία θα οδηγήσει σε  οικονομίες κλίμακος για τους δήμους και τις κοινότητες 
καθιστώντας τους οικονομικά και διοικητικά αυτόνομους και πιο αποδοτικούς, παρέχοντας περισσότερες και πιο 
ποιοτικές υπηρεσίες στους πολίτες. 

 Με τη διαμόρφωση και εφαρμογή ολοκληρωμένης μεταναστευτικής πολιτικής σκοπείται η αποτελεσματική 
διαχείριση των μεταναστευτικών ροών, η ρύθμιση της νόμιμης μετανάστευσης, η αντιμετώπιση της παράνομης 
και η παροχή ουσιαστικής προστασίας σε όσους αποδεδειγμένα τη χρειάζονται.  Έχοντας σεβασμό στις διεθνείς 
συμβάσεις, προωθούνται τα μέτρα που απαιτούνται για τη διασφάλιση της νομιμότητας, την καταπολέμηση της 
παράνομης μετανάστευσης και της εμπορίας προσώπων, τη διαχείριση του συστήματος ασύλου και τη 
δημιουργία αισθήματος ασφάλειας στους πολίτες.  

 Το υπουργείο εξωτερικών βασίζεται στη αναβάθμιση της περιφερειακής συνεργασίας και κατοχύρωση της 
ειρηνικής συνύπαρξης των σχέσεων της Κύπρου με την μέση ανατολή μέσω της σύστασης μόνιμης γραμματείας 
3μερούς σχεδιασμού, την ανατροπή της εικόνας της Κύπρου σε Ευρωπαϊκό επίπεδο που αφορά μόνο το 
κυπριακό και την δημιουργία σχέσεων με χώρες της ανατολής.  Στο πλαίσιο των επιδιώξεων του το Υπουργείο 
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θα συνεχίσει να προβαίνει σε κινήσεις για την άμεση και σε βάθος χρόνου διαχείριση και αντιμετώπιση των 
όποιων προκλήσεων, παράνομων ενεργειών και δραστηριοτήτων που σχετίζονται με το ενεργειακό πρόγραμμα 
της Κυπριακής Δημοκρατίας και τις θάλασσες της. 

 Οι τριμερείς και τετραμερείς συνεργασίες με τις χώρες της περιοχής και η σύμπραξη με ισχυρούς 
ενεργειακούς κολοσσούς είναι το αποτέλεσμα της σταθερής, χωρίς τυμπανοκρουσίες, υλοποίησης μιας καλά 
σχεδιασμένης ενεργειακής πολιτικής. 

 Συμπερασματικά λοιπόν διαφαίνεται ότι υπάρχει συνέπεια λόγων και έργων.  Ο Δημοκρατικός 
Συναγερμός εκφράζει την ικανοποίηση του για το κυβερνητικό έργο και παροτρύνει την κυβέρνηση να συνεχίσει 
στις βάσεις της θεωρίας της δημοσιονομικής πειθαρχίας, της μείωσης των φορολογιών και της απελευθέρωσης 
της οικονομίας για να θωρακίσουμε περαιτέρω την οικονομία και να μπορέσουμε μέσα από συνετές πολιτικές να 
δώσουμε ακόμα περισσότερα στην κυπριακή κοινωνία. 

Β. Παρατηρήσεις της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
 Η Κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά Νέες Δυνάμεις κατά τη συζήτηση του Κρατικού 
Προϋπολογισμού για το 2020 σημειώνει τα πιο κάτω: 

 Η παγκόσμια οικονομία παρουσιάζει υποχώρηση της οικονομικής δραστηριότητας και δημιουργεί 
ανησυχίες για τη πιθανότητα έναρξης μιας νέας οικονομικής κρίσης. Ιδιαίτερα ο εμπορικός πόλεμος μεταξύ ΗΠΑ-
Κίνας αναμένεται να επηρεάσει σημαντικά το ρυθμό αύξησης του διεθνούς εμπορίου.  Ανησυχητική είναι η εικόνα 
των μεγάλων οικονομιών των ΗΠΑ, της Κίνας και της Ιαπωνίας.  Στην Ε.Ε., η Ευρωζώνη παραμένει παγιδευμένη 
στη στασιμότητα και την αβεβαιότητα, ιδιαίτερα επηρεασμένη από τις εξελίξεις για την έξοδο του Η. Βασιλείου 
από την Ε.Ε.  Ωστόσο η μεγαλύτερη πρόκληση της παγκόσμιας οικονομίας είναι η ακραία άνιση κατανομή του 
αυξανόμενου πλούτου, τόσο ταξικά όσο και γεωγραφικά.  Το πλουσιότερο 0,9% του παγκόσμιου πληθυσμού 
κατέχει το 44% του πλούτου, ενώ το φτωχότερο 55% κατέχει μόλις το 1,8% του συνολικού πλούτου.  

 Στην Κύπρο, ενώ η συνολική παραγωγή βρίσκεται στο ψηλότερο διαχρονικά σημείο, η απουσία 
ολοκληρωμένης αναπτυξιακής στρατηγικής επιδρά αρνητικά στην ποιότητα της ανάπτυξης και δημιουργεί 
ανησυχίες για τη δυνατότητα το υφιστάμενο μοντέλο να παραμείνει βιώσιμο στο μέλλον.  

 Η ραγδαία μεγέθυνση στο τομέα των κατασκευών δημιουργεί ξανά φαινόμενα «φούσκας» με αποτέλεσμα 
η χώρα να γίνεται πιο ευάλωτη στις διεθνείς οικονομικές εξελίξεις και στους αυξανόμενους διεθνείς κινδύνους.  Η 
αρπαχτή των «χρυσών διαβατηρίων» δημιουργεί τεράστια οφέλη για μια πολύ μικρή μερίδα της κοινωνίας αλλά 
έχει δημιουργήσει παράπλευρες αρνητικές επιπτώσεις στην πλειοψηφία της κοινωνίας.  Παράλληλα, η αύξηση 
της διαφθοράς και της διαπλοκής επηρεάζει την αξιοπιστία των θεσμών της Δημοκρατίας και κατ’ επέκταση της 
κυπριακής οικονομίας ευρύτερα. 

 Στα δημόσια οικονομικά, βελτιωμένες συνθήκες στην οικονομία βελτίωσαν τις επιδόσεις στα δημόσια 
οικονομικά και σε συνδυασμό με την πολιτική της Κυβέρνησης για περιορισμένες αναπτυξιακές δαπάνες και 
κοινωνικές παροχές οδήγησαν σε αυξημένα δημοσιονομικά πλεονάσματα.  Η δημοσιονομική σταθερότητα είναι 
αναγκαία αλλά θα πρέπει να συνδυάζεται και με ορθή οικονομική πολιτική.  Την ώρα που η κοινωνία 
αντιμετωπίζει σημαντικά προβλήματα, τα αυξημένα δημοσιονομικά πλεονάσματα θα μπορούσαν να 
λειτουργήσουν προς όφελος της κοινωνίας και της οικονομίας.  

 Η Κυβέρνηση με την δημοσιονομική πολιτική της έχει στερήσει πόρους από την πραγματική οικονομία, 
πόρους που θα μπορούσαν να βελτιώσουν τη δημιουργία υποδομών στα πλαίσια ενός ολοκληρωμένου 
αναπτυξιακού σχεδιασμού, την βελτίωση του ανθρώπινου δυναμικού και την αντιμετώπιση βασικών 
προβλημάτων. 

 Παρά τη δημιουργία αυξημένων δημοσιονομικών πλεονασμάτων, το δημόσιο χρέος συνέχισε την αυξητική 
πορεία που ακολουθεί καθ’ όλη τη διάρκεια της Κυβέρνησης Ν. Αναστασιάδη. 

 Στο σκέλος των εσόδων, το σημερινό φορολογικό σύστημα στην Κύπρο στερεί από την κυβέρνηση 
αρκετούς πόρους από τα κεφάλαια που απαιτούνται για την παροχή υψηλής ποιότητας δημόσιων υπηρεσιών 
και υποδομών.  Ο επανασχεδιασμός της φορολογικής πολιτικής χρειάζεται: (α) ένα πιο προοδευτικό και δίκαιο 
φορολογικό σύστημα, (β) τη διεύρυνση της φορολογικής βάσης μέσω της φορολόγησης του πλούτου και (γ) τη 
λήψη μέτρων για την αποτελεσματική καταπολέμηση της εκτεταμένης φοροδιαφυγής. 

 Στην πλευρά των δαπανών τόσο οι αναπτυξιακές δαπάνες όσο και οι κοινωνικές παροχές παραμένουν 
καθηλωμένες.  Η απουσία ολοκληρωμένης κοινωνικής πολιτικής, που δεν βασίζεται στη φιλανθρωπία αλλά στη 
δημιουργία υποδομών, οδηγούν στην αδυναμία της Κυβέρνησης να αντιμετωπίσει τις διαρθρωτικές αλλαγές που 
συμβαίνουν στα εισοδήματα των νοικοκυριών. 

 Στην αγορά εργασίας, οι θέσεις εργασίας συνέχισαν να αυξάνονται το 2019 και να επιδρούν θετικά στη 
μείωση της επίσημης ανεργίας στην Κύπρο.  Παρόλα αυτά η αύξηση της παραγωγής δεν είχε ως αποτέλεσμα τη 
δημιουργία ποιοτικών θέσεων απασχόλησης αλλά περισσότερο στηρίχθηκε στην εκμετάλλευση/απασχόληση 
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των εργαζομένων σε ευέλικτες μορφές απασχόλησης αποτυπώνοντας τη διαρθρωτική αλλαγή των όρων 
εργασίας στην Κύπρο.  

 Οι απολαβές συνεχίζουν να διατηρούν τη σημαντική μείωση που κατέγραψαν τα προηγούμενα χρόνια, 
ιδιαίτερα στον ιδιωτικό τομέα, παρά τη γενική βελτίωση της παραγωγής με αποτέλεσμα το διαθέσιμο εισόδημα 
των νοικοκυριών να παραμένει κάτω από το προ της κρίσης επίπεδα.  Επίσης ο συσχετισμός μισθών-κερδών 
στην οικονομία έχει επηρεαστεί δομικά, με αποτέλεσμα να την αλλαγή διάρθρωσης της κατανομής στο συνολικό 
ΑΕΠ.  Το ένα τρίτο του πληθυσμού βρίσκεται στα όρια της φτώχειας και του κοινωνικού αποκλεισμού και το 
φαινόμενο των εργαζόμενων-φτωχών γίνεται πιο έντονο.  

 Ταυτόχρονα, η στασιμότητα των μισθών στην Κυπριακή οικονομία, επηρεάζει και την ικανότητα 
αποπληρωμής του ιδιωτικού χρέους και κατ’ επέκταση μειώνει την φερεγγυότητα των Κυπριακών νοικοκυριών.  
Ο δανεισμός του ιδιωτικού τομέα είναι υψηλός και δημιουργεί σημαντική απειλή για απορρόφηση περιουσιακών 
στοιχείων των νοικοκυριών και των μικρομεσαίων επιχειρήσεων από τις τράπεζες.  

 Η ανισότητα ευκαιριών παραμένει επίσης σχετικά υψηλή στην Κύπρο σε σύγκριση με τον μέσο όρο της 
ΕΕ.  Στην ουσία, οι ανισότητες, ιδίως οι διαγενεακές, ενισχύονται από τις κυβερνητικές πολιτικές.  Επιπλέον, η 
Ευρωπαϊκή Στατιστική Υπηρεσία ανέδειξε την Κύπρο πρωταθλήτρια στην ακρίβεια αγαθών πρώτης ανάγκης 
από τα 28 κράτη-μέλη της ΕΕ. 

 Το Σεπτέμβριο του 2019 ολοκληρώθηκε και τυπικά η διάλυση του Συνεργατισμού από την Κυβέρνηση Ν. 
Αναστασιάδη.  Η απουσία του Συνεργατισμού από τον τραπεζικό τομέα ενίσχυσε την ασυδοσία που παρουσιάζει 
ο τραπεζικός τομέας σήμερα και αύξησε τις δυσκολίες που αντιμετωπίζουν ΜμΕ και νοικοκυριά σε σχέση με τις 
συναλλαγές τους. 

 Παρά την πιο πάνω εικόνα ο προϋπολογισμός για το 2020 είναι ένας ακόμα προϋπολογισμός 
αντιαναπτυξιακός, αντικοινωνικός, αντιλαϊκός, χωρίς όραμα και στην ίδια φιλοσοφία των προηγούμενων χρόνων.  

 Οι συνολικές δημόσιες επενδύσεις παραμένουν σε πολύ χαμηλά επίπεδα, χαμηλότερα ακόμα και από το 
2012 μεσούσης της οικονομικής κρίσης.  Οι κοινωνικές παροχές, παραμένουν σταθερά χαμηλές, με μόνη 
εξαίρεση της συμπερίληψη από φέτος των δαπανών για το ΓεΣΥ.  Επιπλέον, το αναπτυξιακό όραμα της 
Κυβέρνησης στον Προϋπολογισμό συνεχίζει να έχει στο επίκεντρο του την ιδιωτικοποίηση κερδοφόρων 
ημικρατικών οργανισμών και το ξεπούλημα του δημόσιου πλούτου. 

 Ως ΑΚΕΛ τονίζουμε εκ νέου την ανάγκη για ολοκληρωμένη στρατηγική στην ανάπτυξη με στόχο την 
υλοποίηση ενός πολύπλευρου και ισορροπημένου μοντέλου οικονομικής και κοινωνικής ανάπτυξης.  Βασική 
αρχή των προτάσεων θα πρέπει να παραμείνει η αντιμετώπιση των ανισοτήτων, μια εξόχως αναπτυξιακή 
πολιτική. 

 Μέρος του δημοσιονομικού περιθωρίου που υπάρχει σήμερα μπορεί να αξιοποιηθεί προς την ενίσχυση 
της αναπτυξιακής πολιτικής τόσο σε υποδομές (φυσικό και ανθρώπινο κεφάλαιο) όσο και στη βελτίωση του 
βιοτικού επιπέδου της κοινωνίας.  Προς αυτή την κατεύθυνση μπορεί επίσης να συμβάλει η ενίσχυση των 
δημοσίων εσόδων μέσα από τη βελτίωση του φορολογικού πλαισίου με στόχο το δικαιότερο επιμερισμό των 
φορολογικών βαρών.  

 Στη βάση των πιο πάνω το ΑΚΕΛ θα καταψηφίσει τον προϋπολογισμού για το 2020.  
Γ. Παρατηρήσεις της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος 
 Η πορεία της Οικονομίας βρίσκεται σε τροχιά ανάκαμψης και οι περισσότεροι δείκτες παρουσιάζουν 
σημεία βελτίωσης, χωρίς όμως να θεωρούμε ότι υπάρχει αντιπροσωπευτικός αντίκτυπος στην πραγματική 
οικονομία, λόγω της απώλειας των εισοδημάτων των μικρομεσαίων νοικοκυριών, συνεπεία της οικονομικής 
καταστροφής του 2013. 

 Θεωρούμε σημαντική αλλά και ουσιαστική την συμβολή του Κυπριακού Λαού, ο οποίος με πολλές θυσίες 
συνέβαλε και συμβάλλει καταλυτικά στην αναστροφή της κάκιστης εικόνας της οικονομίας της Κύπρου.  Ακόμα, 
θεωρούμε ότι το Δημοκρατικό Κόμμα, με την υπεύθυνη στάση που έχει τηρήσει όλα αυτά τα χρόνια, έχει συμβάλει 
στην βελτίωση της οικονομίας. 

 Παρά τις πολιτικές βελτίωσης τόσο από την Εκτελεστική Εξουσία όσο και τις νομοθετικές πρωτοβουλίες, 
o δείκτης ορίου φτώχειας για τα κυπριακά νοικοκυριά, ανέρχεται  στο πολύ υψηλό ποσοστό της τάξης του 15,4%, 
όπου είναι εμφανές ότι τα κυπριακά νοικοκυριά έχουν σοβαρές υλικές στερήσεις.   

 Η Κύπρος κατατάσσεται ανάμεσα στις πέντε ευρωπαϊκές χώρες με τη μεγαλύτερη φτωχοποίηση 
πληθυσμού, καθώς πάνω από 200 χιλ. άνθρωποι, βρίσκονται σε κίνδυνο φτώχειας και κοινωνικού αποκλεισμού.  
Παράλληλα το όριο της φτώχειας στην Κύπρο, είναι κατά τρείς σχεδόν ποσοστιαίες μονάδες ψηλότερο σε σχέση 
με τον Ευρωπαϊκό μέσο όρο. 

 Παράλληλα το ποσοστό του πληθυσμού με Σοβαρή Υλική Στέρηση, που δεν καταφέρνει να αποπληρώσει 
τις βασικές του ανάγκες, ανέρχεται στο 10,2% για το 2018 (τελευταία στοιχεία). 



717 
 

 Ο δείκτης ανισότητας Gini για το τέλος του 2018, ήταν στο 29,1%, ελαφρώς μειωμένο σε σχέση με την 
προηγούμενη χρόνια.  Είναι ξεκάθαρο, ότι στα χρόνια της κρίσης, η κατανομή του εισοδήματος παρουσιάζει 
σημαντική ανισότητα και θα πρέπει να χαραχθούν πολιτικές για άμεση σμίκρυνση της ψαλίδας . 

 Είναι σημαντικό να τονιστεί ότι στην Κύπρο παρά την πρόοδο που έχει σημειωθεί, το 18% των παιδιών 
ζει στο όριο της φτώχιας.  Θα πρέπει η εκτελεστική εξουσία να εγκύψει σε αυτό το ευαίσθητο θέμα το οποίο 
επηρεάζει άμεσα την ποιότητα ζωής των παιδιών.  Ο αντίκτυπος αυτός, μεταξύ άλλων, είναι άμεσα 
συνυφασμένος με την αποτελεσματική πρόσβαση στην εκπαίδευση των παιδιών.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία της Στατιστικής Υπηρεσίας Κύπρου, το 2018 το εισοδηματικό όριο της φτώχιας 
ορίστηκε για: 

• Ένα άτομο στις 9.202 ευρώ ετησίως. (Μηνιαία 707 ευρώ περίπου). 

 Το Υπουργείο Οικονομικών, ως το καθ’ ύλην αρμόδιο για την χάραξη και εφαρμογή του προγράμματος 
της Κυβέρνησης, παρά τα ευνοϊκά δεδομένα που προκύπτουν από τις εκτιμήσεις του, εντούτοις με την 
ακολουθούμενη πολιτική ,θέτει σημαντικούς τομείς της οικονομίας σε στασιμότητα και δεν φαίνεται να υπάρχει η 
πολιτική βούληση, ώστε να δοθούν κίνητρα και σωστές κατευθυντήριες γραμμές σε τομείς όπως οι Υπηρεσίες, 
ο Πολυθεματικός Τουρισμός, το Εξαγωγικό Εμπόριο και τον πρωτογενή τομέα της οικονομίας (γεωργία-
κτηνοτροφία). 

 Η πολιτική κινήτρων για επενδύσεις που είναι συνδεδεμένες με την κατά χάριν πολιτογράφηση, ήταν ένα 
μέτρο που βοήθησε σημαντικά κατά την περίοδο της κρίσης, αλλά σε κάθε περίπτωση δεν μπορούμε να 
βασιστούμε στα έσοδα από αυτή την διαδικασία.  Απόδειξη της μη σταθερότητας αυτού του μέτρου, τα όσα 
αποκαλύφθηκαν το τελευταίο διάστημα που προκάλεσαν μια σχετική ύφεση στον τομέα αγοράς ακινήτων.  

 Οι αποφάσεις και τα μέτρα της κυβέρνησης αναφορικά με την αντιμετώπιση της έκρυθμης οικονομικής 
κατάστασης το 2013, δεν μπορούν να πάρουν την μορφή μονιμότητας.  

 Το υπουργικό διάταγμα σχετικά με τα ωράρια των καταστημάτων, δεν συνοδεύτηκε με τα αντίστοιχα μέτρα 
για κατοχύρωση των δικαιωμάτων των εργαζομένων στον τομέα του λιανικού εμπορίου.  

 Η ανυπαρξία πολιτικής βούλησης για ρύθμιση του κανονιστικού πλαισίου που διέπει τις συμφωνίες 
εργοδοτών και εργαζομένων, έχει οδηγήσει σε παρωχημένες μορφές εργασίας που πλήττουν τον πυρήνα της 
παραδοσιακής οικογένειας.  Παράλληλα, οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις, βρίσκονται σε σοβαρή δυσμένεια, αφού 
δεν λαμβάνουν καμία στήριξη από την κυβέρνηση και δεν είναι εφικτό να ανταγωνιστούν τους μεγάλους 
εισαγωγικούς κολοσσούς, σε ένα περιβάλλον ιδιαίτερα μεροληπτικό υπέρ των μεγάλων επιχειρήσεων.   

  Παρά τους θετικούς δείκτες ανάκαμψης, η κυπριακή οικονομία είναι ευάλωτη από ενδογενείς και εξωγενείς 
κινδύνους, που είναι δυνατό να εκτροχιάσουν τις δημοσιονομικές εκτιμήσεις της κυβέρνησης .  

 Ο τομέας των χρηματοοικονομικών υπηρεσιών βρίσκεται στο στόχαστρο ξένων αξιολογητών, οι οποίοι 
προσπαθούν με κάθε τρόπο να εμποδίσουν κεφάλαια τρίτων χωρών όπως η Ρωσική Ομοσπονδία ,που 
διαχρονικά  πραγματοποιούν επενδύσεις στην κυπριακή οικονομία.  Θα πρέπει το κράτος να θωρακίσει το 
χρηματοοικονομικό τομέα, αφού η πιθανή καθήλωση του είναι δυνατό να επιφέρει πλήγμα στην πραγματική 
οικονομία.   

 Έχουμε την άποψη ότι η εκτελεστική εξουσία θα πρέπει να εντείνει τις προσπάθειες για νέες συνεργασίες 
στο επίπεδο των εμπορικών συμφωνιών με άλλες χώρες, που θα προκύψουν νέες αγορές για τον τομέα των 
χρηματοοικονομικών και διοικητικών υπηρεσιών.   

 Ο ρυθμός ανάπτυξης της οικονομίας είναι ικανοποιητικός συγκριτικά με τα υπόλοιπα κράτη-μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Σε σχέση όμως με το 2018 και το 2019 είναι μειωμένος.  Για το 2020 αναμένεται να φτάσει 
στο 2,9% σε σχέση με το 3,2% το 2019.  Είναι γεγονός ότι οι εκτιμήσεις της κυβέρνησης για τον ρυθμό ανάπτυξης 
είναι ευοίωνες, παρόλο που οι προβλέψεις θα είναι μειωμένες.   

 Επιπρόσθετα, δεν συνυπολογίζει ότι οι γεωπολιτικές συνθήκες στην περιοχή, είναι ευάλωτες και 
ειδικότερα όσον αφορά το τουριστικό προϊόν της οικονομίας, το οποίο αναμένεται ότι θα εισέλθει σε ένα πιο 
ανταγωνιστικό περιβάλλον με τους οικονομικούς κραδασμούς που θα επιφέρουν οι πρόσφατες πτωχεύσεις 
μεγάλων τουριστικών πρακτόρων, που ήταν και οι βασικοί πυλώνες για την τουριστική βιομηχανία της Κύπρου.  

 Οι Κεφαλαιουχικές δαπάνες όπως πάγια, έργα υπό κατασκευή, συγχρηματοδοτούμενα έργα αναμένεται 
να αυξηθούν το 2020 κατά 11,3% και να φθάσουν στα €689 εκατ. σε σύγκριση με €619 εκατ. το 2019, λόγω 
ωρίμανσης αρκετών αναπτυξιακών έργων. 

 Το σύνολο των αναπτυξιακών δαπανών για την περίοδο Ιανουαρίου-Οκτωβρίου 2019, ανήλθαν στα 
€342,88 εκατ. σε σχέση με προϋπολογιζόμενες δαπάνες ύψους €896,41 εκατ. για ολόκληρο το 2019.  Το 
ποσοστό υλοποίησης αναπτυξιακών δαπανών ανέρχεται στο 38% σε σχέση με 41% το δεκάμηνο του 2018 και 
40% την περίοδο του 2017. 
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 Η καθεχρονική αδυναμία της κυβέρνησης για αποτελεσματική ενθάρρυνση στην υλοποίηση του στόχου 
αναφορικά με τις αναπτυξιακές δαπάνες, αποτελεί σημαντική τροχοπέδη για την απάμβλυνση πολλών 
προβλημάτων στην πραγματική οικονομία. 

 Το Δημόσιο Χρέος παραμένει σε πολύ υψηλά επίπεδα λόγω των εξελίξεων με την εξαγορά της 
Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας από την Ελληνική.  Το 2019 αναμένεται να φτάσει το 97,4% του Ακαθάριστου 
Εγχώριου Προϊόντος σε σχέση με το 107,2% του ΑΕΠ που ήταν το δεύτερο εξάμηνο του 2018.  

 Η προγραμματισμένη αποπληρωμή της οφειλής στο Διεθνές Νομισματικό Ταμείο, και η αποπληρωμή του 
Ρωσικού δανείου, αναμένεται να περιορίσουν το Δημόσιο Χρέος στο 91,1% για το 2020.  

Τραπεζικός Τομέας και Μη Εξυπηρετούμενα Δάνεια: 
 Ο συνολικός αριθμός των δανειακών χαρτοφυλακίων των τραπεζών ανέρχεται στα 33 δις ευρώ κατά τον 
Μάιο του 2019.  Οι Μη Εξυπηρετούμενες χορηγήσεις ανέρχονται στα 10,2 δις κατά την ίδια περίοδο.  Το ποσοστό  
31% ΜΕΧ αν και μειωμένο σε σχέση με τα προηγούμενα χρόνια, βρίσκεται πολύ μακριά από τον στόχο που 
υποδεικνύεται από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα και είναι το 5-7%. 

 Οφείλουμε παράλληλα να επισημάνουμε για πολλοστή φορά, ότι ο υψηλός αριθμός των Μη 
Εξυπηρετούμενων Δανείων αποτελεί ανασταλτικό παράγοντα για την ανάκαμψη ολόκληρου του φάσματος της 
Οικονομίας.  

 Ο Κυπριακός τραπεζικός τομέας εξακολουθεί να παρουσιάζει έναν από τους ψηλότερους δείκτες στα μη-
εξυπηρετούμενα δάνεια στην Ευρώπη, (δεύτερη θέση), ενώ τόσο ο ιδιωτικός, όσο και ο δημόσιος τομέας 
διατηρούν μεγάλα χρέη. 

 Η Νομοθετική εξουσία, έχει οχυρώσει τα τραπεζικά ιδρύματα μέσω νομοθετικών ρυθμίσεων που έχουν 
στόχο την απομόχλευση των Μη Εξυπηρετούμενων χορηγήσεων από τους Ισολογισμούς τους.  

 Οι νομοθετικές ρυθμίσεις, είναι σημαντικά υποβοηθητικές για τη διόρθωση των ισολογισμών των 
τραπεζών, όμως οι χορηγήσεις αυτές δεν βοηθάνε στην απάμβλυνση του ιδιωτικού χρέους μέσα στο ευρύτερο 
φάσμα του χρηματοοικονομικού τομέα. 

 Ως Δημοκρατικό Κόμμα παρακολουθούμε στενά την πορεία και τους χειρισμούς των τραπεζικών 
ιδρυμάτων.  Δεν θα ανεχτούμε τις καταχρηστικές συμπεριφορές των Διοικητικών Συμβουλίων σε σχέση με τις 
πιθανές υπερχρεώσεις αλλά και τις αυξήσεις των τελών στις συναλλαγές των καταναλωτών.   

Σχέδιο Εστία: 
 Στόχος του σχεδίου Εστία είναι το κράτος  να εισέλθει ενεργά στη διαχείριση των ΜΕΔ με εγγυήσεις 
πληρωμής μέρους των δανείων.  Κάτι που θα επιτρέψει στους δανειολήπτες -μετά την αναδιάρθρωση- να 
προχωρήσουν σε εξόφληση των δανείων τους.  Το ζήτημα βέβαια είναι ότι το κράτος δεν έχει τη δυνατότητα να 
εγγυηθεί όλα τα δάνεια.  Με τα οικονομικά δεδομένα του κράτους, έχει θεσπιστεί ένα πλαίσιο προστασίας της 
πρώτης κατοικίας σε συνδυασμό με την μερική αποπληρωμή χρέους από πλευράς του κράτους. 

 Σημαντικό μέρος των ΜΕΔ αφορά σε δάνεια πρώτης κατοικίας αφού σύμφωνα με στοιχεία, τα κόκκινα 
δάνεια των νοικοκυριών αντιστοιχούσαν στο 55,8% για το πρώτο εξάμηνο του 2018.  Όλες οι πτυχές του Σχεδίου 
Εστία, θα πρέπει να επικαιροποιηθούν σε περίπτωση που το εν λόγω σχέδιο δεν έχει την αναμενόμενη 
ανταπόκριση από τους δυνητικούς λήπτες του σχεδίου.  

Υποεστία: 
 Εκφράζουμε την ανησυχία μας για ακόμη πιο ευάλωτες ομάδες πληθυσμού όπου η οικονομική τους 
ανέχεια, δεν τους επιτρέπει να ενταχθούν στο Σχέδιο Εστία.  Είναι για εμάς σημαντικό το γεγονός ότι η 
Εκτελεστική Εξουσία θα πρέπει να αντιμετωπίσει διαφορετικά αυτούς τους ανθρώπους ώστε να καταφέρουν να 
προστατεύσουν την μικρή οικιστική μονάδα που κατέχουν.  Τα τελικά αποτελέσματα ένταξης των δυνητικά 
δικαιούχων του Σχεδίου Εστία, θα κρίνουν και την απόφαση μας  να προωθήσουμε νομοθετική ρύθμιση για 
Σύσταση τέτοιου Σχεδίου. 

 Παράλληλα εκτός από τις θέσεις μας οι οποίες εμβολίασαν το πιο πάνω Σχέδιο, ως Δημοκρατικό Κόμμα 
προτείνουμε την δημιουργία ενός παράλληλου Σχεδίου το οποίο θα επιβραβεύει τους καλοπληρωτές, οι οποίοι 
για ακόμη μια φορά καλούνται να στηρίξουν τις ευπαθείς ομάδες του πληθυσμού, που θα ενταχθούν στο Σχέδιο 
Εστία.  Είμαστε έτοιμοι να καταθέσουμε τις προτάσεις μας για την επιβράβευση των καλοπληρωτών. 

 Σε σχέση με την ολιστική προσέγγιση των Μη Εξυπηρετούμενων Δανείων, θεωρούμε ότι η ύπαρξη τους, 
έχει ως αποτέλεσμα, σημαντική μερίδα των πολιτών, να αδυνατούν να έχουν πρόσβαση σε δανεισμό και ως εκ 
τούτου βρίσκονται εκτός της παραγωγικής διαδικασίας, που έχει σαν αποτέλεσμα την μείωση της αγοραστικής 
τους δύναμης. 

Εθνικό Ταμείο Αλληλεγγύης: 
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 Μετά από σειρά συνεδριάσεων στην αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή, το Δημοκρατικό Κόμμα 
προώθησε δική του νομοθετική πρόταση το 2018, η οποία υπερψηφίστηκε από την Ολομέλεια της Βουλής, και 
αφορά την σύσταση και Δημιουργία του Εθνικού Ταμείου Αλληλεγγύης.  Σκοπός της νομοθεσίας είναι η σταδιακή 
αποζημίωση των ανθρώπων, με των οποίων τα χρήματα σώθηκε η οικονομία του τόπου τις δραματικές μέρες 
των αποφάσεων του Eurogroup το 2013. 

 Στο εν λόγω ταμείο έχει καταβληθεί ποσό 55 εκατομμυρίων σε δύο ισόποσες δόσεις και παραχώρηση 
περιουσιακών στοιχείων αξίας 103 εκατομμυρίων τα οποία θα αξιοποιηθούν προς όφελος των κουρεμένων 
καταθετών και κατόχων αξιογράφων. 

 Στον Προϋπολογισμό για το 2019 δεν περιλήφθηκε κανένα κονδύλι από την εκτελεστική εξουσία.  Μετά 
από επιτακτικό αίτημα του Δημοκρατικού Κόμματος, εξασφαλίστηκε κυβερνητική τροπολογία ύψους 30 
εκατομμυρίων ευρώ.  

 Για τον προϋπολογισμό του 2020, η κυβέρνηση ενέταξε στον προϋπολογισμό, πίστωση κονδυλίου ύψους 
20 εκατομμυρίων ευρώ, αλλά με παρέμβαση του Δημοκρατικού Κόμματος, το κονδύλι αυξήθηκε μέσω νέας 
κυβερνητικής τροπολογίας στα 40 εκατομμύρια ευρώ. 

 Θεωρούμε ότι αποτελεί χρέος της πολιτείας, η σταδιακή αλλά πλήρης αποκατάσταση αυτής της 
κατηγορίας πολιτών που είδαν τις καταθέσεις τους να εξανεμίζονται μέσα σε ένα βράδυ. 

Πληθωρισμός: 
 Θα πρέπει να ληφθούν μέτρα για την αντιμετώπιση της προβλεπόμενης αρνητικής τάσης του 
πληθωρισμού, λόγω της μειωμένης ζήτησης, στον βαθμό που είναι επιτρεπτό από την εκτελεστική εξουσία, αφού 
η παρατεταμένη αποπληθωριστική τάση, θα επιφέρει περεταίρω στρεβλώσεις στην οικονομία.  

 Παρά το γεγονός ότι το διεθνές οικονομικό περιβάλλον προσβλέπει σε ανοδική τάση λόγω του εμπάργκο 
πετρελαίου από το Ιράν, όσον αφορά τον πληθωρισμό, η πιθανή αύξηση του εισαγόμενου πληθωρισμού θα 
δημιουργήσει σημαντικό πλήγμα στα εγχώρια νοικοκυριά.  Οι μειώσεις των μισθών που δέχτηκαν οι εργαζόμενοι 
σε ολόκληρο σχεδόν το φάσμα της οικονομίας, δεν συνοδεύτηκαν με τις αντίστοιχες αυξήσεις μέχρι σήμερα. 

Δημοσιονομικοί Κίνδυνοι: 
 Η Κυβέρνηση θα πρέπει να λάβει υπόψιν το ενδεχόμενο εκτροχιασμού των οικονομικών της προβλέψεων, 
αφού ο επιτοκιακός κίνδυνος δανεισμού από τις διεθνείς αγορές, είναι ασύμφορος μέχρι στιγμής, δεδομένου ότι 
μεσοπρόθεσμα θα πρέπει να αποπληρώσουμε δάνεια που προκύπτουν από τις μνημονιακές μας υποχρεώσεις, 
όπου ο δανεισμός ήταν  αρκετά πιο χαμηλός. 

 Η αναμονή της απόφασης του Ανωτάτου Δικαστηρίου που έκρινε στις 29/3/2019 ως αντισυνταγματικές 
τις νομοθεσίες που θεσπίστηκαν κατά τη διάρκεια της οικονομικής κρίσης για αποκοπές μισθών και μειώσεις των 
συντάξεων των υπαλλήλων και συνταξιούχων του δημοσίου και ευρύτερου δημοσίου τομέα, είναι πιθανόν να 
εκτροχιάσουν τα δημόσια οικονομικά αλλά και τις κοινωνικές δαπάνες. 

 Η απραξία και οι κάκιστοι χειρισμοί της εκτελεστικής εξουσίας σε σχέση με την πορεία πιστοποίησης 
προϊόντος Προστατευόμενης Ονομασίας Προέλευσης (ΠΟΠ), του δημοφιλέστερου εμπορικού προϊόντος που 
είναι το παραδοσιακό χαλλούμι, θέτει σε κίνδυνο την εμπορική δραστηριότητα πολλών μικρών οικογενειακών 
μονάδων και άλλων επιχειρήσεων.  Τα συνολικά έσοδα για την οικονομία της Κύπρου από τον κλάδο αυτό 
ανέρχονται στα 250 εκατομμύρια ευρώ ετησίως. 

Ανεργία: 
 Η ανεργία για το 2019 στο σύνολο των 12 μηνών, εκτιμάται ότι θα βρίσκεται στο 7%, ενώ η ανεργία στου 
νέους βρίσκεται σε υψηλό επίπεδο με καθοδική όμως τάση.  

 Σοβαρό πρόβλημα προκύπτει από τους Μακροχρόνια άνεργους αλλά και στις ομάδες πληθυσμού άνω 
των 50 ετών όπου τα υφιστάμενα κίνητρα/προγράμματα, φαίνεται να μην επιφέρουν τα επιθυμητά αποτελέσματα. 

 Κρίνουμε θετικό όμως, το γεγονός ότι η ανεργία βρίσκεται σε σταδιακή υποχώρηση, κάτω του 7%.  
Υπάρχουν όμως δομικά προβλήματα που δημιουργήθηκαν μέσα στην κρίση, και θα πρέπει να τύχουν 
επαναξιολόγησης σε σχέση με την Ανεργία.  Παρατηρείται το φαινόμενο, δικαιούχοι του ΕΕΕ να απασχολούνται 
παράνομα σε διάφορους τομείς, ενισχύοντας την αδήλωτη εργασία.   

 Η σημαντικά αυξημένη εισροή ξένων εργατών στην κυπριακή οικονομία, με τα σημάδια κορεσμού σε 
τομείς νευραλγικούς να είναι ορατά, είναι ένα γεγονός που πρέπει να παρακολουθείται στενά.  

Τομέας Υγείας: 

 Η έναρξη του Γενικού Συστήματος Υγείας, είναι ίσως η σημαντικότερη μεταρρύθμιση των τελευταίων 
χρόνων.  
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 Θεωρούμε, ότι η κυβέρνηση πρέπει να στηρίξει τα Δημόσια Νοσηλευτήρια ιδιαίτερα στην μεταβατική 
περίοδο μέχρι την πλήρη εφαρμογή του ΓΕΣΥ.  

 Δυστυχώς είναι ένα από τα σημαντικότερα προβλήματα που ταλανίζουν την κοινωνία.  Η έναρξη του ΓΕΣΥ 
έχει προσδώσει σημαντικά οφέλη στην κοινωνία, αλλά χρειάζεται συνεχής εποπτεία και διορθωτικές κινήσεις, 
έτσι ώστε να μην εκτροχιαστούν οι προβλέψεις του κράτους. 

 Ως Δημοκρατικό Κόμμα, επαναβεβαιώνουμε τη θέση μας ότι παραμένουμε δεσμευμένοι να προβούμε σε 
όλες τις αναγκαίες ενέργειες, για υλοποίηση της μεταρρύθμισης στον τομέα της υγείας με την εισαγωγή του ΓΕΣΥ.  
Στόχος μας ασφαλώς να πραγματοποιηθεί στα προκαθορισμένα χρονοδιαγράμματα, που έχουν καθοριστεί και 
ψηφιστεί ως γνωστόν το περασμένο έτος. 

Δ. Παρατηρήσεις Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ 
 Δυστυχώς για ακόμα μια χρονιά είμαστε υποχρεωμένοι να επαναλάβουμε τις ίδιες ή σχεδόν τις ίδιες 
παρατηρήσεις αναφορικά με τον κρατικό προϋπολογισμό, γιατί για ακόμα μια χρονιά έχει τα ίδια ή περίπου τα 
ίδια χαρακτηριστικά των προηγούμενων χρόνων. 

 Δεν αναμένουμε και δεν προσδοκούμε ριζικές αλλαγές, όμως οι εμπειρίες του παρελθόντος θα έπρεπε να 
είχαν επιφέρει και τον ανάλογο προβληματισμό, να ληφθούν σταδιακά μέτρα, ώστε η κυπριακή οικονομία να 
προσδιορίζεται και σε νέους καινοτόμους και υψηλής τεχνολογίας τομείς, αλλά και η οικονομική πολιτική της 
κυβέρνησης να παρουσιάζει μια πλέον ανθρωποκεντρική μορφή. 

 Αναμφίβολα οι δείκτες της κυπριακής οικονομίας έχουν παρουσιάσει βελτίωση, όχι όμως σε βαθμό ώστε 
να δημιουργείται κλίμα σιγουριάς και ασφάλειας.  Πολύ δε περισσότερο δεν δικαιολογείται η αισιοδοξία που 
παρατηρείται.  Θετική εξέλιξη είναι και η αναβάθμιση της οικονομίας από διεθνείς οίκους αξιολόγησης και η 
κατάταξή της σε επενδυτική βαθμίδα.  Όμως την ίδια στιγμή είναι σημαντικό να αναλυθεί: 

- εάν η βελτίωση είναι ουσιαστική ή επίπλαστη και αποτυπώνει με τρόπο επιστημονικό την κατάσταση της 
πραγματικής οικονομίας, και  

- εάν η βελτίωση των αριθμών αποτυπώνεται και σε βελτίωση του βιοτικού επιπέδου του λαού, κυρίως των 
μικρομεσαίων εισοδημάτων. 

 Η πραγματική βελτίωση της οικονομίας πρέπει να είναι όχι μόνο ποσοτική αλλά και ποιοτική, να 
προσδιορίζεται σε σταθερό και μακροπρόθεσμο ορίζοντα.  Η προσέγγισή της να αφορά το σύνολο των αριθμών 
που καθορίζουν τους δείκτες της οικονομίας και όχι επιλεκτικά μόνο σε αυτούς που «εξυπηρετούν ή και 
βολεύουν». 

 Η οικονομία έχει αξία όταν αυτή συνδέεται με τους ανθρώπους, κυρίως με το βιοτικό-τους επίπεδο, την 
προστασία τους από κινδύνους οικονομικής φύσης που ελλοχεύουν και οικοδομούν συνθήκες κοινωνικής 
συνοχής.  Την προστασία αυτή την έχουν ανάγκη σε μεγαλύτερο βαθμό όσοι προέρχονται από τα ευάλωτα 
οικονομικά στρώματα της κοινωνίας και έχουν πληγεί περισσότερο από την οικονομική κρίση που έπληξε την 
πατρίδα μας. 

Αναπτυξιακός ή διαχειριστικός Προϋπολογισμός του 2019; 
 Για ακόμα μία χρονιά ο προϋπολογισμός είναι κατά βάση διαχειριστικός και όχι αναπτυξιακός.  Στην ουσία 
οι αναπτυξιακές δαπάνες καλύπτουν το 10% του προϋπολογισμού.  Με δεδομένο ότι τα προηγούμενα χρόνια η 
υλοποίηση του αναπτυξιακού προϋπολογισμού κυμάνθηκε σε σχετικά χαμηλά επίπεδα (75% το 2019, 60% το 
2018, 41% το 2017 και 43% το 2016) γίνεται αντιληπτό ότι με ποσοστό υλοποίησης περίπου 7,5% ένας 
προϋπολογισμός δεν μπορεί να χαρακτηρισθεί ως αναπτυξιακός.  Πολύ δε περισσότερο όταν για μία ακόμα 
χρονιά στον κατάλογο των αναπτυξιακών έργων δεν συμπεριλαμβάνονται έργα ανταποδοτικού χαρακτήρα, ώστε 
το κράτος στο μέλλον να εξασφαλίζει εισοδήματα με τα οποία να μπορεί να χρηματοδοτήσει νέα έργα. 
Δημοσιονομική κατάσταση  

 Ο προϋπολογισμός του 2020 ουσιαστικά διαπνέεται από την ίδια φιλοσοφία των προϋπολογισμών των 
τελευταίων χρόνων και αποσκοπεί στην επίτευξη ποσοτικών στόχων μέσα από την παραπέρα διαχείριση των 
πάγιων τομέων της οικονομίας (κατασκευαστικός, τουριστικός, υπηρεσίες).  Τομείς οι οποίοι είναι ιδιαίτερα 
εύθραυστοι, επηρεάζονται από εξωγενείς και άρα μη ελεγχόμενους παράγοντες.  Η απουσία ποιοτικών μέτρων 
που θα προσδώσουν στην κυπριακή οικονομία μακροοικονομική σταθερότητα είναι εμφανής. 
 Στον τουριστικό τομέα, παρά την αύξηση στον αριθμό άφιξης τουριστών, τα έσοδα παρουσίασαν μείωση 
ύψους 2-2.5%.  Βασικός λόγος η απουσία ανάπτυξης ποιοτικών τομέων όπως ο ιατρικός, ο συνεδριακός, ο 
αθλητικός, με αποτέλεσμα να μειώνεται το ενδιαφέρον προσέλκυσης τουριστών υψηλών εισοδημάτων. 

 Στον ιατρικό, όχι μόνο δεν διαπιστώνουμε άφιξη ασθενών από το εξωτερικό για θεραπεία, αλλά αντίθετα 
αυξάνεται η αποστολή ασθενών στο εξωτερικό για θεραπευτικούς σκοπούς. 
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 Στο συνεδριακό η απουσία διεθνών συνεδρίων είναι εμφανής, παρά τις εξαιρετικές κλιματολογικές 
συνθήκες που επικρατούν. 

 Στον αθλητικό παρά τις φιλότιμες προσπάθειες του ιδιωτικού τομέα δεν παρατηρείται και η ανάλογη 
κρατική αρωγή. 

 Στον κατασκευαστικό τομέα επαναλαμβάνεται το φαινόμενο της υπερθέρμανσης όπως και στο 
παρελθόν.  Τη στιγμή που δίνονται παρεκκλίσεις σε επιχειρηματίες για ανάπτυξη ψηλών κτιρίων στις πόλεις, 
παρεμποδίζονται ακόμα και στερούνται οι κάτοικοι της υπαίθρου του δικαιώματος για στεγαστική ανάπτυξη της 
περιουσίας-τους.  Δεν διαφωνούμε φυσικά με την ανέγερση ψηλών κτιρίων.  Διαφωνούμε με την ανεξέλεγκτη 
ανάπτυξη.  Η ανάπτυξη θα έπρεπε να είναι οριοθετημένη σε συγκεκριμένες περιοχές, να μην επηρεάζει αρνητικά 
το περιβάλλον και τους παρακείμενους πολίτες και να διασφαλίζεται η δυνατότητα αποτελεσματικής 
αντιμετώπισης έκτακτης κατάστασης (φωτιά, σεισμός, εγκληματική ενέργεια) που ενδεχόμενα να προκύψει. 

 Όμως την ίδια στιγμή το κράτος ξοδεύει δεκάδες εκατομμύρια ευρώ κάθε χρόνο για να στεγάσει υπουργεία 
και κρατικές υπηρεσίες σε υποστατικά αρκετά από τα οποία είναι ακατάλληλα.  Παρά τις συνεχόμενες προτάσεις-
μας δεν προχωρεί στην εκπόνηση σχεδίου για αξιοποίηση κρατικής γης και ανέγερσης νέων σύγχρονων, 
λειτουργικών και μειωμένης περιβαλλοντικής επιβάρυνσης δημόσιων κτιρίων. 

 Πρόσφατα ανακοινώθηκε πρόγραμμα στεγαστικής πολιτικής μέσω του ΚΟΑΓ.  Κινείται προς την ορθή 
κατεύθυνση, όμως θα μπορούσε να είναι πλέον φιλολαϊκό και να περιλαμβάνει και δράσεις ενίσχυσης των 
ορεινών και ημιορεινών περιοχών. 

 Ακόμα και ο τομέας των υπηρεσιών λόγω της κρατικής γραφειοκρατίας παρουσιάζει αποδόσεις 
μικρότερες των δυνατοτήτων του. 

Φορολογική πολιτική 
 Παρά τη βελτίωση της οικονομίας μέχρι στιγμής δεν υπήρξαν ουσιαστικές φορολογικές ελαφρύνεις για 
ανακούφιση από την οικονομική κρίση των μισθωτών, των χαμηλοσυνταξιούχων και των μικροεπαγγελματιών.  
Οι όποιες ελαφρύνσεις στην ουσία εξανεμίσθηκαν από την αύξηση της τιμής των καυσίμων, των ενοικίων, των 
τελών αποχέτευσης, του Φόρου Ακίνητης Περιουσίας  που καταβάλλεται στις Αρχές Τοπικής Αυτοδιοίκησης 
λόγω αναπροσαρμογής της αξίας των ακινήτων και παράλειψης μείωσης των συντελεστών.  Υπάρχουν πολίτες 
οι οποίοι καλούνται να πληρώσουν μέχρι και 20 φορές περισσότερα τέλη σε σχέση με το παρελθόν.  Σε αυτές 
φυσικά δεν περιλαμβάνεται και η πρόσθετη φορολογία που έχει επιβληθεί από το Μάρτιο του 2019 για την 
εισαγωγή του ΓεΣΥ, καθώς και η αύξησή της τον προσεχή Μάρτιο λόγω της εισαγωγής και της 
ενδονοσοκομειακής περίθαλψης. 

 Στο νέο προϋπολογισμό και πάλι το μεγαλύτερο ποσοστό κρατικών εσόδων θα προέλθει από τις έμμεσες 
φορολογίες. 

 Επιπρόσθετα, παρά τις συνεχείς εξαγγελίες όχι μόνο δεν παρατηρήθηκε βελτίωση, αλλά αντίθετα έχει 
επιδεινωθεί ακόμα περισσότερο η φοροδιαφυγή.  Οι ανείσπρακτοι φόροι ανέρχονται σε εκατοντάδες 
εκατομμύρια, ενώ η δυσλειτουργία του Τμήματος Φορολογίας είναι εμφανής.  Το κράτος δεν κατόρθωσε να 
προχωρήσει στη λήψη ουσιαστικών μέτρων για πάταξη της φοροδιαφυγής, επικεντρώνει τις προσπάθειές του 
προς λανθασμένες κατευθύνσεις.  Η μεγάλη καθυστέρηση στην επιβεβαίωση των φορολογικών δηλώσεων 
οδηγεί αναπόφευκτα και σε σημαντική απώλεια εσόδων.  Επιπρόσθετα δεν έχει προχωρήσει στη λήψη μέτρων 
για δικαιότερη κατανομή των φορολογικών βαρών στους πολίτες, ώστε σταδιακά να μειωθεί το οικονομικό χάσμα 
μεταξύ των ψηλών και των χαμηλών εισοδημάτων.  Αντίθετα το οικονομικό χάσμα μεταξύ των εισοδημάτων έχει 
διευρυνθεί ακόμα περισσότερο.  Η μεσαία τάξη παρουσιάζει ακόμα μεγαλύτερη συρρίκνωση, ώστε η μείωση 
κατά 1.3% περίπου του ποσοστού των πολιτών που βρίσκονται κάτω ή κοντά στο όριο της φτώχειας να 
εξανεμίζεται.  Επιπρόσθετα η μείωση του ποσοστού κινδύνου φτώχιας από το 15.7% το 2017 στο 15.4% το 2019 
είναι ένα πρόσθετο επιβεβαιωτικό στοιχείο. 

 Δυστυχώς τόσο από τον προϋπολογισμό όσο και στις κατά καιρούς προτάσεις της κυβέρνησης δεν 
περιλαμβάνονται δράσεις προς αυτή την κατεύθυνση, ενισχύεται ακριβώς το αντίθετο.  

 Σύμφωνα με τα στατιστικά στοιχεία της Ε.Ε. η Κύπρος βρίσκεται στην τελευταία θέση όσον αφορά την 
κατανομή του εθνικού εισοδήματος.  Από την οικονομική ανάπτυξη που παρουσιάζει, ευνοείται μόνο ένα μικρό 
ποσοστό του πληθυσμού, ενώ το 24% περίπου του πληθυσμού βρίσκεται κάτω ή κοντά στο όριο της φτώχειας.  
Οι μισθοί του ιδιωτικού τομέα βρίσκονται καθηλωμένοι στα επίπεδα των πρώτων χρόνων της κρίσης και δεν 
έχουν παρουσιάσει την ανάλογη αύξηση, ενώ σε πολλές περιπτώσεις οι εργασιακές συμφωνίες παραβιάζονται. 

 Η Ανταγωνιστικότητα της οικονομίας βρίσκεται στην τελευταία θέση από τις 28 χώρες μέλη της Ε.Ε., ενώ 
η παραγωγικότητα του δημόσιου τομέα βρίσκεται περίπου στο 75% του μ.ο. των χωρών της ευρωζώνης. 

 Έχει τον υψηλότερο ιδιωτικό δανεισμό και το δεύτερο ψηλότερο ποσοστό Μη Εξυπηρετούμενων Δανείων 
(ΜΕΔ) 

Δημόσιο χρέος (Δ.Χ.) 
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 Η πρόβλεψη της κυβέρνησης για μείωση του Δ.Χ. στο 97.4% του ΑΕΠ λόγω της πρόωρης αποπληρωμής 
του Ρωσικού δανείου δεν πρέπει να αποτελέσει στοιχείο εφησυχασμού.  Το Δ.Χ. δεν είναι μόνο ποσοστό επί του 
ΑΕΠ, είναι και το συνολικό ποσό του δανείου σε πραγματικούς αριθμούς.  Συγκεκριμένα το 2007 ήταν 7.0 δις 
ευρώ, το 2012 ήταν 15.350 δις ευρώ, το 2018 ανήλθε στα 21.3 δις ενώ σήμερα βρίσκεται στα 19.7 δις ευρώ. 

Κοινωνική πολιτική 
 Παρά τις επιμέρους προτάσεις κοινωνικής πολιτικής για ακόμα μία χρονιά δεν υπάρχει ένα ολοκληρωμένο 
πρόγραμμα κοινωνικής πολιτικής το οποίο να στηρίζει αποτελεσματικά τις ομάδες του πληθυσμού που 
βρίσκονται σε δύσκολη οικονομική κατάσταση, αλλά και ούτε προτάσεις οι οποίες να θέτουν σε στέρεες βάσεις 
την ουσιαστική αντιμετώπιση ενός από τα μεγαλύτερα κοινωνικά προβλήματα που βρίσκεται σε εξέλιξη στην 
πατρίδα-μας, την υπογεννητικότητα. 

 Το Δεκέμβριο του 2018 διατέθηκαν μετά από έγκριση της Βουλής (με εξαίρεση την ΕΔΕΚ) 45 εκ. ευρώ για 
να μειωθεί κατά 5 σεντς το λίτρο η τιμή των καυσίμων.  Μέτρο το οποίο αποδείχθηκε ότι δεν είχε καμία ουσιαστική 
συνεισφορά στους πολίτες 

 Το κράτος θα μπορούσε όπως είχαμε τονίσει, να προχωρήσει σε μέτρα κοινωνικής πολιτικής, όπως: 

- ανάπτυξη στεγαστικών προγραμμάτων για παραχώρηση κατοικίας σε νέα ζευγάρια σε τιμή κόστους, ή 
ενοικίασης με χαμηλό μίσθωμα 

- δημιουργία φωτοβολταïκών πάρκων για παραχώρηση δωρεάν ηλεκτρικού ρεύματος (με καθορισμένη 
οροφή) στους μόνιμους κατοίκους των ορεινών και ημιορεινών περιοχών 

- παραχώρηση επιδόματος για την απόκτηση 2ου ή 3ου παιδιού 

- αναλογική αύξηση των χαμηλών συντάξεων, κ.ά. 

Ανεργία  
 Τα στοιχεία καταγράφουν μία πτωτική πορεία της ανεργίας μετά το 2014 όπου καταγράφηκε το υψηλότερο 
ποσοστό.  Το 2019 η ανεργία ανήλθε στο 7.0% του ενεργού εργατικού δυναμικού.  Για ακόμα μία φορά θα 
τονίσουμε ότι το ποσοστό αυτό είναι πλασματικό, γιατί σε αυτό δεν περιλαμβάνονται 

- Οι 27 και πλέον χιλιάδες συμπατριώτες-μας κατά το πλείστον νέοι επιστήμονες, οι οποίοι είτε παρέμειναν 
στο εξωτερικό μετά τις σπουδές-τους είτε μετανάστευσαν για σκοπούς εργασίας 

- Όσοι απολύθηκαν από τον τραπεζικό, τον Ημικρατικό ή τον ιδιωτικό τομέα και είναι ηλικίας άνω των 55 
χρόνων και δεν είναι εγγεγραμμένοι στον κατάλογο ανέργων 

- Οι λήπτες δημοσίου βοηθήματος (Ε.Ε.Ε.)  

- Οι εποχιακοί άνεργοι της ξενοδοχειακής βιομηχανία λόγω της αναστολής της λειτουργίας τους κατά την 
χειμερινή περίοδο. 

 Εάν μάλιστα σε αυτούς προστεθούν και οι υποαπασχολούμενοι που ανέρχονται περίπου στο 14% του 
συνόλου των εργαζομένων, τότε η κατάσταση δεν είναι και τόσο θετική όσο παρουσιάζεται. 

Τραπεζικός τομέας 
 Παρά τις διαρθρωτικές αλλαγές που επήλθαν στον τραπεζικό τομέα εντούτοις κοινή είναι η αντίληψη ότι 
δεν έχει ακόμα πλήρως σταθεροποιηθεί.  Παράλληλα συνεχίζει με πρόσχημα τις αναδιαρθρώσεις αλλά και την 
ανάγκη επιβίωσης να λειτουργεί αρνητικά και αυταρχικά σε βάρος των πολιτών, εκμεταλλευόμενος τα ισχυρά 
όπλα που του παραχώρησε η πλειοψηφία της Βουλής σχετικά με τις εκποιήσεις ακινήτων αλλά και τη στέρηση 
δικαιωμάτων των πολιτών να προστατεύσουν κατά νόμιμο τρόπο τα δικαιώματά τους.  Δείγματα αυτής της 
πολιτικής είναι 

- Τα κωλύματα που προβάλουν για την αναδιάρθρωση ΜΕΔ 

- Οι αυξημένες χρεώσεις στις οποίες υποβάλλουν τους πελάτες 

- Οι εκποιήσεις ακινήτων 

- Οι παρεμβάσεις για την αναστολή ή/και ματαίωση λήψης μέτρων προστασίας των πολιτών 

- Η πώληση δανείων σε εταιρίες διαχείρισής τους σε χαμηλή τιμή, αλλά την ίδια στιγμή αρνούνται την 
πώληση των δανείων στους δανειολήπτες σε υψηλότερη τιμή. 

 Για ακόμα ένα χρόνο δεν έχουμε διαπιστώσει οποιαδήποτε σοβαρή πρωτοβουλία για την έστω μερική 
στήριξη των κουρεμένων καταθετών, των εξαπατημένων κατόχων αξιογράφων (αν και υπήρχε μνημονιακός όρος 
που δεν υλοποιήθηκε), των κουρεμένων ταμείων προνοίας. 

Υπουργείο Άμυνας 
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 Οι συνεχιζόμενες πειρατικές ενέργειες της Τουρκίας σε βάρος της Κύπρου και της Ελλάδας, με αφορμή 
τις έρευνες για την ανεύρεση υδρογονανθράκων στην Αποκλειστική Οικονομική Ζώνη, επαναφέρουν στο 
προσκήνιο την ανάγκη περαιτέρω αναβάθμισης της επιχειρησιακής ικανότητας της Ε.Φ., καθώς και της 
ενεργοποίησης του Δόγματος του Ενιαίου Αμυντικού χώρου Ελλάδας-Κύπρου. 

 Οι ραγδαίες εξελίξεις που παρατηρούνται στην ευρύτερη περιοχή της Αν. Μεσογείου επιβάλλουν ενίσχυση 
και αξιοποίηση του στρατηγικού ρόλου της Κύπρου.  

 Τα έσοδα από την έκτακτη εισφορά για την Άμυνα θα πρέπει να αξιοποιηθούν αποκλειστικά και μόνο για 
την περαιτέρω ενίσχυση των ενόπλων δυνάμεων της πατρίδας μας, με την απόκτηση νέων σύγχρονων και 
αποτελεσματικών οπλικών συστημάτων.  Εάν η κυβέρνηση εξακολουθήσει να αρνείται να υλοποιήσει την 
παραπάνω πρόταση τότε οφείλει για λόγους αξιοπιστίας είτε να καταργήσει τη συγκεκριμένη φορολογία, είτε να 
την μετονομάσει. 

Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως  
 Για μία ακόμα χρονιά από το όραμα και τις βασικές επιδιώξεις του υπουργείου απουσιάζει η ουσιαστική 
και σε βάθος αναβάθμιση του σωφρονιστικού συστήματος.  Η κατάσταση που επικρατεί στις Κεντρικές Φυλακές 
μπορεί εξωτερικά και για επικοινωνιακούς λόγους να εμφανίζεται «ωραιοποιημένη», όμως στην πραγματικότητα 
ελάχιστα έχουν γίνει για την πραγματική βελτίωση των συνθηκών διαβίωσης των φυλακισμένων, αλλά και τις 
συνθήκες εργασίας του προσωπικού. 

 Παρά τις εξαγγελίες δεν έχει ακόμα προχωρήσει η αυτονόμηση της Πυροσβεστικής και η δημιουργία της 
Ακτοφυλακής. 

 Περαιτέρω δεν έχει ακόμα υλοποιηθεί το πρόγραμμα ενίσχυσης των προληπτικών μέτρων οδικής 
ασφάλειας καθώς και του θεσμού των σεμιναρίων οδικής συμπεριφοράς, τα οποία θα καλούνται να 
παρακολουθήσουν οδηγοί που παρανομούν προς αποφυγή της καταβολής προστίμου. 

Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού  
 Η ίδρυση Υφυπουργείου Τουρισμού μέχρι στιγμής δεν έχει οδηγήσει σε ουσιαστική αναδιοργάνωση των 
υπηρεσιών που ασχολούνται με τον τουρισμό και την ενίσχυση της ποιοτικής και αποτελεσματικής λειτουργίας-
τους. 

 Η ΕΔΕΚ ανησυχεί για τη συνεχιζόμενη καθυστέρηση στην προώθηση ουσιαστικών έργων τουριστικής 
υποδομής με αποτέλεσμα να μην αξιοποιούνται οι δυνατότητες για ενίσχυση του εξειδικευμένου τουρισμού, 
όπως συνεδριακού, ναυτικού, αθλητικού, μηχανοκίνητου, ιατρικού. 

 Είναι ιδιαίτερα ανησυχητική η επανάπαυση που παρατηρείται λόγω της αύξησης του αριθμού των 
τουριστικών αφίξεων τα τελευταία χρόνια.  Όμως στην ουσία θα έπρεπε η προσπάθεια να επικεντρώνεται 
περισσότερο στην ποιότητα παρά στους αριθμούς καθώς και στο καθαρό τουριστικό συνάλλαγμα που παραμένει 
στο κράτος, παρά για το ακαθάριστο εισόδημα.  Επιπρόσθετα θα πρέπει στο πλαίσιο σχεδιασμού να μειωθεί η 
έκταση του «Allinclusive» στη ξενοδοχειακή βιομηχανία, γιατί πλήττει σοβαρά άλλους τομείς της τουριστικής 
βιομηχανίας με συνεπακόλουθες οικονομικές απώλειες τόσο στους πολίτες όσο και στο κράτος. 

 Επιπρόσθετα πρέπει να προχωρήσει η εκπόνηση προγράμματος για την κατασκευή φωτοβολταïκών 
πάρκων για αύξηση του ποσοστού παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από ΑΠΕ.  Μέρος της παραγωγής να 
παραχωρείται δωρεάν στους μόνιμους κατοίκους των ημιορεινών και ορεινών περιοχών ως αντισταθμιστικό 
μέτρο για την κατάργηση του επιδόματος θέρμανσης που παραχωρείτο στο παρελθόν, αλλά και ως κίνητρο 
παραμονής των κατοίκων ή/και επιστροφής των αποδήμων. 

 Ο αργός ρυθμός ανάπτυξης των ΑΠΕ επιφέρει σοβαρό κόστος στο κράτος και κατ’ επέκταση στους 
πολίτες.  Ενώ το 2019 το κόστος αγοράς θερμοκηπιακών ρύπων ήταν 39 ε. ευρώ το 2020 θα ανέλθει περίπου 
στα 86 εκ. ευρώ δηλ. αύξηση 130%. 

Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
 Μπορεί η βιωσιμότητα του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων (ΤΚΑ) να αποτελεί βασική προτεραιότητα 
του υπουργείου.  Όμως την ίδια στιγμή πρέπει άμεσα  

- να επεξεργασθεί σχέδιο στο πλαίσιο συγκεκριμένου χρονοδιαγράμματος, για την αύξηση των κατώτατων 
συντάξεων σε επίπεδο πάνω από το όριο της φτώχειας. 

- να μεριμνήσει στη μείωση του χρόνου που μεσολαβεί από την υποβολή αίτησης μέχρι την εξέταση από 
το ιατροσυμβούλιο για την παραχώρηση σύνταξης ανικανότητας, και 

- η παραχώρηση των επιδομάτων ανεργίας και ασθένειας στους δικαιούχους να γίνεται άμεσα ώστε να 
μπορούν να καλύψουν τις ατομικές και οικογενειακές τους ανάγκες. 

 Η μεγάλη αύξηση του αριθμού αστέγων συμπατριωτών μας πρέπει να ενεργοποιήσει τις υπηρεσίες του 
Υπουργείου για εξεύρεση άμεσων και μεσοπρόθεσμων λύσεων στέγασης. 
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 Επιπρόσθετα πρέπει να προχωρήσει στην ετοιμασία και εξαγγελία προγραμμάτων για 

- Την επιδότηση βρεφονηπιακών υπηρεσιών που θα παραχωρούνται σε εργαζόμενους γονείς 

- Τη λειτουργία βρεφονηπιακών σταθμών σε μεγάλες επιχειρήσεις 

- Την επιτάχυνση της προώθησης ρύθμισης για πρόωρη αφυπηρέτηση των ατόμων με Μεσογειακή 
Αναιμία. 

Υπουργείο Εσωτερικών 
 Το υπουργείο θα πρέπει να προχωρήσει σε σειρά μέτρων ώστε να αποφεύγονται οι χρονοβόρες 
διαδικασίες για την προώθηση πολεοδομικών έργων, και να προχωρήσει το συντομότερο στην υλοποίηση των 
εξαγγελιών-του για το ίδιο θέμα. 

 Το κόστος απόκτησης στέγης κύρια από τα μικρομεσαία εισοδήματα είναι απαγορευτικό.  Γι’ αυτό θα 
πρέπει έγκαιρα να προχωρήσει σε δέσμη μέτρων στεγαστικής πολιτικής. 

 Η ΕΔΕΚ έχει καταθέσει τις προτάσεις της για αυτό το θέμα, οι οποίες μεταξύ άλλων περιλαμβάνουν: 

- πλήρη κατάργηση των μεταβιβαστικών τελών σε περίπτωση καταβολής ΦΠΑ 

- αύξηση των πολεοδομικών ζωνών, κύρια στην ύπαιθρο 

- αύξηση του συντελεστή δόμησης 

- αλλαγή της δήλωσης πολιτικής για τα αγροτεμάχια 

- παραχώρηση της γης στον Οργανισμό Ανάπτυξης Γης, ο οποίος αφού αναπτύξει τις οικιστικές μονάδες 
να τις παραχωρεί σε χαμηλές τιμές, με μακροχρόνια αποπληρωμή και με διαφανείς διαδικασίες σε άπορες 
δικαιούχες οικογένειες καθώς και ανάπτυξη μονάδων για παραχώρηση με χαμηλό ενοίκιο σε οικογένειες 
χαμηλού εισοδήματος 

- παραχώρηση ειδικού επιδόματος στα νεαρά ζευγάρια για τη διαμόρφωση του χώρου ανέγερσης κατοικίας 
σε ημιορεινές και ορεινές περιοχές. 

 Δεν υπάρχει καμιά πρόβλεψη για την ανέγερση κτηρίων για τη στέγαση κρατικών υπηρεσιών 
αξιοποιώντας την κρατική γη, ώστε σταδιακά το κράτος να απεξαρτηθεί από την ανάγκη ενοικίασης και συνεχούς 
μεταστέγασης υπηρεσιών.  Στη διάρκεια μιας 5ετίας το κράτος καταβάλλει περίπου 200 εκ. ευρώ σε ενοίκια.  Ο 
καθένας μπορεί να αντιληφθεί ότι με σωστό προγραμματισμό και αποφυγή διασπάθισης χρημάτων πόσα κτήρια 
θα μπορούσαν να ανεγερθούν και την ίδια στιγμή μακροπρόθεσμα πόση θα ήταν η εξοικονόμηση. 

Υπουργείο Εξωτερικών 
 Λαμβάνοντας υπ’ όψη τη σοβαρή αποστολή που έχει να εκπληρώσει το Υπουργείο Εξωτερικών για την 
διαφώτιση και τις ευθύνες που δημιουργεί η συμμετοχή μας στην Ε.Ε., σε διάφορους διεθνείς Οργανισμούς αλλά 
και η μη επίλυση του κυπριακού, είναι αδιανόητο να έχει τον μικρότερο προϋπολογισμό από όλα τα υπουργεία, 
ακόμα και από Ημικρατικούς Οργανισμούς. 

 Η ΕΔΕΚ επαναλαμβάνει για μια ακόμα φορά ότι ο προϋπολογισμός-του  είναι απαράδεκτα πενιχρός και 
θα πρέπει να αυξηθεί δραστικά. 

Υπουργείο Υγείας  
 Κατά την περσινή συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού ως ΕΔΕΚ είχαμε προβεί σε σειρά 
παρατηρήσεων αναφορικά με την εφαρμογή του ΓεΣΥ.  Δυστυχώς οι προβλέψεις μας όχι μόνο επιβεβαιώθηκαν 
αλλά η κατάσταση στον τομέα της Υγείας έχει επιδεινωθεί ακόμα περισσότερο. 

 Συγκεκριμένα τονίζαμε: 

 «Ο Τομέας της Δημόσιας Υγείας βρίσκεται σε κρίσιμη καμπή.  Η μαζική αποχώρηση ιατρικού 
προσωπικού και οι σοβαρές ελλείψεις σε αναλώσιμα και εξοπλισμό, σε συνάρτηση με την υποχρέωση 
προσφοράς ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης σε μεγάλο τμήμα του πληθυσμού, προκάλεσαν σοβαρά 
προβλήματα στην προσφερόμενη περίθαλψη και συμβάλουν στην αποδόμησή του στη συνείδηση των 
πολιτών. 

 Το Κ.Σ. ΕΔΕΚ εκφράζει τις ανησυχίες του για τον τρόπο με τον οποίο επιχειρείται η έναρξη 
εφαρμογής του ΓεΣΥ.  Συγκεκριμένα: 

- Κατά παράβαση της σαφούς προϋπόθεσης που τίθεται στο προοίμιο της νομοθεσίας ότι θα πρέπει 
πριν την εφαρμογή του ΓεΣΥ να προχωρήσει η αυτονόμηση των Δημόσιων Νοσηλευτηρίων σε 
Διοικητικό και Επιστημονικό επίπεδο το υπουργείο προωθεί τις δύο διαδικασίες παράλληλα. 
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- Τόσο η διαδικασία διορισμού, όσο και η σύνθεση του Δ.Σ. του ΟΚΥΠΥ προκαλούν εύλογα 
ερωτήματα και ενισχύουν τις υπόνοιες για εξυπηρέτηση σκοπιμοτήτων. 

- Από το επικαιροποιημένο νομοσχέδιο για το ΓεΣΥ που ψηφίσθηκε τον περασμένο Ιούνιο, μέχρι 
σήμερα δεν προχώρησε καμιά μελέτη για τις ανάγκες του Δημόσιου τομέα σε εξοπλισμό και σε 
κλινικές ώστε να μπορεί να προσφέρει υψηλού επιπέδου ιατρική περίθαλψη σε ολόκληρη την 
επικράτεια. 

- Η διαδικασία αναδιοργάνωσης των Δημόσιων Νοσηλευτηρίων παραμένει σε εκκρεμότητα και η 
προοπτική ορθής και αποτελεσματικής αυτονόμησης των νοσηλευτηρίων τίθεται εν αμφιβόλω». 

 Το Κ.Σ. ΕΔΕΚ πρότεινε την άμεση υιοθέτηση αριθμού μέτρων ώστε να υπάρξει άμβλυνση των 
προβλημάτων και σωστή εφαρμογή του ΓεΣΥ.  Δυστυχώς τα μέτρα αυτά δεν έχουν υιοθετηθεί με αποτέλεσμα: 

- Να συνεχίζεται η συμφόρηση ασθενών στα Τμήματα Πρώτων Βοηθειών  

- Η υποστελέχωση των Δημόσιων Νοσηλευτηρίων να επιδεινωθεί και τμήματα να κινδυνεύουν με αναστολή 
των εργασιών τους 

- Να μην προχωρήσει η αναβάθμιση των περιφερειακών νοσοκομείων και των Αγροτικών Κέντρων Υγείας 

- Δεν έχει ακόμα ολοκληρωθεί η κοστολόγηση των υπηρεσιών που προσφέρει ο δημόσιος τομέας με 
αποτέλεσμα να παρατηρείται απώλεια εσόδων και την ίδια στιγμή ο φορολογούμενος πολίτης καλείται να 
καλύψει ελλείμματα των δημόσιων νοσηλευτηρίων.  

- Ο τρόπος εφαρμογής του προσωπικού γιατρού οδήγησε σε αδικαιολόγητες σπατάλες και υποβάθμισε 
σημαντικά την ποιότητα των προσφερόμενων υπηρεσιών 

- Οι καταχρήσεις σε εργαστηριακές και παρακλινικές εξετάσεις επέφεραν ακόμα μεγαλύτερη επιβάρυνση 
των οικονομικών του ΓεΣΥ και οδήγησαν για πρώτη φορά σε σημαντικές ελλείψεις φαρμάκων πρώτης 
ανάγκης. 

 Ευχόμαστε ότι όλα τα παραπάνω δεν θα οδηγήσουν τελικά είτε στην εισαγωγή του πολυασφαλιστικού 
συστήματος, είτε στην κατάρρευση του δημόσιου τομέα και την αναγκαστική πώλησή του σε ξένα ιδιωτικά 
συμφέροντα. 
Ε. Παρατηρήσεις Συμμαχίας Πολιτών 
 Ο Προϋπολογισμός του 2020 και οι προβλέψεις για τα έτη 2021 και 2022 δεν ανταποκρίνονται στις 
πραγματικές ανάγκες της Κυπριακής οικονομίας αλλά και της κυπριακής κοινωνίας η οποία συνεχίζει να βιώνει 
σοβαρά προβλήματα που προκλήθηκαν από την οικονομική κρίση.  

 Η Κυβέρνηση συνεχίζει να επενδύει στον τομέα των ακινήτων και στον τουρισμό που αποτελούν 
ευαίσθητους τομείς από εξωτερικούς παράγοντες.  Παρά το πάθημα του 2013 η Κυβέρνηση δεν εμπλούτισε το 
οικονομικό μοντέλο οικονομικής ανάπτυξης.  Αντίθετα έχει πλήρως εγκαταλείψει τον πρωτογενή και δευτερογενή 
τομέα.  

 Ενώ ο ρυθμός ανάπτυξης παραμένει πιο ψηλός από τον μέσο όρο της Ευρωζώνης, εντούτοις παρουσιάζει 
σοβαρή επιβράδυνση.  Παρόλα αυτά η Κυβέρνηση για δεύτερη χρονιά υλοποιεί μόνο κατά 52% τους 
Προϋπολογισμούς Ανάπτυξης.  Αυτό είτε αποδεικνύει την αντιπαραγωγικότητα και αναποτελεσματικότητα της 
Κυβέρνησης και της Κρατικής μηχανής είτε αποτελεί απόδειξη έλλειψης προγραμματισμού και ανικανότητας 
υλοποίησης των εγκεκριμένων από την Βουλή αναπτυξιακών έργων.  

 Ενώ η εφαρμογή του ΓΕΣΥ αποτελεί μια μεγάλη κοινωνική κατάκτηση, η μη συμπερίληψη κονδυλίων για 
στήριξη, ενίσχυση και εκσυγχρονισμό των Κρατικών Νοσηλευτηρίων, απειλεί την δεύτερη φάση και πλήρη 
εφαρμογή του ΓΕΣΥ με αποτυχία.  Χωρίς την αποτελεσματική ανταπόκριση των Κρατικών Νοσηλευτηρίων το 
ΓΕΣΥ θα αποτύχει, αφού ο ιδιωτικός τομέας δεν μπορεί να καλύψει ούτε το 40% των αναγκών 
ενδονοσοκομειακής περίθαλψης.  Εκτιμούμε  ότι η ίδια η Κυβέρνηση υποσκάπτει το ΓΕΣΥ.  

 Ως επικίνδυνο κρίνουμε το γεγονός ότι σε μια περίοδο όπου η Τουρκία προκαλεί εντάσεις, παραβιάζει 
κυριαρχικά δικαιώματα μας στην ΑΟΖ, χρησιμοποιεί τη στρατιωτική της δύναμη και βία έναντι των γειτόνων της, 
μειώνονται αντί να αυξάνονται οι δαπάνες για την άμυνα.  Η Κυπριακή Δημοκρατία μετατρέπεται σε ανοχύρωτη 
πολιτεία την ώρα που οι κίνδυνοι και οι απειλές αυξάνονται και εντείνονται.  

 Μετά από 7 χρόνια διακυβέρνησης καμία ουσιαστική διαρθρωτική ή συστημική μεταρρύθμιση δεν έχει 
υλοποιηθεί παρά τις εξαγγελίες της Κυβέρνησης, με αποτέλεσμα η γραφειοκρατία να συνεχίζει να αποτελεί 
τροχοπέδη για την ανάπτυξη, το εκπαιδευτικό σύστημα να στηρίζεται στην αναχρονιστική θεωρία της 
αποστήθισης, η έρευνα και η καινοτομία να είναι καθηλωμένες και έξω από το μοντέλο παραγωγής υπηρεσιών 
και προϊόντων υψηλής προστιθέμενης αξίας.  

 Παρά τους καλούς ρυθμούς ανάπτυξης και την αύξηση του ΑΕΠ τα τελευταία 5 χρόνια, η ανάπτυξη δεν 
έχει θετική επίδραση στο σύνολο της κοινωνίας αλλά μόνο σε ορισμένους τομείς και μικρές κοινωνικές ομάδες, 
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ενώ η κατανομή του παραγόμενου εθνικού πλούτου δεν κατανέμεται δίκαια.  Αυτό σε συνδυασμό με τους 
εξευτελιστικούς μισθούς στον ιδιωτικό τομέα έχουν ως αποτέλεσμα τη διατήρηση του δανεισμού των νοικοκυριών 
στο ψηλότερο επίπεδο εντός της Ε.Ε. καθώς επίσης και την διατήρηση των ΜΕΔ σε πολύ ψηλά επίπεδα.  Το 
Σχέδιο Εστία φαίνεται εκ των πραγμάτων ότι δεν μπορεί να ανταποκριθεί στις πραγματικές ανάγκες  των 
δανειοληπτών και οδηγείται σε αποτυχία.  Την ίδια ώρα η Κυβέρνηση δεν δείχνει διατεθειμένη να αντιμετωπίσει 
με ολοκληρωμένη πολιτική το πρόβλημα των ακριβών ενοικίων και της στέγαση των ευαίσθητων κοινωνικών 
ομάδων και των χαμηλά αμειβόμενων.  

 Όλα αυτά καταδεικνύουν ότι οι προϋπολογισμοί του 2020 δεν ανταποκρίνονται στα πραγματικά δεδομένα 
και δεν μπορούν να απαντήσουν στις μεγάλες κοινωνικές και οικονομικές προκλήσεις της χώρας.  Στερούνται 
οράματος και αποτελούν μια απλή λογιστική διαχείριση  στερούμενοι της αναγκαίας κοινωνικής ευαισθησίας αλλά 
και του απαραίτητου μεταρρυθμιστικού οράματος.  

ΣΤ. Παρατηρήσεις Αλληλεγγύης  
ΕΙΣΑΓΩΓΗ - Ο ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΣ ΤΟΥ 2020 
 Η Αλληλεγγύη αναγνωρίζει ότι η κυπριακή οικονομία κατά το τρέχον έτος 2019 κατέγραψε θετικό ρυθμό 
οικονομικής μεγέθυνσης.  Επιπρόσθετα υπήρξε βελτίωση στο δημοσιονομικό ισοζύγιο το οποίο παραμένει 
πλεονασματικό.  Ακόμα το δημόσιο χρέος παρά την επέκταση του (μετά την παροχή εγγυήσεων στην Ελληνική 
Τράπεζα) κρίνεται ως βιώσιμο.  Είναι δε ενθαρρυντικό ότι η Κύπρος είναι πλέον τοποθετημένη στην επενδυτική 
βαθμίδα και υπάρχει πρόσβαση στις διεθνείς αγορές ενώ οι αποδόσεις των κυπριακών ομολόγων παραμένουν 
σε χαμηλά επίπεδα. 

 Ωστόσο, η Αλληλεγγύη θεωρεί ότι ο προϋπολογισμός του κράτους για το 2020 μπορεί να είναι 
ισοσκελισμένος και καλός λογιστικά, όμως είναι ένας ακόμα προϋπολογισμός από το παρελθόν, γιατί λείπουν 
από αυτόν οι ρηξικέλευθες, ευφάνταστες, επαναστατικές ιδέες και προτάσεις που χρειάζεται σήμερα η Κύπρος.  
Και σε αυτόν τον προϋπολογισμό αυτό που υπάρχει είναι μια μεγέθυνση των οικονομικών δεικτών βασικά από 
έσοδα από τον τουρισμό και την έκδοση διαβατηρίων.  Συμπερασματικά είναι ακόμα ένας αντιλαϊκός 
προϋπολογισμός διαχείρισης χωρίς το περιεχόμενο που έχει ανάγκη η Κύπρος. 

 Η Αλληλεγγύη αναγνωρίζει ότι παρά τις ιδιόμορφες συνθήκες που επικρατούν και ακόμα επηρεάζουν 
αρνητικά την κυπριακή οικονομία, ο προϋπολογισμός του Κράτους για το 2020 καταγράφει μια προσπάθεια 
ανάκαμψης και επαναφοράς στα προ της κρίσης οικονομικά μεγέθη.  

 Ως προς τα έσοδα του, ο εν λόγω Προϋπολογισμός είναι καθαρά εισπρακτικός με ελάχιστες διακυμάνσεις 
οι οποίες ουσιαστικά εμπεριέχουν τη φυσιολογική αύξηση μεγεθών.  Ως προς τις δαπάνες του απλά και φέτος 
όπως και τα προηγούμενα χρόνια συντηρούνται τα σχετικά μεγέθη και μεθοδεύεται δυστυχώς η αύξηση του 
προσωπικού μέσω του ανεξέλεγκτου μηχανισμού των εκτάκτων και προσωρινών υπαλλήλων με ό,τι αυτό 
συνεπάγεται. 

 Το φορολογικό σύστημα επαναλαμβάνεται εν πολλοίς το ίδιο εκεί που χρήζει ριζικού εκσυγχρονισμού και 
αναθεώρησης.  Απουσιάζουν τα οποιαδήποτε κίνητρα για καινοτόμες ιδέες, αειφόρο ανάπτυξη, λείπει από το 
ισχύον φορολογικό καθεστώς η αναγκαία διαφάνεια και ο περιορισμός της φοροδιαφυγής και φοροαποφυγής. 

 Οι τομείς της υγείας και παιδείας κυριολεκτικά αφήνονται στη μοίρα τους και συρρικνώνονται.  Η ενίσχυση 
της αμυντικής θωράκισης είναι παντελώς απούσα ενώ το κοινωνικό κράτος δεν διακρίνεται από οτιδήποτε 
καινούργιο πέραν της πεπατημένης. 

 Απουσιάζουν τα αναγκαία μέτρα ελάφρυνσης του χρέους όταν το τελευταίο κυριολεκτικά ταλανίζει την 
οικονομία ενώ στην ηλεκτρική ενέργεια η Κύπρος είναι και θεωρείται από τις πιο ακριβές αγορές στην Ευρώπη.  
Η επιβάρυνση του Κρατικού Προϋπολογισμού με τα ποικίλα σχέδια σύνταξης είναι ανησυχητική, ο πληθυσμός 
γηράσκει και εμείς απλά παρακολουθούμε το πρόβλημα.  Η δημοσιονομική πολιτική των τελευταίων ετών στο 
επίπεδο της στήριξης της οικογένειας και των γεννήσεων έχει αποτύχει παταγωδώς καθότι οι γάμοι μειώθηκαν 
κατακόρυφα και οι γεννήσεις λιγόστεψαν επικίνδυνα. 

 Την ώρα που η κυπριακή οικονομία εξακολουθεί να είναι ρευστή και ευάλωτη, η Αλληλεγγύη (όπως και 
στον προϋπολογισμό του 2019 έτσι και στον προϋπολογισμό του 2020), εντοπίζει τη ροπή της Κυβέρνησης να 
επιστρέψει πίσω σε προβληματικές νοοτροπίες και πρακτικές, με επαναφορά αχρείαστων δαπανών και 
καταχρηστικών απολαβών που είχαν αποκοπεί κατά την περίοδο του μνημονίου. 

 Μετά και τα τελευταία γεγονότα σχετικά με το πρόγραμμα πολιτογραφήσεων ξένων υπηκόων-επενδυτών 
και την ανάκληση διαβατηρίων, η Αλληλεγγύη κρούει τον κώδωνα του κινδύνου σημειώνοντας ότι η εξάρτηση 
της οικονομίας από αυτό το αμφιβόλου διάρκειας και ποιότητας πρόγραμμα, ελλοχεύει πολλούς κινδύνους.  
Επιπλέον κίνδυνοι υπάρχουν και στην αγορά εργασίας καθότι η ανεργία μπορεί στατιστικά να έχει μειωθεί, όμως 
εξακολουθεί να υπάρχει σοβαρό πρόβλημα στην επαγγελματική αποκατάσταση ιδιαίτερα των νέων πτυχιούχων 
και των μακροχρόνιων ανέργων.  Ενώ οι συνθήκες εργασίας και οι απολαβές στο ιδιωτικό τομέα εξακολουθούν 
να είναι προβληματικές. 
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 Καταληκτικά η Αλληλεγγύη υποστηρίζει ότι η πλήρης δημοσιονομική εξυγίανση και η οικονομική και δομική 
αναδιάρθρωση του κυπριακού κράτους απαιτούν την υπέρβαση των κομματικών γραμμών και τη σύγκλιση όλων 
σε ένα αναγκαίο αναπτυξιακό πρόγραμμα που να μεγεθύνει την πραγματική οικονομία και να δίδει τη δυνατότητα 
στην εκάστοτε κυβέρνηση να επεκτείνει την κοινωνική της πολιτική, βελτιώνοντας το βιοτικό επίπεδο ιδίως των 
ευπαθών ομάδων της κυπριακής κοινωνίας. 

1. ΚΙΝΔΥΝΟΙ ΓΙΑ ΤΗΝ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑ 
 Η Αλληλεγγύη σημειώνει ότι παρά τις θετικές επιδόσεις, η κυπριακή οικονομία εξακολουθεί να απειλείται 
με αποσταθεροποίηση λόγω των κινδύνων που προκύπτουν από: 

1. Τη διατήρηση του ψηλού ποσοστού των μη-εξυπηρετούμενων δανείων (ΜΕΔ), παρά την ύπαρξη του 
Σχεδίου Εστία και παρά την εξαγωγή από το τραπεζικό σύστημα εκατοντάδων ΜΕΔ που πωλήθηκαν σε 
Εταιρείες Εξαγοράς Πιστώσεων. 

2. Την αναμενόμενη δικαστική απόφαση σχετικά με τη νομιμότητα των μισθολογικών περικοπών στο 
δημόσιο τομέα και την ενδεχόμενη υποχρέωση του Κράτους να επιστρέψει όσα περιέκοψε από τους 
μισθούς των δημοσίων υπαλλήλων.  

3. Την ύπαρξη δημοσιονομικών κινδύνων από πιθανά προβλήματα, καταχρήσεις και αστοχίες στη λειτουργία 
του ΓΕΣΥ. 

4. Τη διαφαινόμενη φανερή και υπαρκτή ροπή της Κυβέρνησης να επιστρέψει πίσω σε νοοτροπίες του 
παρελθόντος σε αλόγιστες, ασύδοτες κρατικές δαπάνες που να υπερβαίνουν τα έσοδα του Κράτους. 

5. Την αύξηση του λειτουργικού κόστους του δημόσιου τομέα και της κρατικής μηχανής λόγω αδυναμίας 
προώθησης των αναγκαίων μεταρρυθμίσεων που θα καταστήσουν τον κράτος οικονομικό, ευέλικτο και 
παραγωγικό. 

6. Την παραμονή του ιδιωτικού χρέους σε πολύ ψηλά επίπεδα παρά την πτωτική του τάση.  Το μέγεθος 
αυτό είναι ιδιαίτερα κρίσιμο και καθιστά την Κύπρο ευάλωτη σε επικείμενα εξωτερικές επιπτώσεις.  

7. Τις αρνητικές εξελίξεις με το κλείσιμο της αεροπορικής εταιρείας Thomas Cook που ήταν ένας οργανισμός 
που τροφοδοτούσε την κυπριακή αγορά τουρισμού με μεγάλους αριθμούς τουριστών.  Η απουσία της 
Thomas Cook θα επιφέρει αρνητικές επιπτώσεις στις επιδόσεις του τουρισμού της πατρίδας μας. 

8. Την ανατροπή του εξωτερικού περιβάλλοντος της κυπριακής οικονομίας λόγω BREXIT.  Μια εξέλιξη η 
οποία δεν έχει εκτιμηθεί επαρκώς πως θα επηρεάσει την κυπριακή οικονομία. 

9. Την επέκταση της φτώχειας και του κοινωνικού αποκλεισμού με την εμφάνιση αστέγων στην Κύπρο.  Ένα 
τραγικό φαινόμενο που απειλεί την κοινωνική συνοχή της κυπριακής κοινωνίας. 

10. Την υπερβολική συγκέντρωση οικονομικής δραστηριότητας στον τομέα των κατασκευών ιδιαίτερα στον 
τομέα των ψηλών κτιρίων λόγω του προγράμματος πολιτογράφησης ξένων υπηκόων-επενδυτών στην 
Κύπρο.  

2. ΟΙ ΑΝΑΓΚΕΣ ΤΗΣ ΚΥΠΡΙΑΚΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ 
 Για την Αλληλεγγύη η πραγματική ανάπτυξη, η δημοσιονομική εξυγίανση και η δημοσιονομική 
σταθερότητα της οικονομίας, απαιτούν τον περιορισμό των κινδύνων, των απειλών και των αρνητικών 
επιπτώσεων από εξελίξεις που μπορούν να επηρεάσουν αρνητικά την κυπριακή οικονομία. 

 Για να περιοριστούν οι κίνδυνοι, οι απειλές και οι αρνητικές επιπτώσεις η Αλληλεγγύη θεωρεί αναγκαία τα 
παρακάτω: 

1. Να προωθηθούν χωρίς καθυστέρηση και να ολοκληρωθούν με γρήγορους ρυθμούς η μεταρρύθμιση της 
δημόσιας υπηρεσίας και η μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης. 

2. Να θεσμοθετηθεί και να εφαρμοστεί ένας διαφανής μηχανισμός αξιολόγησης των υπαλλήλων του κράτους 
και της παραγωγικότητας τους. 

3. Να εξορθολογιστεί το κρατικό μισθολόγιο και να καθοριστούν οροφές τόσο στους μισθούς όσο και στις 
συντάξεις του δημοσίου.  

4. Να καταγραφούν, να τυποποιηθούν και να απλοποιηθούν όλες οι διαδικασίες, οι οδηγίες εργασίας και τα 
σχέδια υπηρεσίας του δημοσίου. 

5. Να ξεχωρίσουν οι αρμοδιότητες των Υπουργείων, να συνενωθούν ομοειδείς υπηρεσίες με στόχο 
οικονομίες κλίμακος. 

6. Να ενοποιηθεί και να κωδικοποιηθεί η νομοθεσία, ώστε να εξαλειφθεί η πολυνομία, η κακονομία και η 
αλληλοεπικάλυψη αρμοδιοτήτων. 
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7. Να εκσυγχρονιστούν ή να καταργηθούν και να απλοποιηθούν σε εύληπτη μορφή οι εγκύκλιοι του 
δημοσίου, ώστε αν είναι κατανοητοί οι νόμοι στους απλούς πολίτες αλλά και στους λειτουργούς του 
κράτους. 

8. Να τυποποιηθεί η διαχείριση και ο έλεγχος των μεγάλων κρατικών συμβολαίων για να παταχθεί η 
διαπλοκή. 

9. Να τυποποιηθεί η διαχείριση και ο έλεγχος των υλικών και άλλων προμηθειών του δημοσίου προκειμένου 
να μειωθούν δραστικά οι άστοχες σπατάλες. 

10. Να δημιουργηθεί κουλτούρα στο προσωπικό του δημοσίου τομέα, ώστε να εξυπηρετεί και όχι να 
ταλαιπωρεί τους πολίτες. 

11. Να θεσμοθετηθεί μια αποδεκτή κλίμακα αξιών στον δημόσιο τομέα. 

12. Να εμπεδωθεί η αξιοκρατία και η διαφάνεια στους διορισμούς και τις προαγωγές. 

13. Να καθιερωθεί η διαφάνεια σε όλους τους τομείς του κράτους και όλες οι αποφάσεις του κράτους σε όλα 
τα επίπεδα πρέπει να είναι δικαιολογημένες και προσβάσιμες από τον πολίτη. 

14. Να θεσμοθετηθεί η ευθύνη των δημόσιων λειτουργών για λανθασμένες ή σκόπιμες αποφάσεις τους, που 
δημιουργούν κόστος στον Κράτος και τον πολίτη. 

15. Να θεσμοθετηθεί η ευθύνη και η λογοδοσία για πολιτικές αποφάσεις και όλοι οι αξιωματούχοι του κράτους 
να λογοδοτούν και να αξιολογείται το έργο τους. 

16. Να επιταχυνθεί η μεταρρύθμιση που προωθείται στον τομέα της δικαιοσύνης, ώστε να επιτευχθεί η 
λειτουργική αναθεώρηση του δικαστικού συστήματος της Κύπρου και να αποκτήσουμε μηχανισμούς 
ταχύτερης απονομής δικαιοσύνης. 

17. Να ψηφιοποιηθεί η λειτουργία του Κράτους με την εισαγωγή διαδικασιών και συστημάτων ηλεκτρονικής 
διακυβέρνησης στον δημόσιο τομέα.  

18. Να μειωθεί ο απαιτούμενος χρόνος έκδοσης τίτλων ακίνητης ιδιοκτησίας και πολεοδομικών και 
οικοδομικών αδειών. 

19. Να δημιουργηθούν οι μηχανισμοί ώστε να μην επιτραπεί η δημιουργία σημαντικών και διαχρονικών 
ελλειμμάτων από την εφαρμογή του ΓΕΣΥ που θα επιβαρύνουν τα δημόσια οικονομικά. 

20. Να συγκρατηθούν οι δαπάνες στην παιδεία και να βρεθεί το μοντέλο ανασυγκρότησης και ανασχεδιασμού 
του εκπαιδευτικού συστήματος της πατρίδας μας. 

21. Να ενθαρρυνθεί η αποταμίευση των νοικοκυριών η οποία παραμένει σε πολύ χαμηλά επίπεδα. 

22. Να ληφθούν μέτρα για την περαιτέρω μείωση των μη εξυπηρετούμενων χορηγήσεων εντός και εκτός του 
χρηματοπιστωτικού συστήματος 

3. ΟΙ ΔΥΝΑΤΟΤΗΤΕΣ ΤΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ 
 Δεν έχουμε άλλη επιλογή από το να αξιοποιήσουμε τις δυνατότητες και τα συγκριτικά πλεονεκτήματα της 
Κύπρου σε τομείς που έχουν υψηλή προστιθέμενη αξία για την κυπριακή οικονομία, όπως ο τουρισμός, η 
ναυτιλία, οι υπηρεσίες, η ενέργεια. 

 Με τις τηλεπικοινωνιακές υποδομές που διαθέτει η Κύπρος μπορεί να αναδειχθεί σε έναν περιφερειακό 
κόμβο μεταφοράς και αποθήκευσης δεδομένων.  Η ναυτιλία μπορεί να ενισχυθεί ειδικά στον τομέα της 
πλοιοδιαχείρισης.  Το θαλάσσιο δυναμικό προσφέρεται για να αναπτυχθούν περαιτέρω οι δραστηριότητες της 
ιχθυοκαλλιέργειας και του καταδυτικού τουρισμού.  

 Ακόμα η Κύπρος μπορεί να εμπλουτίσει το τουριστικό της προϊόν και να καταστεί κέντρο ιατρικού, 
θρησκευτικού, εκπαιδευτικού και συνεδριακού τουρισμού.  Ο πρωτογενής τομέας μπορεί να φέρει σοβαρά έσοδα 
στην Κύπρο.  Αρκεί να τυποποιήσουμε τα κυπριακά αγροτικά προϊόντα και με εξωστρέφεια να τα προωθήσουμε 
στις ξένες αγορές.  

 Η ύπαρξη πλούσιων κοιτασμάτων φυσικού αερίου και πετρελαίου στην Αποκλειστική Οικονομική της 
Ζώνη (ΑΟΖ) της πατρίδας μας, επιτρέπουν στην Κύπρο να μπορεί να καταστεί ένα ασφαλές ενεργειακό κέντρο. 

 Το υψηλό ακαδημαϊκό και ιατρικό προσωπικό και οι σύγχρονες εγκαταστάσεις στα πανεπιστήμια και τα 
ιατρικά μας κέντρα, επιτρέπουν στην Κύπρο να καταστεί τόσο ακαδημαϊκό όσο και ιατρικό κέντρο. 

4. ΣΥΝΘΗΚΕΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ 
 Η πραγματική ανάπτυξη της κυπριακής οικονομία απαιτεί τα ακόλουθα:  

1. Διατήρηση της μακροοικονομικής σταθερότητας, 
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2. Διατήρηση της βιωσιμότητας των δημοσίων οικονομικών και ειδικότερα του δημόσιου χρέους.  

3. Εύρυθμη λειτουργία του χρηματοπιστωτικού συστήματος,  

4. Ανάπτυξη ευνοϊκού περιβάλλοντος για την επιχειρηματικότητα και τις επενδύσεις, 

5. Βελτίωση της ανταγωνιστικότητας της οικονομίας, 

6. Υλοποίηση των αναγκαίων μεταρρυθμίσεων με πρώτα τα έργα ηλεκτρονικής διακυβέρνησης, 

7. Ενίσχυση της έρευνας και της καινοτομίας ιδιαίτερα αν προχωρήσει η δημιουργία του σχετικού 
Υφυπουργείου,  

8. Σύσταση και λειτουργία του επενδυτικού ταμείου για παροχή χρηματοδότησης κεφαλαίου κυρίως σε 
καινοτόμες επιχειρήσεις (Equity Fund),  

9. Ανάπτυξη εφαρμογών της τεχνολογίας Blockchain στο δημόσιο τομέα,  

10. Υλοποίηση της Στρατηγικής Ανάπτυξης του Τροόδους,  

11. Προώθηση σημαντικών έργων υποδομής (αστικής ανάπτυξης, ενεργειακής υποδομής, οδικά, 
κτιριολογικά). 

Ζ. Παρατηρήσεις Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 
 Ο κρατικός προϋπολογισμός αποτελεί αντανάκλαση της κυβερνητικής αντίληψης για την οικονομία. 

 Κατά τη δική μας άποψη η κυβερνητική οικονομική πολιτική δεν ανταποκρίνεται στις σημερινές ανάγκες 
της κοινωνίας και των πολιτών. 

 Τα προβλήματα που προέκυψαν από τη μεγάλη τραπεζική κρίση στις αρχές της δεκαετίας δεν έχουν 
ακόμα αντιμετωπιστεί πλήρως, δίκαια και αποτελεσματικά.  Ως αποτέλεσμα τούτου μεγάλο μέρος των 
νοικοκυριών και των επιχειρήσεων ζουν υπό το βάρος των αθέμιτων τραπεζικών πρακτικών, των μη 
εξυπηρετούμενων δανείων και των αποτυχημένων σχεδίων στήριξης των δανειοληπτών και άλλων θυμάτων της 
κατάστασης που δημιούργησαν η ανεπάρκεια των πολιτικών, τραπεζικών και εποπτικών αρχών (π.χ. σχέδιο 
ΕΣΤΙΑ, Ταμείο αλληλεγγύης, σχέδιο Αφερεγγυότητας κ.λπ.).  Οι μικρές και μεσαίες επιχειρήσεις ισοπεδώνονται 
από τον άνισο ανταγωνισμό με μεγάλες ή ξένες επιχειρήσεις, που ενισχύεται από τις κυβερνητικές πολιτικές. 

 Η εγκληματική πολιτική των «διαβατηρίων και των πύργων», δημιούργησε ή επιδείνωσε σωρεία 
πολεοδομικών, περιβαλλοντικών και κοινωνικών προβλημάτων.  Πολλοί υποστηρίζουν ότι η εν γένει άνοδος των 
ενοικίων συνδέεται με αυτήν την πολιτική.  Γεγονός είναι ότι για πρώτη φορά μετά το 1974 μιλάμε στην Κύπρο 
για άστεγους και διαπιστώνεται η ανάγκη για προγράμματα κοινωνικής στέγης. 

 Ο προϋπολογισμός στερείται φιλόδοξου και τολμηρού οράματος για στήριξη των πραγματικά 
παραγωγικών δυνάμεων της οικονομίας.  Συνεχίζει η μονόπλευρη υποστήριξη συγκεκριμένων συμφερόντων 
μέσα από την στήριξη των ίδιων πολιτικών στους τομείς της ενέργειας, οικοδομικής ανάπτυξης και τουρισμού 
κ.λπ. που μας έφεραν δύο φορές στην ιστορία της Κυπριακής Δημοκρατίας την οικονομική καταστροφή. 

 Στο δημόσιο τομέα συνεχίζονται οι σπατάλες και η κακοδιαχείριση, ενώ δεν φαίνεται να δίδονται λύσεις 
στα χρόνια προβλήματα για να έχουμε επιτέλους μια αποτελεσματική δημόσια υπηρεσία. 

 Ήδη οι εκθέσεις του Δημοσιονομικού Συμβουλίου κρούουν τον κώδωνα του κινδύνου σε σχέση με τη 
διόγκωση του κρατικού μισθολογίου, χωρίς την ανάλογη αύξηση της παραγωγικότητας. 

 Δεν ενσωματώνονται στον προϋπολογισμό πρόνοιες που να αφορούν την προσαρμογή στις συνέπειες 
της κλιματικής αλλαγής. 

 Δεν προωθείται η κυκλική οικονομία και δεν λαμβάνονται υπόψη στο σχεδιασμό του κρατικού 
προϋπολογισμού οι δεκαεπτά στόχοι για τη βιώσιμη ανάπτυξη του ΟΗΕ. 

 Δεν υποτιμούμε την προσπάθεια, ούτε διαγράφουμε τις λίγες -αναιμικές προσπάθειες- προς την ορθή 
κατεύθυνση.  Όμως οι απαιτήσεις, οι ανάγκες και οι προσδοκίες μας δεν μπορούν να χωρέσουν στα στενάχωρα 
δεδομένα της κυβερνητικής πολιτικής, όπως αυτή αποκρυσταλλώνεται στον κρατικό προϋπολογισμό 2020. 

Η. Παρατηρήσεις Ανεξαρτήτων  
 Επιβραδύνεται η κυπριακή οικονομία ως προς τους ρυθμούς ανάπτυξης με βάση τα στοιχεία που 
παραθέτει το Υπουργείο Οικονομικών, παρά την περίφημη εισροή εσόδων από τις πολιτογραφήσεις και την 
διατήρηση του τουριστικού ρεύματος εν μέσω κρίσης στον τομέα των αεροπορικών μεταφορών.  Ο τραπεζικός 
τομέας και η έκθεση σε ιδιωτικό χρέος είναι ένα από τα σοβαρότερα προβλήματα της οικονομίας που δεν έχουν 
διορθωθεί παρά τις όποιες δεσμεύσεις και την εφαρμογή του σχεδίου ΕΣΤΙΑ για προστασία της πρώτης 
κατοικίας.  Παρά το γεγονός ότι πωλούνται τα μη-εξυπηρετούμενα δάνεια σε τρίτους, εντούτοις παραμένουν στην 
οικονομία και συνεχίζουν να περιορίζουν την οικονομική δραστηριότητα.  Η ανεργία παρά την πτωτική τάση 
συνεχίζει να ανησυχεί, ιδιαίτερα ανάμεσα στους νέους και το ποσοστό κινδύνου φτώχειας και κοινωνικού 
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αποκλεισμού παραμένει αρκετά ψηλό.  Ο πληθωρισμός διατηρείται σε χαμηλά επίπεδα και το δημόσιο χρέος 
παραμένει αρκετά ψηλό παρά τις προβλέψεις της περασμένης χρονιάς που δεν έχουν επιτευχθεί, ανησυχώντας 
ιδιαίτερα για έκτακτες ανάγκες στο θέμα που εκκρεμεί ενώπιον του δικαστηρίου για τις αποκοπές μισθών του 
δημοσίου.  

 Εξακολουθεί και το 2020 ο προϋπολογισμός να είναι πλεονασματικός με προβλέψεις στο πρωτογενές 
πλεόνασμα στο 5.1% ενώ οι δεσμεύσεις του μνημονίου ήταν για 4%.  Άραγε γιατί η Κυβέρνηση να θέλει να 
στερήσει 1.1% του ΑΕΠ από την οικονομία με τις πολιτικές αποφάσεις για το 2020; Ιδιαίτερα μέσα σε συνθήκες 
ανησυχητικές όσον αφορά την κοινωνική στέγαση και τους χαμηλούς μισθούς στον ιδιωτικό τομέα.  Παρά τις 
προβλέψεις του 2019, τελικά ούτε και το 2020 δεν θα φτάσουμε τα επίπεδα πλήρους απασχόλησης.  Δεν 
παρουσιάζει ο προϋπολογισμός κανένα σημάδι όσον αφορά την ενδυνάμωση των δικαιωμάτων των πολιτών και 
δεν συνδράμει στην ασφάλεια και στην εμπιστοσύνη που θα έπρεπε να διατηρούν οι πολίτες προς τους 
κυβερνώντες.   

 Αναφορικά με τα κοινωνικά ζητήματα, το Κράτος δεν δείχνει πλήρη σεβασμό στα ανθρώπινα δικαιώματα 
των πολιτών του ιδιαίτερα όσον αφορά την στεγαστική πολιτική και την κοινωνική στέγαση που έπρεπε μέχρι 
σήμερα να έχει υλοποιηθεί.  Για τους άστεγους και τα άτομα που κινδυνεύουν να χάσουν το σπίτι τους μέσω των 
διαδικασιών των εκποιήσεων έπρεπε ήδη να προνοήσει το Κράτος για την εφαρμογή του σχεδίου στέγασης και 
όχι να βρίσκεται ακόμα στα λόγια.  Δεν υπάρχει κοινωνικό όραμα για να μπορούμε να επιτύχουμε το καλύτερο 
για τον τόπο μας αφού πλέον παρατηρούμε συνθήκες φτώχειας και αστέγους και κινδυνεύουμε ως λαός να το 
θεωρούμε πλέον φυσιολογικό φαινόμενο.  Είναι φανερό ότι δυστυχώς η στεγαστική πολιτική του Κράτους νοσεί 
και θα πρέπει να ενισχυθεί έτσι ώστε να καταπολεμηθούν αποτελεσματικά τα φαινόμενα αυτά.  

 Δυστυχώς ακόμα υφίσταται το πρόβλημα με τα υψηλά ενοίκια διότι οι πολίτες με χαμηλά εισοδήματα δεν 
μπορούν να ανταποκριθούν στα ψηλά ενοίκια.  Είναι επιτακτική η ανάγκη δημιουργίας κοινωνικά προσιτής 
στέγης ώστε να καλύψει και την αναγκαιότητα στην ζήτηση και προσφορά ακινήτων με ενοίκιο.  Σε όλες τις 
ευρωπαϊκές χώρες υπάρχουν κρατικά κτίρια που παρέχουν κοινωνική στέγαση σε επίπεδο τοπικής 
αυτοδιοίκησης, στην Κύπρο του 2020 δυστυχώς εκτός από τους προσφυγικούς συνοικισμούς δεν υπάρχει τίποτε 
άλλο για κάλυψη αυτής της ανάγκης.  

 Όσον αφορά το θέμα της ανεργίας, η Κυβέρνηση δεν έχει κάμει το οτιδήποτε να προστατεύσει τους πολίτες 
και τους νέους ειδικότερα ως προς την διαφύλαξη των εργασιακών τους δικαιωμάτων αλλά και να δημιουργήσει 
ανταγωνιστικές συνθήκες στην αγορά εργασίας με εξιδεικευμένο ανθρώπινο δυναμικό.  Θα έπρεπε κατά την 
άποψη μου να συνδυαστεί το πρόγραμμα πολιτογραφήσεων με την εργοδότηση Κύπριων σε εταιρείες 
επενδυτών που αποκτούν Κυπριακή υπηκοότητα.  Έτσι θα αποκτήσουμε ανταγωνιστικότερα πακέτα εργασίας, 
υψηλότερους μισθούς και θα κερδίσουμε τεχνογνωσία ανεβάζοντας το επίπεδο του εργατικού μας δυναμικού ως 
προς την εξειδίκευση.  Ο τόπος χρειάζεται πρωτοποριακές λύσεις καθώς το θέμα της ανεργίας και η επίλυση του 
επιζητεί όραμα. 

 Πρέπει επίσης να καταργηθεί το πλαίσιο των φοροαπαλλαγών σε υπαλλήλους ξένων χωρών με υψηλούς 
μισθούς μέσω του σχεδίου προσέλκυσης ξένων επενδύσεων ώστε να θεωρείται ως εναλλακτική επιλογή 
εργοδότησης ο Κύπριος πολίτης, καθώς το γεγονός ότι ένας υπάλληλος τρίτης χώρας στερεί το δικαίωμα σε 
εργασία ενός Κύπριου θα έπρεπε να είναι τιμωρητικού χαρακτήρα και όχι να υπάρχει επιβράβευση.  Εάν η 
Κυβέρνηση δεν τα δει όλα αυτά στοχευμένα και με όραμα για το επίπεδο που θέλουμε να βρίσκεται το ανθρώπινο 
δυναμικό της χώρας σε 15-20 χρόνια τότε είμαστε καταδικασμένοι να ζούμε να βλέπουμε τους υπόλοιπους λαούς 
να ευημερούν και ο Κυπριακός λαός να προσπαθεί να επιβιώσει σε προβληματικές συνθήκες, με χαμηλούς 
μισθούς και υπερβολικές ώρες εργασίας. 

 Ζητήματα εξακολουθούν να υπάρχουν ως προς την προστασία που θα παρέχει εν τέλει το σχέδιο ΕΣΤΙΑ 
στους πραγματικά ευάλωτους πολίτες που δεν έχουν τα εισοδήματα να διαβιούν με αξιοπρέπεια και να 
καλύπτουν τις βασικές τους ανάγκες καθώς 27500 οικογένειες λαμβάνουν ΕΕΕ και σε μεγάλο βαθμό 
αντιμετωπίζουν τον κίνδυνο εκποίησης της πρώτης κατοικίας λόγω μη-εξυπηρετούμενων δανείων.  Αυτές οι 
οικογένειες δεν εμπίπτουν στο ΕΣΤΙΑ και έπρεπε το Υπουργείο Οικονομικών να προνοήσει ότι σε αυτές τις 
περιπτώσεις θα επιδοτείται μεγαλύτερο μέρος της δόσης αντί μόνο 30% διότι είτε με το έναν τρόπο είτε με τον 
άλλο, το κόστος παροχής στέγασης σε αυτές τις οικογένειες θα υπάρχει για τα ταμεία του Κράτους όπως 
προνοείται στο Σύνταγμα. 

 Ελάχιστη φαίνεται και η συνεισφορά του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας όσον αφορά 
τα κίνητρα για αύξηση της νεανικής και γυναικείας επιχειρηματικότητας καθώς τα υφιστάμενα κριτήρια και η 
μειωμένη ροή ρευστότητας από τις τράπεζες, οι χρονικές καθυστερήσεις υλοποιήσεις των σχεδίων κτλ, 
δημιουργούν άρνηση ατόμων να συμμετέχουν σε αυτά τα προγράμματα για να μην αντιμετωπίζουν απρόσμενες 
ζημιές λόγω αυτών των διαδικασιών.  

 Οι καταχρηστικές ρήτρες και τα δανειακά συμβόλαια που αντιμετωπίζουν οι υφιστάμενες μικρομεσαίες 
επιχειρήσεις στην Κύπρο, η εφαρμογή υψηλότερων επιτοκίων με καταχρηστικές μονομερείς πράξεις και τα ποσά 
που καλούνται να πληρώσουν οι επιχειρήσεις επειδή δεν εφαρμόζεται ο νόμος για τις αθέμιτες εμπορικές 
πρακτικές και τις καταχρηστικές ρήτρες όπως συμβαίνει σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση παρεμποδίζουν 
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και αποστερούν δυνητικές επενδύσεις που θα μπορούσαν να γίνουν στην οικονομία, δημιουργώντας 
παραγωγική δραστηριότητα, αυξάνοντας τις θέσεις εργασίας κτλ.  Σε αυτό το σημείο θα ήθελα να θίξω εκ νέου 
όπως κάθε χρόνο, το θέμα για τις καταχρηστικές ρήτρες και τις αθέμιτες εμπορικές πρακτικές στα καταχρηστικά 
συμβόλαια των Τραπεζών, με τη Νομική Υπηρεσία να καθυστερεί στην έκδοση σχετικών αποφάσεων και 
διαταγμάτων χωρίς να υπάρχει κάποια ασπίδα προστασίας για τις επιχειρήσεις σε ένα επικαλούμενο Κράτος 
Δικαίου, αφήνοντας την κατάσταση να διαιωνίζεται εις βάρος των επιχειρήσεων. 

 Το ιδιωτικό χρέος βρίσκεται πλέον στο 210% του ΑΕΠ και δημιουργεί τεράστιο πρόβλημα στην οικονομική 
δραστηριότητα και στην κυκλοφορία του χρήματος και δεν παρουσιάζεται πουθενά οποιαδήποτε πρόθεση της 
κυβέρνησης να ελαφρύνει τους δανειολήπτες ώστε να υπάρχει εκ νέου ζήτηση για νέο δανεισμό για βιώσιμα 
έργα, το δημόσιο χρέος συνεχίζει να διατηρείται υψηλό στο 97% και αντί να εξοφλείται δανεισμός υψηλού 
κόστους η κυβέρνηση ξοφλά δανεισμό χαμηλού κόστους κατά οικονομικά παράδοξο τρόπο, το χρέος προς το 
ταμείο κοινωνικών ασφαλίσεων αυξήθηκε από τα €7δις το 2014 στα €8.2δις σήμερα παρά τις επισημάνσεις της 
τρόικας για να σταματήσει αυτή η ανεξέλεγκτη απορρόφηση των χρημάτων του ταμείου από το Κράτος, με την 
κυβέρνηση να  αυτολιβανίζεται επί σκοπού αφού κατά τα λεγόμενα τους έχουν βάλει την οικονομία σε στέρεες 
βάσεις και έχουν μειωθεί οι όποιοι κίνδυνοι. 

 Μέσα στα πλαίσια της βιώσιμης ανάπτυξης και της βιωσιμότητας των δημόσιων οικονομικών κρίνεται και 
η ορθή εφαρμογή και λειτουργία του Γενικού Συστήματος Υγείας (ΓεΣΥ) όπου για να συνεχίσουμε να 
απολαμβάνουμε το πρώτιστο αγαθό που παρέχει ένα Κράτος στους πολίτες του είναι να το διαφυλάξουμε από 
κατάχρηση και να εφαρμόσουμε προγράμματα πρόληψης και αλλαγής κουλτούρας όσον αφορά τρόπους ζωής 
και διατροφής.  Τα κονδύλια για την πρόληψη και την διαφώτιση σε αυτό το ζήτημα είναι μηδαμινά και κρίνονται 
εντελώς ανεπαρκή. 

ΣΥΜΠΕΡΑΣΜΑ 
 Έχοντας μελετήσει εις βάθος τον Προϋπολογισμό του 2020 που τέθηκε ενώπιόν μου, συμπερασματικά 
καταλήγω ότι η Κυβέρνηση δυστυχώς δεν μπορεί να ανταποκριθεί αποτελεσματικά με μέτρα επίλυσης σε 
σημαντικά θέματα της κοινωνίας και της οικονομίας.  Προστατεύουν και ενισχύουν αποκλειστικά και μόνο μια 
μερίδα πολιτών καθώς και τραπεζικά συμφέροντα και δυστυχώς τα προβλήματα που υπάρχουν σήμερα θα 
διογκωθούν εάν δεν αντιμετωπιστούν επί της ουσίας.  Δεν πετυχαίνει να εκπληρώσει μια αναπτυξιακή πολιτική 
αντιμετωπίζοντας τα προβλήματα, πάρα μόνο τα κρύβει κάτω από το χαλί με την πολιτική της προσωρινής 
λύσης.  

 Για όλους τους πιο πάνω λόγους θα καταψηφίσω το νομοσχέδιο για τον Προϋπολογισμό του 2020. 

ΜΕΡΟΣ Γ 
ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ ΣΥΝΕΔΡΙΩΝ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 
ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΗ ΣΥΖΗΤΗΣΗ ΤΟΥ ΚΡΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ 2020 

Ημερομηνία 
συζήτησης 

Υπουργείο/ανεξάρτητη 
υπηρεσία 

Δευτέρα 
29 Οκτωβρίου 2019 

• Υπουργός Οικονομικών  
 Υπουργός Οικονομικών:  Χάρης Γεωργιάδης 

 -  Ανάλυση κρατικών εσόδων 

 -  Δημοσιονομικοί δείκτες 

 - Οικονομική πολιτική και δημοσιονομική κατάσταση 

Επιμέρους προϋπολογισμοί: 

•  Υπουργείο Οικονομικών 

•  Γενικό Λογιστήριο 

• Γενική Διεύθυνση Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων, Συντονισμού 
και Ανάπτυξης 

Πέμπτη 
31η Οκτωβρίου 2019 

• Υπουργείο Εσωτερικών 
Υπουργός Εσωτερικών:  Κωνσταντίνος Πετρίδης 

• Βουλή των Αντιπροσώπων 
Γενικός Διευθυντής Βουλής των Αντιπροσώπων:   
Σωκράτης Σωκράτους 
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Ημερομηνία 
συζήτησης 

Υπουργείο/ανεξάρτητη 
υπηρεσία 

Δευτέρα 
4 Νοεμβρίου 2019 
 

• Υπουργείο Εξωτερικών 
Υπουργός Εξωτερικών:  Νίκος Χριστοδουλίδης 

• Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού 
Πρόεδρος Επιτροπής Προστασίας Ανταγωνισμού:  Λουκία 
Χριστοδούλου 

• Αναθεωρητική Αρχή Προσφύγων 
Πρόεδρος Αναθεωρητικής Αρχής Προσφύγων:  Χριστόδουλος 
Τσέλεπος 

• Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών 
Πρόεδρος Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών:  Έφη 
Παπαδοπούλου 

Πέμπτη 
7 Νοεμβρίου 2019 

• Υπουργείο Άμυνας 
Υπουργός Άμυνας:   Σάββας Αγγελίδης 

Δευτέρα 
11 Νοεμβρίου 2019 

• Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας 
Υπουργός Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας:  Γιώργος 
Λακκοτρύπης 

• Γραφείο Εφόρου Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων  
Έφορος Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων: Θεοφάνης Θεοφάνους 

• Γραφείο Επιτρόπου Διοικήσεως και Προστασίας Ανθρωπίνων 
Δικαιωμάτων 
Επίτροπος Διοικήσεως και Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων: Μαρία 
Στυλιανού Λοττίδη 

Τετάρτη 
13 Νοεμβρίου 2019 

• Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας 
Υπουργός Παιδείας, Πολιτισμού και Νεολαίας:  Κώστας 
Χαμπιαούρης 

Δευτέρα 
18 Νοεμβρίου 2019 

• Υπουργείο Υγείας 
Υπουργός Υγείας:  Κωνσταντίνος Ιωάννου 

• Γραφείο Επιτρόπου Εποπτείας (ΓεΣΥ) 
Επίτροπος Εποπτείας ΓεΣΥ:  Χριστόδουλος Καϊσής   

• Υπηρεσία Εσωτερικού Ελέγχου 
Έφορος Εσωτερικού Ελέγχου: Άννα Ζαβού Χριστοφόρου 

• Ελεγκτική Υπηρεσία 
Γενικός Ελεγκτής:  Οδυσσέας Μιχαηλίδης 

• Γραφείο Επιτρόπου Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού 
Χαρακτήρα 
Επίτροπος Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα: 

Ειρήνη Λοϊζίδου Νικολαΐδου 
Πέμπτη 
21η Νοεμβρίου 2019 

• Υπουργείο Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων 
Υπουργός Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων: Βασιλική 
Αναστασιάδου 

• Υφυπουργείο Ναυτιλίας 
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Ημερομηνία 
συζήτησης 

Υπουργείο/ανεξάρτητη 
υπηρεσία 

Υφυπουργός Ναυτιλίας: Νατάσα Πηλείδου 
Δευτέρα 
25 Νοεμβρίου 2019 

• Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως 
Υπουργός Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως: Γιώργος Σαββίδης 

• Νομική Υπηρεσία 
Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας: Κώστας Κληρίδης 

• Δικαστική Υπηρεσία 
Πρόεδρος Ανωτάτου Δικαστηρίου: Μύρων Νικολάτος 

• Γραφείο Επιτρόπου Νομοθεσίας 
Επίτροπος Νομοθεσίας:  Λουΐζα Χριστοδουλίδου Ζανέττου 

• Γραφείο Επιτρόπου Προστασίας των Δικαιωμάτων του 
Παιδιού: 
Επίτροπος Προστασίας των Δικαιωμάτων του Παιδιού: Δέσπω 
Μιχαηλίδου Λιβανίου  

Πέμπτη 
28 Νοεμβρίου 2019 

• Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 
Υπουργός Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος: 
Κώστας Καδής 

• Υφυπουργείο Τουρισμού 
Υφυπουργός Τουρισμού: Σάββας Περδίος 

• Διοικητής Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου 
Διοικητής Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου: Κωνσταντίνος 
Ηροδότου 

- Οικονομική κατάσταση και εκτιμήσεις 
Δευτέρα  
2 Δεκεμβρίου 2019 

• Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων: Ζέτα 
Αιμιλιανίδου 

• Έγκριση τροποποιήσεων του προϋπολογισμού του 2020 που 
κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών 

• Έγκριση προσχεδίου έκθεσης της επιτροπής για τον κρατικό 
προϋπολογισμό για το έτος 2020. 

Πέμπτη 
5 Δεκεμβρίου 2019 

• Εξέταση τροπολογιών στον κρατικό προϋπολογισμό για το 2020 που 
κατατέθηκαν από κοινοβουλευτικά κόμματα και άλλες 
κοινοβουλευτικές πλευρές. 

 
 



 

734 
 

ΜΕΡΟΣ Δ 
1. ΚΑΤΑΣΤΑΣΗ ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΖΟΜΕΝΩΝ ΕΣΟΔΩΝ  

ΕΣΟΔΑ 
Πραγματικά 
Έσοδα 2018 

Αρχικός 
Προϋπολογισμός 

2019 

Αναθεωρημένος 
Προϋπολογισμός 

2019 
Προϋπολογισμός 

2020 
% Μεταβολή 
2020/2019* 

*(αναθεωρημένα) 

ΜΔΠ 
2021 

ΜΔΜ  
2022 

Άμεσοι Φόροι  2.252.206.703 2.192.571.020 2.504.390.000 2.456.501.010 -1.91% 2.468.081.000 2.491.951.000 

Έμμεσοι Φόροι  3.171.323.644 3.438.482.341 3.178.236.531 3.266.196.231 +2.77% 3.344.327.696 3.422.524.283 

Έσοδα από Προσφορά 
Υπηρεσιών και Αγαθών 303.868.905 272.012.429 278.216.500 435.090.249 +56.39% 445.453.128 454.508.463 

Ενοίκια, Δικαιώματα και  
Άλλοι Πρόσοδοι  159.811.910 220.535.745 177.493.363 182.758.571 +2.97% 182.458.821 186.479.871 

Μεταβιβάσεις  287.625.103 305.205.302 314.084.000 320.977.529 +2.19% 333.247.429 338.747.429 

Έσοδα Μη Άλλως 
Κατατάξιμα  64.686.556 30.934.317 73.115.000 55.300.560 -24.36% 55.216.560 55.292.060 

Χορηγίες  99.905.277 159.709.697 181.133.000 176.434.441 -2.59% 187.227.462 173.713.254 

Άλλα Λειτουργικά 
Έσοδα  25.288.186 35.401.701 20.800.000 22.938.374 +10.28% 26.991.200 22.196.108 

Πρόσοδοι από Τόκους  40.935.574 11.880.930 21.429.900 48.391.868 +125.81% 43.113.208 42.878.148 

Πωλήσεις Παγίων  1.408.514 1.702.010 3.000.000 1.703.010 -43.23% 1.703.010 1.703.010 

Έσοδα Εκδοθέντων 
Δανείων  93.125.029 46.649.000 47.003.070 43.067.400 -8.37% 44.776.160 45.201.234 

Αναλήψεις Δανείων 
Εξωτερικού  1.552.983.599 1.927.006.010 2.390.000.000 1.146.000.010 -52.05% 852.000.010 2.050.000.010 

Αναλήψεις Δανείων 
Εσωτερικού  3.310.987.200 150.000.010 330.000.000 200.000.000 -39.39% 200.000.000 200.000.000 

Έσοδα από Επενδύσεις  0 10 0 10 
 

10 10 

Γενικό Σύνολο 11.364.156.200 8.792.090.522 9.518.901.364 8.355.359.263 -12.22% 8.184.595.694 9.485.194.880 



 

735 
 

Σύνολο (εξαιρουμένων 
χρηματοοικονομικών 
ροών) 6.407.060.372 6.668.435.492 6.751.898.294 6.966.291.843 +3.18% 7.087.819.514 7.189.993.626 

 
2. ΚΑΤΑΣΤΑΣΗ ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΖΟΜΕΝΩΝ ΔΑΠΑΝΩΝ 

Δαπάνες 

Πραγματικές 
2018  

(€'000) 

Προϋπολ. 
2019 

(€'000) 

Προϋπολ. 
2020 

(€'000) 
% Μεταβολή 

2020/2019 

ΜΔΠ 
2021 

(€'000) 

ΜΔΠ 
2022 

(€'000) 

Δαπάνες προσωπικού 2.517.474 2.765.437 2.877.977 +4.1% 3.019.053 3.088.146 

  - Σύνολο αποδοχών  1.909.077 2.089.646 2.198.162 +5.2% 2.316.438 2.352.381 

  - Συντάξεις και φιλοδωρήματα 608.397 675.791 679.815 +0.6% 702.615 735.765 

Λειτουργικές δαπάνες 807.977 841.119 798.231 -5.1% 1.042.085 1.093.217 

  - Λειτουργικές δαπάνες  396.997 315.932 241.888 -23.4% 245.730 239.258 

  - Συντηρήσεις και επιδιορθώσεις 66.843 96.928 85.706 -11.6% 77.823 79.327 

  - Εκπαίδευση 
προσωπικού/Συνέδρια/Σεμινάρια 14.725 18.936 21.097 +11.4% 19.333 18.397 

  - Συμβουλευτικές υπηρεσίες  63.371 95.677 102.057 +6.7% 105.055 99.567 

  - Εκδόσεις και δημοσιότητα 10.953 36.687 38.652 +5.4% 37.669 37.401 

  - Δαπάνες άμυνας και αστυνόμευσης 249.962 216.041 215.678 -0.2% 202.219 198.548 

  - Μη προβλεπόμενες δαπάνες και 
αποθεματικό 0 56.801 88.127 +55.2% 350.031 416.534 

  - Δαπάνες σε σχέση με τα έσοδα 5.126 4.117 4.026 -2.2% 3.725 3.685 

  - Άλλες λειτουργικές δαπάνες 0 0 1.000 
 

500 500 

Μεταβιβάσεις 2.037.438 2.080.545 2.603.461 +25.1% 2.240.540 2.244.781 

  - Μεταβιβάσεις εσωτερικού 784.371 752.359 741.766 -1.4% 750.948 753.808 

  - Μεταβιβάσεις εξωτερικού 222.024 234.874 250.399 +6.6% 253.441 258.270 

  - Επιχορηγήσεις 87.540 89.582 130.235 +45.4% 116.118 116.058 



 

736 
 

  - Κοινωνικές Παροχές 932.653 994.924 1.471.154 +47.9% 1.110.199 1.106.806 

  - Αποζημιώσεις/Έξοδα αγωγών 10.850 8.806 9.907 +12.5% 9.834 9.839 

Συγχρηματοδοτούμενα έργα και σχέδια 87.037 205.010 195.810 -4.5% 201.759 208.972 

Εξυπηρέτηση δημόσιου χρέους 470.382 585.482 519.509 -11.3% 519.479 541.184 

       

Πάγια/Επενδύσεις 113.037 140.332 176.713 +25.9% 130.229 122.762 

Έργα υπό κατασκευή 169.484 273.190 316.169 +15.7% 320.211 295.725 

Δάνεια 2.233.154 2.198.059 1.722.311 -21.6% 1.233.548 2.303.662 

  - Έκδοση δανείων 49.942 71.600 63.050 -11.9% 56.050 56.050 

  - Αποπληρωμές δανείων εξωτερικού 697.245 912.975 788.322 -13.7% 272.453 1.264.086 

  - Αποπληρωμές δανείων εσωτερικού 1.484.958 1.213.484 870.939 -28.2% 905.045 983.526 

  - Συνεισφορά στα εξοφλητικά    

    αποθέματα 1.009 0 0 
 

0 0 

Γενικό Σύνολο 8.435.983 9.089.174 9.210.181 +1.3% 8.706.904 9.898.449 

Σύνολο (εξαιρουμένων δανείων) 6.202.829 6.891.115 7.487.870 +8.7% 7.473.356 7.594.787 
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3. ΚΥΡΙΟΤΕΡΟΙ ΜΑΚΡΟΟΙΚΟΝΟΜΙΚΟΙ ΔΕΙΚΤΕΣ27 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

                                                           
27 Πηγή: Κρατικός προϋπολογισμός 2020-Συγκριτικοί πίνακες πληροφόρησης. 
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4. ΣΥΓΚΡΙΤΙΚΗ ΑΝΑΛΥΣΗ ΕΣΟΔΩΝ 2017-2022 (σε χιλιάδες ευρώ) 
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5. ΑΝΑΛΥΣΗ ΔΑΠΑΝΩΝ ΚΡΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 2017-2022 (σε χιλιάδες ευρώ)  
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ΜΕΡΟΣ Ε  
ΣΥΓΚΕΦΑΛΑΙΩΣΗ ΟΦΕΙΛΩΝ ΚΑΙ ΔΑΠΑΝΩΝ ΚΑΤΑ ΚΕΦΑΛΑΙΟ 

ΥΠΟΥΡΓΕΙΑ/ ΣΥΝΤΑΓΜΑΤΙΚΕΣ 
ΕΞΟΥΣΙΕΣ/ 
ΣΥΝΤΑΓΜΑΤΙΚΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ/ 
ΑΝΕΞΑΡΤΗΤΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ 

2018 
Πραγματική 

Δαπάνη 
€ 

2019 
Εγκεκριμένος 

Προϋπολογισμός 
€ 

2019 
Αναθεωρημένος 

Προϋπολογισμός 
€ 

2020 
Εγκεκριμένος 

Προϋπολογισμός
€ 

2021 
ΜΔΠ 

€ 

2022 
ΜΔΠ 

€ 

Προεδρία και Προεδρικό Μέγαρο       

Πάγιο Ταμείο 163.626 166.601 170.000 171.388 172.631 173.921 

Τακτικές Δαπάνες 5.899.091 8.092.677 8.300.000 8.376.942 7.359.395 6.538.148 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 39.076 5.020 350.000 5.020 5.020 5.020 

Σύνολο 6.101.793 8.264.298 8.820.000 8.553.350 7.537.046 6.717.089 

Υπουργικό Συμβούλιο      

Τακτικές Δαπάνες 1.640.189 2.003.324 1.930.000 2.205.802 2.222.598 2.248.504 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 0 10 0 10 10 10 

Σύνολο 1.640.189 2.003.334 1.930.000 2.205.812 2.222.608 2.248.514 

Βουλή των Αντιπροσώπων      

Τακτικές Δαπάνες 23.710.258 28.786.688 26.967.354 28.460.000 27.426.045 27.695.701 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 382.611 11.864.640 1.000.000 19.040.000 11.773.955 6.304.299 

Σύνολο 24.092.870 40.651.328 27.967.354 47.500.000 39.200.000 34.000.000 

Δικαστική Εξουσία      

Πάγιο Ταμείο 4.344.871 4.114.895 4.513.629 4.671.313 4.689.318 4.707.323 

Τακτικές Δαπάνες 23.817.583 32.262.400 30.649.280 34.377.697 33.056.240 33.361.993 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 9.380.901 4.124.200 4.000.000 6.504.550 5.212.560 7.012.560 

Σύνολο 37.543.355 40.501.495 39.162.909 45.553.560 42.958.118 45.081.876 

Νομική Υπηρεσία      

Πάγιο Ταμείο 5.522.521 3.665.690 4.582.113 3.683.874 3.823.942 3.826.624 
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ΥΠΟΥΡΓΕΙΑ/ ΣΥΝΤΑΓΜΑΤΙΚΕΣ 
ΕΞΟΥΣΙΕΣ/ 
ΣΥΝΤΑΓΜΑΤΙΚΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ/ 
ΑΝΕΞΑΡΤΗΤΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ 

2018 
Πραγματική 

Δαπάνη 
€ 

2019 
Εγκεκριμένος 

Προϋπολογισμός 
€ 

2019 
Αναθεωρημένος 

Προϋπολογισμός 
€ 

2020 
Εγκεκριμένος 

Προϋπολογισμός
€ 

2021 
ΜΔΠ 

€ 

2022 
ΜΔΠ 

€ 

Τακτικές Δαπάνες 14.904.694 16.262.940 17.889.234 14.571.101 17.110.328 17.704.789 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 9.803 10.510 0 10.510 10.510 10.510 

Σύνολο 20.437.019 19.939.140 22.471.347 18.265.485 20.944.780 21.541.923 

Ελεγκτική Υπηρεσία       

Πάγιο Ταμείο 220.934 225.239 226.000 235.413 240.540 245.725 

Τακτικές Δαπάνες 5.028.587 6.004.207 5.703.997 7.174.115 6.953.772 7.227.616 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 4.887 5.275 5.000 7.050 7.050 7.050 

Σύνολο 5.254.407 6.234.721 5.934.997 7.416.578 7.201.362 7.480.391 

Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας      

Πάγιο Ταμείο 539.281 540.684 535.277 558.760 569.755 575.099 

Τακτικές Δαπάνες 322.031 306.484 245.735 327.436 311.990 315.073 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 0 0 0 10 10 10 

Σύνολο 861.312 847.168 781.012 886.206 881.755 890.182 

Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας      

Τακτικές Δαπάνες 632.470 686.490 679.625 689.680 696.385 702.744 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 0 5.010 0 1.010 1.010 1.010 

Σύνολο 632.470 691.500 679.625 690.690 697.395 703.754 

       

Γραφείο Επιτρόπου Διοικήσεως      

Τακτικές Δαπάνες 1.776.696 1.988.189 1.576.715 2.143.695 2.245.989 2.323.586 

Αναπτυξιακές Δαπάνες  0 50 0 50 50 50 

Σύνολο 1.776.696 1.988.239 1.576.715 2.143.745 2.246.039 2.323.636 
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ΥΠΟΥΡΓΕΙΑ/ ΣΥΝΤΑΓΜΑΤΙΚΕΣ 
ΕΞΟΥΣΙΕΣ/ 
ΣΥΝΤΑΓΜΑΤΙΚΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ/ 
ΑΝΕΞΑΡΤΗΤΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ 

2018 
Πραγματική 

Δαπάνη 
€ 

2019 
Εγκεκριμένος 

Προϋπολογισμός 
€ 

2019 
Αναθεωρημένος 

Προϋπολογισμός 
€ 

2020 
Εγκεκριμένος 

Προϋπολογισμός
€ 

2021 
ΜΔΠ 

€ 

2022 
ΜΔΠ 

€ 

Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού      

Τακτικές Δαπάνες  1.432.244 1.794.720 1.669.090 2.087.541 2.088.171 2.140.770 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 0 11.490 10.000 11.490 11.490 11.490 

Σύνολο 1.432.244 1.806.210 1.679.090 2.099.031 2.099.661 2.152.260 

Γραφείο Επιτρόπου Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα     

Τακτικές Δαπάνες 268.731 473.619 426.257 562.793 582.784 591.620 

Αναπτυξιακές Δαπάνες  2.799 27.895 12.000 2.470 80 80 

Σύνολο 271.530 501.514 438.257 565.263 582.864 591.700 

Γραφείο Εφόρου Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων      

Τακτικές Δαπάνες  110.670 186.365 171.456 356.799 470.738 485.991 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 0 60 0 60 60 60 

Σύνολο 110.670 186.425 171.456 356.859 470.798 486.051 

Υπηρεσία Εσωτερικού Ελέγχου      

Τακτικές Δαπάνες 1.825.500 2.288.323 2.059.491 2.741.413 2.582.034 2.646.131 

Αναπτυξιακές Δαπάνες  20.319 45.760 45.760 46.060 46.060 46.060 

Σύνολο 1.845.820 2.334.083 2.105.251 2.787.473 2.628.094 2.692.191 

Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών      

Τακτικές Δαπάνες 437.460 448.625 439.653 495.781 498.926 499.599 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 0 20 0 0 0 0 

Σύνολο 437.460 448.645 439.653 495.781 498.926 499.599 

Υπηρεσία Συνεργατικών Εταιρειών      
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ΥΠΟΥΡΓΕΙΑ/ ΣΥΝΤΑΓΜΑΤΙΚΕΣ 
ΕΞΟΥΣΙΕΣ/ 
ΣΥΝΤΑΓΜΑΤΙΚΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ/ 
ΑΝΕΞΑΡΤΗΤΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ 

2018 
Πραγματική 

Δαπάνη 
€ 

2019 
Εγκεκριμένος 

Προϋπολογισμός 
€ 

2019 
Αναθεωρημένος 

Προϋπολογισμός 
€ 

2020 
Εγκεκριμένος 

Προϋπολογισμός
€ 

2021 
ΜΔΠ 

€ 

2022 
ΜΔΠ 

€ 

Τακτικές Δαπάνες 1.938.646 2.131.169 1.981.987 2.226.059 2.301.452 2.364.589 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 4.514 30.050 0 20.255 48.372 14.520 

Σύνολο 1.943.159 2.161.219 1.981.987 2.246.314 2.349.824 2.379.109 

Αναθεωρητική Αρχή Προσφύγων      

Τακτικές Δαπάνες 326.406 341.705 334.871 408.171 0 0 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 0 30 0 30 0 0 

Σύνολο 326.406 341.735 334.871 408.201 0 0 

Ειδικές Ανεξάρτητες Υπηρεσίες      

Τακτικές Δαπάνες 9.328.082 6.500.000 11.000.000 7.500.000 7.500.000 7.500.000 

Σύνολο 9.328.082 6.500.000 11.000.000 7.500.000 7.500.000 7.500.000 

Γραφείο Επιτρόπου Εποπτείας Υγείας      

Τακτικές Δαπάνες 0 228.697 150.000 381.675 360.092 362.579 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 0 10 0 10 10 10 

Σύνολο 0 228.707 150.000 381.685 360.102 362.589 

       

Γραφείο Επιτρόπου Προστασίας των Δικαιωμάτων του Παιδιού     

 Τακτικές Δαπάνες 0 0 0 407.201 530.133 538.784 

 Αναπτυξιακές Δαπάνες 0 0 0 1.450 1.450 1.450 

 Σύνολο 0 0 0 408.651 531.583 540.234 

Υφυπουργείο Καινοτομίας και Ψηφιακής Πολιτικής      

 Τακτικές Δαπάνες 0 10 0 10 10 10 

 Σύνολο 0 10 0 10 10 10 
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ΥΠΟΥΡΓΕΙΑ/ ΣΥΝΤΑΓΜΑΤΙΚΕΣ 
ΕΞΟΥΣΙΕΣ/ 
ΣΥΝΤΑΓΜΑΤΙΚΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ/ 
ΑΝΕΞΑΡΤΗΤΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ 

2018 
Πραγματική 

Δαπάνη 
€ 

2019 
Εγκεκριμένος 

Προϋπολογισμός 
€ 

2019 
Αναθεωρημένος 

Προϋπολογισμός 
€ 

2020 
Εγκεκριμένος 

Προϋπολογισμός
€ 

2021 
ΜΔΠ 

€ 

2022 
ΜΔΠ 

€ 

Υφυπουργείο Τουρισμού      

Πάγιο Ταμείο 0 82.105 800.000 121.100 121.100 121.100 

Τακτικές Δαπάνες 0 47.369.331 35.000.000 49.871.725 47.843.702 47.895.357 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 0 388.000 1.000.000 629.000 379.000 379.000 

Σύνολο 0 47.839.436 36.800.000 50.621.825 48.343.802 48.395.457 

Υφυπουργείο Ναυτιλίας      

Πάγιο Ταμείο 0 720.000 720.000 670.000 670.000 670.000 

Τακτικές Δαπάνες 4.939.151 7.912.249 7.516.637 9.380.214 9.305.225 9.465.651 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 490.974 1.162.385 1.000.000 1.032.060 1.147.060 910.060 

Σύνολο 5.430.125 9.794.634 9.236.637 11.082.274 11.122.285 11.045.711 

       

Υπουργείο Άμυνας      

Τακτικές Δαπάνες 381.559.853 432.605.722 420.308.521 366.929.990 360.929.990 360.929.990 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 952 117.510 100.000 70.010 70.010 70.010 

 Σύνολο 381.560.805 432.723.232 420.408.521 367.000.000 361.000.000 361.000.000 

Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

    
 

Τακτικές Δαπάνες 233.431.336 190.971.159 189.947.096 213.706.593 223.914.658 225.492.455 

Αναπτυξιακές Δαπάνες  31.095.738 49.764.428 46.321.038 54.809.911 50.280.583 54.447.474 

 Σύνολο 264.527.074 240.735.587 236.268.134 268.516.504 274.195.241 279.939.929 

Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως      

Τακτικές Δαπάνες 261.519.009 287.868.581 272.974.548 314.596.031 321.445.142 330.252.703 
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ΥΠΟΥΡΓΕΙΑ/ ΣΥΝΤΑΓΜΑΤΙΚΕΣ 
ΕΞΟΥΣΙΕΣ/ 
ΣΥΝΤΑΓΜΑΤΙΚΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ/ 
ΑΝΕΞΑΡΤΗΤΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ 

2018 
Πραγματική 

Δαπάνη 
€ 

2019 
Εγκεκριμένος 

Προϋπολογισμός 
€ 

2019 
Αναθεωρημένος 

Προϋπολογισμός 
€ 

2020 
Εγκεκριμένος 

Προϋπολογισμός
€ 

2021 
ΜΔΠ 

€ 

2022 
ΜΔΠ 

€ 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 11.862.202 14.035.017 9.202.571 17.808.663 12.199.708 10.733.708 

 Σύνολο 273.381.211 301.903.598 282.177.119 332.404.694 333.644.850 340.986.411 

Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας     

Τακτικές Δαπάνες 30.614.328 32.861.265 30.436.529 36.774.090 40.987.042 38.570.911 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 21.381.102 42.588.737 21.000.003 65.883.876 51.700.566 17.874.876 

Σύνολο 51.995.430 75.450.002 51.436.527 102.657.966 92.687.608 56.445.787 

Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων     

Πάγιο Ταμείο 140.873 175.000 175.000 175.000 175.000 175.000 

Τακτικές Δαπάνες 988.881.192 966.473.334 1.038.453.419 956.339.634 955.104.858 954.540.813 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 29.244.439 14.724.279 29.917.729 15.006.063 15.714.669 14.470.163 

 Σύνολο 1.018.266.504 981.372.613 1.068.546.148 971.520.697 970.994.527 969.185.976 

Υπουργείο Εσωτερικών      

Πάγιο Ταμείο 3.173.541 5.100.000 4.947.000 15.100.000 10.100.000 10.100.000 

Τακτικές Δαπάνες 278.803.587 318.145.931 289.271.137 335.193.800 347.066.926 343.686.250 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 165.707.683 211.303.447 158.860.138 218.386.401 196.110.406 197.537.366 

Σύνολο 447.684.811 534.549.378 453.078.275 568.680.201 553.277.332 551.323.616 

Υπουργείο Εξωτερικών       

Τακτικές Δαπάνες 62.710.241 73.857.006 67.741.322 77.948.530 79.144.612 79.504.254 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 6.947.402 13.350.636 9.836.497 13.886.172 8.900.130 7.855.130 

Σύνολο 69.657.643 87.207.642 77.577.819 91.834.702 88.044.742 87.359.384 

Υπουργείο Οικονομικών      
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ΥΠΟΥΡΓΕΙΑ/ ΣΥΝΤΑΓΜΑΤΙΚΕΣ 
ΕΞΟΥΣΙΕΣ/ 
ΣΥΝΤΑΓΜΑΤΙΚΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ/ 
ΑΝΕΞΑΡΤΗΤΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ 

2018 
Πραγματική 

Δαπάνη 
€ 

2019 
Εγκεκριμένος 

Προϋπολογισμός 
€ 

2019 
Αναθεωρημένος 

Προϋπολογισμός 
€ 

2020 
Εγκεκριμένος 

Προϋπολογισμός
€ 

2021 
ΜΔΠ 

€ 

2022 
ΜΔΠ 

€ 

Πάγιο Ταμείο 
3.400.962.665 3.576.856.648 3.742.120.154 3.065.426.560 2.611.307.025 

3.740.742.31
5 

Τακτικές Δαπάνες 400.140.712 503.798.799 416.475.400 518.526.927 742.889.971 790.695.381 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 16.706.019 57.310.913 16.637.441 58.015.033 105.607.058 119.171.517 

Σύνολο 3.817.809.396 4.137.966.360 4.175.232.995 3.641.968.520 3.459.804.054 4.650.609.213 

Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας 

    
 

Τακτικές Δαπάνες 862.571.400 901.577.408 911.126.602 964.616.217 974.528.024 978.705.706 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 168.888.329 181.702.172 192.727.580 190.276.480 196.163.137 203.490.815 

Σύνολο 1.031.459.729 1.083.279.580 1.103.854.182 1.154.892.697 1.170.691.161 1.182.196.521 

       

Υπουργείο Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων      

Πάγιο Ταμείο 2.776.389 2.823.000 2.416.500 2.613.000 2.616.000 2.643.000 

Τακτικές Δαπάνες 211.656.260 233.426.232 217.973.925 243.420.589 251.907.710 256.368.541 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 47.327.827 47.238.504 43.086.488 58.032.393 77.644.016 91.998.452 

Σύνολο 261.760.476 283.487.736 263.476.913 304.065.982 332.167.726 351.009.993 

Υπουργείο Υγείας       

Τακτικές Δαπάνες 579.749.069 732.072.575 804.415.669 900.993.254 573.628.938 580.073.822 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 19.955.562 35.837.812 24.111.585 25.841.630 26.371.437 19.926.331 

Σύνολο 599.704.631 767.910.387 828.527.254 926.834.884 600.000.375 600.000.153 

Γενική Διεύθυνση Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων, Συντονισμού και Ανάπτυξης     

Τακτικές Δαπάνες 21.321.603 27.662.392 24.896.153 9.796.437 7.764.510 7.836.516 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 36.350.948 210.599.017 30.599.017 206.626.613 212.536.000 212.485.494 
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ΥΠΟΥΡΓΕΙΑ/ ΣΥΝΤΑΓΜΑΤΙΚΕΣ 
ΕΞΟΥΣΙΕΣ/ 
ΣΥΝΤΑΓΜΑΤΙΚΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ/ 
ΑΝΕΞΑΡΤΗΤΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ 

2018 
Πραγματική 

Δαπάνη 
€ 

2019 
Εγκεκριμένος 

Προϋπολογισμός 
€ 

2019 
Αναθεωρημένος 

Προϋπολογισμός 
€ 

2020 
Εγκεκριμένος 

Προϋπολογισμός
€ 

2021 
ΜΔΠ 

€ 

2022 
ΜΔΠ 

€ 

Σύνολο 57.672.551 238.261.409 55.495.170 216.423.050 220.300.510 220.322.010 

Γενικό Λογιστήριο      

Πάγιο Ταμείο 94.517 2.600.020 260.002 100.020 100.020 100.020 

Τακτικές Δαπάνες 40.847.284 42.499.490 35.377.237 50.959.384 49.473.794 50.192.736 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 95.732 161.260 145.134 153.060 145.060 145.050 

Σύνολο 41.037.533 45.260.770 35.782.373 51.212.464 49.718.874 50.437.806 
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ΜΕΡΟΣ ΣΤ 
ΣΥΝΑΦΗ ΖΗΤΗΜΑΤΑ 
1.  ΠΟΡΕΙΑ ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΩΝ ΔΑΠΑΝΩΝ ΚΡΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 201928  (ΠΕΡΙΟΔΟΣ ΑΝΑΦΟΡΑΣ ΙΑΝ-ΟΚΤ) 

 Προϋπολογισμός  

2018 

 

€ 

Πραγματικές 
Δαπάνες 

1.1.2018-
31.10.2018 

€ 

 

 

Βαθμός 
Υλοποίησης 

% 

Προϋπολογισμός  

2019 

 

€ 

Πραγματικές 
Δαπάνες 

1.1.2019-
31.10.2019 

€ 

 

 

Βαθμός 
Υλοποίησης 

 % 

Κεφαλαιουχικές Δαπάνες 563.684.412 205.949.683 37 627.314.226 203.766.646  32 

Άλλες Αναπτυξιακές 
Δαπάνες 255.697.155 133.058.488 52 269.099.921 139.123.057  52 

Σύνολο 819.381.567 339.008.171 41 896.414.147 342.889.703 38 

 
2. ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΙ ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΙ ΚΡΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 2019 

Κατά τη διάρκεια του έτους η Βουλή ψήφισε σε νόμους δύο νομοσχέδια συμπληρωματικών προϋπολογισμών για το έτος 2019, τα οποία κατατέθηκαν εκ μέρους 
της κυβέρνησης και οι οποίοι αναλύονται ως ακολούθως: 

1. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 1) του 2019 [Ν. 44(ΙΙ)/2019]. 

 Συμπληρωματική δαπάνη ύψους €314.007.850 για την κάλυψη δαπανών που αφορούν κοινωνικές παροχές, παροχές υγείας και παιδείας, αμυντική 
θωράκιση, αποζημιώσεις στον γεωργικό τομέα και συνεισφορά του κράτους στο ΓεΣΥ.    

2. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 2019 [Ν. 50(ΙΙ)/2019]. 

 Συμπληρωματική δαπάνη ύψους €374.215.104 για την κάλυψη δαπανών που αφορούν κοινωνικές παροχές, αμυντική θωράκιση, μισθοδοσία και 
επιδόματα, εισφορές στο ΓεΣΥ, λειτουργικές δαπάνες, επιχορηγήσεις/χορηγίες και κατασκευαστικά έργα.          

                                                           
28 Στοιχεία που κατατίθενται στη Βουλή από το Γενικό Λογιστήριο. Τελευταία ενημέρωση 20 Νοεμβρίου 2019.  
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ΜΕΡΟΣ Ζ  
ΣΤΟΙΧΕΙΑ ΕΡΕΥΝΑΣ ΕΡΓΑΤΙΚΟΥ ΔΥΝΑΜΙΚΟΥ 

 2018  
(3ο τρίμηνο) 

201929  
(3ο τρίμηνο) 

μεταβολή 
 

Αριθμός ανέργων 34.728 30.088 -13,3% 

Απασχόληση 407.728 417.118 +2,3% 

Μακροπρόθεσμη ανεργία (ως ποσοστό στο 
εργατικό δυναμικό) 2,5% 2,1% -0,4 ποσοστιαίες 

μονάδες 

Ανεργία στους νέους κατ’ αναλογία πληθυσμού 
(ηλικίες 15-24) 6,8% 6% -0,8 ποσοστιαίες 

μονάδες 

 
ΜΕΡΟΣ Η 
ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ ΣΤΟΝ ΚΡΑΤΙΚΟ ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟ ΤΟΥ 2020 ΟΙ ΟΠΟΙΕΣ ΚΑΤΑΤΕΘΗΚΑΝ ΑΠΟ ΤΟ 
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΜΕΤΑ ΤΗ ΛΗΞΗ ΤΗΣ ΚΥΡΙΩΣ ΣΥΖΗΤΗΣΗΣ ΑΠΟ ΤΗΝ ΕΠΙΤΡΟΠΗ  
 Όπως σχετικά σημειώνεται από το Υπουργείο Οικονομικών, μετά την έγκριση του νομοσχεδίου για τον 
προϋπολογισμό του 2020 από το Υπουργικό Συμβούλιο και την κατάθεσή του στη Βουλή των Αντιπροσώπων, 
διαπιστώθηκε η ανάγκη τροποποίησης αυτού για σκοπούς παραχώρησης πρόσθετων πιστώσεων σε διάφορες 
ομάδες/υποομάδες του εν λόγω προϋπολογισμού που αφορούν στη ρύθμιση θεμάτων προσωπικού 
(αναβάθμιση, δημιουργία, κατάργηση θέσεων και πρόσληψη εργοδοτουμένων ορισμένου χρόνου σε 
συγκεκριμένες Υπηρεσίες/Τμήματα), στη βάση προγενέστερων είτε μεταγενέστερων αποφάσεων του 
Υπουργικού Συμβουλίου, καθώς και στη διόρθωση λαθών ή παραλείψεων που εντοπίστηκαν στο μεταξύ. 

Τροποποίηση Αρ. 1 
Κεφάλαιο: 010510 «Δικαστική Υπηρεσία - Κοινές Υπηρεσίες - Τακτικές Δαπάνες» 
Ομάδα Δαπανών: 02100 «Κρατικοί Υπάλληλοι»: €130.000   
 Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2020 Νόμου, παρίσταται ανάγκη δημιουργίας τεσσάρων 
(4) πρόσθετων θέσεων για τις ανάγκες στελέχωσης των πρωτοκολλητείων υφιστάμενων και υπό σύσταση 
Δικαστηρίων, ως ακολούθως: 

- Μίας (1) θέσης Ανώτερου Πρωτοκολλητή (Κλίμακα Α13 (ιι)) στο εδάφιο 15, για το Ανώτατο Δικαστήριο 

- Τριών (3) θέσεων Πρωτοκολλητή Α΄ (Κλίμακα Α11 (ιι)) στο εδάφιο 20, για το Εμπορικό Δικαστήριο (Τμήμα 
Λευκωσίας), Εμπορικό Δικαστήριο (Τμήμα Λεμεσού) και για ενίσχυση της στελέχωσης ενός εκ των τριών 
Δικαστηρίων: Οικογενειακό Δικαστήριο, Διοικητικό Δικαστήριο, Διοικητικό Δικαστήριο Διεθνούς 
Προστασίας. 

 Ως εκ τούτου, παρίσταται ανάγκη συμπερίληψης στο νομοσχέδιο του Προϋπολογισμού του 2020 και του 
ΜΔΠ 2020-2022 των πιο πάνω ρυθμίσεων που αφορούν στη Δικαστική Υπηρεσία.    

Τροποποίηση Αρ. 2   
Κεφάλαιο: 020100.2 «Νομική Υπηρεσία - Κεντρικά Γραφεία - Τακτικές Δαπάνες» 
Ομάδα Δαπανών: 02100 «Κρατικοί Υπάλληλοι»  
Υποομάδα Δαπανών: 02101 «Μισθοδοσία Κρατικών Υπαλλήλων»: €1.990.000 
Ομάδα Δαπανών: 03550 «Συμβουλευτικές Υπηρεσίες/Έρευνες»   
Υποομάδα Δαπανών: 03580 «Σύμβαση Υπηρεσιών»: €100.000 
 Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2020 Νόμου, απαιτούνται πρόσθετες συνολικές πιστώσεις 
ύψους €2.090.000.  Οι πιστώσεις αυτές θα καλύψουν δαπάνες που αφορούν στον εκσυγχρονισμό και 
μεταρρύθμιση της Νομικής Υπηρεσίας στη βάση της μελέτης αναδιοργάνωσης που διεξήχθη από το Ινστιτούτο 
Δημόσιας Διοίκησης της Ιρλανδίας.  Το Σχέδιο Δράσης που ετοίμασε η Νομική Υπηρεσία και το οποίο εγκρίθηκε 
από το Υπουργικό Συμβούλιο στη συνεδρία του ημερομηνίας 15/10/2019, μεταξύ άλλων προνοεί: 

                                                           
29 Πηγή: Στατιστική Υπηρεσία- Έρευνα Εργατικού Δυναμικού, τελευταία ενημέρωση 22 Νοεμβρίου 2019.  
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(α)  τη μίσθωση υπηρεσιών ενός υπεύθυνου μεταρρύθμισης (Project Manager) με ετήσιο κόστος γύρω στις 
€100.000.  Για τη χρέωση της σχετικής δαπάνης απαιτείται η δημιουργία του άρθρου 03583 «Αγορά 
Υπηρεσιών» της ομάδας δαπανών 03550 «Συμβουλευτικές Υπηρεσίες/Έρευνες», με την περίληψη των 
σχετικών πιστώσεων.   

(β)  τη δημιουργία, αναθεώρηση κλίμακας, κατάργηση θέσεων για δημιουργία νέας δομής της Νομικής 
Υπηρεσίας, ως ακολούθως:   

i. Δημιουργία δώδεκα (12) νέων/πρόσθετων θέσεων για σκοπούς κάλυψης των αναγκών της 
Νομικής Υπηρεσίας σε Δημόσιους Κατήγορους, ως εξής:  

- Τεσσάρων (4) νέων θέσεων Ανώτερου Δημόσιου Κατήγορου (Κλ. Α13(ιι)) σε νέο εδάφιο,  

- Οκτώ (8) πρόσθετων θέσεων Δημόσιου Κατήγορου Α’ (Κλ. Α11(ιι)), στο εδάφιο 55, 

ii. Κατάργηση εννέα (9) και σημείωση με διπλό σταυρό τριών (3) θέσεων Δημόσιου Κατήγορου (Κλ. 
Α8, Α10 και Α11)  

iii. Αναθεώρηση Κλίμακας για τις ακόλουθες θέσεις: 

- Εισαγγελείς της Δημοκρατίας από Κλίμακα Α16 (ι) σε €96.665π.μ., στο εδάφιο 20.  Με την 
αναθεώρηση της κλίμακας, οι Εισαγγελείς δικαιούνται και επίδομα παραστάσεως ύψους 
€18.000 ετησίως. 

- Ανώτεροι Δικηγόροι της Δημοκρατίας από Κλίμακες Α15 και Α16 σε €92.858π.μ., στο εδάφιο 
30. 

- Δικηγόροι της Δημοκρατίας Α’ από Κλίμακα Α13(ιι) σε Κλίμακα Α16, στο εδάφιο 40. 

(γ) Πρόσθετα, το πρώτο τρίμηνο του 2020 αναμένεται η πλήρωση κενών θέσεων Δικηγόρων της 
Δημοκρατίας, όπου εκ παραδρομής δεν περιλήφθηκε ανάλογη πρόνοια στον Προϋπολογισμό του 2020.  
Το πρόσθετο κόστος εκτιμάται γύρω στις €800.000. 

 Ως εκ τούτου, παρίσταται ανάγκη συμπερίληψης στο νομοσχέδιο του Προϋπολογισμού του 2020 και του 
ΜΔΠ 2020-2022 των πιο πάνω ρυθμίσεων και πρόσθετων πιστώσεων. 

Τροποποίηση Aρ. 3   
Κεφάλαιο: 032200.2 «Υφυπουργείο Τουρισμού - Κεντρικά Γραφεία - Τακτικές Δαπάνες» 
Ομάδα Δαπανών: 04200 «Επιχορηγήσεις» 
Υποομάδα Δαπανών: 04260 «Άλλες Επιχορηγήσεις»: €3.000.000 
 Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2020 Νόμου, απαιτούνται πρόσθετες πιστώσεις ύψους 
€3.000.000 (Άρθρο 04281 «Διάφορες Επιχορηγήσεις»), για την παροχή χορηγιών στους δικαιούχους, με βάση 
το Σχέδιο Χορηγιών Επενδύσεων Εμπλουτισμού και Εκσυγχρονισμού του τουριστικού προϊόντος για την 
επιμήκυνση της τουριστικής περιόδου.  Σημειώνεται ότι, με βάση τον αρχικό προγραμματισμό οι πληρωμές 
αναμένετο να πραγματοποιηθούν εντός του 2019, όμως λόγω μη έγκαιρης ολοκλήρωσης των αιτήσεων του 
Σχεδίου εντός του 2019, οι πιστώσεις θα πρέπει να περιληφθούν στον Προϋπολογισμό του 2020. 

 Ως εκ τούτου, παρίσταται ανάγκη συμπερίληψης στο νομοσχέδιο του Προϋπολογισμού του 2020 και του 
ΜΔΠ 2020-2022 των πιο πάνω πρόσθετων πιστώσεων. 

Τροποποίηση Aρ. 4   
Κεφάλαιο: 032200.2 «Υφυπουργείο Τουρισμού - Κεντρικά Γραφεία - Τακτικές Δαπάνες»  
Ομάδα Δαπανών: 04000 «Μεταβιβάσεις Εσωτερικού» - 
Υποομάδα Δαπανών: 04080 «Συμβούλια/Επιτροπές/Οργανώσεις»: -€500.000 
Κεφάλαιο: 200100.2 «Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, Διοίκηση-Κεντρικά 
Γραφεία-Τακτικές Δαπάνες»  
Ομάδα Δαπανών: 04000 «Μεταβιβάσεις Εσωτερικού»  
Υποομάδα Δαπανών: 04001«Ημικρατικοί Οργανισμοί»: €500.000 
 Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2020 Νόμου, απαιτείται η μεταφορά πιστώσεων ύψους 
€500.000 (Άρθρο 04119 «Χορηγία για το Διεθνές Ράλι Κύπρου») από το Κεφάλαιο 0322 «Υφυπουργείο 
Τουρισμού» στο Κεφάλαιο 2001 «Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, Διοίκηση» (Άρθρο 
04002 «Χορηγία στον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού») για κάλυψη της δαπάνης  που αφορά την οργάνωση 
του Διεθνούς Ράλι Κύπρου ως αρμόδιος Οργανισμός για υλοποίηση αθλητικών εκδηλώσεων.  
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 Ως εκ τούτου, παρίσταται ανάγκη συμπερίληψης στο νομοσχέδιο του Προϋπολογισμού του 2020 και του 
ΜΔΠ 2020-2022 της πιο πάνω ρύθμισης.  

Τροποποίηση Aρ. 5   
Κεφάλαιο: 032300 «Υφυπουργείο Ναυτιλίας - Κεντρικά Γραφεία - Τακτικές Δαπάνες»  
Ομάδα Δαπανών: 02100 «Κρατικοί Υπάλληλοι»  
 Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2020 Νόμου, παρίσταται ανάγκη για περίληψη των πιο 
κάτω ρυθμίσεων, οι οποίες συμφωνήθηκαν στη συνεδρία της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού ημερομηνίας 
8/10/2019, σε σχέση με την αναβάθμιση της δομής θέσεων Επιθεωρητή Πλοίων:  

- αναθεώρηση κλίμακας και μετονομασία των δεκαπέντε (15) θέσεων Επιθεωρητή Πλοίων Α΄ (Κλίμακα 
Α11(ii)), του εδαφίου 20, σε θέσεις Επιθεωρητή Πλοίων (Κλίμακες Α9, Α11 και Α12), στο εδάφιο 30.  

- αναθεώρηση κλίμακας των είκοσι έξι (26) θέσεων Επιθεωρητή Πλοίων, του εδαφίου 30, από τις Κλίμακες 
Α8, Α10 και Α11 στις Κλίμακες Α9, Α11 και Α12.  

 Ως εκ τούτου, παρίσταται ανάγκη περίληψης στο Νομοσχέδιο του Προϋπολογισμού 2020 και του ΜΔΠ 
2020-2022 των πιο πάνω ρυθμίσεων που αφορούν στο Υφυπουργείο Ναυτιλίας.  

Τροποποίηση Aρ. 6  
Κεφάλαιο: 110200 «Κυπριακός Στρατός - Κεντρικά Γραφεία - Τακτικές Δαπάνες»  
Ομάδα Δαπανών: 02100 «Κρατικοί Υπάλληλοι»: €500.000  
 Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2020 Νόμου, παρίσταται ανάγκη περίληψης των 
ακόλουθων ρυθμίσεων:  

- Δημιουργία διακόσιων (200) πρόσθετων θέσεων: 

• Εξήντα τρεις (63) θέσεις Ανθυπασπιστή Γ΄ (Κλίμακα Α9), κάτω από το εδάφιο 89 

• Εκατό τριάντα επτά (137) θέσεις Αρχιλοχία (Κλίμακα Α8(ι)), κάτω από το εδάφιο 100 

- Σημείωση με διπλό σταυρό εκατό τριάντα εννιά (139) θέσεων Επιλοχία (Κλίμακα Α7(ιι)), κάτω από το 
εδάφιο 110 και εξήντα μία (61) θέσεων Λοχία (Κλίμακες Α4 και Α6(ιι)), κάτω από το εδάφιο 120  

 Ως εκ τούτου, παρίσταται ανάγκη συμπερίληψης στο νομοσχέδιο του Προϋπολογισμού του 2020 και του 
ΜΔΠ 2020-2022 των πιο πάνω ρυθμίσεων που αφορούν στον Κυπριακό Στρατό. 

Τροποποίηση Aρ. 7   
Κεφάλαιο: 120600 «Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων - Κεντρικά Γραφεία - Τακτικές  Δαπάνες»  
Ομάδα Δαπανών: 02100 «Κρατικοί Υπάλληλοι»  
 Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2020 Νόμου, παρίσταται ανάγκη κατάργησης μίας (1) 
θέσης Χημικού (Κλ. Α9, Α11 και Α12), στο εδάφιο 90,  βάσει της ευχέρειας που παρέχεται στον Υπουργό 
Οικονομικών από το άρθρο 11 (2η επιφύλαξη) του περί της Ρύθμισης της Απασχόλησης Εργοδοτούμενων 
Αορίστου και Εργοδοτούμενων Ορισμένου Χρόνου στη Δημόσια Υπηρεσία Νόμου του 2016 (Ν. 70(Ι)/2016): 
«…σε περίπτωση μετατροπής σύμβασης εργασίας εργοδοτούμενου ορισμένου χρόνου σε σύμβαση εργασίας 
αορίστου χρόνου, ο Υπουργός, μετά από σύσταση του Διευθυντή Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και 
Προσωπικού, δύναται να αποφασίζει για την κατάργηση μέχρι και ίσου αριθμού κενών μόνιμων εγκεκριμένων 
θέσεων».  

 Ως εκ τούτου, παρίσταται ανάγκη περίληψης στο Νομοσχέδιο του Προϋπολογισμού 2020 και του ΜΔΠ 
2020-2022 της πιο πάνω ρύθμισης που αφορά στο Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων.  

Τροποποίηση Aρ. 8  
Κεφάλαιο: 1206002.2 «Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων - Κεντρικά Γραφεία - Τακτικές Δαπάνες» 
Ομάδα Δαπανών: 02100 «Κρατικοί Υπάλληλοι»  
Υποομάδα Δαπανών: 02101 «Μισθοδοσία Κρατικών Υπαλλήλων»: €778.500  
Κεφάλαιο: 1213002.2 «Τμήμα Περιβάλλοντος - Κεντρικά Γραφεία - Τακτικές Δαπάνες» 
Ομάδα Δαπανών: 02100 «Κρατικοί Υπάλληλοι»  
Υποομάδα Δαπανών: 02101 «Μισθοδοσία Κρατικών Υπαλλήλων»: €137.424  
 Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2020 Νόμου, απαιτούνται συνολικές πρόσθετες πιστώσεις 
ύψους €915.924 περιλαμβανομένων και των εισφορών στα διάφορα ταμεία (€778.500 - Κεφάλαιο 1206 και 
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€137.424 - Κεφάλαιο 1213) (Άρθρο 02106 «Πρόσθετες Βοηθητικές Υπηρεσίες»), για κάλυψη των δαπανών για 
την απασχόληση εργοδοτούμενων ορισμένου χρόνου, για ενίσχυση της υλοποίησης των Επιχειρησιακών 
Προγραμμάτων «Ανταγωνιστικότητα και Αειφόρος Ανάπτυξη» που αφορούν το Τμήμα Γεωργίας και το Τμήμα 
Περιβάλλοντος για τη διαχείριση δημοτικών αποβλήτων, τα οποία συγχρηματοδοτούνται από τα διάφορα Ταμεία 
της Ε.Ε.  

 Ως εκ τούτου, παρίσταται ανάγκη συμπερίληψης στο νομοσχέδιο του Προϋπολογισμού του 2020 και του 
ΜΔΠ 2020-2022 των πιο πάνω πρόσθετων πιστώσεων. 

Τροποποίηση Aρ. 9   
Κεφάλαιο: 1206002.2 «Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων - Κεντρικά Γραφεία - Τακτικές Δαπάνες»  
Ομάδα Δαπανών: 03000 «Λειτουργικές Δαπάνες»  
Υποομάδα Δαπανών: 03100 «Άλλα Λειτουργικά Έξοδα»: €3.000.000   
 Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2020 Νόμου, απαιτούνται πρόσθετες πιστώσεις ύψους 
€3.000.000 (Άρθρο 03144 «Λειτουργία Έργων Συμβουλίου Εκμετάλλευσης Λευκωσίας και Λεμεσού»), για 
κάλυψη των δαπανών που αφορούν τη λειτουργία της Μονάδας Ολοκληρωμένων Εγκαταστάσεων Διαχείρισης 
Στερεών Οικιακών Απορριμμάτων (ΟΕΔΑ) στο Πεντάκωμο και του Σταθμού Μεταφόρτωσης Απορριμμάτων 
(ΣΜΑ) Καντού, από την Ανάδοχο Κοινοπραξία, για την περίοδο Νοεμβρίου 2019-Νοεμβρίου 2020.  Η λειτουργία 
της μονάδας αποτελεί ευθύνη του Συμβουλίου Εκμετάλλευσης ή Αξιοποίησης Οικιακών Αποβλήτων Λεμεσού. 
Λόγω όμως τεχνικών προβλημάτων, το Συμβούλιο δεν έχει ακόμη αναλάβει τη διαχείριση της μονάδας.  

 Οι Δήμοι και οι Κοινότητες που απαρτίζουν το Συμβούλιο καταβάλλουν το κόστος λειτουργίας της μονάδας 
που τους αναλογεί στο ΤΑΥ (σε άρθρο εσόδων του Προϋπολογισμού) και στη συνέχεια το ΤΑΥ καταβάλει τις 
απαιτούμενες πιστώσεις στον ανάδοχο λειτουργίας της μονάδας.   

 Ως εκ τούτου, παρίσταται ανάγκη συμπερίληψης στο νομοσχέδιο του Προϋπολογισμού του 2020 και του 
ΜΔΠ 2020-2022 των πιο πάνω πρόσθετων πιστώσεων. 

Τροποποίηση Aρ. 10  
Κεφάλαιο: 150300.2 «Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων - Κεντρικά Γραφεία - Τακτικές Δαπάνες»  
Ομάδα Δαπανών: 03000 «Λειτουργικές Δαπάνες»  
Υποομάδα Δαπανών: 03020 «Λειτουργικά Έξοδα Γραφείου»: €200.000   
 Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2020 Νόμου, απαιτούνται πρόσθετες πιστώσεις ύψους 
€200.000 (Άρθρο 03035 «Έξοδα Εξετάσεων») για τη διεξαγωγή γραπτών εξετάσεων για τις θέσεις Βοηθού 
Ασφαλιστικού Λειτουργού, από την Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας, οι οποίες δεν κατέστη δυνατό να διεξαχθούν 
εντός του  2019.  

 Ως εκ τούτου, παρίσταται ανάγκη συμπερίληψης στο νομοσχέδιο του Προϋπολογισμού του 2020 και του 
ΜΔΠ 2020-2022 των πιο πάνω πρόσθετων πιστώσεων. 

Τροποποίηση Aρ. 11   
Κεφάλαιο: 161400 «Υπηρεσία Ασύλου - Κεντρικά Γραφεία - Τακτικές   Δαπάνες»  
Ομάδα Δαπανών: 02100 «Κρατικοί Υπάλληλοι» : €360.000 
 Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2020 Νόμου, παρίσταται ανάγκη δημιουργίας είκοσι (20) 
νέων θέσεων, ήτοι μία (1) Διευθυντή (Κλ. Α15(ι)), τριών (3) Ανώτερων Λειτουργών Ασύλου (Κλ. Α13(ιι)), έξι (6) 
Λειτουργών Ασύλου Α’ (Κλ. Α11(ιι)) και δέκα (10) Λειτουργών Ασύλου (Κλ. Α8, Α10 και Α11), για σκοπούς 
δημιουργίας οργανικών θέσεων στην Υπηρεσία Ασύλου.  

 Ως εκ τούτου, παρίσταται ανάγκη περίληψης στο Νομοσχέδιο του Προϋπολογισμού 2020 και του ΜΔΠ 
2020-2022 των πιο πάνω ρυθμίσεων. 

Τροποποίηση Aρ. 12  
Κεφάλαιο: 170100.2 «Υπουργείο Εξωτερικών, Διοίκηση - Κεντρικά Γραφεία - Τακτικές Δαπάνες»  
Ομάδα Δαπανών: 02100 «Κρατικοί Υπάλληλοι»  
Υποομάδα Δαπανών: 02101 «Μισθοδοσία Κρατικών Υπαλλήλων»: €56.900  
Κεφάλαιο: 190100.2 «Γενική Διεύθυνση Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων, Συντονισμού και Ανάπτυξης - 
Κεντρικά Γραφεία - Τακτικές Δαπάνες»  
Ομάδα Δαπανών: 02100 «Κρατικοί Υπάλληλοι»  
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Υποομάδα Δαπανών: 02101 «Μισθοδοσία Κρατικών Υπαλλήλων»: -€56.900   
 Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2020 Νόμου, απαιτείται η μεταφορά πιστώσεων ύψους 
€56.900 (Άρθρο 02106 «Πρόσθετες Βοηθητικές Υπηρεσίες») από το Κεφάλαιο 1901 «Γενική Διεύθυνση 
Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων, Συντονισμού και Ανάπτυξης» στο Κεφάλαιο 1701 «Υπουργείο Εξωτερικών, 
Διοίκηση» (Άρθρο 02106 «Πρόσθετες Βοηθητικές Υπηρεσίες») για κάλυψη της δαπάνης μισθοδοσίας ενός 
Λειτουργού Αορίστου Χρόνου, λόγω μετακίνησης του από την ΓΔ ΕΠΣΑ στο ΥΠΕΞ από 1/9/2019. 

 Ως εκ τούτου, παρίσταται ανάγκη συμπερίληψης στο νομοσχέδιο του Προϋπολογισμού του 2020 και του 
ΜΔΠ 2020-2022 των πιο πάνω ρυθμίσεων.  

Τροποποίηση Aρ. 13  
Κεφάλαιο: 170100.2 «Υπουργείο Εξωτερικών, Διοίκηση - Κεντρικά Γραφεία - Τακτικές Δαπάνες» 
Ομάδα Δαπανών: 03500 «Εκπαίδευση Προσωπικού/Συνέδρια, Σεμινάρια και Άλλα Γεγονότα»  
Υποομάδα Δαπανών: 03501 «Εκπαίδευση Προσωπικού»: -€65.000 
Κεφάλαιο: 180716.2 «Τμήμα Δημόσιας Διοικήσεως και Προσωπικού - Κυπριακή Ακαδημία Δημόσιας 
Διοίκησης - Τακτικές Δαπάνες»  
Ομάδα Δαπανών: 03550 «Συμβουλευτικές Υπηρεσίες/Έρευνες»  
Υποομάδα Δαπανών: 03580  «Σύμβαση Υπηρεσιών»: €65.000 
 Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2020 Νόμου, απαιτείται η μεταφορά πιστώσεων ύψους 
€65.000 (Άρθρο 03502 «Επιτόπια Εκπαίδευση») από το Κεφάλαιο 1701 «Υπουργείο Εξωτερικών, Διοίκηση» 
στο Κεφάλαιο 180716 «Τμήμα Δημόσιας Διοικήσεως και Προσωπικού-Κυπριακή Ακαδημία Δημόσιας Διοίκησης» 
(Άρθρο 03617 «Αμοιβές και Έξοδα Εκπαιδευτών και Συνεργατών»), για κάλυψη της δαπάνης του Προγράμματος 
για εκμάθηση της Γαλλικής γλώσσας, το οποίο διεξάγεται με συγχρηματοδότηση του Διεθνούς Οργανισμού 
Γαλλοφωνίας (ΔΟΓ).  Ο ΔΟΓ θέτει ως προϋπόθεση για να συνεχίσει την συγχρηματοδότηση τη μεταφορά του 
τεχνικού συντονισμού από το ΥΠΕΞ στην ΚΑΔΔ. 

 Ως εκ τούτου, παρίσταται ανάγκη συμπερίληψης στο νομοσχέδιο του Προϋπολογισμού του 2020 και του 
ΜΔΠ 2020-2022 των πιο πάνω ρυθμίσεων. 

Τροποποίηση Aρ. 14  
Κεφάλαιο: 170100.2 «Υπουργείο Εξωτερικών, Διοίκηση - Κεντρικά Γραφεία - Τακτικές Δαπάνες»  
Ομάδα Δαπανών: 03550 «Συμβουλευτικές Υπηρεσίες/Έρευνες»  
Υποομάδα Δαπανών: 03580 «Σύμβαση Υπηρεσιών»: €52.000  
 Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2020 Νόμου, απαιτείται η δημιουργία του νέου Άρθρου 
03581 «Αντιμισθία» καθώς και η περίληψη πιστώσεων ύψους €52.000, για κάλυψη της μισθοδοσίας ενός 
λειτουργού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου που αποσπάστηκε στο ΥΠΕΞ για εκτέλεση ειδικών 
καθηκόντων, από 11.11.2019 και για περίοδο τριών χρόνων. 

 Ως εκ τούτου, παρίσταται ανάγκη συμπερίληψης στο νομοσχέδιο του Προϋπολογισμού του 2020 και του 
ΜΔΠ 2020-2022 των πιο πάνω πρόσθετων πιστώσεων. 

Τροποποίηση Aρ. 15 
Κεφάλαιο: 170272.2 «Εξωτερικές Υπηρεσίες - Πρεσβεία Τόκυο - Τακτικές Δαπάνες»  
Ομάδα Δαπανών: 03000 «Λειτουργικές Δαπάνες»  
Υποομάδα Δαπανών: 03050 «Λειτουργικά Έξοδα Μη Γραφειακών Χώρων»: €45.000   
 Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2020 Νόμου, απαιτούνται πρόσθετες πιστώσεις ύψους 
€45.000 (Άρθρο 03055 «Ενοίκια») για κάλυψη του ενοικίου της Πρεσβευτικής κατοικίας στο Τόκυο.  Η ίδρυση 
της Πρεσβείας στο Τόκυο έγινε πρόσφατα και δεν ήταν δυνατό να γίνουν ακριβείς υπολογισμοί του ενοικίου για 
την πρεσβευτική κατοικία.   

 Ως εκ τούτου, παρίσταται ανάγκη συμπερίληψης στο νομοσχέδιο του Προϋπολογισμού του 2020 και του 
ΜΔΠ 2020-2022 των πιο πάνω πρόσθετων πιστώσεων. 

Τροποποίηση Aρ. 16 
Κεφάλαιο: 180100.3 «Υπουργείο Οικονομικών, Διοίκηση - Κεντρικά Γραφεία - Αναπτυξιακές Δαπάνες»  
Ομάδα Δαπανών: 03650 «Εκδόσεις και Δημοσιότητα»  
Υποομάδα Δαπανών: 03700 «Εκστρατείες Διαφώτισης»: €45.000    
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 Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2020 Νόμου, απαιτούνται πρόσθετες πιστώσεις ύψους 
€45.000 (Άρθρο 03718 «Προβολή και Προώθηση της Κύπρου ως Διεθνές Επιχειρηματικό Κέντρο») για την 
παραχώρηση στο ΚΕΒΕ ετήσιας χορηγίας, στα πλαίσια ίδρυσης γραφείου ΚΕΒΕ στις Βρυξέλλες.  Το νέο γραφείο 
θα στεγάζεται στο κτίριο της ΜΑΕΕ στις Βρυξέλλες. 

 Η χορηγία θα καλύπτει μέρος των εξόδων στελέχωσης, λειτουργίας, προβολής του γραφείου.  Σκοπός της 
λειτουργίας του Γραφείου στις Βρυξέλλες είναι η αποτελεσματικότερη προώθηση των θέσεων του 
επιχειρηματικού κόσμου της Κύπρου στους Ευρωπαϊκούς Επιχειρηματικούς Οργανισμούς στους οποίους 
συμμετέχει το ΚΕΒΕ (Eurochambers, SMEunited, Eurocommerce) και η συμμετοχή στις συνεδρίες των 
οργανισμών αυτών.  Επίσης η διενέργεια επαφών με την Ευρωπαϊκή Επιτροπή σε θέματα που εμπίπτουν στους 
τομείς ενασχόλησης του ΚΕΒΕ και η αντιμετώπιση των ενεργειών τόσο του Γραφείου του Τουρκοκυπριακού 
Εμπορικού Επιμελητηρίου στις Βρυξέλλες όσο και των Τουρκικών Επιμελητηρίων που στόχο έχουν την 
προώθηση του ψευδοκράτους και την εγγραφή του Τ/Κ Επιμελητηρίου στους Ευρωπαϊκούς Επιχειρηματικούς 
Οργανισμούς. 

 Ως εκ τούτου, παρίσταται ανάγκη συμπερίληψης στο νομοσχέδιο του Προϋπολογισμού του 2020 και του 
ΜΔΠ 2020-2022 των πιο πάνω πρόσθετων πιστώσεων. 

Τροποποίηση Aρ. 17 
Κεφάλαιο: 180100.2 «Υπουργείο Οικονομικών, Διοίκηση - Κεντρικά Γραφεία - Τακτικές Δαπάνες»  
Ομάδα Δαπανών: 04300 «Κοινωνικές Παροχές»  
Υποομάδα Δαπανών: 04450 «Παροχές Κοινωνικής Πρόνοιας»: €20.000.000   
 Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2020 Νόμου, απαιτούνται πρόσθετες πιστώσεις ύψους 
€20.000.000 ώστε οι συνολικές πιστώσεις που θα παραχωρηθούν το 2020, για περαιτέρω ενίσχυση του Ταμείου, 
να ανέλθουν στα  €40.000.000 (Άρθρο 04487 «Έκτακτες Χορηγίες») για αύξηση της χρηματοδότησης του 
Εθνικού Ταμείου Αλληλεγγύης. 

 Ως εκ τούτου, παρίσταται ανάγκη συμπερίληψης στο νομοσχέδιο του Προϋπολογισμού του 2020 και του 
ΜΔΠ 2020-2022 των πιο πάνω πρόσθετων πιστώσεων. 

Τροποποίηση Aρ. 18   
Κεφάλαιο: 180500 «Στατιστική Υπηρεσία - Κεντρικά Γραφεία - Τακτικές Δαπάνες»  
Ομάδα Δαπανών: 02100 «Κρατικοί Υπάλληλοι»  
 Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2020 Νόμου, παρίσταται ανάγκη για περίληψη των πιο 
κάτω ρυθμίσεων, για σκοπούς ενίσχυσης του έργου της Στατιστικής Υπηρεσίας και κάλυψη επαρκώς των 
υποχρεώσεων της Κύπρου προς την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, με τη σταδιακή κατάργηση της τεχνικής πυραμίδας 
και ενίσχυσης της επιστημονικής πυραμίδας, ως ακολούθως:  

- Δημιουργία επτά (7) συνολικά θέσεων:  

• Μίας (1) πρόσθετη θέσης Πρώτου Λειτουργού Στατιστικής (Κλίμακα Α14(ιι)), στο εδάφιο 5 

• Δύο (2) πρόσθετων θέσεων Ανώτερου Λειτουργού Στατιστικής (Κλίμακα Α13(ιι)), στο εδάφιο 10 

• Τεσσάρων (4) πρόσθετων θέσεων Λειτουργού Στατιστικής Α΄ (Κλίμακα Α11(ιι)), στο εδάφιο 30 

- Κατάργηση έντεκα (11) συνολικά θέσεων:  

• Τεσσάρων (4) θέσεων Πρώτου Βοηθού Στατιστικής (Κλίμακα Α11(ιι)), στο εδάφιο 50 

• Τριών (3) θέσεων Ανώτερου Βοηθού Στατιστικής (Κλίμακα Α10 (ι)), στο εδάφιο 60 

• Τεσσάρων (4) θέσεων Βοηθού Στατιστικής 1η τάξεως (Κλίμακες Α8 και Α9 (ι)), στο εδάφιο 70 

- Περίληψη σημείωσης στη στήλη «Επεξηγήσεις» των ακόλουθων ρυθμίσεων: 

• Στο εδάφιο 50, Πρώτοι Βοηθοί Στατιστικής (Κλίμακα Α11(ιι)): «Οι θέσεις θα σημειωθούν με διπλό 
σταυρό όταν δεν θα υπάρχουν υποψήφιοι για προαγωγή από τις θέσεις Ανώτερων Βοηθών 
Στατιστικής (Κλίμακα Α10(ι)), Βοηθών Στατιστικής 1ης τάξεως (Κλίμακες Α8 και Α9 (ι)) και Βοηθών 
Στατιστικής (Κλίμακες Α4 και Α7 (ιι)), κάτω από τα εδάφια 60, 70 και 80, αντίστοιχα.» 

• Στο εδάφιο 60, Ανώτεροι Βοηθοί Στατιστικής (Κλίμακα Α10(ι)): «Οι θέσεις θα σημειωθούν με διπλό 
σταυρό όταν δεν θα υπάρχουν υποψήφιοι για προαγωγή από τις θέσεις Βοηθών Στατιστικής 1ης 
τάξεως (Κλίμακες Α8 και Α9 (ι)) και Βοηθών Στατιστικής (Κλίμακες Α4 και Α7 (ιι)), κάτω από τα 
εδάφια 70 και 80, αντίστοιχα.» 
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• Στο εδάφιο 70, Βοηθοί Στατιστικής 1ης τάξεως (Κλίμακες Α8 και Α9 (ι)): «Οι θέσεις θα σημειωθούν 
με διπλό σταυρό όταν δεν θα υπάρχουν υποψήφιοι για προαγωγή από τις θέσεις Βοηθών 
Στατιστικής (Κλίμακες Α4 και Α7 (ιι)), κάτω από το εδάφιο 80.» 

 Ως εκ τούτου, παρίσταται ανάγκη περίληψης στο Νομοσχέδιο του Προϋπολογισμού 2020 και του ΜΔΠ 
2020-2022 των πιο πάνω ρυθμίσεων στη Στατιστική Υπηρεσία.  

Τροποποίηση Aρ. 19 
Κεφάλαιο: 180712 «Τμήμα Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού - Γενικό Γραμματειακό Προσωπικό - 
Τακτικές Δαπάνες»  
Ομάδα Δαπανών: 02100 «Κρατικοί Υπάλληλοι»  
 Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2020 Νόμου, παρίσταται ανάγκη περίληψης των 
ακόλουθων ρυθμίσεων:  

- Ενσωμάτωση προσωπικής ρύθμισης στις «Επεξηγήσεις» του εδαφίου 110, Τηλεφωνητές (Κλίμακες Α1, 
Α2 και Α5 (ιι)): «Οι υπηρετούντες υπάλληλοι κατά τις 31/12/2019 αναβαθμίζονται στις Κλίμακες Α2, 
Α5 και Α7(ιι))»  

- Σημείωση με διπλό σταυρό των θέσεων Τηλεφωνητή Α΄ (Κλ. Α7(ιι)) κάτω από το εδάφιο 100. 

- Διαγραφή της δημιουργίας νέου εδαφίου (55) και μεταφοράς των θέσεων Βοηθού Γραφείου (Γραμματειακά 
καθήκοντα) (Κλίμακες Α2, Α5 και Α7 (ιι)) από το Κεφάλαιο 180713 «Γενικό Βοηθητικό Προσωπικό», εδάφιο 
50  

 Ως εκ τούτου, παρίσταται ανάγκη συμπερίληψης στο νομοσχέδιο του Προϋπολογισμού του 2020 και του 
ΜΔΠ 2020-2022 των πιο πάνω ρυθμίσεων που αφορούν στο Τμήμα Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού.  

Τροποποίηση Αρ. 20 
Κεφάλαιο: 180713 «Τμήμα Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού - Γενικό Βοηθητικό Προσωπικό - 
Τακτικές Δαπάνες» 
Ομάδα Δαπανών: 02100 «Κρατικοί Υπάλληλοι»  
 Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2020 Νόμου, παρίσταται ανάγκη περίληψης των 
ακόλουθων ρυθμίσεων:  

- Επαναφορά των θέσεων Βοηθού Γραφείου (Κλίμακες Α1, Α2 και Α5 (ιι) στο εδάφιο 50 από το Κεφάλαιο 
180712 «Γενικό Γραμματειακό Προσωπικό», εδάφιο 55 και αναίρεση της αναθεώρησης κλίμακας.  

- Ενσωμάτωση προσωπικής ρύθμισης στις «Επεξηγήσεις» του εδαφίου 50, Βοηθοί Γραφείου (Κλίμακες Α1, 
Α2 και Α5 (ιι)): «Οι υπηρετούντες υπάλληλοι κατά τις 31/12/2019 αναβαθμίζονται στις Κλίμακες Α2, 
Α5 και Α7(ιι))»  

- Κατάργηση μίας (1) ακόμα θέσης (++) Βοηθού Γραφείου (Πρώην Κλητήρες/Ιδρυματικοί Βοηθοί/Οικονόμοι) 
(Κλίμακες Α1, Α2 και Α5(ιι)), κάτω από το εδάφιο 60, διαγραφή από τον τίτλο θέσης των λέξεων 
«Ιδρυματικοί Βοηθοί/Οικονόμοι» και αντικατάστασης της παραγράφου στις «Επεξηγήσεις» με την 
ακόλουθη: 

 «Τέσσερεις θέσεις καταργούνται.  Στους υπηρετούντες υπαλλήλους κατά την 31.12.2001 οι οποίοι 
δικαιούνται να ανελιχθούν μέχρι την Κλίμακα Α5(ιι), παραχωρείται και τρίτη προσαύξηση μετά τη 
συμπλήρωση ενός έτους υπηρεσίας στην κορυφή της Κλίμακας Α5(ιι).  Επτά θέσεις κατεχόμενες από 
πρώην Κλητήρες κενούμενες καταργούνται και αντικαθίστανται με ωρομίσθιο προσωπικό κατόπιν 
έγκρισης του Διευθυντή Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού.  Μία θέση που δημιουργήθηκε 
με το Ν.107(Ι)/1996 κενούμενη καταργείται.» 

 Ως εκ τούτου, παρίσταται ανάγκη συμπερίληψης στο νομοσχέδιο του Προϋπολογισμού του 2020 και του 
ΜΔΠ 2020-2022 των πιο πάνω ρυθμίσεων που αφορούν στο Τμήμα Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού. 

Τροποποίηση Aρ. 21 
Κεφάλαιο: 180900.2 «Τμήμα Υπηρεσιών Πληροφορικής - Κεντρικά Γραφεία - Τακτικές Δαπάνες»  
Ομάδα Δαπανών: 03300 «Συντηρήσεις και Επιδιορθώσεις»  
Υποομάδα Δαπανών: 03460 «Τηλεπικοινωνιακός και Μηχανογραφικός Εξοπλισμός»: €320.810 
 Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2020 Νόμου, απαιτούνται πρόσθετες πιστώσεις ύψους 
€320.810 (Άρθρο 03461 «Συντήρηση Μηχανογραφικού Εξοπλισμού) που αφορά τη συνδρομή λογισμικών του 
συστήματος ΑΡΙΑΔΝΗ, που εκ παραδρομής δεν περιλήφθηκε στο εν λόγω νομοσχέδιο. 
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 Ως εκ τούτου, παρίσταται ανάγκη συμπερίληψης στο νομοσχέδιο του Προϋπολογισμού του 2020 και του 
ΜΔΠ 2020-2022 των πιο πάνω πρόσθετων πιστώσεων. 

Τροποποίηση Αρ. 22 
Κεφάλαιο: 190200.2 «Γενικό Λογιστήριο - Κεντρικά Γραφεία - Τακτικές Δαπάνες»  
Ομάδα Δαπανών: 04000 «Μεταβιβάσεις Εσωτερικού»  
Υποομάδα Δαπανών: 04120 «Άλλες Μεταβιβάσεις Εσωτερικού»: €108.000    
 Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2020 Νόμου, απαιτούνται πρόσθετες πιστώσεις ύψους 
€108.000 (Άρθρο 04135 «Διάφορες Συνεισφορές Εσωτερικού), οι οποίες παραχωρούνται ως χορηγία προς το 
Ταμείο Ευημερίας Συντακτών και το Ταμείο Ευημερίας Τυπεργατών ΣΕΚ και ΠΕΟ.  

 Η Ένωση Συντακτών Κύπρου χορηγεί επικουρικές συντάξεις σε χαμηλοσυνταξιούχους δημοσιογράφους 
και σε χήρους ή χήρες συναδέλφων, και η ΣΕΚ-ΠΕΟ καταθέτουν τα χρήματα αυτά επ’ ονόματι των τυπεργατών 
μελών τους στο ειδικό ταμείο που συγκρότησαν, το οποίο και λαμβάνουν οι δικαιούχοι με την συνταξιοδότησή 
τους, επιπρόσθετα από το Ταμείο Προνοίας τους. 

 Ως εκ τούτου, παρίσταται ανάγκη συμπερίληψης στο νομοσχέδιο του Προϋπολογισμού του 2020 και του 
ΜΔΠ 2020-2022 των πιο πάνω πρόσθετων πιστώσεων. 

Τροποποίηση Aρ. 23 
Κεφάλαιο: 211100 «Τμήμα Ταχυδρομικών Υπηρεσιών - Κεντρικά Γραφεία - Τακτικές Δαπάνες» 
Ομάδα Δαπανών: 02100 «Κρατικοί Υπάλληλοι»   
 Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2020 Νόμου, παρίσταται ανάγκη περίληψης των 
ακόλουθων ρυθμίσεων:  

- Περίληψη προσωπικής ρύθμισης στις «Επεξηγήσεις» του εδαφίου 60, Ταχυδρομικός Διανομέας (Κλίμακες 
Α1, Α2 και Α5 (ιι)): «Οι υπηρετούντες υπάλληλοι κατά τις 12/11/2019 αναβαθμίζονται στις Κλίμακες Α2, 
Α5 και Α7(ιι))»  

- Διαγραφή της δημιουργίας σαράντα μία (41) νέων θέσεων Ταχυδρομικού Διανομέα Α΄ (Κλίμακα Α7(ιι)), 
κάτω από το εδάφιο 55   

- Διαγραφή της κατάργησης των τριών (3) θέσεων Ταχυδρομικού Διανομέα (Κλίμακες Α1, Α2 και Α5 (ιι)) και 
διαγραφή του διπλού σταυρού για τριάντα οκτώ (38) θέσεις, στο εδάφιο 60. 

 Ως εκ τούτου, παρίσταται ανάγκη συμπερίληψης στο νομοσχέδιο του Προϋπολογισμού του 2020 και του 
ΜΔΠ 2020-2022 των πιο πάνω ρυθμίσεων που αφορούν στο Τμήμα Ταχυδρομικών Υπηρεσιών. 

Τροποποίηση Aρ. 24  
Κεφάλαιο: 211200.2 - «Τμήμα Οδικών Μεταφορών - Κεντρικά Γραφεία - Τακτικές Δαπάνες»  
Ομάδα Δαπανών: 02100 «Κρατικοί Υπάλληλοι»  
Κεφάλαιο: 210115.2 - «Υπουργείο Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, Διοίκηση - Διεύθυνση 
Δημόσιων Επιβατικών Μεταφορών - Τακτικές Δαπάνες»  
Ομάδα Δαπανών: 02100 «Κρατικοί Υπάλληλοι»  
 Στον Προϋπολογισμό του 2019 (Νόμος Αρ.59(ΙΙ)/2018) έναντι του εδαφίου (20) του Κεφαλαίου 211200.2 
«Τμήμα Οδικών Μεταφορών-Κεντρικά Γραφεία-Τακτικές Δαπάνες» περιλαμβάνεται η ακόλουθη επεξήγηση:  

 «Ο διπλός σταυρός ισχύει για τέσσερις θέσεις μόνο. Κενούμενες οι θέσεις μετονομάζονται σε Λειτουργοί 
Δημοσίων Μεταφορών (Κλίμακες Α8, Α10 και Α11) και μεταφέρονται κάτω από νέο εδάφιο του Κεφαλαίου 
210115 «Υπουργείο Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, Διοίκηση - Διεύθυνση Δημόσιων Επιβατικών 
Μεταφορών» που θα δημιουργηθεί με την κένωσή τους.». 

 Στο Νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2020 Νόμου στο Κεφάλαιο 211200.2 «Τμήμα Οδικών 
Μεταφορών-Κεντρικά Γραφεία-Τακτικές Δαπάνες» καταργήθηκαν τέσσερις θέσεις. Παρίσταται όμως ανάγκη 
μεταφοράς τεσσάρων (4) θέσεων Λειτουργών Οδικών Μεταφορών  (Κλίμακες Α8, Α10 και Α11) και 
μετονομασίας τους σε Λειτουργούς Δημοσίων Μεταφορών (Κλίμακες Α8, Α10 και Α11), από το Κεφάλαιο 
211200.2 «Τμήμα Οδικών Μεταφορών-Κεντρικά Γραφεία-Τακτικές Δαπάνες» στο Κεφάλαιο 210115.2 
«Υπουργείο Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, Διοίκηση-Διεύθυνση Δημόσιων Επιβατικών Μεταφορών». 

 Ως εκ τούτου, παρίσταται ανάγκη περίληψης στο νομοσχέδιο του Προϋπολογισμού του 2020 και του ΜΔΠ 
2020-2022 της πιο πάνω ρύθμισης. 

Τροποποίηση Aρ. 25 



 

760 
 

Κεφάλαιο: 220600.2 - «Γενικό Χημείο του Κράτους - Κεντρικά Γραφεία -Τακτικές Δαπάνες» 
Ομάδα Δαπανών: 02100 «Κρατικοί Υπάλληλοι»  
 Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2020 Νόμου, παρίσταται ανάγκη επαναφοράς μίας (1) 
θέσης Ανώτερου Επιθεωρητή Χημείου (Κλίμακα Α12) η οποία εκ παραδρομής (στον παρόν Νομοσχέδιο) 
καταργείται.     

 Ως εκ τούτου, παρίσταται ανάγκη περίληψης στο νομοσχέδιο του Προϋπολογισμού του 2020 και του ΜΔΠ 
2020-2022 της πιο πάνω ρύθμισης που αφορά στο Γενικό Χημείο του Κράτους. 

Τροποποίηση Aρ. 26  
Ομάδα Δαπανών: 02000 «Αξιωματούχοι της Δημοκρατίας»  
Υποομάδα Δαπανών: 02001 «Μισθοδοσία Αξιωματούχων» 
(Άρθρο 02007 «Πολιτικοί Διορισμοί»)  
 Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2020 Νόμου, κάτω από την Ομάδα 03550 
«Συμβουλευτικές Υπηρεσίες/Έρευνες», Υποομάδα 03551 «Υπηρεσίες Εμπειρογνωμόνων/Συμβούλων» (Άρθρο 
03558 «Αμοιβή Συμβούλων») περιλαμβάνονται πιστώσεις για κάλυψη της αμοιβής των συμβούλων-συνεργατών 
του Προέδρου της Δημοκρατίας, των Υπουργών, των Υφυπουργών, του Υφυπουργού παρά τω Προέδρω, του 
Κυβερνητικού Εκπροσώπου και του Προέδρου της Βουλής των Αντιπροσώπων.  

 Κρίθηκε σκόπιμο για αποφυγή δημιουργίας δημοσιοϋπαλληλικής σχέσης όπως οι πιο πάνω Σύμβουλοι 
χρεώνονται σε νέο Άρθρο 02007 «Πολιτικοί Διορισμοί» κάτω από την Ομάδα 02000 «Αξιωματούχοι της 
Δημοκρατίας» Υποομάδα 02001 «Μισθοδοσία Αξιωματούχων», σε κάθε ανάλογη υπηρεσία, αντί στο Άρθρο 
03558 «Αμοιβή Συμβούλων».  Στο νέο άρθρο θα μεταφερθούν και οι πιστώσεις από το Άρθρο που 
καταβάλλονταν οι μισθοδοσίες μέχρι σήμερα.   

 Ως εκ τούτου, μεταφέρονται από τα Κεφάλαια που επηρεάζονται και που είναι το 0101, 0104, 0322, 0323, 
1101, 1201, 1301, 1401, 1501, 1601, 1701, 1801, 2001, 2101, 2201. Στα κεφάλαια αυτά δημιουργείται το νέο 
Άρθρο 02007.  

 Πρότυπο συμβόλαιο ετοιμάστηκε από την Προεδρία σε συνεργασία με το Τμήμα Δημόσιας Διοίκησης και 
Προσωπικού και τη Νομική Υπηρεσία και θα περιληφθεί στο Επεξηγηματικό Μνημόνιο.  Επισυνάπτεται και στην 
παρούσα Τροποποίηση.  

  Πρόσθετα κρίνεται απαραίτητη η Τροποποίηση της Σημείωσης 33(α) και (β) ως ακολούθως: 

«33. (α) Οι πιστώσεις κάτω από την υποομάδα 02001 (Άρθρο 02007.2 «Πολιτικοί Διορισμοί») αποσκοπούν, 
στην κάλυψη της αμοιβής των συμβούλων-συνεργατών του Προέδρου της Δημοκρατίας, των 
Υπουργών, των Υφυπουργών, του Κυβερνητικού Εκπροσώπου και του Προέδρου της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, η απασχόληση των οποίων θα είναι για συγκεκριμένο χρονικό διάστημα και θα 
τερματίζεται με τη λήξη της θητείας της Κυβέρνησης ή την αποχώρηση του Προέδρου της 
Δημοκρατίας, των Υπουργών, των Υφυπουργών, του Κυβερνητικού Εκπροσώπου ή την 
αποχώρηση του Προέδρου της Βουλής των Αντιπροσώπων ή ενωρίτερα. 

 (β) Την ευθύνη για τη σύναψη και υλοποίηση της σύμβασης των συμβούλων-συνεργατών, σύμφωνα 
με τους όρους αυτής όπως αυτοί περιλαμβάνονται στο πρότυπο Σύμβασης Παροχής Υπηρεσιών 
Συμβούλου-Συνεργάτη, αντίγραφο του οποίου επισυνάπτεται στο Επεξηγηματικό Υπόμνημα του 
ετήσιου προϋπολογισμού, έχει ο Υφυπουργός παρά τω Προέδρω για το σύμβουλο-συνεργάτη του 
καθώς και για τους συμβούλους-συνεργάτες του Προέδρου της Δημοκρατίας, οι Υπουργοί για τους 
συμβούλους-συνεργάτες τους, οι Υφυπουργοί για τους συμβούλους-συνεργάτες τους, ο 
Κυβερνητικός Εκπρόσωπος για τους συμβούλους-συνεργάτες του και ο Πρόεδρος της Βουλής των 
Αντιπροσώπων για τους συμβούλους-συνεργάτες του.». 

 Ως εκ τούτου, παρίσταται ανάγκη περίληψης στο νομοσχέδιο του Προϋπολογισμού του 2020 και του ΜΔΠ 
2020-2022 των πιο πάνω ρυθμίσεων.   
Τροποποίηση Αρ. 27 
Άρθρο 16 «Απαγόρευση προσλήψεων εργοδοτούμενων ορισμένου χρόνου, προσώπων σε τετράμηνη 
βάση, ωρομίσθιου κυβερνητικού προσωπικού και οποιασδήποτε άλλης κατηγορίας προσωπικού για 
κάλυψη έκτακτων και εποχιακών αναγκών».  
 Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2020 Νόμου, παρίσταται ανάγκη τροποποίησης του 
Άρθρου 16 ως ακολούθως: 

- εδάφιο (1)(α): προσθήκη νέας παραγράφου και αναδιαμόρφωση του εδαφίου ως εξής: 

 «Προεδρία και Προεδρικό Μέγαρο: 
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(i)  μέχρι 37 εργοδοτούμενοι αορίστου χρόνου/εργοδοτούμενοι ορισμένου χρόνου για κάλυψη 
αναγκών στη Διερευνητική Επιτροπή για τους Αγνοουμένους (ΔΕΑ), στα πλαίσια εκταφής και 
ταυτοποίησης λειψάνων.  

(ii)  μέχρι 4 εργοδοτούμενοι ορισμένου χρόνου Αρχαιολόγοι (Κλ. Α8) για σκοπούς εκταφής και 
ταυτοποίησης λειψάνων πεσόντων.»  

- εδάφιο (1)(η)(i): επαναφορά της ακόλουθης ρύθμισης, η οποία προϋπήρχε και εκ παραδρομής δεν 
περιλήφθηκε στο νομοσχέδιο και αφορά στο Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(i) Διοίκηση: «μέχρι 1 άτομο εποχικός ωρομίσθιος Βοηθός επιδομάτων ΥΔΕΠ, Κλ. Ε5, για τις 
ανάγκες της Υπηρεσίας Διαχείρισης Επιδομάτων Πρόνοιας». 

- εδάφιο (1)(ε)(Β): Διόρθωση ώστε να παρουσιάζονται αναλυτικά οι ειδικότητες των Μηχανικών που 
εγκρίθηκαν για απασχόληση στο Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων:  

 «μέχρι 14 εργοδοτούμενοι ορισμένου χρόνου (8 Εκτελεστικοί Μηχανικοί (Κλ. Α9, Α11 και Α12), 2 
Ηλεκτρολόγοι Μηχανικοί (Κλ. Α9, Α11 και Α12), 1 Υγειονομικός Μηχανικός (Κλ. Α9, Α11 και Α12) 
και 3 Τεχνικοί Μηχανικοί (Κλ. Α5 (2η βαθμίδα), Α7 και Α8 (ι)), λόγω κενών θέσεων.  

- εδάφιο (1) (λ) (i) Τμήμα Δημοσίων Έργων:  αντικατάσταση της πρώτης υποπαραγράφου ώστε να 
περιληφθεί η πρόσθετη έγκριση για 4 Εκτελεστικούς Μηχανικούς,  4 Αρχιτέκτονες και 3 Επιμετρητές 
Ποσοτήτων: 

 «- μέχρι 50 εργοδοτούμενοι ορισμένου χρόνου (17 Εκτελεστικοί Μηχανικοί (Κλ. Α9, Α11 και Α12), 10 
Αρχιτέκτονες (Κλ. Α9, Α11 και Α12), 5 Επιμετρητές Ποσοτήτων (Κλ. Α9, Α11 και Α12) και 18 Τεχνικοί (Κλ. 
Α2, Α5 και Α7(ii)), λόγω κενών θέσεων και πρόσθετων αναγκών).» 

- Δημιουργία νέας παραγράφου κάτω από το εδάφιο (1) για ανάγκες της Νομικής Υπηρεσίας: 

(1)(δ) Νομική Υπηρεσία: μέχρι 25 εργοδοτούμενους ορισμένου χρόνου Δικηγόρους της 
Δημοκρατίας (Κλ. Α9, Α11 και Α12)  

- εδάφιο (1)(θ)(ιι): Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας: να περιληφθεί στο τέλος της πρότασης «…και μέχρι 
9 Ιδρυματικούς Λειτουργούς (Κλ. Α2, Α5 και Α7 (ιι)) για σκοπούς αντικατάστασης Ιδρυματικών 
Λειτουργών που απουσιάζουν με μακροχρόνια άδεια ασθένειας και άδεια μητρότητας». 

- Προσθήκη νέας υποπαραγράφου και αναρίθμηση του εδαφίου (1)(ι) Υπουργείο Οικονομικών, 
Διοίκηση: μέχρι 5 εργοδοτούμενοι ορισμένου χρόνου Οικονομικοί Λειτουργοί (Κλ. Α8, Α10 και 
Α11). 

- Αναρίθμηση όλων των παραγράφων του εδαφίου 1 που ακολουθούν των νέων παραγράφων. 

 Για την πρόσληψη του πιο πάνω προσωπικού θα απαιτηθούν πρόσθετες πιστώσεις ύψους €1.680.000, 
όπου οι €100.000 αφορούν την Προεδρία, οι €300.000 το Τμήμα Δημοσίων Έργων, το €1.000.000 τη Νομική 
Υπηρεσία, οι €180.000 τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας και οι υπόλοιπες €100.000 το Υπουργείο 
Οικονομικών.  Οι δαπάνες θα βαρύνουν το Άρθρο 02106 «Πρόσθετες Βοηθητικές Υπηρεσίες» των Κεφαλαίων 
0101 «Προεδρία και Προεδρικό Μέγαρο», 2102 «Τμήμα Δημοσίων Έργων», 0201 «Νομική Υπηρεσία», 1504 
«Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας» και 1801 «Υπουργείο Οικονομικών». 

 Ως εκ τούτου, παρίσταται ανάγκη περίληψης στο νομοσχέδιο του Προϋπολογισμού του 2020 και του ΜΔΠ 
2020-2022 των πιο πάνω ρυθμίσεων. 

Τροποποίηση Αρ. 28 
 Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2020 Νόμου, παρίσταται ανάγκη για δημιουργία νέου 
Άρθρου στον περί Προϋπολογισμού Νόμο.  

 Η ανάγκη αυτή προκύπτει από το γεγονός ότι οι πλείστοι Προϋπολογισμοί των Νομικών Προσώπων 
Δημοσίου Δικαίου (ΝΠΔΔ) θα ψηφιστούν από τη Βουλή των Αντιπροσώπων πριν από την ψήφιση του Κρατικού 
Προϋπολογισμού.  Σε περίπτωση που η Βουλή των Αντιπροσώπων επιφέρει πιθανή/ές τροποποίηση/εις στον 
Κρατικό Προϋπολογισμό οι οποίες επηρεάζουν και τους Προϋπολογισμούς των ΝΠΔΔ, τότε χωρίς την υποβολή 
από τα ΝΠΔΔ Τροποποιητικού Προϋπολογισμού στη Βουλή των Αντιπροσώπων, οι Τροποποιήσεις να 
εφαρμοστούν κατ’ αναλογία και στους Προϋπολογισμούς των ΝΠΔΔ. 

 Με βάση τα πιο πάνω το άρθρο 26 έχει ως ακολούθως: 

«Οι διατάξεις του παρόντος Νόμου, εκτός εάν άλλως προβλέπεται σε αυτόν, εφαρμόζονται 
ανεξαρτήτως των προβλεπόμενων σε προϋπολογισμό νομικού προσώπου δημοσίου δικαίου 
νόμο.» 

 Ως εκ τούτου, παρίσταται ανάγκη περίληψης στο νομοσχέδιο του Προϋπολογισμού του 2020 και του ΜΔΠ 
2020-2022 της πιο πάνω ρύθμισης. 
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Τροποποίηση Aρ. 29  
Κεφάλαιο: 150113.2 «Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, Διοίκηση - Παροχές 
Κοινωνικής Προστασίας - Τακτικές Δαπάνες»  
Ομάδα Δαπανών: 04300 «Κοινωνικές Παροχές»  
Υποομάδα Δαπανών: 04450  «Παροχές Κοινωνικής Πρόνοιας»: 19.000.000 
 Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2020 Νόμου, απαιτούνται πρόσθετες πιστώσεις ύψους 
€19.000.000 (Άρθρο 04483 «Χορηγία σε Συνταξιούχους»  κρίθηκε σκόπιμο όπως αυξηθεί η χορηγία σε 
συνταξιούχους για βελτίωση του βιοτικού επιπέδου των χαμηλόμισθων συνταξιούχων.  

 Ως εκ τούτου, παρίσταται ανάγκη συμπερίληψης στο νομοσχέδιο του Προϋπολογισμού του 2020 και του 
ΜΔΠ 2020-2022 των πιο πάνω πρόσθετων πιστώσεων. 

Τροποποίηση Aρ. 30  
Κεφάλαιο: 160100.2 «Υπουργείο Εσωτερικών, Διοίκηση - Κεντρικά Γραφεία - Τακτικές Δαπάνες»  
Ομάδα Δαπανών: 04300 «Κοινωνικές Παροχές»  
Υποομάδα Δαπανών: 04400 «Παροχές Στέγασης»: €1.550.000     
 Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2020 Νόμου, απαιτούνται πρόσθετες πιστώσεις ύψους 
€1.550.000 (Άρθρο 04410 «Στεγαστικό Σχέδιο Αναζωογόνησης Ορεινών και Ακριτικών Περιοχών») για 
περαιτέρω ενίσχυση του Στεγαστικού Σχεδίου “Αναζωογόνηση Ορεινών και Ακριτικών Περιοχών”.  Το Σχέδιο 
αφορά την παροχή οικονομικής ενίσχυσης για απόκτηση ιδιόκτητης κατοικίας για μόνιμη ιδιοκατοίκηση σε 
περιοχές όπου αυτό ισχύει. 

 Ως εκ τούτου, παρίσταται ανάγκη συμπερίληψης στο νομοσχέδιο του Προϋπολογισμού του 2020 και του 
ΜΔΠ 2020-2022 των πιο πάνω πρόσθετων πιστώσεων. 

Τροποποίηση Aρ. 31  
Κεφάλαιο: 160100.2 «Υπουργείο Εσωτερικών, Διοίκηση - Κεντρικά Γραφεία - Τακτικές Δαπάνες»  
Ομάδα Δαπανών: 04300 «Κοινωνικές Παροχές»  
Υποομάδα Δαπανών: 04450 «Παροχές Κοινωνικής Πρόνοιας»: €2.500.000  
 Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2020 Νόμου, απαιτούνται πρόσθετες πιστώσεις ύψους 
€2.500.000 (Άρθρο 04491 «Οικονομική Βοήθεια προς Κατοίκους Κοινοτήτων με Υψόμετρο 600μ. και άνω») για 
περαιτέρω ενίσχυση των κατοίκων κοινοτήτων με υψόμετρο άνω των 600 μέτρων βάσει Σχεδίου καθώς και 
διεύρυνση των κριτηρίων για αύξηση των δικαιούχων.   

 Ως εκ τούτου, παρίσταται ανάγκη συμπερίληψης στο νομοσχέδιο του Προϋπολογισμού του 2020 και του 
ΜΔΠ 2020-2022 των πιο πάνω πρόσθετων πιστώσεων. 
Τροποποίηση Αρ. 32 
Κεφάλαιο: 210201.2 «Τμήμα Δημοσίων Έργων - Επαρχιακό Γραφείο Δημοσίων Έργων Λευκωσίας - 
Τακτικές Δαπάνες»  
Ομάδα Δαπανών: 08200 «Δρόμοι»  
Υποομάδα Δαπανών: 08201 «Υπεραστικοί»: €2.000.000 
 Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2020 Νόμου, απαιτούνται πρόσθετες πιστώσεις ύψους 
€2.000.000 (Άρθρο 08212 «Δρόμος Λευκωσίας-Ανθούπολης-Κοκκινοτριμιθιάς-Αστρομερίτη-Ευρύχου»), για 
κάλυψη και άλλων ενεργειών πέραν της διεξαγωγής μελετών όσον αφορά το τμήμα του αυτοκινητόδρομου 
μεταξύ Αστρομερίτη και Ευρύχου.  Επιπλέον πρόσθετες πιστώσεις ύψους €2.000.000 θα περιληφθούν και για 
τα έτη 2021 και 2022 αντίστοιχα. 

 Ως εκ τούτου, παρίσταται ανάγκη συμπερίληψης στο νομοσχέδιο του Προϋπολογισμού του 2020 και του 
ΜΔΠ 2020-2022 των πιο πάνω πρόσθετων πιστώσεων. 

Τροποποίηση Αρ. 33 
Κεφάλαιο: 220200.2 «Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας - Κεντρικά Γραφεία - Τακτικές 
Δαπάνες»  
Ομάδα Δαπανών: 04300 «Κοινωνικές Παροχές»   
Υποομάδα Δαπανών: 04380 «Παροχές Υγείας»: €1.500.000 
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 Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2020 Νόμου, απαιτούνται πρόσθετες πιστώσεις ύψους 
€1.500.000 (Άρθρο 04388 «Ιατρική Περίθαλψη στην Κύπρο»), για αύξηση της πρόνοιας που αφορά την 
επιχορήγηση των προσπαθειών τεκνοποίησης για τα υπογόνιμα ζευγάρια κατά μία.  

 Ως εκ τούτου, παρίσταται ανάγκη συμπερίληψης στο νομοσχέδιο του Προϋπολογισμού του 2020 και του 
ΜΔΠ 2020-2022 των πιο πάνω πρόσθετων πιστώσεων. 

Τροποποίηση Αρ. 34 
Άρθρο 16 «Απαγόρευση προσλήψεων εργοδοτούμενων ορισμένου χρόνου, προσώπων σε τετράμηνη 
βάση, ωρομίσθιου κυβερνητικού προσωπικού και οποιασδήποτε άλλης κατηγορίας προσωπικού για 
κάλυψη έκτακτων και εποχιακών αναγκών».  
 Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2020 Νόμου, παρίσταται ανάγκη τροποποίησης του 
Άρθρου 16 ως ακολούθως: 

- εδάφιο (1)(θ)(ιι): Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας: να περιληφθεί στο τέλος της πρότασης «… καθώς 
και μέχρι 7 Λειτουργούς Κοινωνικών Υπηρεσιών (Κλ. Α8, Α10 και Α11) για σκοπούς 
αντικατάστασης Λειτουργών Κοινωνικών Υπηρεσιών που απουσιάζουν με μακροχρόνια άδεια 
ασθένειας και άδεια μητρότητας». 

 Για την πρόσληψη του πιο πάνω προσωπικού θα απαιτηθούν πρόσθετες πιστώσεις ύψους €200.000 για 
τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας.  Οι δαπάνες θα βαρύνουν το Κεφάλαιο 1504 «Υπηρεσίες Κοινωνικής 
Ευημερίας». 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Απλώς, επιτρέψτε μου μισό λεπτό, Πρόεδρε, να ευχαριστήσω για άλλη μια φορά τη γραμματεία της 
επιτροπής ονομαστικά, την Τασούλα Ιερωνυμίδου, τον Κωνσταντίνο Πηλείδη, τον Αντώνη Κωνσταντίνου και τη 
Σταυρούλα Κουσιάππα, οι οποίοι και οι τέσσερις έχουν κάνει υπεράνθρωπες προσπάθειες, για να είμαστε 
σήμερα εδώ μαζί με τους είκοσι επτά προϋπολογισμούς, που έχετε αναφέρει, που έχουν εγκριθεί, τους τρεις που 
έχουν δεχτεί κίτρινη κάρτα και θα συνεχιστεί η συζήτησή τους τον επόμενο χρόνο, όπως επίσης όλους τους 
συναδέλφους βουλευτές της επιτροπής και τους συνεργάτες τους για όλη τη βοήθεια στο να μπορέσουμε να 
είμαστε σήμερα έτοιμοι σε όλα τα επίπεδα και βεβαίως και τους συναδέλφους όλων των επιτροπών, οι οποίοι 
είχαν παρευρεθεί στην επιτροπή μας, όταν συζητούσαμε τους προϋπολογισμούς των επιμέρους υπουργείων. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας ευχαριστώ, κύριε Βότση, και τηρήσατε και απόλυτα τον χρόνο σας και σας ευχαριστώ και γι’ αυτό. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Και την ολομέλεια, κύριε Βότση, που εννά τους υπερψηφίσει! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καλώ τώρα στο βήμα τον πρόεδρο του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου κ. Χρίστο Χρίστου. 

 Κύριε Χρίστου, έχετε τον λόγο για μέχρι τριάντα λεπτά. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κύριοι υπουργοί, 

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 Όπως κάθε χρόνο έτσι και φέτος η συζήτηση για τον κρατικό προϋπολογισμό είναι η σημαντικότερη 
διαδικασία μέσα από την οποία εξετάζονται όλα τα ζητήματα που απασχολούν τον τόπο μας.  Την περασμένη 
Παρασκευή ο νέος Υπουργός Οικονομικών με τη δική του τοποθέτηση καθόρισε τη λογική και τις προτεραιότητες 
της κυβέρνησης για το έτος 2020. 

 Από την πλευρά μας, σε αυτό τον κρίσιμο τομέα και πάντοτε με γνώμονα το δημόσιο συμφέρον είμαστε 
έτοιμοι να επικροτήσουμε τις σωστές ενέργειες, ανεξαρτήτως της κομματικής τους προέλευσης.  Το έχουμε 
αποδείξει έμπρακτα σε αυτά τα τρία χρόνια κοινοβουλευτικής παρουσίας στηρίζοντας είτε κυβερνητικά 
νομοσχέδια είτε προτάσεις νόμου άλλων κομμάτων χωρίς παρωπίδες και κομματικές αγκυλώσεις.  Δυστυχώς 
όμως, τα όσα ακούμε τους τελευταίους μήνες μάς κάνουν να αναρωτιόμαστε αν όλοι σε αυτή την αίθουσα ζούμε 
στην ίδια χώρα! 

 Οι δηλώσεις για βελτίωση των δεικτών της οικονομίας για τη μείωση της ανεργίας, τη μείωση του 
εξωτερικού χρέους, τη μείωση των κόκκινων δανείων και την εξυγίανση των τραπεζικών ιδρυμάτων 



 

764 
 

αποκρύπτουν σε μεγάλο βαθμό τη συνολική εικόνα.  Οι πολίτες μέσα από τα μακροχρόνια μέτρα λιτότητας 
πληρώνουν για μία κρίση που δε δημιούργησαν οι ίδιοι.  Αντίθετα, όσοι φέρουν την ευθύνη για την κατάσταση 
παρέμειναν στο απυρόβλητο και χωρίς να έχουν ουσιαστική συμμετοχή στην ανοικοδόμηση της οικονομίας. 

 Ξεκινώντας από τον χρηματοπιστωτικό τομέα, οι τράπεζες χρησιμοποιούν τα νομοθετικά υπερόπλα που 
τους παρείχαν ο Δημοκρατικός Συναγερμός και το Δημοκρατικό Κόμμα το 2018, φέρνοντας τσουνάμι 
εκποιήσεων.  Εάν δε γνωρίζετε τι σημαίνει εκποίηση πρώτης κατοικίας, σας καλώ να παρευρεθούμε μαζί σε μία, 
για να δείτε την αγωνία και τον πόνο των ανθρώπων που βλέπουν το σπίτι που μεγάλωσαν να χάνεται.  Τα μη 
εξυπηρετούμενα δάνεια, παρά το γεγονός ότι αρκετά εξ αυτών πουλήθηκαν σε χαμηλές τιμές σε ξένες εταιρείες, 
ξεπερνούν τα 10 δις. 

 Το πολυδιαφημιζόμενο σχέδιο ΕΣΤΙΑ, που θα έλυνε τα προβλήματα, απέτυχε μέχρι αυτή τη στιγμή.  Μόλις 
το 10% των δικαιούχων εντάχθηκαν στο σχέδιο και γνωρίζετε πάρα πολύ καλά πως αυτοί οι αριθμοί θα μας 
οδηγήσουν εκ νέου με μαθηματική ακρίβεια στην παράταση της κρίσης. 

 Έχουμε καταθέσει αρκετές φορές τις δικές μας προτάσεις μέσα από τις οποίες θα μπορούσαμε να 
αντιμετωπίσουμε πολλά από τα προβλήματα που βιώνουν σήμερα οι πολίτες.  Από το 2017 καταθέσαμε 
προτάσεις, για να παρέχουμε κίνητρα στους καλοπληρωτές, στους ανθρώπους δηλαδή που εξυπηρετούν με 
συνέπεια τις δανειακές τους υποχρεώσεις.  Μόλις την προηγούμενη Παρασκευή μία ακόμα τροπολογία μας για 
αυτό το θέμα απορρίφθηκε από όλους σας.  Την ίδια στιγμή μάλιστα που ο πρόεδρος του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, συμφωνούσε ότι είναι ανάγκη να δούμε αυτό το θέμα, το καταψήφισε.  
Πιέσαμε, για να έχει ο ιδιοκτήτης τον πρώτο λόγο στην αγορά της περιουσίας του, όταν αυτή οδηγείται σε 
εκποίηση.  Ζητήσαμε και ζητούμε να υπάρξει κατηγοριοποίηση των δανειοληπτών, ώστε να ξεχωρίσουν οι 
πραγματικοί στρατηγικοί κακοπληρωτές από τις υπόλοιπες περιπτώσεις.  Μέχρι σήμερα δεν εισακουστήκαμε, 
γιατί τα μικροκομματικά συμφέρονται στέκονται πάνω από τις ανάγκες της κοινωνίας.  Το μόνο που ενδιαφέρει 
την πλειοψηφία της Βουλής είναι η εξυπηρέτηση των μεγαλοτραπεζιτών και υπάρχει έντονα η αίσθηση πως το 
κράτος και η Βουλή δεν τοποθετούνται επαρκώς επί αυτών των θεμάτων. 

 Περνώντας με αυτό τον τρόπο σε έναν τομέα που σας ενοχλεί πάρα πολύ, στον τομέα των σκανδάλων 
και της διαφθοράς.  Επικρατεί μια γενική αντίληψη την οποία πλέον ο κάθε πολίτης έχει υιοθετήσει, όπου ήταν 
μπλεγμένα τα κόμματα, υπάρχουν φαινόμενα διαφθοράς, ανικανότητας, κακοδιαχείρισης.  Υπενθυμίζω το 
πρόσφατο παράδειγμα με τις οκτακόσιες σελίδες του πορίσματος για τον συνεργατισμό, που καταλογίζει σαφείς 
ευθύνες στον ΔΗΣΥ, στο ΑΚΕΛ, στο ΔΗΚΟ, στην ΕΔΕΚ.  Εάν για τη Λαϊκή Τράπεζα η κύρια αιτία της 
κατάρρευσής της οφείλεται στην έκθεσή της στα ελληνικά ομόλογα, κατά αντιστοιχία στην περίπτωση του 
συνεργατισμού η κατάρρευσή του οφείλεται στην έκθεσή του στα κομματικά ομόλογα.  Στην κομματοκρατία 
δηλαδή, που έστησε για δεκαετίες ένα μεγάλο φαγοπότι στις πλάτες του λαού μας.  Βέβαια, και αυτό το πόρισμα, 
όπως και πολλά άλλα, έμεινε στα συρτάρια, χωρίς να οδηγηθεί ποτέ ενώπιον της δικαιοσύνης. 

 Συνεχίζοντας, στα κοινωνικά και εργασιακά θέματα οι άστεγοι στην πατρίδα μας είναι πλέον δεκάδες, η 
ανεργία μειώνεται πλασματικά με μισθούς πείνας, νέοι επιστήμονες εργάζονται σε καφετέριες και περίπτερα, οι 
παγοποιήσεις στον δημόσιο τομέα συνεχίζονται και ένας σημαντικός αριθμός συμπατριωτών μας βρίσκεται στο 
εξωτερικό για βιοποριστικούς λόγους.  Τα ενοίκια έχουν φτάσει στα ύψη και έχουμε φθάσει στο σημείο φοιτητές 
να ενοικιάζουν διαμερίσματα στα κατεχόμενα, για να μπορέσουν να ανταπεξέλθουν οικονομικά.  Την ίδια ώρα 
άνθρωποι που δούλευαν μια ζωή, χτίζοντας την πατρίδα μας, λαμβάνουν για τους κόπους τους συντάξεις €356.  
Επίσης, επιμένετε να εφαρμόζετε στη δημόσια υπηρεσία το πέναλτι του 12% σε όσους επιθυμούν πρόωρη 
αφυπηρέτηση, στερώντας με αυτό τον τρόπο το άνοιγμα εκατοντάδων νέων θέσεων εργασίας.  Επιπλέον, πριν 
από λίγες ημέρες έγινε γνωστό ότι κόβονται επιδόματα αναπηρίας σε παιδιά που τα δικαιούνται με τη δικαιολογία 
ότι υποφέρουν από μέτριας μορφής αναπηρία.  Φαντάζομαι δεν έχει κανένας από εσάς εικόνα του τι σημαίνει 
μια οικογένεια να φροντίζει ένα παιδί με «μέτριας» μορφής αναπηρία.  Αυτή είναι η ανάπτυξη που ευαγγελίζεστε;  
Αυτό ακριβώς εννοείτε ως μεταμνημονιακή εποχή; 

 Το ΕΛΑΜ κατέθεσε πρόταση νόμου από τον Ιούλιο του 2017 για θέσπιση κατώτατου μισθού και κατώτατης 
σύνταξης.  Είδαμε με ικανοποίηση και άλλα κόμματα να υιοθετούν αυτή μας την πρόταση.  Περιμένουμε την 
ψήφιση και εφαρμογή της, ώστε να διορθώσουμε μία στρέβλωση από τις πολλές που επικρατούν στην Κύπρο. 

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 Σίγουρα η οικονομία δεν είναι στα επίπεδα που ήταν τα προηγούμενα χρόνια.  Ανάπτυξη όντως υπάρχει.  
Ανάπτυξη όμως για τους λίγους, τους συγκεκριμένους, για την ακρίβεια τους πολύ λίγους.  Η μεσαία τάξη, που 
κάποτε ήταν ο στυλοβάτης της κυπριακής οικονομίας, δέχεται πιέσεις στο οικογενειακό εισόδημα και οι πιο 
παραγωγικές ομάδες του πληθυσμού, αυτές που θυσίασαν πολλά, για να γεννήσουν και να μεγαλώσουν τους 
αυριανούς πολίτες, έχουν αφεθεί στη μοίρα τους χωρίς κρατική μέριμνα. 

 Πόσα αλήθεια κίνητρα δόθηκαν σε μονογονιούς, σε πολυτέκνους για το τεράστιο λειτούργημα τους;  Πώς 
ακριβώς ενθαρρύνετε τη μητρότητα και την πατρότητα;  Οι μέρες αυτές είναι ίσως οι πιο επίκαιρες από ποτέ, για 
να συζητάμε το συγκεκριμένο θέμα.  Η στατιστική υπηρεσία ανακοίνωσε ότι ο δείκτης γεννήσεων στην Κύπρο 
βρίσκεται καθηλωμένος στο 1,32 και από το 1995 βρίσκεται κάτω από το 2,1, που είναι το ελάχιστο απαραίτητο 
για την αναπλήρωση των νέων γενιών. 
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 Ως κίνημα, αντιλαμβανόμενοι αυτό το μεγάλο πρόβλημα, καταθέσαμε συγκεκριμένες εισηγήσεις 
παραχώρησης κινήτρων, ώστε να καταπολεμήσουμε το μείζον πρόβλημα της υπογεννητικότητας.  Κάποιες από 
αυτές είναι οι εξής: 

• Φορολογικές ελαφρύνσεις.  Δυστυχώς, οι πολιτικές της κυβέρνησης, αντί να ενθαρρύνουν τη μητρότητα, 
την αποτρέπουν. 

• Δημιουργία δομών ολοήμερης φροντίδας των παιδιών και ανάπτυξη βρεφοκομικών θέσεων για όλα τα 
νεογέννητα. 

• Αύξηση της άδειας μητρότητας. 

• Εφαρμογή μηνιαίου μισθού για τις πολύτεκνες μάνες που επιλέγουν να μεγαλώσουν τα παιδιά τους. 

• Προστασία της ανύπαντρης μητέρας και απαγόρευση των αμβλώσεων.  Θυμίζω ότι η πλειοψηφία της 
Βουλής, πλην του ΕΛΑΜ, νομιμοποίησε τις εκτρώσεις, με αποτέλεσμα να οξύνει το πρόβλημα της 
υπογεννητικότητας. 

• Απαγόρευση λειτουργίας των καταστημάτων τις Κυριακές, με στόχο να γίνει σεβαστός ο θεσμός της 
οικογένειας. 

 Για να γίνουν όλα αυτά όμως, χρειάζονται χρήματα και, για να προλάβω το γνωστό αφήγημα ότι χρήματα 
δεν υπάρχουν, θα παραθέσω κάποιους άλλους τομείς για τους οποίους υπάρχουν ως εκ θαύματος πολλά 
εκατομμύρια διαθέσιμα.  €1,5 εκατομ. θα εγκριθεί και φέτος μέσα από τον κρατικό προϋπολογισμό, για να 
φοιτούν Τουρκοκύπριοι μαθητές σε ιδιωτικά σχολεία.  Και ερωτούμε:  Πότε δώσατε έστω ένα ευρώ για 
Ελληνοκυπρίους μαθητές που θέλουν να φοιτήσουν σε ιδιωτικά σχολεία;  Γιατί αυτός ο ρατσισμός απέναντι στα 
δικά μας παιδιά;  Το ΕΛΑΜ για αυτό το κονδύλι κατέθεσε τροπολογία διαγραφής του.  Όποιος έχει το θάρρος 
από τα υπόλοιπα κόμματα που διαφωνούν πρέπει να μας στηρίξει.  Δισεκατομμύρια έχουν χαθεί στα σκάνδαλα 
του χρηματιστηρίου, του παράνομου ELA, των Κυπριακών Αερογραμμών, της Focus, της φοροδιαφυγής, της 
Δρομολαξιάς και ο κατάλογος συνεχίζεται.  Δεκάδες εκατομμύρια ευρώ δαπανώνται κάθε χρόνο από την τσέπη 
του φορολογουμένου, για να παίρνουν επιδόματα παράνομοι μετανάστες και αιτητές πολιτικού ασύλου. 

 Και με την ευκαιρία, για να τελειώσει το παραμύθι, όπου αρκετοί βουλευτές, όταν βρίσκονται σε κανάλια, 
εξηγούν στους πολίτες ότι δεν πληρώνουν τα επιδόματα, οι πολίτες της Κυπριακής Δημοκρατίας πληρώνουν 
αυτά τα επιδόματα.  Και τα ευρωπαϊκά κονδύλια είναι περίπου ένας μύθος, γιατί δεν ανταποκρίνονται στις 
ανάγκες και, κατά δεύτερον, γιατί και αυτά τα ευρωπαϊκά κονδύλια προέρχονται από φορολογίες των 
ευρωπαϊκών χωρών. 

 Ο τέως Υπουργός Εσωτερικών και νυν Υπουργός Οικονομικών παραδέχθηκε πως η Τουρκία και το 
ψευδοκράτος έχουν ως οργανωμένο σχέδιο την ισλαμοποίηση των ελεύθερων περιοχών.  Την ίδια ώρα ο 
αριθμός των αιτητών πολιτικού ασύλου σήμερα έφτασε με επίσημα στοιχεία στο 4% του πληθυσμού και, 
σύμφωνα με όσα ακούσαμε στην αρμόδια επιτροπή, σε πέντε χρόνια θα ξεπεράσει το 10%.  Έχουν μάθει το 
παιχνίδι, απ’ ό,τι φαίνεται, και μας κοροϊδεύουν. 

 Η εγκληματικότητα με την εμπλοκή αλλοδαπών παίρνει ανεξέλεγκτες διαστάσεις και η γκετοποίηση 
περιοχών γίνεται πράξη.  Αν δε συνέλθουμε σύντομα στα χρόνια που έρχονται το πρόβλημα της παράνομης 
μετανάστευσης θα διογκωθεί σε μεγαλύτερο βαθμό.  Το βάρος της συντήρησης αυτών των ανθρώπων, χωρίς 
να είναι ενταγμένοι στην αγορά εργασίας και χωρίς να συνεισφέρουν ούτε ένα σεντ στα ταμεία του κράτους, θα 
οδηγήσει την ευάλωτη οικονομία μας και τις δομές πρόνοιας και υγείας του κράτους σε πλήρη κατάρρευση. 

 Η δική μας θέση είναι ξεκάθαρη.  Όσο υπάρχουν Έλληνες της Κύπρου άνεργοι και άστεγοι, όσο οι 
κατοικίες των συμπατριωτών μας απειλούνται από τις τράπεζες, όσο οι νόμιμοι κάτοικοι αυτής της χώρας 
λαμβάνουν μισθούς πείνας και ζουν κάτω από το όριο της φτώχιας, δε θα εγκρίνουμε ούτε ένα ευρώ για τους 
παράνομους μετανάστες! 

 Στον πρωτογενή τομέα, στα θέματα του αγροτικού κόσμου, αγρότες και γεωργοί περιμένουν να 
αποζημιωθούν για τις ζημιές που υπέστησαν, γιατί βρισκόμαστε δήθεν σε μεταβατική περίοδο.  Αυτό έχει ως 
αποτέλεσμα να καθυστερήσουν τόσο οι περσινές αποζημιώσεις και προκαταβολές όσο και οι φετινές.  Να 
υπενθυμίσω πως, όταν το θέμα βρισκόταν στην αρμόδια επιτροπή, είχαμε τονίσει στον υπουργό ότι δεν 
πρόκειται να εφαρμοστεί το πρόγραμμα όπως έχουν υποσχεθεί, διότι θα έπρεπε να αλλάξουν όλο το σύστημα, 
να αλλάξει το λογισμικό, να αλλάξει η μέθοδος αξιολόγησης των ζημιών, κάτι που δυστυχώς το πλήρωμα του 
χρόνου έρχεται να μας επιβεβαιώσει.  Το κράτος και το Υπουργείο Γεωργίας πρέπει να προχωρήσουν άμεσα, 
τουλάχιστον σε ό,τι έχει να κάνει με τις προκαταβολές, ούτως ώστε να μπορέσουν φέτος οι παραγωγοί να 
ανταπεξέλθουν, καθώς οι περισσότεροι εξ αυτών είναι προ του φάσματος της ολοκληρωτικής καταστροφής. 

 Επίσης, εάν θέλουμε να προστατεύσουμε τους παραγωγούς και τους καταναλωτές από τα τουρκικά 
προϊόντα που κατακλύζουν τις αγορές μας μέσω των κατεχομένων, πρέπει να ζητήσουμε την άμεση κατάργηση 
του Κανονισμού για την Πράσινη Γραμμή. 
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 Όσον αφορά τον τομέα της υγείας, εμείς στηρίξαμε από την πρώτη στιγμή το ΓΕΣΥ, χωρίς να το 
υποσκάψουμε, χωρίς να θέτουμε εμπόδια, όπως έπραξαν άλλοι.  Προτεραιότητα για εμάς είναι η σωστή 
λειτουργία των δημόσιων νοσηλευτηρίων, τα οποία αποτελούν τη ραχοκοκαλιά της δημόσιας υγείας.  Το ιατρικό, 
παραϊατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό των νοσοκομείων πολλές φορές καταβάλλει υπερπροσπάθειες να 
αντιμετωπίσει τα προβλήματα που συνεχίζουν να υπάρχουν.  Δυστυχώς, ο ΟΚΥΠΥ, τρία χρόνια μετά τη 
λειτουργία του, δεν κατάφερε ακόμη να σταθεί στα πόδια του και να βοηθήσει στην εφαρμογή του Γενικού 
Συστήματος Υγείας. 

 Στον τομέα της άμυνας βλέπουμε για ακόμα μια φορά έναν κουτσουρεμένο προϋπολογισμό, ενώ για 
αρκετά χρόνια -και με τη συνενοχή όλων όσων κυβέρνησαν και συγκυβέρνησαν τον τόπο μας- τα χρήματα της 
έκτακτης αμυντικής εισφοράς καταλήγουν οπουδήποτε αλλού εκτός από την άμυνα.  Η ενίσχυση της αμυντικής 
ικανότητας της χώρας στη λογική της δημιουργίας αποτρεπτικής ισχύος είναι μονόδρομος.  Η πολιτική ηγεσία 
έχει ευθύνη να αντιληφθεί ότι η ειρήνη, η ευημερία και η ασφάλεια στην περιοχή μας δεν είναι κάτι δεδομένο.  
Επομένως, η συνεχής αναβάθμιση της Εθνικής Φρουράς με νέα εξοπλιστικά προγράμματα, παράλληλα με την 
εκ νέου ενεργοποίηση του Ενιαίου Αμυντικού Δόγματος μεταξύ Ελλάδας και Κύπρου αποτελούν μόνο μερικά 
από τα μέτρα που πρέπει να εφαρμόσουμε.  Οι επιθετικοί σχεδιασμοί της Τουρκίας δεν αφήνουν περιθώρια 
εφησυχασμού.  Οι απειλές τους έγιναν πράξεις στη Συρία, ενώ τα τουρκικά γεωτρύπανα είναι πλέον μόνιμοι 
κάτοικοι της αποκλειστικής οικονομικής ζώνης της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

 Και εμείς πώς αντιδράσαμε;  Συρθήκαμε για μία ακόμα φορά εν μέσω απειλών και παράνομων ενεργειών 
σε μία τριμερή διάσκεψη στο Βερολίνο.  Αφήσαμε την τουρκική προπαγάνδα να οργιάζει για τους «κακούς» 
Ελληνοκυπρίους που «δε θέλουν» λύση.  Μάλιστα, αυτή την προπαγάνδα τα δύο μεγάλα κόμματα, το καθένα με 
τον δικό του τρόπο, φρόντισαν να την εντείνουν και να στοχοποιήσουν τη δική μας πλευρά ότι φέραμε την ευθύνη 
για τη μη επίλυση του Κυπριακού ή για το ότι δεν προχωρά η διαδικασία. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ!  Νομίζω είναι εκτός εδράνων η φασαρία που γίνεται, η περισσότερη.  Σας παρακαλώ!  Αν 
θέλετε να μιλάτε, μπορείτε να περάσετε έξω. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Επιτρέψαμε να τεθεί στην ίδια μοίρα ο θύτης και το θύμα, η Κυπριακή Δημοκρατία με το παράνομο 
ψευδοκράτος των κατεχομένων, ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας με τον κατοχικό ηγέτη.  Το αποτέλεσμα του 
Βερολίνου ήταν ό,τι ακριβώς είχαμε προβλέψει.  Οδηγούμαστε σε μία νέα πενταμερή χωρίς ουσιαστική πρόοδο 
στη διαδικασία επίλυσης. 

 Οι στιγμές τις οποίες περνά η πατρίδα μας είναι πραγματικά κρίσιμες και όποιος δεν το αντιλαμβάνεται 
είτε είναι επικίνδυνα αφελής είτε συνειδητά λειτουργεί για τα συμφέροντα ξένων δυνάμεων.  Η πρωτοβουλία των 
κινήσεων έχει αφεθεί στην τουρκική πλευρά.  Έτσι, χωρίς να ασκήσει βία, επιβάλλει τετελεσμένα, όπως είναι η 
συμφωνία για καθορισμό ζωνών επιρροής, την οποία υπέγραψε πολύ πρόσφατα με τη Λιβύη. 

 Ως ΕΛΑΜ ζητήσαμε και ζητούμε επίσημα από αυτό το βήμα:  Η Κυπριακή Δημοκρατία πρέπει να διακόψει 
άμεσα όλες τις διπλωματικές σχέσεις που έχει με τη Λιβύη και να καταγγείλει διεθνώς, σε συνεργασία με την 
ελληνική κυβέρνηση, την παράνομη αυτή συμφωνία.  Πιστεύουμε πως μόνο δύο μέτρα μπορεί να υιοθετηθούν 
από την πλευρά μας, για να έχει πραγματικό κόστος η Τουρκία:  Πρώτον, το άμεσο κλείσιμο των οδοφραγμάτων, 
που αυτό επαφίεται αποκλειστικά στη δική μας πλευρά.  Δεύτερον, η άσκηση πίεσης προς τα ευρωπαϊκά όργανα 
για επιβολή εμπάργκο πώλησης όπλων στην κατοχική δύναμη.  Για να μπορέσει να εφαρμοστεί αυτό το μέτρο 
από την Ευρωπαϊκή Ένωση, πρέπει η Κύπρος να έχει πραγματικούς φίλους στους κόλπους της Ευρώπης.  Πού 
είναι λοιπόν οι πολυδιαφημιζόμενοι σύμμαχοι της Κύπρου στο Ευρωκοινοβούλιο; 

 Η Πρόεδρος της Κομισιόν Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν από το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόμμα, όπου συμμετέχει 
ο Δημοκρατικός Συναγερμός, από την πρώτη ημέρα ανάληψης των καθηκόντων της έσπασε το εμπάργκο των 
υψηλών ευρωτουρκικών διαλόγων που είχαν αποφασίσει ομόφωνα τα είκοσι οκτώ κράτη μέλη της ΕΕ 
επικοινωνώντας με τον Ερντογάν, τον κύριο υπεύθυνο της σφαγής στη Συρία και των παράνομων ενεργειών 
στην Κύπρο.  Από την άλλη, ο Τουρκοκύπριος ευρωβουλευτής του ΑΚΕΛ το μόνο που κάνει από την ημέρα 
ανάληψης των καθηκόντων του είναι να αποτελεί τον εκπρόσωπο της Άγκυρας στην Ευρώπη.  Κορύφωση των 
προκλητικών του ενεργειών ήταν το άνοιγμα πολιτικών γραφείων στα κατεχόμενα εδάφη μας.  Η ευρωομάδα 
των σοσιαλιστών και δημοκρατών, που θα στεκόταν στο πλευρό της Κύπρου, έδειξε και αυτή το πραγματικό της 
πρόσωπο.  Πρώτα η αντιπρόεδρός τους Κάτι Πίρι προσπάθησε να άρει τη δήθεν απομόνωση των 
Τουρκοκυπρίων με την απόπειρα εφαρμογής του απευθείας εμπορίου, κίνηση που θα σήμαινε το τέλος των 
ελπίδων για λύση του Κυπριακού.  Λίγες εβδομάδες αργότερα ο Νταβίντ Σασόλι, που προέρχεται από την ίδια 
πολιτική ομάδα, συναντήθηκε με τον Τούρκο Υπουργό Εξωτερικών, καταπατώντας πλήρως και αυτός την 
ομόφωνη απόφαση των κρατών μελών της Ευρώπης.  Αυτά τα αναφέρω, για να αντιληφθεί ο κάθε πολίτης ποια 
είναι η ακριβής σας δράση στην Ευρωβουλή και πόσο σας υπολογίζουν οι πολιτικές ομάδες στις οποίες ανήκετε. 
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 Το ΕΛΑΜ αποτελεί το μοναδικό κίνημα το οποίο τάσσεται ξεκάθαρα ενάντια στην διζωνική δικοινοτική 
ομοσπονδία και σε κάθε μορφή λύσης ομοσπονδίας.  Οι συζητήσεις σε αυτή τη βάση είναι προς τη λανθασμένη 
κατεύθυνση και είναι καταδικασμένες να αποτύχουν.  Αυτό άλλωστε απέδειξαν σαράντα χρόνια συνομιλιών.  
Οποιαδήποτε λύση σε αυτό το μοντέλο είναι ρατσιστική και διχοτομική, καταργεί την Κυπριακή Δημοκρατία, 
καταργεί κάθε έννοια δημοκρατίας μέσα από τη σταθμισμένη ψήφο και την εκ περιτροπής προεδρία, δικαιώνει 
με την υπογραφή μας τα εγκλήματα πολέμου της Τουρκίας εις βάρος του κυπριακού ελληνισμού. 

 Καταθέσαμε από την πρώτη στιγμή εισόδου μας στο Εθνικό Συμβούλιο συγκεκριμένη πρόταση προς τον 
Πρόεδρο της Δημοκρατίας για αλλαγή του πλαισίου λύσης.  Η πρόταση επανατοποθετεί το Κυπριακό στην ορθή 
του βάση ως πρόβλημα εισβολής και συνεχιζόμενης κατοχής.  Λαμβάνοντας υπόψη όλα τα δεδομένα, η πλευρά 
μας οφείλει να προχωρήσει σε επανεκτίμηση της όλης κατάστασης. 

 Η πολιτική ηγεσία, εάν έχει χάσει τον δρόμο της, μπορεί να προσφύγει στη λαϊκή ετυμηγορία μέσα από 
ένα νέο δημοψήφισμα για το τι είδους λύση επιδιώκουμε.   

 Συνολικά, ο στρατηγικός σχεδιασμός τον οποίο προτείνει το Εθνικό Λαϊκό Μέτωπο συνοψίζεται στις εξής 
βασικές αρχές: 

• Προώθηση λύσης ενιαίου κράτους. 

• Επανατοποθέτηση του Κυπριακού στην ορθή του βάση ως προβλήματος εισβολής και κατοχής. 

• Συνεργασία με χώρες με τις οποίες μπορεί να υπάρξει σύγκλιση γεωπολιτικών συμφερόντων. 

• Διεθνοποίηση του κυπριακού προβλήματος και άσκηση πίεσης προς την Ευρωπαϊκή Ένωση για επιβολή 
ουσιαστικών κυρώσεων. 

• Απρόσκοπτη συνέχιση του ενεργειακού μας προγράμματος και εκμετάλλευση των ορυκτών πόρων 
αποκλειστικά προς όφελος της Κυπριακής Δημοκρατίας αποκλείοντας το ψευδοκράτος και την Τουρκία 
από αυτή τη διαδικασία. 

• Άμεσο κλείσιμο των οδοφραγμάτων και κατάργηση του Κανονισμού για την Πράσινη Γραμμή. 

 Αυτή είναι η μόνη ρεαλιστική διαδρομή την οποία μπορούμε να ακολουθήσουμε, ώστε να υπερασπιστούμε 
αποτελεσματικά τα δίκαια του λαού μας. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κλείνοντας, το ΕΛΑΜ για μια ακόμα χρονιά θα καταψηφίσει τον κρατικό προϋπολογισμό, εκτός από τα 
κονδύλια για την άμυνα, την υγεία και τις ειδικές ανεξάρτητες υπηρεσίες.  Η καταψήφιση του κρατικού 
προϋπολογισμού είναι μια πολιτική πράξη που στόχο έχει να δηλώσει τη διαφωνία μας στον τρόπο με τον οποίο 
κατανέμονται τα κονδύλια και ιεραρχούνται οι ανάγκες λειτουργίας της κρατικής μηχανής. 

 Η χώρα χρειάζεται όραμα, για να προχωρήσει.  Το δικό μας βλέμμα είναι στραμμένο στις επόμενες γενεές, 
στους νέους που θέλουν να παραμείνουν στην Κύπρο και όχι να αναζητήσουν αλλού ένα καλύτερο μέλλον, στους 
νέους που επιθυμούν να δημιουργήσουν οικογένεια, χωρίς να ανησυχούν για την ίδια την επιβίωσή τους, στους 
νέους που κανένας τραπεζίτης δε θα τους βγάλει έξω από το σπίτι τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Καλώ τώρα στο βήμα τον πρόεδρο του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών κ. Γιώργο Περδίκη. 

 Κύριε Περδίκη, έχετε τον λόγο. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Καλησπέρα σας, κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι, 

 Επιτρέψτε μου να ξεκινήσω ανάποδα και να ευχαριστήσω τους συνεργάτες μου, την κ. Έφη, τον Χάρη και 
την Καλλιόπη, για αυτή την ομιλία και βεβαίως τους γραμματείς της επιτροπής Οικονομικών, την Τασούλα, τη 
Σταυρούλα, τον Κωνσταντίνο και τον Αντώνη, που μαζί διεξήλθαμε και αυτόν τον προϋπολογισμό. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 Επιτρέψετέ μου να καταθέσω μια ομιλία που έχει περισσότερο βιωματικό παρά πολιτικό χαρακτήρα.  
Βέβαια κατά τον Αριστοτέλη «ο άνθρωπος είναι φύσει πολιτικόν ζώον», άρα κατά αντιστοιχία καθετί το 
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ανθρώπινο είναι και πολιτικό.  Οφείλω πάντως να προειδοποιήσω ότι αυτή η εν πολλοίς βιωματική μου κατάθεση 
μπορεί να ενοχλήσει κάποιους. 

 Στο ποίημά του «Απολογισμός» ο Βάσος Λυσσαρίδης λέει:  «Πολύ την καθυστέρησα την καταμέτρηση, 
μου φαίνεται πως τώρα ξέχασα και να μετρώ».  Πριν να ξεχαστώ στο μέτρημα των χρόνων και των κόπων και 
πριν μιλήσω για τον προϋπολογισμό, θα επιχειρήσω λοιπόν έναν σχετικό με το θέμα μας απολογισμό 
βιωματικού, όπως είπα πριν, χαρακτήρα. 

 Ανεβαίνω σε αυτό το βήμα, κύριε Πρόεδρε, για δέκατη ένατη φορά.  Κατ’ ακρίβεια κανένας από όσους θα 
μιλήσουν στη συνέχεια δεν έχει τόση συσσωρευμένη εμπειρία.  Να φανταστείτε ανέβηκα για πρώτη φορά σε 
αυτό το βήμα, για να παρουσιάσω τις θέσεις των Οικολόγων για τον προϋπολογισμό της κυβέρνησης Κληρίδη, 
το 2001.  Ήταν η εποχή που έσπασε η φούσκα του χρηματιστηρίου, χιλιάδες νοικοκυριά και επιχειρήσεις 
έκλεισαν, περιουσίες άλλαξαν χέρια, κάποιοι χρεοκόπησαν…  

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να παρακαλέσω οι περίπατοι μέσα να λλιοστέψουν, σας παρακαλώ! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Μια τζιαι μιλώ για το παρελθόν, κύριε Πρόεδρε, τούτο που έκαμε ο κ. Μάριος Μαυρίδης τότε 
απαγορεύετουν, να διασταυρώνουμε τη… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Λοιπόν, να συνεχίσω, κύριε Πρόεδρε; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Τότε απαγορεύετουν, τώρα εν ηξέρω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αφήστε και καμιά δουλειά στον κοσμήτορα, στη γραμματεία, στο προεδρείο! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Ήταν η εποχή που έσπασε η φούσκα του χρηματιστηρίου, χιλιάδες νοικοκυριά και επιχειρήσεις έκλεισαν, 
περιουσίες άλλαξαν χέρια, κάποιοι χρεοκόπησαν, κάποιοι πλούτισαν. 

 Τότε υποσχεθήκαμε στον λαό  δικαιοσύνη, νέμεση και τιμωρία των ενόχων.  Θυμάστε τον τότε πρόεδρο 
της κοινοβουλευτικής επιτροπής Ελέγχου, τον κ. Πουργουρίδη, όταν έλεγε ότι θα παραιτηθεί, εάν δε βάλει φυλακή 
τους ενόχους του μεγάλου σκανδάλου του χρηματιστηρίου.  Ήμουν εκεί, μέλος της επιτροπής, στις εκατοντάδες 
ώρες εργασίας της επιτροπής.  Συνεδριάζαμε σε κάτι θλιβερές λυόμενες κάμαρες -αίθουσες δε θα τις έλεγα- 
κάπου στη βορειοανατολική γωνία του οικοπέδου, όπου κτίστηκε λίγα χρόνια μετά η νέα πτέρυγα της Βουλής.  
Τότε ακόμα οι βουλευτές κάπνιζαν αρειμανίως μέσα στη συνεδρίαση, τα τασάκια γέμιζαν αποτσίγαρα και η 
ατμόσφαιρα ήταν αποπνιχτική.  Ήταν ένα βασανιστήριο για όσους από εμάς γινόμασταν αναγκαστικά παθητικοί 
καπνιστές.  Όμως αντέξαμε, γιατί ήμασταν αποφασισμένοι να κάνουμε τη δουλειά μας, τη δουλειά που γίνεται σε 
κάθε κοινοβούλιο, δηλαδή να αναδεικνύεται η αλήθεια και να οδηγούνται οι ένοχοι στη δικαιοσύνη.  Ετοιμάσαμε 
ένα ογκωδέστατό πόρισμα.  Ποιος τιμωρήθηκε, ποιος παραιτήθηκε, ποιος πιστεύει ότι αποδώσαμε δικαιοσύνη;  
Κανείς! 

 Ακόμα ψηφίζουμε προϋπολογισμούς για το χρηματιστήριο -κακόφημο ίδρυμα το λέγαμε τότε- και η 
κυβέρνηση δια της πρόσφατης ομιλίας του υπουργού στη Βουλή μας κοροϊδεύει ότι θα προχωρήσει στην 
ιδιωτικοποίησή του.   

 Ύστερα μπήκαμε στην κούρσα της ενταξιακής προετοιμασίας.  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων λειτουργούσε εντατικά, περίπου ως υπερεξουσία μέσα στη Βουλή.  Ψηφίζαμε τις 
Ευρωπαϊκές Οδηγίες σωρηδόν και με το κιλό, πολλές φορές χωρίς τη δέουσα προσοχή, με στόχο όμως, όπως 
αποδείχθηκε εκ των υστέρων, να ενισχύσουμε συγκεκριμένους τομείς της οικονομίας και συγκεκριμένους 
ημέτερους κύκλους γενικώς.  Χωρίς σκέψη και χωρίς πρόνοια αποδεχθήκαμε αβίαστα και χωρίς επιφύλαξη τις 
ευρωπαϊκές ρήτρες για τη γεωργία, τον ανταγωνισμό, τη βιομηχανία και ούτω καθεξής, που οδήγησαν με 
μαθηματική ακρίβεια στην καταστροφή ουσιωδών τομέων της οικονομίας μας.  Ήμουν εδώ, μόνος σαν την 
καλαμιά στον κάμπο, μέσα στην έρημο της Βουλής, ναυαγός σε μια θάλασσα ευρωπαϊκής φρενίτιδας που είχε 
καταλάβει τους πάντες.  Ήμουν εδώ επίσης και έζησα με πόσο ενθουσιασμό μπήκαμε στην Ευρωπαϊκή Ένωση 
και αργότερα στην ευρωζώνη και στο ευρώ! 

 Ύστερα ήρθαν και τα χρόνια της επίπλαστης ευδαιμονίας.  «Λεφτά να ’ναι κι ό,τι να ’ναι» έλεγε συχνά ένας 
δικηγόρος πολιτευτής.  Ήταν η εποχή με τους πλεονασματικούς προϋπολογισμούς, όχι λόγω περικοπών και 
χρηστής διαχείρισης, αλλά λόγω των υπέρογκων εισροών, της φούσκας των ακινήτων, των ρωσικών και άλλων 
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κεφαλαίων και των ύποπτων συναλλαγών.  Έζησα τα χρόνια που ξοδεύαμε αλόγιστα και χωρίς στόχευση.  Και, 
όπως ήταν φυσικό, ο ανήφορος έφερε κατήφορο.  Ήρθε και στην Κύπρο η οικονομική κρίση που τάχα θα μας 
προσπερνούσε, γιατί «έχουμε τους πιο άξιους τραπεζίτες». 

 Προηγήθηκε όμως δυστυχώς η φονική έκρηξη στο Μαρί.  Πάλι υποσχεθήκαμε στο λαό τιμωρία.  
Υποσχεθήκαμε δομικές αλλαγές, σύμφωνα με το πόρισμα Πολυβίου, που καταργούν αυτό το κράτος της 
διαφθοράς και της διαπλοκής.  Δεν έγινε τίποτα.    

 Ήρθε μετά η κατάρρευση του τραπεζικού συστήματος, η οποία λόγω Ευρωζώνης συμπαρέσυρε και την 
ευρύτερη οικονομία της Κύπρου.  Ήρθε και η Τρόικα και έφερε το μνημόνιο.  Απομείωση των καταθέσεων, 
ανεργία, μείωση απολαβών και μισθών, μη εξυπηρετούμενα δάνεια, εκποιήσεις και ούτω καθεξής.  Από το 2011 
διαρκεί αυτή η κρίση, αλλά δεν  είδαμε να γίνεται και ευκαιρία για αλλαγή και διάφορα άλλα «κινέζικα» που λέγαμε 
τότε.  Για να είμαστε ειλικρινείς, η κρίση έφερε πολλή δυστυχία, πολύ πόνο, αλλά πολύ λίγη αλλαγή.  Το χειρότερο 
για μένα;  Έφερε το τέλος της ψευδαίσθησης ότι αυτός ο τόπος θα τολμήσει να δοκιμάσει το φρούτο που λέγεται 
«ριζοσπαστικές αλλαγές».  Αποδείχθηκε ότι προτιμά το γλυκό που λέγεται «μεταρρύθμιση» ή αλλιώς «στύλλο, 
στύλλο, άνεση».  Συνεδριάζαμε ώρες ατέλειωτες, θυμάμαι, εμείς εδώ στη Βουλή των Αντιπροσώπων.  Και τι 
κάναμε;  Συγγράφαμε πορίσματα για τις ευθύνες της καταστροφής και για να τιμωρηθούν οι ένοχοι της 
τραγωδίας.  Μπήκαν κι αυτά στο strong room της Βουλής.  

 Ζητήσαμε -και ακόμα ζητάμε- τη λίστα των ληστών.  Ανοίξαμε τους φακέλους των Panama Papers, τη 
λίστα Λαγκάρντ, της Κεντρικής Τράπεζας.  Τιμωρήθηκε κανείς;  Πόσοι πήγαν φυλακή;  Επιστράφηκαν τα 
κλεμμένα;  Τίποτα!  Αντίθετα ξοδευτήκαν εκατοντάδες ώρες, για να μελετηθούν και να ψηφιστούν τα νομοσχέδια 
που έσωσαν τις τράπεζες, έκλεισαν όμως τον συνεργατισμό, στήριξαν τις μεγάλες επιχειρήσεις με 
φοροαπαλλαγές και κίνητρα, αλλά δεν έσωσαν από την καταστροφή τις μικρές επιχειρήσεις και τα νοικοκυριά.  

 Κυρίες και κύριοι, 

 Νιώθω απέραντη λύπη για όλα αυτά που συνέβησαν όλα αυτά τα χρόνια και βαριά την ευθύνη.  Γι’ αυτό 
και χρησιμοποιώ πρώτο πληθυντικό πρόσωπο.  Όχι από ευγένεια και πολιτικό καθωσπρεπισμό, αλλά γιατί 
αισθάνομαι προσωπική ευθύνη. Όχι γιατί δεν προσπάθησα, αλλά γιατί δεν κατάφερα να εμποδίσω το κακό.  Γι’ 
αυτό νιώθω ευθύνη, λύπη και απέραντο θυμό. 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε, μπορεί να μην ανεβαίνω με τον ίδιο ενθουσιασμό και χωρίς άγχος πλέον, μετά από 
δεκαεννιά χρόνια, σε αυτό το βήμα, αλλά, πιστέψτε με, έχω πολλά να πω εκφράζοντας τις θέσεις του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, γιατί σε αυτά τα δεκαεννιά χρόνια, μπορεί να περάσαμε πολλές κρίσεις και 
καταστροφές, αλλά, λυπάμαι να παρατηρήσω, δεν καταφέραμε να γλυτώσουμε «αυτή τη φλούδα, απ’ το τσακάλι 
και την αρκούδα», όπως λέει ο μέγας Νίκος Γκάτσος.  Κάποτε όντως ανέβαινα αυτά τα σκαλιά με βιασύνη και 
άγχος.  Ήθελα να πω πολλά μέσα σε λίγα λεπτά που είχα στη διάθεσή μου.  Ήθελα να καταθέσω με σαφήνεια 
και επάρκεια το σύνολο της κριτικής και τις προτάσεις του κινήματος που έχω την τιμή να εκπροσωπώ στο 
κοινοβούλιο, τις θέσεις μας για την οικονομία και την ανάπτυξη.  

 Πέρασαν τα χρόνια.  Από το 2001, από την εποχή που έσκασε η φούσκα του χρηματιστηρίου και της 
ιστορικής φράσης του κ. Πουργουρίδη μέχρι το success story του παραιτηθέντος -με χρονοδιακόπτη όμως- λόγω 
συνεργατισμού κ. Χάρη Γεωργιάδη, έζησα πολλά και μίλησα για πολλά από αυτό το βήμα.  Μίλησα, φώναξα, 
πολλές φορές υπερβολικά δυνατά, ίσως και με απρεπή τρόπο για τα μέτρα και τα ήθη της κατεστημένης 
αντίληψης και του πολιτικού σαβουάρ βιβρ.  «Δεν ξέρω αν έσπειρα πικρίες, δεν με δέρνουν, τα ανέγγιχτα με 
τυραννούν», γράφει ο Βάσος Λυσσαρίδης στον «Απολογισμό».    

 Ξέρω ότι οι αλήθειες που προβάλλουμε ως Οικολόγοι για πολλούς από εσάς σε αυτό το μέγαρο και για 
πολλούς που κατοικοεδρεύουν σε άλλα μέγαρα δεν αρέσουν.  Είναι η άβολη αλήθεια.  Γι’ αυτό και επιδιώχθηκε 
να μας κατεβάσετε από αυτό το βήμα.  Να μας φιμώσετε.  Να μας διαγράψετε από την ιστορία. «Αλλά είμαστε 
ακόμα ζωντανοί, σαν ροκ συγκρότημα» και «σε όποιον αρέσουμε», όπως λέει και η Λίνα Νικολακοπούλου.  

 Κλείνω αυτό το μέρος της βιωματικής κατάθεσης με στίχους από το ποίημα του Βάσου Λυσσαρίδη 
«Απολογισμός»:  «Κάλιο, παιδί μου, να πορεύεσαι με πίκρα, την πίκρα ενός οράματος που ξέφυγε, παρά τη 
γλύκα μιας ανώφελης φυγής». 

 Κυρίες και κύριοι, 

 Το Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών αποφάσισε να μη δώσει ψήφο εμπιστοσύνης στον κρατικό 
προϋπολογισμό για το 2020 ως μια έκφραση διαφωνίας προς την εν γένει οικονομική πολιτική της κυβέρνησης.  
Άλλωστε, ο κρατικός προϋπολογισμός αποτελεί αντανάκλαση της κυβερνητικής αντίληψης για την οικονομία.  
Κατά τη δική μας άποψη η κυβερνητική οικονομική πολιτική δεν ανταποκρίνεται στις σημερινές ανάγκες της 
κοινωνίας και των πολιτών που εκπροσωπούμε.  Δεν ενσωματώνονται στον προϋπολογισμό πρόνοιες που να 
αφορούν την προσαρμογή στις συνέπειες της κλιματικής αλλαγής.  Δεν προωθείται η κυκλική οικονομία και δε 
λαμβάνονται υπόψη στον σχεδιασμό του κρατικού προϋπολογισμού οι δεκαεπτά στόχοι για τη βιώσιμη ανάπτυξη 
του ΟΗΕ. 
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 Για εμάς ο άνθρωπος και η φύση πρέπει να είναι οι κύριες αξίες που εξυπηρετεί η ανάπτυξη και η οικονομία 
και όχι τα κέρδη των επιχειρήσεων, των μεγάλων ελεγκτικών οίκων, των μεγαλοδικηγόρων και των developers.  
Εκφράζουμε αυτούς που δε θέλησαν να μπουν στο κύκλωμα με τις μίζες, τις βίζες και τους ουρανοξύστες, όσους 
δεν είναι στη λίστα Λαγκάρντ, στα Panama Papers και στις λίστες των ληστών.  Και βεβαίως όσους δεν τυγχάνουν 
ανταμοιβής, γιατί δεν έχουν φιλήσει τα οπίσθια της εξουσίας, δεν έμαθαν να έρπουν και να γλείφουν και να 
χειροκροτούν τον Καίσαρα και τους πραιτοριανούς παρακοιμωμένους του.  

 Χαρακτηριστικά αναφέρω ότι στις 2 572 λέξεις της ομιλίας του νέου Υπουργού Οικονομικών κ. Πετρίδη, 
πριν λίγες μέρες στη Βουλή, δε γίνεται καμία αναφορά στην προστασία του φυσικού περιβάλλοντος, στην κυκλική 
οικονομία, στην αειφορία και στην υλοποίηση των στόχων για βιώσιμη ανάπτυξη που έθεσε ο ΟΗΕ για το 2030.  
Η μόνη αναφορά που γίνεται για κάτι σχετικό είναι για την εφαρμογή της «πράσινης» φορολογίας, αναφορά που 
παραπλανεί και αποπροσανατολίζει.  Αυτό που χρειαζόμαστε, κύριε υπουργέ, δεν είναι ακόμα μια φορολογία, 
αλλά τη δημιουργία επιτέλους του Ταμείου Πράσινης Ανάπτυξης, το οποίο θα χρηματοδοτείται από τη 
φορολόγηση της ρύπανσης και των αρνητικών προς το περιβάλλον και τον άνθρωπο αναπτυξιακών 
δραστηριοτήτων.  Η φράση «ο ρυπαίνων και πληρώνει» έμεινε στην Κύπρο κενό γράμμα σε μια ξεχασμένη 
νομοθεσία που ψηφίστηκε πριν λίγα χρόνια από τη Βουλή.  Ισχύει ακόμα στην Κύπρο το αντίθετο ρητό:  «Όποιος 
έχει τη δυνατότητα να λαδώνει τον τροχό της εξουσίας, δικαιούται και να ρυπαίνει».  Η χώρα της μίζας, της βίζας 
και της δυσωδίας δηλαδή.  Πρέπει να σας πω ότι έχουμε καταθέσει προ πολλού συγκεκριμένη πρόταση για 
δημιουργία «πράσινου ταμείου», κατεύθυνση την οποία έχουν υιοθετήσει πολλές χώρες της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, ιδιαίτερα του πρώην ανατολικού μπλοκ, γεγονός που τις έχει βοηθήσει να ξεκολλήσουν από τον 
περιβαλλοντικό πάτο στον οποίο δυστυχώς βρίσκεται η χώρα μας.  

 Πριν λίγες μέρες, μια έκθεση του ΟΗΕ έχει κατατάξει την Κύπρο στην 61η θέση του SDG index, δηλαδή 
του δείκτη που καταγράφει την πρόοδο προς επίτευξη των δεκαεπτά στόχων της βιώσιμη ανάπτυξης.  Η χώρα 
μας, με αυτήν την κυβέρνηση, κατρακύλησε έντεκα ολόκληρες θέσεις μέσα στον περασμένο χρόνο και είναι 
σήμερα η τελευταία χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης με ιδιαίτερες ελλείψεις, ακόμα και οπισθοδρομήσεις, στους 
τομείς της κλιματικής αλλαγής, της ποιοτικής εκπαίδευσης και της ισότητας των φύλων!  Αυτά τα λέει ο ΟΗΕ, όχι 
οι Οικολόγοι!  Άλλωστε, σύμφωνα με την Ευρωπαϊκή Στατιστική Υπηρεσία, η Κύπρος βρίσκεται σε μια από τις 
χειρότερες θέσεις στην κατάταξη της αξιολόγησης μιας σειράς περιβαλλοντικών δεικτών και παραμέτρων.  Δε θα 
ήταν υπερβολή να ειπωθεί ότι η Κύπρος ανήκει στην ομάδα των περιβαλλοντικά ουραγών χωρών στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση.  Δε διαφωνούμε ότι σε ορισμένους τομείς έχει σημειωθεί σημαντική πρόοδος τα τελευταία 
χρόνια, αλλά η πρόοδος αυτή φαίνεται ότι δεν είναι αρκετή, για να μας ξεκολλήσει από τον περιβαλλοντικό πάτο.  

 Κυρίες και κύριοι, 

 Η πραγματικότητα στην κυπριακή οικονομία είναι τέτοια που δεν προσφέρεται για πανηγυρισμούς, παρά 
τη φαινομενική βελτίωση των δεικτών, τη μερική είσοδο στην επενδυτική βαθμίδα και τα χειροκροτήματα των 
δανειστών.  Τα τελευταία χρόνια επιβλήθηκαν αιματηρές θυσίες που προκάλεσαν μόνιμες αναπηρίες στην 
κοινωνική συνοχή, στην ποιότητα ζωής και στο περιβάλλον της πατρίδας μας, προκειμένου να βελτιωθούν οι 
δείκτες της κυπριακής οικονομίας.  Είναι γεγονός πως τα δημόσια οικονομικά βρίσκονται σήμερα σε καλύτερη 
κατάσταση απ’ ό,τι ήταν μετά τις καταστροφικές αποφάσεις του Eurogroup και της κυβέρνησης το 2013.  Μετά 
από τόσες βαριές θυσίες των Κυπρίων πολιτών και μετά από επτά χρόνια επώδυνης λιτότητας, είναι εν πολλοίς 
αναμενόμενο αυτό το αποτέλεσμα. 

 Τα προβλήματα που προέκυψαν από τη μεγάλη τραπεζική κρίση στις αρχές της δεκαετίας δεν έχουν όμως 
ακόμα αντιμετωπιστεί πλήρως, δίκαια και αποτελεσματικά. Ως αποτέλεσμα τούτου, μεγάλο μέρος των 
νοικοκυριών και των επιχειρήσεων ζουν υπό το βάρος των αθέμιτων τραπεζικών πρακτικών, των μη 
εξυπηρετούμενων δανείων και των αποτυχημένων σχεδίων στήριξης των δανειοληπτών και άλλων θυμάτων της 
κρίσης που δημιούργησαν η ανεπάρκεια των πολιτικών, τραπεζικών και εποπτικών αρχών.  Σχέδιο ΕΣΤΙΑ, 
Ταμείο Αλληλεγγύης, Σχέδιο Αφερεγγυότητας, όλα εκκρεμούν.  Οι μικρές επιχειρήσεις ισοπεδώνονται από τον 
άνισο ανταγωνισμό με τις μεγάλες ή ξένες επιχειρήσεις που ενισχύονται από τις κυβερνητικές πολιτικές.  Η 
εγκληματική «πολιτική των διαβατηρίων και των πύργων» δημιούργησε ή επιδείνωσε σωρεία πολεοδομικών, 
περιβαλλοντικών και κοινωνικών προβλημάτων.  Πολλοί υποστηρίζουν ότι η εν γένει άνοδος των ενοικίων 
συνδέεται με αυτή την πολιτική.  Γεγονός είναι ότι για πρώτη φορά από το 1974 μιλάμε στην Κύπρο για άστεγους 
και διαπιστώνεται η ανάγκη για εφαρμογή προγραμμάτων κοινωνικής στέγης.  

 Ο προϋπολογισμός στερείται φιλόδοξου και τολμηρού οράματος για στήριξη των πραγματικών 
παραγωγικών δυνάμεων της οικονομίας.  Συνεχίζει η μονόπλευρη υποστήριξη συγκεκριμένων συμφερόντων 
μέσα από την προώθηση μονομερών πολιτικών στους τομείς της ενέργειας, της οικοδομικής ανάπτυξης, των 
κατασκευών, του τουρισμού κ.λπ.  Στον δημόσιο τομέα συνεχίζονται οι σπατάλες και η κακή διαχείριση, ενώ δε 
φαίνεται να δίδονται λύσεις για μια αποτελεσματική δημόσια υπηρεσία.  Σε ό,τι αφορά τον κρατικό 
προϋπολογισμό, εντοπίζουμε σπατάλες και μη δικαιολογημένες δαπάνες, αδικαιολόγητα υψηλά επιδόματα 
αξιωματούχων, εκατοντάδες προαγωγές δημοσίων υπαλλήλων, λιμουζίνες, φρουρές πολιτικών προσώπων, 
σκάνδαλα, μέγαρα και κακοδιαχείριση του δημόσιου χρήματος και, προπαντός, αστόχευτες και προκλητικές 
δαπάνες πολλών εκατοντάδων εκατομμυρίων.  
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 Η κυβέρνηση, που επαίρεται για τους πλεονασματικούς προϋπολογισμούς, αντί να αυξάνει τις δαπάνες 
για το κρατικό μισθολόγιο, να επαναφέρει προκλητικά επιδόματα δημοσίων υπαλλήλων και αξιωματούχων και 
να μοιράζει φορολογικές ελαφρύνσεις αστόχευτα και αλόγιστα, θα έπρεπε να κοιτάξει αυτούς που έχουν 
πραγματική ανάγκη και τι πραγματικά χρειάζεται αυτή η χώρα, ο λαός, για να έχουμε μια σταθερή και με 
πραγματικά γερές βάσεις οικονομία!  Ήδη οι εκθέσεις του Δημοσιονομικού Συμβουλίου κρούουν τον κώδωνα του 
κινδύνου σε σχέση με τη διόγκωση του κρατικού μισθολογίου χωρίς την ανάλογη αύξηση της παραγωγικότητας.  
Μια πρόσφατη έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής κατατάσσει την Κύπρο στον κατάλογο των χωρών με 
υπερβολικές μακροοικονομικές ανισορροπίες.  

 Δεν υποτιμούμε την προσπάθεια ούτε διαγράφουμε τις λίγες και αναιμικές προσπάθειες προς την ορθή 
κατεύθυνση.  Όμως οι απαιτήσεις, οι ανάγκες και οι προσδοκίες μας δεν μπορούν να χωρέσουν στα στενάχωρα 
δεδομένα της κυβερνητικής πολιτικής, όπως αυτά αποκρυσταλλώνονται στον κρατικό προϋπολογισμό 2020. 

 Θα ήθελα, αφού έχω ακόμα λίγο χρόνο, να αναφερθώ ενδεικτικά και όχι εξαντλητικά σε ορισμένα άλλα 
σημαντικά θέματα που αφορούν την οικονομία και την ανάπτυξη.  Εξακολουθεί και σε αυτόν τον προϋπολογισμό 
να μη δίνεται προτεραιότητα στην ενίσχυση των μέτρων δημογραφικής ανάπτυξης.  Εμείς, ως Κίνημα Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών, θεωρούμε ότι το μεγαλύτερο κεφάλαιο της χώρας μας, μιας χώρας που βρίσκεται υπό 
κατοχή και απειλείται από δημογραφικό Αττίλα, είναι ο πληθυσμός της.  Η απάντηση στην προσφυγική κρίση και 
στα μεταναστευτικά ρεύματα δεν μπορεί να αναζητείται σε αντιγραφή των ξενοφοβικών πρακτικών του 
πλανητάρχη.  Πέραν των θεμάτων που αφορούν την ευρωπαϊκή αλληλεγγύη και την ανάπτυξη εσωτερικών 
μηχανισμών διαχείρισης, η λύση βρίσκεται σε μια τολμηρή δημογραφική πολιτική.  Είναι τραγικό να λέμε ότι για 
τη δημογραφική ανάπτυξη προνοούνται €8 εκατομ. δαπάνες για τα έτη 2014-2016, δηλαδή κάτι παραπάνω από 
την πρώτη φάση του κολοβού αυτοκινητόδρομου Αγίας Μαρινούδας-Τσάδας. 

 Η κυβέρνηση, μέσω του χειρισμού των θεμάτων που αφορούν το ωράριο των γενικών καταστημάτων, 
δημιούργησε συνθήκες κρίσης με ανυπολόγιστες συνέπειες.  Θα έπρεπε να υπάρχουν μέτρα για αξιοπρεπή 
εργοδότηση των ανέργων στις μικρές επιχειρήσεις λιανικού εμπορίου, ώστε να υποστηριχθούν οι μικρές 
επιχειρήσεις να αντιμετωπίσουν τον αθέμιτο ανταγωνισμό των υπεραγορών.  Η ομολογουμένως σημαντική 
μείωση της ανεργίας συνοδεύεται δυστυχώς από τη δραματική αύξηση της υποαπασχόλησης και των 
συμβάσεων μερικής απασχόλησης.  Το οκτάωρο, αυτή η κατάκτηση του παγκόσμιου εργατικού κινήματος, 
φαίνεται απλησίαστο για πολλούς, ιδιαίτερα νέους, εργαζόμενους στην Κύπρο.  Η κατάργηση του αδικαιολόγητου 
φόρου των €350 για τις μικρές επιχειρήσεις και η καθιέρωση εθνικού κατώτατου μισθού και σύνταξης είναι για 
μας εκ των ων ουκ άνευ.  Από την άλλη, για ακόμα μια φορά σημειώνω ότι δεν υπάρχουν στον προϋπολογισμό 
πρόνοιες που να απαντούν ικανοποιητικά πώς θα τύχει διαχείρισης το έλλειμμα του Ταμείου Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων της τάξης των επιπλέον €8 δις.  

 Μια σημαντική οικονομική παράμετρος που αναφέρεται και στην ομιλία του νέου Υπουργού Οικονομικών 
είναι η βιωσιμότητα του ΓΕΣΥ.  Για να λειτουργήσει το ΓΕΣΥ, χρειαζόμαστε δυνατά αυτονομημένα νοσοκομεία, 
γεγονός που συνεπάγεται αυξημένες δαπάνες για την υποδομή, ιδιαίτερα τα επόμενα λίγα χρόνια.  Τα δημόσια 
νοσηλευτήρια βρίσκονται σε δύσκολη κατάσταση, παρά τις προσπάθειες του προσωπικού.  Ο ΟΑΥ, ο ΟΚΥΠΥ 
και το Υπουργείο Υγείας αναλαμβάνουν έναν πολύ σοβαρό ρόλο που έχει και την πολύ σημαντική οικονομική 
του πτυχή. 

 Κυρίες και κύριοι, 

 Συνηθίζεται μέρος της ομιλίας των πολιτικών αρχηγών επί των προϋπολογισμών του κράτους να 
αφιερώνεται στο Κυπριακό.  Εγώ φέτος θα αποφύγω τα πολλά λόγια.  Θα πω μόνο ότι μας ανησυχεί το γεγονός 
ότι η Τουρκία παραμένει στις αδιάλλακτες θέσεις της, που καθιστούν αδύνατη κάθε προσπάθεια για επανέναρξη 
των συνομιλιών.  Θα ήθελα όμως να ξεκαθαρίσω ότι η επανέναρξη των συνομιλιών δεν μπορεί να είναι 
αυτοσκοπός, όπως συμβαίνει δυστυχώς για ένα μέρος της πολιτικής ηγεσίας.  Οφείλουμε να προβληματιστούμε 
προς ποια κατεύθυνση θα κινηθούν οι διαπραγματεύσεις.  Αν, για παράδειγμα, συνεχιστούν οι υποχωρήσεις της 
ελληνοκυπριακής ηγεσίας, θα οδηγηθούμε στην ουσιαστική παράδοση της Κύπρου στα τουρκικά στρατηγικά 
σχέδια.  

 Επιμένουμε στον στόχο για μια ενιαία, δημοκρατική, ευρωπαϊκή Κύπρο, χωρίς ξένους στρατούς, 
εγγυήσεις, επεμβατικά δικαιώματα, βάσεις και εποίκους, χωρίς εσωτερικά σύνορα και ρατσιστικού τύπου 
διακρίσεις, με κατοχύρωση όλων των πολιτικών και ανθρωπίνων δικαιωμάτων για όλους τους πολίτες της μικρής 
μας χώρας, Τούρκους, Έλληνες, Μαρωνίτες, Αρμένιους και Λατίνους.  Δε συμφωνούμε στη βεβιασμένη και χωρίς 
προετοιμασία σύγκληση πενταμερούς διάσκεψης.  Κατ’ ακρίβεια θεωρούμε μέγα λάθος το γεγονός ότι έγινε 
αποδεκτή η διαδικασία των πενταμερών διασκέψεων, την οποία οφείλει ο Πρόεδρος Αναστασιάδης να 
εγκαταλείψει αμέσως.  Οφείλει να ζητήσει και να πετύχει όπως η διεθνής πτυχή του Κυπριακού, δηλαδή τα θέματα 
ασφάλειας, να συζητηθούν σε μια διεθνή διάσκεψη με συμμετοχή των πέντε μονίμων μελών του Συμβουλίου 
Ασφαλείας του ΟΗΕ, της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των χωρών της περιοχής μας.  Δεν υιοθετούμε ως μέρος των 
όρων αναφοράς το πλαίσιο Γκουτέρες, γιατί περιλαμβάνει εξαιρετικά επικίνδυνες προτάσεις για το περιουσιακό, 
το εδαφικό, την εκτελεστική εξουσία και τα δήθεν δικαιώματα των Τούρκων υπηκόων.  
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 Καταδικάζουμε τις ενέργειες της Τουρκίας στην κυπριακή ΑΟΖ και τα σχέδια για εποικισμό της 
Αμμοχώστου.  Η πρόσφατη εισβολή της Τουρκίας στη Συρία και η στάση των μεγάλων δυνάμεων έναντι των 
Κούρδων πρέπει να μας προβληματίσουν.  Εν κατακλείδι, προτείνουμε σε όλες τις πολιτικές δυνάμεις και 
ιδιαίτερα στα δύο μεγάλα κόμματα και την κυβέρνηση να συνεργαστούν στον καταρτισμό ενός νέου διεκδικητικού 
σχεδιασμού που να καθιστά ανέφικτους τους Τουρκικούς στόχους. 

 Κυρίες και κύριοι, 

 Ο προϋπολογισμός που έχουμε μπροστά μας δε μας αφήνει καμία αμφιβολία ότι η κυβέρνηση και το 
κυρίαρχο πολιτικό σύστημα επιδιώκουν να επαναδημιουργήσουν μια οικονομία βασισμένη στις ίδιες αρχές και 
αξίες που μας οδήγησαν ευθύς εξαρχής σε πολλαπλές κρίσεις από το 2000 μέχρι σήμερα.  Γίνεται αυτό ακριβώς 
που λέει ο Υπουργός Οικονομικών στην ομιλία του ότι θέλει να αποφύγει:  Επιστρέφουμε στις κακές πρακτικές 
του παρελθόντος.  Δεν εκπλήττομαι.  Άλλωστε, το λέει και ο Μίλτος:  «Ό,τι μας δένει στα παλιά είναι οι κακές 
συνήθειες, το βλέπω τώρα καθαρά πως είναι αργά για αλήθειες».  Ακόμα περισσότερο, μου λένε κάποιοι φίλοι, 
όταν αυτές οι αλήθειες είναι άβολες και δύσπεπτες.  Και ιδιαίτερα άμα είναι και οικολογικές. 

 Όμως, κλείνει ακόμα ένας χρόνος, πλησιάζουν οι γιορτές και έρχεται το νέο έτος, η νέα δεκαετία. Γι’ αυτό 
διαλέγω να κλείσω αυτή την κατά το πλείστο, όπως σας είπα και πριν, βιωματική ομιλία με μια κουβέντα από τον 
Κώστα Βάρναλη: «Απελπίστηκα οριστικώς, αλλά ελπίζω διαρκώς». 

 Χρόνια πολλά! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Έχετε ακόμα πεντέμισι λεπτά, αν θέλετε να μας πείτε κάποια άλλα... 

 Σας ευχαριστώ, κύριε Περδίκη, για την εξοικονόμηση πεντέμισι λεπτών.   

 Να τα δανείσεις στον κ. Σιζόπουλο!   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Μάλιστα!  Γίνεται αποδεκτό το δάνειο, αλλά δεν ξέρω ποιος θα το εγγυηθεί! 

 Τον λόγο τώρα έχει εκ μέρους της Αλληλεγγύης ο κ. Μιχάλης Γιωργάλλας. 

 Κύριε Γιωργάλλα, έχετε τον λόγο. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρία και κύριοι υπουργοί,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Μετά τη βιωματική ομιλία του Γιώργου Περδίκη, εγώ δε θα επικαλεστώ στίχους από τον φίλτατο 
ευπαίδευτο, εξαίρετο ποιητή δόκτορα Βάσο Λυσσαρίδη, αλλά επιτρέψετέ μου να επικαλεστώ τον Μαχάτμα 
Γκάντι, ο οποίος διακήρυττε ότι η υγιής δυσαρέσκεια είναι προάγγελος της προόδου.  Αλλά και ο Φρίντριχ Χέγκελ, 
ο φιλόσοφος της διαλεκτικής μεθόδου, υποστήριζε ότι η θέση και η αντίθεση μπορούν να οδηγούν στη σύνθεση 
μιας καινούριας θέσης.  Και στην πατρίδα μας σήμερα είναι απαραίτητο και πιο αναγκαίο από ποτέ η καλόπιστη 
κριτική, η υγιής δυσαρέσκεια… 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Αν επιτρέπεται… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αν επιτρέπεται… 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

(Αστειευόμενος) 

 Αν επιτρέπεται, η ποίηση, η δημοκρατική…  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, αλλά το ΑΚΕΛ άκουσα ήδη οργανώνει activity το πρωί, πριν να έρθει!  Καλά άκουσα; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Επκιάσαν τους ποιητές μας, Πρόεδρε! 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εν θα σας αφήσουν τίποτε στο τέλος! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Επκιάσαν τους φιλοσόφους μας, όσον τζιαι αφήκαν μας τον Μαρξ και τον Ένγκελς εμάς! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Περίμενε, ακόμα έχει και άλλους ομιλητές. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Μπορούν να πουν δικά μου ποιήματα! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι.  Πριν να έρθει η σειρά σας, έχει και άλλους ομιλητές. 

 Κύριε Γιωργάλλα, συνεχίστε. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Μηδενίστε το χρονόμετρο, διότι δαμαί επκιάαν μας ούλλους τους ποιητές, εν έχουμε τίποτε εμείς, 
εμείναμεν πρόσφυγες!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, μηδενίστε το χρονόμετρο, δεν υπάρχει πρόβλημα για μισό λεπτό. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Στην πατρίδα μας λοιπόν σήμερα είναι πιο απαραίτητο από ποτέ η καλόπιστη κριτική, η υγιής δυσαρέσκεια 
και οι τεκμηριωμένες αντιθέσεις να μη ρίχνονται στον κάλαθο των αχρήστων, αλλά να αξιοποιούνται για 
προβληματισμό και βελτίωση.  Η Κύπρος έχει ανάγκη τη σύνθεση διαφορετικών απόψεων.  Έχει ανάγκη μέσα 
από τις θέσεις και τις αντιθέσεις να γεννιούνται με συναίνεση νέες παραγωγικές και εφικτές προτάσεις προς 
όφελος των πολιτών.  Και το τριήμερο που διανύουμε, με διάθεση καλόπιστης κριτικής, όλοι θα παρουσιάσουμε 
ξανά τις έγνοιες, τις ανησυχίες και τις προτάσεις μας για τον κρατικό προϋπολογισμό και κατ’ επέκταση για την 
οικονομία του τόπου, ελπίζοντας ότι από όλα αυτά που θα ακουστούν οι αρμόδιοι θα αξιοποιήσουν τις καλές 
ιδέες προς όφελος της προόδου του τόπου.  Και εύχομαι η παρουσία των υπουργών σήμερα εδώ μαζί μας να 
τους δώσει την ευκαιρία να φύγουν σοφότεροι απ’ αυτή την αίθουσα. 

 Η πρόοδος είναι ωραία λέξη, αλλά αυτό που τη δημιουργεί είναι η αλλαγή και η αλλαγή έχει πολλούς 
εχθρούς, συνήθιζε να λέει ο Ρόμπερτ Κένεντι.   

 Έντζιεν τζιαι τούτος δικός σας! 

(Γέλια) 

 Αυτές τις τολμηρές αλλαγές που θα οδηγήσουν στην πρόοδο του τόπου δυστυχώς δεν τις βρήκαμε 
πουθενά στον προϋπολογισμό για το 2020, που εξετάζουμε σήμερα.  Αυτός μπορεί να είναι ισοσκελισμένος και 
καλός λογιστικά, όμως είναι ένας ακόμα προϋπολογισμός πεπατημένης από το παρελθόν, που δεν 
ανταποκρίνεται στις ανάγκες του μέλλοντος του τόπου.  Είναι ένας προϋπολογισμός άτολμης διαχείρισης, που 
συντηρεί τις καταχρηστικές νοοτροπίες και τα παρασιτικά συμφέροντα κάποιων προνομιούχων.  Είναι ένας 
προϋπολογισμός συντήρησης, που δε στηρίζει τις πιεστικές ανάγκες των μη προνομιούχων πολιτών, που έχουν 
ανάγκη την κρατική αρωγή και στήριξη.  Είναι ένας προϋπολογισμός όπου οι προσδοκίες των νέων ανθρώπων, 
οι ανάγκες των ηλικιωμένων και τα όνειρα της νέας γενιάς δυστυχώς δε βρίσκουν κανένα υπόβαθρο βοηθείας.  
Είναι ένας προϋπολογισμός που δεν υπηρετεί ούτε τις φιλοδοξίες, μα ούτε και τους στόχους της κυβέρνησης 
που θα τον υλοποιήσει. 

 Και όλα αυτά, όλα αυτά είναι αποτέλεσμα της προβληματικής, γερασμένης και αναποτελεσματικής 
διαδικασίας καταρτισμού του κρατικού προϋπολογισμού.  Μιας διαδικασίας που δε βοηθά καθόλου να υπάρξει 
φαντασία, να υπάρξει βελτίωση, εξειδίκευση και ο σωστός και αναγκαίος καταμερισμός των ποσών που 
προϋπολογίζονται.  Υπάρχει λοιπόν ανάγκη να ανασχεδιαστεί και να βελτιωθεί ο τρόπος καταρτισμού του 
κρατικού προϋπολογισμού, γιατί πίσω από τα νούμερά του κρύβονται οι ανάγκες των πολιτών, κρύβονται οι 
προσδοκίες των νέων ανθρώπων, κρύβονται τα όνειρα των παιδιών μας. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κυρία και κύριοι υπουργοί, 
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 Η Αλληλεγγύη αναγνωρίζει ότι η κυπριακή οικονομία κατά το τρέχον έτος κατέγραψε θετικό ρυθμό 
οικονομικής μεγέθυνσης.  Επιπρόσθετα, υπήρξε βελτίωση στο δημοσιονομικό ισοζύγιο, το οποίο παραμένει 
πλεονασματικό, ενώ το δημόσιο χρέος κρίνεται ως βιώσιμο.  Είναι δε ενθαρρυντικό το ότι η Κύπρος πλέον είναι 
τοποθετημένη στην επενδυτική βαθμίδα και υπάρχει πρόσβαση στις διεθνείς αγορές, ενώ οι αποδόσεις των 
κυπριακών ομολόγων παραμένουν σε χαμηλά επίπεδα. 

 Όλα όμως αυτά είναι υπό την προϋπόθεση ότι οι συνθήκες θα συνεχίσουν να είναι ομαλές.  Παρά το θετικό 
περιβάλλον, υπάρχουν ανησυχίες και υπαρκτοί κίνδυνοι για ανατροπή των σημερινών δεδομένων.  Οι ανησυχίες 
επικεντρώνονται πρώτιστα στις επικείμενες δικαστικές αποφάσεις σχετικά με τις μισθολογικές αυξήσεις στο 
δημόσιο και το πιθανό ενδεχόμενο επιστροφής των περικοπών.  Επικεντρώνονται ακόμα στους δημοσιονομικούς 
κινδύνους από καταχρήσεις και αστοχίες στη λειτουργία του ΓΕΣΥ, όπως επίσης και στο ενδεχόμενο να 
περιοριστούν τα έσοδα του κράτους και οι κρατικές δαπάνες να τα ξεπεράσουν. 

 Μετά και τα τελευταία γεγονότα σχετικά με το πρόγραμμα πολιτογραφήσεων ξένων υπηκόων και την 
ανάκληση διαβατηρίων, η Αλληλεγγύη κρούει τον κώδωνα του κινδύνου, σημειώνοντας ότι η εξάρτηση της 
οικονομίας από αυτό το αμφιβόλου διάρκειας και ποιότητας πρόγραμμα ελλοχεύει πολλούς κινδύνους.  Είναι 
όμως ένα αναγκαίο κακό.   

 Επιπρόσθετα, υποδεικνύουμε ότι η διατήρηση του υψηλού ποσοστού των μη εξυπηρετούμενων δανείων, 
παρά την ύπαρξη του σχεδίου «Εστία» και παρά το γεγονός ότι έχουν εξαχθεί από το τραπεζικό σύστημα 
εκατοντάδες κόκκινα δάνεια, που πωλήθηκαν σε εταιρείες εξαγοράς πιστώσεων και δεν υπολογίζονται, αυτό το 
ποσοστό απειλεί επίσης τη σταθερότητα της οικονομίας. 

 Η υγεία της οικονομίας απειλείται από τη φανερή και υπαρκτή ροπή της κυβέρνησης να επιστρέψει πίσω 
σε νοοτροπίες του παρελθόντος με αλόγιστες, ασύδοτες κρατικές δαπάνες, με αποτέλεσμα την αύξηση του 
λειτουργικού κόστους του δημόσιου τομέα και της κρατικής μηχανής.  Την ώρα μάλιστα που το λειτουργικό αυτό 
κόστος ήδη πολλαπλασιάζεται από την αδυναμία προώθησης των αναγκαίων μεταρρυθμίσεων, που θα 
καταστήσουν τον κράτος οικονομικό, ευέλικτο και παραγωγικό. 

 Και, για να είμαστε ειλικρινείς, η μόνη μεταρρύθμιση που έγινε στον τόπο μας ήταν να καταστεί ακόμα πιο 
εύκολη η πώληση γης και ιδιοκτησίας σε ξένους, προκειμένου να αγοράσουν διαβατήρια.  Ακολούθως, η 
υπερβολική συγκέντρωση οικονομικής δραστηριότητας στον τομέα των κατασκευών και δη στον τομέα των 
ψηλών κτιρίων δημιουργεί υπερθέρμανση αυτού του τομέα, το είπαμε πολλές φορές, με μία πιθανότητα κινδύνου  
να υπάρξει ακόμα μια φούσκα, η οποία, αν σπάσει, θα έχει τεράστιες αρνητικές οικονομικές επιπτώσεις στην 
οικονομία. 

 Επιπλέον, την οικονομία την απειλεί η παραμονή του ιδιωτικού χρέους σε πολύ υψηλά επίπεδα, παρά την 
πτωτική του τάση.  Ακόμα, οι αρνητικές εξελίξεις με το κλείσιμο της αεροπορικής εταιρείας «Thomas Cook» είναι 
σίγουρο ότι θα επιφέρουν επιπτώσεις στις εισπράξεις από τον τουρισμό.  Τέλος, η ανατροπή του εξωτερικού 
περιβάλλοντος της κυπριακής οικονομίας λόγω Brexit είναι μια εξέλιξη η οποία δεν είμαι σίγουρος ότι έχει 
εκτιμηθεί επαρκώς, πώς θα επηρεάσει την κυπριακή οικονομία.  Όλα τα ανωτέρω είναι υπαρκτοί κίνδυνοι που 
μπορούν να εκτροχιάσουν εκ νέου την κυπριακή οικονομία ξυπνώντας ξανά τον εφιάλτη. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Για την Αλληλεγγύη η πραγματική ανάπτυξη, η αληθινή πρόοδος και η αναγκαία αναγέννηση της 
κυπριακής πολιτείας, της οικονομίας και της κοινωνίας προϋποθέτουν τρεις βασικές συνθήκες.  Πρώτον, καλά 
σχεδιασμένους προϋπολογισμούς που να υπηρετούν τις αναγκαίες εκτεταμένες αλλαγές που έχει ανάγκη ο 
τόπος.  Δεύτερον, επανίδρυση του κρατικού μηχανισμού του κυπριακού κράτους και, τρίτον, αποκατάσταση της 
εμπιστοσύνης και της σχέσης με τους πολίτες. 

 Ξεκινώντας από την πρώτη συνθήκη του προϋπολογισμού, επαναλαμβάνω ότι επιβάλλεται να αλλάξει η 
φιλοσοφία και η διαδικασία καταρτισμού του.  Πρέπει να γίνεται ένας καλύτερος σχεδιασμός και η εκάστοτε 
κυβέρνηση να ξεκινά με τη διαγραφή από κάθε προϋπολογισμό όλων των καταχρηστικών και αντιπαραγωγικών 
δαπανών.  Χρειάζεται τόλμη και σύγκρουση με καταχρηστικές νοοτροπίες και παρασιτικά συμφέροντα, που 
λιμνάζουν στους μηχανισμούς του κράτους και επιβαρύνουν το δημόσιο αγαθό και τον κρατικό προϋπολογισμό.  
Για την Αλληλεγγύη ο κρατικός προϋπολογισμός επιβάλλεται να είναι δημοσιονομικά πειθαρχημένος, 
ισοσκελισμένος και με όρια ασφαλείας και αποθέματα.  Πρώτιστα όμως πρέπει να είναι σωστά κατανεμημένος 
και να υπηρετεί τις αλλαγές που χρειάζεται κάθε φορά ο τόπος.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σήμερα η πατρίδα μας χρειάζεται προϋπολογισμούς που να στηρίζουν την επανίδρυση του κρατικού 
μηχανισμού του κυπριακού κράτους.  Με αυτό τον τρόπο θα ικανοποιηθεί και η δεύτερη ικανή συνθήκη για την 
αναγέννηση της κυπριακής πολιτείας.  Συνηθίσαμε να αναφερόμαστε σε μεταρρύθμιση της δημόσιας υπηρεσίας 
εννοώντας οι περισσότεροι την αξιολόγηση, το μισθολόγιο και την κινητικότητα των δημοσίων υπαλλήλων.  Η 
αλήθεια είναι ότι αυτά δεν είναι καθόλου αρκετά.  Για να λειτουργήσει η κρατική μηχανή με όρους εξοικονόμησης, 
παραγωγικότητας, αξιοκρατίας, διαφάνειας και ευελιξίας, επιβάλλονται πολύ, πολύ, πολύ περισσότερα. 
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 Ο δημόσιος τομέας χρειάζεται ένα τολμηρό σχέδιο ανασχεδιασμού και επανίδρυσης των προβληματικών 
δομών του, που υπολειτουργούν.  Ταυτόχρονα, όσες υπηρεσίες λειτουργούν με επάρκεια πρέπει να ενισχυθούν 
και να στελεχωθούν σωστά.  Πρέπει να επιχειρηθούν συνενώσεις τμημάτων, συνέργειες υπηρεσιών, με στόχο 
την αναβάθμιση της ποιότητας της εργασίας και την επίτευξη εξοικονομήσεων κλίμακας.  Επιβάλλεται να 
καθιερωθεί ένας διαφανής μηχανισμός αξιολόγησης των υπαλλήλων του κράτους και της παραγωγικότητάς τους.  
Να εμπεδωθεί η αξιοκρατία και η διαφάνεια στους διορισμούς και τις προαγωγές.  Να εξορθολογιστεί το κρατικό 
μισθολόγιο και να καθοριστούν οροφές τόσο στους μισθούς όσο και στις συντάξεις του δημοσίου.  Να 
καταγραφούν, να τυποποιηθούν και να απλοποιηθούν όλες οι διαδικασίες, όλες οι οδηγίες εργασίας και όλα τα 
σχέδια υπηρεσίας του δημοσίου.  Να ενοποιηθεί και να κωδικοποιηθεί η νομοθεσία, ώστε να εξαλειφθεί η 
πολυνομία, η κακονομία και η αλληλοεπικάλυψη αρμοδιοτήτων των υπουργείων και των υπηρεσιών.  Να 
θεσμοθετηθεί η ευθύνη των δημόσιων λειτουργών για λανθασμένες ή σκόπιμες αποφάσεις τους, που 
δημιουργούν κόστος στο κράτος και στον πολίτη. 

 Ακόμα, προτείνουμε να εισάγουμε στην Κύπρο την ευρωπαϊκή προσέγγιση των κολεγίων και να 
εγκαταλείψουμε την αγγλοσαξονική μονοπρόσωπη πρακτική για τους ανεξάρτητους θεσμούς.  Σε κάθε 
ανεξάρτητο θεσμό, όπως η Κεντρική Τράπεζα, η Γενική Εισαγγελία, η Ελεγκτική Υπηρεσία, οι αποφάσεις να 
παίρνονται από κολέγιο τριών προσώπων, μακριά από φαινόμενα διαπλοκής, εξάρτησης και πολιτικής 
παρέμβασης. 

 Η πληθώρα ρυθμιστών και επιτρόπων στη λειτουργία του κράτους οδηγεί σε μια γραφειοκρατική 
διαχείριση που υποβαθμίζει την αποστολή των υπηρεσιών ρύθμισης.  Από όλους αυτούς να παραμείνουν μόνο 
όσοι επιβάλλονται από τις ευρωπαϊκές μας υποχρεώσεις.  Όλοι οι υπόλοιποι να αντικατασταθούν από μια και 
μόνο ενιαία αρχή ρύθμισης.   

 Συμπερασματικά, πυρήνας της εισήγησής μας είναι η επανίδρυση, η αναδόμηση των μηχανισμών 
λειτουργίας της δημόσιας υπηρεσίας πάνω σε νέες βασικές αρχές και αξίες, με εφαρμογή σύγχρονων 
διαδικασιών διοίκησης και εφαρμογών και λύσεων τεχνολογίας.  Μόνο μέσα από τολμηρές τομές και λύσεις έξω 
από το κουτί μπορούμε να αναγεννήσουμε το σημερινό πλαδαρό και ανάπηρο κυπριακό δημόσιο και να το 
μεταμορφώσουμε σε ένα ευέλικτο, λιτό και οικονομικό κράτος, που να δημιουργεί έσοδα, να γεννά υπεραξίες, να 
έχει ανταγωνιστικότητα, να είναι ελκυστικό σε επενδύσεις, να δημιουργεί θέσεις εργασίας και εισοδήματα  για 
τους πολίτες και, προ πάντων, να μας κάνει περήφανους. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Για την αναγέννηση της κυπριακής πολιτείας σίγουρα δεν αρκούν οι ικανοί προϋπολογισμοί.  Δεν αρκεί 
ένα αποτελεσματικό μοντέλο επανίδρυσης του κρατικού μηχανισμού.  Απολύτως αναγκαία και απαραίτητη είναι 
η τρίτη συνθήκη που ανέφερα πιο πάνω, δηλαδή η αποκατάσταση της εμπιστοσύνης των πολιτών στην πολιτεία 
και τους πολιτικούς.  Ο Πλάτωνας στο διδακτικό του έργο «Πολιτεία» μάς διδάσκει ότι βασική αιτία της παρακμής 
των πολιτειών είναι γενικά η διαφθορά και η διάσπαση της τάξης που έχει στα χέρια της την εξουσία.  Και στην 
κυπριακή πολιτεία σήμερα βρισκόμαστε ακριβώς σε αυτό εδώ το σημείο της «Πολιτείας» του Πλάτωνα.  Μια 
μακροχρόνια παρακμή έχει διαβρώσει τον ιστό λειτουργίας της κρατικής μηχανής και έχει καταστήσει το κράτος 
ανίκανο, ανήμπορο, δυσλειτουργικό και πολυέξοδο.  Οι λειτουργίες του κράτους υπονομεύονται εκ των έσω από 
την εκτεταμένη ανικανότητα, την αναξιοκρατία, την αδιαφάνεια, τη διαφθορά και τη διαπλοκή στην πολιτική ζωή, 
στους θεσμούς και στην ίδια την κοινωνία.   

 Οι συμπολίτες μας δεν εμπιστεύονται και δε σέβονται το κράτος, όπως δεν εμπιστεύονται και δε σέβονται 
τους πολιτικούς.  Τους θεωρούν αναξιόπιστους και διαχειριστές συμφερόντων και σκοπιμοτήτων.  Οι Κύπριοι 
πολίτες νιώθουν ότι δε ζουν σε κανονικό κράτος.  Νιώθουν ότι δε ζουν σε κανονικό κράτος, όταν γίνονται θύματα 
των τραπεζών και το κράτος κάνει πλάτες στους τραπεζίτες, όταν ξοδεύουν δεκάδες χιλιάδες ευρώ να 
σπουδάσουν τα παιδιά τους και αυτά καταλήγουν να υποαπασχολούνται ή να ετεροαπασχολούνται με μισθούς 
πείνας.  Οι Κύπριοι πολίτες νιώθουν ότι δε ζουν σε κανονικό κράτος, όταν βλέπουν νέους ανθρώπους να 
χάνονται άδικα στην άσφαλτο και οι κρατικές υπηρεσίες αδυνατούν να περιορίσουν τους αμέτρητους θανάτους.  
Όταν διαπιστώνουν ότι τα ναρκωτικά μπήκαν ακόμα και στα δημοτικά και η κυβέρνηση ακόμα ασχολείται με τις 
περιφράξεις.  Όταν ακριβοπληρώνουν την παιδεία και τα παιδιά τους έρχονται τελευταία στις κατατάξεις.  Οι 
Κύπριοι πολίτες νιώθουν ότι δεν υπάρχει κράτος, όταν η δικαιοσύνη δεν κατάφερε ακόμα να τιμωρήσει 
παραδειγματικά κανέναν και οι ένοχοι των σκανδάλων και των εγκλημάτων κυκλοφορούν ελεύθεροι.  Όταν 
πολλές κρατικές υπηρεσίες ταλαιπωρούν, αντί να εξυπηρετούν τους πολίτες.  Όταν πολλά από τα έργα που 
επιχειρεί να κάνει το κράτος τα πληρώνει διπλά, γιατί λυμαίνονται τον δημόσιο πλούτο τα τρωκτικά, οι απατεώνες 
και οι μεσάζοντες.  Οι πολίτες νιώθουν ότι δεν υπάρχει κράτος, όταν αναγκάζονται να ξοδεύουν άπειρες ώρες 
κολλημένοι μέσα στις ουρές του ανάπηρου κυκλοφοριακού των πόλεων ή συνωστίζονται στις ουρές των 
δημόσιων υπηρεσιών ή ακόμα όταν διαπιστώνουν πρόσφατα ότι ανάμεσά τους κυκλοφορούσε ένας μανιακός 
κατά συρροήν δολοφόνος ανέμελα. 

 Όλες οι πιο πάνω διαπιστώσεις συγκλίνουν αβίαστα στο συμπέρασμα ότι χωρίς τολμηρές τομές και 
επαναστατικές μεταρρυθμίσεις οι πολίτες δεν μπορούν να εμπιστευτούν την πολιτεία και τους πολιτικούς.  Για να 
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γίνει αυτό, απαιτείται τόλμη, επαναστατική διάθεση και ρήξη με τον κακό μας εαυτό και το κακό μας παρελθόν, 
ρήξη με τη διαπλοκή, τη διαφθορά και τα καταχρηστικά παράνομα συμφέροντα. 

 Για να κερδίσουν οι πολιτικοί ξανά την εμπιστοσύνη των Κυπρίων πολιτών, επιβάλλεται να καθιερώσουν 
νέες συμπεριφορές στην πολιτική.  Πρέπει να ταυτίσουν την πολιτική με την ηθική.  Να επαναφέρουν το ήθος και 
τη συνέπεια στην πολιτική ζωή.  Να προάγουν τον έντιμο πολιτικό λόγο που να βασίζεται στην ειλικρίνεια και την 
αλήθεια.  Η Κύπρος έχει ανάγκη από πολιτικούς που να είναι αποφασισμένοι όχι να βολέψουν και να βολευτούν, 
αλλά να θυσιαστούν, για να επιβάλουν το πολιτικό πρόσωπο της αλήθειας, της ειλικρίνειας, της τιμιότητας και 
του ήθους.  Πρέπει τα κόμματα να λειτουργήσουν παραγωγικά ως θεσμοί επεξεργασίας σκέψεων και προτάσεων 
για τον εκσυγχρονισμό της κοινωνίας, της οικονομίας, του κράτους και της πολιτικής.   

 Έτσι θα αποκατασταθεί η σύνδεση των κομμάτων με την κοινωνία.  Έτσι θα αναζωογονηθεί η δημοκρατία 
και η δημόσια ζωή.  Έτσι θα εδραιωθεί το αίσθημα της δικαιοσύνης στην ταλαιπωρημένη καχύποπτη κοινωνία 
μας, που σιγοβράζει από αγανάκτηση.  Έτσι θα αποκατασταθεί η εμπιστοσύνη των πολιτών απέναντι στους 
πολιτικούς και την πολιτεία. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κυρία και κύριοι υπουργοί, 

 Συμπερασματικά, να πω ότι ο στόχος που νομίζω μας ενώνει όλους είναι ότι ένα σύγχρονο, ευρωπαϊκό, 
κοινωνικό κράτος με ανθεκτική οικονομία και ισχυρή άμυνα είναι ο ισχυρότερος πυλώνας μας, για να χτίσουμε 
τη στρατηγική μας για απελευθέρωση, να χτίσουμε την προσπάθειά μας για άρση της κατοχής και απομάκρυνση 
του κατοχικού στρατού από την Κύπρο.  Όμως, για να γίνουν όλα αυτά, επιβάλλεται οι πολιτικές δυνάμεις να 
βρουν την κοινή συνισταμένη μεταξύ τους, ώστε να υπάρξει ενότητα και ομογνωμία στον κοινό στόχο της 
απελευθέρωσης.   

 Οι τουρκικές πειρατικές ενέργειες στην κυπριακή ΑΟΖ και στο Αιγαίο κορυφώνονται επικίνδυνα, ιδιαίτερα 
σε μια συγκυρία όπου η διεθνής τάξη έχει καταρρεύσει παντελώς.  Οι διεθνείς οργανισμοί περιθωριοποιημένοι 
παρακολουθούν από απόσταση και αδυνατούν να πάρουν θέση και να επαναφέρουν την Άγκυρα στην τάξη.  Οι 
ισχυροί παίκτες που θα θέλαμε να μας βοηθήσουν δυστυχώς ενεργούν μόνο για να εξυπηρετήσουν τα δικά τους 
εθνικά συμφέροντα στην περιοχή.   

 Από την άλλη, ο Ταγίπ Ερντογάν κατάφερε το αδιανόητο και το ακατόρθωτο.  Εξασφάλισε τα 
υπερσύγχρονα πυραυλικά συστήματα S400 από τη Μόσχα και ισορρόπησε τις αμερικανικές αντιδράσεις 
διατηρώντας την υποστήριξη του Αμερικανού Προέδρου.  Ο Τούρκος Πρόεδρος διατηρεί σχέσεις και με τον 
Τραμπ και με τον Πούτιν και συνεχίζει ακάθεκτος να υλοποιεί μεθοδικά το όραμά του για τη μεγάλη Τουρκία και 
μας φανερώνει καθημερινά τα σχέδιά του με πομπώδεις δηλώσεις και ενίοτε με χλευασμούς και απειλές.  Μας 
μαρτυρά τα σχέδιά του για τη λεγόμενη «Γαλάζια Πατρίδα», η οποία περιλαμβάνει μια έκταση 480.000 
τετραγωνικών χιλιομέτρων θαλάσσιου χώρου: από τη Μαύρη Θάλασσα, το Αιγαίο, μέχρι την Ανατολική Μεσόγειο 
και την Κύπρο.  Ένα σχέδιο στημένο στα πάλαι ποτέ πρότυπα της «Πράσινης Πατρίδας» του Ατατούρκ. 

 Η Τουρκία στο πλαίσιο αυτού του στόχου υλοποιεί μια καλά σχεδιασμένη στρατηγική, που βασίζεται στην 
αμφισβήτηση και στη δημιουργία τετελεσμένων παντού, στην Κύπρο, στην Ελλάδα, στο Αιγαίο, στη Συρία, στο 
Ιράκ, και ο βασικός της στόχος είναι να πετύχει την αναθεώρηση της Συνθήκης της Λωζάνης, ελπίζοντας να 
επεκτείνει τα σημερινά της σύνορα για ενεργειακούς, οικονομικούς και πολιτικούς λόγους.  Για αυτό τον λόγο 
καθημερινά προκαλεί την Ελλάδα και την Κύπρο, στοχεύοντας να παρασύρει κυρίως την Αθήνα σε μια 
ελεγχόμενη κρίση ή ακόμα και κάποιο πολεμικό επεισόδιο, ώστε να βάλει τις επεκτατικές της θέσεις στο τραπέζι 
του διαλόγου, όπως ακριβώς έκανε με τα Ίμια, ελπίζοντας ότι έτσι κάτι θα κερδίσει.  Σε αυτό το σκηνικό το ΝΑΤΟ 
δεν παίρνει θέση στις ελληνοτουρκικές διαφορές.  Οι εταίροι μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση διστάζουν να 
υπερασπιστούν τα κυριαρχικά δικαιώματα Κύπρου και Ελλάδας.   

 Η Άγκυρα γνωρίζει πολύ καλά ότι τα οικονομικά συμφέροντα των Ευρωπαίων και άλλων στην Τουρκία 
εξασφαλίζουν τη σιωπή, την αδράνεια και την αδιαφορία τους.  Πρόσφατα η Τουρκία εξαγόρασε τον γερμανικό 
βραχίονα της χρεοκοπημένης βρετανικής εταιρείας τουρισμού «Thomas Cook», για να ενισχύσει τον κλάδο του 
τουρισμού της, που πλήγηκε από τις πολεμικές αναταραχές στην ευρύτερη περιοχή.  Έτσι ενεργούν οι Τούρκοι. 

 Η Τουρκία προχωρά ανενόχλητη με κάθε τρόπο, με σχέδιο και βασικά χωρίς βιασύνες, για να εξασφαλίσει 
διά της ισχύος της το μερίδιο που θεωρεί ότι της ανήκει από τους ενεργειακούς πόρους του Αιγαίου και της 
Ανατολικής Μεσογείου.  Έχει εξασφαλίσει σκάφη, εξοπλισμό και προσπαθεί να αποκτήσει τεχνογνωσία και 
προσωπικό.  Τα δισεκατομμύρια που διέθεσε ευελπιστεί ότι θα τα αποσβέσει ακόμα και από κλεμμένο φυσικό 
αέριο.  Τα σκάφη που απέκτησε δεν πρόκειται να τα αφήσει ποτέ να σαπίζουν στα λιμάνια.  Θα τα έχει συνέχεια 
έξω στο πέλαγος σε αποστολές, προκειμένου να εκπαιδεύονται τα πληρώματά τους, μέχρι να είναι σε θέση να 
κάνει κανονικές γεωτρήσεις στη θάλασσα και τότε θα τρυπά όπου θέλει. 

 Με την τελευταία προκλητική και παράνομη ενέργειά της η Τουρκία επιχειρεί να σπάσει τον άξονα Κύπρου-
Ελλάδος-Αιγύπτου.  Για αυτό προχώρησε σε συμφωνία με το καθεστώς της Λιβύης αμφισβητώντας και 
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διχοτομώντας την ελληνική κυριαρχία στο Αιγαίο και διεκδικώντας τη μισή Κρήτη, τη Ρόδο, την Κάρπαθο και το 
Καστελόριζο. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η Τουρκία αυτή τη στιγμή απειλεί, παραβιάζει και έχει στήσει σκηνικό έντασης στις κυπριακές θάλασσες 
και εμποδίζει τις γεωτρητικές εργασίες στην κυπριακή ΑΟΖ, εργασίες που κατοχυρώνουν και εμπεδώνουν την 
κυριαρχία και τη νομιμότητα της Κυπριακής Δημοκρατίας.  Ταυτόχρονα, εντείνει την προσπάθεια ισλαμοποίησης 
των κατεχομένων με επέκταση ακόμα και στις ελεύθερες περιοχές και προχωρά με το άνοιγμα της περίκλειστης 
περιοχής της Αμμοχώστου σε επιχειρηματίες, επιχειρώντας  να δημιουργήσει καινούρια τετελεσμένα, για να 
πιέσει την πλευρά μας. 

 Η αλήθεια είναι ότι η Λευκωσία, μαζί και η Αθήνα παρακολουθούν αμήχανες τις κινήσεις της Άγκυρας, 
χωρίς σχέδιο, χωρίς δύναμη και ξεχασμένες από όλους.  Και από τον Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών και από 
τους Ευρωπαίους και από τους ισχυρούς.  Η απόφαση για προσφυγή της Κυπριακής Δημοκρατίας στο Διεθνές 
Δικαστήριο της Χάγης για τις παραβιάσεις της Τουρκίας στην κυπριακή αποκλειστική οικονομική ζώνη τάραξε τα 
λιμνάζοντα νερά της αμηχανίας και ελπίζουμε ότι επιτέλους βγαίνουμε από την παθητική στάση και έστω με τα 
ελάχιστα μέσα που διαθέτουμε θα διεκδικήσουμε ό,τι μας ανήκει. 

 Έφτασε νομίζω η ώρα που πρέπει να έρθουμε πρώτα πιο κοντά με την Ελλάδα, μελετώντας πιο 
συγκεκριμένες ενέργειες αποτροπής.  Χρειαζόμαστε την Ελλάδα όχι για να κάνουμε πόλεμο με την Τουρκία -
αυτά είναι ανοησίες- χρειαζόμαστε την παρουσία της Ελλάδας, για να αποτρέψουμε την Τουρκία να ολοκληρώσει 
το έγκλημά της στην Κύπρο.  Την άμυνα τη θέλουμε όχι για να επιτεθούμε, αλλά για να αποτρέψουμε ή να 
καθυστερήσουμε μια τουρκική εχθρική ενέργεια.   

 Εμείς ταυτόχρονα στηρίζουμε και τη διαδικασία των συνομιλιών.  Συμφωνούμε ότι η λύση επιβάλλεται να 
βρεθεί μέσα από τη διαπραγμάτευση.  Δυστυχώς όμως η διαπραγμάτευση απαιτεί και τη συναίνεση και την 
παρουσία της Τουρκίας, η οποία αποδεδειγμένα δεν υπάρχει.  Η Άγκυρα χρησιμοποιεί ξανά τους 
Τουρκοκύπριους, για να δικαιολογήσει την εισβολή της στις κυπριακές θάλασσες.  Τις διαπραγματεύσεις θα τις 
χρησιμοποιήσει, για να νομιμοποιήσει τους παράνομους, παράλογους στόχους της, να βάλει χέρι στους 
ενεργειακούς πόρους της Κυπριακής Δημοκρατίας και όχι μόνο.  Ζητούμε τις διαπραγματεύσεις, αλλά ζητούμε 
από τον Πρόεδρο Αναστασιάδη να παραμείνει ανθεκτικός στις πιέσεις, να μην υποθηκεύσει το ενεργειακό μέλλον 
της Κύπρου και να μην αποδεχτεί διχοτομικά στοιχεία που θα οδηγήσουν σε ένα μη λειτουργικό πολιτειακό 
σύστημα, το οποίο θα οδηγήσει την Κυπριακή Δημοκρατία σε διάλυση και σε θάνατο. 

 Σας διαβεβαιώ ότι εμείς θα στηρίξουμε με πάθος μια σωστή λύση, αλλά την ίδια στιγμή θα απορρίψουμε 
με δύναμη και τόλμη μια κακή, δοτή και επιζήμια συμφωνία.  Συντασσόμαστε με την ισχυρή πλειοψηφία των 
πολιτών που επιθυμούν τη σωστή λύση του Κυπριακού, που θα οδηγήσει στην άρση της κατοχής, στην 
αποκατάσταση της διαίρεσης, ώστε οι Κύπριοι πολίτες να ζήσουν αρμονικά μέσα σε συνθήκες μόνιμης ειρήνης 
και ελευθερίας, ασφάλειας και προόδου και ευημερίας, υπό καθεστώς ισονομίας και ισοπολιτείας σε όλη την 
επικράτεια της Κυπριακής Δημοκρατίας, χωρίς ρατσιστικούς, φυλετικούς ή θρησκευτικούς διαχωρισμούς.  

 Και μπορούμε να το πετύχουμε αυτό, γιατί τα νέα δεδομένα που έχουν διαμορφωθεί στην περιοχή μας 
ανατρέπουν παγιωμένες ισορροπίες δεκαετιών και προσφέρουν πολιτικές και γεωπολιτικές ευκαιρίες στην 
Κύπρο.  Σήμερα μπορούμε να πείσουμε ισχυρές χώρες που έχουν οικονομικά, πολιτικά, γεωπολιτικά και 
στρατιωτικά συμφέροντα στην περιοχή μας ότι η σωστή λύση του Κυπριακού πρέπει και μπορεί να εδραιώσει 
την ειρήνη, τη σταθερότητα και την ασφάλεια στην Ανατολική Μεσόγειο.  Διαφορετικά, μια δοτή κακή διευθέτηση 
στο Κυπριακό απλώς θα αλλάξει τη μορφή και τις παραμέτρους του προβλήματος προς το χειρότερο και θα γίνει 
η αιτία για ευρύτερη αποσταθεροποίηση, που θα πλήξει τα ξένα συμφέροντα και τις ξένες επενδύσεις στην 
κυπριακή ΑΟΖ. 

 Έφτασε ο καιρός να σταματήσουμε τους ερασιτεχνισμούς.  Έφτασε ο καιρός το Εθνικό Συμβούλιο να 
σοβαρευτεί και νηφάλια και συλλογικά να ανασκοπήσει την πορεία του Κυπριακού και να εντοπίσει τους 
κινδύνους, να εντοπίσει τις απειλές, να εντοπίσει τις ευκαιρίες, τις δυνάμεις και τις προκλήσεις που υπάρχουν 
σήμερα για την Κύπρο και στη βάση αυτών των δεδομένων να παρθούν αποφάσεις για τις ενέργειες που 
επιβάλλονται να γίνουν.  Διαφορετικά, θα πηγαίνουμε στο άγνωστο με βάρκα την ελπίδα και τρέφοντας την 
ψευδαίσθηση ότι θα κάνουν λάθος οι Τούρκοι, για να γλιτώσουμε εμείς. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Τελειώνοντας, να μου επιτραπεί να σημειώσω ότι έφτασε η ώρα για γενναιόδωρη στήριξη του 
προσφυγικού κόσμου.  Οι πρόσφυγές μας το δικαιούνται, διότι υπέδειξαν και απέδειξαν καρτερία και υπομονή, 
παρότι εξακολουθούν να παραμένουν αδικημένοι.  Οι πρόσφυγές μας ανεβαίνουν τον δικό τους γολγοθά και 
μέχρι την ημέρα της επιστροφής εμείς εισηγούμαστε το κράτος να προχωρήσει σε συγκεκριμένα ωφελήματα για 
την απώλεια χρήσης των κατεχόμενων περιουσιών τους, αξιοποιώντας την πρότασή μας για τον συντελεστή 
δόμησης.  Το κράτος να προχωρήσει και να αυξήσει σημαντικά τον προϋπολογισμό του Κεντρικού Φορέα 
Ισότιμης Κατανομής Βαρών και να παραχωρήσει για εκμετάλλευση περαιτέρω κρατική γη σε πρόσφυγες και 
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παθόντες μέχρι την ευλογημένη ημέρα της επιστροφής.  Όλα αυτά τα μέτρα θα βοηθήσουν τον προσφυγικό 
κόσμο να αντέξει, γιατί ο γολγοθάς του θα τερματιστεί μόνο με την ασφαλή επιστροφή όλων των προσφύγων 
στις εστίες και περιουσίες τους. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Ως κατακλείδα, θέλω και εγώ με τη σειρά μου να ευχαριστήσω εκ μέρους της Αλληλεγγύης πρώτα απ’ όλα 
τη γραμματεία της επιτροπής Οικονομικών, τον πρόεδρο και τους συναδέλφους, να ευχαριστήσω όλους τους 
συνεργάτες της Αλληλεγγύης για τη βοήθεια όλων και τη συνεισφορά τους καθόλη τη διάρκεια της εξέτασης του 
κρατικού προϋπολογισμού. 

 Σας ευχαριστώ και εύχομαι σε όλους και στις οικογένειές σας καλές γιορτές! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καλές γιορτές! 

 Ευχαριστώ. 

 Ο πρόεδρος της Συμμαχίας Πολιτών κ. Γιώργος Λιλλήκας έχει τον λόγο. 

 Κύριε Λιλλήκα, έχετε το βήμα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Κατ’ αρχάς, καλωσορίζω την παρουσία των μελών της κυβέρνησης στη συζήτηση αυτή και ελπίζω να 
βγάλουν θετικά συμπεράσματα από την όλη συζήτηση. 

 Η συζήτηση των κρατικών προϋπολογισμών αναπόφευκτα οδηγεί σε απολογισμό του κυβερνητικού 
έργου, αλλά και σε αξιολόγηση της κυβερνητικής πολιτικής για τον νέο χρόνο.  Οι προϋπολογισμοί 
αποκρυσταλλώνουν τις κυβερνητικές προτεραιότητες και αποτυπώνουν τους προσανατολισμούς και ευαισθησίες 
της εκάστοτε κυβέρνησης, ευαισθησίες κυρίως έναντι των προκλήσεων που αντιμετωπίζει η χώρα μας και των 
σοβαρών προβλημάτων που βιώνουν οι πολίτες ατομικά, αλλά και η κοινωνία σε συλλογικό επίπεδο.  

 Οι προϋπολογισμοί που καλούμαστε να εγκρίνουμε κινούνται δυστυχώς στην παραδοσιακή κουλτούρα 
διαχειριστικού χαρακτήρα. Αναγνωρίζουμε ασφαλώς μια προσπάθεια απάμβλυνσης κάποιων κοινωνικών 
προβλημάτων ή ανισοτήτων με αύξηση κάποιων κονδυλίων, όμως αυτή η προσπάθεια έχει δυστυχώς 
αποσπασματικό χαρακτήρα και δεν αποτελεί μέρος μιας ολοκληρωμένης στρατηγικής. Ούτε αυτός ο 
προϋπολογισμός διαχέεται από κάποιο όραμα που θα μπορούσε να αλλάξει την Κύπρο, να την κάνει καλύτερη, 
να δώσει θετικές και ελπιδοφόρες απαντήσεις στις μεγάλες προκλήσεις που αντιμετωπίζει η χώρα και η κοινωνία 
μας.  

 Το μεταρρυθμιστικό πρόγραμμα στο οποίο ο τέως, αλλά και ο νυν Υπουργός Οικονομικών αναφέρθηκαν 
λυπούμαι να παρατηρήσω ότι δεν είναι τίποτε άλλο παρά ένα επαναλαμβανόμενο αφήγημα που δε βλέπουμε 
να υλοποιείται, γιατί απλούστατα δε συνοδεύεται από τον αναγκαίο σχεδιασμό και προγραμματισμό.  Για  χρόνια 
συζητούμε για την αναγκαιότητα εισαγωγής της ηλεκτρονικής διακυβέρνησης και τα οφέλη που θα προκύψουν 
απ’ αυτήν, αλλά ηλεκτρονική διακυβέρνηση δε βλέπουμε. 

 Βιώσαμε μια πρωτόγνωρη οικονομική κρίση με μεγάλο κοινωνικό και ανθρώπινο κόστος.  Φαίνεται όμως 
ότι δεν έχουμε διδαχθεί από τα λάθη του παρελθόντος.  Τα επαναλαμβάνουμε με πολιτικές που κινούνται στη 
λογική της αρπαχτής και που ευνοούν τους παρακοιμωμένους του συστήματος.  Αναπόφευκτα η μια φούσκα θα 
διαδέχεται την άλλη και η μια κρίση θα υποκαθιστά την άλλη, με θύματα πάντα τους πολίτες, οι οποίοι δε μετέχουν 
στα κέρδη, αλλά θα κληθούν, όπως πάντοτε, να πληρώσουν τις ζημιές.  Το οικονομικό μας μοντέλο παραμένει 
το ίδιο και εδράζεται στους ίδιους πυλώνες, που η ίδια η κυβέρνηση παραδέχεται πως είναι ευάλωτοι σε εξωγενείς 
παράγοντες.  Η παραδοχή και η διαπίστωση δεν αρκούν, δεν αποτελούν θεραπεία.   Ποιο είναι το όραμα της 
κυβέρνησης για ένα νέο σύγχρονο και σύνθετο μοντέλο οικονομικής ανάπτυξης;  

 Αναγνωρίζουμε, πρέπει να πω, ότι οι δημοσιονομικοί δείκτες έχουν βελτιωθεί και ότι το δημόσιο χρέος, 
που διογκώθηκε κυρίως λόγω της κακής διαχείρισης και των λανθασμένων κυβερνητικών αποφάσεων στο 
ζήτημα του συνεργατισμού, σημειώνει μείωση έναντι του ΑΕΠ.  Διαπιστώνουμε με ικανοποίηση τη μείωση της 
ανεργίας και τους υψηλούς ρυθμούς ανάπτυξης, οι οποίοι όμως δεν αντανακλώνται στην πραγματική οικονομία 
και στη ζωή των ανθρώπων, όπως επίσης αναγνωρίζουμε ότι οι προϋπολογισμοί είναι πλεονασματικοί, γεγονός 
που μας επιτρέπει να αποκαταστήσουμε τη δανειοληπτική  μας αξιοπιστία.  Δεν μπορούμε όμως να μην 
καυτηριάσουμε το γεγονός ότι για δεύτερη συνεχή χρονιά η κυβέρνηση δαπάνησε μόνο τα μισά κονδύλια 
αναπτυξιακού χαρακτήρα και αυτό σε μια εποχή που, όπως ο Διοικητής της Κεντρικής Τράπεζας είπε, «η έντονη 
οικονομική δραστηριότητα δεν αντικατοπτρίζεται σε όλους τους δείκτες της εγχώριας οικονομίας».  Αποτέλεσμα 
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οι αναπτυξιακοί προϋπολογισμοί να αποδεικνύουν μια αναποτελεσματική κυβέρνηση επαναληπτικών 
διακηρύξεων και έργων. 

 Οι προϋπολογισμοί ως έχουν αποδεικνύουν πως η κυβέρνηση δεν έχει διαμορφωμένες, ολοκληρωμένες 
πολιτικές, για να αντιμετωπίσει τις προκλήσεις που έχουμε μπροστά μας. Και αναφέρομαι σε κοινωνικές, αλλά 
και εκσυγχρονιστικές συστημικές προκλήσεις.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η πιο μεγάλη πρόκληση που αντιμετωπίζει σήμερα η ανθρωπότητα είναι η κλιματική αλλαγή.  Τον 20ό 

αιώνα η ανθρωπότητα βίωσε δυο παγκόσμιους πολέμους, διχάστηκε σε ιδεολογικούς και στρατιωτικούς 
συνασπισμούς κι ένιωθε να απειλείται από τον κίνδυνο ενός πυρηνικού πολέμου. Η απειλή σήμερα, τον 21ο 
αιώνα, λέγεται «κλιματική αλλαγή» και οφείλεται στη θυσία του φυσικού περιβάλλοντος για την ανάπτυξη και το 
κέρδος.  Η απειλή δεν είναι μια μακρινή υπόθεση.  Βιώνουμε ήδη τις συνέπειες της κλιματικής αλλαγής. 

 Η Κύπρος βρίσκεται στην πιο ευαίσθητη περιοχή του πλανήτη, που απειλείται με ερημοποίηση, και, αντί 
να πρωτοστατούμε, είμαστε ουραγοί ως προς τη διαμόρφωση και εφαρμογή πολιτικών φιλικών προς το φυσικό 
περιβάλλον, ουραγοί στους στόχους που έχει θέσει η Ευρωπαϊκή Ένωση, ουραγοί στην ανακύκλωση και στην 
αξιοποίηση των ΑΠΕ. 

 Ως κοινωνία η πιο μεγάλη πρόκληση που βιώνουμε και στην οποία οι προϋπολογισμοί δε δίνουν 
ολοκληρωμένη απάντηση είναι η διάρρηξη του κοινωνικού ιστού και της κοινωνικής συνοχής.  Οι μεγάλες 
κοινωνικές πληγές, που άνοιξε η οικονομική κρίση και η κακή διαχείρισή της, παραμένουν και σήμερα ανοικτές.  
Συμπολίτες μας συνεχίζουν να περιθωριοποιούνται.  Η ανεργία, αν και μειώθηκε, παραμένει σε ψηλά επίπεδα, 
γεγονός που τυγχάνει εκμετάλλευσης από μια μερίδα εργοδοτών.  Οι μισθοί που προσφέρονται, ιδιαίτερα στους 
νέους επιστήμονες, συνεχίζουν να είναι εξευτελιστικοί.  Αυτή η απαράδεκτη πρακτική από τη μια πληγώνει την 
ανθρώπινη αξιοπρέπεια και ακρωτηριάζει τα όνειρα των νέων μας και από την άλλη ζημιώνει την ίδια τη χώρα 
μας, αφού αναπόφευκτα οδηγεί το επιστημονικό μας προσωπικό να αναζητεί σε άλλες πατρίδες το μέλλον του. 

 Χώρα που εξάγει τους επιστήμονές της και εισάγει ανειδίκευτο προσωπικό δεν μπορεί να ελπίζει ότι θα 
καταστεί ανταγωνιστική σε μια παγκοσμιοποιημένη οικονομία, η οποία ολοένα και περισσότερο επενδύει και 
στηρίζεται στη γνώση, στην έρευνα και στην καινοτομία.  Δεν μπορούμε να ανταγωνιστούμε στο επίπεδο της 
τιμής με χαμηλούς μισθούς.  Μπορούμε όμως να ανταγωνιστούμε στο επίπεδο της ποιότητας, δεδομένου ότι 
διαθέτουμε μια στρατηγική προσανατολισμένη σε καινοτόμα προϊόντα και υπηρεσίες. 

 Είναι γι’ αυτό που ως Συμμαχία Πολιτών καταθέσαμε πρόταση νόμου για τη νομοθετική ρύθμιση του 
εθνικού κατώτατου μισθού στα €1.125, όσο είναι ο κατώτατος μισθός στο δημόσιο.  Μόνον έτσι θα τερματιστεί η 
εκμετάλλευση των νέων μας και θα ανατραπεί η πολιτική που καθιέρωσε εργαζόμενους δύο ταχυτήτων.  Δεν 
επιδιώκουμε να καταργήσουμε τις συλλογικές συμβάσεις, όπως κάποιες συντεχνίες ανησυχούν.  Θέλουμε όμως 
οι συλλογικές συμβάσεις, εκεί και όπου υπάρχουν, να ορίζουν μισθό ψηλότερο από τον εθνικό κατώτατο μισθό.  
Ούτε τον θεσμοθετημένο διάλογο μεταξύ των κοινωνικών εταίρων θέλουμε να υποκαταστήσουμε.  Με κανέναν 
όμως τρόπο δε θα συναινέσουμε σε έναν ατέρμονο διάλογο που θα συντηρήσει την εκμετάλλευση των νέων μας 
για μερικά ακόμα χρόνια.  Σεβαστός ο διάλογος, όμως πιο σεβαστή είναι η ποιότητα ζωής και η αξιοπρέπεια των 
ανθρώπων.  

 Και ο μέχρι τώρα διάλογος μεταξύ των κοινωνικών εταίρων απέδειξε ότι δεν πρόκειται στο προβλεπτό 
μέλλον να φέρει θετικό αποτέλεσμα.  Γι’ αυτό κι εμείς πιστεύουμε ότι η Βουλή έχει υποχρέωση να ρυθμίσει αυτό 
το ζήτημα με νομοθεσία, όπως ακριβώς το έχουν ήδη πράξει είκοσι δύο κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  
Είναι  ελπιδοφόρο το γεγονός ότι αυτό το ζήτημα απασχολεί σήμερα και το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο.  

 Ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού μας, όπως άνθρωποι με αναπηρίες, άνεργοι, πολυμελείς οικογένειες, 
συνταξιούχοι, ζουν σε απαράδεκτα δύσκολες συνθήκες, που πληγώνουν την αξιοπρέπειά τους.  Αυτά τα 
προβλήματα δε λύνονται με πυροσβεστικές προσεγγίσεις, με έκτακτα συμπληρωματικά επιδόματα.  Αυτοί οι 
συνάνθρωποί μας συνεισφέρουν στον εθνικό πλούτο και έχουν δικαίωμα να ζήσουν ισότιμα και με αξιοπρέπεια.  
Δε ζητιανεύουν από το κράτος, απλά προσδοκούν ότι το κράτος τους θα νοιαστεί πραγματικά για τις ανάγκες 
τους και θα ανταποκριθεί στις υποχρεώσεις του απέναντί τους και αυτό μπορεί να γίνει με μια δικαιότερη 
κατανομή του παραγόμενου εθνικού πλούτου στα πλαίσια μιας ολοκληρωμένης και σύνθετης πολιτικής με όραμα 
και κοινωνική ευαισθησία.  Σήμερα οι πολίτες νιώθουν ότι ζουν σε ένα κράτος που δε νοιάζεται γι’ αυτούς.  Δεν 
εξηγείται αλλιώς το γεγονός ότι ένας στους τέσσερις Κυπρίους βιώνει τον κίνδυνο της φτώχιας και της κοινωνικής 
περιθωριοποίησης. 

 Η θέση στην οποία βρίσκεται η χώρα μας με βάση τον δείκτη «Gini» αποδεικνύει ότι ο παραγόμενος 
εθνικός πλούτος συνεχίζει να κατανέμεται με πολύ άνισο τρόπο ανάμεσα στις διάφορες κοινωνικές και 
παραγωγικές ομάδες.  Αποτέλεσμα τούτου είναι να συρρικνωθεί η μεσαία τάξη και να μεγαλώσει το χάσμα μεταξύ 
των λίγων πολύ πλούσιων και των πολλών πολύ φτωχών.  Εμείς θέλουμε ένα κράτος που δε θα εγκαταλείπει 
κανένα από τα παιδιά του.  Ένα τέτοιο κράτος, είμαι σίγουρος, θα το αγαπήσουν οι πολίτες και θα το 
υπηρετήσουν με χαρά. 
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  Όπως πέρσι, έτσι και φέτος τονίζουμε την ανάγκη για αναθεώρηση και εκσυγχρονισμό του 
συνταξιοδοτικού μας συστήματος, το οποίο από μόνο του αναπαράγει την κοινωνική ανισότητα και την άδικη 
μεταχείριση των ανθρώπων της τρίτης ηλικίας, στους οποίους χρωστούμε τη ζωή μας και πολλά άλλα. Κανένας 
συνταξιούχος δεν πρέπει να παίρνει σύνταξη κάτω από το όριο της φτώχιας.  Αυτός πρέπει να είναι ο στόχος 
μας.  Εδώ χαιρετίζουμε το γεγονός ότι το αρμόδιο υπουργείο έχει εξαγγείλει μελέτη για τον σκοπό αυτό.  
Ελπίζουμε σύντομα να έχουμε ενώπιόν μας τα πορίσματα αυτών των μελετών, αλλά και τη σχετική κυβερνητική 
πρόταση.  

 Για άλλη μια χρονιά η χώρα μας βρίσκεται στη χειρότερη θέση παγκοσμίως όσον αφορά τη γεννητικότητα.  
Ο πληθυσμός μας συνεχίζει να μειώνεται σε περίοδο ειρήνης εξαιτίας της σοβαρής υπογεννητικότητας.  Σύντομα 
θα βιώσουμε τις συνέπειες αυτού του προβλήματος, που παίρνει διαστάσεις εθνικής πληγής, χωρίς να το 
συνειδητοποιούμε.  Σύντομα θα ανατραπεί η απαραίτητη ισορροπία ή αναλογία μεταξύ συνταξιούχων και 
ενεργού πληθυσμού, που διασφαλίζει ένα υγιές και βιώσιμο συνταξιοδοτικό σύστημα.  Αυτή η αρνητική πορεία 
δεν ανατρέπεται με μπαλωματικές λύσεις, όπως η μερική αύξηση του επιδόματος τέκνου.  Απαιτείται μια 
ολοκληρωμένη και πολυεπίπεδη πολιτική πληθυσμιακής ανάπτυξης, που θα δημιουργήσει τις υποδομές και τις 
υπηρεσίες που θα στηρίζουν την οικογένεια. 

 Σε αυτά τα προβλήματα έρχεται να προστεθεί και ένα νέο, πρωτόγνωρο για την Κύπρο πρόβλημα, αυτό 
των αστέγων.  Η οικονομική κρίση με την ανεργία και τη σοβαρή μείωση των εισοδημάτων των εργαζομένων, 
ιδιαίτερα του ιδιωτικού τομέα, οδήγησε χιλιάδες συμπατριώτες μας στην αδυναμία να εξυπηρετήσουν τις 
δανειακές τους υποχρεώσεις.  Το σχέδιο «Εστία» που εξήγγειλε η κυβέρνηση είναι, θα έλεγα, ευεργετικό για τις 
τράπεζες και για ένα μέρος των στρατηγικών κακοπληρωτών που θα τύχουν επιδότησης του δανείου τους με 
λεφτά του Κυπρίου φορολογούμενου.  Τα πραγματικά όμως θύματα της οικονομικής κρίσης, όπως φαίνεται και 
από τον μικρό αριθμό των αιτήσεων που έχουν υποβληθεί, δε θα μπορέσουν να επωφεληθούν, ιδιαίτερα εκείνοι 
που είτε λόγω ανεργίας είτε λόγω χαμηλών εισοδημάτων αδυνατούν να πληρώσουν την όποια δόση.  Αυτή η 
πραγματικότητα θα οδηγήσει σύντομα σε ακόμα πιο μαζικές εκποιήσεις πρώτης κατοικίας.  

 Την πρακτική των τραπεζών θα ακολουθήσουν σύντομα τα επενδυτικά ταμεία, τα οποία αγοράζουν σε 
εξευτελιστικές τιμές τα ενυπόθηκα μη εξυπηρετούμενα δάνεια των τραπεζών.  Θέλω και από το βήμα αυτό να 
καυτηριάσω την ανοχή που επιδεικνύει η Κεντρική Τράπεζα έναντι των κακών πρακτικών των τραπεζών στο 
ζήτημα της αναθεώρησης των δανείων.  Η Κεντρική Τράπεζα φέρει μεγάλο μερίδιο ευθύνης για την τραπεζική 
κρίση, γιατί, όταν έπρεπε, δεν άσκησε ως όφειλε τον εποπτικό της ρόλο.  Συνεχίζοντας σήμερα την ίδια ανοχή 
έναντι των τραπεζών, αναλαμβάνει μερίδιο ευθύνης για  το διογκούμενο πρόβλημα αστέγων.  

 Εκπληκτική όμως είναι και η κυβερνητική απάθεια σε αυτό το ζήτημα.  Η κυβέρνηση δεν έχει 
διαμορφωμένη πολιτική για κοινωνική στέγη.  Παραμένει, θα έλεγα, απλός θεατής, ωσάν και το κράτος να μην 
έχει ευθύνες, να μην αναγνωρίζει ως δικά του παιδιά την κατηγορία των αστέγων.  Τα κίνητρα που προσφέρει 
στους ιδιώτες επιχειρηματίες ανάπτυξης γης δε θα λύσουν το πρόβλημα.  Σε αυτό το ζήτημα ρόλο μπορούν να 
διαδραματίσουν και οι δημοτικές αρχές.  Είναι ευκαιρία τώρα που θα συζητηθεί η μεταρρύθμιση της τοπικής 
αυτοδιοίκησης αυτός ο τομέας κοινωνικής δράσης να ενταχθεί στις προτεραιότητες και αρμοδιότητες των δήμων.  
Μπορούμε να μάθουμε πολλά από πετυχημένες πρακτικές δήμων, όπως αυτός του Λονδίνου και αυτός της 
Βιέννης. 

 Συναφές είναι και το πρόβλημα των υψηλών ενοικίων.  Θύματα κυρίως οι νέοι, οι φοιτητές και ιδιαίτερα τα 
νεαρά ζευγάρια.  Και σε αυτό το πρόβλημα η κυβέρνηση απαντά με αποσπασματικά μέτρα, όπως είναι το 
επίδομα ενοικίου.  Πιο δραστικό και αποτελεσματικό μέτρο θα ήταν η αξιοποίηση του ΚΟΑΓ.  Όμως ως Συμμαχία 
Πολιτών εισηγηθήκαμε για την ανέγερση φοιτητικών εστιών και διαμερισμάτων χαμηλού κόστους και χαμηλού 
ενοικίου, έτσι ώστε να δημιουργηθούν πιο υγιείς συνθήκες ανταγωνισμού στη χώρα μας.  Ο νόμος της αγοράς, 
που η κυβέρνηση φαίνεται να έχει θεοποιήσει, δεν έχει κοινωνικές ευαισθησίες και δε λειτουργεί ορθολογικά 
χωρίς τη ρυθμιστική παρέμβαση της πολιτείας.  Στις συνθήκες που επικρατούν στην Κύπρο ο νόμος της αγοράς 
στον τομέα της στέγης μεγιστοποιεί τα ιδιωτικά κέρδη, αλλά ταυτόχρονα μεγιστοποιεί και την κοινωνική δυστυχία. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η παγκοσμιοποίηση έχει βάλει τη χώρα μας σ’ ένα ανοικτό, ανταγωνιστικό περιβάλλον με ευκαιρίες, αλλά 
και προκλήσεις.  Για να μπορέσουμε να ανταπεξέλθουμε θα πρέπει να τολμήσουμε να επιφέρουμε εκείνες τις 
ριζοσπαστικές μεταρρυθμίσεις που θα επιτρέψουν στο κράτος, στην οικονομία και στην κοινωνία να γίνουμε όχι 
απλά καλύτεροι αλλά οι καλύτεροι.  Το μεταρρυθμιστικό όμως πρόγραμμα πρέπει να ανταποκρίνεται στις 
πραγματικές προκλήσεις του 21ου αιώνα και στις πραγματικές αδυναμίες και στρεβλώσεις του κράτους και της 
οικονομίας μας και  όχι να ικανοποιούν αποτυχημένες ιδεοληψίες και δογματισμούς. 

 Μέσα στο 2019 μπορέσαμε κυβέρνηση και κοινοβούλιο σε ένα πνεύμα σύμπνοιας να εφαρμόσουμε την 
πρώτη φάση του ΓΕΣΥ.  Ως Συμμαχία Πολιτών πρωτοστατήσαμε στο να μπει σε εφαρμογή η μεγαλύτερη 
κοινωνική κατάκτηση των τελευταίων δεκαετιών.  Στηρίξαμε με όλες μας τις δυνάμεις και με πρωτοβουλίες το 
αρμόδιο υπουργείο, για να ξεπεράσει προβλήματα και σκοπέλους, απ’ αυτούς που έθεταν το προσωπικό 
οικονομικό τους συμφέρον πάνω από την κοινωνία και το αγαθό της υγείας.  Χαιρόμαστε, γιατί οι πολίτες 
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αγκάλιασαν το ΓΕΣΥ.  Νιώθουμε ικανοποιημένοι, γιατί η πλειοψηφία των γιατρών της χώρας μας έχει ενταχθεί 
στο ΓΕΣΥ.  Μας γεμίζει αισιοδοξία το γεγονός ότι σημαντικός αριθμός ιδιωτικών κλινικών μπαίνει σε διάλογο με 
τον ΟΑΥ για την υπογραφή συμφωνίας συνεργασίας. 

 Μας απογοητεύει όμως και μας προβληματίζει η αθέτηση των δεσμεύσεων του Προέδρου Νίκου 
Αναστασιάδη.  Η συμφωνία που κάναμε στη σύσκεψη στο Προεδρικό δεν περιλάμβανε μόνο τη δική μας 
δέσμευση για στήριξη του ΓΕΣΥ και υπερψήφιση των σχετικών νομοσχεδίων.  Περιλάμβανε και τη δέσμευση της 
κυβέρνησης να ενισχύσει τα κρατικά νοσηλευτήρια, να δημιουργήσει νέες υποδομές, να τα εκσυγχρονίσει σε 
τεχνολογικό εξοπλισμό και να τα ενισχύσει σε ιατρικό προσωπικό.  Σήμερα, έξι μόλις μήνες πριν από την 
εφαρμογή της δεύτερης φάσης του ΓΕΣΥ, η κατάσταση στα κρατικά νοσηλευτήρια είναι απογοητευτική.  Τα 
προβλήματα παραμένουν άλυτα, με αποτέλεσμα να είναι αμφίβολο αν τα κρατικά μας νοσηλευτήρια θα 
μπορέσουν να ανταποκριθούν στις απαιτήσεις του ΓΕΣΥ τον ερχόμενο Ιούνιο.  Ο ΟΚΥΠΥ δείχνει πραγματικά 
αδύναμος να επιτελέσει το έργο της αυτονόμησης.  

 Η κυβέρνηση φέρει ευθύνη γι’ αυτή την κατάσταση.  Χωρίς αποτελεσματικά κρατικά νοσηλευτήρια η 
ολοκληρωμένη εφαρμογή του ΓΕΣΥ θα αποτύχει.  Η μη ενίσχυσή τους ισοδυναμεί με υπόσκαψη του ΓΕΣΥ.  
Ελπίζω αυτό να μην αποτελεί συνειδητή επιλογή της κυβέρνησης, για να μεταφερθούν οι ασθενείς στον ιδιωτικό 
τομέα στο μοντέλο των Κυπριακών Αερογραμμών.  Για να καταστούμε ανταγωνιστική ως χώρα, πρέπει να 
διαθέτουμε ένα σύγχρονο και αποτελεσματικό κράτος.  Αυτή τη διαπίστωση την ασπαζόμαστε όλοι, όμως δε 
διαφαίνεται να υπάρχει η αναγκαία πολιτική βούληση για ριζοσπαστική μεταρρύθμιση των δομών και διαδικασιών 
του κράτους μας, που σχεδιάστηκε σε άλλες συνθήκες και δεδομένα και που σήμερα χαρακτηρίζεται από μια 
δύσκαμπτη γραφειοκρατία. 

 Χαιρετίζουμε το γεγονός ότι το Υπουργείο Εσωτερικών εξήγγειλε δράσεις για μεταρρύθμιση του 
συστήματος έκδοσης της πολεοδομικής άδειας.  Μας ικανοποιεί το γεγονός ότι υιοθετήθηκε στην ουσία η 
φιλοσοφία της δικής μας πρότασης νόμου.   Περιμένουμε να δούμε ολοκληρωμένη την κυβερνητική πρόταση και 
τα σχετικά χρονοδιαγράμματα υλοποίησης, τα οποία εκ πρώτης όψεως μας φαίνονται εκτεταμένα.  

 Μεταρρύθμιση επιβάλλεται να γίνει και στο φορολογικό μας σύστημα.  Η κυβέρνηση, μετά από επτά 
χρόνια διακυβέρνησης, απέτυχε να πατάξει το διαχρονικό πρόβλημα της φοροδιαφυγής.  Η φιλοσοφία και η 
πρακτική του διακανονισμού θα πρέπει να εγκαταλειφθεί, γιατί στην πραγματικότητα, στην πράξη οδηγεί σε 
επιβράβευση των φοροφυγάδων.  Τους προσφέρει κίνητρα για φοροδιαφυγή αντί για συμμόρφωση με τον νόμο 
και τις ευθύνες τους, ενώ την ίδια ώρα θέτει τον ευσυνείδητο και τον συνεπή πολίτη στη θέση του νόμιμου ηλίθιου!  
Η φοροδιαφυγή πρέπει ως ποινικό αδίκημα να οδηγεί τους παραβάτες ενώπιον της δικαιοσύνης, έστω και αν 
έχει επιτευχθεί συμφωνία διακανονισμού.  Δεν μπορεί και δεν επιτρέπεται το ποινικό αδίκημα να παραγράφεται.  

 Μια άλλη απλή μεταρρύθμιση, που θα συμβάλει τα μέγιστα στην αποτελεσματική αντιμετώπιση της 
γραφειοκρατίας, της αδιαφορίας, της εγκληματικής αμέλειας, αλλά και της κατάχρησης εξουσίας, είναι η εισαγωγή 
της αρχής της προσωπικής αστικής ευθύνης.  Το όποιο κόστος προκύπτει από αμέλεια ή μεροληπτικές 
αποφάσεις, κόστος στο δημόσιο ή στους πολίτες, θα πρέπει να το αναλαμβάνουν αυτοί που ευθύνονται.  Αυτό 
σημαίνει πραγματική λογοδοσία.  

 Πολλά από τα κακώς έχοντα στο κράτος μας οφείλονται στην κουλτούρα συγκάλυψης και της μη 
ουσιαστικής απονομής και ανάληψης ευθύνης.  Αποτέλεσμα τούτου είναι λειτουργοί του κράτους που ασκούν με 
αμέλεια και αδιαφορία τα καθήκοντά τους να μην έχουν καμιά προσωπική επίπτωση για τις συνέπειες της 
πλημμελούς άσκησης των καθηκόντων τους.  Το ίδιο ισχύει για υπουργούς, η αδιαφορία ή οι αποφάσεις των 
οποίων ζήμιωσαν το δημόσιο.  Έτσι μας προέκυψαν το φιάσκο με την κατοχύρωση του χαλλουμιού, το 
ξεπούλημα του συνεργατισμού με την παροχή κρατικών εγγυήσεων, οι φόνοι των επτά αλλοδαπών γυναικών, η 
αυτοκτονία ενός δεκατετράχρονου, η κυπριοποίηση καταζητούμενων από την Ιντερπόλ, για να αναφέρω μόνο 
μερικά από τα πρόσφατα περιστατικά που στιγμάτισαν την κοινωνία μας και εξέθεσαν το κράτος μας. 

 Στην περσινή μου ομιλία είχα εκφράσει την ευχή το πόρισμα για τον συνεργατισμό να μην τύχει της τύχης 
προηγούμενων πορισμάτων, δηλαδή της απαξίωσης απ’ αυτούς που θα υποδειχθούν ως υπεύθυνοι.  Δυστυχώς, 
η παράδοση συνεχίστηκε.  Ενόσω δεν εισάγεται με νομοθεσία η έννοια της προσωπικής αστικής ευθύνης για 
όσους ασκούν εξουσία, διαχειρίζονται δημόσιο χρήμα ή αποτελούν μέλη της δημόσιας διοίκησης ανεξαρτήτου 
βαθμίδας, το φαινόμενο αυτό θα διαιωνίζεται.  

 Τα πορίσματα των ερευνητικών επιτροπών θα διαδέχονται το ένα το άλλο και όλα μαζί θα καταλήγουν 
στον κάλαθο των αχρήστων.  Οι θεσμοί θα διαβρώνονται και η απαξίωση από μέρους των πολιτών θα 
διογκώνεται.  Μπορούμε να φτιάξουμε ένα αποτελεσματικό κράτος το οποίο θα χαρακτηρίζει η διαφάνεια και η 
ισονομία, ένα κράτος του οποίου οι υπηρεσίες και οι λειτουργοί θα λειτουργούν με σύγχρονους κανόνες και 
πρωτόκολλα και θα έχουν ως μοναδική τους έγνοια την εξυπηρέτηση και προστασία του πολίτη;  Ασφαλώς και 
μπορούμε, αρκεί να αλλάξουμε την πολιτική μας κουλτούρα και να υιοθετήσουμε αυτήν της αξιοκρατίας, της 
λογοδοσίας και της επιβράβευσης, μη διαχωρίζοντας λειτουργούς και πολίτες σε ημέτερους και υμετέρους.  Δεν 
έχω καμιά αμφιβολία πως ένα τέτοιο κράτος οι πολίτες θα το αγαπήσουν και θα το στηρίξουν, γιατί θα το νιώθουν 
δικό τους. 

 Κύριε Πρόεδρε, 
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Το μέλλον του κράτους μας, των παιδιών μας δε θα κριθεί κυρίως απ’ όλα αυτά που έχω προαναφέρει,  
γιατί απλούστατα λανθασμένες οικονομικές πολιτικές μπορούν να διορθωθούν με ορθότερες πολιτικές. 
Διαφορετικές πολιτικές μπορούν να επουλώσουν κοινωνικές πληγές και να αποδώσουν κοινωνική δικαιοσύνη.  
Το μέλλον μας σε αυτή τη γη εξαρτάται από το αν καταφέρουμε να απελευθερώσουμε την ημικατεχόμενη πατρίδα 
μας, να αποκαταστήσουμε την εδαφική της ακεραιότητα και κυριαρχία και να καταστήσουμε την Κυπριακή 
Δημοκρατία ένα σύγχρονο δημοκρατικό κράτος δικαίου, πραγματικά και πλήρως ανεξάρτητο, χωρίς ξένα 
στρατεύματα, εποίκους και εγγυήσεις με επεμβατικά δικαιώματα σε τρίτες χώρες.  Δεν έχουμε πετύχει ακόμα 
αυτό τον εθνικό στόχο, αφού η πατρίδα μας παραμένει ημικατεχόμενη, οι πρόσφυγές μας μακριά από τα σπίτια 
τους και οι εγκλωβισμένοι μας αγωνίζονται να κρατηθούν στη γη που τους γέννησε.   

  Στην περσινή μου ομιλία απ’ αυτό το βήμα είχα προβλέψει ότι μετά τις διασκέψεις της Γενεύης και του 
Κραν Μοντανά οι επιλογές μας δε θα ήταν πλέον μεταξύ μιας καλής και μιας κακής λύσης, αλλά μεταξύ μιας 
κακής και μιας καταστροφικής λύσης.  Δεν επιρρίπτω ευθύνη σε κανέναν Πρόεδρο της Δημοκρατίας για τη μη 
λύση και το αδιέξοδο στο Κυπριακό.  Η Τουρκία ευθύνεται για την εισβολή, για  την κατοχή, για τα διαχρονικά  
αδιέξοδα.  Εμείς ευθυνόμαστε, γιατί με δογματισμούς και ψευδαισθήσεις επιτρέψαμε στην Τουρκία να οδηγήσει 
το Κυπριακό εκεί που ήθελε, ευθυνόμαστε, γιατί δεν αξιολογήσαμε σωστά και ρεαλιστικά τους επεκτατικούς 
στόχους και την τακτική της Τουρκίας.  Αντίθετα, πιστεύαμε ότι υποχωρώντας και ικανοποιώντας απαράδεκτες 
αξιώσεις της θα έδειχνε πνεύμα συναίνεσης, ότι θα την πείθαμε με επιχειρήματα να συμβιβαστεί όχι για μια 
δίκαιη, αλλά έστω για μια βιώσιμη λύση. 

 Ακόμα και σήμερα, δυόμισι χρόνια μετά το αδιέξοδο στο Κραν Μοντανά, μετά τη συνεχιζόμενη εισβολή 
της Τουρκίας στην ΑΟΖ μας, μετά τις απειλές για επανάληψη του ʼ74, συνεχίζουμε με αυτοσχεδιασμούς να 
κινούμαστε στην ίδια σουρεαλιστική προσέγγιση του Κυπριακού.  Φτάσαμε στο σημείο να θεωρούμε θετική 
εξέλιξη ένα άνευ ουσίας και στόχου δείπνο, να ικανοποιούμαστε, γιατί ο γενικός γραμματέας του ΟΗΕ 
παραπέμπει κάπου στο μέλλον για μια άτυπη πενταμερή, όπως το είχε απαιτήσει η Τουρκία, μια πενταμερή 
διάσκεψη στην οποία ο γενικός γραμματέας απλά ελπίζει ότι θα συζητήσουμε και θα συμφωνήσουμε τους όρους 
αναφοράς, θα συζητήσουμε δηλαδή με την ελπίδα να καταλήξουμε σε μια συμφωνία για το τι και πώς θα 
διαπραγματευθούμε αργότερα σε μια επίσημη διάσκεψη.  Και εμείς δηλώνουμε έτοιμοι να συμμετάσχουμε στην 
άτυπη πενταμερή την οποία η Τουρκία απαίτησε και για την οποία η Άγκυρα ξεκαθάρισε ότι αυτό που θα 
συζητήσει είναι νέες ιδέες και νέα μοντέλα για λύση του Κυπριακού. 

 Τα δεδομένα, οι πραγματικότητες και οι διακηρυγμένοι στόχοι της Άγκυρας δεν επιτρέπουν καμιά 
ρεαλιστική αισιοδοξία.  Αντίθετα, όλα δείχνουν πως ελλοχεύουν τεράστιοι κίνδυνοι από μια τέτοια άτυπη 
πενταμερή.  Ας αναλογιστούμε τι θα συμβεί και πώς θα ερμηνευθεί μια αποτυχία αυτής της πενταμερούς, που 
είναι και το πιο πιθανό ενδεχόμενο. Ποιο θα είναι το μήνυμα προς τη διεθνή κοινότητα;  Δε θα πουν όλοι πως 
αυτοί, δηλαδή αυτά τα εμπλεκόμενα μέρη, ούτε στο τι θα συζητήσουν δεν μπορούν να συμφωνήσουν, πόσω 
μάλλον σε μια λύση του Κυπριακού;  Εκτός και αν εκτιμούμε ότι στο προβλεπτό μέλλον ο Ερντογάν θα αλλάξει 
πολιτική και θα εγκαταλείψει τους στόχους του για αναβίωση της οθωμανικής αυτοκρατορίας, για τη «γαλάζια 
πατρίδα» και για τα «σύνορα της καρδιάς». 

 Η σκληρή πραγματικότητα όμως άλλα δείχνει.  Η Τουρκία έχει συγκεκριμένους στόχους, οι οποίοι 
συνιστούν απειλή και για μας και τους γείτονές της.  Θέλει να καθιερωθεί ως η υπερδύναμη της περιοχής και έτσι 
συμπεριφέρεται και ως υπερδύναμη επιχειρεί με τη στρατιωτική της ισχύ να επιβάλλει τη βούλησή της, να 
διευρύνει τα σύνορά της, την επιρροή της και να εξασφαλίσει και τους αναγκαίους ενεργειακούς πόρους. Η 
Τουρκία έχει αποκτήσει μια καθόλου ευκαταφρόνητη στρατιωτική βιομηχανία, διαθέτει σήμερα τρεις στρατιωτικές 
βάσεις σε τρεις χώρες της Μέσης Ανατολής και της Αφρικής.  Εξοπλίστηκε με S400 και προαναγγέλλει την 
απόκτηση αεροπλανοφόρων.  Δε διστάζει να δοκιμάσει τις αντοχές και τα όρια τόσο των ΗΠΑ όσο και της Ρωσίας.  
Όσο για την Ευρωπαϊκή Ένωση την έχει προ πολλού σε ανυποληψία εξαιτίας της ανοχής και της αδυναμίας που 
η ίδια η Ευρώπη επιδεικνύει. 

 Οι προκλήσεις της Τουρκίας απέναντι στην Κύπρο δεν είναι σπασμωδικές ή μεμονωμένες πράξεις, είναι 
μέρος μιας ολοκληρωμένης στρατηγικής.  Δε θα τερματίσει τις γεωτρήσεις της στην κυπριακή ΑΟΖ ούτε και θα 
αρκεστεί σε αυτές.  Η πρόσφατη συμφωνία που η Τουρκία έχει συνάψει με τη Λιβύη, όσο και αν στερείται νομικού 
υπόβαθρου, αυτό αποδεικνύει.  Σε αυτή την πρόκληση μία είναι η απάντηση:  Η ταυτόχρονη υπογραφή 
συμφωνίας καθορισμού της ΑΟΖ ανάμεσα στην Κύπρο και την Ελλάδα και ανάμεσα στην Αίγυπτο και την 
Ελλάδα. 

 Ενόσω εμείς παθητικά θα περιμένουμε τον γενικό γραμματέα του ΟΗΕ να συγκαλέσει την άτυπη 
πενταμερή, η Τουρκία, πολύ φοβάμαι, θα δημιουργήσει νέα τετελεσμένα, αυτή τη φορά στην Αμμόχωστο και 
αργότερα στη Νεκρή Ζώνη.  Οι κυβερνήσεις Ελλάδας και Κύπρου δηλώνουν ότι δεν αποκλείουν η Τουρκία να 
επιχειρήσει ένα θερμό επεισόδιο.  Εγώ πολύ φοβάμαι ότι ενδεχόμενα να προχωρήσει σε μια ελεγχόμενη 
σύρραξη, για να μας στείλει στο τραπέζι των διαπραγματεύσεων υπό τη σκιά του πολέμου. 
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 Το ερώτημα είναι εμείς, Κύπρος και Ελλάδα, τι κάνουμε;  Τι στρατηγική έχουμε;  Πώς προετοιμαζόμαστε 
για τέτοιες ακραίες ενέργειες;  Τι αμυντική θωράκιση διαθέτουμε;  Θα συνεχίσουμε την πολιτική της ανοχύρωτης 
πολιτείας;   

 Το 2023, που ο Ερντογάν έχει κηρύξει ως το έτος που θα διευρύνει τα σύνορα της Τουρκίας 
αναθεωρώντας τη Συνθήκη της Λωζάνης, πλησιάζει.  Δε θα κουραστώ να επαναλαμβάνω, όσο κουραστικός και 
αν γίνομαι, πως πρόκειται για απειλή και όχι για ένα απλό αφήγημα, απειλή για προσάρτηση των κατεχόμενων 
εδαφών μας και για ένα μικρό κράτος είναι πιο εύκολο να αποτρέψει ένα γεγονός από το να το ανατρέψει, όταν 
αυτό επισυμβεί.  Ένα σοβαρό κράτος προετοιμάζεται για όλα τα σενάρια και ενδεχόμενα και ας μη χρειαστεί να 
υλοποιήσει τους σχεδιασμούς του. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κύριες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Δε θέλω να γίνομαι μάντης κακών, όμως η σοβαρότητα της κατάστασης δε μου επιτρέπει ούτε να 
στρουθοκαμηλίζω ούτε να παραβλέπω την ωμή και σκληρή πραγματικότητα.  Αυτά είναι τα ζητήματα που πρέπει 
να απασχολήσουν τις κυβερνήσεις Κύπρου και Ελλάδας, το Εθνικό Συμβούλιο και μια πανεθνική διάσκεψη.  Δε 
βρισκόμαστε πλέον σε μια παγιωμένη κατάσταση, βρισκόμαστε μπροστά σε μια επεκτατική και επιθετική 
αναθεωρητική πολιτική από πλευράς της Τουρκίας. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Πέρσι έκλεισα την ομιλία μου λέγοντας ότι ο κόσμος αλλάζει, τα δεδομένα και τα ισοζύγια δυνάμεων 
αλλάζουν, οι συμμαχίες αλλάζουν.  Μέσα σε έναν διαρκώς μεταβαλλόμενο κόσμο δεν αποτελεί δείγμα συνέπειας 
ή εξυπνάδας η επιμονή μας σε σχεδιασμούς που αποφασίστηκαν στα μέσα του προηγούμενου αιώνα, σε άλλες 
συνθήκες και με άλλα δεδομένα. Αυτό είναι δείγμα συντηρητισμού, στενοκεφαλιάς και ένδειξη αδυναμίας να 
κατανοήσουμε τις αλλαγές γύρω μας.  Εξυπνάδα είναι να μπορείς να προσαρμόζεις τους στόχους και 
στρατηγικές σου στο νέο περιβάλλον και στα νέα δεδομένα, για να έχεις αποτέλεσμα.  Φέτος, προσθέτω, το 
περιβάλλον γύρω μας έχει πλέον αλλάξει. Τα νέα δεδομένα είναι δυστυχώς άκρως αρνητικά και επικίνδυνα για 
μας.  Αν δεν το έχουμε αντιληφθεί, τότε πολύ φοβάμαι το τίμημα που θα κληθούμε να πληρώσουμε για τις 
αυταπάτες μας θα είναι τραγικό. 

 Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να δηλώσω ότι θα καταψηφίσουμε και τον φετινό προϋπολογισμό.  Θα 
υπερψηφίσουμε τον προϋπολογισμό των Υπουργείων Υγείας και Άμυνας και τις κοινωνικές παροχές. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγώ ευχαριστώ. 

 Καλώ τον πρόεδρο του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ κ. Μαρίνο Σιζόπουλο να καταθέσει τη δική 
του ομιλία. 

 Κύριε Σιζόπουλε, έχετε το βήμα. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Του κ. Σιζόπουλου θα του δώκουμε ακόμα πέντε λεπτά. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κυρίες και κύριοι υπουργοί και υφυπουργοί, 

 Στο πλαίσιο μιας σύντομης ομιλίας είναι αδύνατον να καλυφθεί το σύνολο των θεμάτων που αφορούν 
έναν κρατικό προϋπολογισμό και το σύνολο της πολιτικής δράσης της κυβέρνησης.  Ως εκ τούτου, αναγκαστικά 
θα υπάρχει επιλογή θεμάτων.   

 Κατά την περσινή συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού για το 2019 είχαμε υποδείξει ότι η έναρξη μιας 
νέας πενταετούς θητείας της κυβέρνησης είναι ευκαιρία, εάν και εφόσον το επιθυμεί, να εγκαινιάσει μια νέα 
οικονομική και κοινωνική πολιτική μακριά από τις ιδεοληψίες της προηγούμενης πενταετίας, επίκεντρο της οποίας 
να είναι οι πραγματικές ανάγκες των πολιτών, κυρίως αυτών που έχουν υποστεί τις μεγαλύτερες συνέπειες από 
την κρίση του 2012-2013. 
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 Έναν χρόνο μετά διαπιστώνουμε ότι η κυβέρνηση συνεχίζει να κινείται στην ίδια κατεύθυνση και έχουμε 
ενώπιόν μας έναν προϋπολογισμό αντίγραφο των προηγούμενων.   

 Δεν αμφισβητούμε τη βελτίωση που παρουσιάζουν κάποιοι από τους δείκτες της κυπριακής οικονομίας.  
Αυτό επιβεβαιώνεται και από τις αξιολογήσεις διεθνών οίκων οι οποίοι την κατατάσσουν πλέον σε επενδυτική 
βαθμίδα.  Δε δικαιολογείται όμως ο ενθουσιασμός που παρατηρείται.  Η πραγματική βελτίωση της οικονομίας 
πρέπει να είναι και ποιοτική, όχι μόνο ποσοτική.  Είναι σημαντικό να αναλυθούν τα δεδομένα, για να διαπιστωθεί 
εάν η βελτίωση είναι ουσιαστική ή επίπλαστη, εάν δημιουργείται κλίμα σιγουριάς και ασφάλειας, εάν η βελτίωση 
των αριθμών αντανακλά και σε βελτίωση του βιοτικού επιπέδου του λαού, κυρίως των μικρομεσαίων 
εισοδημάτων. 

 Η βελτίωση της οικονομίας σε σχέση με την ίδια περίοδο πέρσι είναι μηδαμινή, γι’ αυτό και δεν πρέπει να 
οδηγούμαστε σε εφησυχασμό.  Συγκεκριμένα, το δημόσιο χρέος βρίσκεται στα €19,7 δις ή 97,4% του ΑΕΠ.  Ο 
ρυθμός ανάπτυξης μειώθηκε στο 2,9%.  Η ανεργία μειώθηκε μεν στο 7%, αλλά την ίδια στιγμή σε αυτό δεν 
υπολογίζονται οι εργαζόμενοι στο εξωτερικό, όσοι αφυπηρέτησαν πρόωρα από τον τραπεζικό τομέα και τους 
ημικρατικούς οργανισμούς, οι υποαπασχολούμενοι που ανέρχονται στο 14% του ενεργού εργατικού δυναμικού, 
οι λήπτες δημόσιων βοηθημάτων. 

 Η μείωση του ποσοστού κινδύνου φτώχιας από το 15,7% το 2017 στο 15,4% το 2019 είναι ένα πρόσθετο 
επιβεβαιωτικό στοιχείο του αργού ρυθμού βελτίωσης του βιοτικού επιπέδου των χαμηλών εισοδηματικών 
στρωμάτων. 

 Ποσοστό περίπου 24% του πληθυσμού εξακολουθεί να ζει κάτω ή κοντά στο όριο της φτώχιας.  Ο αριθμός 
τόσο των αστέγων, των ληπτών δημόσιου βοηθήματος, αλλά και αυτών που δεν έχουν ιδιόκτητη στέγη αυξάνεται 
σταθερά.  Η μεγάλη αύξηση του κόστους διαβίωσης, η απουσία κρατικής αρωγής σε βασικούς τομείς της 
καθημερινότητας, η καθήλωση των μισθών των εργαζομένων στον ιδιωτικό τομέα, η εργασιακή απορρύθμιση σε 
αρκετούς τομείς της οικονομίας, η μεγάλη αύξηση των ενοικίων και βασικών φορολογιών μειώνουν ακόμα 
περισσότερο το οικογενειακό εισόδημα. 

 Η μεσαία τάξη παρουσιάζει μεγάλη συρρίκνωση.  Η συνέχιση αυτής της πορείας χωρίς την άμεση λήψη 
αποτελεσματικών μέτρων διόρθωσης θα οδηγήσει αναμφίβολα σε περαιτέρω αποδυνάμωση της κοινωνικής 
συνοχής. 

 Την ώρα που θα έπρεπε να διαμορφωθεί μια κοινωνική πολιτική προς όφελος των πολιτών, της 
κοινωνικής συνοχής και της μακροοικονομικής σταθερότητας, η όξυνση αντιπαραθέσεων ανάμεσα σε πολιτικές 
δυνάμεις προκαλεί αποστασιοποίηση ουσιαστικά από τον πραγματικό στόχο και μεταφέρει την ευθύνη πια όχι 
προς μία θετική, αλλά προς μία αρνητική εξέλιξη. 

 Όμως, το ζητούμενο δεν είναι τι λέμε και τι πράττουμε σήμερα, άλλοι εκ του ασφαλούς και άλλοι εκ του 
πονηρού.  Το ζητούμενο είναι ποιες προβλέψεις είχε ο καθένας μας και ποιες προτάσεις κατάθεσε την κρίσιμη 
ώρα, είτε για να αποφευχθούν τα χειρότερα είτε για να διορθωθούν, με βασικό γνώμονα το συμφέρον του λαού 
και όχι το προσωπικό ή το κομματικό.  Η κρίση του 2012-2013 δεν ήταν κεραυνός εν αιθρία.  Ήταν το αποτέλεσμα 
σειράς λανθασμένων ή σκόπιμων ενεργειών και ίσως αδυναμίας προσδιορισμού των κινδύνων που θα 
προέκυπταν από αυτές. 

 Η ΕΔΕΚ με διορατική, αλλά και εποικοδομητική προσέγγιση σε όλες αυτές τις κρίσιμες περιπτώσεις 
κατέθεσε συγκεκριμένες προτάσεις, την ώρα που έπρεπε. 

 Την περίοδο 1999-2001 ήταν το μόνο κόμμα που είχε προειδοποιήσει για τους κινδύνους που ελλοχεύουν 
από την ανεξέλεγκτη δραστηριοποίηση του χρηματιστηρίου.  Αντίθετα, τα υπόλοιπα κόμματα όχι μόνο την 
ενθάρρυναν, αλλά συνέστησαν και επενδυτικές εταιρίες χρηματιστηριακής φύσης.   

 Την περίοδο 1999-2004 η Κύπρος απέτυχε να υλοποιήσει τρία προγράμματα οικονομικής προσαρμογής 
και υπήρχε ο κίνδυνος πια να ενταχθούμε σε πρόγραμμα δημοσιονομικής επιτήρησης.  Η πρόταση της ΕΔΕΚ 
για τη φορολογική αμνηστία αντέστρεψε το αρνητικό οικονομικό κλίμα και οδήγησε την ένταξη της Κύπρου στην 
ευρωζώνη.  Να υπενθυμίσω ότι σε διάστημα τεσσάρων μηνών εισέρρευσαν στα ταμεία του κράτους £280 εκατομ. 
και άλλα £2,5 δις εισήλθαν στην αγορά με επαναλαμβανόμενα πια έσοδα για το κράτος. 

 Στις 20 Νοεμβρίου του 2008 σε αυτή ακριβώς την αίθουσα από αυτό το βήμα ως ΕΔΕΚ είχαμε 
προειδοποιήσει για τους κινδύνους που ελλοχεύουν για την κυπριακή οικονομία, λόγω της αρχόμενης 
παγκόσμιας οικονομικής κρίσης, αλλά και της ασύδοτης δραστηριότητας των τραπεζιτών με την ανεξέλεγκτη 
μεταφορά κεφαλαίων στο εξωτερικό είτε για την πραγματοποίηση αμφίβολων επενδύσεων είτε για την 
παραχώρηση επισφαλών δανείων.  Και θα ήταν πολύ σκόπιμο να ξαναθυμηθούμε πόσα αγοράσαμε την 
«Uniastrum» και πόσα τελικά την πουλήσαμε.   

 Τον Ιούνιο του 2012 συντελέστηκε ακόμα ένα σκάνδαλο σε βάρος των πολιτών με τη συμμετοχή μάλιστα 
και της κρατικοποιημένης τότε Λαϊκής Τράπεζας, για την κρατικοποίηση της οποίας οι φορολογούμενοι πολίτες 
κατέβαλαν €1,8 δις.  Η απορρόφηση €800 εκατομ. και πλέον από τους μη θεσμικούς -και το τονίζω- τους μη 
θεσμικούς κατόχους αξιόγραφων.  Τα ποσά τα οποία κατατίθενται στο αντίστοιχο ταμείο αντιλαμβάνεστε ότι, για 
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να καλύψουν το ποσό των €8,5 δις που είναι τα αξιόγραφα και οι κουρεμένοι καταθέτες, αντιλαμβάνεστε πόσα 
χρόνια θα χρειαστούν, για να καλυφθούν.  

 Στις 16 Μαρτίου του 2013 στη Σύσκεψη των Αρχηγών των κομμάτων με τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας 
μετά από το Eurogroup και ενόψει του κουρέματος, η ΕΔΕΚ ήταν το μόνο κόμμα που κατέθεσε συγκεκριμένη 
εναλλακτική πρόταση.  Αντί για κούρεμα, το συγκεκριμένο ποσό να προέλθει από δανεισμό από τους καταθέτες 
με αντάλλαγμα δεκαετές κρατικό ομόλογο με ένα πολύ χαμηλό επιτόκιο.  Η πρόταση απορρίφθηκε, αλλά και 
καμία άλλη πρόταση δεν κατατέθηκε για συζήτηση. 

 Επίσης, το 2013, όταν προέκυψε η ανάγκη για χρηματοδότηση του Συνεργατισμού, ο υποφαινόμενος είχε 
προτείνει το ποσό του €1,5 δις να δοθεί στον Συνεργατισμό έναντι αγοράς αξίας €3,5 δις μη εξυπηρετούμενων 
δανείων, τα οποία να δοθούν στον Κυπριακό Οργανισμό Ανάπτυξης Γης να τα διαχειριστεί με κοινωνικά κριτήρια 
και να προστατευθούν οι πολίτες από ενδεχόμενη εκποίηση της περιουσίας τους.  Τελικά, ο Συνεργατισμός 
κρατικοποιήθηκε, για να εκποιηθεί στη συνέχεια, και τώρα εκποιείται και η περιουσία των καταθετών και των 
δανειοληπτών.  

 Τον Σεπτέμβριο του 2014 η ΕΔΕΚ σε αντίθεση με τα υπόλοιπα κόμματα δεν ψήφισε το νομοσχέδιο για τις 
εκποιήσεις. Τον Ιούνιο μάλιστα του 2018 κατέθεσε τροπολογία, όταν οι πολίτες διαφωνούν με τις υπερχρεώσεις 
των τραπεζών και προσφεύγουν σε ένδικα μέσα, να αναστέλλεται η διαδικασία εκποίησης μέχρι τη λήψη της 
τελικής απόφασης του δικαστηρίου.  Η τροπολογία καταψηφίστηκε.  Σήμερα όλοι αναγνωρίζουν την ανάγκη 
θεσμοθέτησής της.  Κάποιοι έδωσαν υπερόπλα στους τραπεζίτες, για να αυθαιρετούν σε βάρος των πολιτών, 
κύρια αυτών που δεν έχουν την οικονομική δυνατότητα να έχουν μια ισχυρή νομική αρωγή, αλλά και την τύχη ή 
την ατυχία να είναι ιδιοκτήτες κάποιου προνομιακού ακινήτου. 

 Τον Μάρτιο του 2018 είχαμε εντοπίσει τη σύγκρουση συμφερόντων του διορισμένου προέδρου του 
διοικητικού συμβουλίου του ΟΚΥΠΥ.  Κατηγορηθήκαμε ότι υπονομεύουμε το ΓΕΣΥ και δε θέλουμε την εφαρμογή 
του.  Πολλοί ήσαν αυτοί που προσπάθησαν να τον προστατεύσουν, ο καθένας για τους δικούς του λόγους.  Η 
ουσία ήταν ότι η ΕΔΕΚ με τη στάση της προστάτευε το ΓΕΣΥ και τα δημόσια νοσηλευτήρια.  Οι προστάτες όμως 
του κ. Νίκολσον στην ουσία υπονόμευαν το ΓΕΣΥ και τα δημόσια νοσηλευτήρια.  Όταν τελικά η ΕΔΕΚ 
επιβεβαιώθηκε, κανένας δεν είχε το θάρρος να κάνει την αυτοκριτική του. 

 Ο νέος Υπουργός Οικονομικών κατά την ομιλία του στη Βουλή στις 6 Δεκεμβρίου προχώρησε σε δύο 
σημαντικές παραδοχές:  Ότι οι πραγματικοί πρωταγωνιστές για την ανάκαμψη είναι οι συμπολίτες μας, οι 
εργαζόμενοι, οι επιχειρήσεις, το σύνολο των παραγωγικών δυνάμεων. 

 Και η δεύτερη, υπέδειξε την ανάγκη σχεδιασμού και εφαρμογής πολιτικής ανάπτυξης και κοινωνικής 
δικαιοσύνης. 

 Συμφωνούμε απόλυτα με τις παραπάνω διαπιστώσεις.  Όπως και με αρκετές από τις υπόλοιπες.  Η ουσία 
όμως είναι να περάσουμε από τις διαπιστώσεις στην υλοποίηση.  Η οικονομία έχει αξία, όταν αυτή συνδέεται με 
τους ανθρώπους και κύρια με το βιοτικό τους επίπεδο και την προστασία τους από κινδύνους οικονομικής φύσης 
που ελλοχεύουν.  Αυτή την προστασία έχουν ανάγκη σε μεγαλύτερο βαθμό όσοι προέρχονται από τα ευάλωτα 
στρώματα της κοινωνίας. 

 Η πραγματική βελτίωση της οικονομίας σε σταθερό και μακροπρόθεσμο ορίζοντα επιβάλλει την ποιοτική 
αναβάθμιση και όχι μόνο την ποσοτική, η χάραξη όμως μιας νέας οικονομικής πολιτικής, προϋποθέτει 
προσεκτική ανάλυση των λόγων, αλλά και των αιτίων που οδήγησαν στην οικονομική κρίση του 2013 για 
αποφυγή διάπραξης των ίδιων ή παρόμοιων λαθών.  Τη δημιουργία συνθηκών επενδυτικής αξιοπιστίας.  
Δημιουργία νέων τομέων οικονομικής ανάπτυξης, ώστε να μειωθεί η εξάρτηση από τους παραδοσιακούς τομείς 
και να αξιοποιηθεί το υψηλού επιπέδου επιστημονικό δυναμικό που διαθέτει η πατρίδας μας. 

 Ουσιαστική οικονομική και τεχνοκρατική στήριξη του πρωτογενούς και δευτερογενούς τομέα της 
οικονομίας για απόκτηση μερικής αυτάρκειας σε βασικά καταναλωτικά προϊόντα. 

 Καταπολέμηση της γραφειοκρατίας της δημόσιας υπηρεσίας και αύξηση της παραγωγικότητάς της που 
σήμερα δυστυχώς βρίσκεται στο 75% του μέσου όρου της παραγωγικότητας των χωρών της ευρωζώνης. 

 Αξιοποίηση αλλά όχι εξάρτηση από ιδιωτικά οικονομικά συμφέροντα και τέλος προώθηση αναπτυξιακών 
έργων ανταποδοτικού χαρακτήρα και τα έσοδα που θα προκύπτουν να χρηματοδοτήσουν άλλους παραγωγικούς 
τομείς της οικονομίας. 

 Το πρώτο και βασικό ερώτημα που πρέπει να απαντηθεί κατά την εξέταση ενός προϋπολογισμού είναι 
εάν αυτός είναι αναπτυξιακός ή διαχειριστικός. 

 Με πραγματικό ποσοστό αναπτυξιακών δαπανών γύρω στο 6% του συνολικού προϋπολογισμού δεν 
μπορεί να χαρακτηρισθεί αναπτυξιακός.  Ο προϋπολογισμός για ακόμα μία χρονιά είναι κατά βάση 
διαχειριστικός. 

 Ο Υπουργός Οικονομικών ανέφερε στην ομιλία του ότι ο προϋπολογισμός του 2020 θα είναι 
πλεονασματικός περίπου €850 εκατομ. ή 4% του ΑΕΠ και αυτό αποτελεί αναμφίβολα μια θετική εξέλιξη.  Η 
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διαπίστωση όμως αυτή εγκυμονεί και κινδύνους, γιατί η κατάθεση στη συνέχεια συμπληρωματικού 
προϋπολογισμού, όπως τα προηγούμενα χρόνια, θα εξανεμίσει ένα σημαντικό μέρος του πλεονάσματος.  Εν 
πάση περιπτώσει, είναι θετικό που τουλάχιστον ο προϋπολογισμός είναι ισοσκελισμένος και δε θα είναι 
ελλειμματικός. 

 Η απουσία ποιοτικών μέτρων που θα προσδώσουν στην κυπριακή οικονομία μακροοικονομική 
σταθερότητα είναι εμφανής.  Αποσκοπεί στην επίτευξη κυρίως ποσοτικών στόχων μέσα από την παραπέρα 
διαχείριση των παραδοσιακών τομέων της οικονομίας, τον τουριστικό, τον κατασκευαστικό, τις υπηρεσίες, την 
πώληση διαβατηρίων.  Τομείς οι οποίοι είναι ιδιαίτερα εύθραυστοι, επηρεάζονται από εξωγενείς και άρα μη 
ελεγχόμενους παράγοντες. 

 Όσον αφορά τον τουρισμό, λόγω απουσίας ποιοτικής αναβάθμισης αυξήθηκαν μεν οι αφίξεις, μειώθηκε 
όμως το εισόδημα.  Δεν υπάρχουν δράσεις για ενίσχυση του ιατρικού, του συνεδριακού ή του αθλητικού 
τουρισμού, παρά τις αλλεπάλληλες διαβεβαιώσεις που έχουμε εδώ και πενταετίες.  
 Στον κατασκευαστικό τομέα επαναλαμβάνεται το φαινόμενο της υπερθέρμανσης, όπως και στο παρελθόν 
σε συνδυασμό με την πώληση των διαβατηρίων.  Η απόκτηση κατοικίας για τα μικρομεσαία στρώματα έχει 
καταστεί όνειρο θερινής νύχτας.  Την ίδια στιγμή, το κράτος απώλεσε τη χρυσή ευκαιρία λόγω μειωμένου κόστους 
τα προηγούμενα χρόνια να καλύψει τις δικές του στεγαστικές ανάγκες, ξοδεύει δεκάδες εκατομμύρια ευρώ κάθε 
χρόνο, για να στεγάσει υπουργεία και κρατικές υπηρεσίες σε ακατάλληλα υποστατικά, αλλά, παρά τις συνεχείς 
εκκλήσεις μας και προτάσεις μας από το 2004, δεν προχώρησε στην εκπόνηση ενός σχεδίου για αξιοποίηση 
κρατικής γης και ανέγερση νέων σύγχρονων, λειτουργικών και μειωμένης περιβαλλοντικής επιβάρυνσης, κτιρίων. 

 Ο τομέας της παροχής υπηρεσιών λόγω της κρατικής γραφειοκρατίας παρουσιάζει αποδόσεις μικρότερες 
των δυνατοτήτων του και αποτελεί εμπόδιο στην προσέλκυση παραγωγικών επενδύσεων. 

 Παρά τη βελτίωση της οικονομίας, μέχρι στιγμής δεν υπήρξαν ουσιαστικές φορολογικές ελαφρύνεις.  Οι 
όποιες ελαφρύνσεις στην ουσία εξανεμίσθηκαν από την αύξηση της τιμής των καυσίμων, των ενοικίων, των 
τελών αποχέτευσης, του φόρου ακίνητης περιουσίας που καταβάλλεται στις αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης.  
Αντίθετα, η επιβολή ΦΠΑ στα ενοίκια και στα οικόπεδα επιδεινώνει την κατάσταση σε βάρος των οικονομικά 
χαμηλότερων στρωμάτων. 

 Κύριε Υπουργέ, ακόμα το 14% της επιστροφής δεν έχει έρθει.  Ελπίζουμε ότι σύντομα θα έρθει στη Βουλή, 
για να μπορέσουμε ακριβώς να ενισχύσουμε αυτή την κατηγορία των συμπολιτών μας που θέλει να προχωρήσει 
στην πρώτη κατοικία.  Εάν δε σε αυτές τις φορολογίες προσθέσουμε τη φορολογία του ΓΕΣΥ, που από τον 
Μάρτιο του 2020 θα αυξηθεί ακόμα περισσότερο, τότε ο καθένας μπορεί να αντιληφθεί σε ποιο ποσοστό φθάνουν 
σήμερα οι φορολογίες. 

 Η κυβέρνηση καλείται να δώσει λύση για την έκτακτη εισφορά για την άμυνα.  Είναι ένα θέμα το οποίο 
συνεχώς το επαναφέρουμε στο προσκήνιο.  Το συγκεκριμένο ποσό για το 2020 προβλέπεται να ξεπεράσει τα 
€350 εκατομ.  Πρέπει κατά την άποψή μας να διατίθεται αποκλειστικά για τον σκοπό που επιβάλλεται.  Για την 
αγορά και τη συντήρηση εξοπλιστικών προγραμμάτων της Εθνικής Φρουράς. 

 Κύριε Υπουργέ, ζητούμε να θεσπισθεί ένας ξεχωριστός προϋπολογισμός για τα εξοπλιστικά προγράμματα 
της Εθνικής Φρουράς, ανεξάρτητος από τον κρατικό προϋπολογισμό και να μη στηρίζεται σε πολλές περιπτώσεις 
στους συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς, για τους ευνόητους λόγους που δεν είναι της ώρας να τους 
αναπτύξουμε. 

 Στον νέο προϋπολογισμό και πάλι το μεγαλύτερο ποσοστό κρατικών εσόδων θα προέλθει από τις έμμεσες 
φορολογίες που καταβάλλουν συνήθως οι πολίτες. 

 Παρά τις συνεχείς εξαγγελίες της κυβέρνησης, η φοροδιαφυγή όχι μόνο δε μειώθηκε, αλλά αντίθετα έχει 
αυξηθεί.  Οι ανείσπρακτοι φόροι ανέρχονται σε εκατοντάδες εκατομμύρια, ενώ η δυσλειτουργία του Τμήματος 
Φορολογίας είναι εμφανής.  Το κράτος επικεντρώνει τις προσπάθειές του προς λανθασμένες κατευθύνσεις.  Δεν 
έχει προχωρήσει στη λήψη μέτρων για δικαιότερη κατανομή των φορολογικών βαρών στους πολίτες, ώστε 
σταδιακά να μειωθεί το οικονομικό χάσμα μεταξύ των υψηλών και των χαμηλών εισοδημάτων.  Αντίθετα, το 
οικονομικό χάσμα μεταξύ των εισοδημάτων έχει διευρυνθεί ακόμα περισσότερο. 

 Σύμφωνα με τα στατιστικά στοιχεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης η Κύπρος βρίσκεται στην τελευταία θέση 
όσον αφορά την κατανομή του εθνικού εισοδήματος.  Από την οικονομική ανάπτυξη που παρουσιάζει ευνοείται 
μόνο ένα μικρό ποσοστό του πληθυσμού.  Η ανταγωνιστικότητα δε της οικονομίας μας βρίσκεται σε πολύ χαμηλά 
επίπεδα.   

 Η βελτίωση λοιπόν της οικονομικής κατάστασης επιτρέπει έναν καλύτερο σχεδιασμό κοινωνικής πολιτικής.  
Δημιουργούνται περιθώρια που επιτρέπουν την υλοποίηση νέων μέτρων στήριξης των ευάλωτων ομάδων του 
πληθυσμού. 

 Κοινωνική πολιτική σημαίνει υιοθέτηση στοχευμένων μέτρων, τα οποία να ενισχύουν τα χαμηλά 
εισοδήματα, να σμικρύνουν το οικονομικό χάσμα μεταξύ των χαμηλών και των υψηλών εισοδημάτων και να 
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δημιουργούν συνθήκες κοινωνικής συνοχής, στοιχείο απαραίτητο για μακροπρόθεσμη, σταθερή και βιώσιμη 
ανάπτυξη.  Τέτοια μέτρα θα μπορούσε να ήταν: 

1. Η κλιμακωτή αύξηση των χαμηλών συντάξεων. 

2. Η καθιέρωση κατώτατου μισθού. 

3. Η επέκταση του χρόνου πληρωμής του ανεργιακού επιδόματος σε ειδικές κατηγορίες επαγγελμάτων. 

4. Η ανέγερση κατοικιών για στέγαση οικογενειών με χαμηλό εισόδημα έναντι συμβολικού ενοικίου. 

5. Η παραχώρηση κατοικίας σε νεαρά ζευγάρια σε τιμή κόστους. 

6. Η κατασκευή φωτοβολταϊκών πάρκων για την παραχώρηση δωρεάν ηλεκτρικού ρεύματος στους μόνιμους 
κατοίκους των ορεινών και των ημιορεινών περιοχών. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αν τα €45 εκατομ. πέρσι δεν τα διαθέταμε, για να μειώσουμε δήθεν την τιμή των καυσίμων, θα 
μπορούσαμε να είχαμε κάνει τρία φωτοβολταϊκά πάρκα και θα μπορούσαμε να δώσουμε σε 10 000 υποστατικά 
δωρεάν ηλεκτρικό ρεύμα στις ορεινές και τις ημιορεινές περιοχές της πατρίδας μας. 

 Αντιλαμβάνεστε τι τεράστια συμβολή θα ήταν προς αυτές τις περιοχές αυτό το μέτρο.  Την ίδια στιγμή, το 
2020 θα κληθούμε να καταβάλουμε περίπου €86 εκατομ. για αγορά θερμοκηπιακών ρύπων.  

 Η επιδότηση βρεφονηπιακών υπηρεσιών σε εργαζόμενους γονείς.  Η λειτουργία βρεφονηπιακών 
σταθμών στους χώρους λειτουργίας μεγάλων επιχειρήσεων για τα παιδιά των εργαζομένων.  Η παραχώρηση 
κινήτρων για μόνιμη επιστροφή κατοίκων στις ημιορεινές και ορεινές περιοχές.  Η οικονομική και τεχνοκρατική 
στήριξη νέων επαγγελματιών στους τομείς της πρωτογενούς και της δευτερογενούς οικονομίας.    

 Ο κ. Υπουργός Οικονομικών στην ομιλία του στις 6 Δεκεμβρίου υποστήριξε ότι θα πρέπει να διατηρήσουμε 
τη σταθερότητα του τραπεζικού συστήματος, η οποία έχει επιτευχθεί μέσα από πολλές θυσίες και συμφωνούμε 
απόλυτα.  Αναμφίβολα όμως μέσα από τις θυσίες των πολιτών, όπως το €1,8 δις για την κρατικοποίηση της 
Λαϊκής, το €1,7 δις για την κρατικοποίηση του Συνεργατισμού και τα €2,6 δις για την εγγύηση για την πώληση 
στην Ελληνική.  Το €1,3 δις για την απορρόφηση των αξιόγραφων, τα €9,4 δις για το κούρεμα των καταθέσεων, 
τα €4 δις για την παραχώρηση των υποκαταστημάτων των κυπριακών τραπεζών στην Ελλάδα.  Οι τραπεζίτες 
όχι μόνο δεν αναγνωρίζουν τις θυσίες των πολιτών, αλλά λειτουργούν και με ασυδοσία σε βάρος τους. 

 Επιπρόσθετα, έχει αναφερθεί ότι η μείωση των μη εξυπηρετούμενων δανείων από τα €28,9 δις τον 
Φεβρουάριο του 2015 έφθασε στα €9,8 δις τον Ιούνιο του 2019.  Όμως, αυτό που θα πρέπει να τονίσουμε είναι 
ότι η μείωση αυτή δεν ήταν κυρίως αποτέλεσμα μιας σωστής αναδιάρθρωσης των δανείων προς όφελος των 
πολιτών, αλλά και των τραπεζών.  Ήταν αποτέλεσμα της πώλησης των δανείων κυρίως σε επενδυτικά ταμεία 
και μάλιστα σε τιμή 15% με 20% της αξίας τους, την ώρα που δεν επιτρέπεται στον δανειολήπτη να αγοράσει το 
δάνειό του σε υψηλότερη τιμή απ’ αυτή που πωλείται στα επενδυτικά ταμεία.  Την ίδια στιγμή, μέσα από 
εκβιαστικές διαδικασίες η περιουσία των δανειοληπτών οδηγείται σε εκποίηση και, για να βοηθήσουμε για ακόμα 
μια φορά τους τραπεζίτες, προχωρήσαμε και ψηφίσαμε και τον ηλεκτρονικό πλειστηριασμό που κι αυτό θα 
αποτελέσει ακόμα ένα στοιχείο σε βάρος των πολιτών. 

 Την ώρα που γίνεται δημόσια επίκληση ότι «οφείλουμε να αναγνωρίσουμε τους κόπους και τις θυσίες των 
συμπολιτών μας που κράτησαν τη χώρα όρθια», δεν έχουμε διαπιστώσει οποιαδήποτε σοβαρή πρωτοβουλία 
για την έστω μερική στήριξη των κουρεμένων καταθετών, των εξαπατημένων κατόχων αξιόγραφων, αν και σε 
αυτή την περίπτωση υπήρχε μνημονιακός όρος τον οποίο αποδεχτήκαμε, των κουρεμένων ταμείων προνοίας, 
την απαλλαγή των εγγυητών από τις εγγυήσεις τους, από τη στιγμή που στο κούρεμα συμπεριελήφθη ποσό €3,6 
δις, για να καλύψει την αφερεγγυότητα των εγγυητών, την προστασία των πολιτών έναντι της εκποίησης της 
περιουσίας τους και κύρια της πρώτης κατοικίας, τη λήψη μέτρων για περιορισμό της ασυδοσίας του τραπεζικού 
τομέα.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εκτιμώ ότι η κορωνίδα της κοινωνικής πολιτικής μπορεί να θεωρηθεί η παροχή ιατρικής και φαρμακευτικής 
περίθαλψης.  Βασικός και αμετάθετος στόχος είναι η προσφορά υψηλού επιπέδου περίθαλψης στους πολίτες 
και κύρια σε αυτούς που δεν έχουν τη δυνατότητα να την εξασφαλίσουν με άλλους τρόπους.   

 Η ΕΔΕΚ πάλεψε για την εισαγωγή του ΓΕΣΥ από την ίδρυσή της.  Η ψήφιση του νόμου το 2001 και του 
επικαιροποιημένου το 2017 ήταν αποτέλεσμα των παρεμβάσεων και των ενεργειών της ΕΔΕΚ.  Η ΕΔΕΚ είναι το 
πρώτο κόμμα που εδώ και χρόνια πρότεινε συγκεκριμένο οδικό χάρτη για την ασφαλή εφαρμογή του ΓΕΣΥ.  Οι 
εκάστοτε κυβερνώντες το αγνόησαν.  Τα γεγονότα όμως την ΕΔΕΚ δικαιώνουν, γιατί οι προτάσεις της δεν ήταν 
αποτέλεσμα εξυπηρέτησης κομματικών ή προσωπικών συμφερόντων, αλλά του γνήσιου ενδιαφέροντός της για 
ουσιαστική εξυπηρέτηση των πολιτών και προσφοράς υψηλού επιπέδου υπηρεσιών για τη διασφάλιση του 
υπέρτατου αγαθού για τον άνθρωπο, της υγείας. 
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 Γι’ αυτό την πατρότητα του ΓΕΣΥ δεν την εκχωρούμε σε κανέναν και αυτό να το λάβετε σοβαρά υπόψη!  

 Από την ψήφιση του νόμου για το ΓΕΣΥ το 2001 και από τη σύσταση του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας 
το 2005, η προσπάθεια όλων των Υπουργών Υγείας περιορίσθηκε στην ευκαιριακή διαχείριση των προβλημάτων 
του δημόσιου τομέα.  Απουσιάζει η ποιοτική του αναβάθμιση, για να αποτελέσει την ραχοκοκαλιά του 
συστήματος. 

 Σήμερα, έξι μήνες μετά την έναρξη εφαρμογής του ΓΕΣΥ, αν και βρισκόμαστε στο στάδιο της 
εξωνοσοκομειακής περίθαλψης, ο δημόσιος τομέας όχι μόνο δεν έχει βελτιωθεί, αλλά αντιμετωπίζει ακόμα 
μεγαλύτερα και πλέον σοβαρά προβλήματα με περαιτέρω τάση επιδείνωσης. 

 Η μαζική αποχώρηση ιατρικού προσωπικού είναι ιδιαίτερα ανησυχητική, αφού περισσότεροι από εκατό 
δέκα γιατροί αποχώρησαν τα τελευταία τρία χρόνια από τα δημόσια νοσηλευτήρια.  Τα Τμήματα Επειγόντων 
Περιστατικών βρίσκονται σε απόγνωση, ενώ σε μερικά νοσοκομεία αδυνατούν να ανταποκριθούν στις απαιτήσεις 
των ασθενών λόγω της αποχώρησης των γιατρών. 

 Εξειδικευμένα τμήματα μείωσαν τις προσφερόμενες υπηρεσίες και κινδυνεύουν να αναστείλουν τις 
εργασίες τους λόγω υποστελέχωσης. 

 Η επιστημονική δομή των κλινικών των δημόσιων νοσοκομείων αποδομήθηκε λόγω της φυγής των 
έμπειρων γιατρών.  Οι σοβαρές ελλείψεις σε αναλώσιμα και εξοπλισμό, οι μεγάλες λίστες αναμονής συμβάλλουν 
στη μείωση της επιστημονικής αξιοπιστίας του δημόσιου τομέα και στην αποδόμησή του στη συνείδηση των 
πολιτών. 

 Η έλλειψη φαρμάκων και μάλιστα πρώτης ανάγκης είναι πρωτόγνωρη για την Κύπρο και στην ουσία μέσα 
απ’ αυτές τις ελλείψεις πριμοδοτούμε τα κατεχόμενα. 

 Η αναδιοργάνωση και αυτονόμηση των νοσοκομείων παρουσιάζει αδικαιολόγητη καθυστέρηση με ευθύνη 
και του ΟΚΥΠΥ και του Υπουργείου Υγείας και μάλιστα κατά παράβαση της συγκεκριμένης νομοθεσίας που 
ψηφίστηκε και που προνοούσε ότι, πριν από την έναρξη εφαρμογής του ΓΕΣΥ, θα έπρεπε να είχε ολοκληρωθεί 
η αυτονόμηση των νοσοκομείων με θετικό τρόπο και στο διοικητικό και στο οικονομικό επίπεδο. 

 Η κατάσταση αυτή οδηγεί σε συμφόρηση αντί σε αποσυμφόρηση και αναδιοργάνωση των νοσοκομείων.  
Δε διασφαλίζει την οικονομική τους βιωσιμότητα και τα θέτει σε μειονεκτική θέση έναντι του ιδιωτικού τομέα. 

 Καθιστά προβληματική τη διαχείριση της εισαγωγής της δευτεροβάθμιας περίθαλψης.  Την ώρα που ο 
δημόσιος τομέας λειτουργεί και δημιουργεί ελλείμματα, τα οποία καλείται και πάλι ο φορολογούμενος πολίτης να 
καλύψει, στον ιδιωτικό τομέα γίνεται πάρτι διασπάθισης εκατομμυρίων με την ανοχή, αν όχι με τη συμβολή, και 
του ΟΑΥ και του Υπουργείου Υγείας, και ενδεχομένως και με πολιτικές πλάτες. 

 Ο κίνδυνος που παραμονεύει με τις παραπάνω ενέργειες είναι προφανής.  Εάν με την εξάντληση της 
πενταετίας κατά την οποία το κράτος θα μπορεί να καλύψει τυχόν ελλείμματα των αυτονομημένων νοσοκομείων 
αυτά δε θα έχουν πετύχει την οικονομική τους βιωσιμότητα, τότε αναπόφευκτα θα οδηγηθούν είτε σε συρρίκνωση 
των παρεχομένων υπηρεσιών τους ή στην εισαγωγή του πολυασφαλιστικού ή ακόμα χειρότερα στην πώλησή 
τους σε ιδιωτικά συμφέροντα.  Φαίνεται ότι η εμπειρία των Κυπριακών Αερογραμμών και της Συνεργατικής 
Κεντρικής Τράπεζας κάποιους δεν τους έχει ευαισθητοποιήσει, δεν τους έχει συνετίσει. 

 Οι λίστες αναμονής μεταφέρθηκαν πια από τον δημόσιο τομέα και στον ιδιωτικό τομέα.  Κοιτάξετε να δείτε 
πόσο χρόνο θέλει κάποιος ασθενής σήμερα να επικοινωνήσει με τον προσωπικό του γιατρό.  Πόσες εβδομάδες 
χρειάζεται να κλείσει ραντεβού και πόσους μήνες χρειάζεται σε μερικές περιπτώσεις, για να παραπεμφθεί στον 
ειδικό γιατρό, για να εξεταστεί.  Που σε μερικές περιπτώσεις από στοιχεία που καταθέσαμε στη Βουλή φθάνουν 
τους τρεις με τέσσερις μήνες.  Αν είναι δυνατόν!   

 Κατ’ επανάληψη υποδείξαμε ότι η σωστή εφαρμογή του ΓΕΣΥ αποτελεί τη λυδία λίθο και η αποτελεσματική 
λειτουργία του την ύψιστη προτεραιότητα.  Εκφράσαμε έντιμα και δημόσια τις ανησυχίες μας για τη διαδικασία 
που ακολουθείται, αλλά και τη ραγδαία επιδείνωση της κατάστασης στον τομέα της δημόσιας υγείας.  Και πάλι 
κατηγορηθήκαμε ότι τάχατες υπονομεύουμε το ΓΕΣΥ. 

 Σήμερα κάποιοι ανακάλυψαν ότι υπάρχουν προβλήματα, ότι ο δημόσιος τομέας υγείας κινδυνεύει.  Όμως, 
πέρα από τις διαπιστώσεις, διαπιστώσεις αποποίησης ευθυνών, δεν ακούσαμε προτάσεις για το πώς θα 
επιλυθούν τα προβλήματα, για να βελτιωθεί η κατάσταση.  Κάποιοι φυσικά βολεύονται, εάν το σύστημα θα 
καταρρεύσει, η απάντηση θα είναι πάρα πολύ εύκολη: «Δεν ευθυνόμαστε εμείς, ευθύνονται οι άλλοι», αλλά αυτή 
δεν είναι η ουσία.  Όλοι ευθυνόμαστε, γι’ αυτό σήμερα εδώ βρισκόμαστε ενώπιος ενωπίω. 

 Είσαστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έτοιμοι να αναλάβουμε από κοινού την ευθύνη, να προωθήσουμε 
προτάσεις επίλυσης των προβλημάτων που έχουν διαπιστωθεί και να αποτρέψουμε τον κίνδυνο κατάρρευσης 
του ΓΕΣΥ;  Να πατάξουμε τις καταχρήσεις που γίνονται σε βάρος του φορολογούμενου πολίτη;  Να 
αξιοποιήσουμε το εξειδικευμένο ιατρικό προσωπικό, για να αναβαθμίσουμε την προσφερόμενη περίθαλψη στους 
πολίτες και κύρια σε αυτούς που δεν έχουν την οικονομική δυνατότητα να την εξασφαλίσουν με άλλους τρόπους;  
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Να ενισχύσουμε τον δημόσιο τομέα, για να μπορέσει να καταστεί πραγματικά η ραχοκοκαλιά του τομέα της υγείας 
στην πατρίδα μας;  

 Εδώ λοιπόν είναι που πρέπει να απαντηθούν τα ερωτήματα.  Από την πλευρά της ΕΔΕΚ είμαστε έτοιμοι 
και με προτάσεις να προχωρήσουμε προς αυτή την κατεύθυνση.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κλείνοντας την ομιλία μου για τον προϋπολογισμό του 2020, δε θα μπορούσα να μην αναφερθώ έστω και 
σε συντομία στο εθνικό μας πρόβλημα. 

 Σήμερα βρισκόμαστε και πάλι ενώπιον μιας πρωτοβουλίας του γενικού γραμματέα του ΟΗΕ για 
διερεύνηση των προθέσεων, αλλά και των προϋποθέσεων για επανέναρξη ενός νέου γύρου συνομιλιών.  Η 
συσσωρευμένη εμπειρία από το παρελθόν θα έπρεπε να μας κάνει πιο σοφούς τόσο για τη διαδικασία που θα 
πρέπει να αποδεχθούμε όσο και για την βάση των συνομιλιών. 

 Η πλειοψηφία των πολιτικών δυνάμεων φαίνεται να στηρίζει την επανάληψη της ίδιας αποτυχημένης 
διαδικασίας, είτε αυτούσιας είτε με ανεπαίσθητες αλλαγές.  Όμως, αυτή η διαδικασία που ακολουθείται εδώ και 
τέσσερις δεκαετίες μας έχει οδηγήσει την πρώτη φορά στους δείκτες «Γκουεγιάρ» και στην αποτυχημένη 
συνάντηση του Γενάρη το 1985 στη Νέα Υόρκη, τη δεύτερη φορά, στο διχοτομικό σχέδιο «Ανάν», το οποίο ο 
λαός το απέρριψε, αλλά κάποιοι επιχειρούν να το επαναφέρουν και την τρίτη φορά στη πενταμερή διάσκεψη της 
Ελβετίας, η οποία στην ουσία σφράγισε έναν δεκαετή κύκλο αποτυχημένων διαπραγματεύσεων, χαρακτηριστικό 
του οποίου ήταν η συνεχής αναβάθμιση των απαιτήσεων της Τουρκίας και του κατοχικού καθεστώτος και οι 
συνεχείς υποχωρήσεις και παραχωρήσεις της πλευράς μας στη λογική ότι με αυτόν τον τρόπο θα φθάσουμε σε 
λύση, για να αποτρέψουμε τη μονιμοποίηση της διχοτόμησης.  Στην ουσία όμως αυτή η λογική, όπως 
επιβεβαιώνεται από τα γεγονότα, οδηγεί στην παράταση της σημερινής κατάστασης, στη μονιμοποίηση της 
διχοτόμησης και αναπόφευκτα μέσα από τη λύση της διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας, όπως επιχειρείται να 
εφαρμοστεί, και στη νομιμοποίησή της. 

 Στο Κραν Μοντανά η στάση της Τουρκίας δεν επέτρεψε τη λύση, όμως δεν της καταλογίσθηκαν ευθύνες, 
όπως ήταν οι φρούδες ελπίδες όσων στήριζαν αυτή τη διαδικασία. 

 Αντίθετα, ο γενικός γραμματέας πίστωσε την Τουρκία με εποικοδομητικό ρόλο και χρέωσε τη 
συνυπευθυνότητα και την αποτυχία στη δική μας πλευρά.   

 Η πρόσφατη συνάντηση στο Βερολίνο δημιουργεί προβληματισμό.  Η ανακοίνωση του γενικού γραμματέα 
για ενδιάμεση στρατηγική συμφωνία αποτελεί παγίδα.  Οι όροι αναφοράς που θα αποτελέσουν τη βάση μιας 
νέας διαπραγμάτευσης είναι ετεροβαρείς και δίνουν διαπραγματευτικό πλεονέκτημα στην Τουρκία. 

 Ο κίνδυνος ένταξης του ενεργειακού ως μέρους της διαπραγμάτευσης θα υποβαθμίσει ακόμα 
περισσότερο την ουσία του Κυπριακού.  Από θέμα εισβολής και συνεχιζόμενης κατοχής και εθνοκάθαρσης, που 
μεταφέρθηκε σταδιακά σε θέμα δικοινοτικής διευθέτησης, θα καταντήσει στο τέλος θέμα ενεργειακής ρύθμισης. 
Μετατράπηκε σε δικοινοτικό και τώρα υπάρχει ο κίνδυνος να γίνει ενεργειακό, όπως είναι οι τουρκικές επιδιώξεις. 

 Οι ευθύνες όλων όσων επιμένουν στη συνέχιση της ίδιας αποτυχημένης διαδικασίας είναι τεράστιες.  
Προσπαθούν να δικαιώσουν τον εαυτό τους για τις λανθασμένες τους επιλογές, αδιαφορώντας για το μέλλον της 
πατρίδας μας. 

 Για την ΕΔΕΚ δεν υπάρχουν διλήμματα. 

 Θα πρέπει να επιδιώξουμε την επαναφορά του Κυπριακού στη σωστή του βάση:  Σύγκλιση διεθνούς 
διάσκεψης, για να συζητήσει κατά προτεραιότητα τη διεθνή πτυχή, τερματισμό της κατοχής, αποχώρηση των 
τουρκικών στρατευμάτων, επιστροφή των προσφύγων, άμεση επιστροφή της πόλης της Αμμοχώστου.  

 Σήμερα οφείλουμε όσοι πραγματικά νοιαζόμαστε για το μέλλον της πατρίδας μας, να στείλουμε ένα σαφές 
μήνυμα:  Δεν πρόκειται να αποδεχθούμε και να νομιμοποιήσουμε μια λύση νατοϊκής έμπνευσης.  Μια λύση για 
την υλοποίηση της οποίας υπήρξε σειρά συνωμοσιών σε βάρος της πατρίδας μας.  Δεν είναι δυνατόν να 
επιτρέψουμε η Κυπριακή Δημοκρατία να καταλυθεί και να αντικατασταθεί από ένα νέο συνεταιριστικό κράτος. 

 Τέλος, όσον αφορά τα ανθρώπινα και τα πολιτικά δικαιώματα των πολιτών, θα αγωνιστούμε για την πλήρη 
διασφάλιση, ανεξάρτητα από την θρησκευτική ή την εθνοτική τους προέλευση. 

 Τέλος, ως ΕΔΕΚ θέλουμε να δηλώσουμε για ακόμα μια φορά ότι θα καταψηφίσουμε τον προϋπολογισμό, 
όχι γιατί δε διαπιστώνουμε θετικές δράσεις, αλλά γιατί διαφωνούμε με τη συνολική του φιλοσοφία.  Θετικές 
δράσεις έγιναν σε διάφορα υπουργεία και εδώ οφείλω να αναγνωρίσω τις θετικές δράσεις και του Υπουργείου 
Εργασίας, όπως είναι η παραχώρηση της σύνταξης χηρείας στους άνδρες, η επέκταση της άδειας μητρότητας, 
η παραχώρηση γονικής άδειας, η απόφαση για παραχώρηση πρόωρης σύνταξης στα άτομα με μεσογειακή 
αναιμία. 

 Θα υπερψηφίσουμε τέλος τους προϋπολογισμούς του Υπουργείου Άμυνας και του Υπουργείου 
Εξωτερικών ως ένδειξη εκτίμησης του σοβαρού εθνικού έργου που επιτελούν.   
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 Όμως, επιτρέψετε μου, κύριε Υπουργέ, να επικρίνω την κυβέρνηση και τις προηγούμενες για το γεγονός 
ότι, σε μία περίοδο όπου η πατρίδα μας αντιμετωπίζει ασύμμετρες απειλές, όπου κινδυνεύει η κρατική της 
υπόσταση, το Υπουργείο Εξωτερικών που έχει την ευθύνη να προασπίσει σε διπλωματικό και σε πολιτικό 
επίπεδο την κρατική υπόσταση της Κυπριακής Δημοκρατίας στον διεθνή χώρο έχει τον πιο φτωχό και τον πιο 
μικρό προϋπολογισμό.  Και μάλιστα μικρότερο από προϋπολογισμούς ημικρατικών οργανισμών. 

 Εύχομαι και ελπίζω ότι υπό την ηγεσία σας το Υπουργείο Οικονομικών στον επόμενο προϋπολογισμό θα 
αναθεωρήσει αυτή την τακτική και θα έχουμε ένα πιο υψηλό ποσοστό για το Υπουργείο Εξωτερικών. 

 Κλείνοντας, θα ήθελα να ευχαριστήσω όλο το προσωπικό της Βουλής που συνεργάστηκε και εργάστηκε 
για τη διαμόρφωση των συζητήσεων του προϋπολογισμού και των εκθέσεων, να ευχηθώ σε όλους καλές γιορτές, 
καλή χρονιά και όσους έχουν σήμερα τα ονομαστήριά τους, χρόνια πολλά!  Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Τον λόγο τώρα έχει ο πρόεδρος του Δημοκρατικού Κόμματος, κ. Νικόλας Παπαδόπουλος. 

 Έχετε τον λόγο, κύριε Παπαδόπουλε. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Έντιμοι κύριοι υπουργοί, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ήθελα και εγώ με τη σειρά μου να ευχαριστήσω τον πρόεδρο και τα μέλη της επιτροπής Οικονομικών 
για την ετοιμασία της έκθεσης του κρατικού προϋπολογισμού για το 2020.  Θα ήθελα ιδιαίτερα να ευχαριστήσω 
τις υπηρεσίες της Βουλής και ιδιαίτερα τη γραμματεία της επιτροπής Οικονομικών για τη δική τους σημαντική 
συμβολή σε αυτή τη διαδικασία. 

 Θα ήθελα επίσης να σημειώσω με ιδιαίτερη ικανοποίηση πως φέτος για πρώτη φορά έχουν κατατεθεί και 
εξεταστεί, αν όχι όλοι, οι πλείστοι των προϋπολογισμών των ημικρατικών οργανισμών, όπως προνοείται στο 
σύνταγμα, μία πρακτική που επιτρέπει τη σφαιρική εξέταση όλων των προϋπολογισμών, δίνοντας έτσι μία 
ολοκληρωμένη και όχι αποσπασματική εικόνα των κρατικών προϋπολογισμών.         

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το 2019 ήταν μία δύσκολη χρονιά για την Κύπρο και τον λαό μας.  Ήταν η χρονιά όπου το αφήγημα του 
success story συγκρούστηκε με την πραγματικότητα της κυπριακής οικονομίας.  Αυτό δε σημαίνει πως η 
κυπριακή οικονομία δεν έχει κάνει κάποια βήματα προς την ορθή κατεύθυνση.  Κάθε άλλο.  Εμείς δε μηδενίζουμε, 
αντίθετα αναγνωρίζουμε πως υπήρξαν σημαντικές θετικές εξελίξεις.  Για παράδειγμα, η αναβάθμιση της 
κυπριακής οικονομίας από τους οίκους αξιολόγησης που συνεχίζεται, πλην όμως σημειώνουμε τις 
προειδοποιήσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής στις εαρινές προβλέψεις της Κομισιόν για την κυπριακή οικονομία, 
που αφορούν κυρίως το ΓΕΣΥ και το κρατικό μισθολόγιο. 

 Ο θετικός ρυθμός ανάπτυξης της κυπριακής οικονομίας συνεχίζεται με έναν ρυθμό ανάπτυξης το 2019 
που προβλέπεται να φτάσει το 3,3% του ΑΕΠ και θα συνεχίσει το 2020, όπως προβλέπεται, στο 2,9%.  H μείωση 
της ανεργίας συνεχίζεται και έχει φτάσει στο 7%, όμως τονίζουμε πως αυτό παραμένει ένα πάρα πολύ υψηλό 
ποσοστό για τα κυπριακά δεδομένα και παρατηρούμε πως σημαντικά ποσοστά ανεργίας παραμένουν αναμεταξύ 
των νέων μας.  Σημειώνουμε επίσης πως ο προϋπολογισμός του 2020 παραμένει ισοσκελισμένος και 
καταγράφεται ένα πλεόνασμα της τάξης του 3% για το 2019. 

 Να μου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, παρά την κριτική στην οποία θα προβώ στη συνέχεια για κάποιες 
πτυχές της κυβερνητικής πολιτικής, να ευχηθώ στον νέο Υπουργό Οικονομικών καλή επιτυχία στο έργο που 
αναλαμβάνει.  Μακάρι να επιτύχει, ειλικρινά το λέω, καθώς η δική του επιτυχία μεταφράζεται σε ευημερία και 
προοπτική για τον λαό μας. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Η ανάκτηση της αξιοπιστίας της κυπριακής οικονομίας ήταν αποτέλεσμα θυσιών και στερήσεων του λαού 
μας και αποτελεί απόδειξη της δύναμης, αλλά και του πείσματος του κυπριακού επιχειρηματικού πνεύματος. 

  Η έξοδος από το μνημόνιο ήταν αποτέλεσμα δύσκολων αποφάσεων και αναγκαίων επιλογών, που 
δυστυχώς μας επέβαλαν λανθασμένες αποφάσεις και λανθασμένες πολιτικές του παρελθόντος. 

 Το Δημοκρατικό Κόμμα συνέβαλε με τον δικό του τρόπο στην προσπάθεια διαχείρισης της οικονομικής 
κρίσης των τελευταίων χρόνων.  Επιλέξαμε σε κρίσιμες στιγμές τον δύσκολο δρόμο της αποκατάστασης της 
αξιοπιστίας της κυπριακής οικονομίας και όχι τον εύκολο δρόμο του λαϊκισμού.  Επιμέναμε ότι η Κύπρος έπρεπε 
και πρέπει να διατηρήσει την ευρωπαϊκή της πορεία.  Κάναμε αυτά που έπρεπε να κάνουμε και ο λαός μας έκανε 
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αυτά που του ζητήσαμε.  Αυτή όμως είναι η στιγμή να αξιολογήσουμε κατά πόσο οι θυσίες του λαού μας έχουν 
φέρει τα επιθυμητά αποτελέσματα.   

 Ξεπεράσαμε την κρίση;  Αναμφίβολα, ναι.  Βγήκαμε από το μνημόνιο;  Φυσικά.  Είμαστε όμως success 
story;  Όχι και θα εξηγήσω τους λόγους.  

 Η εξυγίανση όντως πέτυχε στο σκέλος των δημοσιονομικών δαπανών.  Παραμένουν όμως σημαντικές 
ανισορροπίες στην κυπριακή οικονομία.  Δυστυχώς, οι καταστροφικά λανθασμένες αποφάσεις που μας 
επιβλήθηκαν το 2013, το κούρεμα των καταθέσεων και η επίθεση της Κεντρικής Τράπεζας κατά του κυπριακού 
τραπεζικού συστήματος προς εξυπηρέτηση ξένων συμφερόντων ακόμη δεν έχουν ξεπεραστεί.  Δεν είναι τυχαίο 
πως πέντε χρόνια μετά την καταστροφή του 2013 η οικονομία μας και ιδιαίτερα το τραπεζικό μας σύστημα ακόμη 
δεν έχουν ξεπεράσει τις βασικές συστημικές τους αδυναμίες. 

 Το 2019 ήταν η χρονιά που ολοκληρώθηκε η χρεοκοπία του συνεργατισμού και το ξεπούλημα των 
εργασιών του στην Ελληνική Τράπεζα.  Και, ενώ το πόρισμα της ερευνητικής επιτροπής για την κατάρρευση του 
συνεργατισμού απέδωσε ξεκάθαρα τις ευθύνες για τη χρεοκοπία στην παρούσα κυβέρνηση, στη συνέχεια με 
ιδιαίτερη σπουδή αυτό τοποθετήθηκε  από την κυβέρνηση χωρίς περιστροφές στον κάλαθο των αχρήστων. 

 Είχαμε τη χρεοκοπία ακόμη μίας κυπριακής αερογραμμής και η Κύπρος εξακολουθεί να παραμένει ένας 
απομονωμένος αεροπορικός προορισμός με ψηλά ναύλα. 

 Τα τελευταία εφτά χρόνια ο λαός μας έχει χάσει το ένα τρίτο του κατά κεφαλήν ΑΕΠ.  Αυτή είναι η 
μεγαλύτερη μείωση κατά κεφαλήν ΑΕΠ στην Ευρωπαϊκή Ένωση μετά την Ελλάδα. 

 Εξακολουθούμε να είμαστε η χώρα με το υψηλότερο ιδιωτικό χρέος στην Ευρώπη και η χώρα με τα 
μεγαλύτερα σε αναλογία μεγέθους μη εξυπηρετούμενα δάνεια (ΜΕΔ).  Και συνεχίζονται οι πιέσεις στο τραπεζικό 
μας σύστημα, όπως έχουν εξάλλου δείξει και τα αποτελέσματα των τελευταίων stress tests των τραπεζών.  Τα 
ΜΕΔ συνεχίζουν να αποτελούν το μεγαλύτερο πρόβλημα, αλλά και τον μεγαλύτερο κίνδυνο για την κυπριακή 
οικονομία. 

 Τα αποτελέσματα κατ’ ακρίβειαν της διαχείρισης των ΜΕΔ μέχρι σήμερα είναι καταθλιπτικά:  Οι Κύπριοι 
φορολογούμενοι έχουν πληρώσει πάνω από €1,8 δις για τη στήριξη της Λαϊκής Τράπεζας, έχουν πληρώσει €5,2 
δις για τον συνεργατισμό χωρίς τις εγγυήσεις της Ελληνικής.  Οι Κύπριοι καταθέτες, οι κάτοχοι αξιογράφων και 
οι μέτοχοι των δύο μεγαλύτερων τραπεζών έχουν πληρώσει περίπου €20 δις το 2013 για το κούρεμα.  
Πληρώσαμε δηλαδή σύνολο €27 δις, για να διαχειριστούμε ένα πρόβλημα €27 δις ΜΕΔ.  Αν συγκριθούμε με την 
Ιρλανδία η οποία πλήρωσε €30 δις, για να διαχειριστεί ένα πρόβλημα €80 δις ΜΕΔ, έχουμε δηλαδή το ίδιο σχεδόν 
με την Ιρλανδία, για να διαχειριστούμε το δικό μας πρόβλημα, αλλά είμαστε το ένα δέκατο της Ιρλανδίας και 
ακόμη δεν έχουμε λύσει το πρόβλημα. 

 Όντως μειώθηκαν τα ΜΕΔ στα €10,5 δις, τουλάχιστον στα χαρτιά.  Όμως πώς έχει επιτευχθεί αυτή η 
μείωση;  Τα περισσότερα απλά έχουν μετακινηθεί από τους ισολογισμούς των τραπεζών σε ταμεία, στην 
ΚΕΔΙΠΕΣ και στην Apollo, μέσω της πώλησης πακέτων δανείων.  Άρα, δεν έχει μειωθεί ο δανεισμός, απλά έχει 
αλλάξει χέρια.  Αυτά τα δάνεια θα εισπραχθούν είτε με τον έναν τρόπο είτε με τον άλλον.  Αντίθετα, οι 
αναδιαρθρώσεις των δανείων έχουν αποτύχει, κυρίως γιατί δεν υπάρχει η απαραίτητη χρηματοδότηση γι’ αυτές 
τις αναδιαρθρώσεις, παρά τα χαμηλά δανειστικά επιτόκια, γιατί τα ταμεία που έχουν αγοράσει αυτά τα δάνεια, 
ενώ έχουν τη δυνατότητα διαγραφής των δανείων, καθώς τα έχουν αγοράσει πάρα πολύ φτηνά, κάτι που 
δυνητικά θα ωφελήσει τους δανειολήπτες, δεν μπορούν να προχωρήσουν σε αυτές τες διευθετήσεις, γιατί καμία 
τράπεζα δεν είναι διατεθειμένη να δανείσει δανειολήπτη που έχει ΜΕΔ, για να αναδιαρθρώσει το δάνειό του.  
Άρα, βρισκόμαστε αντιμέτωποι με έναν επικίνδυνο φαύλο κύκλο.  Ενώ οι τράπεζές μας έχουν ρευστότητα, δε 
δανείζουν, επειδή όλοι είναι καταχρεωμένοι.  Ενώ τους συμφέρουν οι αναδιαρθρώσεις, δεν προχωρούν, επειδή 
κανένας δεν τις χρηματοδοτεί. 

 Ποιοι όμως έχουν καταφέρει να μειώσουν τα ΜΕΔ τους;  Είναι πάρα πολύ απλό.  Μόνο οι μεγαλύτερες 
εταιρείες της Κύπρου, εκείνες που είχαν να δώσουν ακίνητα, «φιλέτα» έναντι δανείων, εκείνες που ήταν πολύ 
μεγάλες, για να κλείσουν.  Οι μεγαλύτερες εταιρείες της Κύπρου όντως μείωσαν τα ΜΕΔ τους δάνεια από τα €5 
δις που ήταν το 2013 κατά €4 δις, δηλαδή στο €1 δις που είναι σήμερα.  Αυτό έγινε κυρίως μέσω της ανταλλαγής 
των ακινήτων.  Πόσες είναι αυτές, οι μεγαλύτερες εταιρείες της Κύπρου;  Είναι μόνο εκατόν εταιρείες.  Οι 
υπόλοιποι, τα δάνεια των μικρομεσαίων επιχειρήσεων, τα στεγαστικά δάνεια, έχουν μείνει περίπου στο ίδιο 
επίπεδο, γι’ αυτό εξάλλου συνεχίζουμε να αντιμετωπίζουμε προβλήματα μέχρι σήμερα, επειδή ο ιδιωτικός 
δανεισμός δεν έχει μειωθεί αισθητά για τον περισσότερο κόσμο.  Αντί να απελευθερώσουμε την κυπριακή 
οικονομία από τον ιδιωτικό δανεισμό και τον στραγγαλισμό των ΜΕΔ, δημιουργώντας μία «κακή» τράπεζα, 
αφήσαμε την κυπριακή οικονομία να ασφυκτιά κάτω από το ασήκωτο βάρος αυτών των δανείων.  

 Δυστυχώς, οι δικές μας εισηγήσεις τότε για τη δημιουργία αυτής της «κακής» τράπεζας αγνοήθηκαν με 
καταστροφικά αποτελέσματα για τον Κύπριο φορολογούμενο.  Μόνο για τον συνεργατισμό έχουμε ήδη πληρώσει 
€5,3 δις για τη δημιουργία της ΚΕΔΙΠΕΣ,  χωρίς να υπολογίζουμε τις εγγυήσεις.  Ως αποτέλεσμα δυστυχώς, ο 
κίνδυνος των μαζικών εκποιήσεων παραμένει.  Γι’ αυτό τον λόγο, κύριε Πρόεδρε, επιμένουμε για τα εξής: 
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• Το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας πρέπει και μπορεί να προσφέρει προστασία στις ευάλωτες ομάδες του 
πληθυσμού μας, αλλά αυτό πρέπει να ενισχυθεί.  

• Το σχέδιο «Εστία», το οποίο έχει αποτύχει, πρέπει άμεσα να αναθεωρηθεί, να μειωθεί η γραφειοκρατία 
του, να γίνουν πιο ευέλικτα τα κριτήρια.  Οφείλει η κυβέρνηση να συνειδητοποιήσει σε ποιους απευθύνεται 
το σχέδιο «Εστία», σε ανθρώπους φυσικά που αντιμετωπίζουν σημαντικά οικονομικά και κοινωνικά 
προβλήματα, σε συνταξιούχους, σε λήπτες ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος, πτωχεύσαντες κ.ά.  Δεν 
μπορεί το σχέδιο «Εστία» να λειτουργήσει ως ιερά εξέταση αυτών των αιτητών.   

• Απαιτούμε όπως ο Μηχανισμός Επίλυσης Διαφορών της Κεντρικής Τράπεζας, τον οποίο έχει υποσχεθεί 
να παρουσιάσει ο νέος Διοικητής της Κεντρικής Τράπεζας στη Βουλή, να κατατεθεί άμεσα και μόλις αυτός 
εγκριθεί από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα.  Αναμένουμε ότι αυτός ο μηχανισμός θα περιλαμβάνει 
την εξέταση παράνομων και καταχρηστικών χρεώσεων, τη διαπίστωση του πραγματικού υπολοίπου του 
χρέους, την πιστή εφαρμογή της δεοντολογίας των τραπεζών για τις αναδιαρθρώσεις και τις εκποιήσεις. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Ένα άλλο τρανταχτό παράδειγμα λανθασμένων χειρισμών είναι το φιάσκο με το εμπορικό σήμα του 
χαλλουμιού, γιατί μετά το Ηνωμένο Βασίλειο τώρα κινδυνεύουμε να χάσουμε και το ευρωπαϊκό σήμα, καθώς 
εκκρεμούν σχετικές ενστάσεις, ενώ παράλληλα το γεωγραφικό εμπορικό σήμα POP δεν προχωρά για έγκριση 
από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για πολιτικούς λόγους.  Η διαχείριση του εμπορικού σήματος του χαλλουμιού 
αποτελεί μνημείο ευθυνοφοβίας, ανικανότητας και προχειρότητας από πλευράς της κυβέρνησης.  Υπάρχουν 
πολιτικές ευθύνες γι’ αυτή τη διαχείριση του πιο σημαντικού εμπορικού σήματος  της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

 Περαιτέρω, κύριε Πρόεδρε, υπενθυμίζουμε πως στους υπόλοιπους κίνδυνους και ανισορροπίες της 
κυπριακής οικονομίας έρχεται να προστεθεί και ο κίνδυνος αποδοχής του αιτήματος επαναφοράς των αποκοπών 
στους μισθούς των δημοσίων υπαλλήλων από το Ανώτατο Δικαστήριο. Τονίζεται πως μία επικυρωτική απόφαση 
του Ανώτατου Δικαστηρίου θα σημαίνει μία επιπρόσθετη δαπάνη της τάξης του €1 δις μέσα στα επόμενα πέντε 
χρόνια, €844 εκατομ. μέχρι το 2023, κάτι που, αν υλοποιηθεί, θα εκτροχιάσει πλήρως τους δημοσιονομικούς 
σχεδιασμούς.  

 Μια από τις μεγαλύτερες προκλήσεις που θα έχουμε να αντιμετωπίσουμε το 2020  ως κοινωνία θα είναι η 
ολοκληρωμένη εφαρμογή του Γενικού Συστήματος Υγείας.  Τα οφέλη στην κυπριακή κοινωνία από τη σωστή 
εφαρμογή αυτής της μεταρρύθμισης είναι σημαντικά, τεράστια και αυταπόδειχτα, γι’ αυτό και το Δημοκρατικό 
Κόμμα υποστηρίζει την εφαρμογή του ΓΕΣΥ, όπως αυτό έχει ψηφιστεί από τη Βουλή.  Παράλληλα όμως, 
οφείλουμε να επισημάνουμε κινδύνους από την κακή εφαρμογή του ΓΕΣΥ και να εκφράσουμε την ανησυχία μας 
από τα στοιχεία που μέχρι στιγμής έχουμε μπροστά μας. 

 Δυστυχώς, αυτό που διαπιστώνουμε μέχρι στιγμής είναι ότι το ΓΕΣΥ το οποίο εφαρμόζεται δεν είναι το 
ΓΕΣΥ που ψηφίσαμε.  Υπενθυμίζεται ότι ο σφαιρικός προϋπολογισμός ήταν μία από τις βασικές προϋποθέσεις 
του ΓΕΣΥ, καθώς είναι ο σφαιρικός προϋπολογισμός που θα συγκρατήσει τις δαπάνες, έτσι ώστε να μη φύγουν 
εκτός ελέγχου.  Όμως από τη μία οι Κύπριοι φορολογούμενοι εγγυώνται τα ελλείμματα των δημόσιων 
νοσηλευτηρίων και από την άλλη ακούγεται η εισήγηση πως θα εγγυηθούμε τις αμοιβές και τα ελλείμματα των 
ιδιωτικών νοσηλευτηρίων που θα μπουν στο ΓΕΣΥ σε έξι μήνες.  Άρα, πάει περίπατο ο σφαιρικός 
προϋπολογισμός. 

 Σημειώνεται, κύριε Πρόεδρε, ότι στη μελέτη της Mercer στη βάση της οποίας ψηφίσαμε το ΓΕΣΥ 
υπολογιζόταν ότι τα αρχικά ελλείμματα των δημόσιων νοσηλευτηρίων θα ήταν περίπου €100 εκατομ. τον χρόνο 
για τα επόμενα πέντε χρόνια.  Επειδή όμως δεν έχει προχωρήσει η αυτονόμηση των νοσοκομείων και δεν 
ξέρουμε πότε θα προχωρήσει η αυτονόμηση των νοσοκομείων με τον ΟΚΥΠΥ όπως λειτουργεί σήμερα, ήδη 
βρισκόμαστε στα €340 εκατομ. έλλειμμα για το 2019 χωρίς την ενδονοσοκομειακή φροντίδα που θα ξεκινήσει 
τον Ιούνη, η οποία θα επιφέρει τις μεγάλες δαπάνες.  Από την άλλη, ο ΟΑΥ παρουσιάζεται ανίκανος να ελέγξει 
τις σπατάλες και τις καταχρήσεις στο σύστημα που διαπιστώνουμε μέχρι σήμερα, προφανώς γιατί κάποιοι 
εμπλεκόμενοι φορείς φαίνεται να είναι στοχοπροσηλωμένοι να καταχραστούν όσο μεγαλύτερο μερίδιο μπορούν 
από την πίτα του ΓΕΣΥ, αφού θεωρούν ότι κανένας δεν τους ελέγχει.   

 Ως αποτέλεσμα της κακοδιαχείρισης που παρατηρείται μέχρι σήμερα ο προϋπολογισμός του Υπουργείου 
Υγείας έχει εκτοξευθεί από τα €580 εκατομ. που ήταν  το 2018 σε σχεδόν €1 δις για το 2020 και αυτές οι δαπάνες 
είναι πέραν και χωρίς τις δαπάνες του ΓΕΣΥ.  Οι δαπάνες του ΟΑΥ είναι επιπρόσθετες του €1 δις του Υπουργείου 
Υγείας.  Και, αν ήταν να δαπανάμε €1 δις τον χρόνο, αλλά να έχουμε τα καλύτερα νοσοκομεία στον κόσμο, εγώ 
θα έλεγα χαλάλι να πληρώσουμε να τα έχουμε.  Αυτή όμως είναι η εικόνα των δημόσιων νοσηλευτηρίων;  Έχουμε 
τα καλύτερα δημόσια νοσοκομεία στον κόσμο ή είναι στα πρόθυρα της κατάρρευσης;  Εάν δεν γίνει κάτι 
δραματικό σύντομα, το ΓΕΣΥ κινδυνεύει να τιναχτεί στον αέρα πριν καν ξεκινήσει.  Καλούμε την κυβέρνηση 
άμεσα να μας παρουσιάσει τις προτάσεις της για την αντιμετώπιση των προβλημάτων κακοδιαχείρισης που 
παρουσιάζει το ΓΕΣΥ. 

 Κύριε Πρόεδρε,   
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 Σήμερα είναι η Παγκόσμια Μέρα κατά της Διαφθοράς.  Δυστυχώς, η Κύπρος, βάσει των στοιχείων της 
Παγκόσμιας Τράπεζας, παρουσίασε τη μεγαλύτερη αύξηση σε επίπεδα διαφθοράς κατά την πενταετία 2013-
2018.  Δυσοίωνες είναι οι προβλέψεις και για το 2019, εάν λάβουμε υπόψη τα περιστατικά που 
δημοσιοποιήθηκαν κατά τον απερχόμενο χρόνο.  Η κυβέρνηση και προσωπικά ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας με 
τη στάση και τη συμπεριφορά τους έχουν οδηγήσει την Κύπρο σε διεθνή περιφρόνηση όσον αφορά τη λειτουργία 
των θεσμών της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

 Όταν άλλα κράτη αναφέρονται στις νομοθετικές πρωτοβουλίες και τα μέτρα που έχουν λάβει, για να 
περιορίσουν τη διαφθορά, στην Κύπρο μπορούμε να μιλάμε μόνο για τις μίζες και τις βίζες, που λέει ο κ. Περδίκης.  
Δυστυχώς, είτε μας αρέσει είτε όχι, έχει δημιουργηθεί διεθνώς η αντίληψη πως υπάρχει διαπλοκή και διαφθορά 
στο πρόγραμμα εκχώρησης υπηκοοτήτων, των «χρυσών» διαβατηρίων, όπως κακώς έχει αυτό γίνει γνωστό 
στην Κύπρο.  Η ζημιά που έχει προκαλέσει αυτή η εικόνα στην αξιοπιστία της χώρας μας είναι ανυπολόγιστη.  
Άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης ενισχύουν τις ανεξάρτητες αρχές και τους θεσμούς που μπορούν να 
αποκαλύψουν σκάνδαλα και να φέρουν τους υπεύθυνους στη δικαιοσύνη.  Στην Κύπρο δυστυχώς βλέπουμε 
συστηματικά η κυβέρνηση να  υπονομεύει το έργο και τον θεσμό του Γενικού Ελεγκτή και του Γενικού Εισαγγελέα.  
Το Δημοκρατικό Κόμμα επιμένει πώς: 

• πρέπει άμεσα η κυβέρνηση να φέρει κανονισμούς για την εκχώρηση υπηκοοτήτων, οι οποίοι κανονισμοί 
θα περιλαμβάνουν διάφανα και αντικειμενικά κριτήρια, τα οποία θα εγκρίνει η Βουλή των Αντιπροσώπων, 

• οι θεσμοί του Γενικού Ελεγκτή και του Γενικού Εισαγγελέα πρέπει να αφεθούν απερίσπαστοι να επιτελούν 
τα καθήκοντά τους μακριά από κομματικές σκοπιμότητες και παρεμβάσεις, 

• πρέπει να επεκταθούν οι αρμοδιότητες της ανεξάρτητης αρχής εξέτασης του ασυμβίβαστου κρατικών 
αξιωματούχων, έτσι ώστε να γίνεται συνεχής έλεγχος, ακόμη και μετά από τον διορισμό του αξιωματούχου.    

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Το 2020 θα είναι μία χρονιά προκλήσεων.  Ως Δημοκρατικό Κόμμα επιλέγουμε να συνεχίσουμε να 
διαδραματίζουμε έναν υπεύθυνο και σταθεροποιητικό ρόλο.  Δηλώνουμε έτοιμοι να συνεργαστούμε εντός της 
Βουλής των Αντιπροσώπων, για να προωθήσουμε σωστές πολιτικές.  Αυτό δε σημαίνει πως απαλλάσσουμε την 
κυβέρνηση από τις ευθύνες της για λανθασμένους χειρισμούς ούτε και δίνουμε λευκή επιταγή στην κυβέρνηση 
του Νίκου Αναστασιάδη και του Δημοκρατικού Συναγερμού.  Θα είμαστε αυστηρά επικριτικοί για τα όποια 
κυβερνητικά λάθη.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το Δημοκρατικό Κόμμα διεκδίκησε συγκεκριμένες αλλαγές στον προϋπολογισμό του 2020.  Με 
ικανοποίηση είδαμε κάποιες από τις εισηγήσεις μας να υιοθετούνται από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας και την 
κυβέρνηση.  Πετύχαμε τροποποιήσεις στον προϋπολογισμό του 2020, όπως επιπρόσθετη αύξηση στο ειδικό 
επίδομα των χαμηλοσυνταξιούχων με ένα πρόσθετο κονδύλι €19 εκατομ.  Επιπρόσθετα, πετύχαμε την αύξηση 
της πρόνοιας του Στεγαστικού Σχεδίου Αναζωογόνησης Ορεινών και Ακριτικών Περιοχών με συνολική πρόνοια 
που θα ανέλθει στα €4,6 εκατομ.  Πετύχαμε αύξηση της οικονομικής βοήθειας προς τους κατοίκους των 
ημιορεινών περιοχών με ένα κονδύλι €2,5 εκατομ. και διεύρυνση των κριτηρίων για αύξηση των δικαιούχων, 
καθώς και αύξηση της πρόνοιας για αναπτυξιακά έργα, μεταξύ αυτών και ο δρόμος Λευκωσίας-Ανθούπολης-
Ευρύχου. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Για όλους τους λόγους που έχω προαναφέρει και επειδή βλέπουμε να έχουν υιοθετηθεί εισηγήσεις του 
Δημοκρατικού Κόμματος και επειδή θέτουμε ως προτεραιότητα τη σταθερότητα της κυπριακής οικονομίας, το 
Δημοκρατικό Κόμμα θα υπερψηφίσει τον κρατικό προϋπολογισμό του 2020.  Επιμένουμε όμως πως πρέπει να 
γίνουν περισσότερα για την αποκατάσταση της κυπριακής κοινωνίας, στο μέτρο του δυνατού και μέσα στα 
πλαίσια των δημοσιονομικών μας δυνατοτήτων.  Δεν πρέπει ποτέ ξανά να θέσουμε σε αμφιβολία την αξιοπιστία 
της κυπριακής οικονομίας με παράλογο υπερδανεισμό, υπερβολικές δαπάνες και ελλείμματα. 

 Φυσικά, κύριε Πρόεδρε, είμαστε οι πρώτοι που αναγνωρίζουμε πως σημαντικά κοινωνικοοικονομικά 
προβλήματα παραμένουν:   

• Ο δείκτης της φτώχιας στην Κύπρο παραμένει τρεις ποσοστιαίες μονάδες πάνω από τον μέσο όρο της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης του 25%. 

• Επιμένουμε πως είναι παντελώς ανεπαρκής ο προϋπολογισμός για την αμυντική θωράκιση σε επίπεδα 
που γεννούν αμφιβολίες κατά πόσο η συντήρηση του εξοπλισμού της Εθνικής Φρουράς είναι πλέον 
εφικτή, πόσω μάλλον η αγορά νέων εξοπλιστικών προγραμμάτων.     

• Πιστεύουμε πως πρέπει να προχωρήσει η μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης με τη σημαντική 
μείωση των δήμων και τη συμπλεγματοποίηση υπηρεσιών, όμως εκφράζουμε τον έντονο προβληματισμό 
μας πως η κυβερνητική πρόταση που έχει κατατεθεί περιλαμβάνει πρόνοιες που θα πρέπει να συζητηθούν 
περαιτέρω σε κοινοβουλευτικό επίπεδο.  
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• Πρέπει να επανεξεταστεί ο τρόπος λειτουργίας του ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος, για να βελτιωθούν 
άδικα κριτήρια, να μειωθούν η γραφειοκρατία και οι καθυστερήσεις στις εγκρίσεις, αλλά και από την άλλη 
να αντιμετωπιστούν καταχρήσεις από εκείνους που αρνούνται να δουλέψουν. 

• Η γάγγραινα της γραφειοκρατίας και η μειωμένη παραγωγικότητα πρέπει να αντιμετωπιστούν με μία 
αποτελεσματική μεταρρύθμιση της δημόσιας υπηρεσίας, μεταξύ άλλων με την αποβολή κομματικών 
παρεμβάσεων σε αξιολογήσεις, προαγωγές και προσλήψεις. 

• Η προώθηση της καινοτομίας και της έρευνας πρέπει να φτάσει σε ευρωπαϊκά επίπεδα, γιατί για χρόνια 
ακολουθούσαμε ένα λανθασμένο μοντέλο σε αυτό τον τομέα.   

 Απαιτείται η άμεση απεξάρτησή μας από τα εισαγόμενα καύσιμα και τα ενεργειακά μονοπώλια.  
Χρειαζόμαστε την περαιτέρω προώθηση των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας, αλλά και την αξιοποίηση του δικού 
μας φυσικού αερίου.  Απαιτούμε την πλήρη ελευθεροποίηση της παραγωγής ενέργειας στον τόπο μας εντός του 
2020, έστω και με ένα χρόνο καθυστέρηση από τους αρχικούς σχεδιασμούς, χωρίς όμως άλλες αναβολές. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Το 2020 πρέπει να είναι η χρονιά της αποκατάστασης.  Απαιτούμε την αναβάθμιση και την ενίσχυση των 
θεσμών της Κυπριακής Δημοκρατίας, την πάταξη της διαπλοκής και της διαφθοράς.  Να ενισχύσουμε το 
κοινωνικό κράτος.  Να βοηθήσουμε την ανάπτυξη της οικονομίας.  Να βελτιώσουμε το επίπεδο ποιότητας ζωής 
για όλους τους πολίτες αυτού του τόπου.  Αυτές είναι οι προκλήσεις που έχουμε να αντιμετωπίσουμε.  Να 
αποδώσουμε πίσω σ’ εκείνους που θυσίασαν πολλά, για να διασωθεί το κράτος, τα οφέλη που τους αξίζουν και 
σε αυτή τη προσπάθεια το Δημοκρατικό Κόμμα συνεχίζει να δηλώνει το παρόν του. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Βρισκόμαστε σε μία δύσκολη και κρίσιμη συγκυρία στο Κυπριακό.  Βιώνουμε ένα παρατεταμένο αδιέξοδο 
μετά την κατάρρευση των διαπραγματεύσεων στο Κραν Μοντανά.  Ακόμη και μετά την τριμερή συνάντηση στο 
Βερολίνο, είναι αμφίβολη η επανέναρξη των διαπραγματεύσεων, λόγω του ότι βρίσκεται στο απόγειό της η 
τουρκική αδιαλλαξία και προκλητικότητα.  Δεν είναι τυχαίο πως η απάντηση της Τουρκίας στη συνάντηση του 
Βερολίνου ήταν το μνημόνιο συναντίληψης Τουρκίας-Λιβύης, ενώ οι παραβιάσεις στην ΑΟΖ και στην Πράσινη 
Γραμμή συνεχίζονται αμείωτα.  Πλέον, ακολουθώντας την πάγια τακτική της, η Τουρκία, ενώ έχει ήδη πάρει τις 
νέες υποχωρήσεις που ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας έχει δώσει στο Βερολίνο, δηλαδή τους όρους αναφοράς, 
που αυτοί θα περιλαμβάνουν, εάν συμφωνηθούν, μεταξύ άλλων το κοινό ανακοινωθέν του Φεβρουαρίου του 
2014, τις λεγόμενες «συγκλίσεις», το Πλαίσιο Γκουτέρες και την ενδιάμεση στρατηγική συμφωνία, τώρα θέτει 
νέους όρους για την επανέναρξη των διαπραγματεύσεων, που θα έρθουν να προστεθούν σε αυτούς τους όρους 
που ήδη έχουν συμφωνηθεί.  Είναι όντως απογοητευτικό το γεγονός το ότι για ακόμη μια φορά η πλευρά μας 
έπεσε στην ίδια παγίδα:  δώσαμε νέες υποχωρήσεις, για να συνεχίσει η διαδικασία, η Τουρκία τις έχει πάρει και 
τώρα ζητά κι άλλες. 

 Η σημερινή συζήτηση λοιπόν διεξάγεται μέσα σε ένα περιβάλλον ιδιαίτερα τεταμένο.  Αυτό το περιβάλλον 
κατά τη δική μας άποψη περιγράφεται από τις εξής διαπιστώσεις:  Πρώτη διαπίστωση.  Το Κυπριακό παραμένει 
άλυτο με αποκλειστική ευθύνη της Τουρκίας.  Παράλληλα όμως, η ελληνοκυπριακή κοινότητα παραμένει σε 
μεγάλο βαθμό εγκλωβισμένη στην αποτυχημένη πολιτική των τελευταίων εντεκάμιση χρόνων, η οποία, αντί να 
δημιουργεί προϋποθέσεις επίτευξης σωστής λύσης, οδηγεί σε παγίωση διαδικαστικών ή ουσιαστικών 
μονομερών υποχωρήσεων της ελληνοκυπριακής κοινότητας, επιτρέπει την καθιέρωση και συζήτηση μόνο της 
τουρκικής ατζέντας, δίνει διεθνώς την εντύπωση απενοχοποίησης της Τουρκίας και μάλιστα μόνο σε σχέση με 
το Κυπριακό, ανέχεται ή ενθαρρύνει την αναβάθμιση του κατοχικού ψευδοκράτους και του κατοχικού ηγέτη και 
επιφέρει διαρκή υποβάθμιση της Κυπριακής Δημοκρατίας και των θεσμών της σε καθημερινή βάση. 

 Επιπρόσθετα, είναι προφανές ότι οι περιβόητοι πλέον όροι αναφοράς δεν μπορούν να οδηγήσουν σε 
σωστή λύση, αλλά αντίθετα κλειδώνουν μια σειρά θεμελιωδών υποχωρήσεων της πλευράς μας, αφήνουν στο 
απυρόβλητο την Τουρκία στις κρίσιμες πτυχές της ασφάλειας και των εγγυήσεων και οδηγούν με μαθηματική 
ακρίβεια είτε σε μία κακή λύση είτε σε ένα νέο αδιέξοδο. 

 Δεύτερη διαπίστωση.  Η Τουρκία εντείνει την επεκτατική και αδιάλλακτη στάση της.  Είναι προφανές ότι 
όσοι αφελώς ποντάρουν εδώ και μερικά χρόνια σε μια ιδεατή γενναιοδωρία της τουρκικής πλευράς διαψεύδονται 
με τον πιο εμφαντικό τρόπο, ενώ όσοι δήλωναν έτοιμοι να εμπιστευτούν την Τουρκία ή ακόμα τον ίδιο τον Τούρκο 
Πρόεδρο Ταγίπ Ερντογάν αντιλαμβάνονται πλέον τους καταστροφικούς κινδύνους αυτής της εκτίμησής τους. 

 Τρίτη διαπίστωση.  Η Τουρκία επέλεξε την κλιμάκωση σε όλα ανεξαιρέτως τα μέτωπα που η ίδια 
δημιουργεί και συντηρεί:   

• Η καταδικαστέα και απολύτως παράνομη εισβολή στη Συρία.  

• Η ένταση με το Ισραήλ και την Αίγυπτο.  
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• Η συνεχιζόμενη κατοχή του νησιού μας.  

• Η νέα κατοχή στην ΑΟΖ. 

• Οι επεκτατικές ενέργειες στη Νεκρή Ζώνη της Κύπρου.  

• Η παράνομη δράση της στην κυπριακή ΑΟΖ.  

• Η ένταση στο Αιγαίο και η αμφισβήτηση της κυριαρχίας της Ελλάδας σε διάφορες περιοχές. 

• Το μνημόνιο συναντίληψης με τη Λιβύη. 

• Ο εκβιασμός εναντίον της Ευρωπαϊκής Ένωσης για το προσφυγικό και η προκλητική ρητορική της ενάντια 
σε όλες τις γειτονικές της χώρες, αλλά και ενάντια σε διεθνείς οργανισμούς δείχνουν ότι επιχειρεί να 
μεγιστοποιήσει τις απαιτήσεις της σε όλα τα επίπεδα και να διευρύνει τις πιθανές επιλογές της στο μέγιστο 
δυνατό βαθμό. 

 Τέταρτη διαπίστωση.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά και ο Οργανισμός Ηνωμένων Εθνών, οι ΗΠΑ και οι 
διεθνείς παράγοντες ευρύτερα, αν και έχουν τις δυνατότητες και τα μέσα, εμφανίζονται αυτή τη στιγμή απρόθυμοι 
να επιβάλουν στην Τουρκία τη νομιμότητα και το διεθνές δίκαιο, ενώ παράλληλα ταλανίζονται από δικές τους 
μεγάλες πολιτικές κρίσεις, όπως είναι το Brexit, αλλά και η διαδικασία κατηγορίας του Προέδρου των ΗΠΑ στο 
Κογκρέσο.  

 Πέμπτη διαπίστωση.  Όλοι ανεξαιρέτως δυστυχώς οι Τουρκοκύπριοι πολιτικοί έχουν ταυτιστεί και 
ευθυγραμμιστεί πλήρως με τις οδηγίες και τις στοχεύσεις της Τουρκίας στο Κυπριακό, οι οποίες στοχεύσεις 
ουδεμίαν σχέση έχουν με τα καλώς νοούμενα συμφέροντα των Τουρκοκυπρίων. 

 Έκτη διαπίστωση.  Η αχρείαστη και άστοχη παραφιλολογία για χαλαρή ομοσπονδία, για κοινοβουλευτική 
δημοκρατία και άλλα πολλά έχουν προφανώς σχηματίσει την εντύπωση σε Τούρκους αξιωματούχους ότι η δική 
μας πλευρά είναι έτοιμη να συζητήσει λύσεις δύο κρατών και συνομοσπονδίας, αφού πλέον απροκάλυπτα 
καταθέτουν τέτοιας μορφής λύσεις και νέες ιδέες στο τραπέζι.  Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας οφείλει να κάνει τη 
δική του αυτοκριτική για αυτή την εικόνα που ο ίδιος έχει δημιουργήσει, καθώς αυτή η εντύπωση εμποδίζει στο 
τέλος της ημέρας την επίλυση του Κυπριακού.  

 Μέσα σε αυτό το τοπικό και διεθνές πολιτικό περιβάλλον το Δημοκρατικό Κόμμα εκτιμά ότι πρώτη 
προτεραιότητά μας ως πολιτείας πρέπει να είναι η υπεράσπιση, η ενίσχυση και η συνέχιση της Κυπριακής 
Δημοκρατίας.  Αυτό το τρίπτυχο πρέπει να τίθεται ως επικεφαλίδα τόσο των προσπαθειών μας για 
απελευθέρωση από την τουρκική κατοχή όσο και των προσπαθειών μας για ανάπτυξη και πρόοδο.  Με βάση 
λοιπόν αυτό το τρίπτυχο, το Δημοκρατικό Κόμμα προτείνει τη διεκδίκηση μέτρων και κυρώσεων της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης κατά της Τουρκίας για την παράνομη δράση της στην κυπριακή ΑΟΖ.  Αυτό πρέπει να γίνεται μεθοδικά, 
με συνέχεια και συνέπεια, χωρίς σπασμωδικές ή αντιφατικές ενέργειες, όπως παρατηρήθηκε το περασμένο 
καλοκαίρι.   

 Οι αποφάσεις του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου προσφέρουν ένα καλό θεμέλιο για κάτι τέτοιο, ενώ η αρνητική 
εικόνα της Τουρκίας αυτές ακριβώς τις μέρες λόγω της εισβολής στη Συρία, αλλά και για το προσφυγικό 
δημιουργούν ένα εύφορο έδαφος ανάμεσα στις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Τα μέτρα μπορούν ασφαλώς 
να καλύψουν την Τουρκία, αλλά θα πρέπει να επεκταθούν σε φυσικά πρόσωπα και εταιρείες.  Η μοιρολατρική 
και ηττοπαθής προσέγγιση περί αδυναμίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι και παραπλανητική είναι και επιζήμια 
για τη χώρα μας, αλλά και για ολόκληρη την ευρωπαϊκή οικογένεια. 

 Επιμένουμε στην απρόσκοπτη υλοποίηση του ενεργειακού μας προγράμματος και την εκτέλεση των 
προγραμματισμένων γεωτρήσεων στον χρόνο και τον χώρο που αυτές έχουν προγραμματιστεί.  Εκφράζουμε 
την ικανοποίησή μας για τις ενέργειες της κυβέρνησης τόσο σε σχέση με τις εταιρείες που εμπλέκονται σε αυτό 
το πρόγραμμα διά των συμφωνιών που έχουν υπογραφεί όσο και σε σχέση με τις αντίστοιχες χώρες τους.   

 Υποστηρίζουμε την ενίσχυση των συνεργασιών της Κυπριακής Δημοκρατίας με την Ελλάδα, την Αίγυπτο 
και το Ισραήλ σε όλους τους τομείς, προκειμένου να αποκατασταθεί η ισορροπία δυνάμεων στην περιοχή της 
ανατολικής Μεσογείου, μια ισορροπία η οποία διαταράσσεται εξαιτίας της τουρκικής επεκτατικότητας.  Αυτές οι 
συνεργασίες μπορούν και θα πρέπει να επεκταθούν και στα θέματα της αμυντικής συνεργασίας και ασφάλειας, 
προκειμένου να αντιμετωπιστεί η διαπιστωμένη επιθετικότητα της Τουρκίας. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Λόγω της αποτυχίας, αλλά και της απογοήτευσης των τελευταίων δεκαετιών, βλέπουμε να σχηματίζονται 
αρνητικές, αλλά και επικίνδυνες τάσεις μέσα στην κοινωνία και τον λαό μας.  Αυτή η απογοήτευση οδηγεί 
κάποιους σε δυο λανθασμένες  και εκ διαμέτρου αντίθετες προσεγγίσεις:  Από τη μία είναι κάποιοι που μας λένε 
πως πρέπει να τελειώνουμε με το Κυπριακό, να δεχτούμε την όποια λύση, να υποχωρήσουμε δηλαδή πλήρως 
σε όλες τις τούρκικες απαιτήσεις, και από την άλλη είναι εκείνοι που λένε πως πρέπει να ξεκινήσουμε να συζητάμε 
λύσεις δύο κρατών ή/και συνομοσπονδίας, χρησιμοποιώντας το γνωστό, αλλά και απλοϊκό και λανθασμένο 
σύνθημα «εκείνοι απ’ εκεί, εμείς απ’ εδώ». 
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 Εμείς διαφωνούμε και με τις δυο αυτές ακραίες και λανθασμένες προσεγγίσεις.  Επιμένουμε ότι ο στόχος 
της επίτευξης σωστής λύσης στο Κυπριακό περνά μέσα από την υπεράσπιση, την ενίσχυση και τη συνέχιση της 
Κυπριακής Δημοκρατίας, μέσα από τη δημιουργία πολιτικού, διπλωματικού και οικονομικού κόστους στην 
Τουρκία, μέσα από τις διαχρονικές και ομόφωνες αποφάσεις του Εθνικού Συμβουλίου και μέσα από τη λύση της 
διζωνικής, δικοινοτικής ομοσπονδίας, με το σωστό όμως περιεχόμενο.  Οποιαδήποτε άλλη πολιτική η οποία 
αγνοεί ή υποβαθμίζει το αρνητικό και εκβιαστικό περιβάλλον απειλών της Τουρκίας θα οδηγήσει με μαθηματική 
ακρίβεια σε μια κακή λύση ή σε ένα νέο αδιέξοδο.     

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αυτό που απαιτείται σήμερα είναι προβληματισμός για τα επόμενα βήματα, συλλογικότητα και ενότητα.  
Καιρός να προβληματιστούμε από τις αποτυχίες μας και να συνδιαμορφώσουμε μια νέα, σωστή στρατηγική στο 
Κυπριακό.  Αυτή είναι η ώρα της αυτοκριτικής, αλλά και της ρεαλιστικής διεκδικητικότητας.  Η απάντηση στην 
τουρκική προκλητικότητα και επεκτατικότητα δεν είναι η απελπισία και η μοιρολατρία, δεν είναι ο φόβος και η 
συνθηκολόγηση.  Η απάντηση έρχεται μέσα από την πίστη στη δύναμη του κυπριακού ελληνισμού.  Η απάντηση 
έρχεται μέσα από τους αγώνες και τις θυσίες του λαού μας, παρά τις αντιξοότητες και τις κακουχίες.  Τρεις 
χιλιάδες χρόνια ιστορίας πρέπει να συνεχίσουν.  Οφείλουμε να διεκδικήσουμε το δίκαιο του λαού μας, να 
υπερασπιστούμε την Κυπριακή Δημοκρατία, να τιμήσουμε την ιστορία μας και όλους εκείνους που έπεσαν  
υπερασπιζόμενοι την ελευθερία και τη δημοκρατία. 

 Καλές γιορτές σε όλους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Παπαδόπουλε. 

 Εξοικονομήσατε κι εσείς πέντε-έξι λεπτά.  Δε θα τα χρησιμοποιήσετε αύριο.  Αντίθετα, αύριο ιδιαίτερα οι 
του ΔΗΚΟ πρέπει να είσαστε πειθαρχημένοι στα λεπτά σας, για να μη γίνει τζιείνο που έγινε πέρσι που στην 
αναπληρωτή πρόεδρο νομίζω αφήσατε μόνο έξι λεπτά!  Με την ευκαιρία να ευχαριστήσω τον κ. Παπαδόπουλο 
και να τον μιμηθείτε, δηλαδή 12% λιγότερο χρόνο από ό,τι δικαιούστε, για να μείνει στην κ. Ερωτοκρίτου. 

 Τώρα τον λόγο έχει ο γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ κ. Άντρος Κυπριανού. 

 Παρακαλώ, κύριε Κυπριανού, να προσέλθετε στο βήμα. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Ο κ. Κυπριανού πόσο θα μιλήσει; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σαράντα λεπτά. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Έδωσέν μου και πέντε ο κ. Παπαδόπουλος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αφού συνεργάζεστε, να το δεχτώ. 

 Αν δηλώνετε συνεργασία και αν θα ψηφίσετε και τον προϋπολογισμό μαζί του, να σας τα δώσω! 

(Γέλια) 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρία και κύριοι υπουργοί, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Το πλαίσιο μέσα στο οποίο συζητούμε φέτος τον κρατικό προϋπολογισμό για το 2020 είναι ιδιαίτερα 
ζοφερό.  Η κυβέρνηση Αναστασιάδη-Συναγερμού επιλέγει να ασκεί την εξουσία με αυταρχισμό και αλαζονεία.  
Επιλέγει να συγκρούεται και να διχάζει.  Ενδιαφέρεται μόνο για τους λίγους και τους εκλεκτούς, αδιαφορώντας 
για τους πολλούς.  Προωθεί την ημετεροκρατία, την κουμπαροκρατία και την κομματικοποίηση των πάντων, 
αδιαφορώντας για τη διαπλοκή και τη διαφθορά, που έγιναν καθημερινό φαινόμενο.  Δίχως ίχνος ευθιξίας και 
δεοντολογίας, με κινήσεις εντυπωσιασμού και αδιαφορώντας για την ουσία.  Στοχεύοντας να ελέγχει την κοινή 
γνώμη στο εσωτερικό, αδιαφορώντας για τη ζημιά που γίνεται στο εξωτερικό.  Ως αποτέλεσμα, η πλειοψηφία της 
κοινωνίας είναι κουρασμένη από την υπερπροσπάθεια να επιβιώσει και να σταθεί στα πόδια της, αγανακτισμένη 
από τα αλλεπάλληλα κρούσματα διαφθοράς και διαπλοκής, απογοητευμένη από την κατάσταση που επικρατεί 
στο Κυπριακό και απαισιόδοξη, δίχως ελπίδα ότι κάτι μπορεί να αλλάξει, ότι η Κύπρος έχει ελπίδα να σωθεί από 
τους κινδύνους και τις απειλές.  Η κοινωνία, αγαπητοί συνάδελφοι, ανησυχεί από την κλιμάκωση της τουρκικής 
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προκλητικότητας και επιθετικότητας.  Η αντίδραση της διεθνούς κοινότητας έναντι αυτής της κλιμάκωσης 
δυστυχώς παραμένει φραστική.  Τα όποια μέτρα λαμβάνονται δεν έχουν και ούτε μπορούν να έχουν ουσιαστικά 
αποτελέσματα σε ό,τι αφορά τη λύση του Κυπριακού.  

 Ο κ. Αναστασιάδης αντί να διδάσκεται από τα λάθη του, αντί να καταστρώσει ολοκληρωμένη στρατηγική 
επίτευξης του στόχου της λύσης, δυστυχώς αυτοσχεδιάζει, λειτουργεί με παλινδρομήσεις, αντιφάσεις και 
τακτικισμούς.  Ως αποτέλεσμα, το Κυπριακό οδηγήθηκε σε επικίνδυνη τελμάτωση.  Παρ’ όλες τις προεκλογικές 
τους υποσχέσεις ο κ. Αναστασιάδης και ο Δημοκρατικός Συναγερμός δεν έφεραν το Κυπριακό πιο κοντά σε λύση.  
Το χειρότερο είναι ότι δεν έπεισαν τη διεθνή κοινότητα πως δεν έχουμε ευθύνες για το παρατεταμένο αδιέξοδο.  
Δεν προστάτευσαν αποτελεσματικά τα συμφέροντα και τα δικαιώματα της Κυπριακής Δημοκρατίας.  Μετά το 
ναυάγιο του Κραν Μοντανά προειδοποιούσαμε ότι το παρατεταμένο αδιέξοδο εγκυμονούσε κινδύνους για νέα 
σοβαρά τετελεσμένα σε βάρος της Κύπρου και του λαού μας.  Σε αυτό συνέβαλλε και η απενοχοποίηση της 
Τουρκίας με την έκθεση του κ. Γκουτέρες στο Συμβούλιο Ασφαλείας του ΟΗΕ τον Σεπτέμβριο του 2017.   

 Αξίζει βέβαια να υπενθυμίσουμε ότι η κυβέρνηση δεν αντέδρασε στην έκθεση του γενικού γραμματέα του 
ΟΗΕ που κατέρριπτε το αφήγημα του κ. Αναστασιάδη για το τι έγινε στο Κραν Μοντανά.  Επιμέναμε τότε ότι 
έπρεπε να γίνει δεκτή χωρίς όρους και προϋποθέσεις η εισήγηση του κ. Γκουτέρες να επαναρχίσει η 
διαπραγμάτευση από το σημείο που είχε μείνει στο Κραν Μοντανά, δηλαδή με τις συγκλίσεις, το Πλαίσιο 
Γκουτέρες της 30ής Ιουνίου και το άτυπο έγγραφο για τον μηχανισμό εφαρμογής της λύσης.  Δυστυχώς, δεν 
εισακουστήκαμε.  Προειδοποιήσαμε ότι το διαπραγματευτικό κενό θα έδινε χώρο στην τουρκική επιθετικότητα.  
Δυστυχώς, δικαιωθήκαμε.  Χάθηκαν δυόμισι πολύτιμα χρόνια κατά τα οποία η Τουρκία κλιμάκωσε την επιθετική 
της ρητορική, προκάλεσε και προκαλεί στην ΑΟΖ μας και στην Αμμόχωστο.  Δυστυχώς ούτε εμείς δεν πείσαμε 
τη διεθνή κοινότητα για την ειλικρίνεια των προθέσεών μας.   

 Οι δηλώσεις του κ. Αναστασιάδη που αμφισβητούσαν συγκλίσεις που επιτεύχθηκαν, οι λεγόμενες «νέες 
ιδέες», η άγονη αντιπαράθεση για το δήθεν πλαίσιο της 4ης Ιουλίου ροκάνιζαν τον χρόνο.  Η κλεψύδρα αδειάζει.  
Αν δε σοβαρευτούμε, αν δεν είμαστε συνεπείς στον στρατηγικό στόχο, θα χάσουμε οριστικά τη δυνατότητα λύσης 
του Κυπριακού στο συμφωνημένο πλαίσιο.  Είναι λυπηρό, αλλά είναι διάχυτη η εντύπωση  ότι αυτός είναι ο 
στόχος και κάποιων στην ελληνοκυπριακή κοινότητα.  Στην πρόσφατη συνάντηση στο Βερολίνο 
επαναβεβαιώθηκε και ενώπιον του γενικού γραμματέα του ΟΗΕ ότι ο στόχος λύσης είναι η διζωνική δικοινοτική 
ομοσπονδία. Επαναλήφθηκε ότι οι όροι αναφοράς θα αποτελούνται από την Κοινή Διακήρυξη της 11ης 

Φεβρουαρίου 2014, τις συγκλίσεις οι οποίες έχουν επιτευχθεί μέχρι σήμερα και το πλαίσιο του γενικού γραμματέα 
του ΟΗΕ της 30ής του Ιούνη.  Όλα αυτά είναι η καλύτερη απάντηση σε όσους φλέρταραν με άλλες ιδέες, του κ. 
Αναστασιάδη συμπεριλαμβανομένου.  Το γεγονός ότι οι όροι αναφοράς δεν έγινε εφικτό να συμφωνηθούν είναι 
ανησυχητικό.  Ανησυχητικό είναι και το γεγονός ότι η τυχόν επανέναρξη των διαπραγματεύσεων τοποθετείται 
μετά τις εκλογές στην τουρκοκυπριακή κοινότητα.  Ιδιαίτερα σημαντική είναι η τοποθέτηση του γενικού γραμματέα 
του ΟΗΕ, που επαναλαμβάνεται γι’ άλλη μια φορά, ότι δηλαδή οι δύο ηγέτες πρέπει να προετοιμάσουν την 
κοινωνία για την ανάγκη επίλυσης του Κυπριακού.  Από την ετοιμότητά τους να το πράξουν θα διαφανεί και η 
πολιτική τους βούληση να εργαστούν για τη λύση.  

 Πολλοί διερωτώνται -δικαιολογημένα, λέω- πώς θα συζητήσουμε για λύση με αυτή την επιθετική Τουρκία.  
Ακριβώς αυτή η επιθετικότητα δημιουργεί γεωπολιτική αβεβαιότητα η οποία απειλεί ευθέως την προοπτική 
επιβίωσης -φυσικής και οικονομικής- της πατρίδας και του λαού μας.  Πρέπει να διερωτηθούμε:  θα σηκώσουμε 
τα χέρια ψηλά και θα παραδώσουμε την πατρίδα μας στην Τουρκία ή θα παλέψουμε με όλα τα διπλωματικά 
μέσα που διαθέτουμε, για να την σώσουμε;  Η συνέχιση της σημερινής κατάστασης πραγμάτων θα σημαίνει και 
συνέχιση των τουρκικών μεθοδεύσεων σε βάρος της Κύπρου.  Αν δε συζητήσουμε για λύση, η φυσιολογική 
εξέλιξη θα είναι η διχοτόμηση.  Δεν πρέπει να ξεχνούμε τι μας διδάσκει η ιστορία.  Διαχρονικά, σε συνθήκες 
διαπραγματευτικού κενού είχαμε τα πιο σοβαρά τετελεσμένα από πλευράς Τουρκίας.  Αυτό πρέπει να μας 
χτυπήσει καμπανάκι.   

 Θέλω να σταθώ, αγαπητοί συνάδελφοι, επιγραμματικά και στο ζήτημα του φυσικού αερίου.  Οι παράνομες 
δραστηριότητες της Τουρκίας καταδεικνύουν ότι η λύση του Κυπριακού αποτελεί τον μόνο αποτελεσματικό τρόπο 
για να αντιμετωπιστεί η τουρκική επιθετικότητα.  Υπενθυμίζω σχετικά ότι οι συγκλίσεις για τις θαλάσσιες ζώνες, 
τους φυσικούς πόρους και την κατανομή των ομοσπονδιακών εσόδων επιλύουν το πρόβλημα μεταξύ των δύο 
κοινοτήτων ταυτόχρονα με τη λύση του Κυπριακού.   

 Η μόνη εκκρεμότητα που θα απομείνει σε περίπτωση λύσης είναι η οριοθέτηση της ΑΟΖ με την Τουρκία.  
Πρόβλημα που αντιμετωπίζουν πολλά κράτη μεταξύ τους και με το οποίο μπορούμε να ζήσουμε μέχρι και την 
οριστική του επίλυση.  Ουδείς μπορεί να αμφισβητήσει -κατά την άποψή μας- ότι μετά τη λύση του Κυπριακού 
δύσκολα μεν, αλλά δημιουργούνται καλύτερες προϋποθέσεις για επίλυσή του θέματος της ΑΟΖ.  Με άλυτο το 
Κυπριακό είναι ευσεβοποθισμός να πιστεύουμε ότι η οριοθέτηση με την Τουρκία είναι εφικτή.  Πρέπει λοιπόν να 
ξεπεραστούν τα εμπόδια για επανέναρξη ουσιαστικών διαπραγματεύσεων με στόχο τη λύση διζωνικής 
δικοινοτικής ομοσπονδίας.   

 Μια άλλη απαίτηση κάποιων είναι η εγκατάλειψη του συμφωνημένου πλαισίου λύσης.  Σήμερα 
αποδεικνύεται δυστυχώς με τον χειρότερο τρόπο ότι το μοναδικό πραγματικό δίλημμα που έχουμε ενώπιόν μας 
είναι ομοσπονδία ή διχοτόμηση. Σήμερα που συζητούνται επιλογές άλλες από την ομοσπονδία ακούσατε 
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κανέναν να μιλά για ενιαίο κράτος, εκτός βέβαια από κάποιους στην ελληνοκυπριακή κοινότητα;  Αντιθέτως, οι 
συζητήσεις αφορούν τη συνομοσπονδία και τα δύο κράτη.  Όλοι καταλαβαίνουμε ότι στην πραγματική ζωή τέτοιες 
ιδέες επιτρέπουν στην Τουρκία να μεθοδεύει τον πλήρη έλεγχο των κατεχομένων και τον έμμεσο έλεγχο των 
ελεύθερων περιοχών.  Αυτό θα οδηγήσει σε σκληρό χερσαίο σύνορο με την Τουρκία, κάτι που θα είναι 
καταστροφικό για την Κύπρο.  

 Συνεπώς, η μόνη εφικτή λύση είναι η λύση διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας.  Λύση στην οποία θα 
κατοχυρώνονται και θα διασφαλίζονται τα ανθρώπινα δικαιώματα και οι βασικές ελευθερίες όλων των Κυπρίων 
πολιτών.  Λύση βασισμένη στα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών, στις συμφωνίες υψηλού επιπέδου, στο 
διεθνές και ευρωπαϊκό δίκαιο.  Λύση που θα αποστρατιωτικοποιεί την Κύπρο και θα αποκλείει τα όποια εγγυητικά 
ή δικαιώματα επέμβασης στα εσωτερικά ζητήματα της χώρας από ξένες δυνάμεις.  Λύση που θα επανενώνει το 
έδαφος, τον λαό, τους θεσμούς και την οικονομία στο πλαίσιο διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας, με μία 
κυριαρχία, ιθαγένεια, διεθνή προσωπικότητα και με πολιτική ισότητα, όπως αυτή περιγράφεται στα κείμενα των 
Ηνωμένων Εθνών.  Λύση που θα οδηγεί σε ενωμένο κράτος, συνέχεια της Κυπριακής Δημοκρατίας.  Ευχή μας 
είναι οι δύο ηγέτες να λειτουργήσουν από τώρα και στο εξής με συνέπεια και αποφασιστικότητα.  Να 
προσηλωθούν σε πρωτοβουλίες και ρητορική που θα ενισχύουν την προοπτική για την επανένωση της πατρίδας 
μας.   

 Αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες,  

 Η ευρύτερη περιοχή της Ανατολικής Μεσογείου και της Μέσης Ανατολής έχει αποσταθεροποιηθεί πλήρως.  
Η Τουρκία, ακολουθώντας επιθετική στρατηγική τετελεσμένων, επιχειρεί να επωφεληθεί  από τη γεωπολιτική 
αστάθεια.  Γι’ αυτό προειδοποιούσαμε και πιέζαμε τον κ. Αναστασιάδη τόσο καιρό, για να μη δημιουργηθούν 
τετελεσμένα λόγω του διαπραγματευτικού κενού.  Δεν εισακουστήκαμε. 

 Τελικά η Κύπρος κινδυνεύει να πληρώσει το κόστος του χαμένου χρόνου.  Την ώρα που γίνονταν όλα 
αυτά, ο λαός παραμυθιαζόταν ότι η αποκλειστική οικονομική ζώνη έχει θωρακιστεί.  Σήμερα ακούσαμε την 
επίσημη τοποθέτηση του Ισραήλ το οποίο απαιτεί από τις εταιρείες που έχουν αδειοδοτηθεί το οικόπεδο 
«Αφροδίτη» να μην προχωρήσουν σε εξόρυξη φυσικού αερίου, εκτός και αν μόνο στην περίπτωση που η 
Κυπριακή Δημοκρατία και το Ισραήλ θα έχουν επιλύσει τις μεταξύ τους διαφορές και διαφωνίες.  Αυτό νομίζω 
ξεκαθαρίζει πάνω σε ποιους μπορούμε να βασιστούμε για διάφορα ζητήματα.   

 Αντί λοιπόν να αναγνωρίσουν τα λάθη τους και να αναθεωρήσουν την τακτική τους, αντί να κοιτάξουν τον 
εαυτό τους στον καθρέφτη, διάλεξαν τον εύκολο δρόμο.  Ποιος είναι ο εύκολος δρόμος;  Να επιρρίψουν ευθύνες 
και πάλι στο ΑΚΕΛ.  Βολικός στόχος τότε ενόψει των ευρωεκλογών.  Τα δεδομένα τότε τους ασκούσαν αφόρητη 
πίεση.  Οι ευθύνες τους για το ξεπούλημα του συνεργατισμού ήταν τεράστιες.  Εν τω μεταξύ η κοινωνική οργή 
για τις κατά συρροήν δολοφονίες αλλοδαπών γυναικών και παιδιών φούντωνε.  

 Την ώρα που τα τουρκικά γεωτρύπανα επιχειρούσαν εντός της κυπριακής ΑΟΖ, την ώρα που οι τουρκικές 
φρεγάτες εμπόδιζαν γεωτρήσεις εντός αδειοδοτημένων οικοπέδων και αυτοί βέβαια παρακολουθούσαν 
αδύναμοι να αντιδράσουν εξαιτίας των χειρισμών τους, τι έκαναν;  Κατηγόρησαν εμάς ότι παίζαμε τάχα το 
παιχνίδι της Τουρκίας!  

 Ο κάθε λογικός άνθρωπος μπορούσε να καταλάβει ότι επρόκειτο για μικροκομματικό τέχνασμα, 
προκειμένου να συγκρατήσουν τα ποσοστά τους.  Γι’ ακόμα μια φορά ο κ. Αναστασιάδης και ο Δημοκρατικός 
Συναγερμός έβαζαν τα ποσοστά και τις καρέκλες πάνω από όλα.  Έριξαν το επίπεδο του δημόσιου διαλόγου 
μιλώντας για «δανεικές ψήφους» και για το ΑΚΕΛ «που υπονομεύει την πατρίδα».  Βγάζοντας τη μάσκα, 
έστριψαν τότε ακροδεξιά.  Ξεκίνησαν μια εκστρατεία φόβου, για να παρουσιάσουν το ΑΚΕΛ ως μίασμα, ως 
κίνδυνο για τον τόπο και την οικονομία.   

 Δυστυχώς για τον τόπο μας, το σύνθημα για την κατρακύλα αυτή το έδωσε το ίδιο το Προεδρικό.  Με τον 
ίδιο τον Πρόεδρο να μας αποκαλεί «μηδενικά», επειδή… γιατί, σας παρακαλώ;  Επειδή ετολμήσαμε να ασκούμε 
κριτική, με το Προεδρικό και τον Δημοκρατικό Συναγερμό να μας ρωτούν ποιων τα συμφέροντα εξυπηρετούμε.  
Ρωτούν εμάς ποιων τα συμφέροντα εκπροσωπούμε, την ώρα που αφήνουν τον χρόνο να περνά 
ανεκμετάλλευτος.  Την ώρα που η Άγκυρα μεθοδεύει τον εποικισμό της περίκλειστης πόλης της Αμμοχώστου 
παραβιάζοντας κατάφωρα ψηφίσματα του Συμβουλίου Ασφαλείας.  Την ώρα που απειλεί επικίνδυνα την 
ταυτότητα της τουρκοκυπριακής κοινότητας με τον εποικισμό και τον πλήρη έλεγχό της.   

 Θα το ξαναπώ λοιπόν.  Το ΑΚΕΛ ήταν, είναι και θα παραμείνει η πατριωτική φωνή που φωνάζει για όλη 
την Κύπρο.  Η φωνή που φωνάζει ότι είμαστε μια πατρίδα, ένας λαός, ότι δε θα παραδοθούμε, ότι δε θα 
γονατίσουμε.  Θα παλέψουμε, για να ζήσουμε στον τόπο μας ενωμένοι, ελεύθεροι και μονιασμένοι.  Το μέλλον, 
την πατρίδα, την κοινωνία, την οικονομία δεν την απειλεί το ΑΚΕΛ. Την απειλούν αδέξιοι χειρισμοί και επικίνδυνες 
πολιτικές, και στο Κυπριακό και στην εσωτερική διακυβέρνηση.   

 Στο εσωτερικό πρέπει επιτέλους οι κυβερνώντες να ενδιαφερθούν για την πλειοψηφία της κοινωνίας, η 
οποία υποφέρει από τους χειρισμούς τους.  Πρέπει επιτέλους να απεγκλωβιστούν από τον μύθο που έκτισαν για 
το success story.  Η πραγματικότητα είναι δυστυχώς πολύ διαφορετική.  Τι είδους ανάπτυξη έφεραν;  Γιατί είναι 
περήφανοι γι’ αυτήν;  Σε ποιων τις τσέπες μπαίνουν τα έσοδα από την ανάπτυξη;  Ποιους θα ωφελήσει αυτή;  
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Πρόκειται για ανάπτυξη που διασφαλίζει την αειφορία, την προστασία του περιβάλλοντος;  Που στηρίζει την 
πραγματική οικονομία;  Πρόκειται για ανάπτυξη που προάγει την έρευνα και την καινοτομία;  Που στοχεύει σε 
αντιμετώπιση των πολλών κοινωνικών προβλημάτων;  Που επενδύει στο ανθρώπινο δυναμικό;  Όχι βέβαια.  
Ολόκληρο το παραγωγικό μοντέλο της Κύπρου στρεβλώνεται, το ανθρώπινο δυναμικό της απαξιώνεται, ανάλογα 
βέβαια με το τι συμφέρει τη δεδομένη στιγμή στην κυβέρνηση.  Οι συνειδήσεις των νεότερων γενεών -και αυτό 
είναι το πιο σημαντικό- διαφθείρονται μέσα σε ένα αντιπαραγωγικό περιβάλλον.  Περιβάλλον που καταδικάζει τις 
νεότερες γενιές σε ζωή χειρότερη και ακριβότερη από τη ζωή των προηγούμενων γενιών.   

 Η οικονομία όντως μεγαλώνει -συμφωνούμε σε αυτό- όμως η κοινωνία συνεχίζει να νιώθει αβεβαιότητα 
και ανασφάλεια για το μέλλον.  Οι θέσεις εργασίας αυξάνονται, όμως οι εργαζόμενοι είναι παγιδευμένοι στη 
στασιμότητα των μισθών και των εισοδημάτων τους.  Δεν μπορούν να σχεδιάσουν με ασφάλεια και σιγουριά το 
μέλλον τους.  Ενώ οι διεθνείς επενδύσεις αυξάνονται, οι μικρομεσαίοι επιχειρηματίες και οι αυτοεργοδοτούμενοι 
δύσκολα τα φέρνουν βόλτα.  Συνεχίζουν να βρίσκονται αντιμέτωποι με το βάρος των δανείων και των 
υποχρεώσεών τους.    

 Για την κυβέρνηση αυτές οι αντιφάσεις είναι φυσιολογικές.  Διαχρονικά έτσι πολιτεύονται, γιατί τους 
βολεύει.  Γιατί εξυπηρετούν τα συμφέροντα των ισχυρών τους φίλων.  Παρά τις βελτιωμένες οικονομικές 
συνθήκες, παρά τα πλεονάσματα στα δημόσια ταμεία και την αύξηση των θέσεων εργασίας, δεν έχουν αλλάξει 
ούτε την πολιτική τους κατεύθυνση στην οικονομία ούτε έχουν βελτιώσει τη φιλοσοφία για τον κρατικό 
προϋπολογισμό του 2020.  Η κυβέρνηση συνεχίζει να θεωρεί ότι όλα κυλούν ομαλά, την ώρα που η αβεβαιότητα 
και οι δυσκολίες παραμένουν για πολύ μεγάλο μέρος της κοινωνίας.  Σε ό,τι αφορά τα πλεονάσματα, είναι εύκολο 
να τα πετύχεις, αν πετσοκόβεις τις δαπάνες για τη δημόσια υγεία, τα προσφυγικά προγράμματα, τις κοινωνικές 
παροχές κ.λπ.   

 Στην οικονομία, παρά τους θετικούς ρυθμούς, η κυβέρνηση ακολουθεί μοντέλο ανάπτυξης που στηρίζεται 
στον βραχυπρόθεσμο σχεδιασμό.  Αυτός δεν είναι βιώσιμος.  Παράλληλα έχει πολύ αρνητικές επιπτώσεις σε 
μεγάλη μερίδα της κοινωνίας.  Με το μονοδιάστατο μοντέλο ανάπτυξης, στηριγμένο στη βιομηχανία πώλησης 
διαβατηρίων, η κυβέρνηση έχει δημιουργήσει οικονομία για τους λίγους.  Είναι γεγονός ότι το πρόγραμμα 
διαβατηρίων βοήθησε την οικονομία μας σε δύσκολες στιγμές.  Η κατάχρησή του όμως, η έλλειψη 
αποτελεσματικού ελέγχου και η εμπλοκή της οικογένειας του Προέδρου στο πρόγραμμα το ζήμιωσαν αφάνταστα.  
Το χειρότερο από όλα, μας δυσφήμισαν στο εξωτερικό.  Αυτό -όπως παραδέχτηκε και ο Υπουργός Οικονομικών- 
ελάχιστη συνεισφορά είχε στο ΑΕΠ της χώρας.  Τα πλείστα έσοδα μπήκαν στις τσέπες μιας μικρής ομάδας 
επιχειρηματιών ανάπτυξης γης, δικηγόρων και λογιστών.  Σε αντίθεση, η πλειοψηφία της κοινωνίας σηκώνει το 
βάρος της κρίσης.  Το διαθέσιμο εισόδημα των νοικοκυριών μειώθηκε δραματικά τα τελευταία επτά χρόνια.  
Σήμερα υστερεί σημαντικά σε σχέση με την περίοδο πριν από το 2013.  Αυτή η κατάσταση έχει επιδεινώσει την 
καθημερινότητα της κοινωνίας.  Ας δούμε -για παράδειγμα- τι συμβαίνει στον τομέα της στέγασης.  Τα αυξημένα 
ενοίκια, οι αυξημένες τιμές αγοράς κατοικίας, τα χαμηλά εισοδήματα των εργαζομένων, η δύσκολη δανειοδότηση 
από τις τράπεζες και η υπονόμευση της στεγαστικής πολιτικής του κράτους έκαναν τη στέγη προνόμιο και όχι 
δικαίωμα για όλους.  

 Αντί όλα αυτά να τους προβληματίσουν, προσπαθούν να ρίξουν τις ευθύνες αλλού.  Το επιχείρημά τους, 
«φταίνε οι προηγούμενοι».  Κυβερνούν εφτά ολόκληρα χρόνια και αναζητούν ευθύνες στους προηγούμενους.  
Δεν είναι μόνο αυτό όμως.  Ποιος ξεχνά τη δήλωση του Χάρη Γεωργιάδη ότι την ευθύνη για τα υψηλά ενοίκια την 
έχουν τα νεαρά ζευγάρια;  Γιατί;  Γιατί τάχα επιλέγουν να ενοικιάζουν, αντί να αγοράζουν ή να χτίζουν.  Αλήθεια, 
δεν πέρασε ποτέ από το μυαλό του ότι δεν έχουν λεφτά για να αγοράσουν;  Ότι δεν έχουν λεφτά να χτίσουν;  Ότι 
έχουν χαμηλούς μισθούς και δεν μπορούν να κάνουν δάνειο;   

 Δεν είναι μόνο τα ενοίκια και η στέγη.  Η Κύπρος είναι πρωταθλήτρια στην ακρίβια αγαθών πρώτης 
ανάγκης στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Την ώρα που οι μισθοί μειώθηκαν ραγδαία, οι τιμές για αγαθά πρώτης 
ανάγκης βρίσκονται στα ύψη.  Ούτε αυτό ανησυχεί την κυβέρνηση.  

 Η αλήθεια είναι ότι η κυβέρνηση Αναστασιάδη-Δημοκρατικού Συναγερμού δεν πέτυχε success story στην 
οικονομία της Κύπρου.  Αντιθέτως, την έθεσε σε κίνδυνο οικοδομώντας οικονομία της αρπαχτής.  Η ραγδαία 
μεγέθυνση στον τομέα των κατασκευών ενέχει κίνδυνο δημιουργίας φαινομένου φούσκας.  Η παρούσα 
κατάσταση κάνει τη χώρα πιο ευάλωτη στις διεθνείς εξελίξεις και στους διεθνείς κινδύνους.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Η κυβέρνηση Αναστασιάδη-Δημοκρατικού Συναγερμού θα μείνει στην ιστορία ως αυτή που διέλυσε τον 
συνεργατισμό.  Ανάλαβε τη διαχείρισή του το 2013 με την κρατικοποίησή του.  Για πέντε χρόνια δήλωνε ότι όλα 
πάνε καλά.  Τελικά τον οδήγησε στο ξεπούλημα με τεράστια κρατική επιδότηση στην Ελληνική Τράπεζα.  Την 
ίδια στιγμή φόρτωσε στους ώμους του λαού δισεκατομμύρια ευρώ.  Το πόρισμα για την κατάρρευση του 
συνεργατισμού εξανέμισε τα ελάχιστα ψήγματα αξιοπιστίας που είχαν απομείνει στην κυβέρνηση.  Η άρνησή 
τους να αναλάβουν τις ευθύνες τους τούς οδήγησε στην απόρριψη του πορίσματος.  Επιβεβαίωσε ότι συνεχίζουν 
να μην αναλαμβάνουν καμία ευθύνη για τίποτα.  Τι λέει το πόρισμα;  Διαβάζω από εισαγωγικά:  «Η τελική 
κατάρρευση του συνεργατισμού το 2018 δεν μπορεί να αναζητείται στα όσα συνέβησαν πριν από το 2013.  
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Πρέπει να αναζητηθεί σε λάθη, παραλείψεις, απραξία, ανικανότητα, εγκληματική αμέλεια και ίσως και παράνομες 
πρακτικές, τα οποία διαπράχθηκαν απ’ όσους ανάλαβαν να χειριστούν τις υποθέσεις του συνεργατισμού από 
την ανακεφαλαιοποίηση και εντεύθεν».  Η κατάρρευσή του λοιπόν είναι το αποτέλεσμα των πολιτικών της 
κυβέρνησης Αναστασιάδη-Δημοκρατικού Συναγερμού. Πολιτικών στοχευμένων και μεθοδευμένων για το 
ξεπούλημά του.  Αυτή είναι η πραγματικότητα, όσο κι αν δεν αρέσει στην κυβέρνηση και στον Δημοκρατικό 
Συναγερμό.   

 Τα ίδια έκαναν και με τη διαχείριση του προβλήματος των μη εξυπηρετούμενων δανείων και των 
εκποιήσεων.  Το ιδιωτικό χρέος και τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια, από τα βασικά προβλήματα της κυπριακής 
οικονομίας, συνεχίζουν να βαραίνουν τόσο τα νοικοκυριά όσο και τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις.  Η κυβέρνηση 
παρουσιάζει την αριθμητική μείωσή τους ως επιτυχία.  Στην πραγματικότητα η σημαντικότερη μείωση προκύπτει 
από την αφαίρεση των δανείων από τους ισολογισμούς των τραπεζών και την πώλησή τους σε τρίτους.  Αυτό 
δεν απαλλάσσει στο ελάχιστο το βάρος για τα  νοικοκυριά και τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις.   

 Ούτε το Σχέδιο «Εστία» μπόρεσε τελικά να αποτελέσει ουσιαστική εναλλακτική επιλογή για τους 
δανειολήπτες.  Πολλοί από αυτούς είναι σήμερα αντιμέτωποι με τον κίνδυνο εκποίησης της κατοικίας ή και της 
επαγγελματικής τους στέγης.  Το σχέδιο απέτυχε όχι γιατί το ενδιαφέρον ήταν περιορισμένο, αλλά διότι το ίδιο 
είχε σημαντικά κενά.  Είναι σχέδιο που δεν καλύπτει τους πρώτους που θα έπρεπε να καλύψει, τις ευάλωτες 
ομάδες των πολιτών με εισοδήματα που δεν τους επιτρέπουν να ακολουθήσουν διαδικασία βιώσιμης 
αναδιάρθρωσης.  

 Όλοι αυτοί μένουν μετέωροι.  Δυστυχώς η κυβέρνηση δεν έκαμε τίποτε γι’ αυτούς ούτε για όσους μέχρι 
σήμερα ήταν συνεπείς με τις υποχρεώσεις τους.  Ενώ λοιπόν η κοινωνία αντιμετωπίζει ολοένα και πιο έντονα 
τον κίνδυνο των πλειστηριασμών, η κυβέρνηση συνεχίζει να είναι θεατής των γεγονότων.  Φρόντισε πρώτα να 
αλλάξει τη νομοθεσία για τις εκποιήσεις, κάνοντας τη διαδικασία πιο εύκολη και απλή για τις τράπεζες.  Ύστερα 
έστειλε στο Ανώτατο Δικαστήριο όσες προτάσεις νόμου πέρασε από τη Βουλή το ΑΚΕΛ με άλλα κόμματα της 
αντιπολίτευσης.  Προτάσεις που είχαν στόχο να βελτιώσουν το δίχτυ προστασίας για τους δανειολήπτες.  Οι 
τράπεζες ζήτησαν λιγότερα εμπόδια στις εκποιήσεις, ταχύτερες διαδικασίες, λιγότερα δικαιώματα για τους 
δανειολήπτες και ηλεκτρονικούς πλειστηριασμούς.  Η κυβέρνηση τους τα έδωσε όλα.   Σήμερα αποστέλλονται 
μαζικά χιλιάδες επιστολές πλειστηριασμών, μερικοί από αυτούς για κύριες κατοικίες.  Πολλαπλασιάζονται οι 
περιπτώσεις ανθρώπων που μένουν άστεγοι.  Οι κυβερνώντες απλώς σφυρίζουν αδιάφορα. Μπορείτε λοιπόν 
να το καταγράψετε και αυτό στις επιτυχίες σας.   

 Κομπάζουν για τη μείωση των ποσοστών ανεργίας.  Την ίδια ώρα η πολιτική τους υποβαθμίζει την 
ποιότητα της εργασίας.  Στα εφτά χρόνια διακυβέρνησης η εργασία έχει απορρυθμιστεί.  Έχει υποβαθμιστεί 
δραματικά η ποιότητά της.  Έχουν αυξηθεί κατακόρυφα οι χαμηλόμισθοι και οι εργαζόμενοι σε θέσεις εργασίας 
μερικής απασχόλησης, οι εργαζόμενοι χωρίς καμία προστασία.   

 Είναι φανερό λοιπόν ότι η κυβέρνηση δεν έχει ως στόχο να στηρίξει την κοινωνία.  Αυτό φαίνεται και από 
τον προϋπολογισμό που έχει καταθέσει για το 2020.  Είναι ακόμα ένας αντιαναπτυξιακός, αντικοινωνικός, 
αντιλαϊκός προϋπολογισμός χωρίς όραμα, στην ίδια φιλοσοφία των προηγούμενων χρόνων.   

 Είναι αντιαναπτυξιακός, αφού οι συνολικές δημόσιες επενδύσεις είναι σε πολύ χαμηλά επίπεδα, 
χαμηλότερα ακόμα και από το 2012, μεσούσης τότε της οικονομικής κρίσης.  Είναι αντικοινωνικός, αφού οι 
κοινωνικές παροχές παραμένουν σταθερά χαμηλές, με μόνη εξαίρεση τη συμπερίληψη από φέτος των δαπανών 
για το Γενικό Σύστημα Υγείας.  Η Κύπρος είναι η χώρα με τις χαμηλότερες δημόσιες δαπάνες ως ποσοστό του 
ΑΕΠ στον τομέα της υγείας στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Οι δαπάνες για το ΓΕΣΥ θα βελτιώσουν την κατάσταση, 
αλλά δεν αναιρούν την πολιτική που ακολούθησε μέχρι σήμερα η κυβέρνηση.   

 Σε ό,τι αφορά το ΓΕΣΥ, είναι μία από τις μεγαλύτερες λαϊκές κατακτήσεις.  Το ΑΚΕΛ πρωταγωνίστησε για 
την υπερψήφιση των σχετικών νομοσχεδίων στη Βουλή.  Δυστυχώς η κυβέρνηση δεν υλοποίησε το δικό της 
μερίδιο ευθύνης, που ήταν η στήριξη των δημοσίων νοσηλευτηρίων.  Αποτέλεσμα είναι τα δημόσια νοσηλευτήρια 
να παραπαίουν, θέτοντας σε κίνδυνο το ΓΕΣΥ.  Πέρα από αυτά, η χώρα μας συγκαταλέγεται επίσης στις χώρες 
με τις χαμηλότερες δαπάνες κοινωνικής προστασίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Ο προϋπολογισμός είναι 
αντιλαϊκός, αφού η πολιτική του περιορισμού των δαπανών, αν και δημιουργεί πρωτογενή πλεονάσματα, δεν 
έχει καταφέρει να επιλύσει τα σημαντικά προβλήματα της οικονομίας.   

 Τέλος είναι ένας προϋπολογισμός που συντηρεί την πολιτική της κυβέρνησης στο βόλεμα ημετέρων.  Οι 
αλόγιστες δαπάνες για αγορά υπηρεσιών και προσλήψεων συμβούλων και συνεργατών του Προέδρου και άλλων 
αξιωματούχων έχουν γίνει καθημερινότητα.  H ανοιχτού τέλους συμφωνία για την επιδότηση της μισθοδοσίας 
των ιερέων της Εκκλησίας φόρτωσε άλλα €80 εκατομ. στις πλάτες των φορολογουμένων για την επόμενη 
δεκαετία.  Από αυτά και μόνο είναι ξεκάθαρο ότι για την κυβέρνηση το βόλεμα ημετέρων προέχει του 
εξορθολογισμού στη δημόσια υπηρεσία.  Δεν είναι τυχαίο, αγαπητοί συνάδελφοι, που το συνολικό μέγεθος των 
εργαζομένων στη δημόσια υπηρεσία έχει ξεπεράσει τα επίπεδα του 2012.  Από 61 837 που ήταν τότε, σήμερα 
είναι 61 924.  Όλοι θυμόμαστε την ισοπεδωτική κριτική που ασκούσε τότε ο Δημοκρατικός Συναγερμός για το 
«περιττό λίπος» στη δημόσια υπηρεσία.   
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 Αποκαλυπτικά της ταξικής πολιτικής που ακολουθούν είναι και τα μεγέθη της κοινωνικής ανισότητας που 
επικρατούν σήμερα στην Κύπρο.  Σύμφωνα με την τελευταία έρευνα της Ευρωπαϊκής Στατιστικής Υπηρεσίας, οι 
νέοι του τόπου μας, αν και εργάζονται, απειλούνται από τη φτώχια λόγω χαμηλών μισθών.  Όσοι έχουμε ακόμα 
επαφή με την πραγματικότητα βλέπουμε το φαινόμενο γύρω μας.  Είναι απόφοιτοι που υποαπασχολούνται.  
Είναι πτυχιούχοι που δουλεύουν καθημερινά για €700 και €800.  Οι νέοι που εργάζονται στην Κύπρο, αλλά 
κινδυνεύουν από τη φτώχια, έχουν αυξηθεί, τη στιγμή που στην υπόλοιπη Ευρώπη το ποσοστό τους μειώνεται.  
Χιλιάδες νέοι δεν μπορούν να ζήσουν μόνοι τους, αν και εργάζονται.  Δεν μπορούν να εξασφαλίσουν για τον 
εαυτό τους τα απαραίτητα προς το ζην.   

 Σε ό,τι αφορά την  κοινωνική πολιτική, να μου επιτρέψετε να πω τα εξής:  αντί οι αδύναμοι να ενισχύονται, 
εξουθενώνονται περισσότερο.  Οι συνολικές κοινωνικές δαπάνες μειώθηκαν τα τελευταία έξι χρόνια.  Μειώθηκαν 
την περίοδο που ο κόσμος είχε περισσότερες ανάγκες λόγω της οικονομικής κρίσης.  Το ίδιο μειώθηκαν οι 
παροχές κοινωνικής πρόνοιας.  Ο μέσος όρος ποσοστού κοινωνικών δαπανών σε σχέση με το ΑΕΠ της Κύπρου 
είναι κατά πολύ χαμηλότερος από τον αντίστοιχο της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Στην Κύπρο το ποσοστό κοινωνικών 
δαπανών της κεντρικής κυβέρνησης σε σχέση με το ΑΕΠ το 2017 ήταν 5,1%, ενώ ο μέσος όρος της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης ήταν 7,1%.   

 Δεν έγιναν μόνο περικοπές στις δαπάνες.  Έγιναν περικοπές στις προσλήψεις και στις κρατικές χορηγίες 
προς τους εθελοντικούς οργανισμούς και τα συμβούλια κοινοτικής ευημερίας, που λειτουργούσαν κοινωνικά 
προγράμματα.  Όλα αυτά έγιναν την ώρα που οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας αφήνονται να καταρρεύσουν.  
Αυτές βέβαια κυρίως εκτελούν εντολές της υπηρεσίας για το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα.  Τα αποτελέσματα 
αυτών των πολιτικών δεν είναι απλώς απογοητευτικά, δεν είναι απλώς θλιβερά, έχουν αίμα πάνω τους. 
 Θυμόμαστε όλοι τις τραγικές ιστορίες περιπτώσεων που υποτίθεται ότι έπρεπε να παρακολουθούνταν 
από τις υπηρεσίες.  Αντί αυτού κατέληξαν σε θανάτους, ντροπιάζοντας την κοινωνία και τους θεσμούς.  
Ντροπιάζοντας όλους μας.  Σε μια εποχή που οι συντάξεις καταβαραθρώθηκαν στα €500 και €400, που οι μισθοί 
φτάνουν, στην καλύτερη περίπτωση, τα €1.000, η κυβέρνηση Αναστασιάδη-Δημοκρατικού Συναγερμού έκρινε 
ότι κρατικές δομές προστασίας και στήριξης παιδιών και ηλικιωμένων έπρεπε να κλείσουν ή να παραδοθούν 
αλλού.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Παραμονές των ευρωεκλογών ο κ. Αναστασιάδης, σε μια από τις κομματικές ομιλίες που έκανε στο 
ακροατήριό του, όντας Πρόεδρος, εξέφρασε την ανησυχία του μην τυχόν επικρατήσει το ΑΚΕΛ και εκθέσει την 
Κύπρο διεθνώς.  Τραγελαφικά πράγματα, αν αναλογιστεί κανένας ότι μόλις πριν λίγες εβδομάδες η Παγκόσμια 
Τράπεζα έδινε στην Κύπρο χρυσό μετάλλιο στη διαφθορά.  Αναφέρει χαρακτηριστικά στην έκθεσή της:  «Η 
Κύπρος παρουσίασε την πενταετία 2013 με 2018 τη μεγαλύτερη αύξηση σε επίπεδα διαφθοράς εντός της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης».  Δεν είναι μόνο η Παγκόσμια Τράπεζα που τα λέει.  Τα λένε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, το 
Ευρωκοινοβούλιο, το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόμμα στο οποίο συμμετέχει ο Δημοκρατικός Συναγερμός.  Γίναμε 
πρώτο θέμα σε διεθνή πρακτορεία ειδήσεων και πρωτοσέλιδο σε πολλά διεθνή μέσα μαζικής ενημέρωσης.  
Τέτοια δυσφήμιση δεν τη βιώσαμε ποτέ.  Η Κύπρος στα χρόνια διακυβέρνησης Αναστασιάδη-Δημοκρατικού 
Συναγερμού καταγράφει ρεκόρ στη διαφθορά.  Δε θα τα απαριθμήσω όλα.  Θα σταχυολογήσω μόνο μερικά.  

 Δεν είναι μόνο τα εκατομμύρια του οικογενειακού περιβάλλοντος που δραπέτευσαν στο εξωτερικό πριν 
από το κούρεμα, οι εξυπηρετήσεις προς τον Αρχιεπίσκοπο, το σκάνδαλο με πρωταγωνιστή τον τότε Βοηθό 
Γενικό Εισαγγελέα, τους διορισμούς και τις προαγωγές για τις οποίες όλως περιέργως κρίνονται άξιοι μόνο όσοι 
είναι «μπλε».  Δεν είναι μόνο το σκάνδαλο με το ξεπούλημα του συνεργατισμού, οι προεδρικές χάρες σε 
παιδεραστές, η άνευ προηγουμένου αναξιοκρατία, οι παράνομες αναπτύξεις, ο αθέμιτος πλουτισμός ημετέρων, 
η έκρηξη της εγκληματικότητας, ο θεσμικός ρατσισμός που κόστισε ανθρώπινες ζωές, η καταρράκωση θεσμών 
και άλλα πολλά.  Είναι και το κερασάκι στην τούρτα:  οι απανωτές αποκαλύψεις για τις δραστηριότητες του 
δικηγορικού γραφείου του ίδιου του Προέδρου, για τους πελάτες του, αλλά και για την παραχώρηση υπηκοότητας 
σε λογής ύποπτα έως και καταζητούμενα πρόσωπα.  Επίσης τα όσα δημοσιοποιήθηκαν με το κατασκοπευτικό 
βαν είναι αποκαλυπτικά του χάους που επικρατεί επί των ημερών τους.   

 Ο Πρόεδρος διερωτάται αν τον παρακολουθούν, ενώ ο πρόεδρος του Δημοκρατικού Συναγερμού ρωτά 
ποιος παρακολουθά ποιον.  Αφήνουν και πάλι άναυδη την κοινωνία με την αδυναμία τους ή την αδιαφορία τους 
να προστατεύσουν τα στοιχειώδη δικαιώματα των πολιτών.  Παίζουν με τα πάντα και εμπαίζουν τους πάντες.   

 Η Κύπρος, κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, ζει τη χειρότερη περίοδο που πέρασε ποτέ.  Δυστυχώς, 
κάθε φορά που ξεσπά ένα σκάνδαλο, αντί οι κυβερνώντες να προβληματιστούν, αντί να δείξουν ότι 
συναισθάνονται τι συμβαίνει, μας κουνούν θυμωμένα το δάχτυλο.  Γιατί;  Γιατί τολμούμε εμείς, «τα μηδενικά», να 
μιλήσουμε.  Μας κάνουν μαθήματα για ενότητα, για πατριωτικό καθήκον.  Μας κατηγορούν για ισοπεδωτική 
κριτική.  Μα, τι άλλο πρέπει να γίνει -επιτέλους- για να μιλήσουμε για διαφθορά και για διαπλοκή, για μια 
κατάσταση σάπια, την οποία οι κυβερνώντες και ο περίγυρός τους έχουν δημιουργήσει;  

 Πρέπει επιτέλους να το παραδεχτούν.  Θυμώνουν, γιατί ξέρουν ότι λέμε την αλήθεια.  Έστω και μόνοι μας 
-πρέπει να πω- σε αρκετές περιπτώσεις.  Έστω και τις ώρες που άλλα κόμματα, αντί να αρθρώσουν λόγο, 
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κάνουν πως δεν είδαν, δεν άκουσαν, δεν κατάλαβαν.  Ξέρουν ότι λέμε την αλήθεια, όταν τους υποδεικνύουμε ότι 
παρέλαβαν το Κυπριακό από τον Δημήτρη Χριστόφια με σημαντικές συγκλίσεις, το κεφάλαιο της ενέργειας με 
ισχυρές προϋποθέσεις, το υδατικό λυμένο, την εκπαιδευτική μεταρρύθμιση και τη μεταρρύθμιση τοπικής 
αυτοδιοίκησης σε προχωρημένο στάδιο, τον φάκελο του χαλουμιού σχεδόν έτοιμο και απλώς τα άφησαν όλα να 
διαλυθούν.  Ξέρουν ότι λέμε την αλήθεια, όταν αποκαλύπτουμε στον κυπριακό λαό τι έγινε στο Κραν Μοντανά, 
τι έγινε μετά.  Ξέρουν ότι λέμε την αλήθεια, όταν προβλέπουμε πού θα μας οδηγήσει η πολιτική που ακολουθείται 
τα τελευταία χρόνια στο Κυπριακό.  Ξέρουν ότι λέμε την αλήθεια, όταν τους θυμίζουμε τις αυταπάτες που 
καλλιεργούσαν για θωράκιση της ΑΟΖ, για συμμαχίες που δε θα επέτρεπαν στην Τουρκία να μας απειλήσει, για 
μέτρα που τάχα θα πονούν την Τουρκία.  Ξέρουν ότι λέμε την αλήθεια την ώρα που μιλούμε για την αποτυχημένη 
πολιτική τους, που δημιούργησε φτωχούς, άστεγους και νέους χωρίς ελπίδα.  Ξέρουν ότι λέμε την αλήθεια την 
ώρα που μιλούμε για την οικονομική ολιγαρχία που πλουτίζει  με τη βοήθειά τους, την ώρα που οι πολλοί 
αγωνίζονται να βγάλουν τον μήνα.   

 Αντί να τους προβληματίσουν όλα αυτά, μας κατηγορούν ως προδότες της πατρίδας και εκφραστές άλλων 
συμφερόντων.  Θέλω να το ξεκαθαρίσω λοιπόν για ακόμα μια φορά.  Προδοσία είναι η διχοτόμηση και σίγουρα 
δεν είναι το ΑΚΕΛ που συζητά κάτι τέτοιο.   

 Αλλότρια συμφέροντα δεν εξυπηρετήσαμε ποτέ.  Αυτό να το ψάξουν στην κυπριακή παροικία της 
Καμπότζης και της Μαλαισίας, στις καταγγελίες διεθνών οργανώσεων για τα διαβατήρια και για το ξέπλυμα 
χρήματος.  Στα κρυφά και με ψέματα δεν πολιτευτήκαμε ποτέ.  Καθαρά και έντιμα απευθυνόμαστε στον λαό και 
υπόλογοι είμαστε μόνο σε αυτόν.   

 Πρέπει έστω και τώρα να το συνειδητοποιήσουν όλοι.  Και θέλω να το ξεκαθαρίσω και από το βήμα της 
ολομέλειας.  Το ΑΚΕΛ δε θα σκύψει το κεφάλι, δε θα τρομοκρατηθεί και ούτε θα σιωπήσει.  Το ΑΚΕΛ δεν το 
κρατά κανένας στο χέρι.  Και θα το ξαναπώ:  το ΑΚΕΛ δεν το κρατά κανένας στο χέρι, ούτε εντός ούτε εκτός της 
Κύπρου.  Ο κόσμος που μας εμπιστεύεται σαν την καθαρή, ειλικρινή και τίμια φωνή είναι η αστείρευτή μας 
δύναμη.  Και όλη αυτή τη δύναμη την αφιερώνουμε και θα συνεχίσουμε να την αφιερώνουμε στην Κύπρο.  Όσοι 
είναι λοιπόν έτοιμοι, να κοπιάσουν να δουλέψουμε μαζί, για να δούμε πώς θα βγάλουμε τον τόπο και την κοινωνία 
από τις περιπέτειες.  Οι υπόλοιποι ας μην περιμένουν να συμβιβαστούμε, γιατί τους λέω ότι θα περιμένουν για 
πάντα.  

 Καταλήγοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω ότι το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις θα καταψηφίσει τον 
προϋπολογισμό.  Θέλω να συγχαρώ την επιτροπή Οικονομικών και τις υπηρεσίες για την πάρα πολύ καλή 
δουλειά η οποία έγινε και να ευχηθώ σε όλους καλές γιορτές, πάνω απ’ όλα βέβαια καλή χρονιά, με ό,τι το 
καλύτερο για την Κύπρο και για τον κυπριακό λαό. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Καλές γιορτές! 

 Καλώ στο βήμα τον πρόεδρο του Δημοκρατικού Συναγερμού κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

 Κύριε Νεοφύτου, έχετε το βήμα. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ξεκινήσω ευχόμενος στον νέο Υπουργό Οικονομικών κάθε επιτυχία.  Είμαι σίγουρος για το 
αποτέλεσμα και την επιτυχία του, αλλά και καθηκόντως να εκφράσω τις ευχαριστίες προς τον τέως Υπουργό 
Οικονομικών, τον Χάρη Γεωργιάδη, που πήρε μια οικονομία υπό χρεοκοπία και έχουμε σήμερα μια οικονομία σε 
γερά θεμέλια. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αναγκαστικά δε θα ακολουθήσω το γραπτό μου κείμενο.  Διαφορετικά, θα κάνουμε παράλληλους 
μονολόγους.  «Η Κύπρος ζει τη χειρότερη περίοδο που έζησε ποτέ», είπε ο γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ.  Αν 
αναφέρεται στην περίοδο του μηδενισμού, συμφωνώ απόλυτα μαζί του.  Αν αναφέρεται στην οικονομία και τα 
υπόλοιπα, θα σχολιάσω.  Μίλησε για διαφθορά και διαπλοκή.  Ένα κόμμα που στον δρόμο του έχει τη 
Δρομολαξιά θα έπρεπε πιο χαμηλούς τόνους να ακολουθεί.  Και για ένα κόμμα που η Γραμματεία και το Πολιτικό 
του Γραφείο βρέθηκαν για πρώτη φορά στα ιστορικά τα παγκόσμια έξω από δικαστήρια, για να προσπαθούν να 
μετατρέψουν μια καταδίκη διαφθοράς σε πολιτική καταδίκη, κάποιος θεωρώ πως χάνει και το μέτρο.   

 Ακούσαμε και για παγκόσμια γεωγραφία.  Ακούσαμε για Καμπότζη, Ταϊλάνδη∙ ξεχάσαμε την Τανζανία.  
Ακούσαμε και πολλά, κατηγορίες που επαναλαμβάνονται εδώ και έξι χρόνια προς τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, 
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που λέχθηκαν και το 2011 και το 2012 και το 2008 και το 2009 και το 2010 και αποφάσισε ο κυπριακός λαός και 
το 2018!  Γι’ αυτό δε χρειάζεται να σχολιάσω τα επαναλαμβανόμενα.   

 Διχάζει η κυβέρνηση Αναστασιάδη και Δημοκρατικού Συναγερμού, όταν ένας ηγέτης ενός κόμματος είναι 
σαράντα λεπτά στο βήμα και δε βρήκε μια λέξη θετική να πει για τον τόπο του, καλλιεργώντας καθημερινά το 
τοξικό κλίμα.  Ακόμα και για μικροπολιτική να κάνει κριτική για αύξηση των συμβούλων του Προέδρου, όταν ξεχνά 
ότι ήταν με τη σύμφωνο γνώμη και αυτού και όλων των κομμάτων… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, λέει ανακρίβειες ο κ. Αβέρωφ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μόνο αν σας επιτρέπει ο ομιλητής, κύριε Κυπριανού. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Όταν ολοκληρώσω, βεβαίως. 

 Όταν συμφωνήθηκε εδώ, στην προεδρία του Δημήτρη Συλλούρη, η αύξηση συμβούλων της κυβέρνησης 
με την αύξηση συμβούλων των κοινοβουλευτικών κομμάτων. 

 Κύριε Κυπριανού, έχετε τον λόγο. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Νεοφύτου, ξέρετε πάρα πολύ καλά πόσους συμβούλους είχε ο τότε Πρόεδρος της Κυπριακής 
Δημοκρατίας Δημήτρης Χριστόφιας.  Δύο από αυτούς είχε, τον Τουμάζο Τσιελεπή, τον Νίκο Μούδουρο, 
σταυρώσατε τους μισθούς τους στη Βουλή, στην επιτροπή Οικονομικών -ήσασταν πρόεδρος τότε- για να έρθουν 
στη Βουλή να εξηγήσουν ποια καθήκοντα ασκούσαν τα συγκεκριμένα δύο πρόσωπα στο Προεδρικό Μέγαρο και 
γιατί τους χρειαζόταν ως συμβούλους του ο Δημήτρης Χριστόφιας.  Βέβαια, στη συνέχεια τους αξιοποιήσατε και 
τους δύο ως συμβούλους του κ. Αναστασιάδη.  Τότε λοιπόν κατηγορούσατε τον κ. Χριστόφια, γιατί είχε έναν 
πολύ μικρό αριθμό συμβούλων.  Σήμερα πλησιάζουν τη μισή εκατοντάδα οι σύμβουλοι που έχει ο κ. 
Αναστασιάδης.  Είναι ένα πράγμα να συμφωνείς ότι θα πρέπει να αυξηθούν οι σύμβουλοι των υπουργών και του 
Προέδρου της Δημοκρατίας και είναι άλλο να έχεις διψήφιο αριθμό συνεργατών για τα μέσα ενημέρωσης, για την 
επικοινωνιακή εικόνα του Προέδρου της Δημοκρατίας.  Είναι δύο διαφορετικά πράγματα. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Χαίρομαι που με έχετε επιβεβαιώσει ότι η αύξηση των συμβούλων του Προέδρου και της κυβέρνησης 
ήταν με σύμφωνη γνώμη της Βουλής για παράλληλη αύξηση των συνεργατών των κοινοβουλευτικών κομμάτων. 

 Το ΑΚΕΛ είναι η πατριωτική φωνή που φωνάζει για όλη την Κύπρο.  Δεν αμφισβητεί κανένας τον 
πατριωτισμό σας.  Θα βάλω ένα ρητορικό ερώτημα, αν αμφιβάλλετε για τον πατριωτισμό του οποιουδήποτε 
άλλου, και δε θέλω απάντηση.  Με ποιο κόμμα θα μπορούσατε να έχετε συγκλίσεις και να πετύχουμε τον εθνικό 
στόχο της επανένωσης του τόπου; 

 Ισοπεδώσατε τα πάντα στην οικονομία.  Και ποιος;  Ο γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ, που μια φορά που 
βρέθηκε το κόμμα του στην εξουσία, με τον ηγέτη της αριστεράς, ο κόσμος έζησε κοινωνικά παντοπωλεία, την 
ανεργία στο 17%, διπλασιασμό του δημόσιου χρέους, είκοσι δύο διαδοχικές υποβαθμίσεις με την οικονομία μας 
στα σκουπίδια, με ελλείμματα και ρεκόρ ύφεσης της οικονομίας.  

 Μιλήσατε για την υγεία, ότι είναι μειωμένες οι δαπάνες.  Ανέμενα ότι σ’ αυτή την κορυφαία πράξη της 
συζήτησης των προϋπολογισμών έστω και αυτοί που θα τους καταψηφίσουν θα διέκριναν ότι για πρώτη φορά 
στην ιστορία της Κυπριακής Δημοκρατίας υπάρχει 50% αύξηση των δαπανών για τη δημόσια υγεία.   

 Περικοπές στις κοινωνικές δαπάνες.  Θα μου επιτρέψετε να κοιτάξω λίγο τα δεδομένα.  Το 2008 αναλάβατε 
τη διακυβέρνηση.  Δύο δισεκατομμύρια οι δημόσιες δαπάνες για τον τομέα των κοινωνικών παροχών.  Το 2018 
€2,7 δις, σχεδόν €1 δις αυξημένες.  Όντως, υπήρξαν σημαντικές περικοπές και συναίνεσα και συναινέσαμε για 
μείωση δυο φορές στην ιστορία της Κυπριακής Δημοκρατίας, το 2011 και το 2012.  Ήταν οι μοναδικές φορές 
στην ιστορία της Κυπριακής Δημοκρατίας που αυτό το σώμα κλήθηκε να περικόψει δαπάνες για την κοινωνική 
συνοχή.  Και όλα τα νομοσχέδια ήρθαν από την αριστερή κυβέρνηση.  Δεν την κατακρίναμε, δε λαϊκίσαμε όπως 
κάποιους σήμερα, αλλά με πολλή υπευθυνότητα για τον τόπο ψηφίσαμε και το κουτσούρεμα της ΑΤΑ, που ήταν 
δικό σας νομοσχέδιο, όπως και περικοπές στους πολύτεκνους, στις συντάξεις, αλλά και στους μισθούς και 
επιβάλλοντας επιπρόσθετα και πέναλτι στους μισθούς του ιδιωτικού τομέα.  Δεν μπορείτε μέσα από συνθήματα, 
επειδή κρατούμε έναν ήπιο τόνο στις τοποθετήσεις μας, να νομίζουν κάποιοι ότι με την προπαγάνδα περνούν 
μηνύματα.  Αν πάρουμε το 2013, οι δημόσιες δαπάνες ήταν €2,4 δις και σήμερα €2,7.    

 Αναφέρθηκε ο γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ όσον αφορά την ανάπτυξη ότι τα κέρδη πηγαίνουν στους 
πολύ λίγους, στον τομέα της ανάπτυξης γης.  Και κοίταζα ανάμεσα στους συναδέλφους μου, μπας και είχαμε 
από αυτούς τους λίγους ανάμεσά μας.  Δε βρίσκω κανέναν!  Μίλησε ο γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ… 
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ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Πε τζιαι τη συνέχεια.  Γιατί δεν τη λαλείς; 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Μίλησε ο γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ για την ακρίβια. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Αντράπηκες τωρά! 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Σε μια χώρα…  Με ανακρίβειες βγαίνουμε στα βήματα.  Όποιος οικονομολόγος ακούει ότι τα τελευταία 
χρόνια υπάρχει ακρίβια στον τόπο, πλην των ενοικίων, θα σκίσει τα πτυχία του!  Πώς μπορείς να έχεις ακρίβια 
σε έναν τόπο που μέχρι πέρσι είχε αρνητικό πληθωρισμό και η μόνη χρονιά που είναι θετικός ο πληθωρισμός 
είναι φέτος, με 1,1%; Θα κλείσουν οι οικονομικές σχολές όλων των πανεπιστημίων στον κόσμο! 

 Ο φίλος Νικόλας Παπαδόπουλος έχει πει στην ομιλία του ότι μειώθηκε το κατά κεφαλήν εισόδημα τα 
τελευταία χρόνια στο ένα τρίτο.  Συρρικνώθηκε κατά ένα τρίτο.  Να μου επιτρέψετε πάλι να πάω στις σημειώσεις 
μου.  Το κατά κεφαλήν εισόδημα το 2018 είναι στα €23.500.  Αν πάρουμε το 2013, που ανέλαβε αυτή η 
κυβέρνηση, ήταν στις €20.630.  Για να μη μου πείτε για πληθωρισμούς, λέω την προηγούμενή μου απάντηση 
στον γενικό γραμματέα.  Και σε σταθερές και σε τρέχουσες τιμές υπάρχει μια αύξηση του 16%.  Απλώς, λέω 
στοιχεία, για να μη μένουν εντυπώσεις.   

 Αν πάρουμε, αγαπητέ μου, και τα επτά χρόνια, να πάμε στο 2012, για να ακριβολογούμε όλοι σε αυτή την 
αίθουσα, το 2012 ήταν €22.346 και το 2019 θα είναι στα €24.000 το κατά κεφαλήν εισόδημα.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Το μέσο διαθέσιμο; 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κοίτα, θα κάνουμε αντεξετάσεις τώρα; 

 Αναφέρομαι… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ!  Παρακαλώ, κύριοι! 

 Συγγνώμη, κύριε Νεοφύτου, συγγνώμη. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Δεν έχω πρόβλημα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πρώτον, θα παρακαλέσω να μην γίνονται σχόλια. 

 Δεύτερον, αν κάποιος θέλει να μιλήσει, να ζητήσει τον λόγο, και, αν ο ομιλητής το επιτρέπει, θα του δώσω 
εγώ τον λόγο.  Όχι ο ομιλητής φυσικά.  Να μη γίνεται διαλογική συζήτηση. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Είπε επίσης ο φίλος ο Νικόλας για την κακή τράπεζα που εισηγήθηκε.  Κάναμε κακή τράπεζα στον 
συνεργατισμό.  Η ΚΕΔΙΠΕΣ είναι η κακή τράπεζα.  Εύχομαι να αλλάξουμε άποψη -και το λέω να το ακούσει και 
ο Υπουργός Οικονομικών- να κάνουμε έναν στρατηγικό σχεδιασμό και να βάλουμε επενδυτές για το πώς αυτό 
το δείγμα…  Γιατί ουδέποτε λειτούργησα στη σταδιοδρομία μου ως Επιμηθέας, αλλά Προμηθέας.  Σε μερικά 
χρόνια αυτά που θα εισπράττουμε από την ΚΕΔΙΠΕΣ δε θα καλύπτουν τα έξοδα του μισθολογίου. 

 Είπε ο Μαρίνος ο Σιζόπουλος και ο Νικόλας ο Παπαδόπουλος για το ΓΕΣΥ, αυτή τη μεγαλύτερη κοινωνική 
κατάκτηση που είχε ο τόπος ποτέ.  Θα συμφωνήσω μαζί τους όμως και για τις στρεβλώσεις.  Και αν δεν τις 
διορθώσουμε, θα υπάρχει αρνητικός αντίκτυπος και στην ποιότητα της υγείας και στα δημόσια νοσηλευτήρια, 
αλλά, κύριε Υπουργέ των Οικονομικών, και στα δημόσια οικονομικά.  Και δηλώνω παρών να διορθώσουμε τις 
στρεβλώσεις, γιατί μόνο έτσι θα θωρακίσουμε τη μεγαλύτερη κοινωνική μεταρρύθμιση στον τόπο.  Αλλά θα 
επανέλθω. 

 Κύριε Πρόεδρε, 



 

805 
 

 Η ψήφιση των προϋπολογισμών είναι πάντα σε οποιοδήποτε κοινοβούλιο η κορυφαία νομοθετική πράξη.  
Και σε όλο τον κόσμο η συζήτηση των προϋπολογισμών περιστρέφεται περί του προϋπολογισμού και της 
οικονομίας.  Εμείς όμως δυστυχώς δεν είμαστε ακόμα μια φυσιολογική χώρα, με την τουρκική κατοχή εδώ και 
σαράντα πέντε χρόνια.  Γι’ αυτό και θεωρώ πως πρέπει να ξεκινήσω την ομιλία μου με το μέγιστο των 
προβλημάτων που έχει να αντιμετωπίσει ο τόπος.  Να απαλλαγούμε από την κατοχή και να ξαναζήσουμε σε μια 
επανενωμένη πατρίδα.    

 Πιστώνοντας το ΑΚΕΛ και τις άλλες πολιτικές δυνάμεις με πατριωτισμό, άκουσα σήμερα στην ολομέλεια 
πολλά ποιήματα.  Έγινε και η συνεδρία ποιητική, σε κάποια στάδια και ρομαντική.  Θέλω να δηλώσω ότι δε 
στερούμαι ούτε ρομαντισμού και αγαπώ την ποίηση, αλλά αγαπώ περισσότερο απ’ όλα την πατρίδα μου.  Και 
να αφήσω τον ρομαντισμό να με κυριεύσει στην επιδίωξη του ιδεατού, το μόνο που θα πετύχουμε είναι να 
χειροτερεύουμε κάθε μέρα που περνά και το εφικτό για τη λύση και την επανένωση της πατρίδας μας.  Και 
συμφωνώ πως τα δύο κράτη είναι κατάρα για τον κυπριακό ελληνισμό και το δηλώνω ότι ως πρόεδρος του 
Δημοκρατικού Συναγερμού, αλλά και ως Δημοκρατικός Συναγερμός δε θα δεχθούμε ποτέ, μα ποτέ, να γίνουν 
πραγματικότητα οι οραματισμοί οι εθνικοί των Τούρκων που ξεκίνησαν από το 1950 για το ταξίμ.   

 Ο μόνος δρόμος είναι να βρούμε τη λύση μέσα από τη διζωνική δικοινοτική ομοσπονδία στο πλαίσιο το 
συμφωνηθέν με τη διεθνή κοινότητα.  Την ίδια ώρα όμως παρατηρούμε την παραβίαση κυριαρχικών 
δικαιωμάτων τόσο στην αποκλειστική οικονομική ζώνη της Κύπρου όσο και στην προσπάθεια να τεθούν τα 
Βαρώσια κάτω από την παράνομη διοίκηση της Τουρκίας και των κατεχομένων.  Και πρέπει να βγαίνει μια κοινή 
φωνή με ενότητα στο εσωτερικό ως απάντηση στην τουρκική προκλητικότητα.  Και ουδέποτε ο Δημοκρατικός 
Συναγερμός άφησε υπονοούμενα ότι κάποιοι εξυπηρετούν τα συμφέροντα της Τουρκίας.  Χρειαζόμαστε όλοι 
όμως να δούμε με έναν πραγματισμό ότι με τη σημερινή επιθετικότητα της Τουρκίας και τις σημερινές της 
προτεραιότητες δυστυχώς, έστω και αν το θέλουμε με τα χίλια, δεν μπορούμε να ελπίζουμε στους προσεχείς 
μήνες για την επανέναρξη ουσιαστικού διαλόγου.  Ευχόμαστε τουλάχιστον μετά τον Μάιο να αλλάξει η κατάσταση 
και να επαναρχίσει ο ουσιαστικός διάλογος για το Κυπριακό.   

 Όσον αφορά τον ενεργειακό σχεδιασμό, θα πρέπει να συνεχιστεί.  Με σύνεση και σωφροσύνη όμως, 
αποφεύγοντας ρητορικές αχρείαστες, έχοντας υπόψη ότι η ενέργεια στην Ανατολική Μεσόγειο μπορεί να 
συμβάλει ουσιαστικά και στην ενεργειακή ασφάλεια της Ευρώπης.  Χρειάζεται όμως σύνεση και σωφροσύνη και 
παρατηρούμε τι γίνεται τις τελευταίες μέρες στην ευρύτερη περιοχή μας. 

 Σήμερα, είπα, είναι η κορυφαία πράξη για τη συζήτηση των προϋπολογισμών.  Και έχουμε ενώπιον μας 
έναν βιώσιμο και αναπτυξιακό αλλά και πλεονασματικό προϋπολογισμό με ξεκάθαρους στόχους: τη διατήρηση 
της μακροοικονομικής σταθερότητας, διατήρηση των υγιών δημόσιων οικονομικών, αλλά και τη σταθερότητα του 
χρηματοπιστωτικού τομέα.  Ξέρετε, ο χρηματοπιστωτικός τομέας, συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, είναι η μάννα εξ 
ουρανού σε οποιονδήποτε πολιτικό θέλει να αυξήσει τη δημοτικότητά του.  Τα βάζεις με τις τράπεζες, γίνεται limit 
up η δημοτικότητά σου.  Ναι, αλλά ξεχνούμε κάποιοι -γιατί άκουσα όλους να μιλούν και πολύ σωστά αναφέρθηκαν 
και ήταν πηγαία η αγωνία τους, αλλά και η μέριμνά τους για τους κουρεμένους- ξεχνούν ότι οι μεγαλύτεροι 
τραπεζίτες στην Κύπρο είναι οι κουρεμένοι.  Να το εξηγήσω, γιατί στην Τράπεζα Κύπρου, που είναι η μεγαλύτερη 
τράπεζα, το 50% των μετόχων είναι οι κουρεμένοι.  Και όταν τα βάζετε με τον χρηματοπιστωτικό τομέα, έστω και 
άθελά σας, τα βάζετε με τους κουρεμένους.   

 Ο χρηματοπιστωτικός τομέας βρέθηκε το 2013 μαζί με τα δημόσια οικονομικά προ της καταστροφής με 
πέραν των €12,5 δις έκτακτη ρευστότητα από τον ELA, από την ECP.  Και σήμερα υπάρχει μια πλεονάζουσα 
ρευστότητα, που πρέπει να την αντιμετωπίσουμε όλοι οι συντεταγμένοι φορείς, γιατί φύγαμε από το ένα άκρο 
της αλόγιστης δανειοδότησης και φτάσαμε στο άλλο άκρο σχεδόν του μηδενικού δανεισμού στις μικρομεσαίες 
επιχειρήσεις.  Όμως να ξέρουμε κάτι∙ χωρίς σταθερό χρηματοπιστωτικό τομέα, δεν υπάρχει περίπτωση να 
υπάρχει σταθερή οικονομία.  Και πρέπει να γίνει η αντιμετώπιση.  Ναι, συμφωνώ με όσους είπαν ότι μπορεί στα 
βιβλία των τραπεζών να μειώθηκαν τα μη εξυπηρετούμενα στο 30%.  Είναι όμως εκεί στην οικονομία, γιατί 
μεταφέρθηκαν και πωλήθηκαν σε άλλους οργανισμούς.  Άρα, αν είναι πραγματική η έγνοια μας, ότι αυτά πρέπει 
να φύγουν από την οικονομία, δεν μπορούμε ως κοινοβούλιο να παίζουμε με την αξιοπιστία της χώρας, να 
ψηφίζουμε και την επομένη να αλλάζουμε νόμους που αυτό το κοινοβούλιο έχει θεσπίσει.  Να βρούμε κάποιες 
στρεβλώσεις και να τις διορθώσουμε οπωσδήποτε, και είμαι μαζί σας, έχοντας πάντα υπόψη ότι, αν 
ξανακτυπηθεί η αξιοπιστία της χώρας, δε θα μπορέσουμε ποτέ, μα ποτέ, να την επανακτήσουμε.   

 Κατανοώ την ευαισθησία, και τη δική μου και όλων σας, για τους δανειολήπτες.  Δανειολήπτες που αρκετοί 
δεν μπόρεσαν για χρόνια, λόγω και των οικονομικών δυσχερειών, να πληρώσουν τις δόσεις τους, αλλά που 
ανάμεσά τους υπάρχουν και χιλιάδες στρατηγικοί κακοπληρωτές.  Και όσον αφορά το «Εστία», συμφωνώ με το 
ότι μπορεί να υπάρχουν αδυναμίες για τα πολύ χαμηλά εισοδηματικά στρώματα, αλλά δεν ανέφερε κανείς ότι 
ενδεχομένως να υπάρχουν και σ’ αυτούς στρατηγικοί κακοπληρωτές, που αρνούνται να συμπληρώσουν τις 
αιτήσεις, γιατί ενδεχομένως να φανεί στην πράξη ότι για χρόνια, ενώ είχαν τις δυνατότητες, αρνούνταν να 
πληρώσουν τις δόσεις τους.  Και είναι μέσα από την άρνηση να πληρώσουν τις δόσεις τους οι κακοπληρωτές 
που κουρεύτηκαν αυτοί για τους οποίους όλοι έχετε ευαισθησία.  Και πρέπει επιτέλους σ’ αυτό το κοινοβούλιο 
να μιλούμε και για τους συνετούς και για τους νοικοκυραίους, αυτούς που πληρώνουν τους φόρους τους, αυτούς 
που πληρώνουν τις δόσεις τους, αυτούς που κουρεύτηκαν οι καταθέσεις τους.  Δεν είναι αρκετό αυτό το 
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κοινοβούλιο να ασχολείται νυχθημερόν μόνο με τους ασυνεπείς.  Πρέπει να ακούγεται και η φωνή της λογικής 
και του νοικοκυραίου.  Δεν άκουσα κανέναν τέσσερις ώρες συζήτηση να αναφερθεί και στον συνετό και στον 
νοικοκυραίο.   

 Συνάδελφοι,  

 Μεταρρυθμίσεις έγιναν, έστω και αν η ισοπέδωση η καθημερινή αλλά και η μνήμη του μέσου Κύπριου 
είναι ρηχή∙ ξεχάστηκαν στην πορεία.  Τη μείωση της στρατιωτικής θητείας, που κάποιοι έλεγαν ότι δε θα γίνει 
ποτέ, κανείς δεν την αναφέρει.  Αυτή η πρωτοποριακή μεταρρύθμιση για το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα μένει 
μόνο στη σφαίρα της κριτικής και όχι το ότι δέκα και πλέον χιλιάδες, που δεν είχαν δείκτη κοινωνικής προστασίας, 
σήμερα προστατεύονται.  Αλλά θα κάνω ένα βήμα παραπέρα, κυρία Υπουργέ Εργασίας και Κοινωνικής 
Πρόνοιας.  Καιρός είναι να σκεφτούμε και τη μερική μεταρρύθμιση αυτής της πρωτοποριακής μεταρρύθμισης 
του ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος, να δώσουμε κίνητρα σε αυτόν που δημιουργηθεί θέση εργασίας και να 
δίδουμε επιδότηση στην εργασία, για να μη δημιουργήσουμε άθελά μας γενιές νέων που θα συντηρούνται έστω 
και από το χαμηλό ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα.   

 Η μεταρρύθμιση στο να δημιουργήσουμε μια χώρα που στηρίζεται στον τουρισμό, το Υφυπουργείο 
Τουρισμού, δε συζητείται, ούτε για μία χώρα που είναι μεγάλος παίκτης στην παγκόσμια ναυτιλία το Υφυπουργείο 
Ναυτιλίας.  Αλλά και για το ΓΕΣΥ θα μου επιτρέψεις, φίλε Πρόεδρε, να μη χαρίσω αυτή τη μεγάλη κοινωνική 
μεταρρύθμιση στη σφαίρα της αριστερής πολιτικής.  Είναι μια μεταρρύθμιση κοινωνικού φιλελευθερισμού και 
χαιρετίζω την αριστερά που στήριξε ένα κοινωνικά φιλελεύθερο σύστημα.  Γιατί είναι κοινωνικά φιλελεύθερο;  
Γιατί συνήθως παγκόσμια η αριστερά μόνο για τον κρατικό τομέα…  Ήταν και είναι ανάθεμα να δίνεις τη 
δυνατότητα και στον ιδιωτικό τομέα!  Και τι συμβαίνει στο ΓΕΣΥ;  Για πρώτη φορά ο ασθενής, πέραν του 
δικαιώματος να πηγαίνει στα κρατικά νοσηλευτήρια, έχει το δικαίωμα να πηγαίνει σε οποιονδήποτε γιατρό ή 
κλινική της προτίμησής του.  Και συγχαίρω την αριστερά.  Μπορεί να μην το αντιληφθήκατε, συνάδελφοι.  Ψήφισε 
την κατάργηση της μονιμότητας στον τομέα της υγείας!  Από εδώ και μπρος και με βάση το ΓΕΣΥ, καταργείται η 
μονιμότητα.  Εύχομαι όμως, προσέξτε, εύχομαι να μην το έχει μετανιώσει η αριστερά και να τορπιλίσει την 
αυτονόμηση των δημόσιων νοσηλευτηρίων.   

 Τα θέματα που ανέφεραν ο Νικόλας ο Παπαδόπουλος και ο Μαρίνος Σιζόπουλος εγώ δε θα τα 
επαναλάβω, αλλά θα προσθέσω κάτι, γιατί σε αυτό το φιλελεύθερο σχέδιο και με τη ριζοσπαστική απόφαση για 
κατάργηση μονιμότητας υπάρχει και μια αριστερή προσέγγιση και πρέπει να διορθωθεί.  Προσωπικοί γιατροί.  
Όποιος κατάφερε και έγραψε περισσότερους, ανεξάρτητα αν δίνει υπηρεσία ή όχι, έρχεται το τέλος του μήνα και 
υπάρχουν αρκετοί που παίρνουν μηνιαίο μισθό, απολαβές περισσότερες από ό,τι έβλεπαν ένα ολόκληρο χρόνο.  
Λέχθηκε ότι δεν ανταποκρίνονται στο να δουν τους ασθενείς.  Μα, ποιο είναι το κίνητρο;  Όταν ξέρεις ότι 
πληρώνεσαι με βάση ποιους έχεις γραμμένους και όχι με βάση ποιους έχεις εξυπηρετήσει, σου τηλεφωνά ο 
ασθενής, «είμαι κρυολογημένος, να με δεις», και του λες «έλα τον επόμενο μήνα».  Μα, αν είσαι κρυολογημένος, 
μπορείς να περιμένεις έναν ολόκληρο μήνα, για να σε δει ο γιατρός;  Δεν έχει κίνητρο να δει και να εξυπηρετήσει, 
γιατί το εισόδημά του δεν εξαρτάται από την υπηρεσία που δίνει στον ασθενή, αλλά απού πρόλαβε τζι έγραψεν 
στον κατάλογον! 

  Και βεβαίως, αγαπητέ Νικόλα, έστω και αν είναι θέμα της κυβέρνησης και αν η κυβέρνηση δεν έρθει να 
διορθώσουμε κάποιες στρεβλώσεις, για να θωρακίσουμε αυτή την κοινωνική μεταρρύθμιση, εγώ δηλώνω παρών 
να συνεργαστώ μαζί σας, για να διορθώσουμε αυτά που όλοι επισημαίνουμε για στρεβλώσεις που θέτουν σε 
κίνδυνο αυτή την κοινωνική κατάκτηση. 

 Όμως θα κάνω και μια αυτοκριτική.  Είμαστε ικανοποιημένοι από τις μεταρρυθμίσεις που είδαμε μέχρι 
σήμερα;  Βεβαίως όχι!  Θα θέλαμε ακόμα πιο ριζοσπαστικές μεταρρυθμίσεις, αλλά και πιο σύντομα σε χρονικό 
διάστημα.  Όμως έχουμε ενώπιον μας τη μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης.  Το ξέρω και το γνωρίζω ότι 
η υπερψήφισή της θα έχει κόστος στον Δημοκρατικό Συναγερμό.  Θα το πράξω, γιατί ξέρω ότι έχει όφελος προς 
την κοινωνία.  Εύχομαι και τα υπόλοιπα κόμματα να συμπεριφερθούν με αυτό τον τρόπο.  

 Για τη δικαιοσύνη.  Τα τελευταία δέκα χρόνια έχουν μειωθεί κατακόρυφα -όσοι δικηγόροι είναι εδώ- οι 
αστικές αγωγές.  Και ξέρετε γιατί.  Γιατί ο κόσμος είναι βαθιά ριζωμένος στην αντίληψή του και είναι 
πραγματικότητα ότι θα περιμένουν πέντε και δέκα χρόνια να εκδικαστούν αστικές υποθέσεις.  Και δικαιοσύνη 
που καθυστερεί δεν είναι δικαιοσύνη.  Άρα, ενώπιον μας έχουμε τη μεταρρύθμιση.  Να στηρίξουμε και να 
υπερψηφίσουμε.  Αν υπάρχουν απόψεις να συνθέτουν στην καλύτερη μεταρρύθμιση, είμαστε εδώ.   

 Είμαστε στο 2019 και είναι ακόμα πρώτο θέμα στις ειδήσεις «Χάθηκε ο φάκελος», «Ψάχνουν τον φάκελο», 
«Χάθηκαν τα στοιχεία μου»!  Το 2019!  Χρειάζεται μια ριζοσπαστική μεταρρύθμιση για το digital transformation 
του τόπου μας, για τον ψηφιακό μετασχηματισμό της χώρας.  Και το πρώτο βήμα θα είναι η ψήφιση του 
Υφυπουργείου για την Ψηφιακή Μεταρρύθμιση, όπως και πιστεύω πως θα ψηφίσουμε το συντομότερο δυνατό 
το νομοσχέδιο για την αδειοδότηση των μεγάλων έργων.    

 Υπάρχει όμως, φίλε Υπουργέ της Παιδείας, το κορυφαίο που πρέπει να δώσουμε σημασία.  Η πιο 
ουσιαστική και ριζοσπαστική μεταρρύθμιση πρέπει να είναι στον τομέα της παιδείας.  Υπάρχουν χώρες όπου το 
Υπουργείο Παιδείας θεωρείται Υπουργείο Ανάπτυξης και έχουν δίκαιο.  Γιατί αν έχεις σωστή παιδεία, η ανάπτυξη 
της χώρας είναι δεδομένη.  Το μεγαλύτερο κεφάλαιο σήμερα σε οποιαδήποτε χώρα δεν είναι η γεωγραφική της 
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έκταση ούτε ακόμα οι φυσικοί της πόροι.  Οι πιο πλούσιες χώρες στον κόσμο δεν είναι αυτές που έχουν πετρέλαια 
-ο μέσος κόσμος δεν περνά και τόσο καλά- αλλά οι χώρες που έχουν το υψηλότερο κατά κεφαλή εισόδημα.  Είναι 
εκείνες που έχουν τα δυνατά μυαλά της έρευνας, της τεχνολογίας, των ανακαλύψεων.  Είναι εδώ που πρέπει να 
επικεντρωθούμε, όχι σε μια παιδεία μόνο της γνώσης, αλλά που να δημιουργεί τους νέους που μπορούν να 
σκέφτονται και εκτός του κουτιού, να συνεργάζονται, να μπορούν να είναι οι πολίτες του 21ου αιώνα και όχι με 
συστήματα της δικής μας εποχής.  

 Έγιναν σημαντικά βήματα, όμως χρειάζονται ακόμα πιο σημαντικά και πιο ριζοσπαστικά.  Όπως, αγαπητέ 
Υπουργέ των Οικονομικών, ναι, χρειάζεται και μια νέα φορολογική μεταρρύθμιση.  Συνάδελφοι, θα πω ένα 
παράδειγμα.  Αν κάμνεις και μερικά εκατομμύρια κέρδη από την πώληση μετοχών, πληρώνεις φόρο μηδέν.  Αν 
έχεις έσοδα από τη δουλειά σου ως πρόσωπο, πληρώνεις μέχρι 35%.  Αν κάποιος δε δουλεύει και έχει μόνο 
καταθέσεις, το έσοδο από κατάθεση είναι 30%, ανεξάρτητα, χωρίς φοροαπαλλαγή.  Αν είναι από μέρισμα, είναι 
μόλις στο 17% και, αν είναι από πώληση οικογενειακής περιουσίας, πληρώνεις capital gain 20%.  Θεωρώ ταπεινά 
πως για το εισόδημα του κάθε νοικοκυριού πρέπει να βρούμε μέσα από τη φορολογική μεταρρύθμιση έναν ενιαίο 
συντελεστή.  Όπως και μια άλλη αδικία.  Έχουμε αφορολόγητο εισόδημα €19.000;  Αν είναι και η γυναίκα και ο 
άνδρας εργαζόμενοι με εισόδημα, το αφορολόγητο στην οικογένεια είναι €39.000 και πληρώνουν φόρο μηδέν.  
Αν ένας εκ των δύο δε δουλεύει και έχει ο άνδρας ή η γυναίκα €39.000 εισόδημα, μπορεί να πληρώσει και μερικές 
χιλιάδες τον χρόνο φόρο.  Θεωρώ ότι είναι άδικο.  Πρέπει να δούμε πώς φορολογείται το οικογενειακό εισόδημα.   

 Άρα, υπάρχουν πολλές θετικές σκέψεις, που πρέπει να τις αντιμετωπίσουμε.  Έχουμε τη μεταρρύθμιση 
που έγινε το 2000· πάρα πολύ σωστή! Είναι η ώρα που πρέπει να κοιτάξουμε για τη νέα φορολογική 
μεταρρύθμιση. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
 Είμαστε στο τέλος, κύριοι και κυρίες!   

 Μας έμειναν πέντε-έξι λεπτά. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Είπε και κάτι που συμφωνούμε ο Αβέρωφ! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
 Να το πεις αύριο. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ένα άλλο θέμα που πρέπει να δούμε ως κυβέρνηση και ως κόμματα είναι έναν μεσοπρόθεσμο στόχο, να 
αρθούν σταδιακά οι δύο κόσμοι των συντάξεων που υπήρχαν μέχρι το 2012 στον δημόσιο τομέα -και δεν εννοώ 
τη μείωσή τους- αλλά και στις πενιχρές συντάξεις των υπολοίπων.  Υπάρχει ένα κοινωνικό χάσμα και πρέπει να 
το δούμε.  Το οφείλουμε στην κοινωνία.  Υπάρχει συχνά και η συζήτηση των δύο κόσμων, του ιδιωτικού και του 
δημόσιου.  Και σε αυτό δεν είμαστε μια φυσιολογική χώρα, δεν είναι μόνο στο Κυπριακό.  Στις φυσιολογικές 
χώρες ο μέσος μισθός στον ιδιωτικό τομέα είναι κατά πολύ υψηλότερος από τον μέσο μισθό στο δημόσιο.  Και 
δεν εννοώ τη μείωση των μισθών στο δημόσιο, αλλά εννοώ να δημιουργήσουμε τις συνθήκες που να έχουμε 
τομείς στην οικονομία που να αυξάνεται και να έχουμε ποιοτικές θέσεις εργασίας.   

 Αλλά εγώ θα βάλω και μια άλλη διάσταση, τη δική μας διάσταση, του Δημοκρατικού Συναγερμού.  Η μάχη 
δεν είναι για τον μισθό στον δημόσιο ή στον ιδιωτικό και η σύγκριση, αλλά πώς μπορούμε να κτίσουμε μια 
οικονομία που να δώσουμε τα εχέγγυα, τα κίνητρα στους νέους ανθρώπους, αυτά τα δυνατά μυαλά, να 
δημιουργήσουν τη δική τους μικρομεσαία επιχείρηση.  Αυτή την οικονομία θέλω!  Αυτή τη χώρα θέλουμε να 
δημιουργήσουμε!  Την καλύτερη Κύπρο για τους νέους ανθρώπους.  Να στηρίξουμε την επιχειρηματικότητα και 
να δώσουμε κίνητρα, γιατί χωρίς κίνητρα δεν μπορείς να έχεις δυνατή οικονομία.   

 Και συνάδελφοι του Δημοκρατικού Συναγερμού, να μην είστε στην άμυνα αλλά στην επίθεση.  Να 
στηρίζετε την ιδεολογία μας, την οποία επαναλαμβάνω και από αυτό το επίσημο βήμα.  Μη φοβάστε τις αριστερές 
προσεγγίσεις που θέλουν να δαιμονοποιούν την ιδιωτική πρωτοβουλία, να δαιμονοποιούν το κέρδος.  Αν δεν 
υπήρχε ο ιδιωτικός τομέας, να σταθεί στα πόδια του τα τελευταία χρόνια, δε θα μειωνόταν η ανεργία από το 17% 
στο 7% και κάτω και ως το 2021 σε συνθήκες πλήρους απασχόλησης.  Το λογικό κέρδος δεν είναι κατάρα!  
Κατάρα είναι η ζημιά!  Γιατί όταν μια μικρομεσαία επιχείρηση ζημιώνει, τα πρώτα θύματα είναι οι εργαζόμενοι 
που καταγράφονται στην ανεργία.  Άρα, κίνητρα, φίλοι της κυβέρνησης, προς τον ιδιωτικό τομέα.  Κωφεύσετε 
στην κριτική.  Χωρίς κίνητρα δεν μπορούμε να έχουμε καλύτερη οικονομία και καλύτερη Κύπρο!  Αλλά με μια 
κοινωνική διάσταση, ανάπτυξη για όλους.   

 Και πρωτίστως πρέπει να κοιτάξουμε μια τάξη για την οποία κανένας δε μιλά, τις χαμηλές εισοδηματικές 
τάξεις.  Και σωστά αναφέρατε να αυξηθούν τα ποσά για την κοινωνική μέριμνα.  Ποιος πληρώνει όμως, για να 
έχουμε λεφτά για την κοινωνική μέριμνα;  Μια μόνο τάξη.  Η μεσαία τάξη, η οποία και έχει συρρικνωθεί.  Είναι οι 
νούσιμοι, είναι οι συνεπείς, είναι οι νοικοκυραίοι, αυτοί που πληρώνουν το κόστος όλων των λαθών και ο μόνος 
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τρόπος να τους στηρίξουμε είναι με κίνητρα και μείωση των φορολογιών.  Μόνο έτσι ανταμείβουμε τη μεσαία 
τάξη, που ήταν άλλοτε η ραχοκοκαλιά και της οικονομίας και της κυπριακής κοινωνίας, αλλά σήμερα είναι η τάξη 
που πληρώνει το περισσότερο κόστος. 

 Όμως το μεγάλο μας όραμα, και τελειώνω, φίλε Πρόεδρε, είναι να ζήσουμε σε μια ενωμένη Κύπρο.  Όσο 
ισχυρή οικονομία και να έχουμε, αν δε λύσουμε το Κυπριακό, μια αστάθεια θα κατακρημνίσει τα πάντα στον τόπο 
μας.  Αυτό που οφείλουμε περισσότερο στα παιδιά μας δεν είναι μια ισχυρή οικονομία, αλλά μια ενωμένη 
πατρίδα. Μια ενωμένη πατρίδα για ευημερία για το σύνολο του λαού μας.   

 Κλείνοντας, φίλε Πρόεδρε του κοινοβουλίου, θέλω να ευχαριστήσω όλους τους συναδέλφους, όλα τα 
κόμματα, αλλά πρωτίστως το Δημοκρατικό Κόμμα και την Αλληλεγγύη, που θα ψηφίσουν τους 
προϋπολογισμούς, που παρά την κριτική την καλοδεχούμενη θεωρούν πως η σταθερότητα της χώρας είναι 
πάνω από οποιαδήποτε μικροκομματικά οφέλη της στιγμής.  Ευχαριστώ τον πρόεδρο της επιτροπής 
Οικονομικών, τον ευχαριστώ και διπλά που με απάλλαξε από πρόεδρο της επιτροπής, όλους τους βουλευτές 
της επιτροπής Οικονομικών, όπως και όλους τους συνεργάτες στην επιτροπή Οικονομικών, τους 
κοινοβουλευτικούς συνεργάτες, τα επαγγελματικά στελέχη της Βουλής, τη διεύθυνση και όλους, γιατί 
βρισκόμαστε σήμερα να συζητούμε για προϋπολογισμούς, επειδή κάποιοι για μερικούς μήνες καθημερινά 
συνεδρίαζαν για να έχουμε αυτό το αποτέλεσμα.   

 Καλές γιορτές και καλή χρονιά! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ τελειώνει η σημερινή συνεδρία.  Η επόμενη συνεδρία της Βουλής για 
τον κρατικό προϋπολογισμό του 2020 θα είναι αύριο, Τρίτη, 10 Δεκεμβρίου 2019, στις 9.00 π.μ., με την ακόλουθη 
ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 Ο περί Προϋπολογισμού του 2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.200-2019).  
(Συνέχιση της συζήτησης). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: ---------------------- 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: ---------------------- 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   ---------------------- 
 Η συνεδρίαση δε χρειάζεται απαρτία, διότι είναι συνέχιση της σημερινής συνεδρίας. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 8.53 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 
Αριστείδου Μαριέλλα Κωνσταντίνου Κώστας 

Γεωργίου Γεώργιος Κωνσταντίνου Ξένια 

Δημητρίου Αννίτα Μαυρίδης Μάριος 

Δημητρίου Δημήτρης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Δίπλαρος Ευθύμιος Ορφανίδου Σάβια 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Σοφοκλέους Μιχάλης 

Κάρουλλας Γιώργος Σταύρου Ελένη 

Κουλλά Ονούφριος Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Ανδρέας Χατζηγιάννης Κυριάκος 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
Αδάμου Αδάμος Λουκαΐδης Γιώργος 
Γεωργίου Τ. Γιώργος Μαύρου Ελένη 
Δαμιανού Άριστος Πασιουρτίδης Ανδρέας 
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Καυκαλιάς Αντρέας Σάββα Ευανθία 
Κέττηρος Νίκος Στεφάνου Στέφανος 
Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τζιοβάνης Χριστάκης 
Κυπριανού Άντρος Φακοντής Αντρέας 
Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

ΔΗΚΟ 
Βότσης Άγγελος Μυλωνάς Παύλος 

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Ορφανίδης Χρίστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Λεωνίδου Πανίκος Πιττοκοπίτης Χαράλαμπος 

Μουσιούττας Μαρίνος Προκοπίου Γεώργιος 

ΚΣ ΕΔΕΚ 
Μυριάνθους Ηλίας Σιζόπουλος Μαρίνος 

Συμμαχία Πολιτών 

Λιλλήκας Γιώργος  

Αλληλεγγύη 

Συλλούρης Δημήτρης 

(Πρόεδρος Βουλής) 

Παπαδόπουλος Γεώργιος 

Γιωργάλλας Μιχάλης  

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος Περδίκης Γιώργος 

ΕΛΑΜ 

Παπαγιάννης Λίνος Χρίστου Χρίστος 

Ανεξάρτητοι 
Θεολόγου Άννα  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 
1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην οικονομική αυτονομία της Βουλής των Αντιπροσώπων και στην 

ανάγκη έγκαιρης κατάθεσης των προϋπολογισμών των νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 2020 Νόμος του 2019» και αγορεύσεις και 
συζήτηση (Χρίστος Χρίστου, Γιώργος Περδίκης, Μιχάλης Γιωργάλλας, Γιώργος Λιλλήκας, Μαρίνος 
Σιζόπουλος, Νικόλας Παπαδόπουλος, Άντρος Κυπριανού, Αβέρωφ Νεοφύτου). 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή: €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΙA΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ΄ 

Συνεδρίαση 10ης Δεκεμβρίου 2019 
Ώρα έναρξης:  9.03 π.μ. 

Αρ. 10 
 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ) 

 Καλημέρα σας! 

 Συνεχίζουμε τη συζήτηση για τους προϋπολογισμούς του 2020 και παρακαλώ την κ. Ξένια Κωνσταντίνου 
του ΔΗΣΥ, μέχρι δεκαπέντε λεπτά. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Μέχρι δέκα λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μέχρι δέκα λεπτά. 

 Να παρακαλέσω τους βουλευτές και τη γραμματεία να βοηθούμε τους κοινοβουλευτικούς εκπροσώπους, 
για να μην παρεκκλίνουμε, αλλά αυτό δε σημαίνει, κύριοι εκπρόσωποι κομμάτων, ότι αναλαμβάνουμε την ευθύνη 
να περιορίσουμε τους βουλευτές σας στον χρόνο.  Εμείς θα βοηθούμε, αλλά να παρεμβαίνετε και εσείς να τους 
λέτε να σταματήσουν, διότι τρώνε χρόνο από τον άλλο συνάδελφο.  

 Κυρία Κωνσταντίνου, έχετε τον λόγο. 

ΞΕΝΙΑ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η πορεία της χώρας μας προς τη σταθεροποίηση και την ανάκαμψη δεν ήταν ούτε εύκολη ούτε αυτονόητη, 
αλλά μέσα από τη στοχοπροσήλωση και τη μεθοδικότητα που επιδείχθηκε έχει επιτευχθεί και έχει επισυμβεί.  Ως 
πολιτική παράταξη, αισθανόμαστε υπερήφανοι, επειδή καταφέραμε να οδηγήσουμε τη χώρα μπροστά.  Μάλιστα, 
είμαστε αποφασισμένοι να συνεχίσουμε και να εντείνουμε τις προσπάθειές μας όπως αξίζει σε αυτή τη χώρα και 
σε αυτό τον λαό.     

 Έχουμε σήμερα μπροστά μας τον κρατικό προϋπολογισμό του 2020. Έναν πλεονασματικό και 
αναπτυξιακό προϋπολογισμό, με τα κύριά του χαρακτηριστικά να αντανακλούν το βελτιωμένο οικονομικό 
περιβάλλον και τους θετικούς ρυθμούς ανάπτυξης της οικονομίας μας.  Ξεχωρίζουν το 5% πρωτογενές 
πλεόνασμα του ΑΕΠ, η δραστική μείωση της ανεργίας στο 6,5%, το βιώσιμο ποσοστό του δημόσιου χρέους, 
αλλά και η αναβάθμιση της πιστοληπτικής δυνατότητας της χώρας μας μέχρι και 9 μονάδες από το 2013. 

 Μία κυβέρνηση πρέπει να κρίνεται με βάση τα έργα της και τις προτεραιότητές της. Ο Δημοκρατικός 
Συναγερμός δεν απέκρυψε ποτέ τον πυρήνα των ιδεολογικών του αρχών, την ανοικτή ελεύθερη οικονομία, το 
φιλελεύθερο μοντέλο οικονομικής ανάπτυξης, την προώθηση των φορολογικών ελαφρύνσεων ως εργαλείου 
ανάπτυξης, τη βιώσιμη και συνετή διαχείριση των δημόσιων οικονομικών και το κοινωνικό μοντέλο ενίσχυσης και 
προστασίας των ευάλωτων ομάδων.  Η αντιπολίτευση έχει διαφορετική αντίληψη και διαφορετικές αρχές, έτσι 
ασκεί ως εκ του ρόλου της ισοπεδωτική κριτική, αλλά η σταθεροποίηση και η ανάκαμψη της οικονομίας 
βασίστηκαν στη δική μας προσέγγιση, στη δική μας πολιτική και στη δική μας φιλοσοφία∙ μια φιλοσοφία την 
οποία εν πάση περιπτώσει επέλεξαν οι πολίτες με την εντολή που έδωσαν στην πολιτική ηγεσία.  Πάνω στις 
ίδιες αρχές έχουμε στηριχθεί, για να μπορέσουμε να έχουμε σήμερα ανάκαμψη της οικονομίας, θετικούς ρυθμούς 
ανάπτυξης, αύξηση της απασχόλησης και προοπτικές ακόμη μεγαλύτερης ευημερίας για την κυπριακή κοινωνία.  
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Επιπλέον, ας σημειωθεί ότι η χώρα μας καταγράφει σήμερα την καλύτερη δημοσιονομική επίδοση στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση.  

 Με βάση τα πιο πάνω δεδομένα, είναι δυνατή η προώθηση ενός φιλόδοξου μεταρρυθμιστικού 
προγράμματος, γιατί μεταρρυθμίσεις σημαίνει ανάπτυξη, μεταρρυθμίσεις σημαίνει ένα νέο κράτος, που να 
ανταποκρίνεται στις σύγχρονες προκλήσεις, στα ευρωπαϊκά πρότυπα και στις ανάγκες της νέας γενιάς των 
Κυπρίων πολιτών.  Οι κοινωνικές και πολιτικές μεγάλες αλλαγές γίνονται μέσω μεγάλων μεταρρυθμίσεων, οι 
οποίες βασίζονται σε εμπεριστατωμένες μελέτες, προκύπτουν μέσα από τον κοινωνικό διάλογο, εμπεδώνονται 
μέσα από δημόσιες διαβουλεύσεις και εφαρμόζονται στην πράξη.  

 Η κυβέρνηση του Δημοκρατικού Συναγερμού έχει σχεδιάσει και ξεκίνησε να υλοποιεί με επιτυχία μια σειρά 
από αυτές.  Πιο εμβληματική μεταρρύθμιση είναι το γενικό σύστημα υγείας.  Η υλοποίηση της πρώτης φάσης 
του ΓΕΣΥ αγκαλιάστηκε με επιτυχία από τους πολίτες και το ιατρικό προσωπικό του τόπου.  Οδεύουμε προς τη 
δεύτερη φάση εφαρμογής του και φυσιολογικά έχουν ανακύψει θέματα που χρήζουν βελτίωσης και αλλαγών.  
Εξάλλου, η βασική φιλοσοφία για ένα γενικό σύστημα υγείας όπου όλοι έχουν πρόσβαση δίχως αποκλεισμούς 
αποτελεί πλέον ένα κοινωνικό γεγονός.   

 Όμως οι αλλαγές που έχει ανάγκη ο τόπος δεν περιορίζονται εδώ.  Η μεταρρύθμιση της τοπικής 
αυτοδιοίκησης είναι καίριας σημασίας, γιατί είναι μία μεταρρύθμιση με βασικό στόχο την προσφορά καλύτερων 
υπηρεσιών με χαμηλότερο κόστος για τον πολίτη, μία μεταρρύθμιση που θα οδηγήσει σε εξοικονομήσεις 
εκατομμυρίων για έργα υποδομής και κοινωνικές παροχές προς τις κοινότητες.  

 Ωστόσο, κανένα κράτος δε θα είναι ποτέ σύγχρονο και ανταγωνιστικό, αν δε διαθέτει μία σύγχρονη και 
ποιοτική δημόσια υπηρεσία.  Η μεταρρύθμιση της δημόσιας υπηρεσίας αφορά και επηρεάζει θετικά πρώτα και 
κύρια τους ίδιους τους λειτουργούς της, γιατί αναμένεται να δημιουργήσει ένα περιβάλλον αξιοκρατίας, 
δικαιοσύνης και κινήτρων, που σήμερα δυστυχώς απουσιάζουν με όλες τις αρνητικές επιπτώσεις στο επίπεδο 
των παρεχόμενων υπηρεσιών  προς τον πολίτη. 

 Τέλος, έχω την απόλυτη πεποίθηση πως καμία χώρα δεν μπορεί να προοδεύσει στο σημερινό 
παγκοσμιοποιημένο περιβάλλον, αν δεν επενδύσει ουσιαστικά στους τομείς της έρευνας και της καινοτομίας, με 
θεσμικές τομές και γενναίες επενδύσεις.  Μία διακυβέρνηση που θέλει να κοιτάζει προς το μέλλον αυτονόητα 
επενδύει στην έρευνα και στην καινοτομία.  Η σημερινή αυτό το κάνει πράξη με ένα νέο εθνικό σύστημα 
διακυβέρνησης της πολιτικής αυτής και με προτεραιότητα τη δημιουργία νέων θεσμών και σωμάτων, όπως το 
Εθνικό Συμβούλιο Έρευνας και Καινοτομίας, ως το κατεξοχήν συμβουλευτικό όργανο για τον καθορισμό 
στρατηγικής για την έρευνα και την καινοτομία, τον διορισμό επικεφαλής επιστήμονα ο οποίος θα επιτελεί 
συντονιστικό και καθοδηγητικό ρόλο.  Έχουμε βεβαίως μπροστά μας μεγάλο δρόμο να διανύσουμε, για να 
καλύψουμε το έδαφος που υπολείπεται και για να φτάσουμε στα ποσοστά επένδυσης του μέσου όρου της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Για αυτό, για να φθάσουμε στον προορισμό μας, οφείλουμε να συνεχίσουμε να οδεύουμε 
με συνέπεια προς αυτή την πορεία.    

 Συζητάμε σήμερα τον προϋπολογισμό του κράτους μας και ασκούμε τον θεσμικό μας ρόλο στη διαδικασία 
αυτή, αλλά κανένα μέτρο, καμιά πρόνοια του προϋπολογισμού και καμιά πολιτική μεταρρύθμιση δεν μπορεί να 
μετριάσει το κενό που προκαλεί η διαίρεση της πατρίδας μας και η συνέχιση της παράνομης στρατιωτικής 
κατοχής της από την Τουρκία.  Κανένας μακροπρόθεσμος σχεδιασμός και καμία μακρόπνοη στρατηγική δεν 
μπορεί να θεωρείται πλήρης ή ολοκληρωμένη, εάν εφαρμόζεται σε μισή πατρίδα. Κανένα Κυπριόπουλο δε θα 
μεγαλώσει σε ένα αληθινά ασφαλές κράτος, αν δεν επανενωθεί ο τόπος μας.  Γι’ αυτό, κυρίες και κύριοι, ας μην 
ξεχνάμε ποτέ ότι πάνω και κύρια η βασική ευθύνη του πολιτικού συστήματος είναι να πετύχουμε το συντομότερο 
τη λύση της ομοσπονδίας, που να επανενώνει το νησί μας και που θα καθιστά την πατρίδα μας ισχυρή και 
γέφυρα ασφαλείας για την περιοχή, για την Ευρώπη και για τον κόσμο.   

 Σας ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Ανδρέας Πασιουρτίδης, έχει τον λόγο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΣΙΟΥΡΤΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ερχόμενος στο βήμα, για να καταθέσω την ομιλία μου, προβληματίστηκα, οφείλω να ομολογήσω, αρκετά.  
Ως νέος άνθρωπος και ως νέος βουλευτής, έμαθα να έχω θετική προσέγγιση στον τρόπο που αντικρίζω τα 
διάφορα ζητήματα, να τα αξιολογώ αντικειμενικά, πριν διαμορφώσω άποψη, και να προσπαθώ πάντοτε να 
καταθέτω προτάσεις και ιδέες για βελτίωση, ώστε να κάνουμε ένα βήμα μπροστά.  Δυστυχώς, η καθαρά 
οικονομίστικη και λογιστική προσέγγιση των θεμάτων από το κυβερνητικό στρατόπεδο καθ’ όλη τη διάρκεια της 
επταετούς διακυβέρνησης του Προέδρου Αναστασιάδη και του Δημοκρατικού Συναγερμού δε μας αφήνουν και 
πολλά περιθώρια. Είναι, φαίνεται, θέμα ιδεολογικό -και ας μην αρέσει σε κάποιους- να δίνεται προτεραιότητα στη 
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φαινομενική βελτίωση κάποιων αριθμών παρά στην πραγματική ευημερία των ανθρώπων και του κοινωνικού 
συνόλου γενικότερα. Τρανταχτή εξαίρεση βέβαια αποτελούν λίγοι συγγενείς και φίλοι, καθώς και το βαθιά 
ριζωμένο κατεστημένο, τους οποίους η κρίση προσπέρασε κατά έναν περίεργο τρόπο. 

 Είθισται να λέγεται ότι η νεολαία είναι το μέλλον κάθε χώρας και η νεολαία της Κύπρου είναι το μέλλον 
αυτού του τόπου.  Αλλά για ποιο μέλλον μπορούμε να μιλήσουμε σήμερα, όταν αυτό προδιαγράφεται ακόμα πιο 
ζοφερό;  

 Να μιλήσουμε για την εμπορευματοποίηση της παιδείας και τις οπισθοδρομικές αντιλήψεις στην 
εκπαίδευση, που υπονομεύουν το δικαίωμα στη μόρφωση ως κοινωνικό αγαθό που πρέπει να είναι δεδομένο 
για όλους και για όλες;  Η μαθητική κοινότητα είναι ανάστατη.  Τόσες εξετάσεις κάνουν μόνο οι ασθενείς όπως 
εύστοχα λένε οι ίδιοι οι μαθητές.  Χάθηκε η δημιουργικότητα, η χαρά και η ανάπτυξη δεξιοτήτων στα σχολεία μας. 
Και μέσα σε όλα αυτά ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας κατσαδιάζει τους μαθητές, επειδή διεκδικούν τα δικαιώματά 
τους και εκφέρουν άποψη. 

 Να μιλήσουμε για τη νεανική ανεργία, η οποία συνεχίζει να είναι υψηλή και η οποία σε συνδυασμό με την 
απορρύθμιση των εργασιακών σχέσεων, τους χαμηλούς έως εξευτελιστικούς μισθούς, τη μερική απασχόληση 
και τα ευέλικτα ωράρια δημιουργεί εργασιακή ανασφάλεια, η οποία κτυπά πρώτα τους νέους;  

 Να μιλήσουμε για την ολοένα και αυξανόμενη τάση για εργασιακή μετανάστευση, η οποία σε αρκετές 
περιπτώσεις αποτελεί τη μόνη επιλογή ανάμεσα στους νέους, οι οποίοι βλέπουν τα πτυχία και την επαγγελματική 
τους κατάρτιση να μην μπορούν να έχουν αντίκρισμα στην ίδια τους τη χώρα; 

 Να μιλήσουμε για τα απλησίαστα ενοίκια, που, ειρήσθω εν παρόδω, χθες υπήρξε παραδοχή ότι πράγματι 
είναι ακριβά;  Φυσικά, ξεχάσαμε το ρεύμα, τα καύσιμα, το γάλα, το ψωμί.  Αυτά φαίνεται δεν απασχολούν 
κανέναν.  Να μιλήσουμε για τα απλησίαστα ενοίκια, τα οποία εκτοξεύτηκαν ελέω της ανεξέλεγκτης ανέγερσης 
πολυτελών και πανύψηλων πύργων, που σε συνδυασμό με την έλλειψη στεγαστικής πολιτικής από την 
κυβέρνηση εμποδίζουν χιλιάδες νέα ζευγάρια να αποκτήσουν τη δική τους στέγη και να δημιουργήσουν τη δική 
τους οικογένεια και αναγκάζονται να μένουν με τους γονείς τους;  

 Ναι, αγαπητέ συνάδελφε, αυτό φταίει και όχι, όπως άστοχα αναφερθήκατε, οι μετανάστες! 

 Ή, τέλος, να μιλήσουμε για την αναξιοκρατία και τη διαφθορά, που έχουν φτάσει σε πρωτοφανή επίπεδα 
τα τελευταία χρόνια, προκαλώντας απογοήτευση και απελπισία ανάμεσα στη νέα γενιά για τις προοπτικές του 
τόπου μας, αλλά και των ίδιων των νέων γενικότερα;  

 Παράλληλα, η βία και η παραβατικότητα έχουν ριζώσει στην κοινωνία μας και το πιο ανησυχητικό είναι ότι 
τα ναρκωτικά, που κάποτε λέγαμε είναι έξω από τα σχολεία μας, τώρα δυστυχώς είναι μέσα ακόμα και στα 
δημοτικά, στις εκδρομές και σε άλλα μέρη που συχνάζει η νεολαία. Η απουσία ολοκληρωμένων προγραμμάτων 
πρόληψης και διαφώτισης πρέπει να μας προβληματίσει, καθώς και η ενίσχυση των σχολείων μας με ειδικούς 
επιστήμονες.   Όλα αυτά αποτελούν και την απάντηση στο ερώτημα γιατί η απαξίωση της πολιτικής, των 
πολιτικών, αλλά και των θεσμών γενικότερα κυριαρχεί κυρίως στις νεαρές ηλικίες. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Με όλα όσα ανέφερα πιο πάνω, το μέλλον αυτού του τόπου, η νεολαία του δηλαδή, μόνο μέλλον δεν 
μπορεί να χαρακτηριστεί.  Διότι το μέλλον ως έννοια είναι αντίθετη με χαρακτηριστικά όπως ο συντηρητισμός, η 
στασιμότητα και η έλλειψη οράματος.  Το μέλλον ως έννοια απαιτεί και προϋποθέτει γνωρίσματα όπως η εξέλιξη, 
η βελτίωση, η μάχη, η αναζήτηση, ο αγώνας και προπαντός η ελπίδα.  Και δυστυχώς η ελπίδα για τους νέους 
της Κύπρου έχει προ πολλού χαθεί με τις πολιτικές που ακολουθούν οι κυβερνώντες. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ένας άλλος τομέας ο οποίος χρήζει βελτίωσης είναι αυτός του αθλητισμού. Δυστυχώς, σήμερα πολλές 
πτυχές του αθλητικού οικοδομήματος του τόπου μας δεν εκπέμπουν μηνύματα πολιτισμού και παιδείας.  Τα 
τελευταία χρόνια  μαζί με την υπόλοιπη κοινωνία διολισθαίνει και η αθλητική ζωή του τόπου με διάφορους 
τρόπους.  Ο αθλητισμός ως κοινωνικό αγαθό έχει τρωθεί μέσα από σκοπιμότητες και φαινόμενα που τον 
εκτροχιάζουν από τον κοινωνικό του ρόλο. Κακοδιαχείριση, διασπάθιση δημοσίου χρήματος, διαπλοκή, 
νεποτισμός, κλειστά διοικητικά κυκλώματα, χειραγώγηση θεσμών και φορέων, στημένα παιχνίδια, ντόπινγκ, βία, 
ρατσισμός και ξενοφοβία επιβάλλουν συνεχή αγώνα για εξυγίανση.  Το πλάτεμα του κοινωνικού αθλητισμού για 
ευκαιρίες άθλησης του κάθε πολίτη και η εξυγίανση των αθλητικών φορέων αποτελούν βασικούς πυλώνες του 
οράματος του ΑΚΕΛ για τον αθλητισμό.  Οι επιτυχίες των πρωταθλητών μας προβάλλουν την Κύπρο διεθνώς, 
αλλά εξίσου σημαντικός είναι ο ρόλος και του κοινωνικού μαζικού αθλητισμού.  Μέσα στις σημερινές δύσκολες 
συνθήκες μπορεί να προσφέρει δημιουργική απασχόληση και ψυχαγωγία στους νέους. 

 Λαμβάνοντας υπόψιν τα πιο πάνω, ως ΑΚΕΛ έχουμε καταθέσει συγκεκριμένες προτάσεις με γνώμονα τη 
στήριξη του αθλητισμού σε όλα τα επίπεδα:  Ενίσχυση του παρεμβατικού ρόλου του ΚΟΑ μέσα από τη ρύθμιση 
του σχετικού νομοθετικού πλαισίου.  Εξυγίανση του κυπριακού ποδοσφαίρου μέσα από θεσμικές και δομικές 
αλλαγές και όχι με την παρωδία που ζούμε σήμερα με την κάρτα φιλάθλου.  Υιοθέτηση και εφαρμογή κώδικα 
δεοντολογίας που να διέπει τη λειτουργία των αθλητικών φορέων και τις διοικήσεις τους.  Αυστηροί έλεγχοι στους 
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αθλητικούς φορείς για εφαρμογή αρχών διαφάνειας, λογοδοσίας, δημοκρατίας και για πάταξη της διαπλοκής.  
Αύξηση των αρμοδιοτήτων της ΑΔΕΑ για ενίσχυση του Δευτεροβάθμιου Αθλητικού Δικαστηρίου. Περαιτέρω 
αναβάθμιση των προγραμμάτων κοινωνικού και μαζικού αθλητισμού του ΚΟΑ, όπως για παράδειγμα το 
πρόγραμμα «Αθλητισμός για Όλους».  Αναβάθμιση της φυσικής αγωγής σε όλες τις βαθμίδες της εκπαίδευσης, 
αξιοποίηση του ανοικτού και καλοκαιρινού σχολείου με στόχο την υγεία των μαθητών.    

 Είναι απαράδεκτο στο Αθλητικό Γυμνάσιο Βεργίνας στη Λάρνακα να μην υπάρχουν αθλητικές υποδομές 
και οι κατάλληλοι χώροι άθλησης και εκπαίδευσης!  Κατά τα άλλα, το συγκεκριμένο το θεωρούν αθλητικό 
γυμνάσιο.   

 Στήριξη των κέντρων νεότητας, προώθηση αθλημάτων χαμηλού κόστους και δημιουργία περιφερειακών 
αθλητικών χώρων στην ύπαιθρο.  Στήριξη της Κυπριακής Αρχής Αντι-Ντόπινγκ για την καταπολέμηση του 
ντόπινγκ.  Δημιουργία εθνικού συμβουλίου για τη βία στα γήπεδα με τη συμμετοχή επιστημόνων και άλλων 
ατόμων με ειδική κατάρτιση για την ετοιμασία μακρόπνοου σχεδιασμού πρόληψης και καταπολέμησης.  
Αποτελεσματική εφαρμογή κοινωνικών προγραμμάτων επιμόρφωσης και πρόληψης της βίας στα γήπεδα αντί 
της μονοδιάστατης επικέντρωσης στην καταστολή όπως είναι η προτεραιότητα των κυβερνώντων.  Βελτίωση της 
ασφάλειας και της γενικότερης κατάστασης των σταδίων.   

 Μόλις το περασμένο καλοκαίρι ζήσαμε το φιάσκο με το Μακάρειο Στάδιο και τον ακατανόητο χειρισμό και 
στάση του ΚΟΑ και της Αρχής Αδειοδότησης Σταδίων.   

 Εκδημοκρατισμό των καταστατικών και της λειτουργίας των ομοσπονδιών και των γυμναστικών 
συλλόγων. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ως βουλευτής Λάρνακας και ως Λαρνακέας, δε θα μπορούσα τελειώνοντας να μην αναφερθώ και σε 
κάποια ζητήματα κεφαλαιώδους σημασίας για την πόλη και επαρχία της Λάρνακας. 

 Η ολοκλήρωση της νέας πτέρυγας του Γενικού Νοσοκομείου Λάρνακας αποδεικνύεται ένα σύγχρονο 
γεφύρι της Άρτας ή, αν προτιμάτε, η δική μας πλατεία Ελευθερίας, αφού πρόσφατα ο εργολάβος πήρε εκ νέου 
παράταση από το Υπουργείο Μεταφορών για την ολοκλήρωση του έργου.  Και ενώ η τελευταία προθεσμία 
προνοούσε παράδοση της πτέρυγας περί τα μέσα Νοεμβρίου του 2019, αυτή αναβλήθηκε για πολλοστή φορά 
και μετατέθηκε περί τα τέλη Ιανουαρίου 2020, όπου μέχρι τότε θα έχουν συμπληρωθεί σαράντα ολόκληροι μήνες 
καθυστέρησης από την αρχική ημερομηνία παράδοσης για ένα έργο που ξεκίνησε τον Σεπτέμβριο του 2013 και 
θα έπρεπε να παραδοθεί τον Σεπτέμβριο του 2016.   

 Στο σημείο αυτό βέβαια να υπενθυμίσω ότι σε σειρά επισκέψεών του στη Λάρνακα ο Πρόεδρος 
Αναστασιάδης διαβεβαίωνε ολοκλήρωση του έργου.  Παρ’ όλα αυτά, το μόνο που γίνεται μέχρι σήμερα είναι 
μετάθεση των χρονοδιαγραμμάτων.  Προφανώς, ακόμα μία δέσμευση κενή περιεχομένου.  Και να σκεφτεί κανείς 
ότι μιλούμε για ένα έργο που αφορά έναν κρίσιμο και ευαίσθητο τομέα, όπως είναι αυτός της υγείας, οι συνεχείς 
αναβολές αποπεράτωσης του οποίου προκαλούν ταλαιπωρία ασθενών, συγγενών, γιατρών και προσωπικού και 
δημιουργούν αντίξοες συνθήκες και εμπόδια για την παροχή ποιοτικών υπηρεσιών υγείας και ασφάλειας στους 
κατοίκους της πόλης και επαρχίας Λάρνακας.  

 Όσον αφορά το άλλο πολύκροτο θέμα που αφορά τη Λάρνακα, η καθυστέρηση που παρατηρείται στην 
τελική συμφωνία κυβέρνησης-ισραηλινής κοινοπραξίας για την ενιαία ανάπτυξη του λιμανιού και της μαρίνας 
προκαλεί επίσης ανησυχία.  Καλούμε όλους τους εμπλεκόμενους φορείς να επιδείξουν την απαιτούμενη 
υπευθυνότητα, σημασία και ταχύτητα για την ολοκλήρωση των διαδικασιών και παράλληλα να διαφυλάξουν τα 
συμφέροντα του δημοσίου, ώστε να μην παρουσιαστούν τα ίδια φαινόμενα που αντιμετωπίζει το λιμάνι Λεμεσού.  
Το έργο αυτό το έχει απόλυτη ανάγκη η Λάρνακα, αφού σε συνδυασμό με τη μετακίνηση των εγκαταστάσεων 
αποθήκευσης πετρελαιοειδών και υγραερίου θα έχει ως αποτέλεσμα την ενοποίηση και εκμετάλλευση μια 
τεράστιας έκτασης παραλιακού μετώπου, η οποία μέχρι σήμερα βρίσκεται παγιδευμένη, θα δημιουργήσει νέες 
θέσεις εργασίας και θα συμβάλει στην πολυδιαφημιζόμενη ανάπτυξη.   

 Τέλος, αναφορικά με την ίδρυση Σχολής Επιστημών και Τεχνολογίας της Θάλασσας στη Λάρνακα, η οποία 
αποτελεί μέρος των εξαγγελιών του Προέδρου της Δημοκρατίας σε σειρά επισκέψεών του στη Λάρνακα, καθώς 
και απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου από τον Οκτώβρη του 2014, χωρίς μέχρι σήμερα να έχει υλοποιηθεί, 
αναμένουμε την υλοποίηση των όσων συμφωνήθηκαν μεταξύ των αρμόδιων φορέων και τα οποία μας 
κοινοποιήθηκαν σε πρόσφατη συνεδρία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας. Επιτέλους, ας υπάρξει η 
απαραίτητη συνεννόηση μεταξύ Προεδρίας, Υπουργείων Παιδείας και Οικονομικών και Πανεπιστημίου Κύπρου! 
Μπουχτίσαμε από δεσμεύσεις που αποδεικνύονται γράμμα κενό.  Απαιτούμε από την κυβέρνηση Αναστασιάδη-
Δημοκρατικού Συναγερμού να σεβαστεί τον κόσμο της επαρχίας Λάρνακας!  

 Η ανικανότητα των κυβερνώντων και οι πολιτικές που εφαρμόζουν θυματοποιούν τον λαό, τους μαθητές, 
τους φοιτητές, τους νέους, τους εργαζόμενους.  Επιτέλους, αλλάξτε ρότα! 

 Καλές γιορτές σε όλους! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 



815 
 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Καλώ τώρα τον κ. Χρίστο Ορφανίδη για το ΔΗΚΟ να πάρει τον λόγο. 

 Έχετε το βήμα, κύριε Ορφανίδη.  

ΧΡΙΣΤΟΣ ΟΡΦΑΝΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Καταρχάς, καλή σας ημέρα! 

 Θα ξεκινήσω την ομιλία μου με θέματα που αφορούν την πόλη και την επαρχία μου.  

 Μέσα στα πενήντα κυριότερα αναπτυξιακά έργα που ανακοινώθηκαν για τον προϋπολογισμό του 2020 
είναι και η διεύρυνση, βελτίωση του παραλιακού δρόμου Λάρνακας-Δεκέλειας, φάση γ΄, ύψους €15 εκατομ., ένα 
έργο το οποίο εδώ και χρόνια εξαγγέλλεται κατ’ επανάληψη και χάνεται μονίμως στους λαβύρινθους της 
κυβερνητικής πολιτικής. 

 Καλό είναι όμως να μην ξεχνάμε και την ιστορία του θέματος, κύριε Δημητρίου. 

 Τον Δεκέμβριο του 2016 κατακυρώθηκαν προσφορές για μελέτη και σχεδιασμό αξίας €34.400 αναφορικά 
με τη διαδικασία η οποία θα ακολουθηθεί για το εν λόγω έργο.  Σύμφωνα με απάντηση που έλαβα από τον τότε 
Υπουργό Μεταφορών κ. Δημητριάδη σε ερώτησή μου στα πλαίσια του κοινοβουλευτικού ελέγχου, οι 
οποιεσδήποτε απαλλοτριώσεις που είχαν γίνει παλαιότερα έπαψαν να ισχύουν και για αυτό τον λόγο η διαδικασία 
απαλλοτριώσεων θα ξεκινούσε εκ νέου.  Τέλος Οκτωβρίου του τρέχοντος έτους, σε συνέχιση της ερώτησής μου 
σχετικά με το μέχρι πού βρίσκεται η ολοκλήρωση της μελέτης για το πιο πάνω έργο, έλαβα απάντηση από την 
τέως υπουργό κ. Αναστασιάδου, η οποία αυτολεξεί ανέφερε το εξής:  «Σημειώνεται ότι το έργο, σύμφωνα με το 
χρονοδιάγραμμα, αναμένεται να προωθηθεί εντός του 2020, εφόσον εν τω μεταξύ ολοκληρωθούν οι διαδικασίες 
(μελέτες υπηρεσιών και απαλλοτριώσεις)». Δηλαδή μέχρι και σήμερα η μελέτη δεν έχει ολοκληρωθεί και, εφόσον 
η διαδικασία αυτή δεν έχει ολοκληρωθεί ακόμη, η εξαγγελία ενός τέτοιου έργου αναπτυξιακού για το 2020 για την 
επαρχία μου αποτελεί ένα ακόμη γαργάλισμα στα αφτιά των συμπολιτών μου.  

 Αναφορικά με τη νέα πτέρυγα στο νοσοκομείο Λάρνακας, επιθυμώ να δανειστώ μια φράση από τον 
Δημόκριτο, «το αεί μέλλειν ατελέας ποιεί τας πρήξιας», κύριε Τορναρίτη.  Δηλαδή η διαρκής αναβολή δεν 
ολοκληρώνει τις πράξεις.  Έχουμε φθάσει στην ενδέκατη «τελική» ημερομηνία παράδοσης της νέας πτέρυγας 
του νοσοκομείου Λάρνακας!  

 Κυρίες και κύριοι,  

 Σήμερα μιλάμε για την ενδέκατη ημερομηνία παράδοσης του νοσοκομείου!  Εάν αυτό δεν είναι εμπαιγμός 
προς τη Λάρνακα, τότε τι είναι; 

 Από την πρώτη κιόλας ημερομηνία που δόθηκε, θυμάμαι, είχα δηλώσει ότι αυτό δεν ήταν κατορθωτό, για 
τον πολύ απλό λόγο ότι οι εργασίες ήταν αδύνατο να ολοκληρωθούν στο χρονοδιάγραμμα που είχε δοθεί, και 
αυτό ακριβώς γινότανε και για τις ημερομηνίες που ακολούθησαν.  Το θέμα της παράδοσης της νέας πτέρυγας 
αποτελεί τον ορισμό της κοροϊδίας και ελπίζω να έχει παραγγελθεί ο εξοπλισμός, για να μπορέσει να λειτουργήσει 
η νέα πτέρυγα με την παράδοσή της.  

 Αναφορικά με το θέμα της μετακίνησης των εγκαταστάσεων υγραερίου, ελπίζουμε ότι θα τηρηθεί το 
χρονοδιάγραμμα μετακίνησής τους, γιατί περαιτέρω καθυστέρηση λειτουργεί αναποτελεσματικά.  

 Σε ό,τι αφορά δε την ανάπτυξη του λιμανιού και της μαρίνας, επικρατεί σιγή ιχθύος και η υπερβολική 
καθυστέρηση κρατά τη Λάρνακα σε περιορισμό για την ανάπτυξή της.  

 Η περιοχή του Βασιλικού φιλοξενεί όλη τη βαριά βιομηχανία, διάφορες εγκαταστάσεις και απόβλητα.  Το 
γεγονός αυτό εγκυμονεί πολλούς κινδύνους και η παρουσία πυροσβεστικού σταθμού στην περιοχή είναι άκρως 
απαραίτητη.  Αυτό έπρεπε να είναι η πρώτη και η βασική σας έγνοια πριν την έναρξη των οποιωνδήποτε 
εργασιών.  Δυστυχώς, ακολουθείτε τη μοίρα με τον σταυρό στο χέρι και ελπίζετε στη μη ύπαρξη οποιωνδήποτε 
ατυχημάτων.  Πρέπει άμεσα να επιληφθείτε του θέματος.  Θα μου απαντήσετε ότι βγήκατε σε προσφορές, αλλά 
έπεσε η διαδικασία.  Ας κάνατε σωστά τη διαδικασία, το οφείλατε, εφόσον είναι ένα έργο που εξαγγέλλετε κάθε 
χρόνο και είναι η απαίτηση των μικρών κοινοτήτων της περιοχής, που έντονα ανησυχούν γι’ αυτό. 

 Σχετικά με τη δημιουργία πανεπιστημιακών σχολών στην Λάρνακα, πρόσφατα ανακοινώθηκε ότι επήλθε 
συμφωνία του Πανεπιστημίου Κύπρου με τον δήμο Λάρνακας σε συνάντηση που είχαν στο Υπουργείο Παιδείας.  
Εφόσον η αρχική ιδέα τοποθέτησης της σχολής στο παλαιό λεπροκομείο ναυάγησε, για άγνωστους επίσημους 
λόγους, παρ’ όλο που εξαγγέλθηκε επανειλημμένα η δημιουργία των σχολών στη συγκεκριμένη τοποθεσία, 
σήμερα υπάρχουν εισηγήσεις για δύο νέες τοποθεσίες, η μία στην περιοχή Μακένζυ και η δεύτερη στην περιοχή 
των διυλιστηρίων.  Κατά την άποψή μου, οι δύο αυτές επιλογές είναι κακές και θα επιφέρουν μόνο χάσιμο χρόνου 
και αυτό είναι κάτι που θέλω να τονίσω με έμφαση, γιατί, μόλις αποχώρησε ο προηγούμενος πρύτανης, ο οποίος 
ήταν θιασώτης της δημιουργίας των σχολών, ξεκίνησαν οι ακυρώσεις και οι αναβολές.   
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 Η περιοχή που έχει προταθεί και αφορά την περιοχή Μακένζυ χρειάζεται απαλλοτριώσεις, ενώ παράλληλα 
υπάρχει γη η οποία είναι τουρκοκυπριακή.  Όπως όλοι γνωρίζουμε, η διαδικασία απαλλοτριώσεων είναι μια 
διαδικασία δαιδαλώδης και χρονοβόρα και διερωτώμαι κατά πόσο, προτού προταθεί η συγκεκριμένη περιοχή, 
είχαν ληφθεί υπόψη αυτά που αναφέρω τώρα.  Παράλληλα, έχει προταθεί και η περιοχή των διυλιστηρίων, στην 
οποία πρώτα πρέπει να ολοκληρωθεί η κατεδάφιση των υφιστάμενων πετρελαϊκών εγκαταστάσεων και 
υγραερίου και τότε θα χρειαστεί διαδικασία αποκατάστασης του εδάφους.  Όφειλαν να γνωρίζουν ότι το έδαφος 
είναι μολυσμένο και θα πρέπει να αφαιρεθεί και να μετακινηθεί σε άλλη περιοχή, άγνωστη προς το παρόν, αφού 
δεν έχει γίνει η οποιαδήποτε προεργασία για το ποιος θα αποδεχτεί αυτή την τεράστια ποσότητα μολυσμένου 
χώματος στην περιοχή του.   

 Δικαιωματικά, οι έντονες ανησυχίες μας φουντώνουν σχετικά με το κατά πόσο θα υλοποιηθεί η εξαγγελία 
για ίδρυση της σχολής εν τέλει ή αν είναι απλώς ένα ακόμη πυροτέχνημα, αφού με βάση τη μέχρι σήμερα εμπειρία 
μας και τα δεδομένα στο συγκεκριμένο θέμα τείνει να συμβεί το δεύτερο.  Εννοείται ότι η επιθυμία και η ευχή μου 
είναι όπως διαψευστώ. 

 Θα ήταν παράλειψή μου να μην αναφερθώ και να ευχαριστήσω τον τέως Υπουργό Παιδείας κ. 
Χαμπιαούρη για τη θέληση που υπέδειξε και κατέληξε σε συμφωνία με τη Διαχειριστική Επιτροπή του Διανέλλειου 
Ορφανοτροφείου, που αφορούσε την περιοχή που στεγαζόταν η Τεχνική Σχολή Διανέλλου.  

 Στην επαρχία μου δυστυχώς παρατηρείται έντονα το πρόβλημα της αστυφιλίας στις κοινότητες της ορεινής 
Λάρνακας και, παρότι υπάρχει ενδιαφέρον από νεαρούς για εγκατάστασή τους σε αυτές, δεν υπάρχει το 
οποιοδήποτε σχέδιο που να είναι βοηθητικό.  Οι κοινότητες της ορεινής Λάρνακας βρίσκονται για ελάχιστα μέτρα 
διαφορά εκτός των προδιαγραφών των στεγαστικών σχεδίων αναζωογόνησης ορεινών και ακριτικών περιοχών.  
Καλώ τους αρμοδίους όπως προβούν στις απαραίτητες ενέργειες που χρειάζονται, ούτως ώστε οι μικρές αυτές 
κοινότητες να αναζωογονηθούν, εφόσον υπάρχει ενδιαφέρον από τους νέους, και να εξευρεθούν οι τρόποι, για 
να βοηθηθούν. 

 Όσον αφορά την κατοχύρωση του χαλλουμιού ως προϊόντος προστατευόμενης ονομασίας προέλευσης, 
η Ευρωπαϊκή Επιτροπή μάς κοροϊδεύει ότι εξετάζονται οι ενστάσεις που υποβλήθηκαν, ενώ στην 
πραγματικότητα εφευρίσκει λόγους, για να παρεμποδίσει την κατοχύρωση.  Το κοινό ανακοινωθέν του Προέδρου 
κ. Αναστασιάδη με τον κ. Ακιντζί, υπό την αιγίδα του κ. Γιούνκερ στα πλαίσια της κοινής αντίληψης, στο οποίο 
διασυνδέθηκε η κατοχύρωση του χαλλουμιού με την επίλυση του Κυπριακού, αποτελεί τροχοπέδη για την 
κατοχύρωση.  Δηλαδή ένα προϊόν καθαρά του τόπου μας, ανεξαρτήτως των πολιτών, γίνεται διαφορά κοινοτήτων 
και η Κυπριακή Δημοκρατία από μόνη της μετατρέπεται σε κοινότητα.  Η τουρκοκυπριακή κοινότητα δεν έχει τη 
δυνατότητα να παρεμποδίσει νομικά την κατοχύρωση του χαλλουμιού ως προϊόντος  προστατευόμενης 
ονομασίας προέλευσης και με δόλιες συμπεριφορές υποσκάπτει την κατοχύρωση.  Οφείλουμε ως Κυπριακή 
Δημοκρατία να προσφύγουμε στο Δικαστήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, για να δοθεί ένα τέλος στο θέμα αυτό 
και να κατοχυρώσουμε το εθνικό μας προϊόν.  Η έλλειψη στρατηγικής πρέπει να τερματιστεί και να τερματιστούν 
επίσης οι ανεκπλήρωτες υποσχέσεις των αρμόδιων υπουργείων.  Την επωνυμία «χαλλούμι» τη συναντάμε ήδη 
παντού στο εξωτερικό και σε διάφορες ευρωπαϊκές και αραβικές χώρες που το παράγουν και εξάγουν.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οι τελευταίες εξελίξεις σε ό,τι αφορά το εθνικό μας θέμα και οι αξιώσεις που προστίθενται, όπως κάθε 
φορά, από μέρους του κατακτητή στους λεγόμενους «όρους αναφοράς» μάς βρίσκουν αντίθετους και 
επιβεβαιώνουν τις ανησυχίες και τις εκτιμήσεις μας για την τακτική που ακολουθούμε, όπως διαφάνηκε και στην 
πρόσφατη τριμερή συνάντηση που πραγματοποιήθηκε στο Βερολίνο.  

 Η Τουρκία διασφάλισε και κλείδωσε τις νέες μας υποχωρήσεις όπως καταγράφηκαν στο κοινό 
ανακοινωθέν που εκδόθηκε.  Η Τουρκία κάθε φορά αξιώνει και κερδίζει.  Η Τουρκία κάθε φορά πριν από κάθε 
συνομιλία ακολουθεί την τακτική ότι τάχα δεν την ικανοποιεί η μεθοδολογία και παρουσιάζει νέες απαιτήσεις και 
πως σύρεται τάχατες στις διαπραγματεύσεις, ενώ γνωρίζει εκ των προτέρων ότι θα παρευρεθεί και αφού θα έχει 
ήδη διασφαλίσει υποχωρήσεις από τη δική μας πλευρά.  

 Η στάση της ελληνικής κυβέρνησης, «εσείς αποφασίζετε και εμείς σας υποστηρίζουμε», θυμίζει 
ποντιοπιλατική πολιτική και έτσι δεν ιδρώνει το αφτί της, ενώ εμείς ζητούμε μια πιο ουσιαστική πολιτική, όπως 
κατά περιόδους είχε επιδείξει, και αυτό κρίνουμε ότι αποτελεί και υποχρέωσή της.  

 Όταν ο πρόεδρος του κυβερνώντος κόμματος δηλώνει από το εξωτερικό ότι δεν αποκλείει την επιλογή 
ενός αγωγού προς την Τουρκία για πώληση φυσικού αερίου, κάτι που είναι απαίτηση της Τουρκίας και 
αποσκοπεί στον στραγγαλισμό της οικονομίας της πατρίδας μας, το θεωρούμε αδικαιολόγητο και εκτός της 
γραμμής που χαράσσει το Εθνικό Συμβούλιο.  

 Στο Ηνωμένο Βασίλειο θα πραγματοποιηθούν μεθαύριο εκλογές και στο μανιφέστο του κυβερνώντος 
κόμματος, στη σελίδα 53, μιλά για λύση δύο κρατών και κάνει αναφορά για την Κύπρο, τη Σρι Λάνκα και την 
Παλαιστίνη, κάτι το οποίο κατόπιν έρευνάς μας το εντοπίσαμε στις 2 Δεκεμβρίου και αναφερθήκαμε ήδη επί του 
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θέματος, και η κυπριακή κυβέρνηση δεν επέδειξε καμία αντίδραση, ενώ η κυβέρνηση της Σρι Λάνκα ζήτησε 
εξηγήσεις από τη βρετανική κυβέρνηση.  

 Από τις 18 Ιουλίου είχα αναφερθεί με ιδιαίτερη ανησυχία, όταν λίγες μέρες πιο πριν ο Τούρκος Πρόεδρος 
είχε συνάντηση με τον Πρωθυπουργό της Λιβύης και συμφώνησαν από τότε να παραβιάσουν το διεθνές δίκαιο 
και να μη σεβαστούν τα δικαιώματα των υπόλοιπων χωρών της Ανατολικής Μεσογείου.  Καμία αντίδραση δεν 
υπήρξε έγκαιρα από την ελληνική και κυπριακή κυβέρνηση, παρά μόνο όταν εξαγγέλθηκε η απαράδεκτη 
συμφωνία Λιβύης-Τουρκίας.  Ο δικός σας πρώην Υπουργός Υγείας και στέλεχός σας διερωτάται γιατί δεν 
προχωράτε στην οριοθέτηση της ΑΟΖ μας ή της υφαλοκρηπίδας της Κύπρου-Ελλάδας-Αιγύπτου και σας λέει ότι 
ολιγωρήσατε και η Τουρκία το εκμεταλλεύεται.  

 Κόπτεστε για σωτηρολογίες και μηδενίζετε τις ανησυχίες μας δηλώνοντας ότι η Κύπρος δεν είναι ο 
ομφαλός της γης.  Η αδυναμία σας να ξεπεράσετε την αποτυχημένη σας πολιτική μάς κάνει να ανησυχούμε 
περισσότερο.  Η Κύπρος ασφαλώς δεν είναι ο ομφαλός της γης και το αναγνωρίζουμε, αλλά ο κάθε λαός, όσο 
μικρός και να είναι, έχει τα δικά του δικαιώματα και εμείς διεκδικούμε αυτά που δικαιούμαστε.  Άλλωστε, δεν 
μπορούμε να νοιαζόμαστε για άλλους μικρούς λαούς που αντιμετωπίζουν αδικίες και να μην ενδιαφερόμαστε για 
τον δικό μας λαό.  Οδηγείτε την Κύπρο με τη συμπεριφορά σας σε εθνική απονεύρωση και από κονδυλοφόρους 
άσχετους με την ιστορία μας.  Αν ήταν η οποιαδήποτε άλλη χώρα και είχε τέτοιες και τόσες παραβιάσεις, νομίζετε 
ότι θα καθόταν να συζητά μαζί τους τα ακατανόμαστα; 

 Η εξαλλοσύνη της δεξιάς έκανε ύποπτη και απωθητική τη συμπεριφορά της με επαγγελματίες 
εθνικόφρονες και μας προκαλεί για κάθε προβολή της ιδιαιτερότητας της εθνικής μας ταυτότητας.  Η δε αριστερά 
μηδένισε τη σημασία της εθνικής μας συνείδησης.  Εμείς νοηματοδοτούμε τον κόσμο και την πατρίδα. 

 Με την τακτική του «καλού παιδιού» που ακολουθείτε δημιουργείτε μια Τουρκία πιο επιθετική και ο 
Ερντογάν με θράσος δηλώνει ότι λόγο έχουν μόνο οι εγγυήτριες δυνάμεις  στην Ανατολική Μεσόγειο, δηλαδή 
μόνο η Τουρκία.  Διαιωνίζετε τις προτάσεις σας για το Κυπριακό και ακούμε αυτούς που λένε ότι θέλουν λύση 
χθες, προχθές, την όποια λύση εδώ και τώρα και λέτε για εμάς ότι δε θέλουμε λύση, γιατί τολμούμε να λέμε την 
αλήθεια, γιατί μας νοιάζει η βιωσιμότητα της λύσης και η λειτουργικότητά της, αυτά που εσείς τα προσπερνάτε 
με δηλώσεις όπως «μα, είμαστε μικροί», «είμαστε οι χαμένοι», «δεν μπορούμε να τα βάλουμε με την Τουρκία». 

 Ξεχνάτε ότι από τα τελευταία τριάντα δύο χρόνια εσείς κυβερνάτε τα είκοσι επτά.  Και όλα αυτά ενώ 
καταστήσατε την Κυπριακή Δημοκρατία αθωράκιστη αμυντικά, γιατί θεωρείτε τις δαπάνες για την άμυνα ως 
χαμένα λεφτά.    

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχετε δύο λεπτά, κύριε Ορφανίδη. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΟΡΦΑΝΙΔΗΣ: 

 Μετά το λεγόμενο «πραξικόπημα» το 2016, η Τουρκία έχει αποθρασυνθεί και η επιδίωξή της είναι να 
επιβληθεί στη γύρω περιοχή μη σεβόμενη καμία έννοια δημοκρατίας και σεβασμού στους γείτονές της.  Το άγος 
της τούρκικης κατοχής με την αρνητική συμπεριφορά και στάση της συνεχίζεται.  Η Τουρκία επιδιώκει να μας 
σύρει σε πολιτική ατζέντα μέσα από τις υποχωρήσεις μας, για να διεισδύσει περισσότερο στρατιωτικά και 
οικονομικά, ούτως ώστε να έχουμε πολιτικοοικονομική κόπωση και έτσι να αποδεχτούμε τις επιδιώξεις της.  Η 
Τουρκία νομίζει ότι καταπατώντας κάθε έννοια δημοκρατίας και ανθρωπίνων δικαιωμάτων είναι η κυρίαρχη 
κατάσταση στην περιοχή.   

 Γι’ αυτό εμείς εκτιμούμε ότι η Τουρκία οδηγείται σε διεθνή απομόνωση από μόνη της και ο σατραπισμός 
που τη διακατέχει είναι πρόσκαιρος και οι διεθνείς αντιδράσεις θα πληθύνουν και εμείς οφείλουμε με πειστική 
πολιτική βούληση να διασφαλίσουμε τα κρατικά μας συμφέροντα.  Φτάνει να το πιστέψουμε και τα 
ψευτοδιλήμματα της υποταγής που αιωρούνται θα μας δικαιώσουν και η φθίνουσα πολιτική θα διαφοροποιηθεί 
προς όφελός μας.  Φτάνει οι ηγεσίες μας να δώσουν ξανά όραμα και αυτοπεποίθηση στον λαό μας.  Για να 
έχουμε επίσης πιο αποφασιστική στήριξη διεθνώς και πολύ περισσότερη από την Ευρωπαϊκή Ένωση, πρέπει 
πρώτοι εμείς να έχουμε χειρισμούς προάσπισης και να ενεργοποιήσουμε όλες μας τις δυνατότητες στον τομέα 
αυτό, έτσι ώστε να έχουμε συμπαραστάτες. 

 «Ανδρείοι εσείς που πολεμήσατε και πέσατε ευκλεώς»!  Το οφείλουμε σε αυτούς που θυσιάστηκαν για 
την ανεξαρτησία, που θυσιάστηκαν για τη διαφύλαξη της Δημοκρατίας και την ελευθερία μας.  

 Κλείνοντας, θα ήθελα επί τη ευκαιρία των εορτών να ευχηθώ σε όλους κάθε προσωπική και οικογενειακή 
ευτυχία, με υγεία και χαρά, σε όλο το προσωπικό της Βουλής και τους συνεργάτες και σε ολόκληρο τον κυπριακό 
λαό!  
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας ευχαριστώ, κύριε Ορφανίδη. 

 Τον λόγο έχει η κ. Ευανθία Σάββα. 

 Έχετε το βήμα, κυρία Σάββα. 
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ΕΥΑΝΘΙΑ ΣΑΒΒΑ: 

 Έντιμε κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Η συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού είναι μια από τις κυριότερες αρμοδιότητες του νομοθετικού 
σώματος της χώρας μας, όχι μόνο επειδή ασκείται ο εποπτικός έλεγχος που η Βουλή επιτελεί στην εκτελεστική 
εξουσία, αλλά και γιατί όλες οι πολιτικές δυνάμεις καταθέτουν τις απόψεις και τις θέσεις τους πάνω στην 
κυβερνητική πολιτική και εκφράζονται με αυτό τον τρόπο ανοικτά προς την κοινωνία.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η ασφάλεια και το δικαίωμα σε αυτήν είναι θεμελιώδες για την ανθρώπινη ύπαρξη και διαβίωση.  Βρίσκεται 
στη Διακήρυξη των Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και καθορίζεται ως ύψιστη υποχρέωση ενός κράτους δικαίου.  Το 
2019 δυστυχώς ήταν η χρονιά κατά την οποία η κυβέρνηση έχει αποτύχει πλήρως και ολοκληρωτικά να 
διασφαλίσει το βασικό αγαθό της ασφάλειας των πολιτών.  Και σε αυτό δεν έχουν ευθύνη ούτε άλλοι ούτε 
προηγούμενοι ούτε υπάλληλοι ούτε λειτουργοί, αυτή η αποτυχία χρεώνεται ολόκληρη στην παρούσα κυβέρνηση.  

 Επιγραμματικά, παραθέτω τις φρικιαστικές εγκληματικές πράξεις του κατά συρροήν δολοφόνου, που, αν 
δεν ήταν η τυχαία ανακάλυψη του πρώτου πτώματος, ενδεχομένως να συνέχιζε τη δράση του, και την 
αντιμετώπιση που είχαν οι εξαφανίσεις των αλλοδαπών γυναικών από την αστυνομία.  Ζητήσαμε βεβαίως 
συγγνώμη, ανεξάρτητα εάν ήταν αλλοδαπές, διά στόματος του Προέδρου της Δημοκρατίας, αποδεικνύοντας με 
αυτό τον θεσμικό ρατσισμό που υπάρχει από τα ανώτατα στρώματα μέχρι τα κατώτατα.   

 Θέλω να θυμίσω την πρόσφατη υπόθεση με το περιβόητο βαν, που δεν έχουμε ιδέα ακόμα ποιους 
παρακολουθούσε, τι παρακολουθούσε με ποιων την άδεια και ποιος γνώριζε για αυτό.  Να πάμε και στο πιο 
πρόσφατο παράδειγμα, το πόρισμα της Επιτρόπου Διοικήσεως, όπου καταδεικνύεται τόσο η εγκληματική 
αδιαφορία των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας να προστατεύσουν ένα δεκατετράχρονο αγόρι όσο και της 
αστυνομίας -ξανά!- να παρέμβει ουσιαστικά σε καταγγελίες ενδοοικογενειακής βίας.  Και δεν είναι μόνο αυτή η 
υπόθεση ούτε μόνο η υπόθεση με τον κατά συρροήν δολοφόνο που η αστυνομία απέτυχε να δράσει.  Πρόσφατα, 
ακόμα ένα περιστατικό βίας κατά γυναίκας σημειώθηκε, με την απόπειρα δολοφονίας της από τον πρώην σύζυγό 
της με επίθεση με καυστικό οξύ.  Υπόθεση η οποία ήταν γνωστή στην αστυνομία, που πάλι απέτυχε να δράσει 
αποτρεπτικά.  

 Βέβαια, η κριτική μας δεν εστιάζει στον κάθε αστυνομικό ούτε σε αυτούς που επιτελούν το καθήκον τους 
με αυταπάρνηση και πολλές φορές με αυτοθυσία.  Η κριτική ασκείται σε αυτούς που έχουν την ευθύνη της 
εύρυθμης λειτουργίας της δύναμης, την ευθύνη της διόρθωσης των κακών κειμένων, της επίλυσης των 
προβλημάτων.  Και η αστυνομία και ο τομέας των δυνάμεων ασφαλείας αντιμετωπίζει προβλήματα όχι μόνο 
γενικά, αλλά και ειδικά: 

• H υποστελέχωση της αστυνομίας είναι από τα πιο σοβαρά προβλήματα της δύναμης. 

• Ουλαμός Πάταξης της Λαθροθηρίας.  Διαλύθηκε.  Γιατί;   

• Δημιουργία ακτοφυλακής.  Το νομοσχέδιο ετοιμάζεται εδώ και τρία χρόνια! 

• Πάταξη της διαφθοράς στην αστυνομία! Υπηρεσία εσωτερικού ελέγχου.  Αξιοσημείωτο είναι το γεγονός 
ότι τα στοιχεία τα οποία δόθησαν στη Βουλή κατά τη διάρκεια της συζήτησης του προϋπολογισμού του 
Υπουργείου Δικαιοσύνης είναι ακριβώς τα ίδια με αυτά που αναφέρθησαν κατά τη διάρκεια της ίδιας 
συζήτησης τον περασμένο χρόνο, δηλαδή εξήντα εννέα καταγγελίες, δεκαεννέα έχουν διερευνηθεί.  
Σύμπτωση; 

• Πρόβλημα υποστελέχωσης όμως παρουσιάζει και η Πυροσβεστική, της οποίας η συμβολή με τις 
κλιματικές αλλαγές και τα ακραία καιρικά φαινόμενα στον τόπο μας είναι ολοένα και πιο σημαντική.  Ακόμα 
υπάρχει εποχιακή στελέχωση, την ώρα που οι υπηρεσίες της δύναμης είναι αναγκαίες ολόχρονα. 

• Πρόβλημα προκύπτει επίσης με την ανέγερση των περίφημων πύργων.  Η πυροσβεστική σήμερα που 
μιλάμε δεν μπορεί να εγγυηθεί την ασφάλειά τους σε περίπτωση κάποιας πυρκαγιάς ή ατυχήματος και 
αυτό, διότι δεν έχει τα κατάλληλα μέσα για τέτοια ψηλά κτίρια.  

• Στις φυλακές συνεχίζονται τα προβλήματα υπερπληθυσμού. 

• Για πέντε ολόκληρα χρόνια στους προϋπολογισμούς υπάρχουν κονδύλια για ακτινοδιαγνωστικά 
μηχανήματα, για τρία χρόνια κονδύλια για συστήματα απενεργοποίησης drone.  Εν τω μεταξύ, τα 
ναρκωτικά πέφτουν ως δωράκια! 

• Πρόσφατα, είδαν το φως της δημοσιότητας συμπεριφορές και στάσεις της διεύθυνσης των φυλακών που 
θέτουν σε κίνδυνο τη ζωή δεσμοφυλάκων που αντιμετωπίζουν προβλήματα υγείας.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Μιλώντας όμως για ασφάλεια και προστασία, δεν πρέπει να βγάζουμε από την εξίσωση την κοινωνική 
προστασία των πολιτών.  Και σε αυτό τον τομέα οι χαμηλές πτήσεις της κυβέρνησης συνεχίζονται.  Η μείωση 
του κοινωνικού κράτους και της κοινωνικής πρόνοιας, που στοχευμένα η παρούσα κυβέρνηση επιδιώκει 
συνεχώς, έχει πετύχει τραγικά αποτελέσματα στην κοινωνία. 

 Το πρόσφατο πόρισμα της Επιτρόπου Διοικήσεως, για το οποίο οι κυβερνώντες υπογραμμίζουν τις 
ευθύνες των λειτουργών, έχει επιβεβαιώσει -και ας μην το παραδέχονται- τα όσα επισημαίνουμε για χρόνια τώρα∙ 
την αποτυχία τους στον τομέα της κοινωνικής πολιτικής τους κράτους.  Και ας φωνάζει η υπουργός και κάνει ότι 
δεν αντιλαμβάνεται τις ευθύνες που τις αναλογούν!  Επί δικής της υπουργίας οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας 
έχουν φτάσει σε αυτή την κατάσταση υποστελέχωσης και αδυναμίας να επιτελέσουν τον ρόλο τους.  Επί δικής 
της υπουργίας διαλύθηκε το κοινωνικό κράτος και οι δομές κοινωνικής πρόνοιας.  Επί υπουργίας της υπάρχουν 
αυτοκτονίες ατόμων που ήταν κάτω από τη στήριξη των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας.  Ποιου είναι η ευθύνη 
που οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας δεν μπορούν να προσφέρουν πραγματική στήριξη σε όσους την έχουν 
ανάγκη;  Ποιος έχει την ευθύνη για το τσουβάλιασμα σε στέγες ηλικιωμένων ασυνόδευτων ανηλίκων;  Η έλλειψη 
χώρων και ο προγραμματισμός των υπηρεσιών είναι ευθύνη των υπηρεσιακών;  Ποιου είναι η ευθύνη για τη 
διαμονή ψυχικά ασθενών σε στέγες ηλικιωμένων;  

 Το ίδιο υπουργείο, της Εργασίας, έχει και την ευθύνη της προστασίας της εργασίας και δη των 
εργαζομένων.  Την πενταετία ʼ13-ʼ18 είχαμε αύξηση των εργατικών ατυχημάτων κατά 40%, ενώ φέτος μόνο 
σημειώθηκαν έντεκα εργατικά ατυχήματα με δύο θανατηφόρα.  Η υποστελέχωση του Τμήματος Επιθεώρησης 
Εργασίας και η έλλειψη κατάλληλου εξοπλισμού είναι τα κύρια προβλήματα τα οποία παραδέχεται το ίδιο το 
υπουργείο μέσα από τον στρατηγικό του σχεδιασμό για το 2020-2022.  Σε ένα οικονομικό περιβάλλον που 
προωθείται ολοένα η απορρύθμιση της εργασίας και η μείωση του κόστους με κάθε τρόπο η ασφάλεια των 
εργαζομένων τίθεται σε κίνδυνο και μας το υποδηλώνουν τα γεγονότα.  Άνθρωποι χάνονται στο μεροκάματο και 
το υπουργείο ανήμπορο να ελέγξει και να προλάβει.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ως βουλεύτρια της επαρχίας Λάρνακας, δεν μπορώ να μην αναφερθώ και σε προβλήματα που υπάρχουν 
στην επαρχία μου.  Η ορθότερη έκφραση θα ήταν «να επαναλάβω», αφού κάποια προβλήματα χρονίζουν και τα 
επαναλαμβάνουμε κάθε λίγο, χωρίς βέβαια να επιλύονται.  Και εκτός από το λιμάνι-μαρίνα, εκτός από τον δρόμο 
Λάρνακας-Δεκέλειας, εκτός από τη νέα πτέρυγα του νέου νοσοκομείου, που έχουν αναφερθεί, στη λίστα με τα 
εκκρεμή έργα προστίθεται και το αντιπλημμυρικό έργο στην περιοχή Καμάρων, που είναι στο στάδιο της μελέτης 
από το ’14.  Παρ’ όλο που έγιναν βελτιώσεις στην περιοχή, τόσο από πλευράς δήμου, αλλά και της επαρχιακής 
διοίκησης, εντούτοις δεν κατασκευάστηκε ολοκληρωμένο αντιπλημμυρικό έργο που να αποτρέψει να ζήσει η 
περιοχή ξανά τον εφιάλτη των πλημμυρών.  Και δεδομένων των νέων ακραίων καιρικών φαινομένων, που τα 
τελευταία χρόνια κάνουν την εμφάνισή τους ολοένα και πιο συχνά στο νησί μας, ένα τέτοιο φαινόμενο είναι πολύ 
πιθανό να συμβεί.  Και τότε τι θα πούμε στους κατοίκους;  Ότι ακόμα μελετούμε;  

 Φέτος προέκυψε ακόμα ένα σοβαρό θέμα, που θέτει σε κίνδυνο την ασφάλεια των κατοίκων σε περιοχή 
του δήμου Αραδίππου.  Και αναφέρομαι στο εργοστάσιο της πυρίτιδας και την αποθήκευση τριάντα τόνων 
πυρίτιδας σε απόσταση μόλις δέκα μέτρων από το πρώτο σπίτι.  Πρώτα του δόθηκε η άδεια, λαμβάνοντας θετικές 
απόψεις από όλα τα αρμόδια τμήματα, και μετά το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας -τυχαία, παρακαλώ!- 
ανακάλυψε την ποσότητα της πυρίτιδας και ότι έπρεπε η περιοχή να χαρακτηριστεί ως περιοχή SEVESO λόγω 
της επικινδυνότητας, αφού ένα ενδεχόμενο ατύχημα στο εργοστάσιο θα είχε τραγικές συνέπειες σε μεγάλο 
αριθμό ανθρώπων.  Η λύση που δίνεται αυτή τη στιγμή είναι να μεταφερθεί στην πρώην ελεύθερη ζώνη 
εμπορίου, γνωστή ως «περιοχή Κρασά», μια περιοχή στην οποία δεν επιτρέπεται η χωροθέτηση βαριάς 
βιομηχανίας και η οποία γειτνιάζει με κατοικημένη περιοχή!  Ουσιαστικά, το πρόβλημα μεταφέρεται αλλού!   

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Όπως είπα και πριν, δεν είναι πρόθεσή μας να επαναλαμβάνουμε κάθε χρόνο τα ίδια πράγματα.  
Δυστυχώς όμως είμαστε αναγκασμένοι να το κάνουμε, αφού πολλά προβλήματα παραμένουν άλυτα και έργα 
παραμένουν ανολοκλήρωτα, παρ’ όλο που προβλέπονται στους προϋπολογισμούς για χρόνια.  Παραμένουν 
άλυτα, διότι η πολιτική φιλοσοφία της κυβέρνησης δεν αλλάζει, όπως και ποιες είναι οι προτεραιότητές της.  
Προτεραιότητες που δεν έχουν στις πρώτες θέσεις την ασφάλεια των πολιτών, την κοινωνική στήριξη και έργα 
που βελτιώνουν τις συνθήκες διαβίωσης.  Προτεραιότητα αυτής της κυβέρνησης είναι η εξυπηρέτηση των λίγων 
και εκλεκτών, η αύξηση του κέρδους των φίλων και των συγγενών, το ξεπούλημα του δημόσιου πλούτου, η 
πώληση χρυσών διαβατηρίων σε παγκόσμιας εμβέλειας εγκληματίες.  Εμείς ταχθήκαμε να υπερασπιζόμαστε το 
συμφέρον των πολιτών μας, όλων των πολιτών μας, όχι μιας ομάδας ή μιας τάξης, και θα επαναλαμβάνουμε 
χίλιες φορές, αν χρειαστεί, τα λάθη και τις παραλείψεις των κυβερνώντων και θα προσπαθούμε άλλες τόσες να 
τα διορθώσουμε.  Γιατί πάντοτε για μας σημασία έχει ο άνθρωπος και οι ανάγκες του.  Με αυτό πορευόμαστε, 
με αυτό συνεχίζουμε να ενεργούμε μέσα και έξω από τη Βουλή! 

 Σας ευχαριστώ πολύ που με ακούσατε. 

 Εύχομαι καλά Χριστούγεννα και καλές γιορτές σε όλους! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ευχαριστώ.  

 Δεκάμισι λεπτά η κ. Σάββα.  Και με τις καθυστερήσεις κατ’ ακρίβειαν δέκα πρέπει να είναι. 

 Ο κ. Μιχάλης Σοφοκλέους.   

 Έχετε τον λόγο, κύριε Σοφοκλέους. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Καταρχάς, να ευχαριστήσω όλους, από όλες της πλευρές του σώματος, για την υποδοχή που έτυχα τόσο 
εγώ όσο και οι δυο νέες συνάδελφοί μου με την ανάληψη των καθηκόντων μας την περασμένη Παρασκευή.  
Πιστεύω ότι η Βουλή είναι ο ναός της δημοκρατίας και πιστεύω ότι το κοινοβούλιο πρέπει να ανοίξει περισσότερο 
τις πόρτες και τις διαδικασίες του στην κυπριακή κοινωνία.  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Ηχούν ακόμα στα αυτιά μου οι ευχές των συμπολιτών μου, αλλά και η απογοήτευση ότι η διαφορά φάσης 
μεταξύ της κοινωνίας και του πολιτικού μας συστήματος είναι τόσο μεγάλη που δεν καλύπτεται.  Δεν το πιστεύω 
αυτό, θεωρώ ότι και ουσιαστική δουλειά γίνεται για το συλλογικό καλό και η πολιτική βούληση μπορεί να βρεθεί 
από όλες τις πλευρές, για να αντιμετωπισθούν τα ζωτικά θέματα που έχουμε μπροστά μας.  Φυσικά δε βοηθούν 
καθόλου ούτε στην αξιοπιστία μας, αλλά ούτε και στην αποτελεσματικότητα του σώματος οι εντάσεις και οι 
αφορισμοί, οι συναισθηματισμοί, τα ποιήματα και οι λαϊκίστικες κορώνες όπως τα βιώσαμε χθες.  Ας τα 
ξεπεράσουμε.  Οι πολίτες το έχουν ήδη κάνει. 

 Έχω όμως ειλικρινά απογοητευθεί από την αμετροέπεια της κριτικής που ασκήθηκε από τον γενικό 
γραμματέα του ΑΚΕΛ, του κύριου πόλου της αντιπολίτευσης.  Ξέρετε καλά -και θέλω να απευθυνθώ στον κ. 
Κυπριανού, αν και δεν είναι εδώ- ότι προσωπικά είχα κατακρίνει την αναφορά του Προέδρου της Δημοκρατίας 
σε μηδενικά.  Δεν μπορώ όμως να μείνω αδιάφορος στην πολύ χειρότερη ισοπέδωση και το φεστιβάλ μηδενισμού 
που ζήσαμε χθες.  Δε σας τιμά η χθεσινή σας παρουσία και δεν τιμά δυστυχώς ούτε και τον τόπο.  Με τη φράση 
«η Κύπρος ζει την χειρότερη περίοδο που πέρασε ποτέ», διαβήκατε, κύριοι συνάδελφοι, τον Ρουβίκωνα του 
αντιπολιτευτικού, τυφλού σας παραληρήματος.  Θυμίσατε στον κάθε Κύπριο πολίτη τις πραγματικά χειρότερες 
στιγμές που έχει βιώσει και υπενθυμίσατε όλους τους λόγους για τους οποίους ο κυπριακός λαός εναπόθεσε 
τόσο απλόχερα τις τύχες του στον Πρόεδρο Αναστασιάδη και τον Δημοκρατικό Συναγερμό.  Μέσα από εκλογές 
και όχι λόγια και θεωρίες.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είναι για όλους μας πολύ εύκολο να δώσουμε αποστομωτικές απαντήσεις σε μια αντιπολίτευση που 
ακόμα και μετά την οικονομική καταστροφή αδυνατεί να συνειδητοποιήσει την κατάρρευση των ιδεών και της 
φιλοσοφίας της.  Το έπραξε πολύ αποτελεσματικά ο πρόεδρος του Δημοκρατικού Συναγερμού ψες.  Θα ήταν 
περίπατος πολιτικός να εξηγήσουμε και πάλι την κοινωνική οικονομία της αγοράς, την απενοχοποίηση της 
επιχειρηματικότητας, τον σεβασμό στον κάθε άνθρωπο και τις δυνατότητές του.  Να σας υπενθυμίσουμε ότι το 
«κράτος-πατερούλης» που επιδιώκετε έχει καταρρεύσει ως αξίωμα και στην Κύπρο και αλλού.  Το γιατί;  Ο 
Κύπριος πολίτης δεν επιζητεί να ζει με επιδόματα παρά τω κρατικώ πρυτανείω.  Ο Κύπριος πολίτης απαιτεί την 
ευκαιρία να δημιουργήσει και να εργαστεί αξιοπρεπώς, προκειμένου να μπορεί να προοδεύσει τόσο ο ίδιος όσο 
και η οικογένειά του.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Η Κύπρος βγήκε από την κρίση γρήγορα μέσα από τεράστια υπευθυνότητα, αλλά και πολύ μεγάλες θυσίες 
από όλους.  Και είναι αλήθεια -ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος αναφέρθηκε σε αυτό χθες- ότι ο κύκλος της 
οικονομίας επέβαλλε πρώτα την προσέλκυση επενδύσεων, φρέσκου χρήματος δηλαδή, και ακολούθως τη 
στήριξη των μεγάλων επιχειρήσεων και των ευάλωτων κοινωνικών ομάδων.  Μόνο έτσι θα μπορούσαμε να 
είχαμε μέσα στις συνθήκες της καταστροφής την εξασφάλιση της κοινωνικής συνοχής από τη μια και από την 
άλλη τη διατήρηση της οικονομικής δραστηριότητας στη χώρα.  Και είναι μέσα από αυτή τη διαδικασία που 
δημιουργήθηκαν ξανά θέσεις εργασίας για τους επαγγελματίες μας, τους οικοδόμους, τους μηχανικούς, τους 
δικηγόρους και τους λογιστές, τους εστιάτορες, τους ξενοδοχοϋπαλλήλους, τους νέους μας και τόσους άλλους.  
Με αυτό τον τρόπο το κράτος μας κατάφερε να έχει εύρωστους πλεονασματικούς προϋπολογισμούς, να 
εισπράττει περισσότερους φόρους και να εκπληρώνει τον κοινωνικό και τον αναπτυξιακό του ρόλο.  

 Τώρα όμως είναι η ώρα για το επόμενο βήμα στις πολιτικές μας, τη στήριξη και αναγέννηση της μεσαίας 
τάξης, αλλά και την παροχή των ευκαιριών δημιουργίας στους νέους μας.  Κάτι που πολύ εύστοχα επισήμανε 
επίσης ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου χθες. 
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 Οφείλω να παραδεχθώ ότι η κυβέρνηση έχει παρουσιάσει καθυστερήσεις προς αυτή την κατεύθυνση.  
Αυτό μάλιστα θα ήταν μία αξιόπιστη και δίκαιη κριτική, αν είχατε επιλέξει να την είχατε κάνει.  Καθυστερήσεις, 
που ως κυβέρνηση και ως κοινοβούλιο πρέπει να ανατρέψουμε, για να ανατραπεί μαζί και η όποια 
δικαιολογημένη απογοήτευση επικρατεί στην κοινωνία μας.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Μεσαία τάξη είναι η συντριπτική πλειοψηφία της κυπριακής κοινωνίας, οι δημόσιοι και τραπεζικοί 
υπάλληλοι, οι εκπαιδευτικοί, οι ακαδημαϊκοί και οι ερευνητές μας, οι μικρομεσαίοι επιχειρηματίες μας, οι 
μηχανικοί, οι λογιστές, οι δικηγόροι μας, αλλά και η νέα ομάδα των ανθρώπων μας που ασχολούνται με την 
καινοτομία και την τεχνολογία.  Είναι η σιωπηλή πλειοψηφία των συμπολιτών μας και οι νέοι μας, που υπέστησαν 
καρτερικά τις συνέπειες της κρίσης και σήμερα δικαιούνται την προοπτική μιας καλύτερης ζωής.  Είναι όλοι αυτοί 
που απαιτούν με πιο γρήγορους ρυθμούς να θεσπίσουμε το νέο αναπτυξιακό μοντέλο της χώρας μας.  Είναι 
αυτοί που ζητούν επιτέλους την αποτελεσματική δικαιοσύνη και τη διαφάνεια στο πού ξοδεύονται τα χρήματα 
που παραχωρούν μέσα από τους φόρους τους.  Η μεταρρύθμιση της δικαιοσύνης έχει ήδη καθυστερήσει πάρα 
πολύ και δεν έχουμε προχωρήσει στο να παράσχουμε με απλό και εύληπτο τρόπο λογαριασμό στον κάθε πολίτη 
για το πού το κράτος κατευθύνει τις δαπάνες του.  

 Η μεσαία τάξη ζητά λιγότερους φόρους και χαίρομαι που ξεκίνησε χθες η συζήτηση για μια νέα, 
απλούστερη και δικαιότερη φορολογική μεταρρύθμιση, αλλά και ένα τραπεζικό σύστημα ικανό να 
χρηματοδοτήσει ξανά την επιχειρηματικότητα.  Διότι είναι μέσα από τη σύγχρονη επιχειρηματικότητα που θα 
ανέβουν ξανά οι μισθοί, τώρα που μειώθηκε η ανεργία.  Ο μέσος Κύπριος πολίτης ζήτα να είναι πολίτης όχι 
πελάτης ενός απαρχαιωμένου συστήματος.  Δεν υπάρχει άλλος δρόμος από την τεχνολογία και την απλοποίηση 
των διαδικασιών, για να αποκτήσουμε το σύγχρονο κράτος που δικαιούμαστε.   

 Δεν μπορεί, κυρία Σάββα, να συνεχίσουν όλοι σχεδόν οι υπάλληλοι του δημοσίου να βαθμολογούνται ως 
εξαίρετοι και δεν επιτρέπεται η τυπολατρία να δημιουργεί χρόνια καθυστερήσεων σε κάθε αναπτυξιακή ή 
μεταρρυθμιστική πρωτοβουλία.  Η μεταρρύθμιση της δημόσιας διοίκησης και ο ψηφιακός μετασχηματισμός της 
χώρας είναι υποχρέωση όλων εμάς προς το μέλλον των συμπολιτών μας.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στο θέμα της τοπικής αυτοδιοίκησης θα κριθούμε όλοι για το κατά πόσο θα υποκύψουμε στα 
μικροσυμφέροντα ή αν θα βάλουμε ως προτεραιότητα τη βελτίωση της ποιότητας ζωής των πολιτών, κάτι που 
ισχύει ιδιαίτερα και για τη Λευκωσία πριν ακόμη από τη μεταρρύθμιση.  Όπου η πολιτεία πρέπει επιτέλους να 
παρέμβει και πρέπει να παρέμβουμε και εμείς, για να ελαφρυνθούν οι συνέπειες αυτής της ανοργανωσιάς των 
έργων που επικρατεί στην πρωτεύουσα.  

 Η μεσαία τάξη απαιτεί το ΓΕΣΥ να πετύχει.  Το δικαίωμα να νιώθει ο κάθε πολίτης ότι θα τύχει της 
καλύτερης περίθαλψης, όποτε και αν χρειαστεί, δεν επιτρέπεται ποτέ να κινδυνεύσει να τιναχθεί στον αέρα μέσα 
από τις καταχρήσεις και τις αδυναμίες του συστήματος που ήδη παρουσιάζονται.  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έχω αφήσει τελευταίο το θέμα της αναγκαίας εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης.  Θεωρώ την παιδεία το 
δεύτερο εθνικό μας πρόβλημα.  Καμία δικαιολογία δεν μπορεί να ανατρέψει το γεγονός ότι ξοδεύουμε μαζί με τη 
Δανία τα περισσότερα χρήματα στην Ευρώπη για την εκπαίδευση, μόνο που εμείς έχουμε τα χειρότερα των 
αποτελεσμάτων.  Όπως και πραγματικότητα είναι ότι το κράτος ξοδεύει για κάθε μαθητή στο δημόσιο σχολείο 
περισσότερα από τα υψηλότερα δίδακτρα των ιδιωτικών σχολείων.  

 Μιλάμε όλοι για το μοντέλο της Φινλανδίας ή και άλλων σκανδιναβικών ή και βαλτικών χωρών.  Ας 
κάτσουμε λοιπόν όλοι μαζί να προσαρμόσουμε στα μέτρα μας ένα από αυτά τα συστήματα.  Ας συστήσουμε ένα 
εθνικό συμβούλιο παιδείας που θα ανατρέψει στη ρίζα της τη θλιβερή πραγματικότητα του εκπαιδευτικού μας 
συστήματος.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Μας χωρίζουν πολλά και είναι λογικό σε μια Δημοκρατία.  Ας μας ενώσει όμως η υποχρέωση που έχουμε 
απέναντι στους συμπολίτες μας.  Έχουμε προεδρικό σύστημα και η συναίνεση στη Βουλή είναι προϋπόθεση για 
την κάθε πρόοδο.  Έχουμε καθήκον να ανταποκριθούμε στις προσδοκίες των Κυπρίων και να σπάσουμε 
επιτέλους το διαζύγιο που έχει δυστυχώς παρουσιαστεί μεταξύ κοινωνίας και πολιτικής.  

 Σας ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας ευχαριστώ πολύ.   
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 Ο κ. Νίκος Κέττηρος έχει το βήμα. 

ΝΙΚΟΣ ΚΕΤΤΗΡΟΣ 

 Καλημέρα σας. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ώρες ώρες έχω την εντύπωση, κύριε Σοφοκλέους, ότι η κυβέρνησή μας, ο Δημοκρατικός Συναγερμός, 
όταν μιλάτε, ζείτε σε μια άλλη πραγματικότητα, σ’ έναν κόσμο διαφορετικό, που είναι σίγουρα μακριά και πέρα 
από την καθημερινή απτή πραγματικότητα που ζει ο μέσος Κύπριος πολίτης.  Και μπορεί να θεωρείτε ευκολάκι 
να μας αποστομώσετε, όπως είπατε, στην ομιλία σας.  Η ανάπτυξη, αγαπητοί συνάδελφοι, την οποία συνεχώς 
επικαλείστε και εσείς και η κυβέρνηση, για να έχει νόημα και αξία πρέπει να αντανακλάται στη βελτίωση της 
ποιότητας ζωής του συνόλου των πολιτών και όχι μόνο των λίγων και εκλεκτών φίλων της κυβέρνησης.  

 Από τη μια έχουμε μια κυβέρνηση να ισχυρίζεται ότι πάμε καλά, ότι η οικονομία έχει πλεονάσματα, ότι οι 
αριθμοί ευημερούν, ότι η ανεργία μειώνεται, ότι οι τράπεζες αναπτύσσονται και μεγαλώνουν.  Και από την άλλη 
είναι η σκληρή πραγματικότητα την οποία ζει καθημερινά ο λαός.  Διακόσιες είκοσι χιλιάδες συμπατριώτες μας, 
το ένα τέταρτο δηλαδή των συμπατριωτών μας, ζει κοντά ή κάτω από το όριο της φτώχιας. 

 Το success story της κυπριακής οικονομίας έχει καταρρεύσει με το ξεπούλημα του συνεργατισμού, έχει 
καταρρεύσει με τις χιλιάδες που αδυνατούν να στεγαστούν, έστω με ενοίκιο, έχει καταρρεύσει με τις καθημερινές 
εκποιήσεις, έχει καταρρεύσει με τη διάλυση των εργασιακών σχέσεων και μεγάλη μερίδα του λαού εργάζεται 
χωρίς συμβάσεις και με εξευτελιστικούς όρους απασχόλησης για τρεις και εξήντα.  Και μπορεί η ανεργία ως 
ψυχρός αριθμός να μειώθηκε, όμως πολλοί εργαζόμενοι υποαπασχολούνται ή εργάζονται με μισθούς πείνας 
των 600 ευρώ, τα οποία δεν μπορούν να τους εξασφαλίσουν ούτε τα βασικά.  Στα επιτεύγματά σας 
περιλαμβάνεται και η νέα κατηγορία των εργαζόμενων φτωχών.  

 Ενδεικτικά αναφέρω ότι οι μισθοί υπολείπονται 300 εκατομμύρια ευρώ, για να φτάσουν στα προ κρίσης 
επίπεδα, σε αντίθεση με τα κέρδη τα οποία έχουν αυξηθεί με στοιχεία της Στατιστικής Υπηρεσίας κατά 1 
δισεκαμμύριο ευρώ από το 2011.  Τα ενοίκια; Έχουν πάει στα ύψη.  Η οικονομία της φούσκας και της αρπακτής 
αποτελεί επίσημη πολιτική της κυβέρνησης και τα σπασμένα τα πληρώνει ο μικρομεσαίος εργαζόμενος, ο οποίος 
χωρίς υπερβολή χρειάζεται έναν μισθό, για να ενοικιάσει, ειδικά σε περιοχές τις οποίες προβάλλει και με 
περηφάνια η κυβέρνηση ως ναυαρχίδες του success story.  Λείπει ο κ. Κυπριανού να επαναλάβει ότι για την 
αύξηση των ενοικίων φταιν οι μετανάστες. 

 Σκάνδαλα βλέπουν το φως της δημοσιότητας το ένα μετά το άλλο.  Διαπλοκή, βολέματα και εξυπηρέτηση 
κομματικών και οικογενειακών συμφερόντων είναι στην ημερήσια διάταξη.  Η έκθεση της Παγκόσμιας Τράπεζας 
για τη διαφθορά στην Κύπρο από το 2013 μέχρι το 2018 λέει κάτι στους κυβερνώντες;  Πού είναι τα στεγαστικά 
σχέδια για τους πρόσφυγες;  Ενδεικτικά αναφέρω ότι την πενταετία 2014-2018 η κυβέρνηση απέτυχε να διαθέσει 
ογδόντα ένα εκατομμύρια ευρώ από τα προϋπολογιζόμενα κονδύλια για τα προσφυγικά στεγαστικά 
προγράμματα.  Η κυβέρνηση δημιουργεί πλεονάσματα πάνω στις πλάτες των πιο αδύναμων αυτής της κοινωνίας 
και έχει και το θράσος να το διατυμπανίζει.  

 Πρέπει να επιστρέψουν τα σχέδια παραχώρησης οικοπέδων στους πρόσφυγες, καθώς είναι αδύνατο 
πλέον για τα νέα ζευγάρια να αποκτήσουν δική τους κατοικία.  Θα πρέπει να επανέλθουν τα σχέδια ανέγερσης 
κυβερνητικών κατοικιών, κύριε Χατζηγιάννη, αν θέλετε να ακούσετε… 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Σας ακούω. 

ΝΙΚΟΣ ΚΕΤΤΗΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 …Για τις πλέον ευάλωτες ομάδες των προσφύγων, οι οποίοι με κανένα από τα υφιστάμενα σχέδια δεν 
έχουν τη δυνατότητα να στεγαστούν. 

 Τουρκοκυπριακές κατοικίες, χιλιάδες πρόσφυγες αφέθηκαν ως δεύτερης κατηγορίας πολίτες να διαβιούν 
σε απηρχαιωμένες, ασυντήρητες και ετοιμόρροπες κατοικίες.  Επιβάλλεται άμεσα να εφαρμοστεί πρόγραμμα 
συντηρήσεων και επιδιορθώσεων των τουρκοκυπριακών κατοικιών, προκειμένου να στεγαστούν με αξιοπρέπεια 
άνθρωποι που βρίσκονται στην αναμονή και να βελτιωθεί η ποιότητα ζωής των ανθρώπων που διαβιούν σε 
αυτές. 

 Την περασμένη Πέμπτη στον συνοικισμό των Αγίων Αναργύρων ο γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ σε 
δημοσιογραφική διάσκεψη κατέθεσε δεκαεννέα προτάσεις για την προσφυγική πολιτική, δεκαεννέα!  Ωστόσο, ο 
νέος Υπουργός Εσωτερικών στην πρώτη του δημόσια τοποθέτηση μας κατηγόρησε για μηδενισμό και 
ισοπεδωτική πολιτική.  Διερωτώμαι αν διάβασε τις προτάσεις του ΑΚΕΛ, αν άκουσε τις εισηγήσεις μας.  Όταν 
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υποβάλλεις δεκαεννέα προτάσεις, είναι μηδενισμός, ακατανόητη λογική, «τοξική αντίδραση» από τον κ. Νουρή 
και τον κ. Νεοφύτου, ατάκα που του αρέσει να προβάλλει το τελευταίο διάστημα. 

 Οι τράπεζες κυνηγούν καθημερινά τον κόσμο, οι εκποιήσεις είναι στην ημερήσια διάταξη, τα μη 
εξυπηρετούμενα δάνεια επικρέμονται ως δαμόκλειος σπάθη πάνω από τις κυπριακές οικογένειες και εσείς 
εξαγγέλλετε ανεφάρμοστα σχέδια.  

 Στην παιδεία αυτό που οραματιζόμαστε εμείς είναι ένα δημοκρατικό σχολείο στο οποίο οι μαθητές να 
έχουν ίσες ευκαιρίες μάθησης και να μπορούν να αναπτύξουν κριτική σκέψη ως ελεύθεροι άνθρωποι.  Αντί αυτού, 
η κυβέρνηση με τις πολιτικές της μετέτρεψε τα σχολεία σε φυλακές στα οποία κυριαρχεί το γκρίζο και το μαύρο.  
Επέβαλε την παπαγαλία με τις εξετάσεις των τετραμήνων, επιβάλλει το εξετασιοκεντρικό σύστημα, φορτώνει τα 
παιδιά με άγχος και τα οδηγεί στα φροντιστήρια και στην παραπαιδεία.  Και, όταν τα παιδιά διαμαρτύρονται, πώς 
αντιδρά η κυβέρνηση; Με εκβιασμούς, απειλές, τιμωρίες και αξιωτικούς χαρακτηρισμούς από τον ίδιο τον 
Πρόεδρο της Δημοκρατίας.  Αυτά, κύριοι, θυμίζουν παρωχημένες, σκοτεινές εποχές. 

 Στον τομέα του περιβάλλοντος κάθε τρεις και λίγο βλέπουν το φως της δημοσιότητας σκάνδαλα, 
εξυπηρετήσεις ημετέρων, χαλαρώσεις με κοινή συνισταμένη την επιβάρυνση του περιβάλλοντος.  

 Ο Ακάμας, ένας από τους σημαντικότερους βιότοπους της Κύπρου, εκπέμπει σήμα κινδύνου, κύριοι 
συνάδελφοι.  Τα τελευταία τρία χρόνια έχουν καταγραφεί ογδόντα πυρκαγιές οι οποίες τέθηκαν κακόβουλα.  Ο 
Ακάμας είναι περιουσία ανεκτίμητης αξίας για τον τόπο και τους κατοίκους της και απαιτείται άμεσα 
ολοκληρωμένο διαχειριστικό σχέδιο για την προστασία του.   

 Η διαχείριση των αποβλήτων φαίνεται να μην μπορεί να ανταποκριθεί στις ανάγκες και απαιτείται 
επανασχεδιασμός.  Ο αριθμός των πράσινων σημείων είναι ελλιπέστατος σε σχέση με τις ανάγκες, ενώ πολλά 
από αυτά είναι υπερπλήρη ή έχουν βάλει λουκέτο.  Αποτέλεσμα είναι να έχουν γεμίσει τα άδεια οικόπεδα με 
σκουπίδια και τους κινδύνους για τη δημόσια υγεία να ελλοχεύουν.  Αναφέρω ενδεικτικά ότι ο αρχικός σχεδιασμός 
ήταν για λειτουργία εκατό τέτοιων σημείων από τα οποία λειτούργησαν τελικά μόλις είκοσι δύο, εκ των οποίων 
κανένα στην Αμμόχωστο. 

 Στον γεωργικό τομέα τα αποτελέσματα είναι δυστυχώς απογοητευτικά.  Η συμβολή του γεωργικού τομέα 
στο ΑΕΠ παραμένει καθηλωμένη στο 1,7%, ο αριθμός των απασχολούμενων στον τομέα μειώνεται και το κόστος 
παραγωγής αυξάνεται συνεχώς, την ώρα που στα μεγάλα ζητήματα η κυβέρνηση καταγράφει τη μια αποτυχία 
μετά την άλλη.  Χαρακτηριστικό παράδειγμα η προσπάθεια κατοχύρωσης του πιο σημαντικού εξαγώγιμού μας 
προϊόντος, του χαλλουμιού, ως προϊόντος προστατευόμενης ονομασίας προέλευσης.  Η ολοκλήρωση της 
εξέτασης του φακέλου εκκρεμεί για πέντε χρόνια, τη στιγμή που συνήθως η διαδικασία αυτή δεν ξεπερνά τους 
δέκα μήνες.  Παρά τις κατά καιρούς διαβεβαιώσεις ότι μοναδικός στόχος είναι η κατοχύρωση του προϊόντος, 
κάποιοι δείχνουν να βολεύονται μ’ αυτή την κατάσταση και να επαναπαύονται στην εκτόξευση των εξαγωγών, 
προσέγγιση όμως πρόσκαιρη και κοντόφθαλμη.  Χωρίς την κατοχύρωση και προστασία του χαλλουμιού δε θα 
αργήσουμε από εξαγωγείς να γίνουμε εισαγωγείς του πλέον παραδοσιακού μας προϊόντος.  

 Άλλα ζητήματα του γεωργικού τομέα, παρά την αναγνώριση ότι απαιτούνται τομές και εκσυγχρονισμός, 
παραμένουν για χρόνια στο περίμενε και στο στάδιο των μελετών, από πράξεις τίποτε.  Οι παραγωγοί μας 
συνεχίζουν να είναι έρμαιο των μεσαζόντων εμπόρων, οι τιμές που εξασφαλίζουν είναι εξευτελιστικές σε σχέση 
με την τελική τιμή των προϊόντων και η κυβέρνηση αρκείται μόνο στη διαπίστωση του προβλήματος.  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Όσον αφορά την ελεύθερη επαρχία Αμμοχώστου, αποτελεί χωρίς υπερβολή καθρέπτη των ευρύτερων 
πολιτικών της παρούσας κυβέρνησης.  Ανάπτυξη δυο ταχυτήτων, πολλά στους λίγους και λίγα στους πολλούς.  
Η κυβέρνηση εμμένει σε πρόσκαιρες και αδιέξοδες πολιτικές.  Πότε επιτέλους θα αντιληφθούν οι κυβερνώντες 
ότι η πώληση διαβατηρίων και η άναρχη οικοδόμηση επαύλεων στο παραλιακό μέτωπο δεν προσφέρει παρά 
μόνο πρόσκαιρα υπερκέρδη στις τσέπες λίγων;  Εκείνο που χρειάζεται η επαρχία μας -και δε θα κουραστούμε 
να επαναλαμβάνουμε- είναι ισόρροπη και βιώσιμη ανάπτυξη προς όφελος του συνόλου των κατοίκων της 
επαρχίας.  Αυτό θα επιτευχθεί με την υλοποίηση έργων υποδομής σε ολόκληρο το γεωγραφικό φάσμα της 
ελεύθερης επαρχίας τα οποία θα εντάξουν το σύνολο της επαρχίας στον τουριστικό χάρτη και θα της 
προσδώσουν νέες προοπτικές ανάπτυξης.  Αυτή είναι, κύριε Πρόεδρε, η σημερινή σκληρή πραγματικότητα, όχι 
η άλλη που οι κυβερνώντες και ο ΔΗΣΥ επιχειρούν να παρουσιάσουν. 

 Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, με ένα σχόλιο επί της ομιλίας του Προέδρου της Δημοκρατίας, όταν διόριζε το νέο 
Υπουργικό Συμβούλιο.  Συναίνεση, ναι, όχι όμως στα λόγια.  Η συναίνεση δεν είναι κάτι αόριστο.  Για να έχει 
υπόσταση, για να γίνει πραγματικότητα, πρέπει να συνοδεύεται με διάλογο, συνδιαβούλευση και 
αλληλοσεβασμό, μακριά από αυθαίρετες αποφάσεις, ετσιθελισμό, αναξιοκρατία, κομματοκρατία, κυνηγητό του 
κομματικού αντιπάλου ή με σύνθημα επίθεσης προς τους βουλευτές του, όπως έδωσε από το βήμα της Βουλής 
χθες βράδυ ο πρόεδρος του Δημοκρατικού Συναγερμού.  «Επίθεση», σας είπε, αυτή είναι συναίνεση.  Όχι με 
δαιμονοποιήσεις και βρισιές, όταν σας ασκούμε κριτική.  Θυμίζω μόνο την αναφορά του Προέδρου σε μηδενικά, 
η οποία προσβάλλει το ένα τρίτο των συμπολιτών μας.  Μήπως να θυμηθούμε και τις απαξιωτικές αναφορές 
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στους Τουρκοκυπρίους για δανεικές ψήφους, στους συνδικαλιστές, τους εκπαιδευτικούς ή στους μαθητές ή τις 
προσβλητικές αναφορές ότι εκφράζουμε τουρκικές θέσεις.  Τελικά, την ίδια ρητορική Αναστασιάδη ΔΗΣΥ 
υιοθέτησε χθες εναντίον μας και ο Πρόεδρος του ΕΛΑΜ.  Σας αντιγράφουν, κύριε Δίπλαρε, σας αντιγράφουν. 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Εσάς ποιος εννά σας αντιγράψει; 

ΝΙΚΟΣ ΚΕΤΤΗΡΟΣ: 

 Ως βουλευτής Αμμοχώστου, της επαρχίας η οποία πλήρωσε βαρύ το τίμημα της εισβολής και της κατοχής, 
θέλω να κλείσω την ομιλία μου με την ευχή το 2020 να φέρει εκείνες τις εξελίξεις που θα ανοίξουν διάπλατα την 
προοπτική επανένωσης του τόπου και του λαού μας!  Η πλευρά μας οφείλει να παραμείνει στοχοπροσηλωμένη 
μακριά από παλινδρομήσεις στην επίτευξη λύσης διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας το συντομότερο.  Τα 
περιθώρια στο κυπριακό στενεύουν και το εφιαλτικό σενάριο οριστικής διχοτόμησης είναι πλέον ορατό.  Εμείς 
στο ΑΚΕΛ, εμείς στην Αμμόχωστο, εμείς οι πρόσφυγες δεν πρόκειται ποτέ να συμβιβαστούμε με την ιδέα της 
διχοτόμησης. 

 Σας ευχαριστώ που με ακούσατε. 

 Καλές γιορτές! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρία Σάβια Ορφανίδου, έχετε τον λόγο. 

 Δεκατρία λεπτά, έτσι; 

ΣΑΒΙΑ ΟΡΦΑΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Είναι πραγματικά τιμή που έχω σήμερα την ευκαιρία να μιλώ για πρώτη φορά από το βήμα της ολομέλειας 
της Βουλής των Αντιπροσώπων και μάλιστα στο πλαίσιο της κορυφαίας κοινοβουλευτικής διαδικασίας της 
ψήφισης του κρατικού προϋπολογισμού για το έτος 2020. 

 Είναι συνάμα με πλήρη συναίσθηση της ευθύνης που καταθέτω τις δικές μου απόψεις μέσα σε πνεύμα 
ανοικτού και ειλικρινούς διαλόγου με σκοπό μεταξύ άλλων την πληρέστερη ενημέρωση των συμπολιτών μας για 
τα πραγματικά δεδομένα σε σχέση με την οικονομία της χώρας μας. 

 Γι’ αυτό και εγώ επιλέγω να πω τα πράγματα ως έχουν στη βάση δεδομένων χωρίς καμία ωραιοποίηση, 
αλλά και χωρίς μηδενισμό.  Η μηδενιστική προσέγγιση στην οικονομία, που συχνά εκφράζεται από την 
αντιπολίτευση, δεν ωφελεί κανένα.  Στα θέματα οικονομίας χρήσιμο είναι να παραθέτουμε τεκμηριωμένες θέσεις 
και απαντήσεις, που βασίζονται σε συγκεκριμένα οικονομικά στοιχεία και δεδομένα.   

 Το πρώτο που θα ήθελα να ξεκαθαρίσω αφορά το επίπλαστο δίλημμα που προβάλλει πολλές φορές η 
αντιπολίτευση περί δήθεν ευημερίας των αριθμών αντί της ευημερίας των ανθρώπων.  Αυτή η προσέγγιση δεν 
ανταποκρίνεται ούτε συμβαδίζει με την πραγματικότητα.  Αν θέλει κανείς να είναι συνεπής και αξιόπιστος στην 
οικονομία, θα πρέπει να παραδεχθεί ότι οι δείκτες και οι αριθμοί αφορούν ανθρώπους, αφορούν τους συμπολίτες 
μας.  Αντικατοπτρίζουν την εικόνα της πραγματικής οικονομίας σε μια δεδομένη στιγμή και σίγουρα βοηθούν στο 
να έχουμε μια πιο αντικειμενική προσέγγιση και να κάνουμε τις σωστές επιλογές.  Όταν κάποιος κλείσει τα μάτια 
και υιοθετήσει την προσέγγιση ότι οι αριθμοί δεν έχουν σημασία, θα οδηγηθεί σίγουρα σε αδιέξοδο.  Αυτό 
δυστυχώς έγινε επί διακυβέρνησης ΑΚΕΛ όταν όλοι οι οικονομικοί δείκτες τότε κατρακυλούσαν, με αποτέλεσμα 
να οδηγηθούμε στη χειρότερη κρίση μετά το ’74.   

 Το αντίστροφο συμβαίνει επί διακυβέρνησης Αναστασιάδη.  Οι κατά τα άλλα άψυχοι αριθμοί 
επιβεβαιώνουν μια συνεπή, σταθερή πορεία, που αποκατέστησε την οικονομική δραστηριότητα, την 
εμπιστοσύνη και σε σύντομο χρόνο τη δυναμική ανάπτυξη.   

 Ο τόπος μας διανύει για πέμπτη συνεχόμενη χρονιά ρυθμούς ανάπτυξης από τους υψηλότερους στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση.  Αυτό σημαίνει ότι οι κύριοι τομείς της οικονομίας μας βελτιώνονται, καλυτερεύοντας 
παράλληλα και την καθημερινή ζωή των συνανθρώπων μας.   

 Ο κρατικός προϋπολογισμός είναι για ακόμη μια φορά πλεονασματικός.  Φέτος το δημοσιονομικό 
πλεόνασμα αγγίζει το €1 δις και είναι το υψηλότερο σε ευρωπαϊκό επίπεδο, αλλά και το υψηλότερο στην ιστορία 
της Κυπριακής Δημοκρατίας.  Αυτό είναι το περιθώριο ασφαλείας για την οικονομία της χώρας μας.  Αυτή η 
συνετή διαχείριση των δημοσιονομικών μας είναι και ο λόγος που η κυβέρνηση μπόρεσε να προωθήσει είκοσι 
περίπου φορολογικές ελαφρύνσεις μέχρι σήμερα όχι προς όφελος συγκεκριμένων ομάδων, αλλά προς όφελος 
του συνόλου των πολιτών της Κύπρου, με προοπτική να υπάρξουν και τα επόμενα βήματα προς αυτή την 
κατεύθυνση.   
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 Η ανεργία έχει μειωθεί από το 16,5% στην κορύφωση της κρίσης κοντά στο 6,5%, πιο χαμηλά και από 
τον μέσο όρο σε ευρωπαϊκό επίπεδο, πλησιάζοντας επιτέλους συνθήκες πλήρους απασχόλησης.  Αυτοί δεν είναι 
αριθμοί, είναι το αποτέλεσμα μιας σκληρής δουλειάς με πρωταγωνιστές τους εργαζομένους, τους μικρομεσαίους 
επιχειρηματίες, τους αυτοεργοδοτούμενους, τους επιχειρηματίες, τους υπαλλήλους στον δημόσιο τομέα και το 
σύνολο των παραγωγικών τάξεων.  Οι αριθμοί που δείχνουν μείωση της ανεργίας είναι οι χιλιάδες συμπολίτες 
μας που βρήκαν επιτέλους δουλειά ύστερα από μήνες αγωνίας και αδράνειας, εξαιτίας της κατάστασης που 
βρέθηκαν να είναι εκτός αγοράς εργασίας.  Όσον αφορά τον κίνδυνο κοινωνικού αποκλεισμού και φτώχιας, κύριε 
Κέττηρε, είχε φτάσει στο 29% κατά τη διάρκεια της κρίσης και έχει αυτή τη στιγμή μειωθεί στο 23%, που ήταν στα 
επίπεδο προ της κρίσης.   

 Όλα αυτά τα χρόνια της διακυβέρνησης Αναστασιάδη εκατοντάδες βιώσιμες επιχειρήσεις πέτυχαν την 
επαναδραστηριοποίησή τους και νέες δουλειές έχουν ανοίξει.  Πολλά νεαρά ζευγάρια που ξεκινούν τώρα τη ζωή 
τους μπορούν να πάρουν δάνεια από τις τράπεζές μας με τα χαμηλότερα δανειστικά επιτόκια που υπήρξαν ποτέ 
στην ιστορία της Κυπριακής Δημοκρατίας, επειδή το τραπεζικό μας σύστημα λειτουργεί πλέον σε ένα ευρωπαϊκό 
πλαίσιο με αυστηρές αλλά αξιόπιστες εξασφαλίσεις.  Το κράτος μας μπορεί να αποπληρώνει μεγάλα δάνεια και 
να τα αντικαθιστά με πιο φτηνό δανεισμό, μειώνοντας το κόστος του δημόσιου μας χρέους.  Μετά από επτά 
ολόκληρα χρόνια στο επίπεδο των «σκουπιδιών» η κυπριακή οικονομία αναβαθμίστηκε στην επενδυτική 
βαθμίδα.  Οι ξένοι επενδυτές εμπιστεύονται ξανά την Κύπρο σε βάθος χρόνου, επενδύοντας για πρώτη φορά 
στην ιστορία της Κυπριακής Δημοκρατίας σε κυπριακά ομόλογα διάρκειας τριάντα ετών. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έζησα από πολύ κοντά τα τραγικά γεγονότα της οικονομικής κρίσης στο Υπουργείο Οικονομικών, 
γνωρίζω από πρώτο χέρι ότι η ανάκαμψη της οικονομίας μας δεν ήταν ποτέ ούτε εύκολη ούτε δεδομένη.  Σε αυτή 
την ανάκαμψη συνέβαλαν πρωτίστως και πάνω από όλα οι συμπολίτες μας, τα οργανωμένα σύνολα, η κοινωνία 
των πολιτών, όλες οι παραγωγικές τάξεις, μέσα από θυσίες, μέσα από τη συνεργασία και την κατανόησή τους, 
μέσα από σκληρή δουλειά.  Δεν ήταν ποτέ δεδομένη ούτε και η σταθεροποίηση του τραπεζικού μας συστήματος, 
χρειάστηκαν να ληφθούν δύσκολες αλλά αναγκαίες αποφάσεις από την κυβέρνηση Αναστασιάδη, για να 
μπορέσουν να θωρακιστούν οι τράπεζές μας και να λειτουργήσουν στο απαιτητικό, αυστηρό ευρωπαϊκό 
εποπτικό πλαίσιο.  Δεν ήταν ποτέ εύκολη υπόθεση η πορεία μας προς την ανάκαμψη.  Έγινε όμως εφικτή μέσα 
από συλλογική προσπάθεια και μέσα από ορθολογιστικές πολιτικές. που ήταν ωφέλιμες και όχι κατ’ ανάγκη 
αρεστές.   

 Σήμερα είμαστε σε θέση να κάνουμε συγκρίσεις και να αφήσουμε πίσω μας όσα μας οδήγησαν στην 
οικονομική παρακμή.  Γι’ αυτό και έχουμε διπλά την ευθύνη να διατηρήσουμε αυτή την πορεία ανάκαμψης, που 
πετύχαμε με τόσο κόπο.  Απαιτείται συλλογική προσπάθεια, αλλά συνάμα είναι και συλλογική η ευθύνη, για να 
μην επαναλάβουμε τα λάθη του παρελθόντος.  Δε χρειάζεται να αναπολούμε τον κακό μας εαυτό.  Έχουμε μνήμη 
και ξέρουμε ότι είναι κακή επιλογή, μόλις τα πράγματα πάνε λίγο καλύτερα, να γυρίζουμε πίσω στις παλιές μας 
συνήθειες.  Είναι ακριβώς αυτό που πρέπει να αποφύγουμε.  Η συνέχιση της αναπτυξιακής μας πορείας 
εξαρτάται από εμάς τους ιδίους και από το πόσο θα αντισταθούμε στους λαϊκισμούς και στη μικροκομματική 
πρακτική για αλίευση ψήφων.   

 Εμείς στον Δημοκρατικό Συναγερμό δεν επιθυμούμε να χαϊδέψουμε τα αυτιά κανενός.  Μέσα από 
δύσκολες ομολογουμένως αποφάσεις συμβάλαμε ουσιαστικά στο να αποκαταστήσουμε τα θεμέλια και την ομαλή 
λειτουργία της οικονομίας μας.  Δεν υπάρχει αμφιβολία όμως ότι υπάρχουν πολλά που πρέπει να γίνουν ακόμη.  
Τώρα ακριβώς είναι η ώρα για τις μεταρρυθμίσεις.  Πολλοί ανάμεσά μας γνωρίζουν, ότι για να καλλιεργηθεί η 
αλλαγή και να γίνει πράξη, πρέπει να «πειράξεις» παγιωμένα κεκτημένα δεκαετιών.  Συμμερίζομαι αυτή την 
άποψη, που στον πολιτικό κόσμο συνεπάγεται εύκολη κριτική και προσωπικό κόστος.  Πιστεύω όμως ότι 
μπορούμε ως Βουλή των Αντιπροσώπων να βρούμε τη δύναμη και τη διάθεση που θα μας επιτρέψει να 
προχωρήσουμε και να κάνουμε πράξη τις μεταρρυθμίσεις με τη μεταξύ μας συναίνεση και συνεννόηση.  Τώρα 
έχουμε την ευχέρεια που μας δίνει ο θετικός οικονομικός κύκλος της ανάπτυξης να τολμήσουμε την εκ βάθρων 
μεταρρύθμιση της δημόσιας υπηρεσίας, της τοπικής μας αυτοδιοίκησης, του δικαστικού μας συστήματος, των 
κρατικών μας νοσηλευτηρίων.  Οφείλουμε να στηρίξουμε πρωτοβουλίες όπως το blockchain, που είναι και 
πρωτοβουλία του Προέδρου της Βουλής, τη δημιουργία του επενδυτικού ταμείου για τη χρηματοδότηση 
κεφαλαίου στον ιδιωτικό τομέα, το equity fund, τη δημιουργία του Υφυπουργείου Καινοτομίας και Ψηφιακής 
Πολιτικής, αλλά και άλλες πολιτικές που προωθούν την ηλεκτρονική διακυβέρνηση.  Οφείλουμε να στηρίξουμε 
περαιτέρω την ιδιωτική πρωτοβουλία και να ενισχύσουμε με κάθε τρόπο τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις μας. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Μια κοινωνία δεν πρέπει να είναι μόνο ευημερούσα, πρέπει και να αποτελείται από ευτυχισμένους 
ανθρώπους, που αισθάνονται ότι ανήκουν σε μια κοινωνία που σκέφτεται με αξιοκρατία και συλλογικότητα και 
προσέχει αυτούς που έχουν περισσότερη ανάγκη.  Γι’ αυτό και στην εξίσωση της δικής μου δράσης δε θα 
απουσιάζουν οι πολίτες, οι οποίοι πρέπει να είναι πάντοτε στον πυρήνα κάθε πολιτικής, μιας πολιτικής που 
σέβεται τα ανθρώπινα δικαιώματα -επί ευκαιρία βεβαίως της παγκόσμιας ημέρας σεβασμού των ανθρώπινων 
δικαιωμάτων- που παρέχει ίσες ευκαιρίες, που ενδυναμώνει τον ρόλο της γυναίκας και κτίζει κοινωνίες που 
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ενισχύουν την ποιότητα ζωής των συνανθρώπων μας.  Μιας πολιτικής που στηρίζει τη βιώσιμη ανάπτυξη που 
σέβεται το περιβάλλον, αντιμετωπίζοντας έτσι μια από τις πιο σύγχρονες παγκόσμιες προκλήσεις, αυτή της 
κλιματικής αλλαγής, που τόσο επηρεάζει το νησί μας. 

 Κυριότερα και πάνω απ’ όλα στηρίζω και θα στηρίζω πάντοτε τις πολιτικές και τις προσπάθειες που 
ενισχύουν την πατρίδα μας στον μεγάλο αγώνα προς την ελευθερία και επανένωση με στόχο τη δημιουργία 
συνθηκών ασφάλειας και ειρήνης στο πολύπαθο νησί μας.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Γνωρίζω ότι πολλοί συμπολίτες μας έχουν πληγωθεί και έχουν υποφέρει τα τελευταία χρόνια.  Κι αυτό δε 
θα αλλάξει από τη μια μέρα στην άλλη, μόνο επειδή τα επιχειρήματά μας έχουν λογική και επειδή η οικονομία 
μας τα πηγαίνει πολύ καλύτερα.  Θέλουμε να ξανακερδίσουμε την εμπιστοσύνη των πολιτών, να βάλουμε τέλος 
στην απαξίωση.  Χρειάζεται να μιλήσουμε πιο απλά, να κάνουμε περισσότερα και να αφήσουμε τα κενά λόγια.  
Οι πολίτες πλέον αναζητούν πολιτικούς που θα τους πούνε την αλήθεια κατάματα, όσο πικρή και εάν είναι αυτή, 
μακριά από λαϊκισμούς και συνθήματα.  Πολιτικούς που θα έχουν επιχειρήματα, συνέπεια και αξιοπιστία στον 
λόγο τους και δεν κοροϊδεύουν τους πολίτες.   

 Προέρχομαι από τη νεαρότερη γενιά, που ήρθαμε με όνειρα και σπουδές χάριν στον κόπο και τις θυσίες 
των γονέων μας.  Αισθάνομαι ότι έχουμε την υποχρέωση να μη φανούμε κατώτεροι των περιστάσεων και ότι 
πρέπει να τιμήσουμε την εμπιστοσύνη αυτών που μας έδωσαν τη σκυτάλη, αλλά και να ανοίξουμε δρόμους γι’ 
αυτούς που θα ακολουθήσουν.  Μπορούμε να χαράξουμε μια νέα πορεία στα πολιτικά δρώμενα, με γνώση, με 
ποιότητα στον δημόσιο λόγο, με επιχειρήματα, με πρωτοβουλίες. 

 Σας ευχαριστώ πάρα πολύ και εύχομαι καλές γιορτές σε όλους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Τώρα έχει τον λόγο ο κ. Χριστάκης Τζιοβάνης για το ΑΚΕΛ. 

 Κύριε Τζιοβάνη, έχετε το βήμα. 

ΧΡΙΣΤΑΚΗΣ ΤΖΙΟΒΑΝΗΣ: 

 Καταρχάς θέλω την κατανόησή σας για τη φωνή μου, κύριε Πρόεδρε. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Καλημέρα σας, ειδικά  στον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου και θα έλεγα το δις εξαμαρτείν ουκ ανδρός σοφού, κύριε 
Αβέρωφ.  Δε θα ακολουθήσω την πεπατημένη, αλλά, αν θέλετε, πολύ ευχαρίστως. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

ΧΡΙΣΤΑΚΗΣ ΤΖΙΟΒΑΝΗΣ: 

 Ανάπτυξη.  Πόσο δύσκολο να πετύχουμε την έννοια αυτής της λέξης.  Μια λέξη που, όπως έχει διαφανεί, 
η έννοιά της είναι εκ διαμέτρου αντίθετη για τους κυβερνώντες και τον υπόλοιπο κόσμο.   

 Ανάπτυξη για την κυβέρνηση είναι οι επίπλαστοι δείκτες της οικονομίας, η εικονική μείωση της ανεργίας 
με τους πλείστους εργαζομένους να αμείβονται πολύ χαμηλότερα από την παραγωγική τους αξία και χωρίς να 
απολαμβάνουν εργασιακά δικαιώματα και οφέλη.  Η μεθοδευμένη τουριστική ανάπτυξη που στοχεύει όχι στον 
ποιοτικό και επαναλαμβανόμενο τουρισμό, αλλά στον τουρισμό του all inclusive, τα φουσκωμένα ταμεία του 
κράτους από τις λειψές κοινωνικές παροχές.  Ανάπτυξη για τον λαό θα ήταν οι αυξημένες κοινωνικές παροχές 
στην παιδεία, την υγεία, την αξιοπρεπή ευημερία, την ολόχρονη εργασία με συνεπακόλουθο την πραγματική 
μείωση της ανεργίας, οι αξιοπρεπείς μισθοί, η πραγματική εργασιακή προοπτική και ελπίδα σε όλους τους τομείς.  
Δυστυχώς όμως, το αντίκτυπο της δικής τους ανάπτυξης μεταφράζεται στην κοινωνία μέσα από την 
κουτσουρεμένη παιδεία, υγεία και ευημερία, μέσα από τη λειψή προσφυγική πολιτική, μέσα από το ξεπούλημα 
της κρατικής περιουσίας.  Αυτή είναι η ρεαλιστική εικόνα της κοινωνίας, αυτό είναι το πάζλ της κοινωνίας, 
φτιαγμένο από κομμάτια λιτότητας, ανεργίας, ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος και ανεργιακού επιδόματος.   

 Το συνεπακόλουθο αυτής της πρακτικής είναι τραγικό και συνάμα ανησυχητικό.  Με τις πράξεις σας έχετε 
μορφοποιήσει το μέλλον, μερίδα της νεολαίας έχει στραφεί προς τον συντηρητισμό, τον φανατισμό και τον 
ρατσισμό, με όλα τα αρνητικά συνεπακόλουθα αυτών των φαινομένων.  Αυτό όμως δεν είναι το μέλλον του τόπου 
μας, δεν μπορεί να είναι το μέλλον του λαού μας, ενός λαού που ακόμα έχει ανοικτές πληγές. 
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 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα συνεχίσω την παρέμβασή μου κάνοντας αναφορά στην επαρχία Αμμοχώστου, όπου η εικόνα είναι η 
ίδια για ακόμα μια χρονιά και θα επαναλαμβάνεται για πολλά χρόνια ακόμη, εάν δεν υπάρξει η πολιτική βούληση 
για πραγματικά μέτρα ανάπτυξης και μείωσης της εποχικότητας. 

 Η παραλιακή πτέρυγα της επαρχίας Αμμοχώστου έχει βάλει λουκέτο μέσα σε μία νύχτα, όχι γιατί η περιοχή 
δεν προσφέρεται πλέον, αλλά γιατί το κράτος δεν παρέχει τέτοια κίνητρα στοχευμένα, ελκυστικά και 
ανταποδοτικά, ούτως ώστε να κρατήσουν στη ζωή τις επιχειρήσεις και τους εργαζομένους.  Οι φωτεινές 
επιγραφές και η χλιδή του παραλιακού μετώπου αγγίζει μόνο τους λίγους που η οικονομική υπόστασή τους είναι 
εκ διαμέτρου αντίθετη με τους πολλούς.  Μια βόλτα στα κατά τόπους γραφεία εξευρέσεως εργασίας και 
κοινωνικών ασφαλίσεων θα σας πείσει ότι οι λέξεις είναι λίγες, για να περιγράψουν την κατάσταση.  Φυσικά, η 
εικόνα δε διαφέρει ούτε στο ελάχιστο από τον περασμένο Νοέμβριο μέχρι τον Απρίλιο, είναι ακριβώς η ίδια, γιατί, 
είπαμε, η επαρχία Αμμοχώστου λούζεται με φως και λάμψη για ένα εξάμηνο, μετά βουλιάζει στη μιζέρια και στη 
δυστυχία της!   

 Στην Αμμόχωστο υπάρχει ενδιαφέρον από νέους για τα πρωτογενή επαγγέλματα, τη γεωργία και την 
κτηνοτροφία, τομείς που έχουν στηρίξει και συνεχίζουν να στηρίζουν την οικονομία του τόπου σε δύσκολους 
καιρούς.  Είναι εδώ που πρέπει η πολιτεία να σταθεί αρωγός, να προωθήσει και να επιδοτήσει αυτά τα 
επαγγέλματα, τα οποία θα βοηθήσουν σημαντικά στη βελτίωση του βιοτικού επιπέδου των κατοίκων, αλλά και 
της κυπριακής οικονομίας γενικότερα. 

 Οικονομική ανάσα, αλλά και υποχρέωση προς τα παιδιά μας είναι η μεταφορά έστω και ενός 
πανεπιστημιακού παραρτήματος, η δημιουργία ενός κολυμβητηρίου, η προώθηση του θρησκευτικού, ιατρικού, 
προσβάσιμου και αθλητικού τουρισμού.  Αυτά είναι έργα και προγράμματα που θα ενισχύσουν την ποιότητα και 
θα βοηθήσουν οικονομικά τους κατοίκους της περιοχής.   

 Η ενδοχώρα γερνά, το χαλασμένο οδικό δίκτυο και οι λειψές υπηρεσίες οδηγούν την περιοχή σε 
στασιμότητα.  Ως εκ τούτου, η ανάδειξη της ενδοχώρας με στοχευμένα έργα και η σύνδεσή της με τα παράλια 
είναι επιβεβλημένη.  Δυστυχώς, παρ’ όλες τις προσπάθειές μας καμιά από τις απόψεις που εκφράζουμε εδώ και 
χρόνια δεν εισακούεται.  Τουναντίον, αυτές ξεχνιούνται στα ντουλάπια της αδιαφορίας και για ακόμα μια χρονιά 
ο αναπτυξιακός προϋπολογισμός σας μας έχει αφήσει έξω.   

 Γενικό Νοσοκομείο Αμμοχώστου.  Το Γενικό Νοσοκομείο Αμμοχώστου υπάρχει ως κτίριο και ως ιδέα, δεν 
είναι άρτια στελεχωμένο με ιατρικό και παραϊατρικό προσωπικό ούτε υπάρχει ο επαρκής τεχνικός εξοπλισμός, 
ούτως ώστε να εξυπηρετηθούν οι κάτοικοι της περιοχής.  Οι γιατροί και οι νοσηλευτές δίνουν μάχη καθημερινά 
και αυτό είναι προς τιμή τους.  Από την άλλη πλευρά η βούληση του κράτους δεν είναι τέτοια, ούτως ώστε να 
μπορεί να επιλύσει αυτό το τεράστιο πρόβλημα.  Η ανάγκη είναι τεράστια, η απαίτηση για υλοποίηση είναι 
επιβεβλημένη.   

 Αυτών λεχθέντων, ευελπιστώ πως επιτέλους η κυβέρνηση θα κατανοήσει την τεράστια αδικία που δέχεται 
διαχρονικά η επαρχία Αμμοχώστου.  Θα πρέπει όμως να δουλέψουμε συλλογικά και μονιασμένα για την 
ανατροπή του αρνητικού κλίματος.  Πρέπει να ανοίξουμε ορίζοντες προοπτικής και προόδου, έχουμε χρέος 
απέναντι στη νέα γενιά, στους νέους επιστήμονες που διψούν να μπουν στην αγορά εργασίας και να 
αξιοποιήσουν τις πολύτιμες γνώσεις τους, για να κτίσουμε ένα καλύτερο αύριο. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πριν από τρία σχεδόν χρόνια συζητούσαμε εδώ στη Βουλή την πρόταση της κυβέρνησης για την 
ιδιωτικοποίηση του λιμανιού Λεμεσού και τα τεράστια οικονομικά οφέλη που ισχυρίζονταν πως θα επιφέρει αυτή 
η ενέργεια.  Τότε έλεγαν ότι αυτή η πράξη θα πρόσφερε €2,5 δις έσοδα στο κράτος τα επόμενα είκοσι πέντε 
χρόνια.  Ο απολογισμός σε έναν χρόνο;  Πέραν των υπολοίπων πολλαπλών προβλημάτων που προκύπτουν 
από την ιδιωτικοποίηση του λιμανιού Λεμεσού, οι αριθμοί πόρρω απέχουν από αυτά που μας σερβίρατε.  Υπό 
τις καλύτερες περιστάσεις θα κατατεθούν στα ταμεία του κράτους μόνο €600 εκατομ. τα επόμενα είκοσι πέντε 
χρόνια. 

 Αεροπορική σύνδεση.  Εκεί που η κρατική εταιρεία χρειαζόταν νοικοκύρεμα και εξορθολογισμό -και 
πραγματικά το χρειαζόταν- εσείς την κλείσατε σε μια νύχτα και αφήσατε ένα ημικατεχόμενο νησί χωρίς κρατικές 
αερογραμμές.  Ο απολογισμός;  Τα αεροπορικά ναύλα έχουν αυξηθεί κατακόρυφα και τις συνέπειες τις 
επωμίζονται τα χαμηλότερα οικονομικά στρώματα και οι νέοι μας φοιτητές, που, για να επιστρέψουν στις 
οικογένειές τους από τις σπουδές τους, πληρώνουν τεράστια ναύλα. 

 Το Υπουργείο Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων έχει να χειριστεί και άλλα νευραλγικά πόστα όσον 
αφορά τη λειτουργία του κράτους.  Εκτός από το αναπτυξιακό πλάνο πρέπει και οφείλει να χειριστεί και ένα 
τεράστιο κοινωνικό φαινόμενο που απαντά στον όρο «οδικά τροχαία και θανατηφόρα δυστυχήματα».  Δυστυχώς, 
κατέχουμε μια από τις πρώτες θέσεις στην Ευρώπη όσον αφορά τα οδικά και θανατηφόρα δυστυχήματα.  Τη 
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μείωση αυτού του φαινομένου δε θα την επιφέρουν τα αυστηρά, τα εξοντωτικά και φοροεισπρακτικά προστίματα, 
αλλά η βελτίωση του οδικού δικτύου και η σωστή αστυνόμευσή του.  Πριν από δέκα χρόνια, όταν λειτούργησε ο 
θεσμός των καμερών φωτοεπισήμανσης, είχαμε μείωση έως και 50% στατιστικά στα θανατηφόρα.  Τα τελευταία 
χρόνια δίνουμε πραγματική μάχη, προσπαθούμε να ξεκλειδώσουμε την κρατική μηχανή, να την αφυπνίσουμε 
από την αδιαφορία της και την κακή της νοοτροπία, για να προχωρήσει στην εγκατάσταση των καμερών 
φωτοεπισήμανσης.  Ευελπιστούμε πως εντός του 2020 θα τοποθετηθούν επιτέλους και θα τεθούν σε εφαρμογή, 
έχοντας έτσι την ελπίδα και την προσδοκία πως θα πάψουμε να θρηνούμε άλλα θύματα στον Μολώχ της 
ασφάλτου.  Λύσεις υπάρχουν, βούληση χρειάζεται.  Μια λύση θα είναι η ανάπτυξη κουλτούρας και οδικής 
συνείδησης, λύση θα είναι η καλλιέργεια του σεβασμού προς τους άλλους οδηγούς, τους πεζούς και τους 
ποδηλάτες, λύση θα είναι το βελτιωμένο και σωστά σχεδιασμένο οδικό δίκτυο, λύση θα είναι η χρήση των 
δημόσιων επιβατικών μεταφορών.  Οφείλουμε και πρέπει να επενδύσουμε στην οδική εκπαίδευση, εντάσσοντας 
μαθήματα στα σχολεία, ούτως ώστε να καλλιεργήσουν κουλτούρα, έτσι ώστε οι επόμενες γενιές να είναι σωστοί 
και συνειδητοποιημένοι οδηγοί.    

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Όλοι γινόμαστε μάρτυρες του κυκλοφοριακού εμφράγματος που πνίγει τους δρόμους της Κύπρου και 
ειδικά της Λευκωσίας.  Οι πόλεις, για να είναι λειτουργικές και βιώσιμες, χρειάζονται ένα επιστημονικά 
τεκμηριωμένο σχέδιο που να ρυθμίζει και να καθοδηγεί την ανάπτυξη.  Μέρος αυτού του σχεδίου είναι και το 
οδικό δίκτυο.  Ο σχεδιασμός του οδικού δικτύου γίνεται με τρόπο που ο κάθε δρόμος να διαδραματίζει έναν 
συγκεκριμένο ρόλο.  Μια χώρα όμως, για να είναι βιώσιμη, σύγχρονη και λειτουργική, δεν μπορεί να βασίζεται 
μόνο στην ανάπτυξη του οδικού δικτύου, αλλά πρέπει να απαιτεί την ανάπτυξη δημόσιων οδικών μεταφορών, 
τραμ, ποδηλατοδρόμων και πεζοδρόμων, που θα καταστίσουν τη μετακίνηση των πολιτών πιο εύκολη και 
ευχάριστη. 

 Λέγοντας αυτά, θέλω να τονίσω πως χωρίς σύνεση και συνεργασία δε θα μπορέσουμε να προχωρήσουμε 
μπροστά.  Έχουμε δουλειά να κάνουμε, συλλογικά και συγκεντρωμένα, να αναβαθμίσουμε την παιδεία μας, που 
είναι η μοναδική ελπίδα για το μέλλον, να προσφέρουμε ποιοτική υγεία στους πολίτες.  Με στοχευμένα έργα να 
προσφέρουμε ανάπτυξη που να δημιουργεί νέες θέσεις εργασίας για όλους με καλύτερες αμοιβές και προοπτική.  
Οφείλουμε να προσφέρουμε πρόνοια στους οικονομικά ασθενέστερους συμπολίτες μας και να τους βοηθήσουμε 
να ζήσουν με αξιοπρέπεια.   

 Ήρθε η ώρα, κύριοι της κυβέρνησης, να αφουγκραστείτε τις ανάγκες της κοινωνίας, να υιοθετήσετε θέσεις 
και απόψεις που ακούγονται από αυτό εδώ το βήμα, να ακολουθήσετε τον δρόμο που σας υποδεικνύουν τόσοι 
και τόσοι, τον δρόμο του ορθολογισμού, της ανάπτυξης και της προοπτικής.  Τον δρόμο που θα οδηγήσει τη 
χώρα και τον λαό σε μια οικονομία υγιή και δυναμική, μια οικονομία που θα παράγει και θα δημιουργεί για τους 
πολλούς, για το σύνολο της κοινωνίας και όχι για τους λίγους και εκλεκτούς.   

 Τέλος, θα κλείσω την παρέμβασή μου με μια ευχή και μια διαπίστωση.  Η διαπίστωση είναι πως για ακόμα 
μια χρονιά η επαρχία Αμμοχώστου έχει λάβει ψίχουλα από τον προϋπολογισμό του κράτους, παρ’ όλες τις 
πιέσεις μας προς τους κυβερνώντες. 

 Ευχή ο προϋπολογισμός του 2020 να συμπεριλάβει την Αμμόχωστο, γιατί έχουμε καταντήσει φορτικοί να 
επαναλαμβάνουμε συνεχώς τα ίδια, χωρίς να εισακουόμαστε. 

 Θα ήθελα να ευχηθώ καλές γιορτές, χρόνια πολλά σε όλους και ό,τι καλύτερο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Τον λόγο τώρα έχει η κ. Μαριέλλα Αριστείδου.   

 Σας παρακαλώ, ελάτε στο βήμα, κυρία Αριστείδου.   

ΜΑΡΙΕΛΛΑ ΑΡΙΣΤΕΙΔΟΥ: 

 Να μου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, πριν ξεκινήσω την ομιλία μου, να υπενθυμίσω στον αγαπητό 
συνάδελφο κ. Κέττηρο ότι είναι αυτή η κυβέρνηση που επανάφερε ενισχυμένα σχέδια βοήθειας προς τον 
προσφυγικό κόσμο μετά την οικονομική κρίση.  Δυστυχώς, ο κ. Κέττηρος έδωσε την εντύπωση ότι βρίσκεται 
κάπου αλλού!  Να θυμίσω κάτι που όλοι γνωρίζουμε, αλλά ξεχνούμε, ότι περάσαμε μία μεγάλη οικονομική κρίση, 
η οποία δεν άφησε ανεπηρέαστη και την προσφυγική πολιτική, καθώς βρεθήκαμε στη δυσμενέστατη θέση να 
διαπραγματευόμαστε, για να εξασφαλίσουμε στήριξη του κράτους μας με τους δανειστές μας.  Μάλιστα, τότε στις 
διαπραγματεύσεις με την τρόικα η μάχη ήταν σκληρή, αφού στην πραγματικότητα ζητούσαν επίμονα την 
κατάργηση όλων σχεδόν των προγραμμάτων και σχεδίων στήριξης του προσφυγικού κόσμου.  Ωστόσο, η 
επιμονή της κυβέρνησης και ειδικά του τότε Υπουργού Εσωτερικών, που πρωταγωνιστούσε στις 
διαπραγματεύσεις για τα ζητήματα αυτά, έφερε αποτέλεσμα και κράτησε κάποια σχέδια και προγράμματα 
στήριξης σε ισχύ.  Ε, είναι λοιπόν αυτά τα προγράμματα που σήμερα η κυβέρνηση αναθεώρησε και ενίσχυσε. 
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 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Βρισκόμαστε σήμερα ενώπιον του λαού για τους προϋπολογισμούς του 2020 σε μία κρίσιμη περίοδο για 
την ειρήνη στην περιοχή μας, η οποία κινδυνεύει από τα νταηλίκια της Τουρκίας, η οποία δυστυχώς συνεχίζει τις 
έκνομες και προκλητικές της ενέργειες σε βάρος της Κυπριακής Δημοκρατίας και της Ελλάδας και κατ’ επέκταση 
εναντίον του ελληνικού έθνους.  Μία συμπεριφορά η οποία οξύνεται, καθώς βρίσκει πρόσφορο έδαφος από τους 
ισχυρούς της γης, οι οποίοι δυστυχώς σε κάποιες περιπτώσεις την επιβραβεύουν με εμπορικές και στρατιωτικές 
συμφωνίες και συνεργασίες.  Παρά τις συνεχείς και διαχρονικές προσπάθειες για εξεύρεση μίας κοινά αποδεκτής 
λύσης στο Κυπριακό, εντούτοις αποφεύγει να συνεργαστεί προβάλλοντας ανυπόστατους ισχυρισμούς και 
προφάσεις, αποποιούμενη των τεραστίων ευθυνών της, απαιτώντας περισσότερα. 

 Συνεχίζει προκλητικά να καταπατά κάθε αρχή δικαίου επιχειρώντας παράνομα και με τη δύναμη του 
ισχυρού να επεκτείνει τα δικαιώματά της με νέα εισβολή στην αποκλειστική οικονομική ζώνη της Κυπριακής 
Δημοκρατίας.  Παρά τις καταγγελίες της Κυπριακής Δημοκρατίας στους διεθνείς οργανισμούς, αλλά και τις 
ευρωπαϊκές προειδοποιήσεις και υποδείξεις, δε συμμορφώνεται και συνεχίζει να αλωνίζει με τα ερευνητικά της 
σκάφη γύρω από την Κύπρο, συνοδευόμενα από πολεμικά πλοία, με ό,τι αυτό μπορεί να σημαίνει. 

 Ο νεοσουλτάνος της Άγκυρας δε δείχνει να αντιλαμβάνεται πού οδηγεί την κατάσταση, καθώς η αλαζονεία 
και η υπεροψία τον έχουν καταβάλει, νομιζόμενος ότι μπορεί να κάνει ό,τι θέλει.  Η δική μας πλευρά πολύ ορθά 
αντιμετωπίζει αυτή την κατάσταση με ψυχραιμία αποφεύγοντας να ρίξει λάδι στη φωτιά.  Όμως δεν κάθεται 
απαθής, αλλά συνεχίζει τη σύναψη συμμαχιών και συνεργασιών με γείτονες χώρες στα πλαίσια των 
προσπαθειών για διατήρηση της ειρήνης στην περιοχή μας. 

 Πολύ ορθά η κυβέρνηση αθόρυβα και χωρίς τυμπανοκρουσίες κάνει ενέργειες προς αυτή την κατεύθυνση.  
Την ίδια ώρα καταβάλλει κάθε προσπάθεια για επανέναρξη των συνομιλιών, τις οποίες η τουρκική στάση και 
συμπεριφορά οδήγησαν στο τέλμα.  Θα πρέπει επίσης κάποιοι εντός να αντιληφθούν ότι την αποκλειστική 
ευθύνη για το ναυάγιο των προσπαθειών επίλυσης του Κυπριακού έχει η Τουρκία.  Μία χώρα υποψήφια προς 
ένταξη στη μεγάλη ευρωπαϊκή οικογένεια, η οποία για σαράντα πέντε και πλέον χρόνια συνεχίζει να κρατά υπό 
κατοχή ένα μεγάλο μέρος των εδαφών ενός κράτους μέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 Η σημερινή μέρα έχει καθιερωθεί από τη διεθνή κοινότητα ως η Παγκόσμια Ημέρα των Ανθρωπίνων 
Δικαιωμάτων, ανθρώπινα δικαιώματα τα οποία καταπατούνται κατάφωρα από την Τουρκία. 

 Δυστυχώς, το δικαίωμα στην ελευθερία, το δικαίωμα της ιδιοκτησίας καταπατούνται εδώ και δεκαετίες σε 
βάρος των Ελληνοκυπρίων, τους οποίους διά των όπλων εκδίωξαν και ξεσπίτωσαν από τις περιουσίες τους, τα 
χωριά και τις πόλεις τους.  Διακόσιες και πλέον χιλιάδες Ελληνοκύπριοι βιώνουν εδώ και σαράντα πέντε χρόνια 
την προσφυγιά μέσα στην ίδιά τους την πατρίδα. 

 Η Κυπριακή Δημοκρατία έχει χρέος και υποχρέωση να συμπαραστέκεται σε όλες αυτές τις χιλιάδες των 
προσφύγων, οι οποίοι εδώ και σαράντα πέντε χρόνια επωμίζονται το μεγαλύτερο κόστος της τουρκικής εισβολής 
και συνεχιζόμενης κατοχής. 

 Παρά τις αντίξοες οικονομικές συνθήκες που βιώσαμε τα τελευταία χρόνια, εντούτοις αυτή η κυβέρνηση 
κατάφερε να κρατήσει τα περισσότερα σχέδια βοήθειας προς τον προσφυγικό κόσμο.  Στην πορεία και αφού η 
ανάκαμψη της οικονομίας επετεύχθη, αναθεώρησε την προσφυγική της πολιτική ενισχύοντας τη βοήθεια προς 
τον προσφυγικό κόσμο.  Παράλληλα, με την αύξηση των κονδυλίων προέβη σε διορθωτικές κινήσεις με 
εμπλουτισμό των επαγγελματικών σχεδίων για νέους επιστήμονες. 

 Με δική μας πρόταση διαφοροποιήθηκαν οι κανονισμοί χρήσης των τουρκοκυπριακών κατοικιών.  Τέθηκε 
σε ισχύ η νέα νομοθεσία που παρέχει το δικαίωμα σε παιδιά και εγγόνια χρηστών τουρκοκυπριακών κατοικιών 
που έχουν αποβιώσει να έχουν τον πρώτο λόγο για ιδιοκατοίκηση. 

 Σε ό,τι αφορά τους δανειολήπτες πρόσφυγες που συνήψαν δάνειο μέσω του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών μετά και από έγκριση του Υπουργικού Συμβουλίου, αυξήθηκε η επιδότηση του επιτοκίου και 
ουσιαστικά οι δανειολήπτες πρόσφυγες θα καταβάλουν μόνο το 1% του επιτοκίου. 

 Παράλληλα, με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου το Υπουργείο Οικονομικών εκπόνησε σχέδιο για 
αναδιάρθρωση των δανείων για τους πρόσφυγες που συνήψαν δάνεια και μετατράπηκαν σε κόκκινα, λόγω 
αδυναμίας των δανειοληπτών να εκπληρώσουν τις υποχρεώσεις τους με τις δόσεις.  Συγκεκριμένα, το σχέδιο θα 
τεθεί σε ισχύ από τις 2 Ιανουαρίου 2020 μέχρι την 31η Μαρτίου 2020.  Ένα επιπλέον σχέδιο που θα ανακουφίσει 
έναν μεγάλο αριθμό δανειοληπτών. 

 Σε ό,τι αφορά την οικονομική βοήθεια που παρέχεται από το κράτος προς τους πρόσφυγες για 
στεγαστικούς λόγους, το Υπουργείο Εσωτερικών έχει προχωρήσει σε σημαντική αύξηση τόσο στα εισοδηματικά 
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κριτήρια όσο και στην οικονομική ενίσχυση που παρέχεται στους εκτοπισθέντες για απόκτηση κατοικίας και 
επιπρόσθετα αυξήθηκε και η οικονομική ενίσχυση που παρέχεται για επιδιορθώσεις κατοικιών. 

 Την ίδια ώρα θα ήταν παράλειψή μου, κυρίες και κύριοι βουλευτές, να μην επισημάνω το γεγονός της 
δημιουργίας του Μητρώου Προσφύγων, το οποίο αυτή η κυβέρνηση δημιούργησε και ολοκλήρωσε και σήμερα 
μπορεί να χρησιμοποιηθεί.  Με το Μητρώο Προσφύγων γνωρίζουμε πλέον ποια βοήθεια πήρε ο κάθε πρόσφυγας 
και ποια περιουσία έχει στα κατεχόμενα.  Ως εκ τούτου, είναι με το Μητρώο Προσφύγων που θα εφαρμοστεί και 
το σχέδιο απώλειας χρήσης. Ήδη με την ολοκλήρωση του Μητρώου Προσφύγων τεχνοκράτες και 
εμπειρογνώμονες επεξεργάζονται διάφορα σενάρια, προκειμένου να επιλεγεί το καταλληλότερο.  Σίγουρα δεν 
είναι εύκολο εγχείρημα, είναι όμως αυτή η κυβέρνηση που τόλμησε και έβαλε τα πράγματα στη σειρά και 
προχωρεί.  Ευελπιστούμε ότι εντός του νέου έτους θα υπάρξει κατάληξη στην επιλογή του σχεδίου.  Το Μητρώο 
Προσφύγων θα αποτελέσει ένα σημαντικό εργαλείο, για να μπορέσουμε να εφαρμόσουμε μια ορθολογιστική 
κατανομή της βοήθειας και να άρει μεγάλες αδικίες που έχουν συντελεστεί διαχρονικά. 

 Σίγουρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, ό,τι και να προσφέρουμε, ό,τι και να δώσουμε στον 
προσφυγικό κόσμο, δεν είναι αρκετό, πέραν της απελευθέρωσης και κατάργησης της κατοχής.  Σίγουρα, εμείς 
δεν πρόκειται να σταματήσουμε να επιδιώκουμε την εξεύρεση μίας λύσης δίκαιης και βιώσιμης.  Σίγουρα όχι την 
όποια λύση.  Επιθυμούμε μία λύση η οποία θα απελευθερώνει την πατρίδα μας, μία λύση που θα καταργεί την 
κατοχή και που θα ισχύει σε ολόκληρη την κυπριακή επικράτεια το ευρωπαϊκό κεκτημένο. 

 Είναι εμείς, κύριε Πρόεδρε, που υποφέρουμε για σαράντα πέντε χρόνια και αναζητούμε λύση που να 
διασφαλίζει τα ανθρώπινά μας δικαιώματα.  Είναι ο προσφυγικός κόσμος που επωμίζεται το μεγαλύτερο βάρος 
της κατοχής.  Είναι όλο αυτό τον κόσμο που εμείς θα πρέπει να στηρίζουμε και να του παρέχουμε κάθε 
διευκόλυνση μέχρι την επίλυση του εθνικού μας προβλήματος.  Είναι γι’ αυτό που εμείς θα συνεχίσουμε να 
αγωνιζόμαστε για την απελευθέρωση και επανένωση της πατρίδας μας, ώστε να μπορούμε να ζούμε ελεύθεροι 
στην Κερύνεια, στη Μόρφου, στην Αμμόχωστο και σε κάθε γωνιά της Κύπρου μας. 

 Σας ευχαριστώ και σας εύχομαι καλά Χριστούγεννα και ευτυχισμένο το 2020 με μια Κύπρο ελεύθερη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας ευχαριστώ, κυρία Αριστείδου. 

 Ο κ. Κώστας Κώστα έχει τον λόγο. 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η διαχείριση του σοβαρού θέματος των υδρογονανθράκων πρέπει να γίνει με σοβαρότητα και σωστό 
σχεδιασμό, προς όφελος του συνόλου του κυπριακού λαού.  Το ενεργειακό πρόγραμμα της Κυπριακής 
Δημοκρατίας στην ΑΟΖ μας πρέπει να προχωρήσει απρόσκοπτα, στα πλαίσια ενός ευρύτερου ενεργειακού 
σχεδιασμού, τον οποίο θα πρέπει επιτέλους να εκπονήσει η κυβέρνηση. 

 Από αυτό το βήμα εκφράζουμε την έντονη ανησυχία μας για την περαιτέρω εξέλιξη του ερευνητικού μας 
προγράμματος λόγω των παράνομων και απαράδεκτων ενεργειών της Τουρκίας, αλλά και των πρόσφατων 
δηλώσεων του διευθύνοντα συμβούλου της ENI ότι η εταιρεία του δε θα προχωρήσει σε γεωτρήσεις, αν κάποιος 
εμφανιστεί με πολεμικά πλοία.  Και αυτό γιατί το μήνυμα που λαμβάνει η Τουρκία είναι ότι οι παρανομίες της 
μπορούν να εμποδίζουν το ενεργειακό πρόγραμμα της Κυπριακής Δημοκρατίας.  

 Είναι ξεκάθαρο ότι οι μεγάλοι ενεργειακοί κολοσσοί έχουν ως έγνοια τους τα συμφέροντα και την ασφάλεια 
των κερδών τους, όχι το διεθνές δίκαιο και τα κυριαρχικά δικαιώματα των κρατών. 

 Για όλα αυτά που συμβαίνουν τις τελευταίες εβδομάδες είχαμε έγκαιρα προειδοποιήσει την κυβέρνηση.  
Υπενθυμίζουμε το προηγούμενο του 2018 με την αποχώρηση του γεωτρύπανου της ENI μπροστά στις τουρκικές 
ενέργειες, κάτι το οποίο δυστυχώς δεν είχε προβληματίσει σοβαρά την κυβέρνηση.  

 Ανησυχίες εκφράζουμε επίσης για τις πραγματικές προθέσεις της κυβέρνησης για δημιουργία ή όχι του 
τερματικού σταθμού υγροποίησης και για το τέλμα στις διαπραγματεύσεις Κύπρου και Ισραήλ για την ανάπτυξη 
του κοιτάσματος «Αφροδίτη», τονίζοντας ότι εδώ και τέσσερα χρόνια οι δύο κυβερνήσεις δεν έχουν καταφέρει να 
καταλήξουν σε συμφωνία συνεκμετάλλευσης, για να έχουμε και τις χθεσινές αναφορές εκ μέρους της κυβέρνησης 
του Ισραήλ. 

 Για την υπογραφή του αναθεωρημένου συμβολαίου για την άδεια εκμετάλλευσης του κοιτάσματος 
«Αφροδίτη» σημειώνουμε ξανά ότι πρόκειται για μια θετική εξέλιξη, η οποία όμως έρχεται με τεράστια 
καθυστέρηση, εφτά χρόνια μετά την ανακάλυψη του κοιτάσματος, ενώ απαιτούνται τουλάχιστον ακόμα έξι χρόνια, 
για να ολοκληρωθούν μελέτες και υποδομές, πολύ υψηλό κόστος για τον κυπριακό λαό, μειωμένα έσοδα για τη 
Δημοκρατία και αυξημένα για τις εταιρείες.  Και αυτό λόγω της απόφασης της κυβέρνησης να 
επαναδιαπραγματευθεί το ποσοστό κέρδους.  Απόφαση την οποία θεωρούμε ως λανθασμένη, αφού ανοίγει τον 
ασκό του Αιόλου για αλλαγές σε όφελος και των άλλων εταιρειών. 
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 Η ανακάλυψη υδρογονανθράκων μπορεί να αλλάξει το μέλλον του τόπου μας.  Δε χωρεί άλλους 
αυτοσχεδιασμούς, άλλες παλινδρομήσεις και άλλες καθυστερήσεις.  Ούτε μεγάλα λόγια χρειάζονται.  Δυστυχώς, 
η κυβέρνηση αντιμετώπισε την υπόθεση των υδρογονανθράκων περισσότερο ως επικοινωνιακό εργαλείο για 
εσωτερική κατανάλωση, καλλιεργώντας πολλές φορές ψευδαισθήσεις στον λαό.  Έστω και τώρα χρειάζεται 
αποφασιστικότητα, ταχύτητα και ανάληψη πρωτοβουλιών στο πλαίσιο μιας ολοκληρωμένης ενεργειακής 
στρατηγικής, για να πετύχουμε ευημερία, οικονομική και πολιτική αναβάθμιση της πατρίδας μας. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ενώ η ΕΕ έχει καθορίσει ως δεσμευτικό στόχο για το 2020 τη διείσδυση των ΑΠΕ στο ηλεκτρικό ισοζύγιο 
σε ποσοστό 16%, ώστε να μειωθεί η παραγωγή ηλεκτρικού ρεύματος με συμβατικά καύσιμα, μέχρι σήμερα 
είμαστε στο 9%.  Το Υπουργείο Ενέργειας σπεύδει την υστάτη και με τεράστια καθυστέρηση να εξαγγείλει νέα 
σχέδια, για να προωθηθούν οι ΑΠΕ.  Εμείς δηλώνουμε για μια ακόμα φορά ότι η κυβέρνηση επέδειξε απίστευτη 
αδιαφορία και είναι αδύνατο, γνωρίζοντας τα προβλήματα, αλλά και τη γραφειοκρατία, τα νέα έργα να εξεταστούν, 
να αδειοδοτηθούν και να υλοποιηθούν μέσα σε μερικούς μήνες.  

 Παράλληλα, στον τομέα των μεταφορών ο στόχος ανέρχεται στο 10% και μέχρι σήμερα είμαστε 
κολλημένοι μόλις στο 2,5%, ποσοστό απαράδεκτο.  Και βέβαια, τη θέση του Υπουργού Ενέργειας ότι ο στόχος 
στις μεταφορές θα καλυφθεί με την περαιτέρω πρόσμιξη βιοκαυσίμων σε βενζίνη και πετρέλαιο κίνησης ως 
κόμμα την αμφισβητούμε, αφού έχουμε πληροφορηθεί ότι έχουμε ήδη φτάσει στο μέγιστο ποσοστό βιοκαυσίμων 
στο πετρέλαιο, ενώ δεν μπορούν να προσμιχθούν βιοκαύσιμα με το είδος της βενζίνης που εισάγεται στην 
Κύπρο.  Πέραν αυτού όμως, ο ίδιος ο υπουργός είχε αναφέρει στο παρελθόν στην επιτροπή Ενέργειας ότι 
περαιτέρω αύξηση του ποσοστού βιοκαυσίμων στα καύσιμα σημαίνει αύξηση στην τιμή των καυσίμων κατά 6 με 
7 σεντ το λίτρο, αύξηση η οποία εμείς λέμε ότι θα φτάσει ίσως και τα 11 με 12 σεντ.  Είναι φανερό ότι δεν πρόκειται 
να καταφέρουμε να υλοποιήσουμε τους στόχους μας.   

 Παράλληλα, το Υπουργείο Ενέργειας διαβεβαίωνε την αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή ότι η είσοδός 
μας στην ελεύθερη ανταγωνιστική αγορά για την παραγωγή ηλεκτρικού ρεύματος, ώστε να καλύψουμε τον στόχο 
μας αναφορικά με τη διείσδυση των ΑΠΕ, αλλά και τον δεσμευτικό μας στόχο στην ΕΕ για υλοποίηση μέχρι το 
2020, θα γινόταν τον Ιούλιο του 2016, κάτι το οποίο δεν έγινε. 

 Η ΡΑΕΚ προχώρησε σε ρυθμιστική απόφαση με οδικό χάρτη μέχρι τον Ιούλη του ’19.  Οι φόβοι μας ως 
ΑΚΕΛ για περαιτέρω καθυστερήσεις επιβεβαιώθηκαν, αφού οι διαδικασίες τελικά θα ολοκληρωθούν το 2022, 
ίσως και αργότερα, με αποτέλεσμα να μας επιβληθεί βαρύτατο πρόστιμο. 

 Βέβαια, ελπίζουμε ότι η τιμή του ηλεκτρικού ρεύματος μετά το άνοιγμα της αγοράς, όποτε αυτό και αν 
γίνει, θα μειωθεί και δε θα αυξηθεί και ότι το άνοιγμα της αγοράς θα οδηγήσει σε αυτό που ως κόμμα ζητούμε, 
που είναι η μείωση της τιμής προς όφελος των πολιτών. 

 Ελπίζουμε επίσης ότι η κυβέρνηση θα αφήσει την ΑΗΚ να μπει ενδυναμωμένη ως ένας οργανισμός 
δημόσιου δικαίου στην ελεύθερη ανταγωνιστική αγορά ηλεκτρισμού και δε θα την ξεπουλήσει και αυτή σε ιδιωτικά 
συμφέροντα. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Δικαιολογημένα οι πολίτες αντιδρούν έντονα για το ακριβό ηλεκτρικό ρεύμα που πληρώνουν.  Ποια όμως 
είναι η ευθύνη της Αρχής Ηλεκτρισμού και ποιες οι ευθύνες της κυβέρνησης; 

 Η ΑΗΚ εδώ και χρόνια ζητά από την κυβέρνηση να την προμηθεύσει με φυσικό αέριο για σκοπούς 
ηλεκτροπαραγωγής, έτσι ώστε να μειωθεί το κόστος αγοράς των καυσίμων, αλλά και να μειωθούν οι εκπομπές 
ρύπων.  

 Παράλληλα, η ΕΕ έχει καθορίσει ως δεσμευτικό στόχο για την Κυπριακή Δημοκρατία την εισαγωγή 
φυσικού αερίου για σκοπούς ηλεκτροπαραγωγής μέχρι το 2020.  Υπενθυμίζουμε ότι το 2011 ήμασταν ένα βήμα 
πριν από την υπογραφή συμβολαίων για έλευση φθηνού φυσικού αερίου.  Δυστυχώς όμως, οι σημερινοί 
κυβερνώντες φρόντισαν να υποσκάψουν και να ακυρώσουν εκείνη τη συμφωνία, η οποία, αν είχε υπογραφεί, 
σήμερα θα πληρώναμε όλοι πολύ πιο φθηνό ρεύμα.  Με αλλαγές στόχων, διαδικασιών, μετάθεση 
χρονοδιαγραμμάτων, η κυβέρνηση απέτυχε τρεις φορές να εισάξει φυσικό αέριο. 

 Και, ενώ μετά από εφτά χρόνια αποτυχιών οι κυβερνώντες διατυμπάνιζαν ότι είναι κοντά στην υπογραφή 
συμφωνίας για τη δημιουργία υποδομών εισαγωγής υγροποιημένου φυσικού αερίου, λάθη, παραλείψεις και 
επιπολαιότητες στον χειρισμό του θέματος οδηγούν και αυτή την προσπάθεια σε ναυάγιο.  Μια ακόμα αποτυχία, 
η οποία θα προσθέσει δυστυχώς επιπλέον δυσβάστακτο κόστος για τους πολίτες και τον τόπο.  Πλέον ως κόμμα 
αμφιβάλουμε αν αυτοί που διαχειρίζονται το έργο έχουν την ικανότητα να το ολοκληρώσουν με επιτυχία. 

 Και δε φτάνει που η λύση αυτή θα κοστίσει περίπου €150 εκατομ. περισσότερα από άλλες προτάσεις στο 
πρόσφατο παρελθόν, τις οποίες οι κυβερνώντες αρνήθηκαν έστω να τις μελετήσουν, η κυβέρνηση, για να 
καλύψει την απίστευτη καθυστέρηση και τις ασήκωτες ευθύνες της, έχει αναγκάσει την ΑΗΚ να προχωρήσει στην 
εγκατάσταση συστημάτων αποθείωσης και απονίτρωσης στις μονάδες 1 και 2 του σταθμού Βασιλικού, που θα 
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κοστίσουν ακόμα €35 εκατομ., αλλά και σε μετακίνηση του σημείου πρόσδεσης των πλοίων που μεταφέρουν 
καύσιμα για τις ανάγκες της Αρχής, το οποίο εμποδίζει την προβλήτα που θα κατασκευαστεί, κάτι που θα κοστίσει 
επιπρόσθετα περίπου €10 εκατομ. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Μερικές φορές στην επιτροπή Ενέργειας ο αρμόδιος υπουργός δήλωσε ότι δεν υπάρχει κανένα πρόβλημα 
με τις τιμές των καυσίμων.  Την ίδια ώρα η αισχροκέρδεια από τις εταιρείες πετρελαιοειδών συνεχίζεται σε βάρος 
του καταναλωτή. 

 Γιατί η κυβέρνηση δεν προχωρεί στην εφαρμογή ουσιαστικών μέτρων για την επίλυση του προβλήματος;  
Γιατί δεν υλοποιεί τις εισηγήσεις της δικής της μελέτης για τη δημιουργία συνθηκών ανταγωνισμού, που σήμερα 
είναι ανύπαρκτες;  Γιατί η κυβέρνηση συνεχίζει να επιβάλλει ΦΠΑ και επί του φόρου κατανάλωσης;  Γιατί η 
κυβέρνηση δεν προχωρεί με την προώθηση της υγραεριοκίνησης; 

 Τονίζουμε για ακόμα μια φορά την ανάγκη παροχής κινήτρων που να προωθούν την υγραεριοκίνηση, 
όπως η επιδότηση τοποθέτησης συστημάτων, η μείωση της άδειας κυκλοφορίας οχημάτων που κινούνται με 
υγραέριο, πρακτική που ακολουθείται σε άλλες χώρες.  Κάτι τέτοιο θα δώσει την ευκαιρία στους πολίτες να 
προμηθεύονται πιο φθηνό καύσιμο, με φόρο κατανάλωσης μόνο 7 σεντ ανά λίτρο, αντί 44 σεντ ανά λίτρο που 
επιβάλλεται στη βενζίνη και το πετρέλαιο κίνησης. 

 Αυτός είναι και ο λόγος που η κυβέρνηση δεν προχωρεί με την προώθηση της υγραεριοκίνησης και της 
ηλεκτροκίνησης, με τον τέως Υπουργό Οικονομικών να αναφέρει χαρακτηριστικά στη Βουλή ότι η φορολογία 
στην Κύπρο είναι χαμηλή και ίσως θα έπρεπε να ήταν υψηλότερη! 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η αδικία της μη συμπερίληψης των ασθενών με πολλαπλή σκλήρυνση και των αιμοκαθαιρόμενων 
νεφροπαθών με περιτονιακή κάθαρση στην ειδική διατίμηση 08 στους λογαριασμούς κατανάλωσης της ΑΗΚ 
ξεκίνησε από τον Δεκέμβρη του ’16 με απόφαση του Υπουργού Εμπορίου και από τον Μάρτη του ’17 εγγράφηκε 
για συζήτηση στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή. 

 Στις 7 Νοεμβρίου 2017 και μετά από αρκετές συνεδριάσεις για το θέμα, ο γενικός διευθυντής του 
υπουργείου ανέφερε στα μέλη της επιτροπής ότι έχουν καταλήξει στα κριτήρια ένταξης της ειδικής διατίμησης 
όλων των κατηγοριών των ασθενών και ότι ήταν σε διαδικασία ετοιμασίας των εντύπων για τις αιτήσεις. 

 Τρία χρόνια μετά τίποτα δεν έχει γίνει, παρά τις υποσχέσεις που δόθηκαν ακόμα και από τον ίδιο τον 
υπουργό ενώπιον της επιτροπής στις 15 του Μάη το ’18 ότι σε έναν μήνα θα εκδοθεί το διάταγμα στο οποίο θα 
προστίθεντο και οι τυφλοί, μέχρι να ετοιμάσει το υπουργείο ολιστική λύση.  Η αδικία και η κοροϊδία της Βουλής 
συνεχίζονται! 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Ενώ οι εναρμονιστικές νομοθεσίες για τα πνευματικά και συγγενικά δικαιώματα ψηφίστηκαν από τον Ιούνιο 
του 2017, ακόμα ως Βουλή αναμένουμε τους σχετικούς κανονισμούς, την ίδια ώρα που σε όλες τις επιχειρήσεις, 
κυρίως μικρομεσαίες, καθημερινά μπαίνουν διάφοροι, άλλοι για πνευματικά, άλλοι για συγγενικά δικαιώματα, οι 
οποίοι ζητούν να εισπράξουν τέλη που οι ίδιοι καθορίζουν. 

 Οι κανονισμοί με τους οποίους θα καθορίζονται κριτήρια για τον τρόπο υπολογισμού των τελών που θα 
εισπράττουν οι οντότητες διαχείρισης από τους χρήστες και το νομοσχέδιο με το οποίο θα μεταφερθεί η Οδηγία 
115/06, σύμφωνα με την οποία μόνο μία οντότητα θα μπορεί να εισπράττει από τις επιχειρήσεις πνευματικά ή 
συγγενικά δικαιώματα, η οποία, παρακαλώ, εκκρεμεί από το 2006, ακόμα δεν είναι έτοιμα, αφού αναμένεται ο 
νομοτεχνικός έλεγχος από τη Νομική Υπηρεσία, στην οποία η κυβέρνηση τα έστειλε με τεράστια καθυστέρηση. 

 Η Νομική Υπηρεσία τον Σεπτέμβρη του ’18 δεσμευόταν ενώπιον της Βουλής ότι θα ολοκλήρωνε τον 
έλεγχο τον Οκτώβρη του ’18.  Βεβαίως, οι κανονισμοί ακόμα αγνοούνται! 

 Δυστυχώς, δεν είναι η πρώτη φορά που βλέπουμε αδικαιολόγητες καθυστερήσεις, επαναλαμβανόμενες 
υποσχέσεις για τήρηση χρονοδιαγραμμάτων, κωλυσιεργία είτε λόγω ασυνεννοησίας μεταξύ υπουργείων ή 
κρατικών τμημάτων είτε λόγω προχειρότητας.  Και ο πολίτης εξακολουθεί να μένει χωρίς προστασία!   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Επειδή λέχθηκαν πολλά για θέματα καινοτομίας και έρευνας, η κυβέρνηση ακύρωσε τη δημιουργία του 
Επιστημονικού Τεχνολογικού Πάρκου στο Πεντάκωμο ως βασική υποδομή για την προαγωγή της έρευνας, της 
καινοτομίας και της υψηλής τεχνολογίας στην Κύπρο, για την ανάπτυξη της επιχειρηματικότητας, που πολλοί 
κόπτονται, και της έξυπνης εξειδίκευσης για την υλοποίηση της ψηφιακής στρατηγικής της χώρας μας, αλλά και 
τη μετατροπή της Κύπρου σε περιφερειακό κέντρο εφαρμοσμένης γνώσης.  Ένα τόσο σημαντικό έργο, το οποίο 
θα δώσει χιλιάδες θέσεις εργασίας σε άνεργους νέους και ώθηση στην οικονομία. 
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 Πολλές φορές κάνουμε αναφορά στο γειτονικό Ισραήλ και στα επιτεύγματά του στον τομέα της έρευνας 
και της τεχνολογίας, που του αποφέρουν τεράστια ποσά κάθε χρόνο, δισεκατομμύρια.  Απλώς, να πούμε ότι το 
Ισραήλ έχει τριάντα πέντε τεχνολογικά πάρκα και εμείς ούτε ένα δεν είμαστε ικανοί να κάνουμε! 

 Γιατί η κυβέρνηση δεν προχωρεί στην επαναπροκήρυξη του έργου με νέους όρους προσφορών;  Γιατί 
επιμένει στην απόφασή της, η οποία ζημιώνει τον τόπο; 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Βεβιασμένες αποφάσεις και αποφάσεις με κόστος δεκάδες εκατομμύρια ευρώ από την τσέπη του 
φορολογούμενου, για να προσπαθήσουμε την υστάτη να καλύψουμε στόχους, πρόστιμα από την ΕΕ δεκάδων 
εκατομμυρίων, τα οποία θα πληρώσει ο πολίτης, και συνεχιζόμενος εμπαιγμός της Βουλής εδώ και αρκετό καιρό.  

 Τι συμβαίνει επιτέλους;  Οι ευθύνες για αυτή την κατάσταση ανήκουν μόνο στους δημόσιους υπαλλήλους, 
όπως προσπαθούν να μας πείσουν κάποιοι;  Όχι!  Επαναλαμβάνουμε με έμφαση ότι οι ευθύνες είναι πρωτίστως 
πολιτικές. 

 Και όλα αυτά μαζί με το πρόσφατο απίστευτο φιάσκο της κυβέρνησης με το θέμα του χαλλουμιού και το 
διεθνές ρεζίλεμα της Κύπρου αποδεικνύουν ένα πράγμα, ότι την ανικανότητα, την προχειρότητα και την 
εγκληματική αδιαφορία των κυβερνώντων την πληρώνουν δυστυχώς οι πολίτες και ο τόπος.  Αγνοείται από 
μέρους αυτών που κυβερνούν τον τόπο η πολιτική ευθιξία και η ανάληψη ευθυνών.  Σαν να μη συμβαίνει τίποτε! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας ευχαριστώ. 

 Τώρα τον λόγο εκ μέρους του Κινήματος Αλληλεγγύη έχει ο κ. Γεώργιος Παπαδόπουλος. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εν μέσω μιας διεθνούς πολιτικής σκηνής που συνεχώς αλλάζει και τρομάζει συζητάμε αυτές τις μέρες 
στην κυπριακή Βουλή τον κρατικό προϋπολογισμό του 2020.  Στόχος δεν είναι η στατιστική ανάλυση δεδομένων 
και οικονομικών δεικτών, αλλά ο απολογισμός που θα οδηγήσει την εκτελεστική εξουσία στην εφαρμογή, στην 
αναθεώρηση, βελτίωση ή κατάργηση πολιτικών, με στόχο την ευημερία του λαού μας. 

 Και μιλώντας για ευημερία, σύμφωνα με τα στατιστικά της Eurostat, η Κύπρος με ποσοστό 10.5% 
βρίσκεται στην πρώτη πεντάδα των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης των οποίων ο πληθυσμός αντιμετωπίζει 
σοβαρές στερήσεις σε υλικά αγαθά.  Αυτό σημαίνει ότι πολλοί συμπολίτες μας δεν μπορούν να σηκώσουν άλλα 
οικονομικά βάρη στους ώμους τους, με αποτέλεσμα να αδυνατούν να βιώνουν σε συνθήκες που θεωρούνται 
επιθυμητές ή αναγκαίες, για να ζήσει κάποιος μια επαρκή ζωή.  Δηλαδή, απλά να πληρώνει τους λογαριασμούς 
του, να κρατήσει το σπίτι του ζεστό, να καλύψει τυχόν απροσδόκητα έξοδα.  Ακόμη πιο σοκαριστικοί είναι οι 
αριθμοί σε σχέση με τα παιδιά, με το ποσοστό των παιδιών μας στην Κύπρο που ζουν σε συνθήκες φτώχιας να 
ανέρχεται στο 18%.  18% των παιδιών στην πατρίδα μας δεν έχει καινούργια ρούχα, δεν έχει ένα δεύτερο ζευγάρι 
παπούτσια, δεν έχει καθημερινώς φρέσκα φρούτα και λαχανικά, δεν έχει κατάλληλα βιβλία, δεν έχει παιχνίδια, 
δεν μπορεί να διασκεδάσει σε περίοδο γιορτών.  Η πλειοψηφία των παιδιών που πλήττονται από τη φτώχια 
γεννιούνται από φτωχούς γονείς, δημιουργώντας έτσι ένα φαύλο κύκλο φτώχιας που κληροδοτείται από γενιά σε 
γενιά.  Τα στοιχεία είναι τραγικά και δεν μας τιμούν καθόλου, κυρίες και κύριοι. 

 Κλείνουμε τριάντα χρόνια φέτος από την υπογραφή στον ΟΗΕ της Σύμβασης για τα Δικαιώματα του 
Παιδιού και δεν έχουμε καταφέρει να εξασφαλίσουμε τα δικαιώματά τους στην επιβίωση, στην ανάπτυξη, στην 
προστασία.  Μια από τις σοβαρότερες συνέπειες αυτής της τραγικής κατάστασης είναι τα παιδιά να γίνονται 
ευάλωτα στο να βιώσουν τη βία κάθε μορφής είτε αυτή είναι σωματική, είτε ψυχολογική, είτε σεξουαλική, είτε 
ονομάζεται σχολικός εκφοβισμός, είτε κοινωνική περιθωριοποίηση.  Τα στατιστικά στοιχεία για ακόμη μια φορά 
δείχνουν το μέγεθος του προβλήματος, τα κενά και τις αδυναμίες, κυρίως στο κομμάτι της πρόληψης.  Διακόσιες 
τριάντα περιπτώσεις διερεύνησης σεξουαλικής κακοποίησης εναντίον παιδιών για το 2019!  

 Είναι περισσότερο αναγκαία από ποτέ η προώθηση μέτρων για την πρόληψη και καταπολέμηση της βίας 
στην οικογένεια, μέτρα όπως είναι η εφαρμογή της προώθησης του θεσμού της κατ’ οίκον επίσκεψης σε παιδιά 
κάτω των 5 ετών, σε ευάλωτες οικογένειες και σε άτομα με ειδικές ανάγκες, η επιμόρφωση και η εξειδίκευση των 
επαγγελματιών, όπως οι εκπαιδευτικοί, οι λειτουργοί κοινωνικής ευημερίας, οι επαγγελματίες υπηρεσιών υγείας, 
σε σχέση με την αναγνώριση της κακοποίησης.  Είναι αναγκαία επίσης η εξειδικευμένη εκπαίδευση των μελών 
της αστυνομίας, ακόμη και των παρατηρητών της γειτονιάς, σε σχέση με τον εντοπισμό και την παραπομπή 
περιστατικών βίας, καθώς και η παροχή υποχρεωτικής κατάρτισης των δικαστών. 
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 Επιβάλλεται η αποτελεσματική εφαρμογή της νομοθεσίας και η δημιουργία κανονισμών, οι οποίοι θα 
προβλέπουν τις ευθύνες κάθε φορέα υπηρεσίας και τις κυρώσεις σε περιπτώσεις που δεν τηρούνται οι 
καθορισμένες ευθύνες. 

 Οι κοινωνικές κρατικές υπηρεσίες έπρεπε πρώτες να ενισχυθούν, για να μπορούν να σταθούν δίπλα στον 
πολίτη και κυρίως στα παιδιά και να μπορούν να αντιμετωπίσουν τα συνεχώς αυξανόμενα, διαφορετικά και 
πολυσύνθετα προβλήματα που βιώνει η κυπριακή κοινωνία.  Αντί αυτού, η ελλιπής εκπαίδευση, η ολιγωρία, οι 
τραγικές παραλείψεις, ο κακός συντονισμός, η απουσία συνεργασίας όλων των αρμόδιων υπηρεσιών και 
γενικότερα η όλη παθογένεια του συστήματος και η πλήρης αδιαφορία είναι αυτά που οδήγησαν στο θάνατο -και 
λυπούμαι που το λέω- ενός δεκατετράχρονου παιδιού.  Σε κανένα παιδί, σε κανένα συνάνθρωπό μας δεν αξίζει 
τέτοιος θάνατος.  Η περιβόητη όμως μεταρρύθμιση των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας δε λέει να πάρει 
σάρκα και οστά, με αποτέλεσμα απλώς να ελπίζουμε να μην ξαναγίνουμε μάρτυρες ενός ακόμη τραγικού 
περιστατικού.  Και ευθύνη δεν μπορεί να έχουν μόνο οι τέσσερις λειτουργοί, ούτε οι ανώτεροί τους, η ευθύνη 
βαραίνει όλους μας, κυρίες και κύριοι! 

 Σε ένα άλλο μέτωπο, ο Γενικός Εισαγγελέας καταγγέλλει ότι η διαφθορά έχει απλώσει τα πλοκάμια της 
σχεδόν σε όλο το δημόσιο τομέα, αποκαλύπτοντας παράλληλα πως έγινε δέκτης από διάφορες πλευρές τόσο 
άμεσων όσο και έμμεσων παρεμβάσεων, για να μην επιδείξει αυστηρότητα στις ποινικές υποθέσεις που 
σχετίζονται με την κατάσταση της οικονομίας και των τραπεζών, από πολιτικούς και άλλους παράγοντες, οι 
οποίοι δημόσια ζητούσαν την τιμωρία των ενόχων!  Οι αλλεπάλληλες περιπτώσεις ευνοιοκρατίας και 
αναξιοκρατικής συμπεριφοράς από τους κυβερνώντες, οι παραλείψεις, η κατάχρηση θέσεων εξουσίας και η 
παντελής έλλειψη εποπτείας και ελέγχου οδηγούν τον πολίτη στην απαξίωση των θεσμών και αποτρέπουν πλέον 
κάθε ενεργό και δημοκρατικό πολίτη να συμβάλει στην καταπολέμηση της διαφθοράς.  

 Η κυβέρνηση δεν μας πείθει πλέον ούτε για τις επιτυχημένες πολιτικές στην οικονομία.  Τα υψηλά ποσοστά 
των μη εξυπηρετούμενων δανείων παραμένουν υψηλά, απεγνωσμένοι συμπολίτες μας μένουν από τη μια στιγμή 
στην άλλη στο δρόμο, ενώ τα στοιχεία για τη μερική απασχόληση στην Κύπρο είναι συγκλονιστικά.  Σύμφωνα 
και πάλι με τη Eurostat, τη χρονιά που πέρασε η Κύπρος ανήλθε στην 3η θέση από όλες τις χώρες της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης στη μερική απασχόληση, εξαιτίας του ότι οι εργαζόμενοι δε βρίσκουν δουλειά πλήρους 
απασχόλησης.  Ο μέσος όρος μερικής απασχόλησης των εργαζομένων ανάμεσα στα κράτη-μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης ήταν στο 26% για το 2018, στη χώρα μας ανήλθε στο 65%.  Άρα, ας μην περηφανευόμαστε 
τόσο για τη μείωση της ανεργίας, αλλά ας προβληματιστούμε για τις συνθήκες απασχόλησης στην αγορά, όπου 
οι εργαζόμενοι γίνονται σχεδόν επαίτες, για να εξασφαλίσουν τα απαραίτητα για την επιβίωσή τους.  Και την 
τιμητική πρωτιά στην εργασία μερικής απασχόλησης κατέχουν βεβαίως και πάλι οι γυναίκες.  Tο χάσμα της 
αμοιβής μεταξύ των φύλων εξακολουθεί να υφίσταται και αναφορικά με τις απολαβές, ενώ το ίδιο χαμηλά θα 
αμείβονται και κατά την τρίτη ηλικία.  Κατά συνέπεια, η ανισότητα στην αμοιβή συνεχίζεται ως ανισότητα στη 
σύνταξη. 

 Και συνεχίζοντας τις επιτυχημένες πολιτικές, η Κύπρος κινδυνεύει να «βυθιστεί» από τον τεράστιο αριθμό 
προσφύγων που καταφθάνουν τα τελευταία χρόνια στις ελεύθερες περιοχές και που η Κύπρος αποτελεί τον 
τελικό τους προορισμό.  Αριθμοί που η κυπριακή οικονομία και κοινωνία αδυνατεί να αντέξει.  Η κυβέρνηση 
άργησε πάρα πολύ να λάβει μέτρα και να ζητήσει τη στήριξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Ο επιμερισμός του 
βάρους μεταξύ όλων των ευρωπαϊκών χωρών αποτελεί μονόδρομο, για να καταφέρουμε έστω και την υστάτη 
να αντιμετωπίσουμε την κατάσταση. 

 Και όταν όλες αυτές οι αλλαγές απαιτούν άμεσες λύσεις, γρήγορα αντανακλαστικά και δραστικά μέτρα 
προς όλες τις κατευθύνσεις, το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας καλείται να 
αντιμετωπίσει το σοβαρό ζήτημα της ένταξης των αλλόγλωσσων μαθητών στα σχολεία.  Η προχειρότητα του 
σχεδιασμού της συγκεκριμένης πολιτικής οδήγησε σε κάποια σχολεία να αντιμετωπιστεί αυτό το σοβαρό ζήτημα 
με ποιο τρόπο;  Στις ήδη ανεπαρκείς ώρες στις οποίες εφαρμόζεται η στήριξη για την εκμάθηση της ελληνικής 
γλώσσας στα αλλόγλωσσα παιδιά, αυτά διδάσκονται μαζί με τους μαθητές που είναι στο πρόγραμμα στήριξης 
και αντιμετωπίζουν μαθησιακές δυσκολίες στο μάθημα των Νέων Ελληνικών!  Η «πολιτική ένταξης» λοιπόν 
πέτυχε περισσότεροι από τους μισούς αλλόγλωσσους μαθητές που ακολούθησαν το πρόγραμμα να μην 
καταφέρουν να κατακτήσουν το βασικό επίπεδο εκμάθησης της ελληνικής γλώσσας.  Από την άλλη, οι μαθητές 
με μαθησιακές δυσκολίες παραμένουν υποχρεωμένοι να αντιμετωπίσουν τις δυσκολίες τους χωρίς την 
πρέπουσα στήριξη.  Την ίδια στιγμή ο αναλφαβητισμός παρουσιάζει συνεχώς αύξηση.  Και το Υπουργείο 
Παιδείας αγνοώντας αυτά τα σημαντικά προβλήματα της δημόσιας παιδείας προάγει τα ασήμαντα σε τεράστια 
ζητήματα. 

 Στόχος μας θα έπρεπε να είναι ο εκσυγχρονισμός της εκπαίδευσης στην Κύπρο, μια παιδεία 
προσαρμοσμένη στην αγορά εργασίας χωρίς να συνεχίσουμε να δημιουργούμε στρατιές ανέργων πτυχιούχων, 
αλλά επαγγελματίες που θα είναι χρήσιμοι και σεβαστοί και στον εαυτό τους και στην οικογένειά τους και στην 
κοινωνία. 

 Στόχος της πολιτείας θα έπρεπε να αποτελεί επίσης η παροχή ποιοτικών υπηρεσιών υγείας σε όλους τους 
πολίτες και η συνεχής αναβάθμιση των παρεχόμενων υπηρεσιών.  Η φετινή χρονιά ήταν σταθμός για τον τόπο 
μας με την εφαρμογή από την 1η Ιουνίου της πρώτης φάσης του ΓΕΣΥ.  Η σημαντικότερη πρόκληση παραμένει 
τα δημόσια νοσηλευτήρια να προσαρμοστούν στα νέα δεδομένα, να καταστούν ανταγωνιστικά και βιώσιμα.  
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Δυστυχώς, βλέπουμε τα κρατικά μας νοσηλευτήρια να φθίνουν και αυτή την πραγματικότητα βιώνουν οι Κύπριοι 
ασθενείς.  Υπάρχουν σοβαρά προβλήματα υποστελέχωσης κυρίως στις απομακρυσμένες περιοχές, σοβαρές 
κτιριολογικές αδυναμίες στα νοσηλευτήρια όλων των επαρχιών, το νέο νοσοκομείο ψυχικής υγείας παραμένει 
στα χρονοδιαγράμματα και στις εξαγγελίες, το Μακάριο νοσοκομείο χρήζει άμεσης αναβάθμισης, οι λίστες 
αναμονής για χειρουργικές επεμβάσεις και οι ελλείψεις φαρμάκων συνεχίζουν να υφίστανται, οι ιατροί του 
δημοσίου επιλέγουν την έξοδο προς τον ιδιωτικό τομέα και ανάμεσα σε αυτά το επιχειρησιακό πλάνο του ΟΚΥΠΥ 
έχει καθυστερήσει.  Φαντάζομαι οφείλεται στο γεγονός ότι μέσα σε ένα χρόνο έχουν παραιτηθεί δυο προέδροι 
και έχει παυθεί ένας εκτελεστικός διευθυντής.  Τη φυγή επιλέγουν και οι ιατροί στο Στρατιωτικό Νοσοκομείο 
Εκστρατείας, αφού σταθερά, χρόνο με το χρόνο αυξάνεται ο αριθμός των ιατρών που παραιτούνται, για να 
εργαστούν στον ιδιωτικό τομέα.  Αρκεί να αναφέρω ότι κατά την τελευταία δεκαετία ο αριθμός των εν λόγω ιατρών 
μειώθηκε σχεδόν κατά το ήμισυ. 

 Πολλά πρέπει να γίνουν προς όλες τις κατευθύνσεις.  Ταχεία εξέταση και εφαρμογή των μεταρρυθμιστικών 
μέτρων στον τομέα της δικαιοσύνης, βελτίωση του σωφρονιστικού συστήματος, ανάγκη καλλιέργειας οδικής 
συνείδησης μαζί με τη λήψη όλων των αναγκαίων μέτρων που να επενεργούν αποτρεπτικά σε όσους 
παρανομούν.  Δεν μπορούμε να χάνουμε ζωές στην άσφαλτο, ενώ υπάρχουν δοκιμασμένα μέτρα που μπορούν 
να εφαρμοστούν.  Δεν μπορούμε να χάνουμε νέους ανθρώπους, όταν τα στατιστικά για τις γεννήσεις στη χώρα 
μας είναι τουλάχιστον απογοητευτικά. 

 Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο έχει καταστεί τα τελευταία χρόνια μείζον εθνικό πρόβλημα.  Η 
γήρανση του πληθυσμού αναμένεται να έχει βαθιές επιπτώσεις στην κυπριακή κοινωνία, δημιουργώντας 
δημοσιονομικές και πολιτικές πιέσεις που δύσκολα θα μπορούν να αντιμετωπιστούν.  Η κυβέρνηση οφείλει να 
δώσει λύσεις σε βασικές συνιστώσες που επηρεάζουν τη μεταβολή του πληθυσμού, όπως είναι η αύξηση των 
γεννήσεων, η μείωση των αμβλώσεων, η οικονομική μετανάστευση των νέων που εγκαταλείπουν την πατρίδα 
μας λόγω της ανεργίας και της οικονομικής αβεβαιότητας.  Ευελπιστούμε ότι με βάση τα απορρέοντα της μελέτης 
του θέματος από την υποεπιτροπή για το δημογραφικό της Βουλής και με την εγγραφή του θέματος προς 
συζήτηση στην ολομέλεια του σώματος από τον συνάδελφο Μιχάλη Γιωργάλλα θα πιέσουμε προς τη λήψη 
μέτρων που θα αντιστρέψουν την υφιστάμενη αρνητική πραγματικότητα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 O μόνος δρόμος είναι αυτός της ανάπτυξης, του εκσυγχρονισμού, της ενίσχυσης των ανεξάρτητων 
θεσμών και κοινωνικών υπηρεσιών, των εποπτικών μέσων που θα οδηγήσουν στη διαφάνεια και την κάθαρση.  
Ο μόνος δρόμος είναι αυτός της υψηλής ποιότητας παιδείας και της ανθρωποκεντρικής υγείας.  Οφείλουμε να 
δημιουργήσουμε ένα κράτος ικανό και έτοιμο να προασπίσει τα εθνικά συμφέροντα του λαού του, δυνατό για να 
αντισταθεί στον κατακτητή και σε μια λύση που θα αναγνωρίζει και θα αποδέχεται τα δεδομένα της εισβολής.  

 Το κίνημα Αλληλεγγύη επιζητεί μια λύση βασισμένη στα ανθρώπινα δικαιώματα, στο πλαίσιο των 
ψηφισμάτων των Ηνωμένων Εθνών.  Επιδιώκουμε μια λύση η οποία δε θα παραβιάζει το ευρωπαϊκό κεκτημένο, 
που θα διαφυλάσσει την κρατική μας οντότητα.  Δεν πρέπει να πιστεύουμε ότι η σημερινή τουλάχιστον Τουρκία 
άλλαξε ή θα αλλάξει τα σχέδιά της στο Κυπριακό.  Η Τουρκία εδώ και χρόνια έχει ως στόχο την αύξηση του 
μουσουλμανικού πληθυσμού στην Κυπριακή Δημοκρατία, την αποσταθεροποίηση του κράτους, τον κλονισμό 
της οικονομίας και τη διατάραξη της κοινωνικής συνοχής.  Πλέον έχει θέσει ως στόχο της και την κλοπή του 
ενεργειακού μας πλούτου, αλωνίζοντας στην κυπριακή ΑΟΖ. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι,  

 Ο Κύπριος πολίτης αξίζει ένα ισχυρό κράτος, ένα κράτος δικαίου και ευημερίας.  Ο Κύπριος πολίτης 
δικαιούται μια αξιοπρεπή διαβίωση και κατοικία, σεβασμό της ιδιωτικής και οικογενειακής του ζωής, ανθρώπινα 
δικαιώματα που τυγχάνουν εθνικής, ευρωπαϊκής και διεθνούς προστασίας.  Ο Κύπριος πολίτης, ο οποίος βίωσε 
και εξακολουθεί να βιώνει φτώχια για να διασωθούν οι τράπεζες και τα δημόσια οικονομικά, αξίζει αξιοπρεπούς 
μεταχείρισης, αξίζει σεβασμού για τις θυσίες και τη σκληρή δουλειά που κράτησαν όρθια τη χώρα μας σε αυτούς 
τους δύσκολους καιρούς. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Εύχομαι σε όλους, κυρίες και κύριοι, καλά Χριστούγεννα, καλές γιορτές και ό,τι το καλύτερο για την 
πατρίδα μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Κάρουλλα, έχετε το βήμα.  Ο κ. Γιώργος Κάρουλλας από το Δημοκρατικό Συναγερμό να προσέλθει. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Και της επαρχίας Αμμοχώστου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και της επαρχίας Αμμοχώστου. 
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ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Βρισκόμαστε προ των πυλών της έναρξης του επόμενου οικονομικού έτους και εκθέτουμε τις απόψεις μας 
για τον κρατικό προϋπολογισμό του 2020.  Με τη δημοκρατική πράξη δε της ψηφοφορίας θα προβούμε στην 
κορυφαία ενέργεια ψήφισης για τη συνέχιση της λειτουργιάς και ανάπτυξης του κράτους μας.    

 Έχουμε μπροστά μας έναν καθ' όλα αναπτυξιακό, παραγωγικό και πρωτίστως πλεονασματικό 
προϋπολογισμό που τον διαμόρφωσε έτσι η συνεπής και σώφρονα οικονομική πολιτική της διακυβέρνησης 
Αναστασιάδη μαζί με τις θυσίες πάντοτε και την εργατικότητα του λαού μας.  Ο προϋπολογισμός διαπνέεται από 
τη μείωση του δημοσίου χρέους στο 91% του ΑΕΠ, με ζηλευτούς ρυθμούς ανάπτυξης, αλλά πρωτίστως με την 
ορθολογική, αναπτυξιακή και μετρημένη οικονομική πολιτική.  Γενικό συμπέρασμα είναι η ξεκάθαρη αναπτυξιακή 
φιλοσοφία.  Αυτό που επίσης ουσιαστικά υπηρετεί ο προϋπολογισμός που έχουμε ενώπιόν μας είναι η 
μεταρρυθμιστική προσπάθεια.  Το κράτος μας, η Κυπριακή Δημοκρατία, βιώνει την περίοδο αυτή τις έντονες και 
ριζοσπαστικές αλλαγές προς την κατεύθυνση του εκσυγχρονισμού.  Παρατηρούμε την τόλμη και την 
αποφασιστικότητα της κυβέρνησης να οδηγήσει τον τόπο μας προς την ανάπτυξη και την ευημερία.  Μπορεί να 
ακούμε αλλότριες με την πραγματικότητα φράσεις στην αίθουσα αυτή, εμείς όμως απαντούμε με δημιουργικές.   

 Δύο σημαντικοί τομείς της προσπάθειας αυτής αποτελούν η παιδεία και η άμυνα μέσα στην κρίσιμη αυτή 
χρονική περίοδο που βιώνουμε.  Αυτό που χαρακτηρίζει την αμυντική μας πολιτική είναι οι εντεινόμενες 
προσπάθειες εκσυγχρονισμού και η συνεχής αναβάθμιση της Εθνικής Φρουράς.  Εδώ και τρία χρόνια ο 
προϋπολογισμός της αμυντικής θωράκισης επανέρχεται σε τριψήφιους αριθμούς.  Η έντονη αυτή προσπάθεια 
αντικατοπτρίζει την απαραίτητη μέριμνα για ενίσχυση της αμυντικής μας ικανότητας σε μια ημικατεχόμενη 
πατρίδα.  Ακολουθώντας τη γόνιμη εξωτερική μας πολιτική, η πολιτική άμυνας και ασφάλειας της Κύπρου 
διαπνέεται πλέον από την επιθετική γεωπολιτική μας τακτική για τη διασφάλιση της κυριαρχίας μας και τον 
απεγκλωβισμό μας από την αιχμαλωσία της στρατηγικής γεωγραφικής θέσης που μας υποβάλλει η Τουρκία με 
την έξαρση των προκλήσεων, ειδικότερα την περίοδο αυτή.  Υλοποιώντας την αναγκαία και σύγχρονη πολιτική, 
το Υπουργείο Άμυνας θέτει στόχους και δράσεις που είναι άρρηκτα συνδεδεμένοι και λειτουργούν ως λογική 
συνέπεια και απόρροια των στρατηγικών μας σχεδιασμών που ξεκίνησαν από το 2018, του σύγχρονο ρόλου 
που επιτελεί το υπουργείο και η Εθνική Φρουρά και των προκλήσεων και ασύμμετρων απειλών που 
αντιμετωπίζουμε. 

 Αναγνωρίζοντάς το πρίσμα της γεωπολιτικής αστάθειας στην ευρύτερη περιοχή της Μέσης Ανατολής, η 
Κυπριακή Δημοκρατία, αξιοποιώντας την ιδιότητά της ως κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης και 
εκμεταλλευόμενη τη στρατηγική αξία της γεωγραφικής μας θέσης σε συνάρτηση με τη δυνατότητα εκμετάλλευσης 
υδρογονανθράκων, προωθεί και υλοποιεί στα πλαίσια μιας νέας εξωστρεφούς πολιτικής τις περιφερειακές 
συνεργασίες και διαδραματίζει ουσιαστικό ρόλο στις προσπάθειες δημιουργίας συνθηκών ασφάλειας, ειρήνης 
και σταθερότητας στην περιοχή.  Η πολιτική αυτή γίνεται πιο επιτακτική λόγω των ενεργειακών προοπτικών της 
περιοχής, των μεταναστευτικών πιέσεων και ροών και της εμφάνισης νέων ασύμμετρων απειλών σε ένα νέο 
περιφερειακό περιβάλλον ασφαλείας.  Απλώς φανταστείτε πώς θα ήταν η ανατολική Μεσόγειος και η Κύπρος 
σήμερα χωρίς να είναι φίλιες χώρες με την Κύπρο το Ισραήλ και η Αίγυπτος, κράτη που δρουν ανασχετικά στις 
προκλητικές εξάρσεις της Τουρκίας και διαφοροποιούν τη γεωγραφία της περιοχής.  

 Δεδομένων των πιο πάνω, έχουμε προχωρήσει σε τριμερείς συνεργασίες με το Ισραήλ και την Ελλάδα, 
καθώς και με την Αίγυπτο και την Ελλάδα.  Επιπρόσθετα, σε διμερές επίπεδο έχουμε αναπτύξει συνεργασίες 
στους τομείς ασφάλειας και άμυνας με σημαντικές χώρες, όπως το Ηνωμένο Βασίλειο, τη Γαλλία, την Ολλανδία, 
το Ισραήλ, το Λονδίνο και τον Λίβανο.  Οι συνεργασίες αυτές αφορούν σε θέματα επιμόρφωσης και εκπαίδευσης 
των στελεχών, δραστηριότητες έρευνας και διάσωσης, διαχείριση ανθρωπιστικών κρίσεων, αντιμετώπιση 
ασύμμετρων απειλών, ανταλλαγή πληροφοριών, παροχή υπηρεσιών και διευκολύνσεων, συνεργασία στον 
τομέα της ενεργειακής ασφάλειας και διεξαγωγή ασκήσεων στις πιο πάνω θεματικές ενότητες.  Οι δράσεις 
έρευνας και διάσωσης ενισχύουν τον συνεχώς αναβαθμισμένο ρόλο του Κέντρου Συντονισμού Έρευνας και 
Διάσωσης.  Το κέντρο έχει καταστεί ένα από τα πλέον αναγνωρισμένα σύγχρονα κέντρα-κόμβος στην περιοχή 
της ανατολικής Μεσογείου.  Με στόχο την ενίσχυση του ρόλου αυτού, έχει ολοκληρωθεί η επιχειρησιακή 
πιστοποίηση του Κέντρου Ελέγχου Δορυφορικών Συναγερμών, καθιστώντας την Κυπριακή Δημοκρατία κόμβο 
παροχής υπηρεσιών έρευνας και διάσωσης στην περιοχή.  Με δυο λόγια, οι συνεργασίες αυτές αποφέρουν 
εποικοδομητικούς καρπούς για τους σκοπούς τους οποίους υπηρετούν και που καταγράφουμε τα αποτελέσματα 
μέσα από ασκήσεις.  Παράλληλα, γίνεται προσπάθεια αναβάθμισης των σχέσεων με τις ΗΠΑ.  Αυτή η ενέργειά 
μας σε συνδυασμό με την πρόσφατη υπογραφή της δήλωσης πρόθεσης των υπουργών εξωτερικών της Κύπρου 
και των ΗΠΑ δεικνύει μία σταθερή και ουσιαστική αναβάθμιση των σχέσεών μας.  

 Την ίδια στιγμή ενδυναμώνουμε την επιχειρησιακή ικανότητα της Εθνικής Φρουράς, η οποία αφορά 
δράσεις και σχεδιασμούς για τον καθορισμό ορθολογιστικής, μελετημένης βάσης σε σχέση με το εξοπλιστικό 
πρόγραμμα της Εθνικής Φρουράς.  Ένα πρόγραμμα με μακροχρόνιους στόχους, έγκαιρη και συνετή κατανομή 
κονδυλίων, με τρόπο ώστε να ενισχύεται στο μέγιστο το αξιόμαχο.  Αυτό συμπληρώνεται με τη συνεχή 
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συνεκπαίδευση των στελεχών μας με άλλες ένοπλες δυνάμεις που παίζουν καταλυτικό ρόλο στον τομέα της 
άμυνας.  

 Στο σημείο αυτό θα ήθελα να τονίσω εμφαντικά ότι η Ελλάδα παραμένει ο κυριότερος εταίρος στην 
προσπάθεια αυτή και ότι η διακρατική συνεργασία και συμμαχία ενδυναμώνεται μέρα με τη μέρα.  

 Αναγνωρίζοντας τις αναγκαίες οροφές στον προϋπολογισμό, γίνεται προσπάθεια για ενίσχυση της 
απόδοσης των οικονομικών πόρων και του προϋπολογισμού και εξορθολογισμό των διαδικασιών των 
προσφορών.  Αυτό που παρατηρείται στα πλαίσια αυτά είναι η στροφή πλέον σε διακρατικές συνεργασίες για 
την αγορά οπλικών συστημάτων, γεγονός που διευκολύνει την εξοπλιστική μας προσπάθεια σε μεγάλο βαθμό, 
ειδικά σε μια ημικατεχόμενη χώρα.  Και αυτό είναι αποτέλεσμα της αποτελεσματικής εξωστρεφούς εξωτερικής 
μας πολιτικής.  

 Μέγιστη έγνοια αποτελεί το προσωπικό της Εθνικής Φρουράς.  Το Υπουργείο Άμυνας βελτιώνει συνεχώς 
το νομοθετικό και κανονιστικό πλαίσιο που διέπει το προσωπικό.  Στο σημείο αυτό να αναφέρω τις προσπάθειες 
για την οικοδόμηση της πυραμίδας των θέσεων των αξιωματικών και των υπαξιωματικών της Εθνικής Φρουράς.  
Αναμένουμε στη Βουλή τα αποτελέσματα της σχετικής μελέτης για την ανανέωση του προσωπικού και το συνεχή 
εξορθολογισμό των δαπανών μέσα από την ορθολογική διαχείριση των οροφών. 

 Καταγράφουμε επίσης τη διαβίβαση προς τη νομική υπηρεσία των κανονισμών για το ωράριο, τις 
μεταθέσεις και τους κανονισμούς για τους ΣΥΟΠ.  Ο θεσμός των ΣΥΟΠ, με βάση εμπειρικές παρατηρήσεις, 
αποφέρει τα μέγιστα στην Εθνική Φρουρά.  Ως Δημοκρατικός Συναγερμός αναγνωρίζουμε την αξία αυτή και για 
το σκοπό αυτό έχουμε καταθέσει προτάσεις τις οποίες και συζητούμε με το Υπουργείο Άμυνας για ενδυνάμωση 
του θεσμού, έτσι που μέσα από αξιολόγηση να δώσουμε τα μέγιστα εφικτά κίνητρα για περαιτέρω προσφορά.  
Η Εθνική Φρουρά λειτουργεί πλέον σ΄ ένα σύγχρονο περιβάλλον ως ένας σύγχρονος, αποτελεσματικός, 
ημιεπαγγελματικός στρατός, μετά τη μείωση της θητείας.    

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας στηρίζει έμπρακτα 
την ποιοτική αναβάθμιση της εκπαίδευσης σε όλα τα επίπεδα.  Στο πλαίσιο του στρατηγικού του σχεδιασμού και 
των επιδιώξεών του και στα πλαίσια της εντεινόμενης εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης, το υπουργείο 
επικεντρώνεται κυρίως σε συγκεκριμένες βασικές στρατηγικές προτεραιότητες που αφορούν την αξιολόγηση του 
μαθητή και του εκπαιδευτικού και του εκπαιδευτικού έργου, την πρόληψη της βίας και της παραβατικότητας, την 
ειδική αγωγή και εκπαίδευση, την ένταξη παιδιών -που άρχισε σιγά, σιγά η υλοποίηση- με μεταναστευτική 
βιογραφία, την προσφορά εξειδικευμένης μάθησης μέσα από τα μουσικά και αθλητικά σχολεία, τον συνεχή 
εκσυγχρονισμό του θεσμού των εξετάσεων διορισίμων και του σχετικού συστήματος και την εφαρμογή του 
Ενιαίου Σχεδίου Βελτίωσης της Σχολικής Μονάδας. 

 Σημαντική και επίπονη μεταρρύθμιση αποτελεί ο θεσμός των τετράμηνων που υλοποιείται και είδα και 
χθες τις εξετάσεις να γίνονται για πρώτη φορά χωρίς ιδιαίτερα προβλήματα.  Για πρώτη φορά στην Κύπρο 
θεσμοθετείται -και αυτό είναι προς πίστη όλων μας- ο θεσμός της διαμορφωτικής αξιολόγησης, της συνεχούς 
αξιολόγησης του μαθητή, κάτι το οποίο έλειπε και μειώνει ουσιαστικά το εξεταστικοκεντρικό χαρακτήρα που 
βίωναν μέχρι σήμερα για την παραγωγή του βαθμού.  Αντί να μηδενίζουμε και να βάζουμε τα όποια εμπόδια στο 
θεσμό αυτό, είναι καλύτερα να έρθουμε με γόνιμες εισηγήσεις για τη διόρθωση των όποιων μικροπροβλημάτων 
έχουν φανεί στην πορεία υλοποίησης.  Σημειώνουμε εδώ επίσης την αποφασιστικότητα τόσο του υπουργείου 
και της εκπαιδευτικής υπηρεσίας όσο και της Βουλής, για να θεσπίσουμε το απαραίτητοι πλαίσιο για την έγκαιρη 
στελέχωση των σχολείων μας. 

 Σημαντικό ρόλο αποτελεί η διακηρυγμένη πολιτική για την θέσπιση και σύσταση υφυπουργείου 
καινοτομίας και ψηφιακής πολιτικής.  Μια σημαντική μεταρρύθμιση, μέρος της προσπάθειας για διεύρυνση 
παραγωγικής βάσης οικονομίας και για ψηφιακό μετασχηματισμό του κράτους μας. 

 Ο διαχρονικός στόχος «Γνωρίζω, Δεν ξεχνώ, Διεκδικώ», έχει τεθεί υπό έμφαση και σε καμία περίπτωση 
δε θα παραμεριστεί ή υποβαθμιστεί.  Η έννοια αυτή θα πρέπει να σφυρηλατηθεί ακόμα περισσότερο μέσα στο 
εκπαιδευτικό μας σύστημα, όχι μόνο για γνωριμία με την κατεχόμενη γη, αλλά και για διαμόρφωση πολιτών που 
να προκρίνουν την ειρηνική συμβίωση σε μια ελεύθερη πατρίδα.  

 Ως εκτοπισμένος βουλευτής επιτρέψετέ μου να σημειώσω τη θέληση της κυβέρνησης για την υλοποίηση 
της εξαγγελίας της προσφυγικής πολιτικής, που βλέπουμε τα αποτελέσματα με το μητρώο προσφύγων και τις 
σχετικές μελέτες που ετοιμάζονται.  

 Πριν αποχωρήσω από το βήμα, να αναφερθούμε στην αναπτυξιακή πολιτική για την ελεύθερη επαρχία 
Αμμοχώστου, η οποία έχει μηδενιστεί.  Στον προϋπολογισμό καταγράφονται €50 και πλέον εκατομμύρια 
τουλάχιστον μόνο από εθνικούς πόρους για τη δημιουργία έργων.  Μέχρι και πρόσφατα έχουμε εγκρίνει στο 
συμπληρωματικό προϋπολογισμό €1 εκατομ. για το οδικό δίκτυο εντός των κοινοτήτων.  Άρα, να μην ακούμε 
αλλότριες από την πραγματικότητα θέσεις σε αυτή την αίθουσα.   

 Ο κόσμος μας παρακολουθεί με αγωνία για το μέλλον της πατρίδας μας.  Γίνονται πολλά και η Κύπρος 
δυναμώνει και εκσυγχρονίζεται, παρά τις δυσχέρειες της κατοχής και τις απειλές της Τουρκίας.  Μπορεί σίγουρα 
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να μη φτάνουμε την αμυντική βιομηχανία της Τουρκίας ή να μπορέσουμε άμεσα να φτάσουμε τις επιδόσεις της 
Φιλανδίας, μπορούμε όμως να περάσουμε στο λαό μας το πνεύμα ότι δημιουργούμε ριζοσπαστικά, δρώντας με 
σύνεση και αποφασιστικότητα βήμα βήμα, για να φτάσουμε στα οράματά μας για τις επόμενες γενεές.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστούμε πολύ.   

 Ο κ. Άντρος Καυκαλιάς έχει το λόγο τώρα.   

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Είπατε πολλά συνάδελφε.  Δεν ξέρω στα αλήθεια πόσα απ’ αυτά και σε ποιο βαθμό τα πιστεύετε.  Έγιναν 
βήματα στην παιδεία, αλλά αυτά ήταν προς τα πίσω δυστυχώς.  Σε κάθε περίπτωση θα πάρετε τις απαντήσεις 
και στη συνέχεια της παρέμβασής μου.  Θέλω να περάσω τώρα στο γραπτό κείμενο. 

 «Ήρθαν τα μηχανήματα και έφυγαν οι άνθρωποι. Οι συνθήκες άλλαξαν ριζικά, τα χωριά ερήμωσαν, οι 
οικογένειες διαλύθηκαν, τα κοπάδια πουλήθηκαν, τα σχολεία έκλεισαν.  Ο ενεργός αγροτικός πληθυσμός 
εγκατέλειψε την ύπαιθρο και τα χωράφια για την πόλη».  Απόσπασμα από το βιβλίο:  Πίσω στο Χωριό-Η 
Απάντηση στην Κρίση είναι η Αγροτική Παραγωγή, του Θανάση Θεοδωράκη.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η αγροτική οικονομία αποτελεί τον τελευταίο τροχό της άμαξας στην οικονομική πολιτική της χώρας.  Ο 
αγροτικός τομέας από ένα γερό θεμέλιο της οικονομίας, έναν παράγοντα οικονομικής και κοινωνικής συνοχής, 
έχει μετατραπεί στον φτωχό συγγενή του συστήματος που τραβάει τα βλέμματα της προσοχής μόνο όταν 
συμβαίνουν φυσικές καταστροφές ή όταν οι αγρότες  βγαίνουν στους δρόμους με τα τρακτέρ.  Το μοντέλο 
ανάπτυξης της κυπριακής οικονομίας σχεδιάζεται και εφαρμόζεται χωρίς ουσιαστικά να αναγνωρίζει την αξιακή 
βαρύτητα του αγροτικού τομέα, ο οποίος αντιμετωπίζεται ως δευτερεύουσα  ή συμπληρωματική δραστηριότητα.   

 Η μείωση του ειδικού βάρους του αγροτικού τομέα, η μείωση του αγροτικού εισοδήματος και του 
εισοδήματος των αγροτών, επιφέρουν ανάλογες συνέπειες στους μικρομεσαίους αγρότες, στη διατροφική 
εξάρτηση του λαού μας και στη γενικότερη οικονομική και κοινωνική ζωή της υπαίθρου.  «Με ελάχιστες κινήσεις 
το κράτος μπορεί να διπλασιάσει τη συνεισφορά του πρωτογενούς τομέα της οικονομίας στο κυπριακό 
ακαθάριστο εγχώριο προϊόν», δήλωση Αβέρωφ Νεοφύτου, 29 Οκτωβρίου 2019.  Μια σωστή διαπίστωση, η 
οποία ωστόσο, όταν δε συνοδεύεται από πραγματική βούληση, αποφάσεις και πράξεις, «άσ’ τες καλύτερα, 
καθόλου μην τις λες», όπως λέει και ο στίχος.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Η απουσία πολιτικής βούλησης αλλά και πίστης για τις δυνατότητες του αγροτικού τομέα ως γόνιμο πεδίο 
ανάπτυξης κρατούν τον τομέα καθηλωμένο σε ανυποληψία.   Την ίδια στιγμή ο χρόνος φαντάζει να έχει 
σταματήσει για τον αγροτικό τομέα, ενώ η καινοτομία και η τεχνολογία δε συνδέθηκαν με αυτόν.  Αποτέλεσμα, 
τα προβλήματα να διαιωνίζονται και η κυβέρνηση να αποτυγχάνει να δώσει λύσεις.   

 Φάκελος χαλούμι:  Μνημειώδης αποτυχία!  Με σφραγίδα ανικανότητας της κυβέρνησης η κατοχύρωση 
του χαλουμιού όχι μόνο δεν έχει επιτευχθεί ακόμα, αλλά η Κύπρος μετρά την μια ήττα μετά την άλλη στις 
εμπορικές και νομικές μάχες.  Δυστυχώς, οι χειρισμοί της κυβέρνησης αφήνουν χώρο σε όλους όσοι, εντός και 
εκτός Κύπρου, επιβουλεύονται το προϊόν να κάνουν τη ζημιά.  Φτάσαμε στο σημείο ποσότητες λευκού τυριού να 
εισάγονται και να πωλούνται στην Κύπρο ως παραδοσιακό χαλούμι!  Προειδοποιούμε ότι, εάν η κυβέρνηση δεν 
καταφέρει να κατοχυρώσει το χαλούμι ως Προϊόν Ονομασίας Προέλευσης, υπάρχει σοβαρός κίνδυνος να 
κλάψουμε επί ερειπίων!   

 Επιτροπή Σιτηρών:  Εδώ και πέντε χρόνια καλούμε την κυβέρνηση να καταθέσει ένα ρεαλιστικό σχέδιο 
αναδιοργάνωσης και αποτελεσματικής λειτουργίας της επιτροπής.   Αντί τούτου, η κυβέρνηση ροκανίζει το χρόνο 
και το αποθεματικό της επιτροπής κάνοντας ό,τι περνά από το χέρι της για να την κλείσει.  Καταγγέλλουμε τις 
μεθοδεύσεις της κυβέρνησης.  Η Επιτροπή Σιτηρών και την υστάτη, παρά τη δεινότατη θέση στην οποία την 
έχουν οδηγήσει οι αποφάσεις και οι μεθοδεύσεις της κυβέρνησης, μπορεί να διασωθεί, αρκεί η κυβέρνηση να 
ιεραρχήσει ως πιο σημαντικό το δημόσιο συμφέρον από το συμφέρον των ιδιωτών.   

 H ανάγκη διαμόρφωσης νομοθετικού πλαισίου για ενδυνάμωση της διαπραγματευτικής θέσης των 
αγροτών και για πάταξη των αθέμιτων εμπορικών πρακτικών στην αλυσίδα εφοδιασμού γεωργικών προϊόντων 
αποτελεί αναγκαιότητα. Είναι θετικό το γεγονός ότι η κυβέρνηση ετοιμάζει σχετικά νομοσχέδια.  Σημειώνουμε 
ωστόσο τα εξαιρετικά αργά αντανακλαστικά της κυβέρνησης στην αντιμετώπιση ενός από τα σοβαρότερα 
προβλήματα του αγροτικού κόσμου που πλήττει το εισόδημα και κατ’ επέκταση το βιοτικό του επίπεδο.   
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 Αργά αντανακλαστικά τα οποία συναντούμε και στην περίπτωση των λαϊκών αγορών, κύριε Χατζηγιάννη, 
αφού η κυβέρνηση ακόμα δεν κατάφερε να εφαρμόσει τη νομοθεσία και να προστατεύσει τους παραγωγούς και 
τους καταναλωτές.   

 Υδατική Πολιτική:  Αναμένουμε ακόμη την κατάθεση ολοκληρωμένης πολιτικής από το υπουργείο όπως 
επίσης και συγκεκριμένες εισηγήσεις για στήριξη των αρδευτικών τμημάτων τα οποία αντιμετωπίζουν τεράστια 
προβλήματα και ανάγκες.  Το υψηλό λειτουργικό κόστος πιέζει περαιτέρω τον τομέα.  H ανάγκη καθιέρωσης 
γεωργοκτηνοτροφικής ταρίφας για το νερό και τον ηλεκτρισμό είναι επιτακτική. 

 Παραχώρηση επιδοτούμενου πετρελαίου για σκοπούς κίνησης:  Το σχέδιο που εξαγγέλθηκε για όσους 
χρησιμοποιούσαν το χρωματισμένο πετρέλαιο είχε μειωμένη ανταπόκριση, ενώ η κυβέρνηση οφείλει να 
καταθέσει σχέδιο και για τους υπόλοιπους αγρότες.   

 Καταβολή των αποζημιώσεων στους αγρότες με τα ποσά που πρέπει και στο χρόνο που πρέπει:  Δώσαμε 
τα εργαλεία στην κυβέρνηση όπως τα ζήτησε!  Δε χωρεί καμιά δικαιολογία για τις καθυστερήσεις που 
σημειώνονται.  Αναφέρομαι σε καθυστερήσεις για ζημιές που έχουν προκληθεί τον Δεκέμβρη του περασμένου 
χρόνου αλλά και τους πρώτους μήνες του 2019.  Η κυβέρνηση έχει υποχρέωση να εξεύρει τις  λύσεις και να 
αποζημιώσει το σύνολο των δικαιούχων πριν το τέλος του χρόνου.   

 Η αξιοποίηση της δυναμικής της ποιότητας των κυπριακών προϊόντων με την κατοχύρωση του σήματος 
πιστοποίησης παραμένει ένας ακόμη ανεκπλήρωτος στόχος.  Η κατάθεση εκσυγχρονιστικού νομοθετικού 
πλαισίου για τις κτηνοτροφικές περιοχές το οποίο θα βελτιώνει τα θέματα λειτουργίας ελέγχων και διαχείρισής 
τους πρέπει να επισπευσθεί.  Τα προβλήματα στην εφαρμογή του Μητρώου Αγροτών παραμένουν.   Απουσία 
συστημάτων εκσυγχρονισμού και τεχνολογικών αναβαθμίσεων.  Ανάγκη για νέες τεχνολογίες της γεωργίας 
ακριβείας.  

 Κοινή Αγροτική Πολιτική:  Η διαφαινόμενη μείωση για την Κύπρο κατά περίπου €40 εκατομ. από τη νέα 
Κοινή Αγροτική Πολιτική 2021-2027, μεταξύ άλλων λόγω και των αυξημένων κονδυλίων που θα δοθούν για την 
άμυνα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, κύριε Κάρουλα, μας ανησυχεί ιδιαίτερα.  Η κυβέρνηση θα πρέπει να αντισταθεί 
και να επιχειρήσει να αναστρέψει τα δεδομένα, πείθοντας για τις ιδιαιτερότητες και της ανάγκες της Κύπρου.  Σε 
κάθε περίπτωση  επιβάλλεται να γίνει ο κατάλληλος σχεδιασμός, ώστε ο αγροτικός τομέας να μη γίνει 
φτωχότερος κατά €40 εκατομ.  

 Διάλυση και ξεπούλημα συνεργατισμού:  Ο αγροτικός τομέας και η ύπαιθρος δέχονται τις πιο έντονες 
πιέσεις από τη διάλυση του συνεργατισμού.  Ο συνεργατισμός κατείχε το 65% του αγροτικού τομέα, προσέφερε 
ειδικά προγράμματα για στήριξη των αγροτών, αγροτικά δάνεια με το σχέδιο της Ευρωπαϊκής Τράπεζας 
Επενδύσεων, δάνεια για αγροτικό εξοπλισμό και άλλες διευκολύνσεις.  Σήμερα τα πάντα έχουν χαθεί.  Οι 
αγροτικές κοινότητες έμειναν χωρίς υποκαταστήματα, ενώ φτάσαμε στο σημείο να εγκρίνονται αιτήσεις για 
επενδυτικά προγράμματα από το σχέδιο της ΚΑΠ και να μην προχωρούν, γιατί δεν εξασφαλίζεται η αναγκαία 
χρηματοδότηση!   

 Ο προϋπολογισμός που έχει κατατεθεί από την κυβέρνηση δεν κάνει τη διαφορά και δεν είναι ικανός να 
αλλάξει τα δεδομένα.  Απουσιάζει το όραμα, αλλά και η στρατηγική για ουσιαστική ανασυγκρότηση και 
αναβάθμιση του αγροτικού τομέα. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η κυβέρνηση καλείται να κοιταχτεί στον καθρέφτη και να δει τις πραγματικότητες. Επιβάλλεται να 
αναμορφωθούν εκ θεμελίων  οι πολιτικές και οι προσεγγίσεις της για τον αγροτικό τομέα, για την κοινωνία.  Η 
γενικευμένη κρίση που διέρχεται ο τόπος μας καταδεικνύει ακριβώς την αποτυχία των πολιτικών της κυβέρνησης.  
Κρίση αξιών, κρίση ηθικής και αρχών, κρίση στην άσκηση πολιτικής.  Κρίση στην παιδεία και στην εκπαίδευση, 
κρίση στα σχολεία. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Η κυβέρνηση Νίκου Αναστασιάδη-Δημοκρατικού Συναγερμού δικαίως έχει καταγραφεί στη συνείδηση της 
κοινωνίας ως η κυβέρνηση-πρωταθλήτρια της πιο μακράς κρίσης στην εκπαίδευση.  Κρίσης η οποία αποκτά 
χαρακτηριστικά μονιμότητας και κανονικότητας.  Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και Νεολαίας καθοδηγείται από τις νεοφιλελεύθερες ιδέες της κυβέρνησης και έχει ανάλογους 
προσανατολισμούς.  Απουσιάζει το όραμα και η ανθρωποκεντρική προσέγγιση.  Η κυβέρνηση δια της 
χειραγώγησης, της δύναμης και της επιβολής της εξουσίας επιχειρεί να διασφαλίσει την εφαρμογή των πολιτικών 
της.  Ετσιθελισμός, αυταρχισμός, συντηρητισμός, έλλειψη διάθεσης για ουσιαστικό διάλογο.  Το Συμβούλιο 
Παιδείας υπάρχει, κύριε Σοφοκλέους, δε χρειάζεται να το συστήσουμε, όπως έχετε αναφέρει στη δική σας ομιλία, 
απλώς δεν έχει συγκληθεί εδώ και χρόνια γι’ αυτό και το ξεχάσετε.   

 Απαξίωση της αντίθετης άποψης, εκφοβισμός, τιμωρία. Παραδείγματα που επιβεβαιώνουν τα πιο πάνω 
αποτελούν πρόσφατες εγκύκλιοι-αποφάσεις του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας.  
«Μαθητές που απουσίαζαν λόγω απεργίας θα αποβληθούν το διπλάσιο των περιόδων που απουσίαζαν».  
«Μαθητές που βρίσκονται στο σχολείο και απέχουν από προγραμματισμένα διαγωνίσματα τότε παίρνουν 
μονάδα στο γραπτό και δεν δικαιούνται επαναληπτικό γραπτό ή προφορική εξέταση».  Κατ’ άλλα το Υπουργείο 
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Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας  παριστάνει ότι «κόπτεται» για την ενίσχυση της κριτικής σκέψης, 
για την ανάγκη να έχουμε ενεργούς νέους, με άποψη και θέση, να συμμετέχουν και να διεκδικούν.   

 Εξίσου προβληματικό είναι και το γεγονός ότι η κυβέρνηση, αντί να ασχολείται με τα σοβαρά και 
ουσιαστικά ζητήματα της παιδείας, ασχολείται με τα μαλλιά των μαθητών και τις ψεύτικες βλεφαρίδες, μέχρι, κύριε 
Χατζηγιάννη, και το ποια ώρα θα διδάσκονται τα παιδιά έντεχνο χορό.  Μοιραία, αφού εξαντλείται στα πιο πάνω, 
αδυνατεί να δώσει λύσεις στα σοβαρά προβλήματα που ταλαιπωρούν το χώρο της παιδείας.  

 Ενδεικτικά σημειώνουμε: 

• Τα μεγάλα αδιέξοδα στην ειδική εκπαίδευση που συνεχίζει να αποτελεί το φτωχό συγγενή του 
εκπαιδευτικού μας συστήματος. 

• Τα σοβαρά ελλείματα στην εφαρμογή προγραμμάτων στήριξης και αλφαβητισμού. 
• Την αναποτελεσματικότητα στην αντιμετώπιση φαινομένων βίας, παραβατικότητας και εκφοβισμού στα 

σχολεία, αφού οι μηχανισμοί είναι ανεπαρκείς και τα κονδύλια πενιχρά. 
• Τα αποσπασματικά μέτρα για την υγεία και την ασφάλεια στα σχολεία. 
• Την ενίσχυση του εξετασιοκεντρικού χαρακτήρα του σχολείου με την εισαγωγή περαιτέρω εξετάσεων, 

εξέλιξη που οδηγεί με μαθηματική ακρίβεια στην αύξηση της παραπαιδείας και στην πρόωρη εγκατάλειψη 
του σχολείου. 

• Ένα σύστημα που προκρίνει ως πρωτεύων τη βαθμολόγηση του μαθητή και όχι την απόκτηση της 
γνώσης, την καλλιέργεια της κριτικής σκέψης και την ενίσχυση των δεξιοτήτων του μαθητή. 

• Την αποδυνάμωση του τομέα της Συμβουλευτικής Αγωγής, καθιστώντας τον ανήμπορο να υποστηρίξει 
την αποστολή του. 

• Την ανεπάρκεια των πολιτικών που εφαρμόζονται για να στηρίξουν τις σχολικές μονάδες στις  οποίες 
φοιτούν παιδιά με μεταναστευτική βιογραφία.  

• Την οριακή κατάσταση στην οποία έχουν περιέλθει τα Κρατικά Ινστιτούτα Επιμόρφωσης.  
• Τον εργασιακό μεσαίωνα που βιώνουν οι εκπαιδευτικοί εργαζόμενοι στα απογευματινά και βραδινά 

προγράμματα του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας.  
• Τις αυξημένες-συσσωρευμένες ανάγκες της Τεχνικής Εκπαίδευσης (κτιριολογικές, εργαστηριακές κ.ά.). 
• Την ανάγκη για αναβάθμιση των εσπερινών σχολείων και των εσπερινών τεχνικών σχολών. 
• Την έλλειψη φοιτητικών εστιών συναρτήσει της δραματικής αύξησης των ενοικίων και του κουρέματος των 

κονδυλίων για τη φοιτητική πρόνοια.   

 Οι χειρισμοί της κυβέρνησης πλήγωσαν βαθιά το δημόσιο σχολείο και ασφαλώς, όχι μόνο δεν οδήγησαν 
στον εξορθολογισμό και τη μεταρρύθμιση της δημόσιας παιδείας όπως οι κυβερνώντες διακηρύττουν, αλλά 
αντίθετα την υπόσκαψαν και την απορύθμισαν.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Θα κλείσω την ομιλία μου με μια αναφορά στον πολιτισμό.   

 Δηλώσεις κυβερνώντων:  Πρόδρομος Προδρόμου, Υπουργός Παιδείας, 5 Δεκεμβρίου του 2019:  «Η 
πολιτιστική ανάπτυξη του τόπου μας κατέχει υψηλή θέση ανάμεσα στις προτεραιότητες της κυβέρνησης».  
Γεγονότα:  Οι δαπάνες για τον πολιτισμό μειωμένες κατά €300.000 σε σχέση με το 2019 αποτελούν το 0,01% 
του συνολικού προϋπολογισμού του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας.  

 Δηλώσεις από το προεκλογικό πρόγραμμα του Νίκου Αναστασιάδη:  «Βασική προτεραιότητά μας είναι η 
αναδιάρθρωση της διαχείρισης του πολιτισμού με τη δημιουργία υφυπουργείου πολιτισμού».  Δηλώσεις του τέως 
Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού το Δεκέμβρη του 2018 επί του ιδίου θέματος:  «Εντός του πρώτου εξαμήνου 
του 2019 και στο πλαίσιο της ετοιμασίας  του σχετικού νομοσχεδίου…» για υφυπουργείο πολιτισμού «… θα 
γίνουν επαφές, διάλογος και συζητήσεις με τους εμπλεκόμενους οργανισμούς».  Γεγονότα:  Βρισκόμαστε στο 
τέλος του 2019 και ούτε φωνή ούτε ακρόαση! 

 Δηλώσεις από το προεκλογικό πρόγραμμα του Νίκου Αναστασιάδη:  «Η ανάδειξη της πλούσιας 
αρχαιολογικής και αρχιτεκτονικής κληρονομιάς του τόπου αποτελεί για μας συνειδητή επιλογή».  Γεγονότα:  
Aπόφαση Υπουργικού Συμβουλίου το 2017 για αποχαρακτηρισμό του επίμαχου τεμαχίου στην Γεροσκήπου και 
αφαίρεσή του από τον κατάλογο Β’ στη βάση συναλλαγής με τον Αρχιεπίσκοπο η οποία θέτει σε κίνδυνο τις 
αρχαιότητες και την πολιτιστική μας κληρονομιά.   

 Δηλώσεις και για την κρατική βιβλιοθήκη.  Εξαγγέλθηκε η ίδρυσή της πολλές φορές, εντούτοις τον Γενάρη 
του 2019 το Υπουργικό Συμβούλιο ακύρωσε την απόφαση για ανέγερσή της στο χώρο της αρχιγραμματείας.  
Στον προϋπολογισμό του 2020 υπάρχει η συμβολική πρόνοια των €10.   

 Έργα τέχνης σε υπό ανέγερση δημόσια κτήρια:  Υπάρχει η νομοθεσία για την τοποθέτηση έργων τέχνης 
σε ποσοστό 1% της δαπάνης ανέγερσης των δημόσιων κτηρίων.  Ο νόμος δεν εφαρμόζεται, η κυβέρνηση 
παρανομεί. 

 Θεατρική ανάπτυξη:  Μεγάλη αύξηση του αριθμού των θεατρικών ομάδων.  Καμία αύξηση στις δαπάνες 
για την θεατρική ανάπτυξη.  Δυστυχώς, η όποια συζήτηση εξαντλείται στον φορέα που θα δίνει την επιχορήγηση 
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και όχι στο γεγονός ότι αν δεν δοθούν επιπλέον λεφτά από την κυβέρνηση τότε το πρόβλημα δεν μπορεί να 
αντιμετωπιστεί αποφασιστικά. 

 Ερασιτεχνικοί και επαγγελματικοί φορείς:  Aνάγκη για αποτελεσματική στήριξη  και αύξηση της χορηγίας 
που τους παραχωρείται.  

 Τιμητικά επιδόματα:  Υπενθυμίζουμε ότι η πρώτη ενέργεια των κυβερνώντων το 2013 ήταν να αποκόψουν 
τα τιμητικά επιδόματα των δημιουργών του τόπου μας.  Από 117 ανθρώπους του πολιτισμού που έπαιρναν το 
επίδομα, τώρα το λαμβάνουν ελάχιστοι (έξι ως… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ευθύμιο Δίπλαρο) 

 Καμία σχέση, κύριε Δίπλαρε!  Μελετήστε το θέμα τούτο και θα έχετε το χρόνο να απαντήσετε κατά τη δική 
σας παρέμβαση.  Το ξαναλέω και απολογούμαι, κύριε Πρόεδρε.  Από τους 117 ανθρώπους του πολιτισμού που 
έπαιρναν το επίδομα, τώρα το λαμβάνουν ελάχιστοι, έξι ως εφτά άτομα, στο πλαίσιο των κριτηρίων του ΕΕΕ.   

 Και ενώ ο πολιτισμός στηρίζεται με ψίχουλα, τα κονδύλια ρέουν ανεξάντλητα με σκανδαλώδεις διαδικασίες 
και «οσμή» διαβατηρίων για τις αμφιβόλου ποιότητας χολιγουντιανές παραγωγές στην Κύπρο.  Μεγάλο φαγοπότι 
και σ’ αυτό το θέμα! 

 Καλές γιορτές σε όλους! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ευχαριστώ. 

 Καλές γιορτές. 

 Το λόγο έχει τώρα η κ. Αννίτα Δημητρίου. 

ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Θα ξεκινήσω με ένα μικρό σχόλιο, κύριε Πρόεδρε, στον αγαπητό μου κ. Καυκαλιά, τον αγαπητό 
συνάδελφο.  Λέει ότι έγιναν βήματα στο πρώτο μέρος της τοποθέτησής του, αλλά το συνεχίζει στη συνέχεια και 
δίνει και ένα αρνητικό πρόσημο.  Αν προκύπτει ένα συμπέρασμα είναι ότι συναινέσεις χρειάζεται η παιδεία και 
συναινέσεις χρειάζεται και ο τόπος μας.  Όχι μηδενισμό, όχι αρνητισμό.  Και δεν λέμε ότι επιλύθηκαν όλα τα 
προβλήματα, γιατί σαφώς τα προβλήματα της παιδείας είναι διαχρονικά, αλλά λέμε ότι έγιναν αρκετά σημαντικά 
πράγματα και μπορώ να απαριθμήσω πάρα πολλά που είναι προς τη βελτίωση, προς το κοινό καλό.  Η 
μεταρρύθμιση του συστήματος διορισίμων, τα νέα ωρολόγια προγράμματα, τα νέα τετράμηνα, η νέα εθνική 
στρατηγική για την πρόληψη και αντιμετώπιση της βίας στα σχολεία, όλα αυτά είναι πάρα πολύ σημαντικά και 
συναίνεση -και κλείνω με αυτό- σημαίνει υπέρβαση του πολιτικού κόστους, σημαίνει υπέρβαση των ιδεολογικών 
δογματισμών. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητές συναδέλφισσες, αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Μετά την ομιλία του Υπουργού Οικονομικών την Παρασκευή όπου παρουσιάστηκαν οι βασικές 
κατευθύνσεις της οικονομικής πολιτικής και του κυβερνητικού προγράμματος όπως αποτυπώνονται στον κρατικό 
προϋπολογισμό που θα κληθούμε να ψηφίσουμε, νιώθω την ανάγκη ότι οφείλουμε να πούμε ξανά ένα μεγάλο 
ευχαριστώ στους πολίτες, γιατί έχουν συμβάλει ουσιαστικά στην εξυγίανση των δημοσίων οικονομικών και στη 
διατήρηση της σταθερότητας του χρηματοπιστωτικού συστήματος, αλλά, ναι, και σε όλα τα κοινοβουλευτικά 
κόμματα που μέσα από συνεργασίες πιστοποιείται ότι μόνο σε πνεύμα συναίνεσης μπορούμε να προχωρήσουμε 
στη δρομολόγηση και υλοποίηση σημαντικών μεταρρυθμίσεων, απαραίτητων μπροστά στις προκλήσεις που 
έχουμε να διαχειριστούμε σήμερα.  

 Είναι με ιδιαίτερη λοιπόν ικανοποίηση που συνειδητοποιούμε ότι το 2019 είναι το πέμπτο στη σειρά έτος 
θετικής ανάπτυξης της οικονομίας μας που συνοδεύτηκε με μείωση της ανεργίας, βελτίωση του βιοτικού 
επιπέδου, εδραίωση της οικονομικής δραστηριότητας, προώθηση νέων επενδύσεων, σταδιακή αύξηση του 
διαθέσιμου εισοδήματος, βελτίωση στους δείκτες κοινωνικής ανισότητας και κατανομής εισοδήματος.  Άρα, δεν 
μπορεί να γίνεται λόγος για φαινομενική βελτίωση των αριθμών, γιατί και οι αριθμοί έχουν τη σημασία τους. 

 Μέλημα όλων μας;  Η διασφάλιση της συνέχισης της θετικής πορείας της χώρας μακριά από πολιτικές 
που ζήμιωσαν κράτος και πολίτες, ακολουθώντας μια συνετή δημοσιονομική πολιτική.  Οφείλουμε να έχουμε 
υπόψη μας ότι τίποτα δεν είναι δεδομένο και πως μια οικονομική κατάσταση εύκολα μπορεί να αλλοιωθεί αν δεν 
προσέξουμε, ειδικά αν έχουμε υπόψη μας μια γενικευμένη αβεβαιότητα που υπάρχει στο ευρωπαϊκό και 
παγκόσμιο σκηνικό ενόψει και συγκεκριμένων προκλήσεων, όπως είναι το Brexit ή οι εμπορικές και οικονομικές 
εντάσεις μεταξύ μεγάλων χωρών.   

 Δε θα μπορούσαμε άλλωστε να κάνουμε λόγο για μεταρρυθμίσεις ή οράματα, εκπόνηση συγκεκριμένων 
πολιτικών ή επενδύσεις αν δεν προσφερόταν η πρώτη ύλη, δηλαδή τα δημόσια οικονομικά, για να είναι σε θέση 
να ανταποκριθούν σε συγκεκριμένους στόχους.   
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 Πώς θα μπορούσαμε λοιπόν να προχωρήσουμε στην επένδυση του Γενικού Σχεδίου Υγείας στην 
μεγαλύτερη κοινωνική μεταρρύθμιση της εποχής μας ή στην ενίσχυση της κοινωνικής και εκπαιδευτικής πολιτικής 
ή στη μείωση της ανεργίας ή στη βελτίωση παροχών για ευπαθείς ομάδες αν δεν υπήρχε αυτή η πρώτη ύλη;   

 Πώς θα εργαζόμασταν για τις επαρχίες μας -και δη για την δική μου επαρχία, τη Λάρνακα- να γνωρίσουν 
την πρόοδο και ανάπτυξη που δικαιούνται;  Να απαλειφθούν αγκυλώσεις και συμφωνίες του παρελθόντος και 
να ανοίξει η δίοδος για ανάπτυξη, για επενδύσεις και προοπτική;  Περπατώντας στους δρόμους της Λάρνακας 
σήμερα αντιλαμβανόμαστε τη διαφορά και πόσο η επαρχία μας αλλάζει προς το καλύτερο, ισχυροποιώντας τη 
θέλησή μας να εργαστούμε ακόμα πιο μεθοδικά, για να φτάσουμε τους στόχους μας, να καθαρίσουμε τη Λάρνακά 
μας από πετρέλαια και δεξαμενές, να αναδείξουμε την ιστορία μας, να αναδείξουμε τον πολιτισμό μας, να 
απελευθερώσουμε το παραλιακό μέτωπο, να οριστικοποιήσουμε την ανάπτυξη του λιμανιού μαρίνας, να 
συνενώσουμε δήμους και κοινότητες με ένα μόνο στόχο, την ανάπτυξη, την ίση προσβάσιμη ανάπτυξη προς τον 
κάθε πολίτη, το κοινό καλό.   

 Δε θα ήθελα ωστόσο σε καμία περίπτωση να εκληφθεί ότι θεωρώ ότι είναι όλα ρόδινα.  Απεναντίας!  Σε 
καμία περίπτωση δε χωρεί εφησυχασμός και χρειάζεται τώρα περισσότερο από ποτέ να εγκύψουμε στα 
πραγματικά προβλήματα της καθημερινότητας των πολιτών και να νιώσουν και οι ίδιοι ότι πράγματι μια συνετή 
δημοσιονομικά εφαρμοσμένη πολιτική επέφερε απτά αποτελέσματα και εδώ είναι και η ευθύνη όλων μας, μακριά 
από όποιες σκοπιμότητες, να εργαστούμε αποκλειστικά και μόνο προς αυτή την κατεύθυνση.  Αυτό λοιπόν 
αναμένουν από εμάς οι πολίτες, να επικεντρωθούμε σε όλα αυτά που δεν έγιναν ακόμη.  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητές συναδέλφισσες, αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Μετά τη συνεδρία που είχαμε στην επιτροπή Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων για το πόρισμα της Επιτρόπου 
Διοικήσεως σχετικά με τον άδικο χαμό ενός παιδιού, θεωρώ σκόπιμο να επαναλάβω από τούτο το βήμα και 
φέτος ότι αυτό το κράτος υστερεί στην εφαρμογή των νομοθεσιών.  Και όσο εμείς αναλωνόμαστε σε ομηρικούς 
καβγάδες προσμετρώντας ποιος έπραξε λιγότερα και περισσότερα, μία είναι η πραγματικότητα, ότι δεν έχουμε 
ανάγκη τόσο από άλλες νομοθεσίες, πρωτόκολλα και στρατηγικές όσο από την πιστή τήρηση των υφισταμένων 
νομοθεσιών, γιατί υπήρχαν και δεν τηρήθηκαν, όπως υπάρχουν και ψηφίζονται νόμοι που δεν εφαρμόζονται και 
καθίστανται έτσι αναποτελεσματικοί.  Και εδώ είναι η ευθύνη όλων μας για έναν καλύτερο συντονισμό μεταξύ 
των υπηρεσιών, που καταλήγει πάντοτε να είναι η αχίλλειος φτέρνα στην όποια μεταρρύθμιση και στην όποια 
νομοθετική ρύθμιση.  Το Σπίτι του Παιδιού είναι το καλύτερο παράδειγμα που θα μπορούσαμε να 
χρησιμοποιήσουμε, για να τεκμηριώσουμε ότι ο συντονισμός μεταξύ των αρμοδίων υπηρεσιών είναι το κλειδί για 
την αποτελεσματική αντιμετώπιση.  

 Και κάπου εδώ θα πρέπει επιτέλους να αναφερθούμε και σε ένα άλλο κεφάλαιο,  αυτό της ενημέρωσης, 
της σωστής ενημέρωσης των πολιτών για αυτά που έγιναν, αυτά που αναμένεται να γίνουν, να συντονιστούμε 
μαζί να αλλάξουμε στερεότυπα και προκαταλήψεις.  Στερεότυπα που κρατούν την κυπριακή κοινωνία ριζωμένη 
σε αρχέγονες αντιλήψεις που φαίνονται από τα πολύ πιο απλά, όπως για παράδειγμα ότι εν έτη 2019 οι 
νομοθεσίες μας αναφέρονται μόνο στο αρσενικό πρόσωπο ή στα πιο σύνθετα ότι ικανοποιούμαστε με την 
παρουσία έντεκα βουλευτριών από τους πενήντα έξι.  Πότε θα τολμήσουμε να ρυθμίσουμε νομοθετικά τις 
ποσοστώσεις;  Γράφοντας την ομιλία μου στον υπολογιστή ζορίστηκα που ακόμα και ο ορθογράφος επέμενε να 
κοκκινίζει τη λέξη.  Ναι, είμαι σίγουρη, κύριε ορθογράφε, ότι είσαι γένους αρσενικού όπως είμαι απόλυτα σίγουρη 
ότι υπάρχουν και οι λέξεις βουλευτίνες, γιάτραινες, συγγράφισσες κ.τ.λ.  Και είμαστε εδώ παρούσες και μαζί 
ενωμένες και ενωμένοι άνδρες και γυναίκες εκπροσωπούμε το σύνολο της κοινωνίας, γιατί αυτό ορίζει η 
δημοκρατία.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητές συναδέλφισσες, αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Η πρώτη γυναίκα Πρόεδρος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής κ. Ούρσουλα Φον Ντε Λάιεν στην πρώτη ομιλία 
της ενώπιον του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου αναφέρθηκε στην Βελούδινη Επανάσταση και στη φράση του 
Βάτσλαβ Χάβελ, ενός από τους ήρωες του 1989, ο οποίος είπε ότι «προσπάθησε να πετύχεις κάτι επειδή είναι 
καλό, όχι μόνο επειδή μπορεί να είναι εφικτό» θέλοντας να τονίσει ότι χρειάζεται τόλμη και συναίνεση, για να 
υπάρξουν επιτεύγματα.  Αυτή την τόλμη χρειαζόμαστε για να προχωρήσουμε πιο ουσιαστικά στην διαμόρφωση 
μιας καλύτερης τάξης πραγμάτων εδώ στην πατρίδα μας, που να πρεσβεύει τον απόλυτο σεβασμό στον κάθε 
πολίτη αυτού του κράτους.  Αυτή η τόλμη χρειάστηκε για να έχουμε ενώπιόν μας σήμερα ένα οικουμενικό 
επίτευγμα, τη Διακήρυξη για τα Ανθρώπινα Δικαιώματα, την παγκόσμια μέρα της οποίας γιορτάζουμε σήμερα.  
Παγκόσμια δικαιώματα αναφαίρετα, αδιαίρετα και καθολικά είναι αυτά που δικαιούται ο κάθε άνθρωπος 
ανεξάρτητα από φυλή, χρώμα, θρησκεία, κοινωνική καταγωγή ή οποιοδήποτε άλλο χαρακτηριστικό.  Είναι σε 
αυτά που εδράζεται το κράτος και αυτά τα οποία έχουμε ευθύνη να διασφαλίσουμε, ακόμα και όταν οι κοινωνίες 
προκαλούνται σήμερα παντοιοτρόπως από ένα γενικό πολιτικό κυνισμό ή άκρατο σκεπτικισμό.  

 Στην Κύπρο σε αυτό τον τομέα έχουν γίνει πολύ σωστά βήματα τα τελευταία χρόνια και βεβαίως χρειάζεται 
να γίνουν ακόμη περισσότερα, για να μπορέσουμε να διασφαλίσουμε τα ανθρώπινα δικαιώματα σε κάθε τους 
έκφανση για κάθε μειοψηφία, για κάθε ευάλωτη ομάδα, πολλές από τις οποίες ήταν στο περιθώριο εδώ και πόσα 
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χρόνια.  Τέτοια μέρα είναι σημαντική, για να μας θυμίζει την υποχρέωσή μας να ακούμε τις φωνές των 
συμπολιτών μας και να εργαζόμαστε για τα δικά τους δίκαια από όποιο μετερίζι και να προέρχονται ή να ανήκουν.   

 Τέτοια μέρα είναι σημαντική, για να μας θυμίζει ότι τα ανθρώπινα δικαιώματα σε αυτό τον τόπο 
καταπατούνται καθημερινά από την μέρα της εισβολής μέχρι σήμερα και να μας θυμίζει το χρέος μας να 
απελευθερώσουμε και να επανενώσουμε την πατρίδα μας, για να μπορέσει να ζήσει ο κάθε άνθρωπος σε αυτό 
το νησί ελεύθερος, με ειρήνη, με ασφάλεια, με προοπτική.  

 Αυτή η προοπτική περνά μόνο μέσα από την επίλυση του Κυπριακού, το οποίο Κυπριακό περνά ίσως την 
πιο δύσκολη του καμπή.  Δεν μπορεί και δεν υπάρχει σχέδιο Β΄ στο Κυπριακό.  Δε θα επιτρέψουμε τη 
συρρίκνωση της πατρίδας μας, την μονιμοποίηση των τετελεσμένων της κατοχής, τη μονιμοποίηση της 
δημογραφικής αλλοίωσης του τόπου.  Αυτός ο τόπος δικαιούται να είναι ελεύθερος, ενωμένος και ειρηνικός.  Ας 
ελπίσουμε ότι αυτή ίσως η τελευταία προσπάθεια εκ μέρους του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών θα εδραιώσει 
ακριβώς αυτό το αναφαίρετο δικαίωμα και ας πιστέψουμε ότι αυτή η τόλμη της Βελούδινης Επανάστασης θα 
αποτελέσει και την πεμπτουσία της διασφάλισης του μέλλοντος και της ευημερίας αυτού του τόπου που δεν 
έγκειται πουθενά αλλού παρά στην ενότητα, στις αξίες, στην ουσία, σε ένα καλύτερο μέλλον πάνω και πέρα από 
οτιδήποτε άλλο μπορεί να υπάρχει.  

 Σας ευχαριστώ και εύχομαι καλές γιορτές σε όλες και όλους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, καλές γιορτές. 

 Τώρα παρακαλώ να έρθει στο βήμα η κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου για το ΑΚΕΛ. 

 Κυρία Χαραλαμπίδου, έχετε το βήμα. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Νέες Δυνάμεις. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Είναι για το ΑΚΕΛ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι για το ΑΚΕΛ που θα μιλήσουν και οι Νέες Δυνάμεις. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Μετά ՚πού εννιά χρόνια εν είσαι νέα δύναμη πλέον! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Χθες  ήταν η Διεθνής Μέρα για την Πάταξη της Διαφθοράς, ένα θέμα που βρίσκεται συνεχώς στην 
επικαιρότητα.  Και άκουσα δυστυχώς αρκετές δηλώσεις, κενές περιεχομένου.  Άλλωστε, τα λόγια τα  έχουν όλοι 
εύκολα.  Το στοίχημα είναι να περνούν από τα λόγια στις πράξεις.  

 Στην Κύπρο ασφαλώς όλοι μπορούν να μιλούν για πάταξη της διαφθοράς, ακόμη και οι τραπεζίτες, την 
ώρα που οι τράπεζές τους ελέγχονται για ξέπλυμα, ακόμη  και πολιτικοί, που θα έπρεπε να ελέγχονται για πολλά 
άλλα.  Κάποιοι μάλιστα έχουν ήδη ελεγχθεί, αλλά αυτό δεν τους σταματά να παραδίδουν και μαθήματα 
καθωσπρεπισμού.  Και απεδείχθη από την εκτελεστική εξουσία ότι βούληση για πάταξη της διαφθοράς δεν 
υπάρχει, αφού πρώτα απ’ όλα οι ίδιοι εφαρμόζουν κακές πρακτικές.  Είναι γνωστό ότι κατοχυρώσαμε  πολλές 
πατέντες που αποτελούν παγκόσμια πρωτοτυπία.  

 Θα μου επιτρέψετε όμως να εστιάσω σήμερα στην εκτελεστική εξουσία, που έχει και την κύρια ευθύνη για 
την κατάντια μας, γιατί μόνο κατάντια μπορεί να χαρακτηριστεί η πρωτιά στους δείκτες διαφθοράς στην Ευρώπη, 
σύμφωνα με την έκθεση της Παγκόσμιας Τράπεζας.  Αυτή είναι η κυρίαρχη άποψη στους πολίτες, οι οποίοι 
θεωρούν  ότι η εξουσία δε χρησιμοποιείται υπέρ του δημοσίου συμφέροντος αλλά για προσωπικά και ιδιωτικά 
συμφέροντα.  Και αυτό αξίζει περαιτέρω ανάλυσης.  Δηλαδή ο κ. Αναστασιάδης και αρκετοί από τους συνεργάτες 
του και το οικείο του περιβάλλον εκμεταλλεύονται το δημόσιό τους αξίωμα και την εξουσία που τους δίνεται, για 
να πλουτίζουν οι ίδιοι και οι οικογένειές τους.  Πρόκειται για μια απίστευτη σύγκρουση συμφερόντων, που δε θα 
έπρεπε να γίνεται αποδεκτή σε μια χώρα που τηρούνται τα μίνιμουμ ηθικά και δημοκρατικά προσχήματα.  Τέτοιες 
συμπεριφορές καταστρατηγούν το κράτος δικαίου.  Έχουν διασύρει και γελοιοποιήσει τη χώρα μας διεθνώς.   

 Πρόσφατο παράδειγμα η κατάχρηση του συστήματος για το ξεπούλημα ιθαγένειας.  Ο πατέρας δικηγόρος 
ως μεσολαβητής και ο υιός υπουργός, με την ψήφο του και τη στήριξη των συναδέλφων του, να δίνουν ιθαγένεια 
σε έναν δικτάτορα και το σόι του μαζί και σε μέλη της κυβέρνησής του.  Αυτό το μάθαμε από τους Reuters.  
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Δικηγορικά γραφεία-βιτρίνες για μαζικές παροχές ιθαγένειας σε ολιγάρχες.  Κάποιοι -βλέπετε- ξέρουν να 
κρύβονται καλύτερα.  Ο κάθε φοροφυγάς και δικτάτορας έγινε συμπατριώτης μας, γιατί το χρήμα ουδείς εμίσησε.  
Και δεν ξέρω πόσες άλλες προσωπικότητες παρόμοιας εμβέλειας -και το λέω βέβαια ειρωνικά- χρίσαμε Κυπρίους 
με τα ίδια αδικήματα που διέπραξαν οι προηγούμενοι.  Ξέχασα τους Σαουδάραβες, που προσφέρουν τα ιδιωτικά 
τους τζετ για ιδιωτικές διακοπές.  Και εκείνοι με κυπριακή ιθαγένεια.  Βέβαια, αν αυτό γινόταν σε γειτονικές χώρες, 
κάποιους σε αυτό τον τόπο θα τους είχαμε ήδη διώξει για δωροληψία. 

 Και ρωτώ, αγαπητοί συνάδελφοι:  Ποιος θα μας πάρει στα σοβαρά στο εξωτερικό, ως σοβαρό προορισμό 
για επενδύσεις, όταν μέσα από τέτοιες ενέργειες καταστρατηγείται η αξιοπιστία του κράτους μας;  Όταν η ίδια η 
κυβέρνηση δεν κατανοεί τι σημαίνει  «σύγκρουση συμφέροντος».  Μια  business driven εξουσία για προσωπικό 
κέρδος! 

 Και οι αλήθειες, μετά που μάθαμε και για την ανάμειξη του γραφείου του Προέδρου μας σε υποθέσεις 
ξεπλύματος, συνέχισαν να καταγράφονται μέσα από πρωτοσέλιδα του ξένου και εγχώριου τύπου, με την 
κυβέρνηση άλλοτε να σιωπά και άλλοτε με τον πλέον άτσαλο τρόπο να επιχειρεί τη χειραγώγηση της κοινής 
γνώμης με ψέματα.  «Λιβελλογραφήματα», μας είπε ο τέως Κυβερνητικός Εκπρόσωπος και νυν Υπουργός 
Παιδείας κ. Προδρόμου και φρόντισε για την αναπαραγωγή  της δήλωσής του στα μέσα μαζικής ενημέρωσης, τα 
τοπικά βέβαια.  Ασφαλώς, η διάψευση του Κυβερνητικού Εκπροσώπου δεν άργησε να έρθει  με τον πλέον 
τεκμηριωμένο τρόπο από τα διεθνή μέσα μαζικής ενημέρωσης.  Για μια ακόμα φορά η κυβέρνηση έμεινε 
εκτεθειμένη από το ψέμα που έκαναν καθημερινή πρακτική.  Και για μια ακόμα φορά οι προσωπικές υποθέσεις 
του Προέδρου έγιναν αιτία διασυρμού της  Κύπρου. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Δυστυχώς, η κυβέρνηση Αναστασιάδη γράφει ιστορία με την πολιτική της αρπαχτής.  Γράφει ιστορία ως 
η κυβέρνηση που χρησιμοποίησε την εξουσία, για να εξυπηρετήσει προσωπικά συμφέροντα.  Και ο Πρόεδρος 
της Δημοκρατίας φέρει ακέραια την ευθύνη και θα σας πω και γιατί.  Μπορούσε να ανακόψει τέτοιες πρακτικές, 
ιδιαίτερα, όταν αφορούσαν στο οικογενειακό του περιβάλλον, το οποίο έδωσε δείγματα γραφής από την εποχή 
του κουρέματος, αλλά δεν το έκανε.  Κακοποίησαν και καταχράστηκαν το σύστημα της ιθαγένειας για πλουτισμό.  
Ξεχείλωσαν τους νόμους, για να χωρούν παντός είδους πρακτικές.  Ένα πρόγραμμα που έπρεπε να 
προστατεύσουν ως κόρη οφθαλμού το διέλυσαν, για να γεμίσουν τις τσέπες τους.  Και κάποιοι κρύφτηκαν και 
πίσω από δικηγορικά γραφεία-βιτρίνες, για να καλύψουν τα ίχνη της σύγκρουσης συμφέροντος σε περίπτωση 
αποκαλύψεων.  Και ξέρουμε ποια είναι τα δικηγορικά γραφεία-βιτρίνες και ξέρουμε ποιοι είναι οι ανώνυμοι 
δικηγόροι που ξαφνικά βρέθηκαν να έχουν επαφές με πόσους ολιγάρχες, για να εκδώσουν εκατό δέκα, εκατόν 
είκοσι διαβατήρια ο καθένας, και με ποιο γραφείο έχουν σχέση.  Άγνωστοι δικηγόροι.  Και δε θα υπάρξει πλήρης 
διαφάνεια γύρω από το θέμα των διαβατηρίων, αν δε  δοθούν πλήρη στοιχεία, κυρίως για τις περιπτώσεις όπου 
τα διαβατήρια θα ανακληθούν.  Ποιοι μεσολάβησαν, για να δοθούν, πού επενδύθηκαν τα κεφάλαια;  Τότε θα 
έχουμε πλήρη εικόνα ποιοι πλούτισαν σε βάρος του κυπριακού λαού.  Επί της ουσίας, ποιοι φρόντισαν να γίνει 
η Κύπρος ρεζίλι διεθνώς με τις ευλογίες του Προέδρου μας και του Υπουργικού του Συμβουλίου. 

 Ερωτήματα θέτουμε καθημερινώς πολλά, απαντήσεις δεν παίρνουμε.  Αυτή η κυβέρνηση αισθάνεται ότι 
έχει την πολυτέλεια να μας αγνοεί, γιατί η κουλτούρα της πάσχει από έλλειψη λογοδοσίας.  Για να υπάρχει υγιής 
δημοκρατία, κύριοι συνάδελφοι, χρειάζεται ισχυρό σύστημα λογοδοσίας.  Χρειάζεται διαφάνεια, υγιείς και 
δημοκρατικούς θεσμούς, θεσμούς που να ασκούν την εξουσία τους, για να θωρακίζουν και να υπερασπίζονται 
το κράτος δικαίου.  Χωρίς συμβιβασμούς με την εκάστοτε εξουσία και τον εκάστοτε Πρόεδρο.  Και μια υγιής 
κυβέρνηση θα έπρεπε να επιζητά τον έλεγχο, για να βελτιώνεται και να υπηρετεί με τον καλύτερο τρόπο το 
δημόσιο συμφέρον. 

 Είναι καιρός να ανταποκριθούμε και εμείς ως κοινοβούλιο στις προκλήσεις και τις απαιτήσεις της 
σύγχρονης κοινωνίας.  Επιβάλλεται να αναζητήσουμε συνταγματικές διεξόδους, δικλίδες ασφαλείας, για να 
θωρακίσουμε τους θεσμούς που καλούνται να υπερασπιστούν τη Δημοκρατία και το κράτος δικαίου.  Είναι 
πρόδηλο ότι οι υπερεξουσίες του Προέδρου οδηγούν σε περιπέτειες και υπάρχει και ένα αρνητικό πρόσημο στις 
επιλογές του κ. Αναστασιάδη -που πρέπει να μας προβληματίσει ως κοινοβούλιο και ως νομοθετική εξουσία- 
επιλογές που έχουν ταρακουνήσει την ίδια τη δικαιοσύνη.  Ένας Πρόεδρος μπορεί να συμπεριφέρεται με 
απόλυτη ασυδοσία χωρίς συνέπειες, αν έχει απόλυτη επιρροή στον Γενικό Εισαγγελέα.  Σίγουρα αυτό δε 
συνέβαινε στο Ισραήλ, αλλιώς δε θα τίθετο ποτέ θέμα δίωξης του Βενιαμίν Νετανιάχου. 

 Είναι καιρός να μελετήσουμε με σοβαρότητα την ισχυρή κοινοβουλευτική πλειοψηφία -και το λέω ενώπιον 
του κυπριακού λαού, για να με κρίνει- για τέτοιους διορισμούς.  Άλλωστε αυτό έχει ήδη γίνει σε περίπτωση 
διορισμού επιτρόπου μετά από ευρωπαϊκή Οδηγία.  Πρόσωπα που θα γίνονται αποδεκτά και θα επικυρώνονται 
από τη μεγάλη πλειοψηφία του κοινοβουλίου για τους σημαντικούς για τη Δημοκρατία θεσμικούς διορισμούς.  
Αυτή είναι η πρόκληση, κύριοι συνάδελφοι, ισχυρή κοινοβουλευτική πλειοψηφία, για να διορίζουμε σωστούς 
ανθρώπους.  Είναι μια πρόκληση που πρέπει να τη διαχειριστούμε, για να μη βρεθούμε ενώπιον άλλης μιας 
ευρωπαϊκής Οδηγίας, για να διορθώσουμε κακές πρακτικές.   

 Θα διορίσει και τα τρία πρόσωπα της Αρχής κατά της Διαφθοράς ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, σύμφωνα 
με το νομοσχέδιο που κατατέθηκε στην επιτροπή Νομικών;  Αν είναι δυνατόν!  Άλλο ένα σώμα, για να 
συγκαλύπτει τις επιλογές του κ. Αναστασιάδη και της κυβέρνησής του;  Τουλάχιστον σε άλλα ευρωπαϊκά κράτη 
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οι Υπουργοί Δικαιοσύνης είχαν το σθένος να αναμετρηθούν και με τα ίδιά τους τα κόμματα, προκειμένου να 
επιβάλουν διαδικασίες μέσω του κοινοβουλίου που διασφαλίζουν την ακεραιότητα των προσώπων που 
ανέλαβαν, αλλά και την ακεραιότητα του έργου που θα επιτελέσουν.   

 Και θα επανέλθω στο κρίσιμο ζήτημα του διορισμού του Γενικού Εισαγγελέα.  Ο κ. Κληρίδης εγκαταλείπει 
τον ερχόμενο Μάρτιο τη Νομική Υπηρεσία, αφυπηρετεί.  Προς ποια κατεύθυνση θα κινηθούν οι επιλογές του κ. 
Αναστασιάδη;  Θα αναζητήσει έναν Γενικό Εισαγγελέα που θα υπηρετεί το δίκαιο και το δημόσιο συμφέρον ή 
έναν Γενικό Εισαγγελέα που θα καλύπτει τα σκάνδαλα της κυβέρνησής του;  Στη διάρκεια της θητείας 
Αναστασιάδη έχουν κατ’ επανάληψη τεθεί θέματα για έρευνες που αφορούν σε αποφάσεις του Υπουργικού 
Συμβουλίου.  Συνεργατισμός, το βαν, τα απόβλητα, λίγα παραδείγματα.  Και ο διορισμός αυτών των ερευνητικών 
επιτροπών γίνεται από τον Γενικό Εισαγγελέα.  Σκεφτείτε αυτή η εξουσία να ανήκει σε κομματικό στέλεχος!  Τι 
θα θέσει λοιπόν ως προτεραιότητα ο κομματικός Γενικός Εισαγγελέας;  Να καλύψει την κυβέρνηση που στηρίζει 
το κόμμα του ή να προχωρήσει σε διώξεις;  Σκεφτείτε -ακόμη χειρότερα- να διοριστεί πρόσωπο που συμμετείχε 
στο Υπουργικό Συμβούλιο Αναστασιάδη.  Θα κληθεί άραγε να διορίσει ερευνητική επιτροπή, για να ελέγξει τις 
αποφάσεις που λήφθηκαν και με τη δική του ψήφο;  Να λοιπόν τι χρειάζεται ένας Πρόεδρος που συστηματικά 
αρνείται να λογοδοτήσει στον λαό και στις πολιτικές δυνάμεις, για να κυβερνά ανενόχλητος, κύριοι συνάδελφοι: 
έλεγχο της Νομικής Υπηρεσίας, έλεγχο του Γενικού Εισαγγελέα.  Και δε θα φοβάται και από καμιά δίωξη 
μελλοντικά. 

 Και μετά από τις συνεχείς συγκρούσεις με τον νυν Γενικό Εισαγγελέα, συγκρούσεις που  εξέθεσαν τον 
Πρόεδρο ανεπανόρθωτα -μη σας θυμίσω το «ντροπή» που του είπε ο Γενικός Εισαγγελέας-  νομίζω ουδείς 
πρέπει να αμφιβάλλει προς ποια κατεύθυνση θα κινηθεί ο κ. Αναστασιάδης, για να έχει το κεφάλι του ήσυχο.  Δε 
θέλει έναν Γενικό Εισαγγελέα να τον ελέγχει, δε θέλει έναν Γενικό Εισαγγελέα να επιβάλλει κράτος δικαίου.  Και 
έχουμε μερίδιο ευθύνης -θα το επαναλάβω καταλήγοντας- να διασφαλίσουμε ότι τα δημόσια αξιώματα θα 
καταλαμβάνονται από ανθρώπους που θα έχουν γνώμονα  των πράξεων και των σχεδιασμών τους το δημόσιο 
συμφέρον και όχι τον προσωπικό πλουτισμό.   

 Ευχαριστώ, κύριοι συνάδελφοι. 

 Καλές γιορτές! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Χατζηγιάννης έχει τον λόγο.   

 Κύριε Χατζηγιάννη, στο βήμα, σας παρακαλώ. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Σήμερα εξύπνησαν πάρα πολλά πράγματα μετά από μια μακρά απουσία στο πολιτικό σκηνικό δεκαετίας.  
Η πολύ αγαπητή συνάδελφος μίλησε για κοινοβουλευτική πλειοψηφία, με άλλα λόγια αλλαγή συντάγματος, 
προκειμένου να αλλάξει και τον ρόλο του ίδιου του Προέδρου της Δημοκρατίας.  Αν είναι δυνατόν!  Μάλιστα αυτό 
θα μπορούσε να γίνει και να υπάρχει ως προβληματισμός σε πολύ πιο κρίσιμες εποχές και περιόδους που άλλοι 
ήταν στην εξουσία και κινδύνεψε πολύ περισσότερο αυτός ο τόπος.  Αγνοείτε τους -πετυχημένους για σας- 
διορισμούς Γενικού Εισαγγελέα, Ελεγκτή της Δημοκρατίας, πορίσματα τα οποία έχουν γίνει και έχουν καταλήξει 
στη δικαιοσύνη… 

(Μη ευκρινή σχόλια από την κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 …και έχουν καταλήξει στη δικαιοσύνη.  Το γεγονός ότι το σύστημα λειτουργεί, το γεγονός ότι υπάρχει και 
αποτροπή αυξημένη, το γεγονός ότι υπάρχει και μεγαλύτερος αριθμός που καταλήγει στη δικαιοσύνη, το αγνοείτε 
παντελώς!  Πορίσματα που οδηγήθηκαν στη δικαιοσύνη, αγαπητή συνάδελφε, τα εκμηδενίσατε όλα, 
χαρακτηρίσατε πολύ περισσότερο απ’ ό,τι χρειάζεται και ξεχνάτε όλα τα υπόλοιπα τα οποία έχουν συμβεί σ’ αυτό 
τον τόπο.  Πολύ λυπάμαι γι’ αυτό!  Η κριτική σας είναι πολύ έντονη, σε σημείο δημιουργίας συναισθηματικού 
φόρτου. 

 Άκουσα και τον συνάδελφο προηγουμένως.  Όλα μαύρα, κατάμαυρα σ’ αυτή την αίθουσα, τίποτα δεν έχει 
γίνει και καλείται πλέον αυτή η κοινωνία να εργαστεί ή να δημιουργήσει περαιτέρω.  Θα ήταν πολύ πιο δίκαιο και 
ο συνάδελφος, όταν αναφέρθηκε στη γεωργία, να επικρίνει ή και να διεκδικήσει με τόση αγάπη για τους γεωργούς 
αυτά τα οποία τους έχει πάρει ως χορηγίες η ΑΗΚ πρόσφατα.  Δεν το πράττετε, γιατί απλούστατα είστε 
εγκλωβισμένος στον κρατισμό των ημικρατικών οργανισμών.   
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 Η δική μας κοινοβουλευτική ομάδα, κύριε Πρόεδρε της Βουλής, ζήτησε και ετοιμάσαμε κώδικα 
δεοντολογίας των βουλευτών∙ ο οποίος κώδικας δεοντολογίας των βουλευτών είναι έτοιμος, πανέτοιμος∙ κάπου 
είναι σταθμευμένος.  Και θα πρέπει το συντομότερο επιτέλους αυτό τον κώδικα να τον κάνουμε σάρκα και οστά.  
Να μιλήσουμε και γι’ αυτή τη διάσταση του corruption, όχι μόνο μονοδιάστατα και να αφήνουμε πολλές πτυχές 
που είτε αφορούν μέσα μαζικής ενημέρωσης είτε αφορούν σωρεία άλλα τεκταινόμενα σ’ αυτό τον τόπο και να 
μην τα αγγίζουμε καθόλου.  Άρα λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το συντομότερο ο κώδικας δεοντολογίας των 
βουλευτών να είναι ενώπιον του σώματος ή ενώπιον της αρμόδιας επιτροπής, για να συζητηθεί.   

 Συζητούμε τον κρατικό προϋπολογισμό για άλλη μια φορά με άλυτο το κυπριακό πρόβλημα.  Και λέω 
δυστυχώς με άλυτο το κυπριακό πρόβλημα, επειδή όσο η πατρίδα μας είναι κατεχόμενη, συνεχίζουμε, ναι, να 
είμαστε πρόσφυγες, συνεχίζουμε, ναι, να αδικούμε τους εκτοπισμένους μας και συνεχίζουμε, ναι, να συντηρούμε 
αδικίες οι οποίες είναι τόσο μεγάλες πλέον σε βάρος του προσφυγικού κόσμου και θέτουν τη συνοχή του 
κυπριακού ελληνισμού σε αμφισβήτηση.   

 Και θέλω να είμαι καθαρός απέναντι σε μια διαρκή προσπάθεια ορισμένων που θέτουν το εξής ερώτημα:  
Υπάρχουν ακόμη, μετά από σαράντα πέντε χρόνια, πρόσφυγες;  Η απάντηση είναι κρυστάλλινη:  Ναι, υπάρχουν 
πρόσφυγες, ναι, υπάρχουν εγκλωβισμένοι, ναι, υπάρχουν αγνοούμενοι, ναι, υπάρχει δράμα, αδικία, διάκριση και 
πόνος ακόμη σήμερα.  Εάν για κάποιους η απώλεια της μισής Κύπρου έχει διαρκέσει μόνο σαράντα πέντε χρόνια, 
τότε και η απώλεια της υπόλοιπης θα έχει ενδεχομένως την ίδια διάρκεια, ίσως ακόμη και πολύ λιγότερη.  Για τα 
δίκαια λοιπόν των προσφύγων θα συνεχίσουμε να αγωνιζόμεθα.  Ναι, υπάρχει ακόμη περίκλειστη πόλη της 
Αμμοχώστου.  Ναι, έχουν κάνει πρόσφατα βήματα προς τα Στροβίλια.   

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές,  

 Θα ήθελα να αναφερθώ στον τομέα της παιδείας, τον τομέα με το μεγαλύτερο μερίδιο του 
προϋπολογισμού, €1,2 δις και όχι μόνο, εάν λάβουμε υπόψη τους πρόσθετους προϋπολογισμούς των κρατικών 
πανεπιστημίων, €200 εκατομ. και άλλα περίπου €200 εκατομ., για τα οποία αρκετοί συνάδελφοι εδώ πέρα δεν 
έχουν την ίδια ευαισθησία, που αφορούν την παραπαιδεία.  Χωριστά οι προϋπολογισμοί των ιδιωτικών σχολείων 
και των ιδιωτικών πανεπιστημίων, που εξοικονομεί ο φορολογούμενος.   

 Ωστόσο, εάν δούμε αυτά τα ποσά από πλευράς ΑΕΠ, θα επαναλάβουμε τις διαπιστώσεις όλων των 
διεθνών οίκων αξιολόγησης ότι δαπανούμε πολλά και πετυχαίνουμε λίγα.  Άρα, για δεκαετίες συντηρούμε ένα 
γηρασμένο, εργασιοκεντρικό, ανελαστικό, αντιπαραγωγικό, άδικο και -πάνω απ’ όλα- αντιπαιδαγωγικό σύστημα, 
το οποίο θα πρέπει με καλή θέληση και ειλικρίνεια να αλλάξουμε, αγαπητέ συνάδελφε, αλλά όχι με το συμβούλιο 
που εσείς λέτε και έχει καθαρά εργασιοκεντρική φιλοσοφία.  Αυτή η αλλαγή χρειάζεται εθνική συστράτευση μεταξύ 
όλων των πολιτικών δυνάμεων.  Καλώ τον υπουργό λοιπόν να προχωρήσει σε εντατικό διάλογο με όλα τα 
κόμματα με ένα ζητούμενο, να δοθούν θεραπείες.  Ο Πρόεδρος ο ίδιος θα πρέπει να συγκαλέσει τις πολιτικές 
δυνάμεις, για να καθορίσουν εθνικό πλαίσιο πορείας του εκπαιδευτικού μας συστήματος.   

 Θέλω να δηλώσω ότι είναι θετικό το έργο που έχει επιτελέσει ο Υπουργός Παιδείας, με κύριο 
χαρακτηριστικό την παραγνώριση της γραφειοκρατίας, της διαπλοκής και της τυπολατρείας και το οποίο 
καταθέτω για σκοπούς πρακτικών, γεγονός για το οποίο δεν μπορέσατε να δώσετε εκείνες τις απαντήσεις κατά 
τη διάρκεια της συζήτησης στην αρμόδια επιτροπή.  Επιλέγω όμως να σας αναφέρω μία μόνο συστημική αλλαγή 
στο εκπαιδευτικό σύστημα, η οποία έχει περάσει απαρατήρητη και αφορά τη μεγαλύτερη ηλικία που εγγράφονται 
τα παιδιά στα δημοτικά μας σχολεία.  Σημειώνω επίσης τη μεγάλης σημασίας νομοθεσία-ομπρέλα για την 
παραβατικότητα, όπου του υπουργού η συνδρομή ήταν θετική, με την παράλληλη συνδρομή των συνάδελφων 
βουλευτών, τους οποίους ευχαριστώ και ειδικές ευχαριστίες εκφράζω και προς τον αγαπητό Παύλο Μυλωνά. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Βρισκόμαστε μπροστά σε νέες προκλήσεις.  Θα πρέπει να προστατέψουμε το κλίμα, να σχεδιάσουμε την 
ψηφιοποίηση, να διασφαλίσουμε την ευημερία και συνοχή μεταξύ μας.  Και όλα αυτά θα πρέπει να συμβούν 
ταυτόχρονα και σε περίοδο που τα εισοδήματα αυτού του κράτους δεν μπορούν να αυξάνονται με μεγαλύτερους 
ρυθμούς, αφού έχουμε ένα Brexit ενώπιόν μας, έχουμε εμπορικούς πολέμους, αλλά και διενέξεις σε όλο τον 
κόσμο.   

 Για αυτούς κυρίως τους λόγους θα πρέπει να καθορίσουμε προτεραιότητες πάνω απ’ όλα.  Λέμε εμείς ότι 
βάση στην παραπέρα πορεία και στην επίλυση των μεγάλων θεμάτων της πατρίδας μας είναι η εκπαίδευση, που 
αποτελεί τον στρατηγικό πυλώνα.  Η Κύπρος ως εκπαιδευτικό κέντρο είναι στρατηγική πρόκληση του παρόντος, 
αλλά και του μέλλοντος.  Θα πρέπει να επενδύσουμε στην εκπαίδευση και στην έρευνα.  Θα πρέπει να 
επενδύσουμε στους ανθρώπους της χώρας μας, στους δικούς μας ανθρώπους, στις γενιές που δεν έχουν ακόμη 
μερίδιο στο κατεστημένο και στη νοοτροπία ποιου;  Του βολεμένου.  Και θέλω να είμαι ιδιαίτερα καυστικός με 
όλους αυτούς που έχουν βολευτεί και μιλούν στο όνομα των νέων ή της νέας γενιάς.  Η καλή εκπαίδευση, η 
μετεκπαίδευση, η καλή έρευνα με έμφαση στην κατεύθυνση της καινοτομίας αποτελούν καθοριστικούς στόχους 
στη χώρα μας.  Είναι καθοριστικά και απαραίτητα για τη ζωή και την ευημερία έκαστου σε αυτή τη χώρα, για τη 
συνοχή της κοινωνίας μας, καθώς και για την ανταγωνιστικότητα της οικονομίας μας.   

 Παράλληλα, θα πρέπει να επενδύσουμε χρήματα και πόρους στον ψηφιακό μετασχηματισμό της 
εκπαίδευσης και του σχολείου μας, καθώς και στους υπόλοιπους τομείς της οικονομίας, όπως είναι η γεωργία.  
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Θα πρέπει να επιστρατεύσουμε τη φορολογική πολιτική προς όφελος των επιχειρήσεων, με σκοπό να 
αναπτύξουν έρευνα και καινοτομία.  Έτσι δημιουργούμε για τους νέους μας, έτσι εξασφαλίζουμε την απεξάρτηση 
από τους κλασικούς τομείς της οικονομίας και διασπορά των κινδύνων.   

 Η κύριά μας πρόκληση, αλλά ταυτόχρονα και στόχευση στο αμέσως επόμενο στάδιο, που θα φέρει 
χιλιάδες θέσεις εργασίας στους νέους μας, είναι ο ψηφιακός μετασχηματισμός.  Η ψηφιακή τεχνολογία μάς 
επιτρέπει να σχεδιάσουμε το μέλλον μας.  Το να κάνουμε καλό ψηφιακό μετασχηματισμό, σημαίνει καλύτερη 
ζωή, καλύτερη κινητικότητα, καλύτερη εκπαίδευση, καλύτερη υγεία, καλύτερη διατροφή και ενέργεια.  Για τον 
ψηφιακό μετασχηματισμό θα πρέπει να εξοπλιστούμε με κατάλληλη τεχνολογική υποδομή.  Η ψηφιοποίηση της 
εκπαίδευσης θα φέρει ριζοσπαστικές αλλαγές στο εκπαιδευτικό μας σύστημα.  Η ψηφιοποίηση λοιπόν στη 
διδασκαλία, στη μάθηση, στη λειτουργία και οργάνωση του σχολείου προσφέρει προοπτικές για νέες 
παιδαγωγικές βελτιώσεις, για πιο ευχάριστη και ανθρώπινη για εσάς διεργασία της μάθησης και πάνω απ’ όλα 
πάταξη της παραπαιδείας.  Προσφέρει δυνατότητες στους μάχιμους εκπαιδευτικούς μας για ανέλιξη διαφορετική 
απ’ ό,τι το αχαρακτήριστο που επικρατεί σήμερα.  Και αναζητώ φυσικά και το πρότυπο των δικών σας 
προσλήψεων για αξιοκρατία, όπως έχει συμβεί στο Αντιναρκωτικό Συμβούλιο.  Προσφέρει στους μαθητές μας 
δυνατότητες μάθησης, χωρίς να είναι υποχρεωμένοι να τρέχουν στην παράλληλη και υποχρεωτική 
φροντιστηριακή υπηρεσία.  Τέλος, θα ανακουφίσει την οικογένεια από το δυσβάστακτο κόστος των 
φροντιστηρίων. 

 Αγαπητοί μου βουλευτές,  

 Λέω με έμφαση ότι εμείς έχουμε την υποχρέωση, αλλά και τη δύναμη να κτίσουμε διαφορετικά την Κύπρο 
μας, τη δική μας την Κύπρο, τη δική μας την πατρίδα, το δικό μας μέλλον, το μέλλον των παιδιών μας.  Αυτή 
είναι η εντολή που έχουμε από τον λαό και ταυτόχρονα αυτή είναι η δουλειά που έχουμε να κάνουμε.  Αυτή την 
πορεία θα πρέπει να την κάνουμε όλοι από κοινού.  Σε αυτή την πορεία χρειαζόμαστε το κάθε μέλος αυτής της 
κοινωνίας, ανθρώπους με κάθε ταλέντο, από κάθε γειτονιά και χωριό της Κύπρου, κάθε μέλος που έχει όρεξη να 
προχωρήσει με το καινούριο και το διαφορετικό, ανθρώπους που έχουν όρεξη να μάθουν και να προχωρήσουν, 
ανθρώπους που καταλαβαίνουν αυτό τον κόσμο και θέλουν να τον δημιουργήσουν, ανθρώπους που δε 
δημιουργούν σκοτάδι.  Γιαγιάδες που επικοινωνούν με WhatsΑpp με τα εγγόνια τους, δεκαπεντάχρονους που 
εκπαιδεύονται στην ψηφιακή τεχνολογία, καθώς επίσης νέους που γνωρίζουν πότε θα βάλουν στην άκρη το 
κινητό τους το τηλέφωνο.   

 Αφήστε μας λοιπόν να αντικρίσουμε με αισιοδοξία, αγαπητοί συνάδελφοι, το μέλλον αυτού του τόπου.  
Θέλω να πιστεύω ότι έχουμε τις καλύτερες προϋποθέσεις για αυτή την πορεία.  Μέσα απ’ αυτή την πορεία θα 
κρατήσουμε τους καλύτερους των καλυτέρων ανάμεσά μας, αυτούς που εναποθέτουν την ελπίδα στη ζωή, πάνω 
στις ικανότητές τους και δεν τους πολιορκεί ο φόβος σε σημείο που να γίνονται έρμαια εκμετάλλευσης. 

 Τελειώνοντας, αγαπητοί συνάδελφοι, αγαπητοί φίλοι, από το ΑΚΕΛ, τα τετράμηνα έχουν ολοκληρωθεί, 
εξίμισι χιλιάδες μαθητές έχουν προσέλθει στις εξετάσεις.  Εξ αυτών εξήντα με εβδομήντα ήταν οι απουσίες.  
Κάποιοι εξ αυτών ήταν ασθενείς, κάποιοι εξ αυτών απουσίαζαν για τους οποιουσδήποτε λόγους.  Εξήντα, 
εβδομήντα έχουν τη δυνατότητα να προσέλθουν και πάλι σε διορθωτική εξέταση.  Το μαύρο που έχετε 
δημιουργήσει και τα επιχειρήματα που έχετε χρησιμοποιήσει χρήζουν απολογίας.  Απολογίας όχι προς το σώμα 
ή προς εμάς, αλλά προς τον κυπριακό λαό.  Απάντηση πήρατε σαφέστατη και ξεκάθαρη, τόσο από τους 
εκπαιδευτικούς όσο και από τους μαθητές, και -πάνω απ’ όλα και πολύ ανησυχητικό για σας- από την ίδια την 
κοινωνία. 

 Σας εύχομαι καλή επιτυχία στο μέλλον.  Με αυτή την πορεία συνεχίστε και θα έχετε τα ίδια πάντοτε 
αποτελέσματα! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης από το ΔΗΚΟ Πάφου. 

 Έχετε τον λόγο, κύριε Πιττοκοπίτη. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κύριε υπουργέ, 

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Η διαδικασία συζήτησης και ψήφισης του κρατικού προϋπολογισμού αποτελεί για το νομοθετικό σώμα την 
κορυφαία πράξη άσκησης του κοινοβουλευτικού ελέγχου προς την εκτελεστική εξουσία. 

 Στον τομέα της οικονομίας είναι βέβαιο ότι έχουμε σημάδια ανάκαμψης, αλλά για να φτάσουν τα 
αποτελέσματα αυτών των θετικών εξελίξεων της οικονομίας στην τσέπη του πολίτη, που αυτό είναι το ζητούμενο, 
θα χρειαστεί ακόμα μεγάλη προσπάθεια και χρόνος.  Οι αριθμοί και οι στατιστικές έχουν τη σημασία τους, αλλά 
πρωτίστως σημαντικότερο είναι πώς λειτουργεί η πραγματική αγορά και πόσο δύσκολα ζει σήμερα ο Κύπριος 
πολίτης.  Δεν πρέπει επίσης να διαφεύγει κανενός ότι τα όποια κέρδη έχουν προκύψει τα τελευταία χρόνια στην 
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οικονομία αυτά οφείλονται κατά κύριο λόγο στις θυσίες και στις αντοχές του λαού μας, ο οποίος είναι και ο 
πραγματικός πρωταγωνιστής της όλης προσπάθειας.   

 Σημαντικότατη ήταν επίσης και παραμένει η συμβολή, κύριε Μαυρίδη, του Δημοκρατικού Κόμματος, το 
οποίο με τη συνετή, συνεπή και πατριωτική του στάση στήριξε μέτρα, προκειμένου να διασωθεί η κυπριακή 
οικονομία, πληρώνοντας πολλές φορές και πολιτικό κόστος.   

 Ο Υπουργός Οικονομικών δήλωσε στη Βουλή ότι η οικονομία έχει επανεκκινήσει και ότι όλοι οι οικονομικοί 
δείχτες είναι με πρόσημο θετικό.  Αυτό φυσικά αποτελεί τη μισή αλήθεια.  Στην ουσία η πραγματικότητα για τον 
απλό πολίτη είναι πολύ διαφορετική και το βλέπουμε στην καθημερινότητα, όταν μεγάλο μέρος του πληθυσμού 
ζει στα όρια της φτώχιας και δεν είναι υπερβολή να ισχυριστούμε ότι, ναι μεν οι αριθμοί και οι δείχτες της 
οικονομίας ευημερούν, αλλά πολλοί συμπολίτες μας δεινοπαθούν και το κοινωνικό κράτος σε μεγάλο βαθμό είναι 
απόν. 

 Είναι γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο που το Δημοκρατικό Κόμμα έχει διεκδικήσει και έχει πετύχει στους 
φετινούς προϋπολογισμούς την αύξηση του επιδόματος των χαμηλοσυνταξιούχων κατά €19 εκατομ., έχει πετύχει 
την ενίσχυση του Εθνικού Ταμείου Αλληλεγγύης με επιπρόσθετη συνεισφορά €20 εκατομ.  Έχουμε πετύχει την 
αύξηση της επιδότησης του πετρελαίου θέρμανσης στις ορεινές περιοχές και επίσης την αύξηση κατά 50% του 
κονδυλίου για το στεγαστικό σχέδιο αναζωογόνησης ορεινών και ακριτικών περιοχών, ανεβάζοντάς το στα €4,6 
εκατομ.  Έχουμε επίσης πετύχει και τη δέσμευση της εκτελεστικής εξουσίας, κύριε Αβέρωφ, για διεύρυνση των 
κριτηρίων όσον αφορά τα σχέδια που έχω αναφέρει, ούτως ώστε να καλυφθούν περισσότερες κοινότητες και 
πολίτες αυτού του τόπου. 

 Πρέπει εδώ να πούμε ότι δυστυχώς κάποιοι… 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

(Αστειευόμενος) 

 Εγώ είμαι ο μόνος ακριβώς που σας ακούω όλους! 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 …αυτή την υπεύθυνη στάση του Δημοκρατικού Κόμματος τη διαστρεβλώνουν και παραπληροφορούν.  
Κάποιοι δε έχουν δηλώσει ότι το Δημοκρατικό Κόμμα υποτάσσεται στην εκάστοτε εκτελεστική εξουσία.  Μέγα 
σφάλμα και μεγάλη διαστρέβλωση.  Κάποιοι θέλουν να ξεχνούν, αλλά οι πολίτες δεν ξεχνούν φυσικά ούτε τη 
διακυβέρνηση Σπύρου Κυπριανού ούτε τη διακυβέρνηση Τάσσου Παπαδόπουλου.  Όταν το Δημοκρατικό Κόμμα 
ήταν στην εξουσία, αγαπητοί φίλοι, και η οικονομία ευημερούσε και ο τόπος και οι πολίτες πήγαιναν πολύ καλά 
και οι θεσμοί λειτουργούσαν άψογα.  Δυστυχώς όμως, κάποιοι οι οποίοι μονίμως λαϊκίζουν και δημαγωγούν 
θέλουν να διαστρεβλώνουν τα πράγματα.   

 Εμείς στέλνουμε ένα ξεκάθαρο μήνυμα, ότι ως Δημοκρατικό Κόμμα θα συνεχίσουμε πατριωτικά, σταθερά, 
αταλάντευτα να στηρίζουμε αυτό τον τόπο, με μόνη πυξίδα μας το συμφέρον του τόπου και του πολίτη. 

 Οι πολίτες σήμερα έχουν, αγαπητοί φίλοι, να αντιμετωπίσουν σοβαρά προβλήματα, όπως τα κόκκινα 
δάνεια και τις εκποιήσεις, που απειλούν δυστυχώς ακόμη και την πρώτη κατοικία και την επαγγελματική στέγη.  
Εμείς αναμέναμε ένα κράτος με περισσότερο ανθρώπινο πρόσωπο, ένα κράτος κοντά στον πολίτη και τα 
καθημερινά του προβλήματα.  Αντί αυτού, βλέπουμε τους συνταξιούχους μας να ζουν μέσα σε συνθήκες φτώχιας, 
ανέχειας και εξαθλίωσης.  Πρέπει να υπάρξει, αγαπητοί φίλοι, βελτίωση των διαδικασιών παραχώρησης του 
ανεργιακού επιδόματος, καθώς και του επιδόματος ασθενείας, ούτως ώστε οι δικαιούχοι να παίρνουν τη βοήθεια 
που δικαιούνται, την ώρα που την έχουν πραγματικά ανάγκη. 

 Βλέπουμε την ανεργία δυστυχώς να βρίσκεται ακόμα σε υψηλά επίπεδα, ειδικότερα στους νέους 
ανθρώπους και στους νέους επιστήμονες.  Σοβαρότατο επίσης πρόβλημα έχουμε και με την υπογεννητικότητα.  
Υπέρτατη ευθύνη κάθε ευρωπαϊκής κοινωνίας είναι η θωράκιση της μητρότητας.  Δυστυχώς, στην ευρωπαϊκή 
Κύπρο με τα τόσα προβλήματα υπογεννητικότητας και δημογραφικής υποχώρησης του κυπριακού ελληνισμού 
με την ανοχή και του κράτους μερίδα εργοδοτών θεωρούν τη μητρότητα σοβαρό κόστος για τις επιχειρήσεις τους 
και δε διστάζουν να απολύουν έγκυες γυναίκες.  Εμείς ως Δημοκρατικό Κόμμα θεωρούμε ότι είναι εθνική επιταγή 
η στήριξη και η ενθάρρυνση της μητρότητας από το ίδιο το κράτος με πρακτικά μέτρα.   

 Δυστυχώς, αγαπητοί φίλοι, το κράτος έχει επίσης αποτύχει να εκτιμήσει έγκαιρα τον κίνδυνο από τις 
συνεχώς αυξανόμενες μεταναστευτικές ροές και δεν έχει πάρει έγκαιρα τα κατάλληλα διορθωτικά μέτρα, με 
αποτέλεσμα η Κύπρος να δέχεται αναλογικά τον υψηλότερο πληθυσμό από μετανάστες και πρόσφυγες από τις 
άλλες ευρωπαϊκές χώρες.  Αυτό έχει ως συνέπεια να αντιμετωπίζουμε σοβαρά προβλήματα οικονομικής και 
κοινωνικής υφής, καθώς επίσης προβλήματα ασφάλειας και αλλοίωσης της δημογραφικής σύνθεσης του 
πληθυσμού μας. 

 Στον τομέα της προσφυγικής πολιτικής δυστυχώς η κυβέρνηση εξακολουθεί να παραμένει στις 
βαρύγδουπες διακηρύξεις και εξαγγελίες υπέρ των προσφύγων.  Η πραγματικότητα εξακολουθεί όμως να είναι 
πολύ διαφορετική.  Συγκεκριμένα, η στεγαστική προσφυγική πολιτική εξαντλείται σχεδόν αποκλειστικά και μόνο 
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στη διαχείριση των τουρκοκυπριακών κατοικιών, με αποτέλεσμα μεγάλος αριθμός δικαιούχων εκτοπισμένων 
οικογενειών να παραμένουν χωρίς στέγη. 

 Σημειώνουμε επίσης στους υπό συζήτηση προϋπολογισμούς την έλλειψη επαρκών δαπανών για τους 
σημαντικότατους τομείς της άμυνας, της υγείας και της παιδείας.  Συγκεκριμένα, στον τομέα της υγείας οι 
πρόσφατες έρευνες από την Ευρωπαϊκή Ένωση καταδεικνύουν ότι είμαστε τελευταίοι στις δαπάνες στον τομέα 
αυτό και δεν είναι καθόλου τυχαίο το γεγονός ότι τα δημόσια νοσηλευτήρια βρίσκονται σε πλήρη κατάρρευση, 
παρ’ όλο που έπρεπε να αποτελούν τη ραχοκοκαλιά του ΓΕΣΥ.   

 Κάτι ανάλογο συμβαίνει και στον τομέα της παιδείας, αγαπητέ φίλε κύριε υπουργέ.  Και εδώ οι στατιστικές 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης μας εμφανίζουν και πάλι στην τελευταία θέση στην ποιότητα γνώσεων των μαθητών 
μας.  Και φυσικά δε φταίνε ούτε οι μαθητές ούτε οι εκπαιδευτικοί, αλλά οι στρεβλώσεις που εμφάνιζε μέχρι 
πρότινος το εκπαιδευτικό μας σύστημα, το οποίο χρήζει περαιτέρω βελτίωσης. 

 Αγαπητέ κύριε Χατζηγιάννη και κύριε υπουργέ,  

 Όλοι μιλούμε για την ανάγκη στήριξης της τεχνικής εκπαίδευσης, αλλά πώς θα το πετύχουμε αυτό, χωρίς 
να έχουμε Τεχνικές Σχολές, κύριε υπουργέ;  Τα στατιστικά λένε ότι στην Ευρωπαϊκή Ένωση ο μέσος αριθμός 
μαθητών που επιλέγουν την τεχνική εκπαίδευση ανέρχεται στο 49,3%.  Στην Κύπρο βρισκόμαστε μόλις στο 
18,5%, κύριε υπουργέ.  Στην Πάφο τα τελευταία δέκα χρόνια το ποσοστό αυτών από το 19% έχει ανέλθει στο 
36,7%, κύριε υπουργέ, παρ’ όλο που ο μέσος όρος σε όλη την Κύπρο βρίσκεται πολύ χαμηλά, στο 18%.  Στην 
Πάφο βρίσκεται στο 36,7%, παρ’ όλο ότι έχουμε μόνο μία Τεχνική Σχολή, κύριε υπουργέ.  Και να μου επιτρέψετε 
να κάνω τις συγκρίσεις.  Υπάρχουν τρεις Τεχνικές Σχολές στη Λευκωσία, τρεις στην περιοχή της Λάρνακας, τρεις 
στη Λεμεσό, μία στην Πάφο.  Μία και έχει κορεστεί, κύριε υπουργέ, και πολλοί μαθητές υποχρεώνονται να 
συνεχίσουν την εκπαίδευση στα λύκεια. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

(Αστειευόμενος) 

 Και μία στο κρατίδιο της Πόλης! 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Διορθώνει ο κ. Αβέρωφ:  «Στην Πάφο έχουμε ενάμισι.  Μία στην Πάφο και μισή στην Πόλη Χρυσοχούς»! 

(Γέλια) 

 …Με αποτέλεσμα, κύριε υπουργέ, μαθητές που ενδιαφέρονται να συνεχίσουν τη φοίτηση σε Τεχνική 
Σχολή να μην μπορούν, γιατί δεν υπάρχουν οι εγκαταστάσεις.   

 Ο πρώην Υπουργός Οικονομικών, κύριε Αβέρωφ, είπε ότι έχει αφήσει στον νυν Υπουργό Οικονομικών 
πρωτόγνωρα πλεονάσματα.  Ε, δε γίνεται να αφήνουμε πρωτόγνωρα πλεονάσματα, κύριε Δημητρίου, αλλά να 
μην έχουμε λεφτά για ένα σχολείο.  Επιβάλλεται η ανέγερση, η δημιουργία νέας Τεχνικής Σχολής στην Πάφο, 
κύριε Υπουργέ. 

 Παρ’ όλο ότι έχουμε βγει από τα μνημόνια και έχουμε απαλλαγεί από την τρόικα, στο όνομα μνημονιακών 
δεσμεύσεων βλέπουμε να επιχειρείται ξεπούλημα δημόσιας περιουσίας και ειδικότερα κερδοφόρων ημικρατικών 
οργανισμών, όπως η Cyta και η ΑΗΚ.  Εμείς ως Δημοκρατικό Κόμμα στέλνουμε για ακόμη μια φορά το ξεκάθαρο 
μήνυμα ότι είμαστε υπέρ του εκσυγχρονισμού και της αναβάθμισης των δημόσιων οργανισμών, αλλά σε καμία 
περίπτωση δε θα συγκατανεύσουμε στο ξεπούλημα δημόσιου πλούτου και δημόσιας περιουσίας.   

 Ως Δημοκρατικό Κόμμα μάς ανησυχεί επίσης η έλλειψη αποτελεσματικών μέτρων για στήριξη του 
γεωργικού τομέα της πατρίδας μας, όπως είναι η δημιουργία και τήρηση μητρώου γεωργών, καθώς και η ρύθμιση 
της εμπορίας γεωργικών προϊόντων.  Σημειώνω επίσης την έλλειψη κινήτρων για ενθάρρυνση νεαρών 
ζευγαριών, νεαρών ατόμων να ασχοληθούν με τη γεωργία.  Μας ανησυχεί επίσης η απώλεια του εμπορικού 
σήματος για το χαλλούμι στη βρετανική αγορά και ο τρόπος που το χειρίστηκε η εκτελεστική εξουσία.  Δυστυχώς, 
ο γεωργικός τομέας έχει αφεθεί από την παρούσα διακυβέρνηση στον αυτόματο πιλότο, με αποτέλεσμα 
συγκεκριμένοι τομείς, όπως η αμπελοκαλλιέργεια και άλλοι οι οποίοι στο παρελθόν στήριξαν την οικονομία του 
τόπου και παρείχαν ικανοποιητικό εισόδημα στους κατοίκους της υπαίθρου μας και ειδικότερα στις επαρχίες 
Λεμεσού και Πάφου, να κινδυνεύουν σήμερα με πλήρη κατάρρευση. 

 Θέλουμε παράλληλα να σημειώσουμε και την ανάγκη επαναφοράς του θεσμού της μεμονωμένης 
κατοικίας ως κοινωνικό μέτρο με τη δήλωση πολιτικής, κάτι που θα λειτουργήσει θετικά προς την κατεύθυνση 
στήριξης της υπαίθρου και των μικροϊδιοκτητών.  Θέλω να πω ότι ήταν ένας θεσμός, ένα μέτρο το οποίο 
αντιμετώπιζε όλους τους πολίτες ισομερώς και δίκαια είτε αυτοί ήταν μεγαλογαιοκτήμονες είτε ήταν 
μικροϊδιοκτήτες.  Δυστυχώς, επί της διακυβέρνησης Χριστόφια και επί υπουργίας Συλικιώτη και Ελένης Μαύρου 
αυτό τερματίστηκε και δυστυχώς επαναβεβαιώθηκε αυτός ο τερματισμός και επί υπουργίας Χάσικου.  Και, παρ’ 
όλο ότι αυτό το θέμα είναι γραμμένο στην επιτροπή Εσωτερικών εδώ και τρία χρόνια και υπήρχε δέσμευση από 
τον πρώην Υπουργό Εσωτερικών κ. Χάσικο ότι θα άρχιζε διαβούλευση με όλους τους εμπλεκομένους, για να 
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αρθούν αυτές οι αδικίες, δυστυχώς δεν έχει γίνει οτιδήποτε.  Και πρέπει να πω εδώ, αγαπητέ κύριε Φακοντή, 
παρ’ όλες τις προσπάθειές μας να επανέλθει ξανά στην επιφάνεια το θέμα στην επιτροπή Εσωτερικών, δυστυχώς 
η κ. Μαύρου δεν έχει ακόμα ανάψει το πράσινο φως και αναμένουμε και περιμένουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Πιττοκοπίτη, πρέπει να ολοκληρώσετε. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 E, άσ’ τον να μιλήσει! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εάν του διάς χρόνο… 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Καλά, τόσοι νομάτοι, πρέπει να πκιάσεις ʼπού μένα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έλα, κύριε Πιττοκοπίτη. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Με την ευκαιρία της συζήτησης των προϋπολογισμών του κράτους, θα ήθελα να μεταφέρω προς την 
εκτελεστική εξουσία τη δυσαρέσκεια, απογοήτευση και αγανάκτηση των συνεπαρχιωτών μου για τον τρόπο με 
τον οποίο συνεχίζει να αντιμετωπίζεται η επαρχία μου.  Πρέπει να πούμε ότι σημαντικότατα έργα υποδομής που 
έπρεπε να εκτελεστούν εδώ και δεκαετίες δυστυχώς παραμένουν εκεί, υποσχέσεις και δεσμεύσεις χωρίς 
οτιδήποτε το ουσιαστικό, με εξαίρεση τον δρόμο Πάφου-Πόλης, που έχει ξεκινήσει διαδικασία, και ευχόμαστε να 
μην υπάρξει οποιαδήποτε εμπλοκή, επιπλοκή, με εφέσεις κ.λπ.  

 Πρέπει επίσης να πω για τον δρόμο αεροδρομίου-Κάτω Πάφου-Κόλπου των Κοραλλιών.  Να πω γι’ αυτή 
την περιβόητη μαρίνα στα Πότιμα.  Να πούμε για τα αγκυροβόλια στο Λατσί και στην Κάτω Πάφο.  Να πούμε για 
το φράγμα στην Επισκοπή, που χρονολογείται από το 1992.  Να πούμε για τη μεταφορά του ΑΞΙΚ και άλλης 
ανώτατης δημόσιας σχολής στην Πάφο.  Να πούμε και για το θέμα του Ακάμα, φίλε Φακοντή -και ο φίλος 
Κέττηρος το ανέφερε εδώ- ότι, ναι, επιβάλλεται να υπάρξει προστασία του Ακάμα και του φυσικού περιβάλλοντος, 
αλλά ο φίλος Νίκος δε βρήκε να μας πει και μία λέξη για τις κοινότητες του Ακάμα, που εδώ και τριάντα χρόνια 
είναι στο περιθώριο και ερημώνονται και γίνονται γηροκομεία.  Και να πούμε επίσης, φίλε Φακοντή, για να το 
μεταφέρεις στο φίλο τον Λουκαΐδη… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Πιττοκοπίτη, επειδή δε θέλω να έχω πρόβλημα με… 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 … ενώ ως κράτος είμαστε υποχρεωμένοι να εντάξουμε το 15% της επικράτειας στο Natura, εμείς, η 
Κύπρος, εντάξαμε το 29% και από αυτό το 29%, κύριε Φακοντή, το γνωρίζεις, το 50% έχει μπει στην Πάφο.  Να 
το γνωρίζει ο κ. Λουκαΐδης αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Τελειώνω, ευχαριστώ. 

 Καλές γιορτές! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καλές γιορτές, κύριε Πιττοκοπίτη, ευχαριστώ πάρα πολύ! 

 Ο κ. Αδάμου.   

 Έχετε τον λόγο, κύριε Αδάμου. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, διαδικαστικό ζήτημα προς εσάς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 
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ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει μια επιείκεια από μέρους σας παραβίασης του κανονισμού με προσωπικές 
αναφορές σε ονόματα, που δεν το επιτρέπει ο κανονισμός.  Αλλά να καταγράψω ότι έχουν γίνει αναφορές σε 
ονόματα έξι μελών της κοινοβουλευτικής μας ομάδας σε μια ομιλία και αυτό το πράγμα πρέπει να προσεχθεί.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία! 

 Επ’ ευκαιρία της διαδικαστικής παρέμβασης του κ. Δαμιανού, όταν μιλάτε, δεν είναι σωστό να αναφέρεστε 
σε ονόματα.  Θα δώσετε την απάντηση δηλαδή, χωρίς να πείτε «κύριε τάδε ή συνάδελφε τάδε» κ.λπ.   

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Πολύ σωστά, εκτός αν είσαι βουλευτής του ΑΚΕΛ και μπορείς να κάνεις συνέχεια αναφορά στον πρόεδρο 
του Δημοκρατικού Συναγερμού! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, ούτε αυτό γίνεται!  Εγώ θεωρώ την παρέμβαση και του κ. Νεοφύτου επιβεβαίωση για το ότι δεν είναι 
σωστό να γίνεται αυτό το πράγμα.  Άρα, έχετέ το υπόψη σας, μπορεί να υπάρχουν και νέοι βουλευτές που να 
μην το ξέρουν, μπορεί να μην το τόνισα αρκετά εγώ, μπορεί να μην το σταμάτησα, εν πάση περιπτώσει, δεν 
πρέπει να γίνεται. 

 Ο κ. Αδάμου έχει τον λόγο τώρα. 

ΑΔΑΜΟΣ ΑΔΑΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Αυτά που θα ακούσετε από εμένα ως πρόεδρο της επιτροπής Περιβάλλοντος δε θέλω να τα εκλάβετε ότι 
είναι αντιπολίτευση που σας κάνω.  Σας λέω ακριβώς τις πραγματικότητες, τις οποίες γνωρίζουν και αρκετοί 
συνάδελφοι από εσάς και νομίζω να λάβετε εκείνα τα μέτρα που χρειάζονται, προκειμένου να αντιμετωπίσουμε 
σωστά τα προβλήματα του περιβάλλοντος που έχουμε στον τόπο μας, που μοιάζουν τόσο υποβαθμισμένες οι 
δράσεις μας. 

 Θέλω να ξεκινήσω τη σημερινή μου ομιλία, για να δείτε τώρα με αυτά που θα σας πω ότι δεν είναι εγώ 
που τα λαλώ, είναι άλλοι που τα λέγουν, επικαλούμενος τα πρόσφατα δημοσιεύματα που αφορούν το περιβάλλον 
και μιλούν από μόνα τους.  «Στο εδώλιο η Κύπρος για το περιβάλλον», «Η λεηλασία του περιβάλλοντος», 
«Πράσινες παραβάσεις».  Η Κυπριακή Δημοκρατία είναι αντιμέτωπη με επιπτώσεις από την Κομισιόν και ο 
λόγος;  Οι δεκάδες υποθέσεις παράβασης της νομοθεσίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τη διατήρηση της φύσης.  
Υπάρχει αδυναμία δέουσας εκτίμησης επιπτώσεων για δεκάδες έργα.  Οι προειδοποιητικές επιστολές από την 
Κομισιόν αναφέρονται στην αποτυχία της Κύπρου κατά τρόπο γενικευμένο και συστηματικό, να προστατεύσει 
τις περιοχές που εμπίπτουν στο δίκτυο «Natura», αλλά και την αδυναμία της να προστατεύσει τη βιοποικιλότητά 
της.  Αδειοδοτούνται δε αναπτύξεις, χωρίς να έχουν εξακριβωθεί από πριν οι πιθανές επιπτώσεις στο 
περιβάλλον.  Αυτά τα πράγματα που συμβαίνουν είναι από μόνα τους προσβλητικά και δεν τα λέω εγώ, τα λέει 
η Κομισιόν. 

 Έχουν γίνει βελτιώσεις στον τομέα του περιβάλλοντος, στις πολιτικές για το περιβάλλον.  Αυτό πρέπει να 
το σημειώσουμε.  Όμως είμαστε πάρα πάρα πολύ πίσω.  Είμαι σίγουρος πως όσοι έχετε μετροφυλλήσει τις 
σελίδες για τον προϋπολογισμό του Τμήματος Περιβάλλοντος θα διαπιστώσετε πως περνά σχεδόν 
απαρατήρητος.  Πέρα από τα πενιχρά κονδύλια που διατίθενται, είναι ένας προϋπολογισμός αντιπεριβαλλοντικός 
και αντιαναπτυξιακός.  Εκτός από έρευνες και μελέτες, δεν υπάρχει τίποτε άλλο.  Ανατρέξετε στο άρθρο με τα 
κατασκευαστικά έργα.  Το κονδύλι είναι μηδενισμένο.  «Σα να είχαν ποτέ τελειωμό τα πάθη και οι καημοί του 
κόσμου», όπως στοχάστηκε ο Παπαδιαμάντης στο «Μοιρολόγι της φώκιας», και ο τίτλος αυτός ταιριάζει απόλυτα 
σε ό,τι χαρακτηρίζει τη σημασία που δίνεται στο περιβάλλον.   

 Βλέπεις, κύριε Περδίκη, έχω πάρει τη μέθοδό σου να αναφέρω και ορισμένους στίχους, για να ωραιοποιώ 
και την ομιλία, να την κάμνω πιο όμορφη! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Είσαι πάντα πρωτοπόρος! 
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ΑΔΑΜΟΣ ΑΔΑΜΟΥ: 

 Σύμφωνα λοιπόν με τα στρατηγικά σχέδια της κυβέρνησης για το περιβάλλον.  Προτεραιότητα είναι η 
προστασία των οικοτόπων.  Παρουσιάστηκε και προχθές.  Τον Ακάμα όμως τι τον κάναμε;  Τον κάψαμε!  Η 
βιοποικιλότητά του χάνεται.  Τα Natura καταπατήθηκαν.  Οι επιτήδειοι για την εξυπηρέτηση συμφερόντων τους 
τον έχουν καταστρέψει κακόβουλα και ανελέητα.  Ποια μέτρα έχουμε λάβει, για να τον προστατεύσουμε;  Η 
μεταφορά κονδυλίου, ειδικά για το σχέδιο του Ακάμα, και η διεξαγωγή μιας πραγματικής έρευνας, με κατάληξη 
σε διαχειριστικά σχέδια των περιοχών που να απαντούν, παρακαλώ, και στις ανησυχίες των κατοίκων 
κοινοτήτων της περιοχής οι οποίοι ήρθαν, κύριε Πιττοκοπίτη, ήσασταν παρών, στην επιτροπή Περιβάλλοντος και 
μας έθεσαν τα προβλήματά τους.  Πώς τους βοηθούμε αυτούς τους ανθρώπους με παράλληλη προστασία του 
Ακάμα;  Πότε το κάναμε αυτό το πράγμα; 

 Διαχείριση των αποβλήτων.  Δίνεται ελάχιστο κονδύλι για την ολοκλήρωση του σχεδιασμού.  Τα πρόστιμα 
που μας απειλούν από την Ευρωπαϊκή Ένωση είναι πολύ μεγαλύτερα και η μεταφορά κονδυλίου για το σκοπό 
αυτό, κατά τη γνώμη μου, είναι μία αδήριτη ανάγκη. 

 Το θέμα, αγαπητοί φίλοι, δεν είναι μόνο να επενδύουμε σε μελέτες.  Και, ακόμα και αν επενδύσουμε σε 
αυτές, τι όφελος εισπράξαμε, όταν τα αποτελέσματα αυτών δεν προχωρούν σε έργα;  Ακόμα και στο πολύ 
σημαντικό κομμάτι της κλιματικής δράσης, το ποσό όλο δίδεται για την απογραφή των εκπομπών αερίων του 
θερμοκηπίου, χωρίς να προβλέπεται πρόνοια για δράσεις μείωσης των εκπομπών.   

 Η παγκόσμια κινητοποίηση για την κλιματική αλλαγή λαμβάνει όλο και περισσότερες διαστάσεις σε όλα 
τα μήκη και πλάτη του πλανήτη.  Η φωνή των πολιτών πια σε όλο τον πλανήτη ελπίζουμε ότι θα εισακουστεί απ’ 
αυτούς που ρυπαίνουν συστηματικά τον πλανήτη και που αρνούνται πεισματικά να λάβουν μέτρα.  Οι 
ανακοινώσεις έντεκα χιλιάδων επιστημόνων παγκόσμια κρούουν τον κώδωνα του κινδύνου. 

 Επόμενο τραγελαφικό παράδειγμα ο περί Σκύλων Νόμος.  Πόσο ακόμη πρέπει να περιμένουμε για την 
κατάθεση του νομοσχεδίου στη Βουλή;  Δώσαμε αλλεπάλληλες ευκαιρίες, για να βρουν οι υπηρεσίες και οι 
εμπλεκόμενοι κοινές συνιστώσες.  Κατατέθηκε μόλις πριν από κάποιες εβδομάδες ένα τροποποιητικό 
νομοσχέδιο που αναφέρεται σε κάποια βασικά ζητήματα, αλλά και πάλι απέχει πολύ από το να λυθεί οριστικά το 
πρόβλημα της προστασίας και ευημερίας των ζώων.  Εκτιθέμεθα απέναντι στον κόσμο που υποφέρει και στα 
ζώα που ζητούν το έλεός μας.  Επιπλέον, μας είχε ειπωθεί ότι θα αυξηθεί και το κονδύλι για τα καταφύγια των 
ζώων, πράγμα για το οποίο πιέσαμε και με επιστολές μας ως επιτροπή Περιβάλλοντος προς την εκτελεστική 
εξουσία.  Δεν είδαμε κανένα επιπλέον κονδύλι επί τούτου.   

 Συνεχίζω στο σημείο αυτό με τα χοιροστάσια και τις κτηνοτροφικές μονάδες.  Λυπάμαι, αλλά αυτό που 
βλέπω είναι απουσία πολιτικής και στρατηγικού σχεδιασμού, σωστής χωροθέτησης των κτηνοτροφικών 
μονάδων παγκύπρια.  Πρόβλημα διαχρονικό με συνεχιζόμενες αδειοδοτήσεις κτηνοτροφικών υποστατικών σε 
περιοχές που εδώ και χρόνια λειτουργούν χωρίς άδειες και με σοβαρές επιπτώσεις στην υγεία και στο 
περιβάλλον.  Δεν είδαμε να διατίθεται κονδύλι αποζημίωσης και μετακίνησης των παράνομων υποστατικών. 

 Θα ήθελα ακόμη να ακούσω πώς απαντά το κράτος στην κραυγή αγωνίας των κατοίκων περιοχών που 
υποφέρουν από την περιβαλλοντική μόλυνση και την κακή ποιότητα του αέρα που αναπνέουν, όπως το Δάλι, οι 
γύρω περιοχές και η περιοχή Πυργών-Κόρνου-Σταυροβουνίου, ακόμα και η περιοχή της Παρεκκλησιάς;  
Αναμένουμε απαντήσεις που να απαντούν στο πρόβλημα και όχι αόριστες υποσχέσεις από την εκτελεστική 
εξουσία ότι «θα δούμε το θέμα». 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Είναι έγκλημα αυτό που γίνεται, γιατί εγκληματούμε απέναντι στην ίδια τη φύση, τη ζωή και τον άνθρωπο.  
Δεν ξέρω γιατί κάθε φορά κατά τη συζήτηση των προϋπολογισμών μάς παρουσιάζεται μια τόσο ωραιοποιημένη 
εικόνα, ενώ στην ουσία οι αριθμοί και τα έργα μιλούν από μόνα τους.  «Μάγεμα η φύσις και όνειρο στην ομορφιά 
και χάρη», έλεγε ο Σολωμός.  Πού να έβλεπε σήμερα πώς καταντήσαμε το περιβάλλον, που κάθε τι άλλο παρά 
μάγεμα θυμίζει.   

 Ακόμα και στις ομοσπονδίες περιβαλλοντικών οργανώσεων, που κάνουν μεγάλο αγώνα για να σώσουν 
το περιβάλλον, δίνουμε, παρακαλώ, κονδύλι €10.000.  Σε τι και πώς θα το αξιοποιήσουν;  Και έχουμε 
επανειλημμένα ζητήσει την αύξηση του κονδυλίου για την Ομοσπονδία Περιβαλλοντικών Οργανώσεων από την 
εποχή που υπουργός ήταν ο κ. Κουγιάλης.  Μέχρι σήμερα φωνή βοώντος εν τη ερήμω!   

 Χρονίζοντα θέματα είναι το θέμα των πράσινων σημείων με πολλά προβλήματα λειτουργίας, αλλά και το 
θέμα των γηπέδων γκολφ, για τα οποία και εδώ προσπάθησαν να διασκεδάσουν τις προειδοποιήσεις της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης από το 2004.  Δε θα πω περισσότερα εδώ, νομίζω τα έχουν πει οι συνάδελφοί μου 
προηγουμένως. 

 Επιπλέον, ό,τι πιο πρόσφατο και πολυσυζητημένο το θέμα των πλαστικών σακούλων.  Σε πρόσφατη 
επικοινωνία μου με τον διευθυντή του Τμήματος Περιβάλλοντος μου αναφέρθηκε ότι το Υπουργείο Οικονομικών 
αρνήθηκε ακόμη μία φορά τη δημιουργία ειδικού πράσινου ταμείου που θα πηγαίνουν τα χρήματα που 
μαζεύονται από τις χρεώσεις της πλαστικής σακούλας και όχι μόνο.  Άρα, εύλογο το ερώτημα:  Πού πάνε αυτά 
τα χρήματα;  Σας ενημερώνω ότι θα καταθέσουμε πρόταση νόμου για πλήρη κατάργησή της σε συνεργασία με 



853 
 

το Τμήμα Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, για να τεθεί 
επιτέλους ένα τέρμα στην αισχροκέρδεια που παρατηρείται, γιατί περί αυτού πρόκειται.   

 Πρόσφατο επίσης περιστατικό, που μου προκάλεσε πραγματικά απογοήτευση, ήταν η απουσία τόσο του 
Υπουργείου Εσωτερικών όσο και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, αλλά και του Υπουργείου Γεωργίας, 
παρά την πρόσκληση στην επιτροπή Περιβάλλοντος, για το θέμα της εφαρμογής της οδηγίας για τα αστικά 
λύματα.  Συζήτηση ενός τόσο σοβαρού θέματος, για το οποίο η Κυπριακή Δημοκρατία έχει απειληθεί με πρόστιμα 
και κρίνω επιεικώς αδικαιολόγητη την απουσία από την επιτροπή των εκτελεστικών παραγόντων.  Ποια μέτρα 
λαμβάνει το κράτος για τον σκοπό αυτό και πώς έχουμε δικαιολογηθεί στην Ευρωπαϊκή Ένωση για την καταδίκη; 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Δε θέλω να είμαι επικριτικός και απαισιόδοξος, είμαι φύσει αισιόδοξος άνθρωπος και δε μου μένει άλλη 
επιλογή.  Θέλω να ρωτήσω ποιο τελικά είναι το όραμά μας για το περιβάλλον;  Επιτρέπεται να μη διατίθενται 
κονδύλια για αναπτυξιακά έργα;  Υπάρχουν τόσα πολλά και επείγοντα που πρέπει να γίνουν.  Όταν 
οραματιζόμαστε μια πράσινη ανάπτυξη, σε τι ακριβώς αναφερόμαστε;  Τα πάντα θυσιάζονται στον βωμό της 
οικονομικής ανάπτυξης.  Δε λέω να μην υπάρχει οικονομική ανάπτυξη.  Να μην παρεξηγούμαστε.  Σωστή 
οικονομική ανάπτυξη, με τον σωστό τρόπο, με σεβασμό στην προστασία του περιβάλλοντος και στην υγεία των 
πολιτών.  Μόνο έτσι.  Αν καταφέρουμε να τα συνδυάσουμε και να τα παντρέψουμε αυτά τα δύο, θα έχουμε και 
σωστή ανάπτυξη και προστασία του περιβάλλοντος από την άλλη. 

 Σα γιατρός πρέπει να πω και δυο λόγια για την υγεία.  Είναι τεράστιες οι ανάγκες και πολλά τα εμπόδια.  
Η ελπίδα ότι θα ξεπεραστούν όλα με την αυτονόμηση στο ΓΕΣΥ φαντάζει ως μονόδρομος.  Η φυγή των γιατρών 
και νοσηλευτών συνεχίζεται.  Τα αναλώσιμα και άλλα υλικά είναι εξαφανισμένα.  Νομίζω δε θέλω να φτάσουμε 
στο σημείο να λέμε πια ότι εξαιτίας αυτών θα χαθούν ανθρώπινες ζωές.  Το απεύχομαι, δεν το εύχομαι, βασίζομαι 
στον «πατριωτισμό» εκείνων που μένουν και δουλεύουν στα νοσοκομεία, γιατί έχουν αποδείξει πλειστάκις ότι 
βάζουν πάνω απ’ όλα τον άνθρωπο και την υγεία του και όχι τις προσωπικές τους διεκδικήσεις.  Το έχουν 
αποδείξει πολλές φορές. 

 ΓΕΣΥ δυστυχώς δε θα μπορεί να εφαρμοστεί με όλες αυτές τις τεράστιες ελλείψεις σε προσωπικό, σε 
χρήματα, σε εξοπλισμό.  Πώς θα ανταποκριθούμε στις ανάγκες της κοινωνίας και των αρρώστων που 
υποφέρουν;  Το ΓΕΣΥ πρέπει να πετύχει.  Το έχει ανάγκη ο τόπος και ο πολίτης.  Κατέρρευσε το ΓΕΣΥ, κύριε 
Αβέρωφ Νεοφύτου, οικονομικά, κατάρρευσε η οικονομία!  Τελεία και παύλα!  Γι’ αυτό τον λόγο πρέπει το σύστημα 
να πετύχει.  Και ελπίζω ότι θα ευοδωθούν οι συζητήσεις μεταξύ του ΟΑΥ, του Υπουργείου Υγείας και του ΠΑΣΙΝ 
για την είσοδο των ιδιωτικών νοσηλευτηρίων στο σύστημα.   

 Και θα εκφράσω και μια προσωπική γνώμη σε κάτι που είπε ο κ. Νεοφύτου χθες για τις αμοιβές και πώς 
προσφέρονται.  Συμφωνώ, κύριε Νεοφύτου, μαζί σας.  Ήταν λάθος από την αρχή και, αν συνεχίσουμε έτσι, θα 
το τινάξουμε στον αέρα με μαθηματική ακρίβεια.  Και δεν πρέπει τέτοιο σύστημα να τιναχθεί στον αέρα.  Είναι 
ό,τι πιο καλό για τους πολίτες, για τη δημοκρατία, για την υγεία του κόσμου.  Πρέπει όλα αυτά να τα ξαναδούμε 
από την αρχή με θετικό πνεύμα, με συναίνεση, να φτάσουμε σε ένα αποτέλεσμα το οποίο θα εξυπηρετεί πρώτα 
τον άρρωστο και μετά οποιοδήποτε άλλον. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Αν μου επιτρέπει ο κ. Αδάμου… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αν σας επιτρέπει, βεβαίως. 

 Έχει και το καλό να κάνεις αναφορά σε πρόσωπα τελικά. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Αυτές είναι οι ευκαιρίες και μέσα από τη συζήτηση των προϋπολογισμών, πέρα από τις αψιμαχίες, τα 
χτυπήματα, να βρίσκουμε, εκεί που συμφωνούμε, και συναινέσεις.   

 Αν πράγματι θέλουμε αυτή τη μεγαλύτερη κοινωνική κατάκτηση για τους πολίτες και τους ασθενείς, το 
ΓΕΣΥ να συνεχίσει και να προσφέρει τις υπηρεσίες, πρέπει να διορθώσουμε τις στρεβλώσεις τις οποίες όλοι τις 
γνωρίζουμε, αλλά κανείς δεν τολμά να προχωρήσει να τις διορθώσει.  Και θα είναι έγκλημα να μην 
προχωρήσουμε να διορθώσουμε αυτά που συμφωνούμε, αγαπητέ συνάδελφε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία!  Ένα λεπτό, να μιλήσω και μια φορά εγώ, νομίζω.  Πριν από τα Χριστούγεννα θα καλέσω σύσκεψη 
εκπροσώπων ή και αρχηγών κομμάτων και εκτός Βουλής όσων ασχολήθηκαν ή πρέπει να ασχοληθούν, σίγουρα 
τον πρόεδρο της επιτροπής Υγείας και την επιτροπή, για να δούμε, να υπάρξει ένας προβληματισμός γύρω από 
την εφαρμογή του Συστήματος Υγείας και πιστεύω, πράγματι -συμφωνώ και με τον κ. Νεοφύτου και με τον κ. 
Αδάμου και με όσους μίλησαν- πως θα βάλουμε στην πράξη πιο σωστές προσεγγίσεις, για να στηριχθεί το ΓΕΣΥ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 
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 Συγγνώμη… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Γεωργίου. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ο κ. Αβέρωφ, στην επιδίωξή του να εξασφαλίζει συναινέσεις, την ίδια στιγμή ξεχνά ότι έκαναν έναν χρόνο 
να διορίσουν συμβούλιο του ΟΚΥΠΥ, ότι παραιτήθηκαν τέσσερις-πέντε αξιωματούχοι και ότι την ίδια ώρα 
κυβερνούν και η Βουλή έδωσε όλα τα εφόδια στην εκτελεστική εξουσία και δυστυχώς διαιωνίζονται τα 
προβλήματα.  Όχι τώρα να φταίει η Βουλή και τα κόμματα, γιατί η κυβέρνηση είναι ανίκανη και ανεπαρκής να 
λύσει προβλήματα που αφορούν τη δημόσια υγεία! 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Επί της διαδικασίας… 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι ο αρχηγός του κόμματός σου που μιλά, να μην τον διακόψουμε. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Εγώ θα δεχτώ την οποιαδήποτε κριτική και αναλαμβάνω όλη την ευθύνη για όλα τα προβλήματα του 
ΓΕΣΥ.  Για έναν νόμο που ψηφίσαμε όλοι και ξέρετε ότι είχα διαφορετικές απόψεις, αλλά αναλαμβάνω όλη την 
ευθύνη!  Ούτε της κυβέρνησης!  Του Συναγερμού!  Ο Συναγερμός είναι ο υπεύθυνος και προσωπικά ο πρόεδρος!  
Απ’ εκεί και πέρα, θα μείνουμε στο ποιος έχει ευθύνη;  Να τα αφήσουμε, να τουμπάρουμε και την οικονομία και 
την υγεία; 

 Πρόεδρε, συγχαρητήρια για την εξαγγελία της πρωτοβουλίας σου.  Εμείς παρόντες.  Διότι να σας πω και 
τι γίνεται;  Η κυβέρνηση λαλεί «Μα, εννά να τα αγγίξω εγώ;».  H Βουλή, οι κομματάρχες λαλούν «Εννά τα αγγίξω 
εγώ;».  Στο τέλος εννά σκάσει αυτό το πράγμα και θα την πληρώσουν ο ασθενής και ο κόσμος! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, ευχαριστώ. 

 Νομίζω να το κλείσουμε εδώ, σας παρακαλώ.  Αναλαμβάνοντας την πρωτοβουλία, δε σημαίνει ότι εμείς 
φταίμε. 

 Κύριε Αδάμου, μπορείτε να ολοκληρώσετε.  Δε θα σας βάλω χρόνο. 

 Να μη μετρά ο χρόνος του κ. Αδάμου. 

ΑΔΑΜΟΣ ΑΔΑΜΟΥ: 

 Όχι, δε θέλω χρόνο, μου έμεινε μία παράγραφος. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Φτάσαμε σε ένα δύσκολο στάδιο.  Δε θέλω να το ονομάσω τέλμα, αλλά είναι πολύ δύσκολο στάδιο.  Σε 
ένα τέλος που μόνο με σκληρή δουλειά, χρήματα και όρεξη για δουλειά μπορούμε να σώσουμε αυτό τον τόπο.  
Υπάρχει η θέληση;  Αν ναι, υπάρχει και ο τρόπος.  Διαφορετικά, θα συνεχίσουμε να κινούμαστε σε έναν αέναο 
ρυθμό χάους.  Ας ανακόψουμε αυτή την άσχημη πορεία στην οποία κινούμαστε και ας εργαστούμε σκληρά για 
τον άνθρωπο, για τη ζωή του, την ποιότητα στην υγεία και το δικαίωμα να ζει σε ένα υγιές περιβάλλον.  Για εμάς, 
για εσάς, για τα παιδιά μας.  Ο τόπος μας έχει περάσει πολλά και διαχρονικά.  Μπορεί να ανταπεξέλθει.  Αρκετά 
όμως με τα παραμύθια!  Ώρα για δουλειά!  Όλοι μαζί και ο καθένας ξεχωριστά μπορούμε να σώσουμε αυτό τον 
τόπο από την κατρακύλα.  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Θέλω να ευχηθώ στους συναδέλφους, σε εσάς και σε όλο το προσωπικό της Βουλής να έχετε υγεία και 
να περάσετε καλές γιορτές των Χριστουγέννων και του νέου έτους και ας ελπίσουμε ότι θα είναι και η χρονιά 
επιτέλους που θα λυθεί και το εθνικό μας πρόβλημα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καλές γιορτές και υγεία! 
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 Ευχαριστούμε, κύριε Αδάμου. 

 Τον λόγο τώρα έχει ο πρόεδρος της επιτροπής Υγείας, βουλευτής του Δημοκρατικού Συναγερμού Πάφου, 
ο κ. Κώστας Κωνσταντίνου. 

 Κύριε Κωνσταντίνου, έχετε τον λόγο. 

 Μέχρι να έρθει ο κ. Κωνσταντίνου, να ξαναδιευκρινίσω.  Αναλαμβάνοντας την ευθύνη για έναν 
προβληματισμό, αυτό με κανένα τρόπο δε σημαίνει ότι η Βουλή ευθύνεται για τις παραλείψεις, τα λάθη, 
οτιδήποτε.  Αντίθετα, και θα συμφωνήσω με τον κ. Γεωργίου, η Βουλή υπερέβη εαυτόν, για να γίνει το ΓΕΣΥ.   
Και κάποια κόμματα που ήταν στην αντιπολίτευση, πολλές φορές και ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, να μην το 
επαναλαμβάνω, έδειξαν υπευθυνότητα, για να είναι… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Όχι μόνο τούτο, όχι μόνον ότι δεν αναλαμβάνουμε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να μην το συνεχίσουμε όμως, κύριε Περδίκη.  Πολύ σύντομα πέστε ό,τι θέλετε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Ένα λεπτό όμως, να μη δοθεί και η εικόνα ότι θα αναλάβουμε εμείς την πρωτοβουλία για την επίλυση 
αυτών των προβλημάτων.  Εγώ χαιρετίζω την… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγώ θα αναλάβω την πρωτοβουλία, όπως το είπατε.  Να εξηγηθώ, να μην παρεξηγηθώ.  Θα αναλάβω 
την πρωτοβουλία προσωπικά εγώ, όχι εμείς, η Βουλή, εγώ προσωπικά θα κάνω μία προσπάθεια και αν 
αποτύχω, απέτυχα.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Θεωρώ ότι είναι ευθύνη της κυβέρνησης να κάνει αυτή την εργασία.  Μπορούμε, ναι, να κάνουμε τη 
συνάντηση, δεν είναι κακή ιδέα, είναι καλή ιδέα, για να δούμε αυτό που λέει ο κ. Αβέρωφ, ότι όλοι συμφωνούμε 
να το ουσιαστικοποιήσουμε, να δούμε σε τι πραγματικά συμφωνούμε και να πάμε στο επόμενο βήμα, που είναι 
να αναλάβει την ευθύνη η κυβέρνηση, για να προχωρήσει αυτή η πρωτοβουλία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μπορεί να μην πρέπει.  Μπορεί να πρέπει να αναλάβουμε εμείς και να υποδείξουμε στην κυβέρνηση τι 
θα πρέπει να γίνει.   

 Ο κ. Κωνσταντίνου έχει τον λόγο. 

ΚΩΣΤΑΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Δυστυχώς, φαίνεται ότι κάποιοι απ’ εμάς έχουμε χάσει το μέτρο και αντί να προβληματιζόμαστε, δυστυχώς 
κρίνουμε, επικρίνουμε, κατηγορούμε αλλήλους ή εκτοξεύουμε πυρά εναντίον πολιτικών μας αντιπάλων, 
παραγνωρίζοντας πρακτικές και συμπεριφορές των ίδιων των εαυτών μας, γιατί όλοι ζούμε σε μία μικρή κοινωνία 
και όλοι γνωρίζουμε πρόσωπα και πράγματα και όλοι γνωρίζουμε πρακτικές συμπεριφορές του απώτερου 
παρελθόντος, του προηγούμενου χρόνου, του σημερινού χρόνου.  Δυστυχώς, οι επικρίσεις για το ήθος, το 
επίπεδο και την αξία άλλων και όχι των εαυτών μας κρίνονται και μάλιστα στον υπέρτατο βαθμό, 
χρησιμοποιώντας φρασεολογία και ένα απύθμενο θράσος και αυτό αγγίζει κάποιους και κάποιες.  Και δεν 
προβληματιζόμαστε και συνεχίζουμε πάνω στο ίδιο μοτίβο.  Και είδαμε και εδώ απ’ αυτό το βήμα τέτοιες 
συμπεριφορές και πρακτικές για άλλους.  Έλεος επιτέλους!   Κάποιοι πρέπει να συνετιστούν και να αναλάβουν 
τις δικές τους ευθύνες, γιατί κάποιοι δεν είναι αγγελικά πλασμένοι και δεν έχουν γεννηθεί σήμερα και είναι 
αγγελικά πλασμένοι, έχουν γεννηθεί πολλά χρόνια πριν.  Και πολλοί γνωρίζουν για πρακτικές και συμπεριφορές.   

 Και όσον αφορά την απαξίωση η οποία υπάρχει προς την πολιτική, προς τη Βουλή και τους βουλευτές, 
είναι ακριβώς μέσα από τη συμπεριφορά των ιδίων, όλων κατά καιρούς, άλλων σε μεγαλύτερο και άλλων σε 
ολιγότερο βαθμό, ένεκα ευθυνοφοβίας, ένεκα έλλειψης βούλησης, ένεκα πολιτικού κόστους.  Και χαίρομαι, γιατί 
έχουν αναληφθεί κάποιες πρωτοβουλίες από μέρους σας, κύριε Πρόεδρε, ούτως ώστε επιτέλους να εκλείψουν 
κάποιες τέτοιες συμπεριφορές.  Είναι πολύ δύσκολο όμως, γιατί δε συμμορφωνόμαστε, γιατί συνεχίζουμε πάνω 
στο ίδιο μοτίβο, δυστυχώς, κάποιες ή κάποιοι από εμάς. Και όταν αγγίζουν άλλους κάποια προβλήματα ή θέματα, 
γιατί όλοι άνθρωποι είμαστε και μπορεί να υποπέσουμε σε λάθη -μιλώ γενικά- την ίδια στιγμή κάποιοι ως όρνεα, 
άρπαγες, με διάφορους τρόπους προσπαθούν να θίξουν σε μεγαλύτερο βαθμό ή να περάσουν μηνύματα 
κατασπαράσσοντας την ευκαιρία που βρήκαμε και αδράξαμε.   Θα μείνω έως εδώ και ο νοών νοήτω. 
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 Θα μπω και σε θέματα και προβλήματα που αφορούν πρώτα την Πάφο, προτού περάσω στο ΓΕΣΥ.  Να 
υπενθυμίσω, ναι, ότι για τον δρόμο Πάφου-Πόλεως, αγαπητέ συνάδελφε, φίλε Πάμπο Πιττοκοπίτη, πάρθηκε 
απόφαση από το Υπουργικό Συμβούλιο του Γλαύκου Κληρίδη στο τελευταίο χρονικό διάστημα για προώθηση, 
υλοποίηση και εφαρμογή αυτού του μεγαλεπήβολου έργου, που αφορά κοινωνικοοικονομικά καθαρά ζητήματα 
και θέματα ασφάλειας και δυστυχώς κάποιοι, οι οποίοι μετέπειτα κυβέρνησαν αυτόν τον τόπο μέχρι και 
πρόσφατα, δεν υλοποίησαν, το άφησαν στο περιθώριο.  Ήρθε η κυβέρνηση Αναστασιάδη, το Υπουργικό 
Συμβούλιο, και αποφάσισε και υλοποιείται αυτό το έργο.  Απλά, να μην ξεχνιόμαστε!  Είναι απαράδεκτο το 
γεγονός ότι ένα τμήμα του δρόμου Πάφου που συνδέει το αεροδρόμιο και επεκτείνεται μέχρι και την Πέγεια, εκεί 
όπου θα γίνει η μαρίνα…  Που ευχόμαστε, επιτέλους, και προσδοκούμε και ευελπιστούμε ότι θα υλοποιηθεί αυτό 
το έργο, παρά τις όποιες αντιθέσεις κάποιων, παρά το γεγονός ότι κάποιοι δεν ήθελαν να μοιράσουν την πίττα 
και δυστυχώς προσφυγές, αντεγκλήσεις, διάφορες διαδικασίες ενώπιον δικαστηρίων άφησαν αυτό το έργο 
μακριά από την αναγκαιότητα δημιουργίας, υλοποίησης και εφαρμογής του, έστω και αν θα έδινε και σε αυτούς 
τους ίδιους προσοδοφόρο έσοδο μέσα από την ανάπτυξη δυστυχώς, και κατ’ επέκταση θα ήταν προς όφελος 
όλων των πολιτών, όχι μόνο της Πάφου, αλλά και της οικονομίας της Κύπρου, αλλά δυστυχώς αυτά ήταν η αιτία 
ναυαγίου.  Ευελπιστούμε ότι τώρα μέσα από τη διαδικασία την οποία ανέλαβε εκ πρώτης το Υφυπουργείο 
Ναυτιλίας, θα ξεπεραστούν τα πλαίσια, τα όρια και θα έχει μια καλή πορεία.   

 Τώρα, υπάρχουν πολλά και διάφορα τα οποία αφίενται δυστυχώς στους τεχνοκράτες. Είναι απαράδεκτο 
γεγονός τεχνοκράτες να καθορίζουν την πορεία και την εξέλιξη υλοποίησης έργων και να βρίσκουν διάφορες 
αιτιάσεις και προφάσεις και να μας λένε «ξέρετε, εκεί υπάρχει φραγκολίνα, εκεί υπάρχει ο αετός, υπάρχει, ξέρω 
εγώ, το μουγιαννούι», και δεν επιτρέπουν και δεν παίρνουν αποφάσεις και αναφέρομαι στην Υπηρεσία 
Περιβάλλοντος.  Και κάποιοι οχλούν και κάποιοι κατευθύνουν, δυστυχώς, αυτή την πολιτική, για να μην έχουμε 
αίσιο πέρας σε σχεδιασμούς που χρονίζουν και έτσι δεν έχουμε δρόμο που οδηγεί στο αεροδρόμιο και προς τη 
μαρίνα, όπως είπα και προηγουμένως.  Έλεος!  Ένας δρόμος πέντε χιλιομέτρων έμεινε εκεί ξεκομμένος και είναι 
η χειρότερη εικόνα την οποία νιώθουν, αισθάνονται και βλέπουν εκείνοι που καταφθάνουν στο αεροδρόμιο 
Πάφου και οδηγούνται προς την πόλη ή αλλού ή εκείνοι που φεύγουν.  Είναι η πρώτη και τελευταία χειρίστη 
εντύπωση που μπορεί κάποιος να δει μπροστά του. 

 Ένα έργο χωρίς να είναι πολεοδομικό, ο δρόμος ο σημερινός, χωρίς φώτα, χωρίς άλλες υποδομές.  
Απαράδεκτο γεγονός!  Γιατί;  Γιατί κάποιοι τεχνοκράτες, παρά τις οδηγίες πολλών και διαφόρων είτε υπουργών 
που έχουν περάσει διαχρονικά είτε του Προέδρου της Δημοκρατίας…  Με πολύ αυστηρό ύφος προς κάποιους 
σε δύο συναντήσεις…  Ήσασταν παρών, κύριε Χαράλαμπε Πιττοκοπίτη, όπως και ο συνάδελφος ο Άντρος ο 
Φακοντής και όλοι οι βουλευτές Πάφου και άλλοι παράγοντες.  Και δυστυχώς παραμένουμε σε μία από τα ίδια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η αναφορά στο όνομα, κύριε Δαμιανού, δεν είναι εις απάντησιν ή επίθεση, είναι απλώς για επιβεβαίωση 
των… 

ΚΩΣΤΑΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Bεβαίως!  Είναι ξεκάθαρο, κύριε Πρόεδρε.  Εν πάση περιπτώσει, υπάρχουν και άλλα, αλλά θα μου 
επιτρέψετε να μπω και στα θέματα υγείας.  

 Κύριε Πρόεδρε, απ’ αυτό εδώ το βήμα επί σειρά ετών αναφερόμασταν στη μεγάλη αναγκαιότητα της 
εφαρμογής ενός Γενικού Συστήματος Υγείας που θα αντικαθιστούσε το παλαιωμένο και κορεσμένο σύστημα 
υγείας στη χώρα μας, ώστε να μπει οριστικά τέλος στην ταλαιπωρία των πολιτών και των ασθενών. 

 Μία από τις μεγαλύτερες μεταρρυθμίσεις στην ιστορία της Κυπριακής Δημοκρατίας είναι πλέον 
πραγματικότητα και αυτό πιστώνεται ασφαλώς στην κυβέρνηση Αναστασιάδη, που επέδειξε ισχυρή πολιτική 
βούληση, αποφασιστικότητα και αποτελεσματικότητα, ώστε να αποκρουστούν διάφορες πιέσεις και να 
ξεπεραστούν εμπόδια που θεωρούνταν από πολλούς ανυπέρβλητα.  Εξίσου σημαντική ήταν βέβαια και η θετική 
στάση των πολιτικών δυνάμεων, που στήριξαν και στηρίζουν τη μεγάλη αυτή προσπάθεια, γεγονός που πρέπει 
να αναγνωριστεί.  Εδώ να υπενθυμίσω ότι ψηφίσαμε, αγαπητέ συνάδελφε, φίλτατε Γιώργο Γεωργίου, τον νόμο 
για το ΓΕΣΥ και την αυτονόμηση το 2001. 

 Πέρασαν έκτοτε δεκαοχτώ ολόκληρα χρόνια.  Διαχρονικά παρήλασαν απ’ αυτό τον τόπο όλες οι 
παρατάξεις είτε ως αυτόνομες κυβερνήσεις είτε ως συγκυβερνήσεις.  Δυστυχώς, ουδέν έπραξαν.  Τουλάχιστον 
αυτή η κυβέρνηση τόλμησε!  Και, αν κρίνετε ότι σε ένα χρονικό διάστημα μικρού μεγέθους δεν έγιναν κάποια 
πράγματα, ε, στα δεκαοχτώ χρόνια κάποιοι πέρασαν, παρήλασαν και ουδέν έπραξαν και αυτό, νομίζω, θα πρέπει 
να προβληματίσει.  Τουλάχιστον γίνεται μια προσπάθεια η οποία φέρνει αποτελέσματα, παρά τα όποια 
προβλήματα παρουσιάζονται και, ναι, υπάρχουν προβλήματα και νομίζω τα ξέρετε και εσείς, όπως και εμείς, 
πολύ καλά. 

 Βρισκόμενοι πλέον στην Α΄ φάση υλοποίησης του Γενικού Συστήματος Υγείας με την εφαρμογή της 
πρωτοβάθμιας φροντίδας, πρέπει να υπογραμμίσουμε ότι το πρόσημο είναι θετικό και αυτό επιβεβαιώνεται από 
τον τρόπο που ο κυπριακός λαός έχει αγκαλιάσει το όλο εγχείρημα, αντιλαμβανόμενος ότι το ΓΕΣΥ είναι η μόνη 
προοπτική που υπάρχει για την παροχή ολοκληρωμένης φροντίδας και ποιοτικών υπηρεσιών υγείας.  
Συγκεκριμένα μέχρι σήμερα έχουν εγγραφεί στο σύστημα πέραν των 1 600 γιατρών, ενώ και η συντριπτική 
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πλειοψηφία των λοιπών παροχέων έχει ήδη ενταχθεί.  Πέραν τούτου, στον κατάλογο έχουν συμπεριληφθεί 1 150 
φάρμακα που καλύπτουν όλο το φάσμα ασθενειών, ενώ έχουν γίνει πολύ σημαντικά βήματα για την πρόσβαση 
των ασθενών στα ακτινοδιαγνωστικά κέντρα. Επιπλέον, για την καλύτερη λειτουργία του λογισμικού συστήματος 
γίνονται βελτιώσεις, αλλαγές και αναβαθμίσεις ανά τακτά χρονικά διαστήματα βάσει σχετικού πλάνου που έχει 
εκπονηθεί. 

 Σε ό,τι αφορά τα δημόσια νοσηλευτήρια έχουν προκηρυχθεί τετρακόσιες νέες θέσεις εργασίας, το κονδύλι 
για εξοπλισμό έχει τριπλασιαστεί, ενώ τέθηκαν σε εφαρμογή σχέδια κινήτρων, ώστε να αντιμετωπιστεί το 
φαινόμενο της υποστελέχωσης και της περαιτέρω φυγής γιατρών.   Πέραν τούτου μέσα στο 2018- 2019 ο θεσμός 
της κατ’ οίκον φροντίδας έχει καταγράψει δεκάδες χιλιάδες επισκέψεις σε ολόκληρη την Κύπρο.  Η Επιτροπή 
Ονομαστικών Αιτημάτων έχει εγκρίνει τη χορήγηση φαρμάκων με συνολικό κόστος €25 εκατομ., ενώ δεκαπέντε 
φαρμακεία έχουν μείνει ανοιχτά για την καλύτερη εξυπηρέτηση των απομακρυσμένων περιοχών.  Όλα αυτά τα 
μέτρα αποδεικνύουν την ξεκάθαρη πρόθεση της κυβέρνησης και του Υπουργού Υγείας να προστατεύσει τις 
ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού και τους συνανθρώπους μας που έχουν άμεση ανάγκη. 

 Βεβαίως κατά την εφαρμογή μιας τόσο περίπλοκης μεταρρύθμισης δε θα μπορούσαν να εκλείψουν τα 
προβλήματα, τα κενά και οι αδυναμίες, με δεδομένο ότι υπάρχει και η ανάγκη εξοικείωσης με ένα εντελώς νέο 
περιβάλλον. Αυτά τα προβλήματα, αυτά τα κενά, έστω και κάποιες παραλείψεις, προβλήματα τα οποία 
συναντούμε καθημερινά και έρχονται και ως επιτροπή κοντά μας -έχει αναφερθεί σε αυτά και ο πρόεδρος του 
κόμματος χθες μέσα από τη δική του κατάθεση και ομιλία- θα πρέπει όλοι, αναλαμβάνοντας ευθύνες, όλοι 
ανεξαίρετα, να δούμε πώς και με ποιους τρόπους βελτιώνονται όλα αυτά τα ζητήματα, τα οποία κατ’ επέκταση 
θα καταλήξουν να είναι προς όφελος των ιδίων των πολιτών, των ασθενών, όλων όσων έχουν ανάγκη. 

 Οι παροδικές ελλείψεις σε φάρμακα, η δύσκολη κατάσταση στα ΤΑΕΠ και η καθυστέρηση στην εφαρμογή 
του θεσμού της εφημερίας, αλλά και η κατάχρηση, η προσπάθεια εκμετάλλευσης του συστήματος απ’ ορισμένους 
ανεύθυνους είναι ορισμένα εξ αυτών στα οποία πρέπει να δοθεί η δέουσα προσοχή.  Ειδικότερα, για το τελευταίο 
σημείο θα πρέπει το κράτος και ο ΟΑΥ να θέσουν άμεσα σε εφαρμογή τους κατάλληλους μηχανισμούς ελέγχου, 
ώστε το σύστημα να τυγχάνει αποτελεσματικής προστασίας. 

 Κλείνοντας, υπό την ιδιότητά μου ως πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας και ενόψει της 
εφαρμογής της Β΄  φάσης του ΓΕΣΥ, να ευχηθώ όπως ο σχετικός διάλογος έχει αίσιο τέλος το συντομότερο 
δυνατό, ώστε τα νομοθετήματα να προωθηθούν στη Βουλή των Αντιπροσώπων εντός των καθορισμένων 
χρονοδιαγραμμάτων.  

 Χαιρόμαστε ιδιαίτερα, κύριε Πρόεδρε, για τη δική σας εισήγηση.  Θα διευκολύνει τα μέγιστα και για 
προβληματισμό, αλλά και για προώθηση και επίλυση σημαντικών ζητημάτων, τα οποία προκύπτουν και τα οποία 
απασχολούν και τα οποία ενδεχόμενα μέσα από την όλη συζήτηση, αλλά και τη δική σας παρέμβαση, να 
προωθηθούν και να επιλυθούν. 

 Χρόνια πολλά, καλή χρονιά σε όλους!  Πρώτα και πάνω απ’ όλα υγεία σε εσάς και στις οικογένειές σας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υγεία, καλή χρονιά!  Ευχαριστώ, κύριε Κωνσταντίνου. 

 Συνεχίζουμε, κύριοι συνάδελφοι, στις 3.00 το απόγευμα.  Στις 3.00 ακριβώς χωρίς ανάγκη απαρτίας. 

(Ώρα διακοπής:  1.15 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης:  3.00 μ.μ) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καλό απόγευμα.   

 Κύριε Φακοντή, έχετε το βήμα. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κύριοι συνάδελφοι,  

 Προτού ξεκινήσω την ομιλία μου, μία πολύ σύντομη αναφορά στα της επαρχίας της Πάφου.  Για 
εξοικονόμηση χρόνου θα πω ότι υιοθετώ τις αναφορές των προλαλήσαντων συνάδελφων βουλευτών της 
επαρχίας για την ανάγκη προώθησης σειράς σημαντικών έργων που θα αναβαθμίσουν την πόλη και επαρχία 
της Πάφου.  Ειδικότερα όμως θέλω να τονίσω την ανάγκη άμεσης υλοποίησης και κατασκευής της μαρίνας και 
του χώρου ελλιμενισμού πλοίων, την αναβάθμιση και επαρκή στελέχωση του Γενικού Νοσοκομείου Πάφου το 
οποίο έχει σπαραλιάσει, την υλοποίηση του Διαχειριστικού Σχεδίου του Ακάμα και της αποζημίωσης των 
ιδιοκτητών γης, την άμεση έναρξη κατασκευής του δρόμου Πάφου-Πόλης και, τέλος, την ίδρυση και λειτουργία 
στην επαρχία μας κρατικού ινστιτούτου τεχνικών επαγγελμάτων, κάτι το οποίο θα βοηθήσει και την ίδια την αγορά 
εργασίας. 
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Ο προϋπολογισμός της κυβέρνησης Αναστασιάδη-Δημοκρατικού Συναγερμού για το 2020 κινείται στην 
ίδια αντιαναπτυξιακή, αντικοινωνική, αντιλαϊκή φιλοσοφία με τους προηγούμενους προϋπολογισμούς.  Η 
αντιμετώπιση των προβλημάτων της οικονομίας και το success story δεν ήταν τίποτε άλλο από κενά συνθήματα, 
έπεα πτερόεντα.  Μπροστά στην κατακραυγή του κόσμου για την αποτυχία στήριξης ενός πραγματικά κοινωνικού 
κράτους, για την εργασιακή απορρύθμιση και ανασφάλεια, για την αδυναμία κάλυψης των βασικών αναγκών των 
νοικοκυριών λόγω των χαμηλών μισθών και συντάξεων και των πολλών οικονομικών υποχρεώσεων, για την 
αποτυχία τους να στηρίξουν ουσιαστικά τις ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού και τις δημιουργικές δυνάμεις της 
παραγωγής, οι κυβερνώντες, αλλά και οι συνάδελφοι του συναγερμού απαντούν στη δημιουργική κριτική και στις 
προτάσεις του ΑΚΕΛ ως χθες να ανέλαβαν τη διακυβέρνηση του τόπου. Τους υπενθυμίζουμε ότι κυβερνούν για 
επτά χρόνια τη χώρα μας.  

 Η οικονομία μας όντως μεγαλώνει και η παραγωγή αυξήθηκε σε υψηλά επίπεδα, όμως η πλειοψηφία του 
λαού υποφέρει, δεν μπορεί να τα βγάλει πέρα.  Νιώθει αβεβαιότητα και ανασφάλεια για το μέλλον.  Η ανάπτυξη 
που καταγράφεται δεν απαντά στις εισοδηματικές και άλλες ευρύτερες ανισότητες, γιατί δε γίνεται δίκαιη 
κατανομή του πλούτου που αυτή δημιουργεί. 

 Παρά τη μείωση της ανεργίας, τα νοικοκυριά ζουν σήμερα με πιο χαμηλό εισόδημα σε σχέση με την 
περίοδο πριν από το 2013.  Οι νέοι μας, ενώ εργάζονται, κινδυνεύουν από φτώχια. Πώς μπορούν να 
προγραμματίσουν τη ζωή τους με μισθούς των €500 και €600; Οι συνολικοί μισθοί των εργαζομένων 
υποχώρησαν αισθητά τη στιγμή που τα κέρδη σημείωσαν αυξήσεις €1 δισεκατομμυρίου.   Ο πρόεδρος του 
Δημοκρατικού Συναγερμού, επιχειρώντας να απαντήσει χθες στον γενικό γραμματέα του ΑΚΕΛ στην αναφορά 
του ότι οι μισθοί έχουν μειωθεί αισθητά, ανέφερε ότι το κατά κεφαλήν εισόδημα έχει αυξηθεί.  Αυτό είναι σωστό.   
Όμως είναι το σωστό συγκρίσιμο στοιχείο;  H αναφορά είναι καθαρά παραπλανητική, διότι στο κατά κεφαλήν 
εισόδημα υπολογίζεται το ακαθάριστο εθνικό εισόδημα, δηλαδή και τα κέρδη, άρα δεν μπορεί να κρίνουμε αν οι 
μισθοί έχουν αυξηθεί ή μειωθεί με το κατά κεφαλήν εισόδημα.  Αυτό που πρέπει να λάβουμε υπόψη μας είναι το 
μέσο ισοδύναμο διαθέσιμο εισόδημα το οποίο το 2018 ήταν στα €17.582, ενώ  το 2012 ήταν στις €20.218.  Ο δε 
διάμεσος μισθός ήταν το 2018 μειωμένος κατά 6% σε σχέση με το 2012, μειωμένος δηλαδή κατά €1.200. 

 Το ένα τρίτο δε του πληθυσμού βρίσκεται στο όριο ή κάτω από το όριο της φτώχιας και του κοινωνικού 
αποκλεισμού και το φαινόμενο των εργαζόμενων φτωχών γίνεται όλο και πιο έντονο. Οι μικρομεσαίες 
επιχειρήσεις και οι αυτοεργοδοτούμενοι, η ραχοκοκαλιά της κυπριακής οικονομίας, ασφυκτιούν, κύριοι του 
Δημοκρατικού Συναγερμού. Η δογματική εμμονή των κυβερνώντων για εργασία επτά μέρες την εβδομάδα 
ολόχρονα ξηλώνει το λιανικό εμπόριο και έχει οδηγήσει στο κλείσιμο χιλιάδες μικρομεσαίες επιχειρήσεις. Η 
μεσαία τάξη έχει σμπαραλιάσει εξαιτίας των αντιλαϊκών πολιτικών λιτότητας και των πολιτικών εξυπηρέτησης 
μεγάλων ιδιωτικών συμφερόντων.  

 Λόγω της ταξικής πολιτικής των κυβερνώντων υπέρ του μεγάλου κεφαλαίου, η υπόσκαψη της σταθερής 
μισθωτής απασχόλησης έχει ενταθεί και έχει προωθηθεί η φθηνή, ευέλικτη και απροστάτευτη εργασία με 
δυσμενέστερους όρους εργασίας και χαμηλότερες αμοιβές.  Σύμφωνα με τα επίσημα στοιχεία της Eurostat και 
όχι στοιχεία του ΑΚΕΛ, η Κύπρος κατέχει τη δεύτερη χειρότερη θέση στην Ευρωπαϊκή Ένωση στην 
υποαπασχόληση, ενώ το ποσοστό των εκτάκτων εργαζομένων αυξάνεται δραματικά. Σε όλα αυτά έρχονται να 
προστεθούν η ανάδειξη της Κύπρου ως πρωταθλήτρια στην Ευρωπαϊκή Ένωση στην ακρίβια των αγαθών 
πρώτης ανάγκης και η εκτόξευση των ενοικίων στα ύψη και η μετατροπή του δικαιώματος απόκτησης στέγης σε 
προνόμιο των λίγων.  Αυτό που πέτυχε με την πολιτική της η κυβέρνηση είναι να αναδείξει την Κύπρο ως 
αρνητική πρωταθλήτρια στην υποαπασχόληση, στην ακρίβια αγαθών πρώτης ανάγκης και στην αύξηση των 
ενοικίων.  

 Το ΑΚΕΛ κατέθεσε προτάσεις νόμου και συγκεκριμένες εισηγήσεις που αφορούν στο κεφαλαιώδες ζήτημα 
της απορρύθμισης των εργασιακών σχέσεων και συγκεκριμένα στη νομοθετική ρύθμιση της υποχρέωσης όλων 
των εργοδοτών να εφαρμόζουν τη συμφωνημένη συλλογική σύμβαση του κλάδου τους, στη νομοθετική ρύθμιση 
σύστασης μηχανισμού τριμερούς διαλόγου για καθορισμό του κατώτατου μισθού κατ’ επάγγελμα και 
διαμόρφωση ενός ελάχιστου πλαισίου εργασιακών δικαιωμάτων, καθώς και στον καθορισμό των 
χαρακτηριστικών της μισθωτής απασχόλησης, με στόχο να αναχαιτίσουμε το φαινόμενο της υπόκρυψης της 
πραγματικής σχέσης εργοδότη-εργοδοτουμένου. 

 Επίσης, όσον αφορά στους αυτοτελώς εργαζόμενους και τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις, που ένεκα της 
οικονομικής κρίσης και των πολλών οικονομικών υποχρεώσεων βρέθηκαν να οφείλουν στο Ταμείο Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, το ΑΚΕΛ κατέθεσε εδώ και ένα χρόνο πρόταση νόμου για δημιουργία ενός νέου σχεδίου ρύθμισης 
ληξιπρόθεσμων κοινωνικών εισφορών.  Η προτεινόμενη ρύθμιση θα διευκολύνει την αποπληρωμή των οφειλών 
κοινωνικών εισφορών, ενώ παράλληλα θα συμβάλει στην προσπάθεια των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
να εισπράξουν τις αυξημένες εκκρεμούσες οφειλές. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρία Υπουργέ της Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
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 Θύματα των αντιλαϊκών πολιτικών που ακολουθούν οι κυβερνώντες είναι και οι συνταξιούχοι, οι οποίοι 
αδυνατούν να αντεπεξέλθουν οικονομικά και να απολαύσουν μια αξιοπρεπή διαβίωση.  Ως ΑΚΕΛ έχουμε θέσει 
εδώ και καιρό την ανάγκη κατάργησης της αναλογιστικής μείωσης του 12% σε όσους συνταξιοδοτούνται στο 63ο 
έτος της ηλικίας τους, καθώς και στην αύξηση στις συντάξεις, ώστε κανένας συνταξιούχος και κανένα νοικοκυριό 
να μη λαμβάνει σύνταξη κάτω από το όριο της φτώχιας.  Κανένας συνταξιούχος να μην έχει εισόδημα, σύνταξη 
κάτω των €800 και κανένα νοικοκυριό δύο ατόμων συντάξεις κάτω των €1.200.  Κρίνουμε ότι η υλοποίηση αυτής 
της πρότασης θα συμβάλει στη βελτίωση του βιοτικού επιπέδου των συνταξιούχων, στην ενθάρρυνση της 
πρόωρης αφυπηρέτησης, στη δημιουργία νέων θέσεων εργασίας και στη μείωση της ανεργίας και της φτώχιας.    

 Αγαπητές συναδέλφισσες και συνάδελφοι, 

 Σε ό,τι αφορά την κοινωνική πολιτική της κυβέρνησης Αναστασιάδη- Δημοκρατικού Συναγερμού 
δυστυχώς όλα τα στοιχεία μαρτυρούν ότι βρισκόμαστε πολύ μακριά από τη δημιουργία ενός πραγματικού 
κράτους πρόνοιας.  Τα τελευταία τραγικά συμβάντα επιβεβαιώνουν με τον χειρότερο τρόπο ότι η κυβέρνηση είναι 
απούσα.  Οι κυβερνώντες έχουν εστιάσει μονόπλευρα στο Ελάχιστο Εγγυημένο Εισόδημα, για το οποίο μάλιστα 
χθες ακούσαμε από τον πρόεδρο του κυβερνώντος κόμματος ότι χρειάζεται μερική μεταρρύθμιση. Πραγματικά 
διερωτόμαστε πώς γίνεται μια «επαναστατική», σύμφωνα με τους ίδιους, μεταρρύθμιση να χρειάζεται 
μεταρρύθμιση, ώστε να επιδοτήσει τους εργοδότες στην πρόσληψη δικαιούχων του Ελάχιστου Εγγυημένου 
Εισοδήματος τη στιγμή που ο ίδιος ο νόμος προβλέπει επιδότηση της εργασίας!  Το αφήνουμε στην κρίση των 
πολιτών!  Η νομοθεσία του Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος χρειάζεται σίγουρα ουσιαστική βελτίωση.  Το 
ΑΚΕΛ έχει καταθέσει κατ’ επανάληψη συγκεκριμένες εισηγήσεις, ώστε το Ελάχιστο Εγγυημένο Εισόδημα να 
καταστεί ένα πραγματικό δίκτυ προστασίας των ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού.  

 Οι νεοφιλελεύθερες πολιτικές λιτότητας της κυβέρνησης οδήγησαν σε συρρίκνωση του κοινωνικού 
κράτους. Στερούνται κοινωνικού οράματος και ουσιαστικών μέτρων για στήριξη των ευάλωτων κοινωνικά 
ομάδων. Στερούνται ενεργειών για αντιμετώπιση του κινδύνου φτώχιας.  Στερούνται πολιτικών που να ενισχύουν 
την παρέμβαση του κράτους στα ζητήματα κοινωνικής προστασίας.  Στερούνται δομών και προγραμμάτων για 
τα άτομα με αναπηρία και τα απροστάτευτα παιδιά.  Στερούνται πρωτοκόλλων εντοπισμού και εκτίμησης 
κινδύνου για τις ευάλωτες ομάδες.   Για σκοπούς αποκατάστασης της αλήθειας, οι δαπάνες κοινωνικών 
παροχών, κύριε πρόεδρε του Δημοκρατικού Συναγερμού, υπολείπονται κατά €107εκατομ. σε σύγκριση με το 
2012 (από €1.039 δισεκατομ. το 2012 έναντι €932 εκατομ. το 2018).  Και δεν είναι στοιχεία δικά μου, είναι στοιχεία 
των δικών σας προϋπολογισμών,  την ώρα που τα επίσημα στοιχεία της Eurostat για το 2018 κατατάσσουν την 
Κύπρο ως μία από τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τα υψηλότερα ποσοστά φτώχιας, την ώρα που τα 
φαινόμενα αστέγων πολλαπλασιάζονται, την ώρα που ανθρώπινες ζωές χάνονται ή αφήνονται στη μοίρα τους 
λόγω απουσίας δομών και της αδυναμίας των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας να παρέχουν την απαιτούμενη 
στήριξη στους συνανθρώπους μας που την έχουν ανάγκη, την ώρα που τα ΑΜΕΑ και ειδικότερα τα παιδιά με 
μέτρια αναπηρία στερούνται της αναγκαίας στήριξης της κυβέρνησης.  

 Το τραγικό περιστατικό με το θάνατο του δεκαπεντάχρονου, καθώς και οι άλλοι τρεις θάνατοι ατόμων που 
ήταν υπό την επίβλεψη των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας που προηγήθηκαν, αποκαλύπτουν τα 
αποτελέσματα της δογματικής κοινωνικής πολιτικής της κυβέρνησης Αναστασιάδη-Δημοκρατικού Συναγερμού 
και την ανεπάρκεια όσων μηχανισμών έπρεπε να παρέμβουν για να τα προλάβουν.   Η αναδιοργάνωση των 
Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας πρέπει να προχωρήσει άμεσα, χωρίς άλλη καθυστέρηση. Μας ξεπέρασαν ο 
χρόνος και οι αλλαγές στην κοινωνία.  Το νέο σχέδιο που ετοίμασε η κυβέρνηση στηρίζεται στο λιγότερο κράτος, 
στον περιορισμό δηλαδή του ρόλου των δημόσιων υπηρεσιών κοινωνικής ευημερίας σε επιτελικό επίπεδο και 
ανάθεσης του ρόλου της εξειδικευμένης παρέμβασης και της εφαρμογής κοινωνικών προγραμμάτων με τη 
μέθοδο της αγοράς υπηρεσιών στον ιδιωτικό τομέα.  Αυτό εγκυμονεί σοβαρότατους  κινδύνους. Το ΑΚΕΛ 
διαφωνεί έντονα με την προτεινόμενη αναδιοργάνωση που θέλει το κράτος να είναι απλός διαμεσολαβητής σε 
αυτό τον νευραλγικής σημασίας τομέα.  Ως ΑΚΕΛ συμβάλλοντας δημιουργικά, δώσαμε πρόσφατα στη 
δημοσιότητα τις προτάσεις μας για την αναδιοργάνωση των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, προτάσεις που 
στηρίζουν την πραγματική αναβάθμισή τους και όχι τη διάλυσή τους. 

 Η ανεπάρκεια του κοινωνικού κράτους και η απουσία ολοκληρωμένου σχεδιασμού και μέτρων στήριξης 
έχει αρνητικές επιδράσεις και στα άτομα με αναπηρίες, τα οποία οδηγεί στη φτώχια και τον κοινωνικό 
αποκλεισμό, γι’ αυτό και εξεγείρονται.  Μόλις σήμερα ήταν έξω από το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων και το Προεδρικό.  H κρατική αδιαφορία και η ιδιωτικοποίηση της κοινωνικής ευθύνης 
αφήνουν τα ΑΜΕΑ να υπόκεινται σε μια αφόρητη καθημερινότητα διακρίσεων και προκατάληψης, αφήνουν 
παιδιά και οικογένειες χωρίς τη στήριξη της κοινωνικής πρόνοιας.  Η έκθεση της Eurostat αναφέρει για την Κύπρο 
πως ένα στα δύο άτομα με αναπηρίες αδυνατούν να καλύψουν τα έξοδά τους, τη στιγμή που τα ποσά των 
παροχών της κυβέρνησης για τα ΑΜΕΑ μάς κατατάσσει ως χώρα στην τελευταία θέση της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

 Το ΑΚΕΛ θα συνεχίσει να πιέζει την κυβέρνηση για άμεση εφαρμογή της Σύμβασης του Οργανισμού 
Ηνωμένων Εθνών για τα Δικαιώματα των ΑΜΕΑ και δημιουργία ξεχωριστής νομοθεσίας με αφετηρία τις ανάγκες 
που η κάθε αναπηρία δημιουργεί.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Συναδέλφισσες, συνάδελφοι, 
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 Μπροστά στην αντιλαϊκή και αντικοινωνική πολιτική που ακολουθεί η κυβέρνηση Αναστασιάδη-
Δημοκρατικού Συναγερμού η μεγάλη πλειοψηφία του λαού μας απαντά ότι δεν πάει άλλο!   Δεν αντέχει άλλο τη 
φτώχια, τους χαμηλούς μισθούς και συντάξεις, την απορρύθμιση της εργασίας, την υποαπασχόληση, την 
ιδιωτικοποίηση κερδοφόρων ημικρατικών οργανισμών, την αδυναμία απόκτησης ιδιόκτητης στέγης.  Δεν μπορεί 
να ανεχτεί ο παραγόμενος πλούτος να πηγαίνει στις τσέπες των λίγων και η πλειοψηφία να υποφέρει.  Εξεγείρεται 
στον άδικο χαμό ανθρώπινων ζωών.  Δεν αντέχει να βλέπει το κράτος πρόνοιας να συρρικνώνεται, τις ευάλωτες 
ομάδες και τα ΑΜΕΑ να μην έχουν την πραγματική και ουσιαστική στήριξη της πολιτείας. Εξοργίζεται με τη 
βρωμιά που αναδύουν καθημερινά τα σκάνδαλα, η διαφθορά και η διαπλοκή. Μπούχτισε από τις αλλοπρόσαλλες 
μεταλλάξεις στο Κυπριακό. Απογοητεύεται για την αβεβαιότητα του αύριο.  

 Ο λαός απαιτεί τη συνεργασία των δυνάμεων της κοινωνίας που θέλουν μια άλλη Κύπρο, μια Κύπρο που 
θα έχει στο επίκεντρο της προσοχής της τον απλό άνθρωπο και τις ανάγκες του.  Μια Κύπρο που θα γεννά την 
ελπίδα και την προοπτική για ένα καλύτερο αύριο για το λαό μας. Το ΑΚΕΛ απαντά παρόν!  

 Εύχομαι σε όλους σας καλές γιορτές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καλές γιορτές. 

 Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Μάριος Μαυρίδης του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

 Έχετε το βήμα, κύριε Μαυρίδη. 

 Έχετε τον λόγο, κύριε Μαυρίδη. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Το παρακολουθώ. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Μιας τζιαι εφέρατέ μας κομπιούτερ, όπως λαλεί τζιαι ο Μάριος… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έν’ σωστά που λαλεί.  Αλλά η κόλλα έν’ κόλλα! 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Έχει και παιχνίδια πάνω! 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Καταρχάς, να χαιρετίσω την παρουσία του προέδρου του Δημοκρατικού Συναγερμού, ο οποίος είναι ο 
μόνος αρχηγός κόμματος που εδέησε να ακούσει τους βουλευτές να μιλούν για τα προβλήματα της κοινωνίας.  
Βεβαίως, χαιρετίζω την παρουσία του προέδρου, επειδή θα μιλήσω και εγώ και θα ήθελα να με ακούσει, για να 
ξεκινήσω απ’ εκεί που έμεινε χθες. 

 Για τον ρόλο του κέρδους στην επιχειρηματικότητα, κύριε Πρόεδρε, το κέρδος το εύλογο δεν είναι μόνο το 
εύλογο κέρδος που είναι ευλογία, είναι και το κανονικό το κέρδος, είναι και η επιδίωξη του κέρδους, διότι, αν δεν 
υπήρχε η προοπτική του κέρδους, δε θα υπήρχε καθόλου ανάπτυξη σε αυτό τον τόπο και ευτυχώς που 
τουλάχιστον κατά το ήμισυ λειτουργεί με τους όρους της ελεύθερης αγοράς.  Να θυμίσω ότι, αν δεν υπήρχε η 
επιδίωξη του κέρδους, δε θα υπήρχε έρευνα και ανάπτυξη και δε θα υπήρχαν νέα προϊόντα και καινοτομίες και 
σίγουρα δε θα υπήρχε αυτό και τα άλλα τα κινητά που έχετε στις τσέπες σας!   

(Γέλια) 

 Αυτά όλα είναι λόγω του κινήτρου που υπάρχει για το κέρδος.  Απ’ εκεί και πέρα, ένα κράτος δεν πρέπει 
να πάει και να αρπάζει τα κέρδη από τον επιχειρηματία, αλλά να τον φορολογεί και να πληρώνει το μερίδιο, το 
δίκαιο μερίδιο που πρέπει να πληρώσει, για να χρηματοδοτήσει και τις κοινωνικές παροχές, για τις οποίες ο κ. 
Φακοντής είπε ότι -και εγώ θα αναφέρομαι σε ονόματα και δε με ενοχλά καθόλου, να αναφέρεστε και εσείς- 
αναφέρατε ότι έχουν μειωθεί, κύριε Φακοντή, οι κοινωνικές παροχές.  Μειώθηκαν πολύ περισσότερο το 2012, 
αν θυμάστε καλά τα νούμερα, αλλά σήμερα οι κοινωνικές παροχές βρίσκονται σε επίπεδα ρεκόρ, στο €3,1 δις.  
Αν θέλετε να διαβάσετε τους αριθμούς, τα έχω όλα εδώ.  Είναι όλα καταγεγραμμένα.   

 Από €2,7 δις το 2018, πήγαμε στο €3,1 δις.  Και εδώ να διορθώσω και τον γενικό γραμματέα του ΑΚΕΛ, 
τον κ. Κυπριανού, που έχει πει ότι για την κοινωνική προστασία στην Κύπρο είμαστε περίπου τελευταίοι στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση και ο λόγος είναι, επειδή δεν περιλαμβάνονταν οι εισφορές του ΓΕΣΥ, ενώ σε άλλες χώρες 
περιλαμβάνονται.  Τώρα που θα προστεθεί €1,2 δις στις δαπάνες για κοινωνική προστασία να δείτε ότι η Κύπρος 
θα είναι από τις πρώτες χώρες στην κοινωνική προστασία και όντως η Κύπρος έχει ένα πολύ ισχυρό και 
στοχευμένο κοινωνικό κράτος, το οποίο πετύχαμε τα τελευταία μερικά χρόνια επί διακυβέρνησης Νίκου 
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Αναστασιάδη, εφόσον προηγουμένως ήταν εμπάτε σκύλοι αλέστε και όποιος προλάβει να πάρει χρήματα.  Τώρα 
οι παροχές γίνονται στοχευμένες και παίρνουν χρήματα πραγματικά αυτοί που έχουν ανάγκη.   

 Θα ξεκινήσω με δύο πράγματα πριν τα ξεχάσω, γιατί δεν ξέρω αν θα προλάβω, με κάτι που έχει πει ο 
Ντράγκι, ο τέως Διοικητής της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, ο οποίος έχει αναφέρει επί λέξει ο άνθρωπος 
τα εξής: «Η Ευρώπη προστατεύει τους παλαιούς εργαζόμενους εις βάρος των νέων.  Σε πολλές χώρες η αγορά 
εργασίας είναι ρυθμισμένη, για να προστατεύει τους παλιούς ήδη απασχολούμενους ανθρώπους με μόνιμες και 
υψηλών αποδοχών συμβάσεις, που προστατεύονται από ισχυρούς εργατικούς νόμους.  Το παράπλευρο 
αποτέλεσμα είναι ότι οι νέοι εγκλωβίζονται σε προσωρινές συμβάσεις χαμηλών αποδοχών και απολύονται 
πρώτοι σε περιόδους κρίσης».  Αυτό μας θυμίζει την Κύπρο και πολλές άλλες χώρες στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  
Αναφερόταν στη Γαλλία ο Διοικητής της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας και πραγματικά αυτό συμβαίνει στην 
Κύπρο.  Εμείς οι βολεμένοι, γιατί είμαι και εγώ μέσα σε αυτούς και εσείς όλοι, εμείς οι βολεμένοι λειτουργούμε 
εις βάρος των νέων ανθρώπων, διότι δε θέλουμε να μας πιάσουν τα δικά μας, αλλά οι άλλοι ας περιμένουν, ας 
δουλέψουν με €800 τον μήνα. 

 Είναι γι’ αυτό τον λόγο που οι νέοι άνθρωποι δεν έχουν ευκαιρίες σε αυτό τον τόπο και μεταναστεύουν σε 
άλλες χώρες για ένα καλύτερο μέλλον.  Βεβαίως, αυτός είναι ένας από τους λόγους, υπάρχουν πολλοί άλλοι 
λόγοι, δεν έχω χρόνο να τους αναλύσω, αλλά, για να καταλάβετε τι ακριβώς συμβαίνει, όταν μία ομάδα 
εργαζομένων έχει κάποια δικαιώματα, είτε εργαζομένων είτε συνταξιούχων, δε θέλει να τα αφήσει φυσιολογικά.  
Αυτό που συμβαίνει σήμερα στη Γαλλία.  Ξεχύθηκαν στους δρόμους, διαδηλώνουν, γιατί;  Για τα δικά τους 
χρήματα εις βάρος των νέων ανθρώπων, διότι η κυβέρνηση προσπαθεί να διορθώσει το συνταξιοδοτικό 
σύστημα, το οποίο δίνει πολύ γενναιόδωρες παροχές στους υφιστάμενους συνταξιούχους και σε αυτούς που θα 
συνταξιοδοτηθούν, αλλά δε θα υπάρχουν χρήματα για τις επόμενες γενεές.   

 Και εδώ να αναφερθώ και στην αναφορά του κ. Φακοντή που έχει πει ότι έχουν ζητήσει με τον πιο 
λαϊκίστικο τρόπο να μην αποκόπτεται το 12% από τη σύνταξη των χαμηλοσυνταξιούχων.  Εδώ, κύριε Φακοντή, 
πατάτε στην Αγία Τράπεζα, διότι η Αγία Τράπεζα είναι το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Ποιος θα πληρώσει 
για αυτά τα χρήματα;  Άμα δεν αποκόπτεται το 12% από όλους, τότε πώς θα πληρωθούν οι επόμενες γενεές;  
Εκτός εάν το μόνο που σας ενδιαφέρει είναι το κομματικό συμφέρον, το πρόσκαιρο κομματικό συμφέρον -έτσι το 
καταλαβαίνω εγώ- και σας το λέω με όλη την ειλικρίνεια αντικειμενικά, ότι δεν μπορεί να γίνει τερματισμός του 
12%, έστω και για κάποιες ομάδες, διότι, εκτός του ότι παραβιάζουμε την αρχή της ισότητας, δε θα υπάρχουν 
χρήματα για τους επόμενους, εκτός εάν θέλετε να αυξήσουμε τις εισφορές, οι οποίες έχουν ήδη αυξηθεί, και εκτός 
αν θέλετε να πληρώνουμε λιγότερες συντάξεις αργότερα, κάτι το οποίο δεν μπορεί να γίνει, διότι, όπως είναι το 
σύστημα σήμερα, οι συντάξεις είναι ήδη χαμηλές. 

 Και επειδή αναφερθήκατε σε μία ομάδα ανθρώπων, των χαμηλοσυνταξιούχων, οι οποίοι παίρνουν πολύ 
χαμηλές συντάξεις, συμφωνώ απολύτως και το κράτος με τα σχέδια ενίσχυσης των συνταξιούχων συνεισφέρει 
στη σύνταξή τους.  Υπάρχει και μια άλλη ομάδα ανθρώπων πολύ μεγαλύτερη, αυτοί οι οποίοι έχουν δουλέψει 
σαράντα και πενήντα χρόνια και παίρνουν τα ίδια χρήματα με αυτούς που δεν έχουν δουλέψει καθόλου ή 
δούλευαν και δεν τα δήλωναν και δεν πλήρωναν τους φόρους και τις κοινωνικές τους ασφαλίσεις.  Αυτή η μεγάλη 
αδικία προτείνουμε όπως αρθεί με το να επεκταθεί το επίδομα του χαμηλοσυνταξιούχου και σε αυτές τις ομάδες, 
διότι νιώθουν τη μεγάλη αδικία και πολλές φορές -και είμαι σίγουρος ότι και εσείς το έχετε ακούσει- μας λένε «μα, 
εμείς δουλέψαμε πενήντα χρόνια και παίρνω €550 και €550 παίρνει και ο άλλος που δε δούλεψε καθόλου».  Με 
την κοινωνική σύνταξη ή την κατώτατη σύνταξη, συν τα €225, πόσα είναι σύνολο;  Άρα λοιπόν, αν θέλετε να 
μιλούμε όλη την αλήθεια, πρέπει να λέτε και τις δύο πλευρές.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο ρυθμός ανάπτυξης της κυπριακής οικονομίας τα τελευταία χρόνια κυμαίνεται γύρω στο 4%.  Η ανάπτυξη 
όμως έχει αρχίσει να επιβραδύνεται για φέτος, αλλά και για τα επόμενα δύο χρόνια.  Αυτό είναι απόλυτα 
φυσιολογικό, αφού τα τελευταία πέντε χρόνια η οικονομία αναπτύσσεται πέραν του κανονικού, δηλαδή πέραν 
του μακροπρόθεσμου μέσου όρου, που είναι γύρω στο 2,5%.  Μεγάλες διακυμάνσεις στον ρυθμό ανάπτυξης της 
οικονομίας δεν είναι επιθυμητές, διότι προκαλούν μεγάλες διακυμάνσεις στο ποσοστό ανεργίας και στον 
πληθωρισμό.  Το ζητούμενο σε κάθε οικονομία είναι ένας σταθερός ρυθμός ανάπτυξης γύρω από τον 
μακροπρόθεσμο μέσο όρο, με μικρές διακυμάνσεις, με ένα ποσοστό ανεργίας γύρω στο 3% με 4% -αυτό 
φυσιολογικά είναι ανεργία σε συνθήκες πλήρους απασχόλησης- και σταθερός πληθωρισμός που να μην 
υπερβαίνει το 2%. 

 Η κυπριακή οικονομία αναμένεται ότι θα πετύχει τα πιο πάνω απαιτούμενα στα επόμενα δύο χρόνια.  Η 
ανάπτυξη της κυπριακής οικονομίας τα τελευταία τέσσερα χρόνια έχει συμβάλει σημαντικά στην αύξηση των 
εσόδων του κράτους, στη μετατροπή των ελλειμμάτων σε πλεονάσματα και στη μείωση του δημόσιου χρέους.  
Αν δεν ήταν αναγκαία η παρέμβαση του κράτους στο τραπεζικό σύστημα με την αγορά των κόκκινων δανείων 
του συνεργατισμού, το δημόσιο χρέος θα ήταν σήμερα γύρω στο 80% του ακαθάριστου εγχώριου προϊόντος.  Η 
κυβέρνηση κατέβαλε ως γνωστόν €1,68 δις επιπρόσθετα, για να σώσει τις καταθέσεις στον συνεργατισμό, και 
εδώ είναι ένα άλλο ανέκδοτο που ακούμε συχνά, ότι το κράτος έσωσε τις τράπεζες και άφησε τον κόσμο με τα 
δάνεια.   
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 Δεν είναι τις τράπεζες, κύριε Γεωργίου, είναι τους καταθέτες που έσωζε το κράτος από την τότε παρέμβαση 
της κυβέρνησης Δημήτρη Χριστόφια… 

ΓΙΩΡΓΟΣ Τ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Απαντάτε στον κ. Αβέρωφ ο οποίος είπε ότι ψηφίζει νόμο μόνο για τις τράπεζες. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Τωρά μιλώ εγώ εδώ, τωρά μιλώ εγώ.  Αν δε θέλετε να με ακούσετε, να απευθυνθώ στον Στέφανο.   

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Έν’ άλλο πράγμα τούτο… 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Έν’ άλλο πράγμα τούτο που είπατε.  Τέλος πάντων!  

 Λοιπόν, οι παρεμβάσεις του κράτους…  Και επειδή κάτι που το λες πολλές φορές γίνεται πιστευτό, και 
επειδή έχω μάθει και εγώ την προπαγάνδα την οποία ασκείτε όλα αυτά τα χρόνια και ευχαριστώ που με μάθατε 
κάτι, με το να λες συνεχώς ένα ψέμα, τελικά γίνεται αλήθεια.  Και όχι μόνο εσείς, και άλλοι εδώ στο κοινοβούλιο.  
Υποτίθεται μιλούμε ελεύθερα τώρα, έτσι;  Να με αφήσετε να μιλήσω ελεύθερα. 

(Γέλια) 

 Και άλλοι λαϊκιστές του κοινοβουλίου αναφέρονται σε αυτά τα πράγματα, ότι δηλαδή σώσαμε τις τράπεζες 
και αφήσαμε τον κόσμο με τα δάνεια.  Και πρέπει να καταλάβετε ότι οι τράπεζες είναι οι καταθέσεις του κόσμου 
και σε όλες τις περιπτώσεις που έχει παρέμβει το κράτος κατάφερε, συμπεριλαμβανομένης και της 
προηγούμενης κυβέρνησης, του Δημήτρη Χριστόφια…  Πράγματι, διαφώνησα τότε με την ενίσχυση της Λαϊκής 
Τράπεζας, αλλά ήταν για να σώσουν τις καταθέσεις του κόσμου, άσχετα αν μετά δικαιώθηκα.  Μα, ετέλειωσεν ο 
χρόνος μου; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, όχι, πιάνεις ’πού τους υπόλοιπους… 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Λοιπόν, στα δημόσια οικονομικά της κυβέρνησης όμως, γιατί πρέπει να κάνουμε και κριτική προς την 
κυβέρνηση, δεν είναι όλα ρόδινα.  Όπως αυξάνονται τα έσοδα, αυξάνονται και οι δαπάνες.  Και αυτό μπορεί να 
προκαλέσει προβλήματα αργότερα, όταν η αύξηση των εσόδων θα επιβραδύνεται και δε θα μπορεί να 
χρηματοδοτήσει την αύξηση των δαπανών.  Αν αναλύσει κανείς τα στατιστικά των δημόσιων οικονομικών, θα 
διαπιστώσει ότι τα τελευταία χρόνια τα έσοδα αυξάνονται κατά 11%, αλλά και τα έξοδα αυξάνονται περίπου με 
τον ίδιο ρυθμό.  Λίγο χαμηλότερο, γι’ αυτό και έχουμε πλεονάσματα.  Με €9,4 δις ο προϋπολογισμός του 2020, 
με €9,4 δις οι δαπάνες θα αποτελούν το 41,5% του ΑΕΠ, που είναι υψηλότερο από τον μεσοπρόθεσμο στόχο 
που έχει θέσει η κυβέρνηση και σύμφωνα και με τις δεσμεύσεις προς την Ευρωπαϊκή Ένωση.   

 Λαμβάνοντας υπόψη ότι τα έσοδα δε θα αυξάνονται με τους ίδιους ρυθμούς, τουλάχιστον για τα επόμενα 
δύο χρόνια, και ότι οι δαπάνες της κυβέρνησης είναι εξαιρετικά ανελαστικές, διαβλέπω προβλήματα στα δημόσια 
οικονομικά τα επόμενα δύο χρόνια.  Η κυβέρνηση οφείλει να περιορίσει τις κρατικές δαπάνες όσο το δυνατόν 
περισσότερο.  Η κυβέρνηση οφείλει να χρησιμοποιήσει τα όποια πλεονάσματα για τη μείωση του δημόσιου 
χρέους και μόνο, για να μειώσει το βάρος που εμείς έχουμε εναποθέσει στους ώμους της επόμενης γενεάς.  Το 
δημόσιο χρέος δεν αυξήθηκε μόνο του, εμείς το αυξήσαμε με αλόγιστες και υπερβολικές δαπάνες, οι οποίες ήταν 
πάντα ψηλότερες από τα έσοδα.  Αν δε δράσουμε έγκαιρα και αν δε συγκρατήσουμε τις δαπάνες, θα έχουμε 
προβλήματα. 

 Παρ’ όλα αυτά όμως, θα πρέπει να επισημάνουμε ότι η κυβέρνηση έχει επιτύχει σημαντικό έργο, το οποίο 
θα πρέπει να αναγνωρίσουμε.  Ψηλοί ρυθμοί οικονομικής ανάπτυξης σε συνδυασμό με πλεονασματικούς 
προϋπολογισμούς, σημαντική μείωση της ανεργίας και συγκράτηση του πληθωρισμού μέσω της εμπέδωσης του 
ελεύθερου ανταγωνισμού.  Και σε αυτό τον τομέα βοήθησε πάρα πολύ η ελευθεροποίηση του ωραρίου.  Οι οίκοι 
αξιολόγησης αναβάθμισαν τα κυπριακά ομόλογα σε επενδυτική βαθμίδα, ενώ το κόστος δανεισμού υποχώρησε 
κάτω από το 2% για πρώτη φορά στην ιστορία της Κύπρου, μειώνοντας έτσι και το κόστος εξυπηρέτησης του 
δημόσιου χρέους. 

 Η κυβέρνηση έχει πετύχει την εφαρμογή ενός γενικού σχεδίου υγείας και την εφαρμογή ενός 
ολοκληρωμένου σχεδίου κοινωνικής πρόνοιας και τελειώνω με αυτό.  Έχω διαβάσει κάπου ότι οι μεγαλύτερες 
μεταρρυθμίσεις προς τα δεξιά έχουν γίνει από αριστερές κυβερνήσεις, όπως την Ελλάδα και την Λατινική 
Αμερική, αλλά έχω διαβάσει επίσης στο ίδιο βιβλίο από έναν νομπελίστα ότι οι μεγαλύτερες μεταρρυθμίσεις προς 
τα αριστερά, έχουν γίνει από δεξιές κυβερνήσεις.  Εδώ Κύπρος! 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Μαρίνος Μουσιούττας έχει τον λόγο για το Δημοκρατικό Κόμμα.  

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο προϋπολογισμός για το 2020 είναι πολύ σημαντικός, γιατί από το 2020 αναμένεται ότι θα έχουμε 
μειωμένο ρυθμό ανάπτυξης, όπως και για τα επόμενα δύο χρόνια.  Είναι μια υγιής μετάβαση μετά και τη συνεχή 
ανοδική πορεία των τελευταίων ετών, άρα η σταθεροποίηση είναι αναμενόμενη.  Επομένως, το στοίχημα αυτή 
τη φορά δεν είναι να καλύψουμε τα ποσοστά ανάπτυξης, ώστε να διορθωθούν οι δείκτες, αλλά να εφαρμόσουμε 
εκείνες τις πολιτικές όπου θα αποδείξουμε ότι η οικονομία μας πλέον είναι ανθεκτική. 

 Η μάστιγα των πολυάριθμων μη εξυπηρετούμενων δανείων παραμένει η υπ’ αριθμόν ένα απειλή για την 
οικονομία μας.  Οι νομοθετικές ρυθμίσεις που προωθήσαμε είναι σημαντικά υποβοηθητικές για τη διόρθωση των 
ισολογισμών των τραπεζών, όμως οι χορηγήσεις αυτές δε βοηθάνε στην απάμβλυνση του ιδιωτικού χρέους μέσα 
στο ευρύτερο φάσμα του χρηματοοικονομικού τομέα. 

 Σχέδιο «Εστία».  Στόχος του σχεδίου είναι το κράτος να εισέλθει ενεργά στη διαχείριση των μη 
εξυπηρετούμενων δανείων με εγγυήσεις πληρωμής μέρους των δανείων, κάτι που θα επιτρέψει στους 
δανειολήπτες μετά την αναδιάρθρωση να προχωρήσουν σε εξόφληση των δανείων τους.  Το ζήτημα βέβαια είναι 
ότι το κράτος δεν έχει τη δυνατότητα να εγγυηθεί όλα τα δάνεια.  Με τα οικονομικά δεδομένα του κράτους έχει 
θεσπιστεί ένα πλαίσιο προστασίας της πρώτης κατοικίας σε συνδυασμό με τη μερική αποπληρωμή χρέους από 
πλευράς του κράτους. 

 Σημαντικό μέρος των μη εξυπηρετούμενων δανείων αφορά σε δάνεια πρώτης κατοικίας, αφού, σύμφωνα 
με στοιχεία, τα κόκκινα δάνεια των νοικοκυριών αντιστοιχούν στο 56% το 2018.  Όλες οι πτυχές του σχεδίου 
«Εστία» θα πρέπει να επικαιροποιηθούν σε περίπτωση που το εν λόγω σχέδιο δεν έχει την αναμενόμενη 
ανταπόκριση από τους δυνητικούς λήπτες του σχεδίου.  

 Υποεστία.  Εκφράζουμε την ανησυχία μας για ακόμη φορά για τις πιο ευάλωτες ομάδες πληθυσμού, όπου 
η οικονομική τους ανέχεια δεν τους επιτρέπει να ενταχθούν στο σχέδιο «Εστία».  Είναι για εμάς σημαντικό το 
γεγονός ότι η εκτελεστική εξουσία θα πρέπει να αντιμετωπίσει διαφορετικά αυτούς τους ανθρώπους, ώστε να 
καταφέρουν να προστατεύσουν τη μικρή οικιστική μονάδα που κατέχουν.  Τα τελικά αποτελέσματα ένταξης των 
δυνητικά δικαιούχων του σχεδίου «Εστία» θα κρίνουν και την απόφασή μας να προωθήσουμε νομοθετική 
ρύθμιση για σύσταση τέτοιου σχεδίου.  Οι απόλυτα ευάλωτες ομάδες πληθυσμού για εμάς δεν είναι μόνο 
προτεραιότητα, για εμάς είναι καθήκον και υποχρέωσή μας και θα το πράξουμε με οποιοδήποτε κόστος. 

 Παράλληλα, εκτός από τις θέσεις μας οι οποίες εμβολίασαν το πιο πάνω σχέδιο, ως Δημοκρατικό Κόμμα 
προτείνουμε τη δημιουργία ενός παράλληλου σχεδίου, το οποίο θα επιβραβεύει τους καλοπληρωτές, οι οποίοι 
για ακόμη μια φορά καλούνται να στηρίξουν τις ευπαθείς ομάδες του πληθυσμού που θα ενταχθούν στο σχέδιο 
«Εστία».  Είμαστε έτοιμοι να καταθέσουμε τις προτάσεις μας για την επιβράβευση των καλοπληρωτών. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Βρισκόμαστε σε μια κρίσιμη καμπή σε σχέση με την ομαλή πορεία του Γενικού Συστήματος Υγείας.  Οι 
πολυετείς συζητήσεις, οι πολιτικές ατολμίας και οι πρόχειρες λύσεις βρίσκονται πια στο παρελθόν.  Θεωρούμε 
ότι η κυβέρνηση πρέπει να στηρίξει τα δημόσια νοσηλευτήρια, ιδιαίτερα στη μεταβατική περίοδο μέχρι την πλήρη 
εφαρμογή του ΓΕΣΥ.  Η έναρξη του ΓΕΣΥ έχει προσδώσει σημαντικά οφέλη στην κοινωνία, αλλά χρειάζεται 
συνεχής εποπτεία και άμεσες διορθωτικές κινήσεις, έτσι ώστε να μην εκτροχιαστούν οι προβλέψεις του κράτους. 

 Ως Δημοκρατικό Κόμμα παραμένουμε αυστηρά δεσμευμένοι να προβούμε σε όλες τις αναγκαίες ενέργειες 
για υλοποίηση της μεταρρύθμισης στον τομέα της υγείας με την εισαγωγή του ΓΕΣΥ.  Στόχος μας ασφαλώς να 
πραγματοποιηθεί στα προκαθορισμένα χρονοδιαγράμματα που έχουν καθοριστεί και ψηφιστεί ως γνωστόν πριν 
από δύο περίπου χρόνια.  Απαιτείται βέβαια να διαφωτίσουμε τον κόσμο, όχι μόνο για τη λειτουργία του ΓΕΣΥ, 
αλλά να τους ενημερώσουμε για την ορθότερη χρήση του και καλώ τον αρμόδιο φορέα να περιλάβει αυτή την 
πρόνοια στους προϋπολογισμούς του.  Έχουμε δεσμευτεί να στηρίξουμε αυτό το κοινωνικό αγαθό, το ΓΕΣΥ, και 
θα είμαστε μπροστάρηδες για την τελική υλοποίησή του. 

 Μέτρα κοινωνικής πολιτικής.  Ο τομέας των κοινωνικών υπηρεσιών χρήζει περαιτέρω εξορθολογισμού, 
παρά τις διορθωτικές πολιτικές που απορρέουν κυρίως από τις μνημονικές δεσμεύσεις της κυβέρνησης.  Το 
Δημοκρατικό Κόμμα εισηγήθηκε μέτρα προς την κυβέρνηση, τα οποία υιοθετήθηκαν από την εκτελεστική εξουσία 
και εντάχθηκαν μέσα στον προϋπολογισμό του 2020.  Μας ενδιαφέρει πρωτίστως η βελτίωση του επιπέδου 
διαβίωσης των αδύναμων ομάδων του πληθυσμού, γιατί δεν πρέπει να υπάρχουν πολίτες δυο ταχυτήτων.  Πιο 
συγκεκριμένα, τα μέτρα μας που εμβολίασαν τον προϋπολογισμό είναι τα εξής: 

1. Σύνταξη σε χαμηλοσυνταξιούχους:  Αύξηση κατά €50 μηνιαίως, πέραν της περσινής αύξησης.  
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2. Εθνικό Ταμείο Αλληλεγγύης:  Αύξηση €20 εκατομ. 

3. Επίδομα θέρμανσης:  Αύξηση κατά €2,5 εκατομ. στο επίδομα θέρμανσης, διευρύνοντας παράλληλα τα 
κριτήρια των δυνητικά δικαιούχων του επιδόματος.  

4. Στεγαστικό Σχέδιο Αναζωογόνησης Ορεινών και Ακριτικών Περιοχών:  Αύξηση κατά €1,5 εκατομ. στην 
παροχή οικονομικής ενίσχυσης για απόκτηση ιδιόκτητης κατοικίας για μόνιμη ιδιοκατοίκηση. 

5. Ιατρικώς υποβοηθούμενη αναπαραγωγή (κοινώς εξωσωματική):  Ως Δημοκρατικό Κόμμα, στο πλαίσιο 
της ανησυχίας μας για τη δημογραφική γήρανση του γηγενούς πληθυσμού, ζητήσαμε αύξηση του 
κονδυλίου, έτσι ώστε οι λήπτες αυτής της βοήθειας να έχουν τη δυνατότητα από τις τρεις προσπάθειες 
που δικαιούνταν μέχρι σήμερα να λαμβάνουν την οικονομική βοήθεια για τέσσερις προσπάθειες.  Το 
πρόβλημα της δημογραφικής γήρανσης, αλλά και οι κίνδυνοι της αλλοίωσης είναι ζήτημα που πρέπει ως 
πολιτεία να το δούμε πολύ σοβαρά και με συγκεκριμένες πολιτικές, που θα εμπλουτίσουν τα υφιστάμενα 
μέτρα που έχουν ληφθεί. 

 Τα πιο πάνω μέτρα έχουν ως στόχο να βοηθήσουν και να στηρίξουν συγκεκριμένες κατηγόριες πολιτών, 
κοινωνικά ευάλωτων ομάδων, που τα προηγούμενα χρόνια δέχθηκαν ιδιαίτερα βάρη λόγω της οικονομικής 
κρίσης που μάστιζε την οικονομία και τον λαό μας. 

 Διευκρινίζουμε ότι το Δημοκρατικό Κόμμα σε καμία περίπτωση δε θα προτείνει μέτρα που θέτουν σε 
κίνδυνο την αξιοπιστία της κυπριακής οικονομίας, η οποία δεν πρέπει να χαθεί, αφού κερδήθηκε μέσα από θυσίες 
και στερήσεις του λαού. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ήταν πολιτικά αδόκιμο να αναφερόμαστε σε διάφορα προβλήματα που ταλανίζουν την κοινωνία και να 
μην αναφερθούμε στο μεγαλύτερο πρόβλημά μας, που δεν είναι άλλο από το Κυπριακό, τη συνεχιζόμενη για 
σαράντα πέντε τόσα χρόνια κατοχή του 37% της πατρίδας μας, τη συνεχιζόμενη προσφυγοποίηση 200 000 
συμπατριωτών μας και το συνεχιζόμενο δράμα της εξεύρεσης της τύχης των αγνοουμένων μας.  Η πρόσφατη 
τριμερής συνάντηση στο Βερολίνο κατέδειξε ότι το κυπριακό πρόβλημα βρίσκεται σε στασιμότητα.  Σε καμία 
περίπτωση δεν επιρρίπτω για αυτό ευθύνη στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας.  Η ευθύνη παραμένει ολόκληρη στην 
κατοχική Τουρκία.  Ναι, στην κατοχική Τουρκία, το επαναλαμβάνω, για να μην το ξεχνάμε αυτό.  

 Δυστυχώς, αγαπητοί συνάδελφοι, έχουμε στη γειτονιά μας έναν διεθνή ταραξία.  Η Τουρκία με την 
αδηφαγική της στάση έχει παραβιάσει όλα τα άρθρα του Καταστατικού Χάρτη του ΟΗΕ και όλες τις συμβάσεις 
που διέπουν το διεθνές δίκαιο.  Το ποινικό της μητρώο είναι τόσο μακροσκελές -και φροντίζει να το εμπλουτίζει 
καθημερινά- που η διαπραγματευτική διαδικασία μάς οδηγεί νομοτελειακά σε αδιέξοδο.  

 Το πρόβλημα βέβαια γίνεται πιο ανησυχητικό, αφού τα όποια διπλωματικά μέτρα λάβαμε εναντίον της 
Τουρκίας και ιδιαίτερα οι ευρωπαϊκές κυρώσεις δε λαμβάνονται υπόψη από τους Ευρωπαίους εταίρους μας.  Για 
μια ακόμη φορά η ευρωπαϊκή ολοκλήρωση φαντάζει να είναι όνειρο θερινής νυκτός.  Ως Δημοκρατικό Κόμμα 
ζητούμε από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, αλλά και το Υπουργείο Εξωτερικών να εντείνουν τις πιέσεις για 
εφαρμογή των αποφάσεων για τις τουρκικές κυρώσεις.  Η αθέτηση τέτοιων σοβαρών αποφάσεων από τους 
εταίρους μας μπορεί να οδηγήσει σε μονομερή αθέτηση των συμφωνηθέντων για τις κυρώσεις ενάντια στη 
Ρωσική Ομοσπονδία.  Ας μην ξεχνάμε ότι είμαστε η πρώτη χώρα που έχει υποστεί τις ζημιές από τις 
κυρώσεις  έναντι της Ρωσίας. 

 Μεταρρύθμιση δημόσιας υπηρεσίας.  Τα  πολυδιαφημισμένα νομοσχέδια για τη μεταρρύθμιση της 
δημόσιας υπηρεσίας, αφού πέρασαν από οβιδιακές μεταμορφώσεις και υποβαθμίσεις, που οφείλονταν κυρίως 
σε προβλήματα που αγγίζουν πολυδιάστατα συμφέροντα, κομματικά και μη, επανακατατέθηκαν από την 
εκτελεστική εξουσία με βελτιωμένο πλαίσιο.  Ως Δημοκρατικό Κόμμα θα συνεργαστούμε ειλικρινά και 
εποικοδομητικά τόσο με την κυβέρνηση όσο και με τις υπόλοιπες πολιτικές δυνάμεις, ούτως ώστε να 
αποκτήσουμε μια σύγχρονη, παραγωγική και ανθρώπινη δημόσια υπηρεσία το συντομότερο δυνατόν.  Όσο και 
αν ενοχλούνται κάποιοι με αυτή την προσπάθειά μας για μεταρρύθμιση της δημόσιας υπηρεσίας, εμείς άλλο 
τόσο θα εντείνουμε τις ενέργειές μας.  

 Στο σημείο αυτό θα ήθελα να εκφράσω ξανά την απαρέσκειά μου για τη συνέχιση και ενδυνάμωση του 
συστήματος υπάλληλων πολλών ταχυτήτων, που φαίνεται να προωθείται συστηματικά από την εκτελεστική 
εξουσία.  Είναι οι μόνιμοι, οι έκτακτοι, οι   έκτακτοι ορισμένου χρόνου, οι έκτακτοι αορίστου χρόνου, οι 
συμβασιούχοι και άλλοι.  Εφόσον το κράτος δεν αποφασίζει να λειτουργά λαμβάνοντας υπόψη τα εργασιακά και 
ευρωπαϊκά δικαιώματα όλων των κατηγοριών υπαλλήλων, αναλάβαμε πρωτοβουλία μαζί και με άλλους 
συναδέλφους και προωθήσαμε προτάσεις νόμου, ώστε να φέρουμε την εκτελεστική εξουσία ενώπιον των 
ευθυνών της, αρχίζοντας τον σχετικό διάλογο αρχές του νέου χρόνου στην αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών. 

 Τοπική αυτοδιοίκηση.  Νιώθουμε ικανοποίηση, γιατί πολλές από τις εισηγήσεις μας έχουν βρει απήχηση 
και έχουν περιληφθεί στην κυβερνητική πρόταση για μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης.  Πιστεύουμε ότι 
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οι θέσεις μας αντικατοπτρίζουν τις θέσεις της πλειοψηφίας των πολιτών, διότι γνώμονας της όλης προσπάθειας 
είναι οι πολίτες να απολαμβάνουν την ποιότητα ζωής που τους αξίζει σε ένα οικονομικά βιώσιμο μοντέλο.  

 Η μείωση των δήμων στους δεκαεφτά και οι περαιτέρω συμπλεγματοποιήσεις των υπηρεσιών τους και 
κατ’ αντιστοιχία η συμπλεγματοποίηση των κοινοτήτων, η διοικητική και οικονομική αυτονόμηση των νέων 
δήμων, η μεταφορά εξουσιών και αρμοδιοτήτων από το κεντρικό κράτος στην τοπική αυτοδιοίκηση, για 
παράδειγμα δημοτική αστυνομία, έκδοση πολεοδομικών αδειών, οικοδομικών αδειών, κοινωνικά θέματα, είναι 
μερικές από τις εισηγήσεις μας που υιοθετήθηκαν και έχουν ως στόχο να καταστήσουν την τοπική αυτοδιοίκηση 
σε πραγματικό υπηρέτη του δημότη, του πολίτη, εφαρμόζοντας έτσι πιστά την αρχή της επικουρικότητας που 
περικλείει τη σύγχρονη φιλοσοφία της τοπικής αυτοδιοίκησης, για να είμαστε κοντά στον πολίτη πιο παραγωγικά 
και πιο οικονομικά. 

 Η τελευταία πράξη του τέως Υπουργού Εσωτερικών που ήταν η κατάθεση χάρτη με τις εισηγήσεις του για 
τις συνενώσεις δήμων δε μας έχει ενθουσιάσει στον βαθμό που αναμέναμε, αφού βρίσκουμε κάποιες 
ανακολουθίες σε σχέση με την ορθολογιστικό αντίκρισμα του θέματος από τους εμπειρογνώμονες.  Για 
παράδειγμα, ο προτεινόμενος υπερδήμος της Λευκωσίας, που κατά την άποψή μου θα είναι και ανομοιογενής 
και κυρίως δυσλειτουργικός, και παράλληλα οι πρόσθετοι μικροί δήμοι σε άλλες επαρχίες δε φαίνονται ενέργειες 
προς την ορθή κατεύθυνση.  Η δημιουργία μητροπολιτικών δήμων, όπως ονομάστηκαν, δεν μπορεί να ισχύει 
κατά το δοκούν και κατά επαρχία. 

 Δε θα θυσιάσουμε όμως το δάσος για το δέντρο.  Με στοχευμένες πινελιές θα προσπαθήσουμε να 
επιφέρουμε τις αναγκαίες αλλαγές, έτσι ώστε η ζωγραφιά μας για τη νέα τοπική αυτοδιοίκηση να γίνει πιο 
φωτεινή, πιο δίκαια, πιο ορθολογιστική, πιο ανθρώπινη, πιο κομματικά αχρωμάτιστη για το καλό όλης της τοπικής 
αυτοδιοίκησης. 

 Η Λευκωσία και πάλι παραμένει  ουραγός σε σχέση πάντα με την προσέλευση τουριστών.  
Επαναλαμβάνω ότι θα πρέπει να καταρτιστεί στρατηγικό πλάνο με ορίζοντα δεκαετίας με στόχο την αλλαγή του 
αναπτυξιακού μοντέλου της μοιρασμένης πρωτεύουσας.  Στόχος μας είναι να εμπλουτιστεί με ουσιαστικά 
κίνητρα, ώστε να σταθμιστούν οι ανισότητες μεταξύ των παραλιακών πόλεων και της πρωτεύουσας σε σχέση με 
το επίπεδο ζωής των κατοίκων, που είναι πλέον ορατές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχετε δύο λεπτά, κύριε Μουσιούττα.  Ο δικός σας χρόνος είναι…  Πέραν των δύο λεπτών, τρώτε από 
άλλο συνάδελφο.  Έχετε ακόμα δύο λεπτά. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Είναι η άποψή μου ως βουλευτή Λευκωσίας ότι το πάρτι κονδυλίων συνεχίζεται και φέτος σε βάρος της 
Λευκωσίας.  Η μη πρόνοια για πίστωση κονδυλίου σε σχέση με την κατασκευή του δρόμου Λευκωσίας-Τροόδους 
μάς ανάγκασε να ζητήσουμε επιτακτικά την προσθήκη του κονδυλίου στο προϋπολογισμό του 2020.  Θεωρούμε 
το έργο αυτό προτεραιότητα για την ανάπτυξη της δυτικής Λευκωσίας και πιστεύουμε ότι θα προσδώσει 
σημαντικά οφέλη στις ορεινές περιοχές της Λευκωσίας και θα υπάρξει συγκριτικό όφελος από τις εργατοώρες 
που σπαταλούνται σήμερα λόγω της κακής ποιότητας του οδοστρώματος, αλλά και για λόγους ασφάλειας των 
πολιτών.  Τελικά πετύχαμε την ένταξη κονδυλίου ύψους €2,6 εκατομ.  Είναι υπόσχεσή μας να παρακολουθούμε 
στενά την εξέλιξη του έργου και θα επεμβαίνουμε δραστικά εκεί και όπου πρέπει μέχρι τη συνολική υλοποίησή 
του. 

 Με λύπη μας παρατηρούμε ότι η δημιουργία του Αρχαιολογικού Μουσείου παραμένει στα χαρτιά. 

 Κλείνοντας, θα ήθελα να επισημάνω ότι όσοι ζούμε στη Λευκωσία, αλλά και οι πολυπληθείς επισκέπτες 
της καθημερινά βιώνουμε το κυκλοφοριακό χάος σε όλες σχεδόν τις περιοχές της αστικής Λευκωσίας.  Οι 
απαντήσεις που δόθηκαν από τους αρμοδίους δε μας πείθουν.  Χρειάζεται επανασχεδιασμός του οδικού 
συστήματος, δημιουργία αξιόπιστων δημόσιων μέσων συγκοινωνίας -γιατί όχι και τραμ;-  και όραμα για χρήση 
λιγότερου αυτοκινήτου.  Να είστε σίγουροι ότι στα πλαίσια του κοινοβουλευτικού ελέγχου θα είμαστε εκεί, για να 
ασκήσουμε τις απαραίτητες πιέσεις για την προώθηση των δικαίων αιτημάτων των Λευκωσιατών.  Η Λευκωσία 
θα πρέπει επιτέλους να πάρει τη θέση που της αξίζει.  

 Καταληκτικά, σε σχέση με τα κεφαλαιώδη ζητήματα που προανάφερα, όπως η μεταρρύθμιση της τοπικής 
αυτοδιοίκησης, το ΓΕΣΥ, η μεταρρύθμιση στον δημόσιο τομέα, τα εργασιακά δικαιώματα, τα προβλήματα των 
μη εξυπηρετούμενων δανείων, αλλά και για όλες εκείνες τις σημαντικές πτυχές που αφορούν την κοινωνία και 
τους απλούς πολίτες, θα συνεχίζω να στηρίζω πολιτικές προς τη σωστή κατεύθυνση, πολιτικές που στηρίζουν 
πρώτιστα τον απλό πολίτη, πολιτικές που εξυπηρετούν τα καλώς νοούμενα συμφέροντα του απλού πολίτη και 
όχι των ολίγων. 

 Σας ευχαριστώ.  Να ευχηθώ καλά Χριστούγεννα και ευτυχισμένο το νέο έτος σε σας και σε όλο τον 
κυπριακό λαό.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 
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 Τώρα σειρά έχει ο κ. Γιώργος Γεωργίου του ΑΚΕΛ Λεμεσού. 

ΓΙΩΡΓΟΣ Τ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρία υπουργέ, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στο κρίσιμο ερώτημα για τον χαρακτήρα του προϋπολογισμού για το 2020 η απάντηση είναι απλή.  Κινείται 
στο πλαίσιο της νεοφιλελεύθερης πολιτικής των κυβερνώντων που προωθούν και εφαρμόζουν με συνέπεια τα 
τελευταία χρόνια.  Είναι περίπου μια επανάληψη, μια αντιγραφή προηγούμενων χρόνων.  Κύρια χαρακτηριστικά 
οι πολιτικές του λιγότερου κράτους, της λιτότητας και των περικοπών.  Απουσιάζουν παντελώς το όραμα, ο 
προοδευτικός εκσυγχρονισμός, η καινοτομία, η έρευνα, η πραγματική ανάπτυξη.  Κανόνας:  οι πλούσιοι 
πλουσιότεροι και οι φτωχοί φτωχότεροι. 

 Κάθε Κύπριος που αγωνιά και νοιάζεται για το παρόν και το μέλλον του τόπου μας είναι φυσικό να βλέπει 
με μεγάλη αγωνία και ανησυχία τις εξελίξεις και τα τεκταινόμενα σε θέματα εσωτερικής διακυβέρνησης της χώρας 
μας.  Μια Κύπρος βυθισμένη στα σκάνδαλα, στη διαφθορά και στη διαπλοκή.  Ποτέ προηγουμένως δε βιώσαμε 
τέτοια άθλια κατάσταση. Ποτέ προηγουμένως δεν ελέχθη τόσες φορές η φράση «ο θεσμός του Προέδρου της 
Δημοκρατίας».  Είμαστε στη φάση που δυστυχώς κανένας τομέας στην εσωτερική διακυβέρνηση δε δημιουργεί 
προσδοκίες αλλά ούτε και αισιοδοξία. Μας παρουσιάζεται μια πλαστή ανάπτυξη, η οποία στηρίζεται περισσότερο 
στη «βιομηχανία των διαβατηρίων», στους ουρανοξύστες και στους ψηλούς πύργους, που τα κέρδη καρπούται 
μόνο μια μικρή χούφτα δικηγόρων και μεγαλοεπιχειρηματιών του τόπου. Ένα μοντέλο με μεγάλες πιθανότητες, 
σύμφωνα με τους ειδικούς, να καταλήξει σε «φούσκα», δημιουργώντας μια νέα οικονομική κρίση στα ακίνητα, 
στις τράπεζες και ευρύτερα στην κοινωνία. Ναι, κύριοι κυβερνώντες, είναι στο DNA σας να δημιουργείτε κρίσεις.  
Και θυμίζω το χρηματιστήριο, την τραπεζική κρίση, τα κουρέματα, τη «φούσκα» των ακινήτων, το κλείσιμο του 
συνεργατισμού.   Αυτά είναι τα επιτεύγματά σας και αυτά ζει στο πετσί του καθημερινά ο κυπριακός λαός. 

 Θέλω να αναφερθώ και στα πλεονάσματα τα οποία διαφημίζετε, τα «μαξιλαράκια» τα περιβόητα.  Δε μας 
είπατε καμιά φορά πόσα έργα περιμένουν χρόνια στα συρτάρια.  Να πούμε για τον δρόμο Λεμεσού-Σαϊττά;  Να 
πούμε για τον δρόμο Λευκωσίας-Τροόδους;  Να πούμε για τα νοσοκομεία, που τα αφήσατε στο έλεος του Θεού;  
Να μας πείτε, σας παρακαλώ, ποιες είναι οι πολιτικές σας για τον τομέα της έρευνας και της καινοτομίας, που 
διεκδικούμε αρνητικές πρωτιές;   

 Αυτές οι πολιτικές του λιγότερου κράτους είναι που έφεραν και τη δημόσια υγεία στα πρόθυρα της 
κατάρρευσης. Η δημόσια υγεία είναι πολύτιμο αγαθό και θα έπρεπε να αποτελεί μεγάλη προτεραιότητα για τους 
κυβερνώντες.  Δυστυχώς, οι κρατούντες έμειναν σε διακηρύξεις και αοριστολογίες.  

 Για εμάς η υγεία αποτελεί έναν από τους πιο νευραλγικούς τομείς στην άσκηση της διακυβέρνησης μιας 
χώρας.  Αποτελεί έναν από τους ισχυρότερους πυλώνες που κρίνουν το επίπεδο διαβίωσης των ανθρώπων.  Η 
δημόσια υγεία κρίνει σε μεγάλο βαθμό τον δείκτη ευημερίας των πολιτών μιας χώρας και αναδεικνύει στην πράξη 
τον ίδιο τον πολιτισμό μας.   Δυστυχώς για τον τόπο μας, τα πράγματα στη δημόσια υγεία νοσούν σοβαρά και 
βρίσκονται σε κρίσιμη κατάσταση και αυτό επιβεβαιώνεται από σειρά μελετών. Η δημοσίευση εκθέσεων της 
Ευρωπαϊκής Στατιστικής Υπηρεσίας που αφορούν τις κρατικές δαπάνες για την υγεία στη χώρα μας μόνο θλίψη 
και απογοήτευση προκαλεί.  Βεβαίως δεν είναι η πρώτη φορά τα τελευταία χρόνια που η χώρα μας «διεκδικεί» 
πρωτεία αρνητικής εικόνας στα θέματα υγείας.  Πλείστες των εκθέσεων, διεθνείς και ευρωπαϊκές, αυτό 
επιβεβαιώνουν.  Κύριες επισημάνσεις αυτών των εκθέσεων κατατάσσουν την Κύπρο στις πρώτες θέσεις σε ό,τι 
αφορά το κόστος της υγείας και στις τελευταίες σε ό,τι αφορά τις κρατικές δαπάνες.  Χαρακτηριστικά αναφέρω 
τις εκθέσεις της Ευρωπαϊκής Στατιστικής Υπηρεσίας, μέχρι το 2017, που παρουσιάζουν τις δημόσιες δαπάνες 
για την υγεία -όσον αφορά την Κύπρο- να δείχνουν ότι οι δαπάνες για υγειονομική περίθαλψη ανέρχονται στο 
6,8% του ΑΕΠ και είναι οι πιο χαμηλές από τον μέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 9,9%.  

 Για άλλη μια χρονιά οι κυβερνώντες στερούνται οράματος για την υγεία, καταθέτοντας έναν 
προϋπολογισμό που δεν ανταποκρίνεται στις τεράστιες ανάγκες των δημόσιων νοσηλευτηρίων. Στην ουσία 
απουσιάζει παντελώς ο σχεδιασμός και το πρόγραμμα.  Το 2019 αποτέλεσε χρονιά ορόσημο, αφού από την 1η 
Ιουνίου 2019 έχει τεθεί σε εφαρμογή η λειτουργία της πρώτης φάσης του Γενικού Συστήματος Υγείας. 

 Ο Υπουργός Υγείας, ενώπιον των αρμόδιων επιτροπών στη Βουλή, παρουσίασε μια ιδεατή εικόνα, η 
οποία πόρρω απέχει από την πραγματικότητα που ζει ο κόσμος καθημερινά στα νοσοκομεία.  Απουσιάζει 
παντελώς το όραμα που θα απαντούσε στις προκλήσεις μιας μεγάλης προοδευτικής μεταρρύθμισης, αυτής του 
Γενικού Συστήματος Υγείας. Το success story της κυβέρνησης Νίκου Αναστασιάδη-ΔΗΣΥ για την οικονομία 
κινδυνεύει να γίνει εφιάλτης για τη δημόσια υγεία και τους ασθενείς.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η δημόσια υγεία νοσεί, το σύστημα υγείας πάσχει και δυστυχώς οι κυβερνώντες κωφεύουν.  Και 
εξηγούμαι.  Πώς είναι δυνατό με τόσο φόρτο εργασίας, τα δημόσια νοσηλευτήρια να εργάζονται με μειωμένο 
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προσωπικό, είτε είναι γιατροί είτε είναι νοσηλευτές είτε άλλοι επαγγελματίες υγείας;   Πώς μπορούν να πιστεύουν 
οι κυβερνώντες ότι θα εξασφαλιστεί η ποιότητα προσφοράς υγείας, όταν υπάρχουν ελλείψεις φαρμάκων, 
αναλωσίμων, καθυστέρηση στις αναλύσεις και λίστες αναμονής;  Την αρνητική αυτή εικόνα στα νοσοκομεία 
μπορείτε να τη διαβάσετε και στη μελέτη της KPMG. 

 Η κυβέρνηση Νίκου Αναστασιάδη -θυμίζω- είχε δεσμευτεί το 2016 ότι στο πλαίσιο της αυτονόμησης των 
νοσοκομείων θα προχωρούσε στην πλήρη στελέχωση και εξοπλισμό αυτών. Δυστυχώς, ο χρόνος παρήλθε, με 
αποτέλεσμα όντως σήμερα τα δημόσια νοσηλευτήρια να μην είναι σε θέση να φέρουν σε πέρας τη σημαντική 
αποστολή τους.  Δεν μπορούν με τα σημερινά δεδομένα και τις πραγματικότητες να αντεπεξέλθουν, να 
αποτελέσουν τη ραχοκοκκαλιά του ΓΕΣΥ και κατ’ επέκταση της δημόσιας υγείας. Πόσο μάλλον, όταν θα κληθούν 
να ανταποκριθούν, από το 2020, στη δεύτερη φάση της ενδονοσοκομειακής περίθαλψης.  

 Σήμερα τα δημόσια νοσηλευτήρια ασφυκτιούν και υπολειτουργούν. Η υποστελέχωση κλινικών δημιουργεί 
σοβαρά προβλήματα στις αντοχές των νοσοκομείων. Αν προσθέσουμε και τη συνεχή φυγή και αποχώρηση 
γιατρών του δημοσίου, για να ενταχθούν ως ιδιώτες στο ΓΕΣΥ, τότε τα προβλήματα μεγεθύνονται καθημερινά. 
Επιπρόσθετα, είναι τα προβλήματα με το παραϊατρικό προσωπικό, το νοσηλευτικό και το γραφειακό προσωπικό.  
Μεγάλα ακόμη προβλήματα υπάρχουν και σε ό,τι αφορά τον εξοπλισμό των νοσοκομείων.  Η απάντηση ότι θα 
ενταχθούν τα ιδιωτικά νοσηλευτήρια και θα υπάρξει συνέργεια ιδιωτικού και δημόσιου τομέα στο πλαίσιο του 
ΓΕΣΥ δεν μπορεί να λύσει τα προβλήματα επί της ουσίας, γιατί ακριβώς τα νοσοκομεία αφήνονται ξεκρέμαστα, 
και παραμένουν ανήμπορα και ασπόνδυλα να ανταποκριθούν στα μείζονος σημασίας καθήκοντα που έχουμε σε 
ό,τι αφορά το ΓΕΣΥ.   

 Θα αναφέρω μόνο ένα παράδειγμα.  Γιατί πρέπει να ταλαιπωρείται ο πολίτης από τον Πύργο Τηλλυρίας 
ή από την Πόλη Χρυσοχούς ή από τα χωριά της ελεύθερης Αμμοχώστου για ένα MRI και να μην μπορεί να το 
κάνει στο νοσοκομείο της επαρχίας του; Πόσος χρόνος, πόσα χρήματα και πόση ταλαιπωρία να υπάρχει για τον 
ασθενή, τη στιγμή που το κράτος θα μπορούσε με €5 εκατομ. να στελεχώσει τα δημόσια νοσηλευτήρια,   χρήματα 
τα οποία απέκοψε τόσα χρόνια από τη δημόσια υγεία;  Αυτό που προβάλλει ως αναγκαιότητα είναι η ιεραρχική 
προτεραιότητα του εξοπλισμού των νοσοκομείων, ώστε χρόνο με τον χρόνο να καταστούν ικανά να 
αντεπεξέλθουν. 

 Καθυστέρηση παρατηρείται και με τις επεκτάσεις των δημοσίων νοσηλευτηρίων, που δεν έχει γίνει τίποτα 
μέχρι τώρα.  Χρόνια τώρα συζητείται η επέκταση του Γενικού Νοσοκομείου Λεμεσού και ακόμα δε λήφθηκε η 
τελική απόφαση.  Κάποιοι προτιμούν να κάνουν ιατρική στους διαδρόμους και στα κοντέινερ, παρά να αναλάβουν 
τις ευθύνες τους σε ό,τι αφορά αυτά τα ζητήματα.  Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας υποσχέθηκε παράδοση του 
Νοσοκομείου της Λάρνακας, το 2018. Υπάρχουν νέες, αναθεωρημένες πλέον, αποφάσεις και δεν ξέρω -
πραγματικά- πότε θα ολοκληρωθεί. 

 Οι Πρώτες Βοήθειες υπολειτουργούν.  «Εργάζονται», είπε ο Υπουργός Υγείας, ο αρμόδιος υπουργός, «με 
προσωπικό ασφαλείας».  Αυτό στην πράξη ξέρετε τι σημαίνει;  Κινδυνεύουμε ανά πάσα στιγμή να χάσουμε ζωές.  
Αγωνιούμε και ανησυχούμε ενόψει της εφαρμογής της δεύτερης φάσης του Γενικού Συστήματος Υγείας, της 
ενδονοσοκομειακής περίθαλψης, που από την 1η του Ιούνη του 2020 πρέπει να είμαστε έτοιμοι.  Αν δεν υπάρχει 
έγκαιρη στελέχωση και εξοπλισμός των δημοσίων νοσηλευτηρίων, οι κίνδυνοι πλέον θα είναι ορατοί.  

 Πριν ολοκληρώσω την ομιλία μου, θα καταθέσω σε συντομία τους προβληματισμούς μου για τον μαρασμό 
που χαρακτηρίζει σήμερα την ύπαιθρό μας.  Είναι κοινή διαπίστωση πλέον ότι η ύπαιθρος της Κύπρου βρίσκεται 
σε εγκατάλειψη.  Δυστυχώς, χρόνο με τον χρόνο αφήνεται μόνη και απροστάτευτη στα προβλήματα και στα 
αδιέξοδα της κρίσης και της φτωχοποίησης.    

 Είναι αλήθεια ότι η ύπαιθρός μας είναι το καμάρι μας, το στολίδι που κουβαλά πίσω μια πλούσια, 
μακραίωνη ιστορία. Δυστυχώς, ο άναρχος τρόπος ανάπτυξης, η «σύγχρονη» λεγόμενη «ανάπτυξη», η έλλειψη 
κυρίως υποδομών και κινήτρων δημιούργησαν το φαινόμενο της αστυφιλίας.  Χρόνο με τον χρόνο η ύπαιθρός 
μας μαραίνεται, εγκαταλείπεται, φθίνει συνεχώς.  Τα πλείστα χωριά είναι πλήρως ξεχασμένα.  Είναι ζήτημα αν 
στα μισά χωριά διαμένουν τριάντα με πενήντα κάτοικοι. Πολύ σύντομα θα υπάρξουν χωριά πλήρως 
εγκαταλελειμμένα.  Ήδη έγινε.  Η Βίκλα, η Τρόζενα είναι κάποια παραδείγματα.  Οι κάτοικοι της υπαίθρου δίνουν 
αγώνα καθημερινά για την ίδια την επιβίωσή τους.  Ειδικότερα, η ύπαιθρος της Λεμεσού, ο κόσμος της υπαίθρου 
ζει και βιώνει μια άνευ προηγουμένου έλλειψη αλληλεγγύης, στήριξης και συμπαράστασης. Η αγωνία και η 
απόγνωση είναι ζωγραφισμένη στα πρόσωπά των κατοίκων που ακόμα αντέχουν και αγωνίζονται να κρατήσουν 
όρθιες τις κοινότητες.  

 Το θέμα είναι ζωτικής σημασίας. Χρειαζόμαστε ολοκληρωμένες πολιτικές, χρειαζόμαστε να 
αναποδογυρίσουμε το σημερινό μοντέλο ανάπτυξης, ώστε να μας επιτρέψει να γυρίσουμε πίσω στην ύπαιθρό 
μας, στην αγροτική οικονομία.  Όπως πολλές φορές είπαν οικονομολόγοι διεθνούς φήμης, χώρα χωρίς ύπαιθρο, 
χωρίς αγροτική οικονομία δεν έχει μέλλον, δεν έχει προοπτική. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Με την τραγική επισήμανση του θέματος των μισθών των νέων παιδιών νομίζω μπορούμε να 
καταλάβουμε σε ποια τραγική κατάσταση φέραμε τα νέα παιδιά, τη νέα γενιά της χώρας μας.  Σαράντα χιλιάδες 
παιδιά, τα λαμπρότερά μας μυαλά, τα εξαναγκάσατε να μεταναστεύσουν, για να αναζητήσουν επαγγελματική 
στέγη, οι κρίσεις, τα κουρέματα τα οποία επιφέρατε στον λαό.  Σήμερα, με δύο πτυχία, εργάζονται για €800 και 
πρέπει να ενοικιάσουν διαμερίσματα των €800 και €1.000.  Πώς μπορούν να κάμουν οικογένεια;  Πώς μπορούν 
να αντέξουν αυτές τις προκλήσεις;  Έχετε σκοτώσει τα όνειρα των νέων, της νέας γενιάς.  Τους αφήσατε χωρίς 
όνειρα, χωρίς προσδοκίες.   

 Θέλω να σημειώσω ότι το ΑΚΕΛ, η κυπριακή αριστερά θα συνεχίσουμε να αγωνιζόμαστε εντός και εκτός 
Βουλής, καταθέτοντας προτάσεις, καταθέτοντας όραμα ολοκληρωμένο για την ανάπτυξη, για την πρόοδο και 
κυρίως για τον προοδευτικό εκσυγχρονισμό της χώρας μας. 

 Τέλος, να ευχαριστήσω τη διεύθυνση της Βουλής, λειτουργούς και γραμματειακό προσωπικό και γενικά 
όλο το προσωπικό για τη βοήθεια και τη στήριξη που μας προσφέρουν, καθώς και τους κοινοβουλευτικούς μας 
συνεργάτες.   

 Εύχομαι ολόψυχα σε όλο τον κυπριακό λαό καλές γιορτές, χρόνια πολλά, γεμάτα υγεία.  Καλή χρονιά και 
δικαίωση των ονείρων του και των προσδοκιών μας.  Ας ευχηθούμε το 2020 να είναι η χρονιά της 
απελευθέρωσης, της επανένωσης, της ειρηνικής επανένωσης της πατρίδας μας. 

 Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ευχαριστώ. 

 Η κ. Ελένη Σταύρου. 

 Έχετε τον λόγο, κυρία Σταύρου. 

ΕΛΕΝΗ ΣΤΑΥΡΟΥ: 

 Αγαπητέ κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Συγχύστηκε ο συνάδελφος ο κ. Γεωργίου που είπε ότι φέραμε εμείς το κούρεμα.  Δηλαδή, τι άλλο θα 
ακούσω;  Με ποιων τις πρακτικές όμως, κύριε Γεωργίου;  Με ποιων τις πρακτικές; 

ΓΙΩΡΓΟΣ Τ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Το «δεσμεύομαι»… 

ΕΛΕΝΗ ΣΤΑΥΡΟΥ: 

 Ε, ναι, και μας βάλατε το μαχαίρι… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Τέλος πάντων. 

 Το πολιτικό πρόγραμμά μου κατά τις βουλευτικές εκλογές του 2016 περιλάμβανε σταθερά τρεις πυλώνες, 
στους οποίους θέλω να επεκταθώ κι εδώ.  Πρώτον, η Κύπρος άρχουσα της Ανατολικής Μεσογείου, δεύτερον, η 
Λεμεσός πρωτεύουσα της Ανατολικής Μεσογείου και της Μέσης Ανατολής και, τρίτον, δημιουργία Υφυπουργείου 
Υπαίθρου, για να αναστηθεί η ύπαιθρος που ψυχορραγεί.  Που ακούσαμε ότι υπάρχει μεγάλη ανησυχία και από 
άλλους συναδέλφους και από άλλα κόμματα για την ύπαιθρο της Λεμεσού.  Ήταν τόσο ισχυρή η πεποίθησή μου 
για την ορθότητα αυτών των θεμελιακών δεσμεύσεών μου, που τις αποτύπωσα και στις αφίσες και στην 
αρθρογραφία μου. Στα χρόνια που μεσολάβησαν υπηρέτησα και εξακολουθώ να υπηρετώ με προσήλωση και 
αθόρυβα τους τρεις αυτούς στρατηγικούς στόχους.   

 Κεντρικός και ίσως αποκλειστικός παράγοντας που εποφθαλμιά τα συμφέροντα και την πορεία της 
πατρίδας και του έθνους μας είναι η Τουρκία.  Γαντζωμένη στο κατεχόμενο έδαφός μας, χρησιμοποιώντας τον 
πληθυσμό που εγκατέστησε και ελέγχει, προωθεί αδίστακτα τα σχέδιά της να κυριαρχήσει γεωστρατηγικά σε 
ολόκληρο τον χώρο του Αιγαίου και της Ανατολικής Μεσογείου.  Στα γνωστά και προαιώνια γεωπολιτικά κίνητρα 
της Τουρκίας προστέθηκαν τα τελευταία χρόνια και οι διεκδικήσεις της στην εκμετάλλευση των υποθαλάσσιων 
πηγών πλούτου.  Επειδή όμως η Διεθνής Συνθήκη για το Δίκαιο της Θάλασσας δεν ευνοεί τις διεκδικήσεις της 
Τουρκίας, η κυβέρνηση Ερντογάν καταφεύγει στις γνωστές αυθαίρετες ενέργειες που της επιτρέπουν οι 
στρατιωτικές της δυνατότητες. 

 Τα νταηλίκια της Τουρκίας εμείς -ορθά- τα αντιμετωπίζουμε ψύχραιμα.  Η Κυπριακή Δημοκρατία θα 
συνεχίσει να είναι ο γεωστρατηγικός άρχων της Ανατολικής Μεσογείου απέναντι σε οποιαδήποτε απειλή της 
Τουρκίας, ενόσω παραμένει ανυποχώρητα άτεγκτη στα «δικαιώματά» της και ξεκάθαρα πιστή στις συνεργασίες 
και εξελισσόμενες συμμαχίες της.  Οι πρόσφατες ειδικά κινήσεις της Τουρκίας θα επισπεύσουν τη δημιουργία 
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σταθερών και αξιόπιστων συμμαχιών της χώρας μας και της Ελλάδας με όλες τις χώρες που τα συμφέροντά 
τους πλήττονται από την Τουρκία. 

 Στο σημείο αυτό θα επανέλθω, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, στην ισχυρή άποψη που πάντα 
διατυπώνω ως προς τη διαμόρφωση των αποφάσεων της ηγεσίας μας γενικά για την αντιμετώπιση των απειλών 
της Τουρκίας σε όλα τα μέτωπα του εθνικού μας ζητήματος.  Προϋπόθεση για τη διαμόρφωση του στρατηγικού 
σχεδίου μας είναι να έχουμε μπροστά μας μια ξεκάθαρη εικόνα των πολιτικών προθέσεων, των στρατιωτικών 
δυνατοτήτων και των τρόπων ενέργειας της Τουρκίας στο κυπριακό ζήτημα.  Χωρίς αυτά είναι αδύνατο και 
επικίνδυνο να διαμορφώνουμε αποφάσεις αντιμετώπισης του τουρκικού κινδύνου. 

 Έχω ενδιατρίψει πολλά χρόνια, τόσο στα πλαίσια των σπουδών μου όσο και στη σταδιοδρομία μου, στα 
πολύπλοκα γεωπολιτικά προβλήματα της περιοχής μας.  Συμμετέχω στις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές 
Εξωτερικών και Άμυνας και είχα την ευκαιρία να μετάσχω σε πολλές συνόδους ειδικών επιτροπών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Δε διανοούμαι να επιμείνω στην άποψη ότι είναι απαραίτητο να ομοφωνούμε ως προς 
τη μορφή λύσης του εθνικού μας προβλήματος.  Έχω όμως την ισχυρή άποψη ότι πρέπει να έχουμε όλοι 
μπροστά μας ένα κοινό πλαίσιο των προθέσεων και των σχεδίων της Τουρκίας και πάνω σ’ αυτό να 
διατυπώνουμε όλοι μας τις προτάσεις αντιμετώπισής τους.  Μόνο έτσι θα διαμορφώσουμε συλλογικές και 
αξιόπιστες αποφάσεις που θα είναι καθολικά σεβαστές.  Μόνο τότε θα επιτύχουμε και την εθνική ενότητα στο 
εσωτερικό μέτωπο και την καταξίωσή μας ως αντιπρόσωποι του λαού μας. 

 Το δεύτερο σκέλος του προγράμματός μου -που με προσήλωση υπηρετώ- είναι η βέβαιη προοπτική ότι 
η Λεμεσός εξελίσσεται σε πρωτεύουσα της Ανατολικής Μεσογείου.  Σε ημερίδα που οργάνωσα πρόσφατα με 
θέμα «Τι Λεμεσό θέλουμε;» μελετήσαμε με τους Υπουργούς Οικονομικών και Παιδείας, την Υφυπουργό 
Ναυτιλίας και με εκπροσώπους άλλων υπουργείων και τοπικούς αξιωματούχους τις προοπτικές ανάπτυξης της 
επαρχίας μέχρι το 2050.  Με τους αξιόλογους συνεργάτες μου έχουμε συστήσει έναν μηχανισμό μελέτης και 
προβολής των αποτελεσμάτων της ημερίδας, που συνοψίζονται στο προφίλ και τον χαρακτήρα της Λεμεσού που 
πρέπει να οικοδομήσουμε.  Θέλουμε τη Λεμεσό της ασφάλειας έναντι φαινομένων εγκληματικότητας, με πηγές 
πλούτου επαρκείς, δίκαια κατανεμημένου, με ήρεμη καθημερινότητα και με βαθιά περιβαλλοντική συνείδηση, 
περιφερειακό κέντρο υπηρεσιών παιδείας και υγείας και θεματοφύλακα της ιστορίας, του διαχρονικού πολιτισμού 
μας, της εθνικής και θρησκευτικής παράδοσης και των ηθών και εθίμων μας.  Μεθοδικά και πολυεπίπεδα θα 
εργαζόμαστε για τη συμμετοχή αρχών και πολιτών για το όραμα της σύγχρονης Λεμεσού που αναγεννάται. 

 Κατά τις εργασίες της ημερίδας «Τι Λεμεσό θέλουμε;» διαπιστώθηκε ότι οι ρυθμοί και οι τομείς ανάπτυξης 
της Λεμεσού όχι μόνο επηρεάζουν, αλλά διαμορφώνουν ακόμα και την ποιότητα του ανθρώπινου δυναμικού και 
πρωτίστως των παιδιών μας.  Με τους συνεργάτες μου μελετήσαμε αυτές τις προοπτικές ανάπτυξης και τις 
επιπτώσεις τους, θετικές και αρνητικές.   

 Τα συμπεράσματα αυτής της ανάλυσης με ώθησαν στη σύσταση της εθελοντικής οργάνωσης «Ασπίδα 
των Ανηλίκων».  Δεν υφίσταται σήμερα οργάνωση με ανάλογη αποστολή.  Φιλοδοξία και αποστολή της Ασπίδας 
των Ανηλίκων είναι να καλύψει αυτό το κενό και εμείς, οι υπεύθυνοι γονείς, πλαισιωμένοι από εξειδικευμένους 
επιστήμονες, να συνδράμουμε το έργο των οργάνων της πολιτείας για την πρόληψη κάθε μορφής απειλής και 
κινδύνου που στρέφεται κατά των παιδιών μας.  Σε εκδήλωση που διοργανώσαμε το Σάββατο, στην τιμητική 
παρουσία του προέδρου του κόμματός μας, της αξιότιμης Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, καθώς και του πανιερώτατου μητροπολίτη Λεμεσού και υπό την υψηλή προστασία του Προέδρου 
Αναστασιάδη, προχωρήσαμε στη θεμελίωση της νέας αυτής εθελοντικής οργάνωσης. 

 Στα πλαίσια του τρίτου σκέλους του πολιτικού μου προγράμματος, που αφορά την ύπαιθρο και που ακούω 
ότι απασχολεί και άλλους συναδέλφους άλλων πολιτικών χώρων,  περιορίζομαι να αναφέρω συνοπτικά τα εξής: 
όλες οι ανθρώπινες δραστηριότητες αναπτύσσονται επί των δρομολογίων, διά τα δρομολόγια και ένεκεν των 
δρομολογίων.  Δε νοείται ζωή χωρίς δρόμους.  Βασική αιτία του μαρασμού της υπαίθρου και της αστυφιλίας είναι 
η καθήλωση των οδικών αξόνων σε παρωχημένα επίπεδα. 

 Η ανάσταση της υπαίθρου θα εξασφαλιστεί μόνο με τον εκσυγχρονισμό του οδικού δικτύου της υπαίθρου.  
Το πρώτο δε σε προτεραιότητα έργο στην επαρχία μου είναι η κατασκευή του οδικού άξονα Λεμεσού-Σαϊττά στον 
τάχιστο δυνατό χρόνο.  Ήδη ψηφίστηκε για πρώτη φορά κονδύλι €26 εκατομ. για την πρώτη φάση του οδικού 
δικτύου.  Με τον νέο Υπουργό Μεταφορών προωθούμε ειδική διευρυμένη σύσκεψη στη Λεμεσό, εντός του 
Ιανουαρίου, στην οποία θα έχει την ευκαιρία να γίνει δέκτης των προβλημάτων                     -απευθείας και 
προσωπικά- από τους ίδιους τους εκπροσώπους των επηρεαζόμενων κοινοτήτων, για να διαμορφώσει τις 
ενέργειες και τις αποφάσεις του.  Στην ίδια σύσκεψη θα τεθούν και τα άλλα φλέγοντα προβλήματα που αφορούν 
τις συγκοινωνίες στην ύπαιθρο και την κυκλοφοριακή συμφόρηση στην πόλη. 

 Η Κυπριακή Δημοκρατία, ο προωθημένος ανατολικός βραχίονας της Ευρωπαϊκής Ένωσης στον 
σπαρασσόμενο νευραλγικό χώρο μας, οδηγείται από την κυβέρνηση Αναστασιάδη σε σταθερή πορεία 
ανάπτυξης, σταθερότητας και ασφάλειας εν μέσω των ενεδρών της Τουρκίας.  Το κόμμα μας είναι περήφανο για 
το κυβερνητικό έργο και την αντιμετώπιση των κρίσιμων απειλών.  Την ασφάλεια και σταθερότητα αυτής της 
πορείας οφείλουμε όλοι να τη διαφυλάξουμε ως πρώτιστο εθνικό καθήκον. 

 Θα ήθελα να ευχαριστήσω, κυρίες και κύριοι, από καρδιάς τους γραμματείς των επιτροπών μου, την 
Κλαίρη, τη Λένια, τον Σταύρο, αλλά και τη Δανάη, τη Χαρά, τη Σόφη, τον Φοίβο, τον Κωνσταντίνο.  Χωρίς τη 
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βοήθειά σας το έργο μας θα ήταν δυσκολότερο.  Να τους ευχηθώ καλά Χριστούγεννα και ευτυχισμένο το νέο 
έτος.   

 Και εσάς, κύριοι συνάδελφοι όλων των κομμάτων, να σας ευχαριστήσω για την αγαστή συνεργασία τόσο 
στις αποστολές στο εξωτερικό όσο και στις επιτροπές της Βουλής, όπου όλοι παλεύουμε για το καλό της πατρίδας 
μας, και να σας ευχηθώ καλά Χριστούγεννα και ένα ευτυχισμένο νέο έτος. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καλά Χριστούγεννα. 

 Ο κ. Παύλος Μυλωνάς από το Δημοκρατικό Κόμμα στο βήμα. 

 Έχετε τον λόγο, κύριε Μυλωνά. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αισθάνομαι ότι η σημερινή μέρα, με τη λίγη εμπειρία που διαθέτω στο κοινοβούλιο, είναι μια γιορτή 
δημοκρατίας και αμεσότητας μεταξύ εμάς, όσων εκλεγήκαμε από τον λαό, των βουλευτών, και του κόσμου που 
μας ακούει ή εν παση περιπτώσει επικοινωνούμε μαζί του με διάφορους τρόπους καθ՚ όλη τη διάρκεια των 
χρόνων που είμαστε στο κοινοβούλιο εκλελεγμένοι.  Ως τέτοια, ως γιορτή της δημοκρατίας, η εντύπωση που εγώ 
έχω και σκεφτόμουν διαρκώς είναι ότι είναι ίσως η μόνη φορά που έχουμε δεκαπέντε λεπτά όλα δικά μας, να 
βγάλουμε την ψυχή μας πάνω στο τραπέζι, να γυμνωθούμε πολιτικά, κοινωνικά, χωρίς εξαρτήσεις, χωρίς 
κανένας να σκέφτεται αν θα τα πούμε σωστά ή λάθος.  Αυτή είναι η πρόθεσή μου και δυστυχώς πρέπει να 
παρατηρήσω ότι συνολικά, ομαδικά, ατομικά ο καθένας από εμάς έχουμε πτωχεύσει και έχουμε πτωχεύσει όχι 
μόνο η κυβέρνηση, αλλά και όλοι οι υπόλοιποι.  Πτωχεύσαμε, διότι αποτύχαμε, με βάση το αποτέλεσμα που 
ζούμε κάθε μέρα.   

 Όσο και να απομακρύνεται το 2013 από τη ζωή μας, δηλαδή το κούρεμα και η φτωχοποίηση μεγάλου 
μέρους του λαού μας, με σημαντικές επιτυχίες από πλευράς της κυβέρνησης στην πορεία του χρόνου, εντούτοις 
η υποανάπτυξη -είναι ένα λογοπαίγνιο το «υποανάπτυξη», η ανάπτυξη και η υποανάπτυξη- στην τρίτη δεκαετία 
του 21ου αιώνα, τα κέρδη δεν αντικατοπτρίζονται όπως θα έπρεπε να θέλουμε όλοι να φαίνονται στην κοινωνία 
και στους πολίτες.  Πιο λιανά, καθώς η κυβέρνηση και οι κράχτες -και είναι πάρα πολλοί απ՚ αυτούς που μας 
παρακολουθούν- καμαρώνουν για την ευημερία των αριθμών, μια μερίδα των ανθρώπων προσπαθεί να 
επιβιώσει, προσπαθεί να βρει τα πόδια της.   

 Το άκουσα και προηγουμένως από συναδέλφους του ΑΚΕΛ -σχεδόν από όλους- ακόμα και από τη 
συμπολίτευση του Δημοκρατικού Συναγερμού ότι υπάρχουν πάρα πολλοί στη μεσαία τάξη που υποφέρουν, μια 
τάξη η οποία πρόσφερε τα πάντα σε αυτή την κοινωνία από το 1960 και μετά.  Οι φτωχοί φτωχαίνουν δυστυχώς 
και είναι αλήθεια.  Είμαι βέβαιος ότι και οι συνάδελφοι από τον Δημοκρατικό Συναγερμό μιλούν με κόσμο, είναι 
πάρα πολλοί οι ψηφοφόροι του Συναγερμού οι οποίοι έχουν τα ίδια προβλήματα.  Οι πλούσιοι ψάχνουν συνεχώς 
επενδυτές.  Και εδώ είναι το μεγάλο ερώτημα:  Επενδύω, βάζω κάτι, φυτεύω ένα δέντρο και αναμένω τους 
καρπούς.  Για να τους πάρουν ποιοι τους καρπούς; 

 Το 2020 μπορεί να μας προκαλεί και να μας προσκαλεί με έναν νέο Υπουργό Οικονομικών, τον 
Κωνσταντίνο Πετρίδη, που έχει όλες τις προθέσεις -είμαι βέβαιος γι՚ αυτό, όπως και όλοι μας- να ευημερούν και 
ο λαός και οι αριθμοί.  Το θέμα είναι ποιες ιδεολογικές πολιτικές πρακτικές ακολουθούμε, τι βάζουμε στο τραπέζι 
και ποιες είναι οι προτεραιότητές μας.  Τα ποσοστά της ανεργίας μπορεί να μειώνονται -και αυτό είναι καθημερινό 
φαινόμενο, το ακούμε από τα μέσα ενημέρωσης και είναι αλήθεια- και είναι προς τιμή της κυβέρνησης που πέτυχε 
μέσα από σφιγμένα μέτρα να μειώσει την ανεργία.   

 Ωστόσο, πίσω από αυτούς τους αριθμούς τι πραγματικά συμβαίνει;  Έχουμε παιδιά, πτυχιούχους, 
μεταπτυχιακά, διδακτορικά, αλλά και παιδιά τα οποία δεν έχουν κανένα πτυχίο.  Μπορεί να μην τέλειωσαν καν 
το σχολείο και αναγκάζονται να εργάζονται πάρα πολλές ώρες και τις Κυριακές στις υπεραγορές και στα μεγάλα 
malls των επενδυτών με μισθούς των τετρακόσιων, πεντακόσιων και εξακόσιων ευρώ.  Να σας πω για τα μέσα 
ενημέρωσης, όπου εργάζονται και δωρεάν δύο-τρεις μήνες, για να δουν αν τους κάνουν ή δεν τους κάνουν;  Να 
μιλήσουμε για την κυριακάτικη εργασία;  Μας νοιάζει η οικογένεια, το δημογραφικό πρόβλημα.  Το ακούσαμε 
από όλους.  Σκεφτήκατε ποτέ αυτή η μάνα που φεύγει από τις εφτά-οκτώ το πρωί να πάει στη δουλειά της, να 
επιστρέψει στις δέκα και στις έντεκα;  Υπάρχει λύση;  Μπορεί οι υπεραγορές να μένουν ανοικτές και τα malls να 
κλείνουν;  Μπορούμε να δώσουμε πάσα στους ανθρώπους του μόχθου, τους μικρομεσαίους στην Ανεξαρτησίας 
και αλλού ή στις άλλες πόλεις στη Στασικράτους, στη Μακαρίου;  Μπορούμε να το σκεφτούμε ως ιδέα;   

 Καλούμαστε λοιπόν να ψηφίσουμε έναν ακόμα κρατικό προϋπολογισμό.  Πολλές οι υποσχέσεις για την 
υγεία, την εκπαίδευση, το βιοτικό επίπεδο, τις ευάλωτες ομάδες, τη στέγαση και τόσα άλλα τα οποία 
συμπληρώνουν την κοινωνική συνοχή.  Αυτό εννοούμε, όταν λέμε όλοι κοινωνική συνοχή.  Καλούμαστε να 
δώσουμε την πίστωση στην κυβέρνηση Αναστασιάδη να συνεχίσει προτάσσοντας πάντοτε όχι μόνο αυτούς, 
αλλά και εμείς ένα άλλοθι.  Το άλλοθι των προηγουμένων.  Οι προηγούμενοι.  Πότε θα σταματήσει αυτό με τους 
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προηγούμενους;  Επιβιώνουμε, αγαπητοί συνάδελφοι, απέναντι σε έναν αχταρμά καλών προθέσεων και 
άφαντων κυβερνητικών προγραμμάτων.  Οι νέοι επιλέγουν να εργαστούν είτε στο Λονδίνο είτε σε ξένων 
συμφερόντων ελεγκτικά γραφεία και η έγνοια των κρατούντων -και όχι μόνο- είναι πότε το πρόγραμμα των 
πολιτογραφήσεων και πότε τα τσουνάμι ιδιωτικοποιήσεων, που ένας Θεός ξέρει τι καλό προσφέρουν στην 
κυπριακή κοινωνία! 

 Κρατικός προϋπολογισμός, εκατοντάδες σελίδες δικαιολογητικών και απουσία οράματος καταδεικνύει ότι 
τα προβλήματα στις πόλεις, το κυκλοφοριακό, τα νοσοκομεία, τα σχολεία μας, οι άστεγοι, η διαφθορά, η 
διαπλοκή, οι απάτες θα συνεχίζουν να καθορίζουν την ημερήσια διάταξη.  Άκουγα προηγουμένως την καλή 
συνάδελφο Ελένη Σταύρου να μας λέει ότι θέλει τη Λεμεσό πρωτεύουσα της Ανατολικής Μεσογείου.  Δε θέλω 
ούτε πρωτεύουσα της Ανατολικής Μεσογείου ούτε πρωτεύουσα της Κύπρου ούτε πρωτεύουσα κανενός!  Τη 
θέλω ανθρώπινη πόλη.  Τη θέλω πόλη που να μπορώ να πηγαίνω άνετα, με υγεία, με ασφάλεια, να κυκλοφορώ 
και εγώ και τα παιδιά μου.  Τι να την κάμω την πρωτεύουσα της Ανατολικής Μεσογείου;   

 Παιδεία ανθρωποκεντρική.  Ο καθένας βάζει και ένα περιεχόμενο, όπως το νομίζει, στο ανθρωποκεντρική.  
Παράγουμε συνεχώς εργαλεία μιας παραγωγικής καταναλωτικής κοινωνίας και δεν παράγουμε ανθρώπους.  
Παράγουμε συνεχώς καταναλωτές και δεν παράγουμε πολίτες.  Αν βγείτε έξω και ρωτήσετε οποιοδήποτε 
συμπολίτη μας, αν είναι πολίτης και ποιες είναι οι ιδιότητες του πολίτη, του χρήσιμου πολίτη -το μαθαίναμε εμείς 
στα σχολεία μας, τώρα μπορεί να γίνει γραφικό και περιθωριακό- θα σας πει «θέλω να γινώ λογιστής ή 
δικηγόρος».  Σίγουρα λεφτά με τους επενδυτές, με τους Ρώσους στη Λεμεσό, με τους Εβραίους τώρα που 
φτάνουν.  Πολύ ωραίο, καταπληκτικό, εξαιρετικό!  Και εγώ τα παιδιά μου αυτό θα ՚θελα να πετύχουν.   

 Αλλά ταυτόχρονα μήπως πρέπει να σκεφτούμε και πώς θα βγάλουμε ανθρώπους σωστούς;  Πώς θα 
κάνουμε πολίτες οι οποίοι δε θα νοιάζονται μόνο τι θα τους δώσει τούτη η πολιτεία, αλλά τζιαι τι εννά προσφέρουν 
στην πολιτεία;  Να μην παρακαλούμε τα παιδιά μας να παν στρατό;  Να μην παρακαλούμε τα παιδιά μας να 
γίνουν γλοιώδεις;  Να μην παρακαλούμε τα παιδιά μας ή να τους δείχνουμε με τη συμπεριφορά μας ότι η 
γλοιότητα, η γελοιότητα είναι συναφέστατα και είναι τα ίδια και τα αυτά;   

 «Όλα τριγύρω αλλάζουνε κι όλα τα ίδια μένουν», λέει και το τραγούδι.  Η κυβέρνηση προτάσσει 
αιωρούμενες στατιστικές, για να μας πείσει να υπερψηφίσουμε τον κρατικό προϋπολογισμό.  Ούτε λόγος για 
παραγωγική ανασυγκρότηση της κυπριακής οικονομίας, μίας πραγματικά εναλλακτικής οικονομίας που δε θα 
αντιγράφει ως κακέκτυπο δυτικών μοντέλων και δε θα καταντά κακή απομίμηση της Σιγκαπούρης ή του Χονγκ 
Κονγκ.  Δεν είναι άσχημες οι απομιμήσεις, αλλά είναι εγκληματικά απαράδεκτες ή απάνθρωπες αυτές οι 
απομιμήσεις.  Δεν είναι φενάκη η παραγωγική ανασυγκρότηση, η ανατροπή και η δρομολόγηση μιας 
αυτοδύναμης αναπτυξιακής πορείας που θα δημιουργήσει ένα νέο παραγωγικό μοντέλο με βάση την κυπριακή 
πραγματικότητα.   

 Προηγουμένως ο Γιώργος Γεωργίου του ΑΚΕΛ μίλησε για τους αγρότες, τους γεωργούς και τα συναφή.  
Είναι όμορφη η εικόνα, είναι καταπληκτική, αλλά θέλει και στήριξη, θέλει και πραγματικές προθέσεις και 
προτεραιότητες.  Κανένα πρόγραμμα ή προγράμματα, για να είμαι σωστός, δε θέλει περισσότερη έγνοια και από 
τους κυβερνώντες και από μας τους υπολοίπους.  Δυστυχώς, όλα αυτά που αναφέρω βρίσκονται στον αντίποδα 
του ακραίου νεοφιλελευθερισμού.  Θέλει ανθρώπους στα χωριά, νέους στα χωράφια και, προς Θεού, προστασία 
των τελευταίων αβάτων του νησιού μας, του Ακάμα, περιοχών της επαρχίας Αμμοχώστου, του Πύργου και όλων 
των κοινοτήτων της περιοχής.  Και εγώ και ο Πανίκος Λεωνίδου και άλλοι συνάδελφοι από τη Λεμεσό πηγαίνουμε 
στα χωριά μας.  Ξέρετε ποιο είναι το όνειρο των περισσότερων ή αρκετών από αυτούς;  Να γίνουν μια μικρή 
συνοικία της Λεμεσού.  Ένα έκτρωμα, δηλαδή!  Η Λεμεσός έγινε έκτρωμα!  Σε μεγάλες περιοχές της είναι ένα 
έκτρωμα, ένα αισθητικό έκτρωμα!   

 Η εκμετάλλευση της ιδιαιτερότητας της φύσης και της κυπριακής υπαίθρου, η μεσογειακή διατροφή, το 
ανθρώπινο δυναμικό, το οικοσύστημα πρέπει να αξιοποιηθούν στον δρόμο για μια νικηφόρα παραγωγική 
ανασυγκρότηση, που θα καταστήσει αυτόνομη την κυπριακή οικονομία, κάτι που θα αναδιαρθρώσει και την 
αγροτική ανάπτυξη, το περιβάλλον, την ενέργεια, τους φυσικούς πόρους, ακόμα και τη στάση των τουριστών.  
Μας ενδιαφέρουν οι τουρίστες σε αριθμούς.  Περπατήστε μια ημέρα και σας προσκαλώ…  Θα ήταν πολύ όμορφο 
αυτό που κάνει ο Γιάννης Καρούσος και μπράβο του!  Να το κάνουν και άλλοι υπουργοί.  Ο κ. Λακκοτρύπης να 
πάει να δει…  Και άλλοι υπουργοί -ανέφερα τον κ. Λακκοτρύπη τυχαία και ήταν ίσως λάθος μου, να αναφέρω 
άλλο υπουργό- ο Υπουργός Εσωτερικών σήμερα, ο Νίκος Νουρής, συνάδελφος, να ՚ρθει να πάμε εκεί στην 
αρχαία Αμαθούντα.  Έχουμε το Κούριο και την Αμαθούντα, δε μας έμειναν και πολλοί ελεύθεροι αρχαιολογικοί 
θησαυροί.  Ελάτε να δείτε ποια είναι η εικόνα, η βιτρίνα σας, ελάτε να τη δούμε μαζί.  Πεταγμένα αρχαία ερείπια, 
με ολίγο φωτισμό, καμία αναβάθμιση.  Πηγαίνετε στο Κούριο να δείτε, μιλήστε με τους εργαζομένους.  Και 
περιμένουμε τους τουρίστες με βροχή, ζέστη, ήλιο να περιφέρονται μόνοι τους εκεί στην Αμαθούντα.  Μου έλεγε 
ο κοινοτάρχης της Αμαθούντας για τον ναό της Ακρόπολης.  Το ξέρετε ότι έχει ναό της Ακροπόλεως στην 
Αμαθούντα;  Το 2007 προς 2008 τερματίστηκαν εκεί, πήγαν τα πρώτα σκαλιά, είναι ένα πανέμορφο αρχαίο 
κτίσμα.  Αυτό λέγεται πολιτισμός και αισθητική!   

 Θα μιλήσουμε για έναν καλύτερο και πιο ελπιδοφόρο κρατικό προϋπολογισμό, αν η πατρίδα μας, για να 
πάω και στο Κυπριακό, δεν ήταν έρμαιο των ορέξεων του πειρατή της περιοχής.  Η Τουρκία βρυχάται και η 
πατρίδα μας βιώνει τα αποτελέσματα τραγικών πολιτικών.  Ειδικά, την τελευταία εντεκαετία όλα έκαναν βήματα 
προς τα πίσω, ειδικά η αξιοπρέπεια της Κυπριακής Δημοκρατίας!  Το κτήνος γύρω μας δημιουργεί τετελεσμένα 
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σε ξηρά και θάλασσα κι η απάντηση της κυπριακής ηγεσίας είναι κοινά ανακοινωθέντα, υπό τη σκιά της Πύλης 
του Βρανδεμβούργου.  Θα πάρουν και τη Λεμεσό κι εμείς θα συζητάμε ακόμα για μια διζωνική δικοινοτική 
ομοσπονδία, σάμπως και αυτό έρχεται εργοστασιακά κατασκευασμένο και έχει manual να τους εξηγήσετε!  Λες 
και θα γίνει αυτόνομα αυτό το πράγμα και ξαφνικά ως από μηχανής Θεός θα μας πει:  «Αυτή είναι η διζωνική 
δικοινοτική σας ομοσπονδία, φορέστε την!» και το κοστούμι θα ՚ναι τέλειο και θα κυκλοφορείτε σαν παλιάτσοι 
μέσα στους δρόμους!   

 Καμιά ένδειξη αναγέννησης από κανέναν.  Δυστυχώς, καμιά όρεξη για αντίσταση, το κυριότερο ούτε από 
εμάς που αποκαλούμε τους εαυτούς μας πολιτευτές ή πολιτικούς ή βουλευτές, αλλά και από τον λαό σε μεγάλες 
μερίδες του καμιά όρεξη για αντίσταση.  Ιδεολογικοποιήσαμε την ήττα και προτάσσουμε το θανατηφόρο άλλοθι 
του συμβιβασμού, σάματις και φταίνε τα παιδιά μας για την προδοσία.  Παλεύουμε να θάψουμε το μέλλον της 
Κύπρου σε ακατανόητες συμφωνίες που εξυπηρετούν μονάχα τους εγκληματίες της Τουρκίας, τους 
Τουρκοκυπρίους κολαούζους του φασίστα Ερντογάν.  Από πού να περάσει ο αγωγός, αγαπητέ μου και σεβαστέ 
μου, κύριε Νεοφύτου;  Από την Τουρκία του Ερντογάν, αυτού που εισβάλλει όποτε του καπνίσει στα γειτονικά 
κράτη;  Αυτού που κατέστησε την εθνοκάθαρση προγραμματική του δέσμευση;  Αυτού που κόβει και ράβει τα 
σύνορα της νέας οθωμανικής αυτοκρατορίας του και δεν καταλαβαίνει ούτε καν από τις επενδύσεις που του 
τάζουν, ακόμα και μερικοί στις ελεύθερες περιοχές, στο Βαρώσι, στη Μόρφου, στην Κερύνεια;  Από πού να 
περάσει ο αγωγός, κύριε Άντρο Κυπριανού και κύριε Νεοφύτου;  Υπό την αίρεση αυτού του κτήνους που 
επαναφέρει τον Μεσαίωνα, που δολοφονεί τους Κούρδους καθημερινά, τους Σύριους, τους πολιτικούς του 
αντιπάλους εντός της Τουρκίας, που ισλαμοποιεί την κατεχόμενη μας πατρίδα, που αξιώνει το Αιγαίο, τη Θράκη 
και τη βόρεια Συρία; 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Απωθήσαμε την αλήθεια και χαρίσαμε τον πλούτο των παιδιών μας σ՚ ένα φαντασιακό συνιστών κρατίδιο, 
που ούτε ο ντε Σότο δεν πίστεψε ότι θα ιδρυθεί ποτέ!   Παραδοθήκαμε και χαρίσαμε τα σπίτια, τα σχολεία, τις 
εκκλησιές, τις θάλασσες, τα βουνά μας στους αυλοκόλακες του τουρκικού φασισμού κι αναζητούμε δεκανίκια 
τύπου Ακιντζί, μήπως και γλιτώσουμε πέντε-έξι χρόνια, να πάρουμε περίοδο χάριτος.  Να γλιτώσουμε από τι;  Η 
Κύπρος είναι τουρκοκρατούμενη κι όσο κι αν δεν καθίσταται σαφές, η ιστορική αλήθεια είναι εκεί και ουρλιάζει, 
για να ακούσουν και οι κωφοί και εδώ και εκτός, για να την ακούσουμε και εμείς.  Και, αν την αμφισβητούν οι 
αναθεωρητές που καμαρώνουν για τη διεθνή τους φήμη, φροντίζει το σύνοικο στοιχείο και ο κατοχικός στρατός 
να επαναλαμβάνει τη σκλαβιά στη Δένεια, στην Αυλώνα, στα Στροβίλια, στη Νεκρή Ζώνη της Λήδρας, στο Λήδρα 
Πάλας, στον εναέριο χώρο, στην υφαλοκρηπίδα, σχεδόν παντού.  Αυτά θα μετατρέπονται σε τετελεσμένα όσο 
εμείς, η κοινωνία, η πολιτεία ανεχόμαστε να μας χειραγωγεί μια μερίδα ατόμων που αποδέχθηκε την ήττα, ζει μ՚ 
αυτήν, κοιμάται μ՚ αυτήν, ξυπνά μ՚ αυτήν, βυθίζει το αύριο των παιδιών μας στην υπηρεσία κάποιας φιλοδοξίας.  
Για ποια ανάπτυξη και ποιες μεταρρυθμίσεις να καμαρώσουμε, όταν το πληγωμένο νησί μας επιβιώνει υπό την 
απειλή κανονιοφόρων και με ηγεσίες -και δυστυχώς συμπεριλαμβανομένου και του εαυτού μου- κατώτερες των 
περιστάσεων;  Ποια ευημερία και ποιο υψηλό βιοτικό επίπεδο να τάξουμε στα παιδιά μας τις ώρες που 
περικυκλωνόμαστε από την Τουρκία κι ανεμίζουμε διαβατήρια σαν πρωταγωνιστές δυστυχώς βουβών ταινιών;   

 Θέλετε και τα τετριμμένα, αγαπητοί συνάδελφοι;  Συγχωρέστε με.  Καλή χρονιά και του χρόνου λεύτεροι!  
Και το περιεχόμενο της λευτεριάς δεν είναι άνευ σημασίας και περιεχομένου, είναι συγκεκριμένο.  Λευτεριά στον 
άνθρωπο, λευτεριά στην αισθητική, λευτεριά στην παράδοση, λευτεριά στις ρίζες μας, λευτεριά στην πατρίδα 
μας, ούτως ώστε μια μέρα αυτές οι επενδύσεις και αυτή η αξιοπρέπεια, που καλούμαστε όλοι να αναδείξουμε ή 
να μοιράσουμε δίκαια να έχει περιεχόμενο, κοινωνική δημοκρατία, ελευθερία και δικαιοσύνη! 

 Καλά Χριστούγεννα! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Καλά Χριστούγεννα! 

 Η κ. Σκεύη Κούτρα Κουκουμά. 

ΣΚΕΥΗ ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ήθελα να κάμω ένα σχόλιο πρώτα γι՚ αυτά που έχει πει ο κ. Μαυρίδης.  Φαίνεται ότι δε ζει στην Κύπρο, 
γι՚ αυτό δεν έχει αντίληψη για τα κονδύλια για τις κοινωνικές παροχές και είμαι σίγουρη πόσες οικογένειες και 
ταλαιπωρημένοι άνθρωποι θα τον κυνηγούν και εκείνον, όπως και όλους μας, για να βρουν στήριξη από τα 
διάφορα ανύπαρκτα επιδόματα και άλλα ωφελήματα που θα μπορούσαν να διεκδικήσουν.  Και φυσικά να 
σχολιάσω το θέμα με το 12%.  Είναι λαϊκισμός να καταθέτει το ΑΚΕΛ εισήγηση να καταργηθεί η αποκοπή του 
12% στες συντάξεις, αλλά δεν είναι λαϊκισμός η κυβέρνηση να φέρνει νομοσχέδιο για την κατάργηση του 12% 
στους δημόσιους υπαλλήλους και τους εκπαιδευτικούς και του ευρύτερου τομέα.  Οπότε, ας ξεχωρίσουν τι είναι 
λαϊκισμός.   
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 Επίσης, να πούμε ότι σήμερα είναι η Παγκόσμια Ημέρα Ανθρώπινων Δικαιωμάτων και στην Κύπρο τα 
άτομα με αναπηρία, που θα έπρεπε να ήταν πρώτα στους στόχους και τες υποχρεώσεις του κράτους, είχαν 
συγκεντρωθεί έξω από το Προεδρικό, για να διαμαρτυρηθούν και να επιδώσουν ψήφισμα και υπόμνημα στον 
Πρόεδρο της Δημοκρατίας για την κατάσταση που επικρατεί σε σχέση με την παραβίαση των δικών τους 
αναφαίρετων δικαιωμάτων. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Συνάδελφοι και συναδέλφισσες, 

 Η φετινή συζήτηση για τον προϋπολογισμό διεξάγεται μερικές μέρες μετά τον ανασχηματισμό του 
Υπουργικού Συμβουλίου.  Ο κ. Αναστασιάδης επιβεβαίωσε ξανά ότι είναι η τελευταία του έγνοια η ισοτιμία των 
φύλων και η θέση της γυναίκας της Κύπρου στη δημόσια ζωή.  Πλέον, δεν υπάρχει άλλη κυβέρνηση στην 
Ευρώπη με μόνο μία γυναίκα στο Υπουργικό, ενώ στην παγκόσμια κατάταξη πλησιάζουμε πλέον τη Σαουδική 
Αραβία.  Η κυβέρνηση Αναστασιάδη και ο Δημοκρατικός Συναγερμός μπορεί να κλίνουν σε όλες τες γλώσσες 
και σε όλες τις πτώσεις τον φιλελευθερισμό και την Ευρώπη, αλλά ακόμα να κατανοήσουν ότι δεν είναι ούτε 
δειγματοληπτικά ούτε χατιρικά που πρέπει να είναι οι γυναίκες παρούσες στα κέντρα λήψης αποφάσεων.  Ούτε 
«μια και καλή είναι αρκετή», όπως είπε ο νέος κυβερνητικός εκπρόσωπος.   

 Βέβαια, το κρίσιμο για την πολιτική μιας κυβέρνησης, ακόμα και στα θέματα γυναίκας, δεν είναι το φύλο 
των υπουργών, το κρίσιμο είναι οι πολιτικές που εφαρμόζουν.  Όμως, εδώ οι επιδόσεις της κυβέρνησης είναι 
ακόμα χειρότερες.  Στην πρόσφατη έκθεση της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την πρόοδο όσον αφορά τους στόχους 
βιώσιμης ανάπτυξης η Κύπρος βρίσκεται στην 25η θέση από τις είκοσι οκτώ χώρες της Ευρώπης.  Αυτό είναι 
αποτέλεσμα πολιτικών επιλογών. 

 Όταν κατ’ απαίτηση της ΟΕΒ καθίστανται ανεξέλεγκτα τα ωράρια εργασίας στο λιανικό εμπόριο, έναν 
κλάδο με μεγάλη γυναικεία απασχόληση, και δεν υπάρχει κανένας ή καμιά στην κυβέρνηση να σκεφτεί ότι οι 
εργαζόμενες γυναίκες που θα δουλεύουν δεκάωρα και δωδεκάωρα δε θα έχουν καθόλου χρόνο για τη ζωή τους 
και την οικογένειά τους;  Μια κυβέρνηση που στα πλαίσια του δόγματος «λιγότερο κράτος» και ιδιωτικοποίηση 
των πάντων έκλεισε δομές φροντίδας για παιδιά και ηλικιωμένους δεν καταλαβαίνει ότι η σύγχρονη εργαζόμενη 
γυναίκα χάνει πολύτιμο αποκούμπι, για να αντεπεξέλθει σε όλους τους ρόλους που κακώς βέβαια είναι 
επιφορτισμένοι δυσανάλογα στη γυναίκα;  Όταν όλοι μιλούν για την ανάγκη καταπολέμησης της βίας κατά των 
γυναικών, πόσο τιμητικό είναι για τη χώρα το γεγονός ότι η κυβέρνηση Αναστασιάδη έθεσε εξαιρέσεις στην 
εφαρμογή της Σύμβασης της Κωνσταντινούπολης; Για παράδειγμα, εξαιρέθηκε η Κύπρος από την ευθύνη να 
αποζημιώνει τα θύματα που έχουν υποστεί σοβαρό σωματικό τραυματισμό και δεν υπάρχει άλλη οικονομική 
στήριξή τους.  Αν όμως το κράτος αρνείται να στηρίξει γυναίκες που έμειναν ανάπηρες από μια βίαιη επίθεση 
ενός άνδρα και δεν έχουν άλλη αποζημίωση, διερωτάται κανείς τι έννοια έχει το κοινωνικό κράτος. 

 Τι συμβαίνει με τα κυκλώματα σωματεμπορίας γυναικών στην Κύπρο, όταν στις συλλήψεις οι τρεις από 
τους πέντε συλληφθέντες ήταν αστυνομικοί;  Γιατί η αστυνομία συνεχίζει την αδιανόητη και εξευτελιστική για τα 
θύματα σεξουαλικής εκμετάλλευσης, πρακτική να αγοράζει υπηρεσίες από τα θύματα με προσημειωμένα 
χαρτονομίσματα;  Γιατί βρισκόμαστε στον έβδομο μήνα και ακόμα περιμένουμε το πόρισμα της έρευνας για τις 
δολοφονίες γυναικών και παιδιών που συγκλόνισαν τον τόπο;  Γυναίκες που ατύχησαν να είναι γυναίκες, να είναι 
μετανάστριες, να είναι φτωχές και να είναι και στην Κύπρο δυστυχώς.  Πώς πρέπει να νιώθουμε, όταν η πολιτεία 
αποτυγχάνει να στηρίξει με κοινωνικά μέτρα τις χιλιάδες γυναίκες μονογονιούς που μεγαλώνουν μόνες τους τα 
παιδιά τους και με ένα εισόδημα; 

 Δυστυχώς, έχουμε μια κυβέρνηση που θεωρεί, για παράδειγμα, όραμα ζωής την ανέγερση πολυτελούς 
καζίνου.  Εμείς -και νομίζω πολλοί και πολλές στον τόπο μας- έχουμε άλλου είδους οράματα.  Έχουμε όραμα και 
στόχο την επέκταση της άδειας μητρότητας, της πληρωμένης γονικής άδειας, του εκμηδενισμού της ανισομισθίας 
σε βάρος των γυναικών.  Αλλά, για να γίνουν αυτά χρειάζεται πίεση και ρήξη με τα συμφέροντα της 
μεγαλοεργοδοσίας και των μεγαλοεπιχειρηματιών.  Υπάρχει κανένας από την κυβέρνηση και τον Δημοκρατικό 
Συναγερμό που μπορεί να κάνει κάτι τέτοιο;   

 Όραμά μας ακόμα είναι να έχει ο τόπος μας σύγχρονες, ανθρώπινες, αποτελεσματικές και δημόσιες 
υπηρεσίες κοινωνικής ευημερίας.  Να είναι δίπλα στα παιδιά, στις γυναίκες, στις οικογένειες, στους συμπολίτες 
μας που έχουν ανάγκη στήριξης κοινωνικής, ψυχολογικής, οικονομικής, συμβουλευτικής.  Παιδιά και συμπολίτες 
μας σβήνουν ή συνθλίβονται μέσα σε ανθρώπινα δράματα και τραγωδίες, τραγωδίες που δε μειώθηκαν, αλλά 
δυστυχώς αυξάνονται ως αποτέλεσμα και της οικονομικής κρίσης, αλλά και της απαξίωσης των Υπηρεσιών 
Κοινωνικής Ευημερίας.  Αντί όμως να υπάρξει συναίσθηση ότι η κατάσταση στις υπηρεσίες γίνεται συνεχώς 
χειρότερη, μας λένε αλαζονικά ότι κανείς δεν έχει πολιτική ευθύνη για τις πολιτικές επιλογές της υποστελέχωσης, 
της απαξίωσης και της αποδιοργάνωσης των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας.   

 Η ίδια φιλοσοφία, κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί συνάδελφοι, διέπει και την κυβερνητική πολιτική απέναντι 
στον προσφυγικό κόσμο.  Παραμονές των ευρωεκλογών η κυβέρνηση ανακοίνωσε πανηγυρικά αλλαγές στα 
προσφυγικά σχέδια.  Αλλαγές βέβαια που δεν αντισταθμίζουν στο ελάχιστο τις περικοπές των προηγούμενων 
χρόνων, την αδιαφορία για την κατάσταση στους προσφυγικούς συνοικισμούς και τα συσσωρευμένα αδιέξοδα 
των προσφύγων.  Γνώριζαν και στην κυβέρνηση και στον ΔΗΣΥ ότι, εάν μείωναν τα κονδύλια για την προσφυγική 
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πολιτική, ο προσφυγικός κόσμος θα αντιδρούσε, έτσι το έκαναν πλαγίως, με την εφαρμογή κριτηρίων, τα οποία 
θα καθιστούσαν δύσκολη την αξιοποίηση των στεγαστικών σχεδίων. 

 Άκουσα κάποιες δικαιολογίες για το ζήτημα από τους βουλευτές του Δημοκρατικού Συναγερμού.  
Αντιλαμβανόμαστε ότι μέσα στην κρίση επιλέξατε να χτυπήσετε πρώτα την προσφυγική στεγαστική πολιτική, 
αλλά κάποια στιγμή κάποιος από τον ΔΗΣΥ πρέπει να μας εξηγήσει την εξής αντίφαση:  Στους προϋπολογισμούς 
του 2014, μέσα στην καρδιά του μνημονίου για τα δύο στεγαστικά σχέδια της μέριμνας υπήρχαν στον 
προϋπολογισμό €39 εκατομ., αλλά στον προϋπολογισμό που μας φέρατε σήμερα, υπάρχουν μόνο €22 εκατομ.  
Οι πρόσφυγες δεν είδαν ούτε success story ούτε spectacular recovery, παρά μόνο ένα συνεχιζόμενο κούρεμα.  
Συνολικά, την περίοδο 2014-2018 η κυβέρνηση έβαλε στην πάντα περίπου €81 εκατομ. από τα στεγαστικά 
προγράμματα της μέριμνας.  Από τα κονδύλια για αναδόμηση κυβερνητικών οικισμών και την εγκατάσταση 
ανελκυστήρων δεν απορρόφησαν €23 εκατομ.  Όσοι από εμάς βρισκόμαστε κοντά στον προσφυγικό κόσμο, στις 
τουρκοκυπριακές συνοικίες και στους συνοικισμούς γνωρίζουμε καλά τα προβλήματα όσων ζουν εκεί. 
Γνωρίζουμε την απόγνωση για την υποβάθμιση της ποιότητας ζωής και την κακή κατάσταση των πολυκατοικιών.  
Γνωρίζουμε για ηλικιωμένους που μένουν εγκλωβισμένοι στα διαμερίσματά τους και ότι τους ανεβάζουν στα 
διαμερίσματά τους με το τηλεσκοπικό.  Από το 2014 μέχρι σήμερα προσπαθούν ακόμη να βάλουν ανελκυστήρες 
σε τριάντα δύο πολυκατοικίες, τη στιγμή που εκκρεμούν ακόμα διακόσιες είκοσι μία πολυκατοικίες.  Γνωρίζουμε 
ότι ηλικιωμένοι ζουν σε σπίτια που στάζουν μόλις βρέξει και με τα ταβάνια μουχλιασμένα και ανθυγιεινά.  Να 
γνωρίζουν οι πρόσφυγες ότι σαράντα τρεις πολυκατοικίες έχουν κριθεί επικίνδυνες, ενώ άλλες εκατό πενήντα 
τρεις παρουσιάζουν προβλήματα στατικότητας, αλλά, αντί για άμεσα προγράμματα αναδόμησης, στις 
προτεραιότητες της κυβέρνησης είναι το ΒοΙΙywood, το ΗοΙΙywood και τώρα το Olivewood.   

 Να γνωρίζουν οι πρόσφυγες ότι η αυξημένη στεγαστική βοήθεια για την οποία πανηγυρίζει και νομίζει ότι 
μας αποστόμωσε ο νέος Υπουργός Εσωτερικών, μπορεί να αξιοποιηθεί στην ουσία από όσα ζευγάρια έχουν 
ετήσια εισοδήματα από €35.000 μέχρι €45.000, ενώ οι χαμηλόμισθοι πρόσφυγες θα μείνουν ξανά στα υψηλά 
ενοίκια και στους δρόμους κυριολεκτικά, αφού δεν μπορούν να εξασφαλίσουν δάνειο.  Το χειρότερο όμως από 
την κυβέρνηση είναι ο εμπαιγμός και η κοροϊδία.  Το 2011 και το 2012 παραχωρήθηκαν ανάμεσα σε άλλα 
εφτακόσια πέντε οικόπεδα σε οικογένειες προσφύγων.  Από αυτά σήμερα παραμένουν προς διαχωρισμό τα 
τριακόσια πενήντα οικόπεδα, ενώ για τα υπόλοιπα έχει ακυρωθεί ο διαχωρισμός.   

ΜΑΡΙΕΛΛΑ ΑΡΙΣΤΕΙΔΟΥ: 

 Στα χαρτιά. 

ΣΚΕΥΗ ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Και σα να μην έφτανε αυτό…  Να σας πάρω μια βόλτα να τα δείτε, κυρία Αριστείδου, να σας πάρω βόλτα 
να τα δείτε, γιατί εν επρολάβαμε να τα χωρίσουμε και εκείνα, έχεις δίκαιο.   

ΜΑΡΙΕΛΛΑ ΑΡΙΣΤΕΙΔΟΥ: 

 Στα χαρτιά τα δώσατε. 

ΣΚΕΥΗ ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Έχεις δίκαιο και τα ακυρώνετε σα να και δεν υπάρχει άλλος κόσμος, που ενδιαφέρεται να αξιοποιήσει 
αυτά τα οικόπεδα.  Και επίσης σύμφωνα και με την απόφαση της Επιτρόπου Διοικήσεως και της Νομικής 
Υπηρεσίας παράνομα αποκόψατε την οικονομική βοήθεια στις οικογένειες που δικαιούνταν τα οικόπεδα.  Η 
Επίτροπος Διοικήσεως και η Νομική Υπηρεσία είπαν ότι είναι παράνομα σε έκθεσή τους.  Το 2017 και ενώ 
βρισκόμασταν σε προεκλογική διαφήμιζαν σχέδιο αποζημίωσης για απώλεια χρήσης για τους ιδιοκτήτες 
κατεχόμενων περιουσιών.  Σήμερα μασούν τα λόγια τους και δεν υπάρχει ούτε σεντ ούτε και φέτος στους 
προϋπολογισμούς για το 2020.   

 Όταν, για παράδειγμα, έχει ξεδοντιαστεί ο Φορέας Ισότιμης Κατανομής Βαρών, ακόμα και για την 
αναπροσαρμογή του 1%, του επιτοκίου που επιδοτεί ο φορέας, έπρεπε να απειλούμε ότι θα καταθέσουμε 
πρόταση νόμου, για να δεηθεί το Υπουργείο Οικονομικών να το διευθετήσει.  Και όμως οι βουλευτές του 
κυβερνώντος κόμματος, ιδιαίτερα της επαρχίας Αμμοχώστου οι οποίοι, όταν βρίσκονταν στην αντιπολίτευση, 
ωρύονταν ενάντια στον Χριστόφια και ήθελαν πιο αυξημένες προσφυγικές χορηγίες.  Τώρα που η κυβέρνησή 
τους έχει σαρώσει και σχεδόν εξαφανίσει την προσφυγική πολιτική, δε λένε λέξη.  Εμείς όμως δε μένουμε στην 
άρνηση, αλλά παρουσιάσαμε ήδη την περασμένη εβδομάδα ένα σύνολο προτάσεων, οι οποίες μπορεί να 
προσφέρουν ουσιαστική στήριξη στους πρόσφυγες.   

 Η σούμα και του φετινού προϋπολογισμού δείχνει ότι η κυβέρνηση ήταν και θα είναι ο καλύτερος 
εκφραστής των προνομιούχων και της ελίτ, των τραπεζών και των μεγαλοεπιχειρηματιών.  Τα προβλήματα και 
τα αιτήματα, οι έγνοιες και οι ανησυχίες των εργαζομένων και του λαού, των προσφύγων και των συνταξιούχων, 
των γυναικών και της εργαζόμενης μητέρας ανήκουν σε έναν άλλο κόσμο, σε έναν κόσμο πολύ διαφορετικό από 
αυτόν που ζουν οι κυβερνώντες και όσοι βλέπουν μαζί τους το success story.  Γι՚ αυτό ο προϋπολογισμός της 
κυβέρνησης Αναστασιάδη δε λύνει και ούτε θα μπορούσε να λύσει τα προβλήματα αυτού του κόσμου.  Θα 
καταψηφίσουμε και τον φετινό προϋπολογισμό, γιατί στερείται οράματος ανάπτυξης που να υπηρετεί τον λαό, 
που να στηρίζει και να προστατεύει τους εργαζομένους, γιατί βρίσκει δεκάδες εκατομμύρια ευρώ να δώσει 
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αυξημένη επιδότηση στα ταμεία της Αρχιεπισκοπής, την ίδια ώρα, παραδείγματος χάριν, που μειώνει το κονδύλι 
για το επίδομα τέκνου. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Δε θα αναφερθώ στα προβλήματα της επαρχίας μου, γιατί αναφέρθηκαν από τους προηγούμενους 
συναδέλφους.  Θα αναφερθώ μόνο στο θέμα του αποχετευτικού συστήματος Κοκκινοχωριών, για το οποίο 
δαπανήθηκαν εκατομμύρια και θα έπρεπε να λειτουργήσει το 2015.  Δυστυχώς, δεν έχουν καταφέρει να 
λειτουργήσει το σύστημα, με ενδεχόμενες συνέπειες στην ποιότητα υγείας, αλλά και διασπάθιση δημόσιου 
χρήματος. 

 Κλείνω με μια αναφορά στο θέμα με το οποίο άρχισα την ομιλία μου στην περσινή συζήτηση του 
προϋπολογισμού, ένα ζήτημα εξαιρετικής σημασίας, ουσίας, αλλά και συμβολισμού:  Εδώ και έναν ολόκληρο 
χρόνο η κυβέρνηση Αναστασιάδη αρνείται να επεκτείνει το σχέδιο για την παραχώρηση του τιμητικού 
επιδόματος, ώστε να καλύψει και τους αντιστασιακούς, τους μαχητές της Αντίστασης, που τον Ιούλη του 1974 
ύψωσαν το ανάστημά τους απέναντι στον φασισμό και το προδοτικό πραξικόπημα.  Η δαπάνη είναι αμελητέα, 
όμως η κυβέρνηση του Συναγερμού αρνείται πεισματικά.  Υπάρχει άραγε κάποιος από την κυβέρνηση ή τον 
Δημοκρατικό Συναγερμό που θα έχει το θάρρος και την ειλικρίνεια να μας δώσει μια απάντηση;  Όσοι μας ακούν 
είμαι βέβαιη ότι γνωρίζουν πολύ καλά γιατί αυτή η συγκεκριμένη κυβέρνηση, του συγκεκριμένου Προέδρου και 
του συγκεκριμένου κόμματος αρνείται να αναγνωρίσει τη συμβολή των δημοκρατικών αντιστασιακών.  Και είναι 
και αυτό μια πολύ καλή υπενθύμιση ότι στον τόπο μας χρειάζεται αγώνας, ακόμα και για τα αυτονόητα, για την 
ιστορία, για τη Δημοκρατία, για την αλήθεια. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Δε μηδενίζω ούτε ισοπεδώνω τα όσα έχω παρουσιάσει.  Είναι πραγματικότητες και αριθμοί στην 
ανθρώπινή τους διάσταση.  

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Καλές γιορτές! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Εσείς θυμάστε ως το Μαρί, εν πάτε ως το πραξικόπημα, έν՚ αλήθκεια! 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Εν είπες κάτι για το πραξικόπημα. 

ΣΚΕΥΗ ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Είπα.  Εν το κατάλαβες; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Δημήτρης Δημητρίου έχει τον λόγο. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Έντιμε κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η συζήτηση και η ψήφιση του κρατικού προϋπολογισμού είναι η κορυφαία πράξη σε κάθε κοινοβούλιο.  
Και είναι πράξη ευθύνης.  Ο κάθε ένας από μας τους πενήντα έξι είτε τον υπερψηφίσει είτε τον καταψηφίσει 
καταθέτει τη δική του ευθύνη ως προς αυτόν. 

 Ο προϋπολογισμός του 2020, για τον οποίον συζητούμε αυτές τις τρεις μέρες, αποτελεί το θετικό 
αποτύπωμα μιας διακυβέρνησης, που όχι μόνο καταθέτει πλεονασματικούς προϋπολογισμούς, όχι μόνο 
συνεχίζει να κινεί τη χώρα με θετικούς ρυθμούς ανάπτυξης, αλλά επιβεβαιώνει πως με τη στρατηγική, με τη 
διαχείριση και το νοικοκύρεμα η ποιότητα ζωής των πολιτών έχει βελτιωθεί και συνεχώς βελτιώνεται. Χωρίς 
πανηγυρισμούς, χωρίς φανφάρες, αναγνωρίζοντας πως είμαστε στη μέση ενός ανηφορικού δρόμου.  

 Δεν είμαι εδώ, για να σας τα παρουσιάσω όλα άσπρα.  Γιατί δεν είναι όλα άσπρα. Αλλά δεν πρόκειται να 
δεχτώ προσωπικά και ούτε να μπω σε αμυντική θέση, ακολουθώντας την πεπατημένη λογική του ΑΚΕΛ πως 
όλα είναι μαύρα. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι της αντιπολίτευσης, 

 Κατανοούμε πως κάνετε τη δουλειά σας.  Αλλά η μόνη καλή κουβέντα που μας είπατε είναι «Καλά 
Χριστούγεννα».  Δεν καταλαβαίνετε πως με το να παρουσιάζετε τα πάντα, τα πάντα όμως, με ένα άκρατο 
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αρνητισμό, με ένα μαύρο πέπλο, χάνετε την έξωθεν καλή σας μαρτυρία, ακόμη και σε όλους όσοι έχουν στήσει 
για λίγα έστω δευτερόλεπτα το αυτί τους, για να σας ακούσουν;  Δεν πείθετε ούτε τους πιο φανατικούς οπαδούς 
του κόμματός σας,  αφού αυτά που λέτε δε συμβαδίζουν με αυτά που βιώνουν, με αυτά που νιώθουν.  Μην 
ψάχνετε μακριά για την απαξίωση της πολιτικής από τους πολίτες.  Κοιτάξτε στα κιτάπια σας και στις σημειώσεις 
σας.  Την περασμένη βδομάδα, κύριε Κυπριανού, μέτρησα σε δημοσιογραφική σας διάσκεψη χίλιες εννιακόσιες 
ογδόντα λέξεις στείρας αντιπολίτευσης.  Χθες σπάσατε κάθε ρεκόρ!  Τέσσερις χιλιάδες τετρακόσιες σαράντα έξι 
λέξεις ανελέητου αρνητισμού.  Σήμερα μίλησαν μέχρι τώρα άλλοι έντεκα συναδέλφοί σας από το ΑΚΕΛ.  
Προσθέστε χοντρικά χίλιες πεντακόσιες λέξεις από τον καθένα, όπως ο κ. Κέττηρος μας είπε.  Συνεχίστε έτσι! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Πάντως συγκινείτε μας που ενδιαφέρεστε για την καλή μας εικόνα. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Όχι, ακούστε το αυτό.   

 Συνεχίστε έτσι!  Ενισχύετε, άθελά σας, και τον Δημοκρατικό Συναγερμό και την κυβέρνηση.  Να είστε καλά.  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Επέλεξα συνειδητά στη φετινή μου ομιλία να αφήσω χώρο και να βάλω θετική ατζέντα.  Να μιλήσω για 
ευκαιρίες παρά για απειλές.  Για τη δημιουργικότητα που χρειάζεται, αφήνοντας πίσω την καταστροφολογία, τον 
αρνητισμό και τις Κασσάνδρες.  Να μιλήσω για την ποιότητα ζωής στις πόλεις μας, στη χώρα μας.  Θέλω να 
μιλήσω για την εφαρμοσμένη πολιτική που κάνει πράξεις αυτά που θέλουν οι συμπολίτες μας.  Δεν πρόκειται να 
σας κουράσω με αριθμούς, για να σας αποδείξω πως έχουμε μπροστά μας έναν αναπτυξιακό προϋπολογισμό.  
Αυτό γίνεται αντιληπτό διά γυμνού οφθαλμού.  Ούτε θέλω να απαριθμήσω τις δεκάδες πρωτοποριακές θετικές 
αλλαγές, τις δεκάδες μεταρρυθμίσεις που γίνονται ή και υλοποιούνται τα τελευταία χρόνια.  

 Το 2020 θα είναι ακόμη μια χρονιά πολυεπίπεδων μεταρρυθμίσεων.  Και είναι κρίσιμη χρονιά, σημείο 
κομβικό.  Δεδομένου πως το 2021 θα έχουμε βουλευτικές εκλογές, η παραγωγική μας χρονιά θα είναι αυτή που 
μπαίνει. 

 Δικαιοσύνη, τοπική αυτοδιοίκηση, δημόσια υπηρεσία, υφυπουργείο καινοτομίας και ψηφιακής πολιτικής, 
επενδυτικός νόμος για επίσπευση μεγάλων επενδύσεων.  Αναφέρω μόνο πέντε από αυτές που τις έχουμε ήδη 
ενώπιόν μας ή θα τις έχουμε τις επόμενες βδομάδες.  Και είναι στοίχημα και πράξη ευθύνης και πάλι ενός 
εκάστου, αν θα υπερψηφίσει ή θα καταψηφίσει τις μεταρρυθμίσεις.  Είναι πέντε δομικές, σημαντικές αλλαγές που 
θα αλλάξουν την ποιότητα ζωής των πολιτών.  Θα μειώσουν τη γραφειοκρατία και την ταλαιπωρία, θα αυξήσουν 
τη διαφάνεια, θα διευκολύνουν την ανάπτυξη της χώρας.  

 Ο κάθε ένας από το έδρανο που κάθεται μπορεί να κατηγορεί τους απέναντι ή να υπερασπίζεται το κόμμα 
του και τη διακυβέρνηση που υποστήριξε ή που υποστηρίζει. Θεμιτό και καθόλα αποδεκτό.  Οι περίοδοι όμως 
που κρατούσε και κρατά το τιμόνι της χώρας ο Δημοκρατικός Συναγερμός είναι αναντίλεκτα οι περίοδοι των 
μεγάλων θετικών αλλαγών του τόπου μας.  Είναι οι περίοδοι που ζήσαμε και ζούμε την εφαρμογή των μεγάλων 
μεταρρυθμίσεων.  Και αυτό είναι συνυφασμένο με την αντίληψη που έχουμε για τη διακυβέρνηση για τον τόπο 
μας.  Τολμάμε να προχωρήσουμε. Παραμερίζουμε, εις γνώσιν μας, το κόστος που πιθανόν να έχουμε ως 
παράταξη. Προσμετρούμε το δημόσιο όφελος, το όφελος των πολιτών και προχωράμε.  Δεν είναι τυχαίο που στα 
δεκαεπτά χρόνια που κυβέρνησε ο Δημοκρατικός Συναγερμός ο τόπος πήγε μπροστά.  Σίγουρα, θα μπορούσαν 
να γίνονταν πολλά περισσότερα. Ομολογουμένως, κάποια θα μπορούσαν να γίνονταν πιο σύντομα.  Ας 
κοιτάξουμε όμως τη μεγάλη εικόνα.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Στις δημόσιες μεταφορές κλείνει ένας κύκλος με την ολοκλήρωση των προηγούμενων συμβάσεων των 
αστικών λεωφορείων.  Η ανοικτή διαδικασία που διεξήχθη για τη διάδοχο κατάσταση είναι πολλά υποσχόμενη, 
ενώ αποτελεί και δείγμα γραφής για την αποφασιστικότητα να αλλάξουμε άρδην τα δεδομένα.  Θα 
παρακολουθούμε με προσοχή την εξέλιξη, ώστε να διασφαλιστεί η ποιότητα και η αξιοπιστία.  Άλλωστε, κάθε 
μέσο που ο πολίτης εμπιστεύεται στις μετακινήσεις του, πρέπει να ανταποκρίνεται με αξιοπιστία, ποιότητα και 
ακρίβεια.  Εδώ θα βοηθήσει η εφαρμογή της τηλεματικής και η αναβάθμιση των στάσεων λεωφορείου.  

 Αναντίλεκτα, στον δημόσιο διάλογο για τις δημόσιες μεταφορές υπάρχει χώρος για τα ζητήματα 
φιλοσοφίας και τις διαφορετικές προσεγγίσεις, πράγμα θεμιτό σε μια δημοκρατία.  Από την άλλη όμως, στα 
θέματα της οδικής ασφάλειας και της κουλτούρας που χρειάζεται να εμπεδώσει ο πολίτης στην οδική 
συμπεριφορά χρειάζεται να γίνει μια μεγάλη υπέρβαση.  Θα πρέπει να δώσουμε τα χέρια και να γεφυρώσουμε 
το χάσμα που χωρίζει συχνά τις πολιτικές δυνάμεις.  Μέσα από μια ειλικρινή, διακομματική συνεννόηση 
χρειάζεται να δούμε δεδομένα, να ακούσουμε τους εμπλεκομένους και να δώσουμε, τόσο στο Τμήμα Οδικών 
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Μεταφορών όσο και στην Αστυνομία Κύπρου, τα εφόδια που χρειάζονται για να λειτουργήσει η νομοθεσία 
αποτρεπτικά.  

 Εδώ οι πολίτες ζητούν από εμάς, νομοθετική και εκτελεστική εξουσία, να σχεδιάσουμε και να 
εφαρμόσουμε ένα εθνικό σχέδιο για την οδική ασφάλεια και τη μείωση των θανατηφόρων δυστυχημάτων.  
Χρειάζεται να δούμε και τα θέματα νοοτροπίας, την αντίληψη που έχει ο πολίτης για την ασφάλεια, τη δική του 
και των άλλων.  Με ανοιχτά μυαλά θα πρέπει να αντικρίσουμε το ζήτημα και το ίδιο ανοικτοί θα πρέπει να είμαστε 
μπροστά στην προοπτική να εφαρμοστούν καινοτόμες ιδέες.  Να αξιοποιήσουμε την επιστημονική γνώση που 
υπάρχει τόσο στην πατρίδα μας, αλλά και στο εξωτερικό.  Να μάθουμε από τις εμπειρίες και τις γνώσεις άλλων 
κρατών που κατάφεραν να μειώσουν κατακόρυφα την απώλεια ζωής στην άσφαλτο.  

 Για όλα αυτά όμως ο χρόνος πιέζει ασφυκτικά.  Είναι γεγονός ότι σε πολλά δυστυχήματα δε θα έκανε 
καμία απολύτως διαφορά το οδικό δίκτυο και η ποιότητά του ή η αυστηρότητα των ποινών και οι τακτικοί και 
στοχευμένοι έλεγχοι.  Οι αλλαγές και οι τομές πρέπει να γίνουν όμως για αυτά όπου θα γινόταν η διαφορά μεταξύ 
ζωής και θανάτου, τις προληπτικές δράσεις και τις αποτρεπτικές ποινές για τα αδικήματα.  

 Σίγουρα, η προσφορά για τις κάμερες φωτοεπισήμανσης που ξεκόλλησε και προχώρησε είναι ένα βήμα 
σημαντικό.  Τους λίγους μήνες που λειτούργησαν κάμερες στον τόπο μας, το 2007, είχαμε μείωση στο μισό στα 
σοβαρά τροχαία και στα θανατηφόρα. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Θέλω να πω και μια κουβέντα ως βουλευτής Λευκωσίας.  Να μιλήσω για την πόλη που θέλουμε να ζούμε.  
Για τη Λευκωσία που δε θα είναι κατ’ όνομα πρωτεύουσα, αλλά για τη Λευκωσία που θα είναι πραγματική 
πρωτεύουσα,  που δε θα την πνίγει το κυκλοφοριακό και που δε θα πέφτει το μπαλάκι από υπηρεσία σε υπηρεσία 
για το ποιος ευθύνεται, για παράδειγμα, για τη μη απομάκρυνση των τμημάτων από τον χώρο εδώ απέναντι, 
από το παλιό γενικό νοσοκομείο, για να ανεγερθεί εντός του χρόνου που ορίστηκε το Αρχαιολογικό Μουσείο 
Λευκωσίας.  Θέλουμε τη Λευκωσία που θα αναδεικνύει τον πολιτισμό της, που θα περπατιέται, που θα εφαρμόσει 
το σχέδιο βιώσιμης αστικής κινητικότητας, που θα εμπνέει και που θα είναι στολίδι για τον τόπο, που θα σέβεται 
τον χρόνο των πολιτών και δε θα τους ταλαιπωρεί στους δρόμους.  

 Το κυκλοφοριακό χάος που επικρατεί στην πρωτεύουσα αποτελεί μεγάλη πρόκληση για το κράτος και τις 
τοπικές αρχές.  Η ποιότητα ζωής των πολιτών επηρεάζεται από τον χρόνο που απαιτεί η καθημερινή μετάβαση 
από και προς το γραφείο.  Ακριβώς, επειδή οι ανάγκες για μετακινήσεις στις κύριες οδικές αρτηρίες δεν 
αναμένεται να περιοριστούν, θα πρέπει σήμερα, έστω, να σχεδιάσουμε τις λύσεις που θα αλλάξουν τα δεδομένα 
το συντομότερο.  Η λύση πάντως δεν είναι να αυξήσουμε τις λωρίδες στον αυτοκινητόδρομο ούτε να απλώσουμε 
κι άλλη άσφαλτο.  Χρειάζονται σίγουρα έξυπνες οδεύσεις, ώστε να μη δημιουργείται μποτιλιάρισμα.  

 Πιστεύω όμως ότι οι δημόσιες μεταφορές θα πρέπει να αποτελέσουν τη λύση.  Με χώρους στάθμευσης 
στα σημεία εισόδου στην πρωτεύουσα και γραμμές λεωφορείων που θα μεταφέρουν με άνεση και ασφάλεια τους 
πολίτες στους χώρους εργασίας τους θα πετύχουμε να αφαιρέσουμε χιλιάδες αυτοκίνητα από τους δρόμους.  
Μια πόλη που οι πολίτες απολαμβάνουν να περπατούν και έχουν πρακτικά τη δυνατότητα να το κάνουν, έχει 
λιγότερη ανάγκη το αυτοκίνητο. 

 Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, οφείλουμε να δούμε και την πτυχή του εθνικού 
ζητήματος στη διαμόρφωση των προτεραιοτήτων μας.  Ως πρώτιστη προτεραιότητα το Κυπριακό επισκιάζει τα 
πλείστα άλλα ζητήματα από την πρώτη μέρα λειτουργίας της Κυπριακής Δημοκρατίας, από το 1960.  

 Μια φυσιολογική χώρα χωρίς γραμμές κατάπαυσης του πυρός, χωρίς συρματοπλέγματα, χωρίς ιδιαίτερα 
υψηλές αμυντικές δαπάνες και εμπάργκο περιοριστικά τόσο για την εμπορική ναυτιλία όσο και για τις επιβατικές 
πτήσεις θα είχε σίγουρα διαφορετικές προτεραιότητες.  

 Οι ανάγκες των πολιτών μπορούν να αποτελέσουν το πρώτο κριτήριο για κάθε απόφαση.  Πόσο 
διαφορετικός θα ήταν, άραγε, ο προϋπολογισμός του 2020 χωρίς την ύπαρξη του Κυπριακού;  Αυτή θα είναι η 
μεγαλύτερη και ριζοσπαστικότερη μεταρρύθμιση.  Να αλλάξουμε τον τρόπο που αντιλαμβανόμαστε τον τόπο 
μας τα τελευταία σαράντα και πλέον χρόνια.  Να δώσουμε μια ευκαιρία στο τεράστια ανεκμετάλλευτο δυναμικό 
ολόκληρης της Κύπρου και των ανθρώπων της.  Οφείλουμε στα παιδιά και στα εγγόνια μας να τους 
προσφέρουμε την ευκαιρία να ζήσουν και να ευημερήσουν σε μια φυσιολογική χώρα.  Να μπορούμε ελεύθεροι 
οι νέοι αυτού του τόπου να δημιουργήσουμε, χωρίς εμπόδια, απτά και νοερά οδοφράγματα.  

 Το «δεν ξεχνώ» δεν πρέπει να μένει σύνθημα, δεν πρέπει ποτέ να ξεχνάμε πως δε ζούμε σε συνθήκες 
κανονικότητας, όσο και αν τα φαινόμενα απατούν.  

 Σας ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Γιώργος Προκοπίου έχει το λόγο. 
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ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ελάτε, κύριε Προκοπίου.   

 Κάτι θέλει να πει ο κ. Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Απλώς, για να χαλαρώσουμε λίγο, ώσπου να πάει στο βήμα ο ομιλητής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, ναι. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Έφερα μαζί μου τις αναφορές του κ. Αναστασιάδη και του κ. Νεοφύτου, τότε που ήταν στην αντιπολίτευση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα είσαι σίγουρος ότι θα χαλαρώσουμε, αν τις πεις; 

(Γέλια) 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Αν θέλουν, μπορώ να τους τις διαβάσω, για να συγκρίνουν και τα επιχειρήματα τα οποία λέμε εμείς σήμερα 
και το τι έλεγαν εκείνοι και τους χαρακτηρισμούς.  Αν θέλουν, εγώ είμαι στη διάθεσή τους. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Προτιμούμε να μας τα στείλεις να τα διαβάσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κανονίστε μια τηλεοπτική συνάντηση νομίζω να τα πείτε να τα ακούσουμε όλοι.   

 Λοιπόν, ο κ. Προκοπίου έχει το λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Ετελειώσαν οι αρχηγοί; 

(Γέλια και σχόλια στην αίθουσα) 

 Ετελειώσαν οι αρχηγοί είπα; 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Τώρα είναι οι στρατηγοί! 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Τώρα είναι οι στρατηγοί, ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ξεκινά το ρολόι, κύριε Προκοπίου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο κρατικός προϋπολογισμός είναι από πλευράς της εκτελεστικής εξουσίας το ύψιστο εκείνο καθήκον που, 
με συνετή και ορθή μελέτη των οικονομικών δυνατοτήτων του κράτους, προκαθορίζει τους στόχους για τη 
διαχείριση εσόδων και δαπανών.  Σήμερα η  οικονομία μας βρίσκεται σε τροχιά ανάκαμψης.  Οφείλουμε όμως 
να επισημάνουμε ότι η οικονομική κατάσταση των νοικοκυριών και των μικρομεσαίων επιχειρήσεων που βίωσαν 
την απώλεια  των εισοδημάτων τους το 2013, λόγω της οικονομικής κρίσης,  παρουσιάζει ακόμα πολλά 
προβλήματα και δυσκολίες. 

 Οι αναπτυξιακές δαπάνες που κρίνονται απαραίτητες για την ανάκαμψη  της οικονομίας βρίσκονται ακόμη 
σε χαμηλά επίπεδα υλοποίησης, ενώ τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια παραμένουν σε υψηλά ποσοστά και ως 
οικονομία έχουμε ακόμη έναν από τους υψηλότερους δείκτες στα μη εξυπηρετούμενα δάνεια στην Ευρώπη.  
Αναφορικά με το σχέδιο «Εστία» θέλω να υπογραμμίσω ότι, επειδή ο αριθμός των δυνητικά δικαιούχων είναι 
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πολύ μεγαλύτερος από τις αιτήσεις που υποβλήθηκαν, γι’ αυτό καλώ την κυβέρνηση όπως δώσει παράταση 
υποβολής των αιτήσεων τουλάχιστον μέχρι το τέλος Φεβρουαρίου του 2020. 

 Σήμερα ακόμη πάρα πολλοί συνάνθρωποί μας βρίσκονται σε κίνδυνο φτώχιας και κοινωνικού 
αποκλεισμού.  Παράλληλα, πολλοί συμπολίτες μας αντιμετωπίζουν δυσκολίες στην αποπληρωμή βασικών 
υποχρεώσεων και αναγκών τους.  Η δύσκολη κατάσταση στην αγορά εργασίας εξακολουθεί να αποτελεί σοβαρό 
πρόβλημα. Δυστυχώς, πολλοί νέοι επιστήμονές μας έχουν μεταναστεύσει ή δεν επαναπατρίζονται μετά τις 
σπουδές τους.  Παρά του γεγονότος ότι η ανεργία έχει πέσει γύρω στο 7%, για τα δεδομένα της Κύπρου 
παραμένει ακόμα σε υψηλό ποσοστό και σίγουρα είναι κάτω από τον μέσο όρο της Ευρωζώνης.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

Υποκλινόμαστε στην καρτερία και στις θυσίες του λαού μας, αφού η συμβολή του είναι ουσιαστική στη σταδιακή 
βελτίωση της οικονομίας του τόπου μας.  Παράλληλα, επισημαίνουμε ότι δεν μπορεί να γίνει ανεκτό οι υπαίτιοι 
της οικονομικής τραγωδίας του τόπου μας εδώ και έξι χρόνια να βρίσκονται ακόμη ελεύθεροι χωρίς τις 
οποιεσδήποτε συνέπειες.  Οι ένοχοι του οικονομικού εγκλήματος έπρεπε να είχαν τιμωρηθεί παραδειγματικά, 
ώστε να επέλθει η κάθαρση και να ικανοποιηθεί το περί δικαίου αίσθημα του λαού μας.  

 Συνεχίζοντας, θέλω να επικεντρωθώ σε ορισμένα ζητήματα που αφορούν τις κοινοβουλευτικές επιτροπές 
στις οποίες μετέχω, καθώς και σε θέματα που αφορούν την εκλογική μου περιφέρεια. 

 Άμυνα:  Ο προϋπολογισμός για την άμυνα βρίσκεται δυστυχώς περίπου στα  περσινά επίπεδα.  
Εξακολουθεί να είναι ένας προϋπολογισμός ίσα ίσα συντήρησης και όχι αναβάθμισης της αμυντικής μας 
θωράκισης.  Το είπαμε και θα εξακολουθούμε να το λέμε.  Η αμυντική θωράκιση της πατρίδας μας επιβάλλεται 
να εξελιχτεί και να επεκταθεί.  Τα δεδομένα είναι μπροστά μας.  Εξακολουθούμε να βρισκόμαστε σε συνθήκες 
ημικατοχής, με μια Τουρκία να προκαλεί και να μας απειλεί καθημερινά, όχι μόνο με δηλώσεις, αλλά και με 
πράξεις.   

 Η Τουρκία δεν έχει αποκρύψει ποτέ τις προθέσεις της, αλλά αντίθετα φροντίζει μεθοδικά να μας 
υπενθυμίζει συνεχώς τους συντελεστές ισχύος στην περιοχή, με την ίδια να επιφυλάσσει για τον εαυτό της τον 
ρόλο της περιφερειακής μεγάλης δύναμης.  Οι συνεχιζόμενες παραβιάσεις κυριαρχικών δικαιωμάτων στο FIR, η 
εισβολή της στην ΑΟΖ μας, οι συνεχείς προκλήσεις στην Ελλάδα, η εισβολή της στη βόρεια Συρία με την 
γενοκτονία άμαχου πληθυσμού και τη βίαιη αναδιαμόρφωση των συνόρων επιβεβαιώνουν τα πιο πάνω.  Η 
τελευταία δε αποθράσυνσή της με την υπογραφή του μνημονίου συναντίληψης που υπέγραψε με τη Λιβύη για 
τον καθορισμό των θαλάσσιων ορίων έχει ξεπεράσει και τις κόκκινες γραμμές του Ελληνισμού. 

 Αναμφίβολα, δεν επιθυμούμε τον πόλεμο και για τούτο με πνεύμα καλής θέλησης επιδιώκουμε το διάλογο 
για την ειρηνική επίλυση του κυπριακού προβλήματος παρά την αδιαλλαξία της Άγκυρας.  Ουδείς διαφωνεί με 
αυτό.  Όμως αδιαμφισβήτητα οφείλουμε να φροντίζουμε για την αμυντική μας θωράκιση ως αποτρεπτικό 
παράγοντα ασφάλειας και διαπραγματευτική ισχύ.  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, πρέπει να το καταλάβουμε ότι χωρίς ικανοποιητική αμυντική θωράκιση είμαστε 
ευάλωτοι στις ορέξεις του νεοσουλτάνου και κινδυνεύει η εθνική μας επιβίωση.  Υπενθυμίζω επίσης ότι οι 
τουρκικές δυνάμεις κατοχής συνεχίζουν τον εκσυγχρονισμό και την ενίσχυση των κατοχικών στρατιωτικών 
δυνάμεών τους.  Ως γνωστό, τελευταίως μετέφεραν στα κατεχόμενα μία επιλαρχία σύγχρονων γερμανικών 
αρμάτων μάχης LEOPARD και άλλα οπλικά συστήματα.   

 Με αυτές τις πρακτικές του Τούρκου κατακτητή επιβάλλεται άμεσα να εκσυγχρονίσουμε και να 
αναβαθμίσουμε τα αμυντικά συστήματα της Εθνικής Φρουράς, έτσι ώστε να αποτελεί μια δύναμη ευέλικτη, 
ταχυκίνητη, ενισχυμένη με σύγχρονα οπλικά συστήματα, μια δύναμη αποτροπής.  Εμείς προτείνουμε 
συγκεκριμένα μέτρα για δομική αναβάθμιση της Εθνικής Φρουράς και επανεπένδυση στην άμυνα και ασφάλεια 
του κράτους μας. 

 Καλώ τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, σε συνεργασία με την πολιτική ηγεσία του τόπου μας, να αναλάβει 
άμεσα πρωτοβουλίες προς την κατεύθυνση της αναβάθμισης και του εκσυγχρονισμού των οπλικών συστημάτων, 
καθώς και για την αγορά νέων, ώστε να καλυφθούν οι ανάγκες που προέκυψαν μετά την ανεύρεση 
υδρογονανθράκων στην ΑΟΖ μας, δεδομένης και της προκλητικής στάσης της Τουρκίας και της έκρυθμης  
κατάστασης που δημιούργησε. 

 Πιο συγκεκριμένα, προτείνονται μεταξύ άλλων:  Συγκρότηση  εξοπλιστικού προγράμματος με ιδιαίτερη 
έμφαση στην ενίσχυση της αεροπορίας, του ναυτικού και του αρματικού δυναμικού μέσω της αξιοποίησης και 
ενίσχυσης του Ταμείου Αμυντικής Θωράκισης για νέους εξοπλισμούς.  Αύξηση των εξοπλιστικών δαπανών 
χωρίς καμία πρόσθετη φορολογική επιβάρυνση, έτσι ώστε ο συνολικός αμυντικός προϋπολογισμός να φθάσει 
τουλάχιστον το 2% του ΑΕΠ.  Άμεση επικαιροποίηση και εκ νέου ενεργοποίηση του Ενιαίου Αμυντικού Δόγματος 
Κύπρου-Ελλάδας.  Αξιοποίηση της συμμετοχής μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, προωθώντας ενεργά την 
προοπτική αμυντικής ολοκλήρωσης της Ευρώπης. Αναβάθμιση υφιστάμενων αμυντικών συμφωνιών 
συνεργασίας και με μη-ευρωπαϊκά κράτη, όπως  το Ισραήλ, την Αίγυπτο και τη Ρωσία. 



880 
 

 Υγεία:  Το  Γενικό Σύστημα Υγείας είναι ίσως η σημαντικότερη μεταρρύθμιση των τελευταίων χρόνων.  Η 
έναρξη του ΓΕΣΥ έχει προσδώσει σημαντικά οφέλη στην κοινωνία, αλλά χρειάζεται συνεχής εποπτεία και 
διορθωτικές κινήσεις, έτσι ώστε να μην εκτροχιαστούν οι προβλέψεις του κράτους.   

 Σήμερα σε μια μεταβατική περίοδο υπάρχουν προβλήματα που ταλαιπωρούν τον κόσμο.  Για παράδειγμα 
γινόμαστε δέκτες παραπόνων για βασικά φάρμακα καθημερινής χρήσης τα οποία δεν έχουν μέχρι στιγμής 
ενταχθεί στο ΓΕΣΥ.  Επίσης,  εντοπίζεται πρόβλημα με τις μεγάλες λίστες αναμονής σε γιατρούς ειδικοτήτων και 
τις λίστες για τα χειρουργεία, ενώ παρατηρούνται γραφειοκρατικά προβλήματα που σχετίζονται με την εφαρμογή 
του λογισμικού του συστήματος.  

 Είναι για όλα αυτά που υποστηρίζουμε ότι η κυβέρνηση πρέπει να στηρίξει τα κρατικά νοσηλευτήρια που 
είναι η ραχοκοκκαλιά του ΓΕΣΥ, ιδιαίτερα στη μεταβατική αυτή περίοδο μέχρι την πλήρη εφαρμογή του Γενικού 
Συστήματος Υγείας.  Στόχος μας ασφαλώς να πραγματοποιηθεί στα προκαθορισμένα χρονοδιαγράμματα που 
έχουν καθοριστεί και ψηφιστεί. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, 

 Αναφορικά με τη σκανδαλώδη πορεία του τεράστιας σημασίας έργου της επέκτασης και αναβάθμισης του 
Νοσοκομείου Λάρνακας εκφράζω τη δυσαρέσκειά μου, αφού έχει καταντήσει το νέο γεφύρι της Άρτας.  Από το 
2013 που ξεκίνησαν οι εργασίες αυτό δεν έχει ακόμα τελειώσει, ενώ ήδη θα έπρεπε να είχε παραδοθεί εδώ και 
τρία χρόνια.  Οι ευθύνες για τη μη τήρηση των χρονοδιαγραμμάτων είναι βαρύτατες, τόσο για την εργοληπτική 
εταιρεία όσο και για τους αρμοδίους, οι οποίοι δεν είχαν επιδείξει την ανάλογη σοβαρότητα για τη διαχείριση της 
εν λόγω δημόσιας σύμβασης. Πρόκειται για ένα έργο πνοής, που αναμένεται να καλύψει τις ανάγκες της 
ευρύτερης περιφέρειας της Λάρνακας, αλλά και της Αμμοχώστου.  

 Δυστυχώς, τη μη αποπεράτωση της επέκτασης ο κόσμος την εισπράττει ως εμπαιγμό με  ταλαιπωρία των 
ασθενών και πολύ πιθανόν να δημιουργηθεί σοβαρό πρόβλημα στην εφαρμογή της δεύτερης φάσης του ΓΕΣΥ.  
Ο Ιούλιος έχει κοντέψει.  Ενδεικτικά, αναφέρω τα τεράστια προβλήματα στους θαλάμους ασθενών και στο Τμήμα 
Πρώτων Βοηθειών το οποίο, εκτός της στενότητας του χώρου,  είναι υποστελεχωμένο.    

 Καλούμε λοιπόν την κυβέρνηση να προβεί σε όλες τις απαραίτητες ενέργειες, για να αντιμετωπιστούν τα 
όποια προβλήματα παρουσιάζονται και για να αποφευχθούν περαιτέρω καθυστερήσεις.  Δεν υπάρχουν 
περιθώρια για περαιτέρω ανοχή.  Οι ευθύνες είναι εκεί και πρέπει κάποιοι να τις αναλάβουν.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στον φετινό προϋπολογισμό συμπεριλαμβάνονται κονδύλια που θα επιτρέψουν τη συνέχιση και 
ολοκλήρωση μεγάλων έργων υποδομής για τη Λάρνακα, τα οποία ελπίζουμε να προχωρήσουν γρήγορα, ώστε 
να ολοκληρωθούν κανονικά εντός των χρονοδιαγραμμάτων.  Αναφέρω μεταξύ άλλων τη νέα δημοτική αγορά, το 
κοινοτικό κέντρο και τις εγκαταστάσεις αντισφαίρισης. 

 Παράλληλα όμως, ως βουλευτής Λάρνακας θέλω να δηλώσω την απογοήτευση μου, γιατί μια σειρά από 
έργα υποδομής τα οποία μπορούσαν να υλοποιηθούν τα προηγούμενα χρόνια, παρά τις δεσμεύσεις διαχρονικά 
των κυβερνήσεων παρέμειναν στα λόγια, με αποτέλεσμα σήμερα λόγω και της οικονομικής ύφεσης να βρίσκονται 
στάσιμα ή στο στάδιο προγραμματισμού.  Παρ’ όλα αυτά, καθηκόντως τα αναφέρω, γιατί αποτελούν πάγια 
αιτήματα της εκλογικής μου περιφέρειας, τα οποία και διεκδικούμε. 

 Πρώτον, ο παραλιακός δρόμος Λάρνακας-Δεκέλειας, Γ΄ και Δ΄ φάση.  Επισημαίνω τουλάχιστον ότι για την 
Γ΄ φάση έχει εγκριθεί κονδύλι €1.800.000 για την κάλυψη μέρους της δαπάνης κατασκευής του και περιλαμβάνει 
το τμήμα από τον Ναυτικό Όμιλο μέχρι τον κόμβο προς Πύλα.  Η συνολική δαπάνη εκτιμάται στα €15.000.000 η 
οποία θα υλοποιείται τμηματικά.  

 Δεύτερον, ο ημιτελής παρακαμπτήριος δρόμος Αλεξάνδρου Παναγούλη, ο οποίος θα ενωθεί με τον 
υπεραστικό δρόμο προς την Αγία Νάπα. 

 Τρίτον, οι δρόμοι στην επαρχία που συνδέουν τις κοινότητες.  

 Τέταρτον, η ενοποίηση του παραλιακού μετώπου που θα συνδέει την περιοχή Μακένζι με την τουριστική 
ακτή Περβολιών μέχρι τον Φάρο Κιτίου. 

 Πέμπτον, η ανέγερση περιβαλλοντικού κέντρου αλυκών, για το οποίο έχουν ολοκληρωθεί οι μελέτες από 
το αρμόδιο υπουργείο. 

 Έκτον, η μη ολοκλήρωση των αντιπλημμυρικών έργων.  

 Έβδομον, η βελτίωση του οδικού δικτύου στις αγροτικές περιοχές.  Αναφέρω με ικανοποίηση ότι στο 
αστικό κέντρο ήδη έγιναν βελτιώσεις στην ασφαλτόστρωση, χωρίς όμως να καλύπτονται όλες οι περιοχές. 

 Περαιτέρω, θέλω να αναφερθώ στο πάγιο αίτημά που αφορά την εγκατάσταση πανεπιστημιακής σχολής 
στη Λάρνακα.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Έχετε δυόμισι λεπτά, εκτός αν σας δώσει ο κ. Κουλίας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 

 Πρόσφατα, έχουμε πληροφορηθεί ότι η κυβέρνηση εγκατέλειψε τους προηγούμενους σχεδιασμούς και 
έστω με καθυστέρηση αποφάσισε την εγκατάσταση στη Λάρνακα της Σχολής Επιστημών και Τεχνολογίας της 
Θάλασσας του Πανεπιστημίου Κύπρου.  Αυτό που εκκρεμεί σήμερα είναι η τελική κατάληξη του χώρου που θα 
ανεγερθούν οι εγκαταστάσεις. 

 Τονίζω για άλλη μια φορά ότι πρωτοστατήσαμε στην εγκατάσταση πανεπιστημιακής υποδομής στη 
Λάρνακα, αλλά παράλληλα τονίζουμε ότι πρέπει να γίνει με συντονισμένες και σωστές ενέργειες και σίγουρα 
πρέπει να τελειώσει το ταχύτερο δυνατόν.  Εξάλλου δε, αποτελεί δέσμευση του Προέδρου της Δημοκρατίας προς 
την πόλη της Λάρνακας. 

 Αναφορικά με το έργο που αφορά την ενιαία ανάπτυξη του λιμανιού και της μαρίνας Λάρνακας, εκφράζω 
την πλήρη απογοήτευσή μου, γιατί αυτό το έργο έπρεπε ήδη να είχε υλοποιηθεί εδώ και δύο χρόνια. Μια σειρά 
από γραφειοκρατικά προσκόμματα και νομικές διαδικασίες συνέβαλαν στη μη υλοποίηση του έργου.  Σήμερα 
υπάρχει σε εξέλιξη η νέα διαδικασία προσφορών με ισραηλινή κοινοπραξία. Αναμένουμε να δούμε την εξέλιξη 
και καλούμε την κυβέρνηση να συμβάλει εποικοδομητικά προς τη σωστή κατεύθυνση, γιατί πρόκειται για ένα 
μεγαλεπήβολο έργο που θα συμβάλει καθοριστικά στην ανάπτυξη της Λάρνακας,  αλλά θα εμπλουτίσει και το 
τουριστικό προϊόν της Κύπρου. 

 Παράλληλα, επισημαίνω ότι η επιτυχία του όλου εγχειρήματος συνδέεται καθοριστικά με τη μετακίνηση 
των εγκαταστάσεων υγραερίου και πετρελαιοειδών, η οποία ξεκίνησε με την αποξήλωση των εγκαταστάσεών 
του.  Καταγράφουμε ως θετική εξέλιξη την υπογραφή του μνημονίου συνεργασίας και συναντίληψης μεταξύ του 
κράτους και των εταιρειών που εμπορεύονται πετρελαϊκά προϊόντα και αναμένουμε να τηρηθούν οι δεσμεύσεις 
για τήρηση των χρονοδιαγραμμάτων.  Επισημαίνω ότι οι τρεις από τις τέσσερις εταιρείες πετρελαιοειδών έχουν 
ήδη μετακινήσει τις εγκαταστάσεις τους και παραμένει η τελευταία εταιρεία η οποία μέχρι το τέλος Δεκεμβρίου 
αναμένεται ότι θα μετακινηθεί και αυτή στο Βασιλικό.  Παράλληλα, σημειώνω ότι οι εγκαταστάσεις του υγραερίου, 
σύμφωνα με το χρονοδιάγραμμα, αναμένεται να μετακινηθούν τον Δεκέμβριο του 2020.   

 Τέλος αναμένουμε την ολοκλήρωση των διαδικασιών για τη δημοσίευση του σχεδίου περιοχής η οποία 
θα δώσει το νέο στίγμα της προοπτικής για τη μελλοντική ανάπτυξη και ενοποίηση του παραλιακού μετώπου της 
Λάρνακας. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Διαχρονική θέση του κόμματός μας για την οικονομία της πατρίδας μας ήταν πάντα ότι πρέπει να 
αντιμετωπίζεται ως εθνική υπόθεση από όλους.  Αυτό επαναλαμβάνουμε και τώρα.  Ως Δημοκρατικό Κόμμα, 
ασκώντας τον ρυθμιστικό μας ρόλο και δεδομένης της υιοθέτησης από την κυβέρνηση σειράς δικών μας 
προτάσεων  κοινωνικής πολιτικής, θα υπερψηφίσουμε τον κρατικό προϋπολογισμό του 2020.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Προκοπίου.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Είκοσι δευτερόλεπτα και θα μου τα χαρίσει ο φίλος Ζαχαρίας. 

 Η κυβέρνηση πρωτίστως, αλλά και όλοι μας ως πολιτεία οφείλουμε περαιτέρω να μελετήσουμε μέτρα και 
τρόπους, τόσο για τη δημιουργία συνθηκών ανάπτυξης όσο και για στοχευμένη στήριξη των ευπαθών ομάδων 
του πληθυσμού μας, που πρέπει να μην τους ξεχνάμε ποτέ,  τους ανέργους, τους πρόσφυγες, τους παθόντες, 
τους πολυτέκνους, τριτέκνους και χαμηλοσυνταξιούχους. 

 Κλείνοντας, εύχομαι σε όλους σας για τις γιορτές, υγεία, ευτυχία, κάθε καλό και στον κυπριακό λαό κάθε 
καλό.  Επίσης, ο νέος χρόνος να βρει την πατρίδα μας ελεύθερη και ευημερούσα. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Ζαχαρίας Ζαχαρίου έχει τον λόγο. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είμαστε ενώπιον της συζήτησης του κρατικού προϋπολογισμού, ενός προϋπολογισμού ισοσκελούς και 
αναπτυξιακού.  Κανονικά, όταν είσαι κυβερνών κόμμα και έχεις να συζητήσεις τέτοιο προϋπολογισμό, πρέπει να 
ανεβαίνεις στο βήμα και χαρούμενος και περήφανος.  Δεν το κρύβω ότι έχω ανεβεί στο βήμα ψυχοπλακωμένος.  
Ακούω δύο μέρες τώρα μια μαύρη και άραχλη κριτική εκ μέρους της αριστερής αντιπολίτευσης ωσάν μαύρη 
μαυρίλα να πλάκωσε την πατρίδα μας, ωσάν να είμαστε η χειρότερη χώρα του πλανήτη!  Το έχω καημό να 
ακούσω ότι κάναμε και ένα πράγμα θετικό!  Φαίνεται ότι κάποιοι έχουν πάθει πολιτική αμνησία.  Άκουσα τον 
γενικό γραμματέα το ΑΚΕΛ χθες, οι πρώτες δέκα γραμμές της ομιλίας του περιείχαν τόση πολιτική εμπάθεια κατά 
του Νίκου Αναστασιάδη, που διερωτώμαι αν είναι έτσι που η πολιτική ζωή… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Άντρο Κυπριανού) 

 …Βεβαίως, η πολιτική ζωή του τόπου.  Βεβαίως, εκείνες θα τις στείλετε στον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου και θα 
μου τις δώσει, δεν υπάρχει πρόβλημα. 

 Θέλω, έτσι, να βοηθήσω…  Ειλικρινά, θέλω να βοηθήσω.  Δεν είναι θέμα κριτικής.  Θέλω να δουλέψουμε 
λίγο το «θυμάστε».  Θυμάστε ότι, όταν αναλάβατε την εξουσία, η ανεργία ήταν στο 3%, μας την παραδώσατε στο 
17% και σήμερα είμαι στο 6,5%-7%;  Μαύρο είναι αυτό;  Θυμάστε ότι υπήρχε φόρος ακίνητης περιουσίας στην 
Κύπρο και έχει καταργηθεί;  Μαύρο είναι αυτό;  Θυμάστε ότι υπήρχε κόσμος που είχε σοβαρό πρόβλημα και 
θεσπίστηκε το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα;  Μαύρο είναι και αυτό;  Θυμάστε που λέγατε ότι είναι παραμύθια η 
μείωση της στρατιωτικής θητείας;  Τώρα είναι δεκατέσσερις μήνες.  Παραμύθι είναι και αυτό και ψέμα και μαύρο;  
Θυμάστε ότι για χρόνια ολόκληρα πολλές κυβερνήσεις συζητούσαν μεταρρύθμιση για τον τρόπο πρόσληψης των 
εκπαιδευτικών στην εκπαίδευση;  Σήμερα υπάρχει ο κατάλογος των διορισίμων.  Μαύρο και ψέμα είναι αυτό;  
Θυμάστε ότι μιλούσαμε για το ΓΕΣΥ από τον καιρό που μελέτες έκαμνε ο Ξιάο πριν από τον Γλαύκο Κληρίδη και 
ότι σήμερα έχουμε ΓΕΣΥ επί κυβερνήσεως Νίκου Αναστασιάδη;  Ψέμα και μαύρο είναι και αυτό; 

 Θέλετε να αριθμήσω πάρα πολλά πράγματα;  Θέλετε να μιλήσουμε για τη μεταρρύθμιση στη δικαιοσύνη, 
για τη μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης, για την τροποποίηση του νόμου περί Αξιολόγησης στη Δημόσια 
Υπηρεσία και τις προσλήψεις;  Ότι επί δικής μας κυβερνήσεως έχουν καταργηθεί τα interviews μέχρι την κλίμακα 
Α7 και, αναλόγως τι θα γράψει ο καθένας, που αντικειμενικά διορθώνονται από τα πανεπιστήμια, 
προσλαμβάνεται;  Θέλετε να σας θυμίσω ότι ο γενικός διευθυντής σε έναν μεγάλο οργανισμό που έχει σχέση με 
τα θέματα υγείας και ξεκινά από «Αντι…», έχει διοριστεί αξιοκρατικά, διότι αυτή η κυβέρνηση πιστεύει στην 
αξιοκρατία, στέλεχος του ΑΚΕΛ σε νεαρή ηλικία και θα τον έχουμε για ακόμα δέκα-είκοσι χρόνια;  Αυτή είναι η 
αξιοκρατία του Νίκου Αναστασιάδη.  Αυτά είναι μαύρα;   

 Θέλετε να σας θυμίσω ότι τούτη η κυβέρνηση έφερε συγκεκριμένα νομοσχέδια για μεταρρύθμιση της 
δημόσιας υπηρεσίας και ότι δεν έχουν περάσει;  Θέλετε να σας θυμίσω ότι ο κόσμος βασαννιέται στη δημόσια 
υπηρεσία και δεν εξυπηρετείται μέχρι σήμερα, γιατί εμείς όλοι πρέπει να πάρουμε αποφάσεις να αλλάξουμε 
δομές, να αλλάξουμε μια δημόσια υπηρεσία που την πήραμε το ’60 -αρκετά καλή από τους Άγγλους- τη γεμίσαμε 
με πολλούς διευθυντές να υπογράφουν και σήμερα δεν τολμούμε να τη διαφοροποιήσουμε;   

 Όλα αυτά τα πράγματα δεν είναι μαύρα και άραχνα.  Όλα αυτά τα πράγματα είναι έργο που έχει παραχθεί 
και δε θα πάω πίσω ούτε στη διακυβέρνηση του ΑΚΕΛ, δε θα μιλήσω για τότε που έφυγαν οι δεξιοί και ήρθαν οι 
αδέξιοι και μας έφεραν την οικονομική κρίση.  Θα μιλήσω για το μέλλον, για τις προοπτικές που έχουμε μπροστά 
μας.  Έχουμε την προοπτική της σύγχρονης εποχής.  Έχουμε ήδη συστήσει δύο υφυπουργεία σε εξειδικευμένους 
τομείς που προσφέρουν πάρα πολλά στο ΑΕΠ της χώρας, στον τουρισμό, στη ναυτιλία.   

 Η Κύπρος έχει μείνει πίσω όσον αφορά την ψηφιακή διακυβέρνηση, τον ψηφιακό μετασχηματισμό.  Είναι 
η ώρα να δημιουργήσουμε εκεί το αναγκαίο υφυπουργείο, για να τρέξει η δημόσια υπηρεσία, να βοηθήσουμε τις 
καινοτόμες ιδέες, να βοηθήσουμε νέα παιδιά, νέες μορφές βιομηχανίας, νέες μορφές παραγωγής.  Είναι η ώρα 
που η Κύπρος πρέπει να αλλάξει.  Μπορεί να καθυστέρησε στην πορεία αυτή, μπορεί να έχουμε κάμει και εμείς 
δεκάδες λάθη, και έχουμε κάμει!  Μόνο οργανισμοί και άνθρωποι που δεν προσπαθούν να παράγουν δεν 
κάμνουν λάθη.  Όμως έχουμε τη φιλοσοφία ότι θέλουμε να βοηθήσουμε να πάει ο τόπος μας μπροστά.   

 Μπορώ να μιλώ για ώρες για το τι έχουμε πετύχει μέχρι σήμερα.  Εκείνο που έχει σημασία είναι να 
κατανοήσουμε ότι αυτά που μας χωρίζουν είναι πολύ περισσότερα από αυτά που μας ενώνουν… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Το ανάποδο! 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Κατανοητό! 

 …Ότι οι εκλογές έχουν περάσει.  Εκλογές έχουμε μετά από δύο χρόνια.  Αν θέλουμε πραγματικά να 
παραγάγουμε έργο, αν θέλουμε πραγματικά να δώσουμε μια νέα πιο σύγχρονη Κύπρο, είναι το διάστημα αυτό 
μέχρι το τέλος του χρόνου του 2020, γιατί μπαίνουμε ξανά σε προεκλογικό αγώνα.   
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 Η Κύπρος μάς έχει ανάγκη όλους.  Δεν έχει ανάγκη ούτε μόνο τους δεξιούς ούτε μόνο τους κεντρώους 
ούτε μόνο τους αριστερούς.  Ο κόσμος, ο λαός μάς έταξε την κάθε πλευρά σε ένα μετερίζι αγώνα και είναι η ώρα 
που η αντιπολίτευση πρέπει να κάνει την αντιπολίτευσή της με σοβαρότητα και να μη μηδενίζει τα πάντα.  Και 
είναι και η ώρα που πρέπει εμείς να παραδεχόμαστε εκεί που κάνουμε λάθη.  Είναι η ώρα που η Κύπρος πρέπει 
να πάει μπροστά.  Είναι η ώρα που πρέπει να δούμε ομάδες πληθυσμού που ακόμη έχουν πρόβλημα.  Μπορεί 
να είμαστε στον τέταρτο χρόνο ανάπτυξης, ο κύκλος της οικονομίας δεν έχει δώσει όλο τον γύρο.  Υπάρχουν 
σοβαρά προβλήματα, ειδικότερα στις χαμηλότερες τάξεις και στη μεσαία τάξη, η οποία συμπιέστηκε προς τα 
κάτω.  Χρειάζονται συγκεκριμένες πολιτικές από όλους μας, χρειάζονται πολιτικές, για να ξαναγίνει πλατιά 
κοινωνική συνοχή της κοινωνίας μας.  Είναι η ώρα που πρέπει να δούμε την ποιότητα ζωής του συμπολίτη μας, 
του καθενός ανθρώπου εξειδικευμένα.  Είναι η ώρα που πρέπει να δούμε τη γειτονιά μας, τον συνάνθρωπό μας, 
την πόλη μας, την επαρχία μας.  Είναι η ώρα που η κοινωνία απαιτεί να ενώσουμε τα χέρια.  Είναι η ώρα που η 
νέα γενιά έχει από εμάς απαιτήσεις, έχει απαιτήσεις να δημιουργήσουμε μια Κύπρο καλύτερη από αυτήν που 
έχουμε αυτή τη στιγμή.   

 Θεωρώ ότι ο κρατικός προϋπολογισμός, ο οποίος είναι και αναπτυξιακός και ισοσκελισμένος, βοηθά σε 
αυτή την πορεία.  Μπορεί να μην είναι ο τέλειος, μπορεί να μπορούσε να ήταν καλύτερος.  Είναι αυτός όμως που 
μας έχει οδηγήσει έξω από την κρίση, είναι αυτός που έχει μειώσει την ανεργία, είναι αυτός που έχει δώσει το 
στίγμα του ότι η Κύπρος πλέον είναι αξιόπιστη χώρα, δεν είναι η αναξιόπιστη χώρα που ήταν πριν πέντε, επτά, 
δέκα, δεκαπέντε χρόνια.   

 Κλείνοντας, θέλω να δηλώσω ξεκάθαρα ότι δεν πρέπει σε τούτο τον χώρο να βλέπουμε ο ένας τον άλλο 
ως αντίπαλο.  Ο κόσμος μάς έστειλε εδώ για να βοηθήσουμε να γίνει η πατρίδα μας καλύτερη και έχουμε 
υποχρέωση μακριά από ακρότητες, μακριά από μηδενισμούς να στηρίξουμε τον τόπο μας, να στηρίξουμε την 
κυβέρνηση στην προσπάθεια ανάπτυξης του τόπου, στην προσπάθεια να φέρει καλύτερες μέρες, να φέρει ένα 
καλύτερο αύριο για μας, τα παιδιά μας και τα εγγόνια μας. 

 Δε θα αναφερθώ στη δική μου επαρχία, θεωρώ ότι σιγά σιγά ξεκινά ανάπτυξη και στη Λάρνακα.  Άκουσα 
τον κ. Προκοπίου, με τον οποίο συμφωνώ απόλυτα, όπως και με τους άλλους συναδέλφους, την Αννίτα 
Δημητρίου, στη Λάρνακα δεν έχουμε ιδιαίτερα προβλήματα μεταξύ μας.  Μέσα μέσα μπορεί να υπάρχουν 
κάποιες μικροδιαφωνίες, αλλά η σημασία είναι ότι όλοι κινούμαστε σκαλιώτικα, εκεί που θέλουμε πραγματικά η 
γειτονιά μας, η πόλη μας, το χωριό μας να πάει μπροστά.   

 Θεωρώ ότι έχουν γίνει και στην επαρχία Λάρνακας τεράστια βήματα.  Σε συνεργασία και με τον δήμο 
Λάρνακας και με τον δήμαρχο, οι βουλευτές της Λάρνακας αγωνιζόμαστε για καλύτερες μέρες και ελπίζω και 
ευελπιστώ ότι σύντομα θα έρθουν.  Απομακρύνονται οι πετρελαιοδεξαμενές, ξεκινά ο δρόμος Λάρνακας-
Δεκέλειας, αναμορφώνεται ο χάρτης τοπικής αυτοδιοίκησης, ολοκληρώνεται το νοσοκομείο Λάρνακας και ένα 
σωρό άλλα έργα.  Όποιος περπατήσει σήμερα στη Λάρνακα θα δει μια Λάρνακα της ανάπτυξης και της προόδου.  
Αργοπορημένη μεν, γεγονός δε.   

ΑΝΤΡΕΑΣ ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Έχετε καλό δήμαρχο. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Βεβαίως!  Το είπα και δεν έχω πρόβλημα να πω και για το δημοτικό συμβούλιο, γιατί δεν πιστεύω στην 
αξία ενός μόνο ανθρώπου.  Μίλησα και για το δημοτικό συμβούλιο και για τον δήμαρχο.   

 Τελειώνοντας, θέλω να σας ευχηθώ καλά Χριστούγεννα, ευτυχισμένος ο νέος χρόνος και ό,τι καλύτερο σε 
σας και στις οικογένειές σας! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Ζαχαρίου. 

 Τον λόγο έχει η κ. Μαύρου. 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πριν από χρόνια, όταν η σήψη και τα σκάνδαλα στην Ιταλία βρίσκονταν στα ύψη, ο Ουμπέρτο Έκο έγραψε 
με το γνωστό του σαρκαστικό ύφος ένα ανατρεπτικό άρθρο το οποίο μου θύμισε τα όσα ζούμε.  Παραφράζω ένα 
μικρό κομμάτι του:  «Τι απαιτήσεις έχουμε από μια κυβέρνηση;  Να αντικατοπτρίζει τις τάσεις, τις απόψεις, τις 
επιθυμίες κάθε μέλους της κοινωνίας.  Και μήπως, ερωτώ, δεν αποτελούν μέρος της κοινωνίας οι κερδοσκόποι, 
οι διαφθορείς των κρατικών υπηρεσιών, οι ψηφοθήρες, οι παραβάτες των φορολογικών, πολεοδομικών, 
μεταναστευτικών κανονισμών;  Είναι φυσικό λοιπόν να αντιπροσωπεύονται από διεφθαρμένους, κερδοσκόπους, 
αποστάτες!».  Τάδε έφη Ουμπέρτο Έκο. 

 Βγήκε το καλοκαίρι το Διεθνές Παρατηρητήριο για το Οργανωμένο Έγκλημα και τη Διαφθορά (OCCRP) 
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και σε έκθεσή του για το σκάνδαλο «Troika Laundromat» εμπλέκει την κυπριακή κυβέρνηση.  Ποια ήταν η 
αντίδραση των κυβερνώντων;  Τις πρώτες μέρες σφυρούσαν αδιάφορα.  Μετά προσπάθησαν να θολώσουν τα 
νερά.  Όταν ούτε αυτό δεν είχε αποτέλεσμα, επιστράτευσαν τον εκφοβισμό των λίγων ντόπιων μέσων 
ενημέρωσης που τόλμησαν να δημοσιοποιήσουν τις καταγγελίες.   

 Ποια ήταν η αντίδραση των κυβερνώντων, όταν ξέσπασε ο σάλος για τις πολιτογραφήσεις του φυγόδικου 
Μαλαισιανού και των στελεχών του αυταρχικού καθεστώτος της Καμπότζης;  «Θα έχουμε δυστυχώς, με αυτά τα 
μηνύματα που στέλνονται και από την Κύπρο, συνέπειες στην κυπριακή οικονομία», δήλωνε ο πρόεδρος του 
Δημοκρατικού Συναγερμού.  Ακόμα μια προσπάθεια να στραφεί η προσοχή μακριά από την ουσία.  Γιατί δε 
νομίζω να πιστεύει κανείς, ειλικρινά, συμπεριλαμβανομένου του Αβέρωφ Νεοφύτου, ότι μόνο η αντιπολίτευση 
στην Κύπρο ασχολείται με τα θέματα αυτά. 

Ποια ήταν η αντίδραση των κυβερνώντων, όταν η Κύπρος βρέθηκε στη μαύρη λίστα του Οργανισμού 
Οικονομικής Συνεργασίας και Ανάπτυξης (ΟΟΣΑ), όταν έκθεση της Κομισιόν και έκθεση του Ευρωκοινοβουλίου 
δαχτυλόδειχναν την Κύπρο για ξέπλυμα χρήματος και διευκόλυνση της φοροδιαφυγής λόγω των χρυσών 
διαβατηρίων; 

 Ο Νίκος Αναστασιάδης, όταν δεν προσπαθούσε να παραπλανήσει ισχυριζόμενος ότι η Κύπρος έχει τα 
αυστηρότερα κριτήρια παραχώρησης ευρωπαϊκής υπηκοότητας, αναφερόταν σε λιβελλογραφήματα και 
μυθοπλασίες ή προσπαθούσε να θολώσει τα νερά καταγγέλλοντας στοχοποίηση της Κύπρου από ποιους, 
παρακαλώ;  Από την Κομισιόν!  Ο Υπουργός Οικονομικών μάς διαβεβαίωνε μόλις τον Φεβράρη του 2019 ότι οι 
έλεγχοι είναι αυστηροί και μέχρι σήμερα δεν έχει προκύψει πρόβλημα με καμία περίπτωση πολιτογράφησης.  Ο 
δε Αβέρωφ Νεοφύτου περιοριζόταν σε μια όλο «ταπεινότητα» παραδοχή ότι «έγιναν λάθη, ουδείς αλάνθαστος»! 

 Αντικείμενο κριτικής, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν είναι το πρόγραμμα επενδύσεων έναντι πολιτογράφησης.  
Αντικείμενο κριτικής είναι η αδιαφάνεια, η κατάχρηση, η εμπλοκή του Προέδρου και της οικογένειάς του.  
Αντικείμενο κριτικής είναι το ότι οι κυβερνώντες μετέτρεψαν ένα επενδυτικό πρόγραμμα σε αρπαχτή από την 
οποία θησαυρίζουν συγκεκριμένα μεγάλα ελεγκτικά και δικηγορικά γραφεία και developers.  Αντικείμενο κριτικής 
είναι η υπεροψία με την οποία, συνάδελφοι, προσπερνάτε κάθε κριτική.  Και, καλά, δεν σας ενοχλεί ο διεθνής 
διασυρμός.  Δε σας προβληματίζει με τόσες γνώσεις στα οικονομικά ούτε ο κίνδυνος, όταν σκάσει η νέα φούσκα, 
να παρασύρει μαζί της ξανά την οικονομία και την κοινωνία;  Και μη βιαστείτε να πείτε ότι είναι και τούτο μαύρο 
ψέμα της αντιπολίτευσης.  Είναι η Κεντρική Τράπεζα που καταγράφει σε έκθεσή της την επιταχυνόμενη αύξηση 
των τιμών των ακινήτων στη Λεμεσό, η οποία οδήγησε ήδη σε μεγάλη αύξηση των ενοικίων, επισημαίνοντας ότι 
αυτά σχετίζονται σε μεγάλο βαθμό με το σχέδιο της κυβέρνησης για κατ’ εξαίρεση πολιτογράφηση επενδυτών.  
Είναι το Δημοσιονομικό Συμβούλιο που προειδοποιεί εσάς, την επιτροπή Οικονομικών -εδώ στη Βουλή τα είπε- 
ότι τα χρυσά διαβατήρια οδηγούν σε αύξηση των τιμών των ακινήτων και ότι η εξάρτηση της οικονομικής 
ανάπτυξης από το συγκεκριμένο σχέδιο ενέχει κινδύνους.  Ψιλά γράμματα για τους κυβερνώντες!  Ακούμε μόνο 
διακηρύξεις για τη διασφάλιση προσιτής κατοικίας για τους πολίτες. 

 Φτάσαμε όμως, συνάδελφοι και συναδέλφισσες, στο κατάντημα να βλέπουμε μετά από δεκαετίες, 
ανθρώπους να κοιμούνται σε παγκάκια, ακόμα και εδώ δίπλα μας, εδώ  στον κήπο πίσω από τη Βουλή.  Τον 
Φεβράρη τούτου του χρόνου κινδύνεψαν από πυρκαγιά σε πολυκατοικία στη Λεμεσό άνθρωποι που ζούσαν σε 
παραπήγματα στο υπόγειο της πολυκατοικίας.  Μόνη και αβοήθητη πέθανε άστεγη γυναίκα τον Απρίλη στην 
ταράτσα πολυκατοικίας στη Λευκωσία, πολύ κοντά στα Γραφεία του Δημοκρατικού Συναγερμού για να μην το 
έχετε πάρει είδηση!  Τον περασμένο Αύγουστο εντοπίστηκε νεκρός ένας άστεγος σε εγκαταλειμμένο κτίριο στη 
Λεμεσό.  Τέλος του Σεπτέμβρη εντοπίστηκε σε εγκαταλειμμένη κατοικία στο κέντρο της Λεμεσού η σορός άλλου 
άστεγου άνδρα.  Πού ζείτε, συνάδελφοι, συναδέλφισσες;  Δεν τα ακούτε;  Δεν τα βλέπετε; 

 Μετά από αδράνεια έξι χρόνων και, αφού στις αντιδράσεις μας απαντήσατε με το προκλητικό ότι το κράτος 
δεν είναι κτηματομεσίτης, επαναφέρατε κάτω από πίεση κάποια στεγαστικά προγράμματα που σε μεγάλο βαθμό 
επικεντρώνονται απλώς στην παραχώρηση επιπλέον και άλλων πολεοδομικών κινήτρων σε επιχειρηματίες 
ανάπτυξης γης.   

 Μιλούν οι κυβερνώντες για έντονο επενδυτικό ενδιαφέρον.  Το άλλοθι το γνωστό για αστόχευτες 
φορολογικές ελαφρύνσεις, χαριστικές χαλαρώσεις, ξεπούλημα κρατικής γης.  Κίνητρα που εξυπηρετούν απλώς 
μια χούφτα κερδοσκόπους, όπως είναι τα πολεοδομικά κίνητρα που έχουν συμβάλει στη φούσκα των ακινήτων.  
Και μη μας πείτε, όπως ο Υπουργός Οικονομικών, ότι τα σχέδια αυτά δημιουργούν εισοδήματα τα οποία 
απολαμβάνουμε όλοι.  Ο ίδιος ο τέως Υπουργός Οικονομικών παραδέχτηκε ότι από τα €7,2 δις που υπολογίζεται 
ότι είναι το σύνολο των εισροών από τις πωλήσεις ακινήτων υψηλού κόστους, τους γνωστούς πύργους, μόλις 
€1,2 δις -επαναλαμβάνω, από τα €7,2 δις μόλις  €1,2 δις- αντανακλά στο ΑΕΠ.  Ένα μεγάλο μέρος δηλαδή 
καταλήγει στις τσέπες λίγων.   

 Είναι ενδεικτικό το γεγονός ότι, ενώ την περίοδο 2008-2012 εργαζόμενοι και κέρδη μοιράζονταν αντίστοιχα 
το 39% του συνολικού εισοδήματος της οικονομίας, το 2018 €300 εκατομ. μετακινήθηκαν από τους εργαζομένους 
στις επιχειρήσεις, ανεβάζοντας το μερίδιο των κερδών από το συνολικό εισόδημα στο 41,4%.  Όταν λέμε ότι 
παίρνετε από τους πολλούς και δίνετε στους λίγους, δεν είναι στείρα αντιπολίτευση.  Δεν είναι μαύρο ψέμα, 
αγαπητοί συνάδελφοι.  Είναι απλά μαθηματικά!  Πότε επιτέλους θα καταλάβουμε σε αυτό τον τόπο ότι άλλο 
ορθολογική και βιώσιμη ανάπτυξη και άλλο η αρπαχτή! 
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 Η απληστία μια μικρής ομάδας έχει οδηγήσει σε ένα άναρχο σύστημα στο οποίο ο καθένας κτίζει ό,τι θέλει, 
όπου θέλει!  Χωρίς μελέτες και χωρίς σχεδιασμό φυτρώνουν πύργοι, καταστρέφεται το φυσικό περιβάλλον, 
δημιουργούνται προβλήματα στις υποδομές, αυξάνεται το κυκλοφοριακό κομφούζιο για το οποίο όλοι είμαστε 
τόσο ευαίσθητοι, απειλούνται οι ανέσεις των πολιτών και καταστρέφεται η πολιτιστική μας κληρονομιά.  Δεν 
υπήρξε προετοιμασία για θέματα πυρασφάλειας, δεν έχουν επιλυθεί θέματα διαχείρισης και συντήρησης των 
κοινόκτητων οικοδομών.  Και βεβαίως, δεν τέθηκε ποτέ στο τραπέζι θέμα ανταποδοτικών τελών, που θα 
μπορούσε τουλάχιστον να αξιοποιηθούν για τη βελτίωση της πόλης και ευρύτερα του περιβάλλοντος χώρου. 

 Στην πράξη έχετε οδηγήσει σε πλήρη αποδόμηση το πολεοδομικό σύστημα.  Αν όμως η ανάπτυξη του 
χώρου, της πόλης μας δε χαρακτηρίζεται από ορθολογισμό και σύνεση, δε σέβεται τον άνθρωπο και την ιστορία 
του, δε βασίζεται σε έναν σχεδιασμό αειφόρου ανάπτυξης, δεν μπορεί παρά να παράγει σοβαρές οικονομικές 
και κατ’ επέκταση κοινωνικές επιπτώσεις. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Μας κατηγορεί το κυβερνών κόμμα για ισοπεδωτική κριτική.  Ξεχνούν εύκολα τις προτάσεις μας και τη 
θετική συμβολή μας για το ΓΕΣΥ, για τον εκσυγχρονισμό των υπηρεσιών κοινωνικής ευημερίας, για τη 
μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης σε μια σειρά νομοθεσίες που πέρασαν από το σώμα. 

 Κάνουν εκκλήσεις για ενότητα, αλλά εκείνο που εννοούν είναι ότι δεν πρέπει να μιλούμε.  Χάριν της 
ενότητας, δεν έπρεπε κανείς να διαμαρτυρηθεί, όταν ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας παραβίαζε διαχρονικές 
αποφάσεις του Εθνικού Συμβουλίου, όταν άνοιγε θέματα συμφωνηθέντα, όπως η πρόταση για αποκεντρωμένη 
ομοσπονδία, την ώρα που οι ομοσπονδιακές αρμοδιότητες ήταν συμφωνημένες ή όταν ανακάλυπτε ξαφνικά το 
κοινοβουλευτικό σύστημα, ενώ είχε ήδη συμφωνηθεί το προεδρικό πολίτευμα. 

 Δεν έπρεπε κανείς να διαμαρτυρηθεί για τη δήλωση του Προέδρου ότι η Τουρκία πρέπει να περιοριστεί 
εις όσα αναλογούν στην αποκλειστική οικονομική ζώνη της εν λόγω παρανόμου οντότητας.  Έστω και αν αυτό 
αναιρεί τη θέση μας -όλων τη θέση μας- ότι η ΑΟΖ της Κυπριακής Δημοκρατίας είναι μία και αδιαίρετη και 
εκτείνεται σε ολόκληρο τον θαλάσσιο χώρο, ελεύθερο και κατεχόμενο.  Δεν έπρεπε κανείς να διαμαρτυρηθεί για 
το ξεπούλημα του συνεργατισμού ή για την επιμονή σας να ξεπουλήσετε κερδοφόρους ημικρατικούς 
οργανισμούς, παρά τη γραπτή δέσμευση του Νίκου Αναστασιάδη για το αντίθετο. Δεν έπρεπε κανείς να 
διαμαρτυρηθεί για τις δηλώσεις περί δανεικών ψήφων και μηδενικών, για τις γυναίκες που τελικά σκέφτονται, για 
τη συγγνώμη, ανεξάρτητα αν τα θύματα ήταν αλλοδαπές. 

 Μας κατηγορεί ο κ. Αναστασιάδης ευθέως, κύριε Αβέρωφ Νεοφύτου, ως οπαδούς της όποιας λύσης και 
συνηγόρους της Τουρκίας.  Ποιος;  Ο μόνος Πρόεδρος της Κυπριακής Δημοκρατίας που φλερτάρει ανοιχτά με 
την ιδέα της συνομοσπονδίας και των δύο κρατών.  Και έχετε το θράσος να μας μιλάτε για ενότητα και να μας 
κάνετε μαθήματα υπευθυνότητας και πατριωτισμού;  Περίεργη αντίληψη έχει ο Δημοκρατικός Συναγερμός και η 
κυβέρνησή του για την ενότητα και τη δημοκρατία!  Είναι επιλογή σας ο εκφυλισμός του πολιτικού λόγου, η 
κατάργηση κάθε έννοιας πολιτικής ευθιξίας και ανάληψης πολιτικής ευθύνης.  Είναι επιλογή του ίδιου του 
Προέδρου της Δημοκρατίας ο κατήφορος τον οποίο πήρε.  Δεν είναι ψέμα ούτε στείρα κριτική της αντιπολίτευσης.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Ως βουλευτής Κερύνειας δεν έχω να διεκδικήσω από τη συζήτηση τούτων των  προϋπολογισμών 
δρόμους, νοσοκομεία, σχολεία, υπηρεσίες.  Εγώ διεκδικώ πατρίδα! Διεκδικώ την ελπίδα για μια Κύπρο ελεύθερη 
και επανενωμένη.  Οι παλινδρομήσεις, οι αντιφάσεις, οι τακτικισμοί του Νίκου Αναστασιάδη, αν δεν επέτρεψαν, 
έχουν σίγουρα συμβάλει στο να χαθούν δυόμισι πολύτιμα χρόνια, κατά τα οποία η Τουρκία κλιμάκωσε την 
επιθετική της ρητορική, προκάλεσε και προκαλεί στην ΑΟΖ μας και την Αμμόχωστο.   

 Μπορεί κάποιοι να προσπαθούν να υποτιμήσουν τις εξελίξεις λέγοντας «σιγά τα λάχανα», μπορεί κάποιοι 
άλλοι να περιορίζονται στα συνηθισμένα και ανώδυνα περί ακόμα μίας επεκτατικής έκφρασης της κατοχής, 
μπορεί ακόμα να καταφεύγουν σε παλικαρισμούς για την ΑΟΖ, με την ελπίδα ότι θα αποπροσανατολίσουν, όμως 
ο χρόνος εξαντλείται.  Οι πρόσφυγες φεύγουν.  Τα μηνύματα που παίρνω από τον δήμο Κερύνειας, αγαπητοί 
συνάδελφοι, στη συντριπτική τους πλειοψηφία είναι προσκλήσεις για κηδείες Κερυνειωτών.   

 Μας στερήσατε την ελπίδα της επιστροφής στον τόπο μας.  Αντικαταστήσατε το σύνθημα «Τα σύνορά 
μας είναι στην Κερύνεια!» με το σύνθημα «Τα σύνορά μας είναι στην Καμπότζη, στη Μαλαισία, στο 
Βανουάτου…» και δεν ξέρω πού αλλού! 

 Καλές γιορτές, συνάδελφοι! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τον λόγο έχει ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας. 

 Κύριε Κουλία έχετε τον λόγο, το βήμα. 
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ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ανέβηκα στο βήμα μετά την ομοχώριο Ελένη Μαύρου.  Από τα πάρα πολλά που είπε με καμπόσα 
συμφωνώ -πλην εθνικού φυσικά- και έν’ σωστά που είπε η Ελένη, εμείς οι εκτοπισθέντες διεκδικούμε ένα απλό 
πράμα: την επιστροφή εις την πατρώα γην.  Και εννά παρακαλέσω τούτους που υποστηρίζουν διάφορες λύσεις 
που μας αφαιρούν αυτό το δικαίωμα να μας σκέφτονται κι εμάς, τις διακόσιες χιλιάδες πρόσφυγες.  Και μπορεί 
να πεθαίνουν οι πρόσφυγες, αλλά κι αυτοί που γεννιούνται πρόσφυγες είναι. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Όσους πέρασαν από την επιτροπή Οικονομικών -είναι αρκετά δύσκολο το έργο των συναδέλφων- 
πράγματι αξίζουν τους ευχαριστίες και συγχαρητήρια, και τους υπηρεσιακούς, αλλά αξίζει και του Προέδρου της 
Βουλής, ο οποίος εκατάφερεν να περάσει και τους προϋπολογισμούς των ημικρατικών οργανισμών και μάλιστα 
αναβάθμισε και τη γειτονιά μας, αναπαλαιώνοντας ένα σπουδαίο σπίτι εδώ κοντά μας. 

 Συγχαρητήρια, Πρόεδρέ μου!  Ελπίζω να συνεχίσεις με τον ίδιο ζήλο και παρακάτω! 

 Τώρα να πάμε εις τα επίδικα θέματα. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι της κυβερνήσεως, 

 Το πιο σημαντικό εργαλείο της δημοκρατίας είναι η αντιπολίτευση και, όταν σας κάμνουν κριτική, να μη 
σας κακοφαίνεται.  Η κριτική γίνεται, για να διορθώνονται τα πράγματα. 

 Άκουσα μετά μεγάλης προσοχής τους δύο αρχηγούς των κομμάτων εχτές και ήταν πράγματι 
κατατοπιστικοί και διαφωτιστικοί, πλην εθνικού, που δε συμφωνώ μαζί σας.  Όσα είπε ο Άντρος ο Κυπριανού, 
κύριε Αβέρωφ, είναι ολόσωστα.  Επίσης σωστά είναι κι αυτά που είπατε εσείς για τη διακυβέρνηση των άλλων· 
και αυτό είναι αληθινό. 

 Από το 2008 μέχρι σήμερα επέρασαν δώδεκα χρόνια.  Να θυμίσω τι παρέλαβε αυτή η δωδεκαετής 
κυβέρνηση.  Όταν έφευγε ο μακαρίτης ο Τάσσος, είχαμε ισολογισμένους προϋπολογισμούς, πληρωμένα τα 
τοκοχρεολύσια μέχρι το 2011 και €554 εκατομ. μέσα στην κάσια!   Μάλιστα, τότε που ασκούσα δριμεία κριτική 
προς την τότε κυβέρνηση, είχα την τιμή να μου απαντήσει ο μακαρίτης ο ίδιος ο Πρόεδρος ο Χριστόφιας -ο νεκρός 
δεδικαίωται ασφαλώς- και είπα το εξής και μου απάντησε -φαίνεται προκάλεσα τη μήνιν του μακαρίτη- είπα ότι 
επαραλάβαν ένα σπίτι λίρες, εφάαν και τες λίρες και το σπίτι και τους παραστατούς!  Αλλά αφήκαν μας το σπίτι, 
η προηγούμενη κυβέρνηση.  Εσείς εβκάλετέ μας ’πού τα σπίτια μας έξω!  Πουλείτε τα σπίτια και τα οικόπεδα!  
Εδώ εφτάσαμε σήμερα!  Δυστυχώς, τα πράγματα δεν πηγαίνουν καθόλου καλά.  Και να θυμίσω, αγαπητοί 
συνάδελφοι, ότι τούντα δώδεκα χρόνια επεράσαμεν τραγικές ώρες και συνεχίζουμε να περνούμε.   

 Να σας θυμίσω ότι το 1974 τούτος ο τόπος επέρασεν τραγικές στιγμές.  Είχε 5 000 νεκρούς, 
αγνοούμενους, 200 000 πρόσφυγες, εχάσαμεν τη γη μας, το βιός μας, τα κινητά υπάρχοντά μας, που είναι 
δισεκατομμύρια, και παρά ταύτα ο κυπριακός λαός ανασκουμπώθηκε, έκαμε μία τεράστια υπερπροσπάθεια και 
δεν έχασε ούτε ένας πολίτης ούτε ένα γρόσι!   

 Επί των ημερών σας, κύριοι, εσυνέβησαν πράγματα κραυγαλέα και απαράδεκτα!  Εξανακούσατε να 
κουρεύκουν τον κόσμο;  Να παίρνεις τις καταθέσεις ενός βιοπαλαιστού, ενός ανθρώπου ο οποίος πήγε στην 
ξενιθκιάν, ίδρωσεν, εμόχθησεν για εβδομήντα χρόνια, για ογδόντα χρόνια, να ʼναι στα ύστερα της ζωής του και 
να του παίρνεις τα χρήματα;  Εν ονόματι ποίου;  Εν ονόματι των τραπεζών;  Εις την Ισλανδία ξέρετε τι εκάμαν;  
Τι είναι οι τράπεζες;  Είναι ιδιωτικές εταιρείες.  Αφήκαν τες και επαττίσαν!  Και εκείνοι που τες εκυβερνούσαν 
ξέρετε πού επήαν;  Επήαν φυλακή!  Εδώ μέχρι σήμερα οι τράπεζες είναι ιερές αγελάδες!  Και μας παίζουν 
τσάρλεστον και χορεύουμε καρτσιλαμά!  Πας εις την τράπεζα σήμερα, στέκει γραμμή ο κόσμος, σαν να και έν’ 
τον καιρό του Β΄ Παγκοσμίου Πολέμου, να πάρουν ράσιον!  Είναι ποτέ δυνατόν;  Και αυτά συμβαίνουν επί των 
ημερών σας και συνεχίζουν απτόητα!   

 Και καλά, κύριοι, αφού εφύαμεν ʼπού τα μνημόνια, αφού εκαταφέραμεν να πετά η οικονομία, τον Υπουργό 
Οικονομικών είντα τον αλλάξατε, αφού έν’ τόσο σπουδαίος κύριος;  Διότι δεν υποφέρεται η κατάσταση και τον 
αλλάξατε!  Ε, για να λέμε τα πράγματα με τα πραγματικά τους δεδομένα και τα πραγματικά ονόματα!  Γίνεται οι 
τράπεζες, οι οποίες έχουν τις καταχρηστικές τους ρήτρες και τις υπερχρεώσεις, να σου στέλλουν ένα μήνυμα 
πάνω στο κινητό «εχρεώσαμέν σε €3»;  «Και για τι σκοπό, κύριε;».  «Έχεις λογαριασμό».  Ε, καλά, πού εννά 
κάμω τον λογαριασμό;  Μα, είναι δυνατόν δηλαδή;   

 Και ο κ. Διοικητής της Κεντρικής Τράπεζας, ο οποίος θυμούμαι ήρθε και στο Δημοκρατικό Κόμμα, τότε 
που προσπαθούσαμε να βάλουμε μια νομοθεσία να μπορούν να υπερασπίζονται οι πολίτες εις τα δικαστήρια, 
είπεν «κύριοι, μην κάμετε τίποτε και μες στον Οκτώβρη εννά σας κανονίσω»!  Αν τον είδατε εσείς, είδαμέν τον κι 
εμείς!  Πού ’ν’ τον;  Τωρά έν’ Δεκέμβρης, πόσες έχει ο μήνας σήμερα, δέκα;  Εννά ʼρτει ακόμα!  Και αφήνει τες 
τράπεζες και ασυδοτούν καθημερινά!  Πηγαίνετε στα χωριά να δείτε τους γεωργούς τι τραβούν!  Να ξαπολά το 
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τράκτορ μες στο χωράφι, να πάει να στέκεται τρεις ώρες στην τράπεζα να αλλάξει το τσιέκκιν του ή να πιάσει 
ψιλά!  Πάεις να αλλάξεις ψιλά, «θέλω €5»!  «Και για είντα σκοπόν, κύριε;».  «Άλλαξά σου τα»!   Καλά, η τράπεζα 
είντα μ’ που έν’ η δουλειά της;  Οι τράπεζες παίρνουν άδειες από το κράτος και λειτουργούν.  Δεν ιδρώνει κανενός 
το αφτί του!  Και δεν ιδρώνει ούτε και το δικό σας!  Ποια είναι η δουλειά σας εσάς που κυβερνάτε;  Πού ’ν’ τον 
Υπουργό Οικονομικών;  Ελπίζω ο νέος υπουργός να έν’ εντάξει κύριος! 

 Και επειδή επαραπονέθη ο κ. Αβέρωφ ότι εν λέει κανένας καμιά κουβέντα καλή, να σου πω μιαν, κύριε 
Αβέρωφ.  

(Γέλια) 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Χουβαρντάς!  

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Φυσικά, αν σου πω ότι, τη νύχτα που τζιοιμάστε, γλιτώννουμεν τες ζημιές, έν’ καλό τούτο έννεν; 

(Γέλια) 

 Όμως θα πω για τον Υπουργό Εξωτερικών, που ενιώσαμεν όλοι ότι επί υπουργίας Χριστοδουλίδη 
τουλάχιστον νιώθουμε ότι έχουμε Υπουργό Εξωτερικών.  Και επειδή οι Τούρκοι καθημερινά αμφισβητούν την 
κυριαρχία της Κυπριακής Δημοκρατίας, νομίζω ότι κάμνει μια καλή δουλειά και οι κυρώσεις που κατάφερε στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση, έστω κι αν δεν το εννοούν οι κύριοι κύριοι Ευρωπαίοι και πιάννουν τον Τσαβούσογλου, άμα 
τον δουν, και τρέχουν τα σάλια τους και τον παίρνουν πάνω-κάτω, ο Πρόεδρος του Ευρωκοινοβουλίου, που 
εκατέβη να τον υποδεχτεί κ.ο.κ., παρά ταύτα, παρά ταύτα κάμνει καλή δουλειά!   

 Επίσης, θα πω ακόμα ένα καλό, κύριε Αβέρωφ.  Ο Υπουργός Εσωτερικών, ο κ. Πετρίδης, ήρθε στην 
επιτροπή Θεσμών και Αξιών, που προεδρεύει ο συνάδελφος ο Ζαχαρίας, και είπε για τη λαθρομετανάστευση την 
πραγματικότητα!  Ότι η Τουρκία πάνω σε οργανωμένη βάση μάς αλώνει καθημερινά, μας στέλλει επιλεκτικά...  
Στέλλουν μιαν παμπορκάν εκατόν αρσενικούς, πέντε γυναίκες και δέκα παιδιά, ας πούμε.  Ξέρετε ποιοι έν’ τούτοι 
οι κύριοι που μας στέλλουν.  Και είπε ο υπουργός, που ξέρει τα στοιχεία, ότι αυτό αναλογεί στο 4% του 
πληθυσμού.  Εις τους Ευρωπαίους αντιστοιχεί στο 0,1%, 0,2%, 0,3%!  Ε, ώσπου εννά πάει η δουλειά;  Και εμείς 
εν πομπή και παρατάξει πάμε και τους υποδεχόμαστε, παίρνουμε υπηρεσίες, είναι σαν να κάμνουμε και μιαν 
καλή υποδοχή.  Και είπε και το εξής αμίμητο ο υπουργός.  Έρχεται, λέει, ένας ʼπού τη Νιγηρία, σε παρακαλώ, με 
το αεροπλάνο.  Παίρνει το αεροπλάνο πάει στην Άγκυρα, η Άγκυρα του δίνει βίζα για τρεις μέρες.  Εντάξει;  
Έρχεται με το κινητό, το έξυπνο κινητό, κατεβαίνει εδώ στα κατεχόμενα, πετάσσεται ʼπού την άλλη πλευρά, είτε 
ʼπού τη γραμμή -την αφύλακτη γραμμή πλέον!- κι έρχεται απ’ εδώ και στέλλει και μήνυμα στους δικούς του εις τη 
Νιγηρία «ελάτε, κοπιάστε κοπέλλια και έχει κάτι χαζοκοπέλλια δακάτω που μας πληρώνουν»!  Ε, ώσπου εννά 
πάει η δουλειά;  Και θέλω να ελπίζω ότι, με όσα ηγέρθησαν από τον τέως Υπουργό Εσωτερικών, ο νέος 
Υπουργός Εσωτερικών ο κ. Νουρής, ο συνάδελφός μας, θα συνεχίσει από εκεί που έμεινε ο κ. Πετρίδης.  Και 
ελπίζω ότι ο κ. Πετρίδης εις τα νέα του καθήκοντα θα αντιληφθεί ότι πρέπει να αλλάξουμε ρότα, διότι τούτος ο 
κόσμος υποφέρει νυχθημερόν! 

 Και ένα σημαντικό θέμα με τις τράπεζες.  Να σας πω ένα παράδειγμα, αγαπητοί συνάδελφοι.  Σήμερα 
είπε ο κ. Αβέρωφ «μα, εν κινούνται αγωγές».  Όι, κινούνται μόνο για τις τράπεζες!  Αφού έν’ όλοι απένταροι κι 
αδέκαροι, πού εννά βάλουν τον δικηγόρο;  Όσες αγωγές κινούνται αυτές κινούνται από τις τράπεζες.  Και εκείνοι 
που τες κινούν είναι το κυβερνητικό στρατόπεδο, οι δικηγόροι...  Εχωρίσαμεν το κι εκεί.  Έτσι έν’ που γίνεται, για 
να ξέρετε.  Και όλο το δικαστικό σύστημα εργάζεται για τες τράπεζες.  Να σας πω μια κραυγαλεότητα των 
δικαστικών μας σωμάτων.  Ένας πολίτης, τότε που εκάμνατε το χρηματιστήριο, έκαμε τον περιβόητο επενδυτικό 
λογαριασμό τζιαι είπαν του «κύριε, να σου δώκουμεν τριάντα χιλιάδες να παίζεις».  Οι £30.000 -εγελάστη και 
τους υπέγραψε- ξέρετε πόσα πήγαν, χωρίς να του ζητήσουν την έγκρισή του;  Επήραν τον στις £250.000!  Και 
οι £250.000 εγινήκαν €800.000!  Ένας δικαστής πρωτόδικος -ένας, ένας ευρέθηκε!- ο πρωτόδικος δικαστής είπεν 
του «κακό της κεφαλής σου, καλά έκαμεν η τράπεζα!», έβκαλέν του απόφαση εναντίον του.  Και εξεδικάστη 
προχτές η υπόθεση στο δικαστήριο και το Εφετείο επιτέλους είπεν «κύριε, μα, τούτη έν’ παρανομία του χειρίστου 
είδους!».  Αλλά γίνεται πρωτόδικος δικαστής να παραβιάσει το όριο η τράπεζα από μόνη της, τις £30.000 να τις 
κάμει £250.000, και να βγάλει απόφαση «καλά σου εκάμαν»;  Και εχρειάστηκαν είκοσι χρόνια, σας παρακαλώ!  
Και έφτασε η απόφαση, είναι δημοσιευμένη στην ιστοσελίδα, να τη διαβάσετε.  Να μην πω και τον δικηγόρο που 
κατάφερε να τη βγάλει, για να μην αποτελεί διαφήμιση, αλλά είναι στην ιστοσελίδα.  Αυτό αποτυπώνει την 
κραυγαλεότητα και τα απαράδεκτα που συμβαίνουν στο δικαστικό σύστημα.  Αυτά συμβαίνουν εις τα δικαστήριά 
μας.  Είναι λίγοι οι δικαστές που ʼχουν το σθένος να αντιταχθούν!   

 Καταχρηστικές ρήτρες.  Κινούν αγωγή κάποιοι στην προσπάθειά τους.  Δε δικάζουν τις καταχρηστικές 
ρήτρες.  Καλά, πότε εννά τες δικάσετε, κύριοι;  Αυτά τα ζητήματα τα ευαίσθητα έπρεπε να δικάζονται στο 
συντομότερο χρονικό διάστημα.  Τα αφήνουν!  Εκάμαμεν τέτοιες νομοθεσίες, που ο πολίτης...  Λέει του «κύριε, 
η υποθήκη που έβαλες πάσχει, είναι άκυρη».  Και τι σου απαντούν;  «Μα, έν’ φερέγγυα η τράπεζα, εγώ εννά 
βκάλω απόφαση εναντίον σου, να σου πουλήσω το σπίτι και το χωράφι και κόψε τον λαιμό σου να πάεις στην 
τράπεζα να εύρεις το δίκαιό σου!».  Καλά, κύριε δικαστά των δικαστών, πού εννά βρει τα λεφτά να βάλει άλλον 
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δικηγόρο, να πάει να εύρει το δίκαιό του;  Ε, μα, νομίζω η δικαιοσύνη κάπου λοξοδρόμησε, κάπου παραστράτησε, 
κάπου εχάσαν τον ππούσουλά τους!  Και τώρα πηγαίνετε, σας παρακαλώ, στα δικαστήρια.  Η μόνη δουλειά, όλο 
το σύστημα το δικαστικό δουλεύκει για τες τράπεζες!  Πουλούμε τα δάνεια!  Λέει «να πας στα περιβόητα 
επενδυτικά ταμεία».  Πουλούν τα 15%, 20%, 10%.  Καλά, ο δανειολήπτης λέει του «δώσ’ μου το εμένα, κύριε, 
30%».  «Όι, εν γίνεται να το πάρεις»! 

 Κύριοι συνάδελφοι, εδώ μέσα επεράσαμεν κάμποσες νομοθεσίες κάτω από τις απειλές και τους 
εκβιασμούς.  Πρέπει επιτέλους η Βουλή να αλλάξει κατεύθυνση και να διορθώσουμε όσα απαράδεκτα εκάμαμεν.   

 Θέλω να σας θυμίσω για τον συνεργατισμό.  Θυμάστε τον περιβόητο υπουργό μας, που ερχόταν εδώ με 
τον κ. Χατζηγιάννη, που τον έβαλε Διοικητή, και μας έλεγε «πηγαίνει πολλά καλά»;  Θυμάστε το φαντάζομαι, 
έννεν;  Για πέντε χρόνια τούτο μας ελαλούσαν.  Το αποτέλεσμα ποιο ήταν;  Μια καλή πρωία είπαν «ω, να τον 
κλείσουμεν!».  Κλείνοντας τον συνεργατισμό, καταστρέψαμε...  Όση ζημιά επάθαμεν από το κλείσιμο των άλλων 
τραπεζών και τα κουρέματα, επάθαμεν ακριβώς το ίδιο με το κλείσιμο του συνεργατισμού. 

 Και θα το πω δημόσια και αυτό αφορά όλα τα κόμματα, κύριε Άντρο Κυπριανού, κύριε Αβέρωφ, 
συνάδελφοι του κέντρου, ότι πρέπει ο συνεργατισμός να επανασυσταθεί, κύριε Αβέρωφ.  Δε γίνεται να έχω 
πρόεδρο και διοικητή της συνεργατικής ανάπτυξης, να τον πληρώνω Α16 παλαριστή, να κάθεται πάνω στο 
γραφείο τζιαι να έσιει τα πόδκια ίσια πάνω!  Πρέπει να καταλάβετε ότι...  Πρέπει να καταλάβουμε όλοι ότι ο 
συνεργατισμός είναι απαραίτητη προϋπόθεση, για να λειτουργήσει η αγροτική μας οικονομία, η κτηνοτροφία μας, 
αλλά πολύ περισσότερο ο κόσμος των χωριών και των κοινοτήτων.  Γιατί εν κινείστε, κύριε Αβέρωφ, σας 
παρακαλώ πολύ, εσείς, που είσαστε η κυβέρνηση;  Και να βοηθήσουν άπαντες. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

 Καλά, ο συνεργατισμός ήταν καμιά μεθοδολογία κακή;  Εν ήταν πολλά σπουδαία;  Οι γονιοί μας οι 
αγράμματοι εκάμαν ένα σπουδαίο συνεργατικό ίδρυμα.  Εμείς είμαστε ανίκανοι;  Εμείς, που είμαστε τζιαι 
φορτωμένοι πτυχία; 

 Και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.  Πόση ώρα έμεινε; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Έχετε δύο λεπτά. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Να πω δυο λόγια για το ΓΕΣΥ. 

 Το ΓΕΣΥ, είπε ένας συνάδελφος, εψηφίσαν το από το 2001.  Σας θυμίζω ότι το 2001 δεν το εψήφισεν το 
Δημοκρατικό Κόμμα.  Ήταν οι εκλογές τότε και ήταν και της μόδας, διότι πιο πολλά το ΓΕΣΥ ήταν μόδα, να 
κάμουμε κοινωνικό μέτρο.  Κοινωνικό μέτρο εκάμαμεν, αλλά εκείνους που εφωνάξαμεν να το εφαρμόσουν ήταν 
ανίκανοι.  Πρώτος και καλύτερος ο Nicholson.  Θυμάστε τον Nicholson;  Εφέραμέν τον ʼπού την Αγγλία, έναν 
που τον εδκιώξαν οι Εγγλέζοι και τον εφέραμεν εμείς!  Τον κ. Πολύζο.  Τα προσόντα του ήταν μηδαμινά, 
επετάξαμεν έξω τους δικούς μας, εβάλαμεν τον Πολύζο!  Εγράψαμεν θέμα, εδιώξαμέν τους.  

 Όμως δύο πράματα στο ΓΕΣΥ, κύριοι, δεν εκαταφέρατε να κάμετε.  Υπήρχαν δύο βασικές προϋποθέσεις.  
Η αναβάθμιση των νοσοκομείων, το ένα, και η συνεννόηση με τους γιατρούς.  Ούτε το ένα εκάμαμεν ούτε το 
άλλο!  Και τι έκοψε ο νους σας να κάμετε;  Εσωρέψαμεν όλους τους άσχετους γιατρούς τους συνταξιούχους, που 
εν πολλοίς οι άνθρωποι δεν έβαλαν ακουστικό στα αφτιά τους για είκοσι χρόνια, και τους είπαμε «θα παίρνετε 
€200.000».  Μα, εν τέχνη τούτη που εκάματε;  Λειτουργεί έτσι το ΓΕΣΥ;  Τζιαι ξέρετε τι κάμνουν οι γιατροί τούτοι;  
Γράφουν σου να πα’ να κάμεις αναλύσεις, να πα’ να κάμεις αξονικό, σαν να τζιαι έν’ της μόδας, σαν να 
βγάλλουμεν φωτογραφίες!   

 Και, κύριε Αβέρωφ...  Και καλώ τον Ελεγκτή δημόσια από το βήμα αυτό να κάμει το εξής:  Να πάει να 
τσιακκάρει τα κοπέλλια με τα φάρμακα.  Ένας γιατρός έπαθε στην απόφυση αιμορραγία και έπαιρνε κορτιζόνη ο 
άνθρωπος επί σειρά ετών.  Την κορτιζόνη την έπαιρνε από το νοσοκομείο.  Είχαμε σύμβαση με την Ελλάδα -και 
η κορτιζόνη σε τριάντα δισκία ήταν €6- και με την Πολωνία.  Οι δικοί σας σήμερα ξέρετε τι εκάμαν;  Εκάμαν νέα 
σύμβαση τζιαι ξέρεις πόσα έν’ τα τριάντα χαππούδκια;  €150!  Πιάστε τους ʼπού τα αφτιά, κύριοι!  Και εκεί που 
φάνηκε, που ήταν κραυγαλεότητα.  Φαντάσου αλλού είντα μ’ πού κάμνουν!  Ε, εννά μείνει ΓΕΣΥ έτσι ή εννά 
πάθουμε όπως το νοσοκομείο της Λάρνακας που χτίζεται έσιει... εν ξέρω πόσα χρόνια χτίζεται! 

 Άρα λοιπόν, αν θέλουμε τούντην κοινωνική προσφορά...  Επληρώναμεν €580 εκατομ., τωρά διούμεν €1 
δις!  Σε λίγο εννά γινεί...  Εννά διπλασιαστεί!  Κάποιος είπε από τους συναδέλφους «θα καταρρεύσει το σύστημα».  
Έν’ η οικονομία πραγματικά που εννά καταρρεύσει!  Και έπιασεν δουλειάν ο χάρος, για να ξέρετε!  Πολλοί που 
έχουν άμεση ανάγκη χειρουργικών επεμβάσεων δεν μπορούν να χειρουργηθούν, κύριοι, διότι τους  ιδιώτες 
γιατρούς εκάμετέ τους ούλλους κυβερνητικούς· παίρνεις τον τηλέφωνο, εν απαντά, εγίνην κυβερνητικός πλέον!   

 Το λοιπόν, καλά Χριστούγεννα, παιδιά, και καλή ελευθερία στον τόπο μας! 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καλά Χριστούγεννα! 

 Κύριε Κουλία, σε ευχαριστώ που για πρώτη φορά ετέλειωσες στον χρόνο σου και δεν επικαλέστηκες το 
σύνταγμα ότι όσο θέλεις μιλάς!  Άλλη βελτίωση τούτη! 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μπορεί να σε επικαλεστώ εσένα και να μου δώκεις ακόμα δέκα λεπτά και θα ʼναι χρήσιμα! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει! 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Να στραφώ δηλαδή; 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όταν χρειαστεί, να σου δώσω. 

 Ο κ. Ανδρέας Κυπριανού έχει τον λόγο. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γεώργιο Προκοπίου) 

 Εθθύμισά του το, για το επικαλεστεί να στραφεί πίσω, αλλά εχάρισεν μας την! 

 Παρακαλώ, κύριοι, τον λόγο έχει ο κ. Ανδρέας Κυπριανού του ΔΗΣΥ Λεμεσού. 

 Έχετε τον λόγο, κύριε Κυπριανού. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Άκουσα έτσι με πολλή συγκίνηση το γλαφυρό ύφος της κ. Ελένης Μαύρου στην κατάληξη της ομιλίας της 
και είδα και τα κροκοδείλια δάκρυα σε σχέση με την αδυναμία της να πάει στην Κερύνεια. 

 Επειδή ήταν ύβρις του χειρίστου είδους αυτό που είπε για τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας Νίκο 
Αναστασιάδη, ότι δηλαδή της αποστέρησε τη δυνατότητά της να πάει στην Κερύνεια, να της υπενθυμίσω ότι ο 
Νίκος Αναστασιάδης το 2004 είπε «ναι» σ’ ένα σχέδιο, ενώ το κόμμα της είπε «όχι», για να τσιμεντώσει το «ναι».  
Στην ουσία είδε τα ποσοστά του «όχι» και έβαλε το κόμμα πάνω από τον τόπο, με βάση τη δική τους ιδεολογία 
πάντοτε. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Δε λογάριαζα να μιλήσω από γραπτό κείμενο, να μου επιτρέψετε όμως τρία λεπτά, τιμής ένεκεν προς την 
Επιτροπή Εμπορίου, να διαβάσω κάτι. 

 Και, πριν καταθέσω τους δικούς μου προβληματισμούς σ’ αυτή τη θεσμικά κορυφαία συζήτηση, θα ήθελα 
και δημόσια να συγχαρώ και να ευχαριστήσω τον τέως Υπουργό Οικονομικών, τον Χάρη Γεωργιάδη, γιατί μέσα 
από δύσκολες πολιτικές αποφάσεις κατάφερε να διασώσει την κυπριακή οικονομία από την καταστροφή και να 
δώσει ξανά ελπίδα και προοπτική για το μέλλον αυτού του τόπου.  Η αποφασιστικότητα που τον διέκρινε κατά 
την εκτέλεση των καθηκόντων του είναι κάτι που δύσκολα συναντά κάποιος στο πολιτικό δυναμικό της χώρας.   

 Προσφωνώντας αυτό το σώμα από αυτό το βήμα για πρώτη φορά ως πρόεδρος της Επιτροπής Εμπορίου, 
Ενέργειας, Βιομηχανίας και Τουρισμού, θέλω να σημειώσω την τεράστια δουλειά που γίνεται, ούτως ώστε η 
εγκαταλελειμμένη στο παρελθόν πραγματική οικονομία να βρει τη στήριξη που χρειάζεται και το αναθεματισμένο 
για κάποιους επιχειρείν να μπορέσει να συνεχίσει να κρατά στους ώμους του την κυπριακή οικονομία, 
δημιουργώντας θέσεις εργασίας, βελτιώνοντας το ακαθάριστο εθνικό προϊόν του τόπου, αλλά και 
συνεισφέροντας σημαντικά στα έσοδα του κράτους, για να μπορέσει αυτή η πολιτεία να επιτελέσει με επάρκεια 
την κοινωνική της αποστολή. 

 Ο τουρισμός, η βιομηχανία και το εμπόριο φαίνεται να ξαναβρίσκουν τον βηματισμό τους, παρ’ όλα τα 
προβλήματα ανταγωνιστικότητας που δυστυχώς συνεχίζουν να υπάρχουν.  Ο τομέας της ενέργειας και η 
ανακάλυψη σημαντικών ενεργειακών αποθεμάτων στην αποκλειστική οικονομική ζώνη της Κύπρου δημιουργούν 
προοπτικές μοναδικές ιστορικά για την πραγματική εκτόξευσή των δυνατοτήτων της κυπριακής οικονομίας. 

 Αν η Κύπρος καταφέρει -και είμαστε αισιόδοξοι- να γίνει ευρωπαϊκό ενεργειακό κέντρο και με το δικό της 
τερματικό αποϋγροποίησης φυσικού αερίου, εύκολα μπορεί κάποιος να αντιληφθεί την αύξηση με γεωμετρική 
πρόοδο των οικονομικών μεγεθών, αλλά και την τεράστια αναβάθμιση της ευημερίας και της ποιότητας ζωής 
όλων των νόμιμων κατοίκων αυτού του νησιού. 
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 Δεν υπάρχει ο χρόνος σ’ αυτή τη σύντομη παρέμβαση, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να 
αναπτύξω το τεράστιο έργο της επιτροπής, τη σωρεία νομοσχεδίων και προτάσεων νόμου, αλλά και 
αυτεπάγγελτων θεμάτων που εξέτασε τον χρόνο που πέρασε, όμως θέλω να μου επιτρέψετε να σημειώσω τη 
θετική συμβολή όλων των μελών της επιτροπής, τη συνεργασία που υπάρχει και να ευχαριστήσω ολόψυχα εκτός 
από τους συναδέλφους τη γραμματεία της επιτροπής, αλλά και την ουσιαστική συμβολή του νεοσυσταθέντος 
νομικού τμήματος του οποίου η βοήθεια υπήρξε καταλυτική. 

 Η παρακολούθηση του ενεργειακού προγράμματος της Κύπρου, η έλευση του φυσικού αερίου, η 
προσπάθεια ανάπτυξης βιομηχανικών προϊόντων υψηλής τεχνολογίας, η προστασία και αναβάθμιση των 
βιομηχανικών περιοχών, ο εκσυγχρονισμός του Γραφείου του Εφόρου Εταιρειών, η προστασία του καταναλωτή 
από καταχρηστικές εμπορικές συμβάσεις, η ανάπτυξη των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας και η βιωσιμότητα 
του ταμείου των ΑΠΕ και ΕΞΕ, η διατήρηση όλων των κινήτρων για εξοικονόμηση ενέργειας και χρήση 
ανανεώσιμων πηγών, η παρακολούθηση του στρατηγικού σχεδίου για τον τουρισμό και η ετοιμασία του branding, 
η στήριξη των βιοτεχνιών στην ύπαιθρο μέσα από την πιστοποίηση των παραδοσιακών προϊόντων, ο 
εκσυγχρονισμός του πλαισίου και της νομοθεσίας για τα ξενοδοχεία και τα τουριστικά καταλύματα, η ρύθμιση 
των ενοικιάσεων αυτοεξυπηρετούμενων καταλυμάτων είναι μόνο λίγα από τα πολλά θέματα που χειρίστηκε η 
επιτροπή μας. 

 Θα μπορούσα, φίλε Πρόεδρε, να συνεχίσω από το γραπτό κείμενο που ετοίμασα, αλλά θέλω να 
χρησιμοποιήσω το υπόλοιπο του χρόνου μου, για να σχολιάσω τα όσα πραγματικά απίστευτα και 
προπαγανδιστικά ακούστηκαν από το στόμα του γενικού γραμματέα του ΑΚΕΛ κατά τη χθεσινή του ομιλία, αλλά 
και από άλλους ομιλητές, κυρίως από τον χώρο της Αριστεράς. 

 Δυστυχώς, το ΑΚΕΛ συνεχίζει την πολιτική διολίσθηση, τον μηδενισμό και την ισοπέδωση.  Μια ιστορική 
πολιτική δύναμη του τόπου ξέμεινε από πολιτικές προτάσεις και ανέσυρε την προπαγάνδα, τον λαϊκισμό και τη 
σκανδαλοθηρία.  Αυτό ήταν το περιεχόμενο της χθεσινής ομιλίας του γενικού γραμματέα της κεντρικής επιτροπής 
του ΑΚΕΛ. 

 Και θα ξεκινήσω, κύριε Πρόεδρε, από το Κυπριακό, αφού δεν πείσαμε κανέναν μ’ αυτά που λέγαμε για 
δύο και πλέον έτη, ότι δηλαδή ο Νίκος Αναστασιάδης ευθύνεται για την κατάρρευση των συνομιλιών στο Κραν 
Μοντανά, ότι χάσαμε μια σπουδαία ευκαιρία, αφού δεν πείσαμε κανέναν ότι δεν είναι ο Νίκος Αναστασιάδης, 
αλλά η Τουρκία που δε θέλει επανέναρξη του διαλόγου, αφού δεν πείσαμε κανέναν ότι ο κ. Ταγίπ Ερτογάν θα 
άλλαζε μετά τη συνταγματική αλλαγή στην Τουρκία, αφού δεν έπεισαν κανέναν ότι ο κ. Ταγίπ Ερτογάν θα άλλαζε 
μετά τις προεδρικές εκλογές στη Τουρκία, τώρα έχουμε το επιχείρημα το νέο που ακούμε τις τελευταίες μέρες, 
ότι δηλαδή η Τουρκία εφαρμόζει αυτές τις πολιτικές που εφαρμόζει, δηλαδή του οθωμανισμού, τις πολιτικές των 
κανονιοφόρων, γιατί, λέει, έχει αποενοχοποιηθεί, και γι’ αυτό ευθύνεται ο Νίκος Αναστασιάδης.  Πόσο απλοϊκές 
και επιφανειακές είναι πλέον οι προσεγγίσεις αυτού του κόμματος, για να πείσει -και μόνο αυτούς προσπαθεί να 
πείσει- τους δικούς τους ψηφοφόρους; 

 Υποβαθμίζει συνεχώς την αξία των τριμερών συνεργασιών με βάση ιδεολογικοπολιτικές αγκυλώσεις, δεν 
αντιλαμβάνεται ή δε θέλει να αντιληφθεί ότι, ναι, υπάρχει σύγκλιση συμφερόντων στην περιοχή της Ανατολικής 
Μεσογείου, των Ηνωμένων Πολιτειών, της Ευρωπαϊκής Ένωσης, της Αιγύπτου, του Ισραήλ, της Ελλάδας, της 
Κύπρου, της Σαουδικής Αραβίας, της Ιορδανίας, του Λιβάνου κ.λπ.  Ε, αυτό αφήνει μακριά ιδεολογικοπολιτικά 
το ΑΚΕΛ, αρά και πάλι πάνω από το συμφέρον της πατρίδας και τα συμφέροντα που συγκλίνουν επιλέγουμε το 
κόμμα αντί τον τόπο. 

 Δε φτάνει αυτό, κύριε Πρόεδρε, και θέλω να το σημειώσω, είμαστε μάρτυρες ψηφισμάτων στη Βουλή 
των Αντιπροσώπων, εξωτερική πολιτική διά των ψηφισμάτων και πάλι, διά να συσπειρώσουμε ημετέρους.  Για 
όνομα του Θεού, ασκείται από αυτή την πατρίδα, απ’ αυτή την πολιτεία εξωτερική πολιτική με τα ιδεολογικά 
ψηφίσματα του ΑΚΕΛ;  Τα οποία κτυπούν ως συνήθως το Ισραήλ και τις Ηνωμένες Πολιτείες;   

 Θα μπορούσαμε και εμείς, ενεργώντας με τον ίδιο τρόπο, να φέρναμε στη Βουλή των Αντιπροσώπων 
ψηφίσματα για τον Κιμ Γιονγκ Ουν και το καθεστώς της Βορείου Κορέας, για τη συμφωνία Ρωσίας-Τουρκίας, για 
τους S400 κ.λπ κ.λπ, όμως εμείς δεν παίζουμε με το μέλλον αυτού του τόπου. 

 «Δημόσια υπηρεσία» άκουσα τον γενικό γραμματέα του ΑΚΕΛ να λέει, αυξήθηκε ο αριθμός των δημόσιων 
υπαλλήλων και είπε κάποιους αριθμούς και στην επόμενη παράγραφο είπε «λιτότητα» και «αστελέχωτες 
υπηρεσίες».  Ή το ένα ισχύει ή το άλλο. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Δε διαβάζεις καλά. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ΄Η το ένα ισχύει, κύριε Κυπριανού, ή το άλλο.  Αυτό το οποίο όμως ισχύει… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Δεν ξέρεις να διαβάζεις! 
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ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ξέρω πάρα πολύ καλά να διαβάζω και να σας ακούω, απλά, ξέρετε, δεν μπορείτε να με πείσετε εμένα, 
γιατί δε μεγάλωσα στις σχολές προπαγάνδας του ΑΚΕΛ ούτε ήμουν εδονόπουλο. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Απλά ελληνικά! 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 «Απλά ελληνικά!» Έχετε πει ακριβώς ότι αυξήθηκε ο αριθμός των δημόσιων υπαλλήλων, για να πείσετε 
ότι αυτή η κυβέρνηση κάμνει κομματικές προσλήψεις, και πιο κάτω μιλήσατε για λιτότητα και αστελέχωτες 
υπηρεσίες και στηρίζετε την κάθε συνδικαλιστική εκδήλωση, υποστηρίζοντας όντως ότι όλες οι υπηρεσίες είναι 
αστελέχωτες.  Πρόσφατο παράδειγμα στις κοινωνικές ασφαλίσεις με το θάνατο του δεκαπεντάχρονου. 

 Κύριε Κυπριανού, πολύ σύντομα, αν συνεχίσουμε με τις ίδιες λογικές σ’ αυτόν τον τόπο, αυτοί που 
παράγουν χρήμα θα είναι πολύ λιγότεροι από αυτούς που το καταναλώνουν και το Διεθνές Νομισματικό Ταμείο 
δεν είναι τυχαία που είπε σήμερα να προσέξουμε την εκτόξευσή των δημοσίων οικονομικών, όμως συνεχίζετε 
στις ίδιες πρακτικές, εγκλωβίζοντας δυστυχώς και τα υπόλοιπα κόμματα.   

 Συνδικαλιστικές προσεγγίσεις και ασυδοσία.  Πού ξανακούστηκε στην Κύπρο του 2019, σε μια ευρωπαϊκή 
χώρα, να αποφασίζουν τις πολιτικές για την παιδεία οι συνδικαλιστές της παιδείας, να αποφασίζουν τις πολιτικές 
για την υγεία οι συνδικαλιστές της υγείας, να αποφασίζουν τις πολιτικές για το Γραφείο Ευημερίας οι υπάλληλοι.  
Έχουν κάθε δικαίωμα οι συνδικαλιστικές οργανώσεις να προστατεύουν τα δικαιώματα των εργαζομένων, τα 
εργασιακά τους θέματα.  Δεν έχουν κανένα δικαίωμα, γιατί δεν εκλέγονται από τον λαό, να εφαρμόζουν ή να 
θέλουν να εφαρμόσουν πολιτικές μέσω του εκβιασμού και αυτό είναι που επιτρέπετε, για να μην πω ότι το 
υποκινείτε. 

 Διαφθορά, σκανδαλοθηρία, ποιότητα υπηρεσιών στον δημόσιο τομέα, για όνομα του Θεού, εσείς που 
καταδικάσατε, καταψηφίσατε τη μεταρρύθμιση του δημόσιου τομέα μάς μιλάτε σε εμάς για τις συμπεριφορές του 
δημόσιου τομέα και κατακρίνετε γι’ αυτό την κυβέρνηση και ζητάτε παραιτήσεις;  Ας ψηφίζατε αξιοκρατικά 
προαγωγές, σύστημα αξιολόγησης των δημόσιων υπαλλήλων, για να δείτε ότι ο κάθε υπάλληλος του δημοσίου, 
κάθε αστυνομικός, ο κάθε υπάλληλος του Γραφείου Ευημερίας θα είχε έγνοια δυο και τρεις φορές και τέσσερις, 
πριν παραμελήσει τη δουλειά του.  Όμως, τώρα καμία απολύτως συνέπεια, 97%, 98% νομίζω είναι άριστοι των 
αρίστων.  Άρα, γιατί να έχουν έγνοια για τις υπηρεσίες που προσφέρουν στον πολίτη; 

 Στεγαστικό:  Άλλο ένα πολύ μεγάλο παραμύθι το οποίο έχω κουραστεί να το ακούω.  Ευθύνεται η 
κυβέρνηση και ο Δημοκρατικός Συναγερμός, γιατί έχουν πάει ψηλά τα ενοίκια.  Μα, δεν είναι αυτή η πολιτεία που 
αποφάσισε να κάνει την Κύπρο περιφερειακό κέντρο παιδείας;  Ξέρετε πόσοι ξένοι φοιτητές σπουδάζουν στα 
ιδιωτικά και όχι μόνο πανεπιστήμια στη Κύπρο;  Πολλές χιλιάδες και θα πρέπει να τους στεγάσουμε.   

 Θέλουμε να κάνουμε την Κύπρο περιφερειακό κέντρο υγείας.  Ξέρετε πόσοι εργάζονται στα ιδιωτικά 
νοσηλευτήρια;  Και μιλώ όχι για Κυπρίους πολίτες.  Πρέπει να τους στεγάσουμε.   

 Θέλουμε δυνατή τουριστική βιομηχανία.  Ξέρετε πόσες δεκάδες χιλιάδες εργάζονται στον τουριστικό 
τομέα;  Πρέπει να τους στεγάσουμε.  Έχετε ευνοήσει και μέσα στα πλαίσια μιας δικής σας πολιτικής και χιλιάδες 
αιτητές πολιτικού ασύλου και το διαχωρίζω, άλλο αιτητής πολιτικού ασύλου και άλλο οικονομικός μετανάστης, 
και αυτούς πρέπει να τους στεγάσουμε, αυτή είναι η ζήτηση, ας δούμε τώρα την προσφορά.   

 Μετά το 2010 τίποτε δεν κτίζεται στη Κύπρο, απολύτως τίποτε, γιατί έχει καταρρεύσει η οικοδομική 
βιομηχανία από το 2009, μετά την κατάρρευση του 2008 της Lehman Brothers και μετά οι τράπεζες κατέρρευσαν 
και σήμερα ακόμα δυσκολεύονται να δανείσουν.  Ε, πώς θα κτιστούν διαμερίσματα να στεγάσουμε όλους αυτούς 
που τους θέλουμε;  Αυτή είναι η πραγματικότητα, πάμε να κάνουμε πολεοδομική πολιτική, να πούμε αύξηση των 
ορόφων, για να μειώσουμε το κόστος ανά διαμέρισμα, ουπς! Ψηλά κτήρια, επενδύσεις, για όνομα του Θεού! 
Καταστροφή του περιβάλλοντος μας είπε η κυρία…  Αποφασίστε, αποφασίστε, δεν μπορούμε να έχουμε και το 
ψωμί σωστό και τον σκύλο χορτάτο.  Αν πάμε οριζόντια στην Κύπρο, θα κτίσουμε την Κύπρο από τα παράλια 
μέχρι το Τρόοδος.  Ο μόνος τρόπος να αντέξουμε όλον αυτόν τον πληθυσμό και τις ανάγκες του τόπου είναι να 
πάμε σε ύψος, να πάμε σε κάθετη ανάπτυξη, δεν υπάρχει άλλος τρόπος. 

 Άλλο παραμύθι, μεγάλο παραμύθι, τα υψηλά κτήρια τα καρπούνται, ή τα όποια κτήρια ή τις όποιες 
επενδύσεις, τις καρπούνται οι επιχειρηματίες.  Ε, καλά, περιμένουν, όταν γίνει μια ανάπτυξη, όλοι να κερδίσουν 
το ίδιο;  Ο επιχειρηματίας βάζει υποθήκη τα σπίτια του, την ζωή του, το μέλλον του, υποθηκεύει περιουσίες, βάζει 
προσωπικές εγγυήσεις και ελπίζει, ελπίζει, αν όλα πάνε καλά, αν δεν έρθει καμία κυβέρνηση του ΑΚΕΛ, να κάνει 
κέρδος.  Καλά, όταν κτίζονται αυτά, δε δουλεύει ο μπογιατζής, ο καλουψιής, ο κτίστης, ο υδραυλικός, αυτός που 
πουλά κεραμικά, δεν είναι όλη η οικονομία που επωφελείται;  Πώς νομίζετε μειώθηκε η ανεργία από το 17% στο 
6%, με ευλογίες ή με λόγια ή με αποφάσεις της Βουλής;  Είναι μέσα από συγκεκριμένες πολιτικές και πολεοδομικά 
κίνητρα που δόθηκαν, που κάποιοι αποφάσισαν να επενδύσουν, για να εμπίπτουν μέσα σ’ αυτά τα χρονικά 
πλαίσια, ή γιατί κάποιοι επένδυσαν, έβαλαν χέρι τσέπη τους, για να κρατήσουν την κυπριακή οικονομία. 
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 Άρα, χρειάζεται όλοι μαζί να δούμε το θέμα, γιατί όντως υπάρχει πρόβλημα με τα υψηλά ενοίκια, αν όλοι 
συμφωνήσουμε σε πολεοδομικές μεταρρυθμίσεις. 

 Για την οικονομία των ολίγων και τα διαβατήρια θα πω απλώς το εξής:  Χρησιμοποιείτε την εξαίρεση και 
την κάμνετε κανόνα, αυτό καταστρέφει τον τόπο.   Βεβαίως και κάποιοι εκμεταλλευτήκαν το σύστημα και την 
εποχή του χρηματιστηρίου και την εποχή επί δικών σας διακυβερνήσεων, όταν έρχονταν τα εκατομμύρια και 
κατατίθονταν στις κυπριακές τράπεζες που βγήκαν στο πενταπλάσιο του ακαθάριστου εθνικού προϊόντος της 
χώρας και διατέθηκαν με τους γνωστούς τρόπους.  Βεβαίως και κάποιοι εκμεταλλευτήκαν το θέμα των 
διαβατηρίων, οριζόντια, απ’ όλα τα πολιτικά κόμματα, αλλά δεν παύει αυτό το μέτρο να έχει βοηθήσει την 
κυπριακή οικονομία τα μέγιστα.  Γι’ αυτό να μη σκοτώσουμε για τη χάρη του δέντρου το δάσος. 

 Αντιλαμβάνομαι έχει ολοκληρωθεί ο χρόνος μου, κύριε Πρόεδρε, θα πω δύο κουβέντες μόνο. 

 «Success story» που έχετε πει κ. Κυπριανού, δεν ξέρω αν είναι υποκειμενικό, είναι υποκειμενικό ίσως το 
«success story».  Μπορεί κάποιος να κρίνει, η μείωση της ανεργίας από το 17% στο 6%, μετά τις είκοσι εφτά 
υποβαθμίσεις να είμαστε σε επενδυτική βαθμίδα και οι δείκτες της οικονομίας να είναι εκεί που είναι, μπορεί 
κάποιος να πει κάποιος είναι υποκειμενικά «success story», γιατί ακόμα όντως έχουμε πολλά προβλήματα που 
πρέπει να υπερβούμε. 

 Αυτό το οποίο είναι σίγουρο είναι ότι η δική σας πενταετία ήταν «disaster story» και ήταν «disaster story» 
αντικειμενικά, γιατί καταστρέψατε τον τόπο. 

 Το ΑΚΕΛ, και σας άκουσα να το πείτε και αυτό, το είπατε και αυτό, κύριε γενικέ γραμματέα της κεντρικής 
επιτροπής του ΑΚΕΛ, το ΑΚΕΛ δεν το κρατά κανένας από το χέρι.  Μακάρι να είναι έτσι, γιατί εμείς δεν υιοθετούμε 
τον πολιτικό εκβιασμό, όμως το χέρι του ΑΚΕΛ κρατά από τον λαιμό την προσπάθεια εκσυγχρονισμού αυτής της 
πολιτείας, στραγγαλίζοντας ή αλλάζοντας τα φώτα στην όποια προσπάθεια μεταρρύθμισης. 

 Καλά Χριστούγεννα, καλή χρονιά σε όλους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Παρακαλώ, ναι, κύριε Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Επειδή έκανε πολλές ονομαστικές αναφορές σε μένα… 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Στην ομιλία σας αναφέρθηκα. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Θεωρώ ότι έχω το δικαίωμα να απαντήσω σε κάποια, όχι σε όλα, αλλά, επειδή απευθυνόταν σε εμένα, 
ειδικά σε εμένα… 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Στην ομιλία σας, κύριε Κυπριανού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Καμία εκατοστή λλιόττερες ’πού τις αναφορές που έκανε το ΑΚΕΛ! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εντάξει, εγώ διεκδικώ το δικαίωμά μου να κάμω σχόλια, επειδή με προκάλεσε εμένα προσωπικά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κυπριανού να κάτσει στη θέση του. 

 Ο κυβερνητικός εκπρόσωπος του Δημοκρατικού Κόμματος να περιμένει λίγο. 

 Κοιτάξετε, ακριβώς είπαμε πάρα πολλές φορές, το ήγειρε και διαδικαστικά ο κ. Δαμιανού προηγουμένως, 
ότι, όταν κάνετε προσωπικές αναφορές με τον έναν ή άλλον τρόπο, δημιουργείτε συνθήκες που δίνετε το 
δικαίωμα και δεν μπορώ να το αρνηθώ επί προσωπικού.   

 Όμως, να σας παρακαλέσω πολύ σύντομα, κύριε Κυπριανού, και, αν χρειαστεί, θα δώσω τον λόγο και 
στον πρόεδρο του Δημοκρατικού Συναγερμού να πει και εκείνος κάποια λόγια. 

 Ευχαριστώ. 
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ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Το πρώτο και πολύ απλό γενικό που θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, είναι η θερμή μου η παράκληση, όταν 
μας απαντούν, να μας απαντούν για εκείνα τα οποία λέμε, όχι για εκείνα τα οποία νομίζουν ότι λέμε. 

 Πέντε χρόνια, όταν ήταν στην αντιπολίτευση, μιλούσαν για περιττό λίπος, που έπρεπε να αφαιρεθεί, τζιαι 
τωρά που κυβερνούν αυξήσαν τον αριθμό.  Παρακάτω, όποιος ξέρει λλία Ελληνικά, θα εκαταλάβαινε ότι εμιλούσα 
για τους εθελοντικούς οργανισμούς και τα συμβούλια κοινοτικής ευημερίας, τα οποία τρέχουν προγράμματα και 
δεν έχουν κόσμο να τα λειτουργήσει.  Το ένα που ήθελα να πω είναι αυτό. 

 Το δεύτερο που θέλω να πω.  Όποιος ξέρει λλία Ελληνικά, αν δκιαβάσει τις ανακοινώσεις τις οποίες εκδίδει 
το ΑΚΕΛ, θα διαπιστώσει ότι το ΑΚΕΛ τάσσεται υπέρ των ψηλών κτιρίων, γιατί πολεοδομικά είναι μια σωστή 
προσέγγιση, όταν υπάρχει έλλειψη χώρου.  Εκείνο το οποίο ετονίσαμε είναι ότι πρέπει να δημιουργηθούν ειδικοί 
χώροι σε κάθε ξεχωριστή πόλη όπου να ανεγείρονται αυτά τα κτίρια, να μην είναι μια άναρχη ανάπτυξη. 

 Το τρίτο που θέλω να πω, για το σύστημα των διαβατηρίων, το πρόγραμμα των διαβατηρίων.  Ουδέποτε 
καταγγείλαμε το πρόγραμμα ως τέτοιο.  Καταγγείλαμε την κατάχρηση και την ανάμειξη των μελών της οικογένειας 
του Προέδρου σε αυτό το σύστημα.  Τζιαι εγώ ρωτώ τους φιλοευρωπαϊστές, τους σούπερ ευρωπαϊστές 
συναδέλφους μας, όποιοι και να είναι αυτοί:  Υπάρχει ευρωπαϊκή χώρα που θα δεχόταν ο ηγέτης της χώρας να 
εξετάζει αιτήσεις των μελών της οικογένειάς του και να τις εγκρίνει;   

 Το τελευταίο που θέλω να πω είναι το εξής πολύ απλό:  Εάν εκαταφέραμε εμείς να βκάλουμε 15 000 
εκπαιδευτικούς αυγουστιάτικα στους δρόμους, εγώ λέω, μπράβο μας!  Εμείς πάντως δεν καταφέρνουμε να 
κάνουμε εκδηλώσεις δικές μας με τη συμμετοχή 15 000 ατόμων.  Ας προβληματιστούν γιατί οι εκπαιδευτικοί 
βκήκαν 15 000 στον δρόμο να διαδηλώνουν.  Τζιαι η παράκλησή μου η θερμή -επαναλαμβάνω- να μας κρίνουν 
τζιαι να μας επικρίνουν όσο θέλουν στη βάση όσων λέμε, όχι στη βάση όσων καταλαβαίνουν ότι λέμε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Νεοφύτου, κρίνετε ότι πρέπει να απαντήσετε εσείς ή το κόμμα σας για οτιδήποτε γι’ αυτά τα θέματα; 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Εμείς τόσα χρόνια αποκτήσαμε και βλάγκα, κύριε Πρόεδρε, και πέτσα!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δε χρειάζεται. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Επί προσωπικού, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, δεν έχει επί προσωπικού. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Επί προσωπικού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τι είναι το προσωπικό; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Έχει αναφερθεί ο κύριος Κυπριανού υπονοώντας αυτόν που εμιλούσε προηγουμένως, δηλαδή εμένα, στα 
Ελληνικά, όσοι καταλαβαίνουν Νέα Ελληνικά.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μιλήστε, ότι ξέρετε Ελληνικά. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Κυπριανού, 

 Τα Ελληνικά μου είναι πάρα πολύ καλά, απλά εσείς έχετε μάθει, όταν λέτε κάτι, να μην ακούτε τον αντίλογο 
ή μετά να τα αλλάζετε.  Είπατε για αύξηση του αριθμού των δημόσιων υπαλλήλων και τα Ελληνικά μου -σας 
πληροφορώ- είναι πάρα πολύ καλά.  Να ανατρέξετε στο Λανίτειο Γυμνάσιο να δείτε τα είκοσι τα στρογγυλά.   

 Όσον αφορά… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Όσον αφορά τα ψηλά κτίρια, χαίρομαι πραγματικά που υιοθετείτε την πολιτική… 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα ψηλά κτίρια δεν είναι επί προσωπικού.   

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 …αλλά χαίρομαι που υιοθετεί το ΑΚΕΛ… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εφόσον χαίρεστε, αφήστε να χαιρόμαστε και εμείς ότι πάει η διαδικασία καλά!  Ευχαριστώ πολύ, κύριε 
Κυπριανού. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Τον λόγο έχει ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του Δημοκρατικού Κόμματος, ο κ. Πανίκος Λεωνίδου. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εκ Λεμεσού, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εκ Λεμεσού, βέβαια. 

 Έχετε τον λόγο, κύριε Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η συζήτηση για τους προϋπολογισμούς αποτελεί πάντοτε μια ευκαιρία, για να προβούμε από τη μια σε 
έναν σύντομο απολογισμό των πολιτικών που εφαρμόστηκαν τη χρονιά που πέρασε και από την άλλη να 
σχολιάσουμε τις προοπτικές, αλλά και τις προτεραιότητες που καθορίζει η κυβέρνηση αναφορικά με την 
οικονομία, την κοινωνία και άλλους σημαντικούς τομείς.  Για τον φετινό προϋπολογισμό ασφαλώς και έχουμε 
παρατηρήσεις και διαφωνίες.  Η βελτίωση που παρουσιάζουν οι δείκτες της οικονομίας έχουν μεν θετικό 
πρόσημο, δυστυχώς όμως αυτό δεν αποτυπώνεται στην πραγματική οικονομία και δεν το βιώνουν ο κάθε 
πολίτης, ο άνεργος, ο μικρομεσαίος επαγγελματίας και το κάθε νοικοκυριό.   

 Ως Δημοκρατικό Κόμμα καταφέραμε να ενισχύσουμε και τον φετινό προϋπολογισμό με σημαντικές 
προτάσεις μας που στηρίζουν ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού και βελτιώνουν την ποιότητα ζωής των 
χαμηλοσυνταξιούχων, των κατοίκων των ορεινών κοινοτήτων και των νεαρών ζευγαριών. 

 Συγκεκριμένα, πετύχαμε αύξηση του κονδυλίου που αφορά την κατώτατη σύνταξη κοινωνικών 
ασφαλίσεων κατά €19 εκατομ., αύξηση κατά €20 εκατομ. του κονδυλίου για το Ταμείο Αλληλεγγύης, αύξηση κατά 
50% του κονδυλίου που αφορά το επίδομα θέρμανσης προς τους κατοίκους ορεινών κοινοτήτων και αύξηση των 
δικαιούχων, αύξηση κατά 50% του κονδυλίου που αφορά το στεγαστικό σχέδιο αναζωογόνησης ορεινών και 
ακριτικών περιοχών και τέλος πετύχαμε επίσης αύξηση του κονδυλίου που αφορά την εξωσωματική 
γονιμοποίηση.  Βασική προτεραιότητα του Δημοκρατικού Κόμματος είναι η αποκατάσταση της μεσαίας τάξης με 
παράλληλη διασφάλιση του κοινωνικού κράτους.  Με τις προτάσεις μας και τις προτάσεις νόμου που 
υποβάλλουμε κατά καιρούς επιχειρούμε να ανακουφίσουμε τις ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Μια πληγή που δυστυχώς παραμένει ανοικτή είναι αυτή της αστάθειας του τραπεζικού συστήματος.  Παρ’ 
όλα τα πρόσθετα προνόμια που απέκτησαν μέσα από τις διάφορες νομοθεσίες, δυστυχώς οι τράπεζες και τα 
διάφορα ταμεία συνεχίζουν να συμπεριφέρονται με αυταρχισμό και αλαζονεία έναντι των οφειλετών.  Το 
περιβόητο Σχέδιο «Εστία» έχει εφαρμοστεί και κρίνεται δυστυχώς ως ανεπιτυχές.  Η κυβέρνηση πρέπει να 
προχωρήσει αμέσως στην αναθεώρησή του και να μειώσει τη γραφειοκρατία, θέτοντας παράλληλα πιο ευέλικτα 
και δίκαια κριτήρια, έτσι ώστε πραγματικά να βοηθηθούν όσοι αντιμετωπίζουν σοβαρά οικονομικά και κοινωνικά 
προβλήματα.  Σε αυτούς άλλωστε απευθύνεται το Σχέδιο «Εστία» και αυτούς πρέπει να στηρίξει παρέχοντάς 
τους ουσιαστική βοήθεια. 

 Όσον αφορά την τοπική αυτοδιοίκηση, η κυβέρνηση εδώ και έξι χρόνια περίπου προσπαθεί να προβεί 
στη μεταρρύθμισή της χωρίς ουσιαστικό αποτέλεσμα.  Έχουμε δει την πρόταση της κυβέρνησης για τις 
ενοποιήσεις των δήμων και αναμένουμε πλέον τα τελικά νομοσχέδια, για να διαπιστώσουμε αν πράγματι τελικά 
πρόκειται για μεταρρύθμιση ή απορρύθμιση.  Ως Δημοκρατικό Κόμμα θα τοποθετηθούμε έχοντας υπόψη τις 
βασικές αρχές που πρέπει να διέπουν την τοπική αυτοδιοίκηση, την οικονομική και τη διοικητική αυτοτέλεια 
δηλαδή, με γνώμονα πάντοτε την εξυπηρέτηση του δημοσίου συμφέροντος. 

 Στη στεγαστική πολιτική δεν μπορεί κανείς να αμφισβητήσει το τεράστιο πρόβλημα που αντιμετωπίζει 
μεγάλη μερίδα της κοινωνίας για ανέγερση κατοικίας.  Δυστυχώς η κυβέρνηση, παρ’ όλο που έστω και 
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καθυστερημένα κατέθεσε σχέδιο με συγκεκριμένα κριτήρια, τα κίνητρα εκτός από περιορισμένα δημιουργούν 
ανισότητες μεταξύ των κοινοτήτων και των κατοίκων, γι’ αυτό, όπως έχουμε προαναφέρει, παρεμβήκαμε ως 
Δημοκρατικό Κόμμα για αλλαγή τους.  Προτείνουμε μεταξύ άλλων αύξηση των συντελεστών δόμησης και 
επέκταση των οικιστικών ζωνών, παραχώρηση πολεοδομικών κινήτρων, άμεση αλλαγή της νομοθεσίας για το 
ενοικιοστάσιο -την οποία δυστυχώς η κυβέρνηση παρέλειψε και/ή αμέλησε να καταθέσει, με αποτέλεσμα να 
βρίσκεται στη Βουλή με πρωτοβουλία των κομμάτων- καθιέρωση της πολιτικής για τη μεμονωμένη κατοικία ως 
κοινωνικού μέτρου, λαμβάνοντας υπόψη όλες τις περιβαλλοντικές προϋποθέσεις.  Περαιτέρω, ανέγερση 
φοιτητικών εστιών, ανέγερση κατοικιών σε χαλίτικα, είτε από το κράτος είτε από τους δήμους.   

 Η περιβόητη πολιτική των ψηλών κτιρίων -που ερίζει μεταξύ μας και που επιβάλλεται τα τελευταία χρόνια, 
ιδιαίτερα στη Λεμεσό- για μας δημιουργεί τεράστια προβλήματα.  Η πολιτική αυτή και το πρόγραμμα 
πολιτογράφησης αλλοδαπών δεν αποτελούν σταθερή πηγή εισοδημάτων, αφού ουσιαστικά ενισχύουν 
συγκεκριμένες προνομιούχες κατηγορίες πολιτών.   

 Με αφορμή λοιπόν την αυθαίρετη και σκανδαλώδη χορήγηση διαβατηρίων σε ακατάλληλα και μη 
δικαιούχα πρόσωπα, με στόχο να ικανοποιηθούν ιδιοτελή συμφέροντα, οφείλουμε να θίξουμε για πολλοστή φορά 
την τεράστια ευθύνη των κυβερνώντων.  Έχουν μετατρέψει ένα πρόγραμμα που είχε ως στόχο την ενίσχυση της 
οικονομίας σε οργανωμένη επιχείρηση για εκμετάλλευση και αποκόμιση τεράστιου οικονομικού οφέλους από 
συγκεκριμένα γραφεία.  Με ενέργειες που αγγίζουν τα όρια του εγκλήματος της διαφθοράς και της διαπλοκής -
χθες μάλιστα ήταν και η Παγκόσμια Μέρα κατά της Διαφθοράς- κατάφεραν λοιπόν να διασύρουν και να πλήξουν 
το κύρος της Κυπριακής Δημοκρατίας.  Παράλληλα, η ανενόχλητη κυκλοφορία ενός βαν με εξοπλισμό 
παρακολούθησης στους δρόμους της Κύπρου, ο σκοπός ύπαρξης του οποίου παραμένει ακόμα άγνωστος, 
δημιουργεί ανησυχία και φόβο μεταξύ των πολιτών για την ασφάλεια και την παραβίαση των ατομικών 
δικαιωμάτων και ελευθεριών τους.   

 Η καθημερινή και συνεχής αποκάλυψη παρατυπιών και σκανδάλων και η ύπαρξη αμέλειας, αδράνειας και 
αδιαφορίας συνθέτουν το σκηνικό και την εικόνα της παρούσας κυβέρνησης, η οποία απέτυχε να θέσει ανάχωμα 
στην κατρακύλα και στην καταρράκωση των θεσμών του κράτους.  Η κυβέρνηση έπαψε να ενδιαφέρεται για την 
τήρηση των αρχών της χρηστής διοίκησης και την εξυπηρέτηση του δημοσίου συμφέροντος και αφίεται στις 
ορέξεις και επιθυμίες των μεγάλων συμφερόντων.  Από τη μια ισχυρίζεται ότι κόπτεται για την καταπολέμηση και 
την οριστική εξάλειψη των φαινομένων διαφθοράς και διαπλοκής και από την άλλη αγνοεί και/ή αμφισβητεί τα 
πορίσματα διερευνητικών επιτροπών που η ίδια συστήνει.  Θα πρέπει επιτέλους να προβεί σε αυτοκριτική και 
να δημιουργήσει μηχανισμούς ελέγχου σε συνεργασία με όλους για την αποτελεσματική και διαφανή άσκηση της 
πολιτικής διαδικασίας.  Στόχος όλων πρέπει να είναι η πολιτική αξιοπιστία και η ενίσχυση της εμπιστοσύνης των 
πολιτών προς τους θεσμούς, ιδιαίτερα για να επανακτήσουμε τη χαμένη εμπιστοσύνη της νέας γενιάς, που 
απαξιώνει και απομακρύνεται συνεχώς από την πολιτική και τους πολιτικούς. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Για την παιδεία ασφαλώς δε θα μπορούσαμε να μην αναφερθούμε ιδιαίτερα στον θεσμό των εξετάσεων 
ανά τετράμηνο, που ξεκίνησε χθες.  Έναν θεσμό που το Δημοκρατικό Κόμμα είχε διαδραματίσει σημαντικό και 
πρωταγωνιστικό ρόλο στην καθιέρωσή του.  Στοχεύσαμε στη συνολική, διαφανή και αντικειμενική αξιολόγηση 
του μαθητή, εφαρμόζοντάς τον για πρώτη φορά στην Α΄ Λυκείου.  Δυστυχώς και εδώ το υπουργείο, βεβιασμένα 
και χωρίς να προβεί σε ουσιαστικό διάλογο με τις εκπαιδευτικές οργανώσεις -που εμείς αναγνωρίζουμε τον 
σοβαρό ρόλο που διαδραματίζουν στα εκπαιδευτικά δρώμενα- προχώρησε μονομερώς στην εφαρμογή του, με 
αποτέλεσμα να δημιουργηθεί αβεβαιότητα σε παιδιά, γονείς και εκπαιδευτικούς.  Εμείς συνεχίζουμε να 
πιστεύουμε στη συνεχή αναμόρφωση του δημόσιου σχολείου, έτσι ώστε να ανταποκρίνεται αφενός στις 
σύγχρονες ανάγκες και αφετέρου στις αρχές του ανθρωπισμού, της ελευθερίας και της δημοκρατίας.  Στο πλαίσιο 
αυτό υιοθετούμε το πάγιο αίτημα για διδασκαλία των μαθημάτων της πολιτικής αγωγής και της κοινωνιολογίας 
ως βασικών μαθημάτων διδασκαλίας σε γυμνάσια και λύκεια από πολιτικούς επιστήμονες και κοινωνιολόγους.  
Συνεχίζουμε από την άλλη να επιμένουμε στην πρότασή μας για αναβάθμιση των τεχνικών σχολών.  
Αντικρίζουμε θετικά τους θεσμούς των μουσικών και αθλητικών σχολείων, απαιτούμε όμως την κατοχύρωσή 
τους και τονίζουμε την ανάγκη δημιουργίας άλλων παρόμοιων προγραμμάτων.  Επιβάλλεται η επέκταση του 
ολοήμερου σχολείου και η κατοχύρωση επιτέλους ως αορίστου χρόνου των εκπαιδευτικών που έχουν 
συμπληρώσει τριάντα μήνες υπηρεσίας στο δημόσιο σχολείο.   

 Για τα άτομα με ειδικές ανάγκες η κυβέρνηση πρέπει να προχωρήσει επιτέλους στην εφαρμογή των 
περιβόητων εισηγήσεων που βρίσκονται στα συρτάρια του υπουργείου και να επιλύσει το θέμα αποκατάστασης 
αυτών των ατόμων, όταν οι γονείς τους φύγουν από τη ζωή.   

 Επαναλαμβάνουμε και φέτος τη θέση μας για δημιουργία ενός γενικού νόμου- πλαίσιο που θα διέπει με 
ενιαίο τρόπο την οργάνωση, τη δομή και τη λειτουργία τόσο των δημόσιων πανεπιστημίων όσο και των ιδιωτικών 
πανεπιστημίων.   

 Ένα σοβαρό θέμα που θα μπορούσε να αποτελέσει μέρος του εξορθολογισμού διάφορων υπηρεσιών 
στην παιδεία είναι η αποκατάσταση όλων των στρεβλώσεων και αδικιών για όσους εργάζονται με διάφορες 
μορφές εργασιακών σχέσεων.   
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 Για τον πολιτισμό η πολιτεία πρέπει να αφουγκραστεί τις αγωνίες όλων αυτών των ανθρώπων του 
πολιτισμού, αλλά και να καλλιεργήσει τον ίδιο τον πολιτισμό.  Οι κρατικές δομές πρέπει να αναδιαρθρωθούν, 
χρόνιες αγκυλώσεις να θεραπευθούν και να δημιουργήσουμε θεσμούς υπεράνω συμφερόντων.  Στο πλαίσιο 
αυτό εμπίπτει και η πρόταση του Δημοκρατικού Κόμματος για δημιουργία Υφυπουργείου Πολιτισμού. 

 Θα ήταν παράλειψή μου να μην αναφερθώ σε μερικά μείζονα προβλήματα που συνεχίζει να αντιμετωπίζει 
η Λεμεσός.  Το κυκλοφοριακό, ιδιαίτερα στην Αγία Φύλα και στα Κάτω Πολεμίδια, η αδυναμία περίθαλψης των 
ασθενών στα κρατικά νοσηλευτήρια, παρά τις υπεράνθρωπες προσπάθειες ιατρών και νοσηλευτών, η απουσία 
επαρκούς αριθμού υποστατικών για ενοικίαση, η μεγάλη καθυστέρηση στην κατασκευή των δρόμων Λεμεσού-
Σαϊττά, Ερήμης-Πλατρών και Λεμεσού-Αγρού.   

 Όσον αφορά την ύπαιθρο, παρά τις διαχρονικές διαβεβαιώσεις της κυβέρνησης για στήριξή της, 
διαπιστώνουμε καθημερινά την πλήρη απαξίωση και αδυναμία να ενισχύσει τις κοινότητές μας, οι οποίες 
οδηγούνται στην ερήμωση και στην εξαθλίωση.   

 Στον τομέα της υγείας τα σοβαρά προβλήματα και οι συνεχιζόμενες αδυναμίες που αντιμετωπίζει το Γενικό 
Νοσοκομείο Λεμεσού προκαλούν ανασφάλεια και αβεβαιότητα στους ασθενείς.  Είναι φανερό ότι η δημόσια υγεία 
πλήττεται και αποδυναμώνεται -τα έχει περιγράψει πολύ γλαφυρά ο συνάδελφος κ. Κουλίας- έχοντας την 
κυβέρνηση να εφησυχάζει και να αδρανεί, πιστεύοντας ότι με την εφαρμογή του ΓΕΣΥ λύθηκαν όλα τα 
προβλήματα. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το Δημοκρατικό Κόμμα θα συνεχίσει να διαδραματίζει υπεύθυνο και πρωταγωνιστικό ρόλο.  Δηλώνουμε 
έτοιμοι να στηρίξουμε τη λειτουργία του κράτους, χωρίς να σημαίνει πως απαλλάσσουμε την κυβέρνηση από τα 
λάθη και τις ευθύνες της.  Θα είμαστε αυστηροί και επικριτικοί όπου και όταν κρίνουμε ότι αυτό επιτάσσει το καλό 
του τόπου και των συμπατριωτών μας. 

 Στο σημείο αυτό να μου επιτρέψετε να ευχαριστήσω τον πρόεδρο της επιτροπής Οικονομικών φίλο Άγγελο 
Βότση, τον αναπληρωτή πρόεδρο της επιτροπής Οικονομικών Μαρίνο Μουσιούττα και όλα τα μέλη της 
επιτροπής, τους βουλευτές του Δημοκρατικού Κόμματος, το προσωπικό της Βουλής, τον κοινοβουλευτικό μου 
συνεργάτη Άριστο Παναγίδη και τους άλλους συνεργάτες της ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος για τη 
σημαντική συμβολή τους στις εργασίες και διαδικασίες του κοινοβουλευτικού έργου. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγώ ευχαριστώ. 

 Ο κ. Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος της επιτροπής Νομικών, έχει τον λόγο και να ετοιμάζεται ο κ. Άριστος 
Δαμιανού, πάλι της επιτροπής Νομικών.  

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η σημερινή συζήτηση του προϋπολογισμού για το 2020 γίνεται κάτω από πιο γόνιμες και πιο ελπιδοφόρες 
συνθήκες για την κυπριακή οικονομία.  Επτά σχεδόν χρόνια διακυβέρνησης της χώρας από τον Πρόεδρο 
Αναστασιάδη δεν έχουμε πια την υποχρέωση να μιλήσουμε για την οικονομική κρίση και πώς θα την 
αντιμετωπίσουμε.  Δεν έχουμε την ανάγκη πια να πείσουμε για τις θυσίες που χρειάζεται να υποστούμε ως 
αποτέλεσμα της δραματικής κατάστασης που παραλάβαμε τον Μάρτη του 2013.  Δεν ήταν έκπληξη για μας οι 
χθεσινοβραδινές αναφορές του γενικού γραμματέα του ΑΚΕΛ.  Τις αναμέναμε.  Στοιχηματίζαμε μεταξύ μας ότι 
κάτι θετικό θα βρει να πει για τη χώρα μας και σε ποιο σημείο της ομιλίας του θα άρχιζε την επωδό «η κυβέρνηση 
Αναστασιάδη-Συναγερμού».  Εδώ ομολογώ πως χάσαμε το στοίχημα.  Από την αρχή, από τις δύο πρώτες 
γραμμές μέχρι το τέλος της ομιλίας του, αλλά και οι συνάδελφοι της αριστεράς που ακολούθησαν, εκεί, πιστοί 
στο δόγμα.  Ομιλίες ισοπεδωτικής αντιπολίτευσης και αναφορές γεμάτες ειρωνεία, κακόπιστη κριτική, χωρίς 
επιχειρήματα, χωρίς προτάσεις, μόνο εμπάθειες και έντονες προσωπικές επιθέσεις στον Πρόεδρο της 
Δημοκρατίας και στους υπουργούς του.  Αλλά η αμετροέπεια που ακούσαμε χθες;  «Η Κύπρος ζει τη χειρότερη 
περίοδο που έζησε ποτέ».   

 Φίλε γενικέ γραμματέα του ΑΚΕΛ,  

 Με όλο τον σεβασμό και εκτίμηση που ειλικρινά τρέφω προς το πρόσωπό σας, κάνατε ένα σοβαρότατο 
λάθος στον χρόνο του ρήματος «ζω».  Δεν έπρεπε να μιλήσετε στον ενεστώτα, γιατί η αναφορά σας είναι μια 
συγκριτική πρόταση μεταξύ της κυβέρνησης Νίκου Αναστασιάδη με την οποιαδήποτε κυβέρνηση που υπήρξε 
από ιδρύσεως της Κυπριακής Δημοκρατίας μέχρι σήμερα, αλλά οφείλατε, αφού -όπως ισχυρίζεστε- μιλάτε 
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«αλήθκειες», να χρησιμοποιήσετε αόριστο χρόνο, τονίζοντας, ναι, ότι «η Κύπρος έζησε κατά την περίοδο 
διακυβέρνησης από το 2008-2013 τη χειρότερη περίοδο που έζησε ποτέ αυτή η χώρα».  Αυτό έπρεπε να πείτε. 

 Γιατί, κυρίες και κύριοι της αριστεράς, η κυβέρνηση Αναστασιάδη-Συναγερμού -αφού σας αρέσει αυτή η 
επωδός, αυτή θα λέω- παρέλαβε μια οικονομία σε βαθιά ύφεση.  Σήμερα διανύουμε την πέμπτη συνεχόμενη 
χρονιά ισχυρής ανάπτυξης, που μας επιτρέπει να θέσουμε τον πήχη ακόμα πιο ψηλά.  Γιατί η κυβέρνηση 
Αναστασιάδη-Συναγερμού παρέλαβε ένα υπέρογκο δημόσιο έλλειμμα, που υπερέβαινε το ένα δισεκατομμύριο 
τον χρόνο, και σήμερα έχουμε πλεόνασμα ενός δισεκατομμυρίου, το υψηλότερο στην ιστορία της Κυπριακής 
Δημοκρατίας, που αποτελεί ένα ισχυρό περιθώριο ασφάλειας, που επέτρεψε στην κυβέρνηση Αναστασιάδη-
Συναγερμού να προωθήσει μέχρι σήμερα είκοσι μέτρα φορολογικής ελάφρυνσης και κινήτρων, που επέτρεψε 
στην κυβέρνηση Αναστασιάδη-Συναγερμού να χρηματοδοτήσει επενδύσεις σε νέες υποδομές και στην 
ηλεκτρονική διακυβέρνηση.  Γιατί η κυβέρνηση Αναστασιάδη-Συναγερμού παρέλαβε την ανεργία στο 16,5% και 
σήμερα είναι στο 6,5%.  Γιατί η κυβέρνηση Αναστασιάδη-Συναγερμού χρηματοδότησε τη σημαντική 
μεταρρύθμιση του Γενικού Συστήματος Υγείας και οι δαπάνες για την υγεία είναι στο υψηλότερο σημείο που 
υπήρξε ποτέ και όχι μειωμένες, όπως λέχθηκε προηγουμένως από συναδέλφους της αριστεράς.  Γιατί η 
κυβέρνηση Αναστασιάδη-Συναγερμού παρέλαβε το τραπεζικό σύστημα υπό κατάρρευση και σήμερα έχει 
σταθεροποιηθεί και εξυγιανθεί σε μεγάλο βαθμό.  Γιατί η κυβέρνηση Αναστασιάδη-Συναγερμού παρέλαβε μια 
οικονομία υποβαθμισμένη και αποκλεισμένη από τις διεθνείς αγορές.  Σήμερα είμαστε στην επενδυτική βαθμίδα 
και απολαμβάνουμε άμεση πρόσβαση στις διεθνείς αγορές και έχουμε σημαντικές ξένες επενδύσεις.  Η χώρα 
μας έχει περάσει τα δύσκολα, τα αντιμετωπίσαμε.  Δεν το λέμε εμείς, δεν το λέει η κυβέρνηση Αναστασιάδη-
Συναγερμού, το λένε οι θεσμοί και οι οίκοι αξιολόγησης.  Το λένε οι οικονομικοί αναλυτές με θαυμασμό για την 
Κύπρο και τις επιδόσεις της μετά την καταιγίδα που υπέστη.  Το λένε τρεις οίκοι αξιολόγησης, που κατατάσσουν 
τη χώρα μας σε επενδυτική βαθμίδα, που αποτελεί απόδειξη επαναφοράς της εμπιστοσύνης στην οικονομία μας.   

 Έχουμε ξεπεράσει και τις πιο αισιόδοξες προβλέψεις.  Αυτή είναι η αλήθεια και αυτή πρέπει να λέγεται και 
κανείς δεν μπορεί να την παραχαράξει, παρά τις προσπάθειες της ισοπεδωτικής αντιπολίτευσης.  Και δεν μπορεί 
να την επισκιάσει ούτε η μεγάλη αντίφαση την οποία βιώνουμε.  Με την εικόνα της χώρας μας και της οικονομίας 
της να είναι διαμετρικά διαφορετική στο εξωτερικό, όπου μας επαινούν και μας αναβαθμίζουν, και στο εσωτερικό 
να μηδενίζονται τα πάντα.  Όμως εμείς δεν έχουμε το δικαίωμα να αφήσουμε τους εαυτούς μας να διολισθαίνουν 
στην περιδίνηση του λαϊκισμού.  Όπως και δε θα παρασυρθούμε στη μάταιη αναζήτηση μιας ευτελούς ημερήσιας 
δημοσιότητας ελέω συζήτησης των προϋπολογισμών, που το μόνο που εξυπηρετεί είναι τη θεωρία του χάους, 
στην οποία μας οδήγησε η πάλαι ποτέ κυβέρνηση της αριστεράς. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Και ο πιο κακόπιστος λοιπόν κριτής αυτής της κυβέρνησης, αποβάλλοντας τον κομματικό μανδύα της 
στείρας αντιπολίτευσης, δε θα αμφέβαλλε και θα συνηγορούσε ότι ο πέμπτος μεταμνημονιακός πλεονασματικός 
προϋπολογισμός δίνει τα σταθερά οικονομικά εχέγγυα για ανάπτυξη και μεταρρύθμιση.   

 Στο Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, στο οποίο πρωτίστως θα αναφερθώ, κατευθυντήριος 
στόχος για το 2019-2021 είναι η ανάπτυξη ενός κράτους δικαίου με την ενδυνάμωση του αισθήματος ασφάλειας 
και εμπιστοσύνης, την αρτιότερη και ταχύτερη πρόσβαση στη δικαιοσύνη, τη διαφύλαξη και τον σεβασμό των 
δημοκρατικών αρχών, της ανθρώπινης αξιοπρέπειας και των ανθρώπινων δικαιωμάτων. 

 Ζω την πολιτική τα τελευταία σαράντα τέσσερα χρόνια.  Είναι η πρώτη φορά που το Υπουργείο 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, με πρωτεργάτη τον τέως υπουργό κ. Ιωνά Νικολάου και με συνεχιστή τον 
νυν υπουργό χαράσσει πολιτική μεταρρυθμίσεων σε όλους τους τομείς της δραστηριότητας του υπουργείου με 
σοβαρότητα και υπευθυνότητα. 

 Αναπτυξιακές δαπάνες.  Τα νέα οικονομικά δεδομένα επέτρεψαν στο κράτος την προώθηση 
αναπτυξιακών έργων στον τομέα του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως με γνώμονα την 
αναβάθμιση των προσφερόμενων υπηρεσιών προς τον πολίτη σε σύγχρονες και λειτουργικές εγκαταστάσεις και 
την προώθηση σημαντικών αναπτυξιακών έργων σε όλη τη χώρα.  Το 2018 ολοκληρώθηκαν σημαντικά έργα 
υποδομής, όπως η Αστυνομική Διεύθυνση Αμμοχώστου και η επέκταση της αστυνομικής διεύθυνσης Πάφου.  
Εντός του 2019 ολοκληρώθηκε το κτίριο της Αστυνομικής Διεύθυνσης Μόρφου, ενώ βρίσκονται σε εξέλιξη και 
ολοκληρώνονται το 2020 οι εργασίες για την ανέγερση του κεντρικού πυροσβεστικού σταθμού Λεμεσού και του 
πυροσβεστικού σταθμού για το Ενεργειακό Κέντρο Βασιλικού.  Αυτονομείται η Πυροσβεστική Υπηρεσία, ώστε 
να ενισχυθεί η επιχειρησιακή της ετοιμότητα και αποτελεσματικότητα με την κατάθεση στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών δέσμης νομοσχεδίων και κανονισμών.     

 Η χρονιά που διανύουμε ήταν ιδιαίτερα σημαντική για τον προγραμματισμό των κτιριακών υποδομών της 
δικαστικής εξουσίας, ένεκα και της δικαστικής μεταρρύθμισης που βρίσκεται σε εξέλιξη.  Κατά το 2019 
αποφασίστηκε και τροχοδρομήθηκε η ανέγερση νέου Επαρχιακού Δικαστηρίου Λευκωσίας, που θα ξεκινήσει το 
2020, κόστους €70 εκατομ.  Με την ολοκλήρωση του έργου αυτού, το 2024, αναμένεται ότι θα επιλυθούν όλα τα 
στεγαστικά προβλήματα που αντιμετωπίζει η δικαστική εξουσία στη Λευκωσία.  Επιπρόσθετα, βρίσκεται σε 
εξέλιξη η ανέγερση του νέου κτιρίου για το Επαρχιακό Δικαστήριο Αμμοχώστου, του οποίου αναμένεται η 
ολοκλήρωση τον Μάη του 2020.  Αναμένεται δε και ο προγραμματισμός για υλοποίηση της δεύτερης φάσης των 
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έργων.  Η αποκατάσταση της διατηρητέας οικοδομής του παλιού Ανωτάτου Δικαστηρίου για στέγαση του 
Διοικητικού Δικαστηρίου, έργα που ολοκληρώνονται το 2020.  Έγιναν επίσης ενέργειες για τη στέγαση των 
νεοσύστατων δικαστηρίων, όπως είναι το Δευτεροβάθμιο Δικαστήριο, το Εμπορικό Δικαστήριο και Ναυτοδικείο 
και το Διοικητικό Δικαστήριο Διεθνούς Προστασίας. 

 Τομέας της δικαιοσύνης.  Το έργο της παρακολούθησης των διαδικασιών απονομής της δικαιοσύνης είναι 
συνεχές και αδιάλειπτο.  Ως Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών προωθήσαμε και νομοθετήσαμε για τη 
λειτουργία του Διοικητικού Δικαστηρίου, ώστε να επιτυγχάνεται ταχεία απονομή της δικαιοσύνης στη 
δευτεροβάθμια δικαιοσύνη και παράλληλα ταχεία εκδίκαση των προσφυγών κατά των πράξεων της διοίκησης, 
τη λειτουργία του Διοικητικού Δικαστηρίου Διεθνούς Προστασίας, που ανέλαβε την εκδίκαση κάθε προσφυγής 
από αιτητές διεθνούς προστασίας με αρμοδιότητα ελέγχου και της ουσίας, όπως προνοεί το ευρωπαϊκό 
κεκτημένο, την εφαρμογή και επέκταση του συστήματος στενοτύπησης για την άμεση καταγραφή των πρακτικών 
της δικαστικής διαδικασίας, την οριοθέτηση του δικαιώματος έφεσης επί των αποφάσεων σε ενδιάμεσες αιτήσεις.   

 Άρχισε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών η κατ’ άρθρον συζήτηση του νομοσχεδίου για 
τροποποίηση του άρθρου 111 του συντάγματος, ώστε στην περίπτωση δίκης διαζυγίου η σύνθεση του 
Οικογενειακού Δικαστηρίου να είναι μονομελής και όχι τριμελής, όπως ισχύει σήμερα.  Ταυτόχρονα και η 
συζήτηση δέσμης νομοσχεδίων με σκοπό τον εκσυγχρονισμό του οικογενειακού δικαίου. 

 Κατατέθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών νομοσχέδιο για την τροποποίηση του περί 
Πολιτικής Δικονομίας Νόμου, με σκοπό την ενίσχυση της εκτέλεσης αποφάσεων με πρόνοιες που θα 
διευκολύνουν την εκτέλεση ενταλμάτων κατάσχεσης κινητής περιουσίας και θα καταστήσουν 
αποτελεσματικότερη τη διαδικασία εκτέλεσης στα χέρια τρίτων.   

 Απονομή δικαιοσύνης.  Οι μεταρρυθμίσεις και αλλαγές στον τομέα της δικαιοσύνης, είναι ένα στοίχημα για 
το οποίο καλούμεθα όλοι να συλλειτουργήσουμε και να κερδίσουμε.  Με συνέχεια και συνέπεια, είτε αφορά 
θεσμικά νομοθετήματα είτε νομοθετικές ρυθμίσεις που εξυπηρετούν την απρόσκοπτη απονομή της δικαιοσύνης, 
ενόψει της άμεσης ή έμμεσης σύνδεσης που δυνατό να έχουν με την ανάπτυξη της οικονομίας.   

 Κατατέθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών -άρχισε ήδη η συζήτηση και συνεχίζεται την 
Παρασκευή 15 Ιανουαρίου 2019- δέσμη νομοσχεδίων για τη μεταρρύθμιση του δικαστικού μας συστήματος με 
την επαναλειτουργία του Ανωτάτου Συνταγματικού Δικαστηρίου και του Ανωτάτου Δικαστηρίου -με πρόσθετη 
τριτοβάθμια δικαιοδοσία και στα δύο αυτά δικαστήρια- καθώς επίσης τη λειτουργία ξεχωριστού Εφετείου.  
Ταυτόχρονα, με τα νομοσχέδια διευρύνεται η σύνθεση του Ανωτάτου Δικαστικού Συμβουλίου και 
επαναλειτουργούν τα δύο συμβούλια που προβλέπονται στο σύνταγμα για τους δικαστές του Ανωτάτου 
Συνταγματικού Δικαστηρίου και του Ανωτάτου Δικαστηρίου.  Τέλος, το Ανώτατο Συνταγματικό Δικαστήριο θα 
ενεργεί και ως δευτεροβάθμιο δικαστικό συμβούλιο. 

 Ολοκληρώθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών η συζήτηση δύο νομοσχεδίων για την ίδρυση 
και λειτουργία της Σχολής Δικαστών, βάσει των εισηγήσεων της μελέτης του εμπειρογνώμονα, καθώς επίσης 
των βασικών ευρωπαϊκών αρχών για την εκπαίδευση των δικαστών και γενικότερα των νομικών επαγγελμάτων.  
Τα νομοσχέδια αυτά θα βρίσκονται στη συνεδρίαση της ολομέλειας στις 17 Ιανουαρίου 2020. 

 Ολοκληρώθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών η εξέταση νομοσχεδίου για την επέκταση των 
κλιμάκων δικαιοδοσίας του ανώτερου επαρχιακού δικαστή και του επαρχιακού δικαστή, για να εξασφαλιστεί 
μεγαλύτερη ευελιξία στο σύστημα κατανομής των υποθέσεων, που αναμένεται πρωτίστως να εξυπηρετήσει τη 
διεκπεραίωση της εκκαθάρισης των καθυστερημένων υποθέσεων.  Το νομοσχέδιο αυτό θα βρίσκεται στην 
ολομέλεια στις 17 Ιανουαρίου 2020. 

 Κατατέθηκε στη Βουλή νομοσχέδιο για δημιουργία ειδικής δικαιοδοσίας εκδίκασης χρηματοοικονομικών 
διαφορών στο πλαίσιο του επαρχιακού δικαστηρίου, ώστε οι υποθέσεις που θα ενταχθούν σε αυτή τη δικαιοδοσία 
να εκδικάζονται τάχιστα.  Θα συζητηθεί στην επιτροπή Νομικών στις 15 Ιανουαρίου 2020. 

 Εμπορικό Δικαστήριο και Ναυτοδικείο.  Κατατέθηκαν στη Βουλή δύο σημαντικά νομοσχέδια, τα οποία θα 
εισαγάγουν μια καινοτομία στην αστική δικαιοδοσία, δικαιοδοσία που αντιμετωπίζει το μεγαλύτερο πρόβλημα 
καθυστερήσεων.  Το βασικό νομοσχέδιο προβλέπει την ίδρυση Εμπορικού Δικαστηρίου και Ναυτοδικείου, που 
θα αναλάβει την εκδίκαση με συντρέχουσα με τα επαρχιακά δικαστήρια δικαιοδοσία, με ταχείες διαδικασίες, 
εμπορικών διαφορών και ναυτικών υποθέσεων, μεγάλου ύψους επίδικης διαφοράς.  Αυτό, πέραν της επίδρασης 
στην απονομή της δικαιοσύνης, αναμένεται να συμβάλει στην ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας της Κύπρου, 
αλλά και στην προσέλκυση ξένων επενδύσεων.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Γεωργίου, πόσα λεπτά θέλετε να μιλήσετε; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ακόμα δυόμισι λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Δηλαδή δεκαοκτώ λεπτά, εντάξει. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Διαφάνεια, πρόληψη και μέτρα κατά της διαφθοράς.  Στο πλαίσιο μιας ενιαίας και ολιστικής αντιμετώπισης 
και καταστολής του φαινομένου της διαφθοράς στην κοινωνία τόσο στον δημόσιο όσο και στον ιδιωτικό τομέα 
κατατέθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών το νομοσχέδιο για την εθνική στρατηγική κατά της 
διαφθοράς και το εθνικό οριζόντιο σχέδιο δράσης για την εφαρμογή αυτής της στρατηγικής, όπως προνοείται 
στο νομοσχέδιο για τη σύσταση και λειτουργία της ανεξάρτητης αρχής κατά της διαφθοράς, το οποίο 
προγραμματίστηκε για συζήτηση στην επιτροπή Νομικών στις 15 Ιανουαρίου 2020. 

 Εκτός από τις ρυθμίσεις πόθεν έσχες, οι οποίες είναι ήδη σε εφαρμογή, είμαστε και στο τέλος της κατ’ 
άρθρον συζήτησης του νομοσχεδίου που προνοεί για συμπληρωματικά μέτρα προστασίας για πρόσωπα που 
καταγγέλλουν πράξεις διαφθοράς τόσο στον δημόσιο όσο και στον ιδιωτικό τομέα. καθώς επίσης και μέτρα 
επιείκειας για εκείνους που εμπλέκονται, αλλά συνεργάζονται πλήρως με τις αρχές για την πλήρη αποκάλυψη 
και δίωξη όλων των υπαιτίων πράξεων διαφθοράς.   

 Περαιτέρω, το νομοσχέδιο περί Προστασίας του Απορρήτου της Ιδιωτικής Επικοινωνίας (Παρακολούθηση 
Συνδιαλέξεων) για την παραχώρηση της δυνατότητας άρσης του δικαιώματος ιδιωτικής επικοινωνίας, που 
στοχεύει στην πρόληψη και στην καταστολή του σοβαρού εγκλήματος και στην αποτελεσματική απονομή της 
δικαιοσύνης, μετά από δώδεκα συνεδριάσεις και την κατ’ άρθρον συζήτηση των προνοιών του, θα είναι στην 
ημερήσια διάταξη της ολομέλειας στις 17 Ιανουαρίου 2020. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το δημόσιο καλό δεν είναι προνόμιο των συμφερόντων κανενός.  Φτάνει πια να θυσιάζεται ο τόπος, για 
να μη γίνεται καμιά αλλαγή και μεταρρύθμιση προς τη σωστή κατεύθυνση.  Δε θα επιτρέψουμε στη σωφροσύνη 
και στον ρεαλισμό να καταστούν αμαρτήματα για χάρη της πολιτικής αρένας του λαϊκισμού και των φιλολογικών 
φληναφημάτων. 

 Το επαναλαμβάνω: η χώρα μας, αυτοτελής και ευρωπαϊκή, βρήκε και πάλι την περηφάνεια και την 
αξιοπρέπεια που δικαιούται. 

 Καλά Χριστούγεννα, καλή χρονιά σε μια ελεύθερη και επανενωμένη πατρίδα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καλή χρονιά. 

 Κύριε Δαμιανού, έχετε τον λόγο. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Να ξεκινήσω με μια διευκρίνιση για αναφορά του συναδέλφου.  Δεν είναι στη χώρα μας που δε βρίσκουμε 
κάτι καλό, έχει πάρα πολλά καλά η χώρα μας∙ είναι στην κυβέρνηση Αναστασιάδη-Συναγερμού που δε 
βρίσκουμε.  Και βεβαίως, να υπενθυμίσω ότι σε μια έκρηξη ειλικρίνειας στο πρόσφατο παρελθόν ο ηγέτης του 
Συναγερμού, μιλώντας για την οικονομία, είπε ότι εκτοξεύθηκε επί διακυβέρνησής τους το δημόσιο χρέος από το 
80% στο 110%.   

 Έχω καταγράψει περίπου έντεκα επίθετα συναδέλφων του Συναγερμού, οι οποίοι αναφέρθηκαν στην 
ομιλία του Άντρου Κυπριανού.  Στα ουσιαστικά είναι η «σκανδαλοθηρία».  Μας αποκάλεσαν «επικίνδυνους», μας 
αποκάλεσαν «λαϊκιστές», μας αποκάλεσαν «αμετροεπείς» και χρησιμοποίησαν άλλα εφτά επίθετα.  Αυτός είναι 
ο πολιτικός πολιτισμός ορισμένων και εκφράζουμε τη λύπη μας. 

 Επειδή άλλος συνάδελφος του Συναγερμού θέλησε να μας πάρει πίσω στο 2004 και στη στάση του κ. 
Αναστασιάδη, κάτι το οποίο θέλουν να ξεχνούν είναι ότι ο κ. Αναστασιάδης το 2004 καταγράφηκε ως ο μόνος 
ηγέτης κόμματος που κατήγγειλε την πατρίδα του στο εξωτερικό.  Και αυτή τη θλιβερή πραγματικότητα την έχει 
ως αποκλειστικότητα.  Οπότε, όταν αναφέρεστε στην περίοδο εκείνη, που είχε πολλά δεινά αυτός ο τόπος, είναι 
καλά να καταγράφετε στο πολιτικό μητρώο και του Προέδρου σας αυτό το θλιβερό συμβάν.   

 Επειδή άλλος συνάδελφος του Συναγερμού δήλωσε ότι το 2020 θα είναι η πιο παραγωγική χρονιά της 
κυβέρνησης, ωσάν και τα προηγούμενα εφτά χρόνια εκάμναν προθέρμανση, οφείλω να του υπενθυμίσω ότι 
κάποτε ένας πρώην κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του Συναγερμού είχε παρομοιάσει τη διακυβέρνηση Κληρίδη 
με τη ρωμαϊκή αυτοκρατορία την εποχή της παρακμής.  Δεν ξέρω τι εννοεί, όταν λέει ότι το ’20 θα είναι η πιο 
παραγωγική χρονιά της κυβέρνησης, αυτό που ξέρω είναι αυτό που ζουν στο πετσί τους οι πολίτες, ότι η δεκαετία 
Αναστασιάδη-Συναγερμού θα είναι μαζί και η Ρώμη της παρακμής, αλλά και το Βυζάντιο της διαπλοκής.   

 Άκουσα άλλο συνάδελφο του Συναγερμού να σιγοψιθυρίζει με παράπονο «μα, τούτοι ούλλοι της 
αντιπολίτευσης πού ηύραν τούτα τα ποιήματα ούλλα, να εύρουμε τζιαι ’μεις κάτι να πούμε.»  Να σας κάμω μια 
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εισήγηση, επειδή σαν σήμερα το ’56 πήρε το Νόμπελ αυτός ο τεράστιος, ο Γιώργος Σεφέρης.  Τρία χρόνια πριν, 
στη «Σαλαμίνα της Κύπρος»… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Τι εννά γινεί, κύριε Πρόεδρε;   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Εννά λύει τα οργανωτικά του ο Συναγερμός την ώρα που μιλώ; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, έχετε δίκαιο. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Να παρακαλέσω λλίον σεβασμό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Επειδή λοιπόν τρία χρόνια νωρίτερα, το ’53, έγραψε τη «Σαλαμίνα της Κύπρος» ο Γιώργος Σεφέρης, σ’ 
ένα πολύ σημαντικό στίχο έγραψε το εξής, ο οποίος πάει γάντι σε κάποιους και σίγουρα και στην κυβέρνηση 
Αναστασιάδη:  «Κύριε, βοήθα να θυμόμαστε πώς έγινε τούτο το φονικό, την αρπαγή, τον δόλο, την ιδιοτέλεια.»   

 Και επειδή πάλι από τα έδρανα του Συναγερμού κατηγορήθηκε για την τεκμηριωμένη κριτική που άσκησε 
ο γενικός γραμματέας της Κεντρικής Επιτροπής του ΑΚΕΛ για αμετροέπεια, θέλω να δώσω μερικά παραδείγματα 
αμετροέπειας, γιατί όντως υπάρχει αμετροέπεια, αλλά όχι στο ΑΚΕΛ και όχι στην ηγεσία του.  Αμετροέπεια 
λοιπόν είναι να κατηγορείται ο τέως Βοηθός Γενικός Εισαγγελέας από τον Γενικό Εισαγγελέα της Δημοκρατίας 
για αδικήματα διαφθοράς, δωροδοκίας, δωροληψίας και ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας να προσπαθεί να 
αποτρέψει την καταδίκη του, προσερχόμενος ως μάρτυρας υπεράσπισης του κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου.  
Αμετροέπεια είναι να απειλείς -ακούστε κάποιοι στα έδρανα του Συναγερμού, σας αφορά προσωπικά- διευθυντή 
τμήματος να αλλάξει τη σύστασή του για προαγωγή στελέχους του τμήματός του, λέγοντας του «αν δεν αλλάξεις 
τη σύσταση, ποτέ δε θα γίνεις γενικός διευθυντής∙ αν την αλλάξεις, έχεις chance.»  Και βέβαια, το έγκλημα του 
επιστήμονα που θα έπαιρνε την προαγωγή, αλλά την έχασε, είναι ένα πολύ συγκεκριμένο.  Τυγχάνει να είναι 
αριστερός.  Και το πλεονέκτημα και το επιπρόσθετο προσόν αυτής που τελικά πήρε την προαγωγή, συνάδελφοι, 
είναι ότι είναι γόνος γνωστής οικογένειας εμποροβιομηχάνων της Λευκωσίας με ένα πολύ γνωστό επίθετο.  Αυτή 
είναι η αξιοκρατία σας!  Αμετροέπεια επίσης είναι να σε κατηγορούν ανά το παγκόσμιο για τα χρυσά διαβατήρια 
και τις αρπαχτές, για διαπλοκή και διαφθορά, να σε φτύνουν, αλλά να καμώνεσαι ότι ψιχαλίζει.  Αμετροέπεια είναι 
να λέει περίπου με παράπονο ο τέως κυβερνητικός εκπρόσωπος ότι το γραφείο του Προέδρου εξέδωσε μόνο 
σαράντα ένα διαβατήρια.  Και αμετροέπεια είναι να είσαι Πρόεδρος, να διορίζεις Υπουργικό, να του προεδρεύεις 
αυτού του Υπουργικού και το Υπουργικό σου να εγκρίνει χρυσά διαβατήρια που αιτήθηκε το γραφείο που 
ίδρυσες.  Αμετροέπεια είναι να είσαι Πρόεδρος, να χρησιμοποιείς ιδιωτικά τζετ φίλων μεγιστάνων ή και πελατών 
λαμβάνοντας, όπως διεθνώς καθορίζεται, benefit in kind, δώρο σε είδος, και να γράφεις στα παλαιότερα των 
υποδημάτων σου την πολιτική ηθική και δεοντολογία.  Αμετροέπεια είναι να αποκαλείς τους πολιτικούς σου 
αντιπάλους «μηδενικά».  Αμετροέπεια είναι να εμπαίζεις τον λαό σου, κύριοι του Συναγερμού, που κόπτεστε για 
λύση, αλλά και τη διεθνή κοινότητα ότι αποδέχεσαι πλαίσιο το οποίο ξέρεις εκ προοιμίου ότι δεν υπάρχει.  
Αμετροέπεια, τέλος, είναι να στήνεις αφελώς θεατρικές παραστάσεις στους διαδρόμους του ΟΗΕ και να 
προσπαθείς με ττόκκες τάχατες να λύσεις το Κυπριακό, εισπράττοντας ψυχρολουσία με την αποκάλυψη ότι ο 
Πρόεδρος που σε διόρισε συζητούσε λύση δύο κρατών και μάλιστα στην παρουσία σου.  Και μη μας πείτε ότι 
δίνουμε πίστη στον Τσαβούσογλου, διότι υπάρχουν και ανάμεσά μας, αλλά και εκτός Βουλής πάρα πολλοί 
αυτόπτες και αυτήκοοι μάρτυρες των επικίνδυνων ιδεών «έξω από το κουτί» του Νίκου Αναστασιάδη.  Αυτά, 
αγαπητοί συνάδελφοι, είναι αμετροέπεια και όχι η τεκμηριωμένη, δικαιολογημένη και αναγκαία κριτική που σας 
ασκεί το ΑΚΕΛ και η ηγεσία του. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ποτέ προηγουμένως θεσμοί και εξουσίες στην Κυπριακή Δημοκρατία δεν έτυχαν της αμφισβήτησης στην 
έκταση της οποίας τυγχάνουν σήμερα.  Από τη δεκαετία του ’90 το ΑΚΕΛ με διαδοχικές συνεδριακές αποφάσεις 
εντόπιζε σήψη και διαφθορά σε βαθμό ιδιαίτερα ανησυχητικό.  Η αμφισβήτηση και η απαξίωση θεσμών, αλλά 
και της συλλογικής συμμετοχής και δράσης από σημαντική μερίδα των πολιτών είναι πλέον μέρος της δημόσιας 
ζωής.  Και είναι επικίνδυνη σε μια ημικατεχόμενη πατρίδα. 
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 Τα τελευταία χρόνια έχουν καταγραφεί σοβαρά κρούσματα παραβίασης νομοθεσιών, κανόνων 
δεοντολογίας και χρηστής διοίκησης αναφορικά με το ασυμβίβαστο και τη σύγκρουση συμφέροντος.  Ωστόσο, 
όταν φαινόμενα σύγκρουσης συμφέροντος που οδηγούν σε θεσμική διαπλοκή αφορούν τον ίδιο τον Πρόεδρο 
της Δημοκρατίας, τότε η δύναμη του παραδείγματος εξαλείφεται ή χειρότερα αντιστρέφεται.  Και όλα ή σχεδόν 
όλα περιστρέφονται γύρω από το δικηγορικό γραφείο που ίδρυσε και που φέρει το όνομά του, αλλά και γύρω 
από το στενό οικογενειακό και επιχειρηματικό περιβάλλον.  Είχαμε πρόσφατα επαναφορά κατηγοριών για 
ξέπλυμα βρόμικου χρήματος σε τουλάχιστον τρεις περιπτώσεις.  Αναφέρθηκαν πάρα πολλά από συναδέλφους 
της κοινοβουλευτικής μας ομάδας, οι κατηγορίες γύρω από την Troika Laundromat, την OCCRP, τα πολλαπλά 
δημοσιεύματα από τους Reuters και άλλα κατά το παγκόσμιο μέσα ενημέρωσης και ασφαλώς οι κατά συρροήν 
κατηγορίες για το επενδυτικό πρόγραμμα με τα χρυσά διαβατήρια και την κατά κάποιους αρπαχτή ύψους πέραν 
€7 δις, η οποία βεβαίως δεν αφορά μόνο το Προεδρικό, αφού επεκτείνεται σε ένα δίκτυο υπηρεσιών, το οποίο 
δεν περιορίζεται μόνο σε επαγγελματίες, αλλά αφορά και σε ειδικές υπηρεσίες που παρέχονται έναντι θείας μίζας 
από τον Προκαθήμενο της Εκκλησίας, ο οποίος έλαβε χρήματα για τη διαμεσολάβησή του στην πολιτογράφηση 
ενός απατεώνα παγκόσμιας εμβέλειας.  Η ιστορία με τα χρυσά διαβατήρια, όπου η κυβέρνηση Αναστασιάδη-
Συναγερμού πολιτογράφησε, μετατρέποντας σε συμπατριώτες μας εγκληματίες, απατεώνες και δικτάτορες, 
αποτελεί όνειδος, το οποίο δυστυχώς δεν περιορίζεται στους κυβερνώντες, αλλά η σκιά απλώνεται συνολικά 
πάνω από το κράτος μας, εκθέτοντας τη Δημοκρατία διεθνώς.  Πρόσφατη δε έκθεση της Παγκόσμιας Τράπεζας 
καταγράφει ότι το ’13 η Κύπρος σημείωσε τη μεγαλύτερη αύξηση στα επίπεδα διαφθοράς σε ολόκληρη την ΕΕ.  
Και από το ’13 και εντεύθεν κυβερνά ο Νίκος Αναστασιάδης. 

 Ανασκοπώντας, κύριε Πρόεδρε, τον τομέα δικαιοσύνης και ασφάλειας τη χρονιά που ολοκληρώνεται και 
μιλώντας για εξουσίες, οφείλουμε να σημειώσουμε την ανησυχία μας για όσα πρωτοφανή είδαν το φως της 
δημοσιότητας αναφορικά με τη δικαιοσύνη.  Η εύλογη αμφισβήτηση της αντικειμενικής αμεροληψίας ως 
αποτέλεσμα κρουσμάτων σύγκρουσης συμφέροντος πλήγωσε τη δικαιοσύνη.  Είναι σημαντικό ότι σε κάποιο 
βαθμό λαμβάνονται διορθωτικά μέτρα, αν και αρκετά υπολείπονται και πρέπει να γίνουν, όπως υποδεικνύουν 
εξάλλου διεθνείς οργανισμοί.  Η δικαιοσύνη είναι το τελευταίο αποκούμπι των πολιτών και ο προστάτης του 
κράτους δικαίου.  Ως εκ τούτου, οι φορείς της πρέπει να διατηρήσουν την απονομή της δικαιοσύνης έξω από 
στεγανά και σκοπιμότητες.  Γι’ αυτό επικροτούμε κάθε ενέργεια η οποία τείνει να ενισχύσει την εμπιστοσύνη των 
πολιτών στο δικαστικό μας σύστημα, το οποίο αποτελεί βασικό πυλώνα του κράτους δικαίου. 

 Έχοντας υπόψη τα πιο πάνω, το ΑΚΕΛ αποδίδει τεράστια σημασία στην προσπάθεια για μεταρρύθμιση 
στη δικαιοσύνη.  Η Κυπριακή Δημοκρατία βρίσκεται στον πάτο σε σχέση με δαπάνες για τη δικαιοσύνη στην ΕΕ.  
Για να εκδικαστεί μια αγωγή, χρειάζονται εφτά χρόνια και, για να τελεσιδικήσει κατ’ έφεση, άλλα τόσα, ενώ η 
ηλεκτρονική δικαιοσύνη δυστυχώς αργεί.  Στο κατώφλι του 2020 στα δικαστήρια της Κύπρου δικηγόροι και 
πολίτες κολλούν χαρτόσημα με το σάλιο και τα Πρωτοκολλητεία χρησιμοποιούν μπακαλοδέφτερα της εποχής 
της βικτωριανής Αγγλίας. 

 Εδώ και μερικά χρόνια αποτελεί κοινή διαπίστωση ότι το σύστημα απονομής δικαιοσύνης στην Κύπρο 
βρίσκεται υπό κατάρρευση.  Αυτή είναι η εκτίμηση του Ανωτάτου Δικαστηρίου, των Ιρλανδών εμπειρογνωμόνων, 
αλλά είναι και η γενικευμένη άποψη των λειτουργών της δικαιοσύνης και των πολιτών.  Επομένως, η 
μεταρρύθμιση είναι όντως αναγκαία και αποτελεί συλλογική απαίτηση και κοινωνική αναγκαιότητα.  Έχει ήδη 
αρχίσει η συζήτηση, όπως πολύ ορθά αναφέρθηκε.  Το ΑΚΕΛ θα λειτουργήσει, όπως πάντοτε, δημιουργικά και 
υπεύθυνα, καταθέτοντας θέσεις, απόψεις και προτάσεις.   

 Συνυφασμένη, αγαπητοί συνάδελφοι, με τον τομέα της δικαιοσύνης και του κράτους δικαίου είναι η 
αξιολόγηση της δημόσιας τάξης και ασφάλειας των πολιτών.  Και δεν είναι υπερβολή αν λεχθεί ότι εδώ και μερικά 
χρόνια οδηγούμαστε στην κορύφωση της ανασφάλειας των πολιτών και αυτό όχι αδικαιολόγητα.  Τον περασμένο 
Μάιο από αυτό το βήμα η Βουλή των Αντιπροσώπων κατέγραψε στα πρακτικά της την ανησυχητική έξαρση του 
εγκλήματος σε συγκεκριμένες μορφές εγκλημάτων.  Μεταξύ άλλων, καταγράφηκε η έξαρση του σοβαρού 
εγκλήματος στα αδικήματα κατά προσώπων και περιουσίας.  Οι αριθμοί μιλούν από μόνοι τους, δε θα τους 
επαναλάβω, παρά μόνο ενδεικτικά να πω το εξής:  Στους πρώτους οκτώ μήνες του ’18 καταγράφηκαν τετρακόσια 
τριάντα τρία αδικήματα κατά περιουσίας, ενώ την αντίστοιχη περίοδο του ’19 καταγράφηκαν πεντακόσια τριάντα 
τέσσερα.  Κατά την ίδια συγκριτικά περίοδο διπλασιάστηκαν οι απόπειρες φόνου, ενώ συνολικά για το ’18 και το 
πρώτο εννιάμηνο του ’19 καταγράφηκαν στην Κύπρο είκοσι έξι δολοφονίες.  

 Βέβαια, σαν να μην έφταναν όλα αυτά, σήμερα έχουμε και το μαύρο κατασκοπευτικό βαν, μια υπόθεση 
πολύ σοβαρή, που άπτεται ζητημάτων κρατικής ασφάλειας, δημοσίου συμφέροντος, ανθρωπίνων δικαιωμάτων 
και ιδιωτικότητας των πολιτών.  Απαιτούμε πλήρη διαλεύκανση, διαφάνεια και τιμωρία.  Απαιτούμε συνάμα 
διαφάνεια αναφορικά με αυταπόδεικτες ευθύνες για τα ειδεχθή εγκλήματα ένεκα πράξεων και παραλείψεων 
αναφορικά με τον κατά συρροήν δολοφόνο μέσα από την έρευνα για τα ελλείποντα πρόσωπα, που αργεί πάρα 
πολύ. 

 Και επειδή σήμερα είναι η Παγκόσμια Μέρα Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων, εκφράζουμε την έντονη 
απαρέσκειά μας για τον τρόπο με τον οποίο βρέθηκαν στο κελί αθώοι πολίτες και ανήλικα παιδιά στον οίστρο 
κάποιων να εφαρμόσουν έναν κατά γενική ομολογία αντιδημοκρατικό και προβληματικό νόμο, που πρέπει να 
αναθεωρηθεί. 
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 Δυστυχώς, έχουμε δρόμο να διανύσουμε μέχρι να γίνουμε κράτος που σέβεται τα ανθρώπινα δικαιώματα, 
μέχρι να γίνουμε κοινωνία πλουραλισμού, που δέχεται τη διαφορετικότητα, την πολυπολιτισμικότητα, που 
αντιπαλεύει τον ρατσισμό, τον εθνικισμό, την ομοφοβία, τις διακρίσεις σε βάρος των γυναικών, τις διακρίσεις σε 
βάρος των ατόμων με αναπηρία. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στο οριακό σημείο που βρίσκεται το Κυπριακό πρέπει να μιλήσουμε με τη γλώσσα της αλήθειας.  Είτε 
παραμένουμε προσηλωμένοι στη διεκδίκηση απελευθέρωσης και επανένωσης στα πλαίσια δικοινοτικής 
διζωνικής ομοσπονδίας είτε θα μας μείνει η διχοτόμηση.  Διότι το διχοτομικό στάτους κβο δεν είναι στατικό∙ 
παγιώνεται και μεταβάλλεται, διεκδικώντας μάλιστα στοιχεία νομιμοποίησης. 

 Προτάσσεται το επιχείρημα ότι με την Τουρκία του Ερντογάν είναι αδύνατο να βρεθεί λύση, αλλά την ίδια 
ώρα γίνεται παραδοχή ότι η Τουρκία ενισχύει τον γεωπολιτικό της ρόλο, αποκτώντας αυξημένα ερείσματα στην 
ευρύτερη περιοχή.  Άρα, τι προτείνουν οι δυνάμεις που προτάσσουν το ανέφικτο της λύσης;  Να κάτσουμε στον 
καναπέ και να αναμένουμε να καταρρεύσει η Τουρκία, για να μετατραπούμε εμείς, όπως λέχθηκε, στον 
«γεωπολιτικό άρχοντα της περιοχής»; 

 Δυστυχώς, με πειραματισμούς, παλινδρομήσεις και σκοπιμότητες του κ. Αναστασιάδη χάσαμε δυόμισι 
χρόνια μετά το ναυάγιο στο Κραν Μοντανά.  Στα δυόμισι αυτά χρόνια η Τουρκία σκληραίνει τη στάση της, 
προβαίνοντας σε παράνομες ενέργειες στις θαλάσσιες ζώνες της Δημοκρατίας, αλλά απειλώντας και με 
εποικισμό των Βαρωσίων, χωρίς να καταβάλλει ανάλογο κόστος, όπως θα έπρεπε. 

 Στο Βερολίνο έγινε ένα βήμα.  Απέχουμε ασφαλώς από την επανέναρξη ουσιαστικού διαλόγου, αλλά και 
από την προοπτική λύσης.  Ωστόσο, απορρίπτουμε αναφανδόν τη ρητορική που θέλει την Κύπρο καταδικασμένη 
σε μονιμοποίηση της διχοτόμησης και διεκδικούμε με ρεαλισμό, μέσα σε ένα σύνθετο, κυνικό, εχθρικό 
γεωπολιτικό περιβάλλον, άρση της κατοχής, απελευθέρωση και επανένωση του τόπου και του λαού μας.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Η κυβέρνηση Αναστασιάδη-Συναγερμού θα βρίσκεται στην εξουσία για τα επόμενα τρία χρόνια.  Το ΑΚΕΛ 
και η κοινοβουλευτική μας ομάδα θα συνεχίσει να δίνει μάχες και στην κοινωνία και στη Βουλή αποτελώντας 
ανάχωμα σε αντιλαϊκές πολιτικές, να δίνει μάχες καταθέτοντας προτάσεις, πάντοτε τεκμηριωμένα και υπεύθυνα.  
Να αφουγκράζεται τα μηνύματα της κοινωνίας, των νέων, των εργαζομένων, των ευάλωτων ομάδων του 
πληθυσμού και στο μέτρο των δυνάμεών μας να δίνουμε και να διεκδικούμε λύσεις, πάντα μαζί με τους πολίτες.  
Λύσεις που οι σκληρές πολιτικές λιτότητας και η αντιαναπτυξιακή φιλοσοφία του προϋπολογισμού του ’20 δεν 
μπορούν να δώσουν.  Λύσεις στα πραγματικά προβλήματα της κοινωνίας, που δεν μπορούν να δώσουν οι 
πολιτικές της αρπαχτής και της ανάπτυξης-φούσκα των διαβατηρίων και των πύργων, που εκθέτουν τη 
Δημοκρατία προς όφελος ημετέρων, συγγενών και φίλων. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Ως μέλος της επιτροπής Οικονομικών θέλω να ευχαριστήσω τους συναδέλφους, τους λειτουργούς της 
Βουλής και τους συνεργάτες μας, οι οποίοι εργάστηκαν άοκνα, για να είμαστε εδώ σήμερα.   

 Και βεβαίως, επειδή είμαστε στο κατώφλι του 2020, θέλω να ευχηθώ από καρδιάς σε όλους καλή χρονιά 
με υγεία, σε μια πατρίδα ελεύθερη και ειρηνική.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας ευχαριστώ. 

 Καλώ τώρα στο βήμα τον κ. Ευθύμιο Δίπλαρο από τη Λεμεσό. 

 Έτσι είπετε να λέμε, δεν είναι; 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Έτσι είπαμε να λέμε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχετε τον λόγο, κύριε Δίπλαρε. 

 Συνεννοηθείτε με τη γραμματέα για τον χρόνο. 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Έχουμε συνεννοηθεί, κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ. 
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 Άκουγα πριν από λίγο τον συνάδελφο τον κ. Δαμιανού να μιλάει για τον πρόεδρο της παράταξης σε μια 
έκρηξη ειλικρίνειας και διερωτώμαι αν θα πρέπει το ΑΚΕΛ να μιλάει χρησιμοποιώντας αυτή τη λέξη, «έκρηξη».  
Γιατί εμένα, κύριε Δαμιανού, στο μυαλό μου, όταν ακούω τη λέξη «έκρηξη», ξέρετε τι μου θυμίζει;  Δεκατρείς 
ανθρώπινες ζωές στο Μαρί που εν καιρώ ειρήνης, λόγω αδράνειάς σας, ανατινάχτηκαν μέσα σε ένα βράδυ, 
βυθίζοντας στο πένθος αυτόν τον τόπο.  Γι’ αυτό καλό θα ήταν το ΑΚΕΛ να αποφεύγει τουλάχιστον αυτή τη λέξη.  
Διερωτώμαι, κύριε Δαμιανού, δεν έχετε κουραστεί από το πρωί μέχρι το βράδυ σε δύο προεκλογικές εκστρατείες, 
προεδρικές εκστρατείες, όχι μια, δύο, τα ίδια επιχειρήματα, τα οποία δοκιμάστηκαν, απέτυχαν, δεν έπεισαν τους 
πολίτες;  Και μάλιστα τη δεύτερη φορά ο Πρόεδρος Αναστασιάδης επανεκλέχθηκε με ένα ποσοστό 56%, 57%, 
αν δεν απατώμαι.  Άλλοι ήταν που έπαιρναν τις προαγωγές στην αστυνομία τη μία πίσω από την άλλη και κάποιοι 
άλλοι κατήγγελλαν.  Άλλοι ήταν που είχαν προσφύγει στο δικαστήριο, αστυνομικοί που έχασαν προαγωγές κατά 
εκατοντάδες.  Άρα, γι’ αυτό, κύριε Δαμιανού, και εδώ παίρνετε απροβίβαστο.  Ανακλήσεις διαβατηρίων.  Μα, εξ 
όσων γνωρίζω, ανάμεσα στις 26 υπάρχουν δύο ή τρεις που δόθηκαν επί δικής σας διακυβέρνησης, εν γνώσει 
σας ότι σε αυτούς που τις δίνατε κατηγορούνταν για ξέπλυμα βρόμικου χρήματος, €2 δις σας παρακαλώ!  
Τουλάχιστον εμείς τους έχουμε ανακαλέσει τα διαβατήρια.  Επειδή το ξεχνάτε, γι’ αυτό σας το θυμίζω.  Σε 
πρόσωπα που κατηγορούνταν για ξέπλυμα βρόμικου χρήματος!   

 Σας έχω ακούσει με πολλή υπομονή, αγαπητοί συνάδελφοι της Αριστεράς, δεν έχω διακόψει κανέναν, 
άλλωστε αυτός είναι ο σκοπός σας, να διακόπτετε τους συνομιλητές σας.  Θα με ακούσετε και εσείς με πολλή 
υπομονή. 

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής των Αντιπροσώπων, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Κυρίες και κύριοι, 

 Το 2019 είναι το πέμπτο στη σειρά έτος θετικής ανάπτυξης της οικονομίας μας.  Ιδιαίτερα θετική εξέλιξη 
αποτελεί η δραστική μείωση της ανεργίας, που έχει περιοριστεί περίπου στο 7% του εργατικού δυναμικού κατά 
το 2019 και προβλέπεται να μειωθεί περαιτέρω στο 6% το 2020.  Δεν ευημερούν μόνο οι αριθμοί, κύριοι της 
Αριστεράς, αλλά βελτιώνεται και το βιοτικό επίπεδο των πολιτών και αυτό αποδεικνύεται και μέσα από τη μείωση 
του ποσοστού φτώχιας στην Κύπρο, το οποίο μειώθηκε στο 23% σήμερα από 29% το 2013. 

 Το ότι η οικονομία έχει σταθεροποιηθεί και η εμπιστοσύνη έχει αποκατασταθεί είναι γεγονός το οποίο μόνο 
κάποιοι εξ αριστερών δε βλέπουν.  Όχι όλοι, κάποιοι το αντιλαμβάνονται, απλά δεν μπορούν να το πουν δημόσια.  
Λυπάμαι, αλλά δεν μπορούμε να τους βοηθήσουμε να το αντιληφθούν, δεν μπορούν να αποδεχθούν την αλήθεια 
και τους κατανοούμε πλήρως. 

 Τρεις οίκοι αξιολόγησης κατατάσσουν ήδη την Κύπρο σε επενδυτική βαθμίδα και αυτό αποτελεί απόδειξη 
ακριβώς της επαναφοράς της εμπιστοσύνης στην οικονομία μας.  Η Κυπριακή Δημοκρατία από το 2013 πέτυχε 
αναβάθμιση της πιστοληπτικής της αξιολόγησης μέχρι και εννέα βαθμίδες.  Κάποιοι, θυμάστε… Είχαν κατατάξει 
την οικονομία μας στην κατηγορία «σκουπίδια».  Όσο και αυτό να σας ενοχλεί.  Θυμάστε, έτσι;  

 Έχουμε ξοφλήσει το ρωσικό δάνειο το 2019 -που και πάλι αυτό εσείς μας το φορτώσατε- και το πρώτο 
τρίμηνο του 2020 η Κύπρος θα ξοφλήσει και το δάνειο από το Διεθνές Νομισματικό Ταμείο.  Και αυτό το 
προσπερνάτε.  Μας κατηγορούσατε πως θέλουμε να ξεπουλήσουμε τους ημικρατικούς οργανισμούς.  Το ότι 
ακόμη και αυτοί οι οργανισμοί σήμερα παρουσιάζουν πλεονασματικούς προϋπολογισμούς, όπως η κυβέρνηση, 
το κάνετε γαργάρα.  Δεν υπάρχει! 

 «Το όπλο των πολιτικών είναι η λήθη των λαών».  Φαντάζομαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της 
Αριστεράς, γνωρίζετε ποιος το έχει πει έτσι;  Ο Σοβιετικός σας ηγέτης, ο δικτάτορας, ο Ιωσήφ Στάλιν.  Σας βολεύει 
να ξεχάσει ο κυπριακός λαός την πενταετή διακυβέρνησή σας.  Αυτός είναι ο στόχος σας, η λήθη του λαού.  
Δυστυχώς όμως για σας, ο λαός σάς έχει ζήσει στο πετσί του.  Σας βιώσαμε πέντε ολόκληρα χρόνια.  

 Τα λέω αυτά, κύριοι συνάδελφοι, για να τονίσω πως, εάν επικρατήσουν ξανά στον τόπο μας είτε ακραίες 
εθνικιστικές προσεγγίσεις είτε λαϊκισμός στη διαχείριση της οικονομίας ή των εσωτερικών ζητημάτων, θα 
ξαναζήσουμε νέες εθνικές τραγωδίες ή θα ξαναβρεθούμε στην κατάσταση που βρεθήκαμε το 2013, μπροστά 
στην οικονομική χρεοκοπία.  

 Να θυμίσω πως εμείς προχωρήσαμε στη δεκατετράμηνη θητεία, όταν πάλι μας έλεγαν κάποιοι πως «δε 
γίνεται, δεν μπορούμε».  Το είπαμε και το κάναμε πράξη.  Προσλήφθηκαν επίσης πέραν των 3 000 ΣΥΟΠ με 
διαφανείς διαδικασίες και αξιοκρατία, το ίδιο και στο αστυνομικό σώμα, αφήνοντας πίσω μας κακές πρακτικές 
του παρελθόντος.  Και δεν ήταν όλες αυτές οι χιλιάδες των προσλήψεων, κύριε Κυπριανού, μπλε, όπως είπατε 
χθες στην ομιλία σας. 

 Προχωρήσαμε στη μεταρρύθμιση του Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος, επαναφέροντας τη χαμένη 
αξιοπρέπεια στα πρόσωπα των συμπολιτών μας, όταν οι κύριοι της Αριστεράς έστελναν κατά χιλιάδες σε ουρές 
τους πολίτες στα κοινωνικά παντοπωλεία, αναζητώντας λίγο γάλα και ένα ψωμί.  

 Να θυμηθούμε και λίγο πού έφθασε η ανεργία, όταν μας παραδίδατε την εξουσία;  Σχεδόν στο 16%!  Πόσες 
χιλιάδες νέους στείλατε στο εξωτερικό, αναζητώντας εργασία;  Θυμάστε, έτσι;  
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 Γι’ αυτό, φίλοι συνάδελφοι της Αριστεράς, με όλο τον σεβασμό, «Τοις φρονίμοις ολίγα». 

 Επί δικής μας διακυβέρνησης γίνεται η προσπάθεια να ρυθμιστεί ο κατώτατος μισθός και θα το 
καταφέρουμε.  Άλλοι ήταν που κουτσούρεψαν ακόμη και την ΑΤΑ.  Φαντάζομαι και αυτό το θυμάστε. 

 Μεταρρύθμιση του Γενικού Συστήματος Υγείας: Κορυφαία μεταρρύθμιση.  Δεν τη χαρίζουμε στην 
Αριστερά, γιατί είναι μια φιλελεύθερη μεταρρύθμιση.  Γιατί ο καθένας έχει την επιλογή του γιατρού της προτίμησής 
του.  Δώσαμε σε όλους τους πολίτες, πέραν του δικαιώματος δωρεάν πρόσβασης στα δημόσια νοσηλευτήρια, 
να έχουν την επιλογή του καλύτερου γιατρού, είτε αυτός είναι στον δημόσιο είτε στον ιδιωτικό τομέα.  Αυτή δεν 
είναι μια Αριστερή πολιτική, είναι μια φιλελεύθερη κοινωνικά πολιτική.  

 Μεταρρύθμιση της δικαιοσύνης:  Δικαιοσύνη που καθυστερεί, συμφωνούμε, δεν είναι δικαιοσύνη.  Ο λόγος 
είναι απλός.  Διότι είναι τόση μεγάλη η καθυστέρηση στην εκδίκαση των υποθέσεων που προτιμούν οι διάδικοι, 
έστω και στη ζημιά τους, να κάνουν εξώδικες διευθετήσεις 5 με 10 χρόνων.  Άρα, επείγει η μεταρρύθμιση της 
δικαιοσύνης και θέλουμε να πιστεύουμε ότι τουλάχιστον αυτή τη μεταρρύθμιση θα τη στηρίξετε.   

 Μεταρρύθμιση της Τοπικής Αυτοδιοίκησης:  Το κοινωνικό όφελος είναι να γίνει η μεταρρύθμιση αυτή, είναι 
ένα πρώτο βήμα, αλλά είναι ένα σημαντικό βήμα.  Θέλουμε την τοπική αυτοδιοίκηση σε δεύτερο στάδιο να έχει 
και την ευθύνη της κοινωνικής πολιτικής.  Εμείς θα στηρίξουμε αυτή τη μεταρρύθμιση, αλλά δε θα μείνουμε εκεί.  

 Για τις αυξήσεις στον κρατικό προϋπολογισμό που αφορούν την κοινωνική πολιτική μίλησε και έδωσε 
ψήφο εμπιστοσύνης ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του Δημοκρατικού Κόμματος, απαριθμώντας μία προς μία 
όλες αυτές τις αυξήσεις, τις παραχωρήσεις για τον κοινωνικό ιστό, γι’ αυτό και δε θα αναφερθώ σε αυτές τις 
επιτυχίες.   

 Φίλε Πρόεδρε της Βουλής, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Προτάσσουμε την αναγκαιότητα αυτή η πολιτεία να δώσει τα εχέγγυα στους νέους ανθρώπους, σε αυτά 
τα δυνατά μυαλά του τόπου, να δημιουργήσουν τη δική τους επιχείρηση.  Να διαπρέψουν.  Αυτό είναι το μεγάλο 
όραμα για τους νέους ανθρώπους μας και από έναν νέο άνθρωπο.  Αυτό που μένει για τις επόμενες γενιές δεν 
είναι μια πρόσκαιρη και σωστή διαχείριση της καθημερινότητας.  Αυτό που έχει αξία σε έναν τόπο είναι πως μέσα 
από ριζοσπαστικές μεταρρυθμίσεις βελτιώνεις την ποιότητα ζωής και τις προοπτικές των νέων γενιών.   

 Μόνο ένα αποκούμπι υπάρχει στον κυπριακό λαό, για να στηριχθεί, και δεν είναι άλλο από τον 
Δημοκρατικό Συναγερμό, που καταφέρνει να πετυχαίνει συγκλίσεις και εδώ στη Βουλή για το καλό του τόπου.  
Με τα λάθη και τις παραλείψεις μας, που όμως δεν έβλαψαν τον τόπο, δεν τον οδήγησαν στην καταστροφή και 
την οικονομική εξαθλίωση, όπως στο πρόσφατο παρελθόν, θυμάστε τότε, της δίκαιης λύσης, της δίκαιης τάχα 
κοινωνίας.  Κάποιων ήταν το σύνθημα.  Όποτε αυτός ο τόπος σκουντούφλησε, ο Δημοκρατικός Συναγερμός ήταν 
εκεί, για να βάλει πλάτες, πάντα με πολιτικό κόστος, για να ανορθώσει την κυπριακή οικονομία, αλλά και να 
ξαναφέρει παράθυρο ελπίδας για την επιβίωση του κυπριακού ελληνισμού στη γη των πατέρων του και με τη 
σωφροσύνη στη διαχείριση του Κυπριακού. 

 Στο Κυπριακό στηρίζουμε με όλες μας τις δυνάμεις τις προσπάθειες του Προέδρου της Δημοκρατίας Νίκου 
Αναστασιάδη να σπάσει το αδιέξοδο που προκαλεί η Τουρκία και να επαναρχίσουν οι συνομιλίες.  Γνωρίζουμε 
τις δυσκολίες, αλλά δε θα πάψουμε να αγωνιζόμαστε για την πολυπόθητη λύση στο κυπριακό μας πρόβλημα.  
Μαθήματα πατριωτισμού αυτή η παράταξη που υπηρετώ δε δέχεται από κανέναν.  Πόσο μάλλον από εσάς. 

 Είμαστε πραγματιστές και φανατικοί υπέρμαχοι της σχολής του πατριωτικού ρεαλισμού, όπως επισήμανε 
και χθες στην ομιλία του ο πρόεδρος της παράταξής μας.  

 Μας είπε χθες βράδυ ο γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ πως το γεγονός ότι οι όροι αναφοράς δεν έγινε 
εφικτό να συμφωνηθούν είναι ανησυχητικό.  Δε μας είπατε όμως, κύριε Κυπριανού, και ποιος ευθύνεται για τη 
μη συνομολόγηση των όρων αναφοράς.  Πάλι ο πρόεδρος Νίκος Αναστασιάδης;  Ούτε και μας είπατε πως το 
γεγονός για την τυχόν επανέναρξη των συνομιλιών μετά τις «εκλογές» στην τουρκοκυπριακή κοινότητα ότι είναι 
επίσης ευθύνη της Τουρκίας, εκτός και αν πιστεύετε ότι και γι’ αυτό ευθύνεται πάλι ο Πρόεδρος της Κυπριακής 
Δημοκρατίας.  

 Και, επειδή ο γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ υπόσχεται σήμερα ότι την κρίσιμη ώρα για το Κυπριακό το 
ΑΚΕΛ θα αρθεί στο ύψος των περιστάσεων, ελπίζουμε ότι αυτή η υπόσχεση δε θα είναι όπως ήταν η απόφαση 
τότε του 2004, όταν, προκειμένου να τσιμεντώσετε το «ναι», είπετε «όχι».  Θυμάστε εκείνο το βράδυ της Μεγάλης 
Παρασκευής, αν δεν απατώμαι. 

 Ούτε όπως ήταν η «υπεύθυνη» στάση του γενικού γραμματέα του ΑΚΕΛ για το Κραν Μοντανά, όπου, ενώ 
εκθείαζε τις πρωτοβουλίες του Πρόεδρου της Κυπριακής Δημοκρατίας να καταθέσει, γραπτώς σας παρακαλώ, 
τις προτάσεις του επί του πλαισίου του γενικού γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών, στη συνέχεια, υιοθετώντας 
άλλο καθ’ υπαγόρευση αφήγημα, τον κατηγορούσε ως υπαίτιο της κατάρρευσης των συνομιλιών.  Ακόμα και 
πριν από λίγο το έχουμε ακούσει αυτό.  
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 Ένα άλλο ερώτημα που τίθεται στο ΑΚΕΛ είναι, αφού στην ουσία ενοχοποιεί την ελληνοκυπριακή πλευρά 
για τη μη λύση του Κυπριακού, γιατί το ίδιο το ΑΚΕΛ δεν αξιοποίησε την περίοδο της διακυβέρνησής του με 
συνομιλητή τον σύντροφό του τότε, τον Μεχμέτ Αλί Ταλάτ, για να λύσει το Κυπριακό;  Και αφήστε, κύριε Δαμιανού, 
τις ττόκκες στους διαδρόμους του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών.  Τουλάχιστον, για πρώτη φορά εμείς 
συνομιλούμε με την Τουρκία.  Τουλάχιστον, για πρώτη φορά Πρόεδρος Κυπριακής Δημοκρατίας, όταν 
παρακάθεται σε διαπραγματεύσεις, έχει απέναντί του την ίδια την Τουρκία.  Ποτέ στο παρελθόν δεν το είχαμε 
αυτό.   

 Επιπρόσθετα, θέλουμε να ρωτήσουμε το ΑΚΕΛ κατά πόσο η προτεραιότητα που έχει θέσει για 
απομάκρυνση του Προέδρου Αναστασιάδη από την εξουσία το παρεμποδίζει να βλέπει τις συνεχείς απειλές και 
παραβιάσεις των κυριαρχικών δικαιωμάτων της Κυπριακής Δημοκρατίας από την ίδια την Τουρκία, τις προθέσεις 
της Άγκυρας να αλλάξει το καθεστώς της περίκλειστης πόλης της Αμμοχώστου μας και ακόμα την προσπάθεια 
αλλαγής της βάσης λύσης από την ψευδοκυβέρνηση με την ενθάρρυνση της Άγκυρας, καλώντας την ίδια ώρα 
τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας να πείσει για τις καλές του προσθέσεις σε ό,τι αφορά την εξεύρεση μόνιμης, 
βιώσιμης και λειτουργικής λύσης του Κυπριακού. 

 Πότε επιτέλους αλήθεια, το ΑΚΕΛ θα κατανοήσει πως με την απόδοση ευθυνών στην ελληνοκυπριακή 
πλευρά το μόνο που επιτυγχάνει είναι την αποενοχοποίηση της Τουρκίας με τις επεκτατικές βλέψεις; 

 Έχουμε υποχρέωση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να αποτρέψουμε την οριστική διχοτόμηση στον τόπο 
μέσα από τη σωφροσύνη, μέσα από τη σύνεση και τον πατριωτικό ρεαλισμό, όπως έχουμε διδαχθεί από τον 
πατριάρχη της παράταξής μας αείμνηστο Πρόεδρο της Κυπριακής Δημοκρατίας Γλαύκο Κληρίδη.  Σε αυτόν τον 
δρόμο βαδίζουμε και αυτόν θα ακολουθήσουμε. 

 Σας ευχαριστώ.  Καλές γιορτές και καλά Χριστούγεννα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καλές γιορτές.   

 Ο πρόεδρος της επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού κ. Άγγελος Βότσης, έχει τον λόγο. 

 Κύριε Βότση, το βήμα είναι δικό σας.   

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Οργανωθήκατε με τον χρόνο εκεί, συμφωνήσατε; 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Θα προσπαθήσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να πω ότι το ΑΚΕΛ έχει εξοικονομήσει 19 λεπτά και ο Δημοκρατικός Συναγερμός 50 λεπτά.  

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Το ΔΗΚΟ; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μηδέν.  

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Όχι και μηδέν! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να επικαλεστούμε…  Θα δώσω και δύο λεπτά της κ. Χριστιάνας Ερωτοκρίτου από εμένα, λόγω του 
συντάγματος που επικαλείται ο κ. Κουλίας! 

 Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Βότσης, αν του επιτρέψουμε. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ξεκινήσω αντίστροφα την ομιλία μου φέτος.  Θα ξεκινήσω από το Κυπριακό, εφόσον και η έκθεση για 
την οικονομία της επιτροπής με καλύπτει σχεδόν απόλυτα, γιατί θέλω να απευθυνθώ στον κυπριακό λαό, ο 
οποίος μας παρακολουθεί με αγωνία, με αγανάκτηση, γιατί μετά από 45 χρόνια κατοχής του τόπου μας δεν 
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καταφέραμε να μονιάσουμε.  Δεν καταφέραμε να ξεριζώσουμε από την πατρίδα μας τον Τούρκο κατακτητή.  Γιατί 
για 45 χρόνια νιώθω ότι κάπου συνηθίσαμε την κατοχή.  Συνηθίσαμε ο τόπος μας να είναι υπό κατοχή και κάπου 
να βολευόμαστε.  Επειδή εγώ είμαι από αυτούς που δε βολεύονται με την κατοχή, θέλω ακριβώς να μιλήσω στον 
κυπριακό λαό σήμερα, εκμεταλλευόμενος αυτή τη στιγμή την πολύ σημαντική για το κοινοβούλιο, για να πω στον 
κόσμο που μας βλέπει ότι πρέπει να μη συγχύζεται από τις πολιτικές του ηγεσίες, πρέπει να μείνει σταθερός 
στον μόνο τρόπο που θα καταφέρει, με τον μόνο τρόπο που θα καταφέρουμε να κάμουμε το σύνθημα -με το 
οποίο εγώ τουλάχιστον μεγάλωσα- «τα σύνορά μας είναι στην Κερύνεια» πραγματικότητα.   

 Και εγώ λέω ότι ουδέν κακόν αμιγές καλού.  Αυτή η συζήτηση περί δύο κρατών συνομοσπονδίας είχε ένα 
καλό.  Μας έκανε όλους ή τουλάχιστον τα τρία, τέσσερα μεγάλα κόμματα να βγούμε ανοιχτά και να πούμε ότι 
κανένας μας δε θα αποδεχτεί τη διχοτόμηση, κανένας μας δε θα αποδεχτεί τη συνομοσπονδία, κανένας μας δε 
θα αποδεχτεί τα δύο κράτη.  Τούτων λεχθέντων, προσπαθώ να σκεφτώ και να σκεφτεί μαζί μας και ο κυπριακός 
λαός που μας βλέπει σήμερα με ποιον τρόπο άραγε μπορούμε να κάμουμε τα σύνορά μας στην Κερύνεια.  Εγώ 
ο μόνος τρόπος που βλέπω -και το λέω καθαρά στον κυπριακό λαό που μας βλέπει σήμερα- είναι μέσω της 
λύσης της διζωνικής, δικοινοτικής ομοσπονδίας, με τέτοιο περιεχόμενο που να μπορεί να μας στείλει την 
Ομόσπονδη Κυπριακή Δημοκρατία και να έχουμε τον έλεγχο της Κερύνειας.  Και είναι ο μόνος τρόπος.  Σε όσους 
αντιτάσσονται στη διζωνική…  Η δικοινοτική ομοσπονδία, που, παρένθεση βεβαίως, έχει τα προβλήματά της και 
βεβαίως πρέπει στις διαπραγματεύσεις, αν κάποτε ξεκινήσουν, να καταφέρουμε να την κάνουμε όσο το δυνατόν 
πιο λειτουργική και βεβαίως η ομοσπονδία δεν είναι από μόνη της που θα κριθεί, θα κριθεί σαν ευρύτερο πακέτο.  
Ένα πακέτο που λέει διζωνική, δικοινοτική ομοσπονδία με τα τρία singles, όπως λέγονται, να εφαρμόζονται, η 
μία ιθαγένεια, η μία διεθνής προσωπικότητα και η μία κυριαρχία και ταυτόχρονα να εφαρμόζονται τα ανθρώπινα 
δικαιώματα για όλους τους πολίτες της Κύπρου.  Χωρίς εγγυήσεις, χωρίς επεμβατικά δικαιώματα, χωρίς 
στρατεύματα ξένα, κατοχής.  Αυτά είναι που πρέπει να παλέψουμε, για να μπορέσουμε, ναι, με μια διζωνική, 
δικοινοτική ομοσπονδία να έχουμε πραγματικά τα σύνορα της μετεξελισσόμενης Κυπριακής Δημοκρατίας στην 
Κερύνεια.  Και να μην είναι η Κερύνεια, όπως είναι σήμερα, ξέφραγο αμπέλι του κάθε παράνομου μετανάστη που 
τον στέλνουν απ’ εδώ οι κατοχικές δυνάμεις, για να μας δημιουργήσουν ακόμα μεγαλύτερα προβλήματα.  

 Ναι, με αυτόν τον τρόπο και πρέπει ο κόσμος να καταλάβει ότι, αν στοχοπροσηλωθούμε όλοι και αν 
βάλουμε όλοι τις δυνάμεις στο ίδιο χαράκωμα και στο ίδιο στρατόπεδο, ίσως να έχουμε ελπίδα.  Ακούγοντας ο 
κόσμος τη μια πλευρά έναντι της άλλης να αντιτάσσεται είτε στη μια μορφή είτε στην άλλη μορφή λύσης, το μόνο 
που καταφέρνουμε είναι να συγχύζουμε τον κόσμο και, όταν αύριο κληθεί -εάν και εφόσον κληθεί- να ψηφίσει μια 
λύση, θα ξαναπεί όχι και τότε θα είναι ό,τι χειρότερο μπορεί να μας συμβεί.   

 Έχω πει ότι ο στόχος είναι να ενημερώσουμε τον κόσμο, για να είναι έτοιμος, εάν και εφόσον, έχω πει 
προηγουμένως, μπούμε σε διάλογο.  Με ποιον;  Με την Τουρκία, η οποία παραβιάζει συνεχώς όχι μόνο την ΑΟΖ 
μας, αλλά για σαράντα πέντε χρόνια καταπατά τον τόπο μας.  Και πρέπει λοιπόν να καταφέρουμε με αυτούς, 
όσο δύσκολο και να είναι, να συνεργαστούμε και να βρούμε μια λύση.  Αυτό δε σημαίνει ότι δεν πρέπει να 
καταγγέλλουμε συνεχώς την Τουρκία για τις παραβιάσεις της, αυτό δε σημαίνει ότι δεν πρέπει να βρούμε 
τρόπους η Τουρκία επιτέλους για όλα αυτά που κάνει, είτε και από την Ευρωπαϊκή Ένωση είτε και από τη διεθνή 
κοινότητα, όσο δύσκολο και να είναι, να βρει μπροστά της τοίχους.  Και στην ενταξιακή της πορεία, αλλά ευρύτερα 
στις στοχεύσεις που έχει να κάνει στον διεθνή χώρο.  Αυτά λοιπόν για την ομοσπονδία και το Κυπριακό και 
ελπίζω την επόμενη χρονιά που θα κάνουμε τη συζήτηση του προϋπολογισμού να μπορούμε να πούμε ότι 
είμαστε κοντά, μετά από 45 χρόνια, στη λύση του Κυπριακού, γιατί το άλλο σενάριο, να μείνουμε όπως είμαστε, 
όχι μόνο δε μας αφήνει να μείνουμε ήσυχοι, συνεχίζει να έχει την Κύπρο υπό κατοχή.  Το άλλο σενάριο, το να 
μείνουμε όπως είμαστε, συνεχίζει να έχει τους πρόσφυγες πρόσφυγες στην ίδια τους την πατρίδα και να έχουν 
περάσει ήδη δύο και τρεις γενιές και δεν ξέρω αύριο ή σε δέκα χρόνια ποιος θα θέλει να επιστρέψει στην πατρώα 
γη του.  Άρα, το να μείνουμε όπως είμαστε είναι μία μορφή δυστυχώς διχοτόμησης, χωρίς την έγκρισή μας μεν, 
αλλά χωρίς να μπορούμε να ελέγχουμε το κατεχόμενο τμήμα της πατρίδας μας.   

 Στον προϋπολογισμό να πω τα γνωστά ότι -τα έχουμε πει προηγουμένως- συνεχίζεται ευτυχώς η 
ανάπτυξη, παρά την κρίση η οποία βεβαίως οφειλόταν στο ότι δεν λαμβάνονταν έγκαιρες αποφάσεις από την 
τότε κυβέρνηση, στις κακές πρακτικές των τραπεζών και του συστήματος του τραπεζικού και στο 
αναποτελεσματικό εποπτικό σύστημα.  Οι τρεις αιτίες που έφεραν τον κόσμο εδώ που τον έφεραν.  Εμείς τι 
κάναμε ως Δημοκρατικό Κόμμα;  Προσπαθήσαμε να κλείσουμε τρύπες και, ψηφίζοντας τους προϋπολογισμούς, 
αντί να κάνουμε και εμείς την απλή κριτική και να φωνάζουμε, βοηθήσαμε τον τόπο να πάει μπροστά και τώρα, 
ψηφίζοντας τους προϋπολογισμούς -έχουν αναφερθεί από τον Πανίκο και από τον Μαρίνο προηγουμένως και 
από τους άλλους συναδέλφους- και τα μέτρα τα οποία υιοθέτησε η κυβέρνηση μετά από τις δικές μας εισηγήσεις, 
για να βελτιώσει το κοινωνικό κομμάτι.  Γιατί, ναι, εγώ είμαι από αυτούς που λένε ότι ευημερούν οι αριθμοί, είναι 
πραγματικότητα.  Και η οικονομία πάει πολύ καλύτερα.  Είναι πραγματικότητα.  Την ίδια ώρα θέλουμε αυτή την 
πραγματικότητα να τη ζήσει και ο πολίτης στο πετσί του.  Δεν τη ζει ακόμα στο πετσί του.  Γι’ αυτό πρέπει να 
ενισχύσουμε τις κοινωνικές μας πολιτικές, για να μπορέσει και ο απλός πολίτης να νιώσει ότι αυτό το κράτος, 
τώρα που βγαίνει από την κρίση, κάνει ό,τι χρειάζεται και για τον πολίτη.   

 Είπε ο Υπουργός Οικονομικών τους τρεις πυλώνες.  Συνετή δημοσιονομική πολιτική, σωστό, υγιής 
τραπεζικός τομέας, σωστό, δομικές μεταρρυθμίσεις.  Ας πάμε να δούμε τα δημοσιονομικά.  Έχω πει 
προηγουμένως ότι εμείς παίρνουμε τις αποφάσεις και ψηφίζουμε τους προϋπολογισμούς και αυτό μας δίνει τη 
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δυνατότητα και την ικανότητα να εμβολιάζουμε τους προϋπολογισμούς και το έχουμε κάνει, γι’ αυτό τους 
ψηφίζουμε.  

 Να υπενθυμίσω ένα από τα μέτρα που έχουμε λάβει, στο οποίο δίνω τεράστια σημασία, γιατί είναι σε αυτά 
τα μέτρα που λέμε ότι πρέπει, μέσα από αυτά τα μέτρα, τις συνέπειες της κρίσης να τις αντιμετωπίσουμε.  Είναι 
το Ταμείο Αλληλεγγύης.  Κάναμε μάχη στο Ταμείο Αλληλεγγύης, για να γίνουν τα πρώτα €25 εκατομ., €30 εκατομ. 
και για να γίνουν τα €20 εκατομ. που μπήκαν φέτος €40 εκατομ.  Με δική μας εισήγηση -που προς τιμήν της 
κυβέρνησης και του Υπουργού Οικονομικών- έγιναν αποδεκτά.  Είναι ένα ταμείο που ελπίζουμε σε κάποιο βάθος 
χρόνου, όχι αύριο, αλλά σύντομα ελπίζω, να έχει τέτοια κονδύλια με τα οποία να μπορέσει να αρχίσει να δίδει τα 
πρώτα χρήματα υπό τη μορφή αλληλεγγύης σε αυτούς που τα χρήματά τους έσωσαν την κυπριακή οικονομία.   

 Έχω πει ότι θέλουμε να πάμε στη βάση του κόσμου, να νιώσουμε τα προβλήματα και λέω ότι σε μια άλλη 
συνέπεια της κρίσης, που ήταν η ανεργία, ναι, είναι πολύ καλύτεροι οι αριθμοί.  Όμως σημειώστε την 
υποαπασχόληση, σημειώστε τους χαμηλούς μισθούς, που πρέπει να βρεθεί τρόπος, όπως ξεκίνησε ο δημόσιος 
τομέας σιγά σιγά να επαναβρίσκει τους αρχικούς μισθούς, και ο ιδιωτικός τομέας να αρχίσει να βρίσκει και αυτός 
τα πόδια του σε επίπεδο μισθών, γιατί γνωρίζετε όλοι τι γίνεται με τους μισθούς και θα έρθω εδώ στο αγαπημένο 
θέμα των ωραρίων των γενικών καταστημάτων.  Ένα παιχνίδι της κυβέρνησης με τους τρεις, τέσσερις μεγαλο-
μεγαλο-επιχειρηματίες, το οποίο συνεχίζει ακόμη και θα το συνεχίζουν, φαντάζομαι, μέχρι να τελειώσει η θητεία 
τους.  Εμείς ως επιτροπή Εργασίας της Βουλής κάναμε μία προσπάθεια να δώσουμε πίσω το περιβόητο 
διάταγμα στην υπουργό, η οποία έλεγε ότι «μου πήραν το διάταγμα και δεν μπορώ να λύσω το πρόβλημα».  
Πήραμε και γνωμάτευση πριν λίγες μέρες από τη Νομική Υπηρεσία ότι μπορούμε να το κάνουμε, θα της το 
δώσουμε πίσω το διάταγμα, για να τους δούμε αυτή τη χρονιά πώς θα επιλύσουν το πρόβλημα, το οποίο έχει 
καταστρέψει -τα είπε ο Παύλος προηγουμένως ο Μυλωνάς- τη δομή της κυπριακής οικογένειας.  Αυτή η Κυριακή 
δεν είναι τόσο αθώα όσο κάποιοι μπορεί να τη λένε.  Και δεν έχει μόνο οικονομικά στοιχεία πίσω της, έχει τεράστια 
κοινωνικά στοιχεία τα οποία καταρρακώνονται, γιατί πρέπει να στείλουμε τον κόσμο με φθηνά εργατικά χέρια σε 
τρεις, τέσσερις, πέντε -ούτε πέντε δεν είναι- φίλους μας μεγαλοεπιχειρηματίες.   

 Ιδιωτικοποιήσεις.  Τα είπαμε, τα ξαναλέμε.  Δεν πρόκειται να αποδεχτούμε ιδιωτικοποιήσεις ημικρατικών 
οργανισμών οι οποίοι από μόνοι τους και μπορούν να επιβιώσουν στο ανταγωνιστικό περιβάλλον και δε 
χρειάζονται ούτε είναι υπό τη μορφή του μονοπωλίου, όπως είναι η Cyta.  Άρα, ξεχάστε τη Cyta!  Την είπε ο 
υπουργός στην ομιλία του, το διάβασα.  Είναι όνειρο απατηλό πλέον, όμως ταυτόχρονα λέμε και στους 
εργαζόμενους και στην ηγεσία της Cyta και των άλλων ημικρατικών οργανισμών ότι θα πρέπει να πάρουν όσα 
μέτρα χρειάζονται, για να μπορέσουν να προχωρήσουν σωστά με εκσυγχρονιστικούς τρόπους και να 
καταφέρουν να σταθούν στο ανταγωνιστικό περιβάλλον. 

 Φέτος δε μιλήσαμε πολλοί -μας άκουσα όλους με προσοχή- για την τιμωρία των ενόχων.  Άρχισε να 
κουράζεται -το είπες, στρατηγέ μου, αλλά δεν το είπαμε όλοι με την ίδια έμφαση που το είπαμε πέρσι και 
πρόπερσι- άρχισε να κουράζεται και ο βουλευτής και ο κόσμος.  Γιατί;  Γιατί έγινε πλέον κοροϊδία και το θέμα των 
ειδικών επιτροπών και το θέμα του να αναλάβει κάποιος τις ευθύνες.  Και το έχω πει πολλές φορές:  Οι ευθύνες 
οι πολιτικές αναλαμβάνονται.  Ουδεμία έχει αναληφθεί.  Οι άλλες ευθύνες πρέπει να κριθούν από τα δικαστήρια.  
Δυστυχώς, έχουν περάσει έξι χρόνια τώρα από την κρίση και κανένα δεν έχουμε δει να τιμωρείται γι’ αυτό το 
έγκλημα το οποίο έχει γίνει και δεν ξέρω σε πόσα χρόνια θα μιλάτε όσοι θα είστε εδώ για τα ίδια αυτά θέματα. 

 Τραπεζικός τομέας.  Μη εξυπηρετούμενα δάνεια.  Το μεγάλο πρόβλημα.  Μας το λένε όλοι οι οίκοι.  Εδώ 
είναι που πρέπει να δούμε ότι μειώνονται μεν, αλλά δεν εξαφανίζονται δε.  Και πρέπει οι τράπεζες να γίνουν πιο 
ευέλικτες.  Και, ναι, αναφέρομαι στο «Εστία», που το είπαν κάποιοι φίλοι προηγουμένως.  Το «Εστία», που 
φαίνεται να πλησιάζει τις 2 000 και πιστεύω θα τις ξεπεράσει, είναι μια διέξοδος για πολύ κόσμο.  Και μπορεί να 
γίνεται η κριτική, που κάνουν όλοι κριτική, να μη συγχύζουμε τον κόσμο που μπορεί να μπει στο «Εστία» και να 
τον απωθούμε να μπει με όσα λέμε μεταξύ μας.  Είναι μία πολύ δυνατή διέξοδος, για να προστατευτεί η πρώτη 
κατοικία.  Και θεωρώ και το ξανακάνω και από αυτό εδώ το βήμα, ενθαρρύνω τον κόσμο που μπορεί να ενταχθεί 
στο «Εστία» να το κάνει. 

 Λοιπόν, η Βουλή ψήφισε μια νομοθεσία, πρόταση νόμου δικιά μας και άλλων, για τις εκποιήσεις.  Έχει 
γίνει Αναφορά στο Ανώτατο Δικαστήριο.  Εδώ είναι που περιμένω από τον Διοικητή της Κεντρικής Τράπεζας…  
Αναφέρθηκε προηγουμένως, μας είπε ότι Οκτώβρη, Νιόβρη θα είναι έτοιμος, έχει δεσμευτεί ενώπιον της 
επιτροπής ότι θα φέρει την πρότασή του σε συνεργασία, μιλώντας και με την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, 
ελπίζω, εντός του χρόνου.  Έχουν μείνει κάποιες μέρες, για να δούμε με ποιο τρόπο θα δώσουμε ακόμη κάποια 
εργαλεία στον κόσμο, για να μην είναι έρμαιο των τραπεζών, όπως δυστυχώς εξελίχθηκε μετά τις αποφάσεις 
κάποιων δικαστών όπως κρίνουν τη νομοθεσία που είχαμε ψηφίσει. 

 Καταχρηστικές ρήτρες.  Τις περιμένουμε να ξεκινήσουν.  Η πρώτη υπόθεση για τράπεζα.  Ο Γενικός 
Εισαγγελέας της Δημοκρατίας στην επιτροπή Οικονομικών απολογήθηκε για την καθυστέρηση και δεσμεύτηκε 
ότι ξεκινά εντός των ημερών, είχε πει.  Έχουν περάσει κάποιες μέρες.  Θα το ελέγξουμε αν ξεκίνησε η πρώτη 
υπόθεση που θα πάει δικαστήριο, για να κριθεί η καταχρηστική ρήτρα εις βάρος τραπεζών, όπως έχει 
αποφασιστεί με απόφαση του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, της Υπηρεσίας 
Προστασίας Καταναλωτή. 
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 Και πάω στις μεταρρυθμίσεις.  Σας άκουσα όλους να μιλάτε για το ΓΕΣΥ.  Λοιπόν, για το ΓΕΣΥ υπάρχουν 
δύο προσεγγίσεις· των κακοθελητών -και υπάρχουν δυστυχώς φοβάμαι και εντός της αιθούσης- αυτών που δε 
χώνεψαν ακόμα ότι έγινε το ΓΕΣΥ, που δε χώνεψαν ότι κάποια συμφέροντα έχουν μείνει έξω, γιατί το ΓΕΣΥ 
προχωρά, και των καλοθελητών, που είναι η συντριπτική πλειοψηφία των συναδέλφων που έχουν μιλήσει.  Για 
τους καλοθελητές το ΓΕΣΥ πρέπει και μπορούμε να το βελτιώσουμε.  Υπάρχουν αδυναμίες, ιδιαίτερα όσον 
αφορά την αυτονόμηση τώρα των δημοσίων νοσοκομείων, τα οποία δεν πρέπει  να μείνουν στο έρμαιο του 
οποιουδήποτε, όμως το ΓΕΣΥ έχει ξεκινήσει με πολύ λιγότερα προβλήματα από ό,τι και ο πιο απαισιόδοξος 
υπολόγιζε.  Και πρέπει να το στηρίξουμε ιδιαίτερα στη δεύτερη φάση, που είναι και η ουσιαστική φάση, που 
μπαίνουν μέσα όσοι θα έχουν τη δευτεροβάθμια περίθαλψη.  Όσον αφορά τους κακόπιστους, να πω ότι δε θα 
τους περάσει να τουμπάρουν το ΓΕΣΥ.  Και θα ήθελα να αναφερθώ σε κάποια σχόλια που είχαν γίνει, για να 
αλλάξουμε τώρα τους γενικούς ιατρούς και να αλλάξουμε συμφωνίες.  Αυτά είναι αυτά που θα δημιουργήσουν 
τα σοβαρά προβλήματα στο ΓΕΣΥ.  Όταν αλλάξεις τον πυρήνα του ΓΕΣΥ, θα δημιουργήσεις τα προβλήματα.   

 Τα του τομέα εμπορίου, βιομηχανίας κ.λπ. τα καταθέτω, δεν προλαβαίνω να τα συζητήσω.   

 Όπως και κάθε χρόνο, τελειώνω δηλώνοντας για άλλη μια φορά ότι προσωπικά θα είμαι πάντοτε παρών 
στον αγώνα που διεξάγει ο λαός μας για απελευθέρωση και επιστροφή στη δική μας τη γη, στα σπίτια μας, στις 
εκκλησίες μας, στους τάφους των γονιών και των προγόνων μας. 

 Καλές γιορτές και καλή λευτεριά! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καλές γιορτές, καλή λευτεριά! 

 Να έρθει ο κ. Στεφάνου.   

 Κύριε Στεφάνου, έχετε τον λόγο. 

 Να οργανωθούμε, να συγχρονιστούμε εδώ, ξέρετε.  Και μετά μένει ο τελευταίος ομιλητής, ο κ. Κουλλά. 

 Κύριε Κουλλά, να μας πείτε και εσείς τον χρόνο, όταν εννά έρτει η ώρα. 

 Έχετε τον λόγο. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Καλησπέρα σε όλες και όλους! 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Παρακαλώ, την προσοχή σας, ξέρω ότι είσαστε και είμαστε όλοι κουρασμένοι.  Τελειώνουμε.   

 Θα ήθελα να ξεκινήσω με μια τοποθέτηση.  Εάν για μένα το δικαστήριο αποφαινόταν ότι οι δηλώσεις μου 
είναι ψευδείς, αναληθείς, εντελώς ατεκμηρίωτες και εσφαλμένες, θα ήμουν πολύ πιο προσεκτικός και ταπεινός 
στην κριτική που κάνω σε άλλους.  Και αυτό πάει στον κ. Δίπλαρο. 

 Δεν πείσαμε κανέναν για ό,τι λέμε στο Κυπριακό… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Στεφάνου, αντιλαμβάνομαι ότι ο κ. Δίπλαρος θα ήθελε να κάμει μια παρέμβαση.  Του επιτρέπετε 
τώρα ή στο τέλος;  Όπως νομίζετε. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Όποτε θέλει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Δίπλαρε; 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Στεφάνου συνεχίζει να ψεύδεται. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Παρακαλώ, κύριοι! 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 
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 Γνωρίζει πολύ καλά ποια είναι η αλήθεια, γνωρίζει πολύ καλά πώς έγινε η όλη διαδικασία και, κάθε άλλο, 
δεν υπήρξε αυτό το οποίο λέει.  Συνεχίζουν με την προπαγάνδα να πιστεύουν ότι ο κυπριακός λαός θα τους 
ακούσει.  Τους αφήνουμε στον κατήφορο που έχουν ξεκινήσει! 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Αν μου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, εκτός του χρόνου μου… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σίγουρα. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 …να πω ότι ο κ. Δίπλαρος είχε κατηγορήσει την οικογένεια Χριστόφια για αθέμιτο πλουτισμό.  Και η 
οικογένεια Χριστόφια είχε προσφύγει στο δικαστήριο για αυτά που έλεγε από τηλεοράσεως και το δικαστήριο 
απεφάνθη, είπε ότι… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ευθύμιο Δίπλαρο) 

 Να απευθυνθείτε στον δικαστή που σας εκαταδίκασε!  Ότι αυτά που είπετε είναι ψευδή, αναληθή, εντελώς 
ατεκμηρίωτα και εσφαλμένα.  Εδώ έχουμε μία απόφαση του δικαστηρίου.   

 Λοιπόν, συνεχίζω με τον χρόνο μου, αντιλαμβάνομαι. 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Έτσι όπως την ερμηνεύει ο κ. Στεφάνου! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι.  Νομίζω ότι δεν πρέπει να δώσουμε έκταση περαιτέρω.  Μπορεί να γίνει και συζήτηση στην 
τηλεόραση περί αυτού. 

 Ο κ. Στεφάνου να συνεχίσει. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Εγώ θα ήμουν πιο προσεκτικός, αν είχα τέτοια απόφαση του δικαστηρίου εις βάρος μου.   

 Δεν πείσαμε κανέναν για ό,τι λέμε στο Κυπριακό.  Θέλω να πω κάτι.  Δεν έχει σημασία εάν πείθουμε εμείς 
ως ΑΚΕΛ, αν πείθει ο Δημοκρατικός Συναγερμός, αν πείθει το ΔΗΚΟ ή οποιοδήποτε άλλο κόμμα στο εσωτερικό 
για το Κυπριακό.  Μας κρίνει ο λαός.  Σημασία έχει όμως τι καταγράφει ο Οργανισμός Ηνωμένων Εθνών στις 
εκθέσεις του και στις αποφάσεις του.  Και πώς μας αξιολογεί ο διεθνής οργανισμός;  Θέλετε να πούμε πώς 
αξιολογεί ο διεθνής οργανισμός όλους τους εμπλεκόμενους στο Κυπριακό;  Και για το Κραν Μοντανά και για 
μετά;  Έν’ γραμμένα σε εκθέσεις!  Εάν διαβάζουμε τις εκθέσεις.  Επαινεί δυστυχώς την Τουρκία για την όλη 
παρουσία της στο Κραν Μοντανά και ρίχνει την ευθύνη στις δύο πλευρές, που έχασαν ιστορική ευκαιρία, λέει ο 
γενικός γραμματέας του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών.  Ούτε ο Άντρος Κυπριανού ούτε ο Αβέρωφ Νεοφύτου 
ούτε ο Νικόλας Παπαδόπουλος, ο γενικός γραμματέας του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών! 

 Και ταυτόχρονα γράφει ο γενικός γραμματέας «ξέρετε, δε μας πείθετε ότι έχετε την πολιτική βούληση, για 
να αναλάβω μια νέα πρωτοβουλία, για να επαναρχίσω τις διαπραγματεύσεις».  Ο γενικός γραμματέας μάς το 
λέει.  Όσοι δε γνωρίζετε τη διαδικασία πρέπει να ξέρετε ότι η γενική γραμματεία του Οργανισμού Ηνωμένων 
Εθνών απευθύνεται στα εμπλεκόμενα μέρη, για να κάμουν σχόλια στις εκθέσεις και στα ψηφίσματα, πριν να τα 
εκδώσουν.  Γιατί δεν απευθύνθηκε ο Νίκος Αναστασιάδης στον γενικό γραμματέα και να του πει «κύριε γενικέ, 
ισοπεδώνετε και εσείς τα πράγματα όπως τα ισοπεδώνει το ΑΚΕΛ»;  Προφανώς, γιατί ξέρατε τι απάντηση θα 
παίρνατε από τον γενικό γραμματέα.  Άρα, μαγκιά είναι να απευθύνεσαι εκεί που διαμορφώνονται οι αποφάσεις 
και όχι να κάνουμε πολιτική εσωτερικής κατανάλωσης!  Βέβαια, δεν αμφιβάλλω ότι κάποια στιγμή, με τον τρόπο 
που αντιμετωπίζετε το Κυπριακό, αγαπητοί κυβερνώντες, ότι κάποια στιγμή μπορεί να πάτε και στον γενικό 
γραμματέα και να του πείτε «ισοπεδώνετε τα πάντα, κύριε γενικέ γραμματέα του Οργανισμού Ηνωμένων 
Εθνών»!   

 «Αμάν, το ΑΚΕΛ θέλει να εγκριθεί ψήφισμα, για να κάνει η Βουλή εξωτερική πολιτική»!  Να υπενθυμίσω 
ποιο ήταν το ψήφισμα.  Για να καταδικάσουμε ενέργειες που δικαιολογούν, που παραβιάζουν ψηφίσματα του 
Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και συγκεκριμένα για ενέργειες των Ηνωμένων Πολιτειών της Αμερικής που 
παραβιάζουν ψηφίσματα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών για τον εποικισμό τον παράνομο των κατεχομένων 
παλαιστινιακών εδαφών.  Τοποθετηθείτε!  Αν είσαστε εναντίον, καταψηφίστε το ψήφισμα τζιαι ύστερα να βγείτε 
και να καταγγείλετε την Τουρκία που παραβιάζει τα ψηφίσματα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και θα σας 
πουν «μπράβο, είσαστε αξιόπιστοι»!  Ένα μέτρο και ένα σταθμό!  Αλλά μη μας λέτε κιόλας ότι θέλουμε να 
κάμουμε εξωτερική πολιτική.   

 Με πρωτοβουλία του Δημοκρατικού Συναγερμού το 2011 απαιτούσαν μέσα από ψήφισμα της Βουλής η 
τότε κυβέρνηση να υποβάλει αίτηση ένταξης στον Συνεταιρισμό για την Ειρήνη, αυτό το νατοϊκό πρόγραμμα.  Και 
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εμείς ασφαλώς στο ΝΑΤΟ δε θέλουμε να μπούμε ούτε σε νατοϊκά προγράμματα.  Να μπείτε εσείς!  Αλλά δεν 
κάνετε αίτηση, γιατί φοβάστε και τις συνέπειες και τις παρενέργειες.  Τζάμπα μαγκιές! 

 Είμαστε αρνητικοί και υποκινούμε την αντίδραση!  Υποκινούμε τα υπόλοιπα κόμματα, υποκινούμε τις 
συνδικαλιστικές οργανώσεις, μαζί και τη ΣΕΚ, τις οργανώσεις των εκπαιδευτικών, που πρόσκεινται και στον 
ΔΗΣΥ, παρακινούμε τους πάντες και πείθουμε τους πάντες, για να βγουν στους δρόμους!  Μπράβο μας! Μαγκιά 
μας!  Κάντε το και εσείς!  Δεν σας περνά βέβαια από το μυαλό ότι οι αντιδράσεις που σημειώνονται από την 
κοινωνία υποκινούνται από τη δική σας την πολιτική την αντιλαϊκή.  Δικό σας παιδί είναι οι αντιδράσεις, της 
πολιτικής σας, αλλά δεν μπορείτε να το φανταστείτε.  Μέσα στον αυταρχισμό και τον ετσιθελισμό σας δεν 
μπορείτε να αντιληφθείτε ότι οι πολιτικές που απευθύνονται σε κόσμο έχουν αποτελέσματα και τα αποτελέσματα 
των δικών σας των πολιτικών ξεσηκώνουν τον κόσμο.   

 Και την ίδια ώρα, επειδή δε δέχεστε την κριτική και θέλετε να κάμνετε μόνο κριτική, κατασκευάζετε και 
θέσεις των πολιτικών σας αντιπάλων και της αντιπολίτευσης, για να κάνετε κριτική σε ανύπαρκτες θέσεις.  
Δικαίωμά σας.  Θα μας κρίνει όλους ο λαός.  Εμποδίσαμε τη μεταρρύθμιση στη δημόσια υπηρεσία, λέχθηκε.  Μα, 
η μνήμη πραγματικά έν’ κοντή!  Τα νομοσχέδια που έφερε η κυβέρνηση για τη δημόσια υπηρεσία, πλην ενός 
που ψηφίστηκε ομόφωνα, καταψηφίστηκαν από όλους εκτός από τον Συναγερμό.  Ε, αντί στο μυαλό των 
κυβερνώντων να πάει το λογικό -τι στο καλό έγινε με τα νομοσχέδια και δεν τα ενέκρινε κανένας;- φταίει το ΑΚΕΛ, 
γιατί δεν πέρασε η  λεγόμενη «μεταρρύθμιση για τη δημόσια υπηρεσία», γιατί κάθε άλλο παρά μεταρρύθμιση 
ήταν.  Αλήθεια, γιατί συμπεριφέρεται έτσι η κυβέρνηση;  Γιατί αντιδρά και φορτώνει τα πάντα στο ΑΚΕΛ;  Σάμπως 
και δεν υπάρχουν άλλα κόμματα που επίσης είναι εναντίον.  Γιατί δεν μπορείτε να αντιληφθείτε, δεν μπορείτε να 
κατανοήσετε και θέλετε να αποκρύψετε ότι έχετε απομείνει μόνοι σας.  Εσείς είσαστε μόνοι σας, όχι το ΑΚΕΛ!  
Είσαστε σε πολιτική μοναξιά και σε αντιπαράθεση με το μεγάλο μέρος της κοινωνίας. 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Έν’ μόνοι μας που εκλεγήκαμε! 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Μόνοι σας είσαστε! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ευθύμιο Δίπλαρο) 

 Βλέπουμε τα πάντα μαύρα;  Όχι, δε βλέπουμε τα πάντα μαύρα! 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Κατάμαυρα που τα βλέπετε! 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Αν θέλετε, μπορούμε να κάμουμε τζιαι σύγκριση της δικής σας της αντιπολιτευτικής πολιτικής τζιαι της 
δικής μας.  Εμείς είμαστε ανοιχτοί στις συγκρίσεις.  Εμείς δε λέμε ότι ο Νίκος Αναστασιάδης φταίει για όλα όπως 
λέγεται και λέγετε ακόμα και εσείς, ότι για όλα φταίει ο Χριστόφιας σε τούτο τον τόπο!  Έτσι εκάμνετε τότε πολιτική.  
Ε, όχι να βγείτε και από πάνω τώρα!  Εμείς λέμε την πραγματικότητα, που είναι μαύρη για τους πολλούς.   Δεν 
αρέσει όμως αυτό στους κυβερνώντες.  Ό,τι λέει η αντιπολίτευση είναι προπαγάνδα, ενώ ό,τι λέει η κυβέρνηση 
είναι η αλήθεια.  Τι είναι;  Η αλήθεια;  Μα, οι κυβερνώντες έχουν αποδείξει πολλές φορές ότι έχουν πάρει διαζύγιο 
εδώ και καιρό από την αλήθεια.  Έχετε εθιστεί στο ψέμα.  Είσαστε εθισμένοι στο ψέμα! 

 Και επειδή όντως χρειάζεται κάποια πράγματα να τα υπενθυμίζουμε, θα ήθελα να σας υπενθυμίσω αυτή 
την επιστολή με την υπογραφή του Νίκου Αναστασιάδη.  Την υπογραφή!  Τη θυμάστε;  Ήταν λίγο πριν από τις 
εκλογές του 2013.  Θέλετε να σας πω τι έλεγε;  «Η δική μας θέση είναι ξεκάθαρη.  Τασσόμαστε ξεκάθαρα ενάντια 
στην ιδιωτικοποίηση των κερδοφόρων ημικρατικών οργανισμών, Cyta, ΑΗΚ, Αρχή Λιμένων».  Απ’ αυτό το βήμα, 
προχθές, ο νέος Υπουργός Οικονομικών είπε ότι θα επιμένουμε στην ιδιωτικοποίηση.  Ο Υπουργός Οικονομικών 
ο προηγούμενος έφυγε και λέει «με πίκρα το λέω ότι δεν επέτυχα την ιδιωτικοποίηση».  Να μη βάζετε τις 
υπογραφές σας και να διατείνεστε ότι λέτε την αλήθεια, γιατί θα χάσουν και την αξία οι υπογραφές σας.   

 Είπατε ότι το 2015 θα πουλάμε το φυσικό μας το αέριο!  Δικός σας ο υπουργός, της δικής σας κυβέρνησης, 
«αρχές του 2015 θα ξεκινήσουμε να πουλάμε το φυσικό μας το αέριο».  Ξέρετε ότι ακόμα το μοναδικό 
επιβεβαιωμένο κοίτασμα που υπάρχει στην Κυπριακή Δημοκρατία είναι αυτό που βρέθηκε το 2011 και 
επιβεβαιώθηκε το 2012.  Δεν είναι της κυβέρνησης Χριστόφια! 

 Αποκλείστηκε το κούρεμα καταθέσεων, απορρίφθηκαν παράλογες απαιτήσεις του Διεθνούς Νομισματικού 
Ταμείου.  Και επειδή μιλούμε για καταστροφή της οικονομίας -και όντως η οικονομία είχε πάρα πολλά 
προβλήματα και δομικά και άλλα- θα ήθελα να σας υπενθυμίσω δυο πράγματα.  Πρώτον, ότι ο Νίκος 
Αναστασιάδης στο βασικό διακύβευμα των εκλογών του 2013 εκλέγηκε με τη δέσμευση, όχι απλώς με την 
υπόσχεση, ότι «εγώ ο Νίκος Αναστασιάδης εν πρόκειται ποτέ να αποδεχθώ μνημόνιο που θα περιέχει 
οποιαδήποτε πρόνοια για κούρεμα καταθέσεων, γιατί το κούρεμα καταθέσεων αποτελεί καταστροφή της 
οικονομίας».  Θα ήθελα επίσης να σας υπενθυμίσω και τι είπε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, που εσείς θα έπρεπε να 
το έχετε και ως θέσφατο, αφού είσαστε ευρωλάγνοι, ό,τι πει η Ευρωπαϊκή Ένωση τρέχουν τα σάλια σας.  17 του 
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Απρίλη του 2013, όταν κλήθηκε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή στο Ευρωκοινοβούλιο να λογοδοτήσει για το 
απαράδεκτο κούρεμα καταθέσεων που επιβλήθηκε σε βάρος της Κύπρου, τι είπε ο Όλι Ρεν, τότε επίτροπος για 
τα οικονομικά;  Και σας διαβεβαιώ ότι ο Όλι Ρεν ανήκει στο Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόμμα και όχι στην ομάδα της 
αριστεράς.  Ότι αυτό που οδήγησε στην κρίση της κυπριακής οικονομίας είναι η κρίση στο τραπεζικό σύστημα 
και η πλημμελής εποπτεία του κεντρικού τραπεζίτη και όχι τα δημοσιονομικά.  

 Βέβαια, για σας είναι βολικό να φορτώνετε ούλλα τα προβλήματα στους προηγούμενους, για να κάνετε τα 
δικά σας.  Και, ειρήσθω εν παρόδω, είναι η αναφορά του Αβέρωφ Νεοφύτου για το δημόσιο χρέος, γιατί μας 
φορτώνετε και το δημόσιο χρέος.  Tweet είναι του κ. Αβέρωφ Νεοφύτου.  «Το τέλος του 2012 το δημόσιο χρέος 
ήταν 80% του ΑΕΠ».   Ο Αβέρωφ το λέει αυτό, έτσι;  Μεν τον διαψεύσετε.  Τέλος του 2018 είμαστε στο 102,5% 
του ΑΕΠ, έχουμε την ακύρωση των δημοσιονομικών μέτρων, εύχομαι να κατανοούμε όλοι τη σοβαρότητα της 
κατάστασης, και μιλά για αιτήματα που έχουν διάφορες επαγγελματικές ομάδες.  Και το 102,5% βγήκε ακόμα και 
με τη στατιστική διόρθωση που έγινε, που κατέβασε το δημόσιο χρέος προς τα κάτω.  Ήταν πιο υψηλό.  Και 
φροντίσατε να το ανεβάσετε με το ξεπούλημα του συνεργατισμού, που αύξησε το δημόσιο χρέος και φορτώσατε 
€2,5 δις εγγύηση στην Ελληνική Τράπεζα, που δώσατε πεσκέσι τον συνεργατισμό, εάν έχει ζημιές απ’ αυτή τη 
συμφωνία.  Και ύστερα λέτε ότι κάνατε και καλή συμφωνία.  Να το πείτε στους συνταξιούχους που στοιβάζονται 
καθημερινά σε διάφορα υποκαταστήματα του πρώην συνεργατισμού και χρειάζεται να διανύουν αποστάσεις 
χιλιομέτρων, για να εξυπηρετηθούν, για το τι συμβαίνει με τον συνεργατισμό.  Καθώς επίσης να τους θυμίζετε 
και τι είπε και ο τέως πλέον Υπουργός Οικονομικών εδώ στη Βουλή, όταν τον φέραμε για το θέμα των 
υποκαταστημάτων, που είπε ευθαρσώς «αν ήταν στο δικό μου χέρι, θα έκλεινα και άλλα υποκαταστήματα»! 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Και ότι η κρίση θα μας άφηνε αλώβητους! 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Είπε χτες ο Αβέρωφ Νεοφύτου ότι λαϊκίζει και έχει χάσει το μέτρο η αντιπολίτευση, διχάζει με τον τοξικό 
της λόγο, «ενώ εμείς», λέει ο Αβέρωφ Νεοφύτου, «κρατούμε ήπιο τόνο».  Δεν αφήσαμε ποτέ και για κανέναν 
υπονοούμενα για τον πατριωτισμό του.  Θα μπορούσα να παραθέσω πολλά πράγματα που είπατε σήμερα εδώ, 
για τα υπονοούμενα και τις ευθείες κατηγορίες εναντίον μας αναφορικά με τον πατριωτισμό μας, παρότι εμάς δε 
μας αγγίζουν.  Θα ήθελα όμως να πω το εξής και παρά το γεγονός ότι τα ελληνικά μου είναι λίγα.  Δεν μπορώ 
να καταλάβω τι ήθελε να πει ο Πρόεδρος, ότι το ΑΚΕΛ πρέπει να συναισθανθεί ότι εκπροσωπεί και τους 
Ελληνοκύπριους.  Εσείς που ξέρετε καλά ελληνικά ερμηνεύσετέ το.  Ή δεν μπορώ να καταλάβω τι σημαίνει, όταν 
ο ΔΗΣΥ με ανακοινώσεις του σε διάφορες αποχρώσεις λέει ότι το ΑΚΕΛ βάζει το κόμμα πάνω από την πατρίδα, 
δίνει απλόχερα πεδίο στην Τουρκία, για να δικαιολογήσει την εισβολή της στην ΑΟΖ.   

 Θέλω να πω το εξής:  Εμείς τον πατριωτισμό κανενός δεν αμφισβητούμε.  Αυτοί που αμφισβητούν τον 
πατριωτισμό άλλων είναι γιατί νιώθουν ανασφάλεια με τον δικό τους τον πατριωτισμό.  Αλλά την ίδια ώρα δε 
δεχόμαστε από κανέναν να μειώνει τον πατριωτισμό μας και ξέρετε γιατί;  Γιατί, όταν ακελιστές μαζί με άλλους 
δημοκράτες ήταν μες στο Προεδρικό, μες στην Αρχιεπισκοπή, στο «Εφτάπατο» και στον Άη Γιάννη, κάποιοι ήταν 
απ’ έξω και προσπαθούσαν να βάλουν φωτιά στο Προεδρικό και στην Αρχιεπισκοπή.  Και τους ξέρετε καλά.  
Όταν ακελιστές εκρύβονταν, για να σωθούν από τους πραξικοπηματίες, ή ήταν στις φυλακές, κάποιοι, καλά 
γνωστοί στην κυβερνητική παράταξη, ήταν και στο κυβερνητικό σχήμα της πραξικοπηματικής κυβέρνησης.  Και 
όταν ακελιστές έβγαιναν από τα κελιά με τις φανέλες και τα σχισμένα παντελόνια, για να πάνε με άλλους 
πατριώτες στον Πενταδάκτυλο να σώσουν την Κύπρο, γιατί τους Τούρκους τους έφερε η ΕΟΚΑ Β΄ και η χούντα 
των Αθηνών, κάποιοι άλλοι υπερπατριώτες, που αμφισβητούσαν τον πατριωτισμό άλλων, επήαν εις το Τρόοδος 
τζιαι έψηναν σούβλες!  Και δεν επιτρέπουμε σε κανέναν να αμαυρώνει τη μνήμη της θυσίας των παιδιών μας! 

 Και εν πάση περιπτώσει, το ΑΚΕΛ ποτέ κανένα Πρόεδρο δεν κατάγγειλε στην Ευρώπη και στο εξωτερικό.  
Αυτό είναι αποκλειστικότητα του ΔΗΣΥ και του Νίκου Αναστασιάδη!  Μας θυμίσατε το 2004.  Να το θυμηθούμε!  
Για το οποίο λέτε ότι είναι και σεβαστή η ετυμηγορία του λαού μας και είναι σεβαστή.  Όταν δίναμε τη μάχη να 
αντιμετωπίσουμε την επίθεση που μας έκαμε η διεθνής κοινότητα για την ετυμηγορία του κυπριακού λαού, ο 
Νίκος Αναστασιάδης και ο Δημοκρατικός Συναγερμός κατάγγελλαν τον τότε Πρόεδρο, τον Τάσσο Παπαδόπουλο, 
για αυτά που έκανε κατά την άποψή τους στην Κύπρο.  Ε, χρειάζεται και λίγη προσοχή γι’ αυτά που λέμε, για να 
μη θυμίζουμε πράγματα τα οποία δεν είναι καθόλου ευχάριστα. 

 Είναι καλά λοιπόν το κυβερνητικό κόμμα να μην προκαλεί.  Μίλησε για τοξικό λόγο της αντιπολίτευσης.  
Διερωτώμαι, ο χαρακτηρισμός για τα «μηδενικά», που μας αποκάλεσε ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, σε ποιο 
είδος λόγου ανήκει;  Σ’ αυτόν του σεβασμού του μεγαλύτερου κόμματος της αντιπολίτευσης;  Σε αυτό το κόμμα, 
που ανάμεσα στις βρισιές και στους χαρακτηρισμούς το καλείτε να ενωθούμε, για να αντιμετωπίσουμε τους 
στόχους;  Εμάς τα «μηδενικά» τι θα μας κάμετε;  Και στο κάτω κάτω η κριτική των «μηδενικών» γιατί σας ενοχλεί;  
Αφού έν’ μηδενικά, άρα δεν τους ακούει κανένας! 

 «Με εξαίρεση τα ενοίκια, δεν υπάρχει ακρίβεια στην Κύπρο».  Αυτό ισχυρίζεται το κυβερνών κόμμα.  Δε 
θεωρώ ότι το κυβερνών κόμμα σκόπιμα παραπλανά.  Όχι!  Ούτε και η δήλωση του Αβέρωφ Νεοφύτου ότι στην 
Κύπρο δεν υπάρχουν εργαζόμενοι των €500 και €600.  Δεκέμβρη του 2018 όσοι θέλετε να το εύρετε.  Εν 
παραπλανούν σκόπιμα· παραπλανούν άθελα.  Γιατί οι κυβερνώντες έντζιε ζουν στον πραγματικό κόσμο.  Έν’ εις 
τη δική τους την εικονική πραγματικότητα που ζουν!  Αυτή την εικονική πραγματικότητα στον κόσμο των ψηλών 



912 
 

πύργων, των Maserati, της spectacular ανάπτυξης, των λουστρίνι παπουτσιών και της μπριγιαντίνης στα μαλλιά 
που διαφημίζουμε και στο διαδίκτυο, αυτός είναι ο δικός σας κόσμος!   Ε, πώς θα νιώθετε την αγωνία του 
καλουψιή, όντως, που ενίοτε τον θυμάται ο Αβέρωφ Νεοφύτου, άμα έχουμε εκλογές, και του μεροκαμαθκιάρη, 
που δε βγάζει τον μήνα, για να αγοράσει τα βασικά για την οικογένεια;  Που αγωνιά για το πώς θα πληρώσει τα 
δάνειά του, που αγωνιά για το πώς θα σπουδάσει τα κοπελλούδκια του! 

 Θέλω να πω επίσης κάτι.  Εμείς δεν έχουμε πρόβλημα με το κέρδος και το επιχειρείν.  Κάθε άλλο.  Και το 
επιχειρείν θέλουμε να έχουμε, γερή οικονομία και υγιές τραπεζικό σύστημα και ασφαλώς κανένας δεν μπορεί να 
κάνει επιχειρείν και να μην έχει κέρδος.  Εμείς έχουμε πρόβλημα με την αρπαχτή, με το πλιάτσικο, με τη 
διαφθορά.  Είναι αυτά που αβγατίζουν σήμερα με τις πολιτικές που ακολουθείτε.  Βέβαια, θα πρέπει να πούμε 
ότι για τη διαφθορά ο Πρόεδρος λέει ότι έντζιε έσιει διαφθορά.  Μόνο στην Κύπρο κάμνετε θέμα, στην Ευρώπη 
και αλλού δε μιλούν για αυτό το πράγμα!  Είναι καλά κάποια στιγμή οι συνεργάτες του Προέδρου στο Προεδρικό 
-που έσιει πολλούς,  εχάσαμε τον λοαρκασμό πόσους έχουμε σήμερα στο Προεδρικό- να τον ενημερώσουν για 
το τι λέγεται διεθνώς, για το τι γράφεται διεθνώς, για το τι παίζει πρωτοσέλιδα διεθνώς σε σχέση με τη διαφθορά 
στην Κύπρο.   

 Και μιας και μιλούμε για διαφθορά, θέλω να παρατηρήσω το εξής:  Είμαι βέβαιος ότι θα θυμάστε πως 
στους διορισμούς των Υπουργικών Συμβουλίων γινόταν και μία επικοινωνιακή φιέστα, για να υπογράψουν οι 
υπουργοί του Νίκου Αναστασιάδη και οι συνεργάτες τη Χάρτα Δεοντολογίας.  Την τελευταία φορά εκοπήκαν 
ούλλα.  Ε, πώς θα βάλει ο Νίκος Αναστασιάδης να υπογράψει τη Χάρτα Δεοντολογίας, όταν λέει μέσα η Χάρτα 
Δεοντολογίας ότι δε δεχόμαστε δώρα που είναι αξίας πάνω από €150;  Έχω την εντύπωση ότι το ταξίδι αναψυχής 
στις Σεϋχέλλες με ιδιωτικό τζετ οικογενειακώς δεν πρέπει να στοιχίζει €150.  Στα €149 και κάτι ψιλά είναι και γι’ 
αυτό ο Πρόεδρος δε νιώθει την ανάγκη να κάμει αυτό που γράφει επίσης η Χάρτα Δεοντολογίας, ότι θέλουμε 
διαφάνεια.  Και ρωτούμε ξανά τον Πρόεδρο: Πρόεδρε, πήγες ή όχι με ιδιωτικό αεροσκάφος του Σαουδάραβα 
φίλου σου και την οικογένεια στις Σεϋχέλλες;  Και μη μας απαντήσετε ότι γίνεται έρευνα γι’ αυτό.  Η έρευνα δεν 
είναι γι’ αυτό που γίνεται· η έρευνα γίνεται για τα υπηρεσιακά ταξίδια, όχι για το ταξίδι στις Σεϋχέλλες.  Λοιπόν, 
Πρόεδρε και φίλοι του κυβερνώντος κόμματος, θέλετε να είσαστε εντάξει με αυτά που λέτε προεκλογικά στον 
κόσμο και να πείθετε και μετέπειτα;  Εφαρμόστε αυτά τα οποία λέτε, εφαρμόστε τη Χάρτα Δεοντολογίας! 

 Διάβαζα προχτές για ποιο λόγο ο Νετανιάχου κατηγορείται από τον Γενικό Εισαγγελέα.  Για τα δώρα που 
τον κατηγορούν έβκαλα το συμπέρασμα ότι ο Νετανιάχου μπροστά σας έν’ ψιλικατζιής!  Όμως σε άλλες χώρες 
υπάρχουν κανόνες, υπάρχουν δεοντολογίες, υπάρχουν νόμοι, υπάρχει η πολιτική ηθική.  Στον δικό μας τόπο 
τούτες τις ημέρες, επί δικών σας ημερών εξέλιπε.  Ε, δε φταίμε εμείς γι’ αυτό! 

 Θέλω να κλείσω με το εξής:  Το ΑΚΕΛ ποτέ δεν τοποθετείται σε ένα θέμα υπέρ ή κατά ανάλογα με το πού 
βρίσκεται.  Έχουμε αποδείξει και ως αντιπολίτευση ότι, ναι, εκεί που συμφωνούμε, συμφωνούμε.  Όπως για 
παράδειγμα με το ΓΕΣΥ, που εμείς σας τραβήξαμε σ’ αυτό, είτε για το θέμα της ετοιμότητάς μας να συζητήσουμε 
για τη μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης, για τα υφυπουργεία και μια σειρά από άλλα πράγματα.  Ακόμα 
και για το Κυπριακό, για το οποίο μέχρι πρόσφατα ο Αναστασιάδης μάς έλεγε ότι είμαστε «πατριώτες».  Αλλά 
δεν μπορεί με την επίκληση της ενότητας ή την αστήριχτη κατηγορία και τον ισχυρισμό ότι τάχα μου 
ισοπεδώνουμε τα πάντα να περιμένει ότι θα σιωπήσουμε.  Η δημοκρατία θέλει και αντίλογο!  Και αυτοί που είναι 
στην κυβέρνηση πρέπει να έχουν και τη δύναμη να αντέχουν την κριτική και να έχουν ανοιχτά τα αφτιά, γιατί δεν 
έχετε ανοιχτά τα αφτιά ούτε στην αντιπολίτευση ούτε στην κοινωνία.   

 Αντιλαμβάνομαι ότι έχει τελειώσει ο χρόνος.  

 Θέλω, πριν κλείσω, να ευχαριστήσω ειδικά τη γραμματεία της επιτροπής Οικονομικών της Βουλής, την 
Τασούλα, τον Κωνσταντίνο, τον Αντώνη, τη Σταυρούλα.  Θερμές ευχαριστίες για την πολλή και εξαιρετική δουλειά 
που έχουν κάμει.  Την κάμνουν κάθε χρόνο.  Αυτή τη φορά έχει αυξηθεί αυτή η δουλειά, γιατί είχαμε και τους 
προϋπολογισμούς των ημικρατικών οργανισμών.  Από καρδιάς και εκ μέρους του ΑΚΕΛ θέλω να τους 
ευχαριστήσω για αυτή τη δουλειά.  Θέλω να ευχαριστήσω επίσης και να αναγνωρίσω τη σκληρή δουλειά που 
έχει γίνει από όλους στην επιτροπή Οικονομικών.  Και μέσα από τις διαφωνίες μας και μέσα από τις συμφωνίες 
μας νομίζω ότι το κλίμα ήταν πάρα πολύ καλό και πολύ εποικοδομητικό.   

 Θα κλείσω με τις ευχές.  Καλές γιορτές σε όλους!  Εύχομαι στον νέο χρόνο να βρεθούμε όλοι με ομόνοια 
στην κορυφή! 

(Γέλια) 

 Εννοώ στην κορυφή της αγάπης και της ευτυχίας και της υγείας.  Να ’στε καλά όλοι! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Ονούφριος Κουλλά έχει τον λόγο. 

 Έχετε τον λόγο, κύριε Κουλλά. 

 Συνεννοηθείτε για τους χρόνους.   
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(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Εγώ δεν εκατάλαβα, επειδή εν καταλάβω ՚πού ποδοσφαιρικά, δεν εκατάλαβα απολύτως αν έχει σχέση με 
ποδόσφαιρο τούτο που είπε.  Άκουσα «για να ՚μαστε ενωμένοι».   

 (Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Α, εκατάλαβα;  Εμισοκατάλαβα! 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Αν περιμένουμε την Ομόνοια να βγει στην κορυφή, για να προκόψουμε, δεν ξέρω τι ελπίδες μπορεί να 
έχουμε! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Στέφανο Στεφάνου) 

 Βεβαίως με την Ανόρθωση, με τον ΓΣΕ, με την Αμμόχωστο και με οτιδήποτε άλλο μπορεί έτσι να μας 
ανορθώσει πραγματικά ως κράτος, ως πολίτες! 

 Πραγματικά, είναι η πρόθεσή μας να χρησιμοποιούμε ήπιους τόνους, αλλά με αυτή την ισοπεδωτική, 
διαστρεβλωτική, μηδενιστική κριτική δεν μπορεί παρά να δώσουμε και τις κατάλληλες απαντήσεις, γιατί στην 
οικονομία, αγαπητοί συνάδελφοι, και στην κοινωνική πολιτική και στα κοινωνικά θέματα αισθανόμαστε έντονα, 
δε δεχόμαστε μύγα στο σπαθί μας, δε δεχόμαστε μαθήματα απ’ αυτούς που διέλυσαν την κυπριακή οικονομία 
για το τι έπρεπε και τι πρέπει να κάνουν.  Είναι εξοργιστικό να δεχόμαστε τέτοια μαθήματα, πραγματικά!   

 Άκουσα, με αξίωσε ο Θεός να ακούσω τον γενικό γραμματέα του ΑΚΕΛ να λέει ότι επί των ημερών μας 
επικρατεί χάος.  Χάος παραλάβαμε εμείς, αγαπητοί συνάδελφοι, το 2013, συντρίμμια παραλάβαμε εμείς το 2013 
και δε θα το ξεχάσουμε ποτέ.  Και οι πολίτες για δεκαετίες ακόμα, πιστεύω, στο μέλλον θα θυμούνται πως μια 
φορά που εκλέγηκε γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ στην εξουσία μάς οδήγησε εκεί που μας οδήγησε, στα 
σκουπίδια!  Σκουπίδια η οικονομία αλλά το κυριότερο σκουπίδια η αξιοπρέπεια των συμπολιτών μας.  Τη 
συντρίψατε!  Παραλάβαμε ελλείμματα, μια χώρα υπό χρεοκοπία, υπό διάλυση, ένα τραπεζικό σύστημα υπό 
διάλυση, ανεργία η οποία αυξανόταν συνεχώς, κοινωνικά παντοπωλεία.  Χιλιάδες συμπολίτες μας με σκυμμένο 
το κεφάλι περίμεναν να βραδιάσει, για να πάνε στις ουρές, για να πάρουν τρόφιμα.  Πραγματικά απίστευτα 
πράγματα που ζήσαμε στην Κύπρο το 2013.  Και από το ՚12 και από το ՚11 ενδεχομένως.  Καλπάζουσες 
ανισότητες, όχι γιατί η πλούσιοι έγιναν πλουσιότεροι, γιατί και αυτούς τους κουρέψαμε, αλλά γιατί οι φτωχοί 
έγιναν πάμφτωχοι.  Και αυτοί που έπαιρναν έναν μισθό, δεν τους έμεινε τίποτε!  Αβεβαιότητα για το αύριο.   

 Και τι έχουμε μπροστά μας σήμερα;  Δυναμική ανάπτυξη για έκτη συνεχόμενη χρονιά προβλέπει ο 
προϋπολογισμός.  Και, επειδή υπάρχει και ένα μεσοπρόθεσμο πλαίσιο που δεν το αναφέρουμε, και για τα άλλα 
δύο επόμενα έτη.   Ανάπτυξη η οποία είναι υπερδιπλάσια από τον μέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ακόμη 
και με την επιβράδυνση, που θα έλεγα ότι είναι ένας στόχος πολιτικής, να συγκρατήσουμε και τον ρυθμό 
ανάπτυξης σε φυσιολογικά επίπεδα, κοντά στον δυνητικό ρυθμό ανάπτυξης, την ικανότητα δηλαδή της 
οικονομίας.  Πλεόνασμα για τέταρτη συνεχόμενη χρονιά, χαμηλά επιτόκια, τα χαμηλότερα επιτόκια που υπήρξαν 
ποτέ στην ιστορία της Κύπρου, για να δανείζεται ο κόσμος, με το κράτος να έχει μια άνετη πρόσβαση στις αγορές, 
να αναχρηματοδοτεί το χρέος, γιατί νέα δανεικά δε χρειαζόμαστε, αλλά να το αναχρηματοδοτεί με χαμηλά 
επιτόκια και πιο μακροπρόθεσμα.  Για πρώτη φορά το 2019 καταφέραμε να εκδώσουμε δεκαπενταετές και 
τριακονταετές ομόλογο.  Σε όλη την υπόλοιπη ιστορία της Κυπριακής Δημοκρατίας δεν εκδώσαμε ομόλογο πάνω 
από δέκα χρόνια.   

 Μια τεράστια αύξηση της απασχόλησης όλ’ αυτά τα χρόνια, μείωση της ανεργίας αλλά το κυριότερο 
μείωση της φτώχιας και του κοινωνικού αποκλεισμού και της υλικής στέρησης.  Αυτά ζούμε τα τελευταία χρόνια 
στην Κύπρο χωρίς πληθωρισμό.  Ναι, δεν υπάρχει πληθωρισμός, ήταν αρνητικός και φέτος θα είναι σχεδόν 
μηδέν.  Πώς να το κάνουμε δηλαδή;  Δεν υπάρχει ακρίβεια.   

 Αλήθεια, αυτό τον συνδυασμό μείωσης της ανεργίας, μείωσης του χρέους, χαμηλά επιτόκια, ανάπτυξη 
χωρίς πληθωρισμό το είχαμε ποτέ ξανά για μια συνεχόμενη πενταετία;  Να το ψάξετε!  Και λίγη εκτίμηση, νομίζω, 
σ’ αυτόν που παρέλαβε το χάος και έφερε τα πράγματα εδώ που είναι σήμερα, στον Χάρη Γεωργιάδη, δε θα 
έβλαπτε καθόλου!   

 Εμείς, αγαπητοί συνάδελφοι, που μας κατηγορείτε κιόλας, δεν κάναμε αποκοπές, δε βάλαμε φορολογίες.  
Παραδεχόμαστε όμως ότι ψηφίσαμε αυτά που έφερε η κυβέρνηση του ΑΚΕΛ σε δύσκολες συνθήκες, για να 
επιβιώσει το κράτος, και έκτοτε αγωνιζόμαστε να ξαναφέρουμε την ελπίδα, να διευρύνουμε την ευημερία, να 
μειώσουμε την ανεργία και ούτω καθεξής με διάφορα μέτρα, με φοροαπαλλαγές για παράδειγμα.  Και ο 
προϋπολογισμός του 2020 έχει ενσωματώσει δύο νέες φοροαπαλλαγές, την αύξηση της φοροαπαλλαγής για 
δαπάνες για ασφάλειες ζωής και ταμεία προνοίας από το ένα έκτο στο ένα πέμπτο και ένα νομοσχέδιο που 
ακόμα δεν ψηφίσαμε για μείωση των τελών χαρτοσήμου, που και αυτό μια φορολογία είναι που στρεβλώνει τις 
συναλλαγές και που, ναι, θα προκύψει μια απελευθέρωση κάποιων εκατομμυρίων στην πραγματική οικονομία.   
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 Εμείς με τη δήθεν νεοφιλελεύθερη πολιτική, την κοινωνικά ανάλγητη πολιτική, με τις αντιλαϊκές πολιτικές 
καταφέραμε βήμα βήμα και οργανωμένα να μειώσουμε από το 2019, από την αρχή, κατά έξι σεντ τα καύσιμα, 
που αναφέρεται ο κ. Κώστα.  Και να μην ακούω παιδαριώδη επιχειρήματα ότι χάθηκε.  Όσα είναι τα καύσιμα 
κάθε μέρα που διαβάζετε να προσθέτετε έξι σεντ.   

 Αυξήσαμε το επίδομα χαμηλοσυνταξιούχου.  Και τώρα, ναι, κατ’ απαίτηση του ΔΗΚΟ, που είναι και δική 
μας απαίτηση, θα το ξαναυξήσουμε.  Θεσπίσαμε για πρώτη φορά από το 1960 τη σύνταξη χηρείας στους άντρες, 
όπως θεσπίστηκε, με τις διαμαρτυρίες του ΑΚΕΛ, αλλά το ερώτημα είναι τι έκαναν όλοι οι προηγούμενοι, γιατί, 
αγαπητοί συνάδελφοι, κυβέρνησαν όλοι πλέον.  Αυτά τα μαθήματα από καθέδρας, που μας έκανε το ΑΚΕΛ για 
χρόνια, δεν μπορεί πλέον να τα ξανακάνει, και γι’ αυτό αισθανόμεθα και τόσο έντονα. 

 Επαναφέραμε το επίδομα ορεινών περιοχών, που κόπηκε επί διακυβερνήσεως ΑΚΕΛ-Χριστόφια, και 
τώρα θα το αυξήσουμε.  Δώσαμε επίδομα σε 15 000 στρατιώτες που έκαναν περισσότερη θητεία το 1974.  
Ενισχύσαμε την προσφυγική-στεγαστική πολιτική, αυξάνοντας κατά 50% το επίδομα, από €20.000 σε €30.000, 
για χιλιάδες νέους εκτοπισθέντες.  Θεσπίσαμε δύο νέα στεγαστικά σχέδια για τις ακριτικές περιοχές και για τις 
ορεινές περιοχές για όλους τους νέους που κατοικούν ή θέλουν να κατοικήσουν εκεί.  Αυξήσαμε κατά 30% τα 
επιδόματα φροντίδας και διακίνησης αναπήρων το ՚19.  Αυξήσαμε κατά 50% το επίδομα ενοικίου στους λήπτες 
του ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος σε χιλιάδες λήπτες ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος.  Καταργήσαμε 
τη φορολογία στην αγορά οχημάτων, για να μπορεί ο κόσμος να αγοράσει οχήματα.   

 Έτσι στηρίζουμε τη μεσαία τάξη, με φοροαπαλλαγές.  Έτσι στηρίζουμε τους συνεπείς, αυτούς που 
αγωνίζονται πραγματικά να τα καταφέρουν, τις επαγγελματικές ομάδες, τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις -και αυτές 
θα αγοράσουν αυτοκίνητο κάποια στιγμή- για να μπορέσουν να επιβιώσουν, να παραγάγουν, να πληρώσουν 
φορολογίες, για να μπορούμε να τα διανέμουμε και στη συνέχεια.  Και πέρσι και φέτος στηρίξαμε και από τον 
ΚΟΑ, κυρία Κουκουμά, και όμως και με έκτακτη χορηγία από το Υπουργείο Οικονομικών όλα τα προσφυγικά 
αθλητικά σωματεία.  Δεν ξέρω εσείς τι κάνατε τότε.  Πρόσφατα έχουμε το σχέδιο υποβοήθησης των 
εκτοπισθέντων, για να αποπληρώσουν τα δάνεια, αυτούς που δεν μπορούν, στον Φορέα Ισότιμης Κατανομής 
Βαρών.  Δίνουμε κάθε χρόνο χαμηλότοκα €40 εκατομ. φοιτητικά δάνεια σε εκτοπισθέντες.  Αυξήσαμε την 
επιδότηση κατά 1% στους δανειολήπτες στεγαστικών δανείων των εκτοπισθέντων.   

 Και το πιο σημαντικό, το ՚19 θεσπίσαμε το Γενικό Σύστημα Υγείας, που είναι ένα κοινωνικότατο μέτρο.  Να 
μας πείτε γιατί δεν το κάνατε εσείς!  Να μας πείτε, να μας απαντήσετε, όχι μόνο να είσαστε το πνεύμα της 
αντιλογίας.  Το ΓΕΣΥ, ένα κοινωνικότατο μέτρο, θεσπίστηκε επί μιας δεξιάς, κατά τα άλλα κοινωνικά ανάλγητης 
κυβέρνησης.  Και, ναι, θέλει διορθώσεις, θέλει ελέγχους.  Αυτά που ακούστηκαν και από πολιτικούς αρχηγούς 
είναι ολόσωστα.  Και, αν θέλουμε να υπάρχει αυτή η κοινωνική κατάκτηση, θα πρέπει να είναι και οικονομικά 
βιώσιμη ταυτόχρονα.   

 Αλλά και πολλά πιο πριν αυτή η κυβέρνηση που κατηγορείτε, που μας λέτε όλα αυτά με μια μονοκονδυλιά 
ότι είναι πολιτικές για τους λίγους.  Μετρημένα και στοχευμένα, βήμα βήμα κάναμε το σχέδιο για τις 
ληξιπρόθεσμες οφειλές, που ήταν ό,τι καλύτερο κάναμε για τον ιδιωτικό τομέα να επιβιώσει μέσα στην κρίση και 
για χιλιάδες συμπολίτες μας να μην πάνε στο δικαστήριο και στη φυλακή.  Δώσαμε φορολογικά κίνητρα.  Τα 
παρατείναμε πρόσφατα.  Οι αναδιαρθρώσεις.  Καταργήσαμε τον φόρο ακίνητης περιουσίας, που τον πλήρωναν 
όχι 200, που άκουσα, 274 000 νοικοκυριά.  Αυτοί που είχαν πρόβλημα ήταν αυτοί που έπρεπε να πληρώνουν 
€300 και €400 τέλος του χρόνου και δεν τα είχαν.  Επαναφέραμε το επίδομα πολύτεκνης μάνας σε 15 000 
πολύτεκνες μάνες, που πότε αποκόπηκε;  Καταργήσαμε την έκτακτη εισφορά, που πότε επιβλήθηκε σε 150 000 
εργαζόμενους του ιδιωτικού και του δημόσιου τομέα;   

 Θεσπίσαμε ακόμη και πρωτοποριακά μέτρα.  Το σχέδιο «Προίκα του Μωρού» για ζευγάρια που αποκτούν 
τέκνα και υπόκεινται σε μια υλική στέρηση.  Όλα αυτά όχι από τις δήθεν φιλολαϊκές πολιτικές, που τελικά ήταν οι 
πιο αντιλαϊκές, γιατί ήταν οι φτωχοί που πλήρωσαν την κρίση, από εμάς.  Ακόμη και το ότι θεσπίσαμε το ελάχιστο 
εγγυημένο εισόδημα, αγαπητοί συνάδελφοι.  Τότε το έπαιρναν 40 000 οικογένειες.  Σήμερα είναι 22 000.  
Επιτυχία το ότι εργάζονται.  Αλλά ο κ. Φακοντής για παράδειγμα λέει «μειώθηκαν οι κοινωνικές δαπάνες».  Ε, 
μα, θα κλαίμε, επειδή οι λήπτες του ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος βρήκαν δουλειά και δε χρειάζονται 
επιδόματα;   

 Μειώσαμε τη στρατιωτική θητεία, που λέω ότι είναι και ένα κοινωνικό μέτρο, και προσλάβαμε 3 000 νέους.  
Και, για να απαντήσω στον γενικό γραμματέα του ΑΚΕΛ, μας είπε δυο αριθμούς, ότι αυξήθηκαν οι δημόσιοι 
υπάλληλοι κατά 300 άτομα.  Ε, πρέπει να αφαιρέσει τους 3 300 ΣΥΟΠ, γιατί αυτοί προσλήφθηκαν, για να γίνει 
μια σημαντική, σπουδαία μεταρρύθμιση για όλους τους νέους της Κύπρου, που λέω ότι είναι και κοινωνικότατο 
μέτρο.  Ποιοι είχαν πρόβλημα να παίρνουν τα παιδιά τους συνέχεια στα στρατόπεδα, κάθε μέρα σχεδόν;   

 Διορθώσαμε εισοδηματικά κριτήρια για τρίτεκνους και πολύτενους, για χιλιάδες οικογένειες και για τη 
φοιτητική χορηγία και για το επίδομα τέκνου.  Θεσπίσαμε, νομίζω, από το 2015, για πρώτη φορά -για πρώτη 
φορά!- επίδομα διακίνησης σε νεφροπαθείς και αιμοκαθαρόμενους.  Θεσπίσαμε, έστω και για δύο εβδομάδες, 
για πρώτη φορά από το ՚60, την άδεια πατρότητας.  Και, ναι, θα συμφωνήσω και με τον κ. Βότση ότι βάλαμε και 
τις βάσεις με το Ταμείο Αλληλεγγύης, για να δώσουμε και σε αυτούς, γιατί πρέπει. 

 Όλες αυτές είναι οι νεοφιλελεύθερες αντιλαϊκές πολιτικές.  Αλλά αυτές που οδήγησαν τον κόσμο στη 
φτώχια και στην ανέχεια ήταν φιλολαϊκές.   
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 Ποιοι επωφελούνται από την ανάπτυξη;  Πρώτ’ απ’ όλα, αγαπητοί συνάδελφοι, εργάζονται 72 000 κόσμος 
περισσότεροι σήμερα, απ’ ό,τι πριν έξι χρόνια.  Ξέρετε τι σημαίνει αυτό;  Είναι όλο το εργατικό δυναμικό της 
Λάρνακας και της επαρχίας Αμμοχώστου μαζί.  Να φαντάζεστε από το Ζύγι μέχρι τη Δερύνεια να μην υπάρχει 
ούτε ένα γραφείο ανοικτό ούτε μια επιχείρηση ούτε ένα εστιατόριο ούτε ένα μπαράκι ούτε ένα δικηγορικό γραφείο 
ούτε τίποτα.  Νέκρα, όλα σκοτεινά.  Αυτό να φαντάζεστε.  Χιλιάδες μικρομεσαίες επιχειρήσεις έχουν επιβιώσει, 
ναι, με όλα αυτά τα μέτρα και βλέπουν προκοπή και αναπτύσσονται.  Αλλά και μέσα από την ανάπτυξη ρόλος 
είναι, ναι, του κράτους μέσα από τα αυξημένα έσοδα να αναδιανέμει σωστά, να κάμει στοχευμένη κοινωνική 
πολιτική, για να ευνοηθούν όλοι οι συμπολίτες μας.  Και λίγο ή πολύ έχουν όλοι ευνοηθεί από την ανάπτυξη.  
Αλλά θέλουμε περισσότερα.  Βεβαίως θέλουμε περισσότερα.   

 Και υπάρχει και ένας άλλος μύθος, ότι τα πλεονάσματα, λέει, είναι από κουτσούρεμα κοινωνικών 
δαπανών.  Μα, δεν καταλαβαίνετε τι ψηφίζουμε εδώ και έξι χρόνια;  Είναι ο έκτος προϋπολογισμός που 
προβλέπει αύξηση δαπανών και ίσως αυτό πρέπει να μας ανησυχεί.  Από το ՚15 μέχρι και το ՚20 και το ՚21 και 
το ՚22, το μεσοπρόθεσμο πλαίσιο, λέει «αύξηση δαπανών».  Είναι τα έσοδα που αυξήθηκαν ακόμα περισσότερο 
και δημιουργήθηκαν τα πλεονάσματα.  Ε, πώς να το κάνουμε;  Αφού αυτό είναι.  Μέσα από τα φορολογικά 
κίνητρα, μέσα από τα πολεοδομικά κίνητρα, μέσα από τις αναπτυξιακές πολιτικές, από την εργοδότηση τόσων 
χιλιάδων εργαζομένων που ήταν προηγουμένως στην ανεργία αυξήθηκαν τα έσοδα του κράτους κατά 
μεγαλύτερο ποσοστό. 

 Παραμένουν ακόμα προβλήματα, αγαπητοί συνάδελφοι.  Εμείς δε λέμε ούτε είπαμε ότι τα διορθώσαμε 
όλα.  Παραδεχόμεθα ότι υπάρχει ετεροαπασχόληση,  επειδή υπάρχει και υπερπληθυσμός πτυχιούχων βεβαίως 
μέσα από λανθασμένες πολιτικές για την εκπαίδευση για δεκαετίες.  Υπάρχει μερική απασχόληση.  Αλλά μην 
ακούω ότι η μερική απασχόληση αυξάνεται.  Αφού μειώνεται!  Το 11% των εργαζομένων σήμερα είναι με μερική 
απασχόληση και σχεδόν 89% με πλήρη απασχόληση.  Ε, ήταν περισσότερο τα προηγούμενα χρόνια.  Και απ’ 
αυτό το 11% που είναι μερική απασχόληση -πολύ σωστά με θυμίζει και ο κ. Μαυρίδης- περίπου οι μισοί θέλουν 
να εργάζονται με μερική απασχόληση.  Οι άλλοι μισοί συμφωνούμε όμως ότι θέλουν πλήρη απασχόληση και 
θέλουμε να το διασφαλίσουμε.   

 Υπάρχουν προβλήματα και χαμηλοί μισθοί στον ιδιωτικό τομέα και για τη στέγαση, θα συμφωνήσω.  Και 
για τα ενοίκια, που ποτέ δεν είπε ο Χάρης Γεωργιάδης αυτό που είπε ο γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ, ότι φταίνε 
τα νέα ζευγάρια.  Όλοι αυτοί οι λόγοι που ανάφερε ο κ. Κυπριανού για το ότι η Κύπρος έγινε κέντρο υγείας, κέντρο 
εκπαίδευσης…  Η Λευκωσία είναι αυτή τη στιγμή μια φοιτητούπολη.  Περίπου 30 000 φοιτητές ζουν στη 
Λευκωσία.  Είναι μια πόλη εντός μιας μεγαλύτερης πόλης.  Ε, ασφαλώς θα ανέβουν και τα ενοίκια.  Και, ναι, ήταν 
πρόβλημα προσφοράς περισσότερο.  Γι’ αυτό έπρεπε να δώσουμε και πολεοδομικά κίνητρα.  Ήταν πρόβλημα 
προσφοράς.  Δεν έκτισαν μέσα στην κρίση.  Να σας θυμίσω ότι τότε μας λέγατε «όπου πάμε, βλέπουμε πινακίδες 
“πωλείται”, “ενοικιάζεται”, έκλεισαν τα πάντα».  Ε, σήμερα, δεν υπάρχει αυτό το φαινόμενο.  Έχουν ενοικιαστεί 
όλα, έχουν αγοραστεί όλα, υπάρχει έλλειψη.  Πρέπει να δώσουμε κίνητρα ακριβώς να κτιστούν καινούριες 
κατοικίες.  Και, αν προσέξετε τις άδειες οικοδομής για οικιστικές μονάδες, ναι, είναι αυξημένες εδώ και δύο χρόνια, 
αλλά θα χρειαστεί κάποιος χρόνος, για να παρουσιαστεί αυτό το φαινόμενο.   

 Εμείς δεν είπαμε ότι σε επτά χρόνια θα λύσουμε όλα τα προβλήματα.  Δεν ξέρω αν είχατε τόσο μεγάλες 
προσδοκίες για μας.  Να σας θυμίσω τι λέγατε τότε.  Τότε λέγατε «θα μας βάλετε σε έναν κύκλο ύφεσης, φαύλο 
κύκλο ύφεσης, ελλειμμάτων, αύξησης της ανεργίας, δε θα βγούμε ποτέ από πάνω».  Να σας πω τι έλεγε τότε και 
ο περισσότερος κόσμος -και μη μου πείτε ότι δεν το ακούσατε- ότι ούτε ύστερα ՚πού είκοσι χρόνια εν θα έβρουμε 
τα πόδκια μας.  Ήταν βάσιμες ανησυχίες, δεν ήταν τίποτα δεδομένο.  Είναι η σωστή δουλειά, είναι η εργατικότητα 
των συμπατριωτών μας βεβαίως που πάλεψαν μέσα σε ένα σωστό πλαίσιο πολιτικών, για να βγούμε από πάνω.   

 Παραμένουν ακόμα προκλήσεις και προβλήματα.  Το δημόσιο χρέος για παράδειγμα, ναι, είναι ψηλό.  
Αλλά κοιτάξτε την προοπτική που διανοίγεται μπροστά μας, να αναχρηματοδοτήσουμε αυτό το δημόσιο χρέος 
σε ορίζοντα τριάντα ετών, ένα χρέος των €20 δις.  Αν το διασπείρουμε σε τριάντα χρόνια, δε θα έχουμε λήξεις 
ομολόγων με πάνω από €1 δις τον χρόνο.  Αυτή είναι μια τεράστια προοπτική κυρίως για τους νέους και τις νέες 
γενιές και δεν πρέπει να χάσουμε αυτή την ευκαιρία.  Ήταν ψηλό βέβαια το ιδιωτικό χρέος.  Μειώθηκε.  Έχουμε 
συνολικά δάνεια €45 δις και μας λένε ότι είμαστε υπερχρεωμένοι.  Ξέρετε πόσα ήταν το 2012;  €72 δις.  Δηλαδή 
τότε τι ήμασταν;   

 Οι τράπεζες για μας ίσον καταθέτες, δεν είναι κτίρια, είναι οι καταθέτες.  Και έπρεπε εμείς εδώ στην Κύπρο 
να το μάθουμε καλύτερα από όλους.  Και, αν λαμβάνουμε μέτρα οχύρωσης του τραπεζικού συστήματος, είναι 
ακριβώς γιατί δε θέλουμε ποτέ ξανά καταθέτης να χάσει ούτε ένα ευρώ, γιατί οι καταθέτες είναι αυτοί που δε 
φταίνε ποτέ σε τίποτε.   

 Και εις όσον αφορά την Ισλανδία, αγαπητέ μου κύριε Κουλία, άφησαν τις τράπεζες να πτωχεύσουν, γιατί 
οι καταθέτες ήταν ξένοι, όλοι ξένοι. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

 Ήταν όλοι ξένοι.  Σε μας στον συνεργατισμό ιδίως ήταν όλοι Κύπριοι και συνεπώς τα μέτρα που πήραμε 
ήταν, για να διασώσουμε τους καταθέτες.  Και το δε κούρεμα είναι οι μαγκιές της Βουλής που οδήγησαν στο να 
χαθούν ολόκληρες περιουσίες!  Η πρόταση του Προέδρου ήταν για μια μικρή εφάπαξ αποκοπή, να μην το 
ξεχνάτε.  Εκείνες οι μαγκιές μάς στοίχισαν, στοίχισαν σε χιλιάδες συμπολίτες μας.  Και θα τους το λέμε συνέχεια 
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και θα τους το θυμίζουμε, επιτέλους για να επικρατεί η σύνεση και η λογική.  Και αν τότε δεν ήμαστε εμείς…  
Ακούγαμε και προτάσεις για τη λίρα, που καθυστερήσαμε κιόλας να πάμε στο μνημόνιο και φέραμε εκείνα που 
φέραμε, τη μεγάλη καταστροφή.   

 Για τον συνεργατισμό.  Αλήθεια, εμείς είπαμε ήταν μια πολιτικά δύσκολη απόφαση, αλλά ότι υπήρχαν 
πλεονεκτήματα.  Και δεν πέρασαν δύο μήνες σ’ αυτό που λέγαμε και μας αναβάθμισαν όλοι.  Οι οίκοι 
αξιολόγησης, οι αυστηροί κριτές δηλαδή, είδαν πως αυτό που έγινε στο τέλος, αφού δεν σωζόταν η κατάσταση, 
δεν ήταν το πρόβλημα∙ ήταν η λύση σε ένα μεγάλο πρόβλημα για την οικονομία.  Τα λέγαμε από τότε.  Αλλά και 
πότε διαλύθηκε ο συνεργατισμός;  Με την κρατικοποίησή του.  Συνεργατισμός σημαίνει αλληλεγγύη μεταξύ των 
μελών.  Υπήρχαν μέλη το 2013, όταν κρατικοποιήθηκε;  Και ποια ήταν η απαίτηση;  Και γιατί μας έβαλαν 
ουσιαστικά να κάνουμε το κλείσιμο;  Γιατί δεν κατάφεραν -αυτή είναι η κατηγορία του ενιαίου εποπτικού 
μηχανισμού- γιατί δεν κατάφερε ο συνεργατισμός, ο ούτω καλούμενος «συνεργατισμός», που παρανόμως 
χρησιμοποιούσε το όνομα, δεν κατάφερε να γίνει μια στυγνή εμπορική τράπεζα;  Αυτό είναι που δεν κατάφερε 
να κάνει και μας είπαν «μηδενίζουμε».  Και όλοι όσοι έλεγαν… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

 Κύριε Κουλία, είναι ο χρόνος μου τώρα και θα τα ακούσετε!   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

 Έγινε υπερπροσπάθεια, κύριε Κουλία, αλλά υπήρχαν και αυτοί που έλεγαν να γίνει κούρεμα δανείων… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας παρακαλώ, κύριε Κουλία, μεν διακόπτετε, διότι βάλλετέ μου ιδέες για το τι να γίνει τα επόμενα λεπτά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Είναι και αυτοί που υπόσχονταν κούρεμα δανείων.  Είναι και αυτοί που έλεγαν του κόσμου «φύγετε τις 
καταθέσεις σας, γιατί είναι επικίνδυνο».   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας παρακαλώ!  Πήγαμε καλά, πολύ καλά ως τώρα.  Τα τελευταία πέντε λεπτά εν νομίζω να υπάρχει 
λόγος να οξύνουμε τα… 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Αυτά ήταν τα δεδομένα, αγαπητοί συνάδελφοι. 

 Χαίρομαι πραγματικά που τα σημερινά διλήμματα είναι ποιος είπε πρώτος μια εισήγηση.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Παρακαλώ!   

 Χαίρομαι, λέω, πραγματικά που τα σημερινά διλήμματα είναι ποιος είπε πρώτος μια εισήγηση, αν θα 
ικανοποιήσουμε κάποιες επιπρόσθετες δαπάνες του Δημοκρατικού Κόμματος, που το κάναμε και με μεγάλη 
ευχαρίστηση, ποια φορολογία θα μειωθεί, όχι τα καύσιμα, να μειώσουμε κάποιο άλλο, όχι αυτό, εκείνο, «μα, δεν 
έπρεπε να πάμε και αναδρομικά σε αυτές τις δαπάνες;».  Χαίρομαι πραγματικά που αυτά είναι τα διλήμματα που 
έχουμε σήμερα ενώπιόν μας.  Και θα σας αφήσουμε εσάς να τα σκέφτεστε, να έχετε τον ευχάριστο πονοκέφαλο 
για το τι θα αυξήσουμε ή ποια φορολογία θα μειώσουμε και εμείς θα κάνουμε τη δύσκολη δουλειά να υπάρχει 
ανάπτυξη, να υπάρχουν τα χρήματα, για να προχωρήσουμε, ναι, μπροστά.  Αλλά πάντοτε με σύνεση και 
μετρημένα.   

 Θέλω επίσης να πω τι είναι αυτός ο δείκτης διαφθοράς.  Είναι ένας δείκτης αντίληψης -και να δείτε πώς 
μετριέται- για τη διαφθορά.  Δηλαδή -ακούστε με προσεκτικά- το σκάνδαλο, το ευφυέστατο σκάνδαλο της 
Δρομολαξιάς δε μέτρησε όταν έγινε, γιατί δεν το ήξερε κανένας.  Όταν βγήκε στην επιφάνεια το ՚14, μέτρησε.  
Άρα, είναι τα σκάνδαλα τα χρονίζοντα και με τα συμβούλια αποχετεύσεως και πολλά άλλα που βγήκαν στην 
επιφάνεια επί διακυβερνήσεως Νίκου Αναστασιάδη που αύξησαν εκείνο τον δείκτη.  Να δείτε πώς μετριέται και 
μετά θα ξανασυζητήσουμε.   

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Είναι τοπ ανέκδοτο τούτο! 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Θα το δεις, κύριε Δαμιανού. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 
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 Υποτιμάτε τη νοημοσύνη μας! 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Ε, πώς γίνεται;  Τα σκάνδαλα δηλαδή, πριν βγουν στην επιφάνεια, τα ξέρει η Παγκόσμια Τράπεζα και τα 
μετρά;  Πώς γίνεται; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Το σχέδιο πολιτογράφησης, αγαπητοί συνάδελφοι… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κάντε υπομονή, ακούστε κάποιες αλήθειες επιτέλους!   

 Το σχέδιο πολιτογράφησης ήταν κάτι που βοήθησε.  Όλοι λένε ένα κατά τα άλλα καλό εργαλείο, ένα κατά 
τα άλλα σωστό επενδυτικό πρόγραμμα.  Ναι, παραδεχόμαστε ότι έγιναν κάποια λάθη.  Υπήρχε βιασύνη, ναι, 
στους επενδυτές.  Στους τρεις μήνες ήταν διακηρυγμένος στόχος του προγράμματος, το διαφημίζαμε ότι θα βγει 
υπηκοότητα.  Έγιναν λάθη.  Αυτό τι σημαίνει;  Πρέπει να αφήνονται τώρα υπόνοιες πως όποιος ασχολείται με 
αυτό το σχέδιο είναι απατεώνας;  Μα, είναι χιλιάδες αυτοί που απασχολούνται.  Είναι επίσης δυνατό να λέμε πως 
στις 4 500, διότι αφήνονται αυτά τα υπονοούμενα, των επενδυτών ήταν όλοι οι απατεώνες του κόσμου και τους 
φέραμε στην Κύπρο για μερικές, ελάχιστες περιπτώσεις που λανθασμένα δόθηκαν;  Και πρέπει να αφαιρεθεί η 
υπηκοότητα, ναι, για να θωρακίσουμε το πρόγραμμα.  Αλλά ούτως ή άλλως για ξέπλυμα βρόμικου χρήματος 
είναι τώρα που κατηγορείται η χώρα μας;  Αν κάτι πρέπει να μας λυπεί είναι ότι με τα αυστηρά μέτρα που 
λήφθηκαν στο τραπεζικό σύστημα, όπου έκλεισαν χιλιάδες εταιρείες-κέλυφος, είναι κρίμα που λίγες περιπτώσεις 
χάλασαν αυτή την εικόνα και θα πρέπει αυτή την αξιοπιστία που κτίσαμε, της χώρας, να την επαναφέρουμε. 

 Αυτό που είπε ο Διοικητής, το Δημοσιονομικό Συμβούλιο… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Κουλλά, αν αντέχεις, έτσι λλίον μια παρένθεση, επειδή εκατάλαβα έν’ τριάντα λεπτά τζιαι έχω μια 
εκδήλωση να πάω, ο γηραιότερος είναι ο κ. Κουλίας.  Να ՚ρτει πάνω; 

(Γέλια) 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.  Δεν έχω κανένα πρόβλημα με τον αγαπητό μου συνάδελφο. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συνεχίστε, κύριε Κουλλά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Με τις ιδιωτικοποιήσεις θα έλεγα ότι περίπου είναι μια περί όνου σκιάς συζήτηση.   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Με τις ιδιωτικοποιήσεις θα έλεγα ότι περίπου είναι μια περί όνου σκιάς συζήτηση τελικά, γιατί βλέπω…  
Που λέτε ότι για το χρηματιστήριο δε μας πειράζει, για τις κυβερνητικές κατοικίες στο Τρόοδος δε μας πειράζει, 
για το λιμάνι Λάρνακας είμαστε υπέρμαχοι να ιδιωτικοποιηθεί, ε, και τι μένει;  Εμείς λέμε για Αρχή Ηλεκτρισμού.  
Έχει αφαιρεθεί από εκείνη τη λίστα εδώ και δυο-τρία χρόνια και μένει η Cyta να κάνουμε όλο αυτό τον καυγά.  Δε 
λέμε να ιδιωτικοποιηθεί, εμείς λέμε για μια μερική αποκρατικοποίηση, γιατί θεωρούμε ότι είναι προς όφελος να 
μπει ένας μεγάλος στρατηγικός επενδυτής με μειοψηφικό πακέτο.  Αλλά, εν πάση περιπτώσει, και αυτό θα φύγει 
από την εικόνα, όταν θα καταψηφίσετε το νομοσχέδιο.  Αλλά αυτό έμεινε, η μερική αποκρατικοποίηση της Cyta, 
δεν έχει τίποτε άλλο.  Απλά το διευκρινίζω να το ξέρουμε όλοι. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Θέλω τώρα να απευθυνθώ και στους συμπολίτες μου και να τους πω πως δεν πρέπει να αποδέχονται να 
τους χαϊδεύουν τα αυτιά, πως δεν υπάρχουν μαγικές λύσεις, πως κάποιοι τους έταξαν δίκαιη κοινωνία και 
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προκάλεσαν τις μεγαλύτερες αδικίες και τις μεγαλύτερες ανισότητες.  Εμείς έχουμε σοβαρότητα, μεθοδικότητα, 
έχουμε σχέδιο.  Βάλαμε γερές βάσεις και μπορούμε να πετύχουμε ακόμα περισσότερα για όλους τους συμπολίτες 
μας.  Η βελτίωση στην καθημερινότητα που είδαν όλοι τα τελευταία χρόνια υποσχόμαστε ότι μπορεί, έχουμε τις 
δυνατότητες, να συνεχιστεί άλλη τόση τα επόμενα χρόνια.  Μπορούμε να πετύχουμε πολλά και θέλουμε, ναι, ένα 
καλύτερο κράτος με λιγότερη γραφειοκρατία.  Και θα το πετύχουμε με τη μεταρρύθμιση της τοπικής 
αυτοδιοίκησης, που ουσιαστικά σημαίνει αποκέντρωση εξουσιών, με τη μεταρρύθμιση της δημόσιας υπηρεσίας, 
για να αντιμετωπίσουμε -όχι να τα επικαλείστε- να αντιμετωπίσουμε και φαινόμενα αναξιοκρατίας, με τη 
μεταρρύθμιση στον τομέα της δικαιοσύνης, με τον επενδυτικό νόμο, με την προώθηση της ηλεκτρονικής 
διακυβέρνησης και με το Υφυπουργείο Καινοτομίας και Ψηφιακού Μετασχηματισμού, που όλοι κοπτόμαστε για 
τις δαπάνες στην έρευνα, που να σας πω ότι αυξήθηκαν, αυξήθηκαν αυτά τα χρόνια πολύ περισσότερο από το 
՚12 και προηγουμένως.  Θέλουμε να διευρύνουμε την ευημερία.  Δεν είμαστε ευχαριστημένοι.   

 Θέλουμε να βελτιώσουμε την καθημερινότητα των πολιτών με νέες αναπτυξιακές πολιτικές, με νέα 
κοινωνικά μέτρα, με νέες επενδύσεις σε υποδομές του κράτους, των δήμων και ούτω καθεξής, με τη λήψη 
πολλών νέων θεσμικά κοινωνικών μέτρων, όπως κάναμε και με τη γεωργία, κύριε Καυκαλιά, που θεσπίσαμε το 
σχέδιο για τη διαχείριση των ζημιών, όπως κάναμε με τη σύνταξη χηρείας, όπως κάνουμε με πάρα πολλά 
πράγματα, αλλά με σταθερά και σίγουρα βήματα.   

 Αλλά θέλω και να πω ότι και η προστασία του περιβάλλοντος και η ποιότητα ζωής είναι ένα όραμα για 
μας.  Και, ναι, πρέπει να θεσπισθεί το σχέδιο απόσυρσης παλαιών οχημάτων και να διευρυνθεί και τα ηλεκτρικά 
οχήματα και οι υποδομές φόρτισης και για τα αποχετευτικά και για όλα, για τα ενιαία συστήματα διαχείρισης, γιατί 
εμείς κλείσαμε και τους σκυβαλότοπους, ήθελα να πω στον κ. Περδίκη.  Θα ζήσουμε σ’ ένα καλύτερο περιβάλλον, 
θα ζήσουμε σε μια καλύτερη Κύπρο, εάν δεν κάνουμε νέους πειραματισμούς. 

 Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, αγαπητοί συνάδελφοι. 

 Θέλω να ευχαριστήσω και εγώ με τη σειρά μου όλους τους συναδέλφους στην επιτροπή Οικονομικών, 
θέλω να ευχαριστήσω τους συνεργάτες μας, τη γραμματεία της επιτροπής Οικονομικών, ακόμη και τους 
συνεργάτες μας στη Διεύθυνση Προϋπολογισμού του Υπουργείου Οικονομικών, που πράγματι υπερβάλλουν και 
αυτοί εαυτόν. 

 Και να κλείσω με ευχές για καλές γιορτές, αλλά με τη μεγαλύτερη ευχή το 2020 να είναι το έτος της 
απελευθέρωσης και επανένωσης της πατρίδας μας. 

 Σας ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας ενημερώσω ότι αύριο, μετά από ομόφωνη απόφαση και εισήγηση 
από την επιτροπή Εσωτερικών, θα γίνει μια ολιγόλεπτη συνεδρία, μετά από την ψήφιση των προϋπολογισμών 
μάλλον, για νομοθετική εργασία.  Μια μικρή, σύντομη. 

 Εδώ τελειώσαμε για σήμερα.  Συνεχίζουμε αύριο, στις 3.00 μ.μ. 

 Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για αύριο Τετάρτη, 11 Δεκεμβρίου 2019,                                               
στις 3.00 μ.μ., με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 Ο περί Προϋπολογισμού του 2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.200-2019).  

(Συνέχιση της συζήτησης). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: ---------------------- 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   ---------------------- 

(Ώρα λήξης:  8.45 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 
Αριστείδου Μαριέλλα Κωνσταντίνου Κώστας 

Γεωργίου Γεώργιος Κωνσταντίνου Ξένια 

Δημητρίου Αννίτα Μαυρίδης Μάριος 
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Δημητρίου Δημήτρης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Δίπλαρος Ευθύμιος Ορφανίδου Σάβια 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Σοφοκλέους Μιχάλης 

Κάρουλλας Γιώργος Σταύρου Ελένη 

Κουλλά Ονούφριος Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Ανδρέας Χατζηγιάννης Κυριάκος 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
Αδάμου Αδάμος Μαύρου Ελένη 
Γεωργίου Τ. Γιώργος Πασιουρτίδης Ανδρέας 
Δαμιανού Άριστος Σάββα Ευανθία 

Καυκαλιάς Αντρέας Στεφάνου Στέφανος 
Κέττηρος Νίκος Τζιοβάνης Χριστάκης 
Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Φακοντής Αντρέας 
Κώστα Κώστας  Χαραλαμπίδου Ειρήνη 
Λουκαΐδης Γιώργος  

ΔΗΚΟ 
Βότσης Άγγελος Ορφανίδης Χρίστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Λεωνίδου Πανίκος Πιττοκοπίτης Χαράλαμπος 

Μουσιούττας Μαρίνος Προκοπίου Γεώργιος 

Μυλωνάς Παύλος  

ΚΣ ΕΔΕΚ 
Μυριάνθους Ηλίας  

Αλληλεγγύη 

Συλλούρης Δημήτρης 
(Πρόεδρος Βουλής) 

Παπαδόπουλος Γεώργιος 

Γιωργάλλας Μιχάλης  

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος Περδίκης Γιώργος 

 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

Συνέχιση της συζήτησης (Ξένια Κωνσταντίνου, Ανδρέας Πασιουρτίδης, Χρίστος Ορφανίδης, Ευανθία 
Σάββα, Μιχάλης Σοφοκλέους, Νίκος Κέττηρος, Σάβια Ορφανίδου, Χριστάκης Τζιοβάνης, Μαριέλλα 
Αριστείδου, Κώστας Κώστα, Γεώργιος Παπαδόπουλος, Γιώργος Κάρουλλας, Αντρέας Καυκαλιάς, Αννίτα 
Δημητρίου, Ειρήνη Χαραλαμπίδου, Κυριάκος Χατζηγιάννης, Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης, Αδάμος Αδάμου, 
Αβέρωφ Νεοφύτου, Πρόεδρος, Γιώργος Γεωργίου, Γιώργος Περδίκης, Κωστάκης Κωνσταντίνου, Αντρέας 
Φακοντής, Μάριος Μαυρίδης, Μαρίνος Μουσιούττας, Γιώργος Τ. Γεωργίου, Ελένη Σταύρου, Παύλος 
Μυλωνάς, Σκεύη Κούτρα Κουκουμά, Δημήτρης Δημητρίου, Γεώργιος Προκοπίου, Ζαχαρίας Ζαχαρίου, 
Ελένη Μαύρου, Ζαχαρίας Κουλίας, Ανδρέας Κυπριανού, Άντρος Κυπριανού, Πανίκος Λεωνίδου, Γεώργιος 
Γεωργίου, Άριστος Δαμιανού, Ευθύμιος Δίπλαρος, Άγγελος Βότσης, Στέφανος Στεφάνου, Ονούφριος 
Κουλλά) για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 2020 Νόμος του 2019». 

 
Τιμή: €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
IΑ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ΄ 

Συνεδρίαση 11ης Δεκεμβρίου 2019 

Ώρα έναρξης:  3.02 μ.μ. 
Αρ. 11 

 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ) 

 Καλό απόγευμα.   

 Πάρτε τις θέσεις σας, παρακαλώ, για να συνεχίσουμε τη συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού του 
2020. 

 Να καλέσω στο βήμα την κ. Άννα Θεολόγου. 

 Κυρία Θεολόγου, έχετε τον λόγο. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οφείλω να ομολογήσω ότι είχα ετοιμάσει μια πολύ διαφορετική ομιλία.  Ήθελα να μιλήσω για έναν 
διαφορετικό προϋπολογισμό, ήθελα να μιλήσω για ατομική και συλλογική ευημερία, να μιλήσω για την 
ανθρώπινη πλευρά της κυβέρνησης.  Έψαξα να βρω σε ποιο σημείο του προϋπολογισμού φαίνεται αυτό το 
πρόσωπο, αλλά τελικά ασπάστηκα την ανάγκη του κυβερνώντος κόμματος να ακούσει μια καλή κουβέντα για 
την διακυβέρνησή τους από τα κόμματα και τους βουλευτές της αντιπολίτευσης.  Γι’ αυτό αποφάσισα να 
επιβραβεύσω την κυβέρνηση για ορισμένες από τις παγκόσμιες πρωτιές που μας έφερε στα επτά χρόνια 
διακυβέρνησης του τόπου, ξεκινώντας από τα πολύ απλά που επηρεάζουν άμεσα τη δημοσιονομική πολιτική 
του κράτους και των μελλοντικών οικονομικών δεδομένων.  

 Μπράβο σας για την παγκόσμια πρωτιά στην υπογεννητικότητα!  Η Κύπρος βρίσκεται στον παγκόσμιο 
πάτο το 2017 και στον πάτο της Ευρωπαϊκής Ένωσης το 2018, με μέσο όρο ένα παιδί ανά γυναίκα.  Μέσα σε 
τέσσερα χρόνια η Κύπρος είχε μείωση 7% στις γεννήσεις και μετά το 2012 γεννιούνται λιγότερα από 10 000 
παιδιά ετησίως.  Θέλετε να εξηγήσουμε τους παράγοντες;  Να τους εξηγήσουμε απλά και κατανοητά.  Επειδή 
κάποιοι δε θέλουν να αντιληφθούν τα πιο ευνόητα, να εξηγήσουμε γιατί σήμερα οι νέοι ζουν μέσα σε συνθήκες 
υποαπασχόλησης, χαμηλών μισθών, ακρίβιας και ελλείψει οποιασδήποτε κοινωνικής πρόνοιας για τους νέους 
δυσκολεύονται να προχωρήσουν στη δημιουργία οικογένειας.  Επειδή προχθές θέλατε να σχίσουν τις 
οικονομικές θεωρίες, εάν υπάρχει ακρίβια στην Κύπρο, ενώ υπήρχε αποπληθωρισμός, δηλαδή αρνητικός 
πληθωρισμός, είναι καλά να γνωρίζετε τι σημαίνει «αποπληθωρισμός» και τι συνθήκες δημιουργεί.  Η ακρίβια 
είναι σχετική με τα εισοδήματα και όχι μόνο με τον πληθωρισμό.  Άρα, αν δε σας απασχολεί η ακρίβια και δεν 
αντιλαμβάνεστε ότι υπάρχει ακρίβια, μάλλον τα εισοδήματά σας είναι αρκετά, για να ζείτε άνετα σε σχέση με το 
ένα τρίτο των συμπολιτών μας, που ζει στα όρια της φτώχιας και του κοινωνικού αποκλεισμού.  Όπως αναφέρει 
η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, η γήρανση του πληθυσμού θα επηρεάσει τα δημόσια οικονομικά για τις 
επόμενες δεκαετίες, είτε θέλετε να το αντιληφθείτε είτε όχι, και μη νομίζετε ότι ο κόσμος θα ξεχάσει ότι η δική σας 
διακυβέρνηση ήταν αυτή που δεν είδε τις ανάγκες της νέας γενιάς κατάματα και δεν μπόρεσε να δώσει ελπίδα 
στους νέους και στον τόπο μας. 

                                            
 Τα αναλυτικά αποτελέσματα όλων των ηλεκτρονικών ψηφοφοριών της συνεδρίασης ευρίσκονται στο Αρχείο της 
Βουλής.  
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 Μπράβο σας και για τη σταθερή διατήρηση του δημοσίου χρέους στα €21,3 δις!  Χρήματα μπορούμε να 
δανειστούμε, για να στηρίξουμε τράπεζες εκδίδοντας ομόλογα, αλλά δεν μπορούμε να δανειστούμε, για να τα 
δώσουμε σε κοινωνικές παροχές.  Χρήματα δηλαδή που θα κυκλοφορήσουν εντός της οικονομίας και θα 
υποβοηθήσουν την κατανάλωση, θα αυξήσουν την παραγωγική δραστηριότητα και τα έσοδα στις μικρομεσαίες 
επιχειρήσεις, που τους ζητούμε να αυξήσουν τους μισθούς.  Χρήματα που θα βοηθήσουν τη διαβίωση και θα 
παρέχουν αξιοπρέπεια στους πολίτες αυτού του κράτους.  Θέλετε να σας εξηγήσουμε και πώς κυκλοφορεί το 
χρήμα ή νομίζετε ότι έχουμε ικανοποιητική κυκλοφορία του χρήματος; 

 Για να γνωρίζουν οι πολίτες, το συνολικό δημόσιο χρέος συμπεριλαμβανομένου ενδοκυβερνητικού 
δανεισμού και βραχυπρόθεσμων υποχρεώσεων της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου ανέρχεται στα €29,6 δις 
μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2018.  Δηλαδή, 140% του ΑΕΠ, με βάση τα δημοσιευμένα στοιχεία της Κεντρικής 
Τράπεζας της Κύπρου στις 2 Δεκεμβρίου 2019.  Επαναλαμβάνω, δημόσιο χρέος €21,3 δις, συνολικό δημόσιο 
χρέος €29,6 δις!  Δηλαδή, με λίγα λόγια κρύβουμε τα λεφτά που χρωστούμε ως κράτος στο Ταμείο των 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, για να λέμε ότι χρωστούμε λιγότερα.  Σας είπε η τρόικα να σταματήσετε να απορροφάτε 
τα λεφτά του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων, για να μπει σε βιώσιμη κατάσταση και να δημιουργηθεί εκ νέου 
αποθεματικό.  Εντούτοις, από τα €7 δις που χρωστούσαμε το 2014, σήμερα χρωστούμε €8,2 δις.  Μπράβο που 
καταφέρατε να ξοδέψετε €1,2 δις, χωρίς να φαίνεται στο δημόσιο χρέος!  Εξαιρετική οικονομική προσέγγιση για 
την αντιπροσωπευτική εικόνα των δημοσίων οικονομικών. €1,2 δις, που χρησιμοποιήθηκαν για σκοπούς που 
δεν ξεκαθαρίζονται σε καμία έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου, πάρα μόνο ότι μπήκαν στον κρατικό κορβανά, 
δανεικά και αγύριστα! 

 Ένα ακόμα τεράστιο μπράβο, που έχετε καταφέρει να μετακυλήσετε το δημόσιο χρέος που έχει 
δημιουργηθεί συνεπεία λαθών στις μελλοντικές γενιές, που δε φέρουν καμία ευθύνη για την ανικανότητα  όσων 
διαχρονικά διοίκησαν και διοικούν τα ταμεία του κράτους, πανηγυρίζοντας για τα δεκαπεντάχρονα και 
τριαντάχρονα ομόλογα και θεωρώντας επίτευγμα να έχουμε πλεονάσματα €1 δις τον χρόνο στους 
προϋπολογισμούς, ώστε να αποπληρώνεται το δημόσιο χρέος, καθώς με αυτό τον τρόπο το θεωρείτε 
διαχειρίσιμο.  Τίποτα δεν πρέπει να πληρώσουν οι μελλοντικές γενιές.  Τίποτα απολύτως!  Όχι να τους 
αναγκάζουμε για τα επόμενα τριάντα χρόνια να πληρώνουν τα σημερινά λάθη και να χάνονται δυνητικές κρατικές 
επενδύσεις, επειδή πρέπει να μαζεύουμε πλεονάσματα, για να ξοφλούμε χρέη! 

 Ένα τεράστιο μπράβο και για την πρωτιά στην αύξηση της διαφθοράς σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης 
κατά την πενταετία 2013-2018, σύμφωνα με τα στοιχεία της Παγκόσμιας Τράπεζας όχι βάσει του αισθήματος 
που διακατέχει τον πολίτη σχετικά με τη διαφθορά, όπως έχω ακούσει σε αυτή την αίθουσα.  Αυτή η πρωτιά 
επιβεβαιώνεται και από τα όσα είδαν το φως της δημοσιότητας για τα περίφημα κυπριακά διαβατήρια και τους 
επίλεκτους δικαιούχους, που ξεπλένοντας παράνομο χρήμα, που προέκυψε από διαδικασίες αθέμιτου 
πλουτισμού, ανήκουν πλέον στην κοινωνία μας.  Διαφθορά είναι επίσης να γνωρίζεις ότι υπάρχει διαφθορά και 
να κλείνεις τα μάτια και το στόμα, επειδή τούτο το σύγχρονο κράτος ακόμα να εφαρμόσει την απαραίτητη 
προστασία στους μάρτυρες δημοσίου συμφέροντος, τους λεγόμενους «whistleblowers».  

 Μπράβο που ξεγελάσατε και τη Βουλή, παρουσιάζοντας την ιδιωτικοποίηση των υπηκοοτήτων ως ένα 
επενδυτικό σχέδιο!  Παραδώσατε ένα κατεξοχήν κρατικό εργαλείο αναφορικά με τη ρύθμιση των δημογραφικών 
δεδομένων του λαού μας στους ιδιώτες, χωρίς το παραμικρό τίμημα.  Οι υπηκοότητες είναι κρατική υπόθεση και 
όχι ιδιωτική.  Τα λεφτά από τις υπηκοότητες έπρεπε να καταλήγουν στα δημόσια ταμεία, όχι στους ιδιώτες.  Μόνο 
έτσι θα συγκρατούσατε τις τιμές των ακινήτων και δε θα δημιουργούνταν όλα τα αλυσιδωτά προβλήματα με την 
αύξηση των ενοικίων και το φαινόμενο των αστέγων.  Αυτά τα λεφτά θα μπορούσαν να χρησιμοποιηθούν για 
αποπληρωμή δημόσιου χρέους ή χορήγηση επιδομάτων, για να μη σας απασχολεί τόσο πολύ ποιοι πληρώνουν 
τα κοινωνικά επιδόματα και να ανησυχείτε για το βάρος που αναλαμβάνουν οι μεσαίοι, οι νούσιμοι και οι 
νοικοκυραίοι για αυτά τα επιδόματα.  Αλλά είναι κλασική προσέγγιση των κυβερνώντων και αυτών που τους 
στηρίζουν  να διχάζουν τον κόσμο.  Δηλαδή, μέσα σε ένα κράτος πρόνοιας δεν πρέπει οι μεσαίοι, οι νούσιμοι και 
οι νοικοκυραίοι να συνεισφέρουν για την κοινωνική συνοχή;   

 Μάθατε να βγάζετε τους εαυτούς σας έξω από την κοινωνία νομιζόμενοι ότι ως μονάδες δεν επηρεάζεστε 
από την κοινωνική δυσχέρεια ή τα προβλήματα του διπλανού σας, ξεχνώντας ότι, αν αυτά τα προβλήματα δε 
διορθωθούν, θα σας επηρεάσουν στο τέλος και εσάς, διότι είσαστε μέρος αυτής της κοινωνίας.  Συντηρώντας 
την καταστροφή της κοινωνίας που ζείτε, καταστρέφεστε και εσείς οι ίδιοι.  Κάνατε τον πολίτη να νιώθει φταίχτης 
που ζητά από το κράτος του να τον στηρίξει και να τον προστατεύσει, απαιτώντας την πρόνοια που δικαιωματικά 
του ανήκει, αφού πληρώνει, για να ζει σε αυτό το κράτος αξιοπρεπώς. 

 Μπράβο που μειώθηκαν οι αστικές υποθέσεις στα δικαστήρια!  Μεγάλη μεταρρύθμιση ο διπλασιασμός 
των τελών καταχώρισης των δικαστικών διαδικασιών, για να αποτρέψετε τους πολίτες από το να διεκδικούν τα 
δικαιώματά τους στα δικαστήρια!  Και, επειδή θα ακούσω το ωραίο επιχείρημα ότι τα τέλη είναι χαμηλά σε σχέση 
με την υπόλοιπη Ευρώπη, θα ξαναπώ ότι όλα σχετίζονται με το διαθέσιμο εισόδημα.  Βέβαια, αυτό περιορίζει 
κατάφωρα το ανθρώπινο δικαίωμα στην πρόσβαση στη δικαιοσύνη, αλλά είναι ψιλά γράμματα για τη μοναδική 
κυβέρνηση του τόπου που περιόρισε αναρίθμητα ανθρώπινα δικαιώματα στον βωμό της εξυπηρέτησης 
συμφερόντων και ιδιαίτερα των τραπεζικών! 
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 Ακόμα ένα τεράστιο μπράβο για τη μείωση των μη εξυπηρετούμενων δανείων και την εξέχουσα 
ρευστότητα στις τράπεζες!  Καταφέρατε να μειώσετε στο 34% το ποσοστό των μη εξυπηρετούμενων δανείων 
στα βιβλία των τραπεζών, με το αποτελεσματικό μέτρο της πώλησης των δανείων σε εξευτελιστικές τιμές μέσα 
σε πολύ σύντομο χρονικό διάστημα.  Μπράβο που δεν επιτρέπετε στους δανειολήπτες να αγοράζουν τα δάνειά 
τους στην τιμή που τα αγοράζουν οι τρίτοι!  Αφού αυτό το μέτρο της πώλησης των δανείων είναι τόσο 
αποτελεσματικό, γιατί το 2018 έπρεπε να αλλάξετε το πλαίσιο των εκποιήσεων για εξπρές εκποιήσεις και 
ηλεκτρονικούς πλειστηριασμούς, τάχα για να ανταπεξέλθουν οι τράπεζες;  Και γιατί δε νομοθετήσατε πρώτα το 
πλαίσιο της πώλησης των δανείων, να πουληθούν από το 2014, να τελειώνουμε με τα δάνεια, και αντί αυτού 
φέρατε ένα αντισυνταγματικό νέο πλαίσιο εκποιήσεων;  Μπράβο σας που επιτρέψατε σε ιδιωτικά συμφέροντα 
να εκποιούν τις περιουσίες ενός λαού που ξεριζώθηκε ήδη μια φορά από τον τόπο του!  Μπράβο σας που δεν 
αφήσατε λόγο στους πολίτες να παλεύουν υπέρ βωμών και εστιών με αυτά τα νομοθετήματα!  Μπράβο σας που 
την υπερβάλλουσα ρευστότητα δεν μπορεί να την απορροφήσει η υπερχρεωμένη οικονομία, διότι μπορεί να 
μειώσατε τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια, αλλά το ιδιωτικό χρέος παραμένει και συντηρείται από τη διαχρονική 
τοκογλυφική πρακτική των κατά τα άλλα αναδιαρθρωμένων τραπεζών σας! 

 Μπράβο σας για την ευρωπαϊκή πρωτιά σε θανάτους μέσα στις πόλεις λόγω τροχαίων ατυχημάτων σε 
ποσοστό 70% σε σχέση με το 38% που είναι ο μέσος όρος στην Ευρώπη!  Μπράβο για την πρωτιά στη χρήση 
αλκοόλ κατά την οδήγηση στους νέους!  Μπράβο που εφτά χρόνια δεν έχετε συμβάλει στη βελτίωση της οδικής 
συνείδησης και ασφάλειας, αφού ελάχιστα είναι τα ποσά στον κρατικό προϋπολογισμό για τη διαφώτιση και την 
ενημέρωση για την οδική ασφάλεια!  Μπράβο σας για την πρωτιά στη χρήση βενζινοκίνητων οχημάτων και 
μπράβο σας που είμαστε οι τελευταίοι στη χρήση οχημάτων με εναλλακτικά καύσιμα!  Και υπάρχει και το 
ενδεχόμενο να έχουμε και την αποκλειστικότητα και να είμαστε και το μόνο κράτος στην Ευρωπαϊκή Ένωση που 
ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας αναλαμβάνει πρωτοβουλία δράσεων για το κλίμα, αλλά παράλληλα η κυβέρνησή 
του φοροαπαλλάσσει ρυπογόνα οχήματα πολυτελείας.  Μπράβο που το ΓΕΣΥ δεν καλύπτει συγκεκριμένα 
φάρμακα!  Μπράβο που οι χαμηλοσυνταξιούχοι χάνουν ακόμα περισσότερα λόγω αποκοπών του ΓΕΣΥ!  
Μπράβο που καταφέρατε να φοροαπαλλάσσετε τους ξένους εργαζομένους στη βάση του επενδυτικού σχεδίου, 
αλλά όχι τους Κυπρίους εργαζομένους!  Μπράβο που μειώσατε τους άμεσους φόρους, αλλά αυξήσατε τους 
έμμεσους φόρους!  Μπράβο που καταφέρατε οι πολίτες να πληρώνουν υψηλότερη τιμή ηλεκτρικού ρεύματος!  
Μπράβο που μας μάθατε την παγκόσμια γεωγραφία λόγω διαβατηρίων, αλλά ξεχνάτε τη γεωγραφία της Κύπρου, 
π.χ. τις ζώνες στον Ακάμα, στα Κούκλια και τη Λίμνη!  Αν πραγματικά νιώθατε ότι η διακυβέρνηση Συναγερμού 
ήταν επιτυχής, δε θα εκλιπαρούσατε για επιβράβευση ούτε θα σας ικανοποιούσε μια καλή κουβέντα.  

 Θέλω να πιστεύω ότι οι συνάδελφοι του Δημοκρατικού Κόμματος αναγνωρίζουν πλέον ότι η υπεύθυνη 
στάση τους δεν έχει το ανάλογο αντάλλαγμα και αξία, λόγω της ανικανότητας αυτών που μας κυβερνούν, και ότι 
θα σταματήσουν να αναλαμβάνουν αυτό το πολιτικό κόστος που δεν τους αναλογεί και δεν πρέπει να τους 
αναλογεί, ψηφίζοντας τους προϋπολογισμούς.  Φτάσαμε στο παρά πέντε και θα πρέπει όλοι να αντιληφθούμε 
ότι μας κυβερνούν όχι μόνο ανίκανοι, αλλά και επικίνδυνοι και πρέπει με ό,τι θεσμικά μέσα και μέτρα διαθέτουμε 
τουλάχιστον να τους περιορίσουμε τη ζημιά που κάνουν στον τόπο και στον λαό μας. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Θεολόγου.   

 Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Λίνος Παπαγιάννης. 

 Κύριε Παπαγιάννη, έχετε τον λόγο. 

(Αστειευόμενος) 

 Κύριε Κουλία, είχα μία γραπτή δήλωσή σου ότι θα είσαι φρόνιμος!  

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Όι, η γραπτή δήλωση είναι ότι θα εναλλάσσεται η προεδρία. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κάθε χρόνο η συζήτηση του προϋπολογισμού αποτελεί το κορυφαίο νομοθετικό γεγονός του 
κοινοβουλίου.  Είναι η στιγμή που πέρα από τα λόγια οφείλουμε να συμφωνήσουμε ή να διαφωνήσουμε στην 
πράξη με την κυβερνητική πολιτική.  Ως ΕΛΑΜ δεν ακολουθούμε ισοπεδωτική πολιτική, αλλά από την άλλη 
κάποιοι πιστεύουν πως μπορούν να υποτιμούν τη νοημοσύνη μας.  Έτσι μόνο εξηγούνται όλα όσα ακούσαμε τις 
τελευταίες ημέρες από τους βουλευτές του κυβερνώντος κόμματος, αλλά και από τους βουλευτές των κομμάτων 
που κυβέρνησαν και συγκυβερνήσαν τον τόπο μας. 

 Δεν έχω καμία πρόθεση να κολακεύσω τα αυτιά του οποιουδήποτε σε αυτή την αίθουσα.  Αντίθετα, η 
υποχρέωσή μας είναι να διαπιστώσουμε τα κακώς κείμενα στην πατρίδα μας με τον πλέον έντονο τρόπο, μπας 
και αντιληφθείτε ποια είναι η πραγματικότητα που ζούμε! 
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  Θα ξεκινήσω την ομιλία μου με ένα από τα πιο σημαντικά ζητήματα που αφορά πολύ μεγάλη μερίδα των 
συμπατριωτών μας και είναι το κεφάλαιο των εκποιήσεων.  Πέρα από το τι ακούγεται στα τηλεοπτικά πάνελ και 
σε αυτή την αίθουσα από τους εκπροσώπους του ΔΗΣΥ και του ΔΗΚΟ, η αλήθεια και η πραγματικότητα είναι 
εντελώς διαφορετική.  Σε όλη την Κύπρο καθημερινά συμπατριώτες μας κινδυνεύουν να χάσουν είτε την πρώτη 
κατοικία τους είτε την επαγγελματική τους στέγη, αλλά εντούτοις η άποψη των τραπεζών και των κομμάτων που 
μόλις έχω αναφέρει είναι ότι κάτι τέτοιο δεν ισχύει. 

 Το ΕΛΑΜ καθημερινά συμμετέχει με τον πιο έντονο τρόπο στην όλη διαδικασία και ευτυχώς για τους 
συμπατριώτες μας, τουλάχιστον για αρκετές εκατοντάδες από αυτούς, εμείς στεκόμαστε στο πλευρό τους 
έμπρακτα και χωρίς να επιτρέψουμε στις τράπεζες να πάρουν τις περιουσίες τους.   

 Κάτι άλλο που συμβαίνει καθημερινά είναι ότι δεχόμαστε πολλά παράπονα για την αδιαλλαξία των 
τραπεζών σε περιπτώσεις που υπάρχει πραγματική θέληση να καταλήξει ο δανειολήπτης σε έναν συμβιβασμό 
ή σε μια αναδιάρθρωση και, παρ’ όλη τη θετική πρόθεση του δανειολήπτη, οι τράπεζες εξακολουθούν να 
προχωρούν τη διαδικασία των εκποιήσεων. 

 Κάνουμε έκκληση λοιπόν για ακόμη μια φορά να αλλάξει το νομοθετικό πλαίσιο, έτσι ώστε να αφαιρέσουμε 
κάποια από τα υπερόπλα των τραπεζών και να υπερασπιστούμε επιτέλους τους συμπατριώτες μας.  Οι 
ηλεκτρονικές εκποιήσεις, οι υπερχρεώσεις των τόκων και οι οποιεσδήποτε αδικαιολόγητες χρεώσεις των 
τραπεζών πρέπει να αντιμετωπιστούν.  Και, για να προλάβω τους καλοθελητές, θα πω απλά ότι οι προτάσεις 
μας βρίσκονται ακόμα κάπου στο Προεδρικό, αλλά και στο κοινοβούλιο.  Πέραν όμως των δικών μας προτάσεων, 
σε καμία περίπτωση δε διστάσαμε να στηρίξουμε προτάσεις άλλων κομμάτων που κινούνται προς αυτή την 
κατεύθυνση. 

 Και, επειδή πλέον δε μιλούμε με υποθετικούς όρους, ένα μεγάλο ποσοστό των συμπατριωτών μας 
κινδύνεψε ήδη στο πρώτο στάδιο των εκποιήσεων.  Για όσους έχουν την παραμικρή αμφιβολία για τα όσα έχω 
αναφέρει, ένας περίπατος σε όλες τις πόλεις, στα σημεία όπου γίνονται οι εκποιήσεις καθημερινά θα πείσει και 
τον τελευταίο δύσπιστο.  

 Προχθές ακούσαμε τον πρόεδρο του Δημοκρατικού Συναγερμού να αναφέρει ψευδώς ότι κανένα κόμμα 
δεν ενδιαφέρεται για τους καλοπληρωτές.   

 Προφανώς, το ΕΛΑΜ σε αντίθεση με το κόμμα σου, κύριε Νεοφύτου, έχει καταθέσει τρεις προτάσεις μέχρι 
στιγμής και δεν έμεινε στο «θα»! 

  Ένα άλλο τεράστιο κεφάλαιο που ενοχλεί τους πλείστους σε αυτή την αίθουσα είναι το κεφάλαιο 
των σκανδάλων.  Ένα από τα πλέον παράδοξα γεγονότα σε αυτή την πατρίδα είναι η συχνότητα των σκανδάλων 
στο νησί μας.  Ένα τόσο μικρό νησί, που όμως ταλαιπωρείται από ανθρώπους που έχουν χρησιμοποιήσει τόσο 
δημόσιο χρήμα. 

 Ένα γεγονός που αξίζει να αναφερθεί είναι ότι, παρ’ όλο που το κίνημά μας προβαίνει σε αρκετές 
καταγγελίες για διάφορα σκάνδαλα, αυτά δεν προβάλλονται στον ανάλογο βαθμό.  Το πιο πρόσφατο παράδειγμα 
είναι η υπόθεση με τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας, που το 2016 προβήκαμε σε συγκεκριμένες καταγγελίες και 
για τρία χρόνια δεν υπήρχε το οποιοδήποτε ζήτημα, ενώ με την έκθεση του Γενικού Ελεγκτή στην ουσία 
επιβεβαιώνεται το τι είχαμε καταγγείλει. 

 Τυχαία επίσης υπάρχει έμμεση ή άμεση εμπλοκή από πρόσωπα των τεσσάρων παραδοσιακών κομμάτων 
του νησιού.  Κάτι ανάλογο είχε συμβεί και με την περίπτωση του συνεργατισμού, όπου ο πρόεδρος του ΕΛΑΜ 
κατάγγειλε από αυτό το βήμα τα διάφορα κακώς κείμενα στον συνεργατισμό.  Κάποιους μήνες μετά το πόρισμα 
της ερευνητικής επιτροπής τον επιβεβαίωσε.  Αποτέλεσμα;  Καμία τιμωρία! 

 Με μεγάλη έκπληξη άκουσα τη Δευτέρα τον κ. Άντρο Κυπριανού και τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου να 
αλληλοκατηγορούνται για σκάνδαλα, που όντως αποτυπώνουν την αληθινή εικόνα.  Ξέχασαν όμως να 
αναφέρουν τη Focus, τον Οργανισμό Νεολαίας, τον συνεργατισμό, τα ΣΑΠΑ, τα συμβούλια ημικρατικών.  Εκεί 
δεν υπάρχει αμφιβολία ότι φάγατε αρκετά εκατομμύρια.  Και σε αυτή τη μάχη του ποιος είναι κερδισμένος για τα 
σκάνδαλα το μόνο που μπορώ να πω με βεβαιότητα είναι ότι χαμένος είναι ο φορολογούμενος πολίτης! 

 Ακόμα και στον τομέα του αθλητισμού ακούστηκαν και ακούγονται διάφορα, ας πούμε, για την κάρτα 
φιλάθλου.  Χρησιμοποιήθηκε ως προκάλυμμα για την καταπολέμηση της βίας, αλλά στην πραγματικότητα 
καταφέρατε να μειώσετε την προσέλευση στα γήπεδα, να διατηρήσει τη βία και προπαντός να εξυπηρετήσει τις 
εταιρείες που έχετε σχέσεις. 

  Περνώντας σε ένα άλλο κεφάλαιο, αυτό των συντάξεων, είναι εξαιρετικά περίεργο το πώς οι προεκλογικές 
εξαγγελίες και οι υποσχέσεις δεν έχουν τόσα χρόνια υλοποιηθεί.   Δεκάδες χιλιάδες συμπατριώτες μας 
θεωρούνται εν έτη 2019 προς 2020 χαμηλοσυνταξιούχοι.  Δυστυχώς, οι υποσχέσεις όλων των κυβερνήσεων δεν 
έχουν αποδώσει ούτε στο ελάχιστο κοινωνική δικαιοσύνη σε αυτό τον τομέα.  Είναι τουλάχιστον τραγικό για μια 
ευρωπαϊκή χώρα, που παινεύονται καθημερινά οι κυβερνώντες ότι είμαστε μία σύγχρονη κοινωνία με ρυθμούς 
ανάπτυξης και όλα τα υπόλοιπα, να υπάρχει μια τεράστια ομάδα συμπατριωτών μας που να λαμβάνει συντάξεις 
των €356, των €400 ή των €500 και ακόμη να μην έχει διορθωθεί αυτή η αδικία. 
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 Σε έναν ακόμη προϋπολογισμό λοιπόν βλέπουμε τους χαμηλοσυνταξιούχους να είναι ξεχασμένοι και 
αδικημένοι.  Την ίδια στιγμή που κάθε εβδομάδα το υπουργείο μάς ενημερώνει ότι δεν υπάρχει η δυνατότητα για 
αυξημένα κονδύλια, για να μπορέσουμε να στηρίξουμε περαιτέρω διάφορες ευάλωτες ομάδες συμπατριωτών 
μας, βλέπουμε με πόση ευκολία έχουν αυξηθεί φέτος τα κονδύλια για τους μετανάστες.  Οι προτάσεις του ΕΛΑΜ 
λοιπόν που αφορούν τους χαμηλοσυνταξιούχους, ούτε αυτές είχαν αντίκρισμα από την κυβέρνηση.   Γι’ αυτό θα 
ρωτήσω πόσο δίκαιο είναι το υποτιθέμενο κράτος δικαίου να έχει ξεχασμένο τον γεωργό, τον οικοδόμο, 
τον κτηνοτρόφο και γενικότερα όσους εργάζονται σε βαριά και ανθυγιεινά επαγγέλματα, αλλά την ίδια ώρα να 
μας μιλούν για στήριξη του πρωτογενούς τομέα παραγωγής.  Σε όλα όσα έχω πει και θα πω έχω παρουσιάσει 
την αλήθεια και μόνο την αλήθεια και θα ξαναρωτήσω την κυβέρνηση και τον Δημοκρατικό Συναγερμό:  Η 
υπόσχεσή σας για άμεση καταβολή των αποζημιώσεων των γεωργών έχει υλοποιηθεί;  Όχι!  Κατά τη δική σας 
κρίση λοιπόν άμεση καταβολή της προκαταβολής σημαίνει δύο χρόνια και βάλε;  Σας είχαμε προειδοποιήσει για 
τα ενδεχόμενα προβλήματα του νέου συστήματος αποπληρωμής των γεωργικών ζημιών και τότε ήμασταν αυτοί 
που λαϊκίζαμε.  Θα παραδεχθείτε λοιπόν το λάθος σας, θα απολογηθείτε στους γεωργούς για την καθυστέρηση 
και να τους πληρώσετε;  Επειδή δεν είναι θέμα παραδοχής του λάθους.  Αν δεν προχωρήσετε στην καταβολή 
των αποζημιώσεων, αυτοί οι άνθρωποι θα καταστραφούν. 

 Ακόμη ένα κεφάλαιο που αξίζει να δοθεί ιδιαίτερη σημασία είναι η στήριξη του Υπουργείου Εργασίας και 
κατ’ επέκταση της κυβέρνησης προς τα άτομα με αναπηρίες.  Όπως έχουμε δηλώσει πολλές φορές, δεν πρέπει 
τα άτομα με αναπηρία να στηρίζονται μόνο με επιδόματα.  Η στήριξη σε αυτούς τους ανθρώπους πρέπει να είναι 
πολυεπίπεδη και η ενσωμάτωσή τους στην κοινωνία πρέπει να γίνεται τόσο με την παροχή εργασίας, αλλά και 
η αντιμετώπιση που θα έχουν από το κράτος σε καμία περίπτωση δεν πρέπει να τους κάνει να νιώθουν 
υποδεέστεροι πολίτες. 

  Στο ίδιο μήκος κύματος βρίσκονται οι μονογονιοί και οι πολύτεκνοι, που χρειάζονται τη στήριξη του 
κράτους και οι υποσχέσεις κάθε προεκλογικής τούς έχουν κουράσει.  Αυτές οι ευάλωτες ομάδες των 
συμπατριωτών μας, κάθε φορά που εσείς μιλάτε για ανάπτυξη, δέχονται ένα ακόμη πλήγμα στην αξιοπρέπειά 
τους. 

  Ακόμη μία αδικία που πρέπει να αντιμετωπιστεί, και ευτυχώς έχει ακουστεί αυτή η πρόθεση, είναι η 
κατάργηση ή τουλάχιστον η μείωση του 4% που θα κληθούν να πληρώσουν για το ΓΕΣΥ οι αυτοτελώς 
εργαζόμενοι, μιας και είναι και το υψηλότερο από όλες τις ομάδες.  Κάτι επίσης που θεωρώ ότι πρέπει να αλλάξει 
στο ΓΕΣΥ είναι το καθεστώς του προσωπικού γιατρού.  Ειδικά στο θέμα των παραπομπών χρειάζονται αλλαγές, 
έτσι ώστε να αποφορτιστούν σε μεγάλο βαθμό οι προσωπικοί γιατροί και να μπορούν οι ειδικοί γιατροί να 
εξετάζουν με μεγαλύτερη προσοχή τους ασθενείς. 

  Σε αυτή τη χώρα όμως υπάρχει ακόμη ένας παραλογισμός.  Το να επικαλείται η κυβέρνηση και το 
υπουργείο ότι το κατά κεφαλήν εισόδημα είναι €1.519 το μήνα είναι ευθεία πρόκληση στη νοημοσύνη της 
πλειοψηφίας των πολιτών, αφού σίγουρα αυτό δεν είναι το ποσό που λαμβάνουν κάθε μήνα.  Ο μέσος όρος που 
παρουσιάζετε είναι πλασματικός. 

 Την ίδια στιγμή που οι αξιωματούχοι του κράτους λαμβάνουν παχυλούς μισθούς και τόσα ωφελήματα, η 
πλειοψηφία των εργαζομένων στον ιδιωτικό τομέα, αλλά και οι χαμηλόμισθοι του δημοσίου συνεχίζουν να 
αντιμετωπίζουν κατάφωρη αδικία.  Οι μισθοί και τα δικαιώματα αποδεικνύουν πέραν πάσης αμφιβολίας ότι αυτή 
η κατάσταση πρέπει να αλλάξει, έτσι ώστε να μπορεί αυτό το κράτος να θεωρείται κράτος δικαίου.  Το 
παράδειγμα για το κατά κεφαλήν εισόδημα που έχω αναφέρει είναι επίπλαστο και δεν αντικατοπτρίζει την 
πραγματικότητα.  Η πραγματικότητα που βρίσκεται έξω από την αίθουσα είναι εντελώς διαφορετική.   

 Σε όλα αυτά όμως ποια είναι η διέξοδος που δίνει το κράτος στους συμπατριώτες μας;  Μα φυσικά, η 
πολιτική των ανοικτών οδοφραγμάτων και η βελτίωση της οικονομίας των κατεχομένων!  Η ευθύνη βαραίνει 
πρωτίστως την κυβέρνηση, αλλά και τα κόμματα που στηρίζουν αυτή την πολιτική.  Έχετε δημιουργήσει μια 
κατάσταση με πολλαπλές επιπτώσεις, τις οποίες έχουν για ακόμα μια φορά επωμιστεί συμπατριώτες μας.  Πόσο 
δύσκολο είναι άραγε να μειωθούν οι τιμές των καυσίμων, έτσι ώστε να μη συμφέρει στους συμπατριώτες μας να 
πηγαίνουν στα κατεχόμενα;  Πόσο δύσκολο είναι να καταργήσετε τη συμφωνία της Πράσινης Γραμμής, για να 
σταματήσει ο αθέμιτος ανταγωνισμός;  Πόσο δύσκολο είναι άραγε, αντί να σταματήσετε να δίνετε κίνητρα στον 
κατακτητή, να δώσετε επιτέλους κίνητρα στους Έλληνες;  Τι πρότυπο δίνεται στους ίδιους τους πολίτες, όταν 
εσείς τρώτε ψάρι στην Αμμόχωστο και πίνετε καφέ στο λιμανάκι της Κερύνειας;  Όταν οι συμπατριώτες μας δεν 
μπορούν να ανταπεξέλθουν στις καθημερινές τους ανάγκες και εσείς τους δίνετε την επιλογή των κατεχομένων, 
πώς θα προοδεύσουμε ως κράτος; 

 Ακόμη ένα θέμα που έχει σχέση με τα ανοικτά οδοφράγματα και έχει ολέθριες συνέπειες για την άμυνα 
και την ασφάλεια των πολιτών της Κυπριακής Δημοκρατίας είναι το ζήτημα της παράνομης μετανάστευσης.  Από 
την πρώτη μέρα που έχουμε μπει στη Βουλή έχουμε θέσει ως προτεραιότητα την καταπολέμησή της.  Κάθε 
χρόνο καταγγέλλουμε περιστατικά βίας και εγκληματικότητας από τους κουβαλητούς της Άγκυρας.  Φέτος η 
κατάσταση έχει ξεφύγει και δικαιωθήκαμε δυστυχώς για ακόμα μια φορά.  Αντί η κυβέρνηση όμως να αντιδράσει, 
βλέπουμε τους προϋπολογισμούς να περιέχουν δεκάδες εκατομμύρια ευρώ για στήριξη των 
λαθρομεταναστών.  Όταν τα περιστατικά βίας σε πλατείες, γειτονιές, ακόμη και σε σχολεία έχουν 
πολλαπλασιαστεί, αυτή είναι η απάντησή σας; 
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 Θα αναφέρω ενδεικτικά ότι το συνολικό ποσό για τις ανάγκες της φοιτητικής χορηγίας θα ήταν €5 εκατομ. 
για όλους τους αιτητές.  Ένα αντίστοιχο ποσό για αύξηση €60 το μήνα για τους χαμηλοσυνταξιούχους θα ήταν 
γύρω στα €50 εκατομ.  Η κυβέρνηση όμως φαίνεται ότι δε θεώρησε κάτι τέτοιο ιδιαίτερα σημαντικό, μιας και η 
αύξηση στα ποσά που δαπανώνται για στήριξη των μεταναστών είναι μόνο για φέτος γύρω στα €70 εκατομ.  Και, 
ενώ όλοι μιλούν με κάθε ευκαιρία για μια ρατσιστική κοινωνία, ο μεγαλύτερος ρατσισμός που υπάρχει στο νησί 
είναι αυτός κατά των Ελλήνων της Κύπρου! 

 Μια πολύ μεγάλη μερίδα συμπατριωτών μας που έχει επίσης ξεχαστεί είναι οι κουρεμένοι καταθέτες και 
οι κάτοχοι αξιογράφων.  Θυμάστε άραγε πόσες υποσχέσεις και πόσα «θα» είχαν ακουστεί από αυτά τα έδρανα 
και σε διάφορα τηλεοπτικά πάνελ;   Κανένας δεν έχει πληρώσει το τίμημα πλην του φορολογούμενου πολίτη και 
δε φτάνει αυτό, η απάντηση σε αυτούς τους ανθρώπους ήταν η εκποίηση της περιουσίας τους και οι αυξημένες 
φορολογίες!  

 Θα περάσω σε ένα άλλο επίκαιρο ζήτημα, που είναι αυτό της τοπικής αυτοδιοίκησης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχετε ένα λεπτό. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Εν συντομία, κύριε Πρόεδρε, διερωτώμαι πόσο βιώσιμη θα είναι αυτή η μεταρρύθμιση, όταν για 
παράδειγμα έχουν μείνει εκτός δημόσιας διαβούλευσης οι κοινότητες.  Όταν για παράδειγμα θα δημιουργηθούν 
δύο υπερδήμοι, που στην ουσία οι δήμαρχοί τους θα έχουν εξουσίες υπουργών.  Με ποια λογική έχουν αφεθεί 
τόσο μικροί δήμοι να μείνουν εντελώς αδικημένοι σε αυτή την περίπτωση;  Ελπίζω μέσα από τη συζήτηση των 
νομοσχεδίων αυτά να αλλάξουν. 

 Θα κλείσω την ομιλία μου με το κεφάλαιο της άμυνας και των τουρκικών προκλήσεων.  Όλα αυτά τα χρόνια 
τα λεφτά της άμυνας πάνε οπουδήποτε αλλού.  Η χώρα μας θα έπρεπε να ήταν ένα φρούριο με τα 
δισεκατομμύρια που έχουν χαθεί όλα αυτά τα χρόνια.  Πρωτίστως πρέπει άμεσα να ενεργοποιηθεί στην πράξη 
το ενιαίο αμυντικό δόγμα με τη μητέρα Ελλάδα.  Ταυτόχρονα απαιτείται η εφαρμογή ενός στρατηγικού πλάνου 
βασισμένου στην αποτρεπτική ισχύ τόσο σε διπλωματικό όσο και σε επιχειρησιακό επίπεδο.  Η εξοπλιστική 
ενίσχυση των ειδικών δυνάμεων, της αεράμυνας και του ναυτικού είναι επιβεβλημένη. 

 Για να επιτευχθούν όμως όλα αυτά, χρειαζόμαστε πρωτίστως πολιτική βούληση και, επειδή οι προκλήσεις 
των Τούρκων δε θα σταματήσουν ούτε με μέτρα οικοδόμησης εμπιστοσύνης ούτε με την πολιτική του καλού 
παιδιού, πρέπει να ενισχύσουμε το εθνικό φρόνημα των Ελλήνων της Κύπρου και να ισχυροποιήσουμε το 
αξιόμαχο της Εθνικής Φρουράς.  Κάτι που είναι θετικό μέσα σε αυτή τη ζοφερή εικόνα είναι οι συμμαχίες στις 
οποίες ως κράτος έχουμε προχωρήσει. 

 Κλείνοντας θέλω να στείλω ένα μήνυμα τόσο μέσα σε αυτή την αίθουσα, αλλά κυρίως εκτός αυτής της 
αίθουσας:  Ο Έλληνας ποτέ δεν ήταν επαίτης.  Ο Έλληνας ποτέ δε δέχτηκε να μείνει σκλάβος.  Οφείλουμε λοιπόν 
να σταθούμε στο ύψος των περιστάσεων και αυτό πράττουμε.  Οφείλουμε να πάρουμε την κοινωνία μας μπροστά 
και αυτό θα πράξουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κύριε Θεοπέμπτου, έχετε τον λόγο. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Kύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Το 2015 η χώρα μας υπέγραψε στα Ηνωμένα Έθνη και αναλάβαμε την ευθύνη να προωθήσουμε πολιτικές 
που θα προωθούσαν τους στόχους της αειφόρου ανάπτυξης, τα γνωστά σε όλους “Sustainable Development 
Goals”.  Τότε χαρήκαμε όλοι, γιατί, εφόσον δεν τα κάναμε μόνοι μας, ήταν καλά που κάποιος θα μας πίεζε να τα 
κάνουμε και ορισμένα πράγματα ‘πού τούτα ήταν αυτονόητα.  Πράγματα όπως ο τερματισμός της φτώχιας, η 
διασφάλιση της δημόσιας υγείας, η ισότητα των φύλων, οι ασφαλισμένες πόλεις και πολλά άλλα.  Δυστυχώς και 
παρά το γεγονός ότι είχαμε αναλάβει την ευθύνη, αποτύχαμε οικτρά, εφόσον κατατάσσουν τη χώρα μας στην 
61η θέση στον κατάλογο υλοποίησης στόχων, που δεν είναι τίποτα άλλο από τη βελτίωση της ποιότητας ζωής 
των συμπολιτών μας και του περιβάλλοντος.  Βασικά, δεν ασχολείται κανένας και έτσι καταλήξαμε οι τελευταίοι 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Αλλά δυστυχώς, η αδιαφορία για την κοινωνική πολιτική και την επίλυση των 
προβλημάτων στη ρίζα τους… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Θεοπέμπτου, απλώς τι εννοείτε «δεν ασχολείται κανένας», με τι; 



 
 

927 
 

XAΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Με τα Sustainable Development Goals. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι.  Ένα λεπτό, να ενημερώσω τότε και να μου επιτρέψετε, αν μου επιτρέπετε εσείς, δε θέλω να σας 
διακόψω… 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ:  

 Βέβαια, βέβαια! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πολύ συντεταγμένα η κυπριακή Βουλή ανέθεσε και με πολύ οργανωμένο τρόπο στις Παράλληλες Βουλές 
να ασχοληθούν και με τους δεκαεπτά στόχους των Ηνωμένων Εθνών μέσα στα πλαίσια του διαλόγου που έχει 
κηρύξει ο κ. Γκουτέρες, ο γενικός γραμματέας των Ηνωμένων Εθνών για το 2020.  Ίσως να είμαστε η πρώτη, 
ίσως και η μόνη Βουλή, η οποία πήρε πολύ σοβαρά αυτό τον διάλογο και τον έχουμε θέσει ήδη σε πράξη. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε.   

 Ήμουν τζιαι εγώ στις συνεδριάσεις τζιαι πρέπει να συγχαρώ τη Βουλή για τούτα τα βήματα.  Φυσικά, 
καταλαβαίνετε όλοι ότι η κριτική μου είναι στην κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Η Παράλληλη Βουλή έντζιε έσιει θεσμικό ρόλο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συγγνώμη και πάλι, κύριε Θεοπέμπτου. 

 Σβήστε τον χρόνο, να ξεκινήσει από την αρχή ο κ. Θεοπέμπτου, να μην του χρεώσετε… 

 Κυρία Μαύρου… 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Έντζιε υποτιμώ… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παίρνω και την ευκαιρία, για να σας το γνωστοποιήσω ξανά και ξανά, γιατί θέλω και τη συμμετοχή σας.  
Εμείς συμμετέχουμε σε αυτό που εξήγγειλε και ζήτησε ο γενικός γραμματέας των Ηνωμένων Εθνών, στον 
δημόσιο διάλογο με την κοινωνία.  Και μάλιστα θεωρώ ότι έχουμε έναν πολύ αποτελεσματικό μηχανισμό, ο 
οποίος δε θα υποκαταστήσει τίποτε άλλο, απλώς θα προσθέσει.  Άρα, και εμείς και στις επιτροπές τις κανονικές 
πρέπει να κάνουμε και άλλη δουλειά. 

 Ευχαριστώ. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Περδίκη) 

 Τι να κάνουμε πάλε; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να περάσουμε τον παράλληλο κόσμο στον ενεστώτα κόσμο! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, στα λογοπαίγνια δυσκολεύομαι να συμμετέχω!   

 Συνεχίστε. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

 Δυστυχώς, την αδιαφορία για την κοινωνική πολιτική και την επίλυση των προβλημάτων στη ρίζα τους τη 
βλέπουμε ακόμη πιο έντονα στο περιβάλλον.  Το Ευρωκοινοβούλιο κήρυξε κατάσταση κλιματικής έκτακτης 
ανάγκης, όλοι αναφέρονται πλέον σε “climate emergency” και “climate crisis”.  Ο κόσμος και oι μαθητές βγαίνουν 
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έξω σε διαδηλώσεις σε όλο τον κόσμο, ακόμα και στην Κύπρο.  Οι συζητήσεις για το κλίμα είναι πλέον 
προτεραιότητα και μόλις το 2016 πανηγυρίζαμε για τη συμφωνία του Παρισιού.  Εμείς;  Εμείς δεν ασχοληθήκαμε 
ποτέ σοβαρά με το θέμα αυτό και, απ’ ό,τι φαίνεται, ούτε έχουμε πρόθεση.  Στις παρουσιάσεις του σχεδίου της 
κυπριακής κυβέρνησης για την ενέργεια και το κλίμα το κοινό ήταν πάρα πολύ επικριτικό.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση 
όμως ήταν εξίσου επικριτική στην έκθεσή της για το σχέδιό μας και απαιτεί να κάνουμε πρόγραμμα που να 
διασφαλίζει τους στόχους μας, κάνοντάς μας πέρα από δεκατέσσερις συστάσεις.  Το κυβερνητικό σχέδιο δεν 
επιτυγχάνει τους στόχους, είναι γενικά προβληματικό, αργήσαμε πολύ και δε φαίνεται να υπάρχει πρόθεση να 
παρθούν διορθωτικά μέτρα.  Βασικά, και εδώ δεν ασχολείται κανένας. 

 Περιβάλλον.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση μας κάνει σοβαρές εισηγήσεις και στην έκθεσή της για πιο σωστή 
εφαρμογή του περιβαλλοντικού δικαίου.  Μας κάνουν συστάσεις για την κυκλική οικονομία, τη διαχείριση των 
αποβλήτων, την προστασία  της φύσης, την προστασία της θάλασσας, για την ποιότητα του αέρα και την 
αρνητική επίδρασή της στην υγεία μας, για την παντελή απουσία πολιτικής για την προστασία του πληθυσμού 
από τον θόρυβο, για την ποιότητα και τη διαχείριση των νερών.  Μας κάνουν παρατηρήσεις σχετικά με την 
εφαρμογή της νομοθεσίας για την περιβαλλοντική ευθύνη, την πρόσβαση των πολιτών στη δικαιοσύνη και στην 
πληροφόρηση.   

 Φυσικά, πέρα από τις πιο πάνω εισηγήσεις, η Ευρωπαϊκή Ένωση μας παίρνει και δικαστήριο για τα αστικά 
λύματα, μία εξέλιξη που ήταν συνειδητή επιλογή της κυβέρνησης.  Βλέπετε είχαμε υποχρέωση να καλύψουμε με 
σύστημα επεξεργασίας λυμάτων οικισμούς άνω των δύο χιλιάδων κατοίκων μέχρι το 2012.  Εμείς όμως 
σχεδιάσαμε να υλοποιήσουμε τις υποχρεώσεις μας δεκαπέντε χρόνια μετά τη λήξη της διορίας της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, δηλαδή το 2027.   Ακόμη μια τραγική υπόθεση είναι αυτή με τα υγρά βιομηχανικά λύματα στο Βατί.  Στη 
Λεμεσό, όπως και αλλού, έχουμε πολλές βιομηχανίες που δεν επεξεργάζονται τα υγρά βιομηχανικά τους 
απόβλητα.   Και, εφόσον δεν υπάρχουν έλεγχοι, τα φορτώνουν σε αυτοκίνητο και καταλήγουν στη φύση.  Η 
κυβέρνηση γνωρίζει ποια είναι τα εργοστάσια, αλλά δεν τους υποχρεώνουμε να κατασκευάσουν σύστημα 
επεξεργασίας των λυμάτων τους όπως έπρεπε.  Είπαμε μέρος της ευρύτερης κυβερνητικής πολιτικής είναι ότι 
δεν ενοχλούμε τους επιχειρηματίες! 

 Τα λύματα δεν είναι το μόνο πρόβλημα που έχουμε με τα απόβλητα.  Μετά από την καταδίκη μας από το 
Ευρωπαϊκό Δικαστήριο αναγκάστηκε η κυβέρνηση στην αρχή του χρόνου φέτος να κλείσει τους δύο μεγάλους 
σκυβαλότοπους στο Βατί και τον Κοτσιάτη.  Το ήξεραν εδώ και χρόνια ότι θα έκλειναν οι δυο μεγάλοι 
σκυβαλότοποι, αλλά δεν ασχολήθηκε κανένας με τις υποδομές και τα συστήματα διαχείρισης των αποβλήτων 
που έπρεπε να είχαμε στήσει και που θα ήταν ικανά να διαχειρίζονται όλα τα είδη αποβλήτων όπως αυτά 
κατέληγαν τότε στους σκυβαλότοπους.  Το αποτέλεσμα είναι να γεμίζουν καθημερινά η ύπαιθρος και οι πόλεις 
μας με σκουπίδια. 

 Οι επόμενες γενιές θα κάμνουν για πολλά χρόνια εκστρατείες καθαρισμού μέχρι να μαζέψουν όλα όσα 
εμείς πετάμε.  Πολλά όμως δε θα τα βρουν, γιατί τα κρύβουμε θάβοντάς τα σε αργάκια, ποταμούς και σε λατομεία 
στα οποία δίνουμε άδεια επεξεργασίας μπάζων, χωρίς να έχουν τα μηχανήματα, και τα οποία δεν επιθεωρεί 
κανείς, εφόσον έχουν εδώ και χρόνια καταργήσει τις επιθεωρήσεις.  Και πρέπει να γνωρίζετε ότι έχουμε πολλά 
λατομεία που λειτουργούν σαν ιδιωτικοί σκυβαλότοποι.  Και να θυμίσω την ευρύτερη κυβερνητική πολιτική ότι 
δεν ενοχλούμε τους επιχειρηματίες! 

 Εδώ μας οδήγησε η περισπούδαστη πολιτική του Υπουργείου Εσωτερικών που, ενώ δεν είχε καμιά 
ειδικότητα, τμήμα ή σχέση με τα οικιακά απόβλητα, έτρεξε κατά τη διάρκεια της ενταξιακής μας πορείας να 
αναλάβει την ευθύνη.  Και τώρα τρέχουμε όλοι να διορθώσουμε τα λάθη τους.  Μέρος των προβλημάτων ήταν 
και ο σχεδιασμός των πράσινων σημείων που πολύ θα ήθελα τους βουλευτές της κάθε επαρχίας να επισκεφθούν.  

 Από τα πιο σοβαρά προβλήματα με την εκπομπή ρύπων που έχουμε ως χώρα είναι και η έλλειψη 
δημόσιων μεταφορών, η επιμονή στην κατασκευή νέων δρόμων, το ότι τα αυτοκίνητα δικαιούνται να 
κυκλοφορούν παντού σε αντίθεση με ευρωπαϊκές χώρες, όπου π.χ. δεν επιτρέπονται ιδιωτικά οχήματα στο 
κέντρο της πόλης.  Η μη κήρυξη περιοχών χαμηλών ρύπων για προστασία των οικιστικών περιοχών ευθύνονται 
για δυο πρόωρους θανάτους κάθε χρόνο στην Κύπρο λόγω της κακής ποιότητας του αέρα και για περίπου 50% 
των εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου.  Η κυβέρνηση δεν ασχολείται καθόλου με τις δημόσιες μεταφορές, 
πέρα από την ανανέωση συμβολαίων, κάτι για το οποίο δεν είχαν επιλογή και από το 2010, που ετοιμάστηκε το 
Ολοκληρωμένο Σχέδιο Κινητικότητας της Λευκωσίας, δεν έκαναν τίποτα. 

 Τι θα γίνει με τις άλλες πόλεις;  Οι σαράντα επτά νεκροί της ασφάλτου για το 2019, εκ των οποίων οι 
δώδεκα πεζοί, είναι ακόμη μια απόδειξη για την έλλειψη δημόσιων μεταφορών, αλλά και για την ανάγκη 
ανασχεδιασμού των πόλεων και των δρόμων μας.  Τα σχέδια ανάπτυξης των πόλεών μας είναι κατά το δοκούν 
ή όπως ανακαλύψαμε τα τελευταία χρόνια, ανάλογα με τις επιθυμίες των εταιρειών ανάπτυξης, όπως π.χ. γίνεται 
τώρα με τους πύργους.  Θέλουμε το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως να ενδιαφερθεί, να βοηθήσει τις πόλεις 
να σχεδιάσουν το μέλλον τους και το αναπτυξιακό τους πρόγραμμα. Θέλουμε πόλεις που να έχουν σωστούς 
δημόσιους χώρους, προγράμματα εντοπισμού και διαχείρισης εγκαταλειμμένων χώρων, σχεδιασμό επέκτασης 
της πόλης και ανανέωσης περιοχών, φροντίδα για τις γειτονιές και την βιώσιμη κινητικότητα, φροντίδα για τον 
πολιτισμό και την κληρονομιά μας, σχεδιασμούς που να βοηθούν την ανάπτυξη της τοπικής οικονομίας, την 
εργασία και την επιχειρηματικότητα, την εκπαίδευση, την άσκηση, τον αθλητισμό και τη νεολαία, υποδομές και 
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πολιτικές διαχείρισης των αποβλήτων και υποστήριξης της κυκλικής οικονομίας.  Θέλουμε καταρτισμό πολιτικής 
διαχείρισης των ομβρίων υδάτων.  Να υπενθυμίσω ότι τα περισσότερα τροχαία δυστυχήματα γίνονται σε 
κατοικημένες περιοχές, αλλά επιμένουμε να μην έχουμε αρκετές διασταυρώσεις πεζών, για να μην ενοχλούμε τη 
διακίνηση των αυτοκινήτων.  

 Ακόμη ένα πρόβλημα στις πόλεις μας που έχει να κάνει με τη μεγαλομανία των Κυπρίων είναι και αυτό με 
τα βεγγαλικά.  Σε σχετική κοινοβουλευτική ερώτηση που έκανα ο υπουργός απάντησε:  «Eδώ και αρκετό χρονικό 
διάστημα παρατηρείται παράνομη χρήση πυροτεχνημάτων, πολλές φορές σε ώρες κοινής ησυχίας, με 
αποτέλεσμα να γίνονται έντονα παράπονα από τους κατοίκους των περιοχών αυτών».  Και πάλι όλοι γνωρίζουν, 
αλλά δε γίνεται τίποτα, για να σταματήσει όλη αυτή η αναρχία.  

 Όσον αφορά την αναφορά μου πιο πάνω για την ποιότητα του αέρα και την υγεία, να θυμίσω ότι πέρασε 
ακόμη ένας χρόνος αδιαφορίας για την ταλαιπωρία που περνούν χιλιάδες κάτοικοι στο Δάλι, αφού το Τμήμα 
Επιθεώρησης Εργασίας μάς είπε ότι δεν είναι ρύποι που την αφορούν και σύστησε να πάνε στον έπαρχο για 
οχληρία.  Ο έπαρχος είπε ότι θα έπρεπε να κάνει μελέτη, αλλά φυσικά ακόμη δεν έκανε.  Το Υπουργείο Παιδείας 
και Πολιτισμού δεν επεμβαίνει, παρά το ότι οι μαθητές στην περιοχή πνίγονται καθημερινά.  Το Υπουργείο Υγείας 
δεν ασχολείται.  Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως λέει «δεν είμαι εγώ που έβαλα την οικιστική κοντά στις 
βιομηχανικές περιοχές, έν’ το Πολεοδομικό Συμβούλιο», αλλά από την άλλη έδωσε έγκριση να γίνουν άλλα 
ασφαλτικά κοντά στα Πυργά, τον Κόρνο και τη Μονή Σταυροβουνίου.  Έδωσε επίσης άδεια για ασφαλτικό στην 
Παρεκκλησιά και εκεί διαμαρτύρονται οι κάτοικοι.  Και όλα αυτά μετά από πέντε χρόνια παραστάσεων, 
διαδηλώσεων, συναντήσεων και δημοσιευμάτων σε έντυπα και τηλεόραση.  Και κανένας δεν τους υποχρεώνει 
να βάλουν πρόσθετα για μείωση μυρωδιάς ή να αλλάξουν καύσιμα. 

 Πριν από μερικές μέρες οι κάτοικοι στο Δάλι βγήκαν στους δρόμους αργά το βράδυ και έκοψαν την 
πρόσβαση σε ένα από τα ασφαλτικά και το επόμενο Σάββατο θα διαμαρτυρηθούν οι κάτοικοι στα Πυργά, Κόρνο 
και Μονή Σταυροβουνίου.  Και δεν είναι μόνο τα ασφαλτικά.  Διαμαρτυρίες γίνονται και για την κακή ποιότητα του 
αέρα και τις οσμές στον καταυλισμό της Κοφίνου.  Η κατάσταση είναι ανυπόφορη, παιδιά με μάσκες, κόσμος με 
δυσκολίες αναπνοής και κάψιμο στον λαιμό. Οι εθελοντές δυσκολεύονται και πάλι, οι αρμόδιες υπηρεσίες 
γνωρίζουν το πρόβλημα.  Η μελέτη του ΤΕΠΑΚ καταγράφει μια σειρά από ρύπους, αλλά, όπως μας συνήθισαν 
μέχρι τώρα, δεν ασχολείται κανένας να βρει λύση.  Και, είπαμε, η ευρύτερη κυβερνητική πολιτική είναι ότι δεν 
ενοχλούμε τους επιχειρηματίες!  

 Για τις παραλίες θέλω να τονίσω ότι ούτε και το 2019 η κυβέρνηση εφάρμοσε το πρωτόκολλο της 
Βαρκελώνης, που έπρεπε να το εφαρμόσει από το 2011.  Αντίθετα, εψηφίσαμε ιδιωτικοποίηση των παραλιών, 
καθυστερούμε με τον θαλάσσιο χωροταξικό σχεδιασμό, δώσαμε δώρο παραλίες σε ξενοδόχους, χτίσαμε τις 
θαλασσινές σπηλιές.  Το ερχόμενο καλοκαίρι θα βάλουμε ομπρέλες σε παραλίες ωοτοκίας των χελωνών, 
ισοπεδώσαμε παραλίες στον Πρωταρά, ετοιμαζόμαστε να κηρύξουμε τριών ειδών παραλίες:  Παραλίες 
πλουσίων, “luxury beaches”, όπως μας τις είπαν, της μεσαίας τάξης και λαϊκές παραλίες.  Σκάψαμε παράνομα 
τους βράχους και κάναμε παραλία στις θαλασσινές σπηλιές, που κηρύχθηκε και παραλία λουομένων, παρά το 
ότι είναι αποτέλεσμα παρανομίας. 

 Εταιρεία ανάπτυξης έσκαψε και έφερε τη θάλασσα στα διαμερίσματά της στην Αγία Νάπα.  Η κυβέρνηση 
έφερε νομοσχέδιο, για να κτιστούν κέντρα αναψυχής και άλλες αναπτύξεις σε δασικές παραλίες, όπως είναι αυτές 
του Ακάμα, στην Πέτρα του Ρωμιού, για να κάνουν γάμους, το Δασούδι, τον Κόννο και το Κάβο Γκρέκο.  
Ετοιμαζόμαστε να χτίσουμε παραλιακά τουριστικά χωριά.  Και είχαμε και την τόλμη μέσα σε όλα αυτά να 
φιλοξενήσουμε στις 25 Σεπτεμβρίου τη γιορτή των μεσογειακών ακτών, που έχει ως στόχο την ανάδειξη της 
αξίας των ακτών και της ανάγκης προστασίας τους! 

 Κάθε χρόνο ο πληθυσμός της Κύπρου αυξάνεται κατά μερικές χιλιάδες. Αυτό σημαίνει ότι χιλιάδες κάθε 
χρόνο ψάχνουν για στέγη, πέρα από τους φοιτητές που ψάχνουν προσωρινή στέγαση σε συγκεκριμένες 
περιοχές.  Σε μια συνετή χώρα φροντίζουν, ούτως ώστε τουλάχιστον τα άτομα χαμηλών εισοδημάτων να 
μπορούν να βρουν στέγη.  Τα πιο πάνω σε συνδυασμό με τη συγκέντρωση φοιτητών σε Λευκωσία και Λεμεσό, 
τη στροφή των εταιρειών ανάπτυξης στις μεγάλες αναπτύξεις, πύργους και επαύλεις για πώληση διαβατηρίων 
είχαν ως αποτέλεσμα να μειωθεί η προσφορά οικιστικών μονάδων.   Για να κτιστούν όμως οι πύργοι και οι 
επαύλεις με μέγιστο κέρδος, χρειάζεται φτηνό εργατικό προσωπικό, που το φέρνουμε από το εξωτερικό.  Οι ξένοι 
εργάτες όμως χρειάζονται και διαμονή, γι’ αυτό και οι πολιτισμένες χώρες έχουν δημοσιευμένα ελάχιστα πρότυπα 
διαμονής των εργατών.  Εμείς, στα πλαίσια της ευρύτερης πολιτικής να μην ενοχλούμε τους επιχειρηματίες, δε 
διαθέτουμε τέτοια πρότυπα και κρίνουμε ανά υπόθεση.  Το αποτέλεσμα είναι να στοιβάζονται άνθρωποι σε 
containers, πάνω σε ταράτσες και χωράφια, σε εγκαταλειμμένα σπίτια και χωριά.  Φυσικά, ένα επιπλέον 
πρόβλημα είναι ότι με τόσο χαμηλού κόστους επιλογές το ντόπιο προσωπικό δεν προτιμάται και δυσκολεύεται 
να βρει δουλειά.   

 Και, επειδή έφθασα στο τέλος του χρόνου, θα πω περιληπτικά ότι ψηφίσαμε τον νόμο για τα ποδήλατα, 
αλλά το Υπουργείο Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων δεν έκανε ούτε την ενημέρωση που έπρεπε, δεν 
κατασκεύασε ποδηλατοδρόμους και ούτε προώθησε το ποδήλατο. 
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 Πάλι ξεκίνησε η σχολική χρονιά για να ανακαλύψει το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού πόσα παιδιά με 
αναπηρίες θα χρειάζονται συνοδό.  Όλες οι ηλικίες βρίσκουν εύκολα αλκοόλ, ναρκωτικά και τα αναβολικά είναι 
παντού!  Πρέπει να πάρουμε σοβαρά μέτρα.  Δε γίνεται να συνεχίσουμε έτσι με σχεδιασμούς στα συρτάρια.  
Έντεκα χρόνια μετά και ακόμη περιμένουμε το εθνικό πλαίσιο προσόντων, που θα δώσει λύση και διέξοδο 
αναβάθμισης προσόντων σε πολλά πρόσωπα.  Πάνω από διακόσιοι μαθητές εγκαταλείπουν το σχολείο κάθε 
χρόνο και ξεχάσαμε να ελέγχουμε πόσοι μαθητές εγκαταλείπουν το σχολείο από τα ιδιωτικά.  Πού καταλήγουν 
όλα αυτά τα παιδιά; 

 Είχαμε νομική υποχρέωση να ξοδεύουμε το 1% του κόστους κατασκευής δημόσιων κτιρίων σε έργα 
τέχνης, αλλά για πολλά χρόνια δεν εφαρμόσαμε τον νόμο.  Εδώ και πολλά χρόνια δεν εφαρμόζουμε επίσης τον 
νόμο που καθόριζε τη διαδικασία εγγραφής γυμναστών.  Ετοιμαζόμαστε να ξοδέψουμε πολλά εκατομμύρια, για 
να φέρουμε το φυσικό αέριο στην Κύπρο, ενώ σήμερα η Ευρωπαϊκή Ένωση θα ανακοινώσει τους στόχους του 
2050 για απάλειψη της χρήσης ορυκτών καυσίμων για μείωση των εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου.   

 Και, πριν κλείσω, να εκφράσω και πάλι τον θαυμασμό μου και να πω ένα μεγάλο ευχαριστώ στις μη 
κυβερνητικές οργανώσεις, που με την εθελοντική τους δουλειά συμπληρώνουν τα τεράστια κενά και ελλείψεις 
της δημόσιας υπηρεσίας.  Ελπίζω σύντομα με την ψήφιση του νόμου για τις κοινωνικές επιχειρήσεις να αυξηθούν 
οι υπηρεσίες προς την κοινωνία και το περιβάλλον για το καλό όλων μας, αλλά κυρίως των ευπαθών ομάδων. 

 Και τέλος ένα μεγάλο «ευχαριστώ» στην αεικίνητη Σοφία και στην καλύτερη συνεργάτιδα, τη διευθύντρια 
του Γραφείου, την εργατική Χρυσάνθη, στην οποία εύχομαι να πάνε όλα καλά, αφού σε λίγες εβδομάδες θα γίνει 
μάνα!  Και οι δύο με κάνουν να φαίνομαι πολύ πιο καλός από ό,τι είμαι! 

 Και, επειδή έρχονται γιορτές, να θυμάστε ότι τα πιο πολλά περιβαλλοντικά εγκλήματα γίνονται 
σαββατοκυρίακα, αργίες και γιορτές, για να μην υπάρχει κάποιος να αντιδράσει. 

 Καλά Χριστούγεννα σε όλους! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Καλά Χριστούγεννα! 

 Κύριε Μυριάνθους, έχετε τον λόγο. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Την περασμένη Παρασκευή παρακολουθήσαμε απ’ αυτή την αίθουσα την ομιλία του νέου Υπουργού 
Οικονομικών για τον προϋπολογισμό του 2020.  Έναν προϋπολογισμό, θα έλεγα, σχεδιασμένο βάσει των 
προηγούμενων χρόνων και με βάση κάποιες από τις απαιτήσεις που μας έθεσαν οι θεσμοί της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, όταν έβαζαν σε πρόγραμμα στήριξης την κυπριακή οικονομία.  Η κυβέρνηση και το κυβερνών κόμμα -
δικαιολογημένα, θα έλεγα- διεκδικούν τα εύσημα για την ανάκαμψη της οικονομίας και τη βελτίωση των 
οικονομικών δεικτών, σε σχέση με το τι είχαν μπροστά τους πριν από επτά χρόνια.  Πολύ ορθά επίσης λέχθηκε 
ότι στη διεθνή αγορά επικρατεί ρευστότητα και ίσως τα επόμενα χρόνια να βρεθούμε ξανά σε μια παγκόσμια 
οικονομική αναταραχή και ως εκ τούτου πρέπει να είμαστε προσεκτικοί στον τρόπο διαχείρισης των δημόσιων 
οικονομικών. 

 Μέχρι εδώ συμφωνούμε.  Το ερώτημα όμως που πλανάται είναι κατά πόσο αυτή η βελτίωση των δεικτών 
της οικονομίας μας είναι ουσιαστική ή επίπλαστη, κατά πόσο η βελτίωση των δεικτών της οικονομίας εκπέμπει 
ένα κλίμα ευφορίας και ασφάλειας στους πολίτες και αν όντως βελτιώθηκε και ο δείκτης ευημερίας τους.  Σίγουρα, 
για να απαντήσει κάποιος, δεν μπορεί να βασιστεί μόνο πάνω στον ρυθμό ανάπτυξης της οικονομίας, που όντως 
αυξήθηκε, ούτε και πάνω στο ποσοστό ανεργίας, που όντως μειώθηκε.  Η απάντηση, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι, μπορεί να δοθεί μόνο αν αναλύσουμε πώς αυτό το ακαθάριστο εθνικό εισόδημα κατανέμεται στους 
πολίτες.  Και δυστυχώς η πολιτική που ακολουθήθηκε από την κυβέρνηση του κ. Αναστασιάδη τα τελευταία επτά 
χρόνια ήταν να αναδιανέμει τον εθνικό πλούτο προς όφελος των υψηλά εισοδηματικών τάξεων. 

 Τα τελευταία επτά χρόνια δυστυχώς το χάσμα μεταξύ των εισοδηματικών τάξεων συνεχώς διευρύνεται και 
σιγά σιγά η μεσαία τάξη συνεχώς συρρικνώνεται και εξαφανίζεται.  Η οποιαδήποτε ανάπτυξη και μείωση της 
ανεργίας δε συνοδεύτηκε από τις ανάλογες αυξήσεις των μισθών. Όποιες φορολογικές βελτιώσεις έγιναν 
εξυπηρέτησαν και εξυπηρετούν τα μεγάλα συμφέροντα, χωρίς να έχουν ιδιαίτερη φορολογική ελάφρυνση τα 
μεσαία και τα χαμηλά εισοδηματικά στρώματα.     

 Ο φόρος ακίνητης ιδιοκτησίας, που καταργήθηκε με την προϋπόθεση ότι θα σχεδιαζόταν και θα 
επιβαλλόταν άλλη φορολογία που να φορολογούσε τον πλούτο και τις μεγάλες περιουσίες, έμεινε απλή 
εξαγγελία.  Όπως απλή εξαγγελία έμεινε η κατάργηση των €350 του ετήσιου τέλους του Εφόρου Εταιρειών, που 
επιβαρύνει με τον ίδιο τρόπο μεγάλες και μικρές εταιρείες.  Λέχθηκε προχθές από τον κ. Αβέρωφ η αναγκαιότητα 
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για φορολογική μεταρρύθμιση και όντως συμφωνώ ότι επιτέλους πρέπει να γίνει.  Να γίνει όμως με τέτοιο τρόπο 
που να αναδιανέμει με κοινωνικά δίκαιο τρόπο το εθνικό εισόδημα. 

 Και, επειδή έδωσε ένα παράδειγμα με βάση το αφορολόγητο ποσό, που σήμερα είναι οι €19.500, θα πω 
το εξής:  Ναι, όντως, αν εργάζονται σε μια οικογένεια και οι δύο σύζυγοι και παίρνουν ξεχωριστά ο καθένας 
καθαρό εισόδημα €19.500, δηλαδή στο σύνολο €39.000 οικογενειακό εισόδημα, δεν πληρώνουν καθόλου φόρο.  
Αν εργάζεται ο ένας και μόνο, παίρνει, για παράδειγμα, καθαρό εισόδημα €27.000, πληρώνει φόρο €1.700.  Αν 
λοιπόν θέλουμε αυτή την κοινωνικά φορολογική στρέβλωση να τη βελτιώσουμε, υπάρχουν διάφοροι τρόποι που 
ο καθένας οδηγεί με διαφορετικό τρόπο στην αναδιανομή του εθνικού εισοδήματος.  Ο πρώτος τρόπος είναι να 
πούμε ότι η φορολογική απαλλαγή των €19.500 ανά φορολογούμενο λαμβάνεται υπόψη στο οικογενειακό 
εισόδημα και ως εκ τούτου φοροαπαλλάσσονται από το οικογενειακό εισόδημα οι €39.000, ανεξάρτητα αν τις 
κερδίζει ο ένας ή και οι δύο σύζυγοι.  Ο δεύτερος τρόπος είναι να πούμε ότι κάθε φορολογούμενος δικαιούται 
αφορολόγητο ποσό €19.500 και, ανάλογα με το πόσα εξαρτώμενα έχει, παίρνει την ανάλογη έκπτωση από τον 
οφειλόμενο φόρο.  Ο τρίτος τρόπος είναι ότι μειώνεις το αφορολόγητο και δίνεις εκπτώσεις στο εισόδημα ανάλογα 
με τα εξαρτώμενα και τις οικογενειακές υποχρεώσεις, π.χ. τόκοι σε δάνεια κατοικίας, και παράλληλα όμως δίνεις 
και εκπτώσεις στον φόρο.  Η κάθε περίπτωση έχει τη δική της σκοπιμότητα και, αν αναλογιστούμε μετά την 
οικονομική κρίση πόσοι παίρνουν εισοδήματα πάνω από €19.500 τον χρόνο, θα αντιληφθούμε τι όφελος θα 
έχουν ο καθένας από την κάθε περίπτωση ξεχωριστά. 

 Πέραν τούτου όμως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, μεταρρυθμίσεις και βελτιώσεις νομοθεσιών χρειάζεται 
να γίνουν σε πολλούς τομείς της κοινωνικοοικονομικής ζωής του τόπου, για να διορθωθούν οι στρεβλώσεις που 
επικρατούν.  Δώσαμε στις τράπεζες, όπως λέχθηκε από πολλούς συναδέλφους, νομικά υπερόπλα, με 
αποτέλεσμα να λειτουργούν αυθαίρετα και να εκβιάζουν ανοικτά πλέον με εκποιήσεις τους δανειολήπτες.  Οι 
νοικοκυραίοι, που επικαλέστηκε ο κ. Αβέρωφ, βρίσκονται σε απόγνωση, αφού κινδυνεύουν να χάσουν 
περιουσίες που απέκτησαν με κόπους μιας ζωής, αφού δεν έχουν πλέον το δικαίωμα να αντιμετωπίσουν με τα 
ίδια νομικά όπλα τις διαχρονικές αυθαιρεσίες των τραπεζών. 

 Και ακούστε και το παράδοξο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για τα φορολογικά δρώμενα αυτού του τόπου 
σήμερα:  Οι νοικοκυραίοι που κουρεύτηκαν οι καταθέσεις τους το 2003 και στη συνέχεια τα δάνειά τους δεν 
μπορούσαν να τα εξυπηρετήσουν  έχουν, τώρα που εκκαθαρίζονται οι φορολογίες, αυτή την περίοδο, του έτους 
2013, και το πρόβλημα να πληρώνουν φόρους, γιατί δεν αναγνωρίζονται, άκουσον άκουσον, οι ζημίες που 
έπαθαν από το κούρεμα! Πού έχει ξανακουστεί να χάνει κάποιος τις καταθέσεις του, που για να τις αποκτήσει 
έχει πληρώσει τον φόρο επί των κερδών και δεν του παρέχεται σήμερα το δικαίωμα να τις αναγνωρίσει ως ζημιές 
στα βιβλία της επιχείρησής του;  Οι νοικοκυραίοι λοιπόν πέφτουν τη νύχτα και παραμιλούν.  Είναι οι παραπάνω 
με υπνωτικά και ψυχοφάρμακα και οφείλει αυτή η Βουλή, πριν ολοκληρώσει τη θητεία της σε ενάμιση χρόνο, να 
επιλύσει αυτά τα προβλήματα. 

 Καθημερινά βλέπουμε κόσμο να λαμβάνει ειδοποιήσεις για εκποιήσεις των περιουσιακών του στοιχείων, 
ενώ ακόμα βρίσκεται σε διαδικασία αναδιάρθρωσης.  Οι τράπεζες εκβιαστικά, κύριοι κυβερνώντες, οδηγούν 
αυτούς που κάποτε ήταν νοικοκυραίοι σε διαδικασία πλειστηριασμού, χωρίς να λαμβάνουν τίποτα υπόψη, 
αναιρώντας πολλές φορές δεσμεύσεις και συμφωνίες.  Και όλα αυτά, γιατί κάποιοι σε αυτό το σώμα έδωσαν 
υπερόπλα στις τράπεζες τάχα, για να διαφυλάξουν τα καλώς νοούμενα συμφέροντα των νοικοκυραίων. 

 Σίγουρα κανένας δε θέλει να απαλλάξει τους στρατηγικούς κακοπληρωτές από αυτό το βάρος, αλλά ας 
μου πει κάποιος επιτέλους τον οικονομικό ορισμό του στρατηγικού κακοπληρωτή. Ανέφερα πιο πάνω ότι 
ετοιμάστηκε αυτός ο προϋπολογισμός με βάση κάποιες δεσμεύσεις που δώσαμε στους θεσμούς της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, για να μας στηρίξουν σε ένα πρόγραμμα εξυγίανσης της οικονομίας.  Παρ’ όλα αυτά, μόνο 
τις δεσμεύσεις που εξυπηρετούν το μεγάλο κεφάλαιο εφαρμόζουμε άμεσα και χωρίς χρονοτριβή, ενώ άλλες 
δεσμεύσεις, όπως για παράδειγμα, το νομοθέτημα το οποίο αυτή η κυβέρνηση όφειλε να βελτιώσει, από την 
πρώτη στιγμή που έδωσε στις τράπεζες τέτοια όπλα, και αφορά τη μεταρρύθμιση του δικαίου της πτώχευσης, 
τις ξεχάσατε στο συρτάρι.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Ζώντας και ενεργώντας μέσα σε ένα έντονα μεταλλαγμένο περιβάλλον στο οποίο έχουν καταργηθεί πλέον 
τα οποιαδήποτε εθνικά και οικονομικά συμφέροντα, οι μεταλλάξεις αυτές αναμφίβολα επηρεάζουν τον τρόπο 
ζωής του κάθε πολίτη, ο οποίος όμως αναγκάζεται και οφείλει να προσαρμόζεται συνεχώς, για να μπορέσει να 
επιβιώσει.  Αυτή όμως την προσαρμογή του πολίτη στην κάθε νέα τάξη πραγμάτων οφείλει η πολιτεία να τη βάλει 
σε πλαίσια, θεσπίζοντας νόμους και εφαρμόζοντας πολιτικές οι οποίες θα έχουν στόχο από τη μια να 
αποτρέψουν οποιεσδήποτε κοινωνικοοικονομικές αναταραχές, που θα οδηγούν σε υποβάθμιση της ευημερίας 
του, και από την άλλη όμως θα αναβαθμίζουν την ευημερία και την ασφάλειά του. 

 Έτσι λοιπόν, μετά από μια παρατεταμένη οικονομική κρίση που περάσαμε, που, παρ’ όλο ότι έχει ξεκινήσει 
να υποχωρεί, εντούτοις οι οικονομικές επιπτώσεις θα συνεχίσουν να μας επηρεάζουν για πολύ καιρό ακόμα.  
Οφείλει λοιπόν αυτή η πολιτεία να δώσει στήριξη τόσο στις ευάλωτες κοινωνικές ομάδες συμπολιτών μας, αλλά 
και από την άλλη οφείλει να σχεδιάσει και να εφαρμόσει μια αναπτυξιακή πολιτική, προσαρμοσμένη πάνω σε 
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ένα νέο αναπτυξιακό μοντέλο.  Δυστυχώς όμως, όλοι μιλούμε για ένα νέο αναπτυξιακό μοντέλο, αυτό όμως δεν 
το βλέπουμε και δεν το βλέπουμε ούτε να σχεδιάζεται ούτε να υλοποιείται. 

 Η ηλεκτρονική διακυβέρνηση του δημόσιου τομέα ακόμα πελαγοδρομεί, η ηλεκτρονική αναβάθμιση των 
υπηρεσιών του κράτους και η εισαγωγή καινοτόμων λύσεων στον τρόπο λειτουργίας τους ακόμα παραμένουν 
ως εξαγγελίες. Η μεταρρύθμιση του δικαστικού συστήματος ακόμα καρκινοβατεί.  Τη μεταρρύθμιση στον τομέα 
της υγείας με το ΓΕΣΥ ακόμα την περιμένουμε να λειτουργήσει σε σωστή βάση. 

 Συνάδελφοι, ήμουν τότε ξανά μέλος αυτού του σώματος το 2001, όταν ως ΕΔΕΚ με τον Βάσο Λυσσαρίδη 
καταφέραμε να πείσουμε τότε την κυβέρνηση Γλαύκου Κληρίδη να δεχθεί και να φέρει για ψήφιση τον 
συγκεκριμένο νόμο του ΓΕΣΥ.  Πέρασαν σχεδόν είκοσι χρόνια, πέρασαν σχεδόν τέσσερις κυβερνήσεις απ’ όλα 
τα κόμματα και ακόμα πειραματιζόμαστε με την υγεία των πολιτών, για να βρούμε την σολομωνιτζιήν, να το 
λειτουργήσουμε σωστά.  Νομίζω ότι επιτέλους οφείλουμε όλοι να κάνουμε την αυτοκριτική μας σε αυτό το θέμα 
και με ειλικρίνεια να αντιμετωπίσουμε τα προβλήματα που πηγάζουν από τον συγκεκριμένο τρόπο λειτουργίας 
του ΓΕΣΥ, μακριά από οποιαδήποτε επιχειρηματικά ή κομματικά συμφέροντα.  Η κυβέρνηση και το Υπουργείο 
Υγείας έχει τα εργαλεία, έχει τη νομοθεσία και τη λαϊκή εντολή να το εφαρμόσει και να το λειτουργήσει σωστά. 
Εμείς ως ΕΔΕΚ είμαστε χρεωμένοι από τον γιατρό και οφείλουμε πάντα καλόπιστα να κάνουμε την κριτική μας 
και τις παρατηρήσεις μας, μέχρι το ΓΕΣΥ να λειτουργήσει όπως πραγματικά πρέπει, προς όφελος όλων των 
πολιτών, ανεξαρτήτως οικονομικής στάθμης.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Για τη μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης, εκεί που περιμέναμε όλοι ότι θα ακούσουμε κάτι 
καινοτόμο, που θα λαμβάνει υπόψη τις εισηγήσεις και τις ιδιαιτερότητες της κάθε περιοχής, του κάθε δήμου και 
της κάθε κοινότητας, είδαμε προσεγγίσεις και ακούσαμε εξαγγελίες που μας δημιουργούν ερωτήματα κατά πόσο 
αυτοί που ανέλαβαν την ευθύνη να κάνουν τους σχεδιασμούς αυτούς έχουν όντως επισκεφτεί και αφουγκραστεί 
τις τοπικές αρχές και τους πολίτες.  Ακούσαμε εισηγήσεις για κοινότητες που πρέπει να συνενωθούν με άλλες 
κοινότητες ή δήμους που δεν έχουν καμία σχέση και που δεν έχουν καμία γειτνίαση.  Ακούσαμε εισηγήσεις για 
κοινότητες που, ενώ πρέπει να συνενωθούν με άλλες κοινότητες ή δήμους, δεν τους έχουν συμπεριλάβει.  
Ακούσαμε εισηγήσεις για κοινότητες που πρέπει να συνενωθούν με άλλες κοινότητες ή δήμους, ενώ τα 
οικονομικά και δημογραφικά χαρακτηριστικά τους δε συνάδουν με τις αναλύσεις και τις μελέτες των υποτιθέμενων 
ειδικών που τις έκαναν.  Τελικά, πόσα πληρώσαμε και σε αυτή την περίπτωση σε συμβούλους και μελετητές, για 
να μας παρουσιάσουν αυτά τα επισφαλή αποτελέσματα; 

 Αναμφίβολα όλοι διαπιστώνουμε την αναγκαιότητα της μεταρρύθμισης στην τοπική αυτοδιοίκηση, αλλά 
αυτή, για να επιβιώσει, πρέπει να αφήσει εκτός κάθε σκοπιμότητα.  Μεταρρύθμιση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
επιβάλλεται να γίνει και στην παιδεία.  Δυστυχώς όμως, τα τελευταία είκοσι χρόνια διαπιστώνω ότι τα παιδιά μας 
έχουν γίνει πειραματόζωα και τα συγκριτικά αποτελέσματα των μαθητών μας με άλλες χώρες καταδεικνύουν την 
τραγικότητα του προβλήματος. Μιλούμε για το κοινωνικό αγαθό της παιδείας, το οποίο πρέπει να παρέχεται 
δωρεάν από το κράτος, αλλά στο τέλος το αγαθό αυτό ακριβοπληρώνεται στα φροντιστήρια.  Φθάσαμε στο 
σημείο, ενώ ένα παιδί της Γ' Λυκείου στο ιδιωτικό σχολείο πληρώνει €7.500 δίδακτρα περίπου, το παιδί που είναι 
στην αντίστοιχη τάξη του δημόσιου σχολείου θέλει να πετύχει -και θέλει να πετύχει σε προεισαγωγικές εξετάσεις- 
και πληρώνει για φροντιστήρια σε τέσσερα ή πέντε μαθήματα το ίδιο ή και μεγαλύτερο ποσό.  Και σε αυτό δε 
λαμβάνουμε καν υπόψη το γεγονός ότι ο πατέρας ή η μητέρα πρέπει να βρίσκεται σε επιφυλακή όλο το απόγευμα 
κάθε μέρας, για να μεταφέρει το παιδί του από το ένα μάθημα στο άλλο. 

 Ας είμαστε επιτέλους όλοι ειλικρινείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.  Αν θέλουμε να κάνουμε πραγματικές 
μεταρρυθμίσεις, πρέπει να συγκρουστούμε με συμφέροντα.  Οφείλουμε να δούμε το δάσος και όχι το δέντρο 
που βλέπαμε μέχρι σήμερα.  Οφείλουμε όλα αυτά τα φέουδα και τα τσιφλίκια του κάθε επιχειρηματία ή του κάθε 
συνδικαλιστή να τα καταργήσουμε προς όφελος όμως του κοινωνικού συνόλου και όχι για να δημιουργήσουμε 
νέους φεουδάρχες και νέους τσιφλικάδες.  Τώρα λοιπόν που η ατμομηχανή της ανάπτυξης παίρνει σιγά σιγά 
μπροστά, είναι επιβεβλημένη η ανάγκη να συζητήσουμε και να ρυθμίσουμε όσο το δυνατό καλύτερα τα ζητήματα 
αυτά, γιατί πολύ φοβούμαι ότι η επόμενη οικονομική κρίση που θα μας βρει, γιατί πλέον πρέπει να το δεχθούμε 
ότι περιοδικά θα έχουμε ξανά τέτοια φαινόμενα, δε θα μας δώσει δεύτερη ευκαιρία.  

 Πέραν τούτου, πρέπει επίσης η κυβέρνηση μέσα από τους προϋπολογισμούς να διασφαλίσει την ευημερία 
του λαού και να ρυθμίσει ζητήματα που αφορούν:  Πρώτον, την ελάχιστη και την ανώτατη σύνταξη που μπορεί 
να απολαμβάνει κάποιος συνταξιούχος από τα δημόσια ταμεία. Το θεωρώ απαράδεκτο εν έτει 2019 να μιλούμε 
για συντάξεις των €350 και €400.  Πρέπει επιτέλους να εφαρμόσουμε τον θεσμό της επικουρικής σύνταξης και 
να ενοποιήσουμε όλα τα επιδόματα που υπάρχουν, με στόχο να απλοποιήσουμε από τη μια τις διαδικασίες και 
από την άλλη να σταματήσει η ταλαιπωρία του κάθε συνταξιούχου, του κάθε πολίτη να ψάχνει σε ποιο 
πρόγραμμα ή σε ποια υπηρεσία πρέπει να κάνει αίτηση, για να ενισχύσει τη σύνταξη και το επίδομά του.   

 Δεύτερον, σε άλλες χώρες, αγαπητοί συνάδελφοι, έχουν ρυθμίσει την ανώτατη σύνταξη του κράτους, 
λαμβάνοντας υπόψη αν υπάρχουν εισοδήματα από άλλες πηγές, όπως ενοίκια, τόκους, μερίσματα ή άλλες 
ιδιωτικές συντάξεις.  Με αυτό τον τρόπο το κράτος εξοικονομεί και ενισχύει τον χαμηλοσυνταξιούχο του. 
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 Τρίτον, η κυβέρνηση, το κράτος πρέπει επίσης να ρυθμίσει το ωράριο εργασίας, τις συνθήκες εργασίας, 
τον κατώτατο μισθό και τις μέρες ανάπαυσης του εργαζομένου.  Η αντιμετώπιση του δημογραφικού προβλήματος 
με έργα, όχι μόνο με διακηρύξεις, έπρεπε να είχε γίνει εδώ και είκοσι πέντε χρόνια.  Ο δείκτης έχει πέσει κάτω 
από το 2,3% και σήμερα βρίσκεται στο 1,3%.  Πότε επιτέλους θα αντιμετωπίσουμε το πρόβλημα αυτό;  Όταν 
πλέον ως Κύπριοι θα είμαστε μειοψηφία σε αυτό το κράτος; 

 Τέταρτον, η κυβέρνηση πρέπει να προβεί στην αντιμετώπιση του στεγαστικού προβλήματος με 
πραγματικά μέτρα στήριξης.  Δυστυχώς, τα εξαγγελθέντα μέτρα στεγαστικής πολιτικής δεν εξυπηρετούν τον 
σκοπό τους, αφού είναι ισοπεδωτικά και με βάση και το τελευταίο μέτρο που εξαγγέλθηκε από τον πρώην 
Υπουργό Εσωτερικών το μόνο κριτήριο είναι το υψόμετρο των εξακόσιων μέτρων, χωρίς να λαμβάνει καν υπόψη 
τα ιδιαίτερα δημογραφικά και γεωγραφικά χαρακτηριστικά της κάθε επαρχίας και της κάθε περιοχής.  

 Πέμπτον, το κράτος πρέπει να στηρίξει τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις με σημαντικά προγράμματα 
επιδοτήσεων, με κύριο στόχο τη δημιουργία νέων θέσεων εργασίας, κυρίως για τους νέους.  Στον 
προϋπολογισμό του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας δεν είδαμε δυστυχώς οποιοδήποτε ποσό 
για μέτρα στήριξης του τομέα της νεανικής και γυναικείας επιχειρηματικότητας ούτε και για τη στήριξη του 
μεταποιητικού τομέα.  Ενώ όλοι μας κατά καιρούς συζητούμε για την ανεργία που κυρίως αντιμετωπίζουν οι νέοι 
μας, για την αναγκαιότητα δημιουργίας νέων θέσεων εργασίας, για τη δημιουργία καινοτόμων προϊόντων μέσα 
από την έρευνα και καινοτομία, εντούτοις οι πρωτοβουλίες που αναπτύσσονται είναι περιορισμένες και ο κύριος 
λόγος είναι η έλλειψη πόρων και η αδυναμία να μπορέσουν οι νέοι μας μέσα στο νέο τραπεζικό περιβάλλον να 
έχουν τη δυνατότητα να δανειστούν και να δημιουργήσουν αυτό που σχεδιάζουν και ονειρεύονται.  Πρέπει λοιπόν 
το κράτος να εκπονήσει σχέδια προς αυτή την κατεύθυνση, αλλά και να δημιουργήσει ειδική υπηρεσία που να 
συμβουλεύει και να στηρίζει τέτοιες δράσεις.  Δεν αρκεί μόνο να πανηγυρίζουμε ότι βελτιώθηκαν οι 
μακροοικονομικοί δείκτες της οικονομίας, χωρίς να βλέπουμε και τους μικροοικονομικούς δείκτες πώς 
βελτιώνονται.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οι στρεβλώσεις που υπάρχουν στην οικονομία μας είναι πάρα πολλές, όπως επίσης και οι 
ανεκμετάλλευτοι πόροι μας.  Δυστυχώς όμως, δε βλέπουμε να γίνονται εκείνα τα βήματα που θα οδηγούσαν σε 
διόρθωση αυτών των στρεβλώσεων οι οποίες λειτουργούν ως τροχοπέδη στην ανάπτυξη. Η διαφθορά σήμερα 
αποτελεί τη μεγαλύτερη στρέβλωση και το μεγαλύτερο καρκίνωμα στο σώμα της κυπριακής κοινωνίας και δε 
φτάνουν μόνο οι διαπιστώσεις γι’ αυτό, αλλά πρέπει να προχωρήσουμε και σε πράξεις, θεσπίζοντας πολύ πιο 
αυστηρές ποινές οι οποίες να λειτουργούν αποτρεπτικά για τον κάθε επίδοξο καταχραστή του δημόσιου πλούτου. 

 Παρ’ όλα αυτά, εμείς εδώ, οι εκπρόσωποι αυτού του λαού, οφείλουμε να συνεννοηθούμε μεταξύ μας, 
θεσπίζοντας εκείνα τα νομοθετήματα που να αποτρέπουν όσο το δυνατό καλύτερα τέτοια φαινόμενα.  Πέραν 
τούτου, υπάρχει το ερώτημα ποιος και ποια αρχή θα επιληφθεί των θεμάτων ελεύθερου ανταγωνισμού, όταν το 
μέγεθος της οικονομίας μας δεν επιτρέπει τη βιωσιμότητα ικανού αριθμού επιχειρήσεων που να μπορεί να 
λειτουργούν ανταγωνιστικά.  Θεωρούμε σήμερα ότι υπάρχει ελεύθερος ανταγωνισμός στην κυπριακή αγορά στο 
εμπόριο καυσίμων;  Θεωρoύμε σήμερα ότι υπάρχει ελεύθερος ανταγωνισμός στην κυπριακή αγορά στις 
αερομεταφορές;  Θεωρούμε σήμερα ότι υπάρχει ελεύθερος ανταγωνισμός στο τραπεζικό σύστημα;  Πότε 
επιτέλους θα ρυθμιστούν τα ζητήματα αυτά;  Ή απλώς μας ενδιαφέρει να λέμε ότι οι ιδιωτικοποιήσεις είναι η λύση 
στο πρόβλημα;  Δυστυχώς, δεν είναι η λύση στο πρόβλημα, αλλά παράγοντας του προβλήματος, όταν το 
μέγεθος της εθνικής οικονομίας είναι περιορισμένο.  Γι’ αυτό και εδώ χρειάζεται η παρέμβαση του κράτους. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το έχω πει και πέρσι, θα το επαναλάβω και φέτος.  Δυστυχώς, η έλλειψη σοβαρής αγροτικής πολιτικής, 
βασισμένη πάνω στη μεταποίηση, βασισμένη και συνδεδεμένη στην παραγωγή των παραδοσιακών μας 
προϊόντων, έχει οδηγήσει στην εγκατάλειψη της γεωργίας.  Έχει οδηγήσει τους περισσότερους αγρότες να 
εκριζώνουν πολυετείς φυτείες και να ανεγείρουν επαύλεις, αφού τελικά το εισόδημα από τον αγροτουρισμό είναι 
το μόνο που μπορεί να οδηγήσει στην επιβίωσή τους.  Αλλά, ακόμα και αυτό τίθεται σε αμφισβήτηση, αφού με 
την πολιτική της μεμονωμένης κατοικίας, προσπαθούμε και αυτό το εισόδημα να τους το αποκόψουμε.  Είναι 
εδώ που ως ΕΔΕΚ ζητούμε άμεσα να επανέλθει η προηγούμενη πολιτική, ώστε να επιτρέπεται η ανέγερση 
μεμονωμένης κατοικίας στα αγροτεμάχια, αλλά βεβαίως πάντα μέσα από κάποιες προϋποθέσεις. 

 Κλείνω την παρέμβασή μου, αγαπητοί συνάδελφοι, με αναφορά στα προβλήματα που αντιμετωπίζει η 
επαρχία Πάφου.  Ξέρετέ, αγαπητοί συνάδελφοι, συνειδητά έχω επιλέξει, να ζω σε μια απομακρυσμένη ακριτική 
περιοχή.  Μια περιοχή που απέχει απ’ αυτό το σημείο εκατόν ογδόντα χιλιόμετρα.  Απ’ εδώ θέλω δυόμισι ώρες 
οδήγηση, για να πάω.  Μία απόσταση, που, αν υπήρχε σωστό οδικό δίκτυο, θα ήθελα κατά μέσο όρο μία ώρα 
και σαράντα πέντε λεπτά.  Μια περιοχή, η οποία βιώνει εδώ και δεκαετίες την παραμέληση από την πολιτεία.  
Μια περιοχή από την οποία ο κάθε υποψήφιος Πρόεδρος της Δημοκρατίας περνούσε, έτασσε φούρνους 
ποξαμάδκια, έλεγε αυτό που ήθελαν να ακούσουν, έπαιρνε αυτό που ήθελε στις εκλογές και μην τον είδατε!   
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 Είναι γεγονός ότι για κάποια έργα έχει προϋπολογισθεί η κατασκευή τους για το 2020, όπως ο δρόμος 
Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς, όπου και ελπίζουμε ότι, αν δεν μπλέξουμε σε διαμάχες μεταξύ προσφοροδοτών, το 
έργο θα ξεκινήσει.  Εδώ θα ήθελα να ευχαριστήσω την τέως Υπουργό Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, 
την κ. Βασιλική Αναστασιάδου, για την ουσιαστική συμβολή της στην προώθηση αυτού του έργου.  Η πρώτη 
φάση του έργου είναι μήκους δεκαπεντέμισι χιλιομέτρων μέχρι τη μέση της διαδρομής και η περίοδος κατασκευής 
τριάμισι χρόνια.  Και θα ήθελα να καλέσω τον νέο Υπουργό Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων να χειριστεί 
το έργο αυτό με την ίδια ευαισθησία της προκατόχου του και θέλουμε να πιστεύομε ότι με την έναρξη της πρώτης 
φάσης θα ξεκινήσουν και οι διαδικασίες, για να είναι έτοιμο το κράτος με σχεδιασμούς και προσφορές να 
συνεχίσει το έργο για το υπόλοιπο μέρος της διαδρομής. Κάποιος θα πει ότι είμαστε ικανοποιημένοι απ’ αυτή 
την εξέλιξη.  Προσωπικά λέω ότι θα είμαστε ικανοποιημένοι και θα δώσουμε τα εύσημα στην κυβέρνηση, όταν 
το έργο αρχίσει να ολοκληρώνεται μέσα στα προβλεπόμενα χρονοδιαγράμματα.  Δεν πανηγυρίζουμε λοιπόν, 
συνάδελφοι, αλλά ζητούμε μόνο αυτό το οποίο το κράτος σε άλλες περιοχές έχει δώσει.  Ζητούμε απ’ αυτή την 
πολιτεία να αντιμετωπίσει τους κατοίκους που ζουν στην περιφέρεια, που ζουν σε απομακρυσμένες περιοχές με 
τον ίδιο τρόπο που αντιμετωπίζονται αυτοί που κατοικούν στα αστικά κέντρα. 

 Ζητούμε από την πολιτεία και την κάθε κυβέρνηση να αντιμετωπίζει την περιφέρεια όχι μετρώντας τους 
ψηφοφόρους της, αλλά μετρώντας τους ανθρώπους της, μετρώντας τον πόνο τους, μετρώντας την ταλαιπωρία 
τους.  Δεν μπορεί αυτό το κράτος να διαιωνίζει εδώ και τριάντα χρόνια το πρόβλημα του δρόμου, το πρόβλημα 
του Ακάμα και να μην μπορεί να δίνει επιτέλους μια απάντηση.  Για το πρόβλημα του Ακάμα να μην μπορεί να 
δίνει μια δικαίωση στις κοινότητες της Λαόνας και στους κατοίκους της.  Δεν μπορεί οι κάτοικοι της περιοχής να 
μην έχουν λόγο στον τρόπο που θα σχεδιαστεί το διαχειριστικό και το τοπικό σχέδιο.  Δεν μπορεί λοιπόν αυτό 
το κράτος να σφυρίζει αδιάφορα σε μια επαρχία και να μη λαμβάνει τα δέοντα μέτρα, ώστε να προχωρήσουν σε 
επίλυση προβλημάτων που χρονίζουν, προβλημάτων που αφορούν το οδικό δίκτυο σε όλη την επαρχία της 
Πάφου, προβλήματα που αφορούν το νοσοκομείο της Πάφου και το νοσοκομείο της Πόλης Χρυσοχούς, 
προβλήματα που αφορούν τα εκπαιδευτήρια, τις Τεχνικές Σχολές Πάφου και Πόλης Χρυσοχούς. 

 Ξέρετε, συνάδελφοι, ότι στα δημόσια εκπαιδευτήρια στην Πόλη Χρυσοχούς, αλλά και σε άλλα 
περιφερειακά σχολεία της Πάφου η κανονική στελέχωση ολοκληρώθηκε πριν από έναν μήνα περίπου;  Γιατί;  
Γιατί ο κάθε εκπαιδευτικός αρνείται την τοποθέτησή του στην περιοχή για λόγους υγείας, αλλά η πραγματικότητα 
είναι η ταλαιπωρία γι’ αυτόν που θα μετακινείται μέσα σε ένα άθλιο οδικό δίκτυο.  Όλα αυτά είναι προβλήματα 
που απαιτούν άμεση επίλυση.  Και, όταν λέμε άμεση επίλυση, δεν εννοούμε ότι η απλή συμπερίληψη κάποιων 
κονδυλίων στους προϋπολογισμούς επιλύει τα προβλήματα αυτά.  Χρειάζεται συντονισμός και επιτάχυνση των 
διαδικασιών και, αν δεν μπορεί να γίνει αυτό, να αλλάξουμε εμείς τους νόμους και τις διαδικασίες, ώστε ακριβώς 
να απορροφούνται κανονικά τα κονδύλια αυτά μέσα στο συγκεκριμένο οικονομικό έτος για το οποίο ψηφίζονται.  
Δε φτάνει το γεγονός ότι ο αναπτυξιακός προϋπολογισμός των τελευταίων χρόνων κυμαίνεται μεταξύ 5% και 8% 
του συνόλου του ετήσιου προϋπολογισμού, είναι απαράδεκτο να υλοποιείται στο 50%.  Και εδώ να αναφέρω ότι 
βγαίνουμε σε προσφορές την ίδια περίοδο για αρκετά αναπτυξιακά έργα, την ίδια στιγμή που γνωρίζουμε ότι οι 
κατασκευαστικές εταιρείες στην Κύπρο αδυνατούν να αναλάβουν την υλοποίησή τους.  Μπλέκουμε σε ατέρμονες 
διαδικασίες και στο τέλος το δημόσιο όφελος είναι μηδενικό, όπως και στην ανάπτυξη, που μένει καθηλωμένη. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Σίγουρα τα προβλήματα που αντιμετωπίζουμε ως κράτος είναι πάρα πολλά και τα προβλήματα αυτά 
συναρτώνται άμεσα ή έμμεσα και με τα οικονομικά μας μεγέθη και με το εθνικό μας πρόβλημα.  Οι συνεχείς 
προκλήσεις στην περιοχή, αλλά και γενικότερα στην παγκόσμια οικονομία μάς επιβάλλουν να κάνουμε τομές και 
μεταρρυθμίσεις τόσο στον δημόσιο τομέα όσο και στον τρόπο που λειτουργούμε στην οικονομία.  Για να γίνουν 
όμως όλα αυτά, χρειάζονται εθνικά οράματα και πανεθνική συνεννόηση, που θα χαράξουν τη δική μας αισιόδοξη 
πορεία μέσα στο παγκόσμιο γίγνεσθαι της Κυπριακής Δημοκρατίας.  Επανενωμένη Δημοκρατία χωρίς ξένους 
στρατούς και εγγυήσεις από τρίτους.  Μια χώρα που όλοι οι πολίτες, Ελληνοκύπριοι, Τουρκοκύπριοι, Αρμένιοι, 
Λατίνοι και Μαρωνίτες θα ζουν ελεύθερα, θα μετακινούνται ελεύθερα, θα κατοικούν όπου θέλουν ελεύθερα και 
θα εκμεταλλεύονται την περιουσία τους ελεύθερα σε μια ελεύθερη Κύπρο, που κάθε πολίτης της θα απολαμβάνει 
τα ίδια δικαιώματα, όπως κάθε Ευρωπαίος πολίτης μέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Οράματα τα οποία ελπίζουμε 
να απολαύσει και η γενιά των δικών μας παιδιών, των παιδιών της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

 Με αυτά, σας εύχομαι καλά Χριστούγεννα και καλή χρονιά! 

 Ευχαριστούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστούμε.   

 Καλά Χριστούγεννα! 

 Τον λόγο τώρα έχει η κ. Χριστιάνα Ερωτοκρίτου.  Μπορείτε να περάσετε στο βήμα, κυρία Ερωτοκρίτου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είμαστε ξανά μπροστά σε έναν ετήσιο κρατικό προϋπολογισμό.  Έναν προϋπολογισμό ισοσκελισμένο, 
δημοσιονομικά πειθαρχημένο, με πλεόνασμα 3% για το 2019, έναν προϋπολογισμό που μπορεί να ικανοποιεί 
τους γραφειοκράτες στις Βρυξέλλες, έναν προϋπολογισμό που πράγματι δε συγχύζει τις αλόγιστες και 
αστόχευτες δαπάνες με το κοινωνικό κράτος.  Την ίδια στιγμή όμως, έχουμε έναν καθαρά ψυχρό και στεγνό άνευ 
οράματος, άνευ σχεδιασμού προϋπολογισμό.  Πρόκειται για μία άσκηση λογιστικής, μία πράξη παντρέματος 
εσόδων και εξόδων, που μπορεί να είναι κάτι ικανοποιητικό για μία εταιρεία, δεν είναι όμως ικανοποιητικό για ένα 
κράτος το οποίο θέλει να βάλει γερά θεμέλια για το αύριο και να έχει προοπτική. 

 Είναι εκπληκτικό ότι στην Κύπρο, κύριε Πρόεδρε, θεωρούμε και θέλουμε να πιστεύουμε ότι η ισοζυγισμένη 
προσέγγιση δεν είναι επιλογή.  Κάποιοι θέλουν να μας κάνουν να πιστέψουμε ότι είτε θα ξοδεύουμε αλόγιστα σε 
μία διαστρεβλωμένη έννοια του κοινωνικού κράτους είτε θα πηγαίνουμε από κουρέματα σε ξεπουλήματα με την 
επίφαση της σύγχρονης οικονομίας και της ικανοποίησης των δεικτών.  Δεν περνά δυστυχώς από το μυαλό των 
κυβερνώντων ότι είναι πιθανόν και δυνατόν να έχουμε μία ισοζυγισμένη, εξορθολογισμένη οικονομική πολιτική, 
που να είναι κοινωνικά ευαίσθητη και ταυτόχρονα δημοσιονομικά υπεύθυνη.  Αυτή είναι η δική μας φιλοσοφία, 
κύριε Πρόεδρε, με την οποία, τον καιρό που εφαρμόστηκε, ο τόπος και ο λαός μας είδε πολλαπλάσια οφέλη. 

 Μου προκάλεσε εντύπωση, όταν άκουσα τον Πρόεδρο του Δημοκρατικού Συναγερμού να μιλά για 
δημοσιονομική πειθαρχία και συγκράτηση των δημοσίων δαπανών, όταν η κυβέρνηση του Δημοκρατικού 
Συναγερμού έχει εκτοξεύσει τον αριθμό των δημοσίων υπαλλήλων στις 52 476, αριθμό μεγαλύτερο απ’ αυτό του 
2009, όταν την προεδρία του κράτους είχε ο Δημήτρης Χριστόφιας και το ΑΚΕΛ.  Είναι η κυβέρνηση του 
Δημοκρατικού Συναγερμού που συντηρεί τη διαστρεβλωμένη έννοια ότι ένας νέος μπορεί να έχει μέλλον μόνο 
σε αυτόν τον τόπο, εάν βρει δουλειά στο δημόσιο.   

 Μου προκαλεί εντύπωση, κύριε Νεοφύτου, να ακούω για τους συνετούς και για τους νοικοκυρέους, όταν 
αυτή η κυβέρνηση, η οποία κούρεψε τους συνετούς και τους νοικοκυρέους, δεν έφερε καμία πρόταση και αρνείτο 
πεισματικά να λάβει οποιοδήποτε μέτρο υπέρ των κουρεμένων συνετών και νοικοκυρέων, εκτός παρά μόνο όταν 
αναγκάστηκε μετά από πρόταση νόμου του Δημοκρατικού Κόμματος για δημιουργία Ταμείου Αλληλεγγύης.   

 Εντύπωση, κύριε Πρόεδρε, μου προκαλεί να ακούω το κυβερνών κόμμα να μιλά για νέα κίνητρα, για νέους 
επιχειρηματίες, όταν κατά τη διάρκεια της δικής σας διακυβέρνησης, κύριε Νεοφύτου, έχουμε τη μεγαλύτερη φυγή 
των αρίστων από την Κύπρο.  Προφανώς, η κυβέρνηση του Δημοκρατικού Συναγερμού επιθυμεί να αποκρύψει 
τις επισημάνσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής στην έκθεσή της που εξέδωσε για την οικονομία της Κύπρου τον 
Φεβρουάριο του 2019.  Τι λέει αυτή η έκθεση;  Η έκθεση λέει ότι το 11,1% των νέων της Κύπρου δε βρίσκονται 
σε εκπαίδευση, δε βρίσκονται σε επαγγελματική εκπαίδευση, δε βρίσκονται σε εργοδότηση.  Το 11,1% των νέων 
της Κύπρου είναι παντελώς ανενεργοί και αυτό είναι κατά τη διάρκεια της δικής σας διακυβέρνησης. 

 Κρύβετε από τον κυπριακό λαό ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή κρούει τον κώδωνα του κινδύνου για την 
απουσία ευκαιριών για τους απόφοιτους τριτοβάθμιας εκπαίδευσης, για τη σχεδόν παντελή απουσία 
προγραμμάτων επαγγελματικής κατάρτισης για τους νέους κατά τη διάρκεια της δικής σας διακυβέρνησης.  Αυτοί 
που κόπτονται για τους νέους και για τις νέες επιχειρήσεις δε συνεχίζουν να πουν στον κόσμο ότι η Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή επισημαίνει στην έκθεσή της ότι η πρόσβαση σε χρηματοδότηση για νέες επιχειρήσεις μικρού ή 
μεσαίου μεγέθους είναι σχεδόν αδύνατη και αυτό είναι κατά τη διάρκεια της δικής σας διακυβέρνησης.  

 Κρύβετε από τον κόσμο ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή τονίζει με τον πιο εμφαντικό τρόπο ότι η συγκέντρωση 
των επενδύσεων στον κατασκευαστικό τομέα δεν ευνοεί την μεσοπρόθεσμη και μακροπρόθεσμη ορθολογιστική 
ανάπτυξη και την παραγωγικότητα, αλλά με τον τρόπο που γίνεται δημιουργεί κινδύνους και αυτό είναι κατά τη 
διάρκεια της δικής σας διακυβέρνησης.   

 Κρύβετε από τον κόσμο ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει τονίσει την αποτυχία της Κυπριακής Δημοκρατίας 
για την απλοποίηση των διαδικασιών της διοίκησης, την αποτυχία να εισαγάγουμε την ηλεκτρονική 
διακυβέρνηση, ότι αποτύχατε να μεταρρυθμίσετε τη δημόσια υπηρεσία και για την παντελή απουσία των όρων 
«παραγωγικότητα» και «ανταγωνιστικότητα» κατά τη διάρκεια της δικής σας διακυβέρνησης.   

 Κρύβετε από τον κόσμο ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή επισημαίνει ότι η Κυπριακή Δημοκρατία δε θα 
ικανοποιήσει τους περιβαλλοντικούς στόχους το 2020 και ότι εκτός από τα πρόστιμα των δεκάδων εκατομμυρίων 
που θα φορτώσετε στον Κύπριο φορολογούμενο θα φορτώσετε και ταρίφες στον Κύπριο φορολογούμενο, διότι 
κάθε χρόνο θα πρέπει να πληρώνουμε, για να αγοράζουμε το περιθώριο εκπομπών ρύπων από άλλες χώρες 
που έχουν συμμορφωθεί.  Αυτά έγιναν ή δεν έγιναν κατά τη διάρκεια της δικής σας διακυβέρνησης;   

 Είναι ξεκάθαρο, κύριε Πρόεδρε, για εμάς ότι αυτή η κυβέρνηση ενδιαφέρεται μόνο για την παρούσα 
κατάσταση των ολίγων και των εκλεκτών.  Ενδιαφέρεται μόνο για τα πρόσκαιρα οφέλη του σήμερα σε αυτούς 
που τη στήριξαν.  Δε σας ενδιαφέρει το αύριο, δε σας ενδιαφέρει η νέα γενιά, δε σας ενδιαφέρει αν ο τόπος και 
ο λαός μας θα μπει σε νέες περιπέτειες εξαιτίας των δικών σας σημερινών αποφάσεων και χειρισμών. 
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 Δε σας ενδιαφέρει αν οι συνταξιούχοι μας δεν μπορούν να επιβιώσουν αξιοπρεπώς.  Δε σας ενδιαφέρει 
ότι οι γυναίκες συνταξιούχες λαμβάνουν κατά 48,7% λιγότερη σύνταξη από τους άνδρες, επειδή αναγκάζονται οι 
γυναίκες να σταματήσουν την εργοδότησή τους, για να φροντίσουν τα παιδιά.  Επειδή διαχρονικά, αλλά και 
ιδιαίτερα τα τελευταία εφτά χρόνια κανένα πρόγραμμα δεν υπήρξε για τη φροντίδα των παιδιών, έτσι ώστε να 
μπορούν οι γυναίκες να απελευθερωθούν και να εργαστούν. 

 Δε σας ενδιαφέρει αν η Κύπρος πήρε χρυσό μετάλλιο στα επίπεδα διαφθοράς.  Δε σας ενδιαφέρει για την 
τελευταία έκθεση της Παγκόσμιας Τράπεζας, η οποία λαμβάνεται υπόψη από κυβερνήσεις και από επενδυτές.  
Δε σας ενδιαφέρει ότι έχουμε καταγράψει τη μεγαλύτερη αύξηση την τελευταία πενταετία όχι μόνο στα επίπεδα 
διαφθοράς, αλλά έχουμε καταγράψει και καθοδικούς δείκτες στην αποτελεσματικότητα του κράτους, αλλά και στο 
κράτος δικαίου.  Δε σας ενδιαφέρει η αξιοπιστία της χώρας μας. 

 Εμείς ως Δημοκρατικό Κόμμα, κύριε Πρόεδρε, είμαστε έτοιμοι, ακόμα και ως αντιπολίτευση, να παλέψουμε 
και να υπερασπιστούμε τη χώρα μας, είτε από κακοπροαίρετους είτε από τους ανταγωνιστές μας στο εξωτερικό.  
Δεν μπορούμε όμως να το πράξουμε, όταν η δική μας ανευθυνότητα και η δική μας προχειρότητα έχει 
καταρρακώσει την εικόνα της Κύπρου διεθνώς. 

 Το επενδυτικό πρόγραμμα έπρεπε να ήταν ένα σωστό εργαλείο για τη σωστή ανάπτυξη της οικονομίας.  
Το έχετε πλήξει όμως ανεπανόρθωτα, ακολουθώντας τη λογική του σήμερα, του εφήμερου και του πρόσκαιρου.  
Εμείς καλούσαμε την κυβέρνηση από το 2017 να φέρει κανονισμούς για την έκδοση των υπηκοοτήτων, ακριβώς 
επειδή εμείς θέλαμε και θέλουμε να έχουμε ένα αξιόπιστο πρόγραμμα, που θα προσελκύει τους μεσοπρόθεσμα 
και μακροχρόνια παρόντες επενδυτές στην Κύπρο, τους καλύτερους και εκείνους που θα μείνουν για τον 
περισσότερο χρόνο.  Η κυβέρνηση όμως έκλεισε τα αυτιά της.  Μετά τον διασυρμό της χώρας μας διεθνώς, 
ανακοίνωσε η κυβέρνηση ότι θα φέρει κανονισμούς τον Ιανουάριο.  Πολύ αργά και πολύ λίγο.  Η ζημιά ήδη έγινε.  
Και η ζημιά θα μείνει και θα μεγαλώνει, επειδή η Κύπρος στο μέλλον θα χάνει επενδυτές, που θα επιλέγουν 
άλλους προορισμούς, αξιόπιστους και σοβαρούς. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εμείς ως Δημοκρατικό Κόμμα θέλουμε να είμαστε περήφανοι για τη χώρα μας και η πολιτική μας από τη 
θέση της αντιπολίτευσης είναι να διεκδικούμε και να πετυχαίνουμε για τον τόπο και τον λαό μας.  Όλα αυτά τα 
οποία καταφέραμε να πετύχουμε στον κρατικό προϋπολογισμό ήδη έχουν αναφερθεί από συναδέλφους και δε 
θα επεκταθώ σε αυτά, δε θα τα επαναλάβω. 

 Προειδοποιούμε όμως την κυβέρνηση για το έτος 2020 ότι θα επιμένουμε να συνεχίζουμε και να 
διεκδικούμε, πρώτον, τη μεταρρύθμιση στον τομέα της δικαιοσύνης και, κατά δεύτερο λόγο, τη σωστή εφαρμογή 
του ΓΕΣΥ.  Προειδοποιούμε την κυβέρνηση ότι θα μας βρει απέναντί της, εάν δεν προχωρήσει άμεσα στην 
αυτονόμηση των δημοσίων νοσηλευτηρίων, εάν επιτρέψει τις δαπάνες για την υγεία να είναι μέσο πλουτισμού 
για κάποιους, αφήνοντας τον Κύπριο ασθενή στον αναπνευστήρα.  Προειδοποιούμε την κυβέρνηση ότι δε θα 
επιτρέψουμε το ξεπούλημα των κερδοφόρων ημικρατικών οργανισμών. 

 Προειδοποιούμε την κυβέρνηση ότι θα απαιτήσουμε την ενίσχυση, με έμψυχο και άψυχο υλικό, της 
αστυνομικής δύναμης, επειδή ο Κύπριος πολίτης δε νιώθει ασφάλεια.  

 Προειδοποιούμε ότι θα συνεχίσουμε και θα επιμένουμε και θα διεκδικούμε τον μηχανισμό επίλυσης 
διαφορών της Κεντρικής Τράπεζας, τον οποίο αναμένουμε στη Βουλή εντός του Ιανουαρίου, μετά από 
διαβεβαιώσεις που πήραμε από την Κεντρική Τράπεζα για την εξέταση των παράνομων και καταχρηστικών 
ρητρών. 

 Προειδοποιούμε για τη μεταρρύθμιση της δημόσιας υπηρεσίας με τις έννοιες της παραγωγικότητας, έτσι 
ώστε εκείνοι που πραγματικά παράγουν να επιβραβεύονται και να ενθαρρύνονται.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εμείς ως Δημοκρατικό Κόμμα επιθυμούμε μία Κύπρο σύγχρονη, μία Κύπρο δίκαιη, μία Κύπρο που να τη 
θαυμάζουν στο εξωτερικό, αντί να τη συγκρίνουν. 

 Και επειδή άκουσα με πολλή προσοχή όλους τους συναδέλφους που μίλησαν πριν από εμένα, εξεπλάγην 
ακούγοντας τον πρόεδρο του κυβερνώντος κόμματος, τον κ. Νεοφύτου, να αναφέρεται και να λέει ότι κάποιοι 
βολεύονται με την κατοχή.  Μα ποιοι βολεύονται με την κατοχή;  Αυτοί που βολεύονται με την κατοχή είναι αυτοί 
που έχουν παραδοθεί στα τετελεσμένα της κατοχής και είναι έτοιμοι να τα αποδεχτούν.  Αυτοί που βολεύονται 
με την κατοχή…  Είπε ο κ. Νεοφύτου ότι πρέπει να είμαστε στην Κερύνεια.  Πώς θα είμαστε στην Κερύνεια, όταν 
η δική σας κυβέρνηση, μαζί βεβαίως με την υποστήριξη και άλλων κομμάτων, έχει αποδεχτεί ότι ο χρήστης ο 
έποικος του σπιτιού του Κερυνειώτη θα έχει τον πρώτο λόγο;  Ποιοι είναι αυτοί που βολεύονται με την κατοχή;   
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 Άκουσα να μιλούν πολλοί για τους έποικους και έχουμε μάλιστα σήμερα, μετά από τον προϋπολογισμό, 
και ψήφισμα ενώπιόν μας, ένα σωστό ψήφισμα από την πλευρά του ΑΚΕΛ, που αφορά τους παράνομους 
ισραηλινούς εποικισμούς στα παλαιστινιακά εδάφη.  Πολύ σωστά.  Διερωτώμαι όμως:  Υιοθετούμε την ίδια 
πολιτική για τους παράνομους Τούρκους έποικους;  Γιατί δε διαμορφώνετε το ψήφισμά σας, έτσι ώστε οι έποικοι 
οι Ισραηλίτες στα παλαιστινιακά εδάφη να μετονομαστούν σε εποχιακούς εργάτες;  Άρα, τότε δε θα υπάρχει 
πρόβλημα!  Αυτό αποδεχτήκαμε για την Κύπρο!  Γιατί δηλαδή το αποδεχόμαστε για την Κύπρο, αλλά 
διαμαρτυρόμαστε για κάτι που γίνεται στο εξωτερικό;   

 Άκουσα επίσης τον εκπρόσωπο τύπου, τον φίλτατο τον κ. Στεφάνου, του ΑΚΕΛ να μιλά και να επισημαίνει, 
και πολύ ορθά, ότι ο γενικός γραμματέας του ΟΗΕ επαινεί την Τουρκία.  Πολύ σωστή επισήμανση.  Έχει απόλυτο 
δίκαιο.  Όμως ποιοι στήριζαν την πολιτική και τους χειρισμούς του νυν Προέδρου της Δημοκρατίας όλα αυτά τα 
χρόνια, μέχρι να φθάσουμε στις κακές εκθέσεις του γενικού γραμματέα;  Διότι δε γίνεται κάποιος να είναι δίπλα 
από τον καπετάνιο του καραβιού, να του λέει «σωστή είναι η πορεία που ακολουθείς, από την ώρα που 
σαλπάρεις από το λιμάνι», την ώρα όμως που βουλιάζει το πλοίο, να πηδά από το κατάστρωμα και να 
δακτυλοδείχνει τον καπετάνιο, ότι αυτός φταίει που μόνο αυτός δεν είδε το παγόβουνο!   

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, επιθυμούμε και θα αγωνιζόμαστε πάντοτε με σύνεση και με ρεαλισμό για μια Κύπρο 
ελεύθερη, πραγματικά ελεύθερη από τον κατοχικό στρατό, μία χώρα ανεξάρτητη από το μακρύ χέρι του κ. 
Ερντογάν.  Κάποιοι περιγράφουν τις τελευταίες ενέργειες του κ. Ερντογάν ως έξαρση της τουρκικής 
επιθετικότητας, υπονοώντας βεβαίως ότι μετά από την κορύφωση της επιθετικότητας θα έρθει και η υποχώρησή 
της.  Αυτό είναι μία ρομαντική, μη ρεαλιστική προσέγγιση που βασίζεται πάνω σε ευσεβείς πόθους και όχι στη 
στυγνή πραγματικότητα.  Βασίζεται πάνω στην προσέγγιση ότι θα δελεάσουμε την Τουρκία, δένοντας στο άρμα 
της τον ενεργειακό πλούτο της Κύπρου.  

 Αυτοί που ενστερνίζονται ένθεν και ένθεν τα πιο πάνω, εκτός από το λανθασμένο της προσέγγισής τους, 
αδιαφορούν για τη ζημιά που μπορούν να προκαλέσουν στην Κύπρο, τον κυπριακό λαό και τα συμφέροντά του.  
Αγνοούν ότι αυτή η προσέγγιση υποσκάπτει την αξιοπιστία της χώρας μας προς άλλες χώρες της περιοχής, οι 
οποίες με συνέπεια και με εφαρμογή των κανόνων δικαίου υπέγραψαν διεθνείς συμφωνίες με την Κυπριακή 
Δημοκρατία.   

 Το να λες «όχι», κύριε Νεοφύτου, σε όλα, χωρίς να έχεις εναλλακτικές προτάσεις, σίγουρα δεν είναι ορθό 
και θα συμφωνήσω μαζί σας ότι κάποιοι πρέπει να έχουν εναλλακτικές προτάσεις.  Όμως η εναλλακτική πρόταση 
της δικής σας κυβέρνησης είναι ο East Med.  Είναι επίσημη εναλλακτική, είναι επίσημη πολιτική, είναι επίσημη 
θέση της κυβέρνησης του Νίκου Αναστασιάδη και, θεωρώ, και του Δημοκρατικού Συναγερμού.  Γιατί δε μιλάτε 
για αυτή την εναλλακτική πρόταση;  Γιατί κάποιοι θέλουν τον κυπριακό λαό να πιστεύει ότι η μοναδική 
εναλλακτική πρόταση που έχει ενώπιόν του είναι ο αγωγός προς την Τουρκία.  Εμείς δεν είμαστε έτοιμοι να 
χαϊδέψουμε τα αυτιά του κόσμου και εμείς θα λέμε τις αλήθειες στον κόσμο και θα βάζουμε ενώπιόν του τις 
πραγματικές εναλλακτικές προτάσεις.  Εμείς δεν είμαστε έτοιμοι να εμπιστευτούμε τον κ. Ερντογάν. 

 Δεν έχουμε καμία αναστολή να πούμε ότι δεν πρόκειται να αποδεχθούμε το μακρύ χέρι της Τουρκίας 
συνταγματικά, ενεργειακά, οικονομικά, θεσμικά και κοινωνικά να στραγγαλίζει εσαεί την Κύπρο και τον κυπριακό 
λαό.  Και δε θα βαφτίσουμε μία κακή λύση «επανένωση της Κύπρου», γιατί θα μας κρατούν υπόλογους και οι 
παρούσες και οι μελλοντικές γενιές.   

 Ήταν αναμενόμενο, κύριε Πρόεδρε, ότι η συνάντηση στο Βερολίνο θα έληγε με αρνητικό πρόσημο για την 
πλευρά μας.  Επειδή η πολιτική του καλού παιδιού, η πολιτική των υποχωρήσεων δεν αποδίδει, απλώς 
συσσωρεύει τις διαχρονικές υποχωρήσεις από την πλευρά μας.  Δε θα αλλάξει κάτι στα κατεχόμενα μετά από 
τις παράνομες εκλογές της άνοιξης του 2020.  Σήμερα κουμάντο στα κατεχόμενα, αυτοί που είναι ρεαλιστές θα 
πρέπει να εντοπίσουν ότι κουμάντο κάνει ο κ. Ερντογάν.  Μετά τις παράνομες εκλογές στα κατεχόμενα, πάλι 
κουμάντο θα κάνει ο κ. Ερντογάν.  Δε θα αλλάξει κάτι μετά την άνοιξη του 2020.  Η μοναδική περίπτωση που θα 
μπορούσε να είχε αλλάξει κάτι με την επιλογή οποιουδήποτε Τουρκοκύπριου ηγέτη είναι εάν ήταν ρεαλιστικό 
κάποιος να πιστεύει ότι οποιοσδήποτε Τουρκοκύπριος ηγέτης είχε ή έχει, είτε τη θέληση είτε την ικανότητα, να 
αλλάξει, να διαφοροποιήσει τις πολιτικές του κ. Ερντογάν.  Δεν υπάρχει και δυστυχώς είναι καιρός κάποιοι να 
ξυπνήσουν από τον λήθαργο του ρομαντισμού και να περάσουν στον ρεαλισμό. 

 Πρέπει επίσης κάποιοι να διερωτηθούν εάν, με δεδομένα τα πλάνα του κ. Ερντογάν για την Τουρκία, εάν 
είναι συνετό και εάν είναι λογικό να εισηγούνται την οριοθέτηση της ΑΟΖ της Κύπρου με την Τουρκία μετά τη 
λύση του Κυπριακού.  Αυτό θα είναι καταστροφικό, αφού, ακόμα και με τη δική τους φιλοσοφία, η οποιαδήποτε 
μετεξελιγμένη Κυπριακή Δημοκρατία σε οποιαδήποτε συμφωνία τυχόν καταλήξει με την Τουρκία, εάν δεν είναι 
κομμένη και ραμμένη στα μέτρα της Τουρκίας, θα προσκρούσει στη μία θετική ψήφο, την οποία εσείς 
αποδεχτήκατε.   

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, με σύνεση, ρεαλισμό και προνοητικότητα δηλώνουμε ότι στόχος και επιδίωξη και 
πολιτική μας είναι η υπεράσπιση, η ενίσχυση και η συνέχιση της Κυπριακής Δημοκρατίας.  Αυτά για μας δεν είναι 
αόριστες έννοιες, αλλά άξονες πολιτικής που περιλαμβάνουν και τη δημιουργία μίας ισχυρής οικονομίας, αλλά 
και ένα σταθερό αξιοσέβαστο κράτος στο εξωτερικό.   
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 Διόρθωση της πορείας και των χειρισμών στο Κυπριακό.  Προτεραιότητα και επιδίωξη της 
ελληνοκυπριακής πλευράς πρέπει να είναι η συζήτηση της εξωτερικής πτυχής του Κυπριακού σε διεθνή 
διάσκεψη, αυτής των εγγυήσεων και της αποχώρησης των τουρκικών στρατευμάτων, όχι της επικύρωσης 
παραμονής αγημάτων εσαεί.   

 Αντίδραση στους τουρκικούς σχεδιασμούς.  Ακόμα και η καθυστέρηση στην εκταμίευση κονδυλίων από 
πλευράς Ευρωπαϊκής Ένωσης προς την Τουρκία δημιουργεί κάποιο κόστος, η οποία Τουρκία σήμερα δεν έχει 
κανένα κόστος για την επιθετικότητά της και άρα ανέξοδα εφαρμόζει την πολιτική της. 

 Επιτάχυνση, επίσπευση και διεύρυνση του ενεργειακού προγράμματος της Κυπριακής Δημοκρατίας και 
ενίσχυση και περαιτέρω σύσφιξη των δεσμών και σχέσεων Ελλάδας-Κύπρου-Ισραήλ-Αιγύπτου, αλλά και άλλων 
χωρών της περιοχής, όπως είναι ο Λίβανος και η Ιορδανία.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το Δημοκρατικό Κόμμα παραμένει σταθερό σε αρχές και αξίες.  Έτσι κερδίζεται η αξιοπιστία, τόσο στο 
εσωτερικό όσο και στο εξωτερικό.  Εμείς στεκόμαστε πάντοτε με αίσθημα ευθύνης απέναντι στην κορυφαία αυτή 
νομοθετική πράξη της ψήφισης των προϋπολογισμών, έστω και αν κάποιοι κρύβονται πίσω από την ασφάλεια 
που τους παρέχει η δική μας υπευθυνότητα.  Το Δημοκρατικό Κόμμα υπερψηφίζει μέσω των προϋπολογισμών 
τη λειτουργία του κράτους.  Αυτό σε τίποτε δεν έχει να κάνει με την έντονη αντίθεσή μας στις πρακτικές της 
κυβέρνησης, που οδήγησαν σε απαξίωση των θεσμών, καθώς και στο ήθος και στο ύφος της εξουσίας, που 
έχουν καταστήσει δυστυχώς την Κύπρο αντικείμενο αρνητικού σχολιασμού σε ολόκληρο τον κόσμο. 

 Καλά Χριστούγεννα και εύχομαι το νέο έτος να φέρει ελευθερία για την Κύπρο μας, ευημερία και 
δικαιοσύνη.  Να μου επιτρέψετε να ευχαριστήσω την επιτροπή Οικονομικών, όλες τις υπηρεσίες της Βουλής, τις 
υπηρεσίες της επιτροπής Οικονομικών, αλλά και τις υπηρεσίες της επιτροπής Νομικών, τους κοινοβουλευτικούς 
συνεργάτες, την ομάδα των κοινοβουλευτικών συνεργατών του Δημοκρατικού Κόμματος και ιδιαίτερα την κ. 
Αθανασία Αμπίζα, η οποία με ανέχεται με πολλή υπομονή και επιμονή τα τελευταία τρισήμισι χρόνια.  Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστούμε πολύ. 

 Ο κ. Γιώργος Λουκαΐδης έχει τώρα τον λόγο. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Επιτρέψετέ μου και αυτή τη χρονιά να ξεκινήσω με μια παρατήρηση.  Έβλεπα σήμερα σε κάποια ημερήσια 
εφημερίδα ότι η συζήτηση εδώ του προϋπολογισμού τις τελευταίες δυο μέρες επήρε ποσοστά τηλεθέασης κοντά 
στο μηδέν, μηδέν κόμμα κάτι.  Και το λέω τούτο, όχι γιατί μέμφομαι τους πολίτες, οι οποίοι οφείλουν βεβαίως και 
οι ίδιοι έχουν προσωπική ευθύνη να είναι ενεργοί, αλλά για να δούμε συνολικά τα θέματα και τις προκλήσεις που 
αντιμετωπίζει το πολιτικό σύστημα, αλλά και ειδικά να δούμε τον τρόπο διεξαγωγής των συνεδριάσεων της 
ολομέλειας χωρίς ψευδαισθήσεις για το πόσο μπορούν να αλλάξουν τα πράγματα, όμως νομίζω ότι χρειάζεται 
να κάνουμε αυτόν τον προβληματισμό.   

 Τις τελευταίες τρεις μέρες, της σημερινής συμπεριλαμβανομένης, πολλοί ομιλητές, συνάδελφοι, 
συναδέλφισσες, επέλεξαν να αναφερθούν σε γνωμικά, σε αναφορές, σε ποιητές, σε φιλοσόφους κ.ο.κ.  
Επιτρέψετέ μου να ξεκινήσω τη δική μου ομιλία επίσης επικαλούμενος κάποιο πολιτικό πρόσωπο το οποίο έχει 
πολύ σημαντικό ρόλο στην πολιτική ζωή του τόπου μας.  Σε μερικές παραγράφους, τρεις παραγράφους 
συγκεκριμένα, δηλώσεών του είπε πολλά.  Δε θα τις διαβάσω.  Θα διαβάσω μόνο αποσπάσματα, εννοείται.  
Ξεκινά η δήλωση ως εξής, είναι η αρχή της δήλωσης αυτή:  «Οι νοσηροί εγκέφαλοι θλίβομαι να πω ότι χάριν 
σκοπιμοτήτων…» και συνεχίζει.  Κρατήστε το «νοσηροί εγκέφαλοι».  «Είναι θλιβερό το κατάντημα και διερωτώμαι 
πού οδηγείται ο τόπος με ανάλογα ανεγκέφαλους ηγέτες» πρόσθεσε.  Και προσθέτει: «Κάποιοι αχρείοι ας 
περιοριστούν στις ευθύνες τους και ας επιτέλους τις αναλάβουν!».  Και τελειώνει: «Στις επικρίσεις γύρω απ’ αυτήν 
τη συνάντηση», είπε, «ας αφήσουν τις συνομωσίες οι συνωμότες και ας αφήσουν τα πραξικοπήματα!».  Νομίζω 
εκαταλάβατε σε ποιο πολιτικό πρόσωπο αναφέρομαι.  Καμία σχέση με τοξικό κλίμα!  Αν δεν καταλάβατε, επειδή 
μπορεί κάποιοι απ’ εμάς να ακούν, ’πού τζιείνον το μηδέν κόμμα κάτι, πρόκειται βεβαίως για τον Πρόεδρο της 
Δημοκρατίας.  Οκτώβρης του 2011.  Και το καταθέτω. 

(Στο σημείο αυτό ο κ. Λουκαΐδης καταθέτει στη γραμματεία το σχετικό έγγραφο.) 

 Βέβαια, και άλλοι συνάδελφοι μας εστόλιζαν.  Μας είπαν τότε «παράφρονες».  Μας είπαν «λαμόγια», μας 
είπαν «αχάπαρους» και πολλά άλλα όμορφα επίθετα!  Και ο κ. Νεοφύτου εξεκίνησεν την ομιλία του λέγοντάς μας 
ότι εμείς με την τεκμηριωμένη κριτική που εκάμαμεν από τον γενικό γραμματέα του κόμματος μέχρι και τον 
τελευταίο -δεν έχει τελευταίο!- μέχρι και όλους τους συναδέλφους και συναδέλφισσες βουλευτές, δεν 
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εχρησιμοποιήσαμεν καμία ύβρη, κανέναν χαρακτηρισμό.  Τεκμηριωμένη κριτική.  Μπορεί σκληρή σε κάποια 
πράγματα;  Ναι.  Τεκμηριωμένη όμως και πάλι!   

 Όταν ήσασταν αντιπολίτευση λοιπόν, καλλιεργήσατε το πολιτικό μίσος.  Καλλιεργήσατε πρωτόγνωρο 
αντιακελισμό, που μόνο στην περίοδο πριν από το πραξικόπημα παραπέμπει και συγκρίνεται.  Το 
εκμεταλλευτήκατε δεόντως βέβαια αυτό το πολιτικό μίσος και τον αντιακελισμό που καλλιεργήσατε, και για να 
αναρριχηθείτε στην εξουσία, αλλά και για να δικαιολογήσετε τους «καλύτερους τραπεζίτες» στον κόσμο και να 
φορτώσετε αμέσως μετά την τραπεζική ληστεία στους ώμους της αριστεράς, για να την αποδυναμώσετε, ώστε 
να μπορέσετε να φορτώσετε και τα βάρη της κρίσης στη συνέχεια σε αυτούς που καμία ευθύνη είχαν για την 
κρίση.  Αλλά επιτρέψετέ μου να πω ότι συνεχίζετε!  Το τοξικό κλίμα είναι από τη δική σας πλευρά που συνεχίζεται.  
Δεν είναι εμείς που αποκαλέσαμε εσάς «μηδενικά», αλλά εσείς εμάς.  Και δεν άκουσα, συνάδελφοι, να βγείτε και 
να καταδικάσετε ως απαράδεκτη τη δήλωση αυτή του κ. Αναστασιάδη.  Δε σας άκουσα, όταν μας αποκαλούσε 
ούτε λίγο ούτε πολύ «προδότες», ότι σε καμία περίπτωση δεν εκφράζουμε τα συμφέροντα των Ελληνοκυπρίων, 
αλλά προφανώς αλλότρια ξένα, τούρκικα είτε, ξέρω ‘γώ, ποια συμφέροντα, τζιαι πρέπει να ξεκινήσουμε να 
εκφράζουμε και τους Ελληνοκύπριους.   

 Ρώτησα τον Υπουργό Εξωτερικών στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή να μας πει την άποψή του 
πέραν από την ηγεσία του Συναγερμού.  Θα απαντήσει ακόμα!  Εάν συμμερίζεται αυτές τις απόψεις του κ. 
Αναστασιάδη.  Θέλετε να πω τζιαι άλλα;  Νομίζω εν χρειάζεται.  Ο αντιακελισμός συνεχίζεται λοιπόν μέχρι σήμερα 
και το τοξικό κλίμα από εσάς. 

 Να ρωτήσω και κάτι άλλο.  Άκουσα τώρα και τη συνάδελφο τη Χριστιάνα την Ερωτοκρίτου, άκουσα τον 
Νικόλα τον Παπαδόπουλο, τον πρόεδρο του ΔΗΚΟ, να λένε ότι το success story σας συγκρούεται με την 
πραγματικότητα και να ασκούν κριτική, όπως και συνάδελφοι της ΕΔΕΚ και συνάδελφοι της Αλληλεγγύης, που 
θα ψηφίσουν επίσης τον προϋπολογισμό, δριμεία κριτική!  Δεν απαντήσατε σε κανέναν ουσιαστικά!  Μόνο στα 
αριστερά βλέπετε!  Γιατί επιλέγετε να μας απαντάτε μόνο εμάς και όχι όλους τους υπόλοιπους που λεν παρόμοια 
πράγματα;  Μήπως για να καταφέρετε, αντί ο κόσμος να κρίνει το περιεχόμενο, να κρίνει την πηγή αυτού που 
εκφράζει τη θέση του;  Από ποιον προέρχεται, την προέλευση δηλαδή;  Και να την απορρίπτει λόγω προέλευσης;   

 Μας είπατε γιατί δε λέμε μια καλή λέξη.  Εμείς δε χρειάζεται να λέμε καλές λέξεις, εμείς μιλούμε με τις 
πράξεις μας.  Και τι λένε οι πράξεις μας;  Ότι εκεί που εκτιμούμε ότι εξυπηρετείται το δημόσιο συμφέρον, η 
κοινωνία, ο λαός μας, ο τόπος μας, στηρίζουμε πολιτικούς.  Και δηλώνουμε και σήμερα, όπως και κάθε μέρα το 
πράττουμε, ότι, όποτε συμβαίνει κάτι ανάλογο, θα συνεχίσουμε να στηρίζουμε πολιτικές, όποιος και αν είναι 
Πρόεδρος της Δημοκρατίας.  Ακόμα και αυτός που μας βρίζει!  Τόσο ασύστολα!  Και το αποδείξαμε στην πράξη 
και στο Κυπριακό και με τα θέματα του ΓΕΣΥ και με πολλά άλλα θέματα, που δεν είναι της ώρας να αναφέρω.  
Όπως το αποδεικνύουμε όχι απλώς ασκώντας κριτική, αλλά σε όλα ανεξαιρέτως των ζητημάτων, από το 
Κυπριακό μέχρι όλα τα θέματα εσωτερικής διακυβέρνησης.  Τα είπαν οι συνάδελφοι και τα επανέλαβαν στις 
ομιλίες τους.  Καταθέτουμε και προτάσεις, δημιουργικές προτάσεις.  Πού τον βρίσκετε τον μηδενισμό και τη 
στειρότητα;  Σε όλα καταθέτουμε προτάσεις.   

 Κάμνετε πως δεν μας ακούτε βέβαια και μένετε εσείς στους αφορισμούς και κυρίως επιχειρείτε με αυτό 
τον τρόπο είτε να μας φιμώσετε είτε να μας περιορίσετε κατά το δυνατό σε αυτά που λέμε.  Θέλω να ξεκαθαρίσω 
ότι δεν υπάρχει τέτοια περίπτωση.  Δεν είναι απλά δικαίωμά μας αναφαίρετο, που δεν μας το αποστέρησε 
κανένας, ακόμα και τον καιρό που ήμασταν στην παρανομία επί αποικιοκρατίας, στην περίοδο της εοκαβίτικης 
τρομοκρατίας, αλλά θεωρούμε ότι είναι καθήκον και υποχρέωσή μας να λέμε τα σύκα και τη σκάφη σκάφη.  
Αλλιώς, θα σημαίνει ανοχή αυτή μας η στάση, αλλά θα σημαίνει και συνενοχή.  Εκτός και αν τα πράγματα 
εξελίσσονται όλα θαυμάσια, όλα περίφημα στο πλαίσιο της ωραιοποιημένης εικόνας που επιχειρήσατε να 
παρουσιάσετε σε όλο το φάσμα της συζήτησης που κάμνουμε τις τελευταίες τρεις μέρες.   

 Είναι έτσι τα πράγματα όμως;  Όταν ο Πρόεδρος Αναστασιάδης φλερτάρει με λύση δύο κρατών και 
συνομοσπονδία βοηθά στο να φτάσουμε πιο κοντά σε λύση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι;  Όταν ο κ. 
Αναστασιάδης μας λέει -όταν ερωτάται επίσημα σε συνεντεύξεις για την κριτική που του ασκείται για το φλερτ 
του με τη συνομοσπονδία και τα δύο κράτη- το εξής:  «θέλουμε διζωνική δικοινοτική αλλά, αν δεν τα καταφέρουμε 
τζιαι τωρά, δεν πρέπει να σκεφτούμε εναλλακτικές;».  Συμφωνάτε, κυρίες και κύριοι του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, ότι ο Πρόεδρος είναι ορθό να λέει ότι δεν παρέλαβε κράτος, για να παραδώσει κοινότητα, όταν πριν 
κάποια χρόνια θεωρούσε ότι, όταν τα έλεγε ο μακαρίτης ο Τάσσος ο Παπαδόπουλος, τούτο σήμαινε 
συνομοσπονδία και δύο κράτη;  Νιώσατε όμορφα, όταν ήρθε στην εκδήλωσή σας, κύριε Σοφοκλέους, για τον 
Γλαύκο Κληρίδη, και σας είπε «εννά μείνουμε κολλημένοι σε τζιείνα που συμφωνήσαμε το ’74 μετά ’πού σαράντα 
χρόνια;».   

 Θέλουμε να το υπογραμμίσουμε ακόμα μια φορά ότι δε συζητούμε ούτε διανοούμαστε να συζητήσουμε 
λύση δύο κρατών και συνομοσπονδίας.  Δε συζητούμε καμιά μορφή διχοτόμησης.  Όχι για συναισθηματικούς και 
μόνο λόγους, και για συναισθηματικούς λόγους, γιατί εμείς δε χαρίζουμε πατρίδες.  Ούτε την Κερύνεια χαρίζουμε 
ούτε την Αμμόχωστο ούτε την Καρπασία ούτε τη Μόρφου.  Γιατί αυτό σημαίνει συνομοσπονδία και δύο κράτη.  
Το απορρίπτουμε με τον πιο έντονο τρόπο και από πολιτικό ρεαλισμό.  Γιατί καμιά μορφή διχοτόμησης δεν είναι 
βιώσιμη.  Καμία απολύτως μορφή διχοτόμησης, είτε συνομοσπονδία είτε δύο κράτη είτε διαιώνιση του σημερινού 
στάτους κβο είτε οποιοδήποτε άλλο μοντέλο θέλει κάποιος να σκεφτεί.  Δεν είναι με ρεαλιστικούς όρους βιώσιμη 
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επιλογή.  Αντίθετα, θα αποτελέσει την απαρχή καινούριων χειρότερων δεινών για τον τόπο.  Εγκυμονεί 
θανάσιμους κινδύνους η συνέχιση της παρούσας κατάστασης ή πολύ περισσότερο με βούλα δική μας να τους 
δώσουμε το 37% της Κύπρου.  Και αυτό δε θα σταματήσουμε ποτέ να το λέμε.   

 Όπως δε θα σταματήσουμε ποτέ να λέμε ότι δεν υπάρχει άλλος τρόπος, για να απελευθερώσουμε την 
Κύπρο, να επανενώσουμε την πατρίδα μας πέραν από τη λύση της διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας.  Και 
όσοι εντός αυτής της αίθουσας και έξω από αυτή την αίθουσα συνεχίζουν να ισχυρίζονται με έναν -επιτρέψετέ 
μου να πω- παράλογο τρόπο ότι συμφέρει στην Τουρκία η λύση διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας παρά τα 
δύο κράτη, τους εγκαλούμε και τους λέμε να ακούσουν επιτέλους τον κ. Τσαβούσογλου, ιδιαίτερα από το Κραν 
Μοντανά και εντεύθεν, ο οποίος συνεχώς προσπαθεί να επιβάλει -πρώτα στην τουρκοκυπριακή κοινότητα και 
μετά βεβαίως στη διαδικασία συνολικά- λύση έξω από τις παραμέτρους του ΟΗΕ, λύση δύο κρατών, λύση 
συνομοσπονδίας.  Αυτός είναι ο υπέρτατος στόχος της Τουρκίας.  Και άμα τα καταφέρει βεβαίως, δεν πρέπει να 
έχουμε καμιά αμφιβολία ότι θα πρόκειται για μια τεράστια ποιοτική διαφορά από τη σημερινή κατάσταση που θα 
ανοίξει τις ορέξεις της Τουρκίας τζιαι για τα παρακάτω.  Ας σκεφτεί κάποιος μόνο, αν έχουμε επίσημα σύνορα με 
την Τουρκία, σπίτι μας, πόσο εύκολο είναι να δημιουργήσει ένα θερμό επεισόδιο τζιαι πόση ζημιά μπορεί να μας 
κάμει και στην οικονομία.  Επίσημα σύνορα όπως αυτά που έχει με τη Συρία σήμερα.  Είναι μεγάλη και ποιοτική 
η διαφορά με αυτό που έχουμε σήμερα, που λειτουργεί ως ένα μεγάλο βαθμό αποτρεπτικά, διότι είναι παράνομα 
η Τουρκία στην Κύπρο.  Αν είναι νόμιμα, τα πράγματα αλλάζουν πλήρως. 

 Μπορούμε να πούμε πάρα πολλά.  Τα έχουν πει οι συνάδελφοι, ο γενικός γραμματέας του κόμματος στην 
εισαγωγική του ομιλία για το Κυπριακό τζιαι για το τι πρέπει να κάμει ο κ. Αναστασιάδης,  πέρα από το να 
εγκαταλείψει το φλερτ του με τη συνομοσπονδία και τα δύο κράτη.  Για να μπορέσει να ανακτήσει η πλευρά μας 
την αξιοπιστία της, πρέπει να σταματήσει τις παλινωδίες και τις αντιφάσεις, να σταματήσει άλλα να λέει, αλλά να 
εννοεί τζιαι άλλα να κάμνει και στο Κυπριακό.  Να ξεκινήσει να κτίζει κουλτούρα λύσης διζωνικής δικοινοτικής 
ομοσπονδίας μέσα στον κόσμο, όπως τον εγκαλεί ο γενικός γραμματέας του ΟΗΕ, ο οποίος τον επικρίνει ότι 
κάμνει το αντίθετο και αυτός και ο κ. Ακκιντζί.  Πρέπει να πείσει πάνω απ’ όλα για την πλήρη ετοιμότητά του, την 
αποφασιστικότητά του, για να συνεχιστεί η διαδικασία από εκεί που έμεινε στο Κραν Μοντανά, όπως το ζητά ο 
γενικός γραμματέας του ΟΗΕ, αλλά και να ολοκληρωθεί η διαδικασία.  Γιατί αυτό αποτελεί την καλύτερη πολιτική 
μας θωράκιση απέναντι στις τουρκικές επιδιώξεις, τετελεσμένα και τυχοδιωκτισμούς.  Αυτό σημαίνει ότι θα πρέπει 
να τερματίσει ο κ. Αναστασιάδης και η κυβερνώσα παράταξη και τις αυταπάτες που καλλιεργεί και προτάσσει και 
τις ψευδαισθήσεις και με ρεαλισμό να πολιτευθεί στην εξωτερική μας πολιτική.  Δεν μπορεί να συνεχίσετε με τη 
λογική ότι η Κύπρος ανήκει στη Δύση και έτσι να διαμορφώνουμε την πολιτική μας, συνάδελφοι, πρώτα και πάνω 
απ’ όλα. 

 Εμείς θα συνεχίσουμε να υπογραμμίζουμε ότι η Κύπρος ανήκει στο λαό της και είναι με βάση τα 
συμφέροντα του λαού μας που πρέπει να διαμορφώνουμε εξωτερική πολιτική όχι των όποιων τρίτων.  Και άρα 
δεν μπορείτε να μας καλείτε με ψήφισμα εδώ στη Βουλή να εγκωμιάσουμε τον νόμο Μενέντεζ-Ρούμπιο, που με 
έναν σαφή και ξεκάθαρο τρόπο επιδιώκει να μετατρέψει τη χώρα μας σε προτεκτοράτο των ΗΠΑ και στην πλήρη 
από-Ρωσοποίηση βέβαια της Κύπρου.  Το κάθε άρθρο του το ξεχωριστό.  Δεν μπορείτε να καλλιεργείτε 
ψευδαισθήσεις και αυταπάτες που έχουν καταρρεύσει ως χάρτινος πύργος για τις στρατιωτικές συνεργασίες οι 
οποίες επίσης έχουν καταρρεύσει ως χάρτινος πύργος.  Οι στρατιωτικές συνεργασίες που μας είπε ο κ. 
Αναστασιάδης σε εκπομπή του ΡΙΚ ότι μας θωρακίζουν απέναντι στην αμφισβήτηση των κυριαρχικών μας 
δικαιωμάτων, οι στρατιωτικές συνεργασίες -και ας μην υπάρχει διαστρέβλωση- το ξαναλέω, με ΗΠΑ, Ισραήλ, 
Γαλλία και εξάγγειλε και με Λονδίνο αντίστοιχη -εν τους κανούν οι βάσεις των Εγγλέζων- θέλουμε τζιαι άλλη 
στρατιωτική συνεργασία. 

 Βέβαια, θέλω να υπογραμμίσω ότι εμείς ήμασταν εξ υπαρχής και συμβάλαμε καθοριστικά σε κάποιες 
περιπτώσεις για την όσο το δυνατό μεγαλύτερη βελτίωση των σχέσεών μας σε διμερές επίπεδο με τα κράτη της 
περιοχής μας, αλλά και στο πλαίσιο των τριμερών σχέσεων.  Γιατί εμείς βλέπουμε ότι μέσα από αυτή τη 
συνεργασία η Κύπρος μπορεί και πρέπει να μετατραπεί σε γέφυρα ειρήνης στην περιοχή μας, όχι σε ορμητήριο 
πολέμου ή αβύθιστο αεροπλανοφόρο μέσα από τις στρατιωτικές συνεργασίες.  Και μπορούμε να τις αξιοποιούμε.  
Αν κάμνουμε εξωτερική πολιτική όχι για εσωτερική κατανάλωση, αλλά για να έχουμε αποτελέσματα, μπορούμε 
να έχουμε ακόμα καλύτερα αποτελέσματα από αυτές τις συνεργασίες. Αλλά βαυκαλιζόμαστε για τις τριμερείς 
τζιαι ούτε μια συμφωνία συνεκμετάλλευσης δεν μπορέσαμε να κάμουμε με το Ισραήλ και τώρα μας απειλούν να 
μην προχωρήσουμε με την εκμετάλλευση του κοιτάσματος «Αφροδίτη».  Στην επικοινωνία είναι πρώτη η 
κυβέρνηση.  Όχι μονάχη της πρέπει να πω.  Στις πράξεις υστερεί πάρα πολύ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.   

 Θέλω να πω τζιαι δκυο κουβέντες -δεν το είχα, αλλά αφού η συνάδελφος η Χριστιάνα έκαμε αναφορά- και 
να υπενθυμίσω ότι το Δημοκρατικό Κόμμα στήριζε μέσα από την κυβέρνηση μέχρι τον Φλεβάρη του ’14 τον κ. 
Αναστασιάδη, μέχρι να διαφωνήσετε και να αποχωρήσετε τον Φλεβάρη του ’14.  Ουσιαστικά, από τον Μον 
Πελεράν 1 σε αρκετά ζητήματα καθοριστικής σημασίας δυστυχώς είχατε ταυτιστεί με επιλογές του κ. 
Αναστασιάδη.  Για μεγάλη διάρκεια δείχνατε ανοχή την ώρα που εμείς συγκρουόμασταν με τον κ. Αναστασιάδη 
σε πλείστα τόσα ζητήματα, από τον Μον Πελεράν 1, σε σχέση με το Κυπριακό.  

 Οπόταν δε χρειάζεται να τα συζητούμε αυτά.  Μπορούμε να συζητούμε αυτά που κάμνει ο κ. 
Αναστασιάδης και ζημιώνουν την Κύπρο.  Είμαστε κόμματα της αντιπολίτευσης άλλωστε και νομίζω έτσι πρέπει 
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να ενεργούμε.  Εμείς το κάμνουμε πάντως με συνέπεια και θέλω να πιστεύω ότι αυτό που είδαμε τις τελευταίες 
τρεις μέρες στη Βουλή θα συνεχιστεί ευρύτερα και για όλους τους άλλους. 

 Οι κυβερνώντες ήθελαν να πάρουν τα εύσημα, να πούμε έναν καλό λόγο, όπως είπα τζιαι προηγουμένως.  
Θέλατε να επιδοκιμάσουμε την έκθεση της OCCRP του Διεθνούς Παρατηρητηρίου για τη Διαφθορά και το 
Έγκλημα που εμπλέκει τον Πρόεδρο Αναστασιάδη, συνάδελφοι;  Περιμένουμε απαντήσεις γιατί, ενώ μας ζητάτε 
περίπου να μη μιλούμε ή να μην ασκούμε κριτική, εσείς χάσετε λίγο πολύ τη μιλιά σας.  Θα μας δώσετε 
απαντήσεις;  Θα δώσετε στον κυπριακό λαό, αν όχι σε μας, απαντήσεις για την εμπλοκή του γραφείου του κ. 
Αναστασιάδη σε υποθέσεις ξεπλύματος βρώμικου χρήματος, αφού  δόθηκαν στοιχεία και τεκμήρια από αυτό το 
διεθνές παρατηρητήριο; Θέλατε να σιωπήσουμε και να είμαστε συνένοχοι με τον διασυρμό της χώρας μας για τη 
δυσφήμιση της χώρας μας, για την απώλεια της αξιοπιστίας μας σε σχέση με το πρόγραμμα των 
πολιτογραφήσεων;  Και είναι ένα πράγμα, συνάδελφε Ανδρέα Κυπριανού, να έχεις ένα μετρημένο πρόγραμμα 
πολιτογραφήσεων -που θα μπορούσε να λειτουργεί σωστά και ευεργετικά και για την οικονομία- τζιαι είναι άλλο 
πράμα να το μετατρέπεις σε εμπόριο και βιομηχανία, όπου αναπόφευκτα θα κάμεις και Μαλαισιανούς και 
Καμποτζιανούς και ανθρώπους που προέρχονται από αυταρχικά καθεστώτα και τόσους άλλους πολίτες της 
Κυπριακής Δημοκρατίας.  Ήταν αναπόφευκτο να συμβεί, όταν το μετέτρεψες σε εμπόριο  και να υπονομεύσεις 
και το ίδιο το πρόγραμμα τελικά, να το υπονομεύσεις με τη διαχείριση που του έχεις κάμει, διότι αυτό πετύχατε, 
πέραν από τον διασυρμό της χώρας μας βέβαια, για την οποία δεν μπορούμε δυστυχώς να σας επιδοκιμάσουμε.   

 Ούτε μπορούμε να επιδοκιμάσουμε τα ιδιωτικά ταξίδια στις Σεϋχέλλες με το τζετ του Σαουδάραβα 
πολιτογραφημένου Κυπρίου.  Περιμένουμε επίσης να ακούσουμε απαντήσεις.  Δε μας λέτε τίποτε.  Απλώς, μας 
λέτε εμείς να μη μιλούμε.  Πολλά άλλα μπορούν να λεχθούν.  Εκτός του ότι δε μας λέτε τίποτε εννοείτε ότι δεν 
αναλαμβάνετε τζιαι καμία ευθύνη για τίποτε.  Ο πήχης της πολιτικής σας ευθιξίας ήταν στο ταβάνι, όταν ήσασταν 
αντιπολίτευση, τώρα είναι στο δάπεδο τζιαι ούτε καν να σηκώσετε το πόδι σας εν χρειάζεται, για να περάσετε 
’πού πάνω.  Καμιά ανάληψη πολιτικής ευθύνης. 

 Συνεργατισμός.  Μας λέγατε τη μια ημέρα ότι πάει εξαιρετικά, ότι συγκρίνεται ευνοϊκά με τις υπόλοιπες 
κυπριακές τράπεζες, ότι θα τον επιστρέψετε στους πολίτες και ότι υπάρχει απόφαση δικαστηρίου.  
Ειρωνευόσασταν τον Έφορο Κρατικών Ενισχύσεων, όταν σας έλεγε ότι πρέπει να πάτε στις Βρυξέλλες να πάρετε 
άδεια.  Ο κ. Γεωργιάδης τον ειρωνευόταν εδώ στη Βουλή και του είπε «να πάει τζιείνος να γυρευτεί στις 
Βρυξέλλες»,  γιατί μπορούμε να δώσουμε πίσω στους πολίτες τον συνεργατισμό.  Ενώ τα λέγατε αυτά στους 
πολίτες, τι δώσατε;  Τους φορτώσετε με οκτώ χιλιάδες εκατομμύρια ευρώ υποχρεώσεις.  Αυτό δώσατε στους 
πολίτες.  Καμιά ανάληψη ευθύνης, παρά το ομόφωνο ψήφισμα, συγνώμη, το κατά πλειοψηφία ψήφισμα και της 
Βουλής των Αντιπροσώπων και πολύ περισσότερο το πόρισμα που είχε εκδοθεί πριν.  Βέβαια, είπα κατά 
πλειοψηφία, γιατί Δημοκρατικός Συναγερμός και ΕΛΑΜ εννοείται ότι δεν στήριξαν το ψήφισμα. 

 Υπήρξε ανάληψη οποιασδήποτε ευθύνης για τον θεσμικό ρατσισμό που επέτρεψε τη δολοφονία εφτά 
αθώων γυναικών και παιδιών;  Που αν δεν είχαμε την τύχη να βρεθεί το πρώτο πτώμα στο πηγάδι από τους 
τουρίστες τυχαία, μπορούσε ο κατά συρροήν δολοφόνος να δρα μέχρι σήμερα ανενόχλητα;  Καμιά ανάληψη 
ευθύνης.  Καμιά ανάληψη ευθύνης σε ό,τι αφορά τη θεσμική ανεπάρκεια στην κοινωνική προστασία των 
ευάλωτων ομάδων. 

(Κουδούνι) 

 Πού είμαστε; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρία λεπτά. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Επιτρέψετέ μου να πω -τζιαι πρέπει να κλείσω βασικά- δκυο λόγια σε ό,τι αφορά την οικονομία.  Πρώτον, 
όταν μιλούμε για την οικονομία, και σε αυτή την περίπτωση η καλύτερη επένδυση είναι η λύση του Κυπριακού 
που μπορεί να απελευθερώσει τεράστιες δημιουργικές δυνατότητες για τον λαό μας.  Δεύτερον, η καλύτερη 
επένδυση είναι στους ανθρώπους μας για την οικονομία. 

 Έχουν λεχθεί πολλά και ανακριβή στις προηγούμενες δύο μέρες.  Δεν υπάρχει χρόνος να τα αναφέρω.  
Αρκετά ’πού τούτα έχουν λεχθεί από συναδέλφους, όμως επιτρέψετέ μου να πω μόνο τούτο:  Σε όλη τη διάρκεια 
των τελευταίων χρόνων η πολιτική του Δημοκρατικού Συναγερμού -που έγινε ύστερα κυβερνητική πολιτική- 
στόχευε να εξυπηρετήσει τους ελάχιστους προνομιούχους σε βάρος των πολλών μη προνομιούχων.  

 Είπε ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου στην παρέμβασή του για τους μισθούς και για την ΑΤΑ.  Προς μεγάλη σας 
απογοήτευση, κύριε Νεοφύτου, η ΑΤΑ δεν καταργήθηκε και προς ακόμα μεγαλύτερη απογοήτευσή σας 
πιστεύουμε ότι σύντομα θα επανέλθει όπως την είχαμε, ενώ ζητούσατε να καταργηθεί.  Θέλω να σας θυμίσω ότι 
ήταν τα δύο θέματα -μαζί με τις ιδιωτικοποιήσεις- που αποτέλεσαν την αφορμή να στείλει επιστολή ο κ. 
Αναστασιάδης με προειδοποίηση για ποινικές διώξεις στον Πρόεδρο Χριστόφια, γιατί ήθελε να διαπραγματευθεί 
αυτά τα δύο ζητήματα.  Ιδιωτικοποιήσεις και ΑΤΑ.  Δε σας πέρασε.  Αλλά τότε εσείς τι εισηγείστο για τους μισθούς 
που όντως μειωθήκαν;  Εισηγείστο -θέλω να σας θυμίσω- οριζόντια αποκοπή από όλους στο ίδιο ποσοστό τζιαι, 
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για να το διευκολύνουμε είχατε πει να καταργήσουμε από όλους τον δέκατο τρίτο μισθό.  Δίκαιη κατανομή των 
βαρών πραγματικά!   

 Όπως δίκαιη κατανομή των βαρών είναι και αυτό που μας είπατε χθες σε σχέση με τη φορολογική 
μεταρρύθμιση.  Φορολογική μεταρρύθμιση με αναδιανομή από τα κάτω προς τα πάνω.  Να τα παίρνουμε ’πού 
τους πολλούς, πάλαι να τα δώσουμε στους λίγους.  Εισηγηθήκατε ενιαίο συντελεστή, ενιαίο συντελεστή όχι μόνο 
στη φορολογία εισοδήματος, τζιαι πάνω στα κέρδη, τζιαι πάνω στον φόρο κεφαλαιουχικών κερδών από την 
ακίνητη ιδιοκτησία.  Ενιαίο συντελεστή που στην πράξη σημαίνει ότι τα παίρνουμε από τους πολλούς και τα 
δίνουμε στους λίγους.  Όπως πράξετε βέβαια με τη φορολογία του πλούτου που αφορούσε την ακίνητη 
ιδιοκτησία, όπως πράξετε εξυπηρετώντας τους λίγους με την πλήρη φιλελευθεροποίηση, την απορρύθμιση του 
ωραρίου των καταστημάτων. 

 Όπως θέλατε να πράξετε τζιαι με το ΓΕΣΥ -τζιαι να τελειώσω με τούτο- για να δώσω τζιαι κάποιες 
απαντήσεις.  Κοινωνικός φιλελευθερισμός.  Για να αντιληφθώ δηλαδή εσείς που θέλατε το πολυασφαλιστικό, 
θέλατε σοσιαλιστικό σύστημα τζιαι εμείς υποστηρίζαμε το ανάποδο;  Υποστηρίζατε αριστερό προοδευτικό 
σύστημα και τελικά το φέραμε κομμένο ραμμένο στα μέτρα της δικής σας ιδεολογίας;  Ένα σύστημα που έχει ως 
βασική αρχή του ότι ο καθένας συνεισφέρει ανάλογα με τις δυνατότητές του τζιαι παίρνει πίσω υπηρεσίες 
ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης με βάση τις ανάγκες του, όχι με βάση το εισόδημά του.  Επειδή έγινε και 
συζήτηση χθες, να το πω τζιαι τούτο.  Τριάντα ευρώ στοιχίζει η κάθε επίσκεψη σε προσωπικό γιατρό.  Έναν 
εκατομμύριο διακόσιες επισκέψεις.  Αν δεν υπήρχε η κατά κεφαλή αμοιβή των γιατρών και υπήρχε και 
κατάχρηση, υπολογίστε ότι με τις ίδιες πράξεις θα ήμασταν αναγκασμένοι να πληρώνουμε €40 ανά ιατρική πράξη 
και όχι €30 που πληρώνουμε σήμερα.  Και επειδή θα υπήρχε κατάχρηση από κάποιους γιατρούς, θα ήταν πολύ 
περισσότερα που θα στοίχιζε, αν πηγαίναμε σε αμοιβή των γιατρών ανά επίσκεψη.  Σε ό,τι αφορά δε τον ίδιο τον 
θεσμό του προσωπικού γιατρού, το κόστος είναι αναλλοίωτο.  Όπως είναι σήμερα πληρώνουμε με βάση τον 
πληθυσμό, τους εγγεγραμμένους ασθενείς στο ΓΕΣΥ.  Δεν μπορεί να αλλάξει το ποσό που πληρώνουμε, είναι 
καθορισμένο όταν είναι κατά κεφαλή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Λουκαΐδη, σας παρακαλώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Τέλειωσα, αγαπητέ Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το σημείο σας το θίξετε.  Θα έχουμε χρόνο να μιλήσουμε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ και για την ανοχή σας για τα τρία-τέσσερα λεπτά. 

 Καλή συνέχεια σε όλους, καλές γιορτές σε όλες τις συναδέλφισσες και τους συναδέλφους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του Δημοκρατικού Συναγερμού, κ. Νίκος Τορναρίτης, έχει τώρα τον 
λόγο. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Για να μην πει οποιοσδήποτε ότι ευλογούμε μόνο τα γένια μας, θα πω ότι θα ήταν καλύτερα οι υπουργοί 
της διακυβέρνησης -όπως συμβαίνει κάθε χρόνο την ημέρα της ψήφισης του προϋπολογισμού- να ήταν εδώ να 
άκουγαν τους βουλευτές.  Ο σεβασμός ανάμεσα στις εξουσίες πρέπει να υπάρχει, για να λειτουργεί καλύτερα το 
πολίτευμα. 

 Άκουσα με προσοχή και την κ. Ερωτοκρίτου και τον κ. Λουκαΐδη και παρ’ όλο που έγραψα σε ένα κομμάτι 
χαρτί το τι ήθελα να σας πω και δεν ήθελα να μπω σε έναν προεκλογικό, γιατί περί αυτού πρόκειται, τουλάχιστον 
έτσι ψηλαφώ το κλίμα, όμως, να μου επιτρέψετε δυο-τρία λόγια. 

 Μίλησε η κ. Ερωτοκρίτου για τους δημόσιους υπαλλήλους.  Αυξηθήκαν λέει και άφησε υπονοούμενα.  
Πρώτα απ’ όλα να πω ότι υπάρχουν διαδικασίες.  Δε ζούμε την εποχή τότε που οι δημόσιοι υπάλληλοι 
διορίζονταν, όταν είχαν την κομματική ταυτότητα ενός συγκεκριμένου κόμματος, κυρία Ερωτοκρίτου.  Σήμερα 
υπάρχουν διαδικασίες, σήμερα δεν μπορεί κάποιος να διοριστεί, αν δεν περάσει συγκεκριμένες εξετάσεις. 

 Ταμείο Αλληλεγγύης.  Κόπτεται η κ. Ερωτοκρίτου για τους κουρεμένους καταθέτες.  Κι εμείς το ίδιο λέμε.  
Όμως, κυρία Ερωτοκρίτου, αν δεν υψώνατε τότε τα λάβαρα του όχι και αν δε ρίχνατε στον κάλαθο των αχρήστων 
την πρόταση του Προέδρου της Δημοκρατίας, προσέξτε, για μερική αποκοπή μερικών τόκων -αυτό ήταν το 
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αποτέλεσμα και να το ακούσουν οι πολίτες- τότε είμαι σίγουρος ότι δε θα συζητούσαμε για ταμεία αλληλεγγύης, 
γιατί δε θα υπήρχε κούρεμα.   

 Φυγή των αρίστων λέει η κ. Ερωτοκρίτου.  Μα, ξέχασε ότι συγκυβερνούσε το ΔΗΚΟ με την κυβέρνηση 
των αρίστων;  Ξέχασε ότι συγκυβερνούσε το ΔΗΚΟ με την κυβέρνηση, όπως είπε ο κ. Λουκαΐδης, των ελαχίστων 
προνομιούχων;  Ξέχασε το ΔΗΚΟ ότι συγκυβερνούσε με τη διακυβέρνηση των ελαχίστων προνομιούχων, που 
είχε τη φαεινή ιδέα να διορίσει όχι έναν, όχι δύο, αλλά τρεις τραπεζίτες, για να διαχειριστούν τα οικονομικά μας;  
Και γνωρίζουμε όλοι πού τα οδήγησαν.  Ο λαός ξέρει και δεν ξεχνά.  Παρ’ όλο το ρητό που μας διάβασε ο κ. 
Δίπλαρος του Στάλιν ότι ο κόσμος ξεχνά εύκολα.  Προφανώς, δεν ξεχνά τόσο εύκολα. 

 Συμφωνώ απόλυτα ότι τα επίθετα και οι χαρακτηρισμοί δεν έχουν καμιά απολύτως θέση στην πολιτική 
μας ζωή.  Όμως πρέπει να παραδεχτούμε ενώπιος ενωπίω ότι μέσα από τα υπονοούμενά σας και τις 
ατεκμηρίωτες κατηγορίες σας ενοχοποιήσατε πρόσωπα και καταστάσεις.  Αυτή είναι η πραγματικότητα.  
Προσπαθήσατε δηλαδή να στήσετε μια περιρρέουσα ατμόσφαιρα.  Για ποιο πράγμα;  Για το πρόγραμμα των 
διαβατηρίων.  Που δημιουργήθηκε -προσέξτε τώρα- από τον Υπουργό Εσωτερικών κ. Συλικώτη επί Τάσσου 
Παπαδόπουλου του μακαριστού, βελτιώθηκε και προστέθηκαν νέοι κανόνες ξανά από τον κ. Συλικιώτη επί 
Δημήτρη Χριστόφια.  Δεν άκουσα την όποια κατηγορία, δεν άκουσα την όποια πρόταση που είπε η κ. 
Ερωτοκρίτου ότι κατατέθηκε.  Προσωπικά δε γνωρίζω, δεν ασχολήθηκα με το θέμα, αλλά αυτό που μπορώ να 
πω σήμερα είναι «ο αναμάρτητος πρώτος τον λίθο βαλέτω» στο συγκεκριμένο θέμα, γιατί όπως ακούτε εσείς 
πολλά ακούμε κι εμείς, πάρα πολλά, και είμαστε σίγουροι ότι, αν οι άλφα έκαμαν τόσα διαβατήρια, οι βήτα έκαμαν 
άλλα τόσα και άλλως πως.   

 Οπόταν έχω την εντύπωση ότι, παρά να προσπαθούμε να κερδίσουμε μικροπολιτικά οφέλη από αυτό το 
θέμα, είναι αλήθεια ότι τις κρίσιμες ώρες, τις ώρες των κοινωνικών παντοπωλείων, τις ώρες της μεγάλης 
δυστυχίας αυτού του λαού που τον οδήγησαν κάποιοι -και μένω ως εδώ- αυτό το πρόγραμμα ήρθε να στηρίξει 
την κατάσταση πραγμάτων.  Τότε δεν άκουσα τίποτα.  Τώρα υπάρχει κριτική.  Καλύτερα να είμαστε Προμηθείς 
παρά να είμαστε Επιμηθείς.  Καλύτερα να μην τρέχουμε να σβήνουμε φωτιές, ειδικότερα φωτιές που ανάψαμε 
κι εμείς οι ίδιοι.  Αυτό είναι πολύ σημαντικό, όχι μόνο για σας, για όλους μας. 

 Να πω ότι πριν από δύο χρόνια ακριβώς ο λαός αποφάσισε.  Και μάλιστα, αν θυμάμαι καλά, μόνος του ο 
Δημοκρατικός Συναγερμός τότε στήριξε τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας και επανεκλέγηκε για δεύτερη φορά.  Τα 
επιχειρήματα, τα περισσότερα επιχειρήματα που άκουσα χτες, ήταν τα ίδια που άκουγα και πριν πέντε χρόνια 
στην προηγούμενη προεκλογική εκστρατεία.  Ερώτημα:  Τελικά ποιος αποφασίζει;  Ο κυρίαρχος λαός με την 
ψήφο του ή εμείς όλοι με τις διαφόρων ειδών αιτιάσεις ή τοποθετήσεις;  Πρέπει να υπάρχει κριτική;  Μα, και 
βεβαίως πρέπει να υπάρχει κριτική.  Πρέπει να γίνει προσπάθεια να φιμώσουμε κανένα;   Όχι, βεβαίως.  Αντίθετα, 
θέλουμε να μιλάτε και βεβαίως αυτό ενισχύει τη δημοκρατία. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Προχωρώ στο γραπτό μου κείμενο, να σας πω ότι η συζήτηση και η ψήφιση του κρατικού 
προϋπολογισμού αποτελεί μια κορυφαία πολιτική διεργασία, που αναδεικνύει τον θεσμικό ρόλο της Βουλής των 
Αντιπροσώπων.  Μέσα από αυτή ακριβώς τη διαδικασία η Βουλή ασκεί την ελεγκτική της αρμοδιότητα, 
συμβάλλοντας έτσι στη διαμόρφωση της εκάστοτε οικονομικής κυβερνητικής πολιτικής.  Ο νομοθετικός αυτός 
έλεγχος δημιουργεί ένα τεράστιο βάρος ευθύνης, γι՚ αυτόν ακριβώς τον λόγο κάθε χρόνο τέτοια μέρα οφείλαμε ο 
καθένας να κάνει τις δικές του εκτιμήσεις με όσο το δυνατόν περισσότερη νηφαλιότητα και αντικειμενικότητα, 
πράγμα το οποίο -και πρέπει να το παραδεχτούμε όλοι- δυστυχώς δεν έγινε.  Το χρωστάμε και το χρωστούσαμε 
στον θεσμό που εκπροσωπούμε, το κύρος του οποίου δυστυχώς καταρρακώνεται από τις λαϊκίστικες εξάρσεις 
και τις μικροπολιτικές σκοπιμότητες.  Το χρωστάμε στους πολίτες, που μας τοποθέτησαν σε αυτά εδώ τα έδρανα 
με την ψήφο τους και απαιτούν από εμάς να ανταποκριθούμε εποικοδομητικά, για να βελτιώσουμε το επίπεδο 
ζωής τους.  Το χρωστάμε στην ευρύτερη κοινωνία, που κουράστηκε να ακούει μόνο για άσπρο και για μαύρο, 
που ανέμενε από εμάς έναν γόνιμο πολιτικό διάλογο και σύνθεση απόψεων προς επίλυση των προβλημάτων 
που αντιμετωπίζει.   

 Σήμερα, έξι και πλέον χρόνια από την κορύφωση της άνευ προηγουμένου κρίσης που βιώσαμε ως κράτος 
και ως οικονομία, μπορούμε ρεαλιστικά να προσβλέπουμε σε καλύτερες μέρες και να ατενίζουμε το μέλλον με 
περισσότερη αισιοδοξία.  Μπορούμε να πούμε ότι η χώρα μας έχει πλέον ορθοποδήσει.  Βρισκόμαστε στον 
σωστό δρόμο.  Τα στοιχεία είναι αδιαμφισβήτητα.  Δείχνουν μια σημαντική βελτίωση της οικονομίας γενικά και 
των δημοσίων οικονομικών ειδικότερα.  Το 2019 θα είναι η πέμπτη συνεχόμενη χρονιά ισχυρής ανάπτυξης για 
τη χώρα μας και θα έχουμε την καλύτερη δημοσιονομική επίδοση στην Ευρωζώνη, με την Κύπρο να έχει φέτος 
το μεγαλύτερο δημοσιονομικό πλεόνασμα και την ίδια ώρα πρωτογενές πλεόνασμα που ανέρχεται στο 
εντυπωσιακό 6,1% του ακαθάριστου εθνικού προϊόντος.  Για το 2019 ο ρυθμός ανάπτυξης αναμένεται να 
συνεχίσει τη θετική του πορεία και να κυμανθεί γύρω στο 3,2%, από τους υψηλότερους στην Ευρωπαϊκή Ένωση.   

 Ως εκ τούτου, η βελτίωση στην αγορά εργασίας είναι εμφανής, με την ανεργία να παρουσιάζει πτωτική 
πορεία, ενώ οι κοινωνικοί δείκτες και οι δείκτες κατανομής εισοδήματος έχουν καταγράψει πλήρη διόρθωση και 
είναι κοντά στον ευρωπαϊκό μέσο όρο.  Το ποσοστό ανεργίας βρίσκεται πλέον κάτω από τον μέσο όρο της 
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Ευρωζώνης και αναμένεται να σημειώσει περαιτέρω πτώση, ενώ σε ετήσια βάση για το 2019 αναμένεται να 
κυμανθεί γύρω στο 7% του εργατικού δυναμικού, πλησιάζοντας τις συνθήκες πλήρους απασχόλησης.   

 Η ακολουθούμενη δημοσιονομική πολιτική και η ισχυρή ανάκαμψη της οικονομικής δραστηριότητας 
επέφερε σημαντική βελτίωση και στο δημοσιονομικό ισοζύγιο, το οποίο παραμένει πλεονασματικό.  Το δημόσιο 
χρέος κρίνεται πλέον ως βιώσιμο.  Η Κύπρος είναι τοποθετημένη στην επενδυτική βαθμίδα.  Υπάρχει άνετη 
πρόσβαση στις διεθνείς αγορές, ενώ οι αποδόσεις των κυπριακών ομολόγων παραμένουν σε ιστορικά χαμηλά 
επίπεδα.  Όλα αυτά δεν είναι απλά αριθμοί.  Όλα αυτά δείχνουν ότι η οικονομία της Κύπρου ακολουθεί συνεχή 
ανοδική πορεία και μπορεί πλέον ολοένα και περισσότερο να ικανοποιεί τις προσδοκίες των συμπολιτών μας.   

 Η προσπάθεια όμως δε σταματά εδώ.  Γνωρίζουμε ότι υπάρχουν ακόμη προβλήματα και πολλά 
περιθώρια βελτίωσης.  Κάναμε ήδη πολλά, αλλά χρειάζονται ακόμη πολύ περισσότερα.  Χρειάζεται να 
εφαρμόσουμε κι άλλες πολιτικές με πραγματικό όφελος για τον πολίτη.  Είναι γι՚ αυτό που θεωρούμε ότι 
οφείλουμε σήμερα να στηρίξουμε ακόμη περισσότερο τις πιο ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού, όπως είναι οι 
μονογονεϊκές οικογένειες, οι χαμηλοσυνταξιούχοι, οι πολύτεκνοι, οι μακροχρόνια άνεργοι, οι άνεργοι νέοι, οι 
κάτοικοι απομακρυσμένων ορεινών περιοχών, αλλά και τα άτομα με χρόνιες παθήσεις και σοβαρά προβλήματα 
υγείας.   

 Στο σημερινό σκληρό εργασιακό περιβάλλον πρέπει να στηρίξουμε και τους νέους μας, που μπαίνουν 
στην αγορά εργασίας με πολλά προσόντα, αλλά και όνειρα για μια πετυχημένη επαγγελματική πορεία.  Η παροχή 
κινήτρων προς τις μεγάλες επιχειρήσεις και τον ιδιωτικό τομέα, με σκοπό τη δημιουργία ποιοτικών και καλά 
αμειβόμενων θέσεων εργασίας, θα πρέπει να βρεθεί στο επίκεντρο των προσπαθειών μας, έτσι ώστε η νέα γενιά 
να βρει τη χαμένη αυτοπεποίθησή της.  Γενικότερα, οφείλουμε να ανεβάσουμε τον πήχη της ευημερίας για όλους 
τους συμπολίτες μας και να συμβάλουμε στην αναβάθμιση της ποιότητας ζωής στη χώρα μας. 

 Σε αυτό το πλαίσιο θα πρέπει να στηρίξουμε και τον προσφυγικό μας κόσμο, που μέσα σε μια μέρα το 
1974 είδε την περιουσία του να χάνεται, είδε την περιουσία του να κουρεύεται.  Όπως έχω πολλές φορές τονίσει, 
έφτασε η ώρα για απονομή -έστω και μερικής- δικαιοσύνης στους πρόσφυγές μας.  Μετά από σαράντα πέντε 
χρόνια είναι επιβεβλημένη η αποζημίωση για στέρηση χρήσης της περιουσίας τους, ενώ θα πρέπει να μελετηθεί 
πολύ σοβαρά το ενδεχόμενο παραχώρησης χαλίτικης και εκκλησιαστικής γης.  Και αυτό ειδικότερα το λέω, εάν 
και εφόσον τα πράγματα παρ՚ ελπίδα δεν ευοδωθούν και δεν παν εκεί που θέλουμε να πάμε όσον αφορά το 
κυπριακό πρόβλημα, αυτό πλέον πρέπει να είναι μία από τις πρώτες προτεραιότητες της διακυβέρνησης 
Αναστασιάδη.   

 Όλα αυτά πρέπει να γίνουν με στοχευμένο και ορθολογιστικό τρόπο.  Οφείλουμε να μείνουμε μακριά από 
τις ανεύθυνες πρακτικές του παρελθόντος και από τις πολιτικές της μεμψιμοιρίας και της άρνησης.  Πρέπει 
υπεύθυνα να διαχειριστούμε κάποιες σημαντικές εκκρεμότητες, όπως είναι η οριστική απαλλαγή του τραπεζικού 
συστήματος από τα εναπομείναντα μη εξυπηρετούμενα δάνεια, η διαχείριση των δικαστικών αποφάσεων για το 
κρατικό μισθολόγιο και η διασφάλιση της οικονομικής βιωσιμότητας του Γενικού Συστήματος Υγείας, με τις 
απαραίτητες αλλαγές, που είναι επιβεβλημένες.   

 Και επειδή άκουσα τον αγαπητό φίλο, τον Γιώργο τον Λουκαΐδη, να μιλά για το Γενικό Σύστημα Υγείας, 
απλά να υπενθυμίσω ότι ήταν μια συζήτηση που εγένετο τουλάχιστον όλα τα χρόνια που είμαι εγώ στα έδρανα 
της Βουλής.  Όλοι το εσυζητήσαμε, όλοι εκαταθέσαμε προτάσεις· ένα κόμμα, μία κυβέρνηση το εφήρμοσε, ο 
Δημοκρατικός Συναγερμός.   

 Κυρίως όμως πρέπει να συνεχίσουμε την προσπάθεια για αλλαγές και μεταρρυθμίσεις στο κράτος και την 
οικονομία, εάν θέλουμε να εδραιώσουμε ακόμη περισσότερο την αναπτυξιακή προοπτική στη χώρα μας.  Δεν 
επιτρέπεται ο εφησυχασμός.  Απαιτείται εγρήγορση και διορατική στρατηγική.  Εκτός από τους παραδοσιακούς 
τομείς ανάπτυξης, όπως είναι ο τουρισμός και η ναυτιλία, πρέπει να στηρίξουμε με ουσιαστικό τρόπο και νέους 
τομείς ανάπτυξης, όπως είναι η τριτοβάθμια εκπαίδευση, η έρευνα, η καινοτομία, η ενέργεια, οι νεοφυείς 
επιχειρήσεις.  Η επέκταση της τριτοβάθμιας εκπαίδευσης στην Κύπρο με την ίδρυση των ιδιωτικών 
πανεπιστημίων έχει ήδη συνεισφέρει σημαντικά στην οικονομική και κοινωνική ανάπτυξη του τόπου, 
δημιουργώντας χιλιάδες θέσεις εργασίας και φέρνοντας επενδύσεις εκατοντάδων εκατομμυρίων ευρώ από το 
εξωτερικό.  Επιπρόσθετα, οφείλουμε ως πολιτικό σύστημα να προχωρήσουμε τάχιστα στις μεγάλες 
μεταρρυθμίσεις που θα βελτιώσουν την ανταγωνιστικότητα της οικονομίας και θα καταστήσουν το κράτος πιο 
φιλικό προς τον πολίτη.  

 Στο αμέσως επόμενο διάστημα θα κληθούμε ως Βουλή να τοποθετηθούμε για τα μεταρρυθμιστικά 
νομοσχέδια που αφορούν τη μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης, τη μεταρρύθμιση στον τομέα της 
απονομής της δικαιοσύνης, τον επενδυτικό νόμο, τη μεταρρύθμιση της δημόσιας υπηρεσίας και τη δημιουργία 
του Υφυπουργείου Ψηφιακού Μετασχηματισμού και Καινοτομίας.  Μπροστά μας βρίσκονται κι άλλες προκλήσεις, 
όπως είναι η πλήρης εφαρμογή της ηλεκτρονικής διακυβέρνησης, η περαιτέρω ενίσχυση της έρευνας και 
καινοτομίας, η προώθηση της χρήσης ανανεώσιμων πηγών ενέργειας, η εφαρμογή μιας νέας στεγαστικής 
πολιτικής και ένα δικαιότερο φορολογικό σύστημα.  Τα βλέμματα είναι ήδη στραμμένα σε εμάς.  Πρέπει να 
ανταποκριθούμε στις σημερινές προσδοκίες των πολιτών, που επιζητούν ένα σύγχρονο και αποτελεσματικό 
κράτος.   
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 Με συναίνεση και συνεννόηση μπορούμε να συμβάλουμε στην επίτευξη των μεταρρυθμίσεων και των 
διαρθρωτικών αλλαγών που ο τόπος μας έχει ανάγκη.  Μόνο έτσι θα εδραιώσουμε συνθήκες κοινωνικής 
προόδου και ευημερίας και θα καταστήσουμε την κυπριακή οικονομία πιο ανταγωνιστική και πιο παραγωγική.  Η 
προσπάθεια για ανάπτυξη, δημιουργία και πρόοδο δεν έχει κομματικό χρώμα.  Έχουμε την υποχρέωση να 
αντιμετωπίσουμε τις προκλήσεις με συλλογικότητα και αποφασιστικότητα.  Το έχουμε ήδη κάνει πρόσφατα με 
την εφαρμογή του ΓΕΣΥ.  Είμαι βέβαιος πως μπορούμε να το κάνουμε ξανά, αρκεί να μην παρασυρθούμε από 
τον λαϊκισμό και τα μικροκομματικά συμφέροντα.  Οφείλουμε να δούμε τη μεγάλη εικόνα και το ευρύτερο δημόσιο 
συμφέρον.  Αυτό χρωστάμε στους συμπολίτες μας, αυτό χρωστάμε και στις νεότερες γενιές, που τους αξίζει να 
ζήσουν και να προκόψουν σε μια καλύτερη Κύπρο. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η οποιαδήποτε συζήτηση για το μέλλον της Κύπρου μας δεν μπορεί να γίνει με πληρότητα και εγκυρότητα, 
αν δεν απαντήσουμε πρώτα στο κορυφαίο:  Τι θα γίνει με τον τόπο μας;  Τι θα γίνει με το κυπριακό πρόβλημα;  
Θα τερματίσουμε την τουρκική κατοχή;  Θα απελευθερώσουμε την πατρίδα μας;   

 Ο 21ος αιώνας έφερε μαζί του τεράστιες τεχνολογικές αλλαγές και μεγάλες δυνατότητες για τη νέα γενιά.  
Δεν μπορούμε να πορευθούμε όμως ως μια φυσιολογική χώρα και να αναπτύξουμε τις προοπτικές μας, όσο 
παραμένουμε αλυσοδεμένοι από την τουρκική κατοχή του 36% της πατρίδας μας.  Καθημερινά σπαταλάμε 
δυνάμεις και ενέργεια σε περιορισμένο ορίζοντα, που δεν μας επιτρέπει να διαδραματίσουμε πρωταγωνιστικό 
ρόλο στην περιοχή μας.   

 Γι՚ αυτό και για εμάς δεν υπάρχει άλλη επιλογή.  Η Κύπρος του μέλλοντος πρέπει να είναι μια ευρωπαϊκή, 
επανενωμένη και ειρηνική Κύπρος, γη ελεύθερη, γη της προόδου και της ευημερίας για όλους τους νόμιμους 
κατοίκους της.  Το σημερινό στάτους κβο δημιουργεί μια επίπλαστη ασφάλεια, αλλά η διεθνής κοινότητα την ίδια 
ώρα προειδοποιεί ανοιχτά ότι δεν είναι βιώσιμο.  Τη διαπίστωση αυτή, που κάνει ο γενικός γραμματέας του ΟΗΕ, 
την έχουν συνυπογράψει στη δήλωσή τους στο Βερολίνο ο Πρόεδρος Αναστασιάδης και ο Τουρκοκύπριος ηγέτης 
Μουσταφά Ακιντζί.   

 Αντίθετα, η παράταση του αδιεξόδου στο Κυπριακό φαίνεται να τρέφει την αυθαιρεσία της Τουρκίας και 
τις έκνομες ενέργειές της για επιβολή κανόνων ισχύος αντί του διεθνούς δικαίου.  Η Τουρκία παίζει στρατηγικά 
στο γήπεδο της όξυνσης και συντηρεί την αντιπαράθεση, γιατί ξέρει ότι η αστάθεια στη Μέση Ανατολή τής 
προσφέρει χώρο, για να επιβάλει τον νόμο του ισχυρού στη θάλασσα, που είναι καταφανώς σε βάρος της δικής 
μας πλευράς.   

 Η προσπάθεια επανένωσης μέσω της διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας είναι ο μόνος ρεαλιστικός 
δρόμος προς τα εμπρός.  Θυμίζω ότι αυτός ο δρόμος μάς οδήγησε στην Ευρωπαϊκή Ένωση στα κρίσιμα χρόνια 
που το τιμόνι οδηγούσε ο Γλαύκος Κληρίδης.  Αυτός ο δρόμος της συνέπειας και της προσήλωσης στην 
ομοσπονδία απέκρουσε τότε την προκλητική στάση της Τουρκίας, που απειλούσε, προσέξτε, για αντίδραση, 
χωρίς όρια.   

 Καλώ τις πολιτικές δυνάμεις να δούμε τη μεγάλη εικόνα, την επίλυση του Κυπριακού κάτω από αυτό τον 
φακό και να μην παρασυρθούμε σε άλλες περιπέτειες με τακτικισμούς που αποδυναμώνουν το συμφωνημένο 
πλαίσιο λύσης.  Στρατηγικές επιδιώξεις των τελευταίων χρόνων, όπως η αξιοποίηση του φυσικού αερίου, η 
μετατροπή της Κύπρου σε ενεργειακό κόμβο μπορούν να επιτευχθούν, αν μείνουμε προσηλωμένοι στον κεντρικό 
πολιτικό στόχο, που ταυτόχρονα είναι και ο μόνος δρόμος που μπορεί να αποτρέψει την οριστική και μόνιμη 
διχοτόμηση της πατρίδας μας.   

 Γι՚ αυτό και είμαστε σήμερα συγκρατημένα αισιόδοξοι, μετά από την πρόσφατη τριμερή συνάντηση στο 
Βερολίνο.  Ναι, υπάρχουν βήματα που θα μπορούσαν να γίνουν και δεν έγιναν λόγω της στάσης της Τουρκίας.  
Η διαδικασία όμως έχει διαφυλαχθεί, όπως και το πλαίσιο που καθόρισε το Συμβούλιο Ασφαλείας.  Θα χρειαστεί 
ολοκλήρωση των όρων αναφοράς, άτυπη πενταμερής και ο σχεδιασμός του ΟΗΕ για επίτευξη και επιτυχή εξέλιξη 
των διαπραγματεύσεων κατά τη διάρκεια του 2020.  Παρ՚ όλα αυτά όμως, κανένας δεν μπορεί να αμφισβητήσει 
το γεγονός ότι η συνάντηση στο Βερολίνο έσπασε την ακινησία και προκάλεσε ρωγμή στο παρατεταμένο 
αδιέξοδο των τελευταίων δυόμισι χρόνων μετά από το Κραν Μοντανά.   

 Το θετικό αυτό βήμα μάς επιτρέπει να επανεκκινήσουμε τη διαδικασία, εάν και εφόσον η εμπλοκή του 
γενικού γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών φέρει αποτελέσματα.  Όλα συνηγορούν πάντως στο άνοιγμα ξανά του 
παράθυρου ελπίδας για το Κυπριακό.  Η συνάντηση στο Βερολίνο επαναβεβαιώνει τον στρατηγικό μας στόχο 
για διζωνική δικοινοτική ομοσπονδία και την ανάκτηση του συνόλου του διαπραγματευτικού κεκτημένου που 
είχαμε επιτύχει όλα αυτά τα χρόνια, την κοινή διακήρυξη της 11ης Φεβρουάριου, τις μέχρι σήμερα συγκλίσεις, το 
πλαίσιο των έξι σημείων που παρουσίασε ο γενικός γραμματέας του ΟΗΕ.  Αποσαφήνισε επίσης και τον όρο 
«πολιτική ισότητα», με την παραπομπή στα σχετικά ψηφίσματα του Συμβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ, 
περιλαμβανομένης της παραγράφου (4) του ψηφίσματος 716 του 1991.  Αυτά τα σημεία δεν μπορεί πλέον 
παρερμηνευτούν από κανέναν.  Αναφέρομαι ξεκάθαρα πρώτα στην Τουρκία και τον Μεβλούτ Τσαβούσογλου, 
που ήθελε να μπουν στο τραπέζι κι άλλες μορφές λύσης, όπως και σε ορισμένους στην τουρκοκυπριακή ηγεσία 
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που αναπολούν το όραμα του Ντενκτάς για διχοτόμηση.  Έχοντας πετύχει τη διατήρηση του κεκτημένου των 
διαπραγματεύσεων στο Κραν Μοντανά, όπου για πρώτη φορά μεταξύ άλλων μπήκαν στο τραπέζι με 
συγκεκριμένη κατεύθυνση τα ζητήματα ασφάλειας και εγγυήσεων, μπορούμε να επικεντρωθούμε σε μια τελική 
διαπραγμάτευση με αυτοπεποίθηση.  Στόχος μας πρέπει να είναι και παραμένει -τουλάχιστον εμάς στον 
Δημοκρατικό Συναγερμό- η άμεση επανέναρξη ενός στοχευμένου και δημιουργικού διαλόγου, που θα μας 
οδηγήσει σε μια συνολική λύση, μια λύση η οποία θα εξελίσσει την Κυπριακή Δημοκρατία σ՚ ένα βιώσιμο και 
λειτουργικό ομοσπονδιακό κράτος, απαλλαγμένο από ξένες εξαρτήσεις, ξένα στρατεύματα και δικαιώματα 
επέμβασης από τρίτες χώρες, μια λύση, η οποία δε θα αποκλίνει από τα σχετικά ψηφίσματα του Συμβουλίου 
Ασφαλείας του ΟΗΕ και τις αξίες και τις αρχές της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είναι σε όλους μας κατανοητό ότι το παράθυρο ευκαιρίας για ομοσπονδιακή επίλυση του Κυπριακού δε 
θα μείνει για πάντα ανοικτό.  Θα τολμήσω απόψε να πω ότι η διαφαινόμενη νέα προσπάθεια επίλυσης θα είναι 
η τελευταία με την ομοσπονδία πάνω στο τραπέζι.  Σε λίγους μήνες είναι πολύ πιθανόν να βρεθούμε και πάλι 
ενώπιον πολύ κρίσιμων αποφάσεων.  Μέσα στο 2020 ενδεχομένως να υπάρξουν καταλυτικές εξελίξεις, που θα 
καθορίσουν αμετάκλητα την πορεία της Κύπρου.  Αυτό το κρίσιμο διάστημα θεωρώ πρωτεύον να μείνουμε 
απόλυτα προσηλωμένοι στον στόχο της ομοσπονδιακής επίλυσης χωρίς παλινδρομήσεις και αντιφάσεις, που 
μπορεί να δίνουν την εντύπωση ότι δεν εννοούμε αυτά που λέμε.   

 Το Κυπριακό δεν προσφέρεται για πολιτικά και επικοινωνιακά τεχνάσματα.  Η λύση μέσω 
διαπραγματεύσεων είναι ο μόνος τρόπος να απαλλαγούμε οριστικά από την τουρκική κατοχή και τις απειλές της 
Άγκυρας σε βάρος του λαού μας.  Είναι ο μόνος δρόμος για την ελευθερία και την επανένωση του τόπου μας, τη 
δικαίωση τριών γενεών αλύτρωτων Κυπρίων, Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων.  Μπορεί να έχουμε 
διαφωνίες, εσωτερικές τριβές, ακόμα και πικρίες στο εσωτερικό μέτωπο, αλλά σε καμία περίπτωση δεν πρέπει 
να αποσπάσουμε την προσοχή μας από την εξυπηρέτηση του κορυφαίου αυτού στόχου.  Ας επικεντρωθούμε 
λοιπόν στον μεγάλο μας στόχο, χωρίς αγκυλώσεις, χωρίς εμμονές.  Δεν έχουμε δικαίωμα στην αποτυχία.  Εμείς 
θέλουμε τη λύση περισσότερο από οποιονδήποτε άλλο.  Είναι η δική μας η πατρίδα που χάνεται μέρα με την 
ημέρα.  Είναι η δική μας η πατρίδα που χάνεται με την πάροδο του χρόνου.  Είναι οι δικοί μας άνθρωποι, που 
μαραζωμένοι και αδικαίωτοι αφήνουν την ψυχή τους στην προσφυγιά.   

 Σε περίπτωση που έχουμε μία ακόμα αποφασιστική προσπάθεια επίλυσης από τον ΟΗΕ, θα ήθελα η 
ηγεσία μας ως σύνολο μαζί με τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας να επιχειρήσουμε να έχουμε το καλύτερο δυνατό 
αποτέλεσμα, μια λογική και λειτουργική λύση ομοσπονδίας, που με τη συμμετοχή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση 
θα διασφαλίσει τα συμφέροντα των επόμενων γενεών των Κυπρίων, των παιδιών μας δηλαδή.  Θα γίνει σκληρή 
διαπραγμάτευση και πρέπει να δώσουμε τη μάχη με διεκδικητικότητα, καθαρό μυαλό και στόχευση, χωρίς 
συναισθηματισμούς, χωρίς φοβικά σύνδρομα.  Θα πρέπει να ενεργήσουμε με τη μέγιστη δυνατή ενότητα και να 
είμαστε έτοιμοι να πάρουμε αποφάσεις με ορθολογισμό και ευθύνη απέναντι στον λαό μας, που θα έχει και τον 
τελευταίο λόγο.  Γνωρίζουμε όλοι πολύ καλά ότι η ευθύνη της ηγεσίας να ενημερώσει τον λαό νηφάλια και πάνω 
σε πραγματικά γεγονότα παραμένει πλήρης και πάνω σε αυτήν επιμένει εδώ και αρκετό καιρό ο γενικός 
γραμματέας του ΟΗΕ.  Θεωρώ χρήσιμο και αναγκαίο ότι, με τη συνομολόγηση των όρων αναφοράς αυτή τη 
φορά, θα εκκινήσει παράλληλα και η ενημέρωση των πολιτών, για να αποτραπούν φαινόμενα που θα 
καταστρέφουν τον δημόσιο διάλογο, καλλιεργώντας ένα περιβάλλον φόβου και διχασμού.  Αυτή τη φορά η ηγεσία 
είναι υπεύθυνη να ενημερώσει τον λαό.  Και από τη στιγμή που θα το κάνει, θα κερδίσει αξιοπιστία και θα πάρει 
δύναμη για το τελικό στάδιο της διαπραγμάτευσης.   

 Καλώ τις πολιτικές δυνάμεις να δουλέψουμε μαζί, γιατί αυτή θα είναι ίσως η τελευταία ελπίδα για την 
Κύπρο μας.  Σας διαβεβαιώ ότι εμείς στον Δημοκρατικό Συναγερμό αυτό θα πράξουμε και θα το πράξουμε, διότι 
γνωρίζουμε το διακύβευμα της μη λύσης.  Η διχοτόμηση δε σημαίνει μόνο δυο κράτη.  Δε σημαίνει μόνο την 
οριστική απώλεια εδαφών με τρισχιλιετή ελληνική ιστορία.  Σημαίνει ότι η τωρινή ελεύθερη Κύπρος στον νότο θα 
έχει εις το διηνεκές δίπλα της, ως σκληρό σύνορο της δηλαδή, την Τουρκία.  Την ίδια ώρα θα είναι περικυκλωμένη 
από την Τουρκία, από τις εντάσεις στη θάλασσα.  Αυτές οι συνθήκες θα δημιουργούν ένα περιβάλλον έντονης 
αβεβαιότητας, που γίνεται ακόμα πιο ρευστό, αν συνδεθεί με τα πολύπλοκα προβλήματα στη Συρία και τη Μέση 
Ανατολή.  

 Η Κύπρος θέλει τη λύση, γιατί με την επέκταση του ευρωπαϊκού κεκτημένου σε όλη την επικράτεια της 
Κυπριακής Δημοκρατίας θα βγει οριστικά από την κινούμενη άμμο που μας περιβάλλει και καταδυναστεύει τον 
λαό μας για μισό αιώνα, γιατί με τον τρόπο αυτό μπορούμε να υλοποιήσουμε με πιο στέρεα βήματα τις επιδιώξεις 
μας στην Ανατολική Μεσόγειο σε τομείς πολύ υποσχόμενους, όπως δείχνουν έρευνες και ο εντοπισμός 
υποθαλάσσιου πλούτου.  Με τη λύση η Κύπρος θα μπορούσε να αποτελέσει φάρο ειρηνικής συνύπαρξης σε μια 
ταραγμένη γειτονιά και να ενισχύσει τον ρόλο της ως γέφυρα μεταξύ της Ευρώπης και της Μέσης Ανατολής.  Θα 
είναι ο πλέον ευνοϊκός χώρος επιχειρηματικών δραστηριοτήτων με τις γειτονικές χώρες. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  
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 Οι ομιλίες για τον κρατικό προϋπολογισμό μάς προσφέρουν την ευκαιρία για έναν ευρύτερο απολογισμό 
της μέχρι τώρα πορείας μας και μια ανασκόπηση της πολιτικής ζωής στον τόπο μας.  Βέβαια, το πώς ο καθένας 
μας περιγράφει την πολιτική ζωή είναι άρρηκτα συνδεδεμένο με τον τρόπο με τον οποίο αντιλαμβάνεται την 
πολιτική.  Η πολιτική για μένα είναι μια περιπέτεια ιδεών.  Η πολιτική της νέας εποχής πρέπει να στηρίζεται σε 
αρχές και αξίες.  Η πολιτική δεν είναι για να τακτοποιεί τις εκκρεμότητες των λίγων, δεν είναι για να εκβιάζει την 
ψήφο, εξαγοράζοντας συνειδήσεις με εφάπαξ φακελάκια ή διορισμούς.   

 Πιστεύω στην πολιτική που ανοίγει νέους δρόμους, που αφουγκράζεται την κοινωνία, στην πολιτική που 
είναι συντονισμένη με το μέλλον και με τον κόσμο που έρχεται, γιατί αυτός ο κόσμος της νέας εποχής προβάλλει 
προβλήματα και ανάγκες που δεν αντιμετωπίζονται με παλιές συνταγές.  Χρειάζονται νέες προσεγγίσεις, νέες 
ιδέες, νέες απαντήσεις.  Χρειάζονται τομές και ρήξεις με τις εστίες του τέλματος και της παρακμής, με τα μικρά 
και τα μεγάλα που συμβαίνουν γύρω μας και, ναι, μας ενοχλούν.  

 Και σε αυτό το σημείο οφείλουμε να κάνουμε όλοι μας την αυτοκριτική μας.  Μεγάλη κουβέντα η 
αυτοκριτική.  Πρέπει να διερωτηθούμε γιατί χάσαμε την επαφή με την ευρύτερη κοινωνία και να εντοπίσουμε 
τους λόγους για τους οποίους συνέβη το συγκεκριμένο.  Γιατί είναι άραγε με τις δικές μας πράξεις και 
συμπεριφορές που απομακρύναμε τους πολίτες, που στείλαμε τους πολίτες στην αποχή;  Οι πολίτες περιμένουν 
πολλά από εμάς και απ՚ ό,τι φαίνεται τους απογοητεύσαμε.  Πρέπει να είμαστε παράδειγμα προς μίμηση, όχι 
παράδειγμα προς αποφυγή.  Πρέπει να αποτελέσουμε το πρότυπο για μια καλύτερη κοινωνία και να συμβάλουμε 
στη δημιουργία πιο ενεργών πολιτών, έστω κι αν αυτό μπορεί να μη συμφέρει σε κάποιους, γιατί ο ενεργός 
πολίτης με κριτική σκέψη είναι το κλειδί που θα μας οδηγήσει σε όλα αυτά που ονειρευόμαστε, σε μια καλύτερη 
Κύπρο.  Αυτό χρειαζόμαστε σήμερα, για να πάμε ακόμα πιο μπροστά, για να πάρουμε την Κύπρο μας ακόμα 
πιο μπροστά:  ανοιχτά μυαλά, περήφανους ανθρώπους, που δε θα εκβιάζονται και δε θα χειραγωγούνται, 
ανθρώπους που θα μπορούν και κυρίως θα θέλουν να πάρουν την Κύπρο στις πλάτες τους και να την οδηγήσουν 
στον αστερισμό της νέας εποχής. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αυτή είναι η Κύπρος που οραματιζόμαστε, η Κύπρος που βρίσκει τον δρόμο της στον 21ο αιώνα ως γη 
ελεύθερη, με ελεύθερους και ανοιχτούς ορίζοντες, με ανοιχτούς ορίζοντες που οδηγούν σε μια ανοιχτή κοινωνία, 
σε μια κοινωνία όπου οι πολίτες απολαμβάνουν ίσα δικαιώματα, ίσες ευκαιρίες χωρίς διακρίσεις βάσει φύλου, 
εθνικότητας, φυλής, γλώσσας, σεξουαλικού προσανατολισμού, χρώματος και θρησκευτικών ή πολιτικών 
πεποιθήσεων.  Είμαστε κοσμικό κράτος, να το ξεκαθαρίσουμε, σε μια κοινωνία όπου δίνεται έμφαση στα άτομα 
με αναπηρίες και στο δικαίωμά τους για αυτονομία, επαγγελματική ένταξη και πλήρη συμμετοχή τους στην 
κοινωνική, οικονομική, πολιτική και πολιτιστική ζωή του τόπου μας, σε μια κοινωνία όπου η ανάπτυξη είναι 
συνώνυμη με την προστασία της βιοποικιλότητας και δεν προκαλεί οικολογικές καταστροφές, σε μια κοινωνία 
όπου το παρόν δεν υποθηκεύει το μέλλον, όπου επικρατούν η ορθολογιστική διαχείριση των φυσικών πόρων 
και η υιοθέτηση των αρχών της κυκλικής οικονομίας και όχι αλόγιστες και ενεργοβόρες καταναλωτικές 
συμπεριφορές, σε μια κοινωνία τέλος όπου η αξιοκρατία και η διαφάνεια ελαχιστοποιούν τη διαφθορά και 
αυξάνουν την εμπιστοσύνη της κοινωνίας προς τους συντεταγμένους θεσμούς της πολιτείας.  Αυτή είναι η 
καλύτερη Κύπρος που θέλουμε να δούμε.  Αυτή την πατρίδα θέλουμε να κληροδοτήσουμε στα παιδιά μας. 

 Ευχαριστώ πολύ, αγαπητοί συνάδελφοι, φίλε Πρόεδρε, που μας ακούσατε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Να υποθέσω ότι εδώ ολοκληρώθηκε η συζήτηση; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Από την αρχή, να ξεκινήσουμε ανάποδα!   

 Κύριε Τορναρίτη, επειδή υπάρχει μια εισήγηση από το ΑΚΕΛ να ξεκινήσουμε τη συζήτηση ξανά, αλλά από 
την ανάποδη, να ՚ρτετε να ξαναπείτε τα ίδια, να ακολουθήσει ο κ. Λουκαΐδης, η κ. Ερωτοκρίτου και να πάμε πίσω! 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Είμαι έτοιμος να δώσω, με την έγκριση της ομάδας μου, όλο τον χρόνο στο ΑΚΕΛ να πει ό,τι θέλει, γιατί 
όσο μιλούν τόσο μας ενισχύουν και τους ευχαριστούμε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Στεφάνου, ξεκινά η συζήτηση τωρά, ορίστε! 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Εκάλυψέν μας ο κ. Τορναρίτης, ειδικά εκείνο για το κοσμικό κράτος! 
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(Γέλια) 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Εν είπα χρόνια πολλά! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εννοούνται, θα τα πω εγώ εκ μέρους όλων ξανά. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έχει ολοκληρωθεί η συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού για το 2020 και μάλιστα πολύ ομαλά όσον 
αφορά στον χρόνο, και είμαι βέβαιος ότι οι νυχτερινές ψηφοφορίες έχουν μείνει για τα καλά στο παρελθόν.  Όχι 
μόνο θα τελειώσουμε, ελπίζω, αρκετά έγκαιρα, αλλά πιστεύω ότι θα έχουμε και χρόνο να βρεθούμε και στο Αίθριο 
να συνεχίσει η συζήτηση σε φιλικό πλέον επίπεδο, για να λυθούν όλες οι απορίες. 

 Θα προχωρήσουμε τώρα στο στάδιο της ψηφοφορίας.  Το μόνο που έχουμε καινούριο απ’ ό,τι βλέπω 
εδώ στα email μου, στο τηλέφωνό μου, είναι μια τροπολογία από το Δημοκρατικό Κόμμα, μια πρόταση νόμου 
μάλλον, γι’ αυτό που είχαμε πει ότι τελικά δε θα συζητείτο σήμερα, κυρία Μαύρου, αλλά είναι απλώς κατάθεση.  
Δεν είναι, για να συζητηθεί σήμερα.  Οπότε δεν υπάρχει ένσταση, φαντάζομαι.  Θα το δούμε όμως στις 
καταθέσεις. 

 Λοιπόν, το σώμα έχει ενώπιόν του τον προϋπολογισμό του 2020, όπως αυτός κατατέθηκε στη Βουλή από 
την εκτελεστική εξουσία.  Στον προϋπολογισμό έχουν επίσης ενσωματωθεί, μετά από συζήτηση στην αρμόδια 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, τριάντα τέσσερις τροπολογίες τις οποίες 
κατάθεσε η κυβέρνηση μετά την κατάθεση του προϋπολογισμού.  Κατά τη διάρκεια της συζήτησης στην 
ολομέλεια έχουν κατατεθεί επίσης σειρά τροπολογιών από όλα τα κόμματα και την ανεξάρτητη βουλευτή.  Θα 
προχωρήσουμε τώρα θέτοντας πρώτα σε ψηφοφορία τις τροπολογίες των κομμάτων.  Υπάρχουν κοινές 
τροπολογίες και τροπολογίες από μεμονωμένα κόμματα και βουλευτή.  Οι τροπολογίες θα τεθούν σε ψηφοφορία, 
σύμφωνα με τη σειρά που καταγράφονται, όπως σας έχουν δοθεί. 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάζει μία μία τις τροπολογίες και τις σχετικές επεξηγήσεις και μετά να 
ακολουθεί ηλεκτρονική ψηφοφορία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δώστε μου ένα λεπτό, κύριε Γιωργάλλα, και μετά θα σας δώσω τον λόγο. 

 Επίσης, θα παρακαλούσα, αν κάποια κόμματα επιθυμούν, αν κάποιοι βουλευτές επιθυμούν να 
υποστηρίξουν κάποιες συγκεκριμένες τροπολογίες και θέλουν να το αναφέρουν, να το αναφέρουν, που δεν 
περιλαμβάνονται εννοώ, την ώρα της ψηφοφορίας της συγκεκριμένης τροπολογίας.  Δεν υπάρχει λόγος να 
γίνεται μια γενική τοποθέτηση.  Έτι περαιτέρω, σας ενημερώνω ότι ως αποτέλεσμα της ενσωμάτωσης στο 
κείμενο του προϋπολογισμού των τροπολογιών -που θέλω και γι’ αυτό να ευχαριστήσω και την επιτροπή και την 
κ. Ιερωνυμίδου και τον Κωνσταντίνο και όλους- στο κείμενο του προϋπολογισμού που θα εγκριθεί θα μπουν σε 
αυτό και θα γίνουν μετά οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις.  Αλλά είναι ενσωματωμένες.  Και αυτό έχει 
μια τεράστια διαδικαστική σημασία η οποία έγινε προσπάθεια πολλών ετών, για να επιτευχθεί.   

 Ο κ. Γιωργάλλας κάτι ήθελε να πει. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Πριν από την έναρξη αυτής της διαδικασίας θέλω εκ μέρους του Κινήματος “Αλληλεγγύη” να σημειώσω, 
για σκοπούς πρακτικών, ότι η Αλληλεγγύη δεν έχει καταθέσει και δεν έχει συνυπογράψει καμία τροπολογία για 
σταύρωμα του οποιουδήποτε ποσού του προϋπολογισμού.  Αυτό το κάνουμε όχι γιατί διαφωνούμε με τον έλεγχο 
που πρέπει να ασκείται καθ’ όλη τη διάρκεια του έτους για την υλοποίηση του προϋπολογισμού.  Ίσα ίσα 
θεωρούμε ότι αυτός ο έλεγχος πρέπει να θεσμοθετηθεί και να γίνεται, αν είναι δυνατόν, από κάποια υποεπιτροπή 
της επιτροπής Οικονομικών, κάποια υποεπιτροπή προϋπολογισμού, για να γίνεται σωστά.  Απλά, με την 
εμπειρία των τελευταίων χρόνων τουλάχιστον η δική μας θέση είναι ότι με το μαζικό σταύρωμα που θα γίνει και 
απόψε επιφορτίζεται η επιτροπή Οικονομικών, με έναν τεράστιο όγκο δουλειάς, σοβαρής δουλειάς και ελέγχου, 
που προστίθεται στην ήδη μεγάλη έκταση των υποχρεώσεων της επιτροπής Οικονομικών, με αποτέλεσμα 
πολλές φορές να μη γίνεται ο απαραίτητος έλεγχος, έτσι όπως όλοι οι συνάδελφοι και η επιτροπή θα ήθελαν, 
διότι υπό την πίεση να αποδεσμευτούν οι δαπάνες, και πολλές φορές με μία πίεση χρόνου, δε δίνεται η ευκαιρία, 
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για να γίνεται σωστά ο έλεγχος.  Γι’ αυτό, γι’ αυτό τον λόγο αρχής γενομένης τουλάχιστον από φέτος εμείς δεν 
καταθέσαμε καμιά τροπολογία για σταύρωμα ούτε θα ψηφίσουμε οποιεσδήποτε από τις τροπολογίες που 
υπάρχουν από τους συναδέλφους για δέσμευση του οποιουδήποτε ποσού. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Νομίζω να προχωρήσουμε τώρα με αυτή τη διευκρίνιση της Αλληλεγγύης.   

 Αρχίζουμε με την πρώτη κοινή τροπολογία των κομμάτων ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ, ΔΗΚΟ, ΕΔΕΚ. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Νεοφύτου. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Μια διευκρίνιση, κύριε Πρόεδρε. 

 Ο Δημοκρατικός Συναγερμός αποσύρεται από την τροπολογία, γιατί υπήρξαν εξελίξεις τις τελευταίες μέρες 
με τις οποίες από τη δημοτική αρχή η εγκατάλειψη της διαχωριστικής λωρίδας για τον δρόμο.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Ωραία.  Μένουν οι άλλοι τρεις. 

 Να παρακαλέσω τη γραμματέα να διαβάσει την τροπολογία και να προχωρήσουμε σε ψηφοφορία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του 
Δημοκρατικού Κόμματος και του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ. 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

1. 571 

 

16.08 

Υπουργείο 
Εσωτερικών  

Τμήμα Πολεοδομίας  

και Οικήσεως 

08200/ 

08380 

 

Δρόμοι/ 

Πρωταρχικοί Δρόμοι 
Δήμων 

 

€4.250.080 

 

  Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στην πιο πάνω ομάδα/υποομάδα, ώστε, προτού διενεργηθεί 
οποιαδήποτε δαπάνη για το μέρος που αφορά «Bελτίωση του κύριου δρόμου από την Πάφο προς Πόλη 
Xρυσοχούς (Λεωφόρος Eλλάδος)», να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

 Ένα λεπτό, σας παρακαλώ.  Η ψηφοφορία να σταματήσει. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Απλώς, μια διευκρίνιση.  Δεν αφορά κονδύλι για τον δρόμο Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς.  Αφορά αστικό 
δρόμο εντός των δημοτικών ορίων της Πάφου, τη λεωφόρο Ελλάδας, που ουσιαστικά έχει κατεύθυνση προς την 
Πόλη Χρυσοχούς.  Απλώς, επειδή είχαν γίνει και κάποιες αναφορές από μέσα μαζικής ενημέρωσης και είχε 
συγχυστεί ο κόσμος, είναι για να διευκρινιστεί ότι πρόκειται για τη λεωφόρο Ελλάδας που σταυρώνουμε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, είναι για τη λεωφόρο Ελλάδας. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα τρεις ψήφοι υπέρ, δεκαοκτώ εναντίον και δύο αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ εναντίον και δύο αποχές, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Συνεχίζουμε με δύο κοινές τροπολογίες των κομμάτων ΑΚΕΛ, ΔΗΚΟ, ΕΔΕΚ, Συμμαχίας Πολιτών και 
Οικολόγων. 

 Διαβάστε την πρώτη τροπολογία.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του 
Δημοκρατικού Κόμματος, του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, της Συμμαχίας Πολιτών και του 

Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

1.  Όλα 03550 Συμβουλευτικές 
Υπηρεσίες/Έρευνες 

 

 Γίνεται εισήγηση για: 

1.  Αποκοπή από την πιο πάνω ομάδα ποσοστού ύψους 5%, με εξαίρεση τις δαπάνες που αφορούν: 

α. τη ΔΕΑ, τις Τεχνικές Επιτροπές, το Τμήμα Εξωτερικής Πολιτικής και Κυπριακού, το έργο της 
ανάπτυξης του λιμανιού και της μαρίνας Λάρνακας, την αγορά υπηρεσιών παροχής επιστημονικής 
εξέτασης αστυνομικών τεκμηρίων από το Ινστιτούτο Νευρολογίας και Γενετικής Κύπρου, την αγορά 
υπηρεσιών για την επίδοση κλήσεων ποινικών υποθέσεων, τη διενέργεια ελέγχων δέουσας 
επιμέλειας για τους αιτούντες απόκτησης κυπριακής υπηκοότητας, 

β. την κατ’ οίκον εκπαίδευση μαθητών, τη διδασκαλία της τουρκικής γλώσσας σε τουρκοκυπρίους 
μαθητές στο Γυμνάσιο Αγίου Αντωνίου Λεμεσού, την αμοιβή διαμεσολαβητών για τα σχολεία στα 
οποία φοιτούν μαθητές με μεταναστευτική βιογραφία, την αγορά υπηρεσιών για επιμόρφωση 
λειτουργών στην Ανάπτυξη Αναλυτικών Προγραμμάτων για Ενήλικες (εσπερινά σχολεία), αγορά 
υπηρεσιών διερμηνέα, αγορά υπηρεσιών Ψυχολόγων και Νηπιαγωγών (εσπερινά σχολεία) και 
άλλα έκτακτα περιστατικά, τα μουσικά και αθλητικά λύκεια και γυμνάσια, την Οικονομική-Εμπορική 
Σχολή Ειδικού Ενδιαφέροντος, τα Κρατικά Ινστιτούτα Επιμόρφωσης, την Ενισχυτική και 
Υποστηρικτική Διδασκαλία, το Πρόγραμμα Μαθητών Μεταναστευτικής Βιογραφίας, τον 
Αλφαβητισμό, τις αμοιβές εκπαιδευτών για το μάθημα κομμωτικής (εννέα μήνες), αισθητικής, 
οινοπαραγωγής και γαλακτοκομίας, τα βραδινά μαθήματα της Μέσης Τεχνικής Επαγγελματικής 
Εκπαίδευσης και Κατάρτισης, την αμοιβή του Τουρκοκυπρίου εκπαιδευτικού για εκτέλεση 
διδακτικών και άλλων καθηκόντων στο ΙΗ΄ Δημοτικό Σχολείο Λεμεσού, καθώς και το επίδομα 
οδοιπορικών ή ενοικίου αυτού, την αμοιβή διερμηνέων κυπριακής νοηματικής γλώσσας και 
διερμηνέων για τις ανάγκες αξιολόγησης παιδιών Δημοτικής Εκπαίδευσης, την αμοιβή των 
εικαστικών καλλιτεχνών κατά τη συνεργασία τους με δημοτικά σχολεία, τις ανάγκες για επιμόρφωση 
των εκπαιδευτικών και επιμορφωτών, καθώς και την επιμόρφωση των επιμορφωτών στο 
εξωτερικό, την παρουσίαση και έκθεση έργων τέχνης μαθητών/τριών στο εξωτερικό, την αγορά 
μέσων και υλικών για το μάθημα των εικαστικών τεχνών, την αμοιβή των εκπαιδευτικών που 
εργάζονται με το καθεστώς της αγοράς υπηρεσιών στα ενιαία ολοήμερα σχολεία, στα θερινά 
δημόσια σχολεία, στα προαιρετικά ολοήμερα σχολεία και στα προαιρετικά σχολεία STEM, την 
αμοιβή των εκπαιδευτών στα επιμορφωτικά κέντρα και την αμοιβή των τοπικών υπευθύνων που 
εργάζονται με το καθεστώς της αγοράς υπηρεσιών, το Κέντρο Επιστημονικών Ερευνών, το 
Μεταλυκειακό Ινστιτούτο Επαγγελματικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης, καθώς και τη φρούρηση 
σχολικών μονάδων Μέσης Εκπαίδευσης, Δημοτικής Εκπαίδευσης και των κεντρικών κτιρίων του 
Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας και την επιχορήγηση της φρούρησης 
σχολικών μονάδων.και  
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2.   ένθεση σημείωσης, ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για όλες τις εναπομείνασες δαπάνες, 
εκτός αυτών που εξαιρούνται σύμφωνα με το (A) πιο πάνω, να ενημερώνεται η  Κοινοβουλευτική  
Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε για το 1, παρακαλώ. 

  Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε, σαράντα εννέα ψήφοι υπέρ και τρεις εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα εννέα ψήφους υπέρ και τρεις εναντίον, η τροπολογία εγκρίνεται. 

  Ψηφίστε για το 2, παρακαλώ. 

  Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε, σαράντα οκτώ ψήφοι υπέρ και τέσσερις εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ και τέσσερις εναντίον, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Συνεχίζουμε με δύο κοινές τροπολογίες των κομμάτων ΑΚΕΛ, ΔΗΚΟ, ΕΔΕΚ και Οικολόγων. 

 Διαβάστε την πρώτη τροπολογία.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του 
Δημοκρατικού Κόμματος, του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και του Κινήματος Οικολόγων-

Συνεργασία Πολιτών. 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

1.  316 

 

 

 

435 

 

 

467 

 

 

 

521 

 

750 

 

 

854 

 

12.01 Υπουργείο    Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

14.01 Υπουργείο Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας 

15.01 Υπουργείο Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

16.01 Υπουργείο Εσωτερικών 

20.01 Υπουργείο Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας  

21.01 Υπουργείο Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

22.01 Υπουργείο Υγείας 

04200/ 

04260 

 

 

08950/ 

089551 

 

04450 

 

 

 

08950/ 

08951 

08950/ 

08951 

 

08950/ 

08951 

Άλλες Επιχορηγήσεις  

 

 

 

Άλλα Έργα 

 

 

Παροχές Κοινωνικής 
Πρόνοιας 

 

 

Άλλα Έργα 

 

Άλλα Έργα 

 

 

Άλλα Έργα 

 

 

€240.000 

 

 

 

€25.000 

 

 

€320.000 

 

 

 

€1.450.000 

 

€70.000 

 

 

€500.000 
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937 

 

 

08950/ 

08951 

Άλλα Έργα 
 

 

€20.000 

  Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι των πιο πάνω ομάδων/υποομάδων, ώστε η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού να ενημερώνεται γραπτώς ανά εξάμηνο για τις 
γενόμενες δαπάνες. 

Σημείωση:  
 Αφορά πιστώσεις οι οποίες βρίσκονται στη διάθεση των υπουργών για διάφορους σκοπούς και έργα. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κυρία Θεολόγου. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για διαδικαστικούς λόγους, δεν είμαστε πενήντα δύο παρόντες.  Είμαστε πενήντα 
τέσσερις, αλλά το σύστημα μας βγάζει πενήντα δύο.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μπορεί κάποιος να μην πατά το κουμπί... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κάποιοι δεν ψηφίζουν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πρέπει να πατάς το κουμπί ένα και την ψήφο σου. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Θα έπρεπε όμως να είναι ξεκάθαρο, κύριε Πρόεδρε. 

 ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Για μένα είναι πολύ ξεκάθαρο.    

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κάποιοι δε θέλουν να ψηφίσουν. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Μα, είναι αποχή, όταν δεν ψηφίζουν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, όχι.  

 Ο καθένας δικαιούται να χρησιμοποιήσει το χέρι του όπως θέλει.   

 Λοιπόν, ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

  Πενήντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε, σαράντα εννέα ψήφοι υπέρ και τέσσερις εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα εννέα ψήφους υπέρ και τέσσερις εναντίον, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Να θεωρήσω ότι θα ψηφίσετε και για την άλλη το ίδιο; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Μάλιστα.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άρα, οι ίδιοι αριθμοί ισχύουν και για την επόμενη. 
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(Η τροπολογία θεωρείται αναγνωσθείσα) 

(Η σχετική τροπολογία) 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

2. 722 

 

 

 

18.30 

Μη προβλεπόμενες 
δαπάνες και 
αποθεματικό 

07400/ 

 

07580 

Αγορά Σταθερών και Κινητών 
Μηχανημάτων 

Άλλα Κινητά Μηχανήματα    

€4.000.000 

 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι της πιο πάνω ομάδας/υποομάδας, ώστε, προτού 
διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της.  

Σημείωση: 
 Η προτεινόμενη πρόνοια προορίζεται να καλύψει τις δαπάνες αγοράς νέων οχημάτων για αξιωματούχους 
του κράτους, καθώς και αγορά οχημάτων για κάλυψη των αναγκών της δημόσιας υπηρεσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ακολουθούν τέσσερις κοινές τροπολογίες των κομμάτων ΑΚΕΛ, ΔΗΚΟ, Συμμαχίας Πολιτών και 
Οικολόγων. 

 Διαβάστε την πρώτη τροπολογία.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του 
Δημοκρατικού Κόμματος, της Συμμαχίας Πολιτών και του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

1.  Όλα Όλα   

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή οποιωνδήποτε δαπανών σε σχέση με αποκρατικοποίηση/ιδιωτικοποίηση 
δημόσιων οργανισμών και κρατικών επιχειρήσεων, κυβερνητικών τμημάτων και υπηρεσιών:  

        Νοείται ότι από την αποκοπή εξαιρούνται οι δαπάνες που αφορούν το έργο της ανάπτυξης του λιμανιού και 
της μαρίνας Λάρνακας, την ανάπτυξη της περιοχής Τροόδους, το Χρηματιστήριο Αξιών Κύπρου, καθώς και 
οποιαδήποτε πράξη αφορά το Ταμείο Αλληλεγγύης:  

 Νοείται περαιτέρω ότι σε σχέση με τα κονδύλια που αφορούν την ανάπτυξη της περιοχής Τροόδους, το 
Χρηματιστήριο Αξιών Κύπρου, καθώς και οποιαδήποτε άλλη δαπάνη που αφορά αποξένωση κρατικών 
περιουσιακών στοιχείων ουδεμία δαπάνη διενεργείται, χωρίς προηγουμένως να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πριν ψηφίσετε, ο κ. Σιζόπουλος. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Εμείς θα ψηφίσουμε την τροπολογία, αλλά θέλουμε να εκφράσουμε την αντίθεσή μας με το γεγονός ότι 
περιλαμβάνεται στις εξαιρέσεις η μαρίνα της Λάρνακας, ένα τμήμα της οποίας όμως θα ιδιωτικοποιηθεί μέσα 
από την ανάπτυξη των οικιστικών μονάδων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ειδική τοποθέτηση.  Ξεκαθάρισμα.   

 Ο κ. Παπαγιάννης. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς στο προηγούμενο που είπατε ότι θα ήταν η ίδια η ψηφοφορία, εμείς θα ψηφίζαμε 
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ναι στο δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, δε θα έκαμνε διαφορά, οπότε… 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Υπάρχει διαφορά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να σημειωθεί στα πρακτικά. 

 Λοιπόν, ψηφίστε για την τροπολογία, όπως την έχει διαβάσει η Γραμματέας, συμπεριλαμβανομένης της 
μαρίνας Λάρνακας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εξαιρείται η μαρίνα Λάρνακας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, εξαιρείται η μαρίνα Λάρνακας. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα δύο ψήφοι υπέρ, είκοσι εναντίον και ένα άτομο δεν έχει 
ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ και είκοσι εναντίον, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

2.  Όλα 03000 Λειτουργικές δαπάνες  

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή ποσοστού ύψους 5% από την πιο πάνω ομάδα, εξαιρουμένων των 
δαπανών που αφορούν αγορά ύδατος, φαρμάκων και άλλων ιατρικών προμηθειών, καταβολή ενοικίων, 
φωτισμού και θέρμανσης και καύσιμα μη γραφειακών χώρων, τον Εθνικό Μηχανισμό για τα Δικαιώματα της 
Γυναίκας και το πλαίσιο προώθησης και εφαρμογής του Γενικού Συστήματος Υγείας.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε, πενήντα ψήφοι υπέρ και τρεις εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με πενήντα ψήφους υπέρ και τρεις εναντίον, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Πάμε στην τρίτη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

3. 673 1801 

Υπουργείο Οικονομικών 

04300/ 

04450 

Παροχές Κοινωνικής 
Πρόνοιας 

€55.000.000 
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 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στην πιο πάνω ομάδα/υποομάδα, ώστε, αφότου δαπανηθεί το 
50% του συνολικού προβλεπόμενου ποσού για το μέρος που αφορά δαπάνες που προορίζονται να καλύψουν 
το σχέδιο «Εστία» ύψους €33.000.000, ουδεμία δαπάνη να διενεργείται για το εναπομείναν 50%, χωρίς 
προηγουμένως να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να 
εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 
ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 
ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θεωρούμε ότι δεν είναι λογικό να γίνει η δαπάνη του 50% του ποσού και μετά να 
γίνει ο έλεγχος για υπόλοιπο 50%.  Ή γίνεται έλεγχος από την αρχή για το σύνολο του ποσού ή δε γίνεται κανένας 
έλεγχος.  Γι’ αυτό εμείς απέχουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε, σαράντα έξι ψήφοι υπέρ, τέσσερις εναντίον και δύο αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα έξι ψήφους υπέρ, τέσσερις εναντίον και δύο αποχές, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Πάμε στην τέταρτη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

4. 770 20.02 

Υπουργείο Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας 

Ανώτερη Εκπαίδευση 

04300 

04301 

Κοινωνικές Παροχές/ 

Παροχές Παιδείας 

 

€50.800.000 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι της πιο πάνω ομάδας/υποομάδας ως ακολούθως: 

 «Από το Κεφάλαιο 20.02-04301-Παροχές Παιδείας οποιοδήποτε μη δαπανηθέν ποσό αντιστοιχεί στις 
πιστώσεις ύψους €50.800.000 μετά την καταβολή της φοιτητικής χορηγίας διατίθεται για την παραχώρηση 
φοιτητικών επιδομάτων μέχρι εξαντλήσεως του ποσού με βάση κριτήρια και διαδικασίες που καθορίζονται από 
το Υπουργικό Συμβούλιο, αφού προηγουμένως ενημερωθεί σχετικά η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού: 

 Νοείται ότι στο πλαίσιο της διάθεσης των σύμφωνα με τα πιο πάνω μη δαπανηθέντων κονδυλίων δύναται 
να είναι δικαιούχοι και αλλοδαποί φοιτητές υπήκοοι χωρών οι οποίες έχουν διακρατικές συμφωνίες με τη 
Δημοκρατία, στο πλαίσιο των οποίων τυγχάνουν αντίστοιχης στήριξης Κύπριοι φοιτητές στις χώρες αυτές». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε, σαράντα οκτώ ψήφοι υπέρ και πέντε εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ και πέντε εναντίον, η τροπολογία εγκρίνεται. 
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 Πάμε στην επόμενη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η επόμενη είναι κοινή τροπολογία εκ μέρους του ΑΚΕΛ, ΔΗΚΟ, Οικολόγων και ανεξάρτητης βουλευτού. 

Προτεινόμενη τροπολογία των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του 
Δημοκρατικού Κόμματος, του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών και της ανεξάρτητης 

βουλευτού κ. Άννας Θεολόγου. 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

1. 199 01.05  

Δικαστική 
Υπηρεσία  

03300/  

 

03301   

Συντηρήσεις και Επιδιορθώσεις/  

Συντηρήσεις Κτιρίων και 
Γραφείων 

€811.100 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στην πιο πάνω ομάδα/υποομάδα δαπανών, ώστε, αφότου 
δαπανηθεί το 50% του συνολικού προβλεπόμενου ποσού, ουδεμία δαπάνη να διενεργείται για το εναπομείναν 
50%, χωρίς προηγουμένως να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεση της. 

Σημείωση: 
 Κάτω από την υποομάδα αυτή περιλαμβάνονται προτεινόμενες πιστώσεις ύψους €811.100 που 
προορίζονται να καλύψουν τη δαπάνη για τη διαμόρφωση του κτηρίου «Φιλοξενία» σε Δευτεροβάθμιο Εφετείο 
και Εμπορικό Δικαστήριο]. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα ψήφοι υπέρ, είκοσι μία ψήφοι εναντίον και δύο αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, είκοσι εναντίον και δύο αποχές, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Πάμε στην επόμενη. 

 ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
 Ακολουθούν τώρα τέσσερις κοινές τροπολογίες των κομμάτων ΑΚΕΛ, ΔΗΚΟ, Οικολόγοι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, του 
Δημοκρατικού Κόμματος και του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

1.  Όλα  03025 

03055 

Ενοίκια   

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στην πιο πάνω ομάδα/υποομάδα, ώστε, προτού διενεργηθεί 
οποιαδήποτε δαπάνη από τα σχετικά κονδύλια, με εξαίρεση τις δαπάνες που αφορούν τους μήνες Ιανουάριο, 
Φεβρουάριο και Μάρτιο, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και 
να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της: 

 Νοείται ότι από την πιο πάνω δέσμευση εξαιρούνται ενοίκια που καταβάλλονται από το Υπουργείο 
Εξωτερικών για πρεσβείες και διπλωματικές αποστολές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο Άριστος Δαμιανού. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, αφορά το ζήτημα για το οποίο ενημερώσαμε, για μια διευκρίνηση.  Δεν είναι 
υποτροπολογία.  Ουσιαστικά, όπως είναι διατυπωμένη η τροπολογία, η εισήγησή μας είναι να γίνει μια προσθήκη 
σε ό,τι αφορά νέα ενοίκια που να λέει το εξής: «Νοείται περαιτέρω ότι η πιο πάνω δέσμευση περιλαμβάνει 
οποιαδήποτε νέα συμβόλαια ενοικίασης».  Για λόγους που στην επιτροπή Οικονομικών συζητήσαμε κατά κόρον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εξηγήστε μου το τούτο, γιατί μπορεί, εάν συμφωνούν όλοι, να προστεθεί.  Αν συμφωνούν όλοι να 
προστεθεί, είναι ένα πράγμα.  Αν δε συμφωνούν όλοι, θα πρέπει να μπει ως υποτροπολογία και να ψηφιστεί. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Συμφωνούμε και εμείς και οι Οικολόγοι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συμπεριλαμβάνεται. 

 Ψηφίστε τότε, παρακαλώ, μ’ αυτή την προσθήκη, η οποία να διορθωθεί στα πρακτικά. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες πενήντα τρεις, κύριε Πρόεδρε, τριάντα δύο ψήφοι υπέρ, είκοσι μία ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η τροπολογία, με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, είκοσι μία ψήφους εναντίον και καμία αποχή, εγκρίνεται. 

 Πάμε τώρα στη δεύτερη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

2.  Όλα 02000/ 

 

02001 

Αξιωματούχοι της Δημοκρατίας/ 

Μισθοδοσία αξιωματούχων  

(Άρθρο 02007 Πολιτικοί διορισμοί) 

 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στην πιο πάνω ομάδα/υποομάδα, ώστε, προτού διενεργηθεί 
οποιαδήποτε δαπάνη για το μέρος που αφορά την αμοιβή ειδικών συμβούλων-συνεργατών του Προέδρου της 
Δημοκρατίας, των υπουργών, των υφυπουργών, του Υφυπουργού παρά τω Προέδρω και του Κυβερνητικού 
Εκπροσώπου, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να 
εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Δικαιολογώ την ψήφο μου μετά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε, είκοσι εννέα ψήφοι υπέρ, είκοσι τέσσερις ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η τροπολογία, με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, είκοσι τέσσερις ψήφους εναντίον και καμία αποχή, 
εγκρίνεται. 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, θα πω αυτό που είπα πέρσι και κάθε χρονιά.  Έγινε μια συμφωνία μεταξύ εκτελεστικής 
και νομοθετικής εξουσίας όσον αφορά τους συμβούλους τόσο της προεδρίας όσο και της εκτελεστικής εξουσίας.  
Σέβομαι όμως τη διαφοροποίηση από κάποιες πολιτικές ομάδες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Τώρα πάμε στην τρίτη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

3. 433 14.01 

Υπουργείο Ενέργειας, 
Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

03500/ 

03520 

Συνέδρια, σεμινάρια και 
άλλα γεγονότα 

 

€3.854.556 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι της πιο πάνω ομάδας/υποομάδας, ώστε, προτού 
διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για το μέρος που αφορά την εκπαίδευση σε θέματα υδρογονανθράκων ύψους 
€3.360.000, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να 
εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

Σημείωση: 
 Δαπάνη που αφορά την εκπαίδευση και βελτίωση των δεξιοτήτων των δημόσιων υπαλλήλων της 
Δημοκρατίας ή άλλων προσώπων που ορίζει ο Υπουργός Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, 
περιλαμβανομένης και της αγοράς τυχόν απαραίτητου εξοπλισμού. Η ισόποση δαπάνη καταβάλλεται από τους 
αδειούχους έρευνας και εκμετάλλευσης υδρογονανθράκων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε, σαράντα εννέα ψήφοι υπέρ, τρεις ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η τροπολογία, με σαράντα εννέα ψήφους υπέρ, τρεις ψήφους εναντίον και καμία αποχή, εγκρίνεται. 

 Πάμε στην επόμενη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

4. 438 14.01 

Υπουργείο Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας/  
Υπηρεσία Εμπορίου 

03650/ 

 

03730 

Εκδόσεις και δημοσιότητα/ 

Συμμετοχή σε εκθέσεις  
€2.910.010 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι της πιο πάνω ομάδας/υποομάδας, ώστε η Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού να ενημερώνεται γραπτώς ανά εξάμηνο για τις γενόμενες δαπάνες. 

Σημείωση: 
 Οι πιστώσεις αφορούν μεταξύ άλλων συμμετοχή σε διεθνείς εκθέσεις στο εξωτερικό στις οποίες το 
υπουργείο συμμετέχει με κρατικό περίπτερο, διοργάνωση εμπορικών αποστολών σε συνεργασία με ΚΕΒΕ, ΟΕΒ 
για την προβολή και διείσδυση των κυπριακών προϊόντων σε αγορές με ιδιαίτερο ενδιαφέρον και σημαντικές 
προοπτικές, διάφορες δραστηριότητες προβολής και προώθησης των κυπριακών  προϊόντων από το υπουργείο 
και τα εμπορικά κέντρα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε, πενήντα ψήφοι υπέρ και τρεις ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η τροπολογία, με πενήντα ψήφους υπέρ, τρεις ψήφους εναντίον και καμία αποχή, εγκρίνεται. 

 Έχουμε τώρα ΑΚΕΛ, ΕΔΕΚ, Οικολόγοι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών  

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

1. 443 14.01 Υπουργείο Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας - 
Έργα συγχρηματοδοτούμενα 
από κοινοτικούς 
πόρους 

8830/ 

8920 

Άλλα 
κατασκευαστικά έργα  

€40.000.000 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στην πιο πάνω ομάδα/υποομάδα, ώστε, προτού διενεργηθεί 
οποιαδήποτε δαπάνη από το σχετικό κονδύλι, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

Σημείωση: 
 Κάτω από την υποομάδα αυτή περιλαμβάνονται προτεινόμενες πιστώσεις ύψους €40.000.000, που 
προορίζονται να καλύψουν τις δαπάνες που αφορούν στην υλοποίηση των απαραίτητων υποδομών για έλευση 
υγροποιημένου φυσικού αερίου (ΥΦΑ) στην Κύπρο.  

Τα κυριότερα έργα υποδομής που θα υλοποιηθούν αφορούν τα πιο κάτω: 

α. Πλωτή μονάδα εισαγωγής, αποθήκευσης και επαναεριοποίησης του ΥΦΑ (FSRU).  

β. Προβλήτα (jetty) πάνω στην οποία θα είναι μόνιμα προσδεδεμένη η πλωτή μονάδα, καθώς και οι 
εγκαταστάσεις πρόσδεσης. 

γ. Αγωγός επί της προβλήτας και βραχίονες φόρτωσης.  

δ. Χερσαίος αγωγός μέχρι το σύνορο του ηλεκτροπαραγωγού σταθμού Βασιλικού. 

ε. Σύστημα αποθήκευσης φυσικού αερίου (ΦΑ) για αύξηση της αδράνειας για ασφάλεια εφοδιασμού (buffer). 

στ. Επίγειες εγκαταστάσεις ΦΑ (ρυθμιστικός και μετρητικός σταθμός ΦΑ) παρά του σημείου παράδοσης του 
ΦΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα ψήφοι υπέρ, είκοσι δύο ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η τροπολογία, με τριάντα ψήφους υπέρ, είκοσι δύο ψήφους εναντίον και καμία αποχή, εγκρίνεται. 

 Η δεύτερη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 
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 2. 673 18.01 

Υπουργείο 
Οικονομικών 

04260 

 

Άλλες επιχορηγήσεις  €51.000.020 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στην πιο πάνω υποομάδα, ώστε, προτού διενεργηθεί 
οποιαδήποτε δαπάνη για το μέρος που αφορά δαπάνες που προορίζονται να καλύψουν το Σχέδιο Προώθησης 
Οπτικοακουστικής Βιομηχανίας ύψους €25.000.000, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

Σημείωση: 
 Σκοπός του σχεδίου είναι η ενίσχυση της επιχειρηματικότητας και η ενθάρρυνση νέων τομέων οικονομικής 
δραστηριότητας μέσω της προσέλκυσης επενδύσεων στον τομέα των κινηματογραφικών παραγωγών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε, είκοσι ψήφοι υπέρ, τριάντα δύο ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η τροπολογία, με τριάντα δύο ψήφους εναντίον, είκοσι ψήφους υπέρ και καμία αποχή, δεν εγκρίνεται. 

 Είναι η πρώτη μέχρι στιγμής που δεν εγκρίνεται. 

 Πάμε τώρα στην τροπολογία ΑΚΕΛ, Συμμαχίας Πολιτών, Οικολόγων.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, της 
Συμμαχίας Πολιτών και του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του τίτλου του άρθρου 04491 «Οικονομική βοήθεια προς κατοίκους 
κοινοτήτων με υψόμετρο 600 μέτρα και άνω» με τον τίτλο «Οικονομική βοήθεια προς κατοίκους κοινοτήτων 
ορεινών περιοχών».  

 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε, πενήντα δύο ψήφοι υπέρ και μία ψήφος εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η τροπολογία, με πενήντα δύο ψήφους υπέρ, μια ψήφο εναντίον και καμία αποχή, εγκρίνεται. 

 Πάμε στην τροπολογία ΑΚΕΛ-ΔΗΚΟ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προτεινόμενη τροπολογία των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και 
του Δημοκρατικού Κόμματος 

Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ Επεξήγηση Ποσό 

Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

520 

 

16.01 

Υπουργείο  

Εσωτερικών  

04300/ 

04450 

 

Κοινωνικές παροχές/ Παροχές 
κοινωνικής πρόνοιας  

€7.500.000 
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Υποομάδα 

 Όλα 03500 Εκπαίδευση προσωπικού/ 
Συνέδρια, σεμινάρια και άλλα 
γεγονότα  

 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή ποσοστού ύψους 5% από την πιο πάνω ομάδα από όλα τα υπουργεία, 
ανεξάρτητες υπηρεσίες και γραφεία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε, σαράντα εφτά ψήφοι υπέρ και πέντε εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η τροπολογία, με σαράντα εφτά ψήφους υπέρ, πέντε ψήφους εναντίον και καμία αποχή, εγκρίνεται. 

 Πάμε στην τροπολογία ΑΚΕΛ-ΕΔΕΚ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ 

Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

673 18.01 

Υπουργείο  
Οικονομικών 

04300/ 

04450 

Κοινωνικές παροχές/ Παροχές 
κοινωνικής πρόνοιας  

€75.000.000 

  Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στην πιο πάνω ομάδα/υποομάδα, ώστε, προτού διενεργηθεί 
οποιαδήποτε δαπάνη από το σχετικό κονδύλι για το μέρος που αφορά τη χρηματοδότηση του Εθνικού Ταμείου 
Αλληλεγγύης, ύψους €40.000.000, να ενημερώνεται η  Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε, δεκαοκτώ ψήφοι υπέρ, τριάντα τρεις ψήφοι εναντίον και ένα άτομο 
δεν έχει ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η τροπολογία, με τριάντα τρεις ψήφους εναντίον, δεκαοκτώ ψήφους υπέρ και καμία αποχή, δεν εγκρίνεται. 

 Πάμε στις τροπολογίες ΑΚΕΛ-Οικολόγων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

1. 270 

 

03.21 

Υφυπουργείο Καινοτομίας και 
Ψηφιακής Πολιτικής  

   €10 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στην πιο πάνω ομάδα, ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε 
δαπάνη από το σχετικό κονδύλι, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 
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Σημείωση: 
 Συμβολική πρόνοια ύψους €10 για τη δημιουργία Υφυπουργείου Καινοτομίας και Ψηφιακής Πολιτικής, η 
οποία κρίνεται αναγκαία, σε περίπτωση ψήφισης του «περί της Ίδρυσης Υφυπουργείου Καινοτομίας και 
Ψηφιακής Πολιτικής και Διορισμού Υφυπουργού παρά τω Προέδρω σε θέματα Καινοτομίας και Ψηφιακής 
Πολιτικής και Συναφών Θεμάτων Νόμου». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε, δεκαεννέα ψήφοι υπέρ και τριάντα δύο ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η τροπολογία, με τριάντα δύο ψήφους εναντίον, δεκαεννέα ψήφους υπέρ και καμία αποχή, δεν εγκρίνεται. 

 Πάμε στην επόμενη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

2. 274 03.2200 

Υφυπουργείο  

Τουρισμού  

04200/ 

04260 

Επιχορηγήσεις/ 

Άλλες επιχορηγήσεις  

€6.749.000 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στην πιο πάνω ομάδα/υποομάδα, ώστε, προτού διενεργηθεί 
οποιαδήποτε δαπάνη από το σχετικό κονδύλι για το μέρος που αφορά την παροχή χορηγιών σε δικαιούχους με 
βάση το Σχέδιο Χορηγιών Επενδύσεων Εμπλουτισμού και Εκσυγχρονισμού του τουριστικού προϊόντος για την 
επιμήκυνση της τουριστικής περιόδου, ύψους €3.000.000 (κυβερνητική τροποποίηση αρ. 3), να ενημερώνεται η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε, είκοσι εφτά ψήφοι υπέρ και είκοσι πέντε ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η τροπολογία, με είκοσι εφτά ψήφους υπέρ, είκοσι πέντε ψήφους εναντίον και καμία αποχή, εγκρίνεται. 

 Πάμε στην τρίτη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

3. 373 12.10 

Μεταλλεία 
08830/ 

08920 

Κατασκευαστικά έργα/  

Άλλα κατασκευαστικά έργα 

€220.000 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στην πιο πάνω ομάδα δαπανών, ώστε, προτού διενεργηθεί 
οποιαδήποτε δαπάνη από το σχετικό κονδύλι για το μέρος που αφορά πιστώσεις ύψους €110.000 που 
παραχωρούνται στην Ιερά Μονή Σταυροβουνίου, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

Σημείωση: 
 Πιστώσεις ύψους €110.000 οι οποίες παραχωρούνται στην Ιερά Μονή Σταυροβουνίου με απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου αρ. 40.262, ημερ. 15.12.1993, για οχλήσεις που υφίσταται από τις δραστηριότητες των 
παρακείμενων λατομείων Πυργών της επαρχίας Λάρνακας. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε, δεκαεφτά ψήφοι υπέρ, τριάντα πέντε εναντίον, ένα άτομο δεν 
έχει ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η τροπολογία, με τριάντα πέντε ψήφους εναντίον, δεκαεφτά ψήφους υπέρ και καμία αποχή, απορρίπτεται. 

 Πάμε στην τέταρτη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

4. 671 

 

18.01 

Υπουργείο 
Οικονομικών 

03650/ 

03700 

 

Εκδόσεις και δημοσιότητα/ 
Εκστρατείες διαφώτισης 

 

€245.000 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι της πιο πάνω ομάδας/υποομάδας, ώστε, προτού 
διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη από το σχετικό κονδύλι για το μέρος που αφορά την προώθηση και προβολή 
της Κύπρου ως διεθνούς επιχειρηματικού κέντρου, ύψους €95.000, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της.  

Σημείωση: 
 Αφορά παραχώρηση στο ΚΕΒΕ ετήσιας χορηγίας στο πλαίσιο ίδρυσης γραφείου ΚΕΒΕ στις Βρυξέλλες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα μία ψήφοι υπέρ, είκοσι δύο εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η τροπολογία, με τριάντα μία ψήφους υπέρ, είκοσι δύο ψήφους εναντίον και καμία αποχή, εγκρίνεται. 

 Πάμε τώρα στην επόμενη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

5. 735  19.02 

Γενικό 
Λογιστήριο 

04000/ 04120 

 

Μεταβιβάσεις εσωτερικού/  

Άλλες μεταβιβάσεις εσωτερικού 

€1.100.010 

 

€10 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης, ώστε η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού να ενημερώνεται γραπτώς ανά εξάμηνο για το μέρος που αφορά τις γενόμενες δαπάνες σε 
σχέση με άλλες συνεισφορές ύψους €509.040. 

Σημείωση: 
 Η δέσμευση αφορά μόνο τις πιστώσεις που βρίσκονται στη διάθεση του Γενικού Λογιστηρίου της 
Δημοκρατίας για σκοπούς παραχώρησης χορηγιών και συνεισφορών οι οποίες δεν καθορίζονται. Για ποσά 
πέραν των €20.000 είναι απαραίτητη η λήψη απόφασης του υπουργικού συμβουλίου (άρθρο 04135.2, «Διάφορες 
συνεισφορές εσωτερικού»).   
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα πέντε ψήφοι υπέρ και δεκαοκτώ εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η τροπολογία, με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ ψήφους εναντίον και καμία αποχή, εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

6. 746 20.01 

Υπουργείο Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας  

04000/ 

04001 

Μεταβιβάσεις 
εσωτερικού/  

Ημικρατικοί 
οργανισμοί  

€42.003.600 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στην πιο πάνω υποομάδα, ώστε, προτού διενεργηθεί 
οποιαδήποτε δαπάνη από το σχετικό κονδύλι για το μέρος που αφορά  τη χορηγία για τη διοργάνωση του Ράλι 
Κύπρου, ύψους €500.000, να ενημερώνεται η  Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

Σημείωση: 
 Προτεινόμενες πιστώσεις ύψους €500.000 που προορίζονται να καλύψουν τη χορηγία για τη διοργάνωση 
του Ράλι Κύπρου.    

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε, δεκαεφτά ψήφοι υπέρ, τριάντα τέσσερις εναντίον και μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η τροπολογία, με τριάντα τέσσερις ψήφους εναντίον, δεκαεφτά υπέρ και μία αποχή, δεν εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η έβδομη τροπολογία.  Έχουμε ακόμα μία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ακόμα μία;  Διάβασ’ την. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

7. 

 

1197 18.07   

Τμήμα Δημόσιας 
Διοίκησης και 
Προσωπικού/  

Κυπριακή Ακαδημία 
Δημόσιας Διοίκησης 

02100 Παράρτημα  

Μισθολογικές Θέσεις 

 

α.  Γίνεται εισήγηση για διαγραφή του διπλού σταυρού που αφορά την κατάργηση με την κένωσή τους δύο 
(2) θέσεων Λειτουργού Επιμόρφωσης (Κλίμακα Α8, Α10 και Α11) και αντικατάσταση αυτών με 
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ισάριθμες θέσεις Λειτουργού Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού (Κλίμακα Α8, Α10 και Α11) κάτω 
από το εδάφιο 40 του Κεφαλαίου 180700 «Κεντρικά Γραφεία».  

β.  Να γίνουν οι συνακόλουθες διορθώσεις. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ  

 Πενήντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Είκοσι εννέα ψήφοι υπέρ, είκοσι εναντίον και τρεις αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Πάμε στην τροπολογία του ΔΗΚΟ και του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών τώρα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος και του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Σελίδα 

 

Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

736 19.02 

Γενικό Λογιστήριο 

06220 Τραπεζικές Επιβαρύνσεις €6.870.000 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στην πιο πάνω υποομάδα, ώστε, αφότου δαπανηθεί το 50% του 
συνολικού προβλεπόμενου ποσού για το μέρος που αφορά δαπάνες που προορίζονται να καλύψουν την 
προμήθεια προς την εταιρεία «JCC Payment Systems» για εισπράξεις οφειλόμενων ποσών με πιστωτικές και 
χρεωστικές κάρτες από τους ταμίες όλων των κυβερνητικών τμημάτων ύψους €5.000.000, ουδεμία δαπάνη να 
διενεργείται για το εναπομείναν 50%, χωρίς προηγουμένως να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εάν συμφωνούν και οι συνάδελφοι, εισήγησή μας είναι το 50% να γίνει 75% και θα πω και 
τον λόγο.  Γιατί θεωρώ ότι η κυβέρνηση πρέπει να επαναδιαπραγματευτεί, αλλά και να ανοίξει εκεί που της 
δίδεται η δυνατότητα ανοικτό διαγωνισμό.  Όταν έγινε η συμφωνία αυτή, ήταν μονοπώλιο η JCC.  Και ποια είναι 
η JCC;  Για να ξέρουν και οι σύντροφοι.  Είναι οι τράπεζες. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Είναι ποια; 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Οι μέτοχοι της JCC είναι οι τράπεζες.  Σήμερα υπάρχουν και πολλές άλλες επιλογές που μπορεί, αν γίνει 
ένας διαγωνισμός, να είναι συμφερότερο προς το κράτος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Γιατί δεν το διαγράψατε όλο, να ψηφίσουμε κι εμείς; 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Δε θέλουμε να δυσκολέψουμε τους συναδέλφους, αλλά, αν δέχονται την εισήγηση να πάει στο 75%... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Γίνεται αποδεκτή από όλους η εισήγηση του 75%;  

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Γίνεται αποδεκτή, για να κόβκουμε δρόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Γίνεται αποδεκτή, για να κόβκουμε δρόμο. 

 Άρα, ψηφίζουμε για 75%. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ.  

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα οκτώ ψήφοι υπέρ και δύο ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Η τροπολογία της ΕΔΕΚ και του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, κυρία Δημητρίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

1. 523 16.01 

Υπουργείο Εσωτερικών – 
Ταμεία Εσωτερικών 
Υποθέσεων 

05000/ 

 

 

05500 

 

Έργα και Σχέδια 
Συγχρηματοδοτούμενα από 
Κοινοτικούς Πόρους/  

Δράσεις Ταμείων Αλληλεγγύης και 
Εσωτερικών Υποθέσεων 

€12.625.000 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης, ώστε η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού να ενημερώνεται γραπτώς ανά εξάμηνο για το μέρος που αφορά τις γενόμενες δαπάνες σε 
σχέση με τα Έργα που Συγχρηματοδοτούνται από τα Ταμεία Εσωτερικών Υποθέσεων.  

Σημείωση:  Αφορούν δαπάνες που συμβάλλουν στη διαχείριση των μεταναστευτικών ροών στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έτσι, για να διευκρινίσουμε, μιλούμε για ενημέρωση.  Όχι για σταύρωμα κονδυλίου, για 
ενημέρωση. 

 Ευχαριστώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και τα επόμενα δύο είναι για ενημέρωση. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Να πάν’ μαζί με τα επόμενα δύο... 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Όι, όι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ένα ένα, να μη συγχυστούμε. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 
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 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες πενήντα τρεις, κύριε Πρόεδρε.  Πενήντα μία ψήφοι υπέρ και δύο ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Η δεύτερη τροπολογία από την ΕΔΕΚ και τους Οικολόγους. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

2. 596 16.11 

Γραφείου Τύπου  

και Πληροφοριών      

03650/ 

03700 

 

Εκστρατείες Διαφώτισης €1.260.000 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης, ώστε η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού να ενημερώνεται γραπτώς ανά εξάμηνο για το μέρος που αφορά τις γενόμενες δαπάνες για 
προβολή και ενημέρωση ύψους €960.000: 

 Νοείται ότι εξαιρούνται δαπάνες για υλικά απαραίτητα για σκοπούς προβολής και ενημέρωσης, δαπάνες 
για την παρακολούθηση εγχώριου και διεθνούς τύπου, συνδρομές σε διεθνή ΜΜΕ, δαπάνες για διαδικτυακή 
ενημέρωση και απρόβλεπτες δαπάνες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα τρεις ψήφοι υπέρ, είκοσι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η τροπολογία εγκρίνεται.  

 Πάμε στην επόμενη τροπολογία, στην τρίτη τροπολογία από την ΕΔΕΚ και τους Οικολόγους. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

3. 936 

 

22.01  

Υπουργείο  

Υγείας 

04000/  

04120 

Μεταβιβάσεις Εσωτερικού/ 

Άλλες Μεταβιβάσεις 
Εσωτερικού  

€3.200.000 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης, ώστε η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού να ενημερώνεται γραπτώς ανά εξάμηνο για τις γενόμενες δαπάνες.  

Σημείωση:  Αφορά πιστώσεις που θα καλύψουν συνεισφορές του Υπουργείου Υγείας με βάση κριτήρια που 
έχουν καθοριστεί από το Υπουργικό Συμβούλιο προς συνδέσμους που επιτελούν εθελοντική εργασία στον τομέα 
της υγείας, καθώς και προς άλλους φορείς που σχετίζονται με τον τομέα της υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα δύο ψήφοι υπέρ και δεκαεννέα εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Πάμε τώρα στην τροπολογία του ΔΗΣΥ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού 

Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

834 20.08 

Πολιτιστικές 
Υπηρεσίες  

200816  

Άλλα Σχέδια 
Πολιτιστικής 
Ανάπτυξης 

04300 

04350 

Κοινωνικές Παροχές 

Πολιτιστικές Παροχές 

- €2.749.000 

671 18.01 

Υπουργείο 
Οικονομικών 

0400 

 

04001 

Μεταβιβάσεις Εσωτερικού 

Ημικρατικοί Οργανισμοί 

+ €2.749.000 

 Γίνεται εισήγηση για μεταφορά από τις Πολιτιστικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και Νεολαίας στη διοίκηση του Υπουργείου Οικονομικών των πιστώσεων που αφορούν παροχές 
προς τη Συμφωνική Ορχήστρα Κύπρου.   

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Έν’ τζι η μόνη που εβάλαμεν! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Καυκαλιά. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Να σχολιάσω τη συγκεκριμένη τροπολογία.   

 Παρά το ότι, κύριε Αβέρωφ, μπορεί να έν’ η μόνη που βάλατε, έχουμε να κάνουμε το εξής σχόλιο:  
Διερωτόμαστε κατά πόσο αυτή η τροπολογία είναι η απάντησή σας στις καταγγελίες του ίδιου του Υπουργείου 
Παιδείας προς το διοικητικό συμβούλιο του Ιδρύματος Συμφωνικής Ορχήστρας Κύπρου για άκυρες και 
παράτυπες αποφάσεις του ιδρύματος και διερωτόμαστε κατά πόσο αυτό σκοπεί στο να αποφευχθεί ο 
οποιοσδήποτε έλεγχος προς το διοικητικό συμβούλιο και το ίδρυμα.   

 Είναι προφανές, κύριε Πρόεδρε, ότι θα καταψηφίσουμε τη συγκεκριμένη τροπολογία.  

 Και έχουμε ακόμα ένα στοιχείο να καταθέσουμε στον προβληματισμό μας, το κατά πόσο αυτή η 
τροπολογία είναι συνταγματικά ορθή, γιατί ασφαλώς και η Βουλή, προφανώς η Βουλή, παρεμβαίνει στη 
διοικητική διάρθρωση της εκτελεστικής εξουσίας.  Αυτό είναι το δεύτερο σημείο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρώτον, αν υπάρχει οποιοδήποτε σκάνδαλο, οτιδήποτε έχει σχέση δε θα είναι ο ελέγχων 
λειτουργός για το κονδύλι και την αποδέσμευση.  Και εμείς ζητούμε, αν έγιναν οποιαδήποτε σκάνδαλα ή 
παρατυπίες, να εξεταστούν και οι αρμόδιοι να πάρουν... 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 
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 Άρα, ποια είναι η λογική της τροπολογίας; 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Μην ανησυχείτε.  Υπάρχει μία στρέβλωση...  Μόνο μία στρέβλωση!  Είναι οι κρατικοί προϋπολογισμοί και 
είναι και οι προϋπολογισμοί πανεπιστημίων, ημικρατικών οργανισμών, ρυθμιστικών αρχών.  Είναι η μόνη 
εξαίρεση από όλον αυτόν τον κανόνα όπου το κονδύλι ενός συμβουλίου, όπως είναι η Συμφωνική Ορχήστρα, με 
ένα ανεξάρτητο συμβούλιο που διορίζεται από το Υπουργικό Συμβούλιο έχει ελέγχων λειτουργό ένα κυβερνητικό 
τμήμα.  Ο ΘΟΚ έχει δικό του προϋπολογισμό, ο ΚΟΑ...  Να σας απαριθμήσω εκατόν οργανισμούς και υπηρεσίες.  
Και η προσωρινή αυτή τροποποίησή μας είναι και ένα πολιτικό μήνυμα, γι’ αυτό και ζήτησα τον λόγο.  Η 
κυβέρνηση πρέπει τάχιστα, όπως γίνεται με τους άλλους οργανισμούς, να έρθει στους επόμενους 
προϋπολογισμούς με τον προϋπολογισμό για τη Συμφωνική Ορχήστρα Κύπρου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Έν’ σ’ ένα υπουργείο που πάει η Συμφωνική Ορχήστρα τζιαι μάλιστα σε ένα άσχετο υπουργείο.  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Επειδή ακριβώς πάλι αναποδογυρίσαμε την αλήθεια και την πραγματικότητα, την ευθύνη για όλους 
αυτούς τους οργανισμούς που περιέγραψε ο κ. Νεοφύτου την έχει το Υπουργείο Παιδείας τζιαι μιλούμε για έναν 
οργανισμό πολιτισμικό, το Ίδρυμα Συμφωνικής Ορχήστρας, που κατά έναν παράδοξο και σκανδαλώδη τρόπο, 
σε αντίθεση με το τι συμβαίνει με όλους τους άλλους οργανισμούς που, είτε λειτουργούν με νόμο είτε όχι, είναι 
κάτω από το αρμόδιο υπουργείο, θέλουμε να τους φύουμεν ’πού το αρμόδιο υπουργείο τζιαι να τους πάρουμε 
στο Υπουργείο Οικονομικών!  Αυτό είναι που πάτε να κάμετε και... 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Έντζιεν στο αρμόδιο... 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 ...βεβαίως αυτό συμβαίνει κατά παράξενη και παράδοξη σύμπτωση πάλι... 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κάμετε τροπολογία! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 ...κατά παράδοξη σύμπτωση, ακριβώς με τη στάση του διευθυντή Πολιτιστικών Υπηρεσιών και του γενικού 
διευθυντή του Υπουργείου Παιδείας, που έχουν ασκήσει την κριτική που περιέγραψε ο κ. Καυκαλιάς.  Κατά έναν 
παράδοξο τρόπο!  Έχει ιστορία η Συμφωνική Ορχήστρα, όχι η Συμφωνική Ορχήστρα, έχει θετική ιστορία... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριοι, ένα λεπτό! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 ...αλλά έχει και πράγματα τα οποία αφορούν πρόσωπα και όχι τη Συμφωνική Ορχήστρα, τα οποία 
δημιουργούν εύλογη υποψία για τη σκοπιμότητα μετακίνησης του κονδυλιού.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τώρα διαδικαστικά όμως, κύριοι, τι είπαμε να κάμουμε;  Ξεκίνησε η ψηφοφορία, δεν έχει συζήτηση.  Μια 
έτσι απλή εξήγηση την αντιλαμβάνομαι.  Εδώ πάτε να κάμετε συζήτηση μες στη συζήτηση.   

 Να παρακαλέσω τον κ. Λιλλήκα, νομίζω με κατανοεί, και τον κ. Θεοπέμπτου, νομίζω, να το τερματίσουμε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Συμφωνώ μαζί σας, κύριε Πρόεδρε.  Εγώ θέλω να πω απλώς στον κ. Νεοφύτου... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγώ είμαι σίγουρος ότι πολλοί μπορείτε να πείτε πολλά, αλλά αυτή τη διαδικασία θέλετε;  Να την 
ξεκινήσουμε. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 
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 Όχι! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Όχι, απλώς θέλω να πω ότι οι ημικρατικοί οργανισμοί διέπονται από ξεχωριστούς, ιδιαίτερους νόμους και 
τους υπάγει ο νόμος κάτω από το Υπουργείο Οικονομικών, όχι όλους.  Το συγκεκριμένο συμβούλιο δεν έχει 
ειδικό νόμο που ρυθμίζει τις λειτουργίες... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αν εγείρετε βαθιά θεσμική ιστορία και συζήτηση, νομίζω να την κάμετε αλλού, όχι εδώ. 

 Κύριε Θεοπέμπτου, έκκληση να αφήσουμε τα πράματα, διότι δεν είναι η σωστή διαδικασία.  Ανέχτηκα μιαν 
ελαφριά επεξήγηση, ξεκινήσαμε συζήτηση τζιαι τωρά εννά ξεκινήσουμε να μιλούμε για τον πολιτισμό φαντάζομαι! 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Κοιτάξετε, το θέμα το μεγάλο με τη Συμφωνική Ορχήστρα είναι ότι στο διοικητικό συμβούλιο της 
Συμφωνικής Ορχήστρας λαμβάνουν μέρος οι δύο λειτουργοί των Πολιτιστικών Υπηρεσιών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, τούτα δεν τα είδατε στην επιτροπή;  Γιατί τα συζητούμε τωρά; 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Έντζιεν εμείς που το φέραμεν, Πρόεδρε, έν’ ο Δημοκρατικός Συναγερμός, που δεν ξέρω γιατί προσπαθεί 
να φύγει τον έλεγχο του Υπουργείου Παιδείας.  Για να μπορούν να συμβαίνουν διάφορα πράγματα που 
συμβαίνουν στη Συμφωνική Ορχήστρα! 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Νεοφύτου, πραγματικά σας παρακαλώ!  Είπαμε να τελειώσουμε στην ώρα μας και είπα 6.45 μ.μ. 
να τελειώσουμε.  Αν ξεκινήσουμε, εννά πάμε πίσω πίσω πάλε! 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Τριάντα δευτερόλεπτα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Είναι ανακρίβειες και λυπούμαι μέλη της Βουλής να μην είναι πληροφορημένα!  Έχει αλλάξει το 
καταστατικό της Συμφωνικής Ορχήστρας και δεν υπάρχει κανένας λειτουργός ex officio στο συμβούλιο της 
Κρατικής Ορχήστρας.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να ψηφίσουμε και να κάμετε τη συζήτηση αλλού, την ώρα που πρέπει! 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα ψήφοι υπέρ και είκοσι ένας εναντίον.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Πάμε τώρα στην τροπολογία του ΔΗΚΟ. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, διαδικαστικά, αν γίνεται να μπει η δεύτερη τροπολογία... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δε γίνεται.  Τα έχουμε μέσα.  Εννά μας κάμετε μεγάλη σύγχυση.   
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ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Δε θα έχει σημασία η πρώτη, αν εγκριθεί η δεύτερη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δε θα έχει σημασία η πρώτη... 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Η πρώτη λέει «σταύρωμα», η δεύτερη λέει «αποκοπή». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ε! 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Αν περάσει η αποκοπή, δε θα έχει λόγο να έχει το σταύρωμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Νομίζω έχει σημασία και θα βγάλουμε συμπέρασμα.  Αν έχει πρόβλημα, μετά από τις ψηφοφορίες να το 
συζητήσουμε.  Εντάξει; 

 Ψηφίστε...  Εξηγήστε την τροπολογία πρώτα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος 

Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

465 15.01 

Υπουργείο Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

03020 Λειτουργικά Έξοδα 
Γραφείου  

 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης, ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη από το σχετικό 
κονδύλι για το μέρος που αφορά το Έργο για τη σύσταση και λειτουργία της Ενιαίας Υπηρεσίας Επιθεωρήσεων, 
να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή 
συγκατάθεσή της. 

Σημείωση:  Το έργο στοχεύει στην καταπολέμηση της αδήλωτης και παράνομης απασχόλησης, καθώς και στη 
διασφάλιση των εργασιακών δικαιωμάτων των εργαζομένων. Για το έργο αυτό περιλήφθηκαν πιστώσεις στο 
συγκεντρωτικό κονδύλι των Διαρθρωτικών Προγραμμάτων και Σχεδίων της Γενικής Διεύθυνσης ΕΠΣΑ και θα 
μεταφέρονται στο άρθρο αυτό ανάλογα με την πρόοδο του έργου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ  

 Τι είναι; 

 Ναι, κύριε Λουκαΐδη.  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Έχουμε δύο τροπολογίες που η μια αναφέρεται σε αποκοπή και η άλλη... 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Είπαμέν το! 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ:  

 Είπαμέν το. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Το είπαμε.  Σταυρώστε την και μετά αποκόψετέ την, αν θέλετε.  Ή μεν τη σταυρώσετε τζιαι αποκόψετέ 
την. 

 Ψηφίστε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Έντζιε πάει έτσι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Λουκαΐδη, σας παρακαλώ, αφήστε με να κάμω... 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Εάν υπάρξει αποκοπή, εκπίπτει η ανάγκη να ψηφίσουμε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Είπαμέν το! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το είπαμεν.  Και δεν το δέχθηκα ως διαδικασία. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ, για την πρώτη. 

 Να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Είκοσι εννέα ψήφοι υπέρ, είκοσι τέσσερις εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα, εγκρίνεται το σταύρωμα. 

 Τώρα πάμε στην επόμενη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του βουλευτή του Δημοκρατικού Κόμματος κ. Ζαχαρία Κουλία 

Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

465 15.01 

Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

03020 Λειτουργικά Έξοδα 
Γραφείου  

 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή οποιωνδήποτε κονδυλίων μεταφερθούν στην υποομάδα αυτή και αφορούν 
στο Έργο για τη σύσταση και λειτουργία της Ενιαίας Υπηρεσίας Επιθεωρήσεων.    

Σημείωση:  Το έργο στοχεύει στην καταπολέμηση της αδήλωτης και παράνομης απασχόλησης, καθώς και στη 
διασφάλιση των εργασιακών δικαιωμάτων των εργαζομένων.  Για το έργο αυτό περιλήφθηκαν πιστώσεις στο 
συγκεντρωτικό κονδύλι των Διαρθρωτικών Προγραμμάτων και Σχεδίων της Γενικής Διεύθυνσης ΕΠΣΑ και θα 
μεταφέρονται στο άρθρο αυτό ανάλογα με την πρόοδο του έργου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα μία ψήφοι υπέρ και είκοσι δύο εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Θα είναι αποκοπή και σταύρωμα του υπολοίπου.  Εντάξει; 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Συγγνώμη; 

 Α, είναι το σύνολο της αποκοπής; 
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ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία, αποκόπτεται όλο.  Άρα, το σταύρωμα δε χρειάζεται.  Σωστό.  Αποκόπτεται όλο. 

 Παρακαλώ. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, φαίνεται ότι η προσπάθεια που είχε καταβληθεί εδώ και τρία χρόνια παίρνει σάρκα και 
οστά.  Εδώ και τρία χρόνια αυτό το νομοσχέδιο ήταν έτοιμο στη Βουλή, το φέραμε στην ολομέλεια, ζήτησε ο 
Δημοκρατικός Συναγερμός να πάει πίσω στην επιτροπή από το ’17, ξαναπήγε, ολοκληρώθηκε, ήρθε ξανά στην 
ολομέλεια, ζήτησε το Δημοκρατικό Κόμμα, ξαναπήγε πίσω.  Έχει τρία χρόνια που ταλαιπωρείται αυτό το 
νομοσχέδιο και τώρα φάνηκε ποια είναι η… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Φάνηκε, κύριε Φακοντή, τι θα κάνουμε;  Θα κάνουμε συζήτηση; 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Ουσιαστικά, μια νομοθεσία η οποία έχει να κάνει με την αντιμετώπιση της  αδήλωτης εργασίας και τη 
διασφάλιση των δικαιωμάτων των εργαζομένων έρχονται και την απορρίπτουν.  Με χρήματα τα οποία θα 
παίρναμε από την Ευρωπαϊκή Ένωση! Τους αφήνουμε στην κρίση του λαού.  

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

 Κύριοι, σας παρακαλώ, δεν μπορεί να ακολουθήσουμε τη διαδικασία σε κάθε τροπολογία να γίνεται 
συζήτηση πριν ή μετά από αυτή.  Δε θα δώσω τον λόγο σε κανέναν πλέον.  Σε κανέναν απολύτως!  Θέλετε 
συζήτηση;  Όταν τελειώσουμε τους προϋπολογισμούς, να γράψετε θέμα στις επιτροπές σας και να έρθει και στην 
ολομέλεια, αν θέλετε.  

 Λοιπόν, πάμε στην ΕΔΕΚ. 

 Διαβάστε την τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

1. 517 

 

16.01 

Υπουργείο 
Εσωτερικών 

03000/ 

03100 

 

Λειτουργικές δαπάνες/άλλα λειτουργικά 
έξοδα 

€340.867 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης, ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε  δαπάνη για το μέρος 
που αφορά πιστώσεις προς το Συμβούλιο Εγγραφής Λειτουργών Κηδειών και Ταριχευτών ύψους €8.440, να 
ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή 
συγκατάθεσή της.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε, δεκαοκτώ ψήφοι υπέρ και τριάντα πέντε εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η τροπολογία, με τριάντα πέντε ψήφους εναντίον και δεκαοκτώ υπέρ, απορρίπτεται. 

 Πάμε στην επόμενη. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

2. 519 16.01 

Υπουργείο Εσωτερικών  

04000/ 

04080 

Μεταβιβάσεις εσωτερικού/ 

συμβούλια/επιτροπές/ οργανώσεις  

€89.000 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης, ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε  δαπάνη για το μέρος 
που αφορά πιστώσεις προς το Συμβούλιο Ανοικοδόμησης και  Επανεγκατάστασης, εξαιρουμένων  των 
πιστώσεων που αφορούν την αποζημίωση και τα έξοδα παραστάσεως του προέδρου του συμβουλίου (€5.000) 
και λειτουργικά έξοδα και εξοπλισμό (€4.990), να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της αναφορικά με μεταβιβάσεις 
εσωτερικού/συμβούλια/επιτροπές/οργανώσεις του Υπουργείου Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τρεις ψήφοι υπέρ και σαράντα οκτώ εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η τροπολογία, με σαράντα οκτώ ψήφους εναντίον και τρεις υπέρ, απορρίπτεται. 

 Πάμε στην επόμενη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

3. 774 20.03 

Μέση Εκπαίδευση 

04300/ 04301 Κοινωνικές παροχές/  παροχές παιδείας €6.404.551 

 Γίνεται εισήγηση, ώστε από το μέρος που αφορά χορηγίες προς ξενόγλωσσα ιδιωτικά σχολεία ύψους 
€1.450.000: 

1.  να αποκοπούν τα κονδύλια που αφορούν δίδακτρα και υποτροφίες Τουρκοκύπριων μαθητών που 
διαμένουν στα κατεχόμενα και φοιτούν στην Αγγλική Σχολή Λευκωσίας και,  

2.  προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη  που αφορά έξοδα  φοίτησης (δίδακτρα και έξοδα εγγραφής) 
Τουρκοκύπριων μαθητών που διαμένουν στις ελεγχόμενες από το κράτος περιοχές και φοιτούν σε ιδιωτικά 
σχολεία προδημοτικής, δημοτικής, μέσης και ανώτερης εκπαίδευσης, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε, έξι ψήφοι υπέρ και σαράντα έξι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η τροπολογία, με σαράντα έξι ψήφους εναντίον και έξι υπέρ, απορρίπτεται. 

 Πάμε στην επόμενη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 
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4. 937 

 

22.01 

Υπουργείο 
Υγείας  

03000/ 
03100 

 

Λειτουργικές δαπάνες/ άλλα λειτουργικά 
έξοδα 

€1.000.000 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στην πιο πάνω ομάδα/υποομάδα, ώστε, προτού διενεργηθεί 
οποιαδήποτε δαπάνη από το σχετικό κονδύλι, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

Σημείωση: 
 Οι πιστώσεις προορίζονται για την αναδιοργάνωση και την αυτονόμηση των νοσοκομείων στο πλαίσιο 
προώθησης και εφαρμογής του γενικού συστήματος υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε, δύο ψήφοι υπέρ και πενήντα μία εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η τροπολογία, με πενήντα μία ψήφους εναντίον και δύο υπέρ, απορρίπτεται. 

 Πάμε στις επόμενες τροπολογίες, που είναι του Κινήματος Οικολόγων.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 
1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του σημείου (i) της σημείωσης 17 του Πρώτου Πίνακα, Δελτία Δαπανών 

2020 (σελ.152), ως ακολούθως: 

 α.  Με την αντικατάσταση του ποσού «€5.100» (πρώτη γραμμή) με το ποσό «€4.590».  

 β.  Με την αντικατάσταση του ποσού «€3.570» (δεύτερη γραμμή) με το ποσό «€3.213». 

 γ.  Με την προσθήκη αμέσως μετά τη φράση «31η Ιουλίου, 1998» (τρίτη γραμμή)  της φράσης 
«μειωμένο κατά δέκα τοις εκατόν (10%)».  

 Σημείωση: 
Μείωση ύψους 10% του επιδόματος φιλοξενίας που παραχωρείται στους διευθυντές 
τμημάτων/υπηρεσιών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τέσσερις ψήφοι υπέρ και σαράντα εννέα εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η τροπολογία, με σαράντα εννέα ψήφους εναντίον και τέσσερις υπέρ, απορρίπτεται. 

 Πάμε στην επόμενη.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2. Γίνεται εισήγηση για διαγραφή της σημείωσης 17(iii) στον Πρώτο Πίνακα, Δελτία Δαπανών 2020 (σελ. 
152), (Πάγιο Ταμείο, Σημειώσεις-Γενικά). 

 Σημείωση: 

Αφορά το κατ’ αποκοπήν επίδομα τηλεφώνου που αποδίδεται σε διευθυντές τμημάτων/υπηρεσιών με 
πάγιο μισθό €89.161 τον χρόνο ή με Κλίμακες Α15 και Α16, καθώς και σε άλλους διευθυντές με Κλίμακα 
Α15(i) ύψους €595 τον χρόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε, επτά ψήφοι υπέρ και σαράντα πέντε εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η τροπολογία, με σαράντα πέντε ψήφους εναντίον και επτά υπέρ, απορρίπτεται. 

 Πάμε στην επόμενη.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3. Γίνεται εισήγηση για διαγραφή του προτεινόμενου νέου άρθρου 26 του προϋπολογισμού (κυβερνητική 
τροποποίηση αρ. 28).  

 Σημείωση: 
Αφορά άρθρο που επιτρέπει την τροποποίηση ψηφισμένων προϋπολογισμών οργανισμών ευρύτερου 
δημόσιου τομέα χωρίς την έγκριση της Βουλής των Αντιπροσώπων. Πρόκειται για διαγραφή της 
τροποποίησης αρ. 28 όπως έχει ενσωματωθεί στο κείμενο του νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε, πέντε ψήφοι υπέρ και σαράντα επτά εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η τροπολογία, με σαράντα επτά ψήφους εναντίον και πέντε υπέρ, απορρίπτεται. 

 Πάμε στην επόμενη.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Κεφάλαιο Επεξήγηση 

4. Όλα Επίδομα παραστάσεως 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή ποσοστού ύψους 10% από το επίδομα παραστάσεως, όπου αυτό 
παραχωρείται.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά παρόντες, κύριε Πρόεδρε, πέντε ψήφοι υπέρ και σαράντα δύο εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

       Η τροπολογία, με σαράντα δύο ψήφους εναντίον και πέντε υπέρ, απορρίπτεται. 

       Πάμε στην επόμενη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Κεφάλαιο Επεξήγηση 

5. Όλα Επίδομα φιλοξενίας 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή ποσοστού 10% από το επίδομα φιλοξενίας, όπου αυτό παραχωρείται. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

        Πενήντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε, πέντε ψήφοι υπέρ και σαράντα έξι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

       Η τροπολογία, με σαράντα έξι ψήφους εναντίον και πέντε υπέρ, απορρίπτεται. 

       Πάμε στην επόμενη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

6. 396 13.01 

Υπουργείο Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

03000/  

03100 

 

Λειτουργικές  

δαπάνες/άλλα  

λειτουργικά έξοδα 

€777.500 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στην πιο πάνω ομάδα/υποομάδα, ώστε, προτού διενεργηθεί 
οποιαδήποτε δαπάνη για το μέρος που αφορά το Συμβούλιο Αποφυλάκισης Κρατουμένων επ’ Αδεία ύψους 
€253.000, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να 
εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τρεις ψήφοι υπέρ και σαράντα εννέα εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

       Η τροπολογία, με σαράντα εννέα ψήφους εναντίον και τρεις υπέρ, απορρίπτεται. 

       Πάμε στην επόμενη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

7. 403 13.02 

Φυλακές 

04000/ 

04120 

 

Μεταβιβάσεις 
εσωτερικού/άλλες 
μεταβιβάσεις εσωτερικού 

€500.000 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι της πιο πάνω υποομάδας, ώστε, προτού διενεργηθεί 
οποιαδήποτε δαπάνη, να ενημερώνεται η  Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να 
εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

Σημείωση:  
 Αφορά πιστώσεις που δεν τυγχάνουν επεξήγησης στο επεξηγηματικό μνημόνιο. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε, δεκαεπτά ψήφοι υπέρ και τριάντα έξι εναντίον. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η τροπολογία, με τριάντα έξι ψήφους εναντίον και δεκαεπτά υπέρ, απορρίπτεται. 

 Πάμε στην επόμενη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

8. 570 16.08 

Υπουργείο Εσωτερικών/  

Τμήμα Πολεοδομίας  

και Οικήσεως 

08380 

 

Πρωταρχικοί δρόμοι 
δήμων 

€5.050.150 

      Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στην πιο πάνω υποομάδα, ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε 
δαπάνη για το μέρος που αφορά βελτίωση της οδού Τσερίου στον Στρόβολο και στο Τσέρι και του κεντρικού 
δρόμου της κοινότητας, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να 
εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε, δεκαεπτά ψήφοι υπέρ και τριάντα πέντε εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

       Η τροπολογία, με τριάντα πέντε ψήφους εναντίον και δεκαεπτά υπέρ, απορρίπτεται. 

       Πάμε στην επόμενη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

9. 570 16.08 

Υπουργείο  

Εσωτερικών/ 

Τμήμα Πολεοδομίας 

και Οικήσεως 

08380 Πρωταρχικοί δρόμοι 
δήμων 

€5.050.150 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στην πιο πάνω υποομάδα, ώστε, προτού διενεργηθεί 
οποιαδήποτε δαπάνη για το μέρος που αφορά την κατασκευή δρόμου πρωταρχικής σημασίας από την Αγλαντζιά 
μέχρι τη Διεθνή Έκθεση στην Έγκωμη, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε, έξι ψήφοι υπέρ και σαράντα επτά εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

       Η τροπολογία, με σαράντα επτά ψήφους εναντίον και έξι υπέρ, απορρίπτεται. 

       Πάμε στην επόμενη. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

10. 673 18.01 

Υπουργείο Οικονομικών 

04260 Άλλες επιχορηγήσεις €5.000.010 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στην πιο πάνω υποομάδα, ώστε, προτού διενεργηθεί 
οποιαδήποτε δαπάνη για το μέρος που αφορά τη δημιουργία επενδυτικού ταμείου για την παροχή 
χρηματοδότησης κεφαλαίου, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

Σημείωση: 
 Αφορά πιστώσεις ύψους  €5.000.000  για τη δημιουργία επενδυτικού ταμείου για την παροχή 
χρηματοδότησης κεφαλαίου. Το επενδυτικό ταμείο, το οποίο θα έχει τη μορφή ενός καταχωρισμένου οργανισμού 
εναλλακτικών επενδύσεων, προβλέπεται να δημιουργηθεί κατά το πρώτο τρίμηνο του 2020 σε συνεργασία με 
εξειδικευμένους συμβούλους μέσω της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Στόχος του ταμείου θα είναι η χρηματοδότηση 
μικρομεσαίων επιχειρήσεων για την κάλυψη του κενού που υπάρχει στη χρηματοδότηση των κυπριακών 
επιχειρήσεων σε σχέση με χρηματοδοτικά προϊόντα μετοχικού χαρακτήρα. Αρχικά, το κράτος θα συμμετάσχει 
στο ταμείο με χρηματοδότηση ύψους €5 εκατομ., με πιθανή συνεπένδυση από ιδιώτες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε, είκοσι επτά ψήφοι υπέρ, είκοσι τρεις  εναντίον και ένας δεν έχει 
ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

       Η τροπολογία, με είκοσι επτά ψήφους υπέρ και είκοσι τρεις εναντίον, εγκρίνεται. 

       Πάμε στην επόμενη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

11. 869 

 

 

871 

 

883 

 

 

21.02 

Υπουργείο 
Μεταφορών/ 

Τμήμα Δημοσίων 
Έργων 

08200 

 

 

08200 

 

08200 

Δρόμοι 

 

 

Δρόμοι 

 

Έργα συγχρηματοδοτούμενα 
από κοινοτικούς 
πόρους/πρωταρχικοί δρόμοι 
δήμων  

€7.794.200 

 

 

€11.235.100 

 

€150.070 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στην πιο πάνω υποομάδα, ώστε, προτού διενεργηθεί 
οποιαδήποτε δαπάνη για το μέρος που αφορά: 

α.  κατασκευή δρόμου πρωταρχικής σημασίας από την Aγλαντζιά μέχρι τη Διεθνή Έκθεση στην Έγκωμη,  

β.  δρόμο πρωταρχικής σημασίας από το Δάσος Αθαλάσσας (ΑΤΙ) μέχρι τον κυκλικό κόμβο παρά τω ΣΟΠΑΖ 
(τέμνει τις λεωφόρους Κερύνειας, Αγλαντζιάς και Λάρνακας), 

γ.  διαμόρφωση μεγάλων κυκλοφοριακών κόμβων στη Λευκωσία, 

να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή 
συγκατάθεσή της. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε, έξι ψήφοι υπέρ και σαράντα έξι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

       Η τροπολογία, με σαράντα έξι ψήφους εναντίον και έξι ψήφους υπέρ, απορρίπτεται. 

       Πάμε στην επόμενη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

12. 869 

 

 

880 

 

 

883 

 

 

 

 

21.02 

Υπουργείο 
Μεταφορών, 
Επικοινωνιών  

και Έργων/ 

Τμήμα 

Δημοσίων 

Έργων 

08200 

 

 

08200 

 

 

8200 

Δρόμοι 

 

 

Δρόμοι 

 

 

Έργα συγχρηματοδοτούμενα 
από κοινοτικούς 
πόρους/πρωταρχικοί δρόμοι 
δήμων  

€7.794.200 

 

 

€8.007.070 

 

 

€150.070 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στην πιο πάνω υποομάδα, ώστε, προτού διενεργηθεί 
οποιαδήποτε δαπάνη για το μέρος που αφορά τον νέο δρόμο Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς, να ενημερώνεται η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τρεις ψήφοι υπέρ και σαράντα οκτώ   εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

       Η τροπολογία, με σαράντα οκτώ ψήφους εναντίον και τρεις ψήφους υπέρ, απορρίπτεται. 

 Πάμε στην επόμενη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

13. 672 

 

 

18.01 

Υπουργείο 
Οικονομικών 

04120 

 

Άλλες μεταβιβάσεις 
εσωτερικού 

€1.415.000 

 

 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στην πιο πάνω υποομάδα, ώστε, προτού διενεργηθεί 
οποιαδήποτε δαπάνη για το μέρος που αφορά ωφελήματα τα οποία παραχωρούνται στον Πρόεδρο της 
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Δημοκρατίας και στον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων, όταν αυτοί παύσουν να ασκούν το λειτούργημά 
τους, ύψους €315.000 και τα οποία αφορούν: 

α. επίδομα για την απασχόληση ιδιαίτερου/ιδιαιτέρας γραμματέα/γραμματέως,  

β. υπηρεσιακό αυτοκίνητο με οδηγό,  

να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή 
συγκατάθεσή της. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε, επτά  ψήφοι υπέρ, σαράντα τρεις  εναντίον, μία αποχή και ένα 
άτομο δεν έχει ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

       Η τροπολογία, με σαράντα τρεις ψήφους εναντίον, επτά ψήφους υπέρ και μία αποχή, απορρίπτεται. 

       Προχωρούμε στις τροπολογίες του ΕΛΑΜ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες του ΕΛΑΜ 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

1. 480 

 

15.04 

Υπηρεσίες 
Κοινωνικής 
Ευημερίας 

04450 Παροχές κοινωνικής 
πρόνοιας 

€10.125.000 

 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή του σχετικού κονδυλίου. 

Σημείωση: 
 Πιστώσεις που προορίζονται να καλύψουν τις υλικές συνθήκες υποδοχής των αιτητών διεθνούς 
προστασίας που διαμένουν στις ελεγχόμενες από την κυβέρνηση της Δημοκρατίας περιοχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε, δύο  ψήφοι υπέρ και σαράντα εννέα  εναντίον.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

       Η τροπολογία, με σαράντα εννέα ψήφους εναντίον και δύο ψήφους υπέρ, απορρίπτεται. 

 Πάμε στην επόμενη.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

2. 520 

 

16.01 

Υπουργείο 
Εσωτερικών 

04540 Ειδικά ταμεία €9.500.000 

       Γίνεται εισήγηση για αποκοπή από το σύνολο της πιο πάνω υποομάδας δαπανών ποσού ύψους €94.120, 
που αφορά τη συντήρηση του μουσουλμανικού τεμένους Κεπήρ στη Λεμεσό. 



 
 

982 
 

Σημείωση:   
 Άρθρο 04550.2, «Χορηγία στον Κηδεμόνα Τουρκοκυπριακών Περιουσιών». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα παρόντες, κύριε Πρόεδρε, δύο ψήφοι υπέρ και σαράντα οκτώ εναντίον.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η τροπολογία, με σαράντα οκτώ ψήφους εναντίον και δύο υπέρ, απορρίπτεται. 

 Η επόμενη.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

3. 523 16.01 

Υπουργείο 
Εσωτερικών 

05500 

 

Δράσεις Ταμείων 
Αλληλεγγύης και Εσωτερικών 
Υποθέσεων 

€12.625.000 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή του πιο πάνω κονδυλίου, με εξαίρεση τις δαπάνες που αφορούν το Ταμείο 
Εσωτερικής Ασφάλειας.  

Σημείωση: 
 Η αποκοπή αφορά το Ταμείου Ασύλου, Μετανάστευσης και Ένταξης, την τεχνική βοήθεια για έργα που 
συγχρηματοδοτούνται από τα Ταμεία Εσωτερικών Υποθέσεων, καθώς και τη μετεγκατάσταση και 
επανεγκατάσταση υπηκόων τρίτων χωρών. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα παρόντες, κύριε Πρόεδρε, δύο  ψήφοι υπέρ και σαράντα οκτώ  εναντίον.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η τροπολογία, με σαράντα οκτώ ψήφους εναντίον και δύο υπέρ, απορρίπτεται. 

 Πάμε στην επόμενη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

4. 768 20.02 

Ανώτερη 
Εκπαίδευση/ 
Τεχνολογικό 
Πανεπιστήμιο 
Κύπρου 

04000 

04001 

Μεταβιβάσεις εσωτερικού/ 

ημικρατικοί οργανισμοί 

€43.300.000 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στην πιο πάνω ομάδα/υποομάδα, ώστε, προτού διενεργηθεί 
οποιαδήποτε δαπάνη για το μέρος που αφορά την κρατική χορηγία προς το Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο Κύπρου 
για το έτος 2020 (€36.000.0000), να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπής Παιδείας και να εξασφαλίζεται 
η γραπτή συγκατάθεσή της.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τρεις  ψήφοι υπέρ και σαράντα οκτώ  εναντίον.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

   Η τροπολογία, με σαράντα οκτώ ψήφους εναντίον και τρεις υπέρ, απορρίπτεται. 

 Πάμε στην επόμενη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

5. 774 20.03 

Μέση 
Εκπαίδευση 

04301 Παροχές παιδείας €6.404.551 

 Γίνεται εισήγηση, ώστε από το μέρος που αφορά χορηγίες προς ξενόγλωσσα ιδιωτικά σχολεία ύψους 
€1.450.000 να αποκοπούν τα κονδύλια που αφορούν δίδακτρα και υποτροφίες Τουρκοκύπριων μαθητών που 
διαμένουν στα κατεχόμενα και φοιτούν στην Αγγλική Σχολή Λευκωσίας, καθώς και έξοδα  φοίτησης (δίδακτρα 
και έξοδα εγγραφής) Τουρκοκύπριων μαθητών που διαμένουν στις ελεγχόμενες από το κράτος περιοχές και 
φοιτούν σε ιδιωτικά σχολεία προδημοτικής, δημοτικής, μέσης και ανώτερης εκπαίδευσης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε, έξι ψήφοι υπέρ, σαράντα έξι εναντίον και ένα άτομο δεν έχει 
ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η τροπολογία, με σαράντα έξι ψήφους εναντίον και έξι υπέρ, απορρίπτεται. 

 Πάμε στην επόμενη.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

6. 869 21.02 

Τμήμα Δημοσίων  

Έργων 

08600 

 

Άλλα οδικά έργα €4.920.000 

 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή από το σύνολο του κονδυλίου της πιο πάνω υποομάδας του μέρους που 
αφορά τον διακανονισμό τελικού λογαριασμού για τη διάνοιξη του οδοφράγματος Λεύκας-Απλικίου ύψους 
€50.000. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τέσσερις ψήφοι υπέρ και σαράντα έξι  εναντίον.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

   Η τροπολογία, με σαράντα έξι ψήφους εναντίον και τέσσερις υπέρ, απορρίπτεται. 
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  Πάμε στην επόμενη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Κεφάλαιο Ομάδα/Υποομάδα 

7. Όλα Όλα 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή από το σύνολο του κρατικού προϋπολογισμού για το 2020 όλων των 
κονδυλίων που αφορούν τη διαχείριση παράνομων μεταναστών και αιτητών πολιτικού ασύλου.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα παρόντες, κύριε Πρόεδρε, δύο ψήφοι υπέρ και σαράντα οκτώ εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η τροπολογία, με σαράντα οκτώ ψήφους εναντίον και δύο υπέρ, απορρίπτεται. 

 Πάμε στην τελευταία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Κεφάλαιο Ομάδα/Υποομάδα 

8. Όλα Όλα 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή από το σύνολο του κρατικού προϋπολογισμού για το 2020 όλων των 
κονδυλίων που αφορούν τη διάνοιξη νέων οδοφραγμάτων, καθώς και τη συντήρηση υφιστάμενων.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τρεις ψήφοι υπέρ, σαράντα τρεις  εναντίον και δύο αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η τροπολογία, με σαράντα τρεις ψήφους εναντίον, τρεις υπέρ και δύο αποχές, απορρίπτεται. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει συμπληρωθεί η διαδικασία ψηφοφορίας των τροπολογιών.   

 Θα προχωρήσουμε τώρα στην ψήφιση του προϋπολογισμού στο σύνολό του.   

 Υπάρχουν οποιαδήποτε κόμματα που θέλουν να κάνουν οποιαδήποτε σύντομη δήλωση;   

 Προχωρούμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου που τιτλοφορείται ο περί Προϋπολογισμού 
του 2020 Νόμος του 2019. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Πάγιο Ταμείο ποσού €6.165.377.337 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 
31 Δεκεμβρίου 2020.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.   Άρθρο 3. 

 Μεταφορές πιστώσεων.  Άρθρο 4. 

 Μεσοπρόθεσμο Δημοσιονομικό Πλαίσιο.  Άρθρο 5. 

 Μισθολογικές Θέσεις. Ίδρυση και κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 6. 
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 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο στα Έσοδα και στις Δαπάνες.  Άρθρο 7. 

 Όροι και άλλη ορολογία.  Άρθρο 8. 

 Διάθεση ειδικώς εισπραττομένων/εμβαζομένων ποσών για υλοποίηση συγκεκριμένων 
προγραμμάτων/σκοπών.  Άρθρο 9. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 10. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 11. 

 Αμυντική Θωράκιση.  Άρθρο 12.  

 Επίλυση προβλημάτων και άρση ανωμαλιών.  Άρθρο 13. 

 Ειδικές μισθοδοτικές ρυθμίσεις.  Άρθρο 14. 

 Ειδικές μισθοδοτικές ρυθμίσεις.  Άρθρο 15.  

 Απαγόρευση προσλήψεων εργοδοτούμενων ορισμένου χρόνου, προσώπων σε τετράμηνη βάση, 
ωρομίσθιου κυβερνητικού προσωπικού και οποιασδήποτε άλλης κατηγορίας προσωπικού για κάλυψη έκτακτων 
και εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 16. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού, προαγωγής και πρώτου διορισμού και 
προαγωγής.  Άρθρο 17.  

 Φορολόγηση Επιδομάτων.  Άρθρο 18. 

 Ειδικές Ανεξάρτητες Υπηρεσίες.  Άρθρο 19. 

 Εφαρμογή προνοιών για μείωση απολαβών και μη παραχώρηση προσαυξήσεων σε υπηρετούντες σε 
νομικά πρόσωπα κ.λπ. που λαμβάνουν κρατική χορηγία.  Άρθρο 20. 

 Εφαρμογή των προνοιών των Σημειώσεων 16 και 29 του Δελτίου Δαπανών του Πρώτου Πίνακα.  Άρθρο 
21. 

 Απασχόληση συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 22. 

 Συντάξιμες Απολαβές.  Άρθρο 23. 

 Επιβάρυνση Υποομάδων.  Άρθρο 24. 

 Καταγραφή φορολογικών δαπανών.  Άρθρο 25.  

 Ειδική διάταξη.  Άρθρο 26. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε για τα άρθρα, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα ψήφοι υπέρ και είκοσι τρεις εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ και είκοσι τρεις εναντίον, τα άρθρα 1 έως 26 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του 2020, Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε, είκοσι εννέα ψήφοι υπέρ και είκοσι τρεις εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ και είκοσι τρεις εναντίον, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο Δεύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται 
και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με τον σχετικό κατάλογο που έχει ήδη 
διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/ 
κοινοποίηση σε 

1.  Ο περί της Ασκήσεως της Κτηνιατρικής και 
της Εγγραφής Κτηνιάτρων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.274-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

2.  Ο περί της Ασκήσεως της Κτηνιατρικής και 
της Εγγραφής Κτηνιάτρων (Τροποποιητικός)  
(Αρ. 2) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.275-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

3.  Οι περί Αποβλήτων (Περιορισμός Χρήσης 
Ορισμένων Επικίνδυνων Ουσιών σε 
Ηλεκτρικό και Ηλεκτρονικό Εξοπλισμό) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.116-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

4.  Οι περί Αποβλήτων (Χώροι 
Υγειονομικής Ταφής (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.117-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

Προτάσεις νόμου Κατάθεση από  Παραπομπή σε  
1. Ο περί Σωματείων και Ιδρυμάτων και για 

Άλλα Συναφή Θέματα (Τροποποιητικός) 
(Αρ.2) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.147-2019). 

Πανίκο Λεωνίδου εκ 
μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
Δημοκρατικού Κόμματος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών 

2. Ο περί Στοιχημάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.148-2019). 

Μαρίνο Σιζόπουλο  
εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών 
ΕΔΕΚ 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Δεν υπάρχει. 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Δεν έχουμε εγγραφέντα θέματα για συζήτηση. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας.  Η επόμενη συνεδρία της 
ολομέλειας θα πραγματοποιηθεί την Παρασκευή, 17 Ιανουαρίου 2020, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη:   

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 
 1.  Ο περί Προστασίας του Απορρήτου της Ιδιωτικής Επικοινωνίας 

(Παρακολούθηση Συνδιαλέξεων και Πρόσβαση σε Καταγεγραμμένο 
Περιεχόμενο Ιδιωτικής Επικοινωνίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2017. 
(Αρ. Φακ. 23.01.058.159-2017). 

 2.  Ο περί της Αντιμετώπισης του Αδικαιολόγητου Γεωγραφικού 
Αποκλεισμού Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.159-2019). 

 3.  Ο περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και Λειτουργίας Ξενοδοχείων και 
Τουριστικών Καταλυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Πρόταση νόμου των κ. Αβέρωφ Νεοφύτου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και Ηλία 
Μυριάνθους, βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ). 
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(Αρ. Φακ. 23.02.060.059-2019). 

 4.  Ο περί Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2018. 
(Πρόταση νόμου των κ. Νίκου Νουρή, Γιώργου Γεωργίου, Ευθύμιου 
Δίπλαρου και Μάριου Μαυρίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.02.059.060-2018). 

 5.  Οι περί Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών 
Έργων - Θέση Ανώτερου Γραμματειακού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.103-2019). 

 6.  Οι περί Ελεγκτικής Υπηρεσίας - Θέσεις Ελεγκτή και Ελεγκτή Τεχνικού 
Ελέγχου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.107-2019). 

 7.  Οι περί Ελεγκτικής Υπηρεσίας - Θέσεις Λειτουργού Ελέγχου Α΄ και 
Λειτουργού Τεχνικού Ελέγχου Α΄ (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.108-2019). 

 8.  Ο περί Σχολικού Εκφοβισμού και Ενδοσχολικής Βίας στη Δημοτική και 
Μέση Εκπαίδευση (Μέτρα Αντιμετώπισης) Νόμος του 2019. 
(Πρόταση νόμου των κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, Αννίτας Δημητρίου, 
Γιώργου Κάρουλλα και Δημήτρη Δημητρίου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και Παύλου 
Μυλωνά εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος). 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.070-2019). 

 9.  Ο περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου του 
2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.235-2019). 

 10.  Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2020 Νόμος 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.245-2019). 

 11.  Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός)  
(Αρ. 3) Νόμος του 2014.  
(Πρόταση νόμου του κ. Γιώργου Περδίκη, βουλευτή Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.079-2014). 

 12.  Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας 
του 2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.272-2019). 

 13.  Ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.033-2019). 

 14.  Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Διαχείριση και 
Διάθεση/Χρήση Κοπριάς και άλλων Κτηνοτροφικών Αποβλήτων που 
προκύπτουν από Αγελαδοτροφικές Μονάδες) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.013-2019). 

 15.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Τ/Κ Περιουσιών του 2020 Νόμος 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.248-2019). 

 16.  Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη 
διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για τον 
μήνα Φεβρουάριο του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.10.002.004). 

 17.  Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για έγκριση 
κυβερνητικής εγγύησης προς την εταιρεία «Alfa Mediterranean 
Enterprises Ltd» ύψους €60.185.628 για χρηματοδότηση έργου από την 
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Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων στα πλαίσια του ευρωπαϊκού 
χρηματοδοτικού προγράμματος NER300 
(έργα επίδειξης καινοτόμων τεχνολογιών ενέργειας). 
(Αρ. Φακ. 23.07.004.001). 

 18.  Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων όσον αφορά τις 
πρόσφατες κακόβουλες πυρκαγιές στην περιοχή του Εθνικού Δασικού 
Πάρκου Ακάμα. 
(Κατατέθηκε από την κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις και τον κ. Γιώργο Περδίκη,  
βουλευτή Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.10.001). 

 19.  Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων σχετικά με τις 
πρόσφατες πυρκαγιές του Κρατικού Δάσους Ακάμα και την ανάγκη 
προστασίας του εθνικού πλούτου της χώρας. 
(Κατατέθηκε από τους κ. Κώστα Κωνσταντίνου,  
Χαράλαμπο Πιττοκοπίτη και Ηλία Μυριάνθους, βουλευτές εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου). 
(Αρ. Φακ. 23.10.001). 

 20.  Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων όσον αφορά τη 
δήλωση των ΗΠΑ σχετικά με τους παράνομους ισραηλινούς εποικισμούς 
στα κατεχόμενα παλαιστινιακά εδάφη. 
(Κατατέθηκε από την κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις). 
(Αρ. Φακ. 23.10.001). 

 21.  Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων σχετικά με το 
Μνημόνιο Συναντίληψης μεταξύ Τουρκίας και κυβέρνησης Σαράτζ της 
Λιβύης σχετικά με την οριοθέτηση της υφαλοκρηπίδας. 
(Κατατέθηκε από την κοινοβουλευτική ομάδα του Δημοκρατικού 
Κόμματος). 
(Αρ. Φακ. 23.10.001). 

Αποσύρσεις 22.  Ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.170-2019). 

 23.  Ο περί Κτηματομεσιτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Πρόταση νόμου των κ. Ζαχαρία Ζαχαρίου και Μάριου Μαυρίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.169-2015). 

 24.  Οι περί Ελέγχου των Κρατικών Ενισχύσεων (Κεντρικό Σύστημα 
Μητρώων Κρατικών Ενισχύσεων και Ενισχύσεων Ήσσονος Σημασίας) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.105-2019). 

 25.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.093-2019). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 
 «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο, οι επιπτώσεις του στην οικονομία και 

την κοινωνία και οι πολιτικές που μπορεί να επιφέρουν πληθυσμιακή 
αναζωογόνηση στην πατρίδα μας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Μιχάλη Γιωργάλλα, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.052.002-2019). 

 Να ευχαριστήσω όλους για την άψογη συνεργασία στο πλαίσιο της συζήτησης και του φετινού 
προϋπολογισμού, καθώς και το προσωπικό της Βουλής για τη συμβολή του στην όλη προσπάθεια.  Ευχαριστώ 
όλες και όλους! 
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 Καλά Χριστούγεννα, υγεία και ευτυχισμένος ο καινούριος χρόνος!  

 Σας καλώ στο Αίθριο, κοπιάστε στο Αίθριο όλοι, και βουλευτές και δημοσιογράφοι και προσωπικό, να 
πιούμε ένα ποτό.  Και ο κ. υπουργός.  

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 6.56 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 
Αριστείδου Μαριέλλα Κωνσταντίνου Κώστας 

Γεωργίου Γεώργιος Κωνσταντίνου Ξένια 

Δημητρίου Αννίτα Μαυρίδης Μάριος 

Δημητρίου Δημήτρης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Δίπλαρος Ευθύμιος Ορφανίδου Σάβια 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Σοφοκλέους Μιχάλης 

Κάρουλλας Γιώργος Σταύρου Ελένη 

Κουλλά Ονούφριος Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Ανδρέας Χατζηγιάννης Κυριάκος 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
Γεωργίου Τ. Γιώργος Μαύρου Ελένη 

Δαμιανού Άριστος Πασιουρτίδης Ανδρέας 

Καυκαλιάς Αντρέας Σάββα Ευανθία 

Κέττηρος Νίκος Στεφάνου Στέφανος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυπριανού Άντρος Φακοντής Αντρέας 

Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Λουκαΐδης Γιώργος  
ΔΗΚΟ 

Βότσης Άγγελος Μυλωνάς Παύλος 

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Ορφανίδης Χρίστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Λεωνίδου Πανίκος Πιττοκοπίτης Χαράλαμπος 

Μουσιούττας Μαρίνος Προκοπίου Γεώργιος 

ΚΣ ΕΔΕΚ 
Μυριάνθους Ηλίας Σιζόπουλος Μαρίνος 

Συμμαχία Πολιτών 

Λιλλήκας Γιώργος  

Αλληλεγγύη 

Συλλούρης Δημήτρης 

(Πρόεδρος Βουλής) 

Παπαδόπουλος Γεώργιος 

Γιωργάλλας Μιχάλης  

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 
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Θεοπέμπτου Χαράλαμπος Περδίκης Γιώργος 

ΕΛΑΜ 

Παπαγιάννης Λίνος Χρίστου Χρίστος 

Ανεξάρτητοι 
Θεολόγου Άννα  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μούσας Γιαννάκης (Μαρωνιτών) 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 
1. Συνέχιση της συζήτησης (Άννα Θεολόγου, Λίνος Παπαγιάννης, Χαράλαμπος Θεοπέμπτου, Πρόεδρος, 

Ελένη Μαύρου, Ηλίας Μυριάνθους, Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, Γιώργος Λουκαΐδης, Νίκος Τορναρίτης, 
Μιχάλης Γιωργάλλας, Αβέρωφ Νεοφύτου, Μαρίνος Σιζόπουλος, Λίνος Παπαγιάννης, Άριστος Δαμιανού, 
Άγγελος Βότσης, Ευθύμιος Δίπλαρος, Αντρέας Καυκαλιάς, Αντρέας Φακοντής) για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προϋπολογισμού του 2020 Νόμος του 2019» και ψήφισή του σε νόμο. 

2. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Tιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
IΑ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ΄ 

Συνεδρίαση 17ης Ιανουαρίου 2020*    
Ώρα έναρξης:  11.05 π.μ. 

Αρ. 12 
 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ) 

 Καλή σας μέρα.   

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ τους έντιμους βουλευτές να 
δηλώσουν την παρουσία τους.   

 Παρακαλώ τους γραμματείς να διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να ενημερώσει το σώμα για τις διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων πραγματοποίησε επίσημη επίσκεψη στα Ηνωμένα 
Αραβικά Εμιράτα (ΗΑΕ) από τις 16 έως τις 18 Δεκεμβρίου 2019, κατόπιν σχετικής πρόσκλησης του Προέδρου 
του Ομοσπονδιακού Εθνικού Συμβουλίου της χώρας κ. Σακρ Γκόμπας. Πρόκειται για την πρώτη επίσημη 
επίσκεψη Προέδρου της Βουλής των Αντιπροσώπων στη φίλη χώρα.  Ο κ. Συλλούρης έγινε δεκτός από τον 
πρίγκιπα διάδοχο του θρόνου του Άμπου Ντάμπι.  Είχε επίσης χωριστές συναντήσεις με τον ομόλογό του, με 
τον Υπουργό Εξωτερικών και Διεθνούς Συνεργασίας, καθώς και με τον Υφυπουργό αρμόδιο για θέματα 
Τεχνητής Νοημοσύνης.  Μεταξύ άλλων, συμφωνήθηκε η περαιτέρω εμβάθυνση των διμερών κοινοβουλευτικών 
σχέσεων με πρώτο βήμα τη σύσταση ομάδων φιλίας και εκφράστηκε η στήριξη των ΗΑΕ στην πρωτοβουλία 
του Προέδρου της Βουλής για προώθηση της αραβοφωνίας στην Κύπρο και για δημιουργία Ιδρύματος 
Αραβικής Γλώσσας και Πολιτισμού. Συζητήθηκε δε η προοπτική καθορισμού οδικού χάρτη συνεργασίας 
Κύπρου-ΗΑΕ. 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων της Λιβύης κ. Αγκίλα Σαλάχ Ίσσα πραγματοποίησε 
επίσκεψη στην Κύπρο από τις 27 μέχρι τις 29 Δεκεμβρίου 2019, έπειτα από πρόσκληση του Προέδρου της 
Βουλής κ. Δημήτρη Συλλούρη.  Τον Πρόεδρο της Λιβυκής Βουλής συνόδευε δωδεκαμελής αντιπροσωπία, 
περιλαμβανομένων τριών βουλευτών και του Αρχηγού του Λιβυκού Στόλου.  

 Κατά την επίσκεψη συζητήθηκε εκτενώς η κατάσταση στη Λιβύη και η πρόσφατη υπογραφή Συμφωνίας 
Συνεργασίας και Μνημονίου Συναντίληψης μεταξύ Λιβύης και Τουρκίας, που στερούνται νομικής βάσης, 
παραβιάζουν κατάφωρα το διεθνές δίκαιο και έχουν απορριφθεί ως άκυρες τόσο από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων της Λιβύης όσο και από την ΕΕ και τη διεθνή κοινότητα.  Συζητήθηκαν τέλος τρόποι ενίσχυσης 
της συνεργασίας μεταξύ των κοινοβουλίων Κύπρου και Λιβύης.  Οι κ. Συλλούρης και Ίσσα υιοθέτησαν κοινή 
δήλωση με συναφές περιεχόμενο.  Ο Λίβυος αξιωματούχος είχε επίσης συνάντηση στη Βουλή με τον Κύπριο 
Υπουργό Εξωτερικών.  

                                            
*  Τα αναλυτικά αποτελέσματα όλων των ηλεκτρονικών ψηφοφοριών της συνεδρίασης ευρίσκονται στο Αρχείο της 

Βουλής. 
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 Ο Πρόεδρος της Βουλής συμμετείχε στις εργασίες της 25ης Διάσκεψης Προέδρων Κοινοβουλίων της 
Κοινοπολιτείας στην Οτάβα του Καναδά μεταξύ 6 και 10 Ιανουαρίου 2020.  Τη διάσκεψη απασχόλησαν μεταξύ 
άλλων θέματα σχετικά με τον ρόλο των Προέδρων των κοινοβουλίων στην ενίσχυση της συμμετοχικότητας και 
την υποστήριξη νέων διαδικασιών και πρακτικών που ανταποκρίνονται στις μεταβαλλόμενες ανάγκες του 
κοινοβουλίου, την ενίσχυση των κοινοβουλίων ως θεσμών που προάγουν τον διάλογο και τη διαφάνεια, καθώς 
και την ανάγκη στήριξης των βουλευτών στον ρόλο τους ως αποτελεσματικών νομοθετών και εκπροσώπων 
των εκλογικών τους περιφερειών. 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής αναφέρθηκε στον θεσμό της Παράλληλης Βουλής ως αποτελεσματικού 
μηχανισμού γεφύρωσης του χάσματος μεταξύ πολιτών και πολιτείας, ενισχύοντας τη συμμετοχική δημοκρατία, 
τον πλουραλισμό και τη διαφάνεια.  Έκανε επίσης αναφορά στο Σπίτι του Πολίτη ως σημείο επαφής των 
πολιτών και ως κέντρο πληροφόρησης για όσα αφορούν το κοινοβούλιο.  Σημείωσε δε την ψηφιοποίηση του 
κοινοβουλευτικού έργου μέσω της αναβάθμισης των υπηρεσιών πληροφορικής και επικοινωνίας και της 
κατάργησης του έντυπου υλικού στις εργασίες της ολομέλειας. 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής είχε κατ’ ιδίαν επαφές με τους Προέδρους των Κοινοβουλίων της Σιγκαπούρης, 
της Ινδίας, της Κένυας, της Ουγκάντας, καθώς και με άλλους αξιωματούχους κοινοβουλίων, μεταξύ των οποίων 
και με τον εκπρόσωπο της βρετανικής Βουλής των Λόρδων στη διάσκεψη, πρόεδρο της Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων του σώματος. 

 Ο κ. Μιχάλης Γιωργάλλας εκπροσώπησε τον Πρόεδρο της Βουλής στο Λονδίνο στην εξόδιο ακολουθία 
και ταφή του μακαριστού Αρχιεπισκόπου Γρηγορίου, τέως Θυατείρων και Μεγάλης Βρετανίας, στις 5 
Δεκεμβρίου 2019.  

 Ο κ. Κωστής Ευσταθίου συμμετείχε σε συνεδρία της Επιτροπής Νομικών και Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων 
της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης (ΚΣΣΕ) στις 10 Δεκεμβρίου 2019 στο Παρίσι, 
όπου παρουσίασε προκαταρκτική έκθεσή του σε σχέση με την εφαρμογή των αποφάσεων του Ευρωπαϊκού 
Δικαστηρίου Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων.  Έκανε επίσης παρέμβαση για το θέμα των αγνοουμένων της Κύπρου 
και για το έργο της Διερευνητικής Επιτροπής Αγνοουμένων.  

 Ο κ. Ευσταθίου συμμετείχε εξάλλου ως εκπρόσωπος της Επιτροπής Πολιτισμού, Παιδείας, Επιστημών 
και ΜΜΕ της ΚΣΣΕ στην 80ή Συνεδρία της Ευρωπαϊκής Επιτροπής κατά του Ρατσισμού και της μη Ανοχής 
(ECRI) στο Στρασβούργο από τις 11 μέχρι τις 13 Δεκεμβρίου 2019.   
 Ο επικεφαλής της κυπριακής αντιπροσωπίας στην Ασιατική Κοινοβουλευτική Συνέλευση κ. Νίκος 
Τορναρίτης συμμετείχε στη 12η Σύνοδο της Ολομέλειας της  Συνέλευσης στην Αττάλεια μεταξύ 13 και 17 
Δεκεμβρίου 2019 με θέμα την προώθηση της πολυμερούς συνεργασίας μεταξύ των ασιατικών κοινοβουλίων.  
Σε παρέμβασή του τόνισε πως η πολυμερής συνεργασία αποτελεί τον αποτελεσματικότερο τρόπο 
αντιμετώπισης των πολλαπλών προκλήσεων ενώπιον της υφηλίου σήμερα.  Σημείωσε δε την ανάγκη 
σεβασμού του διεθνούς δικαίου και της νομιμότητας. 
 Οι εργασίες της συνόδου έληξαν με υιοθέτηση των ψηφισμάτων των τεσσάρων μονίμων επιτροπών, 
καθώς και της Διακήρυξης της Αττάλειας.  Προσπάθεια της Τουρκίας να εισαγάγει στη διακήρυξη 
παραπλανητική και ανακριβή δήλωση για τη βάση επίλυσης του κυπριακού προβλήματος απετράπη μετά από 
έντονες παραστάσεις και διαβήματα του κ. Τορναρίτη.  

 Στις 14 και 15 Δεκεμβρίου 2019 ο κ. Άγγελος Βότσης, εκπροσωπώντας τον Πρόεδρο της Βουλής, 
συμμετείχε στις εργασίες του 19ου Φόρουμ της Ντόχα με τίτλο «Επαναπροσδιορισμός της διακυβέρνησης σε 
έναν πολυπολικό κόσμο».  Συζητήθηκαν ζητήματα που αναφέρονται στις σύγχρονες προκλήσεις του διεθνούς 
πολιτικού και οικονομικού γίγνεσθαι, όπως επίσης και στο μέλλον του ΟΗΕ με την ευκαιρία της  75ης επετείου 
από την υπογραφή του Καταστατικού Χάρτη των Ηνωμένων Εθνών.  

 Ο κ. Γιώργος Λουκαΐδης συμμετείχε και προήδρευσε μέρους των εργασιών της Υποεπιτροπής 
Εξωτερικών Υποθέσεων της ΚΣΣΕ στη Φινλανδία στις 15 και 16 Δεκεμβρίου 2019.  Τη συνεδρία απασχόλησαν 
κυρίως οι προοπτικές συνεργασίας της ΚΣΣΕ με την αρκτική περιοχή και οι προκλήσεις που αντιμετωπίζει η εν 
λόγω περιοχή συνεπεία της κλιματικής αλλαγής.  

 Ο κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης συμμετείχε σε αποστολή αντιπροσωπίας της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης 
του Οργανισμού για την Ασφάλεια και τη Συνεργασία στην Ευρώπη (ΚΣ ΟΑΣΕ) στην Ουκρανία στις 17 και 18 
Δεκεμβρίου 2019.  Η αντιπροσωπία είχε χωριστές συναντήσεις μεταξύ άλλων με τον Πρόεδρο του Ουκρανικού 
Κοινοβουλίου, με τον Υπουργό Εξωτερικών, με την ουκρανική αντιπροσωπία στην ΚΣ ΟΑΣΕ και την Επιτροπή 
Εξωτερικών του Ουκρανικού Κοινοβουλίου. 

 Εξάλλου, ο κ. Χατζηγιάννης συμμετείχε από τις 19 μέχρι τις 23 Δεκεμβρίου 2019 σε αποστολή της ΚΣ 
ΟΑΣΕ για παρακολούθηση των κοινοβουλευτικών εκλογών στο Ουζμπεκιστάν. Πραγματοποιήθηκαν χωριστές 
συναντήσεις με υποψήφιους βουλευτές, εκπροσώπους των εκλογικών αρχών της χώρας, μέλη της αποστολής 
παρακολούθησης των εκλογών του Γραφείου Δημοκρατικών Θεσμών και Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων του 
ΟΑΣΕ, καθώς και εκπροσώπους των ΜΜΕ και της κοινωνίας των πολιτών. 
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 O κ. Γεώργιος Προκοπίου συμμετείχε στις εργασίες της Επιτροπής Πολιτικών Υποθέσεων, Ασφάλειας 
και Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης της Ένωσης για τη Μεσόγειο στο 
Στρασβούργο στις 18 Δεκεμβρίου 2019.  Συζητήθηκαν οι πολιτικές εξελίξεις στην περιοχή της Μεσογείου και οι 
προοπτικές για το 2020, καθώς και προσχέδιο ψηφίσματος για την πάταξη του ρατσισμού και της ξενοφοβίας 
στη Μεσόγειο.  Σε παρέμβασή του ο κ. Προκοπίου αναφέρθηκε στο θέμα των προκλητικών τουρκικών 
παραβιάσεων στην κυπριακή ΑΟΖ, στην εισβολή της Τουρκίας στη βόρεια Συρία, στις εντάσεις που προκαλεί η 
γείτων χώρα στις σχέσεις της με την Ελλάδα, καθώς και στην τελευταία παράνομη ενέργειά της με την 
υπογραφή «Μνημονίου Συναντίληψης» με τη Λιβύη για την οριοθέτηση θαλασσίων ζωνών. 

 Ο αναπληρωτής πρόεδρος της Επιτροπής Περιβάλλοντος κ. Χαράλαμπος Θεοπέμπτου συμμετείχε στη 
10η Σύνοδο της Συνέλευσης του Διεθνούς Οργανισμού Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας IRENA στο Άμπου 
Ντάμπι από τις 10 μέχρι τις 12 Ιανουαρίου 2020 και στο 5ο Κοινοβουλευτικό Φόρουμ, που διεξήχθη με την 
ευκαιρία της συνόδου.  Συζητήθηκαν θέματα που άπτονται των ανθρακούχων εκπομπών αερίων και των 
επενδύσεων σε ανανεώσιμες πηγές ενέργειας και στην υδροηλεκτρική ενέργεια.  Στο Κοινοβουλευτικό Φόρουμ 
εξετάστηκε η εμπλοκή των τοπικών κοινωνιών στον ενεργειακό μετασχηματισμό και η υιοθέτηση σχετικών 
εθνικών πολιτικών.  
 Υπό την ιδιότητα του προέδρου της Επιτροπής για τη Δημοκρατία, τα Ανθρώπινα Δικαιώματα και 
Ανθρωπιστικά Θέματα της ΚΣ ΟΑΣΕ ο κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης είχε στις 15 Ιανουαρίου 2020 συνάντηση με 
την πρόεδρο και μέλη της Επιτροπής Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και Ανθρωπιστικής Βοήθειας της Γερμανικής 
Ομοσπονδιακής Βουλής.  Ο κ. Χατζηγιάννης παρουσίασε το έργο της επιτροπής του και τις προτεραιότητες και 
συστάσεις της ΚΣ ΟΑΣΕ στον τομέα των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και έτυχε ενημέρωσης για το έργο της 
αρμόδιας επιτροπής της Γερμανικής Βουλής, περιλαμβανομένων δράσεων που σκοπούν στην εφαρμογή των 
δεσμεύσεων των συμμετέχοντων κρατών του ΟΑΣΕ στον τομέα της ανθρώπινης διάστασης.  Συζητήθηκαν 
επίσης τρόποι συνεργασίας μεταξύ της ΚΣ ΟΑΣΕ και των επιτροπών αρμόδιων για θέματα ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων των συμμετεχόντων στη συνέλευση κοινοβουλίων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θέλω να ευχαριστήσω όλους τους βουλευτές γι’ αυτή την πολύ σημαντική προσφορά. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν μπούμε στη νομοθετική εργασία, να σας πληροφορήσω ότι η 
Επιτροπή Επιλογής συνήλθε σήμερα σε συνεδρία της και υιοθέτησε αλλαγές στη σύνθεση κοινοβουλευτικών 
επιτροπών όσον αφορά τον Δημοκρατικό Συναγερμό ως ακολούθως:  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και Ίσων Ευκαιριών Μεταξύ Ανδρών και Γυναικών 

Μαριέλλα Αριστείδου - πρόεδρος 

Αννίτα Δημητρίου - αναπληρώτρια πρόεδρος 

Ξένια Κωνσταντίνου - μέλος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 

Ανδρέας Κυπριανού - πρόεδρος 

Σάβια Ορφανίδου - αναπληρώτρια πρόεδρος 

Μιχάλης Σοφοκλέους - μέλος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών 

Νίκος Τορναρίτης - αναπληρωτής πρόεδρος 

Ελένη Σταύρου - μέλος 

Μιχάλης Σοφοκλέους - μέλος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών 

Γιώργος Κάρουλλας - μέλος 

Ανδρέας Κυπριανού - μέλος 

Ξένια Κωνσταντίνου - μέλος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου Διοικήσεως 

Ζαχαρίας Ζαχαρίου - πρόεδρος 

Ξένια Κωνσταντίνου - μέλος 

Μιχάλης Σοφοκλέους - μέλος 
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Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος 

Ελένη Σταύρου - μέλος 

Γιώργος Γεωργίου - μέλος 

Σάβια Ορφανίδου - μέλος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας 

Κώστας Κωνσταντίνου - πρόεδρος 

Ευθύμιος Δίπλαρος - μέλος 

Σάβια Ορφανίδου - μέλος 

 Επίσης, η Επιτροπή Επιλογής υιοθέτησε την ακόλουθη αλλαγή, που αφορά το Δημοκρατικό Κόμμα:  Ο 
κ. Παύλος Μυλωνάς ορίζεται ως δεύτερο μέλος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας σε αντικατάσταση 
του κ. Ζαχαρία Κουλία.  Η έναρξη αυτής της συμμετοχής ξεκινά από την 1η Μαΐου 2020. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούμε στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερησίας διάταξης, που είναι η 
νομοθετική εργασία.  Όλες οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες.  Το πρώτο θέμα, το οποίο τιτλοφορείται «Ο 
περί Προστασίας του Απορρήτου της Ιδιωτικής Επικοινωνίας (Παρακολούθηση Συνδιαλέξεων και Πρόσβαση 
σε Καταγεγραμμένο Περιεχόμενο Ιδιωτικής Επικοινωνίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2017», αναβάλλεται και 
παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί της Αντιμετώπισης του 
Αδικαιολόγητου Γεωγραφικού Αποκλεισμού Νόμος του 2019».   

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέσπιση νομοθεσίας για εναρμόνιση με τα άρθρα (7) και (8) του Κανονισμού 2018/302 για την 
αντιμετώπιση του αδικαιολόγητου γεωγραφικού αποκλεισμού και άλλων μορφών διακριτικής μεταχείρισης με 
βάση την ιθαγένεια, τον τόπο διαμονής ή τον τόπο εγκατάστασης των πελατών εντός της εσωτερικής αγοράς. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για το 
νομοσχέδιο «Ο περί της Αντιμετώπισης του Αδικαιολόγητου Γεωγραφικού Αποκλεισμού Νόμος του 

2019»  
Παρόντες: 
 Ανδρέας Κυπριανού, πρόεδρος Άγγελος Βότσης 

 Νίκος Νουρής Μαρίνος Μουσιούττας 

 Κώστας Κώστα Γεώργιος Παπαδόπουλος 

 Ανδρέας Πασιουρτίδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δυο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 Οκτωβρίου και στις 5 Νοεμβρίου 2019.  
Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας και της Υπηρεσίας Προστασίας Καταναλωτή του ίδιου 
υπουργείου, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, της Επιτροπής Προστασίας του Ανταγωνισμού (ΕΠΑ), 
του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών, της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής, των 
εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ και της συνδικαλιστικής οργάνωσης ΠΕΟ.  Ο Συνασπισμός Μικρών 
Επιχειρήσεων και Αυτοεργοδοτουμένων και οι συνδικαλιστικές οργανώσεις ΣΕΚ και ΔΕΟΚ, παρ’ όλο που 
κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής.   

 Σημειώνεται ότι στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής παρευρέθηκε στη συζήτηση των προνοιών του 
νομοσχεδίου ο βουλευτής κ. Ηλίας Μυριάνθους. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η θέσπιση νέας νομοθεσίας για εναρμόνιση με τα άρθρα 7 και 8 της 
πράξης της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Κανονισμός (ΕΕ) 2018/302 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 28ης Φεβρουαρίου 2018 για την αντιμετώπιση του αδικαιολόγητου γεωγραφικού αποκλεισμού 
και άλλων μορφών διακριτικής μεταχείρισης με βάση την ιθαγένεια, τον τόπο διαμονής ή τον τόπο 
εγκατάστασης των πελατών εντός της εσωτερικής αγοράς για την τροποποίηση των Κανονισμών (ΕΚ) αριθ. 
2006/2004 και (ΕΕ) 2017/2394 και της Οδηγίας 2009/22/ΕΚ». 

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο προβλέπονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 
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1. Ο ορισμός του Διευθυντή της Υπηρεσίας Βιομηχανίας και Τεχνολογίας ως αρμόδιας αρχής για την 
εφαρμογή του Κανονισμού. 

2. Ο καθορισμός διοικητικών προστίμων σε περίπτωση παράβασης των διατάξεων του Κανονισμού (ΕΕ) 
2018/302. 

3. Ο ορισμός του Ευρωπαϊκού Κέντρου Καταναλωτή ως του υπεύθυνου φορέα για την παροχή πρακτικής 
βοήθειας στους καταναλωτές, σε περίπτωση διαφοράς μεταξύ καταναλωτή και εμπορευομένου που 
προκύπτει από την εφαρμογή των διατάξεων του Κανονισμού. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, καθώς και τα 
στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο Κανονισμός (ΕΕ) 2018/302 στοχεύει στην εξάλειψη 
πρακτικών με τις οποίες πωλητές περιορίζουν τις διασυνοριακές πωλήσεις μέσω διαδικτύου στη βάση της 
ιθαγένειας, του τόπου διαμονής ή του τόπου εγκατάστασης του εμπορευομένου, όπως είναι για παράδειγμα η 
άρνηση πρόσβασης σε διαδικτυακούς τόπους από άλλα κράτη μέλη ή η άρνηση ολοκλήρωσης αγοράς από 
εμπορευόμενο ο οποίος βρίσκεται σε διαφορετικό κράτος μέλος. 

 Περαιτέρω, οι ίδιοι εκπρόσωποι ανέφεραν ότι με το εν λόγω νομοσχέδιο επιτυγχάνεται αποτελεσματική 
εφαρμογή του Κανονισμού (ΕΕ) 2018/302, ο οποίος τέθηκε σε ισχύ στις 3 Δεκεμβρίου 2018. 

 Στο πλαίσιο της εξέτασης του νομοσχεδίου από την επιτροπή την τελευταία απασχολήσαν μεταξύ άλλων 
τα ακόλουθα: 

1. Ο καθορισμός του Διευθυντή της Υπηρεσίας Βιομηχανίας και Τεχνολογίας αντί του Διευθυντή της 
Υπηρεσίας Καταναλωτών ως αρμόδιας αρχής για την εφαρμογή του Κανονισμού, αφού το υπό 
συζήτηση νομοσχέδιο αφορά καταναλωτές. 

2. Η δυνατότητα της αρμόδιας αρχής να λαμβάνει υπόψη τη γνώμη της ΕΠΑ κατά την εξέταση ζητημάτων 
νομιμότητας του περιορισμού των παθητικών πωλήσεων, χωρίς αυτή να είναι δεσμευτική για την 
απόφασή της. 

3. Ο καθορισμός στο κείμενο του νομοσχεδίου των ελάχιστων εξουσιών έρευνας και επιβολής που διαθέτει 
η αρμόδια αρχή και είναι αναγκαίες για την άσκηση των αρμοδιοτήτων της αντί της παραπομπής στα 
άρθρα του Κανονισμού (ΕΕ) 2018/302. 

4. Η άσκηση των εξουσιών της αρμόδιας αρχής για έρευνα και επιβολή να πραγματοποιείται στα πλαίσια 
του ίδιου νομικού πλαισίου και σύμφωνα με τον Κανονισμό (ΕΕ) 2018/302 και τη σχετική νομοθεσία για 
προστασία των φυσικών προσώπων από την επεξεργασία δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα. 

5. Η υποχρέωση της αρμόδιας αρχής να αιτιολογεί δεόντως κάθε απόφασή της και όχι μόνο στις 
περιπτώσεις επιβολής διοικητικού προστίμου. 

6. Το ύψος και ο τρόπος επιβολής των διοικητικών προστίμων.  

Η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ζήτησε από τους εκπροσώπους του 
αρμόδιου υπουργείου όπως σε συνεργασία με την εκπρόσωπο της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας 
μελετήσουν τους προβληματισμούς που εκφράστηκαν τόσο από τα μέλη της επιτροπής όσο και από τους 
άμεσα εμπλεκομένους, προκειμένου να καταθέσουν στην επιτροπή αναθεωρημένο κείμενο, σε περίπτωση που 
οι εισηγήσεις γίνουν αποδεκτές από την εκτελεστική εξουσία και αυτές είναι εφικτό να ενσωματωθούν στο 
κείμενο του νομοσχεδίου. 

 Συναφώς, οι κυβερνητικοί αρμόδιοι, αφού μελέτησαν τους προβληματισμούς που τέθηκαν στην πρώτη 
συνεδρία της επιτροπής, υιοθέτησαν και εισηγήθηκαν στην τελευταία την τροποποίηση του κειμένου του 
νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Η άσκηση των εξουσιών της αρμόδιας αρχής τόσο για έρευνα όσο και για επιβολή να πραγματοποιείται 
στα πλαίσια του ίδιου νομικού πλαισίου και σύμφωνα με τον Κανονισμό (ΕΕ) 2018/302 και τη σχετική 
νομοθεσία για προστασία των φυσικών προσώπων από την επεξεργασία δεδομένων προσωπικού 
χαρακτήρα. 

2. Τη διαγραφή της υποχρέωσης της αρμόδιας αρχής να αιτιολογεί δεόντως την απόφασή της μόνο στις 
περιπτώσεις επιβολής διοικητικού προστίμου, αφού σύμφωνα με τις διατάξεις του περί Γενικών Αρχών 
Διοικητικού Δικαίου Νόμου κάθε απόφαση αρμόδιας αρχής πρέπει να είναι αιτιολογημένη. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα αποφάσισε την τροποποίηση του κειμένου του νομοσχεδίου σύμφωνα με 
τα πιο πάνω και εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο όπως αυτό 
τελικά διαμορφώθηκε, αφού έτυχε των απαραίτητων νομοτεχνικών βελτιώσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  
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 Επειδή δε ζητήθηκε παράταση συζήτησης για οποιοδήποτε θέμα, να παρακαλέσω οι τοποθετήσεις να 
περιορίζονται στα δύο-τρία λεπτά.  

 Ο κ. Σιζόπουλος έχει τον λόγο. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για θέμα διαδικαστικής φύσης θέλω να κάνω παρέμβαση, γιατί, απ’ ό,τι αντιλήφθηκα, 
για το πρώτο θέμα η αναβολή δεν είναι για συγκεκριμένο χρονικό διάστημα.  Μήπως πρέπει να το καθορίσουμε 
ότι… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Για ποιο θέμα; 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Το απόρρητο των τηλεπικοινωνιών.  Είναι ένα ζήτημα για το οποίο κατηγορούμαστε ότι έχει 
καθυστερήσει… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εν πάση περιπτώσει, υπάρχει συνεννόηση για τούτο, αλλά ποτέ δεν καθορίζουμε τον χρόνο εδώ, για 
πόσο καιρό είναι, όμως θα ψηφιστεί την άλλη εβδομάδα.  Υπάρχει συνεννόηση. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Άρα, είναι αναβολή για μία εβδομάδα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, ναι. 

 Παρακαλώ, ο κ. Σιζόπουλος. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όπως είναι διατυπωμένη η έκθεση και τα όσα έχουν προκύψει, υπάρχει ένα σοβαρό 
ζήτημα και είμαστε υποχρεωμένοι να το θέσουμε, γιατί πολύ φοβούμαστε ότι είναι μία επανάληψη του ίδιου 
σεναρίου που είχαμε με την περίπτωση του ΦΠΑ, που ενώ είχαμε διαβεβαιώσεις ότι σε καμιά περίπτωση αυτό 
δεν έχει σχέση με τα κατεχόμενα, στη συνέχεια διαπιστώσαμε ότι ήταν, για να υποβοηθηθεί το θέμα των 
μέτρων οικοδόμησης εμπιστοσύνης για το θέμα των τηλεπικοινωνιών.  Πολύ φοβούμαστε ότι το ίδιο συμβαίνει 
και με αυτό το νομοσχέδιο, με την ασάφεια, με τον δήθεν γεωγραφικό αποκλεισμό, τον θρησκευτικό 
αποκλεισμό και όλα τα υπόλοιπα.  Πέρα από την ασάφεια την οποία παρουσιάζει, υπάρχουν σοβαροί κίνδυνοι 
ακριβώς να χρησιμοποιηθεί για τον ίδιο ακριβώς λόγο με άμεση σχέση πια με τα κατεχόμενα.  Γι’ αυτό από την 
πλευρά της ΕΔΕΚ δε θα ψηφίσουμε το νομοσχέδιο.  Θα το καταψηφίσουμε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Για την τροπολογία μας, κύριε Πρόεδρε.  

 Να πω ότι το συγκεκριμένο νομοσχέδιο αφορά εναρμόνιση με κανονισμό της Ευρωπαϊκής Ένωσης, άρα 
είναι υποχρεωτική η εναρμόνιση και έχει να κάνει με τη διασφάλιση των δικαιωμάτων των καταναλωτών, ούτως 
ώστε καμία εταιρεία ηλεκτρονικού εμπορίου να φέρνει ως πρόφαση ή δικαιολογία για μη εξυπηρέτηση 
καταναλωτή τις οποιεσδήποτε γεωγραφικές δυσκολίες που μπορεί να υπάρχουν εντός της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης. 

 Σαφέστατα λοιπόν μιλάμε για δικαίωμα καταναλωτή.  Η εισήγησή μας είναι, αφού πρόκειται για δικαίωμα 
καταναλωτή, υπεύθυνος για την εφαρμογή αυτού του νόμου να είναι η Υπηρεσία Προστασίας Δικαιωμάτων 
Καταναλωτή στο Υπουργείο Εμπορίου.  Ο Υπουργός Εμπορίου επιμένει -σας έστειλε και σχετική επιστολή- ότι 
πρέπει να την αναλάβει το Τμήμα Βιομηχανίας, διότι έχει εμπειρία πάνω στα θέματα ηλεκτρονικής.  Κατ’ 
ανάλογο τρόπο θα πρέπει για όποια προβλήματα υπάρχουν σε σχέση με τα δικαιώματα καταναλωτών με 
αεροπορικές εταιρείες να είναι υπεύθυνη η Πολιτική Αεροπορία, για όποια προβλήματα υπάρχουν σε σχέση με 
τα χαλλούμια και τα τυροκομικά να είναι υπεύθυνο το Υπουργείο Γεωργίας κ.ο.κ.   

 Εμείς θεωρούμε ότι, επειδή ακριβώς υπάρχει τεχνογνωσία, υπάρχει εμπειρία και γνώση στο τμήμα του 
Υπουργείου Εμπορίου που ασχολείται με τα δικαιώματα των καταναλωτών, θα πρέπει υπεύθυνο για την 
εφαρμογή της νομοθεσίας να είναι το αρμόδιο τμήμα του Υπουργείου Εμπορίου και όχι άλλο μη αρμόδιο 
ουσιαστικά τμήμα σε σχέση με τα δικαιώματα του καταναλωτή. 
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 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Να διαβαστεί η τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(KΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ) 

 Ο Άγγελος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ο κ. Βότσης.   

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Πρώτα επί της τροπολογίας, κύριε Πρόεδρε.   

 Θεωρούμε ότι έρχεται η κυβέρνηση με μια συγκεκριμένη εισήγηση και αναλαμβάνει την ευθύνη να 
λειτουργήσει αυτή τη νομοθεσία για τους λόγους που εξήγησε.  Θεωρώ ότι πρέπει να αφήσουμε την εισήγηση 
να προχωρήσει και να την εγκρίνουμε ως έχει.  Αν δούμε στην πορεία ότι έχει οποιαδήποτε προβλήματα, θα 
δεχτούν και την κριτική και τη διόρθωση, αν χρειαστεί, αλλά εκ προοιμίου να λέμε εμείς ότι θεωρούμε ότι εννά 
γίνει καλύτερα η δουλειά με τη μιαν υπηρεσία ’πού την άλλη νομίζω ότι εμπλεκόμαστε σε θέματα τα οποία δεν 
ήταν στη δική μας αρμοδιότητα.   

 Να πούμε ότι είναι εναρμονιστικοί κανονισμοί.  Ήδη εφαρμόζονται, πρέπει να εφαρμοστούν.  Τα θέματα 
που αναδείχθηκαν περί κατεχομένων δεν είχαν σχέση ούτε συζητήθηκαν στην επιτροπή, γιατί ακριβώς εδώ 
είναι ένας εναρμονιστικός κανονισμός που αφορά τα όσα διαβάσατε προηγουμένως στη σχετική παρέμβαση. 

 Ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Ανδρέας Κυπριανού. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ακριβώς, κύριε Πρόεδρε, ήθελα να υπερτονίσω ότι δεν υπάρχει καμία σχέση με τα κατεχόμενα.  Είναι 
εναρμονιστική νομοθεσία που εφαρμόζεται στις χώρες κράτη μέλη και προστατεύει τους καταναλωτές.   

 Όσον αφορά την τροπολογία του κ. Περδίκη, θα την καταψηφίσουμε, γιατί θεωρούμε ότι αυτοί που 
πρέπει να βλέπουν και να εποπτεύουν τους ευρωπαϊκούς κανονισμούς είναι η Υπηρεσία Βιομηχανίας στο 
Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχουμε και εμείς με τη σειρά μας δυσκολία να τοποθετηθούμε αμφισβητώντας 
τεκμηριωμένα αυτό που μας υποβάλλει το Υπουργείο Εμπορίου, ότι η εφαρμογή αυτής της σχετικής 
εναρμονιστικής νομοθεσίας παραπέμπει στο Τμήμα Βιομηχανίας και Τεχνολογίας και όχι στο Τμήμα 
Προστασίας του Καταναλωτή.  Οπόταν δεν μπορούμε να υπερψηφίσουμε.  Θα καταψηφίσουμε την τροπολογία 
των συναδέλφων των Οικολόγων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχουμε ενώπιόν μας ένα άλλο νομοσχέδιο για ενοποίηση υπηρεσίας και αρχής, αν 
θέλετε, επιθεωρητών και αυτό κατέστη αναγκαίο, γιατί ήταν διάσπαρτοι οι επιθεωρητές σε διάφορες υπηρεσίες, 
για να καταστήσουμε πιο αποτελεσματική μία υπηρεσία.  Ε, εδώ έχουμε μία υπηρεσία στο Υπουργείο 
Εμπορίου η οποία εξειδικεύτηκε στην προστασία των δικαιωμάτων του καταναλωτή.  Δε νοείται να επικαλείται 
κατά την άποψή μου ο Υπουργός Εμπορίου ειδικότητα άλλης υπηρεσίας, για να μην έχει αυτή την ευθύνη που 
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αναφέρεται συγκεκριμένα στα δικαιώματα του καταναλωτή, να τα αναθέσει σε άλλη διεύθυνση.  Θα 
συμφωνήσουμε με την τροπολογία των φίλων Οικολόγων και θα στηρίξουμε την τροπολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία.   

 Να προχωρήσουμε στην ανάγνωση της τροπολογίας;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

Προτεινόμενη τροπολογία του κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών για το νομοσχέδιο «Ο περί της Αντιμετώπισης του Αδικαιολόγητου Γεωγραφικού 

Αποκλεισμού Νόμος του 2019» 
 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 2 του πιο πάνω νομοσχεδίου με την αντικατάσταση στον 
ορισμό του όρου «αρμόδια αρχή» των λέξεων «Βιομηχανίας και Τεχνολογίας» (πρώτη και δεύτερη γραμμή) με 
τις λέξεις «Προστασίας Καταναλωτή». 

Σημειώσεις: 
α. Με την τροπολογία γίνεται εισήγηση για καθορισμό του διευθυντή της Υπηρεσίας Προστασίας 

Καταναλωτή ως αρμόδιας αρχής για την εφαρμογή του Κανονισμού 2018/302 αντί του διευθυντή της 
Υπηρεσίας Βιομηχανίας και Τεχνολογίας που προτείνεται με το νομοσχέδιο. 

β. Να γίνουν οι συνεπακόλουθες νομοθετικές αλλαγές.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ.   

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Έξι ψήφοι υπέρ, σαράντα πέντε εναντίον και δύο αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με έξι ψήφους υπέρ, σαράντα πέντε εναντίον και δύο αποχές, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Δεύτερη ανάγνωση.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Βοήθεια στους καταναλωτές.  Άρθρο 3. 

 Εξέταση παραπόνων και επιβολή διοικητικών προστίμων.  Άρθρο 4. 

 Ελάχιστες εξουσίες των αρμόδιων αρχών.  Άρθρο 5. 

 Επιβολή διοικητικών προστίμων και άσκηση ιεραρχικής προσφυγής.  Άρθρο 6. 

 Έκδοση διαταγμάτων από το Δικαστήριο.  Άρθρο 7. 

 Επίδοση απόφασης.  Άρθρο 8. 

 Τεκμηρίωση ισχυρισμών.  Άρθρο 9. 

 Δικαίωμα προσφυγής από οργανισμούς.  Άρθρο 10. 

 Εξουσία αρμόδιας αρχής για διάδοση πληροφοριών.  Άρθρο 11. 

 Ευθύνη αξιωματούχων, υπαλλήλων και άλλων νομικών προσώπων.  Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα τρεις ψήφοι υπέρ και εννέα εναντίον. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ και εννέα εναντίον, τα άρθρα 1 έως 12 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Αντιμετώπισης του Αδικαιολόγητου Γεωγραφικού 
Αποκλεισμού Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, όταν είναι έτοιμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα πέντε παρόντες.  Σαράντα εννέα ψήφοι υπέρ και έξι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα εννέα ψήφους υπέρ και έξι εναντίον, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο*. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και 
Λειτουργίας Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019».  Είναι πρόταση 
νόμου των κ. Αβέρωφ Νεοφύτου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και 
Ηλία Μυριάνθους, βουλευτή Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ. 

 Παρακαλώ να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ρύθμιση του πλαισίου αδειοδότησης και καθορισμός των προδιαγραφών για την κατηγοριοποίηση και 
εγγραφή των αυτοεξυπηρετούμενων καταλυμάτων.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για την 
πρόταση νόμου «Ο περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και Λειτουργίας Ξενοδοχείων και Τουριστικών 

Καταλυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» 
Παρόντες: 
 Ανδρέας Κυπριανού, πρόεδρος  

 Νίκος Νουρής  

 Κώστας Κώστα 

 Ανδρέας Πασιουρτίδης 

Άγγελος Βότσης  

Μαρίνος Μουσιούττας  

Ηλίας Μυριάνθους  

Γεώργιος Παπαδόπουλος  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε την πιο πάνω 
πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τους κ. Αβέρωφ Νεοφύτου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και Ηλία Μυριάνθους, βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, σε έξι συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 16ης Απριλίου 
και 26ης Νοεμβρίου 2019.  Στις συνεδρίες της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της ο 
Υφυπουργός Τουρισμού συνοδευόμενος από λειτουργούς του εν λόγω υφυπουργείου, εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, του Τμήματος Φορολογίας του Υπουργείου Οικονομικών, του Κυπριακού Οργανισμού 
Προώθησης Ποιότητας, του Παγκύπριου Συνδέσμου Ξενοδόχων, του Συνδέσμου Τουριστικών Επιχειρήσεων 
Κύπρου, του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιοκτητών Κέντρων Αναψυχής, του Συνδέσμου Αυτοεξυπηρετούμενων 
Τουριστικών Καταλυμάτων, της Ομοσπονδίας Συνδέσμων Ιδιοκτητών Κέντρων Αναψυχής, του ΕΤΕΚ και των 
εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ.  Το Υπουργείο Εσωτερικών, η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, 
η Ένωση Δήμων Κύπρου και η Ένωση Κοινοτήτων Κύπρου, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν 
στις συνεδριάσεις της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης της πρότασης νόμου στην επιτροπή παρευρέθηκαν επίσης τα 
μέλη της κ. Χριστάκης Τζιοβάνης και Άννα Θεολόγου, καθώς και οι βουλευτές κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, Ανδρέας 
Φακοντής και Χαράλαμπος Θεοπέμπτου. 
                                            
* Για τεχνικούς λόγους δεν υπάρχουν στοιχεία της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας. 
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 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και Λειτουργίας 
Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων Νόμου, ώστε να ρυθμιστεί το πλαίσιο αδειοδότησης και να 
καθοριστούν οι προδιαγραφές για την κατηγοριοποίηση και εγγραφή των αυτοεξυπηρετούμενων καταλυμάτων. 

 Σύμφωνα με τους εισηγητές της πρότασης νόμου, είναι επιτακτική η ανάγκη καθορισμού πλαισίου 
αδειοδότησης, τεχνικών και λειτουργικών προδιαγραφών, αλλά και λοιπών όρων και προϋποθέσεων 
αναφορικά με τα αυτοεξυπηρετούμενα καταλύματα στο πλαίσιο της προσπάθειας της πολιτείας για αναβάθμιση 
της ποιότητας του προσφερόμενου τουριστικού προϊόντος της χώρας.  Παράλληλα, οι ίδιοι υποστήριξαν ότι θα 
υπάρξει αύξηση του αριθμού των προσφερόμενων καταλυμάτων σε περιοχές απομακρυσμένες στις οποίες δεν 
υπάρχουν διαθέσιμα τουριστικά καταλύματα ή ξενοδοχεία, γεγονός που θα βοηθήσει στην ανάπτυξη νέων 
περιοχών, αλλά και άλλων μορφών τουρισμού, όπως είναι ο αγροτουρισμός. 

 Ειδικότερα, η πρόταση νόμου προβλέπει μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Τη δημιουργία Μητρώου Αυτοεξυπηρετούμενων Καταλυμάτων για την εγγραφή σε αυτό των εν λόγω 
καταλυμάτων.  

2. Τα κριτήρια για κατηγοριοποίηση των αυτοεξυπηρετούμενων καταλυμάτων σε τουριστικές επιπλωμένες 
επαύλεις, τουριστικές επιπλωμένες κατοικίες και διαμερίσματα.  

3. Τις προϋποθέσεις και τις προδιαγραφές που πρέπει να πληρούν τα αυτοεξυπηρετούμενα καταλύματα 
ανάλογα με την κατηγορία για εγγραφή τους στο Μητρώο Αυτοεξυπηρετούμενων Καταλυμάτων. 

4. Τη δυνατότητα του Υφυπουργείου Τουρισμού να διεξάγει αυτεπάγγελτα έλεγχο σε αυτοεξυπηρετούμενα 
καταλύματα για τη διακρίβωση της ύπαρξης άδειας εγγραφής ή τήρησης από τον επιχειρηματία ή τον 
διαχειριστή του αυτοεξυπηρετούμενου καταλύματος των όρων της άδειας εγγραφής. 

 Σημειώνεται ότι η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
μελέτησε και σε προγενέστερο χρόνο το πιο πάνω θέμα σε αριθμό συνεδριάσεών της, που 
πραγματοποιήθηκαν στη βάση πρότασης νόμου η οποία κατατέθηκε στη Βουλή το 2018 από τους εισηγητές 
της υπό συζήτηση πρότασης νόμου και η οποία βασιζόταν στο προηγούμενο ισχύον νομικό καθεστώς και 
συγκεκριμένα στον περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων Νόμο του 1969 όπως αυτός 
τροποποιήθηκε με μεταγενέστερους νόμους.  Ο εν λόγω νόμος αντικαταστάθηκε το 2019 από τον υπό 
τροποποίηση νόμο και για τον λόγο αυτό η επιτροπή αποφάσισε, με τη σύμφωνη γνώμη των εισηγητών της 
πρότασης νόμου, όπως αυτή αποσυρθεί και κατατεθεί νέα πρόταση νόμου στη βάση του νέου νομικού 
καθεστώτος, λαμβάνοντας υπόψη προβληματισμούς και εισηγήσεις που συζητήθηκαν στα πλαίσια 
συνεδριάσεων της πρότασης νόμου που προηγήθηκε.  Συναφώς, η υπό συζήτηση πρόταση νόμου αποτελεί τη 
συνέχιση της πρότασης νόμου που αποσύρθηκε σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

 Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής για εξέταση της υπό συζήτηση πρότασης νόμου την 
τελευταία απασχόλησαν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Σε περίπτωση που το αυτοεξυπηρετούμενο κατάλυμα αποτελεί μονάδα σε κοινόκτητη ιδιοκτησία ή 
κοινόκτητη οικοδομή, η πρόνοια για απαίτηση έγκρισης της διαχειριστικής επιτροπής ή σύμφωνης 
γνώμης των ιδιοκτητών ή/και δικαιούχων χρηστών των άλλων μονάδων για χρήση της συγκεκριμένης 
μονάδας ως αυτοεξυπηρετούμενου καταλύματος πριν από την εγγραφή του καταλύματος στο Μητρώο 
Αυτοεξυπηρετούμενων Καταλυμάτων.  

2. Η χρονική διάρκεια που παρέχεται στα υφιστάμενα αυτοεξυπηρετούμενα καταλύματα, για να 
συμμορφωθούν με τις διατάξεις του προτεινόμενου νόμου, προκειμένου να εγγραφούν στο σχετικό 
μητρώο. 

3. Η υποχρέωση συνυποβολής στην αίτηση για εγγραφή στο Μητρώο Αυτοεξυπηρετούμενων 
Καταλυμάτων και στην υπεύθυνη δήλωση των απαιτούμενων δικαιολογητικών ή αδειών που αφορούν 
θέματα ασφάλειας και υγείας. 

4. Τα κριτήρια κατηγοριοποίησης των αυτοεξυπηρετούμενων καταλυμάτων και ειδικότερα αυτά που 
αφορούν τις τουριστικές επιπλωμένες επαύλεις και τις τουριστικές επιπλωμένες κατοικίες. 

5. Η επιτόπια επιθεώρηση από το Υφυπουργείο Τουρισμού για αξιολόγηση της συμμόρφωσης των 
αυτοεξυπηρετούμενων καταλυμάτων με τα κριτήρια που περιλαμβάνονται στο Πέμπτο Παράρτημα. 

6. Η συνυποβολή στην υπεύθυνη δήλωση που συνοδεύει την αίτηση εγγραφής στο Μητρώο 
Αυτοεξυπηρετούμενων Καταλυμάτων όλων των απαραίτητων πιστοποιητικών και εγγράφων. 

7. Η δυνατότητα απόκτησης πιστοποιητικού πυρασφάλειας είτε από την αρμόδια αρχή είτε από 
αδειοδοτημένες εταιρείες. 

8. Η διαδικασία ανάκλησης της άδειας εγγραφής αυτοεξυπηρετούμενου καταλύματος και διαγραφή αυτού 
από το Μητρώο Αυτοεξυπηρετούμενων Καταλυμάτων από το Υφυπουργείο Τουρισμού. 
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 Όλοι όσοι κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής συμφώνησαν με τους σκοπούς και 
τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου, ενώ παράλληλα κατέθεσαν τις εισηγήσεις τους προς βελτίωση ορισμένων 
προνοιών της.   

 Η Ένωση Δήμων Κύπρου, παρ’ όλο που δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής, με 
επιστολή της προς τον πρόεδρο της επιτροπής συμφώνησε με την ανάγκη ρύθμισης της αδειοδότησης και 
λειτουργίας των αυτοεξυπηρετούμενων καταλυμάτων τα οποία σύμφωνα με την επιστολή τους στο παρόν 
στάδιο λειτουργούν ανεξέλεγκτα, γεγονός που προκαλεί πολλαπλές αρνητικές επιπτώσεις, ενώ παράλληλα 
κατέθεσε συγκεκριμένες εισηγήσεις επί των προνοιών της πρότασης νόμου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε τα ακόλουθα: 

1. Τη διαγραφή των προνοιών της πρότασης νόμου που απαιτούν για σκοπούς εγγραφής στο σχετικό 
μητρώο την υποβολή δικαιολογητικών ή αδειών που αφορούν θέματα ασφάλειας και υγείας. 

2. Τη διαγραφή της πρόνοιας που προβλέπει την πραγματοποίηση επιτόπιας επιθεώρησης από το 
Υφυπουργείο Τουρισμού για αξιολόγηση της συμμόρφωσης των αυτοεξυπηρετούμενων καταλυμάτων 
με τα κριτήρια που περιλαμβάνονται στο Πέμπτο Παράρτημα. 

3. Την αντικατάσταση των σχετικών προνοιών που προβλέπουν, για σκοπούς εγγραφής στο μητρώο, την 
υποβολή των απαιτούμενων πιστοποιητικών με υπεύθυνη δήλωση με βεβαίωση στην υπεύθυνη 
δήλωση ότι τηρούνται οι απαιτούμενες προϋποθέσεις. 

4. Τη διαγραφή της πρόνοιας για απαίτηση σχετικών πιστοποιητικών πυρασφάλειας για εγγραφή 
καταλύματος στο Μητρώο Αυτοεξυπηρετούμενων Καταλυμάτων. 

5. Τη μείωση του χρόνου συμμόρφωσης των υφιστάμενων αυτοεξυπηρετούμενων καταλυμάτων με τις 
διατάξεις του προτεινόμενου νόμου για σκοπούς εγγραφής στο Μητρώο Αυτοεξυπηρετούμενων 
Καταλυμάτων από τρία έτη σε ένα. 

 Συναφώς, η επιτροπή υλοποιώντας τις πιο πάνω αποφάσεις της τροποποίησε ανάλογα το κείμενο της 
πρότασης νόμου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των 
προνοιών της πρότασης νόμου κατά τη συζήτησή της ενώπιον της ολομέλειας του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ναι, κύριε Κώστα. 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ:  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πρέπει να δούμε καταρχάς τι συμβαίνει στην Κύπρο σήμερα με όλες αυτές τις πλατφόρμες μέσω των 
οποίων μπορεί κάποιος να ενοικιάζει αυτοεξυπηρετούμενα καταλύματα.   

 Από την αρχή που κατατέθηκε αυτή η πρόταση νόμου εμείς ως κόμμα τονίζαμε ότι συμφωνούμε με τη 
φιλοσοφία, δηλαδή να γίνεται έλεγχος των παρεχόμενων υπηρεσιών, των θεμάτων ασφάλειας και υγείας, της 
τήρησης των διάφορων νομοθεσιών σ’ αυτά τα καταλύματα.  Τονίζαμε όμως από την αρχή έντονα ότι δε θα 
δεχθούμε πρόνοιες οι οποίες πιθανόν να οδηγούσαν σε κλείσιμο κάποια από αυτά που λειτουργούν σήμερα, 
που θα δημιουργούσαν προβλήματα.  Να υπενθυμίσουμε ότι αρκετός κόσμος, πολλές οικογένειες ζουν μ’ 
αυτές τις ενοικιάσεις. 

 Όταν είδαμε το αρχικό κείμενο, είδαμε ότι δυστυχώς κάποιες πρόνοιές του οδηγούσαν σ’ αυτό.  Εμείς 
όμως δε μείναμε στην άρνηση.  Δουλέψαμε σκληρά, μελετήσαμε και καταθέσαμε με τη σοβαρότητα που μας 
διακατέχει εισηγήσεις και απόψεις.  Αυτές οι εισηγήσεις μας έγιναν όλες αποδεκτές ομόφωνα από τα υπόλοιπα 
μέλη της επιτροπής.  Έχουν απλοποιήσει σημαντικά τη διαδικασία αδειοδότησης και εγγραφής στο μητρώο.  
Θέλω όμως να σταθώ στις δύο βασικές αλλαγές τις οποίες υιοθέτησε ομόφωνα η επιτροπή, για να αποδείξω 
αυτό που έλεγα προηγουμένως, ότι δυστυχώς κάποιες πρόνοιες θα δημιουργούσαν σοβαρά προβλήματα.   

 Έχει διαγραφεί η φράση στο πέμπτο παράρτημα για τις κατηγορίες των καταλυμάτων αυτών, με την 
οποία, παρακαλώ, επιτρεπόταν η εγγραφή στο μητρώο μόνο των υφιστάμενων καταλυμάτων και όχι των 
καταλυμάτων που θα λειτουργούσαν μετά την έναρξη της ισχύος της νομοθεσίας, δηλαδή με άλλα λόγια 
κανένας πλέον δε θα μπορούσε να έχει αυτοεξυπηρετούμενο κατάλυμα.  Έχει διαγραφεί η πρόνοια στο σημείο 
(β)(2) του πέμπτου παραρτήματος για τη δημιουργία του μητρώου, σύμφωνα με την οποία, παρακαλώ, για την 
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αδειοδότηση των καταλυμάτων με την υποβολή της αίτησης ο ιδιοκτήτης θα έπρεπε να υποβάλλει άδειες και 
δικαιολογητικά που απαιτούνται σε θέματα ασφάλειας και υγείας, όπως προνοείται και για τα ξενοδοχεία.  
Σκεφτείτε δηλαδή να ζητούμε ISO σε ένα σπίτι, σε ένα χωρκό της Πάφου! 

 Στις 15 του Οκτώβρη ομόφωνα η επιτροπή, όλα τα μέλη, υιοθέτησαν και την τρίτη μας εισήγηση για 
διαγραφή της πρόνοιας για την αδειοδότηση μονάδας σε κοινόκτητη ιδιοκτησία στο νέο άρθρο 17(1)(γ) και 
συγκεκριμένα η αναφορά στην ανάγκη μη λήψης αρνητικής απόφασης από τη διαχειριστική επιτροπή, εάν 
υπάρχει, ή από την πλειοψηφία των ιδιοκτητών, εισήγηση η οποία έγινε αποδεκτή και από το Υφυπουργείο 
Τουρισμού.  Στις 22.10.2019 ο εκ των εισηγητών της πρότασης, ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, αφού αποδέχτηκε τις 
υπόλοιπες εισηγήσεις μας, εζήτησε όπως η πρόνοια για τη διαχειριστική επιτροπή παραμένει στο κείμενο, γι’ 
αυτό και στο κείμενο που έχετε μπροστά σας υπάρχει μέσα.   

 Τι λέει η τροπολογία μας, την οποία καταθέτουμε μαζί με άλλα κόμματα.  Λέει ότι θα πρέπει αυτή η 
πρόνοια να διαγραφεί και θα σας εξηγήσω γιατί.  Καταρχάς θεωρούμε ότι είναι αντισυνταγματικό να 
απαγορεύεις στον οποιονδήποτε να αξιοποιεί όπως θέλει την περιουσία του.  Το δεύτερο είναι ότι για θέματα 
οχληρίας, ασφάλειας ή υγείας υπάρχουν άλλες νομοθεσίες, όπως ισχύει σήμερα με το ενοίκιο.  Να σας πω ένα 
συγκεκριμένο παράδειγμα.  Δηλαδή, εάν ενοικιάσω ένα διαμέρισμα σε δύο φοιτητές για ένα ή δύο χρόνια και 
έχω ένα σωρό ζητήματα, χρειάζεται η άδεια της οποιασδήποτε διαχειριστικής επιτροπής ή της πλειοψηφίας 
των ενοίκων;  Καμιά διαχειριστική επιτροπή, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν πρόκειται να 
εγκρίνει έτσι αίτημα.  Αυτό το οποίο θα γίνεται είναι ότι όλα τα αυτοεξυπηρετούμενα καταλύματα σε κοινόκτητες 
οικοδομές -και να τονίσουμε ότι δεν είναι μόνο οι πολυκατοικίες με διαμερίσματα, είναι και τα συγκροτήματα 
κατοικιών, επαύλεων, τα πάντα- κανένα δε θα αδειοδοτείται.  Ένα άλλο παράδειγμα, αν φέτος μία διαχειριστική 
εγκρίνει το αίτημα, αλλά τον επόμενο χρόνο δύο ένοικοι φύουν και έρθουν κάποιοι άλλοι τζιαι αλλάξει η 
σύνθεση και έχουμε μετά αρνητική απόφαση τι γίνεται;   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τελειώνοντας θέλω να πω ότι ως ΑΚΕΛ έχουμε συμβάλει δημιουργικά και αυτή τη φορά στη συζήτηση 
αυτής της πολύ σημαντικής πρότασης νόμου.  Επροσπαθήσαμεν να τη βελτιώσουμε και νομίζουμε ότι 
εκαταφέραμέν το, επιμέναμε μέχρι τέλους, για να έχουμε σήμερα μπροστά μας αυτό το αποτέλεσμα.  Με την 
υιοθέτηση των εισηγήσεών μας, το αναθεωρημένο κείμενο δεν περιέχει πρόνοιες του αρχικού κειμένου που 
επίσης, όπως είπα, θα έκλειναν πολλά από τα υφιστάμενα καταλύματα και θα απαγόρευαν την αδειοδότηση 
νέων.  Πλέον μπαίνει μία τάξη στην αναρχία που υπάρχει σήμερα.  Αν ψηφιστεί η τροπολογία μας για τη 
διαγραφή της πρόνοιας για τη σύμφωνο γνώμη της διαχειριστικής επιτροπής, τότε θα ψηφίσουμε την πρόταση 
νόμου.  Σε αντίθετη περίπτωση, λόγω των πολύ σοβαρών προβλημάτων που θα δημιουργηθούν, τα οποία θα 
κλείσουν τα αυτοεξυπηρετούμενα καταλύματα σε κοινόκτητες οικοδομές, θα τηρήσουμε αποχή.   

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Έχει δίκαιο ο κ. Κώστα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μυριάνθους. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Καταρχάς θα ήθελα να ευχαριστήσω τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού της Βουλής για τις συμβουλές, τη συναίνεση, τον διάλογο που αναπτύχθηκε, ώστε 
σήμερα να έχουμε κατά κάποιο τρόπο μια ολοκληρωμένη πρόταση νόμου που να ρυθμίζει την αδειοδότηση 
τουριστικών και ξενοδοχειακών καταλυμάτων τα οποία μέχρι σήμερα δυστυχώς από το 1969 που είχε ψηφιστεί 
η νομοθεσία του ΚΟΤ και με βάση εκείνες τις πρόνοιες δεν μπορούσαν να αδειοδοτηθούν.  Ουσιαστικά το 
εγχείρημα που είχαμε προσπαθήσει να κάνουμε με τον κ. Αβέρωφ ήταν ακριβώς περίπου 20 000 τουριστικά 
καταλύματα τα οποία σήμερα λειτουργούν και ενοικιάζονται με τη μέθοδο της διαδικτυακής εκμίσθωσης, τη 
διαδικασία του Air Β&B όπως έχει ουσιαστικά χαρακτηριστεί…  Αυτά τα καταλύματα ουσιαστικά δεν 
μπορούσαν νόμιμα να ενοικιαστούν και υπήρχε ο κίνδυνος, με βάση τη νομοθεσία του ΚΟΤ και στη συνέχεια 
του Υφυπουργείου Τουρισμού στη μετεξέλιξή του, να δεχθούν μέχρι και €5.000 πρόστιμο.  Πέραν τούτου, 
κυρίως το πρόβλημα υπήρχε στην περιφέρεια, σε αγροτικές περιοχές, στην προώθηση του αγροτουρισμού, 
γιατί ακριβώς οι τουριστικοί πράκτορες με βάση τη νομοθεσία δεν μπορούσαν να κλείσουν επίσημα συμβόλαια 
με αυτό τον κόσμο, για να μπορέσουν ακριβώς να είναι νόμιμοι στη διαδικασία εκμίσθωσης.  Ως εκ τούτου, 
αρκετές από αυτές τις επιχειρήσεις είτε κινδύνευαν να κλείσουν είτε δεν μπορούσαν να αναπτυχθούν.  Με τη 
συγκεκριμένη πρόταση νόμου, όπως διαμορφώνεται, ουσιαστικά υπάρχει αυτή η ευχέρεια και δίνεται το 
δικαίωμα σε κάθε άτομο που θέλει να ασχοληθεί ή ασχολείται με το κομμάτι αυτό είτε του αγροτουρισμού είτε 
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οποιασδήποτε άλλης εκμίσθωσης τουριστικού καταλύματος, έπαυλη, μεζονέτα, τουριστικό διαμέρισμα, να 
μπορεί να το πράττει.   

 Είναι γεγονός, όπως έχει αναφερθεί από τον συνάδελφο τον κ. Κώστα, ότι στην αρχική πρόταση νόμου 
υπήρχαν όντως αδυναμίες.  Σίγουρα δεν είμαστε και δεν είχαμε την προπαίδεια ως βουλευτές και ούτε είχαμε 
πλαισιωθεί από οποιαδήποτε νομική υπηρεσία, για να διαμορφώσουμε μία τέλεια πρόταση νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Μυριάνθους, να συντομεύετε; 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Ναι. 

 Παρ’ όλα αυτά…  Αν γίνεται, κύριε Πρόεδρε, ως εισηγητής θα ήθελα λίγο παραπάνω χρόνο. 

 Παρ’ όλα αυτά όμως στη συζήτηση διαφάνηκε ότι όντως αυτές οι προτάσεις που είχαμε ουσιαστικά 
συμπεριλάβει θα έπρεπε να τροποποιηθούν.  Ως εκ τούτου, δεχτήκαμε μετά χαράς τις εισηγήσεις οι οποίες 
αναφέρθηκαν προηγουμένως από τον συνάδελφο τον Κώστα Κώστα.   

 Θεωρούμε ότι η πρόταση νόμου όπως έχει διαμορφωθεί όντως είναι απλοποιημένη, δίνει το δικαίωμα 
στις χιλιάδες ιδιοκτητών που ενδιαφέρονται να αδειοδοτηθούν με αυτή τη διαδικασία να μπορούν να το 
πράξουν.  Από την άλλη, θεωρούμε ότι, όντως, ενώ στην αρχική μας πρόταση νόμου υπήρχε μια μεταβατική 
περίοδος τριών ετών, στη συνέχεια με την απλοποίηση που έχει γίνει αναφέρθηκε στην επιτροπή ότι θα ήταν 
πιο ορθό να πάμε στον ένα χρόνο.  Εμείς επανερχόμαστε με τροπολογία η οποία ουσιαστικά αναφέρει ότι θα 
πρέπει να δώσουμε έστω και δύο χρόνια μεταβατική περίοδο για συμμόρφωση όλων αυτών των ακινήτων τα 
οποία θέλουν να ενταχθούν σε αυτή τη διαδικασία, ώστε, αν έχουν ελλείψεις είτε σε ζητήματα που αφορούν 
θέματα πυρασφάλειας ή οποιαδήποτε άλλα θέματα υγιεινής, να μπορέσουν να το πράξουν.  Στη συνέχεια 
θεωρώ ότι με τις διαδικασίες που θα προκύψουν θα είναι τόσο απλοποιημένο που θα υπάρχει ωφέλεια σε 
όλους ακριβώς αυτούς τους ανθρώπους και κυρίως θα έλεγα στην ανάπτυξη του αγροτουρισμού.   

 Με αυτά, θα ήθελα πάλι να ευχαριστήσω τα μέλη της επιτροπής Εμπορίου για την προσπάθεια που 
κάναμε μαζί για την ολοκλήρωση και τελειοποίηση αυτής της πρότασης. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Ο κ. Βότσης. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε, και πολύ σύντομα.   

 Να πω ότι αυτό το θέμα απασχόλησε την επιτροπή για ενάμιση χρόνο περίπου, να σημειώσω ότι η 
κυβέρνηση που έπρεπε να λύσει τούτο το θέμα ούτε ασχολήθηκε.  Και λέω ότι έγινε μια προσπάθεια από τους 
συναδέλφους και από την επιτροπή, η οποία εκ προοιμίου…  Εγώ λέω ότι δε φιλοδοξούμε ότι έχουμε κάνει το 
τέλειο κείμενο ή ελύσαμεν το πρόβλημα στον απόλυτο βαθμό του.  Αυτό ήταν δουλειά της κυβέρνησης, την 
οποία εκαλούσαμεν σε κάθε συνεδρία και λέγαμε «αν νομίζετε ότι τούτη η πρόταση νόμου έσιει αδυναμίες, 
κενά κ.λπ., φέρτε τη δική σας εισήγηση».  Δεν την έφεραν και καταλήξαμε εδώ που καταλήξαμε.  Το θέμα της 
τροπολογίας την οποία εμείς θα υποστηρίξουμε -που βάζει ο Κώστα μαζί…  Ήταν το ΑΚΕΛ μαζί με την ΕΔΕΚ 
και την Αλληλεγγύη, αλλά είχαμε πει στην επιτροπή ότι και εμείς θα την υποστηρίζαμε και την υποστηρίζουμε… 
Και συζητήσαμε έξι με επτά συνεδριάσεις αν πρέπει η διαχειριστική επιτροπή ή όχι να έχει λόγο.  Θα ήταν και 
πολύπλοκο και δύσκολο να ελεγχθεί και θα δημιουργούσε και συνταγματικά προβλήματα.  Εξού και 
αποφασίσαμε μετά από σοβαρό προβληματισμό και καταλήξαμε να υποστηρίξουμε τη συγκεκριμένη 
τροπολογία που δε δίνει ρόλο στις διαχειριστικές επιτροπές.  Υπάρχουν όλες οι νομοθεσίες που θα μπορούν 
να διασφαλίσουν την ομαλή λειτουργία αυτού του συστήματος, αν έχει προβλήματα θα τα δούμε στην πορεία 
και θα υποστηρίξουμε εμείς και τη δεύτερη τροπολογία, που είναι και δική μας, που δίνει τον χρόνο για 
συμμόρφωση από ένα σε δύο έτη.  Άρα, στηρίζουμε τις δύο τροπολογίες και υποστηρίζουμε και την πρόταση 
νόμου όπως είναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Η κ. Θεολόγου. 

 Όταν μιλάτε μεταξύ σας, σας παρακαλώ, πιο σιγά, διότι ακούω και τι λέτε, όχι μόνο δεν ακούω τους 
άλλους, ακούω εσάς. 
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 Παρακαλώ, κυρία Θεολόγου. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα. 

 Το θέμα της εξουσίας που δίνεται στις διαχειριστικές επιτροπές, όπως θέλει το κυβερνών κόμμα, είναι 
ένα ζήτημα το οποίο πρέπει να μας απασχολήσει όχι μόνο ως προς το θέμα της συνταγματικότητας, αλλά και 
ως προς το θέμα της εφαρμογής του νόμου.  Διότι νόμους κάμνουμε, για να εφαρμόζονται και όχι να υπάρχουν 
παραθυράκια τα οποία μπορεί να εκμεταλλευτεί ο οποιοσδήποτε εμπλεκόμενος στα συγκεκριμένα θέματα.  Και 
δεν είπε κανένας ότι κάποιος ο οποίος δε θα πάρει αυτή την αδειοδότηση από τη διαχειριστική επιτροπή δε θα 
μπορεί να συνεχίζει να ενοικιάζει το κατάλυμα το συγκεκριμένο σε ημερήσια βάση.  Γιατί τα προστίματα, κύριε 
Πρόεδρε, και οι τιμωρίες που μπορεί να εφαρμόσει το Υφυπουργείο Τουρισμού είναι πολύ μικρές σε σχέση με 
τα έσοδα αυτών των καταλυμάτων.  Άρα, αν θέλουμε να περιορίσουμε τη μη αδειοδοτημένη χρήση τέτοιων 
καταλυμάτων με αυτό τον νόμο, θα έπρεπε να δούμε και τις τιμωρίες όσων θα χρησιμοποιούν τα καταλύματα 
χωρίς να είναι αδειοδοτημένοι.  Εκεί δεν έχουμε ολοκληρωμένη εικόνα ως προς το πόσο αποδοτικό θα είναι, 
για να περιορίσουμε τους μη αδειοδοτημένους.  Εγώ εκτιμώ ότι, όπως είναι η πρόταση, υπάρχουν πάρα πολλά 
παραθυράκια τα οποία θα εκμεταλλευτούν όσοι δε θα αδειοδοτούνται, για να χρησιμοποιούν τα συγκεκριμένα 
καταλύματα.  Έτσι ενδεικτικά, για να έχουμε υπόψη μας περίπου τι τιμές κυμαίνονται στην ημερήσια ενοικίαση 
τέτοιων καταλυμάτων, μπορούν να αγγίξουν και τα €250-€300 την ημέρα.  Άρα, οι €5.000 που μπορεί να είναι 
η τιμωρία, ας το πούμε, από την πλευρά του υφυπουργείου σε όσους δεν είναι αδειοδοτημένοι είναι πάρα πολύ 
μικρό ποσό σε σχέση με τα εισοδήματα τα οποία θα εισπράττονται.  Άρα, πρέπει να το δούμε και αυτό το 
κομμάτι τζιαι εγώ θεωρώ ότι τους νόμους -ξαναλέω- κάμνουμέν τους, για να εφαρμόζονται και όχι για να 
υπάρχουν περιθώρια μη εφαρμογής στον νόμο χωρίς αποτελεσματική εφαρμογή ειδικά στα θέματα της 
απαγόρευσης, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γεώργιος Παπαδόπουλος. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι, 

 Πέραν του ότι είναι αντισυνταγματικό να στερείς από τον οποιονδήποτε το δικαίωμα να διαχειρίζεται την 
περιουσία του όπως ο ίδιος επιθυμεί, πάντοτε βέβαια μέσα στο πλαίσιο του νόμου, υπάρχουν οι αρμόδιες 
αρχές που μπορεί κάθε πολίτης να αποταθεί και να προβεί σε καταγγελία για θέματα όπως ασφάλεια, 
ηχορύπανση ή οτιδήποτε άλλο.  Δεν μπορώ ειλικρινά να καταλάβω γιατί να επεμβαίνει ένας διαχειριστής ή μία 
διαχειριστική επιτροπή στη διαδικασία ενοικίασης της περιουσίας μου.  Θα πω και κάτι άλλο χωρίς να λαϊκίζω, 
δηλαδή με την ίδια λογική θα πρέπει να ρωτώ ολόκληρη τη γειτονιά, αν θέλω να ενοικιάσω το σπίτι μου! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ανδρέας Κυπριανού. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Καταρχάς να υπερασπιστώ την κυβέρνηση, γιατί αρχικά υπήρχε μια ξεχωριστή πρόταση νόμου, όμως 
στη συνέχεια, επειδή ήταν υπό ψήφιση η νομοθεσία περί ίδρυσης και λειτουργίας ξενοδοχείων και τουριστικών 
καταλυμάτων και αυτή η πρόταση νόμου αποφασίστηκε να μπει ως τροπολογία πάνω στον νόμο που θα 
εψηφίζετο, είναι γεγονός ότι μετά από αυτή την απόφαση περιμέναμε να ψηφιστεί η νομοθεσία που αφορά τα 
ξενοδοχεία και τα τουριστικά καταλύματα και μετά να μπούμε στη συζήτηση της πρότασης νόμου για 
τροπολογία. 

 Πρέπει να πω ότι χαιρόμαστε ιδιαίτερα, γιατί μια πρόταση που κατατέθηκε από τον πρόεδρο του 
Δημοκρατικού Συναγερμού και τον αγαπητό συνάδελφο, μια σημαντικότατη πρόταση, ένα κενό που υπήρχε, 
αγκαλιάζεται από όλες τις πολιτικές δυνάμεις.  Είναι γεγονός ότι η συγκεκριμένη πρόταση νόμου βάζει 
επιτέλους μία τάξη σε μια αταξία, μία αναρχία που υπήρχε στο συγκεκριμένο θέμα και σωστά αναφέρθηκε ότι 
20 000 περίπου επαύλεις, διαμερίσματα κ.λπ. ενοικιάζονται με τη συγκεκριμένη μέθοδο κάτω από κανένα 
έλεγχο.  Δημιουργείται μητρώο, μπαίνει μια τάξη.  Ο αριθμός του καθενός που ενοικιάζει με αυτή τη μέθοδο 
πρέπει να αναγράφεται εκεί στην ιστοσελίδα που θα το προωθεί.  Θα ελεγχθεί απόλυτα η φορολογία του 
εισοδήματος από τα συγκεκριμένα ενοίκια. 
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 Είναι όμως και μια πρόταση η οποία αυξάνει κατακόρυφα την προστιθέμενη αξία του τουριστικού μας 
προϊόντος.  Είναι μια μέθοδος που αποκτά όλο και περισσότερη ευρωπαϊκή, αν θέλετε, προσέγγιση.  Πάρα 
πολλοί είναι αυτοί που, ως τουρίστες, επιδιώκουν τις μεθόδους αυτές, για να ενοικιάσουν στις χώρες που θα 
πάνε, και δεν είναι σε καμία περίπτωση ανταγωνιστικό με το ξενοδοχειακό μας τουριστικό προϊόν, είναι εντελώς 
διαφορετικό προϊόν, γι’ αυτό και ήταν θετική η άποψη του Υφυπουργού Τουρισμού σε σχέση με την προώθηση 
αυτής της νομοθεσίας.  Άρα, ανοίγουμε μια νέα αγορά, αλλά με τάξη πλέον και σωστό έλεγχο.   

 Πρέπει να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι -έχει αναφερθεί και προηγουμένως- είναι τεράστιες οι δυνατότητες 
που διανοίγονται για τους οικογενειάρχες, τους μικρομεσαίους, τους εργαζομένους, τη μικρομεσαία τάξη, αν 
θέλετε, να μπορεί μέσα από αυτού του είδους τις ενοικιάσεις να δημιουργήσει ένα σοβαρότατο επιπρόσθετο 
εισόδημα σε μια περίοδο που είναι δύσκολη, όπως καλά γνωρίζετε, για όλα τα νοικοκυριά.  Συγχαίρω ξανά 
τους εισηγητές της πρότασης, αλλά και όλα τα μέλη της επιτροπής για τη θετική τους προσέγγιση.   

 Όσον αφορά -και να το αναφέρω, γιατί αναφέρθηκε- το θέμα του κατά πόσο θα πρέπει να έχει ή όχι 
λόγο η διαχειριστική επιτροπή, αντιλαμβανόμαστε ότι όλα τα επιχειρήματα είναι πάρα πολύ σωστά, όμως, 
επειδή όντως υπάρχει ο πολεοδομικός νόμος, υπάρχουν οι οικιστικές περιοχές, υπάρχουν αυτοί οι οποίοι 
έχουν αγοράσει ένα διαμέρισμα σε μια οικιστική περιοχή και θεωρούν ή μπορεί να θεωρήσουν ότι με αυτή τη 
ρύθμιση χωρίς έγκριση της διαχειριστικής επιτροπής μπορεί να διαταραχθεί η ευημερία τους, η νομοθεσία θα 
ισχύσει σε δύο χρόνια, εδώ είμαστε, αν υπάρξουν οποιαδήποτε προβλήματα είτε από τη μια είτε από την άλλη 
πλευρά, να αναθεωρήσουμε.  Θεωρούμε ότι πρέπει να πάμε λίγο πιο προστατευτικά σε αυτό το πρώτο στάδιο, 
μέχρι να δούμε και μετά την εφαρμογή της νομοθεσίας τις εξελίξεις.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Ο κ. Πανίκος Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

Καταρχάς να σχολιάσω αυτό που λέει ο συνάδελφος ο κ. Κυπριανού ότι η νομοθεσία θα ξεκινήσει με την 
ψήφισή της, απλώς η συμμόρφωση με πρόνοιες της νομοθεσίας θα είναι μέχρι δύο χρόνια, θα υπάρχει αυτή η 
περίοδος συμμόρφωσης.  Προσωπικά, κύριε Πρόεδρε, πιστεύω ότι το νομοθέτημα είναι σωστό, το αρχικό 
νομοθέτημα.  Η τροπολογία που έχει κατατεθεί νομίζω ότι θίγει και προσβάλλει τα δικαιώματα των άλλων 
ιδιοκτητών οι οποίοι είναι κάτοικοι συνιδιόκτητων περιουσιών και κατοικιών. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

 Πιστεύω ότι με αυτή την τροπολογία, το επισημαίνω, κύριε Πρόεδρε, επιχειρούμε ακριβώς να 
καταργηθούν οι οικιστικές ζώνες, γιατί ο κάθε ιδιοκτήτης περιουσίας σε οικιστική ζώνη έχει αγοράσει ένα 
διαμέρισμα, μια κατοικία, για να βρίσκεται στην οικιστική ζώνη.  Αυτή τη στιγμή μετατρέπεται ουσιαστικά σε μια 
ιδιόμορφη ειδική σχέση, που δεν είναι ούτε οικιστική ούτε τουριστική, είναι κάτι άλλο.   

Πέρα από αυτό, προσωπικά πιστεύω ότι -και είναι προσωπική άποψη- δεν παραβιάζεται το σύνταγμα, 
δεν παραβιάζεται το άρθρο 23.  Θέλω να κάμω μια αναφορά σε απόφαση ελληνικού δικαστηρίου, του 
Τριμελούς Πλημμελειοδικείου Αθηνών, που αφορά ακριβώς το ίδιο θέμα και την ίδια συζήτηση κατά πόσο 
προσβάλλεται το δικαίωμα ιδιοκτησίας του πολίτη.  Έκρινε το δικαστήριο με βάση το ελληνικό σύνταγμα, που 
θέλω να σημειώσω ότι το άρθρο 17 του ελληνικού συντάγματος είναι ακριβώς πιστή αντιγραφή…  Το δικό μας 
σύνταγμα μάλλον έχει αντιγράψει το άρθρο 17 του ελληνικού συντάγματος.  Συνεπώς, το δικαίωμα της 
ιδιοκτησίας δεν προσβάλλεται και με απόφαση δικαστηρίου μιας ευρωπαϊκής χώρας.   

Επομένως, θα έπρεπε να είμαστε πιο ευαίσθητοι και για την άλλη πλευρά, της οποίας θα διαταραχθεί η 
ειρήνη, η ηρεμία, η ησυχία από ενδεχόμενες οχληρίες της συνεχούς ενοικίασης και της βραχυχρόνιας 
ενοικίασης.  Εδώ δεν πρόκειται για μια ενοικίαση η οποία θα έχει διάρκεια και θα γνωρίζει ο ένας τον άλλο, 
αλλά ενδεχομένως και κάθε βράδυ να υπάρχει καινούρια ενοικίαση.  Επομένως, πρέπει να μπούμε στη θέση, 
αγαπητοί συνάδελφοι, και των άλλων συμπολιτών μας που θα διαταράσσεται συνεχώς η ησυχία τους και θα 
αναμένουμε να πάνε στο δικαστήριο ή στην αστυνομία, για να βρουν το δίκαιό τους, ενώ θα μπορούσαμε εμείς 
οι ίδιοι να προβλέψουμε και να βάλουμε ασφαλιστικές δικλίδες.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ο κ. Νεοφύτου. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Εγώ θα ξεκινήσω ευχαριστώντας τα μέλη της επιτροπής Εμπορίου και συμφωνώ με τον συνάδελφο τον 
Κώστα ότι συνέδραμαν στο να υπάρξουν βελτιώσεις στο αρχικό κείμενο.  Είναι ένα σημαντικό νομοσχέδιο, το 
οποίο δίνει τη δυνατότητα να αρθούν πολλές στρεβλώσεις.  Κάτι που μέχρι σήμερα είναι παράνομο ρυθμίζεται, 
μπαίνουν ασφαλιστικές δικλίδες για θέματα υγιεινής και ασφάλειας και είναι ένα συν και για την κυπριακή 
οικονομία, τον κυπριακό τουρισμό και ένα νόμιμο επιπρόσθετο εισόδημα για χιλιάδες νοικοκυριά.  Γι’ αυτό και 
θέλω να ευχαριστήσω όλους τους συναδέλφους, ιδιαίτερα τον αγαπητό μου συνάδελφο και συντοπίτη τον Ηλία 
Μυριάνθους, που μαζί ετοιμάσαμε την πρόταση νόμου.   

Είναι ένα επιμέρους θέμα που γίνεται τροπολογία αλλά σημαντικό.  Σίγουρα τίποτα δεν είναι άσπρο και 
μαύρο, αλλά είμαι υποχρεωμένος, κύριε Πρόεδρε…  Λέχθηκε από πολλούς για δήθεν αντισυνταγματικότητα, 
δεν είμαι νομικός.  Δηλαδή, ισχυρίζονται οι νομομαθείς συνάδελφοι ότι εδώ και δεκαετίες αντισυνταγματικά ο 
ιδιοκτήτης ή ο ενοικιαστής ενός διαμερίσματος σε μια οικιστική περιοχή δεν εδικαιούτο να το ενοικιάζει με την 
ημέρα;  Θυμηθήκαμε τώρα που βρέθηκαν δύο συνάδελφοι να κάνουν μια πρόταση νόμου να κάνουμε 
μαθήματα αντισυνταγματικότητας;  Υπάρχουν ρυθμίσεις.  Δε θα αντιδικήσουμε.  Κατανοούμε τη θέση της 
πλειοψηφίας, αλλά ευελπιστώ και πιστεύω, αν δημιουργηθούν προβλήματα -μακάρι να μη δημιουργηθούν- ότι 
με σύνεση και σωφροσύνη θα τα αντιμετωπίσουμε.  Όμως θεωρείτε ότι είναι σωστό σε μια ρύθμιση για το 
Airbnb ουσιαστικά η Βουλή να καταργεί πολεοδομικές πολιτικές;  Και να έρθουμε εμείς, ως κοινοβούλιο…  
Ουσιαστικά με αυτή την πράξη καταργούνται οι οικιστικές ζώνες. 

Απευθύνομαι στους φίλους της αριστεράς.  Μα, τούτο είναι δώρο στους developers, που εννά πουλούν 
το διαμέρισμα τζιαι, όταν εννά ανεβούν τζιαι άλλο οι τιμές, όχι να μου βάλλετε για την κυβέρνηση τζιαι τον 
Συναγερμό!  Γιατί να κτίζω πέντε διαμερίσματα και να τα πουλώ;  Να μην τα πουλώ, να τα ενοικιάζω με την 
ημέρα ή, όταν τα πουλήσω στον ξένο, θα του βάζω και πάνω στην τιμή, διότι μέχρι τώρα τα πουλούσαν και δεν 
εδικαιούντο να τα ενοικιάζουν.  Τώρα εννά σου πουλώ κάτι, αλλά εννά έχεις και το δικαίωμα να το ενοικιάζεις 
και να το εκμεταλλεύεσαι.   

Επιπρόσθετα, ειλικρινά ο καθένας από εσάς, όταν πηγαίνατε να ενοικιάσετε ή να αγοράσετε ένα 
διαμέρισμα είτε για εσάς είτε για τα παιδιά σας σε μια πολυκατοικία, δε ρωτούσατε και ποιος είναι ο γείτονας;  
Όταν πήγαινε κάποιος να ενοικιάσει ένα διαμέρισμα ή να πουλήσει ένας developer, ο ιδιοκτήτης δεν ερώτα τη 
σκούφια του;  Ποιος θα έρθει μέσα στην πολυκατοικία μου;  Ποιος θα είναι ο γείτονάς μου;  Τον κοινωνικό ιστό 
τούτης της χώρας…   

Και θα μου κάνουν μαθήματα για φιλελευθερισμό δαμέσα ούλλοι;  Εμένα;  Που είμαι υποτίθεται ο 
νεοφιλελεύθερος!  Έχει δικαίωμα λέει ο ιδιοκτήτης να το κάμει ό,τι θέλει.  Καλά, αν έχω σπίτι σε μια γειτονιά και 
αποφασίσω την άλλη ημέρα ότι εννά το κάμω μπουζουξίδικο, δεν είμαι ιδιοκτήτης;  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Να καταργήσουμε και τις εμπορικές και τις ζώνες ψυχαγωγίας! 

Είναι σοβαρά ζητήματα αυτά, σηκώνουν πολλή συζήτηση!  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έκκληση, αν μπορούμε, να συντομεύουμε. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει πλειοψηφία και στέκω στο ότι, αν επαληθευτούν αυτές οι εκτιμήσεις -μακάρι 
αυτές οι ευαισθησίες μας να μην έχουν βάση και να μη χρειαστεί- αν βρεθούμε και αντιμετωπίσουμε τούτα τα 
προβλήματα, θα είμαστε έτοιμοι με καλή διάθεση.  Δεν είναι ευαγγέλιο που δεν αλλάζει, είναι νόμοι και 
μπορούμε να τους διορθώσουμε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για να είμαι ειλικρινής, δεν ξέρω τις λεπτομέρειες της σχετικής νομοθεσίας, αλλά, με 
βάση την ενημέρωση της οποίας τύχαμε στην κοινοβουλευτική ομάδα, εγώ καταλαβαίνω ότι όλες οι υπόλοιπες 
άδειες από τις αρμόδιες αρχές τουρισμού της χώρας θα πρέπει να ικανοποιούνται.  Ως εκ τούτου, το πρώτο 
που ήθελα να πω είναι ότι το ξέσπασμα του κ. Νεοφύτου δεν έχει καμία σχέση με την πραγματικότητα.  Θα 
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πρέπει να παίρνει άδεια από το Υφυπουργείο Τουρισμού, δεν ξέρω από πού, ότι μπορεί να χρησιμοποιείται ως 
τουριστικό κατάλυμα το συγκεκριμένο, για αυτό δεν καταργείται καμία οικιστική ζώνη, όπως λέει ο κ. Νεοφύτου.   

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Δε χρειάζεται! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Δε χρειάζεται λέτε εσείς.   

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

Δεν είναι έτσι! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Είναι έτσι, κύριε Νεοφύτου! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νεοφύτου) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ε, όχι!  Παρακαλώ, κύριε… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 …τουριστικών καταλυμάτων, οπόταν θα πρέπει να παίρνει άδεια. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Είναι άλλο… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Πρέπει να εγγραφεί σε μητρώο, κύριε Νεοφύτου! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ, χωρίς διαλογική συζήτηση και ούτε θα συζητήσουμε τωρά την πρόταση νόμου εδώ.   

Παρακαλώ, μη διακόπτετε τον κ. Κυπριανού.   

Συνεχίστε, κύριε Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Εγώ επιμένω ότι πρέπει να εγγραφεί σε μητρώο ως τουριστικό κατάλυμα, διαφορετικά δεν μπορεί να 
λειτουργήσει.  Ως εκ τούτου, αυτά τα ξεσπάσματα να είναι αντικειμενικά, να μην είναι απλά και μόνο, για να 
προκαλούν εντυπώσεις.   

Το δεύτερο πράγμα που θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε:  Καλά, στα ξενοδοχεία, όταν θα πάει κάποιος να 
μείνει σε ένα δωμάτιο, ρωτά ποιος εννά μεινίσκει στα διπλανά δωμάτια, για να ξέρει αν θα μείνει στο 
συγκεκριμένο; Δηλαδή, νομίζω να σοβαρευτούμε λίγο, να μην κάνουμε μια συζήτηση η οποία δεν έχει 
ουσιαστικό αντικείμενο.  Ο καθένας έχει την άποψή του, εγώ τη σέβομαι και μπορεί ο καθένας να πει ότι τούτος 
ο τρόπος θα ήταν καλύτερος, ο άλλος είναι καλύτερος.  Πρέπει να σκεφτούμε και την άλλη άποψη όμως.  Μια 
διαχειριστική επιτροπή -άσε που στο 80% των πολυκατοικιών δεν υπάρχει τέτοιο πράγμα τζιαι θα αποφασίζει 
ένας διαχειριστής, ένα άτομο θα αποφασίζει αν δε θέλει λόγω του χαρακτήρα του, λόγω της προσέγγισής του, 
να μπαίνει κανένας ξένος μέσα στην πολυκατοικία- εννά καταδικάσει τους ιδιοκτήτες των διαμερισμάτων να μην 
μπορούν ποτέ να ενοικιάσουν τα διαμερίσματά τους;  Να σκεφτούμε τζιαι την άλλη πλευρά.  Εγώ δεν είμαι 
απόλυτος ούτε για το ένα ούτε για το άλλο.  Ας αποφασίσουμε τζιαι να δούμε στην εξέλιξη των πραγμάτων 
ποιες διορθωτικές αλλαγές χρειάζεται να επιφέρουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ευχαριστώ. 

Κύριοι, εννά ξεκινήσουμε τη συζήτηση από την αρχή;  Βλέπω σωρεία ομιλητών.  Αν θα πάμε έτσι, ούτε η 
ώρα τρεις δεν τελειώνουμε δαμαί! 

Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος έχει τον λόγο. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σε σχέση με το ζήτημα της διαχειριστικής επιτροπής, εάν παραμείνει το δικαίωμα της 
διαχειριστικής επιτροπής να αποφασίζει περίπου κατά πόσο μπορεί κάποιος να ενοικιάζει ή όχι, δημιουργεί 
ζητήματα αθέμιτου ανταγωνισμού, πέραν των όσων επιφυλάξεων έχουν τεθεί προηγουμένως από 
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συναδέλφους ότι είναι πρακτικά δύσκολο.  Αντιλαμβάνεστε ότι σε μια οικοδομή που υπάρχουν πολλοί 
ενοικιαστές, που είναι διαφορετικοί ιδιώτες, θα είναι ιδιαίτερα δύσκολο για κάποιον να πάρει άδεια για 
ενοικίαση, ενώ σε μια πολυκατοικία την οποία έχει κτίσει ένας ιδιοκτήτης, ένας developer, για παράδειγμα, 
πάρα πολύ εύκολα θα δώσει στον εαυτό του την άδεια, για να ενοικιάζει τα υποστατικά του.  Αυτό είναι 
αθέμιτος ανταγωνισμός.  

Δεύτερος αθέμιτος ανταγωνισμός, είναι το γεγονός… 

(Μη ευκρινή σχόλια) 

Ένα λεπτό, ναι, αλλά, αν παραμείνει η συγκεκριμένη διάταξη, θα υπάρχει αυτή η στρέβλωση.   

Δεύτερο ενδεχόμενο αθέμιτου ανταγωνισμού μπορεί να προκύψει, όταν ένας ανταγωνιστής που θέλει να 
ενοικιάζει τα δικά του υποστατικά με βάση τη σχετική νομοθεσία δε θέλει να δώσει άδεια σε κάποιο άλλο 
ανταγωνιστή του και του δίνουμε αυτό το δικαίωμα.  Και γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο υπάρχει η σχετική 
νομοθεσία, όπου καθορίζονται οι αρμόδιες αρχές του κράτους που μπορούν να παρέμβουν και να 
σταματήσουν τα περιστατικά οχληρίας, όταν αυτά προκύψουν, όταν αυτά είναι περιστατικά που μπορεί 
ακριβώς να διαπιστώσει η αστυνομία ή και άλλες αρμόδιες αρχές.  Προσωπικά, θεωρώ ότι δεν είναι εδώ που 
θα παρουσιαστούν οι δυσκολίες, προσωπικά θεωρώ ότι υπάρχουν ασάφειες στον νόμο με τους ορισμούς που 
έχουμε χρησιμοποιήσει.  Για παράδειγμα, ένα αυτοεξυπηρετούμενο κατάλυμα πρέπει να έχει συγκεκριμένα 
χαρακτηριστικά, για να μπορεί να γραφτεί στο μητρώο.  Αυτά τα χαρακτηριστικά είναι γενικά και αόριστα.  
Ελπίζω να μη χρησιμοποιηθεί αυτή η αοριστία από συγκεκριμένες αρχές, για να εμποδίζεται η εγγραφή στο 
αρμόδιο μητρώο.  Φυσικά, αυτά είναι ζητήματα που θα δούμε στην πορεία.  Πρέπει να μπει ένας έλεγχος, για 
να μην υπάρχει αυθαιρεσία, θεωρώ ότι ήταν μία σωστή πρωτοβουλία, μπορεί να υπάρχουν κάποια κενά τα 
οποία θα πρέπει να δούμε στη συνέχεια, αλλά πρέπει με αυτή την πρόταση νόμου να μπει κάποιος έλεγχος σε 
αυτό τον τομέα.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ζαχαρίου, ει δυνατόν μόνο για ένα λεπτό, αν θέλετε να τηρήσουμε τον κανονισμό…  Τη συμφωνία 
εννοώ.   

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι θετικό το ότι ρυθμίζεται ένα θέμα το οποίο λειτουργούσε και ήταν αρρύθμιστο.  
Ίσως να ήταν πιο θετικό, αν ρυθμίζετουν ακόμη περισσότερο και χρειάζετουν η άδεια μιας αρχής ή των 
συνόλων των κατοίκων μιας συγκεκριμένης οικοδομής, πολυκατοικίας ή συγκροτήματος διαμερισμάτων, γιατί, 
αν δεν υπάρχει συνέπεια, θα δημιουργηθούν τεράστια προβλήματα και ήδη τα παράπονα φθάνουν σε όλους 
μας.  Αν κάποιος οικογενειάρχης έχει πάει και αγοράσει ένα διαμέρισμα σε ένα συγκρότημα διαμερισμάτων και 
το έχει εδώ και έξι, εφτά χρόνια και υπάρχει μια κοινή πισίνα με όλους, ξέρετε, εκεί πάνε η γυναίκα του, τα 
παιδιά του, η γυναίκα του φίλου του που το έχει αγοράσει και έχουν ξεκινήσει ήδη τα προβλήματα, 
ενοικιάζονται κάποια από αυτά και μπαίνουν ξένοι καθημερινώς με την εβδομάδα ή με την ημέρα, με 
αποτέλεσμα να δημιουργούνται προβλήματα.  Έπρεπε να υπάρχει ένας έλεγχος.  Ίσως να ήταν καλύτερα να 
ψηφίζετουν όπως έχει το νομοσχέδιο δίχως την τροπολογία και στην πορεία εφαρμογής του, αν χρειάζετουν να 
χαλαρώσουμε ή να βάλουμε κάποιους άλλους κανονισμούς, να τους βάλουμε. Με τον τρόπο που θα το 
ψηφίσουμε, με την τροπολογία, τα προβλήματα θα αυξάνονται καθημερινά.  Έχει κόσμο ο οποίος ήδη έχει 
ξεκινήσει και έρχεται με παράπονα κοντά μας και θα τα επιδεινώσουμε τα παράπονα.  Είναι εδώ που 
χρειάζεται η σύνεση και είναι ένα θετικό βήμα, ρυθμίστε το, ώστε να μη δημιουργήσουμε προβλήματα, και θα 
δημιουργηθούν προβλήματα και θα τρέχουμε να τροποποιούμε ξανά την τροποποίηση.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ζαχαρίου. 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι δε διαφωνεί κανένας ότι θα έπρεπε και πρέπει να ρυθμιστεί αυτό το ζήτημα.  
Βέβαια, εκείνος που έπρεπε να έχει τη μεγάλη έγνοια είναι η κυβέρνηση, η οποία έπρεπε εκείνη να πάρει την 
πρωτοβουλία να φέρει ένα ολοκληρωμένο νομοσχέδιο.  Από την κατάσταση που επικρατεί σήμερα χάνουν δύο 
τουλάχιστον κατηγορίες εισοδήματα.  Είναι το κράτος από τη μια, γιατί τα πλείστα είναι αδήλωτα εισοδήματα 
από αυτά τα ενοίκια, που χάνει πάρα πολλά λεφτά και από την άλλη χάνουν οι ξενοδόχοι, γιατί αναπτύσσεται 
ένας άλλου είδους ανταγωνισμός που υπάρχει πλέον σε όλες τις ευρωπαϊκές και όχι μόνο χώρες λόγω του 
Airbnb.  Εάν παραμείνει ως έχει η πρόταση νόμου των συναδέλφων, θα δημιουργήσουμε και μια κατηγορία 
που θα έχει έξτρα αδήλωτα εισοδήματα.  Εάν έχουν τέτοια εξουσία οι διαχειριστές, θα ξεκινήσουν τα φακελάκια 
κάτω από το τραπέζι.  Δεν έχουμε αμφιβολία.  Θα δώσουμε εξουσία σε έναν άνθρωπο ή σε μια ομάδα που 
ουσιαστικά θα καθορίζει ποιος θα εισπράττει εισοδήματα από την περιουσία του ή να του στερεί εισοδήματα 
από την περιουσία του.  Ποιο θα είναι το αποτέλεσμα;  Η προμήθεια.  Στην Κύπρο ζούμε.   
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 Γι’ αυτό, ενώ υποστηρίζουμε ότι πρέπει όντως να ρυθμιστεί, θα στηρίξουμε την τροπολογία, γιατί 
διαφορετικά, πέραν αυτών που έχω αναφέρει, ισχύουν και όσα έχει αναφέρει ο συνάδελφος ο Νικόλας ο 
Παπαδόπουλος για τον αθέμιτο ανταγωνισμό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το θέμα είναι αρκετά σοβαρό και οπωσδήποτε πρέπει να βρεθεί μια νομοθετική 
ρύθμιση, όμως η δική μου παρέμβαση έχει ως σκοπό να απαντήσει στα επιχειρήματα του κ. Αβέρωφ και 
εύχομαι να υιοθετήσει αυτή τη στάση και σε άλλα ζητήματα, τα οποία δημιουργούν τα ίδια προβλήματα.   
Αναφερθήκατε προηγουμένως, κύριε Αβέρωφ, στην έγνοια την οποία έχετε όσον αφορά τη διατάραξη της 
κοινής ησυχίας, την οχληρία, την κατάργηση των οικιστικών ζωνών κτλ, κτλ.  Να θυμίσω ότι η κυβερνητική 
πολιτική που εφαρμόζεται αυτή τη στιγμή για το μεταναστευτικό θέμα έχει εγκαταστήσει εκατοντάδες 
ανθρώπους, χωρίς να ρωτήσει τους γείτονές τους, στο κέντρο της Λάρνακας, στην παλιά Λευκωσία, στη 
Γεροσκήπου, στον Κάππαρη και σε πολλά άλλα σημεία της Κύπρου.  Επίσης, τελευταίως εμφανίζεται το 
φαινόμενο να μεταφέρονται πλέον παράνομοι μετανάστες σε χωριά και κοινότητες και να δημιουργούνται 
επιπλέον προβλήματα.  Εύχομαι αυτή τη στάση την οποία έχετε αναφέρει πριν να την τηρήσετε και γι’ αυτό το 
θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο, για να καθησυχάσω λίγο τον συνάδελφο τον Νεοφύτου τέλεια πρώτα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό σας παρακαλώ μόνο, κύριε Νεοφύτου. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Με συγχωρείτε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό είναι αρκετό, για να τον καθησυχάσετε. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Και μισό κάμνει μου, κύριε Πρόεδρε, μην ανησυχείτε.  Έντζιε μακρηγορώ;   

 Για τούτη τη γνωστή μέθοδο του Airbnb είναι γνωστό ότι την ανακάλυψαν οι νέοι μας.  Οι άνεργοι νέοι 
κατάφεραν να δημιουργήσουν μια πολύ πολύ καλή ενασχόληση και πάρα πολύς κόσμος ηύρε ενασχόληση και 
δεν πήγε στο εξωτερικό.  Ήταν πολύ καλή μέθοδος και μέχρι σήμερα λειτουργεί, χωρίς να δημιουργηθεί το 
παραμικρό πρόβλημα.  Από μόνοι τους τη ρύθμισαν μια χαρά.  Να μην έρθουμε με τις νομοθεσίες μας να 
κάμουμε έτσι το υπέρμετρο και να πάθουμε όπως τη νομοθεσία που κάμαμε, να σας πω ένα παράδειγμα, για 
τους κουρείς.  Βάλαμε για τους κουρείς, έγινε το 2000 νομίζω νομοθεσία… 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Ποιους κουρείς; 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Τους κουρείς, τους παρπέρηδες! Πρέπει να κάμεις πέντε χρόνια ειδικότητα.  Ο νευροχειρούργος θέλει 
τέσσερα!  Έτσι υπερβολές γίνονται.  Τώρα πήγαμε να βάλουμε τους διαχειριστές να κουμαντάρουν την 
πολυκατοικία.  Θέλω, σας παρακαλώ πολύ, όσοι έχετε σχέση με πολυκατοικίες ή με διαχειριστές ή που 
μαλώνει ο κόσμος…  Οι διαχειριστικές επιτροπές είναι ξεχαρβαλωμένες.  Δε βρίσκεις άκρια.  Μαλώνουν, 
ομηρικούς καυγάδες. Πόσο μάλλον να δώσεις σε μια διαχειριστική επιτροπή εξουσία τι ευλογία του Θεού θα 
γίνεται.  Είναι λάθος, αγαπητέ συνάδελφε, με όλο τον σεβασμό και την αγάπη που σου έχω, δε γίνεται τούτη η 
δουλειά.  Αν γίνει, θα είναι μία αγκύλωση δύσκολη.  Και, επειδή λέμε να γίνει νομοθεσία να γλυτώνουμε και τα 
έσοδα, είναι καλά να σκεφτούμε και τα έσοδα ’πού τα πετρέλαια των κατεχομένων.  Προχθές ανακοινώθηκε ότι 
χάσαμε €100 εκατομ. το κράτος. Είναι καιρός εκείνοι που ελέγχουν τα καύσιμα και έχουνε 80% φόρους, 
πόσους έχουμε, να τους μειώσουμε και λίγο, τουλάχιστον να κρατήσουμε, να δουλεύουν και οι πρατηριούχοι οι 
δικοί μας και να μείνουν και τα λεφτά στον τόπο.  Δεν είναι ανάγκη να πηγαίνουν στον Ερντογάν και να 
κορδώνει ούλλη μέρα, να κάμνει αεροπλανούθκια που πετούν.  Πρέπει να φροντίσουμε να κάμουμε κάτι για τα 
καύσιμα.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ωραία, ο κ. Θεοπέμπτου.   

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, στο εξωτερικό διάφορες χώρες κάμνουν συμφωνία με το Airbnb και έχουν τρόπο με τη 
συνεργασία με το Airbnb να πιάννεις τα λεφτά κατευθείαν, για να μην υπάρχει φοροδιαφυγή. Το άλλο το θέμα 
το οποίο διευθετείται διά μέσω του Airbnb είναι το γεγονός ότι μπορεί να ρυθμίσει το Airbnb σε συνεργασία με 
μια χώρα τον αριθμό των κρατήσεων ανά βράδυ, ανά περιοχή, ανά πόλη και οτιδήποτε άλλο.  Εμείς δεν είχαμε 
κάμει τίποτε ’πού τούτα ούλλα και με τούτο το νομοσχέδιο που έχουμε τωρά βασικά δυσκολεύκουμε τον κόσμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να διαβαστούν οι πρώτες τροπολογίες.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες των κ. Κώστα Κώστα, Ανδρέα Πασιουρτίδη και Χριστάκη Τζιοβάνη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, του κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου 
εκ μέρους της Αλληλεγγύης και του κ. Ηλία Μυριάνθους, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου, για 

την πρόταση νόμου «Ο περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και Λειτουργίας Ξενοδοχείων και Τουριστικών 
Καταλυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» 

1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 2(γ) της πιο πάνω πρότασης νόμου, όπως αυτό 
τροποποιεί το άρθρο 2 του βασικού νόμου, με τη διαγραφή από αυτό του όρου και του ορισμού 
«Διαχειριστής Κοινόκτητων Οικοδομών». 

2. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 3 της πιο πάνω πρότασης νόμου, όπως αυτό τροποποιεί 
τον βασικό νόμο με την προσθήκη του νέου άρθρου 16Α, με τη διαγραφή της παραγράφου (γ) του 
εδαφίου (1) αυτού. 

3. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 7 της πιο πάνω πρότασης νόμου, όπως αυτό τροποποιεί 
τον βασικό νόμο με την προσθήκη του νέου Πέμπτου Παραρτήματος, με τη διαγραφή της επιφύλαξης 
από το σημείο 2(γ) αυτού. 

Σημειώσεις:  
1. Με την τροπολογία γίνεται εισήγηση για διαγραφή από τις προϋποθέσεις ενοικίασης ή εκμίσθωσης 

αυτοεξυπηρετούμενου καταλύματος το οποίο αποτελεί μονάδα σε κοινόκτητη ιδιοκτησία ή κοινόκτητη 
οικοδομή της απαίτησης για εκ των προτέρων μη λήψης αρνητικής απόφασης, ανάλογα με την 
περίπτωση, της Διαχειριστικής Επιτροπής ή του Διαχειριστή Κοινόκτητων Οικοδομών ή της πλειοψηφίας 
των ιδιοκτητών και/ή δικαιούχων χρηστών των άλλων μονάδων. 

2. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές αλλαγές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, όταν είναι έτοιμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τέσσερις παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα οκτώ ψήφοι υπέρ και δεκαέξι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ και δεκαέξι ψήφους εναντίον, οι τροπολογίες εγκρίνονται. 

 Η επόμενη τροπολογία να διαβαστεί. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Ηλία Μυριάνθους, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου, Άγγελου 
Βότση, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού, και Μαρίνου Μουσιούττα, βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας, για την πρόταση νόμου «Ο περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και Λειτουργίας 
Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 3 της πιο πάνω πρότασης νόμου, όπως αυτό τροποποιεί 
τον βασικό νόμο με την προσθήκη του νέου άρθρου 16Α, με την αντικατάσταση από την πρώτη επιφύλαξη του 
εδαφίου 2 αυτού των λέξεων «ενός έτους» (έβδομη και όγδοη γραμμή) με τις λέξεις και αριθμό «δύο (2) ετών». 

Σημειώσεις: 
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1. Με την τροπολογία γίνεται εισήγηση όπως η χρονική προθεσμία για συμμόρφωση των υφιστάμενων 
αυτοεξυπηρετούμενων καταλυμάτων με τις πρόνοιες της προτεινόμενης νομοθεσίας αυξηθεί από ένα 
έτος σε δύο έτη. 

2. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές αλλαγές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα παρόντες, κύριε Πρόεδρε, πενήντα ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με πενήντα ψήφους υπέρ, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου ΜΕΡΟΥΣ ΙΙΙΑ και νέου άρθρου 16Α.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 22 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου Πέμπτου Παραρτήματος.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ.  

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Πενήντα τέσσερις παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Πενήντα δύο ψήφοι υπέρ και δύο εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με πενήντα δύο ψήφους υπέρ και δύο εναντίον, τα άρθρα 1 έως 7 εγκρίνονται.  

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και Λειτουργίας Ξενοδοχείων και 
Τουριστικών Καταλυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ, και ανακοινώστε τα αποτελέσματα, όταν είναι έτοιμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τέσσερις παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Πενήντα δύο ψήφοι υπέρ και δύο εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με πενήντα δύο ψήφους υπέρ και δύο εναντίον, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο*. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα, που είναι η πρόταση νόμου με τον τίτλο «Ο περί Ενοικιοστασίου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2018», αναβάλλεται και επαναστέλλεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών. 

                                            
* Για τεχνικούς λόγους δεν υπάρχουν στοιχεία της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας. 
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 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Οι περί Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών 
Έργων - Θέση Ανώτερου Γραμματειακού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019». 

 Παρακαλώ να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για τη νέα θέση Ανώτερου Γραμματειακού Λειτουργού στο Συμβούλιο 
Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων, η οποία καθορίστηκε ως θέση 
προαγωγής [Κλίμακα Α10(i)].  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς «Οι περί Εγγραφής και 
Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων-Θέση Ανώτερου Γραμματειακού Λειτουργού 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019» 
Παρόντες: 
 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος Ευανθία Σάββα  

 Δημήτρης Δημητρίου Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 

 Κώστας Κωνσταντίνου Κωστής Ευσταθίου 

 Άριστος Δαμιανού  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς που αφορούν σχέδια 
υπηρεσίας σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 4 Δεκεμβρίου 2019. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 51(ζ) του περί 
Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων Νόμου, είναι ο καταρτισμός σχεδίου 
υπηρεσίας για τη νέα θέση Ανώτερου Γραμματειακού Λειτουργού στο Συμβούλιο Εγγραφής και Ελέγχου 
Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων, η οποία καθορίστηκε ως θέση προαγωγής [Κλίμακα Α10(i)]. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, η υπό αναφορά νέα θέση 
δημιουργήθηκε με τον προϋπολογισμό του Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και 
Τεχνικών Έργων για το 2019 και οι πρόνοιες του σχεδίου υπηρεσίας για την εν λόγω θέση, με βάση σχετική 
πληροφόρηση που λήφθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών, συνάδουν προς τη γενική πολιτική που 
εφαρμόζεται για τις θέσεις αυτού του επιπέδου στη δημόσια υπηρεσία και στον ευρύτερο κρατικό τομέα, γι՚ 
αυτό και το εν λόγω υπουργείο συμφωνεί με αυτές. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι συντεχνίες προσωπικού του Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου 
Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων συμφωνούν με το προτεινόμενο σχέδιο υπηρεσίας. 

 Επισημαίνεται ότι οι κανονισμοί εξετάστηκαν σε πρώτο στάδιο από την Υποεπιτροπή της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την Εξέταση Κανονισμών που Αφορούν Σχέδια Υπηρεσίας σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 4 Δεκεμβρίου 2019, η οποία εισηγήθηκε στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών την υποβολή των κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος για έγκριση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε 
τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού τάχθηκαν υπέρ των προνοιών των κανονισμών και εισηγούνται την έγκρισή τους από την 
ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και 
του Δημοκρατικού Κόμματος και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
ΕΔΕΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών των κανονισμών κατά τη συζήτησή τους 
στην ολομέλεια του σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών με την παρούσα έκθεσή της 
υποβάλλει τους υπό αναφορά κανονισμούς στην ολομέλεια του σώματος για τη λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Συγγνώμη, ο κ. Περδίκης θέλει τον λόγο, απολογούμαι. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 
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  Δεν μπορώ να αφήσω να περάσει η ευκαιρία, κύριε Πρόεδρε, να αναφερθώ σε αυτό το Συμβούλιο 
Εγγραφής Εργοληπτών, επειδή ακριβώς είναι και προαγωγής αυτή η θέση, και μάλιστα στην Κλίμακα Α10.  
Εδώ κάμνουμε πόλεμο για την Α11 να είναι και προαγωγής και πρώτου διορισμού.  Θεωρούμε ότι το 
συμβούλιο το συγκεκριμένο έχει αποτύχει να εφαρμόσει τον ρόλο για τον οποίο έχει διοριστεί.  Δυστυχώς, 
παρά τις προσπάθειες που έκαμε η Βουλή -αυτές ήταν πολύ ασθενείς και όχι επίμονες- εμείς δε θα ψηφίσουμε 
αυτό τον συγκεκριμένο διορισμό. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα έξι ψήφοι υπέρ και δύο εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα έξι ψήφους υπέρ και δύο εναντίον, οι κανονισμοί εγκρίνονται*. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 6 και 7 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι περί Ελεγκτικής 
Υπηρεσίας - Θέσεις Ελεγκτή και Ελεγκτή Τεχνικού Ελέγχου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019» και «Οι 
περί Ελεγκτικής Υπηρεσίας - Θέσεις Λειτουργού Ελέγχου Α΄ και Λειτουργού Τεχνικού Ελέγχου Α΄ (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός των υπ’ αριθμόν 6 κανονισμών:  Τροποποίηση του σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Ελεγκτή και 
ο καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για τη νέα θέση Ελεγκτή Τεχνικού Ελέγχου στην Ελεγκτική Υπηρεσία. 

 Σκοπός των υπ’ αριθμόν 7 κανονισμών:  Τροποποίηση των σχεδίων υπηρεσίας για τις θέσεις 
Λειτουργού Ελέγχου Α΄ [Κλίμακα Α11(ii)] και Λειτουργού Τεχνικού Ελέγχου Α΄ [Κλίμακα Α11(ii)] των φθινουσών 
επιστημονικών δομών της Ελεγκτικής Υπηρεσίας, οι οποίες αποτελούν το πρώτο επίπεδο προαγωγής για τις 
υπό κατάργηση θέσεις Λειτουργού Ελέγχου (Συνδυασμένες Κλίμακες Α8, Α10 και Α11) και Λειτουργού 
Τεχνικού Ελέγχου (Συνδυασμένες Κλίμακες Α8, Α10 και Α11). 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς «Οι περί Ελεγκτικής 
Υπηρεσίας - Θέσεις Ελεγκτή και Ελεγκτή Τεχνικού Ελέγχου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019» 
και «Οι περί Ελεγκτικής Υπηρεσίας - Θέσεις Λειτουργού Ελέγχου Α΄ και Λειτουργού Τεχνικού Ελέγχου 

Α΄ (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019» 

Παρόντες: 

 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος Ευανθία Σάββα 

 Δημήτρης Δημητρίου Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 

 Κώστας Κωνσταντίνου Κωστής Ευσταθίου 

 Άριστος Δαμιανού  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς, που αφορούν σχέδια 
υπηρεσίας, σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 4 Δεκεμβρίου 2019. 

 Σκοπός των πρώτων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται σύμφωνα με τις διατάξεις των άρθρων 27 και 87 
του περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, είναι η τροποποίηση του σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Ελεγκτή και ο 
καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για τη νέα θέση Ελεγκτή Τεχνικού Ελέγχου στην Ελεγκτική Υπηρεσία. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, στο νομοσχέδιο του 
προϋπολογισμού για το 2020 προβλέπεται η αναθεώρηση της μισθοδοτικής κλίμακας της θέσης Ελεγκτή από 
τις Συνδυασμένες Κλίμακες Α9, Α11 και Α12 στις Συνδυασμένες Κλίμακες Α11 και Α12, καθώς και σχετική 
ρύθμιση με βάση την οποία οι υπηρετούντες στη θέση Λειτουργού Ελέγχου (Συνδυασμένες Κλίμακες Α8, Α10 
                                            
* Για τεχνικούς λόγους δεν υπάρχουν στοιχεία της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας. 
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και Α11) και στη θέση Λειτουργού Ελέγχου Α΄ [Κλίμακα Α11(ii)] μετονομάζονται, αναβαθμίζονται και 
μεταφέρονται στη θέση Ελεγκτή (Συνδυασμένες Κλίμακες Α11 και Α12), νοουμένου ότι κατά την 31η 
Δεκεμβρίου 2019 είναι κάτοχοι ή θα αποκτήσουν μέχρι την εν λόγω ημερομηνία τα απαιτούμενα στο 
προτεινόμενο σχέδιο υπηρεσίας προσόντα, που περιλαμβάνουν πανεπιστημιακό δίπλωμα και επαγγελματικό 
λογιστικό προσόν, καθώς και πενταετή ελεγκτική/λογιστική πείρα μετά την απόκτηση του επαγγελματικού 
προσόντος. 

 Με βάση τα ίδια στοιχεία, προτείνεται ο καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για τη νέα θέση Ελεγκτή 
Τεχνικού Ελέγχου (Συνδυασμένες Κλίμακες Α9, Α11 και Α12), η οποία δημιουργήθηκε με τον προϋπολογισμό 
του 2018 για εγγεγραμμένους στο ΕΤΕΚ μηχανικούς, έναντι σταδιακής κατάργησης της επιστημονικής δομής 
θέσεων Λειτουργού Τεχνικού Ελέγχου (Συνδυασμένες Κλίμακες Α8, Α10 και Α11).  Συναφώς, στα απαιτούμενα 
προσόντα του προτεινόμενου σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Ελεγκτή Τεχνικού Ελέγχου περιλήφθηκαν η 
κατοχή πανεπιστημιακού διπλώματος και η εγγραφή στο ΕΤΕΚ στον οικείο κλάδο μηχανικής επιστήμης, καθώς 
και η διετής πείρα μετά την απόκτηση των εν λόγω προσόντων. 

 Σκοπός των δεύτερων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται σύμφωνα με τις διατάξεις των άρθρων 27 και 
87 του περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, είναι η τροποποίηση των σχεδίων υπηρεσίας για τις θέσεις 
Λειτουργού Ελέγχου Α΄ [Κλίμακα Α11(ii)] και Λειτουργού Τεχνικού Ελέγχου Α΄ [Κλίμακα Α11(ii)] των φθινουσών 
επιστημονικών δομών της Ελεγκτικής Υπηρεσίας, οι οποίες αποτελούν το πρώτο επίπεδο προαγωγής για τις 
υπό κατάργηση θέσεις Λειτουργού Ελέγχου (Συνδυασμένες Κλίμακες Α8, Α10 και Α11) και Λειτουργού 
Τεχνικού Ελέγχου (Συνδυασμένες Κλίμακες Α8, Α10 και Α11). 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, στα απαιτούμενα προσόντα των 
προτεινόμενων σχεδίων υπηρεσίας για τις εν λόγω θέσεις περιλήφθηκε η πενταετής τουλάχιστον υπηρεσία στις 
θέσεις Λειτουργού Ελέγχου και Λειτουργού Τεχνικού Ελέγχου, αντίστοιχα, σύμφωνα με την πολιτική που 
ακολουθείται για τα σχέδια υπηρεσίας των θέσεων αυτού του επιπέδου στη δημόσια υπηρεσία και στον 
ευρύτερο δημόσιο τομέα. 

 Σημειώνεται ότι όλα τα πιο πάνω σχέδια υπηρεσίας συζητήθηκαν και συμφωνήθηκαν στο πλαίσιο της 
αρμόδιας υποεπιτροπής για σχέδια υπηρεσίας της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού. 

 Συναφώς, επισημαίνεται ότι οι υπό συζήτηση κανονισμοί σε πρώτο στάδιο εξετάστηκαν από την 
Υποεπιτροπή της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την Εξέταση των Κανονισμών που Αφορούν 
Σχέδια Υπηρεσίας σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 4 Δεκεμβρίου 2019, η οποία εισηγήθηκε στην 
επιτροπή την υποβολή των κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος για έγκριση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε 
τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού τάχθηκαν υπέρ των προνοιών του κανονισμών και εισηγούνται την έγκρισή τους από την 
ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και 
του Δημοκρατικού Κόμματος και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
ΕΔΕΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών των κανονισμών κατά τη συζήτησή τους 
στην ολομέλεια του σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών με την παρούσα έκθεσή της 
υποβάλλει τους υπό αναφορά κανονισμούς στην ολομέλεια του σώματος για τη λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Σαράντα έξι παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα τρεις ψήφοι υπέρ και τρεις εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ και τρεις εναντίον, οι υπ’ αριθμόν 6 και 7 κανονισμοί εγκρίνονται*.  

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα αναβάλλεται… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

                                            
* Για τεχνικούς λόγους δεν υπάρχουν στοιχεία της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας. 
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 Θέλει τον λόγο ο κ. Ευσταθίου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Η ψηφοφορία ισχύει και για τα δύο; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, η ψηφοφορία ισχύει και για τα δύο. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Δε θα κουραστούμε να επαναλαμβάνουμε ότι οι υπερψηφίσεις τέτοιων σχεδίων υπηρεσίας με 
απαξιωτική διάθεση προς τις επίσημες γλώσσες της Κυπριακής Δημοκρατίας μάς βρίσκουν πάντα αντίθετους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα, το οποίο είναι η πρόταση νόμου με τίτλο «Ο περί Σχολικού Εκφοβισμού και 
Ενδοσχολικής Βίας στη Δημοτική και Μέση Εκπαίδευση (Μέτρα Αντιμετώπισης) Νόμος του 2019», αναβάλλεται 
και ξαναστέλλεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου του 
2020 Νόμος του 2019». 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου για το έτος 2020. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019»  

Παρόντες: 
 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος Νίκος Κέττηρος 

 Αννίτα Δημητρίου Πανίκος Λεωνίδου 

 Γιώργος Κάρουλλας Παύλος Μυλωνάς 

 Αντρέας Καυκαλιάς Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου  Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 27 Νοεμβρίου 2019 και στις 8 Ιανουαρίου 2020.  Στις πιο πάνω 
συνεδρίες της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και Νεολαίας, του Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού 
του ίδιου υπουργείου, του Γραφείου του Γενικού Ελεγκτή της Δημοκρατίας και του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου (ΤΕΠΑΚ).  

 Ο προϋπολογισμός του ΤΕΠΑΚ παρουσιάζει έσοδα ύψους €70.491,056 και ισόποσες δαπάνες.   

 Ειδικότερα, τα κυριότερα έσοδα του προϋπολογισμού του ΤΕΠΑΚ για το 2020 κατανέμονται ως 
ακολούθως: 

1. Κρατική χορηγία €38.500.000 

2. Δίδακτρα  €7.300.000 

3. Κυβερνητική χορηγία για έργα από τη δανειοδότηση της Ευρωπαϊκής 
Τράπεζας Επενδύσεων - 

4. Χρηματοδότηση Διαρθρωτικών Προγραμμάτων €500.000 

5. Διάφορες εισπράξεις €24.191.056 

 Σύνολο εσόδων €70.491.056. 
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 Οι κυριότερες δαπάνες του προϋπολογισμού του ΤΕΠΑΚ για το έτος 2020 κατανέμονται ως ακολούθως: 

1. Τρέχουσες δαπάνες €30.073.940 

2. Λειτουργικές δαπάνες €6.516.185 

3. Διαχειριστικά έξοδα €6.161.770 

4. Κεφαλαιουχικές δαπάνες €5.539.141 

5. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό €22.200.020 

 Σύνολο δαπανών €70.491.056. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής και τα οποία περιλαμβάνονται στην 
εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο επισημαίνονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα:  

1. Το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας συμφωνεί με τον προϋπολογισμό του 
ΤΕΠΑΚ για το 2020, όπως αυτός έχει καταρτιστεί, αφού έχει διαμορφωθεί κατόπιν διαλόγου με το 
ΤΕΠΑΚ, το Υπουργείο Οικονομικών και το Τμήμα Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού του ίδιου 
υπουργείου.  Επιπρόσθετα, ο προϋπολογισμός λαμβάνει υπόψη την παρούσα δημοσιονομική 
κατάσταση του κράτους, τις προτεραιότητες του ΤΕΠΑΚ, καθώς και τις ειλημμένες υποχρεώσεις του για 
τη συνέχιση της ομαλής λειτουργίας του και τη σταδιακή και απρόσκοπτη ανάπτυξή του, όπως αυτή έχει 
προγραμματιστεί.  Σημειώνεται περαιτέρω ότι το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε τη δυνατότητα 
υπέρβασης της κρατικής χορηγίας ύψους €2.500.000 από εξοικονομήσεις του προϋπολογισμού του 
ΤΕΠΑΚ για το 2020 ή και του Υπουργείου Οικονομικών. 

2. Το Υπουργείο Οικονομικών με επιστολή του, ημερομηνίας 25 Σεπτεμβρίου 2019, συμφώνησε με την 
προώθηση του προϋπολογισμού του ΤΕΠΑΚ για το 2020 υπό συγκεκριμένες προϋποθέσεις και 
παρατηρήσεις τόσο του Υπουργείου Οικονομικών όσο και του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και 
Προσωπικού. 

 Σημειώνεται ότι οι αλλαγές που προβλέπονταν στις πιο πάνω παρατηρήσεις υιοθετήθηκαν στον 
προϋπολογισμό. 

 Ειδικότερα, οι εν λόγω παρατηρήσεις αφορούσαν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Τη συμπερίληψη πιστώσεων μόνο για 23 θέσεις προσωπικού και όχι για 43. 

2. Την αφαίρεση του ποσού που περιλήφθηκε ως πρόσθετη χορηγία από το δάνειο της Ευρωπαϊκής 
Τράπεζας Επενδύσεων ύψους €0,97 εκ. 

3. Την αφαίρεση των δαπανών που αφορούν την παραχώρηση επιδομάτων στέγασης και διακίνησης 
στους φοιτητές του ΤΕΠΑΚ με ειδικά κριτήρια. 

4. Την ιατροφαρμακευτική περίθαλψη του προσωπικού και συγκεκριμένα, δεδομένης της εφαρμογής του 
Γενικού Συστήματος Υγείας από την 1η Ιουνίου 2020, οι πρόνοιες του οι οποίες προβλέπουν για το 
σχέδιο ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης του προσωπικού του ΤΕΠΑΚ θα πρέπει να ισχύσουν μόνο 
μέχρι την 31η Μαΐου 2020.   

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας και του Υπουργείου 
Οικονομικών συμφώνησαν με τις πρόνοιες του προϋπολογισμού, όπως αυτός κατατέθηκε ενώπιον της 
Βουλής.  Επιπρόσθετα, ο εκπρόσωπος της Ελεγκτικής Υπηρεσίας δεν προέβη σε οποιεσδήποτε 
συγκεκριμένες παρατηρήσεις επί των προνοιών του προϋπολογισμού. 

 Ο πρύτανης του ΤΕΠΑΚ ενημέρωσε την επιτροπή για τη λειτουργία, το έργο, τους στόχους και τους 
προγραμματισμούς του ΤΕΠΑΚ για την περαιτέρω ανάπτυξή του.  Ειδικότερα, ο πρύτανης του ΤΕΠΑΚ 
αναφέρθηκε μεταξύ άλλων στην κτηριακή ανάπτυξη του ΤΕΠΑΚ σε σχέση με τους Α΄, Β΄ και Γ΄ πόλους, στην 
ανάπτυξη του επίσης σε κοινότητες εκτός της Λεμεσού, όπως στην κοινότητα Λόφου και στην περιοχή 
Αχέλειας, σε σχέση με τη Σχολή Γεωτεχνικών Επιστημών και Διαχείρισης Περιβάλλοντος και στον Άγιο Ιωάννη 
Πιτσιλιάς σε σχέση με το Τμήμα Καλών Τεχνών.  Επιπρόσθετα, ο πρύτανης τόνισε τις επιτυχίες του ΤΕΠΑΚ 
στον τομέα της έρευνας, την ανοδική πορεία του και τη διεθνή καταξίωση του ΤΕΠΑΚ μέσω της συμπερίληψής 
του σε παγκοσμίου φήμης λίστες κατάταξης εκπαιδευτικών ιδρυμάτων.  

 Στο πλαίσιο της μελέτης του προϋπολογισμού η επιτροπή, αφού διεξήλθε τις πρόνοιές του, υπέβαλε 
διάφορα ερωτήματα και ζήτησε από τους αρμοδίους την κατάθεση συγκεκριμένων στοιχείων αναφορικά με τα 
ερωτήματά της.  Ειδικότερα, ζητήθηκαν και στάλθηκαν στην επιτροπή στοιχεία που αφορούσαν μεταξύ άλλων 
την υπέρβαση της κρατικής χορηγίας κατά €2,5 εκατομ., τη διασύνδεση του ΤΕΠΑΚ με τη βιομηχανία, την 
αξιοποίηση και τη διάχυση των αποτελεσμάτων έρευνας, τις φοιτητικές εστίες, τους δείκτες παραγωγικότητας 
διοικητικού προσωπικού, τις θέσεις ενταγμένου ακαδημαϊκού προσωπικού, την κτηριακή ανάπτυξη του 
ΤΕΠΑΚ, την ιατροφαρμακευτική περίθαλψη του προσωπικού του, την υιοθέτηση των εισηγήσεων της 
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Ελεγκτικής Υπηρεσίας, το κόστος ανά φοιτητή, τη φοίτηση ξένων φοιτητών, τα εξ αποστάσεως προγράμματα, 
τη δημιουργία νέων τμημάτων, όπως το Τμήμα Μουσικών Σπουδών, και τις μετεγγραφές φοιτητών. 

 Στο πλαίσιο επίσης της μελέτης του προϋπολογισμού ηγέρθη και το θέμα της προώθησης ενός κοινού 
νομοθετικού πλαισίου που θα διέπει τη λειτουργία όλων των δημόσιων πανεπιστημίων.  Ειδικότερα, όπως 
επισημάνθηκε από τους εκπροσώπους του ΤΕΠΑΚ, για το πιο πάνω θέμα έχει ετοιμαστεί σχετική εισήγηση και 
βρίσκεται ενώπιον των συλλογικών και θεσμικών οργάνων του για επεξεργασία και έγκριση. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιον της, δήλωσε ότι όλα τα μέλη της θα τοποθετηθούν επί του νομοσχεδίου για την κατά 
νόμο έγκριση του προϋπολογισμού στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Ο κ. Χατζηγιάννης. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Ουσιαστικά, η τοποθέτησή μου, κύριε Πρόεδρε, αφορά και για τους δύο προϋπολογισμούς.  Είναι γενική 
η τοποθέτηση την οποία θέλω να κάνω και αφορά εν πρώτοις τα τρία πανεπιστήμια και την ανάγκη περαιτέρω 
συνεργασίας αυτών των πανεπιστημίων.  Έχουν περάσει πλέον, έχουν εξέλθει από την αρχική φάση.  Τα 
πανεπιστήμια αυτά χρειάζονται και βρίσκονται μπροστά από προκλήσεις τέτοιες, που πρέπει οπωσδήποτε να 
παρθούν αποφάσεις, για να μπορέσουν να είναι ικανά να σταθούν στον πίνακα των αξιολογήσεων.  Θέλω να 
κάνω αυτή την τοποθέτηση.  Kαι δεν μπορούν, για παράδειγμα, να υπάρχουν παράλληλες δομές μεταξύ των 
πανεπιστημίων, με τρόπο που κάποιος να αναζητά και τη λογική.   

 Με αυτή μου την τοποθέτηση σε καμιά περίπτωση δε θέλω και δεν έχω την πρόθεση να επέμβω στην 
αυτονομία των πανεπιστημίων.  Σε καμία περίπτωση.  Ωστόσο όμως, το να υπάρχει μια σχολή και να υπάρχει 
αντίστοιχη και στο άλλο πανεπιστήμιο το θεωρώ ότι πρέπει να προβληματίσει, επαναλαμβάνω, με τρόπο που 
να καταλήγουμε σε αθροιστικό όφελος ως τόπος. 

 Παράλληλα, η μεγαλύτερη πρόκληση είναι η εξ αποστάσεως, τα εξ αποστάσεως προγράμματα, στα 
οποία τόσο το Πανεπιστήμιο Κύπρου όσο και το ΤΕΠΑΚ, αν και εφόσον δεν μπουν σε αυτή την αγορά ή σε 
αυτά τα προγράμματα, τότε ενδεχομένως να έχουν επηρεασμό στις αξιολογήσεις τους.  Υπάρχει πρόθεση και 
από τα τρία πανεπιστήμια για περαιτέρω συνεργασία στον τομέα αυτό.  Αποδοχή μάλιστα και από το Ανοικτό 
Πανεπιστήμιο.   

 Για τον λόγο αυτό θα καλέσω πραγματικά και τις τρεις μονάδες αυτές και τα τρία κρατικά πανεπιστήμια 
να εντατικοποιήσουν τον διάλογο και τον προβληματισμό, πώς καταλήγουμε σε συνεργασίες τέτοιες, 
οποιασδήποτε μορφής και αν είναι αυτή, προκειμένου να διατηρήσουμε επίπεδα αξιολογήσεων τέτοια, που να 
μας κρατούν ζωντανή την ανταγωνιστικότητα των κρατικών μας πανεπιστημίων. 

 Το δεύτερο θέμα αφορά τον τομέα της έρευνας.  Σωρευτικά τα χρήματα τα οποία ο Κύπριος 
φορολογούμενος έχει επενδύσει στα κρατικά μας πανεπιστήμια ξεπερνούν ήδη τα δισεκατομμύρια ή το 
δισεκατομμύριο.  Αντιλαμβανόμαστε ότι αντίστοιχη απαίτηση θα πρέπει να έχουμε και ως προς τη διάσταση 
του ερευνητικού αποτελέσματος, αλλά και του οφέλους που θα πρέπει να έχει για τον Κύπριο φορολογούμενο.  
Οι ισχυρισμοί…   

 Και δεν είμαι με απαξιωτική πρόθεση εδώ για το αποτέλεσμα κανενός πανεπιστημιακού.  Αντιθέτως!  
Εκτιμούμε το έργο τους, εκτιμούμε και εκείνη την ερευνητική δραστηριότητα η οποία γίνεται, όμως 
διαπιστώνουμε μέσα από τους μακροοικονομικούς δείκτες ότι το αποτέλεσμα αυτού του κράτους στην έρευνα 
είναι ελάχιστο.  Άρα λοιπόν δεν μπορεί να έχουμε τέτοιου είδους επενδύσεις στα πανεπιστήμια και να έχουμε 
αυτή την ελάχιστη συμβολή στο ερευνητικό αποτέλεσμα ή και στους δείκτες.   

 Λέω, κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι ο ισχυρισμός ότι ακόμη και οι βιβλιογραφικές έρευνες 
μπορούν να συμπεριλαμβάνονται στα αποτελέσματα των ερευνών των πανεπιστημίων νομίζω ότι είναι 
ισχυρισμοί οι οποίοι δεν μπορούν να περνούν απ’ αυτό το σώμα.  Χαιρετίζω το γεγονός ότι -και γι’ αυτό 
ακριβώς τον λόγο κάνω αυτή την τοποθέτηση σήμερα- η πρόθεση της παρούσας κυβέρνησης… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ολοκληρώστε, κύριε Χατζηγιάννη, σας παρακαλώ. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.   

 Η πρόθεση της κυβέρνησης να προχωρήσει στη δημιουργία αντίστοιχου υφυπουργείου για την έρευνα 
είναι ακριβώς ευκαιρία όπου θα πρέπει να γίνει ένας προβληματισμός, να καθοριστεί ολοκληρωμένη πολιτική 
για την έρευνα.  Θα το επαναλάβω: Επενδύουμε πολλά με ελάχιστα αποτελέσματα, όμως, πολύ περισσότερο, 
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έχουμε τεράστιες δυνατότητες, αλλά και τεράστιες ανάγκες, κύριε Πρόεδρε, σε τομείς όπως είναι η ιατρική, το 
κλίμα, περιβάλλον κ.λπ. Να υπάρχει αυθεντική, πραγματική έρευνα, που μπορεί να προέρχεται από τα 
τριτοβάθμιά μας ιδρύματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Καυκαλιάς. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Επενδύουμε, κύριε Πρόεδρε, ακριβώς πολλά στην τριτοβάθμια εκπαίδευση και έχουμε και καλά 
αποτελέσματα και είμαστε περήφανοι για τα αποτελέσματα των δημόσιων πανεπιστημίων του τόπου μας.  
Χρειάζονται όμως να γίνουν πολλά άλλα πράγματα και γι’ αυτό είμαστε όλοι επικεντρωμένοι σ’ αυτή τη 
συζήτηση σε σχέση με την επόμενη μέρα των δημόσιων πανεπιστημίων μας.  Αν επήρα τον λόγο, τον πήρα 
για δύο συγκεκριμένα σημεία.  Πάρα πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε. 

 Το πρώτο, να καταδείξω ένα σχήμα οξύμωρο, μια κατάσταση λάθος κατά τη δική μας άποψη, που 
αφορά στο Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο Κύπρου και τους προϋπολογισμούς.  Οι προϋπολογισμοί είναι 
ελλειμματικοί κατά €2,5 εκατομ. όπως κατατίθενται.  Υπάρχει πρόνοια, αναφορά ότι θα πρέπει να εξευρεθούν 
τρόποι να καλυφτεί αυτό το έλλειμα από το ίδιο το πανεπιστήμιο ή από εξοικονομήσεις του υπουργείου.  Είναι 
μια λανθασμένη προσέγγιση, την οποία έχουμε επισημάνει και θεωρούμε ότι δεν έπρεπε να υπάρχει. 

 Και το δεύτερο, να σημειώσουμε από τη μια τη μεγάλη ανάγκη που υπάρχει στα δημόσια πανεπιστήμιά 
μας να στηριχτούν οι φοιτητές μας σε ό,τι αφορά στο κεφάλαιο το μεγάλο, φοιτητικές εστίες, και την ίδια στιγμή 
να υπογραμμίσουμε τις μεγάλες προσπάθειες που γίνονται από τα δημόσιά μας πανεπιστήμια σ’ αυτή την 
κατεύθυνση.  Χρειάζεται και η ανάλογη στήριξη και οι πόροι από την πολιτεία, για να φτάσουμε στο 
αποτέλεσμα που πρέπει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μάριος Μαυρίδης να μιλήσει για τα δημόσια πανεπιστήμια. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Τα δημόσια πανεπιστήμια ή και τα ιδιωτικά έχουν καλά αποτελέσματα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Έχω συμφέρον;  Δεν έχω συμφέρον.  Απλώς, εργάζομαι σε ένα πανεπιστήμιο.  Τι σημαίνει έχω 
συμφέρον;  Δεν είμαι μέτοχος.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

 Και στη Βουλή εργάζομαι.  Σημαίνει είμαι μέτοχος;   

 Εξαρτάται από ποια γωνιά το βλέπει κανείς, διότι η σύγχρονη άποψη για τα αποτελέσματα της παιδείας 
είναι κατά πόσο οι πτυχιούχοι που παράγουν αυτά τα πανεπιστήμια μπορούν να εργοδοτηθούν, αν έχουν 
προοπτική.  Εάν αυτό το κράτος θέλει πραγματικά να προσφέρει δωρεάν παιδεία και ποιοτική παιδεία στους 
πολίτες του, θα πρέπει να δώσει την ευκαιρία σε όλα τα παιδιά, είτε φοιτούν σε δημόσια είτε σε ιδιωτικά, να 
φοιτήσουν αυτά όπου θέλουν και να επιλέξουν αυτά το πρόγραμμα σπουδών που θα επιλέξουν.   

 Και να σας δώσω ένα παράδειγμα.  Εάν ένας φοιτητής δεν τα καταφέρει να εισαχθεί στην ιατρική σχολή 
ενός δημόσιου πανεπιστημίου -είναι μεν πάρα πολύ καλός, αλλά δεν τα κατάφερε, διότι οι θέσεις είναι 
περιορισμένες- αυτός ο άνθρωπος είναι καταδικασμένος, αν θέλει να σπουδάσει ιατρική, να πάει να κάνει 
δάνεια ή να μην τα καταφέρει, διότι δεν έχει τα χρήματα, εκτός αν είναι πλούσιος.  Εγώ πιστεύω ότι πρέπει όλοι 
να έχουν αυτή την προοπτική και την ευκαιρία, εάν βεβαίως πληρούν κάποια κριτήρια, να μπορούν να 
φοιτήσουν κάπου αλλού, είτε ιατρική είναι αυτό είτε αρχιτεκτονική είτε φαρμακευτική, και ένα επάγγελμα το 
οποίο αυτός θα επιλέξει και όχι να πάει κάπου, επειδή υπάρχει μια θέση εκεί άδεια, απλώς και μόνο για να 
συμπληρώνονται οι θέσεις, για να έχουν δουλειά και οι καθηγητές.  Διότι αυτά τα λεφτά είναι επένδυση που 
κάνει ο φορολογούμενος για το μέλλον αυτής της κοινωνίας.   

 Εάν κοιτάξεις, κύριε Καυκαλιά, σήμερα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Αυτές οι θέσεις δεν καθορίζονται με βάση τις ανάγκες της αγοράς; 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Όχι.  Αυτό έν’ το θέμα, ότι, εάν τα πανεπιστήμια έχουν κάποιες θέσεις, θα τις έχουν εκεί για δέκα χρόνια.  
Μέχρι να αποφασίσει το συμβούλιο να αλλάξει αυτές τις θέσεις, τα νούμερα, θα περάσουν άλλα δέκα χρόνια.   
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 Και, αγαπητέ Αντρέα, από όλους τους πτυχιούχους -είναι πανευρωπαϊκό το φαινόμενο, αλλά στην 
Κύπρο έν’ πιο έντονο- ο κάθε πτυχιούχος δεν εργάζεται πλέον στο επάγγελμα που έχει σπουδάσει.  Ένας 
στους τρεις μόνο μπορεί να βρει δουλειά σε επάγγελμα που είναι συναφές μαζί με τη σπουδή του.  Εμείς 
θέλουμε να βελτιώσουμε αυτό το ποσοστό, να το κάνουμε στο 50%, όπως είναι στην Ευρώπη για παράδειγμα.  
Για να γίνει αυτό, πρέπει να δώσεις την ευκαιρία σε όλα τα παιδιά με τη μέθοδο των κουπονιών, vouchers, να 
σπουδάσουν αυτά όπου θέλουν και ό,τι θέλουν να σπουδάσουν, διότι αυτοί θα σκεφτούν το δικό τους μέλλον.  
Δεν μπορούμε εμείς να σκεφτόμαστε το μέλλον αυτών χωρίς αυτούς. 

 Άρα λοιπόν, πιστεύω ότι η καλύτερη πολιτική είναι, εφόσον αποφασίσαμε να κάμουμε ένα γενικό 
σύστημα υγείας, στο οποίο όλοι συμφωνούμε και έχουν πρόσβαση όλοι οι πολίτες και έχουν και επιλογή να 
πάνε στον γιατρό της αρεσκείας τους, νομίζω θα πρέπει να δημιουργήσουμε και ένα εθνικό σχέδιο παιδείας, το 
οποίο θα λειτουργεί στην ίδια ακριβώς βάση, για να μην το εξηγήσω περισσότερο, όπως λειτουργεί το εθνικό 
σύστημα υγείας.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Δυστυχώς, στον τομέα της υγείας αδράνησε αυτή η πολιτεία και είχε εμπορευματοποιηθεί σε τέτοιο 
βαθμό, που είχε γίνει κυρίαρχος ο ιδιωτικός τομέας.  Και το σχέδιο υγείας που εφαρμόστηκε ουσιαστικά ήταν 
προσαρμοσμένο σ’ αυτή την πραγματικότητα και ήθελε να την ανατρέψει βέβαια, για να προσφέρει ισότιμη 
πρόσβαση στον κόσμο πλέον, στους ασθενείς, ανεξαρτήτως της οικονομικής τους κατάστασης.   

 Στην περίπτωση της δημόσιας εκπαίδευσης ακόμα δεν εφτάσαμε σε αυτά τα επίπεδα 
εμπορευματοποίησης σε όλες τις βαθμίδες της εκπαίδευσης.  Είτε μιλάμε για την προδημοτική είτε τη δημοτική 
είτε τη μέση είτε και την πανεπιστημιακή εκπαίδευση, έστω και αν πολύ αργοπορημένα εφτιάξαμε τα δημόσια 
πανεπιστήμια.  Είχαν προηγηθεί οι ιδιωτικές σχολές τριτοβάθμιας εκπαίδευσης ουσιαστικά πριν τη δημιουργία 
των πανεπιστημίων.  Ως εκ τούτου, αυτό που πρέπει να έχουμε υπόψη μας είναι ότι, σε ό,τι αφορά τις 
πολιτικές των πανεπιστημίων, μαζί και για τη δημιουργία τμημάτων και σχολών, δεν μπορεί να καθορίζονται 
αυτές οι πολιτικές με βάση τις ανάγκες της αγοράς αλλά με βάση τις ανάγκες της κοινωνίας.  Εκτός και αν με 
την «αγορά» αναφερόμαστε στην αρχαιοελληνική διάσταση του όρου «αγορά».  Αυτά είναι δουλειά των 
νεοφιλελεύθερων και όχι μιας σύγχρονης κοινωνίας που θέλει να προσφέρει πλείστες τόσες επιλογές, όλες τις 
επιλογές στα παιδιά της.   

 Δεύτερον.  Επειδή στη χώρα μας όχι απλώς προηγήθηκε η ιδιωτική τριτοβάθμια εκπαίδευση που 
πρόσφερε πτυχιακά προγράμματα σπουδών της δημόσιας πανεπιστημιακής, δημιουργήθηκε με έναν τρόπο 
που δεν υπήρχε πουθενά αλλού στον κόσμο και μέχρι σήμερα έχουμε παγκόσμια πρωτοτυπία, είναι η αλήθεια.  
Δειλά δειλά ξεκίνησαν και κάποιοι άλλοι.  Εφτιάξαμε κερδοσκοπικούς οργανισμούς στο επίπεδο της 
πανεπιστημιακής εκπαίδευσης.  Και αυτό που εισηγείται ο κ. Μαυρίδης θα μπορούσε να συζητηθεί στην 
περίπτωση που έπαυαν να είναι κερδοσκοπικοί οργανισμοί τα ιδιωτικά πανεπιστήμια.  Αλλιώς, τροφοδοτούμε 
τα κέρδη κάποιων μετόχων σ’ αυτά τα πανεπιστήμια, τους οποίους τα συμφέροντα, μας είπε ο κ. Μαυρίδης, 
δεν εκπροσωπεί.  Οπότε, αν έχουμε λεφτά να επενδύσουμε, μπορούμε να επενδύσουμε περαιτέρω στη 
δημόσια εκπαίδευση ως κράτος, ώστε μαζί με τα ελληνικά πανεπιστήμια και έναν μεγάλο αριθμό θέσεων -και 
ιατρικής- που προσφέρεται εκεί να προσφέρουμε σε ακόμα περισσότερους φοιτητές αυτή τη δυνατότητα, να 
σπουδάζουν δωρεάν, χωρίς να απαγορεύσουμε σε κανέναν, αν επιθυμεί κάτι άλλο συμπληρωματικά, αφού θα 
υπάρχει η ιδιωτική εκπαίδευση, να το επιλέξει και να πληρώσει, όπως γίνεται και στη μέση εκπαίδευση και στη 
δημοτική και στην προδημοτική εκπαίδευση. 

 Ένα πράγμα είναι το κράτος να προσφέρει αυτό το αγαθό σε όποιον το επιθυμεί -και αυτός πρέπει να 
είναι ο στόχος σε όλες τις βαθμίδες της εκπαίδευσης- και, αν κάποιος δεν το επιλέξει, να πηγαίνει στην ιδιωτική, 
άλλο είναι να πούμε…  Διότι αυτή η λογική προφανώς δε θα μείνει στο επίπεδο της δημόσιας πανεπιστημιακής 
ή της ιδιωτικής πανεπιστημιακής.  Φυσιολογικά, θα πάει σε όλες τις βαθμίδες της εκπαίδευσης.  Είναι καθαρή η 
επιλογή και η προτίμηση των συναδέλφων της ηγεσίας του Συναγερμού -όχι του κόσμου, πιστεύω- να 
στηρίξουν παντοιοτρόπως την ιδιωτική εκπαίδευση.  Έλα που υπάρχει και λαός, έλα που υπάρχει και μεσαία 
τάξη και χαμηλά εισοδηματικά στρώματα! 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Για όλο τον κόσμο. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Και προφανώς δε θα έχουν την επιλογή που αναφέρεστε και δε θα πάμε να πρωτοτυπήσουμε σε κάτι 
που δε γίνεται σε καμιά χώρα εν πάση περιπτώσει.  Θα είμαστε και εδώ παγκόσμια πρωτοτυπία, αν 
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εφαρμόσουμε αυτό το πράγμα, σε αντίθεση με το γενικό σχέδιο υγείας, που πολύ αργά και ασθμαίνοντας και 
αφού προκλήθηκε σημαντικό κόστος κοινωνικό ήρθαμε να κάμουμε εκείνο που κάμνουν και άλλες χώρες.  Οι 
πλείστες χώρες.  Ήμασταν η μοναδική χώρα που δεν είχαμε το δικό μας σχέδιο υγείας.  Εντελώς διαφορετικά 
τα δεδομένα λοιπόν και δε θέλω να το επεκτείνω, κύριε Πρόεδρε, διότι είναι θεωρητική η συζήτηση που 
κάμνουμε.  Δεν είναι αυτό που συζητούμε σήμερα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μυλωνάς. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Επειδή προχθές ρώτησα τον πρύτανη του ΤΕΠΑΚ ακριβώς το ίδιο ερώτημα που κάνατε εσείς στον κ. 
Μαυρίδη, ρητορικό βέβαια, αν γίνεται καμιά μελέτη για τη δημιουργία προγραμμάτων σπουδών, νέων 
προτάσεων προς τους πελάτες των πανεπιστημίων και η απάντηση ήταν ότι δε γίνονταν μέχρι σήμερα και η 
πρόθεσή του είναι να το διενεργήσει, μας έμεινε η απορία τελικά αν τα προγράμματα σπουδών δημοσίων και 
ιδιωτικών αφορούν τις ανάγκες της αγοράς, δηλαδή της δημιουργίας θέσεων εργασίας και κάλυψης αυτών των 
αναγκών, τις ανάγκες των φοιτητών, τις ανάγκες της κοινωνίας, όπως είπε ο κ. Λουκαΐδης εν πάση περιπτώσει, 
και τελικά των λογιστικών γραφείων των πανεπιστημίων, ιδιωτικών και δημοσίων.  Διότι, αν πραγματικά 
συνολικά συμφωνούμε σε κάτι, μπορούμε να πάρουμε το ένα εικοστό των προϋπολογισμών που εγκρίνουμε 
κάθε χρόνο για τα δημόσια πανεπιστήμια ή τη στήριξη έμμεσα ή άμεσα των ιδιωτικών πανεπιστημίων και να τα 
δώσουμε στις τεχνικές σχολές, που είναι στο έλεος του Θεού, ούτως ώστε πραγματικά η αγορά εργασίας και οι 
θέσεις εργασίας και οι Κύπριοι πολίτες οι οποίοι δε βρίσκουν εργασία να έχουν και τη μόρφωση και το επίπεδο 
που θα αναμέναμε από τις τεχνικές σχολές.  Αλλά δυστυχώς δε βλέπω ούτε από κυβερνητικής πλευράς καμιά 
πρωτοβουλία, αν και τελευταία συζητούμε στην επιτροπή Παιδείας, πρέπει να πω, με όρεξη απ’ όλες τις 
πολιτικές δυνάμεις επιτέλους να αναβαθμιστούν οι τεχνικές σχολές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Τορναρίτης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Άκουσα με προσοχή τα όσα είπε ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ, επικεντρωμένος στο 
γεγονός ότι πράγματι τα ιδιωτικά πανεπιστήμια στην Κύπρο είναι κερδοσκοπικού χαρακτήρα, και διερωτώμαι 
πραγματικά, αν δεν υπήρχε το κέρδος και οι επιχειρηματίες, προφανώς και δε θα υπήρχαν οι ιδιωτικοί 
υπάλληλοι και προφανέστατα δε θα επλήρωνεν, κύριε Πρόεδρε, κανείς φορολογίες.  Και αφ’ ης στιγμής δε θα 
επλήρωνεν κανείς φορολογίες, δε θα υπήρχε κανένα έργο υποδομής στην Κυπριακή Δημοκρατία.  Και 
προσθέτει ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ: «Eμείς -λέει- εθέλαμεν τα μη κερδοσκοπικά…». 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Άντρο Κυπριανού) 

 Μην παρενοχλείτε, κύριε Κυπριανού, τη συνεδρία της Βουλής, απλώς να πω ότι…  Επαναλαμβάνω -και 
να δοθούν τα πρακτικά στη δημοσιότητα, κύριε Πρόεδρε, γιατί μπορεί να μην άκουγε ο γενικός γραμματέας του 
ΑΚΕΛ-  αναφέρθηκε στα μη κερδοσκοπικά πανεπιστήμια και πρόταξε πράγματι, γιατί ήμουν πρόεδρος της 
επιτροπής Παιδείας της Βουλής, όταν δίναμε τη μάχη να γίνουν τα ιδιωτικά πανεπιστήμια στον τόπο μας, είναι 
αλήθεια ότι το ΑΚΕΛ πρότασσε τα μη κερδοσκοπικά.  Βεβαίως, δεν υπήρχε κανένας επιχειρηματίας ο οποίος 
θα έβαζε τα λεφτά του, για να δημιουργήσει ένα μη κερδοσκοπικό ίδρυμα.  Ούτε καν τα μοναστήρια δεν 
επρότειναν κάτι παρόμοιο! 

 Άρα, λέω ότι τα ιδιωτικά πανεπιστήμια στην Κύπρο, πέραν του γεγονότος ότι συνεισφέρουν 
σημαντικότατα στο ΑΕΠ της Κυπριακής Δημοκρατίας, ανέπτυξαν παράλληλα την έρευνα, πολλαπλασίασαν την 
ακαδημαϊκή κοινότητα στην Κύπρο και βεβαίως εδημιούργησαν ένα συμπαγές σώμα φοιτητών στην Κυπριακή 
Δημοκρατία. 

 Γι’ αυτούς ακριβώς τους λόγους, κύριε Πρόεδρε της Βουλής, είμαστε περήφανοι που εδουλέψαμεν και 
εδουλέψαμεν σκληρά, γιατί είχαμε ισχυρή αντιπολίτευση, για να δημιουργηθούν τα ιδιωτικά πανεπιστήμια στην 
Κύπρο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εκφράζοντας τα αισθήματα και την επιθυμία της Βουλής, θα δώσω τον λόγο στον κ. Μαυρίδη για όσο 
χρόνο θέλει. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ, αλλά ούτε ένα λεπτό δε θα μιλήσω.  Απλώς, ήταν για να πω ότι τα μη 
κερδοσκοπικά ιδρύματα, οι μη κερδοσκοπικοί οργανισμοί, κοστίζουν διπλάσια τουλάχιστον από τους 
κερδοσκοπικούς τους ανάλογους.  Και έχουμε δεκάδες παραδείγματα, και στην Κύπρο δηλαδή.   Αν πάρουμε 
από την Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου, αν πάρουμε από την Αρχή Ηλεκτρισμού, αν πάρουμε από το 
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Πανεπιστήμιο Κύπρου, αν πάρουμε από οποιονδήποτε άλλο τομέα της οικονομίας, όπου δραστηριοποιούνται 
οργανισμοί οι οποίοι είναι μη κερδοσκοπικοί, κοινής ωφέλειας, οι αντίστοιχοι ιδιωτικοί κοστίζουν το μισό. 

 Αν πραγματικά θέλετε να πληρώνει ο φορολογούμενος διπλάσια, τότε απλώς να το πείτε ξεκάθαρα!   
Είναι λόγω της ιδεολογικής σας αγκύλωσης που δημιουργούνται όλα αυτά τα προβλήματα.  Σας εξήγησα το 
πρόβλημα.  Ένας φοιτητής της ιατρικής δεν μπορεί να εισαχθεί στο Πανεπιστήμιο Κύπρου, επειδή ο άνθρωπος 
δεν τα κατάφερε, ήταν ο πρώτος επιλαχών.  Αυτός ο άνθρωπος είναι καταδικασμένος, ενώ είναι πάρα πολύ 
καλός.  Γιατί να μη δώσουμε το δικαίωμα…  Και δε μιλώ μόνο για ιατρική, είναι για όλες τις σπουδές.  Γιατί να 
μη δώσουμε το δικαίωμα στους φοιτητές να επιλέξουν αυτοί τι θέλουν να σπουδάσουν;  Και, ναι, πρέπει να 
ξεκινήσει από τον βρεφοκομικό σταθμό.  Η επιδότηση από το κράτος, για να μπορούν να εργάζονται οι γονείς 
πρέπει να ξεκινήσει από τον βρεφοκομικό σταθμό. Αν πραγματικά θέλουμε να προσφέρουμε πραγματική 
παιδεία και ωφέλεια στην κοινωνία, πρέπει να πληρώσουμε και το συνολικό κόστος θα είναι και λιγότερο απ’ 
ό,τι είναι σήμερα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Θεοπέμπτου.   

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή άκουσα πολλά πράγματα, θέλω να σας θυμίσω ότι με βλέπετε εμένα την πρώτη 
φορά, γιατί ήμουν ο πρόεδρος της συντεχνίας του ΑΤΙ τζιαι έφερνα δαμαί στη Βουλή τον νόμο για το ΤΕΠΑΚ.  
Εκάμαμεν μελέτη ποιες σχολές θα είχε στο ΤΕΠΑΚ.  Αλλά τι έκαμεν η Βουλή;  Όταν ήρθε το νομοσχέδιο για το 
ΤΕΠΑΚ στη Βουλή, που διατηρούσε και τη λειτουργία του ΑΤΙ και τη δημιουργία του ΤΕΠΑΚ, η Βουλή αφαίρεσε 
όλες τις αναφορές του ΑΤΙ ʼπού το νομοσχέδιο.  Γι’ αυτό κάποτε που σας ακούω να κλαίετε για το ότι 
εκλείσαμεν το ΑΤΙ, να σας θυμίσω ότι έν’ η Βουλή που το έκλεισε! 

 Δεύτερον, όταν εδημιουργείτο το ΤΕΠΑΚ, το Πανεπιστήμιο Κύπρου δεν είχε σχολή μηχανικής και ήρτεν 
άρον άρον νομοσχέδιο στη Βουλή τζιαι εψήφισέν το η Βουλή τζιαι εδημιουργήθηκεν σχολή μηχανικής.  Τη 
στιγμή που ετοιμάζαμεν σχολή μηχανικής στο ΤΕΠΑΚ, αμέσως εμφανίστηκε τζιαι σχολή μηχανικής στο 
Πανεπιστήμιο Κύπρου.  Γι’ αυτό να ξέρετε ότι τούτα εγινήκαν μετά ʼπού μελέτη, όταν εγίνονταν.  Απλώς, ένι στη 
Βουλή που εχαλάσαν! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑÏΔΗΣ: 

 Και απορροφούνται και είναι περιζήτητοι όλοι οι απόφοιτοι και του ΤΕΠΑΚ και του Πανεπιστημίου 
Κύπρου στους κλάδους της μηχανικής, για να είμαστε ακριβείς, όπως και σε άλλους κλάδους.  Και είναι η 
αλήθεια ότι τα δύο δημόσια πανεπιστήμια είναι η πρώτη επιλογή κατά κανόνα των υποψήφιων φοιτητών, γιατί 
κρίνονται ως τα καλύτερα στη χώρα μας και από τα καλύτερα στον κόσμο με βάση το ranking, την αξιολόγηση 
που γίνεται όλα τα τελευταία χρόνια.  Μπήκε και το ΤΕΠΑΚ πρόσφατα. 

 Είναι ιδεολογικό το ζήτημα, είναι ξεκάθαρο.  Δε θέλω να επεκτείνουμε τη συζήτηση και να πάμε στο ότι 
κάποιοι δεν ήθελαν να έχουμε δημόσια πανεπιστήμια! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μην την επεκτείνετε, αν μεν θέλετε! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑÏΔΗΣ: 

 Λοιπόν, να μην την επεκτείνω, να μείνω στο εξής:  Ο κ. Τορναρίτης, όπως εσημείωσεν και ο γενικός 
γραμματέας του κόμματος, βεβαίως διαστρέβλωσε, όπως συνηθίζουν να κάμνουν οι της ηγεσίας του 
Συναγερμού, δεδομένου ότι δεν μπορούν να μας απαντήσουν.  Παλιά τους τέχνη κόσκινο είναι να 
στρεβλώνουν αυτά που λέμε, για να μας απαντούν.  Είπα βεβαίως για τα ιδιωτικά κερδοσκοπικά, όχι για το 
κέρδος συνολικά.  Προφανώς, τούτο το σύστημα είναι στο κέρδος, με μια μόνη διαφορά.  Ξέρετε, υπάρχουν 
πολύ εξαιρετικά πανεπιστήμια στις ΗΠΑ, για παράδειγμα, που είναι ιδιωτικά, όπως είναι το Χάρβαρντ, αλλά δεν 
είναι κερδοσκοπικά.  Ξέρετε, εμελετήσαμεν αυτά τα πράγματα.  Το να ξεκινά ένας επιχειρηματίας και να στήνει, 
να κάμνει πανεπιστήμιο και να γίνεται πανεπιστημιάρχης, δεν υπάρχει πουθενά αλλού στον κόσμο, πώς να το 
κάμουμεν!  Και εδίναμεν μάχες στην πορεία τούτη, ώστε τα ιδιωτικά κολλέγια αρχικά, που στη συνέχεια 
εξελίχθηκαν σε πανεπιστήμια, να προσφέρουν ποιοτική εκπαίδευση, για να διασφαλίσουμε την ποιότητα και 
την προοπτική, προσπαθώντας να πείσουμεν ότι είναι τζιαι για δικό τους όφελος. 

 Οπότε, για να μην το ανοίξουμε, επαναλαμβάνω, ευρύτερα το ζήτημα,  αυτό που έχουμε μπροστά μας 
σήμερα ως επιλογή, αγαπητέ μου Μάριε Μαυρίδη, είναι να στηρίξουμε περαιτέρω τα δημόσια πανεπιστήμια.  
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Στην ιατρική ούτε και η Γερμανία προσφέρει σε όσους θέλουν θέσεις στην ιατρική, που προσφέρει, 
αντιλαμβάνομαι, εκατό, χίλιες φορές περισσότερους!  Έν’ ιατρική, τα ευλοημένα!  Εμείς έχουμε και την επιλογή 
της Ελλάδας, έχουμε και την επιλογή της Γερμανίας βέβαια, όπου δεν υπάρχει κόστος, ελάχιστο είναι το κόστος 
των διδάκτρων για τους φοιτητές μας που παν για ιατρική, όπως και στην υπόλοιπη κεντρική Ευρώπη, με 
εξαίρεση τα αγγλοσαξονικά πανεπιστήμια, όπου θα επιλέξει κάποιος να πάει γιατρός.  Συγγνώμη, στην 
Ιρλανδία είναι δωρεάν επίσης και η ιατρική.   Στην Ιρλανδία είναι δωρεάν η ιατρική για όσους Κύπριους θα 
μπορέσουν να περάσουν τον διαγωνισμό, για να ενταχθούν στα ιρλανδικά πανεπιστήμια.  Και έχει Κύπριους 
φοιτητές που έχουν πάει.   

 Οπότε, εκείνο που έχουμε να κάνουμε είναι να επιλέξουμε, να στηρίξουμε τη δημόσια εκπαίδευση, ώστε 
να έχουν όλοι οι νέοι μας τη δυνατότητα πρόσβασης σε αυτή την υψηλή ποιοτικά εκπαίδευση σε όλες τις 
βαθμίδες και από εκεί και πέρα βεβαίως μπορεί να υπάρχει και η ιδιωτική εκπαίδευση για όσους των 
συμπολιτών μας θέλουν να στείλουν τα παιδιά τους στην Κύπρο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κωστής Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Δεν είχα πρόθεση να μπω σε αυτή τη συζήτηση, η οποία είναι και αντιπαραγωγική και… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έν’ άλλο πέντε-έξι που δεν είχαν πρόθεση, αλλά το όνομά τους… 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Θα μιλήσω μερικά δευτερόλεπτα.  Επαναλαμβάνουμε τους εαυτούς μας σε αυτή την Κύπρο.  Συζητούμε 
χωρίς πυξίδα, χωρίς προσανατολισμό, δεν ξέρουμε τι θέλουμε.  Έχουμε καταντήσει την παιδεία μας συνώνυμο 
της απειθαρχίας, συνώνυμο της αυθαιρεσίας.  Υπάρχουν τα σχολεία μας, τα οποία αδικούν καθημερινά τις 
χιλιάδες των μαθητών μας και εμείς ασχολούμαστε με στερεότυπα, ασχολούμαστε με συνθήματα, χαϊδεύουμε 
τα αυτιά ο ένας του άλλου ή, αναλόγως της περιπτώσεως, τσιγκλάμε ο ένας τον άλλον.  

 Έχουμε κολλέγια τα οποία είναι κατ’ επίφαση εκπαιδευτικά ιδρύματα.  Έχουμε εκπαιδευτικά ιδρύματα, τα 
οποία σαφώς…  Το μόνο που μπορώ να συμφωνήσω με τον Γιώργο τον Λουκαΐδη σε αυτό είναι ότι πουθενά 
δεν υπάρχει κερδοσκοπικό πανεπιστήμιο, μόνον ιδρύματα υπάρχουν.  Και όταν είναι ίδρυμα κάτι, δεν είναι 
κερδοσκοπικό.  Όλα αυτά θα έπρεπε να τα συζητούμε σοβαρά.  Και δεν τα συζητούμε σοβαρά, 
επαναλαμβάνουμε τους εαυτούς μας, αναλόγως περιπτώσεως.  Σε δύο μήνες με αφορμή ενός άλλου θέματος 
θα λέμε τα ίδια, εν τω μεταξύ η παιδεία μας ολισθαίνει και τα παιδιά μας γίνονται όλο και περισσότερο θύματα 
μιας ανεύθυνης πολιτικής απάντων. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Χατζηγιάννης. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Να επαναλάβω ακριβώς αυτό το οποίο ο συνάδελφος έχει αναφέρει προηγουμένως.  Εδώ πέρα έχουμε 
θίξει δύο πτυχές πάνω στις οποίες για το αύριο το δικό μας, των κυπριακών πανεπιστημίων, και, ανεξαρτήτως 
του ποιου συστήματος έχουμε, αυτό το έχουμε αποφασίσει προ πολλού.  Με το να επανερχόμαστε, νομίζω, δε 
βοηθούμε κανένα πανεπιστήμιο, είτε είναι κρατικό είτε είναι ιδιωτικό.   Ωστόσο όμως, στην αρχή έθιξα δύο 
ανάγκες.  Η πρώτη είναι η περαιτέρω συνεργασία και πρέπει να γίνει σοβαρότατη συζήτηση, σοβαρότατος 
προβληματισμός με την εμπλοκή ακόμα και της ίδιας της πολιτείας, γιατί αναφέρθηκαν κάποια πράγματα από 
τον κ. Θεοπέμπτου.  Είμαστε ωφέλιμοι, αν και εφόσον, χωρίς πρόθεση στείρας κριτικής θίγουμε κάποιες 
ανάγκες περαιτέρω προβληματισμού.   

 Και το δεύτερο, πολύ δε περισσότερο είναι το γεγονός ότι είναι δύο πυλώνες σε ένα πανεπιστήμιο, που 
χρειάζεται να συνυπάρχουν και οι δύο.  Είναι και ο εκπαιδευτικός, αλλά είναι και ο ερευνητικός.  Ε, λυπούμαι να 
πω ότι στον τομέα της έρευνας τα πανεπιστήμιά μας έχουν τεράστια δυνατότητα, αλλά και υποχρέωση και έργο 
και θα πρέπει οπωσδήποτε να παρθούν τέτοιου είδους αποφάσεις από τα ίδια, αλλά και από την ίδια την 
πολιτεία, πλαισιώνοντας ένα πλαίσιο πολιτικής για την έρευνα, ούτως ώστε να καταστούν πλέον ωφέλιμα και 
στον τομέα αυτό.    

 Αυτά τα δύο είχα αναφέρει προηγουμένως.  Δεν ήταν πρόθεσή μου να μπω στην ιδεολογική συζήτηση, 
όπως προηγουμένως έχει αναπτυχθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού. 
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ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο μόνος λόγος που εζήτησα τον λόγο ήταν για να απαντήσω στην αναφορά του κ. 
Μαυρίδη για την ιδεολογική μας αγκύλωση, γιατί έν’ αρκετά έτσι ενδιαφέρουσα τούτη η τοποθέτηση και, όποτε 
ο Συναγερμός βρίσκεται σε δυσκολία, μιλά για τις ιδεολογικές μας αγκυλώσεις. 

 Θα δώσω ένα παράδειγμα, διότι έν’ με απλά λόγια που πρέπει να μιλούμε, για να καταλαβαίνει τζιαι ο 
κόσμος ποια είναι η διαφορά μας.  Έχουμε διαφορά φιλοσοφίας πολλά μεγάλη.  Λέει ο κ. Μαυρίδης ένα 
παράδειγμα. ʼπού τζιείνα που είπε εννά αναφέρω μόνον ένα.  Να επιδοτούμε, λέει, τα παιδιά από το 
νηπιαγωγείο και στη συνέχεια στην εξέλιξη των πραγμάτων.  Ξέρετε πόσα κοστίζει να πάει κάποιο μωρό 
σήμερα σε ένα ιδιωτικό νηπιαγωγείο;  Μπορεί να κοστίζει μέχρι και €400 τον μήνα.  Διακόσια πενήντα έως η 
ώρα 2.00 μ.μ., για να πάει έως το απόγευμα μπορεί να είναι €400 και €500.  Και λέει ο κ. Μαυρίδης ότι η 
πολιτική του κράτους πρέπει να περιορίζεται στο να δίνει €20, €30 το κράτος για τούτο το μωρό, που θα πάει 
σε ένα ιδιωτικό νηπιαγωγείο, γιατί πρέπει να στηρίξουμε την ιδιωτική εκπαίδευση. 

 Εμείς τι λέμε;   Ότι το κράτος, η τοπική αυτοδιοίκηση στα πλαίσια της άσκησης κοινωνικής πολιτικής 
έχουν υποχρέωση να δημιουργήσουν αυτές τις υποδομές, για να μπορούν να πηγαίνουν και τα μωρά των 
φτωχών οικογενειών.  Να μην πηγαίνουν μόνον τα παιδκιά των πλούσιων οικογενειών.  Τώρα, αν αυτό το 
πράγμα είναι ιδεολογική αγκύλωση, εγώ του δίνω το δικαίωμα κάθε μέρα να μας λαλεί εκατό φορές «είσαστε 
ιδεολογικά αγκυλωμένοι»!  Δικαίωμά τους να έχουν άλλη άποψη.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γιωργάλλας έχει τον λόγο. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρακολουθώ εγώ όσο και πολλοί, πιστεύω, εκ των συμπολιτών μας που είχαν όρεξη 
να κάτσουν να δουν τη Βουλή επί μία ώρα μία συζήτηση η οποία πολιτικοποιεί τα θέματα, με αναφορές σε μία 
πολιτεία που πρέπει να πάρει αποφάσεις, ευφάνταστες ιδέες και διαπιστώσεις.  Εγώ θα σταθώ σε ένα μόνο 
πράγμα το οποίο βγήκε από τα παραγωγικά συνέδρια που κάνατε, κύριε Πρόεδρε, για την Τέταρτη 
Βιομηχανική Επανάσταση -αν θυμάμαι, ήταν πέρσι- ένα σημαντικό, συγκλονιστικό στοιχείο, ότι σε δέκα χρόνια 
τα επαγγέλματα στα οποία θα απασχοληθεί περίπου το 60% των παιδιών που είναι σήμερα στο δημοτικό αυτά 
τα επαγγέλματα δεν υπάρχουν σήμερα.  Στοιχεία της Παγκόσμιας Τράπεζας μέσα από μία μελέτη που έκανε.  
Μπροστά σε αυτό το στοιχείο εμείς ψάχνουμε προσανατολισμό παιδείας.  Καταλαβαίνετε πόση απόσταση 
έχουμε από τα γεγονότα.   

ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να κάνω ένα σχόλιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως, έχεις τον λόγο.  Απλώς να πω, κυρία Δημητρίου, όπως κατεβαίνεις, να ακούσεις και εσύ και οι 
άλλοι ότι έχουμε τζιαι άλλα ομόφωνα.  Ο αλγόριθμος αυτό λέει, ότι στα ομόφωνα πάμε διπλάσια, τριπλάσια 
ώρα. 

 Ναι, έχετε τον λόγο. 

ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Ένα μικρό σχόλιο, κύριε Πρόεδρε, έτσι να μου το επιτρέψετε, γιατί το νιώθω έντονα και θεωρώ ότι 
μπορώ να τοποθετηθώ και ως πρώην εκπαιδευτικός. 

 Θεωρώ μέγα λάθος αυτή τη στιγμή να κάνουμε διαχωρισμό της δημόσιας και ιδιωτικής εκπαίδευσης.  
Δεν είναι αυτή η στόχευση.  Η εκπαίδευση είναι ενιαία και μέσα από μια ολιστική προσέγγιση θα μπορέσουμε 
και να τη βελτιώσουμε και να αντιμετωπίσουμε και τα κενά και τις δυσκολίες που υπάρχουν.  Αυτή είναι η 
προσέγγιση που χρησιμοποιούμε εδώ και πόσα χρόνια, δε γίνεται να μιλάμε για στήριξη των δημόσιων 
πανεπιστημίων μόνο.  Φυσικά και να τα στηρίξουμε και σας το λέει μια απόφοιτη των δημόσιων πανεπιστημίων 
μας.  Δεν μπορεί όμως από τη στιγμή που λειτουργούν εφτά τόσα ιδιωτικά πανεπιστήμια -υπάρχει ένας φορέας 
με κανονισμούς, με νομοθεσίες- να λέμε σήμερα ότι στηρίζουμε μόνο τα δημόσια πανεπιστήμια.   

 Άρα, λέω ότι η εκπαίδευσή μας βεβαίως και είναι ενιαία και πρέπει ως τέτοια να αντιμετωπίζεται και απ’ 
εκεί και έπειτα να στοχεύσουμε πώς βελτιώνουμε όλα τα ζητήματα που έχουμε ενώπιόν μας, από απλά 
πράγματα, από τη διακίνηση των φοιτητών μας που αντιμετωπίζουν τεράστιο πρόβλημα στις συγκοινωνίες, 
από το θέμα των ενοικίων που έχουμε ένα ουσιαστικό θέμα και ξεκινούμε τις φάσεις υλοποίησης των 
καινούριων εστιών που πρέπει να γίνουν, από τις συνεργασίες που έχουν να δείξουν και τεράστια επιτεύγματα 
τα πανεπιστήμιά μας, όπως το ΤΕΠΑΚ με την ίδρυση του Κέντρου του Καρκίνου, και τις συνεργασίες που 
έχουν αναπτυχθεί.   
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 Άρα, κύριε Πρόεδρε, για να κλείσω, η εκπαίδευση μόνο ως ενιαία πρέπει και μπορεί να αντιμετωπίζεται 
και πραγματικά διερωτώμαι αν εν έτει 2020 μπορούμε να κάνουμε λόγο για διαχωρισμό της εκπαίδευσης. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κύριε Μαυρίδη, θέλετε να μιλήσετε για τρίτη φορά; 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Για τρίτη φορά. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Αν μου το επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε, διαφορετικά… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ε, δε νομίζετε ότι εξαντλήθηκε ο χρόνος; 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Είναι κάποια διευκρινιστικά σημεία τα οποία θέλω να απαντήσω στον κ. Κυπριανού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, αν είναι απαντητικά, μην απαντήσετε, διότι θα ξεκινήσουμε συζήτηση πάλι!  Θα βρεις την ευκαιρία 
σε άλλο θέμα να πεις τα ίδια. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Επειδή ο κ. Γιωργάλλας αναφέρθηκε ότι το 60% των επαγγελμάτων που θα υπάρχουν…  Ακριβώς, 
κύριε Γιωργάλλα, γι’ αυτό τον λόγο χρειάζεται η ιδιωτική πρωτοβουλία που θα τα καλύψει αυτά τα 
επαγγέλματα, να προσφέρει προγράμματα στον κόσμο.   

 Η βασική ιδέα του γενικού σχεδίου παιδείας, με την άδειά σας, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι θα προσπαθήσει 
να κάνει καλύτερη διαχείριση αυτού που ονομάζεται παιδεία.  Με αυτή την παρέμβαση του κράτους, διότι το 
κράτος πρέπει να παρεμβαίνει εκεί που η αγορά δεν μπορεί να πετύχει τα αποτελέσματα, η παρέμβαση του 
κράτους με την επιδότηση που θα κάνει, τα δίδακτρα των παιδιών στον βρεφοκομικό σταθμό…  Και δεν 
μιλούμε για €20-€30, αλλά για το πραγματικό κόστος, το οποίο με την αύξηση αυτών των αυτόνομων 
νηπιαγωγείων ή οτιδήποτε θα δημιουργηθεί ο ανταγωνισμός ο οποίος θα μειώσει το κόστος.  Αν το πρόβλημα 
είναι ο κερδοσκοπικός χαρακτήρας αυτών των σχολείων και των νηπιαγωγείων ή πανεπιστημίων, ας γίνουν μη 
κερδοσκοπικά.  Δεν υπάρχει πρόβλημα.  Δεν είμαι εγώ κεφάλαιο το οποίο θα επενδύσω.  Αλλά, για να 
επενδύσει κάποιος, κύριε Κυπριανού, χρειάζεται να έχει το κίνητρο του κέρδους.  Τα μη κερδοσκοπικά δε 
διαφέρουν από τα κερδοσκοπικά εκτός από το κόστος. 

 Ευχαριστώ πάντως. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Δεν είναι έτσι, κύριε Μαυρίδη, ότι το κράτος θα πρέπει να αναλάβει από τον βρεφοκομικό σταθμό να 
επιδοτεί όλο το κόστος στους ιδιωτικούς φορείς εκπαίδευσης.  Αναμένω αύριο, κύριε Μαυρίδη, ο Δημοκρατικός 
Συναγερμός να στείλει αυτή την πρόταση στον Υπουργό Παιδείας και να τον πιέσει, για να την υλοποιήσει. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Είναι μέσα στο προεκλογικό πρόγραμμα του κ. Αναστασιάδη, κύριε Κυπριανού, για τους βρεφοκομικούς 
σταθμούς. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Αναμένω αύριο να ξεκινήσετε εκστρατεία να πιέσετε την κυβέρνηση να το εφαρμόσει.   

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Έχει χρόνια που την ξεκινήσαμε. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Λοιπόν, αύριο εγώ θέλω να ξεκινήσετε εκστρατεία να τους πιέσετε να το εφαρμόσουν.   
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ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Θα μας υποστηρίξετε; 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Μαζί σας. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Εγώ σίγουρα θα έρθω μαζί σας, αν μας υποστηρίξετε! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γιώργος Τ. Γεωργίου. 

ΓΙΩΡΓΟΣ Τ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, βλέπω εδώ και ώρα τους εκπροσώπους του Δημοκρατικού Συναγερμού να 
υπερασπίζονται ιδεολογικά αγκυλωμένοι την ιδιωτική εκπαίδευση και το ιδιωτικό κεφάλαιο κατ’ επέκταση, 
όπως ακριβώς υποστηρίζουν το τραπεζιτικό κεφάλαιο.  Ο κ. Αβέρωφ πρόσφατα είχε πει ότι κουράστηκε να 
υποστηρίζει νόμους για τις τράπεζες.  Το ίδιο συμβαίνει σε όλο το φάσμα της ζωής μας.  Δεν έχουν 
καταλάβει… 

 Και η αγαπητή κ. Δημητρίου ήθελε να ήξερε ότι το να αντιμετωπίζουμε ολιστικά την εκπαίδευση…  Έχει 
δίκαιο, αλλά αυτό το οποίο έχουμε να κάνουμε τούτη τη στιγμή δεν είναι το αν θα αντιμετωπίζουμε τα αναλυτικά 
προγράμματα, τα προγράμματα σπουδών ολιστικά, αλλά το ποιο σχολείο προστατεύουμε τελικά, το δημόσιο ή 
το ιδιωτικό;  Σε παγκόσμιο επίπεδο ο αγώνας που γίνεται είναι κατά πόσο θα υπερασπιστούμε το δημόσιο 
σχολείο ή θα αφήσουμε τα φτωχά λαϊκά στρώματα, το δημόσιο σχολείο να γίνει δεύτερης και τρίτης κατηγορίας 
και ασφαλώς τα προνομιακά στρώματα της κάθε χώρας να απολαμβάνουν υψηλή εκπαίδευση, σπονσάροντάς 
τα και το ίδιο το κράτος.  Άρα, ο αγώνας είναι η προστασία του δημόσιου σχολείου και των λαϊκών στρωμάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κύριοι, Νίκο, θα συνεχίσουμε και άλλο;  Νομίζω κανεί μας. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Μια κουβέντα μόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ε, μα, μια κουβέντα εσύ και μια ο επόμενος και μια ο κ. Λουκαΐδης!  Μάλιστα, ’πού μια κουβέντα τζιαι οι 
πενήντα πέντε μας να τελειώνουμε! 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Απλά έφυγε από το θέμα ο κ. Γεωργίου και αναφέρθηκε και στα τραπεζικά κεφάλαια και λέει ότι εμείς τα 
υποστηρίζουμε, αλλά εσείς διορίσατε όχι έναν, όχι δύο, τρεις τραπεζίτες Υπουργούς Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πράγματι, είναι μία κουβέντα τούτη και σχετική και που δε θα δημιουργήσει πρόβλημα. 

 Και μια κουβέντα εσείς, κύριε Λουκαΐδη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ Τ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κλωτσάτε την μπάλα έξω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Λουκαΐδη, θα πείτε μια κουβέντα; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Πάμε, Πρόεδρε, πάμε να συνεχίσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πάμε παρακάτω. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου ποσού που δεν 
υπερβαίνει τα €70.491.056 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2020.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Όροι και άλλη ορολογία που χρησιμοποιείται στον Νόμο αυτό.  Άρθρο 7. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 8. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού/εκλογής, προαγωγής/ανέλιξης και πρώτου 
διορισμού/εκλογής και προαγωγής/ανέλιξης.  Άρθρο 9. 

 Απαγόρευση προσλήψεων προσωπικού για την κάλυψη έκτακτων και εποχιακών αναγκών και 
ωρομίσθιου προσωπικού.  Άρθρο 10. 

 Απαγόρευση εργοδότησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 11. 

 Εναλλαξιμότητα.  Άρθρο 12. 

 Δημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 13. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 14. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 15. 

 Παροχή άτοκου δανείου.  Άρθρο 16. 

 Εφαρμογή διατάξεων για τη μείωση απολαβών.  Άρθρο 17. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Πείτε μου ότι έν’ τζιαι ομόφωνο τωρά! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ε, είπαμε ότι είναι ομόφωνο.  Έχει ώρα που το είπαμε ότι είναι ομόφωνο. 

(Γέλια) 

 Εκτός αν κάποιος ψηφίσει έτσι, απλώς για να πούμε ότι δεν είναι ομόφωνο τώρα! 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα επτά παρόντες, σαράντα επτά ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τρίτη ανάγνωση.   

 Ίσως να έχουμε εδώ διαφωνία! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
του 2020 Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε παρόντες, σαράντα πέντε ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ομόφωνα ψηφίζεται το νομοσχέδιο σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2020 Νόμος 
του 2019».  

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου για το έτος 2020. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 
 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος Πανίκος Λεωνίδου 

 Αννίτα Δημητρίου  Παύλος Μυλωνάς 

 Γιώργος Κάρουλλας  Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Αντρέας Καυκαλιάς Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου  Μη μέλη της επιτροπής: 
 Νίκος Κέττηρος Χρίστος Ορφανίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 27 Νοεμβρίου 2019 και στις 15 Ιανουαρίου 2020.  Στις συνεδρίες 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, του 
Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού του ίδιου υπουργείου, του 
Γραφείου του Γενικού Ελεγκτή της Δημοκρατίας και του Πανεπιστημίου Κύπρου. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου 
για το έτος 2020 και η κάλυψη δαπανών για τη γενικότερη ανάπτυξη του πανεπιστημίου.   

 Ο προϋπολογισμός του Πανεπιστημίου Κύπρου για το έτος 2020 είναι ισοσκελισμένος και παρουσιάζει 
έσοδα ύψους €164.980.000 και δαπάνες του ίδιου ύψους. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, τα έσοδα του Πανεπιστημίου Κύπρου για το 
2020 αναλύονται ως ακολούθως: 

Κρατική χορηγία €56.200.000 

Χρηματοδότηση στεγαστικών έργων από δάνεια €20.000.000 

Προπτυχιακά δίδακτρα €18.000.000 

Έσοδα από χρηματοδότηση διαρθρωτικών προγραμμάτων και σχεδίων €955.740 

Έσοδα για έργα και σχέδια συγχρηματοδοτούμενα από κοινοτικούς πόρους (Θεσμική 
χρηματοδότηση για την αναβάθμιση του ΚΟΙΟΣ) 

€1.500.000 

Έσοδα και έργα και σχέδια συγχρηματοδοτούμενα από κοινοτικούς πόρους (ΒΙΟΒΑΝΚ-
Βiobanking and the Cyprus Human Genome Project-Θεσμική χρηματοδότηση) 

€1.692.400 

Χρηματοδότηση από το Υπουργείο Υγείας ή δημόσιο νοσηλευτήριο, που απορρέει από 
τη Συμφωνία Συνεργασίας μεταξύ Υπουργείου Υγείας και Πανεπιστημίου Κύπρου για 
την Ιατρική Σχολή 

€400.000 

Διάφορες εισπράξεις €66.231.860 

Σύνολο €164.980.000 
 Οι δαπάνες του προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου για το 2020 αναλύονται ως ακολούθως: 

Τρέχουσες δαπάνες €67.805.190 

Λειτουργικές δαπάνες €8.534.040 
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Διαχειριστικά έξοδα €18.401.620 

Κεφαλαιουχικές δαπάνες €31.907.040 

Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό €38.332.110 

Σύνολο €164.980.000 
 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής και περιλαμβάνονται στην εισηγητική 
έκθεση που συνοδεύει τον προϋπολογισμό, επισημαίνονται τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας συμφωνεί με τον προϋπολογισμό του 
Πανεπιστημίου Κύπρου για το 2020, όπως έχει καταρτιστεί, αφού αυτός είναι γενικά σύμφωνος με τις 
θέσεις του εν λόγω υπουργείου και έχει διαμορφωθεί κατόπιν διαλόγου του Πανεπιστημίου Κύπρου με 
το Υπουργείο Οικονομικών και το Τμήμα Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού του ίδιου υπουργείου.  
Επιπρόσθετα, ο προϋπολογισμός λαμβάνει υπόψη την παρούσα δημοσιονομική κατάσταση του 
κράτους, τις προτεραιότητες και ειλημμένες υποχρεώσεις του Πανεπιστημίου Κύπρου για την ομαλή 
λειτουργία του, καθώς και τη σταδιακή και απρόσκοπτη ανάπτυξή του όπως αυτή έχει προγραμματιστεί.   

2. Το Υπουργείο Οικονομικών, με επιστολή του ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2019, συμφώνησε με την 
προώθηση του προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου για το 2020 υπό τον όρο υιοθέτησης 
συγκεκριμένων παρατηρήσεών του.  Επισημαίνεται ότι οι εν λόγω παρατηρήσεις υιοθετήθηκαν και 
ενσωματώθηκαν στο κείμενο του προϋπολογισμού. 

 Ειδικότερα, οι παρατηρήσεις αφορούσαν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Τη διόρθωση ή προσθήκη φράσεων στο κείμενο του προϋπολογισμού. 

2. Το ποσό που περιλήφθηκε κάτω από το άρθρο 347 «Πολιτιστικές και Άλλες Εκδηλώσεις» του 
Κεφαλαίου 3 να καταβληθεί προσπάθεια να παραμείνει στα ίδια επίπεδα του 2019 (€216.500) 
τόσο για το 2020 όσο και για το 2021 και 2022.  

3. Την προσθήκη θέσης όπως εγκρίθηκε από τον Υπουργό Οικονομικών σε σχέση με τη θέση 
Προϊστάμενου Κέντρου Ψυχικής Υγείας Κλ. Α13(ii). 

 Περαιτέρω, με βάση τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους αρμοδίους και τα οποία 
περιλαμβάνονται στο επεξηγηματικό μνημόνιο του προϋπολογισμού, επισημαίνονται μεταξύ άλλων τα 
ακόλουθα: 

1. Ο προϋπολογισμός του Πανεπιστημίου Κύπρου για το 2020 μεταξύ άλλων θα καλύψει τις δαπάνες του 
νέου Μεταπτυχιακού Προγράμματος στη Ναυτική Τεχνολογία, του νέου Αυτοχρηματοδοτούμενου 
Μεταπτυχιακού Προγράμματος για Συστήματα Ευφυών Υποδομών Ζωτικής Σημασίας, της υπό ίδρυση 
Σχολής Επιστημών και Τεχνολογίας της Θάλασσας, του νέου Προγράμματος Ανάπτυξης Μουσικών 
Ταλέντων.  Θα καλύψει επίσης δαπάνες που αφορούν στην ανάπτυξη της Ιατρικής Σχολής του 
Διαπανεπιστημιακού Μεταπτυχιακού Προγράμματος «Master’s in Business Economics (ΤΙΜΕ-MBE)» 
και του Αυτοχρηματοδοτούμενου Μεταπτυχιακού Προγράμματος Διοίκησης Ανθρώπινου Δυναμικού. 

2. Προβλέπεται πρόνοια για την ετήσια χορηγία του Πανεπιστημίου Κύπρου ύψους €1 εκατομ. προς το 
Ινστιτούτο Έρευνας Καρκίνου Κύπρου, με βάση το περιεχόμενο του Πρωτοκόλλου Συνεργασίας μεταξύ 
του Καραϊσκάκειου Ιδρύματος, του Πανεπιστημίου Κύπρου και του Ογκολογικού Κέντρου της Τράπεζας 
Κύπρου και σχετικής απόφασης του συμβουλίου του πανεπιστημίου.  Επισημαίνεται ότι το 
Πανεπιστήμιο Κύπρου θα χρηματοδοτεί το πιο πάνω ινστιτούτο με ποσό ύψους €1 εκατομ. ετησίως για 
τα πέντε πρώτα έτη της λειτουργίας του και η καταβολή της χρηματοδότησης θα αρχίσει με την εγγραφή 
του ως νομικής οντότητας. 

3. Όσον αφορά το Κέντρο Πληροφόρησης-Βιβλιοθήκη «Στέλιος Ιωάννου», το Πανεπιστήμιο Κύπρου στο 
πλαίσιο της αξιοποίησης της υποδομής του προτίθεται να ρυθμίσει λειτουργικά θέματα του εν λόγω 
κέντρου, ώστε να διασφαλιστεί η πρόσβαση του κοινού στο κτίριο για τη διεξαγωγή προγραμματισμένων 
ανοικτών εκδηλώσεων υπό το πρότυπο διεθνών βιβλιοθηκών του εξωτερικού. 

4. Ο προϋπολογισμός περιέλαβε επίσης πρόνοια για κατασκευαστικά έργα στην Πανεπιστημιούπολη, τα 
οποία θα χρηματοδοτηθούν από πρόσθετη κυβερνητική χορηγία, από δάνεια με την Ευρωπαϊκή 
Τράπεζα Επενδύσεων και την Τράπεζα Αναπτύξεως του Συμβουλίου της Ευρώπης. 

 Ο πρόεδρος του συμβουλίου και ο πρύτανης του Πανεπιστημίου Κύπρου αναφέρθηκαν στο έργο και 
στους στόχους του πανεπιστημίου για την περαιτέρω ανάπτυξή του. 

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Ελεγκτή της Δημοκρατίας συμφώνησε με τον προϋπολογισμό 
και δεν προέβη σε συγκεκριμένες παρατηρήσεις όσον αφορά το περιεχόμενό του. 
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 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης του προϋπολογισμού, η επιτροπή, αφού διεξήλθε τις πρόνοιές του, 
υπέβαλε διάφορα ερωτήματα και ζήτησε από τους αρμοδίους την κατάθεση συγκεκριμένων στοιχείων 
αναφορικά με τα ερωτήματά της.  

 Ειδικότερα, ζητήθηκαν και στάλθηκαν στην επιτροπή στοιχεία που αφορούν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

 Τον έλεγχο συμμόρφωσης του πανεπιστημίου με τις παρατηρήσεις του Γενικού Ελεγκτή, τις φοιτητικές 
εστίες και το κόστος κάθε φοιτητή που διαμένει σ’ αυτές, το κόστος ανά φοιτητή τόσο του εσωτερικού όσο και 
του εξωτερικού, τον νόμο-πλαίσιο για όλα τα πανεπιστήμια, το έργο «Μαύρος Χρυσός», που αφορά την 
επιστημονική και εμπορική αξία του χαρουπιού, τη Σχολή Επιστημών και Τεχνολογίας της Θάλασσας, τα 
αγγλόφωνα προπτυχιακά προγράμματα, τη διευκόλυνση της μεταφοράς φοιτητών με λεωφορεία, τη 
συνεργασία με τα άλλα δύο κρατικά πανεπιστήμια για δημιουργία κοινού ταμείου συντάξεων, την Ιατρική 
Σχολή, τον τρόπο πρόσληψης των ερευνητών στα ερευνητικά προγράμματα, το Πρόγραμμα Ανάπτυξης 
Μουσικών Ταλέντων, την ανάλυση των πραγματικών δαπανών για το 2019, την αναγκαιότητα νέων θέσεων 
προσωπικού, τα ειδικά επιδόματα του ακαδημαϊκού προσωπικού κ.λπ. 

 Σημειώνεται ότι τα πιο πάνω στοιχεία στάλθηκαν στην επιτροπή με επιστολή του πρύτανη του 
Πανεπιστημίου Κύπρου ημερομηνίας 16 Δεκεμβρίου 2019. 

 Η επιτροπή, στα πλαίσια της συνέχισης της μελέτης του προϋπολογισμού, έκρινε σκόπιμο για ορισμένα 
από τα πιο πάνω στοιχεία να υποβάλει διευκρινιστικά ερωτήματα για πληρέστερη ενημέρωσή της. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, δήλωσε ότι όλα τα μέλη της θα τοποθετηθούν επί του νομοσχεδίου για την κατά 
νόμο έγκριση του προϋπολογισμού στα πλαίσια της συζήτησής του στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όποιος δεν είπε στο προηγούμενο θέμα τι ήθελε να πει για τα περί της παιδείας γενικότερα και για τα 
των πολιτικών μπορεί να μιλήσει σε αυτό το θέμα.   

 Ποιοι θέλετε να μιλήσετε επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν έχω μιλήσει προηγουμένως, αλλά έτσι και αλλιώς πήρα τον λόγο μετά από 
συνεννόηση μαζί σας, για να καταθέσουμε προφορικά μία τροπολογία, η οποία απ’ ό,τι είδα όμως έχει 
κυκλοφορήσει πριν λίγο. 

 Η τροπολογία αφορά τη δέσμευση του κονδυλίου για το Τμήμα Ψυχολογίας του Πανεπιστημίου Κύπρου, 
ώστε να ελέγχεται και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεση της επιτροπής Παιδείας, προτού δαπανηθούν 
οποιεσδήποτε πιστώσεις. 

 Ο σκοπός της συγκεκριμένης τροπολογίας είναι να ασκηθεί πίεση προς τις αρχές του πανεπιστημίου, 
ούτως ώστε να λάβουν τα απαραίτητα μέτρα απέναντι στη συμπεριφορά καθηγητή του εν λόγω τμήματος.  
Υπενθυμίζω λίγο το ιστορικό της υπόθεσης.  Ο κ. Παναγιώτης Σταυρινίδης με συνεχείς τοποθετήσεις του, 
κυρίως μέσα από τα δίκτυα κοινωνικής δικτύωσης, παίρνει σαφή πολιτική θέση και καταφέρεται εναντίον 
συγκεκριμένου κόμματος.  Αφορά στις πλείστες περιπτώσεις το Εθνικό Λαϊκό Μέτωπο.  Πέραν αυτού, 
παραβιάζει το σύνταγμα, καθώς και τα ίδια τα ανθρώπινα δικαιώματα.   

Δε θα αναφερθώ σε όσα λέει ο ίδιος κατά καιρούς, απλά θα σταθώ σε δύο σημεία, για να πάρουν όσοι 
βουλευτές δεν είχαν ιδίαν άποψη μια γεύση από το τι πράττει.  Στη μία περίπτωση δήλωνε ξεκάθαρα ότι… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ!  Δε θα κάνουμε τώρα βιογραφικό του κ. Σταυρινίδη! 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Αναφέρω μόνο δύο στοιχεία από τα όσα έχει πει δημόσια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, όχι!  Θέλετε να ελέγχεται.  Ως εκεί.  Είναι και πολλά που σας άφησα να πείτε!  Φτάνει μέχρι εδώ. 

 Λοιπόν, θέλει άλλος να μιλήσει; 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υπάρχουν πολλά που πρέπει να λεχθούν όμως για τον συγκεκριμένο κύριο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Για τον συγκεκριμένο κύριο και για οποιονδήποτε κύριο καταρχάς ως θέμα δεοντολογίας πρέπει να 
αποφεύγουμε να αναφέρουμε ονόματα εδώ.  Πρέπει να αναφέρετε συμπεριφορές, περιπτώσεις, αλλά όχι 
ονόματα. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Υπάρχει θέμα δεοντολογίας για τον ίδιο και ηθικής τάξης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αλλά να μη δημιουργήσετε εσείς για τον εαυτό σας θέματα δεοντολογίας, που είστε βουλευτής.  Είπατε 
το θέμα σας, αναφερθήκατε και σε όνομα, έκλεισε το θέμα. 

 Ο κ. Λεωνίδου έχει τον λόγο. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σχετικά με την τροπολογία, όντως το θέμα έχει συζητηθεί στην επιτροπή Παιδείας.  
Έχουμε εκφράσει εκεί τις διαμαρτυρίες μας, αν θέλετε, και τη διαφωνία μας με τον τρόπο που εκφράζονται 
κάποιοι ακαδημαϊκοί.  Εμείς πιστεύουμε ότι θα μπορούσε το πανεπιστήμιο εσωτερικά να το εξετάσει και να 
προχωρήσει στις δέουσες διαδικασίες.  Υπάρχουν διαδικασίες, η νομοθεσία είναι εκεί.  Τώρα, το να 
προσπαθήσουμε ή να επιχειρήσουμε να τιμωρήσουμε ολόκληρο το τμήμα νομίζω, κύριε Πρόεδρε, ότι θα είναι 
υπερβολικό. 

 Επομένως, η άποψή μας είναι να παραμείνουμε με την ψήφιση των προϋπολογισμών και θα πρέπει να 
ζητήσουμε από το πανεπιστήμιο να επανεξετάσει τη θέση του εσωτερικά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Μυλωνάς. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ακούω και τις τοποθετήσεις για το αν χάσαμε τη σοβαρότητά μας ή όχι.  Δεν μπορούμε 
να έχουμε δύο μέτρα και δύο σταθμά περί σοβαρότητας ή αστειότητας ή γελοιότητας.  Ο κ. Καριόλου 
εκδιώχθηκε από το Πανεπιστήμιο Κύπρου, γιατί ανάρτησε ένα κωμικό βιντεάκι.  Μάλιστα, αμέσως το 
πανεπιστήμιο αντέδρασε εναντίον του.  Κατά συνέπεια, οι γελοιότητες είναι στις συμπεριφορές τις δικές μας και 
όχι στα θέματα που ανοίγονται για τέτοιες συμπεριφορές, οι οποίες έπρεπε να είναι καταδικαστέες. 

 Τώρα, πώς θα το χειριστεί το Πανεπιστήμιο Κύπρου είναι δουλειά δική του, αλλά θα έπρεπε σύσσωμοι 
να απαιτούμε ένα επίπεδο από τους ακαδημαϊκούς, οι οποίοι ειρήσθω εν παρόδω…  Ένα από τα μεγαλύτερα 
θέματα τα οποία έθεσα προηγουμένως για τις τεχνικές σχολές, που τις ξεχάσαμε όλοι, ή τη δημόσια 
εκπαίδευση, η οποία αφέθηκε στο έλεος του Θεού, το ένα δεύτερο του προϋπολογισμού, του υψηλού 
προϋπολογισμού του Υπουργείου Παιδείας -€1 δις και κάτι- είναι το μισθολόγιο εκπαιδευτικών του δημοσίου, 
που δεν είναι τόσα πολλά τα λεφτά, αλλά τα υπέρογκα ποσά που παίρνουν κάποιοι ακαδημαϊκοί στα 
πανεπιστήμια, ιδιαίτερα τα δημόσια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Μαύρου.  

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Υπάρχει μια φίμωση ανθρώπων που έχουν το θάρρος να παρεμβαίνουν στην κοινωνία, να έχουν 
άποψη, να κριτικάρουν τα κακώς έχοντα.  Στη δική μας την αντίληψη είναι καθήκον των πανεπιστημιακών, όχι 
να περνά έστω από το μυαλό μας η φίμωση τούτων.  Αντίθετα, θα έπρεπε να λειτουργούν ως παράδειγμα για 
όλους τους πολίτες, για να ’χουν τζιαι ελεύθερη σκέψη και κριτική σκέψη και τόλμη στην τοποθέτηση τζιαι στην 
έκφραση της άποψής τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Νομίζω ζούμε σε μία πολιτεία που δε φιμώνει κανέναν.  Αντίθετα, έχουν τη δυνατότητα ακόμα και οι 
ακαδημαϊκοί να τοποθετούνται με αυτό τον υβριστικό, χυδαίο τρόπο, όπως ο συγκεκριμένος, όπου, ειρήσθω εν 
παρόδω, ξανασυζητήθηκε την περασμένη βδομάδα στην επιτροπή Παιδείας το θέμα μετά από παρέμβαση του 
συναδέλφου του κ. Ορφανίδη και το πανεπιστήμιο μάς ενημέρωσε ότι επιλήφθηκε του θέματος.  Ο 
συγκεκριμένος καθηγητής παραδέχθηκε ότι ήταν ανάρμοστη η συμπεριφορά του και ότι δε θα προχωρήσει να 
επαναλάβει τα ίδια υβριστικά, χυδαία σχόλια σε άλλες αναρτήσεις του.  Άρα, είναι άλλο η ελευθερία του λόγου, 
που την υποστηρίζουμε όλοι και ειδικά για ακαδημαϊκούς, οι οποίοι μπορεί να έχουν έναν επιπρόσθετο ρόλο 
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ελευθερίας λόγου προς την κοινωνία, και είναι άλλο οι ύβρεις, οι χυδαιολογίες και τα σχόλια έτσι όπως 
αναρτήθηκαν από τον συγκεκριμένο καθηγητή, που νομίζω όλοι τα καταδικάζουν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Ορφανίδης. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΟΡΦΑΝΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή φαίνεται ότι κάποιοι δεν έχουν διαβάσει τις συγκεκριμένες αναρτήσεις, ο 
συγκεκριμένος καθηγητής έλεγε ότι τα οστά κάποιων θα σταλούν με κασιούες, τις οποίες θα τις πληρώσει ο 
ίδιος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ξαναπέστε το, εν το κατάλαβα τούτο. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΟΡΦΑΝΙΔΗΣ: 

 Θα σταλούν με κασιούες τα πτώματα κάποιων τζιαι τα έξοδα τα πληρώνει ο συγκεκριμένος καθηγητής.  
Από τους Τούρκους δηλαδή, θα σταλούν από τους Τούρκους.   

 Φίμωση;  Ασφαλώς δε θέλουμε να έχουμε ακαδημαϊκούς που να έχουν φίμωση.  Ο ίδιος όμως 
απειλούσε με αγωγές κατά του οποιουδήποτε πολίτη, απλώς στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης αναφέρθηκε σε 
αυτά τα πράγματα.  Τουλάχιστον μία απολογία θα ήταν θεμιτή.  Και να αναφέρω ότι ο ίδιος, ενώ μιλά για 
φίμωση, την ημέρα που συζητήθηκε τούντο θέμα στην επιτροπή Παιδείας τη χαρακτήρισε ως μέρα φασισμού! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ είμαι στη Βουλή των Αντιπροσώπων πάρα πολλά χρόνια.  Δεν είδα ποτέ ξανά σε 
ολομέλεια της Βουλής των Αντιπροσώπων να συζητείται θέμα που αφορά ένα συγκεκριμένο πρόσωπο για τον 
απλούστατο λόγο ότι δεν του παρέχεται το δικαίωμα να υπερασπιστεί τον εαυτό του.  Ειλικρινά διερωτώμαι 
ποια είναι η διαδικασία που ακολουθούμε αυτή τη στιγμή.  Και διερωτώμαι επίσης τι προνοεί το σύνταγμα, που 
θα ’πρεπε να απαγορεύει στον καθηγητή του Πανεπιστημίου Κύπρου του Τμήματος Ψυχολογίας να 
διατυπώσει μια άποψη.  Από εκεί και πέρα, ο καθένας από εμάς έχει το δικαίωμα να κρίνει και να επικρίνει ή να 
επιβραβεύσει συμπεριφορές και τοποθετήσεις αλλά όχι στην ολομέλεια της Βουλής των Αντιπροσώπων.  
Τέτοιο ζήτημα, επαναλαμβάνω, ουδέποτε ξανασυζητήθηκε σε ολομέλεια της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Να 
στήνεται ένας άνθρωπος στον τοίχο και να μην έχει το δικαίωμα να απαντήσει, να υπερασπιστεί τον εαυτό του.  
Δεν ξέρω τι έγραψε, δεν ξέρω τι είπε.  Έχουμε τζι εμείς απόψεις για πολιτικές θέσεις και τοποθετήσεις 
πολιτικών κομμάτων που είναι στη Βουλή τζιαι δε θα διστάσουμε ποτέ να τις εκφράζουμε για το πόσο 
μισαλλόδοξες είναι και για το πόσο απάνθρωπα είναι κάποια ιδεολογήματα.  Από εκεί και πέρα, εγώ θεωρώ ότι 
η συζήτηση πρέπει να τερματιστεί.  Δεν μπορούμε να συνεχίσουμε αυτή τη συζήτηση.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Πρόεδρε, προς αποκατάσταση της αλήθειας.  Δεν αναφερόμαστε στα όσα πρεσβεύει ο συγκεκριμένος 
καθηγητής ούτε στο ποια είναι η πολιτική του άποψη.  Έχει κάθε δικαίωμα να έχει τις δικές του απόψεις.  
Αναφερόμαστε σε κάτι άλλο.  Στις απειλές τις οποίες εκστομίζει εναντίον των ίδιων των φοιτητών του.  «Θα 
τους κόψω, εάν πιστεύουν αυτά».  Αυτή είναι η τοποθέτηση του συγκεκριμένου καθηγητή.  Επομένως, 
παραπληροφορεί ο κ. Κυπριανού, όταν λέει ότι η συζήτηση περιστρέφεται γύρω από το τι πιστεύει ο εν λόγω 
άνθρωπος, ο οποίος να σημειώσω και να θυμίσω έχει εκπροσώπηση στο κοινοβούλιο… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

(Σε έντονο ύφος) 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ έβαλα θέμα διαδικασίας πολύ διαφορετικό από αυτό που λέει ο κ. Χρίστου.  Απαιτώ 
από εσάς το θέμα διαδικασίας που έθεσα να το θέσετε ενώπιον της ολομέλειας της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μόλις ολοκληρώσει. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 
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(Σε έντονο ύφος) 

 Εν γίνεται, κύριε Πρόεδρε, να γίνεται αυτή η συζήτηση, να του διάτε καταχρηστικά το δικαίωμα να 
απαντά τζιαι να λέει πράγματα τα οποία δεν είπα σε καμιά περίπτωση!   

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Αυτό είπατε, κύριε Κυπριανού.  Αυτό αναφέρατε προηγουμένως.  

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εάν θέλετε να συζητήσουμε για την ιδεολογία σας, να τη συζητήσουμε.  Δεν έχουμε κανένα πρόβλημα! 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Να τη συζητήσουμε και τη δική μας ιδεολογία και τη δική σας. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Για σας να συζητήσουμε όμως, όχι για τον οποιοδήποτε άλλο.   

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Κυπριανού, καταλαβαίνω τον λόγο που αντιδράτε έτσι και έχετε χάσει την ψυχραιμία σας.  Επειδή 
ο συγκεκριμένος καθηγητής ήταν υποψήφιος δύο φορές με το κόμμα σας.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Άντρο Κυπριανού) 

 Κύριε Κυπριανού, ήταν υποψήφιος δύο φορές με το κόμμα σας! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Νομίζω να τερματιστεί εδώ η συζήτηση, σας παρακαλώ όλους. 

 Κύριε Λουκαΐδη, αν γίνεται, να μη μιλήσετε ούτε εσείς;  Ε, διότι διακόπτω, όχι για να συνεχίσετε εσείς.  
Θέλετε να… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Λουκαΐδη) 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Ναι, αλλά αντιλαμβάνεστε τωρά… 

 Κύριε Βότση, νομίζω αποσύρεστε κι εσείς, έτσι; 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Διαβάστε την τροπολογία, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του κ. Χρίστου Χρίστου εκ μέρους του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου του 2020 Νόμος του 2019» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του νομοσχεδίου με την ένθεση της ακόλουθης σημείωσης στην αρχή 
της στήλης των επεξηγήσεων σε όλα τα δελτία δαπανών του Πρώτου Πίνακα, σελίδες 42 έως 61: 

 «Τυχόν κατανεμημένες πιστώσεις προς το Τμήμα Ψυχολογίας δε δύναται να αξιοποιηθούν, χωρίς 
προηγουμένως να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και 
Πολιτισμού, ύστερα από κατάθεση προς αυτή σχετικού αιτήματος το οποίο υποβάλλεται από το Υπουργείο 
Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας μέσω του Υπουργείου Οικονομικών και συνοδεύεται από 
επαρκή δικαιολογητικά στοιχεία που να υποστηρίζουν αυτό.». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ, για την τροπολογία. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τρεις ψήφοι υπέρ, σαράντα εναντίον και δύο δεν έχουν 
ψηφίσει.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα ψήφους εναντίον, τρεις υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται.  

 Δεύτερη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Πανεπιστημίου Κύπρου ποσού που δεν υπερβαίνει τα 
€164.980.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2020.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Εναλλαξιμότητα.  Άρθρο 5. 

 Δημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 6. 

 Κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 7. 

 Λειτουργοί που είναι υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 8. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 9. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού/εκλογής, προαγωγής/ανέλιξης και πρώτου 
διορισμού/εκλογής και προαγωγής/ανέλιξης.  Άρθρο 10. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 11. 

 Απαγόρευση προσλήψεων ωρομίσθιου προσωπικού και προσωπικού για την κάλυψη έκτακτων 
αναγκών.  Άρθρο 12. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 13. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 14. 

 Απαγόρευση εργοδότησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 15. 

 Εφαρμογή των διατάξεων για μείωση απολαβών και μη παραχώρηση προσαυξήσεων.  Άρθρο 16. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε, όταν είναι έτοιμα, τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα έξι παρόντες, τριάντα έξι ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2020 
Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε και ανακοινώστε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε.  Παρόντες τριάντα τέσσερις, τριάντα τέσσερις ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ομόφωνα το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2014».  Είναι πρόταση νόμου του κ. Γιώργου Περδίκη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Παρακαλώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Ζητούμε αναβολή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Περδίκη, ζητούν αναβολή. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Για ποιο λόγο;  Εν μας είπαν. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Ουσιαστικά είμαστε υπέρ της πρότασης νόμου, όμως έχουν έρθει στην αντίληψή μας κάποιες νέες 
θέσεις, κάποιες νέες ιδέες οι οποίες θεωρούμε σκόπιμο να συζητηθούν ξανά στην επιτροπή. 

 Ευχαριστώ. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Έτσι τζι αλλιώς έν’ σιειμώνας! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Περδίκη, έχετε ένσταση για την αναβολή; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Έν’ για δεκαπέντε μέρες, κύριε Πρόεδρε, έν’ για έναν μήνα;  Για πόσο καιρό; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εκείνο εννά το δείτε εσείς.  Έννεν η ολομέλεια που εννά το δει. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Ζητούμε να πάει πίσω στην επιτροπή, για να τεθούν κάτω νέα στοιχεία τα οποία έχουν έρθει κοντά μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Δεν έχουμε ένσταση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άρα, αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας 
του 2020 Νόμος του 2019».   

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας για το έτος 2020. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 
Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας του 2020 Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 
 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου Γεώργιος Παπαδόπουλος 

 Γεώργιος Προκοπίου Μη μέλη της επιτροπής: 
 Μαρίνος Μουσιούττας Σάβια Ορφανίδου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε  συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 9 Ιανουαρίου 2020.  Στη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
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ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του Υπουργείου Οικονομικών, ο πρόεδρος του διοικητικού 
συμβουλίου και ο αναπληρωτής γενικός διευθυντής του Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας (ΟΚΥΠΥ), οι 
εκτελεστικοί διευθυντές των κρατικών νοσηλευτηρίων, καθώς και άλλοι υπηρεσιακοί παράγοντες του ΟΚΥΠΥ. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του ΟΚΥΠΥ για το οικονομικό 
έτος 2020. 

 Ο προϋπολογισμός του ΟΚΥΠΥ για το έτος 2020 είναι ισοσκελισμένος και προβλέπει έσοδα συνολικού 
ύψους €459.679.508 και δαπάνες του ίδιου ύψους. 

 Τα έσοδα του ΟΚΥΠΥ προέρχονται από κρατική χορηγία, ύψους €232.968.817, από την παροχή 
πρωτοβάθμιας φροντίδας υγείας μετά και την εισαγωγή της πρώτης φάσης του ΓΕΣΥ, ύψους €65.853.924, 
από την παροχή ενδονοσοκομειακής φροντίδας υγείας με την εισαγωγή της δεύτερης φάσης του ΓΕΣΥ, ύψους 
€141.362.983, από εγγραφές ασθενών στους προσωπικούς ιατρούς του ΟΚΥΠΥ, ύψους €13.930.000, καθώς 
και από άλλες υπηρεσίες, ύψους €5.563.784. 

 Οι δαπάνες του ΟΚΥΠΥ αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Αποδοχές προσωπικού, ύψους €85.204.689, για: 

α. τις θέσεις που είναι απαραίτητες για τη στελέχωση των κεντρικών γραφείων του ΟΚΥΠΥ, 

β. νέες θέσεις, που αφορούν διοικητικό, γραμματειακό και λογιστικό προσωπικό, 

γ. τις θέσεις του υφιστάμενου προσωπικού που θα παραιτηθεί από τη δημόσια υπηρεσία και θα 
υπογράψει συμβόλαιο με τον ΟΚΥΠΥ. 

 Σημειώνεται ότι για την πλήρωση των εν λόγω θέσεων απαιτείται η έγκριση του Υπουργού 
Υγείας, μετά από αίτημα του ΟΚΥΠΥ, και ταυτόχρονη κατάργηση των θέσεων αυτών στον 
προϋπολογισμό του Υπουργείου Υγείας. 

2. Παροχή κινήτρων, ύψους €11.120.070. 

 Ειδικότερα, το πιο πάνω ποσό κατανέμεται ως ακολούθως: 

α. Ποσό ύψους €1.638.440 για την παροχή κινήτρων στους προσωπικούς ιατρούς που θα 
υπηρετούν στον ΟΚΥΠΥ, ώστε να προσελκύσουν και να εγγράψουν ικανοποιητικό αριθμό 
δικαιούχων, με στόχο την εξασφάλιση εσόδων για τον ΟΚΥΠΥ από τον Οργανισμό Ασφάλισης 
Υγείας (ΟΑΥ), διασυνδέοντας παράλληλα την παραγωγικότητα με την αντιμισθία των 
προσωπικών ιατρών. 

β. Ποσό ύψους €180.000, που θα διατεθεί ως αντιστάθμισμα για τη διατήρηση από τους 
υπαλλήλους του σημερινού τους μισθού, εφόσον αυτός υπερβαίνει τη μισθοδοσία της θέσης που 
κατέχουν, ποσό ύψους €240.000, που θα διατεθεί ως κίνητρο στους ιατρούς που εργάζονται σε 
απομακρυσμένες περιοχές, και ποσό ύψους €8.951.314, που θα διατεθεί στους ειδικούς ιατρούς 
ως επιπρόσθετο κίνητρο προσέλκυσής τους, ώστε να υπογράψουν συμβόλαιο με τον ΟΚΥΠΥ. 

3. Ωρομίσθιο προσωπικό, ύψους €48.371.355, για κάλυψη του κόστους του ωρομίσθιου προσωπικού του 
Υπουργείου Υγείας που μεταφέρθηκε στον ΟΚΥΠΥ. 

4. Λειτουργικές δαπάνες του ΟΚΥΠΥ, ύψους €90.117.659, για κάλυψη των λειτουργικών εξόδων μη 
γραφειακών χώρων, αγοράς αναλωσίμων μη γραφειακών χώρων και άλλων εξόδων. 

5. Συντηρήσεις και επιδιορθώσεις κτιρίων, γραφείων, μηχανημάτων και άλλων, ύψους €24.344.864. 

6. Συμβουλευτικές υπηρεσίες, ύψους €164.699.874. 

7. Αγορά σταθερών και κινητών μηχανημάτων, ύψους €15.327.105. 

8. Αγορά μηχανολογικού και ηλεκτρονικού εξοπλισμού, ύψους €3.617.923. 

9. Ανέγερση, επέκταση και βελτίωση κτιρίων, ύψους €24.994.684.  

10. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό, ύψους €800.000. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής ο πρόεδρος του διοικητικού 
συμβουλίου του ΟΚΥΠΥ δήλωσε ότι το 2020 αποτελεί μία μεταβατική χρονιά για τον οργανισμό, λόγω του ότι η 
εισαγωγή της ενδονοσοκομειακής φροντίδας υγείας τον προσεχή Ιούνιο θα αποτελέσει για τον ΟΚΥΠΥ το 
μεγαλύτερο μέρος των εσόδων του.  Επιπλέον, ο ΟΚΥΠΥ θα αυτονομηθεί από το Υπουργείο Υγείας.  
Συναφώς, ο οργανισμός στελεχώνεται συνεχώς είτε με νέα άτομα είτε με αποσπάσεις προσωπικού από το 
Υπουργείο Υγείας, ώστε να καταστεί πλήρως αυτόνομος.   

 Ειδικότερα, αναφερόμενος στα έσοδα του οργανισμού δήλωσε ότι η ενδονοσοκομειακή φροντίδα υγείας 
θα αποτελέσει πολύ σημαντικό έσοδο για τον οργανισμό και θα βασίζεται στις τιμές μονάδας που θα καθορίσει 
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ο ΟΑΥ.  Συγκεκριμένα, ο ΟΚΥΠΥ διαβουλεύεται με τον ΟΑΥ για τις απαιτούμενες τιμές μονάδας, ώστε να 
καταστεί ανταγωνιστικός και με την προοπτική αύξησης των εσόδων του στο μέλλον.  Περαιτέρω, διευκρίνισε 
ότι στα έσοδα δεν συμπεριλαμβάνονται τα έσοδα από υπηρεσίες εκτός ΓΕΣΥ (π.χ. μετανάστες, 
φυλακισμένους, κρατούμενους στη Μεννόγεια), από υπηρεσίες δημόσιας υγείας (π.χ. AIDS, ηπατίτιδα), από μη 
οικονομικά συμφέρουσες δραστηριότητες, όπως είναι η παροχή υπηρεσιών φροντίδας υγείας σε αγροτικές και 
απομακρυσμένες περιοχές, καθώς και έσοδα από υπηρεσίες ασθενοφόρων, Τμήματα Ατυχημάτων και 
Επειγόντων Περιστατικών (ΤΑΕΠ), κατ՚ οίκον νοσηλεία και δομές ψυχικής υγείας.   

 Περαιτέρω, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του ΟΚΥΠΥ ανέφερε ότι μακροπρόθεσμος στόχος 
του οργανισμού είναι η κατά το δυνατό μείωση των λειτουργικών του δαπανών, χωρίς ωστόσο να μειωθεί η 
ποιότητα των παρεχόμενων υπηρεσιών. 

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, ο αναπληρωτής γενικός διευθυντής του ΟΚΥΠΥ ανέφερε στην επιτροπή 
ότι ουσιαστική πηγή εσόδων του οργανισμού αποτελεί το ΓΕΣΥ.  Περαιτέρω, δήλωσε ότι η προσπάθεια που 
καταβάλλεται επικεντρώνεται στην αυτονόμηση των κρατικών νοσηλευτηρίων και στην εξασφάλιση 
εξοικονομήσεων, ώστε εντός της επόμενης πενταετίας να επιτευχθεί ισοσκελισμένος προϋπολογισμός για τον 
οργανισμό.   

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Υγείας ανέφερε ότι ο υπό συζήτηση προϋπολογισμός είναι το προϊόν 
διαβούλευσης μεταξύ των Υπουργείων Υγείας και Οικονομικών.  Ο ίδιος αναφέρθηκε στα περιθώρια βελτίωσης 
που υπάρχουν και εξέφρασε την πλήρη υποστήριξη του υπουργείου του στην προοπτική του ΟΚΥΠΥ να 
προσφέρει υπηρεσίες μέσω της ορθής οικονομικής διαχείρισης.   

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι συμφωνεί με τις πρόνοιες του υπό εξέταση 
προϋπολογισμού και αναφερόμενος ειδικότερα στο ποσό που αφορά το ύψος της κρατικής χορηγίας, για να 
διασκεδάσει τις ανησυχίες μελών της επιτροπής, ενημέρωσε ότι αυτό αφορά το κόστος των αποσπασμένων 
υπαλλήλων, το οποίο αντανακλάται στους μισθούς τους.   

 Στο πλαίσιο της περαιτέρω διεξαγωγής της συζήτησης την επιτροπή απασχόλησαν κυρίως τα ακόλουθα 
ζητήματα: 

1. Η στελέχωση των κρατικών νοσηλευτηρίων έπειτα από τη φυγή ιατρών και η ανάγκη για άμεση 
αντικατάσταση του προσωπικού που αποχωρεί. 

2. Η βιωσιμότητα του οργανισμού, η ανάγκη για αύξηση της παραγωγικότητας και η παροχή κινήτρων σε 
προσωπικούς και ειδικούς ιατρούς. 

3. Οι ενέργειες στις οποίες προβαίνει ο ΟΚΥΠΥ για την προώθηση της αυτονόμησης των κρατικών 
νοσηλευτηρίων. 

4. Ο χρονικός ορίζοντας για ολοκλήρωση της διοικητικής, οικονομικής και ουσιαστικής αυτονόμησης, ώστε 
να απαλειφθεί η ανάγκη για κρατική ενίσχυση. 

 Τοποθετούμενος στα πιο πάνω ζητήματα ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του ΟΚΥΠΥ δήλωσε 
ότι προτεραιότητα του οργανισμού είναι η έγκαιρη αντικατάσταση των ιατρών που αποχωρούν και ενημέρωσε 
συναφώς ότι σε πολύ σύντομο χρονικό διάστημα έχουν ήδη αντικατασταθεί εντός του 2019 πέραν των ογδόντα 
ιατρών, ενώ βρίσκεται σε εξέλιξη η διαδικασία πρόσληψης πέραν των τριάντα ακόμα ιατρών.  Ο ίδιος 
επισήμανε ότι παρουσιάζονται προβλήματα σε κάποιες κλινικές και σε ΤΑΕΠ και εξέφρασε την πρόθεση για 
επίλυσή τους το συντομότερο δυνατό.   

 Όσον αφορά την παροχή κινήτρων, ο ίδιος δήλωσε ότι στο παρόν στάδιο εφαρμόζεται προσωρινό 
πρόγραμμα παροχής κινήτρων, το οποίο, λαμβανομένων σοβαρά υπόψη των ανησυχιών που εκφράστηκαν 
από ιατρούς, θα αντικατασταθεί πλήρως περί τα μέσα του έτους από ένα ολοκληρωμένο σύστημα κινήτρων. 

 Σε σχέση με την αυτονόμηση των κρατικών νοσηλευτηρίων, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του 
ΟΚΥΠΥ δήλωσε ότι είναι κρίσιμη και καταλυτική η φετινή χρονιά και πως με την πλήρη ανάληψη του 
προϋπολογισμού από τον ΟΚΥΠΥ τα κρατικά νοσηλευτήρια θα είναι έτοιμα να αντιμετωπίσουν τον 
ανταγωνισμό.  Ο ίδιος εξέφρασε την πεποίθηση ότι η αυτονόμηση των κρατικών νοσηλευτηρίων θα 
ολοκληρωθεί σε ποσοστό 90% μέχρι το τέλος του τρέχοντος έτους. 

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, ο αναπληρωτής γενικός διευθυντής του ΟΚΥΠΥ, αναφερόμενος στις 
διαδικασίες πρόσληψης προσωπικού και στην προσπάθεια μείωσης του χρόνου για αντικατάσταση ιατρού που 
αποχωρεί, δήλωσε ότι ο οργανισμός προχωρεί προσωρινά με αγορά υπηρεσιών.  Αναφορικά με την παροχή 
κινήτρων σε ιατρούς, δήλωσε ότι η διασύνδεσή της με τα έσοδα δημιουργεί τις προϋποθέσεις για αύξηση της 
παραγωγικότητας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του προϋπολογισμού και 
αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών του 
προϋπολογισμού κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 O κ. Κωνσταντίνου. 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Εγώ απλώς θα ήθελα να πω όσον αφορά τις τροπολογίες της ΕΔΕΚ ότι θα είμαστε θετικοί ως 
κοινοβουλευτική ομάδα για την πρώτη, δεύτερη και τέταρτη και αρνητικοί στην τρίτη και πέμπτη.  Τίποτε άλλο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι ένα αρκετά σοβαρό ζήτημα, γιατί ακριβώς έχουν σχέση τα θέματα διαχείρισης και 
λειτουργίας των κρατικών νοσηλευτηρίων με τη σωστή εφαρμογή του Γενικού Συστήματος Υγείας. 

 Δύο πάρα πολύ σύντομες παρατηρήσεις, παρά το γεγονός ότι από την πλευρά της ΕΔΕΚ θα ψηφίσουμε 
τον προϋπολογισμό, οφείλουμε όμως να τις διατυπώσουμε.  Το πρώτο είναι για ακόμα μια φορά να 
εκφράσουμε τη μεγάλη μας ανησυχία για το γεγονός ότι ουσιαστικά δυόμισι χρόνια μετά την ψήφιση της 
νομοθεσίας για το ΓΕΣΥ σχεδόν δεν έχει γίνει οτιδήποτε το σημαντικό για τη βελτίωση των προσφερομένων 
υπηρεσιών από τα δημόσια νοσηλευτήρια.  Και αυτό μας δημιουργεί ακόμα μεγαλύτερες ανησυχίες, εάν 
κρίνουμε ότι στη σχετική νομοθεσία προβλέπεται η κάλυψη των ελλειμμάτων των δημόσιων νοσηλευτηρίων τα 
πέντε πρώτα χρόνια από τη λειτουργία του ΓΕΣΥ.  Από τα στοιχεία τα οποία κατατέθηκαν στην επιτροπή 
διαπιστώνεται ότι για το 2020 θα έχουμε €232 εκατομ. έλλειμμα, το οποίο πρέπει να καλύψει το κράτος, 
δηλαδή ο φορολογούμενος πολίτης.  Το 2021 θα έχουμε €132 εκατομ. έλλειμμα και το 2022, δηλαδή τον 
τέταρτο χρόνο από τη λειτουργία του ΓΕΣΥ και έναν χρόνο προτού λήξει η περίοδος για την οποία το κράτος 
θα μπορεί να καλύψει ελλείμματα, το έλλειμμα θα είναι €139 εκατομ.  Και αυτοί είναι προϋπολογιζόμενοι, που 
ενδεχομένως να ξεπεράσουν και αυτό το όριο.  Κάτω λοιπόν από αυτές τις συνθήκες ανησυχούμε ιδιαίτερα, 
γιατί ακριβώς ο μεγάλος ο κίνδυνος είναι, εάν δεν μπορέσουν τα δημόσια νοσηλευτήρια να λειτουργήσουν 
σωστά, αποδοτικά, να χρεώνουν και να τιμολογούν σωστά τις υπηρεσίες που προσφέρουν, για να μπορούν να 
εξασφαλίζουν τα ανάλογα έσοδα, μετά τον πέμπτο χρόνο, εάν συνεχίσουν να υπάρχουν ελλείμματα, ποιο θα 
είναι το πρόβλημα που θα υπάρχει;  Η κατάληξη των Κυπριακών Αερογραμμών και του συνεργατισμού;  Είναι 
κάτι το οποίο πρέπει να μας προβληματίσει. 

 Το δεύτερο στοιχείο είναι ότι από τα €450 τόσα εκατομ., που είναι ο προϋπολογισμός, €164 εκατομ. θα 
διατεθούν για συμβουλευτικές υπηρεσίες.  Δηλαδή το 35% του προϋπολογισμού θα είναι συμβουλευτικές 
υπηρεσίες και μόνο €18 εκατομ. θα είναι για εξοπλισμούς.  Εμείς θεωρούμε ότι αυτό είναι ένα στοιχείο άκρως 
επικίνδυνο και οφείλουμε να το θέσουμε υπόψη και της Βουλής αλλά υπόψη και της κοινωνίας. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Μουσιούττας. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Εμείς είμαστε υπέρ των τροπολογιών 1, 2 και 4 και κάμνουμε εισήγηση προς εσάς, αν στις τροπολογίες 
3 και 5, αντί να προηγείται η ενημέρωση, έπεται η ενημέρωση, θα τις ψηφίσουμε, διαφορετικά θα 
καταψηφίσουμε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αν το δεχθούν οι εισηγητές, μόνο τότε.  Να σκεφτούν οι εισηγητές τζιαι να μας πουν.   

 Ο κ. Λουκαΐδης.   

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Η ενημέρωση, κύριε Πρόεδρε, είναι εκ των προτέρων, για να μπορούμε να κάμνουμε κάποιες 
υποδείξεις.  Αν είναι εκ των υστέρων, λυπούμαι πάρα πολύ, δεν έχει καμιά αξία. ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Λουκαΐδης.  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, έχουμε πολλές φορές ασκήσει κριτική και από το βήμα της ολομέλειας -όχι μόνο τα 
τελευταία χρόνια- για το γεγονός ότι δεν είχαμε ουσιαστική διαφοροποίηση της εικόνας που παρουσιάζουν τα 
δημόσια νοσηλευτήρια, ο δημόσιος τομέας υγείας, παρά το γεγονός ότι υπήρχε επί τούτου και γραπτή 
δέσμευση στη συμφωνία του Προεδρικού τον Ιούλη του 2014, όπως την είχε διεκδικήσει και απαιτήσει το 
ΑΚΕΛ, ενόψει αυτής της συζήτησης που γινόταν για τη μεταρρύθμιση στην υγεία.   

 Εμείς ανησυχούμε πάρα πολύ και ανησυχούμε όχι για το γεγονός ότι δεν άλλαξε η εικόνα, επηρεάζει 
αρνητικότατα τους πολίτες ασθενείς που συνεχίζουν να καταφεύγουν στον δημόσιο τομέα υγείας, αλλά και 
γιατί, εάν δεν αλλάξει αυτή η εικόνα, τότε θα διακινδυνεύσει η βιωσιμότητα και η προοπτική του ΓΕΣΥ, όπως το 
γνωρίζουμε, και όσοι καραδοκούν δεν έχουμε καμιά αμφιβολία ότι θα επιχειρήσουν να εκμεταλλευτούν τα 
προβλήματα στον δημόσιο τομέα υγείας, για να αλλάξουν τη φιλοσοφία και τον χαρακτήρα του Γενικού 
Συστήματος Υγείας.  Οπότε, εμείς ανησυχούμε διπλά.  Και θα εντείνουμε την κριτική μας, χωρίς να λέμε ότι δεν 
έγινε απολύτως τίποτε, όμως προφανώς αυτά που έγιναν ήταν πολύ περιορισμένα και σίγουρα εκ του 
αποτελέσματος δεν άλλαξαν την εικόνα.   

 Επιβάλλεται με πολύ ταχύτερους ρυθμούς να επέλθουν εκείνες οι αλλαγές που θα αφορούν τη 
στελέχωση, θα αφορούν τις δομές, θα αφορούν τον εξοπλισμό, θα αφορούν τις εγκαταστάσεις, θα αφορούν τα 
αναλώσιμα, θα αφορούν τις υποστηρικτικές υπηρεσίες, ώστε να αλλάξει η εικόνα και πραγματικά ο δημόσιος 
τομέας υγείας να γίνει ανταγωνιστικός, για να μπορέσει να συνεισφέρει αυτό που του αναλογεί ως η 
ραχοκοκαλιά στο Γενικό Σύστημα Υγείας.   

 Να πω και εγώ, με την άδεια σας, τις τροπολογίες που προβλέπουν ένθεση σημείωσης για ενημέρωση 
της Βουλής θα τις ψηφίσουμε.  Τις τροπολογίες που επιδιώκουν το σταύρωμα των κονδυλιών, τη δέσμευση 
των κονδυλιών, θα τις καταψηφίσουμε.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο ΟΚΥΠΥ αποτελεί τον μεγάλο ασθενή του Γενικού Συστήματος Υγείας της Κύπρου.  
Είχε ένα λάθος από την αρχή και δυστυχώς αυτά τα λάθη επαναλαμβάνονται και αναπαράγονται.  Δεν έχει 
καταφέρει να ξεφύγει από τη δύναμη της βαρύτητας και συνεχώς πηγαίνει προς τα πίσω.  Το να σταυρώνονται 
κονδύλια ή να αποκόπτονται κονδύλια δε θα βοηθήσει στο να διορθωθούν τα κακώς έχοντα που υπάρχουν στο 
κονδύλι.  Εμείς θεωρούμε ότι, επειδή ακριβώς έχουμε την έγνοια και το ενδιαφέρον, είναι πολύ θετικές οι 
εισηγήσεις της ΕΔΕΚ όσον αφορά την 1, τη 2 και την 4, που έχουν να κάνουν με ενημέρωση, όχι όμως οι 
υπόλοιπες τροπολογίες που έχουν να κάνουν με δέσμευση κονδυλίων.  Γι’ αυτό και θα υποστηρίξουμε μόνο 
αυτές τις τροπολογίες. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πάμε στις τροπολογίες, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας του 2020 Νόμος του 2019» 

1. Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο άρθρο 02237 της Ομάδας 02220, που αφορά τα 
«Κίνητρα Υπαλλήλων», ώστε να ενημερώνεται γραπτώς η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας για τις 
διενεργηθείσες από το άρθρο αυτό δαπάνες κάθε έξι μήνες. 

Σημείωση: 
Ζητείται η γραπτή ενημέρωση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για σκοπούς ελέγχου για τις 
δαπάνες που διενεργούνται από το Άρθρο αυτό, συνολικού ποσού €11.000.000, οι οποίες αφορούν 
το Σχέδιο Παροχής Κινήτρων σε προσωπικούς ιατρούς ενηλίκων και παιδιών με διασφάλιση των 
προσωπικών τους δεδομένων.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα οκτώ ψήφοι υπέρ και μία ψήφος εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ και μία ψήφο εναντίον, η πρώτη τροπολογία εγκρίνεται. 

 Πάμε στην επόμενη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2. Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο άρθρο 06220 της Ομάδας 06221, που αφορά τα «Έξοδα 
Διαχειρίσεως», ώστε να ενημερώνεται γραπτώς η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας για τις 
διενεργηθείσες από το άρθρο αυτό δαπάνες κάθε έξι μήνες. 

Σημείωση: 
Ζητείται η γραπτή ενημέρωση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για σκοπούς ελέγχου για τις 
δαπάνες που διενεργούνται από το άρθρο αυτό, συνολικού ποσού €792.000, οι οποίες αφορούν την 
καταβολή προς το Υπουργείο Υγείας για τη χρήση των αποθηκών.  

 ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννιά παρόντες.  Σαράντα οκτώ ψήφοι υπέρ και μία ψήφος εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ και μία ψήφο εναντίον, η δεύτερη τροπολογία εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3. Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο άρθρο 03025 της Ομάδας 03020, που αφορά τα 
«Ενοίκια», ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη, να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεση 
της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας. 

Σημείωση: 
Ζητείται η δέσμευση του ποσού των €330.000, που αφορά την ετήσια δαπάνη για την ενοικίαση των 
γραφείων του οργανισμού, ώστε, πριν από τη διενέργεια οποιασδήποτε δαπάνης από το άρθρο 
αυτό, να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά παρόντες.  Σαράντα τέσσερις ψήφοι εναντίον, τρεις ψήφοι υπέρ.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους εναντίον και τρεις ψήφους υπέρ, η τρίτη τροπολογία απορρίπτεται.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4. Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο άρθρο 07400,  που αφορά την αγορά αναγκαίου ιατρικού 
εξοπλισμού, να ενημερώνεται γραπτώς η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας για τις διενεργηθείσες 
από το άρθρο αυτό δαπάνες κάθε έξι μήνες. 

Σημείωση: 
Ζητείται η γραπτή ενημέρωση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για σκοπούς ελέγχου για τις 
διενεργηθείσες από το άρθρο αυτό δαπάνες, που αφορούν την αγορά ιατρικού εξοπλισμού ύψους 
€15.327.105, κάθε έξι μήνες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα οκτώ ψήφοι υπέρ και μία ψήφος εναντίον.  
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ και μία ψήφο εναντίον, η τέταρτη τροπολογία εγκρίνεται. 

 Παρακάτω. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5.  Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο άρθρο 03029 της Ομάδας 03020, που αφορά 
«Διαφημίσεις, Δημοσιεύσεις, Δημοσιότητα», ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη, να 
εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας. 

Σημείωση: 
Ζητείται η δέσμευση του μέρους του ποσού των €600.000, που αφορά το ποσό για την αγορά 
υπηρεσιών για εκστρατείες διαφήμισης του οργανισμού (video, banners, κτλ.).  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα μία ψήφοι εναντίον, πέντε ψήφοι υπέρ και ένα άτομο 
δεν έχει ψηφίσει.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα μία ψήφους εναντίον, πέντε ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η πέμπτη τροπολογία 
απορρίπτεται. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας ποσού ύψους 
€232.968.817 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2020.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων και λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια 
δαπανών.  Άρθρο 5. 

 Μειωμένος μισθός εισδοχής.  Άρθρο 6. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχου προσώπου.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση πρόσληψης εργοδοτουμένων καθορισμένης διάρκειας.  Άρθρο 8. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 9.   

 Ενημέρωση για τη διενέργεια δαπάνης.  Άρθρο 10. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο.  Σαράντα εννέα παρόντες.  Σαράντα εννέα ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα εννέα ψήφους υπέρ, τα  άρθρα 1 έως 10 εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών 
Υγείας του 2020 Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ παρόντες.  Σαράντα οκτώ ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, το νομοσχέδιο ψηφίζεται ομόφωνα σε νόμο. 

 Τα θέματα με αριθμούς 13, 14 δεν είναι έτοιμα.  Το υπ’ αριθμόν 15 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού 
του Ταμείου Τ/Κ Περιουσιών του 2020 Νόμος του 2019».  Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Ταμείου Τ/Κ περιουσιών για το έτος 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων για 
το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Τ/Κ Περιουσιών του 2020 Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Νίκος Κέττηρος Ζαχαρίας Κουλίας 

 Μαριέλλα Αριστείδου Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης 

 Ονούφριος Κουλλά  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων εξέτασε το πιο 
πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 Δεκεμβρίου 2019 και στις 14 
Ιανουαρίου 2020.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών και του Υπουργείου Εσωτερικών, ο αναπληρωτής διευθυντής της Υπηρεσίας 
Διαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών, εκπρόσωποι του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, του 
Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών, των επαρχιακών διοικήσεων και της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων.  Το 
Τμήμα Αρχαιοτήτων του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, καθώς και η Νομική Υπηρεσία της 
Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής.  

 Ο προϋπολογισμός του Ταμείου Τουρκοκυπριακών Περιουσιών για το έτος 2020 είναι ελλειμματικός και 
προβλέπει δαπάνες ύψους €17.078.219 και έσοδα ύψους €15.439.857.  Σημειώνεται ότι το έλλειμμα ανέρχεται 
σε €1.638.362, υπολογίζεται όμως να καλυφθεί από το συσσωρευθέν αποθεματικό του Ταμείου Διαχείρισης 
Τουρκοκυπριακών Περιουσιών, το οποίο μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2018 ανερχόταν σε ποσό ύψους 
€2.580.769. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, η νομοθεσία για τη 
διαχείριση τουρκοκυπριακών περιουσιών προβλέπει ότι το Ταμείο Τουρκοκυπριακών Περιουσιών λειτουργεί 
βάσει ανεξάρτητου προϋπολογισμού, ο οποίος καταρτίζεται από τον Κηδεμόνα Τουρκοκυπριακών Περιουσιών 
και υπόκειται στην έγκριση του Υπουργικού Συμβουλίου και της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Ο 
προϋπολογισμός καλύπτει το οικονομικό έτος το οποίο αρχίζει την 1η Ιανουαρίου και λήγει την 31η Ιανουαρίου 
κάθε έτους. 

 Ο υπό αναφορά προϋπολογισμός προβλέπει συνολικά έσοδα €15.439.857, εκ των οποίων ποσό ύψους 
€7.500.000 θα προέλθει από κρατική χορηγία προς τον Κηδεμόνα Τουρκοκυπριακών Περιουσιών, ποσό 
ύψους €4.057.040 υπολογίζεται να προέλθει από ενοίκια μίσθωσης τουρκοκυπριακών περιουσιών, ποσό 
ύψους €58.610 από διάφορες πηγές και ποσό ύψους €3.824.207 από εκτέλεση διάφορων έργων (εκ μέρους 
του ωρομίσθιου εργατικού προσωπικού των τεχνικών συνεργείων) έναντι αντίστοιχης και ισόποσης δαπάνης 
στον προϋπολογισμό δαπανών, η οποία αφορά λογιστικούς σκοπούς.  

 Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες του Ταμείου Τουρκοκυπριακών Περιουσιών για το 2020 ανέρχονται στα 
€17.078.219. Τα πραγματικά έσοδα του ταμείου με βάση την εν λόγω διευκρίνιση ανέρχονται στα €11.615.650 
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και τα πραγματικά έξοδα στα €13.254.012. Σημειώνεται ότι ο υπό αναφορά προϋπολογισμός υποβάλλεται με 
έλλειμμα χρήσης για το έτος 2020 για ποσό €1.638.362 και ότι η κρατική χορηγία προς τον Κηδεμόνα για το 
έτος 2020 έχει μειωθεί από τα €8.000.000 στα €7.500.000. Συναφώς, το πρόσθετο ποσό ύψους €1.638.362 για 
σκοπούς  ισοσκελισμού του υπό αναφορά προϋπολογισμού θα προέλθει, όπως έχει ήδη αναφερθεί, από το 
συσσωρευθέν αποθεματικό του Ταμείου Διαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών, το οποίο μέχρι την 31η 
Δεκεμβρίου 2018 ανέρχονταν σε ποσό ύψους €2.580.769. 

 Ειδικότερα, οι κύριες κατηγορίες δαπανών είναι οι ακόλουθες: 

• Ωρομίσθιο προσωπικό (αφορά εκτέλεση έργων από συνεργεία) €3.876.958 

• Αντιμισθία προσωπικού για υπηρεσίες που παρέχονται στο Ταμείο Τ/Κ Περιουσιών €2.200.000 

• Τέλη αποχετεύσεων €1.400.000 

• Σύνδεση με αποχετευτικά συστήματα Τ/Κ περιουσιών €258.000 

• Συντήρηση Τ/Κ περιουσιών - Επιδιόρθωση και βελτίωση Τ/Κ κατοικιών στις οποίες 
διαμένουν πρόσφυγες 

€6.085.000 

• Δευτερεύοντα οικοδομικά έργα - Επιδιόρθωση και βελτίωση Τ/Κ κατοικιών στις 
οποίες διαμένουν Τουρκοκύπριοι 

€240.010 

• Συντήρηση και λειτουργία Τ/Κ διατρήσεων Επαρχίας Λευκωσίας €65.000 

• Δευτερεύοντα έργα - Επιδιόρθωση και συντήρηση Τ/Κ κτιρίων,  διατηρητέων 
οικοδομών και άλλων υποστατικών επαγγελματικής στέγης 

€1.083.930 

• Επιδιόρθωση, συντήρηση και καθαριότητα Τ/Κ αρχαίων μνημείων, τεμενών και 
κοιμητηρίων 

€407.050 

• Ανέγερση άλλων οικοδομικών έργων €26.030 

• Κέντρο Υποδοχής Αθιγγάνων - Επιδιόρθωση Τ/Κ κατοικιών στο χωριό 
Σταυροκόννου και σε άλλες περιοχές της Επαρχίας Πάφου για τη στέγαση 
Αθιγγάνων 

€15.000 

• Καθαριότητα ανοικτών χώρων σε Τ/Κ συνοικίες εντός των πόλεων €174.000 

• Επιδιόρθωση κατοικιών που ανεγέρθηκαν με το σχέδιο αυτοστέγασης σε Τ/Κ 
περιουσίες σε χωριά 

€160.500 

• Αντικατάσταση αμιαντένιων στεγών €174.010 

• Έργα υποδομής κτηνοτροφικών περιοχών σε Τ/Κ γη €10 

• Αγορά υπηρεσιών €252.030 

• Διάφορα έξοδα €510.691 

• Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό €150.000 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, το Υπουργείο Εσωτερικών και το Υπουργείο Οικονομικών 
συμφωνούν με τον υπό αναφορά προϋπολογισμό όπως  καταρτίσθηκε από την Υπηρεσία Διαχείρισης 
Τουρκοκυπριακών Περιουσιών σε συνεργασία με τους οικείους επάρχους, περιλαμβανομένης της 
προτεινόμενης κρατικής χορηγίας ύψους €7.500.000, η οποία σε σχέση με το οικονομικό έτος 2019 
παρουσιάζεται μειωμένη κατά €500.000. 

 Συναφώς, ο αναπληρωτής διευθυντής της Υπηρεσίας Τουρκοκυπριακών Περιουσιών ανέφερε στην 
επιτροπή ότι ο προϋπολογισμός για το έτος 2020 είναι ελλειμματικός, το έλλειμμα όμως θα καλυφθεί από το 
αποθεματικό του ταμείου για τα δευτερεύοντα κονδύλια.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, κατέληξε στις 
ακόλουθες θέσεις: 

1. Η πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
δυνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια 
του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και του 
Δημοκρατικού Κόμματος τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο 
έγκριση του προϋπολογισμού του Ταμείου Τουρκοκυπριακών Περιουσιών για το έτος 2020. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο Τουρκοκυπριακών Περιουσιών ποσού ύψους €17.078.219 για τη 
χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2020.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων και λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  
Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα επτά ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, τα άρθρα 1 έως 5 εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Τουρκοκυπριακών Περιουσιών 
του 2020 Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ παρόντες.  Σαράντα οκτώ ψήφοι υπέρ.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο ομόφωνα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Λίνο Παπαγιάννη) 

 Τι θέλετε, κύριε Παπαγιάννη;  Για ποιο θέμα;  Δε δικαιούστε να μιλήσετε, εκτός αν είναι για διαδικασία.  
Τι θέλετε; 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Είναι για δικαιολόγηση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, δε δικαιούστε… 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Μισό δευτερόλεπτο μόνο.  Επάτησα το κουμπί, πριν να γίνει η ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, ναι, εντάξει, δε σε είδα.  Απολογούμαι. 
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ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Θέλουμε να καταγραφεί ότι ψηφίζουμε το συνολικό κονδύλι, αλλά θέλουμε κάποια από τα άρθρα να μη 
θεωρηθεί ότι τα ψηφίσαμε εμείς.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

  Μάλιστα. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Να τα αναφέρω ή όχι; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να τα αναφέρεις, για να συνεννοηθούμε. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Είναι το 03316, 03318, το 03407, το 04413 και το 08763. 

 Τα κονδύλια που έχω αναφέρει, κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, όχι, ως εδώ!   

 Ευχαριστώ. 

 Το υπ’ αριθμόν 16 θέμα είναι «Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη 
διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για τον μήνα Φεβρουάριο του 2020».   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την απόφαση της 
Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου 

δικαίου για τον μήνα Φεβρουάριο του 2020 

Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος  Αντρέας Καυκαλιάς 

 Μαρίνος Μουσιούττας Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Μάριος Μαυρίδης Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Ονούφριος Κουλλά Γιώργος Περδίκης 

 Άριστος Δαμιανού Άννα Θεολόγου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την πιο πάνω απόφαση σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 13 Ιανουαρίου 2020. 

 Με την εν λόγω απόφαση της Βουλής παρέχεται σε ορισμένα νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου των 
οποίων δεν έχουν ακόμα εγκριθεί οι προϋπολογισμοί για το έτος 2020 εξουσιοδότηση για διενέργεια δαπάνης 
για τον μήνα Φεβρουάριο του 2020 ποσού που δεν υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού ποσού που 
προβλέπεται στον προϋπολογισμό κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου για το έτος 2019, το οποίο 
αναλογεί στο ίδιο χρονικό διάστημα, δηλαδή στον μήνα Φεβρουάριο του 2019. 

 Σύμφωνα με την πιο πάνω απόφαση, δεν μπορεί να διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για νέες 
υπηρεσίες ή σκοπούς ούτε μπορεί να πληρωθεί οποιαδήποτε νέα θέση στα νομικά πρόσωπα δημόσιου 
δικαίου, μέχρι να εγκριθούν από τη Βουλή και να πάρουν την τελική τους μορφή οι προϋπολογισμοί των 
νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου για το έτος 2020. 

 Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με τον περί Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου (Ψήφιση 
Προϋπολογισμών) Νόμο, οι προϋπολογισμοί των νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου υποβάλλονται στη 
Βουλή για έγκριση μέσα στα ίδια χρονικά περιθώρια στα οποία υποβάλλεται και ο κρατικός προϋπολογισμός.  
Ωστόσο, αριθμός προϋπολογισμών νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου δεν έχει ακόμη κατατεθεί ή εγκριθεί 
από τη Βουλή, γεγονός που καθιστά αναγκαία την παροχή εξουσιοδότησης για τη διενέργεια δαπανών, όπως 
προβλέπεται στην πιο πάνω απόφαση της Βουλής. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού με βάση τα πιο πάνω, χωρίς να 
δεσμεύεται ως προς τις τελικές της θέσεις, που θα προκύψουν μετά τη μελέτη κάθε προϋπολογισμού 
ξεχωριστά, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση της υπό αναφορά απόφασης για τη διενέργεια 
δαπάνης, σύμφωνα με τα πιο πάνω, για τον μήνα Φεβρουάριο του 2020. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να διαβαστεί η απόφαση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από νομικά 
πρόσωπα δημόσιου δικαίου για τον μήνα Φεβρουάριο του 2020 

 ΕΠΕΙΔΗ, σύμφωνα με τους περί Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου (Ψήφιση Προϋπολογισμών) 
Νόμους, οι προϋπολογισμοί των νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου κατατίθενται στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για έγκριση της διενέργειας των δαπανών που περιλαμβάνονται σε αυτούς, 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ δεν έγινε κατορθωτή η κατάθεση στη Βουλή των Αντιπροσώπων ή η μελέτη και έγκριση 
των προϋπολογισμών αυτών από τη Βουλή των Αντιπροσώπων πριν από την 31η Ιανουαρίου 2020, 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ είναι αναγκαία η συνέχιση των υπηρεσιών που προσφέρουν τα πιο πάνω νομικά 
πρόσωπα δημόσιου δικαίου. 

 Γι’ αυτούς τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων αποφασίζει τα πιο κάτω: 

1. Παρέχει την εξουσιοδότησή της για τη διενέργεια δαπάνης για τον μήνα Φεβρουάριο του έτους 2020 
ποσού που δεν υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού ποσού που προβλέπεται στον προϋπολογισμό του 
έτους 2019 κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου, το οποίο αναλογεί στο ίδιο χρονικό διάστημα. 

2. Η εξουσιοδότηση αυτή δίνεται με τον όρο ότι δε θα διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για νέες υπηρεσίες 
ή σκοπούς και ότι δε θα πληρωθεί καμιά νέα θέση μέχρι την τελική έγκριση από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων του προϋπολογισμού κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου για το έτος 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα επτά παρόντες.  Σαράντα επτά ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, η απόφαση εγκρίνεται ομόφωνα. 

 Το υπ’ αριθμόν 17 θέμα είναι «Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για έγκριση κυβερνητικής 
εγγύησης προς την εταιρεία “Alfa Mediterranean Enterprises Ltd” ύψους €60.185.628 για χρηματοδότηση 
έργου από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων στα πλαίσια του ευρωπαϊκού χρηματοδοτικού 
προγράμματος NER300 (έργα επίδειξης καινοτόμων τεχνολογιών ενέργειας)».  Υπάρχει εισήγηση για αναβολή, 
για να μη διαβάζω περαιτέρω. 

 Ο κ. Στεφάνου. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είχαμε απευθυνθεί με γραπτό αίτημα, για να αναβληθεί η σημερινή συζήτηση με την 
έννοια ότι, κατά την άποψή μας, υπάρχουν ερωτήματα τα οποία είναι αναπάντητα, πολύ ουσιαστικά στο θέμα.  
Και μπορούμε να το τεκμηριώσουμε, αν χρειάζεται.  Πρέπει να πω όμως ότι στην πορεία, χθες ήρθε και μία 
επιστολή του Υπουργού Γεωργίας, που είναι πρωταγωνιστής στο όλο θέμα, γιατί ενδιαφέρει πάρα πολύ το 
υπουργείο, γι’ αυτό και ήταν στις συνεδρίες που έγιναν της επιτροπής Οικονομικών, που ουσιαστικά 
τεκμηριώνει τη θέση μας ότι υπάρχουν ζητήματα ανοιχτά τα οποία θα πρέπει να κλείσουν και μετά η Βουλή, η 
ολομέλεια να ασχοληθεί με το θέμα. 

 Πρέπει να πω ότι την ίδια άποψη κατέθεσε και η Νομική Υπηρεσία του κράτους στην επιτροπή 
Οικονομικών, που ζητά πρώτα να υπάρξει η γνωμάτευση από την Επιτροπή Ανταγωνισμού της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, για να ξέρει και το κράτος τι θα κάνει.   

 Επομένως, έχοντας υπόψη ότι τόσο η Νομική Υπηρεσία όσο και το Υπουργείο Γεωργίας με επιστολή 
ουσιαστικά μας λένε «μην αποφασίσετε τώρα, μέχρι να κλείσουν τα πολύ σημαντικά ζητήματα, που είναι 
ανοιχτά, που άπτονται ζητημάτων αγοράς ηλεκτρισμού, τιμής ηλεκτρισμού, προστασίας του καταναλωτή, 
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ανταγωνισμού και περιβάλλοντος», θεωρούμε ότι θα πρέπει να δοθεί ο απαραίτητος χρόνος, έτσι ώστε το θέμα 
πραγματικά να συζητηθεί στην ολότητά του.  

 Πρέπει να σημειώσω κλείνοντας ότι για αυτή την αναβολή δεν έχει ένσταση ούτε και το Υπουργείο 
Οικονομικών.  Ρωτήθηκε ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών την περασμένη Δευτέρα και είπε 
ότι, ναι, μπορεί να υπάρξει αυτή η αναβολή, γι’ αυτό ζητούμε να δοθεί, να πάει στην επιτροπή, να 
ολοκληρώσουμε τη συζήτηση και να έρθουμε το συντομότερο δυνατόν, όταν και εφόσον, όταν τα πράγματα 
είναι έτοιμα, κατά τη Νομική Υπηρεσία του κράτους και το Υπουργείο Γεωργίας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Για να μην υπάρχει καμιά παρεξήγηση, κύριε Πρόεδρε, δε θα μιλήσουμε επί της ουσίας, θα μιλήσουμε 
μόνο στο θέμα της αναβολής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ε, ναι, αφού είναι για αναβολή που μιλούμε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Μάλιστα.  Εμείς υποστηρίζουμε την αναβολή.  Από το σύνολο της αλληλογραφίας, η οποία μέχρι και 
πριν λίγες ώρες έφθασε στη Βουλή, υπάρχει μία συγκεχυμένη εικόνα, ακόμα και ενώπιον της επιτροπής 
Οικονομικών, που συζητήσαμε το θέμα.  Οι εκπρόσωποι των υπουργείων μιλούσαν για άλλες άδειες, για άλλες 
υποθέσεις, για άλλες περιβαλλοντικές μελέτες, τώρα έρχονται στοιχεία που μπλέκουν τρία ξεχωριστά έργα σε 
δύο διαφορετικές τοποθεσίες.  Υπάρχει αμφιβολία και ερωτηματικό κατά πόσον ελέγχθηκε το συγκεκριμένο 
έργο πλήρως από άποψη περιβαλλοντική, γι’ αυτό εμείς θέλουμε λίγο ακόμα χρόνο να δούμε τα ζητήματα που 
έχουν προκύψει, εφόσον έχει εξασφαλιστεί -και θέλω να το τονίσω αυτό- με σαφή δήλωση απ’ όλους τους 
αρμοδίους, ότι υπάρχουν περιθώρια χρονικά, δεν κινδυνεύει να χαθεί το έργο και ακόμα λίγη μελέτη δε θα 
επηρεάσει, νομίζω, την όλη εξέλιξη του ζητήματος.   

 Θέλω, κύριε Πρόεδρε, όμως να σημειώσω και να υπογραμμίσω ότι τη συγκεκριμένη τεχνολογία και το 
συγκεκριμένο έργο εμείς τα θέλουμε. 

 Και βλέπεις, ήμουν σύντομος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το θέμα είναι εξ αναβολής, δε θα μείνω στα διαδικαστικά, που οι συνάδελφοι εξ 
αριστερών εγείρουν συνεχώς ζητήματα.  Εμείς θα δούμε θετικά την εισήγηση, μια και αντιλαμβάνεστε ότι 
σήμερα οι εκπροσωπούντες την κυβέρνηση είναι το ΑΚΕΛ.  Διότι μίλησαν και εκ μέρους του υπουργού 
Γεωργίας, αλλά και εκ μέρους του Υπουργείου Οικονομικών.  Δε θα θέσω ερωτηματικό κατά πόσο 
αντιπροσωπεύουν την κυβέρνηση.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Μίλησε και για το Υπουργείο Οικονομικών.  

 Αλλά, για να εξηγούμαστε.  Εάν είναι αναβολή, για να παίζουμε παιχνίδι, επειδή είμαστε εναντίον λόγω 
της αναβολής να ττουμπαριστεί, εμείς είμαστε ενάντια στην αναβολή.  Εάν είναι αναβολή για τους λόγους που 
είπε ο κ. Στεφάνου για μια εβδομάδα…  διότι όλοι ξέρουμε ότι, εάν δεν εγκριθεί μέχρι το τέλος του Γενάρη, το 
project δε γίνεται. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Όι το project. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Το πρόγραμμα. 

 Κύριοι, να εξηγούμαστε.  Εσείς πάντα ξέρετε καλύτερα από οποιονδήποτε άλλο.  Και ό,τι πει το ΑΚΕΛ 
έν’ ευαγγέλιο!  Είπα:  Δεν έχουμε πρόβλημα, παρ’ όλο που είναι εξ αναβολής και θα μπορούσαμε να πούμε ότι 
είναι εξ αναβολής και πρέπει να αποφασίσουμε σήμερα.  Κατανοούμε τη θέση σας με μια εξήγηση.  Τούτο το 
θέμα και θα σεβαστούμε την οποιαδήποτε απόφαση.  Μπορεί η πλειοψηφία να το απορρίψει, αλλά πρέπει να 
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το δούμε εντός του Γενάρη.  Και αν είναι για μια εβδομάδα και αν θα έχουμε συνεδρία σε μια εβδομάδα, κύριε 
Πρόεδρε, δεν ξέρω… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα έχουμε. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Να κάτσετε τζιαι τη Δευτέρα τζιαι την Τρίτη τζιαι την Τετάρτη τζιαι την Πέμπτη τζιαι να εξηγηθείτε.  Να 
έρτουμεν εδώ την επόμενη Παρασκευή, άλλοι εννά πουν υπέρ, άλλοι κατά, σεβασμός στην πλειοψηφία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να μου επιτρέψετε, έτσι, να μπω λίγο στην ουσία, για να καταλάβουμε για τι πράγμα 
μιλούμε.  Διότι επιστημονικά με ενδιέφερε και ανέτρεξα και είδα και άλλα πράγματα πέρα από αυτές τις 
τέσσερις, πέντε επιστολές που κυκλοφορούσαν στα ηλεκτρονικά ταχυδρομεία των βουλευτών. 

 Καταρχάς, σε αυτή την αίθουσα συχνά πυκνά επισημαίνουμε την ανάγκη οι ανανεώσιμες πηγές να 
μπουν ουσιαστικά μέσα στο μείγμα παραγωγής ηλεκτρικού ρεύματος, για να μειωθεί η τιμή του.  Αυτό δε θα 
γίνει παραδεκτό επιστημονικά μόνο με φωτοβολταϊκά και ανεμογεννήτριες, διότι έν’ περιοδικής παραγωγής, με 
αποτέλεσμα να συμπληρώνεται εκεί που δεν παράγουν αυτά τα συστήματα με παραγωγή με συμβατικά 
καύσιμα.  Άρα, η επιστημονική προσέγγιση είναι ότι, για να μειωθεί και στην Κύπρο, αλλά και στην παγκόσμια 
αγορά η τιμή του ρεύματος, πρέπει να εισαχθεί η αποθήκευση στα συστήματα ανανεώσιμων πηγών.  Και 
βρισκόμαστε μπροστά σε μία τέτοια επένδυση στην Κύπρο, όσο και αν σας φαίνεται παράξενο.  Στην Κύπρο 
αυτή τη στιγμή υπάρχει τα τελευταία έξι χρόνια και σέρνεται μέσα στα γραφεία της δημόσιας υπηρεσίας μία 
σημαντική επένδυση με μία παγκόσμια καινοτομία.  Το πώς ήρθε στην Κύπρο δε με αφορά εμένα, όμως εγώ 
εξετάζω ότι στην Κύπρο αυτή τη στιγμή υπάρχει αυτή η επενδυτική υπόσχεση -ας το πω έτσι- η οποία 
αξιολογήθηκε από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή -νομίζω ήταν κατά το 2014, κάπου εκεί- και βραβεύθηκε με €60 
εκατομ. βραβείο.   

 Σημειώνω ότι για αυτό το πρόγραμμα -διότι, κύριε Στεφάνου, δεν είναι μόνο η επιστολή του υπουργού 
Γεωργίας ή της Γενικής Εισαγγελίας- έστειλε μια σημαντική επιστολή το Υπουργείο Οικονομικών που 
επισυνάπτει τον κανονισμό λειτουργίας αυτών των προγραμμάτων, που έν’ νόμος της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  
Και μια από τις βασικές απαιτήσεις… τελειώνω… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να τελειώσουμε, επειδή μιλούμε για τη διαδικασία τωρά.  Επί της ουσίας να μιλήσετε την άλλη εβδομάδα 
ή πότε εννά μιλήσετε. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Εννά καταλήξω. 

 Έν’ καλό να ξέρουμε για τι πράγμα μιλούμε.  Έκαμα τον κόπο να μαζέψω κάποιες πληροφορίες 
περαιτέρω, αφήστε με να τις πω, γιατί είναι χρήσιμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Γιωργάλλα, όι, πραγματικά, σας παρακαλώ.  Ολοκληρώστε στο μισό λεπτό… 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Δώστε μου ένα λεπτό και τελειώνω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 …και στην επιτροπή που εννά πάτε να τα πείτε και την άλλη Παρασκευή να τα πείτε πάλε. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Ο κανονισμός λειτουργίας, εφαρμογής, υλοποίησης του προγράμματος περιλαμβάνει συγκεκριμένα 
πράγματα.  Πρώτα απ’ όλα, οι απαιτήσεις αυτές πρέπει να είναι περιβαλλοντικά τακτοποιημένες.  Λέμε εμείς 
έχουμε περιβαλλοντικά ζητήματα.  Δεν τα έλεγξε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή;  Ναι, έλεγξέν τα η Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή και έχει αναρτήσει και την απόφασή της και είναι αναρτημένη η απόφαση -μπορεί να τη δει 
οποιοσδήποτε- για το συγκεκριμένο έργο, για το παράπονο το οποίο έχει κοινοποιηθεί προς την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή. 
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 Υπάρχει η άποψη ότι υπάρχει οικονομικό ρίσκο.  Ακούστηκαν πολλά.  Το Γενικό Λογιστήριο είπε ότι δεν 
υπάρχει κανένα οικονομικό ρίσκο, διότι απλούστατα… Τελειώνω, κύριε Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Συζητούμε τη διαδικασία. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Θα καταλήξω και για τη διαδικασία.  Διότι ισχυριστήκατε κάποια πράγματα ζητώντας αναβολή τα οποία 
δεν ισχύουν.  Σας απαντώ στους ισχυρισμούς σας.  Τι θέλετε να σας πω άλλο;   

 Πρέπει να καταλάβουμε ότι η κυπριακή κυβέρνηση ουσιαστικά θα παίρνει το βραβείο όπως θα 
εκταμιεύεται από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και θα εκταμιεύει -γιατί έτσι είναι ο κανονισμός που προβλέπεται 
από την απόφαση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής- θα εκταμιεύει… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Γιωργάλλα, κάμνουμε συζήτηση πλέον -με όλη την αγάπη και τον σεβασμό που σου έχω- 
μπήκαμε στην ουσία παραπάνω από ό,τι πρέπει.  Ήδη και οι προηγούμενοι μισομπήκαν στην ουσία. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Σας απαντώ, κύριε Πρόεδρε, ότι όλα τα ζητήματα έχουν απαντηθεί.  Τώρα, τι αναβολή;  Για να πάει 
πίσω να συζητήσουμε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ε, ωραία!  Οι άλλοι θεωρούν ότι υπάρχουν ζητήματα.  Είναι στο χέρι σας να ψηφίσετε «ναι» ή «όχι» 
στην αναβολή. 

 Ο κ. Βότσης. 

 Για αναβολή μιλούμε, κύριε Βότση, έτσι;   

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Θα προσπαθήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και αν υπάρχει ανάγκη για αναβολή. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Απλά να υπενθυμίσω ότι τούτο το θέμα ξεκίνησε τον Δεκέμβριο κατά τη διάρκεια της συζήτησης του 
κρατικού προϋπολογισμού τζιαι ήρτα πάνω στη σύσκεψη των αρχηγών κομμάτων, όταν συνεδριάζατε, για να 
δούμε κατά πόσο ήταν τόσο επείγον όσο επικαλούνται διάφοροι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Συμφωνήσαμε τότε μαζί σας τζιαι με τους εκπροσώπους των κομμάτων και εγώ ανάλαβα την 
υποχρέωση στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής Οικονομικών, μόλις ξεκινήσουμε, ενόψει του ότι υπήρχε η 
σημερινή ολομέλεια, να το βάλουμε για συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και μου διευκρινίσατε ότι, αν είναι εντός του Γενάρη, δεν υπάρχει θέμα. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Μίλησα μαζί με τα δύο υπουργεία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και το αναβάλαμε.  Μάλιστα.  Πολύ σωστό. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΗΣ: 

 Γι’ αυτό είμαστε δαμαί σήμερα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είμαστε δαμαί. 
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ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Ο ίδιος κίνδυνος από την καθυστέρηση του έργου, της έγκρισης ή όχι, να χάσουμε αυτό το δώρο ή αυτό 
το bonus που παίρνει η εταιρεία των €60 εκατομ. υπάρχει.  Ρωτώντας τους δύο λειτουργούς, του Υπουργείου 
Οικονομικών και του Υπουργείου Γεωργίας, έδειξαν ότι δεν είναι άμεσα, αύριο το πρωί, αλλά πρέπει να 
τελειώνουμε με τούντο θέμα.  Να πω ότι ό,τι και να ψηφίσουμε εμείς -εδώ είναι η σύγχυση- για τα €60 εκατομ. 
της εγγυητικής, εμείς βασικά καλούμαστε για ένα από τα εργαλεία που χρειάζονται να πούμε το εντάξει, γιατί έν’ 
πάνω ’πού ένα εκατομμύριο ευρώ τζιαι εν μπορεί να το πει μόνη της η κυβέρνηση.  Με το να πούμε εμείς 
εντάξει στα €60 εκατομ. έντζιε τελειώνει η υπόθεση.  Πρέπει να γίνουν τζιαι άλλα πράματα, που έννεν εμείς 
που εννά τα αποφασίσουμε.   

 Άρα, τούτων λεχθέντων, θεωρώ ότι, αν όντως εννά το αναβάλουμε για μια εβδομάδα -που είμαστε μέσα 
στον Γενάρη, που από την αρχή έλεγαν εντός Ιανουαρίου- εφόσον την Παρασκευή θα έχουμε συνεδρία, το 
ερώτημα που πρέπει να απαντήσουν ο Πρόεδρος τζιαι οι συνάδελφοι είναι αν κρίνετε ότι πρέπει να το ξαναδεί 
η επιτροπή Οικονομικών.  Εγώ εκείνο που μπορώ να κάμω, για να βοηθήσουμε την κατάσταση όλη, τη 
Δευτέρα τζιαι με τα στοιχεία που έχουμε πάρει, τα οποία… Διαβάζοντας τις επιστολές εκατέρωθεν άρχισαν οι 
πλευρές να ετοιμάζουν την άμυνά τους, αν θα ττουμπαριστεί, ποιος εννά πκιερώσει τες αποζημιώσεις.  Αυτό 
διαβάζω ’πού τες δύο επιστολές, άρχισε τζιαι φοάται ο ένας, «α, εννά φταίξω εγώ, εννά φταίξει ο άλλος».  Γι’ 
αυτό λέω τη Δευτέρα -αν συμφωνούν και οι συνάδελφοι- μετά από τη συνεδρία μας όπως την έχουμε 
προγραμματίσει, έκτακτα να ξαναβάλω το θέμα χωρίς ειδοποίηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έντζιε δουλειά του Προέδρου της Βουλής, έν’ δουλειά δική σας να το βάλετε. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Λέω, αν θα το δεχτείτε εσείς, Πρόεδρε, χωρίς ειδοποίηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως το δέχομαι. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Εγώ τη Δευτέρα, η ώρα 1.15-1.30, να το βάλω θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να το βάλετε. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Να έρθουμε να τα πούμε όλα ξανά και την Παρασκευή να καταλήξουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία! 

 Εάν πάμε για αναβολή και πάει έτσι συναινετικά, υπάρχει λόγος να μιλήσουν και οι υπόλοιποι τωρά; 

 Άρα, αναβάλλεται -ας ελπίσουμε για μια εβδομάδα- και από εκεί και πέρα, χειριστείτε το.  Τι; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Ναι, ναι, δε θα φύγει από την ημερήσια διάταξη το θέμα. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Εγώ λέω να το αναβάλουμε, να πάει τη Δευτέρα στην επιτροπή Οικονομικών να το δούμε.  Κανένας δεν 
έχει στόχο -τουλάχιστον εμείς- να ττουμπάρουμε οτιδήποτε, αλλά, όταν η ίδια η κυβέρνηση και η νομική της 
υπηρεσία έρχονται τζιαι βάζουν κάποια ζητήματα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Στεφάνου, δέστε τα εκεί. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 …να περιμένουμε τη συζήτηση τη Δευτέρα να δούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι.  Και την Παρασκευή θα έρθει εδώ και θα αποφασίσετε αν πήρατε αρκετά στοιχεία ή αν θέλετε άλλη 
αναβολή.  Απλά.  Άρα, δε χρειάζεται να μιλήσουν οι υπόλοιποι, αναβάλλεται. 

 Ναι, κύριε Μυριάνθους. 
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ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς εμείς θα εκφράσουμε τη διαφωνία μας.  Σεβαστή η άποψη της πλειοψηφίας για 
αναβολή.  Εγώ προσπαθώ να αντιληφθώ οποιοδήποτε λόγο επιπρόσθετης πληροφόρησης προς αυτή την 
κατεύθυνση.  Δεν μπορώ να αντιληφθώ ακριβώς τι μπορεί να προκύπτει από αυτή την εξέλιξη.  Για μας είναι 
ξεκάθαρο.  Πέραν τούτου όμως, σεβαστό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η ΕΔΕΚ διαφωνεί με την αναβολή. 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Να ξεκαθαρίσω κάτι.  Εάν υπάρχει πλειοψηφία ενάντια στην αναβολή που ζητά το ΑΚΕΛ, το δήλωσα, 
εμείς είμαστε έτοιμοι και τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θέλετε να κάμουμε ψηφοφορία;  Τι θέλετε να κάμουμε; Ό,τι μου πείτε. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Αλλά, εάν είναι για μια εβδομάδα, εμείς θα δώσουμε τη συγκατάθεσή μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία!  Η λύση που σας έδωσα εξασφαλίζει και τα δύο.  Την άλλη Παρασκευή θα είναι εδώ ό,τι και να 
κάνει η επιτροπή Οικονομικών και εκεί θα ψηφίσετε αν θέλετε άλλη αναβολή ή όχι.  Απλά.  Γιατί να ψηφίσουμε 
τώρα; 

 Τα σχέδια ψηφίσματος με τους αριθμούς 18 και 19 έχουν το ίδιο θέμα και είναι το σχέδιο ψηφίσματος 
της Βουλής των Αντιπροσώπων όσον αφορά τις πρόσφατες κακόβουλες πυρκαγιές στην περιοχή του Εθνικού 
Δασικού Πάρκου Ακάμα, που κατατέθηκε από την κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και 
τον κ. Γιώργο Περδίκη, βουλευτή Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, και το σχέδιο ψηφίσματος της 
Βουλής των Αντιπροσώπων σχετικά με τις πρόσφατες πυρκαγιές του Κρατικού Δάσους Ακάμα και την ανάγκη 
προστασίας του εθνικού πλούτου της χώρας, που κατατέθηκε από τους κ. Κώστα Κωνσταντίνου, Χαράλαμπο 
Πιττοκοπίτη και Ηλία Μυριάνθους, βουλευτές εκλογικής περιφέρειας Πάφου.  Για τα δύο αυτά σχέδια 
ψηφισμάτων έχει ετοιμαστεί κοινό σχέδιο ψηφίσματος και παρακαλώ τη γραμματέα να το διαβάσει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ψήφισμα της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δημοκρατίας,  

 Έχοντας υπόψη τις πρόσφατες κακόβουλες πυρκαγιές στο κρατικό δάσος του Ακάμα,  

 Τονίζοντας ότι ο Ακάμας αποτελεί έναν από τους σημαντικότερους βιοτόπους της Κύπρου και της 
Μεσογείου,  

 Επισημαίνοντας ότι ο Ακάμας αποτελεί εθνικό πλούτο ανεκτίμητης αξίας για τη χώρα μας και τον λαό 
μας,  

 Υπογραμμίζοντας ότι έχει καθυστερήσει ο καθορισμός της περιοχής «Natura 2000» της χερσονήσου του 
Ακάμα, 

 Εκφράζοντας βαθιά θλίψη και ανησυχία για την καταστροφή που υπέστη η περιοχή του Ακάμα,  

Ψηφίζει ως ακολούθως: 

1. Επαναβεβαιώνει το προηγούμενο ψήφισμα της 24ης Μαΐου 2007 όπως εγκρίθηκε από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων. 

2. Εκφράζει την έντονη καταδίκη της για τις κακόβουλες ενέργειες και εμπρησμούς στο κρατικό δάσος. 

3. Τονίζει την ανάγκη εξεύρεσης της βέλτιστης λύσης όσον αφορά τον σχεδιασμό για την προστασία της 
φύσης και την ανάγκη να αυξηθεί η παρουσία του Τμήματος Δασών στην περιοχή, ώστε να μην 
επαναληφθούν τέτοια φαινόμενα.  

4. Χαιρετίζει τα βήματα προόδου που παρατηρούνται στην εφαρμογή του Διαχειριστικού Σχεδίου για το 
Εθνικό Δασικό Πάρκο του Ακάμα και τονίζει παράλληλα την ανάγκη επιτάχυνσης των ενεργειών που 
απαιτούνται για την ολοκλήρωση της εφαρμογής του σχεδίου. 
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5. Καλεί την εκτελεστική εξουσία όπως επιταχύνει τις διαδικασίες εκπόνησης και εφαρμογής του τοπικού 
σχεδίου για την περιοχή Ακάμα, οι πρόνοιες του οποίου θα πρέπει να βοηθούν τόσο στην προστασία 
του φυσικού περιβάλλοντος όσο και στην αναζωογόνηση των κοινοτήτων της περιοχής, οι οποίες 
βρίσκονται σε φθίνουσα κατάσταση. 

6. Θεωρεί άκρως απαραίτητο τον διορισμό διαχειριστικής επιτροπής με εμπλοκή όλων των 
ενδιαφερόμενων κοινοτήτων και των εμπλεκόμενων φορέων για την πρακτική εφαρμογή του σχεδίου 
διαχείρισης. 

7. Καλεί τα αρμόδια τμήματα να άρουν τις παράνομες επεμβάσεις εντός ή πλησίον των περιοχών 
προστασίας και τα καλεί να προχωρήσουν άμεσα σε ένα ολοκληρωμένο διαχειριστικό σχέδιο για την 
περιοχή προστασίας της φύσης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ.   

 Εννά κάμουμε και ομιλίες; 

 Ο κ. Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς υπάρχει μια συνεννόηση, στο άρθρο 7 του ψηφίσματος, στη δεύτερη σελίδα, να 
περιοριστεί η τελευταία πρόταση μέχρι το «διαχειριστικό σχέδιο για την περιοχή Natura», αντί «προστασίας της 
φύσης». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει έτσι συμφωνία ομόφωνη και δε γράφτηκε σωστά ή εννά κάμουμε συζήτηση τωρά; 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Εκ των υστέρων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, δεν μπορώ να δεχτώ καμία εισήγηση.  Ουδέποτε δεχόμαστε συζήτηση, ιδιαίτερα όταν φτάσουμε σε 
κατάληξη μεταξύ μας στην ολομέλεια.  Θα μείνει όπως ήρθε και να ψηφίσετε ό,τι νομίζετε. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα μία ψήφοι υπέρ, μία ψήφος εναντίον και μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και μία αποχή, το κοινό σχέδιο ψηφίσματος 
εγκρίνεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 20 θέμα είναι το σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων όσον αφορά τη 
δήλωση των ΗΠΑ σχετικά με τους παράνομους ισραηλινούς εποικισμούς στα κατεχόμενα παλαιστινιακά 
εδάφη. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Η θέση του Δημοκρατικού Συναγερμού παραμένει ακριβώς η ίδια, αγαπητοί συνάδελφοι και 
συναδέλφισσες, όπως την είχαμε θέσει πριν από περίπου έναν μήνα.  Θεωρούσαμε και τότε, θεωρούμε και 
σήμερα ότι θα ήταν καλύτερα να μην προχωρήσουμε σε ψήφιση του συγκεκριμένου ψηφίσματος και να 
αναβληθεί σε έναν χρόνο στο εγγύς μέλλον.  Είναι καλύτερα για τα συμφέροντα κατά την άποψή μας της 
Κυπριακής Δημοκρατίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δηλαδή, για να καταλάβω, ζητάτε αναβολή και επ’ αόριστον, αντιλαμβάνομαι; 
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ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι καταψήφιση, αναβολή επ’ αόριστον. 

 Άρα, να μιλήσει ο κ. Λουκαΐδης για το θέμα της αναβολής. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να αποφασίσει η ολομέλεια σήμερα είτε υπέρ είτε κατά.  Έχουμε δημοκρατία, ο 
καθένας τοποθετείται, αναλαμβάνει και την ευθύνη του για τις πράξεις και τις ενέργειές του, αλλά δεν μπορεί να 
συνεχιστεί αυτή η κοροϊδία, διότι περί κοροϊδίας πρόκειται!  Με πολιτικούς όρους, αλλά και με όρους του 
Κανονισμού της Βουλής καταλήξαμε και σε μια διαδικασία.  Δεν μπορεί να έχουμε συνεχείς αναβολές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα ψηφίσματα δεν τα περιλάβαμε, κύριε Λουκαΐδη.  Με δική μου εισήγηση και δική σας όλων άρνηση 
δεν τα περιλάβαμε τα ψηφίσματα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Δεν ήταν αυτό το συγκεκριμένο που συζητούσαμε, κύριε Πρόεδρε.  Για το συγκεκριμένο όμως που 
αφορά τη διαδικασία, ότι δεν μπορεί να υπάρχουν συνεχείς αναβολές, για να σκοτώνουμε μια προσπάθεια που 
γίνεται, και στην περίπτωση των ψηφισμάτων είναι εκεί το πνεύμα των κανονισμών, ότι δικαιούμαστε μια φορά 
αναβολή. 

 Εδώ, πέραν του ότι πολιτικά δεσμευθήκαμε ότι θα το συζητούσαμε ουκ ολίγες φορές, μιλάμε για την 
πολιτική δέσμευση που αναλάβαμε.  Πέρα από την αξιοπιστία ενός εκάστου για αυτά που συμφωνεί και 
δεσμεύεται να πράξει, τα οποία αναίρει την επόμενη εβδομάδα και κάθε εβδομάδα καινούρια που έρχεται, 
υπάρχει και το ζήτημα του κανονισμού.  Να τοποθετηθούμε και να αναλάβει ο καθένας την ευθύνη των 
πράξεων του, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Λουκαΐδη. 

 Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Θα συμφωνήσουμε στην αναβολή, κύριε Πρόεδρε, γιατί θεωρούμε ότι ίσως αυτή να μην είναι η πιο 
κατάλληλη στιγμή, για να εξετάσει η Βουλή, για να ψηφίσει πάνω σ’ αυτό το συγκεκριμένο ψήφισμα, χωρίς να 
τοποθετηθούμε αυτή τη στιγμή για τα ζητήματα ουσίας.  Υπάρχουν και ζητήματα, γνωρίζουμε τις εξελίξεις στην 
περιοχή, που ίσως να μην είναι ορθό να πούμε αυτή τη στιγμή, και γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο συναινούμε στο 
αίτημα για αναβολή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Σεβαστή η άποψη του καθενός, κύριε Πρόεδρε, απλώς δε δέχομαι να επικαλούνται εθνικό συμφέρον για 
την αναβολή την οποία ζητούν.  Το εθνικό συμφέρον κατά την άποψή μας επιβάλλει να τοποθετηθούμε σ’ ένα 
θέμα το οποίο μας αφορά άμεσα.  Παράνομοι οικισμοί στο έδαφος κυρίαρχων κρατών, αυτό είναι το θέμα! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Χρίστος Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς διαφωνούμε με την αναβολή του ζητήματος, θεωρούμε ότι πρέπει να γίνει η 
συζήτηση και το εθνικό συμφέρον μπορεί να εξασφαλιστεί μέσα από την ψηφοφορία του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γιώργος Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 
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 Ο εποικισμός, κύριε Πρόεδρε, είναι έγκλημα του διεθνούς δικαίου, δε σηκώνει αναβολή η καταδίκη του.  
Βέβαια, να πω -αν μου επιτρέπετε- ότι για σαράντα έξι χρόνια έχουμε αναβάλει το αίτημα να προσφύγουμε σε 
διεθνή δικαστήρια, για να καταδικάσουν τον εποικισμό της Κύπρου! 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ψηφίστε «ναι» ή «όχι» στην αναβολή. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τοποθετούμαστε υπέρ ή εναντίον της αναβολής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Όσοι πατήσουν το 2 θέλουν αναβολή, όσοι πατήσουν το 3 δε θέλουν αναβολή. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα τέσσερα άτομα, κύριε Πρόεδρε, είκοσι τέσσερα άτομα υπέρ της αναβολής και είκοσι 
άτομα εναντίον της αναβολής.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι τέσσερεις ψήφους υπέρ της αναβολής και είκοσι εναντίον της αναβολής, αναβάλλεται. 

 Τώρα τι θα γίνει η διαδικασία παρακάτω θα το δούμε ξανά. 

 Το υπ’ αριθμόν 21 θέμα είναι το σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων σχετικά με το 
Μνημόνιο Συναντίληψης μεταξύ Τουρκίας και κυβέρνησης Σαράτζ της Λιβύης σχετικά με την οριοθέτηση της 
υφαλοκρηπίδας.  Κατατέθηκε από την κοινοβουλευτική ομάδα του Δημοκρατικού Κόμματος και έγιναν 
διαβουλεύσεις για το τελικό κείμενο. 

 Διαβάστε το τελικό κείμενο, σας παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ψήφισμα της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δημοκρατίας,  

 Καταγράφοντας με ανησυχία τη νέα κορύφωση της τουρκικής επιθετικότητας και της απόπειρας της 
Τουρκίας για αναθεώρηση των διεθνών συνθηκών,  

 Υπογραμμίζοντας την κατάφωρη παραβίαση του διεθνούς δικαίου της θάλασσας, που υποδηλώνει το 
Μνημόνιο Συναντίληψης της Τουρκίας και της κυβέρνησης Σαράτζ περί οριοθέτησης υφαλοκρηπίδας, που δε 
λαμβάνει υπόψη τα δικαιώματα άλλων παράκτιων κρατών στην περιοχή, 

 Καταδικάζοντας τις πρόσφατες αυξανόμενες πωλήσεις τουρκικών όπλων προς τις δυνάμεις 
πολιτοφυλάκων της κυβέρνησης Σαράτζ, κατά παράβαση των σχετικών αποφάσεων για την επιβολή εμπάργκο 
του ΟΗΕ και της ΕΕ στην πώληση όπλων, 

 Εκφράζοντας τη βεβαιότητα ότι η νέα αυτή τουρκική κίνηση που συμπεριλαμβάνει και την υπογραφή 
μνημονίου αμυντικής συνεργασίας δυναμιτίζει την ασφάλεια, την ειρήνη και τη σταθερότητα σε ολόκληρη τη 
Μεσόγειο, 

Αποφασίζει ως ακολούθως: 

1. Εκφράζει την αμέριστη συμπαράστασή της προς την Ελλάδα και την Αίγυπτο, τις δύο χώρες των 
οποίων τα δικαιώματα, με βάση το διεθνές δίκαιο, παραβιάζονται από το Μνημόνιο Συναντίληψης 
Τουρκίας-Σαράτζ. 

2. Σημειώνει την απόφαση του κοινοβουλίου της Λιβύης να καταγγείλει ως παράνομα τα ανωτέρω 
τουρκολιβυκά μνημόνια συνεργασίας, που βλάπτουν και τα εθνικά συμφέροντα της Ελλάδας. 

3. Καταδικάζει την απόφαση της Τουρκίας για πώληση και αποστολή όπλων και στρατευμάτων, απόφαση 
που παραβιάζει το εμπάργκο. 

4. Καλεί τον ΟΗΕ να εποπτεύσει την εφαρμογή του εμπάργκο πώλησης όπλων στη Λιβύη. 

5. Καλεί την κυβέρνηση να προχωρήσει σε παροχή ανθρωπιστικής βοήθειας προς τον λιβυκό λαό. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν υπάρχει κάποια άλλη εισήγηση διαδικαστική. 

 Ο κ. Κωστής Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ότι αυτό το σχέδιο είναι αποτέλεσμα διαβουλεύσεων, προκειμένου να 
πάει ομόφωνο ή τουλάχιστον να περιοριστούν οι διαφορές.  Αυτό όμως το οποίο εμείς θα προτιμούσαμε -
καταρχάς θα ψηφίσουμε για σκοπούς  ομοφωνίας- αλλά αυτό το οποίο εμείς θα θέλαμε να διευκρινίσουμε είναι 
ότι ψηφίζοντας αυτό το σχέδιο, αυτό το ψήφισμα δε δεχόμαστε και δεν μπορεί να αφεθεί να αιωρείται ότι το 
πρόβλημα αυτής της παράνομης συμφωνίας μεταξύ Τουρκίας και του υποτακτικού της Σαράτζ δε λαμβάνει 
υπόψη τα δικαιώματα άλλων παράκτιων κρατών στην περιοχή.  Για εμάς τα δικαιώματα δεν αφορούν μόνο τα 
παράκτια κράτη, αλλά και τα νησιά, υφαλοκρηπίδα -το ξεκαθαρίζουμε- έχουν τα νησιά της Ελλάδας. 

 Το δεύτερο το οποίο θέλουμε να ξεκαθαρίσουμε είναι ότι μ’ αυτή την αποδοχή του ψηφίσματος δεν 
προσπαθούμε να περιορίσουμε ούτε να απαλλοτριώσουμε τις βασικές μας αρχές επί των θεμάτων και 
συγκεκριμένα θα προτιμούσαμε, αντί της λέξης «σημειώνει» την απόφαση του κοινοβουλίου, η Βουλή των 
Αντιπροσώπων να χαιρετίσει την απόφαση του κοινοβουλίου της Λιβύης, να καταγγείλει ως παράνομη τη 
συμφωνία και θα θέλαμε και θα επιθυμούσαμε να καταδικάσει η Βουλή των Αντιπροσώπων την ανάμειξη της 
Τουρκίας -και όχι την απόφασή της για πώληση και αποστολή όπλων- στα εσωτερικά της Λιβύης μέσω αυτού 
του οποίου κάνει τόσα χρόνια, μέσω του πόλεμου διά αντιπροσώπων, το οποίο έχει επιτύχει στη Συρία, έχει 
επιτύχει στη Γάζα, έχει επιτύχει παντού όπου έχει χρησιμοποιήσει τους αντιπροσώπους της, προκειμένου να 
επιτύχει τους στόχους της εξωτερικής της πολιτικής. 

 Με αυτές τις διευκρινίσεις λοιπόν και με τη σθεναρή θέση ότι τα νησιά του Αιγαίου έχουν υφαλοκρηπίδα, 
θα υπερψηφίσουμε το ψήφισμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχω άποψη  και επί του λεκτικού και επί των τοποθετήσεών σας, κύριε Ευσταθίου, αλλά νομίζω ότι 
εκείνο που είναι πιο σημαντικό από όλα είναι να μην καθυστερήσουμε, να μην κάνουμε συζήτηση, όπως δεν 
είναι και σωστό διαδικαστικά σήμερα.  Οι εξελίξεις τρέχουν σ’ αυτή τη χώρα που θέλουμε να 
συμπαρασταθούμε στον λαό της και άρα να προχωρήσουμε τώρα.   

 Αν ο κ. Παπαδόπουλος θέλει κάτι να πει, να μας το πει. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Με έχετε καλύψει, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε, σαράντα δύο ψήφοι υπέρ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα δύο ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, εγκρίνεται ομόφωνα το ψήφισμα για τη 
Λιβύη.  

 Τα θέματα από τον αριθμό 22 μέχρι τον αριθμό 25 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο Δεύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα 
κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με τον σχετικό κατάλογο 
που έχει ήδη διανεμηθεί.   

 (Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/ κοινοποίηση 
σε 

1.  Ο περί Προδιαγραφών Εμπορίας των Υπουργό Γεωργίας, Κοινοβουλευτική 
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Πουλερικών Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.001-2020). 

Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

2.  Ο περί των Διαδικασιών Προσφυγής στον 
Τομέα της Σύναψης των Δημοσίων 
Συμβάσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.002-2020). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

3.  Ο περί Διατήρησης Αποθεμάτων 
Πετρελαιοειδών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.003-2020). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού  

4.  Ο περί Αποχώρησης του Ηνωμένου 
Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση 
χωρίς Συμφωνία (Ρύθμιση του 
Δικαιώματος Άσκησης Νομοθετικά 
Κατοχυρωμένου Επαγγέλματος Υγείας 
στη Δημοκρατία) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.004-2020). 

Υπουργό Υγείας Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Υγείας 

5.  Ο περί Εργοδοτουμένων στην Οικοδομική 
Βιομηχανία (Βασικοί Όροι Υπηρεσίας) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.005-2020). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

6.  Ο περί Φορολογίας των Κληρονομιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.006-2020). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

7.  Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών 
Κερδών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.007-2020). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

8.  Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.008-2020). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

9.  Οι περί Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
Λεμεσού-Αμαθούντας (Έλεγχος 
Υποστατικών και Λήψη Δραστικών 
Μέτρων) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.001-2020). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 

10.  Οι περί Διατήρησης Αποθεμάτων 
Πετρελαιοειδών (Συνδρομές Μελών του 
ΚΟΔΑΠ) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.002-2020). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού  

11.  Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και 
Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας - Θέση 
Ανώτερου Διαιτολόγου, Διαιτολόγου Α΄ 
και Διαιτολόγου (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.003-2020). 

Υπουργό Υγείας Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

12.  Οι περί Υπουργείου Υγείας, Διοίκηση - 
Θέση Ανώτερου Λειτουργού Υπηρεσιών 
Υγείας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.004-2020). 

Υπουργό Υγείας Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

13.  Οι περί Κτηνιατρικών Υπηρεσιών - Θέση 
Κρεοσκόπου, 1ης Τάξης (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 
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(Αρ. Φακ. 23.03.057.005-2020). 

14.  Οι περί Σωματείων και Ιδρυμάτων 
(Έντυπα, Τέλη και Άλλες Ειδικές 
Διατάξεις) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.006-2020). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 

15.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.093-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

16.  Οι περί Ελέγχου των Κρατικών 
Ενισχύσεων (Κεντρικό Σύστημα 
Μητρώων Κρατικών Ενισχύσεων και 
Ενισχύσεων Ήσσονος Σημασίας) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.105-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

17.  Έκθεση αποσταλείσα από τον Υπουργό 
Εσωτερικών, ημερομηνίας 3 Δεκεμβρίου 
2019, μετά την έγκριση από το Υπουργικό 
Συμβούλιο, ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 
2019, για την αναπροσαρμογή των 
διοικητικών ορίων των δήμων Αγίου 
Αθανασίου (ενορία Αγίου Στυλιανού) και 
Γερμασόγειας σύμφωνα με το άρθρο 
114(γ) των περί Κοινοτήτων Νόμων του 
1999 έως 2011. 
(Αρ. Φακ. 19.22.001). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών  

18.  Ενημέρωση της Βουλής των 
Αντιπροσώπων για την απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 30 
Δεκεμβρίου 2019, για την επιλογή για 
διορισμό από το Υπουργικό Συμβούλιο 
του προέδρου, του αντιπροέδρου και των 
μελών του διοικητικού συμβουλίου της 
Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου σύμφωνα με 
τις διατάξεις του άρθρου 3(2)(β) των 
Προσώπων Δημοσίου Δικαίου (Διορισμός 
Διοικητικών Συμβουλίων) Νόμων του 
1988 έως 2013. 
(Αρ. Φακ. 22.10.003) 

Γραμματεία Υπουργικού 
Συμβουλίου 

Όλους τους βουλευτές 

19.  Ειδικό ένταλμα πληρωμής (αρ. 1) του 
2019, ημερομηνίας 17 Δεκεμβρίου 2019, 
του προϋπολογισμού της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς Κύπρου σύμφωνα με το 
άρθρο 4(1) του περί Προϋπολογισμού της 
Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου του 
2019 Νόμου του 2019 [Ν. 22(ΙΙ) του 
2019]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

20.  Ειδικό ένταλμα πληρωμής (αρ. 3) του 
2019, ημερομηνίας 18 Δεκεμβρίου 2019, 
του προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου 
Αξιών Κύπρου σύμφωνα με το άρθρο 4(1) 
του περί Προϋπολογισμού του 
Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου του 2019 
Νόμου του 2019 [Ν. 6(ΙΙ) του 2019]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

21.  Ειδικό ένταλμα πληρωμής (αρ. 1) του 
2019, ημερομηνίας 18 Δεκεμβρίου 2019, 
του προϋπολογισμού του Κεντρικού 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  
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Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών 
σύμφωνα με το άρθρο 4(1) του περί 
Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα 
Ισότιμης Κατανομής Βαρών του 2019 
Νόμου του 2019 [Ν. 1(ΙΙ) του 2019]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

22.  Εξαμηνιαία έκθεση του Διοικητή της 
Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου για την 
κατάσταση του νομίσματος και των 
κεφαλαίων και αξιών της τράπεζας κατά 
την 30ή Ιουνίου 2019 σύμφωνα με την 
παράγραφο 5 του άρθρου 119 του 
Συντάγματος της Κυπριακής 
Δημοκρατίας. 
(Αρ. Φακ. 13.29.003.003). 

Πρόεδρο της Δημοκρατίας Όλους τους βουλευτές 

Προτάσεις νόμου Κατάθεση από  Παραπομπή σε  
1. Ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών 

Οργανισμών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.001-2020). 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών 

2. Ο περί Ελευθεροποίησης του Επιτοκίου 
και Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.002-2020). 

Ζαχαρία Κουλία, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

3. Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου 
Εισοδήματος και Γενικότερα περί 
Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.003-2020). 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.242, ημερομηνίας 6 Δεκεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Εξ όσων γνωρίζω, στις 5 Νοεμβρίου 2019 πραγματοποιήθηκε σύσκεψη στο Υπουργείο Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας στην οποία συμμετείχαν ο  Υπουργός Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού 
και Νεολαίας, ο Διευθυντής του Γραφείου του Προέδρου της Δημοκρατίας, ο πρύτανης του Πανεπιστημίου 
Κύπρου και ο δήμαρχος Λάρνακας. 

 Ως εκ των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα εξής: 

1. Γιατί απορρίφθηκε ο χώρος του παλαιού Λεπροκομείου-Στέγη Άγιος Χαράλαμπος για τη δημιουργία 
πανεπιστημιακής σχολής, όπως είχε προηγουμένως υποδειχθεί και εξαγγελθεί; 

2. Με ποια κριτήρια επελέγησαν οι δύο χώροι οι οποίοι προτάθηκαν στην πιο πάνω σύσκεψη και 
αφορούσαν στις περιοχές «Μακένζυ» και «Διυλιστήρια»; 

3. Από ποιον ή ποιους έγινε η πρόταση για τους πιο πάνω χώρους; 

4. Πριν από την πιο πάνω πρόταση λήφθηκε υπόψη το ότι στην περιοχή Μακένζυ χρειάζονται 
απαλλοτριώσεις, κάτι το οποίο οδηγεί σε χρονοβόρα διαδικασία, ενώ για την περιοχή των Διυλιστηρίων, 
πέραν του ότι πρέπει να ολοκληρωθεί η κατεδάφιση των εγκαταστάσεων πετρελαίου και υγραερίου, 
χρειάζεται και αποκατάσταση του εδάφους για αρκετές δεκάδες μέτρα, αφού το χώμα της περιοχής είναι 
μολυσμένο και πρέπει να αφαιρεθεί; 

5. Σε περίπτωση επιλογής της περιοχής των Διυλιστηρίων, μετά τις εργασίες για αποκατάσταση του 
εδάφους παρακαλώ όπως μας ενημερώσετε αν έχει εξευρεθεί ο χώρος στον οποίο θα γίνει μεταφορά 
τόσο μεγάλης ποσότητας μολυσμένου χώματος.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.243, ημερομηνίας 9 Δεκεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Ευανθίας Σάββα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αναφορικά με την 
κατασκευή πεζόδρομου στο παραλιακό μέτωπο της κοινότητας Πύλας.  Πρόκειται για έργο το οποίο θα 
αναδείξει το παραλιακό μέτωπο και θα παρέχει διευκολύνσεις και συνθήκες ασφάλειας στους διερχομένους. 

 Ζητούμε όπως πληροφορηθούμε για τα ακόλουθα: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται το έργο; 

2. Ποιος είναι ο προϋπολογισμός του έργου; 

3. Ποιο είναι το χρονοδιάγραμμα για την έναρξη των εργασιών και την ολοκλήρωση του έργου;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.244, ημερομηνίας 9 Δεκεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Ευανθίας Σάββα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αναφορικά με την 
κατασκευή της πλατείας στην κοινότητα της Πύλας.  Πρόκειται για έργο το οποίο βρίσκεται στο κέντρο της 
κοινότητας και το οποίο θα εξυπηρετεί τους Ελληνοκυπρίους και Τουρκοκυπρίους κατοίκους της κοινότητας, 
ενώ έχουν γίνει πολλές δεσμεύσεις και έχουν δοθεί πολλές υποσχέσεις από υπουργούς για υλοποίησή του. 

 Ζητούμε όπως πληροφορηθούμε τα ακόλουθα: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται το έργο; 

2. Ποιος είναι ο προϋπολογισμός του έργου; 

3. Ποιο είναι το χρονοδιάγραμμα για την έναρξη των εργασιών και την ολοκλήρωση του έργου;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.245, ημερομηνίας 10 Δεκεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Οι κάτοικοι της κοινότητας Κουκλιών στην επαρχία Πάφου διαμαρτύρονται, γιατί, ενώ για άλλες 
περιπτώσεις που αφορούσαν ιδιοκτήτες περιουσιών εντός του Ακάμα έχουν γίνει ανταλλαγές με γη εντός των 
κοινοτικών ορίων της κοινότητας Κουκλιών και εντάχθηκαν σε ζώνες οικιστικής ανάπτυξης, εντούτοις δε 
συμβαίνει το ίδιο με τους κατοίκους της κοινότητας που οι περιουσίες τους δεσμεύονται, γιατί βρίσκονται εντός 
των αρχαιολογικών ζωνών της κοινότητας, αλλά ούτε απαλλοτριώνονται, για να τύχουν αποζημίωσης. 

 Αποτέλεσμα αυτού είναι ότι πολλά νεαρά ζευγάρια που κατοικούν στην κοινότητα Κουκλιών δεν 
μπορούν να αξιοποιήσουν τις περιουσίες τους και να ανεγείρουν την πρώτη τους κατοικία. 

 Ως εκ τούτου, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα πώς προσεγγίζει το 
πρόβλημα αυτό που αφορά την κοινότητα Κουκλιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.246, ημερομηνίας 10 Δεκεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Χριστάκη Τζιοβάνη 

 «Μελετώντας το σχέδιο απόσυρσης παλαιών οχημάτων, το οποίο ανακοινώθηκε πρόσφατα, 
διαπιστώσαμε κάποιες παραλείψεις. 

 Αναλογιζόμενοι ποιες κοινωνικές ομάδες έχουν στην κατοχή τους οχήματα 15 χρονών και άνω, 
συμπερασματικά καταλήγουμε πως αυτά τα οχήματα τα κατέχουν άτομα που προέρχονται από τα μεσαία και 
χαμηλά κοινωνικά στρώματα. Ως εκ τούτου, θεωρούμε ότι το ποσό επιχορήγησης είναι πολύ χαμηλό 
συγκριτικά με το κόστος αγοράς καινούριου οχήματος. Υπάρχει πρόθεση αύξησης του ποσού επιχορήγησης 
από €2.000 σε €5.000 και επιπλέον, όσον αφορά τα καινούρια αυθεντικά ηλεκτρικά οχήματα, από €5.000 σε 
€8.000, ούτως ώστε να υπάρξει ουσιαστική οικονομική στήριξη στις ομάδες που χρειάζονται έμπρακτα τη 
στήριξη του κράτους; 

 Έχοντας υπόψη τα πιο πάνω, υπάρχει ενδεχόμενο να συμπεριληφθούν στο σχέδιο οχήματα 
μεταχειρισμένα νέας τεχνολογίας EURO 6 και οχήματα ηλικίας κάτω των 3 χρονών, αφού έτσι πάλι θα 
πετύχουμε τη μείωση των ρύπων;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.247, ημερομηνίας 10 Δεκεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Στην ιστοσελίδα της Δημόσιας Επιχείρησης Φυσικού Αερίου αναφέρεται κάτω από τον τίτλο “Οφέλη” 
ότι:  “Μέσα από τη χρήση του φυσικού αερίου αναμένεται να υπάρξει μείωση στο κόστος παραγωγής του 
ηλεκτρικού ρεύματος για όλους τους καταναλωτές”. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Έχει γίνει μελέτη που να αποδεικνύει τα πιο πάνω;  Εάν ναι, παρακαλώ όπως αυτή μας αποσταλεί. 
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2. Πώς αναμένεται το European Green Deal να επηρεάσει τους σχεδιασμούς της νέας Επιτροπής της ΕΕ 
και ιδιαίτερα τους νέους στόχους για μείωση των εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου, εφόσον η ΕΕ 
στοχεύει πλέον σε μηδενικούς ρύπους μέχρι το 2050;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.248, ημερομηνίας 11 Δεκεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Το προηγούμενο διάστημα δημοσιεύτηκε επιχείρηση της αστυνομίας, στα πλαίσια διερεύνησης 
υπόθεσης για διατήρηση οίκου ανοχής και αποζήν από κέρδη πορνείας, στην οποία εφαρμόστηκε η πρακτική 
της χρήσης υπηρεσιών από συνεργάτες της αστυνομίας.  Σε παλαιότερη συζήτηση για τη συγκεκριμένη 
πρακτική στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και Ίσων Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και 
Γυναικών ενημερωθήκαμε ότι έχει τερματιστεί η συγκεκριμένη πρακτική. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

1. Ποιος έδωσε οδηγίες για την εφαρμογή αυτής της πρακτικής στη συγκεκριμένη περίπτωση; 

2. Έχει διενεργηθεί έρευνα εντός της αστυνομίας και ποιο είναι το αποτέλεσμά της; 

3. Ποια μέτρα έχουν ληφθεί για τον τερματισμό της συγκεκριμένης πρακτικής;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.249, ημερομηνίας 11 Δεκεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Εδώ και μερικά χρόνια υπήρχε σχεδιασμός για τον διαχωρισμό 12 οικοπέδων για άπορες οικογένειες 
στην κοινότητα του Ψευδά. Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
σε ποιο στάδιο βρίσκεται ο σχεδιασμός και ο προγραμματισμός για το διαχωρισμό των υπό αναφορά 
οικοπέδων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.250, ημερομηνίας 11 Δεκεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το στάδιο στο 
οποίο βρίσκεται το έργο που αφορά την ανάπλαση του πάρκου πλησίον του Κυβερνητικού Οικισμού Β΄ στον 
Ψευδά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.251, ημερομηνίας 11 Δεκεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Τον Σεπτέμβριο του 2018 θέσαμε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και Ίσων 
Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών το ζήτημα της κυκλοφορίας ανδρικού ουροδοχείου σε σχήμα γυναίκας, 
υπογραμμίζοντας τα λανθασμένα μηνύματα και τις σεξιστικές αντιλήψεις που αναπαράγονται μέσα από την 
κυκλοφορία ενός τέτοιου αντικειμένου με την επιχορήγηση της Κυπριακής Δημοκρατίας και των Διαρθρωτικών 
Ταμείων της ΕΕ. 

 Το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας μάς ενημέρωσε τότε ότι εξέταζε τη δυνατότητα να 
αποσυρθεί η χρηματοδότηση του συγκεκριμένου προϊόντος, ώστε να αποσυρθούν και τα εμβλήματα της 
Κυπριακής Δημοκρατίας, της ΕΕ και των Διαρθρωτικών Ταμείων από τη σελίδα της εταιρείας.  Στη βάση των 
πιο πάνω, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο 
κάτω: 

1. Έχει τερματιστεί η συμμετοχή της συγκεκριμένης εταιρείας στα προγράμματα των Διαρθρωτικών 
Ταμείων; 

2. Έχει δοθεί γνωμάτευση από τον Γενικό Εισαγγελέα κατά πόσο παραβιάζεται οποιαδήποτε νομοθεσία 
από τη χρηματοδότηση τέτοιου προϊόντος;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.252, ημερομηνίας 11 Δεκεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Τους προηγούμενους μήνες είχε ανακοινωθεί η απόφαση του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων για δημιουργία κέντρου φιλοξενίας ανηλίκων στην κοινότητα Ζυγίου.  Μετά τις 
αντιδράσεις εκ μέρους της κοινοτικής αρχής, εγκαταλείφθηκε η πιο πάνω απόφαση. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπάρχει νέος 
σχεδιασμός για τον χώρο ανέγερσης δομής για ασυνόδευτους ανηλίκους, σε ποια περιοχή, καθώς και τα 
χρονοδιαγράμματα για την υλοποίησή του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.253, ημερομηνίας 11 Δεκεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αποτελεί αντικειμενική παρατήρηση, αλλά και παραδοχή από το ίδιο το Υπουργείο Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας ότι υπάρχει καθυστέρηση σε ό,τι αφορά την καλύτερη ενσωμάτωση 
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θεμάτων σεξουαλικής και αναπαραγωγικής υγείας στη διδακτέα ύλη των γυμνασίων και λυκείων.  Παρακαλείται 
ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

1. Τους τρόπους με τους οποίους θα εξασφαλιστεί η αύξηση σε 15% του χρόνου για τη θεματική 3.1 
“Οικογενειακός προγραμματισμός σεξουαλική και αναπαραγωγική υγεία” του Προγράμματος Σπουδών 
Αγωγής Υγείας. 

2. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η μελέτη για την εισαγωγή ειδικού σχετικού μαθήματος σεξουαλικής και 
αναπαραγωγικής υγείας στο ωρολόγιο πρόγραμμα των λυκείων σύμφωνα με τη δέσμευση που έχει 
αναλάβει το υπουργείο στη βάση της στρατηγικής και του σχεδίου δράσης για την καταπολέμηση της 
σεξουαλικής κακοποίησης και εκμετάλλευσης παιδιών και της παιδικής πορνογραφίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.254, ημερομηνίας 11 Δεκεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

1. Στην Εθνική Στρατηγική για τη Σεξουαλική και Αναπαραγωγική Υγεία των Νέων 2018-2025 υπάρχει 
δράση υπό την ευθύνη του Υπουργείου Υγείας για τη δημιουργία και εφαρμογή Εθνικού Στρατηγικού 
Σχεδίου για τα Σεξουαλικώς Μεταδιδόμενα Νοσήματα. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η ετοιμασία του 
σχεδίου; 

2. Σύμφωνα με τον Παγκόσμιο Οργανισμό Υγείας, υπάρχουν περισσότερο από ένα εκατομμύριο 
κρούσματα σεξουαλικώς μεταδιδόμενων λοιμώξεων κάθε μέρα. Εντούτοις στην Κύπρο δεν υπάρχει ένα 
υποχρεωτικό πλαίσιο συλλογής δεδομένων για όλα τα σεξουαλικώς μεταδιδόμενα νοσήματα (ΣΜΝ) κάτι 
που δημιουργεί προβλήματα στην αποτύπωση του μεγέθους του ζητήματος. Υπάρχει σχεδιασμός και 
πολιτική από τον αρμόδιο υπουργό για τη δημιουργία πλαισίου συλλογής στατιστικών για ΣΜΝ;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.255, ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Ο Παγκόσμιος Οργανισμός Υγείας (ΠΟΥ) αναφέρεται σε σημαντική αύξηση των ανεμβολίαστων 
παιδιών σε όλο το κόσμο.  Συγκεκριμένα, από 18,7 εκατομ. παιδιά που είχαν χάσει ένα ή περισσότερα 
σημαντικά εμβόλια το 2017 φτάσαμε το 2019 στα 19,4 εκατομ. παιδιά.  Ταυτόχρονα, ο ΠΟΥ περιλαμβάνει την 
παραπληροφόρηση σχετικά με τα εμβόλια ως έναν από τους δέκα σημαντικότερους κινδύνους για τη δημόσια 
υγεία. 

 Για τον λόγο αυτό παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για 
τα πιο κάτω: 

1. Στο Σχέδιο Δράσης Δημογραφικής και Οικογενειακής Πολιτικής 2019-2020 περιλαμβάνεται στις δράσεις 
ευθύνης του Υπουργείου Υγείας ο στόχος της αντιμετώπισης του κινήματος αντιεμβολιασμού, οι θέσεις 
του οποίου έχουν επιφέρει επανεμφάνιση παιδικών μεταδοτικών νοσημάτων.  Ποιες δράσεις έχει 
αναλάβει προς αυτή την κατεύθυνση το υπουργείο εντός του 2019;  

2. Το Υπουργείο Υγείας στη βάση οδηγιών του ΠΟΥ διενεργεί κάθε τρία χρόνια έλεγχο εμβολιαστικής 
κάλυψης των παιδιών, με τα τελευταία στοιχεία να αφορούν το 2015.  Έχει υπάρξει πρόσφατη έρευνα 
και, εάν ναι, ποια τα αποτελέσματά της;  

3. Ποιες δράσεις υλοποίησε εντός του 2019 η Επιτροπή Αντιμετώπισης του Φαινομένου της Άρνησης 
Εμβολιασμού;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.256, ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Σύμφωνα με τα τελευταία στατιστικά δεδομένα (2017), τα ποσοστά του αποκλειστικού θηλασμού στην 
Κύπρο δεν ξεπερνούν το 40%.  Στο Σχέδιο Δράσης Δημογραφικής και Οικογενειακής Πολιτικής 2019-2020 η 
δράση 21 αφορά την αποτελεσματική συνεισφορά στην προώθηση του μητρικού θηλασμού από το Υπουργείο 
Υγείας.  Πέρα από την ετοιμασία κανονισμών για τις προδιαγραφές ειδικά διαμορφωμένων χώρων μητρικού 
θηλασμού και άντλησης γάλακτος σε χώρους εργασίας, οι οποίοι απορρέουν από νομοθετική πρωτοβουλία της 
Βουλής των Αντιπροσώπων, παρακαλείται  ο αρμόδιος υπουργός να αναφέρει τις δράσεις που έγιναν κατά το 
2019 για την προώθηση του μητρικού θηλασμού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.257, ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Στα πλαίσια του Σχεδίου Δράσης Δημογραφικής και Οικογενειακής Πολιτικής 2019-2020 
περιλαμβάνονται για ολοκλήρωση εντός του 2019 ανάμεσα σε άλλα:  
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1. η διεξαγωγή επιστημονικής έρευνας από εμπειρογνώμονες για τους παράγοντες που καθορίζουν τις 
αποφάσεις των νέων για προγραμματισμό της οικογένειας και οι πρακτικές δυσκολίες που 
αντιμετωπίζουν με ομάδα στόχο τους νέους ηλικίας 18-35 με ή χωρίς παιδιά και  

2. η χαρτογράφηση υφισταμένων δομών και υπηρεσιών στήριξης γονέων και οικογενειών, ώστε να 
εντοπιστούν τα κενά και οι ανάγκες, για να γίνουν ανάλογες διορθωτικές ενέργειες. 

Παρακαλώ όπως ενημερωθεί η Βουλή των Αντιπροσώπων εάν έχουν ολοκληρωθεί οι δύο πιο πάνω 
δράσεις και, εάν ναι, ποιο είναι το αποτέλεσμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.258, ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αρκετές χώρες έχουν θέσει σε λειτουργία προγράμματα δωρεάν εμβολιασμού εναντίον των ιών των 
ανθρώπινων θηλωμάτων (HPV) και σε αγόρια, ενώ πρόσφατα η Παγκύπρια Μαιευτική και Γυναικολογική 
Εταιρεία στα πλαίσια τοποθέτησής της για την ανάγκη πρόληψης για τον καρκίνο του τραχήλου της μήτρας έχει 
συστήσει την επέκταση του εμβολιαστικού προγράμματος και στα αγόρια. 

 Για τον λόγο αυτό παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν 
υπάρχει πρόθεση για την επέκταση του προγράμματος της σχολιατρικής υπηρεσίας και σε αγόρια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.259, ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Στα πλαίσια του Σχεδίου Δράσης Δημογραφικής και Οικογενειακής Πολιτικής 2019-2020 το Υπουργείο 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ανέλαβε την ευθύνη για τη διενέργεια μελέτης για εισαγωγή 
κινήτρων απόκτησης δεύτερου και περισσότερων παιδιών εντός του 2019. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα 
αποτελέσματα της συγκεκριμένης έρευνας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.260, ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι κάτοικοι της περιοχής “Λαξία” στο Παραλίμνι διαμαρτύρονται για τη δυσοσμία 
στην περιοχή, η οποία προκαλείται από τις κοντινές φάρμες.  Ειδικότερα, οι φάρμες στην περιοχή προκαλούν 
δυσοσμία, η οποία υποβαθμίζει την ποιότητα ζωής των κατοίκων.  Όπως έχω πληροφορηθεί, έγιναν κάποιες 
προσπάθειες για τη μετακίνηση των υποστατικών, οι οποίες ωστόσο όπως φαίνεται δεν τελεσφόρησαν.  

  Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις εξελίξεις στην 
υπό αναφορά υπόθεση, αν προγραμματίζεται η μετακίνηση των υπό αναφορά υποστατικών, στα πλαίσια του 
Σχεδίου Μετακίνησης Οχληρών Υποστατικών, και ποια μέτρα πρόκειται να ληφθούν για την προστασία της 
ποιότητας ζωής των κατοίκων της περιοχής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.261, ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι φαρμακοποιοί στα πλαίσια του ΓΕΣΥ, μετά από σχετική οδηγία του 
Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας, οφείλουν κατά την εκτέλεση της συνταγής να εκτυπώνουν και να παραδίδουν 
στον δικαιούχο το έγγραφο “εκτέλεση συνταγής”, όπως αυτό εκδίδεται από το σύστημα πληροφορικής του 
ΓΕΣΥ. Έχω λάβει παράπονα σχετικά με αυτή την πρακτική, αφού φαίνεται ότι καταναλώνονται μεγάλες 
ποσότητες χαρτιού καθημερινώς. Παράλληλα, τα φαρμακεία, ως επιχειρήσεις που παρέχουν υπηρεσίες, 
εκτυπώνουν και την απόδειξη πληρωμής όπως αυτή εκδίδεται από την ταμειακή μηχανή του φαρμακείου, όπου 
καταγράφεται η αγορά για σκοπούς ελέγχου για την καταβολή του φόρου προστιθέμενης αξίας (ΦΠΑ). 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για ποιο λόγο είναι 
υποχρεωτική η εκτύπωση του εγγράφου “εκτέλεση συνταγής”, ιδιαίτερα εάν δεν τη ζητεί ο πελάτης, αφού 
υπάρχει η καταγραφή στο ηλεκτρονικό σύστημα των ενεργειών που έγιναν, και αν εξετάζεται το ενδεχόμενο να 
τροποποιηθεί η εν λόγω οδηγία, ώστε να μη σπαταλούνται άσκοπα τόσες μεγάλες ποσότητες χαρτιού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.262, ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο εκπρόσωπος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής Κρίστιαν Βίγκαρτ επιβεβαίωσε, 
απαντώντας σε ερώτημα του ΚΥΠΕ κατά την καθημερινή ενημέρωση των συντακτών, ότι η Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή απέστειλε στις αρχές της Κύπρου και της Μάλτας επιστολές σχετικά με το ζήτημα και το πρόγραμμα 
των κατ’ εξαίρεση πολιτογραφήσεων.  Συγκεκριμένα, ο εκπρόσωπος επιβεβαίωσε ότι η Επιτροπή ζητά 
πληροφορίες από την Κύπρο σχετικά με τις πρόσφατες εξελίξεις στο συγκεκριμένα θέμα, πληροφορίες που 
είναι απαραίτητες για την αξιολόγηση του εν λόγω επενδυτικού προγράμματος από την αρμόδια επιτροπή που 
εξετάζει το ζήτημα. 
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  Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει λάβει την υπό 
αναφορά επιστολή και, εάν την έχει απαντήσει, παρακαλώ όπως κοινοποιήσει την απάντηση στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.263, ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο στις 28 Νοεμβρίου 2019 ενέκρινε με 429 ψήφους υπέρ, 225 ψήφους κατά 
και 19 αποχές ψήφισμα σχετικά με την κλιματική και περιβαλλοντική κατάσταση έκτακτης ανάγκης.  Το 
ψήφισμα μεταξύ άλλων καλεί τις  χώρες της ΕΕ να διπλασιάσουν κατ’ ελάχιστον τις συνεισφορές τους στο 
Διεθνές Πράσινο Ταμείο για το Κλίμα και να καταργήσουν σταδιακά όλες τις άμεσες και έμμεσες επιδοτήσεις 
ορυκτών καυσίμων έως το 2020.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποιες είναι οι 
συνεισφορές της Κυπριακής Δημοκρατίας στο Διεθνές Πράσινο Ταμείο για το Κλίμα και αν υπάρχουν σκέψεις 
αύξησης αυτής της συνεισφοράς.  Επίσης παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει το σώμα αν η 
Κυπριακή Δημοκρατία έχει καταργήσει τις άμεσες και έμμεσες επιδοτήσεις ορυκτών καυσίμων και, εάν όχι, 
ποιες βρίσκονται ακόμα σε ισχύ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.264, ημερομηνίας 16 Δεκεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

  «Σε πρόσφατη συνεδρίαση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως 
και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών ο Γενικός Ελεγκτής και ο Έφορος Κρατικών Ενισχύσεων παρουσίασαν 
στοιχεία σύμφωνα με τα οποία μια “επιτροπή-φάντασμα” στο Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας 
αφαίρεσε την πρόνοια για αναθεώρηση κάθε τέσσερα χρόνια των τιμών στην αγορά της ηλεκτρικής ενέργειας 
από αιολικά πάρκα, με αποτέλεσμα το κράτος να δαπανά πέραν των €5.000.000 σε υπερπληρωμές στις 
εταιρείες.  

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες 
προτίθεται να προχωρήσει, ώστε να τιμωρηθούν οι  υπεύθυνοι για αυτή την απάτη -όπως παρουσιάστηκε 
ενώπιον της Βουλής- και ποιες ενέργειες προτίθεται να προωθήσει, ώστε να γίνει ανάκτηση αυτών των ποσών.  
Μελετάται, παραδείγματος χάριν, η αναπροσαρμογή των τιμών αυτών μέσω της επιβολής έκτακτης εισφοράς 
στις εταιρείες που επωφελήθηκαν;  Γνωρίζω ότι κάτι παρόμοιο είχε ισχύσει πρόσφατα και στην Κύπρο.  Είχε 
επιτυχία αυτό το μέτρο; Αξιολογήθηκε από τις αρμόδιες υπηρεσίες;  Γιατί δεν επαναλαμβάνεται;  
Συμπληρωματικά, αναφέρω ότι τέτοια εισφορά επιβλήθηκε στην Ελλάδα σε εταιρείες παραγωγής ΑΠΕ με τον 
Νόμο 4093/2012.  Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή μάλιστα, εξ όσων πληροφορούμαι, απέρριψε τις προσφυγές των 
εταιρειών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.265, ημερομηνίας 17 Δεκεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Η τουρκοκυπριακή πολυκατοικία στην οδό Πιαλέ Πασά 14 στη Λάρνακα, στην οποία στεγάζονται 
πρόσφυγες, αντιμετωπίζει σοβαρά προβλήματα εκτεταμένων φθορών τα οποία επηρεάζουν δυσμενώς την 
ποιότητα ζωής των ενοίκων και χρήζουν κατεπείγουσας επιδιόρθωσης.  Μετά από διαβήματα και των ίδιων 
των ενοίκων έχω πληροφορηθεί ότι έχει εγκριθεί συγκεκριμένο κονδύλι για την επιδιόρθωση της πολυκατοικίας. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η διαδικασία για την επιδιόρθωση της πολυκατοικίας και συγκεκριμένα για τα χρονοδιαγράμματα 
έναρξης και αποπεράτωσης των εργασιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.266, ημερομηνίας 18 Δεκεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Από απάντηση του Υπουργού Άμυνας κ. Σάββα Αγγελίδη, ημερομηνίας 24 Απριλίου 2019, στην 
κοινοβουλευτική μου ερώτηση με αριθμό 23.06.011.02.598 αναφορικά με τα αντισταθμιστικά μέτρα που 
δίδονται στους ιδιοκτήτες ιδιωτικών τεμαχίων γης τα οποία επιτάσσει το Υπουργείο Άμυνας για κάλυψη των 
αναγκών το πληροφορήθηκα ότι το υπουργείο επεξεργαζόταν πλαίσιο πολιτικής σχετικά με τη συμμετοχή του 
στο συνολικό κόστος κατασκευής διαφόρων έργων σε δήμους ή κοινότητες, στα διοικητικά όρια των οποίων 
εκτείνονται στρατιωτικές υποδομές της Εθνικής Φρουράς. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η πιο πάνω διαδικασία και αν έχει ολοκληρωθεί το υπό αναφορά πλαίσιο πολιτικής. Παρακαλώ τον 
αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει το σώμα σχετικά με τις πρόνοιες του εν λόγω πλαισίου.  Ποιους δήμους και 
ποιες κοινότητες αφορά; Έχει γίνει κοστολόγηση της εφαρμογής του υπό αναφορά πλαισίου;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.267, ημερομηνίας 18 Δεκεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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«Από απάντηση της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Ζέτας 
Αιμιλιανίδου, ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2019, σε κοινοβουλευτική μου ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.735 
αναφορικά με την υιοθέτηση Σύμβασης των Οικιακών Εργαζομένων του 2011 (189) της Διεθνούς Οργάνωσης 
Εργασίας, πληροφορήθηκα ότι είχαν δοθεί οδηγίες για εκπόνηση πλήρους και ολοκληρωμένης μελέτης της 
σύμβασης και ότι θα τίθετο το θέμα εκ νέου στους κοινωνικούς εταίρους για απόψεις. Κάτι ανάλογο όπως 
πληροφορήθηκα, συνέβη και το 2016.  Προφανώς, δεν προχώρησαν οι διαδικασίες. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων εάν έχουν 
προχωρήσει οι εργασίες όσον αφορά στη μελέτη και την τελική επικύρωση της υπό αναφορά σύμβασης από 
την Κυπριακή Δημοκρατία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.268, ημερομηνίας 18 Δεκεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Ιερά Μονή Σταυροβουνίου διά του δικηγόρου της έχει ζητήσει την επίδοση 
ειδοποίησης επιβολής με βάση τις διατάξεις του άρθρου 46 του νόμου περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας στην 
εταιρεία “Σκύρα Λίμα Λτδ”, γιατί λειτουργεί παράνομα σκυροθραυστικές μονάδες σε περιουσία της Ιεράς Μονής 
Σταυροβουνίου.  Ειδικότερα, σύμφωνα με τον δικηγόρο της Ιεράς Μονής Σταυροβουνίου οι σκυροθραυστικές 
μονάδες λειτουργούν χωρίς πολεοδομική και οικοδομική άδεια σε περιοχή που έχει χαρακτηριστεί ως περιοχή 
εξαιρετικής φυσικής καλλονής. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια η θέση του όσον 
αφορά την πιο πάνω υπόθεση και αν προτίθεται να επιδώσει ειδοποίηση επιβολής στην εταιρεία “Σκύρα Λίμα 
Λτδ”.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.269, ημερομηνίας 18 Δεκεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Έχω γίνει δέκτης καταγγελιών σχετικά με την αφόρητη δυσοσμία η οποία προέρχεται από τα ΧΥΤΥ 
που έχουν εγκατασταθεί στην περιοχή Πεντακώμου στην επαρχία Λεμεσού.  Ειδικότερα, το κοινοτικό 
συμβούλιο Πεντακώμου καταγγέλλει ότι, αν και υπήρχαν οι σχετικές διαβεβαιώσεις από πλευράς των 
αρμόδιων υπηρεσιών πριν από τη δημιουργία των ΧΥΤΥ στην περιοχή ότι δε θα υπάρχει θέμα οχληρίας και 
υποβάθμισης της ποιότητας ζωής των κατοίκων, εντούτοις οι κάτοικοι καταγγέλλουν ότι η δυσοσμία 
καθημερινά είναι αφόρητη, με αποτέλεσμα να αναγκάζονται, όταν είναι στα σπίτια τους, να έχουν όλα τα 
παράθυρα και τις πόρτες κλειστά. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν γνωρίζει το υπό 
αναφορά πρόβλημα και ποια μέτρα προτίθεται να λάβει για την προστασία της υγείας και της ποιότητας ζωής 
των κατοίκων της περιοχής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.270, ημερομηνίας 18 Δεκεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Από απάντηση, ημερομηνίας 19 Απριλίου 2019, του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή σε κοινοβουλευτική μου ερώτηση με αριθμό 23.06.011.03.441 αναφορικά με τη 
σύσταση που γίνεται στην ειδική έκθεση της Ελεγκτικής Υπηρεσίας για το Τμήμα Περιβάλλοντος (ημερομηνίας 
14 Δεκεμβρίου 2017) σχετικά με την παράνομη διαχείριση Αποβλήτων Ηλεκτρικού και Ηλεκτρονικού 
Εξοπλισμού (ΑΗΗΕ) πληροφορήθηκα ότι το Τμήμα Περιβάλλοντος βρίσκεται σε επικοινωνία με το Συλλογικό 
Σύστημα διαχείρισης ΑΗΗΕ [WEEE (Cyprus LTD)], σε μια προσπάθεια εξεύρεσης της καλύτερης δυνατής 
λύσης αντιμετώπισης του φαινομένου αυτού.           

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η υπό αναφορά διαβούλευση για τον καλύτερο δυνατό χειρισμό του θέματος και πώς αξιολογείται 
αυτή τη στιγμή στην Κύπρο η ανακύκλωση ΑΗΗΕ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.271, ημερομηνίας 18 Δεκεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Όπως είναι γνωστό, η χρήση των πλαστικών δοχείων μίας χρήσης για τη συσκευασία και μεταφορά 
του εμφιαλωμένου πόσιμου νερού αποτελεί μία από τις σημαντικές πηγές παραγωγής πλαστικών αποβλήτων. 
Ιδιαίτερα οι πλαστικές μπουκάλες μίας χρήσης των 500 γραμμαρίων ή 0,5 λίτρων θεωρούνται το κατεξοχήν 
απόβλητο που συναντάται στην κυπριακή φύση. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπάρχουν 
στοιχεία σε σχέση με την παραγωγή και κατανάλωση στην Κύπρο πλαστικών μπουκαλιών εμφιαλωμένου 
νερού και πώς συγκρίνεται η παραγωγή και κατανάλωση με άλλες ευρωπαϊκές χώρες.  Υπάρχει άραγε 
πρόγραμμα από το υπουργείο, π.χ. από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, για την προώθηση της χρήσης του 
νερού από βρύση όπως συμβαίνει σε άλλες χώρες;» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.272, ημερομηνίας 30 Δεκεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των  Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

1. Πόσες καταγγελίες για ενδοοικογενειακή βία έγιναν στην αστυνομία τα τελευταία πέντε χρόνια; 

2. Σε πόσες εξ αυτών οι θύτες κατείχαν στρατιωτικό τυφέκιο ή κυνηγετικό όπλο; 

3. Ποιες διαδικασίες ακολουθήθηκαν και σε πόσες εκ των πιο πάνω περιπτώσεων κατασχέθηκαν τα 
όπλα;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.273, ημερομηνίας 30 Δεκεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο ισχύουν 
δημοσιεύματα του ελλαδικού τύπου, σύμφωνα με τα οποία τα πανεπιστήμια της Ελλάδας (ΑΕΙ) θα ορίζουν τον 
αριθμό των εισακτέων φοιτητών, αλλά και τη βάση εισαγωγής στα τμήματά τους.   

 Επίσης, να ενημερωθεί το σώμα:  

1. αν θα ισχύσει αυτή η πολιτική,  

2. από πότε και κατά πόσο θα επηρεάσει τις θέσεις που δίνονται σε Κυπρίους υποψηφίους και  

3. σε ποιες ενέργειες θα προβεί ο αρμόδιος υπουργός. 

 Επισυνάπτεται σχετικό δημοσίευμα.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.274, ημερομηνίας 3 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Τα τελευταία χρόνια παρατηρείται μια άνευ προηγουμένου ξήρανση χαρουπιών σε ολόκληρη την 
Κύπρο με απρόβλεπτες συνέπειες, που οδηγούν σε οικολογική καταστροφή. Αυτό είναι αποτέλεσμα των μη 
αποτελεσματικών μεθόδων ή και   δολωμάτων που χρησιμοποιούνται για την καταπολέμηση της ποντίκας, η 
οποία καταστρέφει τον φλοιό των δέντρων, με αποτέλεσμα την ξήρανση αυτών. Χιλιάδες δέντρα έχουν ήδη 
καταστραφεί. Φωτογραφικό υλικό επισυνάπτεται.  

 Ως εκ των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα εξής: 

1. Τι μέτρα προτίθεται να λάβει για την προστασία των χαρουπιών;  

2. Έχει μελετηθεί η μέθοδος καταπολέμησης της ποντίκας με τη χρήση των υφιστάμενων δολωμάτων που 
είναι μη αποτελεσματική;» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  

  Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.275, ημερομηνίας 3 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Έχω υπόψη μου ότι στα υπό ανέγερση νέα γήπεδα αντισφαίρισης του Ομίλου Αντισφαίρισης 
Λάρνακας δεν υπήρξε πρόνοια για κατασκευή αποδυτηρίων και αποχωρητηρίων για τους αθλητές και τους 
επισκέπτες των γηπέδων και κατά συνέπεια δεν έχει προχωρήσει η κατασκευή αυτών. 

 Όπως είναι σε όλους μας αντιληπτό, η απουσία αυτών των δυο χώρων από τα σχέδια κατασκευής 
αποτελεί σημαντική έλλειψη, αφού είναι απαραίτητοι χώροι και θα έπρεπε να ήταν στις προτεραιότητες αυτών 
που αποφάσισαν την πραγματοποίηση και την κατασκευή των γηπέδων του ομίλου. 

 Είναι γνωστό ότι στις εγκαταστάσεις του Ομίλου Αντισφαίρισης Λάρνακας διεξάγονται και αρκετοί 
διεθνείς αγώνες, οι οποίοι είναι κάτω από της εποπτεία της παγκόσμιας και ευρωπαϊκής ομοσπονδίας και η μη 
συμπερίληψη των αναγκαίων αυτών χώρων κάθε άλλο παρά τιμητικό είναι για εμάς, καθώς επηρεάζει αρνητικά 
την προβολή μας διεθνώς. Η υγιεινή έπρεπε να ήταν βασική προϋπόθεση στους σχεδιασμούς του έργου. 

 Ως εκ των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα εξής: 

1. Για ποιον λόγο δεν έχει προβλεφθεί η κατασκευή των αποδυτηρίων και αποχωρητηρίων στα νέα γήπεδα 
αντισφαίρισης στη Λάρνακα; 



1065 
 

2. Μετά από αυτή τη διαπίστωση, ποια μέτρα προτίθεστε να λάβετε για το πιο πάνω θέμα;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.276, ημερομηνίας 9 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Λουκαΐδη  

 «Επανερχόμαστε, μέσω των κοινοβουλευτικών διαδικασιών ελέγχου, σε θέμα το οποίο είχαμε θέσει και 
παλαιότερα, με ερώτηση, ημερομηνίας 20 Ιουνίου 2019, καθώς και κατά τη διάρκεια της συζήτησης του 
προϋπολογισμού που αφορά το Υπουργείο Εξωτερικών, με τη διαβεβαίωση εκ μέρους του υπουργού ότι θα 
αποστέλλετο σύντομα απάντηση.  Δυστυχώς, μέχρι σήμερα δεν έχει ληφθεί οτιδήποτε.  

 Συγκεκριμένα, το θέμα αφορά την υπογραφείσα Δήλωση Προθέσεων μεταξύ των Υπουργών 
Εξωτερικών ΗΠΑ-Κύπρου, για την οποία ζητήσαμε ολοκληρωμένη ενημέρωση ως προς το περιεχόμενό της, 
καθώς και τις δράσεις που απορρέουν από αυτή.  Παρακαλούμε όπως απαντηθούν όλα τα ερωτήματα, όπως 
λεπτομερώς τα έχουμε θέσει στην ως άνω αναφερόμενη ερώτηση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.277, ημερομηνίας 9 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τη διαδικασία 
και τον τρόπο καταβολής από τους δικαιούχους του ενοικίου για τη χρήση τουρκοκυπριακών ακινήτων τα 
οποία βρίσκονται υπό τη διαχείριση του Κηδεμόνα. Υπάρχει δυνατότητα οι χρήστες των ακινήτων να 
καταθέτουν το οφειλόμενο ποσό του ενοικίου υπό τη μορφή εμβάσματος; Ο αναχρονιστικός τρόπος πληρωμής 
των τελών μίσθωσης προκαλεί τεράστιο γραφειοκρατικό και διοικητικό κόστος. Επίσης, προκαλείται μεγάλη 
ταλαιπωρία στους κατόχους τουρκοκυπριακών περιουσιών. Θέτω βασικά το ερώτημα κατά πόσο η αρμόδια 
αρχή θα προχωρήσει σε εξορθολογισμό της διαδικασίας είσπραξης και πληρωμής των τελών. 

 Ακόμη, θέτω τα εξής ερωτήματα: 

1. Σε ποιο ταμείο υπάρχουν αυτά τα χρήματα; 

2. Τι ποσό έχει συσσωρευθεί μέχρι σήμερα στο ταμείο; 

3. Ποιες είναι οι συνολικές εισπράξεις τελών διαχρονικά μέχρι σήμερα; 

4. Αυτά τα χρήματα βρίσκονται σε ειδικό ταμείο ή αυτά τα χρήματα βρίσκονται στο ειδικό ταμείο της 
Δημοκρατίας; Σε αυτή την περίπτωση ποιες οι οφειλές της Δημοκρατίας προς το ταμείο;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.278, ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το πλαίσιο 
χρήσης των λεγόμενων “ιπτάμενων φαναριών”.  Ειδικότερα, μετά το περιστατικό στον ζωολογικό κήπο στη 
Γερμανία εκφράζεται έντονη ανησυχία για τα λεγόμενα “ιπτάμενα φαναράκια” (sky lanterns), καθώς μπορεί να 
προκαλέσουν φωτιά με καταστροφικές συνέπειες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.279, ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε πρόσφατη εκδήλωση του Κυπριακού Φόρουμ Ακεραιότητας (CIF) ο Γενικός Ελεγκτής της 
Κυπριακής Δημοκρατίας κατέθεσε ενώπιον των πολιτικών αρχηγών και του Υπουργού Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως τη Σύσταση του Συμβουλίου του Οργανισμού Οικονομικής Συνεργασίας και Ανάπτυξης 
(ΟΟΣΑ/OECD) για τη δημόσια ακεραιότητα και ζήτησε την υιοθέτησή της από την πολιτεία.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τη θέση της 
Κυπριακής Δημοκρατίας σε σχέση με τον ΟΟΣΑ, αν δεσμεύεται από τις αποφάσεις και συστάσεις του 
οργανισμού και πώς σχεδιάζει με πρακτικούς και εφαρμόσιμους τρόπους να υιοθετήσει την συγκεκριμένη του 
σύσταση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.280, ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με τον νόμο περί Αρχείου Πληθυσμού όπως τροποποιήθηκε τον Μάρτιο του 2019, το 
Υπουργικό Συμβούλιο θα πρέπει μέχρι την 1η Φεβρουαρίου να καταθέσει ενώπιον της Βουλής των 
Αντιπροσώπων κανονισμό που να καθορίζει τους όρους και τις προϋποθέσεις υπό τις οποίες θα επιτρέπεται η 
τιμητική πολιτογράφηση για λόγους δημοσίου συμφέροντος και η πολιτογράφηση αλλοδαπών επιχειρηματιών 
και επενδυτών κατά παρέκκλιση των προϋποθέσεων που προβλέπονται στις παραγράφους 11(α), 11(β) και 
11(γ) του τρίτου πίνακα.   

  Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η προώθηση του προσχεδίου κανονισμών, πότε αναμένεται να κατατεθεί ενώπιον της Βουλής των 
Αντιπροσώπων και τι σχεδιάζει να κάνει ο υπουργός σε περίπτωση που δεν ψηφιστεί μέχρι την 1η 
Φεβρουαρίου ο κανονισμός.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.281, ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στις 19 Φεβρουαρίου 2019 οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Περιβάλλοντος ανακοίνωσαν το Παγκύπριο Σχέδιο Στειρώσεων Αδέσποτων Γάτων 2019 συνολικής 
δαπάνης ύψους €75.000. Την υλοποίηση του σχεδίου ανέλαβαν οι Επαρχιακές Επιτροπές Ευημερίας των 
Ζώων υπό την εποπτεία των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει προβεί στην 
αξιολόγηση του εν λόγω σχεδίου, πόσοι κτηνίατροι συμμετείχαν συνολικά και αν υπάρχει σχετικό αρχείο με το 
πόσες γάτες στειρώθηκαν κατά την περίοδο εφαρμογής του σχεδίου. Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να 
πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να προκηρύξει νέο σχέδιο για την περίοδο 2020.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.282, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Την παραμονή των Χριστουγέννων κύμα κακοκαιρίας που έπληξε την Κύπρο προκάλεσε σοβαρές 
ζημιές σε αριθμό κατοικιών στην κοινότητα Ξυλοφάγου.  Το μέγεθος των ζημιών ήταν τέτοιας έκτασης που 
ορισμένες κατοικίες κατέστησαν μη κατοικήσιμες. 

 Από την πρώτη στιγμή οι αρμόδιοι διαβεβαίωσαν ότι οι ζημιές θα εκτιμηθούν, θα καταβάλλονταν αμέσως 
προκαταβολές και ακολούθως το σύνολο των αποζημιώσεων.  Μέχρι σήμερα δεν έχουν καταβληθεί 
οποιεσδήποτε αποζημιώσεις στους πληγέντες. 

 Δεδομένου ότι ορισμένες κατοικίες δεν είναι δυνατό να κατοικηθούν αν δεν επιδιορθωθούν, 
παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται 
η διαδικασία αποζημίωσης των πληγέντων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.283, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Σύμφωνα με καταγγελίες που έχουμε δεχθεί, άτομα που δεν έχουν καμία αρμοδιότητα στα θέματα 
ελέγχου του κυνηγιού και αυτοπροσδιορίζονται ως ακτιβιστές πραγματοποιούν περιπολίες από κοινού ή 
συνοδεύονται από μέλη του Ταμείου Θήρας και παρενοχλούν κυνηγούς που κυνηγούν νόμιμα. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν είναι εις γνώση 
του αυτές οι καταγγελίες και κατά πόσο έχουν διερευνηθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.284, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Σύμφωνα με καταγγελίες που είδαν το φως της δημοσιότητας, η Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας άνοιξε 
την Τετάρτη 18 Δεκεμβρίου 2019, κατά την 16η εξόρμηση του ενδημικού θηράματος και μόλις πέντε ημέρες 
προτού εκπνεύσει η περίοδος κυνηγίου, απαγορευμένη περιοχή κυνηγίου στην περιοχή Ακακίου-Δένειας.  
Όπως καταγράφεται στα δημοσιεύματα, αφαιρέθηκαν οι απαγορευτικές πινακίδες, με αποτέλεσμα αριθμός 
κυνηγών να εισέλθουν στην περιοχή και προνομιακά να καρπωθούν εκατοντάδες πουλιά και δεκάδες λαγούς 
στην παρουσία και μελών της Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας. 

 Σύμφωνα με εκ των υστέρων ανακοίνωση της Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας, η συγκεκριμένη περιοχή 
λανθασμένα είχε σηματοδοτηθεί ως απαγορευμένη, ωστόσο αποφασίστηκε να μη μετακινηθούν οι πινακίδες, 
προς αποφυγή σύγχυσης των κυνηγών. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή για τα πιο κάτω: 

1. Ποιος έδωσε εντολή για άνοιγμα της περιοχής και ποιοι αφαίρεσαν τις πινακίδες; 

2. Από πότε η συγκεκριμένη περιοχή είναι σηματοδοτημένη ως απαγορευμένη; 

3. Πώς γίνεται να ανοίξει για κυνήγι απαγορευμένη περιοχή μόνο για τις δύο τελευταίες εξορμήσεις;  

4. Πώς κάποιοι πληροφορήθηκαν σε τόσο σύντομο χρονικό διάστημα το άνοιγμα της συγκεκριμένης 
περιοχής για κυνήγι, από τη στιγμή που η Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας δεν εξέδωσε οποιαδήποτε 
ανακοίνωση;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.285, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Κατά την πρόσφατη συνεδρίαση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου 
Διοικήσεως σχετικά με τη διαχείριση της προσφυγικής κρίσης είχε αναφερθεί ο σημαντικός ρόλος που θα έχει ο 
έλεγχος των ακτών της Κύπρου.  Προς τούτο, πριν από λίγα χρόνια είχαν διατυπωθεί δημόσια ανησυχίες για 
αδυναμίες ελέγχου των ακτών της Κύπρου από σύγχρονα συστήματα ραδιοεπισήμανσης (ραντάρ).  Επίσης, 
παραμένει σε εκκρεμότητα το θέμα της δημιουργίας ακτοφυλακής στα πρότυπα άλλων χωρών. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τη δυνατότητα της 
Κύπρου να ελέγχει τις ακτές με σύγχρονα συστήματα ραδιοεπισήμανσης (ραντάρ) και εάν έχει προχωρήσει η 
δημιουργία ακτοφυλακής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.286, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Κατά τη διάρκεια των τριών διεξοδικών κοινών συνεδριάσεων των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών 
Περιβάλλοντος και Υγείας επανειλημμένα διατυπώθηκε από τα αρμόδια υπουργεία, ιδιαίτερα τα Υπουργεία 
Υγείας και Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, και τους εκπροσώπους τους ότι, σύμφωνα και με τον 
Παγκόσμιο Οργανισμό Υγείας, οι επιπτώσεις στην υγεία από τα ηλεκτρομαγνητικά πεδία δύναται να είναι 
σοβαρές και πολύ μεγαλύτερες από τη χρήση τερματικών συσκευών, π.χ. κινητών τηλεφώνων, φορητών 
υπολογιστών κτλ., παρά από τις κεραίες κινητής τηλεφωνίας.  Ακόμα και ο κ. Σαμαράς, ο οποίος κλήθηκε στην 
κοινή συνεδρίαση των δύο επιτροπών ως εμπειρογνώμονας του Υπουργείου Υγείας, επέμενε ιδιαίτερα σε αυτό 
το σημείο. Υπάρχουν εξάλλου κατατεθειμένα έγγραφα από τις αρμόδιες αρχές και εκ μέρους των δύο 
υπουργείων που επιμένουν ότι η κύρια έγνοια πρέπει να κατευθύνεται προς τα κινητά τηλέφωνα και τη χρήση 
τους και όχι προς τις κεραίες κινητής τηλεφωνίας. 

  Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
καταθέσει νομοθεσία που να καθιστά υποχρεωτική την προειδοποιητική σήμανση επί των προϊόντων 
τερματικών συσκευών τηλεπικοινωνίας, όπως κινητά τηλέφωνα, ηλεκτρονικοί υπολογιστές κτλ. και στη 
διαφήμιση αυτών των προϊόντων, ώστε οι καταναλωτές και οι χρήστες να λαμβάνουν τα ανάλογα 
προστατευτικά μέτρα. Είναι στον προγραμματισμό των δύο υπουργείων η κατάθεση νομοσχεδίων που να 
προνοούν την υποχρεωτική σήμανση του τύπου “Προσοχή! Συστήνεται συνετή χρήση.” ή “Προσοχή!  Η 
υπερβολική χρήση μπορεί να βλάψει την υγεία.”;  Ποια άλλα μέτρα λαμβάνουν τα δύο υπουργεία, για να 
προληφθούν οι κίνδυνοι από την ηλεκτρομαγνητική ακτινοβολία και να προωθηθεί η έννοια της προφύλαξης σε 
όλα τα επίπεδα;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.287, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Τα τελευταία χρόνια έχει παρατηρηθεί το φαινόμενο ένας αριθμός ξένων εργατών από χώρες εκτός της 
ΕΕ να έρχονται για εργασία στην Κύπρο και να καταλήγουν αιτητές πολιτικού ασύλου ή αρκετοί από αυτούς να 
συνεχίζουν να εργοδοτούνται παράνομα και μετά τη λήξη της άδειας παραμονής τους.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τα εξής: 

1. Πόσα άτομα υπήκοοι κρατών μη μελών της ΕΕ εργάζονται παράνομα, διότι  φεύγουν από τον εργοδότη 
τους ή έχει η λήξει η άδεια παραμονής τους; 

2. Πόσοι είναι οι ελλείποντες αλλοδαποί για τον έναν ή τον άλλο λόγο; 

3. Πόσοι έχουν μεταβεί στα κατεχόμενα και πόσοι ζουν και εργάζονται στις ελεύθερες περιοχές; 

4. Πόσοι έχουν ζητήσει πολιτικό άσυλο, αφού ήρθαν στην Κύπρο ως φοιτητές ή ως εργαζόμενοι;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.288, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει γίνει 
μελέτη για τις επιπτώσεις στο περιβάλλον της πόλης και ιδιαίτερα στην περιοχή του κόλπου της Λεμεσού από 
την ανέγερση ψηλών κτιρίων.   

 Επίσης παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει το σώμα αν έχει εκπονηθεί μελέτη 
περιβαλλοντικών επιπτώσεων για το σύνολο της Κύπρου σε σχέση με τα ψηλά κτίρια, σύμφωνα με τον περί 
της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Σχέδια και/ή Προγράμματα Νόμο του 2005 

[102(I)/2005].» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.289, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει εξετάσει το 
ενδεχόμενο να δημιουργηθεί ξεχωριστό μητρώο στο οποίο θα εγγράφονται τα άτομα τα οποία ειδικεύονται στον 
τομέα της κοινοτικής νοσηλευτικής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.290, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπάρχει 
ξεχωριστό μητρώο στο οποίο εγγράφονται οι επισκέπτες/τριες υγείας. Αν ναι, βάσει ποιων προσόντων μπορεί 
κάποιος να εγγραφεί στο εν λόγω μητρώο; Είναι απαραίτητη η απόκτηση πρώτου πτυχίου ως επισκέπτη 



1068 
 

υγείας ή μπορούν να εγγραφούν στο μητρώο και άτομα τα οποία έχουν πραγματοποιήσει μεταπτυχιακές 
σπουδές στον υπό αναφορά τομέα; Ποια η μοριοδότηση των προσόντων όσον αφορά στα άτομα που 
επιθυμούν να εγγραφούν στον σχετικό κατάλογο για εργοδότηση στο δημόσιο ως επισκέπτες/τριες υγείας;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.291, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Ελληνική Τράπεζα διεκδικεί από την ΚΕΔΙΠΕΣ στο πλαίσιο της εγγύησης μη 
αναμενόμενων ζημιών που θα προέκυπταν από μέρος των δανείων που απέκτησε από τον συνεργατισμό 
ποσό ύψους €65,8 εκατομ.  

  Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων εάν έχει καταβληθεί 
αυτό το ποσό στην Ελληνική Τράπεζα, εάν η Κυπριακή Δημοκρατία έχει θεσπίσει μηχανισμούς που θα 
ελέγχουν τα ποσά που απαιτεί η Ελληνική Τράπεζα μέσω του πλαισίου εγγύησης μη αναμενόμενων ζημιών, 
εάν υπάρχουν εκτιμήσεις ότι το ποσό που θα δοθεί στην Ελληνική Τράπεζα θα ξεπεράσει τα €184 εκατομμύρια 
σε βάθος δωδεκαετίας, όπως είχε αρχικά συμφωνηθεί, και εάν η καταβολή των εν λόγω ποσών αναμένεται να 
επηρεάσει τα δημόσια οικονομικά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.292, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από απάντηση του τέως Υπουργού Παιδείας,  Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας κ. Κώστα 
Χαμπιαούρη, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2019, στην κοινοβουλευτική μου ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.558 
αναφορικά με την τροποποίηση των περί Ιδιωτικών Σχολών Γυμναστικής Κανονισμών του 1995 και 2012 
πληροφορήθηκα ότι η τροποποίηση των εν λόγω κανονισμών βρίσκεται ενώπιον του διοικητικού συμβουλίου 
του ΚΟΑ για συζήτηση και εξέταση. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η επεξεργασία των εν λόγω κανονισμών και πότε αναμένεται να κατατεθούν στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. 
Γιώργου Λακκοτρύπη στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.011.01.918 και 23.06.011.02.643, ημερομηνίας 6 
Ιουνίου 2017 και 18 Ιουνίου 2018, αντίστοιχα, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Γιώργου Περδίκη 
 «Σχετικά με τις πιο πάνω ερωτήσεις σάς πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το ποσοστό Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας (ΑΠΕ) που καταναλώθηκε στις οδικές μεταφορές το 2018 
ανέρχεται στο 2.6% της συνολικής κατανάλωσης ενέργειας των οδικών μεταφορών για το εν λόγω έτος.  
Στο ίδιο ποσοστό κυμαίνεται και φέτος η κατανάλωση ΑΠΕ στις μεταφορές. 

2. Αφού λήφθηκαν υπόψη τα ακόλουθα: 

i. τα αποτελέσματα της μελέτης με τίτλο “Penetration of alternative fuels in Cyprus road and 
maritime sectors”1 που εκπονήθηκε από το Γερμανικό Ινστιτούτο GIZ εκ μέρους της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής στα πλαίσια της Τεχνικής Βοήθειας για την Κύπρο και ολοκληρώθηκε τον Ιούνιο του 
2017, που κατέδειξε ότι οι στόχοι το 2020 μπορούν να επιτευχθούν με τη χρήση διαφόρων τύπων 
βιοκαυσίμων, καθόσον η διείσδυση άλλων εναλλακτικών καυσίμων αναμένεται να είναι πολύ 
μικρή, 

ii. οι περιορισμοί στην ανάμιξη βιοκαυσίμων στα συμβατικά καύσιμα που τίθενται από τα σχετικά 
Ευρωπαϊκά πρότυπα που καθορίζουν τις προδιαγραφές τους, καθώς και από την Οδηγία για την 
ποιότητα των καυσίμων βενζίνης και ντίζελ [περιορισμός στην ανάμιξη βιοαιθανόλης στη βενζίνη 
λόγω τήρησης καθορισμένης μέγιστης τιμής τάσης ατμών ανάλογα με το % ποσοστό 
βιοαιθανόλης και, μέγιστο ποσοστό βιοντίζελ (FAME) στο ντίζελ στο 7% ν/ν], 

iii. η μη διαθεσιμότητα προηγμένων βιοκαυσίμων, αλλά και η περιορισμένη διάθεση βιοκαυσίμων 
που μπορούν να αναμιχθούν με τη βενζίνη, εκτός της βιοαιθανόλης, όπως είναι οι βιοαιθέρες 
ΕΤΒΕ και ΜΤΒΕ, 

ιν. το αυξημένο κόστος προμήθειας βιοκαυσίμων σε σχέση με τα συμβατικά καύσιμα (περίπου 
διπλάσιο), 

 ο Υπουργός εξέδωσε Διάταγμα το οποίο δημοσιεύτηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας στις 
27/9/2019 για αύξηση του ποσοστού ανάμιξης των βιοκαυσίμων στη βενζίνη και στο ντίζελ στο 5%.  
Αυτό αναμένεται να έχει ως αποτέλεσμα την αύξηση του ποσοστού ΑΠΕ στις οδικές μεταφορές στο 
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3,1% για το 2019.  Επιπλέον, το Υπουργείο μελετά και άλλα μέτρα όπως περαιτέρω αύξηση του 
ποσοστού των βιοκαυσίμων στη βενζίνη και στο ντίζελ για το 2020, καθώς επίσης και τη δυνατότητα 
που παρέχει το άρθρο 6 της Οδηγίας 2009/28/ΕΚ σχετικά με την προώθηση της χρήσης ενέργειας από 
ανανεώσιμες πηγές, για στατιστική μεταβίβαση από κράτη μέλη που έχουν ξεπεράσει τον στόχο των 
μεταφορών. 

1 Η μελέτη είναι αναρτημένη στην ιστοσελίδα του Υπουργείου: https:/www.mcit.gov.cy.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.01.919, ημερομηνίας 6 Ιουνίου 2017, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και αφού πρώτα απολογηθώ για την καθυστέρηση στην 
απάντησή της, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων (ΤΑΥ) του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος, μόλις πληροφορήθηκε σχετικά με το περιστατικό της παράνομης επέμβασης στην κοίτη 
του ποταμού Ακακίου προχώρησε σε καταγγελία και λήψη δικαστικών μέτρων εναντίον του 
παρανομούντα, μέσω του Γενικού Εισαγγελέα. 

(β)  Ο Γενικός Εισαγγελέας, μέσω ιδιώτη δικηγόρου, προέβη σε ποινική δίωξη του κατηγορούμενου και μέχρι 
στιγμής, έχει ολοκληρωθεί αριθμός ακροάσεων ενώπιον του Δικαστηρίου. Η επόμενη ακρόαση έχει 
οριστεί για τις 18/12/2019, στην οποία ο κατηγορούμενος υποχρεούται να παρουσιαστεί, βάσει της 
εγγύησης που έχει υπογράψει. 

(γ) Σημειώνεται ότι, το ΤΑΥ είχε ζητήσει την έκδοση προσωρινού διατάγματος αναστολής εργασιών. 
Σύμφωνα με τη δικηγόρο, αυτό δεν μπορεί να εκδοθεί, καθώς μέχρι στιγμής, δεν έχει εξασφαλιστεί 
σαφής μαρτυρία για διενέργεια εργασιών εντός της κοίτης του ποταμού, από τον κατηγορούμενο. 

2. Στη βάση των πιο πάνω, αναμένεται η απόφαση του Δικαστηρίου για τη λήψη οποιωνδήποτε μέτρων 
αποκατάστασης του φυσικού περιβάλλοντος της περιοχής. 

3. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.02.030, ημερομηνίας 2 Αυγούστου 2017, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Κερύνειας κ. Ελένης Μαύρου 
 «Η απάντηση στο πιο πάνω ερώτημα, από το αρμόδιο Τμήμα, δηλαδή τις Ιατρικές Υπηρεσίες και 
Υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας είναι η ακόλουθη: 

2. Ολοκληρώθηκε η διαδικασία ετοιμασίας του Πρωτοκόλλου Ταρίχευσης και στάλθηκε στο Συμβούλιο 
Εγγραφής Λειτουργών Κηδειών και Ταριχευτών.  Αυτό θα επισημοποιηθεί μέσω της Νομοθεσίας. 

3. Εάν για τον οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι η ως άνω απάντηση δεν είναι επαρκής ή χρήζει περαιτέρω 
διευκρινίσεων παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.173, ημερομηνίας 27 

Σεπτεμβρίου 2018, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 
«Κατ’ αρχάς θα ήθελα να εκφράσω τις απολογίες μου για την αργοπορία να απαντηθεί η επιστολή σας. 

2. Σχετικά με τα ερωτήματα που τίθενται από τον βουλευτή κ. Ορφανίδη σας πληροφορώ ότι στο Γυμνάσιο 
Δροσιάς τη σχολική χρονιά 2018-19 φοιτούσαν 465 μαθητές κατανεμημένοι σε 20 τμήματα.  Στον αριθμό 
αυτό συμπεριλαμβάνονται και οι 56 μαθητές του Μουσικού Σχολείου οι οποίοι είναι κατανεμημένοι σε 
τρία τμήματα. 

3. Με βάση την υποδομή που διαθέτει το Γυμνάσιο Δροσιάς (11 αίθουσες διδασκαλίας και 3 λυόμενες 
αίθουσες διδασκαλίας) μπορεί να ικανοποιήσει τις στεγαστικές ανάγκες 450-470 μαθητών.  Σημειώνεται 
ότι, με τη διαμόρφωση εργαστηρίων και ειδικών αιθουσών η ύπαρξη μετακινουμένων τμημάτων είναι 
αναπόφευκτη. Σημειώνεται ότι το σχολείο διαθέτει 12 εργαστήρια και 2 ειδικές αίθουσες. 

4. Μετά από διάφορα μέτρα, αλλαγή Εκπαιδευτικής Περιφέρειας και περιορισμός μετεγγραφών, που έχουν 
ληφθεί εκ μέρους του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας (ΥΠΠΑΝ) ο αριθμός 
των μαθητών τη φετινή σχολική χρονιά έχει μειωθεί στους 421 και 19 τμήματα με προοπτική περαιτέρω 
μείωσης. Συγκεκριμένα τη περσινή σχολική χρονιά οι μαθητές που φοιτούσαν στην Α΄ τάξη ανέρχονταν 
στους 181 ενώ τη φετινή σχολική χρονιά, ως αποτέλεσμα των μέτρων, ο αριθμός αυτός έχει μειωθεί 
στους 110 μαθητές. 

http://www.mcit.gov.cy/
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5. Με την υλοποίηση των πιο πάνω μέτρων έχει επιτευχθεί σοβαρή μείωση του αριθμού των μαθητών του 
Γυμνασίου και θα υπάρξει καλύτερος καταμερισμός των μαθητών της Λάρνακας στα Γυμνάσια.  Στους 
σχεδιασμούς του Υ,Π.Π.Α.Ν. περιλαμβάνεται επίσης η μετακίνηση του Μουσικού Γυμνασίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιανουαρίου 2019 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.455, ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 
 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και, με βάση την ενημέρωση που έτυχα από το 
αρμόδιο Τμήμα, να σας πληροφορήσω ότι η κατασκευή, που τοποθετείται στις μοτοσικλέτες που εκτελούν 
δρομολόγια για την κατ’ οίκον παράδοση φαγητού, δεν θεωρείται ως τροποποίηση/αλλαγή/μετατροπή στις 
μοτοσικλέτες, ώστε να απαιτείται η χορήγηση οποιασδήποτε έγκρισης από το Τμήμα Οδικών Μεταφορών, του 
Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, κατά τη διάρκεια του τεχνικού ελέγχου που διενεργείται 
στις μοτοσικλέτες. 

2. Αντίθετα, η κατασκευή αυτή, λαμβάνεται υπόψη ως φορτίο, για το οποίο δεν χρειάζεται η παρουσίαση 
στοιχείων στο Τμήμα για σκοπούς εξέτασης και χορήγησης έγκρισης.  Σύμφωνα με την πρώτη επιφύλαξη του 
Κανονισμού 50 (16) (στ) των περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Κανονισμών “στην 
περίπτωση της μοτοσικλέτας το φορτίο δεν πρέπει να εκτείνεται πέραν του πλάτους των χειρομοχλών ή πέραν 
του ολικού μήκους της μοτοσικλέτας ή σε ύψος που υπερβαίνει τους ώμους του οδηγού.” 

3. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.03.560, ημερομηνίας 21ης Μαρτίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι, το πρόβλημα που είχε 
παρουσιαστεί στο Σύστημα Πληροφοριών γης του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας έχει επιλυθεί και 
οι υποθέσεις οι οποίες είχαν επηρεαστεί, έχουν ήδη διεκπεραιωθεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.03.709, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 

Χρίστου Ορφανίδη 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό φακέλου 23.06.011.03.709 και ημερομηνία 04 Ιουλίου 2019, 
σε σχέση με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι το 2017 αιτήθηκαν 4582 άτομα για παραχώρηση 
καθεστώτος διεθνούς προστασίας και το 2018 αιτήθηκαν 7761 άτομα, δηλαδή παρατηρήθηκε μία αύξηση της 
τάξεως του 69,25%. 

 Όσον αφορά το τρέχον έτος, και μέχρι τα τέλη Αυγούστου 2019, οι αιτητές ασύλου έφτασαν τους 8630 
ενώ υπολογίζεται ότι μέχρι το τέλος του χρόνου θα ξεπεράσουν τις 12000 άτομα. Επίσης, και μέχρι τα τέλη 
Αυγούστου 2019, υπήρχαν περίπου 14500 υπό εξέταση αιτήσεις (περίπου 16700 άτομα) σε όλα τα αρμόδια 
πρωτοβάθμια και δευτεροβάθμια όργανα. 

 Το μεγαλύτερο μέρος των αιτητών (το 60%) εισέρχεται από μη ελεγχόμενα σημεία της Νεκρής Ζώνης 
(για τους 8 πρώτους μήνες του 2019, περίπου 4000 άτομα), όμως ένας σημαντικός επίσης αριθμός διέρχεται 
μέσω των οδοφραγμάτων και κυρίως μέσω του Οδοφράγματος του Λήδρας Πάλας (για τους 8 πρώτους μήνες 
του 2019, περίπου 900 άτομα).  Σημειώνεται ότι τους μήνες Αύγουστο και Σεπτέμβριο έχει παρατηρηθεί 
σημαντική μείωση των αιτητών που διέρχονται μέσω των οδοφραγμάτων την ίδια όμως στιγμή που η ροή των 
διελεύσεων από μη ελεγχόμενα σημεία της Νεκρής Ζώνης παραμένει σταθερή. 

 Είναι φανερό ότι οι παράνομες αρχές των κατεχομένων, όπως επίσης και η ίδια η Τουρκία, η οποία 
ελέγχει στην ουσία τα κατεχόμενα είτε διευκολύνει είτε στην καλύτερη περίπτωση δεν λαμβάνει κανένα ενεργό 
μέτρο για την αποτροπή των ροών προς τις ελεύθερες περιοχές. 

 Σημειώνεται ότι ένας αριθμός αιτητών, ιδιαίτερα από Αφρικανικές χώρες, όπως το Καμερούν και η 
Νιγηρία, φτάνουν αεροπορικώς στα κατεχόμενα μέσω Τουρκίας αφού η Τουρκία έχει καταργήσει τις 
διατυπώσεις βίζας από τις χώρες αυτές.  Επίσης ένας σημαντικός αριθμός αιτητών από το Πακιστάν και το 
Μπαγκλαντές οι οποίοι σπούδαζαν και εργάζονταν στα κατεχόμενα, αλλά και περίπου το 50% των αιτητών από 
την Γεωργία, διήλθαν από μη ελεγχόμενα σημεία της Νεκρής Ζώνης.  Περαιτέρω, κατά το δεύτερο 
δεκαπενθήμερο του Ιουνίου έχουν παρατηρηθεί σημαντικοί αριθμοί Σύριων υπηκόων οι οποίοι έχουν φτάσει 
αεροπορικώς μέσω Τουρκίας στο παράνομο αεροδρόμιο της Τύμβου και στη συνέχεια παρουσιάστηκαν στο 
Οδόφραγμα του Λήδρα Πάλας ζητώντας άσυλο.  Οι Σύριοι αυτοί διέμεναν προηγουμένως στο Λίβανο ή στην 
ίδια την Τουρκία. 

 Η Δημοκρατία μέχρι σήμερα, αναγνωρίζοντας την ανθρωπιστική διάσταση του θέματος, ιδιαίτερα σε 
σχέση με τους Σύριους υπηκόους, οι οποίοι προέρχονται από τη Συρία και τηρώντας όλες τις υποχρεώσεις της 
όπως προκύπτουν από το ευρωπαϊκό κεκτημένο αλλά και τις διεθνείς συμβάσεις απέναντι στους πρόσφυγες, 
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δεν αρνείται την είσοδο στις ελεύθερες περιοχές σε άτομα τα οποία αιτούνται διεθνή προστασία.  Ωστόσο, η 
συστηματική άφιξη στην Κύπρο, αιτητών διεθνούς προστασίας που φτάνουν αεροπορικώς στα κατεχόμενα και 
οι οποίοι είτε ξεκινούν από ασφαλείς χώρες καταγωγής είτε διαμένουν σε χώρες στις οποίες δεν διώκονται, 
δημιουργεί σοβαρές ανησυχίες δεδομένου ότι τα άτομα αυτά επιλέγουν να έρθουν στην Κύπρο παρ’ όλο που 
λάμβαναν ή θα μπορούσαν να λάβουν επαρκή προστασία από την Τουρκία ή από τη χώρα στην οποία 
προηγουμένως βρίσκονταν. 

 Η Δημοκρατία, από το 2009 και μέχρι τα τέλη Αυγούστου 2019, τηρώντας όλες τις υποχρεώσεις της 
όπως προκύπτουν από το ευρωπαϊκό κεκτημένο αλλά και τις διεθνείς συμβάσεις, έχει παραχωρήσει καθεστώς 
διεθνούς προστασίας σε περίπου 9200 άτομα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Iανουαρίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.713, ημερομηνίας 3 Ιουλίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι η διαχείριση των δημοτικών αποβλήτων 
αποτελεί προτεραιότητα για την Κύπρο, αφενός για τη διασφάλιση της προστασίας του περιβάλλοντος και της 
δημόσιας υγείας και αφετέρου για την εφαρμογή της περιβαλλοντικής πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης (EE) 
στον τομέα αυτό.  Στόχος είναι η σταδιακή και ομαλή μετάβαση στην κυκλική οικονομία, στα πλαίσια των 
πολιτικών που προωθούνται στην EE, βάσει των οποίων έχουν υιοθετηθεί φιλόδοξοι στόχοι για αύξηση της 
διαλογής στην πηγή, της επαναχρησιμοποίησης και της ανακύκλωσης. 

2. Σε σχέση με τα ερωτήματα που τίθενται, υποβάλλονται τα πιο κάτω για πληρέστερη ενημέρωσή σας: 

(α) Για το έτος 2020, σύμφωνα με την Οδηγία Πλαίσιο για τα απόβλητα, θα πρέπει να επιτευχθεί ο στόχος 
του 50% ως προς το συνολικό βάρος, σε σχέση με την προετοιμασία για επαναχρησιμοποίηση και 
ανακύκλωση, τουλάχιστον στα απόβλητα χαρτιού, μετάλλου, πλαστικού και γυαλιού από τα οικιακά 
απόβλητα και παρομοίου τύπου απόβλητα.  Επίσης μέχρι το 2023 θα πρέπει να υπάρχει χωριστή 
συλλογή των οργανικών αποβλήτων, ενώ η χωριστή συλλογή των ανακυκλώσιμων ρευμάτων θα πρέπει 
να αυξηθεί σημαντικά, αφού η προετοιμασία για ανακύκλωση και επαναχρησιμοποίηση των δημοτικών 
αποβλήτων θα πρέπει να ανέλθει σε 55% μέχρι το 2025, 60% μέχρι το 2030 και 65% μέχρι το 2035.  
Στόχος είναι όπως, μέχρι το 2035, οι συνολικές ποσότητες αστικών αποβλήτων που καταλήγουν σε 
χώρους υγειονομικής ταφής να μειωθούν στο 10% των συνολικών ποσοτήτων που παράγονται. 

(β) Σύμφωνα με τα σημερινά δεδομένα, περίπου το 46% των δημοτικών αποβλήτων αφορά χαρτί, γυαλί, 
πλαστικό και μέταλλο.  Για τα υλικά αυτά έχει επιτευχθεί για το 2017 ανακύκλωση του 30%, σε σχέση με 
τον στόχο του 50% για το 2020.  Παράλληλα, έχουν μειωθεί οι ποσότητες που καταλήγουν σε χώρους 
υγειονομικής ταφής σε ποσοστό 60% για το 2017, από το 80% που ίσχυε το 2012, ενώ το ποσοστό είναι 
σημαντικά μικρότερο για το 2018, λόγω πρόσθετων λειτουργικών υποδομών στην Ολοκληρωμένη 
Εγκατάσταση Διαχείρισης Απορριμμάτων (ΟΕΔΑ) Πεντακώμου. 

(γ) Με βάση τους στόχους αυτούς, το Υπουργείο έχει αναλάβει τη συνολική αναδιάρθρωση του 
συστήματος, μέσα από πέραν των 20 δράσεων/νέων πολιτικών/έργων που εντάσσονται σε τέσσερις (4) 
άξονες.  Συγκεκριμένα προωθείται: 

 (i) Η πλήρης διαμόρφωση του νέου θεσμικού πλαισίου για εναρμόνιση με το ευρωπαϊκό κεκτημένο.  
Στο πλαίσιο αυτό περιλαμβάνεται η προώθηση της διαλογής στην πηγή και η χωριστή συλλογή 
των δημοτικών αποβλήτων από τις Αρχές Τοπικής Αυτοδιοίκησης, η προώθηση του 
προγράμματος “Πληρώνω Όσο Πετώ”, η θεσμοθέτηση του “Εγγυοδοτικού Συστήματος 
Επιστροφής” για συγκεκριμένες κατηγορίες συσκευασιών μιας χρήσης και η αναθεώρηση της 
“Στρατηγικής Διαχείρισης Δημοτικών Αποβλήτων 2015-2021” και του “Προγράμματος Πρόληψης 
Δημιουργίας Αποβλήτων.” 

 (ii) Η τεχνοοικονομική στήριξη της τοπικής αυτοδιοίκησης για την εγκαθίδρυση συστήματος χωριστής 
συλλογής στην πηγή δημοτικών αποβλήτων και την εφαρμογή του προγράμματος “Πληρώνω 
Όσο Πετώ”, μέσω σειράς έργων που προγραμματίζονται με χρηματοδότηση από τα Διαρθρωτικά 
Ταμεία. 

 (iii) Η βελτίωση της λειτουργίας και η επέκταση των υφιστάμενων έργων υποδομής, όπως π.χ. του 
δικτύου των πράσινων σημείων. 

 (iv) Η ενημέρωση και ευαισθητοποίηση του κοινού. 

(δ) Η Κυπριακή Δημοκρατία βρίσκεται σε συνεχή επικοινωνία με την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για όλες τις 
εξελίξεις που αφορούν τη διαχείριση των αποβλήτων.  Η τελευταία ενημέρωση αφορούσε το κλείσιμο 
των δύο ανεξέλεγκτων χωματερών στον Κοτσιάτη και στο Βατί.  Μέσα στην επόμενη τριετία και 
ακολουθώντας τις δράσεις που αναφέρθηκαν για τους τέσσερις (4) άξονες της στρατηγικής, αναμένεται 
να υπάρξει σημαντική βελτίωση και υιοθέτηση των υποδείξεων της EE, ώστε να υπάρξει αποφυγή 
κινδύνου επιβολής προστίμου ή κύρωσης. 
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(ε) Για την αποτελεσματικότερη διαχείριση των αποβλήτων έχει εξασφαλιστεί κοινοτική χρηματοδότηση, στα 
πλαίσια του Επιχειρησιακού Προγράμματος “Ανταγωνιστικότητα και Αειφόρος Ανάπτυξη 2014-2020”, 
μέσω του Ταμείου Συνοχής.  Ο συνολικός προϋπολογισμός που έχει εξασφαλιστεί ανέρχεται σε €27 
εκατομμύρια.  Επίσης, το Υπουργείο Οικονομικών εξετάζει την πρόσληψη 14 Μηχανικών για 
απασχόληση ορισμένου χρόνου, οι οποίοι θα εργοδοτηθούν ειδικά για την υλοποίηση του 
Επιχειρησιακού Προγράμματος. 

3. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.714, ημερομηνίας 3 Ιουλίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση, σας πληροφορώ τα ακόλουθα, τα οποία άπτονται των 
αρμοδιοτήτων του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος (ΥΓΑΑΠ): 

(α) Επιθεωρητές του Τμήματος Περιβάλλοντος κατά την περασμένη χειμερινή περίοδο (2018-2019), 
πραγματοποίησαν συχνές επιθεωρήσεις στην Κτηνοτροφική Περιοχή Νήσου/Ιδαλίου τοποθεσία “Κάτω 
Κόκκινες”.  Από τις επιθεωρήσεις, είχαν διαπιστωθεί διαρροές ποσοτήτων κτηνοτροφικών αποβλήτων 
(κοπριάς) οι οποίες κατέληγαν σε παρακείμενα τεμάχια, λόγω της φετινής πολυομβρίας.  Όπου 
διαπιστώθηκαν παραβιάσεις της περιβαλλοντικής νομοθεσίας εκδόθηκαν εξώδικες ρυθμίσεις και 
στάληκαν επιστολές συμμόρφωσης προς τους Φορείς Εκμετάλλευσης των κτηνοτροφικών μονάδων. 

(β) Στις 17.07.2019, πραγματοποιήθηκε νέα επιθεώρηση στην κτηνοτροφική περιοχή Νήσου/Ιδαλίου από 
επιθεωρητές του Τμήματος Περιβάλλοντος, μετά από τις καταγγελίες ομάδας πολιτών για οχληρία που 
προκαλούν οι μύγες λόγω της ύπαρξης κοπριάς στις μονάδες, όπου διαπιστώθηκαν τα ακόλουθα: 

i. Η κτηνοτροφική περιοχή απέχει περίπου 1 χιλιόμετρο από την οικιστική περιοχή. 

ii. Δεν υπήρχαν διαρροές κτηνοτροφικών αποβλήτων (κοπριάς) σε παρακείμενα τεμάχια από τις 
κτηνοτροφικές μονάδες. 

iii. Δεν υπήρχε έντονη δυσοσμία αλλά υπήρχε οχληρία από τις μύγες και σε αυτό συνέτεινε το 
γεγονός ότι η κοπριά δεν είχε στεγνώσει ικανοποιητικά και δεν μπορούσε να μεταφερθεί σε 
αγροτεμάχια για να χρησιμοποιηθεί ως εδαφοβελτιωτικό. 

 iv. Ορισμένες αγελαδοτροφικές μονάδες δεν διαθέτουν χώρο για προσωρινή αποθήκευση της 
κοπριάς (πλατφόρμα) αλλά και οι αγελαδοτροφικές μονάδες που διαθέτουν χώρο για προσωρινή 
αποθήκευση της κοπριάς δεν είναι ικανοποιητικής χωρητικότητας για να καλύψει τις ανάγκες της 
μονάδας με αποτέλεσμα μεγάλες ποσότητες κοπριάς να τοποθετούνται κατευθείαν στο έδαφος. 

ν. Τα πλείστα κτηνοτροφικά υποστατικά στερούνται της απαραίτητης υποδομής για προσωρινή 
αποθήκευση της κοπριάς καθώς και υποδομών διαχείρισης ομβρίων ή/και άλλων που να 
αποτρέπουν τις διαρροές των κτηνοτροφικών αποβλήτων εκτός της εγκατάστασης. 

vi. Εντός της κτηνοτροφικής περιοχής και σε πολύ κοντινό σημείο από τις κατοικίες έχει δημιουργηθεί 

χώρος παράνομης απόρριψης διαφόρων αποβλήτων. 

(γ) Με σκοπό τον περιορισμό της προκαλούμενης οχληρίας, οι αρμόδιες Υπηρεσίες του ΥΓΑΑΠ 
προχώρησαν τους τελευταίους μήνες σε ομαδικές εκπαιδεύσεις των κτηνοτρόφων της ευρύτερης 
περιοχής Νήσου-Ιδαλίου-Ποταμιάς σε θέματα καταπολέμησης της οικιακής μύγας και της χρήσης 
Βιοκτόνων σκευασμάτων ενώ τους ενημέρωσε επίσης και για τις δυνατότητες χρηματοδότησης δράσεων 
για την κατασκευή υποδομής για Διαχείριση Κτηνοτροφικών Αποβλήτων (περιλαμβανομένων των 
βιολογικών σταθμών) μέσα από την τρέχουσα προκήρυξη του επενδυτικού Καθεστώτος 4.1 του 
Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης 2014-2020 στην Κατηγορία Β2 (αναλυτικές πληροφορίες στην 
ιστοσελίδα www.paa.gov.cy). 

(δ) Επιπλέον των όσων αναφέρονται πιο πάνω σημειώνεται επίσης ότι συζητείται στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Περιβάλλοντος τροποποιητικό νομοσχέδιο των περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 
Νόμων και Κανονισμοί για τη διαχείριση της κοπριάς και άλλων αποβλήτων που προκύπτουν από 
αγελαδοτροφικές μονάδες με σκοπό να παρέχεται η δυνατότητα στους Επιθεωρητές να εκδίδουν 
Ειδοποιήσεις Εξώδικής Ρύθμισης Αδικήματος για πρόσωπα που παραβιάζουν τις πρόνοιες Κανονισμών 
που εκδίδονται από το Υπουργικό Συμβούλιο, δυνάμει των άρθρων 7(4) και 34 των πιο πάνω Νόμων.  
Με τους προτεινόμενους Κανονισμούς θεσμοθετούνται οι υποχρεώσεις των αγελαδοτρόφων για την 
προστασία των νερών και τους εδάφους, επιτυγχάνεται ισότιμη μεταχείριση των αγελαδοτρόφων και 
απλοποιείται η εφαρμογή της Νομοθεσίας. 

2. Τα Τμήματα Περιβάλλοντος και Γεωργίας παρακολουθούν την κατάσταση και λαμβάνουν τα μέτρα όπως 
προβλέπονται στην νομοθεσία, στο πλαίσιο των αρμοδιοτήτων τους. 

http://www.paa.gov.cy/
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3. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για περαιτέρω διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. 
Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.723, ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.723 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Προειδοποιητική Επιστολή/Παράβαση αριθ.2013/2082 

Στις 20 Ιουνίου 2013 η Ε.Ε. απέστειλε Προειδοποιητική Επιστολή/Παράβαση αριθ.2013/2082 κατά της 
Κυπριακής Δημοκρατίας, σχετικά με το πρόβλημα της 

αγοράς ακίνητης ιδιοκτησίας στην Κύπρο. 

Η Προειδοποιητική Επιστολή/Παράβαση σχετικά με την εμπλοκή της Υπηρεσίας Προστασίας 
Καταναλωτή (ΥΠΚ) του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφορούσε μεταξύ άλλων τη 
μη εφαρμογή του περί Καταχρηστικών Ρητρών σε Καταναλωτικές Συμβάσεις Νόμου του 1996, Ν. 
93(Ι)/96, όσον αφορά συμβάσεις καταναλωτών με επιχειρηματίες ανάπτυξης γης και οικοδομών, 
πιστωτικά ιδρύματα και δικηγόρους. 

 Η Προειδοποιητική Επιστολή/Παράβαση αριθ. 2013/2082 στάλθηκε από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή με 
αφορμή τον μεγάλο αριθμό παραπόνων από Βρετανούς καταναλωτές, οι οποίοι δεν είχαν αποκτήσει 
τους τίτλους ιδιοκτησίας των ακινήτων, των οποίων αγόρασαν, λόγω προϋπάρχουσων υποθηκών ή 
άλλων εμπράγματων βαρών από μέρους των επιχειρηματιών ανάπτυξης γης και οικοδομών. 

 Η Κυπριακή Δημοκρατία με τη συνεργασία διαφόρων Υπουργείων/Υπηρεσιών/Αρμόδιων Αρχών και με 
συντονισμό/τελικό έλεγχο από τη Νομική Υπηρεσία, αντάλλαξε σειρά επίσημων επιστολών με την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή μέσα στα πλαίσια της Προειδοποιητικής Επιστολής/Παράβασης αριθ. 2013/2082, 
με σκοπό να κλείσει η διαδικασία της εν λόγω Παράβασης. 

3. Ενέργειες ΥΠΚ προς επίλυση των θεμάτων που εγείρονται στην Προειδοποιητική 
Επιστολή/Παράβαση αριθ. 2013/2082 

 Η Υπηρεσία Προστασίας Καταναλωτή (ΥΠΚ), του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας 
προέβη σε σειρά ενεργειών προς επίλυση των θεμάτων που εγείρονται στην Προειδοποιητική 
Επιστολή/Παράβαση. 

 Α. Νομοθεσία 

Η ΥΠΚ με σκοπό την αποτελεσματικότερη προστασία του καταναλωτή, την καλύτερη και 
αποτελεσματικότερη εφαρμογή των νομοθεσιών που εφαρμόζει και την ενίσχυση και ενδυνάμωση 
των εξουσιών/αρμοδιοτήτων της, προώθησε στη Νομική Υπηρεσία τον Σεπτέμβριο του 2018 
προσχέδιο νομοσχεδίου με τίτλο “Ο Περί της Προστασίας του Καταναλωτή Νόμος του 2018”, στο 
οποίο ενοποιούνται 7 σημαντικές νομοθεσίες, τις οποίες εφαρμόζει. Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή είναι 
ενήμερη για την εν λόγω πρωτοβουλία της ΥΠΚ. 

 Β. Παράπονα εναντίον δικηγόρων βάσει του περί Καταχρηστικών Ρητρών σε Καταναλωτικές 
Συμβάσεις Νόμου του 1996, Ν. 93(Ι)/96 

Όσον αφορά τη μη εφαρμογή του Νόμου, Ν. 93(Ι)/96 εναντίον δικηγόρων, η ΥΠΚ ενημέρωσε την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή ότι οι παραπονούμενοι παραπέμφθηκαν στο Πειθαρχικό Συμβούλιο, καθώς τα 
παράπονα/υποθέσεις εστιάζονταν σε ενέργειες των δικηγόρων που δεν συνάδουν με την 
επαγγελματική τους δεοντολογία. Επιπλέον, δεν στοιχειοθετήθηκαν υποθέσεις με βάση τα διαθέσιμα 
στοιχεία, οι οποίες θα μπορούσαν να διερευνηθούν με τον εν λόγω Νόμο. 

 Γ. Παράπονα εναντίον επιχειρηματιών ανάπτυξης γης και οικοδομών και πιστωτικών 
ιδρυμάτων βάσει του Νόμου, Ν. 93(Ι)/96 

Η ΥΠΚ εξέτασε τις συμβάσεις καταναλωτών και προχώρησε στην εφαρμογή της νομοθεσίας, 
ολοκληρώνοντας τη διερεύνηση όλων των παραπόνων που έλαβε από Βρετανούς αγοραστές 
ακίνητης ιδιοκτησίας στην Κύπρο. 

Η ΥΠΚ έχει εκδώσει, βάσει του Νόμου Ν.93(Ι)/1996 σαράντα-επτά (47) διοικητικές αποφάσεις 
εναντίον επιχειρηματιών ανάπτυξης γης και οικοδομών. Έχουν καταχωρηθεί τρεις (3) υποθέσεις σε 
δύο Επαρχιακά Δικαστήρια, για έκδοση διαταγμάτων. Δύο υποθέσεις έχουν εκδικαστεί και εκκρεμεί η 
τρίτη υπόθεση. 

Σε ό,τι αφορά τα πιστωτικά ιδρύματα, σημειώνεται ότι τα πλείστα παράπονα από Βρετανούς 
αγοραστές αφορούσαν ένα συγκεκριμένο πιστωτικό ίδρυμα. Η ΥΠΚ έχει εκδώσει, βάσει του Νόμου 
Ν.93(Ι)/1996 δύο (2) διοικητικές αποφάσεις εναντίον πιστωτικών ιδρυμάτων. 
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Επιπλέον, η ΥΠΚ πέρα από τα παράπονα των Βρετανών καταναλωτών, έχει διερευνήσει παράπονα 
που έλαβε από Κύπριους και ξένους καταναλωτές και έχει εκδώσει μέχρι στιγμής ακόμα δύο (2) 
διοικητικές αποφάσεις εναντίον επιχειρηματιών ανάπτυξης γης και οικοδομών και πέντε (5) 
διοικητικές αποφάσεις εναντίον πιστωτικών ιδρυμάτων. 

Όσον αφορά τις υπόλοιπες σαράντα έξι (46) υποθέσεις εναντίον επιχειρηματιών ανάπτυξης γης και 
οικοδομών, καθώς και τις επτά (7) υποθέσεις εναντίον πιστωτικών ιδρυμάτων εκκρεμεί η 
καταχώρηση αιτήσεων από τη Νομική Υπηρεσία προς το Δικαστήριο για την έκδοση διαταγμάτων. 

Για το συγκεκριμένο θέμα η ΥΠΚ έστειλε κατ' επανάληψη στη Νομική Υπηρεσία επιστολές 
υπενθύμισης και ερωτήματα για ενημέρωση όσον αφορά τις διαδικασίες/εξελίξεις της καταχώρησης 
των αιτήσεων προς το Δικαστήριο. Η Βουλή των Αντιπροσώπων είναι ενήμερη επί του θέματος. 

4. Νέα Παράπονα 

Η ΥΠΚ με το ίδιο σκεπτικό, συνεχίζει να διερευνά όλα τα παράπονα που λαμβάνει από καταναλωτές - 
δανειολήπτες και εκδίδει διοικητικές αποφάσεις βάσει του Νόμου Ν. 93(Ι)/1996. 

5. Σύνοψη 

 Η ΥΠΚ έχει λάβει όλα τα αναγκαία μέτρα ώστε να εφαρμόζονται ορθά οι νομοθεσίες για τις οποίες είναι 
αρμόδια αρχή παρέχοντας αποτελεσματικότερη προστασία στους καταναλωτές, με την ενίσχυση και 
ενδυνάμωση των εξουσιών και αρμοδιοτήτων της μέσω του προαναφερόμουν νομοσχεδίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Άμυνας κ. Σάββα Αγγελίδη στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.03.741, ημερομηνίας 15 Ιουλίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω ερώτημα, σχετικά με την έρευνα του Συνδέσμου Εικαστικών Καλλιτεχνών 
Κύπρου του 2017, σύμφωνα με την οποία από το σύνολο των δημοσίων κτιρίων που εμπίπτουν στον περί 
Ελάχιστου Υποχρεωτικού Ποσοστού Εμπλουτισμού των Δημοσίων Κτιρίων με Έργα Τέχνης Νόμου του 2009, 
εξήντα (60) και πλέον κτίρια του δημοσίου, δεν έχουν ακόμα συμμορφωθεί με τη νομοθεσία και να σας 
ενημερώσω ότι, από το 2004 μέχρι σήμερα, δεν έχουν ανεγερθεί οποιαδήποτε κτίρια που στεγάζουν 
Υπηρεσίες του ΥΠΑΜ, ούτε και κτίρια νομικών προσώπων δημοσίου δικαίου που εποπτεύονται από το 
ΥΠΑΜ.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.743, ημερομηνίας 15 Ιουλίου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α.  Κατάλογος έργων για τα οποία έχουν γίνει δημόσιες διαβουλεύσεις με βάση τη ΜΕΕΠ 

 Το Τμήμα Περιβάλλοντος έχει ετοιμάσει κατευθυντήριο οδηγό για την εφαρμογή των άρθρων 26(7) και 
21 (κατά περίπτωση) του περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα 
Νόμου 127(Ι)/2018, για τις δημόσιες διαβουλεύσεις και παρουσιάσεις, που πρέπει να γίνονται από το 
Μελετητή του έργου και να ενσωματώνονται στις Μελέτες Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον 
(ΜΕΕΠ) πριν την τελική οριστικοποίηση της. Ο πιο πάνω οδηγός έχει αναρτηθεί και στην ιστοσελίδα του 
Τμήματος Περιβάλλοντος στον πιο κάτω σύνδεσμο: 

 http://www.moa.gov.cy/moa/environment/environmentnew.nsf/index_gr?OpenDocument 

 Συγκεκριμένα, σύμφωνα με το άρθρο 26(7) “Προτού υποβάλει Μελέτη, ο κύριος του έργου υποχρεούται 
να προβεί σε δημόσια διαβούλευση και τουλάχιστον σε μια δημόσια παρουσίαση πριν οριστικοποιήσει το 
περιεχόμενό της, με στόχο να δοθεί η δυνατότητα στην ενδιαφερόμενη αρχή τοπικής διοίκησης και το 
κοινό να υποβάλουν σχόλια και προτάσεις για τις επιπτώσεις του έργου στο περιβάλλον. Νοείται ότι οι 
απόψεις αυτές παρατίθενται στη Μελέτη μαζί με σχολιασμό για το βαθμό στον οποίο λήφθηκαν υπόψη”. 

 Παράλληλα, το Τμήμα Περιβάλλοντος σε συνεργασία με το ΤΕΠΑΚ θα ετοιμάσει λεπτομερές 
καθοδηγητικό έγγραφο που να περιλαμβάνει τη γενική φιλοσοφία και προσέγγιση, το πλαίσιο και τις 
διαδικασίες μιας δημόσιας διαβούλευσης και δημόσιας παρουσίασης με αναφορά σε κατευθυντήρια 
έγγραφα από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και UNEP, καλές πρακτικές και παραδείγματα προς μίμηση και 
αποφυγή. Επίσης, θα πραγματοποιηθεί εργαστήρι με τη συμμετοχή των μελετητών που εκπονούν 
ΜΕΕΠ, στο οποίο να δοθεί η ευκαιρία στους μελετητές να δουν πρακτικά και με παραδείγματα πως 
εφαρμόζεται ο οδηγός. 

 Σημειώνεται ότι για όλα τα έργα του Πρώτου Παραρτήματος του Νόμου, για τα οποία απαιτείται η 
εκπόνηση ΜΕΕΠ, απαιτείται η διεξαγωγή δημόσιας διαβούλευσης και δημόσιας παρουσίασης με βάση 
τον πιο πάνω οδηγό, ούτως ώστε να καταστεί εφικτή η αξιολόγηση του έργου από την Περιβαλλοντική 
Αρχή. Από την ισχύ του Νόμου, στις 31/7/2019, μέχρι σήμερα υποβλήθηκαν 81 ΜΕΕΠ με σχετικό 
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κεφάλαιο για δημόσια διαβούλευση και δημόσια παρουσίαση. Οι ΜΕΕΠ μπορούν να αναζητηθούν στην 
νέα ιστοσελίδα του Τμήματος Περιβάλλοντος που περιλαμβάνει πληροφόρηση σχετικά με έργα που 
έχουν κατατεθεί στην Περιβαλλοντική Αρχή με βάση τον περί της Εκτίμησης Επιπτώσεων στο 
Περιβάλλον από ορισμένα έργα Νόμο Ν127(1)2018: 

 https://ela.moa.gov.cy/public/index.html#start 

β. Κατάλογος του Μητρώου Εγγεγραμμένων Μελετητών ΜΕΕΠ 

 Το Τμήμα Περιβάλλοντος, τον Ιανουάριο του 2019 υπέβαλε για νομοτεχνικό έλεγχο νομοσχέδιο στο 
Γενικό Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, στα πλαίσια του περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο 
Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα Νόμου του 2018 για τροποποίηση των άρθρων 2, 35, 36 και των 
Παραρτημάτων 8 και 9, που αφορούν τη δημιουργία και εφαρμογή μητρώου μελετητών για τις 
περιβαλλοντικές μελέτες, πρόνοια που ήταν απαίτηση και της σχετικής οδηγίας 2014/52/ΕΕ της 16ης 
Απριλίου 2014, για την Εκτίμηση των Επιπτώσεων Ορισμένων Δημόσιων και Ιδιωτικών Έργων στο 
Περιβάλλον. 

 Σκοπός της τροποποίησης της νομοθεσίας είναι όπως τεθεί σε εφαρμογή ένα πλαίσιο για το μητρώο 
μελετητών που να διασφαλίζει τις πρόνοιες της οδηγίας, να συμβαδίζει με τα κυπριακά δεδομένα της 
αγοράς ως έχουν, να είναι αποτέλεσμα ευρύτερης συναίνεσης με τους ενδιαφερομένους φορείς και να 
είναι εφαρμόσιμο. Συγκεκριμένα, οι τροποποιήσεις αφορούν: 

• Μητρώο Συντονιστών των Μελετών Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον, 

• Βελτίωση των ειδικών κριτηρίων (πτυχία, εμπειρία, εκπαίδευση κ.λπ.) και διαχωρισμός σε δύο 
κατηγορίες εγγραφής στο Μητρώο (Κατηγορία Α και Β), 

• Ενσωμάτωση διαδικασιών που να είναι λιγότερο χρονοβόρες και περισσότερο αποτελεσματικές. 

 Εν αναμονή του νομοτεχνικού ελέγχου από τη Νομική Υπηρεσία, το Τμήμα Περιβάλλοντος δεν έχει 
προχωρήσει ακόμη στον καταρτισμό καταλόγου Μητρώου Μελετητών ΜΕΕΠ. 

γ.  Κατάλογος ΜΕΕΠ για ψηλά κτίρια  

 Από την ισχύ του περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα Νόμου του 
2018, στις 31/7/2018 και μέχρι το τέλος Αυγούστου του 2019, υποβλήθηκαν στο Τμήμα Περιβάλλοντος 
17 ΜΕΕΠ για τα ψηλά κτίρια στην Λευκωσία (2), Λεμεσό (7), Λάρνακα (7) και Πάφο (1), οι οποίες 
αξιολογούνται ενώ για μερικές από αυτές εκδόθηκε Γνωμοδότηση από την Περιβαλλοντική Αρχή. Οι 
ΜΕΕΠ μπορούν να αναζητηθούν στην νέα ιστοσελίδα του Τμήματος Περιβάλλοντος που περιλαμβάνει 
πληροφόρηση σχετικά με έργα που έχουν κατατεθεί στην Περιβαλλοντική Αρχή με βάση τον περί της 
Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα Νόμο του 2018: 

 https://ela.moa.gov.cy/public/index.html#start 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.04.008, ημερομηνίας 8 Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα, τα οποία 
προέκυψαν μετά από πληροφόρηση που είχαμε από την Επαρχιακή Διοίκηση Λεμεσού και άπτονται των 
αρμοδιοτήτων του Υπουργείου Εσωτερικών: 

2. Τα παραθαλάσσια κέντρα αναψυχής που βρίσκονται στην ακτή “Lady's Mile” και στην ακτή του Αγίου 
Ερμογένη (Κούριο) στην Επισκοπή, διατηρούν στεγανές κλειστές δεξαμενές για τη συλλογή των 
λυμάτων.  Οι Αρχές των Βρετανικών Βάσεων, στην αρμοδιότητα των οποίων βρίσκονται οι 
συγκεκριμένες περιοχές, επιλαμβάνονται των προβλημάτων που τυχόν προκύψουν και λαμβάνουν 
μέτρα για συμμόρφωση των παρανομούντων. 

3. Με βάση τις πληροφορίες της Διοίκησης Βρετανικών Βάσεων, οι ιδιοκτήτες των Κέντρων Αναψυχής, 
έχουν υποβάλει αίτηση για έκδοση άδειας οικοδομής οι οποίες στο παρόν στάδιο είναι υπό μελέτη και 
αναμένεται να εκδοθούν αρχές του 2020.  Στις υπό αναφορά άδειες οικοδομής, θα περιλαμβάνονται 
τεχνικοί όροι και προδιαγραφές για την κατασκευή μονάδων βιολογικής επεξεργασίας των λυμάτων των 
κέντρων αναψυχής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Οικονομικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.036, ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 
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1. Μετά από πρωτοβουλία του πρώην Πρωθυπουργού του Λουξεμβούργου κ. Jean-Claude Junker και 
σχετικές συζητήσεις στο ECOFIN και το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο για την αναγκαιότητα ανάληψης 
αποφασιστικής δράσης για τη δημιουργία του σωστού οικονομικού, χρηματοοικονομικού και 
κανονιστικού περιβάλλοντος για τις ιδιωτικές επενδύσεις στην Ευρώπη, καθώς και για να 
βελτιστοποιηθεί η χρήση των εθνικών και ευρωπαϊκών δημόσιων πόρων αποφασίστηκε το Επενδυτικό 
Σχέδιο για την Ευρώπη γνωστό ως “Σχέδιο Γιούνκερ”. 

2. Στις 22 Ιουλίου, 2015 ο Πρόεδρος της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων (ΕΤΕπ) Werner Hoyer, και ο 
Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, Jean-Claude Junker και Jyrki Katainen 
υπέγραψαν σειρά συμφωνιών μεταξύ της Τράπεζας και της Επιτροπής οι όποιες έθεταν σε εφαρμογή 
την επίσημη εγκαθίδρυση του Ευρωπαϊκού Ταμείου Στρατηγικών Επενδύσεων (ΕΤΣΕ) και του 
Ευρωπαϊκού Επενδυτικού Συμβουλευτικού Κόμβου (European Investment Advisory Hub). 

3. Το Επενδυτικό Σχέδιο για την Ευρώπη στηρίζεται σε τρεις πυλώνες: 

α.  Κινητοποίηση χρηματοδοτικών πόρων για Επενδύσεις μέσω εγκαθίδρυσης του ΕΤΣΕ 

Οποιαδήποτε χρηματοδότηση από το ΕΤΣΕ παρέχεται όχι υπό μορφή χορηγιών αλλά υπό μορφή 
δανείων, εγγυήσεων καθώς και μέσω ανάπτυξης χρηματοδοτικών εργαλείων με στόχο την 
ενδυνάμωση την ελκυστικότητας της ΕΕ για επενδύσεις. Το ΕΤΣΕ έχει διαφορετικό προφίλ 
υψηλού κινδύνου, και παρέχει πρόσθετες χρηματοδοτικές πηγές, ικανότητα ανάληψης κινδύνων 
και στοχεύει σε έργα που προσφέρουν υψηλότερη κοινωνική και οικονομική αξία 
συμπληρώνοντας τα έργα που χρηματοδοτούνται ήδη μέσω της ΕΤΕπ ή των υφιστάμενων 
προγραμμάτων της ΕΕ. 

β. Καταρτισμός καταλόγου ευρωπαϊκών επενδυτικών έργων και Παροχή τεχνικής βοήθειας 
για δόμηση έργων 

 Η Επιτροπή και η ΕΤΕπ σε συνεργασία με τα κράτη μέλη, για λόγους διαφάνειας και άμεσης 
πληροφόρησης δημιούργησαν μια Δικτυακή Πύλη (European Investment Project Portal) μέσω της 
οποίας παρέχεται ενημέρωση για όλες τις επενδυτικές ευκαιρίες σε επίπεδο Ένωσης, 
διασφαλίζοντας έτσι ότι οι ιδιώτες επενδυτές θα έχουν πρόσβαση σε πληροφορίες για τα 
διαθέσιμα επενδυτικά έργα. 

 Η Επιτροπή και η ΕΤΕπ έχουν δημιουργήσει ένα Ευρωπαϊκό Επενδυτικό Συμβουλευτικό Κόμβο 
(European Investment Advisory Hub), τον οποίο διαχειρίζεται η ΕΤΕπ για παροχή τεχνικής 
βοήθειας για ωρίμανση και κατάλληλη διάρθρωση των έργων, και την ανάπτυξη χρηματοδοτικών 
εργαλείων. 

 γ. Βελτίωση του επενδυτικού περιβάλλοντος 

  Το Επενδυτικό Σχέδιο για την Ευρώπη τονίζει την ανάγκη δημιουργίας ευνοϊκού επενδυτικού 
περιβάλλοντος μέσω μέτρων που θα επιφέρουν μεγαλύτερη κανονιστική προβλεψιμότητα και θα 
άρουν τα εμπόδια στις επενδύσεις, καθιστώντας την Ευρώπη περισσότερο ελκυστική και, με τον 
τρόπο αυτόν, πολλαπλασιάζοντας τον αντίκτυπο του σχεδίου. 

4. Στα πλαίσια του ΕΤΣΕ το Ευρωπαϊκό Ταμείο Επενδύσεων Θυγατρικός Οργανισμός της ΕΤΕπ έχει 
χορηγήσει δάνεια προς την Τράπεζα Κύπρου και την RCB, ύψους €10 εκ, προς έκαστη, για 
χρηματοδότηση επιχειρήσεων υψηλότερου ρίσκου καινοτόμων επενδύσεων (InnovFin SME Guarantee 
Facility). Επιπρόσθετα έχει εγκριθεί από την ΕΤΕπ δάνειο ύψους €35 εκ για χρηματοδότηση της 
κατασκευής υποδομών του Κυπριακού Οργανισμού Διαχείρισης αποθεμάτων Πετρελαίου στο Βασιλικό. 
Ο Όμιλος της ΕΤΕπ έχει προκαταρκτικές συναντήσεις για χρηματοδότηση από το ΕΤΣΕ νέας 
ηλεκτροπαραγωγικής μονάδας στο Βασιλικό. 

5. Παρά το ότι μόνο τα 3 προαναφερθέντα έργα έχουν χρηματοδοτηθεί από το ΕΤΣΕ πρέπει να σημειωθεί 
ότι για αρκετά έργα ενώ υπήρξε ενδιαφέρον για χρηματοδότηση από το ΕΤΣΕ τελικά έχουν 
χρηματοδοτηθεί από άλλα χρηματοδοτικά εργαλεία της ΕΤΕπ. 

6. Το Υπουργείο Οικονομικών σε συνεργασία με άλλες Υπηρεσίες έκανε πάρα πολλές προσπάθειες για 
ενημέρωση του ιδιωτικού τομέα στην Κύπρο για το ΕΤΣΕ και τον εντοπισμό ώριμων έργων τόσο από 
τον ιδιωτικό όσο και τον ευρύτερο δημόσιο τομέα που να είναι κατάλληλα για χρηματοδότηση 
(ενημέρωση Επιμελητηρίων, Συνδέσμων, κατ’ ιδίαν παρουσίαση 20 και πλέον έργων από ιδιώτες 
επενδυτές κλπ).  Οι λειτουργοί της ΕΤΕπ συμμετείχαν τις πιο πολλές φορές στην προσπάθεια αυτή, 
αλλά παράλληλα έκαναν τις δικές τους προσπάθειες και επαφές με ιδιώτες και τις τράπεζες για 
ενημέρωση και προώθησή του. Υπήρξε κοινή διαπίστωση ότι τα έργα που προτάθηκαν από τον ιδιωτικό 
τομέα δεν ήταν συμπληρωμένα και ώριμα, και σε αρκετές περιπτώσεις δεν πληρούσαν τα κριτήρια για 
χρηματοδότηση, ενώ πολλοί επενδυτές απογοητεύονταν όταν ενημερώνονταν ότι το κόστος 
χρηματοδότησης από το ΕΤΣΕ ενδέχεται να είναι πιο ψηλό από υφιστάμενα χρηματοδοτικά εργαλεία της 
ΕΤΕπ στην Κύπρο. 
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7. Η έλλειψη ώριμων έργων για χρηματοδότηση είναι και ο κυριότερος λόγος που δεν έχουν 
χρηματοδοτηθεί μέχρι σήμερα περισσότερα έργα από το ΕΤΣΕ. Όμως σ’ αυτό συνέβαλε και το γεγονός 
ότι η Κυβέρνηση σε συνεργασία με την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων είχαν δημιουργήσει 
χρηματοδοτικά προγράμματα και εργαλεία όπως το πρόγραμμα παραχώρησης κυβερνητικών 
εγγυήσεων προς την ΕΤΕπ για χρηματοδότηση επιχειρήσεων και εταιρειών μεσαίας κεφαλαιοποίησης 
μέσω των κυπριακών τραπεζών, η ίδρυση του Ταμείου Επιχειρηματικότητας καθώς και η έναρξη των 
δραστηριοτήτων της ΕΒRD στην Κύπρο. 

8. Το Υπουργείο Οικονομικών θεωρεί, ότι το πρόγραμμα παραχώρησης κυβερνητικών εγγυήσεων ύψους 
μέχρι €1 δις. προς την ΕΤΕπ για χρηματοδότηση επιχειρήσεων εταιρειών μεσαίας κεφαλαιοποίησης 
μέσω των κυπριακών τραπεζών, και η ίδρυση του Ταμείου Επιχειρηματικότητας είναι εξαιρετικά 
επιτυχημένα και έχουν συμβάλει θετικά στην ανάπτυξη της Κυπριακής οικονομίας. Τα εν λόγω 
προγράμματα σε συνδυασμό με την δραστηριοποίηση της ΕBRD στην Κύπρο, που αποτελούν τον κύρια 
άξονα της πολίτικης της κυβέρνησης για στήριξη του ιδιωτικού τομέα αντιστοιχούν επακριβώς στον 
πρώτο πυλώνα του Επενδυτικού Σχεδίου για την Ευρώπη. 

9. Επιπρόσθετα η EBRD εισήγαγε το Πρόγραμμα «Συμβουλευτικές Υπηρεσίες για Μικρές Επιχειρήσεις» 
και το οποίο από το 2017 υλοποιείται σε συνεργασία με το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Ενέργειας, και συγχρηματοδοτείται από το Ευρωπαϊκό Ταμείο Περιφερειακής Ανάπτυξης (ΕΤΠΑ). Στο εν 
λόγω πλαίσιο, υλοποιήθηκε μία σειρά προγραμμάτων για στήριξη των μικρομεσαίων κυπριακών 
επιχειρήσεων με σκοπό την ανάπτυξη και ενδυνάμωσή τους ούτως ώστε να γίνουν πιο ανταγωνιστικές, 
αναπληρώνοντας το κενό που υπήρχε στην αγορά. Όπως διαφάνηκε από την μέχρι τώρα υλοποίησή 
του είχε πολύ θετικά αποτελέσματα. Μέχρι σήμερα πάνω από 200 ΜμΕ έχουν λάβει στήριξη μέσω της 
παροχής εξειδικευμένων συμβουλευτικών υπηρεσιών, εκπαιδεύσεις, mentoring και coaching. Το εν 
λόγω πρόγραμμα αντιστοιχεί στον δεύτερο πυλώνα του Επενδυτικού Σχεδίου για την Ευρώπη. 

10. Αναφορικά με τον τρίτο πυλώνα του Σχεδίου Γιούνκερ η σύσταση της Μονάδας Διοικητικής 
Μεταρρύθμισης υπό την πολιτική εποπτεία του Υφυπουργού παρά τω Προέδρω, είχε ακριβώς την ίδια 
στόχευση, που ήταν, η διαμόρφωση και συντονισμός της υλοποίησης του Σχεδίου Δράσης για την 
Ανάπτυξη, με την προώθηση στοχευμένων πολιτικών και παρεμβάσεων για διευκόλυνση του 
επιχειρηματικού περιβάλλοντος, μείωση της γραφειοκρατίας, προώθηση της ηλεκτρονικής 
διακυβέρνησης, ενίσχυση της προσέλκυσης επενδύσεων και της ανταγωνιστικότητας της οικονομίας 
ευρύτερα. Η Μονάδα Διοικητικής Μεταρρύθμισης μέχρι την μεταφορά των αρμοδιοτήτων της, το 2018, 
στα Υπουργεία Οικονομικών, Εσωτερικών και Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είχε 
προωθήσει δεκάδες δράσεις που περιλαμβάνονται σε συγκεκριμένο Σχέδιο Δράσης για την Ανάπτυξη. 

11. Πρέπει να υπογραμμιστεί ότι η Κύπρος έχει επωφεληθεί τα μέγιστα από τις χρηματοδοτήσεις της ΕΤΕπ 
του δημόσιου και ιδιωτικού τομέα, αποκομίζοντας μεγάλα χρηματοοικονομικά οφέλη (κυρίως λόγω των 
χαμηλών επιτοκίων) και κατατάσσεται στην πρώτη θέση στο σχετικό πίνακα σε σχέση με το μέγεθος της 
οικονομίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.049, ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
«Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α) Το προσχέδιο των Κανονισμών με τίτλο “Οι περί Αποβλήτων (Διαχείριση Αποβλήτων Φαρμακευτικών 
Προϊόντων) Κανονισμοί” έχουν τεθεί σε δημόσια διαβούλευση, η οποία έχει ολοκληρωθεί. Κατά τη 
διαδικασία της δημόσιας διαβούλευσης παρουσιάστηκε η ανάγκη για αναδιαμόρφωση του αρχικού 
προσχεδίου των Κανονισμών, γεγονός που καθυστέρησε την όλη διαδικασία. 

β) Το τελικό προσχέδιο των Κανονισμών έχει προωθηθεί στη Νομική Υπηρεσία για τον απαραίτητο 
νομοτεχνικό έλεγχο.  Στη συνέχεια θα κατατεθεί στο Υπουργικό Συμβούλιο και ακολούθως στη Βουλή 
των Αντιπροσώπων για έγκριση. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.050, ημερομηνίας 10 

Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
«Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. φακ. Ερ.23.06.011.04.050 και ημερομηνία 11 Σεπτεμβρίου 

2019, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α) Τα μέλη της Κεντρικής Επιτροπής Ελέγχου Σχολικών Κυλικείων (Κ.Ε.Ε.Σ.Κ.) καθώς και λειτουργοί του 
Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας (Υ.Π.Π.Α.Ν.), οι οποίοι έχουν αρμοδιότητες 
σχετικά με τη λειτουργία των σχολικών κυλικείων των δημόσιων σχολείων όλων των βαθμίδων, έχουν 
εδώ και χρόνια εντοπίσει άρθρα των περί Σχολικών Κυλικείων Νόμων του 2000 έως 2005, τα οποία 
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χρήζουν τροποποίησης.  Πρώτιστος στόχος είναι η πιο αποτελεσματική και εύρυθμη λειτουργία της 
Κ.Ε.Ε.Σ.Κ., ώστε να ασκούνται αποτελεσματικά οι αρμοδιότητές της, σε ό,τι αφορά στη λειτουργία και 
στους ελέγχους που διενεργούνται στα σχολικά κυλικεία. 

β) Ενδεικτικά, αναφέρονται κάποιες, αρχικές, εισηγήσεις για την τροποποίηση των περί Σχολικών 
Κυλικείων Νόμων του 2000 έως 2005, οι οποίες αφορούν: 

Ι. Στη σύσταση και στη θητεία του Προέδρου και των μελών της Κεντρικής Επιτροπής Ελέγχου 
Σχολικών Κυλικείων (Κ.Ε.Ε.Σ.Κ.), για την πιο εύρυθμη λειτουργία της. 

ΙΙ. Στη διεξαγωγή των ελέγχων σε σχολικά κυλικεία και στη σύσταση των Τοπικών Επιτροπών 
Ελέγχων Σχολικών Κυλικείων (Τ.Ε.Ε.Σ.Κ.). 

ΙΙΙ. Στις αρμοδιότητες του Υ.Π.Π.Α.Ν., των Σχολικών Εφορειών, καθώς και των άλλων εμπλεκόμενων 
φορέων. 

IV. Στην επιβολή κυρώσεων σε αδειούχους διαχειριστές κυλικείων, οι οποίοι δεν συμμορφώνονται 
στις πρόνοιες της σχετικής Νομοθεσίας. 

V. Στη συσχέτιση της Εθνικής Νομοθεσίας με τους σχετικούς Κοινοτικούς Κανονισμούς. 

2. Επισημαίνεται ότι προσπάθεια τροποποίησης των περί Σχολικών Κυλικείων Νόμων του 2000 έως 2005 
είχε γίνει και στο παρελθόν, χωρίς όμως να ολοκληρωθεί. Ως εκ τούτου, είκοσι σχεδόν χρόνια μετά την ψήφιση 
της εν λόγω Νομοθεσίας, το Υ.Π.Π.Α.Ν. κρίνει ότι η διαδικασία της τροποποίησης των σχετικών με τα σχολικά 
κυλικεία νόμων θα πρέπει να υλοποιηθεί. 

3. α) Μέχρι στιγμής, μετά από έγκριση της ολομέλειας της Κ.Ε.Ε.Σ.Κ. έχει συσταθεί Επιτροπή για την 
τροποποίηση των περί Σχολικών Κυλικείων νόμων του 2000 έως 2005. Η Επιτροπή απαρτίζεται 
από έναν εκπρόσωπο: 

• της Διεύθυνσης Δημοτικής Εκπαίδευσης, της Διεύθυνσης Μέσης   Γενικής Εκπαίδευσης, 

• της Διεύθυνσης Μέσης Τεχνικής και Επαγγελματικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης, 

• της Παγκύπριας Συντονιστικής Επιτροπής των Σχολικών Εφορειών, 

• του Παγκύπριου Συνδέσμου Κυλικειαρχών, 

• του Υπουργείου Υγείας, 

• της Επιστημονικής Επιτροπής της Κ.Ε.Ε.Σ.Κ., 

• του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών, 

• της Παγκύπριας Συνομοσπονδίας Ομοσπονδιών Συνδέσμων Γονέων Μέσης Εκπαίδευσης, 

• της Παγκύπριας Συνομοσπονδίας Ομοσπονδιών Συνδέσμων Γονέων Δημοτικής 
Εκπαίδευσης. 

β) Στην πρώτη συνεδρίαση της Επιτροπής, στις 31/5/2019, όλοι οι εμπλεκόμενοι-μέλη της 
Επιτροπής κατέθεσαν γραπτώς τις απόψεις τους, στο πλαίσιο της αρχικής διαβούλευσης. Στο 
παρόν στάδιο, το Υ.Π.Π.Α.Ν. βρίσκεται στη φάση συντονισμού και έναρξης ομάδας εργασίας, η 
οποία θα εργαστεί συστηματικά με την νομοπαρασκευαστική διαδικασία για την τροποποίηση 
(διαγραφή, προσθήκη άρθρων, διόρθωση κ.ά.) της Νομοθεσίας.  Αυτή η διαδικασία θα 
ολοκληρωθεί εντός του πρώτου τριμήνου του 2020 και θα ακολουθήσει διαβούλευση με την 
Επιτροπή που αναφέρεται στο σημείο 3 πιο πάνω καθώς και με την ολομέλεια της Κ.Ε.Ε.Σ.Κ. Το 
Υ.Π.Π.Α.Ν., προγραμματίζει όπως, αν αυτό καταστεί δυνατό, η διαβούλευση με τους 
εμπλεκόμενους φορείς ολοκληρωθεί το συντομότερο, πριν το τέλος του σχολικού έτους 2019-
2020. 

γ) Τέλος, η προτεινόμενη τροποποίηση της Νομοθεσίας, η οποία διέπει τη λειτουργία των σχολικών 
κυλικείων, αφού περάσει από νομοτεχνικό έλεγχο, θα κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων. 
Στόχος είναι να έχουμε τον νομοτεχνικό έλεγχο το συντομότερο δυνατό και την ψήφιση της 
Νομοθεσίας πριν το τέλος του 2020. 

4. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.053, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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1. Το Τμήμα Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, έχοντας 
ως σκοπό την προώθηση της χωριστής συλλογής και ορθολογικής διαχείρισης των στερεών δημοτικών 
αποβλήτων στις παραλιακές περιοχές, υλοποιεί το έργο “Πρόγραμμα μείωσης δημοτικών στερεών 
αποβλήτων παραλιακών ξενοδοχειακών μονάδων και συναφών χώρων μαζικής παραγωγής αποβλήτων 
στις επαρχίες Λάρνακας και Αμμοχώστου”, το οποίο συγχρηματοδοτείται από το Ταμείο Συνοχής της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

2. Το έργο απευθύνεται σε Αρχές Τοπικής Αυτοδιοίκησης (ΑΤΑ) που διαθέτουν ξενοδοχειακές μονάδες στο 
παραλιακό τους μέτωπο και σκοπός του είναι η καθιέρωση χωριστής συλλογής στα απόβλητα 
χαρτιού/χαρτονιού, μετάλλου, πλαστικού, γυαλιού και οργανικά απόβλητα (τροφικά και πράσινα) από 
μεγάλους παραγωγούς αποβλήτων όπως ξενοδοχεία, τουριστικά συγκροτήματα, εστιατόρια, κέντρα 
αναψυχής, ιδρύματα κ.τ.λ.  Το Τμήμα Περιβάλλοντος, ως δικαιούχος του έργου, παρέχει στους φορείς 
λειτουργίας (ΑΤΑ) τον απαραίτητο εξοπλισμό, καθώς και εκπαίδευση/κατάρτιση γενικά για θέματα 
διαχείρισης αποβλήτων.  Παρέχει, επίσης, κατάλληλο εξοπλισμό για βελτιστοποίηση και ενίσχυση των 
υφιστάμενων υποδομών. 

3. Στα πλαίσια του πιο πάνω έργου και με σκοπό την εξυπηρέτηση υποστατικών με μεγάλη παραγωγή 
αποβλήτων, έχουν τοποθετηθεί ημιβυθιζόμενοι κάδοι ανακυκλώσιμων υλικών στο παραλιακό μέτωπο 
των Δήμων Αγίας Νάπας και Παραλιμνίου και βυθιζόμενοι κάδοι στο παραλιακό μέτωπο του Δήμου 
Λάρνακας.  Επιπλέον, έχει παραχωρηθεί εξοπλισμός για τη χωριστή συλλογή των οργανικών 
αποβλήτων, κυρίως από ξενοδοχειακές μονάδες και χώρους εστίασης με μεγάλη παραγωγή τροφικών 
αποβλήτων.  Για τη χωριστή συλλογή πράσινων αποβλήτων, έχουν παραχωρηθεί κάδοι συλλογής 
απορριμμάτων (skip containers). 

4. Η λειτουργία του προγράμματος έχει ξεκινήσει σταδιακά από το 2016 με την έναρξη χρήσης του πρώτου 
είδους εξοπλισμού.  Η πλήρης εγκατάσταση των υποδομών του προγράμματος ολοκληρώθηκε τον 
Δεκέμβριο του 2019, με την προμήθεια και εγκατάσταση των βυθιζόμενων κάδων στο παραλιακό 
μέτωπο του Δήμου Λάρνακας. 

5. Τα μέχρι σήμερα αποτελέσματα από τη λειτουργία του προγράμματος είναι ενθαρρυντικά, αφού φαίνεται 
ότι έχει σημαντική συνεισφορά στην επίτευξη υψηλής ποιότητας και ποσότητας ανακύκλωσης στα 
ρεύματα χαρτί/χαρτόνι, πλαστικό, μέταλλο και γυαλί.  Ειδικότερα, η χρήση ημιβυθιζόμενων κάδων για 
χωριστή συλλογή ανακυκλώσιμων αποβλήτων χαρτιού, PMD και γυαλιού κρίνεται αποδοτική, αφού 
συνεισφέρει σε μεγάλο βαθμό στην ανακύκλωση.  Ταυτόχρονα αποτελούν βελτιωμένη επιλογή σε 
σύγκριση με τους τροχήλατους κάδους, αναβαθμίζοντας ταυτόχρονα το τουριστικό προϊόν της περιοχής. 

6. Σε ό,τι αφορά τη χρήση των συμπιεστών, η λειτουργία τους έχει καταδείξει διάφορα προβλήματα, τα 
οποία έχουν συζητηθεί μεταξύ του Τμήματος Περιβάλλοντος, των Δήμων και της εγκατάστασης 
επεξεργασίας του υλικού και έχουν ληφθεί διορθωτικές ενέργειες, οι οποίες κρίνονται ικανοποιητικές.  
Σημειώνεται ότι, η χωριστή συλλογή των τροφικών αποβλήτων στο παρόν στάδιο γίνεται μόνο από 
ξενοδοχειακές μονάδες που βρίσκονται στο παραλιακό μέτωπο των Δήμων Αγίας Νάπας και 
Παραλιμνίου.  Στη Λάρνακα το πρόγραμμα χωριστής συλλογής θα ξεκινήσει όταν ολοκληρωθεί η 
υλοποίηση της σύμβασης για την παροχή του κατάλληλου εξοπλισμού, περί τα τέλη του 2019. 

7. Το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος προγραμματίζει να υλοποιήσει 
αντίστοιχο έργο στο παραλιακό μέτωπο των επαρχιών Λεμεσού και Πάφου, έχοντας αξιολογήσει και 
λάβει υπόψη την εμπειρία που έχει αποκομίσει από τη λειτουργία του έργου στις επαρχίες Λάρνακας και 
Αμμοχώστου.  Το εν λόγω έργο βρίσκεται στο στάδιο του σχεδιασμού και αναμένεται ότι θα ξεκινήσει να 
υλοποιείται εντός του 2020. 

8. Ταυτόχρονα, στους σχεδιασμούς και στον προγραμματισμό του Υπουργείου σχετικά με τη διαχείριση 
δημοτικών στερεών αποβλήτων περιλαμβάνεται η υλοποίηση έργων για επιπλέον ενίσχυση της 
χωριστής διαλογής στην πηγή των ανακυκλώσιμων και οργανικών αποβλήτων.  Ειδικότερα, στα πλαίσια 
της Πολιτικής Συνοχής 2014-2020 προγραμματίζεται να υλοποιηθεί το έργο “Εγκαθίδρυση συστήματος 
χωριστής συλλογής στην πηγή δημοτικών στερεών αποβλήτων και εφαρμογή συστήματος Πληρώνω 
όσο Πετάω” σε Αρχές Τοπικής Αυτοδιοίκησης, με εφαρμογή και στον οικιακό τομέα.  Επιπλέον, 
βρίσκεται σε εξέλιξη η υλοποίηση έργου που αφορά την οικονομική ενίσχυση μικρομεσαίων 
επιχειρήσεων που ασχολούνται με την επεξεργασία αποβλήτων που συλλέγονται χωριστά, ώστε να 
κλείσει ο κύκλος.  Τα έργα θα προωθηθούν με ολοκληρωμένη εκστρατεία ενημέρωσης και 
πληροφόρησης, η οποία επίσης έχει προγραμματιστεί και προβλέπεται να ξεκινήσει εντός του 2020. 

9. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.056, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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(α) Το πρόγραμμα ενδοτμηματικής εκπαίδευσης διάρκειας ενός χρόνου απευθύνεται σε νεοεισερχόμενους 
λειτουργούς της μη επιστημονικής βαθμίδας.  Το περιεχόμενο του προγράμματος θα αφορά 
αποκλειστικά τα καθήκοντα και τις ευθύνες που καλούνται να εκτελέσουν κατά τη διάρκεια της 
υπηρεσίας τους, όπως αυτά καταγράφονται στα εγκεκριμένα Σχέδια Υπηρεσίας.  Η εν λόγω 
ενδοτμηματική εκπαίδευση είναι σχεδιασμένη για να καλύψει το κενό της πρακτικής εκπαίδευσης στις 
εργασίες/θέματα του Τμήματος Δασών, αφού οι νεοεισερχόμενοι δεν θα είναι κάτοχοι του Διπλώματος 
στη Δασοπονία. 

 Τα καθήκοντα αυτά διαφέρουν από αυτά των λειτουργών της επιστημονικής δομής. Σημειώνεται ότι στην 
Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου δεν υπάρχει διαχωρισμός σε ξένα ή μη πανεπιστήμια. 

(β) Η ανάγκη για ενδοτμηματική εκπαίδευση για τους λειτουργούς της επιστημονικής δομής καλύπτεται από 
την πρόνοια της Απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου [παράγραφος γ(iii)], που προβλέπει την 
ανάπτυξη και προσφορά εκπαιδευτικών/επιμορφωτικών προγραμμάτων για τις ανάγκες του 
προσωπικού του Τμήματος Δασών, η οποία αναμφισβήτητα καλύπτει και το προσωπικό της 
επιστημονικής δομής. 

2. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.067, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση, σχετικά με τον περί Διαχείρισης της Ασφάλειας των Οδικών 
Υποδομών Νόμο του 2011 (Ν.8(Ι)/2011) και σας πληροφορώ τα ακόλουθα σε σχέση με τα επιμέρους 
ερωτήματα σας: 

1. Η Κύπρος, αναγνωρίζοντας το σημαντικό ρόλο της εναρμονιστικής Νομοθεσίας ως ένα εργαλείο για 
βελτίωση των επιπέδων οδικής ασφάλειας, είχε αποφασίσει να επεκτείνει το πεδίο εφαρμογής της, ώστε 
να καλύψει το σύνολο των αυτοκινητοδρόμων της Κύπρου, πέρα από την υποχρέωση μας που αφορά 
το Διευρωπαϊκό Οδικό Δίκτυο Μεταφορών (ΔΕΔ-Μ).  Συνεπώς, το πεδίο εφαρμογής του Νόμου 
Ν.8(Ι)/2011 περιλαμβάνει το ΔΕΔ-Μ και όποιους αυτοκινητοδρόμους δεν εμπίπτουν σε αυτό.  
Σημειώνεται επίσης ότι η Οδηγία στην οποία βασίστηκε ο εναρμονιστικός Νόμος βρίσκεται υπό 
αναθεώρηση.  Το πεδίο εφαρμογής της αναθεωρημένης Οδηγίας θα επεκταθεί, ώστε να καλύψει πέραν 
του ΔΕΔ(Μ) και τους αυτοκινητοδρόμους, τους κύριους υπεραστικούς δρόμους, καθώς και 
υπεραστικούς δρόμους που βελτιώνονται με Κοινοτική συγχρηματοδότηση.  Στην αναθεωρημένη 
Οδηγία ρητά εξαιρούνται από το πεδίο εφαρμογής οι αστικοί δρόμοι.  Με βάση τα πιο πάνω, το έργο 
καθώς και ο εν λειτουργία δρόμος της λεωφ. Αγλαντζιάς, δεν καλύπτονται από το πεδίο εφαρμογής του 
Νόμου Ν.8(Ι)/2011. 

Ανεξάρτητα από τα πιο πάνω, το Τμήμα Δημοσίων Έργων έχει εφαρμόσει και θα εφαρμόζει τις τυπικές 
διαδικασίες ελέγχου των επιπέδων οδικής ασφάλειας κατά το σχεδιασμό, κατασκευή και λειτουργία της 
λεωφ. Αγλαντζιάς.  Θεωρούμε ότι το αναβαθμισμένο τμήμα της λεωφ. Αγλαντζιάς προσφέρει υψηλά 
επίπεδα οδικής ασφάλειας και δεν έχουν παρατηρηθεί ουσιαστικά προβλήματα.  Σε κάθε περίπτωση, 
εκτελούνται επιθεωρήσεις οδικής ασφάλειας, ενώ το έργο θα ελέγχεται και στα πλαίσια των μελετών 
μελανών σημείων που ετοιμάζονται κάθε τρία χρόνια. 

2. Όσον αφορά στους Ελέγχους Οδικής Ασφάλειας, το Τμήμα Δημοσίων Έργων έχει ετοιμάσει εγχειρίδιο 
(Κατευθυντήριες Γραμμές) για την πρακτική εφαρμογή τους.  Οι Κατευθυντήριες Γραμμές καθορίζουν τις 
διαδικασίες που θα πρέπει να ακολουθούνται, το περιεχόμενο εκπαίδευσης (syllabus), τα κριτήρια 
επιλογής του προσωπικού στο οποίο ανατίθενται τέτοια καθήκοντα, το περιεχόμενο μιας Έκθεσης, το 
πεδίο εφαρμογής κτλ.  Επίσης, περιλαμβάνονται κατάλογοι με ερωτήσεις προς υποβοήθηση σε 
πρακτικό επίπεδο του προσωπικού που διενεργεί αυτούς τους ελέγχους (checklist).  Με βάση τις 
εκτιμώμενες ανάγκες το Τμήμα Δημοσίων Έργων έχει εκπαιδεύσει και πιστοποιήσει 10 Ελεγκτές Οδικής 
Ασφάλειας με βάση το προβλεπόμενο περιεχόμενο εκπαίδευσης (syllabus).  Η εκπαίδευση έγινε από 
εξειδικευμένο Βρετανικό Οίκο μεταξύ 5-9 Δεκεμβρίου 2011.  Οι Ελεγκτές Οδικής Ασφάλειας προβλέπεται 
και συμμετέχουν περιοδικά σε σεμινάρια οδικής ασφάλειας, ώστε να ενημερώνονται για σχετικά 
αντικείμενα.  Το σύνολο των 10 Ελεγκτών Οδικής Ασφαλείας παραμένουν πιστοποιημένοι και 
πραγματοποιούν τους αναγκαίους ελέγχους που τους έχουν ανατεθεί, σύμφωνα με τα προωθούμενα 
έργα.  Δεδομένου ότι προκύπτουν μετακινήσεις/προαγωγές προσωπικού έχει αποφασιστεί η προώθηση 
επαναληπτικής εκπαίδευσης/πιστοποίησης πρόσθετου αριθμού Ελεγκτών Οδικής Ασφαλείας και έχει 
προκαταρτικά δεσμευτεί ποσό για την επανεκπαίδευση εντός του 2020.  Έχοντας υπόψη ότι δεν κρίνεται 
πιεστική η ανάγκη επανεκπαίδευσης, είναι δυνατόν η εκπαίδευση να μετακινηθεί το 2021, ώστε να 
συνδυαστεί με τη γενικότερη εκπαίδευση στην αναθεωρημένη σχετική Οδηγία. 

3. Σχετικά με τη διαδικασία Κατάταξης και Διαχείρισης της Ασφάλειας στο εν λειτουργία οδικό δίκτυο, το 
Τμήμα Δημοσίων Έργων έχει ετοιμάσει εγχειρίδιο (Κατευθυντήριες Γραμμές) για την πρακτική εφαρμογή 
της διαδικασίας.  Στα πλαίσια της εφαρμογής της διαδικασίας Κατάταξης και Διαχείρισης της Ασφάλειας 
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στο εν λειτουργία οδικό δίκτυο, έχει διενεργηθεί σχετική εκτίμηση που κατέταξε το σύνολο του οδικού 
δικτύου που εντάσσεται στις πρόνοιες του Νόμου Ν.8(Ι)/2011 στην κατηγορία Χαμηλού-Μέσου Ρίσκου 
(2η καλύτερη από πέντε κατηγορίες).  Τα αποτελέσματα κρίνονται φυσιολογικά και αναμενόμενα διότι η 
συντριπτική πλειοψηφία του υπό εξέταση οδικού δικτύου εντάσσεται στο “αποστειρωμένο” υψηλού 
επιπέδου οδικής ασφάλειας δίκτυο των αυτοκινητοδρόμων.  Τα αποτελέσματα της πιο πάνω μελέτης 
επιβεβαιώνονται και από τα αντίστοιχα αποτελέσματα των Μελετών Μελανών Σημείων, που δεν έχουν 
καταγράψει μελανό σημείο στο οδικό δίκτυο που καλύπτεται από το πεδίο εφαρμογής του Νόμου 
Ν.8(Ι)/2011.  Θα πρέπει να σημειωθεί ότι η διαδικασία Κατάταξης και Διαχείρισης της Ασφάλειας στο εν 
λειτουργία οδικό δίκτυο, έχει κριθεί σε ευρωπαϊκό επίπεδο μη αποτελεσματική και καταργείται στα 
πλαίσια της αναθεωρημένης Οδηγίας.  Η αναθεωρημένη Οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης αντικαθιστά 
την υπό αναφορά διαδικασία με τη διαδικασία Αξιολόγησης της Ασφάλειας στο σύνολο του οδικού 
δικτύου (“network-wide road safety assessments”).» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. 
Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.074, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2019, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 
«Έλεγχος στα κυλικεία των σχολείων 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας ενημερώνω τα ακόλουθα: 

 Με βάση το Άρθρο 3 του σχετικού Νόμου, τον γενικό έλεγχο των κυλικείων έχει το Υπουργείο Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας και βάσει του Άρθρου 14(1) τον έλεγχο στα κυλικεία των σχολείων 
διενεργεί η Τοπική Επιτροπή Ελέγχου Σχολικών Κυλικείων (Τ.Ε.Ε.Σ.Κ.).» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.077, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
 «Η απάντηση στα ερωτήματα που εγείρει ο έντιμος βουλευτής κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης είναι η 
ακόλουθη: 

α. Με βάση τον σχετικό Νόμο που τροποποιεί τον Περί Εγγραφής Ιατρών Νόμο [Ν. 162(1)/2011], Άρθρο 
23(Α) και (Β), έχει συσταθεί από το 2011, Συμβούλιο Ιατρικής Εκπαίδευσης (ΣΙΕ) οι αρμοδιότητες του 
οποίου είναι οι ακόλουθες: 

 i. Η διαμόρφωση και οργάνωση του προγράμματος εκπαίδευσης των ειδικευομένων ιατρών. 

 ii. Η εποπτεία και έλεγχος του προγράμματος εκπαίδευσής τους. 

 iii. Η λήψη προκαταρκτικής απόφασης σχετικά με την καταλληλόλητα μιας κλινικής να προσφέρει 
ειδικότητα. 

 iv. Η αξιολόγηση και ο έλεγχος της ποιότητας της προσφερόμενης εκπαίδευσης. 

 v. Η απόφαση σε σχέση με τις αρμοδιότητες και υποχρεώσεις του Διευθυντή αναγνωρισμένης για 
ειδικότητα κλινικής/εργαστηρίου. 

 vi. Η εισήγηση προς τον Υπουργό Υγείας σε περίπτωση πλημμελούς εκπαίδευσης και η εισήγηση 
για τη λήψη μέτρων. 

β. Με βάση τις πιο πάνω αρμοδιότητες, μέλη του ΣΙΕ με την παρούσα και παλαιότερη σύσταση, έχουν 
διαχρονικά επισκεφθεί αριθμό αναγνωρισμένων για ειδικότητα κλινικών των νοσηλευτηρίων στην 
Κύπρο. Έχουν πραγματοποιηθεί επισκέψεις από το 2014 μέχρι και σήμερα και προγραμματίζονται 
επίσης, εντός του 2020, επισκέψεις στις υπόλοιπες αναγνωρισμένες για ειδικότητα κλινικές. 

γ. Οι επισκέψεις πραγματοποιούνται με την κάθοδο των καθηγητών/μελών του ΣΙΕ στην Κύπρο, αφού των 
επισκέψεων ηγείται είτε ο Πρόεδρος του Συμβουλίου Καθηγητής Πάρης Τέκκης είτε ο Αντιπρόεδρος, 
Καθηγητής Απόστολος Καμπαρούδης. 

δ. Εκτός από τις επισκέψεις μελών του Συμβουλίου Ιατρικής Εκπαίδευσης Κύπρου και οι αρμόδιες Αρχές 
από το Υπουργείο Υγείας της Ελληνικής Δημοκρατίας επισκέπτονται κλινικές στην Κύπρο για αντίστοιχη 
αξιολόγηση. Σας αναφέρεται ότι, κατά το 2018 επισκέφθηκε την Κύπρο κλιμάκιο από την Ελλάδα με 
σκοπό την αξιολόγηση όλων αναγνωρισμένων και υπό αξιολόγηση για την παραχώρηση έγκρισης 
εκπαίδευσης Παιδιατρικών Κλινικών στα νοσηλευτήρια της Κύπρου. Στη συνέχεια ακολούθησε και η 
σχετική αναγνώριση των Παιδιατρικών Κλινικών στο Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας και Λεμεσού. 

ε. Κατά τη διάρκεια όλων των προαναφερόμενων επισκέψεων τηρούνται σημειώσεις και με βάση τις 
σημειώσεις αυτές, το Υπουργείο Υγείας κατόπιν συνεννόησης με το Συμβούλιο Ιατρικής Εκπαίδευσης 
προχωρεί σε συστάσεις είτε προς τις ίδιες τις κλινικές, είτε με τον καθορισμό συγκεκριμένων δράσεων 
για τη βελτίωση τόσο του περιεχομένου όσο και το επιπέδου των διαδικασιών που ακολουθούνται. 
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 Εάν για τον οποιονδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν 
περαιτέρω διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

 Απάντηση ημερομηνίας 17 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Γιώργου Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.086, ημερομηνίας 20 Σεπτεμβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Oρφανίδη 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.011.04.086 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το αίτημα για κατασκευή Υπερυψωμένης Διάβασης Πεζών τύπου ΖΕΒRΑ, στην οδό Δημοκρατίας 
υποβλήθηκε από το Κοινοτικό Συμβούλιο Ορμήδειας για την εξυπηρέτηση και ασφαλή διακίνηση των 
μαθητών του Β΄ Δημοτικού Σχολείου Ορμήδειας. 

3. Το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Ορμήδειας, τέθηκε σε συνεδρία της Αρμόδιας Τεχνικής Επιτροπής 
του Κεντρικού Φορέα Επίλυσης Κυκλοφοριακών Προβλημάτων του Τμήματος Δημοσίων Έργων αφού 
είχε προηγηθεί επιτόπου μελέτη με εκπρόσωπους του τμήματος δημοσίων έργων, της Αστυνομικής 
Διεύθυνσης Αμμοχώστου και στην παρουσία του προέδρου του κοινοτικού συμβουλίου.  Στην επιτόπου 
μελέτη αξιολογήθηκε η υφιστάμενη κατάσταση και αφού λήφθηκαν υπόψη όλες οι παράμετροι κρίθηκε 
ότι η διάβαση θα παρείχε την απαιτούμενη ασφάλεια για τη διακίνηση των μαθητών. 

4. Η Τεχνική Επιτροπή του Κεντρικού Φορέα υιοθέτησε το αίτημα του Κοινοτικού 
Συμβουλίου Ορμήδειας και ενέκρινε τη δημιουργία μιας Υπερυψωμένης Διάβασης Πεζών τύπου ΖΕΒRΑ, 
στο σημείο της οδού Δημοκρατίας, το οποίο είχε συμφωνηθεί από όλους κατά την επιτόπια συνάντηση.  
Το αναφερόμενο σημείο κρίθηκε ως το καταλληλότερο για δημιουργία Διάβασης Πεζών για την ασφαλή 
διακίνηση των μαθητών του σχολείου. 

5. Η αναφερόμενη διάβαση κατασκευάστηκε από το Τμήμα Δημοσίων Έργων αρχές 
του 2017, και περιλαμβάνει πλήρη σήμανση και σηματοδότηση καθώς και ράμπες για ΑΜΕΑ.  Έκτοτε 
δεν έχουν καταγραφεί ή/και παρατηρηθεί οποιαδήποτε προβλήματα οδικής ασφάλειας ενώ 
εξυπηρετούνται με ασφάλεια οι μαθητές του Β΄ Δημοτικού Σχολείου Ορμήδειας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.088, ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2019, των βουλευτών εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου, Σκεύης Κούτρα Κουκουμά και Χριστάκη Τζιοβάνη 

 «Η απάντηση στην πιο πάνω ερώτηση, από το αρμόδιο Τμήμα, δηλαδή τις Ιατρικές Υπηρεσίες και 
Υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας, είναι η ακόλουθη: 

2. Σε ό,τι αφορά τις ανησυχίες των κατοίκων της Δερύνειας για αυξημένα κρούσματα καρκίνου, σας 
ενημερώνω ότι λάβαμε σχετική επιστολή από το Δήμαρχό τους στις 4 Σεπτεμβρίου 2019 και την οποία 
προωθήσαμε προς τη Μονάδα Παρακολούθησης Υγείας για διερεύνηση των περιστατικών βάσει των 
στοιχείων της Μονάδας Παρακολούθησης Υγείας. 

3. Η απάντηση που λάβαμε εστιάζεται στα ακόλουθα: 

 (α) Η Μονάδα Παρακολούθησης Υγείας του Υπουργείου Υγείας διερεύνησε την πιθανότητα ύπαρξης 
αυξημένων περιστατικών καρκίνου στο Δήμο Δερύνειας. 

 (β) Για τη διερεύνηση χρησιμοποιήθηκαν στοιχεία από το Αρχείο Καρκίνου Κύπρου, καθώς επίσης 
και δεδομένα που αφορούν την πληθυσμιακή σύνθεση του Δήμου Δερύνειας από τη Στατιστική 
Υπηρεσία. 

 (γ) Σύμφωνα με τα ευρήματα της έρευνας που πραγματοποιήθηκε εφαρμόζοντας το Πρωτόκολλο 
Παστίδη, τα περιστατικά καρκίνου που παρουσιάστηκαν ήταν λιγότερα από αυτά που 
αναμένονται και η διαφορά δεν είναι στατιστικά σημαντική.  Συγκεκριμένα ενώ τα αναμενόμενα 
περιστατικά καρκίνου στην Δερύνεια, υπολογίστηκαν σε 360 (195 άνδρες και 165 γυναίκες), τα 
αντίστοιχα εμφανισθέντα περιστατικά ήταν 339 (161 άνδρες και 178 γυναίκες). 

 (δ) Σε ό,τι αφορά το πλαίσιο λειτουργίας των κεραιών κινητής τηλεφωνίας, τις άδειες λειτουργίας των 
κεραιών και τους όρους αυτών, καθώς και τις μετρήσεις που έχουν γίνει μέχρι σήμερα σχετικά με 
την τήρηση των ορίων εκπομπής κεραιών, θα πρέπει να απαντήσει το Τμήμα Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, που είναι η αρμόδια 
Υπηρεσία. 

4. Εάν για τον οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν 
περαιτέρω διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.090, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Η απάντηση στα ερωτήματα που εγείρετε στην επιστολή σας με αρ. ερ.23.06.011.04.090, από το 
αρμόδιο Τμήμα, τις Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας, είναι η ακόλουθη: 

2. Αναφορικά με τα μέτρα που λαμβάνονται για τη στήριξη των ατόμων που προέβησαν σε απόπειρα 
αυτοκτονίας αναφέρεται ότι όλες οι Δομές της Διεύθυνσης Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας, ανηλίκων και ενηλίκων, 
παρέχουν σχετικά θεραπευτικά προγράμματα για την πρόληψη και την θεραπεία, ενώ Λειτουργοί τους 
συμμετέχουν και σε προληπτικά προγράμματα προαγωγής της ψυχικής υγείας στα πλαίσια της κοινότητας και 
των σχολείων. 

3. Επισυνάπτεται ο αναλυτικός κατάλογος με τον αριθμό των ανηλίκων ατόμων που προέβησαν σε 
απόπειρα αυτοχειρίας την περίοδο 2014 -2019 (ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 1), καθώς και κατάλογος με τον αριθμό 
αποπειρών αυτοκτονίας ανά φύλο και ανά έτος για την Επαρχία Πάφου (ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 2). Επιπρόσθετα 
επισυνάπτονται δεδομένα αυτοκτονιών για την περίοδο 2004-2017 από το Αρχείο Αιτιών Θανάτου της 
Μονάδας Παρακολούθησης του Υπουργείου Υγείας (ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 3). 

4. Την δεδομένη στιγμή δεν έχει ετοιμαστεί Στρατηγικό Σχέδιο Δράσης, ωστόσο, η Διευθύντρια Υπηρεσιών 
Ψυχικής Υγείας έχει οριστεί από τον Υπουργό Υγείας ως Πρόεδρος για άμεση σύσταση Επιτροπής για 
εκπόνηση Εθνικής Στρατηγικής για την πρόληψη της αυτοκτονίας. 

5. Εάν για οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στην διάθεση σας.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.093, ημερομηνίας 24 

Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω επιστολή σας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Με βάση την εγκύκλιο υπ. αρ. 9676, ημερ. 23-09-2019 έγινε ανάγνωση μηνύματος 
ή φυλλαδίου και ολιγόλεπτη συζήτηση στην τάξη κατά την Ημέρα Μνήμης και Τιμής για τον Ελληνισμό 
της Μικράς Ασίας και τη Μικρασιατική Καταστροφή, στις 14 Σεπτεμβρίου 2019. 

3.  Με βάση το Αναλυτικό Πρόγραμμα Ιστορίας οι μαθητές της Στ΄ Δημοτικού, 
Γ΄ Γυμνασίου και Γ΄ Λυκείου (Κοινού Κορμού και Κατεύθυνσης) διδάσκονται κατά τη διάρκεια της 
χρονιάς ιστορικά θέματα, που αφορούν τις συνθήκες ζωής του 
Ελληνισμού της Μ. Ασίας, τα γεγονότα του Μικρασιατικού Πολέμου και της 
Μικρασιατικής Καταστροφής, τη συμμετοχή των Κυπρίων στον Μικρασιατικό Πόλεμο, καθώς και τις 
συνέπειες που είχε η Μικρασιατική Καταστροφή για τον Ελληνισμό. 

4.  Στο Αναλυτικό Πρόγραμμα Ιστορίας Γ΄ Γυμνασίου και Γ΄ Λυκείου (Κοινού Κορμού 
και Κατεύθυνσης) προτείνονται αρκετά θέματα σχετικά με το συγκεκριμένο ιστορικό γεγονός, τα οποία 
μπορούν να ανατεθούν στους μαθητές με στόχο την εκπόνηση συνθετικής/ερευνητικής εργασίας 
(project). 

5. Στα πλαίσια του μαθήματος της Λογοτεχνίας οι μαθητές έρχονται σε επαφή με 
λογοτεχνικά κείμενα που αφορούν το συγκεκριμένο θέμα (π.χ. το μυθιστόρημα 
“Αιολική Γη”, τα λογοτεχνικά κείμενα “Με λογισμό και μ’ όνειρο” και “Οι πρόσφυγες” 
που διδάσκονται οι μαθητές της Ε΄ και Στ΄ Δημοτικού, καθώς και το λογοτεχνικό βιβλίο “Αστροφεγγιά” 
και το απόσπασμα από το μυθιστόρημα “Οι νεκροί περιμένουν” που διδάσκονται οι μαθητές της Γ΄ 
Λυκείου). 

 Το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας είναι στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε 
επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Δεκεμβρίου 2019 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.094, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι τα ερωτήματα που τίθενται σ’ αυτή έχουν 
απαντηθεί από τον Υπουργό Οικονομικών, με την προς εσάς επιστολή του με αρ. φακ. Υ.Ο. 05.22.001, Υ.Ο. 
06.11.001 και ημερομηνία 29.10.2019 (αντίγραφο της οποίας επισυνάπτεται για εύκολη μνεία), με το 
περιεχόμενο της οποίας συμφωνεί και το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 “Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. ερώτησης  23.06.011.04.094 και σας αναφέρω τα ακόλουθα: 

2. Η δημογραφική ανάπτυξη είναι άμεσα συνυφασμένη με την οικονομική ανάπτυξη, καθώς μια αύξηση του 
πληθυσμού οδηγεί σε άνοδο του κατά κεφαλήν ΑΕΠ, ενώ μια αύξηση των ηλικιωμένων (άνω των 65 
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ετών) οδηγεί σε μείωση του κατά κεφαλήν ΑΕΠ.  Αυτό είναι αναμενόμενο, καθώς ένας γερασμένος 
πληθυσμός δεν μπορεί να παράγει επαρκή πλούτο. 

3. Οι τρεις πτυχές της δημογραφικής ανάπτυξης είναι η γεννητικότητα, το προσδόκιμο ζωής και η 
μετανάστευση.  Η Κύπρος αντιμετωπίζει δημογραφικό πρόβλημα με γήρανση του πληθυσμού, λόγω 
συνδυασμού χαμηλού ποσοστού γεννητικότητας και αύξησης στο προσδόκιμο ζωής.  Η γήρανση του 
πληθυσμού αποτελεί επίσης και δημοσιονομική πρόκληση καθώς δημιουργεί θέμα βιωσιμότητας των 
εθνικών σχεδίων σύνταξης και υγείας. 

4. Η πολιτεία, αναγνωρίζοντας τη σημαντικότητα του θέματος, ίδρυσε τον Εθνικό Φορέα Δημογραφικής και 
Οικογενειακής Πολιτικής (εφεξής ο Εθνικός Φορέας), ο οποίος συστάθηκε στις 28/04/09, με σκοπό την 
καθιέρωση μιας συνεκτικής και ολοκληρωμένης στρατηγικής για τη Δημογραφική Ανάπτυξη και τις 
Πολιτικές για την Οικογένεια.  Ο τομέας της γεννητικότητας είναι ο κεντρικός άξονας όπου 
επικεντρώνεται το έργο του Εθνικού Φορέα.  Η μείωση τις υπογεννητικότητας είναι άρρηκτα 
συνδεδεμένη με τις πολιτικές που υποστηρίζουν τη συμφιλίωση της οικογενειακής με την επαγγελματική 
ζωή και επομένως οι πολιτικές που προσπαθεί να προωθήσει ο Εθνικός Φορέας είναι πολυθεματικές 
και σχετίζονται με την επιδοματική πολιτική, την κοινωνική πρόνοια, την προώθηση της απασχόλησης, 
τη φροντίδα παιδιών και ηλικιωμένων κ.ά. 

5. Επομένως, το έργο του Εθνικού Φορέα Δημογραφικής και Οικογενειακής Πολιτικής αποτελεί μέρος μιας 
σφαιρικής κοινωνικής πολιτικής. Υπό αυτό το πρίσμα, η συντονιστική αρμοδιότητα για τη δημογραφική 
ανάπτυξη, κατά την άποψή μας, θα πρέπει να παραμείνει στο Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

6. Το Υπουργείο Οικονομικών έχει το βασικό ρόλο της εφαρμογής του Κρατικού 
Προϋπολογισμού, του Μεσοπρόθεσμου Δημοσιονομικού Πλαισίου και την επίτευξη των δημοσιονομικών 
στόχων.  Το όλο πλαίσιο δημοσιονομικής διακυβέρνησης καθορίζεται στον περί Δημοσιονομικής 
Ευθύνης και Δημοσιονομικού Πλαισίου Νόμο, βάσει το οποίου καταρτίζεται κάθε χρόνο το Στρατηγικό 
Πλαίσιο Δημοσιονομικής Πολιτικής (ΣΠΔΠ) που προσδιορίζει και παρουσιάζει συνολικά τις βασικές 
στρατηγικές κατευθύνσεις και προτεραιότητες οικονομικής πολιτικής της κυβέρνησης για την επόμενη 
τριετία. Στα πλαίσια του ΣΠΔΠ καταρτίζεται και η «Δήλωση Κυβερνητικής Στρατηγικής» (ΔΚΣ), η οποία 
αναλύει το ευρύτερο πλαίσιο της κυβερνητικής αναπτυξιακής πολιτικής για την τριετία.  Μέσω του 
προσδιορισμού των πολιτικών προτεραιοτήτων της Κυβέρνησης για καθορισμό του αναπτυξιακού 
μοντέλου της οικονομίας, η ΔΚΣ περιγράφει σε ποιους τομείς θα πρέπει να δοθεί έμφαση για την 
επίτευξη μιας βιώσιμης και με στέρεες βάσεις ανάπτυξη που θα οδηγήσει στη δημιουργία νέων θέσεων 
εργασίας.  Η ΔΚΣ αποτελεί τη βάση για την ετοιμασία των Στρατηγικών Σχεδίων των Υπουργείων που 
θα προσδιορίσουν τις πολιτικές τους σε επίπεδο τομέων και υποτομέων για την επίτευξη των 
στρατηγικών στόχων.  Σε αυτές τις πολιτικές θα πρέπει εντάσσονται και οι πολιτικές για τη δημογραφική 
ανάπτυξη που εγκρίνονται από το Υπουργικό Συμβούλιο.”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.099, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση, σχετικά με την οδική σήμανση του αυτοκινητόδρομου 
Παραλιμνίου-Αγίας Νάπας προς τη Λάρνακα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Στον αυτοκινητόδρομο Παραλιμνίου-Λάρνακας στην κατεύθυνση από Παραλίμνι και Αγία Νάπα προς 
Λάρνακα υπάρχουν εγκατεστημένες προειδοποιητικές και επιβεβαιωτικές πινακίδες πριν και μετά, 
αντίστοιχα, από όλες τις εξόδους με ευθεία ένδειξη «ΛΑΡΝΑΚΑ/ΛΕΥΚΩΣΙΑ» ώστε οι οδηγοί να 
καθοδηγούνται από την περιοχή Παραλιμνίου και Αγίας Νάπας στη Λάρνακα από τον αυτοκινητόδρομο 
Παραλιμνίου-Λάρνακας δια μέσου του ανισόπεδου κυκλικού κόμβου Ριζοελιάς και της Λεωφόρου 
Ελευθερίας που αποτελούν οδικό δίκτυο με ψηλού επιπέδου γεωμετρικά χαρακτηριστικά και το οποίο 
παρέχει αυξημένη οδική ασφάλεια. 

3. Το Τμήμα Δημοσίων Έργων δεν συμφωνεί με την εισήγηση για τοποθέτηση επιπρόσθετης σήμανσης 
στον αυτοκινητόδρομο για καθοδήγηση των οδηγών στις εξόδους Πύλας και Ορόκλινης εφόσον δεν 
ευνοεί την διοχέτευση διαμπερών μετακινήσεων προς το κέντρο της πόλης της Λάρνακας δια μέσου του 
δευτερεύοντος τοπικού δικτύου της Πύλας, Ορόκλινης και Λειβαδιών καθώς και του δρόμου Λάρνακας-
Δεκέλειας που έχουν μειωμένα γεωμετρικά χαρακτηριστικά και που διακινείται αυξημένος αριθμός 
πεζών. Όσον αφορά στην πρόσβαση των οδηγών που κατευθύνονται από Αγία Νάπα/Παραλίμνι στις 
παραλίες του ΚΟΤ και της Ορόκλινης, υπάρχει ήδη σχετική σήμανση στις προειδοποιητικές πινακίδες 
εξόδου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.101, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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«Αναφέρομαι στην επιστολή σας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Αναφορικά με το Πράσινο Σημείο (ΠΣ) Φασούλας, σημειώνεται ότι έχει υποβληθεί από τον διαχειριστή 
του ΠΣ αίτηση για παραχώρηση Άδειας Διαχείρισης Αποβλήτων και βρίσκεται στο τελικό στάδιο 
εξέτασής της.  Το Τμήμα Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος επιθεωρεί όλα τα ΠΣ της Λεμεσού για διαπίστωση τήρησης των προνοιών των σχετικών 
περιβαλλοντικών νομοθεσιών και όπου χρειάζεται προχωρεί σε παρατηρήσεις ή/και λήψη μέτρων προς 
τον διαχειριστή. Κατά τις επιθεωρήσεις αυτές, έχουν εντοπιστεί διάφορα προβλήματα που αφορούν την 
εύρυθμη λειτουργία των ΠΣ, τα οποία καταγράφηκαν και καταβάλλονται προσπάθειες επίλυσής τους το 
συντομότερο δυνατό, σε συνεργασία με τον διαχειριστή του ΠΣ και το Συμβούλιο Εκμετάλλευσης 
Χώρων Διάθεσης ή Αξιοποίησης Οικιακών Αποβλήτων της Επαρχίας Λεμεσού. 

2. Όσον αφορά την εγκατάσταση διαχείρισης αποβλήτων εκσκαφών, κατασκευών και κατεδαφίσεων 
(ΑΕΚΚ) στη Φασούλα, έχει χορηγηθεί πρόσφατα η Άδεια Διαχείρισης Αποβλήτων.  Η εγκατάσταση έχει 
ήδη τοποθετήσει σύγχρονο εξοπλισμό διαχείρισης των εν λόγω αποβλήτων, κατάλληλο για 
περιβαλλοντικά ορθή διαχείριση και αποτελεσματικό διαχωρισμό των εισερχόμενων αποβλήτων.  Από 
τις πρώτες επιθεωρήσεις που έγιναν, παρατηρήθηκε σημαντική συσσώρευση εισερχόμενων 
αποβλήτων, αλλά ταυτόχρονα διαπιστώθηκε ότι ο διαχειριστής προχώρησε στην τοποθέτηση ενός 
επιπλέον σπαστήρα, προκειμένου να ανταπεξέλθει στον μεγάλο όγκο εισερχομένων ΑΕΚΚ.  
Σημειώνεται ωστόσο ότι παρατηρείται περιορισμένη ζήτηση για το παραγόμενο υλικό επιχωμάτωσης. 

3. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Γιώργου Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.106, ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 
«Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα, αναφορικά με τα θέματα που 

εμπίπτουν στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως: 

1. Η δημιουργία ενιαίου αρχείου στατιστικών στοιχείων για όλες τις μορφές βίας εναντίον των γυναικών, 
περιλαμβανομένης της ενδοοικογενειακής βίας έχει περιληφθεί ανάμεσα στις δράσεις του νέου Εθνικού 
Σχεδίου Δράσης για την Ισότητα μεταξύ Ανδρών και Γυναικών 2019-2023, κάτω από το Στόχο 
“Καταπολέμηση της Έμφυλης Βίας/Πλήρης Συμμόρφωση με τις πρόνοιες της Σύμβασης της 
Κωνσταντινούπολης”. 

2. Η εν λόγω δράση έχει επίσης περιληφθεί στο νομοσχέδιο που ετοιμάστηκε από το Υπουργείο 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, με στόχο κυρίως, την ποινικοποίηση όλων των μορφών βίας κατά 
των γυναικών, το οποίο βρίσκεται στο παρόν στάδιο στη Νομική Υπηρεσία για τον ενδεδειγμένο 
νομοτεχνικό έλεγχο. 

3. Η συγκεκριμένη δράση πρόκειται να υλοποιηθεί από το Συντονιστικό Φορέα που θα αναλάβει, βάσει του 
πιο πάνω νομοσχεδίου, την εφαρμογή της Σύμβασης της Κωνσταντινούπολης.  Όπως έχει συμφωνηθεί 
μεταξύ των Υπουργείων που χειρίζονται θέματα βίας κατά των γυναικών και ενδοοικογενειακής βίας, 
ήτοι του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως και του Υπουργείου Εργασίας Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, καθώς επίσης και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, το ρόλο αυτό θ’ 
αναλάβει η Συμβουλευτική Επιτροπή για την Πρόληψη και Καταπολέμηση της Βίας στην Οικογένεια. 

4. Η δημιουργία ενός κεντρικού αρχείου στατιστικών δεδομένων αναμένεται ότι θ’ αποδώσει την 
πραγματική εικόνα για την έκταση και τη συχνότητα του φαινομένου και θα αποτελέσει πολύτιμο 
εργαλείο στο σχεδιασμό και την εφαρμογή πιο στοχευμένων και κατ’ επέκταση πιο αποτελεσματικών 
μέτρων πρόληψης και αντιμετώπισης του προβλήματος της έμφυλης και ενδοοικογενειακής βίας.  
Ειδικότερα, η στατιστική ανάλυση και αξιολόγηση των δεδομένων θα: 

(α) βοηθήσει στον εντοπισμό γεωγραφικών περιοχών με υψηλά ποσοστά βίας, καθώς και ομάδων 
υψηλού κινδύνου/ευάλωτων ομάδων, 

(β) συμβάλει στην αποτελεσματική εφαρμογή των σχετικών μέτρων και νομοθεσιών για την έμφυλη 
και ενδοοικογενειακή βία, 

(γ) οδηγήσει στο σχεδιασμό αποτελεσματικών προγραμμάτων πρόληψης της βίας, καθώς και 
προστασίας και στήριξης των θυμάτων βίας, 

(δ) συμβάλει στην αξιολόγηση και βελτίωση των προγραμμάτων επιμόρφωσης/ευαισθητοποίησης 
των επαγγελματιών που ασχολούνται με το χειρισμό υποθέσεων βίας. 

5. Αξίζει να σημειωθεί ότι στην Αστυνομία, από το 2002 που συστάθηκε το Γραφείο Χειρισμού Θεμάτων 
Βίας στην Οικογένεια και Κακοποίησης Ανηλίκων (Γραφείο), στο Αρχηγείο Αστυνομίας, δημιουργήθηκε 
ειδικό ηλεκτρονικό αρχείο καταγραφής περιστατικών βίας στην οικογένεια που καταγγέλθηκαν σε 
Αστυνομικούς Σταθμούς και Τμήματα Ανιχνεύσεων Εγκλημάτων (ΤΑΕ), σε παγκύπρια βάση. 
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6. Σύμφωνα με τις οδηγίες του Αρχηγού Αστυνομίας, το Γραφείο ενημερώνεται για 
καταγγελίες/υποθέσεις/παράπονα Βίας στην Οικογένεια που γίνονται σε αστυνομικούς σταθμούς ή ΤΑΕ, 
μέσω ειδικού εντύπου, βάσει του οποίου τα εν λόγω περιστατικά καταγράφονται σε ειδικό αρχείο που 
τηρείται από το Γραφείο. 

7. Επιπρόσθετα, σύμφωνα με τις οδηγίες του Αρχηγού Αστυνομίας, που απορρέουν από συναφείς οδηγίες 
του Γενικού Εισαγγελέα, για καταγγελίες/υποθέσεις/περιστατικά Βίας στην Οικογένεια, η Αστυνομία 
ενημερώνει τον Γενικό Εισαγγελέα.  Τούτο γίνεται γραπτώς με επιστολή που διαβιβάζεται από το 
Γραφείο, στην οποία καταγράφονται σε πίνακες ανά Επαρχία (Αστυνομική Διεύθυνση), βασικά στοιχεία 
του κάθε περιστατικού, τα οποία αποστέλλονται στο Γραφείο από τους Αστυνομικούς Σταθμούς/ΤΑΕ. 

8. Σύμφωνα και πάλι με οδηγίες του Αρχηγού Αστυνομίας, οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας (ΥΚΕ) 
ενημερώνονται για περιστατικά Βίας στην Οικογένεια, γραπτώς, με επιστολή παρόμοια με αυτή που 
διαβιβάζεται στο Γενικό Εισαγγελέα.  Σε περιπτώσεις όμως που συντρέχουν ειδικοί λόγοι (π.χ. ανάγκη 
φιλοξενίας θυμάτων ή απομάκρυνσης παιδιών), η ενημέρωση γίνεται τηλεφωνικά και άμεσα. 

9. Αναφορικά με τις ενέργειες που έχουν γίνει για παροχή εξειδικευμένης εκπαίδευσης σε μέλη της 
Αστυνομίας και Παρατηρητές της Γειτονιάς σχετικά με τον εντοπισμό και την παραπομπή περιστατικών 
βίας, πληροφορείσθε ότι τα θέματα ενδοοικογενειακής και έμφυλης βίας έχουν ενταχθεί σε εκπαιδευτικά 
προγράμματα της Αστυνομικής Ακαδημίας, τόσο στο πλαίσιο της βασικής εκπαίδευσης δοκίμων 
Αστυνομικών, όσο και σε εξειδικευμένα εκπαιδευτικά προγράμματα που απευθύνονται σε Λοχίες, 
αστυνομικούς ανακριτές, μέλη της Κοινοτικής Αστυνόμευσης, κ.ά. 

 9.1. Λεπτομέρειες για τα εν λόγω εκπαιδευτικά προγράμματα παρατίθενται πιο κάτω: 

  (α) Βασική Εκπαίδευση δοκίμων αστυνομικών.  Γίνονται διαλέξεις στα ακόλουθα θέματα: 

> Πρόληψη της Βίας στην Οικογένεια και Προστασία των θυμάτων 

> Αντιμετώπιση θυμάτων Συντροφικής Βίας 

> Δικαιώματα θυμάτων 

> Ίση μεταχείριση ανδρών και γυναικών στην απασχόληση και επαγγελματική 
εκπαίδευση 

   Κατά την τελευταία τριετία έτυχαν εκπαίδευσης 120 δόκιμοι αστυνομικοί. 

  (β) Εκπαιδευτικά Προγράμματα για τη λήψη οπτικογραφημένων καταθέσεων (δικανικών 
συνεντεύξεων) από παιδιά και ευάλωτους μάρτυρες. 

Οι εκπαιδεύσεις αυτές απευθύνονται σε μέλη πρώτης γραμμής. Τα τελευταία δύο χρόνια η 
συγκεκριμένη εκπαίδευση έχει αναβαθμιστεί, καθότι πέρα από τη βασική πρακτική και 
θεωρητική εκπαίδευση στην Αστυνομική Ακαδημία (διάρκειας δύο εβδομάδων), 
περιλαμβάνει επίσης πρακτική εξάσκηση διάρκειας ενός μήνα στο Γραφείο Χειρισμού 
Θεμάτων Βίας στην Οικογένεια και Κακοποίησης Ανηλίκων. 

Τα τελευταία έτη πραγματοποιήθηκαν 5 εκπαιδεύσεις/επανεκπαιδεύσεις, στις οποίες 
εκπαιδεύτηκαν συνολικά 54 μέλη της Αστυνομίας, καθώς και 8 μέλη/λειτουργοί άλλων 
οργανισμών. 

  (γ) Σε Διαλέξεις που έγιναν στο πλαίσιο εξειδικευμένων προγραμμάτων της Αστυνομικής 
Ακαδημίας παρουσιάστηκαν/αναλύθηκαν/συζητήθηκαν μεταξύ άλλων το θέμα της Βίας 
στην Οικογένεια και άλλα συναφή ζητήματα όπως παρακοές Διαταγμάτων Επικοινωνίας 
Γονέων-Παιδιών και γονικές απαγωγές, η σεξουαλική κακοποίηση παιδιών, καθώς και το 
θέμα της έμφυλης βίας/βίας κατά γυναικών. 

Μεταξύ των ετών 2017-2019 πραγματοποιήθηκαν 11 εκπαιδεύσεις, στις οποίες 
συμμετείχαν 148 μέλη της Αστυνομίας Κύπρου, ως επίσης 13 μέλη της Ελληνικής 
Αστυνομίας και της Αστυνομίας των Βρετανικών Βάσεων. 

  (δ) Εξειδικευμένες εκπαιδεύσεις/εργαστήρια στην Κύπρο και στο εξωτερικό. 

Κατά την τριετία 2017-2019 πραγματοποιήθηκε σειρά εκπαιδεύσεων, στη βάση των 
εκπαιδευτικών σχεδιασμών της Αστυνομίας, ως επίσης στο πλαίσιο υλοποίησης 
Χρηματοδοτικών Προγραμμάτων.  Οι εν λόγω εκπαιδεύσεις σχεδιάστηκαν και 
υλοποιήθηκαν από την Αστυνομική Ακαδημία και το Γραφείο Χειρισμού Θεμάτων Βίας 
στην Οικογένεια και Κακοποίησης Ανηλίκων της Αστυνομίας, ή/και σε συνεργασία με 
εμπειρογνώμονες από την Κύπρο και το εξωτερικό, καθώς και από τον Μη-Κυβερνητικό 
Οργανισμό (ΜΚΟ) Hope for Children και άλλους αρμόδιους φορείς. Σε αυτές συμμετείχαν 
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μέλη Πρώτης Γραμμής και η Ανακριτική Ομάδα Διερεύνησης Υποθέσεων Σεξουαλικής 
Κακοποίησης Παιδιών. 
Ενδεικτικά αναφέρονται προγράμματα εκπαίδευσης με θέμα τη σεξουαλική κακοποίηση 
ανηλίκων, με τίτλο:  “Δικαστικές Διαδικασίες-Φιλική προς τα παιδιά Δικαιοσύνη”, “Δικανική 
συνέντευξη σε παιδιά με μαθησιακές δυσκολίες”, “Σύνδρομο της Γονικής Αποξένωσης” και 
“Βελτίωση των διαδικασιών και αποφάσεων γονικής επιμέλειας και επικοινωνίας σε 
περιπτώσεις ενδοοικογενειακής βίας”. 

Συνολικά ο αριθμός των εξειδικευμένων εκπαιδεύσεων για τα έτη 2017-2019 ανέρχεται σε 
23 και εκπαιδεύτηκαν πέραν των 450 μελών της Αστυνομίας. 

  (ε) Εκπαιδεύσεις για θέματα βίας κατά γυναικών/έμφυλης βίας. 

   Κατά την τελευταία διετία, οι δράσεις της Αστυνομίας εντατικοποιήθηκαν λόγω και της 
κύρωσης από την Κυπριακή Δημοκρατία της Σύμβασης του Συμβουλίου της Ευρώπης για 
την Πρόληψη και Καταπολέμηση της Βίας κατά Γυναικών και της Ενδοοικογενειακής Βίας. 

   Στο πλαίσιο εφαρμογής σχετικών προνοιών της εν λόγω Σύμβασης, καθώς επίσης του 
Νόμου 51(1)2016 (Άρθρα 20 και 21) που αφορά στα Δικαιώματα των Θυμάτων 
Εγκληματικότητας, από τον Ιανουάριο του 2018, η Αστυνομία έχει υιοθετήσει ειδικό 
Πρωτόκολλο Αξιολόγησης Επικινδυνότητας σε περιπτώσεις Βίας μεταξύ Συντρόφων.  Το 
εν λόγω Πρωτόκολλο εφαρμόζεται κατά τη διαχείριση καταγγελιών που αφορούν άσκηση 
βίας μεταξύ νυν ή πρώην συζύγων, συμβίων ή συντρόφων και η σχετική αξιολόγηση 
γίνεται από μέλη της Αστυνομίας που έχουν τύχει σχετικής εκπαίδευσης στη χρήση του 
Πρωτοκόλλου. 

   Στα πλαίσια αυτά, η Αστυνομία, από το 2018 και μετά, προχώρησε στην περαιτέρω 
αναβάθμιση της εκπαίδευσης των μελών της σε θέματα βίας κατά γυναικών, 
ενδοοικογενειακής βίας, έμφυλης βίας και στη χρήση του Πρωτοκόλλου Αξιολόγησης 
Επικινδυνότητας.  Προγραμματίζεται, σε συνεργασία με την Αστυνομική Ακαδημία κατά την 
νέα ακαδημαϊκή χρονιά, σειρά ταχύρρυθμων εκπαιδεύσεων για τα μέλη της πρώτης 
γραμμής με θέμα την “Ευαισθητοποίηση για τη Βία κατά των Γυναικών”. 

  (στ) Εκπαιδεύσεις που πραγματοποιήθηκαν στο πλαίσιο Ευρωπαϊκών προγραμμάτων. 

   Η Αστυνομία συμμετείχε τα τελευταία τρία χρόνια σε δύο Ευρωπαϊκά Χρηματοδοτικά 
Προγράμματα, με εστίαση στη Βία κατά Γυναικών/Έμφυλη Βία [Πρόγραμμα CIRCLE OF 
CHANGE (Preventing and combating violence against women and girls through gender 
equality awareness) και Πρόγραμμα STEP4GBV: Support, Training, Exchange Practices 
for Gender Based Violence]. 

   Από τη συμμετοχή της στα δύο πιο πάνω προγράμματα, αναλήφθηκαν και υλοποιήθηκαν 
δράσεις που εστιάζονται στους τομείς της εκπαίδευσης, της ενημέρωσης του κοινού και της 
ενδυνάμωσης της συνεργασίας μεταξύ Αστυνομίας και συναρμόδιων υπηρεσιών. 

   Συγκεκριμένα, πραγματοποιήθηκαν 15 εκπαιδεύσεις και εκπαιδεύτηκαν 350 μέλη της 
Αστυνομίας στα θέματα Βίας κατά των Γυναικών και εκπονήθηκε Εκπαιδευτικό Εγχειρίδιο 
με τίτλο “Βία Κατά των Γυναικών”. Στο εν λόγω εγχειρίδιο περιλαμβάνονται ανάμεσα σε 
άλλα, κατευθυντήριες γραμμές όσον αφορά στον τρόπο αξιολόγησης της Επικινδυνότητας 
στη βάση του Πρωτοκόλλου Αξιολόγησης Επικινδυνότητας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.109, ημερομηνίας 3 Οκτωβρίου 2019, 

της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Η ασθένεια του Καταρροϊκού Πυρετού (ΚΠ) του προβάτου διαγνώστηκε για πρώτη φορά στην Κύπρο το 
1924.  Ο ιός του ΚΠ είναι δυνατό να παρουσιαστεί ένεκα 27 διαφορετικών οροτύπων και ο εμβολιασμός των 
ζώων έναντι ενός ορότυπου, δεν εξασφαλίζει ανοσία έναντι άλλου οροτύπου.  Τον Σεπτέμβριο του 2016 
πρωτοεμφανίστηκε στην Κύπρο ο ορότυπος 8, ενώ προηγουμένως ενδημούσαν και ανιχνευόντουσαν οι 
ορότυποι 4 και 16.  Τα δε κρούσματα που διαγνώστηκαν το 2018 σε κάποιες εκμεταλλεύσεις οφείλονταν στον 
ορότυπο 4. 

 Ένεκα της εμφάνισης για πρώτη φορά το 2016, κλινικών περιστατικών του ορότυπου 8 του ιού και με 
σκοπό την ανάσχεση της διασποράς του, λήφθηκε η ημερομηνίας 25/11/2016 Απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου, βάσει της οποίας οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες προμηθεύτηκαν αριθμό δόσεων εμβολίου έναντι του 
συγκεκριμένου ορότυπου, με στόχο να χορηγηθεί δωρεάν στους κτηνοτρόφους για καθολικό εμβολιασμό των 
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αιγοπροβάτων και βοοειδών.  Η εξασφάλιση του συγκεκριμένου αριθμού δόσεων εμβολίου στοίχισε στο κράτος 
€634.720 πλέον ΦΠΑ. 

 Η προαναφερθείσα απόφαση του 2016 αφορούσε συγκεκριμένα σε περιορισμό των συνεπειών της 
πρωτοεμφανιζόμενης εκδήλωσης του ορότυπου 8 του ιού.  Η συνέχιση εφαρμογής σχεδίων εμβολιασμού και ο 
καθολικός εμβολιασμός του ζωικού πληθυσμού με εμβόλια που να καλύπτουν και τους 27 ορότυπους, δεν είναι 
εφικτή.  Παράλληλα, θα πρέπει να σημειωθεί ότι η εφαρμογή μέτρων βιοασφάλειας και ο προληπτικός 
εμβολιασμός των ζώων αποτελεί ευθύνη των κτηνοτρόφων.  Σε περίπτωση που οποιοσδήποτε κτηνοτρόφος 
επιλέξει να εφαρμόσει, στη βάση κτηνιατρικής καθοδήγησης, προληπτικό εμβολιασμό των ζώων του, μπορεί 
μέσω του ιδιώτη Κτηνιάτρου που παρακολουθεί την εκτροφή του, να αιτηθεί στις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες 
παραχώρηση άδειας εισαγωγής και χρήσης του σχετικού εμβολίου κατά συγκεκριμένου οροτύπου. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.04.114, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην σχετική σας επιστολή με αρ. φακ. Ερ.23.06.011.04.114 και σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

2. Μετά την Γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα, με ημερομηνία 12 Απριλίου 2019 και αρ. φακ. 
Γ.Ε.50(Α)1997/Ν13/14, η οποία ανακαλεί το περιεχόμενο των προηγούμενων Γνωματεύσεων που 
αφορούν το άνοιγμα εκ νέου φακέλων, την υποβολή νέων στοιχείων ή πορισμάτων ή μεταγενέστερων 
αιτημάτων, η Υπηρεσία Ασύλου συμμορφούμενη με την εν λόγω Γνωμάτευση συνιστά την Αρμόδια 
Αρχή για την εξέταση όλων των ως άνω αιτήσεων. 

3. Έχουν ενημερωθεί όλες οι εμπλεκόμενες με το θέμα Αρμόδιες Αρχές και έχει καθοριστεί η διαδικασία 
από την Υπηρεσία Ασύλου για την αποτελεσματική εξέταση των εν λόγω αιτημάτων.  Ως εκ τούτου, έχει 
διευθετηθεί πλήρως το ζήτημα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.118, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση σχετικά με την ολοκλήρωση του έργου της Λεωφόρου 
Αλέξανδρου Παναγούλη στη Λάρνακα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το έργο είναι Πολεοδομικό, βρίσκεται σε πολύ πρώιμο στάδιο και ο προγραμματισμός του αφορά το 
Υπουργείο Εσωτερικών.  Σύμφωνα με προκαταρκτική εκτίμηση που έγινε, το κόστος του έργου υπολογίζεται 
να είναι της τάξης των €10 εκ. χωρίς να συμπεριλαμβάνεται το κόστος των απαλλοτριώσεων. 

 Σύμφωνα με πληροφόρηση που είχαμε από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, το Ρυθμιστικό Σχέδιο 
ετοιμάστηκε και συμφωνήθηκε. Επίσης, το εν λόγω Τμήμα υπέβαλε και το σχετικό Σημείωμα Έργου σύμφωνα 
με το Νόμο Ν20(Ι)2014.  Νοουμένου ότι εξασφαλισθεί η έγκριση της Γενικής Διεύθυνσης Ευρωπαϊκών 
Προγραμμάτων, Συντονισμού και Ανάπτυξης (ΓΔ ΕΠΣΑ) και του Υπουργείου Οικονομικών θα μπορεί να 
προωθηθεί η ανάθεση της μελέτης. 

 Το Τμήμα Δημοσίων Έργων θα είναι σε θέση να προγραμματίσει το έργο όταν υποβληθεί σχετικό αίτημα 
από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως.  Για σκοπούς πληρέστερης ενημέρωσης σας η πιο πάνω ερώτηση 
διαβιβάζεται στο Υπουργείο Εσωτερικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. 
Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.123, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Μαρίνου Σιζόπουλου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας ενημερώνω ως ακολούθως: 

2. Σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης έχει παρουσιαστεί Πρόταση Οδηγίας με τίτλο “Πρόταση Οδηγίας του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου σχετικά με τις αντιπροσωπευτικές αγωγές για την 
προστασία των συλλογικών συμφερόντων των καταναλωτών”, με την ταυτόχρονη κατάργηση της 
Οδηγίας 2009/22/ΕΚ.  Η εν λόγω Πρόταση αφορά τη δυνατότητα υποβολής αντιπροσωπευτικών 
αγωγών κατά επιχειρήσεων που παραβαίνουν διατάξεις του Ευρωπαϊκού δικαίου αναφορικά με την 
προστασία των καταναλωτών, μέσω νομιμοποιούμενων αντιπροσωπευτικών φορέων, οι οποίοι θα 
εκπροσωπούν τα συλλογικά συμφέροντα των καταναλωτών. 

3. Σημειώνεται ότι, η εν λόγω Πρόταση Οδηγίας περιορίζεται στην προστασία των καταναλωτών, όπου 
“καταναλωτής” ορίζεται ως “κάθε φυσικό πρόσωπο το οποίο ενεργεί για λόγους οι οποίοι δεν εμπίπτουν 
στην εμπορική, επιχειρηματική, βιοτεχνική ή ελεύθερη επαγγελματική του δραστηριότητα”.  Επομένως, η 
εν λόγω Πρόταση δεν αφορά την προστασία των επιχειρήσεων ή επαγγελματικών συμφερόντων. 
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4. Σημειώνεται ότι, αναφορικά με τη γενικευμένη διεκδίκηση των συμφερόντων από νομιμοποιούμενους 
φορείς, το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας δεν έχει αρμοδιότητα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.124, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 
 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και, με βάση την ενημέρωση που έτυχα από τα 
αρμόδια Τμήματα, να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1.  Σύμφωνα με τις διατάξεις του περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς Νόμου, διακριτική εξουσία για 
να χορηγεί Άδειες Οδικής Χρήσης (ΑΟΧ) ταξί έχει η Αρχή Αδειών στη βάση πάντα, συγκεκριμένων 
κριτηρίων, προϋποθέσεων και χρονικών προθεσμιών.  Βασική προϋπόθεση, για την εξέταση κάθε νέου 
αιτήματος, είναι να διαπιστωθούν οι σχετικές ανάγκες, με τη διεξαγωγή συγκεκριμένης έρευνας και 
μετρήσιμων στοιχείων. 

2. Στη συγκεκριμένη περίπτωση το Κοινοτικό Συμβούλιο Τόχνης, με επιστολή του προς την Αρχή Αδειών, 
υπέβαλε αίτημα για παραχώρηση νέας άδειας οδικής χρήσης αγροτικού ταξί, αφού η κοινότητα 
εξυπηρετείται μόνο από ένα αγροτικό ταξί. 

3. Η Αρχή Αδειών κατά τη συνεδρία της στις 8 Νοεμβρίου, 2019 αποφάσισε όπως το θέμα παραπεμφθεί 
στο Τμήμα Οδικών Μεταφορών, ώστε να διενεργήσει εμπεριστατωμένη έρευνα σχετικά με τις επιβατικές 
ανάγκες της κοινότητας και κατά πόσον το υφιστάμενο ταξί δεν εξυπηρετεί ικανοποιητικά την κοινότητα.  
Με το πέρας της έρευνας και τα ενώπιον της στοιχεία, η Αρχή Αδειών θα τοποθετηθεί για το θέμα. 

4. Ενημερωτικά σημειώνεται ότι, πέρα από το ένα αγροτικό ταξί, το επιβατικό κοινό της κοινότητας Τόχνης 
εξυπηρετείται με το περιφερειακό δρομολόγιο, με αρ. 401: Μαρί-Βασιλικό-Ζύγι-Καλαβασός-Τόχνη-
Χοιροκοιτία-σταθμός Κοφίνου. Από το Σταθμό της Κοφίνου οι επιβάτες χρησιμοποιούν το δρομολόγιο με 
αρ. 408 για να μεταβούν στη Λάρνακα. 

 Σε ό,τι αφορά στη συχνότητα της διαδρομής, αναφέρεται ότι καθημερινώς εκτελούνται 4 δρομολόγια 
καθόδου, δηλαδή από την Τόχνη προς την Κοφίνου και μετέπειτα στην πόλη, κατά τις ώρες: 06:20 - 
08:15 - 14:15 - 16:55 και 4 δρομολόγια επιστροφής, δηλαδή από την Κοφίνου προς την Τόχνη κατά τις 
ώρες: 06:40 - 08:30 - 14:35 - 17:20.  

 Τα σαββατοκύριακα εκτελούνται 3 δρομολόγια καθόδου, κατά τις ώρες 08:10 - 10:25 - 15:20 και 3 
δρομολόγια επιστροφής από Κοφίνου, κατά τις ώρες 08:45 - 10:45 - 15:30. Σημειώνεται ότι καθημερινά 
διακινούνται με το συγκεκριμένο δρομολόγιο 1 έως 3 άτομα, με μέγιστο αριθμό τα 5 άτομα. 

Πρόσθετα, οι μαθητές της Τόχνης, που φοιτούν στο Γυμνάσιο και Λύκειο Λευκάρων, εξυπηρετούνται με 
το περιφερειακό μαθητικό δρομολόγιο, με αρ. 209.  Επίσης, καθημερινά με την πρωινή διαδρομή, με αρ. 
401, των 06:20 και τη μεσημεριανή των 14:35 διακινούνται 6 μαθητές, οι οποίοι μεταβαίνουν στο σταθμό 
της Κοφίνου και από εκεί, με το μαθητικό αρ. 245, μεταβαίνουν στην Τεχνική Σχολή του Αγίου Λαζάρου. 

5. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Γιώργου Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.125, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Άριστου Δαμιανού 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση που αφορά στον αριθμό ποινικών διώξεων και καταδικών 
δυνάμει του περί Καταπολέμησης Ορισμένων Μορφών και Εκδηλώσεων Ρατσισμού και Ξενοφοβίας μέσω του 
Ποινικού Δικαίου Νόμου του 2011 [Ν. 134(Ι)/2011] και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

2. Με βάση τα επίσημα στατιστικά στοιχεία που τηρούνται από την Αστυνομία, μέχρι το 2018 ο αριθμός 
των ποινικών υποθέσεων που χειρίστηκε και περιλαμβάνουν αδικήματα που προβλέπονται στο Νόμο 
134(Ι)/2011 ανήλθε στα τριάντα δύο (32). 

3. Η πορεία χειρισμού και το αποτέλεσμα χειρισμού των υποθέσεων αυτών φαίνεται στον πιο κάτω πίνακα: 

Πορεία ποινικής υπόθεσης 

 

 

Αριθμός Ποινικών Υποθέσεων  
Εκδίκαση και Καταδίκη Έξι (6)  
Υπό εκδίκαση Έξι (6)  
Υπό εξέταση Έξι (6)  
Αναστολή ποινικής δίωξης Δύο (2)  
Ανεξιχνίαστη Επτά (7)  
Διακοπή διαδικασίας Τρεις (3)  
Εξιχνιασθείσα-Άλλως Διατεθείσα Μία (1)  
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Εκκρεμότητα Μία (1)  
Σύνολο Τριάντα δύο (32) .» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.127, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση σχετικά με το δρόμο Σωτήρας-Δερύνειας, και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

2. Η εκπόνηση της μελέτης οδοποιίας έχει ουσιαστικά ολοκληρωθεί αλλά αναμένονται για συμπερίληψη οι 
μελέτες της Ύδρευσης και της Άρδευσης οι οποίες περιέχουν ατέλειες και χρειάζονται κάποιες 
σημαντικές συμπληρώσεις. Ανάδοχοι για τις μελέτες αυτές είναι οι δυο οικείοι Δήμοι. Σημειώνεται ότι 
υπάρχει εγκεκριμένη παράταση χρόνου από την ΚΕΑΑ μέχρι τον Απρίλιο 2020. Σε περίπτωση που τα 
οικεία Τμήματα και Δήμοι δεν ολοκληρώσουν έγκαιρα τις μελέτες τους, είναι πιθανόν να απαιτηθεί 
πρόσθετη παράταση χρόνου για την ολοκλήρωση των εγγράφων. 

3. Για την απορροή των όμβριων θα κατασκευαστούν λίμνες κατακράτησης. Λόγω της χωροθέτησης μιας 
εκ των τριών λιμνών κατακράτησης παρά τη Λίμνη Παραλιμνίου που έχει χαρακτηριστεί “NATURA 
2000”, το Τμήμα Περιβάλλοντος απαιτεί να γίνει Ειδική Οικολογική Αξιολόγηση, η οποία θα υποβληθεί 
μέσα Ιανουάριου 2020, και αναμένεται να εξεταστεί μέσα σε τρεις μήνες. Για να προχωρήσει ο 
λεπτομερής σχεδιασμός των τριών Λιμνών Κατακράτησης αναμένεται να ολοκληρωθεί η Γεωλογική 
μελέτη της οποίας ανάδοχος είναι ο Δήμος Δερύνειας. Ο λεπτομερής σχεδιασμός θα γίνεται παράλληλα 
με την αναμονή της Γνωμάτευσης από το Τμήμα Περιβάλλοντος. 

4. Όσον αφορά στις απαλλοτριώσεις, τα σχέδια που αφορούν το οδικό δίκτυο είναι ολοκληρωμένα από το 
Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας και το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει επιβεβαιώσει την 
ορθότητά τους. Εκκρεμεί μόνο η εκτίμηση του ύψους των απαλλοτριώσεων η οποία θα είναι έτοιμη τον 
Ιανουάριο 2020. Αναφορικά με τις απαλλοτριώσεις των ιδιωτικών τεμαχίων όπου θα χωροθετηθούν οι 
λίμνες κατακράτησης, επιβεβαιώθηκε από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας ότι χρειάζονται 
περίπου ένα μήνα όταν τους αποσταλούν τα σχέδια. Περαιτέρω, προγραμματίζεται το Μάρτη του 2020 
δημόσια παρουσίαση του όλου έργου που θα περιλαμβάνει και τις κατασκευαστικές φάσεις του. Το έργο 
αναμένεται να δημοπρατηθεί για κατασκευή περί τις αρχές Οκτωβρίου 2020, νοουμένου ότι θα 
συμπληρωθούν όλες οι εκκρεμότητες και ολοκληρωθούν όλες οι νενομισμένες διαδικασίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.133, ημερομηνίας 10 
Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 
«Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η μετάβαση των παιδιών από το Νηπιαγωγείο στο Δημοτικό Σχολείο θεωρείται, και είναι, μία εξαιρετικά 
κρίσιμη εμπειρία και αλλαγή τόσο για τα ίδια τα παιδιά όσο και για τις οικογένειές τους.  Συχνά, κατά τη 
μετάβαση από το Νηπιαγωγείο στο Δημοτικό Σχολείο παρουσιάζονται δυσκολίες σε έναν, όχι και τόσο 
ασήμαντο, αριθμό παιδιών με αποτέλεσμα το γεγονός αυτό να αποτελεί νευραλγικό σημείο προβληματισμού 
για το εκπαιδευτικό μας σύστημα. 

  Στα Νέα Αναλυτικά Προγράμματα (ΝΑΠ) επιχειρείται η ισότιμη ενσωμάτωση της Προσχολικής Αγωγής 
στον ενιαίο σχεδιασμό της εκπαίδευσης, η δημιουργία ευνοϊκών συνθηκών για την εξάλειψη του άγχους και της 
ανησυχίας των νηπίων σε σχέση με το πρόγραμμα του Δημοτικού Σχολείου και η γεφύρωση της ασυνέχειας 
των προγραμμάτων μεταξύ Νηπιαγωγείου και Δημοτικού Σχολείου.  Παράλληλα, είναι σημαντικό να προνοηθεί 
η εκ των προτέρων επαφή των νηπίων με τα μεγαλύτερα παιδιά και να επιδιωχθεί σύγκλιση των προσδοκιών 
των γονέων/κηδεμόνων και των εκπαιδευτικών. 

 Τα βασικά στοιχεία που καθορίζουν την ομαλή μετάβαση των παιδιών από το Νηπιαγωγείο στο 
Δημοτικό είναι: 

• η παροχή συνέχειας στη μάθηση, κάτι που διασφαλίζεται μέσα από τα Νέα Αναλυτικά 
Προγράμματα και το Ενιαίο Σχέδιο Αξιολόγησης του μαθητή, 

• η συνεχής επικοινωνία και στενή συνεργασία ανάμεσα στους εκπαιδευτικούς των δυο 
βαθμίδων, 

• η προετοιμασία των παιδιών για τη μετάβαση, 

• η εμπλοκή των γονέων στη διαδικασία της μετάβασης, 

• η ανάπτυξη θετικών, αμοιβαίων σχέσεων επικοινωνίας μεταξύ όλων των εμπλεκομένων: 
παιδιών, γονέων, εκπαιδευτικών. 
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 Στο Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, Τμήμα Δημοτικής Εκπαίδευσης, έχει 
συσταθεί Ενδοτμηματική Επιτροπή η οποία ασχολείται τόσο με την ομαλή μετάβαση των παιδιών από το 
Νηπιαγωγείο στο Δημοτικό όσο και με την ομαλή μετάβαση των παιδιών από το Δημοτικό στο Γυμνάσιο.  
Επιπρόσθετα Διατμηματική Επιτροπή ασχολείται με το καυτό θέμα της ομαλής μετάβασης των παιδιών από το 
Δημοτικό στο Γυμνάσιο. 

 Δίνουμε ιδιαίτερη σημασία στην ενημέρωση, επιμόρφωση και ενθάρρυνση των εκπαιδευτικών μας να 
εφαρμόσουν πολιτικές και πρακτικές που θα βοηθήσουν τα παιδιά μας στην ομαλή μετάβαση από τη μια 
βαθμίδα εκπαίδευσης στην άλλη. Μέσα στα πλαίσια αυτά και με πρωτοβουλία της “Ενδοτμηματικής Επιτροπής 
Ομαλής Μετάβασης από το Νηπιαγωγείο στο Δημοτικό” προχωρήσαμε στην έκδοση ενός “Οδηγού Ομαλής 
Μετάβασης από το Νηπιαγωγείο στο Δημοτικό Σχολείο”.  Πρόκειται ουσιαστικά για ένα παρεμβατικό 
πρόγραμμα στα πρότυπα του παρεμβατικού προγράμματος που εκδόθηκε το 2016 από το Παιδαγωγικό 
Ινστιτούτο και την Υπηρεσία Ανάπτυξης Αναλυτικών Προγραμμάτων με θέμα την Ομαλή Μετάβαση από το 
Δημοτικό στο Γυμνάσιο.  Εννοείται ότι στην περίπτωση της ομαλής μετάβασης από το Νηπιαγωγείο στο 
Δημοτικό λαμβάνονται υπόψη οι διαφορετικές παράμετροι και πραγματικότητες που ισχύουν για τις δυο αυτές 
βαθμίδες εκπαίδευσης. 

 Μέσα στον Οδηγό αυτό δίνεται στους εκπαιδευτικούς των δύο βαθμίδων (Νηπιαγωγούς και 
Δασκάλους/ες) μια σειρά από ενδεικτικές δραστηριότητες που μπορούν να εφαρμόζουν από κοινού και σε 
συνεργασία για επίτευξη του στόχου της ομαλής μετάβασης. 

 Μέσα σε αυτό τον κύκλο δραστηριοτήτων προτείνονται τα εξής: 

1. Σύσταση “Συντονιστικής Επιτροπής Ομαλής Μετάβασης από το Νηπιαγωγείο στο Δημοτικό”. 

2. Ανταλλαγή επισκέψεων δασκάλων Α΄ τάξης και νηπιαγωγών.  Παρακολούθηση και συζήτηση μεταξύ 
δασκάλων και νηπιαγωγών. 

3. Επίσκεψη των παιδιών της Α΄ τάξης στο νηπιαγωγείο. 

4. Επίσκεψη παιδιών του νηπιαγωγείου στο δημοτικό σχολείο. 

5. Ταξιδιωτική βαλίτσα στο νηπιαγωγείο. 

6. Συμμετοχή σε κοινές δραστηριότητες και εκδηλώσεις. 

7. Συνάντηση γονέων του νηπιαγωγείου στο δημοτικό σχολείο για γνωριμία και ενημέρωση. 

8. Ανοικτή Μέρα (Open Day) στο δημοτικό για παιδιά και γονείς του νηπιαγωγείου. 

 Πέρα από τα πιο πάνω που αναλύονται διεξοδικά στον “Οδηγό”, οι εκπαιδευτικοί ενθαρρύνονται να 
εφαρμόσουν κι όποιες άλλες δραστηριότητες αποφασίσει η Συντονιστική τους Επιτροπή. 

 Κατά την επίσκεψη παιδιών του δημοτικού στο νηπιαγωγείο και του νηπιαγωγείου στο δημοτικό υπάρχει 
εισήγηση στον “Οδηγό” για εφαρμογή του θεσμού “Το φιλαράκι”, όπου κάθε παιδί του νηπιαγωγείου έχει 
αντίστοιχα ένα παιδί του δημοτικού ως φιλαράκι του για να το υποδεχτεί και να το ξεναγήσει. 

 Μέσα από την παρουσίαση του “Οδηγού” στους εκπαιδευτικούς και την ανταλλαγή καλών πρακτικών για 
ομαλή μετάβαση από το νηπιαγωγείο στο δημοτικό η καθιέρωση του θεσμού “Φιλαράκι” γίνεται εν πολλοίς και 
με ένα μεγαλύτερο μαθητή που έχει την ευθύνη προστασίας και καθοδήγησης του μικρότερου που 
πρωτοέρχεται στην Α΄ τάξη. 

 Ως εκ τούτου, το μέτρο της “υιοθεσίας” που αναφέρετε στην επιστολή σας βρίσκει εφαρμογή και στα δικά 
μας σχολεία είτε με άλλο όνομα, είτε με κάποιου είδους παραλλαγές, αλλά πάντα μέσα από μια ολιστική 
πολιτική για την ομαλή μετάβαση από το νηπιαγωγείο στο δημοτικό, που λαμβάνει υπόψη και πολλά άλλα 
σημαντικά στοιχεία. 

2. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.134, ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας ενημερώνω τα πιο κάτω: 

2. (α) Το όλο θέμα όσον αφορά την καταπολέμηση των τρωκτικών εντός και στις παρυφές των πόλεων 
και των κοινοτήτων είναι αρμοδιότητα άλλων Υπουργείων. 

 (β) Στα πλαίσια ελέγχου του αριθμού των τρωκτικών στο ύπαιθρο, η Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας, 
με τη συνδρομή μελών κυνηγετικών συλλόγων που έχουν τύχει σχετικής εκπαίδευσης συμμετέχει 
ενεργά στις σχετικές εκστρατείες. 
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 (γ) Παράλληλα από το 1995 έχει αρχίσει το πρόγραμμα βιολογικής καταπολέμησης των τρωκτικών 
με την τοποθέτηση τεχνητών φωλιών για ανθρωποπούλια των οποίων η κύρια τροφή τους είναι 
τα τρωκτικά.  Μέχρι σήμερα η Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας έχει τοποθετήσει και παρακολουθεί 
πέραν των 250 τεχνητών φωλιών παγκύπρια και επεκτείνει το εν λόγω δίκτυο σε γεωργικές 
περιοχές αλλά και κατά μήκος της Νεκράς Ζώνης, περιοχής ιδιαίτερα προσβεβλημένης από τα 
τρωκτικά. 

 (δ) Η συνεισφορά της εν λόγω μεθόδου εκεί και όπου εφαρμόστηκε θεωρείται πολύ σημαντική, στον 
έλεγχο του πληθυσμού των τρωκτικών, μέσω ενός φυσικού τους θηρευτή αλλά και στη 
ταυτόχρονη μείωση των τρωκτικοκτόνων τα οποία δυνητικά μπορεί να προκαλέσουν 
δευτερογενείς δηλητηριάσεις τόσο σε είδη - μη στόχους (αρπαχτικά πουλιά ή και γάτους που 
τρέφονται με προσβεβλημένα τρωκτικά) αλλά και σε είδη τα οποία δυνατό να τραφούν με 
τρωκτικοκτόνο (κοινώς “σιταρούδι”) όπως περδίκια, κάτι που έχει καταγραφεί στο παρελθόν. 

3. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινήσεις ή πληροφορίες επιθυμείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Γιώργου Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.141, ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 
«Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας ενημερώσω για τα ακόλουθα: 

1. Ο Επαρχιακός Υπεύθυνος Πυροσβεστικών Σταθμών Λευκωσίας, ο οποίος έχει την ευθύνη/δικαιοδοσία 
για τη λειτουργία των Πυροσβεστικών Σταθμών στην οικεία επαρχία, δίνει οδηγίες για την ομαλή και 
αποτελεσματική λειτουργία των υπό την ευθύνη του Πυροσβεστικών Σταθμών, με στόχο να 
ανταποκρίνονται άμεσα και χωρίς καθυστέρηση σε κλήσεις των πολιτών. 

2. Το προσωπικό του Πυροσβεστικού Σταθμού Καϊμακλίου, ο οποίος στελεχώνεται με 3 μέλη επί 24ώρου 
βάσεως αναχωρεί με πυροσβεστικό όχημα και κλείνει το σταθμό στις ακόλουθες περιπτώσεις:  

 α. Επεισοδίου στην περιοχή που καλύπτει ο Πυροσβεστικός Σταθμός Καϊμακλίου (πλημμύρες, 
πυρκαγιές, αποπαγίδευση από ελαττωματικούς ανελκυστήρες κλπ.). 

 β. Σοβαρού επεισοδίου στην περιοχή Λευκωσίας, όταν και εφόσον  οι Πυροσβεστικοί Σταθμοί Πύλης 
Πάφου, Ακροπόλεως “Λοχία Σπύρου Τταντή” και Λακατάμιας χρειάζονται ενίσχυση στον τόπο του 
επεισοδίου. 

 γ. Σοβαρού επεισοδίου πυρκαγιάς σε άλλη επαρχία, όποτε κρίνεται απόλυτα αναγκαία η συνδρομή 
από άλλες επαρχίες. 

 δ. Ενίσχυσης του Πυροσβεστικού Σταθμού Ακροπόλεως “Λοχία Σπύρου Τταντή” που είναι ο 
Κεντρικός Πυροσβεστικός Σταθμός Λευκωσίας, όταν το προσωπικό και τα μέσα του Σταθμού 
Ακροπόλεως είναι απασχολημένα σε άλλο επεισόδιο. 

 ε. Για σκοπούς εκπαίδευσης (θεωρία, ασκήσεις), του προσωπικού του Σταθμού. 

 στ. Επεισοδίου πυρκαγιάς, διάσωσης στη Νεκρή Ζώνη, στην περιοχή που καλύπτει ο Πυροσβεστικός 
Σταθμός Καϊμακλίου. 

 ζ. Σε έκτακτες περιπτώσεις απουσίας μέλους λόγω ιατρικού προβλήματος, κλπ. επειδή δεν 
μπορούν να γίνουν επιχειρησιακές διαδικασίες με δύο άτομα, ο Πυροσβεστικός Σταθμός 
Καϊμακλίου για σκοπούς ασφάλειας του προσωπικού λειτουργεί από άλλο Πυροσβεστικό Σταθμό, 
κατά κανόνα το Σταθμό Πύλης Πάφου.  Σε τέτοια περίπτωση ο Σταθμός Πύλης Πάφου (με την 
ενίσχυση του προσωπικού) καλύπτει και την περιοχή του Πυροσβεστικού Σταθμού Καϊμακλίου. 

3. Η Πυροσβεστική Υπηρεσία αξιοποιεί το διαθέσιμο ανθρώπινο δυναμικό της, ώστε  να καλύπτει με τον 
καλύτερο δυνατό τρόπο όλες τις περιοχές της αστικής Λευκωσίας και μεταξύ αυτών και την περιοχή 
Καϊμακλίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2019 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.146, ημερομηνίας 14 

Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας ενημερώσω για τα ακόλουθα: 

i. Το έργο της αντισεισμικής αναβάθμισης, επεκτάσεις και μετατροπές του Γυμνασίου Παραλιμνίου 
αναμένεται να προκηρυχθεί το Φεβρουάριο του 2020.  Η έναρξη του έργου αναμένεται τον Ιούλιο του 
2020 και οι εργασίες υλοποίησης του θα διαρκέσουν τρία περίπου χρόνια. 

ii. Το έργο περιλαμβάνει ανέγερση νέου κτηρίου διοίκησης, αίθουσας βιβλιοθήκης, αιθουσών διδασκαλίας, 
εργαστηρίων και αίθουσας ψυχαγωγίας, καθώς και επεκτάσεις και μετατροπές στα υφιστάμενα κτήρια 
για τη βελτίωση της λειτουργικότητάς τους.  Επιπρόσθετα, στο έργο περιλαμβάνεται ενεργειακή και 
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ηλεκτρολογική αναβάθμιση όλων των κτηρίων καθώς και εργασίες που αφορούν την ασφάλεια των 
μαθητών όπως νέα περίφραξη, υαλοπίνακες ασφαλείας σε όλα τα κουφώματα, νέα κλιμακοστάσια αλλά 
και εξωτερικές εργασίες βελτίωσης της αυλής.  Τέλος στο έργο διασφαλίζεται και βελτιώνεται η 
προσβασιμότητα από Άτομα με Αναπηρία. 

2. Όσον αφορά τα διάφορα άλλα προβλήματα που αντιμετωπίζει στην παρούσα φάση το σχολείο, η 
Σχολική Εφορεία Παραλιμνίου θα συμβάλει στην προσωρινή επίλυση τους μέχρι και την ολοκλήρωση του 
έργου. 

3. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινίσεις τυχόν χρειαστείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.148, ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 
«Το γεφύρι του Σκάρφου 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στο πιο πάνω θέμα και μετά από σχετική ενημέρωση που έλαβα από το 
αρμόδιο τμήμα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το γνωστό ως “Γεφύρι του Σκάρφου”, είναι ένα γεφύρι του 17ου αιώνα, κηρυγμένο σε Αρχαίο Μνημείο Α΄ 
Πίνακα.  Στην παρούσα φάση, διεξάγονται σε αυτό εργασίες συντήρησης και αποκατάστασης, από 
συνεργείο του Τμήματος Αρχαιοτήτων. Ωστόσο, η μορφή και το μέγεθος του εν λόγω Μνημείου, δεν 
επιτρέπουν τη διέλευση οχημάτων, ούτε την τοποθέτηση κιγκλιδωμάτων. 

(β) Σημειώνεται ότι, σε μικρή απόσταση από το Γεφύρι του Σκάρφου, βρίσκεται ένα νεότερο γεφύρι, το 
οποίο χρησιμοποιείται από οχήματα και ενώνει τις κοινότητες Σίμου και Φιλούσας και πιθανόν σ’ αυτό να 
αναφέρεται η ερώτηση που υποβλήθηκε.  Το συγκεκριμένο γεφύρι δεν είναι Αρχαίο Μνημείο και 
υπάγεται στην αρμοδιότητα της Επαρχιακής Διοίκησης Πάφου. 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για τυχόν άλλες διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.152, ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αδάμου Αδάμου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Σύμφωνα με το εδάφιο 1 του άρθρου 19 των περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της Εξορυκτικής 
Βιομηχανίας Νόμων του 2009 και 2012, απαγορεύεται η λειτουργία οποιασδήποτε εγκατάστασης 
εξορυκτικών αποβλήτων, εκτός εάν ο φορέας κατέχει άδεια εγκατάστασης εξορυκτικών αποβλήτων, η 
οποία βρίσκεται σε ισχύ. 

(β)  Η εταιρεία “Hellenic Copper Mines Ltd” υπέβαλε στο Τμήμα Περιβάλλοντος (Περιβαλλοντική Αρχή) 
σχετική αίτηση στις 14.3.2017 για χορήγηση Άδειας Εγκατάστασης Εξορυκτικών Αποβλήτων. Η εν λόγω 
αίτηση εξετάστηκε από την αρμόδια Τεχνική Επιτροπή στις 13.7.2017 η οποία εισηγήθηκε στην αρμόδια 
αρχή όπως χορηγηθεί άδεια εγκατάστασης εξορυκτικών αποβλήτων. Σημειώνεται ότι, μέλη της Τεχνικής 
Επιτροπής είναι οι ακόλουθοι: Υπουργείο Εσωτερικών, Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης, Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων, Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας, Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, Υπηρεσία 
Μεταλλείων, Επιστημονικό και Τεχνικό Επιμελητηρίου Κύπρου, Κυπριακό, Εμπορικό και Βιομηχανικό 
Επιμελητήριο, Ένωση Δήμων Κύπρου, Ένωση Κοινοτήτων Κύπρου, Ομοσπονδία Περιβαλλοντικών και 
Οικολογικών Οργανώσεων Κύπρου. 

(γ)  Στις 18.08.2017 ο Υπουργός Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος χορήγησε Άδεια 
Εγκατάστασης Εξορυκτικών Αποβλήτων στην εταιρεία “Hellenic Copper Mines Ltd” για την εγκατάσταση 
εξορυκτικών αποβλήτων τα οποία προκύπτουν από την παραγωγή κράματος χρυσού και αργύρου από 
την αξιοποίηση των χρυσοφόρων αποθεμάτων που βρίσκονται στη μεταλλευτική μίσθωση στη 
Σκουριώτισσα. Επισημαίνεται ότι η εν λόγω εταιρεία, διατηρεί μονάδα επεξεργασίας χρυσοφόρων 
αποθεμάτων μόνο στη Σκουριώτισσα. 

(δ)  Σύμφωνα με το Νόμο η Αρμόδια Αρχή έχει την υποχρέωση σύμφωνα με την παράγραφο (β) του 
εδαφίου 1 του άρθρου 20, να προβεί το ταχύτερο δυνατό, στην εξέταση κάθε αίτησης για χορήγηση 
άδειας εγκατάστασης εξορυκτικών αποβλήτων. Η εφαρμογή του πιο πάνω άρθρου δεν συνδέεται με 
τους τρεις Κανονισμούς που αναφέρονται στην ερώτησή σας, οι οποίοι ρυθμίζουν συγκεκριμένα θέματα 
που αφορούν τα άρθρα 28, 39 και 31. 

(ε)  Κατά την ετοιμασία του προσχεδίου της εν λόγω άδειας, περιλήφθηκαν οι πρόνοιες των εδαφίων (1) και 
(3) του άρθρου 31. Συγκεκριμένα, σύμφωνα με το εδάφιο 1, σε περίπτωση παρουσίας κυανίου σε λίμνη, 
ο φορέας εξασφαλίζει ότι η συγκέντρωση του διασπώμενου με ασθενές οξύ κυανίου εντός της λίμνης, 
περιορίζεται στα χαμηλότερα δυνατά επίπεδα με τη χρήση βέλτιστων διαθέσιμων τεχνικών. 
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 Σύμφωνα με το εδάφιο 3, στην περίπτωση εγκαταστάσεων εξορυκτικών αποβλήτων, οι οποίες 
λαμβάνουν άδεια εγκατάστασης εξορυκτικών αποβλήτων, σύμφωνα με τις διατάξεις του περί 
Διαχείρισης των Αποβλήτων της Εξορυκτικής Βιομηχανίας Νόμου του 2009 και 2012, η συγκέντρωση 
του διασπώμενου με ασθενές οξύ κυανίου, στο σημείο απόρριψης των απορριμμάτων κατεργασίας από 
τη μονάδα επεξεργασίας εντός της λίμνης, δεν πρέπει να υπερβαίνει τα 10ppm. 

(στ) Τονίζεται ότι, η συγκεκριμένη εγκατάσταση εξορυκτικών αποβλήτων δεν είναι λίμνη τελμάτων (όπως 
αυτή ορίζεται στη νομοθεσία) αλλά μέρος του κώνου του εξοφλημένου μεταλλείου της Φουκάσας. 
Επιπλέον και σύμφωνα με την ερμηνεία της εγκατάστασης εξορυκτικών αποβλήτων η οποία αναφέρει 
ότι: “σημαίνει κάθε τόπο..., εξαιρουμένων των κοιλοτήτων εκσκαφής, στις οποίες επανατοποθετούνται 
απόβλητα μετά την εξόρυξη του ορυκτού”, η συγκεκριμένη εγκατάσταση θα έπρεπε να μην 
κατηγοριοποιείται καν ως εγκατάσταση εξορυκτικών αποβλήτων και δη κατηγορίας Α. 

 Στην προκειμένη περίπτωση, για τη διασφάλιση του σκοπού του Νόμου, ο οποίος στοχεύει, μεταξύ 
άλλων, στην πρόληψη ή μείωση κάθε είδους δυσμενών περιβαλλοντικών επιπτώσεων που προκύπτουν 
από τη διαχείριση εξορυκτικών αποβλήτων, λήφθηκαν υπόψη και όλες οι πρόνοιες που αναγράφονται 
τόσο στον υπό έκδοση Κανονισμό “Οι περί της Διαχείρισης των Αποβλήτων της Εξορυκτικής 
Βιομηχανίας (Χρήση Βέλτιστων Διαθέσιμων Τεχνικών σε Περιπτώσεις Παρουσίας Κυανίου σε Λίμνη 
Τελμάτων και περί Διασπώμενου με Ασθενές Οξύ Κυανίου) Κανονισμοί του 2019”, όσο και στο Έγγραφο 
Αναφοράς επί των Βέλτιστων Διαθέσιμων Τεχνικών για τη Διαχείριση Τελμάτων και Στείρων 
Πετρωμάτων κατά τις Εξορυκτικές Δραστηριότητες, το οποίο δημοσίευσε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή στο 
πλαίσιο εφαρμογής του άρθρου 21, παράγραφος 3 της Οδηγίας 2006/21/ΕΚ, με τον τίτλο “Reference 
Document on Best Available Techniques for the Management of Waste from Extractive Industries” το 
Δεκέμβριο 2018. 

2. Αναφορικά με το ερώτημά σας κατά πόσο έχει δοθεί παράταση ή ανανέωση, πληροφορείστε ότι η 
ημερομηνία έναρξης ισχύος της άδειας με αρ. 2017.001 είναι η 18η Αυγούστου 2017 και η ημερομηνία λήξης 
της η 31η Ιουλίου 2022. Στο διάστημα που μεσολάβησε από την ημερομηνία έναρξης μέχρι σήμερα δεν έχει 
δοθεί οποιαδήποτε παράταση ή ανανέωση. 

3. Σχετικά με τη διαδικασία αδειοδότησης εγκαταστάσεων εξορυκτικών αποβλήτων ισχύουν τα κάτωθι: 

i.  Υποβολή αίτησης από το φορέα η οποία πρέπει να συνοδεύεται από: 

  (α)  στοιχεία του φορέα, 

  (β)  την προτεινόμενη θέση της εγκατάστασης εξορυκτικών αποβλήτων,  περιλαμβανομένων 
 άλλων πιθανών θέσεων, 

 (γ)   το εγκεκριμένο σχέδιο διαχείρισης εξορυκτικών αποβλήτων, σύμφωνα με τις διατάξεις των 
άρθρων 8, 9, 10, 11, 12, 13 και 14, 

  (δ)  επαρκείς ρυθμίσεις, υπό μορφή χρηματικής εγγύησης ή ισοδύναμου μέσου, όπως απαιτείται από 
το άρθρο 28,  

  (ε)   τις πληροφορίες που παρέχει ο φορέας, σύμφωνα με τον περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων 
στο Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα Νόμο, και 

  (στ) την άδεια απόρριψης, η οποία εκδίδεται με βάση τον περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 
Νόμο, εάν χρειάζεται. 

ii.  Με την παραλαβή της αίτησης άδειας εγκατάστασης εξορυκτικών αποβλήτων αποστέλλεται αντίγραφό 
της στην Τεχνική Επιτροπή Διαχείρισης Εξορυκτικών Αποβλήτων για γνωμοδότηση και προχωρά στην 
εξέταση κάθε αίτησης για χορήγηση άδειας εγκατάστασης εξορυκτικών αποβλήτων. 

iii.  Αφού ληφθεί δεόντως υπόψη η γνωμοδότηση της Τεχνικής Επιτροπής, χορηγείται άδεια εγκατάστασης 
εξορυκτικών αποβλήτων μόνο στην περίπτωση που βεβαιώνεται, με βάση τα στοιχεία και έγγραφα που 
συνοδεύουν την αίτηση, ότι: 

  (α)  ο φορέας μπορεί να τηρήσει όλες τις διατάξεις του παρόντος Νόμου, και 

  (β)  η προτεινόμενη με την αίτηση άδεια διαχείρισης εξορυκτικών αποβλήτων δεν έρχεται σε άμεση 
αντίθεση ή δεν παρακωλύει με άλλο τρόπο την εφαρμογή της Στρατηγικής Διαχείρισης 
Αποβλήτων, που προβλέπεται στο άρθρο 9 του περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων 
Νόμου. 

iv.  Η αρμόδια αρχή δύναται, κατά τη χορήγηση της άδειας εγκατάστασης εξορυκτικών αποβλήτων, να 
επιβάλει οποιουσδήποτε όρους θεωρεί αναγκαίους, οι οποίοι αποτελούν αναπόσπαστο μέρος της εν 
λόγω άδειας. 

v.  Η άδεια εγκατάστασης εξορυκτικών αποβλήτων χορηγείται εγγράφως από την αρμόδια αρχή, σε τύπο 
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που αυτή καθορίζει, και αναγράφονται σε αυτή: 

  (α)  η χρονική διάρκεια της ισχύος της, 

  (β)  τυχόν όροι που επιβάλλονται δυνάμει του εδαφίου (4) του άρθρου 20, 

   (γ)  όλες οι πληροφορίες που αναφέρονται στις παραγράφους (α), (β), (γ), (δ) και (ε) του εδαφίου (2) 
του άρθρου 19, όπως εγκρίνονται από την αρμόδια αρχή, και 

  (δ)  κατά πόσο η εγκατάσταση αποβλήτων ταξινομείται ως εγκατάσταση εξορυκτικών αποβλήτων 
κατηγορίας Α ή όχι. 

vi.  Η χορήγηση άδειας εγκατάστασης εξορυκτικών αποβλήτων δημοσιεύεται στην Επίσημη Εφημερίδα της 
Δημοκρατίας. 

4. Η Μεταλλευτική Μίσθωση της Σκουριώτισσας με αρ. Μ.Μ.32(LΧΙΙ) παραχωρήθηκε από το Υπουργικό 
Συμβούλιο με την απόφασή του με αρ. 57.221 ημερομηνίας 30/1/2003 στην εταιρεία “Hellenic Copper Mines 
Ltd” για την εξόρυξη μεταλλεύματος χαλκού, ψευδαργύρου, θείου, σιδήρου, μαγγανίου, νικελίου, κοβαλτίου, 
μολύβδου, χρυσού, αργύρου, λευκόχρυσου, σεληνίου, τελλουρίου, μαγνησίου και χρωμίου.  

Επιπρόσθετα και παρ’ όλο που, σύμφωνα με την παράγραφο (ζ) του εδαφίου 2 του άρθρου 19, δεν απαιτείται 
η υποβολή Πολεοδομικής Άδειας, πληροφορείστε ότι η τελευταία Πολεοδομική Άδεια που παραχωρήθηκε για 
την εν λόγω Μεταλλευτική Μίσθωση έχει αρ. ΛΕΥ/02664/2004 και λήγει με τον τερματισμό της Μίσθωσης. 
Σημειώνεται ότι από το 2003 η αναφερόμενη Μεταλλευτική Μίσθωση ανανεώνεται συνεχώς με την τελευταία 
ανανέωσή της να έχει γίνει στις 28/5/2015 με ισχύ μέχρι το 2025. 

5. Τον Ιούνιο του 2019, Πολυεθνικός Επενδυτικός Φορέας ενδιαφέρθηκε να συνεργαστεί με την “Hellenic 
Copper Mines Ltd” στην υδρομεταλλουργική επεξεργασία λατεριτικού νικελιούχου μεταλλεύματος στις 
εγκαταστάσεις του μεταλλείου της στη Σκουριώτισσα, για την παραγωγή θειικού νικελίου το οποίο στη συνέχεια 
θα εξάγεται για να χρησιμοποιηθεί στην κατασκευή μπαταριών για ηλεκτρικά αυτοκίνητα. Το μετάλλευμα αυτό, 
το οποίο δεν περιέχει οποιαδήποτε τοξικά στοιχεία, θα εισάγεται από το εξωτερικό (Αφρική) και θα τυγχάνει 
παρόμοιας υδρομεταλλουργικής μεθόδου επεξεργασίας που εφαρμόζει η εταιρεία στην εκχύλιση χαλκούχου 
μεταλλεύματος. 

6. Για την εξέταση του εν λόγω αιτήματος ζητήθηκε όπως: 

i.  εκπονηθεί πλήρης Μελέτη Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον για το σκοπούμενο έργο, η 
οποία θα εξεταστεί από το Τμήμα Περιβάλλοντος και θα εκδώσει σχετική Γνωμάτευση, και 

ii. διεξαχθεί δοκιμαστική εκχύλιση του εν λόγω μεταλλεύματος σε ημιβιομηχανική κλίμακα σε χώρο του 
μεταλλείου της Σκουριώτισσας, έτσι ώστε να διευκρινιστούν και αξιολογηθούν εκ των προτέρων όλες οι 
παράμετροι (περιβαλλοντικοί και τεχνικοί) που θα εφαρμοστούν κατά την υλοποίηση του προτεινόμενου 
έργου καθώς και ο τρόπος αξιοποίησης του μεταλλεύματος, μετά την επεξεργασία του, προκειμένου να 
χρησιμοποιηθεί ως φυτόχωμα για την αποκατάσταση τόσο του υφιστάμενου μεταλλείου όσο και άλλων 
εγκαταλελειμμένων μεταλλείων της Κύπρου. 

7. Σημειώνεται ότι, για την ημιβιομηχανικής κλίμακας δοκιμή εκχύλισης, μεταφέρθηκαν στο μεταλλείο της 
Σκουριώτισσας γύρω στους 11.000 τόνους νικελιούχου λατεριτικού μεταλλεύματος εντός του μηνός 
Σεπτεμβρίου και έχουν ληφθεί δείγματα από το κράτος για τη διεξαγωγή χημικών αναλύσεων. 

8. Για την εκτέλεση του σκοπούμενου έργου, απαιτείται όπως τροποποιηθεί η Μεταλλευτική Μίσθωση της 
Σκουριώτισσας, προκειμένου να καλύπτει και την εν λόγω μεταλλευτική εργασία (δηλαδή τη μεταφορά 
νικελιούχου μεταλλεύματος από το εξωτερικό και την επεξεργασία του στις υφιστάμενες εγκαταστάσεις του 
μεταλλείου Σκουριώτισσας), η οποία θα γίνει μόνο στην περίπτωση που εκδοθεί θετική Γνωμάτευση για το όλο 
έργο από την Περιβαλλοντική Αρχή. 

9. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Δεκεμβρίου 2019 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.156, ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  
 «Αναφέρομαι  στην πιο πάνω Κοινοβουλευτική Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Σχέδιο Κοινωνικών Ασφαλίσεων καλύπτει υποχρεωτικά κάθε πρόσωπο που εργάζεται στην Κύπρο, 
χωρίς να κάνει διακρίσεις μεταξύ Κυπρίων, Ευρωπαίων και υπηκόων τρίτων χωρών. Όλα τα πρόσωπα 
που καλύπτονται από το Σχέδιο έχουν τις ίδιες υποχρεώσεις και δικαιούνται τις ίδιες παροχές, 
νοουμένου ότι πληρούν τις προϋποθέσεις που καθορίζει ο νόμος για την καταβολή παροχών.  
Επιπλέον, όλες οι συντάξεις εξάγονται σε οποιαδήποτε χώρα στον κόσμο κατοικεί ο δικαιούχος. 

3. Ο Ευρωπαϊκός Κανονισμός 883/2004 για τον συντονισμό των συστημάτων κοινωνικής ασφάλισης των 
κρατών μελών της Ε.Ε., του Ε.Ο.Χ. και της Ελβετίας εφαρμόζεται και στους υπηκόους τρίτων χωρών, οι 
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οποίοι έχουν ασφαλιστεί σε δυο ή περισσότερα κράτη μέλη.  Σε αυτή την περίπτωση, εάν υπήκοος 
τρίτης χώρας δεν πληροί τις ασφαλιστικές προϋποθέσεις της νομοθεσίας για καταβολή σύνταξης 
(θεσμοθετημένης, ανικανότητας, χηρείας), συνυπολογίζονται οι περίοδοι ασφάλισης στα αλλά κράτη 
μέλη, ώστε να συμπληρωθούν οι ασφαλιστικές προϋποθέσεις που απαιτούνται από τη νομοθεσία για 
καταβολή σύνταξης.  Επομένως, εάν υπήκοος τρίτης χώρας εργαστεί μέχρι τα 65 του έτη και σε άλλα 
κράτη μέλη της Ε.Ε., του Ε.Ο.Χ. και της Ελβετίας, θα ληφθούν υπόψη οι περίοδοι ασφάλισης που 
πραγματοποιήθηκαν στα κράτη μέλη αυτά για θεμελίωση δικαιώματος σε σύνταξη από την Κύπρο και 
εάν πληρούνται οι ασφαλιστικές προϋποθέσεις, θα δικαιούται επιμερισμένη σύνταξη (σύνταξη ανάλογα 
με τον χρόνο ασφάλισής τους στην Κύπρο) από το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

4. Όλοι οι υπήκοοι τρίτων χωρών δικαιούνται τις βραχυπρόθεσμες παροχές που παρέχονται από το Σχέδιο 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων (π.χ. επίδομα ασθένειας), ενώ σε περίπτωση εργατικού ατυχήματος 
καταβάλλεται εφ’ όρου ζωής σύνταξη αναπηρίας, η οποία εξάγεται σε όλες τις χώρες του κόσμου.  
Επιπλέον, σε περίπτωση κατά την οποία υπήκοος τρίτης χώρας δεν πληροί τις ασφαλιστικές 
προϋποθέσεις, τότε, βάσει του Κανονισμού 883/2004, λαμβάνονται υπόψη τυχόν περίοδοι ασφάλισης 
που πραγματοποίησε σε άλλο κράτος μέλος της Ε.Ε., του ΕΟΧ και την Ελβετία και του καταβάλλεται 
ολόκληρη η παροχή ωσάν να πραγματοποιούσε όλες τις περιόδους ασφάλισης στην Κύπρο.  Οι εν 
λόγω παροχές δεν εξάγονται σε τρίτες χώρες (έκτος και εάν υπάρχει διακρατική συμφωνία που να το 
προνοεί αυτό). 

5. Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμος δίνει το δικαίωμα σε όλους όσοι ασφαλίστηκαν για τουλάχιστον 
ένα χρόνο στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων και δεν πληρούν τις προϋποθέσεις για θεσμοθετημένη 
σύνταξη, να συνεχίσουν να καταβάλλουν στο Ταμείο ως προαιρετικά ασφαλισμένοι. 

6. Επιπλέον, σύμφωνα με τον περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμο, ασφαλισμένος ο οποίος έχει 
τουλάχιστον 6 χρόνια ασφάλισης και δεν ικανοποιεί τις προϋποθέσεις που θέτει ο Νόμος για θεμελίωση 
δικαιώματος σε θεσμοθετημένη σύνταξη, δικαιούται στο 68° έτος της ηλικίας του εφάπαξ ποσό, το οποίο 
ισοδυναμεί περίπου με 10 χρόνια σύνταξης. 

7. Υπογραμμίζεται ότι οι υπήκοοι τρίτων χώρων έχουν ακριβώς τα ίδια δικαιώματα με Κύπριους, οι οποίοι 
δεν εξασφαλίζουν δικαίωμα σε σύνταξη από την Κύπρο και έχουν ασφάλιση και κατοικία σε τρίτο κράτος 
με το οποίο η Κύπρος δεν έχει συνομολογήσει διμερή συμφωνία κοινωνικής ασφάλισης, όπως για 
παράδειγμα οι Η.Π.Α., η Νότιος Αφρική κ.λπ. 

8. Σημειώνεται ότι σε περίπτωση που έχει συνομολογηθεί διακρατική συμφωνία με τρίτη χώρα, 
εφαρμόζονται οι αρχές του συνυπολογισμού των περιόδων ασφάλισης για τις συντάξεις, με σκοπό τη 
θεμελίωση δικαιώματος σε σύνταξη. 

9. Τέλος, σημειώνεται ότι η Κυπριακή Δημοκρατία έχει συνάψει διμερείς συμφωνίες κοινωνικής ασφάλισης 
με την Αίγυπτο, τον Καναδά, την Αυστραλία, τη Σερβία και τη Συρία (δεν τέθηκε σε εφαρμογή λόγω του 
πολέμου), ενώ βρίσκεται στο τελικό στάδιο της διαδικασίας για συνομολόγηση διμερούς συμφωνίας με 
τη Νέα Ζηλανδία.  Επίσης, η Κυπριακή Δημοκρατία βρίσκεται στη διαδικασία διαπραγματεύσεων με την 
Ινδία και τη Ρωσία, ενώ εξετάζεται και η περίπτωση των Φιλιππινών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Δεκεμβρίου 2019 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.160, ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή με αρ. φακ. 23.06.011.03.676, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το νομικό πλαίσιο που διέπει την προστασία στον χώρο εργασίας από πράξεις που συνιστούν 
σεξουαλική παρενόχληση στην Κύπρο είναι ο περί Ίσης Μεταχείρισης Ανδρών και Γυναικών στην 
Απασχόληση και στην Επαγγελματική Εκπαίδευση Νόμος του 2002 [Ν.205(Ι)/2002], ο οποίος είναι 
εναρμονιστικός με την Οδηγία 76/207/ΕΟΚ του Συμβουλίου της 9ης Φεβρουαρίου 1976 περί της 
εφαρμογής της αρχής της ίσης μεταχείρισης ανδρών και γυναικών, όσον αφορά την πρόσβαση σε 
απασχόληση, την επαγγελματική εκπαίδευση και προώθηση και τις συνθήκες εργασίας και την Οδηγία 
97/80/ΕΚ του Συμβουλίου της 15ης Δεκεμβρίου 1997 σχετικά με το βάρος απόδειξης σε περιπτώσεις 
διακριτικής μεταχείρισης λόγω φύλου. 

(β) Η πιο πάνω εναρμονιστική νομοθεσία, ρυθμίζει εξειδικευμένες πτυχές της ισότητας στην απασχόληση, 
εργασία και επαγγελματική εκπαίδευση και περιλαμβάνει την σεξουαλική παρενόχληση και τη διάκριση 
λόγω φύλου, όπως ορίζονται στις ερμηνευτικές διατάξεις του άρθρου 2 του συγκεκριμένου Νόμου. 

(γ) Το άρθρο 12 του Νόμου, που συνιστά απαγορευτική πρόνοια για τέτοιες πράξεις, καθορίζει πέραν του 
κατασταλτικού ελέγχου από τους εργοδότες σε περίπτωση που περιέλθει στην αντίληψή τους τέτοιο 
περιστατικό ή καταγγελία και τη διενέργεια προληπτικού ελέγχου.  Ως εκ τούτου, η εθνική μας νομοθεσία 
κρίνεται επαρκής για την προστασία του εργαζομένου. 



1097 
 

(δ) Όπως διαχρονικά διαπιστώνεται από το Τμήμα Εργασίας, που είναι η αρμόδια Αρχή για την εφαρμογή 
και την παρακολούθηση τήρησης του σχετικού Νόμου, οι περισσότερες ντόπιες επιχειρήσεις παρέχουν 
στους εργαζόμενούς τους υποχρεωτικά εκπαιδευτικά σεμινάρια, ενώ πολλές αλλοδαπές θυγατρικές 
επιχειρήσεις εφαρμόζουν προληπτικό έλεγχο, διαθέτουν γραμμή υποβολής εμπιστευτικού παραπόνου 
και διοργανώνουν εκπαιδευτικά σεμινάρια κατά την πρόσληψη του εργαζομένου, ανεξαρτήτως 
δοκιμαστικής περιόδου, βάσει των Κανονισμών της μητρικής τους Εταιρείας. 

(ε) Το Τμήμα Εργασίας έχει κληθεί σε διάφορους οργανισμούς για παροχή συμβουλών σε θέματα 
σεξουαλικής παρενόχλησης και οι επιθεωρητές και επιθεωρήτριες ισότητας των φύλων στα Κεντρικά και 
στα Επαρχιακά Γραφεία Εργασίας είναι στη διάθεση του κοινού για πληροφορίες, συμβουλές και 
διερεύνηση παραπόνων δυνάμει του Νόμου περί Ίσης Μεταχείρισης Ανδρών και Γυναικών στην 
Απασχόληση και Επαγγελματική Εκπαίδευση, ενώ έχουν εκδοθεί και σχετικοί Οδηγοί με διαφωτιστικό 
υλικό. 

(στ) Επιπρόσθετα, η Επιτροπή Ισότητας των Φύλων στην Απασχόληση και στην Επαγγελματική 
Εκπαίδευση παρέχει ενημερωτικά και εκπαιδευτικά σεμινάρια σε επιχειρήσεις και οργανισμούς όταν της 
ζητηθεί και οι συνδικαλιστικές οργανώσεις έχουν καταρτίσει οδηγούς στο εργατικό δίκαιο, για σκοπούς 
ενημέρωσης των εργοδοτών και των εργαζομένων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.163, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση, και σας πληροφορώ ότι οι εργασίες καθαρισμού του δρόμου 
Περιστερώνας-Πόλεως Χρυσοχούς έχουν ήδη ολοκληρωθεί από συνεργείο του Επαρχιακού Μηχανικού 
Δημοσίων Έργων Πάφου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.168, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 
«Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.168, σχετικά με ζημιές σε καλλιέργειες από 

αγριοκάτσικα στην κοινότητα Αγίου Ιωάννη στην επαρχία Πάφου, και  σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Μετά από σχετική διερεύνηση, διαπιστώθηκε ότι τα αιγοπρόβατα αποτελούσαν ιδιοκτησία κτηνοτρόφου 
στην Κοινότητα Αγίου Ιωάννη ο οποίος απεβίωσε και τα ζώα αφέθηκαν ελεύθερα στο δάσος.  Τα ζώα 
έχουν αναπαραχθεί και αυξηθεί με αποτέλεσμα να προσεγγίζουν γεωργικές εκμεταλλεύσεις και να 
προκαλούν ζημιές σε αυτές. 

(β) Για τον έλεγχο και περιορισμό των ζώων ως επίσης και για την παραχώρηση ειδικών αδειών για 
θανάτωση των ζώων αρμόδιο Υπουργείο είναι το Υπουργείο Εσωτερικών στο οποίο έχει επίσης 
αποσταλεί η ερώτηση. 

(γ) Όσον αφορά την αποζημίωση των ιδιοκτητών για τις ζημιές που προκλήθηκαν στα αγροτεμάχιά τους 
από την ανεξέλεγκτη βόσκηση, πληροφορήστε ότι το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος δεν εφαρμόζει κάποιο Σχέδιο στα πλαίσια του οποίου να μπορούν να παραχωρηθούν 
οποιεσδήποτε αποζημιώσεις. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για περαιτέρω διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Γιώργου Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.169, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Παρουσιάστηκαν κρούσματα πώλησης αερίου του γέλιου (πρωτοξείδιο του αζώτου) κυρίως στην 
περιοχή της Αγίας Νάπας στην επαρχία Αμμοχώστου.  Σε αρκετές περιπτώσεις τα πρόσωπα που 
πωλούσαν το υπό αναφορά αέριο συνελήφθησαν και καταγγέλθηκαν από μέλη του Αστυνομικού 
Σταθμού Αγίας Νάπας για το αδίκημα των απερίσκεπτων και αμελών πράξεων κατά παράβαση του 
άρθρου 236 (στ) του Περί Ποινικού Κώδικα Νόμου, Κεφ. 154. 

3. Έχουν καταδικαστεί αρκετά πρόσωπα σε πρόστιμο για το εν λόγω αδίκημα.  Σε μία περίπτωση το 
Δικαστήριο επέβαλε ποινή φυλάκισης για 20 μέρες.  Από τον Ιανουάριο του 2018 μέχρι τα μέσα 
Νοεμβρίου 2019 έχουν καταγγελθεί από μέλη του Αστυνομικού Σταθμού Αγίας Νάπας και έχουν διωχθεί 
50 πρόσωπα εκ των οποίων τα οκτώ ήταν Κύπριοι. 

4. Η Αστυνομική διάταξη υπ’ αριθμό 5/62 με τίτλο “Χειρισμός Προσώπων που Ασθενούν ή βρίσκονται υπό 
την επήρεια ψυχοδραστικών ουσιών” δίνει κατευθυντήριες γραμμές στα μέλη της Αστυνομίας ως προς 
τον τρόπο χειρισμού προσώπων που βρίσκονται υπό την επήρεια ψυχοδραστικών ουσιών.  Ο τρόπος 
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χειρισμού τους διαφοροποιείται ανάλογα με την κατάσταση στην οποία βρίσκεται ο χρήστης, κατά 
πόσον είναι επικίνδυνος και ταραξίας ή αναίσθητος χρήστης παράνομων ουσιών. 

5. Στην πρώτη περίπτωση, αν οι περιστάσεις και η συμπεριφορά δικαιολογούν σύλληψη, οι 
παρανομούντες συλλαμβάνονται και διώκονται ποινικά για τα εν λόγω αδικήματα.  Η διερεύνηση της 
υπόθεσης γίνεται σε συνεργασία με την ΥΚΑΝ. 

6. Στην περίπτωση που ο χρήστης είναι αναίσθητος, τα μέλη της Αστυνομίας του παρέχουν τις πρώτες 
βοήθειες και ειδοποιούν ασθενοφόρο και συγγενικά πρόσωπα.  Τα μέλη της Αστυνομίας, σε συνεργασία 
με τους γιατρούς των πρώτων βοηθειών, διερευνούν το περιστατικό για να εξακριβωθεί η αιτία που 
προκάλεσε την αναισθησία.  Αν διαπιστωθεί διάπραξη ποινικού αδικήματος, διώκονται ποινικά οι 
δράστες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.177, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
«Αναφέρομαι στην πιο πάνω πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα, τα 

οποία προέκυψαν μετά από πληροφόρηση που είχαμε από την Επαρχιακή Διοίκηση Λεμεσού και άπτονται των 
αρμοδιοτήτων του Υπουργείου Εσωτερικών: 

2. Στην Κοινότητα Επισκοπής κατασκευάζονται αντιπλημμυρικά έργα που αφορούν στην επέκταση 
υφιστάμενων υπόγειων οχετών ομβρίων υδάτων και στην κατασκευή νέων οχετών ανάλογα με τον 
σχεδιασμό και τις προτεραιότητες του Κοινοτικού Συμβουλίου.  Σύμφωνα με στοιχεία της Επαρχιακής 
Διοίκησης, κατά το τρέχον έτος έχουν δαπανηθεί €30.000 για αντιπλημμυρικά έργα στην Κοινότητα. 

3. Η Κοινότητα Επισκοπής διαθέτει υπόγειους οχετούς ομβρίων υδάτων σε αρκετούς δρόμους, όχι όμως 
σε όλους.  Πληροφοριακά η τοποθέτηση οχετών σε ολόκληρο το οδικό δίκτυο προϋποθέτει τη διάθεση 
πιστώσεων ύψους πέραν του €1εκ., η εξασφάλιση των οποίων δεν είναι εφικτή. 

4. Αναφέρεται ότι ο σχεδιασμός των αντιπλημμυρικών έργων ετοιμάζεται από τις Κοινότητες, υποβάλλεται 
στο γραφείο Επάρχου και αφού τύχουν αξιολόγησης, παρέχονται τεχνικές και συμβουλευτικές 
εισηγήσεις στα Κοινοτικά Συμβούλια, τα οποία και αποφασίζουν για την εκτέλεση των έργων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. 
Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.178, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Λειτουργία του ηλεκτροπαραγωγικού σταθμού στη Δεκέλεια και οι ζημιές που προκαλεί λόγω των εκπομπών 
ρύπων στις περιουσίες των κατοίκων του Οικισμού Δεκέλειας 

 Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση σας πληροφορώ ότι έχουν ζητηθεί οι απόψεις της Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου τις οποίες παραθέτουμε.  

 Σημειώνεται ότι τα ερωτήματα αναφορικά με ρυπογόνες ουσίες εμπίπτουν στις αρμοδιότητες άλλων 
Υπουργείων όπως το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και το Υπουργείο Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, στα οποία κοινοποιείται η ερώτησή σας. 

 “Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα σχετικά με τα προβλήματα και τις επιπτώσεις στο περιβάλλον από τη 
λειτουργία του Σταθμού της Δεκέλειας, η Αρχή Ηλεκτρισμού σας πληροφορεί τα ακόλουθα: 

1. Εισαγωγή 

 Οι έξι ατμοηλεκτρικές μονάδες παραγωγής του Σταθμού, συνολικής δυναμικότητας 360ΜW, 
εγκαταστάθηκαν μεταξύ των ετών 1982 και 1992, ενώ από τον Ιούνιο του 2010 έχει ολοκληρωθεί η 
εγκατάσταση έξι Μηχανών Εσωτερικής Καύσης (ΜΕΚ) συνολικής δυναμικότητας 100ΜW περίπου. 
Ανάμεσα στους στόχους που τέθηκαν πριν την εγκατάσταση όλων των μονάδων ήταν και η υιοθέτηση 
της πλέον σύγχρονης τεχνολογίας για τη μείωση των ρύπων των αέριων εκπομπών. Ο Σταθμός 
σχεδιάστηκε για να χρησιμοποιεί υγρά καύσιμα, τα οποία γενικά έχουν χαμηλό ποσοστό τέφρας και 
ανθρακικού υπόλοιπου και στις πλείστες περιπτώσεις δεν χρειάζεται η εγκατάσταση αντιρρυπαντικής 
προστασίας για τη μείωση των εκπομπών σωματιδίων. Η συνεισφορά του Σταθμού της Δεκέλειας στην 
παραγωγή της ΑΗΚ είναι σημαντική αφού αποτελεί το 36% της παραγωγής (στοιχεία 2018). Στο Σταθμό 
εργοδοτείται προσωπικό που αριθμεί σε περίπου 200 άτομα. 

2. Ενέργειες 

Μέσα στα πλαίσια της πολιτικής της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου έγιναν στο παρελθόν, όπως και με την 
ευκαιρία της εγκατάστασης των Μηχανών Εσωτερικής Καύσης, διάφορες περιβαλλοντικές μελέτες τόσο 
για τον Ηλεκτροπαραγωγό Σταθμό Δεκέλειας όσο και για τους άλλους Ηλεκτροπαραγωγούς Σταθμούς 
της ΑΗΚ. Η ΑΗΚ σε όλες τις περιπτώσεις έλαβε σοβαρά υπόψη τις εισηγήσεις των περιβαλλοντικών 
μελετών και κατέβαλε και συνεχίζει να καταβάλει κάθε προσπάθεια για την υλοποίηση τους. 
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Επισημαίνεται ότι η Αρχή Ηλεκτρισμού έχει προχωρήσει στην εγκατάσταση Αντιρρυπαντικών 
συστημάτων Απονίτρωσης, μείωσης δηλαδή των εκπομπών Οξειδίων του Αζώτου για όλες τις μηχανές 
ΜΕΚ1 και ΜΕΚ2. 

 2.1  Παρακολούθηση ποιότητας αέρα 
Η παρακολούθηση της ποιότητας του ατμοσφαιρικού αέρα για την προστασία των κοινοτήτων 
που γειτνιάζουν με τον Ηλεκτροπαραγωγό Σταθμό Δεκέλειας γίνεται πάντοτε πάνω σε 
συστηματική βάση. Η ΑΗΚ διεξάγει μετρήσεις των συγκεντρώσεων ρύπων σε επίπεδο εδάφους 
με όργανα που βρίσκονται σε μία ειδικά εξοπλισμένη κινητή μονάδα η οποία βρίσκεται σε κοντινή 
απόσταση από τον Σταθμό. Η μονάδα αυτή, σύμφωνα με τις υποδείξεις του Τμήματος 
Επιθεώρησης Εργασίας και μετά από συνεννόηση με το κοινοτικό Συμβούλιο Ορμήδειας, 
βρίσκεται εντός του χωριού της Ορμήδειας.  

2.2. Καπνοδόχοι 

Το ύψος των καπνοδόχων στον Ηλεκτροπαραγωγό Σταθμό Δεκέλειας έχει αυξηθεί με μεγάλη 
δαπάνη από 60 μέτρα που ήταν αρχικά στα 100 μέτρα για καλύτερη διασπορά των ρύπων, με 
κόστος ΕΥΡΩ 1.300.000 περίπου. 

 2.3 Ποιότητα Καυσίμων 

Ο Ηλεκτροπαραγωγός Σταθμός Δεκέλειας χρησιμοποιεί καύσιμα με προδιαγραφές που έχουν 
στόχο την μείωση των εκπομπών ρύπων. Σημειώνεται ότι από την 1η Ιανουάριου 2008 ο Σταθμός 
χρησιμοποιεί καύσιμο με περιεκτικότητα στο θείο λιγότερη από 1%, χαρακτηριστικά αναφέρεται 
ότι για το 2018 ο μέσος όρος θείου στο καύσιμο ήταν 0,92%. 

2.4. Καυστήρες 

  Για την καλύτερη δυνατή καύση ο διασκορπισμός του μαζούτ μέσα στους κλιβάνους γίνεται με τη 
μέθοδο πεπιεσμένου ατμού. Επίσης όλοι οι λέβητες χρησιμοποιούν ειδικούς καυστήρες 
παραγωγής χαμηλού ποσοστού οξειδίων του αζώτου. 

2.5. Παρακολούθηση απόδοσης της καύσης 

Γίνεται παρακολούθηση της καύσης επί συνεχούς βάσης και λαμβάνονται διορθωτικά μέτρα όπου 
αυτό κριθεί αναγκαίο. Για να διατηρούνται οι σωληνώσεις των λεβήτων καθαρές και να 
επιτυγχάνεται η καλύτερη δυνατή αποδοτικότητα γίνεται καθαρισμός των σωληνώσεων των 
Λεβήτων κάθε 8 ώρες. Κατά την διαδικασία αυτή, γνωστή ως εκκαπνισμός, ατμός εμφυσάται με 
πίεση επί των σωληνώσεων και στη συνέχεια, όταν ο ατμός αναμιχθεί με τα καυσαέρια, 
παρασύρει την καπνιά από τις σωληνώσεις. 

2.6. Παρακολούθηση της ποιότητας των εκπομπών 

Οι εκπομπές ρύπων από τις μονάδες παραγωγής του Σταθμού παρακολουθούνται με όργανα 
μέτρησης και καταγραφής της συγκέντρωσης διαφόρων ρύπων που είναι ενσωματωμένα σε κάθε 
μία από τις καπνοδόχους του Ηλεκτροπαραγωγού Σταθμού Δεκέλειας. Οι αναλυτές αυτοί 
επιτρέπουν στην ΑΗΚ να επιβεβαιώνει ότι η ποσότητα και ποιότητα των ρύπων που εκπέμπονται 
στην ατμόσφαιρα είναι μέσα στα πλαίσια που καθορίζει ο Νόμος και να επεμβαίνει άμεσα για 
διόρθωση όπου είναι δυνατόν. 

2.6.1. Μετρήσεις εκπεμπόμενων ρύπων 

Οι μετρήσεις και οι συναφείς ετήσιες εκθέσεις της συγκέντρωσης των εκπεμπόμενων ρύπων κατά 
το 2018, που έχουν ήδη κατατεθεί στο Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και έχουν επίσης αποσταλεί στις γειτνιάζουσες με τον 
Ηλεκτροπαραγωγό Σταθμό Δεκέλειας Κοινότητες, είναι μέσα στα επιτρεπτά όρια. Ανάλογες είναι 
και οι μετρήσεις για το 2019, οι οποίες όμως ακόμα δεν έχουν αποσταλεί επίσημα στο αρμόδιο 
Υπουργείο. Παρατηρούνται, σε ορισμένες περιπτώσεις, οριακές αποκλίσεις στις εκπομπές, που 
κυρίως οφείλονται στις  απότομες αλλαγές των φορτίων των Μονάδων, λόγω των διακυμάνσεων 
της Αιολικής Παραγωγής, με αποτέλεσμα να μην βελτιστοποιείται η καύση στους λέβητες και οι 
ρύποι να είναι αυξημένοι. Ωστόσο, καταβάλλονται συνεχείς προσπάθειες έτσι ώστε αυτές να 
περιοριστούν στα προβλεπόμενα όρια. 

2.6.1.1. Μετρήσεις εκπεμπόμενων ρύπων των Ατμολεβήτων 1-6 

Σύμφωνα με τους όρους της άδειας λειτουργίας του Ηλεκτροπαραγωγού Σταθμού Δεκέλειας, 
απαιτείται η συνεχής μέτρηση και καταγραφή των ρυπαντικών ουσιών, (α) οξειδίων του αζώτου, 
εκφρασμένων ως ΝΟΧ, (β) σκόνης και (γ) η περιοδική - κάθε 3 μήνες - μέτρηση του διοξειδίου του 
θείου (SO2). 



1100 
 

Με βάση την άδεια λειτουργίας του Σταθμού, οι οριακές τιμές εκπομπής των ρυπαντικών ουσιών 
στα αέρια απόβλητα από κάθε φουγάρο, καθορίζονται ως χιλιοστόγραμμα (mg) της εκάστοτε 
ρυπαντικής ουσίας ανά κανονικό κυβικό μέτρο (Νm3) των αερίων αποβλήτων και είναι οι πιο 
κάτω: 

CO= 100 mg/Nm3 

NOX= 450 mg/Nm3 

SO2= 1700 mg/Nm3 

Σκόνη= 50 mg/Nm3  (100 mg/Nm3 για καύσιμο με τέφρα άνω το 0.06%) 

Οι ανωτέρω οριακές τιμές αναφέρονται πάντα στις ίδιες συνθήκες αναφοράς που είναι, 

- 3% κατά όγκο περιεκτικότητα σε οξυγόνο των αερίων αποβλήτων, (Ο2) ref, 

- Πίεση (απόλυτη) 101.3 kΡa, (Ρ)ref, 

- Θερμοκρασία 0 °C, (Τ) ref, και 

- 0% ποσοστό υγρασίας στα αέρια απόβλητα, (Η2Ο) ref. 

Με βάση τα αποτελέσματα των μετρήσεων, διαπιστώνεται ότι είναι εντός των πιο πάνω οριακών 
τιμών και συνεπώς αποδεκτά, εφόσον: 

• καμιά μέση τιμή ανά ημερολογιακό μήνα δεν υπερβαίνει τις οριακές τιμές εκπομπών, 

• στην περίπτωση της σκόνης, το 97% των 48ωρων μετρήσεων δεν υπερβαίνουν το 110% 
της αντίστοιχης οριακής τιμής, 

• στην περίπτωση των ΝΟΧ το 95% των 48ωρων μετρήσεων δεν υπερβαίνουν το 110% της 
αντίστοιχης οριακής τιμής, 

• στην περίπτωση των μεμονωμένων μετρήσεων του SΟ2, η κάθε μια μέση ωριαία τιμή δεν 
υπερβαίνει το 110% της αντίστοιχης οριακής τιμής. 

2.6.1.2. Μετρήσεις εκπεμπόμενων ρύπων ΜΕΚ1 και ΜΕΚ2 
Σύμφωνα με την άδεια λειτουργίας των ΜΕΚ 2 του Ηλεκτροπαραγωγού Σταθμού Δεκέλειας, οι 
οριακές τιμές εκπομπής των ρυπαντικών ουσιών στα αέρια απόβλητα από το φουγάρο κάθε 
μηχανής, καθορίζονται ως χιλιοστόγραμμα (mg) της εκάστοτε ρυπαντικής ουσίας ανά κανονικό 
κυβικό μέτρο (Νm3) των αερίων αποβλήτων και είναι οι πιο κάτω: 

CO= 130 mg/Nm3 

NOX= 225 mg/Nm3 (μετά την επεξεργασία του καυσαερίου με ουρία) 

SO2= 565 mg/Nm3 (το χρησιμοποιούμενο καύσιμο πρέπει να έχει περιεκτικότητα θείου μέχρι 1%) 

Σκόνη= 50 mg/Nm3  

Οι ανωτέρω οριακές τιμές αναφέρονται πάντα στις ίδιες συνθήκες αναφοράς, που είναι 

- 15% κατά όγκο περιεκτικότητα σε οξυγόνο των αερίων αποβλήτων, (Ο2) ref, 

- Πίεση (απόλυτη) 101.3 kPa, (P) ref, 

- Θερμοκρασία 0 °C, (Τ) ref, και 

- 0% ποσοστό υγρασίας στα αέρια απόβλητα, (Η2Ο) ref. 

Με βάση τα αποτελέσματα των μετρήσεων, διαπιστώνεται ότι είναι εντός των πιο πάνω οριακών 
τιμών και συνεπώς αποδεκτά, εφόσον: 

•  Οι εκπομπές μονοξειδίου του άνθρακα CΟ ήταν για όλες τις μηχανές κάτω από το 
επιτρεπτό όριο, 

• Οι εκπομπές οξειδίων του αζώτου ΝΟΧ ήταν για όλες τις μηχανές κάτω από το επιτρεπτό 
όριο, (δεν ξεπερνά το 110% του ορίου των 225). Κατά την διαδικασία πλυσίματος του 
στροβιλοσυμπιεστή ο ψεκασμός ουρίας διακόπτεται με αποτέλεσμα οι μετρήσεις των ΝΟΧ 

να αυξάνονται περίπου 5%, 

• Οι μηνιαίες μέσες τιμές του εκπεμπόμενου διοξειδίου το θείου SΟ2 από όλες τις μηχανές 
ήταν κάτω του ορίου,  

• Οι εκπομπές σκόνης ήταν για όλες τις μηχανές κάτω του ορίου, 
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• Οι εκπομπές Αμμωνίας ήταν για όλες τις μηχανές κάτω του ορίου. 

2.7  Χρηματοδότηση Έργων 

Μέσα στα πλαίσια της κοινωνικής προσφοράς της ΑΗΚ, έχουν εγκριθεί από το Διοικητικό της 
Συμβούλιο, χρηματοδοτήσεις έργων κοινής ωφελείας στις γειτονικές κοινότητες Ορμήδειας και 
Ξυλοτύμπου όπως επίσης και στον Συνοικισμό ΑΗΚ. 

3.  Συμπεράσματα 

Η Αρχή Ηλεκτρισμού κατέβαλε και θα συνεχίσει να καταβάλει κάθε δυνατή προσπάθεια για την 
υλοποίηση της περιβαλλοντικής της πολιτικής, όπου προέχει η προστασία της υγείας των κατοίκων των 
κοινοτήτων που γειτνιάζουν με όλους τους Ηλεκτροπαραγωγούς Σταθμούς και η προστασία του 
περιβάλλοντος. 

Οι μετρήσεις των εκπομπών αερίων αποβλήτων είναι ένα μέρος της συνολικής προσπάθειας που 
καταβάλλεται από την ΑΗΚ για την μείωση των ρυπαντικών ουσιών στα καυσαέρια που εκπέμπονται 
από τις εγκαταστάσεις των τριών Ηλεκτροπαραγωγών Σταθμών. Τα αποτελέσματα των μετρήσεων που 
λήφθηκαν για το 2018 και μέχρι σήμερα για το 2019, μπορούν να χαρακτηριστούν ικανοποιητικά και 
είναι μέσα στα πλαίσια που καθορίζονται από την Άδεια Εκπομπής Αέριων Αποβλήτων για τους τρεις 
Ηλεκτροπαραγωγούς Σταθμούς. 

Τέλος, η ΑΗΚ θα ήθελε να επιβεβαιώσει για άλλη μια φορά ότι εντάσσει μέσα στους πρωταρχικούς της 
στόχους: 

• την προστασία της υγείας του προσωπικού της και του κοινού, 

• τη διατήρηση, προστασία και βελτίωση της ποιότητας του περιβάλλοντος, 

• την προώθηση μέτρων για την αντιμετώπιση πιθανών περιβαλλοντικών προβλημάτων. 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινίσεις.”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Άμυνας κ. Σάββα Αγγελίδη στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.011.04.183, ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση αναφορικά με την παραχώρηση διευκολύνσεων στους μαθητές 
που φοιτούν σε εσπερινά σχολεία και σας ενημερώνω ότι: 

α.  Σύμφωνα με το άρθρο 24(1)(α) των Περί Εθνικής Φρουράς Νόμων του 2011 έως 2019, χορηγείται 
αναβολή εκπλήρωσης υποχρέωσης στρατιωτικής υπηρεσίας, σε όσους φοιτούν σε Σχολή Μέσης 
Εκπαίδευσης του εσωτερικού ή εξωτερικού αναγνωρισμένης από τις αρμόδιες αρχές του οικείου 
κράτους. 

β. Παρά ταύτα, σε περιπτώσεις κατά τις οποίες εθνοφρουρός ή έφεδρος δεν αιτηθεί αναβολή εκπλήρωσης 
στρατιωτικής θητείας ή εφεδρικής υπηρεσίας, σύμφωνα με τις ισχύουσες διαταγές δύναται να του 
χορηγείται διευκόλυνση μετά από αίτημα προς την Διοίκηση της Μονάδος όπου υπηρετεί ούτως ώστε να 
διεξάγεται απρόσκοπτα η φοίτησή του. 

γ.  Επιπλέον των παραπάνω, τυχόν αιτήματα τα οποία αφορούν μετάθεση εθνοφρουρών σε Μονάδες 
πλησίον των εσπερινών σχολείων όπου φοιτούν, για ευκολότερη μετακίνηση, αντιμετωπίζονται θετικά. 

2. Την παρούσα περίοδο, υπηρετούν στην Εθνική Φρουρά 21 μαθητές Εσπερινών Σχολείων, οι οποίοι 
εξυπηρετούνται από τις Μονάδες τους και παρακολουθούν απρόσκοπτα τα μαθήματα τους. 

3. Είμαι στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.189, ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και μετά από σχετική ενημέρωση που έλαβα από τα 
αρμόδια Τμήματα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Οι Αερολιμένες Λάρνακας και Πάφου, ως γνωστόν, έχουν παραχωρηθεί στην Hermes Airports Ltd (ο 
“Επενδυτής”) μέσω Συμφωνίας Παραχώρησης η οποία έγινε μεταξύ της εταιρείας και της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και τέθηκε σε ισχύ στις 12 Μαΐου 2006. Με βάση την εν λόγω συμφωνία, ο Επενδυτής έχει 
αναλάβει την ανάπτυξη, μελέτη, κατασκευή, συντήρηση και λειτουργία των Αερολιμένων Λάρνακας και 
Πάφου για 25 χρόνια, από την ημερομηνία που τέθηκε σε ισχύ. 

(β)  Για ανάδειξη και προβολή του πολιτιστικού πλούτου και των αξιοθέατων της Κύπρου (Μνημεία, 
Αρχαιολογικούς Χώρους κ.ο.κ.), ο Επενδυτής συνεργάζεται με το Υφυπουργείο Τουρισμού, το Τμήμα 
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Αρχαιοτήτων και το Κυπριακό Ινστιτούτο, σχεδιάζει και προωθεί σταδιακά και στα δύο αεροδρόμια, 
συγκεκριμένα έργα, το κόστος των οποίων θα αναλάβει ο ίδιος.  Έχει ήδη ολοκληρωθεί, στον 
Αερολιμένα Λάρνακας, η εγκατάσταση φωτογραφικής αποτύπωσης των ψηφιδωτών του Αρχαιολογικού 
Χώρου Πάφου, ενώ προωθείται η δημιουργία σχετικής τοιχογραφίας στον Αερολιμένα Πάφου, την 
άνοιξη 2020 και σε μετέπειτα στάδιο, η προβολή τρισδιάστατων εκμαγείων από αρχαία αγάλματα, στον 
Αερολιμένα Λάρνακας, με τη χρήση νέας τεχνολογίας 3D (design print-artifacts). 

(γ) Παράλληλα, το Τμήμα Αρχαιοτήτων έχει τροχιοδρομήσει την προβολή Αρχαιολογικών Χώρων, 
Μουσείων και Μνημείων στις περιοδικές εκδόσεις αερογραμμών όπως της Aegean και της British 
Airways, ενώ διαφημίσεις των Αρχαιολογικών Χώρων και των Μουσείων, έχουν ήδη εκτυπωθεί σε 
εξειδικευμένα περιοδικά τουριστικών πρακτόρων.  Επίσης, το Περιοδικό “Welcome” που εκδίδει ο 
Επενδυτής, περιέχει αφιερώματα στα αξιοθέατα και μνημεία της Κύπρου και πραγματοποιείται 
αξιοπρόσεκτη προβολή και μέσω των διαφόρων κοινωνικών δικτύων και της επίσημης ιστοσελίδας του 
Επενδυτή. 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για περαιτέρω πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.04.194, ημερομηνίας 8 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Χρίστου 
 «Σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση σας πληροφορώ ότι όσον αφορά στο Υπουργείο Εσωτερικών, 
συμπεριλήφθηκε στον κρατικό προϋπολογισμό του 2020 για τα Κέντρα Υποδοχής Αιτητών Διεθνούς 
Προστασίας (Κέντρο Υποδοχής και Φιλοξενίας-ΚΥΦΑΔΠ Κοφίνου και Κέντρο Πρώτης Υποδοχής - ΚΕΠΥ 
“Πουρνάρα”), ποσό ύψους €1.000.000 και συγκεκριμένα στο άρθρο 03097 “Λειτουργικά Έξοδα”. 

 Στο ποσό αυτό περιλαμβάνονται εκτός από τα λειτουργικά έξοδα, και τα επιδόματα που δίνονται 
μηνιαίως στους αιτητές που διαμένουν στο Κέντρο Υποδοχής και Φιλοξενίας Αιτητών Διεθνούς Προστασίας 
(ΚΥΦΑΔΠ) Κοφίνου (€100 στον αρχηγό οικογενείας και €50 για κάθε εξαρτώμενο), τα οποία ανήλθαν, από 
Ιανουάριο μέχρι Οκτώβριο του 2019 στα €148.530,07. 

 Πέραν του πιο πάνω ποσού, για τη διαχείριση των Κέντρων Υποδοχής το Υπουργείο Εσωτερικών 
(Μονάδα Ευρωπαϊκών Ταμείων, Υπηρεσία Ασύλου, Δύναμη Πολιτικής Άμυνας), το Υπουργείο Υγείας και η 
Αστυνομία Κύπρου, έλαβαν χρηματοδότηση συνολικού ύψους €3.500.000 μέσω της Επείγουσας Βοήθειας του 
Ευρωπαϊκού Ταμείου Εσωτερικής Ασφάλειας για τις ανάγκες λειτουργίας του ΚΕΠΥ “Πουρνάρα”. 

 Επιπρόσθετα, η Υπηρεσία Ασύλου υλοποιεί συγχρηματοδοτούμενα έργα με στόχο την υποστήριξη της 
λειτουργίας του ΚΥΦΑΔΠ Κοφίνου, για τα οποία η κοινοτική συνεισφορά τα τελευταία χρόνια ανέρχεται σε 
ποσοστό 90% επί του συνολικού προϋπολογισμού.  Συγκεκριμένα, για τα έτη 2019-2020, το ποσό Κοινοτικής 
Συνεισφοράς ανέρχεται στο 1.800.000 ευρώ. 

 Λόγω του ότι δεν έχει ληφθεί ακόμη η σχετική συνεισφορά που ζητήθηκε από τις Υπηρεσίες Κοινωνικής 
Ευημερίας και ενόψει του χρονοδιαγράμματος που μας δόθηκε για αποστολή απάντησης μέχρι τις 6 
Δεκεμβρίου σας αποστέλλεται η συνεισφορά της Υπηρεσίας Ασύλου του Υπουργείου Εσωτερικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.201, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου 
«Η απάντηση στην πιο πάνω ερώτηση είναι η ακόλουθη: 

1. Υπάρχουν επίσημα στοιχεία αναφορικά με τα περιστατικά εφηβικών κυήσεων; 

Μια από τις βασικές δραστηριότητες της Μονάδας Παρακολούθησης Υγείας, του Υπουργείου Υγείας, 
είναι η καταγραφή των ιατρικών δεδομένων γεννήσεων στα οποία περιλαμβάνονται και στοιχεία για τις 
εφηβικές κυήσεις. 

Στον πιο κάτω Πίνακα (1) παρουσιάζονται στοιχεία για τις εφηβικές κυήσεις στην Κύπρο, για την 
περίοδο 2014-2017 (από το 2014 και εντεύθεν το Εθνικό Αρχείο συλλέγει στοιχεία τόσο από τον 
δημόσιο όσο και από τον ιδιωτικό τομέα). Τα δεδομένα αναφέρονται σε τοκετούς που διενεργήθηκαν 
στις ελεγχόμενες από την Κυπριακή Δημοκρατία περιοχές, ανεξάρτητα της περιοχής μόνιμης διαμονής 
της μητέρας και αφορούν ζωντανό νεογνό ή θνησιγονία (κύηση ≥ 22 βδομάδες κύησης): 

Πίνακας 1. 

Ηλικία μητέρας >19 2014 2015 2016 2017 2014-2017 

Αριθμός κυήσεων 70 73 96 103 342 
Ποσοστό % 0.8% 0.8% 1.0%  1.1% 

V/* Λ 

1.1

 ί'

~ 

0.9% 
 Source: Μονάδα Παρακολούθησης Υγείας, Υπουργείο Υγείας 
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 Όσον αφορά στις κυήσεις στις διάφορες ηλικιακές ομάδες χαρακτηριστικό είναι το πιο κάτω διάγραμμα: 

 
Source: Μονάδα Παρακολούθησης Υγείας, Υπουργείο Υγείας 

 Περαιτέρω σημειώνεται ότι, βάσει στοιχείων της Eurostat, οι εφηβικές κυήσεις στην Κύπρο συγκριτικά με 
τις άλλες χώρες-μέλη της ΕΕ (ΕU28), διαχρονικά παρουσιάζει χαμηλότερα ποσοστά κυήσεων σε 
μητέρες κάτω των 19 ετών. Χαρακτηριστικός είναι ο πιο κάτω Πίνακας (2): 

Α6Ε (>19) 2014 2015 2016 2017 

EU28 1.7% 1.6% 1.6% 1.5% 

Cyprus 0.6% 0.7% 0.9% 1.1% 

   Source: Eurostat (live births)† 

2. Υπάρχουν στοιχεία για τον αριθμό των κυήσεων αυτών, που έχουν ως αποτέλεσμα την 
εγκατάλειψη της εκπαίδευσης από τις μαθήτριες; 

Δεν τηρούνται από το Υπουργείο Υγείας στοιχεία για τον αριθμό των μαθητριών που εγκατέλειψαν την 
εκπαίδευση λόγω κύησης. Δυνατό τέτοια στοιχεία να κατέχει το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και Νεολαίας. 

3. Ποια προληπτικά μέτρα λαμβάνονται για την αντιμετώπιση του φαινομένου, πέραν της 
εφαρμογής των προγραμμάτων της Σχολιατρικής Υπηρεσίας; 

 Πέραν της προώθησης εφαρμογής προγραμμάτων σεξουαλικής διαπαιδαγώγησης από τη Σχολιατρική 
Υπηρεσία, το Υπουργείο Υγείας μέσω της υλοποίησης της Στρατηγικής προωθηθεί τον σχεδιασμό και 
εφαρμογή δράσεων που στοχεύουν στην παροχή υπηρεσιών υγείας αλλά και στη διαπαιδαγώγηση των 
νέων ως προς την πρόληψη και αντιμετώπιση του φαινομένου. 

 Σημειώνεται ότι, στο πλαίσιο της πιο πάνω Στρατηγικής προωθείται η δημιουργία “κλινικών εφήβων” 
φιλικών προς τους νέους, για παροχή υπηρεσιών, κυρίως συμβουλευτικού χαρακτήρα προς τους νέους 
σχετικά με τη σεξουαλική και αναπαραγωγική τους υγεία. 

 Είναι τέλος σημαντικό να τονιστεί ότι σημαντικό βήμα θεωρείται η εισαγωγή του Γενικού Συστήματος 
Υγείας και η εφαρμογή του θεσμού του Προσωπικού Ιατρού και Παιδιάτρου, ως προς την ενημέρωση 

                                            
† Τα δεδομένα στη Eurostat δίνονται από τη Στατιστική Υπηρεσία Κύπρου και αφορούν τις ζωντανές γεννήσεις από 
μητέρες που διαμένουν στις ελεγχόμενες από κράτος περιοχές της Κύπρου. Οι διαφορές με τα δεδομένα του Αρχείου 
Γεννήσεων της Μονάδας Παρακολούθησης Υγείας είναι μικρές και συνήθως οφείλονται στη διαφορετική περίοδος 
ανάλυσης τους. 
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των νέων για τα θέματα σεξουαλικής και αναπαραγωγικής υγείας στο πλαίσιο της αγωγής και 
προαγωγής της υγείας. 

2. Εάν οι πιο πάνω απαντήσεις κρίνετε ότι δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω διευκρινίσεων, 
παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. 
Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.220, ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρίστου Χρίστου 
 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση σας ενημερώνω ως ακολούθως: 

 Στον Προϋπολογισμό του 2019, το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας περιέλαβε κονδύλι 
ύψους €30.000 το οποίο προοριζόταν για δαπάνες εξόδων εγγραφής εμπορικών σημάτων “Χαλλούμι”.  Το 
κονδύλι αυτό δαπανήθηκε ολόκληρο στις διαδικασίες εγγραφής που βρίσκονται σε εξέλιξη.  Διαδικασίες 
εγγραφής για Πιστοποιόν Εμπορικό Σήμα “HALLOUMI” είναι σε εξέλιξη στην Αυστραλία, Κίνα, Νότια Αφρική, 
Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα, και στο ΗΒ.  Παράλληλα μελετάται το ενδεχόμενο για εγγραφή και σε νέες αγορές. 
Κατά το 2019, είχαμε επιτυχή εγγραφή Πιστοποιούντος Εμπορικού Σήματος στη Συρία, ενώ οι υπόλοιπες 
αιτήσεις είναι σε εξέλιξη. 

 Στον Προϋπολογισμό του 2020 εγκρίθηκε αύξηση των πιστώσεων στις €50,000 ώστε να υπάρξει 
δυνατότητα εγγραφής εμπορικών σημάτων σε νέες αγορές στις οποίες υπάρχει δυναμική για εξαγωγές. 

 Όσον αφορά την υπεράσπιση των συνεχώς αυξανόμενων νομικών υποθέσεων για την προστασία του 
εμπορικού σήματος “χαλλούμι” αυτές αναλαμβάνονται από τη Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας.  Οι 
διαδικασίες που βρίσκονται σε εξέλιξη παρακολουθούνται από τη Νομική Υπηρεσία σε συνεργασία με τους 
νομικούς της συμβούλους στο εξωτερικό και το Υπουργείο.  Η επιλογή των νομικών συμβούλων καθώς και τα 
ποσά τα οποία δαπανήθηκαν είναι στοιχεία τα οποία κατέχει η Νομική Υπηρεσία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Δεκεμβρίου 2019 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.226, ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
«Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.011.04.226 και να σας αναφέρω τα 

ακόλουθα: 

2. Στο πλαίσιο της πολιτικής του, όσον αφορά στα κτήρια, τα οποία δεν λειτουργούν πλέον ως Σχολεία, το 
Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας (ΥΠΠΑΝ) μεριμνά, ούτως ώστε να 
συντηρούνται, όπως επίσης και να αξιοποιούνται από τις Τοπικές Αρχές, για πολιτιστικές, εκπαιδευτικές, 
κοινωνικές και κοινοτικές δραστηριότητες, υπό την προϋπόθεση ότι στο προβλεπτό μέλλον δεν θα 
προκύψει ανάγκη χρήσης των εν λόγω κτηρίων ως σχολείων ή αξιοποίησής τους άλλως πως. 
Επισημαίνεται ότι η οποιαδήποτε συντήρηση ή και βελτίωση του κτηρίου, γίνεται με την έγκριση των 
Τεχνικών Υπηρεσιών του ΥΠΠΑΝ, ενώ τη δαπάνη αναλαμβάνει η Κοινότητα ή ο Δήμος, ανάλογα. 

3. Το ΥΠΠΑΝ, αφού μελετήσει τα σχετικά αιτήματα από τις τοπικές αρχές και λάβει υπόψη την πιο πάνω 
ακολουθούμενη πολιτική, καθώς και την ωφέλεια που θα έχει η περιοχή από το έργο και αφού 
συμφωνήσει με την ικανοποίηση του αιτήματος, υποβάλλει σχετική πρόταση στο Υπουργικό Συμβούλιο 
στη βάση του εδαφίου (4) του Άρθρου 10 των περί Σχολικών Εφορειών Νόμων του 1997 έως 2014, το 
οποίο ρητά αναφέρει ότι «Χωρίς την έγκριση του Υπουργικού Συμβουλίου, δεν μπορεί να αποκτηθεί, να 
εκποιηθεί, να επιβαρυνθεί ή να διατεθεί με οποιοδήποτε τρόπο οποιαδήποτε ακίνητη περιουσία» που 
ανήκει σε οποιοδήποτε Σχολείο Δημοτικής ή Μέσης Εκπαίδευσης και βρίσκεται στην κατοχή και εξουσία 
της οικείας Σχολικής Εφορείας. 

4. Στη βάση της πιο πάνω πολιτικής, παραχωρήθηκαν οι πιο πάνω χώροι στο Κοινοτικό Συμβούλιο 
Παλαιχωρίου για αξιοποίηση τους.  Απ’ εκεί και πέρα το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού 
και Νεολαίας δεν αναλαμβάνει την παρακολούθηση της υλοποίησης των οποιωνδήποτε έργων, καθώς 
αυτά εμπίπτουν πλέον στις αρμοδιότητες των τοπικών αρχών που τις αναλαμβάνουν.» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Στο Κεφάλαιο Τέταρτο δεν υπάρχουν θέματα. 

 Έγινε μια αναβολή για την επιτροπή Νομικών.  Θα συνεδριάσει την Τετάρτη με τη συνεννόηση ότι καμία 
τροπολογία δε γίνεται αποδεκτή από κανέναν και είναι άλλα τα θέματα, θα τα δείτε στην επιτροπή Νομικών.   

 Κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία 
της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Παρασκευή, 24 Ιανουαρίου 2020, στις 11.00 το πρωί, με την ακόλουθη 
ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 
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 1.  Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για έγκριση 
κυβερνητικής εγγύησης προς την εταιρεία «Alfa Mediterranean 
Enterprises Ltd» ύψους €60.185.628 για χρηματοδότηση έργου 
από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων στα πλαίσια του 
ευρωπαϊκού χρηματοδοτικού προγράμματος NER300 (έργα 
επίδειξης καινοτόμων τεχνολογιών ενέργειας). 
(Αρ. Φακ. 23.07.004.001). 

 2.  Ο περί Δικηγόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.270-2019). 

 3.  Ο περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας Διοικητικού Δικαστηρίου 
Διεθνούς Προστασίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.168-2019). 

 4.  Ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.237-2019). 

 5.  Οι περί Αποβλήτων (Περιορισμός Χρήσης Ορισμένων 
Επικίνδυνων Ουσιών σε Ηλεκτρικό και Ηλεκτρονικό Εξοπλισμό) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.116-2019). 

 6.  Οι περί Αποβλήτων (Χώροι Υγειονομικής Ταφής) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.117-2019). 

 7.  Ο περί Προστασίας του Απορρήτου της Ιδιωτικής Επικοινωνίας 
(Παρακολούθηση Συνδιαλέξεων και Πρόσβαση σε 
Καταγεγραμμένο Περιεχόμενο Ιδιωτικής Επικοινωνίας) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2017. 
(Αρ. Φακ. 23.01.058.159-2017). 

 8.  Ο περί Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2018. 
(Πρόταση νόμου των κ. Γεώργιου Γεωργίου, Ευθύμιου Δίπλαρου 
και Μάριου Μαυρίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.02.059.060-2018). 

 9.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου 
του 2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.264-2019). 

 10.  Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου του 
2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.259-2019). 

 11.  Ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.033-2019). 

 12.  Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Διαχείριση και 
Διάθεση/Χρήση Κοπριάς και άλλων Κτηνοτροφικών Αποβλήτων 
που προκύπτουν από Αγελαδοτροφικές Μονάδες) Κανονισμοί 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.013-2019). 

 13.  Ο περί της Ίδρυσης, των Δραστηριοτήτων και της Εποπτείας των 
Ιδρυμάτων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών Νόμος 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.241-2019). 

 14.  Ο περί Προϋπολογισμού της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων 
του 2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.262-2019). 

 15.  Ο περί Αποχώρησης του Ηνωμένου Βασιλείου από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση χωρίς Συμφωνία (Ρύθμιση του Δικαιώματος 
Άσκησης Νομοθετικά Κατοχυρωμένου Επαγγέλματος Υγείας στη 
Δημοκρατία) Νόμος του 2020. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.061.004-2020). 

 16.  Ο περί της Ασκήσεως της Κτηνιατρικής και της Εγγραφής 
Κτηνιάτρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.274-2019). 

 17.  Ο περί της Ασκήσεως της Κτηνιατρικής και της Εγγραφής 
Κτηνιάτρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.275-2019). 

Αποσύρσεις 18.  Οι περί Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί, Ιεραρχία, 
Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις Αξιωματικών) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.110-2019). 

 19.  Οι περί Εθελοντών-Εθελοντριών Υπαξιωματικών του Στρατού 
της Δημοκρατίας (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.111-2019). 

 20.  Οι περί Αποχετεύσεων Παραλιμνίου (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.112-2019). 

 21.  Οι περί Αποχετεύσεων Αγίας Νάπας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.113-2019). 

 22.  Οι περί Συστήματος Εγγύησης των Καταθέσεων και Εξυγίανσης 
Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.114-2019). 

 23.  Οι περί Τμήματος Υδάτων - Θέση Ανώτερου Τεχνικού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.115-2019). 

 24.  Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.069-2013). 

 25.  Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (Σχέδιο Συντάξεων 
και Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους του Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού και Εξαρτωμένους τους) (Όμοιο με το Σχέδιο 
Συντάξεων της Κυβέρνησης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.067-2014). 

 26.  Οι περί Προστασίας της Παραλίας (Άδειες και Δικαιώματα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.036-2015). 

 27.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, Αξιολόγηση και Ανέλιξη 
Ακαδημαϊκού Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.028-2016). 

 28.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.051-2017). 

 29.  Οι περί της Σύμβασης για την Προστασία της Μεσογείου 
Θάλασσας από τη Ρύπανση και περί Συναφών Πρωτοκόλλων 
(Τεχνητοί Ύφαλοι) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.085-2017). 

 30.  Οι περί Προσωπικού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 
(Τροποποιητικοί) (Γενικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.086-2017). 

 31.  Οι περί Συντάξεων Υπαλλήλων της Αρχής Τηλεπικοινωνιών 
Κύπρου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.054.087-2017). 

 32.  Οι περί Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου (Σχέδιο Πρόωρης 
Εθελοντικής Αφυπηρέτησης Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.100-2017). 

 33.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ακαδημαϊκό Προσωπικό) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.047-2018). 

 34.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Δίδακτρα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.057-2018). 

 35.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Φοιτητικά Θέματα και Θέματα 
Σπουδών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.058-2018). 

 36.  Οι περί Δασών (Άδειες, Χρήση Δασικών Δρόμων και Εξαγωγή 
Δασικών Προϊόντων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.072-2018). 

 37.  Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.074-2018). 

 38.  Οι περί του Συντονισμού των Διαδικασιών Σύναψης Δημοσίων 
Συμβάσεων στους Τομείς της Άμυνας και της Ασφάλειας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.098-2018). 

 39.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας (Γενικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.009-2019). 

 40.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας (Πειθαρχικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.010-2019). 

 41.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας (Προαγωγές Μελών 
Πυροσβεστικής εκτός Ειδικών Πυροσβεστών) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.011-2019). 

 42.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας (Εφεδρικοί Πυροσβέστες) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.012-2019). 

 43.  Οι περί της Ενιαίας Διαχείρισης Υδάτων (Χρήση Υδατικών 
Έργων για Ναυταθλητισμό με Πλωτά Μέσα) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.027-2019). 

 44.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.037-2019).                       

 45.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της Εξορυκτικής 
Βιομηχανίας (Χρήση Βέλτιστων Διαθέσιμων Τεχνικών σε 
περιπτώσεις Παρουσίας Κυανίου σε Λίμνη Τελμάτων και περί 
Διασπώμενου με Ασθενές Οξύ Κυανίου) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.038-2019). 

 46.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της Εξορυκτικής 
Βιομηχανίας (Επιθεωρήσεις) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.039-2019). 

 47.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της Εξορυκτικής 
Βιομηχανίας (Χρηματικές Εγγυήσεις) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.040-2019). 
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 48.  Οι περί Ιατρών και Οδοντιάτρων (Συντάξεις και Χορηγήματα) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.041-2019). 

 49.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (Αξιολόγηση 
Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.053-2019). 

 50.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (Ταμείο Προνοίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.054-2019). 

 51.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (Θέση Γενικού 
Διευθυντή) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.055-2019). 

 52.  Οι περί της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας (Όροι Πρόσληψης και 
Υπηρεσίας Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.064-2019). 

 53.  Οι περί Φυλακών (Γενικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.070-2019). 

 54.  Οι περί Εισροών και Εκροών του Εθνικού Ταμείου Επενδύσεων 
και του Κυπριακού Οργανισμού Διαχείρισης Επενδύσεων και για 
Συναφή Θέματα Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.079-2019). 

 55.  Οι περί Ασφάλειας Δικτύων και Συστημάτων Πληροφοριών 
(Τέλη) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.080-2019). 

 56.  Οι περί Δημιουργίας Μητρώου Αγροτών και Γεωργικών 
Εκμεταλλεύσεων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.082-2019). 

 57.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Αξιολόγηση Υπαλλήλων) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.096-2019). 

 58.  Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 
(Αρ. 2) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.097-2019). 

 59.  Οι περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου - Θέση 
Προϊστάμενου Τομέα (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.099-2019). 

 60.  Οι περί Υπηρεσιακών Οχημάτων του Κρατικού Τομέα και του 
Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.100-2019). 

 61.  Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Άδειες και Πιστοποιητικά 
Ελεγκτών Εναέριας Κυκλοφορίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.101-2019). 

 62.  Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Άδειες και Πιστοποιητικά 
Ελεγκτών Εναέριας Κυκλοφορίας) (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.102-2019). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 
 «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο, οι επιπτώσεις του στην 

οικονομία και την κοινωνία και οι πολιτικές που μπορεί να επιφέρουν 
πληθυσμιακή αναζωογόνηση στην πατρίδα μας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Μιχάλη Γιωργάλλα, βουλευτή 
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εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.052.002-2019). 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίασης της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  1.58 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 
Αριστείδου Μαριέλλα Κωνσταντίνου Κώστας 

Γεωργίου Γεώργιος Κωνσταντίνου Ξένια 

Δημητρίου Αννίτα Μαυρίδης Μάριος 

Δημητρίου Δημήτρης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Δίπλαρος Ευθύμιος Ορφανίδου Σάβια 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Σοφοκλέους Μιχάλης 

Κάρουλλας Γιώργος Σταύρου Ελένη 

Κουλλά Ονούφριος Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Ανδρέας Χατζηγιάννης Κυριάκος 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
Αδάμου Αδάμος Λουκαΐδης Γιώργος 
Γεωργίου Τ. Γιώργος Μαύρου Ελένη 
Δαμιανού Άριστος Πασιουρτίδης Ανδρέας 

Καυκαλιάς Αντρέας Σάββα Ευανθία 
Κέττηρος Νίκος Στεφάνου Στέφανος 
Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τζιοβάνης Χριστάκης 
Κυπριανού Άντρος Φακοντής Αντρέας 
Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

ΔΗΚΟ 
Βότσης Άγγελος Ορφανίδης Χρίστος 

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Παπαδόπουλος Νικόλας 

Κουλίας Ζαχαρίας Πιττοκοπίτης Χαράλαμπος 

Λεωνίδου Πανίκος Προκοπίου Γεώργιος 

Μυλωνάς Παύλος  

ΚΣ ΕΔΕΚ 
Ευσταθίου Κωστής Σιζόπουλος Μαρίνος 
Μυριάνθους Ηλίας  

Συμμαχία Πολιτών 

Λιλλήκας Γιώργος  

Αλληλεγγύη 

Συλλούρης Δημήτρης 

(Πρόεδρος Βουλής) 

Παπαδόπουλος Γεώργιος 

Γιωργάλλας Μιχάλης  

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 
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Θεοπέμπτου Χαράλαμπος Περδίκης Γιώργος 

ΕΛΑΜ 

Παπαγιάννης Λίνος Χρίστου Χρίστος 

Ανεξάρτητοι 

Θεολόγου Άννα  
Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μούσας Γιαννάκης (Μαρωνιτών) 

Μαχτεσιάν Βαρτκές (Αρμενίων) 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 
1. Ενημέρωση για τις ακόλουθες διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής των Αντιπροσώπων:  

α. Επίσημη επίσκεψη του Προέδρου της Βουλής στα Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα.  

β. Επίσημη επίσκεψη στην Κύπρο του Προέδρου της Βουλής των Αντιπροσώπων της Λιβύης κ. 
Αγκίλα Σαλάχ Ίσσα, κατόπιν πρόσκλησης του Προέδρου της Βουλής. 

γ. Συμμετοχή του Προέδρου της Βουλής στην 25η Διάσκεψη Προέδρων Κοινοβουλίων της 
Κοινοπολιτείας στην Οτάβα. 

δ. Εκπροσώπηση του Προέδρου της Βουλής από τον κ. Μιχάλη Γιωργάλλα στην εξόδιο ακολουθία 
και ταφή του μακαριστού Αρχιεπισκόπου Γρηγορίου, τέως Θυατείρων και Μεγάλης Βρετανίας, 
στο Λονδίνο. 

ε. Συμμετοχή του κ. Κωστή Ευσταθίου σε συνεδρία της Επιτροπής Νομικών και Ανθρωπίνων 
Δικαιωμάτων της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης στο Παρίσι. 

στ. Συμμετοχή του κ. Κωστή Ευσταθίου στην 80ή Συνεδρία της Ευρωπαϊκής Επιτροπής κατά του 
Ρατσισμού και της μη Ανοχής (ECRI) στο Στρασβούργο. 

ζ. Συμμετοχή του κ. Νίκου Τορναρίτη στη 12η Σύνοδο της Ολομέλειας της Ασιατικής 
Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης στην Αττάλεια. 

η. Συμμετοχή του κ. Άγγελου Βότση ως εκπροσώπου του Προέδρου της Βουλής στο 19ο Φόρουμ 
της Ντόχα με τίτλο «Επαναπροσδιορισμός της διακυβέρνησης σε έναν πολυπολικό κόσμο». 

θ. Συμμετοχή του κ. Γιώργου Λουκαΐδη στις εργασίες της Υποεπιτροπής Εξωτερικών Υποθέσεων 
της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης στη Φινλανδία. 

ι. Συμμετοχή του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη σε αποστολή αντιπροσωπίας της Κοινοβουλευτικής 
Συνέλευσης του Οργανισμού για την Ασφάλεια και τη Συνεργασία στην Ευρώπη (ΚΣ ΟΑΣΕ) στην 
Ουκρανία. 

ια. Συμμετοχή του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη σε αποστολή της ΚΣ ΟΑΣΕ για παρακολούθηση των 
κοινοβουλευτικών εκλογών στο Ουζμπεκιστάν. 

ιβ. Συμμετοχή του κ. Γεώργιου Προκοπίου στις εργασίες της Επιτροπής Πολιτικών Υποθέσεων, 
Ασφάλειας και Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης της Ένωσης για τη 
Μεσόγειο στο Στρασβούργο. 

ιγ. Συμμετοχή του κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου στη 10η Σύνοδο της Συνέλευσης του Διεθνούς 
Οργανισμού Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας IRENA στο Άμπου Ντάμπι. 

ιδ. Συνάντηση του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη υπό την ιδιότητά του ως προέδρου της Επιτροπής για τη 
Δημοκρατία, τα Ανθρώπινα Δικαιώματα και Ανθρωπιστικά Θέματα της ΚΣ ΟΑΣΕ με την πρόεδρο 
και μέλη της Επιτροπής Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και Ανθρωπιστικής Βοήθειας της Γερμανικής 
Ομοσπονδιακής Βουλής. 

2. Ανακοίνωση αλλαγών στη σύνθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και 
Ίσων Ευκαιριών Μεταξύ Ανδρών και Γυναικών, της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών, της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Εσωτερικών, της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου Διοικήσεως, 
της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος, της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας. 
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3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Αντιμετώπισης του Αδικαιολόγητου Γεωγραφικού Αποκλεισμού 
Νόμος του 2019», αγορεύσεις (Μαρίνος Σιζόπουλος, Γιώργος Περδίκης, Άγγελος Βότσης, Ανδρέας 
Κυπριανού, Γιώργος Λουκαΐδης, Γιώργος Λιλλήκας) και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και Λειτουργίας Ξενοδοχείων και 
Τουριστικών Καταλυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019», αγορεύσεις (Κώστας Κώστα, Ηλίας 
Μυριάνθους, Άγγελος Βότσης, Άννα Θεολόγου, Γεώργιος Παπαδόπουλος, Ανδρέας Κυπριανού, Πανίκος 
Λεωνίδου, Αβέρωφ Νεοφύτου, Άντρος Κυπριανού, Νικόλας Παπαδόπουλος, Ζαχαρίας Ζαχαρίου, 
Γιώργος Λιλλήκας, Χρίστος Χρίστου, Ζαχαρίας Κουλίας, Χαράλαμπος Θεοπέμπτου) και ψήφισή της σε 
νόμο. 

5. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών 
Έργων - Θέση Ανώτερου Γραμματειακού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019», 
παρατηρήσεις του κ. Γιώργου Περδίκη και έγκρισή τους. 

6. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ελεγκτικής Υπηρεσίας - Θέσεις Ελεγκτή και Ελεγκτή Τεχνικού 
Ελέγχου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019» και «Οι περί Ελεγκτικής Υπηρεσίας - Θέσεις 
Λειτουργού Ελέγχου Α΄ και Λειτουργού Τεχνικού Ελέγχου Α΄ (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019», 
έγκρισή τους και δικαιολόγηση αρνητικής ψήφου από τον κ. Κωστή Ευσταθίου. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου του 
2020 Νόμος του 2019», αγορεύσεις και συζήτηση (Κυριάκος Χατζηγιάννης, Αντρέας Καυκαλιάς, Μάριος 
Μαυρίδης, Γιώργος Λουκαΐδης, Παύλος Μυλωνάς, Νίκος Τορναρίτης, Χαράλαμπος Θεοπέμπτου, 
Κωστής Ευσταθίου, Άντρος Κυπριανού, Μιχάλης Γιωργάλλας, Αννίτα Δημήτριου, Γιώργος Τ. Γεωργίου) 
και ψήφισή του σε νόμο. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2020 Νόμος του 
2019», αγορεύσεις και συζήτηση (Χρίστος Χρίστου, Προέδρος, Πανίκος Λεωνίδου, Παύλος Μυλωνάς, 
Ελένη Μαύρου, Μιχάλης Γιωργάλλας, Χρίστος Ορφανίδης, Άντρος Κυπριανού) και ψήφισή του σε νόμο.  

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας του 
2020 Νόμος του 2019», αγορεύσεις και συζήτηση (Κώστας Κωνσταντίνου, Μαρίνος Σιζόπουλος, 
Μαρίνος Μουσιούττας, Γιώργος Λουκαΐδης, Γιώργος Περδίκης) και ψήφισή του σε νόμο. 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Τ/Κ Περιουσιών του 2020 Νόμος του 
2019», παρατηρήσεις του κ. Λίνου Παπαγιάννη και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Ταμείου Τουρκοκυπριακών Περιουσιών του 2020 Νόμος του 2020». 

11. Έκθεση για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από 
νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για τον μήνα Φεβρουάριο του 2020, το κείμενο της απόφασης και 
έγκρισή της.  

12. Εισήγηση του κ. Στέφανου Στεφάνου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις για αναβολή της απόφασης της Βουλής των Αντιπροσώπων για έγκριση κυβερνητικής 
εγγύησης προς την εταιρεία «Alfa Mediterranean Enterprises Ltd» ύψους €60.185.628 για 
χρηματοδότηση έργου από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων στα πλαίσια του ευρωπαϊκού 
χρηματοδοτικού προγράμματος NER300 (έργα επίδειξης καινοτόμων τεχνολογιών ενέργειας), συζήτηση 
(Γιώργος Περδίκης, Αβέρωφ Νεοφύτου, Μιχάλης Γιωργάλλας, Άγγελος Βότσης, Στέφανος Στεφάνου, 
Ηλίας Μυριάνθους) και αναβολή της. 

13. Σχέδιο ψηφίσματος για τις κακόβουλες πυρκαγιές στο κρατικό δάσος του Ακάμα, παρατηρήσεις του κ. 
Πανίκου Λεωνίδου και έγκρισή του. 

14. Εισήγηση του κ. Νίκου Τορναρίτη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού για αναβολή του ψηφίσματος όσον αφορά τη δήλωση των ΗΠΑ σχετικά με τους 
παράνομους ισραηλινούς εποικισμούς στα κατεχόμενα παλαιστινιακά εδάφη, συζήτηση (Γιώργος 
Λουκαΐδης, Νικόλας Παπαδόπουλος, Άντρος Κυπριανού, Χρίστος Χρίστου, Γιώργος Περδίκης) και 
απόφαση για αναβολή του. 

15. Το κείμενο ψηφίσματος σχετικά με το Μνημόνιο Συναντίληψης μεταξύ Τουρκίας και κυβέρνησης Σαράτζ 
της Λιβύης σχετικά με την οριοθέτηση της υφαλοκρηπίδας, παρατηρήσεις του κ. Κωστή Ευσταθίου και 
του Προέδρου και έγκρισή του. 

16. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

17. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Επιλογή χώρου για τη δημιουργία πανεπιστημιακής σχολής στη Λάρνακα - Κατασκευή πεζόδρομου στο 
παραλιακό μέτωπο της Πύλας - Κατασκευή πλατείας στην Πύλα - Δέσμευση ακίνητης περιουσίας εντός 
αρχαιολογικών ζωνών της κοινότητας Κουκλιών - Παραλείψεις στο σχέδιο απόσυρσης παλαιών 
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οχημάτων - Ανακοίνωση ΔΕΦΑ για μείωση κόστους παραγωγής ηλεκτρικού ρεύματος με φυσικό αέριο, 
μελέτη και ΕΕ - Πρακτική για επιχείρηση της αστυνομίας - Διαχωρισμός οικοπέδων στον Ψευδά - 
Ανάπλαση του πάρκου πλησίον του Κυβερνητικού Οικισμού Β΄ στον Ψευδά - Η κρατική και ευρωπαϊκή 
χρηματοδότηση ανδρικού ουροδοχείου σε σχήμα γυναίκας - Το ενδεχόμενο νέου σχεδιασμού για τον 
χώρο ανέγερσης δομής για ασυνόδευτους ανηλίκους - Ενσωμάτωση θεμάτων σεξουαλικής και 
αναπαραγωγικής υγείας στη διδακτέα ύλη γυμνασίων και λυκείων - Συλλογή στατιστικών και στρατηγική 
για τα σεξουαλικώς μεταδιδόμενα νοσήματα - Φαινόμενο άρνησης εμβολιασμού και εμβολιαστική 
κάλυψη παιδιών στην Κύπρο - Δράσεις για προώθηση του θηλασμού - Η ολοκλήρωση και το 
αποτέλεσμα των ενεργειών στα πλαίσια του Σχεδίου Δράσης Δημογραφικής και Οικογενειακής Πολιτικής 
2019-2020 - Επέκταση του σχολιατρικού προγράμματος εμβολιασμού για HPV και στα αγόρια - Τα 
αποτελέσματα έρευνας για εισαγωγή κινήτρων απόκτησης παιδιού το 2019 - Δυσοσμία από φάρμες στο 
Παραλίμνι - Σπατάλη χαρτιού λόγω εκτύπωσης της εκτέλεσης συνταγής στα πλαίσια του ΓΕΣΥ - 
Επιστολή της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για τις κατ’ εξαίρεση πολιτογραφήσεις - Συνεισφορές Κύπρου στο 
Διεθνές Πράσινο Ταμείο για το Κλίμα και κατάργηση επιδοτήσεων ορυκτών καυσίμων - Επιβολή 
έκτακτης εισφοράς σε εταιρείες σχετικά με την παραγωγή ενέργειας από αιολικά πάρκα - Επιδιόρθωση 
πολυκατοικίας με πρόσφυγες στη Λάρνακα - Πλαίσιο πολιτικής Υπουργείου Άμυνας για συμμετοχή στο 
κόστος κατασκευής έργων σε δήμους ή κοινότητες με υποδομές της ΕΦ - Μελέτη και επικύρωση της 
Σύμβασης των Οικιακών Εργαζομένων του 2011 της Διεθνούς Οργάνωσης Εργασίας - Παράνομη 
λειτουργία της εταιρείας «Σκύρα Λίμα Λτδ» σε περιουσία της Ιεράς Μονής Σταυροβουνίου - Δυσοσμία 
από τις εγκαταστάσεις των ΧΥΤΥ στο Πεντάκωμο - Ανακύκλωση Αποβλήτων Ηλεκτρικού και 
Ηλεκτρονικού Εξοπλισμού - Παραγωγή και κατανάλωση πλαστικών μπουκαλιών εμφιαλωμένου νερού - 
Πληροφορίες για τις καταγγελίες για ενδοοικογενειακή βία τα τελευταία πέντε χρόνια - Ο αριθμός των 
εισακτέων Κυπρίων φοιτητών στα ΑΕΙ της Ελλάδας - Μέτρα προστασίας χαρουπιών - Μη πρόβλεψη για 
αποχωρητήρια και αποδυτήρια στα υπό κατασκευή γήπεδα του Ομίλου Αντισφαίρισης Λάρνακας - Η 
Δήλωση Προθέσεων μεταξύ των Υπουργών Εξωτερικών ΗΠΑ-Κύπρου - Διαδικασία καταβολής τελών 
μίσθωσης για τη χρήση τουρκοκυπριακών ακινήτων - Το πλαίσιο χρήσης των «ιπτάμενων φαναριών» - 
Οργανισμός Οικονομικής Συνεργασίας και Ανάπτυξης και Κυπριακή Δημοκρατία - Ετοιμασία 
κανονισμών για τους όρους τιμητικής πολιτογράφησης - Παγκύπριο Σχέδιο Στειρώσεων Αδέσποτων 
Γάτων 2019 - Αποζημιώσεις σε πληγέντες από κακοκαιρία στην Ξυλοφάγου - Καταγγελίες για 
παρενοχλήσεις κυνηγών από ακτιβιστές - Λανθασμένη σηματοδότηση περιοχής ως απαγορευμένης 
περιοχής κυνηγίου - Έλεγχος των ακτών της Κύπρου με σύγχρονα ραντάρ και η δημιουργία 
ακτοφυλακής - Προειδοποιητική σήμανση για ακτινοβολία σε προϊόντα τερματικών συσκευών 
τηλεπικοινωνίας - Ξένοι εργάτες που καταλήγουν αιτητές πολιτικού ασύλου ή συνεχίζουν να 
εργοδοτούνται παράνομα - Μελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων από την ανέγερση ψηλών κτιρίων - Το 
ενδεχόμενο δημιουργίας μητρώου ειδικευμένων στην κοινοτική νοσηλευτική - Τα προσόντα, η εγγραφή 
σε μητρώο και η εργοδότηση στο δημόσιο των επισκεπτών υγείας - Τα ποσά που θα καταβάλει το 
κράτος στην Ελληνική Τράπεζα στο πλαίσιο της εγγύησης μη αναμενόμενων ζημιών από τον 
συνεργατισμό - Τροποποίηση των περί Ιδιωτικών Σχολών Γυμναστικής Κανονισμών. 

18. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Χρήση ΑΠΕ στις οδικές μεταφορές - Αντικατάσταση συμβατικών με εναλλακτικά καύσιμα στις οδικές 
μεταφορές - Ισοπέδωση κοίτης ποταμού από ιδιώτη στη Νεκρή Ζώνη - Καθυστέρηση στον καθορισμό 
πρωτοκόλλου ταρίχευσης - Υπέρβαση μέγιστου αριθμού μαθητών στο Γυμνάσιο Δροσιάς στη Λάρνακα - 
Τροποποίηση δίτροχων μοτοσικλετών παράδοσης φαγητού - Πρόβλημα στη λειτουργία του Συστήματος 
Πληροφοριών Γης και εκκρεμούσες υποθέσεις - Αιτήσεις διεθνούς προστασίας - Οι ευρωπαϊκοί στόχοι 
της Κύπρου για διαχείριση των απορριμμάτων και αποβλήτων και εφαρμογή μεθόδων κυκλικής 
οικονομίας - Οχληρία από κτηνοτροφικές μονάδες στην ευρύτερη περιοχή Νήσου - Προσφυγή της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής κατά της Δημοκρατίας για μη ορθή εφαρμογή Οδηγίας σε σχέση με 
καταχρηστικές ρήτρες συμβάσεων - Κόστος δημόσιων κτιρίων που έχουν ανεγερθεί μετά το 2004 - 
Δημόσιες διαβουλεύσεις, μητρώο μελετητών και μελέτες με βάση τον περί της Εκτίμησης των 
Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα Νόμο - Έλεγχος λειτουργίας των στεγανών 
δεξαμενών στις παραλίες Αγίου Ερμογένη Κουρίου και «Lady’s Mile» από ΚΔ - Η αξιοποίηση του 
«Σχεδίου Γιούνκερ» στην Κύπρο - Διαδικασία ολοκλήρωσης κανονισμών για τη διαχείριση οικιακών 
φαρμάκων - Τροποποίηση της νομοθεσίας για τη λειτουργία των σχολικών κυλικείων - Πιλοτικό 
πρόγραμμα διαχείρισης των οργανικών αποβλήτων των ξενοδοχείων - Απαλλαγή εισερχομένων στην 
επιστημονική δομή του Τμήματος Δασών από ενδοτμηματική εκπαίδευση - Επιπτώσεις στην οδική 
ασφάλεια όσον αφορά το έργο της λεωφόρου Αγλαντζιάς - Έλεγχοι για τις τιμές στα σχολικά κυλικεία - 
Έλεγχος τήρησης προδιαγραφών από νοσοκομειακές κλινικές που προσφέρουν ειδικότητες σε ιατρούς - 
Επικίνδυνη διάβαση πεζών στην Ορμήδεια - Κεραίες κινητής τηλεφωνίας στον δήμο Δερύνειας - Στοιχεία 
για τις απόπειρες αυτοχειρίας στην Κύπρο και τα μέτρα στήριξης των ατόμων αυτών - Απόδοση τιμής 
στους σφαγιασθέντες στις 14 Σεπτεμβρίου 1922 από τους Τούρκους στη Μικρά Ασία - Σχέδιο 
Δημογραφικής Ανάπτυξης - Ελλιπής σήμανση στον αυτοκινητόδρομο Αγίας Νάπας-Λάρνακας - 
Λειτουργία πράσινου σημείου και χώρου διαχείρισης αποβλήτων στη Φασούλα - Δράσεις με βάση το 
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Εθνικό Σχέδιο Δράσης για την Πρόληψη και Καταπολέμηση της Βίας στην Οικογένεια - 
Προγραμματισμός για αντιμετώπιση και έγκαιρη διάθεση εμβολίων για τον καταρροϊκό πυρετό - Η 
επανεξέταση υποθέσεων πολιτικού ασύλου - Μη ολοκλήρωση του έργου σύνδεσης της λεωφόρου 
Σπύρου Κυπριανού στη Λάρνακα με τον παρακαμπτήριο Αραδίππου-Δεκέλειας - Κατάθεση αγωγών για 
διεκδίκηση των συμφερόντων των μελών νομιμοποιημένων φορέων - Μη επαρκής εξυπηρέτηση 
κατοίκων Τόχνης με αγροτικά ταξί - Ποινικές διώξεις και καταδίκες βάσει του περί Καταπολέμησης 
Ορισμένων Μορφών και Εκδηλώσεων Ρατσισμού και Ξενοφοβίας μέσω του Ποινικού Δικαίου Νόμου του 
2011 - Κατασκευή του δρόμου Σωτήρας-Δερύνειας - Εφαρμογή στην Κύπρο της πρακτικής τα εκτάκια να 
«υιοθετούν» πρωτάκια - Προβλήματα λόγω τρωκτικών - Πυροσβεστικός Σταθμός Καϊμακλίου - 
Αντισεισμική αναδόμηση του Γυμνασίου Παραλιμνίου και υφιστάμενα προβλήματα - Προστατευτικά 
κιγκλιδώματα στο γεφύρι του Σκάρφου - Άδεια εγκατάστασης εξορυκτικών αποβλήτων - Μεταφορά 
συνταξιοδοτικών δικαιωμάτων αλλοδαπών εργαζομένων στις χώρες τους - Εκπαιδευτικά σεμινάρια για 
σεξουαλική παρενόχληση - Αίτημα για βελτιωτικά έργα στον δρόμο Περιστερώνας-Πόλεως Χρυσοχούς - 
Καταστροφές από αγριοκάτσικα σε καλλιέργειες στον Άγιο Ιωάννη Πάφου - Αντιμετώπιση του 
φαινομένου πώλησης αερίου γέλιου στα κέντρα αναψυχής - Αντιπλημμυρικά έργα για την κοινότητα 
Επισκοπής στη Λεμεσό - Προβλήματα από τη λειτουργία του ηλεκτροπαραγωγικού σταθμού ΑΗΚ στον 
προσφυγικό οικισμό Δεκέλειας - Διευκολύνσεις που αφορούν τη στρατιωτική θητεία για τους μαθητές 
νυκτερινών σχολείων - Προβολή αξιοθέατων στα αεροδρόμια - Επιδόματα αιτητών πολιτικού ασύλου - 
Εφηβικές κυήσεις και εγκατάλειψη της εκπαίδευσης - Νομικά έξοδα και δικαστικές διαδικασίες 
κατοχύρωσης εμπορικών σημάτων του χαλλουμιού - Αποκατάσταση και αξιοποίηση του παλιού 
δημοτικού σχολείου του Παλαιχωρίου Μόρφου. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΙΑ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ΄ 

Συνεδρίαση 24ης Ιανουαρίου 2020* 

Ώρα έναρξης:  11.08 π.μ. 

Αρ. 13 
 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ) 

 Καλημέρα σας.   

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίασης της Βουλής.  Παρακαλώ τους έντιμους βουλευτές να 
δηλώσουν την παρουσία τους.    

 Παρακαλώ τους γραμματείς να διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η Γενική Συνέλευση των Ηνωμένων Εθνών έχει καθιερώσει από το 2005 την 27η Ιανουαρίου ως 
Παγκόσμια Ημέρα Μνήμης των Θυμάτων του Ολοκαυτώματος από τους ναζί κατά τον Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο, 
ημέρα απελευθέρωσης του στρατοπέδου συγκέντρωσης Άουσβιτς-Μπίρκεναου.  

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων τιμά με απόλυτο σεβασμό τη φετινή 75η επέτειο και τη μνήμη των θυμάτων 
του ολοκαυτώματος, καθώς και τους επιζώντες ενός ειδεχθούς εγκλήματος κατά της ανθρώπινης ύπαρξης και 
αξιοπρέπειας.   

 Πρόκειται για μια μέρα ευθύνης, μια επέτειο που επαναφέρει μνήμες από τις πιο μελανές σελίδες της 
ευρωπαϊκής ιστορίας και έχουμε χρέος να διδαχθούμε από τη θυσία των εκατομμυρίων θυμάτων του 
ολοκαυτώματος, ώστε να μην αναβιώσει ποτέ ξανά όμοιος εξευτελισμός του ανθρώπου από άνθρωπο.  

 Επιτρέψετέ μου να χαιρετίσω την παρουσία εδώ στην ολομέλεια, με την ευκαιρία της σημερινής αναφοράς, 
της πρέσβεως της Πολωνίας κ. Irena Lichnerowicz-Augustyn και της αναπληρώτριας επικεφαλής της πρεσβείας 
του Ισραήλ κ. Noga Caspi. 

 Σας καλώ σε μονόλεπτη σιγή. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία η μνήμη! 

 Παρακαλώ τώρα τη γραμματέα να ενημερώσει το σώμα για τις διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η Βουλή φιλοξένησε στις 22 Ιανουαρίου την 3η Συνάντηση των Επικεφαλής Αντιπροσωπιών των Χωρών 
«Group Med» στη Διακοινοβουλευτική Διάσκεψη για την Κοινή Εξωτερική Πολιτική και Πολιτική Ασφάλειας 
(ΚΕΠΠΑ) και την Κοινή Πολιτική Ασφάλειας και Άμυνας (ΚΠΑΑ).  Πέραν της Κύπρου, συμμετείχαν εκπρόσωποι 
των κοινοβουλίων της Ελλάδας, της Ιταλίας και της Πορτογαλίας. 

                                            
* Τα αναλυτικά αποτελέσματα όλων των ηλεκτρονικών ψηφοφοριών της συνεδρίασης ευρίσκονται στο Αρχείο της 

Βουλής. 
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 Στην έναρξη των εργασιών απηύθυνε χαιρετισμό ο Πρόεδρος της Βουλής και έκανε εισαγωγική ομιλία ο 
επικεφαλής της κυπριακής αντιπροσωπίας στη Διάσκεψη για την ΚΕΠΠΑ και την ΚΠΑΑ κ. Μαρίνος Σιζόπουλος.  
Στο πρώτο μέρος των εργασιών, του οποίου προήδρευσε ο κ. Σιζόπουλος, συζητήθηκαν οι προκλήσεις που 
καλούνται να αντιμετωπίσουν οι χώρες της Μεσογείου.  Η δεύτερη ενότητα, υπό την προεδρία του μέλους της 
αντιπροσωπίας κ. Άριστου Δαμιανού, επικεντρώθηκε στην ανταλλαγή απόψεων για τα θέματα της ημερήσιας 
διάταξης της 16ης Κοινοβουλευτικής Διάσκεψης για την ΚΕΠΠΑ και την ΚΠΑΑ στο Ζάγκρεμπ, από τις 2 ως τις 4 
Μαρτίου, με στόχο τη διαμόρφωση κοινών θέσεων των αντιπροσωπιών των χωρών του Νότου, τόσο στα πλαίσια 
των συζητήσεων όσο και για τα Συμπεράσματα της Διάσκεψης.  Στη συνέχεια οι συμμετέχοντες αντάλλαξαν 
απόψεις για τους τρόπους διασφάλισης της αποτελεσματικότητας της μεταξύ τους συνεργασίας και 
ολοκλήρωσαν τις εργασίες τους με την υιοθέτηση Κοινής Δήλωσης. 

 Στο κείμενο της Δήλωσης εκφράζεται ανάμεσα σε άλλα πλήρης υποστήριξη στις προσπάθειες για 
επανέναρξη των διαπραγματεύσεων και επίτευξη συνολικής και βιώσιμης λύσης του κυπριακού προβλήματος, 
σύμφωνα με το διεθνές δίκαιο, τα σχετικά ψηφίσματα του Συμβουλίου Ασφαλείας του Οργανισμού Ηνωμένων 
Εθνών και το κοινοτικό κεκτημένο, προς όφελος του συνόλου του κυπριακού λαού.  Καταδικάζονται επίσης οι 
παράνομες δραστηριότητες των τουρκικών ναυτικών δυνάμεων στην αποκλειστική οικονομική ζώνη της 
Κυπριακής Δημοκρατίας, οι οποίες συνιστούν παραβίαση της κυριαρχίας και των κυριαρχικών δικαιωμάτων 
εκμετάλλευσης των φυσικών της πόρων και έχουν αρνητικές επιπτώσεις για την περιφερειακή σταθερότητα και 
ευημερία και για την ευρωπαϊκή ενεργειακή ασφάλεια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούμε στο Πρώτο Κεφάλαιο της ημερησίας διάταξης, που είναι η 
νομοθετική εργασία.  Όλες οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες.  Πριν μπούμε στη συζήτηση, να σας 
ενημερώσω ότι έχει καθοριστεί χρόνος ομιλητών για τρία θέματα, τα οποία ξέρετε, να μην τα επαναλαμβάνω, να 
μην τα διαβάζω τώρα.   

 Το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για 
έγκριση κυβερνητικής εγγύησης προς την εταιρεία “Alfa Mediterranean Enterprises Ltd” ύψους €60.185.628 για 
χρηματοδότηση έργου από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων στα πλαίσια του ευρωπαϊκού χρηματοδοτικού 
προγράμματος NER300 (έργα επίδειξης καινοτόμων τεχνολογιών ενέργειας)».  Για το  θέμα αυτό έχει ετοιμαστεί 
συμπληρωματική έκθεση.  Νομίζω ότι δε χρειάζεται να διαβαστεί, εκτός αν υπάρχει απαίτηση από κάποιο 
βουλευτή να διαβαστεί.   

 Αν υπάρχουν ομιλητές τώρα, να ξεκινήσουμε την… 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Για το πρώτο θέμα ως Δημοκρατικό Κόμμα θα ζητήσουμε από την ολομέλεια αναβολή, γιατί έχει προκύψει 
ένα νέο δεδομένο.  Υπάρχει μία επιστολή, ημερομηνίας 17 Ιανουαρίου 2020, από τον δικηγόρο της εταιρείας 
προς τον κ. Καδή, τον Υπουργό Γεωργίας, με την οποία επιστολή ζητά να αποσυρθεί το συγκεκριμένο αίτημα 
για την εγγύηση από τη Βουλή των Αντιπροσώπων.  Θεωρώ ότι, από τη στιγμή που ο ίδιος ο δικηγόρος της 
εταιρείας ζητά απόσυρση αυτού του αιτήματος, δεν μπορεί σήμερα η Βουλή να λειτουργήσει ως δεύτερος 
δικηγόρος της εταιρείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, δε θέλω να μπω στη συζήτηση, αλλά η έγκριση ή μη αυτού είναι προς την κυβέρνηση.  Εμείς δεν 
είναι με τον ιδιώτη που έχουμε να κάνουμε.   

 Δηλαδή  πραγματικά, κύριε Παπαδόπουλε, είσαστε και νομικός, αλλά διερωτώμαι αν υπάρχουν αύριο 
επιπτώσεις και…  Να το αναβάλουμε, ναι, να μεν το ψηφίσουμε και καθόλου, ναι, αλλά όχι επειδή το ζητά ένας 
ιδιώτης, ο οποίος μπορεί να εμπλέκεται, διότι μπορεί να συμφέρει περισσότερο στον ιδιώτη η αναβολή.  Εάν η 
κυβέρνηση αύριο μας πει ότι δεν της εδώσαμεν…   

 Δώστε προσοχή σε αυτά που λέω, κύριοι συνάδελφοι, διότι είναι λλίον σπάνια αιτιολογία.  Εσείς θα 
αποφασίσετε, όμως δεν είναι η κυβέρνηση που το εζήτησεν, είναι ιδιώτης.  Αυτό τι σημαίνει;  Ο ιδιώτης μπορεί 
παραδείγματος χάρη αύριο -και δε θέλω να επεκτείνω τη συζήτηση, νιώθω ότι δεν πρέπει εγώ να μιλώ για αυτό 
το πράμα ως Πρόεδρος της Βουλής- μέσα απ’ αυτή τη διαδικασία να ζητήσει αποζημιώσεις, μπορεί να καταγγείλει 
το κράτος.  Δηλαδή ήρθε, επικοινωνήσαμε με τον υπουργό και μας είπε «ναι, καλά κάμνετε να το αναβάλετε»; 
«Καλά κάμνετε, εννά το αποσύρω»;  Συγγνώμη που μπαίνω έτσι, αλλά είναι…   

 Επαναλαμβάνω για τρίτη φορά, κύριε Παπαδόπουλε.  Εμείς δεν έχουμε να κάνουμε με τον ιδιώτη ούτε 
τον δικηγόρο του! 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Είπε…   
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 Αν επιτρέπεται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βοηθήστε με, ναι.  Βοηθήστε με, για να διαμορφώσω άποψη.  

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Δε λέω ότι είμαστε σήμερα έτοιμοι είτε να απορρίψουμε είτε να εγκρίνουμε.  Αυτό που λέμε είναι ότι δεν 
είναι ο ρόλος της Βουλής να λειτουργεί ως ιδιωτικός ντετέκτιβ, να διαπιστώνει ποια είναι τα πραγματικά δεδομένα.  
Η συγκεκριμένη εταιρεία εκπροσωπείται από αντιπροσώπους.  Έχουμε ενώπιόν μας επιστολή προς τον 
Υπουργό Γεωργίας, τον αρμόδιο υπουργό για την έγκριση του συγκεκριμένου έργου, με την οποία ζητά την 
απόσυρση έστω και της ίδιας της εταιρείας που ζητά την κυβερνητική εγγύηση, η οποία έχει υποβάλει αίτημα για 
κυβερνητική εγγύηση.  Και λέει ότι το Υπουργείο Οικονομικών στο παρόν στάδιο αποσύρει έστω προσωρινά το 
θέμα συζήτησης στη Βουλή με τίτλο «Παραχώρηση κυβερνητικής εγγύησης προς την Alfa Mediterranean 
Enterprises Ltd». 

 Επειδή έχω και άποψη επί της ουσίας, κύριε Πρόεδρε, ναι, θεωρώ ότι η Βουλή δεν μπορεί πριν από την 
έγκριση των αρμόδιων υπηρεσιών κατά πόσο αυτή η εγγύηση συνιστά κρατική ενίσχυση να εγκρίνει ένα έργο.  
Πρώτα να πάρουν τις εγκρίσεις από τις αρμόδιες κυβερνητικές αρχές και στο τέλος να ’ρθουν στη Βουλή, εάν 
αιτιολογείται το αίτημα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να ακούσω και τις απόψεις των άλλων και -παρ’ όλο που, αν ήμασταν στη νέα διαδικασία, δε θα 
επιτρέπετουν άλλη αναβολή σίγουρα, διότι δεν είναι η πρώτη- θα αποφασίσει η ολομέλεια. 

 Ο κ. Κυπριανού έχει τον λόγο. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ δεν έχω δει την επιστολή στην οποία αναφέρεται ο κ. Παπαδόπουλος, αλλά, εάν η 
εταιρεία η ίδια αποσύρει την αίτησή της για κρατική εγγύηση, διερωτώμαι η Βουλή γιατί να μπει στη διαδικασία 
να συζητήσει και να αποφασίσει.  Εάν ο κ. Παπαδόπουλος μας λέει ότι όντως έτσι έχουν τα πράγματα, εγώ 
θεωρώ ότι το λιγότερο που μπορούμε να κάνουμε είναι να πάρουμε μια αναβολή, για να δούμε τι γίνεται.  Εάν 
όντως υπάρχει αυτή η επιστολή και αποσύρεται το αίτημα για την κρατική εγγύηση, εμείς θα ψηφίσουμε να 
παραχωρηθεί ή να απορριφθεί η κρατική εγγύηση; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι η πρώτη φορά που σε αυτό το σώμα, στην ολομέλεια μπαίνει θέμα για θέση ιδιώτη.  
Εδώ δεν έχουμε μία πρόταση ενός ιδιώτη να εξετάσουμε.  Δεν έχουμε πρόταση μίας συγκεκριμένης εταιρείας, 
έχουμε ένα κυβερνητικό νομοσχέδιο.  Αυτό έχω ως νομοθέτης να αποφασίσω.  Εάν οποιοσδήποτε συνάδελφος, 
έχοντας υπόψη μία θέση της εταιρείας που εμείς δεν την έχουμε υπόψη, θέλει να ζητήσει αναβολή, δικαίωμά του, 
παρ’ όλο που είπαμε ότι είναι η τελευταία φορά.  Θέλω να δηλώσω τη θέση μας.  Αν τεθεί τέτοιο θέμα, εμείς 
είμαστε ενάντια στην αναβολή.  Πρέπει αυτό το σώμα να αποφασίσει επιτέλους.  Ή την εγκρίνει ή την απορρίπτει.  
Αλλά η επιστολή του δικηγόρου της εταιρείας… 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Έχουμε θέσει θέμα αναβολής; 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ναι, ναι, αλλά ακούμε εδώ στο σώμα ότι έχουμε μια επιστολή του δικηγόρου που εν θέλει την εγγύηση.  
Ας τη στείλει στην κυβέρνηση.  Και όφειλε η κυβέρνηση, αν είχε αυτή την επιστολή, να στείλει μια επιστολή στον 
Πρόεδρο της Βουλής που να λέει «αποσύρω το νομοσχέδιο». 

 Κύριε Πρόεδρε, αν έχω λάθος, διορθώστε με.  Εδώ έχουμε ένα κυβερνητικό νομοσχέδιο και ερωτώ τον 
Πρόεδρο της Βουλής:  Έχετε πάρει καμιά επιστολή από την κυβέρνηση ότι αποσύρεται; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

   Όχι, δεν έχω πάρει και αυτό είπα και εγώ στην αρχή, κύριε Αβέρωφ… 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Άρα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 …και εγώ ανησυχώ και για τις πιθανές επιπτώσεις τις οικονομικές παρακάτω, αν... 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Δεν έσιει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μπορεί να μεν έχει, μπορεί τζιαι να ’χει.  Και εν ηξέρω ο δικηγόρος που το έκαμε αν δεν έξερεν γιατί το 
έκαμε.   

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 …ξέρουμε επίσης ότι, αν θα προχωρήσει ή όχι αυτό το έργο, έχει κάποια χρονοδιαγράμματα.  Θεωρώ πιο 
έντιμο και ίσιο, αν κάποιοι έχουν ερωτηματικά γι’ αυτό το νομοσχέδιο -έννεν η πρώτη φορά που απορρίπτεται- 
να τοποθετηθούν ενάντια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Είναι γεγονός ότι είναι η πρώτη φορά που το σώμα βρίσκεται μπροστά σε μια τέτοια περίπτωση.  Είναι 
ένα έργο το οποίο, για να υλοποιηθεί, απαιτούσε κυβερνητικές εγγυήσεις €60 εκατομ. «Κυβερνητικές εγγυήσεις» 
σημαίνει ότι εμείς με την ψήφο μας  θα εγκρίνουμε να υποθηκευτούν €60 εκατομ. του δημοσίου.  Στην περίπτωση 
που κάτι πάει στραβά, ενδεχόμενα το δημόσιο να ζημιωθεί με αυτά τα €60 εκατομ. για το έργο.  Δεν είμαι ενάντια 
στο έργο, έτσι για να ξεκαθαρίζω, αλλά είναι πολύ παράδοξο   αυτός ο οποίος θα επωφεληθεί των €60 εκατομ., 
των εγγυήσεων των €60 εκατομ., για να κάμει το έργο, να μας κοινοποιεί χθες αργά το απόγευμα αυτή την 
επιστολή που διάβασε προηγούμενα ο συνάδελφος ο Νικόλας Παπαδόπουλος, την αλληλογραφία του με τα 
αρμόδια υπουργεία, στην οποία ο ίδιος που θα επωφεληθεί, για να υλοποιήσει το έργο, λέει ότι δε χρειάζεται 
αυτή τη στιγμή η έγκριση αυτών των εγγυήσεων και παρ’ όλα αυτά  να έρθουμε εμείς να τοποθετηθούμε υπέρ ή 
κατά των εγγυήσεων.  Είναι πολύ παράδοξο! Γι’ αυτό συμφωνώ με την πρόταση για αναβολή.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Καταρχάς να ξεχωρίσουμε ορισμένα ζητήματα.  Οι εγγυήσεις οι συγκεκριμένες απαιτούνται από την 
Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων, η οποία θα εκταμιεύει το ποσό το οποίο χορηγεί η Ευρωπαϊκή Επιτροπή σε 
αυτή την εταιρεία.  Θα εκταμιεύει η Ευρωπαϊκή Τράπεζα τα ποσά προς την κυβέρνηση και η κυβέρνηση, πριν τα 
δώσει στον ιδιώτη, θα ζητά ισόποσες εγγυητικές επιστολές.  Άρα, αυτό το οποίο εξήγησε προηγουμένως ο 
συνάδελφος δεν υφίσταται.   

 Το δεύτερο.  Ο Υπουργός Γεωργίας, που είναι η αρμόδια αρχή γι’ αυτό τον διαγωνισμό, ήταν τη Δευτέρα 
στην επιτροπή Οικονομικών και εξήγησε, έδωσε εξηγήσεις για τη δική του επιστολή, που, αν θυμάστε, την 
προηγούμενη εβδομάδα δημιούργησε το θέμα της συζήτησης και ήταν η αιτία για την αναβολή.  Πρότεινε στην 
εταιρεία δύο ενδεχόμενα:  να συνεχίσει η διαδικασία ως έχει ή να πάμε στην πρώτη μετά τον διαγωνισμό περίοδο, 
όπου εκεί θα υπέγραφε ο ιδιώτης με βάση τα αποτελέσματα του διαγωνισμού τη δεσμευτική πράξη με το κράτος 
χωρίς δύο πράγματα, πρώτον, προκαταβολή και κατώφλι τιμής, ζητήματα τα οποία προέκυψαν στη συνέχεια σε 
συνεννόηση πάντα με τις ευρωπαϊκές αρχές. 

 Αυτά ειπώθηκαν στην επιτροπή, έτσι;  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συντομεύετε, σας παρακαλώ. 
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ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Και τα δύο ενδεχόμενα που έθεσε ο υπουργός…  Δεν είδα την επιστολή, δεν ξέρω, αλλά, εάν ο δικηγόρος 
απαντά στον υπουργό «ελάτε να υπογράψουμε χωρίς προϋποθέσεις», το «χωρίς προϋποθέσεις» δεν απαιτεί 
την απόφαση της Βουλής για εγγυήσεις.  Ενώ, αν το υπουργείο θεωρεί ότι δεν μπορεί να υπογράψει χωρίς 
προϋποθέσεις, παρ’ όλο που το αναφέρει ο υπουργός, αλλά συνεχίζει τη διαδικασία έτσι όπως εξελίσσεται 
σήμερα, που νομίζω ότι αυτό εξήγησε ο υπουργός τη Δευτέρα, ότι το υπουργείο συνεχίζει τη διαδικασία όπως 
είναι σήμερα, οπότε γι’ αυτή τη διαδικασία απαιτούνται εγγυήσεις.  Άρα, το αίτημα, φαντάζομαι, του δικηγόρου 
θα είναι να υπογραφεί χωρίς προϋποθέσεις το έργο, πράγμα το οποίο δεν υιοθετεί το υπουργείο σύμφωνα με τα 
όσα είπε ο υπουργός… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, αλλά, αν έν’ θέμα του δικηγόρου, δε μας ενδιαφέρει, κύριε Γιωργάλλα.  Για μένα, κατ’ εμένα, έν’ 
για μένα. 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Εντάξει, συζητούμε για μια επιστολή που φαίνεται ότι κάποιοι από εμάς δεν την επήραν, επήραμεν όμως, 
κύριε Πρόεδρε, άλλες επιστολές τζιαι μάλιστα απευθύνονται στην ολομέλεια.  Άρα, αντιλαμβάνομαι ότι όλοι τις 
έχουν πάρει από ανταγωνιστές της συγκεκριμένης πρότασης ή ιδέας.  Εγώ δε θέλω σε καμία περίπτωση να γίνω 
το γρανάζι για τον οποιοδήποτε ανταγωνισμό.  Να παίξω τη βίδα μιας μηχανής μεταξύ ανταγωνισμού, μεταξύ 
εταιρειών.  Μία εβδομάδα ή και δύο εβδομάδες όσο παρακολούθησα ως μέλος της επιτροπής Οικονομικών, 
κύριε Πρόεδρε, αυτή την υπόθεση, δε νομίζω ότι εχάλασεν ο κόσμος, για να μελετήσουμε λλίον καλύτερα την 
υπόθεση αυτή.  Ούτε αντιλήφθηκα ότι θα χαθεί κάτι, αν έχουμε ακόμα μία εβδομάδα χρόνο ή και δεκαπέντε 
μέρες, για να τη μελετήσουμε, αλλά, επαναλαμβάνω, μπαίνουμε σε αχαρτογράφητα νερά, επικίνδυνα νερά και 
θέλουν προσοχή.  Να μην μπούμε στον ανταγωνισμό μεταξύ εταιρειών και να μην μπλοκάρουμε ένα έργο το 
οποίο φαίνεται εκ πρώτης όψεως να είναι θετικό για τα θέματα που αφορούν τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας, 
επειδή ενοχλούνται κάποια άλλα συμφέροντα, που έχουν άλλους στόχους τζιαι άλλες επιδιώξεις. 

 Άρα, είμαι υπέρ της αναβολής, κύριε Πρόεδρε, αρκεί να είναι  ορισμένου χρόνου, να μην είναι αορίστου 
χρόνου.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα, όσοι εμίλησαν και προηγουμένως είπαν ότι μετά το τέλος του Γενάρη κλείει η υπόθεση, αν εκατάλαβα 
καλά… 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Εν έσιει έτσι πράμα! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Για να μη μου λέτε ύστερα ότι εν εκαταλάβετε είντα μ’ που... 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Εν έσιει έτσι πράμα!  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μακάρι να μεν έσιει, αλλά έτσι μου είπαν εμένα, έτσι ελέχθη εδώ κατά κόρον πολλές φορές!   

 Ο κ. Βότσης έχει τον λόγο. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Τούτη η δύσκολη υπόθεση ξανασυζητήθηκε τη Δευτέρα στην επιτροπή.  Η επιστολή του δικηγόρου ήταν 
απάντηση της επιστολής που πήραμε πριν την προηγούμενη ολομέλεια από το Υπουργείο Γεωργίας, από τον 
υπουργό, που έλεγε ότι η καθυστέρηση οφείλεται, διότι εφύαμεν ՚πού το πρώτο σενάριο τζιαι ο επενδυτής ήθελε 
να διερευνήσουμε ένα δεύτερο σενάριο με το 9,3% επιχορήγηση-ταρίφα από την Ευρωπαϊκή Ένωση και γι’ αυτό 
καθυστερούμε.  Απαντώντας του ο δικηγόρος, είπε «όι, εγώ υπογράφω τζιαι αύριο», αλλά στην επιστολή του, 
ναι, έλεε «εγώ αποσύρω το αίτημα της εγγύησης», το οποίο συνδύαζε με προκαταβολή που εννά πκιάσει, αν 
περάσει το θέμα της εγγύησης.   

 Εγώ εννά σας πω ότι επικοινώνησα και με τον δικηγόρο και με το Υπουργείο Οικονομικών και ζήτησα να 
έχω σήμερα, για να ενημερωθεί η ολομέλεια, μια επιστολή ՚πού τον δικηγόρο που να ξεκαθαρίζει ότι και με τα 
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δύο σενάρια θέλει την κρατική εγγύηση.  Είτε το πρώτο σενάριο γίνει είτε το δεύτερο, πρέπει να έσιει κρατική 
εγγύηση, για να πκιάει τα €60 εκατομ.  Δεν ήρτε τέθκοια επιστολή, αντίθετα, πήραμε όμως μια επιστολή που 
απαντά άλλου ενδιαφερόμενου για ενεργειακά και συνηγορεί σε τζιείνο που λαλεί ο Γιώργος ο Περδίκης.  
Ανοίξαμε φάλιες τωρά!  «Γιατί τζιείνος τζιαι όι εγώ τζιαι εννά μου πκιάει το κομμάτι» ο ένας του άλλου!  Ελπίζω 
να τα καταφέρουμε να φύουμε ’πού τζιείντο κομμάτι.   

 Επικοινώνησα επίσης με το Υπουργείο Οικονομικών από προχθές τζιαι τους είπα:  «Εάν ενδιαφέρεστε γι’ 
αυτό το έργο, αφού έχω επιστολή του δικηγόρου που λαλεί “αποσύρτε” το, στείλτε μια επιστολή στη Βουλή».  
Απάντησαν στην επιτροπή τη Δευτέρα «ενδιαφερόμαστε» -και το Υπουργείο Γεωργίας και το Οικονομικών- 
«θέλουμε να προχωρήσει».  Έσιει ՚πού το πρωί που τους είπα στείλτε μας την επιστολή, αν σας ενδιαφέρει.  Εν 
ήρτεν ακόμα επιστολή.  Αντάλλαξα τρία μηνύματα, δεν ήρτεν επιστολή.  

 Τούτων δεδομένων, θεωρώ ότι, ναι, ακόμα μιας εβτομάδας αναβολή δεν έν՚ το τέλος του κόσμου.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όι, θα είναι για δεκαπέντε μέρες η αναβολή. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Δεκαπέντε, Πρόεδρέ μου, αλλά όπως ήρταν τα πράματα αυτή τη στιγμή, αν θέλουμε να κάμουμε την 
ύστατη προσπάθεια, τουλάχιστον να ξέρουμε τι ψηφίζουμε.  Να τη δώκουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία!  Αν δεν εξαντλήθη το θέμα, να μιλήσει ο κ. Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Εγώ δε θα σταθώ στην ουσία της υπόθεσης ούτε με ενδιαφέρουν ποιες εταιρείες εμπλέκονται ούτε με 
ενδιαφέρει ποιες εταιρείες εμπλέκονται στο συγκεκριμένο ζήτημα.  Εμένα με ενδιαφέρει η Βουλή και πώς θα 
πρέπει να αυτοπροστατευτεί η Βουλή και πρέπει να παραδεχτώ ότι έν՚ εκπληκτική η συζήτηση που ακούω από 
την πλευρά κάποιων πολιτικών κομμάτων.  Και λέω ότι έν՚ εκπληκτική, γιατί υπάρχουν δύο επιστολές όπως 
αντιλαμβάνομαι.  Η πρώτη έν՚ ՚πού τον Υπουργό Γεωργίας, ημερομηνίας 13 του Γενάρη, και λέει στη (δ) 
παράγραφο… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Κυπριανού, αν δε σας ενοχλεί, έν՚ πέντε-έξι επιστολές που υπάρχουν κατά καιρούς.  

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εντάξει, απλώς εγώ λέω τους βασικούς.   

 Τζιαι λέει ο υπουργός:  «Ως αποτέλεσμα των πιο πάνω αιτημάτων του κυρίου του έργου, η κατάσταση 
διαφοροποιήθηκε από την αρχική, με αποτέλεσμα να δημιουργηθεί ανάγκη για πρόσθετες ενέργειες τόσο σε 
επίπεδο της Κυπριακής Δημοκρατίας όσο και σε επίπεδο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής».  Πρέπει να 
διευκρινιστούν δηλαδή, λέει ο υπουργός, ζητήματα.  

 Και η επιστολή του δικηγόρου της εταιρείας -έν՚ η εταιρεία δηλαδή, ο δικηγόρος δεν είναι ένας ιδιώτης, έν՚ 
η εταιρεία που αιτείται την κρατική εγγύηση- λέει:  «Ζητώ να υπάρξει ο αναγκαίος μεταξύ σας συντονισμός» -
απευθύνεται στον Υπουργό Οικονομικών με τη Βουλή, λέει- «ώστε το θέμα κατεπειγόντως να αποσυρθεί 
προσωρινά από τη Βουλή και να μη συζητηθεί.  Τούτο πρέπει να γίνει άμεσα, ώστε να μην προχωρά αχρείαστα 
και παράλληλα ενώπιον της Βουλής άλλη διαδικασία από εκείνη που είχε εισηγηθεί ο Υπουργός Γεωργίας και 
την οποία έχουν ήδη αποδεχτεί οι πελάτες μου».   

 Εμένα δε με ενδιαφέρει τι εσυμφώνησε ο Υπουργός Γεωργίας με την εταιρεία.  Εκείνο το οποίο λέω είναι 
ότι ο Υπουργός Γεωργίας με την εταιρεία συζητούν και ζητούν παράταση, για να διευκρινιστούν ζητήματα, τζιαι 
εμείς λέμεν τους «όι, εμείς πρέπει να ψηφίσουμε σήμερα»! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πώς;  Ο Υπουργός Γεωργίας τι λέει; 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Λέει ότι πρέπει να γίνουν πρόσθετες ενέργειες προς την κατεύθυνση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα, πότε εστάλη αυτή η επιστολή; 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 
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 Στις 13 του Γενάρη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έννεν τούτο που εξετάσετε;  Εξετάστην, κύριε Κυπριανού, τούτο νομίζω.   

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εγώ θεωρώ ότι υπάρχουν στοιχεία τα οποία αναμένονται.  Η ενημέρωση που έχω, κύριε Πρόεδρε, είναι 
ότι υπάρχουν στοιχεία τα οποία αναμένονται να έρθουν στην επιτροπή.  Τζιαι λέει η εταιρεία που ενδιαφέρεται 
να πάρει την κρατική εγγύηση «εγώ εν τη θέλω τωρά, αποσύρτε το θέμα ՚πού την ολομέλεια της Βουλής» τζιαι 
εμείς λέμεν τους «όι, εμείς εννά το ψηφίσουμε, να σας εγκρίνουμε την κρατική εγγύηση, έστω τζιαι αν δεν το 
θέλετε εσείς».  Έν՚ πολλά περίεργες λογικές… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα, κύριε Κυπριανού, και πάλι συγγνώμη και θα πάρω και θέση. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 …και προκαλούν διάφορα ερωτηματικά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν είναι ακριβώς αυτό που λέει η εταιρεία.  Η εταιρεία λέει «υπόγραψέ μου το πρώτο» και, αν η εταιρεία… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συγγνώμη, κύριε, για να καταλαβαίνουμε τι συζητούμε.  Εγώ δεν έχω να υποστηρίξω ούτε θέση ούτε 
κόμμα κ.λπ.  Η ανησυχία μου εμένα, πέραν του διαδικαστικού, ότι στεκόμαστε πάνω στην επιστολή ενός πολίτη 
δικηγόρου.  Ο δικηγόρος, όταν διαβαστεί και η προηγούμενή του επιστολή, λέει «ελάτε να υπογράψετε χωρίς 
εγγύηση, όπως είναι τα προηγούμενα».  Χωρίς την εγγύηση προς την Ευρωπαϊκή Ένωση! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ακούστε με!  Η παράκλησή μου, ακούστε με είντα μ՚ που λαλώ! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, σας ακούω.   

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ακούστε τι λέω! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Λέω ότι ο δικηγόρος εν αποφάσισε ένα πρωί μόνος του να στείλει μια επιστολή στον Υπουργό 
Οικονομικών και να του ζητά «σας παρακαλώ να αποσυρτεί το θέμα από την ολομέλεια της Βουλής».  Ο 
δικηγόρος είναι κατόπιν αιτήματος των πελατών του.  Εμένα δε με ενδιαφέρει.  Τζιαι λέω σας, δεν είναι αυτά που 
με ενδιαφέρουν.  Η εταιρεία κάμνει μια συζήτηση με τον Υπουργό Οικονομικών.  Η Βουλή δε θα αποφασίσει με 
βάση το τι συζητά η εταιρεία με τον Υπουργό Οικονομικών, θα αποφασίσει με βάση τη δική της σοφία, αλλά εγώ 
λέω:  Ποια έν՚ τα δεδομένα που έχει η ολομέλεια αυτή τη στιγμή μπροστά της;  Τα δεδομένα είναι ότι ο δικηγόρος 
της εταιρείας -η εταιρεία δηλαδή- ζητά να αποσυρτεί το θέμα, να μεν αποφασίσουμε για την κρατική εγγύηση, ο 
Υπουργός Οικονομικών δεν απαντά στην επιτροπή τζιαι εμείς εδώ λέμε ότι, ανεξάρτητα από το τι συζητούν 
τζιείνοι, είμαστε εξασφαλισμένοι με το να εγκρίνουμε την κρατική εγγύηση €60 εκατομ.!   

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Να ψηφίσουμε. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Να ψηφίσουμε, κύριε Νεοφύτου, να πάρουμε απόφαση.  Την ώρα που η εταιρεία λαλεί «αποσύρτε το 
θέμα», ώσπου να δούμε τι θα γίνει! 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Όσοι διαφωνούν να το καταψηφίσουν! 
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ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εγώ έχω κάθε δικαίωμα να πω ότι έν՚ πολλά περίεργη αυτή η λογική. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Βεβαίως και είναι περίεργη!   

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Και εμένα τουλάχιστον μου προκαλεί πολλά ερωτηματικά.  Γιατί αυτή η επιμονή σήμερα να πάρουμε 
απόφαση για ένα θέμα που η εταιρεία λέει «εν θέλω να συζητηθεί, θέλω να αποσυρτεί προσωρινά, ώσπου να 
δούμε είντα μ՚ που να κάμουμε»;  Και επαναλαμβάνω, εάν η Βουλή, έχοντας αυτή τη ζοφερή, τη θαμπή εικόνα 
μπροστά της, προχωρήσει τζιαι πάρει αποφάσεις, εγώ θεωρώ ότι τζιείνος που εννά εκτεθεί εννά ՚ν η Βουλή.  Θα 
είναι μεγάλο λάθος να γίνει αυτό το πράγμα.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία!  Χρειάζεται και άλλη συζήτηση ή να προχωρήσουμε σε ψηφοφορία; 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω δύο πράγματα.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό, κύριε Κουλλά, ένα λεπτό.  Αν θα συνεχίσει η συζήτηση, να συνεχίσει.  Περίμενε, κύριε Κουλλά.  
Αν η Βουλή θέλει να συνεχίσει, θα σας δώσω πρώτα τον λόγο. 

 Κύριοι συνάδελφοι, να συνεχίσουμε; 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, διαδικαστικό.  Αφού υπάρχει αυτή η ασάφεια, γιατί δεν το αφήνουμε τελευταίο, να 
ζητήσουμε εξηγήσεις ՚πού το υπουργείο να τελειώνει; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι! 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Τι όι;  Αφού έν՚ σημαντικό το θέμα.  Αν πραγματικά… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Νομίζω ότι επαρακάμαμέν το με αυτό το θέμα!  Έν՚ από πριν τα Χριστούγεννα, το αναβάλλουμε, έθθα το 
παίζουμε τζιαι μέσα στην ίδια την ημερησία.  Αν θα αναβληθεί, να αναβληθεί.   

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, διαδικαστικό, μες στη διαδικασία διαδικαστικό άλλο! 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συγγνώμη, αλλά, αν καθορίσουμε ότι θα είναι η επόμενη ολομέλεια, όποτε εννά τη 
βάλετε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Στις 7 του Φεβράρη. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Νομίζω ότι μπορεί να…  Θεωρώ ότι εννά πειστούν όλοι για την αναβολή.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Πολύ σύντομα, κύριε Κουλλά, εσείς, αφού δύο ομιλητές έμειναν, και ο κ. Λεωνίδου και να τελειώνουμε.  
Πολύ σύντομα, σας παρακαλώ. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 



1123 

 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Μπερδεύουμε τα πράγματα, γι՚ αυτό δημιουργείται και όλη αυτή η σύγχυση και δίνουμε διαστάσεις που 
δε χρειάζονται.  Παρερμηνεία επιστολών είχαμε και την προηγούμενη εβδομάδα, που δόθηκε η αναβολή.  Πρέπει 
να καταλάβουμε καταρχάς -τζιαι είναι τούτο που νομίζω δεν το έχουμε συνειδητοποιήσει- ποιος είναι ο ρόλος της 
Βουλής.  Δε θα βάλουμε εγγύηση -τούτο είναι πραγματικά σημαντικός λόγος διαδικασίας- δε θα υπογράψει η 
Βουλή εγγύηση προς την εταιρεία.   

 Υπάρχει μία νομοθεσία, που δεν υπήρχε από το 1960 ως τες 28 του Μάρτη του 2014, που λέει ότι οι 
εγγυήσεις που βάζει η εκτελεστική εξουσία πάνω από €1 εκατομ. πρέπει να έρχονται στη Βουλή.  Από το 2014 
υπάρχει τούτη η νομοθεσία.  Και σε τούτη την περίπτωση ο λόγος που έγινε η νομοθεσία είναι για να 
περιορίσουμε την εξουσία του Υπουργού Οικονομικών, του εκάστοτε Υπουργού Οικονομικών, να δεσμεύει το 
κράτος με πολυετείς δεσμεύσεις και εγγυήσεις και ενδεχομένως με δημοσιονομικούς κινδύνους.  Τούτος είναι ο 
ρόλος μας.  Δε θα υποκαταστήσουμε ούτε τη Γενική Διεύθυνση Περιβάλλοντος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής ή τη 
Γενική Διεύθυνση Ανταγωνισμού… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα, καθαρό, κύριε Κουλλά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 …είτε τις υπηρεσίες του κράτους… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καθαρό. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Να ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε.   

 Εάν είναι καινοτόμο το έργο, εάν το έργο είναι καλό για το περιβάλλον, αν επιλύθηκαν οι περιβαλλοντικές 
διαδικασίες, δε θα υποκαταστήσουμε όλους αυτούς εμείς.  Και είναι η πρώτη φορά από το 2014 -τούτο είναι το 
σημαντικό- που μια τέτοια εγγύηση δεν έχει δημοσιονομικό κίνδυνο, γιατί θα δοθεί υπό τον όρο ότι θα παίρνουμε 
αντίστοιχη τραπεζική εγγύηση.  Γι՚ αυτό και ο Έφορος Κρατικών Ενισχύσεων αυτό το κομμάτι λέει ότι δεν είναι 
κρατική ενίσχυση.   

 Το άλλο, σε ό,τι αφορά την ποινή, που είναι εντελώς ξεχωριστό θέμα, θα εγκριθεί, αν εγκριθεί από τη 
Γενική Διεύθυνση Ανταγωνισμού της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.  Και το τελευταίο, που επίσης λέω πρέπει να 
συνειδητοποιήσουμε, με την έγκριση της Βουλής δε θα μπει κυβερνητική εγγύηση.  Με την έγκριση της Βουλής 
θα εξουσιοδοτηθεί η εκτελεστική εξουσία, αν και εφόσον τηρηθούν όλοι οι όροι και αν και εφόσον θα γίνει το 
έργο, εκείνη τη στιγμή να μπει η κυβερνητική εγγύηση.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχεις δίκαιο, σωστό. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Τα μπερδεύουμε, μπήκαμε όντως σε ανταγωνιστικές ιστορίες κ.λπ., επειδή η Βουλή πάει να κάμει 
πράγματα που δεν είναι… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κουλλά. 

 Ο κ. Λεωνίδου. 

 Και φαίνεται ότι εννά συνεχίσουμε… 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 …γιατί ο χρόνος με τον οποίο θα συζητούσαμε το θέμα εξαντλήθηκε, άρα, όταν θα έρτει την άλλη φορά, 
θα ψηφιστεί, ναι ή όχι, χωρίς συζήτηση. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  
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 Εγώ έθθα μπω στην ουσία.  Εδώ τέθηκε ένα διαδικαστικό θέμα, γιατί προέκυψε αυτή η επιστολή, η οποία 
εκπροσωπείται από έναν δικηγόρο, εκπροσωπεί έναν πελάτη, ο οποίος είναι ο βασικός κρίκος της αλυσίδας, για 
να γίνει αυτή η ενέργεια, αυτή η πράξη.  Άρα, όταν ο ίδιος ο ενδιαφερόμενος, διά μέσου του αντιπροσώπου του, 
δε θέλει να συνεχίσει, θα πρέπει να έρθει η Βουλή εκ των προτέρων να αποφασίσει;  Εχάλασε ο κόσμος, εάν 
περιμένουμε να γίνουν οι αναγκαίες διευκρινίσεις και να έρθουμε να αποφασίσουμε;  Εμείς δεν είμαστε εναντίον 
του οποιουδήποτε έργου, αλλά θα πρέπει να διαφυλάξουμε και τη σοβαρότητα και τα δικαιώματα αυτού του 
σώματος, που είναι το ανώτατο όργανο, ο αντιπρόσωπος του εκλογικού σώματος.  Πρέπει να είμαστε πάρα 
πολύ σοβαροί και τυπικοί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Στεφάνου. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Θέλω να υπενθυμίσω ότι εδώ συζητούμε το θέμα της αναβολής του θέματος ή όχι.  Εγώ δε θα μιλούσα 
επί του θέματος ουσίας ούτε εννά μιλήσω, αλλά ακούστηκαν πράγματα τα οποία δεν ισχύουν και δεν ελέχθηκαν 
ή ελέχθηκαν με διαφορετικό τρόπο όλο αυτό το διάστημα που συζητούμε στην επιτροπή Οικονομικών το θέμα.   

 Να υπενθυμίσω ότι πρωτοήρθε το θέμα τέλος του Νιόβρη και έθελαν αυθημερόν να εγκρίνουμε τις 
εγγυήσεις, γιατί έλεγαν ότι έσιει αυστηρά χρονοδιαγράμματα και δε θα γίνει το έργο και αποδείχθηκε τελικά ότι 
δεν είχε τέτοια χρονοδιαγράμματα.  Συζητούμε για τις εγγυήσεις ενός έργου για το οποίο η ΡΑΕΚ, την οποία 
ξεχνούμε, που είναι η καθ՚ ύλην αρμόδια για την αγορά ηλεκτρισμού -γιατί για την αγορά ηλεκτρισμού μιλούμε- 
δεν έχει άποψη, ενώ ελέχθηκε κακώς και λανθασμένα και παραπλανητικά ότι απάντησε θετικά, τη ΡΑΕΚ, που 
επιμείναμε προχτές να έρθει και είπε «δεν έχω άποψη, διότι απλώς δε μας επαρουσίασαν σχέδιο, και θέλετε να 
τοποθετηθώ πάνω σε ένα μη σχέδιο;».   

 Σε ό,τι αφορά εκκρεμότητες, που είναι πολλές, θα πρέπει να σας πω ότι έχει εκκρεμότητα στην Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή Ανταγωνισμού το έργο.  Και υποδείξαμε εμείς:  «Καλά, γιατί τόση βιασύνη, ρε παιδιά;  Αφήστε να 
ολοκληρωθούν όλα και να έρθουμε να συζητήσουμε όχι μόνο για την εγγύηση, γιατί το θέμα δεν επηρεάζεται 
μόνο μέσα από τις εγγυήσεις, αλλά και για το τι θα γίνει και πώς θα γίνει».  Όπως μας υπέδειξαν και οι αρμόδιοι 
που ήρθαν στη Βουλή, που συμμερίστηκαν μια σειρά ՚πού ανησυχίες που διατυπώσαμε.   

 Λέει η επιστολή εδώ της εταιρείας για την αναβολή:  «Η προσωρινή απόσυρση θα επιτρέψει να 
προχωρήσει το ζήτημα ως έχετε εισηγηθεί εσείς, κύριε υπουργέ».  Και ζητούν μια αναβολή και δαμαί μπήκαμε 
στη συζήτηση ουσίας.  Να δώσουμε την αναβολή τζιαι, που εννά ξανάρτουμε, να συζητήσουμε τα θέματα ως 
έχουν.  Έν՚ τόσο δύσκολο;   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 
ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Επειδή, νομίζω, έχει εξαντληθεί το αίτημα για αναβολή, κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και εγώ νομίζω, κύριε Παπαδόπουλε. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 …απλά δύο πάρα πολύ σύντομες διευκρινίσεις, για να μην αφήνονται λανθασμένες εντυπώσεις. 

 Αυτό που θα ψήφιζε σήμερα η Βουλή, αν δεν δοθεί η αναβολή, είναι κρατική εγγύηση.  Τελεία.  Το να λέει 
κάποιος ότι θα υπάρχουν και τραπεζικές εγγυήσεις δε σημαίνει ότι δε θα δώσουμε και εμείς εγγύηση.  Ένα πάρα 
πολύ απλό παράδειγμα: Αν το 2013 έδινε εγγύηση η Λαϊκή και στη συνέχεια πτώχευε και υπήρχε κυβερνητική 
εγγύηση που θα εγγυόταν ότι θα πληρώσει η τράπεζα, θα ήταν υποχρέωση πάνω στο κράτος να πληρώσει.  
Είναι κρατική εγγύηση που θα ψηφίσουμε με την απόφαση της Βουλής.   

 Δεύτερον, είναι κρατική ενίσχυση αυτό που θα γίνει και θα έπρεπε να είχε ληφθεί η έγκριση του αρμόδιου 
Εφόρου Κρατικών Ενισχύσεων.  Μπορεί να είναι σωστό να δοθεί και κρατική ενίσχυση, μπορεί ο ίδιος να θεωρεί 
ότι πρέπει να δοθεί, αλλά δεν το ξέρουμε.  Μπορεί να το έχει πει προφορικά αλλά εξ όσων γνωρίζω δεν είναι με 
αυτό τον τρόπο που λειτουργεί ο νόμος των κρατικών ενισχύσεων.  Πρέπει να γίνει αίτημα, πρέπει να υπάρχει 
έγκριση από τον έφορο και στη συνέχεια να αποφασίσει η Βουλή.  Και αυτό μπορεί να γίνει μέσα σε λίγες μέρες.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Γιωργάλλα, θεωρώ ότι… 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ! 
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 Επειδή η ημιμάθεια είναι χειρότερη της αμάθειας, ο Επίτροπος Κρατικών Ενισχύσεων απάντησε γραπτώς 
ότι το συγκεκριμένο αίτημα…  Απάντησε γραπτώς με επιστολή στην επιτροπή Οικονομικών ότι αυτό το αίτημα 
δεν είναι κρατική ενίσχυση.  Υπάρχει σύγχυση και στον κ. Στεφάνου.  Η ΡΑΕΚ απάντησε για τα 9,3 σεντ και τον 
μηχανισμό εκείνο ότι δεν έχει να τοποθετηθεί, διότι ο μηχανισμός δεν έχει κλείσει, καθότι είναι σε εξέλιξη ο έλεγχος 
από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή Ανταγωνισμού.  Για εκείνο το θέμα η ΡΑΕΚ δεν έχει άποψη, διότι δεν έχει 
τελειώσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να τα συζητήσετε στην επιτροπή ξανά τούτα, όχι εδώ. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Για όλα τα υπόλοιπα, αφού αδειοδοτήθηκε από όλες τις υπηρεσίες του κράτους, αυτό το έργο 
παρακολουθείται από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, την Επιτροπή Ανταγωνισμού, την επιτροπή για το κλίμα, την 
επιτροπή για την ενέργεια, την επιτροπή για το περιβάλλον -τέσσερις ευρωπαϊκές επιτροπές- παρακολουθείται 
από τρία υπουργεία, το Υπουργείο Γεωργίας, το Υπουργείο Οικονομικών, το Υπουργείο Ενέργειας.  Είναι έξι 
χρόνια σε διαδικασία να αδειοδοτηθεί.  Ε, έλεος πλέον, έλεος! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, ωραία.   

 Κύριοι, θέλω να τελειώσω τη συζήτηση. 

 Θέλετε να μιλήσετε, κύριε Στεφάνου;  Να μιλήσετε, κύριε Στεφάνου. 

 Μη αναβολή, ναι ή όχι, να τελειώνουμε.  Ισχύουν.  Απαντήστε τα αλλού, παρακαλώ. 

 Νομίζω, ψηφίστε.  Υπάρχει εισήγηση για αναβολή.  Ψηφίστε, σας παρακαλώ.   

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι;  

 Ένα λεπτό.  Μην ψηφίσετε.   

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Μπορεί να χρειαστεί να μην ψηφίσουμε, εάν η αναβολή είναι συγκεκριμένη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εννοείται ότι είναι συγκεκριμένη, θεωρώ εγώ.  Για δεκαπέντε μέρες. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Διότι, αντιλαμβάνομαι, λέχθηκαν κάποια πράγματα τα οποία η αναβολή…  Άκουσα την επιχειρηματολογία 
του κ. Παπαδόπουλου.  Εάν πιστεύω εγώ έν’ κρατική εγγύηση και, αν είναι ενάντια στο να δοθεί κρατική εγγύηση, 
είτε μια βδομάδα είτε έναν χρόνο κάνουμε αναβολή είναι θέμα αρχής.  Αλλά, εάν πράγματι θέλουν περαιτέρω 
εξηγήσεις… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κοιτάξετε… 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 …και θα είναι στην επόμενη ολομέλεια… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, όχι.  Ακούστε να σας πω εγώ, γιατί έντζιε ’ννά να κάμουμε τες διαδικασίες που εκάμεν λλίον πιο πριν, 
να μεν τες χαρακτηρίσω.  Θα είναι σε δεκαπέντε μέρες και θα ψηφίσετε υπέρ ή εναντίον και δε θα δοθεί άλλη 
αναβολή.  Να τελειώνουμε. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Έληξε.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άρα, αναβολή μέχρι τις 7 του Φεβράρη και όποιος θέλει να το καταψηφίσει ή όποιος θέλει να το ψηφίσει.   
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ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ή μπορεί να το αποσύρει η κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ή μπορεί να το αποσύρει η κυβέρνηση.   

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι «Ο περί Δικηγόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019».   

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Δικηγόρων Νόμου, ώστε να διαγραφούν από τα άρθρα 14Α και 14Θ αυτού οι 
καταχωρίσεις των επαγγελματικών τίτλων του Ηνωμένου Βασιλείου ενόψει της επικείμενης αποχώρησης του 
Ηνωμένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Δικηγόρων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019»  

Παρόντες:  
 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Δημήτρης Δημητρίου Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 
 Άριστος Δαμιανού Πανίκος Λεωνίδου 

 Ευανθία Σάββα Κωστής Ευσταθίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 22 Ιανουαρίου 2020.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ο Υπουργός Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, συνοδευόμενος από εκπροσώπους του 
υπουργείου του, καθώς και εκπρόσωποι της Γενικής Γραμματείας Ευρωπαϊκών Υποθέσεων του Υπουργείου 
Εξωτερικών και του Τμήματος Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Η 
Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας και ο Παγκύπριος Δικηγορικός Σύλλογος, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Δικηγόρων Νόμου, ώστε να διαγραφούν 
από τα άρθρα 14Α και 14Θ αυτού οι καταχωρίσεις των επαγγελματικών τίτλων του Ηνωμένου Βασιλείου εν όψει 
της επικείμενης αποχώρησης του Ηνωμένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση.   Σημειώνεται ότι οι διατάξεις 
του άρθρου 14Α του βασικού νόμου, το οποίο περιλαμβάνεται στο Μέρος ΙΙΙ Α του βασικού νόμου, εφαρμόζονται 
σε δικηγόρους υπηκόους κρατών μελών που είναι εγκατεστημένοι και ασκούν το δικηγορικό επάγγελμα σε 
κράτος μέλος άλλο από τη Δημοκρατία και οι οποίοι δύνανται να παρέχουν κατά περίπτωση και για συγκεκριμένη 
υπόθεση υπηρεσίες στη Δημοκρατία, οι δε διατάξεις του άρθρου 14Θ, το οποίο περιλαμβάνεται στο Μέρος ΙΙΙ Β 
του βασικού νόμου, εφαρμόζονται σε δικηγόρους υπηκόους κρατών μελών που ασκούν το επάγγελμα του 
δικηγόρου μόνιμα στη Δημοκρατία με τον επαγγελματικό τους τίτλο καταγωγής. 

 Σημειώνεται επίσης ότι, πριν από την έναρξη της συζήτησης του νομοσχεδίου ενώπιον της επιτροπής, το 
Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως απέστειλε στη Βουλή αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου το 
οποίο, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, αποδίδει πληρέστερα τη σκοπούμενη 
τροποποίηση. 

 Κατά τη συζήτηση του αναθεωρημένου κειμένου του νομοσχεδίου, ο Υπουργός Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως, αφού αναφέρθηκε στις μεταβατικές πρόνοιες του νομοσχεδίου, επεξήγησε τους λόγους που επιβάλλουν 
την άμεση προώθησή του και τη θέση της προτεινόμενης τροποποίησης σε ισχύ από την 1η Φεβρουαρίου 2020.  

 Ο εκπρόσωπος της Γενικής Γραμματείας Ευρωπαϊκών Υποθέσεων του Υπουργείου Εξωτερικών 
επανέλαβε την ανάγκη θέσης σε ισχύ της προτεινόμενης τροποποίησης από την 1η Φεβρουαρίου 2020, 
ημερομηνία κατά την οποία αρχίζει η εφαρμογή της συμφωνίας αποχώρησης που συνομολογήθηκε ανάμεσα 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση και το Ηνωμένο Βασίλειο και παύει το τελευταίο να είναι κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης. Ταυτόχρονα, σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, από την πιο πάνω αναφερόμενη ημερομηνία αρχίζει η 
μεταβατική περίοδος που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2020, εντός της οποίας θα πρέπει να ολοκληρωθεί η 
διαπραγμάτευση για τη μελλοντική σχέση που θα συμφωνηθεί ανάμεσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση και το Ηνωμένο 
Βασίλειο. 

 Η επιτροπή, αφού ολοκλήρωσε την κατ’ άρθρον εξέταση του νομοσχεδίου και αφού έλαβε υπόψη τα 
στοιχεία που τέθηκαν ενώπιόν της αναφορικά με την ανάγκη έναρξης της ισχύος του προτεινόμενου νόμου την 
1η Φεβρουαρίου 2020, αποφάσισε να προωθήσει το νομοσχέδιο για συζήτηση στην επόμενη συνεδρία της 
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ολομέλειας του σώματος, συμπτύσσοντας χρονικά τα στάδια που προβλέπονται στο πλαίσιο της συνήθους 
διαδικασίας συζήτησης σχεδίου νόμου. 

     Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού και των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, 
ώστε να αναφέρεται ως «O περί Δικηγόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020».  

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος και του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην 
ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14Θ του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Πενήντα ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με πενήντα ψήφους υπέρ, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Δικηγόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Πενήντα ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με πενήντα ψήφους υπέρ, ομόφωνα το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας Διοικητικού Δικαστηρίου Διεθνούς 
Προστασίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019».  

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας Διοικητικού Δικαστηρίου Διεθνούς Προστασίας 
Νόμου, ώστε αφενός να αυξηθεί ο προβλεπόμενος στον βασικό νόμο αριθμός των δικαστών του Διοικητικού 
Δικαστηρίου Διεθνούς Προστασίας από τρεις, που είναι σήμερα, σε πέντε, και αφετέρου να προβλεφθεί η εξουσία 
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του Ανωτάτου Δικαστικού Συμβουλίου να ορίζει από τους ήδη διορισθέντες δικαστές του εν λόγω δικαστηρίου 
τον πρόεδρο του δικαστηρίου αυτού για όσο χρονικό διάστημα κρίνει σκόπιμο, καθώς και να τον αντικαθιστά. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί της Ίδρυσης και 
Λειτουργίας Διοικητικού Δικαστηρίου Διεθνούς Προστασίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019»  

Παρόντες:  
 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος  Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Δημήτρης Δημητρίου   Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 
 Άριστος Δαμιανού  Πανίκος Λεωνίδου 

 Ευανθία Σάββα  Κωστής Ευσταθίου   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 22 Ιανουαρίου 2020.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ο Υπουργός Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, συνοδευόμενος από εκπροσώπους του 
υπουργείου του, η Επίτροπος Νομοθεσίας, η Αρχιπρωτοκολλητής του Ανωτάτου Δικαστηρίου, καθώς και 
εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας. Ο Παγκύπριος Δικηγορικός Σύλλογος, παρ’ όλο που 
κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας Διοικητικού 
Δικαστηρίου Διεθνούς Προστασίας Νόμου, ώστε αφενός να αυξηθεί ο προβλεπόμενος στον βασικό νόμο αριθμός 
των δικαστών του Διοικητικού Δικαστηρίου Διεθνούς Προστασίας από τρεις που είναι σήμερα σε πέντε, και 
αφετέρου να προβλεφθεί η εξουσία του Ανωτάτου Δικαστικού Συμβουλίου να ορίζει από τους ήδη διορισθέντες 
δικαστές του εν λόγω δικαστηρίου τον πρόεδρο του δικαστηρίου αυτού για όσο χρονικό διάστημα κρίνει σκόπιμο, 
καθώς και να τον αντικαθιστά.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που περιλαμβάνονται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, η 
ανάγκη αύξησης του αριθμού των δικαστών του υπό αναφορά δικαστηρίου βασίζεται στα πορίσματα πρόσφατης 
μελέτης που πραγματοποίησε ο Διευθυντής Μεταρρύθμισης και Επιμόρφωσης των Δικαστηρίων, η οποία 
βασίστηκε σε στατιστικά στοιχεία σχετικά με τις αιτήσεις διεθνούς προστασίας που καταχωρίζονται ετησίως και 
εκκρεμούν στην Υπηρεσία Ασύλου και τις προσφυγές που καταχωρίζονται ετησίως και εκκρεμούν στην 
Αναθεωρητική Αρχή Προσφύγων και στο Διοικητικό Δικαστήριο.   

 Κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου, ο Υπουργός Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως επεξήγησε τους 
λόγους που επιβάλλουν την άμεση προώθηση του νομοσχεδίου, αναφέροντας ότι, πέραν του νομικού κενού που 
το νομοσχέδιο επιδιώκει να καλύψει όσον αφορά τον διορισμό προέδρου του εν λόγω δικαστηρίου, το 
νομοσχέδιο επιδιώκει επίσης μέσω της προτεινόμενης αύξησης του αριθμού των δικαστών να επιτύχει τη 
συμμόρφωση της Δημοκρατίας με τις πρόνοιες του άρθρου 47 του Χάρτη των Θεμελιωδών Δικαιωμάτων της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, το οποίο απαιτεί μεταξύ άλλων την εντός εύλογης προθεσμίας εκδίκαση υποθέσεων που 
αφορούν δικαιώματα και ελευθερίες που διασφαλίζονται από το δίκαιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Ο ίδιος 
αξιωματούχος διευκρίνισε ταυτόχρονα ότι οι δύο νέες θέσεις δικαστών του Διοικητικού Δικαστηρίου Διεθνούς 
Προστασίας έχουν ήδη περιληφθεί σε συμπληρωματικό προϋπολογισμό που ψηφίστηκε από τη Βουλή. 

 Η επιτροπή, αφού ολοκλήρωσε την κατ’ άρθρον εξέταση του νομοσχεδίου και αφού έλαβε υπόψη τα 
στοιχεία που τέθηκαν ενώπιόν της αναφορικά με την ανάγκη θέσης σε ισχύ του προτεινόμενου νόμου το 
συντομότερο δυνατόν, προκειμένου να καταστεί δυνατή η πλήρωση των δύο θέσεων δικαστών του υπό αναφορά 
δικαστηρίου, αποφάσισε να προωθήσει το νομοσχέδιο για συζήτηση στην επόμενη συνεδρία της ολομέλειας του 
σώματος, συμπτύσσοντας χρονικά τα στάδια που προβλέπονται στο πλαίσιο της συνήθους διαδικασίας 
συζήτησης σχεδίου νόμου. 

     Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού και των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, 
εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο.  

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος και το μέλος 
της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος.    

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση.   
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Πενήντα τρεις ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με πενήντα τρεις ψήφους υπέρ, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται ομόφωνα.  

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας Διοικητικού Δικαστηρίου Διεθνούς 
Προστασίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ, για το σύνολο του νομοσχεδίου. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις παρόντες.  Πενήντα τρεις ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με πενήντα τρεις ψήφους υπέρ, ομόφωνα το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2019».  

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Δικαστηρίων Νόμου, ώστε να αυξηθεί ο προβλεπόμενος στον βασικό νόμο 
αριθμός των επαρχιακών δικαστών από 49, που είναι σήμερα, σε 69, των ανώτερων επαρχιακών δικαστών από 
18, που είναι σήμερα, σε 23 και των προέδρων επαρχιακών δικαστηρίων από 15, που είναι σήμερα, σε 22. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Δικαστηρίων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2019»  

Παρόντες:  
 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Δημήτρης Δημητρίου Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 
 Άριστος Δαμιανού Πανίκος Λεωνίδου 

 Ευανθία Σάββα Κωστής Ευσταθίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 10 και 22 Ιανουαρίου 2020.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ο Υπουργός Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, συνοδευόμενος από εκπροσώπους του εν λόγω 
υπουργείου, η Επίτροπος Νομοθεσίας, η Αρχιπρωτοκολλητής του Ανωτάτου Δικαστηρίου και εκπρόσωπος της 
Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας. Ο Παγκύπριος Δικηγορικός Σύλλογος, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν 
εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Δικαστηρίων Νόμου, ώστε να αυξηθεί 
ο προβλεπόμενος στον βασικό νόμο αριθμός των επαρχιακών δικαστών από 49, που είναι σήμερα, σε 69, των 
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ανώτερων επαρχιακών δικαστών από 18, που είναι σήμερα, σε 23 και των προέδρων επαρχιακών δικαστηρίων 
από 15, που είναι σήμερα, σε 22.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η αύξηση του αριθμού των δικαστών 
κρίθηκε αναγκαία για την ενίσχυση των επαρχιακών δικαστηρίων και τη διεκπεραίωση του μεγάλου όγκου 
υποθέσεων που εκκρεμούν ενώπιόν τους.   

 Κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου ο Υπουργός Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως ενημέρωσε την 
επιτροπή για τη σε εξέλιξη διαδικασία πλήρωσης νέων θέσεων δικαστών, η οποία βρίσκεται σε τελικό στάδιο, 
και επισήμανε ότι, για να καταστεί δυνατή η πλήρωση των θέσεων αυτών, πρέπει προηγουμένως να έχει τεθεί 
σε ισχύ η υπό εξέταση τροποποίηση.  

 Η Αρχιπρωτοκολλητής του Ανωτάτου Δικαστηρίου συμφώνησε με την προτεινόμενη τροποποίηση. 

 Η επιτροπή, αφού ολοκλήρωσε την κατ’ άρθρον εξέταση του νομοσχεδίου και αφού έλαβε υπόψη τα 
στοιχεία που τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε να προωθήσει το νομοσχέδιο για συζήτηση στην επόμενη 
συνεδρία της ολομέλειας του σώματος, συμπτύσσοντας χρονικά τα στάδια που προβλέπονται στο πλαίσιο της 
συνήθους διαδικασίας συζήτησης σχεδίου νόμου, προκειμένου να καταστεί δυνατή η πλήρωση των νέων θέσεων 
δικαστών το συντομότερο δυνατό. 

     Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού 
Συναγερμού και ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Δικαστηρίων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020.  

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος και του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην 
ολομέλεια του σώματος.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Πενήντα τρεις ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με πενήντα τρεις ψήφους υπέρ, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται ομόφωνα.  

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ, για το σύνολο του νομοσχεδίου. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις παρόντες.  Πενήντα τρεις ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Με πενήντα τρεις ψήφους υπέρ, ομόφωνα το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 5 και 6 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Αποβλήτων 
(Περιορισμός Χρήσης Ορισμένων Επικίνδυνων Ουσιών σε Ηλεκτρικό και Ηλεκτρονικό Εξοπλισμό) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020» και «Οι περί Αποβλήτων (Χώροι Υγειονομικής Ταφής) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020».  

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 5 θέματος: Εναρμόνιση με την Οδηγία (ΕΕ) 2017/2102 για τον περιορισμό της 
χρήσης ορισμένων επικίνδυνων ουσιών σε ηλεκτρικό και ηλεκτρονικό εξοπλισμό. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 6 θέματος: Ορθότερη εναρμόνιση με την Οδηγία 1999/31/ΕΚ περί υγειονομικής 
ταφής των αποβλήτων. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για τους κανονισμούς «Οι περί Αποβλήτων 
(Περιορισμός Χρήσης Ορισμένων Επικίνδυνων Ουσιών σε Ηλεκτρικό και Ηλεκτρονικό Εξοπλισμό) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020» και «Οι περί Αποβλήτων (Χώροι Υγειονομικής Ταφής) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020» 

Παρόντες: 
 Αδάμος Αδάμου, πρόεδρος Νίκος Κέττηρος 

 Χαράλαμπος Θεοπέμπτου Ευανθία Σάββα  

 Ελένη Σταύρου Χρίστος Ορφανίδης 

 Σάβια Ορφανίδου Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε τρεις συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 8, 15 και 22 Ιανουαρίου 2020.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν η Επίτροπος Περιβάλλοντος, εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, του Τμήματος Περιβάλλοντος του ίδιου υπουργείου και της Νομικής Υπηρεσίας 
της Δημοκρατίας. 

 Σκοπός των πρώτων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 54 του περί Αποβλήτων 
Νόμου, είναι η εναρμόνιση με την Οδηγία (ΕΕ) 2017/2102 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου 
της 15ης Νοεμβρίου 2017 για την τροποποίηση της Οδηγίας 2011/65/ΕΕ για τον περιορισμό της χρήσης 
ορισμένων επικίνδυνων ουσιών σε ηλεκτρικό και ηλεκτρονικό εξοπλισμό.  

 Ειδικότερα, οι πρόνοιες των κανονισμών αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Προώθηση της ανάπτυξης μια κυκλικής οικονομίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση μέσω της διευκόλυνσης των 
δραστηριοτήτων δευτερογενούς αγοράς για ηλεκτρικό και ηλεκτρονικό εξοπλισμό (ΗΗΕ), που αφορούν 
την επισκευή, την αντικατάσταση ανταλλακτικών, την ανακαίνιση και επαναχρησιμοποίηση, καθώς και τη 
μετασκευή. 

2. Διασφάλιση υψηλού επιπέδου προστασίας της ανθρώπινης υγείας και του περιβάλλοντος μέσω της 
περιβαλλοντικά αβλαβούς ανάκτησης και διάθεσης των αποβλήτων ΗΗΕ, ενώ αποφεύγεται κάθε περιττός 
διοικητικός φόρτος για τις επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται στην αγορά. 

3. Απάλειψη απαγόρευσης δραστηριοτήτων δευτερογενούς αγοράς, ώστε να συνάδει με τις γενικές αρχές 
που διέπουν τα μέτρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την προσέγγιση των νομοθεσιών σχετικά με τα 
προϊόντα. 

4. Συμπερίληψη συγκεκριμένων κατηγοριών προϊόντων που εξαιρούνται από το πεδίο εφαρμογής της 
Οδηγίας 2011/65/ΕΕ, καθώς η υπαγωγή τους θα δημιουργούσε αμελητέα οφέλη για το περιβάλλον και 
την υγεία, αλλά και μη επιλύσιμα προβλήματα συμμόρφωσης ή στρεβλώσεις της αγοράς και καθορισμό 
των προϋποθέσεων και της χρονικής διάρκειας των εξαιρέσεων. 

6. Διαγραφή της διάταξης που σχετίζεται με την προθεσμία απόφασης έξι μηνών πριν τη λήξη της αίτησης 
ανανέωσης, λόγω του ότι είναι ανεφάρμοστη εξαιτίας των πολλαπλών αναγκαίων διαδικασιών.   

 Σκοπός των δεύτερων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των άρθρων  54 και 57 του περί 
Αποβλήτων Νόμου, είναι η ορθότερη εναρμόνιση με το άρθρο 6, παράγραφος (α) της Οδηγίας 1999/31/ΕΚ του 
Συμβουλίου της 26ης Απριλίου 1999 περί υγειονομικής ταφής των αποβλήτων. 

 Ειδικότερα, με τους κανονισμούς αυτούς σκοπείται η ενσωμάτωση της παρατήρησης της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής για ορθότερη εναρμόνιση με συγκεκριμένο άρθρο της Οδηγίας 1999/31/ΕΚ. 
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 Σημειώνεται ότι, σε ό,τι αφορά τους πρώτους κανονισμούς, η Κυπριακή Δημοκρατία όφειλε να 
εναρμονιστεί με τις πρόνοιες της Οδηγίας 2017/2102/ΕΕ μέχρι τη 12η Ιουνίου 2019.  Συναφώς, επισημαίνεται ότι 
εκκρεμεί διαδικασία παράβασης από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή κατά της Κυπριακής Δημοκρατίας, η οποία 
βρίσκεται στο στάδιο της αιτιολογημένης γνώμης, που στάλθηκε στις 27 Νοεμβρίου 2019.  Σημειώνεται ότι το 
στάδιο αυτό είναι το δεύτερο και τελικό στάδιο πριν την παραπομπή στο Δικαστήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  
Σημειώνεται περαιτέρω ότι οι εν λόγω κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή στις 11 Δεκεμβρίου 2019 και 
παραπέμφθηκαν για εξέταση στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος. 

 Στο στάδιο της εξέτασης των πρώτων υπό αναφορά κανονισμών διαπιστώθηκε ότι δεν είχε συμπεριληφθεί 
στις τροποποιήσεις των βασικών κανονισμών σχετική τροποποίηση, ούτως ώστε να επιτευχθεί η εναρμόνιση με 
το άρθρο της Οδηγίας που αφορά τον καθορισμό μέγιστης περιόδου εξαίρεσης για ΗΗΕ που δεν καλύπτονται 
από τις κατηγορίες του Παραρτήματος 1.  Ως εκ τούτου, το Τμήμα Περιβάλλοντος, λαμβάνοντας υπόψη την πιο 
πάνω παρατήρηση, απέστειλε αναθεωρημένο κείμενο στο οποίο περιέλαβε σχετική τροποποίηση.   

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό εξέταση κανονισμών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, κατά πλειοψηφία του πρόεδρου 
και των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, του μέλους της 
βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, του μέλους της βουλευτή της Αλληλεγγύης 
και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, εισηγείται στην ολομέλεια του 
σώματος την έγκριση των κανονισμών όπως αυτοί έχουν τελικά διαμορφωθεί. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στην ψηφοφορία του υπ’ αριθμόν 5 θέματος.   

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε.  Πενήντα τρεις παρόντες, πενήντα τρεις ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με πενήντα τρεις ψήφους υπέρ, ομόφωνα οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Ψηφίστε για το υπ’ αριθμόν 6 θέμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε.  Πενήντα τρεις παρόντες, πενήντα τρεις ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με πενήντα τρεις ψήφους υπέρ, ομόφωνα οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Προστασίας του Απορρήτου της 
Ιδιωτικής Επικοινωνίας (Παρακολούθηση Συνδιαλέξεων και Πρόσβαση σε Καταγεγραμμένο Περιεχόμενο 
Ιδιωτικής Επικοινωνίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2017».  Για το νομοσχέδιο αυτό έχει διαμορφωθεί νέο 
κείμενο.    

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ρύθμιση της δυνατότητας άρσης του απορρήτου της ιδιωτικής επικοινωνίας στις περιπτώσεις και υπό 
τους όρους που προβλέπονται στο άρθρο 17.2.Β του συντάγματος. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Προστασίας του 
Απορρήτου της Ιδιωτικής Επικοινωνίας (Παρακολούθηση Συνδιαλέξεων και Πρόσβαση σε 
Καταγεγραμμένο Περιεχόμενο Ιδιωτικής Επικοινωνίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2017» 
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Παρόντες: 
 Δημήτρης Δημητρίου, αναπλ. πρόεδρος Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 

 Κώστας Κωνσταντίνου Πανίκος Λεωνίδου 

 Άριστος Δαμιανού Κωστής Ευσταθίου 

 Ευανθία Σάββα Μη μέλη της επιτροπής: 
 Ανδρέας Πασιουρτίδης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε έντεκα συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα μεταξύ 30 Μαΐου 2018 και 9 Οκτωβρίου 2019.  Στο πλαίσιο των 
συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο τέως Υπουργός Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως, συνοδευόμενος από λειτουργό του υπουργείου του, η Επίτροπος Προστασίας Δεδομένων 
Προσωπικού Χαρακτήρα, εκπρόσωποι της Αστυνομίας Κύπρου, της Κυπριακής Υπηρεσίας Πληροφοριών 
(ΚΥΠ), της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων (ΓΕΡΗΕΤ). 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η ρύθμιση της δυνατότητας άρσης του απορρήτου της ιδιωτικής 
επικοινωνίας στις περιπτώσεις και υπό τους όρους που προβλέπονται στο άρθρο 17.2.Β του συντάγματος.   

 Υπενθυμίζεται ότι σύμφωνα με την πιο πάνω συνταγματική διάταξη δεν είναι δυνατή η επέμβαση κατά την 
άσκηση του δικαιώματος του απορρήτου της αλληλογραφίας και κάθε άλλης επικοινωνίας, εκτός αν η επέμβαση 
αυτή επιτρέπεται σύμφωνα με τον νόμο και εξουσιοδοτείται με δικαστικό διάταγμα που εκδίδεται σύμφωνα με τις 
διατάξεις του νόμου μετά από αίτηση του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας και εφόσον η επέμβαση αυτή 
αποτελεί μέτρο το οποίο σε μια δημοκρατική κοινωνία είναι αναγκαίο μόνο προς το συμφέρον της ασφάλειας της 
Δημοκρατίας ή την αποτροπή, διερεύνηση ή δίωξη των ακόλουθων σοβαρών ποινικών αδικημάτων: 

1. Φόνος εκ προμελέτης ή ανθρωποκτονία. 

2. Εμπορία ενήλικων ή ανήλικων προσώπων και αδικήματα που σχετίζονται με την παιδική πορνογραφία. 

3. Εμπορία, προμήθεια, καλλιέργεια ή παραγωγή ναρκωτικών φαρμάκων, ψυχοτρόπων ουσιών ή 
επικίνδυνων φαρμάκων. 

4. Αδικήματα που σχετίζονται με το νόμισμα ή το χαρτονόμισμα της Δημοκρατίας. 

5. Αδικήματα διαφθοράς για τα οποία προβλέπεται, σε περίπτωση καταδίκης, ποινή φυλάκισης πέντε ετών 
και άνω. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από το Υπουργείο 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, στις προτεινόμενες ρυθμίσεις διαλαμβάνεται ότι ο Γενικός Εισαγγελέας της 
Δημοκρατίας, κατόπιν γραπτού αιτήματος του Αρχηγού Αστυνομίας ή του διοικητή της ΚΥΠ ή οποιουδήποτε 
άλλου ανακριτή, θα δύναται να υποβάλει μονομερή αίτηση στο δικαστήριο ζητώντας την έκδοση δικαστικού 
διατάγματος που θα επιτρέπει την παρακολούθηση ιδιωτικής επικοινωνίας, υπό τους προβλεπόμενους στο 
νομοσχέδιο όρους και προϋποθέσεις, εφόσον η παρακολούθηση αυτή είναι αναγκαία προς το συμφέρον της 
ασφάλειας της Δημοκρατίας ή για την αποτροπή, διερεύνηση ή δίωξη των αδικημάτων που προβλέπονται στο 
άρθρο 17.2.Β του συντάγματος. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η αίτηση για την έκδοση δικαστικού διατάγματος παρακολούθησης ιδιωτικής 
επικοινωνίας πρέπει να υποβάλλεται εγγράφως, να υπογράφεται από ή εκ μέρους του Γενικού Εισαγγελέα της 
Δημοκρατίας και να συνοδεύεται από ένορκο δήλωση αρμόδιου δημόσιου λειτουργού.  Στην εν λόγω ένορκο 
δήλωση απαιτείται να περιλαμβάνονται μεταξύ άλλων πλήρης και εμπεριστατωμένη έκθεση γεγονότων στα 
οποία βασίζεται ο αιτητής, για να δικαιολογήσει την πεποίθησή του ότι το διάταγμα παρακολούθησης πρέπει να 
εκδοθεί, γενική περιγραφή του είδους της ιδιωτικής επικοινωνίας και του τρόπου με τον οποίο θα 
πραγματοποιηθεί η παρακολούθηση, η υπολογιζόμενη χρονική διάρκεια της παρακολούθησης και, στην 
περίπτωση που η εξουσιοδότηση ή έγκριση ή παράταση παρακολούθησης ιδιωτικής επικοινωνίας είναι αναγκαία 
για την αποτροπή, διερεύνηση ή δίωξη αδικημάτων, η ταυτότητα, αν είναι γνωστή, του προσώπου το οποίο 
διέπραξε ή διαπράττει ή αναμένεται να διαπράξει το αδίκημα και του οποίου η ιδιωτική επικοινωνία ζητείται να 
παρακολουθηθεί, καθώς και το όνομα, η διεύθυνση και το επάγγελμα, αν είναι γνωστά, όλων των προσώπων 
των οποίων η παρακολούθηση της ιδιωτικής επικοινωνίας εύλογα πιστεύεται ότι δυνατόν να βοηθήσει στη 
διερεύνηση του αδικήματος ή να χρησιμεύσει προς το συμφέρον της ασφάλειας της Δημοκρατίας.   

 Περαιτέρω, όπως προβλέπεται στο νομοσχέδιο, η παρακολούθηση ιδιωτικής επικοινωνίας θα διενεργείται 
μόνο από μέλη της αστυνομίας ή της ΚΥΠ, τα οποία είναι ειδικά εξουσιοδοτημένα για τον σκοπό αυτό από τον 
Αρχηγό Αστυνομίας ή τον διοικητή της ΚΥΠ για περιορισμένο χρονικό διάστημα. 

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, στο νομοσχέδιο περιλαμβάνονται εκσυγχρονιστικές πρόνοιες που 
αφορούν τον τομέα των ηλεκτρονικών επικοινωνιών, για σκοπούς εφαρμογής του τεχνικού μέρους των 
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παρακολουθήσεων από τις αρμόδιες αρχές, καθώς και πρόνοιες για τις υποχρεώσεις των παροχέων 
ηλεκτρονικών επικοινωνιών σε σχέση με τη συνδρομή που παρέχουν στις αρμόδιες αρχές για την εκτέλεση των 
διαταγμάτων παρακολούθησης. 

 Τέλος, όπως επισημαίνεται στα πιο πάνω στοιχεία, με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις ανατίθεται ο έλεγχος 
της τήρησης της εφαρμογής της υπό τροποποίηση νομοθεσίας στην Τριμελή Επιτροπή η οποία διορίζεται από 
το Υπουργικό Συμβούλιο, σύμφωνα με σχετική διάταξη του περί της Κυπριακής Υπηρεσίας Πληροφοριών (ΚΥΠ) 
Νόμου.   

 Αναλύοντας τις πρόνοιες του νομοσχεδίου ενώπιον της επιτροπής, ο τέως Υπουργός Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως δήλωσε ότι η ρύθμιση της δυνατότητας άρσης του απορρήτου της ιδιωτικής επικοινωνίας 
αποτελούσε πάγιο αίτημα της Αστυνομίας για σκοπούς διερεύνησης των σοβαρών ποινικών αδικημάτων που 
προβλέπονται στο άρθρο 17.2.Β του συντάγματος.  Σύμφωνα με τον ίδιο, όλα τα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης πλην της Κύπρου αξιοποιούν αυτή τη δυνατότητα για σκοπούς παροχής ασφάλειας στους πολίτες τους.  
Συναφώς, επισήμανε πως όλα τα διαθέσιμα μέτρα, τα οποία ρυθμίζονται με σχετικές νομοθεσίες, όπως οι νόμοι 
που διέπουν την ποινική δικονομία, τη διαχείριση τηλεπικοινωνιακών δεδομένων, την παρεμπόδιση και την 
καταπολέμηση της νομιμοποίησης εσόδων από παράνομες δραστηριότητες, την ΚΥΠ, καθώς και ο νόμος που 
διέπει τους υπό κάλυψη αστυνομικούς, έχουν αξιοποιηθεί σε πολύ μεγάλο βαθμό, ωστόσο τα μέτρα αυτά δεν 
οδηγούν σε πλήρη και επαρκή διερεύνηση σοβαρών ποινικών αδικημάτων. 

 Η Επίτροπος Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα εξέφρασε την ικανοποίησή της για την 
κατάθεση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, οι πρόνοιες του οποίου θα παρέχουν στην ΚΥΠ και στην αστυνομία 
τα απαραίτητα εργαλεία για την εκπλήρωση των αποστολών τους για σκοπούς εθνικής ασφάλειας και επιβολής 
των νόμων.  Όπως ανέφερε η ίδια, σε άλλα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης και χώρες μέλη του Συμβουλίου 
της Ευρώπης έχει προ καιρού θεσπιστεί αντίστοιχη νομοθεσία.  Σύμφωνα με την Επίτροπο, δε δικαιολογείται η 
απουσία τέτοιας νομοθετικής ρύθμισης στην Κύπρο, σε μια εποχή όπου το έγκλημα δεν έχει σύνορα και είναι 
αυξημένη η ανάγκη συνεργασίας με τους Ευρωπαίους εταίρους μας.  Τέλος, η πιο πάνω αξιωματούχος 
εισηγήθηκε ότι πρέπει να διασφαλιστεί η αποτελεσματική εποπτεία της ΚΥΠ και της αστυνομίας από την ίδια, ως 
την εντεταλμένη αρχή στη Δημοκρατία για τη διασφάλιση της εφαρμογής της Ευρωπαϊκής Σύμβασης 
Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και συνεπώς για την εφαρμογή του άρθρου 8 της σύμβασης και των περιορισμών 
του, το οποίο έχει ενσωματωθεί στα άρθρα 15 και 17 του συντάγματος.  Ειδικότερα, εισηγήθηκε να διευκρινιστεί 
ότι ο ρόλος της προβλεπόμενης στο νομοσχέδιο Τριμελούς Επιτροπής, η οποία θα ελέγχει την τήρηση της 
εφαρμογής του υπό τροποποίηση νόμου, δε θα συγκρούεται με τις εξουσίες ελέγχου και τον εποπτικό ρόλο της 
Επιτρόπου.   

 Σημειώνεται ότι το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως ενσωμάτωσε στο κείμενο του 
νομοσχεδίου πρόνοια στη βάση της πιο πάνω εισήγησης της Επιτρόπου. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας δήλωσε στην επιτροπή ότι οι προτεινόμενες με 
το νομοσχέδιο ρυθμίσεις αποτέλεσαν αίτημα και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας για σκοπούς 
υποβοήθησης του έργου της.  Η ίδια εκπρόσωπος διαβεβαίωσε την επιτροπή ότι έχει διασφαλιστεί η 
συμβατότητα όλων των προνοιών του νομοσχεδίου με τις σχετικές διατάξεις του συντάγματος.  Συναφώς, 
αναφερόμενη στις ασφαλιστικές δικλίδες που περιλαμβάνονται στο νομοσχέδιο, η πιο πάνω εκπρόσωπος 
εξέφρασε την εκτίμηση ότι με αυτές διασφαλίζεται ότι το δικαστήριο, όταν θα καλείται να αποφασίσει επί αίτησης 
έκδοσης διατάγματος παρακολούθησης ιδιωτικής επικοινωνίας, θα έχει ενώπιόν του επαρκή στοιχεία που θα 
δικαιολογούν την έκδοση ή την άρνηση έκδοσης τέτοιου διατάγματος, αφού θα αποτελεί απαραίτητη 
προϋπόθεση ότι η σχετική αίτηση θα συνοδεύεται με πλήρη και εμπεριστατωμένη έκθεση σχετικά με το κατά 
πόσο έχουν δοκιμαστεί και άλλες συνήθεις ανακριτικές ή διερευνητικές διαδικασίες και απέτυχαν ή φαίνεται 
λογικό ότι δεν αναμένεται να πετύχουν, αν δοκιμαστούν, ή είναι επικίνδυνες για την πρόσφορη διερεύνηση του 
αδικήματος ή το επείγον της περίπτωσης είναι τέτοιο, ώστε δεν ήταν πρακτικό να διεκπεραιωθούν οι έρευνες ή 
οι ανακρίσεις για το αδίκημα με τη χρήση άλλων διαδικασιών. 

 Στο πλαίσιο της περαιτέρω διεξαγωγής της συζήτησης και ιδιαίτερα όσον αφορά τις επιφυλάξεις μελών 
της επιτροπής σε σχέση με την ανάγκη προστασίας των ανθρώπινων δικαιωμάτων, ο τέως Υπουργός 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως δε διαφώνησε ότι οι προτεινόμενες ρυθμίσεις συνιστούν περιορισμό της 
προστασίας αυτής, ωστόσο, όπως ανέφερε ο ίδιος, ο περιορισμός αυτός κατοχυρώθηκε συνταγματικά στο άρθρο 
17 του συντάγματος υπό τους όρους και τις προϋποθέσεις που προβλέπονται σε αυτό.  Σύμφωνα με τον ίδιο, με 
το νομοσχέδιο διασφαλίζεται η τήρηση της αρχής της αναλογικότητας μεταξύ του δικαιώματος ιδιωτικής 
επικοινωνίας και του δικαιώματος ασφάλειας του πολίτη, διευκρινίζοντας ότι το νομοσχέδιο αποσκοπεί στην 
προστασία του δικαιώματος του απορρήτου της ιδιωτικής επικοινωνίας και όχι στην κατάργησή του. 

 Τέλος, αναφορικά με την πρόνοια του νομοσχεδίου με βάση την οποία η εφαρμογή των διατάξεων του 
προτεινόμενου νόμου θα αξιολογείται από την Τριμελή Επιτροπή η οποία διορίζεται από το Υπουργικό 
Συμβούλιο κατ’ επιταγήν της σχετικής διάταξης του νόμου για την ΚΥΠ και τη συναφή επισήμανση μελών της 
επιτροπής ότι ακόμα δεν έχει διοριστεί η επιτροπή αυτή, ο τέως Υπουργός Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως 
δήλωσε την πρόθεση του Υπουργικού Συμβουλίου για διορισμό της εν λόγω επιτροπής αμέσως μετά την ψήφιση 
του νομοσχεδίου.   
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 Μετά το πέρας της διεξαγωγής της κατ’ άρθρον μελέτης του νομοσχεδίου, το Υπουργείο Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως, σε συνεργασία με την εκπρόσωπο της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, υπέβαλε στην 
επιτροπή αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου στο οποίο επέφερε μικρής έκτασης τροποποιήσεις για 
σκοπούς διασαφήνισης επιμέρους προνοιών του.   

 Σε μεταγενέστερο στάδιο την επιτροπή απασχόλησαν εισηγήσεις για τροποποίηση ορισμένων προνοιών 
του νομοσχεδίου, οι οποίες υποβλήθηκαν από το μη μέλος της βουλευτή κ. Γιώργο Περδίκη, για τις οποίες 
δόθηκαν γραπτώς διευκρινιστικές απαντήσεις από τον νυν Υπουργό Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, 
εκφράζοντας παράλληλα την άποψη ότι θα ήταν ορθότερο να μην τροποποιηθούν οι σχετικές πρόνοιες του 
νομοσχεδίου.  Ειδικότερα, οι εισηγήσεις αυτές αφορούσαν μεταξύ άλλων αύξηση των ποινών σε σχέση με την 
παραβίαση από εξουσιοδοτημένο πρόσωπο των όρων του δικαστικού εντάλματος παρακολούθησης, την 
προσθήκη νέας πρόνοιας στις προϋποθέσεις έκδοσης δικαστικού εντάλματος παρακολούθησης και τη 
διασφάλιση καταστροφής του περιεχομένου ιδιωτικής επικοινωνίας μόλις αυτό καταστεί μη χρήσιμο.  

 Σημειώνεται ότι ο πιο πάνω αξιωματούχος σε μεταγενέστερη επιστολή του, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 
2019, κάλεσε την επιτροπή να προωθήσει το νομοσχέδιο στην ολομέλεια του σώματος για ψήφιση, 
επαναλαμβάνοντας τη θέση του υπουργείου του, που είχε εκφραστεί στο πλαίσιο της συζήτησης του 
νομοσχεδίου ενώπιον της επιτροπής, ότι ο προτεινόμενος νόμος θα ενισχύσει σημαντικά τις αρμόδιες αρχές του 
κράτους που είναι επιφορτισμένες με την ασφάλεια της Δημοκρατίας, καθώς και τις διωκτικές αρχές στην 
καταπολέμηση του σοβαρού εγκλήματος. 

 Σημειώνεται επίσης ότι στο αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου η επιτροπή επέφερε πρόσθετες 
τροποποιήσεις για σκοπούς περαιτέρω διασαφήνισης ορισμένων προνοιών του όπως και βελτίωσής του από 
νομοτεχνική άποψη. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε 
να τοποθετηθεί επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εδώ έχει συμφωνηθεί χρόνος, το γνωρίζετε και θα σας παρακαλέσω να περιορίζεστε στα πλαίσια του 
χρόνου που δικαιούται το κάθε κόμμα.  

 Ποιος θέλει να μιλήσει πρώτος;  

 Κανένας;   

 Να προχωρήσουμε στο επόμενο, κύριε Αδάμου;  Αν θέλεις…   

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τι;   

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Νομίζω, αφ’ ης στιγμής συμφωνήθηκε χρόνος, να ερωτάται το πιο μικρό κόμμα και να ερχόμαστε προς τα 
πάνω, αν θέλει κάποιος να μιλήσει.  Αν δε θέλει, προχωρούμε στο επόμενο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αν δήλωναν τα μεγάλα κόμματα ότι δε θα μιλήσουν, μπορεί να τους πείθαμε πιο εύκολα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, τα πράγματα είναι απλά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Λουκαΐδη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Απλώς διευκρινίζω αυτό που είπε και ο κ. Τορναρίτης.  Αν δε θέλει τον λόγο… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, αλλά ένα κόμμα μπορεί να θέλει να μιλήσει και δεύτερος βουλευτής, οπότε δεν μπορούμε να τους 
βάλουμε… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Αν δεν εξαντλήσει τον χρόνο του… 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αν δεν εξαντλήσει τον χρόνο του. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 …τότε να μιλήσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Όπως κάμνουμε με τους προϋπολογισμούς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία.  Το ΕΛΑΜ είναι έτοιμο να μιλήσει; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Λιλλήκα. 

 Ένα λεπτό.  Ο κ. Λιλλήκας κάτι θέλει να πει.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Διαδικαστικά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Διαδικαστικό, ναι. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Δε θεωρώ ότι είναι σωστό να πάμε με τη λογική που εισηγείται ο Συναγερμός με το ΑΚΕΛ, με τη σειρά 
των κομμάτων.  Μπορεί να μην έχω καμία πρόθεση να μιλήσω.  Μπορεί από τη συζήτηση να προκύψει κάποιο 
θέμα που θέλω να σχολιάσω και να αξιοποιήσω τον χρόνο που μου δόθηκε.  Γιατί πρέπει να πάμε με τη σειρά 
λες και είναι οι προϋπολογισμοί;  Εκαθιερώσαμέν τους κανόνα! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει.  Θα τα βρούμε τούτα.  Σιγά σιγά θα τα βρούμε. 

 Να μιλήσει και η κ. Ερωτοκρίτου για τη διαδικασία.   

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Για τη διαδικασία, κάτι που αφορά τις τροπολογίες του κ. Ευσταθίου, κύριε Πρόεδρε, γιατί μπορεί, όπως 
θα επιχειρήσουμε εμείς να διαμορφωθεί το νομοσχέδιο, πρέπει και τα άλλα κόμματα να τις έχουν ενώπιόν τους, 
γιατί μπορεί ενδεχομένως να επηρεάσει και τη θέση τους.  Επειδή εμείς προτιθέμεθα να υπερψηφίσουμε τις 
τροπολογίες του συνάδελφου του κ. Κωστή Ευσταθίου, με τη διαφοροποίηση όμως ως προς την πρώτη 
τροπολογία στο σημείο (β), τη διαγραφή της τελευταίας παραγράφου που λέει «λαμβανομένου υπόψη του 
δημοκρατικού χαρακτήρα της κοινωνίας». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αν θα το δεχτεί και ο κ. Ευσταθίου… 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Το δέχεται και ο κ. Ευσταθίου.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 …την ώρα που θα έρθει η ψηφοφορία της, να κάνουμε τη διευκρίνιση, για να παρθούν οι ανάλογες, τα 
πρακτικά…  Την ώρα της ψήφισης της τροπολογίας να επανέλθετε, κυρία Ερωτοκρίτου, σας παρακαλώ. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Καταρχάς, θέλω να ευχαριστήσω την επιτροπή Νομικών, γιατί μας έδωσε την ευκαιρία σε πολλές 
συνεδριάσεις να καταθέσουμε τις τροπολογίες μας, τους δύο Υπουργούς Δημόσιας Τάξης… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αν αντιλαμβάνομαι, μιλάτε μέσα στα πλαίσια των πέντε λεπτών σας τωρά; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε.  Δεν έχω πρόβλημα εγώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παίρνετε τον λόγο.  Μάλιστα.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Στα πέντε λεπτά κόψετέ με.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, ναι. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Λοιπόν, και τους δύο υπουργούς που ασχολήθηκαν με τις τροπολογίες μας.  Χαίρομαι που μία κατηγορία 
τροπολογιών που σε αυτή τη διαδικασία της συζήτησης εμείς κρίναμε πιο σωστό να την αποσύρουμε ουσιαστικά 
μπαίνει από την ΕΔΕΚ και θα τις στηρίξουμε.  Είναι αυτές που είχαμε εισηγηθεί εξαρχής και, επειδή είναι στην 
ίδια κατεύθυνση, θα τις στηρίξουμε τις τροπολογίες της ΕΔΕΚ.   

 Εμάς η τροπολογία μας έχει να κάμει με τη φύλαξη αυτών των στοιχείων.  Θεωρούμε ότι πρέπει αυτά τα 
στοιχεία, αφού δε χρησιμοποιηθούν, να καταστρέφονται, κάτι που δεν προνοεί ο νόμος όπως είναι, και επίσης 
ότι πρέπει να έχει αυτή η νομοθεσία μία προσωρινή διάρκεια, γιατί θεωρούμε ότι είναι ένα προσωρινό μέτρο για 
καταπολέμηση των φαινομένων του εγκλήματος, που ελπίζουμε ότι θα δείξει κατά πόσο αυτό το εργαλείο, το 
κατασταλτικό εργαλείο, το απεχθές για μας εργαλείο της παρακολούθησης των συνδιαλέξεων, θα είναι 
αποτελεσματικό ή όχι.  Έχουμε πολλή αμφιβολία αν θα είναι αποτελεσματικό, γι’ αυτό, εάν γινόταν αποδεχτή η 
εισήγησή μας για δοκιμαστική εφαρμογή, θα το ψηφίζαμε.  Όπως έχει διαμορφωθεί, θα δούμε και στην εξέλιξη 
των πραγμάτων και θα τοποθετηθούμε στην ψηφοφορία.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Η κ. Ερωτοκρίτου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή εμείς δεν έχουμε πρόβλημα για τη σειρά με την οποία θα μιλήσουμε, θα 
τοποθετηθούμε τώρα επί της ουσίας όσον αφορά το νομοσχέδιο και, αν θα μιλήσουμε κάποια λεπτά λιγότερα, 
μπορούμε να τα κρατήσουμε για απάντηση επιχειρημάτων άλλων συναδέλφων.   

 Το πρώτο που θέλω, κύριε Πρόεδρε, να πω είναι ότι όντως είναι ένα πάρα πολύ σημαντικό και καίριο 
νομοσχέδιο, για το οποίο υπήρχαν έντονες απόψεις απ’ όλους τους συναδέλφους απ’ όλες τις πολιτικές 
παρατάξεις.  Όμως, για να γνωρίζει και ο κόσμος, δεν είναι κάτι το οποίο θα κάμουμε σήμερα για πρώτη φορά.  
Νόμος της Δημοκρατίας ο οποίος επιτρέπει την παρακολούθηση των ιδιωτικών επικοινωνιών κάτω από όρους, 
προϋποθέσεις και έλεγχο υφίσταται στη Δημοκρατία εδώ και χρόνια.  Αυτό το οποίο έχει γίνει με το παρόν 
νομοσχέδιο είναι ότι έχουν αλλάξει κάποιοι όροι, έχουν αλλάξει κάποιες προϋποθέσεις, έχει διευρυνθεί και 
μάλιστα σε κάποια σημεία, κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι έχει γίνει και πιο αυστηρός ο έλεγχος στον οποίο θα 
υπόκεινται όλοι αυτοί οι οποίοι θα εκτελούν τις παρακολουθήσεις, αλλά και πολύ πιο αυστηρές οι ποινές.   

 Σε αυτό το στάδιο πρέπει να πω ότι στην επιτροπή Νομικών κατέθεσε ο συνάδελφος ο κ. Περδίκης μία 
τροπολογία η οποία έκανε δρακόντειες τις ποινές για εκείνους οι οποίοι θα παραβούν τους όρους του δικαστικού 
εντάλματος σύμφωνα με τους οποίους θα πρέπει να διενεργείται η παρακολούθηση και ενσωματώθηκε στο 
νομοσχέδιο της κυβέρνησης η εισήγηση του συναδέλφου κ. Περδίκη, με τη σύμφωνη γνώμη όλων των μελών 
της επιτροπής Νομικών, για δέκα χρόνια φυλάκιση και €100.000 πρόστιμο για οποιοδήποτε μέλος είτε της 
αστυνομίας είτε της ΚΥΠ οι οποίοι θα διενεργούν αυτές τις παρακολουθήσεις.   
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 Επίσης, προνοείται, κύριε Πρόεδρε, άλλο σημείο για το οποίο ήταν έντονη η συζήτηση ενώπιον της 
επιτροπής Νομικών, για το θέμα της φύλαξης του υλικού αυτών των παρακολουθήσεων, και καταλήξαμε -εμείς 
τουλάχιστον ως Δημοκρατικό Κόμμα πιστεύουμε και θεωρούμε λογικό, δίκαιο και ισοζυγισμένο αυτό το οποίο 
προνοείται στο νομοσχέδιο- για τη φύλαξη αυτού του υλικού για έναν χρόνο με δυνατότητα παράτασης αυτής 
της φύλαξης μόνο μετά από αίτημα του Αρχηγού Αστυνομίας ή του διοικητή της ΚΥΠ και νοουμένου ότι αιτηθεί 
αυτή την έγκριση ο Γενικός Εισαγγελέας.   

 Γίνεται ένας δικαστικός, κύριε Πρόεδρε…  Και πρέπει να το γνωρίζει αυτό το πράγμα ο κόσμος, διότι 
σήμερα δε θα ψηφίσουμε ένα νομοσχέδιο που θα επιτρέπει σε όλους να παρακολουθούν όλους τους 
υπόλοιπους.  Δεν είναι αυτό το πράγμα που θα κάνουμε.  Σήμερα, κύριε Πρόεδρε, θα ψηφίσουμε έναν νόμο 
σύμφωνα με τον οποίο η παρακολούθηση της ιδιωτικής επικοινωνίας, νοουμένου ότι αφορά την πρόληψη ή την 
καταπολέμηση ή την εξιχνίαση σοβαρών αδικημάτων ή θεμάτων που εμπίπτουν στην ασφάλεια της Δημοκρατίας, 
επιτρέπεται με δικαστική έγκριση και δικαστική παρακολούθηση κάθε βήματος που αφορά αυτή την 
παρακολούθηση. 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, ως Δημοκρατικό Κόμμα έχουμε ιδιαίτερες ευαισθησίες και όσον αφορά τα ατομικά 
δικαιώματα, τα ανθρώπινα δικαιώματα, την προστασία της ιδιωτικότητας.  Την ίδια στιγμή όμως δεν μπορούμε 
παρά να είμαστε ρεαλιστές και να αναγνωρίσουμε ότι το έγκλημα σήμερα έχει φοβερά μέσα και τεχνολογία στη 
διάθεσή του με την οποία επιχειρεί καθημερινώς να εγκληματεί εις βάρος ενός εκάστου από εμάς και εις βάρος 
κάθε πολίτη αυτής της Δημοκρατίας.  Πρέπει με κάποιον τρόπο να το αντιμετωπίσουν.  Και πρέπει την ίδια 
στιγμή, βεβαίως, να έχουμε υπόψη μας την προστασία των ατομικών και ανθρωπίνων δικαιωμάτων, αλλά έχουμε 
και υποχρέωση ως νομοθετικό σώμα να υπερασπιζόμαστε και να προστατεύουμε τα δικαιώματα όλων των 
υπολοίπων, όλου του υπόλοιπου πληθυσμού που αναμένει ασφάλεια από όλες τις αρχές της Δημοκρατίας, 
οποιαδήποτε και να είναι αυτή η αρχή.   

 Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, εάν είχαμε την επιλογή και ζούσαμε σ’ έναν αγγελικά πλασμένο κόσμο, δεν 
πιστεύω ότι υπάρχει πολιτική δύναμη που θα επέλεγε να υπερψηφίσει ένα τέτοιο νομοσχέδιο.  Όμως, η ανάγκη 
των καιρών και ο τρόπος με τον οποίο εξελίσσεται το οργανωμένο έγκλημα και η ανάγκη του κράτους να 
διασφαλίζει όχι μόνο την ευημερία και την ασφάλεια ενός εκάστου πολίτη, αλλά και του ιδίου του κράτους, 
επιβάλλουν την αναγκαιότητα να αναθεωρήσουμε κάποια πράγματα.  Νοουμένου ότι υπάρχουν οι ασφαλιστικές 
δικλίδες που θα ελέγχουν όλη τη διαδικασία, νοουμένου ότι έχουμε εμπλέξει σε όλες τις βαθμίδες και σε όλα τα 
στάδια της παρακολούθησης όσο το δυνατό περισσότερους και πιο αυστηρούς ελέγχους, για να αποθαρρύνουμε 
έστω και εκείνον που μπορεί να διανοηθεί ότι μπορεί να καταχραστεί αυτή την εξουσία που θα του δώσουμε στα 
χέρια του, πιστεύουμε ότι στο τέλος της ημέρας θα μπορέσουμε να προαγάγουμε την ασφάλεια ενός εκάστου 
πολίτη, αλλά και την ασφάλεια του κράτους.   

 Με αυτά, κύριε Πρόεδρε, με γνώμονα αυτές τις αρχές, το Δημοκρατικό Κόμμα θα υπερψηφίσει το 
νομοσχέδιο.  Επίσης, όπως δήλωσα και προηγουμένως, θα υπερψηφίσουμε τις δύο τροπολογίες του 
συναδέλφου του κ. Ευσταθίου.  Η μία εισαγάγει τον σοβαρό λόγο επιπρόσθετα της εύλογης υποψίας ως το μέτρο 
το οποίο θα πρέπει να ικανοποιήσουν οι διωκτικές αρχές και η Γενική Εισαγγελία, όταν αιτούνται αυτού του 
είδους τα δικαστικά εντάλματα για παρακολούθηση της ιδιωτικής επικοινωνίας.  Θα υπερψηφίσουμε επίσης και 
τη δεύτερη τροπολογία που αφορά το απόρρητο, κύριε Πρόεδρε, μεταξύ δικηγόρου και πελάτη, για να σημειώσω 
πρωτίστως ότι αυτό το δικαίωμα και αυτή η τροπολογία του συναδέλφου του κ. Κωστή Ευσταθίου συνάδει 
απόλυτα και αντιστοιχεί και αντανακλά τον ευρωπαϊκό κώδικα δεοντολογίας των δικηγόρων. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Υπάρχει άλλος που θέλει να μιλήσει; 

 Ο κ. Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αντιλαμβανόμαστε πλήρως την ανάγκη οι αρχές εφαρμογής του νόμου στην Κυπριακή Δημοκρατία να 
έχουν στα χέρια τους τις νομοθεσίες εκείνες που θα τους επιτρέπουν να πατάξουν το έγκλημα.  Όμως ως ΕΛΑΜ 
μάς προβληματίζουν ιδιαίτερα οι εξουσίες που παραχωρούνται στην εκάστοτε κυβέρνηση με την πρόταση νόμου. 

 Δυστυχώς, η εμπειρία των τελευταίων ετών έχει αποδείξει ότι τα νομικά όπλα που παρείχε η Βουλή στην 
κυβέρνηση για διάφορα ζητήματα που αφορούν τα προσωπικά δεδομένα χρησιμοποιήθηκαν καταχρηστικά και 
χωρίς να επιλύσουν τα προβλήματα για τα οποία δημιουργήθηκαν.  Θεωρούμε ότι είναι ένας ακόμη νόμος που 
θα παρεμβαίνει βάναυσα στην ιδιωτική ζωή των πολιτών και είναι μέρος της ευρύτερης πολιτικής που 
εφαρμόζεται σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση για έλεγχο των πολιτών.  Θυμίζω τις ηλεκτρονικές ταυτότητες, 
τις ηλεκτρονικές χρεώσεις των τραπεζών και την κάρτα φιλάθλου.   
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 Πλέον, με τη δικαιολογία του συμφέροντος για τη Δημοκρατία, μια απλή μονομερής αίτηση στο δικαστήριο 
θα μπορεί να κάνει γνωστή την προσωπική ζωή του οποιουδήποτε συμπολίτη μας.  Ποιος μας εγγυάται ότι η 
εκάστοτε κυβέρνηση δε θα λειτουργεί εκδικητικά απέναντι σε αυτούς που εκφράζουν διαφωνίες μαζί της;  Ποιος 
μας εγγυάται ότι δε θα γίνεται παρακολούθηση πολιτικών προσώπων για την εξυπηρέτηση μικροπολιτικών 
σκοπιμοτήτων;  Ποιος μπορεί να δεσμευτεί ότι δε θα γίνουν λάθη, παραλείψεις, καταχρήσεις, όπως αυτές που 
συνέβησαν στο παρελθόν;  Θυμίζω ότι το Ανώτατο ακύρωσε πολλά εντάλματα σύλληψης και έρευνας λόγω 
καταχρήσεων.   

 Αφού μας ενδιαφέρει να πατάξουμε τόσο πολύ την εγκληματικότητα, το ΕΛΑΜ καλεί το κοινοβούλιο να 
εφαρμόσει δύο άλλες νομοθεσίες οι οποίες πραγματικά θα βοηθήσουν:  Η πρώτη αφορά το κλείσιμο των 
οδοφραγμάτων, μέσα από τα οποία γίνεται διέλευση παράνομων μεταναστών, γίνεται διέλευση παράνομων 
ουσιών και πολλές άλλες εγκληματικές δραστηριότητες.  Επίσης καλεί την κυβέρνηση να εφαρμόσει σωστή 
μεταναστευτική πολιτική και να μην γκετοποιεί ολόκληρες περιοχές των πόλεών μας.  Αν όλα αυτά συμβούν, η 
εγκληματικότητα θα περιοριστεί χωρίς να χρειάζονται οι παρακολουθήσεις. 

 Τελειώνοντας, επειδή αρκετοί μπορεί να αμφισβητήσουν τα όσα έχω αναφέρει και να επικαλεστούν ότι 
δεν έχουν σε τίποτε, θα αναφέρω μόνο ένα παράδειγμα το οποίο αφορά το ΕΛΑΜ.  Δημοσίευμα του «Πολίτη», 
στις 24 Ιουλίου 2011, αναφέρει ότι στο Υπουργικό Συμβούλιο ο τότε Πρόεδρος της Δημοκρατίας, ο μακαρίτης 
πλέον κ. Χριστόφιας, εξηγούσε στους υπουργούς τις μετακινήσεις των μελών του ΕΛΑΜ κατά τη διάρκεια των 
εκδηλώσεων για το Μαρί.  Αυτό προφανώς και ήταν από συγκεκριμένη παρακολούθηση.   

 Τούτων λεχθέντων, κύριε Πρόεδρε, εμείς θα καταψηφίσουμε τη συγκεκριμένη προτεινόμενη νομοθεσία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Έντιμε κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητές συναδέλφισσες,  

 Συνάδελφοι, 

 Ο οιοσδήποτε περιορισμός πάντοτε των ανθρωπίνων δικαιωμάτων είναι και δυσάρεστος και επικίνδυνος.  
Εξάλλου, τα ανθρώπινα δικαιώματα, τα δικαιώματα του ανθρώπου, είναι η ειδοποιός διαφορά του ανθρώπου 
από τα υποζύγια.  Και αυτό δεν το λέω εγώ, το λέει η γαλλική Διακήρυξη των Δικαιωμάτων του Ανθρώπου και 
του Πολίτη του 1789, το λέει η αμερικάνικη διακήρυξη για τα δικαιώματα του ανθρώπου, το λέει η διεθνής έννομη 
τάξη.  Ο οιοσδήποτε περιορισμός και επέμβαση θα πρέπει να είναι ανάλογος του σκοπού για τον οποίο αυτή 
γίνεται.  Δε θα προχωρήσω σήμερα να σας κάνω νομική ανάλυση.  Εξάλλου η νομική ανάλυση είναι δουλειά των 
δικαστηρίων.  Εδώ λειτουργούμε περισσότερο ως πολιτικό σώμα, αλλά βεβαίως υπόλογο στη λαϊκή κυριαρχία.   

 Θα προσπαθήσω να υποδείξω τους λόγους για τους οποίους μας βρίσκει αντίθετους το συγκεκριμένο 
νομοσχέδιο.  Θα αναφερθώ επί τροχάδην βεβαίως στο άρθρο 6Α της νομοθεσίας, το οποίο δυστυχώς 
εξουσιοδοτεί για παρακολούθηση και μη μέλη αστυνομίας.  Έχοντας υπόψη την περίπτωση του βαν, όπου 
προφανώς οι συγκεκριμένοι, οι οποίοι παρακολουθούσαν κατά τρόπο παράνομο, προφανώς εκτελούσαν 
καθήκοντα ή πρόσφεραν υπηρεσίες στον οποιονδήποτε, με τον ίδιο τρόπο ακριβώς ο νόμος, αυτό το άρθρο 6Α, 
επιτρέπει στην αστυνομία, στους ανακριτές, στις ερευνητικές αρχές ουσιαστικά να αγοράζουν υπηρεσίες από μη 
μέλη της αστυνομίας, από ανθρώπους ιδιώτες.  Και αυτό αντιλαμβάνεστε τι πόρτες ανοίγει κατάχρησης των 
διαδικασιών. 

 Στο άρθρο 7 του νόμου, όπως αυτό τροποποιείται, δυστυχώς ικανοποιεί τα κριτήρια του νόμου η 
πεποίθηση του ανακριτή ότι η παρακολούθηση θα προσφέρει και θα είναι χρήσιμη στη διερεύνηση και την 
αποτροπή αδικημάτων.  Η πεποίθηση!  Πιστεύω δηλαδή εγώ ότι, εάν παρακολουθήσω τον κ. Νίκο Τορναρίτη, 
πιστεύω ότι ναι, θα προχωρήσω σε διερεύνηση κάποιου αδικήματος.  Δηλαδή παρακολουθούνται οι ιδιωτικές 
επικοινωνίες με την πεποίθηση του παρακολουθούντα!   

 Περαιτέρω, θα πρέπει να αναφερθώ και στο γεγονός ότι η παρακολούθηση, με βάση το εδάφιο (δδ) του 
συγκεκριμένου άρθρου, μπορεί να γίνει και κατά αγνώστων προσώπων.  Να παρακολουθούμε δηλαδή πολίτες 
της Δημοκρατίας, ασχέτως εάν η ταυτότητά τους δεν είναι γνωστή στον παρακολουθούντα.  Συνεχίζει το 
νομοσχέδιο:  «Επεκτείνεται η παρακολούθηση και σε άτομα πέραν των στοχευμένων…».  Λέει το νομοσχέδιο 
ότι θα πρέπει να αναφερθούν και να προχωρήσουμε σε παρακολούθηση όλων των προσώπων των οποίων η 
παρακολούθηση της ιδιωτικής επικοινωνίας εύλογα πιστεύεται ότι μπορεί να βοηθήσει στη διερεύνηση του 
αδικήματος.  Επεκτείνεται κατά δραματικό τρόπο το εύρος της παρακολούθησης!  Δεν υπάρχει σε καμία 
απολύτως άλλη ευρωπαϊκή χώρα αυτή η ευκολία με την οποία μπορεί να παρακολουθείται ο πολίτης, ο 
άγνωστος, ο τρίτος, ο άσχετος, επειδή τυγχάνει κατά την πεποίθηση του ανακριτή να βοηθήσει η παρακολούθηση 
στη διαλεύκανση ή στην αποτροπή αδικημάτων.   
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 Θα προχωρήσω στο άρθρο 8 του νομοσχεδίου, το οποίο αναφέρει, πέραν της πεποιθήσεως, ότι -σε 
συνδυασμό πάντα με το 8Α- δυστυχώς είμαστε υποχρεωμένοι με βάση το νομοσχέδιο, εάν προέλθει αίτημα από 
τρίτη χώρα, την Τουρκία, το Κατάρ, τη Σαουδική Αραβία, τη Γερμανία -όπως έγινε με την περίπτωση του Τούρκου 
αγωνιστή της δημοκρατίας, που ήθελαν να τον εκδώσουμε, για να τον στείλουν στην Τουρκία, για να τον 
εξαφανίσουν- εάν γίνουν αυτές οι αιτήσεις, η Κυπριακή Δημοκρατία είναι υποχρεωμένη να παρακολουθεί το 
συγκεκριμένο πρόσωπο, ακόμα και Κύπριο, εάν αυτή είναι η παράκληση, η απαίτηση ξένου κράτους.  Και αυτό 
έχει σημασία -και μιλώ προς τα αριστερά- για τις περιπτώσεις όπου εθνικοαπελευθερωτικά κινήματα ή κοινωνικοί 
αγώνες βαφτίζονται από ολοκληρωτικά καθεστώτα ως… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Ευσταθίου, ολοκληρώνετε; 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Βεβαίως, θα ολοκληρώσω.  Επειδή είναι πολύ σοβαρό το ζήτημα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει… 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 …θα πάρω ακόμα ένα λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 …να πάρετε, να πάρετε. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 …ως εγκληματίες. 

 Και τελειώνω.  Έχουμε καταθέσει δύο τροπολογίες οι οποίες φαίνεται -είναι ευτυχής συγκυρία- ότι θα 
υπερψηφιστούν.  Αν υπερψηφιστούν, έχουμε υποχρέωση εμείς, εφόσον η τροπολογία μας γίνεται αποδεκτή, να 
μην καταψηφίσουμε τουλάχιστον τον προτεινόμενο νόμο. 

 Και θέλω να τελειώσω με το εξής:  Επειδή ακούγονται πάρα πολλά, οι Γάλλοι το 1789 στην Οικουμενική 
Διακήρυξη των Δικαιωμάτων του Ανθρώπου είχαν πει το εξής, το οποίο επαναλαμβάνω με παρρησία:  Η άγνοια, 
η λήθη, η απαξίωση των δικαιωμάτων του ανθρώπου είναι οι μόνες αιτίες των δημόσιων δεινών και της 
διαφθοράς των κυβερνώντων.  Μη δίνουμε, συνάδελφοι, ποτέ δε θα πρέπει να δίνουμε υπερεξουσίες σε άτομα 
ή επιτροπές οι οποίες μόνες τους αποφασίζουν, μόνες τους παρακολουθούν και μόνες τους αυτορυθμίζονται.  
Αυτό θα είναι το τέλος της δημοκρατίας, με όλο το σέβας και βεβαίως και με κατανόηση όλων εξ υμών που 
πρόκειται να υπερψηφίσετε το συγκεκριμένο νομοσχέδιο.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Δαμιανού. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

Τη δεκαετία του ’90 είχα την τιμή να γνωρίσω -και να διδαχθώ από αυτόν το μάθημα των ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων- τον κορυφαίο Βρετανό νομικό barrister at law και προασπιστή του κράτους δικαίου Michael 
Mansfield, ο οποίος είχε συγγράψει μεταξύ άλλων το βιβλίο με τίτλο «Presumed Guilty», «Υποτιθέμενος 
Ένοχος».  Στις σελίδες του βιβλίου του -όπως και στις διαλέξεις του- αποτυπώνει με τον πιο γλαφυρό και 
τεκμηριωμένο τρόπο δεκάδες υποθέσεων κακοδικιών στο Ηνωμένο Βασίλειο, η πλειονότητα των οποίων ήταν 
αποτέλεσμα παράνομων πρακτικών έρευνας και ανάκρισης, απόκρυψης τεκμηρίων, αλλοίωσης τεκμηρίων και 
μαρτυριών στη βάση της γνωστής πρακτικής του «targetting», της στοχοποίησης υπόπτων.  Αν ήσουν μαύρος, 
Ιρλανδός ή συνδικαλιστής, ήσουν ένοχος μέχρι αποδείξεως του εναντίον.  Συστατικό στοιχείο των αστυνομικών 
πρακτικών ήταν οι παράνομες παρακολουθήσεις, για τις οποίες μάλιστα το Ηνωμένο Βασίλειο και άλλα κράτη 
βέβαια καταδικάστηκαν στο παρελθόν και από το ΕΔΑΔ.  

Ασφαλώς, υπάρχουν πολλές ατομικές στιγμές που καθορίζουν τη συνείδησή μας, υπάρχουν στο 
πολλαπλάσιο εμπειρίες και γεγονότα στα πλαίσια του κοινωνικού γίγνεσθαι που καθορίζουν τη συλλογική μας 
συνείδηση.  Χούντες, πραξικοπήματα, δικτατορίες, δολοφονίες, εξαφανίσεις, προπηλακισμοί, απειλές, πολιτικές 
διώξεις και φυλακίσεις, αστυνομοκρατία, αστυνομική ασυδοσία, χαφιεδισμός, παρακολουθήσεις. Γεγονότα τα 
οποία εκατομμύρια δημοκρατικών, προοδευτικών ανθρώπων βίωσαν και δυστυχώς ακόμα βιώνουν ανά το 
παγκόσμιο.  Γεγονότα τα οποία βίωσαν χιλιάδες δημοκρατικών, προοδευτικών, αριστερών και στην Κύπρο, σε 
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περιόδους που η δημοκρατία δοκιμαζόταν.  Το ίδιο συνέβη και στην Ελλάδα.  Αυτά καθόρισαν και τη δική μας 
αριστερή συλλογική συνείδηση για τα θέματα που συζητούμε σήμερα, η οποία μας εντέλλεται να στεκόμαστε ως 
Αριστερά απέναντι σε καθετί το οποίο περιστέλλει ανθρώπινα δικαιώματα και πολιτικά δικαιώματα και τείνει να 
συρρικνώσει τη δημοκρατία και τη λαϊκή κυριαρχία, χωρίς ασφαλώς να διεκδικούμε το μονοπώλιο.  Διαμέσου 
των χρόνων φιλελεύθεροι άνθρωποι συμπορεύονται με την αριστερά στην προσπάθεια για εδραίωση του 
κράτους δικαίου και για βάθεμα της δημοκρατίας. 

Είναι αυτή μας η συλλογική συνείδηση η οποία μας καθοδήγησε όλη αυτή την περίοδο κατά την οποία 
συζητούσαμε το νομοσχέδιο των παρακολουθήσεων στην επιτροπή Νομικών της Βουλής.  Αδογμάτιστα αλλά 
διεκδικητικά αναζητήσαμε βελτιώσεις, προτείναμε εναλλακτικές διατυπώσεις, μελετήσαμε σε βάθος τη διεθνή 
εμπειρία και πρακτική και σταθήκαμε απέναντι στον ετσιθελισμό του τέως Υπουργού Δικαιοσύνης.  Αν ανατρέξει 
κανείς στα ηχογραφημένα πρακτικά της επιτροπής Νομικών, θα βρει δεκάδες πολιτικών και νομικών 
συγκρούσεων, πάντα στα πλαίσια του πολιτικού πολιτισμού αν και μερικές φορές ήταν αναπόφευκτο το 
ανέβασμα των τόνων.  Πάντοτε μέλημα και επιδίωξή μας, έχοντας ως δεδομένο ότι εν τέλει πλειοψηφικά το 
νομοσχέδιο θα εγκρινόταν, ήταν η ενσωμάτωση στο κείμενο όσο το δυνατό πιο ουσιαστικών δικλίδων ασφαλείας, 
για να περιορίσουμε στο μέτρο του δυνατού την ενδεχόμενη κρατική και αστυνομική αυθαιρεσία.  Να υπενθυμίσω 
εξάλλου ότι εδώ και δέκα χρόνια αυτό το σώμα ψήφισε τροποποίηση του συντάγματος με την απαιτούμενη ειδική 
πλειοψηφία που επιτρέπει τις παρακολουθήσεις για συγκεκριμένα αδικήματα, καθώς και για την ασφάλεια της 
Δημοκρατίας.  Επομένως, ήταν αναπόφευκτη η ψήφιση εφαρμοστικού νόμου του συντάγματος.  Είναι δεκάδες, 
κύριε Πρόεδρε, οι αλλαγές που πετύχαμε στο αρχικό νομοσχέδιο.  Μεταξύ άλλων σταχυολογώ ως εξής: 

• Ενίσχυση των διαδικασιών και των προϋποθέσεων για την έκδοση διατάγματος παρακολούθησης από 
πρόεδρο δικαστηρίου κατόπιν αιτήματος από τον Γενικό Εισαγγελέα. 

• Αυστηρές ποινές φυλάκισης και προστίμου για όσους παραβιάζουν τον νόμο. 

• Υιοθέτηση πρόνοιας για λογοδοσία της αστυνομίας για το σύνολο των παρακολουθήσεων, που θα 
γίνονται με τριμηνιαίες εκθέσεις προς την επιτροπή ελέγχου της νομιμότητας των δράσεων. 

• Καταρτισμός ετήσιας σχετικής έκθεσης από την επιτροπή, που θα παραδίδεται στον Πρόεδρο της 
Δημοκρατίας. 

• Πρόνοια η οποία θέτει ως προϋπόθεση για την έναρξη εφαρμογής του νόμου των παρακολουθήσεων την 
εγκαθίδρυση της επιτροπής ελέγχου της νομιμότητας, των επιχειρησιακών δράσεων, η οποία έπρεπε με 
βάση τον νόμο της ΚΥΠ να υπάρχει ήδη και κακώς δεν υπήρξε συμμόρφωση με την πρόνοια αυτή του 
νόμου. 

• Απαγόρευση στην εισαγωγή παρακολουθητικού εξοπλισμού από ιδιώτες, πλην των οργανισμών παροχής 
τηλεπικοινωνιακών υπηρεσιών και μόνο κατόπιν άδειας από την αστυνομία, την ΚΥΠ και τον ΓΕΡΗΕΤ και 
πάντοτε αποκλειστικά για την εφαρμογή του συγκεκριμένου νόμου. 

• Καταρτισμός ονομαστικού καταλόγου με τα εξουσιοδοτημένα πρόσωπα που θα κάνουν τις 
παρακολουθήσεις και πολλές άλλες δικλίδες ασφαλείας. 

Σεμνυνόμαστε λοιπόν ότι με τη σταθερή διεκδίκηση που επιδείξαμε όλη αυτή την περίοδο των συζητήσεων 
σήμερα η ολομέλεια της Βουλής έχει μπροστά της ένα πολύ διαφορετικό νομοσχέδιο από το αρχικό, που 
κατατέθηκε πριν από δύο χρόνια. Και οφείλω να αναγνωρίσω το πνεύμα συνεργασίας που επέδειξε ο νυν 
Υπουργός Δικαιοσύνης, με τον οποίο μέσα σε λίγες βδομάδες βρήκαμε συγκλίσεις σε θέματα στα οποία 
προηγουμένως αντιμετωπίζαμε άρνηση και ετσιθελισμό.  Συνάμα θέλω να ευχαριστήσω τους συναδέλφους στην 
επιτροπή Νομικών, με τους οποίους επί δεκάδες ωρών αναζητήσαμε βελτιώσεις σε έναν κατά γενική παραδοχή 
σκληρό νόμο και αυτό παρά τη διαφορετική θέση επί θέματος αρχής.  Ασφαλώς, οι δικλίδες ασφαλείας δεν 
μπορούν να αποκλείσουν αυτόματα την αυθαιρεσία κρατικών οργάνων, αλλά μπορούν να επενεργήσουν 
αποτρεπτικά για όσους προτίθενται να αυθαιρετήσουν, όπως εξάλλου πράττουν με τις παράνομες 
παρακολουθήσεις που γίνονταν και εξακολουθούν να γίνονται και σήμερα.  Εμείς θα τους παρακολουθούμε και 
στο μέτρο του δυνατού θα ασκούμε πολιτικό και κοινοβουλευτικό έλεγχο. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

Με αφορμή τη σημερινή συζήτηση ανέτρεξα σε προηγούμενες δηλώσεις και ομιλίες μας για το θέμα που 
συζητούμε.  Πάντοτε αναγνωρίζαμε την ανάγκη να δοθούν τα αναγκαία νομικά εργαλεία στις διωκτικές αρχές για 
αντιμετώπιση του εγκλήματος, διατηρώντας την ισορροπία που απαιτείται αναφορικά με την προστασία των 
ανθρώπινων δικαιωμάτων.  Είναι αποδεκτό από όλους πως εξ ορισμού οι παρακολουθήσεις περιστέλλουν το 
δικαίωμα στην ιδιωτικότητα, στην ιδιωτική ζωή και στην επικοινωνία των πολιτών, τόσο για τους υπόπτους όσο 
και για όσους μοιραία και αναπόδραστα θα παρακολουθούνται, όταν επικοινωνούν με τους υπόπτους.  Δεν είναι 
τυχαίο εξάλλου που δώσαμε αυξημένη βαρύτητα στην υποχρέωση των αρχών ενημέρωσης των αποκαλούμενων 
«θιγέντων προσώπων». 
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Ωστόσο, σήμερα είναι μια καλή ευκαιρία για να καταρριφθούν και κάποιοι μύθοι, για να αφαιρεθούν κάποια 
ψεύτικα άλλοθι που τόσο η κυπριακή αστυνομία όσο και οι διωκτικές αρχές ανά το παγκόσμιο κτίζουν και 
καλλιεργούν ως καταφύγιο για την ανεπάρκεια, αλλά και για τη διαφθορά που υπάρχει στου κόλπους του 
σώματος.  Στο επιχείρημα «δώστε μας και άλλα νομικά εργαλεία» τους υπενθυμίζω ότι το κοινοβούλιο έχει δώσει 
ήδη σημαντικά νομοθετικά εργαλεία.  Δε θα τα αναφέρω εκτενώς, είναι καταγεγραμμένα στα πρακτικά της 
συζήτησης που κάναμε προ μερικών μηνών αναφορικά με την έξαρση του εγκλήματος. 

Το ερώτημα που τίθεται είναι πώς αξιοποίησαν αυτά τα ισχυρά νομικά εργαλεία.  Η απάντηση δυστυχώς 
για αυτούς δίνεται από την ίδια τη ζωή: 

• Μας ζήτησαν άρον άρον ψήφιση του νόμου για το καταγεγραμμένο περιεχόμενο, για να καταδικάσουν, 
όπως μας είχαν πει, τραπεζίτες υπαίτιους του τραπεζικού σκανδάλου.  Πόσοι μπήκαν φυλακή; 

• Είχαν δεκάδες καταγγελίες για εξαφανίσεις γυναικών.  Πόσες χειρίστηκαν ως όφειλαν ως ενδεχόμενα 
ποινικά αδικήματα;  Αν δεν ξέβραζαν τα πηγάδια πτώματα, ακόμα θα δολοφονούσε μετανάστριες και 
παιδιά ο κατά συρροήν δολοφόνος. 

• Τετραπλό φονικό στην Αγία Νάπα:  Τόσο στενή ήταν η παρακολούθηση, που τα όργανα συνέτρωγαν με 
τους γνωστούς επιχειρηματίες, όταν έγιναν οι φόνοι. 

• Σέρβοι εκτελεστές:  Αντί να ειδοποιήσουν την Europol, κάποια σαΐνια τηλεφώνησαν στους ίδιους τους 
εκτελεστές. 

Ο κατάλογος είναι πολύ μακρύς.  Και θα αποφύγω σήμερα να αναφερθώ στα όσα αφορούν το μαύρο 
κατασκοπευτικό βαν.  Είναι ενώπιον μας τις επόμενες βδομάδες για να το εξετάσουμε.  Στην δε ανεπάρκεια 
μερίδας του αστυνομικού σώματος πρέπει να προστεθεί η διαφθορά για την οποία όχι μόνο έγιναν παραδοχές 
από την ηγεσία της Αστυνομίας αλλά ψηφίσαμε και ειδικό νόμο.  Ακόμα περιμένουμε καταδίκες διεφθαρμένων 
αστυνομικών. 

Και βεβαίως, στην ανεπάρκεια και τη διαφθορά μερίδας του αστυνομικού σώματος, πρέπει να προστεθεί 
και το ξήλωμα που επέφερε σε τμήματα και αστυνομικές διευθύνσεις η κυβέρνηση Αναστασιάδη - Συναγερμού, 
απονευρώνοντας το Σώμα και την επιχειρησιακή του ικανότητα.  

Για όλους τους λόγους που προανέφερα, κ. Πρόεδρε, το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις δεν μπορεί να 
υπερψηφίσει τον νόμο των παρακολουθήσεων.  Ταυτόχρονα όμως, θα αδικούσαμε την τεράστια δουλειά που 
έχει γίνει εισάγοντας σημαντικές και εκτεταμένες δικλίδες ασφαλείας σε έναν νόμο με τον οποίο διαφωνούμε από 
θέση αρχής αν στην τελική μας απόφασή δε συνυπολογίζαμε και αυτές τις σημαντικές βελτιώσεις.  Γι’ αυτό η 
κοινοβουλευτική μας ομάδα θα τηρήσει αποχή, απευθύνοντας και μια προειδοποίηση:  Επειδή τις τελευταίες 
μέρες με αφορμή τα όσα είδαν το φως της δημοσιότητας για τη διαφθορά και τη διαπλοκή στο χώρο του 
ποδοσφαίρου παρουσιάστηκε ο νόμος των παρακολουθήσεων περίπου ως η θεραπεία διά πάσαν νόσον, είναι 
καλά να γνωρίζουν οι αρμόδιοι ότι υπάρχει και η επόμενη μέρα.  Και θα αναμένουμε με ενδιαφέρον να δούμε 
πόσους και ποιους θα συλλάβουν και θα διώξουν για τα στημένα, για τους κόκκινους φάκελους, για τις διαδρομές 
της διαπλοκής που αγγίζουν μεγάλα νόμιμα, αλλά και παράνομα οικονομικά συμφέροντα στον χώρο του 
ποδοσφαίρου.  Διότι πλέον δε θα έχουν ούτε αυτό το άλλοθι, όπως δε θα έχουν κανένα άλλοθι για τη γενικότερη 
αδυναμία πάταξης του εγκλήματος. 

Προτού κατέλθω από το βήμα, κύριε Πρόεδρε, να πω σε ό,τι αφορά τις τροπολογίες ότι η κοινοβουλευτική 
μας ομάδα, ακριβώς επειδή ενισχύει την προσπάθεια για εισαγωγή δικλίδων ασφαλείας, θα υπερψηφίσει τις 
τροπολογίες του συνάδελφου Κωστή Ευσταθίου, καθώς και την πρώτη τροπολογία του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών που κατέθεσε ο κ. Περδίκης, αντιλαμβάνομαι με τη διαφοροποίηση που έχει επέλθει στο 
κείμενο του Κωστή Ευσταθίου μετά την υποτροπολογία που κατέθεσε το Δημοκρατικό Κόμμα.   

Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγώ ευχαριστώ. 

 Ο κ. Μιχάλης Γιωργάλλας.  

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

Θέλω να συνεχίσω από αυτό που πολύ σωστά είπε ο συνάδελφος ο Κωστής Ευσταθίου ό,τι ο κάθε 
περιορισμός των ανθρώπινων δικαιωμάτων σε μια πολιτεία είναι στέρηση και οπισθοδρόμηση και το απόρρητο 
της ζωής και των επικοινωνιών του κάθε πολίτη είναι η βασική προϋπόθεση για μια δημοκρατική σύγχρονη 
κοινωνία.  Για να μπορέσει όμως η πολιτεία να τα διασφαλίσει, θα πρέπει η ίδια να μπορεί να έχει μηχανισμούς 
που να μην καταρρέουν κάποια επίπεδά της, διασφαλίζοντας την ασφάλεια των πολιτών.  Είμαστε σε μια εποχή 
όμως που το απόρρητο της ζωής του καθενός μας δεν μπορεί να πει κάποιος ότι διασφαλίζεται πλήρως και ότι 
είναι στεγανό.  Οι ηλεκτρονικές επικοινωνίες είναι μέρος της ζωής μας.  Οι τραπεζικές μας συναλλαγές και 
εσχάτως για την Κύπρο και τα ιατρικά δεδομένα των πολιτών θα διακινούνται μέσα από τεχνολογικές εφαρμογές, 
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όπως επίσης, για να είμαστε ειλικρινείς, πολλοί από εμάς καταργούμε το απόρρητο των προσωπικών μας 
πληροφοριών χρησιμοποιώντας και εφαρμογές και προϊόντα της τελευταίας τεχνολογίας.  Ένα παράδειγμα είναι 
τα ρολόγια που κυκλοφορούν και καταγράφουν όχι απλά την κατάσταση του οργανισμού αλλά την κάθε κίνηση, 
την κάθε αναπνοή, πότε κοιμάσαι, πότε ξυπνάς, πού πηγαίνεις και γενικά διοχετεύουν σε αγνώστου προέλευσης 
servers εταιρειών όλα τα προσωπικά δεδομένα.   

 Έχουμε μπροστά μας ένα νομοσχέδιο το οποίο έχει περάσει από χίλια μύρια κύματα, μέχρι να φτάσει σ’ 
αυτό το επίπεδο της τελικής του συζήτησης στην ολομέλεια.  Η δυνατότητα άρσης της ιδιωτικής επικοινωνίας 
δεχόμαστε ότι μπορεί να γίνει υπό προϋποθέσεις και σε εξαιρετικά δύσκολες περιπτώσεις για σκοπούς 
ασφάλειας του κράτους και για τεκμηρίωση εγκληματικών υποθέσεων.  Την ίδια ώρα όμως θεωρούμε ότι οι 
ασφαλιστικές δικλίδες που έχουν υιοθετηθεί στις πρόνοιες του σχετικού νομοσχεδίου εξασφαλίζουν, σε έναν 
ικανοποιητικό βαθμό, ότι η νομοθεσία θα λειτουργήσει χωρίς προβλήματα, χωρίς βέβαια να αποκλείουμε την 
όποια κατάχρηση ή την όποια διάθεση μπορεί να έχει ο οποιοσδήποτε θα βρίσκεται στις γραμμές υιοθέτησης και 
εφαρμογής αυτής της νομοθεσίας να κάμει πράγματα έξω από τις πρόνοιές της.  Η άρση του απορρήτου μετά 
από υποβολή αίτησης στους θεσμούς του κράτους, το ότι οι παρακολουθήσεις θα γίνονται από εξουσιοδοτημένα 
άτομα, το ότι θα γίνεται έλεγχος της τήρησης της εφαρμογής της σχετικής νομοθεσίας από συγκεκριμένη 
επιτροπή είναι θετικά, όμως παραμένει ο φόβος υπό κάποιες άλλες συνθήκες να γίνονται «νόμιμες» μαζικές 
παρακολουθήσεις ή να γίνεται κατάχρηση της συγκεκριμένης νομοθεσίας.   

 Επαναλαμβάνω ότι εμείς δεχόμαστε και θα υπερψηφίσουμε τα σχετικά νομοσχέδια μόνο για σκοπούς 
ασφάλειας και για τεκμηρίωση υποθέσεων εγκλήματος.   

 Θεωρώ ότι με τις τροπολογίες όλων των συναδέλφων, και αυτές που ενσωματώθηκαν, ειδικά αυτές που 
ενσωματώθηκαν, βελτιώθηκε σημαντικά το αρχικό κείμενο.  Περαιτέρω βελτίωση, γι’ αυτό θα ψηφίσουμε τις δύο 
τροπολογίες του συναδέλφου του Κωστή του Ευσταθίου, οι οποίες εξασφαλίζουν ότι θα μπορεί αυτή η νομοθεσία 
να εφαρμοστεί χωρίς προβλήματα. 

 Και τελειώνω λέγοντας, υπό τύπον προειδοποίησης, ότι κι εμείς θα παρακολουθούμε την εφαρμογή και 
δε θα διστάσουμε, αν υπάρξει παρεκτροπή από τις πρόνοιες και κατάχρηση από τους εφαρμοστές της, να 
παρέμβουμε και εμείς με τον τρόπο που μπορούμε, για να αλλάξουμε πράγματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Γεωργίου, ο πρόεδρος της επιτροπής Νομικών. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Συζητάμε ένα πολύ σημαντικό νομοσχέδιο, μια ριζοσπαστική αλλαγή, που είναι η άρση του απορρήτου 
της ιδιωτικής επικοινωνίας στις περιπτώσεις και υπό τους όρους που προβλέπονται στο άρθρο 17.2Β του 
συντάγματος.  Η σημαντικότητα και σοβαρότητα του νομοσχεδίου αυτού συνάγεται και από τον χρόνο που 
αναλώσαμε για την κατ’ άρθρον συζήτησή του σε δεκαοκτώ συνεδριάσεις της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Νομικών, μέσα από έναν αμφίδρομο διάλογο προτάσεων και διαβουλεύσεων με όσους έχουν ρόλο και λόγο στην 
εφαρμογή του, αλλά και στην ανταλλαγή απόψεων και εισηγήσεων ευρύτερα με τις πολιτικές δυνάμεις και εντός 
και εκτός του κοινοβουλίου.   

 Αυτή η Βουλή, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 2010 τροποποίησε το άρθρο 17 του 
συντάγματος, κατά τρόπο ώστε να επιτρέπεται η άρση του απορρήτου της επικοινωνίας για συγκεκριμένες 
περιπτώσεις.  Είναι στα πλαίσια της εφαρμογής του άρθρου αυτού το υπό συζήτηση τροποποιητικό νομοσχέδιο, 
με το οποίο αναθεωρείται η νομοθεσία που ψηφίστηκε το 1996 και δεν εφαρμόστηκε ποτέ, ώστε η δυνατότητα 
άρσης του απορρήτου της επικοινωνίας για περιπτώσεις που προβλέπονται στο άρθρο 17.2Β του συντάγματος 
να είναι εφικτή και υπό συγκεκριμένες προϋποθέσεις, όρους και μηχανισμούς ελέγχου. 

 Το υπό συζήτηση νομοσχέδιο διασφαλίζει την κατοχύρωση του απορρήτου της επικοινωνίας.  Δηλαδή, 
εφαρμόζοντας τους απαραίτητους μηχανισμούς ελέγχου, δεν επιτρέπει την καταχρηστική παρέμβαση στο 
απόρρητο της επικοινωνίας από οποιονδήποτε και για οποιαδήποτε περίπτωση.  Αυτή η παρέμβαση 
περιοριστικά θα είναι επιτρεπτή μόνο όσον αφορά τις περιπτώσεις που ρυθμίζονται στο άρθρο 17.2Β του 
συντάγματος, γιατί έχουμε ακούσει προηγουμένως και άλλες αναφορές περί του αντιθέτου.  Τέτοιες περιπτώσεις 
-και να τις αναφέρουμε- αφορούν τα θέματα ασφάλειας της Δημοκρατίας, τα σοβαρά αδικήματα του φόνου εκ 
προμελέτης και της ανθρωποκτονίας, την εμπορία ναρκωτικών, τις υποθέσεις που σχετίζονται με την παιδική 
πορνογραφία, τη διαφθορά, ζητήματα και ζητήματα που σχετίζονται με το νόμισμα της Δημοκρατίας.  Δηλαδή, 
με λίγα λόγια θα είναι περιοριστικές οι περιπτώσεις που θα επιτρέπεται η άρση του απορρήτου και για 
συγκεκριμένα άτομα.  Ούτε για άγνωστα ούτε για οποιοδήποτε άτομο!  Συγκεκριμένα άτομα!   



1144 

 

 Σύμφωνα με το σύνταγμά μας, για να μπορεί να γίνει παρέμβαση στο απόρρητο της επικοινωνίας, 
απαιτείται η έκδοση δικαστικού διατάγματος σε κάθε περίπτωση.  Στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο έχουν 
καθοριστεί οι προϋποθέσεις υπό τις οποίες μπορεί να ζητηθεί ένα διάταγμα, τα στοιχεία δηλαδή που θα πρέπει 
να έχει ενώπιόν του το δικαστήριο κατά τον χρόνο πριν να εκδοθεί ένα διάταγμα.  Θα εξουσιοδοτείται 
συγκεκριμένο πρόσωπο που θα προβεί σε αυτή την ενέργεια, η οποία θα αφορά συγκεκριμένο αδίκημα που 
διερευνάται και συγκεκριμένα πρόσωπα που κρίνονται ύποπτα.  Επιπρόσθετα, το δικαστήριο ορίζει 
συγκεκριμένη περίοδο κατά την οποία μπορεί να γίνει παρακολούθηση.  Αυτοί οι περιορισμοί έχουν ως στόχο 
να διασφαλίσουν την αποφυγή καταχρηστικής δυνατότητας παρέμβασης του δικαιώματος επικοινωνίας.  
Ταυτόχρονα, στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο καθορίζεται μηχανισμός ελέγχου, ο οποίος θα μπορεί να ελέγξει τη 
σωστή εφαρμογή του διατάγματος, την αποφυγή κατάχρησης εξουσίας και την αξιοποίηση των πληροφοριών 
που θα ληφθούν μέσω της επικοινωνίας μόνο για τον σκοπό για τον οποίο έχουν ληφθεί, καθώς και την 
καταστροφή οποιασδήποτε άλλης πληροφορίας που έχει ληφθεί, αλλά δεν είναι αναγκαία να αξιοποιηθεί για 
σκοπούς διερεύνησης της υπόθεσης για την οποία έχει εκδοθεί το διάταγμα. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σε ένα θέμα συμφωνούμε όλοι μας, να αυξήσουμε το επίπεδο ασφάλειας του πολίτη.  Για να επιτευχθεί 
αυτό, χρειάζεται αποτελεσματική αστυνομία στη δίωξη του οργανωμένου εγκλήματος.  Χρειάζεται να 
παραχωρήσουμε στην αστυνομία τη δυνατότητα παρακολούθησης τηλεφωνικών συνδιαλέξεων ιδιωτικής 
επικοινωνίας με αυστηρούς όρους και προϋποθέσεις, όπως προηγουμένως ανέφερα.   

 Χαρακτήρισα το υπό συζήτηση νομοσχέδιο ριζοσπαστικό, γιατί όντως οι αλλαγές που επιφέρει θα 
επιτρέψουν για πολλά θέματα, που κατά καιρούς προβληματίζουν όλους μας και ασκούμε κριτική, να δώσουμε 
τη δυνατότητα να διερευνηθούν και να σταματήσει η επανάληψη και η συνέχιση κάποιων αδικημάτων.  Η 
τηλεφωνική παρακολούθηση για τα αδικήματα που προβλέπονται στο συγκεκριμένο άρθρο του συντάγματος θα 
επιτρέψει να διερευνηθούν θέματα για τα οποία σήμερα η αστυνομία αδυνατεί, λόγω του ότι δεν έχει αυτή τη 
δυνατότητα των τηλεφωνικών παρακολουθήσεων.  Να αναφέρω ένα παράδειγμα.  Καμία υπόθεση που αφορά 
τα θέματα διαπλοκής σε αθλητικούς και κυρίως ποδοσφαιρικούς αγώνες, όπως είναι το στημένο στοίχημα, δεν 
έχει εξιχνιαστεί και ούτε πρόκειται να εξιχνιαστεί κανένα αδίκημα χωρίς την αξιοποίηση της δυνατότητας των 
τηλεφωνικών παρακολουθήσεων.  Πώς μπορούν οι διωκτικές αρχές να διερευνήσουν είτε τους φακέλους της 
UEFA, που τακτικά μας στέλνουν, είτε οποιεσδήποτε άλλες καταγγελίες, όταν η αστυνομία δεν έχει τη δυνατότητα 
να παρακολουθήσει τη συνομιλία προσώπων που είναι ύποπτα γι’ αυτά τα αδικήματα; 

 Η πολιτεία, λέχθηκε και προηγουμένως, ναι, έχει προσφέρει στην αστυνομία αρκετά μέσα, τα οποία 
αξιοποίησε και επέφεραν συγκεκριμένα αποτελέσματα.  Θα πρέπει όμως να το παραδεχτούμε· τα υφιστάμενα 
μέσα που διαθέτει η πολιτεία, τα οποία, επαναλαμβάνω, αξιοποίησε στο έπακρο για δίωξη του σοβαρού 
οργανωμένου εγκλήματος, είναι αδύναμα μπροστά στις πρακτικές που ακολουθούν οι εγκληματίες, για να 
ξεφεύγουν από τα χέρια της αστυνομίας και να μη φτάνει η αστυνομία στην κορυφή της πυραμίδας των ομάδων 
του οργανωμένου εγκλήματος.   

 Αναμφίβολα, κύριοι συνάδελφοι, θα πρέπει να κρατάμε μικρό καλάθι.  Η πάταξη του οργανωμένου 
εγκλήματος αναμφίβολα δε θα γίνει από τη μια μέρα στην άλλη, όμως είναι ένα μέσο το οποίο χρησιμοποιείται 
και αξιοποιείται από όλα τα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τη διερεύνηση των σοβαρών ποινικών 
αδικημάτων και ειδικότερα του οργανωμένου εγκλήματος, εκτός από τη χώρα μας!  Τα είκοσι επτά κράτη μέλη 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης παραχωρούν στις διωκτικές τους αρχές τη δυνατότητα παρακολούθησης τηλεφωνικών 
συνδιαλέξεων υπό όρους -και μάλιστα σε κάποια κράτη χωρίς να απαιτείται η έκδοση δικαστικού διατάγματος- 
και οι προϋποθέσεις που τίθενται είναι περιορισμένες.  Η χώρα μας είναι το μοναδικό κράτος που δεν έχει δώσει 
αυτή τη δυνατότητα στις διωκτικές της αρχές.  Η αστυνομία με το νομοσχέδιο ζητεί κάτι το αυτονόητο, όπως το 
αποκαλούν οι αστυνομίες των άλλων κρατών μελών, να της δοθεί αυτή η δυνατότητα να παρακολουθεί τις 
τηλεφωνικές συνδιαλέξεις με αυστηρότατους όρους και προϋποθέσεις.  Γι’ αυτό επαναλαμβάνω:  Υπάρχουν και 
καθορίσαμε αυστηρές ασφαλιστικές δικλίδες, ότι οι παρακολουθήσεις θα επιτρέπονται μόνο για τη διερεύνηση 
συγκεκριμένων αδικημάτων που αναφέρονται στο ίδιο το σύνταγμα που εμείς τροποποιήσαμε και όχι για 
οτιδήποτε άλλο ή κατά το δοκούν για τον οποιονδήποτε είτε χωρίς προϋποθέσεις αναφορικά με την έκδοση του 
διατάγματος, εφαρμόζοντας με αυτό τον τρόπο την αρχή της αναλογικότητας και στοχεύοντας στον τρόπο με τον 
οποίο θα μπορεί να γίνει χρήση αυτής της δυνατότητας, να προστατεύεται το δικαίωμα της ασφάλειας και ο 
περιορισμός του δικαιώματος της ιδιωτικής επικοινωνίας να περιορίζεται στον βαθμό που απαιτείται για σκοπούς 
προστασίας της ασφάλειας του πολίτη, που είναι το υπέρτατο δικαίωμα του κάθε πολίτη.  Και αυτό το δικαίωμα 
είναι που συνάδει και με τις αποφάσεις των ευρωπαϊκών δικαστηρίων.  Δε θεωρώ, κύριοι συνάδελφοι, ότι η 
πρόθεση των άλλων είκοσι επτά κρατών μελών είναι να μην προστατεύουν τα ανθρώπινα δικαιώματα των 
πολιτών τους και ιδιαίτερα το δικαίωμα της ιδιωτικής επικοινωνίας.  Μέσα από την εξαντλητική συζήτηση του 
νομοσχεδίου εντάξαμε περαιτέρω εγγυήσεις, που περιορίζουν περισσότερο ή θα αποκλείσουν τη δυνατότητα 
καταχρηστικής άσκησης και χρήσης της δυνατότητας αυτής.   

 Στο σημείο αυτό δε διαφωνώ με την επίκληση που γίνεται από συναδέλφους, ότι η παραχώρηση της 
δυνατότητας αυτής συνιστά περιορισμό του ανθρώπινου δικαιώματος της ιδιωτικής επικοινωνίας.  Σεβόμαστε τις 
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διαχρονικές αυτές απόψεις και θέσεις, πλην όμως η πολιτεία και εμείς ως νομοθετικό σώμα έχουμε υποχρέωση 
έναντι των πολιτών αυτής της χώρας να διασφαλίσουμε και το ανθρώπινο δικαίωμα της ασφάλειας των πολιτών 
αυτής της χώρας 

 Άκουσα προηγουμένως συναδέλφους να ζητούν όπως η αστυνομία αξιοποιήσει τα μέσα που ήδη διαθέτει.  
Είπα προηγουμένως ότι και η ίδια η αστυνομία παραδέχθηκε ότι αυτά τα μέσα τα αξιοποίησε στο έπακρο, πλην 
όμως απεδείχθησαν ανεπαρκή, αναποτελεσματικά.   

 Ως Δημοκρατικός Συναγερμός υποστηρίζουμε και θα ψηφίσουμε το υπό συζήτηση νομοσχέδιο, για να 
παρασχεθούν εκείνα τα αναγκαία και απαραίτητα εργαλεία, για όλους τους λόγους που προηγουμένως ανέφερα, 
στην αστυνομία.  Πιστεύουμε ότι θέσαμε μέσα από τον διάλογο και την εντατική διαβούλευση, αλλά και τις 
τροπολογίες που ενσωματώσαμε στο κείμενο του νομοσχεδίου, τις ασφαλιστικές δικλίδες για τη διασφάλιση του 
απορρήτου της επικοινωνίας των νομοταγών πολιτών και μέσα από τους αυστηρούς κανόνες να παρέχεται, 
επαναλαμβάνω, η δυνατότητα στην αστυνομία για χρήση αυτών των τηλεπικοινωνιακών δεδομένων.   

 Αναφορικά με τις τροπολογίες που έχουμε ενώπιόν μας, κύριε Πρόεδρε, και ειδικότερα όσον αφορά τις 
δύο τροπολογίες που κατέθεσε η ΕΔΕΚ, η πρώτη τροπολογία της ΕΔΕΚ δεν μπορεί να γίνει αποδεκτή, όχι έτσι 
αβρόχοις ποσί, αλλά για τους εξής λόγους.  Άκουσα προηγουμένως τους συναδέλφους που θα υπερψηφίσουν 
αυτές τις τροπολογίες.  Και γιατί δε θα τις ψηφίσουμε;  Ανεβάζει τον πήχη των προϋποθέσεων έκδοσης 
δικαστικών διαταγμάτων παρακολούθησης της ιδιωτικής επικοινωνίας με την εισαγωγή δύο νέων όρων, των 
όρων «σοβαρός λόγος» και «εύλογη υποψία» η πρώτη τροπολογία που κατέθεσε η ΕΔΕΚ.  Που θα πρέπει αυτοί 
οι νέοι όροι να αποδειχθούν σωρευτικά, κατά τρόπο μάλιστα που εγκυμονεί θανάσιμους κινδύνους για την 
εφαρμογή του μέτρου αυτού μετά και τη θέσπιση και έγκριση και ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου.   

 Λαμβάνοντας υπόψη ότι οι όροι «σοβαρός λόγος» και «εύλογη υποψία» που θα πρέπει να αποδεικνύονται 
σωρευτικά όπως υπάρχουν στη νομολογία δε φαίνονται και δεν έχουν ερμηνευθεί νομολογιακά και είναι άγνωστο 
το πώς θα ερμηνευτούν αυτοί ο νέοι όροι από τα δικαστήρια στο μέλλον, αυτός είναι ο θανάσιμος λόγος για τον 
οποίο, εάν αυτή η τροπολογία ενσωματωθεί στο νομοσχέδιο, θα δώσει αυτή την αβέβαιη, επαναλαμβάνω, πορεία 
του νόμου.  

 Απ’ εκεί και πέρα, οι προϋποθέσεις που αναφέρονται στο άρθρο 8 του βασικού νόμου που έχουν 
αναφερθεί από τον συνάδελφο κ. Κωστή Ευσταθίου, οι οποίες θα πρέπει να πληρούνται, εν προκειμένω ο 
δικαστής να μπορεί να εκδώσει δικαστικό διάταγμα παρακολούθησης της ιδιωτικής επικοινωνίας κάποιου 
προσώπου, θα πρέπει να διαβάζονται μαζί με άλλες δύο βασικές προϋποθέσεις. 

 Πρώτον, με αναφορά στο άρθρο 6 του βασικού νόμου στο οποίο έχει αναφερθεί ο κ. Ευσταθίου, στο 
εδάφιο 2 του άρθρου 6, στο οποίο αναφέρεται το εξής:  «Καμιά αίτηση εκ μέρους του Γενικού Εισαγγελέα δεν 
μπορεί να υποβληθεί και καμιά εξουσιοδότηση ή έγκριση δεν μπορεί να δοθεί από δικαστή για παρακολούθηση 
ιδιωτικής επικοινωνίας σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 8 του νόμου παρά μόνο στις περιπτώσεις ιδιωτικής 
επικοινωνίας- 

 (α)  που είναι αναγκαία προς το συμφέρον της ασφάλειας της δημοκρατίας… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είσαστε προς το τέλος, κύριε Γεωργίου; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Θέλω ακόμα πέντε λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχετε περάσει τον χρόνο σας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω περάσει τον χρόνο, αλλά… 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Αφαιράτε μας από το επόμενο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Αφαιράτε μας για το επόμενο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Από το επόμενο θέμα ή από την άλλη συνεδρία; 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κύριε Αβέρωφ, ένα λεπτό, για να… 
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ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ή από άλλον ομιλητή άλλου κόμματος, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Για να έχω έτσι έναν ππούσουλα, να ξέρω τι κάμνω.  Απ’ αυτή τη συνεδρία ή από την επόμενη θέλετε; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Από την επόμενη. 

 Κύριε Πρόεδρε, αναγνωρίζουμε όλοι τη σημαντικότητα του νομοσχεδίου, αλλά και τη σημαντικότητα των 
τροπολογιών που έχει καταθέσει η ΕΔΕΚ και είναι εδώ που θα εστιάσω ακριβώς τον χρόνο, για τον λόγο για τον 
οποίο δε θα γίνουν αποδεκτές και τους κινδύνους από την αποδοχή αυτών των τροπολογιών, και παρακαλώ 
όπως έχω την άδειά σας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ναι, ναι, συνεχίστε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ο πρώτος λόγος λοιπόν για την έκδοση διατάγματος είναι, όταν είναι αναγκαία προς το συμφέρον της 
ασφάλειας της δημοκρατίας. 

 Ο βήτα είναι όταν είναι αναγκαία προς την αποτροπή, διερεύνηση, δίωξη αδικημάτων, όπως αυτά 
καθορίζονται στο άρθρο 18(2)(β) του συντάγματος.  Το «αναγκαία» είναι η πηγή με βάση την οποία εκπορεύεται 
αυτό το οποίο καθορίζει η τροπολογία του συναδέλφου για τον σοβαρό λόγο.  Ο σοβαρός λόγος από πού 
εκπηγάζει;  Από την αναγκαία διαδικασία έκδοσης του διατάγματος. 

 Δεύτερον, με αναφορά επίσης του άρθρου 7 του βασικού νόμου, στο οποίο αναφέρονται τα στοιχεία που 
θα πρέπει να τεθούν ενώπιον του δικαστή κατά την εξέταση μιας αίτησης για έκδοση ενός τέτοιου δικαστικού 
διατάγματος.   

 Η αναφορά στο απόσπασμα του εδαφίου του άρθρου 6 του βασικού νόμου που διάβασα προηγουμένως 
μεταφέρει ουσιαστικά στον βασικό νόμο τα όσα αναφέρονται στα σχετικά άρθρα 17 του συντάγματος.  Ότι δηλαδή 
ο περιορισμός του δικαιώματος της ιδιωτικής επικοινωνίας θα πρέπει να αποτελεί μέτρο το οποίο σε μια 
δημοκρατική κοινωνία είναι αναγκαίο μόνο προς το συμφέρον της ασφάλειας της δημοκρατίας ή την αποτροπή, 
διερεύνηση ή εξιχνίαση σοβαρών ποινικών αδικημάτων.   

 Όπως έχει νομολογηθεί, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, τα ανθρώπινα δικαιώματα, με εξαίρεση το 
κείμενο του άρθρου 8 του συντάγματος που αναφέρεται στα βασανιστήρια, μπορούν να περιοριστούν, αλλά μόνο 
με τον τρόπο και για τους λόγους που καθορίζονται στο σύνταγμα.  Ο περιορισμός μπορεί να τεθεί και επέμβαση 
να επιτραπεί με νόμο, εφόσον αυτά κρίνονται αναγκαία σε μια δημοκρατική κοινωνία και στον βαθμό που η 
ανάγκη το επιβάλλει.  Αναγκαίο θεωρείται το μέτρο που λαμβάνεται για την ικανοποίηση μιας επιτακτικής 
κοινωνικής ανάγκης και οι περιορισμοί θα πρέπει να είναι συμβατοί με την αρχή της αναλογικότητας, όπως αυτή 
αναλύεται στις επιμέρους αρχές της αναγκαιότητας, της καταλληλότητας και την αναλογικότητας υπό τη στενή 
έννοια της ερμηνείας της διάταξης.  Αναγκαίοι θεωρούνται οι περιορισμοί οι οποίοι είναι ικανοί να πετύχουν τον 
επιδιωκόμενο στόχο.  Και παράλληλα είναι και λιγότερο επαχθείς για το άτομο ή το κοινό που θίγεται με τους 
περιορισμούς αυτούς.   

 Περαιτέρω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, μέσω του άρθρου 7 του βασικού νόμου ο αιτητής καλείται στη 
βάση των αρχών που ανέφερα προηγουμένως να θέσει ενώπιον του δικαστή μέσω ένορκης δήλωσης -όχι με 
μία αίτηση που άκουσα προηγουμένως, απλή αίτηση, αίτηση συνοδευόμενη από ένορκη δήλωση αρμόδιου 
δημόσιου λειτουργού- στοιχεία που να ικανοποιούν το αναγκαίο και το αναλογικό του μέτρου της 
παρακολούθησης.  Παράλληλα, το δικαστήριο μπορεί να ζητήσει και από τον αιτητή περαιτέρω λεπτομέρειες, να 
τον διώξει, να του πει «έλα, φέρε μου περισσότερα στοιχεία, περισσότερη μαρτυρία για την υποστήριξη της 
αίτησής σου».  

 Κλείνοντας, το αναγκαίο δε σημαίνει ότι θα πρέπει να επεκταθεί και να επηρεάσει και τις προϋποθέσεις 
έκδοσης δικαστικών διαταγμάτων που, πέραν των όσων έχω αναφέρει, είναι στη διακριτική ευχέρεια του 
δικαστηρίου να ασκήσει αυτό το δικαίωμα της άσκησης της έκδοσης δικαστικών διαταγμάτων. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναφορικά με τη δεύτερη τροπολογία της ΕΔΕΚ, και αυτή 
δεν μπορεί να γίνει δεκτή για τους εξής λόγους, παρά το γεγονός ότι αγγίζει ένα ευαίσθητο και κατοχυρωμένο 
όμως και νομολογιακά θωρακισμένο θέμα, όπως είναι το δικηγορικό απόρρητο, το οποίο όμως η τροπολογία, με 
όλο τον σεβασμό, ξεπερνά αρνητικά.  Και εξηγούμαι:  Σε κάθε περίπτωση το δικηγορικό απόρρητο 
κατοχυρώνεται στον περί Δικηγόρων Νόμο και στους περί Δεοντολογίας των Δικηγόρων Κανονισμούς.  Η 
τροπολογία όμως, με όλο τον σεβασμό, όπως είναι διατυπωμένη εξαιρεί και περιπτώσεις που δεν εμπίπτουν 
στο δικηγορικό απόρρητο και θα αναφέρω κάποια παραδείγματα. 
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 Πρώτον, ο ίδιος ο δικηγόρος συμμετέχει σε παράνομες δραστηριότητες που εμπίπτουν στο πεδίο 
εφαρμογής του υπό συζήτηση νόμου. 

 Δεύτερον, οι νομικές συμβουλές του δικηγόρου παρέχονται με σκοπό τη διάπραξη ποινικών αδικημάτων.  
Παραδείγματος χάρη, συμβουλές των δικηγόρων του να καταστρέψει μαρτυρία, να καταστρέψει τεκμήρια, καθώς 
και μαρτυρία και τεκμήρια τρίτων προσώπων, που όμως αναφέρονται ως πρόσωπα στην υπό παρακολούθηση 
συνομιλία. 

 Τρίτον, οι νομικές συμβουλές του δικηγόρου παρέχονται εν γνώσει του γεγονότος ότι ο πελάτης του ζητεί 
νομικές συμβουλές, προκειμένου να διαπράξει ποινικό αδίκημα. 

 Τέταρτον, η τηλεφωνική συνομιλία μεταξύ δικηγόρου και πελάτη αποτελεί τεκμήριο αξιόποινης πράξης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Γεωργίου… 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:   

 …σας παρακαλώ, σπάζουμε πολλά τες συμφωνίες μας, αντιλαμβάνεστε, δημιουργούμε προηγούμενα τα 
οποία εννά τα έβρουμε μπροστά μας σε άλλα θέματα και άλλες μέρες. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κλείνω σε μισό λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει.  Σας παρακαλώ… 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Τέταρτον, η τηλεφωνική συνομιλία μεταξύ δικηγόρου και πελάτη αποτελεί τεκμήριο αξιόποινης πράξης.  
Παραδείγματος χάρη, στην επικοινωνία γίνεται αναφορά για διάπραξη αδικημάτων.  Περαιτέρω, το 
εξουσιοδοτημένο πρόσωπο που παρακολουθεί νόμιμα την ιδιωτική επικοινωνία κάποιου προσώπου, 
αναλογιστείτε μια τέτοια περίπτωση, δεν μπορεί να γνωρίζει εκ των προτέρων την ταυτότητα των προσώπων με 
τα οποία επικοινωνεί ο ύποπτος, αλλά ούτε και το τι θα πουν και ειδικότερα το κατά πόσο αυτό που θα πουν 
αποτελεί δικηγορικό απόρρητο, ώστε να διακόπτει την παρακολούθηση, σε συμμόρφωση με όσα προβλέπει η 
τροπολογία του ευπαίδευτου συνάδελφου.   

 Αναφορικά με τις τροπολογίες που κατέθεσε το Κίνημα Οικολόγων, διαφωνούμε και θα καταψηφίσουμε 
τις δύο αυτές τροπολογίες.  Ως θέμα αρχής, ναι, μας βρίσκει σύμφωνους ότι το προϊόν παρακολούθησης και/ή 
τα δεδομένα κατά κανόνα θα πρέπει να καταστρέφονται αμέσως, μόλις αυτά καταστούν μη χρήσιμα.  Όμως, 
θεωρούμε ορθότερο η διάταξη ως έχει στο νομοσχέδιο να παραμείνει, δηλαδή να προηγείται της καταστροφής 
σε κάθε περίπτωση η αξιολόγηση του Γενικού Εισαγγελέα, καθότι η διά νόμου αυτόματη καταστροφή ενέχει τον 
μέγιστο κίνδυνο καταστροφής υλικού που δυνατό να αποτελέσει μαρτυρία σε ποινική διαδικασία. 

 Όσον αφορά την προσθήκη τροπολογίας για κατάργηση του νόμου σε πέντε χρόνια από την έναρξή του, 
θα την καταψηφίσουμε, γιατί το κοινοβούλιο έχει τη δυνατότητα, είναι στα δικά μας χέρια, σε περίπτωση που 
κρίνουμε ότι προκύπτουν ανυπέρβλητα προβλήματα στην εφαρμογή αυτής της νομοθεσίας, να την 
καταργήσουμε ανά πάσα στιγμή. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Λουκαΐδης.  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από σεβασμό στον συνάδελφο δεν έχω διακόψει, αλλά, επειδή είναι σοβαρός ο κίνδυνος 
να καταστεί προηγούμενο αυτό που συνέβη, θεωρώ ότι θα πρέπει να τηρούμε απαρέγκλιτα τις συμφωνίες μας 
και σε ό,τι αφορά τον καθορισμό χρονικής διάρκειας των παρεμβάσεών μας.  Είναι κατανοητό ότι, εάν ξεπεραστεί 
ο χρόνος για κάποια λεπτά, μερικά λεπτά, δυο-τρία λεπτά, μπορούμε να δείξουμε ότι δείχνουμε ανοχή.  Αλλά 
εδώ νομίζω ξεπεράσαμε κάθε όριο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

  Συμφωνώ. 
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ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Οπόταν και για εμάς, αλλά και για όλους μας… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με βοηθάτε, αν τηράτε τις συμφωνίες σας, διότι μετά με βάζετε σε δύσκολη θέση, παραδείγματος χάρη, 
να διακόψω τον πρόεδρο της επιτροπής, τον πρόεδρο της επιτροπής Νομικών κτλ.  Δηλαδή, μεταξύ σας, κύριε 
Τορναρίτη, τούτα τα πράματα πρέπει να τα λύετε, διότι ακριβώς δημιουργείται ένα προηγούμενο.  Σήμερα εσείς, 
αύριο οι άλλοι και πάει.  Ή να μην κάμνουμε συμφωνίες και να μένει στην ευχέρεια τη δική μου ή να κάμνουμε 
συμφωνίες και να τις τηρούν τα κόμματα.  Διότι είναι συμφωνία μεταξύ σας τούτη.  Αφαιράτε ουσιαστικά και δεν 
μπορώ εγώ να κάμνω τον… 

 Ναι, παρακαλώ.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, παράκληση η δική μας… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να δούμε στη σύσκεψη, να τα πούμε στη σύσκεψη, προτιμώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Η αλήθεια είναι ότι ο κ. Τορναρίτης εζήτησε να μειωθεί τζιαι άλλο ο χρόνος ’πού τα δεκαπέντε λεπτά και 
είναι εμείς που είπαμε να πάμε στα δεκαπέντε λεπτά και είχα και πρόβλημα με τη δική μου την ομάδα, πρέπει 
να σας πω, που είπαμε «μα, έν’ πολύς ο χρόνος τζιαι εννά ξημερωθούμε πάλε».  Ε, τελικά εφάνηκε ότι δεν 
άρκεσε ο χρόνος για κάποιους των συναδέλφων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αν θέλετε να δώσω και άλλον και συμφωνείτε… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Η δική μου η παράκληση είναι και για εμάς πλέον, αλλά και για όλους τους συναδέλφους να έχετε το 
δικαίωμα το αυτονόητο να διακόπτετε.  Αφήσετε δυο-τρία λεπτά, τέσσερα λεπτά περισσότερο, αν συντρέχει 
λόγος.  Πρέπει, νομίζω, όλοι να συμφωνήσουμε ότι έχετε κάθε δικαίωμα να διακόπτετε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ξέρετε, έχω κάθε δικαίωμα έτσι και αλλιώς, ό,τι και να συμφωνήσετε.  Όμως, επαναλαμβάνω ότι μπαίνουν 
άλλα ζητήματα μέσα.  Παραδείγματος χάρη, με την κ. Ερωτοκρίτου είχαμε πέρσι στους προϋπολογισμούς και 
φέτος το ξανακουβεντιάσαμε ότι δε μένει χρόνος.  Δεν μπορώ εγώ να κοντρολάρω την ώρα που μιλούν οι 
βουλευτές σας, αλλά εν πάση περιπτώσει...  Νομίζω να το ξανακουβεντιάσουμε και στη σύσκεψη αρχηγών και, 
αν πρέπει, να παρθεί και μια απόφαση στην ολομέλεια, να τελειώνουμε. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ:         

 Κύριε Πρόεδρε, η αλήθεια είναι ότι έγινε μία συμφωνία.  Ακόμα μια αλήθεια είναι ότι ο κ. Γεωργίου είναι ο 
πρόεδρος της επιτροπής Νομικών.  Είπε κάτι ο πρόεδρος του Συναγερμού, είναι η θέση μας, από το επόμενο 
θέμα να αφαιρέσετε από τον Δημοκρατικό Συναγερμό πέντε λεπτά, δέκα.  Πέντε και πέντε, διότι είναι πρόεδρος 
της επιτροπής Νομικών και ανέλυσε την έκθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Επτάμισι.  Μεταξύ του πέντε και του δέκα είναι τα επτάμισι.  

 Μάλιστα.  Ο κ. Λιλλήκας. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Άρα, οι πρόεδροι δικαιούνται πέντε λεπτά, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποφασίστηκε σήμερα για τα επόμενα… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το νομοσχέδιο που συζητούμε είναι όντως σοβαρό και χαίρομαι, γιατί και η συζήτηση που αναπτύχθηκε 
πρέπει να πω ότι ήταν σοβαρή και τεκμηριωμένη, έστω κι αν σε κάποιες απόψεις έχουμε διαφωνία.  
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 Μία από τις βασικές διαφορές μεταξύ απολυταρχικών και δημοκρατικών καθεστώτων είναι ο σεβασμός 
των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και ανθρωπίνων ελευθεριών, όχι όμως γενικά και αόριστα.  Ο σεβασμός των 
ατομικών ανθρωπίνων δικαιωμάτων και των ατομικών ελευθεριών, γιατί σε ένα απολυταρχικό καθεστώς η 
επίκληση και μόνο του γενικού συμφέροντος οδηγεί και επιτρέπει σε αυτά τα καθεστώτα να αντιμετωπίζουν την 
κοινωνία ως έναν όχλο, στον οποίο όχλο χάνεται το άτομο, το πρόσωπο, ο άνθρωπος.  Και τα πολιτεύματά μας 
καθίστανται ακόμα πιο δημοκρατικά με την πάροδο του χρόνου, ενόσω εμπλουτίζουν, διευρύνουν τα ατομικά 
ανθρώπινα δικαιώματα και τις ατομικές ελευθερίες.  

 Και ως χώρα πρέπει να πούμε ότι περάσαμε διάφορες εποχές, γνωρίσαμε εποχές, κυρίως οι παλαιότερες 
γενιές, όπου στα εμβρυακά στάδια του πολιτεύματός μας αυτός ο σεβασμός των ατομικών δικαιωμάτων και 
ελευθεριών ήταν περιορισμένος και οι παρεμβάσεις ή οι παρακολουθήσεις ήταν μία αποδεκτή πρακτική.  Και 
πολλοί ήταν θύματα τέτοιων παρακολουθήσεων.   

 Ταυτόχρονα όμως πρέπει να πούμε ότι είναι και βασική ευθύνη του κράτους η παροχή ασφάλειας στους 
πολίτες του, η ασφάλεια στη χώρα, αλλά και η παροχή ασφάλειας των ατόμων που μένουν μαζί και 
διεκπεραιώνουν τις υποχρεώσεις τους στην πολιτεία.  Και αυτή η ατομική, αλλά και συλλογική ασφάλεια στην 
εποχή μας και στη χώρα μας δυστυχώς τίθενται σε κίνδυνο με την ανάπτυξη του εγκλήματος.   Και το έγκλημα 
δεν είναι τυχαία που το αποκαλούμε «οργανωμένο έγκλημα», ιδιαίτερα σε πάρα πολλούς τομείς, όπως είναι για 
παράδειγμα, τα ναρκωτικά. Ο εγκληματικός κόσμος που δραστηριοποιείται στην εμπορία των ναρκωτικών 
μπορεί να είναι και πιο αποτελεσματικός και πιο οργανωμένος από τις αρμόδιες αρχές δίωξης του εγκλήματος 
και της διακίνησης ναρκωτικών.  Και από τις πρακτικές και ενέργειες του εγκληματικού κόσμου πολλές φορές 
έχουν τεθεί σε κίνδυνο η ζωή και η ασφάλεια όχι μόνο των παιδιών από τα ναρκωτικά, αλλά και πολιτών μέσα 
από βομβιστικές ενέργειες, δολοφονίες σε δημόσιους χώρους και ούτω καθεξής.  Άρα, ναι, το δίλημμα είναι:  Να 
διευρύνουμε τα εργαλεία που έχει το κράτος, για να ασκήσει σωστά τον ρόλο του απέναντι στους πολίτες, ή να 
εμμείνουμε στην αρχή του απόλυτου σεβασμού, της ατομικότητας, της ιδιωτικότητας, κυρίως στον τομέα των 
συνομιλιών μέσα από τα ηλεκτρονικά μέσα του κάθε ατόμου;   

 Όσον μας αφορά, λέμε να δώσουμε αυτή την εξουσία στις κρατικές αρχές.  Αυτό θα προσφέρει και 
μεγαλύτερο αίσθημα ασφάλειας προς τους πολίτες, δεδομένου βέβαια ότι οι αρμόδιες αρχές θα σεβαστούν τη 
νομοθεσία, όπως αυτή έχει διαμορφωθεί.  Είναι γεγονός ότι οι συνάδελφοι της επιτροπής Νομικών απ’ όλες τις 
παρατάξεις έχουν κάνει μια εξαιρετική δουλειά και έχουν πετύχει να εισάξουν δικλίδες ασφαλείας που μετριάζουν 
το ενδεχόμενο των καταχρήσεων, γιατί αυτή είναι η κοινή έγνοια.   

 Και ενόσω ζούμε σε κοινωνίες ανθρώπων και όχι κοινωνίες αγγέλων, κάθε εξουσία που δίνεται σε ένα 
άτομο, είτε αυτό είναι ο ανώτατος άρχοντας του κράτους είτε οποιοσδήποτε άλλος, ελλοχεύει τον κίνδυνο της 
κατάχρησης.  Γι’ αυτό όσο πιο πολλές δικλίδες ασφαλείας εισάξουμε, όσο περισσότεροι μηχανισμοί 
δημιουργηθούν, που θα επιτρέπουν τον έλεγχο και τη διαφάνεια, τόσο θα περιορίζουμε -δε λέω ότι θα 
εξαφανίσουμε- τον κίνδυνο της κατάχρησης.  Και εδώ είναι μια δουλειά που θα έχει να κάνει το κοινοβούλιο στη 
συνέχεια, στην πορεία και αφού τεθεί σε εφαρμογή αυτή η νομοθεσία.  Μας ικανοποιούν στο παρόν στάδιο αυτές 
οι δικλίδες ασφαλείας, όπως έχουν διαμορφωθεί από τους συναδέλφους στην επιτροπή Νομικών, γι’ αυτό και θα 
στηρίξουμε το νομοσχέδιο.  

 Πρέπει να πω ότι πιο πολύ ανησυχώ από τις παράλληλες παρακολουθήσεις παρά από τις 
παρακολουθήσεις που θα είναι νόμιμες και θα υπάρχει ένα πλαίσιο ελέγχου και ταυτόχρονα ανάληψης ευθύνης 
απ’ αυτούς που θα καταχραστούν αυτή την εξουσία.  Οι παράνομες, όπως ξέρουμε όλοι -και κάποιοι απ’ εμάς 
έπεσαν θύματα στο παρελθόν παράνομων παρακολουθήσεων- γίνονται και μυστικά και με αδιαφάνεια.  Κατά 
συνέπεια, δε γνωρίζουμε πότε μας παρακολουθούν και οι κίνδυνοι είναι πολύ περισσότεροι. 

 Τελειώνοντας, θα πω ότι θα στηρίξουμε τις τροπολογίες του φίλου και συνάδελφου Κωστή Ευσταθίου, 
γιατί πιστεύουμε ότι όντως -και δε θα μπω στις νομικές αναλύσεις που έκανε ο συνάδελφος, ο πρόεδρος της 
επιτροπής Νομικών- όντως, κατά τη δική μας άποψη, εισάγουμε ακόμη κάποιες δικλίδες ασφαλείας, που θα 
ενισχύσουν και το αίσθημα από πλευράς πολιτών, ότι θα γίνεται σεβαστή η ιδιωτική τους ζωή.  Από εκεί και 
πέρα, θα κριθούν και οι ίδιες οι αρχές, οι οποίες ζήτησαν αυτό το επιπλέον εργαλείο, από το κατά πόσο, τώρα 
που θα το διαθέτουν, θα οδηγήσουν όντως στην πάταξη του εγκλήματος και ιδιαίτερα αν θα δούμε επιτέλους να 
οδηγούνται πραγματικοί εγκληματίες, να οδηγούνται οι πραγματικοί έμποροι των ναρκωτικών στα δικαστήρια και 
στη φυλακή και όχι απλά τα βαποράκια. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στην πρώτη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες του κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών για το νομοσχέδιο «Ο περί Προστασίας του Απορρήτου της Ιδιωτικής Επικοινωνίας 

(Παρακολούθηση Συνδιαλέξεων και Πρόσβαση σε Καταγεγραμμένο Περιεχόμενο Ιδιωτικής 
Επικοινωνίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2017» 
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1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

 Με την τροποποίηση του άρθρου 13 αυτού, το οποίο τροποποιεί το άρθρο 13 του βασικού νόμου, ως 
ακολούθως: 

 (α) Με την προσθήκη στο τέλος της παραγράφου (β) αυτού της ακόλουθης νέας υποπαραγράφου: 

  «(iii)  με τη διαγραφή της φράσης “για την ασφαλή φύλαξή της και δεν καταστρέφεται, εκτός 
κατόπιν σχετικών οδηγιών του Γενικού Εισαγγελέα,”». και 

 (β) με την αντικατάσταση στην παράγραφο (γ) αυτού του προτεινόμενου εδαφίου (3) με το ακόλουθο 
νέο εδάφιο: 

  «(3)  Αποτύπωση, καταγραφή, ηχογράφηση ή μαγνητοσκόπηση η οποία έχει ληφθεί σύμφωνα 
με το εδάφιο (1) καταστρέφεται άμεσα, εκτός εάν κατά την κρίση του Γενικού Εισαγγελέα της 
Δημοκρατίας υποβοηθεί ή σχετίζεται ή είναι αναγκαία στην αποτροπή, διερεύνηση ή δίωξη του 
αδικήματος: 

   Νοείται ότι, σε περίπτωση που ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας κρίνει ότι η εν λόγω 
αποτύπωση, καταγραφή, ηχογράφηση ή μαγνητοσκόπηση δεν πρέπει να καταστραφεί, τότε αυτή 
φυλάσσεται για χρονική περίοδο που δεν υπερβαίνει τα πέντε (5) έτη, η οποία δύναται να 
παραταθεί για ακόμα πέντε (5) έτη, αφού γίνει επανεξέταση της χρησιμότητας τέτοιας 
ανανέωσης.». 

Σημείωση: 
 Διευκρίνιση ότι το προϊόν παρακολούθησης και/ή τα δεδομένα κατά κανόνα θα καταστρέφονται, εκτός εάν, 
κατά την κρίση του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, η διατήρησή τους υποβοηθεί ή σχετίζεται ή είναι 
αναγκαία στην αποτροπή, διερεύνηση ή δίωξη του αδικήματος και στην περίπτωση αυτή προτείνεται να 
διατηρούνται για χρονική περίοδο μέχρι πέντε (5) έτη, με δυνατότητα παράτασης της περιόδου αυτής για ακόμα 
πέντε (5) έτη, αφού γίνει επανεξέταση της χρησιμότητας τέτοιας παράτασης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά παρόντες, κύριε Πρόεδρε. Είκοσι εννέα ψήφοι εναντίον και δεκαοχτώ ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Με είκοσι εννέα ψήφους εναντίον, δεκαοχτώ ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η πρώτη τροπολογία του κ. 
Περδίκη απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη τροπολογία του κ. Περδίκη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

 Με την προσθήκη, αμέσως μετά το άρθρο 21 αυτού, του ακόλουθου νέου άρθρου 22: 

 «Τροποποίηση του 
βασικού νόμου με 
την προσθήκη 
νέου άρθρου. 

22.  Ο βασικός νόμος τροποποιείται με την προσθήκη, αμέσως μετά το άρθρο 
27Α αυτού, του ακόλουθου νέου άρθρου: 

  “Κατάργηση του περί 
Προστασίας του 
Απορρήτου της 
Ιδιωτικής 
Επικοινωνίας 
(Παρακολούθηση 
Συνδιαλέξεων και 
Πρόσβαση σε 
Καταγεγραμμένο 
Περιεχόμενο Ιδιωτικής 
Επικοινωνίας) 
(Τροποποιητικού) 
Νόμου. 

…του 2020. 

27Β.  Οι διατάξεις του περί Προστασίας του Απορρήτου 
της Ιδιωτικής Επικοινωνίας (Παρακολούθηση 
Συνδιαλέξεων και Πρόσβαση σε Καταγεγραμμένο 
Περιεχόμενο Ιδιωτικής Επικοινωνίας) (Τροποποιητικού) 
Νόμου του 2020 καταργούνται πέντε (5) έτη από την 
ημερομηνία έναρξης της ισχύος του.”.». 
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Σημειώσεις: 
α. Προσθήκη μεταβατικής διάταξης, σύμφωνα με την οποία ο προτεινόμενος νόμος θα καταργηθεί πέντε (5) 

έτη από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα επτά ψήφοι εναντίον και δύο ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Mε σαράντα επτά ψήφους εναντίον, δύο ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Οι επόμενες προτεινόμενες τροπολογίες είναι εκ μέρους του βουλευτή κ. Κωστή Ευσταθίου για το Κίνημα 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ.  Στην πρώτη έχουμε εισήγηση της κ. Ερωτοκρίτου… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Στην πρώτη είναι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα, είναι στην πρώτη. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Στην πρώτη, στην παράγραφο (α) και στην παράγραφο (β).  Γίνεται αναφορά στο μέσο περίπου της 
παραγράφου (α) της πρώτης τροπολογίας «λαμβανομένου υπόψη του δημοκρατικού χαρακτήρα της κοινωνίας».  
Επαναλαμβάνεται αυτή η αναφορά, κύριε Πρόεδρε, στην τελευταία γραμμή της (β) παραγράφου.  Ο συνάδελφος 
ο κ. Ευσταθίου, που είναι και ο εισηγητής, συμφωνεί όπως διαγραφούν αυτές οι αναφορές και αναλόγως… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να γίνει η λεκτική διόρθωση και προχωρούμε στην ψηφοφορία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες του κ. Κωστή Ευσταθίου εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
ΕΔΕΚ για το νομοσχέδιο «Ο περί Προστασίας του Απορρήτου της Ιδιωτικής Επικοινωνίας 
(Παρακολούθηση Συνδιαλέξεων και Πρόσβαση σε Καταγεγραμμένο Περιεχόμενο Ιδιωτικής 

Επικοινωνίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2017» 
1.  Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

 Με την τροποποίηση του άρθρου 9 του νομοσχεδίου, το οποίο τροποποιεί το άρθρο 8 του βασικού νόμου, 
ώστε να αντικατασταθούν οι υποπαράγραφοι (ii) και (iii) της παραγράφου (α) από την πιο κάτω 
υποπαράγραφο: 

 «(ii) με την αντικατάσταση των παραγράφων (α) και (β) αυτού με τις ακόλουθες νέες παραγράφους: 

“(α)   υπάρχει σοβαρός λόγος και εύλογη υποψία ότι πρόσωπο διαπράττει, διέπραξε ή αναμένεται 
να διαπράξει αδίκημα ή υπάρχει σοβαρός λόγος και εύλογη υποψία ότι κινδυνεύει η 
ασφάλεια της Δημοκρατίας και ότι η παρακολούθηση είναι αναγκαία προς εξιχνίαση ή 
αποτροπή ή διερεύνηση του αδικήματος ή αποτροπή του κινδύνου για την ασφάλεια της 
Δημοκρατίας, αναλόγως της περιπτώσεως. 

(β) υπάρχει σοβαρός λόγος και εύλογη υποψία ότι συγκεκριμένη ιδιωτική επικοινωνία συνδέεται 
ή είναι συναφής με το αδίκημα ή υπάρχει σοβαρός λόγος και εύλογη υποψία ότι 
συγκεκριμένη ιδιωτική επικοινωνία συνδέεται ή είναι συναφής με τον κίνδυνο για την 
ασφάλεια της Δημοκρατίας και ότι η περαιτέρω παρακολούθηση είναι αναγκαία προς 
αποτροπή του ως άνω κινδύνου·” και». 

Σημείωση: 
 Η τροπολογία αποσκοπεί στον περιορισμό, κατά το μέτρο του δυνατού, καταχρηστικής επίκλησης λόγων 
προς επέμβαση στο δικαίωμα επικοινωνίας, λαμβανομένου υπόψη του κριτηρίου της δημοκρατικής κοινωνίας, 
το οποίο αποτελεί, κατά το ΕΔΑΔ, ακρογωνιαίο λίθο και κριτήριο της επέμβασης στο δικαίωμα της επικοινωνίας. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα μία ψήφοι υπέρ, δεκαεπτά εναντίον και καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Mε τριάντα μία ψήφους υπέρ, δεκαεπτά εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται με τη 
διόρθωση που είπαμε προηγουμένως από την κ. Ερωτοκρίτου. 

 Συνεχίστε.  Η δεύτερη προτεινόμενη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

Με την προσθήκη αμέσως μετά το άρθρο 10 αυτού του  ακόλουθου νέου άρθρου:  

«Τροποποίηση του 
βασικού νόμου με την 
προσθήκη νέου άρθρου. 

11. Ο βασικός νόμος τροποποιείται με την προσθήκη, αμέσως μετά το 
άρθρο 8Α αυτού, του ακόλουθου νέου άρθρου: 

“Απαγόρευση 
Παρακολούθησης 
Επικοινωνίας 
Μεταξύ 
Δικηγόρου 
και πελάτη. 

8Β. Oυδέν στον παρόντα Νόμο επιτρέπει την παρακολούθηση 
οποιασδήποτε επικοινωνίας μεταξύ δικηγόρου και πελάτη ούτε και επιτρέπει 
την καθ’ οιονδήποτε τρόπο επέμβαση σ’ αυτήν είτε διά ζώσης είτε με 
οποιοδήποτε τεχνικό μέσο: 

 Νοείται ότι οποιαδήποτε επικοινωνία λήφθηκε κατά παράβαση της 
ανωτέρω διάταξης συνιστά μη αποδεκτή μαρτυρία ενώπιον οποιασδήποτε 
ποινικής ή πολιτικής διαδικασίας.ʺ» 

 Σημειώσεις: 
α. Η τροπολογία αποσκοπεί στην αποφυγή της παραβίασης του οδηγού επί του άρθρου 8 της Ευρωπαϊκής 

Σύμβασης Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και ειδικότερα της παραγράφου 193 του οδηγού αυτού, υπό το φως 
και των αποφάσεων του ΕΔΑΔ στις υποθέσεις  R.E. v. THE UNITED KINGDOM (62498/11) και MICHAUD 
v. FRANCE (12323/11). 

β.  Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα δύο ψήφοι υπέρ, δεκαοχτώ εναντίον και καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Mε τριάντα δύο ψήφους υπέρ, δεκαοχτώ εναντίον και καμία αποχή, η δεύτερη τροπολογία του κ. 
Ευσταθίου εγκρίνεται. 

 Έχουμε άλλη; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.   Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 5. 
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 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 6 αυτού.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 7 αυτού.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την κατάργηση των άρθρων 9, 10 και 11 αυτού.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του Μέρους ΙV.  Άρθρο 18. 

 Κατάργηση των άρθρων 27 και 28 του βασικού νόμου.  Άρθρο 19. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 20. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 21. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Είκοσι επτά ψήφοι υπέρ, τρεις ψήφοι εναντίον και δεκαεννέα 
αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Mε είκοσι επτά ψήφους υπέρ, τρεις εναντίον και δεκαεννέα αποχές, τα άρθρα 1 μέχρι 21 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προστασίας του Απορρήτου της Ιδιωτικής Επικοινωνίας 
(Παρακολούθηση Συνδιαλέξεων και Πρόσβαση σε Καταγεγραμμένο Περιεχόμενο Ιδιωτικής Επικοινωνίας) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Είκοσι επτά ψήφοι υπέρ, τρεις ψήφοι εναντίον και δεκαεννέα 
αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, τρεις ψήφους εναντίον και δεκαεννέα αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 

νόμο.  
 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι επίσης εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Ενοικιοστασίου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2018», πρόταση νόμου των κ. Γεώργιου Γεωργίου, Ευθύμιου Δίπλαρου και Μάριου 
Μαυρίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού.  

(Η σχετική έκθεση) 

                                            
  Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΔΗΚΟ, Συμμαχία Πολιτών, Αλληλεγγύη. 
  Εναντίον: ΕΛΑΜ, Ανεξάρτητοι. 
  Αποχή: ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΚΣ ΕΔΕΚ, Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών.  
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Ενοικιοστασίου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2018» 

Παρόντες: 
 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος Πανίκος Λεωνίδου 

 Δημήτρης Δημητρίου Μη μέλη της επιτροπής:  

 Άριστος Δαμιανού  Νίκος Νουρής 
 Ευανθία Σάββα Ευθύμιος Δίπλαρος 

 Ανδρέας Πασιουρτίδης Μάριος Μαυρίδης 

 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη 
Βουλή στις 22 Ιουνίου 2018 από τους βουλευτές κ. Νίκο Νουρή, Γεώργιο Γεωργίου, Ευθύμιο Δίπλαρο και Μάριο 
Μαυρίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, σε οκτώ συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα μεταξύ 26 Σεπτεμβρίου 2018 και 6 Νοεμβρίου 2019.  Στο πλαίσιο 
των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, του Ανωτάτου Δικαστηρίου, του Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου (ΠΔΣ), 
του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ, της ΠΟΒΕΚ, του Παγκύπριου Συνδέσμου Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης και Οικοδομών, 
του Κυπριακού Συνδέσμου Ιδιοκτητών Ακινήτων (ΚΣΙΑ), της Διεθνούς Ομοσπονδίας Επαγγελματιών Ακίνητης 
Ιδιοκτησίας (FIABCI), του Συνδέσμου Επιστημόνων Εκτιμητών και Συμβούλων Ακινήτων Κύπρου και του 
Συνδέσμου Κτηματομεσιτών Επιχειρηματιών Κύπρου.  Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που 
κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σημειώνεται επίσης ότι στο στάδιο της συζήτησης της πρότασης νόμου παρευρέθηκε και το μέλος της 
επιτροπής βουλευτής κ. Κωστής Ευσταθίου.   

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Ενοικιοστασίου Νόμου, ώστε να καταστούν 
αποτελεσματικότερες οι διαδικασίες ανάκτησης ιδιοκτησίας και είσπραξης οφειλόμενων ενοικίων, σε περίπτωση 
που ενοικιαστές δεν ανταποκρίνονται στις συμβατικές τους υποχρεώσεις.   

 Ειδικότερα, όπως αναφέρεται στην αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει την πρόταση νόμου όπως αυτή 
κατατέθηκε αρχικά, οι προτεινόμενες με αυτή ρυθμίσεις αποσκοπούν στην εισαγωγή νέου τύπου εξώδικης 
επίλυσης της διαφοράς μεταξύ ιδιοκτήτη και ενοικιαστή με την καθιέρωση «έγγραφης απαίτησης εξόφλησης ή/και 
ανάκτησης ιδιοκτησίας», ώστε να αποσυμφορηθεί το Δικαστήριο Ελέγχου Ενοικιάσεων.  Επιπρόσθετα, στο 
πλαίσιο της προτεινόμενης ρύθμισης το Δικαστήριο Ελέγχου Ενοικιάσεων θα έχει τη δυνατότητα έκδοσης 
διατάγματος ανάκτησης κατοχής εντός έξι μηνών από την ημερομηνία καταχώρισης της σχετικής αίτησης, ενώ 
στις περιπτώσεις καταστημάτων και επαγγελματικών υποστατικών θα δύναται να εκδίδει το εν λόγω διάταγμα 
με ταχεία διαδικασία εντός τριών μηνών, εάν ο ιδιοκτήτης οικειοθελώς αποποιηθεί την απαίτηση οποιουδήποτε 
οφειλόμενου ποσού από τον ενοικιαστή. 

 Στο πλαίσιο της μελέτης της πρότασης νόμου από την επιτροπή η εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κατέθεσε γραπτώς τις απόψεις και τις παρατηρήσεις του εν λόγω υπουργείου 
επί των προνοιών της πρότασης νόμου.  Σύμφωνα με τη σχετική επιστολή, το Υπουργείο Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως συμφωνεί με την ανάγκη για αποτελεσματικότερη ρύθμιση της ανάκτησης κατοχής στις 
περιπτώσεις συστηματικής μη καταβολής των ενοικίων, ωστόσο επισημαίνει την ανάγκη όπως οι προτεινόμενες 
ρυθμίσεις διατυπωθούν με σαφήνεια, ώστε να καταστεί απόλυτα κατανοητή η ακολουθητέα διαδικασία στα 
ενδιαφερόμενα μέρη, τους δικηγόρους και το δικαστήριο.  Περαιτέρω, στην εν λόγω επιστολή παρατίθενται 
παρατηρήσεις κυρίως νομοτεχνικής φύσεως αναφορικά με επιμέρους πρόνοιες της πρότασης νόμου και 
επιπρόσθετα εκφράζεται προβληματισμός για τη συνταγματικότητα των προνοιών της με τις οποίες τίθενται στο 
δικαστήριο συγκεκριμένες προθεσμίες για έκδοση των σχετικών διαταγμάτων.   

 Ο ΚΣΙΑ εξέφρασε την άποψη ότι η υφιστάμενη διαδικασία επίλυσης διαφορών στο πλαίσιο υποβολής 
αίτησης στο δικαστήριο για ανάκτηση κατοχής είναι χρονοβόρα και ανεπαρκής, γι’ αυτό θεωρεί απαραίτητο τον 
εκσυγχρονισμό της.  Περαιτέρω, υπέβαλε γραπτώς εισήγηση για τροποποίηση της υπό συζήτηση νομοθεσίας, 
με βάση την οποία στο πλαίσιο της διαδικασίας εκδίκασης της αίτησης για ανάκτηση κατοχής να μην επιτρέπεται 
στον ενοικιαστή/καθ’ ου η αίτηση να καταχωρίσει απάντηση στην αίτηση για έξωση, εκτός εάν παρουσιάσει στο 
αρμόδιο πρωτοκολλητείο αποδεικτικό πληρωμής του τρέχοντος ενοικίου, και, σε περίπτωση εκ νέου μη 
καταβολής του τρέχοντος ενοικίου μετά και από την καταχώριση της απάντησης, ο ιδιοκτήτης/αιτητής να έχει το 
δικαίωμα να προχωρήσει με απόδειξη της υπόθεσής του.   

 Ο ΠΔΣ υπέβαλε στην επιτροπή γραπτό υπόμνημα στο οποίο αναφέρει ότι επικροτεί την οποιαδήποτε 
προσπάθεια καταβάλλεται για εκσυγχρονισμό, επιτάχυνση και απλοποίηση των διαδικασιών ενώπιον 
οποιουδήποτε δικαστηρίου.  Ωστόσο, εκφράζει τη διαφωνία του με τις πρόνοιες της πρότασης νόμου όπως αυτή 
κατατέθηκε, θεωρώντας ότι οι προτεινόμενες ρυθμίσεις, αντί να επιταχύνουν τις διαδικασίες, θα επιφέρουν 
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μεγαλύτερη καθυστέρηση και πολυπλοκότητα στην εκδίκαση των υποθέσεων ενώπιον του Δικαστηρίου Ελέγχου 
Ενοικιάσεων.  Ειδικότερα, παραβάλλοντας επιμέρους διατάξεις της υφιστάμενης νομοθεσίας προς σχετικές 
πρόνοιες της πρότασης νόμου, ο ΠΔΣ κρίνει ως ικανοποιητικές τις υφιστάμενες ρυθμίσεις και τις πρακτικές που 
ακολουθούνται.  Ωστόσο, εισηγείται να επιδιωχθεί σε συνεργασία με το Ανώτατο Δικαστήριο τροποποίηση των 
περί Ενοικιοστασίου Διαδικαστικών Κανονισμών, προκειμένου να περιληφθεί σ’ αυτούς πρόνοια με βάση την 
οποία για οποιοδήποτε ζήτημα το οποίο δε ρυθμίζεται με τους εν λόγω κανονισμούς να εφαρμόζονται κατ’ 
αναλογίαν οι σχετικές διαταγές των Θεσμών Πολιτικής Δικονομίας, έτσι ώστε το Δικαστήριο Ελέγχου Ενοικιάσεων 
να έχει την ευχέρεια να εκδικάζει συνοπτικά τις αιτήσεις που βρίσκονται ενώπιόν του και το βάρος της απόδειξης 
να μεταφέρεται στον καθ’ ου η αίτηση, δηλαδή στον ενοικιαστή, ο οποίος πρέπει να αποδείξει ότι έχει εξοφλήσει 
το ενοίκιο.  Περαιτέρω, ο ΠΔΣ δήλωσε ότι συμφωνεί με την πιο πάνω εισήγηση που τέθηκε από τον ΚΣΙΑ.   

 Η ΠΟΒΕΚ στη σχετική επιστολή της προς την επιτροπή μεταξύ άλλων δηλώνει ότι συμφωνεί απόλυτα με 
την αρχή της τήρησης των συμβατικών υποχρεώσεων του ενοικιαστή προς τον ιδιοκτήτη, καθώς και με την 
ανάγκη θέσπισης πιο αποτελεσματικού νομοθετικού πλαισίου, ώστε στις περιπτώσεις μη καταβολής ενοικίου ο 
ιδιοκτήτης να ασκεί το δικαίωμα ανάκτησης κατοχής.  Ωστόσο, επισημαίνει ότι η προτεινόμενη νομοθεσία πρέπει 
παράλληλα να προστατεύει και τον ενοικιαστή από παράλογες απαιτήσεις, ασφυκτικά χρονοδιαγράμματα και 
προσχηματικές εξώσεις από μέρους του ιδιοκτήτη. 

 Το ΚΕΒΕ δήλωσε ότι κρίνεται αναγκαίος ο εκσυγχρονισμός της οικείας νομοθεσίας και υπέβαλε γραπτώς 
εισηγήσεις, στις οποίες μεταξύ άλλων διαλαμβάνονται τα ακόλουθα: 

1. Η αναθεώρηση του νόμου πρέπει να καλύπτει μόνο τις περιπτώσεις μη καταβληθέντων ενοικίων και 
ενοικιαστήριων συμβολαίων που έγιναν είτε πριν από τη σκοπούμενη αναθεώρηση είτε μετά, ανεξάρτητα 
αν ο ενοικιαστής είναι θέσμιος ενοικιαστής ή όχι. 

2. Ο ιδιοκτήτης, προκειμένου να επωφελείται από τις νομοθετικές ρυθμίσεις, πρέπει να δηλώνει τα ενοίκια 
που εισπράττει στη φορολογική του δήλωση. 

3. Το ενοικιαστήριο συμβόλαιο να είναι δεόντως υπογεγραμμένο και χαρτοσημασμένο. 

4. Η προτεινόμενη διαδικασία θα εφαρμόζεται, εφόσον δεν έχουν καταβληθεί τουλάχιστον δύο ενοίκια, και, 
σε περίπτωση που έχει καταβληθεί οποιοδήποτε ποσό ως «ντεπόζιτο», αυτό να μη λογίζεται ως μέρος 
οποιουδήποτε απλήρωτου ενοικίου, εκτός εάν αυτό προβλέπεται στο ενοικιαστήριο συμβόλαιο. 

 Ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης και Οικοδομών εξέφρασε την άποψη ότι η 
υφιστάμενη νομοθεσία είναι αναχρονιστική, δυσνόητη και χρήζει εκ βάθρων αναθεώρησης και προσαρμογής στα 
ευρωπαϊκά δεδομένα και υπέβαλε γραπτώς παρατηρήσεις αναφορικά με επιμέρους πρόνοιες της πρότασης 
νόμου, που εδράζονται κυρίως στη θέση ότι οι διαδικασίες είσπραξης ενοικίων και/ή έξωσης του ενοικιαστή 
πρέπει να είναι σύντομες και κατά το δυνατόν εκτός δικαστηρίου. 

 Οι εισηγητές της πρότασης νόμου, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής και 
έχοντας ως στόχο την ταχεία εκδίκαση αγωγών για είσπραξη καθυστερημένων ενοικίων, αποφάσισαν να 
αναθεωρήσουν το κείμενο της πρότασης νόμου, ώστε αυτό να διαλαμβάνει μεταξύ άλλων πρόνοια με βάση την 
οποία να μην επιτρέπεται η καταχώριση εκ μέρους του καθ’ ου η αίτηση (ενοικιαστή) απάντησης σε αίτηση για 
ανάκτηση κατοχής, εκτός εάν αυτός παρουσιάσει στο πρωτοκολλητείο του δικαστηρίου αποδεικτικό πληρωμής 
των καθυστερημένων ενοικίων και προσφοράς του ενοικίου.  Περαιτέρω, εκ νέου παράλειψη καταβολής του 
ενοικίου μετά από την καταχώριση της απάντησης εντός συγκεκριμένου χρονικού διαστήματος θα παρέχει στον 
ιδιοκτήτη το δικαίωμα να προχωρήσει μονομερώς σε απόδειξη της υπόθεσής του. 

 Στο πλαίσιο της μελέτης του αναθεωρημένου στη βάση των πιο πάνω κειμένου της πρότασης νόμου μέλη 
της επιτροπής εξέφρασαν επιφυλάξεις σχετικά με το ότι δεν μπορεί να θεωρείται δεδομένο ότι όλοι οι ενοικιαστές 
είναι στρατηγικοί κακοπληρωτές, καθώς και την αντίθεσή τους με την πρόνοια η οποία προνοεί κατ’ απόλυτο 
τρόπο το μέτρο της απαγόρευσης πρόσβασης στη δικαιοσύνη, θεωρώντας πως όποιος περιορισμός τεθεί στο 
δικαίωμα της υπεράσπισης είναι αντισυνταγματικός. 

 Στη βάση των πιο πάνω παρατηρήσεων και έπειτα από σχετικές επισημάνσεις της προέδρου του 
Δικαστηρίου Ελέγχου Ενοικιάσεων οι εισηγητές της πρότασης νόμου αναθεώρησαν εκ νέου το κείμενό της, ώστε 
σε αυτό να διαλαμβάνονται κυρίως τα ακόλουθα: 

1. Στη διαδικασία της αίτησης για ανάκτηση κατοχής ενώπιον του δικαστηρίου απάντηση εκ μέρους του 
ενοικιαστή θα γίνεται αποδεκτή από τον πρωτοκολλητή για καταχώριση, μόνο εάν η απάντηση 
συνοδεύεται είτε από απόδειξη του λογιστηρίου του δικαστηρίου ότι έχει κατατεθεί σ’ αυτό το ποσό που 
περιλαμβάνεται στην αίτηση ως οφειλόμενα καθυστερημένα ενοίκια είτε από απόδειξη είσπραξης του 
ενοικίου η οποία εκδόθηκε από τον ιδιοκτήτη ή από αντιπρόσωπό του ή από απόδειξη κατάθεσης 
χρηματοπιστωτικού ιδρύματος προς όφελος του ιδιοκτήτη ή αντιπροσώπου αυτού.   

2. Σε περίπτωση παράλειψης καταβολής του ενοικίου μετά την καταχώριση απάντησης στη βάση των πιο 
πάνω, θα παρέχεται το δικαίωμα στον ιδιοκτήτη με μονομερή αίτηση που θα καταχωρίσει στο δικαστήριο 
να προχωρήσει με απόδειξη της υπόθεσής του ή με καταχώριση αίτησης για έκδοση συνοπτικής 
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απόφασης, τηρουμένων των προνοιών των Θεσμών Πολιτικής Δικονομίας και του σχετικού κανονισμού 
των περί Ενοικιοστασίου Διαδικαστικών Κανονισμών. 

3. Σε περίπτωση έκδοσης διατάγματος έξωσης μετά από απαίτηση του ιδιοκτήτη στη βάση των πιο πάνω, 
το δικαστήριο δύναται να καθορίσει τον χρόνο συμμόρφωσης με το διάταγμα έξωσης, ο οποίος δεν μπορεί 
να είναι μικρότερος των τριάντα ημερών, αν πρόκειται για κατάστημα, ή των εξήντα ημερών, αν πρόκειται 
για κατοικία. 

 Σημειώνεται ότι, όπως ενημερώθηκε σχετικά η επιτροπή, ο ΠΔΣ προβαίνει σε διαβούλευση με το Ανώτατο 
Δικαστήριο για τροποποίηση των περί Ενοικιοστασίου Διαδικαστικών Κανονισμών, ώστε για οποιοδήποτε 
ζήτημα δεν τυγχάνει ρύθμισης στους εν λόγω κανονισμούς να εφαρμόζονται κατ’ αναλογίαν οι Θεσμοί Πολιτικής 
Δικονομίας, για να έχει την ευχέρεια το Δικαστήριο Ελέγχου Ενοικιάσεων να εκδικάζει συνοπτικά τις ενώπιόν του 
αιτήσεις και το βάρος της απόδειξης να μεταφέρεται στον ενοικιαστή, για να αποδείξει εάν έχει εξοφλήσει το 
ενοίκιο ή όχι.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε 
τις ακόλουθες θέσεις:   

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού υιοθετούν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου όπως το κείμενό της έχει 
αναθεωρηθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω, γι’ αυτό εισηγούνται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του 
Δημοκρατικού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση της πρότασης νόμου στην 
ολομέλεια του σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών με την παρούσα έκθεσή της υποβάλλει 
την υπό αναφορά  πρόταση νόμου στην ολομέλεια του σώματος για τη λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Nαι, κυρία Ερωτοκρίτου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σε αυτό το στάδιο υποβάλλουμε αίτημα όπως επιτραπεί προφορική τροπολογία, έτσι 
ώστε στην πρόταση νόμου η τελευταία παράγραφος, που αναφέρει «οι διατάξεις του περί Ενοικιοστασίου 
(Τροποποιητικού) Νόμου του 2020 δεν εφαρμόζονται για υποθέσεις οι οποίες έχουν καταχωρισθεί στο 
δικαστήριο πριν από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του εν λόγω νόμου, καθώς και για ενοίκια που 
κατέστησαν πληρωτέα πριν από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του εν λόγω νόμου, νοουμένου ότι θα 
εξοφληθούν εντός δώδεκα (12) μηνών από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του»…   Και αν μπορώ να 
επεξηγήσω, κύριε Πρόεδρε…  Πρώτα απ’ όλα, δεν ξέρω κατά πόσο θα εγκρίνετε το αίτημά μας… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Νομίζω θα εγκρίνω το αίτημα, νοουμένου ότι δεν αλλάσσει τη βασική φιλοσοφία του νόμου και είναι απλώς 
μία προσθήκη παράτασης αυτών των συγκεκριμένων και ειδικών.  Απ’ εκεί και πέρα… 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Nα εξηγήσουμε την τροπολογία, κύριε Πρόεδρε, την προσθήκη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, τώρα που έχετε τον λόγο.  Εκαταλάβαν το.  Μην το εξηγήσεις τζιαι να συγχυστούν και να έχουμε 
προβλήματα… 

(Γέλια) 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.  Άρα, τροποποιείται αναλόγως και το άρθρο 37. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία! 

 Υπάρχουν ομιλητές ή να προχωρήσουμε;  Εννά τηρήσουμε τους χρόνους τούτη τη φορά, με αφαίρεση 
από τα προηγούμενα, όπως είπαμε; 

 H κ. Θεολόγου έχει τον λόγο. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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   Κύριε Πρόεδρε, θέλω να εξηγήσω την τροπολογία την οποία έχουμε καταθέσει, η οποία, κύριε Πρόεδρε, 
στην ουσία δίνει το δικαίωμα μετά τη διαδικασία καταχώρισης και απόδειξης ατόμου το οποίο χρωστά τα εν λόγω 
ενοίκια στον πρωτοκολλητή, ο οποίος πρωτοκολλητής είναι σε θέση μόνο να εγκρίνει ή να απορρίψει, όχι να 
δικαιολογήσει ή να εκδικάσει το οτιδήποτε...  Αν κάποιος ενοικιαστής έχει την ευχέρεια να αποδείξει ότι αυτά τα 
ενοίκια έχουν πληρωθεί, έχει καλώς.  Αν δεν έχει την ευχέρεια να αποδείξει ότι αυτά τα ενοίκια δεν έχουν 
πληρωθεί, προχωρεί η διαδικασία του διατάγματος της έξωσης.   

 Αλλά, κύριε Πρόεδρε, υπάρχουν συγκεκριμένες ομάδες του πληθυσμού, που δεν ευθύνονται για την 
αργοπορία του κράτους να παρέχει τα απαραίτητα επιδόματα με τα οποία πληρώνουν τα ενοίκιά τους.  Δηλαδή 
αν κάποιος, κύριε Πρόεδρε, μετά την εφαρμογή αυτού του νόμου μείνει άνεργος, παίρνει έξι μήνες από πλευράς 
του κράτους να δοθεί αυτό το επίδομα και να έχει γραπτώς ότι θα πάρει το επίδομα, δεν μπορεί να αποδείξει 
στον πρωτοκολλητή ότι έχει πληρώσει αυτά τα ενοίκια.  Άρα, εκ των πραγμάτων θα μπορούσε με την 
τροποποίηση, όπως την καταθέτουμε εμείς, θα μπορούσε να προχωρήσει το δικαστήριο με μονομερή αίτηση, 
να αποδείξει για ποιο λόγο δεν πλήρωσε τα ενοίκια και το δικαστήριο να κρίνει και να δικαιολογήσει ή να 
απορρίψει το συγκεκριμένο αίτημα, για να μην προχωρήσει η διαδικασία της έξωσης.   

 Όπως τις περιπτώσεις των ανέργων, κύριε Πρόεδρε, είναι και οι περιπτώσεις όσων αιτούνται για 
συνταξιοδότηση.  Πάλι το κράτος κάνει έξι μήνες να δώσει τη σύνταξη.  Με τούτη τη διαδικασία ποιος θα μπορεί 
να αποδείξει ότι αυτά τα λεφτά θα δοθούν ή όχι;  Είναι θέμα καθαρά εφαρμογής του δικαιώματος της απόδειξης, 
αν μη τι άλλο, στο δικαστήριο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γεωργίου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Κύριος και μοναδικός σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Ενοικιοστασίου Νόμου, 
ώστε να καταστούν αποτελεσματικότερες οι διαδικασίες ανάκτησης και είσπραξης των οφειλόμενων ενοικίων 
στις περιπτώσεις συστηματικής μη καταβολής των οφειλόμενων ενοικίων και παραβίασης των συμβατικών 
υποχρεώσεων από τους ενοικιαστές ακίνητης ιδιοκτησίας καταστημάτων ή κατοικιών. 

 Η διαχρονική εφαρμογή της υφιστάμενης διαδικασίας επίλυσης διαφορών στο πλαίσιο υποβολής αίτησης 
στο Δικαστήριο Ελέγχου Ενοικιάσεων για ανάκτηση της κατοχής απεδείχθη χρονοβόρα και ανεπαρκής και σε 
βάρος της ισότητας όπλων που πρέπει να έχουν τα μέρη στην εκπλήρωση των συμβατικών τους υποχρεώσεων.  
Η νομική αυτή στρέβλωση ακύρωνε τα δικαιώματα των ιδιοκτητών στην περιουσία τους και κατοχύρωνε τους 
κακοπληρωτές ενοικιαστές ως οιωνοί ιδιοκτήτες.  

  Για να καταστούν λοιπόν αποτελεσματικότερες οι διαδικασίες ανάκτησης κατοχής, θα έπρεπε αυτές να 
εκσυγχρονιστούν, να επιταχυνθούν και να απλοποιηθούν, χωρίς να παραβιάζονται τα δικαιώματα των 
ενοικιαστών προς όφελος των δικαιωμάτων των ιδιοκτητών, αλλά εξισώνοντας τα δικαιώματα των θέσμιων 
ενοικιαστών με το αναφαίρετο συνταγματικό δικαίωμα της ιδιοκτησίας και της απρόσκοπτης απόλαυσης των 
καρπών της.  Αυτή είναι η στόχευση της πρότασης νόμου.  Η αναθεώρηση του νόμου δεν αγγίζει άλλη νομοθετική 
διάταξη ή προϋπόθεση κατοχής όπως αυτές αναφέρονται στο Μέρος IV, Ανάκτηση κατοχής των κείμενων 
νομοθεσιών, και καλύπτει, επαναλαμβάνω, μόνο τις περιπτώσεις ανάκτησης κατοχής λόγω μη καταβληθέντων 
ενοικίων.  Γι’ αυτό τον ουσιώδη λόγο είναι και που θα καταψηφίσουμε τις τροπολογίες που έχουν κατατεθεί από 
το ΕΛΑΜ και από την κ. Θεολόγου επί του θέματος αυτού. 

 Έγινε ομολογουμένως, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, μια εκτενής αμφίπλευρη συζήτηση 
με παρατηρήσεις και σχετικές επισημάνσεις στις δέκα συνεδρίες της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, με 
τέσσερις αναθεωρήσεις της πρότασης νόμου, στην προσπάθεια όλων μας να αρθούν οι όποιες επιφυλάξεις και 
παρατηρήσεις είχαν τεθεί ιδιαίτερα στην επιφύλαξη ότι η σχετική πρόνοια απαγορεύει κατά απόλυτο τρόπο την 
πρόσβαση στη δικαιοσύνη, θεωρώντας πως όποιος περιορισμός τεθεί στο δικαίωμα της υπεράσπισης είναι 
αντισυνταγματικός.   

 Είναι στη βάση αυτών των παρατηρήσεων που έπειτα και από σχετικές επισημάνσεις της προέδρου του 
Δικαστηρίου Ελέγχου Ενοικιάσεων αναθεωρήσαμε εκ νέου το κείμενο της πρότασης νόμου, ώστε σ’ αυτό να 
διαλαμβάνονται πρόνοιες που αίρουν τις όποιες επιφυλάξεις είχαν τεθεί. 

 Δε θα αναφερθώ στις πρόνοιες της σχετικής πρότασης νόμου, είναι ενώπιόν σας, έχουν ενσωματωθεί, 
όπως έχω πει προηγουμένως, οι προτάσεις εκείνες και εισηγήσεις που κρίθηκαν ότι διασφαλίζουν περισσότερο 
την ισότητα όπλων μεταξύ των μερών.  Απλώς, κύριε Πρόεδρε, κλείνοντας θα ήθελα να τονίσω ότι η πρόταση 
νόμου διορθώνει άδικες στρεβλώσεις που γίνονται από ενοικιαστές σε βάρος των ιδιοκτητών, αλλά και η 
προτεινόμενη νομοθεσία θα οδηγήσει τους ενοικιαστές να ζητούν απόδειξη για τις πληρωμές των ενοικίων τους, 
οι ιδιοκτήτες θα υποχρεωθούν τα ενοικιαστήρια συμβόλαιά τους να είναι δεόντως υπογεγραμμένα και 
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χαρτοσημασμένα και να δηλώνουν τα ενοίκιά τους στις φορολογικές τους δηλώσεις, αντιμετωπίζοντας έτσι και 
το φαινόμενο της φοροδιαφυγής σε τέτοιου είδους ενοικιαστήρια συμβόλαια. 

 Και κάτι τελευταίο, κύριε Πρόεδρε.  Θα διαβάσω πέντε μόνο λέξεις, πέντε μόνο γραμμές από τις δεκάδες 
επιστολές που πήραμε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών από απλούς πολίτες, ιδιοκτήτες διαμερισμάτων 
που βρίσκονται σε απόγνωση και δεν μπορούν να αντιμετωπίσουν τη στρέβλωση και την αδικία που 
αντιμετωπίζουν:  «Ο πατέρας μου, 70 ετών, συνταξιούχος, αγόρασε το διπλανό σπίτι από αυτό που μένουν με 
τη μητέρα μου και τον ογδονταεφτάχρονο παππού μου με το εφάπαξ του.  Θέλουμε να φέρουμε οικιακή βοηθό, 
για να τους βοηθά και να φροντίζει τον παππού, γιατί καταλαβαίνετε ότι και η μητέρα μου πλέον είναι 68 ετών 
και με προβλήματα υγείας όλοι τους.  Ο πατέρας μου είναι με καρδιακά και όχι μόνο προβλήματα μετά από δύο 
καθετηριασμούς και δεν είναι σε θέση να ζουν καθημερινά υπό αυτή την ψυχολογική πίεση.  Πραγματικά, είναι 
πολύ ψυχοφθόρο να ζεις δίπλα από την περιουσία σου, να μην μπορείς να τη χρησιμοποιήσεις και να αφήνεσαι 
στη δικαιοσύνη, η οποία νοσεί και εξυπηρετεί επιτήδειους, όπως τον ενοικιαστή.  Εδώ και ενάμιση χρόνο έχουμε 
χαρίσει τα πάντα, όλα τα οφειλόμενα ενοίκια με την προσδοκία ότι θα εγκαταλείψει το σπίτι, προχωρήσαμε σε 
αγωγές επανειλημμένα, με παρότρυνση του δικαστηρίου κάναμε πρόταση στον αντίδικο για συμφωνία και σε 
όλα έχει αρνηθεί, γιατί, λέει, τον καλύπτει η νομοθεσία.  Η ατάκα του “με πκιερώννω, με φεύκω” μάς ειπώθηκε 
επανειλημμένα.  Δυστυχώς, την εμπεδώσαμε!».   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Είναι γεγονός ότι αυτό το ζήτημα, το οποίο χρονίζει, θα έπρεπε επιτέλους να ρυθμιστεί και να ρυθμιστεί μ’ 
έναν τρόπο σωστό και δίκαιο προς όφελος όλων των πλευρών και όλων των κατευθύνσεων. 

 Εμείς θα στηρίξουμε τη συγκεκριμένη πρόταση, όμως την ίδια στιγμή καταθέτουμε και μια τροπολογία, 
γιατί θεωρούμε ακριβώς ότι υπάρχουν περιπτώσεις όπου η αδυναμία καταβολής συγκεκριμένου ενοικίου δεν 
οφείλεται στους ενοικιαστές, αλλά σε καταστάσεις οι οποίες επικρατούν στη συγκεκριμένη περιοχή και λίγο 
περισσότερο για θέματα καταστημάτων. 

 Δυστυχώς, βρισκόμαστε στην Κύπρο και έχουμε διαπιστώσει πάρα πολλές φορές ότι διάφορα βελτιωτικά 
έργα που γίνονται, είτε από το κράτος είτε από την κυβέρνηση, καθυστερούν σε πολύ μεγάλο βαθμό να 
ολοκληρωθούν στο χρονικό διάστημα το οποίο έχει προκαθοριστεί.  Αυτό έχει τεράστιες συνέπειες στο θέμα της 
εμπορικότητας των συγκεκριμένων καταστημάτων.  Τα ενοίκια όμως τρέχουν, με αποτέλεσμα στο τέλος να 
βρίσκονται οι ενοικιαστές σε πάρα πολύ δύσκολη θέση.   

 Γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο και χωρίς να θέλω να αναφερθώ σε συγκεκριμένες περιπτώσεις και μάλιστα σε 
εμπορικά κέντρα των πόλεων για το πού έχει φθάσει αυτή η κατάσταση με την πολύμηνη καθυστέρηση 
ολοκλήρωσης των έργων, εμείς θεωρούμε ότι είναι δίκαιο να παραχωρηθεί προς τους ενοικιαστές η δυνατότητα 
μιας τρίμηνης καθυστέρησης όσον αφορά την εφαρμογή των συγκεκριμένων διατάξεων οι οποίες προβλέπονται 
στη νέα νομοθεσία.  Θεωρούμε ότι αυτό είναι δίκαιο, είναι σωστό, γιατί ναι μεν πρέπει να υποστηρίξουμε το δίκαιο 
και κυρίως τους ιδιοκτήτες, αλλά από την άλλη πλευρά δε θα πρέπει να οδηγούμε στην καταστροφή 
εμπορευόμενους για αιτίες που δεν ανήκουν στη δική τους τη θέληση, αλλά είναι συνθήκες οι οποίες είναι 
διαφορετικές, εκτός και αν θα έρθουμε κάποια στιγμή και θα πούμε ότι σ’ αυτές τις περιπτώσεις θα υπάρχουν 
αποζημιώσεις προς τους επηρεαζόμενους καταστηματάρχες, για να μπορέσουν ακριβώς να επιβιώσουν. 

 Γι’ αυτό κάνουμε έκκληση προς τα μέλη του κοινοβουλίου να στηρίξουν αυτή την τροπολογία, γιατί 
θεωρούμε ότι είναι δίκαιη, είναι σωστή, δεν αντιμάχεται τη φιλοσοφία της συγκεκριμένης πρότασης νόμου και 
πολύ περισσότερο νομίζω ότι είναι πολύ ισοζυγισμένη και δίκαιη.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Γεώργιος Παπαδόπουλος. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ως Αλληλεγγύη θεωρούμε ότι ο νόμος είναι κοινωνικά δίκαιος και διασφαλίζει ότι ο ενοικιαστής δε 
δικαιούται να καταχράται τις μέχρι τώρα χρονοβόρες διαδικασίες του δικαστηρίου και να μην πληρώνει τα 
νομίμως οφειλόμενα ενοίκια.  Είναι άδικο για έναν ιδιοκτήτη που έχει ξεκάθαρη υπόθεση να περιμένει πότε θα 
εκδικαστεί η υπόθεση, με αποτέλεσμα ο ενοικιαστής να εκμεταλλεύεται την υφιστάμενη κατάσταση.  Υπάρχουν 
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ιδιοκτήτες που κινδυνεύουν να χάσουν τις περιουσίες τους, γιατί δεν μπορούν να αποπληρώσουν τα δάνειά τους, 
αφού δεν εισπράττουν ενοίκια.  Για τον ιδιοκτήτη προέχει η πληρωμή των ενοικίων παρά η έξωση του ενοικιαστή 
και για τον ενοικιαστή το δικαίωμά του για υπεράσπιση και πρόσβαση στο δικαστήριο. 

 Ο νόμος στην ουσία προσπαθεί να εξισορροπήσει μεταξύ αυτών των δύο δικαιωμάτων και να επιλύσει το 
πρόβλημα εξωδικαστικά και ικανοποιητικά τόσο για τον ιδιοκτήτη όσο και για τον ενοικιαστή.  Σύμφωνα με τους 
κανονισμούς, το δικαστήριο επιλαμβάνεται κάθε αιτήσεως το συντομότερο δυνατό και η διαδικασία ενώπιον του 
δικαστηρίου έχει συνοπτικό χαρακτήρα, άρα επιτυγχάνεται η ταχεία και αποτελεσματική απονομή της 
δικαιοσύνης, που είναι και το ζητούμενο σε όλο το εύρος της απονομής της δικαιοσύνης. 

 Ανάλογη ρύθμιση επιβάλλεται να γίνει και σε άλλους θεσμούς που αφορούν περιπτώσεις υποστατικών 
που δεν εμπίπτουν στο ενοικιοστάσιο, δηλαδή για τα υποστατικά που έχουν ολοκληρωθεί μετά την 31η 
Δεκεμβρίου του 1999, ώστε να περιοριστεί το φαινόμενο ενοικιαστές να οφείλουν μεγάλα ποσά ενοικίου και να 
διατηρούν την κατοχή χωρίς να πληρώνουν. 

 Βέβαια, δεν μπορούμε να μη σημειώσουμε και τη συνήθη τακτική πολλών ιδιοκτητών να εκμεταλλεύονται 
την άγνοια ανυποψίαστων ενοικιαστών και να προβαίνουν σε ρυθμίσεις προς όφελός τους, υπερβαίνοντας το 
υπό του δικαστηρίου καθορισμένο δίκαιο ενοίκιο. 

 Τώρα όσον αφορά τις τέσσερις τροπολογίες που έχουμε μπροστά μας, έχω την εντύπωση ότι δε θα 
στηρίξουμε καμία. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Άριστος Δαμιανού. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας να μιλήσω από το έδρανο. 

 Έχουν λεχθεί αρκετά τόσο σήμερα, κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, όσο και όλο αυτό το διάστημα 
που συζητούμε τη συγκεκριμένη πρόταση νόμου.  Πρέπει να ξεκινήσουμε από μία παραδοχή, ότι υπάρχουν 
ενοικιαστές που είναι στρατηγικοί κακοπληρωτές, αλλά την ίδια ώρα υπάρχει και ένας πολύ μεγάλος αριθμός 
ενοικιαστών οι οποίοι επί σειρά ετών πληρώνουν με συνέπεια τα ενοίκιά τους.  Και κάτι που λέγαμε για μεγάλο 
χρονικό διάστημα, σήμερα το βλέπω να απηχείται στην τροπολογία που σήμερα κατέθεσε το ΔΗΚΟ, ότι ένας 
αριθμός ενοικιαστών όχι με δική τους υπαιτιότητα, αλλά ένεκα οικονομικής κρίσης, είτε γιατί μειώθηκε ο κύκλος 
εργασιών όσον αφορά επιχείρηση είτε γιατί απολύθηκε ένας από τους δύο συζύγους, αν αφορά νοικοκυριό, είτε 
για ανάλογους λόγους, για συγκεκριμένη περίοδο δεν έγινε κατορθωτό να καταβάλλουν, όπως θα έπρεπε, κάθε 
μήνα τα ενοίκιά τους.   

 Ξεκαθαρίζω ότι η συμβατική υποχρέωση είναι εκεί και πρέπει να τυγχάνει σεβασμού από όλους, αλλά την 
ίδια ώρα -και εδώ ξεκινώ να συζητώ επί της ουσίας της πρότασης νόμου- είναι κανόνας δικαίου και ηθικής, αν 
θέλετε, ότι, σε ό,τι αφορά αποφάσεις δικαστηρίων, πρέπει να παρέχεται η δυνατότητα να εξατομικεύονται οι 
αποφάσεις, αλλά, για να εξατομικευτεί μια απόφαση, πρέπει να τεθεί ενώπιον  δικαστηρίου.  Λοιπόν, η 
συγκεκριμένη πρόταση νόμου επί της ουσίας της απαγορεύει στον ενοικιαστή να θέσει ενώπιον δικαστή την 
οποιαδήποτε  υπεράσπιση και απάντηση την οποία εν τέλει να κρίνει ο δικαστής. 

 Με την πρόνοια όπως έχει διαμορφωθεί -και μετά θα έρθω στις τροπολογίες- ουσιαστικά ένα νομοθετικό 
πλαίσιο δεκαετιών θα ανατραπεί εν μια νυκτί και με τους δικούς μας μετριοπαθείς υπολογισμούς σε περίοδο 
ενάμιση με δύο μήνες θα είναι δυνατή η έκδοση διατάγματος έξωσης.  Αυτό λοιπόν, ενώ αντιλαμβανόμαστε τη 
σκοπιμότητα της επίσπευσης των διαδικασιών, την ίδια ώρα θα οδηγήσει σε μια κοινωνική και επιχειρηματική 
αναταραχή, στοιχείο το οποίο δεν έχει υπολογιστεί, εκτιμούμε, δεόντως από τους συγγραφείς της πρότασης.  
Από εκεί και πέρα επαναλαμβάνω ότι κανείς χωρίς πραγματικό λόγο δε δικαιούται να παρεκκλίνει των 
συμβατικών του υποχρεώσεων. 

 Αλλά τούτου λεχθέντος, έχουμε ρωτήσει και στην επιτροπή Νομικών, γιατί ευαισθησία μόνο γι’ αυτά τα 
ζητήματα;  Δηλαδή, αν περάσει η φιλοσοφία ότι πρέπει να αφήσουμε εκτός το δικαστήριο, όποτε κάποιος 
χρωστάει χρήματα σε κάποιον άλλο, γιατί μόνο ειδικά για τα ενοίκια αυτή η σπουδή;  Αν κάποιος εργάστηκε 
αποδεδειγμένα και δικαιούται ως επιχειρηματίας να εξοφληθεί, να πάρει το λαβείν του και αρνείται ο άλλος, είναι 
κακοπληρωτής, γιατί για εκείνον να υπάρχει διαφορετική διαδικασία;  Τι καθιστά την ακίνητη ιδιοκτησία ανώτερη 
του δικαιώματος να πληρωθείς για εργασία που έκανες;  Εγώ ισχυρίζομαι ότι δεν υπάρχει έτσι αρχή.   

 Επομένως, για λόγους που αφορούν την ουσία της πρότασης, δυστυχώς εμείς δε θα την ψηφίσουμε, θα 
καταψηφίσουμε. 

 Σε ό,τι αφορά τις τροπολογίες, πρέπει να πω με ικανοποίηση ότι αριθμός τροπολογιών που είχαμε 
προτείνει εν τέλει έχουν ενσωματωθεί στην πρόταση νόμου, οι οποίες βεβαίως δεν αλλοιώνουν την ουσία.  Η πιο 
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σημαντική από αυτές είναι η υποχρέωση του πρωτοκολλητή, του γραμματέα του Δικαστηρίου Ελέγχου 
Ενοικιάσεων, την καταρχήν του απόφαση για απόρριψη ή αποδοχή υπεράσπισης να τη θέτει ενώπιον του 
δικαστή, για να πάρει τελική απόφαση.  Βεβαίως, ο δικαστής θα πάρει τελική απόφαση πάνω σε διαδικαστικό 
και όχι ουσιαστικό ζήτημα.  Άρα, δεν αλλοιώνει τη φιλοσοφία της πρότασης νόμου, που είναι πάρα πολύ απλή.  
Αν δεν καταβάλλεις ενοίκια, ανεξαρτήτως λόγου, παίρνεις την άγουσα για την έκδοση διατάγματος έξωσης.  
Θεωρούμε λοιπόν ότι αυτή η πρόνοια, που εν πολλοίς θεωρούμε ότι είναι ισοπεδωτική, δεν μπορεί να γίνει 
αποδεκτή. 

 Σε ό,τι αφορά την τροπολογία μας, επειδή εμείς ακριβώς θέλουμε να δώσουμε το μήνυμα προς το 
Δικαστήριο Ελέγχου Ενοικιάσεων ότι πρέπει να αξιοποιήσει τα δικονομικά, τα διαδικαστικά μέτρα που υπάρχουν, 
για να επισπεύδονται οι εκδικάσεις των υποθέσεων, προτείνουμε όπως το Ανώτατο Δικαστήριο θεσπίσει 
διαδικαστικό κανονισμό που να επιτρέπει την εκδίκαση υποθέσεων με συνοπτική απόφαση, που είναι και οι 
κανόνες απόδειξης, αλλά και η ίδια η λειτουργία του δικαστηρίου πιο συντομευμένα σε σχέση με τις κανονικές 
διαδικασίες των δικαστηρίων.   

 Σε ό,τι αφορά την τροπολογία του Δημοκρατικού Κόμματος που κατατέθηκε σήμερα, θεωρούμε ότι κινείται 
προς την κατεύθυνση και της δικής μας αντίληψης για τα ζητήματα και θα την υπερψηφίσουμε. 

 Σε ό,τι αφορά τις υπόλοιπες τροπολογίες, θέλω να πω το εξής:  Έχουν τη λογική τους, αλλά εμείς θέλουμε 
να είμαστε ειλικρινείς.  Είναι έξω από το πλαίσιο που θα εγκριθεί με τη νομοθεσία.  Εφόσον οι υποθέσεις δε θα 
τίθενται ενώπιον δικαστή, για να αποφαίνεται αν ο τάδε ή ο δείνα έχει καθυστερήσει να καταβάλει ενοίκιο, διότι 
υπήρχαν δημόσια έργα μπροστά από το κτίριό του, από το κατάστημά του...  Δε θα τον βλέπει απέναντί του, για 
να αποφαίνεται αν ανήκει σε ευάλωτη ομάδα του πληθυσμού.  Αυτό θα ψηφίσετε σήμερα πλειοψηφικά.  Άρα, 
είναι άνευ αντικειμένου, αν και επί της φιλοσοφίας τους και της κοινωνικής τους ευαισθησίας εμείς συμφωνούμε.  
Ως εκ τούτου, δε θα τις κάνουμε αποδεκτές.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Ερωτοκρίτου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Λόγω στενότητας του δικού μας χώρου, κύριε Πρόεδρε, θα έρθω στο βήμα. 

 Κύριε Πρόεδρε, σήμερα με την πρόταση νόμου που έχει κατατεθεί από τους συναδέλφους του 
Δημοκρατικού Συναγερμού και όπως έχει αυτή η πρόταση νόμου διαμορφωθεί σε πολλές συνεδρίες της 
επιτροπής Νομικών, όπου πράγματι όλοι οι συνάδελφοι προβληματιστήκαμε και ανταλλάξαμε έντονες κάποτε 
απόψεις, παρά ταύτα, όπως έχει διαμορφωθεί, καταλήγουμε στο καλύτερο κατά το δυνατόν αποτέλεσμα και 
πιστεύουμε ακράδαντα ότι διορθώνουμε μία διαχρονική στρέβλωση που υπήρχε στον τόπο μας τις τελευταίες 
δεκαετίες.  Και σίγουρα, όταν κάτι υφίσταται για ένα πολύ μεγάλο χρονικό διάστημα, όταν κάτι υφίσταται για 
δεκαετίες, δύσκολα αποδέχεται η νοημοσύνη κάποιου ότι αυτό το πράγμα πρέπει να αλλάξει.  Όμως πρέπει να 
αλλάξει, γιατί η κατάσταση μέχρι σήμερα ήταν λανθασμένη, οδηγούσε σε αδικίες και δημιουργούσε ένα 
στρεβλωμένο πλαίσιο παρόμοιο του οποίου δεν ευρίσκαμε πουθενά αλλού στον κόσμο.   

 Θέλω να είμαι ξεκάθαρη σε κάτι, για να μη δημιουργούνται λανθασμένες εντυπώσεις.  Δεν υπάρχει 
απαγόρευση σε έναν ενοικιαστή να θέσει την υπεράσπισή του.  Δε συμφωνώ με αυτό που είπε ο συνάδελφος.  
Ο ενοικιαστής, όταν έχει καλόπιστη υπεράσπιση, μπορεί πάντοτε να πηγαίνει και να θέτει την υπεράσπισή του 
ενώπιον του δικαστή.  Αυτό που πλέον θα απαγορευθεί είναι να επικαλείται την οποιαδήποτε υπεράσπιση θεωρεί 
ο ενοικιαστής ότι έχει ως λόγο για να μην καταβάλλει το ενοίκιό του.  Δεν απαγορεύει κανένας σε κανέναν την 
πρόσβαση στο δικαστήριο.  Όμως η καταβολή στην ουσία του ενοικίου, η μηνιαία υποχρέωση θεωρητικά είναι 
αυστηρής ευθύνης υποχρέωση.  Δεν μπορείς από μόνος σου να λέεις «εγώ δε θα πληρώνω το ενοίκιό μου, 
επειδή έχω άλλη αξίωση εναντίον του ιδιοκτήτη».  Οποιοσδήποτε έχει αξίωση εναντίον του ιδιοκτήτη μπορεί να 
την υποβάλει και να την προωθήσει ενώπιον των αρμόδιων δικαστηρίων, είτε είναι το Δικαστήριο Ελέγχου 
Ενοικιάσεων είτε είναι το επαρχιακό δικαστήριο.  Εκείνο όμως που δε θα μπορεί πλέον να κάμνει, δε θα μπορεί 
να λέει «επειδή έχω άλλη διαφορά με τον ιδιοκτήτη, δε θα πληρώνω το ενοίκιο».  Αυτή η στρέβλωση που υπήρχε 
τα τελευταία χρόνια δεν μπορεί να συνεχίζεται.  

 Επίσης, είναι σωστός ο προβληματισμός του συναδέλφου του Άριστου Δαμιανού ότι δεν υπάρχει η 
ανάλογη και η αντίστοιχη σπουδή για άλλου είδους οφειλές. Ένας επιχειρηματίας ο οποίος έχει να παίρνει 
χρήματα για δουλειά την οποία εκτέλεσε...  Μα, υπάρχει, βεβαίως και υπάρχει.  Η έκδοση τιμολογίων 
παραδείγματος χάρη για εκτελεσθείσα εργασία είναι μία αξίωση για την οποία, όταν δεν ικανοποιείται, μπορεί με 
γρήγορες και συνοπτικές διαδικασίες κάποιος να αποταθεί στο δικαστήριο και να εξασφαλίσει απόφαση χωρίς 
να έχει το δικαίωμα ο εναγόμενος να παρουσιαστεί και να προβάλει την υπεράσπισή του ενώπιον του 
δικαστηρίου.  Η γνωστή συνοπτική διαδικασία.  Το πρόβλημα ποιο είναι;  Με βάση απόφαση πρόσφατη του 
Ανωτάτου Δικαστηρίου, δεν μπορούμε να εφαρμόσουμε τη συνοπτική διαδικασία στις περιπτώσεις που 
χειρίζονται τα ειδικά δικαστήρια.  Εκείνο όμως το ορθό που γίνεται είναι ότι εφαρμόζεται η φιλοσοφία της 
διαδικασίας και στην παρούσα περίπτωση.   
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 Δεν μπορεί, κύριε Πρόεδρε, να αναμένουμε την απουσία του κοινωνικού κράτους.  Δεν μπορούμε να 
αναμένουμε ότι η υποχρέωση που έχει το κάθε σωστό κράτος να προνοεί για τις ευάλωτές του ομάδες…  Δεν 
μπορούμε να προνοούμε για την παντελή απουσία κοινωνικής στέγασης, που είναι κάτι στο οποίο εμείς 
πιστεύουμε και θεωρούμε ότι έπρεπε να υπάρχει.  Αλλά αυτό δεν μπορεί να γίνεται εις βάρος της ιδιωτικής 
ιδιοκτησίας, διότι μετά εξακολουθούμε και περνούμε σε στρεβλά συστήματα τα οποία παράγουν και 
αναπαράγουν αδικίες.   

 Με την πρόταση νόμου, όπως έχει διαμορφωθεί, κύριε Πρόεδρε…  Θεωρούμε ότι με δύο παρεμβάσεις 
του Δημοκρατικού Κόμματος έχει βελτιωθεί κατά το μέγιστο δυνατόν η ουσία και η υφή αυτής της πρότασης 
νόμου.  Με την πρώτη μας διαφοροποίηση, με την πρώτη τροπολογία, η οποία ενσωματώθηκε στην πρόταση 
νόμου, καθίσταται πλέον υποχρέωση του δικαστή και όχι του οποιουδήποτε λειτουργού του δικαστηρίου, είτε του 
γραμματέα είτε του πρωτοκολλητή, να επικυρώνει ή να απορρίπτει την ορθότητα της καταχώρισης ή μη της 
υπεράσπισης, που είναι το πρώτο στάδιο με το οποίο θα ενασχολείται ο γραμματέας. 

 Και κατά δεύτερο λόγο, κύριε Πρόεδρε, με δική μας εισήγηση διαγράφηκε πρόνοια από την αρχική 
πρόταση νόμου σύμφωνα με την οποία η συνοπτική διαδικασία θα μπορούσε να προχωρήσει και για ενοίκια 
που κατέστησαν πληρωτέα μετά την καταχώριση της απάντησης, καθότι θεωρήσαμε ότι αυτό ήταν και αντινομικό 
και άδικο.  Μετά από συζήτηση στην επιτροπή Νομικών διαγράφηκε όλη αυτή η πρόνοια.   

 Και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι με τη σημερινή μας προφορική τροπολογία στην ουσία 
βοηθούμε και αυτό τον κόσμο ο οποίος για τον άλφα ή βήτα λόγο δεν μπόρεσε να καταβάλει τα ενοίκιά του πριν 
από την έναρξη της ισχύος του παρόντος νόμου, δίνουμε τη δυνατότητα σε αυτή την ομάδα, αντί να αντιμετωπίσει 
έξωση μέσα στους επόμενους τρεις μήνες, να έχει την ευχέρεια και τη δυνατότητα, εάν ο ίδιος ο ενοικιαστής το 
επιθυμεί, να εξοφλήσει τα οφειλόμενά του εντός δώδεκα μηνών από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόμου, 
νοουμένου βεβαίως ότι εξακολουθεί και πληρώνει τα ενοίκιά του από τη μέρα που θα ισχύει αυτός ο νόμος, από 
την ημέρα που θα τον περάσουμε.  Δηλαδή δε θα αντιμετωπίζει διάταγμα έξωσης με βάση την ταχεία αυτή 
διαδικασία που μπαίνει σε εφαρμογή από σήμερα και τούδε και στο εξής.  Αλλά, αν έχει συσσωρεύσει ενοίκια 
στο παρελθόν τα οποία δεν έχει καταβάλει, να έχει τη δυνατότητα των δώδεκα μηνών να εξοφλήσει όλα του τα 
οφειλόμενα, έτσι ώστε να μη βρίσκεται αντιμέτωπος με έξωση.  Και βεβαίως να μη διαφεύγει κανενός από εμάς 
ότι αυτή η πρόταση νόμου ισχύει μόνο για τα ενοικιοστασικά ακίνητα, δηλαδή αυτά τα οποία έχουν μία 
διαφορετική και προνομιακή μεταχείριση της σχέσης ιδιοκτήτη και ενοικιαστή.  Είναι αυτά τα ακίνητα από τα 
οποία είναι πολύ δύσκολο ένας ενοικιαστής να εκδιωχθεί, νοουμένου ότι είναι συνεπής με τις υποχρεώσεις του, 
και είναι και αυτά βεβαίως τα ακίνητα τα οποία ελέγχονται πολύ αυστηρά τα τελευταία χρόνια με μηδενικούς 
συντελεστές αύξησης των ενοικίων.  Τουλάχιστον, θεωρώ ότι είναι υποχρέωσή μας να εξασφαλίσουμε ότι την 
ευθύνη και την υποχρέωση που ο καθένας αναλαμβάνει, όταν συμβάλλεται ιδιωτικά…  Να ξέρει ότι αυτή η 
πολιτεία θα τον αναγκάσει να τιμά τις υποχρεώσεις του και να είναι συνεπής.   

 Γι’ αυτούς τους λόγους, κύριε Πρόεδρε, εμείς θα υπερψηφίσουμε την πρόταση νόμου και επίσης 
προσκαλούμε και παρακαλούμε όπως υπερψηφιστεί και η προφορική μας τροπολογία.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Λίνος Παπαγιάννης, παρακαλώ. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Για την πρόταση νόμου που έχουμε ενώπιόν μας θεωρώ ότι δεν υπάρχει κανένας που μπορεί να 
αμφισβητήσει ότι η σημερινή νομοθεσία έχει αρκετά κενά, καθώς επίσης ότι οι περισσότεροι ιδιοκτήτες πολλές 
φορές αδικούνται κατάφωρα.  Δεν μπορεί επίσης κανένας να αμφιβάλλει για το ότι υπάρχουν ενοικιαστές που 
εκμεταλλεύονται αυτό το κενό του νόμου.  Την ίδια ώρα όμως, δε θεωρώ ότι μπορεί να υπάρξει οποιοσδήποτε 
που μπορεί να αμφιβάλλει για το ότι θα υπάρξει κατάφωρη αδικία για συγκεκριμένη ομάδα του πληθυσμού, 
εφόσον περάσει η πρόταση νόμου.   

 Για να είμαι απόλυτα ειλικρινής, έχουν γίνει κάποιες τροποποιήσεις στην πρόταση που όντως μας 
ικανοποιούν και δεν υπάρχει οποιαδήποτε αδικία προς κάποια μερίδα των συμπολιτών μας.  Φυσικά, έχουμε 
καταθέσει τη δική μας τροπολογία, που θεωρώ ότι, αν περάσει, θα βελτιώσει κατά πολύ τη γενική φιλοσοφία της 
πρότασης νόμου.  Και, επειδή ακριβώς δεν είναι νομοσχέδιο και είναι πρόταση νόμου, υπάρχουν κάποια κενά 
και λανθασμένα έχει περάσει το μήνυμα προς τον κόσμο ότι ξαφνικά θα λυθούν όλα τα προβλήματα.  Ένα 
παράδειγμα που επιβεβαιώνει αυτό που έχω πει είναι το ότι οι θέσμιοι ενοικιαστές δεν πρόκειται να λύσουν τα 
προβλήματά τους. 

 Όσον αφορά όμως ειδικότερα την τροπολογία μας, κάτι που έχει ακουστεί και θεωρώ ότι είναι λανθασμένο, 
είναι ότι δεν μπορεί να εφαρμοστεί, γιατί δεν είναι ανάλογη των προνοιών της πρότασης νόμου.  Εμείς έχουμε 
επικαλεστεί το διάταγμα που χρησιμοποιεί η ΑΗΚ για τις ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού και συγκεκριμένα 
αφορά τους μονογονιούς, καθώς επίσης τους πολύτεκνους και άλλες ομάδες ευπαθών συμπατριωτών μας και 
έχουμε προσθέσει επίσης τους πρόσφυγες και όσους είναι λήπτες μονογονεϊκού επιδόματος.  Για του λόγου το 
αληθές, για τους συγκεκριμένους ανθρώπους υπάρχει συγκεκριμένη κατηγορία και συγκεκριμένο μητρώο από 
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δύο υπουργεία της κυβέρνησης και έτσι δεν μπορεί να θεωρηθεί ότι δε θα γνωρίζουμε ποιοι είναι αυτοί οι 
άνθρωποι.  Και να δώσω ένα παράδειγμα, για να γίνω απόλυτα αντιληπτός.  Πολλοί λήπτες του βοηθήματος 
ενοικίου κάποιες φορές περιμένουν δώδεκα μήνες, για να το λάβουν.  Αύριο δηλαδή εν απουσία του κράτους και 
βάσει των αδυναμιών του κράτους θα δικάζουμε τον οποιοδήποτε δε θα μπορεί να ανταποκριθεί;  Αυτές οι 
περιπτώσεις είναι ειδικές και πρέπει να τις δούμε με απόλυτη ευαισθησία.  Αν λοιπόν θεωρείτε τον εαυτό σας 
ευαίσθητο και κυρίως κοινωνικά ευαίσθητο, θα πρέπει να το σκεφτείτε δύο φορές.  Αν η τροπολογία μας δεν 
περάσει, εμείς θα τηρήσουμε αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητές συναδέλφισσες και συνάδελφοι, 

 Ασφαλώς και θα υπερψηφίσουμε την πρόταση νόμου, η οποία όμως κατά την αντίληψή μας θα πρέπει να 
επεκταθεί με μία ανάλογη τροποποίηση του περί Συμβάσεων Νόμου, ώστε να επεκταθεί και να καλύπτει και τα 
ακίνητα τα οποία έχουν ανεγερθεί μετά το 2000.  Γιατί -κακά τα ψέματα- η πλειοψηφία πλέον των κτιρίων αφορά 
σε κτίρια τα οποία έχουν ανεγερθεί τα τελευταία είκοσι χρόνια.   

 Επομένως, γίνεται ένα βήμα, δεν ολοκληρώνεται… νομίζω με τη νέα τροπολογία -με μια τροποποίηση της 
νομοθεσίας την οποία θα πρέπει να τη στηρίξουμε όλοι- πρέπει να προχωρήσει και αυτό το ζήτημα.  Γιατί -κακά 
τα ψέματα- στις αγωγές εξώσεως των επαρχιακών δικαστηρίων, είναι εκεί που παρατηρούνται οι καθυστερήσεις 
των έξι, εφτά και οκτώ ετών και, αν γίνει και έφεση, ένας ιδιοκτήτης μπορεί να έχει το ακίνητό του να το βλέπει 
από μακριά και ο ενοικιαστής να είναι μέσα για δέκα χρόνια.   

 Επομένως, σ’ αυτό το σημείο ήθελα να κάμω το σχόλιό μου και βεβαίως να αναφερθώ στην τροπολογία 
της αγαπητής μας συναδέλφου της Άννας της Θεολόγου, την οποία, επειδή κινείται -αν θέλετε- στις ίδιες 
κοινωνικές ράγες με τη δική της ΕΔΕΚ, θα την υπερψηφίσουμε.  Όπως και θα καταψηφίσουμε -με συγχωρείτε- 
τις υπόλοιπες, γιατί, ναι μεν η τροπολογία του ΔΗΚΟ είναι κατανοητή, αλλά όπως είναι διατυπωμένη, αφήνει 
ανοιχτή την πόρτα σε κάποιο κακοπληρωτή να επικαλεστεί ότι σε δώδεκα μήνες θα εξοφλήσει και να μείνει άλλον 
έναν χρόνο μέσα χωρίς να πληρώνει -δε λέω ότι είναι αυτή η πρόταση, είναι ενδεχόμενο να τύχει αυτής της 
διαστροφής- και βεβαίως η πρόταση του ΑΚΕΛ δε μας βρίσκει σύμφωνους, η τροπολογία, καθότι προχωρεί σε 
σαρωτικές αλλαγές και μπαίνει σε ζητήματα τα οποία είναι τελείως ξεχωριστά απ’ αυτά που συζητούμε σήμερα.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μαυρίδης. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Ήθελα απλά να αναφέρω ότι η κοινωνική πολιτική… δεν μπορεί να αναγκάζεται ένας ιδιοκτήτης να ασκεί 
κοινωνική πολιτική, είναι υπόθεση του κράτους.  Η πρόταση αυτή στόχο έχει να απαλείψει τουλάχιστον το 90% 
των περιπτώσεων όπου σκόπιμα κάποιοι δεν πληρώνουν, απλά και μόνο επειδή η νομοθεσία τούς το επιτρέπει 
ή η διαδικασία της απονομής δικαιοσύνης καθυστερεί.   

 Κάποιοι αναγνωρίζουμε ότι μπορεί να τύχουν έξωσης άνθρωποι οι οποίοι δικαιολογούνται, απλά δεν 
έχουν χρήματα να πληρώσουν, έχασαν τη δουλειά τους.  Δεν μπορεί όμως να αναγκάσεις τον ιδιοκτήτη να ασκεί 
κοινωνική πολιτική.  Ας έρθει το κράτος να πληρώσει το ενοίκιο, διότι ο ιδιοκτήτης που έχει το ακίνητο μπορεί να 
έχει να πληρώσει δόσεις στην τράπεζα.  Δηλαδή είναι τραγικό αυτό που συμβαίνει, να επιτρέπεται ακόμα να 
συμβαίνει και να έχουμε πολιτικές δυνάμεις που να υποστηρίζουν αυτή την άποψη.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όμως, αν ήταν κρατικά, δε θα είχαμε έτσι πρόβλημα. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Ας τα πληρώσει ο φορολογούμενος μέσω της κοινωνικής πολιτικής.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Επαναλαμβάνω.  Αν ήταν κρατικά, Μάριε, δεν θα είχαμε έτσι πρόβλημα.  Τα διαμερίσματα.   

 Ο κ. Μυλωνάς έχει τον λόγο. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 
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(Αστειευόμενος) 

 Δεν ξέρω τι ποιότητας θα ήταν, αν ήταν κρατικά!   Δεν ξέρω αν κάποιος από εμάς εδώ -είτε το παίζουμε 
καπιταλιστές είτε σοσιαλιστές- θα ήθελε να μείνει σε τέτοιο διαμέρισμα!  Αλλά να μου επιτρέψετε να πάω ακόμα 
ένα βήμα παρακάτω.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

 Κύριε Μυλωνά, να τελειώσει. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Αυτή η προσέγγιση έχει προεκτάσεις και στο θέμα των δανείων όπου λέμε ότι, ναι, υπάρχει κόσμος που 
δεν μπορεί να πληρώσει -πολύ σωστά- και θα ήταν κρίμα να βγει έξω από το σπίτι του, επειδή δεν έχει να 
πληρώσει, όμως πρέπει να καταλάβουμε ότι είναι τα χρήματα των καταθετών που διακυβεύουμε, δεν είναι τα 
χρήματα των τραπεζιτών.  Άρα, το κράτος εκεί που δεν μπορεί να δουλέψει η αγορά, ας έρθει αρωγός να 
βοηθήσει σε όλες αυτές τις περιπτώσεις.  Μην αναγκάζουμε τους πολίτες να αναγκάζονται να ασκούν κοινωνική 
πολιτική.  Αυτή είναι η αδικία η μεγάλη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μυλωνάς. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Έχουν δίκαιο οι συνάδελφοι -ιδιαίτερα η κ. Ερωτοκρίτου και σαφέστατα το εξήγησε και ο κ. Μαυρίδης 
τώρα- ότι δεν μπορεί οι ιδιώτες και ο καθένας ξεχωριστά να ασκεί κοινωνική πολιτική.  Από την άλλη η 
κυβέρνηση… και θα το κάνω και δημόσια, θα πρέπει να πούμε μερικά παραδείγματα, να μας ακούει και ο κόσμος 
και να καταλαβαίνουμε και ο κ. Νεοφύτου φαντάζομαι ότι έχει την επιρροή και τη θέση ισχύος να παρέμβει στο 
Υπουργείο Εργασίας.  Επίδομα αναπηρίας: τρεις και τέσσερις και πέντε μήνες εξετάζεται.  Ελάχιστο εγγυημένο 
εισόδημα: πρωτόγνωρο μέτρο, καλό μέτρο.  Κάνει αίτηση κάποιος, αρρωστά κάποιος, είναι καρκινοπαθής, χάνει 
τη δουλειά του.  Υπάρχουν δηλαδή περιπτώσεις για τις οποίες -δεν ξέρω εάν υπάρχει έλλειψη προσωπικού, δεν 
ενδιαφέρει κανέναν αυτό, εάν υπάρχουν άλλες αδυναμίες- αλλά, εν πάση περιπτώσει, κάποιος πρέπει να 
αναλάβει την πρωτοβουλία και το κοινοβούλιο πρέπει να το κάνει με την ευκαιρία αυτή και να πει στην υπουργό 
ότι κάτι δεν πάει καλά, στην κυρία Ζέτα, κάτι δεν πάει καλά στις υπηρεσίες όπου περιμένουν οι άνθρωποι να 
πάρουν τα επιδόματά τους, για να πληρώσουν τα ενοίκιά τους.  Τι θα γίνει με αυτούς τους ανθρώπους;  Εμείς 
θα περάσουμε σωστά αυτή τη νομοθεσία, για να αποκατασταθεί η δικαιοσύνη, αλλά από την άλλη όλος αυτός ο 
κόσμος τι θα κάνει;   

 Επομένως, περιμένουμε τις αντιδράσεις του κ. Νεοφύτου και της κυβέρνησης ελπίζοντας ότι θα 
μεριμνήσει, ώστε αυτή η γραφειοκρατία και η ταλαιπωρία των πολιτών να τερματιστεί.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Δεν πρόκειται να ασχοληθώ συνολικά με όσα έχουν λεχθεί, νομίζω έχει τεκμηριώσει τη θέση του ΑΚΕΛ 
πολύ εύστοχα και ολοκληρωμένα ο συνάδελφος ο κ. Δαμιανού, όμως επιτρέψετέ μου να προσθέσω στη 
συζήτηση το εξής:  Ουδείς προφανώς εισηγείται ότι θα πρέπει ο ιδιοκτήτης ενός ακινήτου να κάμνει κοινωνική 
πολιτική επιχορηγώντας ή καλύπτοντας το ενοίκιο του ενοικιαστή.  Είναι δουλειά του κράτους και συμφωνούμε 
με τον κ. Μαυρίδη.  Αλλά συμφωνώ τζιαι με όσα ανέφερε ο συνάδελφος ο Παύλος ο Μυλωνάς και μπορώ να 
προσθέσω πάρα πολλά για την ανάλγητη κοινωνική πολιτική που το κράτος μας εφαρμόζει και που δε δίνει 
πραγματικά στηρίγματα σε εκείνους που έχουν ανάγκη σήμερα και είναι ένα κενό που θα συνεχίζουμε να το 
βρίσκουμε μπροστά μας και που θα επιδεινώσει την ήδη κακή εικόνα που υπάρχει μέσα απ’ αυτή τη νομοθεσία 
και την υπερψήφισή της.   

 Πολλοί άλλοι συμπολίτες μας, ναι, θα βρεθούν -πρόσθετοι εννοώ- εκτεθειμένοι μετά την ψήφιση αυτής της 
νομοθεσίας.  Θα έλεγα γενικότερα ότι ως είχε σήμερα η κατάσταση, ναι, υπήρχε μια υπερβολική προστασία για 
τους ενοικιαστές σε βάρος των ιδιοκτητών.  Νομίζω ότι είναι γενικώς παραδεκτό.  Και σ’ αυτό θα συμφωνήσουμε.  
Αλλά να συμφωνήσουμε και σε κάτι άλλο, ότι το ζητούμενο ήταν και είναι, με βάση τα κυπριακά ακριβώς 
δεδομένα, να βρούμε μια ισορροπία.  Μια ισορροπία μέσα από τη νομοθεσία που θα ψηφίσουμε, με την οποία 
θα προστατεύονται τα δικαιώματα των ιδιοκτητών, αλλά και τα δικαιώματα των ενοικιαστών.  Που επιτρέψετέ μου 
να πω ότι κατά κανόνα -αυτό συμβαίνει- είναι και οι ευάλωτοι, η αδύνατη ομάδα.  Όχι πάντοτε αλλά κατά κανόνα, 
οπόταν χρειαζόταν μια ισορροπία.  Ο δικός μας ο ισχυρισμός, συνάδελφοι -και, επαναλαμβάνω, νομίζω τον 
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έχουμε τεκμηριώσει, είναι θέμα κρίσης βέβαια- είναι ότι με τη νομοθεσία τούτη δυστυχώς χάνεται αυτή η 
ισορροπία τζιαι προστατεύονται υπερβολικά τα δικαιώματα των ιδιοκτητών σε βάρος των ενοικιαστών. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Δεν υπάρχει ισορροπία.  Ποια ισορροπία; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Με έναν ανάλογο τρόπο.  Που συνειδητά, κύριε Μαυρίδη, ανατρέψατε πλήρως αυτή την ισορροπία… 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Ποια ισορροπία; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 …αυτή την ισορροπία σε ό,τι αφορά τις τράπεζες και τους δανειολήπτες.  Και τα δώσατε όλα στις τράπεζες, 
αφήνοντας εντελώς απροστάτευτους τους δανειολήπτες!  Εσείς δε νομίζετε καν ότι χρειάζονται προστασία οι 
ενοικιαστές.  Όταν υπάρχει μια σύμβαση μεταξύ δύο, δεν υπάρχουν συμφέροντα και δεν υπάρχουν υποχρεώσεις 
από πλευράς ιδιοκτητών.  Δεν υπάρχει κανένας κίνδυνος να υπάρξουν καταχρηστικές πρακτικές -κατ’ εσάς- από 
πλευράς ιδιοκτητών.  Και να διεκδικούν παράλογες, για παράδειγμα, αυξήσεις στα ενοίκια και να μπορούν με 
αυτή τη νομοθεσία που θα ψηφίσετε να τις υποβάλλουν αύριο!   

 Λοιπόν, ακούστε το επιχείρημα το δικό μου, που δεν είναι επιχείρημα κατ’ ακρίβειαν, είναι μια νομίζω 
επίσης αυτονόητη διαπίστωση.  Προφανώς η συγκεκριμένη νομοθεσία θα υπερψηφιστεί και θα κριθεί στη ζωή 
και στην πράξη.  Θα κριθεί στη ζωή και στην πράξη.  Ελπίζω και εύχομαι, εάν και εφόσον προκύψει αυτό που 
εμείς φοβόμαστε, η θυματοποίηση μιας μεγάλης μερίδας συμπολιτών μας ή και ενοικιαστών επαγγελματικών 
υποστατικών είτε κατοικίας για τις οικογένειές τους, να ξανάρθουμε εδώ και να διορθώσουμε αυτή τη νομοθεσία.  
Διότι δυστυχώς αυτό είναι που πιστεύουμε ότι θα γίνει στην πράξη με αυτό που σήμερα ψηφίζεται -πλειοψηφικά, 
όπως αντιλαμβάνομαι- από την ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Υπάρχει πρόνοια, δεν καταργήθηκε… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Υπάρχει μια λανθασμένη ανάγνωση, ότι ο ιδιοκτήτης είναι ο έχων και ο κατέχων και ο ενοικιαστής είναι ο 
φτωχός.  Κατά κανόνα αυτοί που ενοικιάζουν τα μικρομαγαζούθκια έν’ παραπάνω φτωσιοί ’πού τους ενοικιαστές.  
Έντζιε έσιει κανένα ντιβέλοπερ ή έχοντα και κατέχοντα που εν ηύρεν τρόπο να μεν γράφει πάνω στο συμβόλαιο 
«ενοίκιο» αλλά    -πώς τα λέτε εσείς οι δικηγόροι;-  άδεια χρήσης, άρα τούτοι που έχουν καλούς δικηγόρους τζιαι 
χτίζουν γραφεία, πολυκατοικίες τζιαι ενοικάζουν βάλλουν «άδεια χρήσης» τζιαι εν τους πκιάννει το ενοικιοστάσιο.  
Τζιαι εβάλλαν τζιαι πριν δέκα τζιαι πριν είκοσι χρόνια.  Έν’ ο φτωχός ο κοσμάκης που είχε ένα μαγαζί, είχε ένα 
διαμέρισμα, επήγαινε καλοπροαίρετα, έκαμνεν ένα ενοικιαστήριο και στο τέλος είχαμε μία νομοθεσία που ο 
ενοικιαστής είσιε παραπάνω δικαιώματα ’πού τον ιδιοκτήτη!  Εάν υπάρχουν ευάλωτες ομάδες, σωστά είπε ο 
συνάδελφος, είναι ευθύνη του κράτους να κάνει κοινωνική πολιτική.  Εν μπορεί ο ιδιοκτήτης που μπορεί να έχει 
έναν ενοικιαστή και δεν τον πληρώνει να χρωστά το μαγαζί του, να του το βγάλει για εκποίηση η τράπεζα και 
εμείς να λέμε ότι πρέπει να προστατεύουμε κάποιον που είναι μέσα.  Που υπάρχουν και αρκετοί… που μπορεί 
να υπάρχουν κάποιες κατηγορίες ευαίσθητες -και κατανοώ- αλλά και οι πολύ περισσότεροι που εκμεταλλεύονται 
και τους εδώσαμε παραπάνω δικαιώματα από τον ιδιοκτήτη.   

 Τελειώνοντας, είναι και μια έκκληση προς τον συνάδελφο, αφού είχε την καλή πρωτοβουλία να ρυθμίσει 
αυτό το ζήτημα, σύντομα να φέρει στη Βουλή, όπως είπε και ο φίλος ο Κωστής, μια πρόταση νόμου που να 
ρυθμίζει και τα μη ενταγμένα στο ενοικιοστάσιο.  Αλλά και κάτι άλλο.  Κάποια ώρα πρέπει τούτο το σώμα να δει 
τζιαι τζιείνο το διάταγμα που βγάζει το Υπουργείο Δικαιοσύνης.  Το Υπουργείο Δικαιοσύνης έχει εδώ και χρόνια 
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που βγάζει διατάγματα για μηδέν αυξήσεις.  Και απορώ και είναι ένα μήνυμα προς τους φίλους της κυβέρνησης:  
Είντα αρμοδιότητα έχει το Υπουργείο Δικαιοσύνης που ξέρει ’πού την αγορά; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εννά μας το εξηγήσει ο κ. Μαυρίδης τούτο. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Δεν έπρεπε να… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εννά μας το εξηγήσει ο κ. Μαυρίδης ύστερα από τη συζήτηση, που εννά κλείσουμε. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Δεν έπρεπε να ήταν κανένα υπουργείο, αλλά, αν θα ήταν ένα, θα έπρεπε να ήταν το Οικονομικών.  Το 
Δικαιοσύνης να ρυθμίζει αν θα αυξηθεί ή όχι το ενοίκιο;   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Επειδή αντιλαμβάνομαι υπάρχει μία παρανόηση με την τροπολογία μας, απλά ήθελα να την ξεκαθαρίσω.  
Εμείς αυτό που εισηγούμαστε είναι να μην εφαρμοστεί αναδρομικά αυτός ο νόμος, δηλαδή η διαδικασία εξπρές 
να μην εφαρμόζεται εκεί όπου τα ενοίκια έχουν καταστεί πληρωτέα πριν από την εφαρμογή του νόμου.   

 Δεν εισηγούμαστε ότι θα πρέπει για δώδεκα μήνες ο οποιοσδήποτε να παραμένει μέσα στο οποιοδήποτε 
ακίνητο χωρίς να πληρώνει.  Ο ιδιοκτήτης θα έχει το δικαίωμα να τον πάρει αυτό τον ενοικιαστή που δεν πληρώνει 
δικαστήριο.  Απλά θα γίνει με τον υφιστάμενο νόμο, με την παλιά διαδικασία.  Ο λόγος που επιμένουμε ότι πρέπει 
να παραμείνει ο διαχωρισμός τζιαι η διαφοροποίηση για τα αναδρομικά είναι επειδή όντως υπήρχε μια οικονομική 
κρίση, πολύς κόσμος βρέθηκε σε τεράστιες οικονομικές δυσκολίες.  Γνώριζαν οι ενοικιαστές ότι το νομικό 
καθεστώς ήταν το συγκεκριμένο και μπορεί να επέλεξαν τότε να καθυστερήσουν την πληρωμή ενοικίων τους, 
επειδή είχαν άλλες προτεραιότητες.  Δεν μπορούμε σήμερα με το να αλλάζουμε το νομικό καθεστώς να 
παγιδεύουμε τον κόσμο τζιαι να τους λέμε, «αυτά τα ενοίκια που δεν πληρώσατε πριν ένα χρόνο» -και μπορεί να 
είναι τρία, τέσσερα, πέντε, έξι- «πρέπει σήμερα να τα πληρώσετε μέσα σε είκοσι μέρες».  Γι’ αυτό πρέπει να 
εφαρμοστεί η συγκεκριμένη προστασία τζιαι βάζουμε το όριο των δώδεκα μηνών από την ημέρα της ψήφισης 
του νόμου, έτσι ώστε να μπορέσουν να κάνουν τις ανάλογες διευθετήσεις τους.   

 Σε ό,τι αφορά τις θέσεις αρχής -τις επεξήγησε η κ. Ερωτοκρίτου- δεν πρέπει να φορτώνουμε τις ευθύνες 
του κράτους πάνω σε ιδιώτες.  Σήμερα υπάρχει υπερβολική προστασία υπέρ των ενοικιαστών, των 
κακοπληρωτών κατ’ ακρίβειαν, και πρέπει να υπάρχει μια αλλαγή της νομοθεσίας.  Εμείς θεωρούμε ότι η 
πρόταση με τις τροπολογίες που έχει διαμορφωθεί είναι μία συμβιβαστική λύση που παρέχει την απαραίτητη 
προστασία σε κάποιους ενοικιαστές που βρέθηκαν σε δυσκολίες, αλλά από την άλλη προστατεύει τα δικαιώματα 
των ιδιοκτητών.   

 Και κάτι τελευταίο για την αύξηση των ενοικίων.  Να σημειώσουμε ότι όντως δεν είναι όλα τα ακίνητα στο 
ενοικιοστάσιο.  Και όταν επηρεάζεται δυσμενώς η καταβολή ενοικίων στα ακίνητα των ενοικιοστασίων, αυτό το 
κόστος κάποιοι ιδιοκτήτες το μεταφέρουν πάνω σε άλλα ενοίκια και υπάρχει μεγαλύτερη αύξηση στα ενοίκια που 
δεν είναι κάτω από το ενοικιοστάσιο.  Υπάρχει και δημιουργούμε με αυτό τον τρόπο στρέβλωση της αγοράς.  
Αυτό δε σημαίνει ότι δεν πρέπει να προστατεύουμε τα ακίνητα που βρίσκονται στο ενοικιοστάσιο, απλά πρέπει 
να αποφεύγονται περαιτέρω στρεβλώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαγιάννης. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Θα ξεκινήσω τη δευτερολογία μου, αν θέλετε, με το ότι είμαι ιδιαίτερα ικανοποιημένος που υπάρχει έμμεση 
παραδοχή ότι αυτή η πρόταση νόμου δε θα λύσει όλα τα προβλήματα.  Επαναλαμβάνω, είναι σημαντικό, θα το 
χρειαστούμε και τις επόμενες μέρες. Επίσης διερωτήθηκα ειλικρινά αν έχει ακούσει κάποιος ότι έχω μιλήσει για 
την ανάγκη του ιδιοκτήτη να ασκεί κοινωνική πολιτική.  Εγώ έχω μιλήσει για την αδυναμία του κράτους να μπορεί 
να στηρίξει τους ανθρώπους που το ίδιο θεωρεί λήπτες του επιδόματος ενοικίου, για να μπορούν και αυτοί οι 
άνθρωποι να είναι συνεπείς στις υποχρεώσεις τους, άρα να είναι συνεπείς απέναντι στους ιδιοκτήτες. 
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 Υπάρχουν περιπτώσεις -που σίγουρα οι νομικοί σε αυτή την αίθουσα γνωρίζουν- που οι  πρόσφυγες 
πολλές φορές δε λαμβάνουν το επίδομα ενοικίου για δώδεκα μήνες.   Υπάρχουν ήδη περιπτώσεις στο δικαστήριο 
που έχει γίνει αγωγή σε αυτούς τους ανθρώπους, για να τους βγάλουν έξω.  Αύριο θα είναι δική τους υπαιτιότητα 
αυτή ή του κράτους;  Άρα, λοιπόν, ναι, υπάρχει ανάγκη το κράτος να είναι συνεπές και προς τον ιδιοκτήτη και 
προς τον ενοικιαστή.  Σε καμιά περίπτωση θεωρώ ότι υπάρχει οποιοσδήποτε που αναμένει να υπάρξει κοινωνική 
πολιτική από τους ίδιους τους ιδιοκτήτες.    

 Και κάτι τελευταίο.  Είναι λίγο περίεργο να συζητούμε με τόση ευκολία για κάτι που, επαναλαμβάνω, δε 
θα λύσει όλα τα προβλήματα και να θεωρούμε ότι ο ένας ή ο άλλος θα έχει ευθύνη, ενώ γνωρίζουν οι ίδιοι οι 
εισηγητές ότι δεν είναι συνολικό νομοσχέδιο, αλλά είναι μια αποσπασματική πρόταση νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Πάμε στις τροπολογίες. 

 Την τροπολογία του Δημοκρατικού Κόμματος που έγινε προφορικά να την αφήσουμε τελευταία. 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τις δεύτερες αναθεωρημένες τροπολογίες του ΑΚΕΛ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του κ. Άριστου Δαμιανού εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για την πρόταση νόμου «Ο περί Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2018» 
 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της πιο πάνω πρότασης νόμου με την προσθήκη αμέσως μετά το 
άρθρο 3 αυτής του ακόλουθου νέου άρθρου:  

«Τροποποίηση 
του άρθρου 31 
του βασικού 
νόμου. 

4.  Το εδάφιο (Ι) του άρθρου 31 του βασικού νόμου τροποποιείται με την προσθήκη, 
αμέσως μετά την παράγραφο (στ) αυτού, της ακόλουθης νέας παραγράφου: 

  “(στ1) την εφαρμογή της Διαταγής 18 των Θεσμών Πολιτικής Δικονομίας.”». 

Σημειώσεις: 
α. Παρέχεται δυνατότητα στο Ανώτατο Δικαστήριο να θεσπίσει διαδικαστικό κανονισμό με τον οποίο να 

παρέχεται η αρμοδιότητα στο Δικαστήριο Ελέγχου Ενοικιάσεων για την εκδίκαση υποθέσεων με βάση τη 
Διαταγή 18 των Θεσμών Πολιτικής Δικονομίας και την έκδοση συνοπτικής απόφασης. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Δαμιανού. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, καθηκόντως μία διόρθωση, ένα τυπογραφικό λάθος, αλλά δυστυχώς για τη νομική 
επιστήμη παίζουν ρόλο και τα εδάφια και οι παράγραφοι.  Στο σημείο τέσσερα το εδάφιο (ΙΙ) του άρθρου 31 και 
όχι το εδάφιο (Ι) του άρθρου 31.   

 Επειδή έχω πάρει τον λόγο, θέλω με αυτή την ευκαιρία να ευχαριστήσω θέρμα πραγματικά -και γι’ αυτή 
την πρόταση νόμου, αλλά και για το νομοσχέδιο των παρακολουθήσεων- την εξαιρετική δουλειά των υπηρεσιών 
της Βουλής που άοκνα προσπάθησαν να ετοιμάσουμε αυτά τα κείμενα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Τους ευχαριστούμε όλοι. 

 Προχωρούμε στην ψήφιση. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Δεκαοκτώ ψήφοι υπέρ και τριάντα εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με δεκαοκτώ ψήφους υπέρ και τριάντα εναντίον, η τροπολογία απορρίπτεται. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κ. Άννας Θεολόγου εκ μέρους των Ανεξαρτήτων για την πρόταση νόμου 
«Ο περί Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2018» 

 Γίνεται εισήγηση για αντικατάσταση του άρθρου 2 της πιο πάνω πρότασης νόμου, με το οποίο 
τροποποιείται το άρθρο 11 του βασικού νόμου, με το ακόλουθο άρθρο: 

«Τροποποίηση του 
άρθρου 11 του 
βασικού νόμου. 

2.  Η παράγραφος (α) του εδαφίου (1) του άρθρου 11 του βασικού νόμου 
τροποποιείται με την προσθήκη στο τέλος αυτής των ακόλουθων νέων 
επιφυλάξεων: 

  “Νοείται έτι περαιτέρω ότι, σε περίπτωση που ο ενοικιαστής δε 
συμμορφωθεί με τις πρόνοιες της παρούσης παραγράφου, τότε η αίτηση έκδοσης 
διατάγματος έξωσης δύναται να προχωρήσει με μονομερή αίτηση του αιτητή για 
απόδειξη της υπόθεσής του, παρά την τυχόν καταχώριση απάντησης από τον 
καθ’ ου η αίτηση, και το Δικαστήριο εκδίδει το αιτούμενο διάταγμα, αφού 
αξιολογήσει και αποφασίσει επί της ένορκης μαρτυρίας και των τεκμηρίων που 
είναι ενώπιόν του χωρίς να λαμβάνει υπόψη οποιαδήποτε τυχόν καταχωρισθείσα 
απάντηση: 

  Νοείται έτι έτι περαιτέρω ότι οποιαδήποτε διατάγματα εκδοθούν από το 
Δικαστήριο δυνάμει της παρούσης παραγράφου δυνατόν να παραμεριστούν με 
αίτηση που υποβάλλεται σύμφωνα με τις πρόνοιες των Θεσμών Πολιτικής 
Δικονομίας αναφορικά με μονομερώς εκδοθέντα διατάγματα.”.». 

Σημειώσεις: 
α. Σκοπός της προτεινόμενης τροπολογίας είναι όπως η ρύθμιση που προβλέπεται από   το άρθρο 2 της 

πρότασης νόμου, δυνάμει της οποίας η εξόφληση των καθυστερημένων ενοικίων αποτελεί προϋπόθεση 
για την καταχώριση απάντησης σε αίτηση του ιδιοκτήτη για έκδοση διατάγματος έξωσης, αντικατασταθεί 
με άλλη ρύθμιση.   

 Ειδικότερα, προτείνεται ότι ο ιδιοκτήτης-αιτητής, ανεξαρτήτως του αν έχει καταχωριστεί απάντηση από τον 
ενοικιαστή, θα δύναται με μονομερή αίτηση να προχωρήσει σε απόδειξη της υπόθεσής του και το 
δικαστήριο θα αποφασίζει αξιολογώντας την ένορκη μαρτυρία και τα τεκμήρια που έχει ενώπιόν του, χωρίς 
να λαμβάνει υπόψη τυχόν καταχωρισθείσα απάντηση, η δε απόφαση του δικαστηρίου δυνατόν να 
παραμεριστεί δυνάμει των Θεσμών Πολιτικής Δικονομίας αναφορικά με μονομερώς εκδοθέντα 
διατάγματα.   

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Όταν είστε έτοιμοι, ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Εφτά ψήφοι υπέρ, είκοσι οκτώ εναντίον και δεκατέσσερις 
αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με εφτά ψήφους υπέρ, είκοσι οκτώ εναντίον και δεκατέσσερις αποχές, η τροπολογία απορρίπτεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του κ. Μαρίνου Σιζόπουλου εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
ΕΔΕΚ για την πρόταση νόμου «Ο περί Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2018» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 2 της πιο πάνω πρότασης νόμου, με το οποίο 
τροποποιείται το άρθρο 11 του βασικού νόμου, ώστε στο τέλος της προτεινόμενης υποπαραγράφου (iii) να 
προστεθεί η ακόλουθη επιφύλαξη: 

  «Νοείται ότι, σε περίπτωση που το διάταγμα έξωσης αφορά κατάστημα του οποίου η λειτουργία 
παρεμποδίζεται κατά τρόπο άμεσο από τη διενέργεια έργων κοινής ωφελείας, ο αναφερόμενος πιο πάνω 
ελάχιστος χρόνος συμμόρφωσης με το διάταγμα έξωσης αυξάνεται κατά ενενήντα (90) ημέρες.». 

Σημειώσεις: 
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α.  Σκοπός της προτεινόμενης τροπολογίας είναι να αυξάνεται κατά τρεις (3) μήνες ο ελάχιστος χρόνος 
συμμόρφωσης με διάταγμα έξωσης, όταν αυτή αφορά επιχείρηση της οποίας η λειτουργία επηρεάστηκε 
δυσμενώς λόγω της εκτέλεσης έργων κοινής ωφελείας.   

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, όταν είναι έτοιμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Έξι ψήφοι υπέρ, είκοσι οκτώ ψήφοι εναντίον και δεκαπέντε 
αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με έξι ψήφους υπέρ, είκοσι οκτώ ψήφους εναντίον και δεκαπέντε αποχές, η τροπολογία απορρίπτεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του κ. Χρίστου Χρίστου εκ μέρους του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου για την 
πρόταση νόμου «Ο περί Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2018» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της πιο πάνω πρότασης νόμου με την προσθήκη, αμέσως μετά το 
άρθρο 3 αυτής, του ακόλουθου νέου άρθρου: 

«Τροποποίηση του 
βασικού νόμου με 
την προσθήκη νέου 
άρθρου. 

4.  Ο βασικός νόμος τροποποιείται με την προσθήκη, αμέσως μετά το άρθρο 36 
αυτού, του ακόλουθου νέου άρθρου: 

 “Εξαίρεση 
ευάλωτων 
ομάδων από  
τις διατάξεις  
του περί 
Ενοικιοστασίου 
(Τροποποιητικού) 
Νόμου του 2020. 
    …(Ι) του 2020. 

37.(α) Οι διατάξεις του περί Ενοικιοστασίου 
(Τροποποιητικού) Νόμου του 2020 δεν τυγχάνουν 
εφαρμογής σε σχέση με ενοικιαστές που ανήκουν σε 
ευάλωτες ομάδες πληθυσμού. 

  
 
 
Επίσημη 
Εφημερίδα της 
Δημοκρατίας, 
Παράρτημα 
Τρίτο (Ι): 
    5.9.2015. 

     (β)  Για σκοπούς εφαρμογής των διατάξεων του 
παρόντος άρθρου ο όρος ‘ευάλωτες ομάδες πληθυσμού’ 
έχει την έννοια που αποδίδεται στον όρο ‘ευάλωτοι 
καταναλωτές’ σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 4 του 
περί Καθορισμού της Ενεργειακής Φτώχειας και των 
Κατηγοριών Ευάλωτων Καταναλωτών και των Μέτρων 
Αντιμετώπισης της Ενεργειακής Φτώχειας και Προστασίας 
των Ευάλωτων Καταναλωτών Διατάγματος του 2015, 
τηρουμένων των αναλογιών και περιλαμβάνει ενοικιαστές οι 
οποίοι είναι λήπτες μονογονεϊκού επιδόματος και 
πρόσφυγες που είναι λήπτες του προσφυγικού επιδόματος 
ενοικίου.”.». 

Σημειώσεις: 
α.  Σκοπός της προτεινόμενης τροπολογίας είναι η εξαίρεση των ευάλωτων ομάδων από τις πρόνοιες της 

πρότασης νόμου. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τρεις ψήφοι υπέρ, είκοσι τέσσερις ψήφοι εναντίον και δεκαοκτώ 
αποχές και ένα άτομο δεν έχει ψηφίσει. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τρεις ψήφους υπέρ, είκοσι τέσσερις ψήφους εναντίον και δεκαοκτώ αποχές, η τροπολογία 
απορρίπτεται. 

 Η επόμενη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κ. Χριστιάνας Ερωτοκρίτου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Κόμματος για την πρόταση νόμου «Ο περί Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2018» 
 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 4 της πιο πάνω πρότασης νόμου, το οποίο εισάγει 
μεταβατική διάταξη, ώστε στο τέλος αυτής, αμέσως μετά τη λέξη «Νόμου» (έκτη γραμμή), να προστεθεί η 
ακόλουθη φράση: 

 «, καθώς και για ενοίκια που κατέστησαν πληρωτέα πριν από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του εν 
λόγω νόμου και δεν εξοφλούνται εντός δώδεκα (12) μηνών από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του.». 

Σημείωση: 
 Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα οκτώ ψήφοι υπέρ και μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ και μία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 29 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα μία ψήφοι υπέρ, δεκαέξι ψήφοι εναντίον και δύο 
αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ, δεκαέξι ψήφους εναντίον και δύο αποχές, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Σαράντα οκτώ παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα μία ψήφοι υπέρ, δεκαπέντε ψήφοι εναντίον και δύο 
αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ, δεκαπέντε ψήφους εναντίον και δύο αποχές, η πρόταση νόμου ψηφίζεται 

σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου του 2020 
Νόμος του 2019». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση του προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου για το έτος 2020. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος Στέφανος Στεφάνου 

 Μαρίνος Μουσιούττας Αντρέας Καυκαλιάς  

 Σάβια Ορφανίδου, εκπροσωπώντας  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου  Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Ονούφριος Κουλλά Άννα Θεολόγου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 5 Δεκεμβρίου 2019 και στις 13 και 20 Ιανουαρίου 2020.  Στην 
πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του 
Υπουργείου Εσωτερικών, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο αναπληρωτής γενικός διευθυντής του 
Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (ΡΙΚ). 

 Ο προϋπολογισμός του ΡΙΚ για το οικονομικό έτος 2020 είναι ισοσκελισμένος και προβλέπει συνολικές 
δαπάνες ύψους €35.060.000 και συνολικά έσοδα του ίδιου ύψους, τα οποία θα προέλθουν κυρίως από κρατική 
χορηγία (€33.260.000) και από άλλες δραστηριότητες (€1.800.000). 

 Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες του ΡΙΚ για το έτος 2020 αφορούν δαπάνες για το μόνιμο προσωπικό 
(€13.036.510), γενικά έξοδα και υπηρεσίες (€1.754.751), έξοδα προγραμμάτων (€16.182.539), συντήρηση και 
λειτουργία μηχανημάτων και άλλων εγκαταστάσεων (€2.053.500), αποπληρωμή δανείων €542.700, 
κεφαλαιουχικές δαπάνες (€1.250.000), καθώς και μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό (€240.000). 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του νομοσχεδίου ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του ΡΙΚ ανέφερε ότι 
ο προϋπολογισμός του ΡΙΚ για το έτος 2020 ανταποκρίνεται στις ανάγκες του ιδρύματος και καλύπτει 
ισορροπημένα τις υπηρεσίες και τις λειτουργικές του ανάγκες.  Όπως ο ίδιος αρμόδιος σημείωσε, βρίσκεται σε 
εξέλιξη διάλογος με τις συντεχνίες των εργαζομένων του ιδρύματος, ώστε να υποβληθεί κατά το δυνατόν μια 
συναινετική πρόταση προς το Υπουργείο Εσωτερικών για τη νέα οργανική δομή του ΡΙΚ. Το διοικητικό συμβούλιο 
του ΡΙΚ έχει ήδη καταθέσει τη δική του πρόταση στο Υπουργείο Εσωτερικών για αντιμετώπιση του μακροχρόνιου 
προβλήματος που ταλανίζει τη δημόσια ραδιοτηλεόραση, που είναι η απουσία σωστής οργανικής δομής και η 
πολλαπλότητα εργασιακών καθεστώτων. Με τη νέα οργανική δομή θα υπάρξει δυνατότητα ανέλιξης των 
υπαλλήλων αορίστου χρόνου, ενώ παράλληλα θα υπάρξει και  σχέδιο πρόωρης αφυπηρέτησης εργαζομένων.  

 Αναφορικά με τις κτιριακές εγκαταστάσεις του ιδρύματος, ο ίδιος αρμόδιος ανέφερε ότι το ΡΙΚ βρίσκεται 
σε προχωρημένες διεργασίες με το Υπουργείο Εσωτερικών για την ανέγερση νέου κτιρίου του ιδρύματος και 
αξιοποίηση της ιδιόκτητης ακίνητής του περιουσίας.  

                                            
  Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Συμμαχία Πολιτών, Αλληλεγγύη. 
  Εναντίον: ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, Ανεξάρτητοι. 
  Αποχή: ΕΛΑΜ.  
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 Στο στάδιο της εξέτασης του προϋπολογισμού τα μέλη της επιτροπής έθεσαν σειρά ερωτημάτων για 
ζητήματα που αφορούν μεταξύ άλλων στην οργανωτική δομή του ΡΙΚ, στο καθεστώς των εργαζομένων, στις 
κτιριακές εγκαταστάσεις του ιδρύματος, στο ειδησεογραφικό πρόγραμμα και στο ταμείο ευημερίας και συντάξεων. 

 Συναφώς, το ΡΙΚ με σχετική επιστολή του, ημερομηνίας 20 Ιανουαρίου 2020, κατέθεσε στη Βουλή σχετικό 
υπόμνημα προς απάντηση των ειδικότερων θεμάτων που τέθηκαν από την επιτροπή. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφύλαξε την τελική τοποθέτηση όλων των εκπροσωπούμενων σε αυτήν πλευρών κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Έχουμε τροπολογία. 

 Ο κ. Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ζήτησα τον λόγο για την τροπολογία. 

 Έχουμε καταθέσει σχετική τροπολογία για αποκοπή οποιωνδήποτε κονδυλίων περιλαμβάνονται στον 
προϋπολογισμό και αφορούν την παραγωγή τουρκοκυπριακών προγραμμάτων.  Θέση μας είναι ότι τα 
τουρκοκυπριακά προγράμματα θα είχαν νόημα αν μέσα από αυτά εφαρμοζόταν μια κρατική πολιτική 
προσέγγισης και σωστής ενημέρωσης αυτών των ανθρώπων γύρω από το κυπριακό ζήτημα.  Διαφορετικά, οι 
εκπομπές γενικού περιεχομένου δεν έχουν κανένα νόημα και αντίθετα σπαταλούν πόρους. 

 Επίσης θεωρούμε ότι είναι πλέον μεγάλη ανάγκη το κρατικό ίδρυμα ραδιοφωνίας να αφιερώσει χρήματα, 
για να εξυπηρετηθούν τα άτομα με αναπηρίες.  Με την ευκαιρία να αναφέρω ότι το ΕΛΑΜ έχει ήδη εγγράψει θέμα 
στην αρμόδια επιτροπή σε σχέση με την εξ ολοκλήρου μετατροπή του ΡΙΚ Δύο σε κανάλι που θα εξυπηρετεί τις 
ανάγκες των ατόμων με αναπηρίες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ τη γραμματεία να διαβάσει την τροπολογία του ΕΛΑΜ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία των βουλευτών κ. Χρίστου Χρίστου και Λίνου Παπαγιάννη εκ μέρους του 
Εθνικού Λαϊκού Μετώπου για το νομοσχέδιο  «Ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 

Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019» 
 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου με την αποκοπή οποιονδήποτε κονδυλίων 
περιλαμβάνονται στον προϋπολογισμό και αφορούν την παραγωγή τουρκοκυπριακών προγραμμάτων. 

Σημείωση: 
 Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εφτά παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Δύο ψήφοι υπέρ και σαράντα πέντε ψήφοι  εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με δύο ψήφους υπέρ και σαράντα πέντε εναντίον, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου ποσού ύψους €35.060.000 για 
τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2019.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 
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 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Δημιουργία και κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 5.  

 Εναλλαξιμότητα.  Άρθρο 6. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για την κάλυψη έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 8. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 9. 

 Αυτόματη Τιμαριθμική Αναπροσαρμογή.  Άρθρο 10. 

 Αποζημίωση για υπερωριακή εργασία.  Άρθρο 11. 

 Επιδόματα, αποζημιώσεις, οικονομικά ωφελήματα.  Άρθρο 12. 

 Τρόπος υπολογισμού ωφελημάτων και αποζημιώσεων.  Άρθρο 13. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 14. 

 Αμοιβή συνεργατών.  Άρθρο 15. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 16.   

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 17. 

 Χρήση μηχανοκινήτων οχημάτων.  Άρθρο 18. 

 Προκαταβολή για αγορά ιδιωτικού μηχανοκίνητου οχήματος.  Άρθρο 19. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 20. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 21. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εφτά παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα ψήφοι υπέρ και εφτά ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ και εφτά ψήφους εναντίον, τα άρθρα 1 μέχρι 21 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου του 
2020 Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εφτά παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα μία ψήφοι υπέρ και έξι ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ και έξι ψήφους εναντίον, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

                                            
  Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΚΣ ΕΔΕΚ, Αλληλεγγύη, Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία    

Πολιτών, ΕΛΑΜ, Ανεξάρτητοι, Άγγελος Βότσης (ΔΗΚΟ), Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης (ΔΗΚΟ). 
  Εναντίον: ΔΗΚΟ. 
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 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου του 2020 Νόμος 
του 2019». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου για το έτος 2020. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής Σιτηρών του 2020 Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος Στέφανος Στεφάνου 

 Μαρίνος Μουσιούττας Αντρέας Καυκαλιάς  

 Σάβια Ορφανίδου, εκπροσωπώντας  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου  Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Ονούφριος Κουλλά Άννα Θεολόγου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 5 Δεκεμβρίου 2019 και στις 13 και 20 Ιανουαρίου 2020.  Στην 
πρώτη συνεδρία της επιτροπής παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και ο πρόεδρος του 
διοικητικού συμβουλίου της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου (ΕΣΚ). 
 Ο προϋπολογισμός της ΕΣΚ για το 2020 είναι ελλειμματικός και προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους 
€20.847.480 και συνολικά έσοδα ύψους €12.486.300, τα οποία προέρχονται από τη μεταπώληση σιτηρών 
(€12.332.000), την παροχή υπηρεσιών (€50.000), ενοίκια και δικαιώματα (€74.300), έσοδα μη άλλως κατατάξιμα 
(€20.000), καθώς και από τόκους (€10.000).  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, οι συνολικές δαπάνες της ΕΣΚ για το οικονομικό 
έτος 2020 ανέρχονται στα €20.847.480, σε σύγκριση με δαπάνες ύψους €29.186.423 που είχαν προϋπολογισθεί 
στον αντίστοιχο προϋπολογισμό του 2019.  Οι εν λόγω δαπάνες αφορούν, μεταξύ άλλων, μισθοδοσία 
υπαλλήλων (€3.328.471), μισθοδοσία ωρομίσθιου προσωπικού (€3.422.519), λειτουργικές δαπάνες 
(€1.256.570), λειτουργικά έξοδα μη γραφειακών χώρων (€1.090.640), αγορά σιτηρών (€11.760.000) και αγορά 
σταθερών και κινητών μηχανημάτων (€213.400). 

 Σημειώνεται ότι το προϋπολογιζόμενο έλλειμμα ύψους €8.361.180 αναμένεται να καλυφθεί από το 
ταμειακό απόθεμα της ΕΣΚ, το οποίο κατά την 31η Δεκεμβρίου 2019 υπολογίστηκε στα €9.000.000.  

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, στον προϋπολογισμό της ΕΣΚ έχει περιληφθεί δέσμευση για τα κονδύλια 
που αφορούν στο σχέδιο εθελούσιας εξόδου υπαλλήλων και στο σχέδιο εθελούσιας εξόδου ωρομίσθιου 
προσωπικού, ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη, να ληφθεί η έγκριση του Υπουργού Οικονομικών. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του θέματος, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου της ΕΣΚ ανέφερε ότι οι 
αναμενόμενες πωλήσεις για το έτος 2020 θα είναι σημαντικά χαμηλότερες. Σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, οι 
κυριότεροι λόγοι της συνεχιζόμενης σταδιακής μείωσης του όγκου των πωλήσεων της ΕΣΚ αφορούν στην 
αύξηση του ανταγωνισμού και στην είσοδο νέων ιδιωτών εμπόρων στον τομέα της εμπορίας, των σιτηρών, στην 
εγγενή αδυναμία της γεωγραφικής θέσης του σιλό της ΕΣΚ στο λιμάνι της Λεμεσού που αυξάνει το κόστος, στο 
γεγονός ότι οι πλείστοι εμπορευόμενοι του τομέα έχουν προχωρήσει στην κατασκευή ιδιόκτητων σύγχρονων και 
χαμηλού κόστους σιλό, καθώς και στις μεγάλες ανελαστικές δαπάνες της ΕΣΚ, οι οποίες αφορούν κατά κύριο 
λόγο το μισθολόγιο των υπαλλήλων και εργατών της. 

 Περαιτέρω, όπως ο ίδιος αρμόδιος επισήμανε, η μεταρρύθμιση/μετεξέλιξη της ΕΣΚ έχει τροχοδρομηθεί με 
τις αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου, οι οποίες εγκρίθηκαν κατόπιν προτάσεων του Υπουργείου 
Οικονομικών, ενώ το νομοθετικό πλαίσιο που αφορά την ολοκλήρωση της μεταρρύθμισης/μετεξέλιξης της ΕΣΚ 
έχει αποσταλεί στη Νομική Υπηρεσία για νομοτεχνικό έλεγχο όπως και τα σχετικά έγγραφα για προκήρυξη 
δημόσιου διαγωνισμού για ανάθεση της διαχείρισης του σιλό Λεμεσού σε στρατηγικό επενδυτή. 

 Στο στάδιο της περαιτέρω εξέτασης του θέματος, τα μέλη της επιτροπής απασχόλησαν ζητήματα που 
αφορούν, μεταξύ άλλων, το μέλλον και την μεταρρύθμιση/ μετεξέλιξη της  ΕΣΚ και ζητήθηκε περαιτέρω από το 
Υπουργείο Οικονομικών όπως προβεί στις δέουσες ενέργειες για την  επίσπευση της κατάθεσης των σχετικών 
νομοθετημάτων στη Βουλή. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
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ενώπιόν της, επιφύλαξε την τελική τοποθέτηση όλων των εκπροσωπούμενων σε αυτήν πλευρών κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Καυκαλιάς. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ:   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Η πορεία της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου θα μπορούσε να ήταν διαφορετική.  Τα δεδομένα για την 
Επιτροπή Σιτηρών θα μπορούσαν να ήταν διαφορετικά.  Όπως επίσης και ο προϋπολογισμός που εξετάζουμε 
και σήμερα καλούμαστε να τοποθετηθούμε, θα μπορούσε να ήταν διαφορετικός. Οκτώ εκατομμύρια ευρώ 
ελλειμματικός είναι ο προϋπολογισμός και θα μπορούσε ασφαλώς να ήταν πλεονασματικός, όπως συνέβαινε, 
αγαπητοί συνάδελφοι, και τα χρόνια πριν να αναλάβετε την εξουσία το 2012, χρόνια κι εκείνα σε συνθήκες 
ελεύθερης αγοράς του τομέα των σιτηρών. 

 Οι αποφάσεις όμως, οι μεθοδεύσεις και η άρνησή σας να υιοθετήσετε ένα γενναίο σχέδιο αναδιάρθρωσης 
και αναδιοργάνωσης της Επιτροπής Σιτηρών έφεραν τα πράματα σε αυτό το σημείο, με αποτέλεσμα η επιτροπή, 
κύριε Πρόεδρε, να βγάζει και να μη βγάζει τον χρόνο, γιατί το αποθεματικό εξαντλείται και από εκεί και πέρα de 
facto η επιτροπή δε θα έχει τη δυνατότητα να λειτουργήσει. 

 Εκτιμούμε όμως, έστω και την υστάτη, ότι ελπίδα υπάρχει, φτάνει η κυβέρνηση, έστω και στο ενενήντα να 
αλλάξει πορεία πλεύσης.  Να σκεφτεί την κοινωνία, να σκεφτεί τους καταναλωτές, να σκεφτεί τους 
γεωργοκτηνοτρόφους και να βάλει πάνω απ’ όλα το δημόσιο συμφέρον και όχι το συμφέρον των ιδιωτικών 
καρτέλ.  

 Έχουμε και δύο τροπολογίες, κύριε Πρόεδρε, φαντάζομαι να τις αναφέρω τώρα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, ναι. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Δύο τροπολογίες οι οποίες νομίζω κινούνται εκ των πραγμάτων και κατατίθενται σήμερα, αφού δεν έχουν 
ακόμα ετοιμαστεί τα σχετικά νομοσχέδια που αφορούν στην επόμενη μέρα για την Επιτροπή Σιτηρών.  Οπόταν 
κάνουμε το αυτονόητο, δεσμεύουμε τα ποσά για τα σχέδια εθελούσιας εξόδου των υπαλλήλων και του 
ωρομίσθιου προσωπικού, όπως επίσης και το κονδύλι που αφορά τη μεταρρύθμιση, μετεξέλιξη της επιτροπής 
εν αναμονή και των νομοσχεδίων που ελπίζουμε να καταθέσει η κυβέρνηση το επόμενο διάστημα και εκεί θα 
ληφθούν οι τελικές αποφάσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Χατζηγιάννης. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Εγώ δε σας καταλαβαίνω!  Είστε πολύ περίπλοκοι.  Πραγματικά, δηλαδή!  Μιλήσατε για συνδυασμό 
καρτέλ μεταξύ εμπόρων και καταναλωτών, να μη διαλυθεί, να διαλυθεί, βασίζετε πραγματικά τη λύση στην ελπίδα 
και δεν είναι η πρώτη φορά που το πράττετε και λέτε ότι προχωράμε.  Απλώς, αρνούμεθα να πούμε ή να 
αποφασίσουμε οτιδήποτε.   

 Η Επιτροπή Σιτηρών, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι προ πολλού νεκρή.  Και για όσο καιρό 
διαιωνίζουμε τα πράγματα, επηρεάζουμε τις τιμές του καταναλωτή.  Και, συνεργαζόμεθα -χωρίς να το θέλουμε 
κάποιοι- μέσα από αυτή τη θέση ακριβώς, με το καρτέλ το οποίο έχετε αναφέρει προηγουμένως.  Γιατί 
απλούστατα έχει υψηλό κόστος πάνω, λειτουργικό, χαμηλό οι έμποροι, οι έμποροι στο τέλος πουλούν στο 
επίπεδο του κόστους του υψηλού της Επιτροπής Σιτηρών και διερωτώμαι ποιος είναι ο σύμμαχος των καρτέλ.  
Πραγματικά, δηλαδή!   

 Γι’ αυτό σοφό είναι να κοιτάξουμε πώς επιταχύνουμε τη διαχείριση της Επιτροπής Σιτηρών με τρόπο που 
να αποκαταστήσουμε πλήρως τα δικαιώματα του προσωπικού μέσα από σχέδια τα οποία έχουν προϋπάρξει και 
σε άλλες περιπτώσεις και να τα υπερασπίσουμε στη βάση της αγοράς, της προσφοράς και της ζήτησης της 
πρώτης ύλης για τους κτηνοτρόφους μας. 

 Μην προσπαθείτε στη λογική τη δική σας να φέρετε σύμμαχους τους καταναλωτές, τους φτωχούς 
κτηνοτρόφους.  Αντιθέτως, με τη δική σας εισήγηση, τη διαιώνιση της υφιστάμενης κατάστασης, τους 
καταστρέφετε, γιατί αγοράζουν ακριβότερα, χωρίς να χρειάζεται.  Και η επικερδότητα των εμπόρων που 
επικαλείστε είναι πολύ μεγαλύτερη.  Τραβήξτε το όσο θέλετε χωρίς λύση.  Αυτό επιτυγχάνετε! 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Βότσης. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Απλώς, κύριε Πρόεδρε, να πω ότι θα υποστηρίξουμε τις τροπολογίες και θα διερωτηθώ γιατί δεν 
ολοκληρώνεται το σχέδιο της κυβέρνησης.  Δεν είναι κάτι ενώπιον της Βουλής που καθυστερεί.  Πρέπει να 
καταλήξουν με τη λύση που θα δώσουν, να αποκτήσει αυτή η λύση ένα νομικό καθεστώς, μια νομοθεσία που θα 
είναι ενώπιόν μας.  Φέρτε την!  Δεν είναι κάτι το οποίο καθυστερεί…  Επειδή, αγαπητοί μου, μιλά για διαιώνιση 
και αναφέρεται στην άλλη πλευρά, απέναντι.  Ε, εσείς είσαστε κυβέρνηση.  Η επιτροπή είναι έτοιμη και, άμα 
φέρετε ενώπιόν μας το τελικό νομοσχέδιο…  Εξού και όταν συζητήσαμε τους προϋπολογισμούς, εμείς τους 
είπαμε: «Μα, καλά, γιατί φέρνετε προϋπολογισμό;», «επειδή δεν έχουμε έτοιμο το νομικό καθεστώς που θα 
προτείνουμε, πώς θα γίνει η διαδικασία…».  Είναι πάνω σας η μπάλα.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κουλλά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θέλω να επαναλάβω τα όσα έχει πει ο συνάδελφος κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης, που 
πολύ ορθά τα έχει θέσει.  Απλώς, στην πρόκληση και του Άγγελου Βότση, να πω ότι η τρίτη τροπολογία του 
ΑΚΕΛ να δεσμεύει αυτό το ποσό, να μην το αποδεσμεύουμε, που αφορά τις όλες διαδικασίες για τη μετεξέλιξη 
της Επιτροπής Σιτηρών, για τη μελέτη, για όλα όσα χρειάζονται.  Είναι ένα κώλυμα από πλευράς του ΑΚΕΛ, το 
οποίο δεν αφήνει τα πράγματα να εξελιχθούν όπως πρέπει.  Φυσικά να πω ότι υπάρχουν τα νομοσχέδια, είναι 
στη Νομική Υπηρεσία, χρειάζεται χρόνος.  Εμείς ασκούμε πιέσεις ως επιτροπή Γεωργίας, για να έρθουν το 
συντομότερο δυνατόν να ληφθούν οριστικές αποφάσεις.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζητώ τον λόγο για το εξής ζήτημα, για την Επιτροπή 
Σιτηρών, η οποία έχει καταστεί ανενεργός στην ουσία.  Και αυτό το κράτος, ο Κύπριος φορολογούμενος πλήρωσε 
πάρα πολλά εκατομμύρια, για να υπάρχει υποδομή.  Π.χ., αν πάτε στη βιομηχανική Αραδίππου, υπάρχουν εκεί 
τα σιλό της Επιτροπής Σιτηρών που στοιχίζουν εκατομμύρια, υπάρχουν τα μηχανήματα και είναι 
εγκαταλελειμμένα στο έλεος του Θεού.  Καλά, κύριοι της κυβέρνησης, είναι ο έβδομος χρόνος που κυβερνάτε;  
Πόσα χρόνια πρέπει να περάσουν για να κινήσετε διαδικασίες, για να μην καταστρέφετε τούτη η περιουσία του 
κράτους;  Ή θα τα πουλήσουμε ή θα τα ενεργοποιήσουμε.  Γίνεται να τα αφήσετε στο έλεος του Θεού;  Είναι 
τούτες οι δουλειές της διακυβέρνησής σας;   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Βότσης. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Απλώς, να απαντήσω του αγαπητού Ονούφριου.  Είναι όλα έτοιμα δηλαδή και τώρα, επειδή θα 
σταυρώσουμε το κονδύλι, δε θα γίνει η δουλειά;  Αφού ακριβώς εντοπίσαμε ότι δεν έχει ολοκληρωθεί, με το 
σταύρωμα του κονδυλίου θα έρθουν στην επιτροπή να μας απαντήσουν τελικά το κρίσιμο ερώτημα πότε θα 
μπορεί να έρθουν τα νομοσχέδια.  Η επιτροπή είναι έτοιμη είτε διαφωνεί το ΑΚΕΛ ή οποιοσδήποτε άλλος, αν 
έρθει ενώπιόν μας «το όνομα του μωρού», όπως θα εξελιχθεί, θα περάσει να τελειώνουμε.  Αλλά δεν το φέρνετε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Προχωρούμε στις τροπολογίες του ΑΚΕΛ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προτεινόμενες τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου του 2020 Νόμος του 2020» 

Α.  Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

1. 21 01 02116 "+" Σχέδιο Εθελούσιας Εξόδου 
Υπαλλήλων 

€2.000.000 
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 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στη στήλη των Επεξηγήσεων έναντι του πιο πάνω άρθρου, ώστε, 
προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη από το εν λόγω κονδύλι, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

Σημείωση:  
 Δέσμευση του κονδυλίου που αφορά το Σχέδιο Εθελούσιας Εξόδου του Μόνιμου Προσωπικού της 
Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου, ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη, να ενημερώνεται η  
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις παρόντες, κύριε Πρόεδρε, είκοσι οκτώ ψήφοι υπέρ και δεκαέξι ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ και δεκαέξι εναντίον, η πρώτη τροπολογία εγκρίνεται. 

 Πάμε στην επόμενη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

2. 22 01 02316 "+" Σχέδιο Εθελούσιας Εξόδου 
Ωρομίσθιου Προσωπικού 

€2.000.000 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στη στήλη των Επεξηγήσεων έναντι του πιο πάνω άρθρου, ώστε, 
προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη από το εν λόγω κονδύλι, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

Σημειώσεις:  
α. Δέσμευση του κονδυλίου που αφορά  το Σχέδιο Εθελούσιας Εξόδου του Ωρομίσθιου Προσωπικού της 

Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου, ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη, να ενημερώνεται η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή 
συγκατάθεσή της.  

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες τροποποιήσεις. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις παρόντες, κύριε Πρόεδρε, είκοσι οκτώ ψήφοι υπέρ και δεκαέξι ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ και δεκαέξι εναντίον, εγκρίνεται και αυτή η τροπολογία. 

 Πάμε στην επόμενη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

3. 24 01 03559 "+" Μεταρρύθμιση/ Μετεξέλιξη 
Επιτροπής 

€100.000 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στη στήλη των Επεξηγήσεων έναντι του πιο πάνω άρθρου, ώστε, 
προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη από το εν λόγω κονδύλι, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

Σημείωση:  
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 Δέσμευση του κονδυλίου που αφορά τη μεταρρύθμιση/μετεξέλιξη της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου, ώστε, 
προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη, να ενημερώνεται η  Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις παρόντες, κύριε Πρόεδρε, είκοσι έξι ψήφοι υπέρ και δεκαοκτώ ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ και δεκαοκτώ εναντίον, εγκρίνεται  και αυτή η τροπολογία  

 Προχωρούμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο Λειτουργίας της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου ποσού ύψους 
€20.847.480 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2020.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Απαγόρευση πλήρωσης θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων και λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα 
κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Όροι και άλλη ορολογία που χρησιμοποιείται στον παρόντα Νόμο.  Άρθρο 7. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 8. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 9. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 10. 

 Απαγόρευση πρόσληψης ωρομίσθιου προσωπικού και προσωπικού για την κάλυψη έκτακτων και 
εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 11. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων Πρώτου Διορισμού, Προαγωγής και Πρώτου Διορισμού και 
Προαγωγής.  Άρθρο 12. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 13. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε, σαράντα δύο ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
 Με σαράντα δύο ψήφους υπέρ, τα άρθρα 1 έως 13 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου του 2020 
Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα εννέα ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ και καμία ψήφο εναντίον, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 11 και 12 θέματα, τα οποία τιτλοφορούνται «Ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019 και «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Διαχείριση και 
Διάθεση/Χρήση Κοπριάς και άλλων Κτηνοτροφικών Αποβλήτων που προκύπτουν από Αγελαδοτροφικές 
Μονάδες) Κανονισμοί του 2020», αναβάλλονται και παραπέμπονται πίσω στην αρμόδια επιτροπή. 

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα, το οποίο τιτλοφορείται «Ο περί της Ίδρυσης, των Δραστηριοτήτων και της 
Εποπτείας των Ιδρυμάτων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών Νόμος του 2019», αποσύρεται από την 
εκτελεστική εξουσία.  Για το νομοσχέδιο αυτό έχει σταλεί επιστολή από τους Υπουργούς Οικονομικών και 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την απόσυρσή του.  Επίσης, κατατίθεται σήμερα νέο 
νομοσχέδιο από τους Υπουργούς Οικονομικών και Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων με αίτημα 
να προωθηθεί ως κατεπείγον μέχρι τις 10 Φεβρουαρίου 2020. 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων του 2020 
Νόμος του 2019». 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων για το έτος 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων για 
το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων του 2020 Νόμος του 

2019» 
Παρόντες: 
 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά, πρόεδρος Ονούφριος Κουλλά 

 Νίκος Κέττηρος   Κυριάκος Χατζηγιάννης  

 Μαριέλλα Αριστείδου Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων μελέτησε το πιο 
πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 14 και την 21η Ιανουαρίου 2020.  Στην 
πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και του 
Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και ο πρόεδρος και μέλος της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων (ΠΕΠ). 

 Σημειώνεται επίσης ότι στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου παρευρέθηκε ο βουλευτής κ. Ζαχαρίας 
Κουλίας. 

 Ο προϋπολογισμός της ΠΕΠ για το έτος 2020 είναι ισοσκελισμένος και προνοεί δαπάνες ύψους €378.204 
και έσοδα ίδιου ύψους, τα οποία προέρχονται από την ετήσια κρατική χορηγία ύψους €329.895 και από εισφορές 
για τις συντάξεις ύψους €44.782 και συντάξεις χηρών και ορφανών ύψους €3.527. 

 Οι κυριότερες δαπάνες που προνοούνται στον προϋπολογισμό είναι οι ακόλουθες: 

1. Μισθοδοσία υπαλλήλων €165.929 

2. Επίδομα παραστάσεως €1.280 

3. Συντάξεις €98.579 

4. Ενοίκια €12.000 

5. Αντιμισθία προέδρου και μελών επιτροπής €17.900 

6. Οδοιπορικά €4.000 

7. Αντιμισθία για δύο υπαλλήλους που θα αποσπαστούν στην ΠΕΠ €45.216 
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8. Εκπαίδευση προσωπικού/συνέδρια/σεμινάρια στην Κύπρο και στο εξωτερικό €6.000 

9. Αγορά μηχανογραφικού εξοπλισμού €3.000 

10. Αγορά επίπλων €2.500 

11. Αγορά εξοπλισμού γραφείων €2.000 

12. Καθαριότητα γραφείου €3.000 

13. Άλλες δαπάνες €14.800 

14. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό  €2.000 

 Αναλύοντας τον προϋπολογισμό, ο πρόεδρος της ΠΕΠ εξέφρασε την ικανοποίησή του, καθώς, όπως 
ανέφερε, αυτός παρουσιάζεται αυξημένος σε σχέση με τον αντίστοιχο προϋπολογισμό για το έτος 2019.  

 Κατά τη συζήτηση του θέματος, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών τόνισαν ότι ο 
προϋπολογισμός είναι ισοσκελισμένος, αναφέροντας μεταξύ άλλων ότι δύο λειτουργοί του δημόσιου τομέα έχουν 
αποσπασθεί σε γραφεία της ΠΕΠ.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του 
προϋπολογισμού της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων για το οικονομικό έτος 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Η κ. Κουκουμά. 

ΣΚΕΥΗ ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μιλούμε για έναν προϋπολογισμό των €378.000.  Πραγματικά, η Παγκύπρια Ένωση 
Προσφύγων καλείται με αυτό τον προϋπολογισμό να αναπτύξει «δράσεις», για να είναι κοντά στον προσφυγικό 
κόσμο, όταν αυτό το κονδύλι φτάνει μόνο συντάξεις, μισθούς, ενοίκια.  Καμία δράση!  Τη στιγμή που ο 
προσφυγικός κόσμος συναντά και βιώνει καθημερινά τεράστια προβλήματα τα οποία ακούμε συνεχώς.  Είναι 
απαράδεκτο!  Θα το ψηφίσουμε βέβαια, ας είναι και τούτο, αλλά καλούμε την κυβέρνηση σε συνεργασία με την 
ΠΕΠ να αυξήσουν τους προϋπολογισμούς, για να μπορέσουν πραγματικά να επιτελούν τον ρόλο τους. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  

  Ο κ. Παύλος Μυλωνάς. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όπως πάντα έτσι σύντομα, υπάρχουν πρόσφυγες;  Υπάρχουν πρόσφυγες;  Πότε έγιναν 
οι πρόσφυγες;  Πού τους βάλαμε;  Ποια πολιτική;  Έχει δίκαιο η κ. Κουκουμά, ποια πολιτική να ακολουθήσει η 
Παγκύπρια Ένωση Προσφύγων;  Τον γερασμένο συνοικισμό, τον νεκρό που διαβιούν άλλοι ξένοι σήμερα;  Για 
ποια πολιτική των προσφύγων μιλούμε;  Και διερωτώμαι πραγματικά -αν κάποια στιγμή όλοι εμείς ή οι 
παλαιότεροι από εμάς επισκέπτονταν τους πρόσφυγες και ήταν το υπ’ αριθμόν 1 θέμα και αν αυτή τη στιγμή 
είμαστε ειλικρινείς απέναντι σε όλο αυτό τον κόσμο.  Μπορεί να είναι γερασμένοι ή εμείς τα παιδιά των 
προσφύγων να είμαστε εδώ ή αλλού και να λέμε ότι είμαστε πρόσφυγες, αλλά ποιο νόημα έχει το περιεχόμενο 
«πολιτική»;  Ποιας κυβέρνησης και ποιας πρότασης έχουμε ενώπιόν μας στήριξη των προσφύγων;  Εκτός από 
το να τους σοβατίζουμε τους χαλασμένους συνοικισμούς, ποια άλλα μέτρα έχουμε προωθήσει συνολικά.  
Αναφέρομαι και στο ΔΗΚΟ και στο ΑΚΕΛ και στον Συναγερμό.  Μπορεί κάποια μέτρα να έχουν προωθηθεί από 
εσάς και να μην τα γνωρίζω, κυρία Κουκουμά, το δέχομαι, αλλά είναι πραγματικά ειλικρινής η προσπάθειά μας 
να στηρίξουμε τον προσφυγικό κόσμο ή είναι απλώς τυπικά, μέχρι να διεκπεραιώσουμε άλλες υποχρεώσεις μας; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Είμαι βέβαιος ότι θα ενθυμείστε, διότι εσείς και εγώ είμαστε από τους λίγους που το ζήσαμε, ότι αυτή η 
Βουλή έχει ψηφίσει νόμο με βάση τον οποίο τα μέλη της επιτροπής Προσφύγων εκλέγονται από τους πρόσφυγες, 
τον οποίο όμως ανέστειλε η ίδια η Βουλή, για να συνεχιστεί αυτή η κατάσταση που θυμίζει παλμεροκρατία, όσων 
οι γνώσεις τους περί ιστορίας μπορεί να τους βοηθήσουν να θυμηθούν.  Ισχύει δηλαδή το διοριστικό σύστημα.  
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Δεν ξέρω αν  υπάρχει άλλο αντιπροσωπευτικό όργανο αυτής της Δημοκρατίας στο οποίο οι εκπρόσωποι μιας 
μεγάλης ομάδας ανθρώπων, των προσφύγων μας  του ΄74, εκπροσωπούνται διά μίας επιτροπής η οποία 
διορίζεται από την κυβέρνηση κατόπιν εισηγήσεως των κομμάτων.  Ειλικρινά, δεν ξέρω αν υπάρχει τέτοιο άλλο 
όργανο.  Εμείς έχουμε αποφασίσει από χρόνια να μην εγκρίνουμε έναν τέτοιο προϋπολογισμό, βέβαια ευθύνη 
φέρει και η Βουλή γιατί υπάρχει ενώπιόν της σχετική πρόταση νόμου, η οποία δε συζητείται και δεν ψηφίζεται, 
ούτως ώστε να υπάρχει δημοκρατική εκπροσώπηση των προσφύγων σε αυτή την επιτροπή.  Κάνω έκκληση για 
ακόμη μια φορά στα πολιτικά κόμματα, αλλά και στην κυβέρνηση να προωθήσουν τον εκδημοκρατισμό της 
επιτροπής Προσφύγων.  Και με αυτή την έννοια δυστυχώς δε θα μπορέσουμε να υποστηρίξουμε αυτό τον 
προϋπολογισμό, μέχρι να εκδημοκρατικοποιηθεί η επιτροπή Προσφύγων. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Πολύ σωστά ρώτησε ο κ. Μυλωνάς κατά πόσο υπάρχουν πρόσφυγες και θα πω ότι είναι η 
πραγματικότητα ότι οι περισσότεροι πρόσφυγες που έζησαν, δούλεψαν, δημιούργησαν τις οικογένειές τους στο 
κατεχόμενο τμήμα της πατρίδας μας σιγά σιγά ο ένας μετά τον άλλο φεύγουν μαραζωμένοι και αδικαίωτοι.   

 Σήμερα, θα επαναλάβω, κύριε Πρόεδρε, πάρα πολύ σύντομα μια πρόταση, μια δημόσια έκκληση που είχα 
καταθέσει στους προϋπολογισμούς της Δημοκρατίας και θα επαναλάβω την έκκλησή μου και στην κυβέρνηση, 
αλλά και σε όλα τα πολιτικά κόμματα να συνεισφέρουμε προς τον συγκεκριμένο σκοπό.  Έφτασε η ώρα για 
απονομή, έστω και μερικής, δικαιοσύνης στους πρόσφυγές μας με την εφαρμογή και την παράδοση στους 
πρόσφυγές μας της στέρησης χρήσης της περιουσίας τους.  Ένα ανθρώπινο δικαίωμα που ζητεί, αν θέλετε, 
δικαίωση.  Και θέλω να επεκτείνω και τον συλλογισμό μου και να πω ότι, ναι, πρέπει να ερευνήσει η πολιτεία και 
το ενδεχόμενο παραχώρησης και χαλίτικης γης στους πρόσφυγες, εκείνους που έχασαν περιουσίες στα 
κατεχόμενα, αλλά, ναι, και η εκκλησία να μελετήσει το ενδεχόμενο, κύριε Πρόεδρε, να παραδώσει στους 
πρόσφυγες εκκλησιαστική γη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Χατζηγιάννης. 

 ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το ερώτημα που ρητορικά έχει τεθεί προηγουμένως από τους συναδέλφους, κατά πόσο υπάρχουν 
πρόσφυγες ή όχι, και οι απαντήσεις που οι ίδιοι έχουν δώσει δεν ήταν απλώς, για να αμφισβητήσουν την ύπαρξη 
προσφύγων, αντιθέτως, για να ενδυναμώσουν τις ανάγκες των προσφύγων.  Απαντούμε ξεκάθαρα, τουλάχιστον 
ως πρόσφυγες και μάλιστα ως βουλευτές εκπρόσωποι αυτής της ομάδας του πληθυσμού, ναι, υπάρχουν 
πρόσφυγες και θα υπάρχουν πρόσφυγες, μέχρι την ημέρα που θα επιλυθεί το κυπριακό πρόβλημα. 

 Πολύ σωστά ο συνάδελφος ο κ. Περδίκης έχει αναφέρει ότι η δημοκρατική έκφραση ενός οργανωμένου 
συνόλου τουλάχιστον θα έπρεπε να ήταν αυθεντική.  Είναι διοριστέο το σύστημα και άρα λοιπόν από μόνο του 
αυτό δε συνάδει με την αυθεντικότητα, με την έκφραση που χρειάζεται να έχει όλος ο προσφυγικός κόσμος.  Να 
θυμίσω επίσης σε όσους έχουν ασκήσει εύκολα την κριτική τους ότι τα κόμματα παρακάθονται στην ΠΕΠ και τα 
κόμματα διορίζουν και τα κόμματα επιτέλους θα πρέπει να επιτρέψουν την αλλαγή της συγκεκριμένης νομοθεσίας 
στη βάση της άμεσης εκπροσώπησης του προσφυγικού κόσμου.  Μου είναι αδιανόητο ο οποιοσδήποτε σ’ αυτό 
το κράτος να εκφράζεται, να έχει εκπροσώπους με τη δική του υπόδειξη και ο προσφυγικός κόσμος να έχει 
φιλτραρισμένη και έκφραση και εκπροσώπηση.  Αυτό είναι αδιανόητο και θα πρέπει να αλλάξει η νομοθεσία το 
συντομότερο δυνατό. 

 Σήμερα συγκυριακά υπάρχει ένας πολύ καλός πρόεδρος -και τα μέλη πολύ καλά- ο κ. Χατζημανώλης, 
καθώς και τα μέλη.  Κάνουν μια πολύ καλή, άψογη δουλειά, ωστόσο αυτοί έχουν ετοιμάσει τον προϋπολογισμό.  
Θα επαναλάβω, τα κόμματα έχουν ετοιμάσει τον προϋπολογισμό.  Έχουμε συζητήσει στην επιτροπή 
Προσφύγων ότι δεν ανταποκρίνεται στις πραγματικότητες ή στις ανάγκες του προσφυγικού κόσμου.  Αλλά, 
πρώτη προτεραιότητα δεν είναι να ασκήσουμε σήμερα κριτική σε έναν προϋπολογισμό που εμείς τα ίδια τα 
κόμματα έχουμε ετοιμάσει, αλλά πρώτη προτεραιότητα είναι πότε επιτέλους θα αλλάξει αυτή η νομοθεσία.  Σε 
κάθε χρονιά σε κάθε συζήτηση αυτό ήταν το θέμα μας.  Κάποιοι δεν το έβλεπαν με τη δέουσα σημασία και 
προσοχή και είναι με λύπη μου… Kαι η μοναδική έκφραση αυθεντική που υπάρχει για τον προσφυγικό κόσμο 
σήμερα είναι η επιτροπή Προσφύγων της Βουλής και οι δημοκρατικά εκλελεγμένες τοπικές αρχές των 
προσφυγικών δήμων και κοινοτήτων.  Λοιπόν, ας προβληματιστούμε πάνω σ’ αυτή τη βάση, για να 
δημιουργήσουμε αυτό που ο προσφυγικός κόσμος χρειάζεται. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κουλίας. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η πρόεδρος της επιτροπής η κ. Κουκουμά έχει δίκαιο που είπε ότι είναι ισχνός ο προϋπολογισμός. Τι είναι 
η επιτροπή Προσφύγων;  Είναι μια επιτροπή που, ανεξάρτητα ποιοι την απαρτίζουν… Διότι τα κόμματα νομίζω 
έντζιεν μιάσματα, στέλνουν ανθρώπους που ενδιαφέρονται για τους πρόσφυγες, πρόσφυγες δηλαδή.  Και 
υπάρχει μια επιτροπή και λειτουργεί, βάλλουν όλοι έναν εκπρόσωπο.  Το πρόβλημα όμως δεν είναι γιατί δεν 
εκλέγεται δημοκρατικά, ας πούμε, διότι τα κόμματα νομίζω έντζιεν δικτατορίες;  Όμως, τούτη η επιτροπή έχει 
γραφεία σε όλες τις επαρχίες, για να βοηθούν τους πρόσφυγες να κάμνουν την αίτησή τους, να βάλλουν τα 
προβλήματά τους, τα αιτήματά τους.  Κάποιοι απ’ αυτούς τους ανθρώπους οι οποίοι εξέραν και τον κόσμο 
παραδοσιακά, εφύαν και από τη ζωή.  Η κυβέρνηση, αντί να τους αναπληρώσει και να ενισχύσει αυτά τα γραφεία, 
τα αποψιλώνει και έφτασε ο προϋπολογισμός να είναι στο επίπεδο των ισχνών αγελάδων.  Αυτό δεν είναι σωστό.  
Δηλαδή, ήταν όντως πολύ εξυπηρετικά τούτα τα γραφεία και είναι αυτά τα γραφεία και σωστά είπε ο κ. 
Χατζηγιάννης ότι ο πρόεδρος έν’ πολλά καλός κύριος μαζί με τους υπόλοιπους δηλαδή που έρκουνται…  Δεν 
είναι γιατί έν’ διορισμένοι, έν’ πολλά σωστοί κύριοι.  Και θέλουν να δουλέψουν, αλλά τους στερούμε την κινητήριο 
δύναμη.  

 Όσον αφορά όμως τα άλλα, αν υπάρχουν πρόσφυγες και αν δεν υπάρχουν, σίγουρα υπάρχουν 
πρόσφυγες, έν’ διακόσιες χιλιάδες και πολλύναμε, κύριε Τορναρίτη.  Εμείς ξέρεις τι θέλουμε, κύριε Τορναρίτη;  
Να πάμε σπίτι μας!  Ούτε τη χαλίτική σου γη θέλουμε ούτε τζιείνη της εκκλησιάς, που κάμνεις τον γαλαντόμο με 
τα ριάλια των παπάδων!  Έννεν δουλειά σου τούτη!  Εμείς απαιτούμε να υποστηρίζετε λύσεις που θα μας 
επιτρέψουν να πάμε στη γενέθλια γη.  Αυτό έν’ το αίτημά μας.  Και δεν υπάρχει δυνατότητα και ξέρομέ το πολλά 
καλά, άμα λέμε ՚πό τούτα, ότι εννά τους αποζημιώσουμε με τη χαλίτικη και την εκκλησιαστική γη, είναι 
κούλλουρος!  Δεν υπάρχει αντιστοιχία της δισεκατομμυρίων αξίας γης που έχασε ο προσφυγικός κόσμος να τους 
αποζημιώσει κάποιος.  Και ποιος θα τους αποζημιώσει;  Είναι κουβέντες της απάνω Τζερκατζιής!  Εμείς 
απαιτούμε να λυθεί το πρόβλημά μας με τον σωστό τρόπο και να επιστρέψουν όλοι οι νόμιμοι κάτοικοι, 
Ελληνοκύπριοι και Τουρκοκύπριοι, ο καθένας εις το σπίτι του νοικοκυραίος, όπως ήταν πριν το ՚74.  Τούτη έν’ η 
σωστή λύση των πραγμάτων και όχι λύσεις τύπου Σχεδίου Ανάν, ολόμαυρες λύσεις!  Αυτά δεν τα θέλουμε και δε 
συμφωνούμε επί τούτου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Παρά το γεγονός, κύριε Πρόεδρε, ότι δεν είχα πρόθεση να μιλήσω, όμως νομίζω ότι, από τη στιγμή που 
η συζήτηση επί του προϋπολογισμού της Παγκύπριας Επιτροπής Προσφύγων προσέλαβε και πολιτική 
διάσταση, είμαι υποχρεωμένος να τοποθετηθώ.   

 Ζητούμε ακριβώς ότι πρέπει να υπάρχει αναβάθμιση της πολιτικής απέναντι στους πρόσφυγες.  Ποιος 
είναι ο υπεύθυνος για την αναβάθμιση της ισχύουσας πολιτικής;  Δεν είναι η κυβέρνηση, οι εκάστοτε κυβερνήσεις;  
Ε, κάποια κυβέρνηση ή κάποιοι κυβερνούν.  Τι έχουν κάμει;  Αυτό έν’ το πρώτο ερώτημα.  Είναι πολύ εύκολο να 
στοχοποιούμε, είναι πολύ εύκολο να κάνουμε διακηρύξεις.  Οι πράξεις έχουν την αξία και τη σημασία τους.   

 Αυτό όμως που με ανησυχεί πολύ περισσότερο απ’ όλα, είναι ότι και αυτή η πολιτική με τα υπονοούμενα 
είναι απλά πολιτική βολέματος των προσφύγων στη σημερινή κατάσταση που υπάρχει.  Ο στόχος είναι να τους 
βολέψουμε σήμερα εδώ που υπάρχουν ή ο στόχος είναι να αγωνιστούμε, για να επιστρέψουν ακριβώς στις 
πατρογονικές τους εστίες, μέσα στο πλαίσιο μιας δημοκρατικής, λειτουργικής και βιώσιμης λύσης του Κυπριακού, 
όπου θα υπάρχει πλήρης κατοχύρωση των πολιτικών και των ανθρωπίνων δικαιωμάτων όλων.  Και, από τη 
στιγμή που αποδεχόμαστε ότι θα πρέπει να κατοχυρωθούν τα πολιτικά και τα ανθρώπινα δικαιώματα, ε, πρέπει 
να γνωρίζουμε ότι το πιο βασικό ανθρώπινο δικαίωμα έν’ το δικαίωμα της ιδιοκτησίας, το οποίο είναι και 
αναπαλλοτρίωτο.  Ε, θέλω να ρωτήσω γιατί αποδεχόμαστε πρόνοιες όπου στα κατεχόμενα, στην 
τουρκοκυπριακή περιοχή, για τις περιουσίες θα έχουν τον πρώτο λόγο οι σημερινοί χρήστες, οι έποικοι;  Και 
νομιμοποιούμε και τους έποικους!  Άρα λοιπόν, κάποια στιγμή οφείλουμε τα λόγια και οι πράξεις μας να 
συμβαδίζουν, αν θέλουμε να είμαστε αξιόπιστοι και συνεπείς. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γιώργος Γεωργίου. 
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ΓΙΩΡΓΟΣ Τ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Νομίζω, μέχρι την ποθητή ώρα της επιστροφής και της δικαίωσης της χώρας μας, το κράτος και η πολιτεία 
ευρύτερα οφείλουν να αποκαταστήσουν την αξιοπρέπεια των προσφύγων, που κοντά μισό αιώνα εξευτελίζονται 
και περιμένουν στήριξη. 

 Κύριοι συνάδελφοι, κυβερνάτε κοντά οκτώ χρόνια.  Απαξιώσατε εντελώς την έννοια του πρόσφυγα.  
Καταργήσατε κάθε έννοια προσφυγικής πολιτικής.  Ιδού η Ρόδος!  Επαναφέρτε την προηγούμενη προσφυγική 
πολιτική και δώστε αξιοπρέπεια στον πρόσφυγα που περιμένει στωικά να αποκατασταθεί δεκαετίες τώρα και 
εσείς σφυράτε αδιάφορα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Ούτε εγώ είχα πρόθεση να μιλήσω, αλλά με τα όσα δηλώνονται τουλάχιστον από το κυβερνόν κόμμα είμαι 
υποχρεωμένος και εγώ να σημειώσω κάποια πράγματα.  Πρόσφυγες υπάρχουν και θα υπάρχουν όσο υπάρχει 
κατοχή στην πατρίδα μας και μέχρι την ώρα της επιστροφής στη γενέθλια γη, όπως είπε ο συνάδελφος ο 
Ζαχαρίας Κουλίας, μέχρι την άρση της κατοχής, την απομάκρυνση των τουρκικών στρατευμάτων και την 
αποκατάσταση της ελευθερίας, της ισονομίας, της ισοπολιτείας όλων των Κυπρίων σε όλη την επικράτεια της 
Κύπρου.  Μέχρι τότε θα έχουμε πρόσφυγες.  

 Όμως, θα συμφωνήσω και με τον Νίκο Τορναρίτη και δηλώνω απ’ αυτό το βήμα ότι τουλάχιστον εγώ 
προσφέρομαι -και θα συνεννοηθώ μαζί του- να ξεκινήσουμε μία διαδικασία.  Υπάρχει το θέμα της 
αποκατάστασης της απώλειας χρήσης, υπάρχει η άλλη ιδέα της μεταφοράς αναπτυξιακών δικαιωμάτων, υπάρχει 
η ιδέα της παραχώρησης χαλίτικης ή εκκλησιαστικής γης.  Όλες αυτές οι ιδέες μπορεί να μπουν πάνω στο τραπέζι 
και εγώ θα συνεννοηθώ με τον Νίκο Τορναρίτη και με όσους άλλους συνάδελφους είναι διαθέσιμοι. Καλό θα ήταν 
να ξεκινήσουμε διακοινοβουλευτικά μία προσπάθεια προς την εκτελεστική εξουσία όλα αυτά τα σκόρπια πράματα 
να μαζευτούν και επιτέλους να έρθουν ως νομοσχέδια ή προτάσεις κυβερνητικές είτε προτάσεις νόμου, 
προκειμένου να κάμουμε κάτι για τον προσφυγικό κόσμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Κουκουμά. 

ΣΚΕΥΗ ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Όλα τα κόμματα συμφωνούν στη διεξαγωγή εκλογών, αλλά ο προσφυγικός κόσμος δεν είναι τούτο το 
πρόβλημά του∙ το πρόβλημά του είναι οι συνθήκες που βιώνει και η έλλειψη στήριξης γενικότερα.  Δεν ξέρω ποιοι 
πάν’ εις τους συνοικισμούς τζιαι βλέπουν μόνο ξένους.  Και ξέρετε υπάρχουν περιπτώσεις που κόσμος φεύγει 
από τον συνοικισμό, πάει να ενοικιάσει αλλού, γιατί δεν αντέχει τις συνθήκες, τη μούχλα, την υγρασία, τα σπίθκια 
που τρέχουν, τες ταρράτσες που τρέχουν!  Γι’ αυτό, όσοι δεν τα βλέπουν τζιαι νομίζουν ότι ελείψαν οι πρόσφυγες 
νομίζω έν’ καλά να φύουν ՚πού τα βασίλεια τζιαι τα πριγκηπάτα τους τζιαι να κατεβούν εις τους συνοικισμούς, να 
δουν την κατάσταση που βιώνει ο κόσμος, που, μόλις βρέξει, τα τηλέφωνά μας δε σταματούν, γιατί τρέχουν με 
τες κούππες να μαζέψουν τα νερά από τες ταρράτσες που στάσσουν!  Από τους συνοικισμούς που κτίσαμε, 
όπου σαράντα χρόνια μετά και εφτά χρόνια διακυβέρνησης, δεν έχετε κάμει τίποτε!  Υπήρχαν προγράμματα 
αναδόμησης, γιατί, ναι, κτίστηκαν κάτω από κάποιες συνθήκες οι συνοικισμοί και σήμερα δεν αντέχουν.  Μας 
έχει παρουσιαστεί πρόγραμμα ότι σαράντα τρεις πολυκατοικίες είναι επικίνδυνες και δεν έχετε πάρει μέτρα ούτε 
έπιαέν σας ο πανικός να απαντήσετε στον κόσμο, παρά μόνο στέλλετέ τους μπιλλιεττούθκια ότι θα φύουν, «28 
του Φεβράρη πρέπει να μετακινηθείτε και να πάτε να ενοικιάσετε».  Με ένα ενοίκιο που δεν μπορούν να έβρουν 
στην αγορά.   

 Τα προβλήματα είναι πάρα πολλά.  Τες προκλήσεις του κ. Τορναρίτη, τις οποίες έχουμε ξανακούσει, αν 
δεν απατώμαι, και στους προϋπολογισμούς, να πάρουμε τη χαλίτικη και την εκκλησιαστική γη…  Και να θυμίσω, 
ναι, και ο Αρχιεπίσκοπος κάποτε υποσχόταν στον κόσμο στο δημοψήφισμα τότε ότι θα τους στηρίξει με την 
εκκλησιαστική γη.  Όταν είσαστε έτοιμοι, να το μεταφράσουμε σε έργα, να καταθέσουμε πρόταση νόμου.  Παρ’ 
όλο που συμφωνώ με τον κ. Κουλία, αποκλείεται να φτάσουν, να μπορέσεις να στηρίξεις τον κόσμο που έχασε.  
Γι’ αυτό ο κόσμος θέλει να βλέπει προοπτική λύσης.  Τα υπόλοιπα είναι, για να τον ξεγελούμε, για να πάμε 
παρακάτω.  Και υποσχέσεις προεκλογικές του Προέδρου της Δημοκρατίας, προεκλογικές, όπως ήταν και ο 
συντελεστής δόμησης πιο παλιά, που ήταν τελικά, να μεν πω, αέρας κουπανιστός -κύριε Πρόεδρε, λυπούμαι 
που χρησιμοποιώ αυτή τη λέξη- αλλά και τώρα το θέμα του επιδόματος απώλειας χρήσης -προεκλογική 
υπόσχεση του Προέδρου της Δημοκρατίας- περιμένουμε να ακούσουμε τι θα είναι και τι θα περιλαμβάνει.  Και 
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αντ’ αυτού βλέπουμε μια ισοπέδωση και εξαΰλωση της προσφυγικής πολιτικής δυστυχώς, όσα και να λέτε 
παρακάτω. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Είναι αλήθεια, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι βλέπουμε πράγματι μέσα από έναν πολιτικό λόγο ισοπεδωτικό 
την ισοπέδωση των ονείρων, των προσδοκιών των ανθρώπων μας που βρίσκονται στους συνοικισμούς.  
Σίγουρα, η επίλυση του Κυπριακού, η απελευθέρωση και η επανένωση του τόπου μας, κύριε…  Οποιοσδήποτε 
συνάδελφος, να μεν λέω ονόματα, για να… 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Όι, να λαλείς! 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ωραία!  Πρέπει να είναι ο στόχος όλων μας.  Μέχρις όμως και την εκπλήρωση του συγκεκριμένου στόχου, 
κύριε Πρόεδρε, αυτό που είπα…  Νομίζω είναι πολύ κατανοητό, αν δεν είναι, να το επαναλάβω.  Εμίλησα για 
μερική αποζημίωση χρήσης της περιουσίας, δεν εμίλησα, αγαπητοί συνάδελφοι, κυρία Κουκουμά και κύριε 
Κουλία, για ολική αποζημίωση, που το αντιλαμβάνομαι πολύ καλά ότι δεν είναι δυνατό να μπορέσει να υπάρξει 
και να τη βαστάξει είτε η κυπριακή οικονομία είτε τα ακίνητα στις ελεύθερες περιοχές.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Θέλω έτσι να εξάρω και να συγχαρώ τον κ. Γιωργάλλα για το ήθος που επέδειξε, γιατί έχω την εντύπωση 
ότι κάποια στιγμή σε τούτο εδώ το σώμα, εάν πιστεύουμε σε κάτι, δεν πρέπει να τρέχουμε να γυρεύουμε τους 
τρόπους να ανατρέψουμε τζιείνο που εισηγήθηκε ο άλφα ή ο βήτα συνάδελφος, εάν το πιστεύουμε, αλλά πρέπει 
να το ενισχύσουμε.  Έννεν έτσι;  Ε, έχω την εντύπωση ότι και η κ. Κούτρα Κουκουμά μέσα από τον ισοπεδωτικό 
της λόγο είπε τζιαι κάτι σωστό.  «Πρέπει», λέει, «μαζί να δούμε πώς μπορούμε να το φέρουμε σε πράξη το 
συγκεκριμένο».  Και είναι αλήθεια ότι ήταν και προεκλογική δέσμευση στις τελευταίες εκλογές του Προέδρου της 
Δημοκρατίας.  Οπόταν, ιδού η Ρόδος, ιδού και το πήδημα όλων μας!  Αν αγαπούμε τόσο  πολλά τους πρόσφυγες, 
μαζί με τα μικρά ας προσφέρουμε και κάτι μεγαλύτερο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαγιάννης. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ:  

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε, αλλά, επειδή φαίνεται ότι αδυνατώ να κατανοήσω… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι!   

 Κύριε Παπαγιάννη, έχετε τον λόγο. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Επαναλαμβάνω ότι αδυνατώ να κατανοήσω την ευαισθησία των συναδέλφων.  Πριν περίπου δεκαπέντε 
λεπτά είχαμε ακριβώς μια τροπολογία για τους πρόσφυγες και με διάφορες δικαιολογίες δεν είχε ψηφιστεί, αλλά 
θα μείνω μόνο σε ένα σχόλιο που έχω ακούσει και συμφωνώ απόλυτα.  Κάθε εβδομάδα, όταν υπάρχει 
κακοκαιρία, τουλάχιστον εμάς αρκετές δεκάδες προσφύγων μάς τηλεφωνούν για τα προβλήματα που έχουν να 
αντιμετωπίσουν.  Τις περισσότερες φορές δεν τους βοηθά το κράτος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, λυπούμαι που σας ζητώ τον λόγο, αλλά αξίζει τον κόπο να το υπομνήσουμε, διότι από το 
παλιό σου κόμμα το ΕΥΡΩΚΟ επροήλθε μια πολλά σπουδαία πρόταση, σύμφωνα με την οποία δε θα ’βαλλε 
κανένας ένα γρόσι, ο συντελεστής δόμησης. 
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ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Έν’ ’πού τον Συναγερμό που ήρτε.   

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ε, εντάξει να σας δώκουμε το βραβείο, αν έν’ ’πού λλόου σας! 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Έν’ απόφαση. 

ΣΚΕΥΗ ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Γιατί δεν το εφαρμόσετε; 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ:  

 Άλλοι που διαμαρτύρονται!  Τα δύο μεγάλα κόμματα δυστυχώς δεν… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ!  Φρόνιμα!   

 Δεν εσυναινέσαν να εφαρμοστεί ο συντελεστής δόμησης.  Ήταν το μόνο το οποίο θα μπορούσε 
πραγματικά να βοηθήσει τον προσφυγικό κόσμο και ο συντελεστής δόμησης είναι χρήμα το οποίο δε θα έβαλλε 
το κράτος, θα μπορούσε πράγματι -και η πρόταση έν’ του Συλλούρη, θα την ονόμαζα «συλλούρειον πρόταση»- 
αλλά εσείς, επειδή φαίνεται ήταν ’πού τον Συλλούρη, εν εδεκτήκετε.   

 Και όταν ακούω που λέσιν τούντην περιβόητη φράση της επανένωσης…  Νομίζω πρέπει να την 
εσοφιστήκαν οι Εγγλέζοι ’πού το Foreign Office.  Ο τόπος έντζιεν επανένωση που θέλει, κύριοι, έν’ 
απελευθέρωση που θέλει, α!  Για να εξηγηθούμε!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το λοιπόν. 

 Η κ. Μαύρου. 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Έχω την εντύπωση, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι συζητούμε ένα θέμα έτσι… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

Όι, χωρίς να στεκούμαστε στην ουσία τζιαι η ουσία έσιει τζιαι παρελθόν, έχει και παρόν, έχει και μέλλον.  
Για το παρελθόν νομίζω τουλάχιστον οι περισσότεροι παραδέχονται ότι την προδοσία τζιαι τη βαρβαρότητα 
τζιείντου καλοκαιριού έν’ οι πρόσφυγες που την επλήρωσαν.  Είναι οι πρόσφυγες!  Στην υπόλοιπη Κύπρο 
αντίθετα είναι πολλοί εκείνοι που εκερδοσκόπησαν και κερδοσκοπούν στην πλάτη των προσφύγων.  Όσες φορές 
εσυζητήσαμεν, αγαπητοί συνάδελφοι, είτε εδώ είτε δημόσια, τούτη την υπεραξία την οποία εκμεταλλεύτηκαν και 
εκμεταλλεύονται κάποιοι έστω μέρος της να την αποδώσουμε στους πρόσφυγες οι περισσότεροι εσφύριζαν 
αδιάφορα.  Έκαμναν ότι δεν εκαταλάβαιναν.  Το θέμα είναι όι να θυμούμαστε προεκλογικά συντελεστές δόμησης, 
χαρτιά που δεν έχουν εξαργύρωση, όι να θυμούμαστε επιδόματα για την απώλεια χρήσης.   

 Το πρώτο, είμαστε έτοιμοι το βάρος τούτο ’πού την καταστροφή που εφορτώθηκαν στις πλάτες τους οι 
πρόσφυγες να το μοιραστούμε;  Είσαστε έτοιμοι, συνάδελφοι της Λεμεσού, της Πάφου, της Λάρνακας, της 
ελεύθερης Αμμοχώστου, να πάτε στους ψηφοφόρους σας και να τους πείτε ότι ’πού την ακίνητή σας ιδιοκτησία, 
’πού την τουριστική σας δραστηριότητα… 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Φυσικά είμαστε έτοιμοι.  Πάμε ούλλοι να το κάμουμε! 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 …’πού την εμπορική σας δραστηριότητα τα όσα κερδίζετε, ένα μέρος τους, ότι πρέπει να αποδοθεί στους 
πρόσφυγες;  Όσες φορές το συζητούμε τούτο το θέμα μένουμε στη θεωρία, στις διακηρύξεις, στα ευχολόγια.   

 Εμένα στη δική μου την αντίληψη, συνάδελφοι, καλά παλεύκουμε, αν μη τι άλλο, για να μη ζουν οι 
πρόσφυγες μες στα μουχλιασμένα, στις μουχλιασμένες πολυκατοικίες στον προσφυγικό συνοικισμό, 
εγκλωβισμένοι ηλικιωμένοι στον τρίτο, στον τέταρτο όροφο, διότι ακόμα ένα ασανσέρ δεν εκαταφέραμε σαν 
πολιτεία να βάλουμε!  Αλλά το πιο σημαντικό;  Να βρούμε τη λύση τούτου του προβλήματος.  Να δώσουμε τη 
δυνατότητα στους πρόσφυγες με τον έναν ή τον άλλο τρόπο σε συνθήκες ομοσπονδίας, είτε με το ένα καθεστώς 
είτε με το άλλο, να παν πίσω στον τόπο τους.  Ε, δυστυχώς και τούτο το χειριζούμαστε μικροπολιτικά, 



1185 

 

επικοινωνιακά και όχι βλέποντας μακροπρόθεσμα το μέλλον του τόπου τζιαι την ευθύνη, το χρέος που έσιει τούτο 
το κράτος απέναντι στους ανθρώπους που εξεσπιτωθήκαν, που εξεριζωθήκαν.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. ΚΟΥΛΛΑ: 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αυτή η παράταξη, η δική μας τουλάχιστον, σε δύο πράγματα πρέπει να πω, πολύ περισσότερα, αλλά 
θυμάμαι, τώρα μου ήρθαν στο μυαλό δύο πράγματα στα οποία πρωτοστάτησε και αρχικώς είχαμε και 
αντιδράσεις.  Το ένα ήταν να δοθούν τίτλοι ιδιοκτησίας στους πρόσφυγες, για να ενισχυθεί η φερεγγυότητά τους, 
και το δεύτερο, μια τεράστια διαχρονική αδικία εναντίον των εκ μητρογονίας προσφύγων διορθώθηκε μετά από 
σαράντα χρόνια, το 2014, από αυτή την κυβέρνηση.  Αλλά μπορώ να πω και άλλα πράγματα που κάναμε το 
τελευταίο χρονικό διάστημα, τωρά που βρήκαμε τα πόδια μας, γιατί κάποιοι μας έσυραν και σε μια τεράστια 
οικονομική κρίση και καταστροφή, που είχε περισσότερες συνέπειες στις ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού, 
δηλαδή στους πρόσφυγες συγκεκριμένα, αλλά και σε κάποιες άλλες ομάδες, όπως ήταν τώρα η αύξηση της 
στεγαστικής βοήθειας, η αύξηση της επιδότησης ενοικίου, η αύξηση της επιδότησης από τον Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών, έτσι ώστε το νέο ζευγάρι, ο πρόσφυγας να πληρώνει μόνο 1%.  Υπάρχει βεβαίως και ένα 
πρόγραμμα για τοποθέτηση ανελκυστήρων με πολλά πρακτικά προβλήματα κυρίως, αλλά υπάρχει, λειτουργεί, 
θέλουμε όλοι να επιταχυνθεί. 

 Αλλά όλα αυτά τα οποία είπα τώρα είναι πράγματι -και φαντάζομαι συμφωνούμε όλοι- πολύ λίγα μπροστά 
στο τι οφείλουμε.  Και επομένως, ναι, εκείνο που θεωρούμε εμείς ορθό είναι μέσα από τον κρατικό 
προϋπολογισμό, μέσα από έναν εξορθολογισμό και των υφιστάμενων κονδυλίων που έχουμε και 
χρησιμοποιούμε να εισαχθεί το επίδομα απώλειας χρήσης της περιουσίας του πρόσφυγα κατά τρόπο που να 
ενισχύσει πράγματι αυτούς που απώλεσαν περιουσία από την τουρκική εισβολή.  Μπορούμε να κάμουμε πολλά, 
μπορούμε να σχεδιάσουμε πολλά πράγματα, επειδή τώρα βρήκαμε και τα πόδια μας.  Και όταν κάποιοι 
εισηγούνται και πολλά νέα μέτρα, να μας πουν γιατί εν τα εισηγούνταν το ’13 ή το ’14.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μυριάνθους. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Δεν είχα πρόθεση να μιλήσω, αλλά έτσι έχω κουραστεί από αυτή τη συζήτηση να βλέπω κροκοδείλια 
δάκρυα.  Είχαμε μία έκτακτη εισφορά για τους πρόσφυγες, να θυμίσω, αλλά να ρωτήσω:  Επί ποιων 
κυβερνήσεων αυτή η εισφορά έχει καταργηθεί;  Πρώτον.  Δεύτερον, να πω ότι ως ΕΔΕΚ, εκ μέρους της ΕΔΕΚ ο 
συνάδελφος ο Κωστής ο Ευσταθίου έχει καταθέσει πρόταση νόμου στην οποία αναφέρεται ότι μέσα από τις 
μεταβιβάσεις που θα γίνονται ακινήτων ένα τέλος να πηγαίνει για ταμείο αλληλεγγύης για τους πρόσφυγες.  
Δώσαμε πρόταση εμείς.  Ας δώσουν όλες οι πλευρές, να τη συζητήσουμε και, αν πραγματικά αυτά που είπαμε 
σήμερα εδώ τα εννοούμε, υπάρχουν πάρα πολλές λύσεις.  Αλλά το να συζητούμε θεωρητικά, χωρίς να 
υποβάλλουμε προτάσεις οι οποίες πραγματικά να λειτουργήσουν, νομίζω ότι είναι λόγια του αέρα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Παύλος Μυλωνάς. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Σύντομα.   

 Φαντάζομαι ότι, αφού ομογνωμούμε όλοι, θα αναλάβει πρωτοβουλία η κ. Κουκουμά ως πρόεδρος της 
επιτροπής και πολύ σύντομα σε συνεργασία με τα αρμόδια υπουργεία να ’ρθει ένα πακέτο προτάσεων ακριβώς 
μέχρι την ευλογημένη εκείνη την ώρα.  Ασχέτως αν διαφωνούμε με τον τρόπο που θα γίνει αυτό, η 
απελευθέρωση, η επανένωση, τέλος πάντων η ηθικοποίηση, εκείνο που πρέπει να κάμουμε είναι ακριβώς ίση 
κατανομή βαρών για όλο αυτό τον κόσμο. 

 Κυρία Κουκουμά, να σε υπενθυμίσω και όλους μας ότι έντζιεν μόνο οι γέροντές μας ή οι άνθρωποι που 
κατοικούν στους συνοικισμούς που είναι πρόσφυγες.  Είναι και τα παιδιά των προσφύγων που έν’ διάσπαρτα 
στα ενοίκια, που δεν έχουν στον ήλιο μοίρα και περιμένουν εκείνο το επίδομα που θα ’ρθει στην ανεργία ή στα 
part time, μισθούς των €500, €700 και όλα τα συναφή.  Δηλαδή οι πρόσφυγες δεν είναι μόνο οι γέροντές μας 
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στους συνοικισμούς, είναι κι όλοι οι άλλοι, εμείς τα παιδιά και τα παιδιά μας πρόσφυγες μέχρι την ευλογημένη 
εκείνη ώρα, που θα ’πρεπε να περιμένουμε απ’ όλους να λεν ότι είμαστε όλοι Κερυνειώτες! 

 Και, κυρία Μαύρου, το ερώτημα ήταν ρητορικό, είμαι σίγουρος.  Και οι Λεμεσιανοί και οι Παφίτες θα 
συμβάλουν όπως συνέβαλαν στο παρελθόν στην προσπάθεια αποκατάστασης της αδικίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Κουκουμά. 

ΣΚΕΥΗ ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Άνοιξε η συζήτηση για το προσφυγικό τζιαι ίσως θα ’πρεπε να την κάμουμε ξεχωριστή.  Το πρώτο πράμα 
που πρέπει να θυμούνται όλοι είναι… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μετά τις 3.00 μ.μ. δε θα παίρνω ώρα.  Είναι τρεις παρά δύο λεπτά. 

ΣΚΕΥΗ ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Το πρώτο πράγμα που πρέπει να θυμούνται οι συνάδελφοι -τζιαι ο κ. Κουλλά απέναντι που μας θυμίζει 
την κρίση- είναι πώς έγιναν οι πρόσφυγες.  Αυτό να μην το ξεχνούν ποτέ, για να μπορούμε να αξιολογούμε και 
τα υπόλοιπα, τι κάμνουμε και ποια είναι η στάση μας απέναντι σε αυτό τον κόσμο.   

 Τι έχετε κάμει, που έχετε κάμει πολλά, που αυξήσετε τις χορηγίες.  Αυξήσετε τις χορηγίες σε εκείνους που 
μπορούν να εξασφαλίσουν δάνειο.  Οι υπόλοιποι είναι στο ενοίκιο των €175.  Για την οικογένεια!  Εδώσετε 
ενοίκια, εδώσετε αυξήσεις των €5 και το παινεύεστε!  705 οικόπεδα από το 2012, αντί να τα χωρίσετε, ακόμα δεν 
τα εκαταφέρετε να τα χωρίσετε, έμειναν 305 και βασανίζεστε ακόμα!  Έχουν παρανομήσει, κύριε Πρόεδρε, 
σύμφωνα με την έκθεση της Επιτρόπου Διοικήσεως, γιατί σύμφωνα με τον νόμο δεν έπρεπε να τερματίσετε την 
οικονομική χορηγία σε αυτό τον κόσμο.  Παρανομείτε, είπε η Επίτροπος Διοικήσεως!  Να επαναφέρετε την 
ανέγερση νέων πολυκατοικιών, να στηρίξετε τους πρόσφυγες με τα χαμηλά εισοδήματα!  Τους ανελκυστήρες;  
Εβάλετε στα εφτά χρόνια δεκαεννιά ανελκυστήρες!  Δεν το λέει το ΑΚΕΛ, το λεν οι υπηρεσιακοί σας.  Από τις 368 
πολυκατοικίες που θέλουν ανελκυστήρα!  Δεκαεννιά, εφτά χρόνια! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ξέρετε είναι… 

ΣΚΕΥΗ ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Πότε θα μπουν στους υπόλοιπους; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

  Είναι από τα θέματα που δεν εσυμφωνήσαμε τόσο, αλλά, αν έλεγα ότι πρέπει να είμαστε σύντομοι, θα 
ελέγετε κάποιοι από εσάς φαντάζομαι ή από έξω ότι για όλα συζητούμε εκτός για τους πρόσφυγες.  Αλλά από 
την άλλη δε θεωρώ ότι προσφέρουμε εις τους πρόσφυγες με τα πολλά λόγια.  Συγγνώμη για την τοποθέτηση, 
αλλά κάποια ώρα πρέπει να κοιτάζουμε τζιαι τα ρολόγια μας τζιαι να έχουμε τζιαι μία εποικοδομητική, να κόψουμε 
στράτα… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να κάμω μια εισήγηση; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα, είντα μ’ που να κάμεις;  Εμείναν δκυο ομιλητές, άμα τους κόψω, εννά ’χουν παράπονο. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Έντζιεν ομιλία, έν’ εισήγηση που εννά κάμω.     

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ακούω και την εισήγηση. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Θεωρώ ότι, αφ’ ης στιγμής φαίνεται ότι ομογνωμούμε, κύριε Πρόεδρε, να καλέσετε εσείς -είναι πρόταση 
του Δημοκρατικού Συναγερμού- καλέστε εσείς τον αρμόδιο υπουργό, να ’ρθουν τζιαι όσοι θέλουν σε μία σύσκεψη 
-όχι πάνω, για να πει κάποιος ότι είναι κονκλάβιο, αλλά ενώπιον όλων- να κατατεθούν οι απόψεις και της κ. 
Σταύρου, Μαύρου… 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγώ δεν εκατάλαβα ότι ομογνωμείτε.  Ευχαρίστως θα το έκαμνα, κύριε Τορναρίτη.  Συγγνώμη που σας 
διακόπτω, εγώ δεν εκατάλαβα ότι ομογνωμείτε να αναλάβω έτσι πρωτοβουλία.  Ξέρετε ότι, άμα μου πείτε για 
πρωτοβουλίες, το απέδειξα και στο  παρελθόν… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ:  

 Όι, το λέω… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 …θα το κάμω, αλλά δε νομίζω ότι ομογνωμείτε.  Αν ομογνωμήσετε, πέστε μου το. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Το λέω, γιατί και για άλλα θέματα έχετε αναλάβει πρωτοβουλίες… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, ευχαρίστως. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 …υποδεέστερα.  Εάν όλοι εδώ πέρα, κύριε Μυλωνά, θεωρούμε ότι… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συζητάτε το μεταξύ σας. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 …έν’ δεύτερο το συγκεκριμένο, ας συναποφασίσουμε εδώ πέρα, είναι πρόταση, να δούμε με ποιο τρόπο 
θα εφαρμόσουμε στην πράξη και όχι να παραμείνουν λόγια, κυρία Κουκουμά, αυτά όλα που λέμε.  Και δε θα 
ρωτήσω πόσα ασανσέρ ετοποθετήσατε εσείς.  Θα μείνω ως εδώ. 

ΣΚΕΥΗ ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 109!  Το πρόγραμμα εξεκίνησε το 2008 από την κυβέρνηση Χριστόφια, εμπήκαν 109 και καταφέρετε στα 
εφτά χρόνια δεκαεννιά πολυκατοικίες! 

 Κύριε Πρόεδρε, η Επιτροπή Προσφύγων συνεδριάζει κάθε Τρίτη σταθερά, ζητά την παρουσία των 
υπουργών και συζητούμε όλα όσα λέμε εδώ, τα οποία κάποιοι ίσως να μην έχετε ξανακούσει.  Η κυβέρνηση δεν 
αντιδρά!  Αυτή είναι η κατάσταση.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τελευταίος ο κ. Κουλίας.  Ελπίζω τελευταίος.  Εν επάτησες;  Έν’ κατά λάθος. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εζήτησα να τους βάλεις το θέμα του συντελεστή.  Συμφωνούμε;  Να πάρεις πρωτοβουλία 
για τον συντελεστή ως φορέα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία!  Προχωρούμε... 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Βάλ’ τους τον! 

ΣΚΕΥΗ ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Να του απαντήσουν για τον συντελεστή.  Τον υπόσχονταν και, όταν τους εφέραμε στη Βουλή, για να πουν 
πώς θα το κάμουν, είπαν ότι είναι ανεφάρμοστο.  Το θυμάστε;  Να σας εύρουμε τα πρακτικά, αν είναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Το λοιπόν.  Ο κ. Ονούφριος Κουλλά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Πραγματικά… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 
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 Μισό λεπτό!  Δε θεωρώ ότι οι πρόσφυγες πρέπει να γίνονται αντικείμενο λαϊκισμού.  Σοβαρά και 
μελετημένα πρέπει όντως, παραδεχόμαστε, να βελτιωθούν πράγματα προς όφελος των προσφύγων.  Τελεία και 
παύλα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων ποσού που δεν υπερβαίνει τις 
€378.204 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η  Δεκεμβρίου 2020.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω 
από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Μισθολογικές κλίμακες.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση προσλήψεων ωρομίσθιου προσωπικού και προσωπικού για κάλυψη έκτακτων και 
εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 8.  

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού, προαγωγής και πρώτου διορισμού και 
προαγωγής.  Άρθρο 9. 

 Τιμαριθμική Αναπροσαρμογή και ετήσιες προσαυξήσεις.  Άρθρο 10. 

 Αποζημίωση για υπερωριακή εργασία.  Άρθρο 11. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 12. 

 Φορολόγηση Επιδομάτων.  Άρθρο 13. 

 Απασχόληση συνταξιούχου προσώπου.  Άρθρο 14. 

 Μηχανοκίνητα οχήματα.  Άρθρο 15. 

 Προκαταβολή για αγορά μηχανοκίνητου οχήματος.  Άρθρο 16. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ε, είπαμε ότι, άμα έν’ ομόφωνο, και να μη συμφωνεί…  Μα, ένας ’πού τους λόγους που δεν 
εσυμφωνήσαμε να έν’ πολλή ώρα η συζήτηση έν’ επειδή ήταν ομόφωνο, άρα εξυπακούεται... 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Να εισηγηθούμε μια διαδικασία στα ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ανακοινώστε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα επτά παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα έξι ψήφοι υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο περί Προϋπολογισμού της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων του 2020 Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εφτά παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα έξι ψήφοι υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο*. 

 Το υπ’ αριθμόν 15 θέμα είναι «Ο περί Αποχώρησης του Ηνωμένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση 
χωρίς Συμφωνία (Ρύθμιση του Δικαιώματος Άσκησης Νομοθετικά Κατοχυρωμένου Επαγγέλματος Υγείας στη 
Δημοκρατία) Νόμος του 2020».    

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέσπιση νομοθεσίας για τη ρύθμιση του δικαιώματος άσκησης νομοθετικά κατοχυρωμένου επαγγέλματος 
υγείας στη Δημοκρατία σε περίπτωση αποχώρησης του Ηνωμένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση χωρίς 
συμφωνία. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί Αποχώρησης του 
Ηνωμένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση χωρίς Συμφωνία (Ρύθμιση του Δικαιώματος 

Άσκησης Νομοθετικά Κατοχυρωμένου Επαγγέλματος Υγείας στη Δημοκρατία) Νόμος του 2020» 
Παρόντες: 
 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Γεώργιος Προκοπίου 

 Ευθύμιος Δίπλαρος Μαρίνος Μουσιούττας 

 Σάβια Ορφανίδου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου  Γεώργιος Παπαδόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 23 Ιανουαρίου 2020.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του Υπουργείου Εξωτερικών, του Τμήματος Εργασίας του 
Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και 
Μετανάστευσης του Υπουργείου Εσωτερικών, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και των Συμβουλίων 
Εγγραφής Επαγγελματιών του Τομέα της Υγείας. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η θέσπιση νομοθεσίας για τη ρύθμιση του δικαιώματος άσκησης νομοθετικά 
κατοχυρωμένου επαγγέλματος υγείας στη Δημοκρατία, σε περίπτωση αποχώρησης του Ηνωμένου Βασιλείου 
από την Ευρωπαϊκή Ένωση χωρίς συμφωνία. 

 Ειδικότερα, το νομοσχέδιο αποσκοπεί στη ρύθμιση των όρων και των διατυπώσεων που διέπουν το 
δικαίωμα εγγραφής στο μητρώο νομοθετικά κατοχυρωμένου επαγγέλματος υγείας, καθώς και το δικαίωμα 
άσκησης του εν λόγω επαγγέλματος στη Δημοκρατία μετά από την αποχώρηση του Ηνωμένου Βασιλείου από 
την Ευρωπαϊκή Ένωση χωρίς συμφωνία από ορισμένους πολίτες του Ηνωμένου Βασιλείου και από πολίτες 
κρατών μελών που απέκτησαν ή θα αποκτήσουν τα επαγγελματικά τους προσόντα στο Ηνωμένο Βασίλειο. 

 Σημειώνεται ότι όλοι όσοι παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής δήλωσαν ότι συμφωνούν με τις 
προτεινόμενες ρυθμίσεις. 

 Η επιτροπή, αφού ολοκλήρωσε την κατ’ άρθρον εξέταση του νομοσχεδίου και αφού έλαβε υπόψη τα 
στοιχεία που τέθηκαν ενώπιόν της αναφορικά με την ανάγκη άμεσης προώθησης του νομοσχεδίου λόγω της 
ενδεχόμενης αποχώρησης του Ηνωμένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση χωρίς συμφωνία, αποφάσισε 
να προωθήσει το νομοσχέδιο για συζήτηση στην αμέσως επόμενη συνεδρία της ολομέλειας του σώματος, 

                                            
*  Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Αλληλεγγύη, ΕΛΑΜ. 
  Αποχή: Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 
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συμπτύσσοντας χρονικά τα στάδια που προβλέπονται στο πλαίσιο της συνήθους διαδικασίας συζήτησης σχεδίου 
νόμου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών του νομοσχεδίου στο στάδιο της συζήτησής του 
στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Σκοπός και πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 Δικαίωμα υποβολής αίτησης για εγγραφή σε Μητρώο και εξασφάλισης άδειας ασκήσεως επαγγέλματος.  
Άρθρο 4. 

 Έκδοση κανονισμών.  Άρθρο 5. 

 Έκδοση διαταγμάτων.  Άρθρο 6. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε για τα άρθρα, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα τέσσερις ψήφοι υπέρ και μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ και μια αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αποχώρησης του Ηνωμένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή 
Ένωση χωρίς Συμφωνία (Ρύθμιση του Δικαιώματος Άσκησης Νομοθετικά Κατοχυρωμένου Επαγγέλματος Υγείας 
στη Δημοκρατία) Νόμος του 2020.    

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε για το σύνολο του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα δύο ψήφοι υπέρ και μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ και μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο*. 

                                            
*  Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, Αλληλεγγύη, Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, 

ΕΛΑΜ. 
  Αποχή: ΚΣ ΕΔΕΚ. 
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 Τα θέματα με τους αριθμούς 16 και 17 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί της Ασκήσεως της 
Κτηνιατρικής και της Εγγραφής Κτηνιάτρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» και «Ο περί της Ασκήσεως της 
Κτηνιατρικής και της Εγγραφής Κτηνιάτρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019». 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός για το υπ’ αριθμόν 16 θέμα:  Τροποποίηση του περί της Ασκήσεως της Κτηνιατρικής και της 
Εγγραφής Κτηνιάτρων Νόμου, έτσι ώστε να επέλθει ορθότερη εναρμόνιση με την Οδηγία 2005/36/ΕΚ σχετικά με 
την αναγνώριση των επαγγελματικών προσόντων. 

 Σκοπός για το υπ’ αριθμόν 17 θέμα:  Τροποποίηση του περί της Ασκήσεως της Κτηνιατρικής και της 
Εγγραφής Κτηνιάτρων Νόμου, έτσι ώστε η αναγνώριση των επαγγελματικών προσόντων αποφοίτων κτηνιάτρων 
των οποίων οι τίτλοι χορηγήθηκαν από φορείς κτηνιατρικής του Ηνωμένου Βασιλείου να μη γίνεται αυτόματα 
αλλά σύμφωνα με τη διαδικασία που υπάρχει και που αφορά τους τίτλους που εκδίδονται από χώρες εκτός 
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για τα νομοσχέδια «Ο περί 
της Ασκήσεως της Κτηνιατρικής και της Εγγραφής Κτηνιάτρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» και 

«Ο περί της Ασκήσεως της Κτηνιατρικής και της Εγγραφής Κτηνιάτρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 
 Αντρέας Καυκαλιάς, πρόεδρος Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Μιχάλης Γιωργάλλας Ηλίας Μυριάνθους 

 Δημήτρης Δημητρίου Χαράλαμπος Θεοπέμπτου   

 Νίκος Κέττηρος 
 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τα πιο πάνω νομοσχέδια σε τρεις 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 7, 14 και την 21η Ιανουαρίου 2020.  Στο πλαίσιο της πρώτης 
συνεδρίασης κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου 
Εξωτερικών, του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Τμήματος Επιθεώρησης 
Εργασίας του ίδιου υπουργείου και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας.  Το Κτηνιατρικό Συμβούλιο 
Κύπρου, ο Παγκύπριος Κτηνιατρικός Σύλλογος, ο Οικοαγροτικός και οι αγροτικές οργανώσεις ΠΕΚ, ΕΚΑ, «Νέα 
Αγροτική Κίνηση», «Παναγροτικός Σύνδεσμος» και «Ευρωαγροτικός», παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης των υπό αναφορά νομοσχεδίων παρευρέθηκε και το μέλος της 
επιτροπής βουλευτής κ. Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης. 

 Σκοπός του πρώτου προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί της Ασκήσεως της Κτηνιατρικής 
και της Εγγραφής Κτηνιάτρων Νόμου, έτσι ώστε να επέλθει ορθότερη εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την 
πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία 2005/36/ΕΚ του Συμβουλίου της 7ης Σεπτεμβρίου 2005, 
σχετικά με την αναγνώριση των επαγγελματικών προσόντων». 

 Ειδικότερα, με το πρώτο υπό συζήτηση νομοσχέδιο αναγνωρίζονται ως επαρκής απόδειξη για εγγραφή 
στο Κτηνιατρικό Μητρώο τα διπλώματα, πιστοποιητικά και άλλοι τίτλοι κτηνιάτρου των υπηκόων κρατών μελών 
τα οποία χορηγήθηκαν από την Εσθονία ή των οποίων η κατάρτιση άρχισε στην Εσθονία πριν από τις 20 
Αυγούστου 1991.  Σημειώνεται ότι, με βάση τις διατάξεις του υφιστάμενου νόμου, στις αντίστοιχες περιπτώσεις 
αναγνωρίζονται ως επαρκής απόδειξη για εγγραφή στο Κτηνιατρικό Μητρώο τα εν λόγω διπλώματα, 
πιστοποιητικά και άλλοι τίτλοι κτηνιάτρου που χορηγήθηκαν ή των οποίων η κατάρτιση άρχισε πριν από την 
ημερομηνία προσχώρησης της Εσθονίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, δηλαδή πριν από τις 16 Απριλίου 2003.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος και συνοδεύουν το πρώτο νομοσχέδιο, η ανάγκη για διόρθωση της εν λόγω 
ημερομηνίας είχε επισημανθεί ως παράβαση από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή σε σχετική προειδοποιητική 
επιστολή που η τελευταία απέστειλε προς την Κυπριακή Δημοκρατία και ως εκ τούτου η υπό αναφορά ρύθμιση 
προτείνεται στο πλαίσιο συμμόρφωσης της Κυπριακής Δημοκρατίας με τις σχετικές υποδείξεις της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής.   

 Σκοπός του δεύτερου προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί της Ασκήσεως της Κτηνιατρικής 
και της Εγγραφής Κτηνιάτρων Νόμου, έτσι ώστε η αναγνώριση των επαγγελματικών προσόντων αποφοίτων 
κτηνιάτρων των οποίων οι τίτλοι χορηγήθηκαν από φορείς κτηνιατρικής του Ηνωμένου Βασιλείου να μη γίνεται 
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αυτόματα, αλλά σύμφωνα με τη διαδικασία που υπάρχει και αφορά τους τίτλους που εκδίδονται από χώρες εκτός 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος και αφορούν το δεύτερο νομοσχέδιο, η εν λόγω ρύθμιση προτείνεται, 
έτσι ώστε οι διατάξεις της εθνικής νομοθεσίας που αφορά την άσκηση της κτηνιατρικής και της εγγραφής 
κτηνιάτρων να προσαρμοστούν στο ενδεχόμενο αποχώρησης του Ηνωμένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή 
Ένωση χωρίς συμφωνία μεταξύ τους. 

 Στο πλαίσιο συνεδρίας της επιτροπής η εκπρόσωπος του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων διευκρίνισε ότι η προτεινόμενη κατάργηση της αυτόματης αναγνώρισης των 
επαγγελματικών προσόντων αποφοίτων κτηνιάτρων των οποίων οι τίτλοι χορηγήθηκαν από φορείς κτηνιατρικής 
του Ηνωμένου Βασιλείου σε καμιά περίπτωση δεν αποστερεί το δικαίωμα των εν λόγω αποφοίτων να εργαστούν 
στην Κύπρο.  Ωστόσο, η ίδια επισήμανε ότι η αυτόματη αναγνώριση επαγγελματικών προσόντων αποτελεί 
προνόμιο που απολαμβάνουν τα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το οποίο πηγάζει μέσα από τα 
δικαιώματα και τις υποχρεώσεις που αυτά έχουν σύμφωνα με το ενωσιακό κεκτημένο και ως εκ τούτου δεν 
μπορεί το εν λόγω προνόμιο να το απολαμβάνει το Ηνωμένο Βασίλειο σε περίπτωση αποχώρησής του από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση χωρίς συμφωνία με αυτή.  

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εξωτερικών ανέφερε διευκρινιστικά ότι το εν λόγω υπουργείο έχει 
αναλάβει ρόλο συντονιστή για την προώθηση όλων των απαιτούμενων νομοθετικών τροποποιήσεων σε εθνικό 
επίπεδο στο πλαίσιο της προετοιμασίας της Κυπριακής Δημοκρατίας σε περίπτωση αποχώρησης του Ηνωμένου 
Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση χωρίς συμφωνία.  Ως εκ τούτου, ο ίδιος ενημέρωσε την επιτροπή ότι θα 
προωθηθεί αριθμός σχετικών νομοθετικών τροποποιήσεων, οι οποίες θα κατατεθούν ενώπιον της Βουλής, και 
ειδικότερα σε σχέση με την αυτόματη αναγνώριση επαγγελματικών προσόντων και για άλλα επαγγέλματα. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας επισήμανε ότι το δεύτερο υπό συζήτηση 
νομοσχέδιο θα τεθεί σε ισχύ με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου εν αναμονή των εξελίξεων σε σχέση με 
την επικείμενη αποχώρηση του Ηνωμένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Η ίδια εκπρόσωπος 
διευκρίνισε επίσης ότι οι διατάξεις του υφιστάμενου νόμου διασφαλίζουν ότι η προτεινόμενη κατάργηση της 
αυτόματης αναγνώρισης επαγγελματικών προσόντων δεν επηρεάζει τους ήδη εγγεγραμμένους στο Κτηνιατρικό 
Μητρώο κτηνιάτρους.   

Η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω και κρίνοντας ως αναγκαία την άμεση προώθηση του 
πρώτου υπό συζήτηση νομοσχεδίου, προκειμένου να αποφευχθεί το ενδεχόμενο επιβολής κυρώσεων από την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή σε περίπτωση μη συμμόρφωσης της Κυπριακής Δημοκρατίας, καθώς και την άμεση 
προώθηση του δεύτερου υπό συζήτηση νομοσχεδίου, για να αντιμετωπιστεί έγκαιρα το ενδεχόμενο αποχώρησης 
του Ηνωμένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση χωρίς συμφωνία, αποφάσισε να επισπεύσει τη διαδικασία 
προώθησής τους στην ολομέλεια της Βουλής.     

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων υποβάλλει την 
παρούσα έκθεσή της στην ολομέλεια της Βουλής για συζήτηση και λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε για τα άρθρα, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα τέσσερις ψήφοι υπέρ και μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ και μια αποχή, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως περί της Ασκήσεως της Κτηνιατρικής και της Εγγραφής Κτηνιάτρων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε για το σύνολο του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα δύο ψήφοι υπέρ, μία αποχή και ένα άτομο δεν έχει 
ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ και μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο*. 

 Νομίζω και στο επόμενο τα ίδια θα πείτε, οπότε ψηφίζεται και το υπ’ αριθμόν 17 θέμα, έτσι; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άρα, με τριάντα δύο ψήφους υπέρ και μία αποχή, το υπ’ αριθμόν 17 νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο**. 

 Τα θέματα από τον αριθμό 18 μέχρι τον αριθμό 62 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο Δεύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται 
και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με τον σχετικό κατάλογο που έχει 
διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, έγγραφα, 
εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/ 
κοινοποίηση σε 

1.  Ο περί Διεξαγωγής των Παγκύπριων 
Εξετάσεων Πρόσβασης στα Ανώτερα και 
Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύματα (ΑΑΕΙ) της 
Κύπρου και Ελλάδας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.009-2020). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού 
και Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού 

2.  Ο περί Διεξαγωγής των Παγκύπριων 
Εξετάσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.010-2020). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού 
και Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού 

3.  Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.011-2020). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

4.  Ο περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό 
στη Δημόσια Υπηρεσία (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.012-2020). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

5.  Ο περί Εγγραφής Παροχέων Υπηρεσιών 
Ασθενοφόρου και Ασθενοφόρων Οχημάτων 
(Άδεια Λειτουργίας, Έλεγχος και Εποπτεία) 
Νόμος του 2020. 

Υπουργό Υγείας Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Υγείας 

                                            
*  Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, Αλληλεγγύη, Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, 

ΕΛΑΜ. 
  Αποχή: ΚΣ ΕΔΕΚ. 
** Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, Αλληλεγγύη, Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, 

ΕΛΑΜ. 
  Αποχή: ΚΣ ΕΔΕΚ. 
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Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, έγγραφα, 
εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/ 
κοινοποίηση σε 

(Αρ. Φακ. 23.01.061.013-2020). 

6.  Ο περί της Ίδρυσης, των Δραστηριοτήτων και 
της Εποπτείας των Ιδρυμάτων Επαγγελματικών 
Συνταξιοδοτικών Παροχών Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.014-2020). 

Υπουργό Οικονομικών 
και Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

7.  Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.015-2020) 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

8.  Οι περί Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί, 
Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις 
Αξιωματικών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.110-2019). 

Υπουργό Άμυνας  

 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Άμυνας 

 

9.  Οι περί Εθελοντών-Εθελοντριών 
Υπαξιωματικών του Στρατού της Δημοκρατίας 
(Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.111-2019). 

Υπουργό Άμυνας  

 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Άμυνας 

 

10.  Οι περί Αποχετεύσεων Παραλιμνίου 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.112-2019). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 

 

11.  Οι περί Αποχετεύσεων Αγίας Νάπας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.113-2019). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 

 

12.  Οι περί Συστήματος Εγγύησης των 
Καταθέσεων και Εξυγίανσης Πιστωτικών και 
Άλλων Ιδρυμάτων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.114-2019). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

 

13.  Οι περί Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων - Θέση 
Ανώτερου Τεχνικού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.115-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

14.  Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.069-2013). 

Υπουργό Δικαιοσύνης 
και Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

15.  Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 
(Σχέδιο Συντάξεων και Χορηγημάτων σε 
Υπαλλήλους του Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού και Εξαρτωμένους τους) (Όμοιο με 
το Σχέδιο Συντάξεων της Κυβέρνησης) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.067-2014). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού 
και Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

16.  Οι περί Προστασίας της Παραλίας (Άδειες και 
Δικαιώματα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.036-2015). 

Υπουργό Εσωτερικών                                                                                                                                                      Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών  

17.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, 
Αξιολόγηση και Ανέλιξη Ακαδημαϊκού 
Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.028-2016). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού 
και Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  
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18.  Οι περί της Σύμβασης για την Προστασία της 
Μεσογείου Θάλασσας από τη Ρύπανση και 
περί Συναφών Πρωτοκόλλων (Τεχνητοί 
Ύφαλοι) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.085-2017). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Περιβάλλοντος 

19.  Οι περί Προσωπικού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου (Τροποποιητικοί) 
Γενικοί Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.086-2017). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

20.  Οι περί Συντάξεων Υπαλλήλων της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.087-2017). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

21.  Οι περί Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου (Σχέδιο 
Πρόωρης Εθελοντικής Αφυπηρέτησης 
Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.100-2017). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

22.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ακαδημαϊκό 
Προσωπικό) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.047-2018). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού 
και Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

23.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Δίδακτρα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.057-2018). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού 
και Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

24.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Φοιτητικά 
Θέματα και Θέματα Σπουδών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.058-2018). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού 
και Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

25.  Οι περί Δασών (Άδειες, Χρήση Δασικών 
Δρόμων και Εξαγωγή Δασικών Προϊόντων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.072-2018). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Περιβάλλοντος 

26.  Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.074-2018). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

27.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.051-2017). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και 
Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

28.  Οι περί του Συντονισμού των Διαδικασιών 
Σύναψης Δημοσίων Συμβάσεων στους Τομείς 
της Άμυνας και της Ασφάλειας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.098-2018). 

Γενική Λογίστρια  
εκ μέρους του 
Υπουργού Οικονομικών  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

29.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας (Γενικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.009-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης 
και Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

30.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας 
(Πειθαρχικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.010-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης 
και Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

31.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας (Προαγωγές 
Μελών Πυροσβεστικής εκτός Ειδικών 
Πυροσβεστών) Κανονισμοί του 2020. 

Υπουργό Δικαιοσύνης 
και Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  
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(Αρ. Φακ. 23.03.056.011-2019). 

32.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας (Εφεδρικοί 
Πυροσβέστες) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.012-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης 
και Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

33.  Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 
(Διαχείριση και Διάθεση/Χρήση Κοπριάς και 
άλλων Κτηνοτροφικών Αποβλήτων που 
προκύπτουν από Αγελαδοτροφικές Μονάδες) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.013-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Περιβάλλοντος   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Περιβάλλοντος  

34.  Οι περί της Ενιαίας Διαχείρισης Υδάτων (Χρήση 
Υδατικών Έργων για Ναυταθλητισμό με Πλωτά 
Μέσα) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.027-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

35.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.037-2019).                       

Υπουργό Δικαιοσύνης 
και Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

36.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της 
Εξορυκτικής Βιομηχανίας (Χρήση Βέλτιστων 
Διαθέσιμων Τεχνικών σε περιπτώσεις 
Παρουσίας Κυανίου σε Λίμνη τελμάτων και περί 
Διασπώμενου με Ασθενές Οξύ Κυανίου) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.038-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Περιβάλλοντος 

37.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της 
Εξορυκτικής Βιομηχανίας (Επιθεωρήσεις) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.039-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Περιβάλλοντος 

38.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της 
Εξορυκτικής Βιομηχανίας (Χρηματικές 
Εγγυήσεις) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.040-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Περιβάλλοντος 

39.  Οι περί Ιατρών και Οδοντιάτρων (Συντάξεις και 
Χορηγήματα) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.041-2019). 

Υπουργό Υγείας  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Υγείας 

40.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 
(Αξιολόγηση Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.053-2019). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού 
και Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

41.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 
(Ταμείο Προνοίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.054-2019). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού 
και Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

42.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (Θέση 
Γενικού Διευθυντή) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.055-2019). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού 
και Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

43.  Οι περί της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας (Όροι 
Πρόσληψης και Υπηρεσίας Υπαλλήλων) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.064-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και 
Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

44.  Οι περί Φυλακών (Γενικοί) Κανονισμοί του 
2020. 

Υπουργό Δικαιοσύνης 
και Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  
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(Αρ. Φακ. 23.03.056.070-2019). 

45.  Οι περί Εισροών και Εκροών του Εθνικού 
Ταμείου Επενδύσεων και του Κυπριακού 
Οργανισμού Διαχείρισης Επενδύσεων και για 
Συναφή Θέματα Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.079-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

46.  Οι περί Ασφάλειας Δικτύων και Συστημάτων 
Πληροφοριών (Τέλη) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.080-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και 
Έργων  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή  

Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

47.  Οι περί Δημιουργίας Μητρώου Αγροτών και 
Γεωργικών Εκμεταλλεύσεων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.082-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

48.  Οι περί της Ποιότητας του Ατμοσφαιρικού Αέρα 
(Μείωση των Εθνικών Εκπομπών Ορισμένων 
Ατμοσφαιρικών Ρύπων) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.095-2019). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Περιβάλλοντος  

49.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Αξιολόγηση 
Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.096-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

50.  Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.097-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

51.  Οι περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών 
Κύπρου - Θέση Προϊστάμενου Τομέα (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.099-2019). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

52.  Οι περί Υπηρεσιακών Οχημάτων του Κρατικού 
Τομέα και του Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.100-2019). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

53.  Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Άδειες και 
Πιστοποιητικά Ελεγκτών Εναέριας 
Κυκλοφορίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.101-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και 
Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

54.  Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Άδειες και 
Πιστοποιητικά Ελεγκτών Εναέριας 
Κυκλοφορίας) (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.102-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και 
Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

55.  Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση 
εγκρίσεων που δόθηκαν από τον Υπουργό 
Παιδείας και Πολιτισμού προς τον Θεατρικό 
Οργανισμό Κύπρου (Πίνακας αρ. 1 του 2019), 
ημερομηνίας 17 Ιανουαρίου 2020, σύμφωνα με 
το άρθρο 4 του περί Προϋπολογισμού του 
Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου του 2019 
Νόμου του 2019. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού 
και Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

56.  Ενημέρωση της Βουλής των Αντιπροσώπων 
για την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, 
ημερομηνίας 17 Ιανουαρίου 2020, για την 

Γραμματεία Υπουργικού 
Συμβουλίου 

Όλους τους βουλευτές 
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επιλογή για διορισμό από το Υπουργικό 
Συμβούλιο μελών των διοικητικών συμβουλίων: 

α.  του Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου 
Εργοληπτών, Οικοδομικών και Τεχνικών 
Έργων, 

β. της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου, 

σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 3(2)(β) 
των περί Ορισμένων Νομικών Προσώπων 
Δημοσίου Δικαίου (Διορισμός Διοικητικών 
Συμβουλίων) Νόμων του 1988 έως 2013. 
(Αρ. Φακ. 22.10.003). 

57.  Ετήσια Έκθεση της Επιτροπής Προστασίας του 
Ανταγωνισμού για το έτος 2018, ημερομηνίας 
14 Ιανουαρίου 2020, σύμφωνα με τις διατάξεις 
του άρθρου 48 του περί της Επιτροπής 
Προστασίας του Ανταγωνισμού Νόμου του 
2008  
[Νόμος αρ. 20(Ι) του 2008]. 
(Αρ. Φακ. 10.01.001.028). 

Επιτροπή Προστασίας του 
Ανταγωνισμού   

Όλους τους βουλευτές 

Προτάσεις νόμου Κατάθεση από  Παραπομπή σε  
1. Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.004-2020). 

Ζαχαρία Κουλία, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου, και Πανίκο 
Λεωνίδου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

2. Ο περί Ποινικής Δικονομίας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.005-2020).  

Γεώργιο Γεωργίου εκ 
μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, Άριστο 
Δαμιανού εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις, Πανίκο Λεωνίδου 
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού 
Κόμματος και Κωστή 
Ευσταθίου εκ μέρους του 
Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

3. Ο περί του Γενικού Συστήματος Υγείας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.006-2020). 

Ζαχαρία Κουλία, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου, 
και Πανίκο Λεωνίδου, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων Αναπτύξεως και 
Ελέγχου Δημόσιων 
Δαπανών 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχετε παρατήρηση γι’ αυτό; 

 Ναι. 
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ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Υπάρχει μια πρόταση νόμου του συνάδελφου του Ζαχαρία Κουλία η οποία θέλει να τροποποιήσει τον 
νόμο του ΓΕΣΥ-νομίζω είναι και η πρώτη απόπειρα τροποποίησης του νόμου του ΓΕΣΥ, δικαίωμα του ασφαλώς- 
για ένα σοβαρό ζήτημα, νομίζω, όπως διάβασα την πρόταση νόμου… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, ναι. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Πλην όμως θέλει να πάει στην επιτροπή Ελέγχου.  Αυτό το θέμα είναι θέμα της επιτροπής Υγείας… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι πρόταση για αλλαγή του ΓΕΣΥ, κύριε Κουλία; 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το ΓΕΣΥ αντλεί από την οικονομία πέραν του ενός δισεκατομμυρίου.  Ερώτησα τον Έφορο 
Φορολογίας, τον κ. Τσαγκάρη: «Κύριε Ιωάννη μου, κατακρατείς, όταν πληρώνεις €250.000 του κάθε γιατρού, 
φόρο;».  Λέει μου: «Όχι».  «Ε, πότε θα πληρώσουν;»  «Στο τέλος του χρόνου».  Και η πρόταση είναι να 
κατακρατείται το 20% την ώρα που τους καταβάλλει και να μένει το 15% και να υπάρξει συμψηφισμός.   Αν έχουν 
να δώσουν, να δώσουν, αν έχουν να πάρουν να πάρουν.  Αλλά δεν μπορεί να αντλούν από την οικονομία ένα 
και πλέον δισεκατομμύριο και να μην κατακρατείται ο φόρος αυτών των τεράστιων μισθοδοσιών.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, αλλά είναι αυτεπάγγελτο για έλεγχο ή είναι τροποποίηση του νόμου;   

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ο λόγος που ζήτησα να πάει στην Ελέγχου είναι, διότι είναι θέμα οικονομικό του κράτους που πρέπει να 
είναι άμεσος ο έλεγχος και θεώρησα σωστό να πάει στην Ελέγχου.  Αν νομίζετε να πάει κάπου αλλού, ας πάει.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, εφόσον υπάρχει απαίτηση, αλλά…  Εν πάση περιπτώσει, και ως θέμα θα έπρεπε, αν το έβαλλες 
στην Ελέγχου, να ήταν για έλεγχο αυτής της κατάστασης.  Διαφορετικά ή στην Υγείας πρέπει να πάει ή στην 
Οικονομικών, που είναι πιο ειδικοί.  Να πάει Υγείας, να μη συζητούμε τώρα. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Έχουμε θέμα συναφές γραμμένο από τον συνάδελφο τον Περδίκη.   

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, Οικονομικών πρέπει να πάει, είναι φορολογικό το ζήτημα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κατ’ ακρίβεια είναι φορολογικό, ναι.  Είναι στην Οικονομικών που πρέπει να πάει. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι φορολογικό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τι είναι; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχει να κάμει…  Είναι δύο οι παράμετροι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τι έχει να κάμει; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Να σας διαβάσω.  Παραπέμπει σε απαγόρευση... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ακούστε τον κ. Λουκαΐδη! 
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 Κύριε Λουκαΐδη, δεν άκουσα εγώ.  Από την αρχή. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Απαγορεύει στον ΟΑΥ να συμβάλλεται με τα ιδιωτικά νοσηλευτήρια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είπες έτσι πράγμα, Ζαχαρία; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Αυτή είναι η πρόταση νόμου. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Όχι, κύριε, είναι άλλη πρόταση νόμου. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Να διαβάσω.  Νοείται ότι, εξαιρουμένων των κρατικών υπηρεσιών υγείας, για την παροχή υπηρεσιών 
φροντίδας υγείας… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τέλος πάντων.  Ας πάει στην Υγείας.  

 Κύριε Κωνσταντίνου, να το δεχθείτε να έρθει εκεί και θα κρίνουμε μετά τα παρακάτω. 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Αν είναι θέμα που μας αφορά, ναι. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Αλλά και το άλλο είναι θέμα για το… 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να πω κάτι ακόμα κάτι, για να βοηθήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να πεις, κύριε Κουλία. 

 ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ιατροί ιδιώτες.  Ένας γιατρός, όταν συμβληθεί, είναι ως φυσικό πρόσωπο.  Τι έκοψε ο νους τους;  Κάμνει 
ο καθένας μια εταιρεία, για να φορολογείται με 11%.  Γίνεται τούτη η τέχνη;   Το κράτος να ανέχεται δηλαδή τούτο 
το τέχνασμα; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Να πάει και να τα υποστηρίξει στην Υγείας αυτά ο κ. Κουλίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, ένα λεπτό.  Εγώ λέω να πάει Υγείας, αλλά πρέπει να παρακολουθήσουμε όλες αυτές τις πτυχές.  
Είναι ένα πράγμα, αν επεμβαίνουμε στον τρόπο λειτουργίας του ΓΕΣΥ, και είναι άλλο πράγμα, αν δημιουργούνται 
διάφορες καταστάσεις. 

 Λοιπόν, να πάει στην Υγείας.  Μπορείς να παρευρεθείς στην Υγείας, να παραθέσεις το θέμα με όλες του 
τις πτυχές και θα κρίνουμε. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι πολλά τα λεφτά και πρέπει επιτέλους η πολιτεία να παρέμβει, για να βάλει μία τάξη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κωνσταντίνου είπε ότι θα το χειριστεί το ταχύτερο δυνατό.   

 ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Δεν έχω αμφιβολία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

   Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 
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(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.293, ημερομηνίας 16 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Ανδρέα Πασιουρτίδη 

 «Παρακαλούμε όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αναφορικά με τη 
διάβρωση της παραλίας και την κατασκευή έργων προστασίας της στις περιοχές Βορόκληνης και Περβολιών της 
επαρχίας Λάρνακας. 

 Η κατάσταση έχει φτάσει σε ανησυχητικά επίπεδα και καθημερινά η διάβρωση της παραλίας γίνεται όλο 
και πιο εμφανής, με αποτέλεσμα να προκύπτουν θέματα ασφάλειας και απώλειας περιουσιών. 

 Ζητούμε όπως πληροφορηθούμε τα εξής: 

1. Πόσοι κυματοθραύστες προγραμματίζεται να κατασκευαστούν βάσει των μελετών; 

2. Ποια προσωρινά και επιπρόσθετα μέτρα προτίθεται να αναλάβει η πολιτεία για προστασία των παραλιών; 

3. Ποιο το χρονοδιάγραμμα έναρξης και υλοποίησης των έργων; 

4. Ποιο το προϋπολογιζόμενο κόστος κατασκευής, ποια η συνεισφορά των κοινοτήτων που επηρεάζονται 
και ποιος ο τρόπος καταβολής αυτής της συνεισφοράς;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.294, ημερομηνίας 16 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι σε σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στις 3 Ιανουαρίου 2019 στο κοινοτικό 
συμβούλιο Μουτουλλά στην παρουσία του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, κ. 
Κώστα Καδή, είχε αποφασιστεί ότι μέσα στο 2019 θα προχωρήσουν όλες οι απαιτούμενες ενέργειες για την 
ωρίμανση του έργου της μελέτης του αποχετευτικού δικτύου συλλογής λυμάτων και του σταθμού επεξεργασίας 
λυμάτων για ολόκληρη την κοινότητα Μουτουλλά, ώστε εντός του 2020 να προχωρήσει η κατασκευή του έργου. 

  Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν ολοκληρωθεί 
όλες οι εργασίες για την ωρίμανση του έργου του σταθμού επεξεργασίας λυμάτων και του δικτύου συλλογής 
λυμάτων για ολόκληρη την κοινότητα Μουτουλλά και πότε θα προχωρήσει η κατασκευή του έργου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.295, ημερομηνίας 16 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με τα πρόσφατα στοιχεία που έδωσε στη δημοσιότητα ο Κυπριακός Σύνδεσμος Καταναλωτών, 
οι αγορές καυσίμων (βενζίνη 95 οκτανίων, πετρέλαιο κίνησης, πετρέλαιο θέρμανσης) από τα κατεχόμενα για το 
έτος 2019 έφτασαν το ύψος των €162 εκατομ. 

 Σε συνέχεια της απάντησης του τέως Υπουργού Οικονομικών Χάρη Γεωργιάδη σε κοινοβουλευτική μου 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.622, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με  την αγορά καυσίμων από τα κατεχόμενα για ιδιωτική χρήση, για εμπορικούς και 
επαγγελματικούς σκοπούς, καθώς και για τις κατασχέσεις πετρελαιοειδών στα σημεία διέλευσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.296, ημερομηνίας 16 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η υλοποίηση του έργου για μεταστέγαση του Περιφερειακού Δημόσιου Νηπιαγωγείου Μουτουλλά στο 
σχολικό κτίριο του Περιφερειακού Δημοτικού Σχολείου Μαραθάσας.  Το κτίριο του Περιφερειακού Δημοτικού 
Σχολείου Μαραθάσας στον Μουτουλλά είναι κλειστό εδώ και χρόνια και παραμένει αναξιοποίητο για πάρα πολύ 
καιρό.  Είναι ένα ευρύχωρο κτίριο με άνετη αυλή και μεγάλη αίθουσα αθλοπαιδιών και χρησιμοποιείται μόνο 
κάποιες μέρες τον χρόνο.   

 Οι κοινοτάρχες της περιοχής έχουν ζητήσει να αξιοποιηθεί το συγκεκριμένο κτίριο για τις εκπαιδευτικές 
ανάγκες των παιδιών της κοινότητας Μαραθάσας και, πιο συγκεκριμένα, για να στεγαστεί το Δημόσιο 
Νηπιαγωγείο Μουτουλλά και ο Κοινοτικός Νηπιοβρεφοκομικός Σταθμός Μαραθάσας.  Στο μέλλον μπορεί να 
στεγάζεται και ένα κέντρο υγιούς απασχόλησης παιδιών για τα απογεύματα.  

 Ταυτόχρονα, ζητήθηκε όπως μετατραπεί το Δημόσιο Νηπιαγωγείο Μουτουλλά σε προαιρετικό ολοήμερο 
σχολείο και  υπάρξει  διευθέτηση της δωρεάν μεταφοράς των παιδιών από τα χωριά της περιοχής στο 
νηπιαγωγείο.  Παράλληλα, έχει ζητηθεί και η δημιουργία στον ίδιο χώρο κοινοτικού ολοήμερου 
νηπιοβρεφοκομικού σταθμού. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει τα 
δικαιολογημένα αιτήματα των κοινοτήτων της περιοχής Μαραθάσας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.297, ημερομηνίας 16 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Στον προϋπολογισμό της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων για το έτος 2019 κάτω από το άρθρο 04393-
Κοινωνική ευθύνη προνοείτο ποσό ύψους €1.000.000.  Σύμφωνα με το επεξηγηματικό υπόμνημα, η 
προτεινόμενη πρόνοια η οποία εισπράττεται κατά τη διάρκεια του έτους από την εισφορά των αποδεκτών επί 
των καθαρών αποδοχών από το στοίχημα προορίζεται για σκοπούς ενίσχυσης των μηχανισμών και 
προγραμμάτων προστασίας των νεαρών ατόμων και παθολογικών παικτών από το στοίχημα.  Ειδικότερα, στον 
επιχειρησιακό σχεδιασμό για το 2019 αναφέρονται τα εξής προγράμματα/πρωτοβουλίες:  

1. Αναβάθμιση της ιστοσελίδας responsiblegaming.gov.cy και δημιουργία διαδραστικού microsite. 

2. Εκπόνηση εθνικής στρατηγικής για το Υπεύθυνο Παιχνίδι και την παθολογική ενασχόληση σε συνεργασία 
με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς.   

3. Εκστρατείες ενημέρωσης και διαφώτισης για το Υπεύθυνο Παιχνίδι.  

4. Εβδομάδα Ενημέρωσης Υπεύθυνου Παιχνιδιού.  

5. Δημιουργία εξειδικευμένου κέντρου πρόληψης και παρέμβασης-Responsible Gaming center. 

6. Διενέργεια ποσοτικής έρευνας για περαιτέρω ανάλυση των χαρακτηριστικών και της συμπεριφοράς των 
χρηστών τυχερών παιχνιδιών, καθώς και τα κίνητρα ενασχόλησης με τα τυχερά παιχνίδια. 

7. Συνεργασία με τον Οργανισμό Νεολαίας Κύπρου για την ανάπτυξη προγραμμάτων ενδυνάμωσης των 
νέων και λοιπών σχετικών θεμάτων (προγράμματα PIN και ΠΡΩΤΟΒΟΥΛΙΕΣ ΝΕΩΝ). 

8. Δημιουργία προτύπου εφαρμογής πρακτικών Υπεύθυνου Παιχνιδιού. 

9. Εκπαιδευτικά σεμινάρια για μαθητές, γονείς και ευάλωτες ομάδες πληθυσμού. 

10. Εργαλείο και πλατφόρμα αυτοαποκλεισμού παικτών.  

11. Ενίσχυση των κέντρων και υπηρεσιών παροχής θεραπευτικών προγραμμάτων. 

12. Εκπόνηση ερευνητικών προγραμμάτων σε συνεργασία με τα ακαδημαϊκά ιδρύματα της Δημοκρατίας και 
διεθνείς οργανισμούς.  

  Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με το ποιες 
ενέργειες έλαβε εντός του 2019 βάσει της υπό αναφορά πρόνοιας,  αναφέροντας αναλυτικά και το ποσό που 
χρησιμοποιήθηκε από το εν λόγω κονδύλι για κάθε ενέργεια.  Ποιες από τις πιο πάνω δράσεις/πρωτοβουλίες 
έχουν υλοποιηθεί;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.298, ημερομηνίας 16 Ιανουαρίου 2020, των βουλευτών κ. Χρίστου και 
Λίνου Παπαγιάννη εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας και Αμμοχώστου, αντίστοιχα  

 «Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό να μας αποστείλει αναλυτικά τα κόκκινα δάνεια βουλευτών και 
άλλων πολιτικά εκτεθειμένων προσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.299, ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα  

 «Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως μας ενημερώσει σχετικά με τη διάθεση των κονδυλίων του 
προγράμματος “Πρωτοβουλίες Νέων” του Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου, καθώς και τις διαδικασίες έγκρισης ή 
απόρριψης των σχετικών αιτήσεων που κατατίθενται.  

 Πώς έχει κατανεμηθεί τα τελευταία τρία χρόνια το συγκεκριμένο κονδύλι ξεχωριστά σε κάθε αιτητή; Ποια 
τα κριτήρια έγκρισης ή απόρριψης της κάθε αίτησης;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.300, ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2020, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες θα 
προβεί για την αντιμετώπιση του μεγάλου προβλήματος που αντιμετωπίζουν παραλιακές κοινότητες της 
επαρχίας Λάρνακας και ειδικά τα παραλιακά μέτωπα της Ορόκλινης, των Περβολιών και του Μενεού από τη 
διάβρωση της ακτογραμμής.  

 Επίσης να κατατεθεί ο προγραμματισμός κατασκευής κυματοθραυστών στη θαλάσσια περιοχή της 
Λάρνακας για τα επόμενα χρόνια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.301, ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να μας ενημερώσει κατά πόσο υπάρχει γραπτή γνωμάτευση από το 
Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα για τη συνταγματικότητα της αναβολής των επερχόμενων δημοτικών και 
κοινοτικών εκλογών και επιμήκυνση της θητείας των υφιστάμενων συμβουλίων για περίοδο δυόμιση περίπου 
ετών. Παρακαλώ όπως, εφόσον υπάρχει, επισυναφθεί η σχετική γνωμάτευση.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.302, ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα  

 «Μέσα στα πλαίσια της καταβολής του ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος (ΕΕΕ) υπάρχουν περιπτώσεις 
που καταβάλλεται απευθείας στους ιδιοκτήτες το αναλογούν ενοίκιο των ληπτών ΕΕΕ. Έχω πληροφορηθεί ότι 
κατά καιρούς η Υπηρεσία Επιδομάτων αποστέλλει κατάλογο αυτών των ενοικιαστών στο αρμόδιο τμήμα 
φορολογίας. Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως μας ενημερώσει κατά πόσο ο κατάλογος αυτός λαμβάνεται 
υπόψη στη φορολόγηση των ατόμων αυτών και παρακαλώ όπως υποβληθούν σχετικά στοιχεία για την περίοδο 
2018-2019.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.303, ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο αστυνομικός σταθμός Περιστερώνας είναι κλειστός λόγω ανακαίνισης εδώ και 
δύο χρόνια.  Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως μας ενημερώσει: 

1. αν αληθεύει ότι υπάρχει δικαστική διαμάχη με τον εργολάβο ανακαίνισης, 

2. αν ναι, πώς προβλέπεται να ξεπεραστεί το πρόβλημα αυτό και πότε αναμένεται η παράδοση του 
αστυνομικού σταθμού και 

3. πότε αναμένεται η επαναλειτουργία του ανακαινισμένου πλέον αστυνομικού σταθμού Περιστερώνας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.304, ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα  

 «Είναι γνωστό ότι το 2013 τα ταμεία προνοίας απώλεσαν όλες τις καταθέσεις που είχαν στη Λαϊκή 
Τράπεζα, ενώ τα ταμεία προνοίας που είχαν καταθέσεις στην Τράπεζα Κύπρου απώλεσαν το 47,50%.  Η 
κυβέρνηση, μέσω του τέως Υπουργού Οικονομικών, με επιστολή της προς τη Βουλή ημερομηνίας 23 Μαΐου 
2013 δεσμεύτηκε όπως αποκαταστήσει αυτές τις απώλειες στο 75% των συνολικών καταθέσεων, χωρίς να θέτει 
οποιοδήποτε περιορισμό.  Τον Δεκέμβριο του 2017 η κυβέρνηση με υπουργική απόφαση έθεσε μέγιστο ποσό 
αποζημίωσης τις €250.000.  Με τον περιορισμό αυτό αριθμός δικαιούχων δε θα αποζημιωθεί στο 75% του 
ταμείου προνοίας που είχε τον Μάρτιο του 2013. 

 Παρακαλώ όπως ενημερωθώ για τον αριθμό των ατόμων που επηρεάζονται, καθώς και για το συνολικό 
ύψος του ποσού που δε θα πληρωθεί στα άτομα που επηρεάζονται από την επιβολή του πιο πάνω 
περιορισμού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.305, ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η διαδικασία πλήρωσης της θέσης του Διευθυντή Κέντρου Παραγωγικότητας 
εκκρεμεί εδώ και καιρό ενώπιον της ΕΔΥ.  

 Παρακαλώ όπως μας ενημερώσει ο αρμόδιος υπουργός πότε αναμένεται η πλήρωση της θέσης του 
Διευθυντή του Κέντρου Παραγωγικότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.306, ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο δήμος Πάφου προχώρησε στον εκβραχισμό της ακτής στην περιοχή ΣΟΔΑΠ 
στην επαρχία Πάφου με σκοπό να κατασκευάσει αναψυκτήριο.  Η επέμβαση έγινε σε μια παραλία μήκους 
πενήντα μέτρων, παραβιάζοντας το Πρωτόκολλο της Βαρκελώνης για την προστασία των ακτών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Είχε ενημερωθεί για την εν λόγω επέμβαση; 

2. O δήμος Πάφου είχε ζητήσει άδεια πριν προβεί στην εν λόγω ενέργεια και ποια υπήρξε η τοποθέτηση των 
αρμόδιων τμημάτων; 

3. Έχουν διενεργηθεί οι απαραίτητες μελέτες βάσει της νομοθεσίας;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.307, ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Κατά τη συζήτηση πρότασης νόμου που τροποποιεί τον περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμο 
(23.02.059.023-2018) δόθηκε η υπόσχεση από πλευράς του Υπουργείο Εσωτερικών ότι θα καταθέσει πολύ 
σύντομα τροποποίηση των περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Παρεκκλίσεις) Κανονισμών.  Σημειώνουμε πως 
οι κανονισμοί αυτοί, που αφορούν τη λειτουργία του Συμβουλίου Μελέτης Παρεκκλίσεων, χρονολογούνται από 
το 1999 και περιέχουν ρήτρες που παραβιάζουν ευρωπαϊκές Οδηγίες και νόμους της Κυπριακής Δημοκρατίας.  
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η νομοτεχνική επεξεργασία του προσχεδίου κανονισμών και πότε αναμένεται να κατατεθούν στη Βουλή 
των Αντιπροσώπων για συζήτηση και υπερψήφιση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.308, ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Από δημοσίευμα στον ημερήσιο τύπο πληροφορήθηκα ότι ο δήμος Λάρνακας έχει δεχθεί δυο προτάσεις 
αξιοποίησης των φυκιών που βρίσκονται στις ακτές του από ενδιαφερόμενους φορείς, οι οποίοι σκοπεύουν να 
παραλαμβάνουν τα φύκια του Κόλπου της Λάρνακας και να τα μετατρέπουν σε ενέργεια.  Σύμφωνα με τον 
δήμαρχο Λάρνακας κ. Βύρα, η διαχείριση των φυκιών κοστίζει στον δήμο πέριξ των €70.000, χωρίς να 
υπολογίζεται το κόστος του εργατικού χρόνου των υπαλλήλων που απασχολούνται με αυτό το έργο, τα καύσιμα 
μεταφοράς και άλλα έμμεσα έξοδα.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Έχουν υποβληθεί παρόμοιες προτάσεις και σε άλλους δήμους ή κοινότητες και, εάν ναι, ποιες είναι αυτές; 

2. Υπάρχει πρόγραμμα για την ανακύκλωση, κομποστοποίηση ή ορθολογική διαχείριση των μεγάλων 
ποσοτήτων από φύκια που εκβάλλονται κατά εκατοντάδες κυβικά μέτρα στις κυπριακές ακτές;  Εάν όχι, 
πώς αξιοποιούνται τα φύκια που μαζεύονται από τις ακτές του νησιού; 

3. Έχει εξεταστεί το ενδεχόμενο η διαχείριση των φυκιών που εκβάλλονται κάθε χρόνο στις κυπριακές 
παραλίες να συμπεριληφθεί στα σχέδια διαχείρισης αποβλήτων;  Υπενθυμίζεται ότι τον Ιούλιο του 2017 ο 
τότε Υπουργός Γεωργίας κ. Νίκος Κουγιάλης είχε δεσμευτεί ότι το θέμα της διαχείρισης των φυκιών 
απασχολεί έντονα το Τμήμα Περιβάλλοντος, το οποίο και θα το συμπεριλάμβανε στα μελλοντικά του 
σχέδια διαχείρισης αποβλήτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.309, ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Από τη συμπληρωματική πληροφόρηση σε συνέχεια της απάντησης του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2019, σε κοινοβουλευτική μου 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.696, αναφορικά με τη μετακίνηση μεγάλου όγκου άμμου από την παραλία της 
Πόλης Χρυσοχούς και την τοποθέτησή του μπροστά από συγκεκριμένα εστιατόρια στην περιοχή του αλιευτικού 
καταφυγίου στο Λατσί, πληροφορήθηκα ότι το Τμήμα Περιβάλλοντος, για να προβεί σε αυτή την ενέργεια, ζήτησε 
τις απόψεις του Τμήματος Δημοσίων Έργων και του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών.  Όπως 
αναφέρεται στην επιστολή, το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών δεν είναι αρμόδιο για έκδοση αδειών που 
αφορούν στον εμπλουτισμό παραλιών με άμμο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει εξετάσει το 
ενδεχόμενο το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών να αναλάβει την ευθύνη για την έκδοση αδειών που 
αφορούν στον εμπλουτισμό της παραλίας με άμμο σε συνεργασία με το Τμήμα Δημοσίων Έργων και το Τμήμα 
Περιβάλλοντος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.310, ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου  

 «Το τελευταίο σχέδιο δράσης για τις Πράσινες Δημόσιες Συμβάσεις, όπως είναι αναρτημένο στη σελίδα 
του Τμήματος Περιβάλλοντος, αφορά τα έτη 2012-2014. Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

1. Βάσει ποιου σχεδίου λειτουργούσαν οι αναθέτουσες αρχές του δημοσίου και οι οργανισμοί δημοσίου 
δικαίου τα τελευταία πέντε χρόνια όσον αφορά την προώθηση και εφαρμογή των Πράσινων Δημόσιων 
Συμβάσεων; 

2. Από το 2012 έχουν υποβληθεί σχέδια δράσης στο Τμήμα Περιβάλλοντος από οργανισμούς δημοσίου 
δικαίου και, αν ναι, από ποιους; 

3. Πότε αναμένεται να αναθεωρηθεί το σχέδιο δράσης για τις Πράσινες Δημόσιες Συμβάσεις, μέχρι ποιο έτος 
θα καλύπτει και με ποια διαδικασία θα γίνει; 

4. Ποιες είναι οι σημαντικότερες προκλήσεις που αντιμετωπίζουν οι αναθέτουσες αρχές του δημοσίου και οι 
οργανισμοί δημοσίου δικαίου όσον αφορά την προώθηση και εφαρμογή του σχεδίου δράσης των 
Πράσινων Δημόσιων Συμβάσεων;» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 
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Απάντηση ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.425, ημερομηνίας 9 Ιανουαρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και, με βάση την ενημέρωση που έτυχα από το αρμόδιο 
Τμήμα, να σας πληροφορήσω ότι σύμφωνα με τους περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
Κανονισμούς του 1984, όπως αυτοί τροποποιήθηκαν μέχρι σήμερα, “απαγορεύεται η χρήση σε οποιοδήποτε 
όχημα ή η αφαίρεση από αυτό οποιουδήποτε διακόπτη, εξαρτήματος ή άλλου μηχανικού μέσου, το οποίο δύναται 
να επιτρέπει στα εκπεμπόμενα από τη μηχανή του οχήματος καυσαέρια να διαφεύγουν στην ατμόσφαιρα προτού 
διέλθουν από το σιγαστήρα ή το θάλαμο διαστολής ή άλλης συσκευής που είναι κατάλληλη, στο μέτρο του 
εφικτού, για τη μείωση των εκπομπών καυσαερίων και του θορύβου. Σε ότι αφορά στα οχήματα που είναι 
εφοδιασμένα από τον κατασκευαστή τους με καταλυτικό μετατροπέα στο σύστημα εξαγωγής καυσαερίων, δεν 
επιτρέπεται η αφαίρεση του μετατροπέα αυτού ή των συναφών ή συνδεδεμένων με αυτό εξαρτημάτων”. 

2. Ο έλεγχος των καυσαερίων και γενικά του συστήματος εξάτμισης αποτελεί μέρος του περιοδικού τεχνικού 
ελέγχου, στο οποίο υπόκειται υποχρεωτικά ένα όχημα για σκοπούς έκδοσης πιστοποιητικού καταλληλότητας. Ο 
έλεγχος των καυσαερίων στα πλαίσια του περιοδικού τεχνικού ελέγχου πέραν από τις μετρήσεις των εκπομπών 
του κινητήρα (στην περίπτωση πετρελαιοκινητήρα της θολερότητας), με τη χρήση κατάλληλου εξοπλισμού, 
περιλαμβάνει και οπτικό έλεγχο τους συστήματος εξάτμισης. Στην περίπτωση που κατά τη διενέργεια του οπτικού 
ελέγχου διαπιστωθεί πως το σύστημα ελέγχου των εκπομπών (σύστημα μετεπεξεργασίας καυσαερίων) που 
τοποθετεί ο κατασκευαστής απουσιάζει ή είναι καταφανώς ελαττωματικό, τότε η αστοχία θεωρείται μείζονος 
σημασίας και το όχημα κρίνεται ακατάλληλο για οδική χρήση. 

3. Σημειώνεται ότι, πέραν από τον περιοδικό τεχνικό έλεγχο, το Τμήμα Οδικών Μεταφορών διενεργεί και 
έκτακτο τεχνικό έλεγχο, κατόπιν τυχαίας επιλογής, σε οχήματα, για να διαπιστωθεί κατά πόσο είναι κατάλληλα 
για οδική χρήση. Για σκοπούς διενέργειας του ελέγχου αυτού, οποιοδήποτε εξουσιοδοτημένο από τον Έφορο 
πρόσωπο δύναται να παραπέμψει όχημα για έλεγχο σε τόπο και χρόνο που θα καθορίσει ο Έφορος. 

4. Επιπρόσθετα με τα πιο πάνω, αναφέρεται ότι σύμφωνα με τους περί Έγκρισης Τύπου Κανονισμούς 
επιβάλλεται χρηματική ποινή, η οποία δεν ξεπερνά τα 1000 ευρώ, ή/και ποινή φυλάκισης, μέχρι και τρεις (3) 
μήνες, σε πρόσωπο που οδηγεί όχημα ή είναι κάτοχος του οχήματος ή εργοδότης, υπό την ευθύνη του οποίου 
βρίσκεται το όχημα, στο οποίο έχει εγκατασταθεί ή τροποποιηθεί ή αφαιρεθεί οποιοδήποτε σύστημα ελέγχου της 
ρύπανσης. Αντίστοιχες ποινές προβλέπονται και για πρόσωπο που πουλά, ή εγκαθιστά ή τροποποιεί ή αφαιρεί 
από όχημα τέτοιου είδους συστήματα. 

5. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.734, ημερομηνίας 11 Ιουλίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Το ενοίκιο της δασικής γης, με αρ. τεμαχίου 235 του Φ/Σχ. 37/58 και τεμ. αρ. 1 του Φ/Σχ. 37/59 της 
κοινότητας Φοινιού, η οποία αποτελεί μέρος του Εθνικού Πάρκου Τροόδους και εκμισθώθηκε για την 
κατασκευή του πάρκου περιπέτειας (adventure park), καθορίστηκε στο ποσό των €10.000,00 ετησίως και 
αφορά την περίοδο από 2.7.2015 μέχρι 01.07.2020. 

3. Το πιο πάνω ενοίκιο καθορίστηκε μετά από αξιολόγηση όλων των δεδομένων που είχε στη διάθεση του 
το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, καθώς και τα στοιχεία που του δόθηκαν από το Τμήμα Δασών 
και το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως.  Το ενοίκιο θα αναθεωρείται ανά πενταετία, σύμφωνα με τις 
παραγράφους 4(γ) και 4(δ) του Συμβολαίου, αφού επαναξιολογηθούν εκ νέου όλα τα δεδομένα και αφού 
εκδοθούν οι σχετικές άδειες και αρχίσει κανονικά τη λειτουργία του το πάρκο. 

4. Περαιτέρω σας πληροφορώ ότι το Συμβόλαιο Μίσθωσης έχει συνομολογηθεί μεταξύ του Τμήματος Δασών 
και του Μισθωτή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.073, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 
 «Η απάντηση στα ερωτήματα που εγείρετε στην πιο πάνω ερώτηση, από την αρμόδια Διεύθυνση, τις 
Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας, είναι η ακόλουθη: 

2. Στις περιπτώσεις αποφυλάκισης ψυχικά ασθενών που έχουν καταδικασθεί για φόνο, οι Υπηρεσίες 
Ψυχικής Υγείας στο Τμήμα Φυλακών τους παραπέμπουν για συνέχιση της παρακολούθησης τους στα 
κατά τόπους Κέντρα Ψυχικής Υγείας ή στους κατ’ επιλογήν Ιδιώτες Ψυχίατρους ή Ψυχολόγους.  Επίσης 
συνεργάζονται με άλλες αρμόδιες Υπηρεσίες όπως οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας για τη δική τους 
συνεισφορά όπου χρήζει. 
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3. Στις περιπτώσεις αποφυλάκισης ψυχικά ασθενών που έχουν καταδικασθεί για αδικήματα σεξουαλικής 
φύσεως, πέραν της ως άνω διαδικασίας που είναι η ίδια, σε περιπτώσεις που η καταδίκη αφορά 
σεξουαλικά αδικήματα κατά ανηλίκων, με οδηγίες της Αρχής Εποπτείας παραπέμπονται για συστηματική 
συνεργασία με την προϋπόθεση ότι έχει εκδοθεί Διάταγμα Εποπτείας.  Βασικό μέλημα είναι η προσωπική 
ανάπτυξη των ατόμων αυτών και η αποτροπή από τυχόν επανάληψη παρόμοιων αδικημάτων. 

4. Εάν για οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.088, ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2019, των 
βουλευτών εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου, Σκεύης Κούτρα Κουκουμά και 

Χριστάκη Τζιοβάνη 
«Κεραίες κινητής τηλεφωνίας 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στο πιο πάνω θέμα και να σας πληροφορήσω ότι από την ενημέρωση που έτυχα 
από το αρμόδιο Τμήμα προκύπτουν τα ακόλουθα: 

1. Το Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών μαζί με τις άλλες συναρμόδιες Υπηρεσίες και Τμήματα (Υπουργείο 
Εσωτερικών, Υπουργείο Υγείας, Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, Τμήμα Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας) εκπόνησε έγγραφο πολιτικής, το οποίο εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο με την 
Απόφασή του με αρ. 63.006 και ημερ. 14.12.2005, και έχει τίτλο “Πολιτική και Διαδικασίες για την 
Εγκατάσταση και Λειτουργία Σταθμών Ραδιοεπικοινωνίας με Δυνατότητα Εκπομπής”. 

2. Στο έγγραφο αυτό περιγράφονται οι διαδικασίες που διέπουν την αδειοδότηση της εγκατάστασης και 
λειτουργίας σταθμών ραδιοεπικοινωνίας (περιλαμβανομένων των σταθμών βάσης κινητής τηλεφωνίας).  
Συγκεκριμένα, οι διαδικασίες για την αδειοδότηση της εγκατάστασης και λειτουργίας σταθμών 
ραδιοεπικοινωνίας με δυνατότητα εκπομπής διαχωρίζονται σε τέσσερις διακριτές φάσεις, με εξειδικευμένο 
και συγκεκριμένο αντικείμενο μελέτης και αξιολόγησης της αίτησης.  Η ευθύνη διαχείρισης της κάθε φάσης 
αδειοδότησης ανατίθεται στην καθ’ ύλη αρμόδια Υπηρεσία και βασική επιδίωξη του πλαισίου είναι η 
αποφυγή των επαναλήψεων, επικαλύψεων και ανάμειξης αρμοδιοτήτων.  Οι τέσσερις φάσεις είναι οι 
ακόλουθες: 

i. Ο καθορισμός εθνικών ορίων έκθεσης σε ηλεκτρομαγνητικά πεδία είναι αρμοδιότητα του 
Υπουργείου Υγείας, το οποίο έχει δικαίωμα να τα αναθεωρεί κατά την κρίση του. 

ii. Ο έλεγχος της λειτουργίας των σταθμών ραδιοεπικοινωνίας, συμπεριλαμβανομένου και του 
ελέγχου συμμόρφωσης με τα εθνικά όρια έκθεσης, ασκείται από το Τμήμα Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών (THE) του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, που είναι η αρμόδια 
αρχή για την εξουσιοδότηση χρήσης ραδιοσυχνοτήτων. 

iii. Ο πολεοδομικός έλεγχος αναφέρεται σε θέματα χωροθέτησης και ένταξης στο δομημένο και φυσικό 
περιβάλλον και δεν περιλαμβάνει έλεγχο έκθεσης σε ηλεκτρομαγνητικά πεδία.  Η αρμοδιότητα αυτή 
ασκείται από τις Πολεοδομικές Αρχές. 

iv. Ο έλεγχος για την έκδοση άδειας οικοδομής επικεντρώνεται στη διασφάλιση της ασφάλειας και της 
στατικής επάρκειας της κατασκευής.  Δεν περιλαμβάνει πολεοδομικά θέματα ή έλεγχο έκθεσης σε 
ηλεκτρομαγνητικά πεδία.  Η αρμοδιότητα αυτή ασκείται από τις Οικοδομικές Αρχές. 

3. Σε συνέχεια της πιο πάνω Απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου, το Υπουργείο Υγείας καθόρισε τα 
εθνικά όρια έκθεσης για τα ηλεκτρομαγνητικά πεδία σύμφωνα με τη σύσταση της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
1999/519/ΕΚ.  Τα εθνικά όρια έκθεσης δημοσιεύτηκαν στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας στις 
22.6.2012, Τμήμα Β, Αριθμός 2962.  Νοείται ότι το Υπουργείο Υγείας επιφυλάσσει το δικαίωμα, υπό το 
φως των εξελίξεων στην Ευρωπαϊκή Ένωση, να αναθεωρεί τα εθνικά όρια έκθεσης στα ηλεκτρομαγνητικά 
πεδία, καθώς και το δικαίωμα υιοθέτησης αυστηρότερων κριτηρίων εάν και εφόσον υπάρξει μια τέτοια 
ανάγκη. 

4. Αναφορικά με τον πολεοδομικό έλεγχο, τα μέτρα που ακολούθησαν την έκδοση της εν λόγω Απόφασης 
του Υπουργικού Συμβουλίου και είχαν ως στόχο την επίσπευση και τη διαφάνεια των διαδικασιών 
αδειοδότησης πολεοδομικής άδειας για την εγκατάσταση κεραιών, ήταν τα ακόλουθα: 

(α) Η δημοσίευση του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Γενικό (Τροποποιητικό) Διάταγμα Ανάπτυξης 
του 2006 (Κ.Δ.Π. 341/2006)-Υποχρέωση Έκδοσης Πολεοδομικής Άδειας σε συγκεκριμένες μόνο 
κατηγορίες σταθμών.  Με βάση το εν λόγω Διάταγμα, η έκδοση πολεοδομικής άδειας δεν απαιτείται 
για τους ακόλουθους σταθμούς ραδιοεπικοινωνίας: 

i. σταθμούς ραδιοεπικοινωνίας που τοποθετούνται στην οροφή κτιρίου, το ύψος του 
πύργου/ιστού των οποίων δεν υπερβαίνει τα 9 μέτρα από το κυρίως επίπεδο της οροφής 
και το προκατασκευασμένο δωμάτιο έχει εμβαδό μεγαλύτερο των 6 μέτρων Χ 2 μέτρων και 
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ύψος μεγαλύτερο των 3 μέτρων.  Για διώροφα κτίρια δεν απαιτείται πολεοδομική άδεια όταν 
το ύψος του πύργου/ιστού δεν υπερβαίνει τα 6 μέτρα. 

ii. σταθμούς ραδιοεπικοινωνίας, εκτός ορίων ανάπτυξης, που τοποθετούνται στο έδαφος και 
των οποίων το ύψος του πύργου/ιστού δεν υπερβαίνει τα 25 μέτρα. 

Σημειώνεται ότι, λόγω της πιο πάνω ρύθμισης, για την εγκατάσταση του μεγαλύτερου 
ποσοστού των συμβατικών μορφών κεραιών κινητής τηλεφωνίας δεν απαιτείται η έκδοση 
πολεοδομικής άδειας, αφού το μεγαλύτερο μέρος των κεραιών κινητής τηλεφωνίας 
βρίσκονται σε αστικές περιοχές και είναι εγκατεστημένες πάνω σε οροφές κτιρίων και το 
ύψος του πύργου δεν υπερβαίνει τις πιο πάνω προϋποθέσεις. 

(β) Ο Υπουργός Εσωτερικών εξέδωσε, δυνάμει του Άρθρου 6 των περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
Νόμων, την Εντολή 3/2006, με σκοπό τον καθορισμό ενιαίας πολιτικής και την εφαρμογή ενιαίας 
πρακτικής, σε σχέση με το χειρισμό αιτήσεων από τις Πολεοδομικές Αρχές που αφορούν την 
έκδοση πολεοδομικής άδειας για τους σταθμούς ραδιοεπικοινωνίας.  Στις 19.11.2008, ο Υπουργός 
Εσωτερικών τροποποίησε την Εντολή 3/2006 έτσι ώστε να είναι δυνατό να εξουσιοδοτηθεί από τις 
Πολεοδομικές Αρχές η εγκατάσταση σταθμών ραδιοεπικοινωνίας σε οικοδομές μέχρι και σε ύψος 
μικρότερο από το μέγιστο επιτρεπόμενο στη συγκεκριμένη περιοχή.  Επίσης, με βάση την Εντολή 
3/2006, η εκάστοτε Πολεοδομική Αρχή οφείλει να καταλήξει σε απόφαση αναφορικά με αίτηση για 
χορήγηση πολεοδομικής άδειας για σταθμό ραδιοεπικοινωνίας εντός περιόδου έξι εβδομάδων από 
την υποβολή της αίτησης.  Εντός αυτού του πλαισίου και πριν την έκδοση της πολεοδομικής άδειας, 
το THE καλείται από τις αρμόδιες πολεοδομικές αρχές να εξετάσει και να γνωματεύσει επί τόπου 
κατά πόσο πληρούνται οι πρόνοιες της Εντολής 3/2006, σύμφωνα με το Άρθρο 2.3 της Εντολής, 
για θέματα κατεύθυνσης εκπομπής ραδιοκυμάτων. 

5. Το περί Ρύθμισης Οδών και Οικοδομών (Διαδικασία Εξέτασης και Περίοδος Εξέτασης Αίτησης για Έκδοση 
Άδειας Οικοδομής για Ορισμένες Οικοδομές) Διάταγμα (Κ.Δ.Π. 307/2009) διέπει τις υποχρεώσεις των 
εταιρειών κινητής τηλεφωνίας σχετικά με τις υποχρεώσεις έκδοσης οικοδομικής άδειας για την οποία 
υπάρχει καθολική και χωρίς εξαιρέσεις υποχρέωση για έκδοση.  Δυνάμει του άρθρου 4 του περί Ρύθμισης 
Οδών και Οικοδομών (Διαδικασία Εξέτασης και Περίοδος Εξέτασης Αίτησης για Έκδοση Άδειας 
Οικοδομής για Ορισμένες Οικοδομές) Διατάγματος (στο εξής το “Διάταγμα του 2009”), οι διαβουλεύσεις 
των Οικοδομικών Αρχών με άλλες αρμόδιες αρχές για την άσκηση ελέγχου των αιτήσεων για έκδοση 
άδειας οικοδομής πρέπει να περιορίζονται στις απολύτως αναγκαίες.  Με βάση τη παράγραφο 5 του 
Διατάγματος του 2009, η αρμόδια Οικοδομική Αρχή έχει την υποχρέωση να ολοκληρώνει την άσκηση 
ελέγχου αίτησης άδειας οικοδομής σε περίοδο μέχρι τεσσάρων εβδομάδων από την παραλαβή αίτησης 
για τους ακόλουθους σταθμούς ραδιοεπικοινωνίας: 

i. σταθμούς ραδιοεπικοινωνίας, οι οποίοι θα τοποθετηθούν στο έδαφος και των οποίων η κεραία έχει 
διάμετρο μέχρι τα τέσσερα μέτρα (δορυφορικές κεραίες), 

ii. σταθμούς ραδιοεπικοινωνίας, οι οποίοι θα τοποθετηθούν σε οροφή υφιστάμενης οικοδομής και 
έχουν συνολικό βάρος μέχρι τα 600 κιλά, 

iii. σταθμούς ραδιοεπικοινωνίας, οι οποίοι θα τοποθετηθούν σε πύργο/ιστό για το οποίο εκδόθηκε 
άδεια οικοδομής, νοουμένου ότι το συνολικό βάρος της κατασκευής δεν υπερβαίνει τα 600 κιλά. 

Σε περίπτωση που η αίτηση αφορά σε οικοδομή που δεν εμπίπτει στις πιο πάνω κατηγορίες, η αρμόδια 
Οικοδομική Αρχή ολοκληρώνει την άσκηση ελέγχου αίτησης άδειας οικοδομής σε περίοδο που δεν 
υπερβαίνει τις έξι εβδομάδες.  Η παράγραφος 6(2) του Διατάγματος του 2009 εξειδικεύει και διευκρινίζει 
την πιο πάνω πρόνοια του Νόμου προβλέποντας ότι, οι Οικοδομικές Αρχές δεν ασκούν έλεγχο σε σχέση 
με θέματα που καλύπτονται από εξειδικευμένες νομοθεσίες, όπως ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
Νόμος, ο περί Πρατηρίων και Πετρελαιοειδών Νόμος, ο περί Προστασίας της Παραλίας Νόμος, ο περί 
Δημόσιας Υγείας Νόμος, και ο περί Ραδιοεπικοινωνιών Νόμος.  Με τις εν λόγω διατάξεις, κατοχυρώνεται 
κατά τρόπο σαφή στη νομοθεσία ο διαχωρισμός των αρμοδιοτήτων των εμπλεκόμενων στις διαδικασίες 
αδειοδότησης αρχών.  Επιπλέον, με την εν λόγω διάταξη του Διατάγματος του 2009 καθίσταται σαφές ότι 
ο έλεγχος της άδειας οικοδομής περιορίζεται στη διασφάλιση της ασφάλειας και της στατικής επάρκειας 
της κατασκευής. 

6. Σχετικά με τα θέματα εκπομπών ηλεκτρομαγνητικών πεδίων το THE έχει καθορίσει ότι για όλες τις 
εξουσιοδοτήσεις ραδιοσυχνοτήτων και τις άδειες δικτύου, που έχουν χορηγηθεί προς τις εταιρείες EPIC, 
Primetel και CYTA, υπάρχει η υποχρέωση κάθε έξι μήνες να προσκομίζουν μετρήσεις ηλεκτρομαγνητικών 
πεδίων που αφορούν όλες τις κεραίες κινητής τηλεφωνίας.  Επιπλέον, στο πλαίσιο των προσπαθειών του 
THE για πληρέστερη ενημέρωση του κοινού σε θέματα ηλεκτρομαγνητικών πεδίων, έχει δημιουργηθεί η 
ιστοσελίδα “http://www.emf.mcw.gov.cy/”, στην οποία παρουσιάζονται συνοπτικά τα αποτελέσματα 
μετρήσεων που διενεργούνται από Διαπιστευμένα Εργαστήρια Μετρήσεων γύρω από σταθμούς 
ραδιοεπικοινωνίας, με απεικόνιση σε ψηφιακό χάρτη.  Επίσης, στην ιστοσελίδα αυτή περιλαμβάνονται και 

http://www.emf.mcw.gov.cy/
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γενικές πληροφορίες που αφορούν τα ηλεκτρομαγνητικά πεδία για ενημέρωση του κοινού και την 
εμπέδωση κλίματος εμπιστοσύνης προς τα δίκτυα κινητής τηλεφωνίας. 

7. Περαιτέρω, το THE έχει προχωρήσει στην έκδοση του Διατάγματος με τίτλο Διαδικασία Διαπίστευσης 
Νομικών Προσώπων για τη Διενέργεια Μελετών ή Μετρήσεων Ηλεκτρομαγνητικών Πεδίων, το περί 
Ραδιοεπικοινωνιών Διάταγμα του 2011, με βάση το οποίο από το 2013 έχουν δικαίωμα μετρήσεων των 
ηλεκτρομαγνητικών πεδίων μόνο νομικά πρόσωπα που έχουν διαπιστευθεί για εργαστήρια δοκιμών για 
τη διεξαγωγή μετρήσεων/μελετών ηλεκτρομαγνητικών πεδίων με Επίσημο Πεδίο Εφαρμογής 
Διαπίστευσης (ΕΠΕΔ) που περιέχει αναλυτικά τις αξιολογημένες/διαπιστευμένες μεθόδους με βάση 
συγκεκριμένα πρότυπα, τα οποία αναφέρονται στο Παράρτημα I του προαναφερθέντος Διατάγματος.  Τα 
αποτελέσματα μετρήσεων που διενεργούνται ανά εξάμηνο εδώ και δέκα χρόνια περίπου για όλες τις 
κεραίες κινητής τηλεφωνίας που έχουν εγκατασταθεί στην ελεύθερη επικράτεια της Δημοκρατίας και 
αριθμούν περίπου 1300, έχουν δείξει ότι ο Συντελεστής Έκθεσης του κοινού σε ηλεκτρομαγνητικά πεδία 
είναι από εκατοντάδες μέχρι μερικές χιλιάδες φορές χαμηλότερος του ανώτατου επιτρεπτού ορίου όπως 
έχει καθορισθεί από το Υπουργείο Υγείας και όπως υπολογίζεται με βάση τη Σύσταση της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης 1999/519/EC, τα πρότυπα της Διεθνούς Ένωσης Προστασίας από Μη-Ιονίζουσα Ακτινοβολία 
(ICNIRP) και έχουν υιοθετηθεί από τον Παγκόσμιο Οργανισμό Υγείας. 

8. Τα τελευταία αποτελέσματα των μετρήσεων που αφορούν τις πέντε κεραίες κινητής τηλεφωνίας, που είναι 
εγκατεστημένες στο Δήμο Δερύνειας, έχουν αναρτηθεί στην ιστοσελίδα του Τμήματος Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών, με απεικόνιση σε ψηφιακό χάρτη όπως φαίνεται πιο κάτω, και δεικνύουν ότι τα επίπεδα 
ηλεκτρομαγνητικών πεδίων είναι κατά πολύ χαμηλότερα του ανώτατου επιτρεπτού ορίου που έχει 
καθοριστεί από το Υπουργείο Υγείας: 

http://www.emf.mcw.gov.cy/metrisi_cellular.php?telco=epic&station=EPIC_FAM_019, 

http://www.emf.mcw.gov.cy/metrisi_cellular.php?telco=cyta&station=CYTA_FAM_0151, 

http://www.emf.mcw.gov.cy/metrisi_cellular.php?telco=epic&station=EPIC_FAM_004, 

http://www.emf.mcw.gov.cy/metrisi_cellular.php?telco=cyta&station=CYTA_FAM_0346, 

http://www.emf.mcw.gov.cy/metrisi_cellular.php?telco=epic&station=EPIC_FAM_015. 

Σημειώνεται ότι τα αποτελέσματα των εν λόγω μετρήσεων αφορούν και τις τρεις εταιρείες, καθώς η 
εταιρεία Primetel εκπέμπει εδώ και χρόνια μέσα από το δίκτυο και τις κεραίες της EPIC.  Η εταιρεία Primetel 
έχει αποφασίσει ότι στο άμεσο μέλλον θα υλοποιήσει το δικό της δίκτυο, γι’ αυτό και έχει προχωρήσει στην 
εγκατάσταση κεραίας στην οδό Ελευθερίας, η οποία ωστόσο δεν έχει λειτουργήσει ακόμη καθώς δεν έχει 
εκδοθεί πολεοδομική και οικοδομική άδεια.  Οι υπόλοιπες κεραίες έχουν λάβει οικοδομική και πολεοδομική 
άδεια ή έχουν εξαιρεθεί σύμφωνα με το Διάταγμα Ανάπτυξης του 2006 (Κ.Δ.Π. 341/2006) του Τμήματος 
Πολεοδομίας και Οικήσεως. Εξαίρεση αποτελεί μια κεραία της EPIC, η οποία δεν έχει λάβει ακόμη 
οικοδομική άδεια, παρ’ όλο που η εταιρεία έχει υποβάλει σχετική αίτηση στην Οικοδομική Αρχή, που είναι 
ο Δήμος Δερύνειας.  Ο Δήμος δεν έχει προχωρήσει στην αδειοδότηση παρ’ όλο που σύμφωνα με το πιο 
πάνω πλαίσιο αδειοδότησης ο στατικός έλεγχος κεραιών αποτελεί τυπική διαδικασία. 

9. Η εγκατάσταση κεραιών κινητής τηλεφωνίας επιτρέπεται εντός οικιστικών περιοχών, καθώς ο κύριος 
σκοπός τους είναι να εξυπηρετούν τις τηλεπικοινωνιακές ανάγκες των πολιτών και επισκεπτών της 
Κυπριακής Δημοκρατίας εκεί που διαμένουν, συναθροίζονται, ψυχαγωγούνται και εργάζονται.  Ως εκ 
τούτου, ο μεγαλύτερος αριθμός κεραιών βρίσκεται σε αστικές περιοχές.  Ειδικά για το Δήμο Δερύνειας, ο 
τυχόν αυξημένος αριθμός κεραιών έχει να κάνει επιπρόσθετα με την κάλυψη του σήματος κινητής 
τηλεφωνίας των Ελληνοκυπρίων που επισκέπτονται την κατεχόμενη πόλη της Αμμοχώστου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2020 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.180, ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω κοινοβουλευτική ερώτηση και σας ενημερώνω ότι η οριστικοποίηση του 
νομοσχεδίου που εκσυγχρονίζει τον περί Υιοθεσίας Νόμο δεν έχει ολοκληρωθεί, καθότι κατά την επεξεργασία 
του νομοσχεδίου έχουν προκύψει διάφορα ιδιαίτερα, πολυσύνθετα και ευαίσθητα ζητήματα που επηρεάζουν τα 
δικαιώματα τόσο των παιδιών όσο και των γονέων, τα οποία τυγχάνουν περαιτέρω μελέτης και διερεύνησης 
ώστε να μην προκύπτουν κενά στη νέα νομοθεσία όταν θα τεθεί σε εφαρμογή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 2020 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.182, ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 
«Αναφέρομαι στην πιο πάνω Κοινοβουλευτική Ερώτηση και σας ενημερώνω ότι στο πλαίσιο της 

Αναδιάρθρωσης των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, στις αρχές του 2020, θα αρχίσει το πρόγραμμα 
επαγγελματικής εποπτείας των Λειτουργών Κοινωνικών Υπηρεσιών σε όλες τις Επαρχίες με σκοπό την 

http://www.emf.mcw.gov.cy/metrisi_cellular.php?telco=epic&station=EPIC_FAM_019
http://www.emf.mcw.gov.cy/metrisi_cellular.php?telco=cyta&station=CYTA_FAM_0151
http://www.emf.mcw.gov.cy/metrisi_cellular.php?telco=epic&station=EPIC_FAM_004
http://www.emf.mcw.gov.cy/metrisi_cellular.php?telco=cyta&station=CYTA_FAM_0346
http://www.emf.mcw.gov.cy/metrisi_cellular.php?telco=epic&station=EPIC_FAM_015
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ψυχολογική τους στήριξη και την ενίσχυση τους για την διαχείριση των ψυχοφθόρων ζητημάτων που έχουν να 
αντιμετωπίσουν. 

2. Επιπρόσθετα, προωθείται η συνεχής επιμόρφωση και κατάρτιση των Λειτουργών για σκοπούς βελτίωσης 
της αποτελεσματικότητας τους μέσω συνεργασίας με άλλους επαγγελματίες.  Περαιτέρω, θα πραγματοποιηθούν 
προγράμματα για τις διοικητικές ομάδες των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, ώστε να ενδυναμωθούν οι 
δεξιότητες και ικανότητες τους στη διοίκηση και λήψη αποφάσεων, οι γνώσεις ανάλυσης και επίλυσης 
προβλημάτων, διαχείρισης ανθρώπινου δυναμικού και στρατηγικού σχεδιασμού. 

3. Σημειώνεται ότι στις 2/10/2019 και 18/12/2019 έχει εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο ένας αριθμός 
δράσεων και συγκεκριμένες ρυθμίσεις που θα προωθηθούν άμεσα στο πλαίσιο της Αναδιάρθρωσης των 
Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, μεταξύ των οποίων και τα πιο πάνω.  Απώτερος σκοπός είναι ο 
εκσυγχρονισμός των Υπηρεσιών, μέσω δράσεων που προωθούν την ολιστική, επαγγελματική και πολυθεματική 
αξιολόγηση των αναγκών και συνθηκών των ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.188, ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων είναι ήδη στο στάδιο κατακύρωσης διαγωνισμού για την προσφορά υπηρεσιών μεταφοράς επιβατών 
από τις 5/7/2020 και έπειτα. Σημειώνεται ότι, στον εν λόγω διαγωνισμό προβλέπεται βελτιστοποίηση των 
διαδρομών των λεωφορείων τακτικών γραμμών σε όλες τις επαρχίες και συνεπώς αύξηση των διαδρομών και 
της συχνότητάς τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 2020 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.203, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Κοινοβουλευτική Ερώτηση και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα: 

2. Την ευθύνη διασφάλισης και παρακολούθησης της θεραπείας των ασθενών που έτυχαν νοσηλείας στο 
Νοσοκομείο Αθαλάσσας, μετά την απόλυσή τους, έχουν οι Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας, οι οποίες 
λειτουργούν προγράμματα για ενήλικα άτομα με ψυχικές ασθένειες όπως το Κοινοτικό Κέντρο Ψυχικής 
Υγείας, το πρόγραμμα Κοινοτικών Νοσηλευτών κ.ά. 

3. Οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας όταν τύχουν ενημέρωσης από τις Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας ή 
εντοπίσουν ψυχικά ασθενή που αντιμετωπίζει δυσκολίες στην κοινωνική ενσωμάτωσή του, προβαίνουν 
στις πιο κάτω ενέργειες για άμεση βοήθεια και στήριξή του: 

- Πραγματοποίηση επιτόπου επίσκεψης για καταρχήν αξιολόγηση των κοινωνικών και οικονομικών 
αναγκών του, καθώς και των συνθηκών διαβίωσης τους. 

- Παροχή συμβουλευτικής καθοδήγησης στον ίδιο και στην οικογένειά του με σκοπό τη στήριξη και 
ενδυνάμωσή του. 

- Καθοδήγηση για υποβολή αίτησης στην Υπηρεσία Διαχείρισης Επιδομάτων Πρόνοιας για παροχή 
Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος καθώς και παροχή φροντίδας, νοούμενου ότι πληρούνται οι 
προϋποθέσεις και τα κριτήρια του περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος Νόμου. 

- Διασύνδεση με άλλες κρατικές ή κοινοτικές υπηρεσίες και πηγές στήριξης με σκοπό την κοινωνική 
επανένταξη και προσαρμογή του στην κοινότητα και τη συμμετοχή του σε διάφορες 
δραστηριότητες. 

4. Τέλος, αναφέρεται ότι αρμόδιες για τήρηση στατιστικών στοιχείων για τις επανεισδοχές ψυχικά ασθενών 
στο Νοσοκομείο Αθαλάσσας είναι οι Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2020 του Επίτροπου Προεδρίας κ. Φώτη Φωτίου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04. 219, ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και παραθέτω τα πιο κάτω: 

 Η Υπηρεσία Ανθρωπιστικών Θεμάτων είναι πάντοτε δίπλα στους εγκλωβισμένους μας για αντιμετώπιση 
όλων των προβλημάτων που αντιμετωπίζουν.  Ασφαλώς εκεί και όπου χρειάζεται ψυχολογική στήριξη 
απευθυνόμαστε στις αρμόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Εργασίας και αν αφορά τους μαθητές του σχολείου 
μας στο Ριζοκάρπασο στο Υπουργείο Παιδείας.  Αυτό γίνεται σε συστηματική βάση και έγνοια μας είναι να δίνεται 
προτεραιότητα σε τέτοιες περιπτώσεις. 

 Είμαστε σε διαβούλευση με το Υπουργείο Εργασίας και εξετάζεται το ενδεχόμενο να επισκέπτεται μια 
φορά τη βδομάδα κοινωνιολόγος των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας στα χωριά που διαβιούν οι 
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εγκλωβισμένοι μας για στήριξη σε συγκεκριμένα προβλήματα που τους απασχολούν.  Σε περίπτωση που το 
κατοχικό καθεστώς δεν αποδεχτεί το πιο πάνω θα εξεταστεί το ενδεχόμενο αγοράς υπηρεσιών από τον ιδιωτικό 
τομέα. 

 Να ληφθεί υπόψη ότι όποια κι αν είναι η ρύθμιση δυστυχώς χρειάζεται η “έγκριση” του κατοχικού 
καθεστώτος.  Σε πρώτη διερεύνηση του θέματος από τον Προϊστάμενο της Αρμόδιας Υπηρεσίας μου με τα 
Ηνωμένα Έθνη, διαφάνηκε ότι θα είναι δύσκολη μια τέτοια  “έγκριση”. 

 Τέλος να σημειωθεί ότι η UNFICYP παρέχει τέτοιες υπηρεσίες στους εγκλωβισμένους αν το ζητήσουν σε 
εβδομαδιαία βάση και ενημερώνεται αναλόγως το Γραφείο μας. 

 Με την ευκαιρία σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου και παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε 
πρόσθετη πληροφορία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2020 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.227, ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Κοινοβουλευτική Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα : 

2. Το Ίδρυμα για Παιδιά με Ειδικές Ανάγκες “Άγιος Γεώργιος-Χριστάκη Χασάπη” λειτουργεί δύο 
προγράμματα κοινωνικής φροντίδας, και συγκεκριμένα Κέντρο Ενηλίκων, του οποίου η λειτουργία επιθεωρείται 
σύμφωνα με τον περί Κέντρων Ενηλίκων Νόμο και εξυπηρετεί 8 άτομα για διημερεύουσα φροντίδα, καθώς και 
Στέγη Ηλικιωμένων και Αναπήρων, η οποία επιθεωρείται σύμφωνα με τον περί Στεγών Ηλικιωμένων και 
Αναπήρων Νόμο και εξυπηρετεί 10 άτομα για 24ωρη φροντίδα. 

3. Για το 2019, το Ίδρυμα έλαβε Κρατική Ενίσχυση ύψους €110.000 σε αντίθεση με το 2018 που έλαβε 
Κρατική Ενίσχυση ύψους €100.000. Η χορηγία παραχωρήθηκε για σκοπούς κάλυψης μέρους των λειτουργικών 
δαπανών, όπως κάλυψη μισθών, και τρεχουσών δαπανών λειτουργίας. Η Κρατική Ενίσχυση του Ιδρύματος για 
το 2019 καταβλήθηκε εντός Δεκεμβρίου 2019. 

4. Επιπρόσθετα, περί τα τέλη Δεκεμβρίου 2019, μετά από επανεξέταση των αναγκών της Οργάνωσης, 
εγκρίθηκε επιπρόσθετο ποσό ύψους €30.000, το οποίο ήδη έχει εμβαστεί στον τραπεζικό Λογαριασμό του 
Ιδρύματος. 

5. Σημειώνεται επίσης ότι, με βάση το άρθρο 12.1 του Σχεδίου Κρατικών Ενισχύσεων Ήσσονος Σημασίας, 
επιτρέπεται η παραχώρηση προκαταβολής κρατικής ενίσχυσης σε Φορέα που παρουσιάζει άμεση και σοβαρή 
ανάγκη για οικονομική ενίσχυση, δυνατότητα η οποία μπορεί να αξιοποιηθεί κι από το Ίδρυμα για Παιδιά με 
Ειδικές Ανάγκες “Άγιος Γεώργιος-Χριστάκη Χασάπη” σε περίπτωση που προκύπτουν έκτακτες ανάγκες.»  

Απάντηση ημερομηνίας 16 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.258, ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 
«Λειτουργία προγράμματος δωρεάν του εμβολιασμού του ιού των ανθρώπινων θηλωμάτων (HPV) και για τα 

αγόρια εφηβικής ηλικίας 

 Σχετικά με το πιο πάνω θέμα θα ήθελα να σας ενημερώσω ότι η Εθνική Συμβουλευτική Επιτροπή 
Εμβολιασμών του Υπουργείου Υγείας προγραμματίζει να συζητήσει στις 16 Ιανουαρίου 2020 την ανάγκη 
επέκτασης του εμβολιαστικού προγράμματος του ιού των ανθρώπινων θηλωμάτων (HPV) και στα αγόρια 
εφηβικής ηλικίας, όπου και θα παρθούν οι ανάλογες αποφάσεις. 

 Σημειώνεται ότι οποιαδήποτε επικαιροποίηση του Εθνικού Προγράμματος Εμβολιασμών Παιδιών και 
Εφήβων, βασίζεται στα πρόσφατα ανοσολογικά, επιδημιολογικά και κοινωνικά δεδομένα της Κύπρου και 
συναφών επιδημιολογικών ερευνών που έχουν πραγματοποιηθεί, καθώς και σε συστάσεις του Centre for 
Disease Control and Prevention και του World Health Organization.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2020 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.267, ημερομηνίας 18 Δεκεμβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Κοινοβουλευτική Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σε συνεδρία του Εργατικού Συμβουλευτικού Σώματος που έγινε στις 04/10/2019, το Σώμα ενημερώθηκε 
ότι το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων προτίθεται να προχωρήσει με την κύρωση 
της εν λόγω Σύμβασης. 

 Το Τμήμα Εργασιακών Σχέσεων του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων έχει 
ήδη αρχίσει τη μελέτη για κύρωση της Σύμβασης και ετοιμάζεται σχετικό προσχέδιο νόμου.» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Κεφάλαιο Τέταρτο, θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Δε θα μπούμε σήμερα. 

 Όμως ακούστε, κύριοι συνάδελφοι και συναδέλφισσες.  Πριν κλείσουμε, να σας ενημερώσω ότι ο 
βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών ζητά την εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο του θέματος 
«Οι δεκαεπτά στόχοι για τη βιώσιμη ανάπτυξη του 2030 που έθεσε ο Οργανισμός Ηνωμένων Εθνών και η 
εφαρμογή τους στην Κύπρο».  Αν δεν υπάρχει ένσταση, να γραφτεί το θέμα.   

 Επίσης, να σας ενημερώσω ότι την 30ή Ιανουαρίου στις 5 μ.μ. θα πραγματοποιηθεί η κοινή συνεδρία της 
Κεντρικής Συντονιστικής Επιτροπής, των Συντονιστικών Επιτροπών και των προέδρων των επιτροπών της 
Παράλληλης Βουλής, για να πειστούν ίσως και εκείνοι που λεν ότι δε θα δουλέψει ποτέ αυτό το σύστημα.  Τους 
έχουμε αναθέσει και τα δεκαεπτά θέματα, αυτά που λέει ο κ. Περδίκης, να τα μελετήσουν και είσαστε και 
ευπρόσδεκτοι όσοι θέλετε να παρευρεθείτε.  Στην επόμενη συνεδρία της ολομέλειας θα σας ενημερώσουμε για 
τις δραστηριότητες της Παράλληλης Βουλής και τον περαιτέρω προγραμματισμό και τις επιτροπές που 
συνεδριάζουν και όποιος επιθυμεί μπορείτε να παρευρίσκετε οι ίδιοι ή με συνεργάτες σας, εκεί όπου 
συνεδριάζουν.  Έχουμε κάμει διευθετήσεις βασικά με πανεπιστήμια και δήμους, για να χρησιμοποιούνται οι 
χώροι τους. 

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η  επόμενη συνεδρία της Βουλής των 
Αντιπροσώπων ορίζεται για την Παρασκευή, 7 Φεβρουαρίου 2020, στις 11.00 π.μ., με την ακόλουθη ημερήσια 
διάταξη:  

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 
 1.  Ο περί Προστασίας του Απορρήτου της Ιδιωτικής Επικοινωνίας 

(Παρακολούθηση Συνδιαλέξεων και Πρόσβαση σε Καταγεγραμμένο 
Περιεχόμενο Ιδιωτικής Επικοινωνίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2020. 
(Αναπομπή). 
(Αρ. Φακ. 23.01.058.159-2017). 

 2.  Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για έγκριση κυβερνητικής 
εγγύησης προς την εταιρεία «Alfa Mediterranean Enterprises Ltd» 
ύψους €60.185.628 για χρηματοδότηση έργου από την Ευρωπαϊκή 
Τράπεζα Επενδύσεων στα πλαίσια του ευρωπαϊκού χρηματοδοτικού 
προγράμματος NER300 (έργα επίδειξης καινοτόμων τεχνολογιών 
ενέργειας). 
(Αρ. Φακ. 23.07.004.001). 

 3.  Ο περί της Ίδρυσης Υφυπουργείου Καινοτομίας και Ψηφιακής 
Πολιτικής και Διορισμού Υφυπουργού παρά τω Προέδρω σε θέματα 
Καινοτομίας και Ψηφιακής Πολιτικής και Συναφών Θεμάτων Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.167-2019). 

 4.  Ο περί της Ίδρυσης, των Δραστηριοτήτων και της Εποπτείας των 
Ιδρυμάτων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών Νόμος του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.014-2020). 

 5.  Ο περί Σύστασης Ενιαίας Υπηρεσίας Επιθεωρήσεων στο Υπουργείο 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμος του 2017. 
(Αρ. Φακ. 23.01.058.108-2017). 

 6.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων 
Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.271-2019). 

 7.  Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας του 2020 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.273-2019). 

 8.  Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.255-2019). 

 9.  Οι περί Αποχετεύσεων Παραλιμνίου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.112-2019). 
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 10.  Οι περί Αποχετεύσεων Αγίας Νάπας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.113-2019). 

 11.  Ο περί Ελεγκτών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019. 
(Πρόταση νόμου του κ. Ηλία Μυριάνθους, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.086-2019). 

 12.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου του 2020 Νόμος 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.261-2019). 

 13.  Ο περί της Διαδικασίας Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Φορολογικών 
Οφειλών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019. 
(Πρόταση νόμου των κ. Ηλία Μυριάνθους εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και Ζαχαρία Κουλία και Γεώργιου Προκοπίου 
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος). 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.129-2019). 

 14.  Ο περί της Διαδικασίας Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Φορολογικών 
Οφειλών (Τροποποιητικός) (Αρ.3) Νόμος του 2019. 
(Πρόταση νόμου των κ. Ζαχαρία Κουλία και Παύλου Μυλωνά, 
βουλευτών του Δημοκρατικού Κόμματος). 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.136-2019). 

 15.  Ο περί Δημιουργίας Μητρώου Αγροτών και Γεωργικών 
Εκμεταλλεύσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2018. 
(Αρ. Φακ. 23.01.059.210-2018). 

 16.  Οι περί Δημιουργίας Μητρώου Αγροτών και Γεωργικών 
Εκμεταλλεύσεων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.082-2019). 

 17.  Οι περί Εθελοντών-Εθελοντριών Υπαξιωματικών του Στρατού της 
Δημοκρατίας (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.111-2019). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 
 1. «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο, οι επιπτώσεις του στην 

οικονομία και την κοινωνία και οι πολιτικές που μπορεί να επιφέρουν 
πληθυσμιακή αναζωογόνηση στην πατρίδα μας».  
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Μιχάλη Γιωργάλλα, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.052.002-2019). 

 2. «Οι δεκαεπτά στόχοι για τη βιώσιμη ανάπτυξη του 2030 που έθεσε ο 
Οργανισμός Ηνωμένων Εθνών και η εφαρμογή τους στην Κύπρο». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Γιώργου Περδίκη, βουλευτή του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.05.053.001-2020). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  15.13 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 
Αριστείδου Μαριέλλα Κωνσταντίνου Κώστας 

Γεωργίου Γεώργιος Κωνσταντίνου Ξένια 

Δημητρίου Αννίτα Μαυρίδης Μάριος 
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Δημητρίου Δημήτρης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Δίπλαρος Ευθύμιος Ορφανίδου Σάβια 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Σοφοκλέους Μιχάλης 

Κάρουλλας Γιώργος Σταύρου Ελένη 

Κουλλά Ονούφριος Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Ανδρέας Χατζηγιάννης Κυριάκος 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
Αδάμου Αδάμος Λουκαΐδης Γιώργος 
Γεωργίου Τ. Γιώργος Μαύρου Ελένη 
Δαμιανού Άριστος Πασιουρτίδης Ανδρέας 

Καυκαλιάς Αντρέας Σάββα Ευανθία 
Κέττηρος Νίκος Στεφάνου Στέφανος 
Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τζιοβάνης Χριστάκης 
Κυπριανού Άντρος Φακοντής Αντρέας 
Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

ΔΗΚΟ 
Βότσης Άγγελος Μυλωνάς Παύλος 

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Ορφανίδης Χρίστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Λεωνίδου Πανίκος Πιττοκοπίτης Χαράλαμπος 

Μουσιούττας Μαρίνος Προκοπίου Γεώργιος 

ΚΣ ΕΔΕΚ 
Ευσταθίου Κωστής Σιζόπουλος Μαρίνος 
Μυριάνθους Ηλίας  

Συμμαχία Πολιτών 

Λιλλήκας Γιώργος  

Αλληλεγγύη 

Συλλούρης Δημήτρης 

(Πρόεδρος Βουλής) 

Παπαδόπουλος Γεώργιος 

Γιωργάλλας Μιχάλης  

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος Περδίκης Γιώργος 

ΕΛΑΜ 

Παπαγιάννης Λίνος Χρίστου Χρίστος 

Ανεξάρτητοι 

Θεολόγου Άννα  
Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μούσας Γιαννάκης (Μαρωνιτών) 

Μαχτεσιάν Βαρτκές (Αρμενίων) 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 
1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην Παγκόσμια Ημέρα Μνήμης των Θυμάτων του Ολοκαυτώματος 

και τήρηση μονόλεπτης σιγής. 
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2. Ενημέρωση για τη φιλοξενία από τη Βουλή των Αντιπροσώπων της 3ης Συνάντησης των Επικεφαλής 
Αντιπροσωπιών των Χωρών «Group Med» στη Διακοινοβουλευτική Διάσκεψη για την Κοινή Εξωτερική 
Πολιτική και Πολιτική Ασφάλειας (ΚΕΠΠΑ) και την Κοινή Πολιτική Ασφάλειας και Άμυνας (ΚΠΑΑ), στην 
οποία συμμετείχαν πέραν της Κύπρου εκπρόσωποι των κοινοβουλίων της Ελλάδας, της Ιταλίας και της 
Πορτογαλίας.  Στην έναρξη των εργασιών απηύθυνε χαιρετισμό ο Πρόεδρος της Βουλής και έκανε 
εισαγωγική ομιλία ο επικεφαλής της κυπριακής αντιπροσωπίας στη Διάσκεψη κ. Μαρίνος Σιζόπουλος. 

3. Εισήγηση του κ. Νικόλα Παπαδόπουλου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος για αναβολή του θέματος «Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για έγκριση κυβερνητικής 
εγγύησης προς την εταιρεία “Alfa Mediterranean Enterprises Ltd” ύψους €60.185.628 για χρηματοδότηση 
έργου από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων στα πλαίσια του ευρωπαϊκού χρηματοδοτικού 
προγράμματος NER300 (έργα επίδειξης καινοτόμων τεχνολογιών ενέργειας)», συζήτηση (Πρόεδρος, 
Άντρος Κυπριανού, Αβέρωφ Νεοφύτου, Γιώργος Λιλλήκας, Μιχάλης Γιωργάλλας, Γιώργος Περδίκης, 
Άγγελος Βότσης, Ηλίας Μυριάνθους, Ονούφριος Κουλλά, Πανίκος Λεωνίδου, Στέφανος Στεφάνου) και 
απόφαση για αναβολή του. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Δικηγόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019» και ψήφισή 
του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Δικηγόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας Διοικητικού Δικαστηρίου Διεθνούς 
Προστασίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2019» και ψήφισή 
του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 

7. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αποβλήτων (Περιορισμός Χρήσης Ορισμένων Επικίνδυνων 
Ουσιών σε Ηλεκτρικό και Ηλεκτρονικό Εξοπλισμό) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020» και «Οι περί 
Αποβλήτων (Χώροι Υγειονομικής Ταφής) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020» και έγκρισή τους. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προστασίας του Απορρήτου της Ιδιωτικής Επικοινωνίας 
(Παρακολούθηση Συνδιαλέξεων και Πρόσβαση σε Καταγεγραμμένο Περιεχόμενο Ιδιωτικής Επικοινωνίας) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2017», αγορεύσεις και συζήτηση (Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, Γιώργος 
Περδίκης, Χρίστος Χρίστου, Κωστής Ευσταθίου, Άριστος Δαμιανού, Μιχάλης Γιωργάλλας, Γεώργιος 
Γεωργίου, Γιώργος Λιλλήκας) και ψήφισή του σε νόμο. 

9. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2018», αγορεύσεις 
και συζήτηση (Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, Άννα Θεολόγου, Γεώργιος Γεωργίου, Μαρίνος Σιζόπουλος, 
Γεώργιος Παπαδόπουλος, Άριστος Δαμιανού, Λίνος Παπαγιάννης, Κωστής Ευσταθίου, Μάριος Μαυρίδης, 
Πρόεδρος, Παύλος Μυλωνάς, Γιώργος Λουκαΐδης, Αβέρωφ Νεοφύτου, Νικόλας Παπαδόπουλος) και 
ψήφισή της σε νόμο. 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου του 2020 
Νόμος του 2019», παρατηρήσεις του κ. Χρίστου Χρίστου και ψήφισή του σε νόμο.  

11. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου του 2020 Νόμος 
του 2019», αγορεύσεις (Αντρέας Καυκαλιάς, Κυριάκος Χατζηγιάννης, Άγγελος Βότσης, Ονούφριος 
Κουλλά, Ζαχαρίας Κουλίας) και ψήφισή του σε νόμο. 

12. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων του 2020 
Νόμος του 2019», αγορεύσεις και συζήτηση (Σκεύη Κούτρα Κουκουμά, Παύλος Μυλωνάς, Γιώργος 
Περδίκης, Νίκος Τορναρίτης, Κυριάκος Χατζηγιάννης, Ζαχαρίας Κουλίας, Μαρίνος Σιζόπουλος, Γιώργος 
Τ. Γεωργίου, Μιχάλης Γιωργάλλας, Νίκος Τορναρίτης, Λίνος Παπαγιάννης, Ελένη Μαύρου, Ονούφριος 
Κουλλά, Ηλίας Μυριάνθους, Πρόεδρος) και ψήφισή του σε νόμο. 

13. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αποχώρησης του Ηνωμένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση 
χωρίς Συμφωνία (Ρύθμιση του Δικαιώματος Άσκησης Νομοθετικά Κατοχυρωμένου Επαγγέλματος Υγείας 
στη Δημοκρατία) Νόμος του 2020» και ψήφισή του σε νόμο. 

14. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί της Ασκήσεως της Κτηνιατρικής και της Εγγραφής Κτηνιάτρων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» και «Ο περί της Ασκήσεως της Κτηνιατρικής και της Εγγραφής 
Κτηνιάτρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019» και ψήφισή τους σε νόμους. 

15. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων και συζήτηση (Γιώργος Λουκαΐδης, Πρόεδρος, Ζαχαρίας Κουλίας, 
Ηλίας Μυριάνθους, Κώστας Κωνσταντίνου) για την παραπομπή του θέματος «Ο περί του Γενικού 
Συστήματος Υγείας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 

16. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Έργα προστασίας της παραλίας από τη διάβρωση στη Βορόκληνη και στα Περβόλια Λάρνακας - Πορεία 
έργου για δημιουργία αποχετευτικού και σταθμού επεξεργασίας λυμάτων στον Μουτουλλά - Η αγορά 
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καυσίμων από τα κατεχόμενα για ιδιωτική και εμπορική χρήση και σχετικές κατασχέσεις - Εκπαιδευτικά 
και κτιριακά αιτήματα των κοινοτήτων της περιοχής Μαραθάσας - Ενέργειες υλοποίησης σχεδιασμών για 
την Εθνική Αρχή Στοιχημάτων το 2019 - Ενημέρωση για τα κόκκινα δάνεια βουλευτών και πολιτικά 
εκτεθειμένων προσώπων - Διάθεση των κονδυλίων του προγράμματος «Πρωτοβουλίες Νέων» του ΟΝΕΚ 
- Προβλήματα διάβρωσης σε παραλιακές κοινότητες της Λάρνακας - Γνωμάτευση του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα για τη συνταγματικότητα της αναβολής των επερχόμενων δημοτικών και κοινοτικών 
εκλογών - Καταβολή αναλογούντος ενοικίου σε λήπτες ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος και 
φορολόγηση - Κλείσιμο και ανακαίνιση του αστυνομικού σταθμού Περιστερώνας - Αποζημιώσεις ταμείων 
προνοίας καταθετών της Λαϊκής Τράπεζας - Πλήρωση της θέσης του Διευθυντή του Κέντρου 
Παραγωγικότητας - Επέμβαση του δήμου Πάφου σε παραλία - Νομοτεχνική επεξεργασία και κατάθεση 
στη Βουλή κανονισμών για το Συμβούλιο Μελέτης Παρεκκλίσεων - Διαχείριση των φυκιών που 
εκβάλλονται στις κυπριακές ακτές - Η έκδοση αδειών για εμπλουτισμό παραλιών με άμμο - Τα σχέδια 
δράσης των Πρασίνων Δημόσιων Συμβάσεων. 

17. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Αφαίρεση φίλτρου αιθάλης και καταλύτη από πετρελαιοκίνητα αυτοκίνητα - Η εκτίμηση της αγοραίας αξίας 
και ο καθορισμός ενοικίου για εκμισθωμένη δασική γη στην περιοχή Τροοδίτισσας - Διαδικασίες εποπτείας 
ψυχικά ασθενών αποφυλακισμένων - Κεραίες κινητής τηλεφωνίας στον δήμο Δερύνειας - Νομοσχέδιο για 
τροποποίηση του περί Υιοθεσίας Νόμου - Σχεδιασμός προγράμματος αποφόρτισης και ψυχολογικής 
στήριξης των κοινωνικών λειτουργών του Γραφείου Κοινωνικής Ευημερίας - Αίτημα για αναβάθμιση των 
δρομολογίων του ΟΣΥΠΑ σε περιοχές της Πάφου - Επανένταξη στην κοινωνία ασθενών του Νοσοκομείου 
Αθαλάσσας και παρακολούθηση της θεραπείας τους - Η παροχή από την πολιτεία ψυχολογικής στήριξης 
σε οικογένειες εγκλωβισμένων και αγνοουμένων - Καθυστέρηση στην καταβολή κρατικής χορηγίας στο 
ίδρυμα «Άγιος Γεώργιος-Χριστάκη Χασάπη» - Επέκταση του σχολιατρικού προγράμματος εμβολιασμού 
για HPV και στα αγόρια - Μελέτη και επικύρωση της Σύμβασης των Οικιακών Εργαζομένων του 2011 της 
Διεθνούς Οργάνωσης Εργασίας. 

18. Εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο του θέματος «Οι δεκαεπτά στόχοι για τη βιώσιμη ανάπτυξη του 2030 που 
έθεσε ο Οργανισμός Ηνωμένων Εθνών και η εφαρμογή τους στην Κύπρο», έπειτα από εισήγηση του          
κ. Γιώργου Περδίκη. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
IΑ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ΄ 

Συνεδρίαση 7ης Φεβρουαρίου 2020*    
Ώρα έναρξης:  11.12 π.μ. 

Αρ. 14 
 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ) 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ τους κυρίους συναδέλφους να 
πάρουν τις θέσεις τους και να δηλώσουν την παρουσία τους. 

 Παρακαλώ τους γραμματείς να διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Προ ημερησίας διατάξεως θα ήθελα να αναφερθώ σε ένα θλιβερό γεγονός, στον θάνατο ενός πρώην 
μέλους της Βουλής των Αντιπροσώπων, του Ουράνιου Ιωαννίδη, μιας σημαίνουσας προσωπικότητας στον 
πολιτικό, αλλά και στον αθλητικό κόσμο της Κύπρου.  Ο Ουράνιος Ιωαννίδης γεννήθηκε το 1944 στη Λευκωσία.  
Απέκτησε πτυχίο φυσιογνωσίας και συνέχισε με μεταπτυχιακές σπουδές στην εκπαιδευτική διοίκηση, στην 
εκπαιδευτική ψυχολογία, στην εκπαιδευτική τεχνολογία και στις δεξιότητες έρευνας. 

 Το 1996 εξελέγη βουλευτής εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας του Συνασπισμού ΔΗΣΥ-Κόμματος 
Φιλελευθέρων και το 1999 διορίστηκε Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού στην κυβέρνηση Γλαύκου Κληρίδη. 
Διετέλεσε επίσης Α΄ Αντιπρόεδρος του Δημοκρατικού Συναγερμού από το 1997 έως το 1999.  Από το 1988 έως 
το 1994 υπήρξε πρόεδρος του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού και από το 2008 έως το 2016 πρόεδρος της 
Κυπριακής Ολυμπιακής Επιτροπής. 

 Εκφράζοντας τα θερμά συλλυπητήριά μας προς τους οικείους του και διερμηνεύοντας τα αισθήματα όλων, 
σας καλώ να τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή στη μνήμη του. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία του η μνήμη! 

 Θα ήθελα επίσης να αναφερθώ στην Παγκόσμια Ημέρα Ελληνικής Γλώσσας, που καθιερώθηκε την 9η 
Φεβρουαρίου, ημέρα μνήμης του εθνικού ποιητή Διονύσιου Σολωμού.  Η καθιέρωση της παγκόσμιας αυτής 
ημέρας έχει ως στόχο την ανάδειξη του θεμελιώδους ρόλου που διαδραμάτισε η ελληνική γλώσσα ανά τους 
αιώνες, συμβάλλοντας ουσιαστικά στην εδραίωση τόσο του ευρωπαϊκού όσο και του παγκόσμιου πολιτισμού.  

 Η ελληνική γλώσσα είναι φορέας του πολιτισμού, της ιστορίας και της παρακαταθήκης του έθνους μας και 
η επιβίωσή της συνεπάγεται επιβίωση του λαού μας, γι’ αυτό οφείλουμε να την προστατεύσουμε, ώστε να 
διασφαλίσουμε τη συνέχισή της διαμέσου των αιώνων.  Στο πλαίσιο αυτό η Βουλή των Αντιπροσώπων ενέταξε 
στις εκδηλώσεις για τα εξηντάχρονά της τη φιλοξενία της έκθεσης της Βουλής των Ελλήνων «Γλωσσόπολις-
Περιηγήσεις στη νέα ελληνική», που πραγματεύεται το σημαντικό θέμα της γλωσσικής επικοινωνίας και 

                                            
*  Τα αναλυτικά αποτελέσματα όλων των ηλεκτρονικών ψηφοφοριών της συνεδρίασης ευρίσκονται στο Αρχείο της 

Βουλής. 
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αναδεικνύει τις διαφορετικές εκφάνσεις της γλώσσας μας.  Η Βουλή των Αντιπροσώπων θα εμπλουτίσει τη 
σημαντική αυτή έκθεση με ένθετο μέρος σχετικό με την κυπριακή διάλεκτο.   

 Να παρακαλέσω τώρα τη γραμματέα να διαβάσει τις υπόλοιπες αναφορές.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής εκπροσώπησε τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας στην Τελετή Μνήμης για την 75η 
επέτειο της απελευθέρωσης του γερμανικού ναζιστικού στρατοπέδου συγκέντρωσης και εξόντωσης στο 
Άουσβιτς-Μπίρκεναου, στην Πολωνία, στις 27 Ιανουαρίου.  Ο Πρόεδρος της Βουλής απότισε στο ομώνυμο 
μνημείο φόρο τιμής, μαζί με άλλους αρχηγούς και εκπροσώπους κρατών και κυβερνήσεων, καθώς και 
αντιπροσωπία επιζώντων του Ολοκαυτώματος, προς τα θύματα, τους επιζώντες και όσους άλλους υπέφεραν 
από τη ναζιστική θηριωδία.  Είχε επίσης την ευκαιρία να συνομιλήσει με επιζώντες του Ολοκαυτώματος, μερικοί 
εξ αυτών από την Ελλάδα. 

 Αντιπροσωπία της Βουλής, αποτελούμενη από τον επικεφαλής κ. Νίκο Τορναρίτη και τα μέλη κ. Γιώργο 
Λουκαΐδη, κ. Χριστιάνα Ερωτοκρίτου και κ. Κωστή Ευσταθίου, συμμετείχε στις εργασίες του 1ου Μέρους της 
Συνόδου 2020 της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης (ΚΣΣΕ), στο Στρασβούργο.  

 Ο κ. Λουκαΐδης επανεξελέγη ομόφωνα πρόεδρος της Υποεπιτροπής της ΚΣΣΕ για τη Μέση Ανατολή και 
τον Αραβικό Κόσμο.  Εξελέγη επίσης ομόφωνα εισηγητής για την Ιορδανία εκ μέρους της Επιτροπής Πολιτικών 
Υποθέσεων και Δημοκρατίας.  Ο κ. Ευσταθίου εξελέγη αντιπρόεδρος της Υποεπιτροπής Πολιτισμού, 
Διαφορετικότητας και Πολιτιστικής Κληρονομιάς. 

 Ο κ. Τορναρίτης ορίστηκε εκ μέρους της πολιτικής ομάδας του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος μέλος της 
Επιτροπής Παρακολούθησης των Υποχρεώσεων και Δεσμεύσεων των κρατών μελών του Συμβουλίου της 
Ευρώπης. Είχε δε κατ’ ιδίαν συνάντηση με τον πρόεδρο της οικείας πολιτικής ομάδας.  Ο κ. Ευσταθίου ορίστηκε 
από την πολιτική ομάδα των Σοσιαλιστών της Συνέλευσης μέλος της Επιτροπής Κανονισμού, Ασυλίας και 
Θεσμών.  

 Στην ολομέλεια ο κ. Λουκαΐδης και η κ. Ερωτοκρίτου μίλησαν για τις τελευταίες εξελίξεις στη Λιβύη και τη 
Μέση Ανατολή και τις συνέπειες για την Ευρώπη, το θέμα των απειλών κατά της ελευθερίας του τύπου, όπως 
και για το θέμα της εμπορίας προσώπων σε συνάρτηση με το μεταναστευτικό πρόβλημα.  Η κ. Ερωτοκρίτου 
μίλησε επίσης για το θέμα της θέσπισης κοινού μηχανισμού αντιμετώπισης των προβλημάτων, όταν κράτος 
μέλος παραβιάσει συμβατικές του υποχρεώσεις.  Ο κ. Τορναρίτης υπέβαλε γραπτό ερώτημα στον προεδρεύοντα 
της Επιτροπής Υπουργών του οργανισμού σχετικά με την έκρυθμη κατάσταση στη Μεσόγειο και τη Μέση 
Ανατολή σε συνάρτηση με τις ενέργειες της Τουρκίας στην περιοχή και τις επιπτώσεις στα ανθρώπινα δικαιώματα 
των επηρεαζόμενων λαών. 

 Ως εισηγητής της Επιτροπής Νομικών και Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων της Συνέλευσης για το θέμα της 
συμμόρφωσης των κρατών μελών με τις αποφάσεις του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων, 
ο κ. Ευσταθίου παρουσίασε τα ευρήματά του σε σχέση με τη Ρωσική Ομοσπονδία.  

 Ο επικεφαλής και τα μέλη της αντιπροσωπίας είχαν εθιμοτυπική συνάντηση με τον νεοεκλεγέντα Πρόεδρο 
της Συνέλευσης, Βέλγο γερουσιαστή κ. Ρικ Ντεμς, τον οποίο ενημέρωσαν για τις τελευταίες εξελίξεις στο 
Κυπριακό, καθώς και τις παραβιάσεις της Τουρκίας στην κυπριακή ΑΟΖ.  

 Τέλος, η νυν Επίτροπος της Ευρωπαϊκής Ένωσης και τέως επικεφαλής της κυπριακής αντιπροσωπίας 
στην ΚΣΣΕ κ. Στέλλα Κυριακίδου ανακηρύχθηκε επίτιμο μέλος της Συνέλευσης στη διάρκεια ειδικής τελετής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σημείο αυτό θα ήθελα να σας ενημερώσω ότι σήμερα είναι η τελευταία 
ημέρα που ψηφίζει η Βουλή για την έγκριση των προϋπολογισμών νομικών προσώπων δημοσίου δικαίου.  Η 
Βουλή έχει ήδη εγκρίνει σαράντα τρεις προϋπολογισμούς τέτοιων νομικών προσώπων έγκαιρα, αφού κατέστη 
δυνατή η έγκαιρη κατάθεση του συνόλου των προϋπολογισμών αυτών, με μικρές εξαιρέσεις, με αποτέλεσμα οι 
οργανισμοί αυτοί να λειτουργούν καθόλα νόμιμα στα πλαίσια των προϋπολογισμών τους.  

 Για τη θετική αυτή εξέλιξη, που προσδοκούμε να καθιερωθεί, οφείλουμε ευχαριστίες στην κυβέρνηση, 
στους βουλευτές μας και στο προσωπικό της Βουλής και ιδιαίτερα στην επιτροπή Οικονομικών, αλλά παρακαλώ 
τον πρόεδρό της να συνεχίσει την πίεση, για να ευχηθούμε και να δώσουμε συγχαρητήρια της κυβέρνησης και 
του χρόνου. 

 Περαιτέρω, μέσα στα πλαίσια της διαφάνειας της λειτουργίας της Βουλής και της διαδραστικότητας και με 
την εφαρμογή του νέου Κανονισμού της Βουλής θα αναρτώνται στην επίσημη ιστοσελίδα της Βουλής νομοσχέδια, 
προτάσεις νόμου και κανονισμοί εντός επτά εργάσιμων ημερών από την ημερομηνία της κατάθεσής τους στη 
Βουλή -νοείται το πολύ σε επτά μέρες, μπορεί και την ίδια ημέρα, και σε δύο μέρες και σε τρεις- και οι πολίτες θα 
μπορούν να δώσουν τις παρατηρήσεις και τα σχόλιά τους εντός δέκα ημερών μετά από την ανάρτηση. 
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 Επίσης, να σας ενημερώσω ότι έχω πάρει επιστολή από τον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του 
Δημοκρατικού Συναγερμού κ. Νίκο Τορναρίτη, με την οποία με ενημερώνει ότι μετά την εκλογή του κ. Ευθύμιου 
Δίπλαρου στη θέση του αντιπροέδρου του Δημοκρατικού Συναγερμού η κοινοβουλευτική ομάδα του κόμματος 
όρισε ως νέο αναπληρωτή κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο τον κ. Ονούφριο Κουλλά. 

 Προχωρούμε στο Πρώτο Κεφάλαιο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Όλες οι 
εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες.  Το πρώτο θέμα, «Ο περί Προστασίας του Απορρήτου της Ιδιωτικής 
Επικοινωνίας (Παρακολούθηση Συνδιαλέξεων και Πρόσβαση σε Καταγεγραμμένο Περιεχόμενο Ιδιωτικής 
Επικοινωνίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», είναι η αναπομπή, που αντιλαμβάνομαι, κύριε πρόεδρε της 
επιτροπής Νομικών, αν είσαι εδώ, ή, αν δεν είσαι, αντιλαμβάνομαι από τα υπόλοιπα μέλη της επιτροπής Νομικών 
ότι υπάρχει αίτημα -και θα παρακαλούσα την ολομέλεια να το δεχθεί- να συζητηθεί στο τέλος, γιατί ακόμα 
βρισκόμαστε σε διαβουλεύσεις.   

 Έτσι, κύριε Ευσταθίου; 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Έτσι είναι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Προχωρούμε τώρα στο υπ’ αριθμόν 2 θέμα…  Είχαμε πει όμως και δεν πέρασε ακόμα στο σύστημα ότι 
το υπ’ αριθμόν 4 θέμα θα γίνει 1.   

 Έτσι, κύριε Λουκαΐδη; 

 Ωραία.  Πάμε στο υπ’ αριθμόν 4 θέμα -και παρακαλώ και το σύστημα να εναρμονιστεί- που είναι «Ο περί 
Ίδρυσης, των Δραστηριοτήτων και της Εποπτείας των Ιδρυμάτων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών 
Νόμος του 2020».   

 Παρακαλώ να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέσπιση νομοθεσίας για μεταφορά στην κυπριακή έννομη τάξη της πράξης της Ευρωπαϊκής Ένωσης με 
τίτλο «Οδηγία (ΕΕ) 2016/2341 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 14ης Δεκεμβρίου 2016 για 
τις δραστηριότητες και την εποπτεία των ιδρυμάτων επαγγελματικών συνταξιοδοτικών παροχών».   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί της Ίδρυσης, των Δραστηριοτήτων και της Εποπτείας των Ιδρυμάτων 

Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών Νόμος του 2020»  
Παρόντες: 
 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Μαριέλλα Αριστείδου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης 

 Ευανθία Σάββα Γιώργος Περδίκης 

 Μάριος Μαυρίδης   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 28 Ιανουαρίου και στις 4 Φεβρουαρίου 2020.  
Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν η Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ο γενικός διευθυντής και λειτουργοί του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, 
του Συνδέσμου Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου, των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ΔΕΟΚ, των 
εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ και του Συνδέσμου Αναλογιστών Κύπρου.  Η ΠΑΣΥΔΥ, παρ’ όλο που 
κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου παρευρέθηκε επίσης και ο βουλευτής μέλος 
της επιτροπής Μαρίνος Μουσιούττας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η θέσπιση νομοθεσίας για μεταφορά στην κυπριακή έννομη τάξη 
της πράξης της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία (ΕΕ) 2016/2341 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 14ης Δεκεμβρίου 2016 για τις δραστηριότητες και την εποπτεία των ιδρυμάτων επαγγελματικών 
συνταξιοδοτικών παροχών». 
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 Επισημαίνεται ότι η εν λόγω Οδηγία αντικαθιστά την Οδηγία 2003/41/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
και του Συμβουλίου της 3ης Ιουνίου 2003 για τις δραστηριότητες και την εποπτεία των ιδρυμάτων που 
προσφέρουν υπηρεσίες επαγγελματικών συνταξιοδοτικών παροχών.   

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου σκοπείται η περαιτέρω διασφάλιση της χρηστής διαχείρισης 
των Ιδρυμάτων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών (ΙΕΣΠ) στο πλαίσιο εφαρμογής νέων βασικών 
λειτουργιών, όπως είναι η διαχείριση κινδύνων, ο εσωτερικός έλεγχος και η αναλογιστική λειτουργία, καθώς και 
η παροχή σαφών και χρήσιμων πληροφοριών σε υποψήφια μέλη, σε μέλη και σε δικαιούχους των ΙΕΣΠ με την 
ετοιμασία νέου εγγράφου όσον αφορά στην πληροφόρηση μελών και συγκεκριμένα τη δήλωση συνταξιοδοτικών 
παροχών.  Επιπρόσθετα, με τον προτεινόμενο νόμο επιτυγχάνεται η άρση εμποδίων για τα διασυνοριακά ΙΕΣΠ 
και η εξασφάλιση των αναγκαίων εργαλείων και εξουσιών στους επόπτες για την αποτελεσματική εποπτεία των 
ΙΕΣΠ.  Περαιτέρω, με τον προτεινόμενο νόμο καταργείται ο περί της Ίδρυσης, των Δραστηριοτήτων και της 
Εποπτείας των Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών Νόμος του 2012, αφού με αυτόν είχε 
επιτευχθεί η εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την αντικατασταθείσα Οδηγία. 

 Επισημαίνεται ότι νομοσχέδιο με τίτλο «Ο περί της Ίδρυσης, των Δραστηριοτήτων και της Εποπτείας των 
Ιδρυμάτων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών Νόμος του 2019», το οποίο αποσκοπούσε στην 
εναρμόνιση με την πιο πάνω Οδηγία, είχε κατατεθεί στη Βουλή από την εκτελεστική εξουσία και αποσύρθηκε 
στις 24 Ιανουαρίου 2020, προκειμένου η εκτελεστική εξουσία να επανεξετάσει ορισμένες πρόνοιές του. 

 Σημειώνεται ότι, παρ’ όλο που η ημερομηνία συμμόρφωσης των κρατών μελών με την υπό αναφορά 
Οδηγία ήταν η 13η Ιανουαρίου 2019, το αποσυρθέν νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 
22 Νοεμβρίου 2019.  Επειδή η Κυπριακή Δημοκρατία δεν είχε ενσωματώσει την υπό αναφορά Οδηγία στην 
κυπριακή έννομη τάξη μέχρι την προρρηθείσα ημερομηνία, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή είχε αρχίσει διαδικασία 
παράβασης εναντίον της Δημοκρατίας για μη συμμόρφωσή της με τις διατάξεις της Οδηγίας, η οποία βρίσκεται 
στο στάδιο της αιτιολογημένης γνώμης.  Περαιτέρω, με βάση την ενημέρωση της οποίας έτυχε η επιτροπή από 
τον γενικό διευθυντή του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
έχει εγκρίνει αίτημα της Κυπριακής Δημοκρατίας για παράταση της προθεσμίας απάντησης στην αιτιολογημένη 
γνώμη μέχρι την 11η Φεβρουαρίου 2020. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας 
δεν προέβη στον αναγκαίο νομοτεχνικό έλεγχο αυτού, αφού δεν της παρεχόταν επαρκής χρόνος, επισημαίνοντας 
ότι το συμφέρον της Δημοκρατίας επιτάσσει την άμεση κατάθεσή του στη Βουλή, ώστε να ψηφιστεί και να τεθεί 
σε ισχύ πριν από τη λήξη της προθεσμίας που τέθηκε από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Περαιτέρω, στην εν λόγω 
εισηγητική έκθεση αναφέρεται ότι έχουν ενημερωθεί οι κοινωνικοί εταίροι για τις τροποποιήσεις που επήλθαν στο 
νομοσχέδιο και θα ακολουθήσει κοινωνικός διάλογος για οποιεσδήποτε νέες μη εναρμονιστικές διατάξεις, οι 
οποίες θα προωθηθούν αναλόγως. 

 Σύμφωνα με τα όσα ανέφεραν οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων στο πλαίσιο της συζήτησης του αποσυρθέντος νομοσχεδίου, η σύνταξή του έγινε με τη βοήθεια 
ειδικού εμπειρογνώμονα με στόχο τη βελτίωση τόσο του νομοθετικού όσο και του εποπτικού πλαισίου που αφορά 
τα ΙΕΣΠ.   

 Η Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, επεξηγώντας στην επιτροπή τους λόγους 
που κρίθηκε αναγκαία η απόσυρση του πρώτου νομοσχεδίου και η κατάθεση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου 
στη Βουλή, ανέφερε πως  το Υπουργικό Συμβούλιο, με απόφασή του ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2020, είχε 
εξουσιοδοτήσει διυπουργική επιτροπή, αποτελούμενη από τους Υπουργούς Οικονομικών και Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, να επανεξετάσει τις πρόνοιες του αρχικού νομοσχεδίου.  Ακολούθως, η 
διυπουργική επιτροπή, κρίνοντας αναγκαία την τροποποίηση του πρώτου νομοσχεδίου, αποφάσισε την 
απόσυρσή του και την κατάθεση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, στο οποίο ενσωματώνεται αριθμός 
τροποποιήσεων. 

 Ενημερώνοντας ειδικότερα την επιτροπή για τις διαφοροποιήσεις που επήλθαν στο υπό συζήτηση 
νομοσχέδιο σε σχέση με το αποσυρθέν η ίδια υπουργός ανέφερε τα πιο κάτω: 
1. Απαλείφθηκε η πρόνοια σύμφωνα με την οποία η ένταξη εργαζομένου σε συνταξιοδοτικό σχέδιο που 

προσφέρει ο εργοδότης είναι υποχρεωτική, όταν ο εργαζόμενος ανήκει σε επαγγελματική κατηγορία για 
την οποία ιδρύθηκε και λειτουργεί το συνταξιοδοτικό σχέδιο.  Η απάλειψη κρίθηκε αναγκαία, γιατί, παρ’ 
όλο που η ένταξη εργαζομένου σε συνταξιοδοτικό σχέδιο που προσφέρει ο εργοδότης αποτελεί 
αναμφίβολα μέτρο που ενισχύει τον δεύτερο πυλώνα των συνταξιοδοτικών ωφελημάτων και είναι πολιτική 
που προωθεί η κυβέρνηση, λόγω της ισχύος στο αρχικό νομοσχέδιο της υποχρέωσης μόνο για μερίδα 
εργοδοτών και όχι για όλες τις επιχειρήσεις και της μη περίληψης των ασφαλιστικών δικλίδων για τη 
διαχείριση των εν λόγω ταμείων, καθώς και άλλων όρων και προϋποθέσεων που αφορούν τη λειτουργία 
τους, η υπό αναφορά υποχρέωση, που είχε αρχικά περιληφθεί στο νομοσχέδιο, δεν μπορεί σήμερα να 
εφαρμοστεί.  Συναφώς, η κυβέρνηση θα επανέλθει μόλις ολοκληρώσει το θεσμικό πλαίσιο που αναφέρεται 
πιο πάνω, καθώς και τον κοινωνικό διάλογο που απαιτείται για τη δημιουργία του θεσμικού πλαισίου. 
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2. Προστέθηκε πρόνοια σύμφωνα με την οποία η μεταφορά συνταξιοδοτικού σχεδίου από εγγεγραμμένο 
ΙΕΣΠ σε άλλο οργανισμό ο οποίος παρέχει επίσημα αναγνωρισμένα σχέδια επαγγελματικών 
συνταξιοδοτικών παροχών, περιλαμβανομένων σχεδίων ασφαλιστικών επιχειρήσεων που έχουν λάβει 
άδεια για άσκηση ασφαλιστικών εργασιών Κλάδου VII, θα επιτρέπεται υπό τους όρους και τις 
προϋποθέσεις που θα καθοριστούν σε οδηγία του Εφόρου Ιδρυμάτων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών 
Παροχών, στην οποία θα καθοριστούν οι επιμέρους όροι και προϋποθέσεις της μεταφοράς, καθώς και 
ρυθμίσεις για τη διασφάλιση των δικαιωμάτων των επηρεαζόμενων μελών επί ίσοις όροις.  

 Η υπό αναφορά προσθήκη κρίθηκε αναγκαία, επειδή πριν από την έκδοση της υπό αναφορά οδηγίας του 
εφόρου δεν πρέπει να επιτρέπεται η μεταφορά από εγγεγραμμένα ΙΕΣΠ σε άλλα σχέδια, λόγω του ότι 
τέτοια μεταφορά, ελλείψει των όρων και προϋποθέσεων που θα καθοριστούν με την οδηγία του εφόρου, 
θα επέτρεπε τη μεταφορά του συνόλου των χρημάτων εκάστου συμμετέχοντος σε σχέδια που δεν 
πληρούν τους όρους ή και τη φιλοσοφία του δεύτερου πυλώνα συνταξιοδοτικών παροχών, με αποτέλεσμα 
να καταστρατηγείται η φιλοσοφία και οι στόχοι του προτεινόμενου νόμου. Επιπρόσθετα, με βάση τις 
πρόνοιες της ευρωπαϊκής Οδηγίας, τα ταμεία ή και άλλα συνταξιοδοτικά σχέδια πρέπει να λειτουργούν με 
τους ίδιους όρους και προϋποθέσεις. 

 Σημειώνεται ότι η πιο πάνω πρόνοια προβλέπεται ότι θα εφαρμόζεται, τηρουμένων των αναλογιών, και 
στις περιπτώσεις μεταφοράς συνταξιοδοτικών δικαιωμάτων. 

3. Διαμορφώθηκε η πρόνοια που αφορά τη διάλυση και εκκαθάριση ΙΕΣΠ, έτσι ώστε η πρόνοια αυτή να μην 
εφαρμόζεται αναφορικά με αιτήσεις διάλυσης οι οποίες έχουν υποβληθεί μέχρι τη 15η Ιανουαρίου 2020 
στον Έφορο Ιδρυμάτων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών, προκειμένου να διασφαλιστεί ότι 
όσες αιτήσεις έχουν ήδη υποβληθεί θα τύχουν εξέτασης με βάση τον υπό κατάργηση νόμο. 

 Τέλος, η Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εισηγήθηκε την απάλειψη της 
πρόνοιας του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σύμφωνα με την οποία ο προτεινόμενος νόμος θα τεθεί σε ισχύ με 
απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, έτσι ώστε η ισχύς του να αρχίσει από την ημερομηνία δημοσίευσής του 
στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας.  Η εν λόγω εισήγηση υιοθετήθηκε από την εκπρόσωπο της Νομικής 
Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και την επιτροπή. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών ανέφερε ότι συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
του νομοσχεδίου, επισημαίνοντας ότι υπήρξε συναντίληψη σε πολιτικό επίπεδο του Υπουργείου Οικονομικών 
και του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας δήλωσε πως το αποσυρθέν νομοσχέδιο δεν 
έτυχε του αναγκαίου νομοτεχνικού ελέγχου από τη Νομική Υπηρεσία, γιατί δεν της παρεχόταν επαρκής χρόνος.  
Περαιτέρω, η ίδια εκπρόσωπος ενημέρωσε την επιτροπή ότι η Νομική Υπηρεσία δεν είχε ενημερωθεί από την 
εκτελεστική εξουσία για την απόσυρση του πρώτου νομοσχεδίου.  Τέλος, επισήμανε ότι η 11η Φεβρουαρίου 2020 
είναι η τελική ημερομηνία μέχρι την οποία ο προτεινόμενος νόμος πρέπει να τεθεί σε ισχύ. 

 Οι εκπρόσωποι της ΟΕΒ και του ΚΕΒΕ δήλωσαν ότι συμφωνούν με τις πρόνοιες του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου.   

 Η εκπρόσωπος της ΠΕΟ διαφώνησε με τις πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γιατί, όπως 
υποστήριξε, με τις τροποποιήσεις που ενσωματώθηκαν σε αυτό ικανοποιούνται τα αιτήματα των εργοδοτικών 
οργανώσεων και των ασφαλιστικών εταιρειών αγνοώντας τις απόψεις των συνδικαλιστικών οργανώσεων. 
Ειδικότερα, διαφώνησε με την απάλειψη της υποχρεωτικής ένταξης εργαζομένου σε συνταξιοδοτικό σχέδιο που 
προσφέρει ο εργοδότης του, τονίζοντας ότι το πνεύμα της Οδηγίας είναι η αναβάθμιση της εποπτείας των ταμείων 
συνταξιοδοτικών παροχών. Περαιτέρω, εξέφρασε την απαρέσκειά της για το γεγονός ότι, ενώ οι πρόνοιες του  
αποσυρθέντος νομοσχεδίου ήταν το αποτέλεσμα κοινωνικού διαλόγου, σε μεταγενέστερο στάδιο η εκτελεστική 
εξουσία υπαναχώρησε έπειτα από τις αντιδράσεις των εργοδοτικών οργανώσεων.  

 Ο εκπρόσωπος της ΣΕΚ εξέφρασε επίσης την απαρέσκειά του για τη διαφοροποίηση των προνοιών του 
υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε σχέση με τις πρόνοιες του αποσυρθέντος νομοσχεδίου, τονίζοντας ότι αυτό 
αποτύπωνε τη φιλοσοφία της Οδηγίας και ενδυνάμωνε τον δεύτερο πυλώνα συνταξιοδοτικών παροχών. 

 Πέραν των πιο πάνω, οι εκπρόσωποι της ΠΕΟ και της ΣΕΚ υποστήριξαν ότι απαιτείται η τροποποίηση 
του κειμένου του νομοσχεδίου, ώστε να διασφαλιστεί η συνέχιση του δικαιώματος των μελών των 
σχεδίων/ταμείων σύνταξης να δανείζονται από το ταμείο τους για οικιστικούς και εκπαιδευτικούς σκοπούς, όπως 
καθορίζεται στις σχετικές νομοθεσίες και κανονισμούς. Παράλληλα, οι ίδιοι εκπρόσωποι κάλεσαν την επιτροπή 
να επιφέρει τις αναγκαίες τροποποιήσεις στο κείμενο του νομοσχεδίου, ώστε να επανέλθουν οι ρυθμίσεις που 
περιλαμβάνονταν στο αποσυρθέν νομοσχέδιο. 

 Ο εκπρόσωπος της ΔΕΟΚ δήλωσε ότι διαφωνεί με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου και ότι συμμερίζεται την 
πιο πάνω θέση των εκπροσώπων της ΠΕΟ και της ΣΕΚ αναφορικά με την ανάγκη επαναφοράς στο υπό 
συζήτηση νομοσχέδιο των ρυθμίσεων που περιλαμβάνονταν στο αποσυρθέν νομοσχέδιο.   
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 Ο εκπρόσωπος του Συνδέσμου Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου δήλωσε ότι συμφωνεί με τις πρόνοιες 
του νομοσχεδίου και παράλληλα υπέβαλε γραπτώς στην επιτροπή εισηγήσεις για επιμέρους τροποποιήσεις, με 
σκοπό τη διασαφήνιση ορισμένων προνοιών του, καθώς και τη μείωση της γραφειοκρατίας.  

 Ο εκπρόσωπος του Συνδέσμου Αναλογιστών Κύπρου δήλωσε ότι, σε περίπτωση που θα εκδοθούν από 
τον Έφορο Ιδρυμάτων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών οδηγίες που να ρυθμίζουν θέματα 
αναλογιστικής φύσεως, απαιτείται η διεξαγωγή διαλόγου στον οποίο να συμμετέχει και ο σύνδεσμός τους. 

 Η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη ότι έχει αρχίσει διαδικασία παράβασης εναντίον της Κυπριακής 
Δημοκρατίας λόγω μη συμμόρφωσής της με τις διατάξεις της υπό αναφορά Οδηγίας, η οποία βρίσκεται στο 
στάδιο της αιτιολογημένης γνώμης, έκρινε σκόπιμο να προωθήσει το υπό συζήτηση νομοσχέδιο στην ολομέλεια 
του σώματος όπως αυτό κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία, αφού δεν της παρέχεται επαρκής χρόνος για 
μελέτη των προνοιών του, καθώς και των εισηγήσεων για τροποποίησή του που υποβλήθηκαν ενώπιόν της από 
εμπλεκόμενους φορείς. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών του εν λόγω νομοσχεδίου κατά τη 
συζήτησή του ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής και να καλύψουν και τις τροπολογίες; 

 Να παρακαλέσω τον κ. Φακοντή να είναι σύντομος για πολλούς λόγους, πέραν του ενός τουλάχιστον.   

ΑΝΤΡΕΑΣ ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Να σημειώσουμε ότι πρόκειται για ένα πολύ σημαντικό εναρμονιστικό νομοσχέδιο, στο οποίο έχουν 
προστεθεί και κάποιες εθνικές πρόνοιες.  Αυτό το νομοσχέδιο έπρεπε να είχε ψηφιστεί μέχρι τις 17 του Γενάρη 
του 2019, πριν δηλαδή από δεκατρείς μήνες.  Δυστυχώς όμως, η κυβέρνηση καθυστέρησε πολύ.  Το κατέθεσε 
στις 22 του Νιόβρη του 2019, έναν χρόνο μετά δηλαδή.  Λόγω των ασφυκτικών χρονοδιαγραμμάτων η επιτροπή 
μας το εξέτασε κατά προτεραιότητα.  Κατά την εξέταση είχε διαφανεί όμως ότι δεν έγινε νομοτεχνικός έλεγχος 
στο συγκεκριμένο νομοσχέδιο λόγω άρνησης της Γενικής Εισαγγελίας να το πράξει, διότι δεν της παρασχέθηκε 
ο ανάλογος χρόνος και με την παράκληση προς την επιτροπή τόσο από την ίδια τη Γενική Εισαγγελία όσο και 
από τα αρμόδια υπουργεία να προχωρήσει να ψηφιστεί χωρίς καμιά τροποποίηση.   

 Όταν η επιτροπή προχώρησε και συζήτησε το θέμα, τότε διαφάνηκε ότι υπήρχαν κάποιες διαφωνίες εκ 
μέρους των εργοδοτικών οργανώσεων και των ασφαλιστικών εταιρειών.  Στην προσπάθειά της η επιτροπή να 
ξεπεράσει αυτά τα προβλήματα, επειδή δεν έγινε νομοτεχνικός έλεγχος, αποφασίστηκε να προχωρήσει το 
κείμενο στην ολομέλεια ως είχε.  Τότε ζήτησε μαζί μας συνάντηση η Υπουργός Εργασίας, για να ενημερώσει για 
κάποια ζητήματα, και ουσιαστικά η ενημέρωση που είχαμε ήταν να υιοθετηθούν οι προτάσεις που είχαν καταθέσει 
οι εργοδοτικές οργανώσεις.  Δεν έγινε αποδεκτό από πλευράς της επιτροπής και έτσι αποφασίστηκε το κείμενο 
να πάει στην ολομέλεια ως είχε.  Τότε η κυβέρνηση αποφάσισε και απέσυρε το νομοσχέδιο και το επανακατέθεσε 
με τις δικές της τροποποιήσεις, στο οποίο νέο νομοσχέδιο διαγράφεται μία πολύ σημαντική πρόνοια, η οποία 
υποχρεώνει όλες τις επιχειρήσεις που έχουν ταμεία προνοίας να καταβάλλουν ταμείο προνοίας σε όλους τους 
υπαλλήλους τους και επίσης προστίθενται επιφυλάξεις, ώστε να επιτρέπεται η μεταφορά από εγγεγραμμένα 
ιδρύματα επαγγελματικών συνταξιοδοτικών παροχών σε άλλα σχέδια, περιλαμβανομένων και σχεδίων 
ασφαλιστικών εταιρειών. 

 Επίσης, έγινε μία άλλη μικρή τροποποίηση σύμφωνα με την οποία λέει το νομοσχέδιο ότι απαγορεύεται η 
διάλυση ταμείου προνοίας μέχρι και τις 15 Ιανουαρίου 2020.  Από τις 16 και μετά θα επιτρέπεται.   

 Ουσιαστικά, η κυβέρνηση έχει ταυτιστεί πλήρως με τις απαιτήσεις της εργοδοτικής πλευράς και των 
ασφαλιστικών εταιρειών.  Το νέο κείμενο που κατατέθηκε στη Βουλή δεν έτυχε κοινωνικού διαλόγου, γι’ αυτό και 
ως ΑΚΕΛ διαφωνούμε με το περιεχόμενο του νέου νομοσχεδίου, γι’ αυτό και έχουμε καταθέσει συγκεκριμένες 
τροπολογίες μαζί με το Κίνημα Οικολόγων, όπου επαναφέρουμε το κείμενο του αρχικού νομοσχεδίου, το οποίο 
συμφώνησαν και τα υπουργεία τότε και η ίδια η Γενική Εισαγγελία.  Τότε είχε λεχθεί «προχωράτε, ψηφίστε το 
και, αν υπάρχουν προβλήματα, θα επανέλθουμε να τα διορθώσουμε με νέο νομοσχέδιο».   

 Λοιπόν, γι’ αυτό και ως ΑΚΕΛ θα υπερψηφίσουμε τις συγκεκριμένες τροπολογίες όπως τις έχουμε 
καταθέσει, για να επαναφέρουμε το νομοσχέδιο στην αρχική του μορφή.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 
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 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το ιστορικό το έχει αναλύσει ήδη ο κ. Φακοντής.  Απλώς, θα ήθελα να προσθέσω μία, αν θέλετε, όσο 
αντιλαμβάνεται ο καθένας σημαντική λεπτομέρεια, ότι ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας στην 
επανακατάθεση του νομοσχεδίου εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας κατέθεσε τη διαμαρτυρία της, γιατί δεν 
ενημερώθηκε η Νομική Υπηρεσία για την απόσυρση και την επανακατάθεση του νομοσχεδίου με τις ανάλογες 
αλλαγές.  Δηλαδή η κυβέρνηση ενήργησε εν αγνοία της Νομικής Υπηρεσίας και έβαλε την υπογραφή του Γενικού 
Εισαγγελέα, χωρίς καν ο Γενικός Εισαγγελέας να ενημερωθεί για το κείμενο το οποίο υπέγραφε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τι εννοείτε «έβαλε την υπογραφή του Γενικού Εισαγγελέα»;  Είναι θεσμικό το ζήτημα… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Έβαλε την ίδια… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι τρόπος του λέγειν ή είναι… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Έβαλε την ίδια αιτιολογική έκθεση, κύριε Πρόεδρε.   

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Άλλον η υπογραφή και άλλον η… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εννοείς είναι τρόπος του λέγειν. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Η διαμαρτυρία ήταν σαφέστατη.  Αλλάξετε το νομοσχέδιο και το επανακαταθέσατε, χωρίς να μας 
ενημερώσετε ως Νομική Υπηρεσία με την ίδια αιτιολογική έκθεση.  Δεν είμαι εγώ που διαμαρτυρήθηκα.  Έν’ η 
Νομική Υπηρεσία που διαμαρτυρήθηκε!  Αν αυτό σημαίνει κάτι, το αφήνω στον καθένα να το ερμηνεύσει όπως 
θέλει.   

 Εδώ έχουμε ένα νομοσχέδιο που δεν έχει νομοτεχνική επεξεργασία, δεν ξέρουμε αν αυτό που ψηφίζουμε 
στέκει νομικά, αντίκειται στο σύνταγμα ή αν είναι πλήρως εναρμονισμένο με την ευρωπαϊκή νομοθεσία.  
Υπάρχουν και θέματα που δεν είναι ευρωπαϊκά, δεν είναι στην Οδηγία και μας καλούν να το ψηφίσουμε.  Και όχι 
μόνο αυτό, την τελευταία στιγμή, χωρίς να γίνει κοινωνικός διάλογος, έρχεται η κυβέρνηση και υιοθετεί τις 
εισηγήσεις, τις απαιτήσεις της μίας πλευράς, που είναι οι εργοδοτικές ομοσπονδίες και οι ασφαλιστικές εταιρείες.  
Το λιγότερο που πρέπει να κάνουμε είναι να επαναφέρουμε το νομοσχέδιο στην αρχική του μορφή, να 
επιρρίψουμε την ευθύνη για ό,τι προκύψει στην κυβέρνηση -όσοι θέλουμε να επιρρίψουμε την ευθύνη στην 
κυβέρνηση- από ένα νομοσχέδιο το οποίο δεν έτυχε νομοτεχνικής επεξεργασίας.   

 Ούτε δέχομαι προσωπικά την άποψη ότι πρέπει να ψηφίζουμε τα νομοσχέδια και εκ των υστέρων να 
τυγχάνουν νομοτεχνικής επεξεργασίας από τη Νομική Υπηρεσία και να αλλάζουμε, λέει, αν χρειαστεί οτιδήποτε 
εκ των υστέρων.  Αυτές είναι νοοτροπίες του παρελθόντος, που, όπως είπατε στην αρχή, κύριε Πρόεδρε, πρέπει 
να εγκαταλειφθούν.    

 Εμείς θεωρούμε ότι οπωσδήποτε το λιγότερο που πρέπει να κάνουμε είναι να επαναφέρουμε το 
νομοσχέδιο στην αρχική του μορφή όπως κατατέθηκε, που ήταν προϊόν κοινωνικού διαλόγου, και γι’ αυτό έχουμε 
καταθέσει αυτές τις τροπολογίες μαζί με τους συνάδελφους από το ΑΚΕΛ.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας ευχαριστώ, κύριε Περδίκη. 

 Ο κ. Λίνος Παπαγιάννης. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 
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 Ζήτησα τον λόγο, κύριε Πρόεδρε, για να πω ότι από τις τροπολογίες που έχουμε ενώπιόν μας θα 
ψηφίσουμε την Α1 των Οικολόγων και του ΑΚΕΛ, ενώ θα καταψηφίσουμε όλες τις υπόλοιπες, όπως και το 
νομοσχέδιο. 

 Ένας από τους κύριους λόγους που θα καταψηφίσουμε το νομοσχέδιο είναι η διαδικασία που έχει ήδη 
αναφερθεί και η παραδοχή, αν θέλετε, ότι δεν υπήρχε ούτε ο κατάλληλος νομοτεχνικός έλεγχος, αλλά και η 
αλλαγή του νομοσχεδίου σε τόσο σύντομο χρονικό διάστημα.  Δε θεωρούμε ότι είναι κάτι που θα αναλάβουμε 
εμείς την ευθύνη για το οποιοδήποτε λάθος.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Πρόκειται για ένα πάρα πολύ σημαντικό νομοσχέδιο και φυσικά θα το υποστηρίξουμε, όμως είναι γεγονός 
ότι υπάρχουν ευθύνες για τον τρόπο που ήρθε ενώπιον της Βουλής χωρίς την απαραίτητη προετοιμασία με έναν 
ιδιαίτερα πρόχειρο τρόπο και θεωρώ ότι, ναι, υπάρχουν ευθύνες στην κυβερνητική πλευρά, γιατί η Βουλή για 
ακόμα μία φορά βρέθηκε και προ τετελεσμένων, αλλά και κάτω από ένα ασφυκτικό χρονοδιάγραμμα, για να 
αποφασίσει και να ψηφίσει πάνω σε πάρα πολύ σημαντικά ζητήματα.   

 Φυσικά και θα υποστηρίξουμε τις δικές μας τροπολογίες, που θα προσθέσουν το δικαίωμα του δανεισμού, 
που σήμερα υπάρχει στα ταμεία προνοίας στο υφιστάμενο νομοσχέδιο.  Δεν πρόκειται να στηρίξουμε όμως άλλες 
τροπολογίες για τους ακόλουθους λόγους, κύριε Πρόεδρε:  Παρά το ότι συμφωνούμε επί θέματος αρχής ότι 
πρέπει τα ταμεία προνοίας να γίνουν υποχρεωτικά για όλους, γνωρίζουμε όλοι τα προβλήματα του υφιστάμενου 
συστήματος κοινωνικής ασφάλισης, του ταμείου κοινωνικής ασφάλισης.  Θεωρούμε ότι πρέπει να ενισχυθεί ο 
δεύτερος πυλώνας κοινωνικής ασφάλειας στον τόπο μας.  Ήταν και δική μας πρόταση ότι πρέπει να γίνουν 
υποχρεωτικά τα ταμεία προνοίας, για να ενισχυθεί αυτός ο πυλώνας, όμως δεν μπορεί να γίνει μία τόσο 
σημαντική αλλαγή με έναν πρόχειρο τρόπο.   

 Παράλληλα με την υποχρέωση πρέπει να έρθουν και απαραίτητα κίνητρα και φορολογικές ελαφρύνσεις 
για τις επιχειρήσεις, έτσι ώστε το κόστος εφαρμογής αυτού του πάρα πολύ σημαντικού συστήματος να μην είναι 
ιδιαίτερα δυσβάστακτο για τις κυπριακές επιχειρήσεις.  Πρέπει να μπουν μεταβατικές διατάξεις, γιατί σε κάποιες 
περιπτώσεις μιλούμε για αύξηση του μισθολογίου της τάξης του 5% από τη μία μέρα στην άλλη σε αγορές 
ανταγωνιστικές, όπου η Κύπρος θα έχει μειονέκτημα.  Έχουμε ειδικές διατάξεις, που θα πρέπει να ληφθεί υπόψη 
τι γίνεται με τους ξένους εργάτες.  Τι θα γίνει στην τουριστική βιομηχανία, όπου το 70% των υπαλλήλων είναι 
ξένοι;  Θα προσθέσουμε το 5% στο μισθολόγιο για τις ξενοδοχειακές επιχειρήσεις για τους υπαλλήλους που θα 
έρχονται για έναν χρόνο και θα φεύγουν;  Τη στιγμή που ήδη γνωρίζουμε, κύριε Πρόεδρε, ότι πριν από έναν 
μήνα είχαμε συλλογικές συμβάσεις που υπογράφτηκαν από τους εργοδότες χωρίς καμία αναφορά σε 
υποχρέωση για ταμεία προνοίας, δε θα πρέπει να μπουν μεταβατικές διατάξεις για το τι γίνεται με αυτές τις 
συλλογικές συμβάσεις που υπεγράφησαν στη βάση των παραστάσεων που η κυβέρνηση είχε δώσει για 
συγκεκριμένους όρους εργοδότησης;  Επομένως, ο λόγος που τα λέω αυτά είναι, για να δείξω ότι δεν είναι τόσο 
απλό το θέμα, παρά το ότι εμείς συμφωνούμε ως ζήτημα αρχής ότι πρέπει να βρούμε τους τρόπους να 
καταστήσουμε τα ταμεία προνοίας υποχρεωτικά για όλους τους υπαλλήλους με τις επιφυλάξεις που ανέφερα 
προηγουμένως.  Γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο η δική μας πρόθεση είναι να επανέλθουμε με συγκεκριμένη πρόταση 
νόμου που θα ρυθμίζει αυτό το ζήτημα παράλληλα με την υποχρέωση όμως να έρθουν και οι απαραίτητες 
μεταβατικές διατάξεις και τα απαραίτητα κίνητρα, για να μπορέσουμε να έχουμε και την προστασία των 
εργαζομένων από τη μία και να έχουμε από την άλλη και τη στήριξη των επιχειρήσεων, για να δώσουν αυτά τα 
οφέλη που συμφέρουν φυσικά σε ολόκληρη την οικονομία.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας ευχαριστώ.   

 Ο κ. Μαυρίδης. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Η θέση μας είναι ότι η Οδηγία πρέπει να περάσει ως έχει, όπως έχει έλθει από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, 
και τα επιμέρους θέματα μπορούν να συζητηθούν και να ψηφιστούν αργότερα.  Όντως αυτά που έχει πει ο κ. 
Παπαδόπουλος είναι πολύ σημαντικά.  Δεν είναι τόσο απλό να ξεκινήσεις την υποχρεωτική επιβολή του ταμείου 
προνοίας.  Είμαστε βεβαίως υπέρ, αλλά πρέπει να γίνει σταδιακά, για να μην επιβαρύνονται οι επιχειρήσεις και 
οι εργαζόμενοι σε βαθμό που να επηρεαστεί και η βιωσιμότητά τους, αλλά και το επίπεδο ζωής των πολιτών.   
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 Όμως ο δεύτερος πυλώνας συνταξιοδότησης, που είναι τα ταμεία προνοίας και τα επαγγελματικά ταμεία 
συντάξεως, είναι εξαιρετικά σημαντικά σε μία κοινωνία, λόγω του ότι υπάρχει ήδη πρόβλημα και πίεση στα 
γενικότερα κοινωνικά ασφαλιστικά ταμεία, που είναι ο πρώτος πυλώνας.  Αν και το Ταμείο Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων στην Κύπρο είναι βιώσιμο και θα είναι βιώσιμο και για τα επόμενα εξήντα χρόνια, δεν είναι επαρκείς 
οι συντάξεις, δεν αρκούν.  Υπάρχει εκεί έλλειμμα και ο λόγος βεβαίως είναι ότι οι εισφορές είναι ανάλογες των 
εκροών.  Όμως ο δεύτερος πυλώνας είναι πολύ σημαντικός, τον υποστηρίζουμε και θα τον στηρίξουμε και όχι 
μόνο να υπάρχει, αλλά να λειτουργεί σωστά. 

 Και στα μετέπειτα στάδια θα πρέπει να δούμε κατά πόσο θα μπορούμε να εφαρμόσουμε αυτό τον πυλώνα 
ως πραγματικό πυλώνα, δηλαδή αυτός ο οποίος θα εισφέρει σε ταμείο προνοίας και αλλάζει εργασία να μην 
μπορεί να πάρει τα χρήματα. Τα χρήματα να τα παίρνει, όταν γίνει εξήντα χρονών ή εξήντα πέντε χρονών, και 
τα χρήματα αυτά να τα παίρνει σε ισόβια σύνταξη.  Μόνο έτσι θα ασκήσει τον ρόλο του αυτός ο πυλώνας ως 
συνταξιοδοτικός και να στηρίξει την κοινωνία και τους συνταξιούχους, όταν έρθει η ώρα.  

 Αλλά να μου επιτρέψετε να επισημάνω ότι ένας πυλώνας ο οποίος έχει αγνοηθεί παντελώς είναι ο τρίτος 
πυλώνας.  Ο τρίτος πυλώνας συνταξιοδότησης, ο οποίος έπρεπε να υπάρχει και είναι ο πυλώνας όπου κάποιος 
μπορεί να φτιάξει το δικό του αποταμιευτικό σχέδιο και να φοροαπαλάσσεται, όπως γίνεται και στα ταμεία 
προνοίας και στις κοινωνικές ασφαλίσεις.  Για να γίνει αυτό, πρέπει να υπάρχει σχετική νομοθεσία και πρέπει να 
αυξηθεί το αφορολόγητο, το ποσοστό αφορολόγητου ποσού το οποίο μπορεί κάποιος να αφαιρέσει.  Αυξήθηκε 
βεβαίως, η κυβέρνηση το έχει αυξήσει από το 1/6 στο 1/5, αλλά να σας πω ότι σε άλλες χώρες μπορεί κάποιος 
να αποταμιεύει μέχρι και ολόκληρο το εισόδημα -εισόδημα, όχι περιουσιακά στοιχεία- να το αποταμιεύει με 
φοροαπαλλαγή, τα οποία θα φορολογηθεί αργότερα, όταν τα πάρει στη συνταξιοδότηση. 

 Αυτοί είναι οι πραγματικοί πυλώνες συνταξιοδότησης και, αν δε τα κάνουμε αυτά, τότε τα δημόσια 
οικονομικά θα επιβαρυνθούν πολύ περισσότερο, καθώς η γήρανση του πληθυσμού βρίσκεται σε πλήρη εξέλιξη 
στην Κύπρο, σε αντίθεση με την Ευρώπη όπου τώρα καταλαγιάζει.  Η Κύπρος θα έχει αυτό το πρόβλημα σε 
δέκα με είκοσι χρόνια.  Πρέπει να σκεφτούμε από τώρα αυτά τα πράγματα, διαφορετικά θα έχουμε πρόβλημα 
μεγαλύτερο απ’ ό,τι έχουμε σήμερα με τις συντάξεις. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Δεν υπάρχει καμιά αμφιβολία ότι το συνταξιοδοτικό σύστημα της Κύπρου χρήζει μιας ριζικής 
αναδιάρθρωσης.  Είναι ένα σύστημα το οποίο, όπως λειτουργεί σήμερα, απλά διαιωνίζει τις κοινωνικές 
ανισότητες και στην περίοδο της τρίτης ηλικίας.  Όπως λειτουργεί σήμερα, έρχεται να επιβαρύνει και τα δημόσια 
οικονομικά, αφού το κράτος αναγκάζεται λόγω των πολύ χαμηλών συντάξεων να το στηρίζει πολλές φορές με 
ειδικές εισφορές προς τους συνταξιούχους.  Θεωρώ ότι, ναι, όπως το έχουν αναλύσει οι προλαλήσαντες, 
πρόκειται για ένα νομοσχέδιο το οποίο είναι και απαραίτητο για λόγους εναρμονιστικούς, αλλά είναι ταυτόχρονα 
και σύνθετο, γιατί επηρεάζει και κοινωνικά στρώματα, επηρεάζει και τις επιχειρήσεις.  Δεν είναι όμως δουλειά της 
Βουλής να σκεφτεί τι πρέπει να προσφέρει στον εργοδοτικό τομέα, στους εργοδότες, τις επιχειρήσεις είτε ως 
κίνητρα είτε άλλως πως, για να δημιουργηθεί αυτός ο δεύτερος πυλώνας, τον οποίο όλοι κρίνουμε ως 
απαραίτητο.  Αφού τον κρίνουμε ως απαραίτητο, θα πρέπει εμείς να στηρίξουμε το αρχικό νομοσχέδιο της 
κυβέρνησης, το οποίο ήταν προϊόν του κοινωνικού διαλόγου μεταξύ των κοινωνικών εταίρων και το οποίο 
ουσιαστικά θεωρώ ότι η κυβέρνηση είχε ζυγίσει μέσα από αυτό τον διάλογο και είχε και τη βούληση ή την 
ετοιμότητα να προχωρήσει στις απαραίτητες κυβερνητικές αποφάσεις και κυβερνητικά σχέδια, για να στηρίξει 
εκεί που χρειαζόταν τις επιχειρήσεις της Κύπρου.   

 Γι’ αυτό ως Συμμαχία Πολιτών θα υπερψηφίσουμε όλες τις τροπολογίες, και του Δημοκρατικού Κόμματος 
και του ΑΚΕΛ με τους φίλους των Οικολόγων.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  
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 Το πρώτο πράγμα που θέλω να πω είναι να εκφράσω τη λύπη μας για το γεγονός ότι δυστυχώς η 
κυβέρνηση, αλλά και τα κόμματα που θα στηρίξουν το νομοσχέδιο, όπως έχει τροποποιηθεί, όπως του έχουν 
αλλάξει τα φώτα ουσιαστικά, έχουν ταυτιστεί απόλυτα με τα συμφέροντα των εργοδοτικών οργανώσεων και των 
ασφαλιστικών εταιρειών σε βάρος των εργαζομένων.  Και το σχόλιό μου είναι μόνο τούτο εις απάντηση απόψεων 
που έχουν λεχθεί σήμερα στην ολομέλεια.  Εδώ δε συζητάμε με κανέναν τρόπο ότι μια απόφαση που θα 
επαναφέρει το νομοσχέδιο στην αρχική του μορφή, προστατεύοντας δικαιώματα των εργαζομένων -και 
αναφερόμαστε κατά κανόνα στους πιο ευάλωτους εργαζόμενους του ιδιωτικού τομέα, σε αυτούς αναφερόμαστε- 
θα πλήξει την ανταγωνιστικότητα των επιχειρήσεων.  Αυτό που θα κάμει είναι να έρθει να τερματίσει τον αθέμιτο 
ανταγωνισμό εντός των επιχειρήσεων στην Κύπρο, γιατί δεν πρόκειται να πάμε να επιβάλουμε τα ταμεία 
προνοίας εκεί και όπου δεν υπάρχουν.  Θα πάμε εκεί όπου υπάρχουν και θα αναγκάσουμε εργοδότες που δε 
βάζουν συνεισφορές για τους εργαζόμενούς τους στα ταμεία προνοίας να το πράττουν, την ίδια ώρα που οι 
υπόλοιποι εργοδότες, οι σωστοί, το πράττουν σε έναν κλάδο της οικονομίας.  Περί αυτού πρόκειται.  Οπόταν, 
προς αποκατάσταση της αλήθειας, γιατί εδώ οι συνάδελφοι είμαι σίγουρος ότι το γνωρίζουν, για όσους μας 
ακούν, αυτό είναι που συζητούμε σήμερα.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κουλλά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Πρώτα απ’ όλα, να εκφράσουμε την ικανοποίησή μας που μετά από δεκαετίες σε έναν τομέα, γιατί αυτό 
έχουμε ενώπιόν μας, σε έναν τομέα που αφορά -πολύ σημαντικό- τα ταμεία προνοίας, που ήταν ξέφραγο αμπέλι 
εδώ και δεκαετίες, θα μπει επιτέλους μία ρύθμιση, κανόνες λειτουργίας, πώς επενδύουν, πώς διασφαλίζονται 
αυτά τα λεφτά για τους εργαζόμενους.  Όλα τα άλλα τα περί γραφικού τύπου εξιστόρησης των γεγονότων και 
αυθαίρετα συμπεράσματα, τι έκανε η κυβέρνηση και γιατί απέσυρε, γιατί υπάκουσε, γιατί φοβήθηκε είναι εκ του 
περισσού.  Την ίδια στιγμή που κάποιοι εδώ πέρα διαμαρτύρονται πως δεν υπήρχε χρόνος εξέτασης αυτού του 
νομοσχεδίου, την ίδια στιγμή λένε «ας προσθέσουμε και άλλα πράγματα μέσα» βιαστικά, χωρίς νομοτεχνικό 
έλεγχο.  Και εμείς λέμε κάτι απλό:  Θα κάνουμε αυτό που είμαστε υποχρεωμένοι να κάνουμε, να ψηφίσουμε την 
εναρμονιστική νομοθεσία που είναι απαραίτητη και αναγκαία και όλα τα άλλα να τα σκεφτούμε με σοβαρότητα 
και, ναι, ενδεχομένως να επεκτείνουμε την όλη συζήτηση και στον δεύτερο και τον τρίτο πυλώνα.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή εμένα τουλάχιστον δε μου αρέσει να υποτιμάται η νοημοσύνη μου, θα πω στον 
συνάδελφο ότι τα συγκεκριμένα τα οποία προτείνουμε ήταν στο αρχικό νομοσχέδιο της κυβέρνησης και η 
κυβέρνηση τα απέσυρε κάτω από την πίεση των εργοδοτικών οργανώσεων.  Γι’ αυτό να μη μας λέει ότι δεν 
έτυχαν νομοτεχνικού ελέγχου, εκτός αν θεωρούν ότι η κυβέρνηση έφερε πρόταση η οποία δεν έτυχε της ανάλογης 
επεξεργασίας.  Γι’ αυτό να μην υποτιμούν την νοημοσύνη μας! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Προχωρούμε τώρα στις τροπολογίες.   

 Να διαβαστεί η πρώτη τροπολογία.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών και της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για το νομοσχέδιο «Ο περί της Ίδρυσης των Δραστηριοτήτων 

και της Εποπτείας των Ιδρυμάτων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών Νόμος του 2020» 
 Γίνεται εισήγηση για την τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Με την προσθήκη στο άρθρο 13 αυτού, αμέσως μετά το εδάφιο (3), του ακόλουθου νέου εδαφίου: 

«(4)  Η ένταξη εργαζομένου σε συνταξιοδοτικό σχέδιο που προσφέρει ο εργοδότης του είναι υποχρεωτική, 
όταν ο εργαζόμενος ανήκει σε επαγγελματική κατηγορία για την οποία ιδρύθηκε και λειτουργεί το 
συνταξιοδοτικό σχέδιο.». 

2. Mε τη διαγραφή της δεύτερης επιφύλαξης του εδαφίου (1) του άρθρου 74 αυτού. 

3. Με τη διαγραφή της επιφύλαξης του εδαφίου (1) του άρθρου 75 αυτού. 
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4. Με τη διαγραφή της επιφύλαξης του εδαφίου (1) του άρθρου 80 αυτού. 

Σημειώσεις: 

α. Σκοπός των πιο πάνω τροπολογιών είναι η επαναφορά του νομοσχεδίου στη  μορφή του σχετικού 
νομοσχεδίου το οποίο είχε κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία και αποσύρθηκε και το οποίο ήταν 
αποτέλεσμα κοινωνικού διαλόγου. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές αλλαγές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Είκοσι τέσσερις ψήφοι υπέρ, είκοσι έξι εναντίον και δύο άτομα 
δεν έχουν ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ και είκοσι έξι εναντίον, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Πάμε στην επόμενη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες των κ. Πανίκου Λεωνίδου, Μαρίνου Μουσιούττα και Χαράλαμπου 
Πιττοκοπίτη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, Αντρέα Φακοντή, 

Σκεύης Κούτρα Κουκουμά και Ευανθίας Σάββα εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και Μάριου Μαυρίδη και Μαριέλλας Αριστείδου, βουλευτών του Δημοκρατικού 

Συναγερμού, για το νομοσχέδιο «Ο περί της Ίδρυσης των Δραστηριοτήτων και της Εποπτείας των 
Ιδρυμάτων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών Νόμος του 2020» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου με την αντικατάσταση του εδαφίου (10) του 
άρθρου 32 αυτού με το ακόλουθο εδάφιο: 

 «(10) Η χορήγηση δανείων από ΙΕΣΠ σε μέλη του επιτρέπεται σε περίπτωση- 

(α) ταμείου προνοίας μόνο για τους σκοπούς και υπό τους όρους και προϋποθέσεις που καθορίζονται με 
κανονισμούς, νοουμένου ότι οι κανόνες λειτουργίας του προβλέπουν για τη χορήγηση τέτοιων δανείων, 
και 

(β) ταμείου συντάξεων μόνο για τους σκοπούς και υπό τους όρους και προϋποθέσεις που καθορίζονται με 
τους οικείους κανόνες, νοουμένου ότι οι κανόνες λειτουργίας του προβλέπουν για τη χορήγηση τέτοιων 
δανείων.». 

Σημειώσεις: 

α. Σκοπός της τροπολογίας είναι να διασαφηνιστεί ότι θα επιτρέπεται η δανειοδότηση τόσο από ταμεία 
προνοίας όσο και από ταμεία συντάξεων σε μέλη τους, δεδομένου ότι αυτό προβλέπεται στους 
επενδυτικούς κανόνες της λειτουργίας των ταμείων αυτών.  Η προτεινόμενη τροπολογία επιλύει το 
πρόβλημα της διάκρισης και άνισης μεταχείρισης μεταξύ των υπαλλήλων/μελών τέτοιων ταμείων. 

β. Επισημαίνεται ότι η συμπερίληψη της εν λόγω πρόνοιας δεν αντίκειται στις πρόνοιες του άρθρου 19 της 
Οδηγίας 2016/2341 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 14ης Δεκεμβρίου 2016 για τις 
δραστηριότητες και την εποπτεία των ιδρυμάτων επαγγελματικών συνταξιοδοτικών παροχών. 

γ. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές αλλαγές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνη, κύριε Πρόεδρε.  Πενήντα τρεις παρόντες, πενήντα τρεις ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με πενήντα τρεις ψήφους υπέρ, ομόφωνα η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Καλυπτόμενα ΙΕΣΠ.  Άρθρο 3. 

 Εφαρμογή σε ΙΕΣΠ που διαχειρίζονται συστήματα κοινωνικής ασφάλισης.  Άρθρο 4. 

 Νομικός διαχωρισμός μεταξύ χρηματοδοτουσών επιχειρήσεων και ΙΕΣΠ.  Άρθρο 5.  Δραστηριότητες 
των ΙΕΣΠ.  Άρθρο 6. 

 Έφορος ΙΕΣΠ.  Άρθρο 7. 

 Μητρώο και αρχείο ΙΕΣΠ.  Άρθρο 8. 

 Αίτηση εγγραφής ΙΕΣΠ.  Άρθρο 9. 

 Έγκριση και εγγραφή ΙΕΣΠ.  Άρθρο 10. 

 Νομική προσωπικότητα ΙΕΣΠ.  Άρθρο 11. 

 Κανόνες λειτουργίας ΙΕΣΠ.  Άρθρο 12. 

 Απαγόρευση διακρίσεων.  Άρθρο 13. 

 Απόρριψη αίτησης για εγγραφή.  Άρθρο 14. 

 Ανάκληση πιστοποιητικού εγγραφής.  Άρθρο 15. 

 Εγγραφή τροποποιήσεων κανόνων λειτουργίας ΙΕΣΠ.  Άρθρο 16. 

 Συνέπειες παράλειψης εγγραφής, απόρριψης αίτησης εγγραφής κλπ.  Άρθρο 17. 

 Υποχρέωση και προθεσμία καταβολής εισφορών.  Άρθρο 18. 

 Παροχές ΙΕΣΠ.  Άρθρο 19. 

 Διοίκηση ΙΕΣΠ.  Άρθρο 20. 

 Γνωστοποίηση αλλαγών μελών της διαχειριστικής επιτροπής ΙΕΣΠ.  Άρθρο 21. 

 Αρμοδιότητα διαχειριστικής επιτροπής ΙΕΣΠ.  Άρθρο 22. 

 Δικαίωμα άσκησης διασυνοριακών δραστηριοτήτων.  Άρθρο 23. 

 Διαδικασίες σχετικές με την άσκηση διασυνοριακών δραστηριοτήτων.  Άρθρο 24. 

 Μεταφορά παθητικού, τεχνικών αποθεματικών κλπ.  Άρθρο 25. 

 Τεχνικά αποθεματικά.  Άρθρο 26. 

 Χρηματοδότηση των τεχνικών αποθεματικών.  Άρθρο 27. 

 Ρυθμιστικά ίδια κεφάλαια.  Άρθρο 28. 

 Διαθέσιμο περιθώριο φερεγγυότητας.  Άρθρο 29. 

 Απαιτούμενο περιθώριο φερεγγυότητας.  Άρθρο 30. 

 Υπολογισμός απαιτούμενου περιθωρίου φερεγγυότητας.  Άρθρο 31. 

 Επενδυτικοί κανόνες.  Άρθρο 32. 

 Ευθύνη της διαχειριστικής επιτροπής.  Άρθρο 33. 

 Γενικές απαιτήσεις διακυβέρνησης.  Άρθρο 34. 

 Απαιτήσεις για διαχείριση βάσει ικανοτήτων και ήθους.  Άρθρο 35. 

 Πολιτική αμοιβών.  Άρθρο 36. 

 Γενικές διατάξεις.  Άρθρο 37. 

 Διαχείριση κινδύνων.  Άρθρο 38. 

 Λειτουργία εσωτερικού ελέγχου.  Άρθρο 39. 

 Αναλογιστική λειτουργία.  Άρθρο 40. 

 Ιδία αξιολόγηση κινδύνων.  Άρθρο 41. 
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 Τήρηση βιβλίων.  Άρθρο 42. 

 Ετήσιοι λογαριασμοί και ετήσιες εκθέσεις.  Άρθρο 43. 

 Δήλωση των αρχών επενδυτικής πολιτικής.  Άρθρο 44. 

 Εξωτερική ανάθεση.  Άρθρο 45. 

 Διαχείριση επενδύσεων.  Άρθρο 46. 

 Διορισμός θεματοφύλακα.  Άρθρο 47. 

 Φύλαξη στοιχείων ενεργητικού και ευθύνη του θεματοφύλακα.  Άρθρο 48. 

 Καθήκοντα επίβλεψης.  Άρθρο 49. 

 Αρχές που διέπουν την πληροφόρηση.  Άρθρο 50. 

 Γενικές πληροφορίες για το συνταξιοδοτικό σχέδιο.  Άρθρο 51. 

 Δήλωση συνταξιοδοτικών παροχών:  Γενικές διατάξεις.  Άρθρο 52. 

 Δήλωση συνταξιοδοτικών παροχών.  Άρθρο 53. 

 Συμπληρωματικές πληροφορίες.  Άρθρο 54. 

 Πληροφορίες που πρέπει να παρέχονται στα υποψήφια μέλη.  Άρθρο 55. 

 Πληροφορίες που πρέπει να παρέχονται στα μέλη κατά την προσυνταξιοδοτική φάση.  Άρθρο 56. 

 Πληροφορίες που πρέπει να παρέχονται στους δικαιούχους κατά τη φάση πληρωμής.  Άρθρο 57. 

 Πρόσθετες πληροφορίες που παρέχονται κατόπιν αιτήσεως σε μέλη και δικαιούχους.  Άρθρο 58. 

 Κύριος σκοπός της προληπτικής εποπτείας.  Άρθρο 59. 

 Πεδίο εφαρμογής της προληπτικής εποπτείας.  Άρθρο 60. 

 Γενικές αρχές προληπτικής εποπτείας.  Άρθρο 61. 

 Εξουσίες παρέμβασης και καθήκοντα του Εφόρου.  Άρθρο 62. 

 Διαδικασία εποπτικής εξέτασης.  Άρθρο 63. 

 Πληροφορίες που πρέπει να παρέχονται στον Έφορο.  Άρθρο 64. 

 Διαφάνεια και λογοδοσία.  Άρθρο 65. 

 Επαγγελματικό απόρρητο.  Άρθρο 66. 

 Χρησιμοποίηση εμπιστευτικών πληροφοριών.  Άρθρο 67. 

 Δικαίωμα εξέτασης από το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο.  Άρθρο 68. 

 Ανταλλαγή πληροφοριών μεταξύ αρχών.  Άρθρο 69. 

 Διαβίβαση πληροφοριών σε κεντρικές τράπεζες, νομισματικές αρχές, Ευρωπαϊκές Εποπτικές Αρχές και 
στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή Συστημικών Κινδύνων.  Άρθρο 70. 

 Γνωστοποίηση πληροφοριών σε δημόσιες αρχές υπεύθυνες για τη χρηματοπιστωτική νομοθεσία.  Άρθρο 
71. 

 Προϋποθέσεις ανταλλαγής πληροφοριών.  Άρθρο 72. 

 Διατάξεις προληπτικής φύσεως.  Άρθρο 73. 

 Δικαίωμα μεταφοράς συνταξιοδοτικών δικαιωμάτων.  Άρθρο 74. 

 Μεταφορά συνταξιοδοτικού σχεδίου.  Άρθρο 75. 

 Απαγόρευση εκχώρησης παροχής.  Άρθρο 76. 

 Παραγραφή αξιώσεων μελών Ταμείου Προνοίας.  Άρθρο 77. 

 Δικαιοδοσία Δικαστηρίου Εργατικών Διαφορών.  Άρθρο 78. 

 Συμβούλιο Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών.  Άρθρο 79. 

 Διάλυση και εκκαθάριση ΙΕΣΠ.  Άρθρο 80. 

 Προτεραιότητα εισφορών σε περίπτωση πτώχευσης ή διάλυσης.  Άρθρο 81. 
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 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 82. 

 Ποινική διαδικασία.  Άρθρο 83. 

 Χρόνος υπολογισμού αριθμού μελών και ύψους ενεργητικού ΙΕΣΠ.  Άρθρο 84. 

 Δικαιώματα για εγγραφή ΙΕΣΠ.  Άρθρο 85. 

 Συνεργασία με τα κράτη μέλη, την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και την EΑΑΕΣ.  Άρθρο 86. 

 Επεξεργασία δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα.  Άρθρο 87. 

 Έκδοση Κανονισμών.  Άρθρο 88. 

 Έκδοση Οδηγιών.  Άρθρο 89. 

 Εκκρεμούσες αιτήσεις για έγκριση και εγγραφή στο Μητρώο.  Άρθρο 90. 

 Μη εφαρμογή διατάξεων που αντίκεινται στον παρόντα Νόμο.  Άρθρο 91. 

 Υποχρέωση τήρησης του Νόμου από ΙΕΣΠ των οποίων η έγκριση και  εγγραφή εκκρεμεί.  Άρθρο 92. 

 Κύρος πράξεων που έγιναν πριν την έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 93. 

 Καταργήσεις.  Άρθρο 94. 

 Διατήρηση ισχύος Κανονισμών και Οδηγιών.  Άρθρο 95. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ.  

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, όταν είναι έτοιμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα δύο ψήφοι υπέρ, δεκαεννέα εναντίον και δύο αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, δεκαεννέα εναντίον και δύο αποχές, τα άρθρα εγκρίνονται.  

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ίδρυσης, των Δραστηριοτήτων και της Εποπτείας των 
Ιδρυμάτων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών Νόμος του 2020.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα ψήφοι υπέρ, δεκαεννέα εναντίον και δύο αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, δεκαεννέα εναντίον και δύο αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο*. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων 
για έγκριση κυβερνητικής εγγύησης προς την εταιρεία “Alfa Mediterranean Enterprises Ltd” ύψους €60.185.628 
για χρηματοδότηση έργου από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων στα πλαίσια του ευρωπαϊκού 
χρηματοδοτικού προγράμματος NER300 (έργα επίδειξης καινοτόμων τεχνολογιών ενέργειας)».  Έχει ετοιμαστεί 
έκθεση και συμπληρωματική έκθεση. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

                                            
* Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Αλληλεγγύη. 
 Εναντίον: ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, Συμμαχία Πολιτών, ΕΛΑΜ, Ανεξάρτητοι. 
 Αποχή: Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την Απόφαση της 
Βουλής των Αντιπροσώπων για έγκριση κυβερνητικής εγγύησης προς την εταιρεία «Alfa 

Mediterranean Enterprises Ltd» ύψους €60.185.628 για χρηματοδότηση έργου από την Ευρωπαϊκή 
Τράπεζα Επενδύσεων στα πλαίσια του ευρωπαϊκού χρηματοδοτικού προγράμματος NER300 (έργα 

επίδειξης καινοτόμων τεχνολογιών ενέργειας) 
Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος  Άριστος Δαμιανού 

 Μαρίνος Μουσιούττας  Αντρέας Καυκαλιάς 

 Σάβια Ορφανίδου, εκπροσωπώντας  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου  Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Μάριος Μαυρίδης   Γιώργος Περδίκης 

 Ονούφριος Κουλλά Άννα Θεολόγου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω θέμα σε τέσσερις 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 28 Νοεμβρίου και στις 2 και 5 Δεκεμβρίου 2019, καθώς και στις 13 
Ιανουαρίου 2020. Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων αυτών ενώπιον της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Γενικού Λογιστηρίου, του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και ο Έφορος Ελέγχου Κρατικών 
Ενισχύσεων.  Παρέστησαν επίσης κατόπιν αιτήματός τους οι νομικοί σύμβουλοι και στελέχη της ενδιαφερόμενης 
εταιρείας. 

 Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με το άρθρο 22 του περί της Λογιστικής και Δημοσιονομικής Διαχείρισης 
και Χρηματοοικονομικού Ελέγχου της Δημοκρατίας Νόμου [Αρ. Νόμου 38(Ι) του 2014], η πρόταση για 
παραχώρηση της υπό αναφορά κρατικής εγγύησης υποβάλλεται στη Βουλή των Αντιπροσώπων για έγκριση 
σύμφωνα με τις διατάξεις της οικείας νομοθεσίας, καθότι υπερβαίνει το €1 εκατομ.   

 Σύμφωνα με επιστολή του Υπουργού Οικονομικών προς τον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων, 
με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου που λήφθηκε σε συνεδρία του, ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2019, 
πρόκειται να παραχωρηθεί κυβερνητική εγγύηση προς την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων ύψους 
€60.185.628 προς όφελος του φορέα εκμετάλλευσης του έργου «CY CSPc EOS Green Energy», ήτοι της 
εταιρείας «Alfa Mediterranean Enterprises Ltd».   

 Περαιτέρω και σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το υπό αναφορά έργο 
περιλαμβάνεται στα καινοτόμα έργα του ευρωπαϊκού διαγωνισμού NER300 και εμπίπτει στις πολιτικές 
προτεραιότητες του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, κρίνεται δε ότι πληροί τα 
κριτήρια παραχώρησης κυβερνητικής εγγύησης και είναι βιώσιμο.  Παρά ταύτα, η οριστικοποίηση της διαδικασίας 
παραχώρησης της εν λόγω κυβερνητικής εγγύησης προϋποθέτει: 

1. την προσκόμιση τραπεζικής εγγύησης ύψους €60.185.628 προς όφελος της Κυπριακής Δημοκρατίας, 

2. την εξασφάλιση σχετικής γνωμοδότησης από τον Έφορο Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων και 

3. την υπογραφή νομικά δεσμευτικής πράξης από την ενδιαφερόμενη εταιρεία σύμφωνα με την υπ’ αριθμόν 
79.058 Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2015. 

 Συναφώς με τα πιο πάνω, όπως προκύπτει από σχετική έκθεση του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, η οποία κατατέθηκε ενώπιον της επιτροπής, το χρηματοδοτούμενο έργο αφορά 
σταθμό ηλιακής ενέργειας με δυναμικότητα παραγωγής ενέργειας επί εικοσιτετραώρου βάσεως ή κατά την ώρα 
και την ισχύ που θα ήθελε ο Διαχειριστής Δικτύου Μεταφοράς Κύπρου ή με δυνατότητα πλήρους κάλυψης των 
αναγκών οποιουδήποτε πελάτη μέσω διμερών συμβολαίων.   

 Ο μετεωρολογικός σταθμός ανιχνεύει τις ακτίνες του ήλιου και το δε σύστημα ελέγχου της εγκατάστασης 
κατευθύνει τους ειδικά καμπύλους καθρέφτες, που ονομάζονται «ηλιοστάτες», για να εστιάσουν τις ακτίνες του 
ήλιου στους ηλιακούς θερμικούς δέκτες ή STR που είναι τοποθετημένοι σε πύργους είκοσι τεσσάρων μέτρων 
από το έδαφος. 

 Σημειώνεται ότι μέσω των διμερών συμβολαίων αναμένεται πλήρης εναρμόνιση της 
φιλελευθεροποιημένης αγοράς, ώστε οι καταναλωτές να επιλέγουν τον δικό τους παραγωγό και προμηθευτή 
ηλεκτρικής ενέργειας, ανάλογα με τις ανάγκες τους, ρυθμίζοντας την ανταγωνιστικότητά τους μετά το έτος 2019.  
Σημειώνεται περαιτέρω ότι το ηλιοθερμικό πάρκο δε χρειάζεται συγκεκριμένη ταρίφα από κυβερνητικό 
οργανισμό, αφού η βιωσιμότητα του έργου θα στηρίζεται στις διμερείς συμφωνίες τις οποίες η εταιρεία «Alfa 
Mediterranean Enterprises Ltd» θα συνάψει απευθείας με τον επιχειρηματικό κόσμο, αλλά και με ιδιώτες. 

 Το προτεινόμενο έργο παρουσιάζει πλεονεκτήματα, καθότι: 
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1. η κατασκευή μπορεί να ξεκινήσει άμεσα και το έργο να τεθεί σε λειτουργία μέχρι το 2020, συνεισφέροντας 
στην επίτευξη των εθνικών στόχων για τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας (ΑΠΕ) και στη μείωση εκπομπής 
αερίων του θερμοκηπίου, 

2. δύναται να συμβάλει σημαντικά στην αύξηση του ποσοστού παραγωγής ενέργειας από ΑΠΕ και στην 
επίτευξη των εθνικών στόχων σχετικά με το απαιτούμενο ποσοστό ΑΠΕ στην τελική κατανάλωση 
ενέργειας, 

3. έχει συμπεριληφθεί στο επικαιροποιημένο Εθνικό Σχέδιο Δράσης για τις ΑΠΕ, 

4. περιλαμβάνει τη δημιουργία συστήματος αποθήκευσης ενέργειας, γεγονός ουσιώδους σημασίας για την 
ασφάλεια και ομαλή λειτουργία του ηλεκτρικού συστήματος της Κύπρου, καθώς και για την ομαλή και 
περαιτέρω διείσδυση των ΑΠΕ στο ενεργειακό σύστημα, 

5. η προσθήκη νέας τεχνολογίας ΑΠΕ θα αυξήσει την ασφάλεια και την αξιοπιστία του ενεργειακού 
συστήματος και 

6. θα είναι η πρώτη τέτοιου είδους ανάπτυξη στην Κύπρο και θα συμβάλει στην απόκτηση τεχνογνωσίας και 
εμπειρίας για τη συγκεκριμένη τεχνολογία, καθώς και στη δημιουργία νέων θέσεων εργασίας. 

 Όπως έχει κατατεθεί, θα μπορούσε παράλληλα με τη δημιουργία του προτεινόμενου έργου να 
αναπτυχθούν συγκεκριμένες τοπικές αγορές για την κατασκευή μηχανημάτων ηλιοθερμικών συστημάτων 
(κατόπτρων κ.λπ.) με στόχο την προμήθεια τόσο της τοπικής αγοράς όσο και άλλων γειτονικών χωρών, στις 
οποίες η αυξημένη ηλιοφάνεια ενθαρρύνει τη δημιουργία ηλιοθερμικών σταθμών. 

 Σύμφωνα με τα όσα ανέφερε στο στάδιο της συζήτησης ο Έφορος Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων, καθώς 
και εκπρόσωπός του γραφείου του, αλλά και με βάση σχετική επιστολή του εφόρου, ημερομηνίας 4 Δεκεμβρίου 
2019, η οποία κοινοποιήθηκε στην επιτροπή, η παραχώρηση κυβερνητικής εγγύησης προς τον υπό αναφορά 
φορέα εκμετάλλευσης δεν προσμετράται ως κρατική ενίσχυση, καθότι η συγκεκριμένη ρύθμιση προνοείται στο 
άρθρο 11 της Απόφασης της Επιτροπής της 3ης Νοεμβρίου 2010 με αρ. 2010/670/ΕΕ για καθορισμό κριτηρίων 
και μέτρων χρηματοδότησης έργων επίδειξης σε εμπορική κλίμακα τα οποία αποσκοπούν στην περιβαλλοντικά 
ασφαλή δέσμευση και αποθήκευση διοξιδίου του άνθρακα (CO2) σε γεωλογικούς σχηματισμούς, καθώς και 
έργων επίδειξης καινοτόμων τεχνολογιών ενέργειας από ανανεώσιμες πηγές στο πλαίσιο του συστήματος 
εμπορίας δικαιωμάτων εκπομπής αερίων θερμοκηπίου εντός της κοινότητας, που θεσπίσθηκε με την Οδηγία 
2003/87/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου. 

 Στην ίδια επιστολή επισημαίνεται ότι κοινοποιήθηκε στη Γενική Διεύθυνση  Ανταγωνισμού της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής για αξιολόγηση ως προς τη συμβατότητά του με το ενωσιακό δίκαιο των κρατικών ενισχύσεων ο 
μηχανισμός στήριξης του έργου, ο οποίος αφορά στην ανάληψη από το κράτος της υποχρέωσης προς την 
εταιρεία «Alfa Mediterranean Enterprises Ltd» να καλύπτει μηνιαία την τυχόν διαφορά μεταξύ της τιμής των 9,3 
σεντ ανά KWh, ως η τιμή πώλησης της ηλεκτρικής ενέργειας που απαιτείται, για να καθίσταται το ηλιοθερμικό 
έργο βιώσιμο, και της εκάστοτε αγοραίας τιμής ηλεκτρικής ενέργειας. 

 Όπως περαιτέρω τόνισε ο ίδιος αξιωματούχος, δεν κατέστη δυνατό στο παρόν στάδιο να γνωματεύσει επί 
του θέματος επισήμως, καθότι δεν τέθηκαν ενώπιόν του ολοκληρωμένα στοιχεία.  Συναφώς, το ζήτημα της 
εγγυημένης τιμής είναι το ένα σκέλος της πιθανής κρατικής ενίσχυσης για την οποία θα αποφασίσει η Γενική 
Διεύθυνση Ανταγωνισμού της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ενώ υπάρχει και δεύτερο σκέλος για γνωμοδότηση, το 
οποίο εμπίπτει στην αρμοδιότητα του ίδιου του εφόρου βάσει του άρθρου 11 της οικείας νομοθεσίας.    

 Υπό το φως των πιο πάνω και λαμβάνοντας υπόψη ότι η Γενική Διεύθυνση Ανταγωνισμού της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής θα προβεί στην αξιολόγηση της αναγκαιότητας της πιο πάνω ενίσχυσης ως 
προϋπόθεσης της συμβατότητάς του, ο έφορος κατέληξε ότι επαφίεται στην κρίση της Βουλής και των αρμόδιων 
αρχών αντίστοιχα κατά πόσο θα προχωρήσει στο στάδιο αυτό η έγκριση του αιτήματος με σχετική απόφαση της 
ολομέλειας του σώματος, καθώς και η υπογραφή της νομικά δεσμευτικής πράξης με τον φορέα εκμετάλλευσης.   

 Ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι τα δικαιώματα της Δημοκρατίας είναι 
απόλυτα διασφαλισμένα, καθότι στη νομικά δεσμευτική πράξη που θα διαμορφωθεί σε συνεργασία με το 
Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος και τη Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας θα 
περιληφθεί πρόνοια με την οποία η παραχώρηση της προκαταβολής θα γίνεται, νοουμένου ότι θα 
προσκομισθούν στο κράτος οι απαραίτητες τραπεζικές εγγυήσεις, που διασφαλίζουν την πιστή εκτέλεση και 
απόδοση του έργου.  Περαιτέρω, διαβεβαίωσε ότι η Δημοκρατία θα διασφαλίσει ότι το έργο θα προχωρήσει, 
εφόσον ληφθούν όλες οι απαραίτητες εγκρίσεις που απαιτούνται από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή.   

 Ο ίδιος αξιωματούχος δήλωσε επίσης ότι για την προώθηση του έργου υπάρχουν στενά 
χρονοδιαγράμματα και η παραχώρηση της έγκρισης της Βουλής των Αντιπροσώπων σε σύντομο χρονικό 
διάστημα θα βοηθήσει σημαντικά στην τήρηση των χρονοδιαγραμμάτων αυτών, καθότι θα δηλώνει ξεκάθαρα τη 
θετική πολιτική βούληση της Δημοκρατίας για υλοποίηση του εν λόγω έργου. 
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 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, κοινοποιώντας στην 
επιτροπή σχετική ηλεκτρονική αλληλογραφία, δήλωσε κατά την τελευταία συνεδρία για το υπό συζήτηση θέμα 
ότι σχετικό παράπονο που είχε υποβληθεί στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή αναφορικά με περιβαλλοντικά και άλλα 
ζητήματα που αφορούσαν σε πιθανές στρεβλώσεις της αγοράς ή/και σε αντικανονική εξασφάλιση αδειών ή/και 
πιθανόν άλλων λανθασμένων διαδικασιών που ακολουθήθηκαν για το πιο πάνω έργο έχουν εξεταστεί από την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή και την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων και έχει διασαφηνισθεί ότι πλέον δεν εκκρεμεί 
οποιοδήποτε παράπονο εναντίον της υλοποίησης του υπό αναφορά έργου, καθώς και ότι ο σχετικός φάκελος 
έχει κλείσει χωρίς περαιτέρω εισηγήσεις/σχόλια εκ μέρους των πιο πάνω μερών. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας δήλωσε στην ίδια συνεδρία ότι αναμένεται η 
κοινοποίηση της εν λόγω αλληλογραφίας και στη Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, ώστε να υπάρξει τελική 
τοποθέτηση επί του θέματος και ως εκ τούτου εισηγήθηκε το ζήτημα της έγκρισης του εν λόγω αιτήματος από 
την Επιτροπή να μην προωθηθεί στο παρόν στάδιο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφύλαξε την τελική τοποθέτηση όλων των εκπροσωπούμενων σε αυτήν πλευρών κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την 
Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για έγκριση κυβερνητικής εγγύησης προς την εταιρεία 

«Alfa Mediterranean Enterprises Ltd» ύψους €60.185.628 για χρηματοδότηση έργου από την 
Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων στα πλαίσια του ευρωπαϊκού χρηματοδοτικού προγράμματος 

NER300 (έργα επίδειξης καινοτόμων τεχνολογιών ενέργειας) 

Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος  Στέφανος Στεφάνου 

 Μαρίνος Μουσιούττας  Αντρέας Καυκαλιάς 

 Σάβια Ορφανίδου, εκπροσωπώντας  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Μάριος Μαυρίδης  Γιώργος Περδίκης 

 Ονούφριος Κουλλά  Άννα Θεολόγου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού επανεξέτασε το πιο πάνω θέμα, για το 
οποίο υποβλήθηκε έκθεση στην ολομέλεια του σώματος στις 17 Ιανουαρίου 2020, σε νέα συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 20 Ιανουαρίου 2020.  Στο πλαίσιο της νέας συνεδρίας της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ο Υπουργός Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος και εκπρόσωποι του ίδιου 
υπουργείου, εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Γενικού Λογιστηρίου, του Εφόρου Ελέγχου 
Κρατικών Ενισχύσεων, της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου (ΡΑΕΚ) και του Διαχειριστή Συστήματος 
Μεταφοράς Κύπρου (ΔΣΜΚ).  

 Σημειώνεται ότι η συζήτηση του εν λόγω θέματος αναβλήθηκε κατά τη συνεδρία της ολομέλειας της 
Βουλής ημερομηνίας 17 Ιανουαρίου 2020 και παραπέμφθηκε εκ νέου στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή 
για σκοπούς περαιτέρω μελέτης. 

 Όπως είναι γνωστό, το θέμα αφορά την έγκριση με βάση την κείμενη νομοθεσία κυβερνητικής εγγύησης 
προς την εταιρεία «Alfa Mediterranean Enterprises Ltd» ύψους €60.185.268, για σκοπούς χρηματοδότησης από 
την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων, έργου που αφορά σταθμό ηλιακής ενέργειας για την παραγωγή 
ηλεκτρικής ενέργειας, στο πλαίσιο του ευρωπαϊκού χρηματοδοτικού προγράμματος NER300 (έργα επίδειξης 
καινοτόμων τεχνολογιών ενέργειας). 

 Στο στάδιο της επανεξέτασης του όλου ζητήματος, ενώπιον της επιτροπής τέθηκε επιστολή του Υπουργού 
Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2020, στην οποία αναφέρεται 
μεταξύ άλλων ότι στο πλαίσιο του πιο πάνω διαγωνισμού (NER300) η Ευρωπαϊκή Επιτροπή ετοίμασε προσχέδιο 
κειμένου συμφωνίας, ονομαζόμενης ως «Νομικά Δεσμευτική Πράξη», με εισήγηση όπως οι αρμόδιες αρχές το 
χρησιμοποιήσουν ως πρότυπο για υπογραφή σχετικής συμφωνίας με τον κύριο του έργου. 

 Ωστόσο, η σύναψη της πιο πάνω συμφωνίας με τον κύριο του έργου δεν έχει μέχρι στιγμής 
πραγματοποιηθεί για λόγους που δε σχετίζονται με ενέργειες ή ευθύνες του κράτους, αλλά επειδή ο κύριος του 
έργου διαφοροποίησε ορισμένα στοιχεία από την αρχική προσέγγισή του ή/και απόφαση της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής.  Το πιο πάνω έργο, παρά τη χρηματοδότηση που εξασφάλισε από το χρηματοδοτικό εργαλείο 
NER300, παρουσιάζει ιδιαιτερότητες (καινοτόμος χαρακτήρας, συνθήκες αγοράς ηλεκτρικής ενέργειας στην 
Κύπρο) που καθιστούν δύσκολη την εξασφάλιση της υπόλοιπης χρηματοδότησης (μέσω δανεισμού) και κατ’ 
επέκταση την υλοποίησή του.  Δεδομένου αυτού, ο κύριος του έργου αιτήθηκε τα ακόλουθα: 

1. Προκαταβολή από το χρηματοδοτικό εργαλείο NER300. 
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2. Μηχανισμό πρόσθετης στήριξης από το κράτος, πέραν της χρηματοδότησης NER300. 

3. Παρατάσεις υλοποίησης του έργου σε σχέση με τα χρονοδιαγράμματα που καθορίστηκαν στην αρχική 
απόφαση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. 

 Σύμφωνα με την ίδια επιστολή, ως αποτέλεσμα των πιο πάνω αιτημάτων του κυρίου του έργου η 
κατάσταση διαφοροποιήθηκε από την αρχική, με αποτέλεσμα να δημιουργηθεί ανάγκη για πρόσθετες ενέργειες 
τόσο σε επίπεδο της Κυπριακής Δημοκρατίας όσο και σε επίπεδο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. 

 Το αίτημα για μηχανισμό πρόσθετης στήριξης, αφού εξετάστηκε και εγκρίθηκε υπό προϋποθέσεις από το 
Υπουργικό Συμβούλιο, διαβιβάστηκε μέσω σχετικού εντύπου στη Γενική Διεύθυνση Ανταγωνισμού της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής για τα σχόλια και την έγκρισή της.  Η εν λόγω διαδικασία, η οποία διέπεται από ειδικό 
θεσμικό πλαίσιο (κρατική ενίσχυση), βρίσκεται σε εξέλιξη.    

 Συναφώς, η ίδια επιστολή καταλήγει ότι η αρμόδια αρχή (Υπουργός Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος) δηλώνει την ετοιμότητα της είτε να συνάψει άμεσα τη σχετική συμφωνία με τα αρχικά δεδομένα 
του διαγωνισμού NER300, νοουμένου ότι ικανοποιούνται όλοι οι όροι και προϋποθέσεις αυτού, είτε να συνάψει 
τη σχετική συμφωνία μετά την ολοκλήρωση της έγκρισης των πρόσθετων αιτημάτων του κύριου του έργου 
σύμφωνα με τις νενομισμένες διαδικασίες.  

 Ο Υπουργός Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, αναφερόμενος και στην πιο πάνω 
επιστολή, η οποία απαντούσε στους νομικούς συμβούλους του αιτητή σε σχέση με την, κατά την άποψη του 
ιδίου, καθυστέρηση στην υλοποίηση του έργου, διευκρίνισε ότι το εν λόγω έργο αξιολογήθηκε θετικά τόσο από 
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή όσο και από την Κυπριακή Δημοκρατία και δήλωσε ότι αναμένεται να συμβάλει τα 
μέγιστα στην επίτευξη του στόχου για παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας από ανανεώσιμες πηγές ενέργειας που 
έχει τεθεί από την Ευρωπαϊκή Ένωση, τονίζοντας παράλληλα ότι αποτελεί ένα σοβαρό έργο το οποίο θα 
επενεργήσει προς όφελος της Δημοκρατίας και πρέπει να τεθεί σε λειτουργία μέχρι τον Ιούνιο του 2021. 

 Ενώπιον της επιτροπής τέθηκε επίσης επιστολή του διευθυντή του Τμήματος Περιβάλλοντος ημερομηνίας 
16 Ιανουαρίου 2020, με την οποία διευκρινίζεται ότι περιβαλλοντικά ζητήματα τα οποία είχαν τεθεί ως προς την 
υλοποίηση του εν λόγω έργου έχουν επιλυθεί, καθότι το συγκεκριμένο έργο απέχει ένα χιλιόμετρο περίπου από 
την περιοχή «Natura 2000» και η δυναμικότητα αυτού έχει μειωθεί στα 50Μw (από 75 Μw αρχικά), ώστε τα όρια 
του έργου να μην εφάπτονται με τα όρια της πιο πάνω περιοχής. 

 Πέραν των πιο πάνω, η επιτροπή ενημερώθηκε και με σχετική επιστολή του Υπουργείου Οικονομικών 
ημερομηνίας 16 Ιανουαρίου 2020 ότι στο κείμενο του προσχεδίου της νομικά δεσμευτικής πράξης μεταξύ της 
Δημοκρατίας και του φορέα εκμετάλλευσης περιλαμβάνονται πρόνοιες με τις οποίες διασφαλίζεται ότι η 
οποιαδήποτε εκταμίευση ποσών από το Ευρωπαϊκό Χρηματοδοτικό Πρόγραμμα ΝΕR300 μέσω του αρμόδιου 
υπουργείου προς τον φορέα εκμετάλλευσης θα γίνεται μετά την προσκόμιση από τον φορέα ισόποσων 
τραπεζικών εγγυήσεων. 

Ειδικότερα, στο εν λόγω προσχέδιο προνοείται η καταβολή με την προσκόμιση από τον φορέα εκμετάλλευσης 
ισόποσων τραπεζικών εγγυήσεων προκαταβολικής χρηματοδότησης που ισούται στο 60% του μέγιστου 
συνολικού ποσού ύψους €60.185.628 της χρηματοδότησης που θα λάβει το έργο, καθώς και το υπόλοιπο ποσό 
που θα καταβάλλεται ετήσια για περίοδο πέντε ετών αναλόγως της ετήσιας παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας του 
έργου.  

 Πρόσθετα και σε ό,τι αφορά το πλαίσιο του μηχανισμού στήριξης του έργου «CY EOS Green Energy», 
που αφορά στην ανάληψη από το κράτος της υποχρέωσης προς την εταιρεία «Αlfa Mediterranean Enterprises 
Ltd» να καλύπτει μηνιαία τυχόν διαφορά μεταξύ της τιμής των 9.3 σεντ/kWh ως της τιμής πώλησης της ηλεκτρικής 
ενέργειας που απαιτείται, για να καθίσταται το έργο βιώσιμο, και της εκάστοτε αγοραίας τιμής ηλεκτρικής 
ενέργειας που έχει κοινοποιηθεί από το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος (ΥΓΑΑΠ) 
μέσω του Εφόρου Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων στη Γενική Διεύθυνση Ανταγωνισμού της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής για αξιολόγηση και που αναμένεται η απάντησή της ως προς τη συμβατότητά του με το ενωσιακό 
δίκαιο των κρατικών ενισχύσεων, προνοούνται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. O φορέας εκμετάλλευσης του έργου πριν από την οποία εκταμίευση οποιουδήποτε ποσού από το ΥΓΑΑΠ 
θα προσκομίζει ισόποση κατάλληλη τραπεζική εγγύηση. 

2. Οι εκταμιεύσεις από το ΥΓΑΑΠ προς τον φορέα εκμετάλλευσης του έργου θα φέρουν τόκο υπερημερίας 
όπως εκάστοτε καθορίζεται από τον Υπουργό Οικονομικών.  Το επιτόκιο που θα εφαρμόζεται για 
οποιοδήποτε οφειλόμενο ποσό θα είναι το Δημόσιο Επιτόκιο Υπερημερίας που χρησιμοποιείται για 
οφειλόμενα ποσά προς το δημόσιο από την ημερομηνία της πρώτης χορήγησής τους και μέχρι την 
ημερομηνία της πλήρους αποπληρωμής τους. 

 Ο εκπρόσωπος της ΡΑΕΚ, τοποθετούμενος επί του υπό συζήτηση θέματος, δήλωσε ότι δεν έχει τεθεί 
ενώπιον της Αρχής ολοκληρωμένο σχέδιο στήριξης για το εν λόγω έργο, παρά μόνο ένα γενικό πλαίσιο.  Ως εκ 
τούτου, συμπλήρωσε, μέχρις ότου η Αρχή έχει ενώπιόν της ολοκληρωμένο σχέδιο, ώστε να καταστεί δυνατή η 
ενδελεχής μελέτη αυτού, δεν είναι σε θέση να εκφράσει τελική θέση επί του ζητήματος.  Εντούτοις, όπως δήλωσε 
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ο ίδιος εκπρόσωπος, εκ προοιμίου μπορεί να αναφέρει ότι σχέδιο στο οποίο θα περιλαμβάνεται εγγυημένη τιμή 
πώλησης ηλεκτρικού ρεύματος δεν μπορεί να συμμετέχει στην ανταγωνιστική αγορά. 

 Επ’ αυτού του σημείου ο εκπρόσωπος του Τμήματος Περιβάλλοντος του ΥΓΑΑΠ δήλωσε ότι η εν λόγω 
τιμή (9,3 σεντ ανά kwh) δεν είναι εγγυημένη τιμή πώλησης, αλλά αποτελεί τιμή αναφοράς.  Όπως ο ίδιος δήλωσε, 
στη σχετική απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου αναφέρεται ότι το εν λόγω έργο θα συμμετέχει στην 
ανταγωνιστική αγορά, αλλά σχετικό αίτημα του φορέα εκμετάλλευσης για μακροχρόνια διασφάλιση της εν λόγω 
τιμής (15 χρόνια) βρίσκεται στο στάδιο αυτό υπό διερεύνηση και οποιαδήποτε σχετική απόφαση της ΡΑΕΚ 
πρέπει να παρθεί, αφού πρώτα ληφθεί η απόφαση της Διεύθυνσης Ανταγωνισμού της Ευρωπαϊκής Επιτροπής 
ενώπιον της οποίας εκκρεμεί στο παρόν στάδιο το εν λόγω ζήτημα. 

 Ο εκπρόσωπος του ΔΣΜΚ, απαντώντας σε σχετικό ερώτημα, δήλωσε ότι πρέπει πρώτα ο διαχειριστής 
να έχει ενώπιόν του όλα τα σχετικά έγγραφα και μελέτες, ώστε να εκδοθούν τελικοί τεχνικοί όροι που να 
διασφαλίζουν την ασφάλεια του συστήματος μεταφοράς αυτού του μεγέθους παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας, 
διαβεβαιώνοντας την επιτροπή ότι οι όροι που θα τεθούν στο στάδιο υλοποίησης του εν λόγω έργου είναι βέβαιο 
ότι θα ικανοποιούν την ασφάλεια, κρίνοντας και από τα προκαταρκτικά στοιχεία που έχουν μέχρι στιγμής 
κατατεθεί ενώπιον του ΔΣΜΚ. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφύλαξε την τελική τοποθέτηση όλων των εκπροσωπούμενων σε αυτή πλευρών κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εάν δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει την απόφαση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για έγκριση κυβερνητικής εγγύησης προς την εταιρεία 
«Alfa Mediterranean Enterprises Ltd» ύψους €60.185.628 για χρηματοδότηση έργου από την 

Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων στα πλαίσια του ευρωπαϊκού χρηματοδοτικού προγράμματος 
NER300 (έργα επίδειξης καινοτόμων τεχνολογιών ενέργειας) 

 ΕΠΕΙΔΗ, σύμφωνα με το άρθρο 22 του περί Λογιστικής και Δημοσιονομικής Διαχείρισης και 
Χρηματοοικονομικού Ελέγχου της Δημοκρατίας Νόμου [Αρ. Νόμου 38(Ι) του 2014], ο Υπουργός Οικονομικών 
έχει εξουσία, μετά από ενημέρωση του Υπουργικού Συμβουλίου, να παρέχει εγγυήσεις από μέρους της 
Δημοκρατίας με σκοπό την αποπληρωμή δανείων ή πιστώσεων που έχουν συναφθεί ή χορηγηθεί, ανάλογα με 
την περίπτωση, σε νομικά πρόσωπα δημοσίου δικαίου ή άλλους οργανισμούς στους οποίους η Δημοκρατία έχει 
συμφέρον είτε ως μέτοχος είτε ως εγγυητής των κεφαλαίων του νομικού αυτού προσώπου ή οργανισμού ή ασκεί 
έλεγχο στη διοίκησή τους, καθώς και σε οποιοδήποτε άλλο φυσικό ή νομικό πρόσωπο στο οποίο η παροχή της 
εγγύησης κατά την κρίση του υπουργού προάγει την οικονομία της Δημοκρατίας ή το δημόσιο συμφέρον γενικά. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ, σύμφωνα με επιστολή του Υπουργού Οικονομικών προς τον Πρόεδρο της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2019, η εταιρεία «Alfa Mediterranean Enterprises Ltd» υπέβαλε 
αίτημα για παραχώρηση κυβερνητικής εγγύησης ύψους €60.185.628 προς κάλυψη της χρηματοδότησής της ως 
φορέα εκμετάλλευσης του έργου «CY CSPc EOS Green Energy», το οποίο περιλαμβάνεται στα καινοτόμα έργα 
του ευρωπαϊκού χρηματοδοτικού προγράμματος NER300 για έργα επίδειξης καινοτόμων τεχνολογιών ενέργειας 
από ανανεώσιμες πηγές ενέργειας, για το οποίο η εν λόγω εταιρεία εγκρίθηκε να λάβει χρηματοδότηση από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση ποσό που αντιστοιχεί στην αιτηθείσα από την ίδια παραχώρηση κυβερνητικής εγγύησης, 
ήτοι για ποσό ύψους €60.185.628. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ, σύμφωνα με το ίδιο πιο πάνω άρθρο, η παραχώρηση κυβερνητικής εγγύησης για ποσό το 
οποίο υπερβαίνει το ένα εκατομμύριο ευρώ (€1.000.000) πρέπει να τυγχάνει της έγκρισης της Βουλής των 
Αντιπροσώπων. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ η Βουλή των Αντιπροσώπων από τα κατατεθέντα ενώπιόν της γραπτά και προφορικά 
στοιχεία κρίνει ότι το υπό αναφορά έργο εμπίπτει στις προτεραιότητες πολιτικών του Υπουργείου Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, πληροί τα κριτήρια παραχώρησης κυβερνητικής εγγύησης και είναι 
ταυτόχρονα βιώσιμο. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ η οριστικοποίηση της διαδικασίας παραχώρησης της αιτηθείσας κυβερνητικής εγγύησης, 
πέραν της έγκρισης της Βουλής των Αντιπροσώπων, προϋποθέτει και την προσκόμιση τραπεζικής εγγύησης 
ύψους €60.185.628 προς όφελος της Δημοκρατίας, την εξασφάλιση σχετικής γνωμοδότησης από τον Έφορο 
Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων και την υπογραφή νομικά δεσμευτικής πράξης με την ενδιαφερόμενη εταιρεία, 
ως η σχετική Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 79.058 και ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2019. 
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 Για όλους αυτούς τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων με την παρούσα απόφασή της εγκρίνει την 
παραχώρηση κυβερνητικής εγγύησης προς την εταιρεία «Alfa Mediterranean Enterprises Ltd» ύψους 
€60.185.628 για σκοπούς χρηματοδότησης του ως άνω ειρημένου έργου.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να προχωρήσουμε στην ψηφοφορία. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Είκοσι έξι ψήφοι υπέρ, είκοσι τρεις εναντίον, μία αποχή και ένα 
άτομο δεν έχει ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, είκοσι τρεις εναντίον και μία αποχή, η απόφαση εγκρίνεται*. 

 Ναι, παρακαλώ. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ψηφίσαμε -αυτοί που ψήφισαν- εγγύηση ενός έργου που ευθύς εξ αρχής η κυβέρνηση 
κάνει λάθος και θα εξηγήσω γιατί με πολύ λίγα λόγια.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριε Στεφάνου, σύντομα και δικαιολόγηση ψήφου, όχι να ανοίξουμε συζήτηση. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Ναι, γιατί ψηφίσαμε «όχι» στις εγγυήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δε σας προκαταλαμβάνω, αλλά η δικαιολόγηση ψήφου είναι δικαιολόγηση ψήφου. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Η κυβέρνηση ενέταξε αυτό το έργο, λέει, στην υλοποίηση των στόχων για τη διείσδυση των ΑΠΕ στην 
Κύπρο.  Ήδη είμαστε αργοπορημένοι και κινδυνεύουμε με πολύ βαριά πρόστιμα.  Τι ενέταξε η κυβέρνηση;  Ένα 
έργο που κατά παραδοχή και της κυβέρνησης πολύ πιθανόν να μη γίνει εφικτό να γίνει.  Και το έργο είναι 50 Μw, 
το 12% της μέσης αναγκαίας ποσότητας ηλεκτρικού ρεύματος που έχουμε ανάγκη στην Κύπρο.  Άρα, αν δε γίνει 
το έργο, θα είμαστε ακόμα πιο αργοπορημένοι και θα φάμε ακόμα πιο μεγάλα πρόστιμα. 

 Δεύτερον, αν γίνει το έργο με τη δυναμικότητα που έχει, τότε πολύ πιθανό να μην καταφέρουμε να μπούμε 
στην ανταγωνιστική αγορά -που ο στόχος είναι να μπούμε το 2022- γιατί η τιμή είναι εγγυημένη 9,3 σεντς την 
κιλοβατώρα, όταν στη Γερμανία είναι 4,5 σεντς, στην Πορτογαλία 2 σεντς και στην Αίγυπτο 2 σεντς.  Άρα, θα 
πληρώνουν οι καταναλωτές ακριβό το ρεύμα, διότι δε θα βγούμε με μειοδοτικούς διαγωνισμούς.   

 Το τρίτο και πιο σημαντικό, δόθηκε η εντύπωση από κάποιους ότι δε θα έχει ρίσκο η Κυπριακή Δημοκρατία 
από τις εγγυήσεις που έχει παραχωρήσει.  Εμείς λέμε ότι θα έχει ρίσκο η Κυπριακή Δημοκρατία για τα €60 
εκατομ. εγγυήσεις και, επειδή έχει ρίσκο, η Ευρωπαϊκή Ένωση, όταν αποδεχθεί να χρηματοδοτήσει έργα τέτοια 
που εντάσσονται στην καινοτομία, ζητά την εγγύηση του οικείου κράτους, δεν παραχωρεί τα λεφτά η ίδια 
απευθείας στην εταιρεία, γιατί έχουν ρίσκο από πολλές απόψεις.  Τώρα όσοι ψήφισαν έβαλαν ένα ρίσκο μπροστά 
στην Κυπριακή Δημοκρατία ύψους €60 εκατομ. το οποίο αύριο μπορεί να κληθούν οι φορολογούμενοι πολίτες 
να επωμιστούν, γι’ αυτό και εμείς ψηφίσαμε αρνητικά.  Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι τη συζήτηση που δεν κάναμε πριν, θέλετε να την κάνουμε τώρα, εγώ θα το επιτρέψω, 
αλλά σύντομα, σας παρακαλώ, φεύγουμε από τη διαδικασία.   

 Παρακαλώ, κύριε Παπαδόπουλε. 

                                            
* Υπέρ: ΔΗΣΥ, Άγγελος Βότσης (ΔΗΚΟ), Ζαχαρίας Κουλίας (ΔΗΚΟ), Μαρίνος Μουσιούττας (ΔΗΚΟ), Χρίστος 

Ορφανίδης (ΔΗΚΟ), Συμμαχία Πολιτών, Αλληλεγγύη, ΕΛΑΜ. 
 Εναντίον: ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, Γιώργος Θεοπέμπτου (Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία 

Πολιτών), Ανεξάρτητοι. 
 Αποχή: Γιώργος Περδίκης (Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 
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ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Αιτιολόγηση ψήφου, κύριε Πρόεδρε. 

 Πέραν των όσων έχει αναφέρει προηγουμένως ο συνάδελφος ο κ. Στεφάνου, για να μην κάνει παρόμοιο 
λάθος κατά την άποψή μου η Βουλή στο μέλλον, θα πρέπει να γίνουν κάποια πράγματα.  Πρέπει να θεσμοθετηθεί 
η χρηματοδότηση τέτοιων χρηματοδοτούμενων έργων.  Δε γίνεται κάθε φορά να καλείται η Βουλή να κάνει τη 
δουλειά της κυβέρνησης και των αρμόδιων αρχών, όπως έγινε σε αυτή την περίπτωση, όπου δυστυχώς έχουμε 
προχωρήσει στην έγκριση μιας εγγύησης, με βάση την απόφαση της πλειοψηφίας, ενώ ο ίδιος ο αιτητής ακόμα 
δεν έχει ξεκαθαρίσει τι θα κάνει.  Δε γνωρίζουμε σήμερα που μιλάμε αν θα υπάρχει εγγυημένη τιμή μονάδας ή 
όχι.  Η Βουλή λειτουργεί ως ο τελευταίος τροχός της άμαξας.  Να εγκρίνουμε μια εγγύηση που δε γνωρίζουμε 
στη συνέχεια τι θα περιλαμβάνει.  Αυτό νομίζω ότι θα πρέπει να αποτελέσει την απαρχή μιας συζήτησης, για να 
έχουμε, επαναλαμβάνω, μια θεσμοθετημένη δομή τέτοιων εγγυήσεων στο μέλλον.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  

 Θα προχωρήσουμε στο υπ’ αριθμόν 3 θέμα που είναι ο περί της Ίδρυσης Υφυπουργείου Καινοτομίας και 
Ψηφιακής Πολιτικής και Διορισμού Υφυπουργού παρά τω Προέδρω σε θέματα Καινοτομίας και Ψηφιακής 
Πολιτικής και Συναφών Θεμάτων Νόμος του 2019. 

 Να παρακαλέσω να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Θέσπιση νομοθεσίας με την οποία θεσμοθετείται το νομοθετικό πλαίσιο σύστασης Υφυπουργείου Καινοτομίας 
και Ψηφιακής Πολιτικής και του αξιώματος του Υφυπουργού παρά τω Προέδρω σε Θέματα Καινοτομίας και 
Ψηφιακής Πολιτικής. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί της Ίδρυσης Υφυπουργείου Καινοτομίας και Ψηφιακής Πολιτικής και Διορισμού Υφυπουργού 

παρά τω Προέδρω σε θέματα Καινοτομίας και Ψηφιακής Πολιτικής και Συναφών Θεμάτων Νόμος του 
2019» 

Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος Στέφανος Στεφάνου 

 Μαρίνος Μουσιούττας Άριστος Δαμιανού 

 Σάβια Ορφανίδου, εκπροσωπώντας  Αντρέας Καυκαλιάς 

 τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου  Γιώργος Περδίκης 

 Ονούφριος Κουλλά  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 25 Νοεμβρίου 2019, καθώς και στις 13, 20 και 27 
Ιανουαρίου 2020.  Στο πλαίσιο της συζήτησης παρευρέθηκαν οι τέως και νυν Υπουργοί Οικονομικών κ. Χάρης 
Γεωργιάδης και Κωνσταντίνος Πετρίδης, αντίστοιχα, ο γενικός διευθυντής της Γενικής Διεύθυνσης Ευρωπαϊκών 
Προγραμμάτων, Συντονισμού και Ανάπτυξης (ΕΠΣΑ), εκπρόσωποι του Τμήματος Υπηρεσιών Πληροφορικής 
(ΤΥΠ) και του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου 
Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, του Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών (ΤΗΕ) του ίδιου υπουργείου, 
της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, ο Επικεφαλής Επιστήμονας Έρευνας και Καινοτομίας, ο πρόεδρος 
του Εθνικού Συμβουλίου Έρευνας και Καινοτομίας, ο Επίτροπος Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομείων, εκπρόσωποι της Παγκύπριας Συντεχνίας Δημοσίων Υπαλλήλων (ΠΑΣΥΔΥ), της Παγκύπριας 
Συντεχνίας ΙΣΟΤΗΤΑ, του Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (ΕΤΕΚ), του Ιδρύματος Έρευνας και 
Καινοτομίας (ΙδΕΚ), του Κυπριακού Συνδέσμου Επιχειρήσεων Έρευνας και Καινοτομίας, του οργανισμού 
«Startup Cyprus»,  του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ, του Κυπριακού Κέντρου Έρευνας και Καινοτομίας (CYRIC) και του 
Παγκύπριου Συνδέσμου Επιχειρήσεων Πληροφορικής (CITEA).   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η θέσπιση νομοθεσίας με την οποία θεσμοθετείται το νομοθετικό 
πλαίσιο σύστασης Υφυπουργείου Καινοτομίας και Ψηφιακής Πολιτικής και του αξιώματος του Υφυπουργού παρά 
τω Προέδρω σε Θέματα Καινοτομίας και Ψηφιακής Πολιτικής, εφεξής καλούμενο «υφυπουργείο» και 
«υφυπουργός», αντίστοιχα.  

 Ειδικότερα, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο προτείνεται η δημιουργία ενός ισχυρού κεντρικού φορέα με 
συντονιστικές και οριζόντιες αρμοδιότητες για την προώθηση του εκσυγχρονισμού της κοινωνίας της 
πληροφορίας, καθώς και της έρευνας και καινοτομίας, ώστε να αξιοποιούνται στον μέγιστο δυνατό βαθμό 
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συνθήκες που να επιτρέπουν τη βελτίωση της ανταγωνιστικότητας της κυπριακής οικονομίας, την προσέλκυση 
επενδύσεων προς όφελος της οικονομίας, της κοινωνίας και του πολιτισμού, καθώς και την ισότιμη συμμετοχή 
της Δημοκρατίας στην ενιαία ψηφιακή αγορά της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, σημειώνονται τα εξής: 

1. Ο υφυπουργός θα διορίζεται από τον εκάστοτε Πρόεδρο της Δημοκρατίας, στον οποίο θα λογοδοτεί, θα 
αποτελεί τον πολιτικό προϊστάμενο του υφυπουργείου, θα διαχειρίζεται τα ζητήματα και τις υποθέσεις που 
εμπίπτουν στις εξουσίες και στα καθήκοντα που του ανατίθενται και θα καταρτίζει τον προϋπολογισμό του 
υφυπουργείου. 

2. Ο υφυπουργός θα υποβάλλει προτάσεις για νομοθετικές ρυθμίσεις στους αρμόδιους υπουργούς, ενώ θα 
δύναται να υποβάλλει προτάσεις προς το Υπουργικό Συμβούλιο και να παρίσταται στις συνεδριάσεις 
αυτού μόνο για θέματα για τα οποία του ανατίθεται εξουσία ή αρμοδιότητα από τον προτεινόμενο νόμο ή 
το Υπουργικό Συμβούλιο, χωρίς ωστόσο να μετέχει στη διαδικασία λήψης αποφάσεων. 

3. Το υφυπουργείο, για σκοπούς διασφάλισης της εύρυθμης λειτουργίας του, θα στελεχωθεί με το 
προσωπικό του ΤΥΠ του Υπουργείου Οικονομικών και του ΤΗΕ του Υπουργείου Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων.   

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, σημειώνεται ότι, σύμφωνα με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο, οι κύριες 
αρμοδιότητες του υφυπουργείου θα είναι: 

1. Η χάραξη και εφαρμογή εθνικής ψηφιακής πολιτικής και στρατηγικής και η συμμετοχή στη διαμόρφωση 
κατάλληλου θεσμικού πλαισίου, σε ευρωπαϊκό και διεθνές επίπεδο, για την ανάπτυξη ψηφιακής πολιτικής. 

2. Η χάραξη, ο συντονισμός και η υλοποίηση της εθνικής στρατηγικής για την έρευνα και την καινοτομία και 
η γενική εποπτεία της λειτουργίας του Εθνικού Συστήματος Διακυβέρνησης Έρευνας και Καινοτομίας. 

3. Η εξειδίκευση και εφαρμογή εθνικής πολιτικής στις τεχνολογίες πληροφορικής και επικοινωνιών και στην 
ηλεκτρονική διακυβέρνηση στη δημόσια υπηρεσία. 

4. Η διαμόρφωση και ο συντονισμός της υλοποίησης εθνικού ευρυζωνικού πλάνου. 

5. Η προώθηση της νεοφυούς και ψηφιακής επιχειρηματικότητας και καινοτομίας. 

6. Η πολιτική καθοδήγηση και εποπτεία του ΙδΕΚ. 

 Περαιτέρω και σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, σημειώνονται τα ακόλουθα:  

1. Η κυβέρνηση αναγνωρίζει τη σημασία και την ανάγκη για εκσυγχρονισμό μέσω κυρίως της ενσωμάτωσης 
των τεχνολογιών της πληροφορικής και των επικοινωνιών στις δομές και στον τρόπο λειτουργίας του 
κράτους, όπως και της περαιτέρω ενίσχυσης της καινοτομίας.   

2. Η έρευνα και καινοτομία, καθώς και oι τεχνολογίες της πληροφορικής και των επικοινωνιών 
αναγνωρίζονται ως οριζόντιος μοχλός ανάπτυξης της οικονομίας, της κοινωνίας, του πολιτισμού και της 
συμμετοχής των πολιτών.  

3. Η ενίσχυση του οικοσυστήματος έρευνας και καινοτομίας και η διαμόρφωση των κατάλληλων συνθηκών 
για ενθάρρυνση της καινοτομίας στις επιχειρήσεις αποτελούν σημαντική προτεραιότητα της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης και κατ’ επέκταση της κυβέρνησης.  

4. Ο εκσυγχρονισμός, η ενσωμάτωση και η ορθή αξιοποίηση των τεχνολογιών της πληροφορικής και των 
επικοινωνιών στις δομές και στον τρόπο λειτουργίας του κράτους κρίνονται επιτακτικά για τη δημιουργία 
συνθηκών αποδοτικότερης και αποτελεσματικότερης λειτουργίας προς όφελος των πολιτών και των 
επιχειρήσεων, συμβάλλοντας στην οικονομική και κοινωνική ευημερία της χώρας. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του θέματος ο τέως Υπουργός Οικονομικών δήλωσε μεταξύ άλλων τα 
ακόλουθα: 

1. Η κυβέρνηση επικεντρώνεται στην προώθηση μέτρων εκσυγχρονισμού και μεταρρυθμίσεων στις δομές 
και διαδικασίες του κράτους και της οικονομίας, με στόχο τη διεύρυνση της παραγωγικής βάσης και την 
ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας της οικονομίας.  Στο πλαίσιο αυτό η δημιουργία περιβάλλοντος που να 
ενθαρρύνει την έρευνα και την καινοτόμο επιχειρηματικότητα κρίνεται εξαιρετικά σημαντική, καθότι με τον 
τρόπο αυτό θα δημιουργηθούν οι προϋποθέσεις για μακροχρόνια, σταθερή, βιώσιμη ανάπτυξη, καθώς 
και για τη δημιουργία ποιοτικών θέσεων εργασίας. 

2. Το Υπουργείο Οικονομικών έχει αναλάβει προσωρινά και μέχρι τη σύσταση του υφυπουργείου την 
αρμοδιότητα προώθησης του νέου αυτού τομέα.  Στο πλαίσιο αυτό έχουν υλοποιηθεί διάφορα μέτρα, τα 
οποία αφορούν μεταξύ άλλων στη δημιουργία του Εθνικού Συμβουλίου Έρευνας και Καινοτομίας, στον 
διορισμό Επικεφαλής Επιστήμονα Έρευνας και Καινοτομίας, στον επαναπροσδιορισμό του ρόλου και στη 
μετεξέλιξη του Ιδρύματος Προώθησης Έρευνας σε Ίδρυμα Έρευνας και Καινοτομίας, στην εφαρμογή της 
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νομοθεσίας παροχής φορολογικών κινήτρων προς καινοτόμες επιχειρήσεις, στη διάθεση εθνικών και 
ευρωπαϊκών πόρων μέσω των κέντρων αριστείας για την έρευνα και την καινοτομία, καθώς και στη 
στήριξη διάφορων ερευνητικών προγραμμάτων. 

3. Παρά τα μέτρα βελτίωσης που λαμβάνονται, η Κύπρος υστερεί στον συντονισμό και στον ολοκληρωμένο 
σχεδιασμό σε σχέση με τους τομείς της ψηφιακής πολιτικής, καθώς και της έρευνας και καινοτομίας.  Ως 
εκ τούτου, με τη σύσταση του υφυπουργείου θα διευκολυνθεί ο συντονισμός, η αποτελεσματικότερη 
προώθηση δράσεων στους εν λόγω τομείς, καθώς και η συμμετοχή και ορθή εκπροσώπηση της 
Δημοκρατίας σε πολιτικό επίπεδο στις ευρωπαϊκές πρωτοβουλίες και διεργασίες.   

4. Η δημιουργία και λειτουργία του Υφυπουργείου Καινοτομίας και Ψηφιακής Πολιτικής βασίζεται στο 
υφιστάμενο νομοθετικό πλαίσιο που διέπει τη λειτουργία του Υφυπουργείου Ναυτιλίας και του 
Υφυπουργείου Τουρισμού.  Στο υπό ίδρυση υφυπουργείο προτείνεται η μεταφορά και ενσωμάτωση 
(προσωπικού και αρμοδιοτήτων) των δύο υφιστάμενων τμημάτων του Υπουργείου Οικονομικών και του 
Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων ΤΥΠ και ΤΗΕ, αντίστοιχα,  ως τμήματα του 
υφυπουργείου.  Συναφώς και για σκοπούς καλύτερης διάρθρωσης του υφυπουργείου, κρίνεται αναγκαίος 
ο προσδιορισμός σε μεταγενέστερο στάδιο, από τον υφυπουργό, οποιωνδήποτε νέων αναγκών, κυρίως 
ποιοτικής πτυχής, στελέχωσης του υφυπουργείου.   

 Ο νυν Υπουργός Οικονομικών δήλωσε ότι, πέραν της εφαρμογής μέτρων, προγραμμάτων και 
παραχώρησης κινήτρων που αφορούν στην έρευνα και την καινοτομία, είναι απαραίτητη η ύπαρξη κατάλληλου 
θεσμικού πλαισίου, προκειμένου να αναπτυχθεί περαιτέρω ο εν λόγω τομέας και να αντιμετωπιστούν τα 
προβλήματα που δημιουργούνται από τον υφιστάμενο κατακερματισμό υπηρεσιών και αρμοδιοτήτων στα 
διάφορα υπουργεία και τμήματα αυτών. 

 Ο Επικεφαλής Επιστήμονας Έρευνας και Καινοτομίας δήλωσε ότι η Δημοκρατία εντός του έτους 2020 θα 
λάβει, μέσω της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τεχνοκρατική βοήθεια από εμπειρογνώμονες, προκειμένου να διαφανούν 
οι ανάγκες εκσυγχρονισμού, αναβάθμισης και ενίσχυσης, των δεξιοτήτων κυρίως, του προσωπικού και να 
σχεδιαστεί η καλύτερη οργάνωση του υφυπουργείου. 

 Ο πρόεδρος του Εθνικού Συμβουλίου Έρευνας και Καινοτομίας δήλωσε τα ακόλουθα: 

1. Οι επιδόσεις της Κύπρου στα θέματα έρευνας και καινοτομίας παραμένουν σε χαμηλά επίπεδα σε 
σύγκριση με τον μέσο όρο της Ευρώπης, ενώ βρίσκονται πιο κάτω από τις πραγματικές δυνατότητες των 
πολιτών και του κράτους.  Οι αδυναμίες εστιάζονται στην ανεπάρκεια του συστήματος διακυβέρνησης στη 
διαμόρφωση εθνικής στρατηγικής, στην απουσία πολιτικής δέσμευσης σε βάθος χρόνου, στην απουσία 
ενιαίου πλαισίου έρευνας, καινοτομίας και τεχνολογικής ανάπτυξης που να περιλαμβάνει όλους τους 
αρμόδιους φορείς, τόσο του δημόσιου όσο και του ιδιωτικού τομέα, καθώς και στην απουσία σαφούς 
καθορισμού αρμοδιοτήτων και επαρκούς συντονισμού και στήριξης όλων των εμπλεκόμενων φορέων.   

2. Για τους πιο πάνω λόγους έχει υιοθετηθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο το νέο εθνικό σύστημα 
διακυβέρνησης, με την εφαρμογή του οποίου δημιουργήθηκε το Εθνικό Συμβούλιο Έρευνας και 
Καινοτομίας με συμβουλευτικό ρόλο προς τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, διορίστηκε ο Επικεφαλής 
Επιστήμονας Έρευνας και Καινοτομίας, το Υπουργείο Οικονομικών καθορίστηκε ως το αρμόδιο 
υπουργείο για τον σχεδιασμό πολιτικής, αναδιοργανώθηκε το ΙδΕΚ, δημιουργήθηκε διεύθυνση έρευνας 
και καινοτομίας στη Γενική Διεύθυνση ΕΠΣΑ,  καθώς και επιτροπή ειδικών επιστημόνων στα θέματα 
έρευνας και καινοτομίας στην οποία μετέχουν όλα τα υπουργεία.     

3. Ως εκ τούτου, με το νομοσχέδιο: 

α.  θεσμοθετείται με τον καλύτερο δυνατό τρόπο το νέο σύστημα διακυβέρνησης, μέσω του 
Υφυπουργείου Καινοτομίας και Ψηφιακής Πολιτικής, το οποίο θα λειτουργήσει ως ο κεντρικός 
φορέας με οριζόντιες αρμοδιότητες για τον εκσυγχρονισμό της έρευνας, της καινοτομίας και του 
ψηφιακού μετασχηματισμού, 

β. εισάγεται το σημαντικότερο ρυθμιστικό πλαίσιο για την αντιμετώπιση των ανεπαρκειών που 
υφιστάμενου εθνικού συστήματος, μέσω του οποίου θα συντονίζονται όλοι οι εμπλεκόμενοι φορείς 
του δημόσιου και του ιδιωτικού τομέα, εφαρμόζοντας την εθνική στρατηγική, και 

γ. θεμελιώνονται και συνδέονται ακόμα περισσότερο όλοι οι εμπλεκόμενοι φορείς που καλούνται να 
αντιμετωπίσουν τα συγκεκριμένα προβλήματα και ανεπάρκειες του τομέα.  

4. Το υφυπουργείο θα έχει σημαντικό και καθοριστικό ρόλο στην ανάπτυξη της καινοτομίας, της μεταφοράς 
τεχνολογίας και στην επιχειρηματική καινοτομία με σημαντικά τεχνολογικά, οικονομικά και κοινωνικά 
οφέλη.   

 Σημειώνεται ότι όλοι οι κληθέντες και παρευρεθέντες στη συζήτηση συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις του νομοσχεδίου και ορισμένοι από αυτούς εξέφρασαν επιμέρους απόψεις και επιφυλάξεις επ’ αυτού, 
οι οποίες συνοψίζονται στα ακόλουθα:  



 
 

1240 
 

1. Ο εκπρόσωπος του ΤΗΕ του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων δήλωσε ότι στο κείμενο 
του νομοσχεδίου λανθασμένα γίνεται αναφορά σε «Τμήμα Ηλεκτρονικών Υπηρεσιών» και ως εκ τούτου 
εισηγήθηκε τη σχετική διόρθωση αυτού, ώστε να γίνεται ορθή αναφορά στο «Τμήμα Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνών».   

2.  Ο εκπρόσωπος της ΠΑΣΥΔΥ εξέφρασε επιφυλάξεις ως προς τη μεταφορά του ΤΥΠ στο υφυπουργείο 
χωρίς την προηγούμενη στελέχωσή του στα ιεραρχικά κυρίως επίπεδα και εισηγήθηκε όπως κινηθούν 
προηγουμένως ή/και παράλληλα οι διαδικασίες διευθυντικής στελέχωσης του τμήματος και δημιουργίας 
του υφυπουργείου.  Επιπροσθέτως, ζήτησε διευκρινίσεις αναφορικά με τη μεταφορά των δύο 
κυβερνητικών τμημάτων στο υφυπουργείο και τη μελλοντική δομή και στελέχωσή του. 

3. Οι εκπρόσωποι της Παγκύπριας Συντεχνίας ΙΣΟΤΗΤΑ εισηγήθηκαν μικρής έκτασης βελτιώσεις επί του 
κειμένου του νομοσχεδίου, οι οποίες αφορούν στην αντικατάσταση από τους ερμηνευτικούς όρους του 
όρου «έκτακτος υπάλληλος» με τους όρους «εργοδοτούμενος αορίστου χρόνου» και «εργοδοτούμενος 
ορισμένου χρόνου», καθότι ο εν λόγω όρος έχει εκλείψει από την έννομη τάξη.  Παράλληλα, επισήμαναν 
την ανάγκη επανεξέτασης ορισμένων επιμέρους θεμάτων μετά την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο.   

4. Οι εκπρόσωποι του Κυπριακού Συνδέσμου Επιχειρήσεων Έρευνας και Καινοτομίας τόνισαν την ανάγκη 
ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο το συντομότερο, προκειμένου να καταστεί δυνατή η πολιτική 
εκπροσώπηση της Κύπρου σε ευρωπαϊκό επίπεδο σε θέματα που αφορούν στην καινοτομία, στην 
τεχνολογία και στην ψηφιακή αναβάθμιση και πολιτική.  Περαιτέρω, επισήμαναν ότι με τη δημιουργία ενός 
θεσμού που θα αναλάβει τον συντονισμό και τη χάραξη πολιτικής θα ενισχυθεί η προσπάθεια ενίσχυσης 
της συμβολής του τομέα έρευνας και καινοτομίας στο ακαθάριστο εγχώριο προϊόν της χώρας.  

5. Οι εκπρόσωποι του CITEA εισηγήθηκαν την έναρξη διαβούλευσης μεταξύ των εμπλεκόμενων φορέων, 
μετά την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, σε σχέση με τον τρόπο λειτουργίας και την αποστολή του 
υφυπουργείου, προκειμένου να διασφαλιστεί ότι το υφυπουργείο θα ενισχύσει τόσο τον δημόσιο όσο και 
τον ιδιωτικό τομέα. 

 Σημειώνεται ότι η Παγκύπρια Συντεχνία ΙΣΟΤΗΤΑ, ο Κυπριακός Σύνδεσμος Επιχειρήσεων Έρευνας και 
Καινοτομίας, το ΚΕΒΕ, ο CITEA, το CYRIC και ο οργανισμός “Startup Cyprus” κατέθεσαν επίσης τις απόψεις 
τους γραπτώς στην επιτροπή. 

 Στο στάδιο της εξέτασης του θέματος μέλη της επιτροπής έθεσαν σωρεία ερωτημάτων και ζήτησαν την 
κατάθεση περαιτέρω διευκρινίσεων που αφορούν μεταξύ άλλων στους λόγους δημιουργίας του προτεινόμενου 
υφυπουργείου, στο δημοσιονομικό κόστος που αναμένεται να προκύψει από την προτεινόμενη ρύθμιση, στην 
ανάγκη περίληψης του όρου «έρευνα» στον τίτλο του, στη μεταφορά του ΤΥΠ και του ΤΗΕ στο υφυπουργείο, 
στο ενδεχόμενο μελλοντικής μετεξέλιξης του υφυπουργείου και στη δημιουργία ενιαίας δομής, στην αξιοποίηση 
υφιστάμενων υπηρεσιών και δομών που σχετίζονται με την καινοτομία και την επιχειρηματικότητα στο πλαίσιο 
της λειτουργίας του υφυπουργείου, στο ενδεχόμενο επηρεασμού της λειτουργίας του Υπουργείου Οικονομικών 
και του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων από τη μεταφορά των τμημάτων τους στο 
υφυπουργείο, στη διασύνδεση του υφυπουργείου με το ΙδΕΚ και το ενδεχόμενο μελλοντικής μεταφοράς του 
ιδρύματος στο υφυπουργείο. 

 Σε σχέση με τα όσα κατατέθηκαν στην επιτροπή, ο τέως Υπουργός Οικονομικών δήλωσε μεταξύ άλλων 
τα ακόλουθα: 

1. Η «έρευνα» περιλαμβάνεται στις κύριες αρμοδιότητες του υφυπουργείου, παρ’ όλο που δεν 
περιλαμβάνεται στον τίτλο αυτού.  Στο πλαίσιο της ετοιμασίας του νομοσχεδίου κρίθηκε ότι στον τίτλο του 
υφυπουργείου πρέπει να περιγράφεται συνοπτικά η ουσία των αρμοδιοτήτων του και ως εκ τούτου 
περιλήφθηκε ο όρος «καινοτομία», ο οποίος στη διευρυμένη του έννοια καλύπτει τόσο την ερευνητική 
δραστηριότητα όσο και την τεχνολογία. 

2. Η λειτουργία του υφυπουργείου, λαμβανομένης υπόψη της προηγούμενης εμπειρίας που έχει αποκτηθεί 
από τη λειτουργία του Υφυπουργείου Ναυτιλίας και του Υφυπουργείου Τουρισμού, δεν αναμένεται να 
οδηγήσει σε σημαντική αύξηση των λειτουργικών δαπανών ούτε να έχει οποιαδήποτε αρνητική επίπτωση 
στους εργαζομένους των δημόσιων τμημάτων που θα υπαχθούν στο υφυπουργείο.   

3. Με τη δημιουργία του υφυπουργείου θα μεταφερθούν σε αυτό πιστώσεις από τα σχετικά κεφάλαια του 
κρατικού προϋπολογισμού για την κάλυψη των λειτουργικών εξόδων και παράλληλα θα μεταφερθούν 
σημαντικές χορηγίες οι οποίες βρίσκονται κάτω από διάφορα κεφάλαια του κρατικού προϋπολογισμού.  
Συναφώς, το υφυπουργείο θα αποκτήσει δικό του προϋπολογισμό.   

4. Το προσωπικό του ΤΥΠ και του ΤΗΕ θα μεταφερθεί με την υφιστάμενη δομή του στο υφυπουργείο.  Με 
τη μεταφορά των δύο τμημάτων διανοίγεται η προοπτική μετεξέλιξής τους, προκειμένου να καταστούν 
τμήματα αιχμής, συμβάλλοντας στην υλοποίηση της κυβερνητικής πολιτικής στα ζητήματα που άπτονται 
του υφυπουργείου.  Περαιτέρω, εκτιμάται ότι θα προκύψει η ανάγκη δημιουργίας νέων δομών και θέσεων, 
πέραν των παραδοσιακών, για την κάλυψη τυχόν αναγκών επιτελικών διευθύνσεων, καθώς και 
εξειδικευμένων και οργανικών θέσεων. 
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5. Το ΙδΕΚ δεν πρέπει να καταστεί μέρος της δημόσιας υπηρεσίας, αλλά να συνεχίσει να λειτουργεί κάτω 
από το υφιστάμενο καθεστώς ως ο εκτελεστικός βραχίονας του κράτους, σχεδιάζοντας και υλοποιώντας 
προγράμματα και διοχετεύοντας πόρους στους διάφορους φορείς.  Το υφυπουργείο θα καταρτίζει τη 
στρατηγική και θα παρέχει την πολιτική καθοδήγηση στο ΙδΕΚ και το ίδρυμα μέσω της ευελιξίας που 
διαθέτει θα υλοποιεί την κυβερνητική πολιτική. 

 Περαιτέρω, ο νυν Υπουργός Οικονομικών, αφού συμφώνησε με τις πιο πάνω εισηγήσεις των 
εκπροσώπων του ΤΗΕ και της Παγκύπριας Συντεχνίας ΙΣΟΤΗΤΑ, δήλωσε μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Η έρευνα και η καινοτομία, καθώς και ο ψηφιακός μετασχηματισμός αποτελούν ζητήματα προτεραιότητας 
για την κυβέρνηση, καθότι μπορούν να λειτουργήσουν ως καταλύτης για την ανάπτυξη της οικονομίας.  
Ως εκ τούτου, η δημιουργία του υφυπουργείου κρίθηκε αναγκαία, προκειμένου να δημιουργηθεί ο σχετικός 
φορέας συντονισμού των κρατικών υπηρεσιών, καθώς και της χάραξης και παρακολούθησης της 
εφαρμογής της πολιτικής σε σχέση με τον εν λόγω τομέα.   

2. Η στελέχωση του ΤΥΠ και ειδικότερα η πλήρωση της θέσης του διευθυντή αποτελεί προτεραιότητα της 
κυβέρνησης, όπως και η αντιμετώπιση άλλων σχετικών ζητημάτων, ώστε να διασφαλιστεί η λειτουργία 
του υφυπουργείου κατά τον καλύτερο δυνατό τρόπο.   Ωστόσο, τα εν λόγω ζητήματα δεν πρέπει να 
αποτελέσουν παράγοντα καθυστέρησης στην προώθηση της δημιουργίας και λειτουργίας του 
υφυπουργείου.   

3. Η μεταφορά των δύο τμημάτων στο υφυπουργείο θα υλοποιηθεί με τη διατήρηση των υφιστάμενων δομών 
τους ως δύο ξεχωριστών δομών του υφυπουργείου, διασφαλίζοντας τα δικαιώματα των εργαζομένων.       

4. Η δημιουργία του υφυπουργείου είναι βραχυπρόθεσμα δημοσιονομικά ουδέτερη, ενώ μακροπρόθεσμα 
αναμένεται να προκύψει δημοσιονομική επιβάρυνση, ειδικότερα σε περίπτωση αύξησης των 
αρμοδιοτήτων του, η οποία στο παρόν στάδιο δεν είναι δυνατό να υπολογιστεί.   

 Προσθέτοντας στα όσα δήλωσε ο τέως Υπουργός Οικονομικών σε σχέση με τα ζητήματα που αφορούν 
το ΙδΕΚ, ο Επικεφαλής Επιστήμονας Έρευνας και Καινοτομίας δήλωσε ότι το ίδρυμα αποτελεί τον εκτελεστικό 
βραχίονα της στρατηγικής και των πολιτικών που σχεδιάζονται σήμερα από το Υπουργείο Οικονομικών και τη 
Γενική Διεύθυνση ΕΠΣΑ.  Με τη δημιουργία του υφυπουργείου το ΙδΕΚ θα συνεχίσει να εκτελεί και να εφαρμόζει 
τις πολιτικές του κράτους σε θέματα έρευνας και καινοτομίας, οι οποίες θα σχεδιάζονται από το υφυπουργείο.  
Το ΙδΕΚ καλείται να επιτελέσει ένα αναθεωρημένο ρόλο μέσα από το Εθνικό Συμβούλιο Έρευνας και Καινοτομίας 
στην υλοποίηση του στρατηγικού σχεδιασμού του κράτους.     

 Περαιτέρω, ο πρόεδρος του Εθνικού Συμβουλίου Έρευνας και Καινοτομίας δήλωσε ότι το ΙδΕΚ μετά την 
αναδιάρθρωσή του έχει καταγράψει πολύ καλά αποτελέσματα και σε περίπτωση μεταφοράς του στη δημόσια 
υπηρεσία ενδεχομένως να δημιουργηθούν  προβλήματα στη λειτουργία του, τα οποία θα οδηγήσουν σε αύξηση 
των δημόσιων δαπανών. 

 Σε σχέση με την εισήγηση μελών της επιτροπής για την περίληψη του όρου «έρευνα» στον τίτλο του 
υφυπουργείου, ο πρόεδρος του Εθνικού Συμβουλίου Έρευνας και Καινοτομίας συμφώνησε με την εν λόγω 
εισήγηση, ενώ ο Επικεφαλής Επιστήμονας Έρευνας και Καινοτομίας, χωρίς να διαφωνεί με αυτή, επισήμανε ότι 
ο όρος αυτός καλύπτεται από τον όρο «καινοτομία».  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού κάλεσε τους 
εκπροσώπους του Υπουργείου Οικονομικών όπως σε συνεργασία με τη Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας 
μελετήσουν και υποβάλουν νέο κείμενο νομοσχεδίου στη βάση των παρατηρήσεων που εξέφρασαν οι 
εκπρόσωποι του ΤΗΕ και της Παγκύπριας Συντεχνίας Ισότητα, καθώς και της εισήγησης της πλειοψηφίας των 
μελών της επιτροπής για τροποποίηση του τίτλου του υφυπουργείου σε «Υφυπουργείο Έρευνας, Καινοτομίας 
και Ψηφιακής Πολιτικής» και της συνακόλουθης τροποποίησης του κειμένου του νομοσχεδίου, όπου αυτό 
απαιτείται.  

 Συναφώς, η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας σε συνεργασία με το Υπουργείο Οικονομικών υπέβαλε 
στην επιτροπή, στις 22 Ιανουαρίου 2020, τροποποιημένο κείμενο σχεδίου νόμου, στο οποίο έχουν ενσωματωθεί 
οι πιο πάνω θέσεις και εισηγήσεις.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφύλαξε την τελική τοποθέτηση όλων των εκπροσωπούμενων σε αυτήν πλευρών κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

 Σημειώνεται ότι στο κείμενο του προτεινόμενου νόμου έχει περιληφθεί πρόνοια, έπειτα από εισήγηση του 
Υπουργείου Οικονομικών και σχετική απόφαση της επιτροπής, ώστε ως ημερομηνία έναρξης της ισχύος του να 
οριστεί η 1η Μαρτίου 2020.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;  
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 Ο κ. Θεοπέμπτου. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ξέρετε το παρελθόν μου.  Απλώς θέλω να εξηγήσω ότι ο λόγος για τον οποίο ένας με 
αυτό το παρελθόν θα ψηφίσει εναντίον αυτού του νομοσχεδίου βρίσκεται στο γεγονός ότι, πρώτα, να θυμίσω ότι 
ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας είχε αναφέρει ότι ήταν να κάνει ένα υφυπουργείο περιβάλλοντος και αειφόρου 
ανάπτυξης το οποίο περιμένουμε ακόμα και, δεύτερον, να θυμίσω ότι με όλους τους οργανισμούς τους οποίους 
έχουμε δεν μπορεί ένα υφυπουργείο να επιβάλει πολιτική σε άλλα τμήματα κυβερνητικά, σε άλλα υπουργεία.  
Δεν πρόκειται να καταφέρουμε οτιδήποτε με τούτο το υφυπουργείο.  Επίσης, μιλούμε για ένα υφυπουργείο το 
οποίο θα βγαίνει συνέχεια σε προσφορές του δημοσίου.  Το Τμήμα Υπηρεσιών Πληροφορικής βγαίνει συνέχεια 
σε προσφορές.  Τούτο το κομμάτι, με ποιο τρόπο θα έχουμε αυτό τον αυστηρό έλεγχο στις προδιαγραφές και το 
τι συμβαίνει στις δημόσιες συμβάσεις, με ανησυχεί πάρα πάρα πολύ.  Έκανα έξι χρόνια πρόεδρος της τεχνικής 
επιτροπής του Τμήματος Υπηρεσιών Πληροφορικής για τις προσφορές για κομπιούτερ, consultance και 
λογισμικά και ξέρω τι συμβαίνει εκεί.  Για τούτο το λόγο θα ψηφίσουμε εναντίον της δημιουργίας του 
υφυπουργείου, αλλά να θυμίσουμε ξανά στην κυβέρνηση ότι περιμένουμε υφυπουργείο περιβάλλοντος, 
κλιματικής αλλαγής, να φέρει μαζί όλες τις υπηρεσίες να αντιμετωπίσουμε τα προβλήματα τα πραγματικά που 
έχει τούτος ο τόπος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εξάλλου στη Βουλή έχουμε δεκαέξι επιτροπές, αν πάρουμε και τα υφυπουργεία ως τα δεκαέξι περίπου ή 
κάπου εκεί είναι καλύτερα.   

 Ο κ. Τορναρίτης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, θα θέλαμε να χαιρετίσουμε το συγκεκριμένο νομοσχέδιο.  Ζούμε στην εποχή της 
ψηφιακής, αν θέλετε, επανάστασης και η Κύπρος πρέπει να είναι παρούσα,  Συμφωνούμε με αυτά που ανέφερε 
ο κ. Θεοπέμπτου, ότι πρέπει να δημιουργηθεί και υφυπουργείο περιβάλλοντος, αλλά αυτό δεν αναιρεί το γεγονός 
ότι η Κύπρος πρέπει να είναι παρούσα στην ψηφιακή εποχή και θα πω ότι παραδείγματα εφαρμοσμένα 
υπάρχουν όσον αφορά τα υφυπουργεία.  Έχουν ήδη ιδρυθεί τα Υφυπουργεία Ναυτιλίας και Τουρισμού και έχω 
την εντύπωση ότι όλοι εδώ πέρα μπορούμε να κρίνουμε, αν θέλετε, την παρουσία και των υφυπουργών, αλλά 
και των ίδιων των υπουργείων ως θετική, ως απόλυτα θετική για τη λειτουργία του πολιτεύματος, γι’ αυτό 
καλωσορίζουμε το συγκεκριμένο νομοσχέδιο, καλωσορίζουμε αυτή τη σημαντική μεταρρύθμιση για τον τόπο μας 
και ευελπιστούμε ότι θα φέρει περισσότερα αποτελέσματα για τους πολίτες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Τορναρίτη. 

 Ο κ. Βότσης. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Και εμείς, κύριε Πρόεδρε, θα υποστηρίξουμε τη δημιουργία του υφυπουργείου.  Να υπενθυμίσω ότι και η 
Βουλή, με πρωτοβουλία του Προέδρου και συμμετοχή σχεδόν όλων των συναδέλφων, έχει πάρει πρωτοβουλίες 
ιδιαίτερα σε θέματα που αφορούν και τον ψηφιακό μετασχηματισμό, την έρευνα, την καινοτομία και πιστεύω ότι 
όλες οι πολιτικές δυνάμεις κινούνται προς αυτή την κατεύθυνση.  Να πω όμως ότι σήμερα διαβάζουμε τον τίτλο 
που μιλά για καινοτομία και ψηφιακό μετασχηματισμό.  Η επιτροπή, και με έγκριση του υπουργείου, έχει 
προσθέσει στον τίτλο την λέξη «έρευνα», δηλαδή θα ψηφίσουμε σήμερα τη δημιουργία Υφυπουργείου Έρευνας, 
Καινοτομίας και Ψηφιακού Μετασχηματισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αν πρέπει να γίνει διόρθωση στον τίτλο, να γίνει, σας παρακαλώ, αν δεν υπάρχει ένσταση.  

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Έχουν ήδη έρθει νέα κείμενα με την έγκριση της κυβέρνησης και η φιλοσοφία είναι να φαίνεται ξεκάθαρα 
αυτή η εμπλοκή της έρευνας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η υπογράμμιση. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Είναι δεδομένο με την καινοτομία, αλλά θεωρήθηκε σημαντικό να υπάρχει και στον τίτλο, για να 
προχωρήσει.  Άρα, θα υποστηρίξουμε όπως έχει εξελιχθεί το νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ευχαριστώ.  

 Ο κ. Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συμφωνώ με τους προηγούμενους συναδέλφους.  Είμαστε στην εποχή της τεχνολογίας, 
της πληροφορίας, των δεδομένων, των εφαρμογών, είμαστε στην εποχή που πλέον η τεχνολογία αποκτά 
νοημοσύνη και μπορεί να αναλύει και να αποφασίζει και από μόνη της.  Μέσα, λοιπόν, σε αυτό το περιβάλλον η 
προσαρμογή και ο ψηφιακός μετασχηματισμός της Κύπρου δεν είναι απλά μια επιλογή, αλλά είναι θέμα 
πραγματικά επιβίωσης, επιβίωσης των επιχειρήσεων, προσαρμογής των πολιτών, ποιότητας ζωής και πολλά 
άλλα.  Θα ψηφίσουμε το νομοσχέδιο, θεωρούμε, ναι, ότι είναι αναγκαίο να υπάρξει ένας ξεχωριστός πυλώνας 
της κυβερνητικής πολιτικής που να υποστηρίζει την έρευνα, την καινοτομία, την τεχνολογία και τον ψηφιακό 
μετασχηματισμό, όμως οφείλω να σημειώσω ότι το υφυπουργείο θα στελεχωθεί μόνο από το προσωπικό του 
ΤΥΠ και μόνο από το προσωπικό του ΤΗΕ, δύο υπηρεσίες του κράτους που υποστηρίζουν τη ψηφιακή 
λειτουργία, ας το πούμε έτσι, της κυβερνητικής μηχανής, δύο υπηρεσίες οι οποίες δεν έχουν καμία σχέση με την 
καινοτομία, την έρευνα.  Γενικά αυτό το οποίο εμείς επιθυμούμε με τη δημιουργία αυτού του υφυπουργείου να 
κάνουμε…  Εύχομαι και ελπίζω ότι στην πορεία θα καταστεί δυνατό, όχι να ενσωματωθούν άλλες υπηρεσίες, 
αλλά να υπάρξει αυτή η εύρυθμη λειτουργία και αυτός ο μηχανισμός που χρειάζεται προκειμένου να 
συντονιστούν όλες οι υπηρεσίες είτε οι κρατικές είτε έξω από το περιβάλλον της δημόσιας υπηρεσίας που 
ασχολούνται με αυτά τα θέματα, ώστε να πετύχουμε το στόχο μας.  Διαφορετικά, εάν παραμείνουμε στη 
λειτουργία ενός υφυπουργείου που θα καλύψει και θα στεγάσει αυτές τις δύο υπηρεσίες, θα παραμείνουμε μακριά 
από το στόχο μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ, έχω ζητήσει το λόγο για να ενημερώσω και εγώ το σώμα ότι το ΑΚΕΛ θα υποστηρίξει 
ασφαλώς τη δημιουργία του υφυπουργείου.  Να υπενθυμίσω ότι αυτό το υφυπουργείο έχει δημιουργηθεί μετά 
από αρχική τουλάχιστον εισήγηση του ΑΚΕΛ με σχετική επιστολή και αλληλογραφία που υπήρξε στην Προεδρία 
της Δημοκρατίας και να συμφωνήσω σε μια παραλλαγή αυτό που είπε ο κ. Γιωργάλλας, ότι αυτό που κάνουμε 
σήμερα δεν είναι μεταρρύθμιση στον τομέα της έρευνας, της καινοτομίας, του ψηφιακού μετασχηματισμού της 
κοινωνίας μας.  Προσθέτουμε ακόμη ένα εργαλείο στη διάθεσή μας, για να έχουμε καλύτερα αποτελέσματα.  
Οπόταν, δεν ξεμπερδεύουμε ούτε εμείς ούτε πολύ περισσότερο η εκτελεστική εξουσία με την ευθύνη να 
παρακολουθούμε, ώστε να αξιοποιηθεί δεόντως αυτό το εργαλείο και να παράξει τα αναμενόμενα και τα αναγκαία 
για την κοινωνία αποτελέσματα.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Και από την πλευρά της ΕΔΕΚ, κύριε Πρόεδρε, θα στηρίξουμε το συγκεκριμένο νομοσχέδιο, παρά το 
γεγονός ότι αριθμός ερωτήσεων τις οποίες είχαμε καταθέσει κατά τη συζήτηση στην επιτροπή Οικονομικών δεν 
απαντήθηκαν από αυτούς που έπρεπε να τις απαντήσουν.  Ερωτήσεις τις οποίες θεωρούσαμε ότι είναι πάρα 
πολύ σημαντικές όσον αφορά τον τρόπο λειτουργίας, το πλαίσιο λειτουργίας, αλλά και τους προσανατολισμούς 
κυρίως που το υφυπουργείο αυτό θα έχει.  Όμως, η πραγματικότητα θα κρίνει αν είναι ορθή ή όχι η ίδρυση του 
υφυπουργείου από τα αποτελέσματα τα οποία θα προκύψουν από την εργασία, από το πλαίσιο λειτουργίας και 
κατά πόσο αυτό το υφυπουργείο στο τέλος θα συμβάλει αποφασιστικά στην αναβάθμιση της τεχνολογίας και της 
καινοτομίας στην πατρίδα μας, ώστε να ξεκολλήσουμε από την τελευταία θέση που σήμερα βρισκόμαστε όσον 
αφορά και τις δαπάνες για την έρευνα και την καινοτομία, αλλά και όσον αφορά και το επίπεδο αυτών των 
υπηρεσιών που έχουμε στην πατρίδα μας.  Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μάριος Μαυρίδης. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Ασφαλώς και θα υποστηρίξουμε αυτό το νομοσχέδιο το οποίο κοιτάζει μπροστά και θα ήθελα απλά να 
αναφέρω ότι ο δημόσιος τομέας είναι πάντοτε πίσω από την τεχνολογία.  Είμαστε τουλάχιστον τριάντα χρόνια 
πίσω και, εάν θα κάνουμε ένα υφυπουργείο το οποίο θα ασχοληθεί με αυτά τα θέματα, με την έρευνα και την 
ανάπτυξη και την καινοτομία, θα πρέπει να διασφαλίσουμε ότι και ο δημόσιος τομέας θα εκσυγχρονιστεί, διότι το 
πιο σημαντικό έργο που μπορεί να επιτελέσει η κυβέρνηση είναι να εκσυγχρονίσει το δημόσιο τομέα για να 
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εξυπηρετεί τους πολίτες και τις επιχειρήσεις, αλλά και την έρευνα και ανάπτυξη.  Απλά να αναφέρω ότι η εταιρεία 
Apple ξοδεύει €16 δις… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Μαυρίδη, αν θα το πεις πες το.  Να το κάνουμε ιδιωτικοποιημένο; Να το ιδιωτικοποιήσουμε;  Γιατί 
να μας βασανίζεις, για να καταλήξεις εκεί;  

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Να το κάνουμε αρκετά ευέλικτο, να έχει αποτέλεσμα, διότι, αν θα δημιουργήσουμε ακόμα ένα βασίλειο 
όπως δημιουργήσαμε όλα αυτά τα χρόνια βασίλεια μέσα στη δημόσια υπηρεσία…  Είμαι σίγουρος ότι αυτό το 
νέο υφυπουργείο θα πετύχει κάποιους στόχους, αλλά πρέπει να του δώσουμε και όλη την ευελιξία που 
χρειάζεται, για να πάρει το δημόσιο πρώτα μπροστά και μετά την Κύπρο.  Το γεγονός ότι το ποσοστό έρευνας 
και ανάπτυξης στην Κύπρο είναι χαμηλό, δεν είναι απλά επειδή οι επιχειρήσεις δεν επενδύουν.  Είναι απλά το 
μέγεθος της Κύπρου και στις άλλες χώρες, ιδιαίτερα στις Ηνωμένες Πολιτείες, είναι οι επιχειρήσεις που 
επενδύουν σε έρευνα και ανάπτυξη, όχι το δημόσιο.  Το δημόσιο θα πρέπει να διευκολύνει… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Πότε θα ιδιωτικοποιήσουμε τη Βουλή να ησυχάσουμε και εμείς;  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα εκάμαμέν το, την ανεξαρτητοποιήσαμε.  Ήταν το πρώτο βήμα, όπως κάνουμε και για άλλα πράγματα. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Θα πρέπει να πω ότι είναι η πρώτη φορά που η Βουλή έχει ηλεκτρονική ενημέρωση.  Τουλάχιστον μείναμε 
στην ηλεκτρονική ενημέρωση, κύριε Πρόεδρε, χάρη στις προσπάθειες και τις δικές σας αλλά και όλων μας.  Να 
προχωρήσουμε μπροστά να γίνει πιο αποδοτική η Βουλή, η οποία ξοδεύει €65.000 το χρόνο σε χαρτί και μελάνι!  
Για όνομα του Θεού!  Ο κ. Περδίκης δεν τα ξέρει αυτά τα πράγματα.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λιλλήκας έχει τον λόγο. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Βέβαια, αγαπητέ κύριε Μαυρίδη, παρά την ψηφιακή μεταρρύθμιση της Βουλής, τα έδρανα έν՚ γεμάτα 
κόλλες ακόμα!  Πέραν από τα κομπιούτερ, έν՚ γεμάτα κόλλες!   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Δεν υπάρχει αμφιβολία ότι η Κύπρος χρειάζεται νέες υποδομές, αλλά κυρίως χρειάζεται στρατηγική για 
τον τομέα της έρευνας, της καινοτομίας και της ψηφιακής μεταρρύθμισης.  Θα υπερψηφίσουμε τη δημιουργία του 
υφυπουργείου, αν και δεν είμαι βέβαιος ότι είναι ο πιο αποτελεσματικός μηχανισμός, διότι, αν η φιλοσοφία θα 
είναι απλώς να συστεγάσει δύο υφιστάμενες υπηρεσίες σε δύο υπουργεία που το αντικείμενό τους απλώς 
άπτεται της τεχνολογίας, δε νομίζω ότι είναι αυτό που ήταν η μεγάλη ανάγκη της Κύπρου.   

 Και δεν έχει να κάνει με το μέγεθος του πληθυσμού, αγαπητέ κύριε Μαυρίδη, η έρευνα και η καινοτομία, 
έχει να κάμει ως ποσοστό το τι επενδύουμε από το ΑΕΠ μας.  Και πολύ μικρότερα κράτη από εμάς έχουν 
προχωρήσει πολύ περισσότερο από εμάς και κράτη που μπήκαν στην Ευρωπαϊκή Ένωση μετά από εμάς, όπως 
είναι η Εσθονία, με πολύ χειρότερη οικονομία από την κυπριακή, έχει επενδύσει τόσο γρήγορα, που έφτασε πριν 
από δέκα χρόνια περίπου να έχει την ηλεκτρονική διακυβέρνηση, για να μπορούν οι επιχειρήσεις και οι πολίτες 
να διεκπεραιώνουν τις εργασίες τους με το κράτος κατά 80%-85% από το σπίτι ή από το γραφείο τους, χωρίς να 
μετακινούνται, χωρίς γραφειοκρατία, χωρίς ουρές έξω από τα κυβερνητικά γραφεία. 

 Άρα, εκείνο το πρώτο που λείπει είναι το όραμα και το δεύτερο είναι όντως μια πραγματικά ευφάνταστη 
πολιτική, που να συνοδεύεται από τα απαραίτητα κονδύλια και κίνητρα όσον αφορά την έρευνα και την 
καινοτομία, εμπλέκοντας και τα πανεπιστήμια, αλλά και τον επιχειρηματικό κόσμο, τις μεγάλες επιχειρήσεις που 
μπορούν να επενδύσουν.  Και ελπίζω προς αυτή την κατεύθυνση να κινηθεί το υφυπουργείο και να μην αρκεστεί 
απλώς σε έναν συντονισμό των υφιστάμενων υπηρεσιών, που δεν είχαν ούτε αυτό το όραμα, αλλά ούτε και την 
απαραίτητη τεχνογνωσία, για να διαμορφώσουν μια ολοκληρωμένη στρατηγική.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 
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 Θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, στον φίλο τον κ. Μαυρίδη ότι το θέμα της κατανάλωσης όχι μόνο χαρτιού, 
αλλά και άλλων υλικών στη Βουλή τέθηκε θα έλεγα από τον εαυτό μου παιδιόθεν στη Βουλή και όλοι γνωρίζουν 
πόσο βοήθησε ο κ. Θεοπέμπτου με τις τεχνικές του γνώσεις τον Πρόεδρο της Βουλής να έχουμε αυτή την 
τεχνολογική αναβάθμιση της Βουλής. 

 Επί του προκειμένου και επί της ουσίας, μακάρι να μπορούσαμε να είχαμε αυτό το τεχνολογικό άλμα, εάν 
επκιάναμε δκυο υπηρεσίες ՚πού δκυο διαφορετικά υπουργεία τζιαι εβάλλαμέν τες κάτω από ένα υφυπουργείο -
δεν είναι έτσι που θα γίνει το τεχνολογικό άλμα- αφήνοντας έξω ουσιαστικά το μόνο ίδρυμα που διαθέτουμε για 
την έρευνα και την τεχνολογία, το οποίο, επειδή είναι ιδιωτικό, θα μείνει έξω από το υφυπουργείο και θα έχει μία 
σχέση επικοινωνίας και επαφής με το υφυπουργείο… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ιδιωτικού δικαίου, έν՚ κρατικό, είναι κρατικοδίαιτο αλλά ιδιωτικού δικαίου.   

 Αυξάνοντας τις δημόσιες δαπάνες, γιατί θα κάμουμε άλλο… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Μάριο Μαυρίδη) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Περίμενε, κύριε Μαυρίδη, να τελειώσει πρώτα, να μιλήσει ο κ. Χατζηγιάννης και να του απαντήσετε.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Θα δημιουργήσουμε τρεις-τέσσερις υψηλόβαθμες θέσεις στο δημόσιο και άλλες χαμηλόμισθες, γιατί ο 
υφυπουργός θέλει τζιαι τον οδηγό του, θέλει τζιαι τη λιμουζίνα του, ακόμα έναν γενικό διευθυντή υπουργείου με 
μισθό διευθυντή υπουργείου, με τη λιμουζίνα -αφού θέλουν λιμουζίνες τζιαι με τον οδηγό τους- αναβάθμιση όλων 
των κλιμάκων των δημοσίων υπαλλήλων -κατά τα άλλα θέλουμε να μειώσουμε τον δημόσιο τομέα τζιαι να 
μειώσουμε τες δαπάνες του δημοσίου- με το να βάλλουμε τζιαι άλλα λεφτά σε έναν δημόσιο φορέα που 
δημιουργούμε εκ των ενόντων, από τον ίδιο τον δημόσιο τομέα.  Εγώ ρωτώ απλά:  Γιατί εν παίρναμε το ένα 
τμήμα να το πάρουμε στο ένα υπουργείο τζιαι να κάμουμε μια γενική διεύθυνση ενέργειας τζιαι τεχνολογίας σε 
έναν ՚πού τα δκυο υπουργεία;  Μια γενική διεύθυνση, να έχουμε πάλε έναν γενικό διευθυντή τζιειαμαί να κάμνει 
την ίδια δουλειά.  Γιατί πρέπει να έχουμε υφυπουργό με επιπλέον έξοδα, περισσότερες δαπάνες στο δημόσιο; 

 Δεν πιστεύουμε ότι με αυτό τον τρόπο θα πάμε ένα βήμα μπροστά.  Θα κάμουμε ένα βήμα σημειωτόν σε 
ό,τι αφορά την προώθηση της τεχνολογίας και ακόμα περισσότερο της έρευνας με δημόσιο κόστος. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Χατζηγιάννης. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Ακριβώς, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτός είναι ο τρόπος να πάμε μπροστά για δύο 
βασικά ζητούμενα:  και για την έρευνα και για την ψηφιακή μεταρρύθμιση ή μεταμόρφωση τόσο της κοινωνίας 
όσο και της οικονομίας του τόπου.  Μακάρι να ήταν το πρόβλημά μας οικονομικό και οι σπατάλες να 
περιοριζόντουσαν στο να δημιουργήσουμε δομές και μηχανισμούς που έχουν να κάνουν με το κτίσιμο του αύριο 
αυτού του τόπου.   

 Αντιθέτως, με τη δημιουργία αυτού του υφυπουργείου έχουμε μία διεύθυνση συγκεκριμένη και κάποιους 
υπεύθυνους αύριο που θα ξέρουμε να τους κτυπάμε την πόρτα και να τους λέμε ή να απαιτούμε την υλοποίηση 
και εφαρμογή ολοκληρωμένης πολιτικής, πράγμα που μέχρι σήμερα απουσίαζε από αυτό τον τόπο, σε σχέση 
κυρίως και με την έρευνα, όπου ακούγαμε τους πάντες να κάνουν έρευνα, αλλά συγκρότηση και πολιτική δεν 
υπήρχε στο παρελθόν.  Ετούτη την ώρα προσφέρεται μέσα από τον μηχανισμό που κτίζεται ή μέσα από το 
υφυπουργείο ακριβώς να υπάρξει και συντονισμός, αλλά και ολοκληρωμένη πολιτική. 

 Όσοι σήμερα θα ψηφίσουν αυτή τη νομοθεσία θεωρώ ότι θα είναι μια από τις καλύτερές τους αποφάσεις, 
αποφάσεις οι οποίες προορίζονται προς τη νεολαία αυτού του τόπου.  Και να μην ξεχνάμε τόσο το μέγεθος των 
επενδύσεων προς την κατεύθυνση της έρευνας όσο και το μέγεθος απασχόλησης όλων εκείνων των νέων που 
δεν υπάρχει εναλλακτική ο τόπος μας να απασχολήσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Βότσης έχει τον λόγο. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Απλώς, για το θέμα της έρευνας ή όχι ή αν περιλαμβάνεται, επειδή το Ίδρυμα Έρευνας είναι ιδιωτικού 
δικαίου και δεν μπορούσαν να ενσωματωθούν αυτοί οι λειτουργοί, για να… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Εννά πει μετά ο κ. Μαυρίδης με αυτή την περίπτωση να το κρατικοποιήσουμε, αν θα το βάλετε έτσι! 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Διαβάζω από τες αρμοδιότητες του υφυπουργείου:  «Η χάραξη, ο συντονισμός και η υλοποίηση της 
εθνικής στρατηγικής για την έρευνα και την καινοτομία και γενικά η εποπτεία του εθνικού συστήματος» κ.λπ. και 
«η πολιτική καθοδήγηση και εποπτεία του Ιδρύματος Έρευνας και Καινοτομίας».  Δεν είναι απλώς μακριά και 
φίλοι.  Εννά έχουν την εποπτεία, απλώς έμεινε ιδιωτικού δικαίου, για να μπορεί να κινείται πιο γρήγορα τζιαι να 
μείνει ο χαρακτήρας του ακριβώς.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κυπριανού. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Είναι πολύ κοντόφθαλμη η προσέγγιση ότι «ξέρετε, θα έχουμε ακόμα τέσσερις ή πέντε δημόσιους 
υπαλλήλους υψηλόβαθμους».  Η πραγματικότητα είναι ότι, αν μπούμε στην εποχή της ψηφιακής τεχνολογίας, 
τότε θα μπορέσουμε να αλλάξουμε και τα οργανογράμματα του δημοσίου, γιατί θα χρειάζονται πολύ λιγότεροι 
δημόσιοι υπάλληλοι, για να διεκπεραιώσουν τες ανάγκες προς τους πολίτες, με πολύ μεγαλύτερη 
αποτελεσματικότητα.  Αλλά η έρευνα, που είναι το μυστικό και το βασικό, είναι το όραμα όλων και, αν ο 
υφυπουργός έχει όραμα, τότε μπορεί να εξασφαλίσει πάρα πολλά κονδύλια προς αυτή την κατεύθυνση.   

 Να αναφέρω μόνο ένα παράδειγμα, αυτό της PESCO για όλες τες χώρες κράτη μέλη και το τι μπορεί να 
αναπτύξει η κυπριακή βιομηχανία υψηλής τεχνολογίας σε σχέση με ευρωπαϊκά αμυντικά προγράμματα.  Άρα, 
υφυπουργός με όραμα μπορεί όχι μόνο να εξοικονομήσει, μπορεί να δημιουργήσει πρόσθετη αξία τόσο στα νέα 
μυαλά που έχουμε -και έχουμε πολλά, τα οποία δεν αξιοποιούμε- όσο και στη βιομηχανία μας, αλλά και στον 
μέγιστο σκοπό -δεν ξέρω αν είναι και σκοπός των Οικολόγων- σε κάποιο στάδιο, αντί να έχουμε ένα υδροκέφαλο 
αναποτελεσματικό κράτος, να έχουμε ένα ψηφιακό κράτος που να υπηρετεί τους πολίτες. 

 Οι τράπεζες, επειδή είναι ιδιωτικοί οργανισμοί, προχωρούν προς αυτή την κατεύθυνση.  Σήμερα με μια 
κάρτα «Revolute» κάμνεις όλες σου τες συναλλαγές, όλες σου τες συναλλαγές, χωρίς να χρειάζεται να πάεις 
στην τράπεζα.  Πληρώνεις, πληρώνεσαι, αγοράζεις κ.λπ.  Κάποιοι φυσικά μπορεί να μη θέλουν να 
προχωρήσουμε σε αυτή την κατεύθυνση της μείωσης της υδροκέφαλης κρατικής μηχανής! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μαυρίδης, αλλά μόνο για το πολύ ένα λεπτό. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Όχι, όχι, δέκα δευτερόλεπτα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αν το κάμεις ότι εννά κρατικοποιήσουμε τζιείνο που σου είπα, να μιλήσεις μια ώρα. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Στο θέμα της έρευνας δεν είναι το πόσα ξοδεύεις, είναι τα αποτελέσματα που έχεις.  Ξέρω τι γίνεται με τα 
ακαδημαϊκά προγράμματα και τα ευρωπαϊκά προγράμματα, όπου απλώς δίνουμε τα χρήματα, για να λέμε ότι 
αυξήθηκαν τα ποσοστά, όχι μόνο εμείς, η Ευρώπη.  Είναι τα αποτελέσματα που έχει αυτή η έρευνα.  Έτσι πρέπει 
να μετράς, τον αντίκτυπο στην κοινωνία, τον αντίκτυπο στην επιστήμη, τον αντίκτυπο στην υγεία, στην παιδεία.  
Ξέρετε πόσα λεφτά ξοδεύουμε τα οποία δεν έχουν αποτέλεσμα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Να μου επιτρέψετε και εμένα δύο λόγια.  Ένα διαδικαστικό, είναι ένα θέμα που ουσιαστικά συμφωνούμε 
σχεδόν απόλυτα -όχι όλοι, ακόμα και οι Οικολόγοι υπό προϋποθέσεις θα συμφωνούσαν, αν αντιλήφθηκα καλά 
την τοποθέτηση- είναι ένα θέμα…   

 Κύριε Παπαδόπουλε, θέλετε να μιλήσετε; 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τελειώστε εσείς πρώτα. 
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ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Απολογούμαι, γιατί έπρεπε να είχα ήδη πατήσει το κουμπί… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν έχει πρόβλημα. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Απλώς, μετά τον πανηγυρικό για το Υφυπουργείο Καινοτομίας, θα μου επιτρέψετε να εκφράσω μία μικρή 
επιφύλαξη, γιατί υποστηρίζουμε τη δημιουργία του υφυπουργείου, αλλά, επειδή βλέπουμε ότι κάθε μέρα 
προτείνονται και προτάσσονται νέα υφυπουργεία, μήπως πρέπει να συμφωνήσουμε ένα μορατόριουμ αριθμών 
υφυπουργείων ως Βουλή, για να ξέρουμε στο τέλος ποιος θα είναι ο τελικός αριθμός; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεκαέξι, όπως είναι οι επιτροπές της Βουλής!  Νομίζω είναι η αρχική μου τοποθέτηση και μπορεί να το 
συζητήσουμε στη Σύσκεψη Αρχηγών. 

 Εγώ όμως θα πω επί της ουσίας το εξής, για να πιστώνεται, αλλά και να υποχρεώνεται η Βουλή:  Η Βουλή 
αυτή αποφάσισε να γίνει η ναυαρχίδα της ηλεκτρονικής διακυβέρνησης σε αυτό τον τόπο.  Το πετύχαμε και 
ελπίζω με το υφυπουργείο ότι θα επιταχυνθούν αυτοί οι ρυθμοί.  Σας ευχαριστώ όλους που συμμετείχατε στα 
τρία συνέδρια που έγιναν με θέμα την τέταρτη βιομηχανική επανάσταση και σε όλες τις άλλες συσκέψεις που 
είχαμε για την ηλεκτρονική αναβάθμιση.  Σύντομα -αλλά, αν δεν το δοκιμάσουμε ακόμα, δε θα ήθελα να το 
ανακοινώσω- θα έχουμε ακόμα μια μικρή βελτίωση, ιδιαίτερα όσον αφορά την ψηφοφορία. 

 Πιστεύω ότι ανεξάρτητα, αν και προσωπικά δεν είμαι υπέρ αυτής της προσέγγισης δημιουργίας 
υφυπουργείων, θα ψηφίσω μεν, όμως θα δούμε στην πράξη επιτελώντας το καθήκον μας προς δύο 
κατευθύνσεις:  Το ένα, να προχωρήσουμε μπροστά, για να τραβήσουμε και τους άλλους και να γίνουμε το 
πιλοτικό πρόγραμμα και με τη νέα διευθέτηση του κράτους ως η δεύτερη εξουσία που είμαστε, και το δεύτερο, 
να επιτελέσουμε τον ρόλο μας τον ελεγκτικό προς την εκτελεστική εξουσία και προς αυτό το υφυπουργείο, για 
να φέρει αποτελέσματα. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Αρμοδιότητες Υφυπουργείου Έρευνας, Καινοτομίας και Ψηφιακής Πολιτικής.  Άρθρο 3. 

 Στελέχωση Υφυπουργείου.  Άρθρο 4. 

 Ετήσια Έκθεση Δραστηριοτήτων.  Άρθρο 5. 

 Διορισμός Υφυπουργού, εξουσίες και αρμοδιότητες αυτού.  Άρθρο 6. 

 Διάρκεια θητείας Υφυπουργού.  Άρθρο 7. 

 Ασυμβίβαστο.  Άρθρο 8. 

 Αποζημίωση και συνταξιοδοτικά ωφελήματα.  Άρθρο 9. 

 Ετήσιος προϋπολογισμός Υφυπουργείου.  Άρθρο 10. 

 Υποβολή προτάσεων στο Υπουργικό Συμβούλιο.  Άρθρο 11. 

 Έκδοση Κανονισμών.  Άρθρο 12. 

 Μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 13. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 14. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα παρόντες, σαράντα έξι ψήφοι υπέρ και τέσσερις ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Με σαράντα έξι ψήφους υπέρ, τέσσερις εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ίδρυσης Υφυπουργείου Έρευνας, Καινοτομίας και 
Ψηφιακής Πολιτικής και Διορισμού Υφυπουργού Έρευνας, Καινοτομίας και Ψηφιακής Πολιτικής παρά τω 
Προέδρω και Συναφών Θεμάτων Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι παρόντες, σαράντα δύο ψήφοι υπέρ και τέσσερις ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα δύο ψήφους υπέρ, τέσσερις ψήφους εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο*. 

 Το υπ՚ αριθμόν 5 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ՚ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων Κύπρου 
του 2020 Νόμος του 2019».   

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού της Αρχής Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων Κύπρου για το έτος 2020. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της 
Αρχής Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 
 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Αδάμος Αδάμου 

 Χρίστος Χρίστου Γεώργιος Προκοπίου 

 Ευθύμιος Δίπλαρος Μαρίνος Μουσιούττας 

 Σάβια Ορφανίδου Μαρίνος Σιζόπουλος  

 Γιώργος Τ. Γεωργίου Γεώργιος Παπαδόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 23 και 30 Ιανουαρίου 2020.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του Υπουργείου Οικονομικών και ο πρόεδρος 
της Αρχής Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων Κύπρου (Αρχή), συνοδευόμενος από υπηρεσιακούς παράγοντες της 
Αρχής.    

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου παρευρέθηκε επίσης ο βουλευτής κ. Γιώργος 
Λουκαΐδης. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού της Αρχής Αντιμετώπισης 
Εξαρτήσεων Κύπρου για το οικονομικό έτος 2020. 

 Ο προϋπολογισμός της Αρχής για το έτος 2020 προβλέπει έσοδα συνολικού ύψους €2.240.000 και 
δαπάνες ύψους €2.730.000.  Τα έσοδα της Αρχής προέρχονται από κρατική χορηγία ύψους €2.140.000 και άλλα 
έσοδα ύψους €100.000.   

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα ενώπιον της επιτροπής στοιχεία, επειδή στον κρατικό προϋπολογισμό για το 
έτος 2020 περιλαμβάνεται χορηγία προς την Αρχή ύψους €2.140.000, το χρηματικό έλλειμμα των €563.000 που 

                                            
* Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Αλληλεγγύη, Ανεξάρτητοι. 
 Εναντίον: Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, ΕΛΑΜ. 
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παρουσιάζεται αναμένεται να καλυφθεί από τη μη πλήρη υλοποίηση του προϋπολογισμού της Αρχής ή/και από 
εξοικονομήσεις του προϋπολογισμού του Υπουργείου Υγείας. 

 Οι δαπάνες της Αρχής αφορούν κυρίως τα ακόλουθα: 

1. Αποδοχές προσωπικού ύψους €793.406. 

2. Λειτουργικές δαπάνες ύψους €213.184, εκ των οποίων ποσό ύψους €16.420 αφορά τα έξοδα αντιμισθίας 
και παραστάσεων του προέδρου, καθώς και τα έξοδα αντιμισθίας των μελών της Αρχής. 

3. Επιχορήγηση ύψους €1.460.000.   

4. Άλλες δαπάνες ύψους €258.400. 

5. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό ύψους €5.000. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι πρόνοιες του προϋπολογισμού για τις αποδοχές του προσωπικού 
αφορούν μία θέση Εκτελεστικού Διευθυντή, δύο θέσεις Προϊστάμενου Τομέα, έντεκα θέσεις Λειτουργών, δύο 
θέσεις Βοηθού Γραμματειακού Λειτουργού και μία θέση Λογιστικού Λειτουργού.  Περαιτέρω, από το έτος 2007 
όλα τα προγράμματα που σχετίζονται με τα ναρκωτικά επιχορηγούνται από την Αρχή.   

 Αναλύοντας τις πρόνοιες του προϋπολογισμού ενώπιον της επιτροπής, ο πρόεδρος της Αρχής δήλωσε 
ότι παρουσιάζεται αύξηση στον προϋπολογισμό ύψους €500.000 σε σχέση με τον περσινό προϋπολογισμό και 
διευκρίνισε ότι η αύξηση αυτή δεν αφορά μισθούς, αλλά την εφαρμογή προγραμμάτων.  Σύμφωνα με τον ίδιο, ο 
βαθμός υλοποίησης του περσινού προϋπολογισμού ανήλθε στο 97,2% και συνεπώς ό,τι παρέχεται στην Αρχή 
επιστρέφεται σε δράσεις προς την κοινωνία. 

 Επιπλέον, ο ίδιος ανέφερε ότι με τη σύμφωνη γνώμη του Υπουργείου Οικονομικών η θέση του 
Εκτελεστικού Γραμματέα μετονομάζεται σε θέση Εκτελεστικού Διευθυντή, χωρίς να διαφοροποιείται οτιδήποτε 
άλλο όσον αφορά την κλίμακα ή τον μισθό της θέσης.  

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Υγείας εξέφρασε την εκτίμησή του για το έργο που επιτελεί η Αρχή, 
τονίζοντας παράλληλα την ανάγκη αύξησης των δαπανών του προϋπολογισμού. 

  Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι συμφωνεί με τις πρόνοιες του προϋπολογισμού. 

 Στο στάδιο της μελέτης των προνοιών του νομοσχεδίου την επιτροπή απασχόλησε κυρίως το ζήτημα των 
ναρκωτικών, τα επίπεδα αλκοολισμού και ο εθισμός στο διαδίκτυο. 

 Σημειώνεται ότι στο πλαίσιο της συζήτησης παρευρέθηκε και ο Πρόεδρος της Βουλής, ο οποίος, σε σχέση 
με τα πιο πάνω ζητήματα και ειδικότερα με την περίπτωση ακραίων φαινομένων που πλήττουν τον οικογενειακό 
ιστό, επισήμανε ότι η προσέγγιση δε θα πρέπει να είναι αστυνομικής φύσεως, αλλά κοινωνικοψυχολογική. 

 Τοποθετούμενος στα πιο πάνω ζητήματα, ο πρόεδρος της Αρχής δήλωσε ότι σε κανένα κράτος δεν 
υπάρχει αναγκαστική θεραπεία, αλλά θα πρέπει το ίδιο το άτομο να επιθυμεί να θεραπευτεί.  Επιπλέον, 
αναφέρθηκε στην υφιστάμενη νομοθεσία που προβλέπει την αποθεραπεία αντί την ποινή φυλάκισης και 
επισήμανε ότι κάθε θεραπευτικό πρόγραμμα παρέχει επιπλέον στήριξη στην οικογένεια.  Ειδικότερα, 
αναφερόμενος ο ίδιος στο ζήτημα του αλκοόλ δήλωσε ότι δυστυχώς η Κύπρος είναι η πέμπτη χώρα σε 
προσβασιμότητα των ανηλίκων στο αλκοόλ και επισήμανε την ανάγκη εφαρμογής της ισχύουσας σχετικής 
νομοθεσίας.  Επιπλέον, αναφέρθηκε συνοπτικά στις δομές και στα προγράμματα που εφαρμόζει η Αρχή και 
εξέφρασε την άποψη ότι πάντοτε υπάρχουν περιθώρια βελτίωσης, διευκρινίζοντας ότι η Αρχή εφαρμόζει και 
υλοποιεί μέτρα στο πλαίσιο των εκάστοτε προϋπολογισμών της. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας, αφού διεξήλθαν τις επιμέρους πρόνοιες 
του προϋπολογισμού και αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, τάχθηκαν ομόφωνα υπέρ της 
ψήφισης του νομοσχεδίου για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού της Αρχής Αντιμετώπισης 
Εξαρτήσεων Κύπρου για το έτος 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Εννοείται ότι θα υπερψηφίσουμε τον προϋπολογισμό της Αρχής Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων Κύπρου, 
όμως οφείλω να υπενθυμίσω ότι το κίνημα το δικό μας, η Αλληλεγγύη, έθεσε θέμα για πρόληψη και για 
αντιμετώπιση της εξάρτησης από το διαδίκτυο με τον πρόεδρο της Αρχής να δηλώνει ότι εξετάζονται δράσεις για 
αντιμετώπιση του προβλήματος, καθώς έγιναν διαπιστώσεις ότι είναι υπαρκτό. 
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 Έκκλησή μας είναι να προχωρήσει όσο το δυνατόν πιο σύντομα για το συγκεκριμένο πρόβλημα του 
διαδικτύου, αφού οι περισσότεροι χρήστες είναι παιδιά -δηλαδή τα παιδιά μας, κύριε Πρόεδρε- και οφείλουμε ως 
πολιτεία να τα προστατεύσουμε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μισή κουβέντα.  Θέλω να πω αυτά που αναφέραμε και στην αρμόδια κοινοβουλευτική 
επιτροπή, ότι στηρίζουμε το εξαιρετικό έργο που γίνεται από τον πρόεδρο, τα μέλη του συμβουλίου της αρχής, 
αλλά και την υπηρεσία συνολικότερα.  Aπ’ εκεί και πέρα, ζητήσαμε και έχουν δοθεί πληροφορίες που δεν είναι 
μυστικές, αλλά δε θέλω να τις αναφέρω στην ολομέλεια.  Πέραν των άλλων τεράστιων κοινωνικών επιπτώσεων 
που έχει η χρήση των εξαρτησιογόνων ουσιών στην κοινωνία, μετράμε έναν σημαντικό αριθμό θανάτων ήδη κατ’ 
έτος, που έχουν άμεση αιτία τη χρήση ναρκωτικών ή ακόμα περισσότερους θανάτους με έμμεση αιτία τη χρήση 
των εξαρτησιογόνων ουσιών.  Οπόταν, είναι υποχρέωσή μας να κάνουμε πολύ περισσότερα ως πολιτεία και 
αυτό το βάρος πέφτει πρωτίστως βεβαίως στην κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Θεοπέμπτου. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε.  Βασικά το θέμα είναι ότι έχουμε μια Αρχή Εξαρτήσεων με όλους τους 
ειδικούς, τις μετρήσεις.  Έχει ετοιμάσει πολιτικές με μεγάλες λεπτομέρειες και με πληροφόρηση και με βάση το τι 
συμβαίνει στο εξωτερικό κάνει προτάσεις συγκεκριμένες, αλλά δυστυχώς τα διάφορα υπουργεία δεν τις 
εφαρμόζουν.  Είναι ώρα να δώσουμε σημασία και στην υλοποίηση των προτάσεων της Αρχής Εξαρτήσεων, να 
δούμε τις πρόνοιες που έχει μέσα και να αναλάβει το κάθε υπουργείο την ευθύνη που έχει.  Να εφαρμόσει το 
κομμάτι του.  Δε γίνεται να συνεχίζουν να περνούν τα χρόνια συνέχεια και να βλέπουμε το πρόγραμμα να 
μεγαλώνει συνέχεια.  Να θυμίσω είμαστε η τρίτη χώρα στην Ευρώπη που πίνουμε πολύ αλκοόλ σε μια έξοδο.  
Δε γίνεται τα υπουργεία να μην εφαρμόζουν τις πολιτικές.  Και εδώ είναι και η έγνοια μου που ανέφερα πριν, 
πώς θα κάμω υφυπουργείο για την καινοτομία και την πληροφορική, άμα το κάθε υπουργείο εφαρμόζει τα δικά 
του κομμάτια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων Κύπρου ποσού ύψους 
€2.730.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η  Δεκεμβρίου 2020.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 5. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για την κάλυψη έκτακτων και εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 6. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχου προσώπου.  Άρθρο 8. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 9.  

 Απαγόρευση πρόσληψης εργδοτουμένων καθορισμένης διάρκειας.  Άρθρο 10. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για την αντικατάσταση υπαλλήλων ή ωρομίσθιου προσωπικού που 
αποχωρούν από την υπηρεσία.  Άρθρο 11. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 12. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων και λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια 
δαπανών.  Άρθρο 13. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  
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 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εφτά παρόντες.  Σαράντα εφτά ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομόφωνα τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων 
Κύπρου του 2020 Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ψηφίστε, παρακαλώ.   

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε, σαράντα μία ψήφοι υπέρ και ένα άτομο δεν έχει ψηφίσει.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ και καμία εναντίον, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο.   

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας του 2020 
Νόμος του 2019».  

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας για το έτος 2020. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 
Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας του 2020 Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 
 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Αδάμος Αδάμου 

 Χρίστος Χρίστου  Γεώργιος Προκοπίου 

 Ευθύμιος Δίπλαρος Μαρίνος Μουσιούττας 

 Σάβια Ορφανίδου Μαρίνος Σιζόπουλος 
 Γιώργος Τ. Γεωργίου Γεώργιος Παπαδόπουλος 
 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 23 και 30 Ιανουαρίου 2020.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του Υπουργείου Οικονομικών και ο πρόεδρος 
του διοικητικού συμβουλίου του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας (ΟΑΥ), συνοδευόμενος από τον γενικό διευθυντή 
και υπηρεσιακούς παράγοντες του ΟΑΥ. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου παρευρέθηκαν επίσης οι βουλευτές κ. 
Γιώργος Λουκαΐδης και Γιώργος Περδίκης. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του ΟΑΥ για το οικονομικό έτος 
2020. 

 Ο προϋπολογισμός του ΟΑΥ για το έτος 2020 προβλέπει έσοδα συνολικού ύψους €1.051.103.644 και 
δαπάνες ύψους €969.613.198.  Τα έσοδα του ΟΑΥ προέρχονται από έσοδα του Γενικού Συστήματος Υγείας 
(ΓΕΣΥ) ύψους €1.048.567.589, από κρατική χορηγία ύψους €2.352.984 και από άλλα έσοδα ύψους €183.072. 

 Οι δαπάνες του ΟΑΥ αφορούν κυρίως τα ακόλουθα: 
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1. Κόστος υπηρεσιών του ΓΕΣΥ ύψους €946.000.000, που προορίζεται να καλύψει τις αμοιβές των 
παροχέων υπηρεσιών φροντίδας υγείας κατά την πρώτη φάση της εφαρμογής του ΓΕΣΥ, καθώς και για 
τη δεύτερη φάση της εφαρμογής του από την 1η Ιουνίου 2020. 

2. Λειτουργικές δαπάνες ύψους €19.573.188, οι οποίες κατανέμονται για τις αποδοχές προσωπικού 
(€5.657.160), για την αντιμισθία του προέδρου και των μελών του διοικητικού συμβουλίου του ΟΑΥ 
(€121.281) και για άλλες δαπάνες (€13.794.747). 

3. Αναπτυξιακές δαπάνες ύψους €3.940.010, οι οποίες προβλέπεται να καλύψουν τα ακόλουθα: 

α. Μέρος της συνολικής δαπάνης για την ανάπτυξη του συστήματος πληροφορικής του ΓΕΣΥ 
(€3.400.000). 

β. Αγορά μηχανογραφικού και άλλου εξοπλισμού (€300.000). 

γ. Αγορά λογισμικού με σκοπό τη διεξαγωγή προβλέψεων των εσόδων και των εξόδων του ΓΕΣΥ 
(€70.000). 

δ. Αγορά εξοπλισμού γραφείου και επίπλων (€70.000). 

ε. Βελτίωση των γραφειακών χώρων (€100.000). 

4. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό ύψους €100.000. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από το Υπουργείο Υγείας και τον ΟΑΥ, 
τα κονδύλια με τη μεγαλύτερη αύξηση ή μείωση, συγκριτικά με τις αντίστοιχες προβλεπόμενες δαπάνες του 
αμέσως προηγούμενου έτους, αναλύονται ως ακολούθως: 

  2019 

€ 

2020 

€ 

1. Αμοιβές παροχέων υπηρεσιών φροντίδας 
υγείας 

 
370.000.000 

 
930.000.000 

2. Αποδοχές προσωπικού 5.198.127 5.657.160 

3. Ταχυδρομικά τέλη 50.000 200.000 

4. Επικοινωνία, δημοσιεύσεις και δημοσιότητα  1.320.000 750.000 

5. Μίσθωση υπηρεσιών 2.775.080 3.629.500 

6. Αντιμισθία  233.800 2.197.666 

7. Κίνητρα για συμμετοχή παροχέων στις 
διαδικασίες προετοιμασίας για εφαρμογή του 
ΓΕΣΥ 

 
 

160.000 

 
 
- 

8. Εκπαίδευση παροχέων 140.000 - 

9. Υποστήριξη συστήματος πληροφορικής και 
άλλων επιχειρησιακών διαδικασιών ΓΕΣΥ 

 
3.530.000 

 
5.410.000 

10. Αγορά/εφαρμογή συστήματος πληροφορικής 9.015.500 3.400.000 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η πρόνοια του νομοσχεδίου που αναφέρεται στους βασικούς 
μισθούς προορίζεται να καλύψει τον βασικό μισθό εκατόν έντεκα υπαλλήλων.  Από τις εκατόν έντεκα αυτές θέσεις 
οι εβδομήντα τρεις έχουν πληρωθεί και τριάντα οκτώ έχουν εγκριθεί και είναι κενές.   

 Επιπρόσθετα, σχετικά με οποιοδήποτε δικαίωμα ή επίδομα, σύμφωνα με σχετική σημείωση που 
περιλαμβάνεται στον προϋπολογισμό, οποιαδήποτε αναθεώρηση του ύψους τους, με εξαίρεση την 
αναπροσαρμογή τους ως αποτέλεσμα της διακύμανσης του τιμαριθμικού δείκτη ή λόγω γενικών αυξήσεων 
μισθών, ή οποιαδήποτε χορήγηση νέων δικαιωμάτων ή επιδομάτων πρέπει να υποβάλλεται στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για έγκριση μαζί με τη συνεπαγόμενη δαπάνη. 

 Τέλος, όπως αναφέρεται στα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, κατά την ετοιμασία του 
προϋπολογισμού υιοθετήθηκαν οι εισηγήσεις του Υπουργείου Οικονομικών με εξαίρεση την εισήγησή του για 
μείωση των δαπανών για τα έτη 2021-2022, ώστε να δημιουργείται αυξημένο αποθεματικό για το ΓΕΣΥ προς 
ικανοποίηση της βασικής αρχής του σφαιρικού προϋπολογισμού, λόγω του ότι αυξήθηκαν τα προϋπολογισθέντα 
έσοδα.  Παρά τη μη υιοθέτηση της εν λόγω εισήγησης, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσαν 
ότι συμφωνούν με τις πρόνοιες του υπό εξέταση προϋπολογισμού.   

 Στο πλαίσιο της μελέτης των προνοιών του νομοσχεδίου, την επιτροπή απασχόλησαν ζητήματα που 
αφορούν κυρίως τις ελλείψεις σε φάρμακα, τις καθυστερήσεις στον καθορισμό επισκέψεων σε ιατρούς, τις 
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καταχρήσεις που παρατηρούνται σε σχέση με τη λειτουργία του συστήματος, τα δημόσια νοσηλευτήρια, καθώς 
και επιμέρους άρθρα του προϋπολογισμού, σε σχέση με τα οποία ζήτησε όπως ενημερωθεί γραπτώς από τον 
ΟΑΥ. 

 Σημειώνεται ότι μέχρι το στάδιο συγγραφής της παρούσας έκθεσης τα πιο πάνω στοιχεία δεν κατατέθηκαν 
στη Βουλή και με την κατάθεσή τους θα αρχειοθετηθούν και θα βρίσκονται στη διάθεση κάθε μέλους της Βουλής. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας, αφού διεξήλθαν τις επιμέρους πρόνοιες 
του προϋπολογισμού και αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν 
επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Προχωρούμε τώρα με τις τροπολογίες. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες του κ. Μαρίνου Σιζόπουλου εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
ΕΔΕΚ για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας του 2020 

Νόμος του 2020» 
Α. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

A/A Σελίδα Κεφάλαιο  Άρθρο  Λεπτομέρειες δαπανών Ποσό 

1. 24 1 02011 Αμοιβές Παροχέων Υπηρεσιών 
Φροντίδας Υγείας  

€930.000.000 

Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι του πιο πάνω άρθρου, ώστε η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Υγείας να ενημερώνεται γραπτώς ανά εξάμηνο για τις διενεργηθείσες από το άρθρο αυτό δαπάνες.   

Σημείωση: 
 Γραπτή ενημέρωση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας κάθε έξι μήνες για τον σφαιρικό 
προϋπολογισμό κάθε κατηγορίας παροχέων υπηρεσιών φροντίδας υγείας.   

B. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

A/A Σελίδα Κεφάλαιο  Άρθρο  Λεπτομέρειες δαπανών Ποσό 

1. 24 1 02016 Εκπαίδευση και άλλα κίνητρα 
Παροχέων Υπηρεσιών Φροντίδας 
Υγείας 

€8.000.000 

Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι του πιο πάνω άρθρου, ώστε η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Υγείας να ενημερώνεται γραπτώς ανά τρίμηνο για τις διενεργηθείσες από το άρθρο αυτό δαπάνες.   

Σημείωση: 
 Γραπτή ενημέρωση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας κάθε τρεις μήνες για την εκπαίδευση και 
τα άλλα κίνητρα προς τους παροχείς υπηρεσιών φροντίδας υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής ή για τις τροπολογίες; 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Πάρα πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε.  

 Παρά το γεγονός ότι θα εγκρίνουμε τον προϋπολογισμό, δεν μπορούμε να μη σχολιάσουμε ορισμένα 
ζητήματα, δεδομένων των όσων βιώνουν οι πολίτες -και όχι μόνο- με την εφαρμογή του ΓΕΣΥ.  Και αυτό 
προκύπτει ακριβώς και από τον προϋπολογισμό που κατατέθηκε, αλλά και από τις απαντήσεις που δόθηκαν.  
Αφενός μεν στην επιτροπή δηλώνεται ότι για τα θέματα του ιατρικού εξοπλισμού την ευθύνη την έχει ο ΟΚΥΠΥ 
και σωστά από την άλλη στον προϋπολογισμό περιλαμβάνονται €15 εκατομ. για την αγορά ιατρικού εξοπλισμού.  
Και διερωτόμαστε ποιος είναι αυτός ο ιατρικός εξοπλισμός που χρειάζεται ο ΟΑΥ να διαθέσει €15 εκατομ.;  

 Το δεύτερο, παρά το γεγονός ότι υπάρχει ο σφαιρικός προϋπολογισμός ο οποίος ουσιαστικά 
διαμορφώνεται μέσα από την εισφορά των εργαζομένων και των εργοδοτών, την ίδια στιγμή υπάρχει μια 
επιπλέον συνεισφορά μόνο για τον ΟΑΥ €123 εκατομ. από το Πάγιο Ταμείο της Δημοκρατίας.  Αν υπολογίσουμε 
και τα εκατομμύρια τα οποία το κράτος συνεισφέρει στα δημόσια νοσηλευτήρια, αυτή τη στιγμή στην ουσία ο 
φορολογούμενος πολίτης χαρατσώννεται διπλά.  Χωρίς να έχει αναβάθμιση των προσφερόμενων υπηρεσιών 
υγείας, πληρώνει πολύ περισσότερα και έχει υποβαθμισμένη ποιότητα υγείας και περίθαλψης.   
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 Το τρίτο, είναι πάρα πολύ σημαντικό μέσα από τις απαντήσεις το ότι τους πρώτους εφτά μήνες του ΓΕΣΥ 
το 50% των επισκέψεων στους προσωπικούς γιατρούς ήταν απλώς για απλώς συνταγογραφία και μόνο και την 
ίδια στιγμή να έχουμε συμφόρηση, να έχουμε λίστες αναμονής και καθυστέρηση στην εξυπηρέτηση των 
ασθενών.   

 Και το τελευταίο, από τα λεφτά τα οποία εγκρίναμε σε μια προσπάθεια να γίνει ενημέρωση και διαφώτιση 
των πολιτών, δυστυχώς πρέπει να τονίσουμε ότι το 75% αυτών των χρημάτων ήταν απλώς για διαφήμιση και 
όχι για διαφώτιση.   

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μυλωνάς. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν μπορώ να αφήσω ασχολίαστο το γεγονός ότι, ενώ συζητούμε για προϋπολογισμούς…  
Και μπορεί κάποιος να πει ότι έχει σχέση ή ότι δεν έχει σχέση, αλλά να μια χρυσή ευκαιρία να πούμε τα 
αυτονόητα.  Νοσοκομείο Λεμεσού, Πρώτες Βοήθειες.  Από τους δεκαέξι γιατρούς έμειναν δέκα.  Έβαλαν άλλα 
έξι κρεβάτια.  Δεν υπάρχουν νοσηλευτές.  Συνήθως δε μιλά κανένας γι’ αυτό το προσωπικό.  Είναι και το 
παραϊατρικό προσωπικό, είναι οι καθαρίστριες, είναι οι κλητήρες.  Λειτουργεί στον αυτόματο πιλότο και ο Θεός 
βοηθός, αν πάει κάποιος στις Πρώτες Βοήθειες στο νοσοκομείο Λεμεσού!  Ή ο ΟΑΥ ή ο ΟΚΥΠΥ ή οποιοσδήποτε 
έχει την ευθύνη, που την έχουν οι συγκεκριμένοι, οι νέοι οργανισμοί είναι ανίκανοι να παράξουν έργο και κάποιος 
πρέπει και να το πει και να το διορθώσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Εμείς δε θα αναφερθούμε στα πάρα πολλά προβλήματα που υπάρχουν στα δημόσια νοσηλευτήρια.  Τα 
έχουμε αναδείξει πολλάκις και εδώ σ’ αυτό το σώμα και βεβαίως με δημόσιες παρεμβάσεις μας, επισκέψεις, γιατί 
δε συζητάμε τον προϋπολογισμό του ΟΚΥΠΥ αλλά τον προϋπολογισμό του ΟΑΥ. 

 Και θέλω και με αυτή την ευκαιρία και σε αυτή την περίπτωση να πω ότι, παρά τα όποια προβλήματα και 
αδυναμίες παρουσιάζονται, έχει επιτελεστεί σε σύντομο σχετικά χρονικό διάστημα, σε πολύ σύντομο χρονικό 
διάστημα, σημαντικό έργο, την κρίσιμη τούτη περίοδο που αφορά στην εφαρμογή του ΓΕΣΥ.  Και εδώ γίνεται μια 
σημαντική προσπάθεια από τον πρόεδρο, τα μέλη του συμβουλίου του ΟΑΥ σε έναν μαραθώνιο που έχει 
ρυθμούς εκατοσταριού.  Εμείς θα συνεχίσουμε να στηρίζουμε την προσπάθεια αυτή, που καταβάλλεται από 
πλευράς ΟΑΥ, αλλά και θα ελέγχουμε βεβαίως και θα παρεμβαίνουμε πρώτα απ’ όλα για την προστασία των 
δικαιωμάτων των ασθενών, εκεί και όπου παρουσιάζονται προβλήματα και αδυναμίες -και παρουσιάζονται- αλλά 
και σε ζητήματα που αφορούν τους παροχείς και σε σχέση με τις εύλογες ανησυχίες τις οποίες οι ίδιοι οι παροχείς 
θέτουν. 

 Θέλω να τελειώσω τη σύντομη παρέμβασή μου απλώς ενημερώνοντας το σώμα ότι το ΑΚΕΛ θα 
καταψηφίσει τις τροπολογίες που μόλις τώρα έχουμε λάβει ενώπιόν μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Δεν υπάρχει καμιά αμφιβολία ότι ο ΟΑΥ ανέλαβε την εφαρμογή μιας σημαντικής κοινωνικής 
μεταρρύθμισης η οποία είναι και περίπλοκη και σύνθετη και θέλουμε να εκφράσουμε την ικανοποίησή μας για το 
έργο που έχει μέχρι τώρα επιτελέσει, όχι γιατί δεν επέδειξε κάποιες αδυναμίες, αλλά μια τόσο μεγάλη 
μεταρρύθμιση, που πρώτη φορά εφαρμοζόταν στον τόπο μας, ήταν αναμενόμενο ότι θα αντιμετώπιζε και 
δυσκολίες, αλλά και ότι στην πορεία θα παρουσιάζονταν κενά.  Μας ικανοποιεί το γεγονός ότι οι αντιδράσεις του 
Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας, του διοικητικού συμβουλίου, αλλά και των λειτουργών του είναι γρήγορες και 
αποτελεσματικές και μας ικανοποιεί ακόμη περισσότερο το γεγονός ότι τέσσερις πέντε μήνες πριν από την 
εφαρμογή της δεύτερης φάσης του ΓΕΣΥ πέτυχε μέσα από μια δύσκολη διαπραγμάτευση ο ΟΑΥ να υπογράψει 
ένα μνημόνιο συναντίληψης με τον σύνδεσμο των ιδιωτικών κλινικών.  Αυτό δημιουργεί τις προϋποθέσεις, πριν 
έρθει η ώρα της δεύτερης φάσης, να ενταχθεί ένα πολύ μεγάλο μέρος των ιδιωτικών κλινικών στο ΓΕΣΥ, έτσι 
ώστε η δεύτερη φάση να ξεκινήσει με μεγάλες προοπτικές επιτυχίας, για να ικανοποιήσει βασικά τις ανάγκες της 
κοινωνίας και των πολιτών.   
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 Ταυτόχρονα -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- για άλλη μια φορά καυτηριάζουμε τις αδυναμίες που παρουσιάζει 
ο ΟΚΥΠΥ στο να υλοποιήσει τις δικές του υποχρεώσεις για την αποτελεσματική αυτονόμηση των κρατικών 
νοσηλευτηρίων, τη στελέχωσή τους σε ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό και την ενίσχυση των κρατικών 
νοσηλευτηρίων.  Γιατί, χωρίς την ενίσχυση των κρατικών νοσηλευτηρίων, που αντιπροσωπεύουν πέραν του 50% 
των κλινών σήμερα στην Κύπρο, έστω και αν ενταχθούν όλες οι ιδιωτικές κλινικές, το ΓΕΣΥ θα αντιμετωπίσει 
προβλήματα στο να ικανοποιήσει και να ανταποκριθεί στις ανάγκες της κοινωνίας στη δεύτερη φάση.  Γι’ αυτό 
καλούμε την κυβέρνηση να επιταχύνει τις προσπάθειες για ενίσχυση των κρατικών νοσηλευτηρίων στους 
επόμενους λίγους μήνες που έχουν μείνει μέχρι τον Ιούνιο που θα ολοκληρωθεί η πλήρης εφαρμογή του ΓΕΣΥ. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Ο ΟΑΥ είναι ο βασικός πυλώνας, το όχημα, αν θέλετε, της εφαρμογής του Γενικού Συστήματος Υγείας.  Η 
ψήφος η θετική στον προϋπολογισμό του ΟΑΥ αντανακλά τη θετική ψήφο στο Γενικό Σύστημα Υγείας.  Και 
τουλάχιστον από την πλευρά μας έτσι πρέπει να αντικρίζεται αυτή η θετική ψήφος.   

 Παρ’ όλα αυτά, εμείς πρέπει να πούμε ότι δεν έχουμε ικανοποιηθεί από τα ερωτήματα που θέσαμε κατά 
τη διάρκεια της συνεδρίασης της επιτροπής Υγείας για τον προϋπολογισμό του ΟΑΥ και ιδιαίτερα δεν έχουμε 
ικανοποιηθεί σε ό,τι αφορά ένα κρίσιμο θέμα που αφορά την εφαρμογή του ΓΕΣΥ που είναι τα ιατρικά 
πρωτόκολλα. Το να παραπέμπει στις επιστημονικές εταιρείες και να θεωρεί ο ΟΑΥ ότι είναι δουλειά των γιατρών 
ο καταρτισμός των ιατρικών πρωτοκόλλων είναι συνταγή για τη διαιώνιση ενός σοβαρού προβλήματος που 
αντιμετωπίζουμε.  Δεν μπορεί ο ΟΑΥ να εφαρμόσει πρακτικές ελέγχου των δαπανών, εάν δεν έχει ιατρικά 
πρωτόκολλα, εάν δεν ξέρει ο κάθε γιατρός ποια είναι η ιατρική πράξη και τι πρέπει να κάνει σε κάθε ιατρική 
πράξη.  Θέλω να σημειώσουμε αυτή μας τη διαφωνία.  Θα έπρεπε στον προϋπολογισμό να υπάρχει ένα κονδύλι, 
για να γίνουν εκείνες οι ενέργειες, ώστε ο ίδιος ο ΟΑΥ, με τη συνεργασία των γιατρών, να προχωρήσει στην 
κατάρτιση ιατρικών πρωτοκόλλων.  Έχουν φοβερά προβλήματα και στην εφαρμογή του ΓΕΣΥ και κυρίως στα 
νοσοκομεία μας.  Και για μας μια μεγάλη έλλειψη των νοσοκομείων μας, η οποία φαίνεται από το πόσο 
δραστήριοι είναι οι εθελοντές που καλύπτουν αυτή την έλλειψη, σε κάποιο βαθμό είναι οι ογκολογικές υπηρεσίες.   

 Θέλω να επαναφέρω το αίτημά μας για δημιουργία Ογκολογικών Τμημάτων σε όλα τα κρατικά 
νοσοκομεία, θετική πρωτοβουλία που ξεκίνησε στη Λάρνακα για ογκολογικές υπηρεσίες στο Γενικό Νοσοκομείο 
Λάρνακας, όταν αυτό τελειώσει -είναι και αυτό ένα τεράστιο θέμα- και βεβαίως πρέπει να επανέλθει το θέμα των 
Ογκολογικών Τμημάτων και των Ακτινοθεραπευτικών στη Λευκωσία και στη Λεμεσό.   

 Πέραν τούτου, θέλω να πω ότι τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι ασθενείς είναι τεράστια.  Ήδη έχουν 
καταγραφεί μέσα από μια λίστα από την Ομοσπονδία των Οργανώσεων των Ασθενών.  Εμείς στηρίζουμε την 
Ομοσπονδία των Οργανώσεων των Ασθενών, όσον αφορά την επίλυση και τη θετική αντιμετώπιση των 
προβλημάτων που αντιμετωπίζουμε για την εφαρμογή του Γενικού Συστήματος Υγείας. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Να παρακαλέσω τον κ. Σιζόπουλο πολύ σύντομα, ένα λεπτό να μας εξηγήσει τις τροπολογίες του, διότι 
δεν έδωσε πολύ χρόνο στην ολομέλεια να τις μελετήσει. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νόμισα ότι είναι πάρα πολύ απλές οι τροπολογίες γι’ αυτό δεν θεώρησα σκόπιμο να τις 
επεξηγήσω.  Πρόκειται ουσιαστικά για ενημέρωση σχετικά με το πώς θα διατεθούν τα €930 εκατομ. του σφαιρικού 
προϋπολογισμού και επίσης για ενημέρωση όσον αφορά τα θέματα που έχουν σχέση με τα €8 εκατομ. για την 
εκπαίδευση και άλλα κίνητρα για παροχή υπηρεσιών φροντίδας υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σταύρωμα δηλαδή. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Σταύρωμα, ακριβώς. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ωραία!   

 Να γίνει μια ψηφοφορία, νομίζω καλύπτονται όλες. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Και ένθετη σημείωση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και ένθετη σημείωση, μάλιστα. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Είναι για ενημέρωση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, ναι.   

 Ψηφίστε, παρακαλώ, για την τροπολογία και καλύπτει η μια ψηφοφορία όλες, νομίζω. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ε, ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Σταύρωμα. 

(Αστειευόμενος) 

 Σταύρωσον αυτές! 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Δεκαπέντε ψήφοι υπέρ και τριάντα τέσσερις ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με δεκαπέντε ψήφους υπέρ και τριάντα τέσσερις εναντίον, δεν εγκρίνονται οι τροπολογίες. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας ποσού ύψους €969.613.198 για 
τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2020.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.   Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 5. 

  Απαγόρευση προσλήψεων ωρομίσθιου προσωπικού και προσωπικού για την κάλυψη έκτακτων και 
εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 6. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 7. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 8. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχου προσώπου.  Άρθρο 9. 

 Αυτόματη Τιμαριθμική Αναπροσαρμογή.  Άρθρο 10. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 11. 

 Δημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 12. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων και λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια 
δαπανών.  Άρθρο 13. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  
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 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, όταν είναι έτοιμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα εννέα ψήφοι υπέρ και τρεις ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα εννέα ψήφους υπέρ και τρεις ψήφους εναντίον, τα άρθρα εγκρίνονται. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Έχει λάθος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συγγνώμη; 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Περδίκη) 

 Δεν πειράζει.  Δεν αλλάζει πολύ το αποτέλεσμα. 

 Διορθώστε την ψήφο σας όσοι θέλετε για τα άρθρα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας του 2020 
Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ψηφίστε, παρακαλώ.   

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, όταν είναι έτοιμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εφτά παρόντες, σαράντα έξι ψήφοι υπέρ και ένα άτομο εναντίον.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα έξι ψήφους υπέρ και μία ψήφο εναντίον, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2019». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας, ζητούμε αναβολή, γιατί προέκυψαν... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση για την αναβολή; 

 Δεν υπάρχει ένσταση. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα αναβάλλεται. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

                                            
 Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Συμμαχία Πολιτών, Αλληλεγγύη, Κίνημα 

Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, ΕΛΑΜ, Ανεξάρτητοι. 
 Εναντίον: Ευθύμιος Δίπλαρος (ΔΗΣΥ). 
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 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κυρία Θεολόγου. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Αν μου επιτρέπετε, απλώς να παρουσιάσω το εξής παράδοξο:  Άμα θέλουμε να συζητήσουμε θέματα των 
συγκεκριμένων ζητημάτων που προκύπτουν με τις τράπεζες, κύριε Πρόεδρε, τα παίρνουμε στην επιτροπή 
Οικονομικών, άμα δεν εξυπηρετούνται τα ζητήματα στην επιτροπή Οικονομικών τα παίρνουμε στην επιτροπή 
Εσωτερικών.  Το συγκεκριμένο θέμα αφορά την πρόσβαση σε δεδομένα του Κτηματολογίου σε όσους αγοράζουν 
πιστωτικές διευκολύνσεις από τις τράπεζες και την πρόσβαση σε αυτά τα δεδομένα, που στηρίζονται στα 
ζητήματα προστασίας προσωπικών δεδομένων... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρία Θεολόγου, διαφωνείτε με την αναβολή;  Πέστε το. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Η αναβολή να γίνει, αλλά θα πρέπει να συζητηθεί και στην επιτροπή Οικονομικών, κύριε Πρόεδρε, διότι... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η αναβολή, με βάση τον νέο κανονισμό, έρχεται το ενωρίτερον μετά από δεκαπέντε μέρες και είναι μόνο 
μία αναβολή και τελειώνουμε.  Άρα, έχετε μπόλικο καιρό να τη δείτε και στην επιτροπή, άμα θέλετε. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς λέω ότι πολλές νομοθεσίες που αφορούν το Υπουργείο Εσωτερικών συζητούνται 
στην επιτροπή Οικονομικών, όταν υπάρχουν θέματα των πιστωτικών ιδρυμάτων.  Το συγκεκριμένο θέμα, το 
οποίο αφορά ζητήματα δανείων, πήγε στην επιτροπή Εσωτερικών.  Τούτο το συγκεκριμένο νομοσχέδιο έπρεπε 
να συζητηθεί στην επιτροπή Οικονομικών! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, δεν έπρεπε...   

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Ε, κύριε Πρόεδρε, όταν συζητούμε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μπορεί όποιος θέλει της επιτροπής Οικονομικών να πάει στην επιτροπή Εσωτερικών.  Αυτό λέει το 
σύνταγμα. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όταν συζητούσαμε τους ηλεκτρονικούς πλειστηριασμούς, συζητήθηκε στην επιτροπή 
Οικονομικών, ενώ ήταν θέμα της επιτροπής Εσωτερικών.  Ε, πρέπει να υπάρχει μια δομή τουλάχιστον, πότε 
συζητείται στην Οικονομικών και πότε συζητείται στην Εσωτερικών ένα θέμα! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Μαύρου έχει τον λόγο, να σας απαντήσει ίσως. 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να πω στην κ. Θεολόγου ότι δεν είναι η πρώτη φορά που συζητούμε τούτα τα ζητήματα.  
Θα μπορούσα να πω ανάλογα ότι, όποτε η πλειοψηφία της Βουλής ήθελε να εξυπηρετήσει τις τράπεζες, τέτοια 
θέματα συζητούνταν στην επιτροπή Οικονομικών.  Αντίθετα, τα θέματα για τα οποία οι τράπεζες δεν είχαν 
ενδιαφέρον οδηγούνταν στην επιτροπή Εσωτερικών.  Έχουμε πει επανειλημμένα ότι τα θέματα ακίνητης 
ιδιοκτησίας είναι στην αρμοδιότητα της επιτροπής Εσωτερικών.  Ε, δεν ξέρω αν, επειδή τελείωσαν οι πολλές 
εξυπηρετήσεις που ήθελαν οι τράπεζες, σωστά τούτο το συγκεκριμένο, που είναι νομοσχέδιο, παραπέμφθηκε 
στην επιτροπή Εσωτερικών.  Αντιλαμβάνομαι ότι η συνάδελφος δεν υπονοούσε ότι στην επιτροπή Εσωτερικών 
θα είναι τα μέλη πιο ευνοϊκά διακείμενα απέναντι στις τράπεζες, διότι η εμπειρία λέει ακριβώς το αντίθετο.   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Σωστά παραπέμφθηκε στην επιτροπή Εσωτερικών.  Όποιος συνάδελφος θέλει, όταν βλέπει τέτοια 
θέματα, να έρχεται στην επιτροπή, να συμμετέχει στη συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Αντιλαμβάνομαι ότι ζητείτο μια απλή αναβολή  και τώρα θα συζητήσουμε ποια από τις δύο επιτροπές είναι 
σε ποιο κόμμα ή παράταξη... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κύριοι, μόνο και μόνο που αντέδρασαν ο πρώην και ο νυν πρόεδρος της επιτροπής με το να ζητήσουν 
τον λόγο, νομίζω ότι μπορεί...  Αν θέλουν όμως να τους δώσω τον λόγο, θα τους τον δώσω. 

 Ο κ. Βότσης. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Καθηκόντως, κύριε Πρόεδρε, απλώς να ζητήσω από την κ. Μαύρου να μας ταξινομήσει και να μας πει και 
πάνω στον κατάλογο να ξέρουμε την αντίσταση ανά επιτροπή, όπως την καθορίζει η ίδια.  Εγώ θεωρώ είναι 
προσβολή, για τη δική μου επιτροπή τουλάχιστον, αυτά τα οποία έχει πει για τα μέλη της επιτροπής, 
συμπεριλαμβανομένων του Στέφανου, του Άριστου και του Άντρου, οι οποίοι εκπροσωπούν το κόμμα της, και 
νομίζω ότι είναι...  Αν ξεκινήσουμε μεταξύ μας να κατανέμουμε πώς κρίνει ο καθένας την κάθε επιτροπή, ποιου 
αρέσκει τζιαι ποιου εν αρέσκει, θα μπούμε σε μια...  Και θα καλούσα την αγαπητή Ελένη να ανακαλέσει αυτό που 
μπορεί να μην ήθελε να πει και να το είπε κατά λάθος.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Μαύρου. 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Νομίζω ότι στον κ. Βότση απαντά ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου με τη γνωστή του παραδοχή «κανεί πκιον 
νομοσχέδια, προτάσεις νόμου, για να εξυπηρετούνται οι τράπεζες»!  Έχω την εντύπωση ότι όλοι μπορούμε να 
καταγράψουμε μια σειρά από νομοσχέδια ή προτάσεις νόμου που η πλειοψηφία της Βουλής ενέκρινε και τα 
οποία καταφανώς εξυπηρετούν μόνο και μόνο τις τράπεζες! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με κάλυψε πλήρως ο νυν πρόεδρος της επιτροπής Οικονομικών, οπότε καλό είναι τούτη 
τη μεζούρα της αντίστασης να τη έχουμε.  Και προσυπογράφω κάθε λέξη που είπε ο κ. Βότσης. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Το μικρόφωνο, για να ακούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

 Το μικρόφωνό σας, για να ακούει και ο κ. Κουλίας. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Η παρέμβαση της κ. Μαύρου έχει δικαιώσει πλήρως και την κ. Θεολόγου, διότι, πέρα από αντιστάσεις 
έναντι των τραπεζών, η πρόεδρος της επιτροπής για την οποία έχουμε το νομοσχέδιο εν εκατάλαβεν ότι έννεν 
για τις τράπεζες.  

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Όχι, δεν είναι μόνο τις τράπεζες. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Όχι, δεν είναι για τις τράπεζες το νέο νομοσχέδιο!  

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Αγοράζουν τα δάνεια. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Δεν έχουν καμία σχέση οι τράπεζες!  Οι τράπεζες δεν έχουν καμία σχέση με αυτό το νομοσχέδιο!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Θεολόγου πολύ σύντομα, μισό λεπτό. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 
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 Διαδικαστικό θέμα... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα, ο κ. Παπαδόπουλος, διαδικαστικό. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ζητήσαμε αναβολή και συζητούμε για το πού κατανέμονται τα νομοσχέδια στις επιτροπές.  Ο σωστός 
χρόνος, με βάση τη διαδικασία, για να έχουμε αυτή την πάρα πολύ ενδιαφέρουσα συζήτηση, είναι κατά το στάδιο 
της κατάθεσης των νομοσχεδίων.  Τι συζητάμε τωρά έσιει μισή ώρα; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Μάλιστα, συμφωνούμε, να τελειώνουμε...  

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για την αναβολή... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα το βάλω σε ψηφοφορία, κύριε Σιζόπουλε, αν δεν έχετε έντονη... 

 Ψηφίστε, παρακαλώ, για την πρόταση αναβολής. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Με τα χέρια πάνω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τα χέρια πάνω. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Υπάρχει πλειοψηφία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία, αναβάλλεται. 

 Τα  υπ’ αριθμόν 9 και 10 θέματα έχουν κοινή έκθεση και είναι «Οι περί Αποχετεύσεων Παραλιμνίου 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020» και «Οι περί Αποχετεύσεων Αγίας Νάπας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2020». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός των υπ’ αριθμόν 9 κανονισμών:  Τροποποίηση των περί Αποχετεύσεων Παραλιμνίου 
Κανονισμών, ώστε να αναθεωρηθεί η πρόνοιά τους που προβλέπει την επιβολή πρόσθετης επιβάρυνσης σε 
πρόσωπο το οποίο οφείλει οποιοδήποτε τέλος προς το οικείο συμβούλιο αποχετεύσεων, σε περίπτωση που δεν 
έχει καταβάλει το οφειλόμενο ποσό εντός της προβλεπόμενης προθεσμίας πληρωμής. 

 Ο ίδιος σκοπός ισχύει και για τους υπ’ αριθμόν 10 κανονισμούς, τους περί Αποχετεύσεων Αγίας Νάπας 
(Τροποποιητικούς) Κανονισμούς.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τους κανονισμούς «Οι περί Αποχετεύσεων 
Παραλιμνίου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020» και «Οι περί Αποχετεύσεων Αγίας Νάπας 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020» 
Παρόντες: 
 Ελένη Μαύρου, πρόεδρος Ξένια Κωνσταντίνου 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου Πανίκος Λεωνίδου 

 Ευανθία Σάββα Παύλος Μυλωνάς 

 Γιώργος Κάρουλλας Κωστής Ευσταθίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 13 και 20 Ιανουαρίου 2020.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκε και 
παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών.  Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, το Συμβούλιο 
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Αποχετεύσεων Παραλιμνίου και το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Αγίας Νάπας, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρίαση αυτή. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 49 του περί Αποχετευτικών 
Συστημάτων Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Αποχετεύσεων Παραλιμνίου Κανονισμών και των περί 
Αποχετεύσεων Αγίας Νάπας Κανονισμών, αντίστοιχα, ώστε να αναθεωρηθεί η πρόνοιά τους που προβλέπει την 
επιβολή πρόσθετης επιβάρυνσης σε πρόσωπο το οποίο οφείλει οποιοδήποτε τέλος προς το οικείο συμβούλιο 
αποχετεύσεων, σε περίπτωση που δεν έχει καταβάλει το οφειλόμενο ποσό εντός της προβλεπόμενης 
προθεσμίας πληρωμής.  

 Ειδικότερα, με την προτεινόμενη τροποποίηση προβλέπεται η αντικατάσταση της σχετικής πρόνοιας των 
εν λόγω βασικών κανονισμών, αντίστοιχα, ώστε η υπό αναφορά πρόσθετη επιβάρυνση να επιβάλλεται σύμφωνα 
με τις διατάξεις του περί Αποχετευτικών Συστημάτων Νόμου που ρυθμίζουν την επιβολή πρόσθετης 
επιβάρυνσης που υποχρεούται να καταβάλει πρόσωπο το οποίο δεν καταβάλλει εμπρόθεσμα οποιοδήποτε 
οφειλόμενο δικαίωμα ή τέλος στα συμβούλια αποχετεύσεων. 

 Υπενθυμίζεται ότι οι διατάξεις του περί Αποχετευτικών Συστημάτων Νόμου σε σχέση με την επιβολή 
πρόσθετης επιβάρυνσης τροποποιήθηκαν το 2017, έτσι ώστε κάθε πρόσωπο το οποίο οφείλει οποιοδήποτε 
δικαίωμα ή τέλος και δεν έχει προβεί στην καταβολή του οφειλόμενου ποσού εντός της προβλεπόμενης 
προθεσμίας πληρωμής να υποχρεούται να καταβάλει πρόσθετη επιβάρυνση επί του απλήρωτου ποσού του 
δικαιώματος ή τέλους ίση με πέντε τοις εκατόν (5%) στην περίπτωση πληρωμής του εν λόγω ποσού εντός 
τεσσάρων μηνών μετά τη λήξη της προβλεπόμενης προθεσμίας πληρωμής και ίση με δεκαπέντε τοις εκατόν 
(15%) στην περίπτωση πληρωμής του μετά την πάροδο τεσσάρων μηνών από τη λήξη της προβλεπόμενης 
προθεσμίας πληρωμής.  

 Επιπρόσθετα, με την υπό αναφορά τροποποίηση του 2017 εισήχθη στον περί Αποχετευτικών 
Συστημάτων Νόμο σχετική διάταξη, σύμφωνα με την οποία, στην περίπτωση κατά την οποία πρόσωπο δεν 
καταβάλλει εντός της προβλεπόμενης προθεσμίας πληρωμής το οφειλόμενο τέλος για τη χρήση των συστημάτων 
αποχετεύσεως λυμάτων, το οποίο αναγράφεται στον λογαριασμό του νερού που καταναλώνεται και καταβάλλεται 
στον ίδιο τόπο και χρόνο που καταβάλλεται το αντίστοιχο τέλος κατανάλωσης νερού, επιβάλλεται πρόσθετη 
επιβάρυνση ίση με δέκα τοις εκατόν (10%) επί του οφειλόμενου ποσού της αντίστοιχης περιόδου για την οποία 
επιβλήθηκε το εν λόγω τέλος. 

 Σημειώνεται ότι, με βάση τις ισχύουσες πρόνοιες των υπό τροποποίηση βασικών κανονισμών, η εν λόγω 
επιβάρυνση ανέρχεται σε ποσοστό είκοσι τοις εκατόν (20%) επί του απλήρωτου ποσού, όπως ίσχυε πριν από 
την τροποποίηση της πιο πάνω αναφερόμενης βασικής νομοθεσίας το 2017. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Εσωτερικών, η προτεινόμενη 
με τους κανονισμούς τροποποίηση κρίνεται αναγκαία, ώστε η πρόνοια των περί Αποχετεύσεων Παραλιμνίου 
Κανονισμών και των περί Αποχετεύσεων Αγίας Νάπας Κανονισμών, αντίστοιχα, σε σχέση με την επιβολή 
πρόσθετης επιβάρυνσης, να συνάδει προς τις αντίστοιχες διατάξεις του περί Αποχετευτικών Συστημάτων Νόμου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά 
πλειοψηφία της προέδρου και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις και του Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των κανονισμών.   

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού δήλωσαν 
ότι η κοινοβουλευτική τους ομάδα θα τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση των κανονισμών στην ολομέλεια της Βουλής.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ψηφίστε για τους υπ’ αριθμόν 9 κανονισμούς, για τα αποχετευτικά Παραλιμνίου. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα οκτώ παρόντες, σαράντα οκτώ ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θεωρώ ότι δε θα κάνουμε διάκριση για την Αγία Νάπα, θα δεχτώ την ίδια ψηφοφορία και για την Αγία 
Νάπα. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, οι υπ’ αριθμόν 9 και 10 κανονισμοί 
εγκρίνονται. 
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 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 11 θέμα, που είναι «Ο περί Ελεγκτών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2019».  Είναι πρόταση νόμου του κ. Ηλία Μυριάνθους, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου της ΕΔΕΚ. 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του άρθρου 114 του περί Ελεγκτών Νόμου, ώστε να επανέλθει σε ισχύ μία από τις πρόνοιες 
που είχε διαγραφεί από το άρθρο αυτό κατά την τελευταία τροποποίηση του βασικού νόμου, η οποία έγινε με 
τον περί Ελεγκτών (Τροποποιητικό) Νόμο του 2019, με Αριθμό 69(Ι) του 2019. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Ελεγκτών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 
 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Δημήτρης Δημητρίου Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 
 Κώστας Κωνσταντίνου Πανίκος Λεωνίδου 

 Άριστος Δαμιανού Κωστής Ευσταθίου 

 Ευανθία Σάββα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε από 
τον κ. Ηλία Μυριάνθους, βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 6 Νοεμβρίου 2019 και στις 15 Ιανουαρίου 2020.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και 
Προσωπικού του ίδιου υπουργείου, η πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου της Αρχής Δημόσιας Εποπτείας 
Ελεγκτικού Επαγγέλματος (ΑΔΕΕλΕπ) και εκπρόσωποι του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου 
(ΣΕΛΚ). Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στην εν λόγω 
συνεδρία. 

 Σημειώνεται ότι ο εισηγητής της πρότασης νόμου κατά τη συζήτηση της πρότασης νόμου εκπροσωπήθηκε 
από το μέλος της επιτροπής κ. Κωστή Ευσταθίου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του άρθρου 114 του περί Ελεγκτών Νόμου, ώστε 
να επανέλθει σε ισχύ μία από τις πρόνοιες που είχε διαγραφεί από το άρθρο αυτό κατά την τελευταία 
τροποποίηση του βασικού νόμου, η οποία έγινε με τον περί Ελεγκτών (Τροποποιητικό) Νόμο του 2019 [Ν. 69 (Ι) 
του 2019].  Συγκεκριμένα, με τον εν λόγω νόμο μεταξύ άλλων τροποποιήσεων διαγράφηκε από το άρθρο 114 η 
πρόνοια που προέβλεπε την υποχρέωση της ΑΔΕΕλΕπ για διενέργεια διαβούλευσης με τα ενδιαφερόμενα μέρη 
πριν από την έκδοση κανονισμών.  

 Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει την πρόταση νόμου, η διαγραφή της σχετικής 
πρόνοιας έγινε χωρίς προηγούμενη διαβούλευση με τους εμπλεκόμενους φορείς, στο δε ερωτηματολόγιο 
ανάλυσης αντικτύπου που συνόδευε το σχετικό νομοσχέδιο είχε σημειωθεί ότι λόγω της φύσης του θέματος η 
διενέργεια διαβούλευσης δεν κρίθηκε αναγκαία. 

 Όπως είναι γνωστό, ο υπό αναφορά νόμος σκοπούσε στην εξουσιοδότηση της ΑΔΕΕλΕπ να ρυθμίζει την 
εσωτερική οργάνωση του γραφείου της, τη διοικητική της διάρθρωση και άλλα λειτουργικά και οργανωτικά 
θέματα, όπως και να εκδίδει με έγκριση του Υπουργικού Συμβουλίου κανονισμούς που να ρυθμίζουν τα σχέδια 
υπηρεσίας των υπαλλήλων της. Η ψήφιση του υπό αναφορά νόμου είχε κριθεί τη δεδομένη χρονική στιγμή 
αναγκαία ύστερα από τη συζήτηση των παραπεμφθέντων ενώπιον της επιτροπής κανονισμών με τίτλο «Οι περί 
Αρχής Δημόσιας Εποπτείας Ελεγκτικού Επαγγέλματος - Θέσεις Επόπτη ΑΔΕΕλΕπ, Λειτουργού ΑΔΕΕλΕπ και 
Βοηθού Γραμματειακού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019», κατά την οποία είχε διαπιστωθεί 
ότι τα άρθρα 14 και 114 του περί Ελεγκτών Νόμου [Ν. 53(Ι) του 2017] έχρηζαν βελτίωσης από γραμματικής και 
ουσιαστικής άποψης, καθότι η έκδοση των εν λόγω κανονισμών θα γινόταν καθ’ υπέρβαση των διατάξεων του 
εν λόγω εξουσιοδοτικού νόμου. 

 Κατά τη συζήτηση της πρότασης νόμου, η πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου της ΑΔΕΕλΕπ ανέφερε 
ότι υπάρχει στενή και πολύ καλή συνεργασία ανάμεσα στην Αρχή και τον ΣΕΛΚ και ότι στην πράξη γίνεται 
πάντοτε διαβούλευση με τον σύνδεσμο για θέματα που τον αφορούν. Η ίδια τόνισε ταυτόχρονα ότι δεν υπήρξε 
πρόθεση από την Αρχή για διαγραφή της σχετικής πρόνοιας, αλλά ότι αυτή προέκυψε ως αποτέλεσμα της 
επεξεργασίας του νομοσχεδίου από τη Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, η οποία για τη ρύθμιση της εξουσίας 
έκδοσης κανονισμών υιοθέτησε το λεκτικό άλλων ανάλογων νομοθεσιών.  
 Η εκπρόσωπος του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού επίσης σημείωσε ότι οι πρόνοιες του 
τροποποιητικού νομοσχεδίου που ρυθμίζουν την εξουσία έκδοσης κανονισμών βασίστηκαν στις πρόνοιες 
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ανάλογων νομοθεσιών, στις οποίες δεν προβλέπεται ρητά η υποχρέωση διαβούλευσης με εμπλεκόμενα μέρη 
από το εκδίδον κανονισμούς όργανο. 

 Οι εκπρόσωποι του ΣΕΛΚ συμφώνησαν με τη σκοπούμενη με την πρόταση νόμου επαναφορά της 
υποχρέωσης διαβούλευσης της ΑΔΕΕλΕπ με τα ενδιαφερόμενα μέρη πριν από την έκδοση κανονισμών και 
ανέφεραν ότι η διαγραφή της σχετικής πρόνοιας είχε γίνει, χωρίς να προηγηθεί διαβούλευση με τον ΣΕΛΚ, 
γεγονός που επιβεβαιώνεται και από τα στοιχεία που είχαν περιληφθεί στο ερωτηματολόγιο ανάλυσης 
αντικτύπου που συνόδευε το σχετικό νομοσχέδιο.  Οι ίδιοι εκπρόσωποι επισήμαναν περαιτέρω ότι ο βασικός 
νόμος προβλέπει στο άρθρο 18 αυτού μια ιδιαίτερη, sui generis ρύθμιση, που επιτρέπει την ανάθεση 
αρμοδιοτήτων της Αρχής σε αναγνωρισμένα σώματα ελεγκτών, βάσει δε αυτής είχε υπογραφεί στις 12 
Σεπτεμβρίου 2017 Συμφωνία Ανάθεσης Αρμοδιοτήτων μεταξύ της ΑΔΕΕλΕπ και του ΣΕΛΚ.  Ως εκ τούτου, 
σύμφωνα με τους ίδιους εκπροσώπους, υφίσταται θεσμικά ανάθεση αρμοδιοτήτων στον ΣΕΛΚ και δε θα ήταν 
ορθό αυτός να αντιμετωπίζεται κατά γενικό τρόπο ως ένα οποιοδήποτε άλλο εμπλεκόμενο μέρος κατά το 
πρότυπο άλλων νομοθεσιών.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε 
τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και τα 
μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν επί των προνοιών της πρότασης νόμου κατά τη συζήτησή της στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ τάχθηκε υπέρ της ψήφισης 
της πρότασης νόμου σε νόμο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών με την παρούσα έκθεσή της υποβάλλει 
την πρόταση νόμου στην ολομέλεια του σώματος για τη λήψη τελικής απόφασης. 

 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο, ο τίτλος της πρέπει να 
τροποποιηθεί, ώστε να αναφέρεται ως «O περί Ελεγκτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν ομιλητές. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 114 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα τέσσερις ψήφοι υπέρ, δύο ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ελεγκτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ.   

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, όταν είναι έτοιμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα τέσσερις ψήφοι υπέρ, δύο ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 



 
 

1264 
 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, δύο ψήφους εναντίον και καμία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται 
σε νόμο*. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου του 2020 Νόμος του 
2019».  

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου για το έτος 2020. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος Στέφανος Στεφάνου 

 Μαρίνος Μουσιούττας  Αντρέας Καυκαλιάς 

 Σάβια Ορφανίδου, εκπροσωπώντας Μαρίνος Σιζόπουλος 

 τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου  Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Ονούφριος Κουλλά Άννα Θεολόγου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 5 Δεκεμβρίου 2019, καθώς και στις 13 και 20 Ιανουαρίου 
2020.  Στην πρώτη και δεύτερη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, καθώς και ο πρόεδρος του 
διοικητικού συμβουλίου και η γενική διευθύντρια της Αρχής Λιμένων Κύπρου (ΑΛΚ).  

 Ο προϋπολογισμός της ΑΛΚ για το έτος 2020 είναι οριακά πλεονασματικός και προβλέπει δαπάνες ύψους 
€32.827.075 και έσοδα ύψους €32.850.010, τα οποία προέρχονται κυρίως από τη λειτουργία των λιμανιών 
(€20.330.010), την εκμίσθωση του λιμανιού Λεμεσού (€9.900.000), καθώς και από επενδύσεις, τόκους τραπεζών 
και διάφορα οικονομικά έσοδα (€1.710.000).   

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, οι προβλεπόμενες δαπάνες της ΑΛΚ για το 2020 αναλύονται ως 
ακολούθως: 

1. Τακτικές δαπάνες (€21.231.935), οι οποίες αφορούν κυρίως:  

α. αποδοχές προσωπικού (€11.144.885), 

β. έξοδα γραφείου (€2.424.000), 

γ. έξοδα συντήρησης (€2.454.000), 

δ. άλλα λειτουργικά έξοδα (€4.923.030).  

2. Κεφαλαιουχικές δαπάνες (€10.095.140), οι οποίες αφορούν κυρίως: 

α. απόκτηση γης και βελτίωση κτιρίων (€5.821.040), 

β. θαλάσσιες κατασκευές (€1.920.060), 

γ. γραφειακό και μηχανογραφικό εξοπλισμό (€1.195.000),  

δ. αμοιβή εμπειρογνωμόνων (€874.000). 

3. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό (€1.500.000).  

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους της ΑΛΚ, τα κυριότερα έργα που περιλαμβάνονται στον προϋπολογισμό 
της αρχής για το έτος 2020 αφορούν μεταξύ άλλων στα ακόλουθα: 

1. Διενέργεια μελέτης για την επέκταση του λιμανιού Λατσιού. 

2. Δημιουργία νέου κυματοθραύστη στο λιμάνι Πάφου. 

                                            
* Υπέρ:   ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΣΚ ΕΔΕΚ, Αλληλεγγύη, ΕΛΑΜ. 
 Εναντίον: Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 
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3. Ενοικίαση χώρου στάθμευσης και δημιουργία πλωτής αποβάθρας στο παλιό λιμάνι Λεμεσού. 

4. Δημιουργία νέου καταστρώματος και στέγαση του χώρου διαλογής σκουπιδιών στο νέο λιμάνι Λεμεσού. 

5. Θωράκιση του παραλιακού μετώπου και δημιουργία δρόμων στο λιμάνι Βασιλικού. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του θέματος μέλη της επιτροπής υπέβαλαν σωρεία ερωτημάτων και ζήτησαν 
περαιτέρω διευκρινίσεις για επιμέρους ζητήματα, τα οποία αφορούν μεταξύ άλλων στην πορεία ολοκλήρωσης 
του οργανογράμματος και της δομής της Αρχής, την προϋπολογιζόμενη δαπάνη για αγορά υπηρεσιών, την 
επέκταση του λιμανιού Λατσιού και την ετοιμασία μελέτης επιπτώσεων θορύβου από τη λειτουργία του λιμανιού 
Λεμεσού.  Επιπροσθέτως, ζητήθηκε η κατάθεση στοιχείων αναφορικά με το ταμείο συντάξεως της ΑΛΚ, καθώς 
και για το μέρος του νέου λιμανιού Λεμεσού το οποίο έχει παραμείνει υπό τη διαχείριση της Αρχής. 

 Συναφώς, σε σχέση με τα πιο πάνω οι εκπρόσωποι της ΑΛΚ δήλωσαν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Η προϋπολογιζόμενη δαπάνη για αγορά υπηρεσιών αφορά κυρίως στην κάλυψη των εργασιών της Αρχής 
στο λιμάνι Λάρνακας.  Οι ανάγκες για τη λειτουργία του λιμανιού Λάρνακας καλύπτονται κυρίως με 
μίσθωση υπηρεσιών λόγω της μη πλήρωσης μόνιμων θέσεων, εν αναμονή των αποφάσεων της 
κυβέρνησης σε σχέση με το ιδιοκτησιακό καθεστώς του λιμανιού.  

2. Το οργανόγραμμα της Αρχής έχει καταρτιστεί από εμπειρογνώμονα, ωστόσο έχουν εντοπιστεί ορισμένα 
κενά, τα οποία χρήζουν διόρθωσης. Η οριστικοποίηση της δομής και του οργανογράμματος της Αρχής θα 
ολοκληρωθεί μετά την τελική απόφαση για το λιμάνι Λάρνακας.  

3. Η λειτουργία του λιμανιού Λατσιού δεν αποφέρει σημαντικά κέρδη στην Αρχή.  Παρ’ όλα αυτά, πρόκειται 
για ένα μικρό λιμάνι το οποίο χρειάζεται να επεκταθεί, ώστε να ικανοποιεί τις ανάγκες της περιοχής.  Με 
βάση απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου η περιοχή πρέπει να ενισχυθεί, καθότι αποτελεί ακριτική 
περιοχή.  Ως εκ τούτου, η Αρχή προχωρεί με την ετοιμασία μελέτης βιωσιμότητας για το λιμάνι Λατσιού, 
προκειμένου να διαφανεί ο τρόπος με τον οποίο θα αναπτυχθεί η περιοχή. 

4. Αρμόδια για τη διενέργεια μελέτης των επιπτώσεων θορύβου από τη λειτουργία του λιμανιού Λεμεσού 
είναι η διαχειρίστρια εταιρεία του λιμανιού, ωστόσο έχει παρατηρηθεί καθυστέρηση στην έναρξη της 
ετοιμασίας της.  

 Προσθέτοντας στα πιο πάνω, ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Μεταφορών δήλωσε μεταξύ άλλων ότι το 
υπουργείο βρίσκεται σε διαπραγμάτευση με τον ενδιαφερόμενο επενδυτή για το λιμάνι Λάρνακας, διαδικασία η 
οποία βρίσκεται υπό εξέλιξη.  Συνεπώς, δεν είναι δυνατή η οριστικοποίηση της δομής της Αρχής πριν από την 
ολοκλήρωση των διαδικασιών που αφορούν το λιμάνι Λάρνακας.  

 Σημειώνεται ότι το Υπουργείο Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων και η ΑΛΚ κατέθεσαν στις 4 και 5 
Φεβρουαρίου 2020, αντίστοιχα, γραπτές απαντήσεις και στοιχεία σε σχέση με επιμέρους ζητήματα που τέθηκαν 
στο στάδιο της εξέτασης του υπό συζήτηση προϋπολογισμού.    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφύλαξε την τελική τοποθέτηση όλων των εκπροσωπούμενων σε αυτή πλευρών κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν ομιλητές. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Λιμένων Κύπρου ποσού ύψους €32.827.075 για τη χρήση 
του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2020.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων ομάδων δαπανών για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων 
ομάδων δαπανών κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμος του 2004.  Άρθρο 5. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 6. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 7. 

 Εναλλαξιμότητα.  Άρθρο 8. 
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 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη εκτάκτων αναγκών.  Άρθρο 9. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 10. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 11. 

 Απασχόληση συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 12. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια και λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των 
εσόδων.  Άρθρο 13. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ, για τα άρθρα. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα επτά ψήφοι υπέρ.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα άρθρα εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου του 2020 Νόμος 
του 2020.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ, για το σύνολο του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα οκτώ ψήφοι υπέρ και ένα άτομο δεν έχει ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 13 και 14 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί της Διαδικασίας 
Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Φορολογικών Οφειλών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019», πρόταση νόμου 
των κ. Ηλία Μυριάνθους εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και Ζαχαρία Κουλία και Γεώργιου 
Προκοπίου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, και «Ο περί της Διαδικασίας 
Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Φορολογικών Οφειλών (Τροποποιητικός) (Αρ.3) Νόμος του 2019», πρόταση νόμου 
των κ. Ζαχαρία Κουλία και Παύλου Μυλωνά, βουλευτών του Δημοκρατικού Κόμματος. 

 Να διαβαστεί  ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εισαγωγή ρυθμίσεων σε σχέση με τις ληξιπρόθεσμες φορολογικές οφειλές. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τις προτάσεις νόμου 
«Ο περί της Διαδικασίας Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Φορολογικών Οφειλών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2019» και «Ο περί της Διαδικασίας Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Φορολογικών Οφειλών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος  Στέφανος Στεφάνου 

 Μαρίνος Μουσιούττας  Αντρέας Καυκαλιάς 

 Σάβια Ορφανίδου, εκπροσωπώντας  Μιχάλης Γιωργάλλας 

 τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου Γιώργος Περδίκης 

 Μάριος Μαυρίδης Άννα Θεολόγου 

 Ονούφριος Κουλλά  
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τις πιο πάνω προτάσεις νόμου 
σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 20 και 27 Ιανουαρίου και στις 3 Φεβρουαρίου 2020.  Στο 
πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Έφορος Φορολογίας, καθώς και 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ). 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης των προτάσεων νόμου παρευρέθηκαν επίσης οι βουλευτές κ. 
Ηλίας Μυριάνθους και Παύλος Μυλωνάς. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται με την πρώτη πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε από τους 
βουλευτές κ. Ηλία Μυριάνθους εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και Ζαχαρία Κουλία και 
Γεώργιο Προκοπίου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος στις 11 Οκτωβρίου 
2019, είναι η τροποποίηση του περί της Διαδικασίας Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Φορολογικών Οφειλών Νόμου, 
ώστε: 

1. να παραταθεί η προθεσμία υποβολής αίτησης για ρύθμιση ληξιπρόθεσμων φορολογικών οφειλών προς 
το Τμήμα Φορολογίας μέχρι την 3η Φεβρουαρίου 2020 αντί μέχρι την 3η Ιανουαρίου 2019 που ισχύει 
σήμερα,  

2. να επανακαθορισθεί η ημερομηνία μέχρι την οποία θεωρούνται υποβληθείσες οι φορολογικές δηλώσεις 
που απαιτούνται για σκοπούς εξέτασης από τον Έφορο Φορολογίας αίτησης για ρύθμιση ληξιπρόθεσμων 
φορολογικών οφειλών μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2019 αντί μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2018, 

3. να παραχωρηθεί η δυνατότητα στον Έφορο Φορολογίας να αποδέχεται την υποβολή αίτησης προσώπου 
για ένταξη σε ρύθμιση ληξιπρόθεσμων φορολογικών οφειλών μετά την παρέλευση της καθορισθείσας από 
τον νόμο προθεσμίας στις περιπτώσεις που αποδεδειγμένα η μη έγκαιρη υποβολή της αίτησης οφείλεται 
σε εύλογη αιτία, 

4. η ρύθμιση ληξιπρόθεσμων φορολογικών οφειλών να ακυρώνεται αυτοδίκαια, όταν ο οφειλέτης καθυστερεί 
να καταβάλει συγκεκριμένη δόση για περίοδο πέραν των πέντε μηνών αντί των τριών μηνών που ισχύει 
με βάση την υφιστάμενη νομοθεσία. 

 Σκοπός της δεύτερης πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε από τους βουλευτές κ. Ζαχαρία Κουλία και 
Παύλο Μυλωνά εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος την 1η Νοεμβρίου 2019, 
είναι η τροποποίηση του περί της Διαδικασίας Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Φορολογικών Οφειλών Νόμου, ώστε: 

1. να παραταθεί η προθεσμία υποβολής αίτησης για ρύθμιση ληξιπρόθεσμων φορολογικών οφειλών προς 
το Τμήμα Φορολογίας μέχρι την 3η Ιουλίου 2020, 

2. να καθορισθεί η 30ή Ιουνίου 2020 ως η νέα ημερομηνία μέχρι την οποία φορολογική δήλωση θεωρείται 
υποβληθείσα για σκοπούς εξέτασής της από τον Έφορο Φορολογίας στο πλαίσιο των διατάξεων του 
βασικού νόμου,  

3. να καθορισθεί αναδρομικά ως ημερομηνία έναρξης της ισχύος του προτεινόμενου νόμου η 2α Ιανουαρίου 
2019, καθότι η προθεσμία υποβολής αίτησης με βάση την ισχύουσα νομοθεσία έληξε την 3η Ιανουαρίου 
2019.  

 Στο στάδιο της συζήτησης των προτάσεων νόμου ορισμένοι εκ των εισηγητών τους δήλωσαν ότι οι λόγοι 
για τους οποίους είχε αρχικά θεσπισθεί η νομοθεσία για τη ρύθμιση ληξιπρόθεσμων φορολογικών οφειλών δεν 
έχουν εκλείψει.  Oι φορολογούμενοι εξακολουθούν να αντιμετωπίζουν οικονομικά προβλήματα και ως εκ τούτου 
κρίθηκε αναγκαία η κατάθεση των προτεινόμενων ρυθμίσεων, ώστε να δοθεί εκ νέου η δυνατότητα στους 
φορολογούμενους να ανταποκριθούν στις φορολογικές τους υποχρεώσεις.  Όπως οι ίδιοι επισήμαναν, με τις 
προτεινόμενες ρυθμίσεις θα επωφεληθούν επίσης πρόσωπα τα οποία είχαν ενταχθεί σε ρύθμιση ληξιπρόθεσμων 
φορολογικών οφειλών, αλλά, λόγω αδυναμίας τους να καταβάλουν τις προβλεπόμενες δόσεις εξαιτίας άλλων 
οικονομικών υποχρεώσεων, που αφορούσαν κυρίως στην εξυπηρέτηση δανείων τους, η εν λόγω ρύθμιση 
ακυρώθηκε αυτοδίκαια.     

 Ως εκ των πιο πάνω, οι εισηγητές των προτάσεων νόμου, λαμβάνοντας υπόψη ότι οι σκοποί και οι 
επιδιώξεις τους είναι συναφείς, εισηγήθηκαν την ενοποίησή τους σε ενιαίο κείμενο.  

 Τοποθετούμενος επί των προτεινόμενων ρυθμίσεων, ο Έφορος Φορολογίας δήλωσε μεταξύ άλλων ότι η 
ρύθμιση ληξιπρόθεσμων φορολογικών οφειλών αποτελεί μέτρο το οποίο έχει επενεργήσει θετικά.  Ωστόσο, η 
κατ’ εξακολούθηση παράταση της ισχύος του δεν πρέπει να αποτελέσει πάγια πρακτική, καθότι αυτό 
ενδεχομένως να παροτρύνει τους φορολογουμένους να μη συμμορφώνονται εγκαίρως με τις φορολογικές τους 
υποχρεώσεις.  Παρά ταύτα, ο ίδιος αξιωματούχος δεν εξέφρασε οποιαδήποτε διαφωνία σε σχέση με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων ρυθμίσεων και εισηγήθηκε παράλληλα την τροποποίηση 
επιμέρους προτεινόμενων ρυθμίσεων που αφορούν ειδικότερα στην αυτοδίκαιη ακύρωση ρύθμισης 
ληξιπρόθεσμων φορολογικών οφειλών, ώστε: 

1.  να διαγραφτεί από τον βασικό νόμο η περίπτωση αυτοδίκαιης ακύρωσης ρύθμισης, όταν οφειλέτης 
καθυστερεί να καταβάλει συγκεκριμένη δόση πέραν των τριών συνεχόμενων μηνών, καθότι υπάρχει 
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επικάλυψη της εν λόγω περίπτωσης από άλλες περιπτώσεις αυτοδίκαιης ακύρωσης ρύθμισης που 
προβλέπονται στον βασικό νόμο, και  

2. να αυξηθεί ο αριθμός των συσσωρευμένων καθυστερημένων δόσεων βάσει των οποίων η ρύθμιση 
ακυρώνεται αυτοδίκαια από τρεις σε πέντε.  

 Περαιτέρω, στο πλαίσιο της συζήτησης του θέματος ο ίδιος αξιωματούχος δήλωσε μεταξύ άλλων τα 
ακόλουθα: 

1. Το Τμήμα Φορολογίας λαμβάνει μέτρα, προκειμένου να αποπληρώνονται το συντομότερο δυνατόν οι νέες 
φορολογίες και να αποφεύγεται το ενδεχόμενο συσσώρευσης νέων ληξιπρόθεσμων φορολογικών 
οφειλών.      

2. Από την ημερομηνία έναρξης του σχεδίου ρύθμισης ληξιπρόθεσμων φορολογικών οφειλών έχουν 
ενταχθεί στη σχετική ρύθμιση συνολικά 26 689 πρόσωπα για συνολικές οφειλές ύψους €836 εκατομ.  Από 
αυτές αριθμός 4 666 ρυθμίσεων αξίας €232 εκατομ. ακυρώθηκαν αυτοδίκαια, καθότι οι καθορισθείσες 
δόσεις δεν καταβάλλονταν εντός των καθορισμένων από τη νομοθεσία χρονικών ορίων.   

 Οι εκπρόσωποι του ΣΕΛΚ, χωρίς να διαφωνούν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων 
νόμων, συμφώνησαν με την εισήγηση για ενοποίηση των δύο προτάσεων νόμου και κατέθεσαν παράλληλα 
επιμέρους εισηγήσεις με σχετική επιστολή, ημερομηνίας 20 Ιανουαρίου 2020.   

 Στο πλαίσιο της εξέτασης των προτάσεων νόμου η επιτροπή αποφάσισε όπως σε συνεργασία με τον 
Έφορο Φορολογίας ετοιμαστεί νέο ενοποιημένο κείμενο πρότασης νόμου στη βάση των όσων διαμείφθηκαν, το 
οποίο κατατέθηκε ενώπιον της επιτροπής στις 27 Ιανουαρίου 2020 και προβλέπει τα ακόλουθα: 

1. Ανανέωση της δυνατότητας ρύθμισης ληξιπρόθεσμων φορολογικών οφειλών οι οποίες εμπίπτουν στο 
πεδίο εφαρμογής του βασικού νόμου για περίοδο έξι μηνών από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του 
προτεινόμενου νόμου. 

2. Παράταση της περιόδου εντός της οποίας οφειλέτης έχει το δικαίωμα να προβεί σε ρύθμιση 
ληξιπρόθεσμης φορολογικής οφειλής η οποία του κοινοποιείται μετά από βεβαίωση φορολογίας από το 
Τμήμα Φορολογίας από τρεις σε έξι μήνες. 

3.  Παραχώρηση δυνατότητας στον Έφορο Φορολογίας να αποδέχεται αιτήσεις ρύθμισης ληξιπρόθεσμων 
φορολογικών οφειλών μετά την παρέλευση της καθορισθείσας από τον νόμο προθεσμίας σε περιπτώσεις 
που ικανοποιείται ότι αποδεδειγμένα η μη έγκαιρη υποβολή της αίτησης οφείλεται σε απουσία από τη 
Δημοκρατία, σε ασθένεια ή σε άλλη εύλογη αιτία. 

4.  Καθορισμός της 30ής Ιουνίου 2020 ως νέας ημερομηνίας μέχρι την οποία φορολογική δήλωση θεωρείται 
υποβληθείσα. 

5.  Αναθεώρηση των περιπτώσεων που ρύθμιση ληξιπρόθεσμων φορολογικών οφειλών ακυρώνεται 
αυτοδίκαια, ώστε να απαλειφθεί η περίπτωση που προβλέπεται στον βασικό νόμο και αφορά στην 
ακύρωση της ρύθμισης λόγω καθυστέρησης καταβολής συγκεκριμένης δόσης πέραν των τριών 
συνεχόμενων μηνών, και αύξηση του αριθμού των συσσωρευμένων καθυστερημένων δόσεων, 
προκειμένου να ακυρώνεται η ρύθμιση αυτοδίκαια, από τρεις σε πέντε. 

 Σημειώνεται ότι στην ενοποιημένη πρόταση νόμου, κατόπιν αιτήματός του, προστέθηκε ως συνεισηγητής 
και το μέλος της επιτροπής βουλευτής κ. Μιχάλης Γιωργάλλας με τη σύμφωνη γνώμη των υπόλοιπων εισηγητών.  

 Στο στάδιο της κατ’ άρθρον εξέτασης του ενιαίου κειμένου του προτεινόμενου νόμου η επιτροπή 
αποφάσισε κατά πλειοψηφία να υιοθετήσει τις προτεινόμενες ρυθμίσεις, με εξαίρεση την πρόνοια που παρέχει 
το δικαίωμα στον Έφορο Φορολογίας να αποδέχεται αιτήσεις ρύθμισης ληξιπρόθεσμων φορολογικών οφειλών 
μετά από την παρέλευση της καθορισθείσας από τον νόμο προθεσμίας σε περιπτώσεις που ικανοποιείται ότι 
αποδεδειγμένα η μη έγκαιρη υποβολή της αίτησης οφείλεται σε απουσία από τη Δημοκρατία, σε ασθένεια ή σε 
άλλη εύλογη αιτία.  Σύμφωνα με την πλειοψηφία των μελών της επιτροπής, ο νόμος πρέπει να είναι σαφής και 
συγκεκριμένος και να μην αφήνεται  οποιοδήποτε περιθώριο παρέκκλισης από το πνεύμα και τον σκοπό για τον 
οποίο αυτός θεσπίστηκε και ως εκ τούτου δεν πρέπει να παρέχεται υπέρμετρη εξουσία στον εκάστοτε Έφορο 
Φορολογίας.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού αποφάσισε 
κατά πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και του 
μέλους της βουλευτή της Αλληλεγγύης να εισηγηθεί την ψήφιση του προτεινόμενου νόμου σε νόμο όπως αυτός 
τροποποιήθηκε σύμφωνα με τα πιο πάνω.  

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, το μέλος 
της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών και το μέλος της βουλευτής των Ανεξαρτήτων 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Κουλίας. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αυτές οι προτάσεις νόμου έχουν άκρως ευεργετικές συνέπειες για τους μικρομεσαίους κατά κύριο λόγο.  
Όσοι συνάδελφοι είναι δικηγόροι, όταν πάτε στα δικαστήρια, πάρα πολλοί άνθρωποι οι οποίοι πλήρωναν τις 
υποχρεώσεις τους βρίσκονται σήμερα ενώπιον της δικαιοσύνης, διότι αδυνατούν να εξοφλήσουν τα χρέη τους.  
Όμως, όταν γίνουν με δόσεις και οι δόσεις είναι λελογισμένες, τότε ο κόσμος πληρώνει.  Και θα ήμουν ευτυχής...  
Στην Ελλάδα οι αντίστοιχες δόσεις είναι εκατόν, εκατόν τέσσερις, όχι πενήντα τέσσερις, που έχουμε κάμει εμείς, 
και, όταν κάποιος χρωστά, ας πούμε, €100.000 ΦΠΑ, άμα του τις κάμεις πενήντα τέσσερις δυσκολεύεται να 
πληρώσει.  Αν ήταν περισσότερο...  Ένας δεν μπορεί να πληρώνει €2.000, αλλά κάλλιστα μπορεί να πληρώνει 
€900.  Ε, όταν μίλησα...  Μάλιστα αυτό αποτυπώνεται και στη θέση του αρμοδιότερου υπαλλήλου του κράτους, 
του Γιάννη του Τσαγκάρη, που λέει στην έκθεση: «Τοποθετούμενος επί των προτεινόμενων ρυθμίσεων, ο 
Έφορος Φορολογίας δήλωσε μεταξύ άλλων ότι η ρύθμιση ληξιπρόθεσμων φορολογικών οφειλών αποτελεί μέτρο 
το οποίο έχει επενεργήσει θετικά».  Το ίδιο πρέπει να επαναλάβουμε και στο θέμα των Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  
Άσε που εις τες Κοινωνικές Ασφαλίσεις βάλλουμεν πρόσθετο τέλος 27%, ένα χαράτσι απίστευτο!  Και όταν πάει 
ο κόσμος να πληρώσει στις Κοινωνικές Ασφαλίσεις -το αναφέρω γιατί έν’ συναφές, Πρόεδρε, όι να με διακόψεις- 
όταν πάει να πληρώσει και χρωστεί τα παλιά και μπαίνουν τα πρόσθετα τέλη, τα πρόστιμα, που συμποσούνται 
στο ένα τρίτο -27% τοκογλυφία του χειρίστου είδους!- τότε οι Κοινωνικές Ασφαλίσεις, αντί να εξοφλήσουν εκείνα 
που οφείλει, πάνε στα παλιά, με αποτέλεσμα και τα νεότερα να γίνονται 27%, με αποτέλεσμα να υπάρχει ένας 
φαύλος κύκλος και να μην μπορεί ο κόσμος να εξοφλήσει.   

 Αλλά επαναλαμβάνω, συνάδελφοι, τούτος ο κόσμος, οι μικρομεσαίοι ήταν συνεπείς κύριοι.  Σήμερα δεν 
είναι συνεπείς, διότι υπάρχει ένα τεράστιο οικονομικό πρόβλημα.  Και πρέπει να αντιληφθούμε όλοι ότι τούτες οι 
δόσεις πρέπει να αυξηθούν και στο ΦΠΑ και στους φόρους και στις Κοινωνικές Ασφαλίσεις.  Ο κόσμος, όταν του 
δώσουμε διέξοδο, πληρώνει και είναι συνεπέστατος!  Τι θα τους κάμουμε;  Να τους βάλουμε στη φυλακή, να 
τους ταΐζουμε;  Άσε που δεν τους χωρούν οι φυλακές!  Και βρίσκονται και οι δικαστές προ ενός γεγονότος που 
δεν ξέρουν τι θα κάμουν μαζί τους, τους δίνουν αναβολές...  Γεμώννουν τα δικαστήρια κάθε μέρα, είναι ένα...  
Μα, ως πολιτεία πρέπει να τα δούμε και αυτά πρέπει να τα δουν και οι αρμόδιοι υπουργοί!  Καλώ τους αρμόδιους 
υπουργούς, των Οικονομικών και της Εργασίας, να σηκωστούν μιαν ημέρα να κάμουν έναν γύρο μες στα 
δικαστήρια, να δουν πόσον κόσμο τραβολοούν εις τα δικαστήρια καθημερινά!  Πρέπει να εξεύρουν εκείνους τους 
τρόπους και εκείνες τις διαδικασίες, ούτως ώστε να ευκολυνθούν πράγματι οι πολίτες να πληρώνουν! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω ζητήσει τον λόγο, για να πω ότι είναι η τελευταία φορά που το ΑΚΕΛ θα ψηφίσει 
παράταση σε ό,τι αφορά τις ληξιπρόθεσμες.  Και νομίζω ότι...  Όχι, δε νομίζω· έχει υιοθετηθεί αυτή η θέση από 
ολόκληρη την επιτροπή Οικονομικών πολύ σωστά.  Και αν δεσμευτεί ολόκληρο το σώμα εδώ, όχι η επιτροπή, 
θα είναι ακόμη καλύτερα, γιατί μπορεί να ισχύουν όσα είπε ο φίλος ο Ζαχαρίας, αλλά έχουμε να κάμουμε με 
ασυνεπείς απέναντι στις φορολογικές τους υποχρεώσεις.  Και υπολογίστε ότι ανάμεσα στους ασυνεπείς 
βρίσκονται και όσοι κατακρατούν λεφτά του κράτους που αφορούν στο ΦΠΑ.  Τα έχουν εισπράξει τα λεφτά 
δηλαδή, αλλά δεν τα έχουν καταβάλει.  Ε, τι μήνυμα δίνουμε στους συνεπείς συμπολίτες μας, οι οποίοι 
καταβάλλουν αγόγγυστα όλες τις φορολογικές τους οφειλές;  Δεν μπορεί να συνεχιστεί αυτό το πράγμα, πρέπει 
να μπει τελεία!  Σωστά έπραξε αυτό το κοινοβούλιο, όταν ξεκινήσαμε, αλλά η συνέχισή του θα σπρώξει όλους 
ακόμα και εκεί που εισπράττουν λεφτά να μην τα παραδίδουν, για να μπαίνουν στα σχέδια, τα οποία θα 
παρατείνουμε στο διηνεκές!  Πρέπει αυτό που καλεί και η επιτροπή να το κάμουμε πράξη, να μη συνεχίσουμε σε 
ό,τι αφορά τις φορολογικές οφειλές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 
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 Στην κορύφωση της οικονομικής κρίσης πριν από λίγα χρόνια, μία ομάδα από βουλευτές, μεταξύ των 
οποίων ήμουν τζιαι εγώ, είχαμε την ιδέα να μεταφέρουμε στην Κύπρο αυτό το πρόγραμμα για τις ληξιπρόθεσμες 
οφειλές, πρώτα στις κοινωνικές ασφαλίσεις -ήρθε από το κράτος, για να είμαστε ειλικρινείς- και σε δεύτερη φάση 
στη φορολογία.   

 Αυτά που είπε πριν ο κ. Λουκαΐδης τα είπαμε την τελευταία φορά που εκάμαμε την επέκταση του σχεδίου.  
Ξαναδεσμευτήκαμε.  Αυτή είναι η τέταρτη φορά που κάνουμε επέκταση σχεδίου.  Όταν πριν από έναν μήνα είδαν 
το φως της δημοσιότητας δηλώσεις του Βοηθού Εφόρου Φορολογίας, που μιλούσε για εκατό φορολογούμενους 
που οφείλουν ποσό πέραν του €1 εκατομ. και άρχισε, λέει, την περασμένη εβδομάδα να στέλνει επιστολές 
ζητώντας τους να το διευθετήσουν το χρέος τους, γιατί αλλιώς θα διωχθούν ποινικά…  Αυτοί οι εκατό 
μεγαλοφειλέτες -πέραν των €100 εκατομ. οφειλές- είναι αυτοί οι οποίοι θα ευνοηθούν κατά πάσα πιθανότητα 
από αυτό το σχέδιο.  Δεν το λέω εγώ, το είπε ο έφορος κατά τη διάρκεια της συνεδρίασης.  Αυτοί οι οποίοι θα 
έπρεπε να βρεθούνε μέσα στα πλαίσια του νόμου και να κληθούν να πληρώσουν ό,τι χρωστούν, όπως σωστά 
είπε ο κ. Λουκαΐδης, πολλοί από αυτούς…  Όχι όλοι, γιατί με τον ΦΠΑ υπάρχει μια ιδιαιτερότητα:  Καμιά φορά 
βγάζοντας τιμολόγια δε σημαίνει ότι εισπράττεις, χρεώνεσαι ΦΠΑ, αλλά δεν εισπράττεις.  Οι μεγάλες όμως 
καταναλωτικές επιχειρήσεις εισπράττουν άμεσα και αυτές οι μεγάλες καταναλωτικές επιχειρήσεις, όταν δεν 
πληρώνουν τον φόρο τους, τον ΦΠΑ τους, ουσιαστικά κλέβουν τους πολίτες.  Κλέβουν.  Είναι ληστεία κανονική.  
Σε αυτούς τους ανθρώπους, σε αυτές τις επιχειρήσεις ερχόμαστε σήμερα να δώσουμε ακόμα ένα μαξιλάρι. 

 Πολύ σωστά αναφέρθηκε ο κ. Κουλίας στο θέμα των κοινωνικών ασφαλίσεων.  Γιατί όμως εκεί η 
αντιμετώπιση είναι διαφορετική;  Γιατί δεν έχουμε καταθέσει πρόταση νόμου στην επιτροπή Εργασίας;  Η 
κυβέρνηση αρνείται να φέρει στη Βουλή νομοσχέδιο για την επέκταση του σχεδίου για τις ληξιπρόθεσμες και 
έχουμε ένα και μοναδικό σχέδιο για τις κοινωνικές ασφαλίσεις, όπου -σωστά περιέγραψε ο κ. Κουλίας- σου 
βάζουν και καπέλο 27%, ακόμα και άμα είσαι αυτοεργοδοτούμενος, από τις δικές σου κοινωνικές ασφαλίσεις 
είναι που θα βάλεις, όχι των εργαζομένων σου.  Έτσι;  Και εκεί αρνούνται να κάνουν δεύτερο σχέδιο, ενώ εδώ 
δέχονται να κάνουμε και τέταρτο και ενδεχομένως να δεχτούν και πέμπτο σχέδιο για τις ληξιπρόθεσμες.  Αυτά 
τα πράγματα δεν μπορούμε να τα δικαιολογήσουμε στην κοινωνία.  Φαίνεται ότι κάμνουμε απλά χατίρι στους 
φοροδιαφυγάδες.   

 Να σας πω τζιαι κάτι άλλο;  Αυτοί οι οποίοι χρησιμοποίησαν το σχέδιο -και οι περισσότεροι απ’ αυτούς 
δεν κατάφεραν να το ολοκληρώσουν- ήταν, όπως μας είπε ο έφορος, οι μεγαλοφοροδιαφυγάδες.  Όχι οι μικροί.  
Οι μικροί πλήρωσαν τζιαι πληρώνουν κανονικά.  Αυτοί που δε συμμορφώνονται είναι οι μεγάλοι, οι οποίοι εννά 
ξαναέχουν ακόμα μία ευκαιρία τώρα στο σχέδιο.   

 Λοιπόν, να πω τζιαι κάτι τρίτο, αν θέλετε, αν με αφήνετε, αν μου επιτρέπετε.  Πρέπει να πω ότι έτσι 
δημιουργείται μία κουλτούρα φοροδιαφυγής.  Γιατί να πληρώνω τους φόρους μου;  Να μεν τους πληρώνω τζιαι 
να περιμένω κάποιους καλούς βουλευτές -δεν έχω τίποτα με τους συνάδελφους που έκαναν την πρόταση, 
κάποια στιγμή εννά αλλάξει τζιαι η Βουλή, ύστερα από λίγους μήνες- να φέρουν ξανά μια επιπλέον τέτοια 
φορολογική διευκόλυνση.  Και να μην ξεχνούμε πότε έγινε αυτή η πρώτη προσπάθεια.  Έγινε στην κορύφωση 
της κρίσης.  Τώρα υποτίθεται τα πράγματα έχουν αλλάξει κάπως.   

 Εμείς δεν εψήφισαμε την τελευταία επέκταση της προθεσμίας, δε θα το ψηφίσουμε ούτε τώρα, γιατί 
θεωρούμε ότι καλλιεργούμε με τούτον τον τρόπο τη φοροδιαφυγή και είναι υποχρέωσή μας να βρούμε κάθε 
τρόπο να χτυπήσουμε τη φοροδιαφυγή, ιδιαίτερα από τις μεγάλες επιχειρήσεις.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Περδίκη, συντομεύετε, σας παρακαλώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Είχα μια τελευταία πληροφορία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Επεράσατε τα τέσσερα λεπτά… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Ναι, εισπράττουμε.  Είναι αλήθεια ότι τα δημόσια εισπράττουν… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει.    

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 …χάνουν όμως, χάνουμε όμως το ένα τρίτο των οφειλόμενων ποσών.  Το ένα τρίτο των οφειλόμενων 
ποσών χάνεται.   

 Ευχαριστώ πολύ.   
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να παρακαλέσω την επιτροπή Νομικών να πάει κάτω για την αναπομπή.  Φαίνεται ότι βρίσκεστε σε μια 
δύσκολη καμπή ή αδιέξοδο ή -δεν θέλω να το χαρακτηρίσω- και δεν έχετε πολλά λεπτά και πρέπει να ψηφιστεί 
σήμερα η αναπομπή, όπως και να έχει, με ό,τι κείμενο φέρετε μέσα σε λίγα λεπτά.   

 Το λοιπόν.  Προχωρούμε…  Θα παρακαλέσω μέσα σε δύο λεπτά να ολοκληρώνετε. 

 Ο κ. Κουλλάς. 

 Κύριε Κουλλά, δύο λεπτά, σας παρακαλώ. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δυστυχώς λέγονται πράγματα τα οποία δημιουργούν εντυπώσεις.  Ασφαλέστατα πρέπει 
να έχουμε μια ισορροπία, δεν μπορεί… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν ακούω τον ομιλητή.  Δεν μπορεί να μιλήσει ο ομιλητής…  

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να διευκρινίσουμε κάποια πράγματα, για να μη δημιουργούμε, εκτός αν θέλουμε 
να δημιουργούμε, εντυπώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Οι οφειλές οι οποίες θα ρυθμιστούν είναι από το 2015 και πίσω.  Αυτό δεν άλλαξε και ούτε και εμείς 
δεχόμαστε να προστεθεί οποιαδήποτε άλλη χρονιά, για να λέμε ότι καλλιεργούμε κουλτούρα μη αποπληρωμής.  
Συνεπώς, αυτούς που σήμερα θα παν να ρυθμίσουν τις οφειλές τους τους είχαμε δώσει ήδη τρεις φορές αυτό το 
δικαίωμα για τις ίδιες φορολογικές οφειλές, υπό την προϋπόθεση ότι ταυτόχρονα θα εξοφλήσουν και τις 
υπόλοιπες φορολογικές οφειλές, αυτές μετά το 2016, ούτως ώστε να μη δημιουργούνται νέες ληξιπρόθεσμες. 

 Το ερώτημα που πρέπει να τεθεί, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι το ανάποδο:  Τζιείνοι που εμπορέσαν τζιαι 
επήαν τζιαι ερυθμίσαν τις οφειλές τους είχαν τζιαι τα λεφτά τζιαι εκάμαν το.  Είχαν τα λεφτά και εκεί είναι το 
ερώτημα γιατί δεν τα επλήρωναν έγκαιρα.  Αυτοί οι οποίοι έχουν μείνει πίσω σήμερα είναι μάλλον αυτοί οι οποίοι 
είτε προσπάθησαν είτε δεν προσπάθησαν καν, γιατί δεν έχουν τα λεφτά να το κάνουν.  Διότι δεν τους δίνουμε 
κάποιο επιπρόσθετο δικαίωμα, το ίδιο δικαίωμα τους δίδουμε, με την ίδια απαλοιφή, τόκο και penalties…  Και 
όχι φορολογικού κεφαλαίου...  Γι’ αυτό είναι σημαντικό να το διευκρινίσουμε.    

 Συνεπώς, πρέπει ασφαλέστατα να μας ενδιαφέρει αυτή η φορολογική συμμόρφωση και είναι επειδή μας 
ενδιαφέρει που θέλουμε να τελειώσουμε.  Γιατί, αν κάποιοι χρωστούν από το 2015 και πίσω και ταυτόχρονα τους 
δημιουργούνται και νέες φορολογικές οφειλές, στο τέλος της ημέρας πράγματι δε θα γίνεται τίποτε, παρά μόνο 
να πηγαίνουν στα δικαστήρια, όπως περιέγραψε ο κ. Κουλίας.  Και δεν έχει λεχθεί ότι ακριβώς είναι €100 εκατομ. 
τζιαι είναι τζιείνους οι οποίοι εννά παν… Αυτοί και το ΦΠΑ ειδικά δεν μπορεί να σχετίζονται με οφειλή πριν από 
το 2015 και ακόμα τωρά εννά τους πάρουν δικαστήριο.  Ο ΦΠΑ είναι ποινικό αδίκημα.  Είναι πριν από το 2015 
οι οφειλές;  Δεν είναι αυτό που έχει πει ο έφορος.  Μας εξήγησε ότι υπάρχουν κάποιες εταιρείες τριγωνικού 
εμπορίου που τους εκδίδεται συνέχεια φορολογική οφειλή, αλλά, όταν παν να το ψάξουν, είναι πολύ χαμηλότερο.   

 Αυτό μας είπε, κύριε Περδίκη.  Να τα λέμε όλα, όχι να δημιουργούμε μόνο εντυπώσεις!  Και σε ό,τι αφορά 
και τις κοινωνικές ασφαλίσεις… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ολοκληρώστε, σας παρακαλώ.  Ολοκληρώστε. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Σε ό,τι αφορά τις κοινωνικές ασφαλίσεις, δεν κατάλαβα σε ποιον κάμνουμε κριτική.  Τούτο που πάμε να 
ψηφίσουμε σήμερα είναι πρόταση νόμου.  Γιατί δεν κάμνουμε τζιαι μια πρόταση νόμου τζιαι για τις κοινωνικές 
ασφαλίσεις, εάν θέλετε; 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Βότσης. 
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ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Θα πω ότι κάθε νομοθεσία που ψηφίζεται πρέπει να την μετρούμε, να τη μελετούμε απ’ όλες τις πλευρές.  
Σωστά τα είπε και ο Ονούφριος, σωστά τα είπε και ο Γιώργος.  Έχει κόσμο που είναι συνεπής με τις φορολογικές 
του υποχρεώσεις -τζιαι βλέπει μας τζιαι πρέπει να είμαστε προσεκτικοί- όπως επίσης υπάρχουν και οι 
περιπτώσεις που ανέφερε ο Γιώργος προηγουμένως ο Περδίκης, αλλά πολλές φορές με τα ξερά παν τζιαι τα 
χλωρά.  Ο έφορος, όταν ερωτήθηκε για τους εκατόν των €100 εκατομ., είπε ότι δεν εξαιρείται κανένας.  
Οποιοσδήποτε έχει οφειλές πριν από το 2015 με την ψήφιση της νομοθεσίας μπορεί να τις διευθετήσει μέχρι τις 
30 Ιουνίου.  Δεν μπορείς να ξεχωρίσεις κάποιον.  Θα σου πει ότι στερείς ανθρώπινο δικαίωμα σε μια ομάδα 
βάσει άλλου κριτηρίου, που δε δικαιούσαι.   

 Εν πάση περιπτώσει, εκείνο που η επιτροπή έχει πει είναι ότι τούτο το σενάριο πρέπει να είναι το 
τελευταίο.  Πρέπει να είναι το τελευταίο.  Όσοι δεν εμπορέσαν τις οφειλές του 2015 μέχρι σήμερα να τις 
ξοφλήσουν, να μπουν σε μια διαδικασία δόσεων, μπορούν να το κάμουν μέχρι τις 30 Ιουνίου.  Τελεία.  Τελεία, 
αυτή είναι η θέση της επιτροπής και θεωρώ ότι θα είμαστε συνεπείς όλοι με αυτή τη θέση.   

 Ετέθηκε ένα θέμα για το πόσες ήταν οι δόσεις.  Καμιά πρόταση νόμου, αγαπητέ μου Ζαχαρία, δε μίλαγε 
για πάνω ’πού…  Να αλλάξει τον αριθμό των δόσεων.  Εσείς που κάματε τις προτάσεις νόμου εν είπατε για 
εκατό.  Είπατε να παραμείνει όπως ήταν το νομοσχέδιο.  Λοιπόν.  Κάποιοι μπορούν να τις πολλύνουν, τζιείνοι 
που έκαμαν ήδη το προηγούμενο πρόγραμμα.  Μπορούν να ξαναμπούν, αν θέλουν.  Έχει κάποιους τρόπους.  
Λοιπόν, εν πάση περιπτώσει… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ:  

 Αυτή είναι η νομοθεσία, εμείς θα την υποστηρίξουμε για τελευταία φορά, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι παρόντες.  Τριάντα τέσσερις ψήφοι υπέρ και δύο αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ και δύο αποχές, τα άρθρα 1 έως 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Διαδικασίας Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Φορολογικών 
Οφειλών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα για το ενιαίο κείμενο νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις παρόντες.  Τριάντα μία ψήφοι υπέρ και δύο αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ, δύο αποχές και καμία εναντίον, το ενιαίο κείμενο νόμου των προτάσεων 

νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 15 και 16 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Δημιουργίας 
Μητρώου Αγροτών και Γεωργικών Εκμεταλλεύσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2018» και «Οι περί 
Δημιουργίας Μητρώου Αγροτών και Γεωργικών Εκμεταλλεύσεων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 15 νομοσχεδίου: Τροποποίηση του περί Δημιουργίας Μητρώου Αγροτών και 
Γεωργικών Εκμεταλλεύσεων Νόμου, έτσι ώστε να διευκολυνθεί η διαδικασία εγγραφής στο Μητρώο Αγροτών και 
Γεωργικών Εκμεταλλεύσεων προς όφελος των αγροτών και να βελτιωθούν οι μηχανισμοί ελέγχου που διεξάγει 
το Τμήμα Γεωργίας. 

 Σκοπός των υπ’ αριθμόν 16 κανονισμών: Τροποποίηση των περί Δημιουργίας Μητρώου Αγροτών και 
Γεωργικών Εκμεταλλεύσεων Κανονισμών, ώστε αφενός να εναρμονιστούν οι πρόνοιές τους με τις τροποποιήσεις 
που προτείνονται με το υπ՚ αριθμόν 15 θέμα και αφετέρου να διασαφηνιστεί ότι οι αιτήσεις για εγγραφή στο 
μητρώο υποβάλλονται στο Τμήμα Γεωργίας σε μια ή περισσότερες προκηρύξεις εντός εκάστου έτους. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Δημιουργίας Μητρώου Αγροτών και Γεωργικών Εκμεταλλεύσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2018» 
και για τους κανονισμούς «Οι περί Δημιουργίας Μητρώου Αγροτών και Γεωργικών Εκμεταλλεύσεων 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Καυκαλιάς, πρόεδρος Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Μιχάλης Γιωργάλλας Ηλίας Μυριάνθους 

 Δημήτρης Δημητρίου Χαράλαμπος Θεοπέμπτου  

 Νίκος Κέττηρος 
 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
τέσσερις συνεδριάσεις της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 Ιανουαρίου και στις 5, 12  και 19  Φεβρουαρίου 
2019, και τους υπό αναφορά κανονισμούς μαζί με το πιο πάνω νομοσχέδιο σε οκτώ συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από τις 8 Οκτωβρίου 2019 έως την 21η Ιανουαρίου 2020. 
 Στο πλαίσιο της εξέτασης του νομοσχεδίου και των κανονισμών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, του Τμήματος 
Γεωργίας και του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών του ίδιου υπουργείου, των Υπηρεσιών Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Τμήματος Φορολογίας του 
Υπουργείου Οικονομικών, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, του Γραφείου Εφόρου Εταιρειών και 
Επίσημου Παραλήπτη, του Κυπριακού Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών (ΚΟΑΠ), του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Επαγγελματιών Ψαράδων (Σύνδεσμος Παράκτιας Αλιείας), του Παγκύπριου Συνδέσμου Επαγγελματιών Αλιέων 
Κατηγορίας Γ (με σκάφος), του Οικοαγροτικού και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, «Νέα Αγροτική 
Κίνηση», «Παναγροτικός Σύνδεσμος» και «Ευρωαγροτικός». 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου και των κανονισμών 
παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της επιτροπής βουλευτές κ. Ευθύμιος Δίπλαρος, Ονούφριος Κουλλά, Χρίστος 
Ορφανίδης, Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης και το μη μέλος της επιτροπής βουλευτής κ. Κυριακός Χατζηγιάννης. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Δημιουργίας Μητρώου Αγροτών και Γεωργικών 
Εκμεταλλεύσεων Νόμου, έτσι ώστε να διευκολυνθεί η διαδικασία εγγραφής στο Μητρώο Αγροτών και Γεωργικών 
Εκμεταλλεύσεων προς όφελος των αγροτών και να βελτιωθούν οι μηχανισμοί ελέγχου που διεξάγει το Τμήμα 
Γεωργίας μέσω διασαφήνισης και διαφοροποίησης των κριτηρίων και των προϋποθέσεων που απαιτούνται 
δυνάμει του νόμου για εγγραφή στο εν λόγω μητρώο.  

 Ειδικότερα, στο νομοσχέδιο όπως αυτό αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή προβλέπονται μεταξύ άλλων τα 
ακόλουθα: 

                                            
 Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Συμμαχία Πολιτών, Αλληλεγγύη. 
 Αποχή: Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών.  
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1. Η τροποποίηση του ορισμού του όρου «εισόδημα», έτσι ώστε μεταξύ άλλων να μη θεωρείται εισόδημα 
ποσό που προέρχεται από διατροφή ή δημόσιο βοήθημα που παρέχεται από τις Υπηρεσίες Κοινωνικής 
Ευημερίας. 

2. Η παροχή ευχέρειας σε αιτητές όπως, για σκοπούς πιστοποίησης της  δραστηριοποίησής τους σε έναν 
τουλάχιστον από τους τομείς των υπό κάλυψη σε θερμοκήπια ή διχτυοκήπια λαχανοκομικών, 
ανθοκομικών και αρωματικών φυτών, υποβάλλουν σχετική βεβαίωση είτε από τον ΚΟΑΠ είτε από το 
Τμήμα Γεωργίας.  

3. Η μείωση από 80% σε 70% του ελάχιστου ποσοστού του μέσου όρου των εισοδημάτων το οποίο 
απαιτείται να προέρχεται από την άσκηση γεωργικής δραστηριότητας σε σχέση με το συνολικό εισόδημα 
για σκοπούς εγγραφής σε μια εκ των κατηγοριών του μητρώου η οποία αφορά αυτοτελώς εργαζόμενους 
γεωργούς ή αλιείς ή υδατοκαλλιεργητές. 

4. Για σκοπούς υπολογισμού του μέσου όρου των εισοδημάτων που προέρχονται από την άσκηση 
γεωργικής δραστηριότητας, όπως απαιτείται για την εγγραφή σε κάποιες από τις κατηγορίες του μητρώου, 
θα λαμβάνονται υπόψη οι φορολογικές δηλώσεις οι οποίες υποβάλλονται ηλεκτρονικά μέσω του 
TAXISNET και αφορούν τα τελευταία δύο έτη πριν από την υποβολή της σχετικής αίτησης, αντί να 
λαμβάνονται υπόψη οι τρεις τελευταίες ετήσιες ελεγμένες φορολογικές δηλώσεις από το Τμήμα 
Φορολογίας, όπως ισχύει με βάση τις διατάξεις του υφιστάμενου νόμου. 

5. Για σκοπούς εγγραφής στο μητρώο φυσικών προσώπων τα οποία λαμβάνουν σύνταξη γήρατος ενώ 
εξακολουθούν να ασκούν γεωργική δραστηριότητα, μειώνεται από δέκα σε επτά χρόνια η ελάχιστη 
χρονική περίοδος εντός της οποίας τα εν λόγω πρόσωπα απαιτείται όπως πριν από τη συνταξιοδότησή 
τους: 

α. κατέβαλλαν εισφορές στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων ως αυτοτελώς εργαζόμενοι γεωργοί ή 
αλιείς ή υδατοκαλλιεργητές και 

β. υπέβαλλαν αιτήσεις ή λάμβαναν ενισχύσεις από τον ΚΟΑΠ πριν από την ημερομηνία υποβολής 
αίτησης για εγγραφή στο μητρώο. 

6. Η παροχή δυνατότητας σε νομικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου ή συνεταιρισμούς που δεν πληρούν τις 
προϋποθέσεις για εγγραφή στις υπόλοιπες κατηγορίες του μητρώου όσον αφορά την άσκηση 
επαγγελματικής γεωργικής δραστηριότητας να εγγράφονται σε ξεχωριστές κατηγόριες του μητρώου, 
αναλόγως του αν δραστηριοποιούνται στην παραγωγή γεωργοκτηνοτροφικών προϊόντων ή στην 
παραγωγή προϊόντων αλιείας. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου η επιτροπή διαπίστωσε ότι από τις 
τροποποιήσεις που προτείνονται με το νομοσχέδιο προκύπτει η ανάγκη να επενεχθούν συναφείς τροποποιήσεις 
στις πρόνοιες των περί Δημιουργίας Μητρώου Αγροτών και Γεωργικών Εκμεταλλεύσεων Κανονισμών που 
αφορούν τα έντυπα των αιτήσεων κάθε κατηγορίας για εγγραφή στο μητρώο, για σκοπούς συμβατότητας των 
προνοιών των κανονισμών με το προτεινόμενο νομοθετικό πλαίσιο.  

 Λαμβάνοντας υπόψη την πιο πάνω διαπίστωση της επιτροπής, το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος έκρινε σκόπιμο όπως ανασταλεί η προώθηση του υπό αναφορά νομοσχεδίου, 
προκειμένου να προχωρήσει στον καταρτισμό και στην κατάθεση στη Βουλή των Αντιπροσώπων των σχετικών 
τροποποιητικών κανονισμών.  

 Ως εκ τούτου, στις 13 Σεπτεμβρίου 2019 το υπουργείο κατέθεσε τους υπό συζήτηση κανονισμούς, έτσι 
ώστε να καταστεί δυνατή η παράλληλη εξέτασή τους με το νομοσχέδιο και ακολούθως να προωθηθούν στην 
ολομέλεια της Βουλής για έγκριση, με πρόνοια έναρξης της ισχύος τους μετά την έναρξη της ισχύος του 
προτεινόμενου νόμου.  

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 14 του περί Δημιουργίας 
Μητρώου Αγροτών και Γεωργικών Εκμεταλλεύσεων Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Δημιουργίας 
Μητρώου Αγροτών και Γεωργικών Εκμεταλλεύσεων Κανονισμών, ώστε αφενός να εναρμονιστούν οι πρόνοιές 
τους με τις τροποποιήσεις που προτείνονται με το νομοσχέδιο και αφετέρου να διασαφηνιστεί ότι οι αιτήσεις για 
εγγραφή στο μητρώο υποβάλλονται στο Τμήμα Γεωργίας σε μια ή περισσότερες προκηρύξεις εντός εκάστου 
έτους.  

 Στο πλαίσιο της εξέτασης από την επιτροπή του προτεινόμενου νόμου και των κανονισμών, ο 
εκπρόσωπος του Τμήματος Γεωργίας υποστήριξε ότι κατά την εφαρμογή του σχετικού υφιστάμενου νομοθετικού 
πλαισίου διαπιστώθηκαν κενά και αδυναμίες αναφορικά με τα απαιτούμενα κριτήρια και τις προϋποθέσεις για 
εγγραφή στο Μητρώο Αγροτών και Γεωργικών Εκμεταλλεύσεων, με αποτέλεσμα να απορρίπτεται μεγάλος 
αριθμός αιτήσεων οι οποίες υποβάλλονται από φυσικά ή νομικά πρόσωπα που ασκούν γεωργική δραστηριότητα, 
και συνεπώς το μητρώο δεν αποτελεί αντιπροσωπευτική βάση δεδομένων της καταγραφής κάθε είδους 
επαγγελματικής ή μη γεωργικής δραστηριότητας ούτε λειτουργεί αποτελεσματικά ως εργαλείο άσκησης 
στοχευμένης γεωργικής πολιτικής. Ως εκ τούτου, όπως δήλωσε ο πιο πάνω εκπρόσωπος, οι προτεινόμενες 
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ρυθμίσεις κρίθηκαν αναγκαίες, έτσι ώστε να διευκολυνθούν οι αγρότες στη διαδικασία εγγραφής τους στο μητρώο 
και τα σχετικά κριτήρια και προϋποθέσεις να είναι ορθά στοχοθετημένα.  

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Φορολογίας συμφώνησε με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
προτεινόμενων νομοθετημάτων και ειδικότερα με τις ρυθμίσεις που εισάγονται σε αυτά αναφορικά με τον ορισμό 
του όρου «εισόδημα» και με τον υπολογισμό του μέσου όρου του εισοδήματος με βάση τις φορολογικές δηλώσεις 
που υποβάλλονται ηλεκτρονικά μέσω του TAXISNET.  

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών ανέφερε ότι το εν λόγω τμήμα διαθέτει 
δικό του μητρώο για την άσκηση αλιευτικής πολιτικής και επισήμανε ότι η ανταπόκριση των ψαράδων για 
εγγραφή στο δυνάμει του υφιστάμενου νόμου μητρώο εξακολουθεί να είναι πολύ χαμηλή, ωστόσο εξέφρασε την 
άποψη ότι οι προτεινόμενες ρυθμίσεις είναι προς τη σωστή κατεύθυνση για την απλοποίηση της διαδικασίας 
εγγραφής στο μητρώο. 

 Ο εκπρόσωπος του Οικοαγροτικού και οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων «Παναγροτικός» και 
«Ευρωαγροτικός» συμφώνησαν με τους σκοπούς και επιδιώξεις των προτεινόμενων ρυθμίσεων. 

 Οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ και «Νέα Αγροτική Κίνηση» συμφώνησαν με τις 
πλείστες εκ των προτεινόμενων ρυθμίσεων, ωστόσο εξέφρασαν τον προβληματισμό τους σε σχέση με την 
εγγραφή νομικών προσώπων και συνεταιρισμών στο μητρώο και ειδικότερα σε σχέση με το κατά πόσο τέτοια 
νομικά πρόσωπα ή συνεταιρισμοί θα έχουν τη δυνατότητα να έχουν πρόσβαση σε επιδοτήσεις και προγράμματα 
του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, χωρίς να ασκούν ουσιαστική γεωργική 
δραστηριότητα. Περαιτέρω, οι ίδιοι εκπρόσωποι εξέφρασαν την πάγια διαφωνία τους αναφορικά με τη φιλοσοφία 
που διέπει την τήρηση του εν λόγω μητρώου, υποστηρίζοντας ότι δεν επιτυγχάνεται ο στόχος της κατοχύρωσης 
των επαγγελματιών αγροτών, ενώ παράλληλα υποστήριξαν ότι θα έπρεπε να καταγράφεται αποκλειστικά η 
γεωργική δραστηριότητα των αμιγώς επαγγελματιών γεωργών. 

 Ο εκπρόσωπος του Παγκύπριου Συνδέσμου Επαγγελματιών Αλιέων Κύπρου ανέφερε ότι δεν παρέχονται 
κίνητρα στους επαγγελματίες αλιείς, ώστε να εγγράφονται στο υπό αναφορά μητρώο, καθώς οποιαδήποτε 
σχετικά ωφελήματα παρέχονται μέσω της εγγραφής στο εν λόγω μητρώο αφορούν τους αγρότες που 
δραστηριοποιούνται στη παραγωγή πρωτογενών προϊόντων φυτικής και ζωικής παραγωγής.  Όπως υποστήριξε 
ο ίδιος, για σκοπούς ίσης μεταχείρισης απαιτείται να δοθούν και στους επαγγελματίες αλιείς κίνητρα και 
πρόσβαση σε σχετικά ωφελήματα αντίστοιχα με αυτά που προβλέπονται για τους γεωργούς και τους 
κτηνοτρόφους.  

 Στο πλαίσιο της περαιτέρω εξέτασης των προτεινόμενων ρυθμίσεων, την επιτροπή απασχόλησαν μεταξύ 
άλλων τα ακόλουθα: 

1. Ο καθορισμός των εισοδημάτων τα οποία λαμβάνονται υπόψη ως κριτήριο για εγγραφή στο μητρώο και 
ειδικότερα το κατά πόσο είναι ορθό στα εισοδήματα αυτά να περιλαμβάνονται μεταξύ άλλων και οι 
επιδοτήσεις που ο εκάστοτε αιτητής λαμβάνει από τον ΚΟΑΠ. 

2. Η δυνατότητα που παρέχεται σε νομικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου ή συνεταιρισμούς που παρέχουν 
υπηρεσίες αγροτουρισμού να εγγράφονται στο μητρώο, εφόσον υποβάλουν οποιαδήποτε δικαιολογητικά 
αποδεικνύουν ότι το εισόδημα από την άσκηση της γεωργικής τους δραστηριότητας πληρεί τις 
προϋποθέσεις του νόμου, σε αντίθεση με τα φυσικά πρόσωπα που παρέχουν αντίστοιχες υπηρεσίες, για 
τα οποία, για να εγγραφούν, απαιτείται η υποβολή βεβαίωσης από το Τμήμα Φορολογίας ότι είναι 
εγγεγραμμένα στο Μητρώο ΦΠΑ ή στο Ειδικό Καθεστώς ΦΠΑ Αγροτών, καθώς και η υποβολή 
φορολογικών δηλώσεων που να αποδεικνύουν ότι το εισόδημα από την άσκηση της γεωργικής τους 
δραστηριότητας πληρεί τις προϋποθέσεις του νόμου.  Ειδικότερα, μέλη της επιτροπής υποστήριξαν ότι 
για σκοπούς ισονομίας οι προϋποθέσεις εγγραφής των εν λόγω νομικών προσώπων ιδιωτικού δικαίου ή 
συνεταιρισμών πρέπει να είναι ανάλογες με τις προϋποθέσεις εγγραφής των φυσικών προσώπων και ότι 
πρέπει επίσης να καθοριστούν συγκεκριμένα τα δικαιολογητικά που θα υποβάλλουν τα εν λόγω νομικά 
πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου ή οι συνεταιρισμοί σε σχέση με το εισόδημά τους από την άσκηση της 
γεωργικής τους δραστηριότητας. 

3. Η δυνατότητα που παρέχεται σε νομικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου ή συνεταιρισμούς που δεν πληρούν 
τις προϋποθέσεις εγγραφής στις υπόλοιπες κατηγορίες του μητρώου αναφορικά με την άσκηση 
επαγγελματικής γεωργικής δραστηριότητας να εγγράφονται σε ξεχωριστές κατηγόριες του μητρώου, 
αναλόγως του αν δραστηριοποιούνται στην παραγωγή γεωργοκτηνοτροφικών προϊόντων ή στην 
παραγωγή προϊόντων αλιείας.  Ειδικότερα, μέλη της επιτροπής εισηγήθηκαν τη διαγραφή των σχετικών 
προνοιών, καθώς, σύμφωνα με τους ίδιους, οι εν λόγω πρόνοιες θα δώσουν τη δυνατότητα σε νομικά 
πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου ή συνεταιρισμούς να έχουν πρόσβαση σε επιδοτήσεις και προγράμματα του 
Υπουργείου Γεωργίας, χωρίς να ασκούν ουσιαστική γεωργική δραστηριότητα, εις βάρος των αμιγώς 
επαγγελματιών γεωργών. 
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 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Γεωργίας, σχολιάζοντας τις απόψεις, τις εισηγήσεις και τους 
προβληματισμούς που εκφράστηκαν από μέλη της επιτροπής και από εμπλεκόμενους φορείς, ανέφερε μεταξύ 
άλλων τα ακόλουθα: 

1. Οι φορολογικές δηλώσεις που υποβάλλουν τα νομικά πρόσωπα δε διαχωρίζουν σαφώς το ύψος των 
εισοδημάτων που προκύπτουν από την άσκηση γεωργικής δραστηριότητας και για τον λόγο αυτό 
προτείνεται η υποβολή άλλων δικαιολογητικών που να αποδεικνύουν το ύψος των εν λόγω εισοδημάτων 
των νομικών προσώπων ιδιωτικού δικαίου ή των συνεταιρισμών που παρέχουν υπηρεσίες 
αγροτουρισμού. Περαιτέρω, ο ίδιος δήλωσε κατηγορηματικά ότι δεν υπήρχε σε καμιά περίπτωση πρόθεση 
το πλαίσιο που διέπει τις προϋποθέσεις εγγραφής για τα εν λόγω νομικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου ή 
τους συνεταιρισμούς να είναι πιο χαλαρό από το αντίστοιχο των φυσικών προσώπων. 

2. Η καταγραφή οποιασδήποτε γεωργικής δραστηριότητας σε ειδική κατηγορία στο μητρώο δεν 
προκαθορίζει την παροχή ωφελημάτων ή επιδομάτων στα φυσικά ή νομικά πρόσωπα ή στους 
συνεταιρισμούς που ασκούν την εν λόγω δραστηριότητα. 

3. Η δυνατότητα εγγραφής στο μητρώο νομικών προσώπων ιδιωτικού δικαίου ή συνεταιρισμών που δεν 
πληρούν τις προϋποθέσεις των υπόλοιπων κατηγοριών αυτού αναφορικά με την άσκηση επαγγελματικής 
γεωργικής δραστηριότητας παρέχεται κατά τον ίδιο τρόπο που η δυνατότητα αυτή παρέχεται σε φυσικά 
πρόσωπα.  Περαιτέρω, ο ίδιος επισήμανε ότι οι σχετικές ρυθμίσεις προτείνονται για σκοπούς ισότιμης 
μεταχείρισης μεταξύ νομικών προσώπων ιδιωτικού δικαίου, συνεταιρισμών και φυσικών προσώπων, 
ωστόσο, όπως ανέφερε, δεν έχει έντονη άποψη αναφορικά με την αναγκαιότητα των εν λόγω προνοιών.  

 Το Τμήμα Γεωργίας, λαμβάνοντας υπόψη τους προβληματισμούς που εκφράστηκαν ενώπιον της 
επιτροπής, σε συνεργασία με τη Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, υπέβαλε αναθεωρημένα κείμενα των 
προτεινόμενων νομοθετημάτων, τα οποία έτυχαν περαιτέρω μελέτης από την επιτροπή. 

 Συναφώς με τα πιο πάνω, στο κείμενο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου που τέθηκε ενώπιον της επιτροπής 
προτείνονται μεταξύ άλλων οι ακόλουθες τροποποιήσεις: 

1. Επαναδιατύπωση του ορισμού του όρου «εισόδημα», κατόπιν σχετικής εισήγησης του Τμήματος 
Φορολογίας την οποία υιοθέτησε το Τμήμα Γεωργίας, ώστε στον όρο αυτό μεταξύ άλλων να 
περιλαμβάνονται μόνο οι εισοδηματικής φύσεως επιδοτήσεις από τον ΚΟΑΠ, ενώ θα εξαιρούνται οι 
αντίστοιχες επιδοτήσεις κεφαλαιουχικής φύσεως. 

2. Διαγραφή των προνοιών που παρέχουν τη δυνατότητα σε νομικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου ή 
συνεταιρισμούς που δεν πληρούν τις προϋποθέσεις των υπόλοιπων κατηγοριών του μητρώου αναφορικά 
με την άσκηση επαγγελματικής γεωργικής δραστηριότητας να εγγράφονται σε ξεχωριστές κατηγόριες του 
μητρώου, αναλόγως του αν δραστηριοποιούνται στην παραγωγή γεωργοκτηνοτροφικών προϊόντων ή 
στην παραγωγή προϊόντων αλιείας.  

3. Διαγραφή της προτεινόμενης εξαίρεσης για ένταξη σε κάθε σχετική κατηγορία του μητρώου του έτους 
2019 ως έτους προκήρυξης, στο οποίο λαμβάνεται υπόψη η τελευταία φορολογική δήλωση που έχει 
υποβληθεί ηλεκτρονικά μέσω του TAXISNET.   

 Περαιτέρω, στο αναθεωρημένο κείμενο των προτεινόμενων κανονισμών περιλαμβάνονται οι αναγκαίες 
τροποποιήσεις στα έντυπα των αιτήσεων εκάστης κατηγορίας για εγγραφή στο μητρώο, έτσι ώστε τα έντυπα 
αυτά να συνάδουν πλήρως με τα αντίστοιχα κριτήρια και τις προϋποθέσεις που περιλαμβάνονται στις πρόνοιες 
του νόμου.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών των προτεινόμενων νομοθετημάτων όπως αυτά 
έχουν διαμορφωθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ψηφίστε. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε παρόντες.  Τριάντα πέντε ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Δημιουργίας Μητρώου Αγροτών και Γεωργικών 
Εκμεταλλεύσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα πέντε παρόντες, τριάντα πέντε ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο ομόφωνα. 

 Ψηφίστε για τους κανονισμούς. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά παρόντες, είκοσι επτά ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, οι κανονισμοί εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Το υπ’ αριθμόν 17 θέμα είναι «Οι περί Εθελοντών-Εθελοντριών Υπαξιωματικών του Στρατού της 
Δημοκρατίας (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2020». 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κατάργηση των περί Εθελοντών-Εθελοντριών Υπαξιωματικών του Στρατού της Δημοκρατίας 
Κανονισμών, καθότι ο θεσμός των εθελοντών-εθελοντριών έπαυσε να υφίσταται. 

 (Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας για τους κανονισμούς «Οι περί Εθελοντών-
Εθελοντριών Υπαξιωματικών του Στρατού της Δημοκρατίας (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2020» 

Παρόντες: 
 Μαρίνος Σιζόπουλος, πρόεδρος  Κώστας Κώστα  

 Γεώργιος Παπαδόπουλος  Χριστάκης Τζιοβάνης  

 Γιώργος Κάρουλλας  Γεώργιος Προκοπίου   

 Κώστας Κωνσταντίνου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 16 και 30 Ιανουαρίου 2020.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιόν της ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Άμυνας και ο Αρχηγός Εθνικής Φρουράς, 
συνοδευόμενοι από υπηρεσιακούς παράγοντες και εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας.   

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης των κανονισμών στην επιτροπή παρευρέθηκαν επίσης οι 
βουλευτές μέλη της κ. Ελένη Σταύρου και Ζαχαρίας Κουλίας. 
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 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 76 του περί Στρατού της 
Δημοκρατίας Νόμου, είναι η κατάργηση των περί Εθελοντών-Εθελοντριών Υπαξιωματικών του Στρατού της 
Δημοκρατίας Κανονισμών, καθότι ο θεσμός των εθελοντών-εθελοντριών έπαυσε να υφίσταται. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Άμυνας, το Υπουργικό 
Συμβούλιο με την υπ’ αριθμόν 84.059 απόφασή του, ημερομηνίας 19 Δεκεμβρίου 2017, ασκώντας τις εξουσίες 
που του παρέχονταν από τον νόμο και τους κανονισμούς που διέπουν τον Στρατό της Δημοκρατίας, αποφάσισε 
τον διορισμό πενήντα δύο (52) εθελοντριών υπαξιωματικών, εκ των οποίων οι πενήντα μία (51) ήταν της 8ης 
σειράς, οι οποίες προσλήφθηκαν το 2003, και η μία της 6ης σειράς, η οποία προσλήφθηκε το 1996, ως μόνιμων 
υπαξιωματικών με τον βαθμό του λοχία και εξουσιοδότησε τον Υπουργό Άμυνας να υλοποιήσει την εν λόγω 
απόφαση, καθορίζοντας την ημερομηνία από την οποία θα ίσχυε ο διορισμός τους.  Για την υλοποίηση των πιο 
πάνω ο Υπουργός Άμυνας με απόφασή του ημερομηνίας 29 Δεκεμβρίου 2017 καθόρισε την 29η Δεκεμβρίου ως 
την ημερομηνία διορισμού των υπό αναφορά πενήντα δύο (52) εθελοντριών σε μόνιμες θέσεις λοχία. 

 Σημειώνεται ότι οι υπό αναφορά πενήντα δύο (52) εθελόντριες ήταν οι τελευταίες που υπηρετούσαν στον 
Στρατό της Δημοκρατίας με το καθεστώς του εθελοντή υπαξιωματικού, καθότι όλες οι υπόλοιπες εθελόντριες των 
προηγούμενων σειρών, δηλαδή της 1ης έως της 7ης σειράς, είχαν διοριστεί σε μόνιμη θέση λοχία κατά τα 
προηγούμενα έτη και ειδικότερα από το έτος 1997 έως 2010. 

 Περαιτέρω, όπως αναφέρεται στα εν λόγω στοιχεία, επειδή η σχετική διάταξη του περί Στρατού της 
Δημοκρατίας Νόμου, δυνάμει του οποίου παρεχόταν με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου η δυνατότητα 
πρόσληψης εθελοντών υπαξιωματικών στον Στρατό της Δημοκρατίας, καταργήθηκε με τον περί Στρατού της 
Δημοκρατίας (Τροποποιητικό) Νόμο του 2017 και επειδή ο θεσμός των εθελοντών-εθελοντριών υπαξιωματικών 
έπαυσε να υφίσταται, το Υπουργείο Άμυνας κατέθεσε τους υπό συζήτηση κανονισμούς στη Βουλή με τους 
οποίους σκοπείται η κατάργηση των ισχυόντων περί Εθελοντών-Εθελοντριών Υπαξιωματικών του Στρατού της 
Δημοκρατίας Κανονισμών.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις των κανονισμών και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ παρόντες, είκοσι οκτώ ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τώρα υπάρχουν δύο επιλογές:  Ή επιτόπου διάλειμμα…   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ωραία.  Έχουμε την αναπομπή και περιμένουμε κείμενα, δεν έχει γίνει τίποτε ακόμα, δεν υπάρχει 
συναίνεση…   

 Ένα λεπτό, σας παρακαλώ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Αναβολή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αναβολή σημαίνει έγκριση της αναπομπής.  Θέλετε να την εγκρίνουμε με αυτόν τον τρόπο;  Γίνεται.  Δεν 
έχει περιθώρια των δεκαπέντε ημερών.  Εγώ θα εισηγούμουν μόνο δεκαπέντε λεπτά διάλειμμα, μόνο δεκαπέντε 
λεπτά διάλειμμα, να αναλάβω εγώ να πάω κάτω στην αναπομπή, να δω ίσως και επιταχυνθούν τα πράγματα, 
και όσον αφορά… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, κύριοι!  Όσον αφορά το Κεφάλαιο Δεύτερο, η κατάθεση… 
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 Κύριε Τορναρίτη, σας παρακαλώ!  Κύριε Προκοπίου, κάτσετε κάτω, σας παρακαλώ! 

 Κεφάλαιο Δεύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται 
και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με τον σχετικό κατάλογο που έχει ήδη 
διανεμηθεί.  

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/ 
κοινοποίηση σε 

1.  Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.016-2020). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

2.  Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.017-2020). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

3.  Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Τέλη και 
Φορολογικές Διατάξεις) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.018-2020). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

4.  Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και 
Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) - Θέσεις Ανώτερου 
Ακτινογράφου Ακτινοθεραπείας, 
Ακτινογράφου Ακτινοθεραπείας Α΄ και 
Ακτινογράφου Ακτινοθεραπείας 
Κανονισμοί του 2020. 
(Aρ. Φακ. 23.03.057.007-2020). 

Υπουργό Υγείας Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

5.  Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και 
Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) - Θέσεις Ανώτερου 
Ακτινογράφου Ακτινοδιαγνωστικής, 
Ακτινογράφου Ακτινοδιαγνωστικής Α΄ και 
Ακτινογράφου Ακτινοδιαγνωστικής 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.008-2020). 

Υπουργό Υγείας Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

6.  Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και 
Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) - Θέσεις Ανώτερου 
Φυσιοθεραπευτή Α΄ και Φυσιοθεραπευτή 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.009-2020). 

Υπουργό Υγείας Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

7.  Οι περί του Κυπριακού Οργανισμού 
Διαχείρισης Αποθεμάτων 
Πετρελαιοειδών (Πρόσληψη, Προαγωγή 
και Υπηρεσία Προσωπικού) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.010-2020). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού 

8.  Οι περί Διατήρησης Αποθεμάτων 
Πετρελαιοειδών - Θέσεις Λειτουργού 
Διαχείρισης Αποθεμάτων Α΄ και Βοηθού 
Λογιστικού Λειτουργού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.011-2020). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική 
Eπιτροπή Νομικών 

9.  Ετήσια Έκθεση Γενικού Ελεγκτή της 
Δημοκρατίας για το 2018. 
(Αρ. Φακ. 05.14.007.001). 

Πρόεδρο της Δημοκρατίας Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων Αναπτύξεως και 
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Ελέγχου Δημόσιων 
Δαπανών 

10.  Tριμηνιαία έκθεση προόδου, 
ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 2020, από 
τον Έφορο Φορολογίας για την 
κατάσταση των οφειλόμενων φόρων 
μέχρι και το τρίτο τρίμηνο του 2019 
σύμφωνα με την παράγραφο 15 του 
Δέκατου Παραρτήματος του περί Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας Νόμου [Νόμος αρ. 
95(Ι)/2000]. 
(Αρ. Φακ. 13.36.002). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

11.  Ειδικό ένταλμα πληρωμής (αρ. 1) του 
2019, ημερομηνίας 31ης  Ιανουαρίου 
2020, του προϋπολογισμού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 2019 
σύμφωνα με το άρθρο 4(1) του περί 
Προϋπολογισμού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 2019 
Νόμου του 2019 [Ν.29(ΙΙ)/2019]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Υπουργό Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

Προτάσεις νόμου Κατάθεση από  Παραπομπή σε  
1. Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.007-2020). 

 

Κυριάκο Χατζηγιάννη, 
Μαριέλλα Αριστείδου, 
Ονούφριο Κουλλά εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού 
Συναγερμού 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Προσφύγων- 
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-Παθόντων 

2.  Ο περί Διεξαγωγής των Παγκύπριων 
Εξετάσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.008-2020). 

Γιώργο Περδίκη, βουλευτή 
του Κινήματος Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού 

3. Ο περί της Ανυπόφορης Οχληρίας από 
Οσμές Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.009-2020). 

Γιώργο Περδίκη, βουλευτή 
του Κινήματος Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Περιβάλλοντος 

4. Ο περί Επαγγελματικής Άδειας Οδηγού 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.010-2020). 

Άριστο Δαμιανού εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

5. Ο περί Αρχείου Πληθυσμού 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.011-2020). 

Γιώργο Περδίκη, βουλευτή 
του Κινήματος Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 

6. Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως 
Ακινήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.012-2020). 

Πανίκο Λεωνίδου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

7. Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.013-2020). 

Γιώργο Περδίκη, βουλευτή 
του Κινήματος Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.311, ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 2020, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 
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 «Σύμφωνα με τη μελέτη για τη στατική επάρκεια των πολυκατοικιών σε κυβερνητικούς οικισμούς στέγασης 
προσφύγων σε όλη την Κύπρο που διεξήγαγε το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, σαράντα τρεις πολυκατοικίες 
κρίθηκαν μη επισκευάσιμες. 

 Επειδή το θέμα είναι πολύ σοβαρό και πρέπει να τύχει άμεσης αντιμετώπισης, παρακαλώ όπως ο  
αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Τα μέτρα και τον σχεδιασμό του υπουργείου αναφορικά με τις μη επισκευάσιμες/επικίνδυνες 
πολυκατοικίες, καθώς και για τα χρονοδιαγράμματα που έχουν τεθεί. 

2. Το ενδεχόμενο  λειτουργίας σχεδίου αναδόμησης των μη επισκευάσιμων πολυκατοικιών. 

3. Το χρονικό πλαίσιο μέσα στο οποίο θα ενημερωθούν οι ένοικοι των πολυκατοικιών που έχουν κριθεί μη 
επισκευάσιμες για την  κατάσταση της πολυκατοικίας τους. 

4. Την αναλυτική κατάσταση για τις διευθύνσεις των σαράντα τριών πολυκατοικιών (να κοινοποιηθεί στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων).   

5. Τη μελέτη με τις αναφορές στην κατάσταση των πολυκατοικιών (να κοινοποιηθεί στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων).»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.312, ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Έχω γίνει δέκτης παραπόνων ότι η αίθουσα πολλαπλής χρήσης του περιφερειακού Δημοτικού Σχολείου 
Παναγιάς, ενώ έχει ολοκληρωθεί εδώ και περισσότερο από 15 χρόνια, εντούτοις παραμένει αχρησιμοποίητη. 

 Συγκεκριμένα, λόγω κακοτεχνιών που έχουν γίνει από τον εργολάβο του εν λόγω έργου, οι αρμόδιες 
υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας αρνούνται να παραλάβουν το έργο 
αυτό. 

 Ως εκ τούτου, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα πώς προσεγγίζει το πρόβλημα 
αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.313, ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Λόγω των έντονων βροχοπτώσεων που έχουν σημειωθεί τόσο κατά την περσινή όσο και κατά τη φετινή 
χρονιά, έχει διαπιστωθεί ότι η οροφή στο Περιφερειακό Δημοτικό Σχολείο Παναγιάς και η οροφή στο Νηπιαγωγείο 
Παναγιάς έχουν υποστεί φθορές και επιβάλλεται η επίσπευση των διαδικασιών για αντικατάστασή τους. 

 Ως εκ τούτου, ερωτάται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα πότε αναμένεται να επιλυθεί το 
πρόβλημα αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.314, ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους  

 «Λαμβανομένων υπόψιν των αυξημένων περιστατικών παράνομων μεταναστευτικών ροών, παρακαλείται 
ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα ποια μέτρα λαμβάνονται από το κράτος, καθώς και ποιοι οι 
σχεδιασμοί του υπουργείου για την ενίσχυση της ναυτικής και λιμενικής αστυνομίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.315, ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους  

 «Από πρόσφατη επίσκεψη που είχα στην κοινότητα Στατού-Άγιου Φώτιου στην επαρχία Πάφου έχω 
διαπιστώσει ότι λόγω των έντονων βροχοπτώσεων που υπήρχαν τα τελευταία έτη παρουσιάζονται πλέον σε 
μεγάλο βαθμό κατολισθήσεις και υποχωρήσεις του οδοστρώματος σε δημόσιους δρόμους.  Αυτό έχει ως 
αποτέλεσμα τον κίνδυνο η κοινότητα να αποκλειστεί από την υπόλοιπη επαρχία Πάφου, εφόσον δεν επιλυθεί 
άμεσα αυτό το πρόβλημα. 

 Επιπλέον, επειδή τα προβλήματα στην περιοχή με την αστάθεια του εδάφους δεν είναι σημερινά, 
απαιτείται άμεσα η διεξαγωγή μιας ολοκληρωμένης μελέτης, η οποία θα μπορεί να λύσει οριστικά το πρόβλημα 
της καταστροφής του οδικού δικτύου λόγω αυτής της αστάθειας του εδάφους. 

 Ως εκ τούτου, ερωτάται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα πώς προσεγγίζει το πρόβλημα 
αυτό και τι μέτρα λαμβάνει για την επίλυσή του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.316, ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους  

 «Έχω γίνει δέκτης παραπόνων ότι, ενώ το νέο κτίριο του Αστυνομικού Σταθμού Παναγιάς έχει 
ολοκληρωθεί εδώ και μερικά χρόνια, εντούτοις το κράτος δεν παραλαμβάνει το συγκεκριμένο έργο λόγω 
κακοτεχνιών που έχουν γίνει από τον εργολάβο του εν λόγω έργου. 
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 Αυτό έχει ως αποτέλεσμα τη δαπάνη από το δημόσιο εκατοντάδων χιλιάδων ευρώ και ταυτόχρονα το εν 
λόγω έργο να παραμένει αναξιοποίητο. 

 Ως εκ τούτου, ερωτάται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει το σώμα πώς αντιμετωπίζει το ζήτημα 
αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.317, ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
λαμβάνονται για το “μόλωμα” του ψαρολίμανου στη Λάρνακα.  Οι μεγάλοι όγκοι λάσπης και άμμου που έχουν 
συσσωρευθεί στην είσοδο έχουν κλείσει το λιμάνι και εξαιτίας του γεγονότος αυτού εμποδίζονται τα πλοιάρια να 
εισέλθουν στο ψαρολίμανο και να εξέλθουν από αυτό.  Το αποτέλεσμα είναι ότι  αρκετοί ψαράδες και άλλοι 
πολίτες αδυνατούν να χρησιμοποιήσουν το λιμάνι και έτσι στερούνται της επαγγελματικής τους δραστηριότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.318, ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2020, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά  

 «Στα πλαίσια συζήτησης στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και Ίσων Ευκαιριών 
μεταξύ Ανδρών και Γυναικών του θέματος των σεξουαλικών και αναπαραγωγικών δικαιωμάτων της γυναίκας 
αναφέρθηκε ότι στο ζήτημα της αντιμετώπισης περιστατικών βιασμού λειτουργεί πιλοτικό πρωτόκολλο μόνο στο 
Γενικό Νοσοκομείο Αμμοχώστου. 

 Παρακαλείται ο Υπουργός Υγείας όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

1. Από πότε λειτουργεί το συγκεκριμένο πιλοτικό πρωτόκολλο; 

2. Όλο αυτό το διάστημα έχει υπάρξει αξιολόγηση του πρωτοκόλλου και, εάν ναι, ποια είναι τα 
συμπεράσματα; 

3. Γιατί υπάρχει καθυστέρηση στην επίσημη εφαρμογή του πρωτοκόλλου σε όλα τα νοσοκομεία; 

4. Υπάρχει επαρκής στελέχωση και υλικοτεχνική υποδομή για τη λειτουργία του πιλοτικού πρωτοκόλλου 
(γιατροί και νοσηλευτές του ίδιου φύλου με το θύμα, χώροι εξέτασης); 

5. Με την επικείμενη συμπερίληψη στο ΓΕΣΥ και ιδιωτικών νοσηλευτηρίων δεν πρέπει να δημιουργηθούν 
πρωτόκολλα τα οποία θα αφορούν τον χειρισμό τέτοιων περιστατικών; 

6. Στα υπόλοιπα δημόσια νοσηλευτήρια στα οποία δεν υπάρχει συγκεκριμένο πρωτόκολλο με ποιο τρόπο 
χειρίζονται τα θύματα βιασμού;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.319, ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2020, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Έχω ενημερωθεί ότι τα αναγνωρισμένα θύματα εμπορίας τα οποία φιλοξενούνται σε κρατικά ή άλλα 
καταφύγια δεν είναι δικαιούχοι στο ΓΕΣΥ. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

1. Ποιοι οι λόγοι εξαίρεσης των θυμάτων εμπορίας και εκμετάλλευσης από το ΓΕΣΥ; 

2. Υπάρχει πολιτική απόφαση για συμπερίληψή τους; 

3. Πώς εφαρμόζεται η πρόνοια της νομοθεσίας που αφορά σε παροχή δωρεάν επείγουσας και αναγκαίας 
ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.320, ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Λουκαΐδη  

 «Παρακαλείται η Προεδρία της Δημοκρατίας, καθώς και τα υπουργεία να ενημερώσουν τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τις εκδηλώσεις που προγραμματίζονται για τους εορτασμούς των εξήντα χρόνων της 
Κυπριακής Δημοκρατίας.  Παρακαλούμε όπως σταλεί κατάλογος των εκδηλώσεων και πρωτοβουλιών που 
πρόκειται να αναληφθούν.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.321, ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Όπως γνωρίζετε, η λίμνη Παραλιμνίου έχει χαρακτηριστεί ως τόπος κοινοτικής σημασίας (ΤΚΣ) καθώς 
και ζώνη ειδικής προστασίας (ΖΕΠ) για τα πουλιά και ανήκει στο Ευρωπαϊκό Οικολογικό Δίκτυο “Natura 2000”.  
Επίσης, η περιοχή έχει χαρακτηριστεί ως ειδική ζώνη διατήρησης (ΕΖΔ) βάσει του άρθρου 13 του Περί 
Προστασίας και Διαχείρισης της Φύσης και της Άγριας Ζωής Νόμου [Ν. 153(Ι)/2003], υποχρέωση που προκύπτει 
από την Ευρωπαϊκή Οδηγία 92/43/ΕΟΚ. 
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Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει δημοσιευτεί το 
Διάταγμα Διαχείρισης και Προστασίας της Φύσης [άρθρο 15 του Ν.153(Ι)/2003] για τη λίμνη Παραλιμνίου και το 
Διάταγμα Προστασίας και Διαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων [άρθρο 7(6) του Περί Προστασίας και 
Διαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων Νόμος του 2003] για τη λίμνη Παραλιμνίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.322, ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Όπως γνωρίζετε, η λίμνη Παραλιμνίου έχει χαρακτηριστεί ως τόπος κοινοτικής σημασίας, καθώς και 
ζώνη ειδικής προστασίας για τα πουλιά και ανήκει στο Ευρωπαϊκό Οικολογικό Δίκτυο “Natura 2000”.  Επίσης, η 
περιοχή έχει χαρακτηριστεί ως ειδική ζώνη διατήρησης (ΕΖΔ) βάσει του άρθρου 13 του Περί Προστασίας και 
Διαχείρισης της Φύσης και της Άγριας Ζωής Νόμου [Ν. 153(Ι)/2003], υποχρέωση που προκύπτει από την 
Ευρωπαϊκή Οδηγία 92/43/ΕΟΚ. 

 Για τον σκοπό της προετοιμασίας της περιοχής είχε αποφασιστεί η απαλλοτρίωση της περιοχής τον Μάιο 
του 2011.  Τρία χρόνια μετά (2014) η απόφαση ανακλήθηκε, προκαλώντας αντιδράσεις στους ιδιοκτήτες γης.  Σε 
αξιολόγηση της κατάστασης που έγινε το 2015 “από τα αρμόδια τμήματα Περιβάλλοντος και Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας, διαπιστώθηκε ότι για τη διασφάλιση ικανοποιητικής συμμόρφωσης της Δημοκρατίας, τόσο με την 
απόφαση του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου όσο και με τις υποχρεώσεις μας που απορρέουν από την Οδηγία των 
Οικοτόπων (92/43/ΕΟΚ), διαφαίνεται ότι οι περιορισμοί στη χρήση της γης που θα απαιτηθούν, ώστε να 
διασφαλιστεί η επαρκής προστασία των ειδών και οικοτόπων και ιδιαίτερα του νερόφιδου natrix natrix cypriaca 
εντός της ΕΖΔ ‘λίμνη Παραλιμνίου-CΥ3000008’, θα καταλήξουν σε στέρηση καθολικής χρήσης της ιδιοκτησίας.  
Ως εκ τούτου, η απόκτηση από το κράτος είτε με απαλλοτρίωση είτε με εκμίσθωση της γης της λίμνης φαίνεται 
αναπόφευκτη” (απόσπασμα απάντησης, ημερομηνίας 17 Ιουλίου 2015, του τέως Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.536) 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πώς έχει προχωρήσει 
το θέμα της απαλλοτρίωσης της ιδιωτικής γης στη λίμνη Παραλιμνίου, ώστε να προχωρήσουν ανεμπόδιστα τα 
έργα για την εφαρμογή του διαχειριστικού σχεδίου για την προστασία του βιότοπου κοινοτικής σημασίας της 
λίμνης Παραλιμνίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.323, ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους  

 «Έχω γίνει αποδέκτης παραπόνων από γεωργούς της ανατολικής επαρχίας Πάφου ότι οι εκτάσεις που 
κατέχουν μεταξύ των κοινοτήτων Χολετριών και Νατάς έχουν υποστεί τεράστιες ζημιές από τις βροχοπτώσεις 
των τελευταίων ετών λόγω της έντονης ροής του Ξεροπόταμου ποταμού. 

 Συγκεκριμένα, πριν από αρκετά χρόνια, μετά από εργασίες καθαρισμού της κοίτης του εν λόγω ποταμού 
στην έκταση μεταξύ των κοινοτήτων Νατάς και Χολετριών από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, αντί να 
απομακρυνθούν τα υλικά από την κοίτη, μεταφέρθηκαν προς τη μια πλευρά, με αποτέλεσμα να αλλάξει η κοίτη 
ροής του ποταμού. 

 Αυτό έχει ως συνέπεια κάθε χρόνο, όταν υπάρχουν έντονες βροχοπτώσεις, το νερό να εισέρχεται στις 
γεωργικές καλλιέργειες και να προκαλούνται ζημιές. 

 Επειδή τα προβλήματα στην περιοχή παρατηρούνται κάθε χρόνο, απαιτείται άμεσα ο καθαρισμός και η 
επαναφορά του ποταμού στην κανονική χωροταξική του θέση. 

 Ως εκ τούτου, ερωτάται ο αρμόδιος υπουργός πώς προσεγγίζει το πρόβλημα αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.324, ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Προκοπίου  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει αμέσως τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις 
ενέργειες της Δημοκρατίας σχετικά με το θέμα που προέκυψε μετά την επιβεβαίωση εμφάνισης κρουσμάτων 
κορονοϊού στην Ευρώπη. 

Πιο συγκεκριμένα: 

1. Ποια είναι τα μέτρα πρόληψης για την ασφάλεια της δημόσιας υγείας τα οποία λαμβάνονται από τις 
αρμόδιες υπηρεσίες του κράτους για την αντιμετώπιση του ενδεχομένου εισαγωγής του κορονοϊού στην 
Κύπρο; 

2. Σε περίπτωση εμφάνισης κρούσματος στην Κύπρο, υπάρχουν στις Ιατρικές Υπηρεσίες σχετικά 
πρωτόκολλα  για την αντιμετώπιση τέτοιου περιστατικού;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.325, ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2020, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά  



 
 

1284 
 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες κοινότητες 
εφαρμόζεται το σχέδιο “Διάθεση Οικοπέδων για Οικογένειες Χαμηλών Εισοδημάτων” και πόσα οικόπεδα είναι 
διαθέσιμα σε κάθε κοινότητα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.326, ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2020, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των 
περιπτώσεων που έχουν διαγνωσθεί ότι βρίσκονται στο Φάσμα Διαταραχής Εμβρυϊκού Αλκοολισμού ή έχουν 
διαγνωσθεί με το Σύνδρομο Εμβρυϊκού Αλκοολισμού και τα μέτρα αντιμετώπισης, στήριξης και θεραπείας που 
προσφέρονται σε όσους έχουν διαγνωσθεί με τα πιο πάνω.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.327, ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2020, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά  

 «Σύμφωνα με την έρευνα του 2017, το χάσμα αμοιβών μεταξύ αντρών και γυναικών για ίσης αξίας εργασία 
βρίσκεται στο 13,7%. Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα 
πιο κάτω:  

1. Πόσοι έλεγχοι έγιναν σε επιχειρήσεις για την εφαρμογή του Περί Ίσης Αμοιβής μεταξύ Αντρών και 
Γυναικών για την Ίδια Εργασία ή για Εργασία Ίσης Αξίας Νόμου; 

2. Πόσες καταγγελίες έγιναν από τους επιθεωρητές; 

3. Σε πόσες περιπτώσεις επιβλήθηκαν ποινές και ποιο είναι το ύψος των ποινών;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.328, ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2020, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου  

 «Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό να απαντήσει στα ακόλουθα ερωτήματα: 

1. Τι έλεγχοι γίνονται σε νυχτερινά κέντρα, σε σχέση με τα πιστοποιητικά καταλληλόλητας που επιβάλλεται 
να εκδίδονται από αρμόδιους φορείς, όπως παραδείγματος χάριν η Πυροσβεστική Υπηρεσία; 

2. Τι διαδικασίες ακολουθούνται σε περιπτώσεις όπου, μετά από επιθεώρηση, η Πυροσβεστική Υπηρεσία 
αρνείται να συγκατατεθεί και να παραχωρήσει πιστοποιητικό καταλληλόλητας; 

 Αντιλαμβάνεστε ότι εγείρονται ζητήματα ασφάλειας και γι’ αυτό θεωρούμε το θέμα ως υψίστης σημασίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.329, ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 

 «Τα στατιστικά στοιχεία για το 2019 καταδεικνύουν αύξηση των εργατικών ατυχημάτων, με τα 
περισσότερα να συμβαίνουν κατά τη διάρκεια οικοδομικών εργασιών. 

 Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως μας ενημερώσει για τις ενέργειες που προτίθεται να λάβει το 
υπουργείο σε σχέση με τα ακόλουθα: 

1. Την εντατικοποίηση των ελέγχων από το αρμόδιο Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας. 

2. Την αριθμητική ενίσχυση του τμήματος με πρόσληψη προσωπικού. 

3. Την εξειδίκευση, εκπαίδευση και κατάρτιση των εργαζομένων για τα μέτρα προστασίας τα οποία πρέπει 
να λαμβάνονται σε κάθε χώρο εργασίας και ιδιαίτερα για τα βαριά κι ανθυγιεινά επαγγέλματα, όπως είναι 
ο χώρος των οικοδομών ή της βιομηχανίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.330, ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα  

 «Σε συνέχεια της απάντησης στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.073, παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό 
όπως μας ενημερώσει για τις περιπτώσεις αποφυλάκισης ψυχικά ασθενών που έχουν καταδικασθεί για φόνο και 
για αδικήματα σεξουαλικής φύσεως: 

1. αν είναι υποχρεωτική η συνεργασία τους, είτε με τα κατά τόπους κέντρα ψυχικής υγείας ή με ιδιώτες 
ψυχιάτρους ή ψυχολόγους, μετά από παραπομπή τους για συνέχιση της παρακολούθησής τους από τις 
Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας του Τμήματος Κεντρικών Φυλακών, 

2. αν υπάρχει οποιαδήποτε συνέπεια σε περίπτωση μη συμμόρφωσής τους και 

3. πόσα διατάγματα παρακολούθησης έχουν εκδοθεί τα τελευταία 5 χρόνια. 

 Αντίστοιχα, στις περιπτώσεις αποφυλάκισης ψυχικά ασθενών που η καταδίκη αφορά σεξουαλικά 
αδικήματα κατά ανηλίκων: 

1. Υπό ποιες προϋποθέσεις εκδίδεται Διάταγμα Εποπτείας από την Αρχή Εποπτείας; 
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2. Ποιες διαδικασίες προνοεί το συγκεκριμένο διάταγμα; 

3. Είναι υποχρεωτική η συνεργασία των αποφυλακισθέντων με τις αρμόδιες υπηρεσίες μετά από την έκδοση 
του διατάγματος από την Αρχή; 

4. Υπάρχει οποιαδήποτε συνέπεια σε περίπτωση μη συμμόρφωσής τους; 

5. Πόσα διατάγματα εποπτείας έχουν εκδοθεί από τη σύσταση της Αρχής Εποπτείας;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.331, ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να μας ενημερώσει κατά πόσο υπάρχει γραπτή γνωμάτευση από τη 
Γενική Εισαγγελία για τη συνταγματικότητα του θέματος της κατάργησης ή και συγχώνευσης δήμων χωρίς τη 
διενέργεια δημοψηφισμάτων στους επηρεαζόμενους δήμους. Παρακαλώ όπως επισυναφθεί η σχετική 
γνωμάτευση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.332, ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρίστου Χρίστου 

 «Οι υπάλληλοι του γραμματειακού προσωπικού αορίστου χρόνου στη δημόσια υπηρεσία έχουν αδικηθεί 
όσον αφορά τη μισθολογική τους κλίμακα, αφού από την Α2, στην οποία βρίσκονταν, υποβαθμίστηκαν στην Α1.  
Παρ’ όλο που το μέτρο αυτό θεωρήθηκε προσωρινό, εντούτοις έχουν παρέλθει 15 χρόνια χωρίς να 
αποκατασταθεί αυτή η αδικία.  

 Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως μας ενημερώσει τόσο για τις προθέσεις της κυβέρνησης όσο 
και τις ενέργειες προτίθεται να πράξει, ούτως ώστε να τερματιστεί η συγκεκριμένη στρέβλωση.  

 Σας ευχαριστούμε εκ των προτέρων για τις ενέργειές σας και αναμένουμε τις απαντήσεις σας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.333, ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Στις 28 Ιανουαρίου διοργανώθηκε εκδήλωση διαμαρτυρίας από τους μαθητές, τους εκπαιδευτικούς και 
τους εργαζομένους του Γ΄ Δημοτικού Σχολείου Ιδαλίου σχετικά με τις αναθυμιάσεις από παρακείμενα εργοστάσια 
της περιοχής.  

 Οι διαμαρτυρόμενοι καταγγέλλουν ότι εξαιτίας της αποπνικτικής ατμόσφαιρας που επικρατεί 
παρουσιάζονται με ασυνήθιστη συχνότητα περιστατικά με τάσεις λιποθυμίας μαθητών, εμετούς και ζαλάδες. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες 
προβαίνει η κυβέρνηση για την επίλυση του προβλήματος και τη διασφάλιση της υγείας των μαθητών και των 
εργαζομένων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.334, ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι εντός της μικρής λίμνης στο πάρκο του Αγίου Γεωργίου Αθαλάσσας εντοπίστηκε 
κηλίδα πετρελαίου.  Πρόκειται για έναν χώρο που φιλοξενεί ψάρια, χελώνες και πουλιά, ενώ συγκεντρώνει το 
ενδιαφέρον χιλιάδων επισκεπτών και κυρίως παιδιών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποιες ενέργειες 
λήφθηκαν για τον καθαρισμό και την απορρύπανση της λίμνης;  Έχει εντοπιστεί από τις αρμόδιες αρχές ο 
υπεύθυνος και, εάν ναι, έχουν ξεκινήσει οι σχετικές διαδικασίες εναντίον του;  Έχει μελετηθεί κατά πόσο 
υπάρχουν επιπτώσεις στην ιχθυοπανίδα και την πτηνοπανίδα και ποια μέτρα πρόκειται να ληφθούν, ώστε να 
αποφευχθούν παρόμοια φαινόμενα;  Έχουν ληφθεί μέτρα, ώστε να σταματήσει η διαρροή υγρών αποβλήτων 
στη λίμνη μέσω της απορροής ομβρίων υδάτων από τις γύρω οικιστικές περιοχές και το οδικό δίκτυο;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.335, ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στις 20 Μαΐου 2019 το Επαρχιακό Δικαστήριο Λευκωσίας εξέδωσε τρεις αποφάσεις για αποζημιώσεις 
υπέρ εναγόντων και εναντίον εναγομένων στην υπόθεση του εργοστασίου “Astrasol”. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν εφαρμοστεί 
οι αποφάσεις του Επαρχιακού Δικαστηρίου Λευκωσίας σχετικά με την υπόθεση της λειτουργίας του “Astrasol” 
και αν καταβλήθηκαν οι αποζημιώσεις που επιδικάστηκαν για τους ενάγοντες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.336, ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Τις προηγούμενες μέρες εντοπίστηκαν στην περιοχή της Αλυκής Λάρνακας είκοσι νεκρά φλαμίνγκο.  Η 
Υπηρεσία Θήρας απέδωσε τον θάνατο των αποδημητικών πουλιών στο κρύο που επικρατούσε εκείνες τις μέρες 
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στην Κύπρο, αλλά και στο ενδεχόμενο δηλητηρίασης των πουλιών από σκάγια που υπήρχαν στην περιοχή λόγω 
της λειτουργίας παλαιότερα στην περιοχή σκοπευτηρίου.  Ωστόσο, από απαντήσεις του τέως Υπουργού 
Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη και του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος κ. 
Κώστα Καδή σε κοινοβουλευτική μου ερώτηση (Αρ. Φακ. 23.06.011.03.538) σχετικά με τον θάνατο φλαμίνγκο 
πριν από ένα χρόνο στην ίδια περιοχή πληροφορήθηκα ότι τα αρμόδια τμήματα προέβησαν σε όλες τις 
απαραίτητες ενέργειες για καθαρισμό της περιοχής από τον μόλυβδο που υπήρχε λόγω της λειτουργίας του 
σκοπευτηρίου.  Συνεπώς, σύμφωνα με όσα καταγράφονται στις απαντήσεις των δύο υπουργών, ο μαζικός 
θάνατος των αποδημητικών πουλιών ενδεχομένως να προήλθε από άλλη αιτία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τα εξής: 

1. Έχουν ολοκληρωθεί οι έρευνες σχετικά με τα αίτια θανάτου των φλαμίνγκο και ποια είναι τα αποτελέσματα; 

2. Ποια είναι τα δειγματοληπτικά αποτελέσματα των εξετάσεων που έγιναν στα πουλιά, αλλά και στην αλυκή;  
Υπάρχει ενδεχόμενο μόλυνσης των νερών της αλυκής από τους οχετούς των ομβρίων υδάτων; 

3. Υπάρχει ενδεχόμενο να έχουν παρασυρθεί σκάγια από τη γύρω περιοχή όπου επιτρέπεται το κυνήγι; 

4. Ποια μέτρα λαμβάνονται για την προστασία των φλαμίνγκο, αλλά και της αλυκής της Λάρνακας;  Υπάρχει 
πρόθεση από πλευράς των αρμόδιων αρχών να εκπονήσουν ένα διαχειριστικό σχέδιο που να στοχεύει 
στην προστασία του εν λόγω είδους, ώστε να αποφευχθούν παρόμοια φαινόμενα στο μέλλον;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.337, ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρίστου Χρίστου 

 «Το κυβερνητικό σχέδιο “επίδομα θέρμανσης” λαμβάνεται από κοινότητες που το υψόμετρό τους είναι ίσο 
ή μεγαλύτερο από 600 μέτρα. 

 Μετά από επικοινωνία που είχαμε με κατοίκους ορεινών κοινοτήτων που το υψόμετρό τους δε φτάνει τα 
600 μέτρα, ενημερωθήκαμε ότι οι συνθήκες είναι εξίσου δύσκολες, λόγω των δυσμενών καιρικών συνθηκών που 
επικρατούν στην Κύπρο. Αυτό έχει ως αποτέλεσμα να επωμίζονται τα ίδια έξοδα θέρμανσης με τους δικαιούχους, 
χωρίς να λαμβάνουν οποιαδήποτε οικονομική βοήθεια. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τι προτίθεται να πράξει, 
έτσι ώστε να αρθεί η αδικία εις βάρος αυτών των κοινοτήτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.338, ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου 

 «Το σχέδιο αποστολής Κυπρίων για θεραπεία στο εξωτερικό, ύψους €12 εκατομ., το οποίο εφαρμόζεται 
για διάγνωση ή θεραπεία σε περιπτώσεις για τις οποίες δεν υπάρχουν τα κατάλληλα διαγνωστικά ή θεραπευτικά 
μέσα στον δημόσιο και τον ιδιωτικό τομέα της Κύπρου ή δεν υπάρχει επαρκής εμπειρία ή δεν μπορεί να 
παρασχεθεί έγκαιρη θεραπεία, έχει μειωθεί κατά €5 εκατομ. (το 2019 το ποσό ήταν €17 εκατομ.). 

 Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως μας ενημερώσει αναλυτικά ποια είναι τα εγχώρια διαγνωστικά 
και θεραπευτικά κέντρα τα οποία έχουν αποκτήσει τα κατάλληλα μέσα και την ανάλογη εμπειρία και σε ποιους 
τομείς θεραπείας, έτσι ώστε να δικαιολογείται η σχετική μείωση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.339, ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Η ολομέλεια της Βουλής των Αντιπροσώπων στις 12 Ιουλίου 2019 ψήφισε την τροποποίηση του περί 
Προστασίας της Παραλίας Νόμου, σύμφωνα με την οποία, σε περίπτωση που οι προσφορές για την ανάθεση σε 
πρόσωπα της παροχής διευκολύνσεων δεν προκηρύσσονται από την οικεία τοπική αρχή κατά τη διάρκεια του 
τέταρτου έτους από την έκδοση των αδειών παροχής διευκολύνσεων, οι οποίες είναι πενταετούς διάρκειας, η 
ισχύς των υφιστάμενων αδειών παροχής διευκολύνσεων θα παρατείνεται κατά ένα έτος.  Επίσης, σε περίπτωση 
μη διεξαγωγής ή μη ολοκλήρωσης της διαδικασίας προσφορών κατά την περίοδο ισχύος των αδειών παροχής 
διευκολύνσεων των οποίων η ισχύς παρατάθηκε σύμφωνα με τα πιο πάνω, οι προσφορές θα προκηρύσσονται 
από τον έπαρχο της επαρχίας στην οποία βρίσκεται το αναφερόμενο σε κάθε περίπτωση τμήμα της παραλίας 
εντός των επόμενων τριών μηνών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πόσες τοπικές αρχές 
έχουν ολοκληρώσει μέχρι στιγμής τη διαδικασία προσφορών για την ανάθεση σε πρόσωπα της παροχής 
διευκολύνσεων σε παραλίες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.340, ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Ανδρέα Πασιουρτίδη 

 «Παρακαλούμε όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αναφορικά με την 
κατασκευή κυματοθραυστών στο παραλιακό μέτωπο της κοινότητας Πύλας στη Λάρνακα με στόχο την 
προστασία από τη διάβρωση. 
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 Ζητούμε όπως πληροφορηθούμε για τα εξής : 

1. Πόσοι κυματοθραύστες προγραμματίζεται να κατασκευαστούν βάσει των μελετών; 

2. Ποιο το χρονοδιάγραμμα έναρξης και υλοποίησης του έργου;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.341, ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2020, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Κερύνειας κ. Ελένης Μαύρου 

 «Με βάση τη σχετική νομοθεσία που θεσπίστηκε το 2009, σε όλα τα δημόσια κτίρια θα πρέπει να 
τοποθετηθούν έργα τέχνης, με σκοπό την προβολή της κυπριακής καλλιτεχνικής παραγωγής.  Το κόστος 
τοποθέτησης έργων τέχνης, σύμφωνα με τον νόμο, θα πρέπει να ανέρχεται σε τουλάχιστον 1% του συνολικού 
κόστους ανέγερσης του κτιρίου.  

 Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να μας πληροφορήσει για τα ακόλουθα: 

1. Πόσα δημόσια κτίρια έχουν ανεγερθεί μετά το 2009;  Σε πόσα και σε ποια από αυτά έχουν τοποθετηθεί 
έργα τέχνης Κυπρίων καλλιτεχνών σύμφωνα με τις πρόνοιες της νομοθεσίας; 

2. Ποιες διαδικασίες ακολουθήθηκαν για την απόκτηση των έργων; 

3. Έχει δημιουργηθεί το μητρώο που προβλέπει η νομοθεσία;  Εάν ναι, παρακαλούμε όπως έχουμε 
αναλυτικό κατάλογο των έργων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.342, ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους  

 «Στη συμβολή της κοινότητας Τσάδας με τον δρόμο Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς χρειάζεται, με βάση αίτημα 
της κοινότητας, όπως σχεδιαστεί και κατασκευαστεί υπερυψωμένη διάβαση με την απαιτούμενη σήμανση. 

 Με βάση αυτά, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα πώς αντιμετωπίζει το αίτημα 
αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.343, ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους  

 «Η κοινότητα Καλλέπειας ζητά όπως γίνει επέκταση των οικιστικών ζωνών σε περιοχές που έχουν οδικό 
δίκτυο, αφού οι οικιστικές ζώνες που υπάρχουν σήμερα είναι χωρίς οδικό δίκτυο, με αποτέλεσμα να καθίσταται 
αδύνατη η αξιοποίησή τους από τους ενδιαφερόμενους ιδιοκτήτες. 

 Με βάση αυτά, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα πώς αντιμετωπίζει το αίτημα 
αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.344, ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα τι σχεδιασμούς έχει για τη στήριξη νεαρών 
ζευγαριών για απόκτηση πρώτης κατοικίας εντός μικρών κοινοτήτων ανεξαρτήτως υψομέτρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.345, ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους  

 «Η κοινότητα Τσάδας ζητά όπως ο παλαιός δρόμος Πάφου-Τσάδας, που βρίσκεται μέσα στα κοινοτικά 
όρια, καθαριστεί, συντηρηθεί και διαπλατυνθεί. 

 Με βάση αυτά, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα πώς αντιμετωπίζει το αίτημα 
αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.346, ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους  

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Καλλέπειας μού έχουν τεθεί διάφορα προβλήματα που 
αντιμετωπίζει και ζητά τη στήριξη του κράτους. 

 Τα αιτήματα αφορούν τα πιο κάτω: 

1. Αύξηση της κρατικής χορηγίας, για να μπορέσει η κοινότητα να υλοποιήσει τα αναπτυξιακά της έργα. 

2. Επίστρωση με πρέμιξ της οδού Προφήτη Ηλία μήκους εκατό μέτρων. 

3. Οικονομική στήριξη για την κατασκευή τοίχου αντιστήριξης σε δρόμους που πρέπει να διαπλατυνθούν. 

4. Βελτίωση και επέκταση του δρόμου που οδηγεί στην κτηνοτροφική περιοχή. 

 Με βάση τα πιο πάνω, ερωτάται ο αρμόδιος υπουργός πώς αντιμετωπίζει τα πιο πάνω αιτήματα.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.347, ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους  

 «Ερωτάται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει το σώμα πότε προγραμματίζεται να κατασκευαστεί και 
να λειτουργήσει η Μονάδα Αιμοκάθαρσης στο Γενικό Νοσοκομείο Πάφου και τι δυναμικότητας θα είναι.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.348, ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους  

 «Με τη λειτουργία του ΓΕΣΥ αρκετά φάρμακα που παραχωρούνταν δωρεάν σε δικαιούχους πριν την 
εφαρμογή του τώρα οι ίδιοι αναγκάζονται να τα πληρώνουν. 

 Το μεγαλύτερο πρόβλημα αντιμετωπίζουν οι χαμηλοσυνταξιούχοι, οι οποίοι, πέραν της αποκοπής που 
τους γίνεται από τη μηνιαία τους σύνταξη για την εισφορά τους στο ΓΕΣΥ, αναγκάζονται να πληρώνουν οι ίδιοι 
και αρκετά φάρμακα που χρειάζονται, με αποτέλεσμα να υπόκεινται σοβαρή οικονομική επιβάρυνση. 

 Με βάση αυτά, ερωτάται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα πώς αντιμετωπίζει τα θέματα αυτά 
και ποιους σχεδιασμούς έχει για τους χαμηλοσυνταξιούχους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.349, ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους  

 «Αναφορικά με τα κριτήρια μοριοδότησης για τα σχέδια επιδοτήσεων του ΚΟΑΠ για την προγραμματική 
περίοδο 2014-2020 που αφορούσαν τις επενδύσεις για αγορά γεωργοκτηνοτροφικού εξοπλισμού (καθεστώς 4.1) 
και για ενίσχυση πρώτης εγκατάστασης γεωργών (μέτρο 6.1), αυτά ήταν ετεροβαρή και άδικα για τους γεωργούς 
της επαρχίας Πάφου, με αποτέλεσμα οι πλείστοι γεωργοί που είχαν αιτηθεί για αυτά τα σχέδια να αποκλειστούν 
λόγω χαμηλής μοριοδότησης. 

 Ως εκ τούτου, τα κριτήρια αυτά θα πρέπει να διαφοροποιηθούν για το νέο πρόγραμμα αγροτικής 
ανάπτυξης για την περίοδο 2021-2027. 

 Με βάση αυτά, ερωτάται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα πώς αντιμετωπίζει το αίτημα 
αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.350, ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους  

 «Σε επίσκεψή μου στην κοινότητα Λετύμπου μού έχει αναφερθεί ότι ο παλαιός δρόμος που ενώνει την 
κοινότητα μαζί με την κοινότητα Καλλέπειας έχει υποστεί σοβαρές ζημιές και χρειάζεται συντήρηση. 

 Με βάση αυτά ερωτάται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα πώς αντιμετωπίζει το αίτημα 
αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.351, ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους  

 «Αναφορικά με το Στεγαστικό Σχέδιο Αναζωογόνησης Ορεινών και Ακριτικών Περιοχών, αυτό αποκλείει 
την οικονομική στήριξη σε άτομα τα οποία, ενώ έχουν αποκτήσει άδεια οικοδομής, το τεμάχιό τους είναι αγροτικό 
και όχι οικιστικό και έτσι δεν είναι δικαιούχοι του σχεδίου. 

 Αυτό το κριτήριο είναι άδικο, αφού τα άτομα που έχουν αποκτήσει την άδεια οικοδομής σε αγροτικό τεμάχιο 
δεν έχουν τεμάχιο εντός οικιστικών περιοχών. 

 Με βάση αυτά ερωτάται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα πώς αντιμετωπίζει το αίτημα 
αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.352, ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους  

 «Έχω ενημερωθεί ότι υπάρχουν αρκετοί ασθενείς με πρόβλημα νεφροπάθειας οι οποίοι διαμένουν στην 
περιοχή Πύργου Τηλλυρίας και Πόλης Χρυσοχούς και δύο φορές την εβδομάδα μεταβαίνουν στο Γενικό 
Νοσοκομείο Πάφου για αιμοκάθαρση. 

 Αυτό δημιουργεί τεράστια ταλαιπωρία τόσο στους ασθενείς όσο και στα πρόσωπα που τους συνοδεύουν, 
οι οποίοι, με βάση αυτά, ζητούν όπως δημιουργηθεί μια μικρή μονάδα αιμοκάθαρσης στο νοσοκομείο Πόλης 
Χρυσοχούς η οποία θα εξυπηρετεί αυτούς τους ασθενείς και θα αποσυμφορήσει τη μονάδα αιμοκάθαρσης του 
Γενικού Νοσοκομείου Πάφου. 

 Ερωτάται λοιπόν ο αρμόδιος υπουργός πώς αντιμετωπίζει το αίτημα αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.353, ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  
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 «Kατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Ξυλοφάγου πληροφορήθηκα ότι την παραμονή των 
Χριστουγέννων του 2019 ανεμοστρόβιλος ανήρπασε τις οροφές αριθμού οικιών στον συνοικισμό αυτοστέγασης 
και διαπίστωσα ότι ένας σημαντικός αριθμός κατοικιών και άλλων υποστατικών φέρουν στέγη από αμίαντο. 
Μάλιστα, εξ όσων πληροφορήθηκα, κατά τη διάρκεια της επιδιόρθωσης των ζημιών κλήθηκε ειδικό συνεργείο 
για την περισυλλογή των θραυσμάτων των στεγών αμιάντου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει 
καταγραφεί το μέγεθος των προβλημάτων των στεγών από αμίαντο σε προσφυγικές κατοικίες και αν υπάρχει 
οποιοδήποτε πρόγραμμα για την ασφαλή και σύννομη απομάκρυνσή τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.354, ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Τον περασμένο Μάρτιο η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, κατόπιν έκκλησης του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου, 
εξέδωσε σύσταση για την εκτίμηση των κινδύνων κυβερνοασφάλειας των δικτύων 5G και την ενίσχυση των 
προληπτικών μέτρων. Στις 29 Ιανουαρίου 2020 ανακοινώθηκε ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή ενέκρινε την κοινή 
εργαλειοθήκη μέτρων μετριασμού, η οποία συμφωνήθηκε από τα κράτη μέλη της ΕΕ, για την αντιμετώπιση των 
κινδύνων για την ασφάλεια που σχετίζονται με την ανάπτυξη των δικτύων 5G. Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή κάλεσε 
τα κράτη μέλη να αναλάβουν δράση για την εφαρμογή της δέσμης μέτρων που περιλαμβάνονται στα 
συμπεράσματα της εργαλειοθήκης έως τις 30 Απριλίου 2020 και να συντάξουν κοινή έκθεση σχετικά με την 
εφαρμογή τους σε κάθε κράτος μέλος έως τις 30 Ιουνίου 2020. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τις εθνικές 
εκτιμήσεις επικινδυνότητας τις οποίες διαβίβασε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή στα πλαίσια εκπόνηση της 
συντονισμένης εκτίμησης επικινδυνότητας και του καθορισμού κοινής εργαλειοθήκης μέτρων μετριασμού, καθώς 
και για το ποια μέτρα θα λάβουν οι αρμόδιες αρχές για την εφαρμογή της δέσμης μέτρων που περιλαμβάνονται 
στα συμπεράσματα της εργαλειοθήκης μέτρων μετριασμού για την αντιμετώπιση των κινδύνων για την ασφάλεια 
που σχετίζονται με την ανάπτυξη των δικτύων 5G.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.01.898, ημερομηνίας 2 Ιουνίου 2017, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και αφού πρώτα απολογηθώ για την καθυστέρηση στην 

απάντησή της, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων (ΤΑΥ) του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος, μόλις πληροφορήθηκε σχετικά με το περιστατικό της παράνομης επέμβασης στην κοίτη 
του ποταμού Ακακίου προχώρησε σε καταγγελία και λήψη δικαστικών μέτρων εναντίον του 
παρανομούντα, μέσω του Γενικού Εισαγγελέα. 

(β) Ο Γενικός Εισαγγελέας, μέσω ιδιώτη δικηγόρου, προέβη σε ποινική δίωξη του κατηγορούμενου και μέχρι 
στιγμής, έχει ολοκληρωθεί αριθμός ακροάσεων ενώπιον του Δικαστηρίου. Η επόμενη ακρόαση, στην 
οποία ο κατηγορούμενος υποχρεούται να παρουσιαστεί βάσει της εγγύησης που έχει υπογράψει, είχε 
οριστεί για τις 18/12/2019, ωστόσο αυτή αναβλήθηκε για τις 05/03/2020. 

(γ) Σημειώνεται ότι, το ΤΑΥ είχε ζητήσει την έκδοση προσωρινού διατάγματος αναστολής εργασιών. 
Σύμφωνα με τη δικηγόρο, αυτό δεν μπορεί να εκδοθεί, καθώς μέχρι στιγμής, δεν έχει εξασφαλιστεί σαφής 
μαρτυρία για διενέργεια εργασιών εντός της κοίτης του ποταμού, από τον κατηγορούμενο. 

2. Στη βάση των πιο πάνω, αναμένεται η απόφαση του Δικαστηρίου για τη λήψη οποιωνδήποτε μέτρων 
αποκατάστασης του φυσικού περιβάλλοντος της περιοχής. 

3. Παραμένουμε στη διάθεση σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.277, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2018, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Στο πλαίσιο σύσκεψης του Επάρχου Λάρνακας με το Κοινοτικό Συμβούλιο Ορμήδειας, στις 6 Αυγούστου 
2019, ο Έπαρχος επεσήμανε ότι το Κοινοτικό Συμβούλιο δεν μπορεί να έχει την πλήρη διαχείριση του 
παιδοκομικού σταθμού αλλά μόνο να συνεισφέρει έναντι των εξόδων συντήρησής του.  Ο δε Πρόεδρος 
του Κοινοτικού Συμβουλίου πληροφόρησε τον Έπαρχο ότι πραγματοποιήθηκε συνάντηση με λειτουργούς 
του Γραφείου Ευημερίας σε μια προσπάθεια να εξευρεθεί λύση για το θέμα της διαχείρισης του 
παιδοκομικού σταθμού με την προοπτική αυτό να ενταχθεί κάτω από το ΣΚΕ. 
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3. Με την ένταξη του παιδοκομικού σταθμού κάτω από το ΣΚΕ, θα μπορούσε να λυθεί το πρόβλημα και με 
τον τρόπο αυτό να απαλλαχτεί το Κοινοτικό Συμβούλιο από την πλήρη διαχείριση του νηπιαγωγείου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.710, ημερομηνίας 3 Ιουλίου 2019, 

των βουλευτών κ. Χρίστου Χρίστου και Λίνου Παπαγιάννη εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας και 
Αμμοχώστου, αντίστοιχα 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Σύμφωνα με τον περί Ενιαίας Διαχείρισης Υδάτων Νόμο, το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων (ΤΑΥ) του 
Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος παρέχει φρέσκο αδιύλιστο νερό 
άρδευσης από τα Κυβερνητικά Υδατικά Έργα (ΚΥΕ) σε καθορισμένες περιοχές και ανάλογα με τη 
δυναμικότητα των υδατικών εγκαταστάσεων (φράγματα, αγωγοί μεταφοράς κ.λπ.). Το νερό αυτό 
χρησιμοποιείται κυρίως για γεωργική παραγωγή, ενώ μικρές ποσότητες παρέχονται σε κτηνοτροφικές 
μονάδες που βρίσκονται εντός των περιοχών που εξυπηρετούνται από τα ΚΥΕ. 

(β) Η τιμή του αδιύλιστου νερού που παρέχεται από τα ΚΥΕ για γεωργική και κτηνοτροφική χρήση είναι ενιαία 
(€0,17/κυβικό μέτρο). Οι κτηνοτρόφοι έχουν την ευθύνη για περαιτέρω επεξεργασία του νερού ώστε να 
είναι κατάλληλο για την ύδρευση των ζώων τους ή/και για τις άλλες ανάγκες της κτηνοτροφικής μονάδας, 
οπότε το πραγματικό κόστος του νερού που χρησιμοποιούν είναι πολύ μεγαλύτερο. Για παράδειγμα, στην 
περιοχή Αθηένου, η οποία αρδεύεται από το ΚΥΕ Νότιου Αγωγού και παρέχεται αδιύλιστο νερό άρδευσης, 
οι κτηνοτρόφοι, με δική τους ευθύνη και κόστος, προχωρούν στην κατάλληλη επεξεργασία του. 

(γ) Λόγω της θέσης και των τεχνικών χαρακτηριστικών των ΚΥΕ, δεν είναι δυνατό να εξυπηρετούνται όλες οι 
γεωργικές ή κτηνοτροφικές περιοχές παγκύπρια. Οι κτηνοτροφικές μονάδες που βρίσκονται εκτός 
περιοχών κάλυψης των ΚΥΕ, χρησιμοποιούν πόσιμο νερό που λαμβάνουν από τις οικίες Τοπικές Αρχές 
Υδατοπρομήθειας (Συμβούλια Υδατοπρομήθειας, Δήμοι και Κοινότητες) ή κατόπιν σχετικής άδειας από 
ιδιωτικές πηγές (γεωτρήσεις ή επιφανειακά νερά). 

(δ) Η κάθε Τοπική Αρχή Υδατοπρομήθειας αγοράζει χονδρικά πόσιμο νερό από τα ΚΥΕ ή διαθέτει τις δικές 
της πηγές και με βάση τους περί Τιμολόγησης και Μηχανισμών Ανάκτησης Κόστους των Υπηρεσιών 
Ύδατος Κανονισμούς (ΚΔΠ 128/2014), εφαρμόζει κατάλληλα τέλη, με σκοπό την πλήρη ανάκτηση του 
κόστους αγοράς και διανομής του νερού. Λόγω του ότι η κάθε Τοπική Αρχή Υδατοπρομήθειας έχει 
διαφορετικό κόστος διανομής πόσιμου νερού, δεν είναι δυνατή η ενιαία τιμολόγηση του νερού στον τελικό 
καταναλωτή. 

 Παραμένουμε στη διάθεση σας για τυχόν διευκρινίσεις επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.721, ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Η αίτηση για την εκχώρηση τμήματος κρατικής γης για ανέγερση Κυπριακής Εθνικής Βιβλιοθήκης, έχει 
υποβληθεί εκ νέου στην αρμόδια Υπουργική Επιτροπή στις 25.10.2019, μετά από σχετικό αίτημα του 
Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας. 

3. Το Υπουργικό Συμβούλιο στη συνεδρία του ημερομηνίας 4.12.2019, ενέκρινε την εκχώρηση προς το 
Γενικό Διευθυντή του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, μέρους της κρατικής 
γης με αριθμό τεμαχίου 1303, του Τμήματος 25, του Κτηματικού Σχεδίου 21/540201, της ενορίας 
Τρυπιώτου Δήμου Λευκωσίας, για σκοπούς ανέγερσης κτιρίου για τη στέγαση της Κυπριακής Εθνικής 
Βιβλιοθήκης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.010, ημερομηνίας 8 Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Η Σύμβαση Μίσθωσης ημερομηνίας 14.6.1993, με την οποία εκμισθώθηκε στον Κυπριακό Οργανισμό 
Αθλητισμού το μέρος της κρατικής γης με αριθμό τεμαχίου 103, του Κτηματικού Σχεδίου 21/33, 41, 
έκτασης 110.500 τετρ. μέτρων της κοινότητας Αγ. Σωζόμενου, εξακολουθεί να βρίσκεται σε ισχύ. 

3. Η ισχύς της Σύμβασης Μίσθωσης είναι για περίοδο 33 (τριάντα τριών) χρόνων, άρχισε στις 14.6.1993 και 
λήγει στις 13.6.2026, με δικαίωμα παράτασης για ακόμα μια περίοδο 33 χρόνων. 

4. Τέλος, πληροφορείστε ότι δεν έχει κατατεθεί οποιαδήποτε αίτηση για μετακίνηση της Λέσχης 
Ιπποδρομιών σε άλλη κρατική γη.» 



 
 

1291 
 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.013, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση επιθυμώ να σας ενημερώσω για τα κάτωθι: 

 Η διασφάλιση της οικονομικής προστασίας και της απρόσκοπτης πρόσβασης όλων των δικαιούχων και 
ιδιαίτερα των ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού όπως είναι ασθενείς με θαλασσαιμία, στις αναγκαίες υπηρεσίες 
υγείας, αποτελεί βασική αρχή του ΓεΣΥ αλλά και κύριο μέλημα του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας (ΟΑΥ). 

 Για τον σκοπό αυτό, στα πλαίσια του ΓεΣΥ εφαρμόζεται ετήσια οροφή συμπληρωμών για όλους τους 
δικαιούχους, η οποία αφορά όλες τις υπηρεσίες για τις οποίες καταβάλλονται συμπληρωμές, και η οποία 
καθορίζεται στα €150 για τον γενικό πληθυσμό, ενώ είναι χαμηλότερη για τις οικονομικά ευάλωτες ομάδες, 
δηλαδή τους λήπτες ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος, τους χαμηλοσυνταξιούχους και όλους τους δικαιούχους 
κάτω των 21 ετών, για τους οποίους καθορίζεται στα €75. 

 Με τον τρόπο αυτό διασφαλίζεται αποτελεσματικά η απρόσκοπτη πρόσβαση όλων των δικαιούχων και 
ιδιαίτερα των ασθενών με χρόνιες παθήσεις στις αναγκαίες υπηρεσίες, αφού μετά τη συμπλήρωση του ποσού 
της οροφής, κάθε δικαιούχος συνεχίζει να λαμβάνει υπηρεσίες χωρίς να καταβάλλει οποιαδήποτε συμπληρωμή. 

 Αξίζει δε να σημειωθεί ότι: 

• Το ποσό της ετήσιας οροφής που τελικά καθορίστηκε (€150/€75) είναι χαμηλότερο από αυτό που 
προβλεπόταν στους αρχικούς σχεδιασμούς (€300/€150) ώστε η προστασία που παρέχεται να είναι πιο 
αποτελεσματική ιδιαίτερα για τις οικονομικά ευάλωτες ομάδες, και 

• Πριν από την εφαρμογή του ΓεΣΥ δεν υπήρχε καμιά οροφή σε σχέση με τις συμπληρωμές που κατέβαλλαν 
οι δικαιούχοι για τις υπηρεσίες που λάμβαναν από τον δημόσιο τομέα, ενώ η εξαίρεση από την καταβολή 
συμπληρωμών αφορούσε μόνο μεμονωμένες ομάδες ασθενών με χρόνιες παθήσεις και μόνο τις 
συμπληρωμές για τις εργαστηριακές εξετάσεις. 

 Ενόψει των πιο πάνω, εφόσον στα πλαίσια του ΓεΣΥ ο θεσμός των συμπληρωμών, ο οποίος αποτελεί 
μια διεθνή βέλτιστη πρακτική για την αποφυγή της κατάχρησης, εφαρμόζεται με τρόπον ώστε να διασφαλίζεται 
αποτελεσματικά η απρόσκοπτη πρόσβαση όλων των δικαιούχων και ιδιαίτερα των ασθενών με χρόνιες παθήσεις 
στις αναγκαίες υπηρεσίες υγείας, το Διοικητικό Συμβούλιο του Οργανισμού σε πρόσφατη συνεδρία του κατά την 
οποία εξέτασε το θέμα, αποφάσισε όπως μην εγκρίνει το αίτημα για ένταξη των ασθενών με χρόνιες παθήσεις 
στην κατηγορία συμπληρωμών με ετήσια οροφή €75 πέραν των προκαθορισμένων ομάδων πληθυσμού, θέση 
με την οποία συμφωνεί και το Υπουργείο Υγείας. 

 Αναφορικά με τα ιατρικά βοηθήματα, σας αναφέρω ότι τα εξωτερικά βοηθήματα, όπως τα βοηθήματα 
κίνησης, αποτελούν ευθύνη του Υπουργείου Εργασίας και συγκεκριμένα του τμήματος Κοινωνικής 
Ενσωμάτωσης (http://www.mlsi.gov.cy/mlsi/dsid/dsid.nsf/dsipd19_gr?OpenDocument). 

 Ο ΟΑΥ στο πλαίσιο του ΓεΣΥ, θα καλύπτει τα εμφυτεύματα και τον υπόλοιπο ιατροτεχνολογικό 
εξοπολισμό, όπως ακουστικά, απινιδωτές, αντλίες φαρμάκων, εμφυτεύματα και βηματοδότες τα οποία σήμερα 
καλύπτει το ΥΥ.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.020, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι, η εφαρμογή του 
στεγαστικού σχεδίου παραχώρησης κρατικού οικοπέδου για αυτοστέγαση έχει τερματισθεί. 

2. Ενόψει του πιο πάνω ο φάκελος που εκκρεμούσε στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας για 
ανταλλαγή εκκλησιαστικής γης με κρατική γη στο Παραμάλι, για σκοπούς αυτοστέγασης, έχει παραμεριστεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.074, ημερομηνίας 17 
Σεπτεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

α) Το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας (Υ.Π.Π.Α.Ν.) διευκρινίζει ότι, στο πλαίσιο 
των αρμοδιοτήτων που του παρέχονται από τους περί Σχολικών Κυλικείων Νόμους του 2000 και 2005 
σχετικά με την εποπτεία των ελέγχων των σχολικών κυλικείων, επιδεικνύει ιδιαίτερη ευαισθησία σε θέματα 
που αφορούν στην υγεία και στην υγιεινή διατροφή των μαθητών και απαιτεί την αυστηρή εφαρμογή της 
Νομοθεσίας και των κανόνων υγιεινής και καθαριότητας σε όλα ανεξαίρετα τα σχολικά κυλικεία.  
Παράλληλα, στοχεύει στην εξάλειψη όλων των κρουσμάτων παρατυπιών που παρατηρούνται σε σχολικά 
κυλικεία. 



 
 

1292 
 

β) Εποπτικό έλεγχο σε ό,τι αφορά στη σωστή οργάνωση και λειτουργία των σχολικών κυλικείων ασκούν η 
Κεντρική Επιτροπή Ελέγχου Σχολικών Κυλικείων (Κ.Ε.Ε.Σ.Κ.) και οι κατά τόπους Τοπικές Επιτροπές 
Ελέγχου Σχολικών Κυλικείων (Τ.Ε.Ε.Σ.Κ.).  Ως εκ τούτου, οι κατά τόπους Τ.Ε.Ε.Σ.Κ. καλούνται να 
εφαρμόζουν αυστηρά τους περί Σχολικών Κυλικείων Νόμους του 2000 έως 2005, καθώς και τις οδηγίες 
που περιλαμβάνονται σε σχετικές εγκυκλίους. 

γ) Η Κ.Ε.Ε.Σ.Κ. έχει την αρμοδιότητα να αποφασίζει για τα υπό έγκριση προϊόντα που διατίθενται από τα 
κυλικεία, να παρέχει τις σχετικές προδιαγραφές των προϊόντων προς τις Σχολικές Εφορείες, να εκδίδει 
κατάλογο με τα είδη και τις τιμές των προϊόντων που προσφέρονται στα κυλικεία, να καθορίζει ή να 
διαφοροποιεί τις τιμές των προϊόντων που περιλαμβάνονται στον κατάλογο και να εποπτεύει τους 
ελέγχους που διεξάγονται από τις Τ.Ε.Ε.Σ.Κ., οι οποίοι αφορούν σε θέματα παραβάσεων των τιμών και 
των ειδών του καταλόγου, καθώς και παραβάσεων των κανόνων υγιεινής των τροφίμων, των χώρων, του 
εξοπλισμού και του προσωπικού των κυλικείων. 

δ) Το Υ.Π.Π.Α.Ν., μέσω των εκθέσεων των Τ.Ε.Ε.Σ.Κ., οι οποίες κοινοποιούνται στους οικείους Επιθεωρητές 
κάθε Διεύθυνσης Εκπαίδευσης, προβαίνει σε συστάσεις προς τις Σχολικές Εφορείες για τη λήψη των 
μέτρων που προνοούνται από τη σχετική Νομοθεσία, εφόσον οι Αναθέτουσες Αρχές είναι οι Σχολικές 
Εφορείες.  Αν ο έλεγχος αφορά τη Μέση Τεχνική και Επαγγελματική Εκπαίδευση και Κατάρτιση ο Γενικός 
Διευθυντής του Υ.Π.Π.Α.Ν. είναι η Αναθέτουσα Αρχή.  Σε πολλές περιπτώσεις, μετά από τις εκθέσεις 
αξιολόγησης των Τ.Ε.Ε.Σ.Κ. ή μετά από επώνυμες καταγγελίες που κοινοποιούνται στο Υ.Π.Π.Α.Ν., και 
κατόπιν σχετικής διερεύνησης από το Υ.Π.Π.Α.Ν. διενεργούνται αιφνίδιοι έλεγχοι σε σχολεία από 
εξουσιοδοτημένους Λειτουργούς του Γραφείου Ασφάλειας και Υγείας.  Τονίζεται ότι, με βάση την ισχύουσα 
Νομοθεσία, αποτελεί υποχρέωση των Σχολικών Εφορειών να επιλαμβάνονται οποιωνδήποτε 
καταγγελιών, μέσω των νενομισμένων διαδικασιών, αφού αρμόδιες για την επιβολή ποινών είναι οι 
Σχολικές Εφορείες, ως οι Αναθέτουσες Αρχές και όχι το Υ.Π.Π.Α.Ν, εκτός των περιπτώσεων των Τεχνικών 
και Επαγγελματικών Σχολών Εκπαίδευσης και Κατάρτισης. 

2. Επισημαίνεται ότι, σύμφωνα με τους περί Σχολικών Κυλικείων Νόμους του 2000 έως 2005, προνοούνται, 
μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

α) Άρθρο 14 

 “(1) Η Τ.Ε.Ξ.Σ.Κ. υπό την εποπτεία της Κ.Ε.Ε.Σ.Κ. ασκεί κατά εύλογα χρονικά διαστήματα έλεγχο στο 
κυλικείο του σχολείου, με σκοπό τη διαπίστωση συμμόρφωσης του αδειούχου κυλικείου στις 
συνθήκες υγιεινής που περιγράφονται στο Παράρτημα I. 

 (2) Σε κάθε περίπτωση που διαπιστώνεται, μετά από έλεγχο, σύμφωνα με το εδάφιο (1), ότι ο 
αδειούχος κυλικείου δε συμμορφώνεται στις διατάξεις του παρόντος Νόμου, η Τ.Ε.Ε.Σ.Κ. ετοιμάζει 
και υποβάλλει γραπτώς αναλυτική έκθεση περί τούτου στην Εφορεία ή στο Γενικό Διευθυντή, αν ο 
έλεγχος αφορά τη Μέση Τεχνική Εκπαίδευση.  Στην αναλυτική έκθεση επισημαίνονται και 
προσδιορίζονται οι διατάξεις του παρόντος Νόμου που παραβιάζει ο αδειούχος κυλικείου. 

 (3) Η Τ.Ε.Ε.Σ.Κ. αξιολογεί το κυλικείο και συμπληρώνει τρεις ως τέσσερις φορές το χρόνο το ενιαίο 
έντυπο αξιολόγησης, σύμφωνα με το Παράρτημα II. 

 (4) Δύο φορές το χρόνο η Τ.Ε.Ε.Σ.Κ. υποβάλλει προς την Κ.Ε.Ε.Σ.Κ., τη διεύθυνση του σχολείου, την 
Εφορεία και το Γενικό Διευθυντή έκθεση αξιολόγησης του κυλικείου.  Η πρώτη έκθεση υποβάλλεται 
στο διάστημα μεταξύ 15 Ιανουαρίου και 15 Φεβρουαρίου και η δεύτερη έκθεση υποβάλλεται στο 
διάστημα μεταξύ 15 Μαρτίου και 15 Απριλίου.” 

β) Άρθρο 16 

 “(1) Η Εφορεία ή ο Γενικός Διευθυντής, ανάλογα με την περίπτωση, αμέσως μόλις πάρει την 
προβλεπόμενη στο Άρθρο 14 έκθεση, επιλαμβάνεται του θέματος και έχει την εξουσία να επιβάλει 
στον αδειούχο του παρανομούντος κυλικείου όλες ή οποιεσδήποτε από τις πιο κάτω κυρώσεις, 
αφού προηγουμένως δώσει την ευκαιρία στον ενδιαφερόμενο να ακουστεί: 

  (α) πρόστιμο μέχρι 2000 λίρες 

  (β) τερματισμό του εγγράφου συμβολαίου και άμεση παράδοση του κυλικείου 

  (γ) κατακράτηση μέρους ή ολόκληρου του ποσού της εγγύησης που κατατίθεται από τον 
αδειούχο κυλικείου μαζί με την προσφορά που υποβάλλει για παραχώρηση και 
εκμετάλλευση του κυλικείου». 

γ) Άρθρο 18 

 Σύμφωνα με την ισχύουσα Νομοθεσία, τα είδη που προσφέρει ο αδειούχος κυλικείου είναι αυτά και μόνο 
που αναφέροντα στον εκάστοτε εγκεκριμένο Τιμοκατάλογο.  Παράλληλα, ο αδειούχος κυλικείου οφείλει να 
συμμορφώνεται στις υποδείξεις της Τ.Ε.Ε.Σ.Κ. ή/και της Κ.Ε.Ε.Σ.Κ., καθώς και στις υποδείξεις της 
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Σχολικής Εφορείας σε θέματα που αφορούν στην τήρηση του Τιμοκαταλόγου, στην ποιότητα των 
προσφερόμενων ειδών, στην καθαριότητα του κυλικείου και στη συμπεριφορά του αδειούχου ή 
υπαλλήλου του προς τους μαθητές και προς το διδακτικό προσωπικό του σχολείου 

3. Η Κ.Ε.Ε.Σ.Κ., μέσω εγκύκλιων οδηγιών (αρ. εγκυκλίων στο διαδίκτυο ypp6118, ypp7884) συστήνει όπως 
όλα τα σχολεία ασκούν αιφνίδιο έλεγχο, μέσω των Τ.Ε.Ε.Σ.Κ., κατά τους πρώτους ένα-δύο μήνες λειτουργίας 
του κυλικείου, για διαπίστωση της συμμόρφωσης με τις πρόνοιες της Νομοθεσίας.  Σε περίπτωση διαπίστωσης 
οποιωνδήποτε παρατυπιών στη λειτουργία του κυλικείου ή παραβάσεων στις τιμές του Τιμοκαταλόγου, η έκθεση 
αξιολόγησης θα πρέπει να αποστέλλεται άμεσα στην Κ.Ε.Ε.Σ.Κ. και στην οικεία Σχολική Εφορεία, ώστε να 
λαμβάνονται μέτρα έγκαιρα και να γίνονται οι δέουσες ενέργειες, σύμφωνα με τις διαδικασίες που προνοούνται 
από τους περί Σχολικών Κυλικείων Νόμους του 2000 έως 2005.  Σημειώνεται ότι θα πρέπει να ενεργοποιούνται 
όσα μέλη της Τ.Ε.Ε.Σ.Κ. μπορούν να είναι παρόντα για διεξαγωγή ελέγχου για την υγιεινή και την καθαριότητα 
του σχολικού κυλικείου από την έναρξη της εκάστοτε σχολικής χρονιάς. 

4. α) Τονίζεται ότι αποτελεί υποχρέωση των Σχολικών Εφορειών να επιλαμβάνονται οποιωνδήποτε 
καταγγελιών, μέσω των νενομισμένων διαδικασιών.  Σύμφωνα με τους Περί Σχολικών Κυλικείων 
Νόμους του 2000 έως 2005, τα θέματα προκήρυξης, κατακύρωσης, ακύρωσης και 
επαναπροκήρυξης προσφορών για τη διαχείριση σχολικών κυλικείων δημόσιων σχολείων, καθώς 
και θέματα που αφορούν στον διακανονισμό των όρων συμβολαίων διαχείρισης σχολικών 
κυλικείων, δεν εμπίπτουν στις αρμοδιότητες του Προέδρου της Κεντρικής Επιτροπής Ελέγχου 
Σχολικών Κυλικείων (Κ.Ε.Ε.Σ.Κ.).  Οι Σχολικές Εφορείες είναι οι αναθέτουσες αρχές και επομένως, 
οποιαδήποτε θέματα προκύπτουν, εμπίπτουν στις αρμοδιότητες της οικείας Σχολικής Εφορείας, η 
οποία είναι υπεύθυνη να χειρίζεται τις δικές της προσφορές και να βρίσκει μηχανισμούς επίλυσης 
προβλημάτων, μετά από τεκμηριωμένες αποφάσεις της. 

 β) Επισημαίνεται ότι στο άρθρο 16 των Περί Σχολικών Κυλικείων Νόμων του 2000 έως 2005, 
προνοείται ότι οι κυρώσεις στον αδειούχο παρανομούντος κυλικείου επιβάλλονται από την οικεία 
Σχολική Εφορεία.  Το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, στο πλαίσιο της 
εποπτείας των ελέγχων που διενεργούνται από τις κατά τόπους Τοπικές Επιτροπές Ελέγχου 
Σχολικών Κυλικείων (Τ.Ε.Ε.Σ.Κ.), προβαίνει σε συστάσεις προς τις Σχολικές Εφορείες για επιβολή 
των προβλεπόμενων από τη Νομοθεσία κυρώσεων στις περιπτώσεις κατά τις οποίες, μέσω των 
εκθέσεων των Τ.Ε.Ε.Σ.Κ., διαπιστώνονται: 

  Ι. παραβάσεις των τιμών, των ειδών των προϊόντων και των προδιαγραφών του εγκεκριμένου 
τιμοκαταλόγου, 

  ΙΙ. παραβάσεις των κανόνων υγιεινής του χώρου, του εξοπλισμού προσωπικού και των 
τροφίμων, 

  ΙΙΙ. παράλειψη του αδειούχου διαχειριστή του κυλικείου ή του εκπροσώπου του να 
παρευρίσκεται στο κυλικείο όλες τις ώρες λειτουργίας του. 

5. Διευκρινίζεται ότι, στις πλείστες περιπτώσεις οι έλεγχοι που διεξάγονται είναι ικανοποιητικοί και οι εκθέσεις 
αξιολόγησης που αποστέλλονται στην Κ.Ε.Ε.Σ.Κ. αντικατοπτρίζουν την πραγματικότητα.  Ωστόσο, σε ορισμένες 
περιπτώσεις, έχει παρατηρηθεί ότι οι Τ.Ε.Ε.Σ.Κ. δεν εφαρμόζουν τις διαδικασίες που προβλέπονται από τη 
Νομοθεσία, δεν διενεργούν συστηματικούς ελέγχους ή/και δεν καταγράφουν την πλήρη εικόνα στις εκθέσεις, σε 
ό,τι αφορά σε περιπτώσεις παραβάσεων στις τιμές και στα είδη του Τιμοκαταλόγου, αλλά και σε θέματα υγιεινής.  
Το Υ.Π.Π.Α.Ν. υπενθυμίζει συχνά και με διάφορους τρόπους την σημασία της άμεσης ανταπόκρισης και της 
πλήρους συνεργασίας όλων των Τ.Ε.Ε.Σ.Κ., των Διευθύνσεων των Σχολείων και των Σχολικών Εφορειών με την 
Κ.Ε.Ε.Σ.Κ. για εξάλειψη οποιωνδήποτε παρατυπιών. 

6. Αναφορικά με τα δημοσιεύματα στον ημερήσιο τύπο για αυξημένα κρούσματα παραβάσεων στην επαρχία 
Λάρνακας, το Υ.Π.Π.Α.Ν. επιθυμεί να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

i. Ο Κυπριακός Σύνδεσμος Καταναλωτών (Κ.Σ.Κ.), στη βάση της πρόνοιας των περί Σχολικών Κυλικείων 
Νόμων του 2000 έως 2005 για τη σύσταση των Τ.Ε.Ε.Σ.Κ., συμμετέχει με εθελοντές-μέλη του στους 
ελέγχους που διεξάγονται από τις Τ.Ε.Ε.Σ.Κ.  Λόγω του μειωμένου αριθμού εθελοντών, οι εκπρόσωποι 
του Κ.Σ.Κ. δεν μπορούν να συμμετέχουν σε όλους τους ελέγχους των Τ.Ε.Ε.Σ.Κ.  Ως εκ τούτου, συνήθως 
συμμετέχουν σε συγκεκριμένες περιοχές και επαρχίες, ανάλογα με τις δυνατότητες και τον διαθέσιμο 
χρόνο τους.  Το Υ.Π.Π.Α.Ν. αναγνωρίζει την εθελοντική εργασία και συνεισφορά των μελών του Κ.Σ.Κ. 
και εκτιμά, ιδιαίτερα, τις προσπάθειές τους να ανταποκρίνονται στις υποχρεώσεις του Συνδέσμου ως προς 
τις Τ.Ε.Ε.Σ.Κ. συμμετέχοντας στις επιθεωρήσεις σχολικών κυλικείων. 

ii. Η αναφορά ότι τα προβλήματα καθυστερούν να επιλυθούν δεν ευσταθεί, αφού σε όλες τις περιπτώσεις, 
όταν οι εκθέσεις αξιολόγησης κοινοποιούνται στο Υ.Π.Π.Α.Ν., τυγχάνουν ελέγχου από τους Επιθεωρητές 
και τους Λειτουργούς του Υ.Π.Π.Α.Ν., οι οποίοι ασχολούνται με τα θέματα της Κ.Ε.Ε.Σ.Κ.  Όπου κρίνεται 
απαραίτητο, το Υ.Π.Π.Α.Ν. παρεμβαίνει άμεσα, είτε προς τις Διευθύνσεις των σχολείων είτε προς τις 
Σχολικές Εφορείες-Αναθέτουσες Αρχές, με συστάσεις για λήψη μέτρων όπου χρειάζεται, είτε με 
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παραινέσεις για συμμόρφωση προς τους αδειούχους διαχειριστές κυλικείων.  Σε πολλές περιπτώσεις, εκεί 
όπου γίνονται συστάσεις ή λαμβάνονται τα μέτρα/ποινές που προνοούνται από τη σχετική Νομοθεσία, οι 
αδειούχοι διαχειριστές κυλικείων συμμορφώνονται. 

7. Σημειώνεται ότι, στα έγγραφα των Ενιαίων Εντύπων Προσφορών για τα σχολικά κυλικεία Δημόσιων 
Σχολείων Δημοτικής Εκπαίδευσης, Μέσης Γενικής Εκπαίδευσης και Μέσης Τεχνικής και Επαγγελματικής 
Εκπαίδευσης και Κατάρτισης, τα οποία ετοιμάστηκαν με συνεργασία του Υ.Π.Π.Α.Ν. και τους Παγκύπριας 
Συντονιστικής Επιτροπής Σχολικών Εφορειών, υπάρχει σχετική πρόνοια για τερματισμό τους σύμβασης από την 
Αναθέτουσα Αρχή, μέτρο το οποίο μπορεί να επιβληθεί από την κάθε Σχολική Εφορεία σε αδειούχους 
διαχειριστές κυλικείων που δεν συμμορφώνονται με τους περί Σχολικών Κυλικείων Νόμους. 

8. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2020 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. 
Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.081, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση που αφορά στην αδυναμία διαγραφής αδρανών εταιρειών, κατόπιν 
αίτησης των συμβούλων της εταιρείας, επειδή δεν είναι συμμορφούμενες με τις εκ του Νόμου υποχρεώσεις τους, 
όπως για παράδειγμα με την καταβολή του ετήσιου τέλους των €350, και σας πληροφορώ τα εξής: 

2. Στις 18/2/2018 εγκρίθηκε από τη Βουλή των Αντιπροσώπων ο τροποποιητικός Νόμος 149(Ι) του 2018, με 
τον οποίο, μεταξύ άλλων, εγκρίθηκε και η τροποποίηση του άρθρου 327(2Α)(α) του περί Εταιρειών Νόμου 
(ο “Νόμος”), βάσει της οποίας ο Έφορος εταιρειών δύναται να διαγράψει εταιρείες από το Μητρώο του 
κατόπιν αίτησης των συμβούλων της εταιρείας και νοουμένου ότι η εταιρεία έχει εκπληρώσει τις εκ του 
Νόμου υποχρεώσεις της. 

3. Στόχος της πιο πάνω τροποποίησης είναι η διατήρηση ενός επικαιροποιημένου Μητρώου.  Πριν την 
εισαγωγή της πιο πάνω πρόνοιας, εταιρεία μπορούσε να υποβάλει αίτηση για διαγραφή στον Έφορο 
εταιρειών και ο Έφορος όφειλε να την καταχωρίσει και προωθήσει για διαγραφή ανεξάρτητα εάν η εν λόγω 
εταιρεία ήταν συμμορφούμενη με τις εκ του Νόμου υποχρεώσεις της ή όχι. 

4. Συνεπώς, μετά τις 18/12/2018 όσες εταιρείες υπέβαλαν ή πρόκειται να υποβάλουν αίτηση για διαγραφή 
θα πρέπει να είναι πλήρως συμμορφούμενες με τις επιταγές του Νόμου, οι οποίες αφορούν στη διατήρηση 
ορθών και επικαιροποιημένων στοιχείων στο Μητρώο του Εφόρου και στην καταβολή του ετήσιου τέλους.  

5. Σε περίπτωση που μία εταιρεία δεν είναι συμμορφούμενη, τότε ο Έφορος εταιρειών προωθεί τη διαγραφή 
της -βάσει του άρθρου 327(3)(γ), εάν πρόκειται για παράλειψη καταβολής του ετήσιου τέλους ή- βάσει του 
άρθρου 327(6) εάν πρόκειται για παράληψη καταχώρησης στον Έφορο οποιουδήποτε εγγράφου που 
απαιτείται από τον Νόμο να καταχωρηθεί σε αυτόν. 

6. Συναφώς, με τον τροποποιητικό Νόμο 149(Ι) του 2018 και συγκεκριμένα την τροποποίηση του άρθρου 
327(2Α)(α), μόνο εταιρεία που είναι συμμορφούμενη με τις εκ του Νόμου υποχρεώσεις της δύναται να 
αιτηθεί τη διαγραφή της, ενώ με την τροποποίηση του άρθρου 327(3)(γ) του τροποποιητικού Νόμου 
(Ν89(Ι)/2015), παρέχεται η δυνατότητα στον Έφορο εταιρειών να διαγράψει εταιρεία για λόγους μη 
συμμόρφωσης με την υποχρέωση καταβολής του ετήσιου τέλους. 

7. Σημειώνεται επίσης ότι ο περί Εταιρειών Νόμος, ουδεμία διάκριση κάνει μεταξύ των εταιρειών, κατά πόσο 
δηλαδή μία εταιρεία είναι αδρανής ή όχι. 

8. Με βάση τα πιο πάνω, μία αδρανής εταιρεία που υπέβαλε ή θα υποβάλει, μέσω των συμβούλων της, 
αίτηση για διαγραφή και δεν είναι συμμορφούμενη με οποιαδήποτε υποχρέωση προκύπτει από τον περί 
Εταιρειών Νόμο, δεν θα διαγραφεί βάσει της αίτησής της.  Αντιθέτως, η διαγραφή της θα προκύψει μέσω 
της διαδικασίας εκκαθάρισης του Μητρώου από τις μη συμμορφούμενες εταιρείες στο πλαίσιο υλοποίησης 
των εκστρατειών συμμόρφωσης του Εφόρου εταιρειών που προωθούνται βάσει του άρθρου 327 του υπό 
αναφορά Νόμου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.089, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α. Τον Ιούνιο του 2019, Πολυεθνικός Επενδυτικός Φορέας ενδιαφέρθηκε να συνεργαστεί με την εταιρεία 
Hellenic copper mines ltd, στην υδρομεταλλουργική επεξεργασία λατεριτικού νικελιούχου μεταλλεύματος 
στις εγκαταστάσεις του μεταλλείου της στην Σκουριώτισσα, για την παραγωγή θειικού νικελίου το οποίο 
στη συνέχεια θα εξάγεται για να χρησιμοποιηθεί στην κατασκευή μπαταριών για ηλεκτρικά αυτοκίνητα. 

β. Το μετάλλευμα αυτό, το οποίο δεν περιέχει οποιαδήποτε τοξικά στοιχεία, θα εισάγεται από το εξωτερικό 
(Αφρική) και θα τυγχάνει παρόμοιας υδρομεταλλουργικής μεθόδου επεξεργασίας που εφαρμόζει η 
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εταιρεία στην εκχύλιση χαλκούχου μεταλλεύματος. 

2. Για την εξέταση του αιτήματος αυτού, ζητήθηκε όπως: 

(i) εκπονηθεί πλήρης Μελέτη Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον για το σκοπούμενο έργο, 
η οποία έχει ετοιμαστεί και κατατέθηκε για εξέταση από το Τμήμα Περιβάλλοντος για έκδοση 
σχετικής Γνωμάτευσης, και 

(ii) διεξαχθεί δοκιμαστική εκχύλιση του εν λόγω μεταλλεύματος σε ημιβιομηχανική κλίμακα σε χώρο 
του μεταλλείου της Σκουριώτισσας, έτσι ώστε να διευκρινιστούν και αξιολογηθούν εκ των προτέρων 
όλες οι παράμετροι (περιβαλλοντικοί και τεχνικοί) που θα εφαρμοστούν κατά την υλοποίηση του 
προτεινόμενου έργου καθώς και ο τρόπος αξιοποίησης του μεταλλεύματος, μετά την επεξεργασία 
του, προκειμένου να χρησιμοποιηθεί ως φυτόχωμα για την αποκατάσταση τόσο του υφιστάμενου 
μεταλλείου όσο και άλλων εγκαταλελειμμένων μεταλλείων της Κύπρου. 

 Σημειώνεται ότι για την ημιβιομηχανικής κλίμακας δοκιμή εκχύλισης, μεταφέρθηκαν από την Αφρική στο 
μεταλλείο της Σκουρώτισσας γύρω στους 11.000 τόνους νικελιούχου λατεριτικού μεταλλεύματος εντός του 
μηνός Σεπτεμβρίου και έχουν ληφθεί δείγματα από το κράτος για τη διεξαγωγή χημικών αναλύσεων. 

3. Για την εκτέλεση του σκοπούμενου έργου, απαιτείται όπως τροποποιηθεί η Μεταλλευτική Μίσθωση της 
Σκουριώτισσας προκειμένου να καλύπτει και την εν λόγω μεταλλευτική εργασία, η οποία θα γίνει μόνο 
στην περίπτωση που εκδοθεί θετική Γνωμάτευση για το όλο έργο από την Περιβαλλοντική Αρχή. 

4. Το ενδιαφέρον για αξιοποίηση μεταλλεύματος από τα κατεχόμενα στο χώρο του μεταλλείου της 
Σκουριώτισσας, αφορά γύρω στις 150.000 τόνους αποβλήτων (τελμάτων) περιεκτικότητας 0,9 ppm 
χρυσού. 

 Τα εν λόγω απόβλητα προήλθαν από την επεξεργασία χρυσοφόρου μεταλλεύματος με τη μέθοδο της 
κυάνωσης που πραγματοποιούταν στο εργοστάσιο της αμερικάνικης εταιρείας Cyprus Mines Corporation 
(CMC) στην περιοχή του Ξερού τη δεκαετία του 1930 και τα οποία έκτοτε αποτελούν πηγή ρύπανσης των 
επιφανειακών και υπόγειων νερών, καθώς και της θάλασσας της περιοχής. 

5. Τα απόβλητα θα μεταφέρονται με φορτηγά τουρκοκύπριου εργολάβου στο μεταλλείο της Σκουριώτισσας 
μέσω του οδοφράγματος Λεύκας-Απλικιού για να τύχουν επεξεργασίας στην αδειοδοτημένη μονάδα 
παραγωγής χρυσού. Μετά την επεξεργασία, θα ακολουθήσει η εγκριμένη από το Τμήμα Περιβάλλοντος 
διαδικασία της αποτοξικοποίησης τους και στη συνέχεια θα αποτίθενται στην αδειοδοτημένη εγκατάσταση 
εξορυκτικών αποβλήτων που βρίσκεται εντός της κλειστής εκσκαφής του μεταλλείου. 

6. Εφόσον οι διαβουλεύσεις της εταιρείας Hellenic Mines Coproration (CMC) και του τουρκοκύπριου 
εργολάβου καρποφορήσουν, το όλο έργο θα μπορέσει να πραγματοποιηθεί νοουμένου ότι θα 
εξασφαλιστεί και η σύμφωνη γνώμη του Υπουργείου Εξωτερικών και τηρηθούν από τον τουρκοκύπριο 
εργολάβο όσα προνοούνται στην σχετική για το όλο θέμα Γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα της 
Δημοκρατίας. Συγκεκριμένα θα πρέπει να εξασφαλιστούν από τις αρμόδιες αρχές της Κυπριακής 
Δημοκρατίας για τα μεν φορτηγά άδειες κυκλοφορίας, τεχνικός έλεγχος (ΜΟΤ) και άδειες μεταφοράς 
αποβλήτων και για τους δε οδηγούς, επαγγελματικές άδειες οδήγησης. 

7. Παραμένουμε στη διάθεση σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.130, ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 
 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην στην πιο πάνω ερώτηση και σας ενημερώνω ότι τα θέματα που αφορούν 
την εργοδότηση των συνεργατών αορίστου χρόνου στο ΡΙΚ, θα εξεταστούν από το Υπουργείο Εσωτερικών στα 
πλαίσια εξέτασης και της μόνιμης δομής του προσωπικού του Ιδρύματος, ως επίσης και του εκσυγχρονισμού 
των σχετικών Κανονισμών που διέπουν την πλήρωση θέσεων καθώς και των σχεδίων υπηρεσίας. 

2. Αναφέρεται συναφώς ότι το Υπουργείο Εσωτερικών είναι σε διαβούλευση με τη Διοίκηση του ΡΙΚ καθώς 
επίσης και με τις συνδικαλιστικές οργανώσεις σχετικά με το νέο προτεινόμενο οργανόγραμμα του προσωπικού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.134, ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 
 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το Τμήμα Γεωργίας εφαρμόζει “Σχέδιο Καταπολέμησης της Ποντίκας”, το οποίο έχει εγκριθεί με τις υπ’ 
αριθμόν 73.752 και 80.704, αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου ημερομηνίας 27.06.2012 και 
26.05.2016, αντίστοιχα. Στα πλαίσια του εν λόγω Σχεδίου, το Τμήμα Γεωργίας διεξάγει εκστρατείες 
καταπολέμησης της ποντίκας με δικά του συνεργεία σε γεωργοκτηνοτροφικές περιοχές, οι οποίες 
κρίνονται ως σοβαρές εστίες πολλαπλασιασμού της ποντίκας. Τα συνεργεία των Επαρχιακών Γεωργικών 
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Γραφείων Λευκωσίας και Αμμοχώστου, σε συνεργασία με τις Τοπικές Αρχές της Επαρχίας έχει καλύψει 
ήδη μεγάλο μέρος των γεωργοκτηνοτροφικών περιοχών, που θεωρούνται σοβαρές εστίες 
πολλαπλασιασμού της ποντίκας. 

(β) Επιπρόσθετα, οι πρόνοιες του προαναφερόμενου Σχεδίου παρέχουν τη δυνατότητα στις Τοπικές Αρχές 
να προμηθεύονται το ποντικοδόλωμα Doa Rat Bait που παρασκευάζει το Τμήμα Γεωργίας στην 
επιδοτημένη τιμή των €0,50 ανά κιλό συν Φ.Π.Α, έτσι ώστε να διεξάγουν οργανωμένες εκστρατείες εντός 
των διοικητικών ορίων τους. Το Τμήμα Γεωργίας έχει πραγματοποιήσει τα τελευταία χρόνια διαφωτιστικές 
διαλέξεις και εκπαιδευτικά σεμινάρια για την παροχή τεχνικής υποστήριξης προς τις Τοπικές Αρχές στην 
εφαρμογή ορθολογικών εκστρατειών και στην ορθή χρήση των τρωκτικοκτόνων δολωμάτων, με στόχο τη 
μέγιστη αποτελεσματικότητα της αντιμετώπισης της ποντίκας καθώς και την ελαχιστοποίηση των 
αρνητικών επιπτώσεων προς το περιβάλλον. 

(γ) Οι πλείστοι Δήμοι και Κοινότητες προβαίνουν σε οργανωμένες εκστρατείες καταπολέμησης της ποντίκας 
εντός των διοικητικών τους ορίων. Σημειώνεται ότι λόγω των κατάλληλων καιρικών συνθηκών κατά το 
έτος 2019, αλλά και της πολυομβρίας της χειμερινής περιόδου, παρατηρήθηκε αύξηση του πληθυσμού 
της ποντίκας. 

(δ) Η καταπολέμηση της ποντίκας και άλλων τρωκτικών εντός και περιμετρικά των οικιστικών περιοχών και 
στα αποχετευτικά συστήματα πραγματοποιείται από άλλες υπηρεσίες, όπως είναι οι Τοπικές Αρχές, τα 
Συμβούλια Αποχετεύσεως και οι Υγειονομικές Υπηρεσίες του Κράτους. 

(ε) Το Τμήμα Γεωργίας στο πλαίσιο του “Σχεδίου καταπολέμησης της ποντίκας”, σε μια προσπάθεια 
προώθησης της βιολογικής καταπολέμησης της ποντίκας, τοποθετεί τεχνητές φωλιές ανθρωποπουλιών 
σε περιοχές που υπάρχουν ενδείξεις ύπαρξής τους. Σε διάστημα 4 ετών, σε συνεργασία με το Τμήμα 
δασών και την Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας, έχουν τοποθετηθεί 90 τεχνητές φωλιές σε διάφορες 
περιοχές. Σημείο αναφοράς αποτελούν τα αποτελέσματα του προγράμματος στη Δένεια, όπου η 
τοποθέτηση τρωκτικοκτόνων δολωμάτων δεν εφαρμόζεται πλέον. Βάσει της δράσης αυτής και μετά από 
την επίσκεψη των ειδικών από το Ισραήλ, την Ελβετία και την Ελλάδα στην Κύπρο, το Υπουργείο 
Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος αποφάσισε την κατάρτιση ενός “Εθνικού Σχεδίου 
Δράσης για την βιολογική καταπολέμηση των τρωκτικών”, στο οποίο θα συμμετέχουν όλα τα εμπλεκόμενα 
Τμήματα/Υπηρεσίες αλλά και μη Κυβερνητικές Οργανώσεις που ασχολούνται με το αντικείμενο (Birdlife 
Cyprus). Απώτερος στόχος του εν λόγω σχεδίου είναι η μείωση των τρωκτικοκτώνων δολωμάτων μέσω 
της χρήσης του ανθρωποπουλιού, διασφαλίζοντας τη διατήρηση της βιοποικιλότητας αλλά και την 
προστασία του περιβάλλοντος. 

(στ) Επισημαίνεται επίσης και ο σημαντικός ρόλος στον περιορισμό του πληθυσμού της ποντίκας που 
διαδραματίζουν επίσης οι ίδιοι οι πολίτες, που θα πρέπει να λαμβάνουν μέτρα αποφυγής δημιουργίας 
εστιών πολλαπλασιασμού των τρωκτικών και μέτρα προστασίας των περιουσιών τους. 

(ζ) Τέλος, σας διαβεβαιώνουμε ότι οι αρμόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Περιβάλλοντος θα συνεχίσουν τις προσπάθειες που καταβάλλουν για περιορισμό των προβλημάτων 
που προκαλούνται από τους πληθυσμούς της ποντίκας σε γεωργοκτηνοτροφικές περιοχές. 

Παραμένουμε στη διάθεσή σας για περαιτέρω διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Γιώργου Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.142, ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 
 «Σχετικά με την υπό αναφορά ερώτηση του Βουλευτή κ. Μαρίνου Μουσιούττα σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

2. Η υποχρέωση για εγκατάσταση και χρήση ταχογράφων και τήρησης των ωρών οδήγησης και ανάπαυσης 
των οδηγών, περιλήφθηκε στον “Περί Ελέγχου των Ωρών Οδήγησης και Ανάπαυσης των Οδηγών 
Ορισμένων Οχημάτων Νόμος Ν. 86(Ι)/2007”, ο οποίος τέθηκε σε ισχύ στις 13/7/2007.  Αρμόδια Αρχή για 
την εφαρμογή του Νόμου είναι το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και οι 
σχετικοί έλεγχοι που περιλαμβάνονται στη νομοθεσία διεξάγονται από τους Επιθεωρητές του Τμήματος 
Επιθεώρησης Εργασίας σε συνεργασία με την Αστυνομία Κύπρου. 

3. Με βάση τον Κανονισμό 50, Παράγραφοι 28 μέχρι 31, των περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως Κανονισμών (Κ.Δ.Π. 66/1984 όπως τροποποιήθηκε μέχρι σήμερα), η εγκατάσταση συσκευής 
περιορισμού ταχύτητας, είναι υποχρεωτική στα οχήματα με κινητήρα που λαμβάνουν για πρώτη φορά 
άδεια κυκλοφορίας μετά την 24/3/2005.  Οχήματα με κινητήρα είναι αυτά που ορίζονται στον περί 
Έγκρισης Τύπου Οχημάτων Νόμο (18(I)/2000) ως οχήματα κατηγορίας: 

• Μ2:  Οχήματα χρησιμοποιούμενα για τη μεταφορά προσώπων, τα οποία περιλαμβάνουν 
περισσότερες από οκτώ θέσεις καθημένων πέραν του καθίσματος του οδηγού και έχουν μέγιστη 
μάζα το πολύ 5 τόνους. 
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• Μ3:  Οχήματα χρησιμοποιούμενα για τη μεταφορά προσώπων, τα οποία περιλαμβάνουν 
περισσότερες από οκτώ θέσεις πέραν του καθίσματος του οδηγού και έχουν μέγιστη μάζα άνω των 
5 τόνων.  

• Ν2:  Οχήματα χρησιμοποιούμενα για τη μεταφορά αγαθών, που έχουν μέγιστη μάζα άνω των 3,5 
και έως 12 τόνους.  

• Ν3:  Οχήματα χρησιμοποιούμενα για τη μεταφορά αγαθών, που έχουν μέγιστη μάζα άνω των 12 
τόνων.  

 Τα οχήματα που ανήκουν στις κατηγορίες Μ2 και Μ3 πρέπει να διαθέτουν συσκευή με ρυθμισμένη 
τη μέγιστη ταχύτητα που αναπτύσσουν στα 100 χ.λ.μ. ανά ώρα, ενώ τα οχήματα των κατηγοριών 
Ν2 και Ν3 πρέπει να διαθέτουν συσκευή με ρυθμισμένη τη μέγιστη ταχύτητα στα 90 χ.λ.μ. ανά ώρα.  

• Επίσης, είναι υποχρεωτική η εγκατάσταση συσκευής περιορισμού ταχύτητας στα οχήματα που 
έχουν ήδη λάβει άδεια κυκλοφορίας πριν τις 24/3/2005 και ανήκουν: 

 (α) Στην κατηγορία Μ3, νοουμένου ότι έχουν μέγιστο βάρος άνω των 10 τόνων και  

 (β) στην κατηγορία Ν3. 

• Εξαιρούνται από την υποχρέωση για εγκατάσταση συσκευών περιορισμού ταχύτητας τα οχήματα 
που έχουν λάβει άδεια κυκλοφορίας πριν την 1/1/1988 νοουμένου ότι: 

  (α) Ο κινητήρας τους δεν έχει αντικατασταθεί και  

  (β) Δεν περιορίζονται αποκλειστικά για τη μεταφορά επικίνδυνων εμπορευμάτων. 

  Επισημαίνεται ότι κατά τη διάρκεια των ελέγχων θα πρέπει να διαπιστώνεται κατά πόσον τηρούνται 
οι πρόνοιες του Άρθρου 6Α (1)(2), του περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
Νόμου (Ν. 86/1972, όπως τροποποιήθηκε μέχρι σήμερα) που επιβάλλουν: 

(α) Την υποχρέωση του ιδιοκτήτη να έχει συνδεδεμένη τη καθορισμένη συσκευή,  

(β) Την ευθύνη του ιδιοκτήτη να μεριμνά, ούτως ώστε η συσκευή να μην αφαιρείται, 
παραποιείται ή αλλοιώνεται, ώστε να μην επιτρέπεται η ανάπτυξη ταχύτητας μεγαλύτερης 
από την επιτρεπόμενη και  

(γ) Την ευθύνη του οδηγού να μην υπερβαίνει την επιτρεπόμενη για το όχημα ταχύτητα μέσω 
της παράνομης επέμβασης στη συσκευή (Παράρτημα). 

4. Σημειώνεται ότι με βάση τη σχετική νομοθεσία οι έλεγχοι διεξάγονται από την αρμόδια αρχή (Υπουργείο 
Εργασίας & Κοινωνικών Ασφαλίσεων) σε συνεργασία με την Αστυνομία (Επαρχιακοί Κλάδοι Τροχαίας).  
Στα πλαίσια αυτά, το Τμήμα Τροχαίας Αρχηγείου, σε συνεργασία με τους Επαρχιακούς Κλάδους 
Τροχαίας, διενεργούν σε τακτά χρονικά διαστήματα ελέγχους, τόσο σε φορτηγά όσο και σε λεωφορεία, 
για αδικήματα σε σχέση με μηχανική κατάσταση, άδειες, έγγραφα, τόσο των οδηγών, όσο και των 
οχημάτων, καθώς επίσης και για υπέρβαση του ορίου ταχύτητας.  Επιπρόσθετα τα μέλη της Αστυνομίας 
λαμβάνουν μέρος ή και διενεργούν εκστρατείες με την συμμετοχή άλλων υπηρεσιών, όπως το Τμήμα 
Οδικών Μεταφορών, το Γραφείο Επιθεώρησης Εργασίας, το Τελωνείο κ.ά.  Πέραν τούτων διενεργούνται 
μονοήμερες εκστρατείες από τα επί καθήκοντι μέλη.  Τέλος σημειώνεται ότι τα μέλη της Αστυνομίας 
έλαβαν μέρος σε σχετικές Ευρωπαϊκές Εκστρατείες την περίοδο 18-24/02/2019 και 07-20/10/2019, οι 
οποίες διοργανώνονται από το TISPOL.  

5. Στατιστικά στοιχεία σε σχέση με τα αποτελέσματα των εκστρατειών που πραγματοποιήθηκαν από τις 
αρμόδιες Υπηρεσίες όπως έχω ενημερωθεί, σας έχουν σταλεί από το αρμόδιο για το θέμα Υπουργείο 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Η Αστυνομία κατά το 2019 προέβη σε 82 καταγγελίες 
για τα συγκεκριμένα αδικήματα για τα οποία επιβάλλεται από το δικαστήριο, κυρίως, χρηματική ποινή, 
που κυμαίνεται από €85 μέχρι και €200.  Για τα προηγούμενα έτη δεν υπάρχει διαθέσιμη πληροφόρηση.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.143, ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση σχετικά με την αποκοπή πεύκων στην Κτηνοτροφική Περιοχή 
Μαζωτού και τη Συμφωνία για τη δημιουργία κτηνοτροφικών μονάδων στον Μαζωτό, και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

(α)  Το Υπουργικό Συμβούλιο κατά την συνεδρία του στις 24/1/2002 αποφάσισε τη δημιουργία της 
Κτηνοτροφικής Περιοχής Μαζωτού και εκχώρησε στο Τμήμα Γεωργίας την αναγκαία έκταση γης για 
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διαχωρισμό Κτηνοτροφικών οικοπέδων. Επιπρόσθετα, το Τμήμα Γεωργίας προχώρησε σε απαλλοτρίωση 
ιδιωτικής γης για τη δημιουργία κτηνοτροφικής περιοχής.  Σε κτηνοτροφική περιοχή, σύμφωνα με τον περί 
της Ίδρυσης Κτηνοτροφικών Συνδέσμων και Εγκατάστασης Κτηνοτροφικών Περιοχών Νόμο 57(Ι) του 
1994, επιτρέπεται η εγκατάσταση αιγοπροβάτων και αγελάδων μόνο. 

(β) Από το μέρος που εμπίπτει εντός των ορίων της κτηνοτροφικής περιοχής ένα μικρό μέρος δεν έχει 
διαχωριστεί σε κτηνοτροφικά οικόπεδα και ως εκ τούτου όταν ζητήθηκε από ενδιαφερόμενο κτηνοτρόφο 
για επέκταση των κτηνοτροφικών του δραστηριοτήτων το Τμήμα Γεωργίας ζήτησε από το Τμήμα 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας σχετική οριοθέτηση για δημιουργία νέου κτηνοτροφικού οικοπέδου. 

(γ) Για την οριοθέτηση των οικοπέδων ο μισθωτής δεν καταβάλλει οποιοδήποτε ποσό παρά μόνο καταβάλλει 
στη συνέχεια το ετήσιο ύψος αγοραίου ενοικίου κτηνοτροφικού οικοπέδου που στην περίπτωση της 
Κτηνοτροφικής Περιοχής Μαζωτού ανέρχεται σε 5 ευρώ ανά δεκάριο το χρόνο. 

(δ) Αναφορικά με τη δεξαμενή λουσίματος των αιγοπροβάτων σας πληροφορώ ότι αποτελούσε παλαιότερα 
σημαντικό έργο κοινής υποδομής σε κτηνοτροφικές περιοχές το οποίο όμως σήμερα δε είναι 
προτεραιότητας.  Οι υφιστάμενες δεξαμενές έχουν εγκαταλειφθεί αφού η πλειοψηφία των κτηνοτρόφων 
δεν λούζουν πλέον τα ζώα τους αφού στα πλαίσια απολύμανσης των κτηνοτροφικών υποστατικών 
ψεκάζουν και τα ζώα με ειδικά σκευάσματα υγειονομικής μορφής.  Πέραν τούτου οι κτηνοτρόφοι 
αποφεύγουν την κοινή χρήση των δεξαμενών για πρόληψη από πιθανές μολύνσεις από μεταδοτικές 
ασθένειες από ζώα άλλου κτηνοτρόφου.  Επιπρόσθετα των πιο πάνω και ίσως το σημαντικότερο είναι το 
γεγονός ότι ο τρόπος που είναι κατασκευασμένες οι δεξαμενές δεν επιτρέπουν την ορθή διαχείριση του 
απόβλητου νερού της δεξαμενής το οποίο εκχύνεται στο έδαφος με αποτέλεσμα να μολύνει τους 
υπόγειους υδροφορείς, κατά παράβαση της νομοθεσίας για τη ρύπανση των υδάτων.  Για τους πιο πάνω 
λόγους το Τμήμα Γεωργίας, όπως και σε άλλες κτηνοτροφικές περιοχές, έδωσε τη συγκατάθεση του στο 
κτηνοτρόφο για κατεδάφιση της δεξαμενής.  Επισημαίνεται ότι τόσο η δεξαμενή λουσίματος των ζώων 
όσο και οι άλλες κοινές υποδομές έχουν κατασκευαστεί από το Τμήμα Γεωργίας και οι κτηνοτρόφοι δεν 
έχουν καταβάλει οποιοδήποτε ποσό παρά μόνο καλούνται να καταβάλουν το ετήσιο αγοραίο ύψος 
ενοικίου για μίσθωση του κτηνοτροφικού οικοπέδου. 

2. Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω σας πληροφορώ ότι για τη διαχείριση της Κτηνοτροφικής Περιοχής 
Μαζωτού λαμβάνονται οι πρόνοιες της νομοθεσίας που διέπει τη λειτουργία των κτηνοτροφικών περιοχών και 
επιτρέπει την εγκατάσταση βουστασίων σε αυτές. Όσον αφορά την εφαρμογή της δασικής νομοθεσίας, δόθηκαν 
οδηγίες στο Τμήμα Γεωργίας όπως σε περιπτώσεις νέων εκμισθώσεων κτηνοτροφικών οικοπέδων, όπου 
υπάρχουν σε αυτά δέντρα, να ζητούνται και οι απόψεις του Τμήματος Δασών ούτως ώστε να 
συμπεριλαμβάνονται στη νέα μίσθωση οι τυχόν όροι για διαχείριση των δέντρων. 

3. Παραμένουμε στη διάθεση σας για περαιτέρω διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.147, ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας ενημερώνω τα ακόλουθα: 

2. Τα αιτήματα του Κοινοτικού Συμβουλίου Πωμού σχετικά με τη δημιουργία πλατείας στον περιβάλλοντα 
χώρο του Πολιτιστικού Κέντρου, τη συντήρηση/βελτίωση του κτιρίου του Πολιτιστικού Κέντρου και τη 
διαμόρφωση του Μουσείου Φυσικής Ιστορίας, έχουν συζητηθεί τόσο στο παρελθόν όσο και σε πρόσφατη 
σύσκεψη που έγινε στην Επαρχιακή Διοίκηση Πάφου. 

3. Αναφορικά με το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου για δημιουργία πλατείας, εκκρεμεί η ολοκλήρωση της 
απαλλοτρίωσης μέρους εφαπτόμενου τεμαχίου εκτιμημένης αξίας €51.000 ενώ παράλληλα το Συμβούλιο 
εξετάζει το ενδεχόμενο αγοράς ολόκληρου του τεμαχίου.  Εφόσον ολοκληρωθεί η απαλλοτρίωση, η 
Επαρχιακή Διοίκηση Πάφου θα προχωρήσει, με αναθέτουσα αρχή το Κοινοτικό Συμβούλιο, στην 
προκήρυξη προσφορών για την ανάθεση μελέτης του σχεδιασμού σε ιδιώτες μελετητές.  

4. Σημειώνεται ότι η συντήρηση/βελτίωση του κτιρίου του Πολιτιστικού Κέντρου θα γίνει σε πρώτη φάση και 
ξεχωριστά από το έργο της δημιουργίας της πλατείας/εξωραϊσμού του περιβάλλοντα χώρου.  Όταν 
ολοκληρωθεί η συντήρηση/βελτίωση του κτιρίου θα ακολουθήσει η διαμόρφωση του Μουσείου Φυσικής 
Ιστορίας για την οποία το Κοινοτικό Συμβούλιο έχει εξασφαλίσει χρηματοδότηση €35.000 από το 
Υπουργείο Παιδείας. 

5. Όσον αφορά το αίτημα για δημιουργία Γραμμικού Πάρκου αναφέρεται ότι έχει εγκαταλειφθεί με απόφαση 
του Κοινοτικού Συμβουλίου Πωμού, λόγω τεχνικών δυσκολιών, αλλά και των σοβαρών επιφυλάξεων του 
Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων επειδή αφορά ποταμό με πλημμυρικές ροές.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.184, ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 
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 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

i. Σύμφωνα με τους Κανονισμούς Λειτουργίας των Δημοσίων Σχολείων Δημοτικής Εκπαίδευσης και τους 
Κανονισμούς Λειτουργίας των Δημοσίων Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης οι εκδρομές οργανώνονται από 
το σχολείο και βρίσκονται κάτω από την ευθύνη του Διευθυντή [Κ.Δ.Π. 225/2008, Καν. 29(3) και Κ.Δ.Π. 
60/2017, Καν. 10(2) αντίστοιχα]. 

ii. Ο Διευθυντής, ως υπεύθυνος της εκδρομής, μεριμνά μεταξύ άλλων και για την επιλογή του χώρου 
επισκέψεως. 

iii. Όσον αφορά στον χώρο εστίασης που επιλέγεται, αυτός συνήθως βρίσκεται πλησίον του χώρου της 
εκδρομής, χωρίς να καθορίζονται οποιεσδήποτε διαδικασίες προσφορών για την επιλογή του. 

iv. Ο Διευθυντής Δημοτικής Εκπαίδευσης με εγκύκλιό της με ημερομηνία 21 Οκτωβρίου 2019 και θέμα 
“Σχολικές Εκδρομές και Επισκέψεις” (αρ. εγκυκλίου στο διαδίκτυο ypp9851), ρυθμίζει θέματα που 
άπτονται της πραγματοποίησης εκδρομών.  Ειδικότερα, όσον αφορά στους χώρους εστίασης, η εγκύκλιος 
αναφέρει:  “Ο χώρος στον οποίο το σχολείο θα γευματίζει/προγευματίζει πρέπει απαραίτητα, για λόγους 
Ασφάλειας και Υγείας, να είναι εγγεγραμμένος στο Υφυπουργείο Τουρισμού”.  Παρατίθεται επίσης ο 
σύνδεσμος του Υφυπουργείου Τουρισμού, στον οποίο μπορεί ο Διευθυντής να ελέγξει κατά πόσο ο χώρος 
που προτίθεται να επισκεφθεί το σχολείο είναι εγγεγραμμένος στο Υφυπουργείο Τουρισμού.  Ανάλογες 
οδηγίες ακολουθούνται και από τα σχολεία Μέσης Εκπαίδευσης. 

2. Το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας παραμένει στη διάθεσή σας για 
οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία η διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.193, ημερομηνίας 8 Νοεμβρίου 

2019, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ, καταρχάς, ότι η ονομασία/μετονομασία 
σχολείων δε ρυθμίζεται από νομοθεσία. Σε ό,τι αφορά την πρακτική που ακολουθείται για την 
ονομασία/μετονομασία των σχολείων στη Δημοτική και Μέση Εκπαίδευση, πληροφορείστε τα ακόλουθα: 

Α.  Δημοτική Εκπαίδευση 
1. Το θέμα της ονομασίας/μετονομασίας των σχολείων απασχόλησε το Υ.Π.Π.Α.Ν. επανειλημμένα, σε 

διάφορες υπηρεσιακές συσκέψεις, λόγω της κοινής διαπίστωσης ότι: 

- υπήρχε ανομοιομορφία στις ονομασίες των σχολείων 

- δημιουργούνταν πρακτικές δυσκολίες όπως π.χ. στον εντοπισμό των κοινοτήτων/δήμων που 
υπάγονταν τα σχολεία αφού στην επωνυμία του σχολείου δεν αναφερόταν η κοινότητα/δήμος 

- διάφοροι φορείς (Δήμαρχοι/Κοινοτάρχες, Σχολικές Εφορείες, Σύνδεσμοι Γονέων, Διευθυντές 
Σχολείων, Κληρικοί, Οργανωμένα σύνολα, Πολιτικά πρόσωπα κ.λπ.) ζητούσαν 
ονομασία/μετονομασία σχολείων χωρίς τη σύμφωνη γνώμη των υπόλοιπων φορέων της 
κοινότητας/δήμου, γεγονός που δημιουργούσε αντιπαραθέσεις και προβλήματα. 

2. Για να εκλείψουν τα προβλήματα και να υπάρξει ενιαία πολιτική και κατά το δυνατόν ομοιομορφία, 
αναφορικά με την ονομασία/μετονομασία σχολείων, τον Φεβρουάριο του 2013 έγινε εισήγηση στον τότε 
Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού, για καθορισμό κριτηρίων και διαδικασίας, και εγκρίθηκαν τα ακόλουθα: 

α) Οι ονομασίες/μετονομασίες να πληρούν τα πιο κάτω κριτήρια: 

- Τα σχολεία να φέρουν την επωνυμία του δήμου ή της κοινότητας στα όρια των οποίων 
λειτουργούν. 

- Όταν σε έναν δήμο ή κοινότητα λειτουργούν περισσότερα από ένα σχολεία, η επωνυμία να 
συμπληρώνεται με αύξοντα αριθμό (ελληνικό αλφάβητο) με βάση τη σειρά της ίδρυσής τους. 

- Στην επωνυμία να μπορεί να προστίθεται προσωνυμία δηλωτική της ιστορικής, 
θρησκευτικής και πολιτιστικής παράδοσης του τόπου ή αναφερόμενη στο όνομα ευεργετών 
και προσωπικοτήτων των γραμμάτων, του πολιτισμού και των τεχνών ή γενικότερα 
προσώπων που πρόσφεραν αναγνωρισμένες και αξιόλογες υπηρεσίες στον τόπο και στο 
έθνος γενικότερα. Οι προσωνυμίες να μη συμπίπτουν για σχολεία του ίδιου Δήμου ή 
Κοινότητας. Οι προσωνυμίες να ακολουθούν με παύλα την ονομασία και να μπαίνουν σε 
πτώση γενική. 

- Σε περίπτωση περιφερειακού ή/και ενιαίου ολοήμερου σχολείου αυτό να  δηλώνεται στο 
τέλος της ονομασίας μέσα σε παρένθεση π.χ .... (Περιφερειακό)/ ... (Ενιαίο Ολοήμερο)/... 
(Περιφερειακό Ενιαίο Ολοήμερο). Εξαίρεση θα αποτελεί η περίπτωση περιφερειακού 
σχολείου όπου συμμετέχουν μόνο δύο κοινότητες οπότε αντί να μπει η λέξη “Περιφερειακό” 
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στο τέλος της ονομασίας του σχολείου, η ονομασία του σχολείου θα είναι τα ονόματα των 
δύο κοινοτήτων με πρώτη την κοινότητα όπου εδρεύει το σχολείο και θα ακολουθεί με παύλα 
η δεύτερη κοινότητα (π.χ. Φαρμακάς-Καμπί, Σπιτάλι-Παραμύθα, Τσάδα-Κοίλη κ.λπ.). 

β) Η εισήγηση για ονομασία/μετονομασία να γίνεται από την οικεία Σχολική Εφορεία προς το 
Υ.Π.Π.Α.Ν. για τελική έγκριση από τον Υπουργό Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας. 

γ) Σε ό,τι αφορά την ονομασία αιθουσών στη μνήμη σημαντικών προσωπικοτήτων, η επωνυμία να 
καθορίζεται από την οικεία Σχολική Εφορεία, αφού λάβει υπόψη της τις απόψεις του οικείου 
διδασκαλικού συλλόγου και Συνδέσμου Γονέων. 

3. Η Παγκύπρια Συντονιστική Επιτροπή Σχολικών Εφορειών (Π.Σ.Ε.Σ.Ε.), συμφώνησε να υποβάλλεται 
εισήγηση για ονομασία/μετονομασία σχολείων από τις Σχολικές Εφορείες, αλλά έκρινε ότι δεν μπορούσε 
να γίνει εξ υπαρχής μετονομασία όλων των σχολείων με βάση τα πιο πάνω κριτήρια. Το Υ.Π.Π.Α.Ν., λόγω 
της θέσης της Π.Σ.Ε.Σ.Ε., αλλά και του κόστους που θα απαιτείτο εάν προωθείτο μετονομασία των 
υφιστάμενων σχολείων (πινακίδες/λάβαρα/επιστολόχαρτα/φάκελοι σχολείων κ.λπ.), αποφάσισε, τα πιο 
πάνω κριτήρια να υιοθετηθούν μόνο για τα σχολεία που ιδρύονται εφεξής και για τα υφιστάμενα σχολεία 
που ζητούν οι ίδιες οι Σχολικές Εφορείες  μετονομασία. Σε μετέπειτα στάδιο, να εξεταστεί το θέμα της 
μετονομασίας και των υφιστάμενων σχολείων στις περιπτώσεις όπου η ονομασία τους δε συνάδει με τα 
πιο πάνω κριτήρια. 

4. Από τον Φεβρουάριο του 2013, που καθορίστηκαν τα πιο πάνω κριτήρια, εγκρίθηκε η 
ονομασία/μετονομασία 30 Νηπιαγωγείων και 49 Δημοτικών Σχολείων. 

Β. Μέση Εκπαίδευση 

1. Σε ό,τι αφορά την ονομασία/μετονομασία σχολείων Μέσης Γενικής Εκπαίδευσης 
πληρούνται τα πιο κάτω κριτήρια: 

α) Τα σχολεία φέρουν την επωνυμία του δήμου ή της κοινότητας στα όρια των οποίων λειτουργούν. 

β) Στην επωνυμία μπορεί να προστεθεί προσωνύμιο, δηλωτικό της ιστορικής, θρησκευτικής και 
πολιτιστικής παράδοσης ή το επώνυμο ευεργέτη και προσωπικοτήτων των γραμμάτων, του 
πολιτισμού και της τέχνης. Το προσωνύμιο συνήθως αναφέρεται πριν την επωνυμία του δήμου ή 
της κοινότητας. 

γ) Σε περιπτώσεις όπου το σχολείο είναι περιφερειακό, αυτό αναφέρεται πρώτο στην ονομασία. Σε 
περίπτωση που στο σχολείο φοιτούν μαθητές/μαθήτριες από δύο μόνο κοινότητες ή δήμους τότε 
στην ονομασία αναφέρονται και οι κοινότητες ή οι δήμοι, με πρώτη την κοινότητα ή τον δήμο όπου 
λειτουργεί το σχολείο και ακολουθεί με παύλα το όνομα της δεύτερης κοινότητας ή του δήμου. 

δ) Η εισήγηση για ονομασία/μετονομασία γίνεται από την οικεία Σχολική Εφορεία προς το Υ.Π.Π.Α.Ν. 
για τελική έγκριση από τον Υπουργό Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας. 

ε) Σε ό,τι αφορά την ονομασία αιθουσών στη μνήμη σημαντικών προσωπικοτήτων, η επωνυμία 
καθορίζεται από την οικεία Σχολική Εφορεία, αφού λάβει υπόψη της τις απόψεις του οικείου 
διδασκαλικού συλλόγου και Συνδέσμου Γονέων. 

2. Με βάση τα πιο πάνω κριτήρια, εγκρίθηκε η ονομασία/μετονομασία 9 Γυμνασίων και 7 Λυκείων. 

 Υπό τις παρούσες περιστάσεις κρίνεται ότι, η διαδικασία που ακολουθείται σε συνεννόηση με τις οικείες 
Σχολικές Εφορείες και τα κριτήρια, που αναφέρονται αναλυτικά πιο πάνω, είναι ικανοποιητική και δε χρειάζεται 
περαιτέρω θεσμοθέτηση. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε πρόσθετη πληροφορία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.04.198, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Λίνου Παπαγιάννη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας ενημερώσω τα πιο κάτω: 

(α) Με βάση την τροποποιητική νομοθεσία η οποία τέθηκε σε εφαρμογή από τον Ιούλιο του 2017 και 
προβλέπει εξώδικα πρόστιμα για όλα τα αδικήματα, έχουν εκδοθεί και επιδοθεί 418 εξώδικα. 

(β) Από τα πιο πάνω εξώδικα τα 344 (82,3%) έχουν εκδοθεί για υποθέσεις που κατήγγειλαν μέλη της 
Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας ενώ οι υπόλοιπες 74 (17,7%) αφορούν εξώδικα που έχουν εκδοθεί για 
υποθέσεις που κατήγγειλαν μέλη της Αστυνομίας. 

(γ) Από τις πιο πάνω υποθέσεις οι 54 θεωρούνται ιδιαίτερα σοβαρές αφού έχουν σχέση με λαθροθηρία κατά 
τη διάρκεια της νύκτας, με λαθροθηρία αγρινού, με κατοχή θηράματος σε κλειστή περίοδο κυνηγίου ή 
κατοχή και χρήση σιδεροπαγίδων και συρματοθηλειών για τη σύλληψη λαγών. 
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(δ) Από τις πιο πάνω υποθέσεις οι 18 αφορούν λαθροθηρία ή μεταφορά όπλων κατά τη διάρκεια της νύκτας.  
Από αυτές τις υποθέσεις, τις 17 (94,4%) κατήγγειλαν μέλη της Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας ενώ την 
άλλη μία την κατήγγειλαν μέλη της Αστυνομίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Γιώργου Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.198, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Λίνου Παπαγιάννη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

1. Σύμφωνα με στατιστικά στοιχεία που τηρεί ο Κλάδος Πάταξης της Λαθροθηρίας της Αστυνομίας, από την 
ημέρα ψήφισης της νέας τροποποιητικής νομοθεσίας, το 2017, έχει προβεί σε αριθμό καταγγελιών για 
υποθέσεις λαθροθηρίας που αφορούν στο ενδημικό θήραμα, ως ο πιο κάτω πίνακας: 

ΕΤΟΣ ΚΑΤΑΓΓΕΛΙΕΣ 

2017 57 

2018 43 

2019 (μέχρι 3/11/2019) 37 

 
2. Επισημαίνεται ότι, για την πάταξη του αδικήματος της λαθροθηρίας, έχει συσταθεί ειδικά η Υπηρεσία 

Θήρας και Πανίδας, η οποία είναι μια πλήρως διαρθρωμένη και ιεραρχικά δομημένη Υπηρεσία, με 
προσωπικό, που λειτουργεί βάσει σχετικού νομικού πλαισίου. 

3.  Πέραν τούτου και μετά την κατάργηση του Κλιμακίου Πάταξης Λαθροθηρίας, η Αστυνομία, θα συνεχίσει 
να ενεργεί υποστηρικτικά προς την Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας, έτοιμη να συμβάλει ανά πάσα στιγμή, 
σε επιχειρήσεις και δράσεις που αφορούν και στην πάταξη της λαθροθηρίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2020 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.215, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 
 «Σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση σας πληροφορώ ότι ο Διαγωνισμός για τη δημιουργία 10 κατοικιών 
υποστηριζόμενης διαβίωσης στα πλαίσια του Έργου “Κατοικίες/Προγράμματα Υποστηριζόμενης Διαβίωσης” με 
αρ. ΤΚΕΑΑ 06/2018 (Διαγωνισμός) αφορούσε τη δημιουργία και λειτουργία 10 κατοικιών υποστηριζόμενης 
διαβίωσης παγκύπρια, και συγκεκριμένα ως εξής: 

- 3 κατοικίες για άτομα με νοητική αναπηρία στην επαρχία Λευκωσίας 

- 1 κατοικία για άτομα με νοητική αναπηρία στην επαρχία Λεμεσού 

- 1 κατοικία για άτομα με νοητική αναπηρία στην επαρχία Λάρνακας 

- 1 κατοικία για άτομα με νοητική αναπηρία στην επαρχία Πάφου 

- 1 κατοικία για άτομα με νοητική αναπηρία στην επαρχία Αμμοχώστου 

- 2 κατοικίες για άτομα με αυτισμό στην επαρχία Λεμεσού, και 

- 1 κατοικία για άτομα με οπτική αναπηρία στην επαρχία Λευκωσίας 

2. Στην παρούσα φάση υπογράφονται οι κατακυρωμένες δημόσιες Συμβάσεις για τις επτά κατοικίες.  
Σημειώνεται ότι για την μία κατοικία στην επαρχία Αμμοχώστου δεν υποβλήθηκε καμία προσφορά.  Επίσης για 
τις δύο κατοικίες για άτομα με αυτισμό στη Λεμεσό οι προσφορές δεν πληρούσαν τις τεχνικές προδιαγραφές και 
δεν έγιναν αποδεκτές.  Ωστόσο, το Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες προτίθεται να 
επαναπροκηρύξει πολύ σύντομα σχετικό Διαγωνισμό για την εξεύρεση κατάλληλων αναδόχων για τη λειτουργία 
των υπόλοιπων τριών κατοικιών για τις οποίες δεν τελεσφόρησε ο διαγωνισμός.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Γιώργου Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.222, ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας ενημερώσω για τα ακόλουθα: 

1. Η κατάργηση του Κλιμακίου Πάταξης Λαθροθηρίας της Αστυνομίας έγινε μετά από ετοιμασία σχετικής 
έρευνας και ήταν απόφαση της ηγεσίας της Αστυνομίας. Όσον αφορά την πιο πάνω απόφαση, λήφθηκε 
υπόψη τόσο η δραστηριότητα του κλιμακίου, το οποίο να σημειωθεί ότι αποτελείτο από πέντε μέλη, όσο 
και οι υπηρεσιακές ανάγκες της Αστυνομίας, καθώς επίσης και η έλλειψη ανθρώπινου δυναμικού. 
Τονίζεται κατηγορηματικά ότι σε καμία περίπτωση δεν ευσταθεί η πληροφορία ότι η απόφαση αυτή 
λήφθηκε μετά την καταγγελία σεσημασμένων λαθροθηρών. 
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2. Λήφθηκε επίσης υπόψη το γεγονός ότι όσον αφορά στην πρόληψη και πάταξη της λαθροθηρίας, το κράτος 
έχει συστήσει ειδικά για τον σκοπό αυτό την Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας, η οποία είναι μια πλήρως 
διαρθρωμένη και ιεραρχικά δομημένη Υπηρεσία, με προσωπικό, που λειτουργεί βάσει σχετικού νομικού 
πλαισίου. 

3. Σημειώνεται ότι η κατάργηση του κλιμακίου, δεν συνεπάγεται αποστασιοποίηση της Αστυνομίας, από το 
φαινόμενο της λαθροθηρίας, η οποία θα συνεχίσει να ενεργεί υποστηρικτικά προς την Υπηρεσία Θήρας 
και Πανίδας, έτοιμη να συμβάλει ανά πάσα στιγμή, σε επιχειρήσεις και δράσεις που αφορούν στην πάταξη 
της λαθροθηρίας. 

4. Για το σκοπό αυτό, έχει οριστεί, ο Υποδιοικητής Επιχειρήσεων της Μηχανοκίνητης Μονάδας Άμεσης 
Δράσης (Μ.Μ.Α.Δ.), ως σημείο επαφής, για συνέχιση της στενής συνεργασίας με την Υπηρεσία Θήρας 
και Πανίδας. Τέλος επισημαίνεται ότι η Αστυνομία θα συνεχίσει να παρέχει κάθε βοήθεια, στις περιπτώσεις 
όπου υπάρχουν πληροφορίες ή διενεργούνται επιχειρήσεις σε άτομα υψηλού κινδύνου (εγκληματικά 
στοιχεία κ.τ.λ.) ή σε πολύ σοβαρές υποθέσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2020 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Γιώργου Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.234, ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι άκρως απόρρητη. 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. 
Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.247, ημερομηνίας 10 Δεκεμβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.249, ημερομηνίας 11 Δεκεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα, όσον αφορά το διαχωρισμό 
οικοπέδων στα πλαίσια του Στεγαστικού Σχεδίου Διάθεσης Οικοπέδων σε Οικογένειες με Χαμηλά Εισοδήματα 
στην Κοινότητα Ψευδά: 

2. Το Κοινοτικό Συμβούλιο Ψευδά με αίτημα του εντός του 2008 ζήτησε τον διαχωρισμό νέων οικοπέδων 
στην κοινότητα στα πλαίσια του Σχεδίου Διάθεσης Οικοπέδων σε Οικογένειες με Χαμηλά Εισοδήματα.  
Από έρευνα που έγινε στην περιοχή εντοπίστηκε το τεμάχιο με αρ. 788, το οποίο κρίθηκε κατάλληλο για 
διαχωρισμό σε οικόπεδα. 

3. Ο εν λόγω διαχωρισμός δεν υλοποιήθηκε λόγω της αναστολής του εν λόγω Σχεδίου εντός του 2013 λόγω 
της δημοσιονομικής κατάστασης που οδήγησε στη μείωση των διαθέσιμων πιστώσεων στον 
Προϋπολογισμό για την εφαρμογή των Στεγαστικών Σχεδίων που διαχειρίζεται το Υπουργείο Εσωτερικών, 
καθώς και της σχετικής αδυναμίας των εγκριθέντων να ανταποκριθούν στις δεσμεύσεις/υποχρεώσεις τους 
λόγω της οικονομικής κρίσης. 

4. Σημειώνεται ότι το Υπουργείο Εσωτερικών έχει εξαγγείλει το πλαίσιο της νέας στεγαστικής πολιτικής το 
οποίο ανταποκρίνεται στις σημερινές οικονομικές και δημοσιονομικές συνθήκες του Κράτους.  Το νέο 
πλαίσιο της στεγαστικής πολιτικής συμφωνήθηκε με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς και το Υπουργείο 
προχώρησε στην εφαρμογή των κριτηρίων της πολιτικής αυτής μετά την έγκριση του Υπουργικού 
Συμβουλίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.256, ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 
 «Η απάντηση στα ερωτήματα που εγείρονται στην ερώτηση με αρ.23.06.011.04.256 είναι η ακόλουθη: 

(α) Η προστασία, προαγωγή και υποστήριξη του μητρικού θηλασμού, σύμφωνα με τις συστάσεις του 
Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας (ΠΟΥ) και της UNICEF, αποτελεί σημαντική προτεραιότητα του 
Υπουργείου Υγείας στον τομέα της Δημόσιας Υγείας και το όραμα του Υπουργείου Υγείας, περιλαμβάνει 
τη διατήρηση και προαγωγή της σωματικής, ψυχικής και πνευματικής υγείας και ευημερίας του βρέφους 
και της μητέρας μέσα από την αποτελεσματική υποστήριξη του θηλασμού. Ως προς τούτο, προωθείται η 
υλοποίηση της Στρατηγικής Μητρικού Θηλασμού του Υπουργείου Υγείας σε συνεργασία με τους 
διάφορους εμπλεκόμενους φορείς (δημόσιου και ιδιωτικού τομέα, επαγγελματικούς συλλόγους, μη 
Κερδοσκοπικούς Οργανισμούς και την Ακαδημία) μέσα από τη λειτουργία της Εθνικής Επιτροπής 
Μητρικού Θηλασμού, η οποία λειτουργεί με νέα σύνθεση από τον Αύγουστο 2018, βάσει του “Ο περί της 
Προώθησης και της Προστασίας του Μητρικού Θηλασμού Νόμος του 2018”.  
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(β) Στην Κύπρο, βάσει των τελευταίων στοιχείων της Μονάδας Παρακολούθησης Υγείας του Υπουργείου 
Υγείας που αφορούν γεννήσεις στα δημόσια και ιδιωτικά νοσηλευτήρια για το έτος 2017, ανάμεσα σε 
σύνολο 9,496 γεννήσεων, ο μέσος όρος των βρεφών που θήλασαν αποκλειστικά κατά τις πρώτες 48 ώρες 
μετά από τον τοκετό, κυμαίνεται περίπου στο 51% στον δημόσιο τομέα και 33% στα νοσηλευτήρια του 
ιδιωτικού τομέα. Παρόλο ότι, το ποσοστό των βρεφών που δεν θήλασαν καθόλου ήταν μόλις 9%, εντούτοις 
εμφανίζεται ιδιαίτερα χαμηλό το ποσοστό αποκλειστικού θηλασμού στην Κύπρο από τις πρώτες κιόλας 
48 ώρες. Τα στατιστικά δεδομένα για τον μητρικό θηλασμό στην Κύπρο καταδεικνύουν την ανάγκη για 
συνέχιση και εντατικοποίηση των προσπαθειών για προστασία και υποστήριξη του μθ αν αναλογιστεί 
κανείς ότι ο Παγκόσμιος Οργανισμός Υγείας έχει θέσει ως στόχο μέχρι το 2030 τουλάχιστον 50% των 
παιδιών να θηλάζουν αποκλειστικά μέχρι τον 6ο μήνα. 

 Βασική παράμετρος για την επίτευξη του πιο πάνω στόχου για αύξηση των ποσοστών αποκλειστικού 
θηλασμού στη χώρα μας, αποτελεί η ορθή και συνεχής πληροφόρηση του πληθυσμού αλλά και η 
κατάλληλη εκπαίδευση των επαγγελματιών υγείας καθώς και η δημιουργία του αναγκαίου περιβάλλοντος 
στα νοσοκομεία ώστε οι μητέρες να είναι σε θέση να απολαμβάνουν την απαραίτητη στήριξη τόσο πριν 
όσο και μετά τον τοκετό, είτε βρίσκονται στο μαιευτήριο είτε μετά την έξοδό τους από αυτό. Ως προς τούτο, 
το Υπουργείο Υγείας συνεχίζει την υλοποίηση της απόφασής του για προώθηση εφαρμογής της Εθνικής 
Πολιτικής για τον Μητρικό Θηλασμό και της δημιουργίας Φιλικών προς το Βρέφος Νοσοκομείων (Baby 
Friendly Hospitals, ΦΒΝ) τόσο στον δημόσιο όσο και στον ιδιωτικό τομέα. 

 Στον δημόσιο τομέα, η προσπάθεια εφαρμογής της Πρωτοβουλίας άρχισε στις αρχές του 2017 και 
συνεχίζεται έως ότου ολοκληρωθεί με την πιστοποίηση των νοσοκομείων. Στα τέλη του 2019, 
πραγματοποιήθηκε αυτοαξιολόγηση των νοσοκομείων όσον αφορά στην ετοιμότητά τους για να 
διεκδικήσουν πιστοποίησή τους ως Φιλικά προς το Βρέφος Νοσοκομεία και εντός του 2020 η Κύπρος 
αναμένεται η πρώτη αξιολόγηση. Σημειώνεται επίσης ότι, προσπάθεια για πιστοποίηση, με υποστήριξη 
της Εθνικής Επιτροπής, καταβάλλει και ένα νοσοκομείο του ιδιωτικού τομέα. Το Υπουργείο Υγείας 
βρίσκεται σε συνεχή επικοινωνία με τον Παγκόσμιο Οργανισμό Υγείας για την σύσταση της Επιτροπής 
Αξιολόγησης και τον προγραμματισμό της πρώτης αξιολόγησης και πιστοποίησης. 

 Είναι ουσιώδες να σημειωθεί ότι στο πλαίσιο της πιο πάνω προετοιμασίας τα νοσοκομεία καταγράφουν 
σε μηνιαία βάση τα ποσοστά αποκλειστικού μθ κατά την έξοδο του βρέφους από το νοσοκομείο. Βάσει 
των στοιχείων αυτών, το ποσοστό αποκλειστικού θηλασμού το 2019, κυμαίνεται μεταξύ 60-90% γεγονός 
που αποδεικνύει τη σημασία ολοκλήρωσης της διαδικασίας και της πιστοποίησης των νοσοκομείων ως 
ΦΒΝ. 

(γ) Όσον αφορά στην εκπαίδευση του προσωπικού και επειδή αυτή αποτελεί βασικό πυλώνα επιτυχίας του 
στόχου για ενίσχυση και προώθηση του μθ, η Εθνική Επιτροπή Μητρικού Θηλασμού σε συνεργασία με 
το Υπουργείο Υγείας σχεδίασαν και εφαρμόζουν από το 2018 και εντεύθεν, ειδικό 20ωρο Εκπαιδευτικό 
Πρόγραμμα το οποίο απευθύνεται σε Επαγγελματίες Υγείας, στη βάση των σχετικών κατευθυντήριων 
Οδηγιών του ΠΟΥ. Την εκπαίδευση είναι υποχρεωτικό να παρακολουθήσει όλο το προσωπικό που 
εμπλέκεται άμεσα στην παροχή υπηρεσιών φροντίδας υγείας στη μητέρα και το παιδί (Παιδίατροι, 
Γυναικολόγοι, Μαίες, Νοσηλευτές Παιδιατρικής και Επισκέπτριες Υγείας). Εντός του 2019, ολοκληρώθηκε 
η εκπαίδευση σε κάποια από τα νοσοκομεία όπως π.χ. το Γενικό Νοσοκομείο Λεμεσού και 100% του 
προσωπικού παρακολούθησε το Πρόγραμμα. 

 Επίσης απαραίτητη προϋπόθεση για να καταστεί ένα νοσοκομείο ΦΒΝ είναι η τεκμηριωμένη ενημέρωση 
και ευαισθητοποίηση όχι μόνο των εμπλεκομένων επαγγελματιών υγείας αλλά όλου του προσωπικού του 
νοσοκομείου ανεξάρτητα από τα καθήκοντα που ασκεί (ιατρικό, παραϊατρικό, νοσηλευτικό, βοηθητικό και 
άλλο προσωπικό). Ως προς τούτο, εντός του 2019 οργανώθηκαν ενημερωτικές συναντήσεις σε όλα τα 
νοσοκομεία και ενημερώθηκε το προσωπικό για την αξία του μθ και την εφαρμογή της Πρωτοβουλίας. 

(δ) Επίσης, στο πλαίσιο των εκδηλώσεων του καθιερωμένου πλέον μήνα μητρικού θηλασμού στην Κύπρο 
(Οκτώβρης), η Εθνική Επιτροπή Μητρικού Θηλασμού και το Υπουργείο Υγείας διοργάνωσαν 
Εκπαιδευτική Ημερίδα για Επαγγελματίες Υγείας, τόσο του δημόσιου όσο και του ιδιωτικού τομέα. 

 Για την ενημέρωση του κοινού και ειδικά τον εγκύων και μελλόντων γονιών διοργανώνονται σε όλες τις 
επαρχίες σε συστηματική βάση ειδικά απογευματινά σεμινάρια στα οποία το θέμα το μητρικού θηλασμού 
αποτελεί αναπόσπαστο και βασικό μέρος. 

(ε) Το 2019 αποτέλεσε επίσης τη χρονιά έναρξης της συνεργασίας της Εθνικής Επιτροπής και του 
Υπουργείου Υγείας με τον Σύλλογο Διεθνώς Πιστοποιημένων Συμβούλων Γαλουχίας Ελλάδος και 
Κύπρου, ΓΑΛΑΞΙΑΣ στοχεύοντας στην εκπαίδευση και πιστοποίηση Συμβούλων Μητρικού Θηλασμού στη 
χώρα μας. 

(ζ) Κατά τη διάρκεια του έτους η Εθνική Επιτροπή συνέχισε την έκδοση και επανέκδοση ενημερωτικού υλικού 
που απευθύνεται σε μητέρες, γονείς και το κοινό γενικότερα. Το ενημερωτικό υλικό της Επιτροπής 
διατίθεται δωρεάν σε νοσοκομεία και στο κοινό και βρίσκεται αναρτημένο στην ιστοσελίδα του Υπουργείου 
Υγείας και είναι διαθέσιμο και σε διάφορες άλλες γλώσσες πέραν της ελληνικής (π.χ. αγγλική, ρωσική, 
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αραβική). 

 Εντός του 2019, εκδόθηκε επίσης νέο ενημερωτικό υλικό που απευθύνεται σε παιδιά προδημοτικής 
ηλικίας (παραμυθάκι) και το οποίο θα συμπεριληφθεί στο ειδικό πακέτο εκπαίδευσης το οποίο 
ολοκληρώθηκε και θα τεθεί στη διάθεση λειτουργών της Σχολιατρικής και του Υπουργείου Παιδείας για 
αξιοποίηση κατά την εκπαίδευση των παιδιών για το θέμα. Στόχος μας η εκπαίδευση για την αξία του μθ 
να αρχίζει από την πολύ μικρή ηλικία και τα παιδιά μεγαλώνοντας να είναι εξοικειωμένα με το θέμα ως τον 
φυσικό τρόπο διατροφής του βρέφους. 

(η) Όσον αφορά στην ετοιμασία κανονισμών για τις προδιαγραφές ειδικά διαμορφωμένων χώρων μητρικού 
θηλασμού και άντλησης γάλακτος, σημειώνεται ότι το Υπουργείο Υγείας βρίσκεται στη διαδικασία 
ολοκλήρωσής τους για αποστολή στη Νομική Υπηρεσία για νομοτεχνικό έλεγχο. Έχει ήδη προηγηθεί 
δημόσια διαβούλευση με τον δημόσιο και τον ιδιωτικό τομέα. 

(θ) Κλείνοντας σημειώνεται ότι το Υπουργείο Υγείας είναι ίσως το μοναδικό κτίριο του δημόσιου τομέα στο 
οποίο έχει δημιουργηθεί Δωμάτιο Μητρικού Θηλασμού το οποίο μπορεί να χρησιμοποιηθεί από τις 
εργαζόμενες μητέρες ή/και επισκέπτριες για σκοπούς μθ ή και άντλησης γάλακτος. Η ετοιμασία του χώρου 
ολοκληρώθηκε στα τέλη 2019. 

2. Εάν για οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς, ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινίσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο δεν έχουμε.  Θα έρθουμε πίσω η ώρα 13:20 με το ρολόι αυτό και θα ξεκινήσουμε 
ψηφοφορία για την αναπομπή με ό,τι κείμενα έχει έτοιμα η επιτροπή Νομικών. 

(Ώρα διακοπής:  1.05 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης:  1.18 μ.μ.) 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι, να πάρουμε τις θέσεις μας.  

 Συνεχίζουμε με την αναπομπή από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας του περί Προστασίας του Απορρήτου 
της Ιδιωτικής Επικοινωνίας (Παρακολούθηση Συνδιαλέξεων και Πρόσβαση σε Καταγεγραμμένο Περιεχόμενο 
Ιδιωτικής Επικοινωνίας) (Τροποποιητικού) Νόμου του 2020.  

(Η σχετική έκθεση) 
Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τον αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί Προστασίας 

του Απορρήτου της Ιδιωτικής Επικοινωνίας (Παρακολούθηση Συνδιαλέξεων και Πρόσβαση σε 
Καταγεγραμμένο Περιεχόμενο Ιδιωτικής Επικοινωνίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020»  

Παρόντες: 
 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος Πανίκος Λεωνίδου 

 Δημήτρης Δημητρίου Κωστής Ευσταθίου 

 Ευανθία Σάββα Μη μέλη της επιτροπής: 
 Ανδρέας Πασιουρτίδης Γιώργος Λουκαΐδης 
 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 5 Φεβρουαρίου 
2020, επανεξέτασε τον πιο πάνω νόμο, ο οποίος ψηφίστηκε από τη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 24 
Ιανουαρίου 2020 και αναπέμφθηκε από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας στις 4 Φεβρουαρίου 2020 κατ’ επίκληση 
του άρθρου 51.1 του συντάγματος.  Στη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Υπουργός 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως και εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας. 

 Όπως είναι γνωστό, με τον αναπεμφθέντα νόμο σκοπείται η τροποποίηση του περί Προστασίας του 
Απορρήτου της Ιδιωτικής Επικοινωνίας (Παρακολούθηση Συνδιαλέξεων και Πρόσβαση σε Καταγεγραμμένο 
Περιεχόμενο Ιδιωτικής Επικοινωνίας) Νόμου, ώστε να ρυθμιστεί η δυνατότητα άρσης του απορρήτου της 
ιδιωτικής επικοινωνίας στις περιπτώσεις και υπό τους όρους που προβλέπονται στο άρθρο 17.2.Β του 
συντάγματος. 

 Οι λόγοι της αναπομπής, όπως αυτοί αναφέρονται στην επιστολή του Προέδρου της Δημοκρατίας προς 
τον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2020, εκτίθενται αυτούσιοι πιο κάτω: 

 «Οι λόγοι της αναπομπής εδράζονται, όπως αναλυτικά θα επεξηγηθεί στη συνέχεια, στο γεγονός ότι 
συγκεκριμένες πρόνοιες του αναπεμπόμενου Νόμου που εισήχθηκαν με δύο τροπολογίες που ψηφίστηκαν από 
την Ολομέλεια της Βουλής αναμένεται να προκαλέσουν ανυπέρβλητα προβλήματα στην εφαρμογή του 
αναπεμπόμενου Νόμου.   
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 Επιπλέον, το νέο άρθρο 8Β του αναπεμπόμενου Νόμου βρίσκεται σε αντίθεση με το Άρθρο 28 του 
Συντάγματος. 

 Η πρώτη τροπολογία αφορά στο άρθρο 9 του τροποποιητικού νόμου, το οποίο τροποποιεί το άρθρο 8 
του βασικού νόμου που αναφέρεται στην έκδοση του δικαστικού εντάλματος παρακολούθησης.  Πριν την ψήφιση 
της τροπολογίας αυτής, το εδάφιο (1) του άρθρου 8 του βασικού νόμου, με ενσωματωμένες τις τροποποιήσεις 
του άρθρου 9 του τροποποιητικού νομοσχεδίου, στην μορφή που αυτό κατατέθηκε στη Βουλή και τέθηκε ενώπιον 
της Ολομέλειας για ψήφιση είχε ως ακολούθως: 

 “8.-(1) Ο Δικαστής μπορεί να εκδώσει δικαστικό ένταλμα παρακολούθησης, όπως ζητήθηκε με την αίτηση 
ή με τέτοιες τροποποιήσεις ή με τέτοιους όρους, που ο ίδιος κρίνει αναγκαίους, με το οποίο να εξουσιοδοτεί την 
παρακολούθηση ιδιωτικής επικοινωνίας, αν ικανοποιηθεί ότι με βάση τα γεγονότα τα οποία υποβλήθηκαν από 
τον αιτητή- 

(α) Υπάρχει εύλογη υποψία ή πιθανότητα ότι πρόσωπο διαπράττει, διέπραξε ή αναμένεται να διαπράξει 
αδίκημα ή υπάρχει εύλογη υποψία ή πιθανότητα να κινδυνεύει η ασφάλεια της Κυπριακής Δημοκρατίας∙ 

(β) υπάρχει εύλογη υποψία ή πιθανότητα ότι συγκεκριμένη ιδιωτική επικοινωνία συνδέεται ή είναι συναφής 
με το αδίκημα ή με τον κίνδυνο για την ασφάλεια της Δημοκρατίας∙ 

(γ) είναι προς το συμφέρον της δικαιοσύνης η έκδοση του ανωτέρω δικαστικού εντάλματος.”. 

 Με την ψήφιση της πρώτης τροπολογίας οι παράγραφοι (α) και (β) του εδαφίου (1) του άρθρου 8 του 
βασικού νόμου ανωτέρω, διαμορφώνονται ως ακολούθως: 

“(α) υπάρχει σοβαρός λόγος και εύλογη υποψία ότι πρόσωπο διαπράττει, διέπραξε ή αναμένεται να 
διαπράξει αδίκημα ή υπάρχει σοβαρός λόγος και εύλογη υποψία ότι κινδυνεύει η ασφάλεια της 
Δημοκρατίας και ότι η παρακολούθηση είναι αναγκαία προς εξιχνίαση ή αποτροπή ή διερεύνηση 
του αδικήματος ή αποτροπή του κινδύνου για την ασφάλεια της Δημοκρατίας, αναλόγως της 
περιπτώσεως∙ 

(β) υπάρχει σοβαρός λόγος και εύλογη υποψία ότι συγκεκριμένη ιδιωτική επικοινωνία συνδέεται ή είναι 
συναφής με το αδίκημα ή υπάρχει σοβαρός λόγος και εύλογη υποψία ότι συγκεκριμένη ιδιωτική 
επικοινωνία συνδέεται ή είναι συναφής με τον κίνδυνο για την ασφάλεια της Δημοκρατίας και ότι η 

περαιτέρω παρακολούθηση είναι αναγκαία προς αποτροπή του ως άνω κινδύνου, και”. 

 Με βάση τα πιο πάνω, οι προϋπάρχοντες στο Ν. 92(Ι)/1996 όροι της “εύλογης υποψίας ή πιθανότητας” 
αντικαθίστανται με την  ψήφιση της πρώτης τροπολογίας από τον όρο “σοβαρό λόγο και εύλογη υποψία”.  Η 
αλλαγή αυτή δυσχεραίνει την αιτιολόγηση από το Δικαστήριο της έκδοσης του σχετικού διατάγματος, με μη 
νομολογημένα σωρευτικά κριτήρια και ειδικότερα με την προσθήκη του “σοβαρού λόγου” σαν επιπλέον 
υποχρέωση πέραν της πολύ καλά γνωστής και νομολογημένης “εύλογης υποψίας”. 

 Επιπρόσθετα με την αναφερόμενη τροπολογία προστίθεται και νέα προϋπόθεση έκδοσης των 
αναφερόμενων δικαστικών διαταγμάτων, σύμφωνα με την οποία θα πρέπει πλέον να αποδεικνύεται κατά τρόπο 
που ικανοποιεί τον Δικαστή, ότι η παρακολούθηση είναι, αναγκαία προς εξιχνίαση ή αποτροπή ή 
διερεύνηση του αδικήματος ή αποτροπή του κινδύνου για την ασφάλεια της Δημοκρατίας ή η περαιτέρω 
παρακολούθηση είναι αναγκαία για την αποτροπή κινδύνου για την ασφάλεια της Δημοκρατίας.  Η νέα 
αυτή προϋπόθεση δυσχεραίνει κατά πολύ περισσότερο, την αιτιολόγηση και τη δυνατότητα έκδοσης τέτοιων 
διαταγμάτων μιας και είναι αμφίβολο εάν μπορεί να ικανοποιηθεί ο όρος “αναγκαία” στο αρχικό αυτό στάδιο της 
διαδικασίας.   

 Κατά τον ίδιο χρόνο το άρθρο 8 του τροποποιητικού νόμου που τροποποιεί το άρθρο 7 του βασικού νόμου 
και αναφέρεται στο περιεχόμενο της αίτησης του αρμόδιου δημόσιου λειτουργού που θα πρέπει να συνοδεύει 
την κάθε αίτηση έκδοσης δικαστικού εντάλματος παρακολούθησης, ψηφίστηκε ως είχε, με αποτέλεσμα σήμερα 
να ευρίσκεται σε ασυμφωνία με τις πρόνοιες του άρθρου 8 του βασικού νόμου όπως αυτό ψηφίστηκε από την 
Ολομέλεια, αφού εξακολουθεί να αναφέρεται: 

(α) σε “πεποίθηση” του αιτητή (άρθρο 7(1)(α)(ii) του βασικού νόμου), 

(β) σε παρακολούθηση ιδιωτικής επικοινωνίας που “εύλογα πιστεύεται ότι μπορεί να βοηθήσει στη 
διερεύνηση του αδικήματος” (άρθρο 7(1)(α)(ii)(εε) του βασικού νόμου), 

(γ) σε “πλήρη περιγραφή των γεγονότων τα οποία στηρίζουν εύλογη υποψία ή πεποίθηση” άρθρο 
7(1)(α)(iii) του βασικού νόμου), 

(δ) σε “λογική εξήγηση για την αποτυχία λήψης τέτοιων αποτελεσμάτων” (άρθρο 7(1)(α)(ν) του βασικού 
νόμου), 

(ε) σε “πεποίθηση ότι το αιτούμενο δικαστικό ένταλμα πρέπει να εκδοθεί” [άρθρο 7(1)(β)(ii) του βασικού 
νόμου], 
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(ζ) σε “περιγραφή των γεγονότων τα οποία στηρίζουν εύλογη υποψία ή πεποίθηση” [άρθρο 7(1)(β)(iv) του 
βασικού νόμου], και 

(η) σε “λογική εξήγηση για την αποτυχία” [άρθρο 7(1)(α)(ν) του βασικού νόμου]. 

 Με τη δεύτερη τροπολογία προστίθεται στο βασικό νόμο το ακόλουθο νέο άρθρο 8Β, το οποίο, όπως 
αντιλαμβάνομαι, σκοπεί να προστατεύσει το δικηγορικό απόρρητο το οποίο κατοχυρώνεται στον περί Δικηγόρων 
Νόμο Κεφ. 2, ως έχει τροποποιηθεί, και στους περί Δεοντολογίας των Δικηγόρων Κανονισμούς: 

 “8Β.  Ουδέν στον παρόντα Νόμο επιτρέπει την παρακολούθηση οποιασδήποτε επικοινωνίας μεταξύ 
δικηγόρου και πελάτη ούτε και επιτρέπει την καθ’ οιονδήποτε τρόπο επέμβαση σ’ αυτήν είτε δια ζώσης είτε με 
οποιοδήποτε τεχνικό μέσο: 

 Νοείται ότι οποιαδήποτε επικοινωνία λήφθηκε κατά παράβαση της ανωτέρω διάταξης συνιστά μη 
αποδεκτή μαρτυρία ενώπιον οποιασδήποτε ποινικής ή πολιτικής διαδικασίας.”. 

 Είναι όμως η άποψη μου, ότι η διατύπωση του άρθρου 8Β, το οποίο απαγορεύει απόλυτα την 
παρακολούθηση κάθε επικοινωνίας μεταξύ δικηγόρου και πελάτη, ακόμα και στις περιπτώσεις όπου η 
επικοινωνία αυτή περιέχει στοιχεία για διάπραξη ποινικών αδικημάτων από άλλα άτομα και  όχι μόνο από τον 
παρακολουθούμενο, επεκτείνει κατά πολύ την καθ’ όλα αποδεκτή και σεβαστή προβλεπόμενη σήμερα 
προστασία του επαγγελματικού απορρήτου των δικηγόρων. 

 Επιπρόσθετα, το εν λόγω άρθρο βρίσκεται σε αντίθεση και είναι ασύμφωνο προς το γράμμα και το πνεύμα 
του άρθρου 28 του Συντάγματος, καθότι η απόλυτη αυτή απαγόρευση παρακολούθησης της επικοινωνίας μεταξύ 
δικηγόρου και πελάτη θέτει τους δικηγόρους σε ευνοϊκότερη θέση από όλους τους άλλους πολίτες και εγείρει 
θέμα αντισυνταγματικότητας λόγω μη ίσης εφαρμογής του νόμου επί όλων των πολιτών. 

 Περαιτέρω, αναμένεται να προκύψουν και θέματα πρακτικής εφαρμογής της αναφερόμενης πρόνοιας, 
αφού το εξουσιοδοτημένο πρόσωπο που παρακολουθεί νόμιμα την ιδιωτική επικοινωνία κάποιου υπόπτου, δεν 
μπορεί να γνωρίζει εκ των προτέρων την ταυτότητα των προσώπων με τα οποία επικοινωνεί ο ύποπτος ή την 
επαγγελματική τους ιδιότητα, ή το κατά πόσο υφίσταται μεταξύ τους σχετική επαγγελματική σχέση, ώστε να 
διακόπτει την παρακολούθηση με συμμόρφωση με τα όσα προβλέπει η τροπολογία.  Αντίστοιχα θέματα, δυνατό 
να προκύψουν και εκεί όπου η τηλεφωνική επικοινωνία γίνεται με το τηλέφωνο του δικηγόρου αλλά δεν συνομιλεί 
ο δικηγόρος, αλλά και όταν ο δικηγόρος συνομιλεί από τηλέφωνο που δεν ανήκει στον ίδιο αλλά σε άλλο 
πρόσωπο.  Εν ολίγοις θα είναι σχεδόν αδύνατο για το εξουσιοδοτημένο πρόσωπο που παρακολουθεί νόμιμα 
την ιδιωτική επικοινωνία κάποιου υπόπτου, να αποφύγει τον κίνδυνο να βρεθεί υπόλογος για παράνομη 
παρακολούθηση επικοινωνίας μεταξύ δικηγόρου και πελάτη. 

 Με βάση τα πιο πάνω, θεωρώ ότι οι αναφερόμενες δύο τροπολογίες προκαλούν ουσιαστικά προβλήματα 
στην εφαρμογή του νόμου και ότι θα είναι δυσχερής η εξασφάλιση δικαστικών διαταγμάτων με βάση το νόμο, 
ενώ θα είναι πολύ εύκολο να ακυρωθούν δικαστικά διατάγματα παρακολούθησης ή ακόμα και καταδίκες που 
εδράζονται σε μαρτυρία που εξασφαλίστηκε κατόπιν παρακολούθησης ιδιωτικής επικοινωνίας, για τυπικούς 
λόγους.  Επιπλέον, το νέο άρθρο 8Β βρίσκεται σε αντίθεση με το Άρθρο 28 του Συντάγματος. 

 Με βάση τα προαναφερόμενα, εισηγούμαι όπως η Βουλή των Αντιπροσώπων μη εμμείνει στην απόφασή 
της, αποδεχόμενη την αναπομπή.  Παρακαλείται η αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή να ακούσει, σχετικά με 
την παρούσα αναπομπή, τον Γενικό Εισαγγελέα της Δημοκρατίας και τον Υπουργό Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως.». 

 Στο πλαίσιο επανεξέτασης του όλου θέματος ο Υπουργός Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, 
αναφερόμενος στους πιο πάνω λόγους αναπομπής, δήλωσε ότι συγκεκριμένες πρόνοιες του αναπεμπόμενου 
νόμου αναμένεται να προκαλέσουν ανυπέρβλητα προβλήματα στην εφαρμογή του.  Ειδικότερα, αναφέρθηκε 
στην ανυπαρξία νομολογίας σε σχέση με τον όρο «σοβαρός λόγος» και στα πρόσθετα κριτήρια που πρέπει να 
λάβει υπόψη του το δικαστήριο για την έκδοση του σχετικού διατάγματος παρακολούθησης.   

 Όσον αφορά τον δεύτερο λόγο αναπομπής, ο Υπουργός Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κατέθεσε 
στην επιτροπή εισήγηση για προσθήκη στον αναπεμπόμενο νόμο διάταξης με βάση την οποία το περιεχόμενο 
ιδιωτικής επικοινωνίας μεταξύ δικηγόρου και πελάτη, το οποίο αποτελεί επαγγελματικό απόρρητο σύμφωνα με 
τον περί Δικηγόρων Νόμο και τους περί Δεοντολογίας των Δικηγόρων Κανονισμούς, δεν μπορεί να γίνει δεκτό 
ως μαρτυρία ενώπιον οποιασδήποτε ποινικής ή πολιτικής διαδικασίας.   

 Σε σχέση με την πιο πάνω εισήγηση, ο Υπουργός Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως διευκρίνισε ότι θα 
μπορεί να παρακολουθείται το περιεχόμενο της εν λόγω επικοινωνίας, ωστόσο αυτό δε θα μπορεί να 
χρησιμοποιηθεί ως μαρτυρία ενώπιον οποιασδήποτε ποινικής ή πολιτικής διαδικασίας. 

 Επιπροσθέτως όλων των πιο πάνω, η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας δήλωσε ότι 
η αίτηση για έκδοση του εν λόγω διατάγματος θα γίνεται μόνο για τα πολύ σοβαρά αδικήματα και επισήμανε ότι 
η βάση της έννοιας του όρου «σοβαρό αδίκημα» περιλαμβάνεται στο άρθρο 17 του συντάγματος και αφορά τα 
αδικήματα που απαριθμούνται σε αυτό. 
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 Περαιτέρω, η ίδια ανέφερε ότι με βάση τον αναπεμπόμενο νόμο το περιεχόμενο της αίτησης για έκδοση 
του δικαστικού διατάγματος παρακολούθησης περιλαμβάνει μεγάλο αριθμό ασφαλιστικών δικλίδων.   

 Όσον αφορά την πιο πάνω εισήγηση που κατέθεσε ο Υπουργός Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, η ίδια 
δήλωσε ότι συμφωνεί με το περιεχόμενό της.   

 Στο πλαίσιο της συζήτησης που διεξήχθη στην επιτροπή μέλη της εξέφρασαν την άποψη ότι το δίκαιο 
είναι μεταβλητό και εξελισσόμενο και ότι η νομολογία μπορεί να εκσυγχρονιστεί.  Περαιτέρω, όσον αφορά την 
έννοια του όρου «σοβαρός λόγος», μόνο το δικαστήριο μπορεί να την κρίνει.  Επιπρόσθετα, σε σχέση με τη 
διάταξη που αφορά την απαγόρευση παρακολούθησης επικοινωνίας μεταξύ δικηγόρου και πελάτη, αναφέρθηκε 
ότι η διάταξη αυτή αφορά αποκλειστικά και μόνο την επικοινωνία υπό την ιδιότητα του δικηγόρου ως συνηγόρου 
του πελάτη του και όχι οποιουδήποτε άλλου είδους επικοινωνία μεταξύ τους.  Τέλος, όσον αφορά την εισήγηση 
που κατέθεσε ο Υπουργός Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, τα μέλη της επιτροπής επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν επ’ αυτής ενώπιον της ολομέλειας του σώματος.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα τα πιο πάνω, διαμόρφωσε τις ακόλουθες 
θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του Δημοκρατικού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του αναπεμφθέντος νόμου στην ολομέλεια του σώματος.   

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ τάχθηκε εναντίον της 
αναπομπής του Προέδρου της Δημοκρατίας υποστηρίζοντας τον αναπεμφθέντα νόμο.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Νομίζω πρέπει να θέσετε ενώπιον του σώματος το αναδιαμορφωμένο κείμενο νόμου όπως έχουμε 
καταλήξει… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα δώσω τον λόγο στον πρόεδρο της επιτροπής…  Αποκεντρωμένα θεωρώ ότι θα κάνει τη δουλειά που 
θα έκαμνα εγώ και θα του δώσω δύο λεπτά να την κάνει.  Και, αν χρειάζεται να συμπληρώσετε εσείς κάτι, να το 
κάνετε. 

 Ο κ. Γεωργίου έχει τον λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η υπό συζήτηση αναπομπή του νόμου για τις ιδιωτικές παρακολουθήσεις όπως αυτή έχει σταλεί από τον 
Πρόεδρο της Κυπριακής Δημοκρατίας γίνεται μερικώς αποδεκτή με βάση διαβούλευση η οποία έχει γίνει στα 
πλαίσια της επανεξέτασης της υπό συζήτηση νομοθεσίας, που πιστεύω ότι μέσα σε αυτά τα πλαίσια…  Παρά το 
γεγονός ότι δεν υπάρχει ομοφωνία στα όσα έχουν καταγραφεί στο αναδιαμορφωμένο κείμενο το οποίο θα θέσετε 
ενώπιόν μας για ψήφιση, είναι πεποίθησή μας ότι, ανεξαρτήτως των θέσεων που οι συνάδελφοι θα πάρουν κατά 
την ψήφιση, σήμερα στέλνουμε όλοι ένα μήνυμα, ένα ισχυρό μήνυμα, ότι όλα τα κόμματα, εκτελεστική και 
νομοθετική εξουσία είμαστε δίπλα στις δυνάμεις ασφαλείας, στην αστυνομία, για να είμαστε απέναντι στο 
οργανωμένο έγκλημα ενωμένοι, όλη η πολιτική ηγεσία αυτής της χώρας. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρία Ερωτοκρίτου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρωτίστως θα ήθελα να ευχαριστήσω τους συναδέλφους μου στην επιτροπή Νομικών, 
τον πρόεδρο της επιτροπής Νομικών, εσάς, αλλά και τις υπηρεσίες και τη γραμματεία της επιτροπής Νομικών, 
διότι πραγματικά έχουμε τρέξει έναν μαραθώνιο, για να… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ήταν καλή η άσκηση, ήταν καλή η άσκηση! 
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ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 …μπορέσουμε να καταλήξουμε σήμερα στο αναδιαμορφωμένο κείμενο νόμου.  Για να είμαστε ξεκάθαροι 
και να γνωρίζει και ο κόσμος, κύριε Πρόεδρε, ακριβώς τι ψηφίζουμε στο υπό διαμόρφωση κείμενο νόμου όπως 
ενδεχομένως θα εγκριθεί από το σώμα μετά από τη μερική αποδοχή της αναπομπής, που είναι και η θέση του 
Δημοκρατικού Κόμματος… 

 Θα πρέπει να τονίσουμε, κύριε Πρόεδρε, ότι παραμένει ως εύλογη υποψία το μέτρο με το οποίο πρέπει ο 
Γενικός Εισαγγελέας να ικανοποιήσει τη δικαστική εξουσία, ότι είναι αυτό το οποίο υφίσταται, για να δικαιολογήσει 
την έκδοση τέτοιων διαταγμάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έτσι ακριβώς. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Έχει απαλειφθεί η «πιθανότητα», που χαλάρωνε το πλαίσιο πολύ περισσότερο και έκανε πολύ πιο εύκολη 
την έκδοση αυτών των διαταγμάτων.  Πλέον έχει απαλειφθεί η προϋπόθεση της «πιθανότητας», η ικανοποίηση 
του όρου «πιθανότητα», και επομένως θεωρούμε ότι γίνεται και πολύ πιο αυστηρό το πλαίσιο. 

 Αναφορικά με τον όρο «αναγκαιότητα», κύριε Πρόεδρε, ο οποίος επίσης απαλείφεται από ένα άρθρο μόνο 
του υπό αναδιαμόρφωση κειμένου νόμου, τονίζουμε ότι αφενός μεν εξακολουθεί να υφίσταται σε κάποια σημεία 
του κειμένου νόμου, αλλά πιο σημαντικά υφίσταται στο ίδιο το σύνταγμα και το σύνταγμα είναι ο υπέρτατος 
νόμος.  Άρα, παραμένει ως προϋπόθεση και είναι ισχυρή μας πεποίθηση ότι μετά από τη συμβολή όλων των 
συναδέλφων, ανεξαρτήτως της στάσης που θα τηρήσουν στην ολομέλεια, έχουμε δώσει ένα δυνατό όπλο στις 
διωκτικές αρχές για την καταπολέμηση του οργανωμένου εγκλήματος.  Την ίδια στιγμή, κύριε Πρόεδρε, έχουμε 
ισχυροποιήσει το πλαίσιο ελέγχου αυτών που θα διενεργούν αυτές τις δραστηριότητες και είναι αμείλικτες οι 
ποινές και πολύ αυστηρό το πλαίσιο για οποιονδήποτε διανοηθεί να υπερβεί την εξουσία που θα του δώσει το 
δικαστήριο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κωστής Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ψηφίζεται σήμερα ένας νόμος με τον οποίο υπάρχει σαφής επέμβαση στο συνταγματικό δικαίωμα της 
ιδιωτικής επικοινωνίας.  Είναι μια εξέλιξη η οποία είναι αναγκαία μεν, αλλά από την άλλη δημιουργούσε και 
δημιουργεί ερωτηματικά για αυξημένο καθήκον προστασίας αυτού του ανθρώπινου δικαιώματος.   

 Μπορεί, ναι, στην Κύπρο τα ανθρώπινα δικαιώματα να έχουν έτσι λίγο απαξιωθεί από την κοινωνία, αλλά 
είναι ανθρώπινα δικαιώματα και ανήκουν στον καθένα απ’ εμάς.  Αυτό το οποίο έχει γίνει από την τελευταία φορά 
που ψηφίσαμε τον νόμο είναι ότι χωρίς επίθετα, χωρίς χαρακτηρισμούς, χωρίς υπονοούμενα επιτέλους καθίσαμε 
σοβαρά να συζητήσουμε αυτό το μεγάλο θέμα.  Οφείλω να πω ότι οι ανησυχίες μας υπήρχαν και εξακολουθούν 
να υπάρχουν.  Δεν είμαστε ιδιαίτερα ευτυχείς που για σκοπούς συμβιβασμού ή ομοφωνίας ή τουλάχιστον 
συγκερασμού απόψεων δεχθήκαμε να διαγραφεί ο «σοβαρός λόγος» από το κείμενο. 

 Οφείλω όμως στο σημείο αυτό να πω ότι ποτέ δεν ήταν πρόθεσή μας ούτε να ξεδοντιάσουμε νόμους ούτε 
να τους καταστήσουμε αδύναμους ή να τους καταστήσουμε ανενεργούς.  Πρόθεσή μας ήταν να προστατεύσουμε 
πρώτιστα τα ανθρώπινα δικαιώματα. 

 Οφείλω να συγχαρώ και να ευχαριστήσω ιδιαίτερα όλους τους συναδέλφους της επιτροπής Νομικών, 
ιδιαίτερα όμως τον κ. Πανίκο Λεωνίδου για την ουσιαστική του συμβολή και την εποικοδομητική του στάση με το 
να παρουσιάσει μια, αν θέλετε, συμβιβαστική φόρμουλα, και βεβαίως οφείλω να αναγνωρίσω την ουσιαστική 
παρέμβαση τη σημερινή του Νικόλα του Παπαδόπουλου στην επιτροπή Νομικών.  Αυτά πρέπει να λέγονται. 

 Και θέλω να καταλήξω:  Επειδή, αφ’ ης στιγμής η κυβέρνηση ετράβησε πίσω την «πιθανότητα», θεωρώ 
ότι παραμένει ως εχέγγυο η προστασία του συντάγματος ως προς την αναγκαιότητα της παρακολούθησης, αλλά 
και του ίδιου του νόμου στο άρθρο 6 αυτού, γι’ αυτό τον λόγο συγκατατιθέμεθα στην απόσυρση του «σοβαρού 
λόγου» από το άρθρο 8, αλλά δε θα συμφωνήσουμε ως ΕΔΕΚ στο να παρέμβει ο νόμος στο δικαίωμα 
επικοινωνίας δικηγόρου-πελάτη. Όχι για να προστατεύσουμε τους δικηγόρους, όπως αφέθηκε δυστυχώς να 
εννοηθεί από διάφορους.  Δεν είναι τους δικηγόρους που προστατεύουμε.  Προστατεύουμε τα ανθρώπινα 
δικαιώματα, το καθήκον και την υποχρέωση της δίκαιης δίκης και της ισοπολιτείας και της ισότητας των όπλων 
σε μια δίκη.   
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 Γι’ αυτό εμείς, η ΕΔΕΚ, συγκατατιθέμεθα στη νέα μορφή που έχει πάρει το άρθρο 8, αλλά επ’ ουδενί δε 
θα συγκατανεύσουμε στην άρση του δικαιώματος ιδιωτικής επικοινωνίας, καθότι αυτό επιτάσσει το Ευρωπαϊκό 
Δικαστήριο Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων.  Δεν μπορούμε να ξεφύγουμε απ’ αυτό το οποίο επιτάσσει η ευρωπαϊκή 
νομιμότητα. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ευσταθίου.  Να σε ευχαριστήσω τζιαι εσένα εγώ, αφού δε σε ευχαρίστησε άλλος!  Να 
ευχαριστήσουμε και τον Άριστο Δαμιανού για ό,τι έκανε εκεί τζιαι να του δώσουμε τον λόγο τζιαι είναι ο τελευταίος 
ομιλητής. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κάτω από πολύ ασφυκτικά χρονοδιαγράμματα έπρεπε να δούμε ένα περίπλοκο ζήτημα, με πολλές λεπτές 
νομικές πτυχές, αλλά και κοινωνικές και θεσμικές προεκτάσεις.   Γι’ αυτό ήταν δύσκολη αυτή η προσπάθεια.  
Έχουμε ένα αποτέλεσμα και εκτιμώ ότι, αν υπήρχε λίγο περισσότερος χρόνος πριν από την αναπομπή, 
ενδεχομένως και κάποια ζητήματα που ήταν αντικείμενο της αναπομπής να τα προλαμβάναμε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα μπορούσα να πω, κύριε Δαμιανού, αν μου επιτρέπετε, ότι είναι απ’ εκείνα τα νομοσχέδια όπου μπορεί 
να έχει την ίδια σημασία, αν όχι περισσότερη, η παρακολούθηση της εφαρμογής και ο κοινοβουλευτικός έλεγχος, 
παρά το περιεχόμενο αυτό καθαυτό.  Έχει μεγάλη σημασία το περιεχόμενο, αλλά για όλα αυτά, επειδή 
εμπεριέχουν και πιθανή άσκηση εξουσίας πέραν του ό,τι δίνει ο νόμος, χρειάζεται και κοινοβουλευτικός έλεγχος. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ακριβώς το σημείο που ήμουν έτοιμος να εγείρω είναι ότι, επειδή εμείς είχαμε από την 
πρώτη στιγμή, πριν από δύο περίπου χρόνια, την έγνοια ένεκα της πολιτικής εκτίμησης ότι θα ψηφιζόταν εν τέλει 
ο νόμος πλειοψηφικά, όπως και έγινε πριν από δέκα περίπου μέρες με τη δική μας αποχή, μέλημά μας ήταν να 
εισάξουμε όσες περισσότερες δικλίδες ασφαλείας μπορούσαμε.  Στην πορεία προστέθηκαν οι τροπολογίες του 
συνάδελφου του Κωστή του Ευσταθίου και έπρεπε σήμερα να καταλήξουμε σε ένα αποτέλεσμα, γιατί δεν είχαμε 
επιλογή ως ολομέλεια της Βουλής.  Έπρεπε να τοποθετηθούμε επί της αναπομπής, γιατί το σύνταγμα αυτό λέει.   

 Επομένως, έχουμε ένα αποτέλεσμα μπροστά μας.  Και πάλι εμείς εργαστήκαμε προς την κατεύθυνση του 
να βρεθούν κοινά αποδεκτές λύσεις ως προς τις δικλίδες ασφαλείας.  Θεωρούμε ότι οι συνάδελφοι που πρότειναν 
είναι μερικώς ικανοποιημένοι…  Εμάς το καθήκον μας ήταν να διαδραματίσουμε τον δικό μας ρόλο.  Παραμένει 
η θέση αρχής ότι δεν μπορούμε να υπερψηφίσουμε.  Θα κρατήσουμε επί της αναπομπής θέση αποχής, πλην 
όμως σημειώνουμε με ικανοποίηση ότι στο τέλος της ημέρας έχουν προστεθεί ακόμα κάποια σημεία και βεβαίως 
έχουμε καθησυχαστεί αναφορικά με αυτά που η κυβέρνηση επίσης θεωρεί ότι μπορούσαν να αποτελέσουν 
πρόβλημα. 

 Δε θα κουραστούμε να λέμε ότι, επειδή δίνεται ένα υπερόπλο στις διωκτικές αρχές και στην ΚΥΠ, ελλοχεύει 
ο κίνδυνος της κατάχρησης και, ναι, κοινωνικά, πολιτικά, θεσμικά και κοινοβουλευτικά θα παρακολουθούμε και 
θα είμαστε πολύ αυστηροί, μα πάρα πολύ αυστηροί με όποιον διανοηθεί να υπερβεί τις κόκκινες γραμμές που 
το σύνταγμα και ο νόμος καθορίζουν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Υπάρχει ένσταση στη μερική αποδοχή της αναπομπής και στην ψήφιση του αναδιαμορφωμένου κειμένου 
νόμου; 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑÏΔΗΣ: 

 Μετά θα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όι, ετέλειωσεν!  Τούτη ένι.  Τελειώνουμε εδώ, κύριε Λουκαΐδη.  Είναι μέρος της πολύ καλής δουλειάς που 
έκανε η επιτροπή Νομικών και οι λειτουργοί της Βουλής.   

 Λοιπόν, αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Τριάντα επτά παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Είκοσι ψήφοι υπέρ, δύο ψήφοι εναντίον και δεκαπέντε άτομα 
αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και δεκαπέντε αποχές, η αναπομπή γίνεται μερικώς αποδεκτή και 

ψηφίζεται το αναδιαμορφωμένο κείμενο νόμου.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την Παρασκευή, 21η  Φεβρουαρίου 2020, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 
 1.  Ο περί Σύστασης Ενιαίας Υπηρεσίας Επιθεωρήσεων στο 

Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
Νόμος του 2017. 
(Αρ. Φακ. 23.01.058.108-2017). 

 2.  Ο περί Ασφαλιστικών και Αντασφαλιστικών Εργασιών και Άλλων 
Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.243-2019). 

 3.  Ο περί Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων Κρατικών Υπαλλήλων και 
Υπαλλήλων του Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα περιλαμβανομένων 
και των Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Διατάξεις Γενικής 
Εφαρμογής) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.228-2019). 

 4.  Ο περί Συντάξεων Κρατικών Αξιωματούχων (Γενικές Αρχές) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.229-2019). 

 5.  Οι περί Υπηρεσιακών Οχημάτων του Κρατικού Τομέα και του 
Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.100-2019). 

 6.  Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.097-2019). 

 7.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, Αξιολόγηση και Ανέλιξη 
Ακαδημαϊκού Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί  του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.028-2016). 

 8.  Ο περί Επαρχιακών Κτηματολογικών Γραφείων Αμμοχώστου και 
Κυρηνείας (Προσωριναί Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2019. 
(Πρόταση νόμου των κ. Γεώργιου Γεωργίου, Κυριάκου 
Χατζηγιάννη, Γιώργου Κάρουλλα, Ονούφριου Κουλλά, Μάριου 
Μαυρίδη και Μαριέλλας Αριστείδου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.049-2019). 

 9.  Ο περί της Ποιότητας του Ατμοσφαιρικού Αέρα (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.182-2019). 

 10.  Οι περί της Ποιότητας του Ατμοσφαιρικού Αέρα (Μείωση των 
Εθνικών Εκπομπών Ορισμένων Ατμοσφαιρικών Ρύπων) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.095-2019). 

                                            
 Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΔΗΚΟ, Γεώργιος Παπαδόπουλος (Αλληλεγγύη). 
 Εναντίον: KΣ ΕΔΕΚ, Μιχάλης Γιωργάλλας (Αλληλεγγύη). 
 Αποχή: ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, ΕΛΑΜ. 
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 11.  Οι περί Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων - Θέση Ανώτερου Τεχνικού 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.115-2019). 

 12.  Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας - 
Θέση Ανώτερου Διαιτολόγου, Διαιτολόγου Α΄ και Διαιτολόγου 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.003-2020). 

 13.  Οι περί Υπουργείου Υγείας, Διοίκηση - Θέση Ανώτερου 
Λειτουργού Υπηρεσιών Υγείας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.004-2020). 

 14.  Οι περί Κτηνιατρικών Υπηρεσιών - Θέση Κρεοσκόπου, 1ης Τάξης 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.005-2020). 

Αποσύρσεις 15.  Ο περί Κέντρων Αναψυχής (Άδειες Εκπομπής Ήχου) 
(Καταργητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.152-2019). 

 16.  Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.230-2019). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 
 1. «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο, οι επιπτώσεις του στην 

οικονομία και την κοινωνία και οι πολιτικές που μπορεί να 
επιφέρουν πληθυσμιακή αναζωογόνηση στην πατρίδα μας».  
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Μιχάλη Γιωργάλλα, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.052.002-2019). 

 2. «Οι δεκαεπτά στόχοι για τη βιώσιμη ανάπτυξη του 2030 που έθεσε 
ο Οργανισμός Ηνωμένων Εθνών και η εφαρμογή τους στην 
Κύπρο». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Γιώργου Περδίκη, βουλευτή του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.05.053.001-2020). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  1.30 μ.μ.) 
Παρόντες βουλευτές 

(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 
Αριστείδου Μαριέλλα Κωνσταντίνου Κώστας 

Γεωργίου Γεώργιος Κωνσταντίνου Ξένια 

Δημητρίου Αννίτα Μαυρίδης Μάριος 

Δημητρίου Δημήτρης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Δίπλαρος Ευθύμιος Ορφανίδου Σάβια 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Σοφοκλέους Μιχάλης 

Κάρουλλας Γιώργος Σταύρου Ελένη 

Κουλλά Ονούφριος Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Ανδρέας Χατζηγιάννης Κυριάκος 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
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Αδάμου Αδάμος Λουκαΐδης Γιώργος 
Γεωργίου Τ. Γιώργος Μαύρου Ελένη 
Δαμιανού Άριστος Πασιουρτίδης Ανδρέας 

Καυκαλιάς Αντρέας Σάββα Ευανθία 
Κέττηρος Νίκος Στεφάνου Στέφανος 
Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τζιοβάνης Χριστάκης 
Κυπριανού Άντρος Φακοντής Αντρέας 
Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

ΔΗΚΟ 
Βότσης Άγγελος Μυλωνάς Παύλος 

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Ορφανίδης Χρίστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Λεωνίδου Πανίκος Πιττοκοπίτης Χαράλαμπος 

Μουσιούττας Μαρίνος Προκοπίου Γεώργιος 

ΚΣ ΕΔΕΚ 
Ευσταθίου Κωστής Σιζόπουλος Μαρίνος 

Συμμαχία Πολιτών 

Λιλλήκας Γιώργος  

Αλληλεγγύη 

Συλλούρης Δημήτρης 
(Πρόεδρος Βουλής) 

Παπαδόπουλος Γεώργιος 

Γιωργάλλας Μιχάλης  

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος Περδίκης Γιώργος 

ΕΛΑΜ 

Παπαγιάννης Λίνος Χρίστου Χρίστος 

Ανεξάρτητοι 

Θεολόγου Άννα  
Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μούσας Γιαννάκης (Μαρωνιτών) 

Μαχτεσιάν Βαρτκές (Αρμενίων) 

Μαντοβάνη Αντωνέλλα (Λατίνων) 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 
1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στον θάνατο του πρώην βουλευτή Ουράνιου Ιωαννίδη και τήρηση 

μονόλεπτης σιγής. 

2. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής προ ημερησίας διατάξεως στην Παγκόσμια Ημέρα Ελληνικής 
Γλώσσας. 

3. Ενημέρωση για τις ακόλουθες διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής των Αντιπροσώπων: 

α. Συμμετοχή του Προέδρου της Βουλής, εκπροσωπώντας τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, στην 
Τελετή Μνήμης για την 75η επέτειο της απελευθέρωσης του γερμανικού ναζιστικού στρατοπέδου 
συγκέντρωσης και εξόντωσης στο Άουσβιτς-Μπίρκεναου, στην Πολωνία. 

β. Συμμετοχή κοινοβουλευτικής αντιπροσωπίας (Νίκος Τορναρίτης, Γιώργος Λουκαΐδης, Χριστιάνα 
Ερωτοκρίτου, Κωστής Ευσταθίου) στις εργασίες του 1ου Μέρους της Συνόδου 2020 της 
Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης (ΚΣΣΕ), στο Στρασβούργο.  
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Επανεκλογή του κ. Γιώργου Λουκαΐδη ως προέδρου της Υποεπιτροπής της ΚΣΣΕ για τη Μέση 
Ανατολή και τον Αραβικό Κόσμο, εκλογή του ως εισηγητή για την Ιορδανία εκ μέρους της Επιτροπής 
Πολιτικών Υποθέσεων και Δημοκρατίας, καθώς και εκλογή του κ. Κωστή Ευσταθίου ως 
αντιπροέδρου της Υποεπιτροπής Πολιτισμού, Διαφορετικότητας και Πολιτιστικής Κληρονομιάς.  
Ορισμός του κ. Νίκου Τορναρίτη από την πολιτική ομάδα του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος ως 
μέλους της Επιτροπής Παρακολούθησης των Υποχρεώσεων και Δεσμεύσεων των κρατών μελών 
του Συμβουλίου της Ευρώπης και του κ. Κωστή Ευσταθίου από την πολιτική ομάδα των 
Σοσιαλιστών της Συνέλευσης ως μέλους της Επιτροπής Κανονισμού, Ασυλίας και Θεσμών. 
Ανακήρυξη της νυν Επιτρόπου της Ευρωπαϊκής Ένωσης και τέως επικεφαλής της κυπριακής 
αντιπροσωπίας στην ΚΣΣΕ κ. Στέλλας Κυριακίδου ως επίτιμου μέλους της Συνέλευσης. 

4. Ενημέρωση από τον Πρόεδρο του σώματος για την ανάρτηση στην επίσημη ιστοσελίδα της Βουλής των 
νομοσχεδίων, προτάσεων νόμου και κανονισμών εντός επτά εργάσιμων ημερών από την ημερομηνία της 
κατάθεσής τους στη Βουλή και τη δυνατότητα των πολιτών να δώσουν τις παρατηρήσεις και τα σχόλιά 
τους εντός δέκα ημερών μετά την ανάρτηση. 

5. Ενημέρωση από τον Πρόεδρο του σώματος ότι ο νέος αναπληρωτής κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού είναι ο κ. Ονούφριος Κουλλά. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Ίδρυσης, των Δραστηριοτήτων και της Εποπτείας των Ιδρυμάτων 
Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών Νόμος του 2020», αγορεύσεις και συζήτηση (Αντρέας 
Φακοντής, Γιώργος Περδίκης, Λίνος Παπαγιάννης, Νικόλας Παπαδόπουλος, Μάριος Μαυρίδης, Γιώργος 
Λιλλήκας, Γιώργος Λουκαΐδης, Ονούφριος Κουλλά, Άντρος Κυπριανού) και ψήφισή του σε νόμο. 

7. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για έγκριση 
κυβερνητικής εγγύησης προς την εταιρεία «Alfa Mediterranean Enterprises Ltd» ύψους €60.185.628 για 
χρηματοδότηση έργου από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων στα πλαίσια του ευρωπαϊκού 
χρηματοδοτικού προγράμματος NER300 (έργα επίδειξης καινοτόμων τεχνολογιών ενέργειας), το κείμενο 
της απόφασης, έγκρισή της και δικαιολόγηση αρνητικής ψήφου από τους κ. Στέφανο Στεφάνου και Νικόλα 
Παπαδόπουλο.   

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Ίδρυσης Υφυπουργείου Καινοτομίας και Ψηφιακής Πολιτικής και 
Διορισμού Υφυπουργού παρά τω Προέδρω σε θέματα Καινοτομίας και Ψηφιακής Πολιτικής και Συναφών 
Θεμάτων Νόμος του 2019», αγορεύσεις και συζήτηση (Χαράλαμπος Θεοπέμπτου, Νίκος Τορναρίτης, 
Άγγελος Βότσης, Μιχάλης Γιωργάλλας, Γιώργος Λουκαΐδης, Μαρίνος Σιζόπουλος, Μάριος Μαυρίδης, 
Γιώργος Λιλλήκας, Γιώργος Περδίκης, Κυριάκος Χατζηγιάννης, Ανδρέας Κυπριανού, Νικόλας 
Παπαδόπουλος, Πρόεδρος) και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί της Ίδρυσης Υφυπουργείου 
Έρευνας, Καινοτομίας και Ψηφιακής Πολιτικής και Διορισμού Υφυπουργού Έρευνας, Καινοτομίας και 
Ψηφιακής Πολιτικής παρά τω Προέδρω και Συναφών Θεμάτων Νόμος του 2020». 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων Κύπρου του 
2020 Νόμος του 2019», συζήτηση (Γεώργιος Παπαδόπουλος, Γιώργος Λουκαΐδης, Χαράλαμπος 
Θεοπέμπτου) και ψήφισή του σε νόμο. 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας του 2020 Νόμος 
του 2019», αγορεύσεις και συζήτηση (Μαρίνος Σιζόπουλος, Παύλος Μυλωνάς, Γιώργος Λουκαΐδης, 
Γιώργος Λιλλήκας, Γιώργος Περδίκης) και ψήφισή του σε νόμο. 

11. Εισήγηση του κ. Πανίκου Λεωνίδου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος 
για αναβολή του νομοσχεδίου «Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2019», συζήτηση (Άννα Θεολόγου, Πρόεδρος, Ελένη Μαύρου, 
Άγγελος Βότσης, Αβέρωφ Νεοφύτου, Νικόλας Παπαδόπουλος, Γιώργος Λουκαΐδης) και απόφαση για 
αναβολή του. 

12. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αποχετεύσεων Παραλιμνίου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2020» και «Οι περί Αποχετεύσεων Αγίας Νάπας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020» και έγκρισή τους.  

13. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Ελεγκτών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019» και ψήφισή 
της με τον τίτλο «Ο περί Ελεγκτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 

14. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου του 2020 Νόμος του 
2019» και ψήφισή του σε νόμο. 

15. Έκθεση για τις προτάσεις νόμου «Ο περί της Διαδικασίας Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Φορολογικών 
Οφειλών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019» και «Ο περί της Διαδικασίας Ρύθμισης 
Ληξιπρόθεσμων Φορολογικών Οφειλών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019», συζήτηση (Ζαχαρίας 
Κουλίας, Γιώργος Λουκαΐδης, Γιώργος Περδίκης, Ονούφριος Κουλλά, Άγγελος Βότσης) και ψήφισή τους 
σε ενιαίο κείμενο νόμου με τον τίτλο «Ο περί της Διαδικασίας Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Φορολογικών 
Οφειλών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 
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16. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Δημιουργίας Μητρώου Αγροτών και Γεωργικών Εκμεταλλεύσεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2018» και για τους κανονισμούς «Οι περί Δημιουργίας Μητρώου Αγροτών 
και Γεωργικών Εκμεταλλεύσεων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020», ψήφιση του νομοσχεδίου σε 
νόμο και έγκριση των κανονισμών. 

17. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Εθελοντών-Εθελοντριών Υπαξιωματικών του Στρατού της 
Δημοκρατίας (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2020» και έγκρισή τους.  

18. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  

19. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Μέτρα για τις μη επισκευάσιμες πολυκατοικίες σε προσφυγικούς οικισμούς - Κακοτεχνία στην αίθουσα του 
Δημοτικού Σχολείου Παναγιάς - Αντικατάσταση οροφών στο δημοτικό και στο νηπιαγωγείο Παναγιάς - 
Αυξημένα περιστατικά παράνομων μεταναστευτικών ροών - Χρονίζοντα προβλήματα αστάθειας του 
εδάφους και καταστροφές στο οδικό δίκτυο στον Στατό-Άγιο Φώτιο - Νέο κτίριο του Αστυνομικού Σταθμού 
Παναγιάς - Πρόβλημα από τη συσσώρευση λάσπης και άμμου στο ψαρολίμανο Λάρνακας - Πιλοτικό 
πρωτόκολλο στο νοσοκομείο Αμμοχώστου για αντιμετώπιση περιστατικών βιασμού - Εξαίρεση από το 
ΓΕΣΥ των θυμάτων εμπορίας και εκμετάλλευσης που φιλοξενούνται σε καταφύγια - Προγραμματισμός 
εορτασμών για τα εξηντάχρονα της Κυπριακής Δημοκρατίας - Τα διατάγματα για τη λίμνη Παραλιμνίου 
βάσει της εγχώριας νομοθεσίας και των ευρωπαϊκών υποχρεώσεων της Κύπρου - Απαλλοτρίωση στη 
λίμνη Παραλιμνίου για περιβαλλοντικούς λόγους - Καθαρισμός και επαναφορά του Ξεροπόταμου στη 
χωροταξική του θέση - Προληπτικά μέτρα σχετικά με την εμφάνιση κρουσμάτων κορονοϊού - Εφαρμογή 
του σχεδίου για διάθεση οικοπέδων σε οικογένειες χαμηλών εισοδημάτων - Φάσμα Διαταραχής Εμβρυϊκού 
Αλκοολισμού και Σύνδρομο Εμβρυϊκού Αλκοολισμού - Έλεγχος και καταγγελίες στο πλαίσιο της 
εφαρμογής του περί Ίσης Αμοιβής μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για την Ίδια Εργασία ή για Εργασία Ίσης 
Αξίας Νόμου - Νυχτερινά κέντρα και πιστοποιητικά καταλληλότητας - Μέτρα για πρόληψη των εργατικών 
ατυχημάτων - Διαδικασίες μετά την αποφυλάκιση ψυχικά ασθενών καταδικασθέντων για φόνο και 
αδικήματα σεξουαλικής φύσεως - Η γνωμάτευση της Γενικής Εισαγγελίας για την κατάργηση ή 
συγχώνευση δήμων - Μισθολογική κλίμακα γραμματειακού προσωπικού αορίστου χρόνου - Αποπνικτική 
ατμόσφαιρα στο Γ΄ Δημοτικό Σχολείο Ιδαλίου από τις αναθυμιάσεις παρακείμενων εργοστασίων - 
Καθαρισμός της λίμνης Αγίου Γεωργίου Αθαλάσσας και μέτρα για την προστασία της - Η εφαρμογή των 
δικαστικών αποφάσεων και η καταβολή αποζημιώσεων για την υπόθεση «Astrasol» - Θάνατοι φλαμίνγκο 
στην Αλυκή Λάρνακας - Οικονομική βοήθεια σε ορεινές κοινότητες που δε λαμβάνουν επίδομα θέρμανσης 
- Οι λόγοι μείωσης του ποσού για το σχέδιο αποστολής Κυπρίων για θεραπεία στο εξωτερικό - Παροχή 
διευκολύνσεων σε παραλίες - Κατασκευή κυματοθραυστών στην Πύλα - Τοποθέτηση έργων τέχνης σε 
δημόσια κτίρια - Ανάγκη κατασκευής υπερυψωμένης διάβασης στην Τσάδα - Αίτημα της κοινότητας 
Καλλέπειας για επέκταση οικιστικών ζωνών σε περιοχές με ειδικό δίκτυο - Οι σχεδιασμοί στήριξης νεαρών 
ζευγαριών για απόκτηση πρώτης κατοικίας εντός μικρών κοινοτήτων - Αίτημα Τσάδας για συντήρηση και 
διαπλάτυνση του παλαιού δρόμου Πάφου-Τσάδας - Αναπτυξιακά και βελτιωτικά έργα στην Καλλέπεια - 
Μονάδα Αιμοκάθαρσης Γενικού Νοσοκομείου Πάφου - Αντιμετώπιση των οικονομικών επιβαρύνσεων των 
χαμηλοσυνταξιούχων εξαιτίας του ΓΕΣΥ - Αίτημα των γεωργών της επαρχίας Πάφου για καθορισμό 
κριτηρίων μοριοδότησης για τα σχέδια επιδοτήσεων - Ανάγκη συντήρησης δρόμου που ενώνει τη 
Λετύμπου με την Καλλέπεια - Στεγαστικό Σχέδιο Αναζωογόνησης Ορεινών και Ακριτικών Περιοχών - 
Αίτημα δημιουργίας μονάδας αιμοκάθαρσης στο νοσοκομείο Πόλης Χρυσοχούς - Στέγες προσφυγικών 
κατοικιών από αμίαντο - Μέτρα για την αντιμετώπιση των κινδύνων από τα δίκτυα 5G. 

20. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Παράνομη παρέμβαση στην κοίτη του ποταμού Ακακίου - Η διαχείριση του κοινοτικού νηπιαγωγείου στην 
Ορμίδεια - Καθορισμός ενιαίας πολιτικής τιμολόγησης του νερού για κτηνοτροφικούς σκοπούς - Χώρος 
για στέγαση της Κυπριακής Βιβλιοθήκης - Σχέδια μετακίνησης της Λέσχης Ιπποδρομιών Κύπρου και 
μίσθωση κρατικής γης στον Άγιο Σωζόμενο-Ποταμιά - Αιτήματα Παγκύπριου Αντιαναιμικού Συνδέσμου 
και κάλυψη αναγκών ατόμων με αιμοσφαιρινοπάθειες από το ΓΕΣΥ - Ανταλλαγή εκκλησιαστικής γης με 
χαλίτικη στο Παραμάλι - Έλεγχοι για τις τιμές στα σχολικά κυλικεία - Διαγραφή αδρανών εταιρειών - 
Εισαγωγή και επεξεργασία μπάζων - Κλίμακα Α8 για δημοσιογράφους αορίστου χρόνου του ΡΙΚ - 
Προβλήματα λόγω τρωκτικών - Εφαρμογή της νομοθεσίας για έλεγχο σε κόφτες ταχύτητας και 
ταχογράφους - Παρατυπίες στην κτηνοτροφική περιοχή Μαζωτού - Κατασκευή πλατείας στον Πομό - 
Πλαίσιο διεξαγωγής των σχολικών εκδρομών - Μετονομασία σχολείων δημοτικής και μέσης εκπαίδευσης 
- Καταγγελίες για λαθροθηρία που αφορούν το ενδημικό θήραμα - Λειτουργία στεγών φιλοξενίας για άτομα 
με αυτισμό άνω των 21 - Πληροφορίες για τερματισμό του Κλιμακίου Πάταξης Λαθροθηρίας - Άδειες 
οπλοφορίας και οπλοκατοχής (άκρως απόρρητη απάντηση) - Ανακοίνωση ΔΕΦΑ για μείωση κόστους 
παραγωγής ηλεκτρικού ρεύματος με φυσικό αέριο, μελέτη και ΕΕ (εμπιστευτική απάντηση) - Διαχωρισμός 
οικοπέδων στον Ψευδά - Δράσεις για προώθηση του θηλασμού. 

21. Έκθεση για τον αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί Προστασίας του Απορρήτου της Ιδιωτικής Επικοινωνίας 
(Παρακολούθηση Συνδιαλέξεων και Πρόσβαση σε Καταγεγραμμένο Περιεχόμενο Ιδιωτικής Επικοινωνίας) 
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(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», αγορεύσεις και συζήτηση (Γεώργιος Γεωργίου, Χριστιάνα 
Ερωτοκρίτου, Κωστής Ευσταθίου, Άριστος Δαμιανού, Πρόεδρος), μερική αποδοχή της αναπομπής και 
ψήφιση αναδιαμορφωμένου κειμένου νόμου. 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
IΑ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ΄ 

Συνεδρίαση 21ης Φεβρουαρίου 2020  
Ώρα έναρξης:  11.10 π.μ. 

Αρ. 15 
 

 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ) 

 Καλημέρα σας. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής και παρακαλώ τους αγαπητούς συναδέλφους 
να δηλώσουν την παρουσία τους.   

 Παρακαλώ τους γραμματείς να διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριοι συνάδελφοι,   

 Είναι με ιδιαίτερη χαρά και τιμή που καλωσορίζω στη σημερινή μας συνεδρία την Επίτροπο της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, αρμόδια για την υγεία και την ασφάλεια των τροφίμων, κ. Στέλλα Κυριακίδου, μαζί με τη 
συνοδεία της.  Η Στέλλα είναι ένας άνθρωπος που διακρίνεται για την αφοσίωση και το πάθος που επιδεικνύει 
για κάθε στόχο που θέτει. Έχοντας μοιραστεί τα ίδια έδρανα για αρκετά χρόνια, είμαστε όλοι σε θέση να 
γνωρίζουμε την ευγένεια και την ποιότητα του χαρακτήρα της, την εργατικότητα και τον ήρεμο δυναμισμό της, 
στοιχεία που αποτελούν εχέγγυο επιτυχίας στα νέα και απαιτητικά καθήκοντα που έχει αναλάβει.   

 Ο τομέας της υγείας και της ασφάλειας των τροφίμων αποτελεί σημαντική προτεραιότητα για την Ένωση, 
αλλά και για κάθε κράτος μέλος, καθώς επηρεάζει άμεσα τη ζωή των πολιτών.  Η αποτελεσματική αντιμετώπιση 
των νέων και αναδυόμενων προκλήσεων που αντιμετωπίζει ο τομέας της υγείας και της ασφάλειας των τροφίμων 
απαιτεί την υιοθέτηση μιας ολιστικής προσέγγισης και την οριζόντια ενσωμάτωση της πτυχής της υγείας σε όλες 
τις εθνικές και ευρωπαϊκές πολιτικές.  Για να μπορέσουμε να ανταποκριθούμε σε αυτό τον στόχο, επιβάλλεται να 
εργαστούμε ομαδικά για την προώθηση των συνεργειών, της συνεργασίας και του συντονισμού ανάμεσα σε 
όλους τους εμπλεκόμενους φορείς.   

 Σε αυτό το πλαίσιο οφείλω να ευχαριστήσω θερμά τη Στέλλα Κυριακίδου για τη σημερινή της παρουσία 
εδώ, για να μας παρουσιάσει το Ευρωπαϊκό Σχέδιο για την Καταπολέμηση του Καρκίνου.  Θεωρώ ιδιαίτερα 
σημαντική την ευκαιρία που μας δίδεται να την ακούσουμε και να αξιολογήσουμε τα όσα πράττει και 
προγραμματίζει η Ευρωπαϊκή Ένωση για αυτό το μείζον ζήτημα της δημόσιας υγείας.   

 Μέσα από την κοινή συντονισμένη δράση, που κωδικοποιείται πλέον και σε ευρωπαϊκό επίπεδο, 
μπορούμε να καταφέρουμε πολλά για την πρόληψη, την έγκαιρη διάγνωση και θεραπεία, την ανακουφιστική 
φροντίδα και την έρευνα για τον καρκίνο.  Οι επιστημονικές και τεχνολογικές ανακαλύψεις και η πρόοδος 
συνεισφέρουν σημαντικά τόσο στην παροχή αποτελεσματικότερης θεραπείας όσο και στη βελτίωση της 
ανακουφιστικής φροντίδας και στην αντιμετώπιση του καρκίνου ως μίας χρόνιας πλέον πάθησης. Ειδικότερα δε, 
οι εφαρμογές τεχνητής νοημοσύνης μπορούν να συνδράμουν ουσιαστικά στη βελτίωση της ποιότητας της ζωής 
των ασθενών, αλλά και των φροντιστών τους.  Μέσα από την κοινή μας προσπάθεια μπορούμε να 
δημιουργήσουμε τις προϋποθέσεις εκείνες που εξασφαλίζουν στους πάσχοντες αξιοπρέπεια, ελπίδα και ίαση.  
Άλλωστε, το ενδιαφέρον της Βουλής για το σοβαρό αυτό παγκόσμιο πρόβλημα εκδηλώνεται με διάφορους 
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τρόπους και πολύ σύντομα θα υπάρχει συγκεκριμένο σχέδιο παρέμβασης για ενίσχυση των υποδομών στο 
Μακάρειο Νοσοκομείο, όπου είμαι βέβαιος ότι θα έχουμε τη συμβολή και τη συνεργασία όλων σας.   

Αξιότιμη επίτροπε, το βήμα είναι δικό σας. 

ΕΥΡΩΠΑΙΑ ΕΠΙΤΡΟΠΟΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΥΓΕΙΑ ΚΑΙ ΤΗΝ ΑΣΦΑΛΕΙΑ ΤΩΝ ΤΡΟΦΙΜΩΝ: 

(ΣΤΕΛΛΑ ΚΥΡΙΑΚΙΔΟΥ) 

 Αξιότιμε κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί βουλευτές,  

 Κυρίες και κύριοι, 

 Είναι με ιδιαίτερη χαρά, αλλά θα πρέπει να πω και με συγκίνηση, που βρίσκομαι  εδώ μαζί σας σήμερα.  
Η παρουσία μου σήμερα ενώπιον της ολομέλειας της Βουλής των Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δημοκρατίας 
ως Επιτρόπου Υγείας και Ασφάλειας Τροφίμων της Ευρωπαϊκής Ένωσης στόχο έχει τη δική σας ενημέρωση για 
την έναρξη της διαβούλευσης, που άρχισε στις 4 Φεβρουάριου 2020, για το Ευρωπαϊκό Σχέδιο Αντιμετώπισης 
του Καρκίνου και την έναρξη αυτής της συζήτησης στις διάφορες κοινοβουλευτικές επιτροπές αυτού του 
κοινοβουλίου.  Στόχος είναι αυτή η διαβούλευση να διεξαχθεί σε όλα τα εθνικά κοινοβούλια των κρατών μελών 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Σημειώνω δε με χαρά ότι η προσπάθεια ξεκινά από αυτό εδώ το κοινοβούλιο. 

 Το Ευρωπαϊκό Σχέδιο Αντιμετώπισης του Καρκίνου (Europe Beating Cancer Plan) είναι πραγματικά ένα 
φιλόδοξο σχέδιο, που σκοπό έχει να βοηθήσει τους συνανθρώπους μας που έχουν διαγνωστεί με καρκίνο, 
δίνοντάς τους ίσες ευκαιρίες στην προσπάθεια ζωής που καλούνται να καταβάλουν.  Θα ενώσει τις δυνάμεις και 
τις προσπάθειες να αλλάξουμε την πραγματικότητα στην Ευρώπη.  Είναι απαράδεκτο στην Ευρωπαϊκή Ένωση 
του 2020 να συνεχίζουν να υπάρχουν ανισότητες που να αφορούν την πρόσβαση, την αντιμετώπιση, τη 
διάγνωση και την αποκατάσταση των ασθενών.  Καθημερινά νέοι ασθενείς, οι οικογένειές τους, αλλά και οι φίλοι 
τους βιώνουν τα έντονα συναισθήματα που επιφέρει η διάγνωση αυτή.  Στην Κύπρο κάθε χρόνο περισσότεροι 
από 1 200 συμπολίτες μας χάνουν τη ζωή τους.  Αν δεν αναληφθεί άμεση και ολιστική δράση, ο συνολικός 
αριθμός των περιστατικών στην Ευρωπαϊκή Ένωση μέχρι το 2035 αναμένεται να έχει διπλασιαστεί.  Η 
ανησυχητική τάση ανόδου του αριθμού των περιστατικών και η επιβάρυνση που αυτό επιφέρει στους ίδιους τους 
ασθενείς, στις οικογένειές τους, στα συστήματα υγείας, στα κοινωνικά μας συστήματα και στην οικονομία πρέπει 
να ανατραπούν.  Γι’ αυτό η εκπόνηση του σχεδίου αυτού αποτελεί μια πανευρωπαϊκή προτεραιότητα.  

 Πολλοί από εμάς έχουμε περάσει από μια εμπειρία καρκίνου.  Το δικό μου ταξίδι με αυτή την ασθένεια 
ξεκίνησε το 1996, όταν διαγνώστηκα με καρκίνο του μαστού για πρώτη φορά, παρ’ όλο που η ασθένεια αυτή 
ήταν πάντοτε μέρος της ζωής μου, αφού είχα χάσει τη μητέρα μου εξαιτίας της αρκετά χρόνια πριν.  Στο πρώτο 
άκουσμα της διάγνωσης του καρκίνου αυτόματα σου δημιουργούνται συναισθήματα μεγάλης αβεβαιότητας.  Όλα 
όσα μέχρι τη στιγμή εκείνη θεωρούσες δεδομένα ανατρέπονται.  Η εμπειρία μου όμως από την ασθένεια αυτή, 
όσο αντιφατικό και οξύμωρο και αν ακούγεται, μου άνοιξε τα μάτια μου.  Συνειδητοποίησα πόσο σημαντικό είναι 
να σπάσουμε τη σιωπή και να καταπολεμήσουμε τον στιγματισμό, πόσο σημαντική είναι η πρόληψη και η έγκαιρη 
διάγνωση.  Αντιλήφθηκα πως δεν έχουν όλοι οι ασθενείς ίση πρόσβαση στη βέλτιστη φροντίδα και θεραπεία, σε 
οικονομικά προσιτά φάρμακα και σε ψυχοκοινωνική υποστήριξη.  Έχω δει με τα μάτια μου τις διακρίσεις που οι 
ασθενείς και οι πρώην ασθενείς αντιμετωπίζουν, έχω δει τις ελλείψεις στον τομέα της ανακουφιστικής  φροντίδας, 
τις τεράστιες δυσκολίες που αντιμετωπίζουν οι ασθενείς με σπάνιους ή παιδικούς καρκίνους.   

 Για μένα το θέμα του καρκίνου είναι προσωπικό, όπως προσωπικό είναι και για τα 3,5 εκατομμύρια άτομα 
που έρχονται αντιμέτωπα με αυτή τη διάγνωση κάθε χρόνο στην Ευρωπαϊκή Ένωση, όπως είναι προσωπικό και 
για τους περισσότερους από εμάς εδώ, διότι όλοι έχουμε ένα στενό μας πρόσωπο, φίλο, έναν κοντινό συγγενή, 
τον σύντροφο ή, ακόμη πιο δύσκολο, ένα παιδί που έχει δώσει ή εξακολουθεί να δίνει τον δικό του προσωπικό 
αγώνα ζωής.  Όλοι οι άνθρωποι είναι ξεχωριστοί, οι ιστορίες του καθενός από εμάς μοναδικές και εξίσου 
σημαντικές, γι’ αυτό και όλοι μαζί πρέπει να κινητοποιηθούμε, για να αλλάξουμε τις ιστορίες αυτές, πριν ακόμη 
γραφτούν.  Γι’ αυτό τον λόγο το προσωπικό θα το κάνουμε πολιτικό, γιατί μόνο μέσα από κοινές προσπάθειες 
και πολιτική βούληση μπορούμε να κάνουμε τη διαφορά. 

 Έχουμε πετύχει πολλά, αλλά οι τεράστιες ανισότητες συνεχίζουν να υπάρχουν.  Η προσπάθεια μείωσης, 
αντιμετώπισης και επίλυσης μεγάλου αριθμού των προβλημάτων που ο καρκίνος επιφέρει στην Ευρώπη 
αποτελούν για εμένα ως Επίτροπο Υγείας και Ασφάλειας Τροφίμων της Ευρωπαϊκής Ένωσης ύψιστη 
προτεραιότητα.  H ευρωπαϊκή στρατηγική κατά του καρκίνου αποτελεί άλλωστε προτεραιότητα για το Κολλέγιο 
των Επιτρόπων, υπό την προεδρία της Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν, όπως η ίδια δήλωσε στην παρουσίαση της 
στρατηγικής στις 4 Φεβρουαρίου 2020.  Είμαστε αποφασισμένοι λοιπόν να καταβάλουμε τη μεγαλύτερη δυνατή 
προσπάθεια, για να επιτύχουμε. Τώρα είναι πραγματικά η στιγμή να δράσουμε. Όλοι μαζί, ασθενείς, 
επιστήμονες, γονείς, παιδιά, πολιτικοί, ερευνητές, μπορούμε να κάνουμε τη διαφορά.  Ως εκ τούτου, έχουμε 
εντάξει την έναρξη των προσπαθειών μας για το θέμα του καρκίνου στο πρόγραμμα των 100 πρώτων ημερών 
της θητείας μας.  Ένας μόνο τρόπος αποτελεσματικής αντιμετώπισης της ασθένειας υπάρχει κι αυτός δεν είναι 
άλλος από την αναγωγή του καρκίνου σε κοινή ευρωπαϊκή προτεραιότητα, όραμα και στόχο.  
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 Έχουμε ως Ευρωπαϊκή Επιτροπή ήδη ξεκινήσει τη δημόσια διαβούλευση στις 4 Φεβρουάριου 2020, με 
μια ιδιαίτερα σημαντική τελετή στο Ευρωκοινοβούλιο. Στους επόμενους εννέα μήνες θα εργαστούμε σκληρά, με 
στόχο να καταλήξουμε σε ένα ενιαίο σχέδιο αντιμετώπισης.  Το Ευρωπαϊκό Σχέδιο Αντιμετώπισης του Καρκίνου 
αφορά μεταξύ άλλων την πρόληψη, την έρευνα, τη νέα στρατηγική των δεδομένων, την ισότιμη πρόσβαση στη 
θεραπεία και την ανακουφιστική φροντίδα. Πρόκειται για ένα σχέδιο που θα απαντά στις ανισότητες, όπου και αν 
αυτές εμφανίζονται.   

 Κυρίες και κύριοι,  

 Βρέθηκα μπροστά από πολλές προκλήσεις, όταν διαγνώσθηκα, όπως άλλωστε κάθε γυναίκα και άνδρας 
στην Ευρώπη, ευτυχώς όμως τότε υπήρχε η εμπειρία και η γνώση και οι επιλογές.  Δυστυχώς όμως, το τρίτο 
μου συναπάντημα με την ασθένεια αφορούσε ένα σπάνιο είδος καρκίνου και εκεί ανακάλυψα μια εντελώς 
διαφορετική πραγματικότητα.  Μια πραγματικότητα που δεν μου παρείχε πληροφόρηση, απαντήσεις σε 
ερωτήματα.  Σήμερα διαπιστώνουμε ότι υπάρχουν τεράστια κενά στην κατανόηση των σπάνιων μορφών 
καρκίνου και ιδιαίτερα στον παιδικό καρκίνο.  Το σχέδιο στοχεύει να καλύψει τα κενά αυτά και να εξασφαλίσει τις 
απαντήσεις εκεί που δεν υπάρχουν, αξιοποιώντας όλα τα δεδομένα και ιδιαίτερα την τεχνητή νοημοσύνη.  Εδώ 
είναι σημαντική η συμβολή των Ευρωπαϊκών Δικτύων Αναφοράς, η ανάγκη ενίσχυσης και επέκτασής τους, η 
σημασία της φαρμακευτικής πολιτικής, έρευνας και καινοτομίας.  Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει ήδη θέσει την 
έρευνα/καινοτομία μέσα από το πρόγραμμα «Horizon Europe» στις υψηλές της προτεραιότητες.  Βέβαια, δεν 
ξεκινούμε από το πουθενά.  Ήδη γίνονται πολλά και στην Ευρώπη και στην Κύπρο.  Είμαστε λοιπόν 
αποφασισμένοι να προχωρήσουμε όλοι μαζί με στοχευμένες ενέργειες και δράσεις.  Η συμμετοχή όλων στη 
δημόσια διαβούλευση θα βοηθήσει, ώστε το σχέδιο να γίνει όσο το δυνατό πιο φιλόδοξο και αποδοτικό.  Μέσα 
από χρονοδιαγράμματα που έχουμε θέσει, είμαστε αποφασισμένοι πριν από το τέλος του τρέχοντος έτους να 
παρουσιάσουμε σε όλους τους Ευρωπαίους πολίτες το Ευρωπαϊκό Σχέδιο Αντιμετώπισης του Καρκίνου.  Είναι 
μια σύνθετη νόσος, γι’ αυτό και θα τον προσεγγίσουμε ολιστικά.  Οι τομείς και τα πεδία της μελλοντικής μας 
δράσης αφορούν κάθε σημαντικό στάδιο της νόσου.  Σήμερα γνωρίζουμε ότι τέσσερα στα δέκα περιστατικά 
καρκίνου μπορούν να προληφθούν, φτάνει να εφαρμόσουμε τις συστάσεις για μείωση του κινδύνου, όπως αυτές 
ορίζονται στον Ευρωπαϊκό Κώδικα για τον Καρκίνο.       

 Στα μέτρα πρόληψης του σχεδίου συγκαταλέγονται η βελτιωμένη πρόσβαση στην υγιεινή διατροφή και η 
μεγαλύτερη εμβολιαστική κάλυψη.  Ταυτόχρονα, λαμβάνονται μέτρα για τη μείωση των περιβαλλοντικών 
παραγόντων κινδύνου, όπως η ρύπανση και η έκθεση σε χημικά προϊόντα.  Η στρατηγική «Από το αγρόκτημα 
στο πιάτο», μέρος της Πράσινης Συμφωνίας της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, που θα παρουσιάσω στις 25 Μαρτίου 
2020, περιέχει σημαντικά στοιχεία πρόληψης που αφορούν την ασφάλεια και την υγιεινή των τροφίμων χωρίς τη 
χρήση φυτοφαρμάκων, την αντιμετώπιση της αντιμικροβιακής αντίστασης, τη φυτοϋγιεινή κ.ά.   

 Σημαντικό μέρος της στρατηγικής αφορά την έγκαιρη ανίχνευση και διάγνωση.  Στα μέτρα που 
αποσκοπούν στη βελτίωση της έκβασης της υγείας των ασθενών μέσω της έγκαιρης διάγνωσης συγκαταλέγεται 
η μεγαλύτερη κάλυψη του πληθυσμού, στόχος που αφορά τον προσυμπτωματικό έλεγχο μέσα από πληθυσμιακά 
προγράμματα.  Και είναι απαράδεκτο το 2020 το Eurostat να μας δίνει πληροφορίες για χώρες που έχουν κάλυψη 
σε πληθυσμιακά προγράμματα μαστογραφικού ελέγχου των γυναικών με 72% και για άλλες χώρες με 0,2%.     

 Σημαντική είναι η αυξημένη χρήση ψηφιακών λύσεων και η τεχνική στήριξη των κρατών μελών.  Οι 
καινοτόμες τεχνολογίες και οι ενισχυμένες βάσεις δεδομένων μπορούν πραγματικά να ανοίξουν λεωφόρους 
στους τομείς της πρόληψης και της διάγνωσης.  Στις αρμοδιότητές μου είναι η δημιουργία του ευρωπαϊκού Health 
Data Space, της ηλεκτρονικής υγείας, που θα συμβάλει ουσιαστικά στην ανταλλαγή πληροφοριών, στην έρευνα, 
στην καινοτομία και στην αξιοποίηση της τεχνητής νοημοσύνης.  Θα στοχεύσουμε στην καλύτερη πρόληψη και 
τη θεραπεία.  Στα μέτρα για τη βελτίωση των αποτελεσμάτων της θεραπείας και της περίθαλψης του καρκίνου 
συγκαταλέγονται βέβαια και η προσβασιμότητα σε θεραπείες υψηλής ποιότητας και η υιοθέτηση νέων 
θεραπευτικών αγωγών, που να είναι προσβάσιμες ισότιμα, σε όλους ανεξαιρέτως τους πολίτες.  Τα υφιστάμενα 
φάρμακα και οι θεραπείες πρέπει να είναι προσιτά για όλους και αυτό δεν πρέπει να θεωρείται πολυτέλεια.  Είναι 
αναφαίρετο ανθρώπινο δικαίωμα και δε θα κουραστώ να το επαναλαμβάνω.  Μέχρι το τέλος του 2020 στις δικές 
μου ευθύνες είναι η εκπόνηση μιας νέας ευρωπαϊκής στρατηγικής για τα φάρμακα, που στόχο έχει την 
αποτελεσματική επίλυση των προβλημάτων που υπάρχουν στην προσβασιμότητα, στην τιμολόγηση, αλλά και 
στις ελλείψεις φαρμάκων σε όλα τα κράτη μέλη.  

 Τέλος, θα δούμε αναλυτικά την ποιότητα ζωής.  Σήμερα, χάρη στην πρόοδο που έχουμε επιτύχει, τα 
ποσοστά επιβίωσης βρίσκονται, ευτυχώς, συνεχώς σε ανοδική πορεία.  Για αυτό και τώρα είναι ακριβώς η στιγμή 
να διασφαλίσουμε ότι οι ασθενείς που θεραπεύονται ή που ζουν με τον καρκίνο μπορούν να έχουν και ένα καλό 
επίπεδο ζωής. Όχι μόνο αυτοί, αλλά και οι οικογένειές τους, που είναι στην πλειονότητα των περιπτώσεων οι 
φροντιστές τους.  Οι άνθρωποι αυτοί συχνά χρειάζεται να παλέψουν με τις ασφαλιστικές εταιρείες, με ασήκωτα 
δάνεια, με υποθήκες σε τράπεζες. Τα αποτελέσματα πολλές φορές είναι η οικονομική, η ψυχολογική και η 
σωματική εξουθένωσή τους.  Πρέπει να πολεμήσουμε λοιπόν κατά των ανισοτήτων, των διακρίσεων και του 
στιγματισμού, όπου τέτοια φαινόμενα εντοπίζονται.  
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 Έχοντας αυτή την πραγματικότητα στο μυαλό, το Σχέδιο Αντιμετώπισης του Καρκίνου θα πρέπει να 
στοχεύσει σε βελτιωμένες πρακτικές που να αφορούν μεταξύ άλλων τον κοινωνικό ιστό, την ψυχολογική στήριξη 
και την επαγγελματική επανένταξη.  

Για την επίτευξη αυτών των στόχων έχει ήδη αποφασιστεί ότι θα εργαστούμε οριζόντια εντός της επιτροπής, σε 
συνέργεια με άλλους συναδέλφους επιτρόπους, για να πετύχουμε την καλύτερη κατά το δυνατόν αντιμετώπιση 
των πολλών προκλήσεων.  Θα πρέπει ταυτόχρονα να ενισχύσουμε την ανακουφιστική φροντίδα μέσω της 
ανταλλαγής βέλτιστων πρακτικών, γιατί κανένα στάδιο που αφορά την ασθένεια του καρκίνου δεν πρέπει να 
μένει στο απυρόβλητο.  

 Ο καρκίνος είναι επίμονος κι αυτό είναι μια πραγματικότητα.  Όμως επίμονοι είμαστε και εμείς, αλλά και η 
επιστήμη.  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές,  

 Θα τελειώσω με μια προσωπική αναφορά, όπως ξεκίνησα.  Αισθάνομαι μεγάλο προνόμιο που βρίσκομαι 
στη θέση της Επιτρόπου Υγείας της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, υπεύθυνη για την εκπόνηση αυτού του σχεδίου.  
Ταυτόχρονα όμως αισθάνομαι και τεράστια ευθύνη.  Έχω ακούσει να λένε ότι στοχεύουμε ψηλά και ίσως τελικά 
απογοητεύσουμε. Κατανοώ τις ανησυχίες που εκφράζονται, αλλά οφείλουμε να στοχεύσουμε ψηλά και να 
φτάσουμε μακριά.  Είμαστε αποφασισμένοι να ενώσουμε τα πολυάριθμα κομμάτια αυτού του τεράστιου παζλ 
που ονομάζεται «καρκίνος», ώστε να μπορέσουμε να δούμε τη συνολική εικόνα καθαρά και να αναλάβουμε 
δράση.  Πριν λάβουμε οποιεσδήποτε αποφάσεις, τα πρώτα μας βήματα είναι να ακούσουμε  προσεκτικά.  
Ανυπομονώ να ακούσω τις ιδέες και τις ανησυχίες των Κυπρίων πολιτών, να συνεργαστώ μαζί με όλους σας, με 
τις αρχές της Κύπρου, με όλους τους Ευρωπαίους πολίτες, για να επιφέρουμε τις θετικές αλλαγές.  Η αρχή γίνεται 
στα εθνικά κοινοβούλια που διαδραματίζουν σημαντικό ρόλο σε αυτή την προσπάθεια.  Γι’ αυτό βρίσκομαι εδώ 
σήμερα, για να ξεκινήσει η διαβούλευση στο κοινοβούλιο, να ξεκινήσει η συζήτηση γι’ αυτά τα θέματα σε όλες τις 
αρμόδιες επιτροπές. Και αυτό θα επαναληφθεί σε όσα περισσότερα κοινοβούλια μπορώ στις χώρες της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

 Το απόγευμα σήμερα θα έχω συναντήσεις στο Σπίτι της Ευρωπαϊκής Επιτροπής με όλες τις μη 
κυβερνητικές οργανώσεις που δραστηριοποιούνται στον χώρο του καρκίνου, διότι οφείλω να ενημερώσω, αλλά 
και να ακούσω και τις δικές τους απόψεις.  

 Δεν έχουμε το δικαίωμα να αποτύχουμε.  Όλοι μαζί μπορούμε να κάνουμε τη διαφορά. 

 Σας ευχαριστώ θερμά για την προσοχή σας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας ευχαριστώ για την ενημερωτική σας ομιλία. 

 Κύριοι συνάδελφοι, να παραμείνετε στις θέσεις σας μέχρι να αποχωρήσει η κυρία Κυριακίδου.  

 Παρακαλώ τώρα τη γραμματέα να διαβάσει την αναφορά για την Παράλληλη Βουλή και το Σπίτι του 
Πολίτη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

   Στο πλαίσιο της λειτουργίας της Παράλληλης Βουλής πραγματοποιήθηκε στις 30 Ιανουαρίου 2020 στη 
Βουλή, υπό την προεδρία του Προέδρου της Βουλής των Αντιπροσώπων, η δεύτερη συνεδρία της Κεντρικής 
Συντονιστικής Επιτροπής, των Συντονιστικών Επιτροπών κάθε Βουλής, καθώς και των προέδρων των 
επιτροπών τους. 

Στη συνεδρίαση αυτή έγινε προγραμματισμός των εργασιών των επιτροπών τους και αλληλοενημέρωση για 
σκοπούς καλύτερου συντονισμού, ώστε οι επιτροπές να προχωρήσουν με την εξέταση θεμάτων της 
αρμοδιότητάς τους και τη σύνταξη εκθέσεων, οι οποίες πρόκειται να τεθούν προς έγκριση από την επόμενη 
ολομέλεια των μελών της Παράλληλης Βουλής, που αναμένεται να πραγματοποιηθεί τον προσεχή Μάιο ή Ιούνιο.   

 Στο πλαίσιο των πιο πάνω έχουν οριστεί λειτουργοί/σύνδεσμοι μεταξύ της Βουλής των Αντιπροσώπων 
και της Παράλληλης Βουλής, οι οποίοι μαζί με την ομάδα στήριξης η οποία έχει συσταθεί θα συμβάλουν στην 
επιτυχή προετοιμασία των επιτροπών για τις προαναφερθείσες συνόδους της ολομέλειας των Βουλών της 
Παράλληλης Βουλής και γενικότερα στον συντονισμό και στον καλύτερο προγραμματισμό των εργασιών τους.  
Σημειώνεται ότι όλες οι Βουλές της Παράλληλης Βουλής και οι επιτροπές τους έχουν τεθεί σε λειτουργία και 
άρχισαν να συζητούνται θέματα της αρμοδιότητάς τους.   

 Ολοκληρώθηκαν πρόσφατα οι εργασίες ανακαίνισης του Σπιτιού του Πολίτη. Πρόκειται για έναν χώρο 
συνάντησης και επικοινωνίας του πολίτη με τη Βουλή των Αντιπροσώπων.  Σήμερα είμαστε σε θέση να 
ανακοινώσουμε την έναρξη από τον Μάρτιο συζητήσεων, κάθε Πέμπτη απόγευμα, σχεδίων νόμου που 
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βρίσκονται ενώπιον της Βουλής ή που έχουν ήδη ψηφιστεί από τη Βουλή, καθώς και άλλων θεμάτων που εξετάζει 
το κοινοβούλιο.  

 Τέλος, στον ίδιο χώρο, στο πλαίσιο της λειτουργίας της Παράλληλης Βουλής, θα φιλοξενείται κάθε Τετάρτη 
ένας νέος θεσμός, το Ελεύθερο/Ανοικτό Πανεπιστήμιο της Κοινωνίας των Πολιτών, το οποίο θα συζητά θέματα 
κοινωνικού ενδιαφέροντος.  Για τις εκδηλώσεις αυτές, που θα προγραμματιστούν για τον προσεχή Μάρτιο, θα 
ενημερώνεστε ανάλογα.  Πρόσκληση θα απευθύνεται και προς την κοινωνία των πολιτών, για να εκδηλώσουν 
το ενδιαφέρον τους και να παρακολουθούν.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ τώρα τη γραμματέα να ενημερώσει το σώμα για τις διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής, επικεφαλής διακομματικής αντιπροσωπίας, πραγματοποίησε επίσημη επίσκεψη 
στην Αυστραλία μεταξύ 8 και 14 Φεβρουαρίου, κατόπιν σχετικής από κοινού πρόσκλησης των Προέδρων της 
Βουλής των Αντιπροσώπων και της Γερουσίας της χώρας κ. Tony Smith και Scott Ryan, αντίστοιχα.  Η επίσκεψη 
περιέλαβε επαφές σε ομοσπονδιακό και πολιτειακό επίπεδο στην ομοσπονδιακή πρωτεύουσα Καμπέρα, τη 
Μελβούρνη και το Σίδνεϊ.  Την αντιπροσωπία αποτελούσαν οι βουλευτές κ. Νίκος Τορναρίτης, Αντρέας 
Φακοντής, Ζαχαρίας Κουλίας, Ηλίας Μυριάνθους, Λίνος Παπαγιάννης, η κ. Αννίτα Δημητρίου και οι κ. Κώστας 
Κώστα και Μαρίνος Μουσιούττας. Στην αποστολή συμμετείχε επίσης ο κ. Μιχάλης Μιχαήλ, πρόεδρος του 
Κυπριακού Οργανισμού Προώθησης Επενδύσεων. 

 Στη Μελβούρνη ο Πρόεδρος της Βουλής και η αντιπροσωπία συναντήθηκαν μεταξύ άλλων με τον 
Πρόεδρο της Νομοθετικής Συνέλευσης της Πολιτείας Βικτώριας και τον Σκιώδη Υπουργό Ιθαγένειας και 
Πολυπολιτισμικότητας, τη βουλευτή Βικτώριας κ. Κατ Θεοφάνους και τον πρώην βουλευτή και υπουργό κ. Θέο 
Θεοφάνους. Ο κ. Συλλούρης προσφώνησε, επίσης, επιχειρηματικό φόρουμ που διοργάνωσε το Κυπριακό 
Εμπορικό Επιμελητήριο Αυστραλίας.  

 Στην Καμπέρα ο Πρόεδρος της Βουλής έγινε δεκτός από τον Γενικό Κυβερνήτη της Αυστραλίας. Ο 
Πρόεδρος και η αντιπροσωπία είχαν επίσης χωριστές συναντήσεις με τους Προέδρους της Ομοσπονδιακής 
Βουλής και Γερουσίας και παρέστησαν σε μέρος των εργασιών των δύο σωμάτων, όπου χαιρετίστηκε η 
παρουσία τους από τους οικείους Προέδρους.  Συναντήσεις πραγματοποιήθηκαν επίσης με τον αρχηγό της 
αξιωματικής αντιπολίτευσης, με τον πρόεδρο, τον αντιπρόεδρο και μέλη της Ομάδας Φιλίας Αυστραλίας-Νότιας 
Ευρώπης, τον πρόεδρο και τον αντιπρόεδρο της Μικτής Επιτροπής Εξωτερικών, Άμυνας και Εμπορίου στο 
Ομοσπονδιακό Κοινοβούλιο, καθώς και με τη Σκιώδη Υπουργό Οικονομικών και Δημόσιας Υπηρεσίας, αλλά και 
τον Υφυπουργό Εμπορίου και Επενδύσεων.  Πραγματοποιήθηκε, επίσης, συνάντηση με την Πρώτη Βοηθό 
Υπουργό για την Ευρώπη και Λατινική Αμερική και την Επικεφαλής Διαπραγματευτή για τις σχέσεις Αυστραλίας-
Ευρωπαϊκής Ένωσης.  O Πρόεδρος της Βουλής κατάθεσε, τέλος, στεφάνι στο Μνημείο Πεσόντων στη διάρκεια 
ειδικής τελετής. 

 Στο Σίδνεϊ πραγματοποιήθηκε συνάντηση με τον Πρόεδρο της Κάτω Βουλής  του Πολιτειακού 
Κοινοβουλίου Νέας Νοτίου Ουαλίας, καθώς και συνάντηση με τον Αρχιεπίσκοπο Αυστραλίας κ. Μακάριο.  Ο κ. 
Συλλούρης είχε επιπλέον συνάντηση με τον πρόεδρο του Επιχειρηματικού Συμβουλίου Αυστραλίας-Ευρώπης, 
στην παρουσία του κ. Μιχαήλ, ενώ ολόκληρη η αντιπροσωπία επισκέφθηκε το Ινστιτούτο Παιδικού Καρκίνου του 
Πανεπιστημίου Νέας Νοτίου Ουαλίας.  

 Ο Πρόεδρος της Βουλής και η αντιπροσωπία είχαν επίσης εκτεταμένες επαφές με την ομογένεια και τους 
εκπροσώπους της τόσο στην Καμπέρα, όσο και στη Μελβούρνη και το Σίδνεϊ.  Ο Πρόεδρος της Βουλής 
απευθύνθηκε στην ομογένεια με ομιλίες του στη διάρκεια ειδικών εκδηλώσεων.  Πραγματοποιήθηκαν επίσης 
επαφές με εκπροσώπους της διασποράς του Ισραήλ, της Αρμενίας και του Λιβάνου στο Σίδνεϊ.  Ο κ. Συλλούρης 
έδωσε, τέλος, συνεντεύξεις σε τοπικά μέσα μαζικής ενημέρωσης.   

 Από τις εν λόγω συναντήσεις προκύπτει η προώθηση των εξής:  

1. Εγγραφή θέματος στη Βουλή για συζήτηση ζητημάτων που απασχολούν τους Κυπρίους αποδήμους της 
Αυστραλίας.  

2. Δημιουργία και συντονισμός δικτύου συνεργασίας Κυπρίων επιστημόνων της Αυστραλίας με κυπριακά 
ερευνητικά κέντρα βιοϊατρικής.  

3. Ανταλλαγές φοιτητών.  

4. Συνεργασία και ενδεχόμενη υπογραφή μνημονίων συναντίληψης μεταξύ της Βουλής των Αντιπροσώπων 
και του αυστραλιανού κοινοβουλίου για επιμέρους θέματα, π.χ. βέλτιστες κοινοβουλευτικές πρακτικές, 
θέματα θεσμών και βελτίωσης της λειτουργίας τους κ.λπ.  

5. Συνεργασίες των διασπορών Κύπρου, Ισραήλ, Αρμενίας, Λιβάνου στην Αυστραλία σε θέματα καινοτομίας, 
κυρίως στους τομείς της υγείας, του περιβάλλοντος, της έρευνας, της παιδείας και του πολιτισμού.  
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Ενδεχόμενο ανάπτυξης κοινής δράσης ενόψει κοινών προκλήσεων και ανησυχιών στο παγκόσμιο 
γίγνεσθαι.    

6. Η Κύπρος να λειτουργήσει για την Αυστραλία ως πύλη επιχειρηματικών δραστηριοτήτων προς την 
Ευρώπη και αξιοποίηση ευρωπαϊκών προγραμμάτων για την τεχνολογία και την καινοτομία προς κοινό 
όφελος.  

7. Προώθηση της υπογραφής συμφωνίας για την αποφυγή διπλής φορολογίας. 

8. Παρακολούθηση των διαπραγματεύσεων για υπογραφή εμπορικής συμφωνίας μεταξύ της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης και της Αυστραλίας, κυρίως ως προς την προώθηση και την προστασία των κυπριακών 
συμφερόντων. 

9. Συνεργασία στο πλαίσιο του Διεθνούς Οργανισμού Εμπορίου.  

10. Προσπάθεια για εκ νέου συμμετοχή της Αυστραλίας στην UNFICYP. 

11. Ανασύσταση της Ομάδας Φιλίας Αυστραλίας-Κύπρου, με σκοπό τις πιο συχνές επαφές και την 
παρακολούθηση της υλοποίησης των ανωτέρω. 

Αντιπροσωπία, αποτελούμενη από τον πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού κ. Άγγελο Βότση, την αναπληρώτρια πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σκεύη Κούτρα Κουκουμά και το μέλος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων κ. Ελένη Σταύρου, συμμετείχε στην Ευρωπαϊκή Κοινοβουλευτική 
Εβδομάδα, τη Διάσκεψη για το Ευρωπαϊκό Εξάμηνο 2020 και τη Διακοινοβουλευτική Διάσκεψη για τη 
Σταθερότητα, τον Οικονομικό Συντονισμό και τη Διακυβέρνηση στην Ευρωπαϊκή Ένωση στις Βρυξέλλες, που 
συνδιοργάνωσαν στις 18 και 19 Φεβρουαρίου το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και η Κροατική Προεδρία του 
Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Συζητήθηκαν η προοπτική της διεύρυνσης και εμβάθυνσης της 
διακυβέρνησης της Ευρωζώνης, το πώς μπορεί ο προϋπολογισμός της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στο πλαίσιο του 
επόμενου Πολυετούς Δημοσιονομικού Πλαισίου, να ανταποκριθεί στις παγκόσμιες προκλήσεις, καθώς και ο εν 
δυνάμει πρωταγωνιστικός ρόλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε παγκόσμια κλίμακα για την αντιμετώπιση της 
κλιματικής αλλαγής. Συζητήθηκαν, επίσης, ζητήματα που αφορούν τον καθορισμό ευρωπαϊκού κατώτατου 
μισθού, καθώς και την Ευρωπαϊκή Εγγύηση για τα Παιδιά, για την ελεύθερη πρόσβαση όλων των παιδιών που 
ζουν σε συνθήκες φτώχιας στην ποιοτική φροντίδα και εκπαίδευση, την υγεία, την αξιοπρεπή στέγαση και την 
επαρκή διατροφή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να ενημερώσει το σώμα ποιοι βουλευτές απουσιάζουν σε αποστολές της Βουλής 
στο εξωτερικό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η κ. Ελένη Μαύρου συμμετέχει το Έβδομο Περιφερειακό Συνέδριο του British Islands and the 
Mediterranean Region Commonwealth Women and Parliamentarian του CPA, η κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου 
συμμετέχει ως ειδική αντιπρόσωπος στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση του ΟΑΣΕ για την Καταπολέμηση της 
Διαφθοράς στην προπαρασκευαστική συνάντηση του Οικονομικού και Περιβαλλοντικού Φόρουμ του ΟΑΣΕ στη 
Βιέννη και μαζί η κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου, ο κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης και ο κ. Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης 
συμμετέχουν στη χειμερινή σύνοδο της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Οργανισμού για την Ασφάλεια και τη 
Συνεργασία στην Ευρώπη, επίσης στη Βιέννη.  Ο κ. Στέφανος Στεφάνου, ο κ. Γιώργος Γεωργίου, ο κ. Χρίστος 
Ορφανίδης και ο κ. Χαράλαμπος Θεοπέμπτου συμμετέχουν στη 14η Ολομέλεια της Κοινοβουλευτικής 
Συνέλευσης της Μεσογείου στην Αθήνα.  Ο κ. Ανδρέας Κυπριανού συμμετέχει στην 45η Σύνοδο της Συντονιστικής 
Επιτροπής της Κοινοβουλευτικής Διάσκεψης του Παγκόσμιου Οργανισμού Εμπορίου στις Βρυξέλες.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Πριν μπούμε στα θέματα της νομοθετικής εργασίας, θα ήθελα να σας ενημερώσω ότι, ξεκινώντας από 
σήμερα, στη ζωντανή μετάδοση των εργασιών της ολομέλειας προστίθεται στην εικόνα που φτάνει στους πολίτες 
είτε διαδικτυακά είτε μέσω του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου η απεικόνιση των ψηφοφοριών που διεξάγονται 
κατά τη συνεδρία του σώματος.  Σκοπός η άμεση και πληρέστερη πληροφόρηση του κοινού και κάθε 
ενδιαφερομένου.   

 Περαιτέρω, θα ήθελα να σας ενημερώσω ότι τα νομοσχέδια με τους τίτλους «Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» και «Ο περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», τα οποία κατατέθηκαν στην ολομέλεια της Βουλής στις 24 Ιανουαρίου 2020 
και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, θα συνεχίσουν να 
εξετάζονται από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου Διοικήσεως, ύστερα από 
συνεννόηση μεταξύ των δύο προέδρων των δύο επιτροπών. 
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 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Όλες οι 
εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες.   

 Το υπ’ αριθμόν 1 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Σύστασης Ενιαίας Υπηρεσίας 
Επιθεωρήσεων στο Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμος του 2017».  Θα ήθελα 
να σας ενημερώσω ότι για το θέμα αυτό έχω πάρει επιστολή από την Υπουργό Εργασίας κ. Ζέτα Αιμιλιανίδου, 
με την οποία ζητείται αναβολή της ψήφισης του νομοσχεδίου για συνέχιση των διαβουλεύσεων και μελέτη νέων 
στοιχείων, με στόχο την επίτευξη της μεγαλύτερης κατά το δυνατό συναίνεσης.  

 Επειδή όμως έχει γίνει και συζήτηση για αναβολή του θέματος, δε σημαίνει επειδή ζήτησε η κ. 
Αιμιλιανίδου…  Λαμβάνεται υπόψη, αλλά δεν μπορεί αυτόματα να δοθεί αναβολή.  Έχει ζητηθεί αναβολή του 
θέματος.  Να παρακαλέσω, αν θέλει κάποιος να μιλήσει υπέρ της αναβολής και κάποιος εναντίον… 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Για πόσο καιρό; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ο κ. Νεοφύτου. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όπως πολύ σωστά έχετε πει, η προσπάθεια του οποιουδήποτε υπουργού στο να βρεθεί 
μια κοινοβουλευτική συναίνεση δε σημαίνει και αναβολή ενός θέματος.  Ένα θέμα αναβάλλεται με απόφαση του 
κυρίαρχου σώματος, που είναι η ολομέλεια της Βουλής.  Γι’ αυτό και θέτουμε θέμα αναβολής, ούτως ώστε να 
δοθεί επαρκής χρόνος στις διαβουλεύσεις της υπουργού, γιατί επί της αρχής να υπάρχει έλεγχος, που δε νομίζω 
ότι υπάρχει οποιοδήποτε κόμμα να διαφωνεί…  Υπάρχουν όμως κάποια ζητήματα, που θεωρώ και πιστώνω την 
υπουργό ότι σε συνεργασία με τα κοινοβουλευτικά κόμματα θα βρουν τον σωστό τρόπο, εάν έχουν επαρκή 
χρόνο…  Θα έρθουμε εδώ και εύχομαι ομόφωνα με την κατάληξη να τα ψηφίσουμε.  Γι’ αυτό και ζητούμε την 
αναβολή, χωρίς να μπαίνουμε σε μια βδομάδα, δέκα μέρες…   

 Να γνωρίζουν οι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, ότι -έτσι κι αλλιώς, και να ψηφιζόταν σήμερα, η εφαρμογή 
του νόμου είναι σε πέντε μήνες- θα μπορούσαμε κάλλιστα να βρούμε ένα συμφωνημένο κείμενο, ώστε, αν είναι 
σε έναν μήνα, η εφαρμογή να είναι σε τέσσερις.  Αν είναι σε δεκαπέντε μέρες, η εφαρμογή να είναι σε τεσσεράμισι.  
Άρα, δε θα υπάρχει πρόβλημα επί της ουσίας, απλώς πρέπει να διευκολύνουμε, να δοθεί επαρκής χρόνος, για 
να έχουμε ένα συμφωνημένο κείμενο.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, διαφωνούμε με την αναβολή.  Την τελευταία φορά που αποσύρθηκε το νομοσχέδιο 
και επανακατατέθηκε επήλθαν τροπολογίες πάνω του από το υπουργείο, χωρίς να γίνει ο διάλογος που σήμερα 
επικαλείται η υπουργός, απλώς υιοθέτησε ένα μέρος των προτάσεων της μιας πλευράς.  Θεωρούμε ότι έχουν 
περάσει χρόνια που συζητούμε αυτό το θέμα στην επιτροπή Εργασίας, όπου είμαι και μέλος.  Έχουν γίνει 
τέσσερις ή πέντε αναβολές, αν δεν κάνω λάθος, και μια απόσυρση και θεωρώ ότι με μια ανοικτού τέλους 
αναβολή, χωρίς μάλιστα και χρονοδιάγραμμα -δε γράφει στην επιστολή της πόσο χρόνο θέλει η υπουργός- 
κινδυνεύουμε να μπούμε στη λογική των «ελληνικών καλένδων», όπως λέγεται. 

 Επίσης, θα ήθελα να πω ότι αυτοί οι πέντε μήνες…  Δεν ήταν «πέντε μήνες» που μπήκαν στο νομοσχέδιο 
έτσι αυθαίρετα.  Μπήκαν στο νομοσχέδιο αυτοί οι πέντε μήνες κατ’ απαίτηση των εργοδοτών, για να μπορέσουν 
να εναρμονιστούν με τις πρόνοιες του νόμου.  Εάν με ρωτάτε εμένα, ο νόμος μπορεί να εφαρμοστεί κατά την 
άποψή μου και αύριο ακόμα.  Είναι οι εργοδότες που ήθελαν τους πέντε μήνες, για να μπορέσουν να 
εναρμονιστούν.  Δεν έχουμε κανένα πρόβλημα να γίνουν τέσσερις, να γίνουν και τρεις, να γίνουν και δύο ακόμα, 
διότι ο νόμος είναι προς όφελος της θωράκισης της εφαρμογής της εργατικής δικαιοσύνης.  

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς, θέλω να εκφράσω τη λύπη μου γι’ αυτό που συμβαίνει για μια ακόμα φορά για το 
συγκεκριμένο νομοσχέδιο, γιατί πάει σχεδόν μια τριετία που πάει τζι έρχεται αυτό το νομοσχέδιο μ’ έναν 
απαράδεκτο τρόπο και με απόσυρση, όχι μόνο με συνεχείς αναβολές και θα έπρεπε σήμερα να είμαστε σε θέση 
να προχωρήσουμε σε ψήφιση ή καταψήφιση του νομοσχεδίου, υιοθέτηση ή απόρριψη τροπολογιών που έχουν 
κατατεθεί.  Για μια ακόμα φορά λοιπόν γινόμαστε μάρτυρες στο ίδιο έργο, θεατές στο ίδιο έργο.  Ελπίζω ότι θα 
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είναι η τελευταία, έχοντας υπόψη μάλιστα ότι υπάρχει συμφωνία των κοινωνικών εταίρων σ’ αυτό το τελικό 
κείμενο που έχει κατατεθεί.  Ανεξαρτήτως του ποιας κατεύθυνσης ήταν οι αλλαγές που έχουν γίνει, σήμερα 
έχουμε ενώπιόν μας ένα κείμενο για το οποίο υπάρχει συμφωνία των κοινωνικών εταίρων και ειδικότερα και των 
εργοδοτικών οργανώσεων που είχαν διάφορα θέματα με το συγκεκριμένο νομοσχέδιο.  Και πάλι όμως πάμε σε 
αναβολή.  Προφανώς το κείμενο, το νομοσχέδιο πρέπει να πάει πίσω για διαβούλευση.  Δεν μπορεί να γίνει 
διαφορετικά, για να μπορέσουν να έρθουν τροπολογίες άλλες, όποιες εννά ’ρθουν, από την ώρα που μιλούμε 
για αναβολή.  Και εύχομαι και ελπίζω ότι, πηγαίνοντας πίσω για διαβούλευση και για πιθανές άλλες τροπολογίες, 
θα μπορέσουμε να επανέλθουμε στην ολομέλεια το συντομότερο κυρίως      -τούτο έν’ το βασικό- με το 
περιεχόμενο του συγκεκριμένου νομοσχεδίου άθικτο επί της ουσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο τρόπος με τον οποίο το σώμα διαχειρίστηκε αυτό το συγκεκριμένο νομοσχέδιο, αν 
αναλογιστούμε ότι την πρώτη φορά αναβλήθηκε και, αντί να τύχει της ίδιας μοίρας αναβολής για μερικές 
βδομάδες, επανήλθε ενώπιον των επιτροπών μετά από έναν ολόκληρο χρόνο, θεωρώ ότι μας αφήνει 
εκτεθειμένους ως σώμα.  Και ήδη κάποια δημοσιογραφικά σχόλια ξεκίνησαν, πριν ακόμη συζητήσουμε στην 
ολομέλεια σήμερα, ξανά θέμα αναβολής.  Δε θα είχα όμως ένσταση για αναβολή, στην περίπτωση που ορίζαμε 
ότι η αναβολή -και θα ήταν τελεσίδικο και να είμαστε ομόφωνοι σ’ αυτό- θα είναι για δυο βδομάδες, τρεις 
βδομάδες.  Αλλά αναβολή επ’ αόριστον, ναι, θεωρώ ότι θα μας αφήσει ιδιαίτερα εκτεθειμένους.  Και, αν 
παραμείνει έτσι η πρόταση από πλευράς του κ. Νεοφύτου, θα την καταψηφίσουμε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Νικόλας Παπαδόπουλος. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε.   

 Συναινούμε στο αίτημα για την αναβολή για τους λόγους που έχουν ήδη λεχθεί τζιαι επιβεβαιώνω ότι 
είμαστε ένα από τα κόμματα που συζητάμε με την Υπουργό Εργασίας, με στόχο να πετύχουμε τη μεγαλύτερη 
δυνατή συναίνεση, έτσι ώστε να προχωρήσει ένα νομοσχέδιο για τη δημιουργία μιας υπηρεσίας με την οποία 
όλοι συμφωνούμε επί θέματος αρχής.  Εκ των πραγμάτων δε μιλάμε για ανοικτού τέλους αναβολή, γιατί τζι εμείς 
θεωρούμε ότι πρέπει να είναι για μία αναβολή που θα λάβει υπόψη τις τροπολογίες που έχουν ήδη κατατεθεί και 
ενδεχομένως να πρέπει να συζητηθούν σε επίπεδο επιτροπής.  Εμείς στην επιτροπή θα επιμένουμε ότι, ναι, 
αυτή η αναβολή πρέπει να είναι για λίγες μέρες και να επανέλθουμε πίσω στην ολομέλεια, έτσι ώστε να 
μπορέσουμε να προχωρήσουμε είτε να καταψηφίσουμε είτε να υπερψηφίσουμε το νομοσχέδιο.  Και, 
επαναλαμβάνω ότι στόχος δικός μας είναι να διαμορφώσουμε ένα κείμενο που θα λάβει τη μεγαλύτερη δυνατή 
συναίνεση.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Νομίζω μπορούμε να προχωρήσουμε σε ψηφοφορία, υπέρ ή εναντίον της αναβολής. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Είκοσι τέσσερα άτομα υπέρ της αναβολής, δεκαέξι εναντίον και 
ένα άτομο απέχει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ της αναβολής, δεκαέξι εναντίον και μία αποχή, τo θέμα αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι «Ο περί Ασφαλιστικών και Αντασφαλιστικών Εργασιών και Άλλων Συναφών 
Θεμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019». 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Διαφύλαξη της εύρυθμης λειτουργίας και σταθερότητας της ασφαλιστικής αγοράς σε περίπτωση 
αποχώρησης του Ηνωμένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση χωρίς τη σύναψη συμφωνίας με βάση τη 
Συνθήκη για την Ευρωπαϊκή Ένωση, ώστε να διασφαλιστεί η προστασία των δικαιούχων στο πλαίσιο των 
ασφαλιστικών συμβάσεων. 
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(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Ασφαλιστικών και Αντασφαλιστικών Εργασιών και Άλλων Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 4) Νόμος του 2019» 
Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος Στέφανος Στεφάνου 

 Μαρίνος Μουσιούττας Αντρέας Καυκαλιάς 

 Σάβια Ορφανίδου, εκπροσωπώντας  Μιχάλης Γιωργάλλας 

τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου  Γιώργος Περδίκης 

Μάριος Μαυρίδης Άννα Θεολόγου 

 Ονούφριος Κουλλά 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 20 Ιανουαρίου και 3 Φεβρουαρίου του 2020.  Στην πρώτη 
συνεδρία της επιτροπής παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της Υπηρεσίας Ελέγχου 
Ασφαλιστικών Εταιρειών του ιδίου υπουργείου και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η διαφύλαξη της εύρυθμης λειτουργίας και σταθερότητας της 
ασφαλιστικής αγοράς σε περίπτωση αποχώρησης του Ηνωμένου Βασιλείου (ΗΒ) από την Ευρωπαϊκή Ένωση 
χωρίς τη σύναψη συμφωνίας με βάση τη Συνθήκη για την Ευρωπαϊκή Ένωση, ώστε να διασφαλιστεί η προστασία 
των δικαιούχων στο πλαίσιο των ασφαλιστικών συμβάσεων. 

Ειδικότερα, σύμφωνα με τα όσα ανέφεραν οι αρμόδιοι κυβερνητικοί εκπρόσωποι κατά τη συνεδρία αλλά 
και την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, στόχος του νομοσχεδίου είναι η κάλυψη 
του νομικού κενού που θα προκύψει στην εποπτεία των ασφαλιστικών επιχειρήσεων και των 
ασφαλιστικών/αντασφαλιστικών διανομέων από το HB, οι οποίοι λειτουργούν αυτή τη στιγμή στην Κυπριακή 
Δημοκρατία υπό καθεστώς ελεύθερης εγκατάστασης ή ελεύθερης παροχής υπηρεσιών σύμφωνα με το 
Ευρωπαϊκό κεκτημένο, σε περίπτωση αποχώρησης του ΗΒ από την Ευρωπαϊκή Ένωση χωρίς την επίτευξη 
συμφωνίας. 

Συναφώς, σε περίπτωση αποχώρησης του ΗΒ χωρίς συνομολόγηση συμφωνίας με την Ευρωπαϊκή 
Ένωση, τόσο οι ασφαλιστικές επιχειρήσεις όσο και οι ασφαλιστικοί/αντασφαλιστικοί διανομείς από το ΗΒ θα 
θεωρούνται ότι προέρχονται από τρίτη χώρα και, για να μπορούν να συνεχίσουν να διεξάγουν τις υφιστάμενες 
εργασίες τους, θα πρέπει να υποβάλουν αίτηση για χορήγηση άδειας διεξαγωγής εργασιών. 

Η χορήγηση άδειας αποτελεί, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, μια χρονοβόρα, πολύπλοκη και δαπανηρή 
διαδικασία και μέχρι την αδειοδότησή τους οι επιχειρήσεις αυτές δε θα μπορούν να εξυπηρετούν τους 
υφιστάμενους ασφαλισμένους πελάτες τους και δικαιούχους. 

Σημειώνεται ότι για την αντιμετώπιση των πιο πάνω προβλημάτων η πλειοψηφία των υπολοίπων κρατών 
μελών προχώρησε στη θεσμοθέτηση νομικού πλαισίου παραχωρώντας στις επηρεαζόμενες ασφαλιστικές 
επιχειρήσεις μια μεταβατική περίοδο από ένα έως τρία έτη, ώστε να διασφαλιστεί η ομαλή μετάβαση στο νέο 
καθεστώς. 

Ειδικότερα, με το προτεινόμενο νομοσχέδιο εισάγεται στο βασικό νόμο ρύθμιση βάσει της οποίας 
παραχωρείται στις ασφαλιστικές επιχειρήσεις και στους διανομείς ασφαλιστικών ή και αντασφαλιστικών 
προϊόντων από το ΗΒ, οι οποίοι με βάση το κεκτημένο λειτουργούν στην Κυπριακή Δημοκρατία υπό καθεστώς 
ελεύθερης εγκατάστασης ή ελεύθερης παροχής υπηρεσιών, μεταβατική περίοδος δύο ετών, ώστε να συνεχίσουν 
να διαχειρίζονται τα υφιστάμενα χαρτοφυλάκιά τους. 

Περαιτέρω, διευκρινίζεται ότι για τη συνέχιση παροχής των λοιπών ασφαλιστικών και αντασφαλιστικών 
υπηρεσιών πέραν των καλυπτόμενων από τη μεταβατική περίοδο θα πρέπει από την αποχώρηση του ΗΒ από 
την Ευρωπαϊκή Ένωση χωρίς συμφωνία και μετέπειτα οι εν λόγω επιχειρήσεις να έχουν εξασφαλίσει τη σχετική 
προς τούτο άδεια από την αρμόδια αρχή της Δημοκρατίας, ήτοι τον Έφορο Ασφαλίσεων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχουμε ομιλητές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα ήθελα όμως ο πρόεδρος της επιτροπής να μου πει αν ερωτήθηκε…  Τώρα ψηφίζουμε μετά το Brexit, 
δεν έχει σημασία, διότι πάμε ακόμα μέχρι έναν χρόνο; 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Άγγελο Βότση) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ωραία! 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 422 Α στον βασικό νόμο.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομόφωνα τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ασφαλιστικών και Αντασφαλιστικών Εργασιών και Άλλων 
Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα οκτώ ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ομόφωνα το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 3 και 4 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Συνταξιοδοτικών 
Ωφελημάτων Κρατικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων του Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα περιλαμβανομένων και των 
Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Διατάξεις Γενικής Εφαρμογής) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» και «Ο περί 
Συντάξεων Κρατικών Αξιωματούχων (Γενικές Αρχές) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019».  Το τρίτο νομοσχέδιο 
της έκθεσης, που τιτλοφορείται «Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019», αποσύρεται 
από την εκτελεστική εξουσία. 

 Να διαβαστεί ο σκοπός, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 3 θέματος της ημερήσιας διάταξης:  Τροποποίηση του περί Συνταξιοδοτικών 
Ωφελημάτων Κρατικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων του Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα περιλαμβανομένων και των 
Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Διατάξεις Γενικής Εφαρμογής) Νόμου, ώστε να προωθηθεί εφάπαξ μέτρο 
παροχής κινήτρων πρόωρης οικειοθελούς αφυπηρέτησης για τους συντάξιμους υπαλλήλους της κρατικής 
υπηρεσίας και του ευρύτερου δημόσιου τομέα και να εισαχθούν ρυθμίσεις που προβλέπουν για τους δικαιούχους 
σύνταξης χήρας. 
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 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 4 θέματος:  Τροποποίηση του περί Συντάξεων Κρατικών Αξιωματούχων Νόμου, 
ώστε να καταργηθούν υφιστάμενες ρυθμίσεις της ισχύουσας νομοθεσίας που κρίθηκαν αντισυνταγματικές και να 
εισαχθούν νέες ρυθμίσεις που αφορούν τους δικαιούχους σύνταξης χήρας και τέκνου. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τα νομοσχέδια του 
επισυνημμένου παραρτήματος  

Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος Στέφανος Στεφάνου 

 Σάβια Ορφανίδου, εκπροσωπώντας Άριστος Δαμιανού 

 τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Ονούφριος Κουλλά Άννα Θεολόγου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα νομοσχέδια του 
επισυνημμένου παραρτήματος σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 27 Ιανουαρίου και στις 3 
και 10 Φεβρουαρίου 2020.  Στο πλαίσιο της συζήτησης παρευρέθηκαν ο Υπουργός Οικονομικών, η Υπουργός 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, εκπρόσωποι του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και 
Προσωπικού (ΤΔΔΠ) του Υπουργείου Οικονομικών, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, του Γενικού 
Λογιστηρίου της Δημοκρατίας, της Ελεγκτικής Υπηρεσίας, ο πρόεδρος της Επιτροπής Δημόσιας Υπηρεσίας, 
εκπρόσωποι της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας, του CFA Society Cyprus, καθώς και των συνδικαλιστικών 
οργανώσεων ΠΑΣΥΔΥ, ΑΣΔΥΚ, ΣΕΚ, ΠΕΟ, ΔΕΟΚ, ΠΟΑΣ, ΠΟΕΔ, ΟΕΛΜΕΚ, ΟΛΤΕΚ και της Παγκύπριας 
Συντεχνίας “Ισότητα”.  

 Σκοπός του πρώτου από τους προτεινόμενους νόμους είναι η τροποποίηση του περί Συνταξιοδοτικών 
Ωφελημάτων Κρατικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων του Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα περιλαμβανομένων και των 
Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Διατάξεις Γενικής Εφαρμογής) Νόμου, ώστε να προωθηθεί εφάπαξ μέτρο 
παροχής κινήτρων πρόωρης οικειοθελούς αφυπηρέτησης για τους συντάξιμους υπαλλήλους της κρατικής 
υπηρεσίας και του ευρύτερου δημόσιου τομέα και να εισαχθούν ρυθμίσεις που προβλέπουν για τους δικαιούχους 
σύνταξης χήρας, την τιμαριθμική αύξηση των συντάξεων, καθώς και για τα συνταξιοδοτικά ωφελήματα στις 
περιπτώσεις πειθαρχικών ποινών υπαλλήλου της κρατικής υπηρεσίας και του ευρύτερου δημόσιου τομέα. 

 Ειδικότερα, με το πρώτο υπό αναφορά νομοσχέδιο προτείνονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Εφαρμογή εφάπαξ μέτρου παροχής κινήτρων πρόωρης αφυπηρέτησης για τους συντάξιμους υπαλλήλους 
της κρατικής υπηρεσίας και του ευρύτερου δημόσιου τομέα οι οποίοι είτε υπολείπονται πέντε (5) έτη από 
τη συμπλήρωση της ηλικίας υποχρεωτικής αφυπηρέτησης είτε θα έχουν συμπληρώσει συνολικά 
τετρακόσιους (400) μήνες συντάξιμης υπηρεσίας μέχρι και την 31η Αυγούστου 2020.   

 Σημειώνεται ότι για όσους υπάλληλους επιλέξουν να επωφεληθούν του εν λόγω μέτρου δε θα επιβληθεί 
αναλογιστική μείωση στη σύνταξη και στο εφάπαξ ποσό που τους καταβάλλεται για υπηρεσία από την 1η 
Ιανουαρίου 2013 και εντεύθεν, υπό την προϋπόθεση ότι θα υποβάλουν αίτηση για οικειοθελή πρόωρη 
αφυπηρέτηση εντός σαράντα πέντε (45) ημερών από την ημερομηνία έναρξης ισχύος του προτεινόμενου 
νόμου. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι στην περίπτωση των δασκάλων και των καθηγητών έχει περιληφθεί ειδική 
πρόνοια η οποία διαλαμβάνει ότι οι επηρεαζόμενοι θα πρέπει να παραμείνουν στην υπηρεσία μέχρι το 
τέλος της σχολικής χρονιάς, ήτοι μέχρι την 31η Αυγούστου 2020, προκειμένου να αποφευχθούν 
προβλήματα στελέχωσης των σχολικών μονάδων και να διασφαλιστεί η εύρυθμή τους λειτουργία. 
Επιπροσθέτως, διευκρινίζεται ότι η ημερομηνία αφυπηρέτησης των λοιπών υπαλλήλων που θα 
υποβάλουν αίτηση για οικειοθελή πρόωρη αφυπηρέτηση και θα επωφεληθούν του μέτρου αυτού δε 
δύναται να είναι μεταγενέστερη της 31ης Αυγούστου 2020. 

2. Εισαγωγή πρόνοιας σύμφωνα με την οποία, για σκοπούς καταβολής σύνταξης χήρας, ως χήρα 
αναγνωρίζεται η εκάστοτε σύζυγος του θανόντα υπαλλήλου κατά το χρόνο του θανάτου αυτού, νοουμένου 
ότι έχει παρέλθει χρονικό διάστημα τουλάχιστον πέντε (5) ετών από την ημερομηνία τέλεσης του γάμου.  

3. Εισαγωγή πρόνοιας για σκοπούς διασφάλισης συνάφειας με τον περί Προϋπολογισμού του 2020 Νόμο 
του 2019 που προβλέπει για αναπροσαρμογή των συντάξεων των συνταξιούχων της κρατικής υπηρεσίας 
και του ευρύτερου δημόσιου τομέα την 1η Ιανουαρίου κάθε έτους με βάση τον δείκτη της Αυτόματης 
Τιμαριθμικής Αναπροσαρμογής (ΑΤΑ) με την καταβολή του πενήντα τοις εκατό (50%) του ποσοστού της 
αύξησης του υποκείμενου δείκτη της ΑΤΑ κατά το έτος που προηγείται του έτους αναφοράς. 
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4. Ρύθμιση των συνταξιοδοτικών ωφελημάτων που παραχωρούνται στην περίπτωση επιβολής της 
πειθαρχικής ποινής της αναγκαστικής αφυπηρέτησης υπαλλήλου, ώστε να μην είναι λιγότερα από εκείνα 
που θα παραχωρούνταν στον υπάλληλο αν επιβαλλόταν η ποινή του τερματισμού υπηρεσίας και όχι η 
ποινή της απόλυσης, ως ισχύει σήμερα. 

5. Εισαγωγή πρόνοιας που διαλαμβάνει για τα συνταξιοδοτικά ωφελήματα που παραχωρούνται σε 
περίπτωση επιβολής από την Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας της πειθαρχικής ποινής του τερματισμού 
υπηρεσίας. 

 Σκοπός του δεύτερου από τους προτεινόμενους νόμους είναι η τροποποίηση του περί Συντάξεων 
Κρατικών Αξιωματούχων Νόμου, ώστε να καταργηθούν υφιστάμενες ρυθμίσεις της ισχύουσας νομοθεσίας που 
κρίθηκαν αντισυνταγματικές και να εισαχθούν νέες ρυθμίσεις που αφορούν τους δικαιούχους σύνταξης χήρας 
και τέκνου. 

 Ειδικότερα, με το δεύτερο υπό αναφορά νομοσχέδιο προτείνονται τα ακόλουθα: 

1. Η παραχώρηση διακριτικής ευχέρειας στον Υπουργό Οικονομικών να εγκρίνει την καταβολή σύνταξης 
τέκνου σε τέκνο αποθανόντα κρατικού αξιωματούχου και υπαλλήλου, ανεξαρτήτως ηλικίας, το οποίο 
υποφέρει από πνευματική ή σωματική αναπηρία στην περίπτωση που το τέκνο είναι ικανό να εργαστεί, 
νοουμένου ότι το ποσοστό της σύνταξης τέκνου που καταβάλλεται, περιλαμβανομένων και οποιωνδήποτε 
άλλων ποσών καταβάλλονται στο τέκνο λόγω επαγγελματικής απασχόλησης, δεν υπερβαίνει το ανώτατο 
ποσοστό σύνταξης τέκνου όπως αυτό καθορίζεται στην ισχύουσα νομοθεσία. Αναφορικά με τον ευρύτερο 
δημόσιο τομέα η εξουσία αυτή του Υπουργού Οικονομικών εφαρμόζεται κατ’ αναλογίαν από τα αρμόδια 
κατά περίπτωση όργανα.  

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με την ισχύουσα νομοθεσία, σύνταξη τέκνου καταβάλλεται σε τέκνο 
αποθανόντα κρατικού υπαλλήλου που δεν υπερβαίνει το 18ο έτος της ηλικίας του ή το 16ο έτος σε 
περίπτωση αξιωματούχου ή το 25ο έτος, εάν φοιτά σε οποιαδήποτε σχολή, κολλέγιο, πανεπιστήμιο ή άλλο 
εκπαιδευτικό ίδρυμα και στις δύο περιπτώσεις. Παρέχεται ωστόσο η ευχέρεια στον Υπουργό Οικονομικών 
να επιτρέψει τη συνέχιση καταβολής σύνταξης τέκνου σε τέκνο το οποίο, ανεξαρτήτως ηλικίας, υποφέρει 
από πνευματική ή σωματική αναπηρία που πιστοποιείται από ιατροσυμβούλιο ότι το καθιστά ανίκανο να 
κερδίζει τα αναγκαία για τη διαβίωσή του. 

2. Για σκοπούς καταβολής σύνταξης χήρας, η αναγνώριση ως χήρας της συζύγου του θανόντα υπαλλήλου 
κατά τον χρόνο του θανάτου αυτού, νοουμένου ότι έχει παρέλθει χρονικό διάστημα τουλάχιστον πέντε (5) 
ετών από την ημερομηνία τέλεσης του γάμου.  

3. Η κατάργηση ρυθμίσεων της ισχύουσας νομοθεσίας που κρίθηκαν αντισυνταγματικές και αφορούν τον 
συμψηφισμό των συντάξεων που καταβάλλονται σε αξιωματούχους και την αναστολή καταβολής 
σύνταξης, στην περίπτωση που αξιωματούχος ή συνταξιούχος ανέλαβε ή αναλαμβάνει οποιοδήποτε 
λειτούργημα, αξίωμα ή θέση.    

 Σκοπός του τρίτου από τους νόμους που προτείνονται είναι η τροποποίηση του περί Δημόσιας Υπηρεσίας 
Νόμου, ώστε να προστεθεί η νέα ποινή «τερματισμού υπηρεσίας» στον πειθαρχικό κώδικα των δημόσιων 
υπαλλήλων, η οποία θα είναι ευνοϊκότερη της ποινής απόλυσης και δυσμενέστερη της ποινής αναγκαστικής 
αφυπηρέτησης. 

 Ειδικότερα, προβλέπεται όπως εισαχθεί η ποινή «τερματισμού υπηρεσίας», που διαλαμβάνει ότι, σε 
περίπτωση τερματισμού υπηρεσίας υπαλλήλου, το θέμα των συνταξιοδοτικών του ωφελημάτων υποβάλλεται 
από τον Υπουργό Οικονομικών στο Υπουργικό Συμβούλιο, το οποίο αποφασίζει για τα συνταξιοδοτικά 
ωφελήματα που πρόκειται να παραχωρηθούν, υπό την επιφύλαξη ότι αυτά δε θα είναι λιγότερα από εκείνα που 
θα παραχωρούνταν στον υπάλληλο, εάν επιβαλλόταν σε αυτόν η ποινή της απόλυσης. Περαιτέρω, το ύψος του 
εφάπαξ ποσού που θα παραχωρείται δε θα υπερβαίνει σε καμία περίπτωση το πενήντα τοις εκατό (50%) του 
εφάπαξ ποσού που ο υπάλληλος θα δικαιούνταν με βάση την πραγματική του υπηρεσία. 

 Κατ’ επέκταση, καθορίζεται ότι, σε περίπτωση επιβολής της πειθαρχικής ποινής της αναγκαστικής 
αφυπηρέτησης, τα συνταξιοδοτικά ωφελήματα που θα παραχωρηθούν δε θα είναι λιγότερα από εκείνα που θα 
παραχωρούνταν στον υπάλληλο, εάν επιβαλλόταν σε αυτόν η ποινή του τερματισμού υπηρεσίας αντί της 
απόλυσης.  

 Στο πλαίσιο της συζήτησης ο Υπουργός Οικονομικών ανέφερε ότι με την προώθηση του πρώτου υπό 
αναφορά νομοσχεδίου παρέχεται κίνητρο στους υπαλλήλους της κρατικής υπηρεσίας και του ευρύτερου 
δημόσιου τομέα να υποβάλουν αίτηση για πρόωρη συνταξιοδότηση εντός σαράντα πέντε (45) ημερών από την 
ημερομηνία έναρξης της ισχύος του προτεινόμενου νόμου, χωρίς να υφίστανται αναλογιστική μείωση στα 
συνταξιοδοτικά τους ωφελήματα για υπηρεσία από την 1η Ιανουαρίου 2013 και εντεύθεν. 

 Όπως ο ίδιος αρμόδιος ανέφερε, πέραν της πιο πάνω ρύθμισης, τόσο στο πρώτο υπό αναφορά 
νομοσχέδιο όσο και στους άλλους προτεινόμενους νόμους περιλαμβάνονται ρυθμίσεις αναφορικά με τη σύνταξη 
χήρας και τέκνου, την αναπροσαρμογή των συντάξεων με βάση τον δείκτη της ΑΤΑ, καθώς και τα συνταξιοδοτικά 
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ωφελήματα που παραχωρούνται σε περίπτωση επιβολής πειθαρχικών ποινών σε υπάλληλους της κρατικής 
υπηρεσίας και του ευρύτερου δημόσιου τομέα.     

 Η Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ανέφερε ότι τα υπό αναφορά νομοσχέδια 
δεν άπτονται των αρμοδιοτήτων του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού δε 
συνδέονται καθ’ οιονδήποτε τρόπο με την καταβολή συντάξεων από το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Ο εμπειρογνώμονας αναλογιστής, εκπροσωπώντας το Υπουργείο Οικονομικών, ανέφερε ότι το σύνολο 
των εν δυνάμει υποψηφίων που πληρούν τα κριτήρια για πρόωρη αφυπηρέτηση είναι 4 088, από τους οποίους 
1 175 είναι εκπαιδευτικοί και 2 913 είναι υπάλληλοι του δημόσιου και του ευρύτερου δημόσιου τομέα.  Σύμφωνα 
με τον ίδιο αρμόδιο, το δημοσιονομικό κόστος από την κατάργηση της αναλογιστικής μείωσης, στην περίπτωση 
που όλοι οι δικαιούχοι επιλέξουν να αποχωρήσουν, αναμένεται να φτάσει περίπου στα €50 εκατομ.  Ωστόσο, το 
κράτος αναμένεται να εξοικονομήσει γύρω στα €107 εκατομ. για το ίδιο διάστημα, που αντιστοιχούν σε μισθούς 
και εισφορές που θα κατέβαλλε σε υψηλόμισθους υπάλληλους, ενώ παράλληλα θα μπορούν να 
πραγματοποιηθούν περισσότερες προσλήψεις νέων υπαλλήλων.  Περαιτέρω, το κόστος από την καταβολή της 
σύνταξης θα γίνει σε βάθος χρόνου και το κράτος θα καταβάλει άμεσα τα εφάπαξ των εργαζομένων που θα 
αποχωρήσουν. 

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΣΕΚ, ΠΕΟ και ΠΑΣΥΔΥ συμφώνησαν με τις 
προτεινόμενες ρυθμίσεις, που αφορούν την παροχή κινήτρων πρόωρης αφυπηρέτησης και τη σύνταξη χήρας, 
και εξέφρασαν τη διαφωνία τους για  την αναπροσαρμογή των συντάξεων με βάση τον δείκτη της ΑΤΑ, καθώς 
και τις πειθαρχικές ποινές υπαλλήλων, δηλώνοντας ότι τέτοιων ζητημάτων πρέπει να προηγείται κοινωνικός 
διάλογος. 

 Η εκπρόσωπος του ΤΔΔΠ ενημέρωσε την επιτροπή ότι στο πρώτο υπό αναφορά νομοσχέδιο πρέπει να 
ενσωματωθούν πρόσθετες ρυθμίσεις που αφορούν την οικειοθελή πρόωρη αφυπηρέτηση των μελών της 
αστυνομίας που έχουν σε πίστη τους άδεια ανάπαυσης.   

 Στο στάδιο της εξέτασης των νομοσχεδίων η επιτροπή αποφάσισε όπως, για σκοπούς εξοικονόμησης 
χρόνου και αποτελεσματικής αξιοποίησης μέρους των προτεινόμενων ρυθμίσεων από τους επηρεαζόμενους 
υπαλλήλους, τα κείμενα των νομοσχεδίων αναθεωρηθούν, ώστε να περιληφθούν στο παρόν στάδιο μόνο οι 
πρόνοιες εκείνες που αφορούν το μέτρο παροχής κινήτρων πρόωρης αφυπηρέτησης και τη σύνταξη χήρας και 
τέκνου. Επιπροσθέτως, υιοθετήθηκαν και ενσωματώθηκαν στο κείμενο του πρώτου νομοσχεδίου οι αλλαγές που 
πρότεινε το ΤΔΔΠ σε σχέση με την αστυνομία. Περαιτέρω, ζητήθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών όπως 
προχωρήσει στην απόσυρση του τρίτου υπό αναφορά νομοσχεδίου, που αφορά αποκλειστικά το θέμα των 
πειθαρχικών ποινών. 

 Ως εκ τούτου, ο Υπουργός Οικονομικών, με επιστολή του ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2020, ζήτησε από 
τη Βουλή την απόσυρση του εν λόγω νομοσχεδίου, προκειμένου να παρασχεθεί χρόνος για διεξαγωγή 
διαβούλευσης με τις συνδικαλιστικές οργανώσεις, σημειώνοντας ότι αυτό θα επανακατατεθεί αμέσως μετά την 
ολοκλήρωση του δημόσιου διαλόγου.  

 Σημειώνεται ότι, αναφορικά με το δεύτερο υπό αναφορά νομοσχέδιο, το Υπουργείο Οικονομικών, με 
επιστολή του ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2020, εισηγήθηκε τη διαγραφή από αυτό επιφύλαξης η οποία, όπως 
αναφέρεται στην εν λόγω επιστολή, θα αποτελούσε αντικίνητρο για τα τέκνα με σωματική ή πνευματική αναπηρία 
να ασκούν επαγγελματική απασχόληση. Συναφώς, η επιτροπή, υιοθετώντας την εν λόγω εισήγηση, προχώρησε 
στην αναθεώρηση του κειμένου του νομοσχεδίου.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφύλαξε την τελική τοποθέτηση όλων των εκπροσωπουμένων σε αυτήν πλευρών κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 
1. Ο περί Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων Κρατικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων του Ευρύτερου Δημόσιου 

Τομέα περιλαμβανομένων και των Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Διατάξεις Γενικής Εφαρμογής) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 

2. Ο περί Συντάξεων Κρατικών Αξιωματούχων (Γενικές Αρχές) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 

3. Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  
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 Πρόκειται για μια συμφωνία που έχει επέλθει ανάμεσα στην κυβέρνηση και τις συνδικαλιστικές οργανώσεις 
και αφορά τους υπαλλήλους του δημοσίου.   

 Θα υπερψηφίσουμε τα νομοσχέδια που έχουμε ενώπιόν μας, αλλά θέλω να τονίσω το εξής:  Θα θέλαμε 
σήμερα να ψηφίζαμε ταυτόχρονα αντίστοιχες ρυθμίσεις σε ό,τι αφορά τους εργαζομένους στον ιδιωτικό τομέα.  
Δεν μπορεί και δεν είναι δυνατό σωστά να καταργείται το πέναλτι του 12% για τους εργαζομένους στον δημόσιο, 
αλλά οι εργαζόμενοι στον ιδιωτικό τομέα να συνεχίζουν να υπόκεινται σε αυτή την άδικη ρύθμιση.  Και, επειδή η 
συζήτηση τρέχει γύρω από αυτό το θέμα στην αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, θέλουμε να 
καλέσουμε με αυτή την ευκαιρία την κυβέρνηση άμεσα να προχωρήσει σε αντίστοιχες ρυθμίσεις που θα 
καταργούν αυτό το πέναλτι, γιατί δεν είναι δυνατό να μιλούμε για κατάργηση του πέναλτι για όσους εργάζονται 
τριάντα τρία και ένα τρίτο χρόνια, αλλά να έχουμε στον ιδιωτικό τομέα κόσμο ο οποίος εργάζεται σαράντα, 
σαράντα πέντε, πενήντα χρόνια, από δέκα χρονών, συνεισφέρει στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, μιλούμε 
για τις κοινωνικές ασφαλίσεις βέβαια σε αυτή την περίπτωση, και να τους επιβάλλουμε τζιαι πέναλτι, εάν φύγουν 
στα εξήντα τρία.  Χρειάζεται λοιπόν να υπάρξουν άμεσα ενέργειες από πλευράς κυβέρνησης, για να αλλάξει το 
πλαίσιο και στον ιδιωτικό τομέα.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Επιβλήθηκε το 2010, αν δεν κάμνω λάθος, μία νομοθεσία, που δυστυχώς πήρε λίγο χρόνο να το 
παραδεχτούν όλοι, που ουσιαστικά αφορούσε επιβολή πέναλτι, ποινής, πάνω σε αυτόν ή αυτή που είτε στον 
δημόσιο είτε στον ιδιωτικό τομέα -μιλώ για τους λήπτες στον περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμο- σκέφτονταν 
να αφυπηρετήσουν πρόωρα.  Και όλα αυτά βέβαια γίνονταν σε μια προσπάθεια αγωνιώδη, πολλές φορές τζιαι 
ανερμάτιστη, για να αποφύγουμε την επιβολή του μνημονίου, για να περιοριστούν οι δαπάνες του δημοσίου και 
να αποφευχθεί η επιβολή του μνημονίου.  Το μνημόνιο φυσικά δεν απεφεύχθη, εφαρμόστηκε, μπήκαμε, βγήκαμε 
με το καλό με όλες τις απώλειες και τις πληγές.  Πολλοί βλέπουν τις πληγές τους να αποκαθίστανται.  Και εγώ 
θεωρώ ότι είναι σωστή η πρωτοβουλία της κυβέρνησης για πολλούς και διάφορους λόγους, που ξεκίνησε 
βεβαίως από τον τομέα της εκπαίδευσης, αλλά θα έπρεπε αυτή η πρωτοβουλία να προχωρήσει τζιαι ένα βήμα 
παρακάτω και στον τομέα της σχετικής αντίστοιχης νομοθεσίας που αφορά τον περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
Νόμο.  Είναι διαφορετικό βεβαίως, αλλά θα έπρεπε για λόγους ηθικής και δικαιοσύνης να έρθουν μαζί.  Εμείς 
στη Βουλή έχουμε γράψει θέμα από το 2017 μαζί με τον κ. Αντρέα Φακοντή, συζητήθηκε στην επιτροπή Εργασίας 
και δεν υπήρχε θετική ανταπόκριση από την κυβέρνηση.  Καταθέσαμε και πρόταση νόμου πριν από δεκαπέντε 
μέρες και ζητήσαμε να είναι και κατεπείγον, μπας και προλάβουμε να ψηφιστούν μαζί.  Δεν επιδείχθηκε η 
ανάλογη πολιτική βούληση από αυτούς που περιμέναμε, όχι μόνο από την κυβέρνηση.   

 Θεωρούμε λοιπόν ότι θα είναι πραγματικά άδικο σήμερα να ψηφίσουμε μόνο για μία ομάδα εργαζομένων 
τζιαι να αφήσουμε πίσω μια άλλη μεγάλη και αδικημένη ομάδα εργαζομένων, τους εργαζομένους στον ιδιωτικό 
τομέα. 

 Εγώ προσωπικά, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να πω ότι έχω και προσωπική επαφή με το θέμα και συμφέρον, 
θα έλεγα, αφού αφορά και τη σύζυγό μου, η οποία μπορεί άμεσα να επωφεληθεί απ’ αυτό το σχέδιο.  Γι’ αυτό 
και προσωπικά, αλλά και ως Κίνημα Οικολόγων, θα απέχουμε από την ψηφοφορία για τους λόγους που έχω 
αναφέρει. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Βότσης. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Εγώ, κύριε Πρόεδρε, θα προσπαθήσω, έτσι, να βοηθήσω λίγο να μη συγχυζόμαστε, γιατί συγχύζουμε 
τζιαι τον κόσμο τζιαι δημιουργείται μια ολόκληρη συζήτηση άδικα.   

 Η αναφορά στο 12% είναι λάθος.  Το 12% αφορά την αποκοπή που γίνεται σε σχέση με τις κοινωνικές 
ασφαλίσεις και των δημοσίων υπαλλήλων και των υπαλλήλων του ιδιωτικού τομέα.  Δεν αφορά αυτό που θα 
ψηφίσουμε σήμερα.  Τζιαι, όταν μιλούμε για 12%, λέει σου ο άλλος:  «Α, έν’ οι κοινωνικές ασφαλίσεις.  Γιατί του 
δημόσιου τζιαι όι του ιδιωτικού;».  Δεν είναι αυτό που ψηφίζουμε σήμερα.  Οι δημόσιοι υπάλληλοι, καλώς, κακώς, 
αν το θεωρούμε κακώς, ας φέρουμε μια πρόταση να τους την καταργήσουμε, εκτός ’πού το ότι οι παλιοί δημόσιοι 
υπάλληλοι, διότι οι νέοι μετά ’πού την κρίση δεν έχουν αυτό το ωφέλημα, είχαν δύο ωφελήματα, τη σύνταξη των 
κοινωνικών ασφαλίσεων και τη λεγόμενη «επαγγελματική» τους σύνταξη και το εφάπαξ.  Σ’ αυτά τα δύο 
αναφέρεται η νομοθεσία που θα ψηφίσουμε σήμερα.  Δεν ακουμπούμε με τη νομοθεσία τούτη τις κοινωνικές 
ασφαλίσεις ούτε των ιδιωτών ούτε του δημοσίου.  Θα έπρεπε να τις ακουμπούμε;  Και εμείς έχουμε πει στην 
Υπουργό Εργασίας, την οποία φέραμε στην πρώτη συνεδρία, παρ’ όλο που δεν την αφορούσε το θέμα, για να 
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της πούμε ότι θέλουμε να δούμε και αυτό το θέμα να έρχεται ενώπιόν μας.  Πρέπει να κάμει τις μελέτες της μας 
είπε, γιατί επηρεάζεται το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, και θα δούμε αν θα έρθει επί τούτου για αφαίρεση 
του πέναλτι για τις κοινωνικές ασφαλίσεις.  Σήμερα λοιπόν που συζητούμε την επαγγελματική σύνταξη και το 
εφάπαξ, το οποίο απολαμβάνουν μόνο δημόσιοι υπάλληλοι, γι’ αυτό από αυτούς θα αφαιρεθεί το πέναλτι.  
Ξεκίνησε αυτό το νομοσχέδιο μεταξύ των καθηγητών και των δασκάλων και της κυβέρνησης.  Στην πορεία τούς 
είπε η Εισαγγελία ότι δεν μπορεί να είναι μόνο για δύο κατηγορίες δημοσίων υπαλλήλων, πρέπει να ισχύει για 
όλους τζιαι είναι ενώπιόν μας το νομοσχέδιο που αφορά μέχρι 4 088 άτομα.  Ο στόχος είναι, γι’ αυτό εμείς θα το 
υποστηρίξουμε, να υπάρξει μια ανανέωση, να μπει νέο αίμα στα σχολεία μας, το οποίο όλοι θεωρώ ότι 
υποστηρίζουμε. 

 Οικονομικά αυτή η κίνηση δε θα ζημιώσει το κράτος σε βάθος είκοσι χρόνων, όπως μας έχει πει ο 
αναλογιστής στην επιτροπή, θα στοιχίσει €50 εκατομ. και θα έχει εξοικονομήσεις €106 εκατομ., δηλαδή το κράτος 
θα έχει και όφελος, παρ’ όλο που η δική μου εντύπωση και ίσως πολλών μελών της επιτροπής είναι ότι δε θα 
κάνει χρήση αυτής της δυνατότητας τόσος πολύς κόσμος, διότι πολλοί θεωρούν ότι δεν τους συμφέρει να χάσουν 
τον μισθό που πιάννουν, για να κερδίσουν κάτι τι παραπάνω από την έκπτωση που δε θα ίσχυε. 

 Αυτή την έκπτωση, αυτό το πέναλτι, θα το γλυτώσουν μόνο όσοι κάνουν αίτηση εντός σαράντα πέντε 
ημερών από την ψήφιση της νομοθεσίας και υπάρχουν δύο κριτήρια: να έχουν συμπληρώσει τετρακόσιους μήνες 
στη δημόσια υπηρεσία και να είναι πέντε χρόνια πριν από τη λήξη της θητείας τους. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Ένα από τα δύο. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Ένα εκ των δύο κριτηρίων.  

 Αυτά είναι τα δεδομένα, εμείς θα το υποστηρίξουμε αυτό το νομοσχέδιο, ταυτόχρονα έχουμε ζητήσει από 
την υπουργό να κάνουν τις μελέτες τους κατά πόσο μπορούμε να προχωρήσουμε ταυτόχρονα ή παράλληλα και 
με τα θέματα των Κοινωνικών Ασφαλίσεων που ο κόσμος ενδιαφέρεται και διαμαρτύρεται για τη διαφορά 
ιδιωτικού και δημόσιου τομέα.   

 Αυτή είναι η φιλοσοφία, παράλληλα το νομοσχέδιο είχε και δύο θέματα που αφορούσαν τέκνα και σύνταξη, 
την οποία μπορεί να παίρνουν κάποια άτομα τα οποία έχουν κάποιες αναπηρίες και να μην τους αφαιρείται, 
εφόσον μπορούν να εργαστούν, η σύνταξη που δικαιούνται να παίρνουν, ως επίσης και ένα τεχνικό θέμα που 
αφορούσε τη δυνατότητα κάποιου να ξαναπαντρευτεί και να μπορεί η σύζυγός του να έχει δικαίωμα επί της 
σύνταξής του, εφόσον παρέλθουν πέντε τουλάχιστον χρόνια τέλεσης του γάμου. 

 Αυτά είναι ενώπιον μας, εμείς θα το υποστηρίξουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λίνος Παπαγιάννης. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Καταρχάς, κύριε Πρόεδρε, θα ξεκινήσω με το γεγονός ότι στις δύο προτάσεις που έχουμε ενώπιόν μας 
υπάρχουν κάποια σωστά στοιχεία και ιδιαίτερα το γεγονός ότι, εάν προχωρήσει αυτή η πρόταση, τότε θα 
δημιουργηθούν αυτόματα και νέες θέσεις εργασίας μ’ όσους θα δεχτούν να αποχωρήσουν. 

 Επίσης, θα υπάρχει για εμάς μια πάγια ανάγκη της ανανέωσης του προσωπικού που, εκτός από την 
ηλικία, πιθανότατα να φέρει και νέα αλλαγή στα οικονομικά δεδομένα του κράτους, αλλά υπάρχει ταυτόχρονα και 
μια τεράστια αδικία. 

 Άκουσα προσεκτικά τον κ. Βότση, φαντάζομαι θα ακούσω τα ίδια και από τους εκπρόσωπους του 
Δημοκρατικού Συναγερμού, όμως θα πρέπει να ξεκαθαρίσουμε κάτι και πολύ θα ήθελα, αν μπορούν, να 
διαψεύσουν. 

 Αυτή τη στιγμή το κράτος θα δώσει κάποια λεφτά, για να μπορέσει να δώσει κίνητρο σ’ αυτούς τους 
τέσσερις χιλιάδες και κάτι συμπατριώτες μας να αποχωρήσουν, όσοι επιθυμούν, οικειοθελώς από τη δημόσια 
υπηρεσία, όμως την ίδια στιγμή το κράτος, αυτή η κυβέρνηση, η προηγούμενη και όλες οι προηγούμενες έχουν 
χρησιμοποιήσει αρκετά εκατομμύρια από το ταμείο των Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Κάθε φορά που υπάρχει το 
οποιοδήποτε αίτημα, για να υπάρξει αύξηση στις χαμηλές συντάξεις, αύξηση γενικότερα στους συμπολίτες μας 
που αντιμετωπίζουν οικονομικά προβλήματα, η απάντηση είναι πάντα η ίδια, ότι δεν υπάρχει αυτή τη στιγμή 
οικονομική δυνατότητα. 

 Αυτή τη στιγμή, βάσει ενός πλάνου που έχει κάνει, η κυβέρνηση έχει προχωρήσει μ’ αυτό το πλάνο, όμως 
δε μας αναφέρουν ούτε θα πουν στον κόσμο ότι αυτά τα €50 εκατομ., για παράδειγμα, που θα χρησιμοποιηθούν 
τώρα, για να δοθεί αυτό το επιπλέον κίνητρο σ’ αυτή τη συγκεκριμένη ομάδα των συμπατριωτών μας, θα 
μπορούσαν να δοθούν με πολύ λιγότερο κόστος, για παράδειγμα, στο αίτημα των πολεμιστών του 1974 για την 
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κατάργηση του 12%. Και για όσους θα αναφέρουν σήμερα ότι είναι διαφορετικά τα ταμεία που θα πάρουν 
σύνταξη αυτοί οι άνθρωποι να αναφέρω ότι τα ποσά που υπολείπονται από το Ταμείο των Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων θα ήταν υπεραρκετά, για να καλύψουμε όλους τους ιδιωτικούς υπαλλήλους και όλους τους 
χαμηλοσυνταξιούχους για το 12%.   

 Και κάτι που επίσης δεν αναφέρεται είναι ότι όλα τα τελευταία χρόνια που όχι μόνο το ΕΛΑΜ, αλλά και τα 
υπόλοιπα κόμματα έχουμε καταθέσει παρόμοιες προτάσεις η απάντηση είναι ότι, για να μπορέσουμε να κάνουμε 
κάτι τέτοιο, χρειάζεται μελέτη.  Πόσο γρήγορα έγινε η μελέτη, αφού το αίτημα ήταν δυόμιση χρόνων;  Και αν αυτή 
η μελέτη έγινε, γιατί δε μας είχαν αναφέρει αναλυτικά ποιο θα ήταν το κόστος των προσαυξήσεων αυτών των 
υπαλλήλων; 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Θεολόγου. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ξανά το πρόβλημα να πηγαίνουν νομοσχέδια που αφορούν άλλες επιτροπές στην 
επιτροπή Οικονομικών.  Νομοσχέδια που αφορούν την επιτροπή Εργασίας να συζητούνται μέσα στην επιτροπή 
Οικονομικών και ακριβώς, επειδή όλοι αντιλαμβάνονται τη σωρεία προβλημάτων που τίθεται και τις διακρίσεις 
που παρουσιάζονται στα θέματα των συντάξεων, αλλά και τη δημιουργία πολιτών και συνταξιούχων δύο 
ταχυτήτων με τους τρόπους που ψηφίζει η Βουλή, θα έπρεπε και αυτό το θέμα να αναβληθεί, όπως αναβλήθηκε 
το πρώτο, μέχρι να έρθει η συνολική συζήτηση και η καθολική συζήτηση όλων των προβλημάτων και να 
εφαρμοστεί καθολικά οποιαδήποτε είτε κατάργηση είτε αλλαγή είτε τροποποίηση, για να μην καθόμαστε και να 
συζητούμε κάθε τρεις και λίγο ποιος απολαμβάνει τι και ποιος ζει διάκριση εις βάρος του στη βάση των 
συνταξιοδοτικών του ζητημάτων. 

 Εγώ, κύριε Πρόεδρε, δε θα ψηφίσω το νομοσχέδιο, για να περιμένουμε μέχρι να συζητηθεί συνολικά η 
μεταρρύθμιση των συνταξιοδοτικών ωφελημάτων δημόσιου και ιδιωτικού τομέα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Είναι δευτερολογία, αν θέλετε να δώσετε τον λόγο… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχεις δίκαιο. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος, ο Νικόλας. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ:  

 Κάποιες φορές τα πράγματα φαίνονται παρόμοια, αλλά δεν είναι και θεωρώ ότι αυτό οφείλουμε να το 
σημειώσουμε.  Δε συνεισφέρουν οι δημόσιοι υπάλληλοι στο επαγγελματικό σχέδιο συνταξιοδότησής τους, σε 
αντίθεση με το ότι συνεισφέρουμε όλοι μας στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Δεν πληρώνουν οι δημόσιοι 
υπάλληλοι τα οφέλη που παίρνουν από το επαγγελματικό τους σχέδιο, σε αντίθεση με το τι κάνουμε εμείς στο 
Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Πληρώνουν οι εργαζόμενοι, πληρώνουν οι φορολογούμενοι.  Το 
επαγγελματικό σχέδιο των δημόσιων υπαλλήλων, το οποίο έχουμε καταργήσει από το 2012, το πληρώνουν οι 
φορολογούμενοι και όχι οι υπάλληλοι του δημόσιου τομέα, άρα, όσο κυνικό και αν φαίνεται, μας συμφέρει όλους 
τους υπόλοιπους που πληρώνουμε τις συντάξεις των δημόσιων υπαλλήλων να τερματίζεται αυτό το όφελος το 
συντομότερο δυνατό. 

 Αυτή είναι η βασική διαφορά μεταξύ της εισήγησης του να εφαρμοστεί παρόμοια πρόνοια στο Ταμείο 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Εδώ θα έχουμε όφελος, στην περίπτωση του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων θα 
έχουμε κόστος, αν εφαρμοστεί η ίδια διάταξη.  Εδώ θα έχουμε ένα όφελος ως φορολογούμενοι της τάξης των 
€40 εκατομ., ενώ, αν εφαρμοστεί η ίδια διάταξη στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, θα έχουμε ζημιά, επειδή 
όλοι οι υπόλοιποι που εργαζόμαστε θα πρέπει να πληρώσουμε για εκείνους που θα σταματήσουν να εργάζονται.  
Πώς είναι δυνατό τότε να συγκρίνουμε δύο ανόμοια πράγματα;  Γι’ αυτό εμείς θα υποστηρίξουμε αυτό το 
νομοσχέδιο, γιατί αποτελεί όφελος, θα φέρει μάλλον όφελος μεσοπρόθεσμα για όλους μας. 

 Δεν είναι απλά τα πράγματα σε σχέση με το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Παραπλανητικά 
παρουσιάζονται παρόμοια τα πράγματα, δεν είναι, είναι μεγάλη η συζήτηση για το πώς πρέπει να βελτιωθούν οι 
συντάξεις -εδώ συμφωνούμε- πρέπει να εφαρμόσουμε στην περίπτωση των συντάξεων κατά τη δική μας άποψη 
μια μεταρρύθμιση παρόμοια με το ΓΕΣΥ, μια τρομακτικά περίπλοκη, αλλά δραστική μεταρρύθμιση που θα φέρει 
επιτέλους το επίπεδο των συντάξεων της Κύπρου σε ικανοποιητικά επίπεδα, όπως γίνεται σε άλλες ευρωπαϊκές 
χώρες, κάτι που δεν έχει γίνει μέχρι σήμερα και είναι κάτι το οποίο πρέπει να ξεκινήσουμε να συζητάμε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μιχάλης Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Σ’ ό,τι αφορά τα νομοσχέδια που έχουμε μπροστά μας, εμείς θα ψηφίσουμε και για τους λόγους που 
αναφέρθηκαν και ιδιαίτερα γιατί, ναι, θα δημιουργηθεί ειδικά στην εκπαίδευση δυνατότητα να υπάρξει μια 
στοιχειώδης μικρή ανανέωση του προσωπικού.  Δράττομαι της ευκαιρίας να πω ότι συμφωνώ με τον κ. 
Παπαδόπουλο, το μεγάλο πρόβλημα και η μεγάλη εικόνα είναι ο συνολικός ανασχεδιασμός, η μεταρρύθμιση.  
Εγώ θα τολμήσω να πω το ξανακτίσιμο των μηχανισμών του συνταξιοδοτικού συστήματος της Κύπρου, 
προκειμένου να πετύχουμε τη βιωσιμότητα των ταμείων. 

 Υπάρχει στο Κεφάλαιο Τέταρτο το θέμα που ενέγραψα, που αφορά το δημογραφικό.  Απλά να πω ότι το 
1980 τότε για κάθε συνταξιούχο υπήρχαν τρεις εργαζόμενοι.  Στις μέρες μας περίπου τείνει να γίνει ένας προς 
έναν, ένας εργαζόμενος εργάζεται, για να συντηρεί έναν συνταξιούχο.  Φανταστείτε τι θα υπάρχει μετά από δέκα, 
δεκαπέντε χρόνια.  Για όλους αυτούς τους λόγους και για πολλά άλλα πρέπει τάχιστα να υπάρξει μια σοβαρή 
προσπάθεια να γίνει βιώσιμη η διάσταση των συντάξεων στην πατρίδα μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε συνηθίζω να έρχομαι στο βήμα, αλλά πρόκειται περί ενός σοβαρού θέματος, σ’ ένα 
κοινοβούλιο που το συζητά με τις περισσότερες τοποθετήσεις να είναι ανακριβείς, δηλαδή να μη γνωρίζουμε τι 
ψηφίσαμε και πότε ψηφίσαμε και να ακούω εξ αριστερών ότι είναι ανάγκη να αρθεί η αδικία.  Ναι, αν είναι αδικία, 
είναι αδικία που την έφερε η φιλοεργατική κυβέρνηση, καταργώντας ουσιαστικά το συνταξιοδοτικό σύστημα που 
υπήρχε για δεκαετίες στην Κύπρο από το κόμμα της εργατιάς.  Το αναγνωρίζουν σήμερα ότι είναι αδικία. 

 Σωστά λέχθηκε από συναδέλφους στο κέντρο ότι μιλούμε για δύο διαφορετικά πράγματα, το 
επαγγελματικό και το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Υπάρχει όμως και μια άλλη ανακρίβεια, δεν είναι 12%, 
είναι 6% για κάθε χρόνο που φεύγεις πριν από το όριο συνταξιοδότησης.  Αν κάποιος φύγει στα 64 του, δε θα 
πληρώσει 12% πέναλτι, θα είναι 6% και, αν φύγει ενάμιση χρόνο πριν, 9%.  Γιατί τα λέω αυτά;  Δεν μπορούμε σ’ 
αυτό το σώμα να μιλούμε για συγκεκριμένα ζητήματα αόριστα και όπως είναι οι ατάκες εκτός της αίθουσας να 
είναι και οι ατάκες εντός αυτού του κοινοβουλίου. 

 Το να πληρώσει κάποιος πέναλτι, από τη στιγμή που αυτή η πολιτεία έχει καθορίσει όρια 
συνταξιοδότησης, δεν είναι αδικία αλλά κοινωνική δικαιοσύνη και θα εξηγήσω:  Αν όλοι βάζουμε στο Ταμείο 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων και στα 65 μας χρόνια θα πάρουμε €1000 τον κάθε μήνα, πόσο δίκαιο είναι κάποιος 
που φεύγει στα 63 να παίρνει €1000 τον μήνα και αυτός που φεύγει στα 65 πάλι €1000 τον μήνα;  Αν βάλουμε 
ότι ένας μέσος όρος ζωής είναι τα 80, σ’ αυτή τη διάρκεια αυτός που θα φύγει στα 63 θα πάρει €26.000 
περισσότερα.  Για όσους κόπτονται για την κοινωνική δικαιοσύνη είναι κοινωνικά δίκαιο; Όμως, θα έρθω για κάτι 
που είναι κοινωνικά άδικο, αλλά δεν μπορεί να εντοπιστεί από αυτούς που είναι μαθημένοι σε συνθήματα.  Πού 
έγκειται η αδικία;  Ότι πρέπει να γίνει μια σοβαρή αναλογιστική μελέτη που δεν έγινε τότε, όταν μας έφερε τα 
νομοσχέδια η αριστερή κυβέρνηση, και μπορεί αυτή η αποκοπή του 6% τον χρόνο για τις κοινωνικές ασφαλίσεις, 
μπορεί καθ’ όλη τη ζωή του συνταξιούχου, μπορεί στο 75ο έτος της ηλικίας να υπάρχει ουδετερότητα και να 
διορθωθεί, διότι, ενώ θέλουμε να είμαστε κοινωνικά δίκαιοι με το παράδειγμα που έχω πει, αν κάποιος ζήσει 85 
χρόνια, από το 75ο, αν η αναλογιστική μελέτη λέει ότι οι €26.000 που είπα ως παράδειγμα ουδετεροποιούνται, 
πρέπει να αποκαθίσταται μετά από εκείνη τη συγκεκριμένη χρονολογία η σύνταξή του ή μπορεί να πει η 
αναλογιστική μελέτη με βάση τον μέσο όρο ζωής γυναικών και ανδρών αντί 6% πέναλτι ανά έτος, μπορεί να είναι 
5%, μπορεί να είναι 4,5%.  Αυτό δεν είναι δουλειά του νομοθέτη, ήταν δουλειά αυτούς έφεραν τα νομοσχέδια 
τότε γι’ αυτές τις ρυθμίσεις. 

 Θα είμαι όμως συγκεκριμένος.  Παρ’ όλο που είναι δύο διαφορετικά ζητήματα, το επαγγελματικό και το 
Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, εμείς καλούμε την κυβέρνηση και την αρμόδια υπουργό, χτες, να εκπονήσουν 
μια αναλογιστική μελέτη που να αφορά τους συνταξιούχους που είναι γραμμένοι στο Ταμείο Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, για να υπάρξει η διόρθωση στην κατεύθυνση που έχω πει.  Όχι για να αναιρεθούν τα πέναλτι, γιατί 
θα επαναφέρουμε κοινωνική αδικία, αλλά να προσαρμοστούν, ούτως ώστε είτε φεύγεις στα 65 είτε στα 63 δε θα 
είσαι ούτε καλύτερα ούτε χειρότερα.  Να είσαι στο ίδιο επίπεδο. 

 Το δεύτερο θα ήθελα να το ακούσω από την Αριστερά, αλλά ο ορθολογισμός δεν είναι κοτσιάνιν κανενός 
ούτε οι κοινωνικές ευαισθησίες.  Εγώ θα καλέσω παράλληλα και την κυβέρνησή μου και την Υπουργό Εργασίας, 
γιατί είμαστε έτοιμοι να το συζητήσουμε… Παρ’ όλο που ήταν κοινωνικά δίκαιη η αύξηση του ορίου 
αφυπηρέτησης, γιατί, όπως πολύ σωστά είπε ο συνάδελφος ο κ. Γιωργάλλας, θα φτάσουμε σε μερικές δεκαετίες 
σχεδόν ένας εργαζόμενος να συντηρεί έναν συνταξιούχο.  Όμως θεωρώ και κρίνω σωστό να μελετηθεί από το 
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αρμόδιο υπουργείο για κάποια συγκεκριμένα σκληρά επαγγέλματα το όριο συνταξιοδότησης να είναι πιο κάτω 
από το 65ο.  Γιατί, αν ο δάσκαλος και ο καθηγητής ή ο αστυνομικός και ο στρατιωτικός θεωρούμε ότι μπορεί να 
φεύγουν και κάτω από το 65ο, δεν μπορώ παρά να λάβω υπόψη και το σκληρό επάγγελμα του καλουπτσή ή 
κάποια άλλα σκληρά επαγγέλματα.  Δεν είμαι ειδικός, αλλά είναι ένα μήνυμα που στέλνουμε και στην κυβέρνησή 
μας να εξετάσει αυτό το ζήτημα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης είναι δευτερολογία. 

 Ο κ. Περδίκης είναι δευτερολογία. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Όλοι είναι δευτερολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συγγνώμη;  Όλοι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εκτός ο κ. Γιώργος Παπαδόπουλος, ο κ. Δαμιανού και ο κ. Κουλίας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γιώργος Παπαδόπουλος. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Έχω ακούσει με προσοχή το τι έχει πει ο πρόεδρος του Δημοκρατικού Συναγερμού και αναφέρθηκε στο 
63ο έτος και στο 65ο έτος και πολύ καλά τα είπε.  Αλλά πρέπει να σκεφτούμε και κάτι εντελώς διαφορετικό:  Πότε 
ξεκινά και κάποιος την εργασία;  Δηλαδή, αν ξεκινήσει κάποιος στα σαράντα του και τερματίζει στα εξήντα πέντε, 
αν ξεκινήσει κάποιος στα είκοσι τρία του και τελειώνει στα εξήντα τρία, τι γίνεται;  Αυτό το σχόλιο θέλω να το 
σκεφτείτε όλοι πολύ καλά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Δαμιανού. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί της ουσίας των όσων ανέφερε ο κ. Νεοφύτου θα απαντήσει ο συνάδελφος ο κ. 
Λουκαΐδης.  Απλώς επειδή είναι εκεί η πρόκληση και επειδή εμείς δεν έχουμε μνήμη χρυσόψαρου ούτε και 
μιλούμε κατά που βολεύει, επειδή αναθεμάτισε την οικονομική διαχείριση της κυβέρνησης Χριστόφια, να τον 
υπενθυμίσω ότι ο κ. Αναστασιάδης -επειδή περιέγραψε εκείνη την περίοδο ακριβώς- όταν έφευγε ο Κίκης 
Καζαμίας, μίλησε για απώλεια για τον τόπο και ότι η διαχείριση στα ζητήματα της οικονομίας ήταν μια φωτεινή 
σελίδα.  Σήμερα λένε άλλα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κουλίας. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θέλω να χαιρετήσω τη στάση του συνάδελφου κ. Αβέρωφ που είπε για τα βαριά επαγγέλματα.  Τούτο έν’ 
πολλά σπουδαίο που άκουσα, κύριε Αβέρωφ, αλλά θέλω να πληροφορήσω το σώμα ότι έχω καταθέσει πρόταση 
νόμου για τα βαριά επαγγέλματα και για τους οικοδόμους ιδιαίτερα.  Νομίζω εκκρεμεί στον συνάδελφο τον Αντρέα 
Φακοντή η πρόταση νόμου και με την ευκαιρία τούτη που το είπε ο κ. Αβέρωφ αποκτούμε πλειοψηφία, κύριε 
Αβέρωφ.  Δημοκρατικό Κόμμα και Δημοκρατικός Συναγερμός.  Έχω τον λόγο σου ότι θα το βάλει ο κ. Φακοντής 
και θα προχωρήσουμε;  Συμφωνούμε; 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Να ρωτήσουμε και τον υπουργό. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εντάξει, εννά βγάλουμεν τον υπουργό έξω; 

 Χαίρομαι!  Δηλαδή, η ολομέλεια αντιλαμβάνομαι… 
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 Κύριε Πρόεδρε, να σημειωθεί στα πρακτικά ότι η ολομέλεια συμφωνεί με την πρόταση νόμου του κ. 
Κουλία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Εγώ νομίζω να αποσυρθεί η επιτροπή τωρά, να το δει, να τελειώνουμε. 

 Κύριε Κουλία, δέχεσαι;  

 Να αποσυρθεί τωρά η επιτροπή να το συζητήσει να τελειώνουμε. 

 Ο κ. Λουκαΐδης έχει τον λόγο. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όσο το δυνατό πιο σύντομα, διότι, κακώς, νομίζαμε ότι ήταν να τελειώσουμε πιο γρήγορα 
και βάλαμε σύσκεψη η ώρα 12.30 μ.μ. εδώ στη Βουλή για άλλα θέματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ως τωρά πηγαίνατε καλά, τωρά σε τούντο θέμα αποφασίσατε να τα πείτε όλα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Νομίζω ότι αρκετές ’πού τες παρεμβάσεις ήταν εκτός θέματος. Πιάσαμε συνταξιοδοτικά, θέμα χαμηλών 
συντάξεων γενικά, ανάλυση του ασφαλιστικού, ανάλυση του συνταξιοδοτικού.  Εδώ εμείς θέσαμε ένα και μόνο 
ζήτημα, ότι στην περίπτωση του συνταξιοδοτικού, επί της αρχής, αυτό που αποφασίστηκε από τούτη την 
κυβέρνηση -όταν μιλάμε για τα penalties- είναι ότι αφαιρούνται τα penalties.  Γιατί κυριάρχησε η αντίληψη ότι θα 
πρέπει να αυξήσουμε όσο το δυνατό περισσότερο το όριο αφυπηρέτησης και θα έπρεπε να αποτρέψουμε την 
πρόωρη συνταξιοδότηση όσο το δυνατό περισσότερο.  Αυτή ήταν η λογική.  Αυτή η λογική από την ίδια 
κυβέρνηση ήρθε και αναιρέθηκε για τους υπαλλήλους της.  Τους υπαλλήλους στην κεντρική κυβέρνηση, στην 
εκπαίδευση, στους ημικρατικούς οργανισμούς.  Έρχεται και αφαιρεί αυτό το πέναλτι.  Ξέρουμε τι λέμε.   

 Επί της αρχής λοιπόν λέμε ότι μια ανάλογη συζήτηση πρέπει  να κάνουμε, ναι, αυτό είπαμε, και για τους 
εργαζόμενους συνολικά και ιδιαίτερα αυτούς στον ιδιωτικό τομέα, που κάποιοι από αυτούς δουλεύκουν στες 
οικοδομές από τα δέκα τους είπα, αυτό είπα.  Δουλεύκουν δηλαδή σε βαριά και ανθυγιεινά επαγγέλματα και, ενώ 
συνεισφέρουν σαράντα τζιαι πενήντα χρόνια τζιαι κάποιοι ’πού τούτους παρουσιάζουν προβλήματα υγείας, όταν 
παν στα εξήντα τρία τους, όταν θα φύγουν αυτοί οι εργαζόμενοι και θα συνταξιοδοτηθούν θα πληρώνουν όσο 
ζουν για όσο θα παίρνουν σύνταξη αυτό το πέναλτι.  Λοιπόν, δεν πρέπει να τα συζητήσουμε;   

 Εγώ καλωσορίζω αυτό που είπε ο κύριος…  Κρατώ από όλα όσα λέχθηκαν αυτό που είπε ο κ. Αβέρωφ 
Νεοφύτου το οποίο θέτουμε εδώ και χρόνια ως ΑΚΕΛ και το οποίο προτάσσει το συνδικαλιστικό κίνημα εδώ και 
χρόνια και εύρισκε κλειστές πόρτες, μα τέλεια κλειστές πόρτες.  Αντιλαμβάνομαι ότι ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου άνοιξε 
τωρά λλίον την πόρτα.  Ελπίζω ότι θα μπορέσουμε να αλλάξουμε τα πράγματα και να φέρουμε θετικό 
αποτέλεσμα σε ό,τι αφορά τους εργαζόμενους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κουλλά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Πράγματι καταφέρνουμε να συγχύζουμε τα πράματα και το χειρότερο είναι ότι αυτά που λέμε 
καταγράφονται κιόλας, παραπλανούμε και την κοινή γνώμη… Ίσως και οι δημοσιογράφοι δεν τα ψάχνουν όσο 
πρέπει.  Θέλω όμως να προσθέσω σε αυτά που πολύ σωστά είπε ο πρόεδρος της παράταξής μας δύο 
πραγματάκια ακόμη.  Έχουν λεχθεί οι διαφορές.  Στη μια έχουμε όφελος, στην άλλη κόστος.  Στη μια περίπτωση 
το κράτος είναι εργοδότης, στην άλλη απλά είναι συμμέτοχος σε μια τριμερή συνεργασία στο Ταμείο Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων.  Θα πω ακόμα δύο όμως.  Το ένα, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι ότι αυτό το μέτρο είναι εφάπαξ.  
Δηλαδή, αν θέλετε να κάμουμε κάτι ανάλογο, το τι θα μπορούσα να σκεφτώ είναι να πούμε σε όλους τους 
εργαζόμενους «όσοι θέλετε να φύετε ’πού τα εξήντα έθθα έσιετε καμιά αποκοπή, στον ιδιωτικό τομέα, στον 
δημόσιο, παντού, τζιαι έσιετε σαράντα πέντε μέρες να αποφασίσετε».  Το άλλο που λέτε, κύριε Περδίκη, 
φαντάζομαι εννοείτε ότι εννά μείνει εσαεί.  Εννά είναι εντός σαράντα πέντε ημερών, εφάπαξ, όσοι μπορούν να 
φύουν, όσοι εσυμπληρώσαν τετρακόσιους μήνες;  Και διερωτώμαι επίσης, αν κάποιος που τον ιδιωτικό τομέα 
φύει στα εξήντα χωρίς καμιά αποκοπή, αλλά στερημένος τις εισφορές του για πέντε χρόνια, αν τελικά η σύνταξή 
του εννά είναι μεγαλύτερη ή απλά εννά τον καταδικάσουμε να είναι ένας ακόμα χαμηλοσυνταξιούχος. 

 Το δεύτερο και κυρίαρχο επίσης είναι το εξής:  Τους χαμηλοσυνταξιούχους στον ιδιωτικό τομέα το 
ποσοστό του 12% δε θα τους επηρεάσει τόσο.  Είναι ποσοστό, αγαπητοί συνάδελφοι.  Αν, για παράδειγμα, σε 
έναν που θα πάρει €500 θα του κόψεις, επειδή έφυε δκυο χρόνια πριν, €60 τον μήνα (12%), να ξέρετε ότι περίπου 
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σαράντα χιλιάδες χαμηλοσυνταξιούχοι περίπου θα τα πάρουν πίσω αυτά τα €60.  Θα είναι κατά περίπου €60 
αυξημένη η μικρή επιταγή που έχουμε, που έννεν τζιαι τόσο μικρή πλέον, αυξήσαμέν την τζιαι πέρσι τζιαι φέτος 
για εκείνους που είναι πραγματικά χαμηλοσυνταξιούχοι.  Ενώ κάποιος ο οποίος θα δικαιούται από το Ταμείο 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων €1.500, αυτός θα έχει όφελος τριπλάσιο, €180 τον μήνα. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Είναι εκπληκτικά αυτά που ακούω αυτή τη στιγμή.  Δηλαδή να νιώθουν κάποιοι ευτυχείς που με απόφασή 
της η κυβέρνηση τους καθιστά χαμηλοσυνταξιούχους, γιατί, παίρνοντας το επίδομα του χαμηλοσυνταξιούχου, 
ίσως να παίρνουν περισσότερα από όσα θα έπαιρναν, αν δεν ήταν χαμηλοσυνταξιούχοι.  Ε, κάμετε μας ούλλους 
του ΕΕΕ, κύριε συνάδελφε, να ησυχάσουμε!  Πάρα πολλά ωραίο!  Πολλά ωραίο σκεπτικό!   

 Αλλά επί του σκεπτικού του αρχικού, επειδή απευθυνθήκατε σε μένα, να πω ότι, όντως, αυτό που ήθελα 
να πω είναι ότι μου έκαμε εντύπωση που εκείνοι που ήρθαν να υποστηρίξουν ότι είναι διαφορετικά τα δκυο 
θέματα δε χρησιμοποίησαν αυτό το όντως αντικειμενικό επιχείρημα:  Ότι εδώ μπροστά μας δεν έχουμε 
κατάργηση του 12% για τον κυβερνητικό τομέα.  Ουσιαστικά έχουμε ένα σχέδιο πρόωρης αφυπηρέτησης πολύ 
περιορισμένου χρονικού διαστήματος.  

 Εμάς η θέση μας όμως είναι, ναι, να καταργηθεί το 12% -που δεν είναι 12%, πάλαι πήγαμε στη 
λεπτομέρεια- κανονικά είναι 0,5% κάθε μήνα.  Δηλαδή έντζιε φεύκεις σταθερά όταν κλείσεις τα εξήντα δύο, όταν 
κλείσεις τα εξήντα τρία, όταν κλείσεις τα εξήντα πέντε, μπορεί να φύγεις τζιαι πιο νωρίς.  Έτσι;  Μετριέται πότε 
εννά φύεις.   

 Όμως, κάτι άλλο που σας διαφεύγει είναι ότι οι παραπάνω ’πού τούτους που εννά φύουν τωρά έντζιε στα 
εξήντα πέντε που βκαίννουν στη σύνταξη, έν’ ’πού τα εξήντα δκυο τζιαι εννά τους βκάλετε ’πού τα εξήντα.  Τζιαι 
έσιει κόσμο που βκαίννει ’πού τα εξήντα πέντε, για να πιάσει σύνταξη.  Έν’ τούντην αδικία που θα ήθελα όλοι, 
αντιλαμβάνομαι υπό κάποιους όρους ίσως, να συζητήσουμε, να την αναιρέσουμε.  

 Τζιαι να θυμίσω, έτσι για την ιστορία, κύριε Πρόεδρε, ότι, ναι, το θέμα τέθηκε μπροστά στην επιτροπή 
Εργασίας για πρώτη φορά, όταν οι αγωνιστές του ’74 πήγαν να ζητήσουν οι άνθρωποι πρόωρη σύνταξη -αυτοί 
που αγωνίστηκαν για να έχουμε Κυπριακή Δημοκρατία και κοινοβούλιο- και είπαν τους «ξέρετε, εν μας κόφτει αν 
εδώσετε το αίμα πάνω στον Πενταδάκτυλο τζιαι πάνω στην Κερύνεια, εννά σας κοπεί τζιαι 12% στη σύνταξη».  
Τότε ήρθε ενώπιόν μας, όταν ψηφίσαμε όλοι ομόφωνα τες περικοπές που μας έφερνε η κυβέρνηση Χριστόφια.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

 Χριστόφια, εγώ το είπα πρώτος, πριν να ξεκινήσεις εσύ.  Είπα το 2010. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Έφερε και άλλα νομοσχέδια η κυβέρνηση Χριστόφια. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Πάρα πολλά, που τα ψήφιζες!  Που τα ψήφιζες!  Που τα ψήφιζες!  Εγώ εν τα ψήφιζα τα περισσότερα. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Εξήγησα ότι δεν τα θεωρώ ως άδικα εγώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Όταν λοιπόν αυτοί οι άνθρωποι, που αγωνίστηκαν για να έχουμε κοινοβούλιο και να έχουμε δημοκρατία, 
πήγαν να πάρουν πρόωρα τη σύνταξή τους, είπαν τους εννά σας κοπεί το 12%.  Γι’ αυτό ήρθε ενώπιον της 
Βουλής, γι’ αυτό το γράψαμε με τον κ. Φακοντή.  Τζιαι η κυβέρνηση, κύριε Αβέρωφ, είπε «όχι, έθθα το καταργήσω 
για τους αγωνιστές της δημοκρατίας, της πατρίδας, εννά τους δώσω ένα επίδομα» που ξεκινά ’πού τα €8 τζιαι 
πάει στα €48.  Τούτη είναι η αντίληψη της κυβέρνησης για τη δικαιοσύνη. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαγιάννης. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 
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 Όταν ξεκίνησα να μιλώ, κύριε Πρόεδρε, πριν, είπα ότι υπάρχουν δύο θετικά στοιχεία.  Tο τρίτο σημείο που 
είπα ήταν ότι όντως μιλούμε για δύο διαφορετικά ταμεία, γι’ αυτό το είχα αναφέρει, για να μας ενημερώσουν οι 
φωστήρες στη συνέχεια.  Το τέταρτο που είχα πει -και το θεωρώ ιδιαίτερα προβληματικό, αν θέλετε, και με 
προβληματίζει ιδιαίτερα- είναι ότι μίλησα για κοινωνική αδικία.  Είναι δεδομένη η κοινωνική αδικία και είναι 
δεδομένο ότι ο κ. Νεοφύτου, που πήγε να μας εξηγήσει καλύτερα το 12%, σάμπως και εν ηξέρει κανένας ότι είναι 
έξι και έξι τοις εκατόν...  Είναι, κύριε Νεοφύτου, λογικό να θεωρείτε ότι πρέπει να διούμε επιπλέον κίνητρο για 
κάποιον που ήδη δικαιούται σύνταξη πέντε χρόνια πιο νωρίς;  Αυτό είχα πει, αυτό θεωρώ ότι είναι άδικο και αυτό 
θεωρώ ότι ειδικά για κάποιες κατηγορίες των συμπατριωτών μας πρέπει να αποκατασταθεί.   

 Κάτι τελευταίο.  Υπάρχει πρόταση του ΕΛΑΜ, βάσει και ευρωπαϊκών προδιαγραφών, για τα βαρέα και 
ανθυγιεινά επαγγέλματα -το έχω αναφέρει πάρα πολλές φορές εδώ- από το 2016, το 2017 απόκτησε αριθμό 
φακέλου, είναι στην επιτροπή Εργασίας, αναφέρεται στα πενήντα οκτώ έτη ως συντάξιμο έτος και αφορά οκτώ 
κατηγορίες συμπατριωτών μας.  Τέσσερις χώρες στην Ευρωπαϊκή Ένωση δεν έχουν αυτή την παρόμοια σύνταξη 
μέχρι στιγμής. η μία από τις τέσσερις είναι η Κυπριακή Δημοκρατία.  

 Θα ήταν πολύ σωστό και δίκαιο, αν ολόκληρη η Βουλή ψήφιζε κάτι τέτοιο. Θα αποκαθιστούσε την αδικία.  
Τέλος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μαυρίδης. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ:  

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Θα σας παρακαλούσα να σταματήσετε τον λαϊκισμό και να ασχοληθούμε με την ουσία.  Θα σας 
παρακαλούσα πάρα πολύ το σχέδιο -γιατί σχέδιο είναι, δεν είναι ταμείο- το Σχέδιο Κοινωνικών Ασφαλίσεων να 
μην το πειράξετε.  Να μην ασχολείστε μαζί του.  Είναι ένα αυτόνομο σχέδιο το οποίο έν’ το μόνο που μας έμεινε 
να προσφέρει συντάξεις στους συνταξιούχους και σε εμάς που θα είμαστε συνταξιούχοι μετά από μερικά χρόνια 
και στα παιδιά μας.  Εάν σταματήσει η αποκοπή του 12%, αφού έγιναν οι αναλογιστικές μελέτες, σημαίνει ότι τα 
παιδιά μας θα παίρνουν λιγότερα.  Γιατί δεν το λέμε έτσι;  Γιατί δεν το λέτε στον κόσμο και απλά λαϊκίζετε με αυτό 
τον τρόπο;  Διότι εγώ το ονομάζω λαϊκισμό αυτό το θέμα, εκτός αν θέλετε να αυξηθούν οι εισφορές.  Να το 
δηλώσουμε.  Να το δηλώσουμε, να αυξηθούν οι εισφορές, εκτός αν αυξηθεί το όριο συνταξιοδότησης για τους 
υπόλοιπους.  Δεν γίνεται να αποκοπεί, να σταματήσει η αποκοπή του 12% απλά και μόνο επειδή θέλουμε να 
κάνουμε λαϊκισμό.   

 Το θέμα όμως σήμερα είναι το θέμα του ταμείου συντάξεων, του συνταξιοδοτικού σχεδίου της κυβέρνησης.  
Δεν μας είπαν πόσα θα κοστίσει.  Καμία εξοικονόμηση δεν θα προέλθει.  Στα πέντε χρόνια μόνο.  Μετά από τα 
πέντε χρόνια, θα αρχίσει το κόστος να τρέχει και είναι τεράστιο το κόστος.  Μιλάμε ότι θα πρέπει να ανανεωθεί η 
δημόσια υπηρεσία.   Θα πάρουμε τα καλύτερα μυαλά από τον ιδιωτικό τομέα, θα ανταγωνίζονται ποιος θα μπει 
στη δημόσια υπηρεσία.  Όλα αυτά τα χρόνια αυτά κάνουμε.  Παίρνουμε τα καλύτερα μυαλά του ιδιωτικού τομέα 
και τα βάζουμε στη δημόσια υπηρεσία, σε ένα σύστημα το οποίο είναι σαθρό και χρειάζεται αλλαγή εκ βάθρων, 
ιδιαίτερα στο θέμα της αξιολόγησης, όχι στο θέμα της μισθοδοσίας, γιατί εγώ πιστεύω ότι ο εργαζόμενος πρέπει 
να παίρνει όσα αξίζει, όσα παράγει.  Μας λένε ότι θα έχουν σαράντα πέντε μέρες οι δημόσιοι υπάλληλοι και οι 
υπάλληλοι του ευρύτερου δημόσιου τομέα να αποφασίσουν.  Δηλαδή θα φεύγουν έτσι άτακτα.  Όποιου συμφέρει, 
θα φεύγει.  Δεν θα δούμε και το συμφέρον της υπηρεσίας;  Άμα φύγουν οι καλύτεροι υπάλληλοι…  Διότι ποιοι θα 
φύγουν;  Θα φύγουν οι καλύτεροι, για να πάνε να δουλέψουν κάπου αλλού.  Τι θα γίνει στη δημόσια υπηρεσία;  
Ποιος θα επιτελεί το έργο;  Ούτε μας έφεραν στοιχεία γραπτώς, μας έχουν φέρει προφορικά.  Εν πάση 
περιπτώσει.  Επειδή προέρχεται από την κυβέρνηση, θα το υποστηρίξουμε, αλλά έχουμε και τες δικές μας 
απόψεις, ξέρετε. 

(Γέλια) 

 Αλλά εκείνο το οποίο πρέπει να κάνουμε είναι να στηρίξουμε όλοι μας το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  
Για το οποίο σήμερα εργάζονται τρεις, για να συντηρούν έναν συνταξιούχο.  Και σε είκοσι χρόνια θα είναι δύο 
εργαζόμενοι για κάθε συνταξιούχο και σε τριάντα χρόνια, που θα φτάσει στο αποκορύφωμά της η γήρανση του 
πληθυσμού στην Κύπρο -διότι στην Κύπρο ακόμα δεν έχει φτάσει στο αποκορύφωμα, ενώ σε άλλες χώρες έχει 
φτάσει- τότε να δείτε το πρόβλημα που θα δημιουργηθεί… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 …και τον φόρο που θα πληρώνει η μέση οικογένεια, για να στηρίζει έναν συνταξιούχο.  Άρα λοιπόν, για 
όλα αυτά τα υπόλοιπα που έχουν λεχθεί υπάρχει η κοινωνική πολιτική του κράτους.  Αν θέλει το κράτος να 
στηρίξει χαμηλοσυνταξιούχους ή αυτούς που είναι σε βαριά επαγγέλματα ή με οποιοδήποτε άλλο τρόπο να 
αρθούν κάποιες αδικίες, ας χρησιμοποιήσει, αν είναι μάγκας η κυβέρνηση, τα χρήματα του φορολογούμενου, για 
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να την κρίνει και ο φορολογούμενος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Όχι ο εργαζόμενος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αν κρίνετε ότι ολοκληρώθηκε η συνεδρία, η συζήτηση, να μου πείτε.   

 Ο κ. Λιλλήκας και μετά ο κ. Φακοντής. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Η όλη συζήτηση, κύριε Πρόεδρε, έχει αναδείξει, πρώτον, μία σειρά από κοινωνικές ανισότητες, τις οποίες 
όλοι αναγνωρίζουν, όλοι όσοι έχουν πάρει τον λόγο μέχρι στιγμής.  Έχει αναδείξει ακόμα το ζήτημα που αφορά 
τους χαμηλοσυνταξιούχους ή τα σκληρά επαγγέλματα, που δημιουργούν μια άλλη κοινωνική ανισότητα, ο τρόπος 
αντιμετώπισής τους, αλλά κυρίως έχει αναδείξει το μείζον θέμα -που έπρεπε να απασχολήσει, εμείς το θέσαμε 
και στην Υπουργό Εργασίας που ανέλαβε μια ευθύνη να το κάνει- μιας ολοκληρωμένης μελέτης για το 
συνταξιοδοτικό σύστημα της Κύπρου και αυτό δεν μπορεί να το κάνει η Βουλή, δεν έχει την τεχνογνωσία.  Αυτό 
είναι δουλειά της κυβέρνησης.  Χρειάζεται μία, θα έλεγα, ριζοσπαστική μεταρρύθμιση του συνταξιοδοτικού 
συστήματος που έχουμε, τόσο του δημόσιου όσο και του ιδιωτικού τομέα, των κοινωνικών ασφαλίσεων.  Και εάν 
δεν το πράξουμε, δεν θα συμβεί μόνο αυτό που είπε ο κ. Μαυρίδης τελευταία, που συμφωνώ για τον αριθμό των 
εργαζομένων που θα συντηρούν τους συνταξιούχους και το πρόβλημα που θα παρουσιαστεί.  Αυτό που 
βιώνουμε σήμερα και θα συνεχίσουν να το βιώνουν οι επόμενες γενιές θα είναι τη διαιώνιση μέσα από ένα 
απηρχαιωμένο συνταξιοδοτικό σύστημα των κοινωνικών ανισοτήτων που είχαν στη μισθοδοσία τους.   

 Είμαστε μία χώρα που ορίζει ότι κάτω από €733 κάποιος εμπίπτει στο όριο της φτώχιας και το ίδιο το 
κράτος δίνει συντάξεις των €350, €450.  Ε, αυτό δεν μπορεί να το ψηφίσει η Βουλή, αυτές τις συντάξεις 
τουλάχιστον στο όριο της φτώχιας, αλλά μέσα από ένα ολοκληρωμένο και δίκαιο, σύγχρονο, συνταξιοδοτικό 
σύστημα αυτή η κοινωνική ανισότητα τουλάχιστον μπορεί να βελτιωθεί και να επιλυθεί, όπως το έχουν κάνει 
άλλες χώρες όπως είναι ο Καναδάς, ανώτατες συντάξεις και κατώτερο όριο σύνταξης.  Και αναμένουμε να το 
επαναφέρουμε στην κυβέρνηση, να έρθει αυτή η ολοκληρωμένη μελέτη από πλευράς του κράτους και να κάνουμε 
μια ολοκληρωμένη συζήτηση εμείς εδώ, για να καταλήξουμε σε ένα πιο δίκαιο σύστημα.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Φακοντής. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Άκουσα με πολλή υπομονή όλους τους συναδέλφους που έχουν τοποθετηθεί επί του συγκεκριμένου 
ζητήματος.  Πρέπει να πω ότι την επιτροπή μας την απασχολεί το θέμα των χαμηλών συντάξεων τουλάχιστον 
τα τελευταία πέντε-έξι χρόνια  και όπως όλοι γνωρίζουμε, από μόνοι μας, ως Βουλή, δεν μπορούμε να κάνουμε 
πολλά πράγματα, δεν μπορούμε να επιβάλουμε κόστος στον προϋπολογισμό του κράτους.  Το γεγονός όμως 
είναι ένα, ότι πάρα πολλοί συμπατριώτες μας συνταξιούχοι, οι οποίοι μπορεί να εισέφεραν στο Ταμείο 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων και τριάντα και σαράντα χρόνια, συνεχίζουν να παραμένουν και να ζουν κάτω από το 
όριο της φτώχιας.  Αυτό που χρειάζεται είναι να συμβάλουμε όλοι, ώστε τα εισοδήματα αυτών των ανθρώπων 
τουλάχιστον να φτάσουν ή να ξεπεράσουν το όριο της φτώχιας, για να ζουν έστω υποφερτά.  Ούτε το υπάρχον 
συμπληρωματικό σχέδιο, το λεγόμενο «σχέδιο της μικρής επιταγής», συμβάλλει, ώστε να μην έχουμε 
συνταξιούχους κάτω από το όριο της φτώχιας.  

 Άρα, πρέπει να κινηθούμε προς δύο κατευθύνσεις.  Το ένα, να δούμε το ίδιο το Ταμείο Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων με κάποιες αλλαγές σωστές μέσα από μελέτες αν μπορεί να αυξήσει τις συντάξεις στους 
χαμηλοσυνταξιούχους.   Κατά δεύτερο, να δούμε και το συμπληρωματικό σχέδιο, το οποίο είναι από το Πάγιο 
Ταμείο της Δημοκρατίας, να δοθούν περισσότερα χρήματα και εφόσον η οικονομία πάει καλά και επειδή σε άλλες 
κατηγορίες του πληθυσμού εχαρίσαμέν τους τζιαι €100 εκατομ. τον χρόνο -και αναφέρομαι στην ακίνητη 
ιδιοκτησία- έτσι, εν μια νυκτί αυτή η Βουλή κατήργησε τη νομοθεσία και έχασε το κράτος €100 εκατομ., ενώ θα 
μπορούσε να υπάρξει ένα κλιμακωτό σύστημα, όπως είχαμε εισηγηθεί ως κοινοβουλευτική ομάδα, ώστε ένα 
μεγάλο ποσό, των €60-€70 εκατομ. και πλέον, να το εισπράττει το κράτος, για να βοηθήσουμε τους 
χαμηλοσυνταξιούχους μας.  Άρα, ιδού η Ρόδος, ιδού και το πήδημα.  Όλοι να συμβάλουμε και να βοηθήσουμε, 
ώστε να βελτιώσουμε τις χαμηλές συντάξεις, για να ζουν αυτοί που επρόσφεραν σε αυτό τον τόπο, ώστε να 
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έχουμε εμείς μια καλύτερη ζωή, τουλάχιστον υποφερτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Ζαχαρίου έχει τον λόγο και να προετοιμάζονται οι υπόλοιποι που θέλουν να μιλήσουν, να γράψουν 
τα ονόματά τους. 

 Ο κ. Ζαχαρίου. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν δεν κάμνω λάθος, πριν ένα-ενάμιση μήνα εψηφίσαμεν έναν κανονισμό για τούντην 
Βουλή.  Η συζήτηση που έγινε έν’ εξαιρετική αλλά για το Κεφάλαιο Τέταρτο.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πρέπει να ομολογήσω... 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Πρέπει να βάλουμε αυτοέλεγχο ο καθένας μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μπράβο. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Μπορώ να μιλώ δεκαπέντε ώρες, αν θέλετε, για το Ταμείο των Κοινωνικών Ασφαλίσεων, το τι πρέπει να 
κάμουμε.  Μπορώ να μιλήσω τζιαι για το ταμείο των κυβερνητικών.  Εγώ δεν είναι για τούτο που σηκώστηκα.  Ή 
βάλλουμε κανονισμούς λειτουργίας τζιαι ξέρουμε για τι μιλούμε ή, αν θα μετατρέπουμε τα έδρανα σε πάνελ των 
τηλεοράσεων, περνά μας τζιαι εμάς.  Πέτε μου είντα μ’ που θέλετε, για να συνεχίσω ή να κάτσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, ευχαριστώ.  Ενόμιζα ότι θα έλεγες αυτό που θα έλεγα εγώ και θα με γλίτωνες ’πού τον κόπο, 
αλλά επήρες το αλλού.  Πρώτα απ’ όλα, δεν έχει κανονισμό που τους απαγορεύει να μιλούν... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Εντάξει, εν εμίλησεν κανένας πάνω ’πού τρία λεπτά εκτός από τον κ. Αβέρωφ, που ήρθε εδώ.  Το λοιπόν... 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Έστω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, αλλά θα έλεγα ότι αυτή η συζήτηση και ιδιαίτερα για έτσι είδους θέματα έν’ πολλά πιο ωφέλιμη τζιαι 
εννά έχει και συνέχεια και αποτέλεσμα, αν γίνεται σε μια επιτροπή.  Τώρα τα είπατε, εγώ άκουσα θαυμάσιες 
ιδέες, πιο πρακτικές, ουσιαστικές, να γίνουν μελέτες, ολική προσέγγιση, όλα τούτα, αλλά, για να μην πάνε 
χαμένες όλες αυτές οι ιδέες, ανεξάρτητα της τελικής τοποθέτησης, πρέπει να γίνει μια συζήτηση στην αρμόδια 
επιτροπή.  Και αν εγινόταν τούτη η συζήτηση μια ώρα στην αρμόδια επιτροπή, είμαι βέβαιος ότι θα καταλήγαμε 
σε κάτι πιο θετικό.  Αν δικαιούμαι να πω την άποψή μου γι’  αυτό το θέμα, αλλά πράγματι το λέω για δύο λόγους:  
πρώτον, ταλαιπωρούμε τη συζήτηση και, δεύτερον, ελέχθηκαν πολλά σωστά πράματα κατά την εκτίμησή μου, 
οπότε να μην παν χαμένα.   

 Το λοιπόν, πάμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου υπ’ αριθμόν 3. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του Πίνακα 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Καλά, κύριε Ζαχαρίου, δεν είναι μέσα στα πλαίσια των κανονισμών ότι, όταν είναι ομόφωνο, πρέπει 
ατέρμονα να συζητούμε;  Είναι εθιμικός κανονισμός, τον οποίο πρέπει να τηρούμε νομίζω, οπότε έκαμες και 
δεύτερο λάθος. 
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ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Είναι θετέο δίκαιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Το λοιπόν, αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα δύο ψήφοι υπέρ, μία ψήφος εναντίον και δύο αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο περί Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων Κρατικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων του Ευρύτερου Δημόσιου 
Τομέα περιλαμβανομένων και των Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Διατάξεις Γενικής Εφαρμογής) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα τρεις ψήφοι υπέρ, μία ψήφος εναντίον και δύο αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και δύο αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου υπ’ αριθμόν 4. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 6.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα δύο ψήφοι υπέρ, μία ψήφος εναντίον και μία αποχή.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο περί Συντάξεων Κρατικών Αξιωματούχων (Γενικές Αρχές) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, όταν είναι έτοιμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 
  Υπέρ:  ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Συμμαχία Πολιτών, Αλληλεγγύη. 
   Εναντίον:  Ανεξάρτητοι. 
   Αποχή:  Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, ΕΛΑΜ.  
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 Τριάντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα ψήφοι υπέρ, μία ψήφος εναντίον και δύο αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και δύο αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα αναβάλλεται.  Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας...   

 Παρακαλώ. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Το πέντε αναβάλλεται; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι.  Είχε γίνει συζήτηση...  Ναι, πέστε μου.   

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Στη σύσκεψη των αρχηγών... 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 ...έχετε συμφωνήσει για αναβολή.  Αποδεχόμαστε την αναβολή, αλλά δεν αποδέχομαι να επανέλθει στην 
επιτροπή Οικονομικών το θέμα.  Η κυβέρνηση αποφάσισε να  πάρει μια απόφαση, να φέρει ενώπιόν μας αυτό 
το νομοσχέδιο.  Εσυζητήσαμέν το πέντε συνεδριάσεις.  Ό,τι ήταν να ειπωθεί, ειπώθηκε, ό,τι τροπολογίες είχαν 
όλοι την ευκαιρία να βάλουν, εβάλαν τες.  Την ίδια ώρα ερχόμαστε σήμερα τζιαι λέμε αναβολή, γιατί -ξέρω ’γώ- 
εζήτησε νομίζω η κυβερνητική παράταξη να το ξαναδεί και λοιπά.   Ενημερώνω ότι η δική μας προσπάθεια, που 
έγινε για να βρεθεί μια ίσως συναίνεση με μία τροπολογία, αποσύρεται η τροπολογία η δική μας, δεν θα είναι 
ενώπιον της ολομέλειας τζιαι όποιος θέλει να βάλει τροπολογία επί τούτου του νομοσχεδίου, να ’ρτει να τη βάλει 
δαμαί στην επόμενη συνεδρίαση.  Η επιτροπή δεν έχει να κάνει τίποτε άλλο επί του θέματος.  Για να τηρούμε 
τζιαι τους κανονισμούς που αποφασίσαμε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ξέρετε τον απόλυτό μου σεβασμό προς όλους τους συναδέλφους και την ιδιαίτερη 
συμπάθεια που έχω προς τον φίλο βουλευτή και πρόεδρο της επιτροπής Οικονομικών, αλλά η τοποθέτησή του 
είναι εκτός θεσμίων. 

ΑΔΑΜΟΣ ΑΔΑΜΟΥ: 

 Εκτός θεσμίων; 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Εκτός θεσμίων!  Δηλαδή θα επιβάλλει, έστω και αν είναι πρόεδρος μιας επιτροπής, το «ακούστε, 
ανεξάρτητα τι αποφασίσετε εσείς ή η ολομέλεια, εγώ δεν δέχομαι».  Με όλο τον σεβασμό, κύριε Πρόεδρε.  Υπήρξε 
μια ομόφωνη θέση της σύσκεψης αρχηγών και, είτε αρέσει του συναδέλφου είτε όχι, το θέμα θα πάει πίσω στην 
επιτροπή.  Είναι θέμα «εγώ εν τζιαι συμφωνώ!»;  Έτσι λειτουργεί η δημοκρατία; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Βότσης. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Συμφωνήσατε για αναβολή.  Εγώ είπα ότι η δική μου θέση είναι ότι δεν συμφωνώ η αναβολή να στείλει το 
θέμα ξανά στην επιτροπή.  Αν η ολομέλεια αποφασίσει βεβαίως…  Δεν είμαι ολομέλεια.  Εγώ είπα τη θέση μου.  
Να ρωτήσει ο Πρόεδρος… 

 
 Υπέρ:  ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Συμμαχία Πολιτών, Αλληλεγγύη. 
   Εναντίον:  Ανεξάρτητοι. 
   Αποχή:  Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, ΕΛΑΜ. 
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ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Πού εννά το στείλουμε; 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Ξανά στην ολομέλεια, όπως θα στείλει τα άλλα θέματα.   

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Να το πάρουμε στη Θεσμών. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Άρα, εμάς η θέση μας, η δική μου η θέση -και ζητώ από τον Πρόεδρο να το βάλει σε ψηφοφορία- είναι 
αναβολή μέχρι την επόμενη συνεδρία, που θέλετε να το βάλετε το θέμα, αν έχετε κάποια στοιχεία να το βάλετε.  
Το να κάμνει τίγκι τόγκο η επιτροπή, διότι η κυβέρνηση δεν εσυμφώνησε ή μετάνιωσε ο Δημοκρατικός 
Συναγερμός, είναι χαμένος χρόνος για την επιτροπή και δεν έχει αυτή την πολυτέλεια η επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Νομίζω ας μείνουμε στην τοποθέτηση όπως την έχετε κάμει.  Η ολομέλεια δεν μπορεί να ψηφίζει 
κανονισμούς για ένα θέμα.  Αποφασίζει αναβολή και ό,τι λένε οι διαδικασίες και οι κανονισμοί θα δούμε και, αν 
χρειάζεται και κάποια παρέμβαση από μέρους μου, βεβαίως θα την κάμω. 

 Αν πάμε για αναβολή, ας το αφήσουμε εδώ, κύριοι.  Διότι θα πάμε να συζητούμε τώρα πάλι, θα μπαίνουμε 
στην ουσία του θέματος.  Είτε κάμνουμε αναβολή είτε βάλλουμέν το και προχωρούμε. 

 Έχετε τον λόγο, κύριε Λουκαΐδη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρώτον, η αναβολή ζητήθηκε από πλευράς του προέδρου του Δημοκρατικού 
Συναγερμού.  Εμείς είπαμε ότι είναι σεβαστή, είναι η πρώτη φορά που έρχεται στην ολομέλεια, για να το 
ξεκαθαρίσουμε, ανεξάρτητα από το πόσο χρόνο πήρε, για να συζητηθεί στην κοινοβουλευτική επιτροπή, και 
φυσιολογικά έχουμε αποδεχτεί το αίτημα για αναβολή. 

 Δεύτερον, θέλω να ξεκαθαρίσω ότι η θέση του ΑΚΕΛ είναι καταψήφιση του συγκεκριμένου νομοσχεδίου. 

 Τρίτον, επειδή φαίνεται να υπάρχει η πρόθεση κατάθεσης τροπολογίας, αντιλαμβάνομαι, από πλευράς 
των συναδέλφων του Δημοκρατικού Συναγερμού επί του συγκεκριμένου κειμένου, δεν υπάρχει άλλος τρόπος.  
Στάλθηκε επιστολή από τον Πρόεδρο της Βουλής πλέον, ότι με βάση τον νέο κανονισμό, για να μπορεί να 
συζητηθεί η οποιαδήποτε τροπολογία, πρέπει να γίνει στην επιτροπή.  Δεν μπορεί να έρθει κάποιος με 
τροπολογία -από την ερχόμενη βδομάδα, από την επόμενη ολομέλεια- εδώ στην ολομέλεια να το πράξει.   

 Οπότε, είναι  θερμή παράκληση, εφόσον υπάρχει το αίτημα, και ανεξαρτήτως της δικής μας θέσης, η οποία 
ξεκαθαρίζω ποια θα είναι…  Νομίζω ότι θα ήταν καλά να πάει πίσω στην επιτροπή.  Αλλιώς, δεν έχει έννοια η 
αναβολή πλέον. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Σωστά.  Έχω καλυφθεί, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, δεν έχουμε ένσταση για την αναβολή, όχι για να πάει πίσω στην επιτροπή, βασικά 
για να δώσουμε την ευκαιρία στην κυβέρνηση να το ξανασκεφτεί και να αποσύρει αυτό το νομοσχέδιο.  Γι’ αυτό 
τον λόγο, γιατί είμαστε κάθετα, οριζόντια, πλαγίως και διαγωνίως εναντίον αυτής της προσέγγισης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το θέμα αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2020». 

  Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Διαγραφή από τους βασικούς κανονισμούς αναφορών στο Ηνωμένο Βασίλειο, ώστε, σε περίπτωση 
αποχώρησης από την Ευρωπαϊκή Ένωση χωρίς την επίτευξη συμφωνίας, η εν λόγω χώρα να μη θεωρείται 
κράτος μέλος σε σχέση με την επιβολή ΦΠΑ.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τους κανονισμούς 
«Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020» 

Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος  Στέφανος Στεφάνου 

 Μαρίνος Μουσιούττας  Αντρέας Καυκαλιάς 

 Σάβια Ορφανίδου, εκπροσωπώντας  Μιχάλης Γιωργάλλας 

 τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου Γιώργος Περδίκης 

 Μάριος Μαυρίδης  Άννα Θεολόγου 

 Oνούφριος Κουλλά  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς 
σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 20 Ιανουαρίου και στις 3 Φεβρουαρίου 2020.  Στην πρώτη 
συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών είναι η διαγραφή από τους βασικούς κανονισμούς αναφορών 
στο Ηνωμένο Βασίλειο, ώστε σε περίπτωση αποχώρησης από την Ευρωπαϊκή Ένωση χωρίς την επίτευξη 
συμφωνίας η εν λόγω χώρα να μη θεωρείται κράτος μέλος σε σχέση με την επιβολή ΦΠΑ. 

 Σημειώνεται ότι οι εν λόγω κανονισμοί εμπίπτουν στο πλαίσιο προετοιμασίας της Δημοκρατίας σε 
περίπτωση άτακτης αποχώρησης του Ηνωμένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση χωρίς την επίτευξη 
συμφωνίας και συναφώς θα τεθούν σε εφαρμογή με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου μόνο εφόσον αυτό 
απαιτηθεί από τις περιστάσεις. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι το Ηνωμένο Βασίλειο θα αντιμετωπίζεται από την Ευρωπαϊκή Ένωση ως 
κράτος μέλος, με ορισμένες εξαιρέσεις, για μεταβατική περίοδο που θα διαρκέσει μέχρι την 31η Δεκεμβρίου του 
2020.  Μετά το πέρας της εν λόγω περιόδου, ήτοι από την 1η Ιανουαρίου 2021, και αναλόγως των πολιτικών 
εξελίξεων, τα κράτη μέλη θα αντιμετωπίζουν το Ηνωμένο Βασίλειο είτε στη βάση της συμφωνίας που θα 
επιτευχθεί με την Ευρωπαϊκή Ένωση είτε, στην περίπτωση μη επίτευξης συμφωνίας, ως τρίτη χώρα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε με την έγκριση των κανονισμών. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα τέσσερις ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

  Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, Αξιολόγηση και Ανέλιξη 
Ακαδημαϊκού Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί  του 2020». 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Θα παρακαλούσαμε, κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, για αναβολή του θέματος, για την επόμενη 
συνεδρία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Υπάρχει ένσταση για την αναβολή;  

 Δεν υπάρχει. 

 Το θέμα αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Επαρχιακών Κτηματολογικών Γραφείων Αμμοχώστου και Κυρηνείας 
(Προσωριναί Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019».  Είναι πρόταση νόμου των κ. Γεώργιου Γεωργίου, 
Κυριάκου Χατζηγιάννη, Γιώργου Κάρουλλα, Ονούφριου Κουλλά, Μάριου Μαυρίδη και Μαριέλλας Αριστείδου εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

  Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Επαρχιακών Κτηματολογικών Γραφείων Αμμοχώστου και Κυρηνείας (Προσωριναί 
Διατάξεις) Νόμου, έτσι ώστε ο διευθυντής του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας να εκδίδει σε 
οποιοδήποτε πρόσωπο το οποίο έχει συμφέρον επί ακινήτου ως δικαιούχος συμβατικού δικαιώματος δυνάμει 
σχετικής σύμβασης πώλησης βεβαίωση υποβολής δήλωσης του εν λόγω συμβατικού δικαιώματος και η 
βεβαίωση αυτή να αποτελεί μόνο τεκμήριο περί της υποβολής της εν λόγω δήλωσης.  Επιπρόσθετα, σε 
περίπτωση θανάτου του ενδιαφερόμενου φυσικού προσώπου ή διάλυσης του ενδιαφερόμενου νομικού 
προσώπου, ο διευθυντής του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας θα εκδίδει στον διαχειριστή της 
περιουσίας ή/και στους κληρονόμους βεβαίωση υποβολής δήλωσης του εν λόγω συμβατικού δικαιώματος.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Επαρχιακών 
Κτηματολογικών Γραφείων Αμμοχώστου και Κυρηνείας (Προσωριναί Διατάξεις) (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2019»  

Παρόντες: 
 Ελένη Μαύρου, πρόεδρος  Πανίκος Λεωνίδου 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου   Μη μέλη της επιτροπής: 

 Ευανθία Σάββα Γεώργιος Γεωργίου 

 Γιώργος Κάρουλλας   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε 
στη Βουλή από τους βουλευτές κ. Γεώργιο Γεωργίου, Κυριάκο Χατζηγιάννη, Γιώργο Κάρουλλα, Ονούφριο 
Κουλλά, Μάριο Μαυρίδη και Μαριέλλα Αριστείδου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, σε πέντε συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 Ιουνίου, στις 18 Νοεμβρίου και στις 16 
Δεκεμβρίου 2019, καθώς και στις 20 και 27 Ιανουαρίου 2020.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Τμήματος Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας του ίδιου υπουργείου και του Εμπορικού Βιομηχανικού Επιμελητηρίου Αμμοχώστου.  Η Νομική 
Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης της πρότασης νόμου παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της 
επιτροπής κ. Ξένια Κωνσταντίνου και Κωστής Ευσταθίου. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου, όπως αυτή αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, είναι η τροποποίηση του περί 
Επαρχιακών Κτηματολογικών Γραφείων Αμμοχώστου και Κυρηνείας (Προσωριναί Διατάξεις) Νόμου, ώστε ο 
διευθυντής του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας να εκδίδει σε πρόσωπο ή στον διαχειριστή ή/και στους 
κληρονόμους αυτού πιστοποιητικό βεβαίωσης υποβολής δήλωσης δυνάμει των διατάξεων της υπό τροποποίηση 
βασικής νομοθεσίας ότι το εν λόγω πρόσωπο έχει συμφέρον επί ακινήτου ως δικαιούχος συμβατικού 
δικαιώματος, το οποίο δε συνιστά εμπράγματο βάρος ή δικαίωμα και για το οποίο δε δύναται να εκδοθεί 
πιστοποιητικό εγγραφής κατά την έννοια ορισμένων διατάξεων της εν λόγω νομοθεσίας.    

 Σύμφωνα με τους εισηγητές της πρότασης νόμου, καθώς και την αιτιολογική έκθεση που τη συνοδεύει, η 
προτεινόμενη ρύθμιση κρίνεται αναγκαία, ώστε να αρθεί η διαχρονική αδικία εις βάρος των προσφύγων και 
άλλων προσώπων, λόγω της μη έκδοσης πιστοποιητικού βεβαίωσης υποβολής δήλωσης ακινήτων προς τους 
κληρονόμους ή τους δικαιούχους μετά τον θάνατο του ενδιαφερόμενου φυσικού προσώπου ή τη διάλυση του 
ενδιαφερόμενου νομικού προσώπου.   

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας 
ενημέρωσαν την επιτροπή μεταξύ άλλων για τον τρόπο πληροφόρησης των πιο πάνω αναφερόμενων 
προσώπων, σε περίπτωση που έχει προηγηθεί η καταχώριση υποβολής δήλωσης ύπαρξης προπολεμικού 
πωλητηρίου εγγράφου, το οποίο, με την προσκόμισή του στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, 
καταχωρίσθηκε ως σημείωση έναντι επηρεαζόμενου τουρκοκρατούμενου ακινήτου στα νέα μητρώα των 
κατεχόμενων επαρχιακών κτηματολογικών γραφείων Κερύνειας και Αμμοχώστου.  
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 Όπως οι ίδιοι εκπρόσωποι δήλωσαν στην επιτροπή, σε περίπτωση που οποιοδήποτε από τα πιο πάνω 
αναφερόμενα πρόσωπα αιτηθεί πληροφόρηση σε σχέση με την καταχώριση σημείωσης έναντι επηρεαζόμενου 
ακινήτου, η εν λόγω πληροφόρηση παρέχεται με την έκδοση πιστοποιητικού έρευνας ακίνητης ιδιοκτησίας, το 
οποίο συνιστά έντυπο στο οποίο καταγράφεται ανάμεσα σε άλλα το αντικείμενο της  υποβληθείσας δήλωσης.   

 Επιπρόσθετα, οι ίδιοι εκπρόσωποι ανέφεραν ότι σε πολλές περιπτώσεις υποβλήθηκαν δηλώσεις χωρίς 
να έχουν προσκομισθεί τα πωλητήρια έγγραφα ή άλλα στοιχεία που να αποδεικνύουν την ύπαρξή τους και ως 
εκ τούτου δε δύναται να επιβεβαιωθεί η εγκυρότητα, η ισχύς τους ή το γεγονός της εγγραφής τους στα κτηματικά 
μητρώα της επαρχίας Αμμοχώστου και της επαρχίας Κερύνειας τα οποία βρίσκονται στα κατεχόμενα επαρχιακά 
κτηματολογικά γραφεία.   

 Πέραν των πιο πάνω, οι ίδιοι εκπρόσωποι επισήμαναν στην επιτροπή ότι η υπό αναφορά σημείωση έναντι 
επηρεαζόμενου ακινήτου για τη δήλωση ύπαρξης προπολεμικού πωλητηρίου εγγράφου δεν αποτελεί 
εμπράγματο βάρος έναντι του εν λόγω ακινήτου και η εγγραφή εμπράγματων βαρών διενεργείται μόνο κατόπιν 
έκδοσης σχετικού δικαστικού διατάγματος.   

 Συναφώς, διατύπωσαν τη διαφωνία του Υπουργείου Εσωτερικών για την υιοθέτηση της προτεινόμενης 
ρύθμισης, δεδομένου ότι η δήλωση ύπαρξης προπολεμικού πωλητήριου εγγράφου γίνεται μονομερώς, χωρίς τη 
συγκατάθεση ή/και την ενημέρωση του ιδιοκτήτη του επηρεαζόμενου ακινήτου ή/και την προσκόμιση στοιχείων 
που να επιβεβαιώνουν την ύπαρξη, την εγκυρότητα ή/και την ισχύ του, καθώς και το γεγονός ενδεχόμενης 
κατάθεσης και εγγραφής του προπολεμικά στα κτηματικά μητρώα.   

 Οι εκπρόσωποι του Εμπορικού Βιομηχανικού Επιμελητηρίου Αμμοχώστου δήλωσαν μεταξύ άλλων στην 
επιτροπή ότι συμφωνούν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του προτεινόμενου νόμου. 

 Στο στάδιο της συζήτησης της πρότασης νόμου την επιτροπή απασχόλησε κυρίως η ανάγκη διασφάλισης 
των προσώπων που έχουν συμφέρον επί ακινήτων ως δικαιούχοι συμβατικών δικαιωμάτων δυνάμει συμβάσεων 
πώλησης και παράλληλα τέθηκαν από μέλη της σωρεία ερωτημάτων για τον σκοπό αυτό.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε 
να τροποποιήσει το κείμενο της πρότασης νόμου, ώστε αυτό να διαλαμβάνει ότι: 

1. ο διευθυντής του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας θα εκδίδει σε οποιοδήποτε πρόσωπο το 
οποίο έχει συμφέρον επί ακινήτου ως δικαιούχος συμβατικού δικαιώματος δυνάμει σχετικής σύμβασης 
πώλησης βεβαίωση υποβολής δήλωσης του εν λόγω συμβατικού δικαιώματος και η βεβαίωση αυτή θα 
αποτελεί μόνο τεκμήριο περί της υποβολής της εν λόγω δήλωσης, 

2. σε περίπτωση θανάτου του ενδιαφερόμενου φυσικού προσώπου ή διάλυσης του ενδιαφερόμενου νομικού 
προσώπου, ο διευθυντής του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας θα εκδίδει στον διαχειριστή της 
περιουσίας ή/και στους κληρονόμους βεβαίωση υποβολής δήλωσης του εν λόγω συμβατικού 
δικαιώματος.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή, κατά πλειοψηφία της προέδρου και των μελών της βουλευτών 
των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του Δημοκρατικού Συναγερμού, υιοθετεί τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου, όπως αυτή αναθεωρήθηκε σύμφωνα με την προαναφερθείσα 
απόφασή της, και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος δήλωσε 
πως η κοινοβουλευτική του ομάδα θα τοποθετηθεί επί των προνοιών της πρότασης νόμου κατά τη συζήτησή της 
στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:   

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Κάρουλλας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Απλώς, κύριε Πρόεδρε, να εξηγήσουμε τι είναι αυτή η πρόταση νόμου, η οποία αίρει μια αδικία σε βάρος 
των εκτοπισμένων.  Ουσιαστικά παρέχουμε μια ξεκάθαρη νομοθετική ρύθμιση, μια δυνατότητα στους 
κληρονόμους όσων έχουν υποβάλει δήλωση για τις περιουσίες τους στα κτηματολόγια Αμμοχώστου και 
Κερύνειας να μπορούν να λαμβάνουν αυτή τη δήλωση και όχι απλώς μια σημείωση πάνω στο πιστοποιητικό 
έρευνας, που δίνει σήμερα το Κτηματολόγιο.  Ουσιαστικά είναι μια νομοθετική ρύθμιση η οποία κατοχυρώνει και 
θωρακίζει ακόμα περισσότερο τις περιουσίες στα κατεχόμενα, ένεκα και των απειλών των Τούρκων που έχουμε 
και σήμερα μπροστά μας.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε για τα άρθρα, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα δύο ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Επαρχιακών Κτηματολογικών Γραφείων Αμμοχώστου και 
Κυρηνείας (Προσωριναί Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε για το σύνολο, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Είκοσι τέσσερις ψήφοι υπέρ. 

 ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 9 και 10 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί της Ποιότητας του 
Ατμοσφαιρικού Αέρα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» και «Οι περί της Ποιότητας του Ατμοσφαιρικού Αέρα 
(Μείωση των Εθνικών Εκπομπών Ορισμένων Ατμοσφαιρικών Ρύπων) Κανονισμοί του 2020». 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός για το υπ’ αριθμόν 9 θέμα:  Εναρμόνιση με την Οδηγία (ΕΕ) 2016/2284 σχετικά με τη μείωση των 
εθνικών εκπομπών ορισμένων ατμοσφαιρικών ρύπων. 

 Σκοπός για το υπ’ αριθμόν 10 θέμα:  Θέσπιση δευτερογενούς νομοθεσίας, ώστε να ρυθμιστούν θέματα 
που αφορούν στη μείωση των ορίων των ετήσιων ανώτατων εκπομπών για ορισμένους ατμοσφαιρικούς ρύπους. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το νομοσχέδιο «Ο περί της Ποιότητας 
του Ατμοσφαιρικού Αέρα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» και τους κανονισμούς «Οι περί της 

Ποιότητας του Ατμοσφαιρικού Αέρα (Μείωση των Εθνικών Εκπομπών Ορισμένων Ατμοσφαιρικών 
Ρύπων) Κανονισμοί του 2020» 

Παρόντες:   

 Αδάμος Αδάμου, πρόεδρος Χρίστος Ορφανίδης 

 Χαράλαμπος Θεοπέμπτου Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Ελένη Σταύρου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Νίκος Κέττηρος Σάβια Ορφανίδου 

 Ευανθία Σάββα     

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο και τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε πέντε συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ της 23ης Οκτωβρίου 2019 
και της 19ης Φεβρουαρίου 2020.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 
του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του 
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Τμήματος Περιβάλλοντος και του Τμήματος Γεωργίας του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, του Γραφείου της Επιτρόπου Περιβάλλοντος και του 
Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (ΕΤΕΚ). 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της εξέτασης του νομοσχεδίου παρευρέθηκε επίσης ο βουλευτής κ. Γιώργος 
Κάρουλλας. 

 Σκοπός του νομοθετικού πακέτου που προτείνεται είναι η εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την 
Οδηγία (ΕΕ) 2016/2284 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 14ης Δεκεμβρίου 2016 σχετικά 
με τη μείωση των εθνικών εκπομπών ορισμένων ατμοσφαιρικών ρύπων, την τροποποίηση της Οδηγίας 
2003/35/ΕΚ και την κατάργηση της Οδηγίας 2001/881/ΕΚ. 

 Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο γίνεται εισήγηση για αντικατάσταση του ορισμού του όρου 
«σχέδιο και/ή πρόγραμμα», καθώς και για προσθήκη νέας πρόνοιας σύμφωνα με την οποία αρμόδια αρχή για 
την εφαρμογή των προνοιών του Κανονισμού 7(2)(β) και του Μέρους 2 του Παραρτήματος ΙV των προτεινόμενων 
περί της Ποιότητας του Ατμοσφαιρικού Αέρα (Μείωση των Εθνικών Εκπομπών Ορισμένων Ατμοσφαιρικών 
Ρύπων) Κανονισμών είναι ο Υπουργός Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 8 του περί της 
Ποιότητας του Ατμοσφαιρικού Αέρα Νόμου, είναι η θέσπιση δευτερογενούς νομοθεσίας, ώστε να ρυθμιστούν 
θέματα που αφορούν στη μείωση των ορίων των ετήσιων ανώτατων εκπομπών για ορισμένους ατμοσφαιρικούς 
ρύπους [οξίδιο του αζώτου (NOX), διοξίδιο του θείου (SO2), πτητικές οργανικές ενώσεις (VOCs), αμμωνία (NH3), 
αιωρούμενα σωματίδια διαμέτρου μικρότερης των 2,5 μm (ΑΣ2,5)] για την περίοδο από το 2020 μέχρι το 2029 και 
για την περίοδο μετά το 2030. Επιπρόσθετα, με την έναρξη της ισχύος των προτεινόμενων κανονισμών 
καταργούνται οι περί της Ποιότητας του Ατμοσφαιρικού Αέρα (Ετήσια Ανώτατα Όρια Εκπομπών για Ορισμένους 
Ατμοσφαιρικούς Ρύπους) Κανονισμοί του 2004 έως 2017. 

Σύμφωνα με τα κατατεθέντα ενώπιον της επιτροπής στοιχεία, επισημαίνονται τα ακόλουθα: 

1. Τα προτεινόμενα νομοθετήματα αφορούν όλους τους παράγοντες εκπομπής των ατμοσφαιρικών ρύπων 
που προβλέπονται στην εν λόγω Οδηγία, ωστόσο δεν επιβάλλουν οποιαδήποτε καινούρια άμεση 
απαίτηση στους επηρεαζόμενους οικονομικούς φορείς (βιομηχανίες, μεταφορές, γεωργία). Οι νέες 
υποχρεώσεις επιβάλλονται στη Δημοκρατία, η οποία οφείλει με διάφορα μέτρα και πολιτικές να επιτύχει 
μειωμένες εθνικές ετήσιες εκπομπές για τους ρύπους αυτούς. Αυτό έμμεσα μπορεί να οδηγήσει την 
αρμόδια αρχή στην επιβολή αυστηρότερων μέτρων για μείωση των αερίων ρύπων που εκπέμπουν οι 
οικονομικοί φορείς και κατά συνέπεια να προκύψει κάποια οικονομική επιβάρυνση. 

2. Αρμόδια αρχή για την εφαρμογή των προνοιών των προτεινόμενων κανονισμών είναι ο Υπουργός 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, με εξαίρεση τις διατάξεις του Κανονισμού 7(2)(β) και 
του Μέρους 2 του Παραρτήματος IV των προτεινόμενων κανονισμών, για την εφαρμογή των οποίων 
ορίζεται ως αρμόδια αρχή ο Υπουργός Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος.  

3. Η καθυστέρηση στην κατάθεση των σχεδίων νόμου προέκυψε λόγω των διαβουλεύσεων που χρειάστηκε 
να γίνουν μεταξύ του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και του Υπουργείου 
Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, προκειμένου να αποφασιστεί ποιο τμήμα θα 
αναλάβει την αρμοδιότητα για την εφαρμογή επιμέρους προνοιών των προτεινόμενων κανονισμών. 

4. Για την εφαρμογή των προτεινόμενων νομοθετημάτων αναμένεται ότι θα υπάρξει μικρό πρόσθετο 
δημοσιονομικό κόστος. Ειδικότερα, το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ενδέχεται να χρειασθεί να επενδύσει σε νέο λογισμικό 
προβλέψεων και χωρικού διαχωρισμού των εκπομπών των αερίων που ρυθμίζονται στους 
προτεινόμενους κανονισμούς και να επιδιώξει πιθανές συνεργασίες με εκπαιδευτικά ιδρύματα ή άλλους 
οργανισμούς, για να μπορέσει να ετοιμάσει τις απαιτούμενες εκθέσεις για τις προβλέψεις εκπομπών των 
αερίων για τα έτη 2030, 2040 και 2050, τη χωρική κατανομή και την προστασία των οικοσυστημάτων.  

5. Με τους προτεινόμενους κανονισμούς θεσπίζεται υποχρέωση της Κύπρου να καταρτίζει, επικαιροποιεί 
και υποβάλλει στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή και στον Ευρωπαϊκό Οργανισμό Περιβάλλοντος εκθέσεις, 
καθώς και υποχρέωση της Κύπρου να μειώσει τις ετήσιες εκπομπές ορισμένων ατμοσφαιρικών ρύπων 
για την περίοδο από το 2020 μέχρι το 2029 και για την περίοδο μετά το 2030 με στόχο τη βελτίωση της 
ποιότητας του ατμοσφαιρικού αέρα, ώστε να μειωθούν οι αρνητικές επιπτώσεις και οι κίνδυνοι για την 
ανθρώπινη υγεία και το περιβάλλον.  

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τις πρόνοιες της Οδηγίας, η Κύπρος όφειλε να εναρμονιστεί με τις πρόνοιες 
της Οδηγίας μέχρι την 1η Ιουλίου 2018, ενώ αναφορικά με επιμέρους πρόνοιες της Οδηγίας  η συμμόρφωση θα 
έπρεπε να είχε ολοκληρωθεί μέχρι τη 15η Φεβρουαρίου 2017.  Σημειώνεται περαιτέρω ότι τα προτεινόμενα 
σχέδια νόμου κατατέθηκαν στη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 11 Οκτωβρίου 2019 και παραπέμφθηκαν για 
εξέταση στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος.  Παρά την καθυστέρηση που παρατηρείται στην 
εναρμόνιση με την εν λόγω Οδηγία, οι αρμόδιοι κυβερνητικοί εκπρόσωποι ενημέρωσαν την επιτροπή ότι δεν έχει 
ξεκινήσει διαδικασία παράβασης εναντίον της Κύπρου από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 
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 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων 
νομοθετημάτων. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της και αφού επέφερε στο κείμενο του νομοσχεδίου συγκεκριμένες νομοτεχνικές βελτιώσεις οι 
οποίες συμφωνήθηκαν με την εκπρόσωπο της Νομικής Υπηρεσίας και του αρμόδιου υπουργείου επιφυλάχθηκε 
να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση των προνοιών του νομοσχεδίου και των κανονισμών στην ολομέλεια του 
σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 2Α στον βασικό νόμο.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε για τα άρθρα, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ και μια αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ποιότητας του Ατμοσφαιρικού Αέρα (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε για το σύνολο του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα μία ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Για τους κανονισμούς φαντάζομαι η ψηφοφορία θα είναι η ίδια. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Άρα, με τριάντα μία ψήφους υπέρ, οι κανονισμοί με αριθμό 10 εγκρίνονται. 

 Τα θέματα με αριθμούς 11 μέχρι 14 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι περί Τμήματος 
Αναπτύξεως Υδάτων - Θέση Ανώτερου Τεχνικού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020», «Οι περί Ιατρικών 
Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας - Θέση Ανώτερου Διαιτολόγου, Διαιτολόγου Α΄ και Διαιτολόγου 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020», «Οι περί Υπουργείου Υγείας, Διοίκηση - Θέση Ανώτερου Λειτουργού 
Υπηρεσιών Υγείας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020» και «Οι περί Κτηνιατρικών Υπηρεσιών - Θέση 
Κρεοσκόπου, 1ης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020». 
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 Τούτον τον κρεοσκόπο δεν μας τον εξηγήσετε καμιά φορά! 

ΕΥΑΝΘΙΑ ΣΑΒΒΑ:  

 Είναι ο σαλλάκκης, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο σαλλάκκης, μάλιστα.  Να τον μεταφράσουμε στα αρχαία ελληνικά. 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός για το υπ’ αριθμόν 11 θέμα:  Τροποποίηση του υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση 
Ανώτερου Τεχνικού στο Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων. 

 Σκοπός για το υπ’ αριθμόν 12 θέμα:  Τροποποίηση των υφιστάμενων σχεδίων υπηρεσίας για τη θέση 
Διαιτολόγου Α΄ και για τη θέση Διαιτολόγου στις Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας. 

 Σκοπός για το υπ’ αριθμόν 13 θέμα:  Τροποποίηση του σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Ανώτερου 
Λειτουργού Υπηρεσιών Υγείας στο Υπουργείο Υγείας. 

 Σκοπός για το υπ’ αριθμόν 14 θέμα:   Καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για τη νέα θέση Κρεοσκόπου 1ης 
Τάξης στις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες, η οποία δημιουργήθηκε με τον προϋπολογισμό του 2019 και καθορίστηκε 
ως θέση προαγωγής. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς του επισυνημμένου 
παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος Ευανθία Σάββα 

 Δημήτρης Δημητρίου Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Άριστος Δαμιανού Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους κανονισμούς του επισυνημμένου παραρτήματος, 
που αφορούν σχέδια υπηρεσίας, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 12 Φεβρουαρίου 2020.  

 Σημειώνεται ότι όλοι οι υπό συζήτηση κανονισμοί εκδίδονται σύμφωνα με τις διατάξεις των άρθρων 27 και 
87 του περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου. 

 Σκοπός των πρώτων κανονισμών είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση 
Ανώτερου Τεχνικού στο Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, η οποία είναι θέση προαγωγής, ώστε να εισαχθεί σημείωση 
με βάση την οποία θα δύνανται να είναι υποψήφιοι για προαγωγή στη θέση αυτή και υπάλληλοι με δεκαοκταετή 
τουλάχιστον υπηρεσία στη θέση Τεχνικού ή/και για τα επόμενα τρία χρόνια υπάλληλοι με δεκατριετή τουλάχιστον 
υπηρεσία στη θέση Τεχνικού, από την οποία πενταετή τουλάχιστον υπηρεσία στην Κλίμακα Α7. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, στο υφιστάμενο σχέδιο 
υπηρεσίας για τη θέση Ανώτερου Τεχνικού στο Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων ως απαιτούμενο προσόν για 
προαγωγή στην εν λόγω θέση καθορίζεται η δεκαεξαετής τουλάχιστον υπηρεσία στη θέση Τεχνικού, από την 
οποία πενταετής τουλάχιστον υπηρεσία στην Κλίμακα Α7.  Με βάση τα ίδια στοιχεία, σε περίπτωση που δεν 
υπάρχουν υποψήφιοι που να κατέχουν το αναφερόμενο πιο πάνω προσόν για δεκαεξαετή υπηρεσία, θα 
εφαρμόζεται η ρύθμιση τη προτεινόμενης σημείωσης, η οποία, καθόσον αφορά την απαιτούμενη δεκαοκταετή 
υπηρεσία, συνάδει με τη νέα πολιτική που εφαρμόζεται αναφορικά με την απαιτούμενη υπηρεσία για προαγωγή 
στις θέσεις αυτού του επιπέδου, ενώ, καθόσον αφορά τη δεκατριετή υπηρεσία, κρίνεται αναγκαία, ώστε να 
καταστεί δυνατή η πλήρωση του μεγάλου αριθμού κενών θέσεων Ανώτερου Τεχνικού στο Τμήμα Αναπτύξεως 
Υδάτων. 

 Σκοπός των δεύτερων κανονισμών είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων σχεδίων υπηρεσίας για τη θέση 
Διαιτολόγου Α΄, η οποία είναι θέση προαγωγής, και για τη θέση Διαιτολόγου, η οποία είναι θέση πρώτου 
διορισμού, στις Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας, ώστε οι αρμοδιότητες που καθορίζονται στα 
καθήκοντα και στις ευθύνες έκαστης θέσης να είναι διακριτές προς αποφυγή τυχόν επικάλυψης ή σύγκρουσης 
καθηκόντων μεταξύ των κατόχων των θέσεων αυτών.   

 Περαιτέρω, οι δεύτεροι κανονισμοί αποσκοπούν στον καταρτισμό σχεδίου υπηρεσίας για τη νέα θέση 
Ανώτερου Διαιτολόγου στις Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας, η οποία είναι θέση προαγωγής 
και δημιουργήθηκε με τον συμπληρωματικό προϋπολογισμό του 2019, για σκοπούς ολοκλήρωσης της 
επιστημονικής δομής των θέσεων Διαιτολόγων και κάλυψης των καθηκόντων και ευθυνών του προϊσταμένου 
Διαιτολόγων. 
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 Σκοπός των τρίτων κανονισμών είναι η τροποποίηση του σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Ανώτερου 
Λειτουργού Υπηρεσιών Υγείας στο Υπουργείο Υγείας, η οποία είναι θέση πρώτου διορισμού και προαγωγής, 
ώστε αυτή να μετατραπεί σε θέση προαγωγής. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η εν λόγω θέση δημιουργήθηκε 
με τον συμπληρωματικό προϋπολογισμό του 2007 και αποσκοπούσε στη στελέχωση του Υπουργείου Υγείας με 
επαγγελματίες υγείας πάνω σε μόνιμη βάση, με στόχο αυτοί να συμβάλουν στις προωθούμενες μεταρρυθμίσεις 
στον τομέα της υγείας, δηλαδή στην αναδιοργάνωση και αυτονόμηση των κρατικών νοσηλευτηρίων και την 
προετοιμασία τους για την εισαγωγή του γενικού συστήματος υγείας. 

 Περαιτέρω, με βάση τα ίδια στοιχεία, είχε συμφωνηθεί όπως η εν λόγω θέση για σκοπούς της πρώτης 
μόνο πλήρωσής της καθοριστεί ως θέση πρώτου διορισμού και προαγωγής, ώστε να μπορούν να τη 
διεκδικήσουν περισσότεροι επαγγελματίες υγείας τόσο από τον ιδιωτικό όσο και από τον δημόσιο τομέα και 
αμέσως μετά την πρώτη πλήρωσή της αυτή να μετατραπεί σε θέση προαγωγής, ρύθμιση που εφαρμόζεται για 
όλες τις θέσεις αυτού του επιπέδου στη δημόσια υπηρεσία.   

 Σκοπός των τέταρτων κανονισμών είναι ο καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για τη νέα θέση Κρεοσκόπου 
1ης Τάξης στις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες, η οποία δημιουργήθηκε με τον προϋπολογισμό του 2019 και καθορίστηκε 
ως θέση προαγωγής. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το προτεινόμενο σχέδιο υπηρεσίας για τη 
θέση Κρεοσκόπου 1ης τάξης, η οποία αποτελεί την πρώτη βαθμίδα ανέλιξης στη θέση Κρεοσκόπου, καταρτίστηκε 
στη βάση των αρχών της γενικότερης πολιτικής ομοιόμορφης και ίσης μεταχείρισης ανάλογων θέσεων.   

 Σημειώνεται ότι όλα τα προτεινόμενα σχέδια υπηρεσίας συζητήθηκαν και συμφωνήθηκαν στο πλαίσιο της 
αρμόδιας για σχέδια υπηρεσίας υποεπιτροπής της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού. 

 Περαιτέρω, επισημαίνεται ότι οι υπό συζήτηση κανονισμοί σε πρώτο στάδιο εξετάστηκαν από την 
Υποεπιτροπή της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την Εξέταση των Κανονισμών που Αφορούν Σχέδια 
Υπηρεσίας σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 29 Ιανουαρίου 2020, η οποία εισηγήθηκε στην 
επιτροπή την υποβολή των κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος για έγκριση. 

 Συναφώς, η επιτροπή εκφράζει τον προβληματισμό και την ανησυχία της, διαπιστώνοντας ότι δεν είναι 
διακριτά τα κριτήρια με βάση τα οποία εισάγονται σε πληθώρα σχεδίων υπηρεσίας ρυθμίσεις υπό μορφή 
«σημείωσης», οι πλείστες των οποίων ουσιαστικά συνεπάγονται διαφοροποίηση της απαιτούμενης 
προηγούμενης υπηρεσίας του υποψηφίου, προκειμένου να καταστεί δυνατή η πλήρωση θέσεων προαγωγής 
που παραμένουν κενές λόγω μη ύπαρξης υποψηφίων που να πληρούν το εν λόγω προσόν.  Ιδιαίτερα, η 
επιτροπή επισημαίνει ότι η πιο πάνω διαπιστούμενη ανομοιομορφία, λόγω της υιοθέτησης κατά περίπτωση 
ρυθμίσεων, ελλοχεύει τον κίνδυνο ανισότητας ως προς την παροχή δυνατότητας διεκδίκησης θέσεων του ίδιου 
επιπέδου.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε 
να τοποθετηθεί επί των προνοιών όλων των υπό συζήτηση κανονισμών κατά τη συζήτησή τους ενώπιον της 
ολομέλειας του σώματος.   

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Οι περί Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων - Θέση Ανώτερου Τεχνικού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2020. 

2. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας - Θέση Ανώτερου Διαιτολόγου, Διαιτολόγου 
Α΄ και Διαιτολόγου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 

3. Οι περί Υπουργείου Υγείας, Διοίκηση - Θέση Ανώτερου Λειτουργού Υπηρεσιών Υγείας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 

4. Οι περί Κτηνιατρικών Υπηρεσιών - Θέση Κρεοσκόπου, 1ης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Ευσταθίου και ελπίζω να μη μας ζητήσει να τον κάμουμε σαλλάκκη! 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε.  Θα ασχοληθώ με πολύ πιο σοβαρά ζητήματα.   

 Επαναλαμβάνω την πάγια θέση της ΕΔΕΚ για το απαράδεκτο φαινόμενο της απαίτησης του κριτηρίου του 
προσόντος της ξένης γλώσσας στο ίδιο επίπεδο με την ελληνική.  Ειδικά για το θέμα με αριθμό 12 είναι 
χαρακτηριστικό το παράδειγμα για τη θέση του διαιτολόγου.  Για να διοριστεί κάποιος διαιτολόγος, δε θα πρέπει 
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να είναι απόφοιτος είτε κυπριακού είτε ελληνικού πανεπιστημίου, διότι δεν έχει αποδεδειγμένη πολύ καλή γνώση 
μιας ξένης γλώσσας στο ίδιο επίπεδο με την ελληνική.  Συνεχίζουμε απτόητοι να τραβούμε τον δρόμο μας!  Η 
μοναδική χώρα στην Ευρώπη, τουλάχιστον στην Ευρώπη, όπου η γλώσσα, η επίσημη γλώσσα, η μητρική 
γλώσσα των κατοίκων, απαιτείται πάντοτε στο ίδιο επίπεδο με την ξένη γλώσσα!  Συνεχίζουμε!   

 Ευχαριστώ πολύ.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Εμάς, κύριε Πρόεδρε, το πάγιό μας πρόβλημα είναι άλλο.  Είναι το θέμα που αφορά την κλίμακα Α11, που 
εμείς θεωρούμε ότι πρέπει να είναι ανοιχτή και ως θέση πρώτου διορισμού και όχι μόνο προαγωγής.  Για τη θέση 
για τον κρεοσκόπο, που έγινε και λίγο συζήτηση με έναν τρόπο μάλλον σαρκαστικό, θα έλεγα ότι υπάρχει θέμα, 
γιατί είναι θέμα προαγωγής σε μια θέση που δεν υπάρχει πλέον.  Έτσι;  Επειδή είναι συμφωνίες παλιές και τις 
κουβαλούμε.  Είναι παλιές ιστορίες.  Εμείς θα απέχουμε, κύριε Πρόεδρε, στο 13 και στο 14 και θα είμαστε εναντίον 
στο 11. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Δημητρίου. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Αυτό που θέλω να πω είναι σε σχέση με το πάγιο ζήτημα που θέτει ο κ. Ευσταθίου, το οποίο είναι και 
σωστό και για το οποίο έχουμε καταθέσει δύο προτάσεις νόμου, μία εγώ με τον κ. Χατζηγιάννη και μία ο κ. 
Ευσταθίου.  Έγινε μια πρώτη συζήτηση και υπάρχει το έδαφος, για να επιλυθεί και να πάψει πλέον αυτό το οποίο 
ο κ. Ευσταθίου, επαναλαμβάνω, πολύ σωστά θέτει. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ, για τους υπ’ αριθμόν 11 κανονισμούς.  

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Είκοσι οκτώ ψήφοι υπέρ, μία ψήφος εναντίον και δύο αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, μια ψήφο εναντίον και δύο αποχές, οι κανονισμοί εγκρίνονται*. 

 Ψηφίστε για το υπ’ αριθμόν 12, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Είκοσι επτά ψήφοι υπέρ, δύο ψήφοι εναντίον και δύο αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, δύο ψήφους εναντίον και δύο αποχές, οι κανονισμοί εγκρίνονται**. 

 
* Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Συμμαχία Πολιτών, Μιχάλης Γιωργάλλας 

(Αλληλεγγύη), Ανεξάρτητοι. 
   Εναντίον: Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 
 Αποχή: Πρόεδρος Βουλής (Αλληλεγγύη), ΕΛΑΜ.  
** Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, Συμμαχία Πολιτών, Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία 

Πολιτών, Ανεξάρτητοι. 
   Εναντίον: ΚΣ ΕΔΕΚ, Μιχάλης Γιωργάλλας (Αλληλεγγύη).   
 Αποχή: Πρόεδρος Βουλής (Αλληλεγγύη), ΕΛΑΜ. 
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 Ψηφίστε για το υπ’ αριθμόν 13, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα ψήφοι υπέρ, καμία ψήφος εναντίον και τρεις αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ και τρεις αποχές, οι κανονισμοί εγκρίνονται*. 

 Ψηφίστε για το υπ’ αριθμόν 14, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Είκοσι οκτώ ψήφοι υπέρ, καμία ψήφος εναντίον και τρεις αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ και τρεις αποχές, οι κανονισμοί εγκρίνονται**. 

  Τα θέματα με τους αριθμούς 15 και 16 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο Δεύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται 
και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με τον σχετικό κατάλογο που έχει 
διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/ 
κοινοποίηση σε 

1.  Ο περί Ρυθμίσεως Ορισμένων Θεμάτων 
σε σχέση με τις Περιουσίες των 
Αγνοουμένων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.019-2020). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-Παθόντων 

2.  Ο περί της Συνολικής Οικονομικής και 
Εμπορικής Συμφωνίας μεταξύ της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Κρατών 
Μελών της, αφενός, και του Καναδά, 
αφετέρου, (Κυρωτικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.020-2020). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

3.  Ο περί της Διεθνούς Σύμβασης 
(ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά του Ντόπινγκ στον 
Αθλητισμό (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.021-2020). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού 

4.  Ο περί του Τροποποιητικού 
Πρωτοκόλλου στη Σύμβαση για την 
Προστασία του Ατόμου από την 
Αυτοματοποιημένη Επεξεργασία 
Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα του 
1981 (Κυρωτικός) Νόμος του 2020. 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

 
*  Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Συμμαχία Πολιτών, Μιχάλης Γιωργάλλας 

(Αλληλεγγύη),   Ανεξάρτητοι. 
 Αποχή: Πρόεδρος Βουλής (Αλληλεγγύη), Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, ΕΛΑΜ. 
** Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Μιχάλης Γιωργάλλας (Αλληλεγγύη), 

Ανεξάρτητοι. 
 Αποχή: Πρόεδρος Βουλής (Αλληλεγγύη), Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, ΕΛΑΜ. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.061.022-2020). 

5.  Οι περί Τμήματος Δημοσίων Έργων - 
Θέση Ανώτερου Τεχνικού Επιθεωρητή 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020 
(Aρ. Φακ. 23.03.057.012-2020). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

6.  Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην 
Εργασία (Καρκινογόνοι και 
Μεταλλαξιογόνοι Παράγοντες) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.013-2020). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

7.  Οι περί Ελέγχου της Ατμόσφαιρας και 
Eπικίνδυνων Ουσιών στα Εργοστάσια 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.014-2020). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

8.  Ενημέρωση της Βουλής των 
Αντιπροσώπων για την απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 13 
Φεβρουαρίου 2020, για την επιλογή για 
διορισμό από το Υπουργικό Συμβούλιο 
μέλους του Συμβουλίου της Αρχής 
Αδειών σύμφωνα με τις διατάξεις άρθρου 
32(2)(β) των Προσώπων Δημοσίου 
Δικαίου (Διορισμός Διοικητικών 
Συμβουλίων) Νόμων του 1988 έως 2019. 
(Αρ. Φακ.22.10.003). 

Γραμματεία Υπουργικού 
Συμβουλίου 

Όλους τους βουλευτές 

         Προτάσεις νόμου Κατάθεση από  Παραπομπή σε  
1. Ο περί Ιδιωτικών Γραφείων Παροχής 

Υπηρεσιών Ασφάλειας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.014-2020). 

Γιώργο Περδίκη, βουλευτή 
Κινήματος Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

2. Ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.015-2020). 

Χαράλαμπο Θεοπέμπτου εκ 
μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 

3. Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.016-2020). 

Μαρίνο Σιζόπουλο και Κωστή 
Ευσταθίου εκ μέρους του 
Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 

4. Ο περί Προλήψεως Πυρκαϊών στην 
Ύπαιθρο (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2020. 
(Αρ. Φακ.23.02.061.017-2020). 

Μαρίνο Σιζόπουλο και Κωστή 
Ευσταθίου εκ μέρους του 
Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 

5. Ο περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων 
στο Περιβάλλον από Ορισμένα Σχέδια 
και/ή Προγράμματα (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ.23.02.061.018-2020). 

Χαράλαμπο Θεοπέμπτου εκ 
μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

   Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.355, ημερομηνίας 6 Φεβρουαρίου 2020, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Σε απάντηση του Υπουργού Εσωτερικών στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.01.541, ημερομηνίας 16 
Μαρτίου 2017, αναφερόταν ότι “έχει σχεδόν ολοκληρωθεί το Πρώτο Μακράς Πνοής Στρατηγικό Σχέδιο της 
Υπηρεσίας Διαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών για την περίοδο 2017-2019” και ότι μέσω του σχεδίου θα 
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υιοθετούνταν “σύγχρονες μορφές αποτελεσματικής, χρηστής, δίκαιης, αποδοτικής και διαφανούς δημόσιας 
διακυβέρνησης”.  

Το συγκεκριμένο σχέδιο δεν εφαρμόστηκε ποτέ, ενώ ο Υπουργός Εσωτερικών, μετά από συνεδρία της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων στις 5 Σεπτεμβρίου 2017, 
είχε αναφέρει ότι θα προχωρήσει με τη συζήτηση του θέματος της διαχείρισης των τουρκοκυπριακών περιουσιών 
με τη Βουλή και τη συμβουλευτική επιτροπή και ότι εντός δύο μηνών από τότε θα ετοιμάζονταν όροι εντολής, 
ώστε εμπειρογνώμονας να ανέπτυσσε άλλο σχέδιο δράσης για τον εκσυγχρονισμό της διαχείρισης των 
τουρκοκυπριακών περιουσιών.  

Στη βάση των πιο πάνω παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα πιο κάτω:  

1. Γιατί δεν έχει υιοθετηθεί/εφαρμοστεί το στρατηγικό σχέδιο για τη διαχείριση των τουρκοκυπριακών 
περιουσιών 2017-2019; 

2. Ποιος εμπειρογνώμονας ανέλαβε την ετοιμασία του στρατηγικού σχεδίου δράσης για τη διαχείριση 
τουρκοκυπριακών περιουσιών; 

3. Ποιος εμπειρογνώμονας ανέλαβε την ετοιμασία νέου οργανογράμματος της Υπηρεσίας Διαχείρισης 
Τουρκοκυπριακών Περιουσιών και με ποια διαδικασία επιλέχθηκε; 

4. Γιατί έχει παρατηρηθεί τόσο μεγάλη καθυστέρηση στην ετοιμασία του στρατηγικού σχεδίου; 

5. Ποιο είναι το χρονοδιάγραμμα για την ολοκλήρωση του στρατηγικού σχεδίου;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.356, ημερομηνίας 6 Φεβρουαρίου 2020, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ξένιας Κωνσταντίνου   

 «Παρακαλώ όπως ενημερωθούμε από τον αρμόδιο υπουργό αναφορικά με τα ακόλουθα σε σχέση με τις 
δημόσιες και ιδιωτικές καλοκαιρινές σχόλες που λειτουργούν κατά τους θερινούς μήνες στην Κύπρο για παιδιά 
και ανήλικους νέους: 

1. Υπάρχει διαδικασία σχετικής αδειοδότησης; 

2. Αν ναι, ποια είναι η διαδικασία εγγραφής και λειτουργίας; 

3. Ποιες είναι οι ελάχιστες προϋποθέσεις ασφάλειας, υγιεινής και λειτουργικότητας; 

4. Ποιος ορίζει τη χωρητικότητα της κάθε σχολής και τις ηλικίες στις οποίες απευθύνεται το κάθε πρόγραμμα; 

5. Υπάρχει σχετικό μητρώο για τις καλοκαιρινές σχολές που λειτουργούν κάθε καλοκαίρι στην Κύπρο;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.357, ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2020, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Σάβιας Ορφανίδου  

 «Με βάση πρόσφατα στοιχεία που έχουν δει και το φως της δημοσιότητας, η Γυναικολογική/Μαιευτική 
Κλινική του Νοσοκομείου Αρχιεπισκόπου Μακαρίου ΙΙΙ παρουσιάζει σοβαρά προβλήματα ως προς την ποιότητα 
των θαλάμων νοσηλείας, οι οποίοι δεν ανταποκρίνονται στις σύγχρονες ευρωπαϊκές προδιαγραφές. Παρά τους 
σχεδιασμούς που έχουν γίνει ως προς την αναβάθμιση της εν λόγω κλινικής, παρατηρείται καθυστέρηση στην 
προώθηση των σχεδίων. Ως εκ τούτου, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για την πορεία αναβάθμισης της εν λόγω κλινικής και των χρονοδιαγραμμάτων εντός των οποίων 
θα υλοποιηθεί, δεδομένης της έναρξης της δεύτερης φάσης του ΓΕΣΥ με την ένταξη της δευτεροβάθμιας 
φροντίδας υγείας στο σύστημα υγείας της Κύπρου τον Ιούνιο του τρέχοντος έτους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.358, ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2020, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Ευανθίας Σάββα  

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τα ακόλουθα: 

1. Έχουν διερευνηθεί διεξοδικά τα αίτια και οι λόγοι που οδήγησαν στον θάνατο των φλαμίνγκο στην Αλυκή 
Λάρνακας, κάτι το οποίο δυστυχώς δε συμβαίνει για πρώτη φορά; 

2. Εάν όντως έχουν διερευνηθεί τα πιο πάνω, ποια τα αποτελέσματα της έρευνας; 

3. Έχει διερευνηθεί το ενδεχόμενο οι θάνατοι των φλαμίνγκο να έχουν σχέση με οχετούς ομβρίων υδάτων ή 
και απόβλητα που τυχόν εκχύνονται παράνομα στην αλυκή; 

4. Σε ποιους δειγματοληπτικούς ελέγχους προβαίνει το αρμόδιο τμήμα σε ό,τι αφορά την ποιότητα των νερών 
στην αλυκή και ποιο είναι το χρονικό πλαίσιο των ελέγχων αυτών;» 

 Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.359, ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2020, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Σάβιας Ορφανίδου 
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 «Μετά από συναντήσεις με αρμόδιους φορείς έχω ενημερωθεί πως το Υπουργείο Υγείας προχώρησε στην 
κοστολόγηση της επέκτασης του πληθυσμιακού προγράμματος μαστογραφικού ελέγχου για την έγκαιρη 
ανίχνευση καρκίνου του μαστού με στόχο την κάλυψη γυναικών από 45 μέχρι 72 χρόνων.  Παρακαλείται ο 
αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το κόστος που έχει υπολογιστεί και πότε 
το πρόγραμμα θα τεθεί σε εφαρμογή με βάση τα αναθεωρημένα ηλικιακά όρια.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.360, ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2020, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Σάβιας Ορφανίδου  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η πορεία ανακαίνισης της υφιστάμενης Μονάδας Εντατικής Νοσηλείας Νεογνών 
(ΜΕΝΝ) του νοσοκομείου “Αρχιεπίσκοπος Μακάριος Γ΄” και πότε αναμένεται να ολοκληρωθεί; 

2. Η ανακαίνιση θα γίνει στη βάση ευρωπαϊκών προτύπων που ισχύουν σε άλλες μονάδες του εξωτερικού;  

3. Ποιοι είναι ο σχεδιασμοί για την επέκταση της ΜΕΝΝ, με στόχο την εκ βάθρων αναβάθμιση της μονάδας 
και την αντιμετώπιση του προβλήματος της στενότητας του υφιστάμενου χώρου; 

4. Πόσο είναι το υπολογιζόμενο κόστος για την εν λόγω επέκταση; 

5. Ποια είναι η πρόθεση ενίσχυσης της μονάδας με επιπρόσθετο ιατρικό προσωπικό, αλλά και με ιατρικό 
εξοπλισμό;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.361, ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 

 «Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως μας ενημερώσει σε ποιο στάδιο βρίσκεται η νομοθεσία που 
ρυθμίζει τα θέματα της ειδικής εκπαίδευσης και πότε αναμένεται να κατατεθεί στη Βουλή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.362, ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

«Έχω γίνει δέκτης παραπόνων ότι οι Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων καθυστερούν υπέρμετρα όσον 
αφορά την καταβολή του ανεργιακού επιδόματος στους ξενοδοχοϋπαλλήλους. Συγκεκριμένα, σύμφωνα με τα 
παράπονα που έχω λάβει, οι Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων καταβάλλουν αυτές τις μέρες (αρχές 
Φεβρουαρίου) τα ανεργιακά επιδόματα ξενοδοχοϋπαλλήλων που υπέγραψαν τη σχετική αίτηση στις αρχές 
Νοεμβρίου 2019. Αυτό έχει ως αποτέλεσμα να φέρνει τη συγκεκριμένη μερίδα εργαζομένων σε δυσμενή 
οικονομική θέση, καθότι δυσκολεύει τη δυνατότητά τους να ανταποκριθούν στις τρέχουσες μηνιαίες τους 
υποχρεώσεις. Όπως πληροφορούμαι, σε άλλες χώρες η καταβολή του ανάλογου επιδόματος γίνεται στο πρώτο 
μισό του μήνα.  

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν ισχύουν αυτές οι 
καθυστερήσεις και ποια μέτρα προτίθεται να πάρει για επίσπευση και έγκαιρη καταβολή των εν λόγω επιδομάτων 
ανεργίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.363, ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει δέκτης παραπόνων ότι οι κοινότητες επιβάλλουν 5% δικαίωμα επί του ποσού ενοικίου που 
εισπράττει κανείς από ιδιωτική σύμβαση ενοικίασης ακινήτου.  Σε διερεύνηση της σχετικής νομοθεσίας 
διαπίστωσα ότι όντως υπάρχει η δυνατότητα για τις κοινότητες να επιβάλλουν σε ιδιώτες δικαίωμα μέχρι 5% επί 
του ποσού του ενοικίου [άρθρο 235 των περί Διοίκησης των Τοπικών Υποθέσεων (Γενικών) Κανονισμών του 
κοινοτικού συμβουλίου Κοκκινοτριμιθιάς - ΚΔΠ 294/2002].  Πρόκειται για μια πρόνοια αναχρονιστική, που 
λειτουργεί ως αντικίνητρο για όσους διαμένουν και/ή διαθέτουν ακίνητο σε ορεινές και/ή αγροτικές περιοχές, 
ιδιαίτερα εάν αναλογιστεί κανείς ότι αυτό το δικαίωμα σε περιοχές που ελέγχονται από δήμους είναι πολύ 
χαμηλότερο, γύρω στο 2,5%.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εξετάζει το γεγονός 
της κατάργησης ή τουλάχιστον της τροποποίησης του άρθρου 235 της ΚΔΠ 294/2002.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.364, ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Από απάντηση της τέως Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. Βασιλικής Αναστασιάδου, 
ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2019, σε κοινοβουλευτική μου ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.608 αναφορικά με τις 
κεραίες κινητής τηλεφωνίας που είναι εγκατεστημένες στην Κύπρο πληροφορήθηκα ότι το Τμήμα Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών (ΤΗΕ) σε συνεργασία με το Πανεπιστήμιο Κύπρου θα προχωρούσε στην υλοποίηση προηγμένης 
ψηφιακής πλατφόρμας διαχείρισης και παρακολούθησης του δικτύου ραδιοεπικοινωνιών η οποία θα παρέχει την 
απαιτούμενη καινοτομία για τη βέλτιστη διαχείριση του εξελισσόμενου δικτύου σταθμών βάσης κινητής 
τηλεφωνίας και η οποία επρόκειτο να λειτουργήσει στους επόμενους 2-3 μήνες. Με τη λειτουργία της πλατφόρμας 
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το THE θα μπορούσε να δώσει πλήρη στοιχεία για κάθε κεραία ξεχωριστά, καθώς και άλλα χρήσιμα στατιστικά 
στοιχεία, όπως πόσοι σταθμοί λειτουργούν με οικοδομικές και πολεοδομικές άδειες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει τεθεί σε 
εφαρμογή η εν λόγω πλατφόρμα και, εάν ναι, παρακαλώ όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα 
εξής: 

1. Πόσες κεραίες κινητής τηλεφωνίας υπάρχουν σε όλη την ελεύθερη Κύπρο και πού; 

2. Πόσοι και ποιοι σταθμοί βάσης έχουν ήδη εξασφαλίσει πολεοδομική άδεια και για πόσους και ποιους 
σταθμούς δεν έχουν ακόμα διεκπεραιωθεί οι αιτήσεις χορήγησης πολεοδομικής άδειας από τις 
πολεοδομικές αρχές; 

3. Πόσοι και ποιοι σταθμοί έχουν μέχρι σήμερα εξασφαλίσει οικοδομική άδεια από τις οικοδομικές αρχές 
(δήμοι, επαρχιακές διοικήσεις κ.λπ.);» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.365, ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πόσες φορές έχει 
τεθεί σε εφαρμογή το άρθρο 70 του περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, για ποιες περιπτώσεις (χωρίς αναφορά 
σε προσωπικά δεδομένα) και αναλόγως ποια είναι τα ποσά τα οποία έχει εισπράξει η Κυπριακή Δημοκρατία ως 
αποζημίωση για απώλεια ή ζημιά που πρoξεvήθηκε από αλόγιστη, απερίσκεπτη ή επικίνδυνη πράξη ή 
παράλειψη υπαλλήλων κατά την εκτέλεση των καθηκόντων τους, καθώς και ποια ποσά έχει καταβάλει η 
Δημοκρατία ως αποζημίωση σε τρίτους λόγω αλόγιστων, απερίσκεπτων ή επικίνδυνων πράξεων ή παραλείψεων 
υπαλλήλων κατά την εκτέλεση των καθηκόντων τους.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.366, ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 

 «Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως μας ενημερώσει σχετικά με τη νέα εξαγγελία της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής που αφορά την επιστροφή στην έδρα και ανάπαυση για 48 ώρες των οδηγών φορτηγών διεθνών 
μεταφορών.  Θεωρούμε ότι η συγκεκριμένη εξαγγελία θα έχει αρνητικό αντίκτυπο στις εργασίες κυπριακών 
εταιρειών μεταφορών που δραστηριοποιούνται στο εξωτερικό.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.367, ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει εξεταστεί το 
ενδεχόμενο να τροποποιηθούν οι σχετικές νομοθεσίες, ώστε οι εγκλωβισμένοι να εξαιρεθούν από την 
υποχρέωση καταβολής συμπληρωμών για όλες τις υπηρεσίες φροντίδας που παρέχονται μέσω του ΓΕΣΥ όπως 
προνοείται και για κάποιες άλλες κατηγορίες δικαιούχων (π.χ. αιχμάλωτοι πολέμου του 1974, άτομα με νοητική 
αναπηρία κ.ά.) βάσει των περί Γενικού Συστήματος Υγείας (Συμπληρωμή, Μέγιστη Συμπληρωμή, Συνεισφορά Ι 
και Συνεισφορά ΙΙ) Κανονισμών, αλλά και από την υποχρέωση καταβολής εισφορών βάσει των περί Γενικού 
Συστήματος Υγείας (Διαδικασία Είσπραξης, Καταβολής και Παρακράτησης Εισφορών) Κανονισμών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.368, ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2020, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Ευανθίας Σάββα 

«Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Πόσες λατομικές ζώνες υπάρχουν σήμερα σε όλη την Κύπρο; 

2. Σε ποιες περιοχές βρίσκονται; 

3. Ποια τα αποθέματα της κάθε λατομικής ζώνης; 

4. Ποιες είναι οι ανάγκες της Κυπριακής Δημοκρατίας αναφορικά με τα λατομικά υλικά; 

5. Ποιες είναι οι ενέργειες της κυβέρνησης σε σχέση με τη δημιουργία νέων λατομικών ζωνών και πού 
προγραμματίζονται; 

6. Εξετάζεται το ενδεχόμενο να αλλάξει η πρακτική η οποία ακολουθείται σήμερα και αφορά την κάλυψη σε 
λατομικά υλικά ανά επαρχία; 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.369, ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με τους περί Αποβλήτων (Διαχείριση Αποβλήτων Χαρτιού Μη Συσκευασίας) Κανονισμούς του 
2017, τα βιβλία έχουν συμπεριληφθεί στη λίστα των ειδών χαρτιού που θεωρούνται ανακυκλώσιμο είδος.  Ένα 
βιβλίο δεν καθίσταται απόβλητο μετά την πρώτη του χρήση. Κατά τη συζήτηση των υπό αναφορά κανονισμών 
το Τμήμα Περιβάλλοντος διαβεβαίωσε ότι ο συντελεστής επιβάρυνσης των βιβλίων θα ήταν χαμηλός, λόγω του 
ότι ο κύκλος ζωής τους δεν είναι ο ίδιος με άλλα είδη χαρτιού.  Παρ’ όλα αυτά, όπως πληροφορήθηκα από 
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επιστολή του Συνδέσμου Βιβλιοπωλών Κύπρου, ο διευθυντής του Τμήματος Περιβάλλοντος σε συνάντηση που 
είχε με τον σύνδεσμο ανέφερε ότι δεν μπορεί να υλοποιηθεί αυτή η δέσμευση, γιατί το τμήμα δεν μπορεί να έχει 
εμπλοκή στη συμφωνία που θα γίνει μεταξύ του φορέα και της εταιρείας που πιθανόν να αναλάβει τη διαχείριση. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες έχει 
προβεί σχετικά με την ανακύκλωση βιβλίων και αν προτίθεται να εξετάσει το ενδεχόμενο για τροποποίηση των 
υπό αναφορά κανονισμών, ώστε τα βιβλία να αφαιρεθούν από τα ανακυκλώσιμα είδη ή να υπάρξει άλλη μέθοδος 
χειρισμού αντιμετώπισης του θέματος της ανακύκλωσης των βιβλίων, όταν αυτά καταστούν απόβλητα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.370, ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από απάντηση του Υπουργού Άμυνας κ. Σάββα Αγγελίδη, ημερομηνίας 14 Αυγούστου 2019, σε 
κοινοβουλευτική ερώτησή μου αναφορικά με την αναστολή εκτέλεσης βολών που πραγματοποιούνταν στο πεδίο 
βολής Ψεματισμένου πληροφορήθηκα ότι η ειδική επιτροπή η οποία ορίστηκε από το Γενικό Επιτελείο Εθνικής 
Φρουράς με σκοπό την εξέταση και επιλογή νέου χώρου για την οργάνωση πεδίου βολής δεν έχει ακόμα 
ολοκληρώσει τις εργασίες της. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν ολοκληρωθεί 
οι εργασίες της ειδικής επιτροπής και αν έχει επιλεγεί ο νέος χώρος για την οργάνωση πεδίου βολής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.371, ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από την απάντηση του τέως Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη, ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 
2018, σε κοινοβουλευτική μου ερώτηση (αρ. ερ. 23.06.011.02.255) αναφορικά με το ενδεχόμενο προώθησης 
νομοθετικής ρύθμισης για εισαγωγή κανόνα/κώδικα δεοντολογίας για τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας και άλλους 
κρατικούς αξιωματούχους, πληροφορήθηκα ότι το Υπουργείο Οικονομικών δεν απέκλειε το ενδεχόμενο 
νομοθετικής  ρύθμισης  αυτού του θέματος.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έγιναν οποιεσδήποτε 
ενέργειες και αν έχει εξεταστεί το ενδεχόμενο νομοθετικής ρύθμισης για την εισαγωγή κανόνα/κώδικα 
δεοντολογίας για τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας και άλλους κρατικούς αξιωματούχους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.372, ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας τον Ιούνιο του 2019 ζήτησε από την 
Υπουργό Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων να προχωρήσει σε θεσμική συνεργασία με το Μεσογειακό 
Ίδρυμα Ασφάλειας Πτήσεων (Flight Safety Foundation). Από τότε εκκρεμεί η υπογραφή μνημονίου συνεργασίας. 

  Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν είναι έτοιμο προς 
υπογραφή το μνημόνιο συνεργασίας μεταξύ του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων και του 
Μεσογειακού Ιδρύματος Ασφάλειας Πτήσεων και πότε προβλέπεται να υπογραφεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.373, ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Η κατάρριψη του αεροπλάνου των ουκρανικών αερογραμμών στην Τεχεράνη επανέφερε το θέμα της 
ασφάλειας πτήσεων στην περιοχή μας, δεδομένης της παράνομης και άκρως επικίνδυνης πρακτικής του Κέντρου 
Ελέγχου Πτήσεων της Άγκυρας να μην επικοινωνεί με το Κέντρο Ελέγχου Πτήσεων της Λευκωσίας.  Η λειτουργία 
του παράνομου αεροδρομίου της Τύμπου και του παράνομου κέντρου ελέγχου δημιουργεί συνεχείς κινδύνους 
για ατύχημα.  Υπάρχει, λοιπόν, αδήριτη ανάγκη για εκπόνηση και εφαρμογή μίας συγκροτημένης και 
ολοκληρωμένης στρατηγικής για την αεροναυτιλία, η οποία να δημιουργήσει κόστος στην Τουρκία για τις 
παράνομες ενέργειές της και να ενδυναμώσει το διεθνές και περιφερειακό εκτόπισμα της Κυπριακής Δημοκρατίας 
στον τομέα της πολιτικής αεροπορίας, ώστε να καταστεί η Κύπρος χρήσιμη και απαραίτητη για την ασφαλή και 
ομαλή διεθνή αεροναυτιλία.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν υιοθετεί αυτή την 
πρόταση και, εάν ναι, σε ποιες ενέργειες προτίθεται να προχωρήσει προς εφαρμογή της.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.374, ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στην Κύπρο εδρεύει η Ευρωπαϊκή Ομοσπονδία Εκπαιδευτικών Οργανισμών 
Αεροπορίας (ΕΑΤΕO). H EATEO έχει ήδη σαράντα ένα μέλη, μεταξύ των οποίων και πολλοί διεθνείς οργανισμοί, 
όπως οι ICAO, EASA, ECTL, IATA, IFALPA, IFATCA, αρχές πολιτικής αεροπορίας από διάφορες χώρες, καθώς 
και εκπαιδευτικοί οργανισμοί από την Ευρώπη, την Αφρική, τη Μέση Ανατολή και την Ασία. Δυστυχώς, σύμφωνα 
με την ομιλία του εκτελεστικού διευθυντή της FSF-ΜΕD κ. Χρίστου Πέτρου, με εξαίρεση την HERMES AIRPORTS 



1358 
 

και το ICTS, κανένας άλλος κυβερνητικός ή ιδιωτικός οργανισμός από την Κύπρο δεν εκπροσωπείται στην 
EATEO, παρά το γεγονός ότι είναι ο μόνος ευρωπαϊκός οργανισμός με έδρα την Κύπρο. 

  Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τη θέση της 
κυπριακής κυβέρνησης για τη λειτουργία της ΕΑΤΕΟ στην Κύπρο και με ποιους τρόπους προωθείται η στήριξη 
της παρουσίας της έδρας του μοναδικού αυτού ευρωπαϊκού οργανισμού στην Κύπρο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.375, ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, το Μεσογειακό Ίδρυμα Ασφάλειας Πτήσεων (FSF MED) έχει εισηγηθεί 
στην κυβέρνηση τη δημιουργία στην Κύπρο ενός περιφερειακού κέντρου για την αεροπορία.  Πολλές 
αεροπορικές εταιρείες της Μέσης Ανατολής θα ευνοηθούν από τη λειτουργία ενός τέτοιου κέντρου στην Κύπρο 
και θα αξιοποιήσουν τις υπηρεσίες του, αντί να χρησιμοποιούν τα κέντρα που λειτουργούν στην Αφρική και στη 
Δυτική Ευρώπη. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει απασχολήσει 
την κυβέρνηση αυτή η εισήγηση του FSF MED και αν πρόκειται να την υιοθετήσει και να την εφαρμόσει.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.376, ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι έχει μελετηθεί η δημιουργία και λειτουργία αεροδρομίου για μικρά αεροσκάφη και 
ελικόπτερα, προκειμένου να εξυπηρετούν τις ανάγκες των εταιρειών που εργάζονται στην κυπριακή ΑΟΖ και τις 
δραστηριότητες της κυπριακής αερολέσχης, αλλά και των ανάλογων ερασιτεχνικών αερολεσχών της περιοχής 
της Ανατολικής Μεσογείου.  Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, η χρήση των Διεθνών Αερολιμένων Πάφου και 
Λάρνακας έχει ιδιαίτερα υψηλό και αποτρεπτικό κόστος για την αξιοποίησή τους από ξένους ερασιτέχνες.  
Μάλιστα, πληροφορούμαι ότι για ένα τέτοιο έργο μπορεί να υπάρξει και χρηματοδότηση από την Ευρωπαϊκή 
Ένωση.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις ενέργειες που 
έχουν γίνει προς εφαρμογή αυτού του σχεδίου, αν βρίσκεται σε στάδιο υλοποίησης και, εάν όχι, ποιοι είναι οι 
λόγοι της καθυστέρησης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.377, ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το ύψος του 
μέσου μηνιαίου μισθού ανά επαρχία και ανά βιομηχανία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.378, ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το στάδιο στο 
οποίο βρίσκεται η διαδικασία αναδασμού στην κοινότητα Αυγόρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.379, ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Στο νοσοκομείο Λάρνακας παρατηρείται τα τελευταία χρόνια έλλειψη καρδιολόγων και έχω υπόψιν μου 
ότι στο παρελθόν έγιναν ενέργειες για κάλυψη των αναγκών.  Συγκεκριμένα, στις 16 Σεπτεμβρίου 2019 και στις 
27 Σεπτεμβρίου 2019 προκηρύχθηκαν θέσεις για κάλυψη αναγκών στο νοσοκομείο.  Δυστυχώς αυτό δεν έχει 
γίνει μέχρι σήμερα και η θέση δόθηκε σε άλλο νοσοκομείο με μικρότερες ανάγκες. 

 Η Λάρνακα εξυπηρετεί 30 000 επίσημους εγγεγραμμένους καρδιοπαθείς με πέντε ιατρούς στο τμήμα.  Για 
σκοπούς σύγκρισης, σας αναφέρω ότι το νοσοκομείο Αμμοχώστου με 9 000 επίσημους εγγεγραμμένους 
καρδιοπαθείς διαθέτει τέσσερις ιατρούς.  Αυτό αποδεικνύει τη μεγάλη διαφορά που υπάρχει και καθιστά την 
ανάγκη συμπλήρωσης θέσεων στο νοσοκομείο Λάρνακας ακόμα πιο επιτακτική. 

 Ως εκ των πιο πάνω, καλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως μας ενημερώσει σε ποιες ενέργειες θα προβεί 
άμεσα για επίλυση του όλου θέματος, για να τερματιστεί η αδικία εις βάρος των ασθενών της Λάρνακας, αλλά 
και για πιο καλή και αποτελεσματική λειτουργία του τμήματος στο νοσοκομείο Λάρνακας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.380, ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από δημοσίευμα της εφημερίδας “Ο Φιλελεύθερος” πληροφορήθηκα ότι από τις 19 μέχρι τις 23 
Αυγούστου είκοσι ομάδες χειροσφαίρισης θα μεταβούν στην κατεχόμενη Αμμόχωστο, για να συμμετέχουν σε 
τουρνουά, το λεγόμενο “Interamnia” το οποίο διοργανώνει το ψευδοκράτος και το παράνομο πανεπιστήμιο 
Ανατολικής Μεσογείου. Στο τουρνουά φαίνεται ότι θα συμμετέχουν ομάδες από όλο τον κόσμο και από χώρες 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως τη Δανία, την Πολωνία και την Ιταλία. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων εάν γνωρίζει για τη 
διοργάνωση του εν λόγω τουρνουά στα κατεχόμενα και ποια μέτρα έχει λάβει, ώστε να ματαιωθεί η διοργάνωσή 
του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.381, ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Το Σχέδιο Δράσης για τη Δημογραφική και Οικογενειακή Πολιτική 2019-2020 ετοιμάστηκε από το 
Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μετά από εισηγήσεις των μελών του Εθνικού Φορέα 
Δημογραφικής και Οικογενειακής Πολιτικής και περιλαμβάνει μία σειρά από δράσεις με στόχο την εντατικοποίηση 
των προσπαθειών για αντιμετώπιση του δημογραφικού προβλήματος στην Κύπρο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το κόστος κάθε 
δράσης η οποία προνοείται στο Σχέδιο Δράσης για τη Δημογραφική και Οικογενειακή Πολιτική 2019-2020.  
Σημειώνεται ότι στο Σχέδιο Δράσης για τη Δημογραφική και Οικογενειακή Πολιτική 2016-2017 υπήρχε αναφορά 
για το κόστος κάθε δράσης που περιλαμβανόταν στο σχέδιο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.382, ημερομηνίας 19 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για την 
ύπαρξη/δημιουργία/παροχή ενός εξειδικευμένου δελτίου καιρού για γεωργικούς σκοπούς στη βάση της 
παγετοπροστασίας.  

 Κάθε χρόνο κατά τους χειμερινούς μήνες στη χώρα μας οι αγρότες προσπαθούν να προστατεύσουν τις 
καλλιέργειές τους με τη χρήση μεθόδων παγετοπροστασίας στη βάση υπολογισμών και ενδείξεων, χωρίς να 
υπάρχει ακριβής υπολογισμός των θερμοκρασιών και των ποσοστών υγρασίας, ώστε να χρησιμοποιούνται τα 
ανάλογα μέτρα. 

 Μια επιτυχής ενεργητική προστασία από παγετούς προϋποθέτει την καλή γνώση της αντοχής των φυτών 
εκείνη τη στιγμή στις χαμηλές θερμοκρασίες και την κατάλληλη πρόγνωση του καιρού τουλάχιστον λίγες ώρες 
πριν (πόσο χαμηλά θα πέσει η θερμοκρασία και για πόσες ώρες), ώστε να εφαρμοστεί εγκαίρως κάποια 
μέθοδος παγετοπροστασίας.  

 Η πιο εκτεταμένη μορφή ενεργητικής προστασίας από παγετούς είναι η τεχνητή βροχή. Η εφαρμογή από 
νωρίς το βράδυ νερού στην επιφάνεια του φυτού και του εδάφους προκαλεί έκλυση θερμότητας (κατά την ψύξη 
και κατόπιν πήξη του νερού), αλλά και μόνωση των ιστών που καλύπτονται από πάγο, ώστε να αποφευχθεί η 
πτώση της θερμοκρασίας αυτών κάτω του -1 ºC ανεξάρτητα από τη θερμοκρασία του αέρα. Αυτός ο τρόπος 
παγετοπροστασίας απαιτεί, πέρα από υψηλή παροχή νερού και ύπαρξη δικτύου άρδευσης με πίεση, έγκαιρη και 
ακριβή πρόγνωση των θερμοκρασιών, ώστε να επιτυγχάνεται η καλύτερη εφαρμογή των μέτρων προστασίας 
της καλλιέργειας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.383, ημερομηνίας 19 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για το αίτημα της Ομοσπονδίας Συνδέσμων Γονέων Δημόσιων Σχολείων Μέσης και 
Τεχνικής Εκπαίδευσης Αμμοχώστου σχετικά με την ανάγκη για λειτουργία Επαρχιακού Γραφείου Παιδείας στην 
ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου.  Η λειτουργία Γραφείου Παιδείας στην περιοχή φαίνεται ότι θα διευκολύνει τους 
κατοίκους της επαρχίας Αμμοχώστου, οι οποίοι αυτή τη στιγμή αναγκάζονται να αποτείνονται στο Επαρχιακό 
Γραφείο Παιδείας στη Λάρνακα.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει ενημερωθεί για 
το αίτημα της Ομοσπονδίας Συνδέσμων Γονέων Δημόσιων Σχολείων Μέσης και Τεχνικής Εκπαίδευσης 
Αμμοχώστου και για τη θέση του για το θέμα αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.384, ημερομηνίας 19 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από καταγγελία του Πτηνολογικού Συνδέσμου Κύπρου πληροφορήθηκα ότι προγραμματίζεται νέα 
τεράστια ανάπτυξη στο Ζακάκι, σε χώρο μεταξύ του καζίνου-θερέτρου και της λίμνης Ζακακίου.  Ειδικότερα, 
σύμφωνα με την καταγγελία, έχει αδειοδοτηθεί ο διαχωρισμός 78 οικοπέδων, τα οποία προορίζονται για 
ανάπτυξη σπιτιών, διαμερισμάτων και γραφείων.  Η έκταση στην οποία πρόκειται να γίνει η ανάπτυξη γειτνιάζει 
με την περιοχή “Natura 2000” των υγροτόπων Ακρωτηρίου και βρίσκεται εντός της περιοχής που έχει 
αναγνωριστεί ως “Σημαντική Περιοχή για τα Πουλιά” και που έπρεπε να είχε καθοριστεί ως περιοχή “Natura 
2000” για δύο είδη αρπακτικών πουλιών, τον Μαυρομμάτη (Falco eleonorae) και το Μαυροφάλκονο (Falco 
vespertinus).  Ο Πτηνολογικός Σύνδεσμος καταγγέλλει επίσης ότι δεν έγινε οποιαδήποτε οικολογική αξιολόγηση 
όπως απαιτείται για έργα που γίνονται σε περιοχές εντός ή που γειτνιάζουν με περιοχές “Natura 2000”. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια η θέση του όσον 
αφορά την καταγγελία του Πτηνολογικού Συνδέσμου, αν έχει αδειοδοτηθεί η εν λόγω ανάπτυξη, αν έχουν 
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διενεργηθεί όλες οι απαραίτητες περιβαλλοντικές μελέτες βάσει του περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο 
Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα Νόμου και ποια μέτρα πρόκειται να ληφθούν για την προστασία του φυσικού 
περιβάλλοντος της περιοχής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.385, ημερομηνίας 19 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Πρόσφατα προκλήθηκε ανησυχία για την ποιότητα του ατμοσφαιρικού αέρα στις κυπριακές πόλεις από 
την καύση ξύλων σε παραδοσιακές εστίες (τζάκια). Ο φετινός χειμώνας χαρακτηρίζεται από πολλές και συνεχείς 
μέρες και νύκτες όπου παρατηρήθηκαν χαμηλές θερμοκρασίες και στα πεδινά. Έχουμε γίνει αποδέκτες πολλών 
παραπόνων από πολίτες για οχληρία από τις οσμές των καπνοδόχων. Παράλληλα, ανακοινώθηκε πρόσφατα 
μία έκθεση από τον Ιατρικό Σύνδεσμο Αθηνών που προειδοποιεί για σοβαρά προβλήματα για τη δημόσια υγεία 
από την αύξηση της καύσης ξύλων σε τζάκια. 

  Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει καταγραφεί 
αύξηση των εκπομπών αιωρούμενων σωματιδίων λόγω της αύξησης της καύσης ξύλων σε τζάκια, αν 
δημιουργούνται κίνδυνοι για τη δημόσια υγεία και αν προωθούνται μέτρα για αντιμετώπιση των πιθανών 
προβλημάτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.386, ημερομηνίας 19 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Στον συνοικισμό αυτοστέγασης στις Αγγλισίδες στη Λάρνακα λειτουργεί  αποχευτικό σύστημα για το 
οποίο το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως καταβάλλει προς το Συμβούλιο Αποχετεύσεως Αγγλισίδων €15.000 
ετησίως, σύμφωνα με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών η οποία κοινοποιήθηκε προς το συμβούλιο με 
επιστολή, ημερομηνίας 29 Σεπτεμβρίου 2015 και αρ. φακ. 12.12.2/3, με σκοπό την κάλυψη του κόστους που 
αντιστοιχεί στις συνδεδεμένες με το σύστημα κατοικίες των εκτοπισμένων του συνοικισμού αυτοστέγασης. 

 Ωστόσο, ο έπαρχος Λάρνακας, ως πρόεδρος του Συμβουλίου Αποχετεύσεως Αγγλισίδων, με επιστολή 
του, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2020, δίνει οδηγίες προς το κοινοτικό συμβούλιο Αγγλισίδων να εισπράξει 
“ομοιόμορφο τέλος” από “κάθε ιδιοκτήτη ή κάτοχο υποστατικού” της κοινότητας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως μας ενημερώσει για το ποιος καθορίζει την πολιτική φορολόγησης 
των προσφύγων του συνοικισμού αυτοστέγασης στις Αγγλισίδες και αν το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως 
καταβάλλει τις €15.000 για το σκοπό που αναφέρει ο Υπουργός Εσωτερικών ή για οποιονδήποτε άλλο σκοπό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.387, ημερομηνίας 19 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Σε πρόσφατη σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στο Γυμνάσιο “Βεργίνα” στη Λάρνακα στην παρουσία 
και του έντιμου Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, ο πρόεδρος της Σχολικής Εφορείας 
Λάρνακας επιβεβαίωσε ότι το κονδύλι για τις περιφράξεις των σχολείων κατατέθηκε στον λογαριασμό της 
Σχολικής Εφορείας Λάρνακας. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πόσα λεφτά 
δαπανήθηκαν για τον σκοπό αυτό, πόσες περιφράξεις έγιναν, πόσες εκκρεμούν και τους λόγους που 
παρουσιάζονται καθυστερήσεις.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.524, ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ο σχεδιασμός του Κράτους όσον αφορά το μέλλον της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου εμπεριέχεται στις 
αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου της Κυπριακής Δημοκρατίας με τίτλο “Μεταρρύθμιση/Μετεξέλιξη 
της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου” με αριθμούς απόφασης 81.919, 82.954 και 84.039 (2017), καθώς επίσης 
και την απόφαση 85.746 του 2018 και είναι διαθέσιμες στην ιστοσελίδα της Γραμματείας του Υπουργικού 
Συμβουλίου.  Οι σχετικές αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου που αφορούν το μέλλον της Επιτροπής 
Σιτηρών Κύπρου προνοούν, μεταξύ άλλων, την παραχώρηση άδειας χρήσης του Σιλό της ΕΣΚ σε 
στρατηγικό επενδυτή μέσω διαφανών και αξιόπιστων διαδικασιών, τη σύσταση με ειδικό νομοσχέδιο 
Υπηρεσίας Σιτηρών στη Διοίκηση του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος και 
την πώληση ή μίσθωση των ακινήτων που δεν θα αξιοποιηθούν για κάλυψη των στεγαστικών και άλλων 
αναγκών της Δημοκρατίας. 
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(β) Η εφαρμογή των πολιτικών κατευθύνσεων υλοποιήθηκε με τη σύσταση εθνικής νομοθεσίας, η οποία, μετά 
και τη Δημόσια Διαβούλευση, βρίσκεται στο στάδιο του νομοτεχνικού ελέγχου από την Νομική Υπηρεσία 
της Δημοκρατίας πριν την υποβολή της για έγκριση από τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

(γ) Όσον αφορά το μέλλον των υπαλλήλων της ΕΣΚ, το θέμα έτυχε χειρισμού στη βάση νομοσχεδίων, τα 
οποία ετοίμασε το αρμόδιο Υπουργείο Οικονομικών, μέσω του οποίου μπορείτε να λάβετε όλες τις 
λεπτομέρειες που αυτά περιλαμβάνουν. 

2. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες διευκρινήσεις κρίνετε αναγκαίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Φεβρουαρίου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.537, ημερομηνίας 14 Μαρτίου 2019, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
«Παλαιά κτήρια και τυχόν αρχαιολογικά κατάλοιπα εντός του χώρου του Παλαιού Γενικού Νοσοκομείου  

Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και μετά από σχετική ενημέρωση που έλαβα από τα αρμόδια 
τμήματα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Στον εν λόγω χώρο υπάρχουν δύο ιστορικά κτήρια, εκείνο της πρώην Κλινικής Στηθικών Νοσημάτων και 
το διώροφο κτήριο, γνωστό ως “Ανεμόσπιτο”. Το κτήριο της πρώην Κλινικής Στηθικών Νοσημάτων είναι 
ισόγεια, κεραμοσκεπής, πετρόκτιστη οικοδομή, με συνεχή εξωτερικό ηλιακό, κυπριακής αποικιοκρατικής 
αρχιτεκτονικής.  Το κτήριο δεν έχει κηρυχτεί ως διατηρητέο από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, 
ωστόσο, λόγω της ιστορικής του αξίας, αποφασίστηκε όπως διατηρηθεί και αποτελέσει μέρος των 
κτηριακών εγκαταστάσεων του νέου Κυπριακού Μουσείου. Για το σκοπό αυτό στους Όρους του Διεθνούς 
Αρχιτεκτονικού Διαγωνισμού που διεξήχθη περιλήφθηκε πρόνοια για διατήρηση και ένταξη του στις 
εγκαταστάσεις που θα υλοποιηθούν στη Φάση Β του Έργου. Με βάση τη μελέτη που κέρδισε το πρώτο 
βραβείο στον αρχιτεκτονικό διαγωνισμό, το εν λόγω κτήριο προορίζεται να χρησιμοποιηθεί ως βιβλιοθήκη. 

(β) Σε ό,τι αφορά στο διώροφο κτήριο που είναι γνωστό ως “Ανεμόσπιτο”, σύμφωνα με τους Όρους του 
Διεθνούς Αρχιτεκτονικού Διαγωνισμού δεν προορίζεται για διατήρηση αλλά για κατεδάφιση.  Ωστόσο, το 
Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει θέσει ως όρο, πριν την κατεδάφιση του, να αποτυπωθεί 
σχεδιαστικά και να φωτογραφηθεί λεπτομερώς, για σκοπούς αρχείου. 

2. Αναφορικά με την πιθανή ύπαρξη αρχαιολογικών καταλοίπων, σας ενημερώνω ότι το Τμήμα 
Αρχαιοτήτων, το 2017, προέβη σε διερευνητικές τομές εντός του τεμαχίου που θα ανεγερθεί το νέο 
Κυπριακό Μουσείο και δεν εντόπισε αρχαιότητες. 

3. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε περαιτέρω διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.695, ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Η πιο πάνω Ερώτηση, η οποία εκ παραδρομής δεν έτυχε χειρισμού ενωρίτερα, αφορά πληροφορίες για 
νυχτερινή γιορτή που πραγματοποιήθηκε στην παραλία του ξενοδοχείου “Άνασσα”. Στην παραλία 
“Ασπρόκρεμμος”, που μέρος της είναι και η παραλία της εν λόγω ξενοδοχειακής μονάδας, παρουσιάζεται 
σημαντική φωλεοποίηση κυρίως της χελώνας “Caretta caretta”. 

 Επιπρόσθετα, σας αναφέρω πως η εν λόγω ανάπτυξη-ξενοδοχειακή μονάδα και η παραλία μπροστά από 
αυτήν γειτνιάζει με την προστατευόμενη περιοχή, του Δικτύου “Natura 2000”, Τόπος Κοινοτικής Σημασίας-
“Χερσόνησος Ακάμα” (ΟΥ 4000010). Τόσο στο πλαίσιο της πολεοδομικής άδειας της εν λόγω ανάπτυξης, όσο 
και στο πλαίσιο αδειοδότησης της οργανωμένης παραλίας λουσμένων έχουν ενταχθεί όροι σχετικά με τον 
φωτισμό της παραλίας. 

 Μετά από πληροφορίες που λήφθηκαν για νυκτερινή γιορτή με τη χρήση πυρσών και άλλων φωτεινών 
πηγών, για την οποία δεν είχε δοθεί οιαδήποτε σχετική άδεια και παραβίαζε τους όρους χρήσης της παραλίας, 
Λειτουργοί του Τμήματος Περιβάλλοντος επισκεφθήκαν το σημείο για το οποίο υπήρχε η καταγγελία, χωρίς 
ωστόσο να διαφανεί επέμβαση ή αλλαγή στην παραλία. 

 Το Τμήμα Περιβάλλοντος έχει αποστείλει επιστολή ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2019 στους υπευθύνους του 
ξενοδοχείου, με την οποία υπενθυμίζει τους όρους χρήσης παραλίας και απαιτεί τον τερματισμό οποιωνδήποτε 
ενεργειών παραβαίνουν τους προαναφερόμενους όρους. Παράλληλα, σε συνεννόηση με το Τμήμα 
Περιβάλλοντος, το Τμήμα Δασών και η Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας πραγματοποιούν περιπολίες στην περιοχή 
και παρακολουθούν για πιθανές επεμβάσεις ιδιαίτερα στο παραλιακό μέτωπο. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 6 Φεβρουαρίου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.745, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2019, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Σύμφωνα με την έκθεση της Τροχαίας Λάρνακας σχετικά με τη θανατηφόρα οδική σύγκρουση στις 12 
Ιουλίου, στον παλαιό δρόμο Λευκωσίας-Λεμεσού (Β1) παρά την εκκλησία του Αγίου Ευφημιανού, ως 
κύρια αιτία του θανατηφόρου τροχαίου διαφαίνεται να είναι ο ανθρώπινος παράγοντας. 

3. Ανεξαρτήτως της έκθεσης της Τροχαίας Λάρνακας για τη θανατηφόρα οδική σύγκρουση, το θέμα αυτό 
έχει συζητηθεί σε συνεδρία της αρμόδιας διατμηματικής Επιτροπής (Τεχνική Επιτροπή του Κεντρικού 
Φορέα για την Επίλυση Κυκλοφοριακών Προβλημάτων) στις 29 Ιουλίου 2019. Στην εν λόγω συνεδρία ο 
εκπρόσωπος του Αρχηγού Αστυνομίας διαβεβαίωσε την Τεχνική Επιτροπή ότι, σύμφωνα με τα στοιχεία 
της Αστυνομίας στο υπό αναφορά τμήμα του παλαιού δρόμου Λευκωσίας-Λεμεσού δεν καταγράφηκε άλλη 
σοβαρή ή θανατηφόρα οδική σύγκρουση. 

4. Η Τεχνική Επιτροπή, έχοντας πάντοτε ως γνώμονα την εφαρμογή μέτρων που συγχωρούν το ανθρώπινο 
λάθος, εξέτασε το θέμα αυτό και εισηγήθηκε όπως στον παλαιό δρόμο Λευκωσίας-Λεμεσού (Β1) παρά 
την εκκλησία του Αγίου Ευφημιανού, υιοθετηθούν τα ακόλουθα ήπια μέτρα κυκλοφοριακής ύφεσης: 

 (α) Μείωση του ορίου ταχύτητας στο εν λόγω τμήμα του δρόμου από 65 χ.α.ω. σε 50 χ.α.ω. σε 
συνδυασμό με τέσσερα ζεύγη εγκάρσιων κίτρινων γραμμών 3 χιλ. ανά 50 μ. 

 (β) Τοποθέτηση πινακίδας ALT στην έξοδο της εκκλησίας προς τον παλαιό δρόμο Λευκωσίας-Λεμεσού 
(Β1). 

5. Σημειώνεται ότι τα πιο πάνω μέτρα έχουν ήδη υλοποιηθεί από συνεργείο του Επαρχιακού Μηχανικού του 
Τμήματος Δημοσίων Έργων Λάρνακας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Φεβρουαρίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.108, ημερομηνίας 3 Οκτωβρίου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.108 σχετικά με τη διαχείριση των ζημιών που 
προκαλούν τα αγρινά στις γεωργικές καλλιέργειες, και να σας ενημερώσω για τα εξής: 

(α).  Το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος αναγνωρίζοντας αφενός την ανάγκη 
διατήρησης του αγρινού ως ενός εμβληματικού προστατευόμενου είδους της κυπριακής πανίδας και 
επιδιώκοντας αφετέρου τη στήριξη των αγροτών μας, στις καλλιέργειες των οποίων προκαλούνται ζημιές 
από τα αγρινά, εφαρμόζει, μέσω του Τμήματος Γεωργίας, τα ακόλουθα σχέδια: 

1. Σχέδιο Κρατικών ενισχύσεων για περίφραξη με σκοπό την προστασία των καλλιεργειών από τις 
ζημιές που προκαλούνται από τα Αγρινά και 

2. Σχέδιο αποζημιώσεων για ζημιές που προκαλούνται στις γεωργικές καλλιέργειες από τα Αγρινά. 

(β).  Για το Σχέδιο 1. έχει ολοκληρωθεί η πρώτη προκήρυξη και για το 2019 υποβλήθηκαν συνολικά 25 αιτήσεις. 

(γ).  Το Σχέδιο 2. βρίσκεται σε ισχύ από την ημερομηνία έγκρισής του από το Υπουργικό Συμβούλιο στις 
24.10.2018. Για το 2019 υποβλήθηκαν συνολικά 11 αιτήσεις. Οι δέκα αιτήσεις αφορούσαν την Επαρχία 
Λευκωσίας και συγκεκριμένα τα χωριά Γερακιές, Κάμπος και Τσακίστρα και μια αίτηση αφορούσε την 
Επαρχία Λεμεσού στο χωριό Φοινί.  Στις πρόνοιες του εν λόγω Σχεδίου αναφέρεται ότι: “Για να είναι μια 
γεωργική εκμετάλλευση επιλέξιμη προς αποζημίωση, ο γεωργός θα πρέπει, είτε να έχει περιφράξει το 
τεμάχιο του και παρόλα αυτά τα αγρινά να προκάλεσαν ζημιές, είτε λόγω της μορφολογίας του εδάφους να 
είναι αδύνατη η περίφραξη ή να είναι αδύνατη η λήψη οποιονδήποτε άλλων μέτρων για προστασία της 
εκμετάλλευσης του από τα αγρινά”.  Η εν λόγω πρόνοια απορρέει από το Κοινοτικό Θεσμικό Πλαίσιο από 
το οποίο διέπεται το Σχέδιο.  Κατά την επιτόπια εξέταση για αξιολόγηση των αιτήσεων διαφάνηκε ότι 
κανένα δηλωθέν τεμάχιο δεν πληρούσε την εν λόγω πρόνοια και ως εκ τούτου καμία αίτηση δεν εγκρίθηκε 
για καταβολή αποζημίωσης. 

(δ).  Σημειώνεται ότι, το Τμήμα Γεωργίας έχει προκηρύξει εκ νέου το Σχέδιο 1. με σκοπό την προστασία των 
καλλιεργειών από τις ζημιές που προκαλούνται από τα Αγρινά για την περίοδο 2020 και δέχεται αιτήσεις 
μέχρι και τις 28 Φεβρουαρίου 2020. 

2.  Παραμένουμε στη διάθεσή σας για περαιτέρω διευκρινήσεις» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.110, ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ για τα παρακάτω: 
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2. Επί του θέματος που προκύπτει από την ερώτηση του βουλευτή κ. Κ. Χ΄ Γιάννη σάς ενημερώνουμε, 
σύμφωνα με όσα γνωρίζουμε, ότι δεν υπήρξε πρόνοια για ύπαρξη ειδικά διαμορφωμένου χώρου για την 
τοποθέτηση των προσωπικών αντικειμένων των φυλάκων στις σχολικές μονάδες. 

3. Πρέπει να σημειωθεί ότι οι σχολικές μονάδες δεν είχαν οποιαδήποτε εμπλοκή σε όλη τη διαδικασία 
εύρεσης και υπογραφής συμβολαίων φύλαξης μεταξύ των σχολικών εφορειών και των ιδιωτικών εταιρειών 
περιφρούρησης/ασφαλείας, ώστε να τεθεί θέμα ανάλογης πρόνοιας. 

4. Για τυχόν διευθέτηση σχετικά με ειδικά διαμορφωμένους χώρους θα πρέπει να υπάρξει συνεννόηση των 
σχολικών εφορειών με τις διευθύνσεις των σχολείων και να ληφθεί υπόψη ότι πρέπει να ληφθούν πρόνοιες 
σύμφωνα με τα όσα προνοούνται στους κανονισμούς Προστασίας Προσωπικών Δεδομένων και 
προστασίας χώρων που χρησιμοποιούνται από το εκπαιδευτικό προσωπικό. 

5. Σε περίπτωση που γίνει οποιαδήποτε διευθέτηση σχετικά με χώρο φύλαξης προσωπικών αντικειμένων 
των φυλάκων των σχολικών μονάδων, είναι πολύ σημαντικό να διασφαλιστεί η ανεξαρτησία, η αυτονομία, 
η ασφάλεια και η εχεμύθεια των χώρων (καθηγητικός σύλλογος) των εκπαιδευτικών μιας σχολικής 
μονάδας. 

6. Το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Νεολαίας και Αθλητισμού παραμένει στη διάθεσή σας για 
οποιαδήποτε επιπρόσθετα πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2020 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Γιώργου Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.138, ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Μετά από αίτημα του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού (Κ.Ο.Τ.), σήμερα Υφυπουργείο Τουρισμού, τα 
Μέλη της Αστυνομίας τα οποία διενεργούν ελέγχους στα λεωφορεία τα οποία μεταφέρουν οργανωμένα 
σύνολα τουριστών στις κατεχόμενες περιοχές ελέγχουν την ύπαρξη ή όχι Αδειούχου Ξεναγού και σε 
περιπτώσεις που δεν υπάρχει, ενημερώνεται άμεσα το Υφυπουργείο Τουρισμού για τις δικές του 
ενέργειες. 

2. Σημειώνεται ότι οι περιπτώσεις όπου δεν υπάρχει αδειούχος ξεναγός είναι σπάνιες και δεν αφορούν μόνο 
το Οδόφραγμα του Αγίου Δομετίου αλλά και το Οδόφραγμα της Οδού Λήδρας όπου διέρχονται πεζά τέτοια 
οργανωμένα σύνολα, για τα οποία ενημερώνεται και πάλιν άμεσα το Υφυπουργείο Τουρισμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.164, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 
 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2.   Το αίτημα αφορά στην κατασκευή πεζόδρομου/ποδηλατόδρομου κατά μήκος του κύριου δρόμου Πωμού-
Παχυάμμου μήκους περίπου 4 χλμ. 

3. Μετά από προκαταρκτική εξέταση του αιτήματος αυτού από το Τμήμα Δημοσίων Έργων, στην 
αρμοδιότητα του οποίου εμπίπτει ο δρόμος Πόλης Χρυσοχούς-Πωμού-Παχυάμμου, έχει διαπιστωθεί ότι 
δεν μπορεί να υλοποιηθεί στο παρόν στάδιο τέτοιο έργο για τους πιο κάτω λόγους: 

(α)  Ο κύριος δρόμος Πωμού-Παχυάμμου περνά από μορφολογικά δύσκολη περιοχή και φέρει 
γεωμετρικά χαρακτηριστικά υπεραστικού δρόμου. 

(β)  Για την κατασκευή ποδηλατόδρομου/πεζόδρομου απαιτείται η απαλλοτρίωση γης και η εκπόνηση 
κατασκευαστικών σχεδίων/μελέτης για τις αναγκαίες διαπλατύνσεις, αντιστηρίξεις, εκσκαφές, 
διαχείριση ομβρίων υδάτων κ.ά..  Απαιτείται επίσης η τοποθέτηση οδικού φωτισμού. 

(γ)  Κατά μήκος του εν λόγω δρόμου χωροθετείται μικρός αριθμός διάσπαρτων κατοικιών. 

(δ)  Τέτοιου είδους έργο θα πρέπει να ενταχθεί σε μελλοντικό πολεοδομικό σχεδιασμό του κύριου 
δρόμου Πόλης Χρυσοχούς-Πωμού-Παχυάμμου. 

(ε)  Το κόστος υλοποίησης των πιο πάνω θα είναι ιδιαίτερα ψηλό. 

4.  Για βελτίωση των συνθηκών διακίνησης των πεζών και για αύξηση του επιπέδου οδικής ασφάλειας κατά 
μήκος του τμήματος του κύριου δρόμου Πωμού-Παχυάμμου διαμέσου της κατοικημένης περιοχής Πωμού 
το Τμήμα Δημοσίων Έργων ήδη προωθεί την κατασκευή/συμπλήρωση των πεζόδρομων και την 
εφαρμογή άλλων μέτρων/έργων οδικής ασφάλειας και βελτίωσης της κυκλοφοριακής διαχείρισης.  Η 
υλοποίηση των έργων αυτών γίνεται σύμφωνα με τις διαθέσιμες πιστώσεις.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 6 Φεβρουαρίου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.172, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 
«Το καμπαναριό της εκκλησίας του Αγίου Λεοντίου, στα Περβόλια 

Επιθυμώ να αναφερθώ στο πιο πάνω θέμα και μετά από σχετική ενημέρωση που έλαβα από το αρμόδιο 
Τμήμα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Σε ό,τι αφορά στις εργασίες αποκατάστασης αρχαίων μνημείων, το Τμήμα Αρχαιοτήτων, σε συνεργασία 
με την Εκκλησία της Κύπρου έχει θέσει σε εφαρμογή νέα πολιτική, βάσει της οποίας προβλέπεται ότι ο 
διορισμός εξειδικευμένων Συμβούλων Μελετητών και Επιβλεπόντων Αρχιτεκτόνων-Μηχανικών, που 
απαιτούνται διά νόμου να αναλαμβάνουν την ευθύνη τεχνικών έργων, όπως η περίπτωση του 
καμπαναριού στον Άγιο Λεόντιο Περβολιών, θα γίνεται από τον κατά νόμο ιδιοκτήτη, δηλ. την αρμόδια 
εκκλησιαστική αρχή.  Η συγκεκριμένη απόφαση λήφθηκε για επίσπευση των διαδικασιών. 

(β) Για την εν λόγω πολιτική, έχουν ενημερωθεί από το Τμήμα Αρχαιοτήτων, όλες οι Μητροπόλεις.  Για τη 
συγκεκριμένη περίπτωση, ενημερώθηκε και η αρμόδια εκκλησιαστική επιτροπή, τόσο προφορικά 
(3/7/2019), όσο και γραπτά (27.12.2019). 

2. Στην παρούσα φάση, το Τμήμα Αρχαιοτήτων αναμένει την κατάθεση της μελέτης, από την εκκλησιαστική 
επιτροπή, για έγκριση.  Στη συνέχεια, λαμβάνοντας υπόψη την κατάσταση του εν λόγω Μνημείου, το Τμήμα θα 
ενεργήσει, αναλόγως των δυνατοτήτων του, είτε για την εκτέλεση του έργου δι’ αυτεπιστασίας, είτε θα εισηγηθεί 
την ανάθεση στον ιδιωτικό τομέα, με παραχώρηση επιχορήγησης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2020 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Γιώργου Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.179, ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρίστου Χρίστου 

«Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.011.04.179 και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα: 

2. Στις 28/10/19 στην πλατεία Σολωμού στη Λευκωσία δύο αλλοδαποί επιτέθηκαν εναντίον Ελληνοκύπριων 
(πατέρα και γιου). Οι αλλοδαποί συνελήφθησαν δυνάμει δικαστικού εντάλματος σύλληψης στις 28/10/19, 
και αφέθηκαν ελεύθεροι στις 29/10/19. 

3. Να σημειωθεί ότι, παράπονο για επίθεση εξέφρασαν και οι δύο αλλοδαποί εναντίον των δύο 
Ελληνοκύπριων, οι οποίοι επίσης συνελήφθησαν και διερευνάται εναντίον τους ποινική υπόθεση. Όλες οι 
υποθέσεις βρίσκονται στο τελικό στάδιο διερεύνησής τους και αναμένεται μετά τη συμπλήρωσή τους να 
προωθηθούν για τα περαιτέρω. 

4. Όσον αφορά το ερώτημα κατά πόσο έχουν επιβληθεί περιοριστικοί όροι στα εν λόγω πρόσωπα, 
πληροφορείστε ότι η υπόθεση βρίσκεται στο στάδιο της διερεύνησης και περιοριστικοί όροι μπορούν να 
υποβληθούν μόνο από το δικαστήριο, όταν η υπόθεση καταχωρηθεί. Ο ένας αλλοδαπός βρίσκεται στο 
έδαφος της Κυπριακής Δημοκρατίας με το καθεστώς του αιτητή πολιτικού ασύλου και ο άλλος με το 
καθεστώς του πολιτικού πρόσφυγα. 

5. Για την πρόληψη και καταστολή παρόμοιων περιστατικών τόσο στο κέντρο της Λευκωσίας όσο και σε 
άλλες περιοχές, έχουν εντατικοποιηθεί οι περιπολίες και εκδίδονται Διαταγές Επιχειρήσεων για την 
αστυνόμευση του κέντρου της πόλης επί 24ώρου βάσεως. 

 Επιπρόσθετα, έχουν γίνει συσκέψεις με τις Δημοτικές Αρχές για κοινή συνεργασία με σκοπό την 
απάμβλυνση των προβλημάτων που παρουσιάζονται στο κέντρο της Λευκωσίας, στις οποίες έγιναν 
συγκεκριμένες εισηγήσεις και συμφωνήθηκαν τόσο η αυξημένη παρουσία της Αστυνομίας, αλλά και η λήψη 
άλλων μέτρων από τις Δημοτικές Αρχές.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.212, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 
«Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.212, η οποία διαβιβάστηκε στο υπουργείο Εσωτερικών 

και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα, όσον αφορά στη διαδικασία παραχώρησης τ/κ κατοικιών σε σχέση με τη 
δημοσιοποίηση τους στην ιστοσελίδα: 

Με βάση την τροποποίηση του Νόμου 144(1)72018 καλύπτονται οι ακόλουθες περιπτώσεις: 

(α)  Τ/Κ κατοικίες των οποίων ο ένοικος απεβίωσε κατά και μετά τις 18.12.2018, 

(β)  Τ/Κ κατοικίες των οποίων οι ένοικοι απεβίωσαν πριν την ψήφιση του Νόμου και οι οποίες έχουν 
ανακτηθεί αλλά δεν έχουν διατεθεί και 

(γ)  Τ/Κ κατοικίες των οποίων οι ένοικοι απεβίωσαν πριν τη ψήφιση του Νόμου αλλά δεν έχουν 
ανακτηθεί και κατέχονται από την οικογένεια του αποθανόντα ενοίκου. 
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Προτεραιότητα για παραχώρηση των άνωθεν Τ/Κ κατοικιών έχουν οι αιτητές α΄ βαθμού συγγένειας με τον 
αποβιώσαντα ένοικο (παιδιά, γονείς, πεθερικά) και οι β΄ βαθμού (αδέλφια, εγγόνια, 
κουνιάδος/κουνιάδα), νοουμένου ότι πληρούν τα κριτήρια τα οποία καθορίζονται από τη σχετική 
Νομοθεσία. 

Οι Τ/Κ κατοικίες οι οποίες εμπίπτουν στη ρύθμιση περί Κληρονομικής Διαδοχής κατά κανόνα δεν 
δημοσιεύονται. Σε περιπτώσεις πέραν του ενός ενδιαφερόμενου αιτητή (α' και β' βαθμού συγγένειας) για Τ/Κ 
κατοικία η οποία εμπίπτει στις πρόνοιες του Νόμου Περί Κληρονομικής Διαδοχής εξετάζονται από την αρμόδια 
Ειδική Επιτροπή η οποία αποφασίζει με βάση τα υφιστάμενα κριτήρια για παραχώρηση Τ/Κ κατοικιών. Για 
περιπτώσεις Τ/Κ κατοικιών των οποίων οι ένοικοι απεβίωσαν ακολουθείται η συνηθισμένη διαδικασία δηλαδή 
αφού παρέλθει λογικό χρονικό διάστημα (πέραν των 40 ημερών από το θάνατο του ενοίκου) τοιχοκολλάται 
επιστολή στην κατοικία (όταν δεν είναι γνωστοί οι οικείοι του αποθανόντος ενοίκου) για ανάκτηση κατοχής της 
ως καθορίζεται στις πρόνοιες του Άρθρου 15 (3) της σχετικής Νομοθεσίας. 

Επισημαίνεται ότι δεν αποτελεί απαραίτητη προϋπόθεση όπως αιτήσεις για παραχώρηση τ/κ κατοικίας 
από συγγενείς των αποβιωσάντων ενοίκων να συνοδεύονται από συγκαταθέσεις των υπόλοιπων 
κληρονόμων. 

Όσον αφορά στην περίοδο ανάρτησης παρέχεται στους ενδιαφερομένους χρονικό περιθώριο υποβολής 
της αίτησης ενός μηνός. Σε καμία περίπτωση δεν διαπιστώθηκε να έχει αφαιρεθεί οποιαδήποτε ανάρτηση για 
εκμίσθωση τ/κ περιουσιών.» 

Απάντηση ημερομηνίας  14 Φεβρουαρίου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.216, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 
«Απασχόληση αραβόφωνου εκπαιδευτή στο Δημοτικό Σχολείο Κοφίνου 

 Αναφέρομαι στην ερώτησή σας, με αρ. ερ. 23.06.011.04.216 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α).  Κατά τη φετινή σχολική χρονιά 2019-2020 φοιτούν στο Δημοτικό Σχολείο Κοφίνου 94 παιδιά, τα οποία 
είναι κατανεμημένα σε έξι τμήματα. 

β).   Λόγω του γεγονότος ότι, το σχολείο συμμετέχει εδώ και τέσσερα χρόνια στο πρόγραμμα ΔΡΑ.Σ.Ε., μέσω 
του οποίου καλύπτονται οι ιδιαίτερες ανάγκες της σχολικής μονάδας, απασχολούνται κατά τη φετινή 
σχολική χρονιά στο σχολείο, εκτός από τους εκπαιδευτικούς που τοποθετούνται από την Επιτροπή 
Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας και οι πιο κάτω: 

i).  Δεύτερος εκπαιδευτικός των 10 περιόδων έκαστος/η σε κάθε ένα από τα έξι τμήματα, ως δεύτερος 
εκπαιδευτικός στην τάξη. 

ii). Δύο εκπαιδευτικοί των 10 περιόδων έκαστος/η για ενίσχυση των παιδιών που χρήζουν στήριξης. 

iii).  Ένας αραβόφωνος εκπαιδευτής για δώδεκα περιόδους εβδομαδιαίως, δύο περισσότερες από την 
περσινή σχολική χρονιά 2018-2019. Ο πιο πάνω εκπαιδευτής απασχολείται για τρεις μέρες 
εβδομαδιαίως μετά από κοινή απόφαση του ιδίου και του σχολείου. Σε περίπτωση που το σχολείο 
κρίνει ότι η παρουσία του είναι απαραίτητη, τότε γίνεται διαφοροποίηση του ωραρίου του, για να 
καλυφθούν οι διαφορετικές ανάγκες. 

2. Το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας παρακολουθεί με συνέπεια τις πιθανές νέες 
εγγραφές στο σχολείο, λόγω νέων αφίξεων στο Κέντρο Υποδοχής και Φιλοξενίας Αιτητών Διεθνούς Προστασίας 
στην Κοφίνου και είναι έτοιμο για ενίσχυση του Σχολείου, όποτε απαιτείται. 

3.  Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.219, ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Η απάντηση στα ερωτήματα που εγείρετε στην επιστολή σας με αρ. ερ. 23.06.011.04.219, από το 
αρμόδιο Τμήμα, τις Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας, είναι η ακόλουθη: 

2. Αναφορικά με την ψυχολογική στήριξη των ανηλίκων παιδιών των εγκλωβισμένων, λειτουργεί πρόγραμμα 
που συντονίζει το Γραφείο του Επιτρόπου Προεδρίας σε συνεργασία με την Αρχή Αντιμετώπισης 
Εξαρτήσεων Κύπρου, για το οποίο θα μπορούσατε να ενημερωθείτε από τις αρμόδιες υπηρεσίες. 

3. Αναφορικά με τις οικογένειες των αγνοουμένων, δεν εφαρμόστηκε μέχρι σήμερα από τις Υπηρεσίες 
Ψυχικής Υγείας συγκεκριμένο δομημένο πρόγραμμα ψυχολογικής στήριξης, καθότι με βάση σχετικό 
έλεγχο στο Αρχείο τους δεν κατέστη δυνατόν να εντοπιστεί ανάλογο αίτημα που να λήφθηκε από τις 
οργανώσεις των αγνοουμένων ή από άλλους αρμόδιους φορείς. 
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4. Εάν για οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στην διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.223, ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ πως, όσον αφορά σε αιτήματα από 
Δήμους/Κοινότητες παραχώρησης κατάλογων κατόχων Τ/Κ κλήρων με σκοπό τη φορολόγηση σύμφωνα με τον 
Περί Κοινοτήτων Νόμο, κατόπιν γνωμάτευσης της Επίτροπου Προστασίας Προσωπικών Δεδομένων αυτό είναι 
εφικτό και έχουν δοθεί οδηγίες στα κατά τόπους Επαρχιακά Γραφεία της Υπηρεσίας Διαχείρισης Τ/Κ Περιουσιών, 
να παρέχουν απρόσκοπτα την πιο πάνω πληροφόρηση σε Τοπικές Αρχές όπου ζητείται.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.233, ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Επιθυμώ να αναφερθώ στο πιο πάνω ερώτημα και να σας ενημερώσω για τα εξής: 

(α) Η έγκριση των δραστικών ουσιών που περιέχονται σε φυτοπροστατευτικά προϊόντα γίνεται με βάση 
Κανονισμό της αρμόδιας Επιτροπής (committee) της Ευρωπαϊκής Επιτροπής (EE), εφόσον πληρούνται 
οι πρόνοιες του Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 1107/2009, με τον οποίο τίθενται τα κριτήρια για την αξιολόγηση 
των δραστικών ουσιών ώστε να διασφαλίζεται η ανθρώπινη υγεία, η υγεία των ζώων και η προστασία του 
περιβάλλοντος.  Θα πρέπει να σημειωθεί ότι, τα κριτήρια που καθορίζονται στην κοινοτική νομοθεσία είναι 
τα αυστηρότερα σε σχέση με οποιαδήποτε άλλη νομοθεσία διεθνώς. 

(β) Εφόσον εγκριθεί μια δραστική ουσία με σχετικό Κανονισμό της EE, τότε δυνατόν να περιέχεται σε 
φυτοπροστατευτικά προϊόντα (ΦΠ) που διατίθενται στην κοινοτική αγορά για περίοδο δέκα ετών.  Με τη 
λήξη της δεκαετίας, η έγκριση δυνατόν να ανανεωθεί ή να αποσυρθεί λαμβάνοντας υπόψη τις όποιες 
επιστημονικές εξελίξεις.  Παρόλα αυτά, εάν νέες επιστημονικές έρευνες καταδείξουν αυξημένη 
επικινδυνότητα μιας ουσίας, τότε παρέχεται η δυνατότητα στην αρμόδια Επιτροπή της EE να επιβάλει 
περιορισμούς στη χρήση της ή και να την αποσύρει από την αγορά. 

(γ) Πριν τη λήξη της καταχώρισης μίας δραστικής ουσίας, οι παρασκευάστριες εταιρείες της, εφόσον το 
επιθυμούν, υποβάλλουν αίτηση για ανανέωση της έγκρισής της, σύμφωνα με τις πρόνοιες του 
Κανονισμού.  Νοείται ότι, μαζί με την αίτηση υποβάλλεται φάκελος με όλα τα απαραίτητα στοιχεία, μελέτες 
κτλ. που προνοούνταν από τον Κανονισμό (ΕΚ) αριθ. 1107/2009. Τα στοιχεία αυτά εξετάζονται από μία 
χώρα αξιολογητή (Rapporteur Member State) της EE και από την Ευρωπαϊκή Αρχή για την Ασφάλεια των 
Τροφίμων (EFSA).  Ο φάκελος για ανανέωση ή έγκριση μίας δραστικής ουσίας δεν εξετάζεται ξεχωριστά 
από κάθε κράτος μέλος της EE. 

(δ) Στη συνέχεια, και μετά την εξέταση του φακέλου, ετοιμάζεται έκθεση από τον αξιολογητή προς την 
επιτροπή της EE με τα αποτελέσματα και κατά πόσο δύναται να εγκριθεί ή να ανανεωθεί μία δραστική 
ουσία αφού έχει αποδειχτεί ότι είναι ασφαλής για τον άνθρωπο, το περιβάλλον και τα ζώα. 

(ε) Η πιο πάνω διαδικασία ακολουθήθηκε και για τη δραστική ουσία chlorpyrifos ethyl, η οποία έχει έγκριση 
μέχρι τις 31/01/2020.  Οι εταιρείες που την υποστήριζαν υπέβαλαν αίτηση για ανανέωση της και η Ισπανία 
που ήταν αξιολογητής (Rapporteur Member State), διαβίβασε την αξιολόγηση της προς την EFSA και την 
Ε. Επιτροπή. Από την αξιολόγηση της διαφάνηκε ότι δεν πληρούσε τα κριτήρια που ορίζονται στον 
Κανονισμό (ΕΚ) αριθ. 1107/2009, αφού δεν αποδείχτηκε ότι είναι ασφαλής για τον άνθρωπο, το 
περιβάλλον και τα ζώα και προτάθηκε η μη ανανέωση της έγκρισης της, από την Ε. Επιτροπή. 

(στ) Ως εκ τούτου, στη συνάντηση της Μόνιμης Επιτροπής Plant, Animals, Food and Feed, Τομέας Νομοθεσία 
Φυτοφαρμάκων, που πραγματοποιήθηκε στις 05 και 06 Δεκεμβρίου 2019, στις Βρυξέλλες, η Επιτροπή 
υπέβαλε πρόταση Κανονισμού για μη ανανέωση της έγκρισης της δραστικής ουσίας chlorpyrifos ethyl.  Η 
πρόταση Κανονισμού της Επιτροπής εξασφάλισε την απαιτούμενη ειδική πλειοψηφία και ως εκ τούτου η 
δραστική ουσία chlorpyrifos ethyl δεν ανανεώνεται.  Σημειώνεται ότι, στην ίδια συνάντηση η Επιτροπή 
υπέβαλε πρόταση Κανονισμού για μη ανανέωση της έγκρισης και της δραστικής ουσίας chlorpyrifos 
methyl.  Πρόταση που εξασφάλισε και αυτή την απαραίτητη ειδική πλειοψηφία και ως εκ τούτου και η 
δραστική ουσία αυτή δεν ανανεώνεται. 

(ζ) Σύμφωνα με τον σχετικό κανονισμό που δημοσιεύτηκε στην επίσημη εφημερίδα της EE στις 13.01.2020, 
η Αρμόδια Αρχή έχει προχωρήσει στη λήψη μέτρων μεταξύ των οποίων η απαγόρευση των εισαγωγών 
όλων των ΦΠ που περιέχουν τις ουσίες αυτές ενώ η τελική διάθεση, αποθήκευση και χρήση των εν λόγω 
προϊόντων επιτρέπεται για σκοπούς εξάντλησης των αποθεμάτων μέχρι τις 16.04.2020. 

2. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για περαιτέρω διευκρινήσεις.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.238, ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Ανδρέα Πασιουρτίδη 
 «Αναφέρομαι στην σχετική επιστολή σας με αρ. 23.06.011.04.238 και σας ενημερώνω ότι η εγκατάσταση 
ανελκυστήρα στο περιφερειακό Γυμνάσιο Κιτίου βρίσκεται στο στάδιο της μελέτης.  Η προκήρυξη του 
διαγωνισμού για το πιο πάνω έργο προβλέπεται εντός του 2020. 

2.   Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινίσεις τυχόν χρειαστείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.242, ημερομηνίας 6 Δεκεμβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας ενημερώνω ότι, σύμφωνα με πληροφορίες που έχει 
υποβάλει το Πανεπιστήμιο Κύπρου προς το Υπουργείο Παιδείας Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, ισχύουν 
τα ακόλουθα: 

(α) Τόσο ο χώρος του παλαιού Λεπροκομείου-Στέγη Άγιος Χαράλαμπος όσο και ο χώρος του παλαιού 
αεροδρομίου κρίθηκαν ακατάλληλοι για τη στέγαση μίας τόσο ιδιαίτερης και απαιτητικής σε κτήρια και 
εξοπλισμό Σχολής, όπως η Σχολή Επιστημών και Τεχνολογίας της Θάλασσας.  Ένεκα τούτου και στο 
πλαίσιο της διαβούλευσης με τους εμπλεκόμενους φορείς και ειδικότερα με τον Δήμο Λάρνακας ζητήθηκε 
να προταθούν εναλλακτικοί χώροι στέγασης. 

(β) Ο Δήμαρχος Λάρνακας κ. Α. Βύρας, με επιστολή του προς τον Πρύτανη του Πανεπιστημίου Κύπρου, 
ημερομηνίας 8/10/2019 εισηγήθηκε να εξεταστεί η περιοχή πρώην διυλιστηρίου και η περιοχή Μακένζυ, 
ως πιθανοί χώροι ανέγερσης των κτηριακών εγκαταστάσεων της Σχολής. 

(γ) Η περιοχή πρώην διυλιστηρίου αφορά κρατικό τεμάχιο που βρίσκεται στην περιοχή Χρυσοπολίτισσας, 
εμβαδού 148.953 τ.μ., αλλά η αξιοποίησή του είναι συνδεδεμένη με τη μετακίνηση των αποθηκών 
υγραερίου και πετρελαίου των ιδιωτικών εταιρειών πετρελαιοειδών.  Σύμφωνα με το Τμήμα 
Περιβάλλοντος, λόγω της ρύπανσης που έχει υποστεί τόσο το έδαφος όσο και το υπέδαφος της εν λόγω 
περιοχής, οι διαδικασίες που πρέπει να ακολουθηθούν ώστε να καταστεί δυνατή η αξιοποίησή του για 
ανέγερση των κτηριακών εγκαταστάσεων της Σχολής είναι: 

• Ολοκλήρωση των διαδικασιών αποξήλωσης ολόκληρου του τεμαχίου (σήμερα στο χώρο βρίσκονται 
εγκαταστάσεις του Κρατικού Χημείου για Πετρελαιοειδή, Αποθήκες Ασφάλτου και το Κτήριο 
Διοίκησης του προσωπικού). 

• Εκτίμηση του βαθμού και του είδους της ρύπανσης.  Αναμένεται ότι σύντομα το Τμήμα 
Περιβάλλοντος θα είναι σε θέση να καθορίσει όριο του δείκτη απορρύπανσης (βαθμός 
απορρύπανσης). 

• Βάσει του βαθμού απορρύπανσης θα αποφασισθεί και η μεθοδολογία απορρύπανσης που θα 
ακολουθηθεί.  Μετά από συζήτηση του θέματος με Λειτουργούς της Κυπριακής Εταιρείας 
Αποθήκευσης Πετρελαίου και του Τμήματος Περιβάλλοντος εκτιμάται ότι ο χρόνος για την υλοποίηση 
των πιο πάνω, ώστε το τεμάχιο να είναι έτοιμο προς χρήση, θα είναι γύρω στα 4 χρόνια.  Το κόστος 
απορρύπανσης του τεμαχίου περιλαμβάνεται στους προϋπολογισμούς της Κυπριακής Εταιρείας 
Αποθήκευσης Πετρελαίου. 

(δ) Όσον αφορά στο τεμάχιο στην περιοχή Μακένζυ, σημειώνεται ότι είναι ιδιωτικό τεμάχιο που βρίσκεται 
στην ενορία της Σκάλας, εμβαδού 55.529 τ.μ., και συνορεύει με το χώρο όπου προβλέπεται η ανέγερση 
του Cyprus Marine and Maritime Institute (CMMI).  Σύμφωνα με πληροφορίες από το Τμήμα 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, το κόστος απαλλοτρίωσής του δεν υπερβαίνει το 1 εκατομμύριο ευρώ.  
Με βάση το τοπικό Σχέδιο Λάρνακας, το υπό αναφορά τεμάχιο χωροθετείται σε Γεωργική Ζώνη Γ4 όπου 
οι συντελεστές ανάπτυξης είναι χαμηλοί (Συντελεστής Δόμησης 0,10:1, Συντελεστής Κάλυψης 0,10:1, αρ. 
ορόφων 2 ύψος 7 μ.).  Τόσο για την προτεινόμενη χρήση όσο και για τα εκτιμώμενα πολεοδομικά 
χαρακτηριστικά θα χρειαστεί εξασφάλιση παρέκκλισης από το Συμβούλιο Παρεκκλίσεων και το Υπουργικό 
Συμβούλιο. 

 Τα πιο πάνω στοιχεία, καθώς και οποιαδήποτε άλλα στοιχεία/μελέτες τεθούν υπόψη του Υπουργείου 
Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας θα ληφθούν υπόψη για τον περαιτέρω χειρισμό του θέματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.261, ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση επιθυμώ να σας ενημερώσω για τα κάτωθι: 

1. Ο Οργανισμός Ασφάλισης Υγείας δέχτηκε παράπονα από δικαιούχους όσον αφορά στα ακόλουθα: 
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i. Υπόνοια ότι οι φαρμακοποιοί χρεώνουν μεγαλύτερα ποσά από το διά νόμου καθορισθέν ποσό της 
Συμπληρωμής (€1.00) ή/και παρεμβαίνουν στον καθορισμό της Συνεισφοράς II με αποτέλεσμα να 
χρεώνουν τους ασθενείς με υψηλότερα ποσά, 

ii. Στην απόδειξη που εκδίδει το φαρμακείο αναγράφεται το συνολικό ποσό που καλείται ο δικαιούχος 
να καταβάλει χωρίς να δίνεται οποιαδήποτε επεξήγηση, 

iii. Γίνονται λάθη κατά την εκτέλεση των συνταγών με αποτέλεσμα να χορηγείται φαρμακευτική αγωγή 
άλλου δικαιούχου. 

2. Ως εκ τούτου, κρίθηκε απαραίτητη η εκτύπωση από τα φαρμακεία του εγγράφου “Εκτέλεση Συνταγής”.  
Με τον τρόπο αυτό αποτρέπονται λάθη στην εκτέλεση των συνταγών και επιπλέον, οι δικαιούχοι είναι σε 
θέση να: 

i. Επιβεβαιώνουν ότι τα ποσά που πληρώνουν στα φαρμακεία ως Συμπληρωμή ή/και ως Συνεισφορά 
II είναι ορθή αφού το έγγραφο “Εκτέλεση Συνταγής” περιλαμβάνει αναλυτικά όλα τα ποσά που 
καταβάλλει ο δικαιούχος, καθώς και το σκοπό για τον οποίο αυτά καταβάλλονται, 

ii. Γνωρίζουν για ποια φάρμακα καταβάλλουν Συνεισφορά II και τα ύψος αυτής, 

iii. Ενημερώνονται για το σύνολο της Συμπληρωμής που έχουν καταβάλει.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2020 του Υπουργού Οικονομικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.298, ημερομηνίας 16 Ιανουαρίου 2020, των βουλευτών κ. Χρίστου 

Χρίστου και Λίνου Παπαγιάννη εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας και Αμμοχώστου, αντίστοιχα 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας αναφέρω τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Οικονομικών δεν κατέχει οποιαδήποτε προσωπικά στοιχεία για Μη Εξυπηρετούμενες 
Χορηγήσεις (ΜΕΧ) Πολιτικά Εκτεθειμένων Προσώπων (ΠΕΠ).  Τα εν λόγω στοιχεία κατέχονται από τα ίδια τα 
ιδρύματα καθώς και τις αρμόδιες εποπτικές αρχές. 

 Όπως έχω πληροφορηθεί τα στοιχεία που ζητούνται τα κατέχει η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου η οποία 
έχει επιβεβαιώσει την ετοιμότητά της να συμμορφωθεί σε τυχόν αίτημα της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Το όλο 
θέμα χειρισμού των καταλόγων με τα ΜΕΧ των ΠΕΠ, όπως έχω ενημερωθεί, εξετάζεται από την Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2020 του Υφυπουργού παρά τω Προέδρω κ. Βασίλη Πάλμα 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.320, ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Λουκαΐδη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι σχετικά με τον προγραμματισμό 
εκδηλώσεων για τους εορτασμούς των εξήντα χρόνων της Κυπριακής Δημοκρατίας, το Υπουργικό Συμβούλιο 
αποφάσισε να ορίσει Υπουργική Επιτροπή αποτελούμενη από τους Υπουργούς Παιδείας, Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και Νεολαίας (Πρόεδρος), Εξωτερικών και Οικονομικών, τον Υφυπουργό Τουρισμού και τον 
Υφυπουργό παρά τω Προέδρω. 

 Η Επιτροπή θα ετοιμάσει και θα υποβάλει στο Υπουργικό Συμβούλιο, το αργότερο μέχρι τις 9 Μαρτίου 
2020, προκαταρκτικό πρόγραμμα εκδηλώσεων/δραστηριοτήτων σχετικά με τους εορτασμούς των 60 χρόνων της 
Κυπριακής Δημοκρατίας, καθώς επίσης και κατάλογο προσώπων φορέων, που θα αξιοποιηθούν για υλοποίηση 
των εκδηλώσεων/δραστηριοτήτων αυτών.» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο.  Δεν έχουμε θέμα να μπούμε σήμερα. 

 Κύριε και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η  επόμενη 
συνεδρία της Βουλής των Αντιπροσώπων ορίζεται για την Παρασκευή, 28 Φεβρουαρίου 2020, στις 11.00 π.μ., 
με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη:  

 ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

  1.  Οι περί Υπηρεσιακών Οχημάτων του Κρατικού Τομέα και του 
Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.100-2019). 

 

  2.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, Αξιολόγηση και Ανέλιξη 
Ακαδημαϊκού Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί  του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.028-2016). 

 

  3.  Ο περί Συστήματος Εγγύησης των Καταθέσεων και Εξυγίανσης 
Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.060.267-2019). 

  4.  Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.268-2019). 

 

  5.  Οι περί Συστήματος Εγγύησης των Καταθέσεων και Εξυγίανσης 
Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.114-2019). 

 

 Αποσύρσεις 6.  Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 9) Νόμος 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.201-2019). 

 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων  
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις  

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση  

   1. «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο, οι επιπτώσεις του στην 
οικονομία και την κοινωνία και οι πολιτικές που μπορεί να επιφέρουν 
πληθυσμιακή αναζωογόνηση στην πατρίδα μας».  
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Μιχάλη Γιωργάλλα, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.052.002-2019). 

   2. «Οι δεκαεπτά στόχοι για τη βιώσιμη ανάπτυξη του 2030 που έθεσε ο 
Οργανισμός Ηνωμένων Εθνών και η εφαρμογή τους στην Κύπρο». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Γιώργου Περδίκη, βουλευτή του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.05.053.001-2020). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  13.05 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 
Αριστείδου Μαριέλλα Κωνσταντίνου Ξένια 

Δημητρίου Αννίτα Μαυρίδης Μάριος 

Δημητρίου Δημήτρης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Δίπλαρος Ευθύμιος Ορφανίδου Σάβια 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Σοφοκλέους Μιχάλης 

Κάρουλλας Γιώργος Σταύρου Ελένη 

Κουλλά Ονούφριος Τορναρίτης Νίκος 

Κωνσταντίνου Κώστας  

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
Αδάμου Αδάμος Λουκαΐδης Γιώργος 

Γεωργίου Τ. Γιώργος Πασιουρτίδης Ανδρέας 

Δαμιανού Άριστος Σάββα Ευανθία 

Καυκαλιάς Αντρέας Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κέττηρος Νίκος Φακοντής Αντρέας 

Κώστα Κώστας  
ΔΗΚΟ 
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Βότσης Άγγελος Μουσιούττας Μαρίνος 

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Μυλωνάς Παύλος 

Κουλίας Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Λεωνίδου Πανίκος Προκοπίου Γεώργιος 

ΚΣ ΕΔΕΚ 
Ευσταθίου Κωστής   

Συμμαχία Πολιτών 

Λιλλήκας Γιώργος  

Αλληλεγγύη 

Συλλούρης Δημήτρης 

(Πρόεδρος Βουλής) 

Παπαδόπουλος Γεώργιος 

Γιωργάλλας Μιχάλης  

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Περδίκης Γιώργος  

ΕΛΑΜ 

Παπαγιάννης Λίνος Χρίστου Χρίστος 

Ανεξάρτητοι 

Θεολόγου Άννα  
Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μούσας Γιαννάκης (Μαρωνιτών) 

Μαχτεσιάν Βαρτκές (Αρμενίων) 

Μαντοβάνη Αντωνέλλα (Λατίνων) 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 
1. Προσφώνηση του Προέδρου της Βουλής και αντιφώνηση της Επιτρόπου Υγείας και Ασφάλειας των 

Τροφίμων της Ευρωπαϊκής Ένωσης κ. Στέλλας Κυριακίδου.  

2. Ενημέρωση για τη λειτουργία της Παράλληλης Βουλής και την πραγματοποίηση της δεύτερης συνεδρίας 
της Κεντρικής Συντονιστικής Επιτροπής, των Συντονιστικών Επιτροπών κάθε Βουλής και των προέδρων 
των επιτροπών τους.  

3. Ενημέρωση για την ολοκλήρωση των εργασιών ανακαίνισης του Σπιτιού του Πολίτη και ανακοίνωση της 
εκεί έναρξης: 

α. συζητήσεων σχεδίων νόμου, νόμων ή άλλων θεμάτων που εξετάζει το κοινοβούλιο και 

β. του νέου θεσμού του Ελεύθερου/Ανοικτού Πανεπιστημίου της Κοινωνίας των Πολιτών στα πλαίσια 
λειτουργίας της Παράλληλης Βουλής.  

4. Ενημέρωση για τις ακόλουθες διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής των Αντιπροσώπων: 

α. Πραγματοποίηση από τον Πρόεδρο της Βουλής ως επικεφαλής διακομματικής αντιπροσωπίας 
(Νίκος Τορναρίτης, Αντρέας Φακοντής, Ζαχαρίας Κουλίας, Ηλίας Μυριάνθους, Λίνος Παπαγιάννης, 
Αννίτα Δημητρίου, Κώστας Κώστα, Μαρίνος Μουσιούττας) επίσημης επίσκεψης στην Αυστραλία.  

β. Συμμετοχή κοινοβουλευτικής αντιπροσωπίας (Άγγελος Βότσης, Σκεύη Κούτρα Κουκουμά, Ελένη 
Σταύρου) στην Ευρωπαϊκή Κοινοβουλευτική Εβδομάδα, τη Διάσκεψη για το Ευρωπαϊκό Εξάμηνο 
2020 και τη Διακοινοβουλευτική Διάσκεψη για τη Σταθερότητα, τον Οικονομικό Συντονισμό και τη 
Διακυβέρνηση στην Ευρωπαϊκή Ένωση στις Βρυξέλλες. 

5. Ενημέρωση για απουσίες βουλευτών από τη συνεδρία της ολομέλειας λόγω συμμετοχής τους σε άλλες 
δραστηριότητες της Βουλής. 

6. Ενημέρωση από τον Πρόεδρο της Βουλής για την προσθήκη στη ζωντανή μετάδοση των εργασιών της 
ολομέλειας της απεικόνισης των ηλεκτρονικών ψηφοφοριών που διεξάγονται κατά τη συνεδρία του 
σώματος.  
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7. Αναβολή του νομοσχεδίου «Ο περί Σύστασης Ενιαίας Υπηρεσίας Επιθεωρήσεων στο Υπουργείο 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμος του 2017», έπειτα από συζήτηση (Πρόεδρος, 
Αβέρωφ Νεοφύτου, Γιώργος Περδίκης, Γιώργος Λουκαΐδης, Γιώργος Λιλλήκας, Νικόλας Παπαδόπουλος). 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ασφαλιστικών και Αντασφαλιστικών Εργασιών και Άλλων Συναφών 
Θεμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019» και ψήφισή του σε νόμο. 

9. Έκθεση για τα νομοσχέδια:  

 α.  «Ο περί Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων Κρατικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων του Ευρύτερου 
Δημόσιου Τομέα περιλαμβανομένων και των Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Διατάξεις Γενικής 
Εφαρμογής) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019», 

 β.  «Ο περί Συντάξεων Κρατικών Αξιωματούχων (Γενικές Αρχές) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019»,  

 γ.  «Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019»,  

 αγορεύσεις και συζήτηση (Γιώργος Λουκαΐδης, Γιώργος Περδίκης, Άγγελος Βότσης, Ονούφριος Κουλλά, 
Λίνος Παπαγιάννης, Άννα Θεολόγου, Νικόλας Παπαδόπουλος, Μιχάλης Γιωργάλλας, Αβέρωφ Νεοφύτου, 
Γεώργιος Παπαδόπουλος, Άριστος Δαμιανού, Ζαχαρίας Κουλίας, Μάριος Μαυρίδης, Γιώργος Λιλλήκας, 
Αντρέας Φακοντής, Ζαχαρίας Ζαχαρίου, Πρόεδρος), ψήφισή των πρώτων δύο νομοσχεδίων σε νόμους 
και απόσυρση του τρίτου. 

10. Αναβολή των κανονισμών «Οι περί Υπηρεσιακών Οχημάτων του Κρατικού Τομέα και του Ευρύτερου 
Δημόσιου Τομέα (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020», έπειτα από συζήτηση (Άγγελος Βότσης, 
Αβέρωφ Νεοφύτου, Πρόεδρος, Γιώργος Λουκαΐδης, Γιώργος Περδίκης). 

11. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020» και έγκρισή τους.  

12. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Επαρχιακών Κτηματολογικών Γραφείων Αμμοχώστου και 
Κυρηνείας (Προσωριναί Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019», παρατηρήσεις του κ. Γιώργου 
Κάρουλλα και ψήφισή της σε νόμο.  

13. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Ποιότητας του Ατμοσφαιρικού Αέρα (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2019» και τους κανονισμούς «Οι περί της Ποιότητας του Ατμοσφαιρικού Αέρα (Μείωση των Εθνικών 
Εκπομπών Ορισμένων Ατμοσφαιρικών Ρύπων) Κανονισμοί του 2020», ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο 
και έγκριση των κανονισμών.  

14. Έκθεση για τους κανονισμούς: 

α.  Οι περί Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων - Θέση Ανώτερου Τεχνικού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2020, 

 β.  Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας - Θέση Ανώτερου Διαιτολόγου, 
Διαιτολόγου Α΄ και Διαιτολόγου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020, 

γ.  Οι περί Υπουργείου Υγείας, Διοίκηση - Θέση Ανώτερου Λειτουργού Υπηρεσιών Υγείας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020, 

δ.  Οι περί Κτηνιατρικών Υπηρεσιών - Θέση Κρεοσκόπου, 1ης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2020, 

συζήτηση (Κωστής Ευσταθίου, Γιώργος Περδίκης, Δημήτρης Δημητρίου) και έγκρισή τους.  

15. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

16. Ερωτήσεις βουλευτών:  

Στρατηγικό σχέδιο για τη διαχείριση των τουρκοκυπριακών περιουσιών - Δημόσιες και ιδιωτικές 
καλοκαιρινές σχολές για παιδιά και νέους - Σοβαρά προβλήματα στους θαλάμους της 
Γυναικολογικής/Μαιευτικής Κλινικής του Νοσοκομείου Αρχιεπισκόπου Μακαρίου ΙΙΙ - Διερεύνηση θανάτων 
φλαμίνγκο στην Αλυκή Λάρνακας - Πρόγραμμα μαστογραφικού ελέγχου για την έγκαιρη ανίχνευση 
καρκίνου του μαστού - Ανακαίνιση και ενίσχυση της Μονάδας Εντατικής Νοσηλείας Νεογνών - Νομοθεσία 
για την ειδική εκπαίδευση - Καθυστέρηση στην καταβολή του ανεργιακού επιδόματος στους 
ξενοδοχοϋπαλλήλους - Επιβολή από τις κοινότητες δικαιώματος 5% επί των ενοικίων - Λειτουργία 
πλατφόρμας για διαχείριση των κεραίων κινητής τηλεφωνίας - Η εφαρμογή του άρθρου 70 του περί 
Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου - Η εξαγγελία της Ευρωπαϊκής Επιτροπής σχετικά με την ανάπαυση των 
οδηγών φορτηγών διεθνών μεταφορών - Εξαίρεση εγκλωβισμένων από την υποχρέωση καταβολής 
συμπληρωμών και εισφορών στο ΓΕΣΥ - Λατομικές ζώνες και υλικά - Ανακύκλωση των βιβλίων - 
Αναστολή εκτέλεσης βολών στο πεδίο βολής Ψεματισμένου και επιλογή νέου χώρου - Το ενδεχόμενο 
εισαγωγής κώδικα δεοντολογίας για τον Πρόεδρο και αξιωματούχους της Δημοκρατίας - Μνημόνιο 
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συνεργασίας μεταξύ Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων και Μεσογειακού Ιδρύματος 
Ασφάλειας Πτήσεων - Εφαρμογή στρατηγικής για την αεροναυτιλία - Στήριξη του μόνου ευρωπαϊκού 
οργανισμού με έδρα την Κύπρο από το κράτος - Δημιουργία στην Κύπρο περιφερειακού κέντρου για την 
αεροπορία - Αεροδρόμιο για μικρά αεροσκάφη και ελικόπτερα - Μέσος μηνιαίος μισθός ανά επαρχία και 
ανά βιομηχανία - Αναδασμός στο Αυγόρου - Έλλειψη καρδιολόγων στο νοσοκομείο Λάρνακας - Παράνομο 
διεθνές τουρνουά χειροσφαίρισης στα κατεχόμενα και μέτρα για τη ματαίωσή του - Το κόστος του Σχεδίου 
Δράσης για τη Δημογραφική και Οικογενειακή Πολιτική 2019-2020 - Εξειδικευμένο δελτίο καιρού για 
γεωργικούς σκοπούς - Αίτημα για λειτουργία Επαρχιακού Γραφείου Παιδείας στην ελεύθερη περιοχή 
Αμμοχώστου - Προγραμματισμός ανάπτυξης σε περιβαλλοντικά ευαίσθητη περιοχή στο Ζακάκι - 
Επιπτώσεις για την ποιότητα του ατμοσφαιρικού αέρα και τη δημόσια υγεία από την αυξημένη καύση 
ξύλων σε τζάκια - Τέλη αποχετεύσεως στον συνοικισμό αυτοστέγασης στις Αγγλισίδες - Περιφράξεις 
σχολείων από τη Σχολική Εφορεία Λάρνακας. 

17. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών:  

Ο μελλοντικός σχεδιασμός του κράτους για την Επιτροπή Σιτηρών - Η ανέγερση του νέου Κυπριακού 
Μουσείου στον χώρο του παλαιού Γενικού Νοσοκομείου - Χρήση παραλίας ωοτοκίας χελωνών στην Πάφο 
για πραγματοποίηση γιορτής - Θανατηφόρα δυστυχήματα στον δρόμο Κόρνου-Κοφίνου - Αποζημιώσεις 
για ζημιές από αγρινά - Φύλακες των σχολικών μονάδων και το εργασιακό τους περιβάλλον - Παράνομοι 
ξεναγοί σε εκδρομές στα κατεχόμενα - Πεζόδρομος από Πομό προς Παχύαμμο - Σύντηρηση του 
καμπαναριού της εκκλησίας Αγίου Λεοντίου στα Περβόλια - Εγκληματικότητα στο κέντρο της Λευκωσίας - 
Παραχώρηση τουρκοκυπριακών κατοικιών - Στελέχωση του δημοτικού σχολείου Κοφίνου με μεταφραστή 
- Η παροχή από την πολιτεία ψυχολογικής στήριξης σε οικογένειες εγκλωβισμένων και αγνοουμένων - 
Εκμίσθωση τουρκοκυπριακών περιουσιών και δυσκολία στη συλλογή φορολογιών από τις κοινοτικές 
αρχές - Το ενδεχόμενο μη ανανέωσης της έγκρισης του φυτοφαρμάκου «χλωροπυριφός» από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση - Τοποθέτηση ανελκυστήρα στο Περιφερειακό Γυμνάσιο Κιτίου - Επιλογή χώρου για 
τη δημιουργία πανεπιστημιακής σχολής στη Λάρνακα - Σπατάλη χαρτιού λόγω εκτύπωσης της εκτέλεσης 
συνταγής στα πλαίσια του ΓΕΣΥ - Ενημέρωση για τα κόκκινα δάνεια βουλευτών και πολιτικά εκτεθειμένων 
προσώπων - Προγραμματισμός εορτασμών για τα εξηντάχρονα της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
IΑ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ΄ 

Συνεδρίαση 28ης Φεβρουαρίου 2020 

Ώρα έναρξης:  11.23 π.μ. 
Αρ. 16 

 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ) 

 Καλημέρα σας. 

 Πάρτε τις θέσεις σας, παρακαλώ. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής και παρακαλώ τους έντιμους κύριους 
βουλευτές να δηλώσουν την παρουσία τους.   

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι, πάρτε τις θέσεις σας και δηλώστε την παρουσία σας. 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να δώσουμε κανένα λεπτό, έτσι για να…  Είμαστε μια χαρά;  Ξεκινούμε; 

 Παρακαλώ, κύριοι, ξεκινούμε. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Προ ημερησίας διατάξεως θα ήθελα να αναφερθώ στη θυσία του Σταυραετού του Μαχαιρά και 
υπαρχηγού της ΕΟΚΑ Γρηγόρη Αυξεντίου στις 3 Μαρτίου 1957.  Η αυταπάρνηση που επέδειξε ο Γρηγόρης 
Αυξεντίου, που θυσιάστηκε στον πιο ωραίο αγώνα που μπορεί ένας άνθρωπος να δώσει τη ζωή του, στον 
αγώνα για την ελευθερία της πατρίδας του από ξένους ζυγούς, συνεχίζει να αποτελεί πηγή έμπνευσης για 
όλους εμάς και να μας δίνει μάθημα ήθους, πατριωτισμού και προσήλωσης στον αγώνα για την προάσπιση 
της ελευθερίας και της ανεξαρτησίας της Κύπρου μας.  Το όνομα του Γρηγόρη Αυξεντίου θα παραμείνει 
ανεξίτηλα γραμμένο στην ιστορική μνήμη του λαού μας και εμείς, αισθανόμενοι δέος και ευγνωμοσύνη για 
τους αγώνες και τη θυσία του, έχουμε χρέος να συνεχίσουμε τον δικό μας αγώνα για τον υπέρτατο στόχο και 
πόθο του λαού μας, να καταστεί η πατρίδα μας ελεύθερη και πλήρως ανεξάρτητη. 

 Ως ελάχιστη απόδοση τιμής, σας καλώ όπως τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή στη μνήμη του Γρηγόρη 
Αυξεντίου. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία του η μνήμη! 

 Θα ήθελα επίσης να αναφερθώ στην Παγκόσμια Ημέρα Σπάνιων Παθήσεων, η οποία καθιερώθηκε το 
2008 από τον Ευρωπαϊκό Οργανισμό Σπάνιων Παθήσεων και τιμάται κάθε χρόνο την τελευταία ημέρα του 
Φεβρουαρίου.  Ο κύριος στόχος της ημέρας αυτής είναι να ευαισθητοποιήσει τόσο το κοινό όσο και τους 
υπεύθυνους λήψης αποφάσεων σχετικά με τις σπάνιες ασθένειες και τον αντίκτυπό τους στη ζωή των 

                                            
 Τα αναλυτικά αποτελέσματα όλων των ηλεκτρονικών ψηφοφοριών της συνεδρίασης ευρίσκονται στο Αρχείο της 
Βουλής.  
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ασθενών, που υπολογίζεται ότι επηρεάζουν έως και 70 000 άτομα στον τόπο μας.  Η ημέρα αυτή βελτιώνει 
τη γνώση του κοινού για τις σπάνιες ασθένειες και ενθαρρύνει ταυτόχρονα τους αρμόδιους φορείς να 
ανταποκριθούν στις ανάγκες εκείνων που ζουν με τις ασθένειες αυτές.  Η Παγκόσμια Ημέρα Σπάνιων 
Παθήσεων έχει επίσης στόχο την προώθηση περαιτέρω έρευνας προς την εξεύρεση θεραπειών για σπάνιες 
νόσους και την παροχή μεγαλύτερης στήριξης, οικονομικής ή άλλης, στους πάσχοντες, που ένα υψηλό 
ποσοστό τους είναι παιδιά και έφηβοι. 

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Όπως γνωρίζετε, ετοιμάστηκε και παρουσιάστηκε σε συνέντευξη τύπου την προηγούμενη Δευτέρα, 24 
Φεβρουαρίου 2020, μια ολοκληρωμένη πρόταση για τον Κώδικα Δεοντολογίας των μελών του κοινοβουλίου.  
Η πρόταση σας έχει δοθεί.  Δόθηκε επίσης στα μέσα μαζικής ενημέρωσης και αναρτήθηκε στην ιστοσελίδα 
της Βουλής.  Η προκαταρκτική αυτή πρόταση αναμένω να συζητηθεί στην κοινοβουλευτική επιτροπή Θεσμών 
το ταχύτερο δυνατό. 

 Επίσης, να σας ενημερώσω ότι στο πλαίσιο του νέου θεσμού της Ανοιχτής Βουλής… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κύριοι συνάδελφοι, σας παρακαλώ.  Αντιλαμβάνομαι ότι τουλάχιστο δύο συνάδελφοι έχουν 
διαβούλευση.  Αν μπορείτε, να την κάνετε έτσι λίγο πιο ήσυχα. 

 Στο πλαίσιο του νέου θεσμού της Ανοιχτής Βουλής, που θα λαμβάνει χώρα στο Σπίτι του Πολίτη, 
αρχίζουν την Πέμπτη, 12 Μαρτίου 2020, στις 5.00 μ.μ., οι συζητήσεις για θέματα που συζητά το κοινοβούλιο. 

 Πρώτο θέμα για συζήτηση ο νέος θεσμός του Υφυπουργείου Καινοτομίας και Ψηφιακής 
Διακυβέρνησης και οι προσδοκίες από τη λειτουργία του. Στη συζήτηση που θα διεξαχθεί στην παρουσία μου 
θα συμμετέχουν ο Υφυπουργός Καινοτομίας και Ψηφιακής Διακυβέρνησης και ο πρόεδρος της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού κ. Άγγελος Βότσης. 

 Οι συζητήσεις αυτές θα είναι ανοικτές για όλους και παρακαλούνται όσοι ενδιαφέρονται να 
συμμετέχουν να το δηλώσουν έγκαιρα, για να καταστεί εφικτή η συμμετοχή τους.  Οι θέσεις είναι 
περιορισμένες και θα πηγαίνουμε με βάση τον χρόνο δήλωσης, όχι με το αξίωμα.  Οπότε, όποιος ενδιαφέρεται 
θα πρέπει να δηλώνει στην ηλεκτρονική σελίδα που τα έχουμε ότι ενδιαφέρεται να παραστεί και αυτό θα 
γίνεται αμέσως. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριε Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε, που παρεμβαίνω.  Επειδή δε σας άκουσα, με παρενοχλούσε η κ. 
Χαραλαμπίδου… 

(Γέλια) 

 Δε σας άκουσα, όταν κάνατε αναφορά στο… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βλέπεις, δεν μπορούμε να κάνουμε ούτε αστεία πλέον σε αυτή τη Βουλή, οπότε θα σας παρακαλέσω 
να το αποσύρετε. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Είναι για να διασκεδάσουν που το είπα. 

 Εμείς έχουμε άποψη σε ό,τι αφορά τον Κώδικα Δεοντολογίας, ο οποίος έχει δημοσιοποιηθεί, κύριε 
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ε, θα την πείτε στην επιτροπή. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Όχι, εμείς έχουμε την άποψη ότι το κείμενο όπως έχει κατατεθεί δεν μπορεί να αποτελέσει τη βάση για 
τη διεξαγωγή μιας ουσιαστικής συζήτησης, για να καταλήξουμε σε Κώδικα Δεοντολογίας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων.  Θεωρούμε ότι είναι πολύ μεγάλο σε έκταση, κάτι που δε θα πρέπει να χαρακτηρίζει τον 
Κώδικα Δεοντολογίας.  
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 Η άποψή μας είναι να πάρουμε κώδικες που λειτουργούν σε άλλα κοινοβούλια, με πολύ ευρύτερη 
σύνθεση από τη δική μας, και εκείνοι να αποτελέσουν τη βάση για τη διεξαγωγή της συζήτησης.  Έχουμε 
υπόψη μας τον Κώδικα Δεοντολογίας του Συμβουλίου της Ευρώπης, που είναι εξίμισι σελίδες.  Δε χρειάζονται 
τόσο πολυσέλιδα έγγραφα.   

 Έχουμε απόψεις βέβαια και για το περιεχόμενο του κώδικα, αλλά, επειδή δεν προηγήθηκε η 
οποιαδήποτε διαβούλευση μεταξύ μας, νομίζω ότι θα ήταν καλύτερα να τον αποσύρετε και να κάνουμε μια 
διαβούλευση, για να δούμε πώς θα προχωρήσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Εμείς καλωσορίζουμε την κατάθεση του Κώδικα Δεοντολογίας.  Άλλωστε ήταν και θέση του 
Δημοκρατικού Συναγερμού εδώ και έναν χρόνο ότι έπρεπε αυτή η Βουλή να θεσπίσει Κώδικα Δεοντολογίας.  
Έχουμε ήδη ως κοινοβουλευτική ομάδα επεξεργαστεί ένα κείμενο.  Μπορεί να αρχίσει η συζήτηση στην 
επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου Διοικήσεως με βάση το δικό σας έγγραφο και απ’ εκεί και πέρα η 
Βουλή μπορεί ελεύθερα να αποφασίσει στο τέλος της ημέρας τι θέλει, με βάση τις εισηγήσεις όλων των 
πλευρών.  

 Έχω την εντύπωση όμως ότι το γεγονός και μόνο ότι αυτή η Βουλή και ο Πρόεδρος αποφάσισαν να 
καταθέσουν τον Κώδικα Δεοντολογίας…  Είναι μια πολύ σημαντική στιγμή, γιατί, ξέρετε, από το 1960 μέχρι 
σήμερα πέρασαν πάρα πολλά χρόνια χωρίς τον συγκεκριμένο κώδικα, ασφαλώς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριοι συνάδελφοι,  

 Εγώ δεν έχω πρόβλημα να γίνει συζήτηση, ας πούμε, προ ημερησίας διατάξεως, ολοκληρώσαμε τις 
αναφορές. 

 Καταρχάς, κύριε Κυπριανού, με όλη την εκτίμηση που ξέρετε ότι σας έχω και όλο τον σεβασμό, δεν 
πρόκειται να αποσύρω τον κώδικα.  Μπορείτε να τον απορρίψετε συνολικά, αν θέλετε, μπορείτε να 
προχωρήσετε να κάνετε άλλο κώδικα στην επιτροπή.  Εγώ ανέλαβα να προχωρήσω μια δουλειά που 
ξεκίνησα, όταν ήμουν πρόεδρος της επιτροπής, μετά από παράκληση της επιτροπής Θεσμών.  Θα μπορούσε 
και η ίδια η επιτροπή Θεσμών παράλληλα να έκαμνε οποιαδήποτε προεργασία ήθελε ή οποιοσδήποτε.  Τον 
κώδικα δεν πρόκειται να τον αποσύρω.  Μπορείτε να τον απορρίψετε ολικά και μπορείτε να αντιγράψετε 
οποιονδήποτε.   

 Αυτός ο κώδικας έγινε -και, αν θέλετε και κατ’ ιδίαν ενημέρωση, όσοι θέλετε, να την κάνουμε, θα το 
κάνω και στην επιτροπή Θεσμών, αν με καλέσει, αν θέλει να παρευρίσκομαι, όταν θα παρουσιαστεί ο 
κώδικας- με μελέτη πολλών κοινοβουλίων.  Όχι μόνο ενός, όχι του Συμβουλίου της Ευρώπης, αλλά και του 
Ευρωκοινοβουλίου και του αγγλικού και του γερμανικού και του καναδικού και του αυστραλέζικου 
κοινοβουλίου κ.λπ.  Και είναι αυτό το πόνημα το αποτέλεσμα όλων αυτών.  Εάν δε θεωρείται βάση για 
συζήτηση, εγώ δεν έχω κανένα απολύτως πρόβλημα.  Να το απορρίψει η επιτροπή και να προχωρήσετε να 
κάνετε άλλον κώδικα. 

 Η κ. Ερωτοκρίτου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Πράγματι είναι κάτι το οποίο απουσίαζε από το κυπριακό κοινοβούλιο και εμείς δεν έχουμε καμία 
αναστολή και καμία διαφωνία με το να υπάρχει ένας κανονισμός στην ουσία που να διέπει τη συμπεριφορά 
και τις ενέργειες των βουλευτών.  Πλην όμως δεν μπορώ παρά να συμφωνήσω ότι αυτό το οποίο έχει τεθεί 
ενώπιόν μας, εκτός του ότι είναι ογκώδες, είναι η προκαταρκτική μας άποψη ότι ενδεχομένως να αγγίζει και 
κάποιους τομείς που θα έπρεπε να κριθούν με διαφορετικό τρόπο ή σε διαφορετικά βήματα.   

 Γι’ αυτό τον λόγο θεωρώ ότι πρέπει να ξεκινήσει η συζήτηση για τον Κώδικα Δεοντολογίας όχι μόνο 
στην επιτροπή Θεσμών, μπορεί και στην επιτροπή Νομικών να πρέπει να τον συζητήσουμε τον Κώδικα 
Δεοντολογίας… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όπου θέλετε, εσείς αποφασίζετε. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 



1376 

 …αλλά υπάρχουν πάρα πολλές πρόνοιες, κύριε Πρόεδρε, μέσα στον κώδικα οι οποίες προκαλούν σε 
εμάς τουλάχιστον έναν πολύ μεγάλο προβληματισμό. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα δώσω τον λόγο στον πρόεδρο της επιτροπής Θεσμών. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Επειδή διαβλέπω ότι όλοι συμφωνούμε και όλοι διαφωνούμε στο τέλος της ημέρας…  Η επιτροπή 
Θεσμών έχει εξουσιοδοτήσει τον Πρόεδρο του κοινοβουλίου, πρώην πρόεδρο της επιτροπής Θεσμών, μετά 
από μια μελέτη σε συνεργασία με το Πανεπιστήμιο Κύπρου και τους ακαδημαϊκούς κ. Κόμπο και κ. 
Κωνσταντινίδη, για μια μελέτη για τη σύγκρουση συμφερόντων, όχι για τον Κώδικα Δεοντολογίας.  Μέσα από 
τη συγκεκριμένη μελέτη είδαμε ότι έπρεπε να γίνουν πάρα πολλά πράγματα.  Ένα πράγμα ήταν ο νόμος των 
πολιτικών κομμάτων, ο κώδικας της Βουλής, ο Κώδικας Συμπεριφοράς και Δεοντολογίας.  Έχει γίνει ένα 
προσχέδιο.  Μπορεί και εγώ να έχω τις απόψεις μου, ότι μπορεί να είναι πάρα πολύ μεγάλο, ότι μπορεί να 
πρέπει να συντομεύσει, να γίνει πιο απλό.  Όλοι έχουμε τις απόψεις μας… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μπορεί και εγώ να έχω τις απόψεις μου. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Ναι, ναι, όλοι έχουμε τις απόψεις αυτές. 

 Σημασία έχει ότι όλοι πιστεύουμε στην αναγκαιότητα το κοινοβούλιο να έχει έναν Κώδικα 
Συμπεριφοράς και Δεοντολογίας.  Αφού ο στόχος είναι κοινός, να ξεκινήσουμε εντός Μαρτίου τη συζήτηση 
έχοντας ένα κείμενο που έρχεται από την προεδρία της Βουλής, αλλά δεχόμενοι και οποιαδήποτε άλλα 
κείμενα, για να συζητήσουμε, να βγάλουμε αυτό που θέλουμε.  Τι είναι αυτό που θέλουμε;  Όπως όλα τα 
κοινοβούλια της Ευρώπης έχουν Κώδικα Δεοντολογίας, σωστό να έχουμε και εμείς.  Να δούμε και τι συμβαίνει 
στο Ευρωκοινοβούλιο, στο Συμβούλιο της Ευρώπης, στο αγγλικό, στο γερμανικό, όλα αυτά τα πράγματα και 
να καταλήξουμε.  Θα μας φάει δύο-τρεις μήνες και θα καταλήξουμε.  Εφόσον είναι κοινός ο στόχος, δεν 
υπάρχει λόγος να έχουμε συγκρούσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι όλα αυτά που είδαμε, κύριε Ζαχαρίου.  Ο δεύτερος τόμος που έχετε πάρει περιλαμβάνει όλες 
αυτές τις αναφορές.  Εάν ερμηνεύτηκαν ή καταγράφτηκαν ή επιλέχθηκαν λανθασμένα ή διαφορετικά όλες 
αυτές οι αναφορές από τα άλλα κοινοβούλια, όταν θα το δείτε στην επιτροπή, μπορείτε να το διορθώσετε. 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Εγώ θεωρώ ότι πρέπει να πάει η πρόταση στην επιτροπή Θεσμών, παρ’ όλο που πρέπει να πω ότι 
και εγώ άλλον κώδικα περίμενα.  Και ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι και δημόσια, αλλά και κατ’ ιδίαν και θεσμικά 
και εξωθεσμικά είχα ζητήσει πάρα πολλές φορές να κατατεθεί Κώδικας Δεοντολογίας και να τον ψηφίσουμε.  
Έχουν γίνει και πολλά πράγματα σ’ αυτή τη Βουλή τα οποία κατά την άποψη τη δική μου είναι 
αντιδεοντολογικά και παραβιάζουν κάθε Κώδικα Δεοντολογίας.  Εγώ θα ήθελα να χαιρετίσω την κατάθεση 
αυτού του κώδικα από την πλευρά σας… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 …παρά το γεγονός ότι όντως υπάρχουν πάρα πολλά στοιχεία αυτής της πρότασης της δικής σας με 
τα οποία εγώ διαφωνώ.  Εγώ το λέω ξεκάθαρα και επιφυλάσσομαι… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και εγώ έχω κάποια σημεία που διαφωνώ ή έχω αμφιβολίες και θέλω την άποψή σας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 …στην επιτροπή Θεσμών, εκεί πέρα θεσμικά να συζητήσουμε.  Ετοιμάζουμε ήδη τροπολογίες, 
εισηγήσεις, προτάσεις.  Δε χωρεί άλλη καθυστέρηση, κύριε Πρόεδρε.  Μπορεί το θυμικό μου να μου έλεγε να 
αποσυρθεί, αλλά αυτό θα οδηγούσε σε άλλη καθυστέρηση και δεν τη θέλω αυτή την καθυστέρηση.   
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι.  Αν είστε προετοιμασμένοι από καιρό, μπορείτε να καταθέσετε τις δικές σας προτάσεις και να 
μπουν σε έναν άλλο κώδικα εκτός του περιεχομένου τούτου, που να είναι πιο καλά. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Ακριβώς, κύριε Πρόεδρε. 

 Ας πάρουμε ως αφετηρία αυτή την εισήγησή σας, παρά τις διαφωνίες που έχουμε, να το συζητήσουμε, 
για να καταλήξουμε το συντομότερο, διότι φοβάμαι ότι η απόσυρση θα οδηγήσει σε περαιτέρω καθυστέρηση. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Νομίζω όλοι συμφωνούμε ότι χρειάζεται Κώδικα Δεοντολογίας αυτή η Βουλή, αλλά χρειάζεται και 
αποφασιστικότητα των μελών της, των εκάστοτε μελών της, να τον εφαρμόζουν.  Για το πρώτο είμαι σίγουρος.  
Για το δεύτερο δεν είμαι σίγουρος. 

 Να ξεκαθαρίσουμε επίσης κάτι, ότι Κώδικα Δεοντολογίας δε θα κάνει ο Πρόεδρος της Βουλής.  Θα τον 
κάνει η αρμόδια επιτροπή, με τη συνεισφορά όλων των κομμάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, δεν έπρεπε να το κάνει ο Πρόεδρος της Βουλής.  

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Όπως επίσης… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συγγνώμη που σας διακόπτω, το ότι αποδέχτηκα την παράκληση της επιτροπής, αυτό δε σημαίνει ότι 
είναι ευθύνη του Προέδρου της Βουλής να κάνει κώδικα.  Αλλά, από την άλλη, από την ώρα που κάναμε αυτό 
το επίπονο έργο -και θέλω να ευχαριστήσω τους λειτουργούς της Βουλής για τις εκατοντάδες ώρες που 
δούλεψαν εκτός ωρών εργασίας, για να γίνει αυτός ο κώδικας- δεν πρόκειται να τον αποσύρω.  Σας το 
ξεκαθαρίζω. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Έχω την εντύπωση ότι έχετε καταθέσει ένα προσχέδιο μιας συγκεντρωμένης δουλειάς, που μπορεί να 
αποτελέσει τη βάση για να γίνει ο κώδικας.  Έχει περάσει λανθασμένα ή και σκόπιμα στην κοινή γνώμη ότι 
έχετε καταθέσει έναν ογκώδη κώδικα, ο οποίος περιορίζει και τα δημοκρατικά δικαιώματα των βουλευτών -
και μάλιστα και σήμερα υπήρχαν δημοσιεύματα- και την ενημέρωση των πολιτών.  Δεν ισχύει κάτι τέτοιο.  
Έχει κατατεθεί μια σημαντική δουλειά, που είναι προς τιμήν όλων αυτών που έχουν συνεισφέρει ώρες 
εργασίας, για να γίνει αυτή η δουλειά, και, την ώρα που όλοι λέμε «θα αντιγράψουμε το ένα, θα αντιγράψουμε 
το άλλο», ορίστε, υπάρχει συγκεντρωμένη γνώση, τεχνογνωσία, πληροφορίες και στοιχεία σε αυτά που έχετε 
καταθέσει και αυτά θα αποτελέσουν το υπόβαθρο πάνω στο οποίο θα γίνει η συζήτηση, για να καταλήξουμε 
στον Κώδικα Δεοντολογίας της Βουλής. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κυπριανού.  Έχετε τον λόγο, κύριε Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εκείνο που θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, για αποφυγή των όποιων παρεξηγήσεων, είναι ότι επιβάλλεται 
η Βουλή των Αντιπροσώπων να έχει Κώδικα Δεοντολογίας για τους βουλευτές.  Σε τούτο νομίζω ότι όλοι 
συμφωνούμε.  Το πρώτο.  Το δεύτερο και πιο σημαντικό είναι τούτο που είπε ο κ. Γιωργάλλας, ότι πρέπει να 
τον εφαρμόζουμε τον Κώδικα Δεοντολογίας, τον οποίο… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι σωστό και συμφωνώ και με τα δύο. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 
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 …θα συμφωνήσουμε.  Και όποιος δεν τον εφαρμόζει πρέπει να έχει συνέπειες.  Ποιες;  Να τις δούμε. 

 Το τρίτο, συγχαρητήρια σε εσάς, γιατί αναλάβατε μια πρωτοβουλία η οποία δεν ήταν δική σας και 
συνεργαστήκατε με κάποιους υπηρεσιακούς, για να ετοιμάσετε μια πρόταση.  Εκτιμούμε το γεγονός ότι 
μπήκατε σε αυτό τον κόπο και εκτιμούμε και την πάρα πολλή δουλειά που έγινε από τους υπηρεσιακούς.   

 Έχουμε την ταπεινή άποψη όμως ότι δεν είναι αυτό το πράγμα που χρειάζεται η Βουλή.  Και επειδή 
πρόκειται για ένα σημαντικό ζήτημα, έχω επίσης την άποψη ότι θα έπρεπε να είχε προηγηθεί μια διαβούλευση 
μεταξύ των πολιτικών κομμάτων.  Να συζητήσουμε τι θέλουμε σε ό,τι αφορά τον Κώδικα Δεοντολογίας, τι 
θέλουμε να ρυθμίσουμε, ποια ζητήματα θέλουμε να ρυθμίσουμε και στη βάση εκείνης της διαβούλευσης, η 
οποία έπρεπε να προηγηθεί, να αναλάβουν κάποιοι να ετοιμάσουν μια πρόταση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Κυπριανού, συγγνώμη που σας διακόπτω, γιατί είναι πολύ σωστά που μιλάτε, αλλά αυτό το 
πράγμα έπρεπε να το πείτε πριν από τρία χρόνια.  Εάν είχα αυτή τη βοήθεια, αν είχα αυτό τον μπούσουλα 
που λέτε, πιθανόν να τελειώναμε πολύ πιο γρήγορα.  Αλλά είμαστε εδώ.  Δεν ήρθε κανένας να μου πει.  Η 
επιτροπή, αντίθετα, ο πρόεδρος της επιτροπής, με παρότρυνση βουλευτών μελών, κάθε έναν μήνα μού έλεγε:  
«Μα γιατί καθυστερούμε;  Υποσχεθήκαμε τότε.  Υποσχεθήκαμε άλλως πώς».  Άρα, δεν ήρθε κανένας να μου 
πει «ξέρετε, μέσα σε αυτή τη δουλειά που κάμνετε είτε ως επιτροπή ή ως βουλευτής ή ως κόμμα έχουμε 
υπόψη να περιλάβετε τούτα» ή «έτσι να το κάνετε». 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Δεν ξέρω τι σας είπε η επιτροπή, δεν ξέρω τι σας είπε ο πρόεδρος της επιτροπής, δεν ξέρω τι σας 
είπαν οι βουλευτές μέλη της επιτροπής.  Εγώ εκείνο που λέω είναι ότι κάθε εβδομάδα συνέρχεται η Σύσκεψη 
του Προέδρου και των Αρχηγών ή Εκπροσώπων των Κομμάτων, έπρεπε να τεθεί αυτό το ζήτημα στη 
σύσκεψη, να ακουστούν και οι απόψεις των κομμάτων και όχι απλά και μόνο των βουλευτών.  Κατά την 
άποψή μου θα γλυτώναμε πάρα πολύ κόπο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θαρρώ, αλλά δεν έγινε. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Τώρα, να δουλέψουμε πάνω στο συγκεκριμένο κείμενο…  Ε, δεν μπορούμε εμείς τουλάχιστον να 
δουλέψουμε, γιατί έχουμε μίαν εντελώς διαφορετική αντίληψη για το πώς πρέπει να είναι ο Κώδικας 
Δεοντολογίας που θα διέπει τη λειτουργία των βουλευτών.  Πώς θα δουλέψουμε πάνω σε ένα κείμενο το 
οποίο θεωρούμε ότι δεν πρέπει να είναι με αυτό τον τρόπο διαμορφωμένο; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Κυπριανού, μπορείτε να συνεννοηθείτε με τα μέλη της επιτροπής τα δικά σας και να φέρετε μίαν 
άλλη, ολοκληρωμένη πρόταση.  Δε σας σταματά κανένας. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ:  

 Αν μας δώσετε χρόνο μέχρι που να ξεκινήσει... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ε, είναι η επιτροπή που θα το δει, δεν είναι… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Όταν λέω «χρόνο», μιλώ για δυο-τρεις εβδομάδες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, η επιτροπή θα το δει, όχι… 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Θα καταθέσουμε μια δική μας πρόταση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Ζαχαρία. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Να πω κάτι, αν επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε; 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, βέβαια, ό,τι θέλετε. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Ομόφωνα η επιτροπή Θεσμών, υιοθετώντας το θέμα που εξεκίνησε η προηγούμενη σύνθεση υπό την 
προεδρία τη δική σας, σας εξουσιοδότησε με κοινή θέληση και των δύο πλευρών και εσάς και της επιτροπής 
να χειριστείτε τον κώδικα και να τον φέρετε μετά να τον συζητήσουμε εμείς.   

 Εμείς, τα μέλη της επιτροπής Θεσμών, ασχέτως πολιτικών κομμάτων, στο σύνολό μας συμφωνούμε 
για την αναγκαιότητα του θέματος, έχουμε πάρα πολλές κοινές απόψεις μεταξύ μας για το πώς θα είναι ο 
κώδικας, μπορεί να είναι και διαφορετικές ՚πού τούτες που κατέθεσε ο Πρόεδρος.  Επεριμέναμε τον κώδικα 
να κατατεθεί, για να ξεκινήσει η συζήτηση.  Ο προγραμματισμός ήταν, για να ξεκινήσουμε μέσα του Μάρτη, 
εάν όμως χρειάζονται τα κόμματα περισσότερο χρόνο, ξεκινούμε Απρίλη και κανένα πρόβλημα.  Να έχουμε 
όλες τις εισηγήσεις κάτω.  Έν՚ κοινός ο στόχος, δεν υπάρχει λόγος να βγαίνουν διαφωνίες σε ένα πράγμα 
που όλοι συμφωνούμε.  Με το να είναι όμως κατατεθειμένη η πρόταση στην επιτροπή Θεσμών εξυπηρετούμε 
ακόμα ένα πράγμα.  Έχουμε μέσα στες εκθέσεις της Greco την αναγκαιότητα να ξεκινήσει η συζήτηση και, αν 
την αποσύρουμε, αυτή η εικόνα που θα δώσουμε θα είναι λανθασμένη και δεν ξέρω αν μπούμε με αρνητικές 
εκθέσεις όσον αφορά τη Greco.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι το συγκεκριμένο θέμα είναι αρκετά σοβαρό.  Δεν είναι θέμα το οποίο πρέπει 
να συζητηθεί αυτή τη στιγμή στην ολομέλεια.   Το θέμα αυτό πρέπει να απασχολήσει τη σύσκεψη των 
αρχηγών και των εκπροσώπων των κομμάτων και να καθοριστεί ακριβώς όποια διαδικασία χρειάζεται, πώς 
θα προχωρήσουμε, για να μπορέσουμε να ολοκληρώσουμε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Σιζόπουλε, το είπε και ο κ. Κυπριανού.  Εις τη σύσκεψη των αρχηγών των κομμάτων μπήκε το 
θέμα και μπήκε υπό την έννοια πότε τελειώνει τούτο το πράγμα.  Αν θέλετε, να σας φέρω και τα πρακτικά.  
Δεν μπήκε θέμα ποτέ «κύριε Πρόεδρε, τι κάμνεις δαμαί, θέλουμε να δούμε, θέλουμε να επέμβουμε, θέλουμε 
να παρέμβουμε» κ.λπ.  Δεν μπήκε θέμα «έχουμε απόψεις, πάρτε τες τζιαι τούτες.  Διαβάστε και αυτό το 
σύγγραμμα που εφέραμε εμείς από το τάδε κοινοβούλιο».  Και μέσα, αυτός ο ογκώδης, εκατόν πενήντα πέντε 
σελίδες κώδικας, έχει ογκωδέστατους καταλόγους αναφοράς τους οποίους και αυτούς μπορείτε να τους 
λάβετε υπόψη, μπορείτε να μεν τους λάβετε υπόψη.  Εμείς τους ελάβαμε.   

 Από εκεί και πέρα, εγώ δε θέλω να φύει που δαμαί καμία «αυτή», διότι έχω αντιληφθεί ότι όλοι θέλουμε 
να κάμουμε κώδικα, έστω και αν αυτόν που έγινε θα τον πετάξουμε στον κάλαθο των αχρήστων και θα γίνει 
άλλος εξ υπαρχής.  Από εκεί και πέρα, είναι δουλειά όχι της σύσκεψης των αρχηγών, όχι του Προέδρου, της 
επιτροπής που ανέλαβε, της επιτροπής Θεσμών και με βάση τον κανονισμό όποιος βουλευτής θέλει να 
παρευρεθεί και έχει ενδιαφέρον στην επιτροπή μπορεί να το κάμει. 

 Ο κ. Δαμιανού. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχουμε καταθέσει την ολοκληρωμένη άποψή μας.  Έχει τοποθετηθεί ο γενικός μας 
γραμματέας.  Θέλω να βάλω δύο στοιχεία για προβληματισμό και βεβαίως στην πορεία μακάρι να 
διαψευστούμε.   

 Στο Σύνταγμα της Κυπριακής Δημοκρατίας με το οποίο λειτουργεί το κράτος μας όλες οι εξουσίες είναι 
ενενήντα σελίδες.  Ο Κανονισμός της Βουλής που διέπει τα πάντα, ό,τι μας αφορά, είναι τριάντα σελίδες.  
Υπάρχουν πολλοί τρόποι να σκοτωθεί μια πρωτοβουλία.  Και, όταν ένα κείμενο εκατόν πενήντα πέντε 
σελίδων συν παραρτήματα είναι η βάση για συζήτηση, εγώ λέω από τώρα στον φίλο τον Γιώργο τον Περδίκη 
ότι θα διαψευστεί.  Είναι αδύνατο αυτό το πράμα να το διεξέλθουμε και να το επεξεργαστούμε, για να 
καταλήξουμε σε κάτι κωδικοποιημένο σε μερικές εβδομάδες.   

 Σε άλλα κράτη υπάρχουν συντακτικές επιτροπές με επιστήμονες που ενισχύουν την προσπάθεια.  
Εμείς εκάμαμέν το σε προγενέστερο στάδιο.  Γι՚ αυτό, μεταξύ των πολιτικών ζητημάτων που έχουμε εγείρει 
είναι και η αποτελεσματικότητα της δουλειάς που εννά κάμουμε στην επιτροπή Θεσμών.  Βεβαίως τζιαι 
ζητήσαμε την αρωγή σας, αλλά έντζιε ξέραμε ότι ήταν να ՚ρτει ένα κείμενο που έν՚ ένα δοκτοράτο.  Γι՚ αυτό 
σας παρακαλούμε να σκεφτείτε την εισήγησή μας, διότι ελλοχεύει ο κίνδυνος η καλοπροαίρετη πρωτοβουλία 
που έχει αναληφθεί να σκοτωθεί εν τη γενέσει της με τούντον όγκο που έχουμε μπροστά μας.   

 Όταν στην επιτροπή Νομικών κάνουμε κατ՚ άρθρο συζήτηση -και γνωρίζετε το πώς λειτουργεί η 
επιτροπή Νομικών- και θέλουμε τρεις ώρες, για να διεξέλθουμε δέκα σελίδες, αντιλαμβάνεστε τι θα γίνει για 
τον κανονισμό που θα διέπει τη δεοντολογία την ηθική και τη λειτουργία μας, πόσο μάλλον που αγγίζει και 
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ζητήματα πολιτικής δράσης εκτός κοινοβουλίου;  Άρα, γι՚ αυτό έχουμε καταθέσει μεταξύ άλλων τον 
προβληματισμό αυτό.  Σεβαστή η άποψή σας, πλην όμως θεωρούμε ότι στο τέλος τα γεγονότα θα οδηγήσουν 
προς άλλες κατευθύνσεις.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, εγώ θεωρώ, κύριε Δαμιανού, ότι ο παραλληλισμός με τον όγκο του συντάγματος δεν ισχύει, 
όπως δεν ισχύει και με άλλους νόμους που εκάμαμε.  Δηλαδή, δε σημαίνει ότι, επειδή το σύνταγμα έν՚ 
ενενήντα-εκατό σελίδες δεν μπορεί να γίνει και νόμος που ՚ναι χίλιες σελίδες.   

 Απ՚ εκεί και πέρα, θεωρώ ότι είναι πολύ εύκολο, αν δεχτείτε τη φιλοσοφία του συγκεκριμένου, να τον 
τροποποιήσετε όπως θέλετε, να αλλάξετε σημεία που διαφωνείτε και να κάμετε και έναν πιο συνοπτικό 
μπροστά από αυτόν τον Κώδικα Δεοντολογίας, όπως και μπορεί, όπως έχουμε κατ՚ αναλογία, θα έλεγα, τους 
κανονισμούς για εφαρμογή νόμων, να γίνει ένας πιο σύντομος οδηγός για τον τρόπο εφαρμογής του κώδικα.   

 Ο κ. Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έν՚ απλό το θέμα, να μεν το κάμνουμε πιο δύσκολο.  Εγώ προσωπικά θεωρώ ότι είναι 
απλό το θέμα, κύριε Πρόεδρε.  Από τη στιγμή που ετοιμάστηκε ένα κείμενο, να πάει στην αρμόδια επιτροπή 
-χωρίς να θέλω να διαφωνήσω με τον φίλο τον κ. Άντρο Κυπριανού- αλλά, αφού εκατατέθηκε και είναι 
ενώπιόν μας, αυτό που χρειαζόμαστε -κατά την άποψή μου- είναι να μας δοθεί χρόνος να μπορέσουμε να 
μελετήσουμε αυτό το ογκώδες έγγραφο -είναι όντως ογκώδες- χρειάζεται πολλή επιμέλεια, γιατί αφορά 
ουσιώδη και σημαντικά θέματα, όμως δεν πρέπει να περάσουμε και το μήνυμα σήμερα ότι προσπαθούμε να 
βρούμε τρόπους, για να αποφύγουμε κατά κάποιο τρόπο να μπούμε σε θέματα που αφορούν την ηθική τζιαι 
τη δεοντολογία τη δική μας.   

 Επομένως, από τη στιγμή που έχει κατατεθεί, νομίζω πρέπει να ακολουθήσουμε την εισήγηση του κ. 
Ζαχαρίου, για να πάμε ενώπιον της επιτροπής να καταγράψουμε όλοι τις απόψεις μας και ασφαλώς, αφού 
είναι κώδικας, θα πρέπει να είναι σύντομος και αυτό θα προκύψει ασφαλώς μέσα από τη συζήτηση και μέσα 
από τον διάλογο στην επιτροπή.  Εμείς θα το μελετήσουμε και θα προτείνουμε πράγματα, καθώς 
ενδεχομένως να διαφωνούμε με αυτά που εισηγείται ο κώδικας ο προτεινόμενος.  Μπορεί να υιοθετήσουμε 
πράγματα που λέει μέσα και να βρούμε όλοι μαζί έναν σοβαρό, σωστό κώδικα, ο οποίος να ανταποκρίνεται 
στις σύγχρονες απαιτήσεις της κοινωνίας και να είμαστε εναρμονισμένοι με τα θέσμια, με το σύνταγμα, με 
τους κανόνες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Πρέπει να τελειώσει αυτό το θέμα, για να μην είμαστε και εκτεθειμένοι 
στη βορά του καθενός να εκφράζει απόψεις τι πρέπει να κάμνει ο βουλευτής και τι δεν πρέπει να κάμνει.  Άμα 
ψηφίσει αυτό το όργανο, που είναι το ανώτατο όργανο της Δημοκρατίας, τότε θα είναι κανόνες συμπεριφοράς 
για όλους μας. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Περδίκη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Είμαι αναγκασμένος, αλλά και το θέλω, κύριε Πρόεδρε, να υπερασπιστώ τη θέση σας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τη θέση μου; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Βέβαια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Για όνομα του Θεού! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Ήταν γνωστό σε όλους… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πώς τζιαι έπαθες το; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Ε, ναι, ξέρω το ότι έν՚ έκπληξη για σας, αλλά το σωστό να λέγεται.  Ήταν γνωστό σε όλους μας ότι 
επεξεργάζεστε έναν Κώδικα Δεοντολογίας, γνωστό και προφορικά και σε συσκέψεις, αλλά και με επιστολές.   

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 
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 Αφού αναθέσαμέν του το. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Αυτό ακριβώς.  Αν δε μας άρεσε το αποτέλεσμα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αφού να φανταστείτε δέχουμαι την έκφραση «αναθέσετέ μου».   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Αν επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε.  Αν δε μας άρεσε το αποτέλεσμα, να κάτσουμε να το σάσουμε.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Τζιαι το γεγονός ότι έν՚ μακρύς τζιαι ογκώδης είναι ένα που τα μειονεκτήματα.  Εγώ έχω συγκεντρώσει 
ήδη μια λίστα δκυό σελίδες με μειονεκτήματα που έσιει τούτος ο Κώδικας Δεοντολογίας, όπως ετοιμάστηκε.  
Δικαίωμά μου έτσι; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Όπως έν՚ δικαίωμά μου, κύριε Πρόεδρε, και εμένα και των Οικολόγων, αλλά και των άλλων κομμάτων, 
εάν ξαναπάμε στο κουτάκι ένα τζιαι να καταθέσει ο κάθε ένας τη δική του πρόταση, όπως είπετε στο ΑΚΕΛ, 
να το κάμουμε ούλλοι.  Αν καταθέσουμε οκτώ προτάσεις για Κώδικα Δεοντολογίας, νομίζω ότι έθθα πάμε 
μόνο τζιειαμαί που ՚μαστε πριν τρία χρόνια, κύριε Πρόεδρε, εννά πάμε έξι χρόνια πίσω τζιαι έθθα φκάλουμε 
άκρη.  Είναι αυτή η μεγάλη μου ανησυχία εμένα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν μπορεί να εμποδίσεις κανέναν, κύριε Περδίκη, να πει την άποψή του είτε συνολικά, για όνομα του 
Θεού, ιδιαίτερα -και απολογούμαι για τη διακοπή- όταν όλοι εδώ συμφωνούμε ότι όλοι θέλουμε κάτι το καλό, 
έναν κώδικα, για να μεν παρεξηγούμαστε.  Αν κάποιος λέει ότι «διαφωνώ ολικά με αυτό το πράμα ή με την 
προσέγγιση ή με τον όγκο» δε σημαίνει ότι δε θέλει τον κώδικα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Είναι περί τούτου, κύριε Πρόεδρε.  Εγώ λέω το σενάριο να τον ακυρώσουμε τούτον τζιαι να πάει να 
καταθέσει ο καθένας πρόταση για κώδικα.  Έχουμε τζιαι εμείς πρόταση για κώδικα, αν το πάρεις έτσι, τζιαι το 
ΔΗΚΟ και η ΕΔΕΚ και ο Δημοκρατικός Συναγερμός και δε θα φκάλουμε άκρη.  Αν μάλιστα μου επιτρέπετε, 
να πω… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι δεν ακούω! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Ακριβώς, ένα από τα μειονεκτήματα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μεσ՚ τον Κώδικα Δεοντολογίας εξέχασα να λέω ότι, αν σηκώνεται αρχηγός κόμματος και πάει στο 
άλλο, δε δικαιούται να στραφεί στο κόμμα του! 

(Γέλια) 

 Τούτο εξέχασα να το κάμω! 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Μία άλλη πρόταση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πες την ύστερα, ύστερα.   

 Κύριε Περδίκη, ολοκληρώστε. 
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ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Για να ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε, ένα από τα μειονεκτήματα που έχει η πρότασή σας είναι ακριβώς 
ότι δεν έχει ισχυρά εργαλεία εφαρμογής, αλλά τούτα εννά τα πούμε στη συνεδρίαση στη Θεσμών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να τα εφαρμόσετε.  Να τα βάλετε. 

 Ο κ. Κυπριανού έχει τον λόγο. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι…  Επειδή θέλω να ξεκαθαρίσω ποια έν՚ η δική μας η άποψη, δεν μπορούμε 
να συζητούμε στη βάση μιας πρότασης η οποία, κατά την άποψή μας, δεν πρέπει να έσιει τούτη τη μορφή.  
Έννεν θέμα να μεν το ψηφίσουμε, κύριε Ζαχαρίου, νομίζω ότι συζητούμε τζιαι δεν καταλαβαίνουμε.   

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Εν είπα έτσι πράμα. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Έτσι είπετε, κύριε Ζαχαρίου, αλλά εγώ λέω το εξής:  Για ένα τόσο σημαντικό ζήτημα, με όλο τον 
σεβασμό που ξέρετε ότι σας έχω, κύριε Πρόεδρε, θεωρώ ότι έπρεπε να είχε προηγηθεί μετά που ετοιμάστηκε 
η πρόταση, μια συζήτηση στη σύσκεψη των αρχηγών ή των εκπροσώπων των κομμάτων.  Να δούμε το 
αποτέλεσμα στο οποίο εκατέληξαν εκείνοι οι οποίοι εργάστηκαν για να το ετοιμάσουν, που μπράβο τους... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να σας στείλω και τα πρακτικά της σύσκεψης αρχηγών, κύριε Κυπριανού, που μου λέν՚ «πότε εννά 
φέρεις τον… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μα, νομίζω δε συνεννοούμαστε, λυπούμαι που εννά το πω! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Νομίζω, ναι, εν συνεννοούμαστε, διότι στην επιτροπή… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εγώ έν՚ άλλο πράμα που λέω, κύριε Πρόεδρε.  Επιέζαν σας να το ετοιμάσετε, δεν έπρεπε να κατατεθεί 
δημόσια, πριν να γίνει μια διαβούλευση μεταξύ των πολιτικών κομμάτων.  Τούτο το πράμα που ετοιμάστηκε 
έν՚ τούτο που εθέλαμε να κάμουμε;  Τζιείνοι που αναλάβαν να το ετοιμάσουν -εν ηξέρω ποιοι ένι και μπράβο 
τους, λέω, γιατί εκάμαν τόση πολλή δουλειά, γιατί αφιερώσαν χρόνο να το κάμουν- αλλά έν՚ έπρεπε να έρτει 
στη σύσκεψη να δούμε αν έν՚ τούτο που χρειαζούμαστε;  Έν՚ τούτο το πράμα που εθέλαμε να κάμουμε, όταν 
εξεκινήσαμε αυτή την προσπάθεια;  Τούτο έν՚ το ένα. 

 Το δεύτερο που θέλω να πω, κανένας εν μπορεί να μας εμποδίσει να καταθέσουμε τη δική μας την 
άποψη… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Απόλυτα σωστό τούτο. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 …για το πώς πρέπει να είναι ο Κώδικας Δεοντολογίας… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως, απόλυτα σωστό. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 …που θα πρέπει να διέπει τη λειτουργία των βουλευτών.  Τζιαι επαναλαμβάνω, για να μεν λέει ο 
καθένας ό,τι θέλει, ότι υπερθεματίζουμε να διαμορφωθεί Κώδικας Δεοντολογίας τον οποίο πρέπει να τηρούμε 
και πρέπει να υπάρχουν συνέπειες για εκείνους που δεν τον τηρούν.   

 Τζιαι το τελευταίο, επειδή δυστυχώς έχω μια υποχρέωση και πρέπει να φύγω, έτσι για να 
χαλαρώσουμε λλίον, θα πω στον κ. Νεοφύτου ότι όλα τα δισεκατομμύρια του κόσμου να μας δώσει, εν τον 
πκιάννουμε μεταγραφή! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Γελώντας) 
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 Αν απαντήσετε, κύριε Νεοφύτου… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

 Κύριε Κυπριανού, επειδή έν՚ επί προσωπικού, θα δώσω τον λόγο στον κ. Νεοφύτου να το απαντήσει 
πρώτα τούτο και μετά τα υπόλοιπα. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θα το σχολιάσω, γιατί είναι και στα δύο θέματα εκτός θέματος ο κ. Κυπριανού.  Δεν 
αφορούν το σώμα οι κουβέντες που γίνονται… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 …όπως και για το θέμα που συζητούμε για τον κώδικα, παρατήρησα αντιφάσεις.  Από τη μια να λέμε 
ότι ήταν καλύτερο να το συζητήσουμε στη σύσκεψη αρχηγών, από την άλλη το εγείρουμε εκτός ημερήσιας 
διάταξης, τη στιγμή που δεν είναι καν στην ημερήσια… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εσείς το ανοίξετε, δεν είναι εμείς που το ανοίξαμε. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, αφήστε τον να τελειώσει τζιαι ας σας δώκει το δικαίωμα μετά να μιλήσετε. 

 Έλα, κύριε Νεοφύτου. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Απλώς, ακόμα μια φορά σεβαστές οι απόψεις, ακόμα μια φορά καταγράφεται μια πολιτική 
συμπεριφορά ότι, όταν έχει ειδικά ένα κόμμα, το κόμμα της Αριστεράς μία θέση, πρέπει όλοι να την 
ακολουθήσουμε.   

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εμιλήσαν και άλλοι, κύριε Νεοφύτου. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα ολοκληρώσω.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ετοίμασε ο Πρόεδρος της Βουλής, όι ՚πού μόνος του… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι μόνος μου, να πιστώνουμε τους ανθρώπους που εδούλεψαν σκληρά.   

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Του το ζητήσαμε να ετοιμάσει ένα προσχέδιο.  Εγώ δεν είχα την ευκαιρία να το μελετήσω.  Μπορεί να 
διαφωνούμε και εμείς.  Έν՚ ένα προσχέδιο.  Πρέπει να αποφασίσουμε τη διαδικασία.  Θα το συζητήσουμε στη 
σύσκεψη αρχηγών;  Θα πάει στην επιτροπή;  Είναι χώρος εδώ να ανοίγεται αυτή η συζήτηση;  Και κλείνω 
εδώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε, για το διαδικαστικό θα πάει στην επιτροπή και, αν εκεί αποφασίσετε να πάτε στη Σύσκεψη των 
Αρχηγών, διότι δεν μπορείτε, τότε να μιλήσουμε.   

Αλλά βλέπω στον κατάλογο πέντε-έξι ονόματα.  Είναι η πρώτη φορά στην ιστορία αυτής της περιόδου 
που ξεκινήσαμε γύρω στα είκοσι λεπτά αργοπορημένοι.  Κάνουμε τούτη τη συζήτηση ουσιαστικά εκτός 
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ημερησίας διατάξεως ή προ ημερησίας διατάξεως κ.λπ.  Δε νομίζετε ότι ολοκληρώθηκε η συζήτηση;  Θέλετε 
και οι υπόλοιποι να μιλήσετε πράγματι;  Θέλετε να μιλήσετε;   

Εσύ θέλεις!   

Ο κ. Κουλίας έχει τον λόγο. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Εγώ είμαι λάτρης των κωδίκων, για να ξέρετε, διότι η Κύπρος είναι γεμάτη κώδικες, αλλά τα 
αποτελέσματα στον τόπο μας είναι διαφορετικά.  Προσωπικά δεν αμφισβητώ την αγαθότητα των προθέσεών 
σας, τη δουλειά σας.  Είσαστε ολίγον τι απαιτητικός κύριος και όσους εργάζονται μαζί σας μάλλον 
ταλαιπωρείτε τους με τις πολλές απαιτήσεις που έχετε!  Δεν αμφισβητώ την καλή πρόθεση.  Εκείνο που θέλω 
να πω -και η συζήτηση που έγινε πράγματι είναι εποικοδομητική- είναι ότι υπάρχουν επιχειρήματα από όλες 
τις πλευρές.  Όμως εγώ δεν υπερασπίζομαι τους κώδικες, διότι πάρα πολλά σώματα έχουν κώδικες, και δεν 
είναι ο κώδικας που μας μάρανε εδώ στην Κύπρο με τις δυσκολίες που έχουμε!   

Εκείνο που χρειάζεται να κάμουμε -και απευθύνομαι στην ολομέλεια, όχι στον Πρόεδρο, ο Πρόεδρος 
είναι συσταρισμένος, οργανωμένος κύριος, εξού και το σώμα σάς έκανε Πρόεδρο, πιστεύει σε εσάς δηλαδή, 
άρα δεν αμφισβητεί κανένας το έργο σας και την αγαθότητα των προθέσεών σας- εκείνο που χρειαζόμαστε, 
αγαπητοί συνάδελφοι, είναι να βάλουμε και έναν νόμο που να λέει ότι στην Κύπρο πρέπει να εφαρμόζονται 
οι νόμοι!  Δυστυχώς, στον τόπο μας οι μισοί νόμοι δεν εφαρμόζονται.  Είναι ο κώδικας που θα μας λύσει το 
πρόβλημα, νομίζετε;  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Βότσης. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Να καταγράψω τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε.  Πολύ φοβάμαι ότι για σαράντα λεπτά έχουμε καταφέρει 
για αυτό που προσπαθούμε με τον κώδικα να διορθώσουμε, την εικόνα μας, να κάνουμε ακόμη ένα βήμα 
αρνητικό, αλλά και με όσα θα γραφτούν αύριο για τις προθέσεις όλων, που μπορεί να είναι οι καλύτερες, αλλά 
το βλέπω ότι η αυριανή μέρα δε θα είναι η καλύτερη και πάλι για το τι κάνουμε εδώ και για το έργο που γίνεται, 
που είναι πολύ σημαντικό έργο μεν, αλλά φροντίζουμε πολλές φορές να δημιουργούμε μόνοι μας κάποια 
θέματα.  Δεν ξέρω πώς θα χειριστείτε την εξέλιξη της συζήτησης, για να καταφέρουμε να μειώσουμε τις 
οποιεσδήποτε αρνητικές εικόνες μπορεί να δημιουργηθούν.  Από εκεί και πέρα ο λόγος σε εσάς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Βότση, η ανησυχία σας μπορεί να είναι δικαιολογημένη στο γενικό περιβάλλον που ζούμε, αλλά 
είμαι βέβαιος ότι από τη συζήτηση εκείνο το οποίο δεν μπορεί να βγει προς τα έξω, όση κακοπιστία και 
κακοβουλία και αν υπάρχει, είναι ότι αυτή η Βουλή δε θέλει τον Κώδικα Δεοντολογίας.  Μια κριτική 
προσέγγιση, μια άλλη άποψη δε σημαίνει άρνηση προς τον στόχο και αυτό νομίζω είναι καθαρό.   

Ο κ. Μυλωνάς. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Το σύνταγμα ορίζει τα όρια, τα πλαίσια λειτουργίας και του κοινοβουλίου και εμάς των βουλευτών.  Να 
υπενθυμίσω ιδιαίτερα σε όσους είμαστε μέλη της επιτροπής Θεσμών ότι ξεκίνησε μια συζήτηση με αφορμή 
αυτό που η κοινωνία και ο λαός ουσιαστικά διατυπώνει συνεχώς και όχι αδικαιολόγητα.  Τα φαινόμενα που 
ορίζονται ως ασυμβίβαστα και διαπλεκόμενα -και ο πρόεδρος της επιτροπής είναι εδώ- θεωρήσαμε ότι με 
αυτή τη μελέτη και αυτή τη συζήτηση καλύπτουμε και αυτό το κομμάτι.  Τελικά φτάσαμε στο σημείο να 
συζητούμε αν φωνάζει ο κ. Κωνσταντίνου περισσότερο δυνατά από εμένα στην επιτροπή Ελέγχου!  Αυτό 
είναι το ζητούμενο;  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το ζητούμενο και αυτό που πρέπει να λυθεί θα το βρούμε και με τη δική σας συμβολή.  

 Ο κ. Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Μόνο επί του προσωπικού θα τοποθετηθώ, κύριε Πρόεδρε.  Να πω ότι δεν άνοιξα κανένα θέμα εγώ 
στην ολομέλεια.  Το ένα έκαμέ το ως αστείο ο κ. Νεοφύτου και του απάντησα.  Το δεύτερο ανοίξατέ το εσείς 
με την τοποθέτηση την οποία εκάμετε.  Τώρα εγώ ρωτώ και απευθύνομαι στη λογική του καθενός και, εάν 
έχουμε λάθος, να μας πουν ότι είμαστε τρελοί άνθρωποι και δεν καταλαβαίνουμε τι γίνεται.  Θα διευκολυνόταν 
η ζωή μας, εάν αυτό το πράγμα, προτού κατατεθεί στην όποια κοινοβουλευτική επιτροπή, παρουσιαζόταν 
στη Σύσκεψη των Αρχηγών ή των Εκπροσώπων των Κομμάτων και εκεί διατυπώναμε την άποψή μας ο 
καθένας για την πρόταση την οποία ετοίμασαν κάποιοι άνθρωποι και μπράβο τους, επαναλαμβάνω, γιατί 
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ετοίμασαν μια πρόταση.  Θα ήταν πιο εύκολη η ζωή μας, για να κάνουμε μια ουσιαστική δουλειά, η οποία θα 
κατέληγε το συντομότερο δυνατό ή είναι πιο εύκολη με τη διαδικασία που ακολουθήθηκε;  Εγώ τούτο το απλό 
πράγμα θέλω να απευθύνω στη λογική του καθενός.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να απαντήσω εγώ, κύριε Κυπριανού, που είμαι…  Να το ακούσετε όμως.  Η εμπειρία μου με τους 
κανονισμούς της Βουλής είναι ότι, εάν ακολουθούσα τούτη τη διαδικασία που λέτε, δε θα προλαβαίναμε αυτή 
τη θητεία να τελειώσουμε.  Είναι πέντε φορές που έδωσα τελικό κείμενο και πηγαίναμε μήνες και μήνες, για 
να καταλήξουμε και καθυστερούσαν και αυτό το κείμενο λόγω και του προηγούμενου.  

 Ο κ. Ζαχαρίου. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Τον Δεκέμβρη ψηφίσαμε κανονισμούς λειτουργίας της Βουλής και, επειδή βάσει των κανονισμών 
αρμόδιες είναι οι κοινοβουλευτικές επιτροπές και επειδή το θέμα ήρθε στην ολομέλεια, δε θεωρώ ότι είμαστε 
αναρμόδιοι ή ανίκανοι να χειριστούμε το θέμα ως επιτροπή Θεσμών.  Μπορούμε να καθορίσουμε μια 
συνεδρία μέσα του μηνός τούτου και να ακουστούν όλες οι απόψεις, γιατί έχω και εγώ έντονες απόψεις και ο 
Δημοκρατικός Συναγερμός για διαφοροποιήσεις πάνω στον Κώδικα Δεοντολογίας, όπως έχουμε όλοι.  Από 
την ώρα που πολιτικά όμως, που είναι τούτο που πρέπει να βλέπεις στη Σύσκεψη των Αρχηγών, 
συμφωνούμε όλοι στη θέσπιση Κώδικα Δεοντολογίας κατανοητού, απλού, λειτουργήσιμου, ο οποίος να 
στέλνει και την εικόνα της σωστής λειτουργίας του κοινοβουλίου, η εισήγηση η δική μου είναι να ξεκινήσουμε 
μέσα του Μάρτη, να κατατεθούν όλες οι απόψεις.  Θα δώσουμε χρόνο αρκετό.  Για αυτά που είπε ο κ. 
Κυπριανού μπορεί να συμφωνούμε απόλυτα μαζί του, δεν έχει σημασία, για να μπορέσουμε πραγματικά να 
βγει και η εικόνα η σωστή ότι ξεκίνησε η συζήτηση του θέματος, αλλά να έχει την ευχέρεια κάθε πολιτικό 
κόμμα, κάθε βουλευτής να καταθέσει και διαφορετικό κείμενο, αν θέλει.  Δεν έχουμε κανένα ευαγγέλιο μέσα.  
Έχουμε ένα προσχέδιο, από το οποίο μπορούμε να πάρουμε κάποια στοιχεία, κάποια θα απορρίψουμε, να 
το σμικρύνουμε, να αφαιρέσουμε, να κάνουμε.  Η σημασία είναι η πολιτική θέληση του συνόλου της Βουλής 
για τον τρόπο λειτουργίας και συμπεριφοράς όλων μας, ειδικότερα και για τη σύγκρουση συμφερόντων, που 
είναι ένα τεράστιο κεφάλαιο, που σήμερα ο κόσμος έχει ανάγκη να το επιλύσουμε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Παρακαλώ, ολοκληρώθηκε το θέμα.   

 Παρακαλώ να προχωρήσουμε στις αναφορές για τις διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής. 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να τις διαβάσει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

Οι κ. Στέφανος Στεφάνου, Γεώργιος Γεωργίου, Χρίστος Ορφανίδης και Χαράλαμπος Θεοπέμπτου, 
μέλη της κυπριακής αντιπροσωπίας στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση της Μεσογείου, συμμετείχαν στη 14η 
Ετήσια Γενική Συνέλευση, που φιλοξένησε η Βουλή των Ελλήνων στην Αθήνα στις 20 και την 21η 
Φεβρουαρίου. Ανάμεσα στα θέματα που συζητήθηκαν ήταν οι πολιτικές εξελίξεις στη Μεσόγειο, η 
αντιμετώπιση της τρομοκρατίας και της εξάπλωσης του εξτρεμισμού, η διαχείριση της μεταναστευτικής 
κρίσης, καθώς και ζητήματα σε σχέση με την κλιματική αλλαγή και τρόπους ώθησης της οικονομικής 
ανάπτυξης και επιχειρηματικότητας στην περιοχή.  

Ο κ. Στεφάνου υπογράμμισε την ανάγκη σεβασμού του διεθνούς δικαίου και της εθνικής κυριαρχίας 
και της αποφυγής παρεμβάσεων στις εσωτερικές υποθέσεις άλλων χωρών ως προϋπόθεση για την επίτευξη 
ειρήνης και σταθερότητας στην περιοχή, επικρίνοντας την Τουρκία για τις προκλητικές της ενέργειες εντός 
της κυπριακής ΑΟΖ και καλώντας την να προσέλθει στον διάλογο για επίλυση του Κυπριακού.  

Ο κ. Ορφανίδης ανέφερε ότι η Κύπρος επωμίζεται δυσανάλογο βάρος όσον αφορά την άφιξη 
μεταναστών, επικαλούμενος την αρχή της αλληλεγγύης όλων των κρατών μελών προς τα κράτη πρώτης 
γραμμής.  Στηλίτευσε επίσης το γεγονός ότι η ενορχηστρωμένη διοχέτευση μεταναστών από την Τουρκία 
μέσω των κατεχομένων εδαφών της Κύπρου προς τις ελεύθερες περιοχές, ενώ παράλληλα η Τουρκία 
αρνείται να εφαρμόσει τη Συμφωνία Επανεισδοχής έναντι της Κυπριακής Δημοκρατίας, δυσχεραίνει 
περαιτέρω την κατάσταση.  

Στις 20 Φεβρουαρίου ο πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Ανδρέας Κυπριανού εκπροσώπησε τον Πρόεδρο της Βουλής στις εργασίες της 
45ης Συνόδου της Συντονιστικής Επιτροπής της Κοινοβουλευτικής Διάσκεψης του Παγκόσμιου Οργανισμού 
Εμπορίου (ΠΟΕ) στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο στις Βρυξέλλες.  Τη Σύνοδο απασχόλησαν θέματα 
προετοιμασίας της επόμενης Κοινοβουλευτικής Διάσκεψης του ΠΟΕ, τον Ιούνιο στο Καζακστάν. 

Η επικεφαλής της κυπριακής αντιπροσωπίας στον Κοινοπολιτειακό Κοινοβουλευτικό Σύνδεσμο (CPA) 
κ. Ελένη Μαύρου συμμετείχε στις εργασίες του 7ου Περιφερειακού Συνεδρίου των Γυναικών-Βουλευτών της 
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Κοινοπολιτείας (CWP), μεταξύ 15ης και 22ας Φεβρουαρίου, στα νησιά Φώκλαντ.  Στην αποστολή μετείχε 
επίσης η δρ Ελένη Θεοχάρους, πρώην επικεφαλής της κυπριακής αντιπροσωπίας στο CPA, στα πλαίσια της 
αξιοποίησης πρώην μελών του σώματος στις διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής.  Υπό τον τίτλο «Η 
καταπολέμηση των στερεοτύπων στις μικρές κοινωνίες» συζητήθηκαν μεταξύ άλλων θέματα σχετικά με τη 
δημιουργία ρόλων και ευκαιριών εργοδότησης για τις γυναίκες σε μικρές κοινωνίες, καθώς και μέτρα ώθησης 
των γυναικών για διεκδίκηση δημόσιων αξιωμάτων.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ τον γραμματέα τώρα να ενημερώσει το σώμα για το ποιοι βουλευτές απουσιάζουν σε 
αποστολές στο εξωτερικό.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Ο κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης συμμετέχει στην Επιτροπή της Ανθρώπινης Διάστασης του ΟΑΣΕ στη 
Βιέννη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούμε στο Πρώτο Κεφάλαιο της ημερησίας διάταξης, που είναι η 
νομοθετική εργασία.  Όλες οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες.  Το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής και 
τιτλοφορείται «Οι περί Υπηρεσιακών Οχημάτων του Κρατικού Τομέα και του Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020». 

 Η επιτροπή Οικονομικών απέστειλε επιστολή στο Υπουργείο Οικονομικών -αυτή τη σημείωση, αν 
θέλετε, να τη διαβάσω- στις 25 Φεβρουαρίου του 2020, με την οποία ζητά επιβεβαίωση αν θα προωθηθούν 
οι κανονισμοί όπως ανανεώθηκαν κ.λπ., να μην τα διαβάσω.   

Αν θέλει κάτι να μας τονίσει ο πρόεδρος της επιτροπής Οικονομικών, έχει τον λόγο. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Να ρωτήσουμε την κυβέρνηση τι θέλει να κάμει με τούτους τους κανονισμούς επιτέλους!  Απαντήθηκε 
χθες με νέα απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου ότι ήθελαν να κάνουν αναθεωρημένους κανονισμούς.  
Τους είδαμε πριν λίγο η επιτροπή Οικονομικών σε έκτακτη συνεδρία, εγκρίθηκαν να κατατεθούν στην 
ολομέλεια σήμερα, εφόσον ήταν γραμμένο το θέμα στην ολομέλεια, και είμαστε έτοιμοι να τοποθετηθούμε ως 
κόμμα.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Νεοφύτου έχει τον λόγο. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Επειδή είμαι αυτός που ζήτησα την αναβολή, γιατί είναι ένα θέμα που δημιουργεί και λανθασμένες 
εικόνες, έχουμε εκπλαγεί που είναι στην ημερησία διάταξη σήμερα, διότι ζητήσαμε αναβολή την περασμένη 
Παρασκευή! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, έχετε δίκαιο πάνω σε τούτο.  Νομίζω έχετε δίκαιο, διότι… 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Μόλις τωρά έχουμε ενημερωθεί ότι ήρθε χθες θέση, έκατσε η επιτροπή και… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έχετε δίκαιο.  Στάλθηκε μεν η επιστολή, για να εφαρμοστεί ο κανονισμός, αλλά είπαμε από τη 
μεθεπόμενη. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 25 του Φεβράρη ήρθε η απάντηση, είδαν τα σήμερα.  Δηλαδή είναι τόσο επείγον;  Είναι τόσο επείγον 
οι λιμουζίνες;  Άστε τις τζειαμαί, σιόρ, να δούμε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, νομίζω να το αφήσουμε για την επόμενη, αν συμφωνείτε όλοι. 

 Υπάρχει και κάποιος που διαφωνεί;  

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Δεν έχουμε κανένα πρόβλημα να μην το συζητήσουμε, άλλωστε δεν είναι κατεπείγον θέμα, αλλά να 
μην έρθει τωρά ότι, ξέρετε, η επιτροπή Οικονομικών… 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 
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 Όχι, προς Θεού! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, είναι καθαρό. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Για να είμαστε εξηγημένοι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ό,τι ήταν να γίνει έγινε. 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Δεν έχω καμία ένσταση, κύριε Πρόεδρε, να αναβληθεί. Εμάς η θέση μας δε θα αλλάξει, αν αναβληθεί 
εκατό πενήντα φορές.  Εμείς είμαστε εναντίον! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άστε να την πείτε πόννα έρτει η ώρα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

Ευχαριστούμε πολύ.   

Είναι χάσιμο χρόνου, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα… 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι, κύριε Βότση. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

Για την αναβολή να τοποθετηθούμε. 

Το ότι μπήκε στην ημερήσια διάταξη δεν ήταν δική μας ευθύνη.  Ήταν από πριν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όχι, ευθύνη δική μου είναι.   

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Εμείς εκάμαμεν τη δουλειά που έπρεπε να κάνουμε, εφόσον η κυβέρνηση δεν αποφασίζει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μπορούσε να μείνουμε παρακάτω. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Επειδή ο καθένας λέει και τη θέση του και η ομάδα μας είναι αρνητική στο να υποστηρίξει αυτούς τους 
κανονισμούς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εάν αντιδρούσε και μου το θύμιζε οποιοσδήποτε, όταν απέστειλα την ημερησία διάταξη για αυτό το 
θέμα, θα το αφαιρούσα εγώ. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι επίσης εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Εκλογή, Αξιολόγηση και Ανέλιξη Ακαδημαϊκού Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020».   

 Ναι, κύριε Σιζόπουλε. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είχαμε ζητήσει ακριβώς μια αναβολή την περασμένη φορά, γιατί θέλαμε να έχουμε μια 
καλύτερη μελέτη.  Η μελέτη που έχουμε κάνει έχει επιβεβαιώσει ακριβώς κάποιες σημαντικές ανησυχίες, τις 
οποίες είχαμε από την αρχή.  Το πιο σημαντικό είναι ότι αυτή τη στιγμή για την ανέλιξη του ιατρικού διδακτικού 
προσωπικού επιχειρείται να αφαιρεθεί ένα από τα πιο σημαντικά στοιχεία της πανεπιστημιακής 
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δραστηριότητας, η κλινική παρουσία και η κλινική επιμέλεια των καθηγητών.  Είναι δυνατό σε μία ιατρική 
σχολή, όταν σήμερα τα σύγχρονα προγράμματα ταυτίζουν και συγχρονίζουν τη θεωρητική διδασκαλία με την 
κλινική εμπειρία και διδασκαλία, εμείς να αποσυνδέουμε από αυτή την διάσταση, την κλινική διάσταση, τους 
καθηγητές της Ιατρικής Σχολής;  Απλά και μόνο γιατί από τη μια θέλουμε να τους δίνουμε υψηλούς μισθούς, 
από την άλλη να έρχονται να παραδίδουν κάποια μαθήματα, αλλά όλες τις υπόλοιπες ημέρες του μήνα να 
είναι στο εξωτερικό, να εργάζονται στις εργασίες τους;   Έτσι, αυτή την Ιατρική Σχολή θέλουμε να κτίσουμε;  
Ο πανεπιστημιακός καθηγητής σε μια ιατρική σχολή οφείλει να είναι συνεχώς παρών και στην έδρα του.  Να 
έχει την ευθύνη της κλινικής επιμέλειας.  Να έχει την ευθύνη της παρακολούθησης των αρρώστων και τη 
μεταφορά της εμπειρίας στους φοιτητές του.  Δεν είναι δυνατό αυτή τη στιγμή να εγκρίνω ότι θα έχουν ανέλιξη, 
χωρίς να έχουν την υποχρέωση της κλινικής παρουσίας στις κλινικές, για να παρακολουθούν ακριβώς την 
εξέλιξη των ασθενών και να διδάσκουν τους φοιτητές τους.   

 Ως εκ τούτου, εμείς δεν πρόκειται να το ψηφίσουμε.  Θεωρούμε ότι αυτό το πράγμα θα υπονομεύσει 
αφάνταστα την ποιότητα των προσφερόμενων σπουδών στην Ιατρική Σχολή.  Μία σχολή η οποία θα πρέπει 
να βρίσκεται σε ένα υψηλό επίπεδο προδιαγραφών, εάν θέλουμε να έχουμε απόφοιτους αυτής της σχολής 
που να μπορούν να προσφέρουν υψηλού επιπέδου υπηρεσίες στους πολίτες.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Τορναρίτης.   

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Εγώ, κύριε Πρόεδρε, επειδή απουσιάζει ο πρόεδρος της επιτροπής Υγείας, παρ’ όλο που δεν κινείται 
στα πλαίσια του κανονισμού, με τη δική σας άδεια, αν μπορεί να υπάρξει αναβολή του θέματος για την 
επόμενη συνεδρία, να έχουμε την ευκαιρία να δούμε το θέμα που εγείρει ο κ. Σιζόπουλος.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αν θεωρήσουμε ότι δεν ξεκίνησε η συζήτηση επί της ουσίας και έμμεσα ο κ. Σιζόπουλος ζήτησε 
αναβολή, τότε να το αναβάλουμε. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς δεν πρόκειται να έχουμε ένσταση, εμάς αυτό που μας ενδιαφέρει να γίνει μια 
σωστή δουλειά προς όφελος ακριβώς… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Επειδή είστε εσείς ο πρώτος ομιλητής, αναβολή, διαφορετικά δε θα το ανέβαλλα. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Αποδέχομαι την εισήγηση για αναβολή και την καταθέτω εδώ εκ μέρους μου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αναβάλλεται και αυτό το θέμα. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 3, 4 και 5 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Συστήματος 
Εγγύησης των Καταθέσεων και Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2019», «Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019» και «Οι περί 
Συστήματος Εγγύησης των Καταθέσεων και Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020». 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι κοινός για τα τρία θέματα.  Ορθότερη εναρμόνιση με την Οδηγία 2014/49/ΕΕ περί των 
συστημάτων εγγύησης των καταθέσεων, καθώς και αποτελεσματικότερη εφαρμογή της βασικής νομοθεσίας  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τα νομοσχέδια και 
τους κανονισμούς του επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος  Άριστος Δαμιανού 

 Μαρίνος Μουσιούττας Αντρέας Καυκαλιάς 

 Σάβια Ορφανίδου, εκπροσωπώντας Μαρίνος Σιζόπουλος 

 τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου Γιώργος Λιλλήκας 
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 Μάριος Μαυρίδης Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Ονούφριος Κουλλά Γιώργος Περδίκης 

 Στέφανος Στεφάνου Άννα Θεολόγου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα πιο πάνω νομοσχέδια 
και κανονισμούς σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 24 Φεβρουαρίου 2019.  Στη συνεδρία της 
επιτροπής παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου 
και του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου. 

 Σκοπός των υπό αναφορά σχεδίων νόμου είναι η τροποποίηση της ισχύουσας νομοθεσίας, ώστε να 
επιτευχθεί ορθότερη εναρμόνιση με την Οδηγία 2014/49/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 16ης Απριλίου 2014 περί των συστημάτων εγγύησης των καταθέσεων, καθώς και η 
αποτελεσματικότερη εφαρμογή της βασικής νομοθεσίας. 

 Ειδικότερα, με το πρώτο υπό αναφορά νομοσχέδιο σκοπείται η τροποποίηση του  περί Συστήματος 
Εγγύησης των Καταθέσεων και Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων Νόμου, ώστε να ρυθμιστούν 
ζητήματα που αφορούν στην παροχή δυνατότητας συγχώνευσης του εθνικού Συστήματος Εγγύησης 
Καταθέσεων (ΣΕΚ) με συστήματα εγγύησης καταθέσεων άλλων κρατών μελών, καθώς και στην πρόσθετη 
χρηματοδότηση του ΣΕΚ από άλλες πηγές. 

 Περαιτέρω, εισάγονται ρυθμίσεις για αποτελεσματικότερη εφαρμογή της νομοθεσίας οι οποίες 
αφορούν κυρίως τα ακόλουθα: 

1. Τη διαγραφή αναφορών στο Ταμείο Εγγύησης Καταθέσεων των Συνεργατικών Πιστωτικών Ιδρυμάτων 
(ΣΠΙ), απόρροια της ανάκλησης της άδειας λειτουργίας της Συνεργατικής Κυπριακής Τράπεζας (ΣΚΤ) 
ως πιστωτικό ίδρυμα, συμπεριλαμβανομένων και των ΣΠΙ. 

2. Τη δυνατότητα ανάκτησης από την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου απευθείας από τα πιστωτικά 
ιδρύματα των εξόδων που προκύπτουν από τη διοικητική και τεχνική υποστήριξη που παρέχει στο 
ΣΕΚ. 

 Με το δεύτερο υπό αναφορά νομοσχέδιο σκοπείται ειδικότερα η τροποποίηση του περί Εργασιών 
Πιστωτικών Ιδρυμάτων Νόμου, ώστε να επιτευχθούν τα ακόλουθα: 

1. Ρύθμιση της επικοινωνίας μεταξύ της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου και της Διαχειριστικής 
Επιτροπής του ΣΕΚ. 

2. Ενημέρωση της Διαχειριστικής Επιτροπής του ΣΕΚ από την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου, στην 
περίπτωση που διαπιστωθούν προβλήματα σε οποιοδήποτε Αδειοδοτημένο Πιστωτικό Ίδρυμα τα 
οποία απαιτούν την ενεργοποίηση του ΣΕΚ.  

 Περαιτέρω, προτείνεται η διαγραφή αναφορών στο Ταμείο Εγγύησης Καταθέσεων των Συνεργατικών 
Πιστωτικών Ιδρυμάτων, απόρροια της ανάκλησης της άδειας λειτουργίας της ΣΚΤ ως πιστωτικό ίδρυμα, 
συμπεριλαμβανομένων και των ΣΠΙ. 

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 32 του περί Συστήματος 
Εγγύησης των Καταθέσεων και Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων Νόμου, σκοπείται η 
τροποποίηση των περί Συστήματος Εγγύησης των Καταθέσεων και Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων 
Ιδρυμάτων Κανονισμών, ώστε να επενεχθούν οι ακόλουθες ρυθμίσεις: 

1. Κάλυψη των καταθέσεων των τοπικών αρχών που έχουν προϋπολογισμό που δεν υπερβαίνει τις 
πεντακόσιες χιλιάδες ευρώ (€500.000). 

2. Αύξηση του ορίου κάλυψης για τα πρόσκαιρα υψηλά υπόλοιπα καταθέσεων που εξυπηρετούν 
κοινωνικούς σκοπούς από πενήντα χιλιάδες ευρώ (€50.000) σε τριακόσιες χιλιάδες ευρώ (€300.000) 
και για περίοδο μέχρι δώδεκα μήνες, αντί για έξι που ίσχυε σύμφωνα με την κείμενη νομοθεσία. 

3.  Καταβολή αποζημίωσης σε περίπτωση ενεργοποίησης του ΣΕΚ από τα ρευστά διαθέσιμα του 
πιστωτικού ιδρύματος υπό προϋποθέσεις. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών ανέφερε ότι οι προτεινόμενες 
ρυθμίσεις ετοιμάστηκαν στη βάση των σχολίων της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, αλλά και στη βάση θεμάτων που 
εντοπίστηκαν από την πρακτική εφαρμογή της ισχύουσας νομοθεσίας.  Επιπρόσθετα, η ανάγκη για 
τροποποίηση της ισχύουσας νομοθεσίας προέκυψε και από την ανάκληση της άδειας λειτουργίας της ΣΚΤ 
ως πιστωτικό ίδρυμα, καθώς και των ΣΠΙ που αποτελούσαν υποκαταστήματα αυτής, στη βάση 
προγενέστερης απόφασης συγχώνευσης. 

 Ο εκπρόσωπος της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, καθώς και ο εκπρόσωπος του Συνδέσμου 
Τραπεζών Κύπρου εξέφρασαν τη σύμφωνη γνώμη τους με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
προτεινόμενων νόμων και κανονισμών.  
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 Στο στάδιο της εξέτασης του νομοσχεδίου μέλη της επιτροπής ζήτησαν την κατάθεση στοιχείων από 
τους εκπροσώπους του Υπουργείου Οικονομικών σχετικά με τον τρόπο διαχείρισης του υπολοίπου του 
Ταμείου Εγγύησης Καταθέσεων των ΣΠΙ.    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της επιφύλαξε την τελική τοποθέτηση όλων των εκπροσωπούμενων σε αυτήν πλευρών 
κατά τη συζήτηση των θεμάτων στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 
1. Ο περί Συστήματος Εγγύησης των Καταθέσεων και Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 

2. Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ.4) Νόμος του 2019. 

3. Οι περί Συστήματος Εγγύησης των Καταθέσεων και Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει μία τροπολογία από το ΑΚΕΛ, προφορική, την οποία θα αποδεχτώ, μπορεί να… 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Από τη μια θέλω να συγχαρώ την κυβέρνηση, γιατί έφερε αυτό το νομοσχέδιο, γιατί θα θωρακίσουμε 
και την οικονομία και τον χρηματοπιστωτικό τομέα από οποιουσδήποτε πιθανούς κινδύνους.  Δεύτερον, να 
συγχαρώ την επιτροπή Οικονομικών που τάχιστα είδε αυτό το ζήτημα.  Όμως, ακόμα μία φορά θα στείλω ένα 
μήνυμα προς τους δικούς μας, της κυβέρνησης:  Να μη βάζουν μέσα σε νομοσχέδια που είναι επείγοντα είτε 
για σκοπούς εθνικής προτεραιότητας είτε εναρμόνισης με το ευρωπαϊκό κεκτημένο πράγματα ασύνδετα.  Ενώ 
από τη μια πρέπει να θωρακίσουμε από πιθανούς κινδύνους, από την άλλη εμπλέξαν μέσα στο νομοσχέδιο 
και ένα ταμείο που αφορούσε τον πρώην συνεργατισμό, με αποτέλεσμα να υπάρχουν διαφορετικές απόψεις.  
Θεωρώ ότι δεν είναι επείγον και η εισήγησή μου είναι το άρθρο 33 που μιλά ότι πρέπει να καταργηθεί το 
ταμείο εγγύησης καταθέσεων, αλλά και τρία, τέσσερα άρθρα που είναι συνδεδεμένα μαζί με την κατάργηση, 
να αφαιρεθούν από το νομοσχέδιο, να ψηφίσουμε σήμερα αυτό που είναι επείγον και έχουμε και βδομάδες 
και μήνες και εξάμηνα να συζητήσουμε όλα τα άλλα.  Και να είναι αρχή και παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, και 
εσάς με τη βαρύτητα του θεσμού σας να σταλεί αυτό το μήνυμα.  Να βλέπουμε αυτά που είναι επείγοντα 
εναρμονιστικά και να μην μπαίνουν από το παράθυρο πράγματα που δεν επείγουν!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Νεοφύτου, 

 Θέλω να ελπίζω ότι είσαστε πλήρως ενήμεροι, διότι η εικόνα που μας έδωσαν εμάς είναι πολύ 
διαφορετική.  Δεν μου επιτρέπεται να πω πράγματα εδώ, ιδιαίτερα δημόσια, ούτε και σε σύσκεψη αρχηγών 
θα έλεγα, γιατί θα διαρρεύσουν και το λέω με αυτό τον τρόπο.  Όμως ο κ. Βότσης και εσείς, εάν κρίνετε ότι 
τούτο το πράγμα μπορεί να αναβληθεί και αναλαμβάνετε… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Δε ζήτησα αναβολή! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αλλά; 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Δε ζήτησα αναβολή, προς Θεού!  Είπα να ψηφιστεί κατεπείγον, αλλά να αφαιρεθούν κάποια άρθρα 
που είναι άσχετα με το θέμα.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Ποιος θα μας τα πει τούτα τα άρθρα;   

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Θα τα δουν νομοτεχνικά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Βότσης. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, να πούμε κατ’ αρχάς ότι με τη διαδικασία που εσείς έχετε εγκρίνει   -γι’ αυτό και σήμερα 
είναι στην ημερήσια διάταξη, για να πούμε και την προσπάθεια του Προέδρου να ολοκληρωθεί αυτή η 
συζήτηση- γίνεται ορθότερη εναρμόνιση με την Οδηγία που αφορά το σύστημα εγγύησης καταθέσεων.   

 Αν θέλετε, πέντε λόγια, για να δούμε τι αλλάζουμε.  Είναι η παροχή δυνατότητας συγχώνευσης του 
ταμείου εγγυήσεως της Κύπρου με άλλα ταμεία άλλων χωρών, εάν το αποφασίσουν, η πρόσθετη 
χρηματοδότηση του συστήματος εγγυήσεως καταθέσεων από άλλες πηγές, η διαγραφή αναφορών στο ταμείο 
εγγύησης καταθέσεων των συνεργατικών πιστωτικών ιδρυμάτων, απόρροια της ανάκλησης της άδειας του 
συνεργατισμού, η δυνατότητα ανάκτησης από την Κεντρική Τράπεζα εξόδων που προκύπτουν από τη 
διοικητική και τεχνική υποστήριξη που παρέχει ο ΣΕΛΚ στις τράπεζες…  Είναι προς τη σωστή κατεύθυνση…  
Η κάλυψη καταθέσεων τοπικών αρχών με προϋπολογισμό μέχρι €500,000, δηλαδή… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Περδίκη) 

 Όχι, είναι πολύ καλό, γιατί κοινότητες μικρές, με προϋπολογισμό κάτω από €0,5 εκατομ., σε μη κακό 
περίπτωση, θα μπορούν να καλύπτουν μέχρι €100,000.  Είναι προς τη σωστή κατεύθυνση, γι’ αυτό τα 
φέραμε.   

 Η αύξηση ορίου κάλυψης για πρόσκαιρα υψηλά επιτόκια καταθέσεων που εξυπηρετούν κοινωνικούς 
σκοπούς, όπως ποσά από ασφάλειες ζωής από €50.400 για περίοδο από έξι μήνες μέχρι δώδεκα μήνες, 
πάλι είναι θετικό.  Σημαντικό άρθρο η καταβολή αποζημίωσης σε περίπτωση ενεργοποίησης του ταμείου από 
τα ρευστά διαθέσιμα πιστωτικού ιδρύματος υπό προϋποθέσεις, που είναι περίπου το πιο σημαντικό στοιχείο.  
Και μέσα μπήκε και τούτη η αναφορά που λέει ο κ. Νεοφύτου.  Εάν αφαιρέσουμε το άρθρο 18 που τροποποιεί 
το άρθρο 33 του υφιστάμενου... Είναι ένα άρθρο το οποίο έλεγε ότι «καταργείται το ταμείο εγγύησης 
καταθέσεων και τα λεφτά μεταφέρονται στο ταμείο εγγύησης των καταθέσεων των τραπεζών.».  Εδώ υπήρχε 
μια συζήτηση, εάν έπρεπε να γίνει ή όχι.  Παρ’ όλο που πήραμε απαντήσεις από την Κεντρική Τράπεζα 
γραπτώς -και είναι εδώ ενώπιον των συναδέλφων, παρ’ όλο που ο καθένας μπορεί να έχει την άποψή του- 
θεωρείται καλύτερο να αφαιρεθεί αυτό το άρθρο, ταυτόχρονα όπου αλλού αναφερόταν ότι αφαιρούνται οι 
πρόνοιες που καταργούσαν τον συνεργατισμό και, αφού παραπαίει το άρθρο, πρέπει να παραμείνει το ταμείο, 
μέχρι να δούμε τι θα κάμουμε.  Αλλά  δεν αλλάζει αυτό που θέλαμε να πετύχουμε σήμερα με την ψήφιση του 
νομοσχεδίου, εξ ου και εμείς ως Δημοκρατικό Κόμμα θα υπερψηφίσουμε και τα δύο νομοσχέδια και τον 
κανονισμό και το κομμάτι θα αφαιρεθεί και θα το δούμε με την ησυχία μας.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άρα, να σε παρακαλέσω απλά να μας πεις τι θέλεις να αφαιρεθεί δίκην τροπολογίας, να καταγραφεί 
ως προφορική τροπολογία τώρα, να εξηγήσει μετά ο κ. Στεφάνου… 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Σελίδα 9… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Διαδικαστικά, κύριε Πρόεδρε.  Εμείς μπήκαμε σε μια διαδικασία εκτός του κανονισμού για έναν νόμο 
επείγοντα και σημαντικό.  Άμα πήγαμε και διαβάσαμε τα νομοσχέδια, έπρεπε να γυρεύουμε με το 
μικροσκόπιο το επείγον και το σημαντικό.  Δεν ξέρω αν είναι μέσα στη λογική τη στρατιωτική κάλυψης 
απόκρυψης… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία, τούτο μου το είπετε, το κατάλαβα!  Είμαστε δαμαί να λύσουμε το πρόβλημα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Δεν είναι μόνο το συγκεκριμένο που εντοπίστηκε που την κ. Θεολόγου.  Και τα υπόλοιπα, ακόμα και 
αν είναι καλά, όπως λέει ο κ. Βότσης και μπορώ να συμφωνήσω μαζί του ότι είναι καλά, έπρεπε να περάσουν 
από τη διαδικασία του κοινοβουλευτικού ελέγχου.  Εν τζιαι σημαίνει ότι ό,τι είναι καλό περνούμεν το ππάσα 
χωρίς να το συζητήσουμε.  Δηλαδή, καμιά φορά μπορεί να έχει και καμιά μύλλα μέσα στα καλά! 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Έχε υπόψη σου ότι έχουμε Δευτέρα της Καθαρής. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Γιατί τόσα καλά να περνούν χωρίς καμία συζήτηση, επειδή έπρεπε ένα καλό να περάσει, ας πούμε.  
Άμα περάσει το ένα το καλό και τα άλλα να τα συζητήσουμε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ελπίζω να τα εντοπίσετε και να το κάμετε τώρα με τροπολογίες. 
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 Κύριε Βότση, πέστε μας την τροπολογία σας και μετά θα δώσω τον λόγο στον κ. Στεφάνου να μας 
εξηγήσει τη δική του τροπολογία και να κάμει και τοποθέτηση πάνω στην καινούργια.   

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Θεωρώ ότι ο κ. Στεφάνου θα αποσύρει την τροπολογία του, εφόσον καταργήσουμε το άρθρο… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άφησ’ τον να μας τα πει.  Πες μας εσύ τι θέλεις. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Μιλούμε για τον περί Συστήματος Εγγύησης των Καταθέσεων και Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων 
Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο οποίος είναι ο τρίτος; 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Ο οποίος είναι ο πρώτος.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο πρώτος, το άρθρο 18.   

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Και θα αφαιρεθεί το άρθρο 18.  Όπου αλλού αναφέρεται περί συνεργατισμού να είναι συνεπακόλουθη 
αφαίρεση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αυτό θεωρώ ότι καταγράφηκε.   

 Να δώσουμε τον λόγο στον κ. Στεφάνου τώρα. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Πριν αναφερθώ στο τι θα κάμουμε, θέλω να επαναλάβω εκείνα που είπε ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, που 
είναι μια παρατήρηση που κάμαμε πάρα πολλές φορές προς την κυβέρνηση και προς τις κρατικές υπηρεσίες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπερθεματίζω και εγώ, παρ’ όλο που… 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Πιάννουν μας τηλέφωνο ή έρχονται κοντά μας και λένε «έχει επείγον ένα θέμα, για να προστατέψουμε 
ζωτικά συμφέροντα της Δημοκρατίας!». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αθθυμούμαστεν την υστάτη. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Μάλιστα, να έρθετε. Αλλά ερχόμενοι, κοτσάρουν πάνω στην τροπολογία ή πάνω στον νόμο και 
κάμποσα άλλα ζητήματα και θέλουν να τα περάσουμε ούλλα μαζί πακέτο.  Και προκύπτουν… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Στεφάνου, να σας διακόψω ένα λεπτό. 

 Κύριε Βότση και κύριε Νεοφύτου, εάν μου ετοιμάσετε μίαν επιστολή η οποία να θίγει αυτά τα ζητήματα, 
για να μην επανέλθουν, όπως το λέει και ο κ. Στεφάνου, ως Πρόεδρος της Βουλής είμαι διατεθειμένος να το 
στείλω εκεί που πρέπει. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Και θα ήθελα να πω ότι, εκτός από το συγκεκριμένο ζήτημα που προέκυψε με τα €25 εκατομ. του 
συνεργατισμού, του πάλε ποτέ, προέκυψαν και άλλα ζητήματα, όντως, που το έχει εγείρει ο κ. Περδίκης ότι 
ήρθαν και άλλα ζητήματα, που αφορούν στο συγκεκριμένο ζήτημα και έπρεπε να κάμουνε μια εργασία εξπρές 
και μετά φόβου Θεού, άμπα τζιαι κάμουμε κανένα λάθος, παρ’ ότι είναι γεγονός ότι είναι σημαντικά και εκ 
πρώτης είναι και θετικά, αλλά είναι εκ πρώτης.  Δηλαδή, τώρα που θα το περάσουμε φοβούμαστε πάντα 
άμπα τζιαι περάσαμε τζιαι τίποτε που δεν έπρεπε να περάσουμε.  Ενώ έπρεπε η Κεντρική Τράπεζα να 
επικεντρωθεί σε εκείνο για το οποίο εκάμαμε τη δουλειά, όντως για να θωρακίσουμε το ταμείο, και να το 
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περάσουμε.  Τώρα, κάτω από το πρίσμα της τοποθέτησης που έχει γίνει από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, να 
αφαιρεθεί το κομμάτι με τα €25 εκατομ., δεν υπάρχει λόγος να κρατήσουμε εμείς την τροπολογία που ήθελε 
τα €25 εκατομ., αντί να πάνε στο ταμείο, να πάνε στο πάγιο ταμείο του κράτους και να συζητήσουμε μετά.  
Θα πρέπει όμως οι αρμόδιες υπηρεσίες της Βουλής να δουν πώς θα το κάμουν, για να στέκει κιόλας, όχι 
αύριο να προκύψουν άλλα προβλήματα, και να το κάμουμε. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Είναι δύο διαφορετικά ζητήματα.   

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Μάλιστα.  Με αυτή την έννοια εμείς λέμε, αφού θα αφαιρεθεί το συγκεκριμένο, θα ψηφίσουμε το άλλο, 
το οποίο έχει να κάμει με τη θωράκιση του τραπεζικού συστήματος.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Θεολόγου. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Όντως εκείνο το συγκεκριμένο άρθρο είναι άσχετο, αλλά πρέπει να κάτσουμε να δούμε, γιατί είναι 
άσχετο μέσα στη συζήτηση.   

 Ο περί Συστήματος Εγγύησης των Καταθέσεων και Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων του 
2016 έχει ένα άρθρο, το άρθρο 16, κύριε Πρόεδρε, το οποίο λέει ξεκάθαρα ότι «απαγορεύεται η μεταφορά 
κεφαλαίων μεταξύ των ταμείων.».  Ξεκάθαρα.  Και ο τέως Υπουργός Οικονομικών και νυν αναπληρωτής 
πρόεδρος του Δημοκρατικού Συναγερμού το γνώριζε ότι απαγορεύετουν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Απευθυνόμενος στα έδρανα του Δημοκρατικού Συναγερμού) 

 Σας ακούω μέχρις εδώ και θα με αναγκάσετε να μπω στον διάλογό σας. 

 Συνεχίστε, κυρία Θεολόγου. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Λέω, κύριε Πρόεδρε, και επαναλαμβάνω ότι ο τέως Υπουργός Οικονομικών και νυν αναπληρωτής 
πρόεδρος του Δημοκρατικού Συναγερμού το γνώριζε ότι ο νόμος απαγορεύει τη μεταφορά κεφαλαίων μεταξύ 
τούτων των ταμείων που εγγυούνται τις καταθέσεις.  Και εν τούτοις στη συμφωνία που υπέγραψε ως 
Υπουργός Οικονομικών μαζί με την Ελληνική Τράπεζα το 2018 για τη διαδικασία πώλησης των εργασιών του 
συνεργατισμού στην Ελληνική Τράπεζα, την οποία εμείς εδώ μέσα δεν είδαμε και ούτε εγκρίναμε, έκαμε 
σίγουρο, κύριε Πρόεδρε, ότι,  αν δεν μεταφερθούν αυτά τα λεφτά που απαγορεύετουν διά νόμου να 
μεταφερθούν, η Ελληνική θα τα πιάσει.   

 Έχουμε μια φράση, κύριε Πρόεδρε, που λέμε στην κυπριακή, «με το εσιέκκιπι» να τα πιάσει, κύριε 
Πρόεδρε, €23 εκατομ., επειδή έτσι αποφάσισε ο Υπουργός Οικονομικών… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Έντζιεν τέλεια κυπριακή, αλλά τέλος πάντων είναι και η γλώσσα… 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Εν πειράζει, λαλούμεν το όμως.  Επειδή έτσι αποφάσισε ο Υπουργός Οικονομικών, αυτά τα λεφτά να 
καταλήξουν στην Ελληνική Τράπεζα με μια συμφωνία που δεν είναι υπεράνω του νόμου.  Ο νόμος 
απαγορεύει τη μεταφορά.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μήπως η τοποθέτησή σας αφορά αυτό που θα αποσυρθεί, κυρία Θεολόγου; 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Αυτό που θα αποσυρθεί, κύριε Πρόεδρε, σε δύο, τρεις μήνες, που εννά έρτει ο Ιούλιος του 2020, θα 
έρθουμε όλοι μας εδώ να αποδεσμεύσουμε €23 εκατομ. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Εννά δούμε. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 
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 Εννά δούμε;  Να δούμε, να τα δούμε ’πού τα τωρά.  Γιατί έν’ καλά να λαλούμε ότι αποσύρεται με 
τροπολογία, αλλά να ξέρουμε ότι εννά έρτει αποδέσμευση για €23 εκατομ., διότι μες στη συμφωνία…  Σας 
καλώ, κύριε Πρόεδρε, ως Πρόεδρος της Βουλής να απαιτήσετε να δοθεί η συμφωνία που υπογράφτηκε με 
την Ελληνική Τράπεζα, γιατί δεν την είδαμε εμείς ως βουλευτές και θα καλούμαστε κάθε τρεις και λίγο να 
πληρώνουμε και να αποδεσμεύουμε κονδύλια στη βάση τζιείνης της συμφωνίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εφόσον θα αποσυρθεί, να το αφήσουμε να το δούμε που εννά έρτει η ώρα του. 

 Ο κ. Παπαγιάννης έχει τον λόγο. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε, θεωρώ ότι μέσω της συζήτησης αντιλαμβάνεστε και τον λόγο που 
είχαμε ζητήσει από χθες την αναβολή του εν λόγω θέματος, αν και, εφόσον υπάρχει πρόθεση να αφαιρεθεί 
το συγκεκριμένο κομμάτι, θεωρώ ότι πρέπει να γνωρίζουμε ποια ακριβώς θα είναι και τα υπόλοιπα που θα 
αφαιρεθούν, για να ξέρουμε τι θα ψηφίσουμε στο τέλος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ε, νομίζω μόνο τούτο, αλλά να το διευκρινίσουμε στο τέλος. 

 Ο κ. Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Και εμείς θα το ψηφίσουμε, κύριε Πρόεδρε, αλλά θα σημειώσω αυτό που είπε η κ. Θεολόγου -απλά 
για να το θυμόμαστε- το οποίο αναφέρεται σε επιστολή της Κεντρικής Τράπεζας, διότι αφήνουμε αυτές τις 
πρόνοιες σε εκκρεμότητα.  Η επιστολή της Κεντρικής Τράπεζας αναφέρει ότι σύμφωνα με τη συμφωνία 
πώλησης του συνεργατισμού -αυτό που ανέφερε και η κ. Θεολόγου- μέχρι τις 3 Σεπτεμβρίου 2020 η ΚΕΔΙΠΕΣ 
θα έχει δέκα μέρες, για να καταβάλει το εν λόγω ποσό, δηλαδή τα €23 εκατομ., στην Ελληνική Τράπεζα.  
Απλά για να μη λέμε μετά ότι δεν το ξέραμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με απόλυτο σεβασμό σε όλους.  Όπως έν’ συγχυσμένη η κυβέρνηση έν’ τζιαι η Βουλή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συγχυστήκαμε μόνοι μας ή εσύγχυσέ μας η κυβέρνηση όμως; 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Δεν έχει σχέση… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Νεοφύτου, επειδή είσαι και λλίον… εσυγχυστήκαμε μόνοι μας ή εσύγχυσέ μας; 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ούλλοι είμαστε συγχυσμένοι.  Εβάλαν ένα πράμα που δεν έχει σχέση με το επείγον και αφορά…  
Εψηφίσαμε περί χρόνου να κάμουμε ένα ταμείο που να βάλλουν οι τράπεζες με βάση τις καταθέσεις που 
έχουν σιέρι πούγκα, να δημιουργείται μια κάσια, σε περίπτωση που χρειαστεί για τις εγγυημένες καταθέσεις.  
Επειδή τότε ήταν δύο ξεχωριστοί νόμοι, εκάμαν ένα ταμείο για τις τράπεζες, ένα ταμείο για τον συνεργατισμό.  
Τώρα εν έσιει συνεργατισμό.  Επουλήθηκε μέρος, το άλλο έν’ ΚΕΔΙΠΕΣ.  Πρέπει κάτι να κάμουμε με τούτο 
το ταμείο, αλλά ακόμα έχουμε νόμους που στέκουν για τον συνεργατισμό, άρα πρέπει να το δούμε στο 
σύνολο.  Τούτο έν’ το πρώτο και δεν έχει καμία σχέση με το νομοσχέδιο που σωστά ήρθε και πρέπει να το 
ψηφίσουμε. 

 Το δεύτερο είναι η σύγχυση εδώ στο σώμα και δικαιολογημένη.  Επειδή μες στη συμφωνία για να 
αγοράσει κάποια περιουσιακά στοιχεία η Ελληνική υπήρξαν κάποιες κρατικές εγγυήσεις, δεν έχουν σχέση 
τζιείνα με τούτο το θέμα που είναι στο νομοσχέδιο.  Αλλά και επειδή εγείρονται αυτά τα ζητήματα, ένας ακόμα 
επιπρόσθετος λόγος, για να τα ξεκαθαρίσουμε, να τεθούν σε κατάσταση εμπάργκο τζιαι με την άνεσή μας να 
τα δούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Θεολόγου. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, ακριβώς ώσπου να τα δούμε ούλλα τούτα που ανάφερε ο κ. Νεοφύτου, έν’ καλά να 
έρτει η συμφωνία που υπογράφτηκε με την Ελληνική.  Να γνωρίζουμε τις πρόνοιες.  Αυτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να το συζητήσετε στην επιτροπή και να αποφασίσετε, για να μην κάμουμε τα ίδια με τα μη 
εξυπηρετούμενα δάνεια, ότι πρέπει να έρθουν στον Πρόεδρο της Βουλής.  Υλικό στη Βουλή, στοιχεία στη 
Βουλή έρχονται για έρευνα συγκεκριμένου θέματος σε συγκεκριμένη επιτροπή.  Μπορείτε να το ζητήσετε. 

 Πάμε να ρωτήσω το ΑΚΕΛ αν αντικαθίσταται ουσιαστικά η τροπολογία σας με την τροπολογία που 
είπε ο κ. Βότσης. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Εμείς θα την αποσύρουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Μάλιστα.  Άρα ναι, αλλά για λόγους ψηφοφορίας και των ηλεκτρονικών μας δαμαί να τη βάλουμε στη 
θέση εκείνης, αλλά ψηφίζουμε όχι την τροπολογία του ΑΚΕΛ -να το σημειώσει η γραμματεία- ψηφίζουμε για 
την τροπολογία όπως τη διάβασε τώρα ο πρόεδρος της επιτροπής Οικονομικών, αλλά πριν να γίνει η δεύτερη 
ανάγνωση για το υπ’ αριθμόν 3. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Είναι στο 3 η τροπολογία;  Εντάξει.  Εσείς εννοούσατε το πρώτο, ενώ είναι το 3 εδώ.  Εντάξει.  Ωραία. 

 Να ψηφιστεί η τροπολογία. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, όταν είναι έτοιμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα εννιά ψήφοι υπέρ και τρεις αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:   

 Εγκρίνεται η τροπολογία. 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 3. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Διαγραφή του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 23 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 24 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 26 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του άρθρου 28 του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε. 

 ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Τριάντα οκτώ παρόντες, τριάντα τρεις ψήφοι υπέρ, μία ψήφος εναντίον και τρεις  αποχές.  Ένα άτομο 
δεν ψήφισε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συστήματος Εγγύησης των Καταθέσεων και Εξυγίανσης 
Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα παρόντες, τριάντα πέντε ψήφοι υπέρ, μία ψήφος εναντίον και τρεις αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και τρεις αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο.   

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 4. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κάποιες από τις ακόλουθες τροπολογίες αφορούν και το 4 και το 5. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το είπετε, δε θα ψηφίσουμε.  Νοείται να γίνει η διόρθωση, να εποπτεύσετε και εσείς τη γραμματεία σας 
να γίνει σωστά. 

 Παρακαλώ.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 33Βδις του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 34 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα παρόντες, τριάντα πέντε ψήφοι υπέρ, μία ψήφος εναντίον και τρεις αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Εγκρίνονται τα άρθρα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε και να γίνουν, είπαμε, οι ανάλογες διορθώσεις.   

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

                                            
  Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Αλληλεγγύη. 
  Εναντίον: Ανεξάρτητοι. 
   Αποχή:       Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, ΕΛΑΜ. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα παρόντες, τριάντα έξι ψήφοι υπέρ, μία ψήφος εναντίον και τρεις αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και τρεις αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.     

 Τώρα προχωρούμε στην ψηφοφορία για τους κανονισμούς.  

 Ψηφίστε.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα παρόντες, τριάντα έξι ψήφοι υπέρ, μία ψήφος εναντίον και τρεις αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και τρεις αποχές, οι κανονισμοί εγκρίνονται.   

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα, που είναι «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 9) 
Νόμος του 2019», αποσύρεται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο Δεύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα 
κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο 
που έχει ήδη διανεμηθεί σε όλους σας. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, έγγραφα, 
εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/ 
κοινοποίηση σε 

1.  Ο περί Δικηγόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.023-2020) 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

2.  Ο περί Οικογενειακών Δικαστηρίων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.024-2020) 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

3.  Ο περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών 
Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.025-2020) 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

4.  Ο περί Αρχείου Πληθυσμού 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.026-2020) 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 

5.  Οι περί Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας 
- Θέση Επιθεωρητή Εργασίας 1ης Τάξης 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.015-2020) 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

6.  Οι περί Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων - Θέση 
Ανώτερου Τεχνικού Κεντρικού Σφαγείου 
Κοφίνου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2020. 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

                                            
 Υπέρ:  ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Αλληλεγγύη. 
 Εναντίον:   Ανεξάρτητοι. 
 Αποχή:      Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, ΕΛΑΜ. 
 
 Υπέρ:         ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Αλληλεγγύη. 
 Εναντίον:  Ανεξάρτητοι. 
 Αποχή:     Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, ΕΛΑΜ. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.057.016-2020) 

7.  Ειδικά εντάλματα πληρωμής  
(αρ. 57, 58, 59, 60, 61, 62, 63, 64, 66, 67, 
68, 70, 71, 72, 73 και 74) του 2019 με 
έγκριση του Υπουργού Οικονομικών, 
ημερομηνίας 19 Φεβρουαρίου 2020, 
σύμφωνα με τις πρόνοιες των 
Κανονισμών 14 και 15 των περί της 
Δημοσιονομικής Ευθύνης και του 
Δημοσιονομικού Πλαισίου Κανονισμών 
του 2016 και των διατάξεων του άρθρου 
63 του περί της Δημοσιονομικής Ευθύνης 
και του Δημοσιονομικού Πλαισίου Νόμου 
του 2014 [Νόμος αρ. 20(Ι) του 2014], 
καθώς και τις διατάξεις του εδαφίου (3) 
του άρθρου 4 του περί Προϋπολογισμού 
του 2019 Νόμου του 2018 [Νόμος αρ. 
59(ΙΙ) του 2018]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.001). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

 

8.  Ειδικά εντάλματα πληρωμής  
(αρ. 1, 2, 3, 4, 5 και 6) του 2020 με 
έγκριση του Υπουργού Οικονομικών, 
ημερομηνίας 19 Φεβρουαρίου 2020, 
σύμφωνα με τις πρόνοιες των 
Κανονισμών 14 και 15 των περί της 
Δημοσιονομικής Ευθύνης και του 
Δημοσιονομικού Πλαισίου Κανονισμών 
του 2016 και των διατάξεων του άρθρου 
63 του περί της Δημοσιονομικής Ευθύνης 
και του Δημοσιονομικού Πλαισίου Νόμου 
του 2014 [Νόμος αρ. 20(Ι) του 2014], 
καθώς και τις διατάξεις του εδαφίου (3) 
του άρθρου 4 του περί Προϋπολογισμού 
του 2020 Νόμου του 2019 [Νόμος αρ. 
89(ΙΙ) του 2019]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.001) 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

9.  Ειδικά εντάλματα πληρωμής για μεταφορά 
πιστώσεων μεταξύ διαφορετικών 
οικονομικών φορέων που υπάγονται στο 
ίδιο υπουργείο με έγκριση του Υπουργού 
Οικονομικών με αρ. 8010, 8011 και 8012 
του 2019, ημερομηνίας 19 Φεβρουαρίου 
2020, σύμφωνα με τις πρόνοιες των 
Κανονισμών 14 και 15 των περί της 
Δημοσιονομικής Ευθύνης και του 
Δημοσιονομικού Πλαισίου Κανονισμών 
του 2016 και των διατάξεων του άρθρου 
63 του περί της Δημοσιονομικής Ευθύνης 
και του Δημοσιονομικού Πλαισίου Νόμου 
του 2014 [Νόμος αρ. 20(Ι) του 2014], 
καθώς και του εδαφίου (3) του άρθρου 4 
του περί Προϋπολογισμού του 2019 
Νόμου του 2018 [Νόμος αρ. 59(ΙΙ) του 
2018]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.004) 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

10.  Ειδικά εντάλματα μεταφοράς για 
μεταφορά πιστώσεων μεταξύ 
ομάδων/υποομάδων του 
προϋπολογισμού κάτω από το ίδιο 
κεφάλαιο με έγκριση του προϊσταμένου 
του οικονομικού φορέα, ημερομηνίας 19 
Φεβρουαρίου 2020, σύμφωνα με τις 
πρόνοιες των Κανονισμών 14 και 15 των 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  
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περί της Δημοσιονομικής Ευθύνης και του 
Δημοσιονομικού Πλαισίου Κανονισμών 
του 2016 και των διατάξεων του άρθρου 
63 του περί της Δημοσιονομικής Ευθύνης 
και του Δημοσιονομικού Πλαισίου Νόμου 
του 2014 [Νόμος αρ. 20(Ι) του 2014], 
καθώς και του εδαφίου (3) του άρθρου 4 
του περί Προϋπολογισμού του 2020 
Νόμου του 2019 [Νόμος αρ. 89(ΙΙ) του 
2018]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.005) 

Σχέδιo απόφασης Κατάθεση από  Παραπομπή/ 
κοινοποίηση σε  

Σχέδιο απόφασης της Βουλής των Αντιπροσώπων 
σύμφωνα με το οποίο ο αριθμός των βουλευτών 
καθορίζεται σε ενενήντα (90), από τους οποίους το 
εβδομήντα τοις εκατόν (70%) θα εκλέγεται από την 
ελληνική κοινότητα και το τριάντα τοις εκατόν (30%) 
από την τουρκική κοινότητα, όπως προνοείται από 
το άρθρο 62(2) του συντάγματος. 
(Αρ. Φακ. 23.10.002) 

Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών 
ΕΔΕΚ 

Όλους τους βουλευτές 

Προτάσεις νόμου Κατάθεση από  Παραπομπή σε  
1. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Τεχνικός 

Έλεγχος και Κέντρα Τεχνικού Ελέγχου) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.019-2020) 

Μάριο Μαυρίδη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων 

2. Ο περί Ποινικής Δικονομίας (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2020. 
(Αρ .Φακ. 23.02.061.020-2020) 

Πανίκο Λεωνίδου εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού Κόμματος  
και  
Κωστή Ευσταθίου εκ μέρους 
του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

3. Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.021-2020) 

Μαρίνο Σιζόπουλο εκ μέρους 
του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών 

4. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.022-2020) 

Γεώργιο Προκοπίου εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού Κόμματος,  
Δημήτρη Δημητρίου εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού 
Συναγερμού,  
Αντρέα Φακοντή εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις  
και  
Ηλία Μυριάνθους εκ μέρους 
του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων 

5. Ο περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο 
Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.023-2020) 

Χαράλαμπο Θεοπέμπτου εκ 
μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

6. Ο περί Ελέγχου των Γραφείων Κηδειών και 
Εγγραφής Λειτουργών Κηδειών και 
Ταριχευτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2020. 

Ελένη Μαύρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών  
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(Αρ. Φακ. 23.02.061.024-2020) και  
Κωστή Ευσταθίου εκ μέρους 
του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ 

7. Ο περί Κρατικής Φοιτητικής Μέριμνας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.025-2020) 

Πανίκο Λεωνίδου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

8. Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.026-2020) 

Πανίκο Λεωνίδου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού  
και  
Ηλία Μυριάνθους, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού 

9. Ο περί Υιοθεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.027-2020) 

Πανίκο Λεωνίδου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

10. Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.028-2020) 

Πανίκο Λεωνίδου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.388, ημερομηνίας 21ης Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου 

 «Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα 
ακόλουθα: 

1. Πόσα ενοικιαστήρια έγγραφα για οικιστικές μονάδες είναι χαρτοσημασμένα στο Κτηματολόγιο από το 
2000 μέχρι σήμερα; 

2. Πόσοι εκ των ιδιοκτητών των οικιστικών ακινήτων με χαρτοσημασμένα και μη ενοικιαστήρια έγγραφα 
έχουν δηλωμένο το συγκεκριμένο εισόδημα στο Τμήμα Φορολογίας; 

3. Γίνεται έλεγχος στις μεταφορές λογαριασμών της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου, ώστε να διαπιστώνεται 
αν πρόκειται ή όχι για ενοικίαση οικιστικής μονάδας; 

4. Αν ισχύει ο έλεγχος μέσω της μεταφοράς λογαριασμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου και μπορεί 
μέσω του ελέγχου να αποδειχθεί η ενοικίαση του υποστατικού, αλλά ο ιδιοκτήτης δε δηλώνει το 
συγκεκριμένο εισόδημα, ποια μέτρα λαμβάνονται για την αντιμετώπιση του φαινομένου της 
φοροδιαφυγής;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.389, ημερομηνίας 21ης Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Σημείωση:  Η ερώτηση του βουλευτή είναι εμπιστευτική. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.390, ημερομηνίας 21ης Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε συνεδρίαση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και 
Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών στις 30 Ιανουαρίου 2020 αναφέρθηκε ότι οι ζυγαριές που χρησιμοποιούνται 
στα λιμάνια μας για παραλαβή φορτίου δεν τυγχάνουν τακτικής πιστοποίησης και ελέγχου από το αρμόδιο 
κυβερνητικό τμήμα, δηλαδή την Υπηρεσία Μέτρων και Σταθμών. Σημειώνουμε πως οι αναφορές αυτές έγιναν 
στα πλαίσια εξέτασης της έκθεσης της Ελεγκτικής Υπηρεσίας που αφορούσε τον έλεγχο της Επιτροπής 
Σιτηρών Κύπρου (ΕΣΚ).  

  Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων γιατί δεν υπάρχει 
τακτικός έλεγχος των οργάνων σε όλες τις επίσημες εισόδους της Κυπριακής Δημοκρατίας, επιτρέποντας την 
πιθανή διάπραξη απάτης τόσο σε βάρος ιδιωτών, αλλά κυρίως εναντίον του δημοσίου συμφέροντος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.391, ημερομηνίας 21ης Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Από απάντηση του τέως Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη, ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 
2018, στην κοινοβουλευτική μου ερώτηση με αρ. 23.06.011.02.255 αναφορικά με το ενδεχόμενο προώθησης 
νομοθετικής ρύθμισης για εισαγωγή κανόνα/κώδικα δεοντολογίας για τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας και 
άλλους κρατικούς αξιωματούχους πληροφορήθηκα ότι το Υπουργείο Οικονομικών δεν απέκλειε το 
ενδεχόμενο νομοθετικής ρύθμισης αυτού του θέματος.  

 Σε συνέχεια της κοινοβουλευτικής μου ερώτησης με αρ. 23.06.011.04.371 παρακαλώ τον αρμόδιο 
υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει θεσμοθετηθεί τελικά κώδικας δεοντολογίας 
ο οποίος να δεσμεύει τους υπόλοιπους πολιτειακούς αξιωματούχους (πολιτικούς προϊσταμένους 
ανεξάρτητων υπηρεσιών, υφυπουργούς, επιτρόπους, μέλη διοικητικών συμβουλίων ημικρατικών 
οργανισμών, κρατικών εταιρειών και οργανισμών), καθώς και τα μέλη άλλων θεσμοθετημένων επιτροπών 
που έχουν συσταθεί βάσει νόμου ή υπουργικών αποφάσεων. 

 Σε αντίθετη περίπτωση, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχει απόφαση, για να προωθηθεί τέτοιος κώδικας δεοντολογίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.392, ημερομηνίας 21ης Φεβρουαρίου 2020, των βουλευτών Χρίστου 
Χρίστου και Λίνου Παπαγιάννη, εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας και Αμμοχώστου, αντίστοιχα 

 «Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως μας ενημερώσει αναφορικά με την εφαρμογή του περί 
Αστυνομίας Νόμου, ο οποίος δημοσιεύτηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας την Τρίτη, 23 Ιουλίου 
2019. 

Όπως έχουμε πληροφορηθεί, δεν έχει προχωρήσει η ανέλιξη των αστυνομικών στις μισθοδοτικές 
κλίμακες, οι οποίες είναι επεκτεινόμενες κατά δύο προσαυξήσεις, όπως προνοούν οι σχετικοί κανονισμοί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.393, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Γιώργου Τ. Γεωργίου 

  «Λόγω του ότι έχουν περάσει 11 μήνες από την ψήφιση του νόμου που προνοεί για την ηλεκτρονική 
υγεία, ενός νόμου που σκοπό είχε τη θεσμοθέτηση του πλαισίου χρήσης της ηλεκτρονικής υγείας για την 
πρόληψη ασθενειών, την προαγωγή της υγείας και την αποτελεσματική και ασφαλή παροχή υπηρεσιών 
υγείας στους πολίτες μέσω της ίδρυσης Εθνικής Αρχής Ηλεκτρονικής Υγείας, της εφαρμογής του θεσμού του 
Ηλεκτρονικού Φακέλου Υγείας, της ρύθμισης της αποθήκευσης και χρήσης της βιοϊατρικής πληροφορίας και 
της τηλεϊατρικής, θεμάτων αναμφίβολα πολύ σημαντικών και ουσιαστικών για την προαγωγή της δημόσιας 
υγείας, θα θέλαμε να μας ενημερώσει ο αρμόδιος υπουργός αν έχει διοριστεί το διοικητικό συμβούλιο της 
Εθνικής Αρχής Ηλεκτρονικής Υγείας και πού βρίσκεται το όλο ζήτημα.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.628, ημερομηνίας 8 Μαΐου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Κερύνειας κ. Μάριου Μαυρίδη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα όσον αφορά την ευθύνη 
καθαριότητας, διαμόρφωση χώρων πρασίνου, κατασκευή και συντήρηση δρόμων στους Κυβερνητικούς 
Οικισμούς: 

2. Κατά την κατασκευή των Κυβερνητικών Οικισμών και με βάση το Σχέδιο Γενικής Διάταξης, κάποιοι 
χώροι διαμορφώθηκαν ως πάρκα, ανοικτοί χώροι πρασίνου και πλατειακοί χώροι με χρηματοδότηση 
από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως. 

3. Στο παρελθόν και πριν την τιτλοποίηση των οικιστικών μονάδων στους δικαιούχους εκτοπισθέντες, το 
Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως αναλάμβανε τη συντήρησή τους.  Με την τιτλοποίηση των 
οικιστικών μονάδων στους δικαιούχους, η διαχείριση και συντήρηση των χώρων αυτών εμπίπτει στην 
αρμοδιότητα των Τοπικών Αρχών με βάση τον περί Δήμων Νόμο - άρθρο 85(στ) και τον περί 
Κοινοτήτων Νόμο - άρθρο 83(θ). 

4. Η κατασκευή των δρόμων στους Κυβερνητικούς Οικισμούς γίνεται από το Τμήμα Δημοσίων Έργων με 
χρηματοδότηση από σχετικό άρθρο του Προϋπολογισμού του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως.  
Με βάση τον περί Δήμων Νόμο - άρθρο 84(ε) και τον περί Κοινοτήτων Νόμο - άρθρο 82(δ), η 
συντήρηση γίνεται από τις Τοπικές Αρχές, όπως γίνεται για όλες τις δημόσιες οδούς. 

5. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες κρίνετε αναγκαίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.703, ημερομηνίας 27 Ιουνίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Λιλλήκα 



1402 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.703, σχετικά με τη τοποθέτηση ανελκυστήρα στη 
πολυκατοικία στην οδό Κομητών 7 στον Κυβερνητικό Οικισμό Αγίων Αναργύρων II στη Λάρνακα και έχω 
οδηγίες από τον Υπουργό Εσωτερικών να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 
2. Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει εξασφαλίσει την αμετάκλητη συγκατάθεση όλων των 

ιδιοκτητών της πιο πάνω πολυκατοικίας για κατασκευή ανελκυστήρα με αλλαγή της θέσης της ράμπας 
αναπήρων. 

3. Με βάση το δεδομένο αυτό, η εν λόγω πολυκατοικία έχει ενταχθεί στο έργο για προσθήκη 
ανελκυστήρων σε πολυκατοικίες στους Κυβερνητικούς Οικισμούς Λάρνακας και στο παρόν στάδιο 
ετοιμάζεται η μελέτη για την ετοιμασία εγγράφων και προκήρυξη διαγωνισμού για επιλογή εργολάβου. 
Η έναρξη του έργου προγραμματίζεται εντός του 2ου εξαμήνου του 2020. 

 Είμαστε στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες κρίνετε αναγκαίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.041, ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα, όσον αφορά την 
παραχώρηση πιστοποιητικών μίσθωσης στις κατοικίες του Συνοικισμού Αλεθρικού (Φάση Α): 

2. Η διαδικασία παραχώρησης των πιο πάνω πιστοποιητικών μίσθωσης βρίσκεται στο στάδιο 
επιβεβαίωσης του σχεδίου διαχωρισμού από την Επαρχιακή Διοίκηση Λάρνακας. 

3. Μετά την επιβεβαίωση του σχεδίου διαχωρισμού θα προωθηθεί για ολοκλήρωση και παραχώρηση 
των Πιστοποιητικών Μίσθωσης στους δικαιούχους. 

4. Είμαστε στη διάθεση τις για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες κρίνετε αναγκαίες.»     

Απάντηση ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2020 τις Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.158, ημερομηνίας 21ης 

Οκτωβρίου 2019, τις βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Άννας Θεολόγου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα; 

2. Η Οδηγία (EE) 2019/1158 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, η οποία καταργεί την Οδηγία 2010/18/ΕΕ, τέθηκε σε ισχύ στις 12.7.2019, ήτοι την εικοστή 
ημέρα μετά τη δημοσίευσή της στην Επίσημη Εφημερίδα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ως προνοείται στο 
άρθρο 21 αυτής. 

3. Η εν λόγω Οδηγία ορίζει τις ελάχιστες απαιτήσεις προκειμένου να επιτευχθεί ισότητα μεταξύ ανδρών 
και γυναικών όσον αφορά στις ευκαιρίες στην αγορά εργασίας και τη μεταχείριση στον χώρο εργασίας, 
μέσα από τη διευκόλυνση του συνδυασμού επαγγελματικής και οικογενειακής ζωής για τους 
εργαζόμενους γονείς και φροντιστές. 

4. Σύμφωνα με το άρθρο 20, «Μεταφορά στο εθνικό δίκαιο», της Οδηγίας αυτής, τα κράτη μέλη οφείλουν 
να θέσουν σε ισχύ τις αναγκαίες νομοθετικές, κανονιστικές και διοικητικές διατάξεις, για να 
συμμορφωθούν με την Οδηγία έως τις 2 Αυγούστου 2022. Όσον αφορά, τις, τη μεταφορά στο εθνικό 
δίκαιο των προνοιών που σχετίζονται με την πληρωμή ή το επίδομα γονικής άδειας, το άρθρο 20 
προβλέπει σταδιακή συμμόρφωση των κρατών μελών μέχρι τις 2 Αυγούστου 2024. 

5. Αξίζει να σημειωθεί ότι η εθνική νομοθεσία είναι ήδη εναρμονισμένη με αρκετές πρόνοιες της εν λόγω 
Οδηγίας, μέσω εθνικών ρυθμίσεων, οι οποίες ψηφίσθηκαν κατά καιρούς ανεξαρτήτως της ύπαρξης 
σχετικής ευρωπαϊκής οδηγίας (π.χ. άδεια πατρότητας), εκ των οποίων ορισμένες ήταν ευνοϊκότερες 
από τις ελάχιστες πρόνοιες των σχετικών ευρωπαϊκών οδηγιών (π.χ. καταβολή επιδόματος 
μητρότητας για μεγαλύτερη περίοδο). 

6. Υπό το φως των πιο πάνω, το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, έχει ήδη 
δρομολογήσει τις αναγκαίες ενέργειες, μέσω των αρμόδιων για το θέμα Τμημάτων/Υπηρεσιών του, με 
σκοπό την εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας, εντός των χρονοδιαγραμμάτων που καθορίζονται στην 
υπό αναφορά Οδηγία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.168, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και τις πληροφορώ ότι, σύμφωνα με την παράγραφο (β) του 
εδαφίου (2) του άρθρου 62 του περί Προστασίας και Διαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων, μέλη τις 
Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας δύνανται να συλλαμβάνουν και σε εξαιρετικές και επείγουσες περιπτώσεις να 
θανατώνουν ζώα που επανήλθαν σε ημιάγρια κατάσταση ή δεν είναι υπό τον έλεγχο του ιδιοκτήτη τις όταν 
αποτελούν κίνδυνο για την ανθρώπινη υγεία και ασφάλεια ή και προκαλούν ζημιά στην άγρια πανίδα ή τις 
βιοτόπους τις. 



1403 

 Υπό το φως των προνοιών τις πιο πάνω Νομοθεσίας θεωρώ ότι η τοπική αρχή θα πρέπει να 
επικοινωνήσει με την Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας για επιτόπου συζήτηση και εξέταση του όλου θέματος με 
σκοπό την λήψη μέτρων που θα μειώσουν το πρόβλημα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2020 τις Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.178, ημερομηνίας 31ης 

Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και τις πληροφορώ τα ακόλουθα; 

1. Η επιστολή τις Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ) με ημερ. 28.11.2019 τις το Υπουργείο Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας, η οποία τις κοινοποιήθηκε, δίνει την εικόνα για τις ενέργειες που 
λαμβάνονται εκ μέρους τις ΑΗΚ για την προστασία του περιβάλλοντος και την τήρηση των όρων 
λειτουργίας των περιβαλλοντικών Αδειών που τις χορηγήθηκαν για την αέρια ρύπανση και την 
ποιότητα του αέρα. 

2. Επιπρόσθετα, αναφέρω ότι στο πλαίσιο των περί Βιομηχανικών Εκπομπών (Ολοκληρωμένη Πρόληψη 
και Έλεγχος τις Ρύπανσης) Νόμων του 2013 και 2016, η αρμόδια Αρχή (δηλαδή οι Υπουργοί Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος) 
χορήγησε τις 14.11.2017 την Άδεια Βιομηχανικών Εκπομπών (ABE) με αρ. 12/2017 για τον 
Ηλεκτροπαραγωγό Σταθμό Η/Σ Δεκέλειας.  Η ισχύς τις εν λόγω Άδειας είναι μέχρι τις 31.12.2020. 

3. Με βάση σχετικούς Όρους Λειτουργίας τις πιο πάνω ABE, η ΑΗΚ προχώρησε; 

(α) στην εγκατάσταση οργάνων συνεχούς μέτρησης αερίων αποβλήτων στα φουγάρα όλων των 
μονάδων του Η/Σ Δεκέλειας.  Οι μετρήσεις αυτές αποστέλλονται στο Τμήμα Επιθεώρησης 
Εργασίας για έλεγχο τήρησης των οριακών τιμών εκπομπής που καθορίζονται στην ΑΒΕ. 

(β) στην εγκατάσταση μονάδας παρακολούθησης τις ποιότητας του αέρα σε οικισμούς τις περιοχής.  
Μετά από σχετικές διαβουλεύσεις η Μονάδα εγκαταστάθηκε στην Κοινότητα Ορμήδειας. 

 Με βάση τις πιο πάνω μετρήσεις, ο Η/Σ Δεκέλειας λειτουργεί εντός των ορίων που καθορίζονται στην 
Άδεια Βιομηχανικών Εκπομπών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.181, ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 
 «Η απάντηση στην πιο πάνω ερώτηση, από το αρμόδιο Τμήμα, δηλαδή της Διεύθυνσης Υπηρεσιών 
Ψυχικής Υγείας, είναι η ακόλουθη: 

2. Το Στρατηγικό Σχέδιο για την Άνοια επικαιροποιείται στην ολότητα του και όχι ανά τομέα. 

3. Αναφέρεται ότι ο κάθε λειτουργός που συμμετείχε στην Επιτροπή επικαιροποίησης του Σχεδίου έχει 
αναλάβει να επικαιροποιήσει ένα μέρος του και αρχές του νέου χρόνου αναμένεται να έχει ολοκληρωθεί 
η επικαιροποίηση του Σχεδίου στην ολότητα του, αφού προηγηθούν συντονιστικές συναντήσεις. 

4. Εάν για τον οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν 
περαιτέρω διευκρινήσεων παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.203, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου 
 «Η απάντηση στα ερωτήματα που εγείρετε στην πιο πάνω ερώτηση, από το αρμόδιο Τμήμα, τις 
Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας, είναι η ακόλουθη: 

2. Κατά το έτος 2019 πραγματοποιήθηκαν 860 εισδοχές εκ των οποίων οι 458 αφορούσαν επανεισδοχές, 
οι οποίες αφορούσαν κυρίως άτομα με διπλή διάγνωση, δηλαδή οξεία ψυχική διαταραχή λόγω χρήσης 
εξαρτησιογόνων ουσιών. 

3. Με βάση τα πιο πάνω, διαπιστώνεται η ανάγκη δημιουργίας Υπηρεσιών για εξειδικευμένη 
παρακολούθηση ατόμων με διπλή διάγνωση. Ως εκ τούτου, στον σχεδιασμό για την ανέγερση του νέου 
Κέντρου Ψυχικής Υγείας, το οποίο θα ανεγερθεί στον υφιστάμενο χώρο του Νοσοκομείου Αθαλάσσας, 
έχουν προνοηθεί δύο κλινικές για άτομα με διπλή διάγνωση. Ταυτόχρονα, γίνεται αναβάθμιση και 
ενίσχυση των κοινοτικών δομών που ασχολούνται με την αντιμετώπιση της εξάρτησης, τόσο στη 
Διεύθυνση Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας όσο και σε άλλους Μη Κυβερνητικούς Οργανισμούς, Ιδιωτικούς 
Οργανισμούς, Δήμους κτλ. 

4. Εάν για οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινίσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2020 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.260, ημερομηνίας 13 

Δεκεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
«Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Για τα θέματα μετακίνησης και χωροθέτησης υποστατικών και εγκαταστάσεων επιλαμβάνεται το 
Υπουργείο Εσωτερικών. 

(β) Για το θέμα των επιπτώσεων από τη λειτουργία κτηνοτροφικών μονάδων και των εκπομπών αέριων 
ρύπων σχετική είναι η ακόλουθη ταυτάριθμη επιστολή μου ημερομηνίας 15.11.2018, σε σχέση με την 
Κοινοβουλευτική Ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.055: 

 “Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Όσον αφορά το θέμα της οχληρίας, στο οποίο αναφέρεται το ερώτημα του κ. Περδίκη, εμπίπτει 
στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Εσωτερικών μέσω των Τοπικών Αρχών, με βάση την περί 
Δήμων και περί Κοινοτήτων νομοθεσία.  Το θέμα των αποστάσεων κατοικημένων περιοχών 
από περιοχές οχληρίας, επίσης, εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Εσωτερικών μέσω 
του χωροταξικού και πολεοδομικού σχεδιασμού. 

(β) Οι παράγοντες που επηρεάζουν τις εκπομπές στην ατμόσφαιρα και οι επιπτώσεις από τη 
λειτουργία κτηνοτροφικών μονάδων και μονάδων επεξεργασίας αποβλήτων εμπίπτουν στις 
αρμοδιότητες του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος. 

(γ) Το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων έχει αρμοδιότητα για την πρόληψη, τη μείωση και τον έλεγχο της ατμοσφαιρικής 
ρύπανσης που προέρχεται από συγκεκριμένες βιομηχανικές εγκαταστάσεις βάσει 
εξειδικευμένης νομοθεσίας [περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας Νόμοι του 2002 έως 
2018 και περί Βιομηχανικών Εκπομπών (Ολοκληρωμένη Πρόληψη και Έλεγχος της Ρύπανσης) 
Νόμοι του 2013 και 2016], μέσω της οποίας εφαρμόζεται σύστημα πρόληψης και ελέγχου που 
περιλαμβάνει την αδειοδότηση βιομηχανικών εγκαταστάσεων και τη συστηματική 
παρακολούθηση της λειτουργίας τους με επιτόπου επιθεωρήσεις και μετρήσεις αερίων 
εκπομπών.  Επιπλέον, το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας, στο πλαίσιο των αρμοδιοτήτων του 
αναφορικά με τον έλεγχο της ατμοσφαιρικής ρύπανσης, εφαρμόζει τον Ευρωπαϊκό Κανονισμό 
166/2006/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου και θεσπίζει ένα Ευρωπαϊκό 
Μητρώο Έκλυσης και Μεταφοράς Ρύπων (European Pollutant Release and Transfer Register, 
E-PRTR) υπό μορφή μιας, προσβάσιμης στο κοινό, βάσης δεδομένων. 

(δ) Παρόλο που η μείωση των εκπομπών αέριων ρύπων ως ευρύτερο θέμα εμπίπτει στις 
αρμοδιότητες του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας, υπάρχουν διάφορες πηγές ρύπανσης της 
ατμόσφαιρας που ελέγχονται από άλλες Υπηρεσίες, λόγω αρμοδιότητας/τεχνογνωσίας (π.χ. 
καύση αποβλήτων σε δημαρχούμενες περιοχές, εκπομπές από οχήματα).”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.262, ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι απόρρητη. 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Φεβρουαρίου 2020 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου και 
Βιομηχανίας κ. Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.278, ημερομηνίας 13 
Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

«Πλαίσιο χρήσης των λεγόμενων “ιπτάμενων φαναριών” 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα για το πλαίσιο χρήσης στην Κύπρο των λεγόμενων ιπτάμενων 
φαναριών και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας σε συνεργασία με την Πυροσβεστική Υπηρεσία, 
το Τμήμα Δασών και το Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας, λαμβάνοντας υπόψη τους κινδύνους από τη χρήση 
των εν λόγω προϊόντων, κατέληξαν στο συμπέρασμα ότι δεν υπάρχει τρόπος ασφαλούς χρήσης των 
προϊόντων αυτών από τους καταναλωτές. Ως εκ τούτου με σχετικές Ανακοινώσεις στο παρελθόν, τόσο προς 
οικονομικούς φορείς όσο και καταναλωτές, το Υπουργείο έχει επιστήσει την προσοχή στους κινδύνους που 
εμπεριέχει η χρήση του εν λόγω προϊόντος, θεωρώντας το μη ασφαλές με βάση τους περί της Γενικής 
Ασφάλειας των Προϊόντων Νόμους του 2004 έως 2010. Σε περίπτωση εντοπισμού του εν λόγω προϊόντος 
στην αγορά αυτό αποσύρεται άμεσα και στα πλαίσια εφαρμογής του Νόμου, επιβάλλονται οι ανάλογες ποινές. 
Για το θέμα είναι ενήμερο και το Τμήμα Τελωνείων ούτως ώστε να αποτρέπεται η εισαγωγή τέτοιων 
προϊόντων στην Κύπρο.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.280, ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι το Υπουργείο 
Εσωτερικών σε συνεργασία με το Υπουργείο Οικονομικών και την Επιτροπή Εποπτείας και Ελέγχου για το 
Κυπριακό Επενδυτικό Πρόγραμμα, έχει ήδη προχωρήσει με την ετοιμασία προσχεδίου κανονισμών που 
αφορούν στην πολιτογράφηση προσώπων στη βάση του άρθρου 111Α των περί Αρχείου Πληθυσμού Νόμων 
του 2002-2019. 

2. Συναφώς αναφέρεται ότι το Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφαση του με αρ. 88.506 και ημερομηνίας 
6.11.2019, η οποία αφορά στον έλεγχο των προσώπων που πολιτογραφήθηκαν στο πλαίσιο του Κυπριακού 
Επενδυτικού Προγράμματος (ΚΕΠ), διόρισε ανεξάρτητη τριμελή ad hoc Επιτροπή, η οποία απαρτίζεται από 
την πρόεδρο της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς (η οποία εκτελεί και χρέη προέδρου της ad hoc Επιτροπής), τον 
Βοηθό Γενικό Λογιστή και ένα μέλος της Νομικής Υπηρεσίας, που διορίστηκε από τον Γενικό Εισαγγελέα. Οι 
όροι εντολής της ad hoc Επιτροπής είναι οι ακόλουθοι: 

I. έλεγχος των πορισμάτων των νέων ελέγχων για τους/τις πολιτογραφημένους/πολιτογραφημένες στη 
βάση του ΚΕΠ στους οποίους προβαίνει το Υπουργείο Εσωτερικών, 

II. διερεύνηση κατά πόσο όλες οι περιπτώσεις πολιτογραφήσεων επενδυτών/επενδυτριών εγκρίθηκαν 
σύμφωνα με τους ισχύοντες κανονισμούς και κριτήρια κατά τον χρόνο έγκρισης της αίτησής τους, 
συμπεριλαμβανομένων και των περιπτώσεων για τις οποίες ξεκίνησε διαδικασία αποστέρησης από το 
Υπουργικό Συμβούλιο. Στην προαναφερθείσα απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου αναφέρεται 
ρητώς ότι σε περίπτωση που κατά τη νέα έρευνα διαπιστωθεί το ενδεχόμενο διάπραξης οποιωνδήποτε 
πειθαρχικών ή ποινικών αδικημάτων από οποιοδήποτε πρόσωπο, θα ακολουθηθούν οι νενομισμένες 
διαδικασίες, 

III. υποβολή εισηγήσεων και συστάσεων για περαιτέρω βελτίωση του ΚΕΠ. 

3. Έχοντας υπόψιν τα ανωτέρω και ιδιαιτέρως το γεγονός ότι στους όρους εντολής της ad hoc Επιτροπής 
περιλαμβάνεται και η υποβολή εισηγήσεων και συστάσεων για περαιτέρω βελτίωση του ΚΕΠ, θεωρήθηκε ότι 
δε θα ήταν ορθή η μεταβολή του ισχύοντος θεσμικού πλαισίου με την ψήφιση των Κανονισμών, προ της 
εκπόνησης των συμπερασμάτων της ad hoc Επιτροπής. Συνεπώς, το προσχέδιο των Κανονισμών που 
ετοιμάστηκε -ως αναφέρεται στην παράγραφο 1 ανωτέρω- αποστάλθηκε στην ad hoc Επιτροπή για απόψεις, 
σχόλια ή παρατηρήσεις και αναμένεται η απάντησή της. Οι όποιες απόψεις της ad hoc Επιτροπής θα 
καθορίσουν εν πολλοίς τα επόμενα βήματα σχετικά με την προώθηση των υπό αναφορά Κανονισμών. 

4. Σε κάθε περίπτωση, δεδομένου ότι ο τροποποιητικός νόμος (36) του 2019 προβλέπει ότι οι όροι υπό 
τους οποίους διενεργείται η πολιτογράφηση αλλοδαπών επιχειρηματιών και επενδυτών -όπως αυτοί είχαν 
καθοριστεί από το Υπουργικό Συμβούλιο πριν από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του τροποποιητικού 
νόμου (που είναι η 31η Ιανουάριου 2020)- εξακολουθούν να ισχύουν μέχρι την έκδοση των Κανονισμών, το 
Υπουργείο Εσωτερικών από την αναφερόμενη στην ερώτησή σας ημερομηνία (ήτοι 1 Φεβρουάριου 2020) 
συνεχίζει να εφαρμόζει το ΚΕΠ στη βάση των ισχυόντων όρων που είχαν καθοριστεί από το Υπουργικό 
Συμβούλιο πριν από την 31η Ιανουαρίου 2020.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Φεβρουαρίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.281, ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 

2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Στις 19/02/2019 οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος ανακοίνωσαν την έναρξη υλοποίησης του Παγκύπριου Σχεδίου Στειρώσεων Αδέσποτων 
Γάτων 2019, συνολικής δαπάνης ύψους €75.000, στη βάση της Απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου με 
αρ. 83.077 και ημερομηνία 02/08/2017. Με την νεότερη Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 88.147 
και ημερομηνία 11/9/2019, καθιερώθηκε η εφαρμογή του εν λόγω Σχεδίου σε ετήσια βάση. 

 Την υλοποίηση του πιο πάνω Σχεδίου ανέλαβαν οι Επαρχιακές Επιτροπές Ευημερίας των Ζώων, υπό 
την εποπτεία των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών και σ’ αυτό συμμετείχαν μετά από ανοικτή πρόσκληση 66 
κτηνιατρικές κλινικές, οι οποίες υπέγραψαν σχετικό συμφωνητικό συνεργασίας. Επιπλέον, στην υλοποίηση 
του Σχεδίου συνέδραμαν πέραν των 96 φορέων/οργανώσεων, οι οποίοι προέρχονταν κυρίως από φιλοζωικές 
οργανώσεις και από αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης. Τα αποτελέσματα του Σχεδίου για το 2019, 
παρουσιάζονται στον πίνακα που ακολουθεί: 

 

ΕΠΑΡΧΙΑ ΣΥΜΜΕΤΟΧΗ 
ΚΤΗΝΙΑΤΡΙΚΩΝ 

ΚΛΙΝΙΚΩΝ 

ΣΤΕΙΡΩΘΕΙΣΕΣ 
ΘΗΛΥΚΕΣ 

ΓΑΤΕΣ 

ΣΤΕΙΡΩΘΕΙΣΕΣ 
ΑΡΣΕΝΙΚΕΣ 

ΓΑΤΕΣ 

ΣΥΝΟΛΟ 
ΣΤΕΙΡΩΘΕΙΣΩΝ 

ΓΑΤΩΝ 

ΔΑΠΑΝΗΘΕΝ 
ΠΟΣΟ 

€ 
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ΛΕΥΚΩΣΙΑ 18 240 42 282 14585 
ΛΕΜΕΣΟΣ 15 190 126 316 14860 
ΛΑΡΝΑΚΑ 12 208 102 310 15010 
ΑΜΜΟΧΩΣΤΟΣ 8 197 112 309 14755 
ΠΑΦΟΣ 13 200 111 311 13313 
ΠΑΓΚΥΠΡΙΑ 66 1035 493 1528 72524 

 Επισημαίνεται ότι η φετινή προκήρυξη του Σχεδίου από τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες, θα γίνει στις 
24/2/2020, κατόπιν ποιοτικής αξιολόγησης των αποτελεσμάτων του 2019, με σκοπό να υπάρξει καλύτερη 
στόχευση και αποτελεσματικότητα του Σχεδίου. 

 Παραμένουμε στη διάθεση σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 2020 του Υπουργού Οικονομικών κ. Κωνσταντίνου 
Πετρίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.291, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας αναφέρω τα ακόλουθα: 

 Ως παλαιότερη ενημέρωση στη Βουλή των Αντιπροσώπων, η συμφωνία μεταξύ της πρώην 
Συνεργατικής Κυπριακής Τράπεζας (ΣΚΤ) και της Ελληνικής Τράπεζας, περιλάμβανε και τη δημιουργία 
ενός Σχεδίου Εγγύησης Δανείων (Asset Protection Scheme-APS).  Στο σχέδιο συμμετέχει και η ΚΔ ως 
εγγυητής των υποχρεώσεων που δυνατόν να προκύψουν σε περίπτωση αδυναμίας της ΚΕΔΙΠΕΣ να 
ανταποκριθεί στις υποχρεώσεις της. 

 Το Σχέδιο Εγγύησης Δανείων προς την Ελληνική Τράπεζα έχει ενεργοποιηθεί και ως σωστά έχετε 
πληροφορηθεί έχει υποβληθεί στις 18 Νοεμβρίου 2019 απαίτηση ύφους €65,8 εκ. για την περίοδο 1η 
Σεπτεμβρίου 2018 μέχρι 30 Ιουνίου 2019.  Η απαίτηση περιλαμβάνει κυρίως λογιστικές προβλέψεις που 
αναγνώρισε η Ελληνική Τράπεζα μετά την ολοκλήρωση της συναλλαγής.  Σε βάθος χρόνου οι λογιστικές 
προβλέψεις θα αντιστραφούν και οι απαιτήσεις θα διαμορφωθούν από τις πραγματικές ζημιές του 
χαρτοφυλακίου. 

 Αναφορικά με το ερώτημα για τις συνολικές εκτιμήσεις, αναφέρουμε ότι με βάση την εκτίμηση 
ανεξάρτητου χρηματοοικονομικού οίκου οι ενδεχόμενες ζημιές σε περίοδο 12 ετών υπολογίστηκαν στα 
€155 εκ. σε καθαρή τρέχουσα αξία ως βασικό σενάριο τον Ιούνιο του 2018.  Το ποσό των €184 εκ. που 
αναφέρετε αφορούσε προηγούμενη προκαταρκτική εκτίμηση.  Η εκτίμηση των ζημιών δεν λάμβανε υπόψη 
τις λογιστικές προβλέψεις, γεγονός που επεξηγεί και την σημαντική απόκλιση στις απαιτήσεις του πρώτου 
έτους από το σενάριο του οίκου.  Σημειώνουμε ότι έχει ζητηθεί από τον ίδιο οίκο η επικαιροποίηση της 
εκτίμησης με βάση την μέχρι σήμερα συμπεριφορά του χαρτοφυλακίου. 

 Σε σχέση με τους μηχανισμούς ελέγχου, αναφέρουμε ότι: 

• Το σχέδιο προβλέπει την υποβολή αρχείου δεδομένων με την απαίτηση ζημιών από την Ελληνική 
Τράπεζα.  Το αρχείο θα πρέπει να παρέχει επαρκή λεπτομέρεια που θα επιτρέπει την επιβεβαίωση 
του υπολογισμού των ζημιών ανά δάνειο. 

• Την υποχρέωση για εφαρμογή της αρχής της μη διάκρισης στην διαχείριση των περιουσιακών 
στοιχείων που έχουν ενταχθεί στο Asset Protection Scheme σε σχέση τα υπόλοιπα περιουσιακά 
στοιχεία της Ελληνικής Τράπεζας (Non Discrimination Principle). 

• Την θέσπιση Επιτροπής Παρακολούθησης του σχεδίου στην οποία συμμετέχουν η Ελληνική Τράπεζα, 
η πρώην ΣΚΤ, ένα ανεξάρτητο μέλος και η Κυπριακή Δημοκρατία ως παρατηρητής. 

• Την προσφυγή των μερών σε εξειδικευμένο οίκο (Verification Agent) σε περίπτωση διαφωνίας για τον 
υπολογισμό των ζημιών. 

 Τον έλεγχο του αρχείου δεδομένων έχει αναλάβει η ΚΕΔΙΠΕΣ με την υποστήριξη εξωτερικού οίκου.  
Μετά από εξέταση της απαίτησης και σύμφωνα με την προβλεπόμενη διαδικασία η Ελληνική Τράπεζα έχει 
ενημερωθεί από την ΚΕΔΙΠΕΣ/ΣΕΔΙΠΕΣ ότι δεν είναι σε θέση να επαληθεύσει την απαίτηση και ως εκ τούτου 
δεν μπορεί να προχωρήσει με την καταβολή του ποσού, οπότε οι δύο πλευρές καλούνται να διαβουλευτούν 
και να αποταθούν στον εξειδικευμένο οίκο που έχουν διορίσει από κοινού για επιβεβαίωση του ποσού της 
απαίτησης (Verification Agent).  Η κατάληξη των διαβουλεύσεων δεν είναι δυνατό να εκτιμηθεί χρονικά στο 
παρόν στάδιο. 

 Πληροφοριακά, στις 2 Ιανουαρίου 2020 ως προνοείται από το σχέδιο η Ελληνική Τράπεζα έχει 
υποβάλει την δεύτερη απαίτηση για την περίοδο από 1 Ιουλίου 2019 μέχρι 30 Σεπτεμβρίου 2019.  Η δεύτερη 
απαίτηση θα τύχει διαβούλευσης όπως και η πρώτη απαίτηση.  Το ποσό της απαίτησης θα καταβληθεί 
αμέσως μόλις επιβεβαιωθεί η απαίτηση.  Το ποσό είναι διαθέσιμο ως ταμειακό διαθέσιμο από την ΚΕΔΙΠΕΣ 
και ως εκ τούτου δεν προκύπτει θέμα ενεργοποίησης της Κυβερνητικής Εγγύησης. 

 Επίσης, σύμφωνα με τους όρους του Σχεδίου, η Ελληνική Τράπεζα έχει προχωρήσει στις 1/11/2019 
με την καταβολή προς την Κυπριακή Δημοκρατία τέλους ύψους €15 εκ. από το συνολικό ποσό ύφους €63εκ. 



1407 

που θα κληθεί να καταβάλει σύμφωνα με το Σχέδιο Εγγύησης Δανείων εάν η περίμετρος του χαρτοφυλακίου 
παραμείνει ως έχει.» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Δε θα μπούμε σήμερα.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η 
επόμενη τακτική συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την Παρασκευή, 13 Μαρτίου 2020, στις 11.00 π.μ., με την 
ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 
 1.  Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 

του 2014.  
(Πρόταση νόμου του κ. Γιώργου Περδίκη, βουλευτή Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.079-2014). 

 2.  Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.255-2019). 

 3.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, Αξιολόγηση και Ανέλιξη 
Ακαδημαϊκού Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.028-2016). 

 4.  Οι περί Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές 
και Αφυπηρετήσεις Αξιωματικών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.110-2019). 

 5.  Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας του Συμβουλίου 
Ανταγωνιστικότητας (Καταργητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.269-2019). 

 6.  Ο περί Χρηματοδοτικής Μίσθωσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.183-2019). 

 7.  Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί 
Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Πρόταση νόμου εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων). 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.003-2020). 

 8.  Ο περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από 
Πολύτιμα Μέταλλα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.233-2019). 

 9.  Ο περί Διατήρησης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.003-2020). 

 10.  Οι περί Διατήρησης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών (Συνδρομές 
Μελών του ΚΟΔΑΠ) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.002-2020). 

 11.  Ο περί Εγγραφής Αισθητικών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.027-2019). 

Αποσύρσεις 12.  Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2019. 
(Πρόταση νόμου του κ. Πανίκου Λεωνίδου, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού). 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.126-2019). 

 13.  Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2014. 
(Πρόταση νόμου των κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου, και Μάριου Μαυρίδη, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Κερύνειας). 
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(Αρ. Φακ. 23.02.055.020-2014). 

 14.  Οι περί Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας (Έλεγχος 
Υποστατικών και Λήψη Δραστικών Μέτρων) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.001-2020). 

 15.  Οι περί Σωματείων και Ιδρυμάτων (Έντυπα, Τέλη και Άλλες Ειδικές 
Διατάξεις) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.006-2020). 

 16.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.093-2019). 

 17.  Οι περί Ελέγχου των Κρατικών Ενισχύσεων (Κεντρικό Σύστημα 
Μητρώων Κρατικών Ενισχύσεων και Ενισχύσεων Ήσσονος 
Σημασίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.105-2019). 

 18.  Οι περί Συστήματος Εγγύησης των Καταθέσεων και Εξυγίανσης 
Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.114-2019). 

 19.  Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.069-2013). 

 20.  Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (Σχέδιο Συντάξεων και 
Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους του Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού και Εξαρτωμένους τους) (Όμοιο με το Σχέδιο 
Συντάξεων της Κυβέρνησης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.067-2014). 

 21.  Οι περί Προστασίας της Παραλίας (Άδειες και Δικαιώματα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.036-2015). 

 22.  Οι περί της Σύμβασης για την Προστασία της Μεσογείου Θάλασσας 
από τη Ρύπανση και περί Συναφών Πρωτοκόλλων (Τεχνητοί 
Ύφαλοι) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.085-2017). 

 23.  Οι περί Προσωπικού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 
(Τροποποιητικοί) Γενικοί Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.086-2017). 

 24.  Οι περί Συντάξεων Υπαλλήλων της Αρχής Τηλεπικοινωνιών 
Κύπρου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.087-2017). 

 25.  Οι περί Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου (Σχέδιο Πρόωρης Εθελοντικής 
Αφυπηρέτησης Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.100-2017). 

 26.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ακαδημαϊκό Προσωπικό) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.047-2018). 

 27.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Δίδακτρα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.057-2018). 

 28.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Φοιτητικά Θέματα και Θέματα 
Σπουδών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.058-2018). 

 29.  Οι περί Δασών (Άδειες, Χρήση Δασικών Δρόμων και Εξαγωγή 
Δασικών Προϊόντων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.072-2018). 
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 30.  Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.074-2018). 

 31.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.051-2017). 

 32.  Οι περί του Συντονισμού των Διαδικασιών Σύναψης Δημοσίων 
Συμβάσεων στους Τομείς της Άμυνας και της Ασφάλειας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.098-2018). 

 33.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας (Γενικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.009-2019). 

 34.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας (Πειθαρχικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.010-2019). 

 35.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας (Προαγωγές Μελών 
Πυροσβεστικής εκτός Ειδικών Πυροσβεστών) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.011-2019). 

 36.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας (Εφεδρικοί Πυροσβέστες) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.012-2019). 

 37.  Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Διαχείριση και 
Διάθεση/Χρήση Κοπριάς και άλλων Κτηνοτροφικών Αποβλήτων 
που προκύπτουν από Αγελαδοτροφικές Μονάδες) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.013-2019). 

 38.  Οι περί της Ενιαίας Διαχείρισης Υδάτων (Χρήση Υδατικών Έργων 
για Ναυταθλητισμό με Πλωτά Μέσα) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.027-2019). 

 39.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.037-2019).                       

 40.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της Εξορυκτικής Βιομηχανίας 
(Χρήση Βέλτιστων Διαθέσιμων Τεχνικών σε περιπτώσεις 
Παρουσίας Κυανίου σε Λίμνη τελμάτων και περί Διασπώμενου με 
Ασθενές Οξύ Κυανίου) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.038-2019). 

 41.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της Εξορυκτικής Βιομηχανίας 
(Επιθεωρήσεις) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.039-2019). 

 42.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της Εξορυκτικής Βιομηχανίας 
(Χρηματικές Εγγυήσεις) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.040-2019). 

 43.  Οι περί Ιατρών και Οδοντιάτρων (Συντάξεις και Χορηγήματα) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.041-2019). 

 44.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (Αξιολόγηση Υπαλλήλων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.053-2019). 

 45.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (Ταμείο Προνοίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.054-2019). 

 46.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (Θέση Γενικού Διευθυντή) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.055-2019). 
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 47.  Οι περί της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας (Όροι Πρόσληψης και 
Υπηρεσίας Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.064-2019). 

 48.  Οι περί Φυλακών (Γενικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.070-2019). 

 49.  Οι περί Εισροών και Εκροών του Εθνικού Ταμείου Επενδύσεων και 
του Κυπριακού Οργανισμού Διαχείρισης Επενδύσεων και για 
Συναφή Θέματα Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.079-2019). 

 50.  Οι περί Ασφάλειας Δικτύων και Συστημάτων Πληροφοριών (Τέλη) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.080-2019). 

 51.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Αξιολόγηση Υπαλλήλων) Κανονισμοί 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.096-2019). 

 52.  Οι περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου - Θέση 
Προϊστάμενου Τομέα (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.099-2019). 

 53.  Οι περί Υπηρεσιακών Οχημάτων του Κρατικού Τομέα και του 
Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.100-2019). 

 54.  Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Άδειες και Πιστοποιητικά Ελεγκτών 
Εναέριας Κυκλοφορίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.101-2019). 

 55.  Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Άδειες και Πιστοποιητικά Ελεγκτών 
Εναέριας Κυκλοφορίας) (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.102-2019). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 
 1. «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο, οι επιπτώσεις του στην 

οικονομία και την κοινωνία και οι πολιτικές που μπορεί να 
επιφέρουν πληθυσμιακή αναζωογόνηση στην πατρίδα μας».  
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Μιχάλη Γιωργάλλα, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.052.002-2019). 

 2. «Οι δεκαεπτά στόχοι για τη βιώσιμη ανάπτυξη του 2030 που έθεσε 
ο Οργανισμός Ηνωμένων Εθνών και η εφαρμογή τους στην 
Κύπρο». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Γιώργου Περδίκη, βουλευτή του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.05.053.001-2020). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.   

(Ώρα λήξης:  12.38 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 
Αριστείδου Μαριέλλα Κωνσταντίνου Ξένια 

Γεωργίου Γεώργιος Μαυρίδης Μάριος 

Δημητρίου Δημήτρης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Δίπλαρος Ευθύμιος Ορφανίδου Σάβια 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Σοφοκλέους Μιχάλης 
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Κάρουλλας Γιώργος Σταύρου Ελένη 

Κουλλά Ονούφριος Τορναρίτης Νίκος 

Κωνσταντίνου Κώστας  

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
Αδάμου Αδάμος Λουκαΐδης Γιώργος 
Γεωργίου Τ. Γιώργος Μαύρου Ελένη 
Δαμιανού Άριστος Πασιουρτίδης Ανδρέας 

Καυκαλιάς Αντρέας Σάββα Ευανθία 
Κέττηρος Νίκος Στεφάνου Στέφανος 
Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τζιοβάνης Χριστάκης 
Κυπριανού Άντρος Φακοντής Αντρέας 
Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

ΔΗΚΟ 
Βότσης Άγγελος Μυλωνάς Παύλος 

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Ορφανίδης Χρίστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Πιττοκοπίτης Χαράλαμπος 

Λεωνίδου Πανίκος Προκοπίου Γεώργιος 

Μουσιούττας Μαρίνος  

ΚΣ ΕΔΕΚ 
Ευσταθίου Κωστής Σιζόπουλος Μαρίνος 

Μυριάνθους Ηλίας  

Συμμαχία Πολιτών 

Λιλλήκας Γιώργος  

Αλληλεγγύη 

Συλλούρης Δημήτρης 
(Πρόεδρος Βουλής) 

Παπαδόπουλος Γεώργιος 

Γιωργάλλας Μιχάλης  

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος Περδίκης Γιώργος 

ΕΛΑΜ 

Παπαγιάννης Λίνος  

Ανεξάρτητοι 
Θεολόγου Άννα  

 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 
1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην επέτειο της θυσίας του Γρηγόρη Αυξεντίου και τήρηση 

μονόλεπτης σιγής. 

2. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην Παγκόσμια Ημέρα Σπάνιων Παθήσεων. 

3. Ενημέρωση από τον Πρόεδρο της Βουλής για την ετοιμασία και την παρουσίαση σε διάσκεψη τύπου 
πρότασης για τον Κώδικα Δεοντολογίας των μελών του κοινοβουλίου. 

4. Ενημέρωση από τον Πρόεδρο της Βουλής για την έναρξη των συζητήσεων για θέματα που 
απασχολούν το κοινοβούλιο στα πλαίσια του νέου θεσμού της Ανοιχτής Βουλής. 

5. Συζήτηση (Άντρος Κυπριανού, Νίκος Τορναρίτης, Πρόεδρος, Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, Ζαχαρίας 
Ζαχαρίου, Γιώργος Περδίκης, Μιχάλης Γιωργάλλας, Μαρίνος Σιζόπουλος, Άριστος Δαμιανού, Πανίκος 
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Λεωνίδου, Αβέρωφ Νεοφύτου, Ζαχαρίας Κουλίας, Άγγελος Βότσης, Παύλος Μυλωνάς) προ ημερησίας 
διατάξεως για την πρόταση που ετοιμάστηκε για τον Κώδικα Δεοντολογίας των μελών του 
κοινοβουλίου, έπειτα από εισήγηση του κ. Άντρου Κυπριανού για απόσυρση της εν λόγω πρότασης 
και έναρξη διαβούλευσης επί του θέματος. 

6. Ενημέρωση για τις ακόλουθες διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής των Αντιπροσώπων: 

α. Συμμετοχή κοινοβουλευτικής αντιπροσωπίας (Στέφανος Στεφάνου, Γεώργιος Γεωργίου, 
Χρίστος Ορφανίδης, Χαράλαμπος Θεοπέμπτου) στη 14η Ετήσια Γενική Συνέλευση της 
Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης της Μεσογείου στην Αθήνα. 

β. Συμμετοχή του προέδρου της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού κ. Ανδρέα Κυπριανού, εκπροσωπώντας τον Πρόεδρο της Βουλής, στις εργασίες 
της 45ης Συνόδου της Συντονιστικής Επιτροπής της Κοινοβουλευτικής Διάσκεψης του 
Παγκόσμιου Οργανισμού Εμπορίου (ΠΟΕ) στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο στις Βρυξέλλες.   

γ. Συμμετοχή της επικεφαλής της κυπριακής αντιπροσωπίας στον Κοινοπολιτειακό 
Κοινοβουλευτικό Σύνδεσμο (CPA) κ. Ελένης Μαύρου στις εργασίες του 7ου Περιφερειακού 
Συνεδρίου των Γυναικών-Βουλευτών της Κοινοπολιτείας (CWP) στα νησιά Φώκλαντ.  Στην 
αποστολή μετείχε επίσης η δρ Ελένη Θεοχάρους, πρώην επικεφαλής της κυπριακής 
αντιπροσωπίας στο CPA, στα πλαίσια της αξιοποίησης πρώην μελών του σώματος στις διεθνείς 
δραστηριότητες της Βουλής.   

7. Ενημέρωση για απουσίες βουλευτών από τη συνεδρία της ολομέλειας λόγω συμμετοχής τους σε άλλες 
δραστηριότητες της Βουλής. 

8. Αναβολή των κανονισμών «Οι περί Υπηρεσιακών Οχημάτων του Κρατικού Τομέα και του Ευρύτερου 
Δημόσιου Τομέα (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020», έπειτα από συζήτηση (Άγγελος Βότσης, 
Αβέρωφ Νεοφύτου, Πρόεδρος, Στέφανος Στεφάνου, Γιώργος Περδίκης). 

9. Αναβολή των κανονισμών «Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, Αξιολόγηση και Ανέλιξη 
Ακαδημαϊκού Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020», έπειτα από συζήτηση (Μαρίνος 
Σιζόπουλος, Νίκος Τορναρίτης). 

10. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί Συστήματος Εγγύησης των Καταθέσεων και Εξυγίανσης 
Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019»  και «Ο περί Εργασιών 
Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019» και για τους κανονισμούς «Οι περί 
Συστήματος Εγγύησης των Καταθέσεων και Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020», συζήτηση (Αβέρωφ Νεοφύτου, Άγγελος Βότσης, Γιώργος 
Περδίκης, Στέφανος Στεφάνου, Άννα Θεολόγου, Λίνος Παπαγιάννης, Μιχάλης Γιωργάλλας), ψήφισή 
των νομοσχεδίων σε νόμους και έγκριση των κανονισμών. 

11. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

12. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Έλεγχος ενοικίασης οικιστικών μονάδων - Ναυτική αποστολή στη Λιβύη (εμπιστευτική ερώτηση) -  
Ανάγκη τακτικού ελέγχου ζυγιστικών οργάνων στις επίσημες εισόδους της Κυπριακής Δημοκρατίας - 
Κώδικας δεοντολογίας για πολιτειακούς αξιωματούχους - Εφαρμογή του περί Αστυνομίας Νόμου - 
Διορισμός διοικητικού συμβουλίου της Εθνικής Αρχής Ηλεκτρονικής Υγείας. 

13. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Ερωτήματα σχετικά με προσφυγικούς συνοικισμούς - Εγκατάσταση ανελκυστήρα σε πολυκατοικία σε 
κυβερνητικό οικισμό στη Λάρνακα - Πιστοποιητικά μίσθωσης στους πρόσφυγες ιδιοκτήτες στον 
προσφυγικό συνοικισμό Α΄ στο Αλεθρικό - Εναρμόνιση με την ευρωπαϊκή Οδηγία εξισορρόπησης 
επαγγελματικής και ιδιωτικής ζωής γονέων και φροντιστών - Καταστροφές από αγριοκάτσικα σε 
καλλιέργειες στον Άγιο Ιωάννη Πάφου - Προβλήματα από τη λειτουργία του ηλεκτροπαραγωγικού 
σταθμού ΑΗΚ στον προσφυγικό οικισμό Δεκέλειας - Εθνικό Σχέδιο Δράσης για την Αντιμετώπιση της 
Άνοιας - Επανένταξη στην κοινωνία ασθενών του Νοσοκομείου Αθαλάσσας και παρακολούθηση της 
θεραπείας τους -Δυσφορία από φάρμες στο Παραλίμνι - Επιστολή της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για τις 
κατ' εξαίρεση πολιτογραφήσεις (απόρρητη απάντηση) - Το πλαίσιο χρήσης των «ιπτάμενων 
φαναριών» - Ετοιμασία κανονισμών για τους όρους τιμητικής πολιτογράφησης - Παγκύπριο Σχέδιο 
Στειρώσεων Αδέσποτων Γάτων 2019 - Τα ποσά που θα καταβάλει το κράτος στην Ελληνική Τράπεζα 
στο πλαίσιο της εγγύησης μη αναμενόμενων ζημιών από τον συνεργατισμό. 

 

 

 

Τιμή: €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
IΑ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ΄ 

Συνεδρίαση 13ης Μαρτίου 2020* 
Ώρα έναρξης:  11.05 π.μ. 

Αρ. 17 
 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ) 

 Καλημέρα σας. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής και παρακαλώ τους έντιμους βουλευτές να 
δηλώσουν την παρουσία τους.   

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θέλω να πω ότι η σημερινή συνεδρία γίνεται στην έναρξη της μεγάλης απειλής που έφθασε και στην 
Κύπρο, όμως, όπως και η Βουλή αποδεικνύει σήμερα, υπάρχουν τρόποι εφαρμογής των επιστημονικών 
οδηγιών και σωστής λειτουργίας της πολιτείας και της κοινωνίας.  Θα αντιμετωπίσουμε αυτό τον παγκόσμιο 
κίνδυνο με σύνεση, με σωστά μέτρα και θεωρώ ότι οι βουλευτές και η Βουλή πρέπει να είμαστε οι πρώτοι και 
που θα συμμορφωθούμε, αλλά και που θα δείξουμε ότι δε λειτουργούμε σε καθεστώς πανικού, αλλά 
αντιμετωπίζουμε το ζήτημα μέσα στα πλαίσια των οδηγιών και των επιστημονικών προσεγγίσεων και φυσικά 
και της ατομικής ευθύνης του καθενός.   

 Επίσης, να πω ότι έχουν ληφθεί μέτρα, για να υπάρχει μικρός αριθμός ατόμων εντός της αίθουσας, 
όπως και η πλειονότητα του προσωπικού να βρίσκεται εκτός Βουλής.  Έχουν επίσης ληφθεί μέτρα και για 
συντόμευση των διαδικασιών, όπως έχω κατά νουν, και θα σας παρακαλούσα να βοηθήσετε με το να κάμετε 
τις τοποθετήσεις σας, όσες θέλετε, τις πολιτικές τοποθετήσεις, αλλά να τα λέμε εν συντομία.  Σε αυτά τα 
πλαίσια δε θα διαβάσω τις προ ημερησίας διατάξεως αναφορές του Προέδρου, γιατί σας έχουν σταλεί 
ηλεκτρονικά και είναι και στην ιστοσελίδα της Βουλής και θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές αναφορές) 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Προ ημερησίας διατάξεως θα ήθελα να αναφερθώ στην Παγκόσμια Ημέρα της Γυναίκας, που έχει 
καθιερωθεί να τιμάται στις 8 Μαρτίου.  Η ημέρα αυτή προσφέρεται για ανασκόπηση και απολογισμό της 
προόδου που έχει επιτευχθεί όσον αφορά τον ρόλο και τη θέση της γυναίκας στις σύγχρονες κοινωνίες 
παγκόσμια.  Δυστυχώς, από πλευράς κοινωνικών κατακτήσεων των γυναικών η ανθρωπότητα υστερεί 
θεαματικά.  Οι γυναίκες έχουν να αντιμετωπίσουν σοβαρά εμπόδια στην προσπάθειά τους να καταλάβουν τη 
θέση που τους αρμόζει στην κοινωνία.  Πρέπει να δώσουν αγώνα μόνο και μόνο για να αντιμετωπίζονται 
ισότιμα σε επίπεδο εργασίας, μισθοδοσίας, μόρφωσης και συμμετοχής στα κέντρα λήψεως αποφάσεων, ενώ 
ταυτόχρονα τελούν καθημερινά υπό μεγαλύτερη απειλή για την προσωπική τους ασφάλεια, καθώς έχουν να 
αντιμετωπίσουν ακόμη και βία εις βάρος τους.  

                                            
* Τα αναλυτικά αποτελέσματα όλων των ηλεκτρονικών ψηφοφοριών της συνεδρίασης ευρίσκονται στο Αρχείο της 
Βουλής. 
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 Είναι σημαντικό όχι μόνο να συνεχιστεί, αλλά και να επιταχυνθεί η προσπάθεια από όλους για την 
αντιμετώπιση των διακρίσεων εις βάρος των γυναικών, ώστε να πετύχουμε την αναβάθμιση της θέσης της 
γυναίκας.  Ο αγώνας είναι δύσκολος, αλλά σίγουρα οφείλουμε να παλέψουμε, για να εξασφαλίσουμε καλύτερες 
και δικαιότερες συνθήκες για τις συζύγους, τις κόρες, τις εγγονές μας και κάθε γυναίκα που δίνει τη μάχη της 
κάτω από αντίξοες και άνισες συνθήκες. 

 Περαιτέρω, θα ήθελα να σας ενημερώσω ότι τα νομοσχέδια με τους τίτλους «Ο περί του Συντονισμού 
των Διαδικασιών Σύναψης Ορισμένων Συμβάσεων Έργων, Προμηθειών και Παροχής Υπηρεσιών που 
Συνάπτονται από Αναθέτουσες Αρχές ή Αναθέτοντες Φορείς στους Τομείς της Άμυνας και της Ασφάλειας και 
για Συναφή Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2018» και «Ο περί των Διαδικασιών Προσφυγής στον Τομέα 
της Σύναψης των Δημοσίων Συμβάσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», καθώς και οι κανονισμοί με τίτλο 
«Οι περί του Συντονισμού των Διαδικασιών Σύναψης Δημοσίων  Συμβάσεων στους Τομείς της Άμυνας και της 
Ασφάλειας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020», που κατατέθηκαν στην ολομέλεια της Βουλής και 
παραπέμφθηκαν για εξέταση από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, θα συνεχίσουν να εξετάζονται από 
την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών, 
ύστερα από συνεννόηση μεταξύ των προέδρων των δύο επιτροπών.  

 Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων πραγματοποίησε επίσημη επίσκεψη στην Αθήνα, από τις 
3 μέχρι τις 5 Μαρτίου 2020, μετά από πρόσκληση του Προέδρου της Βουλής των Ελλήνων κ. Κωνσταντίνου 
Τασούλα.  Στα πλαίσια της επίσκεψης ο κ. Συλλούρης έγινε δεκτός από τον Πρόεδρο της Ελληνικής 
Δημοκρατίας κ. Προκόπη Παυλόπουλο και τον Πρωθυπουργό κ. Κυριάκο Μητσοτάκη.  Είχε επίσης χωριστές 
συναντήσεις με τον Πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων, αρχηγούς και εκπροσώπους των κοινοβουλευτικών 
κομμάτων, περιλαμβανομένου του προέδρου της αξιωματικής αντιπολίτευσης και τέως Πρωθυπουργού κ. 
Αλέξη Τσίπρα, με τον τέως Πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων κ. Νίκο Βούτση και τον Αναπληρωτή Υπουργό 
Εξωτερικών κ. Μιλτιάδη Βαρβιτσιώτη. 

 Όλες τις συναντήσεις απασχόλησαν μεταξύ άλλων οι εξελίξεις στη συνοριακή γραμμή του Έβρου και 
στην κυπριακή ΑΟΖ, η προσφυγική και μεταναστευτική κρίση, η Δήλωση Ευρωπαϊκής Ένωσης-Τουρκίας για 
διαχείριση του προσφυγικού-μεταναστευτικού και η τουρκική προκλητικότητα γενικότερα.  

 Κατά τη συνάντηση με τον κ. Τασούλα συζητήθηκε και η επίσπευση της παράδοσης του υλικού του 
Φακέλου της Κύπρου που φυλάσσεται στα αρχεία της Βουλής των Ελλήνων, καθώς και η περαιτέρω 
προώθηση της συνεργασίας των κοινοβουλίων Ελλάδας και Κύπρου με κοινοβούλια χωρών της περιοχής, 
ενδεχομένως και σε σχήματα τετραμερούς με τη συμμετοχή και άλλων κοινοβουλίων. 

 Οι βουλευτές κ. Γεώργιος Παπαδόπουλος, κ. Ελένη Σταύρου και κ. Ζαχαρίας Κουλίας συμμετείχαν στη 
16η Διακοινοβουλευτική Διάσκεψη για την Κοινή Εξωτερική Πολιτική και Πολιτική Ασφάλειας και την Κοινή 
Πολιτική Ασφάλειας και Άμυνας, στο Ζάγκρεμπ, από τις 2 μέχρι τις 4 Μαρτίου 2020, στα πλαίσια της τρέχουσας 
Κροατικής Προεδρίας του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

 Σε παρέμβασή της για τον ρόλο των γυναικών στην ειρήνη και την ασφάλεια η κ. Σταύρου, 
επισημαίνοντας την ελλιπή εφαρμογή του Ψηφίσματος 1325 του Συμβουλίου Ασφαλείας των Ηνωμένων 
Εθνών, σημείωσε την παρά ταύτα ύπαρξη κάποιας προόδου, με αναφορά στα θετικά βήματα της Κύπρου στον 
τομέα αυτό.  

 Όσον αφορά το θέμα της ενίσχυσης της ευρωπαϊκής αμυντικής συνεργασίας και βιομηχανίας, ο κ. 
Παπαδόπουλος τόνισε τη σημασία διασφάλισης της αυτονομίας και της αξιοπιστίας της Ένωσης στη βάση των 
αρχών και των αξιών της.  Υπογράμμισε δε ότι τυχόν συμμετοχή τρίτων χωρών στη Μόνιμη Διαρθρωμένη 
Συνεργασία πρέπει να αποτελεί εξαίρεση και να εγκρίνεται βάσει συγκεκριμένων κριτηρίων.  Αναφορικά με το 
ίδιο θέμα η κ. Σταύρου υπογράμμισε την ανάγκη σεβασμού των ιδιαιτεροτήτων των μικρών κρατών στα 
πλαίσια της ευρωπαϊκής πολιτικής για την ασφάλεια και την άμυνα και της διασφάλισης της ουσιαστικής 
συμμετοχής τους στην ευρωπαϊκή ασφάλεια.  

 Επίσης, η κ. Σταύρου προήδρευσε στη συνάντηση των κοινοβουλευτικών αντιπροσωπιών των 
μεσογειακών χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, κατά την οποία αποφασίστηκε η στήριξη νέων τροπολογιών 
στα συμπεράσματα της διάσκεψης για την κατάσταση στα ελληνοτουρκικά σύνορα και στη Λιβύη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα ξεκινήσω με το Κεφάλαιο Δεύτερο, που είναι η κατάθεση νομοσχεδίων… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει κάποια παρατήρηση; 

 Ναι, κύριε Λουκαΐδη.  
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ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όσο πιο σύντομα μπορώ.  Απλώς, επειδή η Σύσκεψη Αρχηγών, αντιλαμβάνομαι, έχει 
λάβει αποφάσεις για το πώς συνεχίζει τη λειτουργία του το κοινοβούλιο… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θεωρώ, κύριε Λουκαΐδη…  

 Συγγνώμη, να μου επιτρέψετε να προεδρεύω στη συζήτηση.  Έχουμε πει να συνεχίσει, άρα δε θεωρώ 
ότι πάρθηκαν αποφάσεις.  Είναι μια σύσκεψη η οποία…  Και, για να σας βοηθήσω να κάνετε την άλλη δουλειά, 
τη διακόψαμε, για να συνεχίσουμε μετά την ολομέλεια, όπως νομίζω ότι είχαμε πει.  Άρα, δεν έχει παρθεί καμία 
απολύτως απόφαση.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Νομίζω δεν είναι έτσι ακριβώς τα πράγματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι ακριβώς έτσι. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Εμείς προς το παρόν έχουμε αποφασίσει επί της αρχής και θα δούμε τα ζητήματα της πρακτικής 
εφαρμογής.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν έθεσα θέμα για απόφαση.  Είπατε απόψεις, είναι σεβαστές.  Θα θέσω θέμα, όχι μόνο για αυτά που 
συζητούσαμε, αλλά και για πολλά άλλα πράγματα.  Το ζήτημα είναι δύσκολο, σκληρό και πολύπλοκο, αλλά 
καμία απόφαση δεν πάρθηκε.  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Εγώ αντιλήφθηκα ότι όλοι έχουμε τοποθετηθεί στη σύσκεψη και είπαμε ότι… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, μπορεί να βγάλατε το συμπέρασμά σας, αλλά απόφαση δεν είναι.  Να μου επιτρέψετε να έχω 
και εγώ το δικό μου συμπέρασμα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Σε κάθε περίπτωση… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δικαίωμά σας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 …θα πω ότι έγινε αυτή η αναφορά.  Ήδη δίνουμε μια εικόνα τουλάχιστον αντιφατική και ασυνεπή.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δηλαδή; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Δηλαδή, η ολομέλεια, οι επιτροπές την Τετάρτη…  Κάποιες επιτροπές αποφάσισαν να μη 
συνεδριάσουν, ενώ είχαν θέματα σοβαρά, όχι επείγοντα, αλλά μια επιτροπή συνεδρίασε.  Τουλάχιστον μια 
επιτροπή.  Τι εικόνα εκπέμπει το κοινοβούλιο; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ποια επιτροπή συνεδρίασε; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Η επιτροπή Νομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πότε; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Την Τετάρτη. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Γιατί, είχαμε πει να μη συνεδριάσουν; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ε, γιατί δε συνεδρίασαν και ανέβαλαν τις συνεδρίες άλλοι, κύριε Πρόεδρε;   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Νομίζω ήσασταν ενήμερος.  Με συγχωρείτε που διακόπτω…   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Είμαι ενήμερος.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Οι οδηγίες που δώσαμε ήταν να αποφασίσουν οι επιτροπές και οι πρόεδροί τους για το πώς θα 
χειριστούν το θέμα της συνεδρίασης.  Σήμερα λέχθηκαν πράγματι απόψεις για αυτό στο οποίο αναφέρεστε και, 
αν το πάρετε ως αυτό το σημείο, θα συμφωνήσω ότι μπορεί να είναι καλά να ακυρωθούν συνεδρίες στις 
επιτροπές ή να γίνουν με τρόπο τέτοιο που να μην είναι μεγάλοι οι αριθμοί κ.λπ., κ.λπ.  Ήδη ο γενικός 
διευθυντής έκαμε βολιδοσκόπηση και δύο από τις τρεις επιτροπές που συνεδρίαζαν τη Δευτέρα αποφάσισαν 
να μη συνεδριάσουν.  Όταν συνεχίσουμε τη συζήτηση για το αν θα βγάλουμε απόφαση, και δε νομίζω ότι είναι 
θέμα…  Αν το θεωρείτε θέμα, να συζητήσουμε στην ολομέλεια προ ημερησίας διατάξεως τι θα κάνει η Βουλή, 
πολύ ευχαρίστως.  Εγώ θεωρώ ότι πρέπει να συνεχίσουμε τη συζήτηση στη Σύσκεψη Αρχηγών, για να 
καταλήξουμε, ει δυνατόν, σε μια απόφαση για το πώς θα χειριστούμε τούτη την κρίση.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Σεβαστά όσα λέτε, με την παράκληση να μην ξαναδιακοπώ.  Εγώ ήθελα να τοποθετηθώ, όχι για να 
ξεκινήσουμε τη συζήτηση του απ’ εδώ και πέρα τι κάμνουμε εντός της ολομέλειας, διότι θεωρώ ότι ήδη την 
έχουμε κάνει τη συζήτηση στη σύσκεψη και θα συνεχίσουμε για τους λόγους που είπα -εγώ έτσι κατανόησα 
τουλάχιστον- με την πρακτική εφαρμογή αυτών που είπαν όλα τα κόμματα ή σχεδόν όλα τα κόμματα -νομίζω 
όλα τα κόμματα- στη Σύσκεψη Αρχηγών -τουλάχιστον η μεγάλη πλειοψηφία τοποθετήθηκε επί της αρχής- αλλά 
για να αναδείξω ένα ζήτημα που έχει να κάνει με τη σημερινή ολομέλεια.  Και, επειδή έγινε εισαγωγή από τη 
δική σας πλευρά και επειδή δε θεωρώ ότι ήταν ανεύθυνο εκ μέρους μας -αντίθετα ήταν υπεύθυνο να είχαμε 
ζητήσει αναβολή της σημερινής συνεδρίας, γιατί κρίναμε ότι δεν υπήρχε τίποτε επείγον που να επέβαλλε τη 
σημερινή συνεδρία- και επειδή παρουσιάσαμε μια εικόνα αντιφατική, ασυνέπειας, την ώρα που κάποιες 
επιτροπές αποφάσιζαν να μη συνεδριάσουν και κάποιες άλλες αποφάσιζαν να συνεδριάσουν, και επειδή η 
Βουλή ακύρωσε δραστηριότητά της που θα είχε πολύ λιγότερα πρόσωπα, παρουσία πολύ λιγότερων 
προσώπων -αυτήν που αφορούσε την εκδήλωση εδώ, στο Σπίτι του Πολίτη, που θα εγκαινιάζαμε και το Σπίτι 
του Πολίτη, δεν ξέρω με πόσο κόσμο, στην παρουσία του κ. Βότση, του προέδρου της επιτροπής Οικονομικών, 
του κ. Κόκκινου και την ακυρώσαμε- δεν υπήρχε έννοια και λογική να συνέλθει η ολομέλεια σήμερα.  Και αν 
είναι κάτι που θέλω να στιγματίσω -και θέλω να το πω τώρα, για να μην τα πω στη συνέχεια και να μας 
απασχολήσει αυτό το θέμα, όταν θα συζητούμε το αίτημά μας για αναβολή στο υπ’ αριθμόν 4 θέμα, που είναι ο 
περί του Στρατού της Δημοκρατίας- θέλω να πω το εξής:  Είναι λυπηρό πραγματικά, για να μην το 
χαρακτηρίσω διαφορετικά, και δε θα μπω στην ουσία.  Την ουσία θα την αναλύσει και θα την τεκμηριώσει ο 
συνάδελφος ο Κώστας Κώστα, όταν θα συζητούμε, ότι το γεγονός ότι βρισκόμαστε σήμερα εδώ έχει να κάμει 
με την ανάγκη να κάμει ρουσφέτι η Βουλή σήμερα σε ό,τι αφορά την Εθνική Φρουρά.  Ο ρουσφετοϊός είναι 
σημαντικότερος από τον κορωνοϊό και την προστασία και τα μέτρα και το παράδειγμα που πρέπει να δίνεται.  
Αυτή είναι η δική μας θέση, είναι πραγματικά λυπηρό και θέλω να το τονίσω τώρα, για να μην επανέλθω 
ύστερα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριοι συνάδελφοι,  

 Θα παρακαλέσω, όσο έντονα και αν νιώθετε να απαντήσετε στον κ. Λουκαΐδη από άλλα κόμματα, να 
μην το πράξετε τώρα. Θεωρώ ότι αυτή η επίκριση, επειδή μιλούμε για συνεδρίαση της Βουλής, στρέφεται προς 
τον Πρόεδρο του σώματος.  Εάν θεωρείτε ότι στρέφεται προς εσάς και είναι μόνο για το θέμα του στρατού και 
δεν είναι τα άλλα, διότι αναφέρθηκαν και άλλες εκδηλώσεις κ.λπ., να μου επιτρέψετε να πω ότι καμία 
ασυνέπεια…  Αντίθετα, δεν πρέπει, νομίζω, κύριε Λουκαΐδη, να συγκρίνουμε τη συνεδρία της ολομέλειας με μια 
εκδήλωση παράλληλη ή επιπρόσθετη της Βουλής ή, ακόμη, με μια συνεδρία μιας απλής κοινοβουλευτικής 
επιτροπής.  Άρα, εάν κόμματα κρίνουν ότι κάτι από όσα έχουν λεχθεί αναφέρεται στα κόμματα…  Και, επειδή 
το εντόπισε ο κ. Λουκαΐδης ειδικά στο θέμα ενός νομοσχεδίου, σας έκαμα έκκληση να μιλήσετε την ώρα που θα 
έρθει το νομοσχέδιο αυτό, εφόσον εξήγησε και ο κ. Λουκαΐδης ότι θα ζητήσει εκεί αναβολή και θα γίνει 
συζήτηση.  
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 Σας κάμνω έκκληση να μην απαντήσετε.  Σας παρακαλώ.  Αν δέχεστε όλοι, θα έρθει η ώρα εκεί να πείτε 
τα περί στρατού και ρουσφετιού.   

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Λυπούμαι, κύριε Πρόεδρε, δεν είναι θέμα περί στρατού.  Αυτός ο χώρος είναι ο κατεξοχήν χώρος της 
λαϊκής κυριαρχίας και έχω την εντύπωση ότι η θέση του κ. Λουκαΐδη τοποθετεί μομφή έναντι όλων των 
Κυπρίων πολιτών που δεν κλήθηκαν να εγκαταλείψουν το λειτούργημά τους, δεν κλήθηκαν να εγκαταλείψουν 
τις εργασίες τους.  Ζούμε πράγματι μια έκτακτη κατάσταση και ζητούμε εμείς οι πολιτικοί, οι βουλευτές, να μην 
υπάρχει πανικός.  Να υπάρχει σύνεση και ψυχραιμία βεβαίως.  Και έχουμε εδώ πέρα την κατεξοχήν 
αντιπολίτευση και τον κοινοβουλευτικό της εκπρόσωπο να μας λένε «ξέρετε, πρέπει να τα κλείσουμε όλα και να 
πάμε σπίτι μας».   

 Καλά, κύριε Λουκαΐδη, τι μήνυμα στέλνουμε στους Κυπρίους πολίτες;  Τι μήνυμα άραγε στέλνουμε στο 
λαό μας σήμερα;    

 Άρα, λέω ότι ως πράξη ευθύνης συνεδριάζει σήμερα η Βουλή των Αντιπροσώπων και βεβαίως δεν 
έχουν ληφθεί αποφάσεις στη Σύσκεψη Αρχηγών.  Έχουν πράγματι κατατεθεί απόψεις -και εμείς έχουμε 
απόψεις και τις έχουμε ήδη καταθέσει- όμως δεν μπορούμε να υψώσουμε τα χέρια μπροστά στην απειλή.  
Αντίθετα, πρέπει να ενώσουμε δυνάμεις, για να δυναμώσουμε τις αντιστάσεις του λαού μας ως μεγάλη πράξη 
ευθύνης. 

 Αυτά ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Ερωτοκρίτου.   

 Όσο πιο σύντομα γίνεται, σας παρακαλώ. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 

 Θεωρώ ότι πρέπει όλοι να διατηρήσουμε την ψυχραιμία μας και νιώθω ότι αυτό που ο κόσμος αναμένει 
από αυτό το σώμα σήμερα να δει είναι η επίδειξη της μέγιστης κατά το δυνατό σοβαρότητας και υπευθυνότητας 
και η άσκηση της κοινής λογικής και τίποτε περισσότερο.  Δεν προσφέρεται η ολομέλεια ούτε για αντιπαράθεση 
μεταξύ των δύο μεγάλων κομμάτων ή άλλων, εν πάση περιπτώσει, αλλά ούτε και για να κάνουμε άσκοπες 
συζητήσεις.   

 Όπως είπαμε, κύριε Πρόεδρε, και στη Σύσκεψη Αρχηγών, ο στόχος της Βουλής, αλλά και του 
Δημοκρατικού Κόμματος πρέπει να είναι το να διασφαλίσουμε την κατά το μέγιστο καλύτερη και ομαλότερη 
λειτουργία του νομοθετικού σώματος στην άσκηση των εξουσιών και των αρμοδιοτήτων του για την ομαλή 
λειτουργία του κράτους.  Ας μην παρασυρθούμε από οτιδήποτε άλλο. 

 Όσον αφορά τη σημερινή ολομέλεια, νομίζω ότι ο καθένας από εμάς μπορεί να έχει άποψη αν έπρεπε ή 
αν δεν έπρεπε να γίνει, γεγονός όμως παραμένει το ότι σήμερα συνεδριάζει η ολομέλεια του σώματος, ο 
κόσμος μάς παρακολουθεί, πρέπει να δείξουμε εμείς πρώτοι και πάνω από όλα ότι εμείς εφαρμόζουμε και τη 
λογική και τη σοβαρότητα και την ψυχραιμία και είμαι σίγουρη ότι, αν όλοι μας εφαρμόσουμε αυτό το μέτρο, και 
καλύτερα θα διεξαχθεί η συζήτηση, αλλά και πολύ καλύτερο μήνυμα θα εκπέμψουμε ευρύτερα, σήμερα που ο 
κόσμος δικαιολογημένα είναι σε μια κατάσταση ύψιστης ανησυχίας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Λουκαΐδης έχει τον λόγο. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Το πρώτο πράγμα που θέλω να πω είναι ότι η μομφή δεν απευθυνόταν σε σας.  Είχατε την άποψη και 
εσείς ότι έπρεπε να γίνει ολομέλεια για άλλους λόγους, αλλά… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

 Βεβαίως θα ξεκαθαρίσω.  Δεν κρυβόμαστε, κύριε Νεοφύτου, εμείς.  Είμαστε πολύ ευθείς σε αυτά που 
λέμε.  Πολύ ευθείς!  Και ο καθένας δικαιούται να υπερασπιστεί τον εαυτό του και να κάνει την κριτική του όπως 
νομίζει καλύτερα, εις απάντηση της κριτικής που δέχεται.   
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 Λοιπόν, είχατε και εσείς την άποψη…  Πλην όμως σε τηλεφωνική επικοινωνία που είχαμε μαζί σας, 
όντως μας είπατε «αν τα κόμματα μου το ζητήσουν να υπάρξει αναβολή, βεβαίως και θα την αποδεχτώ» και 
αυτό νομίζω ότι συνέβη.  Προφανώς -δε θέλω να μπω σε λεπτομέρειες, πραγματικά, ποιος, τι και γιατί, από τι 
περάσαμε για την αναβολή αυτής της συνεδρίας- καταλήξαμε να υπάρχει η πλειοψηφία που ήθελε να γίνει η 
συνεδρία.  Και εμείς εκτιμούμε ότι ο λόγος που κάποια κόμματα ήθελαν να γίνει η συνεδρία έχει να κάνει με το 
θέμα του περί Στρατού της Δημοκρατίας και με την προσπάθειά τους -και θα την τεκμηριώσουμε στη συνέχεια- 
να κάνουν ρουσφέτι που αφορά τα ανώτατα αξιώματα στην Εθνική Φρουρά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, να το αφήσουμε εκεί, κύριε Λουκαΐδη… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Επιτρέψετέ μου… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 …εσείς ο ίδιος είπατε ότι θέλετε να το… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μη με διακόψετε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει.  Ξέρετε ότι είσαστε… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 …μη με διακόψετε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

  …εκτός τάξεως έτσι κι αλλιώς… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Όχι, δεν είμαι εκτός τάξεως… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είσαστε!  Συνεχίστε.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Έχει γίνει εισαγωγή από δικής σας πλευράς τζιαι εβκήκα να πω… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Για τον στρατό; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 …αυτό για το οποίο έχει γίνει αναφορά τζιαι σε εφημερίδες σήμερα και θέλω να πω και το εξής, προτού 
παραδώσω το βήμα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Παρακαλώ, κύριοι. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Επειδή εκτός από το σαράκι του ρουσφετιού, έχουμε και το σαράκι του λαϊκισμού.  Λυπούμαι για τον 
ακραία λαϊκίστικο τρόπο που τοποθετήθηκε ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του Δημοκρατικού Συναγερμού.  
Είναι πραγματικά εξωφρενικά τα όσα είπε… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Εγείρεται θέμα τάξης, κύριε Πρόεδρε! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Εάν κάποιος… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Να τελειώσει και μετά… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

(Σε έντονο ύφος) 

 Είστε εκτός κανονισμού και εκτός τάξεως! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Τορναρίτη… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

(Σε έντονο ύφος) 

 Ο λαός μας αυτή την ώρα… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Τορναρίτη, ήρεμα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Τορναρίτη… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 …και προσπαθεί μικροκομματικά… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Τορναρίτη… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 …μικροπολιτικά να ψηφοθηρίσετε… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 …εκτίθεστε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μην προσθέτετε… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Αυτή είναι η πραγματικότητα!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Τορναρίτη, μη διακόπτετε, σας παρακαλώ.  Δεν υπάρχει κανένας λόγος να υψώσουμε τους 
τόνους, πράγματι.   

 Θέλω να κάνω αναφορά στη σοβαρότητα όλων μας, να αναδείξουμε τη σοβαρότητά μας παρά 
οτιδήποτε άλλο αυτές τις κρίσιμες ώρες!  Ο καθένας κρίνεται από αυτά που λέει.  Ας κρατήσουμε λίγο πιο 
χαμηλούς τους τόνους όμως. 

 Συνεχίστε, κύριε Λουκαΐδη. 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Θα μιλά μια ώρα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Νομίζω ότι πρέπει να…  Αφού έχουμε βρεθεί εδώ, πρέπει να επιτρέψουμε να υπάρξει η δημοκρατική 
λειτουργία αυτού του σώματος. 

 Έλεγα λοιπόν ότι είναι εξωφρενικό… 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Δκυο λεπτά δικαιούσαι να μιλάς! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Θα αναγκαστώ να το τεκμηριώσω, αν συνεχιστεί η αμφισβήτηση.  Εάν κάποιος βάλει την κασέτα -διότι 
είναι μαγνητοφωνημένα τα πρακτικά της σύσκεψης αρχηγών- και ακούσει τι είπε ο κ. Τορναρίτης πάνω στη 
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σύσκεψη -εκ μέρους του κόμματός του, όχι προσωπικά- ζητώντας να αναβληθούν, να ανασταλούν οι 
λειτουργίες και της ολομέλειας και των επιτροπών, εκτός και εάν πρόκειται για πολύ επείγοντα ζητήματα… 
λοιπόν, και αυτή ήταν η τοποθέτηση της πλειοψηφίας των κομμάτων…  Σήμερα να έρχεται εδώ και να 
πλειοδοτεί σε υπευθυνότητα και να μας κατηγορεί εμάς για λαϊκισμό και για προσπάθεια καλλιέργεια κλίματος 
πανικού, την ώρα που αυτή η θέση που εκφράστηκε από τους περισσότερους δεν ήταν τίποτα άλλο από στάση 
υπευθυνότητας, για να προστατεύσουμε τους εαυτούς μας, για να προστατεύσουμε τα οικεία μας πρόσωπα, το 
περιβάλλον μας, όταν πλέον ο κίνδυνος, η απειλή είναι στο σπίτι μας.   

 Νομίζω τούτη τη σοβαρότητα και τούτη την υπευθυνότητα αναμένει ο κόσμος, γιατί κανένας δεν είπε ότι 
πρέπει να κλείσουμε τη Βουλή, τελεία, με τον τρόπο που θέλησε να το παρουσιάσει ο κ. Τορναρίτης το ζήτημα 
και τη θέση του ΑΚΕΛ.  Είπα εγώ αυτό το πράγμα;  Η τοποθέτησή μου ήταν αυτή;  Την τοποθέτηση την κάναμε 
πάνω τζιαι εγώ είμαι στη διάθεσή σας να δώσουμε τα πρακτικά, για να δούμε τι είπε ο καθένας πάνω στη 
σύσκεψη.  Είναι λυπηρό, είναι διπλά λυπηρό.  Στην προσπάθεια να αμυνθούν κάποιοι για το γεγονός ότι δεν 
υπάρχει καμιά δικαιολογία που συνέρχεται σήμερα η ολομέλεια, σε αντίθεση με το πνεύμα όσων είπαμε πριν 
από λίγο στη σύσκεψη αρχηγών -που θα δικαιολογούσε πλήρως την αναβολή- έχουμε βρεθεί σήμερα εδώ για 
έναν και μόνο λόγο, το θέμα 4 που αφορά τον περί Στρατού, που αφορά προαγωγές στο στράτευμα -για να 
ξέρει και ο κόσμος- και που αφορά την προσπάθεια να γίνει ρουσφέτι από κάποιους κατά την άποψή μας.  Την 
οποία θα τεκμηριώσει -επαναλαμβάνω- με στοιχεία και τεκμήρια ο συνάδελφος ο Κώστας Κώστα, όταν θα 
συζητούμε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρία Ερωτοκρίτου, εσείς. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι στη σειρά.  Θα επανέλθεις, κύριε… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Να μιλήσω επί προσωπικού… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μετά από την κ. Ερωτοκρίτου να μου επιτρέψουν να σας δώσω τον λόγο. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Η πρώτη μας τοποθέτηση, κύριε Πρόεδρε, στην ουσία ήταν έκκληση για επίδειξη και ψυχραιμίας και 
ηρεμίας -ας μου επιτραπεί και ο όρος «σοβαρότητα»- από όλους εμάς.  Με όλο τον σεβασμό όμως, επειδή ο 
κατά τα άλλα φίλτατος συνάδελφος ο κ. Λουκαΐδης επαναλαμβάνει για δεύτερη φορά τον όρο «ρουσφέτι».  
Αυτό, τουλάχιστον όσον αφορά το Δημοκρατικό Κόμμα, δεν ισχύει, διότι με την ίδια λογική, κύριε Πρόεδρε, το 
θέμα 7 που προέρχεται από την επιτροπή Εργασίας στην οποία προεδρεύει ο κατά τα άλλα φίλτατος 
συνάδελφος από το ΑΚΕΛ είναι πάνω στην ατζέντα.  Αυτό ισχύει;  Είναι ρουσφέτι που κάνει το ΑΚΕΛ;  Νομίζω 
ότι αυτοί οι χαρακτηρισμοί δε χρειάζονται.  Αυτοί οι χαρακτηρισμοί, κύριε Πρόεδρε, δε χρειάζονται… 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Είμαστε πρόθυμοι να την αναβάλουμε.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Να την αναβάλουμε να τελειώσουμε… 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ωραία!  Και η θέση…  Ένα λεπτό!  Ένα λεπτό, για να είμαστε ειλικρινείς!  Α, τώρα να το αναβάλουμε! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Έτσι κι αλλιώς είναι τούτο που ζητήσαμε!   

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Αγαπητέ Γιώργο!  Ακριβώς αυτό… 

(Μη ευκρινή σχόλια από την πτέρυγα της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις) 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω τον λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Έχετε τον λόγο.  Παρακαλώ!  Να σας προστατεύσω όσο μπορώ. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Είναι καλά γνωστό ότι η θέση, η πάγια θέση του Δημοκρατικού Κόμματος… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 …στις αναβολές είναι ότι εμείς πάντοτε, όταν ζητούν άλλοι συνάδελφοι, άλλα κόμματα… Γιώργο… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 …άλλοι συνάδελφοι αναβολές, το Δημοκρατικό Κόμμα πάντα συναινεί, γιατί θεωρεί ότι αυτό θα 
λειτουργήσει υπέρ της καλύτερης λειτουργίας της Βουλής, όταν μάλιστα άλλα κόμματα δεν έχουν αυτή τη 
στάση απέναντι στο Δημοκρατικό Κόμμα.  Άρα, όσον αφορά τον χαρακτηρισμό του ρουσφετιού από τον 
συνάδελφο τον κ. Λουκαΐδη, τουλάχιστον για εμάς πρέπει να παραδεχτεί ότι δεν ισχύει, διότι εγνώριζε από πριν 
ότι εμείς ουδέποτε αρνούμαστε την αναβολή σε κανέναν.   

 Επαναλαμβάνω, ας είμαστε ψύχραιμοι και σοβαροί επιτέλους, για να δώσουμε και το σωστό μήνυμα 
στον κόσμο.  Εάν οι συνάδελφοι του ΑΚΕΛ θέλουν αναβολή για το θέμα της Εθνικής Φρουράς, κάτι το οποίο δε 
συζητήσαμε στη σύσκεψη αρχηγών, συζητήσαμε το θέμα της Εθνικής Φρουράς, έβαλε το αίτημα ο συνάδελφος 
ο κ. Λουκαΐδης περί αναβολής, δεν ετοποθετήθηκαν τα κόμματα όμως… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είπαμε να γίνει στην ολομέλεια… 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 …παρά ταύτα όμως, όσον αφορά το Δημοκρατικό Κόμμα, εμείς, εάν ετοποθετούνταν τα κόμματα στη 
σύσκεψη των αρχηγών, η θέση του Δημοκρατικού Κόμματος θα ήταν αυτή που είναι πάντα, ότι δεν έχουμε 
κανένα πρόβλημα για την αναβολή.  Άρα, οι ισχυρισμοί περί ρουσφετιού…  Τουλάχιστον, αφού επικαλείται το 
ρουσφέτι ο κατά τα άλλα φίλτατός μου κ. Λουκαΐδης, να διευκρινίσει ότι δεν ισχύει για το Δημοκρατικό Κόμμα.  
Ενδεχομένως τα πυρά του να είναι για άλλους.  Εμάς τουλάχιστον, κύριε Πρόεδρε, δε μας αγγίζουν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Εγώ, κύριε Πρόεδρε, θα επαναλάβω ότι ο κ. Λουκαΐδης σήμερα βρέθηκε πολλές φορές εκτός τάξης, 
εκτός διαδικασίας και εν πάση περιπτώσει εντελώς εκτός κλίματος, γιατί πράγματι σήμερα ίσως ο κ. Λουκαΐδης 
θα ανέμενα να τοποθετήσει συγκεκριμένες λέω, αφ ης στιγμής ήταν εκτός τάξης, εισηγήσεις, που πρέπει να 
κατατεθούν τώρα και να ωφελήσουν το κοινωνικό σύνολο.   

 Εν πάση περιπτώσει, όσον αφορά το ρουσφέτι, εγώ θέλω να αντιστρέψω τον συλλογισμό που πρέπει 
να υπάρξει αυτή την ώρα, αφού το θέτει ο κ. Λουκαΐδης, μήπως το συγκεκριμένο νομοσχέδιο…  Και θα σας πω 
και την αμαρτία μου, κύριε Πρόεδρε, δημόσια και ταπεινά, ότι στον Δημοκρατικό Συναγερμό τις τελευταίες δυο-
τρεις ημέρες δε συνήλθε ούτε η κοινοβουλευτική ομάδα ούτε συζητήσαμε το όποιο θέμα βρίσκεται σήμερα στην 
ατζέντα. γιατί πρέπει να σας πω και είναι αλήθεια ότι όλες τις ώρες που βρεθήκαμε είτε στο κόμμα είτε αλλού 
προσπαθήσαμε να συζητήσουμε, να βρούμε λύσεις για τους Κύπριους πολίτες… 

ΓΙΩΡΓΟΣ Τ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Φρόντισαν άλλοι για σας. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Μη διακόπτετε, κύριε Γεωργίου. 
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 Αυτή όμως είναι η πραγματικότητα.  Φαίνεται όμως ότι το ΑΚΕΛ για τους συγκεκριμένους κανονισμούς 
έχει ιδιαίτερες ευαισθησίες, μας είπε ο κ. Λουκαΐδης  ότι θα μας τις εξηγήσουν αμέσως μετά.  Εμείς σάς το 
βεβαιώ ότι δεν έχουμε καμία απολύτως ιδιαίτερη ευαισθησία για κανένα θέμα που βρίσκεται στην ατζέντα.  
Τούτη την ώρα η ευαισθησία μας ή, αν θέλετε, η σκέψη μας είναι για το κοινωνικό σύνολο.  Δεν αμφιβάλλω ότι 
και η σκέψη των βουλευτών του ΑΚΕΛ, κύριε Πρόεδρε, κινείται προς την ίδια κατεύθυνση, όμως δεν μπορεί 
στην προσπάθειά του ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ να δικαιολογήσει τα αδικαιολόγητα να βάζει 
στο στόμα άλλων πράγματα που δεν είπαν.  Νομίζω ήταν όλοι παρόντες στη σύσκεψη.  Στο ερώτημα κατά 
πόσο θα συνεδριάζουν οι επιτροπές και στην εισήγηση του κ. Λουκαΐδη να μη συνεδριάζουν είχα πει ότι πρέπει 
να συνεδριάζουν μόνο για έκτακτα θέματα, έκτακτες προτάσεις νόμου, έκτακτα νομοσχέδια που αφορούν το 
κοινωνικό σύνολο.  Και με τον ίδιο τρόπο βεβαίως και πρέπει να συνεδριάζει και η Βουλή, γιατί αυτή την ώρα 
είπα προέχει το δημόσιο συμφέρον και παρενέβη κάποιος εκ των συναδέλφων και είπε: «Καλά, εκατατέθηκε η 
μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης.  ΄Eθθα τη δούμε;». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ολοκληρώστε, κύριε Τορναρίτη, σας παρακαλώ. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Και είπα εγώ, «Aν αξιολογήσουμε…» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κάποιος πρέπει να κάνει την αρχή ότι τούτο το θέμα έκλεισε.  Κάποιος πρέπει να κάνει την αρχή. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ωραία, σταματώ εδώ, κύριε Πρόεδρε, σεβόμενος την παράκλησή σας.  Δε θα πω, είχα πολλά να πω, δε 
θα τα πω, σταματώ εδώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ξέρετε… 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Επί της διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό, κύριε, να τελειώσει και ο κ. Περδίκης που έσιει ώρα που έν’ τζιειαμαί τζιαι έπιασα τζιαι τη 
σειρά του για τον κ. Τορναρίτη τζιαι να ακούσω επί της διαδικασίας.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Όι μόνο, κύριε Πρόεδρε, διότι οι πρωτομιλίες προηγούνται υποτίθεται.  Τέλος πάντων.  Οι πρωτομιλίες 
προηγούνται… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχει δίκαιο, ναι, απλώς επειδή έγινε…  Ήταν επί προσωπικού και άρα αυτού του κανονισμού είναι πιο 
σημαντικό το επί προσωπικού.  Γι’ αυτό έδωσα τον λόγο στον κ. Τορναρίτη και αναγνώρισα ότι είναι η σειρά 
σας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κατανοητό, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Το πρώτο που θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι πρέπει να αποφύγουμε την ένταση και τη διχόνοια.  
Όσοι κάμνουν σήμερα έστω τζιαι πρόωρα εκτίμηση για τα λάθη των φίλων μας των Ιταλών, μια από τις πρώτες 
εκτιμήσεις που κάμνουν είναι ότι, αντί να ψάχνουν πώς θα αντιμετωπίσουν την επιδημία, έπεσαν στο λάθος να 
έχουν πολιτικές αντιπαραθέσεις τζιαι να πολιτικοποιήσουν αυτό ακριβώς το θέμα.  Άρα, είναι λάθος να μπούμε 
στην αντιπαράθεση.  Ενωμένοι πρέπει να αντιμετωπίσουμε αυτή την επιδημία.  Τζιαι τα τελευταία λεπτά της 
ώρας σαν να μεν πααίννουμε καλά προς τούτη την κατεύθυνση. 

 Το δεύτερο, κύριε Πρόεδρε.  Επειδή αναφέρθηκε ο κ. Λουκαΐδης σε κάποια πλειοψηφία κομμάτων που 
συμφώνησαν να γίνει η σημερινή ολομέλεια, εγώ πρέπει να πω εκ μέρους των Οικολόγων ότι είχαμε 
διαφωνήσει να γίνει η σημερινή ολομέλεια.  Δεν ξέρω ποια πλειοψηφία αποφάσισε να γίνει αυτή η ολομέλεια 
σήμερα και θέλω να θέσω ενώπιον της ολομέλειας αυτή την εισήγηση.  Αν και είμαι εισηγητής δύο προτάσεων 
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νόμου από τα έντεκα θέματα που έχουμε ενώπιόν μας και δεδομένου αυτού που ειπώθηκε και από το ΔΗΚΟ, 
ότι θα υποστηρίξει την αναβολή του μόνου ίσως επείγοντος που υπάρχει ενώπιόν μας, αυτού που έχει να κάνει 
με την Εθνική Φρουρά, πιστεύω και θέτω ενώπιον της… 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Δεν είναι ομόφωνο όμως. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Και θέτω ενώπιον της ολομέλειας εισήγηση για αναβολή της συνεδρίασης, δεδομένου ότι αναμένουμε σε 
λίγες ώρες διάγγελμα του Προέδρου της Δημοκρατίας, το οποίο πιθανόν διάγγελμα, εάν είναι κατά την άποψή 
μου προς τη σωστή κατεύθυνση, μπορεί να μειώσει και τον αριθμό των ατόμων τα οποία επιτρέπεται να 
συγκεντρώνονται σε μια κλειστή αίθουσα.   

 Άρα, για να μη δημιουργήσουμε πρωθύστερο ενώπιον και της πολιτικής τοποθέτησης του Προέδρου της 
Δημοκρατίας, εισηγούμαι αναβολή της συνεδρίασης.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Επί της διαδικασίας, κύριε Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

 Νομίζω ότι το θέμα έχει εξαντληθεί πλήρως.  Θεωρώ ότι τον κόσμο αυτή τη στιγμή που μας βλέπει δεν 
τον ενδιαφέρει αν θα συνεχιστεί η διαδικασία ή όχι, αυτό που τον ενδιαφέρει είναι η δημόσια υγεία, η οικονομία, 
τα οικονομικά του κόσμου και τα προβλήματα που αντιμετωπίζει αυτή τη στιγμή.  Το να καθόμαστε και να 
συζητούμε συνεχώς εάν έπρεπε ή όχι.. σημασία έχει ότι είμαστε εδώ, να συνεχίσουμε, να τελειώνουμε, να 
προχωρήσουμε, να στείλουμε και ένα άλλο μήνυμα, αυτό της ενότητας που έχει πει και ο συνάδελφος, γιατί 
είναι όλα αυτά που πρέπει να δώσουμε σήμερα και να σταματήσουμε τις διαφορές μας.  Έχουμε χρόνο 
απεριόριστο και σε άλλα επίπεδα και παντού να συζητήσουμε. 

 Νομίζω, κύριε Πρόεδρε, ότι πρέπει να σταματήσει η συζήτηση, να τελειώνουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και εγώ συμφωνώ και κάμνω έκκληση και στους υπόλοιπους και δε θα δώσω τον λόγο περαιτέρω.  Σας 
παρακαλώ… 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμίλησαν όλοι… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα, κύριοι, εάν πράγματι η έγνοιά σας… 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αν πράγματι η έγνοιά σας ήταν ότι θα μείνουμε πολλή ώρα εδώ στη Βουλή και προβάλλουμε το 
πρόβλημα της προστασίας, έπρεπε να μιλάτε λιγότερο, όχι επκιάσετε ένα μη θέμα ουσιαστικά τζιαι πάτε τζιαι 
πάτε τζιαι παν κομματικές αντιπαραθέσεις και πολιτικές για ένα ζήτημα για το οποίο εμπορούσε αυτή τη στιγμή 
να ολοκληρώναμε την ολομέλεια!  Αυτή τη στιγμή!   

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε, όχι όλοι!  Όχι όλοι!  Κάποιοι! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχετε τον λόγο, κυρία Θεολόγου, και μετά ο κ. Γιωργάλλας. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Διότι άλλαξε η σειρά σας.  Δεν ξέρω για ποιο λόγο, πώς έγινε, ξαναπατήσατε τα κουμπιά.  Ναι. 
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ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Επειδή δε συμμετέχω στη σύσκεψη των αρχηγών και πολύ ορθά δε συμμετέχω, θα ήθελα να βάλω μια 
εισήγηση, γιατί όλοι μας ακριβώς θέλουμε να δούμε την κατάσταση με σοβαρή προσέγγιση και να 
αντιμετωπίσουμε μαζί τις οικονομικές δυσκολίες που μπορεί να μας βρουν όσον αφορά τη διαχείριση της 
επιδημίας.  Και επειδή, κύριε Πρόεδρε, μέσα στην ατζέντα υπάρχουν νομοθετήματα που επηρεάζουν αρνητικά 
τον προϋπολογισμό του κράτους, εισηγούμαι αυτά τα νομοθετήματα που επηρεάζουν αρνητικά τον 
προϋπολογισμό του κράτους να αναβληθούν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δικαιούστε να τα καταψηφίσετε.  Γιατί να αναβληθούν; 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Εγώ, κύριε Πρόεδρε, το εισηγούμαι.  Εισηγούμαι, γιατί σε κάποια φάση… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δηλαδή θα γίνεται συνέχεια εισήγηση να τα αναβάλλουμε ένα ένα; 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όταν θα έρθει η ώρα, να το εισηγηθείτε… 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Αν θα ψηφίσουμε με σκοπό… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τώρα δεν έχουμε θέμα αναβολής κανενός θέματος.   

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Εισηγούμαι, κύριε Πρόεδρε.  Είναι εισήγηση που κάμνω, είναι εισήγηση που κάμνω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Που εννά έρτει η ώρα.   

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Εν μπορώ να ολοκληρώσω εισήγηση;  Για όλα τα θέματα…   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να το πείτε την ώρα των προϋπολογισμών! 

 Ο κ. Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απευθύνομαι προς εσάς και όντως θα συμφωνήσω ότι αυτή η συζήτηση την οποία 
είδαμε προηγουμένως να διεξάγεται μεταξύ του Δημοκρατικού Συναγερμού και του ΑΚΕΛ θα πρέπει να 
τελειώσει και να προχωρήσουμε με την ολομέλεια.  Εν πάση περιπτώσει, νομίζω αυτή τη στιγμή οι πολίτες 
περιμένουν από εμάς να επιδείξουμε πολύ πιο υπεύθυνη στάση, να αντιμετωπίσουμε με σοβαρότητα την 
κατάσταση, να βγάλουμε προς τα έξω τα μηνύματα που πρέπει για το πώς θα διαχειριστούμε την κρίση που 
αντιμετωπίζει και η πατρίδα μας, αλλά και όλος ο κόσμος, και εν πάση περιπτώσει νομίζω το αν γίνεται 
ρουσφέτι από τον Δημοκρατικό Συναγερμό ή το ΑΚΕΛ δεν περιορίζεται στη σημερινή συνεδρία.  Είναι πράγμα 
το οποίο γίνεται εδώ και πάρα πολλά χρόνια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, την ώρα που συνιστούμε ψυχραιμία, σοβαρότητα και νηφαλιότητα, εδώ και μισή ώρα -δε 
θα πω σκόπιμα- γίνεται μία συζήτηση η οποία πρώτα απ’ όλα πλήττει το κύρος, την αξιοπιστία και τη 
σοβαρότητα της ίδιας της Βουλής και, δεύτερον, προκαλεί μεγάλη ανησυχία στους πολίτες.  Καμιά επιδημία και 
κανένας ιός δεν μπορεί να καταργήσει τη Δημοκρατία.  Αυτή η Βουλή έχει κανονισμούς.  Εάν κάποιοι 
συνάδελφοι θέλουν να αναβληθούν θέματα, να αναβληθεί η συνεδρία, να καταθέσουν τις προτάσεις τους και να 
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τηρηθεί ο κανονισμός της Βουλής και να αποφασίσει αυτό το σώμα.  Και στο κάτω κάτω, πρέπει να 
καταλάβουμε ότι αυτό που έχουμε μπροστά μας θα έχει διάρκεια και η Βουλή δεν μπορεί να αναστείλει τις 
εργασίες της περιμένοντας την καινούρια μέρα.  Θα πρέπει να προσαρμόσει τις εργασίες της πάνω στο 
φαινόμενο το οποίο δημιουργεί αυτή τη δυσκολία. 

 Και καταλήγω λέγοντας ότι τουλάχιστον για εμάς η σημερινή ολομέλεια έχει έντεκα θέματα, δεν 
ξεχωρίζουμε κανένα, έχουν όλα την ίδια σοβαρότητα και απορρίπτω τα περί ρουσφετιού που έχουν ακουστεί 
από τους συναδέλφους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συνεχίζουμε με Κεφάλαιο Δεύτερο, που είναι η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. Tα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το 
σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 
Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/κοινοποίηση 
σε 

1.  Ο περί της Θέσπισης Συστήματος 
Εμπορίας Δικαιωμάτων Αερίων του 
Θερμοκηπίου (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.027-2020). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Περιβάλλοντος 

2.  Ο περί Προδιαγραφών Εμπορίας των 
Αυγών προς Επώαση και των Νεοσσών 
Πουλερικών Ορνιθώνος Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.028-2020). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

3.  Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας 
και της Κυβέρνησης της Γεωργίας για 
Συνεργασία στον Τομέα της Φροντίδας 
Υγείας (Κυρωτικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.029-2020). 

Υπουργό Υγείας Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

4.  Ο περί Αποδείξεως (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.030-2020). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5.  Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων 
(Πρόληψη Πνευμοκονίασης) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.017-2020). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

6.  Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων 
Όπλων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.069-2013). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

7.  Οι περί Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού (Σχέδιο Συντάξεων και 
Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους του 
Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού και 
Εξαρτωμένους τους) (Όμοιο με το Σχέδιο 
Συντάξεων της Κυβέρνησης) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.067-2014). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

8.  Οι περί Προστασίας της Παραλίας (Άδειες 
και Δικαιώματα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.036-2015). 

Υπουργό Εσωτερικών                                                                                                                                                      Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών  

9.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  
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Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/κοινοποίηση 
σε 

(Αρ. Φακ. 23.03.054.051-2017). 

10.  Οι περί της Σύμβασης για την Προστασία 
της Μεσογείου Θάλασσας από τη 
Ρύπανση και περί Συναφών 
Πρωτοκόλλων (Τεχνητοί Ύφαλοι) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.085-2017). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Περιβάλλοντος 

11.  Οι περί Προσωπικού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 
(Τροποποιητικοί) Γενικοί Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.086-2017). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

12.  Οι περί Συντάξεων Υπαλλήλων της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.087-2017). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

13.  Οι περί Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου 
(Σχέδιο Πρόωρης Εθελοντικής 
Αφυπηρέτησης Υπαλλήλων) Κανονισμοί 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.100-2017). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

14.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Ακαδημαϊκό Προσωπικό) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.047-2018). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

15.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Δίδακτρα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.057-2018). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

16.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Φοιτητικά 
Θέματα και Θέματα Σπουδών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.058-2018). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

17.  Οι περί Δασών (Άδειες, Χρήση Δασικών 
Δρόμων και Εξαγωγή Δασικών 
Προϊόντων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.072-2018). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Περιβάλλοντος 

18.  Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Εισφορές) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.074-2018). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

19.  Οι περί του Συντονισμού των Διαδικασιών 
Σύναψης Δημοσίων Συμβάσεων στους 
Τομείς της Άμυνας και της Ασφάλειας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.098-2018). 

Γενική Λογίστρια  
εκ μέρους του Υπουργού 
Οικονομικών  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

20.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας 
(Γενικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.009-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

21.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας 
(Πειθαρχικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.010-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  
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Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/κοινοποίηση 
σε 

22.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας 
(Προαγωγές Μελών Πυροσβεστικής εκτός 
Ειδικών Πυροσβεστών) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.011-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

23.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας 
(Εφεδρικοί Πυροσβέστες) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.012-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

24.  Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των 
Νερών (Διαχείριση και Διάθεση/Χρήση 
Κοπριάς και άλλων Κτηνοτροφικών 
Αποβλήτων που προκύπτουν από 
Αγελαδοτροφικές Μονάδες) Κανονισμοί 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.013-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Περιβάλλοντος  

25.  Οι περί της Ενιαίας Διαχείρισης Υδάτων 
(Χρήση Υδατικών Έργων για 
Ναυταθλητισμό με Πλωτά Μέσα) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.027-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

26.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.037-2019).                       

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

27.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της 
Εξορυκτικής Βιομηχανίας (Χρήση 
Βέλτιστων Διαθέσιμων Τεχνικών σε 
περιπτώσεις Παρουσίας Κυανίου σε Λίμνη 
τελμάτων και περί Διασπώμενου με 
Ασθενές Οξύ Κυανίου) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.038-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Περιβάλλοντος 

28.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της 
Εξορυκτικής Βιομηχανίας (Επιθεωρήσεις) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.039-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Περιβάλλοντος 

29.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της 
Εξορυκτικής Βιομηχανίας (Χρηματικές 
Εγγυήσεις) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.040-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Περιβάλλοντος 

30.  Οι περί Ιατρών και Οδοντιάτρων 
(Συντάξεις και Χορηγήματα) Κανονισμοί 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.041-2019). 

Υπουργό Υγείας  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Υγείας 

31.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 
(Αξιολόγηση Υπαλλήλων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.053-2019). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

32.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 
(Ταμείο Προνοίας) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.054-2019). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

33.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 
(Θέση Γενικού Διευθυντή) Κανονισμοί του 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 

Κοινοβουλευτική 
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Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/κοινοποίηση 
σε 

2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.055-2019). 

Νεολαίας   Επιτροπή Νομικών  

34.  Οι περί της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας 
(Όροι Πρόσληψης και Υπηρεσίας 
Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.064-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

35.  Οι περί Φυλακών (Γενικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.070-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

36.  Οι περί Εισροών και Εκροών του Εθνικού 
Ταμείου Επενδύσεων και του Κυπριακού 
Οργανισμού Διαχείρισης Επενδύσεων και 
για Συναφή Θέματα Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.079-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

37.  Οι περί Ασφάλειας Δικτύων και 
Συστημάτων Πληροφοριών (Τέλη) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.080-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων 

38.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.093-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

39.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Αξιολόγηση 
Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.096-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

40.  Οι περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών 
Κύπρου - Θέση Προϊστάμενου Τομέα 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.099-2019). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

41.  Οι περί Υπηρεσιακών Οχημάτων του 
Κρατικού Τομέα και του Ευρύτερου 
Δημόσιου Τομέα (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.100-2019). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

42.  Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Άδειες και 
Πιστοποιητικά Ελεγκτών Εναέριας 
Κυκλοφορίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.101-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

43.  Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Άδειες και 
Πιστοποιητικά Ελεγκτών Εναέριας 
Κυκλοφορίας) (Καταργητικοί) Κανονισμοί 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.102-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

44.  Οι περί Ελέγχου των Κρατικών 
Ενισχύσεων (Κεντρικό Σύστημα Μητρώων 
Κρατικών Ενισχύσεων και Ενισχύσεων 
Ήσσονος Σημασίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.105-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

45.  Οι περί Συστήματος Εγγύησης των 
Καταθέσεων και Εξυγίανσης Πιστωτικών 
και Άλλων Ιδρυμάτων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.114-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/κοινοποίηση 
σε 

46.  Οι περί Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
Λεμεσού-Αμαθούντας (Έλεγχος 
Υποστατικών και Λήψη Δραστικών 
Μέτρων) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.001-2020). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 

47.  Οι περί Σωματείων και Ιδρυμάτων 
(Έντυπα, Τέλη και Άλλες Ειδικές 
Διατάξεις) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.006-2020). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 

48.  Έκθεση αποσταλείσα από τον Υπουργό 
Εσωτερικών, ημερομηνίας 24 
Φεβρουαρίου  2020, μετά την έγκριση από 
το Υπουργικό Συμβούλιο, ημερομηνίας 15 
Νοεμβρίου 2019, για την αναπροσαρμογή 
των διοικητικών ορίων των Κοινοτήτων 
Ασγάτας και Βάσας (Κελλακίου), σύμφωνα 
με το άρθρο 114(γ) των περί Κοινοτήτων 
Νόμων του 1999 έως 2019. 
(Αρ. Φακ. 19.22.001). 

Υπουργό Εσωτερικών  Εσωτερικών  

49.  Έκθεση του Υπουργού Εσωτερικών, 
ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2020, για την  
εκμίσθωση, ανταλλαγή ή παραχώρηση 
άδειας χρήσεως κρατικής γης, σύμφωνα 
με τις διατάξεις του άρθρου 18(2) του περί 
Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή 
και Εκτίμηση) Νόμου αρ. 74/88, όπως 
αυτή έχει εγκριθεί από το Υπουργικό 
Συμβούλιο με την απόφαση με αρ. 88.662, 
ημερομηνίας 4 Δεκεμβρίου 2019. 
(Αρ. Φακ. 06.03.003.001). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 

Προτάσεις νόμου Κατάθεση από  Παραπομπή σε  
1. Ο περί Eκλογής Μελών της Βουλής των 

Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.029-2020). 

Ελένη Μαύρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών 

2. Ο περί της Εικοστής Έβδομης 
Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.030-2020) 

Δημήτρη Συλλούρη, Πρόεδρο 
Βουλής των Αντιπροσώπων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

3. Ο περί Κρατικής Φοιτητικής Μέριμνας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.031-2020) 

Πανίκο Λεωνίδου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Κόμματος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού 

4. Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.032-2020) 

Άριστο Δαμιανού εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

5. Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Νηολόγηση, 
Πώληση και Υποθήκευση Πλοίων) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.033-2020) 

Νίκο Τορναρίτη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει η πρόταση νόμου που προετοίμασα με τη βοήθεια των λειτουργών της Βουλής για την 
τροποποίηση του συντάγματος, ώστε να υπάρχει η ευχέρεια, η δυνατότητα συνταγματικά και κανονιστικά η 
Βουλή να μπορεί να συνεδριάζει και να παίρνει αποφάσεις με τηλεδιασκέψεις.  Η προσωπική μου άποψη ήταν 
και είναι ότι έπρεπε να ψηφιστεί σήμερα με τη διαδικασία του κατεπείγοντος αυτή η τροπολογία και να δούμε 
όλα τα πρακτικά.  Γιατί ακριβώς συμφωνώ με όσους έχουν πει ότι αυτό το οποίο έχουμε ενόψει δεν είναι κάτι το 
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οποίο θα περάσει αύριο.  Την επόμενη Παρασκευή ή τη μεθεπόμενη Παρασκευή ή την Παρασκευή μετά από 
ένα μήνα θα είναι πολύ πιο δύσκολο και πολύ πιο προβληματικό και θα έχουμε περισσότερους 
προβληματισμούς αν θα μπορούμε να συνεδριάσουμε.  Με το κλίμα που έχω δει ότι έχει δημιουργηθεί 
ιδιαίτερα, αλλά και με τις απόψεις που άκουσα στη Σύσκεψη των Αρχηγών θα παραμείνω στο να κατατεθεί 
απλώς το θέμα.  Δεν επιμένω να μπει σε ψηφοφορία, διότι έτσι και αλλιώς δε νομίζω ότι θα περάσει και δεν 
είναι θέμα να πούμε ποιος είναι έτσι ή άλλως πως, επιμένω όμως και κάνω έκκληση αυτό τον προβληματισμό 
μου να τον χειριστείτε το ταχύτερο δυνατό, γιατί πολύ φοβούμαι ότι και πολύ κρίσιμες και αναγκαίες αποφάσεις 
θα χρειαστεί να πάρουμε σε δυσκολότερες συνθήκες και έτσι να μείνουμε με την κατάθεση. Θα έκανα έκκληση 
και στον κ. Κουλία, που καταθέτει το επόμενο θέμα «Ο περί Αναστολής της Υποχρέωσης Καταβολής Οφειλών 
(Προσωρινές Διατάξεις) Νόμος του 2020», αν θέλει, με δυο λόγια πολύ σύντομα να εξηγήσει το θέμα, αλλά να 
αποσύρει το αίτημα για το κατεπείγον και να συζητηθεί εν καιρώ. Αν θεωρηθεί επείγον ή μη επείγον, είναι άλλη 
ιστορία της Βουλής και πώς θα το αποφασίσουμε θα το δούμε. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με την ευκαιρία που μου δίνετε τον λόγο, πριν να πάω στην πρόταση νόμου, θα πω για 
το προφίλ στο έντυπο που μας εβάλετε στα έδρανα.  Το χρώμα του Δημοκρατικού Κόμματος είναι το γαλάζιο, 
όχι το πορτοκαλί.  Άμα το δείτε, το 99% είναι γαλάζιο.  Άρα, να επανέλθει.  

 Τώρα επί της ουσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Επί της ουσίας. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Επί της ουσίας, κύριε Πρόεδρε, η πρόταση νόμου, που τη συνυπογράφουν και οι συνάδελφοι Μιχάλης 
Γιωργάλλας και Παύλος Μυλωνάς, αποσκοπεί στο εξής:  Επειδή ζούμε στον αστερισμό του πλανήτη και όλος ο 
κόσμος βρίσκεται κάτω από τις ίδιες οδηγίες περίπου, η μικρή Κύπρος φυσικά δεν μπορεί να αλλάξει τον ρουν 
της ιστορίας. Υποχρεωτικά μπαίνουμε και εμείς στο ίδιο καλάθι, με μία διαφορετική εξαίρεση όμως.  Μόνο στην 
Κύπρο υπήρξε πρωτόγνωρη οικονομική καταστροφή.  Και μόνο στην Κύπρο παγκόσμια εδημευθήκαν οι 
περιουσίες του κόσμου, χωρίς να έχει καμία ευθύνη, από τα ταμεία των τραπεζών.  Και κάτω απ’ αυτή τη 
δυσκολία η Κύπρος και οι πολίτες της, ιδιαίτερα οι μικρομεσαίοι και κάτω, περνούν πραγματικά πάρα πάρα 
πολύ δύσκολα.  Και η πρόταση νόμου τι σκοπεί;  Σκοπεί, όταν τη δει κάποιος, αναφορικά με την υποχρέωση 
καταβολής οφειλών σε πρόσωπα τα οποία έχουν περιέλθει σε αδυναμία καταβολής των οφειλών, που 
πραγματικά και αποδεδειγμένα έχουν περιέλθει σε αυτή τη δυσκολία, και αφορά δανειακές ή άλλες πιστωτικές 
διευκολύνσεις προς αυτά από τον πιστωτή και επιπλέον χρηματική υποχρέωση προς τη Δημοκρατία δυνάμει 
οποιουδήποτε νόμου ή κανονισμών.  Ξέρουμε πολύ καλά ότι πάρα πολύς κόσμος έχει υποχρεώσεις τόσο προς 
το κράτος όσο και προς τα πιστωτικά ιδρύματα και πάρα πολύς κόσμος κινδυνεύει να του δημεύσουν την 
πρώτη του κατοικία, αλλά και τις περιουσίες του, με τη μέθοδο των εκποιήσεων.  Πρέπει πάραυτα και άμεσα η 
Βουλή των Αντιπροσώπων, που πέρασε αυστηρότατες νομοθεσίες υπέρ των τραπεζών, τώρα, που είναι η 
ώρα της κρίσης, να περάσει νομοθεσία… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, αλλά καταλήξτε στο ότι δέχεστε να μην είναι επείγον, σας παρακαλώ. 

(Μη ευκρινή σχόλια από την κ. Άννα Θεολόγου) 

 Η ψηφοφορία δε θα περάσει για το επείγον σήμερα έτσι και αλλιώς. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εντάξει, κύριε Πρόεδρε, το καταλαβαίνω, αλλά είναι ώρα να το σκεφτούμε όλοι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να το σκεφτούμε. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2014».  Είναι πρόταση νόμου του κ. Περδίκη του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών.   

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Προστασίας της Παραλίας Νόμου, ώστε η οδήγηση και η διέλευση ζώων στις 
παραλίες, καθώς και το λούσιμο αυτών στη θάλασσα να επιτρέπεται σε περιοχές που δεν έχουν καθοριστεί ως 
περιοχές επιφυλαχθείσες αποκλειστικά διά λουομένους εν τη θαλάσση και, όσον αφορά τους σκύλους, 
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επιπροσθέτως σε περιοχές που έχουν καθοριστεί ως ειδικές περιοχές για λούσιμο σκύλων δυνάμει των 
διατάξεων της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου  
«Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014»  

Παρόντες: 
 Ελένη Μαύρου, πρόεδρος Παύλος Μυλωνάς 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου Κωστής Ευσταθίου 

 Ευανθία Σάββα Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιώργος Κάρουλλας Ξένια Κωνσταντίνου 

 Πανίκος Λεωνίδου Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε 
στη Βουλή από τον κ. Γιώργο Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, σε τρεις 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 22 Μαρτίου και στις 2 και 16 Δεκεμβρίου 2019.  Στο πλαίσιο των 
συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του 
Τμήματος Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, της Αστυνομίας 
Κύπρου, της Κεντρικής Επιτροπής Παραλιών και του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιοκτητών Θαλάσσιων 
Αθλημάτων-Ψυχαγωγίας.  Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε 
στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης της πρότασης νόμου παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της 
επιτροπής κ. Ανδρέας Κυπριανού και Λίνος Παπαγιάννης. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Προστασίας της Παραλίας Νόμου, ώστε να 
αναθεωρηθεί η διάταξη αυτού που απαγορεύει την οδήγηση και τη διέλευση ζώων στις παραλίες, καθώς και το 
λούσιμο αυτών στη θάλασσα.   

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες της πρότασης νόμου, όπως αυτή αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, 
προβλέπεται ότι η οδήγηση και η διέλευση ζώων στις παραλίες, καθώς και το λούσιμο αυτών στη θάλασσα θα 
επιτρέπονται: 

1. όσον αφορά τους σκύλους, σε ειδικές περιοχές για λούσιμο σκύλων, όπως αυτές καθορίζονται από την 
Κεντρική Επιτροπή Παραλιών δυνάμει των διατάξεων της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας που 
ισχύει σήμερα, 

2. υπό ορισμένες προϋποθέσεις σε περιοχές επιφυλαχθείσες αποκλειστικά διά λουομένους εν τη θαλάσση 
δυνάμει των διατάξεων του περί Προστασίας των Λουομένων εν τη Θαλάσση Νόμου και 

3. σε περιοχές που δεν έχουν καθοριστεί ως ειδικές περιοχές για λούσιμο σκύλων δυνάμει των διατάξεων 
της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας ή ως περιοχές επιφυλαχθείσες αποκλειστικά διά λουομένους 
εν τη θαλάσση δυνάμει των διατάξεων του περί Προστασίας των Λουομένων εν τη Θαλάσση Νόμου. 

 Σύμφωνα με τον εισηγητή της πρότασης νόμου, καθώς και την αιτιολογική έκθεση που τη συνοδεύει, με 
την προτεινόμενη ρύθμιση σκοπείται η κατάργηση της καθολικής και ολόχρονης απαγόρευσης της παρουσίας 
σκύλων και γενικότερα ζώων στις παράλιες περιοχές της Κύπρου που ισχύει σήμερα.   

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσαν μεταξύ άλλων στην επιτροπή ότι με την 
υιοθέτηση της προτεινόμενης ρύθμισης αναμένεται ότι θα προκληθούν σοβαρές αντιδράσεις αφενός από τις 
τοπικές αρχές και αφετέρου από τους χρήστες των παραλιών για τους λουομένους.  Παράλληλα, οι ίδιοι 
εκπρόσωποι εξέφρασαν προβληματισμούς και επιφυλάξεις επί των προνοιών της πρότασης νόμου για λόγους 
που έγκεινται στο γεγονός ότι ενδέχεται να προκύψουν περιβαλλοντικά και άλλα προβλήματα από τη μη ορθή 
τήρηση της ισχύουσας νομοθεσίας, η οποία διέπει θέματα που άπτονται της ευημερίας και των συνθηκών 
διαβίωσης των σκύλων, καθώς και από τη μη συμμόρφωση με τους βασικούς κανόνες υγιεινής. 

 Πέραν των πιο πάνω, οι ίδιοι εκπρόσωποι ενημέρωσαν την επιτροπή ότι για το έτος 2018 καθορίστηκαν 
σε παγκύπρια βάση από την Κεντρική Επιτροπή Παραλιών ως ειδικές περιοχές για το λούσιμο σκύλων επτά 
συνολικά περιοχές σε όλες τις επαρχίες και δεν έχει παρουσιαστεί μέχρι σήμερα οποιαδήποτε ανάγκη για 
αύξηση του αριθμού των εν λόγω περιοχών.   

 Οι εκπρόσωποι της Αστυνομίας Κύπρου διατύπωσαν στην επιτροπή την άποψη ότι η υιοθέτηση του 
προτεινόμενου νόμου αναμένεται ότι θα προκαλέσει την έντονη αντίδραση των χρηστών των παραλιών για 
τους λουομένους όσον αφορά την παρουσία σκύλων στις παραλίες και στη θάλασσα.  Περαιτέρω, οι ίδιοι 
εκπρόσωποι σημείωσαν ότι ενδέχεται να δημιουργηθούν διάφορα προβλήματα, επειδή η ισχύουσα νομοθεσία 
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που διέπει τα θέματα της ιδιοκτησίας, της κατοχής και της σήμανσης των σκύλων δεν εφαρμόζεται 
αποτελεσματικά και κατ՚ ακολουθίαν η συντριπτική πλειοψηφία των σκύλων δεν έχει καταγραφεί στο σχετικό 
μητρώο που τηρείται από τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες. 

 Οι εκπρόσωποι του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιοκτητών Μέσων Θαλάσσιων Αθλημάτων-Ψυχαγωγίας 
επισήμαναν στην επιτροπή ότι, σε περίπτωση που οι προτεινόμενες με την πρόταση νόμου τροποποιήσεις 
υιοθετηθούν, καθίσταται αναγκαία η αποτελεσματική εφαρμογή της διάταξης της υπό τροποποίηση βασικής 
νομοθεσίας σύμφωνα με την οποία κάθε τοπική αρχή δύναται να διορίσει επιθεωρητές παραλίας, οι οποίοι 
ανάμεσα σε άλλα θα επιλαμβάνονται των περιπτώσεων που οι ιδιοκτήτες ζώων ή τα πρόσωπα που έχουν υπό 
τη φροντίδα τους ζώα ρυπαίνουν την παραλία ή/και τη θάλασσα, επειδή δεν περισυλλέγουν τις ακαθαρσίες 
αυτών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
αποφάσισε να τροποποιήσει το κείμενο της πρότασης νόμου, ώστε αυτό να διαλαμβάνει ότι η οδήγηση και η 
διέλευση ζώων στις παραλίες, καθώς και το λούσιμο αυτών στη θάλασσα θα επιτρέπονται: 

1. σε περιοχές που δεν έχουν καθοριστεί ως περιοχές επιφυλαχθείσες αποκλειστικά διά λουομένους εν τη 
θαλάσση και  

2. όσον αφορά τους σκύλους, επιπροσθέτως σε περιοχές που έχουν καθοριστεί ως ειδικές περιοχές για 
λούσιμο σκύλων δυνάμει των διατάξεων της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή διατύπωσε τις πιο κάτω θέσεις: 

1. Η πρόεδρος και τα μέλη της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις υιοθετούν τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου, όπως αυτή τροποποιήθηκε σύμφωνα με την πιο πάνω 
απόφαση της επιτροπής, γι՚ αυτό και τάσσονται υπέρ της ψήφισής της σε νόμο. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού και του 
Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών της πρότασης νόμου 
κατά τη συζήτησή της στην ολομέλεια της Βουλής.   

 Συναφώς, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της στην 
ολομέλεια του σώματος για λήψη τελικής απόφασης επί των προνοιών της πρότασης νόμου.  Σημειώνεται ότι, 
σε περίπτωση ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο, ο τίτλος της θα τροποποιηθεί, ώστε να αναφέρεται ως «Ο 
περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλητές, αν χρειάζονται, και να εξηγηθούν και οι τροπολογίες, αν χρειάζεται, πέραν του να τις διαβάσει 
ο γραμματέας.  Ποιος θέλει να μιλήσει; 

 Ο κ. Περδίκης. 

 Η κ. Ξένια Κωνσταντίνου, με συγχωρείτε. 

ΞΕΝΙΑ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, ο λόγος για τον οποίο έχουμε ζητήσει μαζί με τους συναδέλφους 
του Δημοκρατικού Συναγερμού στην επιτροπή Εσωτερικών να προστεθούν οι τροπολογίες είναι ακριβώς λόγω 
του ότι, με βάση το αναθεωρημένο κείμενο το οποίο προτείνει ο κ. Περδίκης, ουσιαστικά πρόσβαση σε όλες τις 
παραλίες οι οποίες δεν ορίζονται ως παραλίες για λουόμενους θα έχουν όλα τα ζώα.  Εμείς με τις δικές μας τις 
τροπολογίες εκείνο το οποίο προσπαθούμε είναι να εισάξουμε κάποιες ασφαλιστικές δικλίδες, ούτως ώστε να 
υπάρχει η ευθύνη πάνω στον ιδιοκτήτη του κάθε ζώου να κρατά με λουρί το ζώο του, τον σκύλο του στην 
προκειμένη περίπτωση, καθώς και να μεταφέρει μαζί του το βιβλιάριο υγείας, ώστε,  σε περίπτωση που 
παρουσιαστεί οποιοδήποτε έκτακτο περιστατικό, να είναι σε θέση να αποδείξει ότι ο σκύλος είναι 
εμβολιασμένος. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  Παρ’ όλο που θεωρώ ότι δεν είναι κανένα θέμα αυτό επείγον, για να 
συζητηθεί σήμερα, εμείς είμαστε εδώ να το συζητήσουμε.  Αποδεχόμαστε τις τροπολογίες, την πρώτη του 
ΑΚΕΛ και την πρώτη του Δημοκρατικού Συναγερμού, αποδεχόμαστε δηλαδή να περιοριστεί αυτή η 
δυνατότητα, ουσιαστικά να καταργηθεί μια παράλογη απαγόρευση, που, από ό,τι έκαμα και μία έρευνα, δεν 
ισχύει σε καμιά άλλη χώρα της Ευρώπης αυτή η απαγόρευση της παρουσίας σκύλων σε παραλίες μη 
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λουομένων εκεί που δεν υπάρχει παραλία προς εκμετάλλευση.  Η διαφορά μας και η ένστασή μας -και δε θα 
την ψηφίσουμε- είναι για τη δεύτερη τροπολογία του Δημοκρατικού Συναγερμού, που απαιτεί ο κάτοχος του 
σκύλου να έχει μαζί του και βιβλιάριο υγείας.  Φανταστείτε ότι κάθε μέρα που βγαίνουν, όσοι βγαίνουν -και 
φαντάζομαι και οι ίδιοι οι βουλευτές του Δημοκρατικού Συναγερμού βγαίνουν- βόλτα στα πεζοδρόμια μες στις 
αυλάδες τζιαι δίπλα από τα σχολεία δεν έχουν μαζί τους το βιβλιάριο υγείας του σκύλου.  Συνεπώς, εγώ θεωρώ 
ότι πρέπει ό,τι ισχύει για το πεζοδρόμιο και για το σχολείο, έξω από το σχολείο εννοώ, πρέπει να ισχύει τζιαι 
για την παραλία που δεν έχει λουόμενους, έτσι;  Να το τονίσουμε, που δεν έχει λουόμενους.  Είναι λίγο 
υπερβολική η δεύτερη τροπολογία του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

 Τα υπόλοιπα θα τα ψηφίσουμε σε ένα πνεύμα καλής θέλησης και συνεργασίας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Μαύρου. 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Εμείς έχουμε στηρίξει την πρόταση νόμου, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι.  Θεωρούμε ότι είναι ένα 
θέμα το οποίο χρειάζεται περαιτέρω μελέτη, για να είμαστε ειλικρινείς, και τούτο φάνηκε από τις τροπολογίες 
που κατέστη αναγκαίο να κατατεθούν στην πορεία. 

 Καλύπτουμε σήμερα ένα μικρό μέρος θεμάτων, που προκύπτουν κυρίως σε ό,τι αφορά τους σκύλους, 
που είναι συνήθως τα ζώα συνοδείας.  Θεωρούμε ότι και με την τροπολογία του ΑΚΕΛ και με άλλες 
τροπολογίες περιορίζονται οι πιθανές ανησυχίες, επιφυλάξεις και, παρ’ όλο που κάποιες από τις τροπολογίες 
του Δημοκρατικού Συναγερμού θεωρούμε ότι είναι αχρείαστες, θα τις στηρίξουμε.  Η αναφορά για παράδειγμα 
στην ισχύ του περί Σκύλων Νόμου είναι περιττή.  Δεν αφαιρεί από τον νόμο, γι’ αυτό και θα στηρίξουμε και τις 
υπόλοιπες τροπολογίες.  Αντιλαμβάνεστε όμως ότι θα πρέπει να επανέλθουμε κάποια στιγμή, γιατί υπάρχουν 
συνήθειες του λαού μας και για άλλα ζώα και όχι μόνο για τους σκύλους.  Οπότε, θεωρούμε ότι είναι ένα μικρό 
μέρος της όλης συζήτησης.  Σίγουρα δεν ήταν επείγον, θα μπορούσε να συζητηθεί μεταγενέστερα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μυλωνάς έχει τον λόγο. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα εκμεταλλευτώ την ευκαιρία να πω κάποια πράγματα τα οποία θεωρώ πολύ 
σημαντικά, κατά την άποψή μου.  Και το θέμα το συγκεκριμένο και η πρόταση νόμου του συνάδελφου κ. 
Περδίκη μπορεί σε άλλες συνθήκες με άλλο κόσμο, με άλλη κουλτούρα να ήταν ιδανικό, ιδανικότατο, ακόμα και 
στις παραλίες όπου υπάρχουν λουόμενοι.  Και θα εξηγήσω τι εννοώ.  Και θα ήθελα τον καθένα από εμάς και 
τους πολίτες που μας παρακολουθούν ή θα μας ακούσουν ή θα μας διαβάσουν.  Έχουμε μετατρέψει στην 
πατρίδα μας δυστυχώς λόγω της έλλειψης παιδείας ακόμα και τη διαδικασία ιδιοκτησίας ή κατοχής ζώου να 
είναι ένα πράγμα το οποίο έχει σχέση περισσότερο με κοινωνικό status ή πολλές φορές με ένα βάσανο, το 
οποίο πρέπει να μας φύγει από τα πόδια ή τα χέρια, και τα αφήνουμε αδέσποτα τα ζώα.  Το πρώτο είναι αυτό. 

 Το δεύτερο είναι ότι είναι «βομβαρδισμένα» τα πεζοδρόμια, και είναι παντού, γιατί κανένας δεν 
εφαρμόζει τη νομοθεσία να μαζεύει τις ακαθαρσίες των ζώων.  Ή ελάχιστοι το κάνουν ή λιγότεροι από τους 
περισσότερους το κάνουν.  Η ουσία είναι θέμα δημόσιας υγείας.  Είναι θέμα καθαριότητας και, επειδή ακριβώς 
θα επιτρέπεται με αυτή την πρόταση νόμου σε παραλίες οι οποίες δεν ορίζονται ως δημόσιες, και είναι πάρα 
πολλές, είναι εκατοντάδες σε όλη την Κύπρο, θα δημιουργηθούν συνθήκες οι οποίες θα επιτρέψουν ακριβώς 
αυτή την κακή συνήθεια, να αφήνουμε τα ζώα μας να αφήνουν τις ακαθαρσίες τους όπου να ’ναι, να γίνει και 
στις παραλίες.  Στις παραλίες υπάρχουν και συνυπάρχουν και παιδιά και άνθρωποι και ζώα.  Αυτό θα 
μπορούσε να γίνει, αν είχαμε όλη τη συνείδηση να καθαρίζουμε.  Και επειδή το παράδειγμα το ζούμε στις 
πόλεις μας και στα χωριά μας, που περπατάς και δεν ξέρεις τι πατάς, θα ήθελα να παρακαλέσω πολύ να 
λάβουμε υπόψη και αυτό τον τομέα, δηλαδή το γεγονός ότι έχουμε έλλειψη παιδείας και δεν αγαπούμε τα ζώα 
όπως θα έπρεπε να τα αγαπούμε, αλλά περισσότερο τα επιδεικνύουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κυρία Κωνσταντίνου, αν δεν είναι ανάγκη και είναι απαντητικά που θα μιλήσετε, θα προτιμούσα να 
κλείσουμε εδώ τη συζήτηση. 

 Πολύ σύντομα. 

ΞΕΝΙΑ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Απλώς, κύριε Πρόεδρε, πάρα πολύ σύντομα, αναφορικά με τη δεύτερη τροπολογία, επειδή 
αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει μία αντίδραση σε σχέση με το πόσο εφικτό είναι, θεωρώ ότι, επειδή μιλούμε 
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ακριβώς για την παραλία και όχι απλώς να βγεις έξω από το σπίτι σου, για να πάρεις το σκυλί σου απέναντι 
στο πεζοδρόμιο, όπως θα πάρεις μία πετσέτα, το κινητό σου, το πορτοφόλι σου, θα πάρεις και το βιβλιάριο του 
σκύλου.  Δεν είναι επιπλέον κόπος!  Οπότε, να μη θεωρείται ότι είναι επιπρόσθετο.  Θα συμφωνήσουμε επίσης 
και θα υποστηρίξουμε την τροπολογία του ΑΚΕΛ και συμφωνούμε και με τους συναδέλφους ότι θα πρέπει 
επίσης να επανέλθουμε στο ζήτημα κάποια στιγμή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Προχωρούμε με τις τροπολογίες και την ψηφοφορία.  Η πρώτη τροπολογία, κύριε γραμματέα, σε 
παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κ. Ελένης Μαύρου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για την πρόταση νόμου «Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 3) Νόμος του 2014» 
 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 2 της πρότασης νόμου, ώστε να προστεθεί αμέσως μετά 
την πρώτη επιφύλαξη της παραγράφου (ε) του εδαφίου (1) του άρθρου 5Δ του βασικού νόμου η ακόλουθη νέα 
επιφύλαξη: 

 «Νοείται περαιτέρω ότι σε περιοχές που δεν έχουν καθορισθεί ως ειδικές περιοχές για λούσιμο σκύλων 
δυνάμει των διατάξεων του άρθρου 5Η ή ως περιοχές επιφυλαχθείσες αποκλειστικά διά λουομένους εν τη 
θαλάσση δυνάμει των διατάξεων του περί Προστασίας των Λοουμένων εν τη Θαλάσση Νόμου, αλλά έχουν 
ενταχθεί στο δίκτυο “Φύση 2000”, ισχύει η πιο πάνω απαγόρευση.». 

Σημείωση: 
 Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η απαγόρευση της οδήγησης, της διέλευσης και του λούσιμου 
οποιουδήποτε ζώου σε περιοχές που έχουν ενταχθεί στο δίκτυο «Φύση 2000». 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ.   

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα εννιά ψήφοι υπέρ, τρεις ψήφοι κατά, καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα εννιά ψήφους υπέρ, τρεις ψήφους εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Πάμε στις επόμενες. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες των κ. Γιώργου Κάρουλλα και Ξένιας Κωνσταντίνου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού για την πρόταση νόμου «Ο περί Προστασίας 

της Παραλίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014» 
Α. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 2 της πιο πάνω πρότασης νόμου, με το οποίο 

τροποποιείται το άρθρο 5Δ του βασικού νόμου, ώστε να αντικατασταθεί η παράγραφος (α) αυτού με την 
ακόλουθη νέα παράγραφο: 

«(α)  Με την προσθήκη στην παράγραφο (ε) του εδαφίου (1) αυτού αμέσως μετά τη φράση “λούσιμο 
σκύλων στη θάλασσα” (τρίτη γραμμή) της φράσης “ή, στην περίπτωση οδήγησης, διέλευσης ή 
λουσίματος σκύλου, σε περιοχές που δεν έχουν καθορισθεί ως περιοχές επιφυλαχθείσες 
αποκλειστικά διά λουομένους εν τη θαλάσση, όπως αυτές ορίζονται στο άρθρο 3 του περί 
Προστασίας των Λουομένων εν τη Θαλάσση Νόμου:”». 

Σημείωση: 
 Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η εισαγωγή ρυθμίσεων, ώστε στις περιοχές που δεν έχουν 
καθοριστεί ως περιοχές επιφυλαχθείσες αποκλειστικά για λουομένους να μην επιτρέπεται η παρουσία 
οποιουδήποτε ζώου, αλλά μόνο η παρουσία σκύλων.   

 Σημειώνεται ότι με βάση την ισχύουσα νομοθεσία απαγορεύεται η παρουσία οποιουδήποτε ζώου στην 
παραλία πλην των περιοχών που έχουν καθοριστεί ως περιοχές για λούσιμο σκύλων στη θάλασσα, ενώ με την 
υπό αναφορά πρόταση νόμου προτείνεται όπως τέτοια απαγόρευση ισχύει μόνο στις περιοχές για λουομένους. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ.   

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα παρόντες, τριάντα πέντε ψήφοι υπέρ και πέντε ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ και πέντε ψήφους εναντίον, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Η επόμενη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Β. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 2 της πιο πάνω πρότασης νόμου, με το οποίο 
τροποποιείται το άρθρο 5Δ του βασικού νόμου, ώστε να προστεθεί αμέσως μετά την επιφύλαξη της 
παραγράφου (ε) του εδαφίου (1) του άρθρου 5Δ του βασικού νόμου η ακόλουθη νέα επιφύλαξη: 

 «Νοείται περαιτέρω ότι, στην περίπτωση οδήγησης, διέλευσης ή λουσίματος σκύλων, τυγχάνουν 
εφαρμογής οι διατάξεις του περί Σκύλων Νόμου.». 

Σημείωση: 
 Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η εισαγωγή πρόνοιας, ώστε, στην περίπτωση οδήγησης, 
διέλευσης ή λουσίματος σκύλων, να τυγχάνουν εφαρμογής οι διατάξεις του περί Σκύλων Νόμου, με απώτερο 
στόχο να περιοριστούν ενδεχόμενες αντιδράσεις από τους λουομένους, καθώς και να αποφευχθούν ορισμένα 
ζητήματα υγιεινής και καθαριότητας που ενδέχεται να παρουσιαστούν στην παραλία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ.   

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννιά παρόντες, τριάντα μία ψήφοι υπέρ και οκτώ ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ και οκτώ ψήφους εναντίον, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στην επόμενη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Γ. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 2 της πιο πάνω πρότασης νόμου, με το οποίο 
τροποποιείται το άρθρο 5Δ του βασικού νόμου, ώστε να προστεθεί αμέσως μετά την επιφύλαξη της 
παραγράφου (ε) του εδαφίου (1) του άρθρου 5Δ του βασικού νόμου η ακόλουθη νέα επιφύλαξη: 

 «Νοείται περαιτέρω ότι, στην περίπτωση οδήγησης, διέλευσης ή λουσίματος σκύλων, απαιτείται 
όπως οι σκύλοι είναι δεόντως εμβολιασμένοι και οι ιδιοκτήτες τους έχουν στην κατοχή τους σχετικό 
βιβλιάριο υγείας, το οποίο, εφόσον ζητηθεί, παρουσιάζεται στην οικεία αρχή προς απόδειξη του 
γεγονότος αυτού.».  

Σημείωση: 
 Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η εισαγωγή πρόνοιας, ώστε, στην περίπτωση οδήγησης, 
διέλευσης ή λουσίματος σκύλων, να απαιτείται όπως οι σκύλοι είναι δεόντως εμβολιασμένοι και οι ιδιοκτήτες 
τους έχουν στην κατοχή τους σχετικό βιβλιάριο υγείας, με απώτερο στόχο να περιοριστούν ενδεχόμενες 
αντιδράσεις από τους λουομένους, καθώς και να αποφευχθούν ορισμένα ζητήματα υγιεινής και καθαριότητας 
που ενδέχεται να παρουσιαστούν στην παραλία.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ.   

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα μία ψήφοι υπέρ και δέκα ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ και δέκα εναντίον, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5Δ του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ, για τα άρθρα, όπως έχουν τροποποιηθεί. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα παρόντες, τριάντα εννιά ψήφοι υπέρ και μία ψήφος εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα εννιά ψήφους υπέρ και μία ψήφο εναντίον, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ.   

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα παρόντες, τριάντα οκτώ ψήφοι υπέρ, μία ψήφος εναντίον και ένα άτομο δεν έχει ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ και μία ψήφο εναντίον, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, 
Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2019». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) Νόμου, ώστε η 
διαδικασία πρόσβασης σε πληροφορίες οι οποίες είναι καταχωρισμένες στα Κτηματικά Μητρώα του Τμήματος 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας και οι οποίες δύναται να παρέχονται υπό ορισμένες προϋποθέσεις από τον 
διευθυντή του εν λόγω τμήματος στα πιστωτικά ιδρύματα να εφαρμόζεται κατ’ ανάλογο τρόπο από τούδε και 
στο εξής και σε πρόσωπα που δραστηριοποιούνται νόμιμα στον τομέα παροχής πιστωτικών διευκολύνσεων, 
όπως οι εταιρείες εξαγοράς πιστωτικών διευκολύνσεων. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Ακίνητης 
Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2019»  

Παρόντες: 
 Ελένη Μαύρου, πρόεδρος Ξένια Κωνσταντίνου 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου Πανίκος Λεωνίδου 

 Ευανθία Σάββα Παύλος Μυλωνάς 

 Γιώργος Κάρουλλας Κωστής Ευσταθίου 

                                            
  Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Αλληλεγγύη, Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, 

ΕΛΑΜ, Ανεξάρτητοι. 
 Εναντίον: Παύλος Μυλωνάς (ΔΗΚΟ). 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 13 και 20 Ιανουαρίου 2020.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας του 
ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου Οικονομικών, της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, του Συνδέσμου 
Τραπεζών Κύπρου, του Συνδέσμου Προστασίας Δανειοληπτών Κύπρου και της Παγκύπριας Ένωσης 
Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής.  Η Επίτροπος Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα, η Νομική Υπηρεσία 
της Δημοκρατίας και ο Κυπριακός Σύνδεσμος Καταναλωτών, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν 
στη συνεδρίαση αυτή.  Ωστόσο, η Επίτροπος Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα, με γραπτή επιστολή της 
προς την επιτροπή, διαμήνυσε ότι συμφωνεί με τον προτεινόμενο νόμο.   

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου παρευρέθηκε επίσης το μέλος της 
επιτροπής βουλευτής του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου κ. Λίνος Παπαγιάννης.   

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και 
Εκτίμηση) Νόμου, ώστε η διαδικασία πρόσβασης σε πληροφορίες οι οποίες είναι καταχωρισμένες στα 
κτηματικά μητρώα του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας και οι οποίες δύναται να παρέχονται υπό 
ορισμένες προϋποθέσεις από τον διευθυντή του εν λόγω τμήματος στα πιστωτικά ιδρύματα να εφαρμόζεται 
κατ’ ανάλογο τρόπο από τούδε και στο εξής και σε πρόσωπα που δραστηριοποιούνται νόμιμα στον τομέα 
παροχής πιστωτικών διευκολύνσεων, όπως οι εταιρείες εξαγοράς πιστωτικών διευκολύνσεων. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους κυβερνητικούς αρμοδίους, 
παρέχεται σήμερα στα πιστωτικά ιδρύματα, κατόπιν υποβολής αίτησης και στη βάση τεκμηριωμένων 
στοιχείων, πρόσβαση σε πληροφορίες που είναι καταχωρισμένες στα κτηματικά μητρώα χωρίς την υποχρέωση 
για τη διενέργεια ελέγχου εκ των προτέρων ότι ο αιτητής είναι ενδιαφερόμενο πρόσωπο κατά την έννοια που 
αποδίδεται στον όρο αυτό από την υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία.  Όπως επισημαίνεται στα εν λόγω 
στοιχεία, ο διευθυντής του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας έχει δικαίωμα να διενεργεί εκ των 
υστέρων δειγματοληπτικό έλεγχο για διαπίστωση των λόγων που προβλήθηκαν με την αίτηση πιστωτικού 
ιδρύματος για παροχή πληροφοριών, καθώς και να επιβάλλει διοικητικό πρόστιμο ή/και να προβαίνει στην 
αφαίρεση της άδειας πρόσβασης πιστωτικού ιδρύματος.   

 Πέραν των πιο πάνω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η προτεινόμενη ρύθμιση κρίθηκε αναγκαία, ώστε να 
παρασχεθεί ανάλογη με την περίπτωση των πιστωτικών ιδρυμάτων ευχέρεια για πρόσβαση σε πληροφορίες 
σε πρόσωπα τα οποία κατέχουν πιστωτικές διευκολύνσεις, ήτοι σε πρόσωπα τα οποία προσκομίζουν με την 
αίτησή τους για παροχή πληροφοριών στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας σχετική βεβαίωση από την 
Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου ότι αφενός έχουν το δικαίωμα να αγοράζουν πιστωτικές διευκολύνσεις δυνάμει 
των διατάξεων του περί Αγοραπωλησίας Πιστωτικών Διευκολύνσεων και για Συναφή Θέματα Νόμου και 
αφετέρου έχουν παραχωρήσει ή έχουν αποκτήσει, είτε με αγορά είτε κατόπιν μεταφοράς ή μεταβίβασης, 
πιστωτικές διευκολύνσεις.  Τέλος, όπως αναφέρεται στα εν λόγω στοιχεία, με την προτεινόμενη ρύθμιση 
αναμένεται να επέλθουν βελτιωτικές αλλαγές όσον αφορά τις προτεινόμενες από τα πιστωτικά ιδρύματα λύσεις 
αναδιάρθρωσης και την εφαρμογή του Σχεδίου «Εστία». 

 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν με τις πρόνοιες του 
νομοσχεδίου, επισημαίνοντας ότι η προτεινόμενη τροποποίηση συνιστά μέτρο το οποίο αναμένεται να 
λειτουργήσει προς όφελος τόσο των δανειοληπτών όσο και των πιστωτικών ιδρυμάτων, δεδομένου ότι παρέχει 
ταχύτητα και ευελιξία στη διαδικασία αναδιάρθρωσης των δανείων και καθιστά πιο αποτελεσματική την 
εφαρμογή του Σχεδίου «Εστία». 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
διατύπωσε τις πιο κάτω θέσεις: 

1. Η πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις, καθώς και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ 
τάχθηκαν εναντίον της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού και του 
Δημοκρατικού Κόμματος δήλωσαν ότι οι κοινοβουλευτικές τους ομάδες θα τοποθετηθούν επί των 
προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια της Βουλής.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της στην ολομέλεια του 
σώματος για λήψη τελικής απόφασης.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο  κ. Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ:  

 Κύριε Πρόεδρε, 
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 Θα καταψηφίσουμε το νομοσχέδιο.  Ο λόγος είναι προφανής.  Επιτέλους, θα πρέπει να δοθεί ένα 
μήνυμα στα διάφορα ταμεία και σε όλους όσοι ουσιαστικά κερδοσκοπούν εις βάρος των οφειλετών που έχουν 
μη εξυπηρετούμενα δάνεια, ότι δεν μπορούν να αγοράζουν ένα χρέος στο είκοσι τοις εκατόν της αξίας του, να 
το εκποιούν στο μάξιμουμ, όσο μπορούν να πάρουν, να παραμένει το χρέος στον οφειλέτη και να 
συμπεριφέρονται και να έχουν τα ίδια δικαιώματα, ως εάν να ήταν οι αρχικοί δανειστές. 

 Ας στείλουμε τουλάχιστον ένα μήνυμα, ότι επιτέλους υπάρχουν κάποια όρια στην κερδοσκοπία, 
υπάρχουν κάποια όρια στα funds.  Είμαι βέβαιος ότι θα καταψηφιστεί το νομοσχέδιο, δεν υπάρχει αμφιβολία, 
αλλά τουλάχιστον να στείλουμε ένα μήνυμα ότι δεν μπορούμε να τα δώσουμε όλα -μα, όλα- στους  
κερδοσκόπους των ταμείων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  

 Ο κ. Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Για τούντο θέμα είχαμε ζητήσει εμείς την αναβολή, γιατί είχαμε έτσι κάποιες απορίες, κάποια θέματα που 
θέλαμε να εξαντλήσουμε, να συζητήσουμε.  Είναι γεγονός ότι εκ πρώτης όψεως φαίνεται ότι δίνεται ένα 
δικαίωμα επιπρόσθετο σε αυτά τα ταμεία.  Όμως, εμείς πιστεύουμε ότι εκ των πραγμάτων είναι συνέχεια των 
οποιωνδήποτε άλλων προηγούμενων αποφάσεων, γιατί θα πρέπει και τα ταμεία να μπορούν να έχουν αυτή τη 
δυνατότητα, ιδιαίτερα στις περιπτώσεις αναδιαρθρώσεων.  Εκεί υπάρχουν πολλές περιπτώσεις που κάποιοι οι 
οποίοι, ενώ πρέπει να δώσουν κάποιες πληροφορίες, για να προβεί ο ενδιαφερόμενος σε αναδιάρθρωση, 
προβάλλουν εμπόδια, με αποτέλεσμα το ταμείο να μην έχει τη δυνατότητα ελέγχου, να δει τι πραγματικά 
υπάρχει ως εικόνα αντικειμενική των περιουσιακών ή άλλων στοιχείων που απαιτούνται, με αποτέλεσμα 
καλόπιστοι ενδιαφερόμενοι, οι οποίοι θέλουν να κάνουν αναδιάρθρωση, να εμποδίζονται τζιαι να χάνουν αυτό 
το δικαίωμα.  Συνεπώς, είναι εκ των πραγμάτων μια δυνατότητα που πρέπει να τη δώσουμε, αν θέλετε, και 
υποχρεωτικά. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Η κ. Μαύρου. 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Θα καταψηφίσουμε, αγαπητοί συνάδελφοι, το νομοσχέδιο που έχουμε ενώπιόν μας.  Θεωρούμε ότι τα 
ταμεία τα οποία παρέχουν πιστωτικές διευκολύνσεις έχουν ήδη -με τη νομοθεσία που η πλειοψηφία της Βουλής 
ενέκρινε- αρκετή διευκόλυνση και βοήθεια στη δουλειά τους.  Θεωρούμε ότι σ’ αυτά τα ταμεία δεν υπάρχει ο 
άμεσος έλεγχος, οι αυστηροί κανόνες λειτουργίας που ισχύουν έστω σε κάποιο βαθμό σήμερα για τα πιστωτικά 
ιδρύματα και θεωρούμε ότι το κράτος τις πληροφορίες που έχει ενώπιόν του θα πρέπει να διασφαλίζει ότι δεν 
τις διανέμει ελεύθερα δεξιά και αριστερά.   

 Δεν έχει να κάνει με αναδιαρθρώσεις δανείων το συγκεκριμένο νομοσχέδιο.  Στην περίπτωση αυτή τα 
εμπλεκόμενα μέρη μπορούν να δώσουν όλες τις απαραίτητες πληροφορίες… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 …και σε καμιά περίπτωση δεν έχει ουσιαστική σχέση… 

 ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριοι, σας παρακαλώ, και κυρίες!  Παραπάνω έν’ οι κύριοι που μιλούν!  Δεν ακούω!  Δεν ακούμε!  
Ησυχάστε! 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 …με το Σχέδιο «Εστία».  Νομίζω έχουμε δώσει πολλές διευκολύνσεις και στις τράπεζες και σ’ αυτά τα 
περιβόητα ταμεία.  Φτάνει!  Ως εδώ! 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, τα ταμεία δεν είναι τράπεζες.  Δεν έχουν τις υποχρεώσεις των τραπεζών ούτε ελέγχονται 
όπως ελέγχονται -όσο ελέγχονται- οι τράπεζες.  Και δυστυχώς η πρακτική τους δεν είναι να επιδιώκουν δίκαιες 
και βιώσιμες αναδιαρθρώσεις.  Αυτό που επιδιώκουν είναι ληστρικού τύπου συμφωνίες με τα θύματά τους, 
τους δανειολήπτες, που έχουν περιέλθει σ’ αυτή την εμπύρετη κατάσταση.  Συνεπώς, θεωρούμε ότι θα είναι 
πραγματικά εντελώς άσοφο και λανθασμένο να δώσουμε τέτοια δικαιώματα σ’ αυτά τα ταμεία.  Γι’ αυτό και ως 
Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών δε θα ψηφίσουμε το νομοσχέδιο. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Θεολόγου. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Ναι.  Είναι σημαντικό να καταλάβουμε ότι διευρύνεται ο όρος «πιστωτικό ίδρυμα» μόνο για τις διατάξεις 
του συγκεκριμένου άρθρου, όπως τροποποιείται μέσα στη συγκεκριμένη τροποποίηση του νόμου.  Εάν όντως 
θέλουμε να ελέγχουμε τα ταμεία και οποιουσδήποτε αποκτούν πιστωτικές διευκολύνσεις, θα πρέπει να έχουν -
ακριβώς όπως είπε ο κ. Περδίκης- και όλες τις υποχρεώσεις και όλους τους ελέγχους που έχουν τα πιστωτικά 
ιδρύματα.  Ε, νομίζω είναι λίγο παράδοξο όπου βολεύονται να ερμηνεύεται ο όρος «πιστωτικό ίδρυμα» πιο 
διευρυμένα και όπου δε βολεύονται να μην υπάρχει οποιοσδήποτε έλεγχος ή οποιαδήποτε άλλη διαδικασία 
εποπτείας για αυτά τα ταμεία που αποκτούν πιστωτικές διευκολύνσεις.  Προσωπικά, δε θα στηρίξω το… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Ο κ. Μαυρίδης. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Η πρόσβαση των ταμείων στο αρχείο «ΑΡΤΕΜΙΣ» είναι προς όφελος των δανειοληπτών.  Είναι ακριβώς 
αυτός ο λόγος για τον οποίο πρέπει να έχουν πρόσβαση και διερωτώμαι αν… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Και στο κτηματολόγιο.  Αν οι πλείστοι εξ ημών αντιλαμβάνονται αυτή την ιδέα.  Δηλαδή, είναι πολύ 
παράξενο τούντο πράμα που συμβαίνει.  Είναι κάτι το οποίο είναι προς όφελος των δανειοληπτών και δε 
θέλουμε να το ψηφίσουμε;  Εμείς θα το ψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 51Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ.   

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ παρόντες, δεκαέξι ψήφοι υπέρ και είκοσι δύο ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι δύο ψήφους εναντίον και δεκαέξι ψήφους υπέρ, τα άρθρα απορρίπτονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ.   

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας παρόντες, δεκαέξι ψήφοι υπέρ και είκοσι πέντε ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι πέντε ψήφους εναντίον και δεκαέξι ψήφους υπέρ, το νομοσχέδιο απορρίπτεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι επίσης εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Εκλογή, Αξιολόγηση και Ανέλιξη Ακαδημαϊκού Προσωπικού) Κανονισμοί του 2020».  Για το θέμα έχει 
κυκλοφορήσει και συμπληρωματική έκθεση. 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:   

 Τροποποίηση των περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, Αξιολόγηση και Ανέλιξη Ακαδημαϊκού 
Προσωπικού) Κανονισμών, ώστε να εισαχθούν σ’ αυτούς νέες πρόνοιες όσον αφορά τη διαδικασία εκλογής, 
αξιολόγησης και ανέλιξης του ακαδημαϊκού προσωπικού. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για τους κανονισμούς «Οι περί 
Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, Αξιολόγηση και Ανέλιξη Ακαδημαϊκού Προσωπικού) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020»  
Παρόντες: 
 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος Πανίκος Λεωνίδου 

 Αννίτα Δημητρίου  Παύλος Μυλωνάς 

 Αντρέας Καυκαλιάς Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Νίκος Κέττηρος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε εφτά 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 30 Οκτωβρίου, στις 6, στις 13 και στις 27 Νοεμβρίου 2019, καθώς 
και στις 29 Ιανουαρίου, στις 5 και στις 12 Φεβρουαρίου 2020.  Στο στάδιο της μελέτης των κανονισμών 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, της 
Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και του Πανεπιστημίου Κύπρου. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των άρθρων 22 και 32 του περί Πανεπιστημίου 
Κύπρου Νόμου, είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, Αξιολόγηση και 
Ανέλιξη Ακαδημαϊκού Προσωπικού) Κανονισμών, ώστε να εισαχθούν νέες πρόνοιες σε σχέση με τη διαδικασία 
εκλογής, αξιολόγησης και ανέλιξης του ακαδημαϊκού προσωπικού. 

 Ειδικότερα, με βάση τους υπό αναφορά κανονισμούς ρυθμίζονται τα ακόλουθα: 

1. Η εκλογή και ανέλιξη του ακαδημαϊκού προσωπικού της Ιατρικής Σχολής του Πανεπιστημίου Κύπρου, με 
τρόπο που να διασφαλίζεται η προσέλκυση ακαδημαϊκού προσωπικού διεθνούς φήμης στην Ιατρική 
Σχολή και η διεξαγωγή έρευνας διεθνούς επιπέδου στον τομέα της ιατρικής. 

2. Η διαδικασία σύστασης των ειδικών επιτροπών για την εκλογή, αξιολόγηση και ανέλιξη του ακαδημαϊκού 
προσωπικού, με τρόπο που θα διασφαλίζεται η αξιοκρατία και το αδιάβλητο των διαδικασιών. 

3. Η περίπτωση αδυναμίας συμμετοχής του ακαδημαϊκού προσωπικού στη διαδικασία ανέλιξης, όταν 
συντρέχουν σοβαροί ιατρικοί λόγοι. 

 Ειδικότερα, με βάση τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής και την ενημέρωση που δόθηκε 
από πλευράς του αρμόδιου υπουργείου και του Πανεπιστημίου Κύπρου, επισημαίνονται τα ακόλουθα: 
                                            
  Υπέρ: ΔΗΣΥ, Πανίκος Λεωνίδου, Μαρίνος Μουσιούττας, Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης (ΔΗΚΟ). 
 Εναντίον: ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Αλληλεγγύη, Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, ΕΛΑΜ, 

Ανεξάρτητοι. 
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1. Εισάγονται νέες πρόνοιες για την εκλογή και ανέλιξη του ακαδημαϊκού προσωπικού της Ιατρικής Σχολής 
του Πανεπιστημίου Κύπρου, οι οποίες βασίζονται στα διεθνή και ευρωπαϊκά πρότυπα άλλων ιατρικών 
σχολών.  Σημειώνεται ότι η Ιατρική Σχολή έχει διαφορετική δομή από τις υπόλοιπες σχολές του 
Πανεπιστημίου Κύπρου, γι՚ αυτό και τα απαιτούμενα προσόντα εκλογής ακαδημαϊκού προσωπικού στην 
Ιατρική Σχολή διαφέρουν από αυτά του ακαδημαϊκού προσωπικού των άλλων σχολών.  Ως εκ τούτου, 
προκύπτει η ανάγκη διαφοροποίησης των διαδικασιών εκλογής και ανέλιξης. 

2. Παρέχεται στη Σύγκλητο η δυνατότητα να καταρτίζει ειδικές επιτροπές από περισσότερους εξωτερικούς 
εισηγητές από ό,τι προβλέπεται στους υφιστάμενους κανονισμούς, έτσι ώστε να καλύπτονται οι ανάγκες 
στις περιπτώσεις εκείνες όπου δεν υπάρχει ικανοποιητικός αριθμός εσωτερικών εισηγητών, για να 
καταρτιστεί η ειδική επιτροπή που είναι αρμόδια για τη διεξαγωγή της διαδικασίας εκλογής υποψηφίων.  
Η νέα ρύθμιση θα βοηθήσει στις περιπτώσεις μη αυτονομημένων τμημάτων ή στις περιπτώσεις κατά τις 
οποίες η συμμετοχή εσωτερικών εισηγητών είναι αδύνατη λόγω ύπαρξης έντονης αντιπαράθεσης και 
διαπροσωπικών διαφορών με τον υποψήφιο.   

3. Τα μέλη του ακαδημαϊκού προσωπικού θα μπορούν να ζητήσουν παράταση της διαδικασίας ανέλιξής 
τους, σε περίπτωση που υφίστανται σοβαροί ιατρικοί λόγοι.  Σε τέτοια περίπτωση το αίτημα θα 
συνοδεύεται από ιατρικό σημείωμα και θα εξετάζεται για λήψη απόφασης από όλα τα εμπλεκόμενα 
σώματα του πανεπιστημίου και συγκεκριμένα τον πρόεδρο του τμήματος, τον κοσμήτορα της σχολής και 
το Πρυτανικό Συμβούλιο. 

 Στο πλαίσιο της μελέτης των κανονισμών, αφού ζητήθηκαν διευκρινίσεις από την επιτροπή για 
ορισμένες πρόνοιες των κανονισμών, κρίθηκε σκόπιμο να επέλθουν ορισμένες βελτιώσεις στο κείμενό τους, οι 
οποίες υιοθετήθηκαν από την επιτροπή.  Ειδικότερα, οι βελτιώσεις αυτές αφορούν τις νέες πρόνοιες που 
εισάγονται στους Κανονισμούς 4 και 7 των υφιστάμενων κανονισμών σε σχέση με τον διορισμό εισηγητών στην 
ειδική επιτροπή για την εκλογή ακαδημαϊκού προσωπικού. 

 Στο πλαίσιο της περαιτέρω μελέτης των κανονισμών ο αντιπρύτανης του Πανεπιστημίου Κύπρου 
υπέδειξε την ανάγκη όπως επέλθουν και οι ακόλουθες βελτιώσεις στο κείμενο των κανονισμών: 

1. Να αυξηθούν από τρία σε τέσσερα τα χρόνια που απαιτείται να παρέλθουν, για να ενεργοποιηθεί η 
διαδικασία ανέλιξης Αναπληρωτή Καθηγητή και Επίκουρου Καθηγητή της Ιατρικής Σχολής σε Καθηγητή 
και Αναπληρωτή Καθηγητή, αντίστοιχα. 

2. Να βελτιωθεί η διατύπωση της πρόνοιας που αφορά τις περιπτώσεις ανέλιξης ακαδημαϊκού 
προσωπικού της Ιατρικής Σχολής σε κλινικά γνωστικά αντικείμενα για τις οποίες απαιτείται και 
τεκμηρίωση της κλινικής επάρκειας και αριστείας.  Ειδικότερα, κρίθηκε σκόπιμο έπειτα από ανταλλαγή 
απόψεων μεταξύ όλων των εμπλεκομένων όπως απαλειφθούν οι αναφορές στην πιο πάνω πρόνοια, οι 
οποίες παρατίθενται ενδεικτικά για σκοπούς τεκμηρίωσης της κλινικής επάρκειας και αριστείας.  

 Στη βάση των πιο πάνω το αρμόδιο υπουργείο σε συνεργασία με τη Νομική Υπηρεσία διαμόρφωσε 
ανάλογα το κείμενο των κανονισμών, το οποίο ακολούθως υιοθετήθηκε από την επιτροπή. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού, 
λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των κανονισμών 
στα πλαίσια συζήτησής τους στην ολομέλεια του σώματος. 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για τους 
κανονισμούς «Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, Αξιολόγηση και Ανέλιξη Ακαδημαϊκού 

Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020»  
Παρόντες: 
 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος Γιώργος Τ. Γεωργίου 

 Γιώργος Κάρουλλας Πανίκος Λεωνίδου 

 Αντρέας Καυκαλιάς Κωστής Ευσταθίου 

 Όπως είναι γνωστό, η συζήτηση των πιο πάνω κανονισμών αναβλήθηκε, με απόφαση της ολομέλειας 
της Βουλής στις 28 Φεβρουαρίου 2020.   

 Ως εκ τούτου, με βάση τα πιο πάνω, κρίθηκε σκόπιμο από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού να επανεξετάσει τους κανονισμούς αυτούς σε νέα συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 4 
Μαρτίου 2020.  Στη συνεδρία αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας και του Πανεπιστημίου Κύπρου.   

 Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρόλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της 
επιτροπής. 
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 Υπενθυμίζεται ότι σκοπός των κανονισμών είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων περί Πανεπιστημίου 
Κύπρου (Εκλογή, Αξιολόγηση και Ανέλιξη Ακαδημαϊκού Προσωπικού) Κανονισμών, ώστε να εισαχθούν σ՚ 
αυτούς νέες πρόνοιες όσον αφορά τη διαδικασία εκλογής, αξιολόγησης και ανέλιξης του ακαδημαϊκού 
προσωπικού.  Επισημαίνεται ότι όλα τα στοιχεία και οι λεπτομέρειες που αφορούν τους κανονισμούς 
περιλαμβάνονται στη σχετική έκθεση της επιτροπής, που ήδη κυκλοφόρησε στην ολομέλεια, στις 28 
Φεβρουαρίου 2020. 

 Στο πλαίσιο της επανεξέτασης των κανονισμών ενώπιον της επιτροπής η συζήτηση επικεντρώθηκε στις 
πρόνοιές τους που αφορούν τις περιπτώσεις ανέλιξης του ακαδημαϊκού προσωπικού της Ιατρικής Σχολής του 
Πανεπιστημίου Κύπρου σε κλινικά γνωστικά αντικείμενα, με βάση τις οποίες απαιτείται και τεκμηρίωση της 
κλινικής επάρκειας και αριστείας.   

 Ειδικότερα, υπήρξε ανταλλαγή απόψεων με σκοπό τη βελτίωση της υφιστάμενης διατύπωσης, ώστε να 
περιγράφονται με αναλυτικό τρόπο οι προϋποθέσεις που απαιτούνται για την τεκμηρίωση της κλινικής 
επάρκειας και αριστείας. 

 Στο πλαίσιο της ανταλλαγής απόψεων, ο αντιπρύτανης του Πανεπιστημίου Κύπρου και ο αναπληρωτής 
κοσμήτορας της Ιατρικής Σχολής του ίδιου πανεπιστημίου επισήμαναν ότι δεν μπορεί να καθοριστεί ένα 
συγκεκριμένο περιοριστικό πλαίσιο στο οποίο να περιλαμβάνονται εξαντλητικά όλες οι συγκεκριμένες 
προϋποθέσεις και τα κριτήρια για την τεκμηρίωση της κλινικής επάρκειας και αριστείας. 

 Ειδικότερα, όπως επεξήγησαν περαιτέρω, τα δεδομένα στην ιατρική επιστήμη δεν είναι στατικά και 
συνεχώς εξελίσσονται, γι՚ αυτό και δεν κρίνεται σκόπιμο να υιοθετηθεί μια μόνιμη περιοριστική διατύπωση.  
Σύμφωνα επίσης με τους ίδιους εκπροσώπους, στο αρχικό κείμενο των κανονισμών, όπως αυτοί είχαν 
κατατεθεί στη Βουλή το 2016, όσον αφορά την υπό αναφορά πρόνοια, προβλέπονταν ενδεικτικά ορισμένες 
προϋποθέσεις για σκοπούς τεκμηρίωσης της κλινικής επάρκειας, γι՚ αυτό και στο πλαίσιο της περαιτέρω 
μελέτης των κανονισμών κρίθηκε σκόπιμο να αφαιρεθούν. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η επιτροπή, με τη σύμφωνη γνώμη των εμπλεκόμενων μερών, διαμόρφωσε τη 
συγκεκριμένη διατύπωση στους υπό αναφορά κανονισμούς ως ακολούθως: 

 «Στην περίπτωση ανέλιξης υποψηφίου σε κλινικά γνωστικά αντικείμενα απαιτείται και τεκμηρίωση της 
άσκησης κλινικού έργου με κλινική υπευθυνότητα, καθώς και τεκμηρίωση της κλινικής επάρκειας και αριστείας 
αυτού». 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και 
Πολιτισμού δήλωσαν ότι θα τοποθετηθούν επί των κανονισμών, όπως αυτοί έχουν τελικά διαμορφωθεί με βάση 
τα πιο πάνω, στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Καυκαλιάς, για να εξηγήσει και την τροπολογία, εάν θέλει, για να μην επανερχόμαστε. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Τις τροπολογίες, κύριε Πρόεδρε, ακριβώς.  Να πούμε ότι και με τις τρεις τροπολογίες που έχουμε 
καταθέσει σκοπείται το να διασφαλιστεί περισσότερη διαφάνεια, αντικειμενικότητα και αξιοκρατία στις ανελίξεις 
του ακαδημαϊκού προσωπικού του Πανεπιστημίου Κύπρου.  Περαιτέρω, η ανάγνωση της επεξήγησης που θα 
γίνει αμέσως μετά από τον γραμματέα της ολομέλειας… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έν’ γι’ αυτό που δε μου βάλλει το ρολόι, διότι έν’ η έννοια του αλλού, να μιλήσει! 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 …θα επεξηγήσει με ικανοποιητικό τρόπο το πνεύμα των τοποθετήσεών μας, των τροπολογιών μας, που 
εκινηθήκαν και στο πνεύμα της συζήτησης στην αρμόδια επιτροπή που έγινε την προηγούμενη εβδομάδα, γι’ 
αυτό θεωρούμε ότι και θα υπερψηφιστούν οι τροπολογίες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχετε τον λόγο, κύριε Κώστα.  Όι απ’ εκεί…  Έθθα μιλήσεις; 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ: 

 Όι, έν’ για το άλλο που εννά μιλήσω! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Α!  Επειδή είπε να επεξηγηθούν…   
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τωρά έχουμε τες τροπολογίες…  Όι… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν είναι για το… 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Καθηκόντως επεξήγηση των τροπολογιών, κύριε Πρόεδρε, που αναγράφεται. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Καθηκόντως.  Ως  γραμματέας… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ως γραμματέας.  

 Ο κ. Χατζηγιάννης. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τις δύο πρώτες τροπολογίες θα τις ψηφίσουμε και αυτές ουσιαστικά αφορούν την ενίσχυση της 
διαφάνειας και της αξιοπιστίας στην όλη διαδικασία.  Να πούμε επίσης ότι η διαδικασία αυτή βελτιώνεται σε 
μεγάλο βαθμό μέσα από τους κανονισμούς που η κυβέρνηση έχει φέρει και ως εκ τούτου αυτά τα οποία 
επικρατούσαν στο παρελθόν σίγουρα μέσα από το νομοσχέδιο αυτό θα δίνουν ή θα διαμορφώνουν μία 
καλύτερη και πολύ πιο ενισχυμένη αξιοπιστία. 

 Το να γίνουν από δύο χώρες, από δύο διαφορετικές χώρες σε τρεις διαφορετικές χώρες, σίγουρα είναι 
μια θετική εξέλιξη. Γι’ αυτό λέμε ότι αυτές τις δύο τροπολογίες θα τις εγκρίνουμε.  Ωστόσο, όσον αφορά την 
τρίτη τροπολογία του ΑΚΕΛ, εμείς δε συμφωνούμε, γιατί απλούστατα κανονισμοί οι οποίοι θα προκαθορίζουν 
την εξέλιξη της ανάπτυξης του τομέα της ιατρικής και των τίτλων σπουδών με τέτοιο τρόπο, μόνο εμπόδια στο 
μέλλον θα προκαλούν, όπως συμβαίνει και με πολλά σχέδια υπηρεσίας σε όλα τα τελευταία διπλώματα τα 
οποία δίνονται από τα πανεπιστήμιά μας, όπου τα σχέδια υπηρεσίας δε συνάδουν με τους τίτλους σπουδών 
από τα πανεπιστήμια και βρίσκεται μεγάλος αριθμός φοιτητών ή επαγγελματιών που έχουν σπουδάσει έναν 
συγκεκριμένο τομέα, χωρίς να τους αναγνωρίζεται, να εξαιρούνται από τις διαδικασίες.  Γι’ αυτό τον λόγο και 
στην περίπτωση της ιατρικής, που είναι μια πολυδιάστατη επιστήμη με πολύ μεγάλη εξειδίκευση…  Και μέσα 
από τις σπουδές, εάν προκαθορίσουμε σήμερα, θα έχουμε εμπόδια στο μέλλον…  Και δε βοηθά, δε συνδράμει 
καθόλου. 

 Θέλουμε να χαιρετίσουμε ωστόσο… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Θέλουμε να χαιρετίσουμε την κατάθεση αυτού του νομοσχεδίου από πλευράς της κυβέρνησης, γιατί 
απλούστατα γίνεται μία τομή που και στην Ιατρική Σχολή χρειαζόταν.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Για να εξηγήσουμε περί τίνος ακριβώς πρόκειται όσον αφορά την τρίτη τροπολογία, για την οποία οι 
συνάδελφοι του Συναγερμού φαίνεται να έχουν διαφορετική άποψη, είναι πολύ απλό το πράγμα.  Χρειάζεται, 
κατά την άποψή μας, εκεί και όπου απαιτεί η νομοθεσία, να έχει την κλινική επάρκεια και αριστεία κάποιος 
υποψήφιος για την Ιατρική Σχολή, την κλινική επάρκεια και αξιοπιστία το πανεπιστήμιο, η Ιατρική Σχολή 
προφανώς με εσωτερικούς κανόνες να ρυθμίσει αυτό το ζήτημα, ώστε να τεθούν αντικειμενικά κριτήρια και να 
μην αφήσουμε στον υποκειμενισμό ενός εκάστου των πρωτοβάθμιων καθηγητών και υπέρμετρη εξουσία να 
αποφασίζει ποια είναι αυτά τα κριτήρια.  Θα κάμει αυτή τη δουλειά -να το έχουμε υπόψη μας- για την κάθε 
ειδικότητα κάποιος πρωτοβάθμιος καθηγητής του πανεπιστημίου.  Πρέπει να ορίσει, έστω υποκειμενικά, να 
βάλει κάτω κάποια κριτήρια για εκάστη ειδικότητα, για να αξιολογήσει την κλινική επάρκεια και αριστεία.   
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 Η διαφορά της δικής μας εισήγησης, αντί να το αφήσουμε στον υποκειμενισμό του ενός και άρα 
υπέρμετρη εξουσία -και, επιτρέψετέ μου να πω, είδαμε πολλές φορές καταχρήσεις και στο Πανεπιστήμιο 
Κύπρου- είναι ότι πρέπει εκείνη τη δουλειά, που ούτως ή άλλως πρέπει να κάμει, για να μπορεί να αξιολογήσει 
ένας υποκειμενικά, να την κάμει η Ιατρική Σχολή με κανόνες για την κάθε ειδικότητα ξεχωριστά.  Είναι πολύ 
απλό το πράγμα, δε δημιουργεί καμιά δυσκολία.  Θα βάλει στο χαρτί αυτόν που θα αξιολογήσει, αντί αυτόν που 
θα επέλεγε υποκειμενικά κάποιος πρωτοβάθμιος καθηγητής.  Οπόταν, θερμή παράκληση, με αυτή τη 
διευκρίνηση, νομίζω ότι πρέπει να στείλουμε το μήνυμα -και ομόφωνα, αν είναι δυνατόν- ότι δεν υπάρχει καμιά 
σκοπιμότητα, αντίθετα, αν υπάρχει σκοπιμότητα, θα διασφαλίσουμε την αντικειμενικότητα στη διαδικασία 
αξιολόγησης της κλινικής επάρκειας και αριστείας των υποψηφίων για την Ιατρική Σχολή, των υποψήφιων 
καθηγητών εννοώ, μελών ΔΕΠ.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Καταρχάς, πρέπει να εκφράσουμε την ευαρέσκειά μας για το γεγονός ότι ως αποτέλεσμα της αναβολής 
που ζητήσαμε την περασμένη φορά υπήρξε βελτίωση του συγκεκριμένου νομοσχεδίου προς τη σωστή 
κατεύθυνση.  Αυτό που πρέπει να συνειδητοποιήσουμε είναι ότι η Ιατρική Σχολή σε σχέση με τις υπόλοιπες 
σχολές έχει μια μεγάλη διαφορά:  Δεν περιορίζεται μόνο πάνω στο θέμα της θεωρητικής κατάρτισης και των 
ακαδημαϊκών προσόντων.  Είναι συνδυασμός της κλινικής εμπειρίας μαζί με την ακαδημαϊκή μόρφωση.  Εάν 
λοιπόν δεν υπάρχει κλινική υπευθυνότητα και αν δεν υπάρχει ακριβώς κλινική εμπειρία, αντιλαμβάνεστε ότι δεν 
μπορεί να είναι ολοκληρωμένη η σπουδή η οποία θα γίνει.   

 Πρέπει να διαπιστώσουμε ότι δυστυχώς μέχρι σήμερα στην Ιατρική Σχολή υπήρχαν παράδοξα 
φαινόμενα.  Καθηγητές ακριβοπληρωμένοι να παρουσιάζουν μόνο το μάθημα στο αμφιθέατρο, αλλά να 
στερούνται κλινικής υπευθυνότητας και να βρίσκονται και εκτός Κύπρου, για να ασκούν ενδεχομένως το 
επάγγελμα.  Αυτά τα πράγματα δεν πρέπει να γίνονται.  Ένας καθηγητής οφείλει να είναι μόνιμα ενταγμένος 
στη συγκεκριμένη κλινική με ακαδημαϊκές ευθύνες, αλλά και με κλινική υπευθυνότητα.  Και η κλινική 
υπευθυνότητα είναι συγκεκριμένη.  Σημαίνει ότι έχει χρεωμένους ασθενείς τους οποίους παρακολουθεί και, σε 
συνεργασία με τους φοιτητές, τους επιδεικνύει ακριβώς πώς πρέπει να προχωρήσει η θεραπεία, η κλινική 
εξέταση, η διάγνωση και όλα τα υπόλοιπα.  Γι’ αυτό ακριβώς πρέπει να το λάβουμε σοβαρά υπόψη.   

 Θεωρούμε λοιπόν ότι και οι τροπολογίες οι οποίες έχουν γίνει, αλλά και το γεγονός ότι εντάχθηκε μέσα 
στο συγκεκριμένο νομοσχέδιο το θέμα της κλινικής υπευθυνότητας είναι πάρα πολύ σημαντικό.  Πρέπει να 
ρυθμιστούν και πρέπει να παρακολουθούμε και, αν στην πορεία διαπιστώσουμε ότι χρήζουν περαιτέρω 
βελτιώσεις προς αυτή την κατεύθυνση, πρέπει να γίνουν.   

 Ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα ψηφίσουμε όσον αφορά την τροπολογία του ΑΚΕΛ το ένα και δύο, αλλά για το 
τρία θα εκάμναμε μία εισήγηση που ενδεχομένως να ψηφιστεί από όλους μας:  Εκεί δηλαδή που αναφέρεται 
στα αντικειμενικά κριτήρια που θα καθοριστούν με κανόνες, η εισήγησή μας είναι για αυτούς τους κανόνες να 
ενημερώνεται η Βουλή.  Για να ενισχύσουμε ακριβώς αυτό που λέει και ο κ. Σιζόπουλος, τον έλεγχο και την 
ενίσχυση της αντικειμενικότητας και τον περιορισμό της διακριτικής ευχέρειας.  Γιατί λέμε να υπάρξει η 
αντικειμενικότητα, να υπάρξει η αυτονομία των πανεπιστημίων, αλλά η πείρα μας μέχρι σήμερα, έχει αποδείξει 
ότι σε πολλές περιπτώσεις στην προσπάθειά τους οι ακαδημαϊκοί να λειτουργήσουν όσο το δυνατόν πιο 
γρήγορα, ενδεχομένως να παραβιάζουν κανόνες και κανονισμούς.  Γι’ αυτό, η εισήγησή μας είναι τουλάχιστον 
σε αυτό το στάδιο, να υπάρχει η δυνατότητα ελέγχου ή ενημέρωσης από τη Βουλή.  Γι’ αυτό κάμνω έκκληση αν 
γίνεται αποδεκτό από το ΑΚΕΛ που έχει καταθέσει την τροπολογία, έστω και τώρα να γίνει μια τροπολογία επί 
της τροπολογίας, για να μπορέσουμε να ψηφίσουμε και την τρίτη.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συμφωνούμε απολύτως.  Θέλω να χαιρετίσω την εισήγηση που γίνεται από πλευράς 
των συναδέλφων του Δημοκρατικού Κόμματος, εμείς την υιοθετούμε και θα τη στηρίξουμε και θερμή 
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παράκληση -βεβαίως είναι δημοκρατικό τους δικαίωμα- και η ομάδα του Δημοκρατικού Συναγερμού να 
προβληματιστεί, επαναλαμβάνω… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, εντάξει.  Δε θα δώσω τον λόγο σε κανέναν άλλον ούτε για τοποθετήσεις.  Θα ψηφίσετε όπως 
θέλετε.  Κανεί νομίζω! 

 Κύριε Σιζόπουλε, ξεκινήσατε με το ότι εν έπρεπε νά ’ρτουμε δαμαί οι μισοί, να μεν πω αρκετοί, και τώρα 
θέλετε να μείνουμε δαμέσα!  Απλά πράματα:  Έπρεπε να τα κάμετε αλλού και όχι στην ολομέλεια.  Εβάλαμε 
διαδικασίες διαβούλευσης δεκαπέντε ημερών τζιαι έρχεστε να μου κάμετε διαβούλευση εδώ!  Θα δεχτώ και θα 
το βάλω σε ψηφοφορία.   

 Ναι, κύριε Σιζόπουλε. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.   

 Θεωρώ ότι η τροπολογία που μπαίνει από πλευράς του συναδέλφου είναι λανθασμένη.  Δεν πρέπει να 
γίνει αποδεκτή.  Δεν μπορεί η Βουλή να καταστεί συνυπεύθυνη για επιστημονικά κριτήρια τα οποία θα 
καθοριστούν.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ενημέρωση.   

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ενημέρωση ναι, αλλά όχι…  Ενημέρωση μόνο. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Χατζηγιάννης. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, στο ίδιο μήκος κύματος.  Είναι ένα το να δίνουμε στη Βουλή εξουσίες, μάλιστα για 
θέματα τα οποία θα μπορούσε με βάση την τροπολογία να είναι σε επίπεδο συγκλήτου...  Άρα λοιπόν, η 
εισήγηση που γίνεται είναι πολύ πιο αυστηρή, γίνεται πολύ πιο αυστηρή σε βάρος και της αυτονομίας του ίδιου 
του πανεπιστημίου.   

 Τα είχαμε συζητήσει όλα αυτά.  Τα είχαμε πολυσυζητήσει.  Δεκαπέντε ολόκληρες μέρες.  Και έχουμε 
οδηγηθεί σε ένα πλαίσιο.  Πολύ ωραία!  Μένουμε σε αυτό το πλαίσιο.  Θεωρώ ότι πρέπει να διασφαλίσουμε και 
την ανεξαρτησία των πανεπιστημίων μας με τον τρόπο που έχει διασφαλιστεί στους κανονισμούς.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Οι πρώτες δύο τροπολογίες να διαβαστούν και να πάμε σε ψηφοφορία.  Και στην τρίτη… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Πανίκο Λεωνίδου) 

 Εννά  ̓ρτει η ώρα της, Πανίκο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προτεινόμενες τροπολογίες των κ. Γιώργου Λουκαΐδη, Αντρέα Καυκαλιά, Γιώργου Τ. Γεωργίου 
και Νίκου Κέττηρου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για τους 

κανονισμούς «Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, Αξιολόγηση και Ανέλιξη Ακαδημαϊκού 
Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση των πιο πάνω κανονισμών ως ακολούθως: 

 1. Η παράγραφος (δ) του Κανονισμού 2 αυτών, που τροποποιεί τον Κανονισμό 4 των βασικών 
κανονισμών, τροποποιείται με την αντικατάσταση στη νέα παράγραφο (5) της λέξης «δύο»  
(έβδομη γραμμή) με τη λέξη «τριών». 

 2. Η παράγραφος (δ) του Κανονισμού 3 αυτών, που τροποποιεί τον Κανονισμό 7 των βασικών 
κανονισμών, τροποποιείται με την αντικατάσταση στη νέα παράγραφο (5) της λέξης «δύο» 
(έβδομη γραμμή) με τη λέξη «τριών». 

 3. Ο Κανονισμός 5 αυτών, που τροποποιεί τον Κανονισμό 9 των βασικών κανονισμών, 
τροποποιείται ως ακολούθως: 
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 (α)  Με την προσθήκη στη δεύτερη επιφύλαξη της παραγράφου (α) αυτού αμέσως μετά τη λέξη 
«αριστείας:» (τελευταία γραμμή) της φράσης «, με αντικειμενικά κριτήρια που θα 
καθοριστούν με κανόνες:»· 

 (β) με την προσθήκη στη δεύτερη επιφύλαξη της παραγράφου (β) αυτού αμέσως μετά τη λέξη 
«αριστείας:» (τελευταία γραμμή) της φράσης «, με αντικειμενικά κριτήρια που θα 
καθοριστούν με κανόνες»· και  

 (γ) με την προσθήκη στην πρώτη επιφύλαξη της παραγράφου (γ) αυτού αμέσως μετά τη λέξη 
«αριστείας:» (τελευταία γραμμή) της φράσης «, με αντικειμενικά κριτήρια που θα 
καθοριστούν με κανόνες». 

Σημειώσεις: 
1. Σκοπός των δύο πρώτων τροπολογιών είναι, στις περιπτώσεις κατά τις οποίες η σύγκλητος 

διορίζει Ειδική Επιτροπή με τέσσερις ή πέντε εξωτερικούς εισηγητές, αυτοί να προέρχονται από 
διαφορετικά πανεπιστήμια τριών ξένων χωρών και όχι δύο.  Με αυτό τον τρόπο διασφαλίζεται 
περισσότερη αντικειμενικότητα και αξιοκρατία στις ανελίξεις του ακαδημαϊκού προσωπικού του 
Πανεπιστημίου Κύπρου. 

2. Σκοπός της τρίτης τροπολογίας είναι η εκπόνηση από το Πανεπιστήμιο Κύπρου κανόνων που θα 
διασφαλίζουν ότι η αξιολόγηση των προσόντων των υπό ανέλιξη μελών του ακαδημαϊκού 
προσωπικού, θα γίνεται με αντικειμενικά κριτήρια. 

 3. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές αλλαγές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα μία ψήφοι υπέρ και δύο εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Η τρίτη τροπολογία διαμορφώνεται όπως θα μας την πει τώρα ο κ. Λεωνίδου.  Πέστε μάς την.  Όπως 
την αποδέχεται ο κ. Λουκαΐδης του ΑΚΕΛ.   

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Μάλιστα. 

 Κύριε Πρόεδρε, όπου αναφέρεται στο Α, 3(α), 3(β), 3(γ), εκεί που λέει «αντικειμενικά κριτήρια που θα 
καθοριστούν με κανόνες», «και να ενημερώνεται η Βουλή». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα δύο ψήφοι υπέρ, έντεκα εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε για τους κανονισμούς τώρα όπως έχουν τροποποιηθεί με την έγκριση των τριών τροπολογιών. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα μία ψήφοι υπέρ.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι κανονισμοί εγκρίνονται ομόφωνα με σαράντα μία ψήφους υπέρ.   
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 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Οι περί Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και 
Αφυπηρετήσεις Αξιωματικών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020».   

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση των περί Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις 
Αξιωματικών) Κανονισμών, ώστε ο χρόνος διοίκησης που απαιτείται να έχει αξιωματικός βαθμού ταξιάρχου, για 
να δικαιούται κρίση, να μειωθεί από το ένα έτος που ισχύει σήμερα στους έξι μήνες.   

 (Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας για τους κανονισμούς «Οι περί Στρατού της 
Δημοκρατίας (Διορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις Αξιωματικών) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2020»  
Παρόντες: 
 Μαρίνος Σιζόπουλος, πρόεδρος Ελένη Σταύρου 

 Γεώργιος Παπαδόπουλος Κώστας Κώστα 

 Γιώργος Κάρουλλας Γεώργιος Προκοπίου 

 Κώστας Κωνσταντίνου Ζαχαρίας Κουλίας  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε τέσσερις συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 16 και 30 Ιανουαρίου και στις 6 και 27 Φεβρουαρίου 2020.  Στο πλαίσιο των 
συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της ο Υπουργός Άμυνας, ο γενικός 
διευθυντής του Υπουργείου Άμυνας, ο Αρχηγός Εθνικής Φρουράς και ο Υπαρχηγός Εθνικής Φρουράς, 
συνοδευόμενοι από υπηρεσιακούς παράγοντες και εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας.   

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης των κανονισμών παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της 
επιτροπής βουλευτές κ. Ελένη Μαύρου και Χριστάκης Τζιοβάνης. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 76 του περί Στρατού της 
Δημοκρατίας Νόμου, όπως αρχικά κατατέθηκαν στη Βουλή είναι η τροποποίηση των περί Στρατού της 
Δημοκρατίας (Διορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις Αξιωματικών) (Τροποποιητικών) 
Κανονισμών, ώστε για τους αξιωματικούς που κατέχουν τον βαθμό του ταξίαρχου να μην απαιτείται η 
συμπλήρωση του προβλεπόμενου σε αυτούς χρόνου διοίκησης διάρκειας ενός έτους, προκειμένου να 
δικαιούνται κρίση και προαγωγή. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Άμυνας, με βάση σχετική 
πρόνοια των υπό τροποποίηση βασικών κανονισμών, οι αξιωματικοί, προκειμένου να καθίστανται ικανοί για 
την επιτυχή διεξαγωγή και εκτέλεση των αποστολών που τους ανατίθενται, απαιτείται να έχουν συμπληρώσει 
σε κάθε βαθμό τον καθοριζόμενο στους υπό αναφορά βασικούς κανονισμούς χρόνο διοίκησης.  Επιπρόσθετα, 
με βάση την εν λόγω πρόνοια, οι αξιωματικοί βαθμού ταξίαρχου, για να δικαιούνται κρίση και προαγωγή, 
απαιτείται να έχουν συμπληρώσει χρόνο διοίκησης διάρκειας ενός έτους μέχρι την 31η Δεκεμβρίου του 
προηγούμενου έτους σύγκλησης του Ανώτερου Συμβουλίου Κρίσεων.   

 Το Υπουργείο Άμυνας, λαμβάνοντας υπόψη ότι οι αξιωματικοί βαθμού ταξίαρχου είναι ανώτατοι 
αξιωματικοί και για να ανελιχθούν στον εν λόγω βαθμό έχουν ήδη ασκήσει χρόνο διοίκησης στα κλιμάκια 
διοίκησης στους προηγούμενους βαθμούς που κατείχαν, δηλαδή στον βαθμό του ανθυπολοχαγού μέχρι τον 
βαθμό του συνταγματάρχη, και ως εκ τούτου κρίνεται ότι κατέχουν την πείρα και την ικανότητα που απαιτείται 
στον βαθμό τους για τη διεξαγωγή και εκτέλεση των καθηκόντων που τους ανατίθενται, κατέθεσε τους υπό 
συζήτηση κανονισμούς στη Βουλή, με τους οποίους προτείνεται η απάλειψη της ισχύουσας πρόνοιας σύμφωνα 
με την οποία οι αξιωματικοί που κατέχουν τον βαθμό του ταξίαρχου απαιτείται να συμπληρώσουν τον χρόνο 
διοίκησης του εν λόγω βαθμού, προκειμένου να δικαιούνται κρίση και προαγωγή. 

 Περαιτέρω, με βάση τα εν λόγω στοιχεία, με την προτεινόμενη τροποποίηση αντιμετωπίζεται 
αποτελεσματικά και η πλήρωση με προαγωγή των δύο (2) θέσεων βαθμού υποστράτηγου που προβλέπονται 
στον κρατικό προϋπολογισμό, λόγω του ότι οι υπηρετούντες κατά τον ουσιώδη χρόνο αξιωματικοί βαθμού 
ταξίαρχου δε δικαιούνται κρίση από το Ανώτερο Συμβούλιο Κρίσεων και συνακόλουθα προαγωγή στον βαθμό 
του υποστράτηγου, επειδή δεν πληρούν το απαιτούμενο κριτήριο του χρόνου διοίκησης ενός χρόνου στον 
βαθμό αυτόν.  Με την κατάργηση της προϋπόθεσης για συμπλήρωση ενός χρόνου διοίκησης, θα παραμείνει 
ως απαραίτητη προϋπόθεση για κρίση των υπό αναφορά αξιωματικών από το Ανώτερο Συμβούλιο Κρίσεων η 
συμπλήρωση του προβλεπόμενου χρόνου παραμονής τους στον βαθμό του ταξίαρχου, δηλαδή των δύο ετών 
ή των συνολικών ετών υπηρεσίας στον Στρατό της Δημοκρατίας, δηλαδή τριάντα τρία (33) έτη από τον 
διορισμό τους, η οποία στις πλείστες των περιπτώσεων πληρούται.   
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 Ο Αρχηγός Εθνικής Φρουράς ανέφερε στην επιτροπή ότι τα στελέχη της Εθνικής Φρουράς 
αναπτύσσονται μέσα από τρεις πυλώνες, οι οποίοι αφορούν την ακαδημαϊκή εκπαίδευση, τη στρατιωτική 
εκπαίδευση και την εμπειρία.  Την ακαδημαϊκή και στρατιωτική εκπαίδευση την αποκτούν από τις διάφορες 
σχολές στις οποίες φοιτούν, ενώ την εμπειρία μέσω των καθηκόντων που ασκούν κατά τη διάρκεια της 
υπηρεσίας τους στον στρατό.  Συναφώς, εισηγήθηκε όπως στον βαθμό του ταξίαρχου μειωθεί ο χρόνος 
διοίκησης στους έξι μήνες αντί στον έναν χρόνο που ισχύει σήμερα, για να μπορούν να κριθούν για προαγωγή.   

 Υπό το φως της εισήγησης που υποβλήθηκε από τον Αρχηγό Εθνικής Φρουράς, η επιτροπή κάλεσε το 
Υπουργείο Άμυνας να επανεξετάσει την προτεινόμενη με τους κανονισμούς τροποποίηση με το Γενικό 
Επιτελείο Εθνικής Φρουράς και να την ενημερώσει για την τελική του θέση. 

 Ο Υπουργός Άμυνας σε μεταγενέστερο στάδιο με επιστολή που απέστειλε στην επιτροπή αναφέρει ότι 
το Υπουργείο Άμυνας, αφού επανεξέτασε τις πρόνοιες των υπό συζήτηση κανονισμών, εισηγείται, με τη 
σύμφωνη γνώμη του Γενικού Επιτελείου Εθνικής Φρουράς, όπως ο χρόνος διοίκησης που απαιτείται να έχει 
αξιωματικός βαθμού ταξίαρχου, για να δικαιούται κρίση, μειωθεί από το ένα έτος στους έξι μήνες.  Συναφώς, 
για την υλοποίηση της θέσης του αυτής κατέθεσε αναθεωρημένο κείμενο των κανονισμών στην επιτροπή. 

 Στο στάδιο της συζήτησης των κανονισμών, την επιτροπή απασχόλησαν τα πιο κάτω ζητήματα: 

1. Κατά πόσο αποτελεί διάκριση η προτεινόμενη με τους κανονισμούς μείωση του χρόνου διοίκησης μόνο 
στον βαθμό του ταξίαρχου, προκειμένου να δικαιούται κρίση σε σχέση με τους άλλους βαθμούς των 
αξιωματικών. 

2. Δεδομένης της κατάθεσης στη Βουλή της προτεινόμενης τροποποίησης με μεγάλη καθυστέρηση και 
λαμβανομένου υπόψη ότι οι κρίσεις διενεργούνται το αργότερο μέχρι τον μήνα Μάρτιο κάθε χρόνου, 
κατά πόσο ενδέχεται να θεωρηθεί ότι η τροποποίηση γίνεται, για να ευνοηθούν ορισμένοι αξιωματικοί σε 
βάρος άλλων αξιωματικών οι οποίοι σήμερα πληρούν τις προϋποθέσεις που προβλέπονται στους 
ισχύοντες υπό τροποποίηση κανονισμούς και συνακόλουθα, λόγω των πιο πάνω ενεργειών της 
εκτελεστικής εξουσίας, κατά πόσο ενδέχεται να καταχωρισθούν από πλευράς αξιωματικών προσφυγές 
στο Ανώτατο Δικαστήριο. 

3. Κατά πόσο ενδέχεται η προτεινόμενη τροποποίηση να θεωρηθεί ότι έχει αναδρομική ισχύ, λαμβάνοντας 
υπόψη ότι οι κρίσεις των αξιωματικών γίνονται στη βάση των προσόντων που κατέχουν μέχρι την 31η 
Δεκεμβρίου του προηγούμενου έτους. 

4. Η ανάγκη απόσυρσης πριν από τις επερχόμενες κρίσεις, που θα διενεργηθούν τον μήνα Μάρτιο του 
τρέχοντος έτους, της πάγιας διαταγής που εκδίδεται από τον Υπουργό Άμυνας και η οποία καθορίζει τις 
θέσεις στις οποίες προσμετράται ο χρόνος διοίκησης των αξιωματικών, για να δικαιούνται κρίση και 
προαγωγή, καθώς και επανακαθορισμού των θέσεων που περιλαμβάνονται σε αυτήν, ώστε να 
προάγονται οι αξιωματικοί που συμπληρώνουν χρόνο διοίκησης σε μάχιμες θέσεις, στη βάση 
μοριοδότησης, ανάλογα με τις θέσεις στις οποίες υπηρετούν.  

5. Το γεγονός ότι η προτεινόμενη τροποποίηση έχει επιφέρει αναστάτωση στα στελέχη της Εθνικής 
Φρουράς, λόγω του χρόνου που αυτή επιχειρείται, και μειώνει το ηθικό τους εις βάρος της 
επιχειρησιακής ετοιμότητας της Εθνικής Φρουράς. 

 Ο Υπουργός Άμυνας, σχολιάζοντας τα πιο πάνω ζητήματα που τέθηκαν από μέλη της επιτροπής, 
δήλωσε τα πιο κάτω: 

1. Οι αξιωματικοί βαθμού ταξίαρχου στην πράξη δε συμπληρώνουν χρόνο διοίκησης ενός έτους μέχρι την 
31η Δεκεμβρίου του προηγούμενου έτους, όπως προβλέπεται στους ισχύοντες κανονισμούς, αλλά 
ουσιαστικά ο χρόνος αυτός ανέρχεται στους είκοσι μήνες περίπου για τους πιο κάτω λόγους: 

α. Με βάση την ισχύουσα νομοθεσία, οι κρίσεις διενεργούνται μέχρι την 31η Μαρτίου κάθε χρόνο.  Η 
διαδικασία των κρίσεων, λόγω των διάφορων ενεργειών που απαιτείται να προηγηθούν για τους 
σκοπούς των κρίσεων, όπως είναι η ολοκλήρωση των αξιολογήσεων και η συγκρότηση του 
Συμβουλίου Κρίσεων, αρχίζει το ενωρίτερο τον μήνα Φεβρουάριο και οι κρίσεις διενεργούνται 
συνήθως τον μήνα Μάρτιο. 

β. Ως αποτέλεσμα των πιο πάνω, οι αξιωματικοί βαθμού ταξίαρχου δεν μπορούν να κριθούν για τον 
επόμενο βαθμό το επόμενο έτος, με αποτέλεσμα να δικαιούνται να κριθούν, όταν θα έχουν 
συμπληρώσει χρόνο διοίκησης είκοσι περίπου μήνες και όχι έναν χρόνο που προβλέπεται 
σήμερα.  Με την προτεινόμενη τροποποίηση για μείωση του χρόνου διοίκησης των αξιωματικών 
βαθμού ταξίαρχου στους έξι μήνες στην πραγματικότητα θα παραμένουν στον βαθμό του 
ταξίαρχου για τουλάχιστον έναν χρόνο. 

2. Λαμβάνοντας υπόψη την εισήγηση που υπέβαλε το Γενικό Επιτελείο Εθνικής Φρουράς όπως ο χρόνος 
διοίκησης στον βαθμό του ταξίαρχου μειωθεί στους έξι μήνες, για τους λόγους που ανέφερε ο Αρχηγός 
Εθνικής Φρουράς, το Υπουργείο Άμυνας συμφωνεί.   
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3. Ο αριθμός των ταξιαρχιών είναι τέτοιος, που όλοι οι ταξίαρχοι θα υπηρετούν σε αυτές είτε ο χρόνος 
διοίκησης καθοριστεί στους έξι μήνες είτε παραμείνει ένας χρόνος. 

4. Η προτεινόμενη τροποποίηση δε συνδέεται με την ισχύουσα πάγια διαταγή με την οποία καθορίζονται οι 
θέσεις στις οποίες συμπληρώνεται ο απαιτούμενος χρόνος διοίκησης.  Σε σχέση με την εν λόγω πάγια 
διαταγή, οι διάφορες εισηγήσεις που υποβλήθηκαν θα αξιολογηθούν από το υπουργείο και θα 
ενημερωθεί η επιτροπή, όταν και εφόσον ολοκληρωθεί η αξιολόγηση.   

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, απαντώντας γραπτώς στα πιο πάνω 
ζητήματα που τέθηκαν από μέλη της επιτροπής, αναφέρει μεταξύ άλλων τα πιο κάτω: 

1. Αναφορικά με το κατά πόσο μπορεί να τροποποιηθούν οι ισχύοντες κανονισμοί παραμονές των 
κρίσεων, με βάση τη νομολογία ο κανονιστικός νομοθέτης έχει δικαίωμα να μεταβάλλει καταστάσεις 
διαφοροποιώντας ακόμη και τα χρόνια υπηρεσίας που απαιτούνται, ώστε το δικαίωμα κρίσης να 
επιμηκύνεται από πέντε χρόνια σε έξι, όπως έγινε στην υπόθεση Σάββα Κούρτη κ.ά. v. Δημοκρατίας 
μέσω Αρχηγού Εθνικής Φρουράς, υποθ. Αρ. 518/07, ημερ. 30.1.2009, όπου κρίθηκε ότι υπό τον μανδύα 
άνισης μεταχείρισης δε μεταβάλλεται ούτε ελεγχόταν η σαφής ρύθμιση που έγινε και που δεν 
αμφισβητούνταν. 

Στην αναφερόμενη πιο πάνω υπόθεση αποφασίστηκε επίσης ότι:  «Ο νομοθέτης ηθελημένα 
διαφοροποίησε την προηγούμενη κατάσταση, μη αναγνωρίζοντας έτσι δικαίωμα, εκτός κατά 
συμμόρφωση με τις διατάξεις της νέας κανονιστικής ρύθμισης, σε οποιοδήποτε δεν εμπίπτει στις 
πρόνοιές τους.  Άλλωστε, δεν επηρεάστηκε οποιοδήποτε κεκτημένο δικαίωμα των αιτητών, οι οποίοι 
είχαν απλώς μια προσδοκία για προαγωγή, αν δεν τροποποιούνταν οι κανονισμοί, για τους οποίους και 
δεν υπάρχει δικαίωμα στη μη τροποποίησή τους.  [R. v. Menelaou (1982) 3 C.L.R. 419, Stavrou v. 
Republic (1987) 3 C.L.R. 276 και Φλωρίδης v. Δημοκρατίας (1992) 4 Α.Α.Δ. 1512].  Όπως αναφέρθηκε 
και στην υπόθεση Fatma Igdir v. Υπουργείου Οικονομικών διαμέσου της Υπηρεσίας Χορηγιών και 
Επιδομάτων, υπόθ. Αρ. 2410/06, ημερ. 8.8.2008, δε θα ήταν δυνατό να επιβληθεί στον νομοθέτη η 
επιστροφή σε προηγούμενες ρυθμίσεις που ο ίδιος θέλησε να καταργήσει και είναι πλέον ανύπαρκτες 
ούτε και θα ήταν δυνατό να δοθεί δικαίωμα σε όσους ο νομοθέτης δε θέλησε να καλύψει.». 

Όπως προκύπτει από τη νομολογία, κανένας δεν έχει δικαίωμα στη μη τροποποίηση των κανονισμών 
ούτε έχει κεκτημένο δικαίωμα, παρά μόνο μία απλή προσδοκία για προαγωγή.   

Είναι θεμελιωμένο άλλωστε ότι δεν αναγνωρίζεται εσαεί δικαίωμα στην επ’ αόριστον διατήρηση 
νομοθετικών ρυθμίσεων και ούτε αναγνωρίζεται δικαίωμα στη διατήρηση προαπαιτουμένων για ανέλιξη, 
όπως αυτά είχαν κατά παρελθόντα χρόνο καθοριστεί.  [Μούσα v. Δημοκρατίας (2009) 4Β Α.Α.Δ 641]. 

2. Η προτεινόμενη τροποποίηση δεν προσδίδει αναδρομική ισχύ και ούτε απαιτείται να δοθεί 
αναδρομικότητα σε αυτήν, αφού το Συμβούλιο Κρίσεων δεν έχει ακόμα συγκροτηθεί και αυτό δύναται να 
γίνει μέχρι το τέλος Μαρτίου του τρέχοντος έτους.  Ο χρόνος διοίκησης που έχουν συμπληρώσει οι 
αξιωματικοί δεν τροποποιείται ούτε τροποποιούνται τα κριτήρια που λαμβάνει υπόψη το Ανώτερο 
Συμβούλιο Κρίσεων, για να καταλήξει στη διαβάθμιση κρίσης που θα κατατάξει έναν αξιωματικό, τα 
οποία καθορίζονται εξαντλητικά στον Κανονισμό 38(6) των ισχυόντων κανονισμών.  Αυτό που 
ουσιαστικά θα τροποποιηθεί είναι η προϋπόθεση για να δικαιούνται κρίση από το Ανώτερο Συμβούλιο 
Κρίσεων οι αξιωματικοί βαθμού ταξίαρχου και ειδικότερα, τηρουμένων των δεδομένων όπως 
αναφέρονται πιο πάνω, τροποποιούνται οι προϋποθέσεις για απόκτηση δικαιώματος κρίσης από 
αξιωματικό βαθμού ταξίαρχου με όλες τις διαβαθμίσεις κρίσεων που προβλέπονται για τον βαθμό του.   

Η εκτελεστική εξουσία δύναται να προβαίνει σε τροποποιήσεις και ο Γενικός Εισαγγελέας της 
Δημοκρατίας δεν έχει αρμοδιότητα να κρίνει τη σκοπιμότητα των προτεινόμενων τροποποιήσεων, αλλά 
ο ρόλος του, με βάση το σύνταγμα και τους νόμους της Κυπριακής Δημοκρατίας περιορίζεται στον 
νομοτεχνικό έλεγχο. 

3. Σε ό,τι αφορά τους προβληματισμούς που τέθηκαν για το ενδεχόμενο καταχώρισης προσφυγών, το 
ζήτημα αυτό θα αντιμετωπιστεί, εάν τυχόν προκύψει, καθότι κανένας δεν μπορεί να προβλέψει τις 
βουλές του οποιουδήποτε. 

4. Με την προτεινόμενη τροποποίηση, στη βάση της πληροφόρησης που έτυχε η Νομική Υπηρεσία από το 
Υπουργείο Άμυνας, επηρεάζονται μόνο οι αξιωματικοί που φέρουν τον βαθμό του ταξίαρχου, ο αριθμός 
των οποίων ανέρχεται στους οκτώ, και οι κενές θέσεις υποστράτηγου στις οποίες δύναται να προαχθούν 
οι εν λόγω ταξίαρχοι είναι δύο. 

5. Κανένας από τους πιο πάνω αξιωματικούς δεν επηρεάζεται αρνητικά με την προτεινόμενη 
τροποποίηση, αλλά αντίθετα η πλειοψηφία αυτών επηρεάζεται θετικά.   

6. Με την προτεινόμενη τροποποίηση παρέχεται η δυνατότητα στο Ανώτερο Συμβούλιο Κρίσεων να 
πληρώσει και τις δύο κενές θέσεις υποστράτηγου, εάν θεωρεί τούτο αναγκαίο, αλλά κυρίως να επιλέξει 
μεταξύ περισσότερων υποψηφίων τους καταλληλότερους, για να στελεχώσουν την ανώτατη βαθμίδα της 
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Εθνικής Φρουράς, αφού η θέση του υποστράτηγου αποτελεί την υψηλότερη θέση στη βαθμίδα της 
ιεραρχίας της Εθνικής Φρουράς πριν από τη θέση του Υπαρχηγού και του Αρχηγού της Δύναμης, οι 
οποίοι διορίζονται από το Υπουργικό Συμβούλιο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, έχει 
διαμορφώσει τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και τα μέλη της 
βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και το μέλος της 
βουλευτής της Αλληλεγγύης υιοθετούν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του αναθεωρημένου κειμένου 
των κανονισμών και εισηγούνται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και 
του Δημοκρατικού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί του αναθεωρημένου κειμένου των 
κανονισμών κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος.  

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεών της, η επιτροπή κατά πλειοψηφία των μελών της εισηγείται στη 
Βουλή την έγκριση του αναθεωρημένου κειμένου των κανονισμών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ποιοι θα στρατευθούν εις το να μιλήσουν; 

 Ο κ. Λουκαΐδης.  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Διαδικαστικό, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Θέλω να επαναφέρω το αίτημα που είχα θέσει εξ υπαρχής για αναβολή της συζήτησης αυτού του 
συγκεκριμένου… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, έγινε αρκετή κουβέντα, νομίζω εν χρειάζεται να μιλήσουμε… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Εννά πάει στην επιτροπή για διαβούλευση… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα, καθαρό.   

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 …για πρώτη φορά είναι που ζητούμε αναβολή για αυτό το θέμα, πρώτη φορά ενώπιον της ολομέλειας.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ.  Α, συγγνώμη, συγγνώμη.  Απολογούμαι. 

 Ναι, κύριε… 

(Μη ευκρινές σχόλιο από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Αφού εζήτησα να μιλήσω. 

(Μη ευκρινές σχόλιο από τον κ. Γιώργο Προκοπίου) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τι να μιλήσετε;  Γιατί πρέπει να ψηφιστεί σήμερα;  Μιλάτε. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Ο πρόεδρος της επιτροπής… 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Απολογούμαι…   

 Ναι, κύριε Σιζόπουλε.  Ο πρόεδρος της επιτροπής έχει τον λόγο. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απέφυγα προηγουμένως που έγινε μια μεγάλης διάρκειας συζήτηση… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να μην μπείτε στο κύριο θέμα, σας παρακαλώ. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ναι, θα τοποθετηθώ για το συγκεκριμένο ζήτημα.  Είναι η πρώτη φορά που ως ΕΔΕΚ δε θα ψηφίσουμε 
υπέρ αναβολής.  Γιατί η οποιαδήποτε αναβολή αυτή τη στιγμή στην ουσία τερματίζει την οποιαδήποτε 
διαδικασία κρίσης στους αξιωματικούς της Εθνικής Φρουράς η οποία πρέπει να ολοκληρωθεί μέχρι την 31η του 
Μάρτη.  Και πρέπει να γίνει συγκεκριμένη τροπολογία και η έγκριση…  Αυτό είναι το πρώτο. 

 Το δεύτερο, επιτρέψτε μου να πω ότι η επιτροπή Άμυνας της Βουλής λειτούργησε με διαφάνεια, με 
συναίνεση και σε καμία περίπτωση δεν αποδέχομαι τη μομφή ότι η ψήφιση αυτού του νομοσχεδίου αποτελεί 
ρουσφετολογία.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα τα πείτε μετά όμως τούτα, κύριε Σιζόπουλε. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Γι’ αυτό ακριβώς εμείς θα καταψηφίσουμε και η έκκληση προς την πλειοψηφία του σώματος είναι να μην 
εγκρίνει την αναβολή, γιατί θα ανοίξουμε τον ασκό του Αιόλου παρακάτω.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Προκοπίου.  Σύντομα πολύ.  Επί της διαδικασίας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Ναι, ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, ο λόγος που κάποιοι εκ της ομάδας μας δε θα δεχθούμε την αναβολή είναι 
ξεκάθαρος.  Κυρίως εμείς της επιτροπής Άμυνας, γιατί τα συζητήσαμε κατ’ επανάληψη…  Θα δημιουργηθεί 
τρομακτικό πρόβλημα στο να γίνουν κρίσεις και προαγωγές, διότι εμείς οι ίδιοι, η επιτροπή και η Βουλή, 
ψηφίσαμε ότι προαγωγές γίνονται μέχρι την 31η εκάστου χρόνου.  Εάν δημιουργηθεί οποιοδήποτε πρόβλημα 
και ιδίως επειδή ο Αρχηγός της Εθνικής Φρουράς 19 του μηνός φεύγει… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καλά, γιατί δεν τα έφεραν πιο πριν και έμειναν μέχρι τες… 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Διότι…  Να σας πω γιατί… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, όχι, ρητορικό το ερώτημα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Ναι.  Διότι βλέπαμε ότι υπήρχαν τρομακτικές αδυναμίες, ήρθαν και ήθελαν μηδέν χρόνο διοικήσεως, του 
τα πήραμε τρεις φορές πίσω του υπουργού, τα πήρε, τα έφερε και στην τρίτη συνεδρία καταφέραμε αυτά που 
λέμε και πού χρεώνεται χρόνος διοικήσεως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Θα δημιουργεί πρόβλημα και θα έχουμε ως… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Καθαρό, καθαρό, καθαρό. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 …δε θα έχει προαγωγές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Ούτε και εμείς θα στηρίξουμε την αναβολή αυτή, διότι πρέπει να πούμε κατά λέξη ότι αρχίζει η 
διαδικασία -και πρέπει να γνωρίζουν οι πάντες- η διαδικασία των κρίσεων αρχές του Φεβρουαρίου και οι 
κρίσεις διενεργούνται αρχές του Μάρτη, μέχρι τον Μάρτη.  Πώς θα το κάνουμε;  Έχουμε Μάρτη.   
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι, προχωρούμε σε ψηφοφορία για την αναβολή ή μη.  Όσοι ψηφίζουν υπέρ της αναβολής 
πατούν το 2, εναντίον το 3 και όσοι δε θέλουν...  

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Δεκαεννέα ψήφοι υπέρ, είκοσι δύο ψήφοι εναντίον και μία 
αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με δεκαεννέα ψήφους υπέρ, είκοσι δύο εναντίον και μία αποχή, η αναβολή απορρίπτεται. 

 Ποιοι θα μιλήσουν επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Κώστας Κώστα πρώτος. 

 Να σας παρακαλέσω να είσαστε σύντομοι, όσο το δυνατόν γίνεται.   

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Καταρχάς, θέλω να πω ότι όσοι αναφέρατε προηγουμένως ότι δεν μπορούν να γίνουν κρίσεις και 
προαγωγές δε λέτε την αλήθεια!  Ο νόμος ισχύει και βεβαίως έχει ξεκινήσει η διαδικασία, έχουν γίνει οι 
αξιολογήσεις, έχουν γίνει οι κρίσεις και είναι όλα έτοιμα, για να γίνουν μέχρι την 31η του Μάρτη.  Άρα, με το να 
μην ψηφιστεί σήμερα η τροποποίηση των κανονισμών ή να αναβαλλόταν, τίποτε δεν επηρέαζε, τίποτε.  
Επηρέαζε όμως τον σχεδιασμό!   

 Και να μπούμε στην ουσία, κύριε Πρόεδρε.  Το 2018 και το 2019 το Υπουργείο Άμυνας αποστράτευσε 
αξιωματικούς βαθμού Συνταγματάρχη και Ταξίαρχου, άλλους γιατί ήρθε ο χρόνος σύμφωνα με τους 
κανονισμούς, για να αποστρατευθούν, άλλους γιατί τους έκρινε ως ευδοκίμως αφυπηρετήσαντες.  Για 
παράδειγμα, συνταγματάρχες στα πενήντα πέντε τους που μπορούσαν να μείνουν ως τα πενήντα εφτά, αν 
ήθελε ο κ. υπουργός, έδκιωξέν τους και το ’18 τζιαι το ’19!  Μέσα σε τούτον όλον τον κόσμο που έφυεν έφυαν 
ικανότατοι αξιωματικοί, ικανότατοι αξιωματικοί που μπορούσαν να συνεχίσουν!  Γιατί έγινε τούτο;  Γιατί έπρεπε 
να προαχθούν κάποιοι άλλοι!  Χαρακτηριστικά να σας πω ότι το ’19 ο υπουργός αποστράτευσε όλους τους 
ταξιάρχους και δεν προήγαγε κανέναν στον βαθμό του Υποστράτηγου.  Όταν πέρσι στην επιτροπή Άμυνας του 
είπαμε «μα, καλά, γιατί τους έδκιωξες ούλλους τζιαι εν έκαμες τουλάχιστον έναν υποστράτηγο;», μας είπε: 
«Αφού εθέλαν τζιαι οι έξι, εβάλλαν μέσο τζιαι οι έξι, είντα μ’ που ήταν να κάμω;»! 

 Έτσι ή αλλιώς οι δκυο υποστράτηγοι να ξέρετε…  Τούτοι που λέτε σήμερα ότι έπρεπε να 
προχωρήσουμε σύμφωνα με τον νόμο μπορεί να κάμει κρίσεις τζιαι προαγωγές ανά πάσα στιγμή, σε όλο το 
ημερολογιακό έτος, άμα θέλει!  Παράλληλα, μπορεί τες θέσεις τούτες, τες δύο των υποστράτηγων να τις 
καλύψει σύμφωνα με τη νομοθεσία με τους υπεράριθμους.  Αν θέλει δηλαδή να δώσει τα καθήκοντα του 
υποστράτηγου σε κάποιον, μπορεί να τα δώκει στον οποιοδήποτε ταξίαρχο.   

 Τι συμβαίνει όμως τζιαι υπάρχει τούτη η ιστορία σήμερα τζιαι γιατί τούτη ούλλη η πίεση να περάσουν 
σήμερα;  Υπάρχει λόγος!  Πρέπει να σας πω ότι πέρσι, όταν του είπαμε ότι «του χρόνου δε θα έσιεις 
υποστράτηγους, για να κάμεις» τζιαι μας είπεν είντα μ’ που μας είπεν, ξέραμε ότι εννά δημιουργηθεί το 
πρόβλημα.  Τούτους εν το έκοψεν ο νους τους ότι θα το είχαν!  Τζιαι ξαφνικά ήρταν τον Γενάρη και μας έφεραν 
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ένα νομοσχέδιο  -άκουσον, άκουσον!- ο ταξίαρχος, για να πάει στη θέση του υποστράτηγου, για να μπορέσουν 
να κάμουν τους υμέτερους, να έχει μηδέν χρόνο διοίκησης, να πάει δηλαδή κάποιος υποστράτηγος τζιαι μετά 
Υπαρχηγός, χωρίς να διοικήσει μιαν ταξιαρχία, ένα τακτικό συγκρότημα!  Αντιδράσαμε σχεδόν όλοι, αλλάξαμέν 
το, ναι, αλλάξαμέν το τζιαι ήρτεν την επομένη τζιαι έφερέν μας τους έξι μήνες, γιατί τζιαι οι έξι μήνες βολεύκουν, 
κάποιοι που πρέπει να φύουν τωρά ηλικιακά.  Τζιαι ετάξαν τους, γιατί μεν νομίζετε η Κύπρος έν’ μιτσιά, ότι 
«ξέρετε, αν περάσει τούντο πράμα, εν θα φύετε, εννά σας προαγάγω, να σας κάμω  υποστράτηγους τζιαι να 
μείνετε»!   

 Εν εφτάναν τούτα ούλλα, κύριε Πρόεδρε, στην επιτροπή Άμυνας πληροφορηθήκαμε το εξής φοβερό 
τζιαι απίστευτο:  Ο Κανονισμός 27(7) του περί Στρατού της Δημοκρατίας Νόμου λέει ότι ο χρόνος διοίκησης 
αποκτάται σε μονάδες της Εθνικής Φρουράς ή στρατιωτικά τμήματα που έχουν ΠΟΥ.  Τζιαι όσοι δεν ξέρετε 
είντα μ’ που έν’ ο ΠΟΥ να μπείτε μέσα να δκιαβάσετε τον ορισμό, τζιαι είντα μ’ που έν’ το στρατιωτικό τμήμα.  

 Ο κ. υπουργός πριν κάποιο χρονικό διάστημα εμάθαμεν -τζιαι εμείναμεν έκπληκτοι- ότι έστειλεν μια 
πάγια διαταγή, την Πάγια Διαταγή 4-21/2018, με την οποία λέει ότι νοείται ότι για τον συνταγματάρχη να πάει 
ταξίαρχος τζιαι για τον ταξίαρχο να πάει υποστράτηγος δικαιούνται -τζιαι πιστώνεται ως χρόνος διοίκησης, 
παρακαλώ- ο διοικητής ή ο αναπληρωτής διοικητής Πολιτικής Άμυνας, ο διοικητής ή ο υποδιοικητής της ΚΥΠ, ο 
διευθυντής του επιτελείου του, ο διευθυντής της ΚΥΠΣΕΑ, ο τμηματάρχης του Κέντρου Ελέγχου Αποστολών, ο 
τμηματάρχης του «Κύπρος Ράδιο» τζιαι πάει λέγοντας!  Αυτή η εγκύκλιος, αυτή η πάγια διαταγή είναι 
παράνομη.  Τζιαι είναι παράνομη γιατί;  Γιατί αντίκειται στον νόμο, που ο νόμος έν’ ξεκάθαρος πού αποκτάται 
χρόνος διοίκησης.   

 Με άλλα λόγια τέσσερις υμέτεροι -εν θα πω τα ονόματά τους- που υπηρετούν στις θέσεις τούτες 
βρέθηκαν στις κρίσεις τζιαι την άλλη εβδομάδα εννά προαχθούν, από συνταγματάρχες να γίνουν ταξίαρχοι!  
Αυτή είναι όλη η ιστορία.   

 Και δυστυχώς, αγαπητές συναδέλφισσες και αγαπητοί συνάδελφοι, όταν ρωτήσαμε τον υπουργό αν έχει 
σχέση τούτο το πράμα με το νομοσχέδιο το συγκεκριμένο, είπεν μας ότι εν έσιει καμιά σχέση.  Εγώ σας 
παρουσιάζω την επιστολή τούτη που μας έστειλε, η οποία έλεγε ξεκάθαρα ότι δεν υπάρχει άμεση σχέση.  
Σχέση υπάρχει!  Και ξέρετε τι σχέση υπάρχει;  Τούτοι που εννά προαχθούν την άλλη εβδομάδα, χωρίς να 
διοικήσουν δκυο στρατιώτες -ο ένας στο γραφείο του έσιει δύο μόνιμες υπαξιωματικούς κοπέλες και έναν 
δόκιμο, ο άλλος διοικεί την καρέκλα του μόνος στο επιτελείο του υπουργού, οι άλλοι είναι εκτός τμημάτων 
Εθνικής Φρουράς- αύριο θα βρεθούν ταξίαρχοι, χωρίς να διοικήσουν έναν στρατιώτη, σε έξι μήνες θα 
προαχθούν σε υποστράτηγους τζιαι ο σχεδιασμός είναι μόλις φύγει ο νυν Υπαρχηγός, που του εδώκαν 
παράταση, να έχουν έτοιμον έναν ή δκυο τζιειαμαί, για να βάλουν ως Υπαρχηγό της Εθνικής Φρουράς.  
Απαράδεκτα πράματα!   

 Η αντίδραση των αξιωματικών της Εθνικής Φρουράς κάθε βαθμίδας, κυρίως βαθμού Ταγματάρχη τζιαι 
άνω, είναι φοβερή.  Υπάρχει χάος στην Εθνική Φρουρά, υπάρχει φοβερή αντίδραση!  Αυτή τη στιγμή 
πραγματικά σας μιλώ...  Τζιαι όσοι είσαστε συνάδελφοι στην επιτροπή Άμυνας ξέρετε ποιος έν’ στο βήμα, 
ξέρετε ότι ό,τι λέω λέω το, γιατί το νιώθω!  Δεν έχω καμία απολύτως σκοπιμότητα, καμία απολύτως και το είπα 
και στον υπουργό.  Όταν του είπα ότι «πρέπει να αποσύρεις την πάγια διαταγή τούτη, που είναι προκλητική, 
είναι παράνομη, είναι φωτογραφική, προωθεί συγκεκριμένα πρόσωπα», για να μεν πω τα επώνυμά τους από 
το βήμα της ολομέλειας της Βουλής, μου είπε: «Εν μπορώ να το κάμω, γιατί, ξέρεις, ξεκίνησε η διαδικασία τζιαι 
δικαιούνται».  Ε, τζιαι έρκεσαι τζιαι αλλάσσεις τον νόμο τρεις ημέρες πριν να προαγάγεις ταξίαρχους σε 
υποστράτηγους;   

 Εσείς οι ίδιοι λέτε δαμαί ότι, άμα εννά αλλάξει ο εκλογικός νόμος, εν μπορεί να αλλάξει έξι μήνες πριν να 
έχουμε εκλογές.  Θέλετε σήμερα να αλλάξουμε τη νομοθεσία τρεις ημέρες πριν να έσιει προαγωγές;  Τζιαι, 
επειδή ξέρω ότι θα αναφερθεί μετά ότι έφερέν μας μία γνωμάτευση η Νομική Υπηρεσία, λέω ευθαρσώς από το 
βήμα της Βουλής ότι εγράψαν την κάποιοι ’πού το συγκεκριμένο υπουργείο, το Υπουργείο Άμυνας!  Λέει μέσα 
η συγκεκριμένη γνωμάτευση:  «Ξέρετε, κανένας από τους πιο πάνω αναφερόμενους αξιωματικούς δεν 
επηρεάζεται αρνητικά από την εν λόγω τροποποίηση».  Αυτή τη στιγμή έσιει τουλάχιστον έναν ο οποίος 
δικαιούται τζιαι έν’ ο μόνος που δικαιούται, που έχει χρόνο διοίκησης να πάει.  Ξαφνικά γίνονται εφτά!  Εν 
επηρεάζεται τούτος ο άνθρωπος;  Ρωτώ τον υπουργό: «Καλά, συγγνώμη, έσιεις αξιωματικούς τωρά που εννά 
φύουν, αλλά, αν περάσει τούτο το πράμα, εννά τους αφήκεις;».  «Αν τους προαγάγω», λέει μου.  Εννά τους 
προαγάγει! 

 Τζιαι, επειδή έν’ στην Κύπρο που ζούμε, ξέρουμε είντα μ’ που γίνεται.  Πώς γίνεται στην περίπτωση των 
συνταγματαρχών να προαχθούν ταξίαρχοι, να μη σταματά τη διαδικασία, γιατί, λέει, ξεκίνησε τζιαι να μην 
αφαιρεί τα ονόματα μέσα από μια παράνομη πάγια διαταγή τζιαι στην περίπτωση των ταξιαρχών σε 
υποστράτηγους να μας λέει ότι «ξέρετε, θέλετε να μου αλλάξετε τη νομοθεσία»;  Εζητήσαμέν του να περάσει 
τούτο το πράμα τζιαι να ισχύσει από του χρόνου.  Είπεν μας «όι»!  «Γιατί δεν το φέρατε πριν έναν χρόνο, πριν 
έξι μήνες, πριν εφτά μήνες;».  Δεν ήξερε να μας απαντήσει!  Ήρτεν τελευταία στιγμή. 

 Δε θέλω να μακρηγορήσω άλλο, κύριε Πρόεδρε.  Απολογούμαι για το ύφος μου, δεν είναι ούτε του 
χαρακτήρα μου... 



1454 
 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μια χαρά ήταν το ύφος σου.  Μακάρι να ήταν ούλλους έτσι! 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ: 

 ...ούτε της πολιτικής μου φιλοσοφίας.  Όμως ειλικρινά σας λέω εμένα με θλίβει προσωπικά τούτη η 
κατάσταση, γιατί ειλικρινά τούτο που πάει να γίνει έχει δημιουργήσει σοβαρότατο πρόβλημα στις τάξεις της 
Εθνικής Φρουράς.  Ξέρετε πολύ καλά ότι οι πολιτικοί διαχρονικά δημιουργήσαμε σοβαρότατα προβλήματα 
στους τομείς τούτης της κοινωνίας.  Ας αφήσουμε την Εθνική Φρουρά έξω ’πού τούτη την κουβέντα.  Δε λέω, 
μπορεί στο παρελθόν να έγιναν πράγματα.  Κακώς έγιναν!  Αλλά ειλικρινά αφήστε να προαχθούν τζιείνοι που 
πρέπει να προαχθούν, σωστά, όπως το λέει η νομοθεσία, τζιαι μεν πάτε να κάμετε κάτι σήμερα το οποίο θα 
δημιουργήσει μεγαλύτερα προβλήματα.   

 Επαναλαμβάνω -τζιαι θέλω να κλείσω με τούτο, κύριε Πρόεδρε, θα μπορούσα να μιλώ για πολλές ώρες- 
δεν είναι δυνατόν να έχει στην ίδια μοίρα έναν ταξίαρχο που διοικεί τεθωρακισμένη ταξιαρχία ή ένα 
οποιοδήποτε τακτικό συγκρότημα με έναν που διοικεί δκυο πλάσματα ή, επαναλαμβάνω, την καρέκλα του.  
Τους έχει εξισώσει!  Αυτά τα πράγματα είναι απαράδεκτα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  

 Ο κ. Πιττοκοπίτης. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Ευχαριστώ, φίλε Πρόεδρε. 

 Δυστυχώς, κύριε Πρόεδρε, σε μια περίοδο όπου η τουρκική αδιαλλαξία, προκλητικότητα και 
επιθετικότητα, μια περίοδο που έπρεπε όλοι μαζί να στηρίξουμε και το ηθικό και την αξιοπιστία και τη μαχητική 
ικανότητα της Εθνικής Φρουράς, δυστυχώς ο καθ’ ύλην αρμόδιος υπουργός για θωράκιση της άμυνας τούντου 
τόπου έρχεται με προτάσεις και διαδικασίες οι οποίες τορπιλίζουν και υποσκάπτουν την αξιοπιστία και το ηθικό 
της Εθνικής Φρουράς!   

 Αυτός ο ίδιος υπουργός, κύριε Πρόεδρε, ήρθε πέρσι και με μία μονοκονδυλιά καρατόμησε έξι ταξίαρχους 
καθ’ όλα άξιους, οι οποίοι είχαν όλα τα προσόντα και τες προϋποθέσεις να προαχθούν σε υποστράτηγους, και, 
ενώ υπήρχε μία θέση κενή Υποστράτηγου, επαναλαμβάνω, τους καρατόμησε και τους έξι, για να έρχεται 
σήμερα και να μας λέει «δεν υπάρχουν αξιωματικοί με τις προϋποθέσεις, για να προαχθούν σε 
υποστράτηγους, και άρα πρέπει να ισοπεδώσουμε τες προϋποθέσεις αυτές, όπως είναι ο χρόνος διοίκησης, 
για να μπορέσουμε να προαγάγουμε, να καλύψουμε τις δύο θέσεις».   

 Αυτές οι μηχανορραφίες και οι υπόγειες διαδρομές που μεθοδεύονται από τον ίδιο τον Υπουργό Άμυνας 
υποσκάπτουν, επαναλαμβάνω, καίρια το ηθικό και την αξιοπιστία της Εθνικής Φρουράς και ως βουλευτής 
αυτού του τόπου διερωτώμαι αν ο ίδιος ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας γνώριζε αυτά τα πράγματα και αυτές τις 
διαδικασίες που ακολουθεί ο υπουργός από τα πέρσι μέχρι σήμερα.  Αυτά που έχουμε σήμερα μπροστά μας 
είναι η κορυφή του παγόβουνου.  Είναι γι’ αυτό τον λόγο που πιστεύω ακράδαντα ότι θα πρέπει το κοινοβούλιο 
να απορρίψει αυτές τις μεθοδεύσεις και αυτούς τους κανονισμούς.   

 Ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Η κ. Ερωτοκρίτου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Τριάντα δευτερόλεπτα, κύριε Πρόεδρε. 

 Επειδή η κυβέρνηση -είναι προφανές- και ο υπουργός με περισσή ευκολία εβδομήντα δύο ώρες πριν τη 
λήξη της προθεσμίας διαφοροποιούν προσόντα, εγώ θα εισηγηθώ προς την κυβέρνηση ολόκληρη σε όλα τα 
σχέδια υπηρεσίας και σε όλες τις προϋποθέσεις να μειώσει κατά πενήντα τοις εκατό την οποιαδήποτε 
προϋπηρεσία απαιτείται είτε για την πρόσληψη είτε για την προαγωγή σε οποιαδήποτε θέση! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, έν’ λίγο άχαρος ο ρόλος μου να δικαιολογήσω μερικά πράγματα, αλλά νομίζω ότι πρέπει 
να το κάμω, παρά το γεγονός ότι συμφωνώ με πάρα πολλά από αυτά τα οποία έχουν ακουστεί και ειδικά με 
αυτά που έχει πει ο συνάδελφος ο Κώστας ο Κώστα. 

 Το πρώτο το οποίο αναφέρεται είναι για το θέμα «ρουσφέτι».  Ο αναμάρτητος πρώτος τον λίθον βαλέτω!  
Γνωρίζουμε πάρα πολύ καλά ότι οποιαδήποτε κυβέρνηση, ειδικά σ’ αυτόν τον τομέα των προαγωγών των 
αξιωματικών, κάμνει ό,τι ρουσφέτι θέλει, γιατί αυτή ορίζει και την Επιτροπή Κρίσης και Προαγωγών και 
γνωρίζουμε ποιοι συμμετέχουν.  Άρα λοιπόν, εκείνο που σήμερα εμείς πρέπει να κάμουμε είναι όσο το δυνατόν 
να βάλουμε κανονισμούς που να περιορίζουν αυτό το γεγονός.   

 Δεύτερον, το νομοσχέδιο μπορεί να ήρθε αργοπορημένα στη Βουλή.  Ήρθε τον Γενάρη.  Έγινε μια 
εξαντλητική συζήτησις.  Έγινε βελτίωσις.  Μας ικανοποιεί το γεγονός ότι είναι για έξι μήνες μόνο ο χρόνος 
διοίκησης;  Όχι, θα θέλαμε να ήταν μεγαλύτερος ο χρόνος.  Όμως, με βάση τους κανονισμούς όπως 
ψηφίστηκαν το ’16, έχουν δημιουργηθεί προβλήματα.  Τότε τα είχαμε επισημάνει.  Αυτή τη στιγμή ο στόχος ο 
δικός μας δεν είναι να μεγαλώσουμε τα προβλήματα, αλλά να προσπαθήσουμε να μειώσουμε τα προβλήματα 
τα οποία υπάρχουν.  Και το πιο απλό είναι ότι, εάν δεν ψηφιστεί το νομοσχέδιο, η πιο εύκολη λύση είναι ότι 
υπάρχει ένας που είναι για προαγωγή και οι υπόλοιποι αφυπηρετούν, φεύγουν!  Άρα λοιπόν, θέλουμε να 
φύγουν και οι υπόλοιποι;  Ακούσαμε κριτική ότι πέρσι έφυγαν -κακώς- αρκετοί.  Σήμερα θα τους διευκολύνω να 
φύγουν και οι υπόλοιποι ή θα προσπαθήσω να περιορίσω αυτό το ενδεχόμενο;  Και αυτοί που θα φύγουν 
έννεν με ρουσφέτι που θα φύγουν, άμα θα φύγουν;  Αφού υπάρχει Επιτροπή Κρίσης και Προαγωγών.  Θα 
αποφασίσει η επιτροπή ποιους θα φύγει και ποιους θα κρατήσει.  Άρα λοιπόν, το θέμα δε λύνεται.  Επιτρέψτε 
μου να πω ότι αυτό είναι ένα θέμα θεωρητικό.  Η ουσία είναι εντελώς διαφορετική.   

 Από την πλευρά τη δική μας, κάναμε κάθε δυνατή προσπάθεια ως επιτροπή, όλα τα μέλη της 
επιτροπής, σε δύο κατευθύνσεις.  Η μία αφορά κυρίως την πάγια διαταγή, όπως είπε ο συνάδελφος ο Κώστα.  
Ήδη ο υπουργός έχει δεσμευτεί ενώπιον της επιτροπής ότι ορισμένες από τις θέσεις τις οποίες έχει 
συμπεριλάβει στην πάγια διαταγή του θα τις αφαιρέσει.  Και το δεύτερο, ότι θα πρέπει ακριβώς να εισαχθεί το 
κριτήριο της μοριοδότησης.  Ανάλογα με το σε ποια θέση διοίκησης είναι ο καθένας, να μπορεί να μοριοδοτείται 
και να μπαίνει ακόμη ένα αντικειμενικό στοιχείο.   

 Η άποψη η δική μου, για να μην μακρηγορήσω περισσότερο, είναι ότι πρέπει να εγκριθούν οι 
κανονισμοί, να στηρίξουμε αυτή την προσπάθεια και την ίδια στιγμή να τους βελτιώσουμε όσο μπορούμε και 
για το θέμα των κανονισμών των αξιωματικών και των υπαξιωματικών, που το έχουμε πει πάρα πολλές φορές.  
Και αν είναι να κάνουμε αυτή τη στιγμή μια κριτική στην κυβέρνηση και στο υπουργείο, είναι η καθυστέρηση να 
έρθουν συμπληρωματικοί κανονισμοί όσον αφορά τη ρύθμιση των θεμάτων των προαγωγών των αξιωματικών 
και των υπαξιωματικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Προκοπίου. 

 Όχι, κύριε Προκοπίου, δύο λεπτά από τη θέση σου.  Είσαστε ο δεύτερος ομιλητής. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Μπορεί να είναι τρία.    

 Αγαπητέ Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Αν είχε κάποιους -και να πω και για τον εαυτό μου- που στιγμάτισαν και φώναξαν και, αν ήταν δυνατό, 
θα βγαίναμε και πάνω στα τραπέζια…  Μπορείτε να ρωτήσετε τους αγαπητούς συνάδελφους που είμαστε στην 
επιτροπή Άμυνας όσον αφορά αυτά που γνωρίσαμε.  Υπάρχουν από όλες τις ομάδες μέλη στην επιτροπή 
Άμυνας και γνωρίζουν.  Όμως έχει μια διαφορά που δεν…  Έντζιε αδικώ κάποιους, γιατί δεν κατέχουν…  Ο 
καθένας στο είδος του, στο αντικείμενό του.  Εγώ σας το λέω ξεκάθαρα.  Ξέρετε γιατί γίνεται ο καβγάς τώρα για 
όλα;  Για προαγωγές μόνο δύο ταξιαρχών!  Να γίνουν δύο ταξίαρχοι, να γίνουν υποστράτηγοι.  Τίποτε άλλο.  
Αν το περάσουμε σήμερα τούτο, σημαίνει ότι δύο ταξίαρχοι γίνονται υποστράτηγοι.  Τι κερδίζουν οι αξιωματικοί 
με τούτο;  Κερδίζουν ότι -κάθε μία θέση, ’που φεύγει ένας, κενώνεται, δύο θέσεις υποστρατήγων ήταν κενές- 
δύο ταξίαρχοι γίνονται υποστράτηγοι, αυτόματα επτά και επτά, δεκατέσσερα άτομα προάγονται από τον βαθμό 
του ανθυπολοχαγού μέχρι τον βαθμό του ταξίαρχου. 

 Και έρχομαι και λέω γιατί κάμνουμε τόσο θόρυβο.  Έχει απόλυτο δίκαιο ο φίλος μου ο Κώστας.  Ο 
πρώτος που τα φώναζα τότε είμαι εγώ και ας με αμφισβητήσει ένας!  Λέω το, διότι βγήκαμε στο τέλος να 
νομίζουμε ότι κρατούμε και τη σημαία της κυβέρνησης και «ό,τι θέλουν κάμνουν»!  Το Συμβούλιο Κρίσεων, το 
Ανώτερο Συμβούλιο Κρίσεων, που αποτελείται -ακούστε το καλά- από τέσσερα άτομα, τον Αρχηγό, ο οποίος 
είναι εισηγητής και με μία ψήφο, και ακόμη τρεις υπουργούς, με πρόεδρο τον εκάστοτε Υπουργό Άμυνας, η 
μόνη διαφορά που θα κάνει, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι ότι αυτό το συμβούλιο, αν περάσουμε σήμερα τους 
κανονισμούς, είναι μόνο για δύο θέσεις που το όφελος θα είναι έτσι. Δεν τους περνούμε;  Έχει από αύριο, από 
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σήμερα, αν δεν τους περάσουμε, με τους υφιστάμενους να αρχίσει να κάμνει κρίσεις και αποστρατείες, χωρίς 
να κάνει δύο υποστράτηγους.  Τούτα που φωνάζει ο Κώστας -που ήμουν ο πρώτος που τα είπα εγώ και βγήκα 
πάνω, με συγχωρείτε, μόνο πάνω στο τραπέζι έμεινε να βγούμε!- για τους χρόνους διοικήσεως της Πολιτικής 
Άμυνας, αν είναι δυνατό, που ήταν χρόνοι διοικήσεως…  Ο Διοικητής ΚΥΠΣΕΑ να γράφει χρόνο διοικήσεως, 
επιτελείς σε θέσεις στο ΓΕΕΦ, στην ΚΥΠ ή διευθυντής επιτελικού γραφείου του υπουργού κ.λπ.  Αυτές οι 
θέσεις που ήρθαν και πέρασαν να γράφουν χρόνο διοικήσεως είναι απαράδεκτο και το ζητήσαμε.  Ζητήσαμε 
από τον υπουργό, έστω και με τον τρόπο μας, να έρθει μετά από τρεις μέρες, σε τρίτη συνεδρία, που τους 
έγραφε χρόνους διοικήσεως… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Αν θέλετε να με ακούσετε, ακούστε με, για να το καταλάβετε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι!  Αλλά και εσείς συντομεύετε, κύριε Προκοπίου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Ήρθε και δέχτηκε.  Του τα αλλάξαμε τώρα του υπουργού πάνω στο…  Ζήτησα με πρόταση δική μου, 
μαζί με όλους τους υπόλοιπους συναδέλφους οι οποίοι συζητήσαμε και με τον πρόεδρο και με τον Κώστα και 
όλους, ότι πλέον, για να γράφεις χρόνο διοικήσεως από τον ταξίαρχο στον υποστράτηγο, πρέπει να έχεις 
χρόνο διοικήσεως ως διοικητής σχηματισμού, που είναι οι ταξιαρχίες, και Διοικητής Ναυτικού και Διοικητής 
Αεροπορίας που γράφουν χρόνο διοίκησης…  Αν είναι δυνατό!  Όταν τα είδαμε, σηκώθηκαν… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Προκοπίου… 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Πρόεδρε, δώσ’ μου λίγο χρόνο και μένα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσο χρόνο, κύριε Προκοπίου;  Τα είπατε και στην επιτροπή Άμυνας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Ε, ναι, αλλά οι υπόλοιποι συνάδελφοι δεν είναι στην επιτροπή Άμυνας και δεν τα ξέρουν και πρέπει να 
ενημερωθούν και να γνωρίζουν, γιατί στο τέλος θα στοχοποιηθούμε εμείς.   

 Λοιπόν.  Και λέω… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Παρακαλώ, αγαπητοί συνάδελφοι! 

 Για να καταλάβετε ότι μέχρι την Πολιτική Άμυνα να γράφεις χρόνο διοικήσεως…  Εμείς ως επιτροπή 
Άμυνας, προς τιμήν όλων μας και του προηγούμενου υπουργού, δεν το δεχθήκαμε να φύγει στρατιώτης να 
πάει στην Πολιτική... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Προκοπίου, σας παρακαλώ!  Δέκα δευτερόλεπτα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Έγινε η περσινή, από το 2006, που ήταν οι τελευταίες αποστρατείες και προαγωγές, μέχρι το 2019, 
πέρσι, εδώ και δεκατρία χρόνια οι αξιωματικοί… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Προκοπίου, φταίτε και εσείς, γιατί μιλάτε πολλά!  Είναι πέντε λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Έχω δικαίωμα να μιλήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, δεν έχετε δικαίωμα! 
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Ε, έχω δικαίωμα, με καλύπτει το σύνταγμα να μιλήσω! 

 Να τελειώσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ολοκληρώστε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Εδώ και δεκατρία χρόνια οι αξιωματικοί, λόγω του ότι δεν υπήρχαν κρίσεις, δεν προάγονταν.  
Επομένως, η μόνη διαφορά, αυτά που λέμε, αν θα κάμει αυτούς, τους δικούς τους ή όχι κ.λπ., είναι θέμα δικό 
τους, του Συμβουλίου Κρίσεων.  Αυτά που ανέφερε ο Κώστας, ναι, αλλά δεν έχει καμία σχέση με τους 
κανονισμούς, είναι μόνο για τους υποστράτηγους.  

 Και κλείνω.  Καλώ, πρέπει να τους εγκρίνουμε, για να δώσουμε ώθηση, γιατί, αν δεν γίνουν 
υποστράτηγοι τώρα, ούτε και την επόμενη χρονιά θα δικαιούνται να προαχθούν, γιατί οπωσδήποτε θα έχει 
αποστρατείες, και δεν πρόκειται να έχουμε ξανά Υπαρχηγό.   

 Και ζητώ από τον Υπουργό Άμυνας αξιοκρατικά, ο υπουργός μαζί με την επιτροπή του, να κάνουν τους 
ικανότερους, αυτούς που θα κρίνουν, για να πκιάσουν προαγωγή.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ.  

 Ο κ. Παπαδόπουλος, αν χρειάζεται και θα πει κάτι καινούριο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Αντιπροσωπεύουμε και εμείς το κίνημα το δικό μας.  

 Πολύ σωστά είπε ο κ. Κώστα να αφήσουμε τους πιο ικανούς να προαχθούν και συμφωνώ απόλυτα μαζί 
του, γι’ αυτό και με την προτεινόμενη τροποποίηση παρέχεται η δυνατότητα στο Συμβούλιο Κρίσεων να 
επιλέξει μεταξύ περισσότερων υποψηφίων τους καταλληλότερους, για να στελεχώσουν την ανώτατη βαθμίδα 
της Εθνικής Φρουράς.   

 Τώρα, με τους ισχύοντες κανονισμούς οι αξιωματικοί βαθμού ταξίαρχου δε συμπληρώνουν χρόνο 
διοίκησης ενός έτους μέχρι την 31η Δεκεμβρίου, κύριε Πρόεδρε, του προηγούμενου έτους, αλλά ουσιαστικά ο 
χρόνος αυτός ανέρχεται στους είκοσι μήνες περίπου.  Και αυτό, γιατί με βάση την ισχύουσα νομοθεσία οι 
κρίσεις διενεργούνται μέχρι την 31η Μαρτίου κάθε χρόνου.  Και θα επαναλάβω αυτό που είπα:  Αρχίζει η 
διαδικασία των κρίσεων αρχές του Φεβράρη και συμπληρώνονται μέχρι τον Μάρτιο.  Άρα, αυτό έχει ως 
αποτέλεσμα οι αξιωματικοί βαθμού ταξίαρχου να μην μπορούν να κριθούν για τον επόμενο βαθμό το επόμενο 
έτος, με αποτέλεσμα να δικαιούνται να κριθούν, όταν θα έχουν συμπληρώσει είκοσι μήνες χρόνο διοίκησης και 
όχι ένα χρόνο όπως προβλέπεται σήμερα.  Με αυτή την τροποποίηση για μείωση του χρόνου διοίκησης στους 
έξι μήνες στην πραγματικότητα θα παραμείνουν στον βαθμό του ταξίαρχου για τουλάχιστον ένα χρόνο. 

 Θα καταλήξω, κύριε Πρόεδρε, δε θα αργήσω περισσότερο και θα πω ότι η τροποποίηση θα συντελέσει 
στην καλύτερη λειτουργία της Εθνικής Φρουράς.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα παρόντες, κύριε Πρόεδρε, είκοσι ψήφοι υπέρ και είκοσι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μετράτε τους, αν είναι πράγματι έτσι.  

 Έχει κανένας παράπονο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Με είκοσι ψήφους υπέρ και είκοσι ψήφους εναντίον, οι κανονισμοί απορρίπτονται.  

(Μη ευκρινή σχόλια βουλευτών) 

 Τι μισό λεπτό; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Δεν έχει μισό λεπτό!  

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ ψήφισα κατά.  Να γίνει μια… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Διά χειρός, αλλά ο κ. Μυλωνάς δε θα ψηφίσει.  Διά χειρός, αλλά ο κ. Μυλωνάς που ήρθε τώρα δε θα 
ψηφίσει. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε, δε γίνεται αυτό το πράγμα! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Γιατί;  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Μα, δε γίνεται όποτε δεν αρέσει σε κάποιους η ψηφοφορία… 

(Μη ευκρινή σχόλια βουλευτών) 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς το μόνο πράγμα που αποδεχόμαστε είναι να ελεγχθεί η ψηφοφορία, αν οι 
παρόντες ψήφισαν όπως ψήφισαν.  Τίποτε πέραν τούτου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πώς θα το ελέγξουμε;   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Να δούμε.  Αλλά εψηφίσαμε.  Είχαμε χρόνο, δώσατε χρόνο, ψηφίσαμε όλοι.  Λοιπόν, δεν αλλάζει η 
ψηφοφορία… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Λουκαΐδη, να ακούσω την εισήγησή σας.   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ! 

 Πέραν του ότι κατάλαβα την αντίδρασή σας, δεν άκουσα την εισήγησή σας.  Ποια είναι η εισήγησή σας; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Η εισήγησή μου είναι απλή.  Δεν υπάρχει θέμα να ξαναψηφίσουμε.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Διά χειρός δε δέχεστε; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Όχι βεβαίως!  Γιατί να ξαναψηφίσουμε;   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το κάναμε πολλές φορές για επιβεβαίωση, όταν και εσείς το ζητήσατε, αλλά ο κ. Μυλωνάς δε θα 
δικαιούται να ψηφίσει φυσικά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Ο κ. Μυλωνάς δε θα ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
                                            
 Υπέρ: ΔΗΣΥ, Ζαχαρίας Κουλίας (ΔΗΚΟ), Γεώργιος Προκοπίου (ΔΗΚΟ), ΚΣ ΕΔΕΚ, Αλληλεγγύη, ΕΛΑΜ. 
 Εναντίον: ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, Ανεξάρτητοι. 
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 Αλλά, αν το κάνουμε διαφορετικά, να πάει ο κ. Κώστα μέσα με τον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του 
Συναγερμού, μέσα στο σύστημα, να δούμε.   

 Και ο κ. Σιζόπουλος.  Να πάτε μέσα να δείτε αν καταγράφηκε.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Είναι πρωτοφανή πράγματα τούτα!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αυτό να καταγραφεί όμως, ότι δεν κάνουμε επιβεβαίωση διά χειρός ποτέ.  Εγώ είπα διά χειρός, όπως το 
κάναμε ξανά, νοουμένου ότι δεν έρχονται άλλοι μέσα.   

(Στο σημείο αυτό οι κ. Νίκος Τορναρίτης, Γιώργος Λουκαΐδης και Μαρίνος Σιζόπουλος εξέρχονται από την 
αίθουσα, με σκοπό να ελέγξουν το ηλεκτρονικό σύστημα ψηφοφορίας.) 

 Γιώργο, μη φεύγεις, γιατί μπορεί να ξαναψηφίσουμε.  Δεν ξέρεις. 

 Καθίστε κάτω, γιατί μπορεί να ξαναψηφίσουμε.   

 Ναι, κύριε Κουλλά.   

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Και στο παρελθόν διορθώθηκε η ψήφος κάποιου.  Κύριε, εγώ ψήφισα υπέρ και καταγράφηκε εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν είναι διόρθωση ψήφου τούτη. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Έγινε αρκετές φορές τούτο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Ούτε καν το ζητούμε να γίνει αυτή τη στιγμή!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, να γίνει διά χειρός είναι μια λογική προσέγγιση.  Το να πούμε ότι διορθώνει την ψήφο μετά την 
ψηφοφορία δε γίνεται. 

 Ναι, κυρία Ερωτοκρίτου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί της διαδικασίας.   

 Νομίζω ότι το αποτέλεσμα το οποίο έχει καταγραφεί… 

(Στο σημείο αυτό οι κ. Νίκος Τορναρίτης, Γιώργος Λουκαΐδης και Μαρίνος Σιζόπουλος επανέρχονται στην 
αίθουσα.) 

 Εντάξει, ήρθε ο κύριος…  Ένα λεπτό, για να δούμε το αποτέλεσμα. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Είναι σωστά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει.  Άρα, το σύστημα δεν έκαμε λάθος.  Ψήφισε κανονικά, τον καταγράφει. 

 Οι κανονισμοί απορρίπτονται.   

 O κ. Κουλλά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Δε ζήτησα τον λόγο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;  Δεν υπάρχουν. 



1460 
 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για τα υπ’ αριθμόν 5 και 6 θέματα στην ημερήσια διάταξη θέλουμε αναβολή, αν δε 
συντρέχει επείγον λόγος.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Για το υπ’ αριθμόν 5 θέμα υπάρχει ένσταση για αναβολή; 

 Δεν υπάρχει, άρα αναβάλλεται. 

 Για το υπ’ αριθμόν 6 θέμα υπάρχει ένσταση για αναβολή; 

 Δεν υπάρχει, άρα αναβάλλεται. 

 Πάμε στο υπ’ αριθμόν 7 θέμα, που είναι «Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα 
περί Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», πρόταση νόμου εκ μέρους της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.   

 Έχει τροπολογία, όμως πέστε τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών 
Νόμου, ώστε να ρυθμιστούν ζητήματα που αφορούν τη λήψη απόφασης για τερματισμό της καταβολής 
ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την 
πρόταση νόμου «Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών 

Παροχών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» 
Παρόντες: 
 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος  Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης 

 Ευανθία Σάββα  Ηλίας Μυριάνθους 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Μαρίνος Μουσιούττας 
 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε την πιο πάνω 
πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 28 Ιανουαρίου, 4 
και 18 Φεβρουαρίου 2020. Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο 
γενικός διευθυντής και λειτουργός του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, καθώς 
και εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΑΣΥΔΥ και ΔΕΟΚ, του Παγκύπριου Συντονιστικού 
Συμβουλίου Εθελοντισμού (ΠΣΣΕ) και της Παγκύπριας Ομοσπονδίας Συνδέσμων Ευημερίας Ηλικιωμένων 
(ΠΟΣΕΗ). Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, η ΠΕΟ, η ΣΕΚ, η Επιτροπή Κοινωνικής Πρόνοιας της Βουλής 
των Γερόντων και ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Χαμηλοσυνταξιούχων, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης της πρότασης νόμου παρευρέθηκαν επίσης και οι βουλευτές 
μέλη της επιτροπής κ. Σκεύη Κούτρα Κουκουμά, Μαριέλλα Αριστείδου και Λίνος Παπαγιάννης. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος 
και Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών Νόμου, ώστε σε κάθε περίπτωση απόφασης για τερματισμό της 
καταβολής ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος, ο προϊστάμενος της Υπηρεσίας Διαχείρισης Επιδομάτων 
Πρόνοιας (ΥΔΕΠ) να έχει υποχρέωση για ενημέρωση του δικαιούχου αναφορικά με τους λόγους για τους 
οποίους η καταβολή ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος πρόκειται να τερματιστεί.  

Ειδικότερα, με την πρόταση νόμου, όπως αυτή είχε αρχικά κατατεθεί, γίνεται εισήγηση όπως, σε 
περίπτωση που η καταβολή ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος πρόκειται να τερματιστεί, ο δικαιούχος 
ενημερώνεται με συστημένη επιστολή για τη σχετική απόφαση και τάσσεται σε αυτόν προθεσμία δεκαπέντε 
(15) ημερών από την ημερομηνία παραλαβής της επιστολής, δίδοντάς του το δικαίωμα να υποβάλει στην 
υπηρεσία λόγους, δικαιολογητικά/αποδεικτικά στοιχεία που να αιτιολογούν τον μη τερματισμό της καταβολής 
ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος. Σε αντίθετη περίπτωση, η παροχή θα τερματίζεται και ο αιτητής θα 
διατηρεί το δικαίωμα υποβολής ένστασης με βάση τις πρόνοιες της ισχύουσας νομοθεσίας.  
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Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων συμφώνησαν με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου, τονίζοντας ότι σκοπός του υπουργείου και ειδικότερα της 
ΥΔΕΠ είναι η λειτουργικότητα και αποτελεσματικότητα του συστήματος παροχής επιδομάτων πρόνοιας με όσο 
το δυνατό λιγότερες γραφειοκρατικές διαδικασίες. Συναφώς, ανέφεραν ότι προωθείται η αναβάθμιση και 
καλύτερη στελέχωση της εν λόγω υπηρεσίας. Ωστόσο, οι ίδιοι εκπρόσωποι εισηγήθηκαν επιμέρους 
τροποποιήσεις συγκεκριμένων προνοιών της πρότασης νόμου, οι οποίες συνοψίζονται στα ακόλουθα: 

1. Στην περίπτωση που η καταβολή ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος πρόκειται να τερματιστεί, ο 
δικαιούχος να ενημερώνεται με την αποστολή απλής και όχι συστημένης επιστολής, όπως σχετικά 
προβλέπεται από τις πρόνοιες της υπό αναφορά πρότασης νόμου, αφού, σύμφωνα με τους 
κυβερνητικούς αρμοδίους, κάθε δικαιούχος υποχρεούται βάσει των διατάξεων της ισχύουσας 
νομοθεσίας να ενημερώνει την ΥΔΕΠ για την ακριβή διεύθυνση διαμονής του.  

2. Να αναστέλλεται η καταβολή του ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος, μέχρι να ολοκληρωθεί η 
διαδικασία εξέτασης της υπόθεσης, έτσι που να μην παρατηρούνται υπερπληρωμές τις οποίες το κράτος 
πρέπει να διεκδικήσει από πολίτες, εφόσον για τη διενέργεια δέουσας έρευνας καταδειχθεί ότι αυτοί 
είχαν εκπέσει του δικαιώματος σε παροχή ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος. 

Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της εν λόγω πρότασης 
νόμου. 

Στο στάδιο της περαιτέρω εξέτασης της πρότασης νόμου, η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε κατά πλειοψηφία των μελών της να τροποποιήσει το κείμενο της πρότασης 
νόμου, ώστε να διαλαμβάνονται μεταξύ άλλων τα εξής: 

1. Η ενημέρωση δικαιούχου για την πρόθεση τερματισμού της παροχής ελάχιστου εγγυημένου 
εισοδήματος να γίνεται με απλή επιστολή ή ηλεκτρονικό μήνυμα αντί με συστημένη επιστολή, όπως 
προβλεπόταν στο αρχικό κατατεθέν κείμενο της πρότασης νόμου. 

2. Η προθεσμία απάντησης του δικαιούχου ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος στην αρμόδια υπηρεσία 
από δεκαπέντε (15) μέρες, που προβλεπόταν στο αρχικό κείμενο της πρότασης νόμου, να γίνει είκοσι 
(20) μέρες. 

3.  Μέχρι την ολοκλήρωση της διαδικασίας εξέτασης οικείας περίπτωσης, η καταβολή ελάχιστου 
εγγυημένου εισοδήματος αναστέλλεται. 

4. Σε περίπτωση λήψης απάντησης από τον δικαιούχο, οι προβαλλόμενοι λόγοι μη τερματισμού της 
καταβολής ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος εξετάζονται εντός εύλογου χρονικού διαστήματος το 
οποίο δεν υπερβαίνει τους δύο (2) μήνες κατά ανώτατο όριο και ενημερώνεται σχετικά ο δικαιούχος, 

5. Σε περίπτωση που ο προϊστάμενος της ΥΔΕΠ κρίνει ικανοποιητικούς τους προβαλλόμενους από τον 
δικαιούχο λόγους για μη τερματισμό της καταβολής του ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος, το 
καταβλητέο ποσό ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος παρέχεται αμέσως και αναδρομικά. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 
τάσσονται υπέρ της ψήφισης της πρότασης νόμου, όπως αυτή έχει τελικά τροποποιηθεί στη βάση των 
πιο πάνω. 

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, τα 
μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος και το μέλος 
της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν 
επί των προνοιών της πρότασης νόμου, όπως αυτή έχει τελικά τροποποιηθεί στη βάση των πιο πάνω, 
καθώς και από νομοτεχνικής άποψης, κατά τη συζήτησή της στην ολομέλεια του σώματος. 

Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων με την παρούσα έκθεση υποβάλλει την πρόταση νόμου για λήψη τελικής απόφασης στο στάδιο 
της συζήτησής της από την ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 O κ. Φακοντής. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το πρώτο που θέλω να ξεκαθαρίσω είναι ότι ως ΑΚΕΛ δεν έχουμε ζητήσει να κριθεί ως 
κατεπείγουσα και να συζητηθεί σήμερα αυτή η πρόταση νόμου.  Αυτό που έγινε είναι ότι ολοκληρώθηκε η 
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συζήτηση στο επίπεδο της επιτροπής, με βάση τους κανονισμούς επέρασεν ο ανάλογος χρόνος και είναι 
σήμερα ενώπιον της ολομέλειας της Βουλής και δεν είναι πρόταση του ΑΚΕΛ, είναι πρόταση όλης της 
κοινοβουλευτικής επιτροπής. 

 Το δεύτερο που θέλω να τονίσω είναι ότι η ρύθμιση που γίνεται έχει να κάνει με την προσπάθεια της 
επιτροπής να ρυθμίσει προβλήματα που παρουσιάζονται στην υφιστάμενη διαδικασία με βάση τον νόμο, όπου 
σε πολλές περιπτώσεις διακόπτεται είτε τερματίζεται το επίδομα του ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος, σε 
πολλές περιπτώσεις λόγω λανθασμένων στοιχείων.  Έτσι αποφασίσαμε, με τη σύμφωνη γνώμη και του 
Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, να τροποποιήσουμε τον νόμο και, αντί να 
γίνεται τερματισμός περιπτώσεων που λαμβάνουν ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα, να αναστέλλεται και 
παράλληλα να ζητείται η αποστολή σχετικών δικαιολογητικών στοιχείων από τον δικαιούχο, ώστε να 
αποφύγουμε και χρονοβόρες διαδικασίες, διότι η εξέταση μιας ένστασης έπαιρνε έξι με οκτώ μήνες και υπήρχε 
κόσμος ο οποίος δεν είχε άλλους πόρους ζωής και ταλαιπωρείτο αφάνταστα.  Με τη συγκεκριμένη διαδικασία 
επιχειρούμε να βελτιώσουμε την υφιστάμενη νομοθεσία και να λύσουμε πολλά προβλήματα που 
παρουσιάζονται και την ίδια στιγμή να εξοικονομηθεί και χρόνος, να αποφορτιστεί δηλαδή η ίδια η υπηρεσία. 

 Ως ΑΚΕΛ είμαστε υπέρ αυτής της πρότασης νόμου.  Αναφορικά με την τροπολογία της Συμμαχίας 
Πολιτών και των Οικολόγων, για να κάνω τοποθέτηση και επί τούτου, να πω ότι η συστημένη επιστολή η οποία 
εισηγούνται να εισαχθεί στο νομοσχέδιο ήταν και δική μας πρόταση, αλλά, μετά που ακούσαμε το υπουργείο 
ότι θα είναι χρονοβόρα διαδικασία και θα δημιουργήσει προβλήματα, κρίναμε ως καλύτερο σε πρώτη φάση να 
παραμείνουμε με τη γραπτή επιστολή, από τη στιγμή που είναι υποχρεωμένος ο δικαιούχος να δίνει τη 
διεύθυνσή του για να μπορεί να λαμβάνει το επίδομά του, και είχαμε υποσχεθεί ότι, αν δεν είναι 
αποτελεσματικό αυτό το μέτρο και δεν επιλύει το πρόβλημα, να επανέλθουμε στη συνέχεια με άλλη ρύθμιση.  
Άρα, θα τοποθετηθούμε εναντίον της συγκεκριμένης τροπολογίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η συγκεκριμένη πρόταση νόμου που είναι εκ μέρους όλων των μελών της επιτροπής 
προέκυψε κατά τη διάρκεια συζήτησης τριών άλλων προτάσεων νόμου από το Κίνημα Οικολόγων που 
αφορούσαν τη διακριτική ευχέρεια της υπουργού να μην προωθείται άμεσα η κατάργηση του επιδόματος 
εγγυημένου εισοδήματος σε περιπτώσεις που αρνείτο εργασία ο λήπτης ή σε περιπτώσεις που βρισκόταν ότι 
είχε επιπλέον καταθέσεις ή περιουσία.  Ήταν εισήγηση της υπουργού, αντί να έχει αυτή την εξουσία η ίδια, 
όπως προνοούσε η πρόταση των Οικολόγων, να υπάρχει μια διαδικασία προσωρινής αναστολής, ώστε να 
δίνεται η ευκαιρία στις υπηρεσίες να εξηγήσουν στον λήπτη γιατί αναστάλθηκε το επίδομά του και να του δοθεί 
ο χρόνος να υποβάλει τα δικαιολογητικά για το γιατί δεν πήγε στην εργασία που στάλθηκε να πάει ή γιατί 
βρέθηκε στον λογαριασμό του επιπλέον ποσό.  Συνεπώς, εμείς θεωρούμε ότι πρέπει να δίνεται όντως η 
ευκαιρία στον λήπτη να ανταποκριθεί, γι’ αυτό και η εισήγησή μας αυτή η ειδοποίηση να είναι με συστημένη 
επιστολή.  Βεβαίως, μας εξήγησε η υπουργός -και οφείλω να το πω- ότι αυτό θα δημιουργήσει κάποια 
προβλήματα.  Αλλά, εμείς θεωρούμε ότι, για να είμαστε πιστοί στις αρχικές μας προτάσεις νόμου, πρέπει να 
εξασφαλίζουμε ότι ο λήπτης θα λάβει γνώση σε σύντομο χρονικό διάστημα ότι πρόκειται να του ανασταλεί, όχι 
να του αποκοπεί, η καταβολή του ΕΕΕ, για να μπορέσει να αντιδράσει.  

 Κατά τα άλλα, θεωρούμε ότι αυτή η πρόταση της επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων της Βουλής, που ουσιαστικά εναρμονίζεται με την εισήγηση της υπουργού, είναι μια μεσαία, 
μεσολαβητική εισήγηση, θα τη δεχθούμε ως πρώτο βήμα, θα ελέγξουμε την εφαρμογή της και, αν δούμε ότι τα 
προβλήματα που υπήρχαν μέχρι σήμερα συνεχίζουν να υπάρχουν και μετά την εφαρμογή της, θα 
επανέλθουμε με τις δικές μας προτάσεις νόμου.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Βεβαίως, ανεξάρτητα από την πατρότητα αυτής της πρότασης νόμου, εμείς θεωρούμε ότι είναι μία 
πρόταση η οποία καλύπτει αρκετά κενά που έχει σήμερα η νομοθεσία σχετικά με αυτή την ευάλωτη ομάδα 
πολιτών.  Εμείς πιστεύουμε ότι ο κάθε πολίτης έχει δικαίωμα να πληροφορείται τις δυσμενείς, τις αρνητικές 
αποφάσεις και με βάση αυτές τις αποφάσεις που παίρνει το κράτος, η κυβέρνηση, η διοίκηση, θα πρέπει να 
παρέχεται η δυνατότητα στον διοικούμενο, στον επηρεαζόμενο να εκφράζει το δικαίωμά του είτε με ιεραρχική 
προσφυγή είτε σε ανώτερο ιεραρχικά όργανο.  Συνεπώς, μία από τις διατάξεις είναι αυτή και θεωρούμε ότι 
βρίσκεται προς τη σωστή κατεύθυνση άρσης ασαφειών και άρσης ιδιαίτερα της κατάχρησης του δικαιώματος 
που μπορεί να συμβαίνει πολλές φορές από πλευράς της διοίκησης. 
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 Συνεπώς, εμείς είμαστε υπέρ, γιατί επιπρόσθετα με αυτό τον τρόπο θα μπορεί να υπάρχει έλεγχος της 
νομιμότητας των αποφάσεων της διοίκησης και ιδιαίτερα αυτής της υπηρεσίας, για την οποία δυστυχώς κατά 
καιρούς μας έχουν εκτεθεί τεράστια προβλήματα, τεράστιες αδικίες με τη διακοπή των επιδομάτων χωρίς να 
πληροφορούνται οι επηρεαζόμενοι, χωρίς να ενημερώνονται και μάλιστα χωρίς να τους παρέχεται η 
δυνατότητα ένστασης και να καταργείται αυτόματα ένα δικαίωμα τη στιγμή που πολλές απ’ αυτές τις οικογένειες 
αναμένουν να λάβουν αυτό το επίδομα για να ζήσουν την οικογένειά τους.  Η αυτόματη διακοπή σημαίνει ότι 
αυτοί οι άνθρωποι δεν έχουν εισοδήματα, δεν έχουν οτιδήποτε να συντηρήσουν την οικογένεια.  Γι’ αυτό 
θεωρούμε ότι αυτή η πρόταση είναι θετική και θα πρέπει να την ψηφίσουμε.   

 Για την τροπολογία είμαστε εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μαυρίδης. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πολύ σωστή η πρόταση.  Απλά, έχω μία παρατήρηση και έναν προβληματισμό για τους 
δύο μήνες που έχουμε ως διορία να απαντήσει το υπουργείο σε περίπτωση υποβολής των στοιχείων από τον 
αιτητή του οποίου έχει διακοπεί το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα για κάποιο λόγο.  Αυτή η πρόνοια θα 
καθυστερήσει την εξέταση αιτήσεων, νέων αιτήσεων από ανθρώπους και οικογένειες που αναμένουν να 
εγκριθεί η αίτησή τους, διότι μπορεί να μην έχουν εισοδήματα.  Άρα, πιστεύω ότι πρέπει να υπάρχει ίση 
μεταχείριση μεταξύ όλων των αιτητών, όλων των ληπτών ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος και αυτή η 
πρόνοια θα καθυστερήσει τις νέες αιτήσεις.  Κατά τα άλλα είναι πολύ καλή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Προχωρούμε στην τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία των βουλευτών κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών και Γιώργου Λιλλήκα εκ μέρους της Συμμαχίας Πολιτών για την πρόταση νόμου 

«Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020»  

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 2 της πρότασης νόμου, με την οποία προστίθεται στο 
βασικό νόμο νέο άρθρο 35Α, ώστε να προστεθεί σε αυτό η λέξη «συστημένη»  πριν από τη λέξη «επιστολή» 
(5η γραμμή). 

Σημειώσεις: 

1. Με την τροπολογία σκοπείται η τροποποίηση του πιο πάνω άρθρου, ώστε ο δικαιούχος ελάχιστου 
εγγυημένου εισοδήματός να ενημερώνεται για το ενδεχόμενο τερματισμού της παροχής αυτού με 
συστημένη επιστολή αντί με απλή επιστολή.   Με τον τρόπο αυτό διασφαλίζεται ότι ο δικαιούχος έχει 
σίγουρα ενημερωθεί για την πρόθεση του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
να αναστείλει την καταβολή του ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος, ώστε να μπορεί να προσκομίσει τα 
απαραίτητα δικαιολογητικά έγγραφα στις αρμόδιες αρχές. 

2. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές αλλαγές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ.   

 Ψηφίστε για την τροπολογία.   

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις παρόντες, τρεις ψήφοι υπέρ, τριάντα ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τρεις ψήφους υπέρ, τριάντα ψήφους εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται.  

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 35Α.  Άρθρο 2. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι παρόντες, τριάντα έξι ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί 
Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα παρόντες, είκοσι εννέα ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα 
Μέταλλα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019»… 

 ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Και απολογούμαι, αλλά μας εστείλατε να ελέγξουμε τον ηλεκτρονικό υπολογιστή.  Πράγματι, ελέγξαμε 
την ψήφο του κ. Σιζόπουλου, αλλά φαίνεται ότι το λάθος τελικά προήλθε από τη δική μας κοινοβουλευτική 
ομάδα.  Η βουλευτίνα μας η Ξένια Κωνσταντίνου εψήφισεν υπέρ της πρότασης της κυβέρνησης, αλλά το 
σύστημα έγραψε ότι εψήφισεν εναντίον, οπόταν υπάρχει ένα θέμα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές)  

 Εγώ δεν ισχυρίζομαι ότι έχω την απόλυτη αλήθεια, εμπιστεύομαι όμως τους υπαλλήλους της Βουλής και 
τη δήλωση της βουλευτίνας μου που λέει ότι εψήφισεν θετικά υπέρ των κανονισμών, οπόταν έχω την 
εντύπωση ότι, όπως, κύριε Λουκαΐδη, πήγαμε για να επαληθεύσουμε την ψήφο του κ. Σιζόπουλου, πρέπει να 
γίνει κατ’ ανάλογο τρόπο η ίδια, κύριε Πρόεδρε, διαδικασία και όσον αφορά την ψήφο της συναδέλφου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η σύνθεση της Βουλής τώρα δεν είναι η ίδια, τι θα γίνει, δηλαδή, πώς θα το κάνουμε;  Δεν είναι μέσα οι 
ίδιοι.  O κ. Σιζόπουλος, παραδείγματος χάριν, λείπει.  Είναι μέσα ο κ. Μυλωνάς… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Όχι, απλώς, κύριε Πρόεδρε, τούτο που ζητούμε δεν είναι νέα ψηφοφορία.  Είναι απλώς, βάσει των 
στοιχείων της ηλεκτρονικής πληροφόρησης και των επιστημόνων που έχετε εκεί πέρα, να μας βεβαιώσουν ότι 
η ψήφος της κ. Κωνσταντίνου ήταν θετική, όπως ήταν η πρότασή της. 

 Κύριε Γεωργίου, μη με διακόπτετε! 

ΓΙΩΡΓΟΣ Τ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Δεν έχετε μάθει να χάνετε! 
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ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κάποιοι προσπαθούν να ποδοσφαιροποιήσουν μία πραγματικότητα!  Εμείς λέμε κάτι συγκεκριμένο.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή)  

 Κύριε Γεωργίου, σας παρακαλώ!   

 Η πρόθεση της βουλευτίνας μας ήταν να ψηφίσει θετικά.  Το μηχάνημα έγραψε αρνητικά. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές)  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριοι, αφήστε τον να ολοκληρώσει, σας παρακαλώ! 

 Όχι, περίμενε.  Κατ’ αρχάς δεν τίθεται θέμα να γίνει ξανά ψηφοφορία.  Μπορεί να τεθεί θέμα, αν υπάρχει 
διόρθωση, να το κουβεντιάσουμε. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω επί αυτού να τοποθετηθώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα σας δώσω όλους τον λόγο.  Αλλά θα πάρεις τον λόγο, κύριε Δαμιανού, όταν τελειώσει ο άλλος που 
μιλά, για να καταλάβουμε και ποια είναι η ένστασή του και ποιος είναι ο ισχυρισμός του. 

 Να δώσω πρώτα τον λόγο στην κ. Κωνσταντίνου. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, διαδικαστικά, με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε.  Κύριε Πρόεδρε, εισάγετε, με όλο τον 
σεβασμό, μία διαδικασία ανύπαρκτη.  Είναι η Βουλή των Αντιπροσώπων.  Παρακολουθώ με ψυχραιμία από 
την αρχή.  Το έχουμε παραξηλώσει εδώ μέσα!  Να μάθουμε να χάνουμε επιτέλους!  Λυπούμαι πάρα πολύ!  
Είσαστε έτοιμοι να θυματοποιήσετε μία νέα συνάδελφό σας, για να μη χάσετε μία ψηφοφορία.  Εμείς τζιαι έτσι 
να ήταν δε θα το εγείραμε!  Είναι και θέμα συναδελφικότητας πλέον δαμέσα!  

 Επί της ουσίας, κύριε Πρόεδρε, δεν υπάρχει καμία διαδικασία με την οποία για οποιονδήποτε λόγο μετά 
από είκοσι λεπτά από μια ψηφοφορία να επιτραπεί αναθεώρηση ψηφοφορίας.  Και σας καλώ να εφαρμόσετε 
τον κανονισμό, με όλο τον σεβασμό ως Προέδρου της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κοιτάξετε, κύριε Δαμιανού, τον κανονισμό και τις αποφάσεις θα τις εφαρμόσω όπως κρίνω, ανεξάρτητα 
έντασης φωνής.  Τώρα, τούτα τα ύφη όταν μιλάτε, σας παρακαλώ, δικαίωμά σας μεν, αλλά είναι και δικαίωμά 
μου να τα επικρίνω.  

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Με όλο τον σεβασμό, είναι επί προσωπικού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι επί προσωπικού, ναι. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Αιτείται ένας βουλευτής στην ολομέλεια, εφόσον δεν προσβάλλει συναδέλφους, είναι επιλογή δική του.  
Με όλο τον σεβασμό, μαθήματα συμπεριφοράς δε δέχομαι!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως είναι επιλογή δική του, αλλά… 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Προηγουμένως ωρύονταν από το βήμα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 …πήρες τον λόγο, χωρίς να σου τον δώσω! 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Σας παρακαλώ, ήμουν ο πρώτος ομιλητής!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Δεν έχει σημασία.  Εγώ διώ τον λόγο… 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εάν θέλετε να βάλετε το μηχάνημα να σας διά τον λόγο, να το κάμετε.  Εγώ διώ τον λόγο! 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μου είχατε δώσει τον λόγο!  Εάν ενοχλούν αυτά που λέω, είναι δικαίωμά σας.  Με όλο 
τον σεβασμό ήμουν ο πρώτος ομιλητής, γι՚ αυτό και μίλησα.  Επαναλαμβάνω, δεν επιτρέπει ο κανονισμός 
οποιαδήποτε αλχημεία από αυτές που υπονοούν κάποιοι ότι ενδεχομένως να αποδεχτείτε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Κωνσταντίνου έχει τον λόγο. 

ΞΕΝΙΑ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, με όλο τον σεβασμό προς τον καθένα και την καθεμία από εσάς, 
δε χρειάζομαι δικηγόρους ούτε χρειάζεται να υπονοεί οποιοσδήποτε ποια ήταν η πρόθεσή μου.  Είμαι εξ 
εκείνων που είμαι σ՚ αυτή την ολομέλεια από το πρώτο λεπτό, δεν έχω κουνηθεί ρούπι από τη θέση μου και η 
πρόθεσή μου ήταν βεβαίως να υπερψηφίσω μαζί με την υπόλοιπη κοινοβουλευτική μου ομάδα το 
συγκεκριμένο.  Αυτή είναι η υπεύθυνή μου δήλωση.  Δεν είχα πάρει χαμπάρι ότι δεν πέρασε η ψήφος μου μέσα 
στο σύστημα.  Δε λέμε σε καμία περίπτωση να επαναλάβουμε την ψηφοφορία -έχει δίκαιο ο Πρόεδρος της 
Βουλής- εκείνο το οποίο λέω, το οποίο είναι απόλυτα λογικό και δεν έχει να κάμει με το ποιος κερδίζει ή με το 
ποιος χάνει, είναι ότι έγινε ένα τεχνικό λάθος, το οποίο με αφορά, με φέρνει σε πολύ δύσκολη θέση και με 
εκθέτει και παρακαλώ όπως διορθωθεί.  Τίποτα περισσότερο και τίποτα λιγότερο!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρία Κωνσταντίνου, ένα λεπτό.  Εδώ… 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Περίμενε να ακούσετε.   

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Τι να ακούσω, κύριε Πρόεδρε; 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εν μπορούμε να κάμουμε συζήτηση!   

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, αλλά να ζητάτε τον λόγο!  Εγώ έπρεπε να ήμουν αλλού για πολύ σοβαρό λόγο, ανέβαλα ραντεβού 
με ξένο πρέσβη για τρία τέταρτα και όλοι εσείς, που εφοάστουν να ՚ρτετε δαμαί να συνεδριάσετε, εν σταματάτε 
να μιλάτε τζιαι μάλιστα παίρνετε τζιαι τον λόγο μόνοι σας! 

 Σας παρακαλώ, εδώ δεν τίθεται θέμα ξανά ψηφοφορίας.  Το μόνο θέμα που τίθεται είναι αν έκαμε λάθος 
το ηλεκτρονικό σύστημα.   

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τριάντα δευτερόλεπτα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να δώσω τον λόγο πρώτα στον κ. Λουκαΐδη και μετά σε εσάς, παρ՚  όλο που είσαστε αρχηγός… 
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ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Μπορεί να μη χρειαστεί… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Μόλις μίλησε η κ. Κωνσταντίνου… 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Μπορεί να μη χρειαστεί… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Αβέρωφ έχει τον λόγο. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Είναι απλά τα πράγματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Λουκαΐδη, θα διακόψω και θα κάμω έρευνα εκτός Βουλής και θα επανέλθουμε εντός της ημέρας 
γι՚ αυτό το θέμα, εάν δε ζητάτε τον λόγο! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Αφού εδώσετέ μου τον λόγο! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έδωσά σας τον λόγο και θέλει ο κ. Αβέρωφ για τριάντα δευτερόλεπτα, αν μπορείτε, να σας διακόψει να 
μιλήσει. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ήδη έχει μιλήσει η κ. Κωνσταντίνου… 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Λουκαΐδη) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το αίτημα έν՚ ‘πού τη δεξιά πλευρά, κύριε Λουκαΐδη.  Αφήστε να μας πουν το αίτημά τους καταρχάς.   

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ζούμε… 

(Μη ευκρινή σχόλια από την κ. Ξένια Κωνσταντίνου) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρία Κωνσταντίνου, θέλω να σας παρακαλέσω να πάτε μέσα μαζί με τον γραμματέα να δείτε αν στις 
προηγούμενες ψηφοφορίες φαίνεται το όνομά σας ότι εψηφίσετε. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω τον λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε…   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Λουκαΐδη) 

 Γιατί προκαταβάλλετε;  Ευχαριστώ για την έλλειψη εμπιστοσύνης φυσικά, διότι με κάμνει να είμαι πιο 
προσεκτικός!  Γιατί προκαταβάλλετε τι θα πω και τι θα κάμω;   

 Παρακαλώ, κύριε Νεοφύτου. 
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ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ξεκινώ από μία θέση.  Ως Δημοκρατικός Συναγερμός δε ζητούμε καμιά αλλαγή, να το ξεκαθαρίσω αυτό 
το πράμα.  Ήταν είκοσι είκοσι, έληξε.  Έληξε!  Όμως ζούμε συνθήκες τους τελευταίους μήνες και εντός και 
εκτός Βουλής μ՚ έναν αυταρχισμό πρωτόγνωρο, που δεν έχει να κάμει με δημοκρατικά θέσμια!  Και, αν κάτι 
ψέγουμε, είναι γιατί κάποιοι αρνήθηκαν την πρότασή σας -και κακώς δεχτήκατε, από τη στιγμή που υπήρχε 
αμφισβήτηση- να γίνει ψηφοφορία διά χειρός.  Έληξε όμως.  Δεν εγείρουμε το ζήτημα.  Οι κανονισμοί δεν 
έχουν εγκριθεί.  Τέλος.  Τελεία και παύλα!   

 Αλλά, κύριε Πρόεδρε, για αυτό τον αυταρχισμό που ζούμε και εντός και εκτός Βουλής το τελευταίο 
διάστημα έχετε και εσείς ευθύνη, ως Πρόεδρος του εκλελεγμένου σώματος.  Δεν είναι θέμα κάποιων αν ο 
Πρόεδρος της Βουλής αποφασίσει ότι για επικύρωση μίας ψηφοφορίας πρέπει να γίνει διά ανατάσεως της 
χειρός.  Κακώς έχετε ενδώσει.  Έληξε όμως.  Οι κανονισμοί δεν έχουν περάσει.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ώσπου είναι έτσι τα πράγματα… 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Αν ξαναβκούμε εξουσία, εννά σας βάλουμε ούλλους μέσα!  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Αβέρωφ, σε παρακαλώ! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ώσπου είναι έτσι τα πράγματα, έχει γίνει σεβαστή… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι, περιοριστείτε εις το θέμα διαδικασίας! 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

(Σε έντονο ύφος) 

 Κύριε Πρόεδρε, απαιτώ να ανακαλέσει αυτό που ανέφερε ο πρόεδρος του Συναγερμού, επειδή άκουσα 
αυτό που είπε.  Προσωπικά θα αποχωρήσω, αν δεν ανακαλέσει την πρόκληση την τελευταία «αν βκούμε 
εξουσία, θα σας κλείσουμε ούλλους μέσα»!  

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απολογούμαι, αν είπα ούλλους μέσα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το ανακάλεσε, εντάξει. 

(Μη ευκρινή σχόλια από την κ. Σκεύη Κούτρα Κουκουμά) 

 Το ανακάλεσε…   

 Τι είπετε, κυρία Κουκουμά; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Έκλεισε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τι είπες;  Εσύ το ανακαλείς τούτο που είπες τωρά; 

ΣΚΕΥΗ ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Όταν σε προκαλούν ότι, αν βκουν, εννά μας βάλλουν μέσα τζιείνοι που το κάμναν…  Συγγνώμη, εν 
μπορούμε να ακούμε τζιαι να κάμνουμε πως εν ακούμε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μπορείτε να το ανακαλέσετε, όπως ο κ. Δαμιανού εκάλεσε τον κ. Νεοφύτου και το ανακάλεσε;   
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ΣΚΕΥΗ ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Αν το ανακάλεσε, ανακαλώ τζιαι εγώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης έχει τον λόγο. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δύο σχόλια.  Εγώ να ξεκαθαρίσω ότι, εάν υπήρχε η πρόθεση να συνεχιστεί η συζήτηση 
και η αμφισβήτηση του αποτελέσματος της ψηφοφορίας, είχαμε αποφασίσει ότι θα αποχωρούσαμε από την 
ολομέλεια -και το λέω μετά λόγου γνώσεως τι λέω, δε συνηθίζουμε να κάμνουμε κάτι τέτοιο- και να 
αποφασίζατε ότι θέλατε οι υπόλοιποι και εσείς.  Γιατί, επιτρέψετέ μου να ξεκινήσω με τούτο, όπως είχαμε 
προβλέψει και όπως είχαμε καταγγείλει με την έναρξη της συνεδρίας τούτης της ολομέλειας, αυτή η Βουλή έχει 
γίνει ρεζίλι!  Τα όσα είπαμε εις την αρχή της συνεδρίας έχουν επιβεβαιωθεί όχι μόνο με τη συζήτηση που έγινε 
επί του συγκεκριμένου θέματος, αλλά και με τα όσα ακολούθησαν και συζητούμε σήμερα.   

 Την ώρα που ο κόσμος, αυτή την ώρα, αγωνιά από την τεράστια απειλή που έχει η χώρα μας σε σχέση 
με τη δημόσια υγεία, έχουμε στείλει τα χειρότερα μηνύματα!  Γι՚ αυτό το θέμα είμαστε σήμερα και 
συνεδριάζουμε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο καθένας να αναλάβει την ευθύνη για τα μηνύματα που έστειλε! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ!  Δεν εδιακόψετε τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου που είπε βαρετές κουβέντες! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τον εδιάκοψα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Σας παρακαλώ!  Εν τον εδιακόψετε, την ώρα που έλεε τες βαρετές κουβέντες!  Βαρετές κουβέντες!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πάρτε τα πρακτικά, κύριε Λουκαΐδη, και θα δείτε ότι παρενέβηκα και του είπα να… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αφήστε με να μιλήσω!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πάρτε τα πρακτικά, διότι τούτη την ιστορία «δεν εδιάκοψα» έν՚ πολλές φορές που την κάμνετε 
τελευταίως!  Εδιάκοψα! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Λοιπόν, αυτή η Βουλή έγινε ρεζίλι.  Και κάποιοι θέλουν να συνεχίσουν το ρεζιλίκι, αμφισβητώντας το 
αποτέλεσμα της ψηφοφορίας, μετά που προχωρήσαμε σε άλλα θέματα, μετά που επήαμεν τζιαι είδαμεν το 
αποτέλεσμα της ψηφοφορίας στην αίθουσα μέσα.   

 Και έρχομαι στο δεύτερο:  Τελικά διερωτώμαι πόσο εύκολο είναι για κάποιους να αναποδογυρίζουν την 
πραγματικότητα!  Ποιος είναι ο αυταρχικός;  Τζιαι ποιος έν՚ τζιείνος που υπερασπίζεται τες δημοκρατικές 
διαδικασίες;   

 Σας έχουμε δει, κύριε Αβέρωφ Νεοφύτου, όποτε χάνετε σε μια ψηφοφορία, να κάμνετε τα ίδια και να 
αμφισβητείτε μέχρι τέλους, γιατί δεν μπορείτε να αποδεχτείτε ότι εχάσετε μια ψηφοφορία.  Και, επειδή 
προφανώς είναι τόσο σημαντικό αυτό το θέμα -του ρουσφετιού, επαναλαμβάνω, κοινοβουλευτικού ρουσφετιού 
από κάποιους- θα αμφισβητούσατε μέχρι τζιαι το τέλος της ολομέλειας το αποτέλεσμα.  Είναι ντροπής 
πράγματα αυτά!  Ξαναλέω, είναι ντροπής πράγματα!  Και αυτός είναι ο αυταρχισμός!  Πέστε μου πότε θα 
τελειώνουμε με τες διαδικασίες και πότε θα ξέρουμε ότι εψηφίστηκεν ένα νομοσχέδιο, αν εισάξουμε τέτοιου 
είδους πρακτικές!  Πέστε μου πότε θα ξέρουμε!  Πέστε μου σε ποιο άλλο κοινοβούλιο γίνεται κάτι ανάλογο! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τι ανάλογο, κύριε Λουκαΐδη, για να καταλάβω; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Να κρίνουμε μια ψηφοφορία στην ψήφο και να συνεχίζεται η αμφισβήτηση μέχρι τέλους! 
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ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ποια αμφισβήτηση;   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Η αμφισβήτηση του αποτελέσματος.  Έχετε αποδεχτεί στο τέλος -και το πιστώνουμε- ότι δεν 
αμφισβητείτε…   

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Εζήτησα να σας προλάβω. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Νεοφύτου… 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Εζήτησα να σας προλάβω… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 …με συγχωρείτε και πάλι.  Μη μας θεωρείτε ηλίθιους!  Σεβαστείτε τη νοημοσύνη μας τζιαι του κόσμου!  
Ο κ. Τορναρίτης αυτό είπε;  Η κ. Ξένια Κωνσταντίνου αυτό είπε;  Εθέλετε αλλαγή αποτελέσματος τζιαι 
ψηφοφορίας!   

 Λοιπόν, εγώ τελειώνω… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 …αλλά πρέπει να τελειώσει, κύριε Πρόεδρε, αυτή η συζήτηση… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εσείς τη συνεχίζετε, κύριε Λουκαΐδη μου.  Η συζήτηση ετέλειωσεν από καιρό. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ετέλειωσεν από καιρό; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ετέλειωσεν από καιρό;   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως, ετέλειωσεν η συζήτηση. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Μετά από τες θέσεις που εξέφρασε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Νεοφύτου.  Δεν αμφισβητεί το αποτέλεσμα, θέλει να γίνει… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ο κ. Νεοφύτου δεν είπε άλλα πράματα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συγγνώμη; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Δεν είπε τζιαι άλλα πράματα βαρετά;  Απέσυρε εκείνο που απέσυρε.   
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Απέσυρε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Καλώς το απέσυρε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θέλετε να το συζητήσουμε; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Εν είπε άλλα βαρετά;  Εν έπρεπε να μιλήσουμε, κύριε Πρόεδρε;  Με όλο τον σεβασμό!  Λέω λοιπόν 
τωρά που απαντήσαμε, αν θέλετε να το συνεχίσουμε, να το συνεχίσουμε βέβαια… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγώ εν έχω πρόβλημα.  Να μείνετε δαμαί να το συνεχίσετε, όπως εκάμετε και αλλού. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Η εισήγησή μας είναι να τερματιστεί, γιατί απλώς περισσότερο ρεζίλι γίνεται με ευθύνη κάποιων, όχι 
όλων, αυτό το κοινοβούλιο.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κουλίας. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είμαι ο δράστης της αποκαλύψεως του λάθους, αν έν՚ λάθος, όμως, για να ՚μαστε 
έντιμοι, σωστοί, έγινε τι έγινε, αλλά πρέπει να ξέρουμε το εξής:  Εζήτησα από την κ. Ηλιάδη, τη διευθύντρια των 
κοινοβουλευτικών επιτροπών, να με πάρει για πρώτη φορά εις το δωμάτιο που γίνεται ο ηλεκτρονικός έλεγχος.  
Ρώτησα τον κ. Αβέρωφ:  «Πόσους βουλευτές έχεις;»  «Δεκατρείς».  Εμείς είμαστε μετρημένοι εδώ.  Πράγματι 
διεπιστώθη ότι έναν συνάδελφο από τον Δημοκρατικό Συναγερμό δεν τον κατέγραψε το σύστημα.  Όπως 
γίνεται η ψηφοφορία εκεί πρέπει να δίνεται κάποιος χρόνος ένας που ψηφίζει να μπορεί να δει το όνομά του, 
διότι είναι με τόση ταχύτητα που αλλάσσει.  Δεν υπάρχει αμφιβολία ότι στη συγκεκριμένη ψηφοφορία ήταν 
είκοσι ένα υπέρ και είκοσι κατά.  Αυτή είναι η πραγματικότητα.  Και τα άλλα που λέγονται είναι εκ του περισσού 
και μη αληθή.  Το σύστημα δεν κατέγραψε μία συνάδελφο από τον Δημοκρατικό Συναγερμό που όντως 
εψήφισεν.  Αυτό είναι που έγινε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, μπορεί έτσι να έγινε, αλλά, όταν πατάτε, μπροστά σας όταν κοιτάξετε, φαίνεται.  Το ένα.  Το 
δεύτερο, μπορεί να υπήρχε πρόβλημα με το σύστημα, στο κουμπί εκεί. Έλεγξα κατά πόσο έχουν καταγραφεί οι 
προηγούμενες ψηφοφορίες της κ. Κωνσταντίνου και έχουν καταγραφεί.  Επομένως, μένω μέχρι εδώ. 

 Παρακάτω.  Όσον αφορά τον κ. Λουκαΐδη, είναι ο ίδιος που έτυχε να αμφισβητήσει ψηφοφορία και έγινε 
μετά διά χειρός και έγινε ξανά εξέταση.  Και αυτό που λέει ότι δεν συνέβη σε άλλες Βουλές, συνέβησαν δικής 
του αιτήσεως εις αυτή τη Βουλή, για να λέμε όλη την αλήθεια.   

 Από εκεί και πέρα, ο μόνος τρόπος που θα μπορούσαμε να ξαναεξετάσουμε το θέμα ή αν εβρέθετουν 
σειρά…  Να σας πω και τη δική μου τοποθέτηση, δεν έχω τίποτε να κρύψω, γιατί είμαι πάντα αντικειμενικός και 
το γνωρίζετε και αυτοί που σήμερα μου κάμνετε κριτική.  Θα προβληματιζόμουν μόνο και θα σας έθετα σε 
προβληματισμό, αν φαινόταν ότι προηγούμενες ψηφοφορίες που εψήφισεν η κ. Κωνσταντίνου δεν 
καταγράφηκαν.  Το έλεγξε ο κ. Κώστα και η κ. Κωνσταντίνου και αυτό δεν έγινε και θα ήταν παρατραβημένο να 
υποθέσω ότι μόνο στο τελευταίο που υπήρχε ισοψηφία είκοσι είκοσι ήταν το πρόβλημα.  Από εκεί και πέρα, 
κύριε Αβέρωφ Νεοφύτου, δέχομαι οποιαδήποτε ευθύνη, γιατί δεν επέμενα εις τη διά χειρός ψηφοφορία, αλλά 
από την άλλη να δεχτούν και όλοι την ευθύνη για τον έλεγχο του τρόπου που ψηφίζουν.   

 Εδώ όμως και με τούτο θεωρώ ότι λήγει η συζήτηση, εκτός αν έχετε κάτι που θέλετε να πείτε. 

 Ο κ. Ζαχαρίου. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή κάποιοι μιλούν και για το επίπεδο της Βουλής τζιαι για την εικόνα που στέλνουμε, 
κάποτε οι αλήθειες πρέπει να λέγονται, όσο αγαπητοί και αν είναι και όσο σκληρά και αν πρέπει να τες πούμε.  
Η καλή μέρα έν՚ ՚πού το πρωί που φαίνεται.  Εδώ, πριν ξεκινήσει η ολομέλεια, εκτός διαδικασίας, εκτός 
ατζέντας, εφάμεν όλοι μια ρετσινιά του ρουσφεθκιού.  Ούτε ανοίξαμε το στόμα μας να απαντήσουμε, για χάρη 
των συνθηκών που περνά η πατρίδα μας, τζιαι εσυνέχισεν η επίθεση συνεχόμενα.  Εάν εφτάσαμεν δαμαί που 
εφτάσαμεν, ας αναλογιστούν πρώτοι ποιοι εβάλαν τη βενζίνη και άναψαν το σπίρτο.  Έν՚ εύκολο να κατηγοράς 
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κάποιους, είχαμε πολλή υπομονή τζιαι εν απαντήσαμε, αλλά όι να βκείτε τζιαι που πάνω!  Έσιει τζιαι η 
υπομονή τα όριά της!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Πολύ απλά, κύριε Πρόεδρε, τη φωθκιά τη βάζει εκείνος που προβαίνει σε πράξεις πυρπόλησης και όχι 
εκείνος που τις καταγγέλλει.   

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Απλά, για να καταλάβω, κύριε Πρόεδρε, αφού μου δίνετε τον λόγο, είμαι ο τελευταίος.  Αυτά που 
εζήτησε και επέβαλε το ΑΚΕΛ δεν τα δέχεται για τους υπόλοιπους.  Πολύ απλά, δάσκαλε, που δίδασκες τζιαι 
νόμο δεν εκράτεις!  Αυτή έν՚ η πραγματικότητά σας! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Στεφάνου. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Νομίζω πρέπει να μιλήσουμε λίγο με τη φωνή της λογικής.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να μιλήσουμε με τη λογική; 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Με τη φωνή της λογικής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Σκεφτείτε να δεχτούμε μια διαδικασία η οποία μετά από δέκα λεπτά, μετά ’πού πέντε λεπτά, μετά ʼπού 
έννα πάμε σε άλλο θέμα, να ξαναπάμε να μετρήσουμε.  Έν’ ’πού τζειαμαί που ξεκίνησε η όλη ιστορία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Δεν εξεκίνησεν κανένας…  

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Ένα λεπτάκι, συγγνώμη.   

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Εσείς… 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Επιτρέπεται; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αφήστε τον να ολοκληρώσει. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Από τη στιγμή λοιπόν που τελικά καταλήξαμε ότι το αποτέλεσμα της ψηφοφορίας είναι αυτό που 
καταγράφηκε πάνω στον πίνακα, το θέμα πρέπει να λήξει.  Έτσι; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα, έληξε το θέμα. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Ωραία! 

 Από εκεί και πέρα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Έληξε το θέμα. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 …λέχθηκαν πάρα πολλά που ήταν και εκτός τάξης και προσβλητικά.  Επομένως, νομίζω ότι πρέπει να 
δείχνουμε και μια αυτοσυγκράτηση, για να διατηρούμε και το όνομα της Βουλής τουλάχιστον τζειαμαί που είναι, 
που δεν είναι και καλή η θέση. 

 Ξεκίνησε όντως στραβά η συζήτηση -δεν είναι από εμάς- όταν συζητήσαμε το θέμα αν θα έπρεπε να 
συνέλθει Βουλή όλη, τζιαι ύστερα, άμα μετρούμε τζιαι τις ψήφους, μες το σκεπτικό μας πρέπει να βάλουμε και 
το εξής:  Ένα είναι να έρχεται η Βουλή να συνεδριάζει τζιαι κάποιος να είναι στο εξωτερικό ή αλλού και να μην 
μπορεί να προσέλθει και άλλο λόγω της έκτακτης κατάστασης με τον κορωνοϊό να είναι αυτοπεριορισμένος και 
να μην μπορεί να παρευρίσκεται.  Τζιαι τούτο πρέπει να το υπολογίσουμε, κύριε Πρόεδρε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δηλαδή, αν ήμουν αυτοπεριορισμένος εγώ, δε θα συνεδριάζατε;  Γιατί τις υπόλοιπες επιτροπές τες 
εκάμετε την προηγούμενη εβδομάδα, που απουσίαζε ο Πρόεδρος της Βουλής; 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Έννεν για τούτο που σας είπα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αλλά; 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Όταν κάποιος είναι ομάδας υψηλού κινδύνου και δεν μπορεί να… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δε μας ενημέρωσε κανένας για τέτοιο. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Ε, μα, εντάξει.  Είνταμπου ’ννά πουν, ότι λείπουν… 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Λείπουν τρεις. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Ακριβώς!  Λείπουν τρεις της κοινοβουλευτικής μας ομάδας, διότι είναι σε αυτή την ομάδα που λέμε 
υψηλού κινδύνου και επέλεξαν να μην έρθουν, διότι υπάρχουν τα μέτρα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Το λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισηγούμαι και μετά από αυτήν την εξέλιξη όπως τα υπόλοιπα 
θέματα αναβληθούν. 

 Δε θα γίνει ούτε η σύσκεψη των αρχηγών που προγραμμάτιζα για ευνόητους λόγους και λόγω του 
κλίματος, αλλά και λόγω του χρόνου.  Θα σας ειδοποιήσω για σύσκεψη αρχηγών, για να δούμε τι να γίνει με 
τον τρόπο λειτουργίας της Βουλής από τούδε και στο εξής. 

 Πολύ λυπάμαι για το ότι κλείνουμε στην πιο κρίσιμη ώρα -που έπρεπε να είμαστε ήρεμοι και ομόφωνοι 
και με συναινέσεις- με έναν πολύ άσχημο τρόπο.  Ο καθένας ας αναλάβει τες δικές του ευθύνες για το κλίμα 
που δημιουργήθηκε.  Εγώ τες δικές μου τες αναλαμβάνω. 

 Κεφάλαιο Δεύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Έχει ήδη γίνει. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.394, ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Σε αρκετές κοινότητες υπάρχουν εντός οικιστικών περιοχών τεμάχια τα οποία είναι περίκλειστα λόγω 
έλλειψης οδικού δικτύου, με αποτέλεσμα οι ιδιοκτήτες τους να μην μπορούν να τα αξιοποιήσουν.  Πέραν 
τούτου, η διαδικασία για εγγραφή δρόμων είναι τόσο χρονοβόρα, που στο τέλος οι ενδιαφερόμενοι αναζητούν 
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άλλες λύσεις.  Αυτό το φαινόμενο έχει αποτέλεσμα πολλές κοινότητες να έχουν μεγάλες εκτάσεις εντός 
οικιστικών ζωνών, αλλά να μένουν για χρόνια αναξιοποίητες. 

 Ως εκ τούτου, η εισήγηση από αρκετές κοινότητες είναι όπως για τα τεμάχια αυτά, που βρίσκονται εντός 
των οικιστικών περιοχών, να υπάρχει εκ των προτέρων υποχρέωση για παραχώρηση συγκατάθεσης για 
κατασκευή δημόσιων δρόμων και, σε περίπτωση άρνησης, να αφαιρούνται από τις οικιστικές ζώνες. 

 Με βάση τα πιο πάνω ερωτάται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα πώς αντιμετωπίζει το 
αίτημα αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.395, ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Αναφορικά με απάντηση που λάβαμε από το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος, με ημερομηνία 23 Αυγούστου 2018 και με αρ. 23.06.011.02.426, με θέμα την ένταξη του 
“μαυρόλαδου” στα συστήματα ποιότητας των γεωργικών προϊόντων και τροφίμων ως προϊόντος 
προστατευόμενης ονομασίας προέλευσης (ΠΟΠ) και προστατευόμενης γεωγραφικής ένδειξης (ΠΓΕ), θα 
θέλαμε ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα για τα εξής: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία; 

2. Έχουν πραγματοποιηθεί όλες οι χημικές, βιολογικές/μικροβιολογικές αναλύσεις των δειγμάτων 
“μαυρόλαδου” από το Γενικό Χημείο του Κράτους; 

3. Αν ναι, ποια είναι τα αποτελέσματα των εργαστηριακών ελέγχων; 

4. Αν όχι, πότε αναμένεται να ολοκληρωθούν οι έλεγχοι; 

5. Ποια είναι τα επόμενα βήματα και ποιοι σχεδιασμοί υπάρχουν από το υπουργείο, ούτως ώστε να 
ενταχθεί το “μαυρόλαδο” ως προϊόν ΠΟΠ και ΠΓΕ;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.396, ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Στην κοινότητα Δρούσειας στην επαρχία Πάφου πριν από είκοσι χρόνια είχε ληφθεί απόφαση από το 
Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος όπως κατασκευαστεί μικρό φράγμα στον 
ποταμό “Κρύα Βρύση” με σκοπό την άρδευση των γεωργικών εκτάσεων. 

 Η απόφαση αυτή κοινοποιήθηκε και στη Βουλή μετά από σχετική ερώτηση. 

 Με βάση αυτά, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα σε ποιο στάδιο βρίσκεται η 
υλοποίηση αυτής της απόφασης.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.397, ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Με βάση την έντονη παράνομη μεταναστευτική ροή που παρατηρείται στην Κύπρο τα τελευταία χρόνια, 
έχει διαπιστωθεί να υπάρχει σε κάποιες κοινότητες αυξημένη εγκατάσταση των ατόμων αυτών που αιτούνται 
πολιτικό άσυλο, που πολλές φορές ξεπερνά το 20% του τοπικού πληθυσμού και αλλοιώνει τον δημογραφικό 
χαρακτήρα. 

 Ως εκ τούτου, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα κατά πόσο υπάρχει 
οποιοσδήποτε σχεδιασμός για τον τρόπο, τον τόπο και τον αριθμό των ατόμων αυτών που εγκαταστάθηκαν 
στις κοινότητες.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.398, ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Στον δρόμο Πόλης Χρυσοχούς-Δρούσειας, λόγω των έντονων βροχοπτώσεων, έχουν δημιουργηθεί 
σοβαρά προβλήματα με κατολισθήσεις χώματος και έχουν καταστραφεί τα ερείσματα του δρόμου.  Ως εκ 
τούτου, απαιτείται η ουσιαστική βελτίωση του δρόμου αυτού τόσο με την κατασκευή τοίχων αντιστήριξης όσο 
και με την επίστρωση μπετόν ή/και πρέμιξ ή/και δημιουργία ξέβαθων ντούσκεμε στα ερείσματα.  

 Με βάση τα πιο πάνω, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς προσεγγίζει τα πιο πάνω ζητήματα και τι σχεδιασμοί γίνονται για την ουσιαστική βελτίωση 
του δρόμου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.399, ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2020, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Σάβιας Ορφανίδου 

 «Αναφέρομαι στη νομοθεσία για την εφαρμογή της ιατρικώς υποβοηθούμενης αναπαραγωγής (ΙΥΑ) και 
παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 
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1. Ποια η πρόθεση του υπουργείου να αναθεωρήσει το άρθρο 21 (5), ούτως ώστε, σε περίπτωση που 
μονήρες άτομο επιθυμεί να αποκτήσει παιδί με μεθόδους ΙΥΑ, να μη χρειάζεται να υποβάλλει αίτηση για 
έγκριση στο Συμβούλιο ΙΥΑ;  

2. Ποια η πρόθεση του υπουργείου να αναθεωρήσει τη διαδικασία για απόκτηση τέκνου με παρένθετη 
μητέρα, ούτως ώστε αυτή να εφαρμόζεται όχι μόνο σε ζευγάρια (όπως προνοείται στα άρθρα 22-25), 
αλλά και σε μονήρη άτομα;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.400, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου 

 «Μετά από δημόσιες καταγγελίες των επαγγελματιών υγείας που ανήκουν στην ΠΑΣΥΔΥ, έχουμε 
ενημερωθεί ότι στο νοσοκομείο και στα κέντρα υγείας στη Λευκωσία πρέπει ο ασθενής να καταβάλει το ποσό 
των 7 ευρώ, για να του χορηγηθεί ενέσιμη θεραπεία, σε αντίθεση με τις υπόλοιπες επαρχίες όπου η 
χορήγηση είναι δωρεάν. 

 Επίσης ενημερωθήκαμε ότι στην επαρχία Λευκωσίας γίνονται δεκτά παραπεμπτικά ιδιωτών για 
φυσιοθεραπεία, σε αντίθεση με τις υπόλοιπες επαρχίες όπου απαιτείται παραπεμπτικό από γιατρό του 
δημοσίου. 

Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για ποιο λόγο 
δεν ακολουθείται η ίδια διαδικασία σε όλες τις επαρχίες σε σχέση με τα παραπάνω.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.401, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου 

 «Τον Μάρτιο του 2019 η Βουλή των Αντιπροσώπων ψήφισε τον “περί Ηλεκτρονικής Υγείας Νόμο του 
2019”.  Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως μας ενημερώσει για τα ακόλουθα: 

1. Ποιες διατάξεις του εν λόγω νόμου έχουν τεθεί σε ισχύ (σύμφωνα με τη νομοθεσία υπάρχει η 
δυνατότητα καθορισμού διαφορετικών ημερομηνιών έναρξης ισχύος για διαφορετικές διατάξεις του 
νόμου); 

2. Έχει συσταθεί η Εθνική Αρχή Ηλεκτρονικής Υγείας και, εάν ναι, από ποια μέλη απαρτίζεται; 

3. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία δημιουργίας της Ενιαίας Τράπεζας Ηλεκτρονικών Φακέλων 
Υγείας και καταχώρησης δεδομένων στην τράπεζα, όπου σύμφωνα με τη νομοθεσία αποθηκεύεται ο 
Ηλεκτρονικός Φάκελος Υγείας του πολίτη; 

4. Σε ποιο ποσό έχει υπολογιστεί το τελικό κόστος υλοποίησης της νομοθεσίας έναν χρόνο μετά την 
ψήφισή της; 

5. Ποια ευρωπαϊκά κονδύλια έχει εξασφαλίσει η Εθνική Αρχή Ηλεκτρονικής Υγείας και ποιο ποσοστό του 
συνολικού προϋπολογισμού καλύπτουν;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.402, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου 

 «Μετά από δημόσιες καταγγελίες της Ομοσπονδίας Συνδέσμων Ασθενών Κύπρου, παρακαλούμε τον 
αρμόδιο υπουργό να μας ενημερώσει γιατί δε γίνεται συνεχής τροφοδότηση των θαλάμων με σεντόνια στα 
Νοσοκομεία Λευκωσίας και Πάφου, όταν όλοι οι εμπλεκόμενοι δηλώνουν ότι οι λινοθήκες των δημόσιων 
νοσηλευτηρίων είναι γεμάτες.  Ποια μέτρα προτίθεται να λάβει το αρμόδιο υπουργείο για την καθημερινή 
έλλειψη η οποία παρατηρείται, με αποτέλεσμα να αναγκάζονται οι νοσηλευτές να ζητούν από τους συγγενείς 
των ασθενών να προμηθεύονται τα σεντόνια και τα μαξιλάρια από το σπίτι τους;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.403, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 

 «Μετά κι από το πρώτο επιβεβαιωμένο θετικό κρούσμα κορωνοϊού στη Θεσσαλονίκη, παρακαλούνται οι 
αρμόδιοι υπουργοί να ενημερώσουν αναλυτικά τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που έχουν λάβει και 
λαμβάνουν σε σχέση με αυτή την εξελισσόμενη επιδημία από τον νέο κορωνοϊό COVID-19. 

Είναι σε ετοιμότητα οι αρχές του κράτους να αντιμετωπίσουν παρόμοια περιστατικά στην Κύπρο; 
Γίνονται οι κατάλληλοι έλεγχοι στα λιμάνια, στα αεροδρόμια, στα οδοφράγματα; Έχουμε τον απαραίτητο 
εξοπλισμό; Ακολουθούμε τα πρωτόκολλα και τις κατευθυντήριες οδηγίες του Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας 
και του Ευρωπαϊκού Κέντρου Πρόληψης και Ελέγχου Νόσων ECDC;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.404, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 

 «Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός μάς ενημερώσει κατά πόσο οι δρόμοι Γρίβα Διγενή και 25ης 

Μαρτίου στο Παλαιομέτοχο ανήκουν στην αρμοδιότητα του Τμήματος Δημοσίων Έργων και, αν ναι, πότε 
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αναμένεται οι αρμόδιοι να προβούν σε νέα επικάλυψη του οδοστρώματος ή και ανακατασκευής τους λόγω της 
κακής κατάστασής τους.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.405, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 

 «Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός μάς ενημερώσει: 

1. για το χρονοδιάγραμμα υλοποίησης των διάφορων φάσεων του περιμετρικού δρόμου Λευκωσίας και  

2. κατά πόσο υπάρχει στους σχεδιασμούς του έργου πρόνοια για άμεση έξοδο/πρόσβαση προς την 
κοινότητα Παλιομετόχου και, αν όχι, γιατί δεν προκρίνεται η δημιουργία τέτοιας πρόσβασης.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.406, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις ενέργειες 
που γίνονται, ώστε να λειτουργήσει σωστά το εξατάξιο γυμνάσιο-λύκειο Δερύνειας, σύμφωνα με απόφαση που 
ελήφθη από το Υπουργικό Συμβούλιο στις 6 Νοεμβρίου 2019, μετά από πρόταση του Υπουργού Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.407, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται ο σχεδιασμός για την ανέγερση και τη λειτουργία του Περιφερειακού Δημοτικού Σχολείου 
Βορόκληνης-Λειβαδιών.  Όπως έχω πληροφορηθεί, ο δήμαρχος Λειβαδιών και ο πρόεδρος του κοινοτικού 
συμβουλίου Βορόκληνης έχουν συμφωνήσει και προσυπογράψει τη λειτουργία του σχολείου και μάλιστα έχουν 
υποδείξει και συγκεκριμένο χώρο για την ανέγερσή του.  Η συμφωνία  επιτεύχθηκε σε σύσκεψη στην παρουσία 
του Διευθυντή Δημοτικής Εκπαίδευσης, του Διευθυντή των Τεχνικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας και του συμβούλου του υπουργού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.408, ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τα ακόλουθα 
σχετικά με τους εργαζομένους στη ΣΕΔΙΠΕΣ: 

1. Τι θα γίνουν οι εργαζόμενοι, όταν σταματήσει το κράτος να χρειάζεται τις υπηρεσίες τους;  Θα τους 
διώξουν ή θα τους στείλουν σε άλλες υπηρεσίες του δημοσίου;  Θεωρούνται δημόσιοι υπάλληλοι; 

2. Γιατί το κράτος δίνει δουλειές π.χ. στην ALTAMIRA και πληρώνει, τη στιγμή που θα μπορούσαν να 
αναλάβουν αυτή την εργασία οι εργαζόμενοι στη ΣΕΔΙΠΕΣ, που ήδη πληρώνονται;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.409, ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχει περιέλθει στην αντίληψή μου ότι σε συνάντηση που έγινε στις 25 Φεβρουαρίου 2020 στο μέγαρο 
Μαξίμου στην Αθήνα μεταξύ του Έλληνα Πρωθυπουργού και των διεθνών ομοσπονδιών ποδοσφαίρου FIFA 
και UEFA, οι οποίες εκπροσωπούνταν στο ανώτατο επίπεδο, έχει υπογραφεί μνημόνιο για την αναμόρφωση 
του ελληνικού ποδοσφαίρου, με στόχο την εξυγίανση και αποτελεσματική διοίκηση του αθλήματος. Το 
μνημόνιο περιέχει πολλά θέματα μεταξύ των οποίων τα οργανωτικά του ποδοσφαίρου, την αντιμετώπιση της 
βίας και τη χειραγώγηση της διαιτησίας, μέχρι τον τρόπο λειτουργίας των ομάδων και τις προδιαγραφές που θα 
πρέπει να τηρηθούν. 

 Οι βασικές προβλέψεις των συνυποσχετικών που υπεγράφησαν ανάμεσα στην ελληνική κυβέρνηση και 
στις ομοσπονδίες UEFA και FIFA περιέχουν τη δέσμευση ότι οι εν λόγω διεθνείς ομοσπονδίες θα εκπονήσουν 
εντός τριών (3) μηνών από την υπογραφή του συνυποσχετικού μία ολιστική μελέτη για τη βελτίωση και 
αναβάθμιση του ελληνικού επαγγελματικού ποδοσφαίρου. 

 Η μελέτη θα περιλαμβάνει συγκεκριμένες, προσαρμοσμένες προτάσεις, με βάση τις διεθνείς καλές 
πρακτικές, στις οποίες θα συγκαταλέγονται ενδεικτικά τα ακόλουθα: 

1. Η δομή και η οργάνωση των διοικητικών οργάνων του ελληνικού επαγγελματικού ποδοσφαίρου. 

2. Η αδιαβλητότητα του παιχνιδιού, ώστε να αντιμετωπιστεί ο κίνδυνος των στημένων αγώνων, της 
διαφθοράς και της χρήσης αναβολικών ουσιών, στο ελληνικό επαγγελματικό ποδόσφαιρο.  

3. Η αποτελεσματική αντιμετώπιση δυσφημιστικών δηλώσεων και κάθε είδους βίας και διάκρισης στο 
ελληνικό επαγγελματικό ποδόσφαιρο.  

4. Το σύστημα διαιτησίας. 



1477 
 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπάρχει σκέψη για 
ανάληψη τέτοιας πρωτοβουλίας από την κυπριακή κυβέρνηση για προσέγγιση των εν λόγω διεθνών 
ομοσπονδιών ποδοσφαίρου για αυτό το σκοπό, στα πλαίσια και της δεδηλωμένης αποφασιστικότητας για την 
πάταξη της διαφθοράς στο ποδόσφαιρο και της αναμόρφωσης του μοντέλου διοίκησης της Κυπριακής 
Ομοσπονδίας Ποδοσφαίρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.410, ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με απάντηση ημερομηνίας 17 Δεκεμβρίου 2018 στην κοινοβουλευτική μου ερώτηση με 
αριθμό 23.06.011.03.289, ημερομηνίας 31ης  Οκτωβρίου 2018, η οποία επισυνάπτεται, δε δικαιολογείται, 
σύμφωνα με τον Υπουργό Υγείας, η στελέχωση με μόνιμο προσωπικό νοσηλευτών των αποστολών 
MEDEVAC [σημείο (ε) της απάντησης]. Οι ανάγκες καλύπτονται μέχρι και σήμερα με νοσηλευτές που 
λειτουργούν σε καθαρά εθελοντική βάση.  Ο κύριος λόγος που αναφέρεται είναι η χαμηλή συχνότητα των 
περιστατικών διάσωσης όπου απαιτείται η ενεργοποίηση νοσηλευτών (8-10 ετησίως).  Όπως αναφέρεται όμως 
στο σημείο (α) της ίδιας απάντησης «Η Κυπριακή Δημοκρατία έχει την αποκλειστική ευθύνη για την άμεση 
ανταπόκριση σε περιστατικά Έρευνας και Διάσωσης που συμβαίνουν εντός της περιοχής ευθύνης της, η οποία 
ταυτίζεται με την περιοχή ελέγχου πτήσεων Λευκωσίας (FIR).».  Από αυτή τη διαπίστωση καταλήγουμε στο 
συμπέρασμα ότι, σε περίπτωση κατά την οποία χρειαστεί σε αποστολή MEDEVAC η ενεργοποίηση κατάλληλα 
εκπαιδευμένου προσωπικού όπως είναι οι επαγγελματίες νοσηλευτές και δεν υπάρχει διαθέσιμος νοσηλευτής 
(καθότι αυτοί λειτουργούν σε εθελοντική βάση), η Δημοκρατία κινδυνεύει να βρεθεί νομικά εκτεθειμένη ως προς 
τα υπό διάσωση πρόσωπα και τις οικογένειές τους, αλλά και πολιτικά ως χώρα υπεύθυνη για τις επιχειρήσεις 
διάσωσης. Όπως έχω πληροφορηθεί, ήδη έχει σημειωθεί απώλεια ζωής λόγω μη συμμετοχής νοσηλευτή σε 
επιχείρηση διάσωσης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο:  

1. έχει απασχολήσει το εν λόγω ενδεχόμενο και ποια μέτρα προτίθεται να πάρει για αυτό, 

2. έχει επιμετρηθεί το ενδεχόμενο πολιτικό και οικονομικό κόστος (διεθνής διασυρμός, διπλωματικό 
επεισόδιο, αγωγές κατά της Δημοκρατίας), σε περίπτωση που η Δημοκρατία εκτεθεί λόγω αδυναμίας 
παροχής αποτελεσματικών υπηρεσιών διάσωσης λόγω μη συμμετοχής νοσηλευτή στην αποστολή 
διάσωσης,  

3. υπάρχει το ενδεχόμενο ανάληψης επιχειρήσεων διάσωσης από τις Βρετανικές Βάσεις και/ή υπηρεσιών 
του ψευδοκράτους (ή Τουρκίας), σε περίπτωση που διαφανεί η ανικανότητα διάσωσης προσώπων 
λόγω μη ύπαρξης διαθέσιμου νοσηλευτή να συμμετάσχει στην αποστολή διάσωσης, γεγονός που θα 
εκθέσει την Κυπριακή Δημοκρατία και  

4. θεωρεί και θεμιτό να μελετηθεί η αναθεώρηση του καθεστώτος εργασιών των νοσηλευτών που 
συμμετέχουν σε αποστολές MEDEVAC [πχ με σύστημα βάρδιας (on call) και/ή άλλως πως].» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.411, ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε συνέχεια της απάντησης, ημερομηνίας 3 Ιανουαρίου 2019, στην κοινοβουλευτική μου ερώτηση, 
ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2018, με αριθμό 23.06.011.03.288, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να 
πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ενώ στη σχετική απάντηση (σημείο 4 απάντησης) αναφέρεται ότι θα γίνουν προσλήψεις φροντιστών 
υγείας στα δημόσια νοσηλευτήρια και παρ’ όλο που έχουν προκηρυχθεί τέτοιες θέσεις, από ό,τι 
πληροφορούμαι, η διαδικασία πλήρωσής τους δεν προχωρά.  Ποιος ο λόγος της καθυστέρησης που 
παρατηρείται στην πλήρωση των εν λόγω θέσεων; 

2. Ενώ στη σχετική απάντηση (σημείο 5 απάντησης) αναφέρεται ότι “Στόχος είναι η δημιουργία μιας ενιαίας 
υπηρεσίας ασθενοφόρων”, στο νομοσχέδιο που έχει κατατεθεί στη Βουλή τον Ιανουάριο του 2020, 
κατόπιν απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 18 Δεκεμβρίου 2019, δε φαίνεται να έχει 
περιληφθεί τέτοια πρόνοια. Έχει εγκαταλειφθεί αυτός ο στόχος;  Ποια είναι ακριβώς η προσέγγιση της 
κυβέρνησης όσον αφορά τη σύσταση ενιαίας υπηρεσίας ασθενοφόρων; 

3. Σχετικά με τη διαβούλευση που αναφέρεται ότι έγινε, δεν αναφέρεται να έχουν συμμετάσχει η Υπηρεσία 
Ασθενοφόρων και οργανωμένα σύνολα πληρωμάτων ασθενοφόρων τα οποία εμπλέκονται στο ζήτημα.  
Για ποιο λόγο δεν έχουν κληθεί; Υπάρχει πρόθεση να κληθούν κατά τη συζήτηση που θα γίνει στο 
υπουργείο για τροποποίηση του νομοσχεδίου;» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό.  
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Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.412, ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από δημοσίευμα της εφημερίδας ΦΙΛΕΛΕΥΘΕΡΟΣ πληροφορήθηκα ότι η Ρυθμιστική Αρχή Ενέργειας 
αποφάσισε τη μετάκληση εξωτερικού εμπειρογνώμονα, ο οποίος θα μελετήσει το θέμα που προέκυψε μεταξύ 
του Διαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς και της εταιρείας του καζίνο “ICR Cyprus Resort Development” σχετικά 
με το ποιος θα αναλάβει το κόστος σε σχέση με τις σημαντικές υποδομές που απαιτούνται, για να εξασφαλιστεί 
επαρκής ηλεκτρισμός για τις ανάγκες λειτουργίας του καζίνο και του ξενοδοχειακού συγκροτήματος στη 
Λεμεσό.  Οι δύο πλευρές, σύμφωνα με το δημοσίευμα, φαίνεται να διαφωνούν και όσον αφορά το ύψος του 
ποσού που πρέπει να πληρωθεί, το οποίο φαίνεται να κυμαίνεται μεταξύ €10 εκατομ. και €15 εκατομ. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποιες είναι οι εξελίξεις 
στην υπό αναφορά υπόθεση, αν έχει μετακληθεί εξωτερικός εμπειρογνώμονας για το θέμα και, εάν ναι, πότε 
αναμένεται να ολοκληρωθεί η έρευνά του.  Παρακαλώ επίσης όπως ενημερωθεί η Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα σχετικά ευρήματα της έρευνας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.413, ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Ιερά Μονή Κύκκου, έπειτα από απόφαση του Διοικητικού Δικαστηρίου, 
καλείται να προχωρήσει στην κατεδάφιση των κτηνοτροφικών υποστατικών που έχει αυθαίρετα ανεγείρει εδώ 
και πολλά χρόνια σε περιοχή “Natura 2000” και ειδικότερα στη ζώνη ειδικής προστασίας του Αγίου Ιωάννη 
Πάφου, στην τοποθεσία “Γκρεμοί του Χανουτάρη”.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η εν λόγω υπόθεση και ποια μέτρα πρόκειται να λάβει η κυβέρνηση για την κατεδάφιση της 
κτηνοτροφικής μονάδας, λαμβάνοντας υπόψη και την πρόσφατη επιστολή της Ευρωπαϊκής Επιτροπής στην 
οποία αναφέρει ότι η Κυπριακή Δημοκρατία απέτυχε να εξασφαλίσει την προστασία των περιοχών που 
εμπίπτουν στο δίκτυο “Natura 2000” από βλαβερές αναπτύξεις.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.414, ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Η τοπική αρχή του Κάτω Πύργου προωθεί το σχεδιασμό ενός έργου κατά μήκος της παραλιακής ζώνης 
στο οποίο θα περιλαμβάνεται ποδηλατοδρόμος και πεζόδρομος. Για το έργο δε θα χρειαστούν 
απαλλοτριώσεις, γιατί θα στηρίζεται σε συγκαταθέσεις των ιδιοκτητών γης, οι οποίοι όμως σε αρχικό στάδιο 
φαίνεται να αντιδρούν. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει 
συμπεριληφθεί στον προϋπολογισμό του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως για το έτος 2020 κονδύλι το 
οποίο θα προορίζεται για τη διενέργεια μελετών σχετικά με την κατασκευή παραλιακού πεζόδρομου και 
ποδηλατόδρομου στην κοινότητα Κάτω Πύργου στην περιοχή από το αλιευτικό καταφύγιο μέχρι την τοποθεσία 
“Κρυονέρι”. Εάν όχι, υπάρχει πρόθεση να συμπεριληφθεί σχετικό κονδύλι στον προϋπολογισμό του 2021 ή σε 
συμπληρωματικό προϋπολογισμό του 2020;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.415, ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια μέτρα 
λαμβάνονται στον δημόσιο τομέα, ώστε να εξαλειφθούν φαινόμενα ανισότητας μεταξύ των δύο φύλων στο 
εργασιακό περιβάλλον της δημόσιας υπηρεσίας, και αν υπάρχει λειτουργός ισότητας σε όλα τα υπουργεία και 
τους ημικρατικούς οργανισμούς, ο  οποίος να ασχολείται με θέματα ισότητας των φύλων και με την 
ενσωμάτωση της διάστασης του φύλου (gender mainstreaming) στη χάραξη σχετικών πολιτικών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.416, ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το ενδεχόμενο 
αλλαγής στο σύστημα εισδοχής μαθητών στα αθλητικά σχολεία με προτεραιότητα το αθλητικό ταλέντο και τις 
διακρίσεις σε αθλήματα παρά τους βαθμούς.  

 Ο σκοπός δημιουργίας των αθλητικών σχολείων είναι η εξυπηρέτηση των αναγκών των μαθητών οι 
οποίοι ασχολούνται έμπρακτα με τον αθλητισμό.  Συνεπώς, βασική προϋπόθεση για την εισδοχή των 
ενδιαφερόμενων μαθητών στα αθλητικά σχολεία πρέπει να είναι το ταλέντο και οι επιδόσεις τους στον 
αθλητισμό και δεύτερο κριτήριο πρέπει να είναι η βαθμολογία.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.417, ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή απέστειλε προειδοποιητική επιστολή στην Κυπριακή 
Δημοκρατία σχετικά με την εφαρμογή της Οδηγίας 92/43/ΕΟΚ του Συμβουλίου για τη διατήρηση των φυσικών 
οικοτόπων και της άγριας πανίδας και χλωρίδας αναφέροντας ότι κατά τρόπο γενικευμένο και συστηματικό η 
Κυπριακή Δημοκρατία, από την ημερομηνία προσχώρησής της στην Ευρωπαϊκή Ένωση, δεν εξασφαλίζει ότι οι 
αρμόδιες αρχές της υποβάλλουν τα σχέδια ή τα έργα χωρίς τη δέουσα εκτίμηση των επιπτώσεών τους στο 
περιβάλλον των περιοχών του δικτύου “Natura 2000” και/ή έχει συμφωνήσει σε σχέδια ή έργα χωρίς να έχει 
βεβαιωθεί ότι αυτά δε θα επηρεάσουν δυσμενώς την ακεραιότητα των οικείων περιοχών του δικτύου “Natura 
2000”.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποια έργα ή 
σχέδια αναφερόταν η επιστολή της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και να καταθέσει στη Βουλή σχετικό κατάλογο.  
Επίσης παρακαλώ όπως κατατεθεί στη Βουλή η επιστολή που έστειλε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή στην Κυπριακή 
Δημοκρατία, καθώς και η απαντητική επιστολή της Κυπριακής Δημοκρατίας προς την Ευρωπαϊκή Επιτροπή.»  

Eρώτηση με αρ. 23.06.011.04.418, ημερομηνίας 10 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τον 
προγραμματισμό του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων όσον αφορά την προώθηση της 
ποδηλασίας, τη δημιουργία ποδηλατοδρόμων και ποδηλατολωρίδων, την ενημέρωση οδηγών μηχανοκίνητων 
οχημάτων όσον αφορά τις υποχρεώσεις τους σε σχέση με τους ποδηλάτες και άλλες πρόνοιες, όπως αυτές 
προβλέπονται στον περί Ρύθμισης της Διακίνησης Ποδηλάτων Νόμο του 2018 (19(I)/2018).»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.419, ημερομηνίας 10 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων όσον αφορά τους 
προγραμματισμούς του υπουργείου για την υιοθέτηση των προνοιών της Οδηγίας 2018/833, η οποία αφορά 
την ενεργειακή απόδοση των κτιρίων και η οποία έχει ως τελευταία ημερομηνία υιοθέτησης στο εθνικό μας 
δίκαιο τις 10 Μαρτίου του 2020.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.420, ημερομηνίας 10 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Ιδιοκτήτες ηλεκτρικών αυτοκινήτων έχουν εκφράσει παράπονα για το υφιστάμενο σύστημα κάρτας για 
χρήση σε σταθμούς φόρτισης, μια κάρτα η οποία εκδίδεται από την ΑΗΚ και για την οποία ο ιδιοκτήτης 
πληρώνει μηνιαία συνδρομή ανεξαρτήτως χρήσης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται 
η μεταρρύθμιση του υφιστάμενου συστήματος σε ένα νέο, πιο ελκυστικό σύστημα για τους ιδιοκτήτες 
ηλεκτρικών αυτοκινήτων.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.421, ημερομηνίας 10 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το χρονικό 
διάστημα κατά το οποίο θα γίνει η συνένωση του αποχετευτικού στον συνοικισμό Αγίου Ιωάννη στα Κάτω 
Πολεμίδια.»  

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.135, ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2018, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 
 «Η απάντηση στο πιο πάνω ερώτημα από το αρμόδιο Τμήμα, δηλαδή τον Οργανισμό Κρατικών 
Υπηρεσιών Υγείας, είναι η ακόλουθη: 

2. Η λειτουργία του πλυντηρίου του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας έχει διερευνηθεί και αναβαθμιστεί και 
το επιβλέπον προσωπικό έχει τύχει εκτενούς εκπαίδευσης. 

3. Ως αποτέλεσμα των πιο πάνω, ο ΟΚΥπΥ κρίνει ότι η εξυπηρέτηση προς το Νοσοκομείο Πάφου και τα 
άλλα νοσοκομεία του Οργανισμού είναι απρόσκοπτη και σε ικανοποιητικά επίπεδα. 

4. Εάν για οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι η ως άνω απάντηση δεν είναι επαρκής ή χρήζει περαιτέρω 
διευκρινίσεων παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.011.03.172, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2018, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 
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 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2.  Το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λάρνακας, αναγνωρίζοντας τα εγγενή προβλήματα που κατά καιρούς 
αναφύονταν για την αποπεράτωση του αποχετευτικού συστήματος, διαχρονικά προέβαινε σε πληθώρα 
διορθωτικών μέτρων προς άμβλυνση του προβλήματος και παράλληλα αύξηση της παραγωγικότητας, 
όσον αφορά την εκτέλεση των εργασιών και μείωση του συνεπακόλουθου κόστους. Ενδεικτικά 
αναφέρονται οι από μέρους του Σ.Α.Λ. παρακάτω ληφθείσες ενέργειες: 

 α.  Έχει διασφαλιστεί το θέμα της ασφάλειας του έργου καθώς επίσης και της από κάθε πλευράς 
ορθής εφαρμογής των υποχρεώσεων της βάσει Συμβολαίου. 

 β.  Πραγματοποιήθηκαν σειρά συναντήσεων υψηλού επιπέδου, τόσο με τον αρμόδιο Υπουργό 
Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων όσο και με τη διεύθυνση του Τμήματος Αρχαιοτήτων, στην 
παρουσία του Γενικού Ελεγκτή της Δημοκρατίας και του Προέδρου της Κεντρικής Επιτροπής 
Αλλαγών και Απαιτήσεων, κατά τις οποίες υποβάλλονταν διάφορες εισηγήσεις και υπαλλακτικές 
επιλογές προσβλέποντας στον όσο το δυνατό ηπιότερο αντίκτυπο προσέδιδε η ανεύρεση 
αρχαιοτήτων στην πορεία αποπεράτωσης του έργου. 

 γ.  Ενισχύθηκε το εργατικό προσωπικό αποσκοπώντας στην αύξηση της παραγωγικότητας αφού σε 
μηνιαία βάση το παραχθέν έργο υπολειπόταν κατά πολύ του αναμενόμενου (50 μέτρα/μήνα αντί 
900 μέτρα/μήνα). Επιπλέον ενισχύθηκε η ομάδα του Τμήματος Αρχαιοτήτων με την πρόσληψη 
ενός αρχαιολόγου και δύο εργατών. 

 δ.  Διενεργήθηκε σειρά συναντήσεων και διαβουλεύσεων με τον Εργολάβο προκειμένου στα πλαίσια 
μιας αναθεωρημένης συμφωνίας να ολοκληρωθεί το έργο χωρίς αποτέλεσμα καθότι η 
συγκεκριμένη προσπάθεια δεν έτυχε της έγκρισης της Κεντρικής Επιτροπής Αλλαγών και 
Απαιτήσεων. 

3. Παρά τις πιο πάνω ενέργειες και λόγω παρουσίας αρχαιολογικών ευρημάτων, κυρίως στον πυρήνα της 
Λάρνακας, δεν κατέστη δυνατή η ολοκλήρωση του έργου λαμβάνοντας υπόψη και τις αυξημένες 
απαιτήσεις, οδηγίες και υποδείξεις του Τμήματος Αρχαιοτήτων, με τις οποίες το Σ.Α.Λ. εκ των 
πραγμάτων ήταν υποχρεωμένο να συμμορφωθεί με συνεπακόλουθα τη μείωση/σχεδόν εκμηδενισμό τις 
παραγωγικότητας και την αύξηση του κόστους. Ενδεικτικό είναι το γεγονός ότι στον πυρήνα της 
Λάρνακας, όπου η ανεύρεση αρχαιολογικών ευρημάτων είναι μεγαλύτερη, η παραγωγικότητα έχει 
μειωθεί μόλις στα 10 μέτρα τοποθέτησης αγωγού το μήνα έναντι 900 μέτρων το μήνα που είναι η 
αντίστοιχη παραγωγή των άλλων συμβολαίων που εκτελούνται στην υπόλοιπη πόλη της Λάρνακας. 

 Ως εκ τούτου, και κατ’ επίκληση του περί Δημοσίων Συμβάσεων Νόμου σύμφωνα με τον οποίο ένα 
συμβόλαιο δύναται να τερματιστεί σε περίπτωση που τα πρόσθετα κόστη υπερβούν το 50% της αρχικής 
σύμβασης, το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λάρνακας αποφάσισε τη διακοπή της σύμβασης και 
ταυτόχρονα προχώρησε στη διαμόρφωση των εγγράφων για προκήρυξη νέου διαγωνισμού το 
συντομότερο δυνατό. Πιο συγκεκριμένα και στα πλαίσια του νέου διαγωνισμού το υπολειπόμενο Έργο 
θα διαχωριστεί σε δύο μέρη. Το πρώτο μέρος θα αφορά το χειρισμό των αρχαιοτήτων όπου και θα 
απαιτείται ο εργολάβος να παρέχει βοήθεια προς το Τμήμα Αρχαιοτήτων με την επίχωση των εκσκαφών 
που θα δημιουργούνται χωρίς την τοποθέτηση των αγωγών. Με την ολοκλήρωση της διερεύνησης του 
συνόλου των αρχαιοτήτων, θα ξεκινήσει το δεύτερο μέρος το οποίο θα περιλαμβάνει την απρόσκοπτή 
επανεκσκαφή και τοποθέτηση του αποχετευτικού δικτύου του έργου χωρίς τις καθυστερήσεις λόγω 
αρχαιοτήτων. 

4. Με βάση τον πιο πάνω σχεδιασμό αναμένεται αφενός η ολοκλήρωση του αποχετευτικού συστήματος 
Λάρνακας εντός τριών ετών από την ημερομηνία υπογραφής της νέας σύμβασης και χωρίς την ύπαρξη 
επιπλέον κόστους, καθώς θα προβλέπεται ότι σε περίπτωση που η ολοκλήρωση του Έργου παραταθεί 
πέραν των τριών ετών η πρόσθετη επιβάρυνση θα επιβαρύνει αποκλειστικά τον Εργολάβο, και 
αφετέρου θα δοθεί η δυνατότητα καθορισμού του επιπρόσθετου κόστους του Έργου λόγω της ύπαρξης 
αρχαιοτήτων και για το οποίο το Σ.Α.Λ. θα μελετήσει όλους του ενδεικνυόμενους τρόπους προς 
ανάκτηση του προς όφελος των επηρεαζόμενων πολιτών. 

5.  Απολογούμαστε για τη μεγάλη καθυστέρηση που μεσολάβησε μέχρι την απάντηση στην Ερώτηση του 
έντιμου κ. Βουλευτή και παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες 
και/ή διευκρινήσεις ενδεχομένως να χρειαστείτε επί του συγκεκριμένου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Γιώργου 
Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.643, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2019, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Με βάση τα στοιχεία που υπάρχουν, τη δεδομένη χρονική στιγμή διατηρούνται ασφαλιστικά συμβόλαια 
μέσω ιδιωτικών ασφαλιστικών εταιρειών για 186 μέλη της Αστυνομίας, τα οποία καλύπτουν θάνατο ή 
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προσωπικό ατύχημα των μελών και το συνολικό ετήσιο κόστος ασφάλισης είναι €86.530. Τα υπό 
αναφορά συμβόλαια καλύπτουν το προσωπικό που υπηρετεί σε ομάδες ειδικών αποστολών που 
ασκούν επικίνδυνα καθήκοντα, ήτοι των μελών που υπηρετούν στον κλάδο πυροτεχνουργών, στον 
κλάδο ανιχνευτικών σκύλων, καθώς επίσης και του πληρώματος των σκαφών και των εναέριων μέσων 
της Αστυνομίας, περιλαμβανομένου του νοσηλευτικού προσωπικού και του προσωπικού της ΕΜΑΚ. 

(β)  Σημειώνεται δε ότι σύμφωνα με τις πρόνοιες των περί Υποχρεωτικής Ασφάλισης της Ευθύνης των 
Εργοδοτών Νόμων του 1989 έως 2014 [άρθρο 3(β)], η Κυπριακή Δημοκρατία εξαιρείται της 
υποχρέωσης ασφάλισης με ασφαλιστή έναντι τυχόν ευθύνης της για ατύχημα κατά τη διάρκεια της 
απασχόλησης κάθε εργοδοτουμένου της, ένεκα του οποίου αυτός χάνει τη ζωή του ή αποκτά μόνιμη 
σωματική βλάβη. Πέραν αυτού, σύμφωνα με τις πρόνοιες της περί Συντάξεων Νομοθεσίας, σε 
εξαρτώμενο μέλους που χάνει τη ζωή του κατά την εκτέλεση καθήκοντος χωρίς τη δική του αμέλεια, 
καθώς και σε μέλος που αφυπηρετεί συνεπεία μόνιμης αναπηρίας που προκλήθηκε κατά την εκτέλεση 
καθήκοντος χωρίς τη δική του αμέλεια, παραχωρούνται αυξημένα συνταξιοδοτικά ωφελήματα, σε σχέση 
με αυτά που το μέλος θεμελίωσε με την υπηρεσία του. Επιπρόσθετα, στη βάση γνωμάτευσης του 
Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, το Υπουργικό Συμβούλιο παραχωρεί κατά χάριν οικονομική 
βοήθεια και για τις περιπτώσεις των συμβασιούχων και των νεοεισερχόμενων, που δεν καλύπτονται από 
το πιο πάνω πλαίσιο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.687, ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2019, 

της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 

Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας 
κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.748, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση, να απολογηθώ για την καθυστέρηση και να σας 
ενημερώσω τα ακόλουθα: 

2. Το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας (ΥΠΠΑΝ) δεν έχει οποιαδήποτε γνώση ή 
ενημέρωση κατά πόσον το Armenian General Benevolent Union (AGBU) προτίθεται να προβεί σε 
πώληση του τεμαχίου, ούτε όμως και καμία σχετική αρμοδιότητα. 

3. Ως προς τυχόν απαλλοτρίωση του χώρου, πληροφορείστε ότι το ΥΠΠΑΝ έχει αρμοδιότητα να 
απαλλοτριώνει χώρους αποκλειστικά και μόνο για σκοπούς ανέγερσης σχολικών κτηρίων. 

4. Το ΥΠΠΑΝ παραμένει στη διάθεσή σας για περαιτέρω πληροφορίες ή διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.044, ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας ενημερώσω για τα κάτωθι: 

 Η διασφάλιση της οικονομικής προστασίας και της απρόσκοπτης πρόσβασης όλων των δικαιούχων και 
ιδιαίτερα των ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού, στις αναγκαίες υπηρεσίες υγείας, αποτελεί βασική αρχή του 
ΓεΣΥ. 

 Για τον σκοπό αυτό, στα πλαίσια του ΓεΣΥ εφαρμόζεται ετήσια οροφή συμπληρωμών για όλους τους 
δικαιούχους, η οποία αφορά όλες τις υπηρεσίες για τις οποίες καταβάλλονται συμπληρωμές, και η οποία 
καθορίζεται στα €150 για τον γενικό πληθυσμό, ενώ είναι χαμηλότερη για τις οικονομικά ευάλωτες ομάδες, 
δηλαδή τους λήπτες ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος, τους χαμηλοσυνταξιούχους και όλους τους 
δικαιούχους κάτω των 21 ετών, για τους οποίους καθορίζεται στα €75. 

 Οι συμπληρωμές υπολογίζονται αθροιστικά για όλες τις υπηρεσίες υγείας που λαμβάνει ο δικαιούχος, 
δηλαδή συνυπολογίζονται οι συμπληρωμές που καταβάλλονται για τις υπηρεσίες από ειδικούς ιατρούς, 
εργαστήρια και φαρμακεία για την πρώτη φάση εφαρμογής του ΓεΣΥ, στη δεύτερη φάση θα υπολογίζονται και 
οι συμπληρωμές που θα καταβάλλονται για τις υπηρεσίες που θα ενταχθούν στη δεύτερη φάση π.χ. ΤΑΕΠ). 
Εφόσον ο δικαιούχος καταβάλει ποσό συμπληρωμών ίσο με την ετήσια οροφή, δεν θα καταβάλει επιπρόσθετα 
ποσά συμπληρωμών μέχρι τη λήξη του έτους. Να σημειωθεί ότι στο ποσό της μέγιστης ετήσιας συμπληρωμής, 
δεν περιλαμβάνονται τα ποσά που προκύπτουν από την καταβολή Συνεισφοράς I & II. 

 Αξίζει δε να σημειωθεί ότι: 

• Το ποσό της ετήσιας οροφής που τελικά καθορίστηκε (€150/€75) είναι χαμηλότερο από αυτό που 
προβλεπόταν στους αρχικούς σχεδιασμούς (€300/€150) ώστε η προστασία που παρέχεται να είναι πιο 
αποτελεσματική ιδιαίτερα για τις οικονομικά ευάλωτες ομάδες, 
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• Πριν από την εφαρμογή του ΓεΣΥ δεν υπήρχε καμιά οροφή σε σχέση με τις συμπληρωμές που 
κατέβαλλαν οι δικαιούχοι για τις υπηρεσίες που λάμβαναν από τον δημόσιο τομέα, ενώ η εξαίρεση από 
την καταβολή συμπληρωμών αφορούσε μόνο μεμονωμένες ομάδες ασθενών με χρόνιες παθήσεις και 
μόνο τις συμπληρωμές για τις εργαστηριακές εξετάσεις, 

• Σύμφωνα με τους περί Γενικού Συστήματος Υγείας (Συμπληρωμή, Μέγιστη Συμπληρωμή, Συνεισφορά I 
και Συνεισφορά II) Κανονισμούς του 2019, υπάρχουν συγκεκριμένες κατηγορίες δικαιούχων οι οποίες 
εξαιρούνται από την καταβολή συμπληρωμών. Οι εξαιρέσεις αυτές έχουν καθοριστεί από το Διοικητικό 
Συμβούλιο του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας, σε συνεννόηση με το Υπουργείο Υγείας, και στο παρόν 
στάδιο δεν προβλέπεται η ένταξη επιπρόσθετων κατηγοριών δικαιούχων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας 
κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.119, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας ενημερώνω τα ακόλουθα αναφορικά με την κατασκευή 
στίβου στο υφιστάμενο ποδοσφαιρικό γήπεδο στο Δήμο Λιβαδιών, το οποίο εμπίπτει στην αρμοδιότητα του 
Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (ΚΟΑ): 

α.  Το Διοικητικό Συμβούλιο του ΚΟΑ στη συνεδρία του ημερ. 16/07/2019, αποφάσισε ότι πρέπει να 
επαναξιολογηθεί η αναγκαιότητα της δημιουργίας του εν λόγω έργου σε συνεργασία με τους 
εμπλεκόμενους φορείς όπως την ΚΟΕΑΣ, τον ΓΣΕ κ.ά. 

β. Αναμένεται το πόρισμα της πιο πάνω αξιολόγησης ώστε αυτό να προωθηθεί περαιτέρω στο Διοικητικό 
Συμβούλιο του Οργανισμού και να ληφθεί τελική απόφαση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.150, ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και αφού απολογηθώ για την καθυστέρηση στην απάντησή της, 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα σε σχέση με τα τρία ερωτήματα που έχουν τεθεί: 

2. Σε ό,τι αφορά το πρώτο ερώτημα, το οποίο αναφέρεται στους ελέγχους που έχουν γίνει στα δύο ρυάκια 
καθώς και στο Φράγμα Καλαβασού, σημειώνεται πως το θέμα παρακολουθείται από τα αρμόδια 
Τμήματα του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος.  Ειδικότερα, σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 (α) Το Φράγμα Καλαβασού τροφοδοτείται με νερό, κυρίως από τον ποταμό Βασιλικό.  Πολύ μικρές 
ροές παρατηρούνται και από ρυάκια, ανάλογα με την ένταση της βροχής.  Τα κύρια σημεία 
εισροής παρουσιάζονται με κόκκινο χρώμα στον Χάρτη του Παραρτήματος I και είναι 
αριθμημένα από το 1 μέχρι το 8.  Η συμβολή του κάθε σημείου στη συνολική εισροή νερού στο 
Φράγμα και κατά συνέπεια η σημαντικότητα του, διαφαίνεται από το μέγεθος της λεκάνης 
απορροής που αντιστοιχεί στο κάθε σημείο, η οποία, επίσης, παρουσιάζεται στο Παράρτημα I.  
Συγκριτικά αναφέρεται ότι, τα ρυάκια που εισρέουν από τα νοτιοδυτικά και στα οποία έχουν 
εντοπιστεί όξινες απορροές, συμβάλλουν μόνο κατά λιγότερο του 1% στη συνολική εισροή νερού 
στο Φράγμα, ενώ ο ποταμός Βασιλικός και τα υπόλοιπα ρυάκια συμβάλλουν κατά 99%. 

 (β) Το θέμα του επηρεασμού του νερού του φράγματος από τα εξορυκτικά απόβλητα του μεταλλείου 
Καλαβασού εξετάστηκε ενδελεχώς τη δεκαετία του 1990 στο πλαίσιο του ερευνητικού 
προγράμματος Life που εκπονήθηκε από το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης (ΤΓΕ) του 
Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος σε συνεργασία με ερευνητικά 
ιδρύματα του εξωτερικού, το οποίο ολοκληρώθηκε το 1998.  Στο πλαίσιο του προγράμματος 
διαπιστώθηκε πως στο νοτιοδυτικό μέρος της λεκάνης κατάκλισης του φράγματος υπάρχουν δυο 
ρυάκια, τα οποία κυρίως σε περιόδους σημαντικής βροχόπτωσης, τροφοδοτούν τη λεκάνη με 
νερό που διέρχεται μέσω εξορυκτικών αποβλήτων και συνεπώς πρόκειται για όξινες απορροές.  
Όμως, λόγω γεωλογικών, γεωχημικών, υδροχημικών και υδρολογικών παραγόντων δεν 
διαπιστώθηκε πρόβλημα στην ποιότητα του νερού του Φράγματος.  Όπως αναφέρθηκε πιο 
πάνω, οι εισροές αυτές συνεισφέρουν σε πολύ μικρό ποσοστό στη συνολική εισροή στο Φράγμα 
και συνεπώς λόγω αραίωσης δεν μπορούν να επηρεάσουν τη συνολική ποιότητα του νερού στο 
Φράγμα.  Περαιτέρω, στη λεκάνη απορροής του ποταμού Βασιλικού επικρατούν κυρίως 
υπερβασικά πετρώματα με αποτέλεσμα το νερό που συλλέγεται στο Φράγμα να έχει ψηλή 
αλκαλικότητα (ψηλό pΗ).  Τα βαρέα μέταλλα  που περιέχονται στο νερό από τα δύο αυτά ρυάκια 
δεν είναι διαλυτά σε νερό ψηλής αλκαλικότητας, όπως αυτό του Φράγματος.  Ως εκ τούτου, οι 
οποιεσδήποτε συγκεντρώσεις βαρέων μετάλλων που περιλαμβάνονται στο νερό που εισρέει από 
τα δύο ρυάκια στο Φράγμα καθιζάνουν σύντομα υπό μορφή αλάτων (ιζήματος).  Έτσι, σε 
ολόκληρο το Φράγμα και ειδικότερα στα σημεία υδροληψίας/εκροής οι συγκεντρώσεις του νερού 
σε βαρέα μέταλλα είναι σε πάρα πολύ χαμηλές συγκεντρώσεις.  Νοείται ότι στα σημεία εισόδου 
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του νερού από τα ρυάκια στο φράγμα, κατά τις περιόδους ροής, και σε μικρή απόσταση από 
αυτά, μπορεί να υπάρξουν κάποιες συγκεντρώσεις μετάλλων, μέχρι αυτά να καθιζόσουν ως 
άλατα (ίζημα). 

 (γ) Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων (ΤΑΥ) του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος έχει προβεί σε δειγματοληπτικούς ελέγχους στα σημεία που είναι αριθμημένα από 
το Α μέχρι το Θ, τα οποία παρουσιάζονται με πράσινο χρώμα στον Χάρτη του Παραρτήματος I.  
Οι έλεγχοι περιλαμβάνουν τόσο τακτικούς ελέγχους στο πλαίσιο των προγραμματισμένων 
δειγματοληψιών του ΤΑΥ (σημεία Α, Ε, ΣΤ, Η και Θ), όσο και έκτακτες δειγματοληψίες για 
διερεύνηση της πηγής της ρύπανσης του νερού (σημεία Β, Γ και Δ).  Στο πλαίσιο των 
προγραμματισμένων δειγματοληψιών παρακολουθούνται οι συγκεντρώσεις μεγάλου αριθμού 
χημικών ουσιών.  Για παράδειγμα, στο σημείο Α που βρίσκεται μέσα στον ποταμό Βασιλικό 
παρακολουθούνται οι συγκεντρώσεις 194 χημικών ενώ στο βαθύτερο σημείο του φράγματος 
(σημείο Ε) παρακολουθούνται οι συγκεντρώσεις 200 χημικών παραμέτρων.  Παράλληλα, 
διεξάγονται αναλύσεις ιζήματος για 23 χημικές ουσίες στα σημεία Ε, Η και Θ, εντός του 
Φράγματος.  Στο πλαίσιο των έκτακτων δειγματοληψιών (σημεία Β, Γ και Δ), αναλύθηκαν 
στοχευμένα 22 χημικές ουσίες, μεταξύ των οποίων το Κάδμιο και το Νικέλιο. 

 (δ) Τα αποτελέσματα των αναλύσεων στο νερό και στο ίζημα του Φράγματος σε ό,τι αφορά το 
Κάδμιο και το Νικέλιο, τα οποία σχετίζονται με τη σύσταση των εξορυκτικών αποβλήτων των 
μεταλλείων από όπου προέρχεται και η όξινη απορροή, παρουσιάζονται στους Πίνακες 1 μέχρι 4 
του Παραρτήματος II.  Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τον Περί της Ποιότητας του Νερού 
Ανθρώπινης Κατανάλωσης (Παρακολούθηση και Έλεγχος) Νόμο, τα μέγιστα επιτρεπόμενα όρια 
συγκέντρωσης Καδμίου και Νικελίου στο πόσιμο νερό είναι 5 μg/Ι και 20 μg/Ι, αντίστοιχα. 

 (ε) Από τους Πίνακες 1 και 3, διαφαίνεται ότι οι συγκεντρώσεις Καδμίου και Νικελίου υπερβαίνουν τα 
επιτρεπόμενα όρια στα σημεία Γ και Δ (σημεία εισροής 6 και 4, αντίστοιχα).  Όπως αναφέρθηκε 
και πιο πάνω, ένεκα του ότι η συνεισφορά των δύο αυτών ρυακιών στον συνολικό όγκο του νερού 
του Φράγματος είναι πολύ μικρή (1%), καθώς και της ψηλής αλκαλικότητας του νερού του 
Φράγματος για τους λόγους που επεξηγήθηκαν πιο πάνω, οι συγκεντρώσεις των βαρέων 
μετάλλων, όπως του Καδμίου και Νικελίου, μέσα στο νερό εξουδετερώνονται και καθιζάνουν, 
παραμένοντας σε πολύ χαμηλά επίπεδα και πολύ πιο κάτω από τα μέγιστα επιτρεπόμενα όρια 
για το πόσιμο νερό.  Αυτό επιβεβαιώνεται και από τα αποτελέσματα των αναλύσεων. Παράλληλα, 
οι συγκεντρώσεις Καδμίου και Νικελίου στο ίζημα του Φράγματος (Πίνακες 2 και 4) δεν 
παρουσιάζουν κάποια αυξητική τάση. 

 (στ) Σε περίπτωση που επιθυμείτε να εξασφαλίσετε τις αναλύσεις που έχουν διεξαχθεί για όλες τις 
χημικές παραμέτρους, μπορείτε να αποταθείτε στην κ. Αναστασία Τσιαήλη, Τεχνικό στο Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων (τηλ. 22609348, E-mail:  ntsiaili@wdd.moa.gov.cy). 

3. Σε ό,τι αφορά το δεύτερο ερώτημα, το οποίο αναφέρεται στα μέτρα που έχουν ληφθεί για την προστασία 
των ερασιτεχνών ψαράδων, σημειώνεται ότι δεδομένου ότι οι συγκεντρώσεις Καδμίου και Νικελίου μέσα 
στο Φράγμα, όπου δραστηριοποιούνται και ερασιτέχνες ψαράδες, είναι σε πολύ χαμηλά και μη 
ανησυχητικά επίπεδα, δεν κρίθηκε σκόπιμο να ληφθούν οποιαδήποτε μέτρα απαγόρευσης του 
ψαρέματος. 

4. Σε ό,τι αφορά το τρίτο ερώτημα, το οποίο αφορά στις ενέργειες που έχουν ληφθεί για αντιμετώπιση του 
προβλήματος κατά την επερχόμενη περίοδο βροχών, σημειώνονται τα ακόλουθα: 

 (α) Όπως αναφέρεται και στην ταυτάριθμη επιστολή μας με ημερ. 30 Σεπτεμβρίου 2019, αναφορικά 
με την ερώτηση σας με αρ. 23.06.011.03.635, είχαν αξιολογηθεί διάφορες εναλλακτικές λύσεις για 
αποτροπή της εισροής νερού από τα ρυάκια στο Φράγμα, όπως: 

  (i) Κατασκευή αναχώματος για συγκράτηση του νερού:  Η λύση αυτή απορρίφθηκε επειδή 
αφενός είναι μια δαπανηρή κατασκευή και αφετέρου κρίνεται ως μη αποτελεσματική, 
εφόσον μετά τη λειτουργία του θα γέμιζε εντός μερικών ημερών, και 

  (ii) εκτροπή του νερού με άντληση μέσω αγωγού στη διπλανή λεκάνη απορροής:  Η λύση 
αυτή απορρίφθηκε καθότι κατασκευαστικά ήταν χρονοβόρα και κοστοβόρα, ενώ 
παράλληλα θα μεταφερόταν το πρόβλημα στη διπλανή λεκάνη απορροής με άγνωστες 
επιδράσεις στο περιβάλλον. 

 (β) Επίσης, επισημαίνεται ότι στο πλαίσιο υλοποίησης ειδικού μέτρου που περιλαμβάνεται στο 
Πρόγραμμα Μέτρων του Σχεδίου Διαχείρισης Λεκάνης Απορροής Ποταμού της Κύπρου για την 
εφαρμογή της Οδηγίας Πλαίσιο περί Υδάτων 2000/60/ΕΚ, έχει κατασκευαστεί δεξαμενή 
χωρητικότητας 500 κυβικών μέτρων, με την οποία κατακρατούνται οι απορροές από μπάζα της 
περιοχής, καθώς και από τη γαλαρία του μεταλλείου και ακολούθως παροχετεύονται με άντληση 
σε δεξαμενές κατακράτησης ανάντη.  Ένεκα των ασυνήθιστα ψηλών βροχοπτώσεων των 
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τελευταίων δύο υδρολογικών περιόδων, η δεξαμενή υπερχείλισε και όξινες απορροές κατέληξαν 
στα παρακείμενα ρυάκια και τελικά στο Φράγμα.  Σε μια κανονική χρονιά από πλευράς 
βροχόπτωσης, αναμένεται ότι η ροή όξινων απορροών μέσα σε ρυάκια και στο Φράγμα θα είναι 
πολύ μικρή και θα αντιμετωπιστεί με τα πιο πάνω μέτρα. 

 (γ) Το θέμα εξετάστηκε, επίσης, σε συνεδρία της Τεχνικής Επιτροπής Αποκατάστασης 
Εγκαταλελειμμένων Μεταλλείων που πραγματοποιήθηκε στις 13 Φεβρουαρίου 2020.  Η εν λόγω 
Επιτροπή έχει περιλάβει στο Σχέδιο Δράσης που ετοίμασε και την αποκατάσταση του χώρου του 
μεταλλείου Καλαβασού, τα εξορυκτικά απόβλητα του οποίου επηρεάζουν το Φράγμα, όπως 
αναφέρθηκε πιο πάνω.  Στο παρόν στάδιο θα διεξαχθεί η Στρατηγική Μελέτη Επιπτώσεων στο 
Περιβάλλον, η οποία ακολούθως θα τεθεί ενώπιον του Υπουργικού Συμβουλίου για έγκριση.  Το 
έργο αυτό θα είναι πολυετές και για την υλοποίησή του θα απαιτηθούν σημαντικές πιστώσεις.  
Παρά το γεγονός ότι ο χώρος του μεταλλείου Καλαβασού αποτελεί μια από τις προτεραιότητες 
του Σχεδίου Δράσης, η Επιτροπή αποφάσισε όπως κλιμάκιο του ΤΓΕ διενεργήσει προκαταρκτική 
αξιολόγηση στον χώρο, ώστε να διαπιστωθεί εάν υπάρχουν οποιαδήποτε άμεσα μέτρα που θα 
μπορούσαν να ληφθούν για να περιοριστεί η εισροή των μικρών ποσοτήτων όξινων απορροών 
εντός του Φράγματος, πριν την έναρξη της αποκατάστασης. 

5. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας 
κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.170, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αντρέα Καυκαλιά 
 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση σας πληροφορώ ότι το ζήτημα ανέγερσης νέου γυμνασίου στην 
περιοχή της κοινότητας Παρεκκλησιάς έχει εξεταστεί επανειλημμένα τα τελευταία χρόνια, είτε σε συσκέψεις στο 
Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας (ΥΠΠΑΝ) με τους εμπλεκόμενους φορείς, είτε κατά 
την επίσκεψη στην περιοχή και συνάντηση με τους Προέδρους των επηρεαζόμενων κοινοτήτων της περιοχής. 

2. Για την ορθολογιστική και μακροχρόνια επίλυση του στεγαστικού προβλήματος που ενδέχεται να 
αντιμετωπίσουν μελλοντικά τα υφιστάμενα γυμνάσια της ανατολικής Λεμεσού, έχει εξευρεθεί χώρος ο οποίος 
έχει ενταχθεί και στα Τοπικά Σχέδια Λεμεσού ως χώρος για ανέγερση Γυμνασίου, ο οποίος θα εξυπηρετεί 
χωρίς πρόβλημα τις κοινότητες ανατολικά της Λεμεσού συμπεριλαμβανομένης και της κοινότητας 
Μουτταγιάκας. 

3. Με βάση τα πιο πάνω δεδομένα, η άποψη του ΥΠΠΑΝ εξακολουθεί να παραμένει η ίδια, δηλαδή, όταν 
οι συνθήκες το επιτρέψουν και αποφασιστεί η ανέγερση νέου Γυμνασίου ανατολικά της Λεμεσού, αυτό θα 
πρέπει να αναγερθεί στον καθορισμένο στα Τοπικά Σχέδια χώρο και επομένως δεν μπορεί να γίνει στην 
Παρεκκλησιά.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.199, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Λίνου Παπαγιάννη 
 «Επιθυμώ να αναφερθώ στο πιο πάνω ερώτημα και να σας ενημερώσω για τα εξής: 

(α) Για τις ζημιές που προκλήθηκαν από δυσμενείς καιρικές συνθήκες στις καλλιέργειες πατατών την 
περίοδο 2018-2019, άμεσα και μόλις έγιναν οι καταγραφές των ζημιών, το Υπουργείο Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος προώθησε πρόταση προς το Υπουργικό Συμβούλιο.  Με την 
Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αριθμό 86.918, εγκρίθηκε η καταβολή μέρους των 
αποζημιώσεων για την αντιστάθμιση των ζημιών στις καλλιέργειες πατατών.  Με βάση αυτή, 
καταβλήθηκε μέρος της αποζημίωσης για τις Ανοιξιάτικες πατάτες σε 459 δικαιούχους με συνολικό ύψος 
τα €2,378 εκ. περίπου και ποσό €650.000 σε 225 άτομα για τις Χειμερινές πατάτες.  Το υπόλοιπο ποσό 
αναμένεται να καταβληθεί στο προσεχές διάστημα. 

(β) Για τις ζημιές που προκλήθηκαν από χαλάζι σε καλλιέργειες πατατών και λαχανικών τον Οκτώβριο του 
2019 στις Επαρχίες Λάρνακας και Αμμοχώστου πληροφορείστε ότι στις 4.12.2019 εγκρίθηκε από το 
Υπουργικό Συμβούλιο η παραχώρηση μέρους των αποζημιώσεων στους πληγέντες γεωργούς.  Έχουν 
ήδη καταβληθεί €323.224 σε 141 πληγέντες πατατοπαραγωγούς και αναμένεται άμεσα η καταβολή 
ενίσχυσης και για τους πληγέντες καλλιεργητές λαχανικών.  Σημειώνεται ότι, το υπόλοιπο ποσό θα 
καταβληθεί μετά την ολοκλήρωση των διαδικασιών αξιολόγησης των ζημιών και τον καταρτισμό των 
τελικών καταλόγων σε μεταγενέστερο στάδιο. 

2. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για περαιτέρω διευκρινήσεις.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.204, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου 
 «Η απάντηση στα ερωτήματα που εγείρονται στην πιο πάνω ερώτηση, από το αρμόδιο Τμήμα, τις 
Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας, είναι η ακόλουθη: 

2. Αναφορικά με το Νομοσχέδιο του «Περί Κοινοτικής Φροντίδας Ψυχικής Υγείας Νόμου του 2017», ενώ 
είχε οριστεί επιτροπή στις Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας για επεξεργασία του υπό αναφορά Νομοσχεδίου, 
δυστυχώς δεν κατέστη δυνατό να ολοκληρώσει το έργο της λόγω παραιτήσεων Λειτουργών που 
συμμετείχαν στην επιτροπή. 

3. Ως εκ τούτου, βρίσκονται σε εξέλιξη διαδικασίες για επανασύσταση και ενεργοποίηση της Επιτροπή. 

4. Εάν για οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.255, ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 
 «Η απάντηση του Υπουργού Υγείας στα ερωτήματα που εγείρονται στην πιο πάνω ερώτηση είναι η 
ακόλουθη: 

 Καταρχήν σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τα στοιχεία που διαθέτει το Υπουργείο Υγείας, το φαινόμενο 
άρνησης των γονέων κατά του εμβολιασμού των παιδιών τους στην Κύπρο, δεν φαίνεται να παρουσιάζει 
μεγάλη έκταση στην παρούσα φάση.  Η εκτίμηση του φαινομένου άρνησης εμβολιασμού περιλαμβάνεται 
στην τριετή παγκύπρια έρευνα του Υπουργείου Υγείας η οποία στοχεύει στον έλεγχο της εμβολιαστικής 
κάλυψης των παιδιών με τα βασικά εμβόλια και διενεργείται με οδηγίες του Παγκόσμιου Οργανισμού 
Υγείας (ΠΟΥ).  Η πιο πρόσφατη έρευνα διενεργήθηκε το 2019 και το Υπουργείο Υγείας βρίσκεται στην 
τελική φάση ανάλυσης των δεδομένων και εξαγωγής αποτελεσμάτων τα οποία και θα καταδείξουν τις 
νεότερες τάσεις όσον αφορά στο φαινόμενο. 

 Όπως αναφέρεται και στην επιστολή σας, το Υπουργείο Υγείας στοχεύοντας στην ενθάρρυνση και 
ενίσχυση του εμβολιαστικού προγράμματος αλλά και της αποτελεσματικής αντιμετώπισης του 
φαινομένου της άρνησης εμβολιασμού, έχει προχωρήσει με τη σύσταση ειδικής Επιτροπής 
Αντιμετώπισης του φαινομένου της Άρνησης Εμβολιασμού.  Στο πλαίσιο αυτό η πρόληψη του 
φαινομένου αλλά και η ενθάρρυνση των γονέων για εμβολιασμό των παιδιών τους αποτελεί πλέον 
συνεχή διαδικασία και περιλαμβάνεται στις δράσεις των εμπλεκομένων και περιλαμβάνουν την 
ενημέρωση του πληθυσμού για την αξία των εμβολιασμών αλλά και την ενίσχυση του εμβολιασμού στην 
Κύπρο. 

 Συγκεκριμένα εντός του 2019 έχουν υλοποιηθεί τα ακόλουθα: 

(α)  Το θέμα της πρόληψης και αντιμετώπισης του αντιεμβολιασμού περιλαμβάνεται στην αγωγή 
υγείας που παρέχεται προς τους γονείς οι οποίοι επισκέπτονται τα Κέντρο Μητρότητας και 
Παιδιού τα οποία λειτουργούν σε όλες τις επαρχίες και είναι εύκολα προσβάσιμα στον πληθυσμό. 

(β)  Στο πλαίσιο της οργάνωσης ειδικών προγραμμάτων ενημέρωσης για μέλλοντες γονείς και 
εγκύους σε όλες τις επαρχίες, οργανώνονται διαλέξεις για την αξία του εμβολιασμού παιδιών και 
ενηλίκων και αποτελεί πλέον αναπόσπαστο μέρος των προγραμμάτων αυτών. 

(γ)  Κατά τη διάρκεια της Ευρωπαϊκής Εβδομάδας Εμβολιασμών 2019 οργανώθηκαν δράσεις 
ενημέρωσης των γονιών σχετικά με την αξία των εμβολίων τόσο σε επίπεδο κοινότητας όσο και 
μέσω της Σχολιατρικής Υπηρεσίας. Για σκοπούς ευαισθητοποίησης του κοινού γενικότερα και 
ειδικότερα των γονέων έγινε διανομή σχετικού ενημερωτικού υλικού. 

(δ)  Σημαντικές θεωρούνται οι παρεμβάσεις που γίνονται στο πλαίσιο λειτουργίας της Σχολιατρικής 
Υπηρεσίας και απευθύνονται τόσο στα παιδιά όσο και στους γονείς τους. 

 Κατά τη διάρκεια της εβδομάδας Εμβολιασμών 2019, επιλέγηκε ένα σχολείο σε κάθε επαρχία, στο οποίο 
φοιτά σημαντικός αριθμός μαθητών με μεταναστευτικό βιογραφικό και πραγματοποιήθηκαν από τη 
Σχολιατρική Υπηρεσία ενημερωτικές διαλέξεις για τα εμβόλια ενώ παράλληλα έγινε έλεγχος των 
Βιβλιαρίων Υγείας των παιδιών και ενημέρωση των γονέων για τυχόν εμβολιαστικά κενά και την ανάγκη 
συμπλήρωσής τους. 

 Περαιτέρω, η Σχολιατρική Υπηρεσία διενεργεί έλεγχο στα Βιβλιάρια Εμβολιασμού όλων των παιδιών 
που φοιτούν σε δημόσια σχολεία και ενημερώνονται γραπτώς οι γονείς/κηδεμόνες αυτών που 
παρουσιάζουν ελλείψεις σε εμβόλια βάσει του Σχήματος Εμβολιασμών του Υπουργείου Υγείας.  Οι 
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γονείς καλούνται να προβούν στις δέουσες ενέργειες εμβολιασμού των παιδιών τους, παρέχοντας τους 
παράλληλα και τη δυνατότητα να εμβολιαστούν στο σχολείο από τη Σχολιατρική Υπηρεσία. 

 Σημειώνεται ότι, πέραν της πιο πάνω δράσης ειδικά όσον αφορά στο εμβόλιο MMR (Ιλαράς, 
Παρωτίτιδας και Ερυθράς) πραγματοποιείται σε ετήσια βάση έλεγχος της κάλυψης των μαθητών με τις 
δύο δόσεις εμβολίου, σε μαθητές της Α΄ τάξης και Στ΄ τάξης Δημοτικού και Γ΄ τάξης Γυμνασίου, σε όλα 
τα σχολεία του δημόσιου τομέα. Τα αποτελέσματα της δράσης αποστέλλονται στον ΠΟΥ αφού η εν 
λόγω δράση αποτελεί βέλτιστη πρακτική η οποία οδηγεί σε αυξημένα ποσοστά εμβολιασμού των 
παιδιών με το συγκεκριμένο εμβόλιο που όχι μόνο καλύπτει τους στόχους του ΠΟΥ αλλά και τους 
ξεπερνά. Χαρακτηριστικά αναφέρεται ότι, κατά τη σχολική χρονιά 2018 - 2019, τα αποτελέσματα μετά 
την παρέμβαση, κατέδειξαν αύξηση της εμβολιαστικής κάλυψης των μαθητών των συγκεκριμένων 
ομάδων από τους οποίους είχαν εξασφαλιστεί στοιχεία, σε ποσοστά που κυμαίνονται μεταξύ 94% - 
99%. 

2.  Εάν για τον οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν 
περαιτέρω διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2020 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.257, ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 

2019, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 
«Αναφέρομαι στην επιστολή με αρ. ερ. 23.06.011.04.257 και επιθυμώ να σας ενημερώσω τα ακόλουθα: 

2. Οι Μελέτες που περιέχονται στις Δράσεις (1) και (2) του Σχεδίου Δράσης Δημογραφικής και 
Οικογενειακής Πολιτικής 2019-2020, δηλ. η “Διεξαγωγή επιστημονικής έρευνας από εμπειρογνώμονες 
για τους παράγοντες που καθορίζουν τις αποφάσεις των νέων για προγραμματισμό της οικογένειας και 
οι πρακτικές δυσκολίες που αντιμετωπίζουν, με ομάδα στόχου νέους ηλικίας 18-35 χρόνων, με ή χωρίς 
παιδιά στη βάση δύο Πυλώνων” και η “Χαρτογράφηση υφισταμένων δομών και υπηρεσιών στήριξης 
γονέων και οικογενειών ώστε να εντοπιστούν τα κενά και οι ανάγκες για να γίνουν ανάλογες διορθωτικές 
ενέργειες”, αποφασίστηκε όπως περιληφθούν σε μία ολοκληρωμένη Μελέτη δημογραφικής 
πολιτικής, μαζί με τη “Μελέτη για τη δυνατότητα εισαγωγής κινήτρων για απόκτηση 2ου και 
περισσότερων παιδιών” που προκύπτει από τη Δράση (3) του Σχεδίου. 

3. Η διαδικασία για την ετοιμασία των Όρων Εντολής για την προώθηση της εν λόγω ενιαίας Μελέτης 
βρίσκεται ήδη σε προχωρημένο στάδιο. Στο πλαίσιο της ετοιμασίας των Όρων Εντολής της Μελέτης, 
αρμόδιοι λειτουργοί του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
πραγματοποίησαν στα Κεντρικά Γραφεία των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας συνάντηση με 
Οργανώσεις μέλη της Υποεπιτροπής του Εθνικού Φορέα Δημογραφικής και Οικογενειακής Πολιτικής για 
Παρακολούθηση της υλοποίησης του Σχεδίου Δράσης Δημογραφικής και Οικογενειακής Πολιτικής 2019-
2020, κατά την οποία έγινε ανταλλαγή απόψεων και εισηγήσεων με σκοπό τη διαμόρφωση των τελικών 
Όρων Εντολής. Στη συνάντηση παρευρέθηκαν και οι εκπρόσωποι του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Οικογενειακού Προγραμματισμού, της Παγκύπριας Εργατικής Ομοσπονδίας (ΠΕΟ), της Παγκύπριας 
Οργάνωσης Πολυτέκνων (ΠΟΠ), της Παγκύπριας Οργάνωσης Πενταμελούς Οικογένειας (ΠΟΠΟ) και 
της Ένωσης Δήμων. 

4. Για την ολοκλήρωση της ετοιμασίας των όρων εντολής, έχει επίσης συσταθεί Ομάδα Εργασίας με τη 
συμμετοχή και αρμόδιων λειτουργών άλλων Υπουργείων/ Τμημάτων των οποίων οι εμπειρίες επί του 
θέματος θα μπορούσαν να βοηθήσουν, και συγκεκριμένα των Υπουργείων Παιδείας, Υγείας και 
Εσωτερικών, που επίσης μετέχουν στην εν λόγω Υποεπιτροπή του Εθνικού Φορέα Δημογραφικής και 
Οικογενειακής Πολιτικής. Κατά την ετοιμασία των Όρων Εντολής η Ομάδα Εργασίας, μεταξύ άλλων, θα 
λάβει υπόψη διάφορα στατιστικά στοιχεία (σχετικά με γεννήσεις, μετανάστευση, εργασία και άλλοι 
παράγοντες που επηρεάζουν τους νέους), τις υφιστάμενες δομές και κίνητρα που βοηθούν τις 
οικογένειες να αποφασίσουν την απόκτηση παιδιού/ιών, τις καλές πρακτικές άλλων χωρών και πως 
μπορούν να εφαρμοστούν στην Κύπρο, την αξιολόγηση του αντίκτυπου των μέτρων οικονομικών και 
κοινωνικών, καθώς και παρόμοια μελέτη που έγινε το 2008 και άλλων μελετών που έχουν ετοιμασθεί για 
άλλες χώρες. 

5. Τέλος, σημειώνεται ότι ο στόχος είναι όπως το συντομότερο και πριν το τέλος του 1ου τριμήνου του 2020, 
ετοιμαστούν οι σχετικοί Όροι Εντολής της Μελέτης και να προωθηθεί η εκπόνησή της.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.263, ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
«Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω ερώτηση προς τον Υπουργό 

Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Η Κυπριακή Δημοκρατία συνεισέφερε στο Διεθνές Πράσινο Ταμείο για το Κλίμα €350.000 το 2017. Δεν 
υπάρχουν σκέψεις για αύξηση της συνεισφοράς. 
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(β) Οι επιδοτήσεις ορυκτών καυσίμων, δεν εμπίπτουν στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, αλλά σε αυτές του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και 
Βιομηχανίας, στο οποίο κοινοποιείται η παρούσα επιστολή με αντίγραφο της ερώτησης σας. 

Παραμένουμε στη διάθεση σας για τυχόν διευκρινήσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.274, ημερομηνίας 3 Ιανουαρίου 2020, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 
 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση σχετικά με την ξήρανση των χαρουπιών εξαιτίας της 
δραστηριότητας της ποντίκας, σας παραθέτω τα ακόλουθα: 

(α) Το Τμήμα Γεωργίας εφαρμόζει “Σχέδιο καταπολέμησης της ποντίκας”, το οποίο έχει εγκριθεί με τις υπ’ 
αριθμόν 73.752 και 80.704, αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου ημερομηνίας 27.06.2012 και 
26.05.2016 αντίστοιχα.  Στο πλαίσιο του εν λόγω Σχεδίου, παρέχεται η δυνατότητα στις Τοπικές Αρχές 
να προμηθεύονται το ποντικοδόλωμα Doa Rat Bait που παρασκευάζει το Τμήμα Γεωργίας στην 
επιδοτημένη τιμή των €0,50 ανά κιλό συν Φ.Π.Α. και να το εφαρμόζουν στις περιοχές που 
παρουσιάζεται το πρόβλημα, υπό την προϋπόθεση ότι τα άτομα που θα το εφαρμόσουν έχουν τύχει 
σχετικής εκπαίδευσης για την τοποθέτηση του δολώματος. 

(β) Επιπρόσθετα, το Τμήμα Γεωργίας διεξάγει εκστρατείες καταπολέμησης της ποντίκας, με δικά του 
συνεργεία σε γεωργοκτηνοτροφικές περιοχές, οι οποίες κρίνονται ως εστίες πολλαπλασιασμού των 
τρωκτικών.  Το συνεργεία όλων των Επαρχιακών Γεωργικών Γραφείων, σε συνεργασία με τις Τοπικές 
Αρχές των Επαρχιών τους, έχουν καλύψει ήδη μεγάλο μέρος των γεωργοκτηνοτροφικών περιοχών, οι 
οποίες κρίνονται ως υψηλού κινδύνου για πολλαπλασιασμό της ποντίκας. 

(γ) Όσον αφορά τις χαρουποπαραγωγικές περιοχές, οι οποίες θεωρούνται επίσης ως εστίες 
πολλαπλασιασμού της ποντίκας, το Τμήμα Γεωργίας διεξάγει συστηματικά εθελοντικές εκστρατείες 
καταπολέμησης των τρωκτικών, σε συνεργασία με την Κυπριακή Ομοσπονδία Κυνηγίου, τις Τοπικές 
Αρχές αλλά και άλλα οργανωμένα σύνολα, νοουμένου ότι όλοι οι συμμετέχοντες τύχουν της 
απαραίτητης εκπαίδευσης.  Σημειώνεται ότι όλες οι εθελοντικές εκστρατείες, γίνονται υπό την 
καθοδήγηση και εποπτεία του Τμήματος Γεωργίας. 

(δ) Το Τμήμα Γεωργίας θεωρεί ότι μία ολοκληρωμένη εκστρατεία καταπολέμησης της ποντίκας, ιδίως στις 
χαρουποπαραγωγικές περιοχές, πρέπει να περιλαμβάνει και τη συμβολή των ιδιοκτητών των τεμαχίων 
στις περιοχές αυτές, οι οποίοι καλούνται να προβαίνουν σε όλες τις απαραίτητες καλλιεργητικές 
φροντίδες (κλάδεμα, καλλιέργεια εδάφους, καθαρισμός των περιοχών κ.ά.), ούτως ώστε να αποτρέπεται 
η δημιουργία εστιών πολλαπλασιασμού της ποντίκας. 

(ε) Το Τμήμα Γεωργίας στο πλαίσιο του “Σχεδίου Καταπολέμησης της ποντίκας”, σε μια προσπάθεια 
προώθησης της βιολογικής καταπολέμησής της, τοποθετεί τεχνητές φωλιές του ανθρωποπουλιού σε 
περιοχές όπου υπάρχουν ενδείξεις ύπαρξής του. Μέχρι τώρα, και σε διάστημα 4 χρόνων, το Τμήμα 
Γεωργίας σε συνεργασία με την Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας και το Τμήμα Δασών έχει τοποθετήσει 90 
τεχνητές φωλιές του ανθρωποπουλιού σε όλες τις επαρχίες εκ των οποίων οι 20 έχουν εγκατασταθεί 
από τον εν λόγω θηρευτή.  Χαρακτηριστικό σημείο αναφοράς είναι το πρόγραμμα της βιολογικής 
καταπολέμησης στη Δένεια, όπου η τοποθέτηση τρωκτικοκτόνων δολωμάτων στην περιοχή της 
Κοινότητας έχει διακοπεί από το 2016, εξαιτίας της ευεργετικής δράσης του ανθρωποπουλιού.  Βάσει 
της δράσης αυτής και μετά από την επίσκεψη ειδικών από το Ισραήλ, την Ελβετία και την Ελλάδα στην 
Κύπρο, το Υπουργείο Γεωργίας Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος αποφάσισε την κατάρτιση ενός 
“Εθνικού Σχεδίου Δράσης” για τη βιολογική καταπολέμηση των τρωκτικών, στο οποίο θα συμμετέχουν 
όλα τα εμπλεκόμενα Τμήματα/Υπηρεσίες αλλά και μη Κυβερνητικές Οργανώσεις που ασχολούνται με το 
αντικείμενο (Birdlife Cyprus).  Απώτερος στόχος του εν λόγω Σχεδίου είναι η μείωση των 
τρωκτικοκτόνων δολωμάτων μέσω της χρήσης του ανθρωποπουλιού, διασφαλίζοντας τη διατήρηση της 
βιοποικιλότητας αλλά και γενικότερα την προστασία του περιβάλλοντος. 

(στ) Όσον αφορά το τρωκτικοκτόνο δόλωμα Doa Rat Bait που παράγει το Τμήμα Γεωργίας και που 
χρησιμοποιείται για την καταπολέμηση της ποντίκας, αυτό φέρει την δραστική ουσία bromadiolone σε 
συγκέντρωση 0,005%, η οποία μετά από πειραματικές μελέτες από το Τμήμα Γεωργίας, διαφάνηκε να 
έχει πολύ ικανοποιητικά αποτελέσματα όσον αφορά την καταπολέμηση των τρωκτικών, αλλά και 
παράλληλα την μικρότερη τοξικότητα όσον αφορά τους οργανισμούς μη στόχους (άγρια και παραγωγικά 
ζώα).  Σημειώνεται ότι η χρήση του εν λόγω δολώματος, διακόπτεται σε ετήσια βάση για διάστημα τριών 
μηνών, ούτως ώστε να αποφευχθεί οποιαδήποτε ανθεκτικότητα στην συγκεκριμένη δραστική ουσία από 
τα τρωκτικά.  Μέχρι τώρα, και με βάση τις ετήσιες καταγραφές όλων των συνεργείων καταπολέμησης 
της ποντίκας σε Παγκύπρια βάση, δεν έχει διαφανεί η ανάπτυξη οποιασδήποτε μορφής ανθεκτικότητας 
στη δραστική ουσία bromadiolone και ο πληθυσμός των τρωκτικών ιδίως στις εστίες πολλαπλασιασμού 
τους καταγράφει σημαντική πτώση κατά τη διάρκεια των εκστρατειών καταπολέμησης της ποντίκας. 
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(ζ) Καταληκτικά, διαβεβαιώνεστε ότι το Τμήμα Γεωργίας, θα εντατικοποιήσει την καταπολέμηση της 
ποντίκας, ιδίως στις εστίες πολλαπλασιασμού της στις γεωργοκτηνοτροφικές περιοχές, 
περιλαμβανομένων και των χαρουποπαραγωγικών περιοχών, με απώτερο στόχο την περαιτέρω μείωση 
των προβλημάτων που προκαλεί. 

2. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για περαιτέρω διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.011.04.284, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με στοιχεία αναφοράς ερ. 23.06.011.04.284, και σας πληροφορώ ότι 
έχει ήδη ολοκληρωθεί η διοικητική έρευνα που είχε διαταχθεί για το εν λόγω θέμα και βάσει των πορισμάτων 
της έρευνας θα διεξαχθεί πειθαρχική έρευνα εναντίον συγκεκριμένων μελών της Υπηρεσίας Θήρας και 
Πανίδας. 
2. Υπό το φως των πιο πάνω τα ερωτήματά σας θα είναι δυνατό να απαντηθούν μετά και την ολοκλήρωση 
της πιο πάνω πειθαρχικής έρευνας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.289, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Η απάντηση στην πιο πάνω ερώτηση από την αρμόδια Διεύθυνση, δηλαδή την Διεύθυνση 
Νοσηλευτικών Υπηρεσιών, είναι η ακόλουθη: 

 Σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Υγείας έθεσε σε δημόσια διαβούλευση από τις 07 Ιανουαρίου 2019 το 
Νομοσχέδιο με τίτλο: “περί Κοινοτικής Νοσηλευτικής και Κοινοτικής Μαιευτικής Νόμος του 2019”. Το 
τελικό νομοσχέδιο το οποίο αποστάλθηκε για μελέτη στη Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας έχει ως τίτλο 
“περί Ίδρυσης και Άδειας Λειτουργίας Υπηρεσιών Παροχής Κοινοτικής Νοσηλευτικής και Κοινοτικής 
Μαιευτικής Νόμος του 2019”. 

 Πρέπει να σημειωθεί ότι η Υπηρεσία Κατ’ Οίκον Νοσηλείας (Γενικής Νοσηλευτικής) ξεκίνησε ως πιλοτικό 
πρόγραμμα από το 2004 με τη τοποθέτηση νοσηλευτών με εξειδικευμένη εκπαίδευση (τουλάχιστον ενός έτους) 
σε κάποια σημεία της Κύπρου. Σήμερα εν η λόγω Υπηρεσία έχει επεκταθεί και καλύπτει όλες τις επαρχίες και 
κοινότητες της Κύπρου.  Επιπρόσθετα, λειτουργεί και η Υπηρεσία Κατ’ Οίκον Νοσηλείας Ατόμων με Μηχανική 
Υποστήριξη της Αναπνοής επιτρέποντας άτομα με μηχανική υποστήριξη (αναπνευστήρα) να βρίσκονται στο 
περιβάλλον του σπιτιού τους. 

 Πέραν τούτου υπάρχει η διασυνδετική/συμβουλευτική Υπηρεσία η οποία πρόκειται για τον συνδετικό 
κρίκο μεταξύ του νοσοκομείου και του λήπτη της υπηρεσίας. 

 Σήμερα η Κατ’ Οίκον Υπηρεσία καθώς και η Υπηρεσία Νοσηλείας Ατόμων με Μηχανική Υποστήριξη 
στελεχώνεται από 53 προσοντούχους στην ειδίκευση νοσηλευτές. 

 Ενώ ο Κλάδος Επισκεπτριών Υγείας στον δημόσιο τομέα καλύπτει κυρίως το Κέντρα Προστασίας 
Μητρότητας και Ευημερίας Παιδιού καθώς και τη σχολιατρική υπηρεσία.  Σημειώνεται ότι ο/η Επισκέπτης/τρια 
Υγείας είναι νοσηλευτής/τρια που είναι εγγεγραμμένος/η στο Μητρώο της Νοσηλευτικής - Γενικής Νοσηλευτικής 
σύμφωνα με την πιο κάτω αναφερόμενη νομοθεσία. 

 Σύμφωνα με τον περί Νοσηλευτικής και Μαιευτικής Νόμο του 1988, το επάγγελμα του/της 
νοσηλευτή/τριας και της μαίας/μαιευτή κατοχυρώνεται με την εγγραφή σε τουλάχιστον ένα από τα δυο Μητρώα, 
της ΝΟΣΗΛΕΥΤΙΚΗΣ (αποτελείται από δύο μέρη - Γενικής και Ψυχιατρικής) και το μητρώο ΜΑΙΩΝ. 

 Κατά τις συζητήσεις όλων των αρμοδίων για το προαναφερόμενο Νομοσχέδιο, τέθηκε και εξετάστηκε το 
θέμα δημιουργίας μέρους για εγγραφή επαγγελματιών με ειδίκευση στην Κοινοτική Νοσηλευτική. Πρέπει να 
σημειωθεί ότι η νοσηλευτική έχει πληθώρα αριθμού εξειδικεύσεων ώστε να έχει η κάθε μια το αντίστοιχο 
μητρώο. Αυτός ήταν ένας λόγος για τη διαφοροποίηση του τίτλου του νομοσχεδίου, ο οποίος επικεντρώνεται 
πιο πολύ στην ίδρυση και χορήγηση άδειας Υπηρεσίας. 

 Δεν κρίθηκε ότι θα πρέπει να είναι προϋπόθεση, δηλαδή εγγραφή σε μέρος αλλού, νέου μητρώου, 
νοουμένου ότι ο/η νοσηλευτής/τρια θα είναι εγγεγραμμένος/η στο Μητρώο Νοσηλευτικής, στο μέρος της 
Γενικής Νοσηλευτικής. Αντίθετα υπάρχει πιθανότητα να περιορίζει το φάσμα των καθηκόντων του Γενικού 
Νοσηλευτή, εφόσον οι διαδικασίες που γίνονται στην κοινότητα εμπίπτουν ως επί το πλείστο στη Γενική 
Νοσηλευτική. 

 Σαφώς αυτό δεν σημαίνει ότι δεν θα λαμβάνονται υπόψη τα προσόντα του επαγγελματία που κατέχει 
εξειδίκευσή στην Κοινοτική Νοσηλευτική, ο/η οποίος/α έχει τη δυνατότητα να διευθύνει μια τέτοια υπηρεσία και 
μόνο αυτός/η μπορεί να παρέχει συμβουλευτική, να αξιολογεί και σχεδιάσει πλάνο νοσηλείας.  Από εκεί και 
πέρα ο Γενικός Νοσηλευτής μπορεί να εκτελεί το πλάνο νοσηλείας. 
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 Συνεπώς το Νομοσχέδιο θα κατοχυρώνει μια Κοινοτική Υπηρεσία (Νοσηλευτική ή Μαιευτική) και τον 
θεσμό της κοινοτικής νοσηλευτικής, για την παροχή υπηρεσιών με ασφάλεια και ποιότητα, χωρίς να υπάρχει η 
αναγκαιότητα τροποποίησης του νόμου με τη δημιουργία μέρος μητρώου, το οποίο δυνητικά να περιορίζει τις 
επαγγελματικές δραστηριότητες του/της Γενικού/ής Νοσηλευτή. 

 Τέλος, αναφέρεται ότι σύμφωνα με το Νομοσχέδιο, το Υπουργείο Υγείας θα εποπτεύει τις εν λόγω 
Υπηρεσίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Οικονομικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.297, ημερομηνίας 16 Ιανουαρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  
«Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αριθμό φακέλου 23.06.011.04.297 και ημερομηνία 21 Ιανουαρίου 

2020, στην οποία επισυνάπτεται η πιο πάνω ερώτηση του αξιότιμου βουλευτή κ. Γ. Περδίκη, σχετικά με τις 
δράσεις που έχουν υλοποιηθεί από το κονδύλι 04393 “Κοινωνική Ευθύνη” του προϋπολογισμού της Εθνικής 
Αρχής Στοιχημάτων. 

2.  Σχετικά σας διαβιβάζω Πίνακα με τις δράσεις/πρωτοβουλίες που έχουν υλοποιηθεί εντός του 2019, που 
αφορούν την Κοινωνική Ευθύνη, για διασφάλιση της προστασίας των παικτών και του ευρύτερου κοινωνικού 
συνόλου και το ποσό που χρησιμοποιήθηκε για κάθε ενέργεια. 
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Δράσεις που υλοποιήθηκαν το έτος 2019 

Α/Α Τίτλος Δράσης Περιγραφή δράσης Ποσό που 
δαπανήθηκε € 

Σημειώσεις 

1 Δημιουργία εξειδικευμένου κέντρου 
πρόληψης και παρέμβασης- 
Responsible Gaming Center 

Το επιχειρηματικό σχέδιο για τη δημιουργία του Responsible Gaming Centre βρίσκεται 
σε πορεία ολοκλήρωσης. Το κέντρο πρόληψης και παρέμβασης θα αποτελεί ένα ενιαίο 
πρότυπο κέντρο που θα έχει ως στόχο την προαγωγή της έρευνας, της εκπαίδευσης 
και της ευαισθητοποίησης του κοινού για θέματα υπεύθυνου παιχνιδιού, καθώς επίσης 
θα παρέχει ενημέρωση και στήριξη στους παίκτες και στο ευρύτερο κοινό. 
Συγκεκριμένα, θα αποτελεί κέντρο προγραμμάτων πρόληψης και παρέμβασης 
προβληματικών συμπεριφορών στο στοίχημα και τα τυχερά παιχνίδια. Εκτιμάται ότι θα 
ολοκληρωθεί το Α' εξάμηνο του 2020. 

 Η συγκεκριμένη δράση 
αποτελεί συμβατική 

υποχρέωση του 2018 η 
οποία συνεχίστηκε εντός του 

2019 χωρίς να υπάρξει 
δαπάνη. Αναμένεται να 

ολοκληρωθεί εντός του Α' 
εξαμήνου 2020 με την 

καταβολή του τελικού ποσού 
της Σύμβασης. 

2 Συνεργασία με τον Οργανισμό 
Νεολαίας Κύπρου για την ανάπτυξη 
προγραμμάτων ενδυνάμωσης 

των νέων και λοιπών σχετικών θεμάτων 

Βάσει της στρατηγικής συνεργασίας με το ΟΝΕΚ, η Αρχή και ο ΟΝΕΚ προχώρησαν 
στη δημιουργία χρηματοδοτικού προγράμματος (Πρόγραμμα PIN #prevention and 
intervention) για υλοποίηση δράσεων από τους ίδιους τους νέους προς τους νέους, με 
στόχο την ενδυνάμωσή των δεξιοτήτων τους, την κριτική σκέψη, κ.ά. Το πρόγραμμα 
PIN υλοποιήθηκε από την περίοδο Μάιος 2018 - Μάιος 2019 από 10 αιτητές και είχε 
συνολικό προϋπολογισμό €143.315. 

53.000 Το πρόγραμμα PIN 
ολοκληρώθηκε εντός του 
2019 με την καταβολή του 
τελικού εναπομείναντος 

ποσού των €53.000 

3 Εκπόνηση ερευνητικών προγραμμάτων 
σε συνεργασία με τα ακαδημαϊκά 
ιδρύματα της Δημοκρατίας και διεθνείς 
οργανισμούς 

Στο πλαίσιο εφαρμογής της συνεργασίας με Ακαδημαϊκά Ινστιτούτα και Ερευνητικά 
Κέντρα και του Μνημονίου Συνεργασίας με το Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο Κύπρου, η 
Αρχή προχώρησε σε συνεργασία με το τμήμα Πολυμέσων και Γραφικών Τεχνών του 
ΤΕΠΑΚ. Συγκεκριμένα, στο πλαίσιο των μαθημάτων «Σχεδιασμός για όλους» και 
«Γραφιστική και Διαφήμιση» του τμήματος Πολυμέσα και Γραφικές Τέχνες για τριτοετείς 
φοιτητές, δόθηκε συγκεκριμένο σενάριο που αφορά την υπεύθυνη συμμετοχή στο 
τυχερό παιχνίδι και την ιδέα του Responsible Gaming, όπου οι φοιτητές κλήθηκαν να 
δημιουργήσουν μια ιδέα (τόσο τεχνική όσο και σχεδιαστική). Με τη λήξη των 
μαθημάτων παρουσιάστηκαν όλες οι σχεδιαστικές ιδέες σε ειδική εκδήλωση στο 
ΤΕΠΑΚ. 

3.000  
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4 Εκπόνηση ερευνητικών προγραμμάτων 
σε συνεργασία με τα ακαδημαϊκά 
ιδρύματα της Δημοκρατίας και διεθνείς 
οργανισμούς 

Στο πλαίσιο εφαρμογής της συνεργασίας με Ακαδημαϊκά Ινστιτούτα και Ερευνητικά 
Κέντρα και του Μνημονίου Συνεργασίας με το Πανεπιστήμιο Κύπρου, η Αρχή 
προχώρησε σε συνεργασία με το τμήμα ψυχολογίας του ΠΚ. Συγκεκριμένα, 
προχώρησε στην σύναψη σύμβασης για διεξαγωγή έρευνας για την πρόβλεψη του 
ρίσκου συστηματικής εμπλοκής στον στοιχηματισμό και τα τυχερά παιχνίδια και τη 
πειραματική εφαρμογή προγράμματος πρόληψης και ενδυνάμωσης νέων στις 11 
Απριλίου 2019 για χρονική περίοδο είκοσι τεσσάρων (24) μηνών και συνολική αξία της 
σύμβασης εκατό ενενήντα οκτώ χιλιάδων και εξακοσίων ευρώ (€198.600,00). Η δράση 
αυτή αφορά απόκτηση γνώσης μέσω της έρευνας που θα πραγματοποιηθεί, καθώς και 
δράση πρόληψης που προκύπτει από την πειραματική εφαρμογή του προγράμματος. 

99.300  

5 Εβδομάδα Ενημέρωσης Υπεύθυνου 
Παιχνιδιού 2019 

Η Εβδομάδα Ενημέρωσης Υπεύθυνου Παιχνιδιού διοργανώθηκε για 2η συνεχόμενη 
χρονιά τη δεύτερη εβδομάδα του Οκτώβρη 7 με 13 Οκτωβρίου 2019 και αποτελεί 
συνέργεια της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων και της Εθνικής Αρχής Παιγνίων και 
Εποπτείας Καζίνο. Στόχος της διοργάνωσης ήταν η ενημέρωση και ευαισθητοποίηση 
του κοινού σχετικά με το Υπεύθυνο Παιχνίδι, καθώς και η εμπλοκή και κινητοποίηση 
της ευρύτερης κοινωνίας σε θέματα προώθησης του Υπεύθυνου Παιχνιδιού και 
προστασίας των παικτών από την προβληματική ενασχόληση με τα τυχερά παιχνίδια. 
Η έναρξη της εβδομάδας πραγματοποιήθηκε με το 2ο Συνέδριο Υπεύθυνου Παιχνιδιού 
στο Συνεδριακό Κέντρο Φιλοξενία με πέραν των 250 συμμετεχόντων. Η κύρια 
θεματολογία του συνεδρίου περιλάμβανε συζητήσεις στρογγυλής τραπέζης επί 
θεμάτων διαφήμισης και κοινωνικών δικτύων, τεχνητής νοημοσύνης, πρακτικές 
υπεύθυνου παιχνιδιού, εξελίξεις στην ακαδημαϊκή έρευνα, πρακτικές βιώσιμης 
ανάπτυξης του κλάδου, και διάφορα άλλα. Ομιλητές από πέραν των 12 χωρών του 
εξωτερικού παρουσίασαν ευρήματα ερευνών, θέσεις και πρακτικές υπεύθυνου 
παιχνιδιού. Το Συνέδριο προσέλκυσε επαγγελματίες του κλάδου τυχερών παιχνιδιών, 
ακαδημαϊκούς, επαγγελματίες ψυχικής υγείας, συμβούλους επιχειρήσεων, μέσα 
μαζικής ενημέρωσης, λειτουργούς νεολαίας, αθλητικές ομοσπονδίες και άτομα του 
ευρύτερου κοινωνικού συνόλου. Κατά τη διάρκεια της εβδομάδας πραγματοποιήθηκαν 
πέραν των 25 δράσεων και εκδηλώσεων σε όλη την Κύπρο. Επιγραμματικά, 
πραγματοποιήθηκαν εκπαιδευτικά σεμινάρια από τον οργανισμό GAMCARE 
Ηνωμένου Βασιλείου, εξειδικευμένο σε θέματα πρόληψης και αντιμετώπισης 
προβληματικής ενασχόλησης με τα τυχερά παιχνίδια. Τα σεμινάρια απευθύνονταν σε 
αθλητικούς παράγοντες, επαγγελματίες ψυχικής υγείας, αστυνομικό σώμα και το ευρύ 
κοινό. Επιπρόσθετα, πραγματοποιήθηκαν βιωματικά εργαστήρια για τους 
εξουσιοδοτημένους αντιπροσώπους υποστατικών παροχής υπηρεσιών στοιχήματος 
και τους εργαζόμενους στα καζίνο. Αναλυτικό πρόγραμμα της εβδομάδας βρίσκεται στο 
microsite www.responsiblegamingweek.gov.cy, καθώς και φωτογραφικά υλικό κάθε 
εκδήλωσης. Το microsite δημιουργήθηκε για την προβολή και προώθηση της 
εβδομάδας. 

393.000  

http://www.responsiblegamingweek.gov.cy/
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7 Εκστρατείες ενημέρωσης και 
διαφώτισης για το Υπεύθυνο Παιχνίδι 

Στο πλαίσιο του στρατηγικού σχεδίου για τον Υπεύθυνο Στοιχηματισμό 2018-2022, 
πραγματοποιήθηκε εκστρατεία ενημέρωσης και ευαισθητοποίησης του ευρύτερου 
κοινωνικού συνόλου, η οποία υλοποιήθηκε κατά την περίοδο των Χριστουγέννων. 
Σκοπός της εκστρατείας ήταν η ενημέρωση του κοινού για υπεύθυνη συμμετοχή στο 
στοίχημα και τα τυχερά παιχνίδια, καθώς επίσης συμβουλές για αντιμετώπιση της 
προβληματικής ενασχόλησης με αυτά. Η εκστρατεία υλοποιήθηκε μέσα από τα 
διαδικτυακά κανάλια επικοινωνίας της Αρχής, καθώς και μέσω ενημερωτικών 
περιπτέρων στα Mall of Cyprus και Kings Avenue Mall. 

190  

8 Εκστρατείες ενημέρωσης και 
διαφώτισης για το Υπεύθυνο Παιχνίδι 

Στο πλαίσιο του στρατηγικού σχεδίου για τον Υπεύθυνο Στοιχηματισμό 2018-2022, 
πραγματοποιήθηκε ενημερωτική δράση για την υπεύθυνη συμμετοχή στα τυχερά 
παιχνίδια. Η δράση αφορούσε την υλοποίηση του Let's keep it a game quiz, το οποίο 
είναι ένα διαδραστικό παιχνίδι ερωτήσεων πολλαπλής επιλογής, όπου μέσω των 
ερωτήσεων ο συμμετέχοντας έχει την ευκαιρία να ενημερωθεί για το υπεύθυνο παιχνίδι. 
Το κουίζ πραγματοποιήθηκε στα Mall of Cyprus και Kings Avenue Mall με την αθρόα 
συμμετοχή του κόσμου. 

30.000  

9 Ενίσχυση των κέντρων και υπηρεσιών 
παροχής θεραπευτικών προγραμμάτων 

Η Αρχή, στο πλαίσιο της ενίσχυσης των θεραπευτικών κέντρων απεξάρτησης, 
συνεργάζεται με τον εγκεκριμένο από την Αρχή Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων Κύπρου 
ΜΚΟ, το ΚΕΝΘΕΑ, με στόχο την πρόληψη των εξαρτήσεων. Στο πλαίσιο της 
συνεργασίας, η Αρχή χρηματοδοτεί την πρόταση του ΚΕΝΘΕΑ με τίτλο «Αθλητισμός 
στην Πρόληψη των Εξαρτήσεων», και αφορά πρόγραμμα κατάρτισης Προπονητών και 
Στελεχών Αθλητικών Σωματείων και Ακαδημιών. Συγκεκριμένα, σκοπός είναι να 
δημιουργηθούν καταρτισμένες ομάδες επιστημόνων με στόχο να επιμορφώσουν 
προπονητές και παράγοντες αθλητικών σωματείων και ακαδημιών για ενίσχυση τους 
στον πολυεπίπεδο ρόλο που διαδραματίζουν με τα νεαρά άτομα, και ειδικότερα στην 
πρόληψη των εξαρτήσεων. Το πρόγραμμα ξεκίνησε τον Απρίλιο 2019 και οι 
εκπαιδεύσεις των προπονητών τον Δεκέμβριο του 2019 με διάστημα ολοκλήρωσης 10 
μήνες. 

20.000  

10 Διάφορες επιχορηγήσεις και 
εκστρατείες 

Επιχορήγηση προγραμμάτων και εκστρατειών για την πρόληψη και προστασία νεαρών 
ατόμων και ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού, καθώς επίσης εκστρατείες 
ενημέρωσης. 

25.000  

Συνολικό ποσό 650.490  

* Τα ποσά έχουν στρογγυλοποιηθεί γιο σκοπούς απλουστευμένης αναφοράς.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Γιώργου 
Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.316, ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι το κτίριο του Αστυνομικού Σταθμού 
Παναγιάς, δυστυχώς δεν έχει ακόμη ολοκληρωθεί, παρά τις συνεχείς μας προσπάθειες και διαβουλεύσεις με το 
αρμόδιο Τμήμα Δημοσίων Έργων. 

2. Ο διαγωνισμός για την ανέγερση του Σταθμού προκηρύχθηκε από την Κοινότητα Παναγιάς η οποία 
συνήψε τον Μάρτιο 2013 συμβόλαιο με τον επιτυχόντα εργολάβο, ο οποίος ανέλαβε την υλοποίηση του έργου. 
Με Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, η Αστυνομία θα κατέβαλλε τα ποσά με την πρόοδο των εργασιών 
προς την Κοινότητα, και αφού υποβαλλόταν σχετική επιβεβαίωση από τον Έπαρχο Πάφου ότι οι εργασίες 
εκτελέστηκαν ορθά. 

3. Μετά από σχετικές πιστοποιήσεις του Επάρχου Πάφου, καταβλήθηκε στην Κοινότητα το ποσό των 
€284.123,00 που αντιστοιχεί στο κόστος των εργασιών που είχαν ολοκληρωθεί μέχρι και τον Οκτώβριο του 
2014. Κατά τη διάρκεια επιθεωρήσεων του κτιρίου που έγιναν μετά από αίτημα του εργολάβου, το Νοέμβριο 
και Δεκέμβριο 2014 με σκοπό την παραχώρηση πληρωμών, διαπιστώθηκε ότι αριθμός εργασιών οι οποίες 
ζητήθηκαν από την Αστυνομία δεν περιλήφθηκαν στο συμβόλαιο του εργολάβου, άλλες προωθήθηκαν με 
διαφορετικές προδιαγραφές από αυτές που είχε ζητήσει η Αστυνομία και επίσης διαπιστώθηκε αριθμός 
κακοτεχνιών. Ως εκ τούτου, οι εργασίες διακόπηκαν το Δεκέμβριο του 2014. 

4. Οι διαφορές που προέκυψαν στην υλοποίηση της εν λόγω σύμβασης παραπέμφθηκαν στην Κεντρική 
Επιτροπή Αλλαγών και Απαιτήσεων (ΚΕΑΑ), η οποία στις 9/3/2016 διόρισε Ad Hoc Επιτροπή για να εξετάσει 
το θέμα. Η Επιτροπή επιθεώρησε το κτίριο και αρχειακό υλικό και υπέβαλε έκθεση με εισηγήσεις για τον τρόπο 
ολοκλήρωσης του έργου. Η ΚΕΑΑ εξέτασε το θέμα στις 7/3/2018, όπου αποφάσισε τη λύση του συμβολαίου με 
τον εργολάβο. 

5. Ως αποτέλεσμα των πιο πάνω, το Τμήμα Δημοσίων Έργων ανέλαβε την προώθηση των εργασιών ώστε 
να ολοκληρωθεί το κτίριο και να λειτουργήσει ο Αστυνομικός Σταθμός. Για το σκοπό αυτό, ανέθεσε σε ιδιώτη 
Σύμβουλο Αρχιτέκτονα την εκπόνηση μελέτης για τις εκκρεμούσες εργασίες. Οι μελέτες ολοκληρώθηκαν στις 
12/7/2019 και στάληκαν στην Αστυνομία, η οποία υπέβαλε τις απόψεις της επί των σχεδίων στις 29/7/2019. 

6. Στην παρούσα φάση, αναμένεται από το Τμήμα Δημοσίων Έργων η ετοιμασία εκτίμησης κόστους για τις 
υπολειπόμενες εργασίες, το χρονοδιάγραμμα και η υλοποίηση των εργασιών, είτε από δικό του συνεργείο είτε 
με ιδιώτη μέσω προκήρυξης διαγωνισμού. 

7. Τόσο η Αστυνομία, όσο και το Υπουργείο τούτο, έχουμε κατ’ επανάληψη τονίσει προς το Τμήμα 
Δημοσίων Έργων και προς το Υπουργείο Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, ότι η ολοκλήρωση και 
λειτουργία του Αστυνομικού Σταθμού Παναγιάς αποτελεί προτεραιότητα και έχουμε ζητήσει την επίσπευση 
όλων των δικών τους ενεργειών προς το σκοπό αυτό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.317, ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
 «Αναφέρομαι στη πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών (ΤΑΘΕ), αναγνωρίζοντας το πρόβλημα που δημιουργείται 
κατά τους χειμερινούς μήνες σε ολόκληρη την ακτογραμμή της Λάρνακας και ειδικότερα στην περιοχή του 
Αλιευτικού Καταφυγίου Λάρνακας, προβαίνει σε εκβάθυνση της εισόδου του αλιευτικού καταφυγίου, ενώ 
συμβάλει και στην προσπάθεια του Δήμου Λάρνακας για την απομάκρυνση των φυκιών που εκβράζονται στην 
παρακείμενη παραλία.  Η τελευταία εκβάθυνση του καταφυγίου έγινε περί τα τέλη του 2016 και το Τμήμα 
Δημοσίων Έργων πρόσφατα έχει προκηρύξει διαγωνισμό για νέα εκβάθυνση, με λήξη προθεσμίας υποβολής 
των σχετικών προσφορών στις 28/2/2020. 

 Ως προσωρινό μέτρο, το ΤΑΘΕ έχει ενημερώσει όλους τους επαγγελματίες ψαράδες του Αλιευτικού 
Καταφυγίου Λάρνακας, για τις δυνατότητες ελλιμενισμού τους σε εναλλακτικούς χώρους.  Παράλληλα, για την 
οριστική επίλυση του προβλήματος, το ΤΑΘΕ σε συνεργασία με το Τμήμα Δημοσίων Έργων έχει αναθέσει σε 
ιδιώτες μελετητές, τη διεξαγωγή μελέτης πρόσχωσης του αλιευτικού καταφυγίου.  Η εν λόγω μελέτη αναμένεται 
να ολοκληρωθεί εντός του έτους και στόχος είναι να αποτελέσει τη βάση για κατασκευαστικά έργα που θα 
συγχρηματοδοτηθούν από το Ευρωπαϊκό Ταμείο Θάλασσας και Αλιείας. 

 Παραμένουμε στη διάθεση σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.319, ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2020, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 
 «Η απάντηση στο ερώτημα που εγείρεται στην πιο πάνω ερώτηση είναι η ακόλουθη: 
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2.  Στο άρθρο 16 του περί Γενικού Συστήματος Νόμου του 2001, καθορίζονται οι δικαιούχοι υπηρεσιών 
φροντίδας υγείας από το Γενικό Σύστημα Υγείας (ΓεΣΥ) (επισυνάπτεται το άρθρο 16 ως Παράρτημα 1).  
Σύμφωνα με τον πιο πάνω Νόμο τα θύματα εμπορίας που για οποιονδήποτε λόγο δεν μπορούν να 
εξασφαλίσουν άδεια μόνιμης διαμονής στη Δημοκρατία, ή εν πάση περιπτώσει δεν περιλαμβάνονται 
στους δικαιούχους, όπως αυτοί ορίζονται στο άρθρο 16, δεν δικαιούνται παροχές από το ΓεΣΥ. 

3.  Βάσει του περί της Πρόληψης και της Καταπολέμησης της Εμπορίας και Εκμετάλλευσης Προσώπων και 
της Προστασίας των Θυμάτων Νόμου του 2014, τα θύματα εμπορίας και εκμετάλλευσης δικαιούνται 
στήριξης η οποία να περιλαμβάνει, μεταξύ άλλων και την πρόσβαση σε δωρεάν επείγουσα και αναγκαία 
ιατροφαρμακευτική περίθαλψη (άρθρο 47(1)) (Παράρτημα 2).  

4. Το Υπουργικό Συμβούλιο με την Απόφαση του ημερομηνίας 18/12/2019 (Παράρτημα 3), έχει 
αποφασίσει όπως, η ιατροφαρμακευτική περίθαλψη που παρεχόταν πριν την εφαρμογή του ΓεΣΥ, στα 
κρατικά νοσηλευτήρια, σε διάφορες κατηγορίες πολιτών που σήμερα δεν είναι δικαιούχοι του ΓεΣΥ, 
συνεχίσει να παρέχεται, υπό τους ίδιους όρους, από τον Οργανισμό Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας 
(ΟΚΥπΥ) στα δημόσια νοσηλευτήρια. 

5. Το Υπουργείο Υγείας εφαρμόζοντας την πιο πάνω Απόφαση έχει προχωρήσει στην έκδοση εγκύκλιου 
επιστολής, με Αρ. 116, ημερ. 16/1/2020 (Παράρτημα 4), διευκρινίζοντας ότι, τα άτομα που κατέχουν 
ταυτότητα νοσηλείας και δεν δικαιούνται να εγγραφούν στο ΓεΣΥ, συνεχίζουν να εξυπηρετούνται 
πλήρως από τα ιατρικά κέντρα του ΟΚΥπΥ με τη χρήση της ταυτότητας νοσηλείας. Επομένως, τα 
θύματα εμπορίας και εκμετάλλευσης που κατέχουν ταυτότητα νοσηλείας μπορούν να συνεχίσουν να τη 
χρησιμοποιούν, εξασφαλίζοντας πρόσβαση σε υπηρεσίες ενδονοσοκομειακής και εξωνοσοκομειακής 
περίθαλψης από τα ιατρικά κέντρα του ΟΚΥπΥ.  Νοείται ότι, η διαδικασία έκδοσης/ανανέωσης της 
ταυτότητας νοσηλείας συνεχίζεται χωρίς καμία διαφοροποίηση. 

6. Συνοψίζοντας, το Υπουργείο Υγείας λαμβάνοντας υπόψη ότι ενδεχομένως κάποια από τα θύματα 
εμπορίας και εκμετάλλευσης, να μην δικαιούνται να εγγραφούν στο ΓεΣΥ, έχει προχωρήσει στις 
ενέργειες που προαναφέρθηκαν προκειμένου να διασφαλιστεί η πρόσβαση τους, όχι μόνο σε δωρεάν 
επείγουσα και αναγκαία περίθαλψη, αλλά σε πλήρη ιατροφαρμακευτική περίθαλψη η οποία παρέχεται 
από τα ιατρικά κέντρα του ΟΚΥπΥ. 

7. Εάν για οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στη βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.324, ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Προκοπίου 
«Η απάντηση στην πιο πάνω ερώτηση από το αρμόδιο Τμήμα, δηλαδή τις Ιατρικές Υπηρεσίες και 

Υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας, είναι η ακόλουθη: 

2.  Τα μέτρα πρόληψης για την διασφάλιση της Δημόσιας Υγείας τα οποία λαμβάνονται από τις αρμόδιες 
υπηρεσίες του κράτους, όπως επίσης και η ετοιμασία πρωτοκόλλων και κατευθυντήριων οδηγιών για 
την αντιμετώπιση του ενδεχομένου εμφάνισης κρουσμάτων στην Κύπρο, καταγράφονται επιγραμματικά 
πιο κάτω και επικεντρώνονται σε τέσσερις πυλώνες: (α) τον έλεγχο των πυλών εισόδου της Κυπριακής 
Δημοκρατίας (β) την ενημέρωση του κοινού και των ταξιδιωτών (γ) την ενημέρωση των επαγγελματιών 
υγείας και (δ) την εργαστηριακή διερεύνηση των ύποπτων περιστατικών. 

• Ενεργοποιήθηκε η ομάδα δράσης από επαγγελματίες υγείας της Μονάδας Επιδημιολογικής 
Επιτήρησης και Ελέγχου των Λοιμωδών Νοσημάτων, για την συστηματική παρακολούθηση της 
εξέλιξης της επιδημίας, τη λήψη προληπτικών μέτρων αλλά και την αξιολόγηση της 
αποτελεσματικότητας αυτών. 

• Διατηρείται συνεχής επικοινωνία με τον Παγκόσμιο Οργανισμό Υγείας (ΠΟΥ) και το Ευρωπαϊκό 
Κέντρο Πρόληψης και Ελέγχου Νόσων (ECDC) για επαγρύπνηση [Early Warning and Response 
System (EWRS)] σχετικά με νεότερες πληροφορίες και οδηγίες. 

• Συνεργασία με το Συντονιστικό Κέντρο Ελέγχου Ασθενοφόρων, για την ανάληψη ενεργού ρόλου: 
α) στην διαχείριση των ύποπτων περιστατικών μέσω της σύνταξης πρωτοκόλλου διακομιδής και 
κατάλληλων οδηγιών για τα πληρώματα ασθενοφόρων, β) στην ενημέρωση του κοινού μέσω της 
δημιουργίας τηλεφωνικής γραμμής 1420, γ) παραπομπή εξειδικευμένων ερωτημάτων σε στελέχη 
της Μονάδας. 
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• Καθορίστηκαν σε συνεργασία με τον ΟΚΥπΥ, τα νοσηλευτήρια που δέχονται τα 
ύποπτα/επιβεβαιωμένα περιστατικά από τον νέο Κορωνοϊό και έχουν ενημερωθεί τα ιδιωτικά 
νοσηλευτήρια για τη συγκεκριμένη διευθέτηση. 

3. ΕΛΕΓΧΟΣ ΠΥΛΩΝ ΕΙΣΟΔΟΥ ΤΗΣ ΚΥΠΡΙΑΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ 

• Υλοποιούνται συναντήσεις με το προσωπικό του Τμήματος Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 
Δημόσιας Υγείας, όπως επίσης και με άλλες εμπλεκόμενες υπηρεσίες και τμήματα για τα μέτρα 
που εφαρμόζονται στα αεροδρόμια, λιμάνια, μαρίνες και οδοφράγματα. Επιπρόσθετα, 
καταρτίστηκαν ερωτηματολόγια σε τέσσερις γλώσσες (ελληνικά, αγγλικά, τούρκικα, κινέζικα), 
προς συμπλήρωση από ταξιδιώτες που εισέρχονται στην Κυπριακή Δημοκρατία, με ερωτήσεις 
που αφορούν τα επιδημιολογικά κριτήρια, συμπτώματα, στοιχεία προσωπικά και επικοινωνίας. 
Τα ερωτηματολόγια, αποστάλθηκαν στις αρμόδιες αρχές των πυλών εισόδου προς διανομή. 

• Ετοιμάστηκαν πρωτόκολλα αναγνώρισης ύποπτου περιστατικού στην πύλη εισόδου ως 
ακολούθως: 

  Αεροδρόμια: Σε συνεργασία με τις αρμόδιες αρχές, εντοπίζονται οι επιβάτες που καταφθάνουν 
στην Κύπρο από την Κίνα και παραπέμπονται στα ιατρεία των αεροδρομίων. Εκεί 
συμπληρώνουν ερωτηματολόγιο και αξιολογούνται κλινικά. Στο τέλος της διαδικασίας, τα άτομα 
που δεν αξιολογούνται ως ύποπτα αποδεσμεύονται λαμβάνοντας ένα ενημερωτικό φυλλάδιο με 
πληροφορίες για το πού θα απευθυνθούν σε περίπτωση που εμφανίσουν οποιοδήποτε από τα 
σχετικά συμπτώματα.  Στην περίπτωση εκείνη που ο επιβάτης αξιολογείται ως ύποπτο 
περιστατικό μεταφέρεται μέσω προκαθορισμένης διαδρομής με ασθενοφόρο σε νοσηλευτήριο, 
βάσει συγκεκριμένου πρωτοκόλλου ενώ ενημερώνεται και η Μονάδα Επιδημιολογικής 
Επιτήρησης και Ελέγχου των Λοιμωδών Νοσημάτων. 

Λιμάνια/Μαρίνες: Σε συνεργασία με τις αρμόδιες αρχές προωθήθηκε ερωτηματολόγιο με τα 
επιδημιολογικά κριτήρια το οποίο δίνεται στους επιβάτες και στο πλήρωμα κάθε 
κρουαζιερόπλοιου/εμπορικού πλοίου/γιώτ. Συγκεκριμένα, υποβάλλονται 2 επιδημιολογικά 
ερωτήματα στους ταξιδιώτες και στο πλήρωμα για να απαντηθούν. Αν υπάρξει έστω και μια 
θετική απάντηση, τότε ο ταξιδιώτης/πλήρωμα συμπληρώνει όλο το ερωτηματολόγιο. Τα 
συμπληρωμένα ερωτηματολόγια διαβιβάζονται μέσω του ηλεκτρονικού συστήματος PCS στους 
υγειονομικούς επιθεωρητές κάθε επαρχίας, οι οποίοι άμεσα ενημερώνουν το Συντονιστικό Κέντρο 
Ελέγχου Ασθενοφόρων καθώς και την Μονάδα Επιδημιολογικής Επιτήρησης, για χειρισμό και 
οδηγίες. Λόγω της απουσίας ιατρείων από τα λιμάνια ο ΟΚΥπΥ έχει συναινέσει στην ενίσχυση 
των λιμανιών και μαρίνων με νοσηλευτικό προσωπικό για αξιολόγηση και χειρισμό των ύποπτων 
περιστατικών. 

Οδοφράγματα: Σε συνεργασία με το Αρχηγείο της Αστυνομίας προωθήθηκαν οδηγίες στους 
αστυνομικούς στην είσοδο του οδοφράγματος για τον εντοπισμό ύποπτων περιστατικών. 
Συγκεκριμένα, υποβάλλονται από τους αστυνομικούς 2 επιδημιολογικά ερωτήματα και στις 
περιπτώσεις θετικών απαντήσεων, ενημερώνεται άμεσα το Συντονιστικό Κέντρο Ελέγχου 
Ασθενοφόρων καθώς και η Μονάδα Επιδημιολογικής Επιτήρησης. 

4. ΕΝΗΜΕΡΩΣΗ ΚΟΙΝΟΥ ΚΑΙ ΤΑΞΙΔΙΩΤΩΝ 

• Εκδόθηκαν αφίσες και τρίπτυχα σε τέσσερις γλώσσες (Ελληνικά, Αγγλικά, Κινέζικα και Τούρκικα) 
με πληροφορίες για τον ιό, για τη συμπτωματολογία του και τα προληπτικά μέτρα και έγινε η 
διανομή τους σε όλα τα σημεία εισόδου (λιμάνια, μαρίνες, αεροδρόμια και οδοφράγματα) καθώς 
και στα Νοσηλευτήρια. 

• Εκδόθηκε εγκύκλιος για την ενημέρωση του προσωπικού των ξενοδοχείων και των τουριστικών 
καταλυμάτων. 

• Εκδόθηκε εγκύκλιος για την ενημέρωση των μαθητών και των εκπαιδευτικών.  

5.  ΕΝΗΜΕΡΩΣΗ ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΩΝ ΥΓΕΙΑΣ 

• Ετοιμάστηκαν και αποστάλθηκαν πληροφορίες προς τον ΟΑΥ, τον ΠΙΣ, τον ΟΚΥπΥ και το 
Σύνδεσμο Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων, με σκοπό να ενημερωθεί το προσωπικό τους και τα μέλη 
τους για τα πιο κάτω: 

 α. Ορισμός κρούσματος 

 β. οδηγίες για την αντιμετώπιση ύποπτων κρουσμάτων λοίμωξης από το νέο Κορωνοϊό σε χώρους 
πρωτοβάθμιας φροντίδας 

 γ. έντυπα διερεύνησης/δήλωσης περιστατικού ύποπτου για λοίμωξη με το νέο Κορωνοϊό (που θα 
πρέπει να συνοδεύει το δείγμα), 
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 δ. οδηγίες πρόληψης μετάδοσης του ιού στους χώρους παροχής υγείας, 

 ε. ενημερωτικό δελτίο που περιγράφει την επιδημιολογία του ιού, τους τρόπους μετάδοσης του, την 
κλινική εικόνα, την διάγνωση και θεραπεία. 

• Ζητήθηκε από τον ΟΚΥπΥ να εντοπίσουν το επίπεδο εκπαίδευσης του εμπλεκόμενου 
προσωπικού για τα μεταδιδόμενα λοιμώδη νοσήματα και να αξιολογήσει κατά πόσο είναι έτοιμοι 
να αντιμετωπίσουν τέτοια περιστατικά και αν χρειάζεται να γίνει εκπαίδευση. 

• Ενημερώθηκαν οι επαγγελματίες υγείας για τον κατάλληλο προστατευτικό εξοπλισμό που πρέπει 
να χρησιμοποιούν. 

• Γίνεται συνεχής έλεγχος αποθεμάτων για τα απαραίτητα αναλώσιμα. 

6. ΕΡΓΑΣΤΗΡΙΑΚΗ ΔΙΕΡΕΥΝΗΣΗ ΥΠΟΠΤΩΝ ΠΕΡΙΣΤΑΤΙΚΩΝ 

• Έχουν γίνει διευθετήσεις για τη διενέργεια εργαστηριακών εξετάσεων ύποπτων κρουσμάτων για 
τον νέο Κορωνοϊό στο Τμήμα Μοριακής Ιολογίας του Ινστιτούτου Νευρολογίας και Γενετικής από 
τις 03 Φεβρουαρίου 2020. 

• Αποστάλθηκαν επιστολές προς τον ΟΚΥπΥ, στα ιδιωτικά νοσηλευτήρια και στον Σύνδεσμο 
Κλινικών Εργαστηρίων, για προώθηση οδηγιών προς τους Επαγγελματίες Υγείας με σκοπό την 
ορθή λήψη, φύλαξη και αποστολή ύποπτου δείγματος. Επίσης στάλθηκαν οδηγίες βιοασφάλειας 
προς τον ΟΚΥπΥ και στον Σύνδεσμο Διευθυντών Κλινικών Εργαστηρίων, Βιοϊατρικών και 
Κλινικών Εργαστηριακών Επιστημόνων. 

7. Τέλος, θα πρέπει να σημειωθεί ότι πραγματοποιήθηκε στις 03 Φεβρουαρίου 2020, συνάντηση της 
Δικοινοτικής Τεχνικής Επιτροπής, όπου συζητήθηκαν τα θέματα του Κορωνοϊού και έγινε ανταλλαγή 
εμπειρογνωμοσύνης. 

8. Εάν για τον οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν 
περαιτέρω διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2020 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.327, ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 

2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Κοινοβουλευτική Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Μέχρι το 2015 πραγματοποιήθηκαν από τους επιθεωρητές του Τμήματος Εργασιακών Σχέσεων 1000 
περίπου επιθεωρήσεις για την εφαρμογή της περί Ίσης Αμοιβής μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για την 
Ίδια Εργασία ή για Εργασία Ίσης Αξίας νομοθεσίας.  Έκτοτε πραγματοποιούνται επιθεωρήσεις στη βάση 
ετήσιου στόχου που καθορίζεται κατ’ έτος.  Ως εκ τούτου, το 2016 πραγματοποιήθηκαν 148 
επιθεωρήσεις, το 2017 πραγματοποιήθηκαν 195 επιθεωρήσεις, το 2018 πραγματοποιήθηκαν 231 
επιθεωρήσεις, ενώ το 2019 πραγματοποιήθηκαν 256 επιθεωρήσεις. 

3. Από τις επιθεωρήσεις που έχουν διεξαχθεί μέχρι σήμερα, δεν έχουν διαπιστωθεί οποιεσδήποτε 
παραβιάσεις της νομοθεσίας. 

4. Επισημαίνεται, ωστόσο, ότι ένα σημαντικό καθήκον των επιθεωρητών κατά τις επιτόπιες επισκέψεις στις 
επιχειρήσεις είναι η ενημέρωση τόσο των εργοδοτών όσο και των εργοδοτουμένων για τις πρόνοιες της 
νομοθεσίας, και ιδιαίτερα για τη δυνατότητα υποβολής καταγγελίας, σε περίπτωση που οποιοσδήποτε 
εργοδοτούμενος θεωρεί ότι υπόκειται είτε άμεση είτε έμμεση διάκριση ως προς την αμοιβή, λόγω φύλου. 

5. Τέλος, αναφέρεται ότι ενώπιον του Τμήματος Εργασιακών Σχέσεων εκκρεμεί μία καταγγελία για 
παραβίαση της περί Ίσης Αμοιβής Ανδρών και Γυναικών για την Ίδια Εργασία ή για Εργασία Ίσης Αξίας 
νομοθεσίας, η οποία και εξετάζεται.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Γιώργου 
Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.328, ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2020, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 
«Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα: 

1.  Η Πυροσβεστική Υπηρεσία επιθεωρεί τα νυχτερινά κέντρα κάθε χρόνο σύμφωνα με το Άρθρο 112 (2) 
(δ) του Περί Δήμων Νόμου 111/85 και σε περίπτωση που το υποστατικό κρίνεται κατάλληλο από 
απόψεως πυροπροστασίας συστήνει την έκδοση σχετικού Πιστοποιητικού Καταλληλότητας, το οποίο 
ισχύει για περίοδο ενός μέχρι τριών χρόνων. 

2. Σε περίπτωση που το υποστατικό δεν κρίνεται κατάλληλο από απόψεως πυροπροστασίας, η 
Πυροσβεστική Υπηρεσία δεν συστήνει την έκδοση του σχετικού Πιστοποιητικού Καταλληλότητας.  Στην 
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περίπτωση αυτή, επαφίεται στις Αρμόδιες Οικοδομικές Αρχές (Έπαρχος, Δήμος) και στο Υφυπουργείο 
Τουρισμού για αναστολή της Άδειας Λειτουργίας του εν λόγω υποστατικού. 

3. Σημειώνεται ότι η Πυροσβεστική Υπηρεσία δεν είναι Αρμόδια Αρχή αλλά ενεργεί πάντοτε μέσα στα 
πλαίσια του Νόμου ως Σύμβουλος των Αρμοδίων Αρχών.»   

Απάντηση ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.354, ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2020, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι απόρρητη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Δε θα μπούμε σήμερα. 

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας. 

 Για την επόμενη συνεδρία της Βουλής θα ενημερωθείτε σχετικά. 

 (Στις 27 Μαρτίου 2020 κυκλοφόρησε η ημερήσια διάταξη συνεδρίασης του σώματος, η οποία έχει ως 
ακολούθως: 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι η ημερήσια διάταξη της 
συνεδρίας της Βουλής για την Παρασκευή, 27 Μαρτίου 2020, στις 5.00 μ.μ., έχει ως ακολούθως: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: ………………………. 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: ……………………….)  

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  1.23 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 
Αριστείδου Μαριέλλα Κωνσταντίνου Κώστας 

Γεωργίου Γεώργιος Κωνσταντίνου Ξένια 

Δίπλαρος Ευθύμιος Μαυρίδης Μάριος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Νεοφύτου Αβέρωφ 

Κάρουλλας Γιώργος Σοφοκλέους Μιχάλης 

Κουλλά Ονούφριος Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Ανδρέας Χατζηγιάννης Κυριάκος 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
Γεωργίου Τ. Γιώργος Μαύρου Ελένη 
Δαμιανού Άριστος Πασιουρτίδης Ανδρέας 

Καυκαλιάς Αντρέας Σάββα Ευανθία 
Κέττηρος Νίκος Στεφάνου Στέφανος 
Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τζιοβάνης Χριστάκης 
Κώστα Κώστας Φακοντής Αντρέας 
Λουκαΐδης Γιώργος  

ΔΗΚΟ 
Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Μυλωνάς Παύλος 

Κουλίας Ζαχαρίας Ορφανίδης Χρίστος 

Λεωνίδου Πανίκος Πιττοκοπίτης Χαράλαμπος 
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Μουσιούττας Μαρίνος Προκοπίου Γεώργιος 

ΚΣ ΕΔΕΚ 
Ευσταθίου Κωστής Σιζόπουλος Μαρίνος 
Μυριάνθους Ηλίας  

Αλληλεγγύη 

Συλλούρης Δημήτρης 

(Πρόεδρος Βουλής) 

Γιωργάλλας Μιχάλης 

Παπαδόπουλος Γεώργιος 

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος Περδίκης Γιώργος 

ΕΛΑΜ 

Χρίστου Χρίστος  

Ανεξάρτητοι 

Θεολόγου Άννα  
ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην απειλή από τον κορωνοϊό και τα μέτρα που λαμβάνει η Βουλή 
για την προστασία των βουλευτών και του προσωπικού όσον αφορά τη λειτουργία της. 

2. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην Παγκόσμια Ημέρα της Γυναίκας.  

3. Ενημέρωση για τις ακόλουθες διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής των Αντιπροσώπων: 

α. Πραγματοποίηση από τον Πρόεδρο της Βουλής επίσημης επίσκεψης στην Αθήνα. 

β. Συμμετοχή κοινοβουλευτικής αντιπροσωπίας (Γεώργιος Παπαδόπουλος, Ελένη Σταύρου, 
Ζαχαρίας Κουλίας) στη 16η Διακοινοβουλευτική Διάσκεψη για την Κοινή Εξωτερική Πολιτική και 
Πολιτική Ασφάλειας και την Κοινή Πολιτική Ασφάλειας και Άμυνας στο Ζάγκρεμπ στα πλαίσια της 
Κροατικής Προεδρίας του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

4. Συζήτηση (Γιώργος Λουκαΐδης, Πρόεδρος, Νίκος Τορναρίτης, Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, Αντρέας 
Φακοντής, Γιώργος Τ. Γεωργίου, Γιώργος Περδίκης, Γεώργιος Προκοπίου, Πανίκος Λεωνίδου, Άννα 
Θεολόγου, Χρίστος Χρίστου, Μιχάλης Γιωργάλλας) για τη διεξαγωγή της παρούσας συνεδρίας και τη μη 
αναβολή της στη βάση των μέτρων που λήφθηκαν για περιορισμό της εξάπλωσης του κορωνοϊού. 

5. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

6. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 
τους 2014», συζήτηση (Ξένια Κωνσταντίνου, Γιώργος Περδίκης, Ελένη Μαύρου, Παύλος Μυλωνάς) και 
ψήφισή της σε νόμο με τίτλο «Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2019», συζήτηση (Κωστής Ευσταθίου, Πανίκος Λεωνίδου, Ελένη 
Μαύρου, Γιώργος Περδίκης, Άννα Θεολόγου, Μάριος Μαυρίδης) και καταψήφισή του. 

8. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, 
Αξιολόγηση και Ανέλιξη Ακαδημαϊκού Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020», συζήτηση 
(Αντρέας Καυκαλιάς, Κυριάκος Χατζηγιάννης, Γιώργος Λουκαΐδης, Μαρίνος Σιζόπουλος, Πανίκος 
Λεωνίδου) και έγκρισή τους. 

9. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και 
Αφυπηρετήσεις Αξιωματικών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020», εισήγηση του κ. Γιώργου 
Λουκαΐδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για αναβολή τους, 
συζήτηση (Μαρίνος Σιζόπουλος, Γεώργιος Προκοπίου, Γεώργιος Παπαδόπουλος), απόφαση για μη 
αναβολή τους, αγορεύσεις και συζήτηση (Κώστας Κώστα, Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης, Χριστιάνα 
Ερωτοκρίτου, Μαρίνος Σιζόπουλος, Γεώργιος Προκοπίου, Γεώργιος Παπαδόπουλος, Πρόεδρος, 
Γιώργος Λουκαΐδης, Ονούφριος Κουλλά, Νίκος Τορναρίτης) και απόρριψή τους. 

10. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί 
Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», συζήτηση (Αντρέας Φακοντής, Γιώργος 
Περδίκης, Πανίκος Λεωνίδου, Μάριος Μαυρίδης) και ψήφισή της σε νόμο.  
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11. Συζήτηση (Νίκος Τορναρίτης, Γιώργος Τ. Γεωργίου, Άριστος Δαμιανού, Ξένια Κωνσταντίνου, Πρόεδρος, 
Αβέρωφ Νεοφύτου, Γιώργος Λουκαΐδης, Σκεύη Κούτρα Κουκουμά, Ζαχαρίας Κουλίας, Ζαχαρίας 
Ζαχαρίου, Στέφανος Στεφάνου) για πρόβλημα με την ηλεκτρονική ψηφοφορία. 

12. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Περίκλειστα οικιστικά τεμάχια και οδικό δίκτυο - Ένταξη του «μαυρόλαδου» στον κατάλογο ΠΟΠ ή ΠΓΕΕ 
- Η υλοποίηση της απόφασης κατασκευής φράγματος στον ποταμό «Κρύα Βρύση» στη Δρούσεια - 
Αυξημένη συγκέντρωση αιτητών πολιτικού ασύλου σε συγκεκριμένες κοινότητες - Ανάγκη βελτίωσης του 
δρόμου Πόλης Χρυσοχούς-Δρούσειας - Ιατρικώς υποβοηθούμενη αναπαραγωγή σε μονήρη άτομα - 
Πληροφορίες για διαφορές στην εφαρμογή του ΓΕΣΥ ανά επαρχία - Ερωτήματα για τον περί 
Ηλεκτρονικής Υγείας Νόμο - Καταγγελίες για έλλειψη σεντονιών στα νοσοκομεία Λευκωσίας και Πάφου - 
Τα ληφθέντα κρατικά μέτρα αντιμετώπισης της μετάδοσης του COVID-19 - Ανάγκη συντήρησης ή 
ανακατασκευής δρόμων στο Παλαιομέτοχο - Περιμετρικός δρόμος Λευκωσίας - Η λειτουργία του 
γυμνασίου-λυκείου Δερύνειας - Ανέγερση και λειτουργία του Περιφερειακού Δημοτικού Σχολείου 
Βορόκληνης-Λειβαδιών - Θέματα εργοδότησης υπαλλήλων της ΣΕΔΙΠΕΣ - Πιθανότητα προσέγγισης 
διεθνών ομοσπονδιών για αναμόρφωση του κυπριακού ποδοσφαίρου - Νοσηλευτές για αποστολές 
MEDEVAL - Πλήρωση θέσεων φροντιστών υγείας και σύσταση ενιαίας υπηρεσίας ασθενοφόρων - 
Εξασφάλιση ηλεκτρισμού για τις ανάγκες λειτουργίας του καζίνο στη Λεμεσό - Κατεδάφιση 
κτηνοτροφικής μονάδας σε περιοχή «Natura 2000» - Κονδύλι για πεζόδρομο στον Κάτω Πύργο - 
Ανισότητες μεταξύ των δύο φύλων στον δημόσιο τομέα και ανάγκη λήψης μέτρων - Σύστημα εισδοχής 
των μαθητών στα αθλητικά σχολεία - Εφαρμογή ευρωπαϊκής Οδηγίας για τις περιοχές του δικτύου 
«Natura 2000» - Ο προγραμματισμός του αρμόδιου υπουργείου για την προώθηση της ποδηλασίας - 
Ενεργειακή απόδοση κτιρίων - Σταθμοί φόρτισης ηλεκτρικών αυτοκινήτων - Συνένωση αποχετευτικού 
στον συνοικισμό Αγίου Ιωάννη στα Κάτω Πολεμίδια. 

13. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Ελλείψεις στον ιματισμό του Γενικού Νοσοκομείου Πάφου - Οικονομική επιβάρυνση δήμου Λάρνακας 
λόγω καθυστερήσεων στα έργα του αποχετευτικού συστήματος - Ασφάλιση εργαζομένων με καθήκοντα 
υψηλού κινδύνου - Γεωλογικές μελέτες στη Λάρνακα (εμπιστευτική ερώτηση) - Αξιοποίηση της 
περιουσίας του Ινστιτούτου Μελκονιάν - Πληρωμή εξετάσεων μεταμοσχευμένων με το ΓΕΣΥ - Αίτημα 
του δήμου Λειβαδιών για την τοποθέτηση ταρτάν στο υφιστάμενο γήπεδο - Έλεγχοι για την ποιότητα 
νερού στον υδατοφράκτη Καλαβασού και μέτρα προστασίας των ερασιτεχνών ψαράδων - Η ανέγερση 
περιφερειακού γυμνασίου στην ανατολική περιοχή της Λεμεσού - Καταστροφές από τις έντονες καιρικές 
συνθήκες και αποζημιώσεις γεωργών - Καθυστέρηση στην επεξεργασία του νομοσχεδίου περί 
Κοινοτικής Φροντίδας Ψυχικής Υγείας 2017 - Φαινόμενο άρνησης εμβολιασμού και εμβολιαστική 
κάλυψη παιδιών στην Κύπρο - Η ολοκλήρωση και το αποτέλεσμα των ενεργειών στα πλαίσια του 
Σχεδίου Δράσης Δημογραφικής και Οικογενειακής Πολιτικής 2019-2020 - Συνεισφορές Κύπρου στο 
Διεθνές Πράσινο Ταμείο για το Κλίμα και κατάργηση επιδοτήσεων ορυκτών καυσίμων - Μέτρα 
προστασίας χαρουπιών - Λανθασμένη σηματοδότηση περιοχής ως απαγορευμένης περιοχής κυνηγίου - 
Το ενδεχόμενο δημιουργίας μητρώου ειδικευμένων στην κοινοτική νοσηλευτική - Ενέργειες υλοποίησης 
σχεδιασμών για την Εθνική Αρχή Στοιχημάτων το 2019 - Νέο κτίριο του Αστυνομικού Σταθμού Παναγιάς 
- Πρόβλημα από τη συσσώρευση λάσπης και άμμου στο ψαρολίμανο Λάρνακας - Εξαίρεση από το 
ΓΕΣΥ των θυμάτων εμπορίας και εκμετάλλευσης που φιλοξενούνται σε καταφύγια - Προληπτικά μέτρα 
σχετικά με την εμφάνιση κρουσμάτων κορωνοϊού - Έλεγχος και καταγγελίες στο πλαίσιο της εφαρμογής 
του περί Ίσης Αμοιβής μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για την Ίδια Εργασία ή για Εργασία Ίσης Αξίας 
Νόμου - Νυχτερινά κέντρα και πιστοποιητικά καταλληλότητας - Μέτρα για την αντιμετώπιση των 
κινδύνων από τα δίκτυα 5G (απόρρητη απάντηση). 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή: €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
IΑ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ΄ 

Συνεδρίαση 27ης Μαρτίου 2020 
Ώρα έναρξης:  5.08 μ.μ. 

Αρ. 18 
 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ) 

 Καλό απόγευμα.   

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίασης της Βουλής. 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ) 

 Με είκοσι έναν παρόντες, κύριε Πρόεδρε, υπάρχει απαρτία.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Καταρχάς θα ήθελα να πω δυο λόγια, αν μου επιτρέπετε, χωρίς να καθυστερούμε, ότι γίνεται αυτή η 
συνεδρία -αχρείαστο να το πω- υπό τις γνωστές συνθήκες.  Έχουμε πάρει όλα τα μέτρα που μπορούσαμε.  
Ευχαριστώ και τους βουλευτές που κάθονται αραιά, ακόμα και στα πίσω καθίσματα που κάθονται συνήθως οι 
κοινοβουλευτικοί συνεργάτες.  Τα δυο-τρία άτομα του προσωπικού είναι στο θεωρείο.   

 Σε αυτές τις συνθήκες όμως δεν μπορούμε να ξεχνούμε, και για λόγους υποχρέωσης, αλλά και για να 
αντλούμε παραδείγματα και δύναμη, τους ήρωες της ελληνικής επανάστασης του 1821. Χωρίς να εξισώνω, θα 
ήθελα και σήμερα να κάνουμε αναφορά στους ήρωες που δίνουν τη μάχη κατά της πανδημίας σε όλα τα 
επίπεδα, ιδιαίτερα στο ιατρικό μας προσωπικό.   

 Για να θυμηθούμε και να μνημονεύσουμε τους ήρωες, θα σας καλέσω σε μονόλεπτη σιγή για τους 
ήρωες της επανάστασης, αλλά και για τους νεκρούς που είχαμε τις προηγούμενες μέρες λόγω αυτού του 
κορωνοϊού. 

 Μονόλεπτη σιγή, παρακαλώ. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία τους η μνήμη! 

 Θα αρχίσουμε με το Κεφάλαιο Δεύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Υπάρχουν τα 
νομοσχέδια τα οποία σε διαβούλευση έχετε επεξεργαστεί και με εκπροσώπους της κυβέρνησης και τα οποία 
κατατίθενται και κηρύσσονται επείγοντα.  Παρακαλώ τον γραμματέα, αν τα έχει…  Αν όχι, τα έχουν όλα τα μέλη 
και μπορεί να θεωρηθεί ότι κατατέθηκαν και έχουμε ήδη συνεννοηθεί. Όπως έχουμε συμφωνήσει, όλα τα 
σχέδια νόμου πλην των προτάσεων νόμου κηρύσσονται επείγοντα. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 
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Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/ 
κοινοποίηση σε 

1.  Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 1) του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.033-2020). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

2.  Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.034-2020). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

3.  O περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως 
Φόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.035-2020). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

4.  Ο περί των Έκτακτων Μέτρων που 
Λαμβάνονται από το Υπουργείο Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για 
την Αντιμετώπιση της Πανδημίας του ιού 
COVID 19 Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.037-2020). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

5.  O περί της Έκδοσης Κυβερνητικών 
Εγγυήσεων προς Πιστωτικά Ιδρύματα για 
την Παραχώρηση Δανείων σε 
Επιχειρήσεις και Αυτοτελώς 
Εργαζομένους και τη Μερική Επιδότηση 
Επιτοκίων σε Εξυπηρετούμενα Δάνεια 
Φυσικών Προσώπων, Επιχειρήσεων και 
Αυτοτελώς Εργαζομένων Νόμος του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.038-2020). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

6.  Ο περί της Λήψης Έκτακτων Μέτρων από 
Χρηματοοικονομικούς Οργανισμούς και 
Εποπτικές Αρχές Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.039-2020). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

7.  Ο περί Γενικών Αρχών του Διοικητικού 
Δικαίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.040-2020). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

8.  Ο περί Γενικού Συστήματος Υγείας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.041-2020). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

9.  Ο περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων 
Κοινωνικών Εισφορών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.042-2020). 

Υπουργό Εργασίας,  
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

10.  Ο περί Λοιμοκάθαρσης (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.043-2020). 

Υπουργό Υγείας Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

11.  Ο περί Ενοικιοστασίου (Προσωρινές 
Διατάξεις) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.044-2020). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

12.  Ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020. 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
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(Αρ. Φακ. 23.01.061.045-2020). και Προϋπολογισμού 

Προτάσεις νόμου Κατάθεση από  Παραπομπή σε  
1. Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.038-2020). 

Γιώργο Περδίκη εκ μέρους του 
Κινήματος Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

2. Ο περί της Αναστολής των Διαδικασιών 
Εκποίησης Ενυπόθηκων Ακινήτων 
(Προσωρινές Διατάξεις) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.039-2020). 

Μαρίνο Σιζόπουλο εκ μέρους 
του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

3. O περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως 
Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.040-2020). 

Γιώργο Περδίκη εκ μέρους του 
Κινήματος Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

4. Ο περί Αφερεγγυότητας Φυσικών 
Προσώπων (Προσωπικά Σχέδια 
Αποπληρωμής και Διάταγμα Απαλλαγής 
Οφειλών) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.041-2020). 

Γιώργο Περδίκη εκ μέρους του 
Κινήματος Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

5. O περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως 
Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.042-2020). 

Γιώργο Λουκαΐδη, Στέφανο 
Στεφάνου, Άριστο Δαμιανού και 
Αντρέα Καυκαλιά εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα παρακαλούσα την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών να συνέλθει και να τα εξετάσει στη βάση 
και της συνεννόησης που έγινε. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Η επιτροπή έχει εξετάσει όλα τα νομοσχέδια, πλην αυτών με αρ. 5 και 6, και είναι έτοιμη, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Μουσιούττα. 

 Θα ήθελα επίσης να μου επιτρέψετε να πω τα εξής: Εφόσον την έκθεση την έχετε πάρει και 
οποιεσδήποτε τοποθετήσεις κομμάτων έγιναν γραπτώς, αν έγιναν, και θα περιληφθούν στα πρακτικά, να 
θεωρηθεί αναγνωσθείσα η έκθεση και να προχωρήσουμε σε ψηφοφορία. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τα θέματα του 
επισυνημμένου παραρτήματος   

Παρόντες:  
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Μαρίνος Μουσιούττας  Γιώργος Λιλλήκας 

 Αβέρωφ Νεοφύτου   Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Μάριος Μαυρίδης   Γιώργος Περδίκης 

 Ονούφριος Κουλλά Άννα Θεολόγου 

 Στέφανος Στεφάνου Μη μέλη της επιτροπής: 
 Άριστος Δαμιανού Λίνος Παπαγιάννης 

 Αντρέας Καυκαλιάς  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε αυθημερόν τα θέματα που 



 

 

1504 

 

αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα, τα οποία κατατέθηκαν στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και 
κηρύχθηκαν επείγοντα.  Της συνεδρίας της επιτροπής και της κατάθεσης στην ολομέλεια προηγήθηκε 
διαβούλευση μέσω τηλεδιάσκεψης.  Στη διαβούλευση αυτή συμμετείχαν ο Υπουργός Οικονομικών, η 
Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και ο Διοικητής της Κεντρικής Τράπεζας της 
Κύπρου.  Στη συνεδρία συμμετείχε επίσης ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων.   

Με τα υπό αναφορά νομοσχέδια προτείνεται η θέσπιση νομοθεσιών οι οποίες κρίνονται αναγκαίες από 
την εκτελεστική εξουσία στο πλαίσιο της ανάγκης λήψης μέτρων έκτακτης ανάγκης συνεπεία της ενσκήψασας 
πανδημίας COVID-19, η οποία πλήττει και τη Δημοκρατία.   

Ειδικότερα, μεταξύ των μέτρων που είναι αναγκαίο να ληφθούν περιλαμβάνονται οικονομικής φύσεως 
μέτρα στήριξης επιχειρήσεων και αυτοτελώς εργαζομένων, αλλά και άλλα μέτρα που αφορούν στην 
ανακούφιση οφειλετών οι οποίοι πλήττονται από τους περιορισμούς στη διακίνηση που εφαρμόζονται βάσει 
σχετικών υπουργικών διαταγμάτων, καθώς και μέτρα που αφορούν στην επιβολή εξώδικων προστίμων στο 
πλαίσιο του ελέγχου συμμόρφωσης των πολιτών προς τα ληφθέντα από την κυβέρνηση περιοριστικά μέτρα.   

 Με το πρώτο νομοσχέδιο σκοπείται η έγκριση πληρωμής από τον λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου 
συμπληρωματικών πιστώσεων ύψους €369.000.000 και η χρήση τους για τη διενέργεια δαπανών προς 
υλοποίηση διάφορων σκοπών για τους οποίους δεν έχει γίνει οποιαδήποτε πρόνοια ή η πρόνοια που 
περιλήφθηκε στον κρατικό προϋπολογισμό του 2020 είναι ανεπαρκής, με στόχο την κάλυψη των μέτρων που 
περιλαμβάνονται στο πρόγραμμα στήριξης της οικονομίας για αντιμετώπιση των επιπτώσεων του κορωνοϊού 
(COVID-19).  

 Με το δεύτερο νομοσχέδιο σκοπείται η τροποποίηση του περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμου, ώστε 
να ανασταλεί η επιβολή της επιβάρυνσης πρόσθετου φόρου και τόκου που προβλέπονται στο άρθρο 45, 
καθώς και των ποινικών μέτρων που προβλέπονται στο άρθρο 46 του βασικού νόμου για ορισμένες κατηγορίες 
υποκείμενων στον φόρο προσώπων, για τις φορολογικές περιόδους που λήγουν την 29η Φεβρουαρίου 2020, 
την 31η Μαρτίου 2020 και την 30ή Απριλίου 2020, υπό την προϋπόθεση ότι το υποκείμενο στον φόρο 
πρόσωπο θα υποβάλει τη φορολογική του δήλωση για τις εν λόγω περιόδους και θα καταβάλει το ποσό του 
οφειλόμενου φόρου μέχρι τη 10η Νοεμβρίου 2020.  

 Με το τρίτο νομοσχέδιο σκοπείται η τροποποίηση του περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων Νόμου, 
ώστε να δοθεί η εξουσία στον Υπουργό Οικονομικών, σε περίπτωση που κρίνει αυτό σκόπιμο, να εκδίδει 
διάταγμα για αναστολή της ημερομηνίας υποβολής της φορολογικής δήλωσης εισοδήματος από εταιρείες, 
αυτοεργοδοτουμένους με λογαριασμούς και για κάθε πρόσωπο που υποχρεούται να υποβάλει φορολογική 
δήλωση, σύμφωνα με τις διατάξεις της ισχύουσας νομοθεσίας. 

Με το τέταρτο νομοσχέδιο σκοπείται η θέσπιση νομοθεσίας, ώστε να καταστεί δυνατή η λήψη έκτακτων 
μέτρων και η εφαρμογή πολιτικών αναφορικά με τη διαχείριση της κατάστασης έκτακτης ανάγκης που 
προκύπτει λόγω της πανδημίας του ιού COVID-19.  

Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο παρέχονται προσωρινές εξουσίες στον Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων να αποφασίζει για ορισμένα θέματα, με στόχο την καλύτερη διαχείριση 
των επιπτώσεων της ενσκήψασας πανδημίας, όπως το επίδομα ασθενείας, η ειδική άδεια σε εργαζόμενους 
γονείς και το ανεργιακό επίδομα.  Περαιτέρω, προτείνεται η παροχή εξουσίας στον αρμόδιο υπουργό να 
αποφασίζει επί διαδικαστικών θεμάτων που προκύπτουν από την εφαρμογή των διατάξεων του περί 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμου και άλλων νόμων αρμοδιότητας του ίδιου υπουργείου, ώστε να απλοποιηθούν 
προβλεπόμενες διαδικασίες προς αποτελεσματικότερη αντιμετώπιση της πανδημίας. 

 Με το πέμπτο νομοσχέδιο σκοπείται η τροποποίηση του περί Γενικών Αρχών του Διοικητικού Δικαίου 
Νόμου, ώστε να παρασχεθεί η δυνατότητα διενέργειας τηλεδιασκέψεων των συλλογικών οργάνων, σε 
περιπτώσεις που καθίσταται δυσχερής η φυσική παρουσία των μελών του οικείου οργάνου ή για άλλους 
συναφείς λόγους.    

 Περαιτέρω, παρέχεται η δυνατότητα ειδοποίησης των μελών συλλογικού οργάνου με ηλεκτρονικό 
ταχυδρομείο ή άλλα ηλεκτρονικά μέσα στην ηλεκτρονική διεύθυνση που τα μέλη έχουν δηλώσει, η οποία για 
σκοπούς του οικείου νόμου θα λογίζεται ως νομότυπη χρήση.   

 Σημειώνεται ότι η σύγκληση τηλεδιάσκεψης θα αποτελεί αρμοδιότητα του προέδρου του συλλογικού 
οργάνου και θα αφορά εκτός των άλλων και στην αδυναμία προσέλευσης ενός ή περισσότερων ή όλων των 
μελών του συλλογικού οργάνου σε συνεδρία αυτού.  Έτι περαιτέρω, οι αποφάσεις που θα λαμβάνονται μέσω 
της τηλεδιάσκεψης θα λογίζονται ως νόμιμες, νοουμένου ότι θα τηρείται η διάταξη της βασικής νομοθεσίας για 
την απαιτούμενη απαρτία των μελών.   
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 Με το έκτο νομοσχέδιο σκοπείται η τροποποίηση του περί Γενικού Συστήματος Υγείας Νόμου, ώστε να 
διατηρηθεί από την 1η Απριλίου 2020 μέχρι και την 30ή Ιουνίου 2020 η καταβολή συνεισφορών στο Γενικό 
Σύστημα Υγείας με τους αρχικούς συντελεστές συνεισφοράς που ίσχυσαν από την 1η Μαρτίου 2019 και μέχρι 
την 29η Φεβρουαρίου 2020 από τους μισθωτούς, τους εργοδότες, τους αυτοεργοδοτουμένους, τους 
εισοδηματίες και το κράτος ως εργοδότη και ως τρίτο μέρος.   

 Επιπροσθέτως, παρέχεται η εξουσία στον Υπουργό Οικονομικών να αποφασίζει για την άρση 
ανωμαλιών και την επίλυση προβλημάτων που δυνατόν να προκύψουν από την εφαρμογή των προηγούμενων 
συντελεστών συνεισφοράς.   

 Ειδικότερα, όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, η 
διατήρηση των προηγούμενων συντελεστών των συνεισφορών κρίνεται αναγκαία, λόγω της έκτακτης ανάγκης 
υγείας στην οποία βρίσκεται η Δημοκρατία ως αποτέλεσμα της εξάπλωσης του κορωνοϊού COVID-19 και στο 
πλαίσιο των μέτρων που λαμβάνει η κυβέρνηση για ελάφρυνση του βάρους που θα υποστούν όλοι οι 
οικονομικοί φορείς που καταβάλλουν εισφορές, όπως και για ενίσχυση της ρευστότητάς τους, ώστε να 
ανταπεξέλθουν στις οικονομικές επιπτώσεις που αναμένεται να επιφέρει η πανδημία.   

 Με το έβδομο νομοσχέδιο σκοπείται η τροποποίηση του περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Κοινωνικών 
Εισφορών Νόμου, ώστε για οφειλέτες που είναι ενταγμένοι σε ρύθμιση αποπληρωμής οφειλόμενων 
κοινωνικών εισφορών βάσει των διατάξεων της βασικής νομοθεσίας η υποχρέωση καταβολής των δόσεων που 
αντιστοιχεί στους μήνες Μάρτιο και Απρίλιο του 2020 να ανασταλεί και συνακόλουθα η περίοδος 
αποπληρωμής να επεκταθεί κατά δύο μήνες.   

 Με το όγδοο νομοσχέδιο σκοπείται η τροποποίηση του περί Λοιμοκάθαρσης Νόμου, ώστε να αυξηθεί η 
χρηματική ποινή που προβλέπεται για τα αδικήματα που διαπράττονται κατά παράβαση των κανονισμών και/ή 
των διαταγμάτων που εκδίδονται δυνάμει του εν λόγω νόμου, στο πλαίσιο της εφαρμογής μέτρων αναφορικά 
με τη διαχείριση της κατάστασης έκτακτης ανάγκης που προκύπτει λόγω της πανδημίας του κορωνοϊού.   

 Με το ένατο νομοσχέδιο σκοπείται η θέσπιση ειδικής προσωρινής νομοθεσίας, με την οποία κάθε 
διαδικασία για ανάκτηση κατοχής υποστατικού υπαγομένου στις διατάξεις του περί Ενοικιοστασίου Νόμου 
αναστέλλεται υπό ορισμένες προϋποθέσεις.   

 Ειδικότερα, κάθε διαδικασία ανάκτησης κατοχής δυνάμει των διατάξεων του περί Ελέγχου Ενοικιάσεων 
Νόμου, αδιαφόρως του σταδίου στο οποίο αυτή ευρίσκεται, αναστέλλεται μέχρι και την 31η Μαΐου 2020 και 
καμιά απόφαση ή διάταγμα για ανάκτηση κατοχής δε θα εκδίδεται από αρμόδιο δικαστήριο δυνάμει τέτοιας 
διαδικασίας μέχρι την εν λόγω ημερομηνία.   

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τα όσα προβλέπει το υπό αναφορά νομοσχέδιο και ειδικότερα το άρθρο 4 
αυτού, οποιαδήποτε διαδικασία ανάκτησης κατοχής υποστατικού δυνάμει των διατάξεων του περί 
Ενοικιοστασίου Νόμου δε θα αναστέλλεται, σε περίπτωση που δεν καταβλήθηκε, όπως ακριβώς αναφέρεται, 
οποιοδήποτε ενοίκιο νομίμως οφειλόμενο μέχρι και την 29η Φεβρουαρίου 2020. 

 Με το δέκατο νομοσχέδιο σκοπείται η τροποποίηση του περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων Νόμου, 
ώστε, στο πλαίσιο της εφαρμογής των έκτακτων μέτρων για διαχείριση της κατάστασης έκτακτης ανάγκης που 
προκύπτει λόγω της πανδημίας του κορωνοϊού COVID-19, αδικήματα που διαπράττονται κατά παράβαση των 
διατάξεων του περί Λοιμοκάθαρσης Νόμου και των δυνάμει αυτού εκδιδόμενων κανονισμών και διαταγμάτων 
να υπόκεινται σε εξώδικη ρύθμιση.    

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, παρά το γεγονός ότι ο περί 
Λοιμοκάθαρσης Νόμος (Κεφ. 260) προβλέπει την επιβολή σχετικών ποινών σε περίπτωση μη συμμόρφωσης 
με τις διατάξεις της εν λόγω νομοθεσίας, εντούτοις κρίθηκε αναγκαία η υπαγωγή των κατά παράβαση των 
διατάξεων του εν λόγω νόμου διαπραχθέντων αδικημάτων σε εξώδικη ρύθμιση.   

 Επιπροσθέτως, με τον προτεινόμενο νόμο γίνεται επίσης εισήγηση για αντικατάσταση του 
προβλεπόμενου στην ισχύουσα νομοθεσία ορίου των ογδόντα πέντε ευρώ (€85), το οποίο αποτελεί το 
ανώτατο όριο για το οποίο υπάρχει εξουσία επιβολής εξώδικου προστίμου, σε εκατό πενήντα ευρώ (€150), 
νοουμένου ότι το επιβαλλόμενο εξώδικο πρόστιμο δε θα υπερβαίνει σε καμία περίπτωση το μέγιστο ποσό 
προστίμου που προβλέπει ο οικείος νόμος ή άλλη διοικητική πράξη σε σχέση με αδικήματα τα οποία 
περιλαμβάνονται στα αδικήματα που επιδέχονται εξώδικης ρύθμισης, σύμφωνα με τις διατάξεις του υπό 
τροποποίηση νόμου. 

Σημειώνεται ότι κατά τη σημερινή συνεδρία εκφράστηκαν από διάφορες κοινοβουλευτικές πλευρές που 
συμμετείχαν σε αυτή επιφυλάξεις ως προς επιμέρους ζητήματα, αλλά και επί άλλων ουσιαστικών ρυθμίσεων 
που προτείνονται με τα υπό αναφορά νομοσχέδια.  Παρά ταύτα, λόγω του χαρακτήρα έκτακτης ανάγκης και 
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των συνθηκών που επικρατούν αυτή τη στιγμή στη Δημοκρατία, επιβάλλεται, όπως ανέφεραν, η συναινετική 
αντιμετώπιση της κατάστασης και συνεπώς η στήριξη των προταθέντων μέτρων.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού με την παρούσα έκθεσής της 
υποβάλλει τα υπό αναφορά νομοσχέδια στην ολομέλεια του σώματος και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφισή τους σε νόμους όπως αυτά έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία.   
 Τονίζεται ότι, λόγω της έκρυθμης κατάστασης που επηρεάζει και την εύρυθμη λειτουργία του 
νομοθετικού σώματος, τα υπό αναφορά νομοσχέδια υποβάλλονται προς ψήφιση στην ολομέλεια του σώματος 
με τις ελάχιστες διορθώσεις από νομοτεχνικής, συντακτικής και γλωσσικής άποψης εκ μέρους των αρμόδιων 
υπηρεσιών της Βουλής.  

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 
1.  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 1) του 2020. 

2.  Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020. 

3.  O περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

4.  Ο περί των Έκτακτων Μέτρων που Λαμβάνονται από το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την Αντιμετώπιση της Πανδημίας του ιού COVID 19 Νόμος του 2020. 

5.  Ο περί Γενικών Αρχών του Διοικητικού Δικαίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

6.  Ο περί Γενικού Συστήματος Υγείας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020. 

7.  Ο περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Κοινωνικών Εισφορών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

8.  Ο περί Λοιμοκάθαρσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

9.  Ο περί Ενοικιοστασίου (Προσωρινές Διατάξεις) Νόμος του 2020. 

10.  Ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Αν είναι, να μπει το σύνολο και των δέκα νομοσχεδίων σε μία ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πολύ σωστά.  Θα το εισηγούμουν.  Έχετε δίκαιο.  Ευχαριστώ πολύ που με βοηθάτε. Δε χρειάζεται να τα 
διαβάσουμε, αφού σας έχουν σταλεί με e-mail.   

 Και για τα δέκα λοιπόν νομοσχέδια θα ψηφίσετε μία φορά, και για τα άρθρα κάθε νομοσχεδίου και για 
κάθε νομοσχέδιο ως σύνολο.  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των νομοσχεδίων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας εναντίον.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Χρίστου, μάλιστα. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Με είκοσι ψήφους υπέρ και μία ψήφο εναντίον, και τα δέκα νομοσχέδια ψηφίζονται σε νόμους, το 
δεύτερο με τον τίτλο «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» και το έκτο με 
τον τίτλο «Ο περί Γενικού Συστήματος Υγείας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020»*.  

 Τα υπόλοιπα δύο νομοσχέδια, αυτά με αρ. 5 και 6 στην κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, 
αναβάλλονται για την επόμενη συνεδρίαση της ολομέλειας της Βουλής, που ορίζεται για την ερχόμενη Κυριακή, 
29 Μαρτίου 2020, στις 11 π.μ., με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 
 1. Ο περί της Έκδοσης Κυβερνητικών Εγγυήσεων προς Πιστωτικά 

Ιδρύματα για την Παραχώρηση Δανείων σε Επιχειρήσεις και 
Αυτοτελώς Εργαζομένους και τη Μερική Επιδότηση Επιτοκίων σε 
Εξυπηρετούμενα Δάνεια Φυσικών Προσώπων, Επιχειρήσεων και 
Αυτοτελώς Εργαζομένων Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.038-2020). 

 2. Ο περί της Λήψης Έκτακτων Μέτρων από Χρηματοοικονομικούς 
Οργανισμούς και Εποπτικές Αρχές Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.039-2020). 

 Κηρύσσω τη λήξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 5.13 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 
Δημητρίου Δημήτρης Σοφοκλέους Μιχάλης 

Κουλλά Ονούφριος Τορναρίτης Νίκος 

Νεοφύτου Αβέρωφ  

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
Δαμιανού Άριστος Μαύρου Ελένη 
Κώστα Κώστας Στεφάνου Στέφανος 
Λουκαΐδης Γιώργος  

ΔΗΚΟ 
Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Παπαδόπουλος Νικόλας 

Μουσιούττας Μαρίνος   

ΚΣ ΕΔΕΚ 
Ευσταθίου Κωστής Σιζόπουλος Μαρίνος 

Συμμαχία Πολιτών 

Λιλλήκας Γιώργος  

Αλληλεγγύη 

Συλλούρης Δημήτρης 
(Πρόεδρος Βουλής) 

Γιωργάλλας Μιχάλης 

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Περδίκης Γιώργος  

                                            
*  Στο πλαίσιο της λήψης έκτακτων μέτρων ασφαλείας για αντιμετώπιση της ενσκήψασας πανδημίας COVID-19 δεν 

πραγματοποιήθηκε ηλεκτρονική ψηφοφορία.   
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ΕΛΑΜ 

Χρίστου Χρίστος  

Ανεξάρτητοι 
Θεολόγου Άννα  

 



 

 

1509 

 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 
Τοποθέτηση ΕΛΑΜ για τα κυβερνητικά νομοσχέδια 

 Σε αυτή την πρωτοφανή κατάσταση που βιώνει η πατρίδα μας, οφείλουμε ως νομοθέτες να σταθούμε 
στο πλευρό του λαού και να τον στηρίξουμε σε αυτή τη δύσκολη ώρα. 

 Τα νομοσχέδια, όπως αυτά κατατέθηκαν από την κυβέρνηση, διέπονται από έλλειψη κοινωνικής 
δικαιοσύνης και ευαισθησίας.  Η βοήθεια που θα παρείχε στους πολίτες που επηρεάζονται αποδεικνύεται ότι 
θα γίνει με στραγγαλιστικούς όρους, χωρίς να επιτυγχάνεται ο σκοπός της, που είναι η διατήρηση της 
οικονομίας μας σε σταθερή κατάσταση. 

 Θεωρούμε ότι το κράτος θα έπρεπε να είχε τον μηχανισμό να παρέχει την οικονομική στήριξη απευθείας 
στις επιχειρήσεις και τους εργαζόμενους, ούτως ώστε να ανακόψει τις αλυσιδωτές συνέπειες που προκαλεί η 
πανδημία στην κυπριακή οικονομία.  Βλέπουμε με μεγάλη δυσαρέσκεια ότι μεγάλη μερίδα του πληθυσμού θα 
μείνει εκτός των σχεδίων στήριξης, κάτι που θα έχει ως αποτέλεσμα επιχειρήσεις να κλείσουν και οι 
εργαζόμενοι να μείνουν για μία ακόμη φορά άνεργοι. 

 Δεν είναι δυνατόν το 10% των αυτοτελώς εργαζομένων να μείνουν εκτός και να μη λάβουν καμία 
βοήθεια, ακόμη και αν πρόκειται για μικρομεσαία επιχείρηση, με τη δικαιολογία ότι είναι διευθυντές ή μέτοχοι. 
Θεωρούμε ότι θα έπρεπε να είχαν την ίδια αντιμετώπιση με όλους τους υπόλοιπους εργαζόμενους και 
μικρομεσαίες επιχειρήσεις που βλέπουν τον κύκλο των εργασιών τους να μειώνεται πάνω από 25%. 

 Για όλους αυτούς τους λόγους θεωρούμε ότι τα κυβερνητικά νομοσχέδια θα αποτύχουν να στηρίξουν 
πραγματικά τον λαό, αλλά θα προκαλέσουν αλυσιδωτές οικονομικές συνέπειες, από τις οποίες θα ψάχνουμε 
τρόπους να βγούμε εφαρμόζοντας και πάλι δυσβάστακτα μέτρα λιτότητας και περικοπές. 

 
ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στις ειδικές συνθήκες υπό τις οποίες διεξάγεται η συνεδρία της 
ολομέλειας λόγω του νέου κορωνοϊού. 

2. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής: 

 α.  στους ήρωες της ελληνικής επανάστασης του 1821 και 

β. στους ήρωες που δίνουν σήμερα τη μάχη κατά της πανδημίας σε όλα τα επίπεδα και ιδιαίτερα το 
ιατρικό προσωπικό 

 και τήρηση μονόλεπτης σιγής για τους ήρωες της επανάστασης του 1821, καθώς και για τους νεκρούς 
των προηγούμενων ημερών λόγω του νέου κορωνοϊού. 

3. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

4. Έκθεση για τα νομοσχέδια: 

α. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 1) του 2020, 

β. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020, 

γ. O περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020, 

δ. Ο περί των Έκτακτων Μέτρων που Λαμβάνονται από το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την Αντιμετώπιση της Πανδημίας του ιού COVID 19 Νόμος του 
2020, 

ε. Ο περί Γενικών Αρχών του Διοικητικού Δικαίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020, 

στ. Ο περί Γενικού Συστήματος Υγείας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020, 

ζ. Ο περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Κοινωνικών Εισφορών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020, 

η. Ο περί Λοιμοκάθαρσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020, 

θ. Ο περί Ενοικιοστασίου (Προσωρινές Διατάξεις) Νόμος του 2020, 

ι. Ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020  

και ψήφισή τους σε νόμους, του δεύτερου με τον τίτλο «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
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(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» και του έκτου με τον τίτλο «Ο περί Γενικού Συστήματος Υγείας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020».  

5. Παράρτημα:  Τοποθέτηση ΕΛΑΜ για τα κυβερνητικά νομοσχέδια. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
IΑ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ΄ 

Συνεδρίαση 29ης Μαρτίου 2020 
Ώρα έναρξης: 5.04 μ.μ. 

Αρ. 19 
 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ) 

 Καλό απόγευμα. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίασης της Βουλής.  

 Παρακαλώ, δηλώστε την παρουσία σας.   

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Προχωρούμε στο πρώτο μας θέμα. 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει την αναφορά στην επέτειο της 1ης Απριλίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προ ημερησίας διατάξεως, οφείλουμε να αποτίσουμε φόρο τιμής στους αγωνιστές της ΕΟΚΑ 1955-59 
και σε όλους όσοι συνέβαλαν στον αγώνα που οδήγησε στη δημιουργία της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα πρόσθετα επίσης -παρ’ όλο που το κάναμε- να τηρήσουμε και μονόλεπτη σιγή στη μνήμη όσων 
έχασαν τη ζωή τους από τον κορωνοϊό, αλλά και να εξάρουμε τον αγώνα του ιατρικού μας προσωπικού, στο 
οποίο πρέπει να συμπαρασταθούμε και να συμβάλουμε με οποιοδήποτε μέσο.  Σας διαβεβαιώ ότι η Βουλή 
κάνει τα αναγκαία, για να προστατεύσουμε το ιατρικό μας προσωπικό, και θα το προστατεύσουμε τις επόμενες 
μέρες ακόμα περισσότερο. 

 Μονόλεπτη σιγή. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία τους η μνήμη! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Προχωρούμε στη νομοθετική εργασία. 

 Μοναδικά θέματα στη σημερινή ημερήσια διάταξη τα δύο νομοσχέδια που κατατέθηκαν την Παρασκευή 
και τιτλοφορούνται «O περί της Έκδοσης Κυβερνητικών Εγγυήσεων προς Πιστωτικά Ιδρύματα για την 
Παραχώρηση Δανείων σε Επιχειρήσεις και Αυτοτελώς Εργαζομένους και τη Μερική Επιδότηση Επιτοκίων σε 
Εξυπηρετούμενα Δάνεια Φυσικών Προσώπων, Επιχειρήσεων και Αυτοτελώς Εργαζομένων Νόμος του 2020» 
και «Ο περί της Λήψης Έκτακτων Μέτρων από Χρηματοοικονομικούς Οργανισμούς και Εποπτικές Αρχές 



1512 

 

Νόμος του 2020».  

 Όπως γνωρίζετε, κατόπιν διαβούλευσης της επιτροπής Οικονομικών, η έκθεση έχει ήδη κυκλοφορήσει.    

 (Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τα νομοσχέδια «O 
περί της Έκδοσης Κυβερνητικών Εγγυήσεων προς Πιστωτικά Ιδρύματα για την Παραχώρηση Δανείων 

σε Επιχειρήσεις και Αυτοτελώς Εργαζομένους και τη Μερική Επιδότηση Επιτοκίων σε 
Εξυπηρετούμενα Δάνεια Φυσικών Προσώπων, Επιχειρήσεων και Αυτοτελώς Εργαζομένων Νόμος του 

2020» και «Ο περί της Λήψης Έκτακτων Μέτρων από Χρηματοοικονομικούς Οργανισμούς και 
Εποπτικές Αρχές Νόμος του 2020» 

Παρόντες:  
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος  Γιώργος Λιλλήκας 

 Μαρίνος Μουσιούττας  Μιχάλης Γιωργάλλας  

 Αβέρωφ Νεοφύτου   Γιώργος Περδίκης  

 Μάριος Μαυρίδης   Άννα Θεολόγου 

 Ονούφριος Κουλλά Μη μέλη της επιτροπής: 
 Στέφανος Στεφάνου Άντρος Κυπριανού 
 Άριστος Δαμιανού Γιώργος Λουκαΐδης  

 Αντρέας Καυκαλιάς Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Μαρίνος Σιζόπουλος Λίνος Παπαγιάννης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα πιο πάνω νομοσχέδια σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 27 και 28 Μαρτίου 2020 διά τηλεδιασκέψεως.  Στη συζήτηση 
συμμετείχαν ο Υπουργός Οικονομικών και ο Διοικητής της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου.  Συμμετείχε 
επίσης ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών.  Τις δύο συνεδρίες, διά τηλεδιασκέψεως, 
παρακολούθησε επίσης ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων.   

Με τα υπό αναφορά νομοσχέδια προτείνεται η θέσπιση νομοθεσιών οι οποίες κρίνονται αναγκαίες από 
την εκτελεστική εξουσία στο πλαίσιο της ανάγκης λήψης μέτρων έκτακτης ανάγκης συνεπεία της ενσκήψασας 
πανδημίας COVID-19, η οποία πλήττει και τη Δημοκρατία.  Μεταξύ των μέτρων που είναι αναγκαίο να ληφθούν 
περιλαμβάνονται οικονομικής φύσεως μέτρα στήριξης επιχειρήσεων και αυτοτελώς εργαζομένων, αλλά και 
άλλα μέτρα που αφορούν στην ανακούφιση οφειλετών.   

 Με το πρώτο νομοσχέδιο σκοπείται η παραχώρηση κυβερνητικών εγγυήσεων συνολικού ποσού ύψους 
μέχρι δύο δισεκατομμυρίων ευρώ (€2.000.000.000) σε αδειοδοτημένα πιστωτικά ιδρύματα (ΑΠΙ) τα οποία 
έχουν συσταθεί στη Δημοκρατία και κατέχουν άδεια λειτουργίας από την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου, καθώς 
και σε ΑΠΙ τα οποία κατέχουν άδεια λειτουργίας από εποπτικές αρχές άλλων κρατών μελών και για τα οποία η 
Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου ενεργεί ως αρχή κράτους μέλους υποδοχής, εξαιρουμένων των 
υποκαταστημάτων ιδρυμάτων τρίτων χωρών.   

 Η παραχώρηση των πιο πάνω αναφερόμενων κυβερνητικών εγγυήσεων αποσκοπεί στην: 

1. παραχώρηση νέων δανείων σε επιχειρήσεις και σε αυτοτελώς εργαζομένους που αντιμετωπίζουν 
οικονομικές δυσκολίες ως αποτέλεσμα των επιπτώσεων της ενσκήψασας πανδημίας COVID-19 και 

2. επιδότηση μέρους του επιτοκίου εξυπηρετούμενων υφιστάμενων δανείων φυσικών προσώπων, 
αυτοτελώς εργαζομένων και επιχειρήσεων, 

σύμφωνα με ανακοίνωση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για το προσωρινό πλαίσιο λήψης μέτρων κρατικής 
ενίσχυσης με σκοπό τη στήριξη της οικονομίας κατά τη διάρκεια της περιόδου έξαρσης της πανδημίας του εν 
λόγω ιού.   

 Σημειώνεται ότι οι παραχωρούμενες κυβερνητικές εγγυήσεις αποσκοπούν στην αύξηση της ρευστότητας 
στην οικονομία κατά ποσό ίσο με το ως άνω αναφερόμενο και δε θα χρησιμοποιηθούν για την αποπληρωμή 
υφιστάμενων πιστωτικών διευκολύνσεων, είτε εξυπηρετούμενων είτε μη εξυπηρετούμενων, ή κατά την 
αναδιάρθρωση υφιστάμενων πιστωτικών διευκολύνσεων οποιουδήποτε πιστωτικού ιδρύματος, με εξαίρεση τα 
τοκοχρεολύσια υφιστάμενων δανείων τα οποία είναι μέρος του υφιστάμενου προγράμματος αποπληρωμής.  

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι, σύμφωνα με τον προτεινόμενο νόμο, ποσό ύψους μέχρι ενός 
δισεκατομμυρίου επτακοσίων πενήντα εκατομμυρίων ευρώ (€1.750.000.000) θα χρησιμοποιηθεί αποκλειστικά 
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για την έκδοση νέων δανείων προς επιχειρήσεις και αυτοτελώς εργαζομένους.  Έτι περαιτέρω, ποσό ύψους 
διακοσίων πενήντα εκατομμυρίων ευρώ (€250.000.000) θα παραχωρηθεί για την επιδότηση μέρους του 
επιτοκίου εξυπηρετούμενων δανείων φυσικών προσώπων, αυτοτελώς εργαζομένων και επιχειρήσεων στη 
βάση κριτηρίων που θα καθορισθούν με διάταγμα του Υπουργού Οικονομικών.   

 Οι προνοούμενες κυβερνητικές εγγυήσεις θα παραχωρούνται για περίοδο όχι μικρότερη των τριών 
μηνών και όχι μεγαλύτερη των έξι ετών και δικαιούχοι των παραχωρούμενων δανείων θα είναι επιχειρήσεις, 
καθώς και αυτοτελώς εργαζόμενοι που δεν παρουσίαζαν προβλήματα και δεν αντιμετώπιζαν οικονομικές 
δυσκολίες κατά την 31η Δεκεμβρίου 2019 και δεν είχαν κατά την κριθείσα ημερομηνία καθυστερήσεις στην 
καταβολή οποιασδήποτε δόσης υφιστάμενου δανείου πάνω από τριάντα (30) ημέρες από την ημερομηνία που 
προνοείται από υφιστάμενες συμβατικές τους υποχρεώσεις, αλλά αντιμετωπίζουν οικονομικές δυσκολίες ως 
αποτέλεσμα των επιπτώσεων της σχετικής πανδημίας.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται με το δεύτερο νομοσχέδιο είναι η ανάθεση εξουσιών στο Υπουργικό 
Συμβούλιο, ώστε να αποφασίζει για τη λήψη προσωρινών έκτακτων μέτρων από χρηματοοικονομικούς 
οργανισμούς και αρμόδιες εποπτικές αρχές με τη σύμφωνη γνώμη της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου. 

 Ειδικότερα, τα έκτακτα μέτρα θα λαμβάνονται με γνώμονα τη διασφάλιση της σταθερότητας και της 
εύρυθμης λειτουργίας του χρηματοοικονομικού συστήματος, της στήριξης δανειοληπτών που καλύπτονται από 
τις πρόνοιες του υπό ψήφιση νόμου, την προαγωγή της δημόσιας ωφέλειας και την εξυπηρέτηση του δημόσιου 
συμφέροντος.  

 Ειδικότερα, τα προτεινόμενα μέτρα αναστολής θα καλύπτουν τα ακόλουθα:    

1. Την αναστολή της αποπληρωμής δόσεων, περιλαμβανομένων και των τόκων, για πιστωτικές 
διευκολύνσεις προς χρηματοοικονομικούς οργανισμούς και για καθορισμένες κατηγορίες δανειοληπτών. 

2. Την αναστολή λήψης οποιωνδήποτε μέτρων από τους χρηματοοικονομικούς οργανισμούς ως 
αποτέλεσμα της εφαρμογής του πιο πάνω προτεινόμενου μέτρου. 

3. Την αναστολή της υποχρέωσης χρηματοοικονομικών οργανισμών να ετοιμάσουν, υποβάλουν και 
ανακοινώσουν τις οικονομικές τους καταστάσεις. 

4. Την αναστολή όλων των υποχρεώσεων των χρηματοοικονομικών οργανισμών, πέραν της υποχρέωσης 
ετοιμασίας, υποβολής και ανακοίνωσης οικονομικών καταστάσεων.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής και συνοδεύουν τα υπό εξέταση 
νομοσχέδια, η λήψη των πιο πάνω μέτρων κρίνεται απαραίτητη και στοχεύει στον περιορισμό του οικονομικού 
αντικτύπου στην οικονομία και ιδιαίτερα στον περιορισμό των επιπτώσεων στις πολύ μικρές, μικρές και μεσαίες 
επιχειρήσεις και στους πολίτες, καθώς η μη λήψη άμεσων και αποτελεσματικών μέτρων θα οδηγήσει τους 
πολίτες και τις επιχειρήσεις που έχουν πληγεί από την έξαρση της πανδημίας COVID-19 σε ακόμα πιο 
δυσμενή θέση, με κίνδυνο να επηρεαστούν ακόμη περισσότερο και βραχυπρόθεσμα και να πληγεί 
συνακόλουθα και σε μη αναστρέψιμο βαθμό η οικονομία.  

Σημειώνεται ότι κατά τη συζήτηση εκφράστηκαν από διάφορες κοινοβουλευτικές πλευρές επιφυλάξεις 
ως προς επιμέρους ζητήματα, αλλά και επί άλλων ουσιαστικών ρυθμίσεων που προτείνονται με τα υπό 
αναφορά νομοσχέδια.   

Σημειώνεται περαιτέρω ότι ο Υπουργός Οικονομικών απέστειλε στον Πρόεδρο της Βουλής των 
Αντιπροσώπων σχετική με το δεύτερο υπό αναφορά νομοσχέδιο επιστολή, ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2020. 

Συναφώς και όπως προκύπτει από την εν λόγω επιστολή, ύστερα από τη συζήτηση του δεύτερου 
νομοσχεδίου στη συνεδρία της επιτροπής που πραγματοποιήθηκε μέσω τηλεδιασκέψεως στις 27 Μαρτίου 
2020, το Υπουργείο Οικονομικών, λαμβάνοντας υπόψη τα όσα κατατέθηκαν στη συζήτηση από τα μέλη της 
επιτροπής, έχει καταλήξει στα ακόλουθα: 

1. Δεν τίθεται οποιοδήποτε θέμα διαφοροποίησης των προνοιών του υπό αναφορά νομοσχεδίου, 
δεδομένου ότι οι προτεινόμενες ρυθμίσεις ευρίσκονται εντός των πλαισίων που προβλέπονται στην 
ανακοίνωση που εξέδωσε η Ευρωπαϊκή Αρχή Τραπεζών (ΕΑΤ) στις 26 Μαρτίου 2020 και η Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή στις 19 Μαρτίου 2020, ενώ παράλληλα βρίσκεται σε συμφωνία με άλλες σχετικές 
κατευθυντήριες γραμμές της ΕΑΤ.   

2. Η σύνταξή του βασίστηκε στον μέγιστο δυνατό βαθμό ευελιξίας που αφήνεται στη Δημοκρατία βάσει του 
πιο πάνω πλαισίου και κατευθυντήριων γραμμών.   

3. Τοποθετήσεις που έγιναν από διάφορες πλευρές, όπως ο καθορισμός μηδενικών ή μειωμένων 
επιτοκίων, η διαγραφή ή ο μη υπολογισμός τόκων, ο εκ των προτέρων καθορισμός του τρόπου 
αποπληρωμής, καθώς και η συμπερίληψη στις πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου των μη 
εξυπηρετούμενων δανείων, αντιβαίνει στις υπό αναφορά κατευθυντήριες γραμμές και δε βρίσκει 
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σύμφωνο το Υπουργείο Οικονομικών.  Τέτοιες πρόνοιες θα διασαλεύσουν τη χρηματοοικονομική 
σταθερότητα, ειδικότερα εφόσον το πεδίο που καλύπτουν τα προτεινόμενα έκτακτα μέτρα κάλυψης είναι 
ιδιαίτερα ευρύ.   

 Επιπροσθέτως, στην ίδια επιστολή τονίζεται ότι με το υπό αναφορά δεύτερο νομοσχέδιο σκοπείται η 
αναστολή των δόσεων όλων των συνεπών δανειοληπτών, εφόσον αυτοί εκδηλώσουν ενδιαφέρον και 
απευθυνθούν προς τον αντίστοιχο χρηματοοικονομικό οργανισμό, χωρίς ο εν λόγω οργανισμός να έχει 
δικαίωμα να μην αποδεχτεί το εν λόγω ενδιαφέρον και να μην κάνει αποδεκτή την αίτηση, νοουμένου ότι για 
την αναστολή των δόσεων του δανειολήπτη αυτός πληρεί τις προϋποθέσεις που προβλέπονται από τον υπό 
ψήφιση νόμο.   

 Όπως επίσης, σημειώνεται στην ίδια επιστολή, όλα τα προτεινόμενα μέτρα έχουν τύχει διαβούλευσης με 
το διοικητικό συμβούλιο της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου στις 25 Μαρτίου 2020 ως απαραίτητα έκτακτα 
μέτρα προς διασφάλιση της χρηματοοικονομικής σταθερότητας και με αυτά είναι σύμφωνος και ο Διοικητής της 
Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου.   

 Σχετική επιστολή προς τον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2020, 
απέστειλε επίσης και ο Διοικητής της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, στην οποία τοποθετείται κατά 
πανομοιότυπο με τα πιο πάνω αναφερόμενα από τον Υπουργό Οικονομικών τρόπο.  Επιπρόσθετα, ο ίδιος 
αξιωματούχος διευκρινίζει ότι η ημερομηνία αναφοράς για σκοπούς προσδιορισμού των δανειοληπτών που θα 
εμπίπτουν στο πλαίσιο των έκτακτων μέτρων (29 Φεβρουαρίου 2020) έχει καθορισθεί, ώστε να διασφαλιστεί 
ότι τα μέτρα αναστολής θα είναι εντός του πλαισίου που καθορίζει η ΕΑΤ και ότι θα περιλαμβάνονται και δάνεια 
που συνήφθησαν εντός του 2020.  Συναφώς, αναφέρει ότι οποιαδήποτε παρέκκλιση από το πλαίσιο που 
καθόρισε η ΕΑΤ εμπερικλείει σοβαρούς κινδύνους διασάλευσης της χρηματοπιστωτικής σταθερότητας, 
συνεπώς δε συμφωνεί σε μεταφορά της καθορισθείσας ημερομηνίας αναφοράς σε ημερομηνία προηγούμενη 
αυτής.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως όλων των πιο πάνω και 
έχοντας επιφέρει στα υπό αναφορά νομοσχέδια αριθμό τροποποιήσεων, σύμφωνα με προτάσεις που 
κατατέθηκαν κατά τη συζήτηση από βουλευτές μέλη της, έχει καταλήξει στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Όσον αφορά το πρώτο νομοσχέδιο: 

α. υπέρ της ψήφισης αυτού σε νόμο, υιοθετώντας τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του, τάσσονται τα 
μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού,   

 β. εναντίον της ψήφισης αυτού σε νόμο τάσσεται ο βουλευτής μέλος της επιτροπής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, καθώς και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών και  

 γ. επιφυλάσσονται να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του 
σώματος: 

 i. τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις,  

 ii. ο πρόεδρος της επιτροπής και το μέλος της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Κόμματος,  

  iii. το μέλος της επιτροπής βουλευτής της Συμμαχίας Πολιτών, 

  iv. το μέλος της επιτροπής βουλευτής της Αλληλεγγύης, 

  v. το μέλος της επιτροπής βουλευτής των Ανεξαρτήτων. 

2. Όσον αφορά το δεύτερο νομοσχέδιο: 

α. υπέρ της ψήφισης αυτού σε νόμο, υιοθετώντας τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του, τάσσονται τα 
μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού,   

β. εναντίον της ψήφισης αυτού σε νόμο τάσσονται: 

 i. το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, 

 ii. το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, 

 iii. το μέλος της επιτροπής βουλευτής της Συμμαχίας Πολιτών, 

 iv. το μέλος της επιτροπής βουλευτής των Ανεξαρτήτων και 

 γ. επιφυλάσσονται να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του 
σώματος: 
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 i. τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις, 

 ii. ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Κόμματος, 

 iii. το μέλος της επιτροπής βουλευτής της Αλληλεγγύης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Αντιλαμβάνομαι ότι για το ένα από τα δύο θέματα υπάρχει αίτημα για αναβολή. 

 Ο κ. Βότσης. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Ζητείται αναβολή για το υπ’ αριθμόν 1 νομοσχέδιο, που αφορά τις κυβερνητικές εγγυήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Υπάρχει ένσταση για την αναβολή; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, αναβάλλεται. 

 Το θέμα το οποίο παραμένει στην ημερήσια διάταξη τιτλοφορείται «Ο περί της Λήψης Έκτακτων Μέτρων 
από Χρηματοοικονομικούς Οργανισμούς και Εποπτικές Αρχές Νόμος του 2020». 

 Η ψηφοφορία θα γίνει ως εξής:  Θα ψηφίσετε οι παρόντες στην αίθουσα βουλευτές, θα καταγραφεί η 
ψήφος σας, θα εκκενώσετε την αίθουσα και θα διαβάζονται τα ονόματα των υπόλοιπων βουλευτών κατά 
αλφαβητική σειρά, οι οποίοι θα καλούνται να προσέλθουν στην αίθουσα, για να ψηφίσουν.   

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ:  

 Για να μην έχει παρεξήγηση, να γίνει ονομαστικά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ονομαστικά. 

 Να σημειώνει η γραμματεία. 

 Εγώ ψηφίζω υπέρ. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εμάς, αφού θα ψηφίσουμε, να μας καταγράφουν τζιαι οι υπόλοιποι να έρχονται αλφαβητικά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία!  Άρα, θα ψηφίσετε οι παρόντες για τα άρθρα και το νομοσχέδιο ως σύνολο.   

  Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

 Λέω τα ονόματα και η γραμματεία καταγράφει. 

 Υπέρ ψηφίζουν οι ακόλουθοι:  Αβέρωφ Νεοφύτου, Νίκος Τορναρίτης, Νικόλας Παπαδόπουλος, Μιχάλης 
Γιωργάλλας, Άγγελος Βότσης, Δημήτρης Δημητρίου, Μιχάλης Σοφοκλέους, Ονούφριος Κουλλά, Μαρίνος 
Μουσιούττας, Χριστιάνα Ερωτοκρίτου και εγώ. 

 Εναντίον ψηφίζουν οι ακόλουθοι:  Χρίστος Χρίστου, Άννα Θεολόγου, Γιώργος Περδίκης, Στέφανος 
Στεφάνου, Άριστος Δαμιανού, Γιώργος Λουκαΐδης, Άντρος Κυπριανού, Μαρίνος Σιζόπουλος, Κωστής 
Ευσταθίου και Γιώργος Λιλλήκας. 

 Αποχές δεν υπάρχουν. 

 Μπορείτε να αποχωρήσετε. 

                                            
  Στο πλαίσιο της λήψης έκτακτων μέτρων ασφαλείας για αντιμετώπιση της ενσκήψασας πανδημίας COVID-19, δεν 

πραγματοποιήθηκε ηλεκτρονική ψηφοφορία. 
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 Θα διαβάζω τα ονόματα των υπόλοιπων βουλευτών με αλφαβητική σειρά, για να προσέρχονται ένας 
ένας στην αίθουσα και να ψηφίζουν για τα άρθρα και το νομοσχέδιο ως σύνολο. 

 Αδάμος Αδάμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δε θα έρθει, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μαριέλλα Αριστείδου. 

ΜΑΡΙΕΛΛΑ ΑΡΙΣΤΕΙΔΟΥ: 

 Υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Γεώργιος Γεωργίου του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου του ΑΚΕΛ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ Τ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αννίτα Δημητρίου. 

ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευθύμιος Δίπλαρος. 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Χαράλαμπος Θεοπέμπτου. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Γιώργος Κάρουλλας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αντρέας Καυκαλιάς. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Εναντίον. 



1517 

 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Νίκος Κέττηρος. 

ΝΙΚΟΣ ΚΕΤΤΗΡΟΣ: 

 Εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά. 

ΣΚΕΥΗ ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ζαχαρίας Κουλίας. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ανδρέας Κυπριανού. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κώστας Κωνσταντίνου: 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ξένια Κωνσταντίνου. 

ΞΕΝΙΑ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κώστας Κώστα. 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ: 

 Εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πανίκος Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάριος Μαυρίδης. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ελένη Μαύρου. 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Εναντίον. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παύλος Μυλωνάς. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ηλίας Μυριάνθους. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Χρίστος Ορφανίδης. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΟΡΦΑΝΙΔΗΣ: 

 Υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σάβια Ορφανίδου. 

ΣΑΒΙΑ ΟΡΦΑΝΙΔΟΥ: 

 Υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λίνος Παπαγιάννης. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Γεώργιος Παπαδόπουλος. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αντρέας Πασιουρτίδης. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΠΑΣΙΟΥΡΤΙΔΗΣ: 

 Εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Γεώργιος Προκοπίου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευανθία Σάββα. 

ΕΥΑΝΘΙΑ ΣΑΒΒΑ: 

 Εναντίον. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ελένη Σταύρου. 

ΕΛΕΝΗ ΣΤΑΥΡΟΥ: 

 Υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Χριστάκης Τζιοβάνης. 

ΧΡΙΣΤΑΚΗΣ ΤΖΙΟΒΑΝΗΣ: 

 Εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αντρέας Φακοντής. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ειρήνη Χαραλαμπίδου. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κάμετε καταμέτρηση τώρα και να μας πείτε τον αριθμό. 

 Ο κ. Κώστα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ) 

 Σύνολο πενήντα πέντε.  Τριάντα μία ψήφοι υπέρ, είκοσι τέσσερις ψήφοι εναντίον και καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Επαλήθευση, κυρία Δημητρίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Επαλήθευση, κύριε Πρόεδρε.  Πενήντα πέντε βουλευτές έχουν ψηφίσει, τριάντα ένα άτομα έχουν 
ψηφίσει υπέρ, είκοσι τέσσερα άτομα εναντίον και καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ, είκοσι τέσσερις εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Η επόμενη συνεδρία της ολομέλειας ορίζεται για την Πέμπτη, 2 Απριλίου 2020, στις 11.00 π.μ., με την 
ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

                                            
  Η επόμενη συνεδρία της ολομέλειας ορίστηκε κατόπιν συνεννόησης για την Παρασκευή, 3 Απριλίου 2020, στις 

5.00 μ.μ. 
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Ο περί της Έκδοσης Κυβερνητικών Εγγυήσεων προς Πιστωτικά Ιδρύματα για την 
Παραχώρηση Δανείων σε Επιχειρήσεις και Αυτοτελώς Εργαζομένους και τη Μερική 
Επιδότηση Επιτοκίων σε Εξυπηρετούμενα Δάνεια Φυσικών Προσώπων, 
Επιχειρήσεων και Αυτοτελώς Εργαζομένων Νόμος του 2020.  

(Αρ.Φακ. 23.01.061.038-2020). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  5.24 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 
Αριστείδου Μαριέλλα Κωνσταντίνου Κώστας 

Γεωργίου Γεώργιος Κωνσταντίνου Ξένια 

Δημητρίου Αννίτα Μαυρίδης Μάριος 

Δημητρίου Δημήτρης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Δίπλαρος Ευθύμιος Ορφανίδου Σάβια 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Σοφοκλέους Μιχάλης 

Κάρουλλας Γιώργος Σταύρου Ελένη 

Κουλλά Ονούφριος Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Ανδρέας Χατζηγιάννης Κυριάκος 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

Γεωργίου Τ. Γιώργος Μαύρου Ελένη 
Δαμιανού Άριστος Πασιουρτίδης Ανδρέας 

Καυκαλιάς Αντρέας Σάββα Ευανθία 
Κέττηρος Νίκος Στεφάνου Στέφανος 
Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τζιοβάνης Χριστάκης 
Κυπριανού Άντρος Φακοντής Αντρέας 
Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 
Λουκαΐδης Γιώργος  

ΔΗΚΟ 
Βότσης Άγγελος Μυλωνάς Παύλος 

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Ορφανίδης Χρίστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Λεωνίδου Πανίκος Πιττοκοπίτης Χαράλαμπος 

Μουσιούττας Μαρίνος Προκοπίου Γεώργιος 

ΚΣ ΕΔΕΚ 
Ευσταθίου Κωστής Σιζόπουλος Μαρίνος 
Μυριάνθους Ηλίας  

Συμμαχία Πολιτών 

Λιλλήκας Γιώργος  

Αλληλεγγύη 

Συλλούρης Δημήτρης Παπαδόπουλος Γεώργιος 
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(Πρόεδρος Βουλής) 

Γιωργάλλας Μιχάλης  

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος Περδίκης Γιώργος 

ΕΛΑΜ 

Παπαγιάννης Λίνος Χρίστου Χρίστος 

Ανεξάρτητοι 
Θεολόγου Άννα  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 
1. α. Αναφορά στην επέτειο της έναρξης του εθνικοαπελευθερωτικού αγώνα της ΕΟΚΑ του 1955-1959. 

 β. Έκφραση από τον Πρόεδρο της Βουλής συμπαράστασης στον αγώνα του ιατρικού προσωπικού 
για αντιμετώπιση της ενσκήψασας πανδημίας COVID-19. 

 γ. Τήρηση μονόλεπτης σιγής στη μνήμη των ηρώων του αγώνα, καθώς και στη μνήμη όλων όσοι 
έχασαν τη ζωή τους από τον κορωνοϊό. 

2. Έκθεση για τα νομοσχέδια «O περί της Έκδοσης Κυβερνητικών Εγγυήσεων προς Πιστωτικά Ιδρύματα 
για την Παραχώρηση Δανείων σε Επιχειρήσεις και Αυτοτελώς Εργαζομένους και τη Μερική Επιδότηση 
Επιτοκίων σε Εξυπηρετούμενα Δάνεια Φυσικών Προσώπων, Επιχειρήσεων και Αυτοτελώς 
Εργαζομένων Νόμος του 2020» και «Ο περί της Λήψης Έκτακτων Μέτρων από Χρηματοοικονομικούς 
Οργανισμούς και Εποπτικές Αρχές Νόμος του 2020», απόφαση για αναβολή του πρώτου κατόπιν 
εισήγησης του κ. Άγγελου Βότση και ψήφιση του δεύτερου σε νόμο. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

IΑ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ΄ 

Συνεδρίαση 3ης Απριλίου 2020 

Ώρα έναρξης:  5.05 μ.μ. 
Αρ. 20 

 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ) 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.   

 Παρακαλώ να διαπιστωθεί αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Κύριοι συνάδελφοι,  

 Σε ολόκληρο τον κόσμο βλέπουμε την εξέλιξη αυτής της καταστροφής -περάσαμε παγκοσμίως το ένα 
εκατομμύριο- και θα ήθελα για όλους αυτούς που υποφέρουν, για αυτούς που έχασαν τη ζωή τους, αλλά και -
το τονίζω- γι’ αυτούς που και στην Κύπρο και στο εξωτερικό βρίσκονται λόγω των επαγγελμάτων τους -με 
πρώτο το ιατρικό επάγγελμα αλλά και άλλα, αστυνομία και άλλοι λοιποί- στην πρώτη γραμμή, να εγερθούμε και 
να υποκλιθούμε σ’ αυτούς τους ανθρώπους. 

(Στο σημείο αυτό οι βουλευτές εγείρονται από τις θέσεις τους εις ένδειξη τιμής προς τους γιατρούς και τους 
υπόλοιπους που εργάζονται στην πρώτη γραμμή στην Κύπρο και παγκοσμίως για την καταπολέμηση της 

πανδημίας.) 

 Να ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο Δεύτερο: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, επειδή υπάρχουν δύο 
νομοσχέδια και κανονισμοί για τα οποία υπάρχει εισήγηση να κηρυχθούν επείγοντα και να ψηφιστούν σήμερα.   

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, έγγραφα, 
εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/ 
κοινοποίηση σε 

1.  Ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.047-2020) 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

2.  Ο περί Φυλακών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.048-2020) 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

3.  Οι περί Φυλακών (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.018-2020) 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αν δεν υπάρχει ένσταση, τα θέματα αυτά κηρύσσονται επείγοντα.  Η αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή 
έχει ήδη συνέλθει διά τηλεδιασκέψεως και τα έχει εξετάσει.   

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.   
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 Το μοναδικό θέμα στην ημερήσια διάταξη, το οποίο είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί της 
Έκδοσης Κυβερνητικών Εγγυήσεων προς Πιστωτικά Ιδρύματα για την Παραχώρηση Δανείων σε Επιχειρήσεις 
και Αυτοτελώς Εργαζομένους και τη Μερική Επιδότηση Επιτοκίων σε Εξυπηρετούμενα Δάνεια Φυσικών 
Προσώπων, Επιχειρήσεων και Αυτοτελώς Εργαζομένων Νόμος του 2020», αναβάλλεται.  

 Ερχόμαστε στα θέματα που έχουμε κηρύξει επείγοντα. 

 Θα ήθελα να σας ενημερώσω ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως ένιωθε την υποχρέωση 
και ζήτησε να είναι παρών στη σημερινή συνεδρίαση της ολομέλειας, αλλά εγώ του είπα ότι δεν υπήρχε 
κανένας ιδιαίτερος λόγος να παρευρεθεί.  Σας μεταφέρω το ενδιαφέρον του, αλλά το να είμαστε μέσα στην 
αίθουσα της ολομέλειας έστω και ένας ή δύο ή τρεις λιγότεροι αποτελεί καλύτερη συμμόρφωση προς τις 
γενικότερες οδηγίες. 

 Να παρακαλέσω τώρα τη γραμματέα να διαβάσει τους τίτλους των νομοσχεδίων και των κανονισμών.  
Όπως έχουμε συμφωνήσει, θα γίνει μόνο μία ψηφοφορία.  Η ψηφοφορία αφορά τόσο τα νομοσχέδια, κατ’ 
άρθρον και στο σύνολό τους, όσο και τους κανονισμούς. 

 Παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι δύο νομοσχέδια και κανονισμοί, κύριε Πρόεδρε.   

 Το πρώτο νομοσχέδιο είναι «Ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 
του 2020», το δεύτερο είναι «Ο περί Φυλακών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» και οι κανονισμοί είναι «Οι 
περί Φυλακών (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τα νομοσχέδια «O περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως 
Αδικημάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020» και «Ο περί Φυλακών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2020» και τους κανονισμούς «Οι περί Φυλακών (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020» 

Παρόντες:  
 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος  Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Δημήτρης Δημητρίου Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 

 Κώστας Κωνσταντίνου  Πανίκος Λεωνίδου 

 Άριστος Δαμιανού  Κωστής Ευσταθίου 

 Ευανθία Σάββα   
 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών εξέτασε αυθημερόν τα υπό αναφορά νομοσχέδια και 
κανονισμούς, τα οποία κατατέθηκαν στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας του σώματος και κηρύχθηκαν 
κατεπείγοντα, σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε διά τηλεδιασκέψεως. 

 Στη συζήτηση συμμετείχαν ο Υπουργός Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως και εκπρόσωποι του 
Τμήματος Φυλακών του ίδιου υπουργείου και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας.  Τη συνεδρία διά 
τηλεδιασκέψεως παρακολούθησε επίσης ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων.   

 Με τα νομοσχέδια και τους κανονισμούς προτείνεται η θέσπιση νομοθεσιών οι οποίες κρίνονται 
αναγκαίες από την εκτελεστική εξουσία στο πλαίσιο της ανάγκης λήψης μέτρων έκτακτης ανάγκης συνεπεία της 
ενσκήψασας πανδημίας COVID-19, η οποία πλήττει και τη Δημοκρατία.   

 Με τον πρώτο προτεινόμενο νόμο σκοπείται η τροποποίηση του περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων 
Νόμου [Ν.47(Ι)/1997], ώστε, στο πλαίσιο της εφαρμογής των έκτακτων μέτρων για διαχείριση της κατάστασης 
έκτακτης ανάγκης που προκύπτει λόγω της πανδημίας του κορωνοϊού COVID-19, να αυξηθεί το 
προβλεπόμενο στην ισχύουσα νομοθεσία ανώτατο όριο για το οποίο υπάρχει εξουσία επιβολής εξώδικου 
προστίμου από εκατόν πενήντα ευρώ (€150) σε τριακόσια ευρώ (€300), νοουμένου ότι το επιβαλλόμενο 
εξώδικο πρόστιμο δε θα υπερβαίνει σε καμία περίπτωση το μέγιστο ποσό προστίμου που προβλέπει ο οικείος 
νόμος ή άλλη διοικητική πράξη σε σχέση με αδικήματα τα οποία περιλαμβάνονται στα αδικήματα που 
επιδέχονται εξώδικης ρύθμισης, σύμφωνα με τις διατάξεις του υπό τροποποίηση νόμου. 

 Σημειώνεται ότι το ανώτατο όριο για το οποίο υπάρχει εξουσία επιβολής εξώδικου προστίμου αυξήθηκε 
από ογδόντα πέντε ευρώ (€85) σε εκατόν πενήντα ευρώ (€150) με τον περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων 
(Τροποποιητικό) Νόμο του 2020, ο οποίος τέθηκε σε ισχύ με τη δημοσίευσή του στις 27 Μαρτίου 2020, στο 
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πλαίσιο επίσης της εφαρμογής των έκτακτων μέτρων για διαχείριση της κατάστασης έκτακτης ανάγκης που 
προκύπτει λόγω της πανδημίας του κορωνοϊού COVID-19. 

 Σκοπός του δεύτερου προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί Φυλακών Νόμου 
[Ν.62(Ι)/1996], έτσι ώστε να διευρυνθούν οι περιπτώσεις στις οποίες παρέχεται η δυνατότητα στην Επιτροπή 
Κατάταξης, που καθιδρύεται σύμφωνα με το άρθρο 21Α του βασικού νόμου, να επιτρέπει σε κατάδικο να 
εκτίσει μέρος της επιβληθείσας σε αυτόν ποινής με το μέτρο του κατ’ οίκον περιορισμού με ηλεκτρονική 
παρακολούθηση σε συγκεκριμένο χώρο για καθορισμένη χρονική περίοδο και υπό τους όρους που καθορίζει η 
Επιτροπή Κατάταξης. 

 Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο παρέχεται η δυνατότητα στην Επιτροπή Κατάταξης να επιτρέπει 
την έκτιση μέρους της ποινής καταδίκου με το μέτρο του κατ’ οίκον περιορισμού με ηλεκτρονική 
παρακολούθηση σε: 

1. κατάδικο που έχει καταδικαστεί σε ποινή φυλάκισης μικρότερη των δώδεκα (12) μηνών και έχει εκτίσει 
τουλάχιστον το ένα τρίτο (1/3) της ποινής του, αντί για το ένα δεύτερο (1/2), που προβλέπεται στον 
υφιστάμενο νόμο, για αδίκημα το οποίο δεν περιλαμβάνεται στον Πίνακα του Παραρτήματος Β του 
βασικού νόμου και 

2. σε κατάδικο που έχει καταδικαστεί σε ποινή φυλάκισης μεγαλύτερη των δώδεκα (12) μηνών και 
μικρότερη των πέντε (5) ετών αντί για ποινή φυλάκισης μικρότερη των τεσσάρων (4) ετών, όπως 
προβλέπεται στον υφιστάμενο νόμο, και έχει εκτίσει τουλάχιστον το ήμισυ της ποινής του για αδίκημα το 
οποίο δεν περιλαμβάνεται στον Πίνακα του Παραρτήματος Β του βασικού νόμου. 

 Τα αδικήματα που αναφέρονται στον Πίνακα του Παραρτήματος Β του βασικού νόμου και για τα οποία 
δεν επιτρέπεται η έκτιση μέρους της ποινής με κατ’ οίκον περιορισμό είναι τα ακόλουθα: 

1. Ποινικά αδικήματα εναντίον των ηθών κατά παράβαση των διατάξεων των άρθρων 144, 145, 147, 148, 
149, 153, 154, 155, 158, 159, 160, 161, 171, 172 και 174 του Ποινικού Κώδικα. 

2. Αδικήματα κατά παράβαση των διατάξεων των άρθρων 3 και 4 του περί Βίας στην Οικογένεια (Πρόληψη 
και Προστασία Θυμάτων) Νόμου. 

3. Αδικήματα κατά παράβαση των διατάξεων των άρθρων 5, 6, 7, 8, 10 και 11 του περί της 
Καταπολέμησης της Εμπορίας και της Εκμετάλλευσης Προσώπων και της Προστασίας των Θυμάτων 
Νόμου. 

4. Αδικήματα κατά παράβαση των άρθρων 6, 7, 8, 9, 10 και 15 του Μέρους ΙΙ του περί της Πρόληψης και 
της Καταπολέμησης της Σεξουαλικής Κακοποίησης, της Σεξουαλικής Εκμετάλλευσης Παιδιών και της 
Παιδικής Πορνογραφίας Νόμου. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών είναι η τροποποίηση των περί Φυλακών (Γενικών) 
Κανονισμών, έτσι ώστε: 

1. να επιτρέπεται σε κρατουμένους να επισκέπτονται τις οικογένειές τους, χωρίς συνοδεία, κάθε εβδομάδα, 
ανεξάρτητα από τη διάρκεια της ποινής που τους επιβλήθηκε από το δικαστήριο, 

2. να παρέχεται η δυνατότητα στην Επιτροπή Κατάταξης να εντάσσει κρατουμένους που καταδικάστηκαν 
σε ποινή φυλάκισης μεγαλύτερη των έξι (6) μηνών αλλά μικρότερη των δώδεκα (12) μηνών στην 
Ανοιχτή Φυλακή, εφόσον, όπως προβλέπεται στους υφιστάμενους κανονισμούς, κατά την κρίση της 
επιτροπής δεν συντρέχουν οποιοιδήποτε λόγοι ασφάλειας ή πειθαρχίας ή άλλοι ειδικοί λόγοι για τους 
οποίους δεν ενδείκνυται η ένταξή τους στην Ανοιχτή Φυλακή, 

3. να αυξηθεί η μέγιστη επιτρεπόμενη περίοδος ένταξης στο Κέντρο Καθοδήγησης και Εξωιδρυματικής 
Απασχόλησης από δώδεκα (12) σε δεκαοκτώ (18) μήνες. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η επέκταση του μέτρου της έκτισης 
ποινής με κατ’ οίκον περιορισμό και η προοπτική της ενίσχυσης του θεσμού της Ανοιχτής Φυλακής και της 
λειτουργίας του Κέντρου Καθοδήγησης και Εξωιδρυματικής Απασχόλησης των φυλακών μελετήθηκαν στο 
πλαίσιο λήψης μέτρων για την αντιμετώπιση του σοβαρού προβλήματος του υπερπληθυσμού των φυλακών.  
Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, λόγω της ραγδαίας εξάπλωσης της πανδημίας του κορωνοϊού COVID-19 υπάρχει 
σοβαρή ανησυχία ως προς τις πιθανές αρνητικές επιπτώσεις στο σωφρονιστικό σύστημα, σε περίπτωση 
εντοπισμού κρούσματος στις φυλακές. 

 Όπως ανέφερε κατά την τηλεδιάσκεψη ο Υπουργός Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, η 
αποσυμφόρηση των φυλακών θα συντείνει στην ελαχιστοποίηση των κινδύνων που ανακύπτουν λόγω της 
πανδημίας και ταυτόχρονα θα διευκολύνει την ομαλότερη κοινωνική και επαγγελματική επανένταξη των 
κρατουμένων. 



1526 

 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν τους, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των νομοσχεδίων και των 
κανονισμών στην ολομέλεια.   

 Τονίζεται ότι, λόγω της έκρυθμης κατάστασης που επηρεάζει και την εύρυθμη λειτουργία του 
νομοθετικού σώματος, τα νομοσχέδια και οι κανονισμοί υποβάλλονται προς ψήφιση και έγκριση από την 
ολομέλεια του σώματος με τις ελάχιστες διορθώσεις από νομοτεχνικής, συντακτικής και γλωσσικής άποψης εκ 
μέρους των αρμόδιων υπηρεσιών της Βουλής.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαοκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με δεκαοκτώ ψήφους υπέρ και μία ψήφο εναντίον, τα νομοσχέδια ψηφίζονται σε νόμους, το πρώτο με 
τον τίτλο «Ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020», και οι 
κανονισμοί εγκρίνονται.* 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Για την 
επόμενη τακτική συνεδρία της Βουλής θα ειδοποιηθείτε. 

 [Στις 15 Απριλίου 2020 κυκλοφόρησε η ημερήσια διάταξη συνεδρίασης του σώματος, η οποία έχει ως 
ακολούθως: 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι η ημερήσια διάταξη της 
συνεδρίας της Βουλής για την Τετάρτη, 15 Απριλίου 2020, στις 5.00 μ.μ., έχει ως ακολούθως: 
 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 
 1.  Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Τέλη και Φορολογικές Διατάξεις) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.018-2020). 

 2.  Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Πρόταση νόμου των κ. Πανίκου Λεωνίδου, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού  και Ηλία Μυριάνθους, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου).  
(Αρ. Φακ. 23.02.061.026-2020). 

Αποσύρσεις 3.  Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) - Θέσεις Ανώτερου Ακτινογράφου Ακτινοθεραπείας, 
Ακτινογράφου Ακτινοθεραπείας Α΄ και Ακτινογράφου 
Ακτινοθεραπείας Κανονισμοί του 2020. 
(Aρ. Φακ. 23.03.057.007-2020). 

 4.  Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) - Θέσεις Ανώτερου Ακτινογράφου Ακτινοδιαγνωστικής, 
Ακτινογράφου Ακτινοδιαγνωστικής Α΄ και Ακτινογράφου 
Ακτινοδιαγνωστικής Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.008-2020). 

 5.  Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) - Θέσεις Ανώτερου Φυσιοθεραπευτή Α΄ και 
Φυσιοθεραπευτή Κανονισμοί του 2020. 

                                                      
* Στο πλαίσιο της λήψης έκτακτων μέτρων ασφαλείας για αντιμετώπιση της ενσκήψασας πανδημίας COVID-19 δεν 

πραγματοποιήθηκε ηλεκτρονική ψηφοφορία. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.057.009-2020). 

 6.  Οι περί του Κυπριακού Οργανισμού Διαχείρισης Αποθεμάτων 
Πετρελαιοειδών (Πρόσληψη, Προαγωγή και Υπηρεσία Προσωπικού) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.010-2020). 

 7.  Οι περί Διατήρησης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών - Θέσεις 
Λειτουργού Διαχείρισης Αποθεμάτων Α΄ και Βοηθού Λογιστικού 
Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.011-2020). 

 8.  Οι περί Τμήματος Δημοσίων Έργων - Θέση Ανώτερου Τεχνικού 
Επιθεωρητή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Aρ. Φακ. 23.03.057.012-2020). 

 9.  Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Καρκινογόνοι και 
Μεταλλαξιογόνοι Παράγοντες) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.013-2020). 

 10.  Οι περί Ελέγχου της Ατμόσφαιρας και Eπικίνδυνων Ουσιών στα 
Εργοστάσια (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.014-2020). 

 11.  Οι περί Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας - Θέση Επιθεωρητή 
Εργασίας 1ης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.015-2020). 

 12.  Οι περί Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων - Θέση Ανώτερου Τεχνικού Κεντρικού Σφαγείου Κοφίνου 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.016-2020). 

 13.  Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων (Πρόληψη Πνευμοκονίασης) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.017-2020). 

 14.  Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.069-2013). 

 15.  Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (Σχέδιο Συντάξεων και 
Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους του Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού και Εξαρτωμένους τους) (Όμοιο με το Σχέδιο Συντάξεων 
της Κυβέρνησης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.067-2014). 

 16.  Οι περί Προστασίας της Παραλίας (Άδειες και Δικαιώματα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.036-2015). 

 17.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.051-2017). 

 18.  Οι περί της Σύμβασης για την Προστασία της Μεσογείου Θάλασσας 
από τη Ρύπανση και περί Συναφών Πρωτοκόλλων (Τεχνητοί Ύφαλοι) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.085-2017). 

 19.  Οι περί Προσωπικού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 
(Τροποποιητικοί) Γενικοί Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.086-2017). 

 20.  Οι περί Συντάξεων Υπαλλήλων της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.087-2017). 

 21.  Οι περί Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου (Σχέδιο Πρόωρης Εθελοντικής 
Αφυπηρέτησης Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2020. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.054.100-2017). 

 22.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ακαδημαϊκό Προσωπικό) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.047-2018). 

 23.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Δίδακτρα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.057-2018). 

 24.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Φοιτητικά Θέματα και Θέματα 
Σπουδών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.058-2018). 

 25.  Οι περί Δασών (Άδειες, Χρήση Δασικών Δρόμων και Εξαγωγή 
Δασικών Προϊόντων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.072-2018). 

 26.  Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.074-2018). 

 27.  Οι περί του Συντονισμού των Διαδικασιών Σύναψης Δημοσίων 
Συμβάσεων στους Τομείς της Άμυνας και της Ασφάλειας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.098-2018). 

 28.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας (Γενικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.009-2019). 

 29.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας (Πειθαρχικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.010-2019). 

 30.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας (Προαγωγές Μελών 
Πυροσβεστικής εκτός Ειδικών Πυροσβεστών) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.011-2019). 

 31.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας (Εφεδρικοί Πυροσβέστες) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.012-2019). 

 32.  Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Διαχείριση και 
Διάθεση/Χρήση Κοπριάς και άλλων Κτηνοτροφικών Αποβλήτων που 
προκύπτουν από Αγελαδοτροφικές Μονάδες) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.013-2019). 

 33.  Οι περί της Ενιαίας Διαχείρισης Υδάτων (Χρήση Υδατικών Έργων για 
Ναυταθλητισμό με Πλωτά Μέσα) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.027-2019). 

 34.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.037-2019). 

 35.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της Εξορυκτικής Βιομηχανίας 
(Χρήση Βέλτιστων Διαθέσιμων Τεχνικών σε περιπτώσεις Παρουσίας 
Κυανίου σε Λίμνη τελμάτων και περί Διασπώμενου με Ασθενές Οξύ 
Κυανίου) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.038-2019). 

 36.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της Εξορυκτικής Βιομηχανίας 
(Επιθεωρήσεις) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.039-2019). 

 37.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της Εξορυκτικής Βιομηχανίας 
(Χρηματικές Εγγυήσεις) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.040-2019). 

 38.  Οι περί Ιατρών και Οδοντιάτρων (Συντάξεις και Χορηγήματα) 
Κανονισμοί του 2020. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.056.041-2019). 

 39.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (Αξιολόγηση Υπαλλήλων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.053-2019). 

 40.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (Ταμείο Προνοίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.054-2019). 

 41.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (Θέση Γενικού Διευθυντή) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.055-2019). 

 42.  Οι περί της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας (Όροι Πρόσληψης και 
Υπηρεσίας Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.064-2019). 

 43.  Οι περί Φυλακών (Γενικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.070-2019). 

 44.  Οι περί Εισροών και Εκροών του Εθνικού Ταμείου Επενδύσεων και 
του Κυπριακού Οργανισμού Διαχείρισης Επενδύσεων και για Συναφή 
Θέματα Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.079-2019). 

 45.  Οι περί Ασφάλειας Δικτύων και Συστημάτων Πληροφοριών (Τέλη) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.080-2019). 

 46.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.093-2019). 

 47.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Αξιολόγηση Υπαλλήλων) Κανονισμοί 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.096-2019). 

 48.  Οι περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου - Θέση 
Προϊστάμενου Τομέα (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.099-2019). 

 49.  Οι περί Υπηρεσιακών Οχημάτων του Κρατικού Τομέα και του 
Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.100-2019). 

 50.  Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Άδειες και Πιστοποιητικά Ελεγκτών 
Εναέριας Κυκλοφορίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.101-2019). 

 51.  Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Άδειες και Πιστοποιητικά Ελεγκτών 
Εναέριας Κυκλοφορίας) (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.102-2019). 

 52.  Οι περί Ελέγχου των Κρατικών Ενισχύσεων (Κεντρικό Σύστημα 
Μητρώων Κρατικών Ενισχύσεων και Ενισχύσεων Ήσσονος 
Σημασίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.105-2019). 

 53.  Οι περί Συστήματος Εγγύησης των Καταθέσεων και Εξυγίανσης 
Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.114-2019). 

 54.  Οι περί Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας (Έλεγχος 
Υποστατικών και Λήψη Δραστικών Μέτρων) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.001-2020). 

 55.  Οι περί Σωματείων και Ιδρυμάτων (Έντυπα, Τέλη και Άλλες Ειδικές 
Διατάξεις) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.006-2020). 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: ……………………………….]. 
 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  5.27 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 
Γεωργίου Γεώργιος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Δημητρίου Αννίτα Τορναρίτης Νίκος 

Δημητρίου Δημήτρης  

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
Δαμιανού Άριστος Σάββα Ευανθία 

Λουκαΐδης Γιώργος Στεφάνου Στέφανος  

Πασιουρτίδης Ανδρέας  

ΔΗΚΟ 
Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Προκοπίου Γεώργιος 

Μουσιούττας Μαρίνος  
ΚΣ ΕΔΕΚ 

Ευσταθίου Κωστής  
Συμμαχία Πολιτών 

Λιλλήκας Γιώργος  
Αλληλεγγύη 

Συλλούρης Δημήτρης 
(Πρόεδρος Βουλής) 

Γιωργάλλας Μιχάλης 

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 
Θεοπέμπτου Χαράλαμπος  

ΕΛΑΜ 
Παπαγιάννης Λίνος  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 
1. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

2. Έκθεση για τα νομοσχέδια και τους κανονισμούς: 

 α. «Ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020», 

 β. «Ο περί Φυλακών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», 

 γ. «Οι περί Φυλακών (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020», ψήφιση των νομοσχεδίων 
σε νόμους, του πρώτου με αρ. 2, και έγκριση των κανονισμών. 

 

 

 

 

 

Τιμή: €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

IΑ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ΄  

Συνεδρίαση 15ης Απριλίου 2020  

Ώρα έναρξης:  5.05 μ.μ.  

Αρ. 21 

 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ) 

Καλό απόγευμα.  

Παρακαλώ τον γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ) 

 Είκοσι ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε. Υπάρχει απαρτία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

Προ ημερησίας διατάξεως, θα ήθελα να αναφερθώ στον θάνατο, στις 6 Απριλίου, του πρώην βουλευτή 
και υπουργού Ντίνου Μιχαηλίδη. 

Ο Ντίνος Μιχαηλίδης γεννήθηκε στη Λεμεσό τον Δεκέμβριο του 1937 και σπούδασε Πολιτικές 
Επιστήμες στο Πάντειο Πανεπιστήμιο Αθηνών και Νομική στο Αριστοτέλειο Πανεπιστήμιο Θεσσαλονίκης.  
Ήταν ένα από τα ιδρυτικά μέλη του Δημοκρατικού κόμματος, του οποίου διετέλεσε και αντιπρόεδρος την 
περίοδο 1996-1998.  Το 1999 ίδρυσε το Αγωνιστικό Δημοκρατικό Κίνημα (ΑΔΗΚ), του οποίου διετέλεσε 
πρόεδρος. 

Υπηρέτησε ως πρέσβης σε διάφορες πρεσβείες της Κύπρου στο εξωτερικό. Επίσης, διετέλεσε 
Υπουργός Προεδρίας στην κυβέρνηση Σπύρου Κυπριανού, καθώς και Υπουργός Εσωτερικών στις 
κυβερνήσεις Σπύρου Κυπριανού και Γλαύκου Κληρίδη. Διετέλεσε επίσης βουλευτής εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού του ΔΗΚΟ και αργότερα του ΑΔΗΚ, καθώς και πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Συγκοινωνιών και Έργων. 

Εκπροσωπώντας τη Βουλή των Αντιπροσώπων θα ήθελα να εκφράσω τα ειλικρινή συλλυπητήριά μας 
στην οικογένεια του Ντίνου Μιχαηλίδη και να σας καλέσω να τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή στη μνήμη του. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

Αιωνία του η μνήμη! 

 Στο σημείο αυτό θα ήθελα να ενημερώσω ότι υπάρχει αίτημα από την κυβέρνηση όπως το νομοσχέδιο 
που κατατέθηκε στη Βουλή από τις 16 Ιανουαρίου του 2020 με τίτλο «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» και εκκρεμεί ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού προωθηθεί στην αμέσως επόμενη ολομέλεια της Βουλής.  Σκοπός του νομοσχεδίου είναι 
η παροχή κινήτρων σε ιδιώτες που πραγματοποιούν καινοτόμες επιχειρήσεις. 

 Προχωρούμε τώρα με το Κεφάλαιο Δεύτερο: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.   

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/ κοινοποίηση 
σε 
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1.  Ο περί Προστασίας και Ευημερίας των 
Ζώων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ.Φακ. 23.01.061.049-2020) 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

2.  Ο περί Αποχετευτικών Συστημάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ.Φακ. 23.01.061.050-2020) 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 

3.  Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ.2) Νόμος του 2020. 
(Αρ.Φακ. 23.01.061.051-2020) 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 

4.  Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) 
(Αρ.3) Νόμος του 2020. 
(Αρ.Φακ. 23.01.061.052-2020) 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημόσιας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

5.  Ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) 
(Αρ.2) Νόμος του 2020. 
(Αρ.Φακ. 23.01.061.053-2020) 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημόσιας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

6.  Ο περί Εμπορικών Σημάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ.Φακ. 23.01.061.054-2020) 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού 

7.  Ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης της 
Ατμόσφαιρας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2020. 
(Αρ.Φακ. 23.01.061.055-2020 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

8.  Ο περί Χημικών Ουσιών Νόμος του 2020. 
(Αρ.Φακ. 23.01.061.056-2020) 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

9.  Ο περί του Τμήματος Αφερεγγυότητας και 
Συναφών Θεμάτων Νόμος του 2020. 
(Αρ.Φακ 23.01.061.057-2020) 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού 

10.  Ο περί Εκρηκτικών Υλών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ.Φακ. 23.01.061.058-2020) 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Περιβάλλοντος 

11.  O περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ.3) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ.Φακ.23.01.061.059-2020) 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν δύο νομοσχέδια με τίτλο «Ο περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020» και «Ο περί Αποχετευτικών Συστημάτων Νόμος του 2020» για τα οποία υπάρχει αίτημα 
να κηρυχθούν επείγοντα.   

Θα ήθελα επίσης να ενημερώσω ότι στη σημερινή κατάθεση υπάρχουν και νομοσχέδια που 
κατατίθενται για να συζητηθούν από τις αρμόδιες επιτροπές. Επίσης, στη σημερινή κατάθεση περιλαμβάνεται 
και το νομοσχέδιο με τίτλο «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020», που αφορά την 
καταβολή τέλους €350 από εταιρείες και για το οποίο υπάρχει αίτημα της κυβέρνησης να προωθηθεί κατά 
προτεραιότητα σε επόμενη συνεδρίαση της Βουλής. 

Αντιλαμβάνομαι ότι όσον αφορά το νομοσχέδιο περί Αποχετευτικών Συστημάτων δεν υπάρχει 
ένσταση να κηρυχθεί επείγον. 

Οσον αφορά το νομοσχέδιο περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων, αντιλαμβάνομαι υπάρχει 
αίτημα από ΑΚΕΛ, ΔΗΣΥ και Οικολόγους για κατάθεση στη σημερινή συνεδρία και προώθησή του στην 
επόμενη συνεδρία, δηλαδή να μην κηρυχθεί επείγον.  Υπάρχουν διαφωνίες;  

Ωραία, πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αναβολής;  Ψηφίστε. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

Με τη διευκρίνιση, κύριε Πρόεδρε, ότι θα μπει στην επόμενη ολομέλεια. 



1533 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Στην επόμενη συνεδρία, ναι, το είπα.  Ναι, έτσι κατάλαβα ότι ήταν η συνεννόησή σας.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Δεκαπέντε υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Πέντε, κύριε Πρόεδρε και μια αποχή, η δική σας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Με δεκαπέντε ψήφους υπέρ, πέντε εναντίον και μία αποχή, το θέμα αναβάλλεται για την επόμενη 
συνεδρία της ολομέλειας*.1  

Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο, που είναι η νομοθετική εργασία.  Όπως έχουμε 
συμφωνήσει, θα γίνεται μόνο μία ψηφοφορία για κάθε σχέδιο νόμου, που θα αφορά τόσο τα άρθρα όσο και 
το σχέδιο νόμου ως σύνολο.  

Το πρώτο θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Τέλη και Φορολογικές Διατάξεις) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Τέλη και Φορολογικές Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020»  

Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος  Άριστος Δαμιανού 

 Μαρίνος Μουσιούττας    Αντρέας Καυκαλιάς 

 Αβέρωφ Νεοφύτου    Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Μάριος Μαυρίδης    Γιώργος Περδίκης 

 Ονούφριος Κουλλά   Άννα Θεολόγου 

 Στέφανος Στεφάνου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 9 Μαρτίου 2020.  Στη συνεδρία της επιτροπής παρευρέθηκαν 
η Υφυπουργός Ναυτιλίας, συνοδευόμενη από υπηρεσιακούς του υφυπουργείου, καθώς και εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, του Γραφείου Εφόρου Ελέγχου 
Κρατικών Ενισχύσεων, του Κυπριακού Ναυτιλιακού Επιμελητηρίου (ΚΝΕ), της ΣΕΚ, της ΔΕΟΚ και του 
Συνδέσμου Αξιωματικών Εμπορικού Ναυτικού.  Η ΠΕΟ, η Κυπριακή Ένωση Πλοιοκτητών (ΚΕΠ) και ο 
Σύνδεσμος Πλοιάρχων Εμπορικού Ναυτικού, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες 
της επιτροπής. Σημειώνεται ότι η ΚΕΠ, στις 3 Μαρτίου 2020, ενημέρωσε γραπτώς την επιτροπή ότι συμφωνεί 
με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι για το θέμα πραγματοποιήθηκε, στις 13 Απριλίου 2020, τηλεδιάσκεψη 
για σκοπούς διαβούλευσης μεταξύ των μελών της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Τέλη και 
Φορολογικές Διατάξεις) Νόμου, ώστε να ενσωματωθούν σε αυτόν οι απαιτήσεις που επιβάλλει στα κράτη 
μέλη η Ευρωπαϊκή Επιτροπή σχετικά με τις κρατικές ενισχύσεις στον τομέα των θαλάσσιων μεταφορών, 
προκειμένου να επιτευχθεί η ανανέωση και συνέχιση για την περίοδο 2020-2029 του ισχύοντος φορολογικού 
καθεστώτος στην κυπριακή ναυτιλία, δηλαδή του συστήματος φορολόγησης με ετήσιο φόρο χωρητικότητας, 
κατόπιν εξασφάλισης σχετικής έγκρισης από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

 Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο εισάγονται στην εθνική νομοθεσία οι ελάχιστες απαιτούμενες 
ρυθμίσεις για σκοπούς προσαρμογής με τα νέα δεδομένα/απαιτήσεις που επιβάλλει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
στα κράτη μέλη με βάση σχετικές αποφάσεις της αναφορικά με τις κρατικές ενισχύσεις στον τομέα των 

                                                           
*  Στο πλαίσιο της λήψης έκτακτων μέτρων ασφαλείας για αντιμετώπιση της ενσκήψασας πανδημίας COVID-19 

δεν πραγματοποιήθηκε ηλεκτρονική ψηφοφορία. 
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θαλάσσιων μεταφορών, καθώς και συνακόλουθες με τη μετεξέλιξη του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας σε 
Υφυπουργείο Ναυτιλίας τροποποιήσεις. 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις που αφορούν στη συμμόρφωση 
με τις απαιτήσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής προβλέπουν τα ακόλουθα: 

1.  Σαφή προσδιορισμό των τύπων των πλοίων που εμπίπτουν στον όρο «επιλέξιμο πλοίο» και δύναται 
να ενταχθούν στο σύστημα φόρου χωρητικότητας, καθώς και τους τύπους των πλοίων που δεν 
νομιμοποιούνται να ενταχθούν στο εν λόγω σύστημα και δε συνιστούν επιλέξιμο πλοίο. 

2.  Καθορισμό των δραστηριοτήτων που είναι παρεμφερείς με τις θαλάσσιες μεταφορές και των 
προϋποθέσεων κάτω από τις οποίες τα έσοδα από τις παρεμφερείς δραστηριότητες εντάσσονται στο 
σύστημα φόρου χωρητικότητας, για σκοπούς νομικής σαφήνειας. 

3.  Καθορισμό των προϋποθέσεων κάτω από τις οποίες πλοιοκτήτης θεωρείται επιλέξιμος πλοιοκτήτης 
για να ενταχθεί στο σύστημα φόρου χωρητικότητας, σε περίπτωση που εκναυλώνει επιλέξιμο πλοίο 
του, υπό όρους ναύλωσης «γυμνού» πλοίου (bareboat charter). 

4.  Παραχώρηση έκπτωσης επί του φόρου χωρητικότητας  ποσοστού μέχρι 30%  και σε επιλέξιμους 
πλοιοκτήτες κοινοτικών πλοίων, πέραν των επιλέξιμων πλοιοκτητών κυπριακών πλοίων για τους 
οποίους ισχύει σήμερα η εν λόγω έκπτωση, υπό την προϋπόθεση ότι πρόκειται για πλοία που 
χρησιμοποιούν μηχανισμούς/εξοπλισμούς για την περιβαλλοντική διατήρηση του θαλάσσιου 
περιβάλλοντος και για τη μείωση των επιπτώσεων της κλιματικής αλλαγής, με κριτήρια επιλεξιμότητας 
που θα καθορίζονται με διάταγμα του Υπουργικού Συμβουλίου. 

5.  Διεύρυνση της ισχύουσας φορολογικής ελάφρυνσης που εφαρμόζεται στους ναυτικούς, προκειμένου 
η απαλλαγή από το φόρο εισοδήματος να εφαρμόζεται σε ναυτικούς κοινοτικών πλοίων και να μην 
περιορίζεται σε ναυτικούς κυπριακών πλοίων. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία ισχύουν τα ακόλουθα: 

1.  Η μέθοδος της φορολόγησης με ετήσιο φόρο χωρητικότητας, αντί του κανονικού εταιρικού φόρου, έχει 
υιοθετηθεί από τα πλείστα κράτη μέλη και είναι αποδεκτή από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

2.  Με βάση την ισχύουσα πρακτική/πολιτική της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, τα καθεστώτα φορολογίας με 
φόρο χωρητικότητας που εφαρμόζουν τα κράτη μέλη εγκρίνονται ως κρατικές ενισχύσεις για μέγιστη 
περίοδο δέκα ετών. 

3.  Το ισχύον κυπριακό σύστημα φορολόγησης με ετήσιο φόρο χωρητικότητας ρυθμίζεται από τον περί 
Εμπορικής Ναυτιλίας (Τέλη και Φορολογικές Διατάξεις) Νόμο, που εφαρμόστηκε το 2010 κατόπιν 
σχετικής έγκρισης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής ως σχέδιο κρατικής ενίσχυσης. Στη βάση της έγκρισης 
που έλαβε η Δημοκρατία από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, η περίοδος ισχύος του εν λόγω νόμου 
ορίστηκε από την 1η Ιανουαρίου 2010 μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2019, με δυνατότητα επέκτασης της 
εν λόγω περιόδου κατόπιν απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου, υπό την προϋπόθεση 
εξασφάλισης εκ των προτέρων σχετικής έγκρισης από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

4.  Το Υφυπουργείο Ναυτιλίας, με τη συμβολή ad hoc ομάδας εργασίας/διαπραγμάτευσης για το 
φορολογικό σύστημα της κυπριακής ναυτιλίας, από τον Ιούλιο του 2018 προχώρησε σε 
διαπραγματεύσεις με τη Γενική Διεύθυνση Ανταγωνισμού της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για ανανέωση 
του καθεστώτος φόρου χωρητικότητας της Κύπρου για την περίοδο 2020-2029. 

5.  Προς το σκοπό αυτό, η Δημοκρατία κοινοποίησε τον προτεινόμενο νόμο στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, 
η οποία στις 16 Δεκεμβρίου 2019 τον έκρινε ως συμβατό με το ευρωπαϊκό κεκτημένο σχέδιο κρατικής 
ενίσχυσης και συνακόλουθα ενέκρινε την παράταση της ισχύος του υφιστάμενου συστήματος φόρου 
χωρητικότητας της Κύπρου για τα έτη 2020-2029 υπό προϋποθέσεις. 

6.  Η μέχρι σήμερα εφαρμογή του συστήματος φορολόγησης με ετήσιο φόρο χωρητικότητας κρίνεται 
επιτυχής, γεγονός το οποίο επιβεβαιώνεται και από τα αποτελέσματα σχετικών ελέγχων της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Οι φορολογικές ελαφρύνσεις, υπό τη μορφή ετήσιου φόρου χωρητικότητας 
προς τους πλοιοκτήτες κυπριακών πλοίων εγγεγραμμένων στο κυπριακό νηολόγιο, τις 
πλοιοδιαχειρίστριες εταιρείες που εδρεύουν στην Κύπρο, τους πλοιοκτήτες αλλοδαπών πλοίων και 
τους ναυλωτές πλοίων, συνέβαλαν στη σταθερότητα και περαιτέρω βελτίωση της ανταγωνιστικότητας 
της κυπριακής ναυτιλιακής βιομηχανίας, ενώ παράλληλα στήριξαν την κυπριακή οικονομία κατά την 
περίοδο της οικονομικής κρίσης. 

7. O αριθμός των εταιρειών που έχουν ενταχθεί στο σύστημα φόρου χωρητικότητας από το 2010 έχει 
αυξηθεί σημαντικά, επιβεβαιώνοντας την ελκυστικότητα του συστήματος και τις ευρύτερες θετικές του 
οικονομικές επιπτώσεις. Ενδεικτικά ισχύουν τα ακόλουθα: 

 2010 2019 
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Διαχειριστές πλοίων 29 48 

Ναυλωτές 14 48 

Πλοιοκτήτες αλλοδαπών πλοίων 9 119 

8.  Τα νέα σχέδια κρατικών ενισχύσεων που περιλαμβάνονται στον προτεινόμενο νόμο αναμένεται να 
αξιοποιηθούν κατά τη διάρκεια της περιόδου 2020-2029 από περίπου 2 000 ναυτιλιακές επιχειρήσεις 
που δραστηριοποιούνται στην Κύπρο (πλοιοκτήτες, ναυλωτές, πλοιοδιαχειριστές), καθώς και από 
αριθμό ναυτικών που θα λαμβάνουν τη σχετική απαλλαγή φόρου εισοδήματος, με το ετήσιο συνολικό 
κόστος της σχετικής κρατικής ενίσχυσης να αναμένεται να ανέλθει στα €15,4 εκατομ. 

9. Η κρατική ενίσχυση προβλέπεται να υπερκαλυφθεί μέσω της διατήρησης στην Κύπρο των 
υφιστάμενων ναυτιλιακών εταιρειών που δραστηριοποιούνται στη χώρα, αλλά και της περαιτέρω 
επέκτασης των δραστηριοτήτων τους, καθώς και της προσέλκυσης νέων ναυτιλιακών δραστηριοτήτων 
στην Κύπρο, ως αποτέλεσμα αφενός των νέων μέτρων που προβλέπονται στον προτεινόμενο νόμο 
και αφετέρου της αύξησης των φορολογικών εσόδων. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του θέματος, η Υφυπουργός Ναυτιλίας δήλωσε μεταξύ άλλων ότι με την 
έγκαιρη έγκριση από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή της παράτασης του συστήματος φόρου χωρητικότητας της 
Κύπρου, πριν από την 31η Δεκεμβρίου 2019, διασφαλίζεται η ομαλή συνέχιση της εφαρμογής των 
υφιστάμενων σχεδίων κρατικών ενισχύσεων σε σχέση με τα κυπριακά πλοία. Παράλληλα, επισήμανε την 
ανάγκη ψήφισης του προτεινόμενου νόμου το συντομότερο δυνατό, προκειμένου τα σχέδια κρατικών 
ενισχύσεων να μπορούν να αξιοποιηθούν και στις περιπτώσεις των κοινοτικών πλοίων, προκειμένου να 
διασφαλιστεί η αρχή της ίσης μεταχείρισης και η σταθερότητα του ναυτιλιακού τομέα. 

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Εφόρου Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων δήλωσε ότι η Δημοκρατία 
έχει ακολουθήσει όλες τις προβλεπόμενες διαδικασίες σχετικά με τους ευρωπαϊκούς κανόνες κρατικών 
ενισχύσεων για την εξασφάλιση της έγκρισης του προτεινόμενου νόμου και της παράτασης της ισχύος του 
συστήματος φόρου χωρητικότητας από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

 Οι εκπρόσωποι της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, του ΚΝΕ, της ΣΕΚ, της ΔΕΟΚ και του 
Συνδέσμου Αξιωματικών Εμπορικού Ναυτικού συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Είκοσι ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε, ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

Ωραία!  Είναι ομόφωνο.  Με είκοσι μία ψήφους υπέρ, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  

Το δεύτερο θέμα στην ημερήσια διάταξη είναι η πρόταση νόμου με τίτλο «Ο περί Εταιρειών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για 
την πρόταση νόμου «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 
 Ανδρέας Κυπριανού, πρόεδρος  

 Σάβια Ορφανίδου  

 Μιχάλης Σοφοκλέους 

 Κώστας Κώστα 

 Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Χριστάκης Τζιοβάνης  

Άγγελος Βότσης  

Μαρίνος Μουσιούττας  

Ηλίας Μυριάνθους 

Γεώργιος Παπαδόπουλος  

Άννα Θεολόγου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε κατά 
προτεραιότητα την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή στις 28 Φεβρουαρίου 2020 
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από τους κ. Πανίκο Λεωνίδου βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού και Ηλία Μυριάνθους βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου, σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε διά τηλεδιασκέψεως στις 15 
Απριλίου 2020. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Εταιρειών Νόμου, έτσι ώστε η ημερομηνία 
έναρξης της ισχύος των διατάξεων των άρθρων 11(γ), 20, 23(β), 26(β), 28(δ) και 36(ε) του περί Εταιρειών 
(Τροποποιητικού) (Αρ. 3) Νόμου του 2018 να μετατεθεί από τις 18 Απριλίου 2020 στις 18 Απριλίου 2021.  Οι 
διατάξεις αυτές αφορούν την επιβολή χρηματικής επιβάρυνσης από τον Έφορο Εταιρειών σε εταιρείες, σε 
περίπτωση που παραλείπουν να υποβάλουν έγκαιρα έντυπα και έγγραφα, όπως είναι η ετήσια έκθεση 
εταιρείας, τα έγγραφα για τα εγγεγραμμένα γραφεία εταιρειών, για παραχώρηση μετοχών κ.λπ.  Η πρόνοια 
αυτή αρχικά θα τίθετο σε ισχύ στις 18 Δεκεμβρίου 2019 ημερομηνία η οποία παρατάθηκε, με προηγούμενη 
τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας, ώστε να τεθεί σε ισχύ στις 18 Απριλίου 2020. 

 Σύμφωνα με τους εισηγητές της πρότασης νόμου η προώθησή της κρίνεται αναγκαία, αφού η 
παράταση που δόθηκε με την πιο πάνω αναφερόμενη τροποποίηση λήγει στις 18 Απριλίου 2020 και λόγω 
των ιδιαίτερων συνθηκών που προέκυψαν από την πανδημία της νόσου του κορονωιού και των μέτρων που 
λήφθηκαν από την κυβέρνηση για αποτροπή της εξάπλωσής της είναι ανέφικτη η συμμόρφωση με τις 
διατάξεις που προβλέπει η νομοθεσία. 

 Η εκτελεστική εξουσία, μέσω του Γραμματέα του Υπουργικού Συμβουλίου, χωρίς να διαφωνεί με 
τους σκοπούς και επιδιώξεις της πρότασης νόμου, εισηγήθηκε στη Βουλή την μετάθεση της ημερομηνίας 
έναρξης της ισχύος των διατάξεων της νομοθεσίας στο τέλος του 2020, αντί στις 18 Απριλίου 2021. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, τροποποίησε το κείμενο της πρότασης νόμου, ώστε η ημερομηνία έναρξης της ισχύος 
των διατάξεων της νομοθεσίας να μετατεθεί από τις 18 Απριλίου 2021 στις 18 Δεκεμβρίου 2020. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας 
ομόφωνα εισηγείται την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο, όπως αυτή διαμορφώθηκε σύμφωνα με τα 
πιο πάνω και αφού έτυχε των απαραίτητων νομοτεχνικών βελτιώσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ομόφωνα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

Ομόφωνα η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο.  

Οι κανονισμοί υπ’ αρ. 3 μέχρι 55 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία.  

Να προχωρήσουμε τώρα στον περί Αποχετευτικών Συστημάτων (Τροποποιητικό) Νόμο του 2020.  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «O περί Αποχετευτικών 
Συστημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020»  

Παρόντες:  
 Ελένη Μαύρου, πρόεδρος  Ξένια Κωνσταντίνου 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου Πανίκος Λεωνίδου 

 Ευανθία Σάββα  Κωστής Ευσταθίου 

 Γιώργος Κάρουλλας Λίνος Παπαγιάννης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε αυθημερόν το υπό αναφορά νομοσχέδιο, το 
οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας της Βουλής και κηρύχθηκε επείγον. 

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή είχε την ευκαιρία να εξετάσει το νομοσχέδιο πριν από την κατάθεσή του 
στην ολομέλεια του σώματος διά τηλεδιασκέψεως, η οποία πραγματοποιήθηκε στις 14 Απριλίου 2020 και 
στην οποία συμμετείχαν ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων και ο Υπουργός Εσωτερικών. 

Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Αποχετευτικών Συστημάτων Νόμου, ώστε να 
εισαχθεί σε αυτόν διάταξη σύμφωνα με την οποία, σε περίπτωση μη καταβολής οφειλόμενου ποσού 
δικαιώματος ή τέλους για το έτος 2019 εντός της προβλεπόμενης προθεσμίας πληρωμής, θα επιβάλλεται 
πρόσθετη επιβάρυνση επί του απλήρωτου ποσού του δικαιώματος ή τέλους η οποία θα ισούται: 
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1. με πέντε τοις εκατόν (5%) επί του εν λόγω ποσού στην περίπτωση πληρωμής του εντός έξι (6) 
μηνών μετά τη λήξη της προβλεπόμενης προθεσμίας πληρωμής, και  

2. με δεκαπέντε τοις εκατόν (15%) επ’ αυτού στην περίπτωση πληρωμής του μετά την πάροδο έξι (6) 
μηνών από τη λήξη της προβλεπόμενης προθεσμίας πληρωμής. 

Υπενθυμίζεται ότι, σύμφωνα με τις ισχύουσες διατάξεις της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας, 
σε περίπτωση μη καταβολής οφειλόμενου ποσού δικαιώματος ή τέλους εντός της προβλεπόμενης 
προθεσμίας πληρωμής, η υπό αναφορά πρόσθετη επιβάρυνση ανέρχεται σε ποσοστό πέντε τοις εκατόν 
(5%) επί του απλήρωτου ποσού, εφόσον αυτό καταβληθεί προτού παρέλθουν τέσσερις (4) μήνες από τη 
λήξη της εν λόγω προθεσμίας και σε ποσοστό δεκαπέντε τοις εκατόν (15%), εφόσον αυτό καταβληθεί μετά 
την πάροδο τεσσάρων (4) μηνών από τη λήξη της προθεσμίας αυτής. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Εσωτερικών, η 
προτεινόμενη με το νομοσχέδιο ρύθμιση κρίθηκε αναγκαία από την εκτελεστική εξουσία στο πλαίσιο της 
ανάγκης λήψης μέτρων έκτακτης ανάγκης συνεπεία της ενσκήψασας πανδημίας COVID-19, η οποία πλήττει 
και τη Δημοκρατία. Ειδικότερα, όπως επισημαίνεται στα εν λόγω στοιχεία, η ρύθμιση αυτή αποτελεί μέτρο το 
οποίο αναμένεται ότι θα συμβάλει στην οικονομική ελάφρυνση των πολιτών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

 Τονίζεται ότι, λόγω της έκρυθμης κατάστασης που επηρεάζει και την εύρυθμη λειτουργία του 
νομοθετικού σώματος, το υπό αναφορά νομοσχέδιο υποβάλλεται προς ψήφιση στην ολομέλεια του σώματος 
με τις ελάχιστες διορθώσεις από νομοτεχνικής, συντακτικής και γλωσσικής άποψης εκ μέρους των αρμόδιων 
υπηρεσιών της Βουλής.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου για το αποχετευτικό;  Είσαστε ομόφωνοι είπατε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε, είκοσι ένας υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

Ομόφωνα το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Πριν προχωρήσω….  Τι; 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

Θέλω να πω κάτι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όχι, δε θα πεις! Η συμφωνία είναι να μη λέμε!  Και να σας παρακαλέσω και κάτι, και ιδιαίτερα τους 
Οικολόγους.  Έχουμε κάποιες συμφωνίες, είτε θα τις τηρούμε είτε όχι.  Έχω δώσει οδηγίες στον γενικό 
διευθυντή το ενωρίτερο να σας λέει, για να τηρούνται.   

Δεν μπορεί να έρχεται εδώ αίτημα από βουλευτή για αναβολή και να αποφασίσει ο Πρόεδρος.  Με 
ποια διαδικασία να αποφασίσει ο Πρόεδρος;  Όχι!   

Oι διευκρινίσεις αυτές να γίνουν σε μία διαβούλευσή μας και να καταλήγουμε.  Εγώ δεν καταλαβαίνω 
γιατί πρέπει να συμφωνούμε ένα πράμα και την άλλη μέρα να αποφασίζουμε ότι υπάρχει άλλη διαδικασία.  
Εφύγαμε από τους κανονισμούς, φύγαμε από τις διαδικασίες, υπάρχει κάποια συμφωνία.  Αν δεν την 
καταλάβατε καλά, πραγματικά, θα σας τη στείλω γραπτώς και θέλω να μου την εξηγήσετε ξανά. 

Με αυτό...  

(Ο κ. Γιώργος Λουκαΐδης ζητά τον λόγο.) 

Δε θα δώσω τον λόγο Γιώργο!  Θέλετε να κάνουμε τη συζήτηση για τη διαδικασία εδώ;  Αν θέλουν 
όλοι, να το κάνουμε.  Θα κάνουμε διαβούλευση αύριο-μεθαύριο, αν θέλετε, αφού πάρετε το χαρτί και να τα 
ξαναπούμε, για να μην υπάρχουν αυτές οι παρεξηγήσεις, αλλά σίγουρα δεν υπάρχει διαδικασία για αίτημα 
προς τον Πρόεδρο της Βουλής για αναβολή, ιδιαίτερα θέματος που δεν έχει κατατεθεί!  Όσο και να 
παρατραβήξω τους κανονισμούς, δεν μπορώ να αναβάλω θέμα που δεν έχει κατατεθεί! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ  

Θέλω να πω κάτι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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Μα, αν πεις, θα κάνουμε συζήτηση!  Αν θέλεις να κάνουμε συζήτηση…  Το λοιπόν… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

Η εικόνα…  Συμφωνήσαμε ότι…  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Γιώργο, δε θέλω… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

Είναι διαδικαστικό το ζήτημα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ή θα κάνουμε εδώ τη συμφωνία….  Κάνουμε διαβουλεύσεις, για να λύνουμε τα διαδικαστικά σε αυτή 
την κρίσιμη περίοδο.  Αν θα ερχόμαστε στην ολομέλεια -που κάποιοι ανησυχούν λίγο και κάποιοι πολύ ότι 
μένουμε πολλή ώρα και δεν έπρεπε- και θα συζητούμε διαδικαστικά θέματα τα οποία έπρεπε να λύσουμε 
αλλού, νομίζω ότι δεν είναι το σωστό.  Αύριο, αν θέλετε, να κάνουμε διαβούλευση και να συζητήσουμε όλα 
τα διαδικαστικά.   

Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές σας έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.422, ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το στάδιο 
στο οποίο βρίσκεται το νομοσχέδιο που αφορά το σύστημα ασφαλείας των παραλιών που εγκρίθηκε από 
το Υπουργικό Συμβούλιο με το σχέδιο “Σαλαμίς” και πώς κατοχυρώνονται οι ναυαγοσώστες που εκτελούν 
αυτό το επικίνδυνο επάγγελμα”.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.423, ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 

«Με πρωτοβουλία των εκπαιδευτικών και των μαθητών του Β΄ Δημοτικού Σχολείου Γεροσκήπου έχει 
δημιουργηθεί “Ο Τοίχος της Καλοσύνης”.  Στόχος αυτής της κίνησης είναι να μπορεί κάποιος να αφήσει 
καθαρά ρούχα και παπούτσια σε καλή κατάσταση, αλλά και τρόφιμα μακράς διαρκείας και είδη υγιεινής για 
τους συνανθρώπους μας που τα χρειάζονται εντός και εκτός σχολείου. 

Με αυτή την απλή ενέργεια διαπαιδαγωγούνται οι μαθητές μας ως προς τις αξίες της αγάπης, του 
εθελοντισμού, της αλληλεγγύης και ταυτόχρονα συμβάλλουν με την προσφορά τους στην αντιμετώπιση της 
φτώχιας και εξαθλίωσης των συνανθρώπων μας. 

Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν το υπουργείο 
έχει πρόθεση να εντάξει μέσα στα προγράμματά του αυτή την πρακτική, με στόχο να την εφαρμόσουν 
περισσότερα σχολεία.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.424, ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 

«Με βάση τα τελευταία στατιστικά στοιχεία της Eurostat το χάσμα των αμοιβών μεταξύ ανδρών και 
γυναικών στην Κύπρο ανέρχεται στο 14%.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση μέσα από συστάσεις της παροτρύνει τα 
κράτη μέλη για εισαγωγή μέτρων για βελτίωση της κατάστασης, όπως είναι η προώθηση των γυναικών σε 
διευθυντικές θέσεις, μείωση του έμφυλου επαγγελματικού διαχωρισμού, συμφιλίωση οικογένειας και 
εργασίας και άλλα. 

Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως μας ενημερώσει από πλευράς του υπουργείου ποια μέτρα 
λαμβάνονται, έτσι ώστε να ενισχυθεί η διαφάνεια αμοιβών ανάμεσα στα δύο φύλα, που θα οδηγήσει στην 
ενθάρρυνση των γυναικών να προβαίνουν σε καταγγελίες και να διεκδικούν τα δικαιώματά τους στην 
εργασία (έγιναν συνολικά δύο παράπονα από το 2006). 

Επίσης, είναι στους σχεδιασμούς του υπουργείου η μελέτη για κατάρτιση στρατηγικού σχεδίου που 
να προτείνει μέτρα για εξάλειψη του χάσματος αμοιβών;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.425, ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 

«Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με 
παράπονα που έχουμε λάβει για μη εφαρμογή από το κτηματολόγιο της νομοθεσίας που αφορά τον 
υποχρεωτικό διαχωρισμό συνιδιόκτητων κτημάτων. 

Επισυνάπτεται σχετική επιστολή.» 
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Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.426, ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Στην κοινότητα Αργάκας οι αγροτικοί δρόμοι οι οποίοι γειτνιάζουν με τον ποταμό που διασχίζει την 
κοινότητα έχουν υποστεί σοβαρές καταστροφές λόγω των έντονων βροχοπτώσεων και της υπερχείλισης 
του ποταμού. 

Ως εκ τούτου, η κοινότητα ζητά όπως αποκατασταθούν οι ζημιές αυτές στους αγροτικούς δρόμους, 
επαναοριοθετηθεί ο ποταμός και ανακατασκευαστούν τα αναχώματα που έχουν καταστραφεί. 

Με βάση αυτά παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα πώς αντιμετωπίζει το 
αίτημα αυτό.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.427, ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Η κοινότητα Αργάκας ζητά κατάργηση της χάραξης του υπεραστικού δρόμου που διασχίζει την 
οικιστική περιοχή της κοινότητας και άμεση μετακίνησή του προς τις παρυφές του δάσους Αργάκας. 

Με βάση τα πιο πάνω παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα πώς αντιμετωπίζει 
το αίτημα αυτό.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.428, ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

«Στην κοινότητα Αργάκας, λόγω των έντονων βροχοπτώσεων που είχαμε από το προηγούμενο έτος 
μέχρι και σήμερα, έχουν μετακινηθεί τεράστιες ποσότητες φερτών υλικών (π.χ. κλαδιά δέντρων, μπάζα, 
κ.λπ.) μέσω των αυλακιών παραπλεύρως των δρόμων, με αποτέλεσμα τη συσσώρευσή τους. 

Ως εκ τούτου, η κοινότητα ζητά όπως καθαριστούν αμέσως τα εν λόγω αυλάκια, γιατί πλημμυρίζουν 
τα σπίτια, ή, σε διαφορετική περίπτωση, όπως δοθεί οικονομική βοήθεια από το κράτος προς την κοινότητα, 
για να επιληφθεί του προβλήματος η ίδια. 

Με βάση αυτά, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα πώς προσεγγίζει το 
αίτημα αυτό.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.429, ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

«Η κοινότητα Αργάκας ζητά από το κράτος όπως προχωρήσει άμεσα με τεχνοοικονομική μελέτη για 
την κατασκευή πεζοδρομίων εντός των κοινοτικών ορίων του χωριού. 

Με βάση αυτά, ερωτάται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα πώς προσεγγίζει το αίτημα 
αυτό.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.430, ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

«Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα πώς προσεγγίζει το αίτημα για ένταξη 
στις προσφερόμενες υπηρεσίες από τα Κέντρα Εξυπηρέτησης του Πολίτη και υπηρεσιών που αφορούν το 
Τμήμα Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.431, ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2020, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ξένιας Κωνσταντίνου 

 «Παρακαλώ όπως ενημερώσετε τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον κατάλογο ακριτικών κοινοτήτων 
Λευκωσίας, για τα ακριβή κριτήρια ορισμού μιας κοινότητας ως ακριτικής περιοχής, καθώς και για τα 
προγράμματα, μέτρα και εργαλεία στήριξης των περιοχών αυτών του υπουργείου σας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.432, ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να απαντήσει κατά πόσο το Υπουργείο Υγείας έχει λάβει απόφαση 
για μετατροπή του Γενικού Νοσοκομείου Αμμοχώστου σε νοσοκομείο αναφοράς για τον κορωνοϊό. 

 Οι πληροφορίες έχουν προκαλέσει μεγάλη αναστάτωση στους κατοίκους της ελεύθερης επαρχίας 
Αμμοχώστου, καθώς το νοσοκομείο Αμμοχώστου είναι το μοναδικό δημόσιο νοσηλευτήριο στην περιοχή, 
γεγονός που προκαλεί εύλογα ερωτήματα για το πώς θα εξυπηρετούνται τα επείγοντα περιστατικά της 
επαρχίας. 
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 Παρακαλώ επιβεβαιώστε ή διαψεύστε αν ισχύουν οι πληροφορίες ότι ο σχεδιασμός προβλέπει αρχικό 
κλείσιμο της Παιδιατρικής και της Γυναικολογικής Κλινικής και, εφόσον απαιτηθεί, να ανασταλούν όλες οι 
υπηρεσίες του νοσοκομείου, ακόμη και του Τμήματος Ατυχημάτων και Επειγόντων Περιστατικών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.433, ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Νοουμένου ότι, σύμφωνα με την ισχύουσα νομοθεσία, η παροχή πόσιμου νερού σε διαμερίσματα 
είναι υποχρεωτική και εξαιτίας του γεγονότος ότι οι πλείστες πολυκατοικίες χρησιμοποιούν πλαστικά 
ντεπόζιτα στο ισόγειο, για να ξεπεράσουν τα προβλήματα με την πίεση του νερού, παρακαλώ τον αρμόδιο 
υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω:   

1. Είναι επιτρεπτές τέτοιες συνδέσεις, που έχουν ως αποτέλεσμα το πόσιμο νερό να περνά μέσα από 
πλαστικά ντεπόζιτα; 

2. Έχουν εκδοθεί οδηγίες όσον αφορά τέτοιου είδους συνδέσεις; 

3. Υπάρχει σύσταση όσον αφορά τις προδιαγραφές τέτοιων πλαστικών ντεπόζιτων;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.434, ημερομηνίας 8 Απριλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Σύμφωνα με το άρθρο 8Α του περί Σπόρων Νόμου, “το όριο παρουσίας γενετικά τροποποιημένων 
σπόρων σε συμβατικές σπορομερίδες αραβοσίτου καθορίζεται στο μηδέν τοις εκατό (0%)”. Επιπρόσθετα, 
περιλαμβάνονται ρυθμίσεις σχετικά με τη σήμανση των εν λόγω σπορομερίδων, τη διαδικασία ελέγχου τους 
και τις κυρώσεις που είναι δυνατό να επιβληθούν στην περίπτωση εντοπισμού γενετικά τροποποιημένων 
σπόρων αραβοσίτου πάνω από το καθορισμένο όριο. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τα εξής: 

1.  Με ποιο τρόπο εφαρμόζονται οι πιο πάνω διατάξεις του περί Σπόρων Νόμου; 

2.  Πόσο συχνά διενεργούνται οι ενδεδειγμένοι έλεγχοι; 

3.  Έχουν διαπιστωθεί από την περίοδο εφαρμογής των εν λόγω διατάξεων (2012) οι οποιεσδήποτε 
παραβιάσεις τους και, αν ναι, πόσες ήταν αυτές, σε ποιες περιπτώσεις και ποια ήταν η ποινή που 
επιβλήθηκε;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.435, ημερομηνίας 8 Απριλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε απάντησή του, ημερομηνίας 24 Ιουλίου 2019, στην κοινοβουλευτική μου ερώτηση με αρ. 
23.06.011.03.665 αναφορικά με την καλλιέργεια περιβαλλοντικής συνείδησης στα σχολεία ο τέως Υπουργός 
Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας κ. Κώστας Χαμπιαούρης ανέφερε ότι υιοθέτησε την εισήγησή 
μου για εφαρμογή κανονισμών πιστοποίησης φύτευσης δέντρων. Η ενδεχόμενη υιοθέτηση ενός “πράσινου 
απολυτηρίου” συζητήθηκε στη συνέχεια μεταξύ του τέως υπουργού, της αρμόδιας Μονάδας Εκπαίδευσης 
για το Περιβάλλον και την Αειφόρο Ανάπτυξη του ίδιου υπουργείου και της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Παιδείας και Πολιτισμού της Βουλής. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η θεσμοθέτηση ενός “πράσινου απολυτηρίου” και γενικότερα η ετοιμασία κανονισμών 
πιστοποίησης φύτευσης δέντρων ως ενός μέτρου ενίσχυσης της περιβαλλοντικής εκπαίδευσης στα 
σχολεία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.436, ημερομηνίας 8 Απριλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων εάν τηρείται 
κάποιο αρχείο στο οποίο να καταγράφονται πόσα τροχαία ατυχήματα ή δυστυχήματα έγιναν εξαιτίας της 
χρήσης κινητού τηλεφώνου. Εάν τηρείται τέτοιο αρχείο, παρακαλώ όπως υποβληθούν στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά στοιχεία για την περίοδο 2015-2020.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.437, ημερομηνίας 10 Απριλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί σχετικά με καταγγελία σύμφωνα με την οποία έχει διενεργηθεί κηδεία θύματος 
του κορωνοϊού από μη αδειοδοτημένο γραφείο κηδειών. Από ό,τι έχω αντιληφθεί, έχει σταλεί επιστολή από 
την πρόεδρο του διοικητικού συμβουλίου του Συμβουλίου Λειτουργών Κηδειών και Ταριχευτών προς τη 
γενική διευθύντρια του Υπουργείου Υγείας, ημερομηνίας 3 Απριλίου 2020, με την οποία τεκμηριώνονται 
συγκεκριμένες καταγγελίες. Έχω επικοινωνήσει με τον αρμόδιο λειτουργό στο Υπουργείο Εσωτερικών, ο 
οποίος ανέφερε πως θα εξετάσει την καταγγελία που του έχει υποβληθεί, αν και διαβεβαίωσε ότι έχουν δοθεί 
αυστηρές οδηγίες σε όλα τα δημόσια νοσοκομεία να μην παραδίδουν νεκρούς σε μη αδειοδοτημένα γραφεία 
κηδειών. 
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 Ο δρ Λεόντιος Κωστρίκης, μέλος της επιστημονικής επιτροπής του Υπουργείου Υγείας, έχει αναφέρει 
πως οι θανόντες από κορωνοϊό πρέπει να τυγχάνουν ειδικού χειρισμού κατά την ταφή τους. Εξήγησε πως, 
όταν πεθάνει κάποιος, οι διάφοροι ιστοί (όπως τα επιθηλιακά κύτταρα του αναπνευστικού συστήματος, 
δηλαδή εκεί που πολλαπλασιάζεται ο ιός) παραμένουν εν ενεργεία και επομένως ο ιός μπορεί να 
αναπαράγεται από τα κύτταρα, μέχρι να επέλθει πλήρης θάνατος όλων των ιστών. Ο κ. Κωστρίκης ανέφερε 
πως οι νεκροί από κορωνοϊό πρέπει να κηδεύονται με διαφορετικό, ειδικό τρόπο, ώστε να αποτραπεί διάδοσή 
του. 
 Όπως μου έχει διευκρινισθεί, μόνο δεκαέξι γραφεία κηδειών παγκύπρια είναι αδειοδοτημένα με βάση 
τον περί Ελέγχου των Γραφείων Κηδειών και Εγγραφής Λειτουργών Κηδειών και Ταριχευτών Νόμο του 2013 
[182(Ι)/2013]. Όπως διαφαίνεται από την πιο πάνω αναφερόμενη επιστολή της προέδρου του διοικητικού 
συμβουλίου του Συμβουλίου Λειτουργών Κηδειών και Ταριχευτών, μη αδειοδοτημένα γραφεία κηδειών 
συνεχίζουν να λειτουργούν και να συνεργάζονται μάλιστα με κρατικά νοσηλευτήρια. Για το συγκεκριμένο αυτό 
θέμα μάλιστα έχω αποστείλει στον Υπουργό Εσωτερικών σχετική επιστολή, ημερομηνίας 3 Οκτωβρίου 2019, 
η οποία παραμένει αναπάντητη, ενώ στις 15 Ιανουαρίου 2019 έχω λάβει απάντηση στην κοινοβουλευτική 
μου ερώτηση με αριθμό 23.06.011.03.163 στην οποία αναφέρεται:  “Στις 25.10.2018 έχει διαβιβαστεί στον 
Αρχηγό Αστυνομίας, για διερεύνηση σε συνεργασία και με τους κατά επαρχία εξουσιοδοτημένους 
λειτουργούς των Επαρχιακών Διοικήσεων, καταγγελία η οποία αναφέρεται σε 15 μη αδειοδοτημένα γραφεία, 
6 εκ των οποίων περιλαμβάνονται στις υπό εξέταση αιτήσεις”.  Τα δύο αναφερόμενα έγγραφα 
επισυνάπτονται για ευκολία σας.  

 Σύμφωνα με εκπρόσωπο αδειούχων γραφείων κηδειών, υπάρχει επίσης κίνδυνος περαιτέρω 
διάδοσης του ιού, καθώς οι συγγενείς ή και συμμετέχοντες στη διαδικασία δε γνωρίζουν επ’ ακριβώς τις 
πιθανές επιπτώσεις, με κίνδυνο να μολυνθούν οι ίδιοι και με τη σειρά τους να διαδώσουν τον ιό σε άλλους 
ανθρώπους. 

 Η παράλειψη λήψης αποτελεσματικών μέτρων προστασίας του ευρύτερου κοινού, δεδομένου ότι τα 
μη αδειοδοτημένα γραφεία δεν τυγχάνουν κανενός υγειονομικού ελέγχου, είναι απαράδεκτη. Εξάλλου, δεν 
τηρούν τα ελάχιστα κριτήρια του νόμου και πιθανώς να αποτελούν εστίες μόλυνσης και διασποράς διάφορων 
ασθενειών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν ευσταθούν οι 
αναφερόμενες καταγγελίες, αν έχουν διερευνηθεί, ποιο το αποτέλεσμα της διερεύνησής τους και ποια μέτρα 
έχουν ληφθεί ή προτίθεται να λάβει σχετικά, ώστε κανένα θύμα του κορωνοϊού να παραδοθεί σε μη 
αδειοδοτημένο γραφείο κηδειών, αλλά και να τερματιστεί η λειτουργία μη αδειοδοτημένων γραφείων 
κηδειών.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  

    Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό.  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.438, ημερομηνίας 10 Απριλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Η κρίση του κορωνοϊού αναδεικνύει την ανάγκη λειτουργίας ενός αδειοδοτημένου κέντρου 
αποτέφρωσης ανθρώπινων σορών. Από ό,τι έχω πληροφορηθεί, δεν έχει προχωρήσει καθόλου η υλοποίηση 
του νομικού πλαισίου που επιτρέπει την καύση νεκρών με βάση τον περί της Αποτέφρωσης Ανθρώπινης 
Σορού Νόμο του 2016 [53(I)/2016].  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων εάν όντως δεν έχει 
αδειοδοτηθεί κανένα τέτοιο κέντρο, για ποιο λόγο δεν έχει αδειοδοτηθεί από το αρμόδιο υπουργείο, πόσες 
αιτήσεις έχουν υποβληθεί και ποιοι είναι οι λόγοι που δεν επιτρέπουν την προώθηση των αιτήσεων των 
ενδιαφερόμενων ιδιωτών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.439, ημερομηνίας 10 Απριλίου 2020, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Κερύνειας κ. Ελένης Μαύρου 

 «Το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε στις 8 Απριλίου 2020 την παραχώρηση χορηγίας στα μέσα 
μαζικής επικοινωνίας, στο πλαίσιο της ευρύτερης εκστρατείας ενημέρωσης για την πανδημία του κορωνοϊού 
και με στόχο τη στήριξή τους λόγω της κατάστασης που δημιουργήθηκε.  

 Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως μας ενημερώσει:  

1.  για την κατανομή του ποσού των €700.000 αναλυτικά και 

2. για τα κριτήρια στη βάση των οποίων έγινε η κατανομή της χορηγίας.» 

 Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.440, ημερομηνίας 10 Απριλίου 2020, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Κερύνειας κ. Ελένης Μαύρου 
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 «Έχουν δει το φως της δημοσιότητας περιπτώσεις επιβολής προστίμου σε αλλοδαπούς, λόγω 
παραβίασης των μέτρων περιορισμού τα οποία έχουν εξαγγελθεί για προστασία του πληθυσμού από την 
πανδημία του κορωνοϊού. 

 Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να μας ενημερώσει αν έχουν ληφθεί οποιαδήποτε μέτρα και ποια είναι 
αυτά για την ενημέρωση των αλλοδαπών που διαμένουν στην Κύπρο και οι οποίοι προφανώς, σε περίπτωση 
που δε μιλούν την ελληνική γλώσσα, δεν μπορούν να παρακολουθήσουν δελτία ειδήσεων ή επικαιρικές 
εκπομπές για τα θέματα της πανδημίας.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.589, ημερομηνίας 17 Απριλίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση και σας ενημερώνω τα ακόλουθα: 

2. Ο υπό αναφορά δρόμος υπάγεται στην αρμοδιότητα της Επαρχιακής Διοίκησης Πάφου και είναι 
μήκους 3 χιλιομέτρων περίπου και συνδέει τις κοινότητες Άρμου και Μέσα Χωριού.  Είναι επιστρωμένος στο 
μεγαλύτερο τμήμα του με μπετόν, δεν είναι σημαντικής κυκλοφοριακής σημασίας και το πλάτος του είναι 
ικανοποιητικό και συντηρείται ετήσια με πιστώσεις του Κρατικού Προϋπολογισμού από την Επαρχιακή 
Διοίκηση Πάφου ύψους €5.000 περίπου. 

3. Σε σύσκεψη που έγινε στην επαρχιακή διοίκηση με το Κοινοτικό Συμβούλιο Άρμου την 1η Μαρτίου 
2019 συζητήθηκε το εν λόγω αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου και διαπιστώθηκε από τις Τεχνικές 
Υπηρεσίες της Επαρχιακής Διοίκησης ότι σε κάποια σημεία ο δρόμος δε βρίσκεται στη σωστή του θέση και 
συμφωνήθηκε όπως πριν προγραμματιστεί οποιαδήποτε εργασία βελτίωσής του, το Κοινοτικό Συμβούλιο 
διορίσει ιδιώτη τοπογράφο για οριοθέτηση του δρόμου και ενημερώσει την Επαρχιακή Διοίκηση για 
περαιτέρω μελέτη του αιτήματος ανάλογα με το αποτέλεσμα.  Μέχρι σήμερα το Κοινοτικό Συμβούλιο 
παρέλειψε να διορίσει τοπογράφο, γι’ αυτό και η βελτίωση του δρόμου ακόμη δε μελετήθηκε.  Τα τελευταία 
χρόνια όμως έγινε βελτίωση του δρόμου που βρίσκεται στα διοικητικά όρια του Μέσα Χωριού και δεν 
παρουσιάζεται πρόβλημα όσον αφορά τη θέση του δρόμου. 

4. Επιπρόσθετα, σημειώνεται ότι, μετά από πρόσφατη επιτόπια επίσκεψη λειτουργών της Επαρχιακής 
Διοίκησης, μελετάται θέμα δημιουργίας μικρού αντιπλημμυρικού έργου σε συνδυασμό με μικρό γεφύρι πάνω 
από το αργάκι για σκοπούς επίλυσης του προβλήματος που δημιουργείται κατά τη διάρκεια πολυομβρίας.»
  

Απάντηση ημερομηνίας 13 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή κ. στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.684 ημερομηνίας 14 Ιουνίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και αφού απολογηθώ για την καθυστέρηση στην απάντησή 
της, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Το Επαρχιακό Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως Λευκωσίας με Αρ. Φακ. ΛΕΥ/1245/2016 και ημερ. 
13/09/2016 απέστειλε στο Τμήμα Περιβάλλοντος αίτηση για ανέγερση πρατηρίου πετρελαιοειδών 
στην Κάτω Δευτερά για χορήγηση πολεοδομικής άδειας συνοδευόμενη από μελέτη Προκαταρκτικής 
Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον (ΠΕΕΠ) σύμφωνα με την εν λόγω νομοθεσία. 

 Το έργο εξετάστηκε σύμφωνα με τις σχετικές πρόνοιες του Άρθρου 15(7) των Περί της Εκτίμησης των 
Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα Νόμους Ν.140(Ι)/2005-2014 όπου ζητήθηκαν οι 
απόψεις των εμπλεκόμενων αρχών και τμημάτων εντός ενός μηνός για την περαιτέρω αξιολόγηση 
του έργου και την έκδοση γνωμάτευσης. Επιπλέον πληροφορίες σχετικά με την χωροθέτηση, 
τοποθεσία, άμεση και έμμεση περιοχή μελέτης λήφθηκαν και με την επιτόπια επίσκεψη η οποία 
διενεργήθηκε από το Τμήμα Περιβάλλοντος, στα πλαίσια έκδοσης της γνωμάτευσης.  Απόψεις 
ζητήθηκαν εκτός από τα μέλη της Επιτροπής και από το Τμήμα Γεωργίας, το Τμήμα Αναπτύξεως 
Υδάτων, την Επαρχιακή Διοίκηση Λευκωσίας και την Κοινότητα Κάτω Δευτεράς.  Οι απόψεις τους 
ήταν θετικές.  Μετά και από την παρέλευση ενός μηνός η Περιβαλλοντική Αρχή στις 19/12/2016 
εξέδωσε σχετική γνωμάτευση. 

(β)  Όσον αφορά το θέμα παραπλάνησης της Περιβαλλοντικής Αρχής από τα στοιχεία της Μελέτης, 
σύμφωνα με την αναφορά σας, δεν υπάρχει σχετική πρόνοια στην κείμενη νομοθεσία, όμως το Τμήμα 
Περιβάλλοντος έχει προχωρήσει στη διαδικασία ετοιμασίας Μητρώου Μελετητών Εκτίμησης 
Επιπτώσεων στο Περιβάλλον, σύμφωνα και με τον Περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο 
Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα Νόμο Ν.127(Ι)/2018, Παρ. VIII, (Άρθρο 35), ενώ έχει αποσταλεί και 
αναμένεται ο νομικός έλεγχος του από την Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας.  Σύμφωνα με το εν 
λόγω Μητρώο δύναται να υπάρξει αναστολή της άδειας ή και διαγραφή του μελετητή εάν διαπιστωθεί 
ότι παρείχε εν γνώσει του εσφαλμένη και εσκεμμένα παραπλανητική εκτίμηση σε Μελέτη. 
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2.  Παραμένουμε στη διάθεση σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Απριλίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.763, ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2019, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας ενημερώσω τα ακόλουθα: 

2. Η εκτίμηση για την αγοραία αξία των ακινήτων που αναφέρεται στην επιστολή σας, όπως 
υπολογίστηκε από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας τον Ιούλιο του 2010, ανερχόταν στο 
συνολικό ποσό των €143.000.000.  Να σημειωθεί ότι η αγοραία αξία υπολογίστηκε πριν από την 
οικονομική κρίση, λαμβάνοντας υπόψη πολεοδομικά κίνητρα, τα οποία, για σκοπούς γενικής 
εκτίμησης δεν λαμβάνονται υπόψη.  Επίσης, οι συγκριτικές πωλήσεις που πραγματοποιήθηκαν κατά 
τα έτη 2009 και 2010 με παρόμοια χαρακτηριστικά ήταν στο ψηλότερο επίπεδο και δικαιολογούν την 
ανά τ.μ. αξία που υιοθετήθηκε τότε. 

3. Η αξία που δημοσιεύτηκε πρόσφατα για τα υπό αναφορά ακίνητα, η οποία αφορούσε αξία Γενικής 
Εκτίμησης σε τιμές 01.01.2018, δεν ήταν ορθή.  Η ορθή αξία γενικής εκτίμησης σε τιμές 01.01.2018, 
για τα συγκεκριμένα τεμάχια με βάση τα σημερινά πολεοδομικά δεδομένα, μετά από τον εντοπισμό 
του λάθους και κατόπιν επαναξιολόγησης, έχει υπολογιστεί στο συνολικό ποσό των €62.563.200 
(εξήντα δύο εκατομμύρια πεντακόσιες εξήντα τρεις χιλιάδες και διακόσια Ευρώ).  

4. Το λάθος που έγινε κατά τη διαδικασία της Γενικής Εκτίμησης οφείλεται στην απόδοση χαμηλότερης 
αξίας ανά τ.μ. της πολεοδομικής ζώνης και των πολεοδομικών χαρακτηριστικών και χρήσεων της, 
καθώς και στο ότι τα τεμάχια εκτιμήθηκαν ως χωράφια, αντί ως οικόπεδα.  Για τα θέματα αυτά 
λήφθηκαν υπόψη για τη διόρθωση του λάθους και οι γραπτές θέσεις του Τμήματος Πολεοδομίας και 
Οικήσεως. 

5. Όπως έχει επανειλημμένα επεξηγηθεί, τόσο από τον ίδιο τον Διευθυντή του Τμήματος Κτηματολογίου 
και Χωρομετρίας, αλλά και άλλους αρμόδιους εκτιμητές του Τμήματος, η αξία Γενικής Εκτίμησης δεν 
αποτελεί την αγοραία αξία των ακινήτων και σε περίπτωση διάθεσης του, το Τμήμα θα προβεί σε 
εκτίμηση της αγοραίας αξίας, με βάση τις διατάξεις της σχετικής νομοθεσίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή, στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.007, ημερομηνίας 8 Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
«Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Μετά από διερεύνηση που έγινε από την Επαρχιακή Διοίκηση Πάφου, διαπιστώθηκε ότι οι ιδιώτες οι 
οποίοι διαχειρίζονται το τουριστικό κέντρο/εστιατόριο (του Υφυπουργείου Τουρισμού/πρώην ΚΟΤ) στα 
Λουτρά της Αφροδίτης μεταφέρουν στο βιολογικό σταθμό του συγκεκριμένου εστιατορίου τα οικιακά 
λύματα από άλλα δικά τους κέντρα/εστιατόρια στο Λατσί και Πόλη Χρυσοχούς. Ειδικότερα κατά τους 
καλοκαιρινούς μήνες φαίνεται να γίνεται υπερφόρτωση του σταθμού και τα επεξεργασμένα λύματα 
μάλλον καταλήγουν μέσω σωλήνων σε παρακείμενο ρυάκι. Το Κοινοτικό Συμβούλιο Νέου Χωρίου έχει 
ενημερώσει σχετικά το Τμήμα Περιβάλλοντος, καθώς και άλλες αρμόδιες υπηρεσίες. 

3. Σημειώνεται ότι στις περιοχές του Δήμου Πόλεως Χρυσοχούς, Λατσί και Λουτρά της Αφροδίτης δεν 
λειτουργεί κεντρικό αποχετευτικό σύστημα. Σύμφωνα με τις Τεχνικές Υπηρεσίες του Δήμου, το πρόβλημα 
επεξεργασίας των λυμάτων της περιοχής είναι γνωστό και η κατασκευή αποχετευτικού συστήματος, που 
αποτελεί αρμοδιότητά τους, είναι στα άμεσα σχέδια τους. Στο μεταξύ, θα καταβληθεί προσπάθεια και 
από την Επαρχιακή Διοίκηση Πάφου για περαιτέρω έλεγχο της κατάστασης και τυχόν λήψη μέτρων, σε 
συνεργασία με άλλες αρμόδιες Υπηρεσίες/Τμήματα.»  

Απάντηση ημερομηνίας 13 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.052, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  
«Ευστάθεια του έργου της πλατείας Ελευθερίας 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα, τα οποία 
προέκυψαν μετά από σχετική πληροφόρηση που είχαμε από το Δήμο Λευκωσίας: 

2. Το έργο της πλατείας Ελευθερίας δεν παρουσιάζει οποιοδήποτε πρόβλημα στατικής επάρκειας ή 
ασφάλειας, σύμφωνα με την Υπεύθυνη του Έργου και τον Πολιτικό Μηχανικό του Έργου. 

3. Η ύπαρξη ρωγμών δε συνδέεται με τα παγκάκια ειδικού ελαφρότερου υλικού που έχουν τοποθετηθεί 
στη γέφυρα, στην Κωστάκη Παντελίδη και στην Κωνσταντίνου Παλαιολόγου, ούτε με την αφαίρεση 
του προσωρινού υλικού προστασίας που είχε τοποθετηθεί στο δυτικό στηθαίο μέχρι να έλθουν τα 
μάρμαρα, ούτε συνεπάγεται αυτόματα και στατικό πρόβλημα στην κατασκευή του. 
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4. Επισημαίνεται ότι, σύμφωνα με τον Πολιτικό Μηχανικό του Έργου, έχουν διερευνηθεί οι ρωγματώσεις 
και οι λόγοι για τους οποίους παρουσιάστηκαν και δεν προκύπτει κανένα θέμα στατικής επάρκειας και 
ασφάλειας του έργου.  Για περισσότερες πληροφορίες μπορείτε να αποταθείτε στο Δήμο Λευκωσίας 
και στην υπεύθυνη του Έργου. 

5. Με την ευκαιρία, το Υπουργείο Εσωτερικών εκφράζει απολογίες για την καθυστέρηση που 
μεσολάβησε μέχρι την απάντηση στην ερώτηση του έντιμου κ. Βουλευτή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Απριλίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.058, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Γενικό (Τροποποιητικό) Διάταγμα Ανάπτυξης του 2019 
δημοσιεύθηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας με αρ. 5193 και ημερομηνία 22.11.2019 ως 
Κ.Δ.Π. 376/2019, ώστε να επιταχυνθεί η διαδικασία αδειοδότησης των φωτοβολταϊκών συστημάτων, 
ενόψει και της τροποποίησης του περί των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα Νόμου 
[Ν. 127(Ι)/2018]. Σας διαβιβάζω αντίγραφο του πιο πάνω Διατάγματος για να κατατεθεί στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ως το αίτημα του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

(β) Επισημαίνεται, παράλληλα, ότι όλες οι επηρεαζόμενες Πολεοδομικές και Οικοδομικές αρχές αλλά και οι 
υπόλοιποι ενδιαφερόμενοι έτυχαν άμεσης και πλήρους ενημέρωσης για εφαρμογή του Διατάγματος.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση.  

Απάντηση ημερομηνίας 9 Απριλίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.100, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α)  Το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος έχει προχωρήσει στην αξιολόγηση 
του έντονου ενδιαφέροντος των Τοπικών Αρχών για τη δημιουργία επιπρόσθετων Πράσινων Σημείων 
(ΠΣ) εντός των διοικητικών τους ορίων. Τα επιπρόσθετα ΠΣ θα ικανοποιήσουν την αυξανόμενη ανάγκη 
για προετοιμασία προς επαναχρησιμοποίηση και ανακύκλωση των δημοτικών αποβλήτων και μείωση 
του όγκου που καταλήγει στις Ολοκληρωμένες Εγκαταστάσεις Διαχείρισης Αποβλήτων (ΟΕΔΑ). 

β)  Στα πλαίσια του σχεδιασμού για την επέκταση του δικτύου, καθορίστηκε ως προτεραιότητα η 
κατασκευή των ΠΣ που είχαν αρχικά προγραμματιστεί και μελετηθεί κατά την αρχική φάση κατασκευής 
του υφιστάμενου δικτύου, αλλά των οποίων δεν προχώρησε η κατασκευή, αφού κρίθηκε ότι τα σημεία 
αυτά βρίσκονται σε πιο ώριμο σημείο ώστε να προωθηθεί άμεσα η δημιουργία τους. Άλλη 
προτεραιότητα που τέθηκε είναι η ανάγκη κατασκευής ΠΣ στην Επαρχία Αμμοχώστου, η οποία μέχρι 
στιγμής δεν εξυπηρετείται από κανένα ΠΣ. Προτεραιότητα αποτελεί επίσης, και η κατασκευή ΠΣ σε 
ακριτικούς Δήμους. 

γ)  Στη συνέχεια εξετάστηκαν νέα αιτήματα για την κατασκευή ΠΣ, τα οποία κατατέθηκαν από Δήμους και 
Κοινότητες. Για τα σημεία αυτά θα πρέπει πρώτα να γίνει ο απαραίτητος σχεδιασμός και στη συνέχεια 
να εξεταστούν οι περιβαλλοντικές τους επιπτώσεις, μέσω της Μελέτης Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο 
Περιβάλλον. Σημειώνεται ότι, για την επέκταση του δικτύου των ΠΣ, το Υπουργείο βρίσκεται σε συνεχή 
επαφή με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς όπως π.χ. τους Ανάδοχους λειτουργίας των υφιστάμενων 
ΠΣ, το Γραφείο του Επιτρόπου Ανάπτυξης Ορεινών Κοινοτήτων κ.ά. 

δ)  Η υφιστάμενη κατάσταση του δικτύου ΠΣ και τα αποτελέσματα της αξιολόγησης για την επέκτασή του 
ανά επαρχία παρουσιάζεται αναλυτικά στο επισυναπτόμενο Παράρτημα Α. Σημειώνεται επίσης ότι, το 
Υπουργείο βρίσκεται σε διαβούλευση με τις Τοπικές Αρχές και τους διαχειριστές των ΠΣ που 
λειτουργούν σήμερα για τη βελτίωση της λειτουργίας των υφιστάμενων ΠΣ.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση.  

Απάντηση ημερομηνίας 9 Απριλίου 2020 του Υπουργού Άμυνας κ. Σάββα Αγγελίδη στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.04.112, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α. Το Υπουργείο Άμυνας σε συνεργασία με το Γενικό Επιτελείο Εθνικής Φρουράς (ΓΕΕΦ) καταβάλλουν 
συνεχείς και συντονισμένες προσπάθειες εντοπισμού όσων τεμαχίων/υποστατικών χρησιμοποιούνται 
για σκοπούς άμυνας χωρίς να είναι δεσμευμένα με οποιοδήποτε τρόπο (είτε μίσθωση/ενοικίαση είτε 
επίταξη).  Στα πλαίσια της πιο πάνω διαδικασίας: 



1545 

1.  για όσα τεμάχια/υποστατικά το ΓΕΕΦ διατυπώνει την άποψη ότι εξακολουθούν να 
αναγκαιούν για την εξυπηρέτηση σκοπών άμυνας, το Υπουργείο Άμυνας προχωρεί με τη 
δέσμευσή τους, δυνάμει Διατάγματος Επίταξης, αφού εξασφαλιστούν από το Τμήμα 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας τα απαραίτητα έντυπα, 

2.  για όσα τεμάχια/υποστατικά το ΓΕΕΦ διατυπώνει την άποψη ότι δεν αναγκαιούν για την 
εξυπηρέτηση σκοπών άμυνας, το Υπουργείο Άμυνας προωθεί διαδικασία αποκατάστασης 
αυτών στην προ της δέσμευσής τους κατάσταση και επιστροφής τους στους ιδιοκτήτες αυτών 
διά της υπογραφής του Πρακτικού Παράδοσης-Παραλαβής. 

β. Και για τις δύο πιο πάνω περιπτώσεις, αφού το Υπουργείο ενημερωθεί αφενός για την 
χρησιμοποιούμενη έκταση και αφετέρου για την χρονική περίοδο χρήσης αυτής, αποτείνεται στο Τμήμα 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας και αιτείται υπολογισμό από αυτό ενοικίων και τόκων, ποσά τα οποία 
στη συνέχεια καταβάλλονται στους δικαιούχους ιδιοκτήτες.  Για όσα τεμάχια/υποστατικά προχωρήσει η 
διαδικασία επίταξης, τα καταβλητέα ενοίκια που προκύπτουν από την ημερομηνία έκδοσης του 
Διατάγματος Επίταξης και όσων μετέπειτα ενδεχομένως Διαταγμάτων Επίταξης ακολουθήσουν, 
υπολογίζονται και καταβάλλονται στους δικαιούχους ιδιοκτήτες απευθείας από το Τμήμα Κτηματολογίου 
και Χωρομετρίας. 

 Παραμένω στη διάθεσή σας για τυχόν επιπρόσθετες διευκρινίσεις χρειαστείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Απριλίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.137, ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 
 «Επιθυμώ ν’ αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Σύμφωνα με το άρθρο 4 του περί Αποχετευτικών Συστημάτων Νόμου του 1971 έως (Αρ. 3) 2017, το 
Υπουργικό μπορεί, με διάταγμα που δημοσιεύεται στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας να 
καθορίσει, μεταβάλει, επεκτείνει ή περιορίσει τα όρια περιοχής στην οποία καθιδρύθηκε Συμβούλιο 
Αποχετεύσεων σύμφωνα με τις πρόνοιες του άρθρου 3(3) του ίδιου Νόμου. Ως εκ τούτου, για την ένταξη 
οποιασδήποτε περιοχής στα όρια της περιοχής Συμβουλίου Αποχετεύσεων απαιτείται Απόφαση 
Υπουργικού Συμβουλίου και έκδοση σχετικού Διατάγματος το οποίο δημοσιεύεται στην Επίσημη 
Εφημερίδα της Δημοκρατίας. 

3. Περαιτέρω σημειώνεται ότι για την ένταξη οποιασδήποτε περιοχής στα όρια Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
απαιτείται διαβούλευση με την Τοπική Αρχή στην οποία εμπίπτει η περιοχή όπως επίσης και η 
σύμφωνη γνώμη του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων και του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως ως 
αρμόδιων Τμημάτων. 

4. Ο Δήμος Λιβαδιών έχει υποβάλει αίτημα για ένταξη στο Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λάρνακας εδώ και 
πολλά χρόνια, εντούτοις η ένταξη του δεν κατέστη δυνατή για λόγους που δεν οφείλονται στον ίδιο το 
Δήμο, με αποτέλεσμα να δημιουργούνται κακές συνήθειες υγιεινής και περιβαλλοντικά προβλήματα 
λόγω υπερχειλίσεων των απορροφητικών λάκκων. 

5. Βάσει των σχεδιασμών που έχουν γίνει μέχρι σήμερα, καθώς και σχετικής τεχνοοικονομικής μελέτης 
που ετοιμάστηκε από ιδιώτη μελετητή, το πιο βιώσιμο για την κατασκευή των αποχετευτικών έργων της 
περιοχής, από τεχνικής και οικονομικής άποψης, είναι η από κοινού συλλογή των λυμάτων των Δήμων 
Αραδίππου και Λιβαδιών και των Κοινοτήτων Πύλας και Ορόκλινης και η μεταφορά τους σε Σταθμό 
Επεξεργασίας Λυμάτων, σε χώρο που έχει ήδη επιλεγεί στον Δήμο Αραδίππου. Απαραίτητη 
προϋπόθεση για την υλοποίηση του σεναρίου αυτού, είναι η ένταξη των πιο πάνω Δήμων και 
Κοινοτήτων στο Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λάρνακας, προωθώντας έτσι την αρχή της 
συμπλεγματοποίησης των υπηρεσιών. Η καθυστέρηση της ένταξης του Δήμου Αραδίππου στο 
Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λάρνακας έχει επιφέρει τεράστιες καθυστερήσεις στην υλοποίηση των 
αποχετευτικών της περιοχής. 

6. Όσον αφορά στο θέμα που προέκυψε με τις υπερχειλίσεις απορροφητικών λάκκων σε 160 περίπου 
κατοικίες που εμπίπτουν στα διοικητικά όρια του δήμου Λιβαδιών και οι οποίες γειτνιάζουν με το 
Συνοικισμό Αυτοστέγασης Λιβαδιών σημειώνεται ότι έχει υποβληθεί αίτημα από το Δήμο Λιβαδιών για 
ένταξή τους στα όρια του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λάρνακας, εντούτοις, το Συμβούλιο 
Αποχετεύσεων Λάρνακας θέτει ως προϋπόθεση για να αναλάβει την εκτέλεση του κατασκευαστικού 
έργου την κάλυψη του κόστους εξ ολοκλήρου από την Κυβέρνηση. 

7. Σύμφωνα με πληροφόρηση που έχουμε τύχει στο πρόσφατο παρελθόν από το αρμόδιο Τμήμα (Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων), με βάση μελέτη που ετοιμάστηκε, οι 160 περίπου κατοικίες είναι εφικτό να 
ενωθούν με το υφιστάμενο αποχετευτικό σύστημα/βιολογικό σταθμό που υφίσταται/λειτουργεί στο 
Συνοικισμό Αυτοστέγασης Λιβαδιών χωρίς να χρειάζεται αναβάθμισή του. Εντούτοις, το κόστος για την 
κατασκευή του αποχετευτικού δικτύου συλλογής λυμάτων, με σκοπό την σύνδεση των 160 περίπου 
κατοικιών του Δήμου Λιβαδιών δεν μπορεί να συμπεριληφθεί στους προϋπολογισμούς του Τμήματος 
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Αναπτύξεως Υδάτων, αλλά θα πρέπει να αναληφθεί από το Δήμο Λιβαδιών όπως ορίζει και η 
υφιστάμενη κυβερνητική πολιτική. 

8. Το κόστος σύνδεσης των υπό αναφορά κατοικιών με τους υφιστάμενους αγωγούς της Αυτοστέγασης, 
χωρίς χρήση επιπρόσθετων αντιλιοστασίων εκτιμάται στις €300.000. 

9. Λαμβανομένων υπόψη των πιο πάνω, προκειμένου να επιλυθεί το πρόβλημα που έχει προκύψει με τις 
υπερχειλίσεις απορροφητικών λάκκων στις υπό αναφορά κατοικίες θα πρέπει ο Δήμος Λιβαδιών να 
ζητήσει την άμεση ένταξή τους στο Συμβούλιο να προχωρήσει άμεσα στην επιβολή αποχετευτικών 
τελών στους ιδιοκτήτες της ακίνητης ιδιοκτησίας με σκοπό την κάλυψη του συνολικού κόστους των 
έργων για τη σύνδεση των 160 περίπου κατοικιών με το υφιστάμενο αποχετευτικό σύστημα της 
Αυτοστέγασης. 

10. Εφόσον η ένταξη ή όχι του Δήμου Λιβαδιών στο Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λάρνακας, εναπόκειται στο 
Δήμο Λιβαδιών και στο Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λάρνακας, το Υπουργείο Εσωτερικών δεν μπορεί να 
δεσμευτεί ή/και να εκφέρει άποψη σε σχέση με το χρονοδιάγραμμα ένταξης του Δήμου Λιβαδιών στο 
Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λάρνακας. 

11. Ο Δήμος Λιβαδιών ως προσωρινό μέτρο για επίλυση του προβλήματος που προέκυψε αποφάσισε 
όπως επιχορηγήσει κάποιες περιοχές/οικίες για την άντληση των αποχετευτικών τους λάκκων κατά 
50% της σύμβασης που έχει κατακυρώσει και σε μερικές περιπτώσεις ακόμα και 100%. 

12. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες/διευκρινίσεις.»  

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2020 του Υφυπουργού Τουρισμού κ. Σάββα Περδίου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.169, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 
«Ενέργειες για υποξείδιο του αζώτου (αέριο γέλιου) 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση, η οποία αφορά τη χρήση υποξειδίου του αζώτου (γνωστό και 
ως αέριο του γέλιου) σε κέντρα αναψυχής και των συνεπειών αυτής και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Υπουργείο Υγείας σε ανακοίνωσή του με ημερομηνία 31.1.2020 ενημέρωσε για την έναρξη 
δημόσιας διαβούλευσης αναφορικά με την ένταξη του υποξειδίου (ή πρωτοξειδίου) του αζώτου στις 
διατάξεις του περί Ναρκωτικών Φαρμάκων και Ψυχοτρόπων Ουσιών Νόμου. Οι λόγοι για την 
προτεινόμενη ρύθμιση περιλαμβάνουν: 

 (α) Την κατά καιρούς εμφάνιση κρουσμάτων πώλησης συσκευασιών για ψυχαγωγική χρήση του 
υποξειδίου του αζώτου, ιδιαίτερα κατά τους καλοκαιρινούς μήνες σε τουριστικές περιοχές. 

 (β) Τις ιλαρυντικές και ευφορικές ιδιότητες που έχει το υποξείδιο του αζώτου. 

 (γ) Τους κινδύνους που ελλοχεύουν από την κατάχρηση του υποξειδίου του αζώτου όπως είναι η 
ασφυξία, η διάσχιση (αλλοίωση της χωροχρονικής αντίληψης) και των ατυχημάτων συνεπεία 
αυτής. 

3. Στόχος των ενεργειών αυτών είναι η υποτροπή του φαινομένου της πώλησης και της χρήσης 
υποξειδίου του αζώτου για ψυχαγωγικούς σκοπούς, πράξη που υπέχει σοβαρούς κινδύνους για τη 
δημόσια υγεία. 

4. Το Υφυπουργείο Τουρισμού στηρίζει τις προσπάθειες του Υπουργείου Υγείας για την ένταξη του 
“αερίου γέλιου” στις ναρκωτικές ουσίες που βρίσκεται σε συνεχή συνεργασία με άλλα Υπουργεία για 
την Αρχή Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων Κύπρου για περαιτέρω νομοθετικές ή άλλες αλλαγές.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Γιώργου Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.202, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση η οποία αφορά στο θέμα του υπερπληθυσμού των Φυλακών 
και σας πληροφορώ ότι είναι συνεχείς οι προσπάθειες που καταβάλλει το Υπουργείο Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως, σε συνεργασία με το Τμήμα Φυλακών, για αντιμετώπιση του υπερπληθυσμού και των 
προβλημάτων που αυτός δημιουργεί. 

2.  Ειδικότερα, το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως έχει ήδη υποβάλει προτάσεις στην 
αρμόδια υπουργική επιτροπή για ενίσχυση και διεύρυνση του θεσμού της κοινοτικής εργασίας ως 
εναλλακτικής ποινής για μικρής βαρύτητας αδικήματα, αντί της ποινής της φυλάκισης. Αναμένονται, οι τελικές 
θέσεις και προτάσεις των μελών της υπουργικής επιτροπής, προτού προωθηθεί η υλοποίηση της δέσμης 
των σχετικών νομοθετικών και διοικητικών μέτρων τα οποία αναμένεται να οδηγήσουν σε απάμβλυνση του 
προβλήματος του υπερπληθυσμού. 

3.  Περαιτέρω, σε συνεννόηση με το Τμήμα Φυλακών, έχει ετοιμαστεί σχετικό νομοσχέδιο και έχει ήδη 
προωθηθεί στη Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας για το νενομισμένο νομοτεχνικό έλεγχο, το οποίο θα δίδει 
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τη δυνατότητα σε μεγαλύτερο αριθμό κρατουμένων για ένταξη στην Ανοικτή Φυλακή ή στο Κέντρο 
Επαγγελματικής και Εξωιδρυματικής Απασχόλησης, τηρουμένων πάντα των κανόνων ασφάλειας των 
Φυλακών. Πέρα από την αντιμετώπιση του προβλήματος του υπερπληθυσμού το συγκεκριμένο νομοσχέδιο 
αναμένεται να ενισχύσει σημαντικά την πορεία αναμόρφωσης 

και αποτελεσματικής επανένταξης των κρατουμένων στην κοινωνία καθώς και περιορισμού των κίνδυνων 
υποτροπής. 

4. Σημειώνεται ότι με βάση τις πρόνοιες του Περί Θεραπείας Κατηγορουμένων Χρηστών ή 
Ουσιοεξαρτωμένων Νόμου του 2016 [Ν.41(Ι)/2016], σε ό,τι αφορά στη μεταχείριση χρηστών ουσιών 
εξάρτησης, έχει παρασχεθεί εξουσία στο αρμόδιο Δικαστήριο για επιβολή σε αυτούς εναλλακτικών ποινών, 
αντί της ποινής της φυλάκισης, συμπεριλαμβανομένης και της ένταξης σε κατάλληλο κέντρο για σκοπούς 
αποθεραπείας. 

5. Σας πληροφορώ, τέλος, ότι λόγω της σημαντικότητας του προβλήματος του υπερπληθυσμού στις 
φυλακές το θέμα αυτό θα απασχολήσει την προσεχή συνεδρία του Επιστημονικού Κέντρου Αντεγκληματικής 
Πολιτικής και Πολιτικής Ασφάλειας του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Απριλίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.218, ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή της εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Γιώργου Τ. Γεωργίου 
 «Η απάντηση που εγείρεται στην πιο πάνω ερώτηση είναι η ακόλουθη:  

 (α)  Στη βάση της Διακρατικής Συμφωνίας Ελλάδας-Κύπρου, Άρθρο 2, Εδάφιο 5, Κύπριοι πτυχιούχοι 
ιατρικής που συμπληρώνουν το χρόνο που απαιτείται για μια ειδικότητα σε ένα από τα Νοσοκομεία 
ή Ιατρικά Ιδρύματα της Κύπρου που αναγνωρίζονται για το σκοπό αυτό, θα μπορούν να 
λαμβάνουν μέρος στις εξετάσεις για απόκτηση ειδικότητας, ενώπιων των αρμοδίων για τούτο, 
εξεταστικών επιτροπών ιατρικών ειδικοτήτων.  Στη βάση αυτού, μέχρι σήμερα οι ειδικευόμενοι 
ιατροί στην Κύπρο συμμετείχαν στις εν λόγω εξετάσεις στην Ελλάδα για την απόκτηση τίτλου 
ειδικότητας/εξειδίκευσης. 

 (β) Η Ελλάδα με τροποποίηση της νομοθεσίας της το 2017, έχει θέσει περιορισμούς στην 
προαναφερόμενη διαδικασία, η οποία επηρεάζει και την εκπαίδευση στην Κύπρο.  Το Υπουργείο 
Υγείας με επιστολές του από το 2017 έχει θέσει επιτακτικά το θέμα προς τις αρμόδιες Ελληνικές 
Αρχές χωρίς ωστόσο να υπάρχει επίσημα απάντηση για τη διευθέτηση του θέματος, μετά και από 
αλλεπάλληλες δικές μου προσωπικές παρεμβάσεις επί του θέματος όσο και του προκατόχου μου, 
προς τον Ομόλογο μου έντιμο Υπουργό Υγείας της Ελληνικής Δημοκρατίας. 

 (γ) Στη βάση αριθμού συζητήσεων και ανταλλαγής απόψεων που έγιναν, το Υπουργείο Υγείας της 
Ελληνικής Δημοκρατίας έχει ενημερώσει το γραφείο μου ότι προχωρεί στην τροποποίηση του 
Νόμου σε σχέση με: 

i. Την απαλλαγή της υποχρέωσης πραγματοποίησης της υπηρεσίας υπαίθρου υπογράφοντας 
την υπεύθυνη δήλωση του Νόμου 105, ότι δεν θα ασκήσουν ιατρική στην Ελλάδα, πρακτική 
η οποία ακολουθήθηκε και στο παρελθόν και ότι στην περίπτωση που επιθυμούν να 
ασκήσουν ιατρική στην Ελλάδα θα πρέπει να εφαρμόζουν την ισχύουσα νομοθεσία. 

ii. Την αποδοχή της άδειας ασκήσεως επαγγέλματος που έχουν οι ειδικευόμενοι ιατροί στην 
Κύπρο αντί της αντίστοιχης ελληνικής άδειας, αφού για την πραγματοποίηση της ειδικότητας 
στην Κύπρο έχουν υποχρέωση εγγραφής τους στο Μητρώο Ιατρών Κύπρου και ανανέωση 
ετησίως της άδειας ασκήσεως επαγγέλματος από τον Παγκύπριο Ιατρικό Σύλλογο. 

 (δ) Κατά την τελευταία ανακοίνωση για τη συμμετοχή των ειδικευμένων ιατρών που έχουν 
ολοκληρώσει την εκπαίδευση τους, τους έχει παραχωρηθεί η δυνατότητα να υποβάλλουν αίτηση 
και να συμμετέχουν στις εξετάσεις για την απόκτηση τίτλου ειδικότητας κατόπιν συνεννόησης με 
το Υπουργείο Υγείας της Ελλάδος και τον Πανελλήνιο Ιατρικό Σύλλογο, μέχρι να ψηφιστεί η 
τροποποίηση της αντίστοιχης Ελληνικής Νομοθεσίας, η οποία όπως με διαβεβαίωσαν θα έχει 
αναδρομική ισχύ. 

  (ε) Επιπρόσθετα και όσον αφορά στην αμοιβή των ειδικευμένων/εξειδικευμένων ιατρών, το 
Υπουργείο Υγείας: 

i. Σε συνεννόηση με το Υπουργείο Οικονομικών έχει προχωρήσει η αναθεώρηση της 
εκπαιδευτικής αμοιβής των ειδικευόμενων/εξειδικευόμενων ιατρών, σε αναλογία της αύξησης 
που παραχωρήθηκε στους ειδικούς ιατρούς, μετά από σχετική Απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου. 

ii. Έχει επίσης σε συνεννόηση με το Υπουργείο Οικονομικών προχωρήσει σε αναθεώρηση της 
αποζημίωσης της εφημερίας των εξειδικευόμενων ιατρών και προωθεί παράλληλα την 
αναθεώρηση της αποζημίωσης των εφημεριών για τους ειδικευόμενους ιατρούς. 
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 (στ) Όσον αφορά την καταλληλότητα των κλινικών που προσφέρουν εκπαίδευση στην ειδικότητα, το 
Υπουργείο Υγείας σε συνεργασία με το Συμβούλιο Ιατρικής Εκπαίδευσης Κύπρου, πραγματοποιεί 
επισκέψεις σε κλινικές, όπου αξιολογείται η εφαρμογή της απαιτούμενης εκπαίδευσης στη βάση 
των εκπαιδευτικών προγραμμάτων που εκδίδει η Ελλάδα και προβαίνει σε σχετικές συστάσεις 
προς τα αντίστοιχα τμήματα.  Διασφαλίζει επίσης την εφαρμογή της εκπαίδευσης μέσω της 
συμπλήρωσης των απαιτούμενων βιβλιαρίων εκπαίδευσης.  Εκτός από τις επισκέψεις μελών του 
Συμβουλίου Ιατρικής Εκπαίδευσης Κύπρου και οι αρμόδιες Αρχές από το Υπουργείο Υγείας της 
Ελληνικής Δημοκρατίας επισκέπτονται κλινικές στην Κύπρο για αντίστοιχη αξιολόγηση.  Σας 
αναφέρεται ότι, κατά το 2018 επισκέφθηκε την Κύπρο κλιμάκιο από την Ελλάδα με σκοπό την 
αξιολόγηση όλων των αναγνωρισμένων και υπό αξιολόγηση για την παραχώρηση έγκρισης 
εκπαίδευσης Παιδιατρικών Κλινικών στα νοσηλευτήρια της Κύπρου.  Στη συνέχεια ακολούθησε 
και η σχετική αναγνώριση των Παιδιατρικών Κλινικών στο Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας και 
Λεμεσού. 

   (ζ) Σε σχέση με την προσφερόμενη εκπαίδευση, με στόχο την αναβάθμισή της, βρίσκεται σε 
εφαρμογή πρόγραμμα εκπαίδευσης εκπαιδευτών για τους ιατρικούς λειτουργούς που εμπλέκονται 
στην εκπαίδευση των ειδικευόμενων ιατρών (Διευθυντές κλινικών, Συντονιστές εκπαίδευσης και 
Ιατρικούς Λειτουργούς) και εκπαιδεύσεις για τους ίδιους τους ειδικευόμενους ιατρούς για την 
προώθηση της ιατρικής έρευνας και της ερευνητικής δραστηριότητας και συνεργασίας με Ιατρικές 
Σχολές. 

  (η) Το Υπουργείο Υγείας προσφέρει επιχορηγήσεις προς τους ειδικευόμενους ιατρούς σε σχέση με τα 
ακόλουθα: 

i. Σεμινάριο επείγουσας ιατρικής αναλόγως της ειδικότητας  

ii. Ετήσια συνδρομή σε επιστημονικό περιοδικό 

iii. Συμμετοχή σε 2 συνέδρια στο εξωτερικό ως σύνεδροι καθ’ όλη τη διάρκεια της ειδικότητας 
(επιχορήγηση συγκεκριμένου ποσού) 

iv. Συμμετοχή σε συνέδριο ως εισηγητής (επιχορήγηση συγκεκριμένου ποσού ετησίως) 

  (θ) Καταληκτικά αναφέρεται ότι, το Υπουργείο Υγείας καταβάλλει προσπάθειες για τη συνεχιζόμενη 
βελτίωση στην ποιότητα της προσφερόμενης εκπαίδευσης προς τους ειδικευόμενους και 
εξειδικευόμενους ιατρούς.  Με βάση τα πιο πάνω, κρίνεται ότι υπάρχει ένα ικανοποιητικό επίπεδο 
προσφερόμενης εκπαίδευσης σε σχέση με πολλά εκπαιδευτικά κέντρα στην Ελλάδα.  Στόχος είναι 
η συνεχιζόμενη βελτίωση και προσφορά αναβαθμισμένης ποιότητας εκπαίδευσης προς τους 
ειδικευόμενους ιατρούς που εκπαιδεύονται στην Κύπρο, παρά τις συνεχώς μεταβαλλόμενες 
καταστάσεις που παρατηρούνται στα νοσηλευτήρια. 

2. Εάν για τον οποιονδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν 
περαιτέρω διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Απριλίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.228, ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 
 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Απριλίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.229, ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 
 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.231, ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Επιθυμώ να αναφερθώ στο πιο πάνω ερώτημα και σας ενημερώνω για τα εξής: 

(α) Τα ελαιοτριβεία αποτελούν μονάδες μεταποίησης και ως εκ τούτου, το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος (ΥΓΑΑΠ) δεν έχει αρμοδιότητα διενέργειας ελέγχων, σχετικών με τη 
διαδικασία παραγωγής ελαιολάδου. Από πλευράς ΥΓΑΑΠ, το Τμήμα Περιβάλλοντος διενεργεί 
ελέγχους που αφορούν τη διαχείριση των αποβλήτων των ελαιοτριβείων. Σχετικοί έλεγχοι 
διενεργούνται επίσης και από τις Υγειονομικές Υπηρεσίες καθώς τα ελαιοτριβεία αποτελούν 
επιχειρήσεις τροφίμων. 

(β) Το βάρος σε κιλά των καρπών ελιάς που απαιτούνται για την εξαγωγή ενός κιλού ελαιόλαδου δεν είναι 
σταθερό αλλά επηρεάζεται από διάφορους παράγοντες όπως: 
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• Στάδιο ωρίμανσης των καρπών στο οποίο πραγματοποιήθηκε η συγκομιδή. 

• Περιεκτικότητα των καρπών σε υγρασία. 

• Οι κλιματικές συνθήκες καθώς και οι καλλιεργητικές φροντίδες που επηρεάζουν τόσο το φορτίο 
των δέντρων σε καρπούς, όσο και την ελαιοπεριεκτικότητα των καρπών. 

• Η ποικιλία. 

• Η θερμοκρασία μάλαξης στο ελαιοτριβείο. 

(γ) Ως εκ τούτου, σημειώνεται ότι το βάρος των καρπών που απαιτείται για την παραγωγή ενός κιλού 
ελαιόλαδου δεν είναι δυνατόν να προκαθοριστεί από τον οποιονδήποτε, ενώ, είναι δυνατόν σε μια 
παραγωγική περίοδο, για την παραγωγή ενός κιλού ελαιόλαδου, να απαιτηθούν περισσότερα κιλά 
καρπών ελιάς από όσα απαιτούνται συνήθως από ένα συγκεκριμένο παραγωγό. 

(δ) Στην περίπτωση που παραγωγός έχει στοιχεία ή ακόμη και την υποψία ότι, συγκεκριμένο ελαιοτριβείο 
του αποσπά ποσότητα ελαιόλαδου, θα πρέπει να υποβάλει στην Αστυνομία σχετική καταγγελία για 
διερεύνηση. Για αποφυγή περιπτώσεων καχυποψίας και αμφισβήτησης, οι παραγωγοί μπορούν να 
είναι παρόντες στο ελαιοτριβείο καθ’ όλη τη διάρκεια της διαδικασίας εξαγωγής του ελαιόλαδου τους, 
ώστε οι ίδιοι να διασφαλίζουν ότι αποκομίζουν όλη την ποσότητα ελαιόλαδου που εξάγεται από τις 
ελιές τους. 

2.  Παραμένουμε στη διάθεσή σας για περαιτέρω διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Απριλίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.242, ημερομηνίας 6 Δεκεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 
«Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση σε σχέση με τη χωροθέτηση της πανεπιστημιακής σχολής στη 

Λάρνακα και επιθυμώ να σας πληροφορήσω αρχικά ότι το Υπουργείο Εσωτερικών δεν συμμετείχε στη 
σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στις 5 Νοεμβρίου 2019 στο Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού 
και Νεολαίας και για την οποία γίνεται λόγος στην ερώτηση. Αναφορικά με τα ερωτήματα που αφορούν σε 
αρμοδιότητες του Υπουργείου Εσωτερικών, όσον αφορά τις αναφερόμενες στην ερώτηση περιοχές 
ενδεχόμενης και τις εναλλακτικές περιοχές χωροθέτησης της πανεπιστημιακής σχολής στη Λάρνακα, σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Μετά από σχετικό αίτημα του Πανεπιστημίου Κύπρου, λήφθηκε Απόφαση από το Υπουργικό Συμβούλιο 
για χωροθέτηση ορισμένων Σχολών του Πανεπιστημίου Κύπρου στο χώρο της Στέγης του Αγίου 
Χαραλάμπους (πρώην Λεπροκομείο) στο Δήμο Λάρνακας. Εντός του 2015 και 2016, το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως εκπροσωπήθηκε σε διάφορες συσκέψεις που πραγματοποιήθηκαν σχετικά 
με το θέμα. Από τις συζητήσεις που έγιναν τότε, διαφάνηκε ότι οι αρμόδιοι φορείς/Υπηρεσίες δεν ήταν 
ενήμεροι για την εν λόγω Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου και ότι ο προτεινόμενος χώρος 
παρουσιάζει πολλά προβλήματα, εφόσον είναι κηρυγμένη δασική γη αλλά αναγράφεται ως ιδιοκτησία 
του Υπουργείου Υγείας στον τίτλο ιδιοκτησίας. Επίσης αποτελεί μέρος του υγροβιότοπου της μεγάλης 
Αλυκής, η οποία έχει περιληφθεί στον κατάλογο Ramsar για την προστασία των υγροβιότοπων, και 
εμπίπτει στο δίκτυο Natura 2000 (Αλυκές Λάρνακας) και σε Ζώνη Προστασίας Δα2 του Τοπικού Σχεδίου 
με πολύ χαμηλούς συντελεστές ανάπτυξης (συντελεστής δόμησης και ποσοστό κάλυψης όροφοι 1, ύψος 
5 μ.). Επιπλέον, για χωροθέτηση πανεπιστημιακής σχολής στη συγκεκριμένη περιοχή θα πρέπει να 
προηγηθεί μελέτη Δέουσας Εκτίμησης στο Περιβάλλον. 

3. Όσον αφορά την περιοχή Διυλιστηρίων, στο υπό εκπόνηση Σχέδιο Περιοχής πρώην Διυλιστηρίων, το 
οποίο περιλαμβάνει την έκταση γης που καταλαμβάνουν οι υφιστάμενες εγκαταστάσεις αποθηκών 
πετρελαιοειδών και υγραερίου στη Λάρνακα, βασικό λόγο για τη διαμόρφωση της περιοχής πολεοδομικά 
έχουν οι Δήμοι Λάρνακας και Λιβαδιών. Αίτημα του Δήμου Λάρνακας είναι η αξιοποίηση της περιοχής με 
στρατηγικής σημασίας χρήσεις που να υποστηρίζουν τη Γαλάζια Ανάπτυξη (π.χ. Κέντρο Θαλάσσιας 
Αριστείας, Τεχνολογίας και Έρευνας, Κέντρο Σχολής Ναυτικών Αξιωματικών, Κέντρο Ωκεανογραφίας 
κ.λπ.). Έτσι, κατά τις εργασίες εκπόνησης του Σχεδίου Περιοχής, το Πολεοδομικό Συμβούλιο αποφάσισε 
ότι η χωροθέτηση Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης θα ενθαρρύνεται ιδιαίτερα στο Κεντρικό 
Πολυλειτουργικό Πυρήνα του Σχεδίου, ο οποίος περιλαμβάνει την έκταση όπου υπήρχαν μέχρι 
πρόσφατα οι εγκαταστάσεις των Διυλιστηρίων. 

4. Αναφορικά με ενδεχόμενη επιλογή της περιοχής Μακένζυ, το Υπουργείο Εσωτερικών δεν είχε 
οποιαδήποτε σχετική εμπλοκή/ενημέρωση επί του θέματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Μαρτίου 2020 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.259, ημερομηνίας 13 

Δεκεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας ενημερώσω για τα ακόλουθα: 
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2.  Η “Μελέτη για τη δυνατότητα εισαγωγής κινήτρων για απόκτηση 2ου και περισσότερων παιδιών”, η 
οποία προκύπτει από τη Δράση (3) του Σχεδίου Δράσης Δημογραφικής και Οικογενειακής Πολιτικής 
2019-2020, αποφασίστηκε όπως περιληφθεί σε μία ολοκληρωμένη Μελέτη δημογραφικής 
πολιτικής, μαζί με τη “Διεξαγωγή επιστημονικής έρευνας από εμπειρογνώμονες για τους παράγοντες 
που καθορίζουν τις αποφάσεις των νέων για προγραμματισμό της οικογένειας και οι πρακτικές 
δυσκολίες που αντιμετωπίζουν, με ομάδα στόχου νέους ηλικίας 18-35 χρόνων, με ή χωρίς παιδιά στη 
βάση δύο Πυλώνων” και τη “Χαρτογράφηση υφισταμένων δομών και υπηρεσιών στήριξης γονέων και 
οικογενειών ώστε να εντοπιστούν τα κενά και οι ανάγκες για να γίνουν ανάλογες διορθωτικές 
ενέργειες”, που περιέχονται στις Δράσεις (1) και (2) του εν λόγω Σχεδίου Δράσης. 

3.  Η διαδικασία για την ετοιμασία των Όρων Εντολής για την προώθηση της εν λόγω ενιαίας Μελέτης 
βρίσκεται ήδη σε προχωρημένο στάδιο. Στο πλαίσιο της ετοιμασίας των Όρων Εντολής της Μελέτης, 
αρμόδιοι λειτουργοί του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
πραγματοποίησαν στα Κεντρικά Γραφεία των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας συνάντηση με 
Οργανώσεις μέλη της Υποεπιτροπής του Εθνικού Φορέα Δημογραφικής και Οικογενειακής Πολιτικής 
(ΕΦΔΟΠ) για Παρακολούθηση της υλοποίησης του Σχεδίου Δράσης Δημογραφικής και Οικογενειακής 
Πολιτικής 2019-2020, κατά την οποία έγινε ανταλλαγή απόψεων και εισηγήσεων με σκοπό τη 
διαμόρφωση των τελικών Όρων Εντολής. Στη συνάντηση παρευρέθηκαν και οι εκπρόσωποι του 
Παγκύπριου Συνδέσμου Οικογενειακού Προγραμματισμού, της Παγκύπριας Εργατικής Ομοσπονδίας 
(ΠΕΟ), της Παγκύπριας Οργάνωσης Πολυτέκνων (ΠΟΠ), της Παγκύπριας Οργάνωσης Πενταμελούς 
Οικογένειας (ΠΟΠΟ) και της Ένωσης Δήμων. 

4. Για την ολοκλήρωση της ετοιμασίας των όρων εντολής, έχει επίσης συσταθεί Ομάδα Εργασίας με τη 
συμμετοχή και αρμόδιων λειτουργών άλλων Υπουργείων/ Τμημάτων των οποίων οι εμπειρίες επί του 
θέματος θα μπορούσαν να βοηθήσουν, και συγκεκριμένα των Υπουργείων Παιδείας, Υγείας και 
Εσωτερικών, που επίσης μετέχουν στην εν λόγω Υποεπιτροπή του Εθνικού Φορέα Δημογραφικής και 
Οικογενειακής Πολιτικής. Κατά την ετοιμασία των όρων εντολής η Ομάδα Εργασίας, μεταξύ άλλων, 
θα λάβει υπόψη διάφορα στατιστικά στοιχεία (σχετικά με γεννήσεις, μετανάστευση, εργασία και άλλοι 
παράγοντες που επηρεάζουν τους νέους), τις υφιστάμενες δομές και κίνητρα που βοηθούν τις 
οικογένειες να αποφασίσουν την απόκτηση παιδιού/ιών, τις καλές πρακτικές άλλων χωρών και πως 
μπορούν να εφαρμοστούν στην Κύπρο, την αξιολόγηση του αντίκτυπου των μέτρων οικονομικών και 
κοινωνικών, καθώς και παρόμοια μελέτη που έγινε το 2008 και άλλων μελετών που έχουν ετοιμασθεί 
για άλλες χώρες. 

5. Τέλος, σημειώνεται ότι στόχος είναι όπως το συντομότερο και πριν το τέλος του 1ου τριμήνου του 2020, 
ετοιμαστούν οι σχετικοί Όροι Εντολής της Μελέτης και να προωθηθεί η εκπόνησή της.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Απριλίου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.296, ημερομηνίας 16 

Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 (α) Το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας (Υ.Π.Π.Α.Ν.), σε συνεργασία με το 
Γραφείο Επιτρόπου Ανάπτυξης Ορεινών Κοινοτήτων παρακολουθεί την εξέλιξη της πορείας 
των εργασιών για το συγκεκριμένο θέμα. 

 (β) Το Γραφείο Επιτρόπου Ανάπτυξης Ορεινών Κοινοτήτων ετοιμάζει σε συνεργασία με ιδιώτες 
μελετητές τα σχέδια και τις προδιαγραφές για τη συντήρηση/αναβάθμιση του συγκεκριμένου 
κτηρίου, ώστε να μεταστεγαστεί εκεί το Δημόσιο Νηπιαγωγείο Μουτουλλά και να λειτουργήσει, 
παράλληλα, απογευματινό δημόσιο τμήμα νηπιαγωγείου με στόχο να εξυπηρετήσει τους 
εργαζόμενους γονείς της περιοχής. 

 (γ) Εφόσον ολοκληρωθεί η μελέτη από τους ιδιώτες μελετητές, αυτή θα προωθηθεί στις Τεχνικές 
Υπηρεσίες του Υ.Π.Π.Α.Ν. για έλεγχο και απόψεις και, όταν η όλη διαδικασία ολοκληρωθεί, θα 
καταβληθεί προσπάθεια υλοποίησης του έργου στο πλαίσιο του προϋπολογισμού του 
Υ.Π.Π.Α.Ν. 

2. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω πληροφορίες ή διευκρινίσεις.»  

Απάντηση ημερομηνίας 3 Απριλίου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.312, ημερομηνίας 24 

Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας ενημερώνω για τα ακόλουθα:  

2. Η Αναθέτουσα Αρχή για την κατασκευή της αίθουσας πολλαπλής χρήσης στο Περιφερειακό Σχολείο 
Παναγιάς ήταν η Σχολική Εφορεία Παναγιάς.  Ως εκ τούτου στις υποχρεώσεις της Σχολικής Εφορείας 
Παναγιάς περιλαμβάνεται και η παραλαβή του Έργου. 
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3. Σημειώνεται ότι ο ιδιώτης σύμβουλος μελετητής του Έργου έχει καταχωρήσει αγωγή σε σχέση με το 
πιο πάνω έργο εναντίον της Σχολικής Εφορείας Παναγιάς και εκκρεμεί η δικαστική απόφαση. 

4. Το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας θα ζητήσει από τη Σχολική Εφορεία να 
αποστείλει όλα τα σχετικά έγγραφα καθώς και τη διαδικασία υλοποίησης του Έργου που ακολουθήθηκε 
και θα καταβληθεί προσπάθεια επίλυσης του προβλήματος. 

5. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινήσεις τυχόν χρειαστείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Απριλίου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.313, ημερομηνίας 24 

Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας ενημερώνω τα ακόλουθα:  

2. Έχουν γίνει όλες οι απαιτούμενες ενέργειες που αφορούν την επιδιόρθωση της στέγης του σχολικού 
κτηρίου που στεγάζει το Περιφερειακό Δημοτικό Σχολείο και Νηπιαγωγείο Παναγιάς Πάφου.  
Συγκεκριμένα από τον Οκτώβριο 2019 έχει ετοιμαστεί τεχνική έκθεση από ιδιώτη πολιτικό μηχανικό 
σύμφωνα με την οποία χρειάζεται να γίνουν εργασίες επιδιόρθωσης της στέγης σε χρόνο που δεν 
λειτουργεί το σχολείο, αφού απαιτείται η αποκάλυψη του ξύλινου φορέα για εντοπισμό των βλαβών και 
επιδιόρθωσή τους.  Η υλοποίηση της πιο πάνω εργασίας απαιτεί την ετοιμασία σχετικής μελέτης, όρων 
και προδιαγραφών καθώς και την προκήρυξη διαγωνισμού με συνοπτικές διαδικασίες.  Αναμένεται η 
ολοκλήρωση της μελέτης το Μάρτιο 2020 και η προκήρυξη του σχετικού διαγωνισμού από τη Σχολική 
Εφορεία Παναγιάς με την τεχνική υποστήριξη των Τεχνικών Υπηρεσιών τον Απρίλιο 2020. 

3. Σημειώνεται ότι το 2019 έχει παραχωρηθεί έκτακτη χορηγία προς τη Σχολική Εφορεία Παναγιάς για 
εκτέλεση μικρής κλίμακας εργασιών επιδιόρθωσης της στέγης ως προσωρινή λύση μέχρι την 
διεκπεραίωση όλων των ενδεδειγμένων εργασιών κατά τη θερινή περίοδο 2020.  Οι πιο πάνω εργασίες 
έχουν υλοποιηθεί. 

4. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινίσεις τυχόν χρειαστείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Γιώργου Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.330, ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2020, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

2.  Στα πλαίσια της εφαρμογής του άρθρου 53 του Περί της Πρόληψης και της Καταπολέμησης της 
Σεξουαλικής Κακοποίησης, της Σεξουαλικής Εκμετάλλευσης Παιδιών και της Παιδικής Πορνογραφίας 
Νόμου του 2014 [91(Ι)/2014], ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας δύναται να υποβάλει αίτηση 
προς το Επαρχιακό Δικαστήριο Λευκωσίας για την έκδοση διατάγματος παραπομπής σε εποπτεία 
από την Αρχή Εποπτείας για χρονικό διάστημα που θα καθορίσει το δικαστήριο, προσώπου το οποίο 
έχει καταδικασθεί για αδικήματα σεξουαλικής φύσης κατά παιδιών εντός του εδάφους της Δημοκρατίας 
ή στο εξωτερικό και για το οποίο δεν έχει παραγραφεί το αδίκημα από το ποινικό του μητρώο και το 
οποίο είτε εκτίει ποινή φυλάκισης είτε έχει αποφυλακιστεί εντός ενός (1) έτους από την ημερομηνία 
έναρξης της ισχύος του παρόντος Νόμου. 

3. Επίσης, σύμφωνα με το άρθρο 14 του πιο πάνω Νόμου, το Δικαστήριο δύναται σε οποιοδήποτε 
στάδιο της διαδικασίας ή κατά την επιβολή ποινής σε καταδικασθέντα φυσικό ή νομικό πρόσωπο, να 
διατάξει ως επιπρόσθετη ποινή ή κύρωση, την επιβολή δικαστικής εποπτείας ή την παραπομπή του 
στην Αρχή Εποπτείας που εγκαθιδρύεται δυνάμει του άρθρου 47 του Νόμου. 

4. Επομένως, το Διάταγμα Εποπτείας εκδίδεται είτε απευθείας από το Δικαστήριο με βάση το άρθρο 14 
είτε κατόπιν αίτησης του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας με βάση το άρθρο 53, εναντίον 
προσώπου που έχει καταδικασθεί για αδικήματα σεξουαλικής φύσης, εφόσον το πρόσωπο αυτό εκτίει 
ποινή φυλάκισης είτε έχει αποφυλακισθεί εντός ενός έτους από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος 
του παρόντος Νόμου και εφόσον κριθεί αναγκαίο για την προστασία παιδιών από την διάπραξη 
αδικημάτων σεξουαλικής φύσης. 

5. Στο παρόν στάδιο, το μόνο μέτρο που μπορεί να επιβάλει η Αρχή Εποπτείας είναι η παρακολούθηση 
των εποπτευόμενων από Ψυχολόγο της Διεύθυνσης Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας ή/ και από Λειτουργό 
των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας. Σύμφωνα με το άρθρο 51, η Αρχή Εποπτείας καθορίζει, ανά 
περίπτωση και με τη σύμφωνη γνώμη του προσώπου που παραπέμπεται σε αυτή, λαμβάνοντας 
υπόψη εισήγηση των Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας, ψυχολογική στήριξη ή θεραπευτική παρέμβαση σε 
σχέση με το εν λόγω πρόσωπο. 

6. Με σκοπό τη βελτίωση της λειτουργίας της Αρχής Εποπτείας, έχει προωθηθεί τροποποιητικό 
νομοσχέδιο, το οποίο προβλέπει τη διεύρυνση των αρμοδιοτήτων/ εξουσιών της Αρχής, ώστε να 
μπορεί να επιβάλλει οποιοδήποτε εύλογο μέτρο κρίνει σκόπιμο. Περαιτέρω, περιλαμβάνει πρόνοιες 
για επιβολή επιπρόσθετων ποινών στους καταδικασθέντες από το Δικαστήριο, όπως την απαγόρευση 
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του εποπτευόμενου να επισκέπτεται το σχολείο του θύματος ή χώρους όπου συχνάζει το θύμα ή άλλα 
παιδιά, ενώ παρέχει στον Γενικό Εισαγγελέα τη δυνατότητα να καταχωρεί αίτηση στο Δικαστήριο για 
επιβολή κυρώσεων που καθορίζονται στο Νόμο μετά από εισήγηση της Αρχής ή/και της Αστυνομίας. 
Το νομοσχέδιο έχει συζητηθεί κατ’ άρθρο στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών και αναμένεται η 
ψήφισή του εντός του προσεχούς διαστήματος. 

7. Αναφορικά με τις συνέπειες σε περίπτωση μη συμμόρφωσης, το εδάφιο 3 του άρθρου 14 αναφέρει 
ότι η παράλειψη συμμόρφωσης με διάταγμα του Δικαστηρίου, συνιστά ποινικό αδίκημα και τιμωρείται 
με ποινή φυλάκισης που δεν υπερβαίνει τα πέντε (5) έτη ή με χρηματική ποινή που δεν υπερβαίνει τις 
εκατό εβδομήντα χιλιάδες ευρώ (€170.000) ή και με τις δύο αυτές ποινές. Η ίδια πρόνοια 
επαναλαμβάνεται και στο εδάφιο 4 του άρθρου 53 του ίδιου νόμου. 

8. Από την σύσταση της Αρχής Εποπτείας μέχρι σήμερα, έχουν εκδοθεί Διατάγματα Εποπτείας για 45 
περιπτώσεις καταδικασθέντων, οι οποίοι πληρούν τις προϋποθέσεις που αναφέρθηκαν πιο πάνω ενώ 
εντός του τρέχοντος έτους αναμένεται η έκδοση Διατάγματος Εποπτείας για ακόμα 15 πρόσωπα που 
θα αποφυλακιστούν κατά το 2020.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.331, ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 
«Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και σας ενημερώνω ότι, σχετικό αίτημα για 

γνωμοδότηση αναφορικά με το θέμα της συνένωσης δήμων και κοινοτήτων χωρίς τη διενέργεια 
δημοψηφισμάτων, το οποίο προνοείται στο νομοσχέδιο με τίτλο “Ο περί Δήμων Νόμος του 2020”, είχε σταλεί 
από το Υπουργείο Εσωτερικών προς το Συμβούλιο της Ευρώπης. Συγκεκριμένα το ερώτημα αφορούσε στο 
κατά πόσον η σχετική πρόνοια που έχει περιληφθεί στο εν λόγω νομοσχέδιο, είναι σε συμμόρφωση με το 
άρθρο 5 της Ευρωπαϊκής Χάρτας Τοπικής Αυτοδιοίκησης, το οποίο αναφέρεται στην προστασία των 
εδαφικών ορίων των οργανισμών τοπικής αυτοδιοίκησης. 

Η απάντηση από το Συμβούλιο της Ευρώπης παραλήφθηκε στις 10/2/2020 και επισυνάπτεται για 
ενημέρωσή σας. Με βάση το περιεχόμενο της συνημμένης επιστολής διαφαίνεται ότι οι ενέργειες στις οποίες 
προέβη το Υπουργείο Εσωτερικών συνάδουν πλήρως με τα όσα διαλαμβάνονται στην Ευρωπαϊκή Χάρτα 
Τοπικής Αυτοδιοίκησης.»  

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Απριλίου 2020 του Υπουργού Οικονομικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.332, ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρίστου Χρίστου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση που αφορά στους Εργοδοτούμενους Αορίστου Χρόνου (ΕΑΧ) 
για γραφειακά καθήκοντα του Γενικού Γραμματειακού Προσωπικού και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

2. Το Υπουργείο Οικονομικών, προχώρησε μέσω της διαδικασίας καταρτισμού και ψήφισης του 
Προϋπολογισμού του 2020 στη μισθολογική αναβάθμιση (σε προσωπική βάση), από 1η Ιανουαρίου 2020, 
όλων των Εργοδοτούμενων Αορίστου Χρόνου για εκτέλεση γραφειακών καθηκόντων και όλων των Βοηθών 
Γραφείου (γραφειακών καθηκόντων) από την κλίμακα Α1, Α2 και Α5(ii) στην κλίμακα Α2, Α5 και Α7(ii).» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Απριλίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.336, ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

1. Σύμφωνα με τα στοιχεία της Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας τα τελευταία είκοσι χρόνια (Πίνακας 1 - 
Παράρτημα 1) φαίνεται ότι την τελευταία τουλάχιστον δεκαετία η κατάσταση με τους θανάτους των 
φλαμίνγκο στην αλυκή Λάρνακας ήταν υπό έλεγχο, με πολύ χαμηλούς έως ελάχιστους αριθμούς νεκρών 
φλαμίνγκο. Ιδιαίτερα και σύμφωνα με τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες φαίνεται ότι τα νεκρά φλαμίνγκο δεν 
είχαν καν συμπτώματα μολυβδίασης αλλά οι αιτίες θανάτου ήταν άλλες. (Πίνακας 2 - Παράρτημα 2). 

2. Η Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας δεν δήλωσε ότι τη φετινή χρονιά οι θάνατοι φλαμίνγκο ήταν από το 
κρύο. Αυτό που ειπώθηκε ήταν ότι η κατάσταση των ήδη άρρωστων και επηρεασμένων φλαμίνγκο, 
όπως αποδείχθηκε αργότερα, από τον μόλυβδο, επιδεινώθηκε λόγω του κρύου και άλλων παραγόντων 
και επήλθε ο θάνατος γρηγορότερα με μαζικούς θανάτους συγκεκριμένες ημέρες. 

3. Σε ό,τι αφορά τα υπόλοιπα ερωτήματα παρατίθενται τα πιο κάτω: 

 Ερωτ. 1,2. Με τον εντοπισμό των νεκρών αλλά και ζωντανών άρρωστων φλαμίνγκο στην περιοχή της 
Αλυκής Λάρνακας από το προσωπικό της Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας, αυτά οδηγούνται στις 
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Κτηνιατρικές Υπηρεσίες όπου γίνονται οι απαραίτητες εξετάσεις για εξαγωγή συμπερασμάτων για τις 
αιτίες θανάτου των νεκρών αλλά και όλες οι προσπάθειες διάσωσης των άρρωστων ζωντανών 
φλαμίνγκο. 

 Μέχρι στιγμής έχουν οδηγηθεί στις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες συνολικά 100 φλαμίνγκο από τα οποία 85 
έχουν επίσημα προσβληθεί και ο θάνατός τους έχει επέλθει από δηλητηρίαση από μόλυβδο, 10 έχουν 
πεθάνει από άλλες αιτίες ή δεν ήταν σε κατάσταση ώστε να γίνουν εξετάσεις και για τα υπόλοιπα 
αναμένονται ακόμα τα επίσημα αποτελέσματα από το κτηνιατρείο. 

 Από τα πιο πάνω έγινε προσπάθεια διάσωσης 3 ζωντανών άρρωστων φλαμίνγκο τα οποία μετά το 
Κτηνιατρείο διακομίστηκαν στο Αναρρωτήριο Άγριας Ζωής της Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας στην 
Αθαλάσσα, αλλά δυστυχώς δεν ήταν δυνατή η επιβίωσή τους. 

 Ερωτ.3. Στην γύρω περιοχή του συμπλέγματος των αλυκών και σε απόσταση 500 μέτρα από αυτό δεν 
επιτρέπεται καμιά κυνηγετική δραστηριότητα. Εξαιρείται μια μικρή περιοχή δίπλα από τη λίμνη “Λατσί”, 
η περιοχή “ευκάλυπτοι του Μενεού” όπου επιτρέπεται το κυνήγι υδρόβιων, όπου σύμφωνα με το άρθρο 
58 του περί Προστασίας και Διαχείρισης Άγριων Πτηνών και θηραμάτων Νόμου, επιτρέπεται το κυνήγι 
μόνο με σφαιρίδια από ατσάλι και όχι από μόλυβδο σε ακτίνα 300 μέτρα από τη λίμνη. 

Η Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας διεξάγει τακτικούς ελέγχους τόσο κατά την περίοδο που επιτρέπεται το 
κυνήγι στην εν λόγω περιοχή όσο και καθ’ όλη τη διάρκεια του χρόνου για τη γύρω περιοχή. 

Είναι επομένως απομακρυσμένο το ενδεχόμενο η μολυβδίαση των φλαμίνγκο να είναι αποτέλεσμα 
κατάποσης σκαγιών (σφαιριδίων μολύβδου) που να έχουν παρασυρθεί από την γύρω περιοχή. 

Η μολυβδίαση προέρχεται όπως έχει διαφανεί και όπως όλα συνηγορούν από τα σφαιρίδια μολύβδου 
που έχουν απομείνει, παρά τον καθορισμό που έγινε κατά το έτος 2003, στην περιοχή του παλαιού 
σκοπευτηρίου Λάρνακας. 

Οι αυξανόμενες βροχοπτώσεις των τελευταίων δύο ετών που έχουν ως συνέπεια την κάλυψη με νερό 
του χώρου όπου βρισκόταν το σκοπευτήριο, σε συνδυασμό με τον μεγάλο αριθμό φλαμίνγκο [17 000 
στο σύνολο, ως ο δεύτερος μεγαλύτερος αριθμός, μετά το 2012, που επισκέφθηκαν το νησί μας τα 
τελευταία είκοσι χρόνια (Πίνακας 3 - Παράρτημα 3)], η υψηλή στάθμη του νερού καθώς και οι ακραίες 
καιρικές συνθήκες συγκεκριμένων ημερών οδήγησαν τα φλαμίνγκο στην περιοχή του παλαιού 
σκοπευτηρίου για τροφοληψία. 

 Ερωτ. 4. Τα μέτρα που λαμβάνονται για την προστασία τόσο του βιότοπου της αλυκής Λάρνακας όσο 
και των φλαμίνγκο είναι τα πιο κάτω: 

➢ Το σύμπλεγμα των αλυκών Λάρνακας συμπεριλαμβάνεται στο σχέδιο ΦΥΣΗ 2000, περιοχή 
RAMSAR και περιοχή Ζ.Ε.Π. (Ζώνη ειδικής προστασίας για τα πτηνά). 

➢ Απαγορεύεται η εξάσκηση σκύλων σε όλη την έκταση του συμπλέγματος των αλυκών. 

➢ Η Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας διεξάγει περιπολίες κατά μέσω όρο δύο φορές την εβδομάδα για 
οτιδήποτε αφορά παρανομίες στην περιοχή του συμπλέγματος των αλυκών. Ειδικά φέτος μετά το 
πρόβλημα που παρουσιάστηκε τα περίπολα βρίσκονται στην περιοχή από την ανατολή μέχρι τη 
δύση του ήλιου για συλλογή νεκρών ή και άρρωστων ζωντανών φλαμίνγκο τα οποία οδηγούνται 
την ίδια μέρα στο Κτηνιατρείο. 

 Σε περίπτωση εντοπισμού νεκρών ή ζωντανών άρρωστων φλαμίνγκο αυτά οδηγούνται στις 
Κτηνιατρικές Υπηρεσίες ενώ σε περίπτωση που κριθεί εφικτό από τον κτηνίατρο, τα ζωντανά 
οδηγούνται στο Αναρρωτήριο Άγριας Ζωής για περαιτέρω περίθαλψη. 

➢ Πέραν των πιο πάνω η Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας διαθέτει καγιάκ τα οποία μπορούν να 
χρησιμοποιηθούν όπου θεωρείται αναγκαίο για περισυλλογή άρρωστων ζωντανών φλαμίνγκο 
παρ’ όλο που η προσέγγιση των άρρωστων φλαμίνγκο που βρίσκονται εντός του νερού είναι 
δύσκολη, αφού κινούνται ή πετούν σε άλλα σημεία. 

➢ Να σημειωθεί ότι έχουν υλοποιηθεί δύο συναντήσεις, η μία στα γραφεία της Υπηρεσίας Θήρας και 
Πανίδας, στο Υπουργείο Εσωτερικών, όπου ενημερώθηκε, με λεπτομερή παρουσίαση επί του 
θέματος, η Επίτροπος Περιβάλλοντος κα Κλέλια Βασιλείου στις 06 Φεβρουαρίου 2020 και η 
δεύτερη στα γραφεία της Υπηρεσίας Περιβάλλοντος, στις 14 Φεβρουαρίου 2020, όπου 
ενημερώθηκε, επί του θέματος η Διαχειριστική Επιτροπή Αλυκών Λάρνακας με εκτενή παρουσίαση 
και συζητήθηκαν μέτρα αντιμετώπισης του όλου προβλήματος.»    

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση.  

Απάντηση ημερομηνίας 9 Απριλίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.349, ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 

2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 
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 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Τα κριτήρια μοριοδότησης, που αφορούν τις επενδύσεις (καθεστώς 4.1) και της ενίσχυσης πρώτης 
εγκατάστασης γεωργών (καθεστώς 6.1), καθορίζονται με πλήρη διαφάνεια μετά από έγκριση της 
επιτροπής παρακολούθησης του Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης και χωρίς πρόθεση 
αποκλεισμού του οποιουδήποτε αιτητή. 

 (β) Τα κριτήρια μοριοδότησης σκοπό έχουν να κατευθύνουν τους αιτητές προς  επενδύσεις 
και άλλες δράσεις, οι οποίες να ικανοποιούν τις πρόνοιες και τους  στόχους του σχετικού 
Ευρωπαϊκού Κανονιστικού πλαισίου. 

2. Μέσα από προκαταρκτική ανάλυση των αιτήσεων που υποβλήθηκαν για τα 2 μέτρα, έχει διαφανεί ότι 
για το μέτρο των νέων γεωργών (6.1) έχουν εγκριθεί και οι 24 αιτητές από την Πάφο οι οποιοι υπέβαλαν 
αίτηση. 

3. Σε ό,τι αφορά το μέτρο 4.1, διαφαίνεται ότι ο αριθμός των αιτήσεων της επαρχίας Πάφου που έχουν 
εγκριθεί είναι χαμηλότερος του μέσου όρου Παγκύπρια. Αυτό οφείλεται κυρίως, στη μη συμπερίληψη 
στις αιτήσεις, επενδύσεων σε ανανεώσιμες πηγές ενέργειας (ΑΠΕ), στη μη συμμετοχή των αιτητών σε 
ομάδες παραγωγών και στη μη συμμετοχή σε συστήματα βιολογικής γεωργίας, κριτήρια τα οποία 
λαμβάνουν αυξημένη μοριοδότηση. 

4. Σε ό,τι αφορά το σχεδιασμό του νέου προγράμματος για την περίοδο 2021-2027, έχει ήδη 
πραγματοποιηθεί ευρεία διαβούλευση, βάσει της οποίας θα καθοριστούν τα νέα κριτήρια μοριοδότησης 
και θα ληφθούν υπόψη ιδιαιτερότητες που διαφαίνεται να υπάρχουν στην επαρχία Πάφου, καθώς και σε 
άλλες περιοχές. Παράλληλα θα γίνει κατάλληλη ενημέρωση των ενδιαφερόμενων αιτητών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.372 ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2020, του 

βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η περίπτωση της υπογραφής μνημονίου συνεργασίας μεταξύ του Υπουργείου Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων και του Μεσογειακού Ιδρύματος Ασφαλείας Πτήσεων, μελετάται μαζί με άλλα 
συναρμόδια Υπουργεία και Υπηρεσίες, και ανάλογα θα πράξουμε. 

3. Είμαι στη διάθεση σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. 
Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.390, ημερομηνίας 21ης Φεβρουαρίου 2020, 

του βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Η Υπηρεσία Μέτρων και Σταθμών (ΥΜΣ) του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας 
(YEEB) ως η αρμόδια αρχή για διασφάλιση της ακρίβειας των μετρήσεων, διενεργεί, μεταξύ άλλων, νόμιμο 
μετρολογικό έλεγχο στα ζυγιστικά όργανα που προορίζονται να χρησιμοποιηθούν στη Δημοκρατία για 
εμπορικές συναλλαγές, για υπολογισμό διοδίων, δασμών, φόρων, κ.λπ., για εφαρμογή νομοθετικών ή 
κανονιστικών διατάξεων, για προσδιορισμό της τιμής σε συνάρτηση με τη μάζα για την απευθείας πώληση 
στο κοινό και την κατασκευή προσυσκευασμάτων, κ.λπ. 

Στα πιο πάνω όργανα περιλαμβάνονται και όλες οι Γεφυροπλάστιγγες (ζυγιστικά όργανα 
δυναμικότητας ≥ 3 t) που είναι εγκατεστημένες και χρησιμοποιούνται στην αγορά και οι οποίες επαληθεύονται 
ετησίως σύμφωνα με την περί Μέτρων και Σταθμών Νομοθεσία.  Ανάμεσα σε αυτές υπάρχουν και τέσσερις 
(4) Γεφυροπλάστιγγες που βρίσκονται στο Λιμάνι Λάρνακας και δύο (2) στο Λιμάνι Λεμεσού και οι οποίες 
χρησιμοποιούνται για φορτοεκφορτώσεις.  

 Σε ό,τι αφορά της Γεφυροπλάστιγγες που διαθέτει η Επιτροπή Σιτηρών Κύπρου (ΕΣΚ), αναφέρεται 
ότι αυτές ελέγχονται κανονικά με βάση τη Νομοθεσία.»  

Απάντηση ημερομηνίας 9 Απριλίου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.403, ημερομηνίας 03 

Μαρτίου 2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα:  

 (α) Το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας (Υ.Π.Π.Α.Ν.) με βασικό γνώμονα 
τη διασφάλιση της υγείας των μαθητών/μαθητριών, των εκπαιδευτικών και των άλλων 
εργαζόμενων στα σχολεία και άλλα κτήρια του, λαμβάνει όλα τα απαραίτητα προληπτικά μέτρα 
για τον κορωνοϊό COVID-19, όπως και στη συνέχεια τα μέτρα προφύλαξης για την αντιμετώπιση 
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της πανδημίας, ακολουθώντας πιστά τις αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου και τις επίσημες 
οδηγίες του Υπουργείου Υγείας. 

 (β) Ενδεικτικά το Υ.Π.Π.Α.Ν. ακολουθώντας τις οδηγίες του Υπουργείου Υγείας και του Υπουργείου 
Εξωτερικών προχώρησε στην έκδοση εγκυκλίων με οδηγίες/πληροφορίες για ταξιδιωτικές 
οδηγίες, πρωτόκολλα διαχείρισης υπόπτων/επιβεβαιωμένων κρουσμάτων, μέτρα προστασίας σε 
χώρους εργασίας, μέτρα ατομικής προστασίας κ.ά.  Στη συνέχεια το Υ.Π.Π.Α.Ν. προχώρησε στην 
αναστολή της φοίτησης των μαθητών/μαθητριών σε όλες τις βαθμίδες εκπαίδευσης, μέχρι και το 
τέλος των διακοπών του Πάσχα.  Ανάλογες αποφάσεις ελήφθησαν και εφαρμόζονται για όλα τα 
άλλα εκπαιδευτικά προγράμματα, όπως και για τη λειτουργία χώρων που σχετίζονται με το 
Υ.Π.Π.Α.Ν., γυμναστήρια, φροντιστήρια κ.λπ. 

 (γ) Επιπρόσθετα, το Υ.Π.Π.Α.Ν. εφαρμόζει σύστημα εξ αποστάσεως εκπαίδευσης και 
παιδαγωγικής υποστήριξης όσο διαρκεί η αναστολή της διδασκαλίας στα σχολεία για λόγους 
δημοσίας υγείας. 

3. Παραμένουμε στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω πληροφορίες ή διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Απριλίου 2020 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. 
Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.419, ημερομηνίας 10 Μαρτίου 2020, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ ότι για εναρμόνιση με την Οδηγία 
2018/844/ΕΕ το Υπουργείο έχει ετοιμάσει, μετά από δημόσια διαβούλευση, νομοσχέδιο που τροποποιεί τον 
περί Ρύθμισης της Ενεργειακής Απόδοσης των Κτιρίων Νόμο.  

 Το νομοσχέδιο βρίσκεται από τις 13 Ιουνίου 2019 στη Νομική Υπηρεσία για νομοτεχνικό έλεγχο.  
Αναμένεται η ολοκλήρωση του από τη Νομική Υπηρεσία για να σταλεί στο Υπουργικό Συμβούλιο για έγκριση 
και στη συνέχεια στην Βουλή των Αντιπροσώπων για ψήφιση.» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, σας εύχομαι πρώτα απ’ όλα υγεία, να προσέχετε, καλό Πάσχα, όπως θα 
μπορέσει ο καθένας να το κάνει.  Εγώ σας σκέφτομαι και τις δυσκολίες που περνάτε, για να συνεννοούμαστε 
για τη λειτουργία της Βουλής και για τα καθημερινά των οικογενειών σας και ξέρω και τον κίνδυνο που 
διατρέχετε κάποιοι από εσάς που δεν μπορείτε να μένετε συνεχώς σπίτι.  Εγώ πρέπει να πω ότι καταφέρνω 
και μένω σπίτι σχεδόν συνέχεια, όμως ελπίζω ότι σύντομα θα είμαστε όλοι μαζί, χωρίς κανένα πρόβλημα, 
για να γιορτάσουμε όχι μόνο το Πάσχα, αλλά και την έξοδο από την κρίση.  

Καλό Πάσχα, καλή Ανάσταση, υγεία και ευτυχία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. Για την 
επόμενη τακτική συνεδρία της Βουλής θα ειδοποιηθείτε. 

 [Στις 29 Απριλίου 2020 κυκλοφόρησε η ημερήσια διάταξη συνεδρίασης του σώματος, η οποία έχει ως 
ακολούθως: 
 
 Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι η ημερήσια διάταξη  
της συνεδρίας της Βουλής για την Πέμπτη, 30 Απριλίου 2020, στις 5.00 μ.μ., έχει ως ακολούθως:         
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 
 1.  Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2020. 
(Αρ.Φακ.: 23.01.061.015-2020). 

 2.  Ο περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και Δραστηριοτήτων και 
Ρυθμιζόμενων Αγορών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ.Φακ.: 23.01.061.046-2020). 

 3.  Ο περί Ελέγχου των Κρατικών Ενισχύσεων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2019. 
(Αρ. Φακ.: 23.01.060.242-2019). 

 4.  Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ.3) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.059-2020). 

Αποσύρσεις 5.  Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός)  (Αρ. 6) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.149-2015). 

 6.  Ο περί Δήμων (Τροποποιητικός)  (Αρ. 6) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.150-2015). 

 7.  Ο περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ.Φακ. 23.01.061.049-2020). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: ……………………………….]. 
Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  5.17 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 
 Νεοφύτου Αβέρωφ  Τορναρίτης Νίκος 

 Δημητρίου Δημήτρης  Μαυρίδης Μάριος 

 Κουλλά Ονούφριος  

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
 Δαμιανού Άριστος  Πασιουρτίδης Αντρέας 

 Λουκαΐδης Γιώργος 

 Κώστα Κώστας 

 Στεφάνου Στέφανος 

ΔΗΚΟ 
 Ερωτοκρίτου Χριστιάνα  Ορφανίδης Χρίστος 

 Μουσιούττας Μαρίνος   

ΚΣ ΕΔΕΚ 
 Ευσταθίου Κωστής   Ηλίας Μυριάνθους 

Συμμαχία Πολιτών 
Λιλλήκας Γιώργος 

Αλληλεγγύη 
 Συλλούρης Δημήτρης  

 (Πρόεδρος Βουλής) 

 Γιωργάλλας Μιχάλης 

 
Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

 Θεοπέμπτου Χαράλαμπος 

ΕΛΑΜ 
 Χρίστος Χρίστου  

Ανεξάρτητοι 
 Άννα Θεολόγου 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 
1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στο θάνατο του πρώην βουλευτή και υπουργού Ντίνου 

Μιχαηλίδη και τήρηση μονόλεπτης σιγής. 

2. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  

3. Απόφαση για μη κήρυξη ως επείγοντος του νομοσχεδίου «Ο περί Προστασίας και Ευημερίας των 
Ζώων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Τέλη και Φορολογικές Διατάξεις) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» και ψήφισή του σε νόμο.  

5. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» και ψήφισή 
της σε νόμο.  

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «O περί Αποχετευτικών Συστημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» 
και ψήφισή του σε νόμο.  

7. Ερωτήσεις βουλευτών: 
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Σχέδιο "Σαλαμίς" και σύστημα ασφάλειας παραλιών - Ένταξη στα προγράμματα του Υπουργείου 
Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας φιλανθρωπικής πρωτοβουλίας του Β' Δημοτικού 
Σχολείου Γεροσκήπου - Εξάλειψη του χάσματος αμοιβών μεταξύ ανδρών και γυναικών στην Κύπρο 
- Μη εφαρμογή της νομοθεσίας για τον υποχρεωτικό διαχωρισμό συνιδιόκτητων κτημάτων από το 
κτηματολόγιο - Ζημιές σε αγροτικούς δρόμους της Αργάκας - Κατάργηση υπεραστικού δρόμου που 
διασχίζει την οικιστική περιοχή Αργάκας - Ανάγκη καθαρισμού αυλακιών στην Αργάκα - 
Τεχνοοικονομική μελέτη για την κατασκευή πεζοδρομίων στην Αργάκα - Αίτημα για αύξηση των 
προσφερόμενων υπηρεσιών από τα Κέντρα Εξυπηρέτησης του Πολίτη - Ακριτικές κοινότητες 
Λευκωσίας - Η μετατροπή του Γενικού Νοσοκομείου Αμμοχώστου σε νοσοκομείο αναφοράς για τον 
κορωνοϊό - Η χρήση πλαστικών ντεπόζιτων για παροχή πόσιμου νερού σε πολυκατοικίες - Η 
εφαρμογή των διατάξεων του περί Σπόρων Νόμου σχετικά με τη χρήση γενετικά τροποποιημένων 
σπόρων αραβοσίτου - Θεσμοθέτηση "πράσινου απολυτηρίου" και πιστοποίηση φύτευσης δέντρων 
ως μέτρου ενίσχυσης της περιβαλλοντικής εκπαίδευσης στα σχολεία - Στοιχεία για τα τροχαία 
ατυχήματα για την περίοδο 2015-2020 - Καταγγελίες για κηδεία θύματος κωρονοϊού από μη 
αδειοδοτημένο γραφείο κηδειών - Ανάγκη λειτουργίας αποτεφρωτήρα ανθρώπινων σορών λόγω 
κορωνοϊού - Η χορηγία για στήριξη των ΜΜΕ σε σχέση με την πανδημία του κορωνοϊού - 
Ενημέρωση των αλλοδαπών στην Κύπρο για τα μέτρα περιορισμού για την αντιμετώπιση του 
κορωνοΐού. 

8. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Αίτημα για αναβάθμιση του δρόμου που συνδέει την Άρμου με το Μέσα Χωριό - Ανέγερση πρατηρίου 
πετρελαιοειδών στη Δευτερά και παραπλάνηση της περιβαλλοντικής αρχής - Η εκτίμηση του 
κρατικού τεμαχίου γης απέναντι από το ξενοδοχείο «Χίλτον» - Λύματα των εστιατορίων στην περιοχή 
Λατσί-Λουτρά της Αφροδίτης - Ευστάθεια του έργου της πλατείας Ελευθερίας - Το Γενικό Διάταγμα 
Ανάπτυξης σχετικά με την τοποθέτηση φωτοβολταϊκών πλαισίων - Επέκταση του δικτύου των 
πράσινων σημείων - Επίταξη ή απαλλοτρίωση τεμαχίων για σκοπούς άμυνας - Αποχετευτικό 
σύστημα στον δήμο Λειβαδιών - Αντιμετώπιση του φαινομένου πώλησης αερίου γέλιου στα κέντρα 
αναψυχής - Υπερπλήρεις Φυλακές - Προβλήματα από το ενδεχόμενο καταφυγής ιατρών του 
δημοσίου σε άλλες χώρες για απόκτηση ειδικότητας - Δημοσιοποίηση ντοκουμέντων παγίδευσης 
πουλιών με δίχτυα στην επαρχία Λάρνακας - Η έκδοση, η είσπραξη και η μη εξόφληση σχετικά με 
παραβιάσεις του περί Προσπασίας και Διαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων Νόμου - 
Παράπονα σχετικά με την παραγωγή ελαιόλαδου και τη λειτουργία των ελαιοτριβείων - Επιλογή 
χώρου για τη δημιουργία πανεπιστημιακής σχολής στη Λάρνακα - Τα αποτελέσματα έρευνας για 
εισαγωγή κινήτρων απόκτησης παιδιού το 2019 - Εκπαιδευτικά και κτιριακά αιτήματα των 
κοινοτήτων της περιοχής Μαραθάσας - Κακοτεχνία στην αίθουσα του Δημοτικού Σχολείου Παναγιάς 
- Αντικατάσταση οροφών στο δημοτικό και στο νηπιαγωγείο Παναγιάς - Διαδικασίες μετά την 
αποφυλάκιση ψυχικά ασθενών καταδικασθέντων για φόνο και αδικήματα σεξουαλικής φύσεως - Η 
γνωμάτευση της Γενικής Εισαγγελίας για την κατάργηση ή συγχώνευση δήμων - Μισθολογική 
κλίμακα γραμματειακού προσωπικού αορίστου χρόνου - Θάνατοι φλαμίνγκο στην Αλυκή Λάρνακας 
- Αίτημα των γεωργών της επαρχίας Πάφου για καθορισμό κριτηρίων μοριοδότησης για τα σχέδια 
επιδοτήσεων - Μνημόνιο συνεργασίας μεταξύ Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων 
και Μεσογειακού Ιδρύματος Ασφάλειας Πτήσεων - Ανάγκη τακτικού ελέγχου ζυγιστικών οργάνων 
στις επίσημες εισόδους της Κυπριακής Δημοκρατίας - Τα ληφθέντα κρατικά μέτρα αντιμετώπισης 
της μετάδοσης του COVID-19 - Ενεργειακή απόδοση κτιρίων. 

 

 

 

 

 

Τιμή: €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
IΑ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ΄ 

Συνεδρίαση 30ής Απριλίου 2020  
Ώρα έναρξης:  5.00 μ.μ. 

Αρ. 22 
 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ) 

 Καλό απόγευμα.   

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Μαζί με εσάς, ναι, κύριε Πρόεδρε, έχουμε απαρτία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Προ ημερησίας διατάξεως, θα ήθελα να αναφερθώ στον θάνατο, στις 23 Απριλίου, του πρώην Γενικού 
Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, πρώην βουλευτή και έγκριτου νομικού Αλέκου Μαρκίδη. 

 Ο Αλέκος Μαρκίδης γεννήθηκε στη Λευκωσία τον Ιανουάριο του 1943 και σπούδασε Νομική στο Εθνικό 
και Καποδιστριακό Πανεπιστήμιο Αθηνών.  Η πολιτική του πορεία άρχισε από τον Δημοκρατικό Συναγερμό, του 
οποίου διετέλεσε γενικός γραμματέας την περίοδο 1979-1993 και αναπληρωτής πρόεδρος την περίοδο 1993-
1995.  Στις βουλευτικές εκλογές του 1985 εξελέγη βουλευτής εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας με τον 
Δημοκρατικό Συναγερμό και επανεξελέγη το 1991 με τον συνασπισμό ΔΗΣΥ-Κόμμα Φιλελευθέρων.  Ο Αλέκος 
Μαρκίδης υπηρέτησε το αξίωμα του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας από τον Φεβρουάριο του 1995 μέχρι 
και τον Απρίλιο του 2003.  Επιπλέον, στις προεδρικές εκλογές του 2003, διεκδίκησε το αξίωμα του Προέδρου 
της Κυπριακής Δημοκρατίας ως ανεξάρτητος υποψήφιος. 

 Η είδηση της απώλειας του Αλέκου Μαρκίδη, μίας σπουδαίας προσωπικότητας με σημαντικές 
παρεμβάσεις στην πολιτική ζωή και ιστορία του τόπου, προκάλεσε θλίψη τόσο στον πολιτικό και νομικό κόσμο 
όσο και σε ολόκληρη την Κύπρο. 

 Θα ήθελα να εκφράσω τα ειλικρινή συλλυπητήριά μας στη σύζυγο και στους οικείους του Αλέκου Μαρκίδη. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Προ ημερησίας διατάξεως θεωρώ επίσης χρέος μου να αναφερθώ σε δύο θλιβερές επετείους. 

 Την 21η Απριλίου συμπληρώθηκαν πενήντα τρία χρόνια από το πραξικόπημα των συνταγματαρχών στην 
Ελλάδα, με το οποίο επιβλήθηκε το δικτατορικό καθεστώς της χούντας που κατέλυσε τη δημοκρατία στη χώρα 
που τη γέννησε.  Η σκοτεινή επταετία σημάδεψε την ελληνική ιστορία και κοινωνία.  Θύμα της προδοτικής 
συμπεριφοράς της χούντας των Αθηνών υπήρξε και η Κύπρος, η οποία πληρώνει το τίμημα μέχρι σήμερα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 



 
 

1560 
 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων έχει καθιερώσει ομόφωνα την 24η Απριλίου ως Εθνική Ημέρα Μνήμης της 
Γενοκτονίας του Αρμενικού Έθνους και έχει εγκρίνει σχετικά ψηφίσματα.  Αποτίνοντας φόρο τιμής στα θύματά 
της, επαναλαμβάνουμε την έκκλησή μας στη διεθνή κοινότητα για παγκόσμια αναγνώριση της γενοκτονίας. 

 Θέλω να ευχαριστήσω τον κ. Μαχτεσιάν για την κατάθεση εκ μέρους της Βουλής στεφάνου στο μνημείο.   

 Σας καλώ τώρα να τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή στη μνήμη του Αλέκου Μαρκίδη, καθώς και των θυμάτων 
της χούντας των Αθηνών και της αρμενικής γενοκτονίας από τους Νεοτούρκους. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία τους η μνήμη! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η επέτειος της Εργατικής Πρωτομαγιάς καθιερώθηκε σε ανάμνηση της εξέγερσης των εργατών του 
Σικάγου την 1η Μαΐου 1886, οι οποίοι διεκδικούσαν το οκτάωρο και καλύτερες συνθήκες εργασίας.  Τιμούμε 
σήμερα την αιματοβαμμένη εξέγερση, η οποία αποτελεί μια από τις κορυφαίες στιγμές των αγώνων των 
εργαζομένων στη νεότερη εποχή. 

 Θα ήθελα επίσης να αναφέρω ότι σε σχέση με την πανδημία του κορωνοϊού, μετά από επικοινωνία και 
συνάντηση που είχα με τον Παγκύπριο Ιατρικό Σύλλογο, είμαι σε θέση να σας ανακοινώσω ότι σύντομα ξεκινά 
στο Σπίτι του Πολίτη δωρεάν μαζικός δειγματοληπτικός έλεγχος πάνω σε αντισώματα, στο πλαίσιο ευρείας 
δειγματοληπτικής μελέτης που θα διεξάγει ο ΠΙΣ για ανίχνευση ανοσίας του πληθυσμού.  Η ακριβής ημερομηνία 
και οι λεπτομέρειες της προσπάθειας θα ανακοινωθούν από κοινού με τον Παγκύπριο Ιατρικό Σύλλογο. 

 Θα προχωρήσουμε τώρα με το Κεφάλαιο Δεύτερο, που είναι η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, 
επειδή υπάρχουν κάποια θέματα για τα οποία υπάρχει εισήγηση να κηρυχθούν επείγοντα και να ψηφιστούν 
σήμερα.  Δε θα διαβάσω τα θέματα, διότι νομίζω τα γνωρίζετε πολύ καλά από τις διαβουλεύσεις που έγιναν, είναι 
νομοσχέδια και κανονισμοί, φαίνεται από τη διαβούλευση και την πληροφόρηση που έχουμε -και γι’ αυτό έχουμε 
τη σύνθεση που έχουμε- ότι υπάρχει ευρύτερη συναίνεση.  Θα έλεγα να μου επιτρέψετε, για σύντμηση και του 
χρόνου, να μη διαβάσουμε, ούτε η γραμματέας να διαβάσει, ούτε τίτλους…  Έτσι;  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Να τα διαβάσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να τα διαβάσει.   

 Ωραία! 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τα νομοσχέδια που κηρύχθηκαν επείγοντα και υπάρχει εισήγηση να 
ψηφιστούν σήμερα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τα θέματα αυτά είναι «Οι περί Ελέγχου των Κρατικών Ενισχύσεων (Κεντρικό Σύστημα Μητρώων 
Κρατικών Ενισχύσεων και Ενισχύσεων Ήσσονος Σημασίας) Κανονισμοί του 2020», «Ο περί Ρύθμισης 
Μεταλλείων και Λατομείων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», «Ο περί Ερμηνείας (Τροποποιητικός) Νόμος το 
2020» και «Ο περί Δικηγόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση τα θέματα αυτά να κηρυχθούν επείγοντα; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα θέματα αυτά κηρύσσονται επείγοντα. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
αποφάσεις, έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/ κοινοποίηση σε 

1.  Ο περί Επίσημων Στατιστικών 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.061.-2020) 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

2.  Ο περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων 
Κοινωνικών Εισφορών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.062-2020) 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
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3.  Ο περί Κοινοτήτων 
(Τροποποιητικός) (Aρ. 2) Νόμος 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.063-2020) 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών 

4.  Ο περί της Λήψης Έκτακτων 
Μέτρων στον Τομέα του 
Τουρισμού Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.064-2020) 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

5.  Ο περί Συνεργασίας των 
Πανεπιστημίων και 
Οργανισμού/Ιδιωτικών 
Νοσηλευτηρίων Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.065-2020) 

Υπουργό Υγείας Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Υγείας 

6.  Ο περί Κέντρων Αποθεραπείας 
και Αποκατάστασης (Ίδρυση, 
Λειτουργία και Έλεγχος) Νόμος 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.066-2020) 

Υπουργό Υγείας Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Υγείας 

7.  Προσχέδιο ψηφίσματος της 
Βουλής των Αντιπροσώπων όσον 
αφορά τα 75 χρόνια από την 
Αντιφασιστική Νίκη των Λαών. 
(Αρ. Φακ. 23.10.001) 

Κοινοβουλευτική ομάδα 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις 

Όλους τους βουλευτές 

Προτάσεις νόμου Κατάθεση από  Παραπομπή σε  
1. O περί Ενοικιοστασίου (Προσωρινές 

Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.045-2020) 

 

Γιώργο Λουκαΐδη, εκ μέρους της 
Κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, Χριστιάνα 
Ερωτοκρίτου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
Δημοκρατικού Κόμματος και Κωστή 
Ευσταθίου εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Νομικών 

 Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο:  Νομοθετική εργασία.  Όλες οι εκθέσεις θεωρούνται 
αναγνωσθείσες. Όπως έχουμε συμφωνήσει και από προηγούμενες συνεδρίες, θα γίνεται μόνο μία ψηφοφορία 
για κάθε σχέδιο νόμου, που θα αφορά τόσο τα άρθρα όσο και το σχέδιο νόμου ως σύνολο. 

 Τα πρώτα τρία θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», «Ο περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και Δραστηριοτήτων και Ρυθμιζόμενων 
Αγορών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» και «Ο περί Ελέγχου των Κρατικών Ενισχύσεων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2019».   

 Στο σημείο αυτό να σας ενημερώσω ότι μαζί με το υπ’ αριθμόν 3 θέμα θα συζητηθούν και οι κανονισμοί 
τους οποίους έχουμε κηρύξει επείγοντες και τιτλοφορούνται «Οι περί Ελέγχου των Κρατικών Ενισχύσεων 
(Κεντρικό Σύστημα Μητρώων Κρατικών Ενισχύσεων και Ενισχύσεων Ήσσονος Σημασίας) Κανονισμοί του 
2020». 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τα θέματα που 
αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα   

Παρόντες:  
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος  Άριστος Δαμιανού  

 Μαρίνος Μουσιούττας  Αντρέας Καυκαλιάς 

 Αβέρωφ Νεοφύτου   Γιώργος Λιλλήκας 

 Μάριος Μαυρίδης   Μιχάλης Γιωργάλλας  

 Ονούφριος Κουλλά Γιώργος Περδίκης 

 Στέφανος Στεφάνου Άννα Θεολόγου  
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού πραγματοποίησε διαβούλευση για τα 
νομοσχέδια που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα διά τηλεδιασκέψεως στις 28 Απριλίου 2020.       

 Στη διαβούλευση έλαβαν μέρος ο Έφορος Φορολογίας, ο Έφορος Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων, 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου.  Συμμετείχε επίσης ο 
Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η εναρμόνιση με το άρθρο 64.5 της οδηγίας (ΕΕ) 2019/2034 του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 27ης Νοεμβρίου 2019 σχετικά με την προληπτική εποπτεία 
επιχειρήσεων επενδύσεων και την τροποποίηση των οδηγιών 2002/87/ΕΚ,Y 2009/65/ΕΚ, 2011/61/ΕΕ, 
2013/36/ΕΕ, 2014/59/ΕΕ και 2014/65/ΕΕ. 

 Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο διευκρινίζεται ότι η εφαρμογή των βημάτων τιμής σε μετοχές, 
αποθετήρια έγγραφα, διαπραγματεύσιμα αμοιβαία κεφάλαια, πιστοποιητικά και λοιπά παρόμοια 
χρηματοπιστωτικά μέσα δεν εμποδίζει τις ρυθμιζόμενες αγορές να ταυτίζουν εντολές μεγάλου μεγέθους στο 
ενδιάμεσο των τρεχουσών τιμών αγοράς και πώλησης. 

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Ελέγχου των Κρατικών Ενισχύσεων 
Νόμου, ώστε να εισαχθούν νέες πρόνοιες για στελέχωση και δημιουργία δομής και οργανικών θέσεων λειτουργού 
του Γραφείου του Εφόρου Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων. 

 Σκοπός του τρίτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμου, ώστε 
να παρασχεθούν φορολογικά κίνητρα σε φυσικά πρόσωπα που επενδύουν σε καινοτόμες επιχειρήσεις είτε 
απευθείας είτε μέσω επενδυτικού ταμείου. 

 Σημειώνεται ότι όσον αφορά το πρώτο νομοσχέδιο, σύμφωνα με τα κατατεθέντα ενώπιον της επιτροπής 
στοιχεία, η εναρμόνιση με το άρθρο 64.5 της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/2034 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 27ης Νοεμβρίου 2019 έχει δημοσιευθεί στην Επίσημη Εφημερίδα της ΕΕ στις 5 Δεκεμβρίου 2019 
και σύμφωνα με το άρθρο 67 της σχετικής Οδηγίας τα κράτη μέλη πρέπει να εφαρμόσουν τα αναγκαία μέτρα, 
για να συμμορφωθούν με το άρθρο 64.5 από τις 26 Μαρτίου 2020.  Σε περίπτωση καθυστέρησης, όπως 
αναφέρεται, η Δημοκρατία ενδεχομένως να έχει σοβαρές νομικές επιπτώσεις από καταχώριση προσφυγής στο 
ΔΕΕ.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υιοθετώντας τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις των υπό αναφορά νομοσχεδίων, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή τους σε νόμους. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και Δραστηριοτήτων και Ρυθμιζόμενων Αγορών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020.   

2. Ο περί Ελέγχου των Κρατικών Ενισχύσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 

3. Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τους κανονισμούς 
«Οι περί Ελέγχου των Κρατικών Ενισχύσεων (Κεντρικό Σύστημα Μητρώων Κρατικών Ενισχύσεων και 

Ενισχύσεων Ήσσονος Σημασίας) Κανονισμοί του 2020»   
Παρόντες:  
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος  Άριστος Δαμιανού  

 Μαρίνος Μουσιούττας  Αντρέας Καυκαλιάς 

 Αβέρωφ Νεοφύτου   Γιώργος Λιλλήκας 

 Μάριος Μαυρίδης   Μιχάλης Γιωργάλλας  

 Ονούφριος Κουλλά Γιώργος Περδίκης 

 Στέφανος Στεφάνου Άννα Θεολόγου  
 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού διαβουλεύθηκε αυθημερόν τους πιο 
πάνω κανονισμούς, οι οποίοι κατατέθηκαν στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκαν επείγοντες.  
Στη διαβούλευση αυτή συμμετείχε ο Έφορος Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων και εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Οικονομικών.     
 Με τους πιο πάνω κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 25 του περί Ελέγχου των Κρατικών 
Ενισχύσεων Νόμου, σκοπείται η εισαγωγή προνοιών για τη ρύθμιση της λειτουργίας του Κεντρικού Συστήματος 
Μητρώων Κρατικών Ενισχύσεων και Ενισχύσεων Ήσσονος Σημασίας.  Ως διαχειριστής του συστήματος ορίζεται 
το γραφείο του Εφόρου Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων, το οποίο θα έχει εποπτικό και συντονιστικό ρόλο και 
χρήστες οι αρμόδιες αρχές της Δημοκρατίας.   
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 Επιπρόσθετα, απαλείφονται αναχρονιστικές πρόνοιες, καθώς και πρόνοιες που περιορίζουν την 
ανεξαρτησία του Εφόρου Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η τήρηση μητρώων κρατικών 
ενισχύσεων ήσσονος σημασίας προβλέπεται ρητά στους σχετικούς ευρωπαϊκούς κανονισμούς και η εφαρμογή 
της διαδικασίας αυτής μέσω ενός κεντρικού ηλεκτρονικού συστήματος κρίνεται ως η πλέον κατάλληλη και 
αποτελεσματική επιλογή για σκοπούς άσκησης ουσιαστικού ελέγχου της τήρησης των κανονισμών τόσο από το 
Γραφείο Εφόρου Κρατικών Ενισχύσεων όσο και από τις αρμόδιες αρχές.   

 Περαιτέρω, το Κεντρικό Σύστημα Μητρώων Κρατικών Ενισχύσεων και Ενισχύσεων Ήσσονος Σημασίας, 
μετά από περίοδο τριών ετών από την πλήρη λειτουργία του, θα αντικαταστήσει την υφιστάμενη διαδικασία 
ελέγχου της τήρησης των ανώτατων ορίων ενισχύσεων ήσσονος σημασίας όπως αυτή καθορίζεται στους 
οικείους περί ελέγχου των Κρατικών Ενισχύσεων (Ενισχύσεις Ήσσονος Σημασίας) Κανονισμούς του 2009 και 
2012 με την υποβολή γραπτών δηλώσεων από τους δικαιούχους της ενίσχυσης.  Η υφιστάμενη διαδικασία 
ελέγχου, όπως διαπιστώνεται από τη μέχρι σήμερα εμπειρία, κρίνεται ως αναποτελεσματική, καθότι οι αρμόδιες 
αρχές δεν μπορούν να εξακριβώνουν το σωρευτικό (συνολικό) ποσό ενισχύσεων ήσσονος σημασίας που 
παραχωρούνται σε δικαιούχους στη συγκεκριμένη χρονική περίοδο που προβλέπεται στους σχετικούς 
κανονισμούς, όπως και κατά πόσο ανήκουν σε ενιαία επιχείρηση.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υιοθετώντας τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις των υπό αναφορά κανονισμών, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως αυτοί έχουν 
κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Προχωρούμε στην ψηφοφορία του πρώτου νομοσχεδίου, που είναι «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε, εκτός του ΕΛΑΜ.   Είκοσι μία ψήφοι υπέρ και μία ψήφος εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι μία ψήφους υπέρ και μία ψήφο εναντίον, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ψηφίστε τώρα για το υπ’ αριθμόν 2 θέμα, που είναι «Ο περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και Δραστηριοτήτων 
και Ρυθμιζόμενων Αγορών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Είκοσι μία ψήφοι υπέρ και μία ψήφος εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

Με είκοσι μία ψήφους υπέρ και μία ψήφο εναντίον, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Ψηφίστε τώρα για το υπ’ αριθμόν 3 θέμα, που είναι «Ο περί Ελέγχου των Κρατικών Ενισχύσεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019».  

 Ψηφίστε, παρακαλώ, και πέστε μας τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Είκοσι μία ψήφοι υπέρ και μία ψήφος εναντίον. 

                                            
* Στο πλαίσιο της λήψης έκτακτων μέτρων ασφαλείας για αντιμετώπιση της ενσκήψασας πανδημίας COVID-19 δεν 

πραγματοποιήθηκε ηλεκτρονική ψηφοφορία. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι μία ψήφους υπέρ και μία ψήφο εναντίον, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ερχόμαστε τώρα στους κανονισμούς που έχουν κηρυχθεί επείγοντες και τιτλοφορούνται «Οι περί Ελέγχου 
των Κρατικών Ενισχύσεων (Κεντρικό Σύστημα Μητρώων Κρατικών Ενισχύσεων και Ενισχύσεων Ήσσονος 
Σημασίας) Κανονισμοί του 2020». 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι μία ψήφοι υπέρ και μία ψήφος εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι μία ψήφους υπέρ και μία ψήφο εναντίον, οι κανονισμοί εγκρίνονται.  

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα στην ημερήσια διάταξη είναι «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 
του 2020».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 
 Ανδρέας Κυπριανού, πρόεδρος  

 Σάβια Ορφανίδου  

 Μιχάλης Σοφοκλέους 

 Κώστας Κώστα 

 Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Άγγελος Βότσης  

 Μαρίνος Μουσιούττας  

Ηλίας Μυριάνθους 

Γεώργιος Παπαδόπουλος  

Άννα Θεολόγου  

 

Μη μέλη της επιτροπής: 
Γιώργος Περδίκης  

Λίνος Παπαγιάννης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε κατά 
προτεραιότητα το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της, η οποία πραγματοποιήθηκε στις 29 Απριλίου 2020 με 
τηλεδιάσκεψη.  Στην εν λόγω συνεδρία συμμετείχαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και 
Βιομηχανίας, του Υπουργείου Οικονομικών και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας.  Στη συνεδρία αυτή 
συμμετείχε επίσης ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Το Γραφείο του Εφόρου Εταιρειών και 
Επίσημου Παραλήπτη, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Εταιρειών Νόμου, έτσι ώστε αφενός μεν 
να μετατεθεί για το έτος 2020 η χρονική προθεσμία καταβολής από τις εταιρείες του ετήσιου τέλους των €350 
από την 30ή Ιουνίου στην 31η Δεκεμβρίου 2020 και αφετέρου να παραχωρηθεί στον Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας η δυνατότητα έκδοσης διατάγματος για πιθανή περαιτέρω παράταση στην εν λόγω 
χρονική προθεσμία σε περίπτωση συνέχισης της πανδημίας COVID-19 και των αρνητικών οικονομικών 
επιπτώσεων που αυτή επιφέρει. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η υπό συζήτηση τροποποίηση κρίνεται 
αναγκαία, λόγω των δυσμενών επιπτώσεων που έχει επιφέρει στην εθνική οικονομία και ιδιαίτερα στις εταιρείες 
που είναι εγγεγραμμένες στο Μητρώο η εφαρμογή περιοριστικών μέτρων για την παρεμπόδιση της εξάπλωσης 
του ιού COVID-19 στην Κυπριακή Δημοκρατία, προκειμένου οι εν λόγω εταιρείες να στηριχθούν κατά τη διάρκεια 
της έξαρσης της πανδημίας, αλλά και να περιοριστεί ο αντίκτυπος από την εφαρμογή των μέτρων αυτών. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης επί των προνοιών του νομοσχεδίου οι βουλευτές, αφού ζήτησαν και έλαβαν 
διευκρινιστικές απαντήσεις για επιμέρους θέματα του νομοσχεδίου, τόνισαν την επιτακτική ανάγκη στήριξης των 
εταιρειών σε αυτή τη δύσκολη περίοδο.  Παράλληλα, επισήμαναν ότι η πιθανή διαφοροποίηση του υπό συζήτηση 
τέλους απασχόλησε την επιτροπή σε αριθμό συνεδριάσεών της στο παρελθόν κατά την εξέταση τόσο των 
προτάσεων νόμου που εκκρεμούν ενώπιόν της όσο και αυτεπάγγελτα.  Όμως, σε καμία περίπτωση δεν κατέστη 
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δυνατή οποιαδήποτε τροποποίησή του, αφού η εκτελεστική εξουσία είχε ζητήσει πίστωση χρόνου για εξεύρεση 
κονδυλίου, προκειμένου να καλύψει τη διαφορά που θα δημιουργείτο στον κρατικό προϋπολογισμό από την 
όποια διαφοροποίησή του.   

 Συναφώς, η επιτροπή, αφού επιβεβαίωσε την πρόθεσή της για άμεση διαφοροποίηση του ετήσιου τέλους 
των €350 που καταβάλλουν οι εταιρείες δεσμεύτηκε όπως πριν από το τέλος του έτους μελετήσει περαιτέρω τις 
εισηγήσεις που έχει ενώπιόν της, καθώς και πιθανές νέες εισηγήσεις για τροποποίησή του, ούτως ώστε αυτό να 
υπολογίζεται σε δικαιότερη βάση.  

 Όλοι όσοι κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής συμφώνησαν με τους σκοπούς και 
επιδιώξεις του νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο όπως αυτό κατατέθηκε από την 
εκτελεστική εξουσία και αφού έτυχε των απαραίτητων νομοτεχνικών βελτιώσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Παρακαλώ να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι μία ψήφοι υπέρ και μία ψήφος εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι μία ψήφους υπέρ και μία ψήφο εναντίον, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα 5 έως 7 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Ερχόμαστε τώρα στα υπόλοιπα θέματα τα οποία έχουμε κηρύξει επείγοντα. 

 Το δεύτερο θέμα είναι «Ο περί Ρύθμισης Μεταλλείων και Λατομείων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020».  
Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το νομοσχέδιο «Ο περί Ρύθμισης 
Μεταλλείων και Λατομείων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 
 Αδάμος Αδάμου Χρίστος Ορφανίδης 

 Χαράλαμπος Θεοπέμπτου Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Ελένη Σταύρου  Μη μέλη της επιτροπής: 
 Νίκος Κέττηρος Λίνος Παπαγιάννης 

 Ευανθία Σάββα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε αυθημερόν το πιο πάνω νομοσχέδιο, το οποίο 
κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγον.  Της σημερινής συνεδρίας της 
επιτροπής και πριν από την κατάθεση αυτού στην ολομέλεια προηγήθηκε διαβούλευση μέσω τηλεδιάσκεψης. 

 Στη διαβούλευση αυτή συμμετείχαν εκπρόσωποι της Υπηρεσίας Μεταλλείων του Υπουργείου Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και του Παγκύπριου 
Συνδέσμου Σκυροποιών.  Στη διαβούλευση αυτή συμμετείχε επίσης ο Πρόεδρος της Βουλής των 
Αντιπροσώπων.   

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου όπως αυτό αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή είναι η τροποποίηση 
του περί Ρύθμισης Μεταλλείων και Λατομείων Νόμου, ώστε να παρασχεθεί η εξουσία στο Υπουργικό Συμβούλιο 
σε περιπτώσεις εκτάκτου ανάγκης να μπορεί να εξουσιοδοτήσει τον Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Περιβάλλοντος να εκδίδει διάταγμα, που δημοσιεύεται στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας, στο οποίο 
να προβλέπεται η παροχή διευκολύνσεων αποπληρωμής τελών, μισθωμάτων, ενοικίων και δικαιωμάτων όπως 
αυτά καθορίζονται σε σχετικούς κανονισμούς που εκδίδονται δυνάμει του εν λόγω νόμου.  Ειδικότερα, με το υπό 
αναφορά διάταγμα θα καθορίζεται ο τρόπος και η περίοδος ισχύος των διευκολύνσεων που θα παρέχονται.  
Επιπρόσθετα, το νομοσχέδιο προβλέπει ότι, στην περίπτωση που τα πληρωτέα τέλη, μισθώματα, ενοίκια και 
δικαιώματα δεν καταβληθούν εντός του χρόνου που θα καθορίζεται στο εν λόγω διάταγμα, ο επιθεωρητής 
μεταλλείων θα επιβάλλει πρόσθετη επιβάρυνση ποσοστού είκοσι πέντε τοις εκατόν (25%) επί του οφειλόμενου 
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ποσού. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η ανάγκη κατάθεσης του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου στη Βουλή για ψήφιση, το οποίο αφορά την παροχή των πιο πάνω αναφερόμενων διευκολύνσεων 
προέκυψε λόγω των δυσμενών επιπτώσεων που διαπιστώθηκαν στη λατομική βιομηχανία από τις ιδιαίτερες 
συνθήκες που διαμορφώθηκαν έπειτα από την εφαρμογή περιοριστικών μέτρων για την παρεμπόδιση της 
εξάπλωσης του ιού COVID-19 στην Κυπριακή Δημοκρατία. 

 Συγκεκριμένα, λόγω της επιβολής μέτρων αναστολής των εργασιών σε όλα τα εργοτάξια στα οποία 
υπάρχει ταυτόχρονη παρουσία πέραν των τριών ατόμων, προκλήθηκαν αλυσιδωτές δυσμενείς επιπτώσεις στις 
πωλήσεις αδρανών υλικών και τσιμέντου, που αποτελούν τις πρώτες ύλες που χρησιμοποιούνται στα εργοτάξια 
της οικοδομικής βιομηχανίας και οδοποιίας.  Ειδικότερα παρατηρήθηκε μείωση στις πωλήσεις λατομικών υλικών, 
η οποία ανέρχεται στο 75%, συγκριτικά με τις πωλήσεις του προηγούμενου μήνα, και επιπλέον διαπιστώθηκε ότι 
οι εισπράξεις είναι μηδαμινές λόγω αναστολής των εργασιών των περισσότερων επιχειρήσεων της οικοδομικής 
βιομηχανίας και οδοποιίας. 

 Συναφώς, κρίθηκε αναγκαίο να παραχωρηθούν στις λατομικές επιχειρήσεις οι υπό αναφορά 
διευκολύνσεις στην πληρωμή οφειλών προς τη Δημοκρατία, έως ότου τερματιστούν τα περιοριστικά μέτρα και 
επανέλθει η κανονική λειτουργία των επιχειρήσεων.  Περαιτέρω, στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το 
νομοσχέδιο διευκρινίζεται ότι οι διευκολύνσεις αυτές δεν αφορούν μείωση του οφειλόμενου ποσού, βάσει της 
σχετικής ισχύουσας νομοθεσίας αλλά αποπληρωμή αυτού σε συγκεκριμένες δόσεις.  

 Ο εκπρόσωπος της Υπηρεσίας Μεταλλείων ανέφερε ότι το διάταγμα το οποίο θα εκδοθεί από τον υπουργό 
θα προβλέπει αναστολή πληρωμής των ενοικίων, μισθωμάτων και δικαιωμάτων για τους μήνες Απρίλιο, Μάιο 
και Ιούνιο του τρέχοντος έτους και θα καθορίζει την αποπληρωμή αυτών σε τέσσερις ισόποσες μηνιαίες δόσεις, 
της πρώτης αρχομένης από τον μήνα Σεπτέμβριο και της τελευταίας τον Δεκέμβριο του 2020.  

 Στο στάδιο της διαβούλευσης επί του νομοσχεδίου την επιτροπή απασχόλησε το ζήτημα της ημερομηνίας 
έναρξης της ισχύος αυτού, καθότι σε περίπτωση ισχύος του μετά την 30ή Απριλίου δε θα είναι δυνατή η παροχή 
των προβλεπόμενων διευκολύνσεων για οφειλές που αφορούν στον μήνα Απρίλιο.  Επιπρόσθετα, την επιτροπή 
απασχόλησε η απουσία από τις προτεινόμενες διατάξεις της ερμηνείας του όρου «έκτακτη ανάγκη», ερμηνεία η 
οποία διευκρινίζεται στην εισηγητική και αιτιολογική έκθεση που συνοδεύουν το νομοσχέδιο, αλλά δεν 
καθορίζεται ρητά στο κείμενο του νομοσχεδίου.   

 Για τους πιο πάνω λόγους ο πρόεδρος της επιτροπής ζήτησε από τον εκπρόσωπο της Υπηρεσίας 
Μεταλλείων σε συνεργασία με την εκπρόσωπο της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας να μελετήσουν εκ νέου 
το νομοσχέδιο, λαμβάνοντας υπόψη τους πιο πάνω προβληματισμούς της επιτροπής και σε περίπτωση 
συναίνεσης να αποστείλει αναθεωρημένο κείμενο στην επιτροπή, το οποίο, αφού μελετηθεί από την τελευταία, 
θα προωθηθεί στην ολομέλεια του σώματος για λήψη τελικής απόφασης.   

 Συναφώς με τα πιο πάνω, η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας σε συνεργασία με τον 
εκπρόσωπο της Υπηρεσίας Μεταλλείων μελέτησαν τα υπό αναφορά ζητήματα και απέστειλαν στην επιτροπή 
αναθεωρημένο κείμενο νομοσχεδίου στο οποίο ενσωματώθηκαν οι πιο πάνω παρατηρήσεις της επιτροπής.  
Συγκεκριμένα, οι τροποποιήσεις που περιλήφθηκαν στο νομοσχέδιο περιλαμβάνουν τα ακόλουθα: 

1. Προοίμιο στο οποίο διασαφηνίζεται ότι οι νομοθετικές ρυθμίσεις προτείνονται για αντιμετώπιση της 
έκτακτης κατάστασης που έχει δημιουργηθεί με την εφαρμογή των περιοριστικών μέτρων για την 
παρεμπόδιση της εξάπλωσης της πανδημίας COVID-19 στην Κυπριακή Δημοκρατία. 

2. Πρόνοιες για αναδρομική ισχύ από την 1η Απριλίου 2020 τόσο αυτού όσο και του διατάγματος που θα 
εκδοθεί δυνάμει αυτού. 

Το εν λόγω κείμενο στάλθηκε στα μέλη της επιτροπής για σκοπούς τοποθέτησης.    
Όλα τα εμπλεκόμενα μέρη τα οποία έλαβαν μέρος στην τηλεδιάσκεψη συμφώνησαν με τους σκοπούς και 

τις επιδιώξεις του εν λόγω νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος με την παρούσα έκθεσής της υποβάλλει το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο στην ολομέλεια και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο όπως αυτό έχει τελικά 
διαμορφωθεί με βάση τα πιο πάνω. 

 Τονίζεται ότι, λόγω της έκρυθμης κατάστασης που επηρεάζει και την εύρυθμη λειτουργία του νομοθετικού 
σώματος, το υπό αναφορά νομοσχέδιο υποβάλλεται προς ψήφιση στην ολομέλεια του σώματος με τις ελάχιστες 
διορθώσεις από νομοτεχνικής, συντακτικής και γλωσσικής άποψης εκ μέρους των αρμόδιων υπηρεσιών της 
Βουλής.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Παρακαλώ να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι μία ψήφοι υπέρ και μία εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι μία ψήφους υπέρ και μία ψήφο εναντίον, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα επόμενα δύο θέματα είναι προτάσεις νόμου και τιτλοφορούνται «Ο περί Ερμηνείας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020» και «Ο περί Δικηγόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τις προτάσεις νόμου «Ο περί Ερμηνείας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» και «O περί Δικηγόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020» 
Παρόντες:  
 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος  Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Δημήτρης Δημητρίου Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 

 Άριστος Δαμιανού Πανίκος Λεωνίδου 

 Ευανθία Σάββα Κωστής Ευσταθίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών εξέτασε αυθημερόν τα υπό αναφορά νομοσχέδια και κανονισμούς, 
τα οποία κατατέθηκαν στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας του σώματος και κηρύχθηκαν κατεπείγοντα, σε 
συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε διά τηλεδιασκέψεως. 

 Στη συζήτηση συμμετείχαν ο Υπουργός Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, η Αρχιπρωτοκολλητής του 
Ανωτάτου Δικαστηρίου, η Επίτροπος Νομοθεσίας και εκπρόσωποι της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και 
του Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου.  Τη συνεδρία διά τηλεδιασκέψεως παρακολούθησε επίσης ο Πρόεδρος 
της Βουλής των Αντιπροσώπων.   

 Με τις υπό αναφορά προτάσεις νόμου προτείνεται η θέσπιση νομοθεσιών, οι οποίες κρίνονται αναγκαίες 
για την αντιμετώπιση και τον περιορισμό του αντικτύπου στην απονομή της δικαιοσύνης, των μέτρων που 
λήφθηκαν συνεπεία της ενσκήψασας πανδημίας COVID-19, η οποία πλήττει και τη Δημοκρατία, και ιδιαίτερα των 
επιπτώσεων στα δικαιώματα των πολιτών για πρόσβαση στη δικαιοσύνη.   

 Σκοπός της πρώτης πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Ερμηνείας Νόμου [Κεφ. 1], έτσι ώστε 
να προβλέπεται η αναστολή ορισμένων προθεσμιών που τίθενται από νομοθεσίες για την άσκηση των 
δικαιωμάτων των πολιτών για πρόσβαση στη δικαιοσύνη, με στόχο να διαφυλαχθούν τα δικαιώματα αυτά μέχρι 
τη λήξη των εξαιρετικών και απρόβλεπτων περιστάσεων που δημιουργήθηκαν στον τομέα της δημόσιας υγείας 
από την έξαρση της πανδημίας COVID-19.  Ειδικότερα, με την πρόταση νόμου οποιαδήποτε προθεσμία ή χρόνος 
παραγραφής ή λήψης μέτρων προβλέπεται σε νόμο ή κανονισμό και λήγει εντός της περιόδου από τη 15η 
Μαρτίου μέχρι και την 30ή Ιουνίου 2020 παρατείνεται μέχρι την 31η Ιουλίου 2020. 

 Με τη δεύτερη πρόταση νόμου σκοπείται η τροποποίηση του περί Δικηγόρων Νόμου [Κεφ. 2], έτσι ώστε 
να επιτρέπεται η καταβολή του δικαιώματος έκδοσης της ετήσιας άδειας άσκησης επαγγέλματος μέχρι και την 
30ή Σεπτεμβρίου 2020, καθώς και να ανασταλούν οι διατάξεις που αφορούν την επιβολή προστίμου σε 
περίπτωση μη καταβολής του δικαιώματος αυτού εντός τριών μηνών από τη λήξη της ετήσιας άδειας. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι στην τηλεδιάσκεψη συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
προτάσεων νόμου.  

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν τους, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των προτάσεων νόμου στην ολομέλεια.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ, για την πρώτη πρόταση νόμου, που τιτλοφορείται «Ο περί Ερμηνείας 
(Τροποποιητικός) Νόμος το 2020». 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι μία ψήφοι υπέρ και μία εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Με είκοσι μία ψήφους υπέρ και μία ψήφο εναντίον, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ψηφίστε τώρα για τη δεύτερη πρόταση νόμου, που είναι «Ο περί Δικηγόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2020». 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι μία ψήφοι υπέρ και μία εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι μία ψήφους υπέρ και μία ψήφο εναντίον, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ ολοκληρώνουμε τις εργασίες της ημέρας.  Αν έχω παραλείψει κάτι, να παρακαλέσω να μου το 
υποδείξει κάποιος. 

 Ναι, κύριε Κουλία, έχω παράλειψη;  

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να δικαιολογήσω την ψήφο μου για ένα θέμα διαδικαστικό τουλάχιστον, αν επιτρέπεται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό και πολύ σύντομα. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Πολύ πολύ σύντομα, διότι αφορά τον σεβασμό του κράτους προς τη Βουλή, όσον αφορά το τέταρτο θέμα 
με τα περιβόητα €350, τα οποία χαρατσώνουν μια εταιρεία πετρελαιοειδών, μια εταιρεία… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τι είναι το πρόβλημα;  Το θέμα το συζητήσαμε, παρακάτω. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Γι’ αυτό, κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, σας παρακαλώ. 

 Αυτό το θέμα ηγέρθη από πολλούς συναδέλφους και υπάρχει πρόταση νόμου ενώπιον της αρμόδιας 
κοινοβουλευτικής επιτροπής.  Το κράτος δεσμεύτηκε να έρθει να το χειριστεί.  Και τι κάμνει το κράτος;  
Χαράτσωσε τον κόσμο τότε που είχε ευκολία και σήμερα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Κουλία, σας παρακαλώ, νομίζω ότι τα είπαμε, δεν έχει κανένα… 

 Πρώτα απ’ όλα, δε δικαιολογείται η θετική ψήφος.  Δεύτερον, είναι οι συνθήκες τέτοιες, δε μιλά κανένας.  
Υπάρχουν αρχηγοί κομμάτων, εκπρόσωποι κ.λπ.  Τρίτον, το διαδικαστικό πού βρίσκεται; 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Το διαδικαστικό ευρίσκεται στο ότι, όταν υπάρχουν προτάσεις νόμου, να τις σέβεται το κράτος και όχι να 
έρχεται κάτω από τέτοιες συνθήκες δύσκολες να δράττεται της ευκαιρίας… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είχατε πρόταση εσείς για το ίδιο πράγμα;   

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ασφαλέστατα, κύριε Πρόεδρε, γι’ αυτό πήρα τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, μπορεί να είναι και λάθος δικό μας που δεν σας καλέσαμε στη σύσκεψη. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές σας έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.441, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Ο Γενικός Ελεγκτής σε επιστολή του προς τον Υπουργό Οικονομικών ημερομηνίας 16 Απριλίου 2020, με 
θέμα τη συμφωνία δανείου ύψους 26 εκατομμυρίων ευρώ μεταξύ του Ινστιτούτου Νευρολογίας και Γενετικής 
Κύπρου και της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων αναφορικά με τη χρηματοδότηση της κτιριακής επέκτασης 
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του ινστιτούτου εισηγείται μεταξύ άλλων την πιο ενεργή και στενότερη συνεργασία του ινστιτούτου με το 
Πανεπιστήμιο Κύπρου.  Ειδικότερα, αναφέρει ότι, εάν δεν επιτευχθεί πλήρης ή μερική ενσωμάτωση του 
ινστιτούτου στο Πανεπιστήμιο Κύπρου, μια στενότερη συνεργασία θα μπορούσε να αφορά στην κοινή 
αξιοποίηση εξοπλισμού και εγκαταστάσεων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πώς αξιολογεί την 
εισήγηση του Γενικού Ελεγκτή και αν έχουν προωθηθεί από κυβερνητικής πλευράς προτάσεις για στενότερη 
συνεργασία Πανεπιστημίου Κύπρου και Ινστιτούτου Νευρολογίας και Γενετικής Κύπρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.442, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Ο Γενικός Ελεγκτής σε επιστολή του προς τον Υπουργό Οικονομικών, ημερομηνίας 16 Απριλίου 2020, 
με θέμα τη συμφωνία δανείου ύψους €26 εκατομ. μεταξύ του Ινστιτούτου Νευρολογίας και Γενετικής Κύπρου και 
της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων για τη χρηματοδότηση της κτιριακής επέκτασης του ινστιτούτου, 
προτείνει την επαναξιολόγηση της αναγκαιότητας του έργου της κτιριακής επέκτασης και το ενδεχόμενο 
αναβολής της υλοποίησης του έργου. Ειδικότερα, ο Γενικός Ελεγκτής υποστηρίζει ότι η εν λόγω επέκταση θα 
επιβαρύνει τα δημόσια οικονομικά, σημειώνοντας παράλληλα ότι υπάρχουν προβλήματα στην όλη διαδικασία, 
τα οποία ενδεχομένως να αποτελέσουν εμπόδιο στην ολοκλήρωση της επέκτασης εντός των 
χρονοδιαγραμμάτων και στη βάση του ποσού που έχει προϋπολογιστεί, και κρούοντας τον κώδωνα του κινδύνου 
για πιθανή υπέρβαση του προϋπολογιζόμενου ποσού για την κατασκευή του κτιρίου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πώς αξιολογεί την 
εισήγηση του Γενικού Ελεγκτή και αν έχει εξεταστεί το ενδεχόμενο να αναβληθεί η κτιριακή επέκταση του 
Ινστιτούτου Νευρολογίας και Γενετικής Κύπρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.443, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι δέκα κράτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης (Αυστρία, Δανία, Φινλανδία, Ιταλία, 
Λετονία, Λουξεμβούργο, Ολλανδία, Πορτογαλία, Ισπανία και Σουηδία) μέσω των αρμόδιων υπουργών τους 
απέστειλαν επιστολή προς την Ευρωπαϊκή Επιτροπή ζητώντας  όπως η Ευρωπαϊκή Πράσινη Συμφωνία 
αποτελέσει ένα από τα βασικά εργαλεία διαχείρισης της νέας κατάστασης πραγμάτων που θα προκύψει μετά την 
αντιμετώπιση της πανδημίας του κορωνοϊού. Ειδικότερα, οι υπουργοί με την επιστολή τους τονίζουν ότι η 
Ευρωπαϊκή Πράσινη Συμφωνία θα πρέπει να ληφθεί υπόψη στα όποια σχέδια γίνονται για την ανάκαμψη της 
ευρωπαϊκής οικονομίας. Την επιστολή προσυπέγραψαν στη συνέχεια και άλλα κράτη μέλη (Ιρλανδία, Σλοβενία, 
Σλοβακία, Μάλτα, Γαλλία, Γερμανία, Ελλάδα), με αποτέλεσμα σήμερα ο αριθμός τους να φτάνει τα δεκαεπτά 
κράτη.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για ποιο λόγο η 
Κυπριακή Δημοκρατία δεν έχει προσυπογράψει ακόμη την εν λόγω επιστολή και αν έχουν μελετηθεί από 
πλευράς υπουργείου οποιαδήποτε σχέδια, ώστε η αντιμετώπιση της κρίσης και σε εσωτερικό επίπεδο να 
βασιστεί στις αρχές της πράσινης οικονομίας και ανάπτυξης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.444, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Κέντρο Συντονισμού Αντιμετώπισης Εκτάκτων Αναγκών (ERCC) της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής συγχρηματοδότησε και συνδιοργάνωσε περίπου διακόσιες πτήσεις, με τις οποίες 
επαναπατρίστηκαν περίπου 45 000 πολίτες της ΕΕ από χώρες εκτός ΕΕ. Ειδικότερα, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, 
μέσω του Μηχανισμού Πολιτικής Προστασίας της ΕΕ, εφόσον ένα κράτος μέλος τον ενεργοποιήσει, μπορεί να 
συγχρηματοδοτήσει το κόστος μεταφοράς των επαναπατρισθέντων πολιτών έως και 75%. Σύμφωνα με τα 
στοιχεία που έδωσε στη δημοσιότητα η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, η Κυπριακή Δημοκρατία φαίνεται ότι δεν έχει κάνει 
χρήση του εν λόγω μηχανισμού (επισυνάπτεται σχετικός πίνακας). 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων γιατί η Κυπριακή 
Δημοκρατία δεν έχει χρησιμοποιήσει τον Μηχανισμό Πολιτικής Προστασίας της ΕΕ για τον επαναπατρισμό 
Κυπρίων υπηκόων από τρίτες χώρες και αν η Κυπριακή Δημοκρατία έχει κάνει χρήση οποιωνδήποτε άλλων 
εργαλείων προσφέρει η ΕΕ για επαναπατρισμό Κυπρίων πολιτών.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής. Αντίγραφό τους στάλθηκε 
στο αρμόδιο Υπουργείο. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.445, ημερομηνίας 27 Απριλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα 
σχετικά με τη σφαγή αμνοεριφίων και αιγοπροβάτων: 

1. Ποιος είναι ο αριθμός των αμνοεριφίων και αιγοπροβάτων που έχουν σφαγιαστεί κατά την περίοδο του 
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Πάσχα (Σάββατο του Λαζάρου μέχρι Μεγάλο Σάββατο) τα τελευταία πέντε (5) χρόνια ανά έτος; Για τις 
αντίστοιχες περιόδους πόσα αμνοερίφια και αιγοπρόβατα έχουν εισαχθεί από το εξωτερικό; 

2. Ποιος είναι ο συνολικός αριθμός των αμνοεριφίων και αιγοπροβάτων που έχουν σφαγιαστεί τα τελευταία 
πέντε (5) χρόνια ανά έτος; Για τις ίδιες περιόδους πόσα αμνοερίφια και αιγοπρόβατα έχουν εισαχθεί από 
το εξωτερικό; 

3. Πόση ήταν η κατανάλωση των αμνοεριφίων και αιγοπροβάτων τα τελευταία πέντε (5) χρόνια ανά έτος. 

4. Πόσα αμνοερίφια και αιγοπρόβατα έχει καταγγελθεί ότι είχαν κλαπεί ή είχαν πεθάνει τα τελευταία πέντε 
(5) χρόνια ανά έτος;» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Απριλίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.03.413, ημερομηνίας 4 Ιανουαρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και επιθυμώ να σας διαβιβάσω αντίγραφο αυτόδηλης επιστολής 
του Προέδρου του Συμβουλίου Εγγραφής Κτηματομεσιτών με ημερομηνία 10.4.2020, στην οποία καταγράφονται 
όλα τα αιτούμενα στοιχεία: 

 “Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας παραθέτω πιο κάτω τα αιτούμενα στοιχεία: 

1. Οι Εγγεγραμμένοι και Αδειούχοι Κτηματομεσίτες κατά το έτος 2019 ήταν τετρακόσιοι δώδεκα (412), ως 
ακολούθως: 

α. Αμμόχωστος - 27 

β. Λάρνακα - 55 

γ. Λεμεσός - 143 

δ. Λευκωσία - 144 

ε. Πάφος - 43 

2. Οι εγγεγραμμένοι και αδειούχοι Βοηθοί Κτηματομεσίτες κατά το έτος 2019 ήταν συνολικά τριακόσιοι 
τριάντα έξι (336), ως ακολούθως: 

α. Αμμόχωστος - 16 

β. Λάρνακα - 41 

γ. Λεμεσός - 137 

δ. Λευκωσία - 116 

ε. Πάφος - 26 

3. Όσον αφορά τις εγγραφές στα Μητρώα Κτηματομεσιτών και Βοηθών Κτηματομεσιτών από το έτος 2012-
2019 έγιναν οι ακόλουθες: 

 Εγγραφές Κτηματομεσιτών:  179 

 Εγγραφές Βοηθών Κτηματομεσιτών:  1076 

4. Σε σχέση δε με το περιεχόμενο της πρώτης παραγράφου της ερώτησης του εν λόγω Βουλευτή, δυστυχώς 
πρέπει να τονίσω ότι η αναφορά περί ύπαρξης καταγγελιών για πλημμελή εκτέλεση των εργασιών του 
Συμβουλίου Εγγραφής Κτηματομεσιτών και για κατάχρηση εξουσίας, είναι όχι μόνο ανυπόστατες αλλά και 
προσβλητικές προς όλο το Συμβούλιο, εφόσον αυτό προσπαθεί μέσα από αντίξοες συνθήκες αλλά και 
πόλεμο που δέχεται από περιορισμένο αριθμό παράνομων και μη κτηματομεσιτών, να επιτελέσει στο 
έπακρο το έργο του, με το περιορισμένο προσωπικό που διαθέτει. 

5. Σημειώνεται ότι το Συμβούλιο προβαίνει σε συστηματικό έλεγχο των παράνομων αλλά και των 
εγγεγραμμένων κτηματομεσιτών σε όλες τις Επαρχίες και καταχωρεί ενώπιον του δικαστηρίου υποθέσεις 
που αφορούν παραβίαση του περί Κτηματομεσιτών Νόμου του 2010.  Είναι επίσης άξιο αναφοράς, το 
γεγονός ότι τα τελευταία δύο χρόνια, το Συμβούλιο έχει προβεί στην αγορά και εγκατάσταση ειδικού 
λογισμικού, με βάση το οποίο υποβάλλονται και εγκρίνονται ηλεκτρονικά όλες οι ετήσιες άδειες άσκησης 
επαγγέλματος (Κτηματομεσιτών και Βοηθών) με αποτέλεσμα την ταχύτερη και πιο αποτελεσματική 
εξέταση των αιτήσεων. 
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6. Ενόψει των ανωτέρω, το Συμβούλιο παρακαλεί όπως σε περίπτωση που υπάρχουν συγκεκριμένες 
καταγγελίες με απτά τεκμήρια, τότε να αποστέλλονται στο Συμβούλιο προς απάντηση και όχι να 
υποβάλλονται γενικές και αόριστες καταγγελίες. 

7. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες/ διευκρινήσεις.”» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Απριλίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.04.162, ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου  
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση σχετικά με τα κατασκευαστικά λάθη που έγιναν σε πολυκατοικία 
στον Κυβερνητικό Οικισμό Αγίου Ιωάννη στη Λεμεσό και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η πολυκατοικία στην οδό 11ος Δρόμος, αρ. 20, στον Κυβερνητικό Οικισμό Αγίου Ιωάννη έχει ανεγερθεί  
από ιδιώτη εργολάβο και η ανέγερση της ολοκληρώθηκε το 2012.  Σύμφωνα με το Συμβόλαιο του 
Εργολάβου ήταν στις υποχρεώσεις του η πενταετής συντήρηση της μόνωσης από την ημερομηνία 
παραλαβής του Έργου, ήτοι μέχρι το 2017. 

3. Εντός του 2018 παρουσιάστηκε πρόβλημα στην μόνωση της πολυκατοικίας, το οποίο επιδιορθώθηκε 
αμέσως από τον Εργολάβο Γενικής Συντήρησης του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως.  Αμέσως μετά 
την επιδιόρθωση της μόνωσης, το αρμόδιο Τμήμα έδωσε οδηγίες στον Εργολάβο Γενικής Συντήρησης 
των Οικισμών να επιδιορθώσει τα υπόλοιπα προβλήματα  (όπως ξεφυλλίσματα μπογιάς από οροφή και 
τοίχους, υγρασίες σε ξύλινες κατασκευές, προβλήματα στα ηλεκτρονικά κλπ).  Σημειώνεται ότι παρά τις 
επανειλημμένες προσπάθειες των επιβλεπόντων του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, οι ένοικοι της 
πολυκατοικίας δεν επέτρεψαν την είσοδο του εργολάβου στα διαμερίσματα τους, επειδή απαιτούσαν την 
ανόρυξη τέταρτου απορροφητικού λάκκου στην πολυκατοικία, ισχυριζόμενοι ότι οι υφιστάμενοι λάκκοι 
υπερχειλίζουν.  Αναφέρεται ότι το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει διευθετήσει να γίνεται 
καθαρισμός των υφιστάμενων απορροφητικών λάκκων κάθε εβδομάδα ώστε να μην παρουσιάζεται 
κανένα πρόβλημα υπερχείλισης. 

4. Μέχρι τη λήξη του Συμβολαίου Γενικής Συντήρησης στις 2 Δεκεμβρίου 2019, δεν κατέστη δυνατό να 
επιτραπεί από τους ενοίκους η είσοδος του Εργολάβου στην πολυκατοικία για επιδιόρθωση όλων των 
προβλημάτων, παρ’ όλες τις συνεχείς προσπάθειες των επιβλεπόντων του αρμόδιου Τμήματος. 

5. Με βάση τα όσα αναφέρονται πιο πάνω, για να καταστεί δυνατή η επιδιόρθωση των προαναφερθέντων 
προβλημάτων, θα πρέπει οι ένοικοι να επιτρέψουν στον νέο Εργολάβο Γενικής Συντήρησης, του οποίου 
το συμβόλαιο θα υπογραφεί σύντομα, να εισέλθει στα διαμερίσματα τους, ώστε να μπορέσει να 
υλοποιήσει τις επιδιορθωτικές εργασίες οι οποίες έχουν προταθεί από τους επιβλέποντες του Τμήματος 
Πολεοδομίας και Οικήσεως. 

6. Όσον αφορά το θέμα της έκδοσης τίτλων ιδιοκτησίας στους δικαιούχους πρόσφυγες που διαμένουν στην 
εν λόγω πολυκατοικία αναφέρεται ότι η όλη διαδικασία βρίσκεται στο στάδιο επιβεβαίωσης των σχεδίων 
από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας.  

7. Είμαστε στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες κρίνετε αναγκαίες.»  

Απάντηση ημερομηνίας 23 Απριλίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.173, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
(α) Στο πλαίσιο της εξέτασης της αίτησης για πολεοδομική άδεια για δημιουργία Θεματικού Πάρκου στο Νέο 

Χωριό Πάφου (ΠΑΦ/00813/2000/Α), υποβλήθηκε από τη Διευθύντρια του Τμήματος Πολεοδομίας και 
Οικήσεως, με σχετική επιστολή ημερομηνίας 18/10/2017, στο Τμήμα Περιβάλλοντος, Προκαταρκτική 
Εκτίμηση Επιπτώσεων στο Περιβάλλον (ΠΕΕΠ) για το προτεινόμενο έργο. 

(β) Στις 31 Ιουλίου 2018, τέθηκε σε ισχύ ο περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από 
Ορισμένα Έργα Νόμος του 2018 σύμφωνα με το άρθρο 24 του οποίου, για τα έργα του Δεύτερου 
Παραρτήματος, ετοιμάζεται Αιτιολογημένη Διαπίστωση. Η ΠΕΕΠ για το υπό αναφορά έργο αξιολογήθηκε 
από την Περιβαλλοντική Αρχή με βάση τις μεταβατικές διατάξεις των Άρθρων 53-55 του εν λόγω νέου 
Νόμου. 

(γ) Η Περιβαλλοντική Αρχή έκρινε αναγκαία τη διαβούλευση με τον Διευθυντή του Τμήματος Δασών, τον 
Διευθυντή του Τμήματος Γεωλογικής Επισκόπησης, τον Αν. Διευθυντή του Τμήματος Αναπτύξεως 
Υδάτων, καθώς και με τον Προϊστάμενο της Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας, αφού η υλοποίηση του 
συγκεκριμένου έργου ενδεχομένως επηρεάζει ζητήματα για τα οποία απαιτείτο η άποψή τους. 

(δ) Επιπρόσθετα, λαμβάνοντας υπόψη ότι το προτεινόμενο έργο χωροθετείται σε απόσταση 280 μέτρων 
περίπου, από τις περιοχές του Δικτύου Natura 2000, ΤΚΣ “Χερσόνησος Ακάμα” με κωδικό “CY4000010” 
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και ΖΕΠ “Ζώνη Ειδικής Προστασίας Χερσόνησος Ακάμα” με κωδικό “CY4000023”, η Περιβαλλοντική Αρχή 
ζήτησε τις απόψεις του Διευθυντή Τμήματος Δασών και του Προϊστάμενου Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας. 
Τα εν λόγω τμήματα με τις σχετικές επιστολές τους, υπέβαλαν τις απόψεις τους και έθεσαν όρους, οι 
οποίοι ενσωματώθηκαν στους όρους/προϋποθέσεις της Αιτιολογημένης Διαπίστωσης. 

(ε) Με βάση τις απόψεις των αρχών με τις οποίες έγινε διαβούλευση, την επιτόπια επίσκεψη και τις 
πληροφορίες που υποβλήθηκαν, ετοιμάστηκε η Αιτιολογημένη Διαπίστωση της Περιβαλλοντικής Αρχής. 

(στ) Η Αιτιολογημένη Διαπίστωση αποστάληκε στην Αδειοδοτούσα Αρχή (Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως). 
Η εν λόγω Αιτιολογημένη Διαπίστωση, βρίσκεται στην ιστοσελίδα του Τμήματος Περιβάλλοντος, στην πιο 
κάτω διαδρομή: http:/www.moa.gov.cy/moa/environment/enivronmentnew.nsf/ page49a_gr/page49a_gr? 
OpenDocument (Αρχική σελίδα - Εκτίμηση Επιπτώσεων στο Περιβάλλον - Αρχείο Έργων - 2018 - 161). 

2. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 
 Απάντηση ημερομηνίας 23 Απριλίου 2020 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Γιώργου Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.272, ημερομηνίας 30 Δεκεμβρίου 2019, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας παραθέτω τα πιο κάτω στοιχεία/πληροφορίες τα οποία 
έχουν σταλεί από την Αστυνομία: 

Ερώτηση 1: Πόσες καταγγελίες για ενδοοικογενειακή βία έγιναν στην Αστυνομία τα τελευταία πέντε 
χρόνια; 
 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τηρούνται στο Γραφείο Χειρισμού Θεμάτων Βίας στην Οικογένεια και 
Κακοποίησης Ανηλίκων, του Τμήματος Καταπολέμησης Εγκλήματος του Αρχηγείου Αστυνομίας, ο παγκύπριος 
ετήσιος αριθμός των αναφερόμενων περιστατικών/καταγγελιών βίας στην οικογένεια για το έτος 2019 ανήλθε σε 
1 137.  Σημειώνεται ότι για το έτος 2018 ανήλθε σε 942, για το έτος 2017 σε 788, ενώ για τα έτη 2016 και 2015 
ανήλθε σε 835 και 951 αντίστοιχα. 

Ερώτηση 2: Σε πόσες εξ αυτών οι θύτες κατείχαν στρατιωτικό τυφέκιο ή κυνηγετικό όπλο; 
Ερώτηση 3: Ποιες διαδικασίες ακολουθήθηκαν και σε πόσες εκ των πιο πάνω περιπτώσεων 
κατασχέθηκαν τα όπλα; 
1. Στο υφιστάμενο μηχανογραφημένο σύστημα της Αστυνομίας, στο οποίο καταγράφονται, συλλέγονται και 

εξάγονται δεδομένα για υποθέσεις που διερευνώνται από την Αστυνομία, δεν καταχωρίζονται στατιστικά 
στοιχεία που αφορούν συγκεκριμένα σε κατοχή οπλισμού από θύτες ή/και κατάσχεση τους στο πλαίσιο 
διερεύνησης οποιασδήποτε υπόθεσης.  Ως εκ τούτου, δεν υπάρχουν διαθέσιμα τέτοια στατιστικά. 

2. Βάσει φυσικού ελέγχου που διενεργήθηκε στους ποινικούς φακέλους που σχηματίστηκαν τα τελευταία 
πέντε χρόνια για υποθέσεις Βίας στην Οικογένεια, σε 283 περιπτώσεις, κατασχέθηκαν κυνηγετικά όπλα 
και στρατιωτικά τυφέκια. 

3. Παράλληλα, η Αστυνομία προέβη στην ετοιμασία μνημονίου ενεργειών για τον τρόπο χειρισμού 
περιπτώσεων που αφορούν πυροβόλα όπλα, το οποίο εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο στις 
26/10/16. 

 3.1. Με βάση το προαναφερόμενο μνημόνιο και τις διαδικασίες που προβλέπονται, όταν η Αστυνομία 
διερευνά καταγγελίες ατόμων με βίαιη συμπεριφορά, προχωρεί στην ανάκληση ή αναστολή της 
άδειας κατοχής των όπλων που κατέχουν βάσει του περί Πυροβόλων Όπλων και μη Πυροβόλων 
Όπλων Ν. 113(Ι)/2004 [άρθρο 5(5)] και τα όπλα παραλαμβάνονται από την Αστυνομία.  Το 
επηρεαζόμενο πρόσωπο παραπέμπεται σε ιατροσυμβούλιο και ανάλογα με το αποτέλεσμα 
κρίνεται/αποφασίζεται αν το πρόσωπο αυτό είναι ικανό να κατέχει όπλο ή αν το όπλο θα κρατηθεί 
στην Αστυνομία για φύλαξη ή θα μεταβιβαστεί σε άλλο πρόσωπο.  Τα στρατιωτικά όπλα 
παραδίδονται στην Εθνική Φρουρά. 

4. Πέραν των πιο πάνω, σημειώνεται ότι το θέμα της κατοχής ή και πρόσβασης σε πυροβόλο όπλο 
συμπεριλαμβάνεται στα δώδεκα κριτήρια/δείκτες του Πρωτοκόλλου Αξιολόγησης Επικινδυνότητας σε 
περιπτώσεις Βίας μεταξύ πρώην ή νυν συζύγων, συμβίων ή συντρόφων, το οποίο υιοθετήθηκε από την 
Αστυνομία τον Ιανουάριο του 2018 και ικανοποιεί τις πρόνοιες του «περί της Σύμβασης Του Συμβουλίου 
της Ευρώπης για την Πρόληψη και την Καταπολέμηση της Βίας κατά των Γυναικών και της 
Ενδοοικογενειακής Βίας (Κυρωτικού) Νόμου του 2017 [Ν. 14(ΙΙΙ)/2017] (άρθρο 51)» και του «περί της 
Θέσπισης Ελάχιστων Προτύπων σχετικά με τα Δικαιώματα, την Υποστήριξη και την Προστασία Θυμάτων 
της Εγκληματικότητας Νόμου του 2016 [Ν. 51(Ι)/2016]». 

5. Στα πλαίσια της αξιολόγησης της επικινδυνότητας, εάν το κριτήριο της οπλοκατοχής ισχύει, αποτιμάται 
πως τείνει να αυξάνει την επικινδυνότητα/ρίσκο για πρόκληση πολύ σοβαρής μέχρι και θανάσιμης βλάβης 
σε περισσότερα του ενός προσώπου.  Η αφαίρεση πυροβόλων όπλων (κυνηγετικών, στρατιωτικών, 
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υπηρεσιακών) περιλαμβάνεται στα μέτρα που δύναται να ληφθούν σε τέτοιας φύσεως υποθέσεις και η 
διαδικασία που ακολουθείται από την Αστυνομία εξαρτάται κατά περίπτωση από το είδος του οπλισμού, 
την ιδιότητα του χρήστη/κατόχου.  Εν κατακλείδι σημειώνεται ότι στις περιπτώσεις κατά τις οποίες η 
Αστυνομία δεν νομιμοποιείται να αφαιρέσει η ίδια τον οπλισμό, ενημερώνει άμεσα την αρμόδια Υπηρεσία 
που τον εξέδωσε για τις δικές της ενέργειες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Απριλίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.04.277, ημερομηνίας 9 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση σχετικά με τη διαδικασία και τον τρόπο καταβολής από τους 
δικαιούχους του ενοικίου για τη χρήση τ/κ περιουσιών τα οποία βρίσκονται υπό τη διαχείριση του Κηδεμόνα και 
αν υπάρχει δυνατότητα και τρόπος καταβολής του ενοικίου υπό μορφή εμβάσματος και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

2. Η είσπραξη του ενοικίου για τη χρήση των τ/κ περιουσιών γίνεται από τα Λογιστήρια των Κλάδων 
Διαχείρισης Τ/Κ Περιουσιών στις Επαρχιακές Διοικήσεις Λευκωσίας, Λεμεσού, Λάρνακας και Πάφου, με 
την ταυτόχρονη ενημέρωση του Μηχανογραφικού Συστήματος είσπραξης ενοικίων και την έκδοση της 
απόδειξης είσπραξης προς το μισθωτή. 

3. Η Υπηρεσία Διαχείρισης Τ/Κ Περιουσιών, σε συνέχεια αιτημάτων από μισθωτές τ/κ περιουσιών και μέσα 
στα πλαίσια παροχής αναβαθμισμένων υπηρεσιών στους πολίτες, έχει προωθήσει την εγκατάσταση 
μηχανών αποδοχής συναλλαγών με κάρτες, σε όλα τα Επαρχιακά Γραφεία των Κλάδων Διαχείρισης Τ/Κ 
Περιουσιών Λευκωσίας, Λεμεσού, Λάρνακας και Πάφου. Νοείται ότι οι ανάλογες προμήθειες των 
συναλλαγών προς τις Τράπεζες θα βαρύνουν τον Προϋπολογισμό των Τ/Κ Περιουσιών. 

4. Η Υπηρεσία Διαχείρισης Τ/Κ Περιουσιών σε περιορισμένες περιπτώσεις όπου είχε ζητηθεί από μισθωτές 
η πληρωμή ενοικίου υπό μορφή εμβάσματος ικανοποίησε το αίτημα σε συνεργασία με το Γενικό 
Λογιστήριο του Κράτους. Στα πλαίσια αναβάθμισης του υφιστάμενου μηχανογραφημένου συστήματος της 
Υπηρεσίας μελετάται η εφαρμογή διαδικασίας είσπραξης μέσω εμβασμάτων από όλους τους μισθωτές τ/κ 
περιουσιών. 

5. Όσον αφορά στα άλλα ερωτήματα σας πληροφορούμε ότι: 
 Α) Ταμείο Τουρκοκυπριακών περιουσιών 

  Με βάση τους Περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (Διαχείριση και Άλλα Θέματα) (Προσωρινές 
Διατάξεις) Νόμους 139/91 έως 144(Ι)/2018, έχει ιδρυθεί Ειδικό Ταμείο με την επωνυμία “Ταμείο 
Τουρκοκυπριακών Περιουσιών”, το οποίο βρίσκεται κάτω από τη διαχείριση του Κηδεμόνα. Στο 
Ταμείο κατατίθενται όλες οι εισπράξεις και από αυτό γίνονται όλες οι πληρωμές, σύμφωνα με τις 
διατάξεις του Νόμου αυτού. 

 Β) α) Όλες οι πληρωμές αποζημιώσεων από τις απαλλοτριώσεις τ/κ περιουσιών ανέρχονται 
περίπου στα €130.808.000, είναι κατατεθειμένες προς όφελος των Τ/κ ιδιοκτητών, σε Γενικό 
Κυβερνητικό Λογαριασμό στην Κεντρική Τράπεζα, 

  β) Μέχρι το Δεκέμβριο του 2018, στο Ταμείο Τ/κ Περιουσιών έχει δημιουργηθεί αποθεματικό 
ύψους € 2.580.770, το οποίο προκύπτει από τα έσοδα, ενοίκια, συμπεριλαμβανομένης της 
Κρατικής Χορηγίας, μείον τις δαπάνες. Το αποθεματικό μπορεί να καλύψει ελλειμματικό 
Προϋπολογισμό όταν τα έσοδα δεν μπορούν να καλύψουν τις δαπάνες ή τη διάθεση τους 
για εργασίες τις οποίες ο Κηδεμόνας θα κρίνει αναγκαίες. Η Κρατική Χορηγία τα έτη 2019, 
2020, έχει μειωθεί ώστε να χρησιμοποιηθεί μέρος του αποθεματικού. 

Γ) Οι συνολικές εισπράξεις του Ταμείου Τ/κ Περιουσιών τα έτη 2019, 2018, 2017, φαίνονται 
συγκεντρωτικά ανά κατηγορία εσόδων για όλες τις επαρχίες όπου συμπεριλαμβάνεται και η κρατική 
χορηγία προς τον Κηδεμόνα Τ/κ Περιουσιών: 

5050 ΤΜΗΜΑ Τ/Κ ΠΕΡΙΟΥΣΙΩΝ - ΥΛΟΠΟΙΗΣΗ ΕΣΟΔΩΝ   ΕΣΟΔΑ    ΕΣΟΔΑ   ΕΣΟΔΑ 

  Άρθρο 
Πραγματικά 

 2019 
Πραγματικά 

  2018 
Πραγματικά 

2017 

   EUR EUR EUR 

1300 ΕΣΟΔΑ ΑΠΟ ΠΡΟΣΦΟΡΑ ΥΠΗΡ & ΑΓΑΘ 78.963 45.301 57.497 

1500 ΕΝΟΙΚΙΑ, ΔΙΚΑΙΩΜ  ΑΛΛΟΙ ΠΡΟΣΟΔ 4.595.419 4.211.219 4.328.625 
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1650 ΕΣΟΔΑ ΜΗ ΑΛΛΩΣ ΚΑΤΑΤΑΞΙΜΑ 2.471 10.790 11.863 

1750 ΧΟΡΗΓΙΕΣ 6.400.000 7.173.042 6.450.429 

1900 

ΑΛΛΑ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΚΑ ΕΣΟΔΑ (αφορά στα 
ημερομίσθια συνεργείων επιδιορθώσεων τα 
οποία συμπεριλαμβάνονται και στις δαπάνες 
του Ταμείου) 3.393.924 3.446.364 3.389.558 

         

Σύνολα   14.470.776 14.886.717 14.237.972 

Δ)  Οι μόνες οφειλές της Δημοκρατίας προς το Ταμείο Τ/κ Περιουσιών, αφορούν στις αποζημιώσεις 
απαλλοτριώσεων τ/κ περιουσιών οι οποίες δεν έχουν πληρωθεί προς όφελος των Τ/κ ιδιοκτητών 
τους.  

6. Είμαστε στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες κρίνετε αναγκαίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Απριλίου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.366, ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2020, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και, με βάση την ενημέρωση που έτυχα από το αρμόδιο Τμήμα, 

σας πληροφορώ τα ακόλουθα:  

 Μέσα στα πλαίσια επανεξέτασης της νομοθεσίας για τις οδικές εμπορευματικές μεταφορές και 
συγκεκριμένα τους Ευρωπαϊκούς Κανονισμούς 1071/2009 και 1072/2009, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή στις 
31.5.2017 πρότεινε τη Δέσμη Κινητικότητας I (Mobility Package I).  Στην εν λόγω Δέσμη Κινητικότητας I, 
η Ευρωπαϊκή Επιτροπή σύνδεσε τις εν λόγω νομοθεσίες και με άλλες υφιστάμενες νομοθεσίες σχετικές 
με τις οδικές μεταφορές, συγκεκριμένα με τον Ευρωπαϊκό Κανονισμό 165/2014 και την Ευρωπαϊκή Οδηγία 
2006/22, νομοθεσίες οι οποίες ισχύουν για τους εργαζομένους στις οδικές μεταφορές. 

2. Σε ό,τι αφορά στους Κανονισμούς 1071/2009 και 1072/2009, οι οποίοι εμπίπτουν στις αρμοδιότητες του 
Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή είχε προτείνει την εισαγωγή 
επιπρόσθετων κριτηρίων εγκατάστασης μιας επιχείρησης σε ένα κράτος μέλος (Άρθρο 5 του Κανονισμού 
1071/2009), με τα οποία θα διασφαλίζεται ότι η εγκατάσταση της επιχείρησης είναι πραγματική και 
σταθερή στο οικείο αυτό κράτος μέλος. 

3. Στα πλαίσια των συζητήσεων της Δέσμης Κινητικότητας I, το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και το Ευρωπαϊκό 
Συμβούλιο επιδιώκοντας να επιτύχουν τον σκοπό της πρότασης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής σε ό,τι 
αφορά στα κριτήρια εγκατάστασης, περιέλαβαν στο Άρθρο 5 του Κανονισμού 1071/2009 τροπολογία 
σύμφωνα με την οποία, για να διαπιστώνεται ο πραγματικός και σταθερός τόπος εγκατάστασης, τα 
φορτηγά οχήματα που εκτελούν διεθνείς οδικές εμπορευματικές μεταφορές θα είναι υποχρεωμένα να 
επιστρέψουν στο κράτος μέλος εγκατάστασης της επιχείρησης κάθε οκτώ (8) εβδομάδες. 

4. Η πιο πάνω τροπολογία προκάλεσε ένταση, με αποτέλεσμα αρκετά κράτη μέλη να διαφωνήσουν, αφού 
ουσιαστικά η προτεινόμενη διάταξη, για την υποχρεωτική επιστροφή του οχήματος στο κράτος μέλος 
εγκατάστασης, οδηγεί σε δυσμενή θέση πολλές μεταφορικές επιχειρήσεις, οι οποίες είναι εγκατεστημένες 
σε κράτη μέλη που παρουσιάζουν ιδιαιτερότητα ως προς την γεωγραφική τους θέση και συγκεκριμένα σε 
κράτη μέλη της περιφέρειας της Ευρώπης ή σε κράτη μέλη που είναι νησιά (Κύπρος, Μάλτα).  Αντίθετα, 
ευνοεί τις μεταφορικές επιχειρήσεις που είναι εγκατεστημένες σε κράτη μέλη της κεντρικής Ευρώπης.  
Πρόσθετα, η υπό αναφορά πρόνοια επηρεάζει αρνητικά το περιβάλλον, αφού θα σημειώνονται άσκοπες 
μετακινήσεις των φορτηγών οχημάτων με αποτέλεσμα την μόλυνση του περιβάλλοντος από τις εκπομπές 
καυσαερίων καθώς και την κυκλοφοριακή συμφόρηση. 

 Παρόλη τη διαφωνία κάποιων κρατών μελών, δεν κατέστη δυνατός ο σχηματισμός αναστέλλουσας 
μειοψηφίας και συνεπώς, στα πλαίσια της Επιτροπής Μονίμων Αντιπροσώπων Ι, έγινε αποδεκτή η 
τροποποίηση του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου. 

5. Με την υιοθέτηση της προτεινόμενης διάταξης, οι κυπριακές επιχειρήσεις, λόγω του νησιώτικου 
χαρακτήρα της Κύπρου θα αποκοπούν από τις ευρωπαϊκές μεταφορικές αλυσίδες, γεγονός που θα 
επηρεάσει αρνητικά και την απασχόληση μεγάλου αριθμού ατόμων τα οποία συνδέονται είτε άμεσα είτε 
έμμεσα με τη βιομηχανία του οδικού μεταφορέα.  Οι κυπριακές επιχειρήσεις δεν θα μπορούν να 
ανταγωνίζονται με ίσους όρους τις επιχειρήσεις των κρατών μελών της κεντρικής Ευρώπης, στην 
πραγματικότητα θα υποχρεωθούν να μεταφέρουν την εγκατάσταση τους σε κράτος μέλος της κεντρικής 
Ευρώπης, ώστε να είναι σε θέση να εφαρμόζουν την συγκεκριμένη προτεινόμενη νομοθετική διάταξη.  
Αυτό θα έχει ως συνέπεια, οι Κύπριοι επιχειρηματίες να εξαναγκαστούν να ασκούν την μεταφορική τους 
επιχείρηση από άλλο κράτος μέλος και όχι από το κράτος μέλος του οποίου είναι υπήκοοι. 
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6. Επιπρόσθετα, οι κυπριακές επιχειρήσεις, δεν θα είναι σε θέση να εφαρμόσουν την προτεινόμενη διάταξη 
λόγω του ότι τα κυπριακά φορτηγά, που εκτελούν διεθνείς οδικές εμπορευματικές μεταφορές μεταξύ και 
διαμέσου των κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, θα πρέπει κάθε 8 εβδομάδες να προσεγγίζουν 
λιμάνι εξόδου (π.χ. στην Ελλάδα ή στην Ιταλία), τα φορτηγά να “ταξιδεύουν” για αόριστο χρονικό διάστημα 
μέχρι να προσεγγίσουν το λιμάνι π.χ. με σιδηρόδρομο, με ποταμόπλοιο ή οδικώς όπως, επίσης, να 
συνεχίσουν να “ταξιδεύουν” για τουλάχιστον 24 ώρες μέχρι να φτάσουν στο λιμάνι Λεμεσού, με 
αποτέλεσμα τις ώρες αυτές τα φορτηγά να μην εργάζονται.  Όπως είναι αντιληπτό, η διαδικασία αυτή θα 
συνεπάγεται οικονομικές ζημιές για τις κυπριακές επιχειρήσεις και αυξημένα έξοδα. 

7. Στην Κύπρο υπάρχουν 171 επιχειρήσεις οι οποίες εκτελούν διεθνείς οδικές εμπορευματικές μεταφορές 
μεταξύ των κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Οι επιχειρήσεις αυτές διατηρούν γραφεία στην 
Κύπρο, εργοδοτούν προσωπικό, καταβάλλουν φόρο εισοδήματος στην Κύπρο, συνεργάζονται με 
Δικηγόρους και Λογιστές στην Κύπρο, καταβάλουν κοινωνικές ασφαλίσεις στην Κύπρο.  Περαιτέρω, οι 
επιχειρήσεις αυτές έχουν αδειοδοτημένα 448 φορτηγά οχήματα, τα οποία είναι εγγεγραμμένα στο μητρώο 
του Εφόρου Μηχανοκινήτων Οχημάτων και καταβάλλουν τέλη κυκλοφορίας στην Κύπρο ενώ αυτά 
εργάζονται στο έδαφος της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Σημειώνεται επιπρόσθετα ότι έχουν εξουσιοδοτηθεί από το Τμήμα Οδικών Μεταφορών κέντρα τεχνικού 
ελέγχου για τα φορτηγά αυτά σε άλλα κράτη μέλη, ώστε οι κυπριακές επιχειρήσεις να εξυπηρετούνται 
επαρκώς. 

8. Με βάση τα πιο πάνω, κατά τη συζήτηση του προτεινόμενου νομοθετικού κειμένου στη Coreper στις 
20.12.2019, η Κύπρος έδωσε αρνητική ψήφο.  Πρόσθετα, ο Πρόεδρος της Κυπριακής Δημοκρατίας 
προέβη σε σχετική δήλωση ενώπιον του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου ενώ ο υπογράφων (Υπουργός 
Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων) προέβη σε συνυπογραφή κοινής δήλωσης, μαζί με άλλα 
επηρεαζόμενα κράτη μέλη και πιο συγκεκριμένα τη Βουλγαρία, Ουγγαρία, Λετονία, Λιθουανία, Μάλτα, 
Πολωνία και Ρουμανία, με την οποία εκφραζόταν η διαφωνία των εν λόγω κρατών μελών για τη 
συμπερίληψη της συγκεκριμένης πρόνοιας για επιστροφή του οχήματος στη χώρα εγκατάστασης της 
επιχείρησης.  Επίσης, στις 18.2.2020 πραγματοποιήθηκε κοινή συνάντηση των εν λόγω επηρεαζόμενων 
κρατών μελών με την Επίτροπο Μεταφορών κα Adina Valean, καθώς και με τον Εκτελεστικό Αντιπρόεδρο 
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής Frans Timmermans, ως Επίτροπο αρμόδιο για την Ευρωπαϊκή Πράσινη 
Συμφωνία. 

9. Περαιτέρω, με επιστολές μου έχω ενημερώσει για το θέμα όλους τους Αρχηγούς των Κοινοβουλευτικών 
Κομμάτων καθώς και τους Κυπρίους Ευρωβουλευτές και έχω ζητήσει τη συνδρομή τους για στήριξη των 
θέσεων της Κύπρου.  Παράλληλα, έχω απευθυνθεί γραπτώς στον Γενικό Εισαγγελέα της Δημοκρατίας για 
να εξετάσει το ενδεχόμενο άσκησης προσφυγής ενώπιον του Δικαστηρίου των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων, 
εναντίον της συγκεκριμένης πρόνοιας. 

10. Ωστόσο, σημειώνεται ότι ανεξάρτητα από τις πιο πάνω ενέργειες και παρά το γεγονός ότι η Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή ετοιμάζεται στο στάδιο αυτό να προβεί σε Ανάλυση Αντικτύπου, λόγω του ότι οι πρόνοιες που 
περιλήφθηκαν για την επιστροφή του οχήματος στην χώρα εγκατάστασης πιθανόν να μην συνάδουν με 
την Πράσινη Συμφωνία, η Δέσμη Κινητικότητας I, έχει υιοθετηθεί από την Επιτροπή Μεταφορών του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και τέθηκε στην Ολομέλεια του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου για ψηφοφορία. 

11. Καταλήγοντας, σας πληροφορώ ότι η πρόνοια της ανάπαυσης για 48 ώρες των οδηγών φορτηγών 
διεθνών μεταφορών, εμπίπτει σε νομοθεσία που χειρίζεται το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Απριλίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής, Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.395, ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 

2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθου 
«Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας ενημερώνω για τα ακόλουθα:  

(α) Το νομικό πλαίσιο που αφορά τα προϊόντα Προστατευόμενης Ονομασίας Προέλευσης (ΠΟΠ) και 
Προστατευόμενης Γεωγραφικής Ένδειξης (ΠΓΕ) διέπεται από τον “Κανονισμό (ΕΕ) αριθμ. 1151/2012 του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, της 21ης Νοεμβρίου 2012, για τα συστήματα ποιότητας 
των γεωργικών προϊόντων και τροφίμων.” 

(β) Στο Άρθρο 2, Παράγραφος 3, του υπό αναφορά Κανονισμού, αναφέρεται ρητώς ότι “o παρών κανονισμός 
εφαρμόζεται με την επιφύλαξη άλλων ειδικών διατάξεων της Ένωσης που αφορούν τη διάθεση προϊόντων 
στην αγορά και ειδικότερα, την ενιαία κοινή οργάνωση των αγορών και την επισήμανση των τροφίμων”.  
Συνεπώς, πριν από οποιαδήποτε ενέργεια για εγγραφή του “μαυρόλαδου” στους καταλόγους των 
συστημάτων ποιότητας των γεωργικών προϊόντων και τροφίμων, θα πρέπει να εξεταστεί εάν το προϊόν 
πληροί τις διατάξεις του Άρθρου 2, Παράγραφος 3. 

(γ) Προς αυτή την κατεύθυνση, το Τμήμα Γεωργίας, του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος έχει προβεί σε μελέτη των εφαρμοζόμενων στην περίπτωση του ελαιόλαδου Ενωσιακών 
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διατάξεων, που αφορούν τη διάθεση του προϊόντος στην αγορά.  Επιπλέον, έχει γίνει επικοινωνία με 
συναρμόδιες Υπηρεσίες, δηλαδή την Υγειονομική Υπηρεσία, ως Αρμόδια Αρχή για την εφαρμογή και τον 
έλεγχο της νομοθεσίας Ελέγχου, για τις χημικές, μικροβιολογικές/βιολογικές αναλύσεις τροφίμων.  Μέσα 
σε αυτό το πλαίσιο έχουν εξασφαλιστεί και αποσταλεί στο Γενικό Χημείο του Κράτους δείγματα 
“μαυρόλαδου” για χημική ανάλυση. 

(δ) Το αποτέλεσμα των χημικών αναλύσεων του που διενεργήθηκαν από το Γενικό Χημείο του Κράτους σε 
δύο δείγματα “μαυρόλαδου” κατέδειξαν ότι αυτά δεν συνάδουν με συγκεκριμένες ποιοτικές παραμέτρους 
της σχετικής Κοινοτικής νομοθεσίας [Κανονισμός (ΕΚ) 2568/1991), αλλά και με τις πρόνοιες της 
νομοθεσίας σε συσχετισμό με τα αποτελέσματα των χημικών αναλύσεων, τα δύο δείγματα κρίνονται μη 
συμμορφούμενα και δεν επιτρέπεται η πώληση τους. 

(ε) Η διαδικασία παραγωγής του “μαυρόλαδου”, ως αυτή είναι γνωστή μέσω της προφορικής παράδοσης, 
απαιτεί θέρμανση και αφυδάτωση των καρπών της ελιάς σε τέτοιο βαθμό και με τέτοιο τρόπο, που έχει 
ως αποτέλεσμα τη σημαντική αλλοίωση ποιοτικών χαρακτηριστικών του ελαιόλαδου και το καθιστά κακής 
ή υποβαθμισμένης ποιότητας. 

(στ) Για τους λόγους που αναγράφονται πιο πάνω άλλωστε, βάσει του νόμου 59(1)/1993, “Απαγορεύεται η 
εμφιάλωση και η πώληση μαύρου ελαιόλαδου”.  Από την προσχώρηση της Κυπριακής Δημοκρατίας στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση (ΕΕ) το 2004, έχει καταργηθεί μεν ο προαναφερόμενος Νόμος, αλλά έκτοτε 
εφαρμόζονται άμεσα οι διατάξεις των Κανονισμών της ΕΕ για το ελαιόλαδο.  Με βάση τις διατάξεις των εν 
λόγω Κανονισμών [Κανονισμός (ΕΟΚ) αριθμ. 2568/91,  Εκτελεστικός Κανονισμός (ΕΕ) αριθ. 29/2012, 
Κανονισμός (ΕΕ) αριθ. 1308/2013], επιτρέπεται η διάθεση στο λιανικό εμπόριο μόνο του παρθένου 
ελαιόλαδου λαμβανομένου με ανάμειξη εξευγενισμένου ελαιόλαδου και παρθένων ελαιόλαδων, και του 
πυρηνέλαιου, μόνο υπό τις ονομασίες αυτές και μόνο εφόσον τηρούν τις αυστηρές ποιοτικές 
προδιαγραφές που ισχύουν για αυτές.  Η πώληση των εν λόγω ελαιόλαδων υπό την ονομασία 
“μαυρόλαδου” ή “μαύρο ελαιόλαδο” στη σήμανση τους, δεν επιτρέπεται. 

2. Ως εκ τούτου, το “μαυρόλαδο” δεν μπορεί να τύχει σχετικής καταχώρισης στο Μητρώο της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής ως Προστατευόμενη Ονομασία Προέλευσης (ΠΟΠ) ή ως Προστατευόμενη Γεωγραφική Ένδειξη 
(ΠΓΕ). 

3. Παραμένουμε στη διάθεση σας για περαιτέρω διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Απριλίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.04.403, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας 

κ. Αννίτας Δημητρίου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση όσον αφορά τα μέτρα που έχουν ληφθεί και λαμβάνονται σε σχέση 
με την επιδημία του νέου κορωνοϊού COVID-19, μετά και από το πρώτο θετικό επιβεβαιωμένο κρούσμα 
κορωνοϊού στη Θεσσαλονίκη. 

2. Το Υπουργείο Εσωτερικών, μέσω των Τμημάτων του, ενεργεί ως εξής: 

 (i) Έχει ορισθεί εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών, ως μέλος στην Επιτροπή για καθημερινή 
παρακολούθηση, αξιολόγηση και επίλυση προβλημάτων σύμφωνα με τη Διυπουργική απόφαση 
στις 27/02/2020 για αντιμετώπιση του κορωνοϊού COVID-19 και της σχετικής απόφασης του Υ.Σ. 
στις 28/02/2020, στην οποία συμμετέχουν επίσης και ο Αν. Διοικητής Πολιτικής Άμυνας και ο Αν. 
Διευθυντής του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης. 

(ii) Έχει δημιουργηθεί τηλεφωνικό κέντρο εξυπηρέτησης και ενημέρωσης του κοινού, το οποίο 
στελεχώνεται με μέλη της Πολιτικής Άμυνας. 

(iii) Η Πολιτική Άμυνα παρέχει βοήθεια προς την Αστυνομία και τους Δήμους για επιτήρηση σε σχέση 
με το διάταγμα της 24ης Μαρτίου 2020 για περιορισμό στην κυκλοφορία με μεταφορά πληροφοριών 
προς την Αστυνομία για διερεύνηση. 

(iv) Η Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας ενισχύει το προσωπικό της Αστυνομίας, πραγματοποιεί περιπολίες, 
για παρακολούθηση την εφαρμογής των μέτρων σε σχέση με το διάταγμα της 24ης Μαρτίου και 
παρέχει υποστηρικτική βοήθεια προς το έργο της Πολιτικής Άμυνας για παροχή βοήθειας στις 
ευάλωτες ομάδες στους τρεις Περιφερειακούς Σταθμούς Ορεινών περιοχών (Ορά, Σολέα, 
Κυπερούντα). 

(v) Η Πολιτική Άμυνα έχει προβεί στο στήσιμο αντίσκηνων για εξυπηρέτηση αναγκών, τόσο του 
Υπουργείου Υγείας όσο και άλλων Κρατικών Υπηρεσιών. 

(vi) Το Υπουργείο Εσωτερικών (Πολιτική Άμυνα, Υπηρεσία Ασύλου) έχει προχωρήσει στην επέκταση 
του Κέντρου Πρώτης Υποδοχής “Πουρνάρας” στην Κοκκινοτριμιθιά και στη δημιουργία ειδικών 
ζωνών καραντίνας για άτυπους μετανάστες και έχει λάβει όλα τα αναγκαία μέτρα βάσει των 
διαταγμάτων. 
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(vii) Στο κέντρο φιλοξενίας στην Κοφίνου έχουν αυξηθεί οι εγκαταστάσεις, τόσο σε λυόμενα σπιτάκια 
όσο και σε αντίσκηνα για καλύτερη εφαρμογή των διαταγμάτων. 

3. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω πληροφορίες ή στοιχεία θα κρίνετε αναγκαίο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Απριλίου 2020 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Γιώργου Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.415, ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2020, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η ένταξη της διάστασης του φύλου στο σύνολο των πολιτικών (gender mainstreaming) και ιδιαίτερα στη 
Δημόσια Διοίκηση αποτελούσε στόχο στο Στρατηγικό Σχέδιο Δράσης για την Ισότητα Ανδρών και 
Γυναικών 2014-2017, ενώ αποτελεί βασικό στόχο και στο νέο Εθνικό Σχέδιο Δράσης για την Ισότητα 
μεταξύ Ανδρών και Γυναικών 2019-2023. 

3. Προς επίτευξη του στόχου αυτού σημειώνεται ότι υπάρχουν τοποθετημένοι αρμόδιοι λειτουργοί ισότητας 
σε όλα τα Υπουργεία, οι οποίοι ασχολούνται με θέματα ισότητας των φύλων και με την ενσωμάτωση της 
διάστασης του φύλου στη χάραξη πολιτικών και οι οποίοι εκπαιδεύονται σε τακτά χρονικά διαστήματα από 
την Κυπριακή Ακαδημία Δημόσιας Διοίκησης, οι οποίοι όμως είναι επιφορτισμένοι και με άλλα καθήκοντα 
της Υπηρεσίας τους. 

4. Επίσης, για τον ίδιο πιο πάνω σκοπό, συστάθηκε Επιτροπή αποτελούμενη από εκπροσώπους του 
Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, της Επιτροπής Ισότητας των Φύλων στην Απασχόληση 
και στην Επαγγελματική Εκπαίδευση, της Κυπριακής Ακαδημίας Δημόσιας Διοίκησης, του Γραφείου 
Επιτρόπου Διοίκησης και Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και του Γραφείου Επιτρόπου Ισότητας των Φύλων.  
Η εν λόγω Επιτροπή προέβη στη διεξαγωγή μελέτης για διάγνωση των αναγκών εκπαίδευσης στα θέματα 
που αφορούν την εσωμάτωση του φύλου σε όλες τις πολιτικές στη βάση σχετικού ερωτηματολογίου και 
προέβη στη διενέργεια ποιοτικής και ποσοτικής ανάλυσης. 

5. Το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, μετά από προκήρυξη προσφορών το 2017, ανέθεσε 
στο Μεσογειακό Ινστιτούτο Μελετών Κοινωνικού Φύλου την κατάρτιση του Σχεδίου Δράσης για την 
εκπαίδευση στην Ενσωμάτωση της Διάστασης του Φύλου το οποίο περιλαμβάνει θεματικές εκπαίδευσης 
των δημόσιων λειτουργών και Οδηγό Ένταξης της Διάστασης του Φύλου στις Δημόσιες Πολιτικές.  Ο 
Οδηγός αυτός επισυνάπτεται για ενημέρωσή σας, ως Παράρτημα Α. 

6. Στόχος του Οδηγού αυτού είναι η ευαισθητοποίηση των στελεχών της Δημόσιας Διοίκησης, που 
λαμβάνουν μέρος στη διαδικασία χάραξης πολιτικής, στην κατάρτιση των προϋπολογισμών και στον 
προγραμματισμό δράσεων που αφορούν στη διάσταση του φύλου.  Επίσης, να καταστούν οι ίσες 
ευκαιρίες και η ίση μεταχείριση των φύλων σημαντικοί παράγοντες ανάπτυξης και να διασφαλίζεται 
παράλληλα ο σεβασμός των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και η κοινωνική συνοχή. 

7. Ειδικότερα, ο Οδηγός εφαρμογής της ένταξης της διάστασης του φύλου στη Δημόσια Διοίκηση αποτελεί 
ένα καινοτόμο εργαλείο εκπαίδευσης υψηλόβαθμων στελεχών της Δημόσιας Διοίκησης.  Πρόκειται για ένα 
χρήσιμο μεθοδολογικό εργαλείο, το οποίο έχει βοηθήσει ώστε να λαμβάνονται υπόψη κατά τον σχεδιασμό, 
την εφαρμογή και την αξιολόγηση των πολιτικών, οι επιπτώσεις τους σε άνδρες και γυναίκες, καθώς και 
οι ιδιαίτερες ανάγκες των ανδρών και των γυναικών. 

8. Σημειώνεται ότι, το Υπουργικό Συμβούλιο με την Απόφασή του με αριθμό 83.894 και ημερομηνία 
07/12/2017 ενέκρινε την υιοθέτηση του εν λόγω Οδηγού και κάλεσε τα Υπουργεία να συμμετέχουν με 
στελέχη τους σε προγράμματα κατάρτισης.  Τον Σεπτέμβριο του 2019 άρχισε η υλοποίηση ειδικών 
εκπαιδευτικών προγραμμάτων για κρατικούς λειτουργούς σε θέματα “gender mainstreamingˮ.  
Συγκεκριμένα, κατά το 2019, πραγματοποιήθηκαν 2 πενθήμερα εργαστήρια με θέμα “Ένταξη της 
Διάστασης του Φύλου στις Δημόσιες Πολιτικές” με 41 συμμετέχοντες.  Τα εν λόγω εργαστήρια 
απευθύνονταν στους Λειτουργούς Ισότητας, στον/ην συντονιστή/τρια και τα μέλη των Πυρήνων Μάθησης, 
στα μέλη των ομάδων στρατηγικού προγραμματισμού και κατάρτισης προϋπολογισμού ή άλλους/ες 
αρμόδιους/ες λειτουργούς για τον σχεδιασμό πολιτικών σε κάθε Οργανισμό της Δημόσιας Υπηρεσίας. 

9. Επίσης, το Υπουργικό Συμβούλιο με την Απόφασή του με αριθμό 85.394 και ημερομηνία 12/07/2018 
αποφάσισε την υιοθέτηση και εφαρμογή του κώδικα Πρακτικής για την Πρόληψη και την Αντιμετώπιση της 
Σεξουαλικής Παρενόχλησης και της Παρενόχλησης στη Δημόσια Υπηρεσία, ο οποίος αποτελεί αναγκαίο 
μέτρο με βάση την εθνική νομοθεσία και είναι ταυτόχρονα χρήσιμο τόσο για τους εργαζόμενους στη 
δημόσια υπηρεσία, όσο και για την κάθε αρμόδια αρχή στις κοινές/συλλογικές προσπάθειες για την 
εξάλειψη της παρενόχλησης και της σεξουαλικής παρενόχλησης στην εργασία και την επιτυχή εφαρμογή 
της αρχής της ίσης μεταχείρισης. 

9.1. Κατά το 2019, υλοποιήθηκαν 20 εργαστήρια σε συνεργασία με το Γραφείο Επιτρόπου Διοικήσεως και 
Προστασίας Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και την Επιτροπή Ισότητας των Φύλων στην Απασχόληση και 
Επαγγελματική Εκπαίδευση με Θέμα: “Κώδικας Πρακτικής για την Πρόληψη και Αντιμετώπιση της 
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Σεξουαλικής Παρενόχλησης στη Δημόσια Υπηρεσία”. 

9.2. Με το πέρας των εργαστηρίων, ανεμένετο από όλους τους Οργανισμούς να προχωρήσουν σε σύσταση 
Επιτροπής Ισότητας στον χώρο εργασίας, και όπου αυτό δεν είναι εφικτό, να οριστεί ένας Λειτουργός 
Ισότητας.  Για τα μέλη των Επιτροπών ή τους Λειτουργούς Ισότητας, η Κυπριακή Ακαδημία Δημόσιας 
Διοίκησης (ΚΑΔΔ) πραγματοποίησε 3 μονοήμερα εργαστήρια παρέχοντάς τους την απαραίτητη, πιο 
εξειδικευμένη επιμόρφωση. 

10. Σημειώνεται ότι, πέραν των πιο πάνω, λειτουργεί η Επιτροπή Ισότητας των Φύλων στην Απασχόληση και 
Επαγγελματική Εκπαίδευση, η οποία απαρτίζεται από εννέα (9) μέλη, περιλαμβανομένου και του 
Υπουργείου αυτού.  Μεταξύ των αρμοδιοτήτων της περιλαμβάνεται η παρακολούθηση και η εφαρμογή 
του περί Ίσης Μεταχείρισης Ανδρών και Γυναικών στην Απασχόληση και στην Επαγγελματική 
Εκπαίδευση Νόμου του 2002 [Νόμος 205(Ι)/2002], η προώθηση της διεξαγωγής μελετών και ερευνών και 
συλλογή στατιστικών στοιχείων και η υποβολή εκθέσεων και εισηγήσεων στον/στην Υπουργό Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Επίσης, υποβάλλει αυτεπάγγελτα παράπονα, και δέχεται παράπονα τα 
οποία διαβιβάζει, στον Αρχιεπιθεωρητή του Τμήματος Εργασίας για εξέταση.  Επιπρόσθετα, παρέχει σε 
όποιον ενδιαφερόμενο το ζητήσει και χωρίς οικονομική επιβάρυνση συμβουλές επί θεμάτων που αφορούν 
την ισότητα των φύλων στην απασχόληση και στην επαγγελματική εκπαίδευση και παρέχει ανεξάρτητη 
συνδρομή προς θύματα διακρίσεων όταν καταγγέλλουν διακριτική μεταχείριση. 

11. Απώτερος στόχος είναι η συνεχής διοργάνωση εκπαιδευτικών προγραμμάτων σε θέματα gender 
mainstreaming και gender budgeting, για όλες τις βαθμίδες κρατικών λειτουργών και κυρίως των αρμόδιων 
λειτουργών που διαμορφώνουν και υλοποιούν τον κρατικό προϋπολογισμό και τα στρατηγικά σχέδια 
ανάπτυξης. 

12. Εν κατακλείδι, η ένταξη της διάστασης του φύλου αποτελεί, μια ολοκληρωμένη προσέγγιση στην πολιτική 
της ισότητας που δεν περιορίζεται απλά στη λήψη μέτρων υπέρ των γυναικών, αλλά χαράσσει πολιτικές 
ισότητας, τις εφαρμόζει και αξιολογεί το σύνολο των επιπτώσεων τους τόσο στους άνδρες, όσο και στις 
γυναίκες.  Επίσης, εστιάζει στις ιδιαίτερες ανάγκες και εμπειρίες τόσο των ανδρών όσο και των γυναικών, 
έτσι ώστε άνδρες και γυναίκες να επωφελούνται ισότιμα από όλες τις πολιτικές και δράσεις, σε όλα τα 
επίπεδα της οικονομικής, κοινωνικής και πολιτικής ζωής.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Απριλίου 2020 του Υπουργού Οικονομικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.430, ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα σε σχέση με το ερώτημα για το 
ενδεχόμενο ένταξης στις προσφερόμενες υπηρεσίες των Κέντρων Εξυπηρέτησης του Πολίτη (ΚΕΠ) υπηρεσιών 
που αφορούν το Τμήμα Εφόρου Εταιριών και Επίσημου Παραλήπτη (ΤΕΕΕΠ): 

2. Το Τμήμα Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού, Υπουργείο Οικονομικών, στο πλαίσιο βελτίωσης της 
εξυπηρέτησης του κοινού εντάσσει στα Κέντρα Εξυπηρέτησης του Πολίτη υπηρεσίες οι οποίες αφορούν 
στην καθημερινή επαφή του πολίτη με το Κράτος και μπορούν να παρασχεθούν άμεσα/επί τόπου καθώς 
και υπηρεσίες για τις οποίες ο πολίτης υποβάλλει αιτήσεις για διάφορα επιδόματα, συντάξεις και 
βοηθήματα, οι οποίες στη συνέχεια προωθούνται στις αρμόδιες αρχές για εξέταση, σύμφωνα με την οικεία 
νομοθεσία. 

3. Οι υπηρεσίες του Τμήματος Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη (ΤΕΕΕΠ) αφορούν σε 
εξειδικευμένες διαδικασίες σε σχέση με τις επιχειρήσεις.  Ως εκ τούτου, οι εν λόγω υπηρεσίες δεν 
συνάδουν με το εύρος και το είδος των υπηρεσιών που προσφέρονται στα ΚΕΠ. 

4. Συναφώς σημειώνεται ότι αρκετές από τις υπηρεσίες του ΤΕΕΕΠ προσφέρονται ήδη από την Υπηρεσία 
Μονοθυριδικής Πρόσβασης (One Stop Shop)/Ενιαίο Κέντρο Εξυπηρέτησης (ΕΚΕ Κύπρου), ή/και 
διαδικτυακά μέσω της ηλεκτρονικής πύλης “ΑΡΙΑΔΝΗ”.» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Για την επόμενη συνεδρία της ολομέλειας 
θα ειδοποιηθείτε. 

(Στις 12 Μαΐου 2020 κυκλοφόρησε η ημερήσια διάταξη συνεδρίασης του σώματος, η οποία έχει ως 
ακολούθως: 

Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι η ημερήσια διάταξη της 
συνεδρίας της Βουλής για την Πέμπτη, 14 Μαΐου 2020, στις 3.00 το απόγευμα, έχει ως ακολούθως:  

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 
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 Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων περί της δυνατότητας 
σύγκλησης συνεδριών της ολομέλειας του σώματος και των 
κοινοβουλευτικών επιτροπών σε χώρο ή τόπο εκτός του κτιρίου της 
Βουλής. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: ……………………………). 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 5.15 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 
Γεωργίου Γεώργιος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Δημητρίου Αννίτα Κουλλά Ονούφριος 

Δημητρίου Δημήτρης Τορναρίτης Νίκος 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
Δαμιανού Άριστος Σάββα Ευανθία 
Λουκαΐδης Γιώργος Στεφάνου Στέφανος 

Πασιουρτίδης Ανδρέας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 
ΔΗΚΟ 

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Μουσιούττας Μαρίνος 

Κουλίας Ζαχαρίας  

ΚΣ ΕΔΕΚ 
Ευσταθίου Κωστής  

Συμμαχία Πολιτών 

Λιλλήκας Γιώργος  

Αλληλεγγύη 

Συλλούρης Δημήτρης 

(Πρόεδρος Βουλής) 

Γιωργάλλας Μιχάλης 

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Περδίκης Γιώργος  

ΕΛΑΜ 

Παπαγιάννης Λίνος  

Ανεξάρτητοι 
Θεολόγου Άννα  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 
Μαχτεσιάν Βαρτκές (Αρμενίων) 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στον θάνατο του πρώην Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας Αλέκου 
Μαρκίδη. 

2. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην επέτειο του πραξικοπήματος των συνταγματαρχών στην 
Ελλάδα, στην επέτειο της γενοκτονίας των Αρμενίων και στην επέτειο της Εργατικής Πρωτομαγιάς. 

3. Ανακοίνωση από τον Πρόεδρο της Βουλής της επικείμενης έναρξης δωρεάν δειγματοληπτικού ελέγχου 
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για τον κορωνοϊό στο Σπίτι του Πολίτη. 

4. Κεφάλαιο Δεύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

5. Εκθέσεις για τα νομοσχέδια και τους κανονισμούς: 

α. «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020»,  

β. «Ο περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και Δραστηριοτήτων και Ρυθμιζόμενων Αγορών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», 

γ. «Ο περί Ελέγχου των Κρατικών Ενισχύσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019», 

δ. «Οι περί Ελέγχου των Κρατικών Ενισχύσεων (Κεντρικό Σύστημα Μητρώων Κρατικών Ενισχύσεων 
και Ενισχύσεων Ήσσονος Σημασίας) Κανονισμοί του 2020», 

ψήφιση των νομοσχεδίων σε νόμους, του πρώτου με αρ. 5, και έγκριση των κανονισμών. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020» και ψήφισή του 
σε νόμο με αρ. 2. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ρύθμισης Μεταλλείων και Λατομείων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2020» και ψήφισή του σε νόμο. 

8. Έκθεση για τις προτάσεις νόμου «Ο περί Ερμηνείας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» και «O περί 
Δικηγόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020», παρατηρήσεις του κ. Ζαχαρία Κουλία και του 
Προέδρου της Βουλής και ψήφισή τους σε νόμους. 

9. Ερωτήσεις βουλευτών: 
 Στενότερη συνεργασία Πανεπιστημίου Κύπρου και Ινστιτούτου Νευρολογίας και Γενετικής Κύπρου - 

Εισήγηση του Γενικού Ελεγκτή για αναβολή του έργου της κτιριακής επέκτασης του Ινστιτούτου 
Νευρολογίας και Γενετικής Κύπρου - Η Ευρωπαϊκή Πράσινη Συμφωνία για την ανάκαμψη της οικονομίας 
μετά την πανδημία και η Κυπριακή Δημοκρατία - Μη ενεργοποίηση από την Κυπριακή Δημοκρατία του 
Μηχανισμού Πολιτικής Προστασίας της ΕΕ για τον επαναπατρισμό Κυπρίων υπηκόων από τρίτες χώρες 
- Ερωτήματα σχετικά με τη σφαγή, την εισαγωγή, την κατανάλωση και τις κλοπές αμνοεριφίων και 
αιγοπροβάτων τα τελευταία πέντε χρόνια. 

10. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 
Εγγεγραμμένοι κτηματομεσίτες και βοηθοί κτηματομεσίτες - Κατασκευαστικά προβλήματα και τίτλοι 
ιδιοκτησίας πολυκατοικίας σε συνοικισμό στη Λεμεσό - Πληροφορίες για λειτουργία θεματικού πάρκου στο 
Νέο Χωριό Πάφου - Πληροφορίες για τις καταγγελίες για ενδοοικογενειακή βία τα τελευταία πέντε χρόνια 
- Διαδικασία καταβολής τελών μίσθωσης για τη χρήση τουρκοκυπριακών ακινήτων - Η εξαγγελία της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής σχετικά με την ανάπαυση των οδηγών φορτηγών διεθνών μεταφορών - Ένταξη 
του «μαυρόλαδου» στον κατάλογο ΠΟΠ ή ΠΓΕΕ - Τα ληφθέντα κρατικά μέτρα αντιμετώπισης της 
μετάδοσης του COVID-19 - Ανισότητες μεταξύ των δύο φύλων στον δημόσιο τομέα και ανάγκη λήψης 
μέτρων - Αίτημα για αύξηση των προσφερόμενων υπηρεσιών από τα Κέντρα Εξυπηρέτησης του Πολίτη. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
IΑ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ΄ 

Συνεδρίαση 14ης Μαΐου 2020   
Ώρα έναρξης:  3.06 μ.μ. 

Αρ. 23 
 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ) 

  Καλό απόγευμα. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής και παρακαλώ να διαπιστωθεί αν υπάρχει 
απαρτία.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Επιτρέψετε κάποιες αναφορές επετειακές προ ημερησίας διατάξεως. 

 Η 9η Μαΐου έχει καθιερωθεί ως Ημέρα Αντιφασιστικής Νίκης των Λαών κατά τον Δεύτερο Παγκόσμιο 
Πόλεμο.  Αποτίνουμε λοιπόν σήμερα φόρο τιμής στα εκατομμύρια των νεκρών που άφησαν την τελευταία τους 
πνοή στο πεδίο της μάχης, στα στρατόπεδα συγκέντρωσης, στα εκτελεστικά αποσπάσματα.  Αποτίνουμε φόρο 
τιμής και στους Κύπριους εθελοντές που πολέμησαν στο πλευρό των Συμμάχων, προασπιζόμενοι την 
ελευθερία, τη δικαιοσύνη και τη δημοκρατία.  

 Στις 9 Μαΐου συμπληρώθηκαν 70 χρόνια από τη Διακήρυξη Σουμάν.  Το όραμα του Ρομπέρ Σουμάν για 
διασφάλιση της παγκόσμιας ειρήνης, μέσα από δημιουργικές πρωτοβουλίες και ουσιαστικές αποφάσεις, μας 
έφερε στη σημερινή Ευρωπαϊκή Ένωση, της οποίας η Κύπρος είναι πλήρες μέλος τα τελευταία δεκαέξι χρόνια.  
Οι πολλαπλές παγκόσμιες προκλήσεις, εσχάτως η πανδημία COVID-19 και οι σαρωτικές συνέπειές της, 
ανέδειξαν σοβαρές αδυναμίες που άπτονται της συνοχής της Ένωσης και του σεβασμού θεμελιωδών αρχών.  
Για την αντιμετώπιση των προκλήσεων αυτών απαιτείται πρώτιστα η προσήλωση της ίδιας της Ένωσης στην 
τήρηση των θεμελιωδών αξιών και αρχών της.  Η Βουλή των Αντιπροσώπων είναι έτοιμη να συμβάλει προς 
αυτή την κατεύθυνση. 

 Η 19η Μαΐου έχει καθιερωθεί από τη Βουλή των Αντιπροσώπων ως Ημέρα Μνήμης της Γενοκτονίας των 
Ελλήνων του Πόντου.  Αποτίνουμε φόρο τιμής και στα θύματα αυτής της γενοκτονίας και για άλλη μία φορά 
καλούμε την Τουρκία να ομολογήσει τη διάπραξη της γενοκτονίας και την παγκόσμια κοινότητα να αναγνωρίσει 
την ειδεχθή αυτή πράξη.   
 Σας καλώ τώρα να τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή στη μνήμη όσων έπεσαν στη μάχη ενάντια στον ναζισμό 
και στον φασισμό, αλλά και στη μνήμη των θυμάτων της ποντιακής γενοκτονίας από την Τουρκία.  

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία η μνήμη! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ήθελα να εκφράσω την ελπίδα αυτή η συνεδρία της ολομέλειας εδώ στο σπίτι μας, τον ναό της 
Δημοκρατίας, να είναι η τελευταία που πραγματοποιείται υπό τις παρούσες περιστάσεις της πανδημίας και υπό 
τους διαδικαστικούς και άλλους περιορισμούς που αυτές επέβαλαν.   
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 Από τις αρχές Μαρτίου ο τόπος μας, όπως και όλες οι χώρες, περνά μία από τις δυσκολότερες 
περιόδους της ιστορίας του.  Από κοινού πολιτεία και πολίτες δώσαμε και δίνουμε μια δύσκολη μάχη.  Η 
ομοψυχία και η συνεργασία απέδωσαν αποτελέσματα και ήδη βρισκόμαστε στην πρώτη φάση μιας σταδιακής 
επιστροφής στην κανονικότητα.  Θα επιμείνουμε με προσοχή, αποφασιστικότητα και αλληλεγγύη, για να 
κερδηθεί τελειωτικά όχι μόνο η πρώτη μάχη, αλλά και ο πόλεμος αυτός ενάντια σε έναν εχθρό, που ορθά 
χαρακτηρίστηκε «αόρατος».  Ευγνώμονες ευχαριστίες οφείλουμε προς όλους για τη συμβολή, αλλά ιδίως σε 
αυτούς που βρέθηκαν στην πρώτη γραμμή. 

 Μέσα σε αυτές τις συνθήκες η Βουλή των Αντιπροσώπων κλήθηκε να διαδραματίσει τον δικό της ρόλο.  
Είμαι πεπεισμένος ότι ως σώμα μπορούμε να κοιτάξουμε τον πολίτη στα μάτια και να πούμε ότι η Βουλή 
μπόρεσε να σταθεί στο ύψος των περιστάσεων.  Με συνεργασία, ευθύνη, αξιοποίηση της σύγχρονης 
τεχνολογίας και πραγματική παραγωγή έργου μπορέσαμε να φέρουμε εις πέρας αυτό που μας αναλογούσε, 
ίσως και κάτι περισσότερο.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Σας ευχαριστώ όλους για τη συμβολή σας.  Επίσης, σε αυτό το σημείο να μου επιτρέψετε να 
ευχαριστήσω στο πρόσωπο του γενικού διευθυντή όλους τους λειτουργούς, οι οποίοι δεν υστέρησαν σε 
συμβολή, αλλά αντίθετα έχουν συμβάλει στην παραγωγή ενός σημαντικού έργου, έργο το οποίο αφορά όλους 
τους τομείς και υπηρεσίες της Βουλής.  Αναφέρω χαρακτηριστικά εδώ ότι μέσα σε αυτές τις συνθήκες της 
κρίσης πραγματοποιήθηκαν συνολικά εβδομήντα τρεις τηλεδιασκέψεις, οι περισσότερες από τις οποίες 
αφορούσαν διαβουλεύσεις κοινοβουλευτικών επιτροπών και τις διεθνείς σχέσεις.  Εξάλλου, με τη βοήθεια των 
υπηρεσιών απέστειλα επιστολές σε πολλούς προέδρους κοινοβουλίων σε όλο τον κόσμο αναφορικά με την 
πανδημία και την κοινοβουλευτική συνεργασία.  Συνεχίστηκε επίσης η ετοιμασία ερευνών, καθώς και εκδόσεων 
για διάφορα θέματα, όπως και ενημερωτικών σημειωμάτων σχετικά με την πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
για αντιμετώπιση της πανδημίας και των συνεπειών της. 

 Έχοντας αυτά υπόψη, δέσμευσή μας είναι να συνεχίσουμε να πράττουμε το καθήκον μας, έστω και αν οι 
συνθήκες και τα διατάγματα μάς επιβάλλουν, για το καλό όλων, να μεταφέρουμε κάποιες από τις εργασίες της 
Βουλής σε άλλο χώρο.  Είμαι βέβαιος ότι με την προσωπική και κοινωνική ευθύνη όλων, με συνεργασία και 
κοινή προσπάθεια η κρίση θα ξεπεραστεί και πολύ σύντομα θα συνεχίσουμε από εδώ την πλήρη διαδικασία 
των εργασιών μας για το καλό του πολίτη, της κοινωνίας και της Δημοκρατίας μας. 

 Παρά την εξασφάλιση άλλων χώρων για πραγματοποίηση συνεδριάσεων με φυσική παρουσία των 
βουλευτών, η τηλεργασία θα συνεχιστεί στο επίπεδο των λειτουργών της Βουλής, ενώ παραμένει και στη 
διάθεση των βουλευτών για αξιοποίηση, με στόχο την περαιτέρω βελτίωση της λειτουργίας του σώματος και 
την αποτελεσματικότητα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Μοναδικό θέμα στη νομοθετική εργασία εκτός από την κατάθεση είναι η «Απόφαση της Βουλής των 
Αντιπροσώπων περί της δυνατότητας σύγκλησης συνεδριών της ολομέλειας του σώματος και των 
κοινοβουλευτικών επιτροπών σε χώρο ή τόπο εκτός του κτιρίου της Βουλής». 

 Θα διαβάσω το κείμενο της απόφασης. Δεν υπάρχει έκθεση. 

ΑΠΟΦΑΣΗ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ ΠΕΡΙ ΤΗΣ ΔΥΝΑΤΟΤΗΤΑΣ ΣΥΓΚΛΗΣΗΣ ΣΥΝΕΔΡΙΩΝ 
ΤΗΣ ΟΛΟΜΕΛΕΙΑΣ ΤΟΥ ΣΩΜΑΤΟΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΩΝ ΕΠΙΤΡΟΠΩΝ ΣΕ ΧΩΡΟ Ή ΤΟΠΟ ΕΚΤΟΣ 

ΤΟΥ ΚΤΙΡΙΟΥ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ 
 ΕΠΕΙΔΗ ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων επιβάλλεται και έχει το δικαίωμα, σε έκτακτες και 
ιδιάζουσες περιστάσεις, αλλά και σε άλλες περιπτώσεις κατά τις οποίες τούτο κρίνεται σκόπιμο ή αναγκαίο, να 
καθορίζει και γνωστοποιεί άλλο τόπο ή χώρο εκτός του κτιρίου της Βουλής προς σύγκληση συνεδριών του 
σώματος και κοινοβουλευτικών επιτροπών, και 

 ΕΠΕΙΔΗ ουδεμία συνταγματική διάταξη παρεμποδίζει τη Βουλή να συνέρχεται σε χώρο ή τόπο εκτός του 
κτιρίου της Βουλής, εφόσον τούτο κρίνεται σκόπιμο και/ή αναγκαίο, και  

 ΕΠΕΙΔΗ στην παρούσα φάση, συνεπεία της πανδημίας SARS.COV-2, που ενέσκηψε πρόσφατα, καθώς 
και των προς αποτροπή εξάπλωσης του ιού COVID-19 ληφθέντων αρμοδίως μέτρων έχει μεταξύ άλλων 
επηρεασθεί και η ομαλή λειτουργία του νομοθετικού σώματος, και 

 ΕΠΕΙΔΗ, παρά τη σταδιακή χαλάρωση των περιοριστικών μέτρων, σύμφωνα με τις διατάξεις του περί 
Λοιμοκάθαρσης Νόμου και των εκδοθέντων βάσει αυτού διαταγμάτων και συμπληρωματικών οδηγιών που 
έχουν εκδοθεί από κοινού από τα αρμόδια τμήματα του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων και του Υπουργείου Υγείας, η επαναδραστηριοποίηση πρέπει να γίνει εντός πλαισίου κατάλληλων 
συνθηκών ασφάλειας και υγείας, έτσι που να εξαλειφθεί ή να μειωθεί, κατά το δυνατόν, ο κίνδυνος εξάπλωσης 
του ιού, και 
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 ΕΠΕΙΔΗ κατά συνέπεια κάθε εργοδότης οφείλει να εφαρμόζει σύστημα διαχείρισης ασφάλειας και υγείας 
στην εργασία και να λαμβάνει προληπτικά και προστατευτικά μέτρα, όπως και να προβαίνει σε γραπτή 
εκτίμηση κινδύνου αναφορικά με τη μετάδοση και την εξάπλωση του ιού, και  

 ΕΠΕΙΔΗ, ως αποτέλεσμα όλων των πιο πάνω και κατόπιν υποδείξεων μετακληθέντος αρμοδίου του 
Υπουργείου Υγείας ο οποίος διενήργησε επιτόπιο έλεγχο, έχει διαπιστωθεί ότι οι υφιστάμενοι στη Βουλή χώροι 
συνεδριάσεων τόσο της ολομέλειας όσο και κοινοβουλευτικών επιτροπών είναι ακατάλληλοι στην παρούσα 
φάση προς συνέχιση της απρόσκοπτης λειτουργίας του νομοθετικού σώματος, και 

 ΕΠΕΙΔΗ κατά το επόμενο χρονικό διάστημα και για όσο χρόνο θα βρίσκονται σε ισχύ οι σχετικές 
οδηγίες, ως αποτέλεσμα συγκεκριμένων περιορισμών που δημιουργεί η υπάρχουσα υποδομή, ο 
επιτρεπόμενος αριθμός προσώπων που δύναται να παρευρίσκονται σε συνεδρίες, έτσι που να τηρούνται 
μεταξύ των παρισταμένων οι δέουσες αποστάσεις, είναι πολύ περιορισμένος, όπως και ο εξαερισμός σε 
συγκεκριμένες αίθουσες είναι ανεπαρκής, και 

 ΕΠΕΙΔΗ παρά ταύτα η δημοκρατική λειτουργία του κράτους επιβάλλει δίχως άλλο την απρόσκοπτη 
συνέχιση της λειτουργίας της νομοθετικής εξουσίας επ’ ωφελεία του συνόλου των πολιτειακών θεσμών, όπως 
και του κοινωνικού συνόλου, και 

 ΕΠΕΙΔΗ, βάσει του άρθρου 78 του Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας, η Βουλή των 
Αντιπροσώπων δύναται να λαμβάνει αποφάσεις οι οποίες, βάσει του άρθρου 82 του συντάγματος, τίθενται σε 
ισχύ από της δημοσιεύσεώς τους στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας, και 

 ΕΠΕΙΔΗ, υπό τις παρούσες έκτακτες και ιδιάζουσες συνθήκες που έχουν δημιουργηθεί στη Δημοκρατία, 
κρίνεται αναγκαίο όπως καθορισθεί άλλος χώρος ή τόπος εκτός του συνήθους προς σύγκληση συνεδριών της 
ολομέλειας του σώματος και κοινοβουλευτικών επιτροπών,  

 Για όλους αυτούς τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων, διά της παρούσας απόφασής της, 
καθορίζει το Συνεδριακό Κέντρο «Φιλοξενία» ως τον χώρο σύγκλησης συνεδριών της ολομέλειας του σώματος 
και κοινοβουλευτικών επιτροπών από της δημοσιεύσεως της παρούσας απόφασης στην Επίσημη Εφημερίδα 
της Δημοκρατίας και για όσο χρονικό διάστημα κρίνεται τούτο αναγκαίο. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Η κ. Ερωτοκρίτου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Απλώς, ήθελα να δηλώσω ότι εδώ στη Σύσκεψη Αρχηγών ορθά τοποθετηθήκαμε και είπαμε ότι ήταν η 
θέση μας ότι θα μπορούσε η Βουλή στο υφιστάμενο κτίριο με τις κατάλληλες ρυθμίσεις να λειτουργήσει.  Παρά 
ταύτα, για σκοπούς συναίνεσης θα είμαστε υπέρ της συγκεκριμένης απόφασης. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Αν δεν υπάρχει άλλος ομιλητής, να προχωρήσουμε σε ψηφοφορία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της απόφασης; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε.  Είκοσι τρεις παρόντες, είκοσι τρεις ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι τρεις ψήφους υπέρ, η απόφαση εγκρίνεται ομόφωνα. 

 Ναι, κύριε Μουσιούττα.  

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Μια διευκρίνιση θα ՚θελα για τούτο που εψηφίσαμεν.  Δηλαδή, με βάση αυτά που είπετε, απαγορεύεται 

                                            
  Στο πλαίσιο της λήψης έκτακτων μέτρων ασφαλείας για αντιμετώπιση της ενσκήψασας πανδημίας COVID-19 δεν 

πραγματοποιήθηκε ηλεκτρονική ψηφοφορία. 
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να γίνουν συνεδρίες σε οποιαδήποτε αίθουσα της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, όχι. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Είπετε ότι κρίθηκαν υγειονομικά ανεπαρκείς… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ανεπαρκείς.  Ανεπαρκείς δεν είναι ακατάλληλες.   

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Είναι ακατάλληλη, λέει η απόφαση. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, διαβάστε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό, ένα λεπτό, ένα λεπτό!  Τα διατάγματα έν’ εκεί τζιαι φαίνουνται.  Τη μελέτη της γιατρού σάς 
την έστειλα.  Μας λέει ότι ένας τόσος αριθμός μπορεί στην αίθουσα «Κερύνεια», ένας τόσος αριθμός στην… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Θέλετε να καταλάβετε ή θέλετε να μιλάτε μεταξύ σας; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Επαναλαμβάνω, κύριε Μουσιούττα -εσείς που ερωτήσετε, ακούστε το εσείς τουλάχιστον- οι αίθουσες οι 
οποίες προσφέρονται από τις κοινοβουλευτικές είναι η «Κερύνεια» και η «Λεμεσός» με μειωμένο αριθμό, 
νομίζω δώδεκα και δεκαέξι.  Ε, ωραία, έχουμε πέντε αίθουσες εκεί τζιαι, άμα θέλουμε, κάμνουμέν τες εφτά, 
ευρύχωρες…  Εάν εσείς κάποια ημέρα θέλετε, όταν θα ՚σαστε λιγότεροι από τούντον αριθμό, να πάρετε μία 
αίθουσα, ακόμα και τες μικρότερες, με πέντε άτομα, δε θα σας βγάλει κανένας έξω από τη Βουλή.  Και ο 
τελευταίος που θα βγάλει βουλευτή έξω από τη Βουλή είμαι εγώ, που με βαριά καρδιά κλείνω εντός των 
ημερών είκοσι εννιά χρόνια μες τούντο κτίριο, έθθα ήθελα να φύω.  Αλλά τι να κάμουμε;  Η αίθουσα τούτη δεν 
έχει σωστό εξαερισμό.  Έτσι κι αλλιώς, επ’ ευκαιρία τούτου, είπαμε να το ψάξουμε, αν μπορεί να γίνει κάτι 
καλύτερο.  Η αίθουσα «Κερύνεια» κάτω χωρεί δεκαέξι άτομα, να το σφίξουμε να το κάμουμε είκοσι, ε, και 
ερωτώ, έχει κανέναν από εσάς, εκτός αν έν’ απόλυτη ανάγκη και μικρός ο αριθμός, που θα προτιμήσει να 
συνεδριάσει με αυτές τες συνθήκες, λαμβάνοντας υπόψη την υγεία;   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή.) 

 Έθθα σας βγάλει κανένας έξω, κοπιάστε, όποτε θέλετε!  Και επαναλαμβάνω ότι τα θέματα διατήρησης 
των διαταγμάτων και των αποστάσεων είναι ζήτημα των προέδρων των επιτροπών. 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Δεύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με τον 
σχετικό κατάλογο που σας έχει διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/ 
κοινοποίηση σε 

1.  Ο περί Ρύθμισης της Αγοράς Φυσικού 
Αερίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.067-2020). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας  

 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού  

2.  Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.068-2020). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3.  Ο περί Έκτακτης Εισφοράς για την 
Άμυνα της Δημοκρατίας 
(Τροποποιητικός)   
Νόμος του 2020. 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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(Αρ. Φακ. 23.01.061.069-2020). 

4.  Ο περί Αστυνομίας  (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.070-2020). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

5.  Ο περί στήριξης των επιχειρήσεων και 
αυτοτελώς εργαζομένων σύμφωνα με το 
προσωρινό πλαίσιο της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής για τη λήψη μέτρων κρατικής 
ενίσχυσης με σκοπό να στηριχθεί η 
οικονομία για τη διάρκεια της τρέχουσας 
έξαρσης της νόσου του COVID-19 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.071-2020). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

6.  Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.072-2020). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

7.  Ο περί Γάμου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.073-2020). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

8.  Ο περί Πολιτικής Συμβίωσης 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.074-2020). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

9.  Ο περί Εθνικής Φρουράς 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.075-2020). 

Υπουργό Άμυνας Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Άμυνας 

10.  Ο περί Διεξαγωγής των Παγκύπριων 
Εξετάσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.076-2020). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού 
και Νεολαίας  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

11.  Δημοσιονομική έκθεση για το έτος 2019 
σύμφωνα με το άρθρο 81(2) του 
συντάγματος. 
(Αρ. Φακ. 13.06.001). 

Υπουργό Οικονομικών  

 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή  
Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων Αναπτύξεως και 
Ελέγχου Δημόσιων 
Δαπανών 

12.  Ειδικό ένταλμα πληρωμής (αρ. 1) του 
2020, ημερομηνίας 6 Απριλίου 2020, του 
προϋπολογισμού της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς Κύπρου, σύμφωνα με το 
άρθρο 4(1) του περί Προϋπολογισμού 
της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου 
του 2020 Νόμου του 2019 [Ν. 
65(ΙΙ)/2019]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

13.  Ειδικό ένταλμα πληρωμής (αρ. 1) του 
2019, ημερομηνίας 6 Απριλίου 2020, του 
προϋπολογισμού της Εθνικής Αρχής 
Στοιχημάτων, σύμφωνα με το άρθρο 4(1) 
του περί Προϋπολογισμού της Εθνικής 
Αρχής Στοιχημάτων του 2019 Νόμου του 
2019 [Ν. 12(ΙΙ)/2019]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

14.  Ειδικά εντάλματα πληρωμής  
(αρ. 7, 8, 9, 10, 11, 12, 14, 15, 17, 18, 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και 
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19, 20, 21 και 23) του 2020 με έγκριση 
του Υπουργού Οικονομικών, 
ημερομηνίας 5 Μαΐου 2020, σύμφωνα με 
τις πρόνοιες των Κανονισμών 14 και 15 
των περί της Δημοσιονομικής Ευθύνης 
και του Δημοσιονομικού Πλαισίου 
Κανονισμών του 2016 και των διατάξεων 
του άρθρου 63 του περί της 
Δημοσιονομικής Ευθύνης και του 
Δημοσιονομικού Πλαισίου Νόμου του 
2014 [Νόμος αρ. 20(Ι) του 2014], καθώς 
και τις διατάξεις του εδαφίου (3) του 
άρθρου 4 του περί Προϋπολογισμού του 
2020 Νόμου του 2019 [Νόμος αρ. 89(ΙΙ) 
του 2019]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.001). 

Προϋπολογισμού 

 

15.  Ειδικά εντάλματα πληρωμής για 
μεταφορά πιστώσεων μεταξύ 
διαφορετικών οικονομικών φορέων που 
υπάγονται στο ίδιο υπουργείο με έγκριση 
του Υπουργού Οικονομικών με αρ. 8001 
και 8002 του 2020, ημερομηνίας 5 Μαΐου  
2020, σύμφωνα με τις πρόνοιες των 
Κανονισμών 14 και 15 των περί της 
Δημοσιονομικής Ευθύνης και του 
Δημοσιονομικού Πλαισίου Κανονισμών 
του 2016 και των διατάξεων του άρθρου 
63 του περί της Δημοσιονομικής 
Ευθύνης και του Δημοσιονομικού 
Πλαισίου Νόμου του 2014 [Νόμος αρ. 
20(Ι) του 2014], καθώς και του εδαφίου 
(3) του άρθρου 4 του περί 
Προϋπολογισμού του 2020 Νόμου του 
2019 [Νόμος αρ. 89(ΙΙ) του 2019]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.004) 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

16.  Ειδικά εντάλματα μεταφοράς για 
μεταφορά πιστώσεων μεταξύ 
ομάδων/υποομάδων του 
προϋπολογισμού κάτω από το ίδιο 
κεφάλαιο με έγκριση του προϊσταμένου 
του οικονομικού φορέα, ημερομηνίας 5 
Μαΐου  2020, σύμφωνα με τις πρόνοιες 
των Κανονισμών 14 και 15 των περί της 
Δημοσιονομικής Ευθύνης και του 
Δημοσιονομικού Πλαισίου Κανονισμών 
του 2016 και των διατάξεων του άρθρου 
63 του περί της Δημοσιονομικής 
Ευθύνης και του Δημοσιονομικού 
Πλαισίου Νόμου του 2014 [Νόμος αρ. 
20(Ι) του 2014], καθώς και του εδαφίου 
(3) του άρθρου 4 του περί 
Προϋπολογισμού του 2020 Νόμου του 
2019 [Νόμος αρ. 89(ΙΙ) του 2019]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.005). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Προτάσεις νόμου Κατάθεση από  Παραπομπή σε  
1. Ο περί Ενοικίων (Προσωρινή Μείωση) 

Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.046-2020). 

Γιώργο Λιλλήκα, βουλευτή 
Συμμαχίας Πολιτών 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

2. Ο περί Αρχείου Πληθυσμού 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 

Λίνο Παπαγιάννη εκ 
μέρους του Εθνικού Λαϊκού 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
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2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.047-2020). 

Μετώπου Εσωτερικών 

3. Ο περί της Πρόληψης και της 
Καταπολέμησης της Σεξουαλικής 
Κακοποίησης, της Σεξουαλικής 
Εκμετάλλευσης Παιδιών και της Παιδικής 
Πορνογραφίας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.048-2020). 

Ξένια Κωνσταντίνου εκ 
μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού 
Συναγερμού 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

4. Ο περί Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.049-2020). 

Χρίστο Χρίστου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας, και Λίνο 
Παπαγιάννη, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού 

5. Ο περί της Διασφάλισης και 
Πιστοποίησης της Ποιότητας της 
Ανώτερης Εκπαίδευσης και της Ίδρυσης 
και Λειτουργίας Φορέα για Συναφή 
Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.050-2020). 

Κυριάκο Χατζηγιάννη, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Νομίζω η κ. Μαύρου έχει μια παρατήρηση, απ’ ό,τι με ενημέρωσε ο γενικός διευθυντής, θα την κάνει 
στην ολομέλεια. 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Έχω πολλές φορές πει ότι πρέπει να υπάρχει μία συνέχεια και μία ομοιομορφία στην εξέταση αλλαγών 
σε νομοθεσίες.  Είδα στην κατάθεση να παραπέμπεται από το Υπουργείο Εσωτερικών στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως Νόμος, που καθ’ ύλην είναι αρμοδιότητα της 
επιτροπής Εσωτερικών, ο περί Γάμου και ο περί Πολιτικής Συμβίωσης.  Είδα το περιεχόμενο και των τριών 
νομοσχεδίων.  Αναφέρονται στους εικονικούς γάμους.  Κακώς έχουν χαρακτηριστεί επείγοντα τα νομοσχέδια 
τούτα, γιατί τούτο δεν είναι καινούριο θέμα και ούτε χρειάζεται να συζητηθεί και να ψηφιστεί αύριο.  Αλλά τούτο 
είναι άλλο θέμα και αντιλαμβάνομαι ότι είναι κάτι που χειρίζεστε εσείς, κύριε Πρόεδρε.   

 Επί της ουσίας όμως, πριν τρεις-τέσσερις μήνες η επιτροπή Εσωτερικών συζήτησε πρόταση νόμου για 
τους εικονικούς γάμους και έφερε στην ολομέλεια και ψηφίστηκαν αλλαγές στον περί Γάμου Νόμο.  Σήμερα 
άλλες αλλαγές παρόμοιας φύσης -παρόμοιας φύσης!- παν στην επιτροπή Νομικών.  Πώς θα υπάρχει συνέχεια 
στην παρακολούθηση τούτων των θεμάτων;  Για τον δε περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως… πραγματικά 
εκπλήσσομαι!  Αν ο περί Γάμου στο παρελθόν ήταν αντικείμενο της επιτροπής Νομικών -και αν θέλετε, να 
τραβήσουμεν κάπου μια γραμμή να το κάμουμε, αλλά να το κάμουμε οργανωμένα και με συνέπεια- ο περί 
Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως ποτέ δεν εσυζητήθηκε σε άλλη επιτροπή, εκτός από την επιτροπή 
Εσωτερικών.   Είναι ένας περίπλοκος νόμος -περίπλοκος!- αλλάζεις ένα άρθρο, πρέπει ν’ αλλάξεις άλλα 
πενήντα.  Πραγματικά, θεωρώ ότι πρέπει να παν και τα τρία νομοσχέδια, χωρίς να ισχύει το κατεπείγον, στην 
επιτροπή Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καταρχάς, για το κατεπείγον να πω και θα σας δώσω τον λόγο, πρώτα στον πρόεδρο της επιτροπής και 
μετά στην κ. Ερωτοκρίτου.  Το κατεπείγον τελειώνει με την απόφαση που πήραμε, εννοώ ότι δεν κοιτάζουμε 
πια μόνο τα κατεπείγοντα.  Όχι μόνο μπορούμε να συνεδριάζουμε κανονικά, όπως πριν, με τους χώρους που 
έχουν διασφαλιστεί -οι οποίοι φαίνεται εξελίσσονται και περισσότερο, με μια προσπάθεια σωστή, που έγινε 
από τις υπηρεσίες και από τον γενικό διευθυντή- θα μπορούν να συνεδριάζουν πολύ περισσότερες ώρες πολύ 
περισσότερες επιτροπές και σε αυτό θα επανέλθω, για να συζητήσω μαζί σας αναπροσαρμογή του 
προγράμματος. Η επιτροπή Νομικών, που πολλές φορές μας έλεγε «θέλω άλλο χρόνο», έχει άπλετο χρόνο 
τώρα και δύο φορές την εβδομάδα, ακόμα και τρεις, αν χρειαστεί.  

 Άρα, ο κ. Γεωργίου για την παρατήρηση της κ. Μαύρου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 
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 Ο περί Αλλοδαπών Νόμος είναι καθ’ ύλην νομοθεσία η οποία εντάσσεται στην επιτροπή Εσωτερικών.  
Πλην όμως, να υπενθυμίσω ότι ο περί Γάμου Νόμος και ο περί Πολιτικής Συμβίωσης Νόμος, αυτά τα 
νομοθετήματα, και πρωτογενώς αλλά και στη συνέχεια έχουν εξεταστεί, έχουν παραπεμφθεί στην επιτροπή 
Νομικών και στην ολομέλεια από την επιτροπή Νομικών.  Η αναφορά στον περί Αλλοδαπών Νόμο… 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Να ξεκαθαρίσει ότι αυτό θα γίνεται. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Να το ξεκαθαρίσουμε. 

 Η αναφορά στον περί Αλλοδαπών Νόμο έχει ενταχθεί σ’ αυτή τη συνεδρίαση της επιτροπής Νομικών, 
κύριε Πρόεδρε, γιατί ακριβώς οι διατάξεις που τροποποιούνται στον περί Πολιτικής Συμβίωσης και στον περί 
Γάμου αναφέρονται σε κάποιες διατάξεις και στον περί Αλλοδαπών.   

 Δεύτερον, αρχές Μαρτίου… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύριε Γεωργίου, αν θέλετε, κοντά στο μικρόφωνό σας, γιατί είμαστε σε live streaming… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε πρόεδρε της επιτροπής, αν μου επιτρέπεις, ξέρω, δεν διέκοψα την κ. Μαύρου, αλλά ακούστε να 
δείτε.  Εδώ ήρθαμε και λέμε να μιλούμε λίγο κ.τ.λ.  Αν για διαδικαστικά θέματα μιλούμε στην ολομέλεια τόση 
ώρα, αντιλαμβάνεστε ότι επί της ουσίας πρέπει να το αφήσουμε εντελώς ελεύθερο.  Αν δεν μπορείτε να το 
βρείτε μεταξύ σας, να κάτσουμε να το… 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Θα προτείνω κάτι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πέστε το. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ήδη, ως επιτροπή Νομικών έχουμε εξετάσει αυτά τα τρία νομοσχέδια, έχουν παρουσιαστεί την 
περασμένη Τρίτη από τον Υπουργό Εσωτερικών με όλους τους εμπλεκόμενους προσκεκλημένους, έχουν 
ακουστεί εκατέρωθεν απόψεις, έχουν ζητηθεί και κάποια περαιτέρω στοιχεία από συναδέλφους και έχει 
καθοριστεί στις 22 του μήνα, τη μεθεπόμενη Παρασκευή, συνέχιση της συζήτησης για την έναρξη της κατ’ 
άρθρον συζήτησης αυτών των νομοσχεδίων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν μπορεί να γίνoυν από κοινού και οι δύο επιτροπές; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Εάν η συνάδελφος επιθυμεί, από κοινού να συνεδριάσουμε.  Ποιο είναι το πρόβλημα;  Από κοινού. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία, έν’ σωστή η παρατήρησή σας, αλλά να μεν ξηλώσουμε την προεργασία που έγινε κάτω από 
τούντες συνθήκες.    

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Εσείς να το ξεκαθαρίσετε, κύριε Πρόεδρε, και η υπηρεσία της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τι να ξεκαθαρίσουμε; 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Επαναλαμβάνω, δε γίνεται πριν τέσσερις μήνες… Tον περί Γάμου τον συζητούσαμε στην επιτροπή 
Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Εγώ να το ξεκαθαρίσω…  Μπορεί να έχετε δίκαιο και δε θέλω να μπω σ’ αυτό, αλλά υπό τις συνθήκες 
έγινε μια προεργασία.  Θα την αφήσουμε, να την πετάξουμε, για να το βάλουμε στην ημερήσια διάταξη, να το 
εξετάσουμε μετά από έναν ή ενάμιση μήνα;  Ποιο είναι το πρόβλημα από κοινού -πότε το εβάλετε, την άλλη 
Παρασκευή- να γίνει και μια ενημέρωση από βουλευτές σας που ήταν παρόντες στην επιτροπή Νομικών… 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Δείτε το… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.446, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Τις τελευταίες ημέρες έφτασαν καταγγελίες κοντά μου ότι έχουν δοθεί οδηγίες προς τις επαρχιακές 
διοικήσεις να παγοποιήσουν τις πληρωμές προς τους πρόσφυγες δικαιούχους στεγαστικής βοήθειας. 

 Ενδεχόμενη τέτοια απόφαση θα προκαλέσει αλυσιδωτά προβλήματα στους δικαιούχους οι οποίοι είναι 
δεσμευμένοι με οικονομικές υποχρεώσεις για την ανέγερση των κατοικιών τους. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει σχετικά τη Βουλή των Αντιπροσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.447, ημερομηνίας 4 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με δημοσιεύματα στα ΜΜΕ, 16χρονος μαθητής υπέστη κάταγμα σπονδύλου λόγω 
ατυχήματος, την Παρασκευή 6 Μαρτίου 2020, σε Λύκειο της Πάφου, ενώ μαθητές ασχολούνταν με αθλοπαιδιές 
κατά τη διάρκεια μαθήματος Φυσικής Αγωγής στο κλειστό γυμναστήριο του σχολείου τους.  

 Ο 16χρονος, που τραυματίστηκε στην πλάτη, μεταφέρθηκε με ασθενοφόρο στο Τμήμα Ατυχημάτων και 
Επειγόντων Περιστατικών του Γενικό Νοσοκομείο Πάφου, όπου διαπιστώθηκε από τους θεράποντες ιατρούς 
ότι έφερε κάταγμα σπονδυλικής στήλης. Ακολούθως εισήχθη για νοσηλεία στον παιδιατρικό θάλαμο του 
Νοσοκομείου. 

  Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων εάν έχει προχωρήσει 
σε έρευνα του περιστατικού και σε ποια πορίσματα έχει καταλήξει όσον αφορά την ευθύνη για το ατύχημα. 
Επιπλέον, παρακαλώ όπως ενημερώσετε τη Βουλή των Αντιπροσώπων εάν το αρμόδιο υπουργείο έχει προβεί 
σε οποιεσδήποτε επίσημες δημόσιες τοποθετήσεις επί του θέματος, σε ποιες ημερομηνίες και με ποιο 
περιεχόμενο. Παρακαλούμε περαιτέρω όπως το αρμόδιο υπουργείο ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
εάν έχει επιδιορθωθεί η ζημιά στις κερκίδες που προκάλεσε το ατύχημα και εάν έχει διερευνηθεί όλος ο 
εξοπλισμός του κλειστού γυμναστηρίου για περαιτέρω πιθανά προβλήματα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.448, ημερομηνίας 4 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι έχει εκδοθεί θετική περιβαλλοντική γνωμοδότηση για την κατασκευή και τη 
λειτουργία φωτοβολταϊκού πάρκου ισχύος 3,5 MW της εταιρείας Hermes Airport από το Τμήμα Περιβάλλοντος. 
Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, η εγκατάσταση του φωτοβολταϊκού πάρκου χωροθετείται σε απόσταση 
μόλις 40 μ. από τη Ζώνη Ειδικής Προστασίας των Αλυκών Λάρνακας.  Η οικολογική σημασία της περιοχής 
αυτής αφορά τόσο τη χλωρίδα όσο και την πτηνοπανίδα.  Είναι άξιο απορίας γιατί δε χρησιμοποιήθηκαν για 
την ανάπτυξη του φωτοβολταϊκού πάρκου τα πολλά χιλιάδες τετραγωνικά μέτρα των στεγασμένων χώρων του 
αεροδρομίου Λάρνακας.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων γιατί δεν έχουν 
ληφθεί υπόψη οι πολύ σοβαρές συσσωρευτικές επιπτώσεις που ανέδειξε η Ειδική Οικολογική Αξιολόγηση.  
Πώς θα αντιμετωπιστούν όλες αυτές οι επιπτώσεις;  Γιατί δεν αξιοποιήθηκε η στέγη των κτιρίων του 
αεροδρομίου Λάρνακας;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.449, ημερομηνίας 4 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στο έγκριτο περιβαλλοντικό δίκτυο «Οne Earth» έχει δημοσιευτεί άρθρο μιας 
ομάδας επιστημόνων από πανεπιστήμια της Γαλλίας και του Βελγίου σε σχέση με την προστασία του φυσικού 
περιβάλλοντος στη Μεσόγειο.  Σύμφωνα με τον 11ο στόχο (στόχοι Αichi ) του Παγκόσμιου Στρατηγικού Σχεδίου 
για τη Βιοποικιλότητα (2011), το οποίο εκπονήθηκε στα πλαίσια της εφαρμογής της Σύμβασης για τη 
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Βιοποικιλότητα (1992), «τουλάχιστον το 17% των χερσαίων και εσωτερικών υδάτων και το 10% των παράκτιων 
και θαλάσσιων περιοχών, κυρίως οι περιοχές ιδιαίτερης σημασίας για τη βιοποικιλότητα και για τις υπηρεσίες 
των οικοσυστημάτων, να προστατεύονται μέσω μιας αποτελεσματικής και δίκαιης διαχείρισης, με οικολογικά 
αντιπροσωπευτικά και ικανά διασυνδεδεμένα συστήματα προστατευόμενων περιοχών και με άλλα 
αποτελεσματικά μέτρα διατήρησης που βασίζονται στην έκταση και έχουν ενσωματωθεί στο ευρύτερο χερσαίο 
και θαλάσσιο τοπίο».  Τα κράτη μέλη της σύμβασης οφείλουν να εκπληρώσουν τον πιο πάνω στόχο με 
χρονικό ορίζοντα το 2020.  Σύμφωνα με την έρευνα των επιστημόνων, ο μέσος όρος προστασίας της 
θάλασσας και των ακτών στη Μεσόγειο δεν ξεπερνά το 6,1%.  Σημειώνεται ότι για τις ευρωπαϊκές ακτές 
θεωρείται ότι προστατεύεται (επαρκώς ή μερικώς) το 9,17% του συνόλου των ακτών, ενώ το αντίστοιχο 
ποσοστό για την Κύπρο είναι μόλις το 0,13%, ποσοστό το οποίο φαίνεται να είναι δραματικά μικρό.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει υπόψη του 
αυτή τη δημοσίευση και την αρνητική εικόνα που παρουσιάζει για την Κύπρο, σε ποιο βαθμό έχει εφαρμοστεί 
από τις αρχές της Κυπριακής Δημοκρατίας ο 11ος στόχος του Παγκόσμιου Στρατηγικού Σχεδίου για τη 
Βιοποικιλότητα (2011) και ποιες περιοχές της Κύπρου εντάσσονται σε αυτό το δίκτυο προστασίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.450, ημερομηνίας 5 Μαΐου 2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Ξένιας Κωνσταντίνου 

 «Παρακαλώ τους ενημερωθούμε ποιος είναι ο συνολικός αριθμός αιτητών ασύλου που ζουν σήμερα 
τους ελεγχόμενες από την Κυπριακή Δημοκρατία περιοχές. Επιπρόσθετα, από ποιες χώρες κατανέμονται όσον 
αφορά στην καταγωγή τους και ποιος είναι ο ακριβής αριθμός ανά χώρα προέλευσης;  

 Ποιος ο συνολικός αριθμός ατόμων που κρίθηκαν τελικά δικαιούχοι ασύλου και διαβιούν αυτή τη στιγμή 
στην Κύπρο; Επίσης, από ποιες χώρες κατάγονται; Παρακαλούμε όπως μας δοθούν ακριβείς αριθμοί ανά 
χώρα καταγωγής και για αυτούς. 

 Καταληκτικά, πόσος περίπου είναι ο εκτιμώμενος και συνολικός χρόνος που στην πράξη απαιτείται για 
οριστική απόρριψη ενός μη δικαιούχου ασύλου μέχρι πρόσφατα, αφού λάβουμε υπόψη και τις όποιες 
δυνατότητες διοικητικής ή δικαστικής έφεσης υπάρχουν στα οποιαδήποτε στάδια εξέτασης μιας αίτησης 
ασύλου; Αληθεύει ότι για τους αιτητές ασύλου αυτή τη στιγμή χρειάζονται συνολικά περίπου τέσσερα με πέντε 
χρόνια, ώστε να απορριφθούν οριστικά οι αιτήσεις τους, εάν τελικά δεν είναι δικαιούχοι και αφού εξαντλήσουν 
τα όποια δικαιώματα έφεσης στα διάφορα στάδια διοικητικής ή δικαστικής απόφασης;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.451, ημερομηνίας 6 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Στον αρχικό σχεδιασμό της νέας πτέρυγας του νοσοκομείου Λάρνακας προβλεπόταν η μεταστέγαση 
του τμήματος φαρμακείου σε αυτήν.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα κάτωθι:  

1. Η απόφαση έχει αλλάξει; 

2. Αν ναι, βάσει ποιας απόφασης; 

3. Αν δεν έχει ληφθεί τέτοια απόφαση, πότε αναμένεται η μετακίνηση;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.452, ημερομηνίας 6 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με δημοσίευμα της εφημερίδας “O Φιλελεύθερος”, κάποια σφαγεία χρησιμοποίησαν για την 
περίοδο 2010-2013 τη μέθοδο “kosher” ως μέθοδο σφαγής ζώων, κάτι το οποίο απαγορεύεται. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει εξετάσει 
καταγγελίες σχετικά με τη χρήση της μεθόδου “kosher” από σφαγεία και, αν ναι, με ποιο τρόπο τιμωρήθηκαν οι 
παραβάτες. Παρακαλώ όπως κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικός πίνακας στον οποίο θα 
αναφέρονται οι παραβάσεις για την περίοδο 2010-2019 και οι ποινές που επιβλήθηκαν σε κάθε περίπτωση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.453, ημερομηνίας 6 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Υπήρξε πρόσφατα έντονη δημόσια συζήτηση μετά την κατάθεση από πλευράς του Υπουργείου 
Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος νομοσχεδίου το οποίο τροποποιούσε τον περί Προστασίας 
και Ευημερίας των Ζώων Νόμο και προνοούσε την προσωρινή εφαρμογή ιδιαίτερων μεθόδων σφαγής ζώων 
που προβλέπονται από λατρευτικούς τύπους (π.χ. kosher). Σύμφωνα με το υπουργείο, το εν λόγω νομοσχέδιο 
κατατέθηκε, ώστε να αντιμετωπιστεί το πρόβλημα της περίσσειας παραγωγής ζώων που εμφανίστηκε στην 
κυπριακή αγορά λόγω της εφαρμογής των μέτρων αντιμετώπισης της πανδημίας του κορωνοϊού. Ωστόσο, 
όπως φάνηκε, η εν λόγω τροποποίηση δε συνδεόταν με τις επιπτώσεις από την πανδημία του κορωνοϊού, 
αφού εν τέλει η κυβέρνηση απέσυρε το εν λόγω νομοσχέδιο. Σύμφωνα με δημοσίευμα της εφημερίδας “Ο 
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Φιλελεύθερος”, το υπουργείο άρχισε τις διαδικασίες για την επανακατάθεση του εν λόγω νομοσχεδίου, χωρίς 
να γίνεται αναφορά στην ανάγκη χρήσης εναλλακτικών μεθόδων σφαγής λόγω κορωνοϊού, συνεπώς χωρίς να 
τίθεται χρονικός ορίζοντας για τη χρήση των εν λόγω μεθόδων σφαγής. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν ισχύει η 
πληροφόρηση ότι το υπουργείο προτίθεται να επανακαταθέσει το εν λόγω νομοσχέδιο και, αν ναι, για ποιους 
λόγους κρίνεται αναγκαία η νομιμοποίηση τέτοιων μεθόδων σφαγής ζώων, οι οποίες φαίνεται να είναι ιδιαίτερα 
επικίνδυνες για τα ζώα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.454, ημερομηνίας 6 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

  «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων εάν ελέγχεται ο 
περιορισμός της απαγόρευσης εισόδου ανηλίκων στα δορυφορικά καζίνο καθώς και ποιες ποινές έχουν 
επιβληθεί από την Αρχή Παιγνίων ή άλλες υπηρεσίες της Δημοκρατίας οι οποίοι είναι υπεύθυνοι για την 
επιβολή του νόμου για τις παραβάσεις των σχετικών διατάξεων του περί της Λειτουργίας και του Ελέγχου 
Καζίνου Νόμου του 2015 (124(I)/2015).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.455, ημερομηνίας 7 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 

  «Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να απαντήσει στο πιο κάτω ερώτημα: 

 Λόγω της έκρυθμης κατάστασης που παρουσιάστηκε από την υγειονομική κρίση, τόσο τα κρατικά ταμεία 
όσο και το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων έχουν συνεισφέρει στην επιδοματική πολιτική του κράτους για την 
περίοδο 16 Μαρτίου με 12 Απριλίου 2020. Παρακαλώ όπως μας κοινοποιηθούν τα οικονομικά στοιχεία και οι 
δαπάνες που έχουν καταβληθεί από τα πιο πάνω κονδύλια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.456, ημερομηνίας 7 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων εάν η Δημοκρατία 
προτίθεται να ζητήσει να αντλήσει πόρους από σχετικά ταμεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ή εάν αξιοποιεί ήδη 
τέτοιο κονδύλι, που σκοπό έχει την κάλυψη των εξόδων επαναπατρισμού υπηκόων τρίτων χωρών που 
ευρίσκονται στην Κύπρο χωρίς άδεια παραμονής και/ή η παραμονή των οποίων είναι ή έχει καταστεί 
παράνομη με βάση τον περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως ή άλλο σχετικό νόμο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.457, ημερομηνίας 8 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από ανακοίνωση του Υπουργείου Εξωτερικών της Ελληνικής Δημοκρατίας, ημερομηνίας 5 Μαΐου 
2020, πληροφορήθηκα ότι ο Υπουργός Εξωτερικών όρισε ως Ειδικό Απεσταλμένο του Υπουργείου 
Εξωτερικών για θέματα Συρίας την πρέσβη Τασία Αθανασίου, η οποία είχε διατελέσει πρέσβης της Ελλάδας 
στη Δαμασκό από το 2009 έως το 2012, οπότε και επέβλεψε την αναστολή της λειτουργίας της πρεσβείας της 
Ελληνικής Δημοκρατίας. Ο Υπουργός Εξωτερικών της Κυπριακής Δημοκρατίας κ. Νίκος Χριστοδουλίδης τον 
περασμένο Νοέμβριο είχε ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ότι το υπουργείο εργαζόταν για το 
άνοιγμα της πρεσβείας στη Δαμασκό. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται 
η διαδικασία επαναλειτουργίας της πρεσβείας της Δημοκρατίας στη Δαμασκό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.458, ημερομηνίας 8 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στις 27 Μαρτίου 2020 ψηφίστηκε σε νόμο από την ολομέλεια της Βουλής των Αντιπροσώπων ο περί 
Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 1) του 2020 για την έγκριση του συμπληρωματικού 
προϋπολογισμού ύψους €369 εκατομ. που κατέθεσε η κυβέρνηση στα πλαίσια της αντιμετώπισης της 
πανδημίας του κορωνοϊού.  Συγκεκριμένα, ο συμπληρωματικός προϋπολογισμός προνοεί τα ακόλουθα:  

α. Τη διάθεση ποσού ύψους €182 εκατομ. για τα ειδικά σχέδια πλήρους και μερικής αναστολής εργασιών.  

β. Τη διάθεση ποσού ύψους €20 εκατομ. για στήριξη των αυτοτελώς εργαζόμενων. 

γ. Τη διάθεση ποσού ύψους €20 εκατομ. για το Σχέδιο Χορήγησης “Ειδικής Άδειας”. 

δ. Τη διάθεση ποσού ύψους €15 εκατομ. για το ειδικό επίδομα ασθενείας. 

ε. Τη διάθεση ποσού ύψους €100 εκατομ. για μέτρα προστασίας. 

στ. Τη διάθεση ποσού ύψους €11 εκατομ. για στήριξη του τουρισμού.  
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ζ. Τη διάθεση ποσού ύψους €15 εκατομ. για την καταβολή επιδόματος παραμονής φοιτητών στο εξωτερικό 
ενόψει των διακοπών του Πάσχα.  

η. Τη διάθεση ποσού ύψους €6 εκατομ. για το σχέδιο για επαναπατρισμό Κυπρίων που βρίσκονται στο 
εξωτερικό για ειδικούς λόγους. 

 Παρακαλώ τους αρμόδιους υπουργούς να πληροφορήσουν τη Βουλή των Αντιπροσώπων με ποιο 
τρόπο (αναλυτικά) και σε ποιο βαθμό έχουν χρησιμοποιηθεί οι εν λόγω πιστώσεις.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.459, ημερομηνίας 8 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Η πανδημία του κορωνοϊού αναγκάζει τους πολίτες να χρησιμοποιούν καθημερινά προστατευτικό 
εξοπλισμό μιας χρήσης, όπως π.χ. πλαστικά γάντια και μάσκες.  Το τελευταίο διάστημα έχει παρατηρηθεί 
δυστυχώς η απόρριψη αυτών των υλικών σε πεζοδρόμια, ανελκυστήρες, χώρους στάθμευσης υπεραγορών, 
προκαλώντας ζημιά τόσο στο περιβάλλον όσο και στη δημόσια υγεία, αφού, όπως τονίζουν οι ειδικοί, υφίσταται 
κίνδυνος επιμόλυνσης, εάν κάποιος αγγίξει σε μολυσμένο προστατευτικό εξοπλισμό (γάντια, μάσκα) και στη 
συνέχεια αγγίξει είτε τα μάτια είτε το στόμα του κ.τ.λ.  Το φαινόμενο της απόρριψης των γαντιών είναι ιδιαίτερα 
έντονο γύρω από υπεραγορές, φούρνους και φρουταρίες.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει υπόψη του αυτό 
το πρόβλημα που δημιουργήθηκε και σε ποιες ενέργειες έχει προβεί για την κατάλληλη ενημέρωση του κοινού 
όσον αφορά στην ορθολογική απόρριψη του προστατευτικού υλικού μιας χρήσης και αν εκδόθηκαν οδηγίες για 
τις υπεραγορές προς όφελος της δημόσιας υγείας και του περιβάλλοντος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.460, ημερομηνίας 8 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο Ισραηλινός πρώην πράκτορας Ταλ Ντίλιαν έφτασε στην Κύπρο λίγο πριν να 
εφαρμοστεί η απόφαση του κράτους για απαγόρευση εισόδου σε πολίτες τρίτων χωρών μέσα στα πλαίσια της 
λήψης μέτρων για την αντιμετώπιση της πανδημίας του κορωνοϊού.  Ο κ. Ντίλιαν, μόλις κατέφθασε στην 
Κύπρο, συνελήφθη, ανακρίθηκε και αφέθηκε ελεύθερος, για να τεθεί σε αυτοπεριορισμό.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις εξελίξεις στην 
υπό αναφορά υπόθεση, για ποιο λόγο έφτασε στην Κύπρο ο κ. Ταλ Ντίλιαν και σε ποιο στάδιο βρίσκεται η 
διερεύνηση της εν λόγω υπόθεσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.461, ημερομηνίας 11 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
λαμβάνονται για την αντιμετώπιση της εξάπλωσης της επιδημίας των νόσων της προϊούσας πνευμονίας στα 
πρόβατα και της εγκεφαλοαρθρίτιδας στις κατσίκες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.462, ημερομηνίας 11 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στον προϋπολογισμό του 2020 περιλαμβάνονται πιστώσεις ύψους €100.000 για την κάλυψη χορηγίας 
προς τις οργανώσεις για προστασία και ευημερία των ζώων σύμφωνα με την υπ’ αριθμόν 85.125 απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 20ής Ιουνίου 2018. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων  τα εξής: 

1. Έχει διανεμηθεί η προϋπολογισθείσα χορηγία για το έτος 2020 σε οργανώσεις για προστασία και 
ευημερία των ζώων; 

2. Πόσες και ποιες οργανώσεις έχουν κάνει αίτηση για την υπό αναφορά χορηγία, ποιες έλαβαν χορηγία 
και πόση χορηγία έλαβαν;  Παρακαλώ όπως κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων κατάλογος στον 
οποίο να εμφαίνεται σε ποιες οργανώσεις έχει διανεμηθεί η χορηγία και το ποσό που δόθηκε σε κάθε 
οργάνωση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.463, ημερομηνίας 11 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, στα πλαίσια των μέτρων 
αντιμετώπισης των επιπτώσεων από την κρίση του κορωνοϊού, αποφάσισε την παροχή έκτακτης οικονομικής 
βοήθειας ύψους €50.000 σε εγγεγραμμένες φιλοζωικές οργανώσεις και σε εθελοντές ή ομάδες εθελοντών 
φροντίδας εγκαταλειμμένων ζώων. Η οικονομική βοήθεια αφορούσε στην επιχορήγηση αγοράς ζωοτροφών, 
προκειμένου να συνεχιστεί απρόσκοπτα η φροντίδα των αδέσποτων σκύλων και γάτων. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πόσα 
άτομα/φιλοζωικές οργανώσεις έχουν κάνει αίτηση για την εν λόγω χορηγία και ποιο ποσό δόθηκε σε κάθε 
περίπτωση. Παρακαλώ όπως κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων αναλυτικός κατάλογος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.464, ημερομηνίας 11 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Το τελευταίο διάστημα έχουν καταγραφεί τρία επεισόδια εμπρησμού κεραιών κινητής τηλεφωνίας στη 
Λεμεσό. Έχουμε πληροφορηθεί από δημόσιες ανακοινώσεις της αστυνομίας ότι έχει κατηγορηθεί αριθμός 
ατόμων, τα οποία θεωρούνται υποκινητές της αξιόποινης αυτής πράξης, λόγω αναρτήσεών τους σε κοινωνικά 
δίκτυα.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για την πρόοδο των 
ερευνών όσον αφορά τον εντοπισμό των δραστών της πυρπόλησης των κεραιών κινητής τηλεφωνίας και αν οι 
κεραίες αυτές είχαν όλες τις απαιτούμενες από το νόμο άδειες για την εγκατάσταση και λειτουργία τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.465, ημερομηνίας 11 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Από τις 13 Μαρτίου 2020 ο Υπουργός Υγείας με διάταγμά του είχε θέσει συγκεκριμένους περιορισμούς 
όσον αφορά την είσοδο στην Κυπριακή Δημοκρατία, στα πλαίσια των μέτρων που λήφθηκαν για την 
αντιμετώπιση της πανδημίας του κορωνοϊού. Επίσης, με νέο διάταγμα έκλεισαν τα αεροδρόμια της Κυπριακής 
Δημοκρατίας στις 30 Μαρτίου 2020.  

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων, όσον αφορά το 
διάστημα από τη λήψη σταδιακών μέτρων μέχρι σήμερα, πόσα άτομα εισήλθαν από άλλα νόμιμα σημεία 
εισόδου στην Κυπριακή Δημοκρατία, π.χ. από μαρίνες με ιδιωτικά σκάφη,  από τα αεροδρόμια με ιδιωτικά τζετ, 
αν αυτά τα άτομα ελέγχθηκαν από τους αρμοδίους βάσει των ίδιων διαδικασιών που είχαν υιοθετηθεί στα 
αεροδρόμια της Δημοκρατίας, αν υπήρχαν άτομα τα οποία τέθηκαν σε υποχρεωτικό αυτοπεριορισμό, αν 
κάποια άτομα από αυτά έχουν νοσήσει κ.ο.κ. Παρακαλώ όπως καταθέσετε κατάλογο με τις αφίξεις, χωρίς 
προσωπικά δεδομένα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.466, ημερομηνίας 12 Μαΐου 2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

«Παρακαλώ τον Υπουργό Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας να μας ενημερώσει για τα 
ακόλουθα: 

1. Πώς θα εφαρμοστεί το πρωτόκολλο ασφαλείας για τους μαθητές της ειδικής εκπαίδευσης και τους 
σχολικούς συνοδούς, νοουμένου ότι υπάρχει άμεση σωματική επαφή, όσον αφορά τα θέματα σίτισης, 
προσωπικών αναγκών κ.λπ.;  Σε περίπτωση που δεν επιστρέψουν οι μαθητές, οι συνοδοί είναι 
υποχρεωμένοι να επιστρέψουν στα σχολεία; 

2. Οι συνοδοί που είναι και γονείς θα μπορούν να πάρουν μαζί τους στο σχολείο τα παιδιά τους, όπως θα 
γίνει με τους εκπαιδευτικούς; 

3. Υπάρχουν περιπτώσεις συνοδών που υπό κανονικές συνθήκες η εργοδότησή τους τερματίζεται περί τα 
τέλη του Μάη.  Θα παραταθεί η εργοδότησή τους μέχρι το πέρας της σχολικής χρονιάς και θα είναι επί 
πληρωμής;  Όσον αφορά τα ειδικά σχολεία, αν αυτά δεν επαναλειτουργήσουν, θα λάβουν ανεργιακό 
επίδομα ή θα πληρωθούν μέχρι το πέρας της σχολικής χρονιάς; 

4. Υπό ποιες συνθήκες θα επαναλειτουργήσουν τα ειδικά σχολεία;  Σε αυτά τα σχολεία η εργασία του 
συνοδού σημαίνει και άμεση επαφή με τους μαθητές. 

5. Τα ολοήμερα σχολεία θα επαναλειτουργήσουν και υπό ποιες συνθήκες;» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαΐου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.011.02.201, ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 2017, του βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα  
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2.  Η Διοίκηση του Υπουργείου Εσωτερικών και τα Τμήματα/Υπηρεσίες του, αντιμετωπίζουν σοβαρότατα 
προβλήματα στελέχωσης, τόσο σε προσωπικό σε οργανικές θέσεις, όσο και σε εναλλάξιμο προσωπικό, 
λόγω των πολλών αφυπηρετήσεων και της μακροχρόνιας παγοποίησης πλήρωσης των θέσεων όλων 
των κατηγοριών.  Επισημαίνεται δε πως, το Υπουργείο Εσωτερικών, καθώς και όλες σχεδόν οι 
Υπηρεσίες και τα Τμήματά του, στελεχώνονται κατά κύριο λόγο από εναλλάξιμο προσωπικό το οποίο 
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εκτελεί διοικητικής ή γραμματειακής φύσεως καθήκοντα, αλλά και εξειδικευμένα καθήκοντα τα οποία σε 
άλλα Τμήματα εκτελούνται από προσωπικό που κατέχει οργανικές θέσεις. 

3.  Συνεπεία των πιο πάνω, τόσο στο Υπουργείο Εσωτερικών, όσο και στα Τμήματα και Υπηρεσίες του, 
έχουν δημιουργηθεί σοβαρότατα κενά τα οποία δυσχεραίνουν την ομαλή λειτουργία των διαφόρων 
τομέων όπως και η Μονάδα Εσωτερικού Ελέγχου, εφόσον δεν υπάρχει ούτε ο απαιτούμενος αριθμός 
υπαλλήλων αλλά και σε αρκετές περιπτώσεις, ούτε και το κατάλληλα καταρτισμένο προσωπικό για την 
εκτέλεση κάποιων εξειδικευμένων καθηκόντων.  Έγιναν επανειλημμένες προσπάθειες στελέχωσης της 
Μονάδας Εσωτερικού Ελέγχου αλλά είτε λόγω αφυπηρετήσεων είτε λόγω λήξης αποσπάσεων δεν 
κατέστη δυνατή η στελέχωση της σε μόνιμη βάση. 

4.  Παρόλα αυτά, και λαμβάνοντας υπόψη όλα τα πιο πάνω, ανατέθηκαν μεταξύ άλλων καθήκοντα 
Προϊστάμενου της Μονάδας Ελέγχου σε Ανώτερο Πολιτικό Μηχανικό, ο οποίος έχει μεγάλη εμπειρία στα 
θέματα των Επαρχιακών Διοικήσεων εφόσον υπηρέτησε για πολλά χρόνια στην Επαρχιακή Διοίκηση 
Λάρνακας και ο οποίος μετατέθηκε στη Διοίκηση του Υπουργείου Εσωτερικών λόγω της πρόσφατης 
προαγωγής του. Επίσης, έχουμε αποταθεί αλλά και συζητήσει το σοβαρό πρόβλημα υποστελέχωσής 
μας και με τη Διευθύντρια του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού, όπου και αναμένεται η 
δική τους προσπάθεια για κάλυψη των αναγκών μας σε διοικητικό προσωπικό. 

5.  Τέλος, θα ήθελα να απολογηθώ για την καθυστέρηση στην απάντησή μας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαΐου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.011.03.454, ημερομηνίας 18 Ιανουαρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας 

κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

• Το εμβαδό της κρατικής γης στην ελεύθερη περιοχή Αθηένου (συμπεριλαμβανομένης και της νεκρής 
ζώνης) ανέρχεται περίπου στα 6,09 τετραγωνικά χιλιόμετρα. 

• Σημειώνεται ότι ο υπολογισμός του εμβαδού της κρατικής γης, έγινε με βάση το γεωγραφικό εμβαδό των 
τεμαχίων, όπως αυτό είναι αποθηκευμένο στο γεωγραφικό επίπεδο του Συστήματος Πληροφοριών 
Γης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Απριλίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.03.575, ημερομηνίας 4 Απριλίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα αναφορικά με το ερώτημά σας: 

1. Υπό εκπόνηση Τοπικό Σχέδιο Ελεύθερης Επαρχίας Αμμοχώστου 
 Την 1/11/2019 έχει υποβληθεί η Στρατηγική Μελέτη Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων στο Τμήμα 

Περιβάλλοντος για εξασφάλιση Περιβαλλοντικής Γνωμάτευσης (Στάδιο 10 του συνημμένου 
Διαγράμματος 1)1.  Παράλληλα, την 1/11/2019, δημοσιεύθηκε Διάταγμα Λευκής Ζώνης για την περιοχή 
του Τοπικού Σχεδίου.  Όταν αποσταλεί στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως η Περιβαλλοντική 
Γνωμάτευση, θα συζητηθεί στο Πολεοδομικό Συμβούλιο και θα διαμορφωθεί η τελική πρόταση για το 
Σχέδιο Ανάπτυξης, η οποία και θα αποσταλεί στον Υπουργό Εσωτερικών για δημοσίευση. 

 Το Τοπικό Σχέδιο αναμένεται να δημοσιευτεί από τον Υπουργό Εσωτερικών σε διάστημα τριών περίπου 
μηνών από την ημερομηνία γνωστοποίησης της σχετικής Γνωμάτευσης της Περιβαλλοντικής Αρχής στο 
Πολεοδομικό Συμβούλιο, με την προϋπόθεση όμως ότι η Γνωμάτευση δεν θα απαιτεί τη διενέργεια 
πρόσθετων μελετών και δεν θα περιλαμβάνει οποιαδήποτε άλλη ειδική ρύθμιση, που θα μεταθέσουν τη 
δημοσίευσή του σε μεταγενέστερο στάδιο. 

2. Υπό εκπόνηση Τοπικό Σχέδιο Παραλιμνίου, Αγίας Νάπας και Δερύνειας 
Στην παρούσα φάση η διαδικασία εκπόνησης του Τοπικού Σχεδίου βρίσκεται στο στάδιο των Εργασιών 
του Πολεοδομικού Συμβουλίου και συγκεκριμένα της ειδικής Επιτροπής που καθόρισε (Στάδιο 8 του 
συνημμένου Διαγράμματος 1)1.  Η εν λόγω Επιτροπή, αφού ολοκληρώσει την επεξεργασία και 
αξιολόγηση των απόψεων/εισηγήσεων των Τοπικών Αρχών καθώς και των διάφορων πληροφοριών για 
την περιοχή του υπό εκπόνηση Τοπικού Σχεδίου, που έχουν προκύψει από διαβουλεύσεις με 
κυβερνητικά Τμήματα και άλλους Φορείς ή άλλως πως, θα παρουσιάσει τα αποτελέσματα των εργασιών 
της στην ολομέλεια του Πολεοδομικού Συμβουλίου, έτσι ώστε αυτό να καταλήξει στην προκαταρκτική 

                                            
1 Τα στάδια της Εκπόνησης ενός Τοπικού Σχεδίου φαίνονται στο Διάγραμμα 1, που επισυνάπτεται ως Παράρτημα 1 
με την παρούσα επιστολή, και αποτελούν μέρος σχετικής διαδικασίας η οποία καθορίστηκε υπό τη μορφή Εγκυκλίου 
από το Υπουργείο Εσωτερικών αναφορικά με την εκπόνηση, αναθεώρηση και τροποποίηση Τοπικών 
Σχεδίων/Σχεδίων Περιοχής. 
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του πρόταση για το υπό εκπόνηση Τοπικό Σχέδιο. 

Για σκοπούς ενημέρωσης και σε σχέση με το συνημμένο Διάγραμμα 1, όπου και αποτυπώνονται τα 13 
Στάδια της διαδικασίας εκπόνησης ή τροποποίησης Σχεδίων Ανάπτυξης, έχει παρατηρηθεί από την 
μέχρι σήμερα εμπειρία ότι αυτή έχει μεγάλη χρονική διάρκεια, η οποία υπερβαίνει τα 3 χρόνια.  
Σημειώνεται ότι, το υπό εκπόνηση Τοπικό Σχέδιο, το οποίο περιλαμβάνει 3 πολύ δυναμικά 
αναπτυσσόμενες Τοπικές Αρχές με πολλαπλά προβλήματα με θέματα που χρήζουν ειδικής 
αντιμετώπισης ή/και διευθέτησης, άρχισε να μελετάται το Σεπτέμβριο του 2016. 

Η δημοσίευση του υπό εκπόνηση Τοπικού Σχεδίου, σύμφωνα με το Στάδιο 13 της διαδικασίας, θα κριθεί 
και σε σχέση με τη Διαδικασία Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον (Στάδιο 10 του συνημμένου 
Διαγράμματος 1)1.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Μαΐου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.011.03.705, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Γιώργου Περδίκη 
«Τοποθέτηση αφισών σε πινακίδες τροχαίας και σε πυλώνες οδικού φωτισμού 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα, τα οποία 
προέκυψαν μετά από σχετική πληροφόρηση που είχαμε από την Αρχή Ηλεκτρισμού  Κύπρου, την Ένωση 
Δήμων Κύπρου και τις Επαρχιακές Διοικήσεις: 

2. Το φαινόμενο της τοποθέτησης αφισών και διαφημίσεων σε πινακίδες τροχαίας και σε πυλώνες οδικού 
φωτισμού απασχόλησε διαχρονικά τις αρμόδιες Υπηρεσίες, οι οποίες καταβάλλουν προσπάθειες για 
αντιμετώπισή του. Η ύπαρξη πολυνομίας στο θέμα του ελέγχου της τοποθέτησης αφισών και 
διαφημίσεων [Ο περί Εκθέσεως Διαφημίσεων (Έλεγχος) Νόμος (Κεφ. 50), ο περί Οδικής Ασφάλειας 
Νόμος, ο περί Δήμων Νόμος και ο περί Κοινοτήτων Νόμος] δημιουργεί αντικειμενικές δυσκολίες στην 
πάταξη του φαινομένου από τις Αρμόδιες Αρχές. 

3. Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου 

 (α)  Ιδιοκτησίας της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ) είναι οι ξύλινοι πάσσαλοι, οι οποίοι είναι 
φωτιστικά οδικού φωτισμού και στηρίγματα των αγωγών του εναέριου δικτύου διανομής 
ηλεκτρισμού. Η ΑΗΚ δεν επιθυμεί, δεν επιτρέπει, ούτε αδειοδοτεί την τοποθέτηση οποιωνδήποτε 
αφισών, διαφημιστικών πινακίδων ή ανακοινώσεων πάνω στους ξύλινους πασσάλους, 
ανεξαρτήτως σκοπού. 

 (β) Εντούτοις, λόγω του μεγάλου αριθμού ξύλινων πασσάλων που είναι εγκατεστημένοι σε όλη την 
Κύπρο η ΑΗΚ δεν μπορεί να αποτρέψει φαινόμενα αυθαίρετης τοποθέτησης αφισών και 
διαφημιστικών πινακίδων. Όταν τα συνεργεία της Αρχής κατά τη διάρκεια εργασιών 
συγκεκριμένων πασσάλων εντοπίζουν τέτοιου είδους αφίσες ή διαφημιστικές πινακίδες, τις 
μετακινούν, ενώ μέχρι στιγμής δεν έχει υποβάλει καταγγελία εναντίον οποιουδήποτε σε σχέση με 
ανάρτηση αφισών ή διαφημιστικών πινακίδων σε ξύλινους πασσάλους. 

4. Τοπικές Αρχές 

 (α)  Οι μεταλλικές κολώνες οδικού φωτισμού είναι αρμοδιότητας των Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης 
(Δήμοι και Κοινότητες) ή του Τμήματος Δημοσίων Έργων, αν είναι εγκαταστημένες σε 
υπεραστικό δρόμο ή αυτοκινητόδρομο. 

 (β)  Οι Δήμοι αντιμετωπίζουν καθημερινά το θέμα της ανεξέλεγκτης τοποθέτησης διαφημιστικών 
πινακίδων στους δρόμους δικής τους αρμοδιότητας με πολύ περιορισμένες δυνατότητες σε 
οικονομικούς και ανθρώπινους πόρους. 

(γ)  Επισημαίνεται ότι σε περιόδους προεκλογικών εκστρατειών γίνονται από τους Δήμους ειδικές 
ρυθμίσεις για την προβολή υποψηφίων/κομματικών συνδυασμών κλπ. με στόχο την αποφυγή της 
ρύπανσης των δημοτικών περιοχών με αφίσες και πινακίδες. Περαιτέρω, σημειώνεται ότι η 
Ένωση Δήμων Κύπρου έχει αποστείλει τον Αύγουστο του 2019 σχετική επιστολή σε όλες τις 
κομματικές νεολαίες και στις φοιτητικές παρατάξεις, ζητώντας να συνδράμουν στο έργο των 
Δήμων απέχοντας από την παράνομη τοποθέτηση αφισών και όπως αξιοποιήσουν τα 
ηλεκτρονικά μέσα πληροφόρησης και κοινωνικής δικτύωσης για τη μαζική πληροφόρηση των 
μελών τους. 

(δ)  Όσον αφορά στις Κοινότητες τα φαινόμενα τοποθέτησης αφισών σε πινακίδες τροχαίας και σε 
πυλώνες οδικού φωτισμού είναι περιορισμένα έως ελάχιστα. 
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(ε)  Οι Τοπικές Αρχές όταν εντοπίσουν τέτοια φαινόμενα, δύναται να προβούν στη λήψη των 
ενδεδειγμένων από τη σχετική Νομοθεσία (περί Οδικής Ασφάλειας Νόμος, περί Δήμων Νόμος, 
περί Κοινοτήτων Νόμος) μέτρων για απομάκρυνσή τους. Στο μέτρο των δυνατοτήτων τους 
λαμβάνουν μέτρα για αφαίρεση των παράνομων αφισών/πινακίδων (επίδοση ειδοποίησης), ενώ 
έχουν τη δυνατότητα ανάκτησης των εξόδων αφαίρεσης από τον παρανομούντα ή ακόμα και τη 
λήψη νομικών μέτρων. Εντούτοις, δεν έχουν αναφερθεί από την Ένωση Δήμων Κύπρου ή τις 
Κοινότητες οποιεσδήποτε περιπτώσεις λήψης ποινικών μέτρων σε περιπτώσεις μη 
συμμόρφωσης με το νομικό πλαίσιο. 

5. Αναφορικά με τις αρμοδιότητες του Τμήματος Δημοσίων Έργων σε υπεραστικούς δρόμους και 
αυτοκινητόδρομους και τις περιπτώσεις λήψης νομικών μέτρων εναντίον των παρανομούντων, εάν 
υπάρχουν, μπορείτε να τύχετε περαιτέρω ενημέρωσης από το εν λόγω Τμήμα. 

6. Επισημαίνεται ότι μέχρι τη ρύθμιση του ζητήματος το Υπουργείο Εσωτερικών με σχετική εγκύκλιο 
επιστολή του θα καλέσει τις Τοπικές Αρχές όπως επικαλούνται τις εξουσίες που τους παρέχουν οι 
σχετικές νομοθεσίες και όχι απλά να προβαίνουν στην αφαίρεση των παράνομων αφισών/διαφημίσεων. 
Οι Τοπικές Αρχές έχουν τη δυνατότητα λήψης νομικών μέτρων εναντίον των παρανομούντων σε 
περίπτωση μη συμμόρφωσής τους, γεγονός που σίγουρα θα λειτουργήσει ανασταλτικά σε κάποιες 
περιπτώσεις. 

7. Απολογούμαστε για την καθυστέρηση που μεσολάβησε μέχρι την απάντηση στην Ερώτηση, αφού ήταν 
αναγκαίο να εξασφαλιστούν πληροφορίες από διάφορες Υπηρεσίες/Φορείς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Μαΐου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.011.03.733, ημερομηνίας 11 Ιουλίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Γιώργου Περδίκη 
«Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση σε σχέση με τη δημιουργία μονάδας επεξεργασίας χρυσού στην 

Αραδίππου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Για τη συγκεκριμένη ανάπτυξη, υποβλήθηκε στις 02.4.2015 προς την Πολεοδομική Αρχή (Διευθυντή 
Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως), από το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας εκ 
μέρους της εταιρείας Khrysanera Ltd, η Ειδοποίηση με αρ. ΑΑΡ/115/2015, για την ανέγερση 
εργοστασίου επεξεργασίας χρυσού και πολύτιμων μετάλλων σε βιομηχανικό οικόπεδο, το οποίο 
εμπίπτει στην Κυβερνητική Βιομηχανική Περιοχή Κατηγορίας Β του Δήμου Αραδίππου. 

3. Η Πολεοδομική Αρχή με επιστολή της ημερομηνίας 21.8.2015, ενημέρωσε υλοποίηση της 
προτεινόμενης ανάπτυξης, υπό την προϋπόθεση ότι θα τηρηθούν οι όροι χορήγησης της πολεοδομικής 
έγκρισης, περιλαμβανομένων των όρων που έθεσαν η Περιβαλλοντική Αρχή, το Τμήμα Επιθεώρησης 
Εργασίας, η Πυροσβεστική Υπηρεσία και η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου. Αντίγραφο της εν λόγω 
επιστολής επισυνάπτεται για πληρέστερη ενημέρωσή σας. 

4. Σε ό,τι αφορά το πρώτο ερώτημα, σύμφωνα με σχετική πληροφόρηση από την αρμόδια οικοδομική 
Αρχή, το Δήμο Αραδίππου, οι κατασκευαστικές εργασίες βρίσκονται στο στάδιο του φέροντος 
οργανισμού (σκελετός) και άρα δεν έχει τεθεί σε λειτουργία.  Η σχετική άδεια οικοδομής (αρ. φακ. 
Β85/15) εκδόθηκε στις 18/12/2015 και ίσχυε μέχρι τις 18/12/2018. 

5. Τα ερωτήματα 2 και 3 θα πρέπει να απαντηθούν αρμοδίως από το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και 
Βιομηχανίας, ενώ σε ό,τι αφορά στο ερώτημα 4, θα πρέπει να τοποθετηθούν τα αρμόδια για τις 
συγκεκριμένες πτυχές Τμήματα Περιβάλλοντος και  Επιθεώρησης Εργασίας, στη βάση της σχετικής 
περιβαλλοντικής γνωμάτευσης που εκδόθηκε στο στάδιο εξέτασης της αίτησης.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαΐου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.022, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Η συλλογή και επαναχρησιμοποίηση των όμβριων νερών από τις οροφές των κτηνοτροφικών 
υποστατικών αποτελεί μια καλή πρακτική για εξοικονόμηση νερού και ολοκληρωμένη πρόληψη 
της ρύπανσης. Παράλληλα συμβάλλει στην καλύτερη περιβαλλοντική διαχείριση των 
κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων. 

(β) Σημειώνεται ότι για τις μεγάλες χοιροτροφικές και πτηνοτροφικές μονάδες, οι οποίες εμπίπτουν 
στις πρόνοιες των περί Βιομηχανικών Εκπομπών (Ολοκληρωμένη Πρόληψη και Έλεγχος της 
Ρύπανσης) Νόμων του 2013 και 2016, η συλλογή των όμβριων υδάτων από τις οροφές των 
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εγκαταστάσεων περιλαμβάνεται στα κείμενα αναφοράς των Βέλτιστων Διαθέσιμων Τεχνικών που 
πρέπει να ακολουθούνται και ως εκ τούτου, αποτελεί υποχρέωση των εν λόγω κτηνοτρόφων. 

(γ) Τα πιο πάνω ισχύουν επίσης και για τις αγελαδοτροφικές μονάδες.  Σύμφωνα με το περί Ελέγχου 
της Ρύπανσης των Νερών (Γενικοί Όροι Απόρριψης Αγελαδοτροφικών Μονάδων) Διάταγμα του 
2006 (Κ.Δ.Π. 433/2006), τα όμβρια νερά από τα στέγαστρα των χώρων σταβλισμού πρέπει να 
συλλέγονται και να χρησιμοποιούνται ή να απομακρύνονται, όπου αυτό είναι δυνατό.  Ως εκ 
τούτου οι κτηνοτρόφοι ενθαρρύνονται και συμβουλεύονται για κατασκευή όλων των απαραίτητων 
υποδομών.  Παράλληλα, απαιτούνται και έργα υποδομής για αποφυγή εισχώρησης των όμβριων 
υδάτων στη μονάδα, τα οποία πιθανόν να παρασύρουν κοπριές εκτός των ορίων των μονάδων. 

(δ) Σε κάθε περίπτωση, όλοι οι κτηνοτρόφοι φέρουν την ευθύνη της διαχείρισης των κτηνοτροφικών 
μονάδων τους και οφείλουν να λαμβάνουν όλα τα απαραίτητα μέτρα για αποφυγή μεταφοράς 
κτηνοτροφικών αποβλήτων εκτός των ορίων των εγκαταστάσεων τους ή σε παρακείμενα ρυάκια 
και ποταμούς. 

(ε) Στα πλαίσια των γεωργικών εφαρμογών το Τμήμα Γεωργίας συμβουλεύει τους κτηνοτρόφους για 
τις δυνατότητες που προσφέρονται για ανάπτυξη/εκσυγχρονισμό των μονάδων τους μέσω των 
διαφόρων μέτρων του Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης 2014-2020.  Στις επιλέξιμες δαπάνες 
του Προγράμματος συμπεριλαμβάνεται και η τοποθέτηση υδρορροών σε νέες αναπτύξεις, ως 
επίσης η κατασκευή δεξαμενής αποθήκευσης νερού. 

2.  Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαΐου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.011.04.031, ημερομηνίας 2 Σεπτεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Σύμφωνα με στοιχεία του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, τα τελευταία πέντε χρόνια έχουν 
δηλωθεί και εγγραφεί στα Μητρώα του Τμήματος συνολικά 10 162 υποθέσεις Δηλώσεων μεταβίβασης 
ελληνοκυπριακών περιουσιών στα κατεχόμενα.  Αναλυτικά, έχουν δηλωθεί και εγγραφεί οι εξής 
υποθέσεις Δηλώσεων μεταβίβασης ανά επαρχία: 

 Κατεχόμενη επαρχία Λευκωσίας, 2 851 

 Κατεχόμενη επαρχία Λάρνακας, 300 

 Κατεχόμενη επαρχία Κερύνειας, 1 913 

 Κατεχόμενη επαρχία Αμμοχώστου, 5 098 

Από τις πιο πάνω υποθέσεις μεταβιβάσεων, οι 9 112 αφορούν Δηλώσεις μεταβίβασης δυνάμει δωρεάς, 
ενώ 250 αφορούν Δηλώσεις μεταβίβασης δυνάμει πώλησης. 

3. Η συνολική έκταση των κατεχόμενων ακινήτων που έχουν μεταβιβαστεί δυνάμει Δήλωσης Πώλησης 
είναι 1 780 586 τ.μ. και η δηλωθείσα αξία των ακινήτων ανέρχεται στο ποσό των €3.047.033.  Από τις 
250 Δηλώσεις μεταβίβασης δυνάμει πώλησης, οι 221 αφορούν πωλήσεις σε Ε/Κ και η συνολική έκταση 
που αφορά σε αυτές ανέρχεται σε 1 466 751 τ.μ.  Πέντε υποθέσεις Δηλώσεων πώλησης αφορούν 
υπηκόους άλλων χωρών και η έκταση που αφορά σε αυτές ανέρχεται σε 48 068 τ.μ.  Χώρα καταγωγής 
αγοραστών για τις 5 υπό αναφορά υποθέσεις είναι το Ηνωμένο Βασίλειο. 

4. Αναλυτικά, έχουν δηλωθεί και εγγραφεί Δηλώσεις μεταβίβασης δυνάμει πώλησης ανά επαρχία ως εξής: 

 Κατεχόμενη επαρχία Λευκωσίας, 58  

 Κατεχόμενη επαρχία Λάρνακας, 9 

 Κατεχόμενη επαρχία Κερύνειας, 33 

 Κατεχόμενη επαρχία Αμμοχώστου, 150.»  

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαΐου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στις ερωτήσεις με 
αρ. 23.06.011.04.083, 23.06.011.04.344 και 23.06.011.04.351, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2019 και 5 

Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 
 «Αναφέρομαι στις πιο πάνω ερωτήσεις σχετικά με θέματα που απορρέουν από το Στεγαστικό Σχέδιο 
Αναζωογόνησης Ορεινών και Ακριτικών Περιοχών και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2.  Το Στεγαστικό Σχέδιο Αναζωογόνησης Ορεινών και Ακριτικών Περιοχών, έχει εγκριθεί από το 
Υπουργικό Συμβούλιο και προκηρυχθεί την 1η Ιουλίου 2019.  Το Σχέδιο αφορά σε οικονομική ενίσχυση για 
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απόκτηση κατοικίας για μόνιμη ιδιοκατοίκηση, σε συγκεκριμένες γεωγραφικές περιοχές και περιλαμβάνει ως 
Ορεινές περιοχές, τις Κοινότητες που βρίσκονται σε υψόμετρο 600 μέτρων και άνω, στο σύνολό τους 110 
Κοινότητες (ο κατάλογος των κοινοτήτων είχε συμφωνηθεί με την Ένωση Κοινοτήτων) και τις Ακριτικές 
περιοχές, οι οποίες επιλέγηκαν βάσει της γειτνίασης των οικιστικών περιοχών τους με τη πράσινη γραμμή και 
τη γραμμή αντιπαράθεσης. 

3.  Σχετικά σημειώνεται ότι επί του παρόντος το Υπουργείο Εσωτερικών επεξεργάζεται την αναθεώρηση 
των προνοιών του Στεγαστικού Σχεδίου, και εξετάζεται βάσει ολιστικής προσέγγισης και το ενδεχόμενο ένταξης 
και άλλων δυσπραγουσών/μειονεκτικών περιοχών.  Σημειώνεται επίσης ότι εξετάζεται η περαιτέρω στήριξη 
νεαρών ζευγαριών στις Κοινότητες αυτές.  Τα κριτήρια του χαρακτηρισμού Κοινοτήτων ως τέτοιες είναι υπό 
εξέταση.  Οι εισηγήσεις σας έχουν καταγραφεί και θα ληφθούν υπόψη κατά την αξιολόγηση του Σχεδίου, μαζί 
με αυτά άλλων Κοινοτήτων και φορέων.»  

Απάντηση ημερομηνίας 4 Μαΐου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.011.04.102, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Χρίστου Χρίστου 
«Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα, τα οποία 

προέκυψαν μετά από πληροφόρηση που είχαμε από την Επαρχιακή Διοίκηση Λευκωσίας και άπτονται των 
αρμοδιοτήτων του Υπουργείου Εσωτερικών: 

2. Μετά από σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε πρόσφατα μεταξύ του Κοινοτικού Συμβουλίου Καμπιού και 
Λειτουργών της Επαρχιακής Διοίκησης Λευκωσίας, λήφθηκαν αποφάσεις για τη βελτίωση του δρόμου 
πρόσβασης στο χωριό, σύμφωνα με τις οποίες η Επαρχιακή Διοίκηση Λευκωσίας θα προχωρήσει σε 
προκήρυξη προσφορών για την αποτύπωση του δρόμου και την εκπόνηση ολοκληρωμένης μελέτης με 
σκοπό τη βελτίωση και εγγραφή του χωρητικού δρόμου Φαρμακά-Καμπιού.  

3. Στη μελέτη θα  συμπεριληφθεί και η προβληματική στροφή τύπου “S” με μεγάλες υψομετρικές διαφορές 
και με εκατέρωθεν περιορισμούς λόγω γειτνίασης με τον ποταμό, το νηπιαγωγείο και το γήπεδο, η οποία 
και χρήζει ριζικής βελτίωσης. Με την ολοκλήρωση της μελέτης, οι Τεχνικές Υπηρεσίες της Επαρχιακής 
Διοίκησης θα προβούν στην ετοιμασία εκτίμησης δαπάνης για να εξακριβωθεί το κόστος υλοποίησης του 
έργου.  Σύμφωνα με σχετική με το θέμα επιστολή του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και 
Έργων η οποία σας αποστάλθηκε με ημερ. 12.11.2019, το Τμήμα Δημοσίων Έργων μπορεί να 
παράσχει τεχνική βοήθεια σε περίπτωση που ζητηθεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαΐου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.011.04.120, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση για τη δημιουργία κατασκηνωτικού χώρου στην περιοχή “Λουτρά 
της Αφροδίτης” στο Νέο Χωρίο Πάφου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2.  Η πολεοδομική άδεια με αρ. ΠΑΦ/264/2015 που αφορούσε τη δημιουργία κατασκηνωτικού χώρου 60 
θέσεων (17 τροχόσπιτα και 43 αντίσκηνα) με 4 λυόμενα κτίρια υπηρεσιών (κτίριο διοίκησης, κτίριο 
εστίασης και δύο κτίρια χώρων υγιεινής), στο τεμάχιο με αρ. 5, Φ/ΣΧ 25/48 στο Νέο Χωρίο Πάφου, 
χορηγήθηκε στις 11/6/2018 (αντίγραφο επισυνάπτεται), αφού ακολουθήθηκαν όλες οι νενομισμένες 
διαδικασίες και λήφθηκαν υπόψη οι πρόνοιες του Κεφαλαίου 9.17 της Δήλωσης Πολιτικής.  
Συγκεκριμένα για την ανάπτυξη εκπονήθηκε Προκαταρκτική Έκθεση Εκτίμησης Επιπτώσεων στο 
Περιβάλλον (ΠΕΕΠ) και Μελέτη Δέουσας Περιβαλλοντικής Εκτίμησης Επιπτώσεων, οι οποίες έλαβαν 
θετικής Γνωμάτευσης από την Περιβαλλοντική Αρχή με βάση το άρθρο 13 των περί της Εκτίμησης των 
Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα Νόμων, για την κατασκευή και λειτουργία 
κατασκηνωτικού χώρου.  Περαιτέρω στην πολεοδομική άδεια έχουν περιληφθεί όλοι οι σχετικοί όροι που 
τέθηκαν από άλλα αρμόδια Τμήματα/Υπηρεσίες, καθώς και όροι οι οποίοι αποτελούν διαφυλαχθέντα 
θέματα, ως αναπόσπαστο μέρος της. 

3. Η άδεια οικοδομής για την υπό αναφορά ανάπτυξη, με αρ. 33988, χορηγήθηκε στις 22/11/2018, με 
διάρκεια ισχύος μέχρι τις 10/6/2023 (αντίγραφο επισυνάπτεται).  

4. Όσον αφορά το στάδιο στο οποίο βρίσκεται η δημιουργία του κατασκηνωτικού χώρου, επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω ότι κατόπιν πληροφόρησης που λήφθηκε από την Επαρχιακή Διοίκηση Πάφου, έχουν 
ξεκινήσει οι χωματουργικές εργασίες.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαΐου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην  ερώτηση με 
αρ. 23.06.011.04.151, ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 
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 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Τα τεμάχια με αρ. 768 και 769, Φ/Σχ. 21/53Ε2, στην Έγκωμη, συνολικού εμβαδού 2.196 τ.μ. αποτελούν 
εγγεγραμμένα οικόπεδα και εμπίπτουν στην καθορισμένη Οικιστική Ζώνη Κα6 του Τοπικού Σχεδίου 
Λευκωσίας, όπου είναι δυνατή η ανέγερση οικοδομών με ποσοστό κάλυψης και συντελεστή δόμησης 
0,50:1 και 0,90:1 αντίστοιχα, μέγιστο αριθμό ορόφων δύο (2) και ανώτατο επιτρεπόμενο ύψος 
οικοδομών 10,00 μέτρα.  Η ιδιοκτησία χωροθετείται σε κομβικό σημείο του Δήμου Έγκωμης, που 
περιβάλλεται στα νότια από τον δρόμο πρωταρχικής σημασίας της Λεωφόρου Αρχαγγέλου (Εμπορική 
Ζώνη Εβ3-Άξονας Δραστηριότητας Κατηγορίας II) και στα βόρεια από τη Λεωφόρο Μακεδονίας, ενώ 
βόρεια της ιδιοκτησίας υφίσταται ενιαίο τεμάχιο καθορισμένης εξειδικευμένης Πολεοδομικής Ζώνης-
Ειδικής Περιοχής ΕΠ3.  Επίσης τα τεμάχια εφάπτονται κατά μήκος του ανατολικού συνόρου τους με 
δημόσιο χώρο πρασίνου εμβαδού 3.681 τ.μ. και διαθέτουν πρόσβαση από δημόσιο δρόμο πλάτους 10 
μέτρων που καταλήγει σε δύο αδιέξοδα και τα οποία παρέχουν τη δυνατότητα ανεξάρτητης σχηματικής 
προσπέλασης από το βόρειο και νότιο σύνορο των τεμαχίων. 

(β) Στις 25.01.2019 υποβλήθηκε στην Πολεοδομική Αρχή (Επαρχιακό Λειτουργό Λευκωσίας Τμήματος 
Πολεοδομίας και Οικήσεως) η αίτηση με αρ. ΛΕΥ/0130/2019 για ανέγερση δύο (2) τριώροφων 
οικοδομών 36 διαμερισμάτων του ενός υπνοδωματίου. Η αίτηση εξετάστηκε από την Πολεοδομική Αρχή 
εντός εύλογου χρονικού διαστήματος, όπως προβλέπεται από τους περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Αιτήσεις και Ιεραρχικές Προσφυγές) Κανονισμούς και στις 15.03.2019 χορηγήθηκε η αιτούμενη 
πολεοδομική άδεια με κατάλληλους όρους.  Η ανάπτυξη ως εγκρίθηκε, με βάση τις πρόνοιες της 
παραγράφου 13.5.1(α) του Τοπικού Σχεδίου Λευκωσίας, αφορά στην ανέγερση δύο (2) τριώροφων 
πολυκατοικιών επί πιλοτής (συγκροτήματα Α και Β, βόρεια και νότια αντίστοιχα), με απόσταση μεταξύ 
τους που κυμαίνεται από 6,30 μέχρι και 12,60 μέτρα και περιλαμβάνουν 18 διαμερίσματα του ενός 
υπνοδωματίου η κάθε μια, τα οποία είναι σύμφωνα με τα απαιτούμενα μεγέθη του Πίνακα 13.2 του 
Τοπικού Σχεδίου Λευκωσίας, καθώς το ωφέλιμο εμβαδό της κάθε οικιστικής μονάδας ανέρχεται στα 50 
τ.μ.  Το δομήσιμο εμβαδό της ανάπτυξης που εγκρίθηκε ανέρχεται στο 0,90:1 (1.980 τ.μ.) και το 
ποσοστό κάλυψης στο 0,31:1 (676 τ.μ.). Η υπέρβαση κατά ένα (1) του επιτρεπόμενου αριθμού ορόφων 
(από 2 σε 3 ορόφους), με προβλεπόμενο ύψος οικοδομής στα 12,55 μέτρα αντί στα 10,0 μέτρα, 
εγκρίθηκε σύμφωνα με τις πρόνοιες της παραγράφου 6.2 του Παραρτήματος Β του Τοπικού Σχεδίου 
Λευκωσίας που παρέχει τη δυνατότητα αύξησης του επιτρεπόμενου αριθμού ορόφων μέχρι και δύο (2), 
εφόσον αξιολογήθηκε ότι τηρούνται οι απαραίτητες σχετικές προϋποθέσεις με σημαντικά μειωμένο 
ποσοστό κάλυψης (0,31:1 έναντι του μέγιστου επιτρεπόμενου 0,50:1) και με αισθητά αυξημένες 
αποστάσεις από τα σύνορα, που κυμαίνονται από 5,00 μέχρι 5,50 μέτρα στο βόρειο, νότιο και ανατολικό 
σύνορο και στα 7,00 μέτρα στο δυτικό σύνορο (αντί των προβλεπόμενων 3,00 μέτρων). 

(γ) Υπέρ της αξιολόγησης του μη επηρεασμού παρακείμενων ανέσεων, ως ορίζεται στο Παράρτημα Α-
Ερμηνεία Όρων που χρησιμοποιούνται στα Τοπικά Σχέδια, συμβάλλει ο εκτεταμένος δημόσιος χώρος 
πρασίνου που περιβάλλει την υπό ανάπτυξη ιδιοκτησία, όπως επίσης τα πολεοδομικά χαρακτηριστικά 
της ευρύτερης περιοχής, η οποία παρουσιάζει έντονα αστικό χαρακτήρα, με συνεχώς μεταβαλλόμενη 
προοπτική λόγω της εξελισσόμενης δυναμικής των υφιστάμενων τριτοβάθμιων σχολών, εφόσον 
πρόκειται για τεμάχιο που εφάπτεται σε Εμπορική Ζώνη Εβ3, με καθορισμένο μέγιστο αριθμό ορόφων 
έξι (6), επί ανεπτυγμένου Άξονα Δραστηριότητας, στον οποίο υφίστανται εξαώροφα κτίρια που 
περιλαμβάνουν εμπορικές, δημόσιες και άλλες εξειδικευμένες αναπτύξεις, συμπεριλαμβανομένων 
πανεπιστημιακών εγκαταστάσεων σε απόσταση της τάξης των 500 μέτρων.  Επιπλέον, συμβάλλει 
καταλυτικά η άμεση γειτνίαση του τεμαχίου της ανάπτυξης στα βόρεια με τη μη ανεπτυγμένη, στο παρόν 
στάδιο, ενιαία ιδιοκτησία της καθορισμένης Ειδικής Περιοχής ΕΠ3, της οποίας προγραμματίζεται 
μελλοντικά η ενιαία αξιοποίηση με επενδύσεις σημαντικής εμβέλειας που θα προσελκύσουν μικτής 
χρήσης αναπτύξεις, οι οποίες θα συμπεριλάβουν κτίρια αυξημένου αριθμού ορόφων. 

(δ) Ανεξάρτητα από τα πιο πάνω, επισημαίνεται το γεγονός ότι τα τεμάχια της ανάπτυξης συνολικού 
εμβαδού 2.196 τ.μ., διαθέτουν πρόσθετες αναπτυξιακές δυνατότητες, λόγω των Πολεοδομικών Ζωνών 
στις οποίες εμπίπτουν και των προνοιών που ισχύουν στην περιοχή, με συνολικό δομήσιμο εμβαδόν της 
τάξης των 1.980 τ.μ.  Κατά συνέπεια, θα πρέπει να ληφθεί υπόψη ότι, παρά τον αυξημένο αριθμό 
εγκριθέντων οικιστικών μονάδων της αίτησης, ο αριθμός θα μπορούσε να ήταν ακόμη μεγαλύτερος εάν 
η ανάπτυξη περιλάμβανε και δημιουργία μονάδων τύπου “στούντιο” (που θα μπορούσαν ενδεχομένως 
να αποτελέσουν μέχρι και το 25% του συνόλου των οικιστικών μονάδων, ως καθορίζεται στην πρόνοια 
της παραγράφου 13.8.5 του Τοπικού Σχεδίου Λευκωσίας), ενώ, επιπλέον, καταγράφεται ότι, λόγω της 
άμεσης γειτνίασης με τριτοβάθμια σχολή εκπαίδευσης, ενεργοποιώντας την πρόνοια της παραγράφου 
13.8.7 του Τοπικού Σχεδίου Λευκωσίας που παρέχει τη δυνατότητα μείωσης κατά 20% του 
καθορισμένου ωφέλιμου εμβαδού διαμερισμάτων για το 50% του συνολικού προτεινόμενου αριθμού 
οικιστικών μονάδων, η ανάπτυξη νόμιμα θα μπορούσε να είχε προτείνει ακόμη μεγαλύτερο αριθμό 
μονάδων προς πλήρη επιχειρηματική αξιοποίηση των αναπτυξιακών της δυνατοτήτων.  Στην παρούσα 
περίπτωση, η ανάπτυξη προτείνει συνήθη τύπου διαμερίσματα του ενός (1) υπνοδωματίου, ωφέλιμης 
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επιφάνειας 50 τ.μ. και όχι μειωμένου εμβαδού, ως ευχέρεια που παρέχει η πρόνοια της παραγράφου 
13.8.7 του Τοπικού Σχεδίου Λευκωσίας. 

(ε) Η ανάπτυξη δύναται να ικανοποιήσει τις αυξημένες ανάγκες της σε χώρους στάθμευσης οχημάτων, οι 
οποίοι στο σύνολο τους πληρούν τα καθορισμένα λειτουργικά και γεωμετρικά πρότυπα της Εντολής 
1/2016 του Υπουργού Εσωτερικών (η οποία καθορίζει τα πρότυπα για παροχή και διαμόρφωση χώρων 
στάθμευσης που εφαρμόζονται κατά τη διαδικασία άσκησης πολεοδομικού ελέγχου της ανάπτυξης σε 
περιοχές Τοπικών Σχεδίων ή Σχεδίων Περιοχή), χωρίς να αξιολογείται οποιασδήποτε φύσεως θέμα 
κυκλοφοριακής ανασφάλειας και  επομένως, δεν υιοθετείται το επιχείρημα των ενιστάμενων για 
επιφόρτιση των κυκλοφοριακών συνθηκών της περιοχής. 

2. Καταληκτικά αναφέρεται ότι η ανάπτυξη εντάσσεται πολεοδομικά κατάλληλα στο χώρο, με τα ιδιαίτερα 
χαρακτηριστικά που περιγράφονται αναλυτικά πιο πάνω, χωρίς δυσμενείς επιπτώσεις και επηρεασμό των 
ανέσεων των παρακείμενων ιδιοκτησιών και χρήσεων.  Μέσω του μειωμένου ποσοστού κάλυψης, καθίσταται 
δυνατή η ανέγερση οικοδομών που τηρούν αυξημένες αποστάσεις και που υπό διαφορετικές συνθήκες θα 
προέβλεπαν τη δημιουργία οικοδομών συνήθους μορφής με μεγάλη επιφάνεια κάλυψης, με αύξηση της 
πυκνότητας των δομημένων όγκων και, κατά συνέπεια, τη δημιουργία μετώπων μεγαλύτερου αντίκτυπου, οι 
οποίες αναμφισβήτητα δε θα παρείχαν τη δυνατότητα οπτικών φυγών και θα συνέβαλλαν σε επηρεασμό 
ανέσεων.  Αντίστοιχα, επισημαίνεται ότι, υπό οποιεσδήποτε συνθήκες οι ιδιοκτήτες των τεμαχίων της 
ανάπτυξης θα είχαν τη δυνατότητα εκμετάλλευσης του ούτως ή άλλως αυξημένου δομήσιμου εμβαδού που 
τους παρέχουν οι αναπτυξιακές δυνατότητες των τεμαχίων τους και επομένως αναφέρεται ότι, ακόμα και με τη 
δημιουργία διαφορετικού τύπου διαμερισμάτων όπως για παράδειγμα μεγαλύτερων εμβαδών διαμερισμάτων 
των δυο ή και τριών υπνοδωματίων, η ένταση και η πυκνότητα της ανάπτυξης θα ήταν αναπόφευκτη.»  

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαΐου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.011.04.152, ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού 

κ. Αδάμου Αδάμου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα αναφορικά με το ερώτημά 
σας κατά πόσο είναι απαραίτητη προϋπόθεση η έκδοση πολεοδομικής άδειας: 

(α)  Σύμφωνα με την παράγραφο (ζ) του εδαφίου 2 του άρθρου 19 των περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της 
Εξορυκτικής Βιομηχανίας Νόμων του 2009 και 2012, δεν απαιτείται η υποβολή Πολεοδομικής Άδειας. 

(β)  Παρόλο που δεν απαιτείται, η τελευταία Πολεοδομική Άδεια που παραχωρήθηκε στην εταιρεία «Hellenic 
Copper Mines Ltd» για την εν λόγω Μεταλλευτική Μίσθωση έχει αρ. ΛΕΥ/02664/2004 και λήγει με τον 
τερματισμό της Μίσθωσης.  Σημειώνεται ότι από το 2003 η αναφερόμενη Μεταλλευτική Μίσθωση 
ανανεώνεται συνεχώς με την τελευταία ανανέωση της να έχει γίνει στις 28/5/2015 με ισχύ μέχρι το 
2025.»  

Απάντηση ημερομηνίας 8 Μαΐου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.04.182, ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 
 «Η απάντηση στην πιο πάνω ερώτηση, σύμφωνα και με το αρμόδιο Τμήμα, Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας, 
είναι η ακόλουθη: 

1. Οι Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας κατανοούν ότι είναι πολύ σημαντική η ψυχολογική στήριξη και 
αποφόρτιση του προσωπικού τόσο στις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας όσο και στα Τμήματα 
Ατυχημάτων και Επειγόντων Περιστατικών. Παρόλα αυτά, δεν μπορούν να παρέχουν τέτοιες υπηρεσίες 
λόγω του φόρτου εργασίας των Κλινικών Ψυχολόγων. 

2. Εάν για οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Απριλίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.04.209, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση που υποβλήθηκε από τον βουλευτή κ. Γιώργο Περδίκη με την 
οποία ζητά να πληροφορηθεί αν ευσταθεί η πληροφόρηση που έχει ότι το Υπουργείο Εσωτερικών εξετάζει 
πρόταση για κατάργηση του συστήματος υποχρεωτικής υπηρεσίας πολιτών στη δύναμη της Πολιτικής Άμυνας 
(υπόχρεοι αμυνίτες/αμυνίτριες). 

2. Συναφώς αναφέρεται ότι μέσα από εργαστήρια που έγιναν ειδικά για τον σκοπό αυτό έχει διαφανεί ότι 
το σημερινό μοντέλο λειτουργίας της Πολιτικής Άμυνας χρήζει εκσυγχρονισμού και βελτίωσης, όπως και ο 
θεσμός των υπόχρεων. 

3. Για τον πιο πάνω λόγο, η Πολιτική Άμυνα έχει ήδη απευθυνθεί στο Υπουργείο Οικονομικών, ώστε να 
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προχωρήσει στην προκήρυξη διαγωνισμού, ώστε να ανατεθεί σε εξειδικευμένο οίκο η εκπόνηση μελέτης για 
αναδιοργάνωση του τρόπου που λειτουργεί σήμερα. 

 Η μελέτη αναμένεται να ολοκληρωθεί μέχρι το τέλος του χρόνου οπότε και αφού αξιολογηθεί θα είμαστε 
σε θέση να παρουσιαστεί το νέο μοντέλο λειτουργίας της Πολιτικής Άμυνας. Μεταξύ των θεμάτων που θα 
εξεταστούν στο πλαίσιο της πιο πάνω μελέτης θα είναι ασφαλώς και ο θεσμός των εθελοντών, όπως λειτουργεί 
σήμερα, όπως και το σύστημα των υπόχρεων. 

4. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω πληροφορίες ή στοιχεία κρίνετε αναγκαίο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαΐου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.011.04.211, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας 

κ. Ανδρέα Πασιουρτίδη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Ο σχεδιασμός του έργου αποκατάστασης της παλαιάς γέφυρας και τοπιοτέχνησης του παρακείμενου 
χώρου στο Αλεθρικό, άρχισε το 2006, κατόπιν ανάθεσης μέσω διαγωνισμού από την Επαρχιακή 
Διοίκηση Λάρνακας.  Μετά την ολοκλήρωση του σχεδιασμού, εξασφαλίστηκε το 2009 πολεοδομική 
έγκριση και το έργο προτάθηκε για ένταξη στο Πρόγραμμα Αγροτικής Ανάπτυξης της Προγραμματικής 
Περιόδου 2007-2013 προκειμένου να συγχρηματοδοτηθεί με Ευρωπαϊκούς και Εθνικούς Πόρους, χωρίς 
όμως να περιληφθεί τελικά στα χρηματοδοτούμενα έργα από την Μονάδα Ευρωπαϊκών Ταμείων. 

3. Από το 2016 καταβάλλονται προσπάθειες για προγραμματισμό υλοποίησής του και στο πλαίσιο αυτό 
έγινε κατορθωτό να ενταχθεί στον Αναπτυξιακό Προϋπολογισμό της Κοινότητας που υλοποιείται μέσω 
της Επαρχιακής Διοίκησης.  Ωστόσο, λόγω της ανάγκης για επικαιροποίηση των μελετών που 
εκπονήθηκαν το 2007-2009 καθώς και για την εκπόνηση επιπρόσθετων μελετών που απαιτούνται, 
όπως η Μελέτη Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων, καθώς και Υδρολογική Μελέτη, παρατηρήθηκε 
καθυστέρηση στον προγραμματισμό προσφοροδότησης του έργου.  Στο παρόν στάδιο έχουν 
ολοκληρωθεί τα επικαιροποιημένα σχέδια από τους μελετητές του έργου και αναμένεται σύντομα να 
κατατεθούν για εξασφάλιση νέας πολεοδομικής έγκρισης.  Μόλις εξασφαλιστεί η σχετική έγκριση, θα 
καταβληθεί προσπάθεια για διευθέτηση των εκκρεμοτήτων και θα προωθηθεί η ετοιμασία των όρων 
διαγωνισμού προκειμένου να καταστεί δυνατή η προκήρυξη και ανάθεση υλοποίησής του εντός του 
τρέχοντος έτους. 

4. Η εκτίμηση δαπάνης του έργου το 2010 ανερχόταν σε €508.000 με χρονοδιάγραμμα υλοποίησης τους 
δώδεκα μήνες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Μαΐου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας κ. 
Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.221, ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2019, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση και αφού καταρχάς απολογηθώ για 
την καθυστέρηση σας ενημερώνω για τα ακόλουθα: 

2. Όσον αφορά το έργο της ανέγερσης κλειστής αίθουσας πολλαπλών χρήσεων στο Παγκύπριο Λύκειο 
Λάρνακας, λόγω της στενότητας του υπαίθριου χώρου, έγινε εισήγηση για προώθηση ανέγερσης μικρής 
αίθουσας πολλαπλής χρήσης Δημοτικού Σχολείου, όμως αυτή απορρίφθηκε από τους εμπλεκόμενους 
φορείς (Σχολική Εφορεία Λάρνακας, Σύνδεσμο Γονέων, Διεύθυνση του Σχολείου).  Εν όψει των πιο 
πάνω και της συμφωνίας που έχει επιτευχθεί μεταξύ του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού 
και Νεολαίας και του Ιδρύματος Διανελλείου Ορφανοτροφείου για το χώρο της Διανελλείου Τεχνικής 
Σχολής, το θέμα θα μελετηθεί μέσα στα πλαίσια του ευρύτερου ανασχεδιασμού των σχολείων Μέσης 
Εκπαίδευσης της Λάρνακας.  Σημειώνεται ότι στο παρόν στάδιο στο Παγκύπριο Λύκειο Λάρνακας 
προγραμματίζονται να αρχίσουν, σε συνεργασία με τη Σχολική Εφορεία Λάρνακας, έργα γενικής 
συντήρησης και ελαιοχρωματισμών εκτιμημένης δαπάνης άνω των €100.000. 

3. Το έργο της Νέας Τεχνικής Σχολής Αγίου Λαζάρου Λάρνακας περιλαμβάνεται στο Μ.Δ.Π. 2020-2022 
του ΥΠΠΑΝ με προϋπολογιζόμενη δαπάνη €9.300.000 συμπεριλαμβανομένου του Φ.Π.Α.  Έχει 
προκηρυχτεί διαγωνισμός για το πιο πάνω έργο, μέσω του ηλεκτρονικού συστήματος σύναψης 
συμβάσεων, για παροχή υπηρεσιών (μελέτη και επίβλεψη) Συμβούλων Μελετητών, αρχιτέκτονα, 
Πολιτικού Μηχανικού, Μηχανολόγου Μηχανικού και Επιμετρητή Ποσοτήτων.  Η διαδικασία του 
διαγωνισμού βρίσκεται στο στάδιο της αξιολόγησης των προσφορών η οποία αναμένεται να 
ολοκληρωθεί σύντομα. 

4. Όσον αφορά τη λειτουργία της σχολής γαλακτοκομίας/τυροκομίας στην Αθηένου, σας πληροφορούμε ότι 
έχουν ετοιμαστεί από τις Τεχνικές Υπηρεσίες του ΥΠΠΑΝ τα σχετικά έγγραφα για προκήρυξη 
διαγωνισμού ανάθεσης παροχής υπηρεσιών από ομάδα συμβούλων μελετητών.  Τα πιο πάνω έγγραφα 
έχουν αποσταλεί στο Δήμο Αθηένου.  Η προϋπολογιζόμενη δαπάνη για το έργο υπολογίζεται στις 
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€250.000. 

Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινίσεις τυχόν χρειαστείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαΐου 2020 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.230, ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα: 

Η ανέγερση του κτιρίου της Στέγης Ηλικιωμένων του Ιδρύματος “Υπηρεσίες Ηλικιωμένων Άγιοι 
Ανάργυροι” χρηματοδοτήθηκε από Ευρωπαϊκούς Πόρους μέσω του Ευρωπαϊκού Γεωργικού Ταμείου 
Αγροτικής Ανάπτυξης, στο πλαίσιο του Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013. 

Το Συμφωνητικό Έγγραφο για το έργο υπογράφηκε τον Νοέμβριο 2015 από τους Προέδρους των έξι (6) 
Κοινοτικών Συμβουλίων Παλαιχωρίου Ορεινής, Παλαιχωρίου Μόρφου, Απλικίου, Φτερικουδιού, Συκόπετρας, 
Καμπιού και από δύο (2) μέλη της Κοινότητας Παλαιχωρίου Μόρφου.  

Τη διαχείριση της Στέγης θα αναλάμβανε το Ίδρυμα “Υπηρεσίες Ηλικιωμένων Άγιοι Ανάργυροι”.  Λόγω 
του ότι στο Καταστατικό του Ιδρύματος δεν περιλαμβάνονταν και οι έξι (6) πιο πάνω αναφερόμενες Κοινότητες, 
προωθήθηκε τροποποίησή του με νέα ονομασία του Ιδρύματος ως “Υπηρεσίες Περιοχής Παλαιχωρίου Άγιοι 
Ανάργυροι και Απόστολος Λουκάς” και σε αυτό περιλήφθηκαν και οι έξι (6) Κοινότητες.  Ο λόγος της 
καθυστέρησης της υποβολής του τροποποιητικού καταστατικού ήταν γιατί αναμενόταν η τροποποίηση της 
νομοθεσίας του περί Κοινοτήτων Νόμου, η οποία εγκρίθηκε το 2019. 

 Στο πρόγραμμα παραχωρήθηκε το 2018, κρατική ενίσχυση ύψους €60.000, στο πλαίσιο του Σχεδίου 
Κρατικών Ενισχύσεων Ήσσονος Σημασίας, του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
για κάλυψη μέρους των εξόδων αγοράς εξοπλισμού που χρειάζονται για τη λειτουργία του.  Το ποσό αυτό δεν 
έχει αξιοποιηθεί μέχρι σήμερα, ενόψει του ότι εκκρεμούσε να ληφθεί απόφαση για την ανάληψη της διαχείρισης 
του προγράμματος.  Συγκεκριμένα, η καθυστέρηση της λειτουργίας της Στέγης οφείλεται στο γεγονός ότι 
δεν υπάρχει κατάληξη στις συζητήσεις που γίνονται μεταξύ των εμπλεκομένων Κοινοτικών 
Συμβουλίων για τον φορέα που θα αναλάβει τη λειτουργία της Στέγης παρά την καθοδήγηση που έχει 
δοθεί από τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας. 

 Με την έναρξη λειτουργίας της Στέγης οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας θα αξιολογήσουν εκ νέου 
τυχόν ανάγκες για παροχή κρατικής ενίσχυσης για κάλυψη μέρους των κεφαλαιουχικών και λειτουργικών 
δαπανών του προγράμματος, βάση του Σχεδίου Κρατικών Ενισχύσεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Μαΐου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.011.04.268, ημερομηνίας 18 Δεκεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση σε σχέση με αίτημα της Ιεράς Μονής Σταυροβουνίου που 
υποβλήθηκε στην Πολεοδομική Αρχή μέσω του δικηγόρου της, για επίδοση ειδοποίησης επιβολής με βάση τις 
πρόνοιες του άρθρου 46 του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου στην εταιρεία Σκύρα Λίμα Λτδ για τη 
λειτουργία σκυροθραυστικών μονάδων στην περιοχή και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η Πολεοδομική Αρχή (Διευθυντής Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως), ενόψει του γεγονότος ότι η 
Συμφωνία Μίσθωσης του τεμαχίου στο οποίο δραστηριοποιείται η σκυροθραυστική μονάδα, μεταξύ της 
εταιρείας Σκύρα Λίμα Λτδ και της Ιεράς Μονής Σταυροβουνίου (ιδιοκτήτρια), έχει λήξει και η ιδιοκτήτρια 
του τεμαχίου δεν έχει συγκατατεθεί στην ανανέωση/παράταση της, με επιστολή της προς την εταιρεία 
έχει ζητήσει όπως αυτή προβεί άμεσα στις απαιτούμενες ενέργειες για την αποξήλωση και 
απομάκρυνση των εγκαταστάσεων της σκυροθραυστικής μονάδας που επεμβαίνουν στο εν λόγω 
τεμάχιο και όπως αποκαταστήσει κατάλληλα τον χώρο.  Σημειώνεται ότι, η εν λόγω επιστολή έχει επίσης 
κοινοποιηθεί στον Έπαρχο Λάρνακας και στους Προέδρους των Κοινοτικών Συμβουλίων Πύργων και 
Κόρνου για δικές τους ενέργειες. 

3. Σε σχέση γενικότερα με τα θέματα που θίγονται στις επιστολές του δικηγόρου της Ιεράς Μονής 
Σταυροβουνίου, καθώς και για το αίτημα της εταιρείας Σκύρα Λίμα Λτδ για παράταση της λειτουργίας της 
σκυροθραυστικής μονάδας στον συγκεκριμένο χώρο, πληροφορήστε ότι αυτά μελετώνται από την 
Πολεοδομική Αρχή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαΐου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.011.04.301, ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 
 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας ενημερώνω ότι αναφορικά με το θέμα της παράτασης της 
θητείας των υφιστάμενων δημοτικών και κοινοτικών συμβουλίων στα πλαίσια των νομοσχεδίων που 
κατατέθηκαν στη Βουλή κατόπιν έγκρισης του Υπουργικού Συμβουλίου και αφορούν τον περί Δήμων Νόμο του 
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2020 και τον περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικό) Νόμο του 2020, έχει δοθεί γνωμάτευση από τον Γενικό 
Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, κατόπιν σχετικού αιτήματος που είχαμε αποστείλει. 

2. Όπως θα δείτε στην εν λόγω γνωμάτευση η οποία σας διαβιβάζεται, καταληκτικά, ο Γενικός 
Εισαγγελέας, δεν κρίνει ότι η διά νόμου παράταση της θητείας των ήδη εκλελεγμένων συμβουλίων αντίκειται σε 
διατάξεις του Συντάγματος. 

3. Επιπλέον σημειώνεται ότι τα δύο προαναφερόμενα νομοσχέδια, είχαν τύχει νομοτεχνικού ελέγχου από 
τον Γενικό Εισαγγελέα, πριν από την υποβολή τους ενώπιον του Υπουργικού Συμβουλίου για έγκριση. Οι 
σχετικές αιτιολογικές εκθέσεις έχουν κατατεθεί μαζί με τα νομοσχέδια.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Μαΐου 2020 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Γιώργου 
Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.303, ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(1) Σύμφωνα με πληροφόρηση που λάβαμε από τον Γενικό Διευθυντή Υπουργείου Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων, υπάρχει δικαστική διαδικασία με τον εργολάβο στην Επιτροπή Αποκλεισμού, 
με αρ. Υπόθεσης 17/2019. 

(2) Για την επίλυση του προβλήματος θα πρέπει να αναμένεται η ολοκλήρωση των διαδικασιών στην 
Επιτροπή Αποκλεισμού.  Ο χρόνος ολοκλήρωσης των διαδικασιών στην εν λόγω Επιτροπή δεν μπορεί 
να εκτιμηθεί. 

(3)  Ο Αστυνομικός Σταθμός έχει περιέλθει στον Εργοδότη μετά τη λύση του συμβολαίου με τον εργολάβο.  
Οι οικοδομικές εργασίες που εκκρεμούν θα εκτελεστούν από το Γραφείο του Επαρχιακού Μηχανικού 
Λευκωσίας, με την προκήρυξη προσφορών.  Η αρχική εκτίμηση του αρμόδιου Υπουργείου Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων, για την ολοκλήρωση του Σταθμού, ήταν περί τα τέλη Ιουλίου 2020.  Ένεκα 
των νέων δεδομένων και με τη λήψη μέτρων για την αντιμετώπιση του κορωνοϊού, το χρονοδιάγραμμα 
αυτό ενδεχομένως να αλλάξει.»       

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαΐου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής, Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.306, ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 

2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα, 
σε ό,τι αφορά τις αρμοδιότητες του υπουργείου: 

(α)  Ο Δημοτικός Μηχανικός του Δήμου Πάφου, με επιστολή του ημερομηνίας 29.11.2019, ζήτησε 
τις απόψεις του Τμήματος Περιβάλλοντος του ΥΓΑΑΠ για χορήγηση άδειας οικοδομής για 
ανέγερση καφεστιατορίου στην παραλία Βρυσούδια.  Για το εν λόγω έργο είχε ήδη χορηγηθεί 
πολεοδομική άδεια από τον Δήμο Πάφου, για την οποία δεν ζητήθηκαν οι απόψεις του 
Τμήματος Περιβάλλοντος αναφορικά με την έκταση και τον τρόπο κατασκευής. 

(β)  Το εν λόγω έργο δεν εμπίπτει στον περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από 
Ορισμένα Έργα Νόμο [Ν. 127(Ι)/2018], οπόταν δεν απαιτείτο η ετοιμασία και κατάθεση 
περιβαλλοντικής μελέτης. 

(γ)  Το Τμήμα Περιβάλλοντος λαμβάνοντας υπόψη ότι, για το προτεινόμενο έργο είχε ήδη χορηγηθεί 
πολεοδομική άδεια, εισηγήθηκε όπως στο πλαίσιο χορήγησης άδειας οικοδομής, εφαρμοστούν 
όροι οι οποίοι αφορούσαν διαχειριστικά μέτρα για τον περιορισμό των επιπτώσεων στο 
περιβάλλον από τις κατασκευαστικές εργασίες και τη λειτουργία της εν λόγω ανάπτυξης. 

2.   Παραμένουμε στη διάθεση σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαΐου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.011.04.319, ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας ενημερώνω ότι το Υπουργείο Εσωτερικών δεν έχει 
αρμοδιότητα για την εγγραφή οποιουδήποτε προσώπου στο ΓεΣΥ, το οποίο εμπίπτει στο πεδίο αρμοδιοτήτων 
του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας. 

2. Ενημερώνεστε συναφώς ότι, αρμόδια αρχή για το συντονισμό όλων των εμπλεκόμενων υπηρεσιών για 
την αποτελεσματική εφαρμογή του άρθρου 47 (Μέτρα συνδρομής και στήριξης των θυμάτων και προστασία 
της ιδιωτικής ζωής) του Ν.60(Ι)/2014, που περιλαμβάνει την ιατροφαρμακευτική περίθαλψη, είναι οι Υπηρεσίες 
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Κοινωνικής Ευημερίας.  Παρόλα αυτά, το Υπουργείο Εσωτερικών υπό την αρμοδιότητά του ως Εθνικός 
Συντονιστής, επενέβη προς διευθέτηση του ζητήματος που προέκυψε με την εφαρμογή του ΓεΣΥ, 
αποστέλλοντας σχετική επιστολή ημερ. 7/8/2019 στο Υπουργείο Υγείας. 

3. Κατόπιν αυτού, το Υπουργικό Συμβούλιο με τις αποφάσεις του με αριθμό 88.073, ημερ. 28/8/2019 και 
88.725, ημερ. 18/12/2019, αποφάσισε τη συνέχιση της παροχής υπηρεσιών φροντίδας υγείας από τα κρατικά 
νοσηλευτήρια και Κέντρα Υγείας του Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας (ΟΚΥπΥ) προς τα θύματα 
εμπορίας προσώπων, ως δικαιούχους δωρεάν επείγουσας ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης και δωρεάν 
αναγκαίας ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης, δυνάμει του άρθρου 47(1)(β) του Ν.60(Ι)/2014.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στη βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαΐου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.011.04.325, ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 
«Στεγαστικό Σχέδιο Διάθεσης Οικοπέδων σε Οικογένειες με Χαμηλά Εισοδήματα 

 Σχετικά με το πιο πάνω θέμα σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Σχέδιο Διάθεσης Οικοπέδων για Οικογένειες με Χαμηλά Εισοδήματα, έχει ανασταλεί από το 2013 
λόγω της δημοσιονομικής κατάστασης που οδήγησε στη μείωση των διαθέσιμων πιστώσεων στον 
Προϋπολογισμό για την εφαρμογή των Στεγαστικών Σχεδίων που διαχειρίζεται το Υπουργείο 
Εσωτερικών, καθώς και της σχετικής αδυναμίας των εγκριθέντων να ανταποκριθούν στις 
δεσμεύσεις/υποχρεώσεις τους λόγω της οικονομικής κρίσης.  Συγκεκριμένα αναφέρεται ότι οι 
οφειλόμενες καθυστερημένες δόσεις στις Επαρχιακές Διοικήσεις από τους εγκριθέντες του εν λόγω 
Σχεδίου για το οικόπεδο που τους έχει παραχωρηθεί ανέρχονται στο συνολικό αριθμό των €7.090.440 
μέχρι το τέλος του 2018.  Καθυστερήσεις παρουσιάζονται και στις δόσεις των στεγαστικών δανείων που 
έχουν παραχωθεί από Πιστωτικά Ιδρύματα στους δικαιούχους με εκχώρηση επί των κρατικών 
οικοπέδων. 

3. Σημειώνεται ότι στο παρόν στάδιο παραχωρούνται αδιάθετα/κενά οικόπεδα σε δικαιούχες οικογένειες 
από υφιστάμενους διαχωρισμούς. 

4. Ανεξαρτήτως των όσων αναφέρονται πιο πάνω και υπό το φως των νέων δεδομένων που έχουν 
προκύψει λόγω κορονοϊού, πληροφοριακά αναφέρεται ότι το Υπουργείο Εσωτερικών βρίσκεται στη 
διαδικασία επανεξέτασης των υφιστάμενων στεγαστικών σχεδίων που απευθύνονται τόσο σε 
εκτοπισθέντες όσο και σε μη εκτοπισθέντες με στόχο την αναθεώρηση της στεγαστικής πολιτικής. 

5. Είμαστε στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες κρίνετε αναγκαίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Μαΐου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.04.326, ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 
 «Η απάντηση του Υπουργείου Υγείας στην πιο πάνω ερώτηση είναι η ακόλουθη: 

 Στην παρούσα φάση δεν καταγράφονται οι περιπτώσεις που έχουν διαγνωσθεί ότι βρίσκονται στο 
Φάσμα Διαταραχής Εμβρυϊκού Αλκοολισμού ή έχουν διαγνωσθεί με το Σύνδρομο Εμβρυϊκού Αλκοολισμού.  Η 
ανάγκη έχει αναγνωριστεί από την Αρχή Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων Κύπρου (ΑΑΕΚ) και μελετάται η 
δυνατότητα καταγραφής αυτών των στοιχείων από την Μονάδα Παρακολούθησης Υγείας στο Υπουργείο 
Υγείας. 

 Ως πρώτο βήμα για εντοπισμό των περιπτώσεων υψηλού κινδύνου για την πιθανότητα εμφάνισης του 
συνδρόμου στα παιδιά, η ΑΑΕΚ προώθησε την υιοθέτηση δείκτη παρακολούθησης της υγείας της μητέρας 
σχετικά με την κατανάλωση αλκοόλ κατά τη διάρκεια της εγκυμοσύνης.  Κατόπιν της σύμφωνης γνώμης του 
Υπουργείου Υγείας και του Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου, η Μονάδα Παρακολούθησης της Υγείας 
συμπεριέλαβε τον δείκτη στο ιστορικό γεννήσεων του παιδιού από το 2017.  Για το 2017 έχουν καταγραφεί ότι 
από τις 9261 γεννήσεις, σε 493 περιπτώσεις (5.5%) οι γυναίκες έχουν δηλώσει ότι κατανάλωσαν αλκοόλ κατά 
τη διάρκεια της εγκυμοσύνης.  Αντίστοιχα για το 2018 οι αριθμοί φαίνεται να μειώθηκαν, αφού από τις 9235 
γεννήσεις σε 87 περιπτώσεις (0.9%) οι γυναίκες έχουν δηλώσει ότι κατανάλωσαν αλκοόλ κατά τη διάρκεια της 
εγκυμοσύνης. 

 Όσον αφορά στα μέτρα αντιμετώπισης, στήριξης και θεραπείας σημειώνονται τα εξής: 

• Η ΑΕΕΚ δημιούργησε την Εθνική Επιτροπή για την αντιμετώπιση του Συνδρόμου Εμβρυϊκού 
Αλκοολισμού και του Φάσματος Διαταραχής Εμβρυϊκού Αλκοολισμού και με την βοήθεια της, εκπόνησε 
οδηγό Υγιεινού τρόπου ζωής κατά την εγκυμοσύνη και την περίοδο του θηλασμού και κλινικές 
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κατευθυντήριες γραμμές για την πρόληψη, διάγνωση και αντιμετώπιση του FAS και FASD. 

• Διάχυση του οδηγού και των κλινικών κατευθυντήριων γραμμών σε συνεργασία με το Υπουργείο Υγείας, 
το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, τον ΟΚΥΠΥ, τον ΠΙΣ, την Παιδιατρική και 
την Γυναικολογική Μαιευτική Εταιρεία, τον ΠΑΣΥΝΜ και τον Παγκύπριο Σύνδεσμο Ιδιωτικών 
Νοσηλευτηρίων. 

• Η ΑΑΕΚ πραγματοποίησε εκπαιδεύσεις επαγγελματιών τις οποίες θα συνεχίσει και για δεύτερη συνεχή 
χρονιά.  Απώτερος στόχος για το 2020 είναι η ανάπτυξη συστήματος παραπομπής παιδιών με 
FAS/FASD για τη βελτίωση της διάγνωσης και διαχείρισης περιστατικών παιδιών που γεννήθηκαν με 
FAS/FASD.  Αυτό συνεπάγεται την ανάπτυξη πρωτοκόλλων μεταξύ των αρμόδιων υπηρεσιών και την 
παράλληλη εκπαίδευση και ενημέρωση των εμπλεκομένων. 

• Η ΑΑΕΚ προκήρυξε, αδειοδότησε και επιχορηγεί την εφαρμογή ενός εξειδικευμένου προληπτικού 
προγράμματος σε συνεργασία με το ΣΥΚΕΣΟ με τίτλο “Εκπαιδευτικό δίκτυο για την επιβλαβή χρήση 
αλκοόλ: ΡΕΑ”. 

 Πέραν των πιο πάνω, σημειώνονται και τα πιο κάτω σχετικά με την πρόληψη της εμφάνισης του 
συνδρόμου κατά την προγεννητική φροντίδα, αλλά και σχετικά με την φροντίδα των παιδιών με διάγνωση 
FAS/FASD: 

• Για την πλειονότητα των εγκύων γυναικών, η παροχή σχετικής ενημέρωσης μέσω σύντομων 
παρεμβάσεων και της γενικής οδηγίας για πλήρη αποχή από το αλκοόλ κατά την περίοδο της 
εγκυμοσύνης και του θηλασμού, μπορεί να αποτελέσει αποτελεσματικό μέτρο για την πρόληψη του 
συνδρόμου εμβρυϊκού αλκοολισμού. 

• Για μια συγκεκριμένη μειονότητα γυναικών που εντοπίζονται κατά την περίοδο της προγεννητική τους 
φροντίδας είτε να κάνουν βαριά κατανάλωση αλκοόλ ή/και να αντιμετωπίζουν προβλήματα σχετικά με 
την εξάρτηση στο αλκοόλ, πρέπει να παραπεμφθούν σε θεραπευτικό πρόγραμμα για αντιμετώπιση του 
προβλήματος και εξειδικευμένης διαχείρισης των θεμάτων υγείας που προκύπτουν με την εγκυμοσύνη, 
με την συμβολή πολυθεματικής ομάδας επαγγελματιών υγείας. 

• Στο παρόν στάδιο επειδή η αξιολόγηση και η ανάπτυξη εξατομικευμένων προγραμμάτων άρχισε πολύ 
πρόσφατα διεθνώς, και λόγω της έλλειψης ειδικού κέντρου υποστήριξης προς αντιμετώπιση του 
συνδρόμου εμβρυϊκού αλκοολισμού (FAS) στη χώρα μας, τα παιδιά με διάγνωση συνδρόμου εμβρυϊκού 
αλκοολισμού, μπορούν να παραπέμπονται σε υπηρεσίες που ασχολούνται με την αντιμετώπιση και 
μείωση της σοβαρότητας των παραγόντων κινδύνου που διατρέχουν, είτε αυτοί αφορούν στη σχολική 
αποτυχία, ψυχιατρικές διαταραχές, χρήση αλκοόλ και άλλων ουσιών στο περιβάλλον που μεγαλώνει το 
παιδί, είτε στη σεξουαλική βία, κοινωνικοοικονομικά προβλήματα στην οικογένεια κτλ. 

• Επιπλέον, λόγω της έλλειψης εξειδικευμένου προγράμματος για την αντιμετώπιση, στήριξη και θεραπεία 
των ανωτέρων νεαρών ασθενών, δύναται να παρέχεται υποστήριξη από τις Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας 
παιδιών και εφήβων, ανάλογα με τις ανάγκες τους, στα πλαίσια του γενικού ιατρείου ψυχικής υγείας. 

• Παράλληλα, η ενίσχυση προστατευτικών παραγόντων μπορεί να μειώσει κατά πολύ τις μακροχρόνιες 
αρνητικές συνέπειες στα παιδιά με FAS, όπως:  η παροχή υποστηρικτικού και σταθερού περιβάλλοντος 
στο σπίτι κατά τα σχολικά χρόνια, η πρώιμη διάγνωση πριν τα 6 χρόνια, η εξάλειψη έκθεσης στη βία, η 
επάρκεια φροντίδας και η παροχή κοινωνικών και εκπαιδευτικών υπηρεσιών.  Ταυτόχρονα αυτά τα 
παιδιά χρειάζεται να έχουν πρόσβαση σε υπηρεσίες όπως φυσικοθεραπεία, λογοθεραπεία, 
εργασιοθεραπεία, ή και εκπαίδευση για απόκτηση κοινωνικών δεξιοτήτων για αντιμετώπιση και 
διαχείριση των οπτικο-κινητικών δυσκολιών και επίλυση προβλημάτων στην κοινωνικοποίηση που 
ενδεχομένως να αντιμετωπίζουν. 

• Προϋπόθεση για την παροχή εξατομικευμένων υπηρεσιών είναι η εκπαίδευση των γονέων για 
κατανόηση των ικανοτήτων αντίληψης και διαχείρισης καταστάσεων όσον αφορά στα παιδιά τους και 
των εκπαιδευτικών αναγκών στην προσχολική και σχολική ηλικία.  Αναγκαία είναι παράλληλα και η 
εκπαίδευση των ίδιων των επαγγελματιών υγείας, εκπαιδευτικών, νομικών ή άλλων ειδικοτήτων που 
μπορεί να συμβάλλουν στην φροντίδα των επηρεαζόμενων οικογενειών για να παρέχουν εξιδεικευμένες 
προσεγγίσεις και μεθοδολογίες. 

 Το Σύνδρομο Εμβρυϊκού Αλκοολισμού παρουσιάζει μια νέα κλινική οντότητα και αποτελεί πρόκληση για 
την Κύπρο.  Προσπάθεια είναι μέσα από οργανωμένες και συντονισμένες κινήσεις, να ανατραπεί η 
εικόνα που επικρατεί σχετικά με την κατανάλωση αλκοόλ στις εγκύους και να μεταφερθεί το μήνυμα του 
Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας για μηδενική κατανάλωση του αλκοόλ, από εγκύους, νεαρές μητέρες 
και ανήλικους. 

2. Εάν η πιο πάνω απάντηση, όπως ετοιμάστηκε σε συνεργασία με την ΑΑΕΚ και τη Διεύθυνση 
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Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας του ΟΚΥπΥ, κρίνετε ότι δεν είναι επαρκής ή χρήζει περαιτέρω διευκρινήσεων, 
παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Απριλίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.330, ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα, 
κατόπιν ενημέρωσης από τις Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας: 

 Μέρος Ι: 

1. Στις περιπτώσεις όπου ψυχικά ασθενείς έχουν καταδικαστεί για φόνο και για αδικήματα σεξουαλικής 
φύσεως, παραπέμπτονται για συνέχεια της παρακολούθησης τους όταν αποφυλακιστούν.  Η συνέχεια 
της παρακολούθησης τους δεν είναι υποχρεωτική και εξαρτάται από τη θεραπευτική δέσμευση τους που 
έχει αναπτυχθεί και την ευαισθησία των ασθενών για τη νόσο τους. 

2. Σε περίπτωση μη συμμόρφωσης τους για θεραπεία καλείται η οικογένεια να έχει αναπτύξει την 
αρμόζουσα και απαραίτητη συνεργασία με Ψυχίατρο ή ομάδα ψυχικής υγείας ώστε να προλαμβάνονται 
τυχόν υποτροπές. 

3. Διατάγματα παρακολούθησης εκδίδονται μόνο για τους αποφυλακισθέντες για σεξουαλικά αδικήματα 
κατά ανηλίκων. 

Μέρος ΙΙ: 

 Στις περιπτώσεις αποφυλάκισης ψυχικά ασθενών που η καταδίκη αφορά σεξουαλικά αδικήματα κατά 
ανηλίκων, οι Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας αναφέρουν τα πιο κάτω: 

1. Οι προϋποθέσεις έκδοσης διατάγματος παρακολούθησης καταχωρούνται στην αντίστοιχη Νομοθεσία. 

2. Οι διαδικασίες περιλαμβάνουν εισηγήσεις από τις αρμόδιες Υπηρεσίες (Ψυχικής Υγείας και Κοινωνικής 
Ευημερίας) προς την Αρχή Εποπτείας, η οποία με τη σειρά της στέλνει το αίτημα στον Γενικό 
Εισαγγελέα και ακολούθως αποφασίζει η αρμόδια Δικαστική Αρχή. 

3. Η συνεργασία τους δεν είναι υποχρεωτική. 

4. Σε περίπτωση μη συμμόρφωσης με τα μέτρα, ενημερώνεται ο Γενικός Εισαγγελέας και αποφασίζει 
ανάλογα. 

5. Μέχρι σήμερα έχουν εκδοθεί 45 Διατάγματα Παρακολούθησης. 

6. Αν για οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι πιο πάνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παρακαλώ όπως απευθυνθείτε στην Αρχή Εποπτείας.»  

Απάντηση ημερομηνίας 29 Απριλίου 2020 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.333, ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 

2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Κοινοβουλευτική Ερώτηση και παραθέτω τα ακόλουθα: 

(α) Το θέμα έχει διερευνηθεί και συζητηθεί εκτεταμένα τα τελευταία 6 χρόνια με την Κίνηση Βελτίωσης 
Ποιότητας Ζωής, υπό τον συντονισμό της Επιτρόπου Περιβάλλοντος.  Στο πλαίσιο αυτό έγιναν 
συναντήσεις υπό την προεδρία της Επιτρόπου, για ενημέρωση και συντονισμό των διάφορων 
εμπλεκομένων (Υπηρεσιών των Υπουργείων, Δημοτικών Αρχών και της Κίνησης Βελτίωσης Ποιότητας 
Ζωής).  Επίσης, τα αρμόδια Υπουργεία παρείχαν/παρέχουν τεχνική υποστήριξη στην Επίτροπο για την 
ετοιμασία εγγράφων και τεχνικών προδιαγραφών για την εξασφάλιση προσφορών, με σκοπό τη 
διενέργεια Μελέτης Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων στην περιοχή.  Πολύ σύντομα αναμένεται η 
προκήρυξη των σχετικών προσφορών με στόχο η Μελέτη να ολοκληρωθεί πριν το τέλος του 2020. 

(β) Στο πλαίσιο αυτό εγκαταστάθηκε από το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας μονάδα μέτρησης ποιότητας 
του αέρα στο Γ΄ Δημοτικό Σχολείο Ιδαλίου από τον Μάρτιο του 2015 μέχρι τον Νοέμβριο του 2016.  Τα 
αποτελέσματα των μετρήσεων, τα οποία αποστέλλονταν για ενημέρωση στην Επίτροπο Περιβάλλοντος, 
δεν κατέδειξαν οποιαδήποτε υπέρβαση των ορίων ποιότητας αέρα για τους ρύπους για τους οποίους 
καθορίζονται όρια στη σχετική Εθνική νομοθεσία που συνάδει με την αντίστοιχη Ευρωπαϊκή νομοθεσία. 

(γ) Τα αέρια απόβλητα των ασφαλτικών της περιοχής διοχετεύονται σε συστήματα κατακράτησης σκόνης 
τύπου σακκόφιλτρων και μετά στην ατμόσφαιρα, μέσω φουγάρων.  Στην Εθνική νομοθεσία που ρυθμίζει 
θέματα αέριας ρύπανσης καθορίζεται όριο εκπομπής στο φουγάρο για σκόνη μόνο.  Δεν υπάρχουν όρια 
εκπομπής για άλλους αέριους ρύπους, ούτε και υπάρχει Ευρωπαϊκή νομοθεσία σχετική με τις εκπομπές 
από διεργασίες ασφαλτικού σκυροδέματος. 
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(δ) Τα θέματα χωροθέτησης και θέματα δημόσιας υγείας δεν εμπίπτουν στις αρμοδιότητες του Υπουργείου 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

(ε) Για την αντιμετώπιση του προβλήματος της οχληρίας στην ευρύτερη περιοχή Ιδαλίου, ορίστηκε 
Υπουργική Επιτροπή αποτελούμενη από τους Υπουργούς Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος, Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, Εσωτερικών και Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας.  Η εν λόγω Επιτροπή ανέλαβε να διερευνήσει το ενδεχόμενο μετακίνησης 
των οχληρών ασφαλτικών μονάδων που λειτουργούν στην πιο πάνω περιοχή, να εξετάσει το θέμα της 
δυνατότητας παροχής κινήτρων για μετακίνηση των εν λόγω μονάδων και να εξεύρει τρόπους 
μετριασμού των επιπτώσεων από τη λειτουργία τους. 

(στ) Το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας και άλλες εμπλεκόμενες Υπηρεσίες συνεχίζουν τις ενέργειες τους για 
το υπό αναφορά θέμα υπό τον συντονισμό του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος και της Επιτρόπου Περιβάλλοντος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαΐου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών  και Έργων κ. Γιάννη 
Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.342, ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 
 «Σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Τσάδας το οποίο αφορά την κατασκευή υπερυψωμένης 
συμβολής, στη συμβολή του κύριου δρόμου Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς με τον δρόμο προς Τσάδα, θα 
εξεταστεί σε προσεχή συνεδρία της Τεχνικής Επιτροπής του Κεντρικού Φορέα για την Επίλυση 
Κυκλοφοριακών Προβλημάτων που είναι η αρμόδια Διατμηματική Επιτροπή της οποίας προεδρεύει το 
Τμήμα Δημοσίων Έργων και εκπροσωπούνται ο Διευθυντής Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως και η 
Αστυνομία. 

3. Μετά από προκαταρκτική εξέταση του θέματος από το Τμήμα Δημοσίων Έργων, σημειώνεται ότι στο 
υπό εξέταση σημείο δεν πληρούνται βασικά κριτήρια για υλοποίηση μέτρων ύφεσης όπως είναι τα 
προβλήματα οδικής ασφάλειας που παρατηρούνται, τα γεωμετρικά χαρακτηριστικά του οδικού δικτύου, 
κλίσεις, γειτνίαση του δρόμου με σχολείο, εκκλησία ή πλατεία, χρήση του δρόμου από πεζούς κ.ά.  
Αντιθέτως, το αίτημα αφορά κύριο δρόμο υπερτοπικής σημασίας, για τον οποίο καταβάλλεται 
προσπάθεια όπως διατηρηθεί ο υπεραστικός του χαρακτήρας και η λειτουργικότητά του.  Σημειώνεται 
επίσης, ότι τα Αρμόδια Τμήματα γίνονται δέκτες παραπόνων για τον αριθμό των μέτρων ύφεσης της 
κυκλοφορίας που έχουν υλοποιηθεί, γενικά, στο οδικό δίκτυο. 

4. Πέρα των πιο πάνω, σημειώνεται, ότι το Τμήμα Δημοσίων Έργων έχει προβεί και προωθεί την 
υλοποίηση σειράς μέτρων για αναβάθμιση του κύριου δρόμου Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς τα οποία 
διαλαμβάνουν και το τμήμα δρόμου που αφορά την εν λόγω συμβολή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαΐου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.011.04.353, ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
«Το πρόγραμμα απομάκρυνσης στεγών από αμίαντο από σπίτια σε Κυβερνητικούς Οικισμούς και 

Συνοικισμούς Αυτοστέγασης 
 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα όσον αφορά το πρόγραμμα 
απομάκρυνσης στεγών από αμίαντο από σπίτια σε Κυβερνητικούς Οικισμούς και Συνοικισμούς Αυτοστέγασης: 

3. Σύμφωνα με το αρμόδιο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, δεν υπάρχουν οικιστικές μονάδες σε 
Κυβερνητικούς Οικισμούς με στέγες από αμίαντο. 

4. Σημειώνεται ότι στο παρελθόν το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως προχώρησε στην αφαίρεση από 
στέγες αμιάντων από βοηθητικές οικοδομές που είχαν ανεγείρει οι ίδιοι οι πρόσφυγες σε Κυβερνητικούς 
Οικισμούς. 

5. Όσον αφορά τους Συνοικισμούς Αυτοστέγασης, οι οικιστικές μονάδες έχουν ανεγερθεί από τους ίδιους 
δικαιούχους και δεν υπάρχει δυνατότητα από το κράτος να γνωρίζει κατά πόσο έχουν ανεγερθεί οικίες 
με στέγες από αμίαντο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Απριλίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.395, ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή της εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Τμήμα Γεωργίας, του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, είχε, στα 
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πλαίσια της εξέτασης της πρώτης ερώτησής σας για το μαυρόλαδο (Ερώτηση με αρ. 23.06.011.02.426, 
ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2018), επικοινωνήσει με την Υγειονομική Υπηρεσία ως Αρμόδια Αρχή για την 
εφαρμογή και τον έλεγχο της νομοθεσίας για τα τρόφιμα και με το Γενικό Χημείο του Κράτους, το οποίο 
είναι το Επίσημο Εργαστήριο Ελέγχου, για τις χημικές και μικροβιολογικές εργαστηριακές εξετάσεις 
τροφίμων.   

3. Οι απόψεις της Υγειονομικής Υπηρεσίας παραμένουν οι ίδιες, ως εκφράστηκαν τότε κατά την 
επικοινωνία που είχε με το Τμήμα Γεωργίας, δηλαδή ως ακολούθως: 

Ο Κανονισμός (ΕΕ) αριθμ. 1308/2013 για την θέσπιση κοινής οργάνωσης των αγορών γεωργικών 
προϊόντων, στο Παράρτημα VII, Μέρος VII καθορίζει ότι μόνον τα έλαια που αναφέρονται στο σημείο 1 
στοιχεία α) και β) και στα σημεία 3 και 6 μπορούν να διατίθενται στο λιανικό εμπόριο.  Αυτά είναι 
συγκεκριμένα το Εξαιρετικό παρθένο ελαιόλαδο, το Παρθένο ελαιόλαδο, το Ελαιόλαδο – αποτελούμενο 
από εξευγενισμένα και παρθένα ελαιόλαδα, και το Πυρηνέλαιο. 

Το άρθρο 3 του Εκτελεστικού Κανονισμού (ΕΕ) αριθμ. 29/2012 για τα πρότυπα εμπορίας του 
ελαιόλαδου καθορίζει τις υποχρεωτικές ονομασίες και περιγραφικές ενδείξεις που πρέπει να 
αναγράφονται στη σήμανση των πιο πάνω ελαιόλαδων, ως ακολούθως: 

 α) Την ονομασία “εξαιρετικό παρθένο ελαιόλαδο” συνοδευόμενη από την περιγραφή: “ελαιόλαδο 
ανωτέρας κατηγορίας που παράγεται απευθείας από ελιές και μόνο με μηχανικές μεθόδους”. 

 β) Την ονομασία “παρθένο ελαιόλαδο” συνοδευόμενη από την περιγραφή: “ελαιόλαδο που 
παράγεται απευθείας από ελιές και μόνο με μηχανικές μεθόδους”. 

 γ) Την ονομασία “ελαιόλαδο – αποτελούμενο από εξευγενισμένα ελαιόλαδα και παρθένα ελαιόλαδα” 
συνοδευόμενη πάντα από την περιγραφή: 

  “έλαιο που περιέχει αποκλειστικά ελαιόλαδα που έχουν υποστεί επεξεργασία εξευγενισμού και 
έλαια που έχουν παραχθεί απευθείας από ελιές”. 

 δ) Την ονομασία “πυρηνέλαιο” συνοδευόμενη από την περιγραφή: 

  “έλαιο που περιέχει αποκλειστικά έλαια που προέρχονται από την επεξεργασία του προϊόντος 
που ελήφθη μετά από εξαγωγή του ελαιόλαδου και έλαια που ελήφθησαν απευθείας από τις 
ελιές” 

   ή 

  “έλαιο που περιέχει αποκλειστικά έλαια που προέρχονται από επεξεργασία πυρήνων ελιάς και 
ελαίων που παράγονται απευθείας από ελιές”.        

Τυχόν πώληση των εν λόγω ελιαόλαδων υπό την ονομασία “μαυρόλαδου” ή “μαύρο ελαιόλαδο” στη 
σήμανση τους δεν επιτρέπεται. 

Για κάθε ένα από τα αναφερόμενα πιο πάνω ελαιόλαδα, ο Κανονισμός (ΕΚ) αριθμ. 2568/1991 σχετικά 
με τον προσδιορισμό των χαρακτηριστικών των ελαιόλαδων και πυρηνέλαιων καθώς και με τις 
μεθόδους προσδιορισμού, καθορίζει χαρακτηριστικά ποιότητας με τα οποία αυτά πρέπει να 
συμμορφώνονται (οξύτητα, αριθμός υπεροξειδίων, σύσταση σε στερόλες, κήρους, οργανοληπτικά 
χαρακτηριστικά, και άλλα). 

Η διαδικασία παραγωγής του “μαυρόλαδου” ως αυτή είναι γνωστή μέσω της προφορικής παράδοσης, 
απαιτεί θέρμανση και αφυδάτωση των καρπών της ελιάς σε τέτοιο βαθμό και με τέτοιο τρόπο που 
αναμένεται να αλλοιώνει σημαντικά τα ποιοτικά χαρακτηριστικά του ελαιόλαδου και να το καθιστά κακής 
ή υποβαθμισμένης ποιότητας και μη συμμορφούμενο με τα χαρακτηριστικά των ελαιόλαδων ως αυτά 
καθορίζονται στον Κανονισμό (ΕΚ) αριθμ. 2568/1991. 

Επιπρόσθετα στα πιο πάνω, ας σημειωθεί ότι, για λόγους κακής ή υποβαθμισμένης ποιότητας, ήδη από 
το 1993, με τον Νόμο 59(1)/1991 απαγορεύθηκε στην Κύπρο η εμφιάλωση και η πώληση “μαύρου 
ελαιόλαδου”.  Από την προσχώρηση της Κυπριακής Δημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση το 2004, 
καταργείται μεν ο προαναφερόμενος Νόμος, αλλά έκτοτε εφαρμόζονται άμεσα οι διατάξεις των 
Κανονισμών της ΕΕ για το ελαιόλαδο, ως αυτές αναφέρονται πιο πάνω και που ξεκάθαρα δεν 
επιτρέπουν τη διάθεση στο λιανικό εμπόριο ελαιόλαδου ή πυρηνέλαιου κακής ή υποβαθμισμένης 
ποιότητας, όπως ούτε και τις ονομασίες “μαυρόλαδο” ή “μαύρο ελαιόλαδο”. 

Αναφορικά με τα ερωτήματα 2 και 3 της ερώτησης για τα αποτελέσματα των χημικών αναλύσεων δύο 
δειγμάτων “μαυρόλαδου” που προσκομίστηκαν στο Γενικό Χημείο του Κράτους από το Τμήμα Γεωργίας 
του ΥΓΑΑΠ στις 25 Μαΐου 2018 και εκδόθηκαν στις 26 Ιουνίου 2018 (απεστάλησαν στις 9 Ιουλίου 2018), 
έδειξαν ότι αυτά είχαν “Αριθμό Υπεροξειδίων” 31,5, και 30,0 αντίστοιχα, και δεν συνάδουν με τις 
απαιτήσεις του Κανονισμού (ΕΚ) αριθμ. 2568/1991 για τα χαρακτηριστικά των ελαιόλαδων, ο οποίος 
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καθορίζει σαν μέγιστο επιτρεπόμενο “Αριθμό Υπεροξειδίων” το 20. 

Όταν ο “Αριθμός των Υπεροξειδίων” είναι πέραν του 20 είναι ένδειξη τάγγισης ή αρχόμενης τάγγισης 
δηλαδή παρουσίας αυξημένων ελεύθερων ριζών οι οποίες είναι υπεύθυνες για την πρόκληση 
οξειδωτικού στρες στον ανθρώπινο οργανισμό το οποίο δύναται να προκαλέσει βλάβες σε κυτταρικό και 
μοριακό επίπεδο. 

Συνεπώς, με βάση τα πιο πάνω θεωρούμε ότι το “μαυρόλαδο” όχι μόνο δεν μπορεί να τύχει σχετικής 
καταχώρησης στο Μητρώο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής ως Προστατευόμενη Ονομασία Προέλευσης 
(ΠΟΠ) ή ως Προστατευόμενη Γεωγραφική Ένδειξη (ΠΓΕ), αλλά και δεν επιτρέπεται να διατίθενται στο 
λιανικό εμπόριο. 

4. Αν για οποιδήποτε λόγο κρίνεται ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στην διάθεση σας.»  

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαΐου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.403, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2020, 

της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Τα Τμήματα και Υπηρεσίες του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος 
(ΥΓΑΑΠ), παρακολουθούν στενά τις εξελίξεις και παραμένουν σε ετοιμότητα για να ενεργήσουν εφόσον 
χρειασθεί σε θέματα της δικής τους αρμοδιότητας, κατόπιν συνεννόησης με το Υπουργείο Υγείας που έχει την 
κύρια αρμοδιότητα και συντονιστικό ρόλο στην αντιμετώπιση της πανδημίας.  Σημειώνεται ότι ήδη το ΥΓΑΑΠ 
έχει προωθήσει, με έγκριση του Υπουργικού Συμβουλίου, μια σειρά από μέτρα για στήριξη των τομέων της 
γεωργίας και αλιείας, ώστε να αντιμετωπιστούν οι επιπτώσεις της πανδημίας στους συγκεκριμένους τομείς.  
Πρόσθετα μέτρα αναμένεται να προωθηθούν σύντομα. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαΐου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.011.04.421, ημερομηνίας 10 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου 

κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα όσον αφορά τη σύνδεση του 
αποχετευτικού στον Συνοικισμό Αγίου Ιωάννη στα Κάτω Πολεμίδια: 

2. Το Υπουργικό Συμβούλιο με την Απόφαση του με αρ. 84.737 και ημερομηνία 16/4/2018, ανάθεσε στο 
Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας τη κατασκευή του Κεντρικού Αποχετευτικού Δικτύου 
εντός των μη συνδεδεμένων με το Σ.Α.Λ.Α. Κυβερνητικών Οικισμών και Συνοικισμών Αυτοστέγασης 
Εκτοπισθέντων εντός της ευρύτερης περιοχής Λεμεσού. 

3. Πρόκειται για τους Κυβερνητικούς Οικισμούς Αγίου Σπυρίδωνα, Αγίου Ιωάννη, Μακαρίου III, Αγίου 
Νικολάου και Ομόνοιας και τους Συνοικισμούς Αυτοστέγασης Αγίας Φύλας, Μουτταγιάκας, Πάνω και 
Κάνω Πολεμιδιών και την περιοχή δυτικά του νέου νοσοκομείου.  

4. Οι δαπάνες του έργου θα καλυφθούν πλήρως από το Κράτος μέσω του Τμήματος Πολεοδομίας και 
Οικήσεως και του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων με ανάθεση κατασκευής του έργου στο Συμβούλιο 
Αποχετεύσεως Λεμεσού-Αμαθούντας. 

5. Σημειώνεται ότι η διάρκεια του έργου θα είναι 5 χρόνια και ήδη το Σ.Α.Λ.Α. Λεμεσού έχει κατακυρώσει τις 
προσφορές για τις μελέτες του έργου. 

6. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες κρίνετε αναγκαίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαΐου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.011.04.431, ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Ξένιας Κωνσταντίνου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση, σχετικά με θέματα ακριτικών περιοχών και τα μέτρα στήριξής 
τους από το Υπουργείο Εσωτερικών και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Για τους σκοπούς του Στεγαστικού Σχεδίου Αναζωογόνησης Ορεινών και Ακριτικών Περιοχών, έχουν 
καθοριστεί ως ακριτικές περιοχές, και ως επιλέξιμες για παροχή οικονομικής ενίσχυσης, καθορισμένες 
περιοχές που βρίσκονται κατά μήκος της πράσινης γραμμής στους Δήμους Λευκωσίας και Αγίου 
Δομετίου, και οι Κοινότητες/Δήμοι που γειτνιάζουν με τη γραμμή αντιπαράθεσης (Πάνω Πύργος, Κάτω 
Πύργος, Πηγαίνεια, Παχύαμος, Μοσφίλι, Δένεια, Μάμμαρι, Λύμπια, Ποταμιά, Αθηαίνου, Τρούλοι, Πύλα-
καθορισμένη περιοχή, Στροβίλια, Δερύνεια, Άχνα, Φρέναρος, Αχερίτου, Αυγόρου), οι οποίες είχαν πολύ 
δυσμενώς επηρεαστεί από τις συνέπειες της Τούρκικης εισβολής.  Αναφέρεται επίσης ότι κριτήριο 
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επιλογής των περιοχών για συμπερίληψη στο Σχέδιο αποτελούσε και η γειτνίαση/εγγύτητα των 
οικιστικών Ζωνών από τη γραμμή αντιπαράθεσης.  Το Στεγαστικό Σχέδιο Αναζωογόνησης Ορεινών και 
Ακριτικών Περιοχών, έχει εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο, προκηρύχθηκε την 1η Ιουλίου 2019 και 
αφορά σε οικονομική ενίσχυση για απόκτηση κατοικίας για μόνιμη ιδιοκατοίκηση. 

3. Πρόσθετα, έχει διαμορφωθεί το Πρόγραμμα αναζωογόνησης περιοχών κατά μήκος της πράσινης 
γραμμής για τους Δήμους Λευκωσίας και Αγίου Δομετίου συνολικού προϋπολογισμού €12 εκ.  Στα 
πλαίσια του Προγράμματος αυτού εντάσσεται το Σχέδιο κινήτρων ενίσχυσης της επιχειρηματικότητας 
των Δήμων Λευκωσίας και Αγίου Δομετίου το οποίο αφορά επιχορήγηση για δημιουργία επιχειρήσεων 
σε υποστατικά στις ακριτικές περιοχές.  Ο προϋπολογισμός του Σχεδίου αυτού για το Δήμο Λευκωσίας 
είναι €700.000 και για το Δήμο Αγίου Δομετίου €300.000.  Η εξαγγελία του προγράμματος 
προγραμματιζόταν περί τα τέλη Μαρτίου, η οποία όμως έχει αναβληθεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαΐου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.04.432, ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 
 «Η απάντηση στην πιο πάνω ερώτηση, από το αρμόδιο Τμήμα, δηλαδή τις Ιατρικές Υπηρεσίες και 
Υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας, είναι η ακόλουθη: 

 Το Υπουργείο Υγείας αποφάσισε να μετατρέψει το Γενικό Νοσοκομείο Αμμοχώστου σε Νοσοκομείο 
Αναφοράς για τον κορωνοϊό, με κριτήρια επιλογής τα πιο κάτω: 

Α) το μέγεθος του, αφού, σε τέτοιες περιπτώσεις, επιλέγονται μικρά, περιφερειακά νοσοκομεία, 

Β) την εποχή αυτή έχει χαμηλή πληρότητα και επομένως ήταν πιο εύκολο να εκκενωθεί, 

Γ) πρόκειται για ένα εξαιρετικά οργανωμένο νοσοκομείο, 

Δ) διαθέτει μικρότερο σε αριθμό προσωπικό, το οποίο είναι και πιο εύκολο να εκπαιδευτεί αναλόγως και να 
ασκηθεί ο σχετικός έλεγχος του, 

Ε) διαθέτει υπηρεσία αρνητικής πίεσης που εφαρμόζεται μεμονωμένα στα δωμάτια αναλόγως των 
αναγκών, 

ΣΤ) διαθέτει πολλαπλές εισόδους, πράγμα που επιτρέπει χωροταξικά την απομόνωση των κλινικών και την 
τήρηση των πρωτοκόλλων αντιμετώπισης και διαχείρισης λοιμωδών νοσημάτων. 

 Στο Τμήμα Ατυχημάτων και Επειγόντων Περιστατικών του Νοσοκομείου, τα περιστατικά εξετάζονται από 
τους εφημερεύοντες Ειδικούς Ιατρούς και παραπέμπονται είτε στο Γ.Ν. Λευκωσίας είτε στο Γ.Ν. Λάρνακας.  Σε 
περιπτώσεις όπου αυτά τα νοσοκομεία δεν μπορούν να αναλάβουν περιστατικά, υπάρχει η δυνατότητα 
παραπομπής στον ιδιωτικό τομέα μέσω της αγοράς υπηρεσιών στη βάση των ενδεδειγμένων διαδικασιών. 

 Η εκκένωση του νοσηλευτηρίου έγινε σταδιακά, αφού αρχικά εκκενώθηκε η Γυναικολογική και 
Παιδιατρική Κλινική, σε δεύτερη φάση η ΜΕΘ, η Χειρουργική/Ορθοπεδική Κλινική και τέλος η Παθολογική 
Κλινική.  Το Τμήμα Ατυχημάτων και Επειγόντων Περιστατικών και η Μονάδα Αιμοκάθαρσης συνεχίζουν να 
λειτουργούν κανονικά και θα συνεχίσουν τις εργασίες τους προς εξυπηρέτηση των αντίστοιχων αναγκών των 
πολιτών της Επαρχίας Αμμοχώστου. 

 Το Φαρμακείο εξακολουθεί να λειτουργεί για εξυπηρέτηση χρόνιων ασθενών, ως και τα Εξωτερικά 
Ιατρεία με τηλεφωνική εξυπηρέτηση ή/και με επίσκεψη εάν και εφ' όσον το κρίνει ο Ειδικός Ιατρός. 

 Τέλος, τα Κέντρα Υγείας της Επαρχίας Αμμοχώστου συνεχίζουν κανονικά την λειτουργία τους 
προσφέροντας υπηρεσίες μέσω των Προσωπικών Ιατρών που τα στελεχώνουν. 

2. Εάν για οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο δεν έχουμε. 

 Την Τρίτη, κύριοι συνάδελφοι, εισηγούμαι, λόγω του ότι χρειαζόμαστε και λλίον παραπάνω χρόνο για 
προετοιμασία, όπως φαίνεται -και φαίνεται ότι μας «τρώει» και το πρωινό της Δευτέρας με Σύσκεψη Αρχηγών ο 
Πρόεδρος της Δημοκρατίας, που εννά πάω τζι εγώ- αν δεν έχετε ένσταση, να το κάμουμε την Τρίτη, αλλά το 
απόγευμα.  Την ολομέλεια στο συνεδριακό.  Εντάξει;   

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Τι ώρα, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Τρίτη, την ίδια ημέρα, αλλά το απόγευμα, αντί πρωί. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Τι ώρα το απόγευμα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ε, 4.00 ή 5.00 μ.μ.; 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 4.00 μ.μ.! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ό,τι ώρα θέλετε, 4.00. 

 Η ημερήσια διάταξη της επόμενης συνεδρίας είναι η ακόλουθη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 
  1.  Ο περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από 

Πολύτιμα Μέταλλα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.233-2019). 

 2.  Ο περί Διατήρησης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.003-2020). 

 3.  Οι περί Διατήρησης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών (Συνδρομές Μελών 
του ΚΟΔΑΠ) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.002-2020). 

 4.  Ο περί Εγγραφής Αισθητικών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.027-2019). 

  5.  Ο περί της Λήψης Έκτακτων Μέτρων στον Τομέα του Τουρισμού 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.064-2020). 

 6.  Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.068-2020) 

 7.  Ο περί Ενοικίων (Προσωρινή Μείωση) Νόμος του 2020. 
(Πρόταση νόμου του κ. Γιώργου Λιλλήκα, βουλευτή Συμμαχίας 
Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.046-2020). 

 8.  Ο περί Ενοικιοστασίου (Προσωρινές Διατάξεις) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 
(Πρόταση νόμου των κ. Γιώργου Λουκαΐδη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, Χριστιάνας 
Ερωτοκρίτου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Κόμματος και Κωστή Ευσταθίου εκ μέρους του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ). 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.045-2020). 

 9.  Ο περί Εργοδοτουμένων στην Οικοδομική Βιομηχανία (Βασικοί Όροι 
Υπηρεσίας) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.005-2020). 

 10.  Ο περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Κοινωνικών Εισφορών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.062-2020). 

 11.  Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ της Κυβέρνησης της 

                                            
 Η επόμενη συνεδρία της ολομέλειας ορίστηκε τελικά κατόπιν συνεννόησης για την Παρασκευή, 22 Μαΐου 2020, στις 

9.30 π.μ. 
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Κυπριακής Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Χασεμιτικού 
Βασιλείου της Ιορδανίας για συνεργασία στην καταπολέμηση της 
Τρομοκρατίας, του Διεθνικού Οργανωμένου Εγκλήματος, της 
Παράνομης Διακίνησης Ναρκωτικών, Ψυχοτρόπων Ουσιών και των 
Προδρόμων τους, της Παράνομης Μετανάστευσης και άλλων 
Ποινικών Αδικημάτων Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.238-2019). 

 12.  Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Γεωργίας για την Ανταλλαγή 
και Αμοιβαία Προστασία Διαβαθμισμένων Πληροφοριών (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.256-2019). 

 13.  Ο περί Διεξαγωγής των Παγκύπριων Εξετάσεων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.076-2020). 

 14.  Ο περί της Διασφάλισης και Πιστοποίησης της Ποιότητας της 
Ανώτερης Εκπαίδευσης και της Ίδρυσης και Λειτουργίας Φορέα για 
Συναφή Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Πρόταση νόμου του Κυριάκου Χατζηγιάννη, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.061.050-2020). 

 15.  Ο περί της Διεθνούς Σύμβασης (ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά του Ντόπινγκ στον 
Αθλητισμό (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.021-2020). 

 16.  Ο περί του Δικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας και Συγγενικών 
Δικαιωμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Πρόταση νόμου των κ. Γιώργου Περδίκη και Χαράλαμπου 
Θεοπέμπτου εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών και Άννας Θεολόγου, βουλευτού των Ανεξάρτητων). 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.041-2019). 

 17.  Ο περί Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.075-2020). 

 18.  Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων για την επέτειο 
των 75 χρόνων από την αντιφασιστική νίκη των λαών. 
(Κατατέθηκε από ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, Δημοκρατικό 
Κόμμα, Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και Συμμαχία Πολιτών).      
(Αρ. Φακ. 23.10.001). 

Αποσύρσεις 19.  Ο περί της Έκδοσης Κυβερνητικών Εγγυήσεων προς Πιστωτικά 
Ιδρύματα για τη Παραχώρηση Δανείων σε Επιχειρήσεις και 
Αυτοτελώς Εργαζομένους και την Μερική Επιδότηση Επιτοκίων σε 
Εξυπηρετούμενα Δάνεια Φυσικών Προσώπων, Επιχειρήσεων και 
Αυτοτελώς Εργαζομένων Νόμος του 2020. 
(Αρ.Φακ. 23.01.061.038-2020). 

 20.  O περί Στήριξης των Επιχειρήσεων και Αυτοτελώς Εργαζομένων 
σύμφωνα με το προσωρινό πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για 
τη λήψη μέτρων κρατικής ενίσχυσης με σκοπό να στηριχθεί η 
οικονομία για τη διάρκεια της τρέχουσας έξαρσης της νόσου COVID-
19, Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.071-2020) 

 21.  Ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2017.  
(Πρόταση νόμου των κ. Αντρέα Φακοντή και Άριστου Δαμιανού εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις). 
(Αρ. Φακ. 23.02.058.112-2017). 

 22.  Ο περί Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων Κρατικών Υπαλλήλων και 
Υπαλλήλων του Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα περιλαμβανομένων και 
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των Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Διατάξεις Γενικής Εφαρμογής) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2017.  
(Πρόταση νόμου των κ. Αντρέα Φακοντή και Άριστου Δαμιανού εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις). 
(Αρ. Φακ. 23.02.058.113-2017). 

 23.  Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2014. 
(Πρόταση νόμου των κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου, και Μάριου Μαυρίδη, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Κερύνειας). 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.020-2014). 

 24.  Ο περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2018. 
(Αρ. Φακ. 23.01.059.153-2018). 

 25.  Ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2019. 
(Πρόταση νόμου των κ. Αννίτας Δημητρίου, Γιώργου Κάρουλλα και 
Ελένης Σταύρου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.035-2019). 

 26.  Ο περί Βιομηχανικών Εκπομπών (Ολοκληρωμένη Πρόληψη και 
Έλεγχος της Ρύπανσης) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Πρόταση νόμου των κ. Αννίτας Δημητρίου, Γιώργου Κάρουλλα και 
Ελένης Σταύρου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.036-2019). 

 27.  Ο περί Έκτακτης Εισφοράς για την Άμυνα της Δημοκρατίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.069-2020). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: ………………………………. 
 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής και ελπίζω σύντομα να επανέλθουμε. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

(Ώρα λήξης:  3.32 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 
Γεωργίου Γεώργιος Κουλλά Ονούφριος  

Δημητρίου Αννίτα Νεοφύτου Αβέρωφ  

Δημητρίου Δημήτρης Σοφοκλέους Μιχάλης 

Δίπλαρος Ευθύμιος Τορναρίτης Νίκος  

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
 Δαμιανού Άριστος Στεφάνου Στέφανος 
 Λουκαΐδης Γιώργος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 
Μαύρου Ελένη   

ΔΗΚΟ 
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 Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Μουσιούττας Μαρίνος  

Κουλίας Ζαχαρίας  Παπαδόπουλος Νικόλας 

ΚΣ ΕΔΕΚ 
Σιζόπουλος Μαρίνος  

Αλληλεγγύη 

Συλλούρης Δημήτρης 

(Πρόεδρος Βουλής) 

Γιωργάλλας Μιχάλης  

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος   

ΕΛΑΜ 

 Χρίστου Χρίστος  

Ανεξάρτητοι 

Θεολόγου Άννα  
ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στα ακόλουθα γεγονότα και επετείους: 

α.  Ημέρα Αντιφασιστικής Νίκης των Λαών κατά τον Β’  Παγκόσμιο Πόλεμο, 
β.  Εβδομήντα χρόνια από τη Διακήρυξη Σουμάν, 
γ.  Ημέρα Μνήμης της Γενοκτονίας των Ελλήνων του Πόντου. 

2. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στις ιδιάζουσες συνθήκες λειτουργίας και διεκπεραίωσης των 
εργασιών της Βουλής εξαιτίας των περιοριστικών μέτρων που λήφθηκαν λόγω της πανδημίας του 
κορωνοϊού και ευχαριστίες στο προσωπικό και τις υπηρεσίες της Βουλής. 

3. Το κείμενο της απόφασης της Βουλής των Αντιπροσώπων περί της δυνατότητας σύγκλησης συνεδριών 
της ολομέλειας του σώματος και κοινοβουλευτικών επιτροπών σε χώρο ή τόπο εκτός του κτιρίου της 
Βουλής, συζήτηση (Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, Μαρίνος Μουσιούττας, Πρόεδρος) και έγκριση της 
απόφασης.  

4. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων και συζήτηση (Ελένη Μαύρου, Πρόεδρος, Γεώργιος Γεωργίου) 
για την παραπομπή των θεμάτων «Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2020», «Ο περί Γάμου (Τροποποιητικός) και «Ο περί Πολιτικής Συμβίωσης (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2020».  

5. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Καταγγελίες για παγοποίηση πληρωμών προσφυγικών στεγαστικών προγραμμάτων - Ατύχημα σε 
γυμνάσιο της Πάφου - Εγκατάσταση του φωτοβολταϊκού πάρκου κοντά στη Ζώνη Ειδικής Προστασίας 
των Αλυκών Λάρνακας - Εφαρμογή του 11ου στόχου του Παγκόσμιου Στρατηγικού Σχεδίου για τη 
Βιοποικιλότητα και Κύπρος - Αριθμός αιτητών ασύλου στην Κύπρο και χρόνος απόρριψης αίτησης - Η 
μεταστέγαση του φαρμακείου στο νοσοκομείο Λάρνακας - Χρήση της απαγορευμένης μεθόδου “kosher” 
σε κυπριακά σφαγεία την περίοδο 2010-2019 - Επανακατάθεση του νομοσχεδίου για την εφαρμογή 
ιδιαίτερων μεθόδων σφαγής ζώων που προβλέπονται από λατρευτικούς τύπους - Ο έλεγχος 
απαγόρευσης εισόδου ανηλίκων στα δορυφορικά καζίνο και οι ποινές που έχουν επιβληθεί - Η 
συνεισφορά των κρατικών ταμείων και του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων στην επιδοματική πολιτική 
του κράτους - Αξιοποίηση κονδυλίων από ΕΕ για επαναπατρισμό υπηκόων τρίτων χωρών - 
Επαναλειτουργία της πρεσβείας στη Δαμασκό - Η διάθεση των συμπληρωματικών πιστώσεων για την 
αντιμετώπιση της πανδημίας του κορωνοϊού - Απόρριψη προστατευτικού εξοπλισμού μιας χρήσης για 
τον κορωνοϊό εις βάρος του περιβάλλοντος και της δημόσιας υγείας - Άφιξη του Ισραηλινού πρώην 
πράκτορα Ταλ Ντίλιαν στην Κύπρο - Η επιδημία της προϊούσας πνευμονίας και της εγκεφαλοαρθρίτιδας 
στα αιγοπρόβατα - Κρατική χορηγία σε οργανώσεις για προστασία και ευημερία των ζώων - Οικονομική 
βοήθεια σε φιλοζωικές οργανώσεις/άτομα λόγω κορωνοϊού - Πυρπόληση κεραίων κινητής τηλεφωνίας - 
Έλεγχος εισερχόμενων στη Δημοκρατία από νόμιμα σημεία εκτός των αεροδρομίων στα πλαίσια 
αντιμετώπισης της πανδημίας του κορωνοϊού - Οι συνθήκες εργοδότησης των σχολικών συνοδών και η 
εφαρμογή του πρωτοκόλλου ασφαλείας στα σχολεία. 

6. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 
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Σύσταση και λειτουργία μονάδας εσωτερικού ελέγχου στα υπουργεία - Χαλίτικη γη στην Αθηένου - 
Τοπικά Σχέδια Παραλιμνίου, Αγίας Νάπας, Δερύνειας και Ελεύθερης Επαρχίας Αμμοχώστου - 
Τοποθέτηση αφισών σε οδικές πινακίδες και πασσάλους της ΑΗΚ - Μονάδα επεξεργασίας χρυσού στην 
Αραδίππου - Συλλογή, επαναχρησιμοποίηση και αποστράγγιση ομβρίων υδάτων από κτηνοτροφικές 
μονάδες - Μεταβιβάσεις ελληνοκυπριακών περιουσιών στα κατεχόμενα - Σχέδια στεγαστικής πολιτικής - 
Στεγαστικό Σχέδιο Αναζωογόνησης Ορεινών και Ακριτικών Περιοχών - Οι σχεδιασμοί στήριξης νεαρών 
ζευγαριών για απόκτηση πρώτης κατοικίας εντός μικρών κοινοτήτων - Προβλήματα πρόσβασης και 
διακίνησης στο Καμπί της επαρχίας Λευκωσίας - Δημιουργία κατασκηνωτικού χώρου στην περιοχή 
“Λουτρά της Αφροδίτης” στο Νέο Χωριό - Προβλήματα από παραχώρηση πολεοδομικής άδειας για 
πολυκατοικίες στην Έγκωμη - Άδεια εγκατάστασης εξορυκτικών αποβλήτων - Σχεδιασμός 
προγράμματος αποφόρτισης και ψυχολογικής στήριξης των κοινωνικών λειτουργών του Γραφείου 
Κοινωνικής Ευημερίας - Σύστημα υποχρεωτικής υπηρεσίας πολιτών στην Πολιτική Άμυνα - Έργα σε 
κοίτη του ποταμού και γέφυρα στο Αλεθρικό - Ερωτήματα για θέματα εκπαιδευτικών υποδομών στην 
επαρχία Λάρνακας - Η μη λειτουργία της Περιφερειακής Στέγης Ηλικιωμένων στο Παλαιχώρι - Παράνομη 
λειτουργία της εταιρείας “Σκύρα Λίμα Λτδ” σε περιουσία της Ιεράς Μονής Σταυροβουνίου - Γνωμάτευση 
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα για τη συνταγματικότητα της αναβολής των επερχόμενων 
δημοτικών και κοινοτικών εκλογών - Κλείσιμο και ανακαίνιση του αστυνομικού σταθμού Περιστερώνας - 
Επέμβαση του δήμου Πάφου σε παραλία - Εξαίρεση από το ΓΕΣΥ των θυμάτων εμπορίας και 
εκμετάλλευσης που φιλοξενούνται σε καταφύγια - Εφαρμογή του σχεδίου για διάθεση οικοπέδων σε 
οικογένειες χαμηλών εισοδημάτων - Φάσμα Διαταραχής Εμβρυϊκού Αλκοολισμού και Σύνδρομο 
Εμβρυϊκού Αλκοολισμού - Διαδικασίες μετά την αποφυλάκιση ψυχικά ασθενών καταδικασθέντων για 
φόνο και αδικήματα σεξουαλικής φύσεως - Αποπνικτική ατμόσφαιρα στο Γ΄ Δημοτικό Σχολείο Ιδαλίου 
από τις αναθυμιάσεις παρακείμενων εργοστασίων - Ανάγκη κατασκευής υπερυψωμένης διάβασης στην 
Τσάδα - Στέγες προσφυγικών κατοικιών από αμίαντο - Ένταξη του «μαυρόλαδου» στον κατάλογο ΠΟΠ 
ή ΠΓΕΕ - Τα ληφθέντα κρατικά μέτρα αντιμετώπισης της μετάδοσης του COVID-19 - Συνένωση 
αποχετευτικού στον συνοικισμό Αγίου Ιωάννη στα Κάτω Πολεμίδια - Ακριτικές κοινότητες Λευκωσίας - Η 
μετατροπή του Γενικού Νοσοκομείου Αμμοχώστου σε νοσοκομείο αναφοράς για τον κορωνοϊό 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
IA΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ΄ 

Συνεδρίαση 22ας Μαΐου 2020  

Ώρα έναρξης:  9.30 π.μ. 

Αρ. 24 
 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ) 

 Καλημέρα σας! 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής, της πρώτης συνεδρίας εκτός του 
παραδοσιακού κτιρίου της Βουλής, εδώ στο Συνεδριακό Κέντρο Φιλοξενία. 

 Παρακαλώ τους γραμματείς να διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Εξήντα χρόνια μετά την ίδρυση της Κυπριακής Δημοκρατίας και μετά από εξήντα χρόνια λειτουργίας της 
Βουλής των Αντιπροσώπων, για πρώτη φορά οι συνθήκες το έφεραν έτσι που η ολομέλεια του κοινοβουλίου 
συνεδριάζει σήμερα εκτός του φυσικού της χώρου, εκτός του κτιρίου της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Η 
παρουσία εδώ στο Συνεδριακό Κέντρο παρέχει την ευκαιρία για αποδοτικότερη διεξαγωγή των εργασιών μας 
και παραγωγή περισσότερου έργου. 

 Όπως μέσα στις αντίξοες συνθήκες των τελευταίων δύο μηνών η Βουλή απέδειξε ότι μπορεί να στέκεται 
στο ύψος των περιστάσεων και να υπηρετεί με επάρκεια τον πολίτη και την πολιτεία, είμαστε βέβαιοι ότι και 
τώρα -και μέχρι να υπάρξει μια ολοκληρωμένη και αξιοπρεπής επίλυση του θέματος- η Βουλή των 
Αντιπροσώπων θα συνεχίσει -και ακόμη καλύτερα- να υπηρετεί με πλήρη συναίσθηση του καθήκοντος τους 
πολίτες της Κυπριακής Δημοκρατίας και την ίδια τη Δημοκρατία. 

 Επιτρέψετε τώρα, κύριοι συνάδελφοι, κάποιες αναφορές.  Στα πλαίσια των διεθνών δραστηριοτήτων 
των μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων, η κ. Χριστιάνα Ερωτοκρίτου συμμετείχε σε συνεδρία της 
Επιτροπής Κοινωνικών Υποθέσεων, Υγείας και Αειφόρου Ανάπτυξης της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του 
Συμβουλίου της Ευρώπης, που πραγματοποιήθηκε μέσω τηλεδιάσκεψης στις 19 Μαΐου 2020.  Κατά τη 
συνεδρία αυτή η κ. Ερωτοκρίτου ορίστηκε εισηγήτρια για γνωμάτευση εκ μέρους της επιτροπής για το θέμα της 
ενίσχυσης του ρόλου των νέων στην πρόληψη και επίλυση διενέξεων.  

 Συγχαρητήρια, κυρία Ερωτοκρίτου! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο Δεύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, επειδή υπάρχουν δύο 
νομοσχέδια τα οποία θα κατατεθούν σήμερα και για τα οποία υπάρχει εισήγηση να κηρυχθούν επείγοντα και να 
ψηφιστούν σήμερα.  Τα νομοσχέδια τιτλοφορούνται «Ο περί των Έκτακτων Μέτρων που Λαμβάνονται από το 
Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την Αντιμετώπιση της Πανδημίας του ιού 
COVID 19 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» και «Ο περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Κοινωνικών Εισφορών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020».   

 Αν δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, τα νομοσχέδια αυτά κηρύσσονται επείγοντα και παραπέμπονται 
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στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή με την παράκληση να συνέλθει και να τα μελετήσει και να ετοιμάσει τη 
σχετική έκθεση.   

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με τον σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί σε όλους σας. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/ 
κοινοποίηση σε 

1.  Ο περί  Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.077-2020). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

2.  Ο περί Φόρων Κατανάλωσης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.078-2020). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3.  Ο περί της Εικοστής Όγδοης 
Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.081-2020). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

4.  Ο περί Προσφύγων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.082-2020). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών 

5.  Ο περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας 
Διοικητικού Δικαστηρίου Διεθνούς 
Προστασίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.083-2020). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών 

6.  Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.084-2020). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών 

7.  Ο περί της Εφαρμογής του Κανονισμού 
(ΕΕ) αριθ. 2017/1939 του Συμβουλίου της 
12ης Οκτωβρίου 2017, σχετικά με την 
Εφαρμογή Ενισχυμένης Συνεργασίας για τη 
Σύσταση της Ευρωπαϊκής Εισαγγελίας, 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.085-2020). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

8.  Οι περί Εμπορικών Σημάτων  
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.019-2020). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας  
 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

9.  Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των 
Ζώων (Προστασία των Ζώων κατά τη 
Σφαγή ή τη Θανάτωσή τους) (Καταργητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.020-2020). 

Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος  
 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

10.  Οι περί Χημικών Ουσιών (Εφαρμογή των 
Αρχών Ορθής Εργαστηριακής Πρακτικής)  
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.021-2020). 

Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

11.  Οι περί Χημικών Ουσιών (Παραβάσεις του 
άρθρου 3 του Κανονισμού (ΕΕ) αριθ. 
2017/852)   Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.022-2020). 

Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

12.  Οι περί Χημικών Ουσιών (Παραβάσεις του 
κανονισμού CLP)  Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.023-2020). 

Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  
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13.  Οι περί Χημικών Ουσιών (Παραβάσεις του 
κανονισμού PIC)  Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.024-2020). 

Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

14.  Οι περί Χημικών Ουσιών (Παραβάσεις του 
κανονισμού REACH)  Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.025-2020). 

Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

15.  Οι περί Διαχείρισης Θεμάτων Ασφάλειας και 
Υγείας στην Εργασία Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.026-2020). 

Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

16.  Οι περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.027-2020). 

Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος  
 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Περιβάλλοντος  

17.  Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.028-2020). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών  

18.  Οι περί Ειδικών Αστυνομικών (Διαδικασία 
Διορισμού και Όροι Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.029-2020). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών  

19.  Οι περί Ναρκωτικών Φαρμάκων και 
Ψυχοτρόπων Ουσιών (Φαρμακευτική 
Κάνναβη) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.030-2020). 

Υπουργό Υγείας  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Υγείας  

20.  Οι περί Υπουργείου Εσωτερικών - Θέση 
Ανώτερου Πολιτικού Μηχανικού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.031-2020). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών  

21.  Οι περί Γραφείου Επιτρόπου Προστασίας 
των Δικαιωμάτων του Παιδιού - Θέσεις 
Ανώτερου Λειτουργού Γραφείου Επιτρόπου 
Προστασίας Δικαιωμάτων του Παιδιού, 
Λειτουργού Γραφείου Επιτρόπου 
Προστασίας Δικαιωμάτων του Παιδιού Α΄, 
Λειτουργού Γραφείου Επιτρόπου 
Προστασίας Δικαιωμάτων του Παιδιού 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.032-2020). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

22.  Οι περί Υπουργείου Υγείας, Διοίκηση - 
Διεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών, 
Γενικός Νοσηλευτικός Κλάδος - Θέσεις 
Προϊστάμενου/ης Νοσηλευτή/τριας, 
Πρώτου/ης Νοσηλευτή/τριας, Ανώτερου 
Νοσηλευτή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.033-2020). 

Υπουργό Υγείας  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών  

23.  Οι περί Υπουργείου Υγείας, Διοίκηση - 
Διεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών, 
Γενικός Νοσηλευτικός Κλάδος - Θέση 
Νοσοκόμου (Σχέδια Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.034-2020). 

Υπουργό Υγείας  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών  

24.  Οι περί Υπουργείου Υγείας, Διοίκηση - 
Διεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών, 
Νοσηλευτικός Κλάδος Ψυχικής Υγείας - 
Θέσεις Βοηθού Προϊστάμενου/ης 
Νοσηλευτή και Πρώτου/ης Νοσηλευτή 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 

Υπουργό Υγείας  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών  
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(Αρ. Φακ. 23.03.057.035-2020). 

25.  Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των 
Ζώων (Κατοχή και Πώληση Ζώων 
Συντροφιάς) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.036-2020). 

Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος  
 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 
  

26.  Οι περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου 
(Σχέδιο Συντάξεων και Άλλων Ωφελημάτων 
σε Υπαλλήλους του Ραδιοφωνικού 
Ιδρύματος Κύπρου και Εξαρτωμένους 
Αυτών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.037-2020). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών  

27.  Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων 
Όπλων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.069-2013). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

28.  Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 
(Σχέδιο Συντάξεων και Χορηγημάτων σε 
Υπαλλήλους του Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού και Εξαρτωμένους τους) (Όμοιο 
με το Σχέδιο Συντάξεων της Κυβέρνησης) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.067-2014). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού 

29.  Οι περί Προστασίας της Παραλίας (Άδειες 
και Δικαιώματα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.052.036-2015). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών 

30.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, 
Αξιολόγηση και Ανέλιξη Ακαδημαϊκού 
Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.053.028-2016). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού 

31.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.054.051-2017). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων 

32.  Οι περί της Σύμβασης για την Προστασία 
της Μεσογείου Θάλασσας από τη Ρύπανση 
και περί Συναφών Πρωτοκόλλων (Τεχνητοί 
Ύφαλοι) Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.054.085-2017). 

Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

33.  Οι περί Προσωπικού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου (Τροποποιητικοί) 
Γενικοί Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.054.086-2017). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

34.  Οι περί Συντάξεων Υπαλλήλων της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.054.087-2017). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

35.  Οι περί Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου 
(Σχέδιο Πρόωρης Εθελοντικής 
Αφυπηρέτησης Υπαλλήλων) Κανονισμοί 
του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.054.100-2017). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων 

36.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Ακαδημαϊκό Προσωπικό) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020.  

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού 
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(Αρ. Φακ. 23.03.055.047-2018). 

37.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Δίδακτρα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.055.057-2018). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού 

38.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Φοιτητικά 
Θέματα και Θέματα Σπουδών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.055.058-2018). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού 

39.  Οι περί Δασών (Άδειες, Χρήση Δασικών 
Δρόμων και Εξαγωγή Δασικών Προϊόντων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.072-2018). 

Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

40.  Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Εισφορές) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.055.074-2018). 

Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

41.  Οι περί του Συντονισμού των Διαδικασιών 
Σύναψης Δημοσίων Συμβάσεων στους 
Τομείς της Άμυνας και της Ασφάλειας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.055.098-2018). 

Γενική Λογίστρια εκ μέρους 
του Υπουργού Οικονομικών 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

42.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας (Γενικοί) 
Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.009-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

43.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας 
(Πειθαρχικοί) Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.010-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

44.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας 
(Προαγωγές Μελών Πυροσβεστικής εκτός 
Ειδικών Πυροσβεστών) Κανονισμοί του 
2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.011-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

45.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας 
(Εφεδρικοί Πυροσβέστες) Κανονισμοί του 
2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.012-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

46.  Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 
(Διαχείριση και Διάθεση/Χρήση Κοπριάς και 
άλλων Κτηνοτροφικών Αποβλήτων που 
προκύπτουν από Αγελαδοτροφικές 
Μονάδες) Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.013-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

47.  Οι περί της Ενιαίας Διαχείρισης Υδάτων 
(Χρήση Υδατικών Έργων για 
Ναυταθλητισμό με Πλωτά Μέσα) 
Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.027-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων 

48.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.037-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων 

49.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της 
Εξορυκτικής Βιομηχανίας (Χρήση Βέλτιστων 
Διαθέσιμων Τεχνικών σε περιπτώσεις 
Παρουσίας Κυανίου σε Λίμνη τελμάτων και 
περί Διασπώμενου με Ασθενές Οξύ 

Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 
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Κυανίου) Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.038-2019). 

50.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της 
Εξορυκτικής Βιομηχανίας (Επιθεωρήσεις) 
Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.039-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

51.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της 
Εξορυκτικής Βιομηχανίας (Χρηματικές 
Εγγυήσεις) Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.040-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

52.  Οι περί Ιατρών και Οδοντιάτρων (Συντάξεις 
και Χορηγήματα) Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.041-2019). 

Υπουργό Υγείας Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Υγείας 

53.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 
(Αξιολόγηση Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.053-2019). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού 

54.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 
(Ταμείο Προνοίας) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.054-2019). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού 

55.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 
(Θέση Γενικού Διευθυντή) Κανονισμοί του 
2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.055-2019). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

56.  Οι περί της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας 
(Όροι Πρόσληψης και Υπηρεσίας 
Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.064-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων 

57.  Οι περί Φυλακών (Γενικοί) Κανονισμοί του 
2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.070-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

58.  Οι περί Εισροών και Εκροών του Εθνικού 
Ταμείου Επενδύσεων και του Κυπριακού 
Οργανισμού Διαχείρισης Επενδύσεων και 
για Συναφή Θέματα Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.079-2019). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

59.  Οι περί Ασφάλειας Δικτύων και Συστημάτων 
Πληροφοριών (Τέλη) Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.080-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων 

60.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.093-2019). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

61.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Αξιολόγηση 
Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.096-2019). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

62.  Οι περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών 
Κύπρου - Θέση Προϊστάμενου Τομέα 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.099-2019). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

63.  Οι περί Υπηρεσιακών Οχημάτων του 
Κρατικού Τομέα και του Ευρύτερου 
Δημόσιου Τομέα (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020.  

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 
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(Αρ. Φακ. 23.03.056.100-2019). 

64.  Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Άδειες και 
Πιστοποιητικά Ελεγκτών Εναέριας 
Κυκλοφορίας) Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.101-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων 

65.  Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Άδειες και 
Πιστοποιητικά Ελεγκτών Εναέριας 
Κυκλοφορίας) (Καταργητικοί) Κανονισμοί 
του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.102-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων 

66.  Οι περί Συστήματος Εγγύησης των 
Καταθέσεων και Εξυγίανσης Πιστωτικών και 
Άλλων Ιδρυμάτων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.114-2019). 

Υπουργό Οικονομικών 
 
(εγκρίθηκε μέρος του στις 
28/2/20) 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

67.  Οι περί Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
Λεμεσού-Αμαθούντας (Έλεγχος 
Υποστατικών και Λήψη Δραστικών Μέτρων) 
Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.057.001-2020). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών 

68.  Οι περί Διατήρησης Αποθεμάτων 
Πετρελαιοειδών (Συνδρομές Μελών του 
ΚΟΔΑΠ) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.057.002-2020). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού 

69.  Οι περί Σωματείων και Ιδρυμάτων (Έντυπα, 
Τέλη και Άλλες Ειδικές Διατάξεις) 
Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.057.006-2020). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών 

70.  Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 
Δημόσιας Υγείας (Σχέδια Υπηρεσίας) - 
Θέσεις Ανώτερου Ακτινογράφου 
Ακτινοθεραπείας, Ακτινογράφου 
Ακτινοθεραπείας Α΄ και Ακτινογράφου 
Ακτινοθεραπείας Κανονισμοί του 2020.  
(Aρ.Φακ. 23.03.057.007-2020). 

Υπουργό Υγείας Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

71.  Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 
Δημόσιας Υγείας (Σχέδια Υπηρεσίας) - 
Θέσεις Ανώτερου Ακτινογράφου 
Ακτινοδιαγνωστικής, Ακτινογράφου 
Ακτινοδιαγνωστικής Α΄ και Ακτινογράφου 
Ακτινοδιαγνωστικής Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.057.008-2020). 

Υπουργό Υγείας Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

72.  Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 
Δημόσιας Υγείας (Σχέδια Υπηρεσίας) - 
Θέσεις Ανώτερου Φυσιοθεραπευτή, 
Φυσιοθεραπευτή Α΄ και Φυσιοθεραπευτή 
Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.057.009-2020). 

Υπουργό Υγείας Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

73.  Οι περί του Κυπριακού Οργανισμού 
Διαχείρισης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών 
(Πρόσληψη, Προαγωγή και Υπηρεσία 
Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.057.010-2020). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού 

74.  Οι περί Διατήρησης Αποθεμάτων 
Πετρελαιοειδών - Θέσεις Λειτουργού 
Διαχείρισης Αποθεμάτων Α΄ και Βοηθού 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 
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Λογιστικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.057.011-2020). 

75.  Οι περί Τμήματος Δημοσίων Έργων - Θέση 
Ανώτερου Τεχνικού Επιθεωρητή (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020.  
(Aρ. Φακ. 23.03.057.012-2020). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

76.  Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 
(Καρκινογόνοι και Μεταλλαξιογόνοι 
Παράγοντες) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.057.013-2020). 

Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

77.  Οι περί Ελέγχου της Ατμόσφαιρας και 
Επικίνδυνων Ουσιών στα Εργοστάσια 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.057.014-2020). 

Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

78.  Οι περί Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας - 
Θέση Επιθεωρητή Εργασίας 1 ης Τάξης 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.057.015-2020). 

Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

79.  Οι περί Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων - Θέση 
Ανώτερου Τεχνικού Κεντρικού Σφαγείου 
Κοφίνου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.057.016-2020). 

Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

80.  Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων 
(Πρόληψη Πνευμοκονίασης) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.057.017-2020). 

Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων 

81.  Έκθεση, ημερομηνίας 18 Μαΐου 2020, όσον 
αφορά την παραχώρηση εγκρίσεων που 
δόθηκαν από τον Υπουργό Παιδείας και 
Πολιτισμού προς τον Κυπριακό Οργανισμό 
Αθλητισμού (Πίνακας αρ. 1 του 2019), 
σύμφωνα με το άρθρο 4 του περί 
Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αθλητισμού του 2019 Νόμου 
του 2019 [Ν. 25(ΙΙ)/2019]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Προτάσεις νόμου Κατάθεση από  Παραπομπή σε  
1. Ο περί Πολιτικών Κομμάτων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.051-2020). 

Γιώργο Περδίκη, πρόεδρο του 
Κινήματος Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου Διοικήσεως  

2. Ο περί Μεταβιβάσεως και 
Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 4) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.052-2020). 

Γεώργιο Γεωργίου  
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3. Ο περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.053-2020). 

Ελένη Σταύρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού  

4. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.054-2020).  

Χρίστο Χρίστου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου  
 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων  

5. Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020. 

Χρίστο Χρίστου και  
Λίνο Παπαγιάννη εκ μέρους του 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
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(Αρ. Φακ. 23.02.061.055-2020). Εθνικού Λαϊκού Μετώπου Προϋπολογισμού  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Επειδή δε θυμάμαι… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ!  Αφήστε με να τελειώσω και να μιλήσετε όσοι θέλετε.   

 Επειδή δεν είμαι ενήμερος για την προσπάθεια συνεννόησης όσον αφορά τα τέσσερα νομοσχέδια του 
Υπουργείου Εσωτερικών και δεν έχω δει τελευταία στιγμή πού έχουν πάει, θα ήθελα να μου πουν οι πρόεδροι 
της Εσωτερικών και Νομικών ή άλλοι αν έχει γίνει κάποια διευθέτηση και πού βρίσκονται, να μην έχουμε καμιά 
παρεξήγηση. 

 Ο κ. Γεωργίου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Στο έγγραφο το οποίο έχουμε ενώπιόν μας, κύριε Πρόεδρε, και τα τέσσερα αυτά νομοσχέδια 
κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών, έχουν παραπεμφθεί στην Επιτροπή Νομικών, πλην όμως 
πληροφορούμαι ότι έχει γίνει μία αλλαγή και υπάρχει νέος κατάλογος, όπου από τα τέσσερα νομοσχέδια μόνο 
η τροποποίηση του συντάγματος, το νομοσχέδιο για το σύνταγμα, παραπέμπεται στην επιτροπή Νομικών.   

 Επιτρέψετέ μου, κύριε Πρόεδρε, να εξηγήσω με λίγα λόγια από καθαρά νομικής σκοπιάς την απόλυτη 
συνάφεια και διασυνδεσιμότητα των νομοσχεδίων αυτών, για τα οποία καθ’ ύλην αρμοδιότητα έχει να τα 
εξετάσει η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

 Και τα τέσσερα νομοσχέδια, κύριε Πρόεδρε, έχουν κατατεθεί από το Υπουργείο Εσωτερικών και 
αποτελούν δέσμη τροποποιητικών νομοσχεδίων… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

  Να παρακαλέσω τα εκτός βουλευτών άτομα, στελέχη που βρίσκονται εδώ να μη διακινούνται.  Να 
πάρουν τη θέση τους και να κάτσουν.  Βλέπω έτσι μεγάλη μετακίνηση, κινητικότητα, η οποία δε χρειάζεται.  
Αποσπά και την προσοχή.   

 Συνεχίστε, κύριε Γεωργίου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Έλεγα, κύριε Πρόεδρε, ότι και τα τέσσερα αυτά νομοσχέδια που κατατέθηκαν από το Υπουργείο 
Εσωτερικών αποτελούν δέσμη τροποποιητικών νομοσχεδίων άμεσα συνδεδεμένων μεταξύ τους και οι 
τροποποιήσεις του ενός νομοσχεδίου επηρεάζουν άμεσα και τα υπόλοιπα.  Είναι τροποποιήσεις, κύριε 
Πρόεδρε, καθαρά συνταγματικές και νομικές, που αλλάζουν τον πυρήνα του συντάγματος αναφορικά με τις 
προσφυγές και τις προθεσμίες του Άρθρου 146 του συντάγματος, αλλά και εναρμόνισής μας με την Οδηγία 
32/2003 του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου σχετικά με κοινές διαδικασίες για τη χορήγηση και ανάκληση του 
καθεστώτος διεθνούς προστασίας και λήψης μέτρων για την ταχεία απονομή της δικαιοσύνης και για τον 
καθορισμό εύλογων προθεσμιών. 

 Δεύτερον, ως απόρροια αυτής της τροποποίησης που θα επιφέρουμε στο σύνταγμα, κύριε Πρόεδρε, ως 
απόρροια, επαναλαμβάνω, και με απόλυτη συνάφεια είναι και οι προτεινόμενες τροποποιήσεις στον περί της 
Ίδρυσης και Λειτουργίας Διοικητικού Δικαστηρίου Διεθνούς Προστασίας (Τροποποιητικό) (Αρ. 2) Νόμο του 
2020, του οποίου την καθίδρυση είναι η επιτροπή Νομικών που την έχει προτείνει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Έν καλή η ανάλυσή σας, κύριε Γεωργίου, να συντομεύετε, αν μπορείτε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Παρακαλώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το κάμνετε, για να καταλάβουμε όλοι το θέμα, αλλά… 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς θα αναφέρω τα νομικά σημεία με βάση τα οποία αυτά τα νομοσχέδια στο σύνολό 
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τους, ως δέσμη, θα πρέπει να εξεταστούν στην επιτροπή Νομικών.  Και αναφέρονται αυτές οι τροποποιήσεις, 
κύριε Πρόεδρε, στις προθεσμίες προσφυγών κατά των αποφάσεων της Υπηρεσίας Ασύλου.  Είναι αυτό το 
νομοσχέδιο, οι τροποποιήσεις που επιφέρονται με αυτό το νομοσχέδιο, αρμοδιότητα της επιτροπής 
Εσωτερικών;  Ή και η τροποποίηση του συντάγματος; 

 Τρίτον, κύριε Πρόεδρε.  Περαιτέρω, με τα όσα έχω αναφέρει, με βάση τις τροποποιήσεις του Διοικητικού 
Δικαστηρίου Διεθνούς Προστασίας που ανέφερα προηγουμένως, σκοπείται και η τροποποίηση του περί 
Προσφύγων Νόμου, ώστε να χορηγηθεί εξουσία στον προϊστάμενο της Υπηρεσίας Ασύλου ταυτόχρονα με την 
έκδοση απορριπτικής απόφασης επί του αιτήματος ασύλου να εκδίδει απόφαση επιστροφής ή διάταγμα 
απέλασης σε μια ενιαία διοικητική πράξη, διορθώνοντας την παραδοξότητα που υπάρχει σήμερα με τη διττή 
προσφυγή, ο ίδιος αιτητής σε δύο διαφορετικά δικαστήρια, όπως ισχύει δυστυχώς σήμερα.  Δηλαδή, αφενός 
μεν στο Διοικητικό Δικαστήριο για το διάταγμα απέλασής του και παράλληλα στο Διοικητικό Δικαστήριο 
Διεθνούς Προστασίας για την απόρριψη του αιτήματος ασύλου του. 

 Τέλος, όσον αφορά τις τροποποιήσεις στον περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως Νόμο, κύριε 
Πρόεδρε, αυτές οι τροποποιήσεις αφορούν αλλαγή δύο λέξεων σε έντεκα διατάξεις του βασικού νόμου.  Εκεί 
και όπου αναφέρεται «ανώτερος διευθυντής» να αναφέρονται οι λέξεις «ανώτερος λειτουργός μετανάστευσης». 

 Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.  Η δέσμη αυτή των νομοσχεδίων δεν μπορεί να διαμοιραστεί.  Πρέπει να 
εισαχθούν και να παρουσιαστούν από τον αρμόδιο υπουργό και τα τέσσερα από κοινού, διότι, επαναλαμβάνω, 
οι τροποποιήσεις, αρχής γενομένης από το σύνταγμα, είναι μία αλυσίδα τροποποιήσεων που επηρεάζουν το 
ένα νομοσχέδιο με το άλλο.  Εάν, παραδείγματος χάριν, ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως Νόμος 
παραπεμφθεί στην επιτροπή Εσωτερικών με τις αλλαγές αυτές των δύο λέξεων, πώς θα γνωρίζει το μέλος 
της… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Νομίζω το σημείο σας το εκάμετε πολύ καθαρό. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 …η επιτροπή Εσωτερικών… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το εκάμετε πολύ καθαρό, τουλάχιστον όπως έχω αντιληφθεί εγώ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 …ποιος είναι ο ρόλος αυτού του ανώτερου λειτουργού; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Γεωργίου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Γι’ αυτούς τους λόγους, κύριε Πρόεδρε, η παράκλησή μας είναι ότι πρέπει να παραπεμφθούν και τα 
τέσσερα νομοσχέδια στην επιτροπή Νομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Η κ. Μαύρου. 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Έχω πολλές φορές επιχειρηματολογήσει για την ανάγκη βασικές νομοθεσίες να αντιμετωπίζονται με 
συνέπεια και συνέχεια.  Είναι γι’ αυτό που, μεταφέροντας την άποψή μου, πολύ σωστά η τροποποίηση του 
συντάγματος παραπέμπεται στην επιτροπή Νομικών.  Διότι η επιτροπή Νομικών έχει την ολοκληρωμένη εικόνα 
των τροποποιήσεων του συντάγματος, έχει ασχοληθεί με το Διοικητικό Δικαστήριο και τη λειτουργία του και όλα 
τα σχετικά.  Από τη στιγμή που θα τοποθετηθεί η επιτροπή Νομικών και η ολομέλεια της Βουλής για την 
τροποποίηση του συντάγματος, τότε πλέον τα άλλα νομοσχέδια έχουν να κάμουν με διαδικασίες που αφορούν 
τη μεταναστευτική μας πολιτική, την προσφυγική μας πολιτική.  Και καθ’ ύλην αρμόδια να τα συζητήσει τούτα 
είναι η επιτροπή Εσωτερικών, για να υπάρχει, επαναλαμβάνω, συνέχεια και συνέπεια.  Στην επιτροπή 
Εσωτερικών έχει συζητηθεί πάρα πολλές φορές ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως ή ο περί Προσφύγων.  
Έχουμε ενώπιόν μας τις ευρωπαϊκές Οδηγίες, έχουμε ενώπιόν μας εκθέσεις του Συμβουλίου της Ευρώπης.  
Είναι σημαντικό να γνωρίζουμε ποιες αλλαγές γίνονται διαδικαστικές για τη μια ή την άλλη ή την παράλλη 
περίπτωση.   

 Θεωρώ λοιπόν ότι η ολοκληρωμένη ορθολογιστική λειτουργία της Βουλής είναι η επιτροπή Νομικών να 
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συζητήσει πρώτα την τροποποίηση του συντάγματος και μετά η αρμόδια επιτροπή να συζητήσει τα νομοσχέδια 
που έχουν να κάμουν με τη μεταναστευτική και την προσφυγική πολιτική.  Κάτι παρόμοιο έγινε πολύ 
πρόσφατα.  Όταν για παράδειγμα είχαμε ενώπιόν μας την τροποποίηση του συντάγματος για τις θητείες του 
Προέδρου και των βουλευτών.  Μαζί με τούτα υπήρχαν και μια σειρά άλλες προτάσεις νόμου, που καθόριζαν 
τις θητείες σε άλλα πολιτειακά αξιώματα.  Έγινε η συζήτηση στην επιτροπή Νομικών, έγιναν οι τροποποιήσεις 
στο σύνταγμα και με βάση τις αποφάσεις εκείνες η αρμόδια για τα εκλογικά επιτροπή, η επιτροπή Εσωτερικών, 
ξεκινά τη συζήτηση των άλλων προτάσεων νόμου.  Αυτή κατά τη δική μου την άποψη είναι η σωστή διαδικασία 
που μας επιτρέπει οι καθ’ ύλην αρμόδιες επιτροπές να έχουν συνέχεια και συνέπεια στην εξέταση των 
θεμάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ευχαριστώ, κυρία Μαύρου. 

 Ο κ. Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Αυτά που λέει η συνάδελφος η κ. Μαύρου είναι απολύτως σωστά.  Στην προκειμένη περίπτωση όμως 
έχουμε τέσσερα νομοσχέδια τα οποία διασυνδέονται και, όπως έχει λεχθεί, βρίσκονται σε μία συνάφεια μεταξύ 
τους.  Το κυριότερο που διαβλέπω σε αυτή την ομάδα των νομοθετημάτων είναι ότι περίπου όλα αναφέρονται 
σε δικαιώματα δικαστικής προστασίας.  Συνεπώς, είναι ένα κυρίαρχο στοιχείο το οποίο πρέπει να λάβουμε 
υπόψη κατά την απόφαση πού θα οδηγηθούν.   

 Εμείς κρίνουμε ότι στην προκειμένη περίπτωση, ένεκα του κυρίαρχου αυτού στοιχείου, θα πρέπει να 
οδηγηθούν στην επιτροπή Νομικών, να υπάρχει έτσι μια συνολική συζήτηση εκεί, αφού εμπλέκεται το ίδιο το 
σύνταγμα μέσα στη διαδικασία και ιδιαίτερα τα θέματα των προθεσμιών του άρθρου 146, που είναι εκείνο το 
κυρίαρχο σημείο που θα τροποποιηθεί, και οι συνέπειες είναι όχι μόνο για τους αλλοδαπούς, αλλά και για τους 
υπόλοιπους πολίτες, γιατί θα δημιουργήσουμε ένα άρθρο το οποίο θα δημιουργήσει δύο πτυχές:  Για κάποιες 
περιπτώσεις, για κάποιες διοικητικές πράξεις θα είναι, αντιλαμβάνομαι, εβδομήντα πέντε μέρες και για κάποιες 
λιγότερες.   

 Επομένως, είναι πολύ ευαίσθητα συνταγματικά θέματα, τα οποία κατά την άποψή μας, με όλο τον 
σεβασμό, θα πρέπει να συζητηθούν στην επιτροπή Νομικών, ιδιαίτερα λόγω της διασύνδεσης αυτής της 
ομάδας των νομοθετημάτων.  Αν ήταν ξεχωριστά, θα συμφωνούσα απόλυτα με τη συνάδελφο την κ. Μαύρου.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Χρειάζονται και άλλα επιχειρήματα πριν αποφασίσουμε ή νομίζω να προχωρήσουμε στην απόφαση; 

 Είναι κάποιος που θέλει να μιλήσει; 

 O κ. Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Ακριβώς ο κ. Λεωνίδου έχει περιγράψει με τον καλύτερο δυνατό τρόπο αυτό το οποίο συζητούμε τώρα.  
Αυτά τα νομοθετήματα είναι νομοθετήματα τα οποία έχουν συνταγματικό ενδιαφέρον και συνταγματικές 
συνέπειες όσον αφορά τα συνταγματικά και πολιτικά δικαιώματα οποιουδήποτε πολίτη.  Επομένως, είναι καλό, 
επειδή είναι μαζί, να τα δει η επιτροπή Νομικών.  Αν ήταν μεμονωμένα -και πολύ σωστός, πολύ εύσχημος ο 
τρόπος με τον οποίο το εξήγησε ο κ. Λεωνίδου- αν ήταν μεμονωμένα, τότε ασφαλέστατα θα έπρεπε να 
παραπεμφθούν στην επιτροπή Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ διαφωνώ με την προσέγγιση των συναδέλφων, λέγοντας το εξής πάρα πολύ απλό:  
Ήμουν έξι χρόνια πρόεδρος της επιτροπής Εσωτερικών.  Όλα τα ζητήματα που αφορούσαν τη χάραξη 
μεταναστευτικής πολιτικής, διότι είναι ένα το θέμα που αφορά την τροποποίηση του συντάγματος και το άλλο 
είναι η πολιτική για τα θέματα των μεταναστών, των προσφύγων κ.λπ., πάντοτε συζητούνταν στην επιτροπή 
Εσωτερικών.  Ουδέποτε τέθηκε θέμα από οποιαδήποτε άλλη επιτροπή να διεκδικήσει ζητήματα, πτυχές που 
αφορούσαν τη μεταναστευτική πολιτική.  Εκεί διαμορφώθηκε η ολοκληρωμένη μεταναστευτική πολιτική που 
έχουμε σήμερα και εκεί γίνονταν όλες οι τροποποιήσεις, στην επιτροπή Εσωτερικών.  Διερωτώμαι γιατί σήμερα 
πρέπει να αλλάξουμε αυτό το καθεστώς που είχαμε για ολόκληρες δεκαετίες! 
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Γεωργίου, νομίζω αρκετά.  Σας παρακαλώ! 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης του προέδρου της επιτροπής Νομικών να πάρει και τα τέσσερα 
θέματα, όλα τα θέματα στην επιτροπή Νομικών; 

 Μετρήστε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαοχτώ εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ εναντίον και καμία αποχή, τα τέσσερα θέματα παραπέμπονται 
στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών*. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που 
είναι η νομοθετική εργασία.  Όλες οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

 Το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης 
Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019». 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να μειωθεί ο αριθμός των μελών του διοικητικού συμβουλίου 
του οργανισμού, καθώς και να καθοριστούν η διαδικασία υποβολής του προϋπολογισμού του στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων και η διαδικασία εξώδικης ρύθμισης αδικημάτων. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» 
Παρόντες: 
 Ανδρέας Κυπριανού, πρόεδρος   

 Σάβια Ορφανίδου  

 Μιχάλης Σοφοκλέους  

 Κώστας Κώστα Χριστάκης Τζιοβάνης  

Άγγελος Βότσης  

Μαρίνος Μουσιούττας  

Ηλίας Μυριάνθους  

Γεώργιος Παπαδόπουλος  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 14 Ιανουαρίου και στις 25 Φεβρουαρίου 2020.  
Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου 

                                            
* Σημ.:  Λόγω της πραγματοποίησης των συνεδριάσεων της ολομέλειας εκτός του κτιρίου της Βουλής των 

Αντιπροσώπων, εξαιτίας της λήψης έκτακτων μέτρων για αντιμετώπιση της πανδημίας COVID-19, δεν 
πραγματοποιήθηκε ηλεκτρονική ψηφοφορία κατά τη διάρκεια της συνεδρίασης. 
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Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, του Υπουργείου Οικονομικών, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, 
του ΕΤΕΚ, του Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα, του Συνδέσμου 
Χρυσοχόων και Αργυροχόων Κύπρου, του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών και της Παγκύπριας Ένωσης 
Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής.  Το ΚΕΒΕ, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στην πρώτη 
συνεδρία της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου στην επιτροπή παρευρέθηκε επίσης το 
μέλος της βουλευτής κ. Ανδρέας Πασιουρτίδης. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου, όπως αυτό αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, είναι η τροποποίηση του περί 
Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα Νόμου, ώστε να μειωθεί ο αριθμός 
των μελών του διοικητικού συμβουλίου και να καθοριστεί η διαδικασία υποβολής του προϋπολογισμού του 
οργανισμού στη Βουλή των Αντιπροσώπων και η διαδικασία εξώδικης ρύθμισης αδικημάτων. 

 Ειδικότερα, το νομοσχέδιο προβλέπει μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Τη μείωση των μελών του διοικητικού συμβουλίου του οργανισμού από έντεκα μέλη σε επτά, ούτως 
ώστε ο αριθμός αυτός να συνάδει τόσο με τις εισηγήσεις σχετικής μελέτης που εκπονήθηκε από 
εμπειρογνώμονες για το αρμόδιο υπουργείο όσο και με τις διατάξεις του περί Ορισμένων Νομικών 
Προσώπων Δημοσίου Δικαίου (Διορισμός Διοικητικών Συμβουλίων) Νόμου. 

2. Τη διαδικασία υποβολής του προϋπολογισμού του οργανισμού στη Βουλή των Αντιπροσώπων μέσω 
του αρμόδιου υπουργού, ώστε να συνάδει με τις διατάξεις του περί της Δημοσιονομικής Ευθύνης και του 
Δημοσιονομικού Πλαισίου Νόμου. 

3. Τον καθορισμό διαδικασίας εξώδικης ρύθμισης αδικημάτων, η οποία, σε αντίθεση με την προβλεπόμενη 
στην ισχύουσα νομοθεσία διαδικασία, θα είναι ευέλικτη και γρήγορη. 

 Όλοι όσοι κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής συμφώνησαν με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου.  Σημειώνεται ότι τόσο οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Χρυσοχόων 
και Αργυροχόων Κύπρου όσο και ο εκπρόσωπος της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής 
εξέφρασαν την αντίθεσή τους με την προτεινόμενη σύνθεση του διοικητικού συμβουλίου του οργανισμού, όπως 
αυτή προκύπτει από τη μείωση του αριθμού των μελών του.   

 Στο πλαίσιο της εξέτασης του νομοσχεδίου από την επιτροπή την τελευταία απασχόλησαν μεταξύ άλλων 
τα ακόλουθα: 

1. Η μείωση του αριθμού των μελών του διοικητικού συμβουλίου από έντεκα σε επτά, αφού τόσο ο 
Σύνδεσμος Χρυσοχόων και Αργυροχόων Κύπρου θεωρεί ότι δε θα εκπροσωπείται επαρκώς, δεδομένης 
της μείωσης στην εκπροσώπησή του από τρία μέλη σε ένα, όσο και η Παγκύπρια Ένωση Καταναλωτών 
και Ποιότητας Ζωής, η οποία δεν εκπροσωπείται στο διοικητικό συμβούλιο του οργανισμού. 

2. Η αόριστη αναφορά στα μέλη του διοικητικού συμβουλίου του οργανισμού που προέρχονται από τη 
δημόσια υπηρεσία ή από οποιοδήποτε σχετικό επιστημονικό σύνδεσμο ή φορέα. 

3. Η διακριτική ευχέρεια που παρέχεται σε εξουσιοδοτημένο λειτουργό να αποφασίζει ελεύθερα το ύψος 
της ποινής για εξώδικη ρύθμιση αδικήματος ανάλογα με τη σοβαρότητα και την έκταση του αδικήματος 
στο πλαίσιο σχετικού διατάγματος του υπουργού.  

Η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ζήτησε από τους εκπροσώπους του αρμόδιου 
υπουργείου όπως σε συνεργασία με την εκπρόσωπο της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας μελετήσουν 
τους προβληματισμούς που εκφράστηκαν τόσο από τα μέλη της επιτροπής όσο και από τους άμεσα 
εμπλεκομένους, προκειμένου να καταθέσουν στην επιτροπή αναθεωρημένο κείμενο, σε περίπτωση που οι 
εισηγήσεις γίνουν αποδεκτές από την εκτελεστική εξουσία και αυτές είναι εφικτό να ενσωματωθούν στο κείμενο 
του νομοσχεδίου. 

 Συναφώς, οι κυβερνητικοί αρμόδιοι, υλοποιώντας την πιο πάνω απόφαση της επιτροπής, μελέτησαν 
τους προβληματισμούς που τέθηκαν στην πρώτη συνεδρία αυτής και εισηγήθηκαν την τροποποίηση του 
κειμένου του νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Τον καθορισμό του αριθμού των μελών του διοικητικού συμβουλίου σε εννέα, προσθέτοντας στα 
προτεινόμενα με το νομοσχέδιο μέλη ακόμη ένα μέλος που θα εκπροσωπεί τον Σύνδεσμο Χρυσοχόων 
και Αργυροχόων Κύπρου και ένα μέλος που θα εκπροσωπεί την Παγκύπρια Ένωση Καταναλωτών και 
Ποιότητας Ζωής. 

2. Τον καθορισμό εκπροσώπου του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας και εκπροσώπου 
του Υπουργείου Οικονομικών ως τα μέλη του διοικητικού συμβουλίου του οργανισμού που προέρχονται 
από τη δημόσια υπηρεσία και του ΕΤΕΚ ως του μέλους που εκπροσωπεί τον οποιοδήποτε σχετικό 
επιστημονικό σύνδεσμο ή φορέα. 
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3. Την παροχή εξουσίας στον υπουργό να εκδίδει διατάγματα στα οποία καθορίζονται τα ποσά για εξώδικη 
ρύθμιση βασικών αδικημάτων, τα οποία σε κάθε περίπτωση δε θα υπερβαίνουν τις €2.000.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα αποφάσισε την τροποποίηση του κειμένου του νομοσχεδίου σύμφωνα με 
τα πιο πάνω και εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφισή του σε νόμο, όπως αυτό τελικά 
διαμορφώθηκε και αφού έτυχε των απαραίτητων νομοτεχνικών βελτιώσεων.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;   

 Είσαστε πιο πολλοί τώρα, πρέπει να γυρίζουμε…  Θέλουμε ευρύτητα, για να με βοηθούν και λίγο 
περισσότερο οι γραμματείς σήμερα.  Η άνεσή σας και η τήρηση των αποστάσεων δυσκολεύει λίγο εμένα να 
σας βλέπω όλους, αλλά, νομίζω, μπορείτε να φωνάξετε.  Δεν έχουμε και το ηλεκτρονικό δαμαί, αλλά εντάξει, 
ουδέν κακόν αμιγές καλού! 

 Δεύτερη ανάγνωση τότε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 19Α στον βασικό νόμο.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 28 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 31 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 9. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε για τα άρθρα. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 9; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα πέντε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Mε πενήντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 9 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από 
Πολύτιμα Μέταλλα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα πέντε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με πενήντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 2 και 3 είναι εξ αναβολής, έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί 
Διατήρησης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» και «Οι περί Διατήρησης 
Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών (Συνδρομές Μελών του ΚΟΔΑΠ) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να εναρμονιστεί η εθνική νομοθεσία με ορισμένες πράξεις της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και να διαφοροποιηθούν διατάξεις που αφορούν τη λειτουργία του διοικητικού 
συμβουλίου του ΚΟΔΑΠ για σκοπούς αποδοτικότερης εφαρμογής της νομοθεσίας.  Επίσης, τροποποίηση των 
βασικών κανονισμών, ώστε οι συνδρομές των μελών του ΚΟΔΑΠ να είναι πληρωτέες επί των ποσοτήτων των 
πετρελαιοειδών που εισάγονται από τρίτες χώρες ή παραλαμβάνονται από άλλα κράτη μέλη ή παράγονται αντί 
επί των ποσοτήτων πετρελαιοειδών που καταναλώθηκαν ή πωλήθηκαν, όπως προβλέπεται στην υφιστάμενη 
νομοθεσία. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Διατήρησης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» και 

για τους κανονισμούς «Οι περί Διατήρησης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών (Συνδρομές Μελών του 
ΚΟΔΑΠ) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020» 

Παρόντες:  

 Ανδρέας Κυπριανού, πρόεδρος Άγγελος Βότσης  

 Σάβια Ορφανίδου Μαρίνος Μουσιούττας  

 Μιχάλης Σοφοκλέους   Ηλίας Μυριάνθους  

 Κώστας Κώστα Γεώργιος Παπαδόπουλος 
 Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο και τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 28 
Ιανουαρίου και στις 25 Φεβρουαρίου 2020.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας και της Υπηρεσίας Ενέργειας 
του ίδιου υπουργείου, του Τμήματος Τελωνείων του Υπουργείου Οικονομικών, της Νομικής Υπηρεσίας της 
Δημοκρατίας, του Κυπριακού Οργανισμού Διαχείρισης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών (ΚΟΔΑΠ) και μέλη του 
ΚΟΔΑΠ. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου παρευρέθηκε επίσης στην επιτροπή το 
μέλος της βουλευτής κ. Ανδρέας Πασιουρτίδης. 
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 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Διατήρησης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών 
Νόμου, ώστε αφενός μεν να εναρμονιστεί η εθνική νομοθεσία με την Εκτελεστική Οδηγία (ΕΕ) 2018/1581 της 
Επιτροπής της 19ης Οκτωβρίου 2018 για την τροποποίηση της Οδηγίας 2009/119/ΕΚ του Συμβουλίου όσον 
αφορά τις μεθόδους υπολογισμού των υποχρεώσεων διατήρησης αποθεμάτων, καθώς και με το Άρθρο 26 του 
Κανονισμού (ΕΕ) 2018/1999 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 11ης Δεκεμβρίου 2018 για 
τη διακυβέρνηση της Ενεργειακής Ένωσης και της Δράσης για το Κλίμα, για την τροποποίηση των Κανονισμών 
(ΕΚ) αριθ. 663/2009 και (ΕΚ) αριθ. 715/2009 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, των Οδηγιών 
94/22/ΕΚ, 98/70/ΕΚ, 2009/31/ΕΚ, 2009/73/ΕΚ, 2010/31/ΕΕ, 2012/27/ΕΕ και 2013/30/ΕΕ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, των Οδηγιών 2009/119/ΕΚ και (ΕΕ) 2015/652 του Συμβουλίου και για την 
κατάργηση του Κανονισμού (ΕΕ) αριθ. 525/2013 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, αφετέρου 
δε να διαφοροποιηθούν διατάξεις της που αφορούν τη λειτουργία του διοικητικού συμβουλίου του ΚΟΔΑΠ για 
σκοπούς αποδοτικότερης εφαρμογής της νομοθεσίας. 

 Σκοπός των κανονισμών είναι η τροποποίηση των περί Διατήρησης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών 
(Συνδρομές Μελών του ΚΟΔΑΠ) Κανονισμών, ώστε για σκοπούς συνάφειας με τις τροποποιήσεις που 
προτείνονται με το νομοσχέδιο οι συνδρομές των μελών να είναι πληρωτέες επί των ποσοτήτων των 
πετρελαιοειδών που εισάγονται από τρίτες χώρες ή παραλαμβάνονται από άλλα κράτη μέλη ή παράγονται αντί 
επί των ποσοτήτων πετρελαιοειδών που καταναλώθηκαν ή πωλήθηκαν, όπως προβλέπεται στην υφιστάμενη 
νομοθεσία. 

 Συγκεκριμένα, το νομοσχέδιο προβλέπει μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Την τροποποίηση των ημερομηνιών για καθορισμό από τον υπουργό της μέσης ημερήσιας καθαρής 
εισαγωγής, του ύψους των αποθεμάτων έκτακτης ανάγκης που διατηρούνται προς όφελος της 
Δημοκρατίας και της σύνθεσης των αποθεμάτων έκτακτης ανάγκης και της αποστολής στοιχείων για τα 
διατηρούμενα αποθέματα πετρελαιοειδών στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή.  

2. Τις μεθοδολογίες υπολογισμού των καθαρών εισαγωγών προϊόντων πετρελαίου και της εσωτερικής 
κατανάλωσης. 

 Στο πλαίσιο της πρώτης συνεδρίας της επιτροπής κατά την εξέταση του νομοσχεδίου την επιτροπή 
απασχόλησαν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Η εκπροσώπηση της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου στο διοικητικό συμβούλιο του ΚΟΔΑΠ. 

2. Η μεταβατική διάταξη με βάση την οποία συγκεκριμένα άρθρα τίθενται σε ισχύ σε ημερομηνία η οποία 
έχει παρέλθει. 

Όλοι όσοι κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις τόσο του νομοσχεδίου όσο και των κανονισμών. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τα όσα προβλέπονται στην Εκτελεστική Οδηγία (ΕΕ) 2018/1581, η 
εναρμόνιση με τις πρόνοιές της έπρεπε να είχε πραγματοποιηθεί μέχρι τη 19η Οκτωβρίου 2019, ούτως ώστε 
αυτές να εφαρμοστούν από την 1η Ιανουαρίου 2020.  Παρά το γεγονός αυτό, το νομοσχέδιο και οι κανονισμοί 
κατατέθηκαν στη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 17 Ιανουαρίου 2020. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας ενημέρωσε την επιτροπή ότι η Δημοκρατία, 
λόγω μη έγκαιρης εναρμόνισης με την υπό αναφορά Εκτελεστική Οδηγία, βρίσκεται ήδη σε διαδικασία 
παράβασης, στο στάδιο της προειδοποιητικής επιστολής, για την οποία είχε προθεσμία να απαντήσει μέχρι τις 
22 Ιανουαρίου 2020.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε τα ακόλουθα: 

1. Τη διαγραφή από το νομοσχέδιο της προτεινόμενης αλλαγής στην εκπροσώπηση της Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου, ώστε να παραμείνει όπως έχει η εκπροσώπηση στην υφιστάμενη νομοθεσία. 

2. Τη διαγραφή της μεταβατικής διάταξης. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα αποφάσισε την τροποποίηση του 
κειμένου του νομοσχεδίου σύμφωνα με τα πιο πάνω και εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση 
του νομοσχεδίου σε νόμο και την έγκριση των κανονισμών, όπως αυτά τελικά διαμορφώθηκαν σύμφωνα με τα 
πιο πάνω και αφού έτυχαν των απαραίτητων νομοτεχνικών βελτιώσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7Γ του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11ΣΤ του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 31 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 32 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 33 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Αντικατάσταση του Παραρτήματος Ι του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος ΙΙ του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος ΙΙΙ του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με πενήντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 12 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Διατήρησης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με πενήντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στην ψήφιση για τους κανονισμούς. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Το ίδιο, κύριε Πρόεδρε.  Πενήντα τέσσερις ψήφοι υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Οι υπ’ αριθμόν 3 κανονισμοί εγκρίνονται με πενήντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία 
αποχή. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Εγγραφής Αισθητικών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019».  

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού… 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ο κ. Σιζόπουλος μπορεί να ζητήσει αναβολή. 

MAΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να ζητήσω αναβολή για δύο λόγους και να επιστραφεί μάλιστα στην επιτροπή 
Υγείας για συνέχιση της συζήτησης.  Ο πρώτος λόγος είναι ότι δυστυχώς από το 2009 εκκρεμεί το νομοσχέδιο-
ομπρέλα, που ρυθμίζει ακριβώς όλα αυτά τα ζητήματα.  Θεωρώ ότι αυτή τη στιγμή, χωρίς να συζητηθεί το 
νομοσχέδιο-ομπρέλα, το να έρθουμε να ψηφίσουμε ένα κομμάτι αυτού θεωρώ ότι είναι λάθος.   

 Δεύτερον, θεωρώ ότι υπάρχουν καινούρια δεδομένα, για τα οποία θα πρέπει να ενημερωθεί, πριν να 
έρθει στην ολομέλεια, η επιτροπή Οικονομικών.  Γι’ αυτό ζητώ την αναβολή της συζήτησης του θέματος και 
επιστροφή στην επιτροπή Υγείας για συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καταρχάς, να υπενθυμίσω ότι με τους νέους κανονισμούς, που ξεκινήσαμε να εφαρμόζουμε πλέον, η 
αναβολή μπορεί να γίνει μόνο μία φορά, άπαξ.  Άρα, αναβολή μπορεί να γίνει.  Δεύτερον, το να πάει στην 
επιτροπή κ.λπ. αυτά είναι θέματα τα οποία θα δείτε μεταξύ σας, στην επιτροπή εννοώ.  Είναι παράκληση εκ 
μέρους του κ. Σιζόπουλου…  Ναι, είναι εξ αναβολής, αλλά να θεωρήσουμε ότι τώρα μπαίνουν οι κανονισμοί, 
σήμερα.  Να δώσουμε μία αυτή…  Ήταν οι συνθήκες.  Εγώ δεν το θεωρώ κακό να γίνει μια αναβολή.  Από την 
άλλη όμως, όχι και δεύτερη ούτε και καθυστέρηση.  Στην επόμενη ολομέλεια θα είναι στην ημερήσια διάταξη 
είτε το εξετάσετε είτε διαβουλευθείτε είτε όχι και θα ψηφίσετε υπέρ ή κατά. 

 Ο κ. Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς διαφωνούμε με την αναβολή του εν λόγω ζητήματος.  Έχει εξεταστεί πάρα πολλές 
φορές στην επιτροπή Υγείας.  Εκκρεμεί για μεγάλο χρονικό διάστημα και νομίζω μπορούμε να προχωρήσουμε 
σήμερα στην ψήφισή του. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άρα, επειδή υπάρχει ένσταση, το βάζω σε ψηφοφορία. 

 Ο κ. Λουκαΐδης.  

 Υπάρχει άλλος που θέλει να μιλήσει, για να μη χανόμαστε;   
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 O κ. Κουλίας μετά τον κ. Λουκαΐδη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Εκ μέρους του κ. Σιζόπουλου έχει ζητηθεί αναβολή αλλά με συγκεκριμένους όρους και έχει τεθεί ζήτημα 
μακροπρόθεσμα αναστολής της συγκεκριμένης νομοθεσίας, επικαλούμενος την ανάγκη να συζητήσουμε το 
νομοσχέδιο-ομπρέλα.  Καταλαβαίνετε ότι αυτό είναι καινούριο στοιχείο για ένα νομοσχέδιο, που δεν είναι 
απλώς εξ αναβολής, αλλά που έχει συζητηθεί με βάση την καινούρια διαδικασία που προβλέπει ο κανονισμός.  
Έχουμε συζητήσει στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εννοείτε ότι έγινε και διαβούλευση. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑÏΔΗΣ: 

 Έγινε και διαβούλευση, συζητήσαμε τις τροπολογίες και τοποθετηθήκαμε τα κόμματα επί των 
τροπολογιών που έχει καταθέσει ο συνάδελφος ο κ. Σιζόπουλος, οπόταν, εκτός και αν υπάρχει η ανάγκη να 
κατατεθούν άλλες τροπολογίες, πέραν των συγκεκριμένων που έχουμε ενώπιόν μας, δεν υπάρχει κανένας 
λόγος να ξανασυνέλθει η επιτροπή, αν και εφόσον αποφασίσουμε σήμερα να δώσουμε μιας βδομάδας 
αναβολή.  Αν αυτή είναι η επιθυμία του κ. Σιζόπουλου, απλώς να δώσουμε λίγο χρόνο… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να το διευκρινίσω, κύριε Λουκαΐδη.  Ένα λεπτό να το διευκρινίσω.  Αν θέλετε, μην κάτσετε.  Αν θέλετε, 
να συνεχίσετε μετά που θα ακούσετε την απάντηση. 

 Κύριε Σιζόπουλε, πάμε στο νομοσχέδιο-ομπρέλα και άρα πιο μακροπρόθεσμα αναβολή ή θα έρθετε 
αύριο, μεθαύριο με κάποιες τροπολογίες σε αυτό το νομοσχέδιο;  Για να ξέρουν και οι υπόλοιποι συνάδελφοι 
ποια είναι η πρόθεση και τι ψηφίζουν. 

MAΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Και κάποιες τροπολογίες στο νομοσχέδιο θα υποβληθούν, αλλά την ίδια στιγμή θεωρώ ότι είναι 
αδιανόητο ένα τόσο σημαντικό και σοβαρό θέμα να συζητιέται, όταν υπάρχει σε εκκρεμότητα το νομοσχέδιο-
ομπρέλα εδώ και τόσα χρόνια, να μην ψηφίζεται το νομοσχέδιο-ομπρέλα και όμως να πάμε να ψηφίζουμε ένα 
κομμάτι.  Το έθεσα και στην επιτροπή Υγείας αυτό το ζήτημα και έγινε αποδεκτό.  Γι’ αυτό το φέρνω στην 
ολομέλεια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Απαντά και στο ερώτημα του κ. Λουκαΐδη. 

 Ολοκληρώστε, κύριε Λουκαΐδη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Εγώ δε θυμούμαι να τέθηκε ζήτημα, όταν εκάμναμεν το στάδιο της διαβούλευσης τουλάχιστον, ότι δεν 
πρέπει να πάει καθόλου στην ολομέλεια αυτό το νομοσχέδιο.  Αντίθετα, συζητήσαμε, όπως προέβλεπε η 
διαδικασία, τις τροπολογίες.  Σε κάθε περίπτωση, εκτός και αν υπάρξουν τροπολογίες τις αμέσως επόμενες 
μέρες, θα πρέπει να επανέλθει, χωρίς να πάει στην επιτροπή Υγείας, το θέμα.  Αυτή είναι η δική μου η άποψη 
τουλάχιστον.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σε διαβούλευση, εννοείτε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο λόγος που το επαναλαμβάνω είναι… Ξέρετε, εκαταλάβετε!   

 Ο κ. Κουλίας.   

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κατ’ οικονομίαν δράττομαι της ευκαιρίας να πω στην ολομέλεια το εξής:  Μπαίνοντας 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, τα επαγγέλματα είναι ανοικτά.  Εδώ τι κάμνουμε;  Aφορά τους βοηθούς αισθητικούς, 
τεχνικό επάγγελμα.  Οι νέες κοπέλες που εννά παν να εργαστούν πρέπει να έχουν δίπλωμα, λέει.  Και ξέρετε τι 
εκάναμεν;  Εκάναμεν ό,τι και για τους κουρείς το 2003, για να πάρεις άδεια του παρπέρη θέλεις πέντε χρόνια 
ειδικότητα, περίπου όσα θέλει και ο νευροχειρουργός.  Αυτά τα πράγματα που εκάναμεν… 



1636 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, αλλά μπαίνεις στην ουσία, κύριε Κουλία.  Αναβολή ή όχι; 

ZAXAΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ζητώ άφεση αμαρτιών επί τούτου, αλλά θέλω να το ακούσουν όλοι οι συνάδελφοι.  Δε 
γίνεται τα τεχνικά επαγγέλματα να τα κλείνουμε, γιατί θέλουμε πέντε χρόνια ειδικότητα.  Είντα, εννά κάμουμεν 
νευροχειρουργό τίποτε οξά εννά κάμουμεν χειρουργό;  Κύριε ελέησον δηλαδή! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Για την άφεση αμαρτιών θα το βάλω σε ψηφοφορία τώρα. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εντάξει, δεν είσαι παπάς, κύριε Πρόεδρε, αλλά πρόεδρος είσαι, δικαιούσαι.  Μια άφεση αμαρτιών, δώσ’ 
την, αν θέλεις.  Έντζιε ’ννά φτωσιήνεις τίποτε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης του κ. Σιζόπουλου για αναβολή;   

 Με βάση τον κανονισμό η αναβολή -και εφαρμόζεται από σήμερα ο κανονισμός για όλα τα θέματα- 
γίνεται άπαξ.  Αν θα έχουμε ολομέλεια σε μια βδομάδα, θα έρθει σε μια βδομάδα.  Αν θα έχουμε σε τρεις 
βδομάδες, σε τρεις βδομάδες θα είναι εδώ.  Στην επόμενη ολομέλεια θα είναι εδώ και βρέστε χρόνο… 

 Τι είπες; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Χωρίς να πάει στην επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα ψηφίσετε, κύριε Γεωργίου, αλλά να ξέρετε τις επιπτώσεις του τι ψηφίζετε, διότι το έθεσε πολύ σωστά 
ο κ. Λουκαΐδης, ότι υπάρχουν δύο δρόμοι και τρεις ακόμα και τέσσερις που δεν τους είπατε.   

 Ωραία, πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αναβολής;  Μπορεί να είναι μια, μπορεί να είναι δύο.  Εξαρτάται από 
τη δουλειά που θα βγάλετε στις επιτροπές.  Έχω εμπιστοσύνη ότι θα βγει πολλή δουλειά, για να έρθουμε ξανά 
την άλλη Παρασκευή.  Έτσι ωραίο χώρο να τον απολαύσουμε! 

 Άρα, εγκρίνεται η αναβολή.  Να μη μετρούμε ψήφους τώρα.  Εγκρίνεται η αναβολή. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

 Δώστε μας λίγο χρόνο, γιατί συγχυζόμαστε, επειδή… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, σας κατανοώ, διότι το ίδιο πρόβλημα έχω και εγώ.  Αλλά δεν πειράζει, πάμε καλά. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί της Λήψης Έκτακτων Μέτρων στον Τομέα του Τουρισμού Νόμος 
του 2020».   

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέσπιση νομοθεσίας, ώστε να παραχωρηθεί το δικαίωμα σε διοργανωτές ταξιδιών, τουριστικές ή 
ξενοδοχειακές επιχειρήσεις να εκδίδουν στα αντισυμβαλλόμενα μέρη πιστωτικές σημειώσεις για προπληρωμές 
που έχουν λάβει, σε περιπτώσεις ακυρώσεων συμβάσεων, λόγω της πανδημίας του COVID-19, καθώς και να 
παραχωρηθούν κυβερνητικές εγγυήσεις προς όφελος των δικαιούχων των πιστωτικών σημειώσεων, σε 
περιπτώσεις που διοργανωτές ταξιδιών, τουριστικές ή ξενοδοχειακές επιχειρήσεις που εξέδωσαν πιστωτικές 
σημειώσεις καταστούν αφερέγγυοι. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί της Λήψης Έκτακτων Μέτρων στον Τομέα του Τουρισμού Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Μαρίνος Μουσιούττας  Μαρίνος Σιζόπουλος 
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 Αβέρωφ Νεοφύτου   Γιώργος Λιλλήκας 

 Μάριος Μαυρίδης   Μιχάλης Γιωργάλλας  

 Ονούφριος Κουλλά Γιώργος Περδίκης 

 Στέφανος Στεφάνου Άννα Θεολόγου 

 Άριστος Δαμιανού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συζήτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο διά 
τηλεδιασκέψεων στις 11, 14, 18 και 20 Μαΐου 2020.  Στη συζήτηση  συμμετείχαν ο Υφυπουργός Τουρισμού και 
ο γενικός διευθυντής του Υφυπουργείου Τουρισμού, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών, ο 
Έφορος Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, εκπρόσωποι της Υπηρεσίας Προστασίας Καταναλωτή του ίδιου υπουργείου, 
καθώς και εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η θέσπιση νομοθεσίας προς στήριξη του τομέα του τουρισμού, 
ο οποίος υπέστη πλήγμα συνεπεία της πανδημίας του ιού COVID-19, με την οποία θα επενεχθούν τα 
ακόλουθα: 

1. Παραχώρηση δικαιώματος σε διοργανωτές οργανωμένων ταξιδιών, τουριστικές επιχειρήσεις και 
ξενοδοχειακές επιχειρήσεις να εκδίδουν πιστωτικές σημειώσεις στα αντισυμβαλλόμενα μέρη για 
προπληρωμές που είχαν λάβει στην περίπτωση ακυρώσεων συμβάσεων λόγω της πανδημίας του 
SARS-COVID-19. 

2. Παραχώρηση κυβερνητικών εγγυήσεων προς όφελος των δικαιούχων των πιστωτικών σημειώσεων, σε 
περίπτωση που διοργανωτές οργανωμένων ταξιδιών, τουριστικές ή ξενοδοχειακές επιχειρήσεις που 
εξέδωσαν πιστωτική σημείωση καταστούν αφερέγγυοι. 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, η έξαρση της πανδημίας του SARS-COV-2, που έχει 
δημιουργήσει κατάσταση έκτακτης ανάγκης στον τομέα της δημόσιας υγείας πλήττει την κοινωνία ευρύτερα, 
προκαλώντας κλυδωνισμούς στην παγκόσμια και εθνική οικονομία.  Συναφώς, στο πλαίσιο της προσπάθειας 
για ανάσχεση της εξάπλωσης του ιού COVID-19 έχουν ληφθεί διάφορα μέτρα σε πλήρη συνάφεια με τις 
οδηγίες του Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας, όπως ο κοινωνικός περιορισμός, το κλείσιμο ξενοδοχειακών 
επιχειρήσεων, η απαγόρευση ταξιδιών από και προς την Κύπρο, με απώτερο στόχο τη διασφάλιση της 
προστασίας της δημόσιας υγείας.  

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, ως αποτέλεσμα των πιο πάνω έκτακτων μέτρων ο τομέας του τουρισμού 
επηρεάζεται σε σημαντικό βαθμό από ακυρώσεις οργανωμένων ταξιδιών από την Κύπρο προς το εξωτερικό, 
όπως και ταξιδιών από το εξωτερικό προς την Κύπρο σε ξενοδοχεία και τουριστικά καταλύματα τόσο μέσω 
οργανωτών ταξιδιών, όσο και ιδιωτικών κρατήσεων απευθείας με τα ξενοδοχεία και τουριστικά καταλύματα.  Ως 
εκ τούτου, είναι αναγκαία η λήψη έκτακτων μέτρων στήριξης του νευραλγικής σημασίας για την κυπριακή 
οικονομία τουριστικού τομέα.    

 Στο πλαίσιο της συζήτησης εκφράστηκαν εκ μέρους εκπροσώπων της Υπηρεσίας Προστασίας 
Καταναλωτή του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας επιφυλάξεις ως προς συγκεκριμένες 
πρόνοιες του νομοσχεδίου, οι οποίες, όπως αναφέρθηκε, δε συνάδουν με την Οδηγία (ΕΕ) 2015/2302 του 
Ευρωπαïκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 25ης Νοεμβρίου σχετικά με τα οργανωμένα ταξίδια και τους 
συνδεδεμένους ταξιδιωτικούς διακανονισμούς.   

 Ως γνωστόν, η Κυπριακή Δημοκρατία προς εναρμόνιση με την πιο πάνω Οδηγία έχει θεσπίσει τον περί 
Οργανωμένων Ταξιδιών και Συνδεδεμένων Ταξιδιωτικών Διακανονισμών Νόμο του 2017 [Αρ. Νόμου 186(Ι) του 
2017], ο οποίος εφαρμόζεται αναφορικά με πακέτα που προσφέρονται προς πώληση ή πωλούνται από 
εμπόρους σε ταξιδιώτες και στους συνδεδεμένους ταξιδιωτικούς διακανονισμούς από εμπόρους για ταξιδιώτες. 

 Συναφώς, σύμφωνα με το εδάφιο (2) του άρθρου 11 του εν λόγω νόμου, ο ταξιδιώτης έχει δικαίωμα 
καταγγελίας της σύμβασης οργανωμένου ταξιδιού πριν από την έναρξη του πακέτου χωρίς την καταβολή 
οποιασδήποτε χρέωσης καταγγελίας, στην περίπτωση αναπόφευκτων και έκτακτων περιστάσεων στον τόπο 
προορισμού ή πολύ πλησίον αυτού οι οποίες επηρεάζουν σημαντικά την εκτέλεση του πακέτου ή επηρεάζουν 
σημαντικά τη μεταφορά των επιβατών στον προορισμό, έχοντας δικαίωμα σε πλήρη επιστροφή όλων των 
καταβληθέντων χωρίς δικαίωμα σε πρόσθετη αποζημίωση. 

 Σημειώνεται ότι ο διοργανωτής στην πιο πάνω περίπτωση έχει υποχρέωση επιστροφής των 
καταβληθέντων για συγκεκριμένο πακέτο ποσό, αφαιρώντας την κατάλληλη χρέωση καταγγελίας χωρίς 
αδικαιολόγητη καθυστέρηση, εν πάση δε περιπτώσει το αργότερο εντός δεκατεσσάρων (14) ημερών από την 
ημερομηνία καταγγελίας της σύμβασης οργανωμένου ταξιδιού.   

 Στο πλαίσιο της συζήτησης που διεξήχθη επί του ειδικού αυτού σημείου, τονίστηκε ότι η παροχή 
δυνατότητας στον διοργανωτή να μην επιστρέψει στον ταξιδιώτη αμέσως τοις μετρητοίς τα καταβληθέντα, αλλά 
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να του παράσχει πιστωτική σημείωση (κουπόνια), ώστε να μπορεί να χρησιμοποιήσει μέχρι την 31η 
Δεκεμβρίου του 2021, σύμφωνα με τα όσα προτείνονται στο νομοσχέδιο που κατατέθηκε στη Βουλή, έχει 
εφεξής ως νόμιμη βάση συμβατότητας των προτεινόμενων μέτρων (κρατική εγγύηση των ταξιδιωτικών 
κουπονιών) απευθείας το άρθρο 107(3)(β) της Συνθήκης για τη Λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΣΛΕΕ).  

 Σημειώνεται ότι αρχικά τη νόμιμη βάση για τον ίδιο σκοπό είχε αποτελέσει το προσωρινό πλαίσιο για τη 
λήψη μέτρων κρατικής ενίσχυσης, με σκοπό τη στήριξη της οικονομίας κατά τη διάρκεια της πανδημίας βάσει 
του άρθρου 107, παρ. 3, στοιχείο (β) της ΣΛΕΕ, το οποίο τροποποιήθηκε για να καλύψει πρόσθετα μέτρα 
ενίσχυσης τόσο στις 3 Απριλίου όσο και στις 8 Μαΐου 2020, αντίστοιχα. 

 Επιπλέον, σύμφωνα με τη σχετική σύσταση της 13ης Μαΐου 2020 [C (2020) 3125] της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής σχετικά με τα κουπόνια που προσφέρονται σε επιβάτες και ταξιδιώτες ως εναλλακτική δυνατότητα 
αντί της επιστροφής εξόδων για ματαιωθείσες υπηρεσίες οργανωμένων ταξιδιών και μεταφορών στο πλαίσιο 
της πανδημίας COVID-19, παρότι η επιστροφή με κουπόνια είναι δυνατή, μόνο εφόσον συναινεί ο επιβάτης, η 
προσφορά κουπονιού δε στερεί τους ταξιδιώτες του δικαιώματος επιστροφής χρημάτων. 

 Όπως επίσης αναφέρεται στην εν λόγω σύσταση, οι πολυάριθμες ματαιώσεις που προκάλεσε η 
πανδημία COVID-19 οδήγησαν σε μη βιώσιμες ταμειακές ροές και σε μη βιώσιμη κατάσταση εσόδων για τους 
τομείς των μεταφορών και των ταξιδιών.  Τα προβλήματα ρευστότητας των διοργανωτών επιδεινώνονται 
συνεπεία του γεγονότος ότι οι εν λόγω διοργανωτές καλούνται να επιστρέψουν το σύνολο του αντιτίμου του 
οργανωμένου ταξιδιού στους καταναλωτές, χωρίς οι ίδιοι να λαμβάνουν σε εύθετο χρόνο επιστροφή για τις 
προπληρωμένες υπηρεσίες που αποτελούν μέρος του οργανωμένου ταξιδιού.  Συνεπώς, δημιουργείται ο 
κίνδυνος οι διοργανωτές ή οι μεταφορείς να καταστούν αφερέγγυοι, οπότε πολλοί ταξιδιώτες και επιβάτες 
κινδυνεύουν να χάσουν τα καταβληθέντα και να μη λάβουν καμία επιστροφή, καθώς οι απαιτήσεις τους έναντι 
των διοργανωτών και των μεταφορέων δεν είναι προστατευμένες. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, στην ίδια σύσταση προτείνεται αύξηση της ελκυστικότητας των κουπονιών 
ως εναλλακτική λύση αντί της άμεσης επιστροφής χρημάτων, ώστε η λύση αυτή να συμβάλει στη διευκόλυνση 
των προβλημάτων ρευστότητας των μεταφορέων και διοργανωτών και εν τέλει σε καλύτερη προστασία των 
συμφερόντων των επιβατών και ταξιδιωτών.  Βάσει της ίδιας σύστασης, τα κουπόνια πρέπει επίσης να 
προστατεύονται έναντι της πιθανής αφερεγγυότητας του μεταφορέα ή του διοργανωτή και να είναι επίσης 
ελκυστικά μέσω θέσπισης καθεστώτος στήριξης των φορέων εκμετάλλευσης στους τομείς των ταξιδιών και των 
μεταφορών, σύμφωνα με τους κανόνες περί κρατικών ενισχύσεων, βασιζόμενα απευθείας στο άρθρο 107, 
παρ. 3, στοιχείο (β) της ΣΛΕΕ.  Τέτοια καθεστώτα πρέπει να εφαρμόζονται σε όλους τους επιβάτες ή 
ταξιδιώτες που καλύπτονται από την οδηγία για τα οργανωμένα ταξίδια ή από τους σχετικούς κανονισμούς της 
ΕΕ για τα δικαιώματα των επιβατών, ανεξάρτητα από τον πάροχο υπηρεσιών.   

 Σημειώνεται ότι, καθ’ όλη τη διάρκεια της συζήτησης κατατέθηκαν από όλες τις πλευρές διάφορες 
εισηγήσεις μεταξύ άλλων προς διεύρυνση του πεδίου εφαρμογής του προτεινόμενου νόμου, ώστε να καλύψει 
πέραν των οργανωμένων ταξιδιών και άλλες περιπτώσεις προπληρωμένων τουριστικών υπηρεσιών προς 
καταναλωτές που επηρεάζονται από την κρίση. 

 Σημειώνεται ότι ο Έφορος Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων και η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας 
της Δημοκρατίας κατέθεσαν και γραπτώς τις απόψεις τους επί του νομοσχεδίου, προβαίνοντας σε περαιτέρω 
επεξηγήσεις επί του όλου θέματος.   

 Υπό το φως των πιο πάνω και στη βάση της εξέλιξης της όλης συζήτησης των εισηγήσεων που τέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής, το αρμόδιο υπουργείο προχώρησε στην υποβολή νέων προτάσεων υπό μορφή 
αναθεωρημένων σχεδίων νόμου, με τελικό κείμενο το οποίο υποβλήθηκε την 21η Μαΐου 2020.   

 Ειδικότερα, στο τελικό αναθεωρημένο κείμενο του υπό αναφορά σχεδίου νόμου έχουν επέλθει τα 
ακόλουθα:  

1. Επιμέρους βελτιώσεις, προκειμένου οι πρόνοιες αυτού σε σχέση με τον ορισμό του όρου 
«προβληματική επιχείρηση» να συνάδει και να λαμβάνει υπόψη τα προβλεπόμενα στο ευρωπαϊκό 
κεκτημένο.  

2. Ένταξη των επιχειρήσεων που εδρεύουν στην Κύπρο και δραστηριοποιούνται στον τομέα των 
κρουαζιέρων, καθώς και στον τομέα εκμίσθωσης οχημάτων στον προτεινόμενο νόμο. 

3. Παραχώρηση δυνατότητας στον καταναλωτή να εκχωρεί το δικαίωμα εξαργύρωσης πιστωτικής 
σημείωσης που εκδίδεται προς όφελός του σε άλλο καταναλωτή σε σχέση με οργανωμένα ταξίδια, 
προκειμένου να καθίσταται η επιλογή της πιστωτικής σημείωσης πιο ελκυστική. 

4. Υποχρέωση του διοργανωτή ταξιδιών να ενημερώνει τον καταναλωτή για τους όρους της πιστωτικής 
σημείωσης για σκοπούς ορθής ενημέρωσης και διαφάνειας. 
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5. Καθορισμός της 31ης Ιανουαρίου 2022 ως ημερομηνίας λήξης της προθεσμίας επιστροφής χρημάτων σε 
περίπτωση ακύρωσης σύμβασης οργανωμένου ταξιδιού όσο και στην περίπτωση ακύρωσης σύμβασης 
για διαμονή σε ξενοδοχείο ή για συμμετοχή σε κρουαζιέρα. 

6. Παροχή εξουσίας στον Υπουργό Οικονομικών προς έκδοση διατάγματος στο οποίο να καθορίζονται οι 
προϋποθέσεις έκδοσης κυβερνητικών εγγυήσεων στο πλαίσιο των προνοιών του νομοσχεδίου. 

 Όσον αφορά το επίμαχο ζήτημα της μη άμεσης επιστροφής των καταβληθέντων στους καταναλωτές τοις 
μετρητοίς, εφόσον αυτά ζητηθούν, επισημάνθηκε απ’ όλους τους αρμοδίους ότι υπό τις περιστάσεις η 
προτεινόμενη λύση κρίνεται ως η πλέον πρόσφορη, καθώς διασφαλίζει ότι οι καταναλωτές έχουν τη 
δυνατότητα να λάβουν κουπόνια ίσης αξίας και με τα ίδια χαρακτηριστικά του αγορασθέντος πακέτου τα οποία, 
αν τελικά δε χρησιμοποιηθούν μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2021 θα λαμβάνουν ως επιστροφή τοις μετρητοίς το 
αργότερο μέχρι την 31η Ιανουαρίου 2022.  Ταυτόχρονα, δε χάνουν τα νόμιμα δικαιώματά τους, ήτοι να 
διεκδικήσουν δικαστικώς τα οφειλόμενα βάσει των διατάξεων της εναρμονιστικής νομοθεσίας, η οποία ως 
υπερεθνικό δίκαιο υπερισχύει κάθε εθνικής ρύθμισης.  Σε αντίθετη περίπτωση και εφόσον στο επίμαχο ζήτημα 
δοθούν άλλες λύσεις, που υπό τις περιστάσεις αντενδείκνυνται, οι δε διοργανωτές ταξιδιών συνακόλουθα 
καταστούν αφερέγγυοι, οι επιπτώσεις τόσο επί του κοινωνικού συνόλου όσο και επί των καταναλωτών θα είναι 
ακόμη μεγαλύτερες από την προσωρινή αποστέρηση των όσων έχουν καταβάλει για αγορά ταξιδιωτικών 
πακέτων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφύλαξε την τελική τοποθέτηση όλων των εκπροσωπούμενων σε αυτή πλευρών, κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Σιζόπουλος, ο κ. Βότσης, ο κ. Περδίκης, ο κ. Στεφάνου και ο κ. Γιωργάλλας.  Έχουμε μπόλικους.  
Να παρακαλέσω να μείνετε στα δύο-τρία λεπτά όπως είχαμε συνεννοηθεί και ήταν και παράκληση κάποιων 
αρχηγών κομμάτων, ακόμα και αν έρχονταν τα άλλα νομοσχέδια που είχαν πολλή συζήτηση.  

 Κύριε Κυπριανού, κύριε Παπαδόπουλε, σας επικαλούμαι, κύριε Νεοφύτου, δε θα μιλήσουμε πάνω από 
πέντε λεπτά.  Σε αυτά τα θέματα να παρακαλέσω ένας από κάθε κόμμα και όχι πέραν των δύο-δυόμισι λεπτών.   

 Κύριε Σιζόπουλε, έχετε τον λόγο.  

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Από την πλευρά της ΕΔΕΚ θα στηρίξουμε το συγκεκριμένο νομοσχέδιο και την ίδια στιγμή ακριβώς θα 
κάνουμε έκκληση και προς την κυβέρνηση ότι πρέπει να προχωρήσει ενδεχομένως με τη λήψη και άλλων 
μέτρων που θα μπορέσουν να ενισχύσουν την τουριστική βιομηχανία, δεδομένου ότι δυστυχώς και αυτή τη 
φορά θα πληρώσουμε τα λάθη του παρελθόντος.  Να υπενθυμίσω ότι εδώ και πάρα πολλά χρόνια από την 
πλευρά της ΕΔΕΚ τονίζαμε την ανάγκη ότι δεν πρέπει η κυπριακή οικονομία να στηρίζεται μόνο στον τουρισμό 
και στον κατασκευαστικό τομέα, δύο τομείς οι οποίοι είναι ιδιαίτερα ευαίσθητοι και εξαρτώνται σε πολλές 
περιπτώσεις από εξωγενείς παράγοντες, αλλά ότι έπρεπε να προχωρήσουμε να αναπτύξουμε καινοτόμες 
διαδικασίες που αφορούν τον πρωτογενή και τον δευτερογενή τομέα της οικονομίας.  Κάτι για το οποίο 
δυστυχώς δεν εισακουστήκαμε εδώ και πενταετίες που το ορίζουμε και το λέμε.  Γι’ αυτό ακριβώς αυτή τη 
δύσκολη περίοδο πρέπει τουλάχιστον, πέρα από τον κατασκευαστικό τομέα και στον τουριστικό, να 
επικεντρωθούμε και να προσπαθήσουμε, όσο μπορούμε, να μειώσουμε τις όποιες αρνητικές επιπτώσεις.  

 Κλείνοντας όμως, δε θα μπορούσα να μην κάνω και ένα σχόλιο.  Πραγματικά, διερωτώμαι γιατί αυτό το 
νομοσχέδιο η κυβέρνηση δεν το ενσωμάτωσε πάνω στο νομοσχέδιο των κρατικών εγγυήσεων για τις τράπεζες, 
δεδομένου ότι και αυτό είναι στην ουσία αντιμετώπιση της ίδιας κατάστασης, όπως ακριβώς είχε επικαλεστεί η 
κυβέρνηση για την περίπτωση των επιχορηγήσεων που δε δέχτηκε να διαχωριστεί το νομοσχέδιο από τις 
κρατικές εγγυήσεις της τράπεζας και πήγε πακέτο. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγώ ευχαριστώ. 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Η αλήθεια, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι σήμερα πληρώνουμε το κόστος μιας πολιτικής κατεύθυνσης στην 
οικονομία που έβαζε σχεδόν όλα τα αυγά στον τουρισμό.  Έφτασε η μέρα που, αν δε στηριχθεί ο τουρισμός, 
απειλεί να «πουκουππίσει», να το πω έτσι κυπριακά, την κυπριακή οικονομία.   
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 Είμαστε αναγκασμένοι λοιπόν, για χάρη της κυπριακής οικονομίας, να ψηφίσουμε μέτρα τα οποία να 
στηρίξουν τον κυπριακό τουρισμό.  Πρέπει όμως να πούμε πράγματι ότι αυτή η πολιτική ήταν ευκαιρία να 
αλλάξει ο τρόπος που αναπτύσσεται αυτή η χώρα και στηρίζει την οικονομία της και όντως να στηρίξει 
περισσότερο τον πρωτογενή και δευτερογενή τομέα.   

 Διάβαζα σήμερα στην εφημερίδα πόσο άλλαξε ξαφνικά το ισοζύγιο εμπορικών συναλλαγών, πόσο οι 
εξαγωγές μας έχουν φτάσει στο μηδέν αυτούς τους μήνες και πόσο είμαστε εξαρτημένοι εκατόν τοις εκατόν 
πλέον από το εξωτερικό.  Ακόμα και στο ψωμί που τρώμε σε λίγο! 

 Λοιπόν, πέραν τούτου, και για τον τουρισμό, κύριε Πρόεδρε, και το ξέρουμε πάρα πολύ καλά, σήμερα ο 
κυπριακός τουρισμός ελέγχεται από τρία-τέσσερα γραφεία, «tour operators» τους λεγόμενους, τους 
διοργανωτές ταξιδιών και αυτό το νομοσχέδιο είναι αυτούς που θέλει να στηρίξει ουσιαστικά, μέσα από την 
παροχή αυτής της πιστωτικής σημείωσης.  Στηρίζονται βέβαια επαγωγικά και η λεγόμενη τουριστική 
βιομηχανία της Κύπρου και οι εργαζόμενοι.  Εμείς δεν έχουμε αντίρρηση να ψηφίσουμε αυτό το νομοσχέδιο, 
βάζουμε όμως δύο βασικές προϋποθέσεις:  Η μία να διασφαλιστούν τα δικαιώματα του καταναλωτή και των 
Κυπρίων, αλλά και των ξένων και η δεύτερη να διασφαλιστούν τα δικαιώματα των εργαζομένων.  Γι’ αυτό και 
έχουμε δύο τροπολογίες βασικά.  Η μία είναι σε τέσσερις εκδόσεις, τέσσερα σημεία, αλλά είναι η ίδια, και η 
δεύτερη έχει να κάνει με τη διασφάλιση των δικαιωμάτων των εργαζομένων και αναλόγως της τοποθέτησης της 
ολομέλειας πάνω στις δύο αυτές τροπολογίες θα τοποθετηθούμε και επί του νομοσχεδίου. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ποιοι άλλοι είπαμε ότι θέλετε να μιλήσετε; 

 Ο κ. Στεφάνου, μετά ο κ. Βότσης, μετά ο κ. Λιλλήκας και κρατάτε τη σειρά σας.  Και μετά ο κ. Αβέρωφ…  
Έχουμε πολλούς όμως, εντάξει. 

 Κύριε Στεφάνου, έχετε τον λόγο. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Δεν υπάρχει καμία αμφιβολία, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η πανδημία του 
κορωνοϊού, έχει προκαλέσει τεράστια προβλήματα και στην κοινωνία και στην οικονομία και πολύ περισσότερα 
προβλήματα σε έναν εξαιρετικής σημασίας τομέα της κυπριακής οικονομίας, που είναι ο τουρισμός.  Γι’ αυτό 
και δεν υπάρχει καμία αμφιβολία από κανέναν ότι πρέπει να εξευρεθούν τρόποι, εργαλεία, για να στηριχθεί και 
η οικονομία, ασφαλώς να στηριχθεί και ο τουρισμός που παράγει ένα πολύ σημαντικό ποσοστό από το 
ακαθάριστο εγχώριο προϊόν της κυπριακής οικονομίας.  Το εργαλείο των πιστωτικών σημειώσεων ή των 
«vouchers», όπως είναι πιο γνωστό, είναι γεγονός πώς βρίσκεται στο επίκεντρο της συζήτησης που γίνεται 
στην Ευρώπη και είναι επίσης γεγονός ότι κάτω από συγκεκριμένες συνθήκες και προϋποθέσεις, μπορεί να 
αποτελέσει ένα αποτελεσματικό εργαλείο για να βοηθήσει τον τομέα του τουρισμού να αντιμετωπίσει στο 
βαθμό του δυνατού τα προβλήματα που έχει προκαλέσει η πανδημία.  Πρέπει όμως να πω την ίδια ώρα ότι οι 
πιστωτικές σημειώσεις, πέρα από τα διάφορα ζητήματα, εγείρουν και ένα πολύ βασικό ζήτημα το οποίο δεν 
μπορούμε εύκολα να προσπερνούμε.  Και αυτό το ζήτημα είναι τα δικαιώματα των καταναλωτών και ειδικά το 
δικαίωμα των καταναλωτών να επιλέξουν αν τελικά θέλουν τα λεφτά τους πίσω ή αν θα αποδεχτούν το 
voucher.   

 Πρέπει να πω ότι η Γερμανία, που ήταν μια από τις πρώτες χώρες, αν όχι η πρώτη, που κινήθηκε προς 
την κατεύθυνση των vouchers, τελικά το πρόγραμμα που αρχικά είχε καταθέσει απορρίφθηκε από την 
Κομισιόν, γιατί δε διασφάλιζε το δικαίωμα των καταναλωτών να επιλέξουν, με αποτέλεσμα να πάνε σε άλλες 
λύσεις.  Η Κομισιόν δε, βλέποντας ότι πολλές χώρες θα πάνε στη λογική των πιστωτικών σημειώσεων, κάθισε 
σε συζήτηση και πήρε και αποφάσεις και έχει και οδηγίες και συστάσεις προς τις χώρες και η πιο βασική οδηγία 
που δίνει είναι ότι πρέπει ασφαλώς σε αυτή τη διαδικασία των πιστωτικών σημειώσεων να διασφαλίζεται το 
δικαίωμα των καταναλωτών να επιλέξουν μαζί με πολλά άλλα πράγματα.   

 Πρέπει να πω ότι ο δικός μας νόμος που ήρθε και που βελτιώθηκε, μέσα από την προσπάθεια όλων 
στην επιτροπή Οικονομικών, δε διασφαλίζει όπως η Κομισιόν θέλει και εμείς θα θέλαμε το δικαίωμα των 
καταναλωτών να αποφασίσουν για το τι θα κάνουν. Έγινε μια προσπάθεια να βελτιωθεί, πλην όμως δε 
διασφαλίζεται και αυτό το παραδέχονται, νομίζω, και το παραδέχθηκαν στην επιτροπή Οικονομικών όλοι οι 
βασικοί συντελεστές.  Και η Γενική Εισαγγελία και το υφυπουργείο και το υπουργείο και η Υπηρεσία 
Προστασίας του Καταναλωτή, όταν προσκλήθηκαν να έρθουν σε μια από τις συζητήσεις, ήταν κάθετοι 
αναφορικά με το θέμα.   

 Άρα, το διακύβευμα που έχουμε μπροστά μας με το να βοηθήσουμε τον τουρισμό με τις πιστωτικές 
σημειώσεις, είναι ότι κάποια από τα δικαιώματα των καταναλωτών θα τα περιορίσουμε;  Εμείς σε αυτό το 
διακύβευμα, αναγνωρίζοντας πλήρως την ανάγκη να στηριχθεί ο τουρισμός, αναγνωρίζοντας πλήρως τη 
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σημασία του τουρισμού για την κυπριακή οικονομία και κοινωνία, αναγνωρίζοντας πλήρως και τη δύσκολη 
κατάσταση στην οποία ιδιαίτερα ο τουρισμός της Κύπρου έχει περιέλθει, αλλά την ίδια ώρα αναγνωρίζοντας και 
τα δικαιώματα των καταναλωτών, έχουμε αποφασίσει να ψηφίσουμε αποχή.  Και η αποχή έχει το εξής μήνυμα:  
Από τη μια την αναγνώριση της δυσκολίας της κατάστασης και της σημασίας της στήριξης του τουρισμού…  
Και -ειρήσθω εν παρόδω- πρέπει να πω ότι ως κόμμα την περασμένη βδομάδα είχαμε ανακοινώσει μια 
ολοκληρωμένη πρόταση για τον τουρισμό και την είχαμε αποστείλει στην κυβέρνηση στις συνθήκες της 
πανδημίας και μετά για το πώς ο τουρισμός πρέπει να αντιμετωπίσει τις δυσκολίες, αλλά την ίδια ώρα 
δηλώνουμε ότι εν γνώσει μας δεν μπορούμε να συναινέσουμε στην παραβίαση δικαιωμάτων των 
καταναλωτών, έστω και αν το βασικό επιχείρημα που ακούστηκε στην επιτροπή Οικονομικών είναι ότι το 
νομοσχέδιο, όπως και να διαμορφωθεί, όπως και να ψηφισθεί, θα πάει στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή και η 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή ας το κρίνει.   

 Την ίδια ώρα πρέπει να πω ότι εμείς… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συντομεύετε, κύριε Στεφάνου, σας παρακαλώ! 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Τελειώνω. 

 …θα υπερψηφίσουμε τις τροπολογίες που καταθέτουν οι Οικολόγοι.  Πρώτον, είναι ένα βήμα, παρ’ ότι 
δε διασφαλίζονται τα δικαιώματα των καταναλωτών, αλλά είναι ένα βήμα προς αυτή την κατεύθυνση και, 
δεύτερον, έχει να κάνει και με την ανάγκη να διαφυλάξουμε τα δικαιώματα των εργαζομένων στην πολύ 
ευαίσθητη βιομηχανία του τουρισμού. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Βότσης. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Δε θα αναλύσω όπως έχουν κάνει οι προηγούμενοι συνάδελφοι το ότι βεβαίως βάλαμε όλα τα αυγά μας 
στον τουρισμό και τώρα προσπαθούμε να λύσουμε ένα πρόβλημα.  Είναι εκεί αυτό το πρόβλημα και πρέπει 
διαχρονικά οι επόμενες κυβερνήσεις και η νυν να το λύσουν.  

 Σήμερα αναγνωρίζουμε όλοι ότι ο τουρισμός είναι ο τομέας που έχει το μεγαλύτερο πρόβλημα, το οποίο 
βεβαίως μεταφέρεται και στην κυπριακή οικονομία, λόγω του ότι είναι επί του ΑΕΠ ένα πολύ μεγάλο ποσοστό.  
Όσα είπε ο Στέφανος τα έχουμε πει στην επιτροπή Οικονομικών σε τέσσερις συνεδριάσεις, στην προσπάθεια 
να βρούμε τη χρυσή τομή για να λύσουμε το πρόβλημα που όλοι θέλουμε να το λύσουμε.  Διότι στο τέλος της 
ημέρας πρέπει να πούμε ότι όχι μόνο δεν είμαστε μόνοι μας στον κόσμο, έχουμε γύρω μας το ανταγωνιστικό 
περιβάλλον, άλλες χώρες έχουν ήδη προχωρήσει και έκαμαν τις ανάλογες κινήσεις, οι οποίες κινήσεις, για να 
έχουμε όλη την εικόνα…  Καταρχάς, το κράτος τι κάμνει, για να ξέρει και ο κόσμος που μας ακούει;  Το κράτος 
εγγυάται μέχρι την 31η Δεκεμβρίου του 2021 την αφερεγγυότητα των επιχειρήσεων που θα δώσουν το voucher.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Τη φερεγγυότητα…  Όχι, είναι την αφερεγγυότητα που εγγυάται.  Δηλαδή, αν για έναν τουριστικό 
πράκτορα ή ένα ξενοδοχείο που έχει εκδώσει voucher, εμείς λέμε του πολίτη, του καταναλωτή, του tour 
operator του εξωτερικού ότι, αν αυτή η επιχείρηση που σου έδωσε το voucher στο τέλος της 31ης Δεκεμβρίου 
του 2021 καταστεί αφερέγγυος, εμείς ως κράτος θα σε καλύψουμε. Γιατί το κάμνουμε τούτο;  Το κάμνουμε και 
για τον καταναλωτή, αλλά κυρίως για να πείσουμε και τον οργανωτή ταξιδιών, κυρίως του εξωτερικού, που εκεί 
είναι το μεγάλο ποσό, τα €80 εκατομ., τα €5 εκατομ. αφορούν όσους έχουν κάνει απευθείας κρατήσεις με 
ξενοδόχους και το €1,5 εκατομ. αφορά τους tour operators της Κύπρου που έχουν οργανώσει κάποιες…  Και 
εκεί είναι το θέμα των καταναλωτών, γι’ αυτή την ομάδα είναι το θέμα των καταναλωτών.  Αλλά, στην 
προσπάθεια να μην κάψουμε όλο το πάπλωμα, ήρθε τούτο το νομοσχέδιο που στέλνει το μήνυμα και στον 
οργανωτή ταξιδιών του εξωτερικού, που τόσα χρόνια εμπιστεύεται την Κύπρο για τους πελάτες του, ότι τούτη η 
χώρα δε σε αφήνει εκτεθειμένο.  Όπως και του καταναλωτή.  Του καταναλωτή τι του λέμε;   Σίγουρα με τούτο 
τον νόμο λέμε σε αυτόν που θα σου δώσει το voucher ότι έχει το δικαίωμα να σου το δώσει, δε θα πιάσεις 
άμεσα τα λεφτά σου, σε δεκαπέντε μέρες, αλλά σου κάμνουμε guarantee ότι δε θα χάσεις σε καμία περίπτωση 
τα λεφτά σου και μπήκε και μια πρόνοια μετά από τις συζητήσεις στην επιτροπή μας ότι έχει και το δικαίωμα να 
δώσει κάποιου άλλου το κουπόνι που βαστά.   

 Άρα, σκέφτομαι, κάποιος που έσιει άμεση ανάγκη χρημάτων θα μπορεί να δώσει το κουπόνι σε κάποιο 
φίλο, συγγενή, γνωστό που θέλει να πάει αύριο να ακολουθήσει παρόμοιο πρόγραμμα με τζιείνο που έκλεισε 
τζιαι να αξιοποιήσει τα χρήματα που θα ήθελε.   
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ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Τζιαι εγγυημένο από το κράτος. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Τζιαι εγγυημένο από το κράτος!  

 Θεωρώ ότι κανένας τουριστικός πράκτορας, εάν κάποιος αύριο επιμένει οπωσδήποτε, γιατί έσιει ανάγκη 
να πκιάει τα λεφτά του, έθθα του τα δώσει. 

 Τώρα, αν θα μπλεχτούμε στη διαδικασία να το βάλουμε μες το κείμενο όπως είναι, σίουρα θα κάνουμε 
κάτι πολύ διαφορετικό που έκαμε η Ελλάδα, η οποία δεν προχώρησε απόλυτα τζιαι έλυσε το πρόβλημα 
καθαρά, με όλο τον σεβασμό και τον προβληματισμό για τους φίλους καταναλωτές, που θεωρώ ότι δεν είναι 
εκεί το πρόβλημα.  Αυτές τις κρίσιμες ώρες εμείς λέμε ότι πρέπει να στηρίξουμε αυτή την προσπάθεια, γι’ αυτό 
θα υπερψηφίσουμε το νομοσχέδιο που είναι ενώπιόν μας.   

 Τζιαι απολογούμαι που μίλησα λίγο παραπάνω, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Όι, είσαι εντάξει. 

 Η κ. Θεολόγου. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Θα πάρω την κουβέντα από εκεί που την άφησε ο πρόεδρος της επιτροπής Οικονομικών για το θέμα 
της αφερεγγυότητας.  Μέσα στο νομοσχέδιο, όπως γίνεται ο ορισμός της αφερεγγυότητας, λέει ότι 
«αφερεγγυότητα σημαίνει την κατάσταση κατά την οποία επιχείρηση αδυνατεί να αποπληρώσει όλα της τα 
χρέη όπως αυτά προκύπτουν» και ο καθορισμός «όλα της τα χρέη» δεν μπορεί παρά μόνο να θεωρείται 
αυστηρή έννοια όσον αφορά το ποιους ή αν μπορεί να πληρώσει.  Μπορεί να μπορεί να πληρώσει ορισμένα 
της χρέη.  Άρα, δε θα μπορεί να εγγυηθεί το κράτος μία επιχείρηση η οποία εν μέρει δεν μπορεί να πληρώσει 
τα χρέη της.  Και μπορεί να ξεφύγει σε τούτη την περίπτωση ο διοργανωτής ταξιδιών τζιαι να υπάρχει τούτο το 
παράθυρο, να μην μπορεί να ενεργοποιήσει εγγυητική που μπορεί να δώσει το κράτος σε τούτη την 
περίπτωση να καλύψει τις περιπτώσεις των καταναλωτών που θέλουν να πάρουν πίσω τα λεφτά τους.  Άρα, η 
ουσία του ορισμού της αφερεγγυότητας θα έπρεπε να ήταν «η επιχείρηση ή ο διοργανωτής ο οποίος θεωρείται 
ότι αδυνατεί να εκτελέσει το σύνολο ή μέρος των ταξιδιωτικών του υποχρεώσεων», όχι όλων των χρεών του, 
γιατί τζιαι στον νόμο που αφορά τα οργανωμένα ταξίδια δε μιλά για χρέη, μιλά για αδυναμία εκπλήρωσης 
υποχρεώσεών του ή μέρος των υποχρεώσεών του έναντι των ταξιδιωτών.  Άρα, αν όντως θέλουμε να 
στηρίξουμε με εγγυήσεις του κράτους τούτη την αφερεγγυότητα των επιχειρήσεων που ασχολούνται με τα 
οργανωμένα ταξίδια, δε θα έπρεπε να είναι τόσο αυστηρός ο ορισμός, ακριβώς για να καλύψουμε τζιαι το άλλο 
μέρος που αφορά τα δικαιώματα των καταναλωτών τζιαι να μη βρεθούν εκτεθειμένοι οι καταναλωτές απέναντι 
στις συγκεκριμένες διαδικασίες.   

 Εγώ, κύριε Πρόεδρε, θα στηρίξω τις τροπολογίες των Οικολόγων.  Αυτό το θέμα, αν η ολομέλεια κρίνει 
ότι δε θα έπρεπε να ήταν τόσο αυστηρό, ίσως να μπορεί να αλλάξει στη συζήτησή μας.  Εάν δεν αλλάξει, κύριε 
Πρόεδρε, εγώ δε θα στηρίξω το νομοσχέδιο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Θα συμφωνήσω με τους προλαλήσαντες που έχουν τονίσει την αναγκαιότητα ως Κύπρος επιτέλους να 
διαμορφώσουμε ένα διαφορετικό και πιο σύνθετο σύγχρονο μοντέλο οικονομικής ανάπτυξης, για να μην 
έχουμε τόσο μεγάλα ρίσκα από τομείς που είναι τόσο ευάλωτοι σε εξωγενείς παράγοντες.  Κάποια στιγμή 
πρέπει να γίνει αυτός ο στρατηγικός σχεδιασμός, για να μην τρέχουμε πάντα πίσω από την άμαξα.   

 Είναι απόλυτα αναγκαίο να στηριχθεί η τουριστική βιομηχανία, γιατί, είτε το θέλουμε είτε όχι, επηρεάζει 
ένα πολύ σημαντικό μέρος του ακαθάριστου εθνικού προϊόντος, χιλιάδες θέσεις εργασίας και όχι μόνο, αλλά 
και παρεμφερείς άλλες επιχειρήσεις.   

 Εμείς θα στηρίξουμε το νομοσχέδιο.  Έγινε πάρα πολλή συζήτηση για τα θέματα προστασίας των 
καταναλωτών, έγινε μια προσπάθεια και στην επιτροπή Οικονομικών να βρεθεί μια χρυσή τομή.  Επειδή 
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υπάρχουν και πιστεύω θα υπάρχουν πολύ λίγοι καταναλωτές οι οποίοι, είτε λόγω ανεργίας -αν βρεθούν στην 
ανεργία- είτε σημαντικής μείωσης των εισοδημάτων τους, θα χρειάζονται ενδεχόμενα εκείνα τα λεφτά, θα 
στηρίξουμε τις τροπολογίες των φίλων Οικολόγων.  Βεβαίως, αναμένουμε ότι και η τουριστική βιομηχανία και 
περισσότερο και κυρίως οι ξενοδόχοι θα διαμορφώσουν και ελκυστικά πακέτα προς τους Κύπριους πελάτες -
να το θέσω έτσι- έτσι ώστε τουλάχιστον σε αυτές τις δύσκολες ώρες να δημιουργηθούν συνθήκες για ανάπτυξη 
εσωτερικού τουρισμού, που θα κινήσει σε κάποιο βαθμό την τουριστική βιομηχανία, και θα έχουν και τη 
δυνατότητα οι Κύπριοι πολίτες με λιγότερο κόστος, αφού δε θα ταξιδέψουν στο εξωτερικό, να κάνουν διακοπές 
στην Κύπρο μετά από δύο μήνες κλεισούρας στο σπίτι. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγώ ευχαριστώ. 

 Ο κ. Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Είναι γεγονός ότι ο κορωνοϊός ανέδειξε και τις δυνατότητες και τις δυνάμεις και τις αδυναμίες αυτής της 
πολιτείας και ιδιαίτερα της οικονομίας.  Και στον τομέα του τουρισμού θα βιώσουμε περαιτέρω αλλαγές, 
απλούστατα γιατί αλλάζουν σε παγκόσμιο επίπεδο πλέον οι ταξιδιωτικές συνήθειες και οι συνθήκες.  Και είναι 
εδώ που χρειάζεται να δούμε έγκαιρα ότι τα έσοδα που θα χάσει η οικονομία από τον τουρισμό θα πρέπει να 
υποκατασταθούν με τον έναν ή τον άλλο τρόπο από άλλους τομείς και δη τον πρωτογενή τομέα της 
παραγωγής.   

 Στο συγκεκριμένο νομοσχέδιο που έχουμε μπροστά μας, ναι, χαλαρώνει, αλλά δεν εξαφανίζεται το 
κατοχυρωμένο δικαίωμα του καταναλωτή να αποφασίσει ο ίδιος αν θα απαιτήσει να του επιστραφούν ως 
πρώτη επιλογή τα ποσά τα οποία έχει προπληρώσει για το όποιο τουριστικό προϊόν έχει αγοράσει.  Όμως θα 
πρέπει να είμαστε ρεαλιστές.  Τι θα γίνει στην οικονομία και ιδιαίτερα στις επιχειρήσεις του τουριστικού τομέα, 
αν απαιτήσουν όσοι έχουν προπληρώσει τα ογδόντα εκατομμύρια να επιστραφούν αυτά ή μέρος από αυτά ως 
πρώτη προτεραιότητα πίσω στους πελάτες;  Απλούστατα, θα κλείσουν πάρα πολλές επιχειρήσεις!  Και είναι 
αυτό το οποίο το Υφυπουργείο Τουρισμού σωστά έχει υποδείξει ως πρώτη προτεραιότητα καθορίζοντας ότι η 
πρώτη επιλογή είναι το voucher, η πιστωτική σημείωση και όχι η άμεση επιστροφή των χρημάτων, δικαίωμα το 
οποίο δε χάνεται, δικαίωμα το οποίο μπορεί να ασκηθεί σε ένα μεταγενέστερο στάδιο.  Ως εκ τούτου, επειδή 
συμφωνούμε με αυτή την προσέγγιση, εμείς θα ψηφίσουμε το νομοσχέδιο.   

 Για τα εργασιακά και τα υπόλοιπα νομίζω ότι κατοχυρώνονται τα δικαιώματα των εργαζομένων μέσα 
από τις συλλογικές συμβάσεις.  Είναι ένας τομέας ιδιαίτερος ο τουριστικός, χρειάζεται προσοχή, γι’ αυτό δε θα 
ψηφίσουμε τις τροπολογίες οι οποίες έχουν κατατεθεί. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λίνος Παπαγιάννης. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Καταρχάς, Πρόεδρε, να πούμε ότι, όπως και στα υπόλοιπα νομοσχέδια έτσι και σε αυτό υπάρχει μια 
προσπάθεια για ωραιοποίηση της κατάστασης, ενώ στην πραγματικότητα δεν υπάρχει η ανάλογη κάλυψη 
προς τον συγκεκριμένο τομέα στον οποίο αναφερόμαστε και, παρ’ όλον ότι θα στηρίξουμε το νομοσχέδιο, καλό 
είναι να γνωρίζουν επ’ ακριβείας οι όσοι θα αιτηθούν ότι δε θα καλυφθούν όλοι.  Και αυτό είναι ξεκάθαρο.  Και 
καλό θα ήταν επίσης να ξεκαθαρίσουμε ότι θα μπορούσαν να γίνουν πολύ περισσότερα για έναν τομέα όπως 
είναι ο τουρισμός.  Και γι’ αυτό κάνουμε ακόμα μία έκκληση προς την κυβέρνηση να αλλάξει τουλάχιστον και να 
ενισχύσει τα πακέτα τα οποία θα προορίζονται για τον τουρισμό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είχαμε πει, ει δυνατόν, ένας από κάθε κόμμα και, ει δυνατόν, μέχρι το πολύ δυόμισι λεπτά.   

 Ο κ. Θεοπέμπτου θέλει να μιλήσει.  Εγώ θα του δώσω τον λόγο κατ’ εξαίρεση.  Να μη γίνει 
προηγούμενο.   

 Για μισό λεπτό, κύριε Θεοπέμπτου.  

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έσιει τζιαι ’πού άλλα κόμματα, πριν δώσετε τον λόγο σε δεύτερο άτομο… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Τωρά ακούω ότι έσιει τζι άλλα κόμματα μέσα. 

 Ο κ. Θεοπέμπτου. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Σας ευχαριστώ, Πρόεδρε, πραγματικά θα είμαι πολλά σύντομος.   

 Θέλω να υπενθυμίσω σε όλους την κατάσταση που είχαμε στην Κύπρο τα παλιά τα χρόνια, όπου τις 
καλοκαιρινές περιόδους έσφυζαν οι πόλεις από ζωή, έβγαιναν οι τουρίστες έξω, είχαμε την περιοχή στην 
Πάφο, την Αγίου Αντωνίου, την παραλιακή στη Γερμασόγεια.  Εγώ θυμούμαι στη Λάρνακα-Δεκέλεια πόσο 
πολύ κόσμο είχε, τουρίστες να κυκλοφορούν.  Συγκρίνετε τώρα.  Όλοι οι τουρίστες είναι εξαφανισμένοι λόγω 
του all inclusive, για το οποίο έπρεπε η κυβέρνηση να φροντίσει κάποια στιγμή να βάλει έναν περιορισμό, έναν 
όρο, μια συμφωνία, να μπορεί ο τουρίστας που έρχεται στην Κύπρο να βγαίνει έξω, να ξοδεύει τα λεφτά του 
στην πόλη. 

 Ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Ανδρέας Κυπριανού. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Το 2013, όταν ένας άλλος τομέας της οικονομίας, οι υπηρεσίες, ο τραπεζικός τομέας κ.λπ., κατέρρεε 
καταστρέφοντας την Κύπρο, ελέαμεν «ώρα να επενδύσουμε στους παραγωγικούς τομείς της οικονομίας, όπως 
είναι ο τουρισμός, η ναυτιλία, η γεωργοκτηνοτροφία» κ.λπ. κ.λπ.  Δεν ξέρω ποιος αποκλείει τον τουρισμό από 
το να είναι παραγωγικός τομέας της οικονομίας τόσο εύκολα.  Βεβαίως και η κάθε χώρα, η κάθε οικονομία έχει 
τα συγκριτικά της πλεονεκτήματα.  Και η Κύπρος έχει τα συγκριτικά της πλεονεκτήματα και πρέπει να 
αξιοποιήσει και να μεγεθύνει, αν θέλετε, το τουριστικό της προϊόν, το ακαθάριστο εθνικό προϊόν που 
προέρχεται από τον τουρισμό.  Όπως έχει μυαλά, για να τα επενδύσει στον τομέα των υπηρεσιών, όπως έχει 
καλά παραδοσιακά προϊόντα -εξού και τα €250 τόσα εκατομ. έσοδα από το χαλλούμι- για να επενδύσει εκεί 
που μπορεί στη γεωργοκτηνοτροφία, όπως έχει, αν θέλετε, δυνατότητα σε κάποιο μέγεθος μεταποίησης και 
σαφέστατα έχει και δυνατότητες ανάπτυξης της οικοδομικής βιομηχανίας.  Την πολεμήσαμε και αυτή κατά 
καιρούς με τα γνωστά θέματα, όταν έφερνε πολύ εισόδημα στην Κύπρο.  Άρα, το να στηρίξουμε τον τουρισμό 
είναι εκ των ων ουκ άνευ και είναι θεωρητικό και μόνο θεωρητικό και άτοπο, αν θέλετε, πολιτικά να λέμε 
«ξέρετε, εκάναμε λάθος που επενδύσαμε στον τουρισμό».  Δεν εκάναμε κανένα λάθος που επενδύσαμε στον 
τουρισμό, πολύ καλά επενδύσαμε στον τουρισμό, πολύ καλά έκανε το Υφυπουργείο Τουρισμού, πολύ καλά 
αναπτύσσεται το υφυπουργείο με στρατηγικές εθνικές, για να επεκτείνουμε την τουριστική περίοδο, γιατί είναι 
αυτό το οποίο μπορούμε να κάνουμε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Άφησε τζιαι λλίον χρόνο για τον αρχηγό σου! 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Βεβαίως! 

 Ούτε μεγάλες εκτάσεις έχουμε, για να έχουμε καλλιέργειες, ούτε μεγάλες βιομηχανικές επιλογές έχουμε, 
για να έχουμε τεράστιες βιομηχανίες αυτοκινήτων κ.λπ.  Αυτό που έχουμε καλά το χειριζόμαστε.   

 Αυτό το νομοσχέδιο είναι εκ των ων ουκ άνευ, γιατί απλούστατα θα δώσει δυνατότητα ρευστότητας στις 
επιχειρήσεις να αντέξουν τη δύσκολη περίοδο χωρίς κανένα πρόβλημα για τον καταναλωτή.  Οι οποιεσδήποτε 
τροπολογίες θέλουν να δημιουργήσουν πρόβλημα, για να υπάρχει ρευστότητα στην αγορά, ουσιαστικά 
οδηγούν επιχειρήσεις στο κλείσιμο.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Στεφάνου. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε, ζήτησα τον λόγο, όχι για να σχολιάσω οτιδήποτε ούτε να μπούμε στη συζήτηση 
κατά πόσο ο τουρισμός πρέπει ή όχι.  Μία πολύ σημαντική συμπλήρωση την οποία παρέλειψα να κάνω, ότι, 
εάν υπερψηφιστούν οι τροπολογίες -τις οποίες και εμείς θα ψηφίσουμε- των Οικολόγων, θα υπερψηφίσουμε 
και το νομοσχέδιο, ειδάλλως θα μείνουμε στην αποχή. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου.    

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Σύντομα, Πρόεδρε.   

 Κάθε φορά που έχουμε κρίση, θα ακουστούν οι επίκαιρες φωνές, πως είναι λάθος το ότι επενδύσαμε 
στον τουρισμό, λάθος γιατί επενδύουμε στα ακίνητα, λάθος γιατί κτίζουμε και πουλούμε, λάθος γιατί έχουμε 
υπηρεσίες είτε λογιστικών ή νομικών.  Ε, μα, αυτή είναι η Κύπρος!  Αυτή είναι η Κύπρος!  Εάν κάποιοι έχουν 
την άποψη ότι πρέπει να κλείσουμε τον τουρισμό, την ανάπτυξη γης και τις υπηρεσίες, πώς θα ζει η Κύπρος; 

 Χαιρετίζουμε τη θέση του ΑΚΕΛ, όπως την εξέφρασε στην αρχή ο Στέφανος, ότι πρέπει σε κάθε κρίση 
να ζυγίζουμε, να βάζουμε στη ζυγαριά και τα δικαιώματα των καταναλωτών, αλλά και τις οικονομίες στο 
σύνολο, αλλά μας τα χάλασε με την τοποθέτησή του ότι θα ψηφίσει τις τροπολογίες.   

 Απλώς, θέλω να επισημάνω, κύριε Πρόεδρε -με απόλυτο σεβασμό στο τι θα πράξει το κάθε κόμμα- ότι η 
υπερψήφιση των τροπολογιών των Οικολόγων ακυρώνει τη φιλοσοφία του νομοσχεδίου και καλύτερα είτε να 
αποσυρθεί είτε να καταψηφιστεί.  Δε θα έχει κανένα νόημα να ψηφίσουμε αυτό το νομοσχέδιο, αν περάσουν οι 
τροπολογίες του συνάδελφου του κ. Περδίκη, γιατί ακυρώνουν αυτά που με πολλή λογική είπε ο Στέφανος, για 
να αιτιολογήσει τη θέση του κόμματός του προς την αποχή. 

 Υπάρχει και ένα άλλο σημείο.  Μα, κάθε φορά που εννά ψηφίσουμε έναν νόμο, εννά βάλλουμεν τζιαι 
όρους; Που πολύ σωστά εμείς θα το ψηφίσουμε πρωτίστως για τους εργαζομένους στην τουριστική 
βιομηχανία, γιατί, αν δεν ψηφιστεί, θα πάν’ στην ανεργία.  Έν’ για τους εργαζομένους και για τους καταναλωτές.  
Κάθε φορά που ψηφίζουμε κάτι, να προσθέτουμε και την υποχρέωση να κρατούν τους υπαλλήλους.  Μα, δεν 
το πράξαμε;  Κύριε Πρόεδρε, δεν το πράξαμε, όταν ψηφίζαμε ότι όποιος μπει στο πρόγραμμα στήριξης του 
Υπουργείου Εργασίας έχει την υποχρέωση να μην απολύσει κανέναν ούτε κατά τη διάρκεια που είναι στο 
πρόγραμμα, αλλά και αρκετούς μήνες μετά από το πρόγραμμα; 

 Επιπρόσθετα, μα, ξεχνά αυτό σώμα την εποχικότητα του τουρισμού;  Όταν λες από τη στιγμή που θα 
δοθούν οι εγγυήσεις συν έξι μήνες, είναι τέλος Μαΐου.  Μέχρι να ψηφιστεί, να δημοσιευτεί και να δοθούν οι 
κρατικές εγγυήσεις, καλόν Ιούλη.  Ούλλα τα ξενοδοχεία μας κλείουν Οκτώβριο.  Ε, και θέλει ο συνάδελφος και 
οι φίλοι της αριστεράς να ψηφίσουν, ούτως ώστε μια βιομηχανία που υπό φυσιολογικές συνθήκες έκλειε τον 
Οκτώβριο να τους υποχρεώνει να έχουν το φουλ του προσωπικού τους και να ακυρώσουμε τα σχέδια 
δεκαετιών να τους έχουν ως τον Γενάρη;  Κλειστά τα ξενοδοχεία, ενώ υπάρχει το σχέδιο που είναι 
συμφωνημένο με τις συντεχνίες για τη στήριξη των εργαζομένων από τον Οκτώβριο ως τον Μάρτιο; 

 Κύριε Πρόεδρε, κλείνω, λέγοντας ότι, αν θα περάσουν οι τροπολογίες, καλύτερα να μην ψηφιστεί, γιατί 
είναι ωσάν να μην έχουμε κάμει κάτι για την οικονομία μας, τους εργαζομένους και την ξενοδοχειακή 
βιομηχανία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κύριε Μυλωνά, μόνο για μισό λεπτό, σας παρακαλώ! 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Όπως πάντα, κύριε Πρόεδρε.  

 Μπορεί να είναι και σχετικό και άσχετο, €6 δις περίπου η γερμανική κυβέρνηση θα προσφέρει στη 
Lufthansa, για να τη σώσει.  Να υπενθυμίσω για την ιστορία, μπορεί να είναι σχετικό και άσχετο, για μένα είναι 
σχετικότατο, η Eurocypria έκλεισε παρά τις εγγυήσεις και κλείσαμε και τη Cyprus Airways για €30 εκατομ., τον 
κρατικό αερομεταφορέα, που είναι χρήσιμο εργαλείο για τον τουρισμό που αγωνιούμε όλοι τώρα.  Απλώς, να 
υπενθυμίσω τα γεγονότα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είχα πρόθεση να μιλήσω, αλλά υποχρεώνομαι να μιλήσω, γιατί ειλικρινά δεν μπορώ 
να παρακολουθήσω τη λογική κάποιων.  Δεν καταλαβαίνω γιατί, όταν κάποιοι εκφράζουν τις απόψεις τους, οι 
απόψεις τους να είναι όροι και προϋποθέσεις και γιατί άλλοι, όταν διατυπώνουν τις δικές τους απόψεις, να είναι 
η σοφία της Κύπρου ολόκληρης.  Έν’ τα καταλαβαίνω αυτά τα πράγματα.  Γιατί δηλαδή οι δικές μας οι απόψεις 
να θεωρείται ότι βάλλουν όρους και προϋποθέσεις στο οποιοδήποτε ζήτημα;  Έχουμε κάποιες θέσεις.  Έχουμε 
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δικαίωμα να τις διατυπώνουμε, ναι ή όχι;  Αυτό είναι το θέμα.  Εμείς σεβόμαστε την κάθε διαφορετική άποψη.  
Αλλά γιατί οι άλλοι να μη δέχονται να λέμε τη δική μας την άποψη; 

 Το δεύτερο που θέλω να πω, οι τροπολογίες του κ. Περδίκη δεν αλλοιώνουν κατά την άποψή μου 
καθόλου τη φιλοσοφία αυτού που λέει ο κ. Νεοφύτου.  Απλώς, τι κάμνει ο κ. Περδίκης;  Λέει ότι θα πρέπει να 
λαμβάνονται υπόψη οι Οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Οι Ευρωπαϊστές φαίνεται ότι σε τούτην την 
περίπτωση θέλουν να αποστασιοποιηθούν από την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Δικαίωμά τους.  Εν έχουμε κανένα 
πρόβλημα.  Αλλά διερωτώμαι γιατί εμείς εν έχουμε το δικαίωμα να κάμουμε τζιείνο που εμείς νομίζουμε σωστό; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Η συζήτηση εξαντλήθηκε.   

 Να διαβαστούν οι τροπολογίες. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Σε ό,τι αφορά…  Υπάρχει συλλογική σύμβαση και υπάρχει και η συμφωνία για προσωρινή αναστολή.  
Ως εκ τούτου, οι ανησυχίες που διατυπώνει ο κ. Νεοφύτου δεν ισχύουν, γιατί θα εφαρμοστεί η προσωρινή 
αναστολή. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Διαβάστε τις τροπολογίες. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες του βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών κ. Γιώργου 
Περδίκη για το νομοσχέδιο «Ο περί της Λήψης Έκτακτων Μέτρων στον Τομέα του Τουρισμού Νόμος 

του 2020» 
1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του εδαφίου (1) του άρθρου 3 του νομοσχεδίου ως εξής:  

α) με την ένθεση της φράσης «Τηρουμένων των προνοιών των Οδηγιών, 93/13/ΕΟΚ, 1999/44/ΕΚ, 
2015/2302/ΕΕ και 2011/83/ΕΕ, όπως εκάστοτε τροποποιούνται ή αντικαθίστανται,» στην αρχή 
του άρθρου και  

β) τις συνακόλουθες γραμματικές και συντακτικές αλλαγές.  

2. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του εδαφίου (1) του άρθρου 4 του νομοσχεδίου ως εξής:  

α) με την ένθεση της φράσης «Τηρουμένων των προνοιών των Οδηγιών, 93/13/ΕΟΚ, 1999/44/ΕΚ, 
2015/2302/ΕΕ και 2011/83/ΕΕ, όπως εκάστοτε τροποποιούνται ή αντικαθίστανται,» στην αρχή 
του άρθρου και  

β) τις συνακόλουθες γραμματικές και συντακτικές αλλαγές.  

3. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του εδαφίου (1) του άρθρου 5 του νομοσχεδίου ως εξής:  

α) με την ένθεση της φράσης «Τηρουμένων των προνοιών των Οδηγιών, 93/13/ΕΟΚ, 1999/44/ΕΚ, 
2015/2302/ΕΕ και 2011/83/ΕΕ, όπως εκάστοτε τροποποιούνται ή αντικαθίστανται,» στην αρχή 
του άρθρου και 

β) τις συνακόλουθες γραμματικές και συντακτικές αλλαγές.  

4. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του εδαφίου (1) του άρθρου 6 του νομοσχεδίου ως εξής:  

α) με την ένθεση της φράσης «Τηρουμένων των προνοιών των Οδηγιών, 93/13/ΕΟΚ, 1999/44/ΕΚ, 
2015/2302/ΕΕ και 2011/83/ΕΕ, όπως εκάστοτε τροποποιούνται ή αντικαθίστανται,» στην αρχή 
του άρθρου και 

β) τις συνακόλουθες γραμματικές και συντακτικές αλλαγές.  

5. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 7 του νομοσχεδίου με την ένθεση νέου εδαφίου (5) ως 
εξής:  

 «(5) Ουδεμία κυβερνητική εγγύηση εκδίδεται δυνάμει του παρόντος νόμου σε σχέση με επιχείρηση που 
προβαίνει σε απόλυση υπαλλήλου για περίοδο έξι μηνών από τη δημοσίευση του παρόντος νόμου στην 
Επίσημη Εφημερίδα της Κυπριακής Δημοκρατίας.».  

Σημείωση: 
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 Σκοπείται η ξεκάθαρη αναφορά στο νομοσχέδιο της μη παραβίασης των κατοχυρωμένων δικαιωμάτων 
των καταναλωτών με βάση το ευρωπαϊκό δίκαιο.  Επιπλέον, σκοπείται η εξασφάλιση των εργαζομένων των 
επιχειρήσεων που θα τυγχάνουν της προστασίας του νόμου αυτού από απόλυση για έξι μήνες από τη 
δημοσίευση του νόμου αυτού στην Επίσημη Εφημερίδα του κράτους.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία!  Θα προχωρήσουμε σε ψηφοφορία για όλες ταυτόχρονα, να μεν γίνεται μια και δύο. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των τροπολογιών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Οι τροπολογίες απορρίπτονται. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Έκδοση πιστωτικών σημειώσεων για ακύρωση οργανωμένου ταξιδιού αντί επιστροφής χρημάτων.  
Άρθρο 3.  

 Έκδοση πιστωτικών σημειώσεων από ξενοδοχειακή επιχείρηση για απευθείας ιδιωτική κράτηση αντί 
αποζημίωσης.  Άρθρο 4. 

 Έκδοση πιστωτικών σημειώσεων από ξενοδοχειακή επιχείρηση ή εταιρεία κρουαζιέρας προς 
διοργανωτή αντί αποζημίωσης.  Άρθρο 5. 

 Έκδοση πιστωτικών σημειώσεων από επιχείρηση εκμίσθωσης οχημάτων χωρίς οδηγό προς 
καταναλωτή αντί αποζημίωσης.  Άρθρο 6. 

 Παραχώρηση κρατικής εγγύησης.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων, όπως δεν έχουν τροποποιηθεί, όπως ήταν αρχικά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία ψήφος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, μία εναντίον και δεκαεπτά αποχές, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Λήψης Έκτακτων Μέτρων στον Τομέα του Τουρισμού 
Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία ψήφος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, μία εναντίον και δεκαεπτά αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα τιτλοφορείται Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2020.  

 Να διαβαστεί ο σκοπός, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να παραχωρηθούν φορολογικά κίνητρα σε ιδιοκτήτες που 
ενοικιάζουν ακίνητη περιουσία σε φυσικά ή νομικά πρόσωπα, με στόχο να προβούν σε εθελοντική μείωση του 
ενοικίου για συγκεκριμένη χρονική περίοδο για αντιμετώπιση των επιπτώσεων που επέφερε στην οικονομική 
κατάσταση των ενοικιαστών η πανδημία του COVID-19. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Μαρίνος Μουσιούττας  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Αβέρωφ Νεοφύτου  Γιώργος Λιλλήκας 

 Μάριος Μαυρίδης  Μιχάλης Γιωργάλλας  

 Ονούφριος Κουλλά Γιώργος Περδίκης 

 Στέφανος Στεφάνου Άννα Θεολόγου 

 Άριστος Δαμιανού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο διά 
τηλεδιασκέψεων που πραγματοποιήθηκαν στις 11, 14, 16,18 και 20 Μαΐου 2020.  Στο στάδιο της συζήτησης 
συμμετείχε ο Υπουργός Οικονομικών, ο Έφορος Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων και ο γενικός διευθυντής του 
Υπουργείου Οικονομικών.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται όπως αρχικά κατατέθηκε είναι η τροποποίηση του περί Φορολογίας 
του Εισοδήματος Νόμου, ώστε να παραχωρηθούν φορολογικά κίνητρα σε ιδιοκτήτες που ενοικιάζουν ακίνητη 
περιουσία σε φυσικά ή νομικά πρόσωπα, με στόχο αυτά να προβούν σε εθελοντική μείωση του ενοικίου για 
περίοδο τριών μηνών, συνεπεία της επιδείνωσης της οικονομικής κατάστασης των ενοικιαστών, λόγω της 
πανδημίας του ιού COVID-19.  
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 Ειδικότερα, με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις παραχωρείται φορολογική ελάφρυνση επί του καταβλητέου 
φόρου εισοδήματος σε ιδιοκτήτες που ενοικιάζουν ακίνητη περιουσία σε φυσικά ή νομικά πρόσωπα, για να 
προβούν σε εθελοντική μείωση του καταβλητέου ενοικίου για την περίοδο από την 1η Απριλίου έως την 30η 
Ιουνίου 2020, η οποία ισούται με το πενήντα τοις εκατόν (50%) του ποσού της μείωσης του ενοικίου στην 
οποία θα προβεί ο ιδιοκτήτης, νοουμένου ότι η μείωση του ενοικίου δεν υπερβαίνει το πενήντα τοις εκατόν 
(50%) και δεν είναι μικρότερη του τριάντα τοις εκατόν (30%) του μηνιαίου ενοικίου. 

 Σημειώνεται ότι δε θα παραχωρείται φορολογική ελάφρυνση, στην περίπτωση που ο ιδιοκτήτης και ο 
ενοικιαστής είναι συνδεδεμένα πρόσωπα, όπως αυτά ορίζονται στον περί Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμο. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι μαζί με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο είχε αρχικά κατατεθεί και δεύτερο 
νομοσχέδιο με τίτλο «Ο περί Έκτακτης Εισφοράς για την Άμυνα της Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2020», το οποίο με επιστολή του Υπουργείου Οικονομικών, ημερομηνίας 19 Μαΐου 2020, αποσύρθηκε.  Με το 
υπό αναφορά νομοσχέδιο προτείνετο επίσης φορολογική ελάφρυνση, σε περίπτωση εθελοντικής μείωσης του 
καταβλητέου ενοικίου κατά τον ίδιο τρόπο, και προϋποθέσεις που προτείνεται η φορολογική ελάφρυνση σε 
σχέση με την καταβολή φόρου εισοδήματος και ειδικότερα η περαιτέρω μείωση των ακαθάριστων ενοικίων της 
περιόδου Απριλίου-Ιουνίου 2020, επί των οποίων καταβάλλεται έκτακτη εισφορά κατά πενήντα τοις εκατόν 
(50%) της μείωσης του ενοικίου στην οποία ο ιδιοκτήτης προέβη εθελοντικά, νοουμένου ότι η αρχική μείωση 
του ενοικίου δεν υπερβαίνει το πενήντα τοις εκατόν (50%) του μηνιαίου ενοικίου και δεν είναι μικρότερη του 
τριάντα τοις εκατόν (30%). 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης μέλη της επιτροπής εξέφρασαν σοβαρές επιφυλάξεις ως προς την 
αποτελεσματικότητα των προτεινόμενων ρυθμίσεων και κάλεσαν το Υπουργείο Οικονομικών όπως προβεί σε 
επανεξέταση και αναθεώρηση του υπό αναφορά νομοσχεδίου. 

 Συναφώς, το Υπουργείο Οικονομικών με επιστολή του, ημερομηνίας 18 Μαΐου 2020, υπέβαλε 
αναθεωρημένο κείμενο του πρώτου υπό αναφορά νομοσχεδίου σύμφωνα με το οποίο προτείνονται νέες 
ρυθμίσεις για παραχώρηση πίστωσης φόρου αντί φορολογικής ελάφρυνσης σε ιδιοκτήτες που ενοικιάζουν 
ακίνητη περιουσία σε φυσικά ή νομικά πρόσωπα, εάν αυτοί προβούν σε μείωση του ενοικίου για περίοδο μέχρι 
τριών μηνών εντός του έτους 2020. Η πίστωση φόρου που θα παραχωρείται ισούται με το 50% του ποσού 
μείωσης του ενοικίου, νοουμένου ότι η εν λόγω μείωση ενοικίου δεν υπερβαίνει το πενήντα τοις εκατόν (50%) 
και δεν είναι μικρότερη του τριάντα τοις εκατόν (30%) του μηνιαίου ενοικίου. 

 Στην ίδια επιστολή παρατίθενται διευκρινίσεις σε σχέση με θέματα που τέθηκαν  από μέλη της 
επιτροπής στο πλαίσιο της συζήτησης αναφορικά με τους δικαιούχους του εν λόγω κινήτρου, το ύψος της 
έκπτωσης επί του ενοικίου και την περίοδο ισχύος των προτεινόμενων ρυθμίσεων.  

 Στο πλαίσιο της τηλεδιάσκεψης της επιτροπής που πραγματοποιήθηκε στις 18 Μαΐου 2020 μέλη της 
επιτροπής ζήτησαν περαιτέρω διευκρινίσεις ως προς την περίοδο ισχύος του προτεινόμενου μέτρου και 
κάλεσαν το Υπουργείο Οικονομικών όπως προβεί εκ νέου στις απαραίτητες διορθώσεις επί του νομοσχεδίου, 
ώστε να μπορούν να επωφελούνται του κινήτρου όλοι οι ιδιοκτήτες που προέβησαν σε μείωση των ενοικίων 
από τον μήνα Απρίλιο του 2020 και εντεύθεν.  

 Ως εκ τούτου, το Υπουργείο Οικονομικών με δεύτερη επιστολή, ημερομηνίας 19 Μαΐου 2020, 
προχώρησε σε υποβολή αναθεωρημένου κειμένου του υπό αναφορά νομοσχεδίου για δεύτερη φορά, το οποίο 
αναθεωρήθηκε περαιτέρω για τρίτη φορά, μετά την τηλεδιάσκεψη της επιτροπής που πραγματοποιήθηκε στις 
20 Μαΐου 2020. 

 Συναφώς, στο τελικά αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου έχουν περιληφθεί οι ακόλουθες ρυθμίσεις: 

1. H πίστωση φόρου θα παραχωρείται για μείωση ενοικίων που αφορά περίοδο που δεν υπερβαίνει τους 
τρεις μήνες και εμπίπτει εντός της φορολογικής περιόδου 2020, ανεξαρτήτως των συμφωνηθέντων 
μηνών μείωσης. 

2. H μείωση ενοικίου θα γίνεται με γραπτή συμφωνία μεταξύ ιδιοκτήτη και ενοικιαστή. 

3. Η πίστωση φόρου δε θα παραχωρείται, στην περίπτωση που ο ιδιοκτήτης και ο ενοικιαστής είναι 
συνδεδεμένα πρόσωπα όπως αυτά ορίζονται στον περί Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμο. 

4. Η πίστωση φόρου δύναται να χρησιμοποιηθεί έναντι του συνολικού φόρου που προκύπτει για το 
φορολογικό έτος 2020. 

5. Οποιοσδήποτε επιστρεπτέος φόρος προκύπτει από την πίστωση αυτή δεν μπορεί να υπερβεί το ποσό 
του φόρου που έχει καταβληθεί.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφύλαξε την τελική τοποθέτηση όλων των εκπροσωπούμενων σε αυτή πλευρών κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 O κ. Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εισηγούμαι όπως μπει η δική μου πρόταση νόμου πρώτα στην ψηφοφορία, διότι είναι 
γενικότερη.  Αν υπερψηφιστεί, καθιστά υποχρεωτική μείωση των ενοικίων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η δική σας η πρόταση είναι ποια; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Η επόμενη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία!   

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Ενοικίων (Προσωρινή Μείωση) Νόμος του 2020» και είναι πρόταση 
νόμου του κ. Γιώργου Λιλλήκα, βουλευτή της Συμμαχίας Πολιτών. 
 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει και τον σκοπό του υπ’ αριθμόν 7 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέσπιση νομοθεσίας, ώστε τα ενοίκια να μειωθούν για συγκεκριμένη χρονική περίοδο, με στόχο την 
προστασία των ενοικιαστών, στο πλαίσιο της αντιμετώπισης των συνεπειών από την πανδημία του COVID-19. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την πρόταση νόμου 
«Ο περί Ενοικίων (Προσωρινή Μείωση) Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 

 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Μαρίνος Μουσιούττας  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Αβέρωφ Νεοφύτου  Γιώργος Λιλλήκας 

 Μάριος Μαυρίδης Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Ονούφριος Κουλλά Γιώργος Περδίκης 

 Στέφανος Στεφάνου Άννα Θεολόγου 

 Άριστος Δαμιανού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού πραγματοποίησε διαβούλευση για την 
πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε από τον κ. Γιώργο Λιλλήκα, βουλευτή της Συμμαχίας Πολιτών, 
διά τηλεδιασκέψεως στις 20 Μαΐου 2020.  

Στη διαβούλευση έλαβαν μέρος ο Έφορος Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων, ο γενικός διευθυντής του 
Υπουργείου Οικονομικών και εκπρόσωποι της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας.  

 Σκοπός της υπό αναφορά πρότασης νόμου, όπως αυτή είχε αρχικά κατατεθεί, είναι η προσωρινή 
επιβολή μείωσης των ενοικίων για περίοδο εννέα μηνών, ήτοι από την 1η Ιουνίου 2020 έως την 28η 
Φεβρουαρίου 2021, με στόχο την προστασία των ενοικιαστών συνεπεία της επιδείνωσης της οικονομικής τους 
κατάστασης από τις επιπτώσεις της πανδημίας του COVID-19. 

 Ειδικότερα, με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις κατά τη διάρκεια της πιο πάνω περιόδου απαγορεύεται 
οποιαδήποτε επιβολή αύξησης επί του ενοικίου και παράλληλα προτείνεται όπως τα ενοίκια μειώνονται 
υποχρεωτικά ως ακολούθως: 

1. Σε περίπτωση που ιδιοκτήτης ακινήτων που τίθενται προς ενοικίαση λαμβάνει ενοίκια επί των ακινήτων 
του το σύνολο των οποίων δεν υπερβαίνει τις δύο χιλιάδες ευρώ (€2.000) μηνιαίως, έκαστο ενοίκιο 
μειώνεται κατά είκοσι τοις εκατό (20%) και, 

2. σε περίπτωση που ιδιοκτήτης ακινήτων που τίθενται προς ενοικίαση λαμβάνει ενοίκια επί των ακινήτων 
του το σύνολο των οποίων υπερβαίνει τις δύο χιλιάδες ευρώ (€2.000) μηνιαίως, έκαστο ενοίκιο μειώνεται 
κατά σαράντα τοις εκατό (40%). 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης ο εισηγητής της πρότασης νόμου ανέλυσε τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
της εν λόγω πρότασης, οι οποίοι μεταξύ άλλων αφορούν τη στήριξη των ενοικιαστών που έχουν βρεθεί σε 
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δεινή οικονομική κατάσταση λόγω των επιπτώσεων της πανδημίας του COVID-19, η έξαρση της οποίας έχει 
δημιουργήσει κατάσταση έκτακτης ανάγκης και πλήττει τους πολίτες και την κοινωνία ευρύτερα. 

 Περαιτέρω, με δική του εισήγηση στο κείμενο της πρότασης νόμου περιλήφθηκαν πρόνοιες βάσει των 
οποίων δικαίωμα στη μείωση θα έχουν φυσικά πρόσωπα, καθώς και πολύ μικρές, μικρές και μεσαίες 
επιχειρήσεις οι οποίες αποδεδειγμένα έχουν πληγεί από τις επιπτώσεις της πανδημίας.  

 Επιπρόσθετα, η περίοδος προσωρινής επιβολής μείωσης των ενοικίων μειώθηκε στους έξι μήνες, ώστε 
να εμπίπτει εντός του φορολογικού έτους 2020 και να αποφευχθούν τυχόν νομικά και άλλα κωλύματα που 
ενδεχομένως να προκύψουν από την επέκταση του μέτρου και στο φορολογικό έτος 2021. 

 Για την παραχώρηση της εν λόγω μείωσης αναλόγως της περίπτωσης όπως αυτή περιγράφεται πιο 
πάνω προτείνεται η πίστωση φόρου υπό προϋποθέσεις σε ιδιοκτήτες που ενοικιάζουν ακίνητη περιουσία σε 
φυσικά ή νομικά πρόσωπα ως αντιστάθμισμα για την απώλεια εσόδων που αυτοί θα υποστούν.  

 Σχολιάζοντας τις προτεινόμενες ρυθμίσεις, μέλη της επιτροπής δήλωσαν ότι, παρ’ ότι οι προτεινόμενες 
ρυθμίσεις εκ πρώτης όψεως εκλαμβάνονται ως θετικές, εντούτοις ενδεχομένως να ενέχουν 
αντισυνταγματικότητα.  

 Τις ίδιες ανησυχίες εξέφρασαν τόσο ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών όσο και η 
εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, οι οποίοι δήλωσαν ότι κατά πάσα πιθανότητα οι 
προτεινόμενες ρυθμίσεις έρχονται σε σύγκρουση με τις διατάξεις του Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας 
και ειδικότερα με το άρθρο 26 αυτού, που προβλέπει ότι «έκαστος έχει το δικαίωμα του συμβάλλεσθαι 
ελευθέρως». 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, τα 
μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, το μέλος της 
βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, το μέλος της βουλευτής της Αλληλεγγύης, το μέλος 
της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, καθώς και το μέλος της βουλευτής του 
Κινήματος των Ανεξάρτητων επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην 
ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού 
τάσσονται εναντίον της ψήφισης της υπό αναφορά πρότασης νόμου σε νόμο. 

3. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της Συμμαχίας Πολιτών τάσσεται υπέρ της ψήφισης της πρότασης 
νόμου σε νόμο. 

 Ως εκ των άνω τοποθετήσεων, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού με την 
παρούσα έκθεσή της υποβάλλει την πρόταση νόμου όπως αυτή έχει διαμορφωθεί στην ολομέλεια του σώματος 
για τη λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές για τα θέματα 6 και 7;   

 Γράψετε τους ομιλητές, κύριε Κώστα, σε παρακαλώ, κυρία Δημητρίου, ενιαία και για το 6 και για το 7 και 
να βάλουμε πρώτα το 7, όπως εισηγήθηκε ο κ. Λιλλήκας διαδικαστικά.  Όμως ποιος θα μιλήσει πρώτος; 

 O κ. Λιλλήκας. 

 Κύριε Λιλλήκα, έχετε τον λόγο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Οι υπόλοιποι, αν μπορούν, να αφήσουν τα χέρια τους πάνω, κύριε Πρόεδρε, για να τους σημειώσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Οι υπόλοιποι αφήστε τα χέρια σας πάνω όσο πιο ψηλά μπορείτε, για να γραφτούν τα ονόματα.  
Κρατήστε τα χέρια πάνω. 

 Και έχει τον λόγο ο κ. Λιλλήκας. 

 Ναι, κύριε Λιλλήκα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  
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 Ο λόγος που η κυβέρνηση φέρνει το δικό της νομοσχέδιο είναι διότι αναγνωρίζει όντως ότι υπάρχει ένα 
πρόβλημα για τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις, όχι μόνο πρόβλημα ρευστότητας, αλλά και πρόβλημα να 
ανταποκριθούν, λόγω μείωσης των εισοδημάτων τους, του κύκλου εργασιών τους, στις υποχρεώσεις τους.  
Μεταξύ αυτών των υποχρεώσεων είναι και το μηνιαίο ενοίκιο μιας επιχείρησης.  Το ίδιο ισχύει βέβαια και για τις 
οικογένειες, τις οικογένειες που έχουν επηρεαστεί από την πανδημία και έχουν μειωθεί τα εισοδήματά τους είτε 
έχουν βρεθεί στην ανεργία.  Αναγνωρίζει η κυβέρνηση αυτή την ανάγκη και φέρνει ένα νομοσχέδιο, το οποίο 
όμως, ενώ προσφέρει κάποια φορολογικά κίνητρα, αφήνει σε εθελοντική βάση, στην καλή θέληση του 
ιδιοκτήτη, το κατά πόσο θα προχωρήσει στη μείωση των ενοικίων και θα έχει ένα μικρό όφελος από πλευράς 
φορολογικής. 

 Η άποψή μου είναι ότι πολύ λίγοι ιδιοκτήτες ακινήτων θα δείξουν αυτή την καλή διάθεση, για να 
μειώσουν προς όφελος των ενοικιαστών τους τα ενοίκια.  Γι’ αυτό η πρόταση νόμου αποσκοπεί, όπως έγινε και 
στην Ελλάδα, να υποχρεώσει τους ιδιοκτήτες να μειώσουν τα ενοίκια για τις περιπτώσεις μικρομεσαίων 
επιχειρήσεων που έχουν επηρεαστεί από την πανδημία, καθώς και για οικογένειες ή φυσικά πρόσωπα τα 
οποία επίσης ως προϋπόθεση θα πρέπει να έχουν επηρεαστεί από την πανδημία και να έχουν μειωθεί τα 
εισοδήματά τους.  Γιατί υπάρχουν και Κύπριοι φορολογούμενοι, εργαζόμενοι, που δεν έχουν μειωθεί τα 
εισοδήματά τους σε αυτή την οικονομική κρίση που προέκυψε από την πανδημία.  Αυτοί δε θα πρέπει να 
επωφεληθούν.  Διαχωρίζουμε σε δύο κατηγορίες τους ιδιοκτήτες, ουσιαστικά αυτοί που είναι μικροί ιδιοκτήτες… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Λιλλήκα, σας παρακαλώ, συντομεύετε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 …και έχουν εισοδήματα μέχρι €20.000, η μείωση που εισηγούμαστε είναι πολύ μικρότερη, είναι της 
τάξεως του 20%.  Γι’ αυτούς που έχουν πολύ περισσότερα εισοδήματα η αύξηση που εισηγούμαστε είναι στο 
40% μέχρι το τέλος του χρόνου και έχουμε εισαγάγει ταυτόχρονα και τα φορολογικά κίνητρα που η ίδια η 
κυβέρνηση πρότεινε, έτσι ώστε όντως το κόστος σε αυτούς τους ιδιοκτήτες να περιοριστεί. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Θα είμαι όσο πιο σύντομος μπορώ. 

 Η πρόταση του κ. Λιλλήκα είναι εξαιρετική τζιαι όπως πολλά εξαιρετικά στη ζωή μας δυστυχώς δεν 
μπορεί να εφαρμοστεί.  Και μάλιστα είναι και επικίνδυνη.  Διότι, εάν την ψηφίσει η ολομέλεια, απλώς θα έχει μια 
ωραία αναπομπή και στη συνέχεια μια ακόμα πιο ωραία αναφορά στο δικαστήριο τζιαι θα μείνουμε όλοι, να το 
πω κυπριακά, με δκυο σιείλη καμένα.  Δηλαδή, να μην προσφέρουμε απολύτως τίποτε στην κυπριακή 
κοινωνία και στην οικονομία παρά μόνο μια απλή ευκαιρία να κατηγορήσουμε την κυβέρνηση για αναλγησία και 
αδιαφορία.   

 Θεωρώ λοιπόν ότι, παρά τα καλά και τα ωραία της και τα κάλλη που έχει αυτή η πρόταση, δεν μπορεί να 
μας βγάλει από το σοβαρό αυτό πρόβλημα με τα ενοίκια, το οποίο πρέπει να πούμε, και να αναγνωρίσουν όλοι 
και της συμπολίτευσης ακόμα, ότι καθυστέρησε απαράδεκτα αυτή η διευθέτηση.  Αυτή η απλή διευθέτηση που 
ο κοινός νους μπορούσε να εφεύρει, δηλαδή της φορολογικής απαλλαγής μιας κοινώς συμφωνημένης μείωσης 
του ενοικίου, δεν ήθελε καθηγητή πανεπιστημίου, για να το πει τούντο πράμα, και τους το είπαν επανειλημμένα 
και δημόσια και τους το γράψαμε και σε επιστολές από την πρώτη εβδομάδα που προέκυψε η κρίση.  Επήρεν 
τους ενάμιση μήνα να το σκεφτούν τζιαι να μας το φέρουν ως νομοσχέδιο.  Μια απλή, απλούστατη λύση, η 
οποία βεβαίως, έχει δίκαιο ο κ. Λιλλήκας, έχει τις ελλείψεις της και αμφιβάλλουμε πάρα πολύ αν θα έχει τα 
αποτελέσματα που θέλουμε όλοι να έχει. 

 Θα θέλαμε πράγματι η κυβέρνηση να φέρει ένα νομοσχέδιο σαν την πρόταση νόμου που μας φέρνει ο κ. 
Λιλλήκας ενώπιόν μας.  Ένα νομοσχέδιο που να επιβάλλει τη μείωση των ενοικίων.  Πολλοί λένε ότι αυτό είναι 
αντισυνταγματικό.  Θα φαινόταν στη συνέχεια και μετά από πολλούς μήνες και, αφού θα είχε εφαρμοστεί, αν 
ήταν αντισυνταγματικό.  Βλέπετε τη διαφορά μεταξύ της δικής μας πρωτοβουλίας με την ανάληψη ευθύνης από 
την κυβέρνηση.  Η δική μας η πρωτοβουλία θα ναυαγούσε μέσα στο λιμάνι, η πρωτοβουλία της κυβέρνησης, 
αν θα ναυαγούσε, θα ήταν μετά την εφαρμογή της και μετά που θα είχε ευνοήσει την οικονομία και ιδιαίτερα τις 
μικρές επιχειρήσεις.  Είναι τεράστιο το λάθος που κάμνει η κυβέρνηση να μη φέρνει ένα νομοσχέδιο σαν την 
πρόταση νόμου που φέρνει ενώπιόν μας ο κ. Λιλλήκας.   
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 Παρ’ όλα αυτά, εμείς θα ψηφίσουμε αυτό το ελλιπές νομοσχέδιο της κυβέρνησης.  Λυπούμαστε που δεν 
μπορούμε να ψηφίσουμε την πρόταση νόμου που φέρνει ενώπιόν μας ο κ. Λιλλήκας για τους λόγους που έχω 
εξηγήσει. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Αντρέας Καυκαλιάς. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Από την πρώτη στιγμής της κρίσης ζητήσαμε από την κυβέρνηση να καταθέσει μία πρόταση η οποία να 
αποτελεί ουσιαστικό δίχτυ προστασίας των ενοικιαστών, νοικοκυριών, δηλαδή αυτοεργοδοτουμένων, μικρών 
επιχειρήσεων που είχαν πληγεί από την κρίση.  Τα αντανακλαστικά της κυβέρνησης και σ՚ αυτή την περίπτωση 
δυστυχώς έχουν αποδειχτεί εξαιρετικά αργά, με αποτέλεσμα τα προβλήματα, σε σχέση με αυτό το πολύ 
κρίσιμο ζήτημα να διαιωνίζονται και δεν είναι καθόλου υπερβολή να πούμε ότι οι ενοικιαστές βρίσκονται σε μία 
εξαιρετικά δραματική θέση. 

 Η κυβέρνηση, μετά από πολλές πιέσεις και του δικού μας κόμματος, αλλά και των άλλων κομμάτων και 
της κοινωνίας στο σύνολό της αποφάσισε να καταθέσει μία πρόταση.  Δε θα αναφερθώ στην πρώτη πρόταση 
που είχε καταθέσει η κυβέρνηση αξίζει απλώς να σημειώσω την αναφορά του προέδρου του Δημοκρατικού 
Συναγερμού σε εκείνη τη στιγμή και την αμφισβήτησή του για τη σοβαρότητα του τρόπου που ενήργησε η 
κυβέρνηση σε σχέση με την αρχική πρόταση.   

 Το νομοσχέδιο που έχουμε σήμερα ενώπιόν μας και καλούμαστε να τοποθετηθούμε, αν και βελτιωμένο 
σαφώς από την αρχική πρόταση της κυβέρνησης, δεν αποτελεί δυστυχώς εκείνη την απάντηση που έπρεπε να 
δοθεί, για να υποστηρίξουμε τους ενοικιαστές, για να διαμορφωθεί ένα πραγματικό δίχτυ προστασίας για τους 
ενοικιαστές για δύο κυρίως λόγους.  Ο πρώτος λόγος είναι ότι παραμένει σε εθελοντική βάση, όποιος θέλει 
δηλαδή.  Όποιος θέλει!  Και ο δεύτερος είναι ότι εξαιρούνται από αυτή τη διαδικασία ιδιοκτήτες των οποίων τα 
εισοδήματα δεν υπερβαίνουν τις €19.500-€20.000, άρα δε θα έχουν κανένα κίνητρο, για να προχωρήσουν σ՚ 
αυτή τη ρύθμιση.   

 Θέσαμε τούτα τα ζητήματα στη συζήτηση στην επιτροπή Οικονομικών.  Δυστυχώς, δεν καταφέραμε να 
πείσουμε την κυβέρνηση, για να βελτιώσει αυτά τα σημεία.  Ωστόσο, κύριε Πρόεδρε, για τις όποιες άλλες 
προτάσεις μας για ρύθμιση του ζητήματος, που περιλαμβάναν ασφαλώς και υποχρεωτική μείωση των 
ενοικίων, γνωρίζουμε ποια θα ήταν η πορεία τους.  Θυμάστε, επιχειρήσαμε και ανάλογη προσπάθεια, ανάλογη 
κίνηση, το 2013, όπου είχαμε την αναπομπή από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, κάτι το οποίο μας έχουν 
προειδοποιήσει και σ՚ αυτή την περίπτωση.   

 Οπότε, δυστυχώς, επειδή γνωρίζουμε την πορεία των πραγμάτων, με αποτέλεσμα να συμβεί τούτο που 
περιέγραψε πάρα πολύ σωστά ο κ. Περδίκης, για ένα μεγάλο χρονικό διάστημα να μην υπάρχει καμία 
νομοθετική ρύθμιση η οποία να στηρίξει έστω και το ελάχιστο τους ενοικιαστές, έχουμε καταλήξει στο ότι θα 
πρέπει να υπερψηφίσουμε το νομοσχέδιο, δηλώνοντας και γνωρίζοντας ότι αυτό που ψηφίζουμε δεν είναι 
αρκετό, είναι το ελάχιστο, για να προστατευτούν οι ενοικιαστές.  Με το ίδιο σκεπτικό δυστυχώς δεν μπορούμε 
να στηρίξουμε ούτε και την πρόταση νόμου του κ. Λιλλήκα.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η πρόταση της κυβέρνησης καλύπτει τη βασική προσέγγιση όλων ανεξαίρετα των 
κομμάτων και εκ του αποτελέσματος φαίνεται, μέσα και από τες τοποθετήσεις, ότι και θα υπερψηφιστεί.  
Ουσιαστικά, δίδει ελάφρυνση στον ενοικιαστή, την ίδια ώρα η ελάφρυνση στον ενοικιαστή επιμερίζεται μεταξύ 
ιδιοκτήτη και κράτους.  Ήταν τετράγωνη λογική εντός των συνταγματικών πλαισίων, που διέπουν οι νόμοι και οι 
προϋποθέσεις του κυπριακού συντάγματος.   

 Θεωρώ ότι είναι το καλύτερο που μπορούσαμε να κάνουμε υπό τας περιστάσεις, έχοντας και πάντα 
υπόψη μας ένα πράγμα.  Όταν μιλάμε για ενοίκια δε σημαίνει κατά κανόνα ότι ο ενοικιαστής είναι πάντα η 
αδύναμη πλευρά τζιαι ότι ο ιδιοκτήτης είναι πάντα η δυνατή πλευρά.  Στην Κύπρο ζούμε και γνωρίζουμε όλοι 
πολλές και αρκετές περιπτώσεις όπου η αδύναμη πλευρά είναι ο ιδιοκτήτης και η δυνατή πλευρά είναι ο 
ενοικιαστής.  Δεν υπάρχει δόγμα ή δογματισμοί σ՚ αυτές τις προσεγγίσεις· θεωρώ ότι η κατάληξη είναι η 
καλύτερη από τις περιστάσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος. 
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ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για τους λόγους που έχει αναφέρει προηγουμένως ο συνάδελφος ο κ. Περδίκης και εμείς 
θα υποστηρίξουμε αυτό το νομοσχέδιο και δε θα υποστηρίξουμε τις τροπολογίες που έχει καταθέσει ο κ. 
Λιλλήκας.  Απλώς, θα ήθελα να διευκρινίσω ένα σημείο, το οποίο είναι νομικό, για τους λόγους για τους 
οποίους δεν μπορούμε να υποστηρίξουμε την πρόταση του κ. Λιλλήκα.  Ακόμα και αν η κυβέρνηση έφερνε 
πρόταση να επιβάλει μείωση ενοικίων, δε θα μπορούσαμε να υποστηρίξουμε μια τέτοια πρόταση.  Για ποιο 
λόγο;  Γιατί θα ήταν εξόφθαλμα αντισυνταγματική ακόμα και εκείνη η πρόταση.  Και αν ήταν, σε περίπτωση 
που θα κρινόταν αντισυνταγματική, να καταβάλει αυτές τις αποζημιώσεις η κυβέρνηση, θα ελέγαμε «ας τες 
καταβάλει η κυβέρνηση», το πρόβλημα είναι ότι, ακόμα και σε εκείνη την περίπτωση, δεν είναι η κυβέρνηση 
που θα εκατέβαλλε τες αποζημιώσεις για οποιεσδήποτε αντισυνταγματικές ρυθμίσεις, αλλά οι ενοικιαστές.  Και 
θα έβρισκαν αυτές τις αντισυνταγματικές ρυθμίσεις οι ενοικιαστές μπροστά τους μαζεμένες, με κίνδυνο να 
βρεθούν τζιαι εκτός των υποστατικών τους και επομένως, γι՚ αυτό τον λόγο, επειδή διατρέχουμε αυτόν τον 
κίνδυνο από την αρχή λέγαμε ότι δυστυχώς λόγω αυτών των νομικών κωλυμάτων εύκολα δε θα μπορούσαμε 
να εφαρμόσουμε την υποχρεωτική μείωση ενοικίων. 

 Το πρόβλημα με την πρόταση φυσικά που έχουμε μπροστά μας είναι αυτό που λέχθηκε προηγουμένως· 
δε φαίνεται να είναι επαρκές το κίνητρο για κάποιον ιδιοκτήτη, αλλά ακόμα χειρότερα δεν μπορεί να εφαρμοστεί 
σε κακόπιστους ιδιοκτήτες που δε θέλουν να βοηθήσουν τους ενοικιαστές τους ή εκείνους που δεν πληρώνουν 
φόρο.  Υπάρχει μια εναλλακτική επιλογή φυσικά, κύριε Πρόεδρε, που δυστυχώς δεν εξετάστηκε από την 
κυβέρνηση η επιδότηση ενοικίων, που θα μπορούσε να γίνει σε ένα ποσοστό.  Κατ՚ ακρίβειαν, εμείς έχουμε 
παρουσιάσει τζιαι μια πρόταση στην επιτροπή Οικονομικών, όπου το κόστος της επιδότησης των ενοικίων θα 
ήταν χαμηλότερο από το κόστος που θα έχουμε με αυτή την πρόταση της έκπτωσης της φορολογίας, που θα 
κοστίσει €45 εκατομ.  Εμείς έχουμε καταθέσει μια εισήγηση για επιδότηση ενοικίων για συγκεκριμένη κατηγορία 
δανειοληπτών, που αυτό θα εκόστιζε, αν εφαρμοζόταν, €30 εκατομ.   

 Από τη στιγμή επίσης που η κυβέρνηση έχει αποσύρει το νομοσχέδιο της απευθείας στήριξης μικρών 
επιχειρήσεων -για τους λόγους που έχει αποφασίσει η ίδια- παραμένουν χιλιάδες μικρομεσαίες επιχειρήσεις 
εκτεθειμένες από αυτή την πράξη και ενέργεια και επομένως εμείς επιθυμούμε να ζητήσουμε να καλέσουμε την 
κυβέρνηση άμεσα να επανακαταθέσει το μέτρο στήριξης της απευθείας στήριξης των μικρών επιχειρήσεων και, 
αν είναι δυνατό, να επανεξεταστεί και απευθείας επιδότηση ενοικίων με τον τρόπο που εισηγούμαστε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Και από την πλευρά της ΕΔΕΚ, παρά το γεγονός ότι θα υπερψηφίσουμε το συγκεκριμένο νομοσχέδιο, 
εντούτοις πρέπει να τονίσουμε ότι δεν προσδοκούμε ότι θα αποδώσει τα αναμενόμενα.  Και ο λόγος είναι 
ακριβώς γιατί δεν προσφέρει κίνητρα τα οποία να μπορούν ακριβώς να αξιοποιηθούν προς αυτή την 
κατεύθυνση.  Την ίδια στιγμή υπάρχουν δύο κατηγορίες ιδιοκτητών, οι οποίοι για κανέναν λόγο δεν 
ενδιαφέρονται ενδεχομένως να προχωρήσουν σε αυτή τη διαδικασία.  Η μια κατηγορία είναι όσοι ιδιοκτήτες δε 
δηλώνουν στον φόρο εισοδήματος το συγκεκριμένο ενοίκιο, άρα δεν έχουν κανέναν λόγο να κάμουν τη 
ρύθμιση, για να ενταχθούν εις τον φόρο, και η δεύτερη κατηγορία είναι αυτοί οι οποίοι τα εισοδήματά τους από 
τα ενοίκια είναι κάτω από το φορολογητέο εισόδημα, κάτω από τις €19.500.   

 Γι՚ αυτό και από την πρώτη στιγμή, από τις 14 του περασμένου Μάρτη, γραπτώς προς τον Πρόεδρο της 
Δημοκρατίας ως ΕΔΕΚ είχαμε υποβάλει συγκεκριμένες προτάσεις.  Η μία πρόταση ήταν ακριβώς να υπάρξει 
μία ώθηση του ενοικιαστή και του ιδιοκτήτη για διαβούλευση και ρύθμιση αυτή την περίοδο, όμως το πιο 
σημαντικό ακριβώς ήταν ότι θα έπρεπε η κυβέρνηση να προχωρήσει σε μία μορφή επιδότησης όσων 
αυτοτελώς εργαζομένων και μικρομεσαίων επιχειρήσεων έχουν πληγεί από την οικονομική κρίση γι՚ αυτή την 
περίοδο με ένα συγκεκριμένο ποσό, το οποίο θα καθοριζόταν στη βάση πια των φορολογικών δηλώσεων που 
οι συγκεκριμένοι καταθέτουν εις τον φόρο εισοδήματος και καταθέτουν και τα λειτουργικά έξοδα της 
επιχείρησής τους, είτε είναι αυτοτελώς εργαζόμενοι ή μικρομεσαία επιχείρηση.  Και με αυτό τον τρόπο 
πιστεύουμε θα ήταν μια ουσιαστική, μια άμεση στήριξη αυτών των ανθρώπων αυτή τη δύσκολη περίοδο, εάν 
και εφόσον όντως επιθυμούμε να τους στηρίξουμε, για να διατηρήσουμε την οικονομία σε κάποια βιώσιμη 
κατάσταση και πολύ πιο εύκολα στη συνέχεια να υπάρχει η επανεκκίνησή της. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 
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 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  Όσο κλείνει ο κύκλος της υγειονομικής κρίσης θα γινόμαστε μάρτυρες μίας 
επιχειρηματικής και μίας οικονομικής κρίσης, την οποία θα καλεστούμε και πάλι να διαχειριστούμε 
αποτελεσματικά.  Μέρος και παράμετρος αυτής της κατάστασης είναι και τα ενοίκια.   

 Και οι δύο προτάσεις που έχουμε, η κυβερνητική και του κ. Λιλλήκα… Να μου επιτραπεί ένας 
συλλογισμός ενός μοντέλου που έχει απασχολήσει την ιστορία αυτού του τόπου, για το εφικτό και το ευκταίο.  
Το ευκταίο του κ. Λιλλήκα δυστυχώς για τους λόγους που αναφέρθηκαν δεν μπορεί να εφαρμοστεί, το εφικτό 
της κυβέρνησης και πάλι δεν είναι το καλύτερο, όπως ειπώθηκε προηγουμένως από τον κ. Νεοφύτου.  Είναι το 
ελάχιστο, γι՚ αυτό και εμείς, παρ’ ό,τι θα υπερψηφίσουμε το συγκεκριμένο νομοσχέδιο, θα καλέσουμε την 
κυβέρνηση να ξανασκεφτεί και να επαναφέρει την πρόταση, την πτυχή που υπήρχε στο νομοσχέδιο των 
κρατικών εγγυήσεων της απευθείας κρατικής στήριξης, ιδιαίτερα των πολύ μικρών επιχειρήσεων μέχρι δέκα 
άτομα, για να μπορέσει με αυτό τον τρόπο να υπάρξει άμεση επιδότηση των ενοικίων, στο πλαίσιο και της 
λογικής που αναφέρθηκε προηγουμένως από άλλους συναδέλφους.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Βότσης. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε.  Απλώς, να πω ότι έχουμε ακούσει από όλους σχεδόν τους 
συναδέλφους το πόσο θεωρούμε ότι αυτό το μέτρο δε λύνει το πρόβλημα.  Είναι ανεπαρκές.  Και το λέμε και το 
επαναλαμβάνουμε.   

 Γι՚ αυτό σας λέω ότι η επιτροπή Οικονομικών θα παρακολουθεί την εφαρμογή αυτής της νομοθεσίας, 
εφόσον φαίνεται ότι εγκρίνεται, να δούμε τα στοιχεία, πόσοι έχουν κάμει χρήση αυτής της δυνατότητας. Η 
πρόβλεψή μας δυστυχώς δεν είναι καλή -μακάρι να φανεί ότι έχουμε λάθος- και την ίδια ώρα απαιτούμε από 
την κυβέρνηση να έρθει με την πρόταση που οι περισσότεροι έχουμε πει εδώ μέσα, της απευθείας επιδότησης 
μέρους του ενοικίου, που αυτό θα είναι πραγματικό κίνητρο για τον ιδιοκτήτη να κάμει την έκπτωση, εφόσον 
βεβαίως ο ενοικιαστής έχει πάρει την απόδειξη ότι έχει πληρώσει το ενοίκιο. 

 Άρα, θα είμαστε εδώ να παρακολουθούμε το θέμα τζιαι ελπίζω να αποδειχτεί ότι έχουμε λάθος, παρ՚ ολο 
που δεν το πιστεύω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Λιλλήκα, μόνο για μισό λεπτό, σας παρακαλώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Θα είμαι πολύ σύντομος, κύριε Πρόεδρε.  Θέλω να πω για το επιχείρημα της αντισυνταγματικότητας δύο 
πράγματα.  Πρώτον, ότι αυτό κρίνεται πάντα στο Ανώτατο Δικαστήριο και όχι από το κοινοβούλιο.  Το δεύτερο 
που θέλω να σημειώσω:  Το κοινοβούλιο αυτό δεν επέδειξε την ίδια ευαισθησία, όταν μετά την κρίση του 2013 
ψήφισε νομοθεσίες που παραβίαζαν το σύνταγμα, τουλάχιστον την αρχή της ελεύθερης σύμβασης, 
επιβάλλοντας σε έναν δανειολήπτη που υπόγραψε μια σύμβαση -σε έναν πολίτη- με μία τράπεζα και έθεσε και 
το σπίτι του υποθήκη, γιατί θεωρούσε ότι είναι σοβαρός οργανισμός, ξαφνικά με νομοθεσία αυτού του κράτους 
-που ψήφισε αυτό το σώμα- βρέθηκε να χρωστά και να είναι συμβεβλημένος με μια άλλη άγνωστή του εταιρεία, 
με την οποία δεν υπέγραψε καμία σύμβαση και δεν ερωτήθηκε.  Νομίζω ότι πρέπει να είμαστε τουλάχιστον 
συνεπείς στην ερμηνεία που δίνουμε στην ελευθερία του συμβάλλεσθαι.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Σύντομα, κύριε Νεοφύτου, σας παρακαλώ. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ναι, θα προσπαθήσω να κρατήσω τον κανόνα να αποφεύγω αντεγκλήσεις.  Υπήρχε ένας 
ολοκληρωμένος οικονομικός σχεδιασμός για αντιμετώπιση των επιπτώσεων στην οικονομία από την πανδημία.  
Δε χρειάζεται να ξανασυζητούμε πράγματα που ανήκουν στο παρελθόν, αλλά το νομοσχέδιο που προέβλεπε 
τη στήριξη της ρευστότητος, όχι για €2 δις, αλλά για €2,5 δις, με παράλληλη στήριξη και πολύ μικρών 
επιχειρήσεων ήταν ο βασικός άξονας ενός ολοκληρωμένου σχεδίου. 

 Όλοι γνωρίζουμε το αποτέλεσμα, δε θεωρώ ότι είναι χρήσιμο να ξαναξεκινήσω τη συζήτηση για τα αίτια 
και τα αιτιατά.  Θεωρώ πως αυτή η πολιτεία επέδειξε, όποτε είχε κρίσεις, ότι βρίσκει την κοινή συνισταμένη και 
στέλλει το μήνυμα στην κοινωνία, αλλά και εκτός Κύπρου, ότι στα δύσκολα εμείς οι Κύπριοι βρίσκουμε λύσεις.  
Και για τα δύο ζητήματα που αφορούν τη ρευστότητα των κυπριακών επιχειρήσεων, αλλά και τη στήριξη των 
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πολύ πολύ μικρών επιχειρήσεων θα έχουμε αίσιο τέλος μέσα από το δεύτερο πακέτο που θα έρθει από την 
κυβέρνηση, που θα καλύψει επαρκέστατα αυτό που ζητούμε όλοι μας, η κοινωνία, η οικονομία, οι εργαζόμενοι 
και οι επιχειρήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ՚ αριθμόν 7 θέματος, δηλαδή της πρότασης νόμου του κ. Λιλλήκα.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Μείωση των ενοικίων.  Άρθρο 3. 

 Δικαίωμα στη μείωση ενοικίων.  Άρθρο 4. 

 Παραχώρηση πίστωσης φόρου από εισόδημα από ενοικίαση ακίνητης ιδιοκτησίας.  Άρθρο 5. 

 Έναρξης της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 6.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε για τα άρθρα της πρότασης νόμου του κ. Λιλλήκα.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εφτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαοκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι εφτά ψήφους εναντίον, δύο ψήφους υπέρ και δύο αποχές τα άρθρα απορρίπτονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ενοικίων (Προσωρινή Μείωση) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εφτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Δεκαοκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι εφτά ψήφους εναντίον, δύο ψήφους υπέρ και δύο αποχές, η πρόταση νόμου καταψηφίζεται. 

 Πάμε πίσω στο υπ՚ αριθμόν 6 νομοσχέδιο.   

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 9Ε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εφτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα εφτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εφτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα εφτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Πάμε στο υπ’ αριθμόν 8 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Ενοικιοστασίου (Προσωρινές Διατάξεις) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020»…  Είναι για να δείτε την αξία της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πράγματι! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τωρά αρκέψατε τζιαι καταλαβαίνετε, ιδιαίτερα οι γραμματείς.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά πριν, κύριε Πρόεδρε, παρόντες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Το υπ’ αριθμόν 8.  Είναι πρόταση νόμου του κ. Γιώργου Λουκαΐδη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, της κ. Χριστιάνας Ερωτοκρίτου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος και του κ. Κωστή Ευσταθίου εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ.   

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε η ισχύουσα αναστολή κάθε διαδικασίας προς ανάκτηση 
κατοχής ακινήτου να παραταθεί μέχρι την 30ή Σεπτεμβρίου 2020.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Ενοικιοστασίου 
(Προσωρινές Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» 

Παρόντες:  
 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 

 Δημήτρης Δημητρίου Πανίκος Λεωνίδου 
 Άριστος Δαμιανού Κωστής Ευσταθίου 

 Ευανθία Σάββα Μη μέλη της επιτροπής: 
 Ανδρέας Πασιουρτίδης Γιώργος Λουκαΐδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε από 
τους βουλευτές κ. Γιώργο Λουκαΐδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά Νέες Δυνάμεις, κ. 
Χριστιάνα Ερωτοκρίτου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος και κ. Κωστή 
Ευσταθίου εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε δια 
τηλεδιασκέψεως στις 12 Μαΐου 2020.  Στη συνεδρία αυτή συμμετείχε ο Υπουργός Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Ενοικιοστασίου (Προσωρινές 
Διατάξεις) Νόμου του 2020, Νόμος 30(Ι) του 2020, ώστε η ισχύουσα αναστολή κάθε διαδικασίας προς 
ανάκτηση κατοχής ακινήτου δυνάμει των διατάξεων του άρθρου 11 του περί Ενοικιοστασίου Νόμου να 
παραταθεί μέχρι και την 30η Σεπτεμβρίου 2020, προκειμένου να μην εκδοθεί μέχρι την ημερομηνία αυτή καμμιά 
απόφαση ή διάταγμα ανάκτησης κατοχής δυνάμει τέτοιας διαδικασίας.  

 Σημειώνεται ότι ο υπό τροποποίηση νόμος, ο οποίος προβλέπει την αναστολή διαδικασιών έξωσης 
μέχρι και την 31η Μαΐου 2020, ψηφίστηκε πρόσφατα από τη Βουλή και τέθηκε σε ισχύ στις 27 Μαρτίου 2020, 
ως νομοθετικό μέτρο προσωρινής φύσης για την προστασία των ενοικιαστών από το ενδεχόμενο έξωσής τους 
συνεπεία της κατάστασης που διαμορφώθηκε λόγω της λήψεως, από την 24η Μαρτίου 2020, περιοριστικών 
μέτρων στη διακίνηση των πολιτών βάσει του περί Λοιμοκαθάρσεως (Καθορισμός Μέτρων για Παρεμπόδιση 
της Εξάπλωσης του Κορωνοϊού COVID-19) Διατάγματος (Αρ. 9) του 2020.   

 Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει την πρόταση νόμου, επειδή οι συνεπαγόμενες για τις 
επιχειρήσεις και τους εργαζόμενους επιπτώσεις από τη λήψη των περιοριστικών μέτρων λόγω της πανδημίας 
εξακολουθούν να υφίστανται, κρίνεται αναγκαία η παράταση της πιο πάνω αναφερόμενης αρχικής περιόδου 
αναστολής μέχρι και την 30η Σεπτεμβρίου 2020, έτσι ώστε να δοθεί στους ενοικιαστές ένα εύλογο χρονικό 
διάστημα για να αποκτήσουν την οικονομική δυνατότητα που θα τους επιτρέπει να ανταποκρίνονται στις 
συμβατικές τους υποχρεώσεις. 
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 Ο Υπουργός Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως επανέλαβε τις επιφυλάξεις που είχαν εκφραστεί από τον 
Γενικό Εισαγγελέα της Δημοκρατίας στο στάδιο της μελέτης της αρχικής ρύθμισης, δηλαδή πριν από τη ψήφιση 
του περί Ενοικιοστασίου (Προσωρινές Διατάξεις) Νόμου του 2020, ως προς την αντισυνταγματικότητα της  
ρύθμισης αυτής λόγω ενδεχόμενης παραβίασης του δικαιώματος του συμβάλλεσθαι, της αρχής της διάκρισης 
των εξουσιών και του δικαιώματος πρόσβασης στη δικαιοσύνη. Ο ίδιος αξιωματούχος εξέφρασε επίσης την 
άποψη ότι όσο πιο πολύ απομακρύνεται η ημερομηνία λήξης της αναστολής των εξώσεων από την ημερομηνία 
λήξης των περιοριστικών μέτρων λόγω της πανδημίας, τόσο εντείνεται το ενδεχόμενο να κριθεί 
αντισυνταγματική η αναστολή αυτή γι’ αυτό και εισηγήθηκε όπως καθοριστεί κατά πολύ μικρότερη από την 
προτεινόμενη παράταση της περιόδου αναστολής. Σημειώνεται ότι ο Υπουργός υπέβαλε και γραπτώς τις 
θέσεις του επί του προτεινόμενου νόμου με επιστολή του προς την επιτροπή ημερομηνίας 11 Μαΐου 2020. 

 Στη βάση της πιο πάνω τοποθέτησης του Υπουργού, ο πρόεδρος της επιτροπής εισηγήθηκε την 
παράταση της αρχικής περιόδου αναστολής μέχρι την 31η Ιουλίου 2020 αντί μέχρι την 30η Σεπτεμβρίου 2020. 

 Οι εισηγητές της πρότασης νόμου τοποθετούμενοι επί της πιο πάνω εισήγησης επανέλαβαν την ανάγκη 
να παραταθεί η περίοδος αναστολής διαδικασιών έξωσης μέχρι και την 30ή Σεπτεμβρίου 2020, καθώς, όπως 
υποστήριξαν, οι επιπτώσεις των περιοριστικών μέτρων στην οικονομία και η ανάγκη προστασίας των 
ενοικιαστών αναμφίβολα θα εξακολουθούν να υφίστανται μέχρι την ημερομηνία αυτή.   

 Η επιτροπή, αφού ολοκλήρωσε τη συζήτηση της πρότασης νόμου και ενόψει της επικείμενης λήξης της 
ισχύουσας αναστολής, αποφάσισε να προωθήσει την πρόταση νόμου στην ολομέλεια του σώματος για 
συζήτηση στην επόμενη συνεδρία του, συμπτύσσοντας χρονικά τα στάδια που προβλέπονται στο πλαίσιο της 
συνήθους διαδικασίας συζήτησης σχεδίου νόμου. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν τους, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση της πρότασης νόμου στην 
ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Ο κ. Λουκαΐδης, η κ. Ερωτοκρίτου.  Κάμετέ μου κατάλογο.  Σηκώστε τα χέρια… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μόνο δύο ομιλητές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρόκειται για μικρό μέρος του προβλήματος -πρέπει να το παραδεχτούμε- για το οποίο 
συζητούσαμε, της πρόκλησης που έχουμε να στηρίξουμε με ουσιαστικό τρόπο ως πολιτεία όλους εκείνους οι 
οποίοι αναγκάστηκαν με βάση τα διατάγματα είτε να κλείσουν τις επιχειρήσεις τους είτε να αναστείλουν μερικώς 
τις εργασίες τους, να έχουν τεράστια απώλεια εισοδημάτων, αλλά την ίδια ώρα οι υποχρεώσεις τους να 
τρέχουν.  Ιδιαίτερα οι υποχρεώσεις τους και ειδικότερα σε ό,τι αφορά την κάλυψη των ενοικίων.  Χωρίς να 
έχουν καμιά ευθύνη οι ίδιοι, έχουν θυματοποιηθεί και βεβαίως το ελάχιστο που θα μπορούσε να κάμει η 
πολιτεία -και το έπραξε από την αρχή, πρέπει να πούμε- θα ήταν να απαγορεύσει τις εξώσεις για αυτούς τους 
ανθρώπους.   

 Η πρόταση νόμου που έχουμε καταθέσει μαζί με τους συναδέλφους στοχεύει στο να παρατείνει την 
περίοδο εφαρμογής της νομοθεσίας, από το τέλος Μαΐου που λήγει, μέχρι και το τέλος Σεπτεμβρίου.  Μπαίνει 
δηλαδή μια καινούρια ημερομηνία λήξης αυτής της απαγόρευσης των εξώσεων.  Δε λύνει το πρόβλημα, είναι 
περιοριστικός ο τρόπος που λειτουργεί αυτή η απαγόρευση, καλύπτονται μόνο όσοι καλύπτονται από τη 
νομοθεσία για το ενοικιοστάσιο, επομένως και αυτό είναι ένα θέμα που δεν προσφέρει ουσιαστική προστασία 
σε όλους, αλλά είναι το ελάχιστο -τζιαι θέλω να το πω- που είμαστε υποχρεωμένοι να κάνουμε.  Έπρεπε και 
πρέπει να το κάνουμε και νομίζω ότι θα έχει και ομόφωνη στήριξη η συγκεκριμένη νομοθεσία, όπως είχε τζιαι 
αρχικά, και ελπίζω ότι θα μπορέσουμε να βρούμε ουσιαστικότερες λύσεις στήριξης όλων όσοι έχουν βρεθεί 
έντονα εκτεθειμένοι εξαιτίας της πανδημίας και των διαταγμάτων που έχουν ληφθεί, αλλά τζιαι της γενικότερης 
κατάστασης που έχει προκύψει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Η κ. Ερωτοκρίτου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 
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 Σύντομα, κύριε Πρόεδρε, για να γνωρίζει και το σώμα, αλλά και για να ενημερώσουμε και τον κόσμο για 
το περί τίνος ακριβώς πρόκειται.  Τον Φεβρουάριο ψηφίσαμε -ορθώς κατά την άποψη του Δημοκρατικού 
Κόμματος- μία διαδικασία η οποία επέτρεπε σε ιδιοκτήτη υποστατικού που το ενοικίαζε υπό το καθεστώς του 
ενοικιοστασίου να μπορεί να προχωρήσει με μία ταχεία, με μία ταχύρρυθμη διαδικασία δικαστικής έξωσης ενός 
ενοικιαστή ο οποίος καθυστερούσε να πληρώσει το ενοίκιό του.  Αυτή τη νομοθεσία ψηφίσαμε τον Φεβρουάριο 
του 2020.  Συνεπεία της πανδημίας, κρίναμε ορθό όπως ανασταλεί η εφαρμογή της ταχείας διαδικασίας 
έξωσης που αφορά ενοικιοστασικά ακίνητα, για να μη δίνεται η εντύπωση ότι πρόκειται για ένα νομοθέτημα 
που καλύπτει όλα τα ακίνητα.  Δεν καλύπτει όλα τα ακίνητα, καλύπτει μόνο εκείνα που εμπίπτουν στον περί 
Ενοικιοστασίου Νόμο και αφορά την αναστολή της ταχείας διαδικασίας έξωσης για καθυστερημένα ενοίκια από 
ενοικιαστή μέχρι τις 30 του Σεπτέμβρη του 2020.   

 Περί αυτού πρόκειται.  Δεν εφαρμόζεται σε άλλα ακίνητα.  Όντως είναι κάτι το οποίο θεωρήσαμε ότι 
μπορεί εύκολα και γρήγορα νομοθετικά να ρυθμιστεί.  Μακάρι να μπορούσαμε να το κάνουμε για όλους τους 
ενοικιαστές, δεν μπορούμε να το κάνουμε για όλους τους ενοικιαστές, όμως κρίνουμε ότι υπό τις περιστάσεις 
και συνεπεία της πανδημίας, συνεπεία του γεγονότος ότι έχουν επηρεαστεί εισοδήματα συμπολιτών μας, αυτό 
είναι ένα μέτρο το οποίο θα συμβάλει στην ουσιαστική υποβοήθηση αυτών που αντιμετωπίζουν οικονομικό 
πρόβλημα συνεπεία της πανδημίας.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Γεωργίου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η κοινοβουλευτική μας ομάδα θα στηρίξει τη σχετική πρόταση νόμου.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε για τα άρθρα, παρακαλώ. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα έξι ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ενοικιοστασίου (Προσωρινές Διατάξεις) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα έξι ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Εργοδοτουμένων στην Οικοδομική Βιομηχανία (Βασικοί 
Όροι Υπηρεσίας) Νόμος του 2020».   

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέσπιση νομοθεσίας στην οποία καθορίζονται ζητήματα που αφορούν τις εργασιακές σχέσεις και τα 
δικαιώματα των εργαζομένων στην οικοδομική βιομηχανία.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Εργοδοτουμένων στην Οικοδομική Βιομηχανία (Βασικοί Όροι Υπηρεσίας) Νόμος 

του 2020» 
Παρόντες: 
 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Μάριος Μαυρίδης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Γιώργος Περδίκης 

 Ευανθία Σάββα Λίνος Παπαγιάννης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 4, 18 και 25 Φεβρουαρίου και 3 Μαρτίου 
2020.  Περαιτέρω, σημειώνεται ότι το πιο πάνω νομοσχέδιο απασχόλησε την επιτροπή στο πλαίσιο 
διαβούλευσης που έγινε μέσω τηλεδιάσκεψης, στις 8 Μαΐου 2020.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν, εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, της ΠΕΟ, της ΣΕΚ, της ΔΕΟΚ, της ΟΕΒ, της ΚΕΒΕ και της Ομοσπονδίας Συνδέσμων Εργολάβων 
Οικοδομών Κύπρου (ΟΣΕΟΚ). Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν 
εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου παρευρέθηκαν επίσης και οι βουλευτές μέλη 
της επιτροπής κ. Μαριέλλα Αριστείδου και Μαρίνος Μουσιούττας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η θέσπιση νομοθεσίας στην οποία καθορίζονται ζητήματα που 
αφορούν τις εργασιακές σχέσεις και τα δικαιώματα των εργαζομένων στην οικοδομική βιομηχανία. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου καθορίζεται ότι θα ισχύουν για όλη την 
οικοδομική βιομηχανία οι ώρες εργασίας, οι υπερωρίες, οι γιορτές/αργίες, τα Ταμεία Προνοίας και τα 
φιλοδωρήματα που συμφωνούνται στο πλαίσιο συλλογικής σύμβασης η οποία έχει συμφωνηθεί μεταξύ της 
εργοδοτικής πλευράς και των συνδικαλιστικών οργανώσεων. Επιπροσθέτως, προνοείται η σύσταση τεχνικής 
επιτροπής για την καλύτερη εφαρμογή της συλλογικής σύμβασης η οποία θα έχει συμβουλευτικό ρόλο προς 
τον Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Στην εν λόγω τεχνική επιτροπή θα 
συμμετέχουν εκ μέρους των εργαζομένων εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΣΕΚ, ΠΕΟ και 
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ΔΕΟΚ, καθώς και εκπρόσωποι των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΟΣΕΟΚ. 

 Σύμφωνα με τα όσα ανέφεραν οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, καθώς και τα όσα αναφέρονται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το εν λόγω νομοσχέδιο 
στο πλαίσιο της συνομολόγησης της συλλογικής σύμβασης στην οικοδομική βιομηχανία συμφωνήθηκε μεταξύ 
των εμπλεκόμενων μερών όπως ρυθμιστούν σε νόμο ορισμένα ζητήματα που αφορούν στις εργασιακές 
σχέσεις και τα δικαιώματα των εργαζομένων. 

 Ο εκπρόσωπος του ΚΕΒΕ, εξέφρασε τη δυσαρέσκειά του τόσο για τη μη πρόσκληση του ΚΕΒΕ στις 
διαπραγματεύσεις για την ετοιμασία του νομοσχεδίου, όσο και για τη μη συμπερίληψη της οργάνωσης που 
εκπροσωπεί στην τεχνική επιτροπή η οποία θα συσταθεί δυνάμει του προτεινόμενου νόμου. Όπως ανέφερε ο 
ίδιος, μεγάλη μερίδα επιχειρήσεων που ασχολούνται με την οικοδομική βιομηχανία είναι μέλη του ΚΕΒΕ και ως 
εκ τούτου, θα έπρεπε και το ΚΕΒΕ να συμμετέχει στην εν λόγω τεχνική επιτροπή. 

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων, καθώς και οι εκπρόσωποι των εργοδοτικών 
οργανώσεων ΟΕΒ και ΟΣΕΟΚ συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του προτεινόμενου νόμου. 
Επιπρόσθετα, η ΠΕΟ, η ΣΕΚ και η ΔΕΟΚ, απέστειλαν προς την επιτροπή επιστολή στην οποία αναφέρεται 
μεταξύ άλλων ότι οι εργοληπτικές εταιρείες μέλη του ΚΕΒΕ είναι μέλη της ΟΣΕΟΚ ή και της ΟΕΒ και επομένως 
θα εκπροσωπούνται στην προβλεπόμενη στο νομοσχέδιο τεχνική επιτροπή. Ως εκ τούτου, συμφωνούν όσον 
αφορά τα μέλη που θα απαρτίζουν την εν λόγω συμβουλευτική τεχνική επιτροπή όπως αυτή προβλέπεται στο 
υπό συζήτηση νομοσχέδιο χωρίς τη συμμετοχή του ΚΕΒΕ. 

 Η ΟΕΒ σε επιστολή που απέστειλε προς την επιτροπή, εκφράζει μεταξύ άλλων την έντονη διαφωνία της 
στην τυχόν διαφοροποίηση οποιασδήποτε πρόνοιας του νομοσχεδίου περιλαμβανομένης της πρόνοιας που 
αφορά τη σύνθεση της τεχνικής επιτροπής. Στην ίδια επιστολή, σημειώνεται ότι η σύνθεση της εν λόγω 
επιτροπής όπως έχει συμφωνηθεί κρίνεται πλήρως ικανοποιητική, καθώς οι επηρεαζόμενοι 
εργοδότες/εργολάβοι καλύπτονται πλήρως ως μέλη της ΟΣΕΟΚ ή και της ΟΕΒ. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις, το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 
τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου όπως αυτό έχει κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία 
και έχει τύχει νομοτεχνικής επεξεργασίας. 

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των 
προνοιών του νομοσχεδίου, κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Βασικοί όροι εργασίας.  Άρθρο 3. 

 Κατάλογος εργαζομένων.  Άρθρο 4. 

 Επιθεωρητής.  Άρθρο 5. 

 Κύριο έργο Επιθεωρητή.  Άρθρο 6. 

 Ωράριο, υπερωρίες και υπερωριακή αμοιβή.  Άρθρο 7. 

 Γιορτές και αργίες.  Άρθρο 8. 

 Ταμείο Προνοίας.  Άρθρο 9. 

 Φιλοδώρημα.  Άρθρο 10. 

 Τεχνική Επιτροπή.  Άρθρο 11. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε για τα άρθρα, παρακαλώ,  
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 11 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εργοδοτουμένων στην Οικοδομική Βιομηχανία (Βασικοί Όροι 
Υπηρεσίας) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Κοινωνικών Εισφορών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020».   

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να παραταθεί η χρονική περίοδος κατά την οποία δε δύναται να 
εγερθεί πολιτική αγωγή για οφειλές εναντίον προσώπου που είναι δικαιούχο ελάχιστου εγγυημένου 
εισοδήματος ή δημόσιου βοηθήματος από την 1η Ιουλίου 2019, που ισχύει σήμερα, μέχρι την 1η Ιουλίου 2020. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Κοινωνικών Εισφορών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2020» 
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Παρόντες: 
 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Μαρίνος Μουσιούττας 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης 

 Ευανθία Σάββα Ηλίας Μυριάνθους 

 Μάριος Μαυρίδης  Γιώργος Περδίκης 

 Ανδρέας Κυπριανού  Λίνος Παπαγιάννης 

 Μαριέλλα Αριστείδου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο στο πλαίσιο διαβούλευσης που έγινε μέσω τηλεδιάσκεψης, στις 8 Μαΐου 2020, στην οποία 
συμμετείχε η Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται, όπως αυτός είχε αρχικά κατατεθεί, είναι η τροποποίηση του περί 
Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Κοινωνικών Εισφορών Νόμου, ώστε να παραταθεί η χρονική περίοδος κατά την 
οποία δε δύναται να εγερθεί πολιτική αγωγή για οφειλές εναντίον προσώπου που είναι δικαιούχο ελάχιστου 
εγγυημένου εισοδήματος ή δημόσιου βοηθήματος από την 1η Ιουλίου 2019, που ισχύει σήμερα, μέχρι την 1η 
Ιουλίου 2020. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής με την ψήφιση και εφαρμογή του 
προτεινομένου νόμου θα συνεχίσει να παρέχεται στους δικαιούχους  ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος και 
δημόσιου βοηθήματος το δικαίωμα να εντάσσονται στο ρυθμιστικό πλαίσιο του περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων 
Κοινωνικών Παροχών Νόμου. Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία από την εν λόγω ρύθμιση 
ευεργετούνται σήμερα τριακόσιοι ογδόντα δικαιούχοι ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος και λήπτες δημοσίου 
βοηθήματος, οι οποίοι θα συνεχίσουν να ευεργετούνται.  

Η Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων πρότεινε κατά την τοποθέτησή της όπως η πιο 
πάνω χρονική περίοδος παραταθεί μέχρι τον Ιούλιο του 2021, αντί μέχρι τον Ιούλιο του 2020 όπως αρχικά 
αναφερόταν στο νομοσχέδιο, πρόταση με την οποία συμφώνησαν τόσο ο πρόεδρος όσο και τα μέλη της 
επιτροπής. Σημειώνεται ότι σύμφωνα με τη σχετική απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου η οποία συνοδεύει 
το εν λόγω νομοσχέδιο, η Υπουργός δύναται να επιφέρει οποιεσδήποτε τροποποιήσεις κρίνει σκόπιμες κατά το 
στάδιο επεξεργασίας του νομοσχεδίου από τη Βουλή των Αντιπροσώπων, προ της ψήφισής του, άνευ 
επαναφοράς του στο Υπουργικό Συμβούλιο. 

Συναφώς, με βάση τα πιο πάνω η επιτροπή αποφάσισε την τροποποίηση της σχετικής πρόνοιας του 
νομοσχεδίου ώστε η χρονική περίοδος να επεκταθεί μέχρι τον Ιούλιο του 2021 προσθέτοντας παράλληλα και 
πρόνοια για αναδρομική ισχύ του νομοσχεδίου από την 1η Ιουλίου 2019. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων με την παρούσα έκθεσή 
της υποβάλλει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, στην ολομέλεια και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του 
σε νόμο, όπως αυτό έχει τελικά αναθεωρηθεί με βάση τα πιο πάνω. 

 Τονίζεται ότι, λόγω της έκρυθμης κατάστασης που επηρεάζει και την εύρυθμη λειτουργία του 
νομοθετικού σώματος, το υπό αναφορά νομοσχέδιο υποβάλλεται προς ψήφιση στην ολομέλεια του σώματος 
με τις ελάχιστες διορθώσεις από νομοτεχνικής, συντακτικής και γλωσσικής άποψης εκ μέρους των αρμόδιων 
υπηρεσιών της Βουλής.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε για τα άρθρα, παρακαλώ. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Σαράντα επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Κοινωνικών Εισφορών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ της Κυβέρνησης της 
Κυπριακής Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Χασεμιτικού Βασιλείου της Ιορδανίας για συνεργασία στην 
καταπολέμηση της Τρομοκρατίας, του Διεθνικού Οργανωμένου Εγκλήματος, της Παράνομης Διακίνησης 
Ναρκωτικών, Ψυχοτρόπων Ουσιών και των Προδρόμων τους, της Παράνομης Μετανάστευσης και άλλων 
Ποινικών Αδικημάτων Νόμος του 2019».   

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύρωση της Συμφωνίας, σύμφωνα με το άρθρο 169(2) του συντάγματος, μεταξύ της Κυβέρνησης της 
Κυπριακής Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Χασεμιτικού Βασιλείου της Ιορδανίας για συνεργασία στην 
καταπολέμηση της τρομοκρατίας, του διεθνικού οργανωμένου εγκλήματος, της παράνομης διακίνησης 
ναρκωτικών ουσιών και των προδρόμων τους, της παράνομης μετανάστευσης και άλλων ποινικών 
αδικημάτων, που υπογράφτηκε τη 14η Απριλίου 2019 στο Αμμάν. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και της 
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Κυβέρνησης του Χασεμιτικού Βασιλείου της Ιορδανίας για συνεργασία στην καταπολέμηση της 
Τρομοκρατίας, του Διεθνικού Οργανωμένου Εγκλήματος, της Παράνομης Διακίνησης Ναρκωτικών, 

Ψυχοτρόπων Ουσιών και των Προδρόμων τους, της Παράνομης Μετανάστευσης και άλλων Ποινικών 
Αδικημάτων Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 
 Γιώργος Λιλλήκας, πρόεδρος Γιώργος Λουκαΐδης  

 Μιχάλης Σοφοκλέους Άριστος Δαμιανού 

 Ελένη Σταύρου Άγγελος Βότσης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων εξέτασε το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 4 Φεβρουαρίου και στις 10 Μαρτίου 2020.  
Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών, 
του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Υγείας, της 
Αστυνομίας Κύπρου, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και της Αρχής Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων 
Κύπρου.  Το Υπουργείο Άμυνας και το Γραφείο της Επιτρόπου Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού 
Χαρακτήρα, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η κύρωση της Συμφωνίας, σύμφωνα με το άρθρο 169(2) του 
Συντάγματος, μεταξύ της κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και της κυβέρνησης του Χασεμιτικού 
Βασιλείου της Ιορδανίας για συνεργασία στην καταπολέμηση της Τρομοκρατίας, του Διεθνικού Οργανωμένου 
Εγκλήματος, της Παράνομης Διακίνησης Ναρκωτικών Ουσιών και των Προδρόμων τους, της Παράνομης 
Μετανάστευσης και άλλων Ποινικών Αδικημάτων, που υπογράφηκε την 14η Απριλίου 2019 στο Αμμάν. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του νομοσχεδίου από την επιτροπή, η εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως ανέφερε ότι η συμφωνία προβλέπει τη συνεργασία των δύο μερών στην 
αντιμετώπιση της τρομοκρατίας, του διεθνούς οργανωμένου εγκλήματος, της παράνομης διακίνησης 
ναρκωτικών, των ψυχοτρόπων και πρόδρομων ουσιών, της παράνομης μετανάστευσης και άλλων ποινικών 
αδικημάτων. 

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, η ίδια εκπρόσωπος δήλωσε ότι οι δύο υπό αναφορά χώρες 
διαπραγματεύτηκαν και υπέγραψαν κείμενο συμφωνίας, το οποίο περιλαμβάνει και πρόνοιες που 
διασφαλίζουν την προστασία των εμπιστευτικών πληροφοριών και των δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα 
που τα μέρη θα ανταλλάσσουν στο πλαίσιο εφαρμογής τους. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών, του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Υγείας, της 
Αστυνομίας Κύπρου και της Αρχής Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων Κύπρου δήλωσαν πως συμφωνούν με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του κυρωτικού νομοσχεδίου. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας ανέφερε πως το υπό αναφορά νομοσχέδιο 
έτυχε του αναγκαίου νομοτεχνικού ελέγχου από τη Νομική Υπηρεσία. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, 
αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, δήλωσαν πως θα τοποθετηθούν επί των προνοιών του 
νομοσχεδίου κατά τη συζήτηση στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ, για τα άρθρα. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα έξι ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ της Κυβέρνησης της 
Κυπριακής Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Χασεμιτικού Βασιλείου της Ιορδανίας για συνεργασία στην 
καταπολέμηση της Τρομοκρατίας, του Διεθνικού Οργανωμένου Εγκλήματος, της Παράνομης Διακίνησης 
Ναρκωτικών, Ψυχοτρόπων Ουσιών και των Προδρόμων τους, της Παράνομης Μετανάστευσης και άλλων 
Ποινικών Αδικημάτων (Κυρωτικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα έξι ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Γεωργίας για την Ανταλλαγή και Αμοιβαία Προστασία Διαβαθμισμένων 
Πληροφοριών (Κυρωτικός) Νόμος του 2019».   

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύρωση της Συμφωνίας, σύμφωνα με το άρθρο 169(2) του συντάγματος, μεταξύ της Κυβέρνησης της 
Κυπριακής Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Γεωργίας για την Ανταλλαγή και Αμοιβαία Προστασία 
Διαβαθμισμένων Πληροφοριών, η οποία υπογράφτηκε στις 17 Απριλίου 2019. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης της 

Γεωργίας για την Ανταλλαγή και Αμοιβαία Προστασία Διαβαθμισμένων Πληροφοριών (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2019» 
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Παρόντες: 
 Γιώργος Λιλλήκας, πρόεδρος Γιώργος Λουκαΐδης 

 Μιχάλης Σοφοκλέους Άριστος Δαμιανού 

 Ελένη Σταύρου Άγγελος Βότσης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων εξέτασε το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 4 Φεβρουαρίου και στις 10 Μαρτίου 2020.  
Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής  κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών 
και του Υπουργείου Άμυνας.  Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν 
εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η κύρωση της Συμφωνίας, σύμφωνα με το άρθρο 169(2) του 
Συντάγματος, μεταξύ της κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και της κυβέρνησης της Γεωργίας, για την 
Ανταλλαγή και Αμοιβαία Προστασία Διαβαθμισμένων Πληροφοριών, η οποία υπογράφηκε στις 17 Απριλίου 
2019.  

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του νομοσχεδίου από την επιτροπή, ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Άμυνας 
ανέφερε ότι με την υπό αναφορά συμφωνία αναδεικνύεται η γεωστρατηγική θέση της Κύπρου και 
αναπτύσσονται οι διμερείς σχέσεις μεταξύ των χωρών που αυτή αφορά. 

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε ότι το Υπουργικό Συμβούλιο με την υπ’ 
αριθμόν 84.779 απόφασή του, ημερομηνίας 24 Απριλίου 2018, ενέκρινε τη διαπραγμάτευση της κυβέρνησης 
της Κυπριακής Δημοκρατίας με την κυβέρνηση της Γεωργίας για τη σύναψη συμφωνίας ασφάλειας για την 
ανταλλαγή και την αμοιβαία προστασία διαβαθμισμένων πληροφοριών.  Περαιτέρω, ενημέρωσε την επιτροπή 
ότι κατόπιν της υπ’ αριθμόν 87.303 απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 17 Απριλίου 2019, η 
συμφωνία υπογράφηκε από τα δύο μέρη αυθημερόν στην Τιφλίδα. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Εξωτερικών δήλωσε πως συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
του κυρωτικού νομοσχεδίου. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, 
αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, αποφάσισαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών του 
νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Κωστής Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Κυρίες συνάδελφοι, 

 Μιλούμε βεβαίως για έναν πολύ αγαπητό λαό, τον γεωργιανό.  Η τοποθέτησή μου δεν έχει κάτι εναντίον 
αυτού του λαού.  Μεγάλο μέρος Γεωργιανών ζουν και ευημερούν στην Κύπρο και βοηθούν την Κύπρο 
οικονομικά, όμως δεν πρέπει να αφήσουμε απαρατήρητο ένα γεγονός, ότι από το 2008 τουλάχιστον, όταν η 
Γεωργία ήρθε σε αντιπαράθεση με τη Ρωσία για το θέμα της Αμπχαζία και της Νότιας Οσετίας έχει στραφεί 
προς τις Ηνωμένες Πολιτείες άκριτα η κυβέρνηση, άκριτα, σε βαθμό ώστε να χαρακτηρίζεται σήμερα 
αντιπρόσωπος, proxy, των Αμερικανών στην περιοχή και βεβαίως και κατά μια παραδοξότητα να αποκτήσει 
ιδιαίτερους δεσμούς με την Τουρκία, με την οποία συνεργάζεται πλήρως πάνω σε θέματα πληροφοριών.   

 Και είναι παράδοξο, γιατί, αν θεωρεί την επέμβαση της Ρωσίας η Γεωργία στο έδαφός της ως εισβολή 
και κατοχή, όπως λέει, το τελευταίο πράγμα που θα περίμενε κάποιος να δει είναι η συμμαχία Γεωργίας-
Τουρκίας εναντίον της Ρωσίας.  Με την Τουρκία, η οποία εισέβαλε και κατέχει την Κύπρο.  Αυτά βεβαίως είναι 
παραδοξότητες της πολιτικής. 

 Επομένως, στον βαθμό που η Γεωργία λειτουργεί ως proxy των Αμερικανών και των Τούρκων, δεν 
μπορούμε, εμείς τουλάχιστον ως ΕΔΕΚ, να υπερψηφίσουμε τον κυρωτικό αυτό νόμο, γιατί απλούστατα 
δίδουμε την ευκαιρία ή το μήνυμα ότι «ξέρετε, μπορεί να υποστηρίζετε την Τουρκία, να λαμβάνετε μέρος σε 
στρατιωτικά γυμνάσια με την Τουρκία, να υποστηρίζετε τη γαλάζια πατρίδα της Τουρκίας, αλλά για μας δεν 
τρέχει τίποτα».   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ευχαριστώ πολύ. 

 Άλλος ομιλητής; 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

 Αρμόδια αρχή.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαπέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκαπέντε αποχές, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της  Κυβέρνησης της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Γεωργίας για την Ανταλλαγή και Αμοιβαία Προστασία Διαβαθμισμένων 
Πληροφοριών (Κυρωτικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαπέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκαπέντε αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 13 θέμα, που είναι «Ο περί Διεξαγωγής των Παγκύπριων Εξετάσεων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020».   

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε, σε περίπτωση έκτακτης ανάγκης, η αρμόδια αρχή να δύναται 
να εκδίδει σε ημερομηνία μεταγενέστερη της 31ης Ιανουαρίου εκάστου έτους και πριν από την ημερομηνία 
έναρξης των Παγκύπριων Εξετάσεων νέο διάταγμα αναθεωρώντας τον οδηγό εξετάσεων. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Διεξαγωγής των Παγκύπριων Εξετάσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 
 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος Νίκος Κέττηρος 

 Αννίτα Δημητρίου  Πανίκος Λεωνίδου 

 Γιώργος Κάρουλλας  Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Αντρέας Καυκαλιάς Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου   
 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο στα πλαίσια 
διαβούλευσης που πραγματοποιήθηκε μέσω τηλεδιάσκεψης στις 18 Μαΐου 2020. 

 Στο πλαίσιο της πιο πάνω διαβούλευσης που πραγματοποιήθηκε για την εξέταση του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου συμμετείχαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας και της 
Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Διεξαγωγής των Παγκύπριων 
Εξετάσεων Νόμου, ώστε να εισαχθεί συγκεκριμένη πρόνοια η οποία κρίνεται αναγκαία για την ομαλή 
διεκπεραίωση των Παγκύπριων Εξετάσεων. 

 Ειδικότερα, προστίθεται διάταξη βάσει της οποίας η αρμόδια αρχή θα δύναται, σε περιπτώσεις έκτακτης 
ανάγκης, όπως εχθροπραξιών, πολέμου, τρομοκρατικής ενέργειας, επιδημίας, σεισμού και/ή καταιγίδας, να 
εκδίδει, σε ημερομηνία μεταγενέστερη της 31ης Ιανουαρίου εκάστου έτους και πριν από την ημερομηνία 
έναρξης των Παγκύπριων Εξετάσεων, νέο διάταγμα, αναθεωρώντας τον οδηγό εξετάσεων που εκδίδεται 
δυνάμει του άρθρου 16 του υφιστάμενου νόμου.  

 Ο λόγος που επιβάλλει την εν λόγω τροποποίηση είναι οι έκτακτες συνθήκες που επικρατούν στη 
Δημοκρατία κατά την παρούσα περίοδο συνεπεία της παγκόσμιας επιδημίας του κορωνοϊού, γεγονός που 
επιβάλλει την αναθεώρηση του υφιστάμενου οδηγού εξετάσεων και των επιμέρους οδηγιών και πληροφοριών 
που περιλαμβάνονται σε αυτόν για σκοπούς εύρυθμης διεξαγωγής των Παγκύπριων Εξετάσεων. 

 Η αναθεώρηση του υφιστάμενου οδηγού εξετάσεων, σύμφωνα με τους εκπροσώπους του αρμόδιου 
υπουργείου, περιλαμβάνει την ύλη των εξετάσεων, το πρόγραμμα και τις σχετικές προθεσμίες υποβολής 
αιτήσεων ή τροποποιήσεων. 

 Στο πλαίσιο της διαβούλευσης έγινε ανταλλαγή απόψεων μεταξύ της επιτροπής, των εκπροσώπων του 
αρμόδιου υπουργείου και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, κατά την οποία εγέρθηκαν διάφοροι 
προβληματισμοί και έγιναν εισηγήσεις για σκοπούς βελτίωσης του νομοσχεδίου.   

 Όπως επισήμαναν οι εκπρόσωποι του αρμόδιου υπουργείου, ο καθορισμός των περιπτώσεων έκτακτης 
ανάγκης θα γίνεται από το Υπουργικό Συμβούλιο.  Επίσης η προτεινόμενη ρύθμιση είναι γενική και 
συμπεριέλαβε και άλλες περιπτώσεις έκτακτης ανάγκης πέραν της επιδημίας του κορωνοϊού, ώστε να καλύπτει 
και άλλες πιθανές μελλοντικές περιπτώσεις έκτακτης ανάγκης. 

 Στο ερώτημα μεταξύ άλλων που εγέρθηκε κατά πόσο η προτεινόμενη ρύθμιση καλύπτει αναδρομικά τις 
σχετικές αποφάσεις της εκτελεστικής εξουσίας που ήδη λήφθηκαν, η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της 
Δημοκρατίας ανέφερε ότι δεν τίθεται θέμα αναδρομικότητας και ότι ο προτεινόμενος νόμος θα τεθεί σε ισχύ από 
την ημερομηνία δημοσίευσής του στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας.  

 Στο πλαίσιο της διαβούλευσης υιοθετήθηκε από την επιτροπή εισήγηση μέλους της για αντικατάσταση 
στο νομοσχέδιο της φράσης «σε περιπτώσεις έκτακτης ανάγκης» με τη φράση «σε περιπτώσεις ανωτέρας 
βίας».   

 Τόσο η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας όσο και οι εκπρόσωποι του αρμόδιου υπουργείου 
συμφώνησαν με την εισήγηση αυτή, η οποία και ενσωματώθηκε στο κείμενο του νομοσχεδίου. 
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 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, δήλωσε ότι όλα τα μέλη της θα τοποθετηθούν επί του νομοσχεδίου όπως αυτό 
έχει τροποποιηθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω στο πλαίσιο της συζήτησής του στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο πρόεδρος της επιτροπής Παιδείας κ. Χατζηγιάννης και μετά ο κ. Αντρέας Καυκαλιάς. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, ψηλώστε τα χέρια σας, να σας σημειώσει η γραμματεία. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Aπλώς ενημέρωση του σώματος, κύριε Πρόεδρε. 

 Είναι ένα μεταβατικό ουσιαστικά νομοθέτημα, το οποίο θα ισχύσει για περίπου δύο χρόνια -αυτή τη 
χρονιά και την επόμενη- ως απόρροια της επιδημίας την οποία όλοι βιώνουμε, και πολύ περισσότερο το ίδιο το 
εκπαιδευτικό σύστημα.  Υπάρχει η δυνατότητα, το νομοσχέδιο δίνει τη δυνατότητα να ετοιμάζεται διάταγμα, να 
αλλάζει ο κώδικας των εξετάσεων, ο οποίος θα δημοσιοποιείται μετά την 31η Ιανουαρίου, στο διάστημα από 
την 31η Ιανουαρίου μέχρι την ημέρα των εξετάσεων.  Είναι κάτι το μεταβατικό, είναι για να βοηθήσουμε τα 
παιδιά, τους μαθητές κατά τη φετινή χρονιά, γι’ αυτό έκκλησή μου είναι να το δούμε με...  Δεν υπάρχει κάποιος 
κίνδυνος, να το δούμε με τρόπο που να υποβοηθήσουμε την ομαλή διεξαγωγή και των φετινών εξετάσεων.  
Είναι προς βοήθεια των ίδιων των μαθητών μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Χατζηγιάννη. 

 Ο κ. Καυκαλιάς. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Το ίδιο σύντομα ή και πιο σύντομα, κύριε Πρόεδρε. 

 Να πω ότι και σ’ αυτό το θέμα υπήρξε μια μεγάλη καθυστέρηση από πλευράς του αρμόδιου υπουργείου 
να καταθέσει το συγκεκριμένο νομοσχέδιο, εντελώς αδικαιολόγητα, διότι τα πράγματα από κάποια στιγμή και 
μετά ήταν πολύ προβλέψιμα σε σχέση με την αναγκαιότητα να υπάρξει αυτή η νομοθετική ρύθμιση.  Και 
ασφαλώς είναι δεδομένο ότι θα υπερψηφίσουμε το νομοσχέδιο, διότι σε άλλη περίπτωση πολύ απλά δε θα 
μπορούν να διεξαχθούν οι Παγκύπριες Εξετάσεις. 

 Απ’ εκεί και πέρα όμως θέλουμε να επισημάνουμε κάτι το οποίο έχουμε ήδη πει και στη διάρκεια της 
συζήτησης στην επιτροπή Παιδείας, κάποιες έγνοιες που είχαμε καταθέσει σε σχέση με την αναδρομικότητα 
της συγκεκριμένης πρότασης και οι οποίες έχουν να κάνουν κυρίως με αποφάσεις οι οποίες ήδη έχουν 
υλοποιηθεί, κατά πόσο καλυπτόμαστε.  Θέσαμε τις ανησυχίες, περιλαμβάνεται και στην έκθεση της επιτροπής 
Παιδείας.  Το υπουργείο μάς απάντησε και η Νομική Υπηρεσία ότι τα πράματα δεν... Δε θα έχουμε τέλος 
πάντων κανένα πρόβλημα στη συνέχεια.  Μακάρι να έχουν δίκαιο! 

 Και ένα πολύ τελευταίο σχόλιο, κύριε Πρόεδρε.  Θέλω, με την ευκαιρία της συζήτησης αυτού του 
νομοσχεδίου, να τονίσω για άλλη μια φορά ότι το υπουργείο σε κάθε περίπτωση πρέπει να διασφαλίσει ότι 
κανένας μαθητής ο οποίος ενδεχομένως θα προσβληθεί από τον ιό δε θα χάσει τις Παγκύπριες Εξετάσεις!  Η 
κυβέρνηση πρέπει να το πει καθαρά, ο υπουργός να το αποκρυσταλλώσει πλήρως τούτο το σημείο, για να 
αποδοθεί και αυτό που δικαιούται ο κάθε μαθητής και η κάθε μαθήτρια, να πάρει αυτό που δικαιούται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Δεύτερη ανάγνωση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Διεξαγωγής των Παγκύπριων Εξετάσεων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο.  

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί της Διασφάλισης και Πιστοποίησης της Ποιότητας της 
Ανώτερης Εκπαίδευσης και της Ίδρυσης και Λειτουργίας Φορέα για Συναφή Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2020».  Είναι πρόταση νόμου του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου.   

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε για όση περίοδο διαρκεί η κρίση λόγω της  

πανδημίας του COVID-19 και το αργότερο μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2020 η πραγματοποίηση των επιτόπιων 
επισκέψεων στα εκπαιδευτικά ιδρύματα για σκοπούς διενέργειας τμηματικών και προγραμματικών 
αξιολογήσεων από την Επιτροπή Εξωτερικής Αξιολόγησης να μπορεί να αντικατασταθεί με εξ αποστάσεως 
συνεντεύξεις και τηλεπισκέψεις σε χώρους των εκπαιδευτικών ιδρυμάτων. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για την πρόταση νόμου «Ο περί της 
Διασφάλισης και Πιστοποίησης της Ποιότητας της Ανώτερης Εκπαίδευσης και της Ίδρυσης και 

Λειτουργίας Φορέα για Συναφή Θέματα (Tροποποιητικός) Νόμος του 2020» 
Παρόντες: 
 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος Νίκος Κέττηρος 

 Αννίτα Δημητρίου Πανίκος Λεωνίδου 

 Γιώργος Κάρουλλας Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Αντρέας Καυκαλιάς  Χαράλαμπος Θεοπέμπτου    

 Γιώργος Τ. Γεωργίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού εξέτασε την πιο πάνω πρόταση νόμου, που 
κατατέθηκε στη Βουλή από τον βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη, στο 
πλαίσιο διαβούλευσης που πραγματοποιήθηκε μέσω τηλεδιασκέψεως στις 18 Μαΐου 2020. 

 Στο πλαίσιο της πιο πάνω διαβούλευσης συμμετείχαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, η πρόεδρος του Φορέα Διασφάλισης και Πιστοποίησης της Ποιότητας 
της Ανώτερης Εκπαίδευσης (ΔΙΠΑΕ), εκπρόσωποι του Πανεπιστημίου Κύπρου, του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου, των ιδιωτικών πανεπιστημίων και των ιδιωτικών σχολών τριτοβάθμιας εκπαίδευσης.  
Επισημαίνεται ότι στην πιο πάνω διαβούλευση τα ιδιωτικά πανεπιστήμια εκπροσώπησε ο Πρόεδρος της 
Συνόδου των Πρυτάνεων. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί της Διασφάλισης και Πιστοποίησης της 
Ποιότητας της Ανώτερης Εκπαίδευσης και της Ίδρυσης και Λειτουργίας Φορέα για Συναφή Θέματα Νόμου με 
την προσθήκη ειδικής διάταξης, ώστε για όση περίοδο διαρκεί η κρίση λόγω της πανδημίας του ιού COVID-19 
και το αργότερο μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2020 η πραγματοποίηση των επιτόπιων επισκέψεων στα 
εκπαιδευτικά ιδρύματα για σκοπούς διενέργειας τμηματικών και προγραμματικών αξιολογήσεων από την 
Επιτροπή Εξωτερικής Αξιολόγησης να μπορεί να αντικατασταθεί με εξ αποστάσεως συνεντεύξεις και 
τηλεπισκέψεις σε χώρους των εκπαιδευτικών ιδρυμάτων. 

 Ειδικότερα, οι εξ αποστάσεως συνεντεύξεις θα πραγματοποιούνται κατόπιν συνεννόησης με πρόσωπα 
τα οποία η Επιτροπή Εξωτερικής Αξιολόγησης κρίνει σκόπιμο.  Επιπρόσθετα, οι τηλεπισκέψεις θα 
πραγματοποιούνται κατόπιν συνεννόησης με το εκπαιδευτικό ίδρυμα με απευθείας οπτικές συνδέσεις σε 
χώρους του ιδρύματος προς διαπίστωση της ανταπόκρισης των τμημάτων και προγραμμάτων του με τα 
ευρωπαϊκά πρότυπα και κριτήρια ποιότητας. 

 Όπως περαιτέρω προνοείται με την υπό αναφορά πρόταση νόμου, ο Φορέας ΔΙΠΑΕ θα δύναται να 
καθορίζει τη διαδικασία των αξιολογήσεων χωρίς επιτόπιες επισκέψεις όπως και τα σχετικά χρονοδιαγράμματα, 
τα οποία θα γνωστοποιεί στα εκπαιδευτικά ιδρύματα. 

 Στο πλαίσιο της σχετικής διαβούλευσης έγινε ανταλλαγή απόψεων με τους εκπροσώπους που 
συμμετείχαν σ’ αυτή και κατατέθηκαν οι απόψεις τους.  

 Ειδικότερα, η πρόεδρος του Φορέα ΔΙΠΑΕ συμφώνησε με τους σκοπούς της πρότασης νόμου.  
Περαιτέρω όμως, δήλωσε ότι θα πρέπει να προστεθεί στην πρόταση νόμου και πρόνοια σύμφωνα με την 
οποία θα υπάρχει η δυνατότητα πραγματοποίησης επιτόπιων επισκέψεων στους χώρους του ιδρύματος από 
ένα μόνο μέλος της Επιτροπής Εξωτερικής Αξιολόγησης. 

 Τόσο το αρμόδιο υπουργείο όσο και τα άλλα εμπλεκόμενα μέρη που συμμετείχαν στη διαβούλευση 
συμφώνησαν με τους σκοπούς της υπό αναφορά πρότασης νόμου.  Παράλληλα όμως έθεσαν ορισμένα 
ζητήματα, όπως μεταξύ άλλων τη διαφοροποίηση του κόστους αξιολόγησης και συγκεκριμένα τη μείωσή του, 
το κατά πόσο θα μπορούσαν ανάλογες με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις να ισχύουν επί μονίμου βάσεως και το 
κατά πόσο αυτές θα μπορούσαν να καλύψουν και τις ιδρυματικές αξιολογήσεις. 

 Περαιτέρω, σε σχέση με την εισήγηση της προέδρου του Φορέα ΔΙΠΑΕ, οι εκπρόσωποι των 
πανεπιστημίων εισηγήθηκαν όπως για σκοπούς αξιοπιστίας υπάρξει η δυνατότητα επιτόπιων επισκέψεων από 
περισσότερα μέλη της Επιτροπής Εξωτερικής Αξιολόγησης και όχι από ένα μόνο μέλος αυτής. 

 Συναφώς με τα πιο πάνω, η πρόεδρος του Φορέα ΔΙΠΑΕ δήλωσε ότι το κόστος αξιολόγησης σαφώς θα 
μειωθεί, αφού δε θα απαιτείται η φυσική παρουσία των μελών της Επιτροπής Εξωτερικής Αξιολόγησης, αλλά οι 
προτεινόμενες ρυθμίσεις δεν μπορούν να ισχύσουν επί μονίμου βάσεως, καθότι ο Φορέας ΔΙΠΑΕ εφαρμόζει 
οδηγίες διεθνών σωμάτων, όπως ο ευρωπαϊκός φορέας, τα οποία δεν θεωρούν ως ασφαλές μέσο αξιολόγησης 
τις εξ αποστάσεως αξιολογήσεις.  Περαιτέρω, η ίδια αρμόδια διαφώνησε με τη δυνατότητα εφαρμογής των 
προνοιών της πρότασης νόμου και για τις ιδρυματικές αξιολογήσεις, επισημαίνοντας την ανάγκη συμμόρφωσης 
με τις οδηγίες των διεθνών σωμάτων σε σχέση με τα πρότυπα και τα κριτήρια ποιότητας.   
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 Τέλος, η πρόεδρος του Φορέα ΔΙΠΑΕ δήλωσε ότι η πραγματοποίηση επιτόπιων επισκέψεων κατά την 
παρούσα περίοδο θα μπορούσε να γίνεται από ένα ή και δύο μέλη της Επιτροπής Εξωτερικής Αξιολόγησης, 
όχι όμως από περισσότερα μέλη. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η επιτροπή υιοθέτησε και ενσωμάτωσε στην πρόταση νόμου την πιο πάνω 
εισήγηση της προέδρου του Φορέα ΔΙΠΑΕ, σύμφωνα με την οποία η πραγματοποίηση επιτόπιων επισκέψεων 
σε χώρους και υποδομές του ιδρύματος δύναται να διενεργείται από ένα ή και δύο μέλη της Επιτροπής 
Εξωτερικής Αξιολόγησης.    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν 
της, υπό το φως των πιο πάνω, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί της πρότασης νόμου, όπως αυτή έχει 
διαμορφωθεί κατά τη συζήτησή της στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Χατζηγιάννης, ο κ. Ευσταθίου και ο κ. Καυκαλιάς.  Κανένας άλλος.  Αν έχει άλλον, να σηκώσει το 
χέρι του ψηλά, να τον γράψει η γραμματεία. 

 Ναι, κύριε Χατζηγιάννη. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Και πάλι εδώ αφορά καθαρά μια παραχώρηση διευκόλυνσης στα τριτοβάθμια ιδρύματα, κατά κόρον 
στον φορέα, να μπορεί να ολοκληρώνει τη διαδικασία αξιολόγησης των προγραμμάτων που έχουν υποβληθεί ή 
που θα υποβληθούν, λόγω του γεγονότος ότι η διακίνηση και μέσω αεροδρομίων είναι πολύ δύσκολη έως 
αδύνατη αυτή την περίοδο.  Άρα λοιπόν, θα πρέπει να διαφυλάξουμε ότι τα προγράμματα τα οποία σήμερα 
λειτουργούν, υπάρχουν και προσφέρονται από πλευράς των τριτοβάθμιών μας ιδρυμάτων είναι αξιολογημένα.   

 Πολύ σωστά ευτυχώς η τεχνολογία προσφέρει δυνατότητες και εύχομαι πραγματικά να κινούμαστε με 
τους ίδιους γρήγορους ρυθμούς στην εφαρμογή της ψηφιοποίησης σε διάφορα στάδια λειτουργίας της 
οικονομίας, ακόμα και της ίδιας της κοινωνίας μας.  Λέμε γι’ αυτή και μόνο την περίοδο, όχι πέρα από τον 
Δεκέμβριο, να μπορεί ο αξιολογητής να κάνει την επίσκεψη εξ αποστάσεως.  Άρα λοιπόν, λύνουμε ένα 
πρόβλημα, διασφαλίζουμε την ομαλή λειτουργία της τριτοβάθμιάς μας εκπαίδευσης.  Σε αντίθετη περίπτωση, 
αυτοί οι φοιτητές μας δε θα φοιτούσαν ετούτη τη χρονιά σε αξιολογημένα προγράμματα.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Επειδή ακριβώς πρόκειται για μια πολύ μικρή χρονική περίοδο και η πρόταση όπως έχει γίνει είναι για 
πρακτικούς και μόνο λόγους, την υποστηρίζουμε, γιατί είχαμε και έχουμε επιφυλάξεις ως προς τον ρόλο των 
ούτω καλουμένων «ιδιωτικών σχολών τριτοβάθμιας εκπαίδευσης».  Για μας, τουλάχιστον εγώ πολλές απ’ 
αυτές τις βρίσκω ότι είναι συγκαλυμμένη παρανομία.  Έχουμε εκφράσει πάρα πολλές φορές και τη διαφωνία 
μας με τον τρόπο με τον οποίο συγγράφονται κάποτε κάποιοι νόμοι.   

 Μετά από τη συζήτηση προήλθε και έχουμε το εξής νομικό κείμενο, «η πραγματοποίηση επιτόπιων 
επισκέψεων δύναται να διενεργείται σε χώρους και υποδομές του ιδρύματος από ένα και/ή κατ’ ανώτατο 
αριθμό δύο μέλη της Επιτροπής».  Τέτοιου είδους προτάσεις, τέτοιου είδους νόμοι, που βάζουμε διαζευκτικό το 
«και/ή» δε μας βρίσκουν σύμφωνους, επειδή όμως είναι μόνο για μικρή περίοδο και όσο διαρκεί η κρίση, θα το 
υπερψηφίσουμε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Καυκαλιάς. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Ακριβώς να συνεχίσω και να πάρω την πάσα από τον αγαπητό συνάδελφο.  Θέλω να τονίσω ότι δεν 
είναι μια επιθυμητή ρύθμιση.  Είναι μία προσωρινή ρύθμιση, την οποία επιβάλλουν οι έκτακτες συνθήκες της 
πανδημίας.  Και θέλω να τονίσω, να μην ανοίξει η όρεξη κανενός!  Και να επικαλεστώ επί τούτου και τις 
δηλώσεις της προέδρου του φορέα, της κ. Κουτσελίνη, η οποία είχε σημειώσει χαρακτηριστικά, όταν γινόταν η 
διαβούλευση στην επιτροπή Παιδείας, ότι η αξιολόγηση με εξ αποστάσεως συνεντεύξεις δεν μπορεί να δώσει 
τα ίδια αποτελέσματα με αυτά που δίνει η κανονική διαδικασία αξιολόγησης με φυσική παρουσία.  Ε, να 
συνειδητοποιήσουμε όλοι ότι σ’ αυτό τον τομέα, της ποιότητας των σπουδών, καμία έκπτωση δε χωρεί, ούτε 
κανένας άλλος υπολογισμός, κύριε Πρόεδρε.   
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 Θα υπερψηφίσουμε ωστόσο την πρόταση, γιατί είναι ένα προσωρινό μέτρο που το επιβάλλουν οι 
συνθήκες, για να μπορέσουν οι ανώτερες σχολές του τόπου μας να συνεχίσουν τη λειτουργία τους και την 
πορεία τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Ασφαλώς η πρωτοβουλία που έχει πάρει ο συνάδελφος ο κ. Χατζηγιάννης καλύπτει ακόμα ένα κενό που 
υπάρχει δυστυχώς στα θέματα της παιδείας όλη αυτή την περίοδο, με εξέχον θέμα το χτεσινό, με την κίνηση να 
παρθεί μια απόφαση και την ίδια ώρα να ανακληθεί και να δημιουργήσει όλη αυτή τη σύγχυση.  Γι’ αυτό εμείς 
στηρίζουμε αυτή την πρόταση νόμου, παρ’ όλα τα προβλήματα που υπάρχουν.  Εκ των πραγμάτων είναι μια 
λύση ανάγκης, για να μπορέσει να συνεχίσει η αξιολόγηση των κολεγίων, των πανεπιστημίων και όλων όσοι 
εμπίπτουν σε αυτή τη νομοθεσία.   

 Εμείς -μια κι έχω τον λόγο, κύριε Πρόεδρε- κάνουμε έκκληση στον Υπουργό Παιδείας να δει όλα τα 
θέματα με σοβαρότητα, υπευθυνότητα, γιατί καλώς ή κακώς τα θέματα της παιδείας ρυθμίζουν σχεδόν τη ζωή 
όλων των πολιτών με τον άλφα ή βήτα τρόπο.  Αυτό το έχουμε επισημάνει και κατά τις συνεδριάσεις μας στην 
επιτροπή Παιδείας μέσω τηλεδιασκέψεων.  Που όπως γνωρίζετε κι εσείς προσωπικά, κύριε Πρόεδρε, είχαμε 
κάμει πάρα πολλές και είχαμε εκφράσει πολλές και σοβαρές απόψεις.  Δυστυχώς κάποιες δεν έχουν 
υιοθετηθεί, με αποτέλεσμα να έχουμε τα προβλήματα που παρατηρούμε σήμερα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μαυρίδης. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλά ήθελα να πω ότι αν θέλατε να αξιολογήσετε τη χρήση της εξ αποστάσεως, είτε 
είναι στην παιδεία είτε είναι στο λιανικό εμπόριο είτε είναι οπουδήποτε, θα μπορούσατε να με ρωτήσετε εμένα, 
διότι το βιώνω κάθε μέρα.  Και σας λέω -έτσι, με κάθε ειλικρίνεια- ότι η παραγωγικότητά μου έχει αυξηθεί 
κατακόρυφα και η αποτελεσματικότητα ακόμα περισσότερο!  Δεν έχω χάσει ούτε ένα μάθημα και χαίρομαι που 
το είχαμε χρησιμοποιήσει και στη διεξαγωγή των κοινοβουλευτικών επιτροπών, διότι έχει παραχθεί έργο.  Και 
συγχαίρω κι εσάς που ήσασταν και πρωτοστάτης σε αυτή την προσπάθεια και όσους υπόλοιπους έχουν... 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

(Χαμογελώντας) 

 Έν’ άλλο το θέμα... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Γελώντας) 

 Καλά, Αντρέα, μια φορά που βρέθηκε ένας βουλευτής να με συγχαρεί, εννά τον σταματήσεις; 

 Συνέχισε, Μάριε, όση ώρα θέλεις! 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Αγαπητέ Αντρέα, πόσες φορές εδώ όλοι μας μιλούμε άλλα των άλλων;  Πόσες φορές;  Και τώρα πάνω 
μου ηύρες να πεις το ότι... 

(Γέλια) 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Επήες τζι εσύ με τον κανόνα! 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

(Γελώντας) 

 Ευχαριστώ πολύ! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ! 
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 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη ειδικής διάταξης.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Διασφάλισης και Πιστοποίησης της Ποιότητας της 
Ανώτερης Εκπαίδευσης και της Ίδρυσης και Λειτουργίας Φορέα για Συναφή Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2020.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με πενήντα μία ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 15 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί της Διεθνούς Σύμβασης (ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά του Ντόπινγκ 
στον Αθλητισμό (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) Νόμος του 2020». 
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 Να παρακαλέσω τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του νόμου, ώστε ο υφιστάμενος κατάλογος απαγορευμένων ουσιών και μεθόδων που 
περιλαμβάνεται στο Προσάρτημα Ι αυτού να αντικατασταθεί με αναθεωρημένο κατάλογο απαγορευμένων 
ουσιών και μεθόδων για το 2020. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί της 
Διεθνούς Σύμβασης (ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά του Ντόπινγκ στον Αθλητισμό (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) 

Νόμος του 2020» 
Παρόντες: 
 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος Πανίκος Λεωνίδου 

 Αννίτα Δημητρίου  Παύλος Μυλωνάς 

 Αντρέας Καυκαλιάς Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου  Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Νίκος Κέττηρος  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 4 και 11 Μαρτίου 2020, καθώς και στις 12 Μαΐου 2020, στα 
πλαίσια διαβούλευσης που πραγματοποιήθηκε μέσω τηλεδιάσκεψης.  Στην πρώτη συνεδρία κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας και ο πρόεδρος 
της Κυπριακής Αρχής Αντι-Ντόπινγκ.  Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν 
εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του νόμου με τον οποίο κυρώθηκε η Διεθνής 
Σύμβαση (ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά του Ντόπινγκ στον Αθλητισμό, ώστε να αντικατασταθεί ο υφιστάμενος κατάλογος 
απαγορευμένων ουσιών και μεθόδων που περιλαμβάνεται στο Προσάρτημα I αυτού με αναθεωρημένο 
κατάλογο απαγορευμένων ουσιών και μεθόδων για το 2020.   

 Στο πλαίσιο της εξέτασης του νομοσχεδίου από την επιτροπή ο πρόεδρος της Κυπριακής Αρχής Αντι-
Ντόπινγκ ο οποίος παρέστη στη συνεδρία της επιτροπής ανέφερε ότι ο κατάλογος απαγορευμένων ουσιών και 
μεθόδων αναθεωρείται επί ετήσιας βάσεως από τον Παγκύπριο Οργανισμό Αντι-Ντόπινγκ στο πλαίσιο 
τήρησης διαφανούς διαδικασίας και συγκεκριμένων κριτηρίων.  Ο ίδιος αξιωματούχος ενημέρωσε επίσης την 
επιτροπή για θέματα που αφορούν στη λειτουργία της εν λόγω Αρχής, όπως και για την εφαρμογή των 
διατάξεων της υπό αναφορά σύμβασης. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, αφού άκουσε όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγείται την 
ψήφισή του σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση των τροποποιήσεων της σύμβασης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2.   

 Τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ένας υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Διεθνούς Σύμβασης (ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά του Ντόπινγκ στον 
Αθλητισμό (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με πενήντα μία ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ομόφωνα 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 16 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί του Δικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας και Συγγενικών 
Δικαιωμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019».  Είναι πρόταση νόμου των βουλευτών Γιώργου Περδίκη και 
Χαράλαμπου Θεοπέμπτου, εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, και Άννας Θεολόγου, 
ανεξάρτητης βουλευτού. 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε το δικαίωμα παρακολούθησης των μεταπωλήσεων των 
δημιουργών πρωτότυπων έργων τέχνης να εφαρμόζεται ανεξαρτήτως της τιμής πώλησης των έργων αυτών. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για την 
πρόταση νόμου «Ο περί του Δικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας και Συγγενικών Δικαιωμάτων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» 
Παρόντες: 
 Ανδρέας Κυπριανού, πρόεδρος 

 Κώστας Κώστα 

 Χριστάκης Τζιοβάνης  

 Ανδρέας Πασιουρτίδης   

 Άγγελος Βότσης   

Μαρίνος Μουσιούττας 

Ηλίας Μυριάνθους 

Γεώργιος Παπαδόπουλος  

Μη μέλη της επιτροπής: 
Γιώργος Περδίκης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε την πιο πάνω 
πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή στις 15 Μαρτίου 2019 από τους βουλευτές κ. Γιώργο Περδίκη 
και Χαράλαμπο Θεοπέμπτου, εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών και Άννα Θεολόγου, 
ανεξάρτητη βουλευτή, στο πλαίσιο διαβούλευσης που πραγματοποιήθηκε με τηλεδιάσκεψη την 21η Μαΐου 
2020. 

 Στο πλαίσιο της πιο πάνω διαβούλευσης συμμετείχαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας, του Τμήματος Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη του ίδιου υπουργείου, 
των Πολιτιστικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, του Υπουργείου 
Οικονομικών, του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ, του Επιμελητηρίου Καλών Τεχνών Κύπρου (ΕΚΑΤΕ) και του Φυτωρίου 
Εικαστικής Καλλιέργειας. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί του Δικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας 
και Συγγενικών Δικαιωμάτων Νόμου, έτσι ώστε το δικαίωμα παρακολούθησης του δημιουργού πρωτότυπου 
έργου τέχνης σε όλες τις μεταπωλήσεις του να εφαρμόζεται ανεξαρτήτως της τιμής πώλησης του έργου αυτού. 

 Σύμφωνα με τους εισηγητές της πρότασης νόμου, οι διατάξεις της υφιστάμενης νομοθεσίας αποστερούν 
από τους δημιουργούς των έργων τα οποία πωλούνται σε τιμή χαμηλότερη των €3.000 το δικαίωμά τους για 
παρακολούθηση των μεταπωλήσεων των έργων τους.  Αντίθετα, στην περίπτωση που η τιμή πώλησης έργου 
υπερβαίνει τις €3.000, ο δημιουργός έχει το δικαίωμα να απαιτήσει από τον πωλητή συγκεκριμένο ποσοστό 
από το τίμημα της μεταπώλησης του έργου του. 

 Συγκεκριμένα, όπως ορίζεται στις διατάξεις της υφιστάμενης νομοθεσίας, ο δημιουργός δικαιούται 4% 
για το τμήμα της τιμής πώλησης έργων με τιμή πώλησης μέχρι €50.000.   

 Συναφώς, οι εισηγητές της πρότασης νόμου θεωρούν ότι η χρέωση του δικαιώματος παρακολούθησης 
για έργα με τιμή πώλησης μέχρι €3.000, η οποία δεν ξεπερνά τα €120, δεν μπορεί να θεωρηθεί αποτρεπτική 
για τους επαγγελματίες της αγοράς έργων τέχνης (οίκοι δημοπρασίας, γκαλερί έργων τέχνης και έμποροι 
έργων τέχνης). 

 Παράλληλα, όπως ανέφεραν οι ίδιοι, η πλειονότητα των έργων των Κυπρίων δημιουργών πωλείται 
συνήθως σε τιμή μικρότερη των €3.000 και η δυνατότητα παρακολούθησης των μεταπωλήσεων των έργων 
αυτών θα ενισχύσει σημαντικά τους δημιουργούς και ιδιαίτερα τους νέους καλλιτέχνες στην αρχή της καριέρας 
τους που χρειάζονται μεγαλύτερη στήριξη. 

 Επιπρόσθετα, οι εισηγητές ανέφεραν ότι οι πρόνοιες της Οδηγίας 2001/84/ΕΚ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου της 27ης Σεπτεμβρίου 2001 σχετικά με το δικαίωμα παρακολούθησης υπέρ του δημιουργού ενός 
πρωτότυπου έργου τέχνης, οι οποίες ενσωματώθηκαν στο εθνικό δίκαιο το 2006, δεν επιβάλλουν στα κράτη 
μέλη τον πιο πάνω περιορισμό, αφού επιτρέπουν σε αυτά να καθορίσουν, σε περίπτωση που το επιθυμούν, 
κατώτατη τιμή πώλησης, που δε θα υπερβαίνει τις €3.000, για την εφαρμογή του δικαιώματος 
παρακολούθησης στις πωλήσεις. 

 Όλοι όσοι κλήθηκαν και εκπροσωπήθηκαν στην τηλεδιάσκεψη της επιτροπής συμφώνησαν με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις των διατάξεων της πρότασης νόμου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση της 
πρότασης νόμου σε νόμο.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 
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 Καταρχάς οφείλω να ευχαριστήσω την επιτροπή Εμπορίου και ιδιαίτερα τον πρόεδρό της, με τον οποίο 
μπορεί συχνά να διαφωνούμε, αλλά σ’ αυτό μια χαρά βρήκαμε τον τρόπο να συμφωνήσουμε. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Αντιλήφθηκαν τη σοβαρότητα και το επείγον του θέματος και με διαδικασίες ταχύτατες κατάφεραν να το 
φέρουν ενώπιον της ολομέλειας, η οποία επίσης με γρήγορες διαδικασίες -και να ευχαριστήσω και τον 
Πρόεδρο της Βουλής γι’ αυτό τον λόγο- ψηφίζει αυτή την πρόταση νόμου, κύριε Πρόεδρε, η οποία ουσιαστικά 
αποτελεί ένα στήριγμα για τους νέους καλλιτέχνες, τους νεαρούς καλλιτέχνες, ένα πρόσθετο εισόδημα σε 
συνθήκες ακριβώς που η τέχνη είναι ο αδύναμος κρίκος της οικονομικής κρίσης και θα ταλαιπωρηθούν 
ιδιαίτερα και οι άνθρωποι των τεχνών και του πολιτισμού.  

 Για εμάς είναι σημαντικός ακόμα ένας λόγος γι’ αυτή την ψήφιση.  Νομίζω είναι ένα καλό παράδειγμα 
πώς η Βουλή μπορεί να συνεργαστεί με την κοινωνία των πολιτών.  Το νομοσχέδιο γράφτηκε από μία ομάδα 
πολιτών, επώνυμων, η πρόταση νόμου κατατέθηκε και στηρίχτηκε στη Βουλή από τρεις βουλευτές.  Νομίζω, 
κύριε Πρόεδρε, ότι με τους θεσμούς που έχουμε τελευταία προωθήσει, της Παράλληλης Βουλής και της 
νομοθεσίας που είναι ενώπιόν μας για την πρωτοβουλία των πολιτών, μπορούμε να κτίσουμε και να 
προχωρήσουμε μπροστά και να ενώσουμε τις δυνάμεις της Βουλής, του κοινοβουλίου, με την πολιτεία και την 
κοινωνία και αυτό είναι ένα πολύ καλό παράδειγμα που δείχνει ότι μπορούν να λειτουργήσουν μαζί αυτά τα δύο 
στοιχεία.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Ανδρέας Κυπριανού, ο πρόεδρος της επιτροπής. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε. 

 Εντάξει, κανένας δεν κατάλαβε από τη συζήτηση στην επιτροπή γιατί, όταν ψηφίστηκε ο βασικός νόμος, 
προέβλεπε ότι για έργα κάτω των €3.000 δε θα υπάρχουν συγγενικά και πνευματικά δικαιώματα.  Όμως, αυτός 
είναι ο νόμος που ψηφίστηκε τότε και πολύ σωστά ήρθε αυτή η τροποποίηση.   

 Πρέπει να καταθέσω την ευαρέσκειά μου, γιατί στήριξαν αυτήν την πρόταση νόμου όλοι οι συνάδελφοι, 
αλλά εμείς ως Δημοκρατικός Συναγερμός θα προχωρήσουμε και ένα βήμα περισσότερο, κύριε Πρόεδρε, και 
προτιθέμεθα να καταθέσουμε άλλη πρόταση νόμου για αύξηση του 4% που προβλέπεται για έργα κάτω των 
€3.000 -για όλα τα έργα, να δούμε τις διαβαθμίσεις- αλλά ιδιαίτερα γι’ αυτά των νέων καλλιτεχνών, γιατί τα έργα 
αυτά είναι κυρίως νέων καλλιτεχνών, για να προωθήσουμε ακριβώς περισσότερο τον τομέα του πολιτισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11Γ του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ.  Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων, εννοώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα μία ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε, είναι ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με πενήντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Δικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας και Συγγενικών 
Δικαιωμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα μία ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία ψήφος, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με πενήντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 17 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να καταστεί δυνατή η διαδικασία επιλογής και κατανομής των 
στρατευσίμων σε Κλάδους, Όπλα και Σώματα και η τοποθέτησή τους σε μονάδες και υπηρεσίες της Δύναμης 
και πριν από την κατάταξή τους, για λόγους δημόσιας υγείας, στο πλαίσιο της αντιμετώπισης της πανδημίας 
του COVID-19, να παρασχεθεί η δυνατότητα διενέργειας των αναγκαίων υγειονομικών εξετάσεων των 
στρατευσίμων και πριν από την κατάταξή τους, να αντιμετωπιστεί ενδεχόμενη έλλειψη στρατιωτικών ιατρών 
που μετέχουν στην Επιτροπή Κατάταξης, καθώς και να παρασχεθούν επιπρόσθετα κίνητρα στους αθλητές 
εθνοφρουρούς και για την προετοιμασία τους για συμμετοχή σε διαγωνισμούς και διοργανώσεις, στο πλαίσιο 
των προσπαθειών που καταβάλλονται για αντιμετώπιση του φαινομένου της φυγοστρατίας. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας για το νομοσχέδιο «Ο περί Εθνικής Φρουράς 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 
 Mαρίνος Σιζόπουλος, πρόεδρος Κώστας Κώστα 

 Γεώργιος Παπαδόπουλος Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Γιώργος Κάρουλλας Γεώργιος Προκοπίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε την 21η Μαΐου 2020.  Στη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο 
Υπουργός Άμυνας, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Άμυνας και ο Αρχηγός Εθνικής Φρουράς, 
συνοδευόμενοι από υπηρεσιακούς παράγοντες, και εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας.  
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 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Εθνικής Φρουράς Νόμου, έτσι ώστε 
να επενεχθούν τα ακόλουθα: 

1. Η διαδικασία επιλογής των εθνοφρουρών σε Κλάδους, Όπλα και Σώματα, που καθορίζεται από το 
Υπουργικό Συμβούλιο με σχετική απόφασή του, και η τοποθέτησή τους σε μονάδες και υπηρεσίες της 
Δύναμης να εφαρμόζονται και στους στρατευσίμους, ήτοι σε πρόσωπα που υπέχουν υποχρέωση 
στρατιωτικής θητείας, πριν από την κατάταξή τους στη Δύναμη για εκπλήρωση της στρατιωτικής τους 
θητείας. 

2. Οι δύο ιατροί που μετέχουν στην προνοούμενη σε αυτό Επιτροπή Κατάταξης να είναι δυνατό να 
προέρχονται από το Υγειονομικό Σώμα της Δύναμης και/ή από το δημόσιο και/ή τον ιδιωτικό τομέα, αντί 
μόνο από το Υγειονομικό Σώμα της Δύναμης, που ισχύει σήμερα. 

3. Η υγειονομική εξέταση των προσώπων που καλούνται για κατάταξη στη Δύναμη να δύναται να 
πραγματοποιηθεί είτε πριν είτε μετά την κατάταξή τους, όπως θα αποφασίσει ο Υπουργός Άμυνας σε 
συνάρτηση με τον χρόνο έναρξης λειτουργίας της Επιτροπής Κατάταξης. 

4. Η προνοούμενη από τον Υπουργό Άμυνας επιπρόσθετη κανονική άδεια σε εθνοφρουρούς να δύναται 
να χορηγηθεί πέραν των περιπτώσεων που καθορίζονται στην ισχύουσα σχετική διάταξη και αφορούν 
τη συμμετοχή τους σε επίσημους διεθνείς διαγωνισμούς γνώσεων ή σε διεθνείς διοργανώσεις, 
εκπροσωπώντας τη Δημοκρατία, ή σε επίσημες αθλητικές οργανώσεις, αναγνωρισμένες από τη Διεθνή 
Ομοσπονδία ή τη Διεθνή Ολυμπιακή Επιτροπή, και για την προετοιμασία τους για συμμετοχή στις πιο 
πάνω διοργανώσεις.  Περαιτέρω, εισάγεται πρόνοια σύμφωνα με την οποία η εν λόγω άδεια να μπορεί 
να χορηγείται για την προετοιμασία ή/και για τη συμμετοχή εθνοφρουρών σε επίσημες αθλητικές 
διοργανώσεις οι οποίες είναι αναγνωρισμένες και από τον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Άμυνας, οι τροποποιήσεις 
που περιλαμβάνονται στο νομοσχέδιο κρίθηκαν αναγκαίες για τους πιο κάτω λόγους: 

1. Για να καταστεί δυνατή η διαδικασία επιλογής και κατανομής των στρατευσίμων σε Κλάδους, Όπλα και 
Σώματα και η τοποθέτησή τους σε μονάδες και υπηρεσίες της Δύναμης και πριν από την κατάταξή τους, 
διαδικασία που κατά το τρέχον έτος καθίσταται επιβεβλημένη για λόγους δημόσιας υγείας, στο πλαίσιο 
της αντιμετώπισης της πανδημίας του COVΙD-19. 

2. Για να παρασχεθεί η δυνατότητα, εάν παραστεί ανάγκη, διενέργειας των αναγκαίων υγειονομικών 
εξετάσεων των στρατευσίμων και πριν από την κατάταξή τους.   

3. Για την αντιμετώπιση ενδεχόμενης έλλειψης στρατιωτικών ιατρών που μετέχουν στην Επιτροπή 
Κατάταξης, η οποία είναι αρμόδια για την εξέταση των στρατευσίμων, στο πλαίσιο της διενέργειας των 
υγειονομικών διαδικασιών που απαιτούνται για την ολοκλήρωση της εκάστοτε κατάταξης. 

4. Για την παροχή επιπρόσθετων κινήτρων στους αθλητές εθνοφρουρούς και για την προετοιμασία τους 
για συμμετοχή στους διαγωνισμούς και τις διοργανώσεις που αναφέρονται πιο πάνω, η οποία 
αποφασίστηκε από το Υπουργείο Άμυνας σε συνεργασία με τον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού, στο 
πλαίσιο των προσπαθειών που καταβάλλονται για την αντιμετώπιση του φαινομένου της φυγοστρατίας.  

 Στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου η επιτροπή ζήτησε πρόσθετα στοιχεία και επεξηγήσεις από 
τον Υπουργό Άμυνας σε σχέση με τις πρόνοιές του.  Στη βάση της ενημέρωσης που έτυχε, η επιτροπή 
αποφάσισε στο παρόν στάδιο να μην προωθήσει για ψήφιση στην ολομέλεια της Βουλής την πρόνοια του 
νομοσχεδίου που αφορά τη χορήγηση επιπρόσθετης κανονικής άδειας σε εθνοφρουρούς για την προετοιμασία 
τους για συμμετοχή σε διεθνείς διαγωνισμούς γνώσεων ή σε αθλητικές διοργανώσεις, υπό τις προϋποθέσεις 
που καθορίζονται στη βασική νομοθεσία, ώστε να της παρασχεθεί η δυνατότητα διευκρίνισης ορισμένων 
ζητημάτων που αφορούν την εν λόγω ρύθμιση και τα οποία συναρτώνται με τη μείωση της στρατιωτικής 
θητείας  που επήλθε το 2016.  Συναφώς, η επιτροπή αποφάσισε όπως η εν λόγω πρόνοια παραμείνει σε 
εκκρεμότητα και συζητηθεί από αυτή σε ευθετότερο χρόνο. 

 Υπό το φως της πιο πάνω απόφασής της, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, αφού διαμόρφωσε 
ανάλογα το κείμενο του νομοσχεδίου, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Προκοπίου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Αγαπητοί συνάδελφοι… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό. 
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 Νομίζω θα δώσω τον λόγο για όση ώρα θέλεις και να παρακαλέσω να μη μιλήσει κανένας άλλος. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, πριν να μιλήσει ο συνάδελφος… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Α, έχουμε τζιαι πρόεδρο της επιτροπής. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Εν έσιει πρόβλημα. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Το τρίτο κομμάτι που διαβάσατε έχει αποσυρθεί από το υπουργείο.  Παρέμειναν τα δύο πρώτα, αλλά 
λόγω του ότι υπήρχε η έκθεση, παρέμεινε στην έκθεση, αλλά στην ουσία δε θα συμπεριληφθεί στην ψήφιση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να το προσέξει η γραμματεία και η γραμματεία της επιτροπής, παρακαλώ, τούτο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Βεβαίως!  Ευχαριστούμε! 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Το θέμα των αδειών δε θα συζητηθεί τωρά.  Απλώς, έτσι για ενημέρωση των συναδέλφων, αυτός ο 
τροποποιητικός νόμος είναι εξ ανάγκης λόγω κορωνοϊού, είναι η πλατφόρμα που γίνεται τώρα, που θα 
συμπληρώσουν οι υποψήφιοι ως νεοσύλλεκτοι στρατιώτες.  Παράλληλα είναι αυτά τα οποία θα βάλουν μέσα 
για να μπουν σε όπλα, σώματα, ειδικότητες και όλα αυτά, και η μετάθεσή τους που θα βγει από την πρώτη 
μέρα που θα καταταγούν, θα την έχουν μπροστά τους.  Αλλάζουν αυτά που υφίσταντο.  Το μόνο που θα πούμε 
είναι να πετύχει και αυτό το πείραμα, διότι είναι για πρώτη φορά που θα γίνει, είναι εξ ανάγκης.  Πιστεύουμε ότι 
θα επιτύχει και παράλληλα θα πούμε στους νεοσύλλεκτους ότι είναι τιμή τους και περηφάνια που θα 
υπηρετήσουν την πατρίδα, παράλληλα και στους γονείς τους να νιώθουν περήφανοι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Προκοπίου. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού  νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 32 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 66 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 6; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία ψήφος εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με πενήντα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία ψήφος εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με πενήντα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το υπ’ αριθμόν 17 νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Έχουμε δύο έκτακτα νομοσχέδια.  Παρακαλώ τη γραμματέα να αναγνώσει τους τίτλους.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ο «Ο περί των Έκτακτων Μέτρων που Λαμβάνονται από το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την Αντιμετώπιση της Πανδημίας του ιού COVID 19 (Τροποποιητικός) Nόμος του 
2020» και «Ο περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Κοινωνικών Εισφορών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2020». 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για τα 
νομοσχέδια που τιτλοφορούνται «Ο περί των Έκτακτων Μέτρων που Λαμβάνονται από το Υπουργείο 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την Αντιμετώπιση της Πανδημίας του ιού COVID 
19 (Τροποποιητικός) Nόμος του 2020» και «Ο περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Κοινωνικών Εισφορών 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020» 
Παρόντες: 
 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Μαριέλλα Αριστείδου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Μαρίνος Μουσιούττας 

 Ευανθία Σάββα Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης 

 Ανδρέας Κυπριανού Ηλίας Μυριάνθους 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε αυθημερόν τα 
πιο πάνω νομοσχέδια, τα οποία κατατέθηκαν στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκαν 
επείγοντα.  Στην εν λόγω συνεδρία παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 
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 Με τα υπό αναφορά νομοσχέδια προτείνεται η τροποποίηση νομοθεσιών οι οποίες θεσπίστηκαν στο 
πλαίσιο της ανάγκης λήψης μέτρων έκτακτης ανάγκης, συνεπεία της ενσκήψασας πανδημίας COVID-19, η 
οποία πλήττει και τη Δημοκρατία. 

 Ειδικότερα, το πρώτο νομοσχέδιο αποσκοπεί στην τροποποίηση του περί των Έκτακτων Μέτρων που 
Λαμβάνονται από το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την Αντιμετώπιση της 
Πανδημίας του ιού COVID-19 Nόμου, ώστε η περίοδος εφαρμογής των ειδικών διατάξεων της εν λόγω 
νομοθεσίας να επεκταθεί μέχρι και τις 12 Οκτωβρίου 2020, ως η σχετική απόφαση της κυβέρνησης για την 
περίοδο παροχής κρατικής στήριξης σε επιχειρήσεις και εργαζομένους. 

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου, όπως αυτό αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, είναι η τροποποίηση του 
περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Κοινωνικών Εισφορών Νόμου, ώστε για τους οφειλέτες που είναι ενταγμένοι σε 
ρύθμιση αποπληρωμής ληξιπρόθεσμων κοινωνικών εισφορών με δόσεις η καταβολή των δόσεων για τους 
μήνες Μάιο και Ιούνιο 2020 να ανασταλεί και η περίοδος αποπληρωμής να επεκταθεί κατά δύο επιπρόσθετους 
μήνες, λόγω των έκτακτων μέτρων που λαμβάνονται για την αντιμετώπιση της πανδημίας του κορωνοϊού 
COVID-19. 

Στα πλαίσια της συνεδρίας αυτής, έγινε εισήγηση από τον πρόεδρο της επιτροπής όπως η προτεινόμενη 
περίοδος αποπληρωμής επεκταθεί κατά τρεις επιπρόσθετους μήνες, αντί δύο που προτείνεται με το αρχικό 
νομοσχέδιο.  Η εν λόγω εισήγηση έγινε αποδεκτή τόσο από την εκπρόσωπο του Υπουργείου Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων όσο και από τα παρόντα μέλη της επιτροπής. 

 Συναφώς, η επιτροπή τροποποίησε ανάλογα το κείμενο του νομοσχεδίου προς υλοποίηση των πιο 
πάνω, επιφέροντας παράλληλα σε αυτό επιμέρους νομοτεχνικές βελτιώσεις.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Koινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κατέληξε στις πιο κάτω αποφάσεις: 

1. Όσον αφορά το πρώτο νομοσχέδιο, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση αυτού σε νόμο, όπως 
αυτό κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία. 

2. Όσον αφορά το δεύτερο νομοσχέδιο, ομόφωνα εισηγείται την ψήφιση αυτού σε νόμο, όπως αυτό έχει 
τελικά διαμορφωθεί, σύμφωνα με τις πιο πάνω αποφάσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλητές και για τα δύο θέματα.  Οι ομιλίες θα γίνουν και για τα δύο θέματα, η ψηφοφορία θα γίνει 
ξεχωριστά. 

 Ναι, κύριε Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Πρόεδρε, θέλω απλώς να διευκρινίσω ότι δεν είναι ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν είναι ομόφωνο. 

 Ο κ. Φακοντής. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όσον αφορά το πρώτο νομοσχέδιο, που είναι ο περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων 
Κοινωνικών Εισφορών, απλώς επεκτείνεται η περίοδος αναστολής καταβολής των δόσεων στο σχέδιο 
ληξιπρόθεσμων εισφορών στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων μέχρι και τον Ιούλιο, λόγω της πανδημίας του 
κορωνοϊού.  Ήταν ομόφωνο το συγκεκριμένο νομοσχέδιο, διότι όλα τα μέλη που ήταν παρόντα στη συνεδρία -
το ΕΛΑΜ απουσίαζε- τοποθετήθηκαν θετικά.  Γι’ αυτό είπα ότι ήταν ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, εντάξει. 

 Ωραία!  Πόσοι ψηφίζουν υπέρ… 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό, κύριοι. 

 Ο κ. Μαυρίδης.  Είσαι εναντίον; 
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ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Όχι, δεν είμαι εναντίον.  Απλώς ήθελα να σχολιάσω και εγώ ότι αυτά τα δύο νομοσχέδια είναι στα 
πλαίσια της προσπάθειας της κυβέρνησης να στηρίξει την κοινωνία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα, εν τούτα που είπε και ο κ. Φακοντής. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Ε, να τα πω και εγώ, γιατί να μην τα πω και εγώ;   

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Οπότε, εμείς, στις περιπτώσεις όπου χρειάζεται παρέμβαση του κράτους για να στηριχθεί η κοινωνία, 
είμαστε πάντοτε υπέρ και συγχαίρουμε την κυβέρνηση για τις μέχρι τώρα προσπάθειες που έχει κάνει για να 
στηρίξει την κοινωνία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, προηγουμένως σας είχα συγχαρεί και εσάς για τις προσπάθειές σας για τα εξ 
αποστάσεως.  Οπότε, ας συγχαρούμε και λίγο την κυβέρνηση.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Να μην χάνουμε την ευκαιρία. 

 Ευχαριστώ. 

 Από το ΕΛΑΜ ο κ. Λίνος Παπαγιάννης. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Θα είμαι πολύ σύντομος, κύριε Πρόεδρε, απλώς να αναφέρω ότι, όσον αφορά το δεύτερο νομοσχέδιο 
για τα μέτρα του Υπουργείου Εργασίας, ο ένας από τους λόγους που δε θα το ψηφίσουμε είναι ότι δυόμισι 
μήνες μετά την εφαρμογή του πρώτου πακέτου μέτρων υπάρχουν πάρα πολλοί πολίτες που δεν έχουν λάβει 
κανένα επίδομα.  Γι’ αυτόν τον λόγο.  Δεν ψηφίσαμε ούτε την πρώτη φορά.  Το είχα αναφέρει, μπορείτε να το 
δείτε, το είχα βγάλει και δημόσια.  Είπα στην υπουργό ότι θα υπάρχει πρόβλημα και επειδή ακριβώς χρειάζεται 
να καλύψουμε και αυτόν τον κόσμο -αν θέλετε είναι μία μορφή πίεσης- θα το καταψηφίσουμε, όπως και την 
πρώτη φορά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Υπάρχει κάποιος άλλος; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Ζαχαρίου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο Ζαχαρίας. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή πρέπει πλέον να δίνονται και απαντήσεις…  Δεν μπορούν αυτοί που δεν 
ψήφισαν το νομοσχέδιο, για να δώσουμε βοήθεια στους πολίτες της Κυπριακής Δημοκρατίας, να κάνουν 
κριτική ότι κάποιοι εν επιάαν λεφτά και δεν μπορούν κάποιοι -και μιλώ συγκεκριμένα για το ΕΛΑΜ- οι οποίοι 
καταψηφίζουν σήμερα, να έχουν απαίτηση αύριο, γιατί κάποιοι δεν έχουν πληρωθεί.  Το κράτος μας σε 
συνθήκες έκτακτες κατόρθωσε και έδωσε σε 145 000 συμπολίτες μας μια σημαντική βοήθεια με την απόφαση 
της κυβέρνησης και της Βουλής.  Αλλά, είναι σχήμα οξύμωρο αυτοί που το καταψήφισαν να κριτικάρουν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Μάλιστα.  

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Φακοντής. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Επειδή έκανα αναφορά μόνο στο ένα νομοσχέδιο και αντιλαμβάνομαι ότι συζητούμε και τα δύο, το 
δεύτερο έχει να κάνει με την επέκταση της περιόδου όσον αφορά τα έκτακτα μέτρα που αφορούν το Υπουργείο 
Εργασίας μέχρι και τις 12 του Οκτώβρη του 2020 και ειδικότερα δίνεται η δυνατότητα στην Υπουργό Εργασίας 
να επεκτείνει τα πέντε σχέδια στήριξης των εργαζομένων και των επιχειρήσεων, καθώς και για το Ταμείο 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων και άλλους συναφείς νόμους.  Εδώ είναι ομόφωνη η επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Μυλωνάς. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Δε νομίζω να έχει σημασία το τι ψηφίζεις και τι δεν ψηφίζεις για να μπορείς να εκφέρεις άποψη, αλλά η 
αλήθεια είναι, κύριε Πρόεδρε ότι είναι εκατοντάδες οι συμπολίτες μας που ακόμα περιμένουν τα επιδόματα και 
καλό θα ήταν ομόφωνα η Βουλή να ζητήσει περαιτέρω επίσπευση των διαδικασιών, για να πληρωθούν και οι 
συντάξεις και τα επιδόματα και να μη χωνόμαστε πίσω από το ΕΛΑΜ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Πρόεδρε, δεν είχα την πρόθεση να μιλήσω.  Θα είμαι σύντομος. 

 Απαντώ στον κ. Ζαχαρίου:  Το ΕΛΑΜ από την πρώτη στιγμή συμμετείχε σε όλες τις συνεδρίες οι οποίες 
έγιναν είτε στο Προεδρικό Μέγαρο είτε στο κοινοβούλιο.  Είχαμε καταθέσει δικές μας εισηγήσεις.  Η κυβέρνηση 
δεν υιοθέτησε ούτε μία από τις τριάντα και πλέον προτάσεις του ΕΛΑΜ.   

 Δεύτερον, το εάν μπορούμε να μιλούμε ή όχι εντός του κοινοβουλίου, μας έχει δώσει το δικαίωμα ο λαός 
ψηφίζοντάς μας και εκλέγοντάς μας ως βουλευτές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Επειδή έννεν τούτο… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριοι, φτάνουμε προς το τέλος… 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Συγγνώμη, τελειώνω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πολύ σύντομα. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Νομίζω ότι παρεξηγήθηκα.  Εγώ δεν αφαίρεσα κανενός το δικαίωμα να τοποθετηθεί.  Δεν είναι της 
φιλοσοφίας μου και της ιδεολογίας μου να απορρίπτω την αντίπαλη άποψη.  Λέω ότι είναι σχήμα οξύμωρο κάτι 
που το σύνολο του πολιτικού κόσμου, Βουλή και κυβέρνηση, έχει ψηφίσει για να στηρίξει τους πολίτες να μην 
το έχουμε ψηφίσει…  Είναι σχήμα οξύμωρο αύριο να ʼρθείτε μας κατηγορείτε για τα ξενοδοχεία και τα voucher, 
την ώρα που δεν τα έχετε ψηφίσει, για να στηρίξετε τον τουρισμό μας.  Αυτό είναι που λέω και είναι κριτική που 
κάνω, ξεκάθαρα.  Θέλω να τονίσω ότι, με όλα τα μειονεκτήματα, σε μία έκτακτη κατάσταση, 145 000 
συμπολίτες μας πήραν τα επιδόματα που δικαιούνταν.  Έμειναν πέντε με έξι χιλιάδες που είχαν λανθασμένα 
στοιχεία.  Τροποποιήθηκε το ηλεκτρονικό σύστημα, για να μη δέχεται να παραλαμβάνει αιτήσεις με 
λανθασμένα στοιχεία.  Αυτή τη στιγμή πάμε ένα βήμα πιο κάτω.  Σίγουρα λάθη θα γίνουν.  Η σημασία είναι ότι 
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ως πολιτεία…  Και πρέπει να είμαστε περήφανοι όλοι -και η Βουλή και η κυβέρνηση- ότι κατορθώσαμε, μέσα 
από τη συνεργασία των δύο, να ψηφιστούν τέτοιες πρόνοιες στήριξης του κυπριακού λαού.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Δεύτερη ανάγνωση για το νόμο που τροποποιεί τους περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Κοινωνικών 
Εισφορών Νόμους του 2016 έως 2020. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε παρακαλώ. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα μία ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα υπ’ αριθμόν 1 και 2 άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Κοινωνικών Εισφορών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα μία ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία ψήφος εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Με πενήντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τώρα πάμε στη δεύτερη ανάγνωση του νόμου που τροποποιεί τον περί Εκτάκτων Μέτρων που 
λαμβάνονται από το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την Αντιμετώπιση της 
Πανδημίας του ιού COVID-19 Νόμο του 2020. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα υπ’ αριθμόν 1 έως 3 άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Έκτακτων Μέτρων που Λαμβάνονται από το Υπουργείο 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την Αντιμετώπιση της Πανδημίας του ιού COVID 19 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Προχωρούμε στο επόμενο θέμα που τιτλοφορείται «Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων 
για την επέτειο των 75 χρόνων από την αντιφασιστική νίκη των λαών».  Θέλετε οποιαδήποτε διαδικαστική 
συζήτηση πριν ή να μπούμε κατευθείαν; 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι το ψήφισμα στην τροποποιημένη του μορφή εμείς το λάβαμε μόλις χθες.  
Είχαμε την ευκαιρία να διαβουλευτούμε στους εξωτερικούς χώρους του «νέου κοινοβουλίου» και ανοίγω και 
κλείνω άμεσα μια παρένθεση, παρά να προχωρήσουμε στην ανέγερση μιας νέας Βουλής και να χρεώσουμε 
τον κόσμο με €100 εκατομ., νομίζω να υποβάλετε πλέον επίσημο αίτημα να μεταφερθούμε εδώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να το περιλάβουμε μέσα στο ψήφισμα τούτο; 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε. 

 Κλείνω την παρένθεση.  Απλά δώσατε το δικαίωμα στον κ. Μαυρίδη και στους υπόλοιπους να πουν έτσι 
και κάτι διαφορετικό, το λέω και εγώ και είμαι σίγουρος ότι κάποια στιγμή θα πραγματοποιηθεί και τούτο.  Είναι 
και ουσιαστικό.   

 Απλώς να πω ότι είχαμε την ευκαιρία να διαβουλευτούμε, καταλήξαμε σε ομόφωνο ψήφισμα.  Όμως δεν 
είναι εκείνο που έχει η γραμματέας μπροστά της.  Αν μπορεί η κ. Ερωτοκρίτου  να αναφέρει τις παραγράφους 
που απαλείφθηκαν και… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό… 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Είναι μόνο δύο αλλαγές, κύριε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό.  

 Η σημασία του να το διαβάσουμε δεν είναι τόσο για εσάς, δεν είναι τόσο για εμένα, δεν είναι τόσο για 
εμάς.  Είναι για να το ακούσει η κοινωνία. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Το γνωρίζω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχετε κείμενο να διαβάσουμε;  Θέλετε να κάνουμε δυο-τρία λεπτά επί τόπου διάλειμμα, να μας το 
δώσετε;  Πρέπει να διαβαστεί το ψήφισμα. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Μπορεί να διαβαστεί. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Νομίζω μπορεί να διαβαστεί το ψήφισμα και οι δύο αναφορές για τις οποίες καταλήξαμε ότι θα 
απαλειφθούν… 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Θα απαλειφθούν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δώστε το κείμενο στην κυρία… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 
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 Όχι, να διαβαστεί ως έχει, κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ως έχει; 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Όχι ως έχει, ως έχει συμφωνηθεί. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 …και τις αλλαγές να τις παραδώσει η κ. Ερωτοκρίτου… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρία Ερωτοκρίτου, ελάτε στη γραμματεία, σας παρακαλώ. 

 Κύριε Λουκαΐδη, δώστε μας δύο λεπτά και θα το τακτοποιήσουμε.  Κατάλαβα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Να έρθω και εγώ κοντά, για να ξέρω… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καλύτερα.  Άμπα τζιαι γελάσουν σου. 

 Κύριε Τορναρίτη, έλα και εσύ κοντά, αλλά απόσταση δύο μέτρα.  Να μεν σου γελάσουν. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Δε θέλω να έρθω κοντά, είμαι μια χαρά.  Προτιμώ να προστατευτώ από τον COVID, παρά να δω το 
ψήφισμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είμαστε έτοιμοι, κύριε Πρόεδρε. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θέλετε να μιλήσετε κάπως διαδικαστικά πριν… 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Διαδικαστικά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, πέστε. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Επειδή και εμείς ακριβώς χθες έχουμε λάβει το κείμενο, θα ζητούσαμε να υπάρξει μία αναβολή, για να 
μπορέσουμε και εμείς με τη σειρά μας, αν και συμφωνούμε στη γενική φιλοσοφία του ψηφίσματος, να κάνουμε 
κάποιες προσθήκες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αναβολής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εφτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το αίτημα για αναβολή απορρίπτεται. 

 Διαβάστε το ψήφισμα, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα. 

Ψήφισμα της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δημοκρατίας,  

 Λαμβάνοντας υπόψη  

 Τη συμπλήρωση φέτος 75 χρόνων από την 9η Μαΐου του 1945, τη μέρα που σφράγισε την άνευ όρων 
συνθηκολόγηση της ναζιστικής Γερμανίας και τη νίκη των λαών του κόσμου επί του φασιστικού άξονα 
και των συμμάχων, τερματίζοντας έτσι το Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο στην Ευρώπη, τον φονικότερο πόλεμο 
που γνώρισε η ανθρωπότητα με δεκάδες εκατομμύρια νεκρούς,   

 Τον Καταστατικό Χάρτη του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, την Οικουμενική Διακήρυξη των 
Δικαιωμάτων του Ανθρώπου, το Διεθνές Σύμφωνο για τα Ατομικά και Πολιτικά Δικαιώματα και τη Διεθνή 
Σύμβαση για την Εξάλειψη όλων των Μορφών Φυλετικών Διακρίσεων,   

 Το Καταστατικό του Δικαστηρίου της Νυρεμβέργης, την απόφαση του δικαστηρίου, αλλά και τις 
επακόλουθες δίκες που αποκάλυψαν το μέγεθος της ναζιστικής θηριωδίας ενάντια στην ανθρωπότητα,  

 Το Ψήφισμα της 18ης Δεκεμβρίου 2019 της Γενικής Συνέλευσης του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών «για 
την καταπολέμηση της ηρωοποίησης του ναζισμού, του νεοναζισμού και άλλων πρακτικών που 
υποβοηθούν στην υποδαύλιση σύγχρονων μορφών ρατσισμού, φυλετικών διακρίσεων, ξενοφοβίας και 
σχετικής μισαλλοδοξίας», 

 Το Ψήφισμα 2011 του 2014 της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης «για την 
καταπολέμηση των εκδηλώσεων νεοναζισμού και δεξιού εξτρεμισμού», το οποίο καλεί τα κράτη μέλη 
του Συμβουλίου της Ευρώπης να αναπτύξουν στρατηγικές και σχέδια δράσης για καταπολέμηση της 
νεοναζιστικής ιδεολογίας και της ακροδεξιάς, απευθύνει έκκληση στους πολιτικούς σε εθνικό και 
ευρωπαϊκό επίπεδο «να εκθέτουν δημόσια τους νεοναζί, απορρίπτοντας και καταδικάζοντας ξεκάθαρα 
και απερίφραστα την ιδεολογικά και τη ρητορική των νεοναζί», 

Ψηφίζει τα ακόλουθα:  

1. Τιμά την 9η Μαΐου, Ημέρα Αντιφασιστικής Νίκης των Λαών, ως πανανθρώπινο και κοσμοϊστορικό 
σύμβολο αγώνα για την ελευθερία και τη δημοκρατία.  Αποτίνει φόρο τιμής και δόξα σε όλους τους λαούς του 
κόσμου που αντιστάθηκαν και συνέτριψαν το χιτλεροφασισμό και τα μισάνθρωπα ιδεολογήματά του στα πεδία 
των μαχών και στην αντίσταση σε ολόκληρη την Ευρώπη, διασώζοντας το μέλλον του ανθρώπινου πολιτισμού.  
Τιμά τα εκατομμύρια θύματα του ναζισμού στο Ολοκαύτωμα, στα στρατόπεδα συγκεντρώσεως και στις 
φρικαλεότητες των κατοχικών στρατευμάτων στις κατακτημένες χώρες, τους νεκρούς της πείνας και της 
εξαθλίωσης στα χρόνια του πολέμου. 

2. Τιμά με περηφάνια τη συμβολή της Κύπρου στην αντιφασιστική νίκη μέσα από τη στράτευση χιλιάδων 
Κυπρίων εθελοντών -Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων- που βρέθηκαν στα πεδία των μαχών του Β΄ 
Παγκόσμιου Πολέμου αγωνιζόμενοι ενάντια στον χιτλεροφασισμό, πολλοί από τους οποίους έδωσαν τη ζωή 
τους μαχόμενοι.  Καλεί την πολιτεία να αναδείξει περαιτέρω αυτή τη λαμπρή σελίδα της κυπριακής ιστορίας, 
ιδιαίτερα μέσα από το εκπαιδευτικό σύστημα του τόπου. 

3. Υπενθυμίζει ότι ο αντιχιτλερικός συνασπισμός διαμορφώθηκε από κράτη με διαφορετικό 
κοινωνικοοικονομικό χαρακτήρα και ιδεολογικό προσανατολισμό, τα οποία όμως συνειδητοποίησαν ότι ο 
ναζισμός συνιστά θανάσιμο εχθρό ολόκληρης της ανθρωπότητας.  Σημειώνει ότι ο φασισμός δεν συνιστά 
άποψη που μπορεί ή πρέπει να γίνεται ανεκτή στη δημοκρατία, αλλά μέγιστη και θανάσιμη απειλή για την 
ανθρωπότητα, για τη δημοκρατία, τις κοινωνικές κατακτήσεις και τα συλλογικά και ατομικά δικαιώματα. 

4. Καταδικάζει με έντονο τρόπο την ύπαρξη και δράση νεοφασιστικών και νεοναζιστικών κινημάτων στην 
Ευρώπη και στον κόσμο, είτε αυτά διακηρύσσουν ανοιχτά την ταυτότητά τους είτε την συγκαλύπτουν, ως 
προσβολή προς την ιστορία της ηπείρου μας και προς τα εκατομμύρια των θυμάτων του Β΄ Παγκόσμιου 
Πολέμου.  Υπογραμμίζει ότι οι ανισότητες, η φτώχια και συνεπώς η απόγνωση σε μεγάλα τμήματα των 
ευρωπαϊκών κοινωνιών δημιουργεί το έδαφος για τις δυνάμεις του ακροδεξιού λαϊκισμού και του νεοφασισμού.   
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5. Σημειώνει με θλίψη και ανησυχία ότι σε μια σειρά χωρών της Ευρώπης καταγράφονται απόπειρες 
ιστορικού αναθεωρητισμού, άρνησης ή/και σχετικοποίησης του Ολοκαυτώματος και των άλλων ναζιστικών 
εγκλημάτων, ακόμα και ηρωοποίηση ντόπιων συνεργατών τους.  Σημειώνει ότι ο φασισμός υποβοηθείται από 
τον ιστορικό αναθεωρητισμό, τον αντισημιτισμό, τον ρατσισμό, την ξενοφοβία, τον σεξισμό, την ομοφοβία και 
άλλα παρόμοια ιδεολογήματα.   

6. Απορρίπτει κάθε προσπάθεια παραχάραξης των ιστορικών γεγονότων του Β΄ Παγκόσμιου Πολέμου και 
θεωρεί ιστορικά αβάσιμη και προκλητική την απόπειρα να διαγραφεί ο ρόλος της Σοβιετικής Ένωσης στη 
συντριβή του χιτλεροφασισμού.  Με σεβασμό στη θυσία κάθε λαού, κάθε έθνους και κάθε ανθρώπου για την 
αντιφασιστική νίκη, υπενθυμίζει ότι η Σοβιετική Ένωση είχε τη μεγαλύτερη συμβολή με είκοσι εκατομμύρια 
νεκρούς και τριάντα εκατομμύρια τραυματίες.  Απευθύνει έκκληση προς κάθε κατεύθυνση να μην αλλοιώνεται η 
ιστορία, προκειμένου να εξυπηρετηθούν τρέχουσες ιδεολογικές ή γεωπολιτικές επιδιώξεις. 

7. Καλεί την κυπριακή πολιτεία να εφαρμόσει το Ψήφισμα της 18ης Δεκεμβρίου 2019 της Γενικής 
Συνέλευσης του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και το Ψήφισμα 2011/2014 της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης 
του Συμβουλίου της Ευρώπης, στα πλαίσια μιας συνολικής προσπάθειας που πρέπει να αναληφθεί για την 
ανάδειξη της ιστορικής μνήμης του Β΄ Παγκόσμιου Πολέμου, για την καλλιέργεια συλλογικής και ατομικής 
αντιφασιστικής συνείδησης, για την απόρριψη των ρατσιστικών και σοβινιστικών ιδεολογημάτων και για την 
επικράτηση των αρχών της ελευθερίας, της δημοκρατίας, του δικαίου και των ανθρωπίνων δικαιωμάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του ψηφίσματος τώρα; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εφτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το ψήφισμα εγκρίνεται. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 19 μέχρι 26 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία.   

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό, πριν κλείσει η νομοθετική εργασία, θέλει να μιλήσει ο κ. Γεωργίου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Απολογούμαι, κύριε Πρόεδρε, αλλά επανέρχομαι στο Κεφάλαιο Δεύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων.  Ως κοινοβουλευτική ομάδα του Δημοκρατικού Συναγερμού καταθέσαμε σχετική πρόταση νόμου 
που αναφέρεται ως «Ο περί Μεταβίβασης και Υποθήκευσης Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 
2020.».  Εκ παραδρομής έχει παραπεμφθεί στην επιτροπή Οικονομικών.  Εδώ να θυμίσω ότι πέρσι, στις 26 
Ιουλίου, η ολομέλεια είχε ψηφίσει ομόφωνα πρόταση της επιτροπής Νομικών που αφορά τους εγκλωβισμένους 
αγοραστές και αυτή η πρότασή μας αφορά σχετική πρόνοια, ως εκ τούτου παρακαλώ όπως παραπεμφθεί στην 
επιτροπή Νομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ε, αν δεν υπάρχει ένσταση.  

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 
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 Καθόλου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η επιτροπή Οικονομικών δεν έχει ένσταση.  Εννοείται ότι πρέπει να βάλλετε και σαββατοκύριακα 
επιτροπή Νομικών, όμως, κύριε Γεωργίου.   

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Βεβαίως.  Την ερχόμενη εβδομάδα θα βάλουμε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, να γίνει η μεταφορά.  Στην κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων που έχει γίνει, να διορθωθεί με 
αυτήν την παρέμβαση. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.467, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι υπάρχει καταγγελία σε σχέση με το κτιριακό συγκρότημα του μοναστηριού 
Αγίου Γεωργίου των Σπηλαίων στην Ερήμη που αφορά μια σειρά σοβαρών πολεοδομικών παρατυπιών.  
Ειδικότερα, σύμφωνα με δημοσίευμα η γη μέσα στην οποία κτίστηκε το μοναστήρι είναι τουρκοκυπριακής 
ιδιοκτησίας, χωρίς να έχουν εξασφαλιστεί οι απαραίτητες άδειες από τις αρμόδιες αρχές. Επίσης, υπάρχει η 
πληροφορία ότι στο χώρο υπάρχουν αρχαιότητες.  

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει υπόψη του τις εν 
λόγω καταγγελίες, αν έχουν τηρηθεί όλες οι καθορισμένες από τον νόμο διαδικασίες και αν έχουν ληφθεί όλες 
οι απαραίτητες άδειες για την ανέγερση των κτιριακών εγκαταστάσεων στο μοναστήρι. Επίσης, παρακαλώ τον 
αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια μέτρα λαμβάνονται για την προστασία 
των αρχαιοτήτων που βρίσκονται στην περιοχή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.468, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από την απάντηση του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου, ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2019, 
στην κοινοβουλευτική μου ερώτηση με αρ. φακ. 23.06.011.04.018, αναφορικά με την ανίχνευση αυξημένων 
συγκεντρώσεων αρσενικού στις γεωτρήσεις που υδροδοτούσαν την κοινότητα Μάμμαρη, πληροφορήθηκα ότι η 
κοινότητα Μάμμαρη μετά από το 2009 υδροδοτείται από τον Αγωγό του Συστήματος Κοινοτήτων Δυτικής 
Λευκωσίας για κάλυψη των συνολικών υδρευτικών αναγκών της.  Ωστόσο, τα τελευταία χρόνια λόγω της 
οικιστικής ανάπτυξης και της αύξησης του πληθυσμού της κοινότητας υπήρξε επάλληλη αύξηση των 
υδρευτικών αναγκών της, με αποτέλεσμα να μην μπορούν να καλυφθούν πλήρως οι ανάγκες της από τις 
ποσότητες που παρέχονται από τον αγωγό, και για αυτό τον λόγο οι αναγκαίες ποσότητες συμπληρώνονται 
από συγκεκριμένη γεώτρηση.  Όπως αναφέρει η απάντηση του υπουργού, πρόθεση του Τμήματος 
Αναπτύξεως Υδάτων είναι να καλυφθούν πλήρως οι υδρευτικές ανάγκες της κοινότητας από τον αγωγό και 
προς αυτή την κατεύθυνση εργάζεται για αναβάθμιση του αντλιοστασίου και άλλου εξοπλισμού.  Επίσης, 
προσθέτει ότι το όλο θέμα της υδατοπρομήθειας των κοινοτήτων της δυτικής Λευκωσίας θα διευθετηθεί 
οριστικά με την ολοκλήρωση της κατασκευής του νέου αγωγού Χοιροκοιτίας-Λευκωσίας, στον οποίο θα 
συνδεθούν όλες οι κοινότητες της περιοχής. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η αναβάθμιση του αντλιοστασίου και άλλου εξοπλισμού, ώστε να καλυφθούν οι 
υδρευτικές ανάγκες της κοινότητας Μάμμαρη;  Έχουν ολοκληρωθεί οι εργασίες και, εάν όχι, πότε 
αναμένεται να ολοκληρωθούν; 

2. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η ολοκλήρωση κατασκευής του νέου αγωγού Χοιροκοιτίας-Λευκωσίας; 

3. Πότε αναμένεται να σταματήσει εντελώς η παρουσία του αρσενικού στο νερό ύδρευσης της κοινότητας 
Μάμμαρη;  Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως καταθέσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων τις 
αναλύσεις που έγιναν για την ποιότητα του νερού ύδρευσης στο Μάμμαρη και τα αποτελέσματα αυτών 
τα τελευταία πέντε έτη.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.469, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Παύλου Μυλωνά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να μας ενημερώσει για το εξής: Σε ανακοίνωσή της, ημερομηνίας 
14 Απριλίου 2020, η Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας δημοσιοποίησε την απόφασή της για αναστολή των 
προγραμματισμένων μεταθέσεων, με βάση το άρθρο 39(Α) του Περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
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Νόμου, που έπρεπε να δημοσιοποιηθούν μέχρι τις 15 Απριλίου 2020. Ως εκ τούτου, με την πιο πάνω απόφαση 
δημιουργούνται αλυσιδωτές επιπτώσεις στην εύρυθμη λειτουργία της διαδικασίας των μεταθέσεων. Δεδομένου 
ότι τα δημόσια εκπαιδευτικά ιδρύματα αναμένεται να αρχίσουν τη λειτουργία τους νωρίτερα της 
προκαθορισμένης ημερομηνίας, καλείται η Επιτροπή να απαντήσει ποια μέτρα θα λάβει και σε ποιες ενέργειες 
θα προβεί, ώστε να μη δημιουργηθούν περαιτέρω προβλήματα στην έγκαιρη και σωστή στελέχωση των 
εκπαιδευτικών μονάδων, λαμβανομένου υπόψη του γεγονότος ότι με βάση την κείμενη νομοθεσία οι τελευταίες 
μεταθέσεις πρέπει να υλοποιηθούν μέχρι τις 15 Ιουλίου το αργότερο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.470, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2020, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Σάβιας Ορφανίδου 

 «Μετά από πρόσφατη ενημέρωση από οροθετικά άτομα, έχουμε πληροφορηθεί ότι λαμβάνουν επίδομα 
από το κράτος ύψους €300 μηνιαίως. Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει πρόθεση να αυξηθεί το εν λόγω επίδομα και, αν όντως υπάρχει, ποιο θα 
είναι το αναθεωρημένο ποσό του επιδόματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.471, ημερομηνίας 19 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, σε στενή συνεργασία με το Αναπτυξιακό Πρόγραμμα 
των Ηνωμένων Εθνών (UNDP) στην Κύπρο, έχουν συντονίσει επιχείρηση παράδοσης ιατρικού εξοπλισμού και 
προμηθειών στην τουρκοκυπριακή κοινότητα. Έως τα μέσα Μαΐου 2020 θα έχουν παραδοθεί τα τρία τέταρτα 
των προμηθειών ύψους περίπου €1,9 εκατομ. Σύμφωνα με το δελτίο τύπου της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, η 
αξιολόγηση των περαιτέρω αναγκών για την καταπολέμηση της νόσου COVID-19 στην τουρκοκυπριακή 
κοινότητα συνεχίζεται, ενώ παραμένει διαθέσιμη για τον σκοπό αυτό η χρηματοδότηση ύψους €5 εκατομ. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν η Κυπριακή 
Δημοκρατία είχε οποιαδήποτε εμπλοκή στην παράδοση του ιατρικού εξοπλισμού στην τουρκοκυπριακή 
κοινότητα και αν στα πλαίσια του ίδιου προγράμματος έχει παραδοθεί ιατρικός εξοπλισμός και προμήθειες και 
στην Κυπριακή Δημοκρατία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.472, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Λουκαΐδη  

 «Παρακαλείται ο Διοικητής της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων με απαντητική επιστολή εμπιστευτικής φύσεως σχετικά με εξελίξεις που αφορούν την πορεία 
του τραπεζικού συστήματος της χώρας, λαμβάνοντας υπόψη τα πιο κάτω: 

 Καταρχάς τις δικές σας εκτιμήσεις, όπως αυτές εκφράστηκαν σε συνεδρία της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού, στις 29 Ιουλίου 2019, ότι, αν διαταρασσόταν με παρεμβάσεις 
νομοθετικού χαρακτήρα το πλαίσιο που είχε διαμορφωθεί τον Ιούνιο του 2018 και αφορούσε τις εκποιήσεις, θα 
οδηγούνταν οι δύο μεγάλες συστημικές τράπεζας της χώρας σε κατάρρευση, διότι θα αντιμετώπιζαν δυσκολίες 
στην εξεύρεση απαιτούμενων κεφαλαίων και δεδομένου ότι αυτή η προϋπόθεση που θέσατε υιοθετήθηκε από 
την πλειοψηφία των κοινοβουλευτικών κομμάτων, διατηρώντας μέχρι σήμερα το νομικό πλαίσιο του 2018 
ανέπαφο.  Κατά δεύτερο την τοποθέτησή σας, καθώς και του Υπουργού Οικονομικών, στην ίδια συνεδρία, σε 
απάντηση σχετικού ερωτήματός μας, με την οποία δηλώσατε ξεκάθαρα ότι, υπό την προϋπόθεση ότι θα 
διατηρείτο το ίδιο νομικό πλαίσιο, θα τερματιζόταν εντός του 2020 η τραπεζική κρίση που αντιμετωπίζει η χώρα 
εδώ και μια δεκαετία και ειδικότερα θα σταματήσει να υφίσταται ο κίνδυνος κατάρρευσης των συστημικών 
τραπεζών εξαιτίας του υψηλού ποσοστού ΜΕΔ στο χαρτοφυλάκιό τους. 

 Παρακαλούμε, λαμβανομένων υπόψη των ανωτέρω, να μας ενημερώσετε κατά πόσο έχουν 
εκμηδενιστεί οι κίνδυνοι έτσι όπως τους είχατε αναφέρει τότε, δεδομένου ότι από το 2013 και εντεύθεν, εκ των 
πραγμάτων, το θεσμικό πλαίσιο έχει διαμορφωθεί στη βάση των απαιτήσεων των τραπεζών, της τρόικας, της 
κυβέρνησης και των εποπτικών αρχών.  Γενικότερα, αν είστε σε θέση πλέον, να μας ενημερώσετε ότι δεν 
υπάρχει απολύτως κανένας κίνδυνος για τις τράπεζες και συνακόλουθα για την κυπριακή οικονομία συνεπεία 
της τραπεζικής κρίσης που από το 2013 και μετά εκφράζεται με το υψηλό ποσοστό των ΜΕΔ. 

 Επίσης, θα παρακαλούσαμε όπως ενημερωθούμε για τους σχεδιασμούς της ΚΤΚ όσον αφορά την 
αντιμετώπιση του προβλήματος των δανειοληπτών που κινδυνεύουν να απωλέσουν περιουσίες τους και δη την 
κύρια τους κατοικία και την μικρή επαγγελματική τους στέγη και οι οποίοι δεν εμπίπτουν στα κριτήρια του 
κυβερνητικού σχεδίου “Εστία”. Υπενθυμίζουμε ότι η παρουσίαση αυτού του σχεδιασμού εκκρεμεί ενώπιον της 
Βουλής και για τον οποίον εξίσου είχατε δεσμευτεί να επανέλθετε το φθινόπωρο του 2019.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.473, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από απάντηση του τέως Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Ιωνά Νικολάου, ημερομηνίας 
8 Νοεμβρίου 2017, σε κοινοβουλευτική ερώτηση (αρ. 23.06.011.01.1008) αναφορικά με το σύστημα 
ηλεκτρονικής παρακολούθησης φυλακισμένων πληροφορήθηκα ότι η αγορά πρόσθετου εξοπλισμού 
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αναβάθμισε το υπάρχον σύστημα και αναμενόταν ότι η εφαρμογή του νέου συστήματος θα συνέβαλλε στην 
εξοικονόμηση πόρων και στην αποσυμφόρηση των φυλακών, αφού θα μπορούσαν να ενταχθούν στο μέτρο 
του κατ’ οίκον περιορισμού και όσοι φυλακισμένοι  διαμένουν/εργάζονται εκτός Λευκωσίας. 
 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τα εξής: 

1. Πόσοι είναι σήμερα οι χρήστες του εν λόγω συστήματος; 

2. Χρησιμοποιείται πλέον και από άτομα τα οποία διαμένουν/εργάζονται εκτός Λευκωσίας; 

3.  Έχει αγοραστεί επιπλέον εξοπλισμός, που να αναβαθμίζει το σύστημα; 

4.  Πώς αξιολογείται η εφαρμογή του εν λόγω συστήματος;  Υπάρχουν σκέψεις επέκτασής του, αφού 
επιτρέπει την αποσυμφόρηση των φυλακών;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.474, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από επιστολή του προσωπικού του Υπουργείου Εσωτερικών το οποίο εργάζεται στο κτίριο της 
Αρχιγραμματείας πληροφορήθηκα ότι αποφασίστηκε η μη μεταστέγασή τους σε κτίριο επί της λεωφόρου 
Μακαρίου.  Όπως αναφέρει η επιστολή, οι συνθήκες στέγασης που επικρατούν στο κτίριο της Αρχιγραμματείας 
είναι απαράδεκτες και θέτουν σε κίνδυνο την ασφάλεια και την υγεία του προσωπικού.  Ειδικότερα, οι 
εργαζόμενοι αναφέρουν ότι καθημερινά είναι εκτεθειμένοι σε αμιάντους, οι στέγες καταρρέουν και τρωκτικά και 
πτηνά περιφέρονται ή εντοπίζονται νεκρά στους χώρους των γραφείων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για ποιο λόγο 
αναβλήθηκε η απόφαση μεταστέγασης του προσωπικού το οποίο εργάζεται στο κτίριο της Αρχιγραμματείας, 
ποια τα σχέδια του υπουργείου για τη μεταστέγαση και ποια μέτρα λαμβάνει για την προστασία της ασφάλειας 
και της υγείας του προσωπικού που εργάζεται στο υπό αναφορά κτίριο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.475, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με τα στοιχεία της Eurostat, το 2018 η Κύπρος ήταν η πρώτη χώρα με το υψηλότερο 
ποσοστό μη εξυπηρετούμενων δανείων-περιουσιακών στοιχείων της γενικής κυβέρνησης με ποσοστό 32,4% 
του ΑΕΠ. Το ποσοστό είναι αρκετά υψηλό, λαμβάνοντας υπόψη ότι τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια της γενικής 
κυβέρνησης της Σλοβενίας, η οποία κατατάσσεται δεύτερη στη σειρά, αποτελούν το 3,3% του ΑΕΠ. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για ποιο λόγο 
παρατηρείται αυτό το υψηλό ποσοστό μη εξυπηρετούμενων δανείων-περιουσιακών στοιχείων της γενικής 
κυβέρνησης. Παρακαλώ όπως κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων αναλυτικός κατάλογος με τα  μη 
εξυπηρετούμενα δάνεια-περιουσιακά στοιχεία της γενικής κυβέρνησης για την περίοδο 2015-2020.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.476, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από απάντηση του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου, ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2020, 
στην κοινοβουλευτική ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.256 αναφορικά με τις ενέργειες που έγιναν από το 
Υπουργείο Υγείας σχετικά με την προώθηση του μητρικού θηλασμού πληροφορήθηκα ότι το υπουργείο 
βρισκόταν στη διαδικασία ολοκλήρωσης των κανονισμών που θα ρυθμίζουν τις προδιαγραφές ειδικά 
διαμορφωμένων χώρων μητρικού θηλασμού και άντλησης γάλακτος και στη συνέχεια επρόκειτο να σταλούν 
στη Νομική Υπηρεσία για νομοτεχνικό έλεγχο.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η νομοτεχνική επεξεργασία των υπό αναφορά κανονισμών και πότε αναμένεται να κατατεθούν στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων. Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προωθούνται οποιεσδήποτε άλλες νομοθετικές πρωτοβουλίες για την προώθηση του 
μητρικού θηλασμού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.477, ημερομηνίας 20 Μάιου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

Σημείωση:  Η ερώτηση του βουλευτή είναι εμπιστευτική. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.478, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Μονάδα Απεξάρτησης ΑΝΩΣΗ στη Λεμεσό έχει αναστείλει προσωρινά τη 
λειτουργία της, για να στεγαστεί εκεί η Ψυχιατρική Κλινική.  Η Μονάδα Απεξάρτησης ΑΝΩΣΗ είναι η μοναδική 
κρατική δομή εσωτερικής νοσηλείας για αποτοξίνωση.  Η πλήρης αναστολή λειτουργίας της μονάδας καταπατά 
το δικαίωμα των χρηστών ουσιών στην άμεση πρόσβαση στη φροντίδα.  Όπως πληροφορούμαι, έχει ήδη 
δημιουργηθεί λίστα αναμονής με αιτήματα χρηστών για νοσηλεία. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων στη βάση ποιων 
λόγων αποφασίστηκε η προσωρινή αναστολή της λειτουργίας της Μονάδας Απεξάρτησης ΑΝΩΣΗ στη Λεμεσό, 
πώς αναμένεται να λυθούν τα προβλήματα που δημιουργήθηκαν από την αναστολή της λειτουργίας της και αν 
υπάρχουν σκέψεις για την επαναλειτουργία της το συντομότερο δυνατό και τη μεταφορά της Ψυχιατρικής 
Κλινικής σε άλλο χώρο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.479, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Γίνομαι συχνά δέκτης καταγγελιών σχετικά με το γεγονός ότι διαφόρων ειδών ηλεκτρικά είδη, π.χ. 
τηλεοράσεις, πλυντήρια κτλ., βρίσκονται συχνά εγκαταλελειμμένα σε όχθες ποταμών, σε ερημικά χωράφια και 
αγρούς.  Φαίνεται ότι μερικοί ιδιοκτήτες οι οποίοι δεν τα χρειάζονται πλέον δε διστάζουν να τα απορρίψουν στη 
φύση, προκαλώντας ζημία στο φυσικό περιβάλλον. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει υπόψη του το 
υπό αναφορά πρόβλημα και ποια μέτρα προτίθεται να λάβει.  Έχει εξεταστεί το ενδεχόμενο, μέσω νομοθετικής 
ή άλλης ρύθμισης, να υποχρεώνονται οι εταιρείες που πωλούν ηλεκτρικά είδη να καταγράφουν τον αριθμό της 
συσκευής, το ονοματεπώνυμο και τη διεύθυνση του αγοραστή, ώστε, όταν αυτά βρεθούν εγκαταλελειμμένα σε 
μη ενδεδειγμένους χώρους, να εντοπίζονται οι υπεύθυνοι και να τιμωρούνται;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.480, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Ψυχιατρική Κλινική του Γενικού Νοσοκομείου Λεμεσού, μετά από απόφαση 
της διοίκησης του ΟΚΥΠΥ, έχει μεταφερθεί στον χώρο που στεγαζόταν η Μονάδα Απεξάρτησης “Άνωση” 
(Παλαιό Νοσοκομείο Λεμεσού), η οποία έχει αναστείλει προσωρινά τη λειτουργία της.  Ο χώρος που 
στεγαζόταν η Ψυχιατρική Κλινική στο Γενικό Νοσοκομείο Λεμεσού έχει μετατραπεί σε τμήμα βραχείας 
νοσηλείας για περιστατικά COVID-19 (με απόφαση του εκτελεστικού διευθυντή Λεμεσού-Πάφου) και φαίνεται 
ότι θα παραμείνει έτσι για αρκετούς μήνες.  Αυτό, όπως ήταν αναμενόμενο, έχει δημιουργήσει αρκετά σοβαρά 
προβλήματα και δυσχέρειες στη λειτουργία της Ψυχιατρικής Κλινικής και την παροχή υπηρεσιών υγείας στην 
ιδιαίτερα ευάλωτη ομάδα των ψυχικά πασχόντων.  Όπως έχω πληροφορηθεί, τα κρεβάτια νοσηλείας έχουν 
μειωθεί κάτω από το 50%, με αποτέλεσμα οι ασθενείς να μην εξυπηρετούνται, και το νοσηλευτικό προσωπικό 
δέχεται καθημερινά τηλεφωνήματα από ασθενείς οι οποίοι εκλιπαρούν για νοσηλεία.  Επίσης, σε περίπτωση 
ανάγκης αξιολόγησης ασθενή από κάποια άλλη ειδικότητα, χρειάζεται μεταφορά τους με ασθενοφόρο στο 
Γενικό Νοσοκομείο Λεμεσού.  Αυτό μπορεί να οδηγήσει σε δυσμενή συμβάντα λόγω καθυστέρησης της 
μεταφοράς του ασθενή.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει υπόψη του τα 
υπό αναφορά προβλήματα και ποια μέτρα πρόκειται να λάβει για την επίλυσή τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.481, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι κάτοικοι της περιοχής του δήμου Αγίου Δομετίου (περιοχή οδού 
Συρακουσών) που διασχίζει ο ποταμός Κλήμος διαμαρτύρονται ότι αντιμετωπίζουν πολλά προβλήματα από 
συχνές πλημμύρες και από λιμνάζοντα νερά. Ιδιαίτερα τους καλοκαιρινούς μήνες, από τα λιμνάζοντα νερά και 
τα καλάμια που φυτρώνουν στις όχθες του ποταμού, προκαλείται οχληρία από κουνούπια και ερπετά. Οι 
κάτοικοι ζητούν να επιλυθεί το πρόβλημα. Σύμφωνα όμως με την έκθεση του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων, 
το πρόβλημα προκύπτει κυρίως λόγω της κατάστασης της κοίτης του χειμάρρου εντός της νεκρής ζώνης 
(γεφύρι με οχετούς μικρής διαμέτρου) αλλά κυρίως από την καθυστέρηση εκτέλεσης των έργων 
(αντιπλημμυρικά, λίμνη επικράτησης) στην περιοχή του ποταμού εντός των δήμων Αγίου Δομετίου και 
Έγκωμης. Η πρόχειρη και προσωρινή λύση του καθαρισμού της κοίτης του Κλήμου στην περιοχή δε φαίνεται 
να ικανοποιεί, δεδομένου ότι, λόγω και της παρουσίας του προστατευόμενου είδους χελώνας του γλυκού νερού 
Mauremis Rivulata, δεν μπορεί να γίνει με μηχανικά μέσα ο καθαρισμός. Σύμφωνα μάλιστα με το Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων, ο καθαρισμός της κοίτης με μηχανικά μέσα (εκσκαφείς) δε θα λύσει το πρόβλημα, αλλά 
μάλλον θα το επιδεινώσει.    

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις ενέργειες της 
κυβέρνησης όσον αφορά στα έργα στον ποταμό Κλήμο στους δήμους Έγκωμης και Αγίου Δομετίου και στο 
θέμα του καθαρισμού της κοίτης με χειρωνακτικά μέσα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.482, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, έχουν παρατηρηθεί αυξημένα περιστατικά υπερδοσολογίας 
φαρμάκων στο ψυχιατρικό τμήμα του Γενικού Νοσοκομείου Λεμεσού. Αυτό ίσως να οφείλεται στην αδυναμία 
της Ψυχιατρικής Κλινικής να παρέμβει προληπτικά. Με βάση και τις αναφορές του Παγκόσμιου Οργανισμού 
Υγείας (WHO 2020) η κρίση που διανύουμε αναμένεται τους επόμενους μήνες να μετατραπεί σε κατάσταση 
εκτάκτου ανάγκης σε σχέση με την ψυχική υγεία με αύξηση των αιτημάτων για φροντίδα ψυχικής υγείας.  
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τι μέτρα έχουν ληφθεί 
για αντιμετώπιση αυτής της κατάστασης για τις επόμενες βδομάδες ή και μήνες.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.483, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Η Κίνα υπήρξε μία από πρώτες χώρες η οποία παρείχε υλική βοήθεια στην Κυπριακή Δημοκρατία στα 
πλαίσια της αντιμετώπισης της πανδημίας του κορωνοϊού. Όπως έχω πληροφορηθεί, κατέφθασαν από την 
Κίνα πέντε συνολικά φορτία προστατευτικού εξοπλισμού. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Τι είδους προστατευτικό εξοπλισμό περιείχαν τα εν λόγω φορτία και σε ποιες ποσότητες; 

2. Μέσω ποιας διαδικασίας κατέφθασαν στην Κύπρο τα εν λόγω φορτία; 

3. Πόσο στοίχισε ο εν λόγω εξοπλισμός και υπήρχε υλικό το οποίο δόθηκε δωρεάν από την κυβέρνηση της 
Κίνας; 

4. Σε ποιες ποσότητες διοχετεύθηκε στην κυπριακή αγορά (φαρμακεία, εταιρείες καθαρισμού κ.λπ.) ο εν 
λόγω εξοπλισμός και ποιες ποσότητες χρησιμοποιήθηκαν για τον εξοπλισμών κέντρων υγείας και του 
δημοσίου; 

5. Έλαβε η Κυπριακή Δημοκρατία ανάλογη βοήθεια και από άλλες χώρες και, εάν ναι, από ποιες;» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Μαΐου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.011.03.337, ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2018, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας 

κ. Χρίστου Ορφανίδη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η κατασκευή του καναλιού είχε εγκριθεί ως αντισταθμιστικό μέτρο στα πλαίσια της αναβάθμισης του 
αυτοκινητόδρομου Δεκέλειας-Αγίας Νάπας με προκαταρκτική εκτίμηση κόστους κατασκευής €1.131.200. 

3. Το Τμήμα Δημοσίων Έργων αρχικά είχε ετοιμάσει σχέδια της πορείας του αντιπλημμυρικού καναλιού.  
Για συγκεκριμένο τμήμα του καναλιού είχε ετοιμαστεί τροποποιημένη μελέτη με σκοπό την αποτροπή 
της ροής των όμβριων υδάτων διαμέσου κτήματος στο οποίο βρίσκονται κατοικίες.  Με βάση την 
τροποποιημένη μελέτη ιδιώτης τοπογράφος που ορίστηκε από το Κοινοτικό Συμβούλιο Ξυλοτύμπου 
διεξήγαγε χωρομετρική εργασία για την οριοθέτηση της τροποποιημένης πορείας του καναλιού, η οποία 
και διαβιβάστηκε, μέσω της Επαρχιακής Διοίκησης, στο Τμήμα Δημοσίων Έργων για έγκριση και 
οριστικοποίηση του τελικού σχεδιασμού του έργου, ώστε αυτός να διαβιβαστεί στο Επαρχιακό 
Κτηματολόγιο Λάρνακας για ετοιμασία των αναγκαίων κτηματικών σχεδίων. 

4. Το εν λόγω θέμα τέθηκε ενώπιον του πρώην Υπουργού Εσωτερικών κατά την Περιφερειακή Σύσκεψη 
του στις 25.4.2017 στην Λάρνακα, όπου κάλεσε τον Έπαρχο Λάρνακας να συντονίσει ώστε να γίνουν οι 
αναγκαίες ενέργειες για την περαιτέρω προώθηση του έργου. 

5. Σε σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε το Μάιο 2017, ο εκπρόσωπος του Τμήματος Δημοσίων Έργων, 
ανέφερε ότι ο σχεδιασμός, η κατασκευή και η χρηματοδότηση αντιπλημμυρικών έργων δεν ενέπιπτε 
πλέον στις αρμοδιότητες του Τμήματος.  Ως εκ τούτου ο Έπαρχος έδωσε οδηγίες για προώθηση του 
έργου μέσω του Γραφείου του. 

6. Σε σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε το Μάρτιο 2018, στην οποία συμμετείχαν μέλη του Κοινοτικού 
Συμβουλίου και τα αρμόδια Τμήματα/Υπηρεσίες, αποφασίστηκε όπως ζητηθούν προκαταρκτικές 
απόψεις από το Τμήμα Δημοσίων Έργων και το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων επί του σχεδίου που 
ετοιμάστηκε από τον τοπογράφο μηχανικό.  Το Τμήμα Δημοσίων Έργων θα ετοίμαζε τους όρους για 
προκήρυξη της προσφοράς για την ετοιμασία των κατασκευαστικών σχεδίων και των εγγράφων 
προσφοροδότησης του έργου από την Επαρχιακή Διοίκηση Λάρνακας.  Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, 
ακολούθως ανέφερε ότι θα μπορεί να εκφέρει απόψεις, αφού πρώτα του υποβληθεί η υδρολογική και 
υδραυλική μελέτη, εφόσον το Τμήμα τους δεν αναλαμβάνει την εκπόνηση τέτοιων μελετών. 

7. Η Επαρχιακή Διοίκηση ακολούθως, κατόπιν προσφορών, ανάθεσε σε ιδιώτη τοπογράφο την ετοιμασία 
υδρολογικής και υδραυλικής μελέτης, οι οποίες έχουν ολοκληρωθεί και έχουν παραπεμφθεί για έγκριση 
στο Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων στις 23.12.2019, το οποίο και ζήτησε την προσκόμιση πρόσθετων 
στοιχείων.  Μετά την έγκριση τους από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, θα ακολουθήσει εκτίμηση της 
δαπάνης κατασκευής του έργου για συμπερίληψή του σε επόμενους Προϋπολογισμούς της Επαρχιακής 
Διοίκησης Λάρνακας.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 14 Μαΐου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.011.04.061, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι το υπουργείο εξέτασε 
προσεκτικά το θέμα των βυθιζόμενων κάδων απορριμμάτων κυρίως ως προς την εμπλοκή των αρμόδιων 
τοπικών Αρχών στην υλοποίηση, διαχείριση και επιτήρηση του έργου, που αφορά την εγκατάσταση τέτοιων 
συστημάτων συλλογής απορριμμάτων.  

2. Συγκεκριμένα, στις 18/11/2019 πραγματοποιήθηκε σύσκεψη στα γραφεία του Τμήματος Πολεοδομίας 
και Οικήσεως (ΤΠΟ) με θέμα την τοποθέτηση κάδων χωριστής συλλογής απορριμμάτων, όπου οι εκπρόσωποι 
του Τμήματος Περιβάλλοντος (ΤΠΕ) επεξήγησαν το είδος των προτεινόμενων κατασκευών, τον τρόπο 
λειτουργίας τους, καθώς και την υλοποίηση/διαχείριση τους από τις αρμόδιες Τοπικές Αρχές. Κατά την εν λόγω 
σύσκεψη διευκρινίστηκε, επίσης, ότι σε περίπτωση που το έργο υλοποιηθεί από τις αρμόδιες τοπικές Αρχές, 
τότε η ανάπτυξη θα εμπίπτει στην Κατηγορία XI του πρώτου Παραρτήματος του Γενικού Διατάγματος 
Ανάπτυξης του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου.  Σε τέτοια περίπτωση δεν απαιτείται εξασφάλιση 
πολεοδομικής άδειας, αλλά μόνο άδεια οικοδομής από την αρμόδια τοπική Αρχή, η οποία στη συνέχεια, θα 
αναλάβει τη διαχείριση και επιτήρηση. 

3. Στις περιπτώσεις όπου το έργο υλοποιείται από το ΤΠΕ, τότε με βάση τις πρόνοιες των Σχεδίων 
Ανάπτυξης, που αφορούν διαδικασίες άσκησης πολεοδομικού ελέγχου σε σχέση με αναπτύξεις που 
εκτελούνται από κυβερνητικά Τμήματα και Υπηρεσίες, το ΤΠΕ θα πρέπει να εξασφαλίσει τις απόψεις της 
Πολεοδομικής Αρχής, δηλαδή του Διευθυντή ΤΠΟ, για την προτεινόμενη ανάπτυξη.  Για το σκοπό αυτό θα 
πρέπει το ΤΠΕ να υποβάλλει, κάθε φορά, στο ΤΠΟ, σχετική Ειδοποίηση, συνοδευόμενη από σχέδια της 
συγκεκριμένης ανάπτυξης.  Ως παράδειγμα σας αναφέρουμε το έργο εγκατάστασης βυθιζόμενων κάδων στο 
Δήμο Λάρνακας, για το οποίο έχει ήδη υποβληθεί, από το ΤΠΕ, η σχετική Ειδοποίηση. 

4. Ως προς το σκέλος της ερώτησης, που αφορά τις προδιαγραφές και τους κανονισμούς σε σχέση με την 
τοποθέτηση και την τεχνική διαχείριση των βυθιζόμενων κάδο απορριμμάτων, αρμόδιο για να σας απαντήσει 
είναι το ΤΠΕ, το οποίο υλοποιεί το συγκεκριμένο έργο και παρακολουθεί τα τεχνικά ζητήματα που το 
αφορούν.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Μαΐου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. Γιάννη 
Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.097, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και, αφού πρώτα απολογηθώ για την καθυστέρηση 
στην απάντηση μας, με βάση την ενημέρωση που έτυχα από το αρμόδιο Τμήμα, να σας πληροφορήσω ότι ο 
νέος Κώδικας Οδικής Κυκλοφορίας (ΚΟΚ) έχει εκδοθεί το 2013, μόνο στην ελληνική γλώσσα. 

2. Ο ΚΟΚ διατίθεται σε μορφή μικρού βιβλίου σε βιβλιοπωλεία και περίπτερα. Πρόσθετα, σημειώνεται ότι 
έχει αναρτηθεί στην ιστοσελίδα του Τμήματος Οδικών Μεταφορών όπως, επίσης, και στην ιστοσελίδα 
του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων. 

3. Ωστόσο, μέσα στα πλαίσια του Στρατηγικού Σχεδίου Οδικής Ασφάλειας, για την περίοδο 2021-2030, 
που ετοιμάζεται τώρα, προβλέπεται η έκδοση επικαιροποιημένου Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας τόσο στα 
ελληνικά, όσο και στα αγγλικά.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Μαΐου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.106, ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 
 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, και σας πληροφορώ ότι οι Διευθύνσεις και 
Υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας (ΥΠΠΑΝ) προβαίνουν σε διάφορες 
ενέργειες για την καταπολέμηση της Βίας στην Οικογένεια.  Πιο συγκεκριμένα σημειώνονται τα ακόλουθα: 

2. Σχετικά με το ερώτημα 1, η Υπηρεσία Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας (ΥΕΨ) του ΥΠΠΑΝ θα συμμετέχει στο 
πρόγραμμα καταγραφής περιστατικών κακοποίησης, όταν εφαρμοστεί από τις Υπηρεσίες Κοινωνικής 
Ευημερίας. Επίσης, η παρακολούθηση του προβλήματος της Βίας στην Οικογένεια, γίνεται με τη 
συμπλήρωση και αποστολή ενός ειδικού εντύπου από τα σχολεία προς το ΥΠΠΑΝ και συγκεκριμένα, 
προς την ΥΕΨ, κάθε φορά που προβαίνουν σε αναφορά περιστατικού.  Η καταγραφή προωθείται 
ανώνυμα και γίνεται μόνο για στατιστικούς σκοπούς.  Ακόμη, καταγράφονται τα περιστατικά Βίας στην 
Οικογένεια που παραπέμπονται στην ΥΕΨ και αφορούν τις περιπτώσεις που αξιολογούνται από τους 
εκπαιδευτικούς ψυχολόγους, για στατιστικούς λόγους.   Τα δεδομένα αυτά, δε χρησιμοποιούνται για 
έρευνα ή για πρόληψη, παρά μόνο για καταγραφή των περιστατικών και των εργασιών των λειτουργών 
της ΥΕΨ. 

 Παράλληλα, η Υπηρεσία Συμβουλευτικής και Επαγγελματικής Αγωγής (ΥΣΕΑ) του ΥΠΠΑΝ, μέσω της 
Ετήσιας Έκθεσης του Γραφείου Συμβουλευτικής και Επαγγελματικής Αγωγής των σχολείων, συλλέγει 
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κάθε χρόνο τον αριθμό των περιστατικών Βίας στην Οικογένεια, τα οποία καταγράφονται και 
αποστέλλονται από το κάθε σχολείο ξεχωριστά. 

3. Όσον αφορά το ερώτημα 2, η Υπηρεσία Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας, μέσα στο πλαίσιο της 
επιμόρφωσης των εκπαιδευτικών της Δημοτικής και Μέσης Εκπαίδευσης και σε συνεργασία με το 
Παιδαγωγικό Ινστιτούτο πραγματοποιεί επιμορφωτικά σεμινάρια, τα οποία έχουν ως στόχο την 
ενημέρωση και εκπαίδευση των εκπαιδευτικών, σε θέματα πρόληψης, αναγνώρισης, αναφοράς και 
διαχείρισης περιστατικών Βίας στην Οικογένειας στον χώρο του σχολείου.  Για το ίδιο ερώτημα, η 
Υπηρεσία Συμβουλευτικής και Επαγγελματικής Αγωγής (ΥΣΕΑ), μέσα στο πλαίσιο της επιμόρφωσης 
των Διευθυντών και Βοηθών Διευθυντών Μέσης Εκπαίδευσης από το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο 
ενημερώνει, μεταξύ άλλων, για τις διαδικασίες που πρέπει να ακολουθεί κάθε σχολείο για την 
παραπομπή μαθητών, πιθανών θυμάτων Βίας στην Οικογένεια. Κατά το σεμινάριο παρουσιάζεται το 
Εγχειρίδιο Διατμηματικών Διαδικασιών για τη Διαχείριση Περιστατικών Βίας στην Οικογένεια για Παιδιά. 

4. Σε σχέση με το ερώτημα 3 (α), το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο (ΠΙ), κατά τα έτη 2017-2019, έχει υλοποιήσει ή 
συμβάλει σε επιμορφωτικές δράσεις εκπαιδευτικών σχετικά με την αναγνώριση κακοποιημένων παιδιών, 
γυναικών, ηλικιωμένων και ατόμων με αναπηρίες μέσα από τις διάφορες δομές του και σε συνεργασία 
με άλλους φορείς ή υπηρεσίες του ΥΠΠΑΝ.  Ενδεικτικά αναφέρονται επιμορφωτικές δράσεις που 
αφορούν σε θέματα Σεξουαλικής Διαπαιδαγώγησης και πρόληψης της Σεξουαλικής Κακοποίησης, 
Ισότητας των Φύλων, Πρόληψης και Διαχείρισης της Βίας στο Σχολείο (υλοποιώντας την Εθνική 
Στρατηγική για Πρόληψη και Διαχείριση της Βίας στο Σχολείο 2018-2022), Ασφαλούς Χρήσης του 
Διαδικτύου κ.ά.  Στο Παράρτημα της επιστολής παρουσιάζονται αναλυτικά οι σχετικές δράσεις. 

5. Πρόσθετα, όσον αφορά το ερώτημα 3, στο πλαίσιο της καταπολέμησης της Σεξουαλικής Κακοποίησης 
και Εκμετάλλευσης Ανηλίκων, το ΥΠΠΑΝ έχει συνυπογράψει Πρωτόκολλο Συνεργασίας με το Σπίτι του 
Παιδιού. Η ΥΕΨ έχει οριστεί ως η υπεύθυνη υπηρεσία, που επικοινωνεί με τους εξειδικευμένους 
επαγγελματίες, με στόχο την προστασία και τη διασφάλιση των δικαιωμάτων των παιδιών, θυμάτων 
σεξουαλικής κακοποίησης, στο πλαίσιο της οικογένειας.  Επίσης, η ΥΕΨ έχει ορίσει συντονιστές σε 
επαρχιακό επίπεδο, έτσι ώστε, να διασφαλίζεται το καλώς νοούμενο συμφέρον του παιδιού, με την 
άμεση ανταπόκριση της υπηρεσίας προς τον συγκεκριμένο θεσμό και τη γρήγορη εξυπηρέτηση των 
αναγκών του, που πιθανόν να παρουσιάσει στον χώρο του σχολείου.  Για σκοπούς ενημέρωσης, 
υπενθυμίζεται ότι το ΥΠΠΑΝ συμμετέχει στη Συμβουλευτική Επιτροπή Πρόληψης και Αντιμετώπισης της 
Βίας στην Οικογένεια με ένα εκπρόσωπο, Ανώτερο Εκπαιδευτικό Ψυχολόγο από την ΥΕΨ. 

 Το ΥΠΠΑΝ παραμένει στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.   Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Μαΐου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.011.04.174, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω επιστολή σας σε σχέση με την κατάργηση ή μετατόπιση δημόσιων 
μονοπατιών και παρακείμενου ρυακιού στην παραλιακή περιοχή “Κόλπος των Κοραλλίων” στον Δήμο 
Πέγειας και πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Στις 27 Απριλίου 2005 υποβλήθηκε από την εταιρεία Harbor Shore Estates Ltd η αίτηση με αρ. 
ΠΑΦ/701/2005 για χορήγηση πολεοδομικής άδειας για ανέγερση 21 κατοικιών και δύο εστιατορίων, και 
στις 21 Απριλίου 2005 η ΠΑΦ/792/2005, για την ανέγερση 22 κατοικιών με κολυμβητικές δεξαμενές, 
περίφραξη και δύο εστιατόρια στα τεμάχια 4, 5, 6, 39 και 281, των Φ/ΣΧ 45/25 και 44/32 στο Δήμο 
Πέγειας, με ειδικό αίτημα των αιτητών να μελετηθούν παράλληλα, αλλά να εναπόκειται στην εταιρεία 
ποια άδεια τελικά να εφαρμοστεί επιτόπου.  Σημειώνεται ότι η εγγεγραμμένη ιδιοκτήτρια των υπό 
ανάπτυξη τεμαχίων (Ιερά Μονή Κύκκου), σύναψε συμφωνία με την εταιρεία Harbour Shore Estates Ltd, 
για μίσθωση των υπό εξέταση τεμαχίων για περίοδο 99 ετών, δηλαδή, από την 01/07/1968 μέχρι τις 
31/12/2066. 

3. Στις 30/4/2015 η Πολεοδομική Αρχή (Επαρχιακός Λειτουργός Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως 
Πάφου), αρνήθηκε τη χορήγηση πολεοδομικών αδειών, για το λόγο ότι μέρος των υπό ανάπτυξη 
τεμαχίων διασχίζεται από δημόσια μονοπάτια και δημόσιο αργάκι, σημειώνοντας μεταξύ άλλων ότι, για 
να μπορεί να εξεταστεί οποιαδήποτε πρόταση ανάπτυξης, θα πρέπει να προηγηθεί η κατάργηση ή 
μετατόπιση τόσο των δημόσιων μονοπατιών, όσο και του δημόσιου αργακιού. 

4. Εναντίον της απόφασης της πολεοδομικής αρχής να αρνηθεί τη χορήγηση πολεοδομικών αδειών, 
υποβλήθηκαν στις 22/6/2015 και στις 23/6/2015, Ιεραρχικές Προσφυγές από την εταιρεία Harbor Shore 
Estates Ltd, δυνάμει του άρθρου 31 του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου. 

5. Η Υπουργική Επιτροπή στις συνεδρίες της με ημερομηνία 23.4.2018 και 8.5.2018, αφού εξέτασε τα 
πραγματικά και νομικά γεγονότα τα οποία σχετίζονται με τις υποβληθείσες αιτήσεις, την απόφαση και τα 
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επιχειρήματα της Πολεοδομικής Αρχής, τις απόψεις/εισηγήσεις της Διευθύντριας Τμήματος Πολεοδομίας 
και Οικήσεως και του Δήμου Πέγειας, καθώς επίσης και τους λόγους που επικαλέστηκαν οι αιτητές για 
υποστήριξη της Ιεραρχικής Προσφυγής, ενεργώντας σύμφωνα με τις πρόνοιες του άρθρου 31 του περί 
Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου, αποφάσισε ομόφωνα να αποδεχθεί την Ιεραρχική Προσφυγή και 
εξουσιοδοτήσει την Πολεοδομική Αρχή όπως επανεξετάσει την υποβληθείσα αίτηση, νοουμένου ότι 
καταργηθούν ή μετατοπιστούν τα δημόσια μονοπάτια και αργάκι, που εμπίπτουν στην υπό ανάπτυξη 
έκταση. 

6. Για τα υπό αναφορά μονοπάτια/αργάκι υποβλήθηκε στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας η 
αίτηση με αριθμό φακέλου ΑΔΧ 120/1991 από την Ιερά Μονή Κύκκου, εγγεγραμμένη ιδιοκτήτρια των 
υπό ανάπτυξη τεμαχίων, με την οποία ζητούσε την κατάργηση και παραχώρηση τμημάτων δημοσίων 
μονοπατιών/δρόμων και αργακιών. 

7. Η αίτηση με αριθμό φακέλου ΑΔΧ 120/1991 εξετάσθηκε με την νενομισμένη διαδικασία και το Υπουργικό 
Συμβούλιο στην συνεδρία του που έγινε στις 28/12/2015, το οποίο αφού έλαβε υπόψη ότι κατά την 
έκδοση Αδειών Διαχωρισμού στην ευρύτερη περιοχή που παραχωρήθηκαν το 1968, δεν τέθηκαν 
οποιοιδήποτε όροι σε σχέση με τα δημόσια μονοπάτια/δρόμους και αργάκια και λαμβάνοντας υπόψη ότι 
η έκδοση τίτλων ιδιοκτησίας αποτελεί μνημονιακή δέσμευση της Δημοκρατίας, αποφάσισε όπως, 
προωθηθεί η έκδοση τίτλων για όσα από τα υπό διαχωρισμό οικόπεδα δύναται να εγγραφούν ως τέτοια 
και για τα οικόπεδα που δεν έχουν πρόσβαση σε δημόσιο δρόμο ή επηρεάζονται από 
μονοπάτια/δρόμους και αργάκια, το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας να προβεί στις απαραίτητες 
ενέργειες με τη διεξαγωγή χωρομετρικής εργασίας (όπου χρειάζεται) για τον υπολογισμό των εμβαδών 
και της εκτίμησης της αγοραίας αξίας των τμημάτων των δημόσιων μονοπατιών/δρόμων και αργακιών 
που θα καταργηθούν και θα παραχωρηθούν και ακολούθως στην εγγραφή τους και νοουμένου ότι: 

(α) Θα εξασφαλιστούν οι απαραίτητες εγκρίσεις των αρμοδίων Αρχών, συμπεριλαμβανομένου και 
του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων, για κατάργηση/παραχώρηση των τμημάτων των δημόσιων 
μονοπατιών/δρόμων και αργακιών, χωρίς να παραβλάπτονται δικαιώματα τρίτων. 

(β) Πριν να προχωρήσει η εγγραφή να τυγχάνει της έγκρισης του Διευθυντή Τμήματος 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας. 

(γ)  Οι αιτητές να καταβάλουν την αγοραία αξία των αιτούμενων τμημάτων των δημόσιων 
μονοπατιών/δρόμων και αργακιών για τα οικόπεδα/τεμάχια που θα εγγράφονται τη συγκεκριμένη 
χρονική στιγμή και η αξία θα υπολογίζεται πριν την εγγραφή τους. 

(δ) Η κατάργηση και παραχώρηση των τμημάτων των δημόσιων μονοπατιών/δρόμων και αργακιών 
θα γίνεται ταυτόχρονα με την εγγραφή των υπό διαίρεση οικοπέδων με το φάκελο ΑΧ 1436/2013. 

8. Υπό το φως των πιο πάνω, συμπεραίνεται ότι το περιεχόμενο του λόγου άρνησης της Πολεοδομικής 
Αρχής, δεν αμφισβητήθηκε ούτε και ακυρώθηκε από την αρμόδια Υπουργική Επιτροπή η οποία εξέτασε 
τις Ιεραρχικές Προσφυγές που υποβλήθηκαν, αφού σύμφωνα με την απόφαση της, η επανεξέταση των 
υπό αναφορά πολεοδομικών αιτήσεων θα γίνει, νοουμένου ότι θα καταργηθούν ή μετατοπιστούν τα 
δημόσια μονοπάτια ή αργάκι και αφού προηγουμένως ληφθούν υπόψη οι εγκρίσεις των αρμόδιων 
αρχών [§7(α)]. 

9. Όσον αφορά τις απόψεις του Δήμου Πέγειας σας αναφέρω ότι αυτές θα ζητηθούν και θα ληφθούν 
σοβαρά υπόψη κατά το στάδιο υλοποίησης της απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου επί της αίτησης 
με αρ. ΑΔΧ120/1991, η οποία θα καθορίσει και την έκβαση των πολεοδομικών αιτήσεων για τις οποίες 
υποβλήθηκαν Ιεραρχικές Προσφυγές. Εξάλλου σχετικός είναι ο όρος (α) της πιο πάνω απόφασης του 
Υπουργικού Συμβουλίου ο οποίος προνοεί ότι, τυχόν κατάργηση και παραχώρηση τμημάτων δημοσίων 
μονοπατιών/δρόμων και αργακιών θα υλοποιηθεί μόνο αφού εξασφαλιστούν οι απαραίτητες εγκρίσεις 
των αρμοδίων Αρχών και χωρίς να παραβλάπτονται δικαιώματα τρίτων. 

10. Όσον αφορά το στάδιο στο οποίο βρίσκονται σήμερα οι αιτήσεις της ιδιωτικής εταιρείας, επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω ότι οι όροι που τέθηκαν από το Υπουργικό Συμβούλιο δεν έχουν μέχρι σήμερα 
υλοποιηθεί από την Ιερά Μονή Κύκκου και ως εκ τούτου οι πολεοδομικές αιτήσεις με αρ. ΠΑΦ/701/2005 
και ΠΑΦ/792/2005 βρίσκονται σε εκκρεμότητα και κατ' επέκταση δεν μπορούν να χορηγηθούν 
πολεοδομικές άδειες. 

11. Τέλος πληροφορείστε ότι σε όλες τις περιπτώσεις αδειοδοτήσεων ανάπτυξης/διαχωρισμού γης σε 
οικόπεδα, όπως η συγκεκριμένη περίπτωση, οι εμπλεκόμενες στην αδειοδότηση αρμόδιες αρχές και 
υπηρεσίες, οφείλουν να εξασφαλίζουν την λειτουργικότητα των αργακιών και μονοπατιών, 
προβλέποντας και επιβάλλοντας την κατασκευή έργων και υποδομών με τρόπο που να διασφαλίζουν, 
όχι μόνο το υφιστάμενο επίπεδο λειτουργικότητας αλλά και να το βελτιώνουν, μέσα από τις 
προβλεπόμενες άδειες.  Σημειώνεται ότι ένα αργάκι, μονοπάτι ή δρόμος μπορεί να κριθεί αν είναι άνευ 
χρησιμότητας κατά το στάδιο εξέτασης της αίτησης κατάργησης/παραχώρησης και αφού ληφθούν 
υπόψη οι απόψεις των αρμόδιων Τμημάτων/Αρχών, το είδος της ανάπτυξης που θα διενεργηθεί, η 
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επιτόπου κατάσταση και η χρησιμότητα του για εξυπηρέτηση του δημόσιου συμφέροντος και γενικά να 
πληρούνται όλες οι προϋποθέσεις που καθορίζονται, για κάθε περίπτωση, στους σχετικούς 
Κανονισμούς 10 και 13 του περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας της Δημοκρατίας (Διάθεση) Κανονισμών του, 
Κ.Δ.Π. 173/89.  Στις περιπτώσεις κατάργησης/παραχώρησης δημοσίων αργακιών ιδιαίτερα σημαντικές 
είναι οι απόψεις του Επαρχιακού Μηχανικού Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων ενώ στις περιπτώσεις 
κατάργησης/παραχώρησης δημοσίων μονοπατιών/δρόμων ιδιαίτερα σημαντικές είναι οι απόψεις του 
Επάρχου, της Επαρχιακού Λειτουργού Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, του Επαρχιακού 
Μηχανικού Τμήματος Δημοσίων Έργων και της Αρμόδιας Τοπικής Αρχής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Μαΐου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.011.04.205, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας 

κ. Χρίστου Ορφανίδη 
 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση σχετικά με την ένταξη των κοινοτήτων του Συμπλέγματος Σκυβάλων 
Κοινοτικών Συμβουλίων Ορεινής Λάρνακας στο Στεγαστικό Σχέδιο Αναζωογόνησης Ορεινών και Ακριτικών 
Περιοχών και σας πληροφορώ ως ακολούθως: 

2. Το Στεγαστικό Σχέδιο Αναζωογόνησης Ορεινών και Ακριτικών Περιοχών έχει εγκριθεί από το Υπουργικό 
Συμβούλιο και προκηρυχθεί την 1η Ιουλίου 2019.  Το Σχέδιο αφορά σε οικονομική ενίσχυση για 
απόκτηση κατοικίας για μόνιμη ιδιοκατοίκηση, σε συγκεκριμένες γεωγραφικές περιοχές και περιλαμβάνει 
ως Ορεινές περιοχές, τις Κοινότητες που βρίσκονται σε υψόμετρο 600 μέτρων και άνω, στο σύνολό τους 
110 Κοινότητες (ο κατάλογος των κοινοτήτων είχε συμφωνηθεί με την Ένωση Κοινοτήτων) και τις 
Ακριτικές περιοχές, οι οποίες επιλέγηκαν βάσει της γειτνίασης των οικιστικών περιοχών τους με την 
Πράσινη Γραμμή και τη γραμμή αντιπαράθεσης. 

3. Σχετικά σημειώνεται ότι επί του παρόντος το Υπουργείο Εσωτερικών επεξεργάζεται την αναθεώρηση 
των προνοιών του Στεγαστικού Σχεδίου.  Οι εισηγήσεις σας έχουν καταγραφεί και θα ληφθούν υπόψη 
κατά την αξιολόγηση του Σχεδίου, μαζί με αυτά άλλων Κοινοτήτων και φορέων.  Στην παρούσα φάση 
όμως θα πρέπει να ληφθεί υπόψη η νέα δημοσιονομική πολιτική που διαμορφώνεται λόγω της 
πανδημίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαΐου 2020 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Γιώργου 
Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.239, ημερομηνίας 3 Δεκεμβρίου 2019, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Λουκαΐδη  
 «Σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση σάς ενημερώνω ότι,  με βάση τις πληροφορίες που διαβιβάστηκαν 
από το Τμήμα Φυλακών, ο εξοπλισμός που έχει εγκατασταθεί για χρήση στις Κεντρικές Φυλακές έχει τη 
δυνατότητα να μην επιτρέπει τη λειτουργία κινητών τηλεφώνων σε οποιαδήποτε συχνότητα ή εύρος 
συχνοτήτων εκτός από αριθμούς κινητών τηλεφώνων που θα έχουν προεπιλεγεί. 

2. Η εμβέλεια του συστήματος με βάση τους όρους της προσφοράς θα πρέπει να καλύπτει όλη την 
περιφραγμένη έκταση των Κεντρικών Φυλακών και να μην ξεπερνά τα πέντε μέτρα από τον φράκτη. Μέχρι 
σήμερα, φαίνεται ότι το σύστημα κατά την διαδικασία δοκιμών και παραλαβής δεν καλύπτει πλήρως τους 
όρους προσφοράς και δημιουργεί παρεμβολές στους γείτονες. 

3. Η δαπάνη προμήθειας και εγκατάστασης του συστήματος ανέρχεται στις €988,714.00 και η συντήρηση 
για 8 χρόνια ανέρχεται στις €214,000.00 

4. Σημειώνεται ότι δεν έγινε ακόμη η τελική παραλαβή του συστήματος και το θέμα παραπέμφθηκε στην 
ΚΕΑΑ (Κεντρική Επιτροπή Αλλαγών και Απαιτήσεων).» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Μαΐου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.04.254, ημερομηνίας 11 Δεκεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 
 «Η απάντηση στην πιο πάνω ερώτηση από το Αρμόδιο Τμήμα Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 
Δημόσιας Υγείας, είναι η ακόλουθη: 

(α) Στην Εθνική Στρατηγική για τη Σεξουαλική και Αναπαραγωγική Υγεία των Νέων 2018-2025 
υπάρχει δράση υπό την ευθύνη του Υπουργείου Υγείας για τη δημιουργία και εφαρμογή Εθνικού 
Στρατηγικού Σχεδίου για τα Σεξουαλικώς Μεταδιδόμενα Νοσήματα.  Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η 
ετοιμασία του σχεδίου; 

 Όπως διευκρινίζουν οι Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας, η ετοιμασία του σχεδίου 
βρίσκεται στα αρχικά στάδια και θα αποτελέσει μέρος της αναδιοργάνωσης της Μονάδας 
Επιδημιολογικής Επιτήρησης και Ελέγχου Λοιμωδών Νοσημάτων.  Ενόψει της πρόσφατης εφαρμογής 
του ΓΕΣΥ και των σαρωτικών αλλαγών/προσαρμογών που απαιτούνται, σημαντικό ρόλο στην 
ενημέρωση και καταγραφή των σεξουαλικά μεταδιδόμενων νοσημάτων αποτελούν οι πάροχοι του 
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συστήματος και χρειάζεται επιπλέον χρόνος και μελέτη εις βάθος των εμπλεκόμενων φορέων και 
δραστηριοτήτων για την επίτευξη του επιθυμητού αποτελέσματος. 

(β) Σύμφωνα με τον Παγκόσμιο Οργανισμό Υγείας, υπάρχουν περισσότερο από ένα εκατομμύριο 
κρούσματα σεξουαλικώς μεταδιδόμενων λοιμώξεων κάθε μέρα.  Εντούτοις, στην Κύπρο δεν 
υπάρχει ένα υποχρεωτικό πλαίσιο συλλογής δεδομένων για όλα τα σεξουαλικώς μεταδιδόμενα 
νοσήματα (ΣΜΝ) κάτι που δημιουργεί προβλήματα στην αποτύπωση του μεγέθους του 
ζητήματος.  Υπάρχει σχεδιασμός και πολιτική από τον αρμόδιο υπουργό για τη δημιουργία 
πλαισίου συλλογής στατιστικών για τα ΣΜΝ;   

 Όσον αφορά στην επιτήρηση των Σεξουαλικώς Μεταδιδόμενων Νοσημάτων (ΣΜΝ), σημειώνεται ότι 
ορισμένα από αυτά στη βάση σχετικής Απόφασης της Ευρωπαϊκής Ένωσης, περιλαμβάνονται στον 
κατάλογο των Υποχρεωτικώς Δηλούμενων Νοσημάτων όπως για παράδειγμα η σύφιλη, η γονόρροια και 
οι χλαμυδιακές λοιμώξεις και βάσει σχετικής νομοθεσίας ο ιατρός υποχρεούται να τα δηλώνει στη 
Μονάδα Επιδημιολογικής Επιτήρησης και Ελέγχου Λοιμωδών Νοσημάτων.  Αποτελεί ωστόσο γεγονός 
ότι, όχι μόνο στη χώρα μας αλλά και παγκόσμια, η συλλογή και η αποτύπωση δεδομένων για τα 
σεξουαλικώς μεταδιδόμενα νοσήματα υπολειτουργεί και εντοπίζεται σημαντική υποδήλωση τους.  
Σημειώνεται περαιτέρω ότι, με την εφαρμογή του ΓΕΣΥ και την υποχρεωτική συμπλήρωση του 
ιστορικού, της διάγνωσης και της φαρμακευτικής αγωγής από τους παρόχους, αναμένεται ότι, θα 
συμβάλει στην ορθότερη και αντιπροσωπευτικότερη καταγραφή των ΣΜΝ. 

2. Εάν οι πιο πάνω απαντήσεις κρίνετε ότι δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω διευκρινήσεων, 
παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Μαΐου 2020 του Υφυπουργού Έρευνας, Καινοτομίας και Ψηφιακής 
Πολιτικής κ. Κυριάκου Κόκκινου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.286, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 

2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση, θα θέλαμε να σας πληροφορήσουμε ότι κατά τη διάρκεια των 
κοινών συνεδριάσεων των Επιτροπών Υγείας και Περιβάλλοντος που πραγματοποιήθηκαν το Φθινόπωρο του 
2019 εκ μέρους του Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών (THE), το οποίο εκπροσωπούσε την δεδομένη 
χρονική στιγμή το Υπουργείο Μεταφορών Επικοινωνιών και Έργων, δεν έγινε οποιαδήποτε αναφορά ότι οι 
επιπτώσεις στην υγεία από τις τερματικές συσκευές, π.χ. κινητά τηλέφωνα, φορητοί υπολογιστές κτλ., είναι 
σοβαρές και πολύ μεγαλύτερες από τις κεραίες κινητής τηλεφωνίας.  Αυτό που ειπώθηκε (κατά προσέγγιση) 
από τον προσκεκλημένο καθηγητή κον. Θ. Σαμαρά, με το οποίο συμφώνησαν οι εκπρόσωποι του THE, ήταν 
ότι θα πρέπει να εστιάσουμε την προσοχή μας σε εκείνα τα ζητήματα που ενδεχομένως να αποτελούν 
πραγματική πηγή ανησυχίας, δηλαδή όχι τόσο στις κεραίες κινητής τηλεφωνίας, αλλά στα κινητά τηλέφωνα, 
στα οποία είμαστε εκτεθειμένοι από πολύ μικρή απόσταση.  Επίσης έγινε ειδική αναφορά στο γεγονός ότι όταν 
ένα δίκτυο κινητής τηλεφωνίας δεν προσφέρει την επιθυμητή ποιοτική κάλυψη, τότε το κινητό μας λειτουργεί με 
μεγαλύτερη ισχύ, με αποτέλεσμα η έκθεση στα ηλεκτρομαγνητικά πεδία να είναι πολλαπλάσια από αυτή που 
δεχόμαστε από τις κεραίες κινητής τηλεφωνίας, τονίζοντας ταυτόχρονα ότι κάτω από οποιεσδήποτε συνθήκες η 
εν λόγω έκθεση δεν ξεπερνά τα υιοθετημένα όρια ασφάλειας. 

2. Αναφορικά με το ερώτημα σας κατά πόσο ο αρμόδιος Υπουργός προτίθεται να καταθέσει νομοθεσία 
που να καθιστά υποχρεωτική την προειδοποιητική σήμανση επί των προϊόντων τερματικών συσκευών 
τηλεπικοινωνίας, ώστε οι καταναλωτές να λαμβάνουν τα ανάλογα προστατευτικά μέτρα, θα θέλαμε να σας 
πληροφορήσουμε ότι ο ραδιοεξοπλισμός στον οποίο περιλαμβάνονται και τα κινητά τηλέφωνα, διατίθεται στην 
αγορά, αφού προηγουμένως ο κατασκευαστής έχει διενεργήσει τον αναγκαίο έλεγχο και σήμανση του, όσο και 
ως προς την έκδοση των εγγράφων τεκμηρίωσης της συμμόρφωσης του, με όλες τις εφαρμοστέες οδηγίες και 
απαιτήσεις της Νομοθεσίας.  Συγκεκριμένα, σύμφωνα με το Άρθρο 3.1 της Οδηγίας RED-2014/53/ΕΕ και τους 
περί των Βασικών Απαιτήσεων (Ραδιοεξοπλισμός) Κανονισμούς του 2019, ο ραδιοεξοπλισμός πρέπει να 
κατασκευάζεται, έτσι ώστε να εξασφαλίζεται η προστασία της υγείας και της ασφάλειας των προσώπων και των 
κατοικίδιων ζώων καθώς και η προστασία της περιουσίας, όπως και το επαρκές επίπεδο ηλεκτρομαγνητικής 
συμβατότητας.  Τεκμήριο συμμόρφωσης του ραδιοεξοπλισμού με τις πιο πάνω βασικές απαιτήσεις, παρέχουν 
τα εναρμονισμένα πρότυπα σύμφωνα με τον Κανονισμό (EE) αριθ. 1025/2012 σχετικά με την ευρωπαϊκή 
τυποποίηση.  Ειδικότερα, όσον αφορά τις ασύρματες συσκευές επικοινωνιών, όπως είναι τα κινητά τηλέφωνα 
και οι φορητοί υπολογιστές, αυτά κατασκευάζονται συμφωνά με τα ισχύοντα εναρμονισμένα πρότυπα ΕΝ 
50360:2017 και ΕΝ 50566:2017 που περιλαμβάνουν τους βασικούς περιορισμούς και τις τιμές ορίων έκθεσης 
σχετικά με την έκθεση του ανθρώπου στα ηλεκτρομαγνητικά πεδία. 

3. Στην Οδηγία RED-2014/53/ΕΕ και στα εν λόγω εναρμονισμένα πρότυπα, περιλαμβάνονται και οι 
υποχρεωτικές σημάνσεις (π.χ. CE σήμανση) που πρέπει να φέρουν οι ασύρματες συσκευές επικοινωνίας, έτσι 
ώστε να μπορούν να διακινούνται ελεύθερα στην ενιαία αγορά.  Επομένως, στο πλαίσιο της Ενιαίας 
Ευρωπαϊκής Αγοράς, δεν επιτρέπεται η περαιτέρω σήμανση. 

4. Σημειώνεται επίσης ότι, από τις 5 Απριλίου 2019, οπότε η αρμοδιότητα για την εποπτεία της αγοράς, με 
βάση το Άρθρο 3.1 της Οδηγίας RED-2014/53/ΕΕ, μεταφέρθηκε από το THE στο Τμήμα 
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Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών, διενεργούνται, είτε στο πλαίσιο προγραμματισμένων δράσεων είτε σε 
συνεργασία με τις τελωνειακές αρχές είτε μετά από τεκμηριωμένη και συγκεκριμένη καταγγελία, 
δειγματοληπτικοί έλεγχοι.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Μαΐου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.309, ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 

2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας  κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω Ερώτηση και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Σύμφωνα με τη νομοθεσία για την προστασία της παραλίας, οι Επαρχιακές Διοικήσεις είναι αρμόδιες για 
την αδειοδότηση έργων που αφορούν εμπλουτισμό με άμμο παραλιών που παρουσιάζουν διάβρωση.  
Για τον σκοπό αυτό, μπορεί εφόσον είναι κατάλληλη να χρησιμοποιείται άμμος που προκύπτει από 
διάφορες εργασίες στη θάλασσα, όπως π.χ. βυθοκόρηση, εκσκαφή ή εκβάθυνση λιμένων, αλιευτικών 
καταφυγίων και μαρίνων, κατασκευή κυματοθραυστών κ.λπ.  Στις περιπτώσεις τέτοιων έργων, το Τμήμα 
Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών (ΤΑΘΕ), το Τμήμα Δημοσίων Έργων και το Τμήμα Περιβάλλοντος, 
εκφράζουν απόψεις και θέτουν όρους για επιμέρους θέματα της δικής τους αρμοδιότητας, όπως η 
καταλληλότητα και ποσότητα της άμμου, τα σημεία λήψης και εναπόθεσης της άμμου κ.ά.  Για την 
απόρριψη στη θάλασσα υλικού που προκύπτει από τις πιο πάνω εργασίες, απαιτείται άδεια από το 
ΤΑΘΕ. 

3. Με βάση τα πιο πάνω, τη γενική αρμοδιότητα για έργα εμπλουτισμού παραλιών με άμμο ήδη έχουν οι 
Επαρχιακές Διοικήσεις και δεν θεωρείται αναγκαίο να αναληφθεί συντονιστικός ρόλος από το Τμήμα 
Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών, καθώς η αρμοδιότητά του αφορά στα ειδικότερα θέματα προστασίας 
του θαλάσσιου περιβάλλοντος. 

4. Παραμένουμε στη διάθεση σας για τυχόν διευκρινίσεις επί των πιο πάνω.» 
Απάντηση ημερομηνίας 20 Μαΐου 2020 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Γιώργου 

Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.314, ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ηλία Μυριάνθους 

Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Μαΐου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. Γιάννη 
Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.341, ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2020, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Κερύνειας κ. Ελένης Μαύρου 
 «Σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Τμήμα Δημοσίων Έργων από το 2013 μέχρι και σήμερα, έχει προκηρύξει είκοσι περίπου έργα που 
αφορούν στην ανέγερση νέων κτιρίων, εκ των οποίων τα δέκα από αυτά αφορούν στην ανέγερση 
Πυροσβεστικών Σταθμών, Αστυνομικών Σταθμών και βοηθητικών κτιρίων και αποθηκών, ενώ πέντε 
αφορούν στην ανέγερση Νοσοκομείων και Κέντρων Υγείας και τέσσερα στην ανέγερση Δικαστηρίων κ.ά.  
Τα υπόλοιπα έργα αφορούν σε ανακαινίσεις, επεκτάσεις, προσθήκες και μετατροπές υφιστάμενων 
κτιρίων. 

3. Για την εφαρμογή του περί του Ελάχιστου Υποχρεωτικού Ποσοστού Εμπλουτισμού των Δημόσιων 
Κτιρίων με Έργα Τέχνης (Διαδικασίες και Υποχρεώσεις) Νόμου του 2009 [Ν. 57(Ι)/2009], είναι υπόχρεη 
η κάθε ενδιαφερόμενη Υπηρεσία να περιλάβει στον Προϋπολογισμό της ποσοστό τουλάχιστο ίσο με 1% 
του συνολικού κόστους ανέγερσης του Κτιρίου, το οποίο θα διατεθεί για εμπλουτισμό του με Έργα 
τέχνης. 

4. Η κάθε ενδιαφερόμενη Υπηρεσία αναλαμβάνει με την αποπεράτωση του έργου την προκήρυξη σχετικού 
Διαγωνισμού για Έργο τέχνης, σύμφωνα με την ισχύουσα νομοθεσία.  Το Τμήμα Δημοσίων Έργων δεν 
έχει εμπλοκή στην εν λόγω διαδικασία, εκτός και αν του ζητηθεί από την ενδιαφερόμενη Υπηρεσία να 
συμμετέχει στην Επιτροπή όπως συνέβη στην περίπτωση ανακαίνισης του Συνεδριακού Κέντρου 
“Φιλοξενία” για σκοπούς της Κυπριακής Προεδρίας του Συμβουλίου Ε.Ε. το 2012. 

5. Σε κάθε περίπτωση, το Τμήμα Δημοσίων Έργων με την κατακύρωση του Διαγωνισμού του έργου, 
ενημερώνει την ενδιαφερόμενη Υπηρεσία σχετικά με το ποσό της κατακύρωσης του Διαγωνισμού, το 
χρονοδιάγραμμα υλοποίησης του καθώς επίσης και για την πρόνοια του περί του Ελάχιστου 
Υποχρεωτικού Ποσοστού Εμπλουτισμού των Δημόσιων Κτιρίων με Έργα Τέχνης (Διαδικασίες και 
Υποχρεώσεις) Νόμου του 2009 [Ν. 57(Ι)/2009], σχετικά με το ελάχιστο υποχρεωτικό ποσοστό 
εμπλουτισμού των Δημόσιων Κτιρίων με Έργα τέχνης.  Με την ολοκλήρωση του Έργου και την 
παράδοση του στους χρήστες, γίνεται γραπτή υπενθύμιση για την προαναφερόμενη υποχρέωση από 
τον Συντονιστή της Σύμβασης του Τμήματος Δημοσίων Έργων.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 21ης Μαΐου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.356, ημερομηνίας 6 

Φεβρουαρίου 2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ξένιας Κωνσταντίνου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Θερινά Δημόσια Σχολεία λειτουργούν βάσει Απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου (Αρ. Απόφασης 
82.558, ημερ.: 18/5/2017), και αφορούν στη δημοτική και την προδημοτική εκπαίδευση. Για την εγγραφή 
και λειτουργία ενός Θερινού Δημόσιου Σχολείου, ο Δήμος, η Κοινότητα ή και ο Σύνδεσμος Γονέων, 
υποβάλλει σχετικό αίτημα.  Η Διεύθυνση Δημοτικής Εκπαίδευσης συγκεντρώνει και αξιολογεί όλα τα 
αιτήματα και προωθεί εισήγηση στον Υπουργό, ο οποίος διαμορφώνει τον τελικό κατάλογο των 
σχολείων που θα ενταχθούν στον θεσμό των Θερινών Δημόσιων Σχολείων, με βάση τις εκπαιδευτικές 
και κοινωνικές ανάγκες της κάθε κοινότητας, στη βάση των διαθέσιμων πόρων. 

3. Οι ελάχιστες προϋποθέσεις ασφάλειας, υγιεινής και λειτουργικότητας των Θερινών Δημόσιων Σχολείων 
είναι οι ίδιες με εκείνες που απαιτούνται για τη λειτουργία Δημόσιου Δημοτικού Σχολείου ή Δημόσιου 
Νηπιαγωγείου, καθώς αυτά λειτουργούν σε χώρους δημόσιων σχολείων και νηπιαγωγείων.  Εξάλλου, η 
χωρητικότητα κάθε Θερινού Δημόσιου Σχολείου σχετίζεται με τη χωρητικότητα του Δημόσιου Δημοτικού 
Σχολείου ή του Δημόσιου Νηπιαγωγείου στο οποίο λειτουργεί.  Στα Θερινά Δημόσια Σχολεία μπορούν 
να φοιτήσουν παιδιά τα οποία ήδη φοιτούν στην Προδημοτική Τάξη του Νηπιαγωγείου, ενώ στα 
Δημοτικά Σχολεία μπορούν να συμμετέχουν παιδιά που φοιτούν στις τάξεις Α' μέχρι και Ε'.  Τέλος, 
σημειώνεται ότι υπάρχει μητρώο των Θερινών Δημόσιων Σχολείων που λειτουργούν κάθε καλοκαίρι 
στην Κύπρο, το οποίο είναι αναρτημένο στην ιστοσελίδα του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και Νεολαίας. 

4. Σε ό,τι αφορά στον ιδιωτικό τομέα, ορισμένα σχολεία και φροντιστήρια επίσης προσφέρουν 
δραστηριότητες δημιουργικής απασχόλησης κατά τους θερινούς μήνες.  Σε αυτές τις περιπτώσεις, οι 
διαδικασίες εγγραφής και λειτουργίας είναι αυτές που προνοούνται στους σχετικούς νόμους. Όπως 
προνοεί η νομοθεσία, απαιτείται πιστοποιητικό καταλληλότητας όσον αφορά τον υγειονομικό έλεγχο και 
την πυρασφάλεια και πιστοποιητικό ελέγχου ηλεκτρικής εγκατάστασης από την κατά περίπτωση 
αρμόδια αρχή της Δημοκρατίας, όπως επίσης και η πολεοδομική άδεια και η άδεια οικοδομής για τη 
χρήση του υποστατικού ως σχολείου. 

5. Η χωρητικότητα των ιδιωτικών σχολείων και φροντιστηρίων ορίζεται από τους καταλόγους στο 
Παράρτημα Δ των Τοπικών Σχεδίων του 2011, ενώ οι ηλικίες καθορίζονται εξ αρχής.  Η αίτηση για 
Ίδρυση και Λειτουργία πρέπει να περιέχει την πολεοδομική άδεια που θα αναφέρει την βαθμίδα 
(νηπιαγωγείο/δημοτικό/γυμνάσιο/λύκειο/τεχνική σχολή) για την οποία γίνεται η χρήση του υποστατικού 
και το αναλυτικό πρόγραμμα των γνωστικών αντικειμένων που θα προσφέρονται στο σχολείο ή στο 
φροντιστήριο. Στις περιπτώσεις αυτές δεν υπάρχει σχετικό μητρώο, καθώς οι αιτήσεις γίνονται κάθε 
χρόνο, τρεις μήνες πριν την έναρξη της λειτουργίας του.  Όταν το σχολείο ή φροντιστήριο είναι ήδη 
εγκεκριμένο, τότε ενημερώνει γραπτώς το Υπουργείο για συνέχιση της λειτουργίας του για τους θερινούς 
μήνες. 

6. Εξάλλου, επισημαίνεται ότι σε περίπτωση που προσφέρεται μόνο απασχόληση και όχι διδασκαλία σε 
παιδιά κάτω των 12 ετών, αρμόδια αρχή είναι το Γραφείο Ευημερίας, ενώ όταν τα παιδιά απασχολούνται 
σε αθλητικές δραστηριότητες, αρμόδια αρχή είναι ο Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού. 

7. Το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας παραμένει στη διάθεσή σας για 
οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Μαΐου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.361, ημερομηνίας 11 
Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, και σας πληροφορώ ότι η δεύτερη φάση 
για τη μεταρρύθμιση της ειδικής εκπαίδευσης ξεκίνησε με την εναρκτήρια συνάντηση που πραγματοποιήθηκε 
τον Σεπτέμβριο του 2019, ακολούθησε η επίσκεψη μελέτης λειτουργών του Υπουργείου στην Πορτογαλία τον 
Νοέμβριο του 2019 και η ανάλυση πόρων τον Δεκέμβριο του 2019. 

2. Στη συνέχεια, τον Ιανουάριο του 2020, συνήλθαν τρεις Ομάδες Εργασίας, με τη συμμετοχή των 
εμπλεκόμενων φορέων.  Σκοπός των Ομάδων είναι η υποβολή συμπερασμάτων, που θα διαμορφωθούν σε 
συστάσεις, στη βάση των οποίων θα ετοιμαστούν οι κανονισμοί που είναι απαραίτητοι για την εφαρμογή του 
νόμου-πλαίσιο. Οι Ομάδες θα ασχοληθούν με τα ακόλουθα θέματα: 

i. Είδη εκπαιδευτικών παροχών και στήριξης, ηγετικές ικανότητες και πρακτικές διδασκαλίας 

ii. Διαδικασίες αξιολόγησης και στήριξης με επίκεντρο τους μαθητές, τους εκπαιδευτικούς, τους 
ηγέτες και τα μαθησιακά περιβάλλοντα 



1706 

iii. Ρόλος Κέντρων Στήριξης Ενιαίας Εκπαίδευσης. 

3. Το χρονοδιάγραμμα της δεύτερης φάσης του έργου είναι 18 μήνες, οπότε μέχρι το τέλος του 2020 
αναμένεται η παράδοση των τελικών κειμένων από τους εμπειρογνώμονες.  Το τελικό προσχέδιο της 
νομοθεσίας και των κανονισμών θα αποσταλούν εκ νέου στους εμπλεκόμενους, για υποβολή απόψεων και στη 
συνέχεια θα προωθηθούν στη Βουλή των Αντιπροσώπων για ψήφιση, αφού προηγηθεί ο απαιτούμενος 
νομοτεχνικός έλεγχος από τη Νομική Υπηρεσία και έγκριση από το Υπουργικό Συμβούλιο, ικανοποιώντας το 
αίτημα που οι ίδιοι οι φορείς υπέβαλαν για ταυτόχρονη προώθησή τους. 

4. Οι δύο επόμενες συναντήσεις των Ομάδων Εργασίας ήταν προγραμματισμένες για τον Μάρτιο και Μάιο 
του 2020, ενώ είχε προγραμματιστεί συνάντηση στις 18 Μαρτίου 2020 και με την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού, για ενημέρωσή της. Δυστυχώς, όμως, λόγω των μέτρων που λαμβάνονται σε 
διάφορες χώρες για αντιμετώπιση του κορωνοϊού η συνάντηση αναβλήθηκε.  Ανάλογα και με την εξέλιξη της 
πανδημίας ενδεχομένως να παρατηρηθεί μια σχετική καθυστέρηση στην ολοκλήρωση του έργου, το οποίο 
χρηματοδοτείται από το Πρόγραμμα Υποστήριξης Διαρθρωτικών Μεταρρυθμίσεων και υλοποιείται από τον 
Ευρωπαϊκό Φορέα για την Ειδική Αγωγή και την Ενταξιακή Εκπαίδευση, σε συνεργασία με τη Γενική Διεύθυνση 
Υποστήριξης Διαρθρωτικών Μεταρρυθμίσεων (DG REFORM) της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. 

5. Το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας παραμένει στη διάθεσή σας για 
οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Μαΐου 2020 του Υφυπουργού Έρευνας, Καινοτομίας και Ψηφιακής 
Πολιτικής κ. Κυριάκου Κόκκινου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.364, ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 

2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και σε συνέχεια της απαντητικής επιστολής της 
Υπουργού Μεταφορών Επικοινωνιών και Έργων στην ερώτηση σας με αρ. 23.06.011.03.608, ημερομηνίας 23 
Απριλίου 2019 που αφορούσε ακριβώς το ίδιο θέμα να σας πληροφορήσω ότι η προηγμένη ψηφιακή 
πλατφόρμα Διαχείρισης και Παρακολούθησης του Δικτύου Ραδιοεπικοινωνιών 
(http://notifications.mcw.gov.cy/portal/admin/index.php), η οποία επιτρέπει τη συλλογή στοιχείων σχετικά με τη 
διαχείριση του εξελισσόμενου δικτύου σταθμών βάσης κινητής τηλεφωνίας έχει τεθεί σε λειτουργία από τον 
Μάρτιο του 2020.  Ο αριθμός των κεραιών που έχουν εγκατασταθεί μέχρι τα μέσα Απριλίου 2020 αριθμούν 
1496. 

 Αναφορικά με τα υπόλοιπα ερωτήματα σας ο πιο κάτω Πίνακας είναι σχετικός:  

Α. Σύνολο Σταθμών Βάσης σε λειτουργία (ΣΒ): 14961·2 

1. Από το σύνολο των 1496 ΣΒ, 350 εξ αυτών είναι σε συνεγκατάσταση σε πυλώνες του ΡΙΚ ή σε 
άλλη εταιρεία κινητής τηλεφωνίας. 

2. Για 71 ΣΒ, σύμφωνα με την ισχύουσα νομοθεσία (περίκλειστα τεμάχια/κτήρια με πολλούς 
ιδιοκτήτες) παρουσιάζεται θεσμική αδυναμία για την έκδοση πολεοδομικών και οικοδομικών 
αδειών. 

Β. Από σύνολο των υπόλοιπων 1075 ΣΒ ισχύουν τα εξής σε σχετικά με την πολεοδομική και οικοδομική 
αδειοδότηση τους(04/20): 

Πολεοδομικές Αιτήσεις 

ΣΒ με εγκεκριμένη Πολεοδομική Άδεια 665* 

ΣΒ που κατατέθηκε αίτηση και εκκρεμεί απάντηση 254 

Προς ετοιμασία υποβολής αίτησης 127 

ΣΒ που δεν έχουν λειτουργήσει ακόμη 29 

 

Αιτήσεις Αδειών Οικοδομής 

ΣΒ με εγκεκριμένη Άδεια Οικοδομής 435 

ΣΒ που κατατέθηκε αίτηση και εκκρεμεί απάντηση 247 

http://notifications.mcw.gov.cy/portal/admin/index.php
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Προς ετοιμασία υποβολής αίτησης 279 

ΣΒ που δεν έχουν λειτουργήσει ακόμη 101 

Εξαιρούνται Άδειας Οικοδομής 10** 

* 315 ΣΒ εξαιρούνται πολεοδομικής άδειας με βάση τον περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Γενικό 
(Τροποποιητικό) Διάταγμα Ανάπτυξης του 2006 (Κ.Δ.Π. 341/2006) 

** Σταθμοί που εξαιρούνται και των δύο αδειών (εσωτερικής χρήσης) λόγω χαμηλής ισχύος εκπομπής 
(micro cell).» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Μαΐου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας 
κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.380, ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2020, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση αναφορικά με το τουρνουά χειροσφαίρισης στην κατεχομένη 
Αμμόχωστο τον Αύγουστο του 2020 και σας ενημερώνω ότι έγινε προσπάθεια να διερευνηθεί το παράπονό 
σας μέσω της καθ' ύλην αρμόδιας υπηρεσίας που είναι ο ΚΟΑ. 

Με βάση τα πιο πάνω έχουμε ενημερωθεί τα ακόλουθα: 

α. Η Κυπριακή Ομοσπονδία Χειροσφαίρισης (ΚΟΧ) στις 23/01/2020, πληροφόρησε τον ΚΟΑ για το εν 
λόγω τουρνουά ενώ παράλληλα ζήτησε τις απόψεις του Οργανισμού επί του θέματος.  

β. Ο ΚΟΑ σε συνεργασία με το Υπουργείο Εξωτερικών, ετοίμασαν επιστολή διαμαρτυρίας προς την 
Interamnia World Cup, ημερ. 24/01/2020 (Παράρτημα 1). 

γ. Η Interamnia World Cup στις 13/02/2020, απάντησε στην πιο πάνω επιστολή (Παράρτημα 2).  Σύμφωνα 
με την εν λόγω επιστολή, η Interamnia World Cup δεν έχει πρόθεση να αναστείλει την συμμετοχή της 
στο εν λόγω τουρνουά.  

δ.  Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τον ΚΟΑ, η ΚΟΧ ενημέρωσε τον Οργανισμό ότι το εν λόγω τουρνουά 
αποτελεί ιδιωτική πρωτοβουλία και ότι η διοργάνωση του δεν διεξάγεται υπό την αιγίδα των αρμόδιων 
Ομοσπονδιών, δηλαδή της Διεθνούς Ομοσπονδίας Χειροσφαίρισης (IHF) ή/και της Ευρωπαϊκής 
Ομοσπονδίας Χειροσφαίρισης (EHF). 

ε. Επιπλέον, η ΚΟΧ απέστειλε επιστολή προς όλα τα σωματεία μέλη της, επισημαίνοντας ότι δεν 
επιτρέπεται σε κανένα σωματείο μέλος ή αθλητή/τρια να συμμετέχουν σε μη αναγνωρισμένους, από την 
οικεία Ομοσπονδία, αγώνες που διεξάγονται στις κατεχόμενες περιοχές της Κύπρου. Στην περίπτωση 
που σωματεία ή αθλητές κατά παράβαση των οδηγιών της ΚΟΧ, συμμετάσχουν σε σχετικά τουρνουά, οι 
πράξεις τους θα έχουν τις ανάλογες, υπό τους κανονισμούς, συνέπειες που συνεπάγεται τον 
αποκλεισμό από την παραπέρα συμμετοχή τους στα διάφορα πρωταθλήματα που διοργανώνει η ΚΟΧ.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Μαΐου 2020 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Γιώργου 
Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.392, ημερομηνίας 21ης Φεβρουαρίου 2020, των βουλευτών 

κ. Χρίστου Χρίστου και Λίνου Παπαγιάννη εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας και Αμμοχώστου, 
αντίστοιχα  

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας ενημερώνω ότι στο παρόν στάδιο, τα απαιτούμενα 
έντυπα ανελίξεων τυγχάνουν της τελικής επεξεργασίας από το λογιστήριο της Αστυνομίας.  Μόλις ολοκληρωθεί 
η πιο πάνω επεξεργασία, θα τύχουν του απαιτούμενου λογιστικού ελέγχου από το Υπουργείο Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως και στη συνέχεια θα υποβληθούν στο Γενικό Λογιστήριο της Δημοκρατίας ώστε να 
ολοκληρωθεί η διαδικασία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Μαΐου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.04.403, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας 

κ. Αννίτας Δημητρίου 
 «Η απάντηση στην πιο πάνω ερώτηση, από τις Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας είναι 
η ακόλουθη: 

 Η Μονάδα Επιδημιολογικής Επιτήρησης και Ελέγχου Λοιμωδών Νοσημάτων των Ιατρικών Υπηρεσιών 
και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας (ΜΕΕ&ΕΛΝ) αμέσως μετά την επιβεβαίωση των πρώτων κρουσμάτων του 
νέου κορωνοϊού από τις Αρχές της Κίνας, στις 09 Ιανουαρίου 2020 προέβη σε:  
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• Ενεργοποίηση της ομάδας δράσης της Μονάδας από επαγγελματίες υγείας για την συστηματική 
παρακολούθηση της εξέλιξης της επιδημίας, τη λήψη προληπτικών μέτρων αλλά και την αξιολόγηση της 
αποτελεσματικότητας αυτών. 

• Διατήρηση συνεχούς επικοινωνίας της Μονάδας με τον Παγκόσμιο Οργανισμό Υγείας (ΠΟΥ) και το 
Ευρωπαϊκό Κέντρο Πρόληψης και Ελέγχου Νόσων (ECDC) για επαγρύπνηση [Early Warning and 
Response System (EWRS)] σχετικά με νεότερες πληροφορίες και οδηγίες. 

• Καταγραφή Σχεδίου Δράσης και διοχέτευσής του στα ΜΜΕ για ενημέρωση και καθησυχασμό του κοινού. 

• Συνεργασία με το Συντονιστικό Κέντρο Ελέγχου Ασθενοφόρων, για την ανάληψη ενεργού ρόλου α) στην 
διαχείριση των ύποπτων περιστατικών μέσω της σύνταξης πρωτοκόλλου διακομιδής και κατάλληλων 
οδηγιών για τα πληρώματα ασθενοφόρων, β) στην ενημέρωση του κοινού μέσω του δημιουργούμενου 
για το σκοπό αυτό τετραψήφιου αριθμού 1420, γ) παραπομπή εξειδικευμένων ερωτημάτων σε στελέχη 
της Μονάδας. 

• Καθορισμός, σε συνεργασία με τον ΟΚΥπΥ, των νοσηλευτηρίων που θα δεχτούν τα ύποπτα περιστατικά 
(Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας και Γενικό Νοσοκομείο Λεμεσού για ενήλικες, Αρχιεπίσκοπος Μακάριος 
III για ηλικίες μέχρι 15 ετών και ενημέρωση των ιδιωτικών νοσηλευτηρίων για τη συγκεκριμένη 
διευθέτηση. 

• Σε συνεργασία με τις Νοσηλευτικές Υπηρεσίες-Κλάδος Επισκεπτών Υγείας συμφωνήθηκε η διαδικασία 
για τη διερεύνηση ατόμων επαφής των ύποπτων και επιβεβαιωμένων περιστατικών. Καταρτισμός 
σχετικού ερωτηματολογίου και πρωτοκόλλου για τον έλεγχο και διερεύνηση των ατόμων επαφής. 

ΕΛΕΓΧΟΣ ΠΥΛΩΝ ΕΙΣΟΔΟΥ ΤΗΣ ΚΥΠΡΙΑΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ 

 Για την αποτροπή του κινδύνου εισόδου του ιού στο έδαφος της Κυπριακής Δημοκρατίας λήφθηκαν τα 
εξής μέτρα: 

• Υλοποίηση μιας σειράς συναντήσεων του προσωπικού του τμήματος Ιατρικών Υπηρεσιών και 
Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας με τις αρμόδιες αρχές των πυλών εισόδου της Κυπριακής Δημοκρατίας 
(αεροδρόμια, λιμάνια, μαρίνες, οδοφράγματα). 

• Σύνταξη πρωτοκόλλων αναγνώρισης ύποπτου περιστατικού στην πύλη εισόδου. 

• Κατάρτιση ερωτηματολογίου, μεταφρασμένου σε τέσσερις γλώσσες (ελληνικά, αγγλικά, τούρκικα, 
κινέζικα), με ερωτήσεις που αφορούν σε επιδημιολογικά κριτήρια, συμπτώματα, στοιχεία προσωπικά και 
επικοινωνίας, προς συμπλήρωση από ταξιδιώτες που εισέρχονται στην Κυπριακή Δημοκρατία. 

• Αποστολή των ερωτηματολογίων στις αρμόδιες αρχές των πυλών εισόδου προς διανομή. 

 Ειδικότερα: 

 Αεροδρόμια:  Σε συνεργασία με τις αρμόδιες αρχές, και αναλόγως των οδηγιών του Ευρωπαϊκού 
Κέντρου Πρόληψης και Ελέγχου Νόσων (ECDC) εντοπίζονταν οι επιβάτες που κατέφθαναν στην Κύπρο από 
τις χώρες που αναθεωρούνταν βάσει των οδηγιών και παραπέμπονται στα ιατρεία των αεροδρομίων.  Εκεί 
συμπλήρωναν ερωτηματολόγιο και αξιολογούνταν κλινικά.  Η αξιολόγηση περιλάμβανε και μέτρηση της 
θερμοκρασίας.  Στο τέλος της διαδικασίας, τα άτομα που δεν αξιολογούνταν ως ύποπτα αποδεσμεύονταν 
λαμβάνοντας ένα ενημερωτικό φυλλάδιο με πληροφορίες για το πού θα μπορούσαν να απευθυνθούν σε 
περίπτωση που εμφάνιζαν οποιοδήποτε από τα σχετικά συμπτώματα.  Στην περίπτωση εκείνη που ο επιβάτης 
αξιολογείτο ως ύποπτο περιστατικό ή υψηλού ρίσκου επαφή μεταφερόταν μέσω προκαθορισμένης διαδρομής 
σε ασθενοφόρο, βάσει συγκεκριμένου πρωτοκόλλου ενώ ενημερωνόταν και η ΜΕΕ&ΕΛΝ. 

 Σήμερα, με τα τελευταία διατάγματα έχουν απαγορευτεί οι πτήσεις και μόνο συγκεκριμένες ομάδες 
πολιτών μπορούν να καταφθάσουν στην Κυπριακή Δημοκρατία, οι οποίοι αν δεν είναι ασθενείς που μετέβησαν 
στο εξωτερικό για νοσηλεία, μεταφέρονται με λεωφορεία σε ξενοδοχεία που έχουν συμφωνία με το ΥΥ για 
καραντίνα 14 ημερών. 

 Λιμάνια/Μαρίνες:  Σε συνεργασία με τις αρμόδιες αρχές προωθήθηκε ερωτηματολόγιο με τα 
επιδημιολογικά κριτήρια το οποίο δινόταν στους επιβάτες και στο πλήρωμα κάθε κρουαζιερόπλοιου/εμπορικού 
πλοίου/γιοτ.  Συγκεκριμένα, υποβάλλονταν 2 επιδημιολογικά ερωτήματα στους ταξιδιώτες και στο πλήρωμα για 
να απαντήσουν.  Αν υπήρχε έστω και μια θετική απάντηση, τότε ο ταξιδιώτης/πλήρωμα συμπλήρωνε όλο το 
ερωτηματολόγιο.  Τα συμπληρωμένα ερωτηματολόγια, διαβιβάζονταν μέσω του ηλεκτρονικού συστήματος 
PCS στους υγειονομικούς επιθεωρητές κάθε επαρχίας, οι οποίοι άμεσα ενημέρωναν το Συντονιστικό Κέντρο 
Ελέγχου Ασθενοφόρων καθώς και την ΜΕΕ&ΕΛΝ για χειρισμό και οδηγίες.  Λόγω της απουσίας ιατρείων από 
τα λιμάνια ο ΟΚΥπΥ έχει συναινέσει στην ενίσχυση των λιμανιών και μαρίνων με νοσηλευτικό προσωπικό για 
αξιολόγηση και χειρισμό των ύποπτων περιστατικών. 
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 Σήμερα με βάση τα διατάγματα υπάρχουν περιοριστικά μέτρα για την αξιολόγηση του κινδύνου από 
COVID-19 στα λιμάνια και εκτός από τα εμπορικά πλοία, τα οποία μπορούν να προβούν σε εργασίες, 
ακολουθώντας τις οδηγίες των Ιατρικών Υπηρεσιών για την ασφάλεια των εργαζομένων. Οποιοδήποτε άλλο 
αίτημα που σχετίζεται με το λιμάνι, αποστέλλεται στον Υπ. Μεταφορών, Συγκοινωνιών και Έργων για έγκριση ή 
απόρριψη.  Στα θέματα που αφορούν υγεία, υπάρχει συνεργασία με τον ΥΥ. 

 Οδοφράγματα:  Σε συνεργασία με το Αρχηγείο της Αστυνομίας προωθήθηκαν οδηγίες στους 
αστυνομικούς στην είσοδο του οδοφράγματος για τον εντοπισμό ύποπτων περιστατικών.  Συγκεκριμένα, 
υποβάλλονταν από τους αστυνομικούς 2 επιδημιολογικά ερωτήματα και στις περιπτώσεις θετικών 
απαντήσεων, ενημερωνόταν άμεσα το Συντονιστικό Κέντρο Ελέγχου Ασθενοφόρων καθώς και η ΜΕΕ&ΕΛΝ. 

 Σήμερα με βάση τα διατάγματα έχει ανασταλεί η διέλευση από 4 οδοφράγματα και ακολουθούνται 
οδηγίες με βάση τα διατάγματα. 

ΕΝΗΜΕΡΩΣΗ ΚΟΙΝΟΥ ΚΑΙ ΤΑΞΙΔΙΩΤΩΝ 
 Σχετικές ενέργειες: 

• Έκδοση αφισών και τρίπτυχων σε τέσσερις γλώσσες (Ελληνικά, Αγγλικά, Κινέζικα και Τούρκικα) με 
πληροφορίες για τον ιό και τη συμπτωματολογία του και προληπτικά μέτρα.  Διανομή τους σε όλα τα 
σημεία εισόδου (λιμάνια, μαρίνες, αεροδρόμια και οδοφράγματα) στα Νοσηλευτήρια καθώς και στο 
κοινό. 

• Δημοσιογραφικές διασκέψεις και κοινοποίηση Δελτίων Τύπου στα ΜΜΕ με θέμα τον νέο κορωνοϊό. 

• Σύνταξη εγκυκλίου για ενημέρωση του προσωπικού των ξενοδοχείων και των τουριστικών 
καταλυμάτων. 

• Σύνταξη εγκυκλίου για ενημέρωση των μαθητών και των εκπαιδευτικών. 

• Ιστοσελίδα. 

• Βίντεο. 

ΕΝΗΜΕΡΩΣΗ ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΩΝ ΥΓΕΙΑΣ 
 Σχετικές ενέργειες: 

▪ Σύνταξη και αποστολή στον ΟΑΥ, τον ΠΙΣ, τον ΟΚΥπΥ και το Σύνδεσμο Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων για 
περαιτέρω προώθηση στους επαγγελματίες υγείας των πιο κάτω: 

α) Ορισμός κρούσματος, 

β) οδηγίες για την αντιμετώπιση ύποπτων κρουσμάτων λοίμωξης από τον νέο κορωνοϊό σε χώρους 
πρωτοβάθμιας φροντίδας, 

γ) έντυπα διερεύνησης/δήλωσης περιστατικού ύποπτου για λοίμωξη με το νέο κορωνοϊό (που θα 
πρέπει να συνοδεύει το δείγμα),  

δ) οδηγίες πρόληψης μετάδοσης του ιού στους χώρους παροχής υγείας,  

ε) ενημερωτικό δελτίο που περιγράφει την επιδημιολογία του ιού, τους τρόπους μετάδοσης του, την 
κλινική εικόνα, την διάγνωση και θεραπεία. 

▪ Ζητήθηκε από τον ΟΚΥπΥ να εντοπίσουν το επίπεδο εκπαίδευσης του εμπλεκόμενου προσωπικού για 
τα μεταδιδόμενα λοιμώδη νοσήματα και να εκτιμηθεί η ετοιμότητα τους για να αντιμετωπίσουν τέτοια 
περιστατικά:  Σε περίπτωση που χρειαστεί θα επαναληφθεί η εκπαίδευσή τους. 

▪ Ενημέρωση επαγγελματιών υγείας για τον κατάλληλο προστατευτικό εξοπλισμό. 

▪ Γίνεται συνεχής έλεγχος αποθεμάτων και των απαραίτητων αναλωσίμων. 

ΕΡΓΑΣΤΗΡΙΑΚΗ ΔΙΕΡΕΥΝΗΣΗ ΥΠΟΠΤΟΥ ΠΕΡΙΣΤΑΤΙΚΟΥ 
 Σχετικές ενέργειες: 

▪ Διενέργεια εργαστηριακής εξέτασης σε όλα τα ύποπτα κρούσματα για τον νέο κορωνοϊό στο Τμήμα 
Μοριακής Ιολογίας του Ινστιτούτου Νευρολογίας και Γενετικής, στο εργαστήριο του Γ.Ν.Λευκωσίας και 
Λεμεσού και σε 11 ακόμα ιδιωτικά εργαστήρια. 

▪ Αποστολή στον ΟΚΥπΥ και στα ιδιωτικά νοσηλευτήρια για προώθηση προς τους Επαγγελματίες Υγείας 
οδηγιών για την ορθή λήψη, φύλαξη και αποστολή ύποπτου δείγματος. 
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▪ Αποστολή οδηγιών βιοασφάλειας στον ΟΚΥπΥ και στον Σύνδεσμο Διευθυντών Κλινικών Εργαστηρίων, 
Βιοϊατρικών και Κλινικών Εργαστηριακών Επιστημόνων. 

ΔΙΚΟΙΝΟΤΙΚΗ ΤΕΧΝΙΚΗ ΕΠΙΤΡΟΠΗ ΥΓΕΙΑΣ 
 Πραγματοποιήθηκε στις 03 Φεβρουαρίου, συνάντηση Δικοινοτικής Τεχνικής Επιτροπής για τα θέματα 
υγείας, όπου και αποφασίστηκαν τα ακόλουθα: 

▪ Ανταλλαγή αναλωσίμων αν χρειαστεί. 

▪ Συνεργασία σε θέματα εμπειρογνωμοσύνης. 

▪ Έλεγχος στα οδοφράγματα. 

 Τα πιο πάνω καλύπτουν τα ερωτήματα τα οποία έχουν τεθεί από την Έντιμο Βουλευτή.  Ενημέρωση 
όσον αφορά και σε άλλες ενέργειες που έχουν αναληφθεί, υπάρχουν αναλυτικά στην ιστοσελίδα 
https://www.pio.qov.cv/coronavirus/. 

 Εάν για τον οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν 
περαιτέρω διευκρινήσεων παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Μαΐου 2020 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. 
Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.403, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2020, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 
«Μέτρα κατά του νέου κορωνοϊού COVID-19 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και 
Βιομηχανίας μεριμνά και λαμβάνει όλα τα μέτρα που εξαγγέλλονται από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας και τη 
Διυπουργική Επιτροπή που ορίστηκε για την παρακολούθηση και εφαρμογή των μέτρων που αφορούν στις 
αρμοδιότητες του Υπουργείου. 

2. Συγκεκριμένα επιθεωρητές του ΥΕΕΒ διενεργούν καθημερινούς ελέγχους στην αγορά για διαπίστωση 
κατά πόσο υπάρχει συμμόρφωση με τα σχετικά διατάγματα αναφορικά με τις τιμές προϊόντων, για τα οποία 
έχει ορισθεί ανώτατη τιμή πώλησης, κάνουν συστάσεις για συμμόρφωση καθώς και καταγγελίες εάν 
διαπιστωθούν παραβάσεις. 

3. Τα ερωτήματα που τίθενται στην προαναφερθείσα ερώτησή σας που αφορούν σε ελέγχους σε σημεία 
εισόδου και οδηγίες του ΠΟΥ δεν εμπίπτουν στις αρμοδιότητες του Υπουργείου μας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Μαΐου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. Γιάννη 
Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.405, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2020, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 
 «Σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση που αφορά στον Περιμετρικό Αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας, σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Ο Περιμετρικός Αυτοκινητόδρομος Λευκωσίας εκτείνεται από την περιοχή Γερίου στα ανατολικά της 
Λευκωσίας και καταλήγει στον αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας-Τροόδους στα δυτικά.  Στο σύνολο του, ο 
Περιμετρικός αποτελείται από οδικό δίκτυο αυτοκινητοδρόμων μήκους 32 χλμ. περίπου, στο οποίο 
περιλαμβάνεται και τμήμα του αυτοκινητόδρομου Λευκωσίας-Παλαιχωρίου μήκους 7 χλμ., καθώς και 
πέραν των 25 χλμ. οδικού δικτύου δρόμων πρωταρχικής σημασίας και δρόμων του δευτερεύοντος 
οδικού δικτύου που συνδέονται με το Εθνικό Οδικό Δίκτυο αυτοκινητοδρόμων.  Επιπρόσθετα, ο 
Περιμετρικός έχει ενταχθεί στο Διευρωπαϊκό Δίκτυο Μεταφορών (ΔΕΔ-Μ), ως μέρος του Κεντρικού 
Δικτύου της Κύπρου και του Ευρωπαϊκού Διαδρόμου Orient/East-Med. 

3. Λόγω της έκτασης και της πολυπλοκότητας του Έργου, καθώς και του σημαντικού κόστους υλοποίησης 
του που αναμένεται να ανέλθει στα €350 εκ., επιβάλλεται η προώθηση της σταδιακής κατασκευής του.  
Για τον σκοπό αυτό, η Μελέτη έχει χωριστεί γεωγραφικά σε αριθμό Φάσεων, ώστε να καθίσταται δυνατή 
η προώθηση της κατασκευής του τμηματικά, με ξεχωριστά κατασκευαστικά συμβόλαια. 

4. Σε ό,τι αφορά το πρώτο σκέλος της ερώτησης αναφορικά με το χρονοδιάγραμμα υλοποίησης των 
διαφόρων Φάσεων, αναφέρεται ότι η Φάση Α1 έχει προσφοροδοτηθεί και κατακυρωθεί και βρίσκεται στο 
στάδιο κατασκευής της, με διάρκεια εκτέλεσης τριών χρόνων και κόστος €60,745 εκ.  Σημειώνεται ότι, 
για την εν λόγω Φάση του Περιμετρικού ως τμήμα του πιο πάνω Δικτύου Μεταφορών, έχει εξασφαλιστεί 
συγχρηματοδότηση ύψους €43,8 εκ. μέσω της Διευκόλυνσης “Συνδέοντας την Ευρώπη-Connecting 
Europe Facility” της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την τρέχουσα προγραμματική περίοδο. 

5. Επιπλέον, για δύο από τις επόμενες Φάσεις, τη Φάση Γ που αποτελεί την αρχή του αυτοκινητόδρομου 
Λευκωσίας-Παλαιχωρίου (τμήμα Ανθούπολης-Ανάγυια) και τη Φάση Β3 που συνδέει τον δρόμο 
Λακατάμιας-Δευτεράς με τη Φάση Γ, έχει ήδη υποβληθεί πρόταση για εξασφάλιση συγχρηματοδότησης 

https://www.pio.qov.cv/coronavirus/
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από το πιο πάνω ταμείο, με ορίζοντα υλοποίησης το τέλος του 2023.  Η υλοποίηση των Φάσεων αυτών 
θα εξαρτηθεί από την έκβαση της πρότασης, από την οποία υπάρχουν θετικές προοπτικές για 
εξασφάλιση σημαντικού ποσοστού συγχρηματοδότησης (σε ποσοστό της τάξης του 70%). 

6. Σε ό,τι αφορά το χρονοδιάγραμμα υλοποίησης των υπόλοιπων Φάσεων, αυτό δεν έχει στο παρόν 
στάδιο καθοριστεί, καθώς θα εξαρτηθεί από τη διάθεση των απαραίτητων πιστώσεων στους 
μεσοπρόθεσμους και μακροπρόθεσμους προϋπολογισμούς και στις ευκαιρίες συγχρηματοδότησης που 
θα προκύψουν.  Επισημαίνεται όμως ότι, η υλοποίηση των Φάσεων του Έργου προωθείται με γνώμονα 
την παροχή συνέχειας και συνδεσιμότητας μεταξύ των Φάσεων και του υφιστάμενου οδικού δικτύου.  Με 
βάση τα πιο πάνω, η υλοποίηση των Φάσεων Γ και Β3 αναμένεται να θέσει τις βάσεις για προώθηση 
των μελλοντικών Φάσεων, περιλαμβανομένης και της Φάσης Ε που είναι η δυτικότερη Φάση του Έργου 
και πλησιέστερη στην Κοινότητα Παλιομετόχου και Αγίων Τριμιθιάς. 

7. Σε ό,τι αφορά το δεύτερο σκέλος της ερώτησης αναφορικά με το κατά πόσο υπάρχει πρόνοια στους 
σχεδιασμούς του Έργου για άμεση έξοδο/πρόσβαση προς την Κοινότητα Παλιομετόχου, σημειώνεται 
ότι, η προαναφερθείσα Φάση Ε, αποτελεί και τη σύνδεση του Περιμετρικού με τον υφιστάμενο 
αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας-Τροόδους και τον αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας-Παλαιχωρίου και διέρχεται 
σε αποστάσεις 5 και 6 χλμ. περίπου από τους πυρήνες της Κοινότητας Αγίων Τριμιθιάς και 
Παλιομετόχου αντίστοιχα, και 1,5 χλμ. από την περιοχή της Ανθούπολης στη Λακατάμια.  Μεταξύ των 
δύο αυτών κόμβων σύνδεσης των τριών αυτοκινητόδρομων, στη Μελέτη έχει ενταχθεί και ένας 
ενδιάμεσος ανισόπεδος κόμβος, μέσω του οποίου παρέχεται η δυνατότητα για σύνδεση του 
υφιστάμενου και μελλοντικού δευτερεύοντος οδικού δικτύου της ευρύτερης περιοχής των πιο πάνω 
Κοινοτήτων, με το Εθνικό Οδικό Δίκτυο αυτοκινητόδρομων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Μαΐου 2020 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. 
Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.420, ημερομηνίας 10 Μαρτίου 2020, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 
«Υφιστάμενο σύστημα κάρτας σε σταθμούς φόρτισης 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1. Ο περί Προώθησης και Ανάπτυξης των Υποδομών Εναλλακτικών Καυσίμων Νόμος [Ν.59(Ι)/2017] 
ρυθμίζει τα θέματα που αφορούν τις υποδομές φόρτισης ηλεκτρικών οχημάτων και αρμόδια αρχή για την 
εφαρμογή του είναι ο Διευθυντής Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών, με τον οποίο το 
Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας συνεργάζεται για την υλοποίηση της εγκατάστασης 
δημοσίων υποδομών φόρτισης ηλεκτρικών οχημάτων. 

2. Επιπρόσθετα, στο πλαίσιο τεχνικής βοήθειας που έχει λάβει το Υπουργείο από την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή για θέματα που αφορούν τις αρμοδιότητές του, θα εξεταστούν μεταξύ άλλων και τα συστήματα 
πληρωμών στα Σημεία Επαναφόρτισης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Μαΐου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.04.437, ημερομηνίας 10 Απριλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Η απάντηση στο πιο πάνω ερώτημα, από το αρμόδιο Τμήμα, δηλαδή την Ιατροδικαστική Υπηρεσία, 
είναι η ακόλουθη: 

1. Η παραλαβή των νεκρών γίνεται μόνον από εγκεκριμένα γραφεία κηδειών ή από κατόχους 
εξουσιοδότησης εγκεκριμένου γραφείου κηδειών και ουδείς άλλος παραλαμβάνει νεκρό για κηδεία. 

2. Σε όλα τα εγκεκριμένα γραφεία κηδειών έχουν σταλεί κατευθυντήριες οδηγίες από τον Έφορο Ελέγχου 
Γραφείων Κηδειών και Ταριχευτών για τη διαχείριση των νεκρών εν μέσω πανδημίας COVID-19. 

 Επιπρόσθετα να σημειωθεί ότι εν μέσω πανδημίας COVID-19, όλοι οι διαγνωσμένοι νεκροί με COVID-
19, παραδίδονται σε εξειδικευμένο κλειστό προστατευτικό σάκο και τοποθετούνται εντός της αίθουσας 
του νεκροτομείου σε φέρετρο, το οποίο σφραγίζεται στην παρουσία των Βοηθών Νεκροτόμων.  Οι 
υπόλοιποι νεκροί τοποθετούνται σε απλό κλειστό προστατευτικό σάκο. 

3. Εάν για οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Δεν υπάρχει. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Για την 
επόμενη συνεδρία της Βουλής θα ειδοποιηθείτε. 
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 [Στις 3 Ιουνίου 2020 κυκλοφόρησε η ημερήσια διάταξη της συνεδρίασης του σώματος, η οποία έχει ως 
ακολούθως: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 
 1.  Ο περί Εγγραφής Αισθητικών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 

(Αρ. Φακ. 23.01.060.027-2019). 

 2.  Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας του Συμβουλίου 
Ανταγωνιστικότητας (Καταργητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.269-2019). 

 3.  Ο περί Χρηματοδοτικής Μίσθωσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.183-2019). 

 4.  Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.219-2019). 

 5.  Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας Καταστημάτων και των Όρων 
Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2019. 
(Πρόταση νόμου των κ. Άγγελου Βότση, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού, Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, Γιώργου Λιλλήκα εκ μέρους της 
Συμμαχίας Πολιτών και Μιχάλη Γιωργάλλα, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.063-2019). 

 6.  Ο περί του Τμήματος Αφερεγγυότητας και Συναφών Θεμάτων Νόμος 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.057-2020). 

 7.  Ο περί Εμπορικών Σημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.054-2020). 

 8.  Οι περί Εμπορικών Σημάτων Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.019-2020). 

 9.  Ο περί της Καταπολέμησης, μέσω του Ποινικού Δικαίου, της Απάτης 
εις Βάρος των Οικονομικών Συμφερόντων της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.158-2019). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: ……………………………….] 
 Κηρύττω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  11.58 π.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 
Αριστείδου Μαριέλλα Κωνσταντίνου Κώστας 

Γεωργίου Γεώργιος Κωνσταντίνου Ξένια 

Δημητρίου Αννίτα Μαυρίδης Μάριος 

Δημητρίου Δημήτρης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Δίπλαρος Ευθύμιος Ορφανίδου Σάβια 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Σοφοκλέους Μιχάλης 

Κάρουλλας Γιώργος Σταύρου Ελένη 
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Κουλλά Ονούφριος Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Ανδρέας Χατζηγιάννης Κυριάκος 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
Αδάμου Αδάμος Λουκαΐδης Γιώργος 
Γεωργίου Τ. Γιώργος Μαύρου Ελένη 
Δαμιανού Άριστος Πασιουρτίδης Ανδρέας 

Καυκαλιάς Αντρέας Σάββα Ευανθία 
Κέττηρος Νίκος Στεφάνου Στέφανος 
Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τζιοβάνης Χριστάκης 
Κυπριανού Άντρος Φακοντής Αντρέας 
Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

ΔΗΚΟ 
Βότσης Άγγελος Μυλωνάς Παύλος 

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Ορφανίδης Χρίστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Λεωνίδου Πανίκος Πιττοκοπίτης Χαράλαμπος 

Μουσιούττας Μαρίνος Προκοπίου Γεώργιος 

ΚΣ ΕΔΕΚ 
Ευσταθίου Κωστής Σιζόπουλος Μαρίνος 
Μυριάνθους Ηλίας  

Συμμαχία Πολιτών 

Λιλλήκας Γιώργος  

Αλληλεγγύη 

Συλλούρης Δημήτρης 
(Πρόεδρος Βουλής) 

Παπαδόπουλος Γεώργιος 

Γιωργάλλας Μιχάλης  

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος Περδίκης Γιώργος 

ΕΛΑΜ 

Παπαγιάννης Λίνος Χρίστου Χρίστος 

Ανεξάρτητοι 

Θεολόγου Άννα  
Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μούσας Γιαννάκης (Μαρωνιτών) 

Μαχτεσιάν Βαρτκές (Αρμενίων) 

Μαντοβάνη Αντωνέλλα (Λατίνων) 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 
1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην έναρξη διεξαγωγής των εργασιών της ολομέλειας για πρώτη 

φορά μετά από εξήντα χρόνια εκτός του κτιρίου της Βουλής των Αντιπροσώπων στο πλαίσιο της λήψης 
έκτακτων μέτρων ασφαλείας για αντιμετώπιση της ενσκήψασας πανδημίας COVID-19.  

2. Ενημέρωση από τον Πρόεδρο της Βουλής για τη συμμετοχή της κ. Χριστιάνας Ερωτοκρίτου σε συνεδρία 
της Επιτροπής Κοινωνικών Υποθέσεων, Υγείας και Αειφόρου Ανάπτυξης της Κ.Σ.Σ.Ε. και έκφραση 



1714 

συγχαρητηρίων για τον ορισμό της ως εισηγήτριας για γνωμάτευση επί του θέματος της ενίσχυσης του 
ρόλου των νέων στην πρόληψη και επίλυση διενέξεων. 

3. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων και συζήτηση (Γεώργιος Γεωργίου, Ελένη Μαύρου, Πανίκος 
Λεωνίδου, Κωστής Ευσταθίου, Άντρος Κυπριανού) για την παραπομπή των θεμάτων «Ο περί της 
Εικοστής Όγδοης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 2020», «Ο περί Προσφύγων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», «Ο περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας Διοικητικού Δικαστηρίου 
Διεθνούς Προστασίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020» και «Ο περί Αλλοδαπών και 
Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020».  

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα 
Μέταλλα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Διατήρησης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2020» και για τους κανονισμούς «Οι περί Διατήρησης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών (Συνδρομές 
Μελών του ΚΟΔΑΠ) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020», ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και 
έγκριση των κανονισμών. 

6. Εισήγηση του κ. Μαρίνου Σιζόπουλου για αναβολή του νομοσχεδίου «Ο περί Εγγραφής Αισθητικών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019», συζήτηση (Πρόεδρος, Χρίστος Χρίστου, Γιώργος Λουκαΐδης, 
Ζαχαρίας Κουλίας) και απόφαση για αναβολή του.  

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Λήψης Έκτακτων Μέτρων στον Τομέα του Τουρισμού Νόμος του 
2020», αγορεύσεις (Μαρίνος Σιζόπουλος, Γιώργος Περδίκης, Στέφανος Στεφάνου, Άγγελος Βότσης, 
Άννα Θεολόγου, Γιώργος Λιλλήκας, Μιχάλης Γιωργάλλας, Λίνος Παπαγιάννης, Χαράλαμπος 
Θεοπέμπτου, Ανδρέας Κυπριανού, Αβέρωφ Νεοφύτου, Παύλος Μυλωνάς, Άντρος Κυπριανού) και 
ψήφισή του σε νόμο.  

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2020» και έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Ενοικίων (Προσωρινή Μείωση) Νόμος του 2020», 
συζήτηση (Γιώργος Λιλλήκας, Γιώργος Περδίκης, Αντρέας Καυκαλιάς, Αβέρωφ Νεοφύτου, Νικόλας 
Παπαδόπουλος, Μαρίνος Σιζόπουλος, Μιχάλης Γιωργάλλας, Άγγελος Βότσης, Γιώργος Λιλλήκας), 
καταψήφιση της πρότασης νόμου και ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο.  

9. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Ενοικιοστασίου (Προσωρινές Διατάξεις) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020», παρατηρήσεις του κ. Γιώργου Λουκαΐδη και της κ. Χριστιάνας Ερωτοκρίτου και 
ψήφισή της σε νόμο.  

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εργοδοτουμένων στην Οικοδομική Βιομηχανία (Βασικοί Όροι 
Υπηρεσίας) Νόμος του 2020» και ψήφισή του σε νόμο. 

11. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Κοινωνικών Εισφορών (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2020» και ψήφισή του σε νόμο. 

12. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Χασεμιτικού Βασιλείου της Ιορδανίας για συνεργασία στην 
καταπολέμηση της Τρομοκρατίας, του Διεθνικού Οργανωμένου Εγκλήματος, της Παράνομης Διακίνησης 
Ναρκωτικών, Ψυχοτρόπων Ουσιών και των Προδρόμων τους, της Παράνομης Μετανάστευσης και 
άλλων Ποινικών Αδικημάτων Νόμος του 2019» και ψήφισή του σε νόμο.  

13. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας  μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας 
και της Κυβέρνησης της Γεωργίας για την Ανταλλαγή και Αμοιβαία Προστασία Διαβαθμισμένων 
Πληροφοριών (Κυρωτικός) Νόμος του 2019», παρατηρήσεις του κ. Κωστή Ευσταθίου και ψήφισή του σε 
νόμο.  

14. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Διεξαγωγής των Παγκύπριων Εξετάσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2020», συζήτηση (Κυριάκος Χατζηγιάννης, Αντρέας Καυκαλιάς) και ψήφισή του σε νόμο με 
τον τίτλο «Ο περί Διεξαγωγής των Παγκύπριων Εξετάσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 

15. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί της Διασφάλισης και Πιστοποίησης της Ποιότητας της 
Ανώτερης Εκπαίδευσης και της Ίδρυσης και Λειτουργίας Φορέα για Συναφή Θέματα (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020», συζήτηση (Κυριάκος Χατζηγιάννης, Κωστής Ευσταθίου, Αντρέας Καυκαλιάς, Πανίκος 
Λεωνίδου, Μάριος Μαυρίδης) και ψήφισή της σε νόμο. 

16. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Διεθνούς Σύμβασης (ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά του Ντόπινγκ στον 
Αθλητισμό (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) Νόμος του 2020» και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο 
περί της Διεθνούς Σύμβασης (ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά του Ντόπινγκ στον Αθλητισμό (Κυρωτικός) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 
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17. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί του Δικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας και Συγγενικών 
Δικαιωμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019», συζήτηση (Γιώργος Περδίκης, Ανδρέας Κυπριανού) 
και ψήφισή της σε νόμο.  

18. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», 
παρατηρήσεις των κ. Μαρίνου Σιζόπουλου και Γεώργιου Προκοπίου και ψήφισή του σε νόμο. 

19. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί των Έκτακτων Μέτρων που Λαμβάνονται από το Υπουργείο 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την Αντιμετώπιση της Πανδημίας του ιού COVID 
19 (Τροποποιητικός) Nόμος του 2020» και «Ο περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Κοινωνικών Εισφορών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020», συζήτηση (Χρίστος Χρίστου, Αντρέας Φακοντής, Μάριος 
Μαυρίδης, Λίνος Παπαγιάννης, Ζαχαρίας Ζαχαρίου, Παύλος Μυλωνάς) και ψήφισή τους σε νόμους.  

20. Αίτημα για αναβολή του σχεδίου ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων για την επέτειο των 75 
χρόνων από την αντιφασιστική νίκη των λαών, απόρριψη του αιτήματος για αναβολή, το κείμενο του 
ψηφίσματος και έγκρισή του.  

21. Παραπομπή της πρότασης νόμου «Ο περί Μεταβίβασης και Υποθήκευσης Ακινήτων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 4) Νόμος του 2020» στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αντί στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπής Οικονομικών, όπως αναφέρεται στην Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων, έπειτα από 
εισήγηση του κ. Γεώργιου Γεωργίου.  

22. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Πολεοδομικές παρατυπίες στο κτιριακό συγκρότημα του μοναστηριού Αγίου Γεωργίου των Σπηλαίων 
στην Ερήμη - Η υδροδότηση της κοινότητας Μάμμαρη και των κοινοτήτων της δυτικής Λευκωσίας - Η 
αναστολή των προγραμματισμένων μεταθέσεων των εκπαιδευτικών και οι επιπτώσεις για την έγκαιρη 
στελέχωση των σχολείων - Αύξηση του μηνιαίου επιδόματος των οροθετικών ατόμων - Ιατρικός 
εξοπλισμός από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή στην τ/κ κοινότητα για καταπολέμηση του COVID-19 - 
Κεφαλαιακές ανάγκες τραπεζών - Ηλεκτρονική παρακολούθηση φυλακισμένων - Μεταστέγαση του 
προσωπικού του Υπουργείου Εσωτερικών από το κτίριο της Αρχιγραμματείας - Μη εξυπηρετούμενα 
κρατικά δάνεια-περιουσιακά στοιχεία για την περίοδο 2015-2020 - Κανονισμοί για τις προδιαγραφές 
ειδικά διαμορφωμένων χώρων μητρικού θηλασμού και άντλησης γάλακτος και άλλες νομοθετικές 
πρωτοβουλίες για την προώθηση του μητρικού θηλασμού - Διερεύνηση καταγγελιών για φοροδιαφυγή 
(εμπιστευτική ερώτηση) - Αναστολή της λειτουργίας μονάδας απεξάρτησης στη Λεμεσό - Απόρριψη 
ηλεκτρικών ειδών και μόλυνση του περιβάλλοντος - Προβλήματα στη λειτουργία της Ψυχιατρικής 
Κλινικής του Γενικού Νοσοκομείου Λεμεσού - Αντιπλημμυρικά έργα στον ποταμό Κλήμο και καθαρισμός 
της κοίτης του - Πιθανότητα αύξησης των αιτημάτων για φροντίδα ψυχικής υγείας - Ερωτήματα για τον 
ιατρικό εξοπλισμό που έλαβε η Δημοκρατία από την Κίνα για την αντιμετώπιση της πανδημίας του 
κορωνοϊού. 

23. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Κατασκευή αντιπλημμυρικού καναλιού στην Ξυλοτύμβου - Βυθιζόμενοι κάδοι απορριμμάτων στα αστικά 
κέντρα - Κώδικας Οδικής Κυκλοφορίας στα αγγλικά - Δράσεις με βάση το Εθνικό Σχέδιο Δράσης για την 
Πρόληψη και Καταπολέμηση της Βίας στην Οικογένεια - Αίτημα ιδιωτικής εταιρείας για ανάπτυξη σε 
τεμάχιο γης στην Πέγεια και οι θέσεις της κυβέρνησης - Συμπερίληψη του Συμπλέγματος Σκυβάλων 
Κοινοτικών Συμβουλίων Ορεινής Λάρνακας στο Στεγαστικό Σχέδιο Αναζωογόνησης Ορεινών και 
Ακριτικών Περιοχών - Ο εξοπλισμός διακοπής λειτουργίας κινητών τηλεφώνων στις κεντρικές φυλακές - 
Συλλογή στατιστικών και στρατηγική για τα σεξουαλικώς μεταδιδόμενα νοσήματα - Προειδοποιητική 
σήμανση για ακτινοβολία σε προϊόντα τερματικών συσκευών τηλεπικοινωνίας - Η έκδοση αδειών για 
εμπλουτισμό παραλιών με άμμο - Αυξημένα περιστατικά παράνομων μεταναστευτικών ροών 
(εμπιστευτική απάντηση) - Τοποθέτηση έργων τέχνης σε δημόσια κτίρια - Δημόσιες και ιδιωτικές 
καλοκαιρινές σχολές για παιδιά και νέους - Νομοθεσία για την ειδική εκπαίδευση - Λειτουργία 
πλατφόρμας για διαχείριση των κεραίων κινητής τηλεφωνίας - Παράνομο διεθνές τουρνουά 
χειροσφαίρισης στα κατεχόμενα και μέτρα για τη ματαίωσή του - Εφαρμογή του περί Αστυνομίας Νόμου 
- Τα ληφθέντα κρατικά μέτρα αντιμετώπισης της μετάδοσης του COVID-19 (τέταρτη και πέμπτη 
απάντηση) - Περιμετρικός δρόμος Λευκωσίας - Σταθμοί φόρτισης ηλεκτρικών αυτοκινήτων - Καταγγελίες 
για κηδεία θύματος κωρονοϊού από μη αδειοδοτημένο γραφείο κηδειών. 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
IA΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ΄ 

Συνεδρίαση 5ης Ιουνίου 2020 

Ώρα έναρξης:  11.03 π.μ. 

Αρ. 25 
 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ) 

 Καλημέρα σας.  

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

 Να σας παρακαλέσω να πάρετε τις θέσεις σας. 

 Παρακαλώ τους γραμματείς να διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Προ ημερησίας διατάξεως θα ήθελα να αναφερθώ στην Παγκόσμια Ημέρα Περιβάλλοντος, που έχει 
καθιερωθεί από τον Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών να τιμάται στις 5 Ιουνίου με σκοπό την προώθηση της 
ενημέρωσης και της ανάληψης παγκόσμιας δράσης για το περιβάλλον. 

 Με ένα εκατομμύριο φυτά και ζώα υπό εξαφάνιση, οι δράσεις του οργανισμού για το 2020 επικεντρώνονται 
στο θέμα της βιοποικιλότητας.  Παρά το μικρό της μέγεθος, η Κύπρος έχει πλούσια βιοποικιλότητα, που 
περιλαμβάνει όμως και είδη υπό εξαφάνιση.  Για τον λόγο αυτό η Βουλή των Αντιπροσώπων στηρίζει όλες τις 
δράσεις και πρωτοβουλίες που στοχεύουν στην προστασία της κυπριακής βιοποικιλότητας και γενικότερα στην 
καλλιέργεια περιβαλλοντικής συνείδησης στον λαό μας. 

 Παρακαλώ τώρα τη γραμματέα να ενημερώσει το σώμα για διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Στο πλαίσιο συνεδρίας της Επιτροπής Μετανάστευσης Προσφύγων και Εκτοπισμένων της 
Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης ο επικεφαλής της κυπριακής αντιπροσωπίας στη 
συνέλευση κ. Νίκος Τορναρίτης εξελέγη εισηγητής εκ μέρους της επιτροπής για το θέμα του ρόλου των εθνικών 
κοινοβουλίων στην εφαρμογή των παγκόσμιων συμφώνων των Ηνωμένων Εθνών για τους πρόσφυγες και τους 
μετανάστες.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συγχαρητήρια, κύριε Τορναρίτη. 

 Παρακαλώ τώρα τη γραμματεία να ενημερώσει για απουσίες από την ολομέλεια σήμερα βουλευτών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Κωστής Ευσταθίου έχει ειδοποιήσει τον Πρόεδρο της Βουλής ότι θα απουσιάζει από τη σημερινή 
ολομέλεια λόγω συμμετοχής του σε τηλεδιάσκεψη της Επιτροπής Νομικών και Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων της 
Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης, στην οποία θα παρουσιάσει έκθεσή του για την 
εφαρμογή των αποφάσεων του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο Δεύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων, επειδή υπάρχουν κάποια προτεινόμενα νομοθετήματα τα οποία θα κατατεθούν σήμερα και για τα 
οποία υπάρχει εισήγηση να κηρυχθούν επείγοντα και να ψηφιστούν σήμερα.  Θα τα βάλω ένα ένα, για να δω αν 
υπάρχει ένσταση. 

 Το πρώτο είναι νομοσχέδιο και τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού (Αρ. 2) Νόμος 
του 2020».   

 Υπάρχει ένσταση όπως κηρυχθεί επείγον το νομοσχέδιο αυτό; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, κηρύσσεται επείγον και θα συζητηθεί στη συνέχεια σήμερα. 

 Τα άλλα είναι «Οι περί Λειτουργίας των Δημόσιων Σχολείων Δημοτικής Εκπαίδευσης (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020» και «Οι περί Λειτουργίας των Δημόσιων Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020».  Αυτά πάνε μαζί, οπότε τα βάζω μαζί, αν μπορούν να κηρυχθούν και τα δύο επείγοντα ή, 
αν υπάρχει κάποια ένσταση, να δηλωθεί. 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Πρόκειται για κανονισμούς που έχουν έρθει πολύ αργοπορημένα ενώπιον της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, που εμπεριέχουν σοβαρές πρόνοιες, ανάμεσα σε άλλα και για τα εργασιακά.  Έγινε μία 
προσπάθεια να εξευρεθεί συναίνεση, αλλά δυστυχώς αυτό δεν κατέστη εφικτό σε επίμαχες πρόνοιες τους.   

 Οπόταν, η δική μας εισήγηση, όπως συνομιλήσαμε και ζητήσαμε και χθες, εφόσον έτσι έχουν τα 
πράγματα, παρά το ότι συνεδρίασε για αρκετές ώρες σήμερα η Επιτροπή Παιδείας, είναι να υπάρξει αναβολή 
της συζήτησης του θέματος και στην αμέσως επόμενη συνεδρία -αν είναι δυνατό, την ερχόμενη βδομάδα- να 
μπορέσουμε να προχωρήσουμε στον διάλογο που πρέπει να γίνει και στην προσπάθεια εξεύρεσης συναίνεσης 
και να ψηφιστεί την άλλη εβδομάδα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία. 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κατά την άποψή μας δεν μπορεί να υπάρξει αναβολή τούτων ειδικότερα των ζητημάτων, γιατί θα 
προκληθεί πολύ μεγάλη αναστάτωση και στο εκπαιδευτικό σύστημα και στην κοινωνία ευρύτερα.  Χρειάζεται 
προετοιμασία. 

 Την άλλη Παρασκευή δε θα έχουμε, όπως έχουμε πληροφορηθεί, ολομέλεια, οπόταν, κύριε Πρόεδρε, 
αγαπητοί συνάδελφοι, πρέπει όλοι να σκεφτούμε πρώτα και πάνω απ’ όλα την αγωνία των μαθητών και των 
γονιών τους.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Χατζηγιάννης. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχει γίνει σήμερα η συνεδρίαση για αρκετές ώρες.  Υπήρξε ένας πολύ καλός 
προβληματισμός στην παρουσία πάρα πολλών συντελεστών της εκπαίδευσης, όσα έπρεπε να ειπωθούν έχουν 
ειπωθεί, ουσιαστικά σημειώνω τη σύμφωνη γνώμη και των γονέων και των πλείστων παρευρισκομένων.   

 Είναι το περιεχόμενο αυτών των κανονισμών, είναι μια χάρη που κάνουμε και είμαστε υποχρεωμένοι να 
την κάνουμε για τα παιδιά μας.  Από την 11η του Μάρτη τα παιδιά μας απουσιάζουν από τα σχολεία, είναι ποικίλες 
οι επιπτώσεις, ποικίλα τα προβλήματα, ήταν απρόβλεπτα και εξακολουθώ αμέσως και για το επόμενο διάστημα 
να τονίσω ότι πολλά μπορούν να συμβούν που θα στιγματίσουν την πορεία της σχολικής χρονιάς, απουσίες, 
απολυτήρια, κάποιοι μαθητές πρέπει να επικοινωνήσουν με πανεπιστήμια ήδη και να στείλουν προκαταρκτικές 
βαθμολογίες ή πού βρίσκεται το απολυτήριό τους.  Δε θα πω για περαιτέρω άλλες επιπτώσεις, για τον 
υπολογισμό των αναγκών των εκπαιδευτικών, την επάνδρωση, τη στελέχωση και όλα αυτά.   

 Είναι αλυσίδα αυτά τα πράγματα, γι’ αυτό έχει κατατεθεί ως κατεπείγον και θεωρώ όμως ότι και η συζήτηση 
και ο διάλογος ήταν τόσο ώριμα και εποικοδομητικά, μαζί με τους παρευρισκομένους έχουμε φτάσει σε μια 
σύγκληση και μπορούμε να προχωρήσουμε σε ψήφιση.  Και περιορίσαμε επίσης -ο φόβος και η ανησυχία 
πολλών- περιορίσαμε επίσης την ισχύ αυτής της έκδοσης αυτών των αποφάσεων είτε για πόλεμο είτε για 
επιδημία είτε για κάποια άλλη έκτακτη, τόσο extreme ανάγκη.   
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 Άρα λοιπόν, δε βλέπω λόγο να δυσκολέψουμε περαιτέρω τα παιδιά μας.  Σίγουρα είναι δημοκρατία, 
σίγουρα ο καθένας τοποθετείται, όμως να ξέρουμε ότι για την αναστάτωση η οποία θα προκληθεί στο αμέσως 
επόμενο διάστημα στην εκπαίδευση, ένεκα του ότι θα υπάρξουν όλες αυτές οι εκκρεμότητες και δε θα 
λειτουργήσει διοικητικά το σχολείο, θα πρέπει να πάρουμε έκαστος την ευθύνη μας.  

Ευχαριστώ.   

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το ΔΗΚΟ. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.   

 Είναι γεγονός ότι κατατίθενται σήμερα.  Εμείς είχαμε λάβει γνώση ψες για το περιεχόμενο αυτών των 
κανονισμών.  Ασφαλώς και υπάρχουν πάρα πολλοί λόγοι που μπορούμε να θίξουμε σήμερα και να ζητήσουμε 
αναβολή του θέματος, όμως, ζυγίζοντας τα πράγματα, κύριε Πρόεδρε, πιστεύουμε ότι υπάρχει το επείγον.  Όμως 
εδώ δεν ήταν ευθύνη της Βουλής αυτή η καθυστέρηση, δε μιλούμε για πράγματα τα οποία δεν μπορούσαν να 
προβλεφθούν, μιλούμε για πράγματα, για τις απουσίες των μαθητών, για απλά πράγματα τα οποία για δυόμισι 
μήνες όφειλε και ο υπουργός και το υπουργείο να είναι έτοιμο, γιατί έγιναν αρκετές συνεδριάσεις της ολομέλειας 
της Βουλής από την ημέρα της πανδημίας μέχρι σήμερα, και έρχονται σήμερα και μας το φέρνουν ως κατεπείγον 
και μας βάζουν το δίλημμα κατά πόσο θα αποφασίσουμε να ψηφιστούν τώρα ή σε μία εβδομάδα ή σε δεκαπέντε 
μέρες.   

 Αντιλαμβάνομαι τις δυσκολίες που θα δημιουργήσουμε με την αναβολή, όμως λέει ο πρόεδρος της 
επιτροπής ότι συμφωνήσαμε.  Δε συμφωνήσαμε με κανένα κείμενο, εμείς τουλάχιστον δε συμφωνήσαμε, παρ’ 
όλο που κάναμε πρόταση, υιοθετήθηκε μέρος της πρότασης που υποβάλαμε σήμερα το πρωί, όμως πιστεύω 
ότι χρειάζεται πολλή συζήτηση, γιατί με αυτό το διάταγμα δίνουμε υπερεξουσίες στον καθ՚ ύλην αρμόδιο 
υπουργό, για αόριστο χρόνο να κάμνει ότι θέλει.   

 Ο προβληματισμός αφορά όλους μας.  Εμείς λέμε, αν μπει κατεπείγον, δεν μπορούμε να το ψηφίσουμε 
τώρα, κύριε Πρόεδρε.  Πρέπει να μείνουμε να το κουβεντιάσουμε, να το συζητήσουμε και, αν αποδεχτεί η 
κυβέρνηση, βλέπουμε τα σημεία που θίγουμε.  Εμείς είμαστε έτοιμοι να προτείνουμε πράγματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ποιοι άλλοι θέλετε πρωτολογία;  

 Ο κ. Μυλωνάς. 

 Άλλος, για να ξέρω;  Γιατί θα προχωρήσω σε δευτερολογίες και θα το κλείσω, να μην πάμε και...   

 Θέλεις, Ανδρέα, να μιλήσεις; 

 Ο κ. Μυλωνάς. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα μπορούσαμε κάλλιστα, για να λύσουμε το θέμα, γιατί είναι όντως σοβαρό, να 
προχωρήσουμε μετά την αναβολή στην υιοθέτηση μιας πρότασης, ούτως ώστε το ’20 τουλάχιστον να δώσουμε 
την ευχέρεια στην κυβερνητική πλευρά να κάνει σωστά τη δουλειά και να έχει την ευθύνη.  Ξανακουβεντιάζουμε 
το θέμα αργότερα για το ’21 ή τις επόμενες χρονιές, ελπίζοντας ότι δε θα έχουμε μπροστά μας ούτε πανδημίες 
ούτε άλλα προβλήματα.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Απλά προς εσάς, κύριε Πρόεδρε, υπάρχει δυνατότητα δηλαδή την ερχόμενη Παρασκευή να γίνει 
ολομέλεια, για να μην πάμε σε αναβολή δεκαπέντε ημερών;  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι και ούτε δέχομαι να καθορίζεται το πρόγραμμα από ασυνέπειες, για να είμαι καθαρός. Εγώ έχω στείλει 
και στον πρόεδρο της επιτροπής και το συζητήσαμε μαζί με τον ίδιο και δείχνει πολλή κατανόηση.  Όχι μόνο 
τούτο το θέμα, όλα τα άλλα που είχαμε προηγουμένως και έχουμε και σήμερα, νομίζω, τούτα που έρχονται 
τελευταία στιγμή και αφορούν και την Ευρωπαϊκή Ένωση.  
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 Αυτό το θέμα δεν αφορά πλέον τη Βουλή και το συζητώ με τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας και δείχνει 
πολλή κατανόηση.  Έχει παρθεί απόφαση από Υπουργικό Συμβούλιο όσον αφορά τούτα που λέμε και το θεωρώ 
πολύ πιο σημαντικό -και παίρνω την ευκαιρία να το ξαναπώ- ότι πρέπει να έρχονται τρεις μήνες πριν όσον αφορά 
τα ευρωπαϊκά...  Πολλά άλλα που είναι εσωτερικά δικά μας.   

 Αλλά δεν παίρνω θέση για την αναβολή, όχι, εσείς θα κρίνετε αν είναι επείγον ή όχι.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η δική μου η παρατήρηση -και γι’ αυτό ζήτησα να δευτερολογήσω- αφορά τον συνάδελφο 
τον κ. Χατζηγιάννη.  Έγιναν νουθεσίες να σκεφτούμε τα παιδιά μας.  Εμείς έχουμε παιδιά στο δημόσιο σχολείο 
και βεβαίως η πρώτη έγνοια μας ήταν και παραμένουν τα παιδιά μας.  Φαντάζομαι ότι η έκκληση του κ. 
Χατζηγιάννη απευθύνεται στον Υπουργό Παιδείας, στο Υπουργείο Παιδείας και στην κυβέρνηση, η οποία 
προφανώς δεν έχει ιδιαίτερη έγνοια για τα παιδιά μας, διότι, αν είχε έγνοια... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ας μιλήσουμε όμως για την αναβολή ή όχι, κύριε...   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 ...πολύ απλά θα ερχόταν... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όταν θα το συζητήσουμε, αν θα συζητηθεί... 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δε θέλω να σας διακόψω, αλλά... 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 ...εγώ μίλησα για μερικά δευτερόλεπτα για το ζήτημα διαδικασίας και ο κ. Χατζηγιάννης μίλησε για αρκετή 
ώρα με νουθεσίες σε ένα ευρύτερο πλαίσιο.   

 Λοιπόν, το μήνυμα που πρέπει να στείλει το κοινοβούλιο είναι ότι με αποκλειστική ευθύνη του Υπουργείου 
Παιδείας είμαστε ενώπιον ακόμα ενός μνημείου προχειρότητας από πλευράς του Υπουργείου Παιδείας, γιατί 
σωστά είπε ο κ. Λεωνίδου ότι είσιε πολύ χρόνο το Υπουργείο Παιδείας να έρθει μ’ αυτούς τους κανονισμούς, για 
να μπορέσουμε να ρυθμίσουμε ζητήματα.  Δεν μπορεί εκβιαστικά να τίθεται το δίλημμα στη Βουλή, για να 
αποφασίσει εδώ και τώρα, την ώρα που υπάρχουν, επαναλαμβάνω, σημαντικές πρόνοιες με προεκτάσεις, για 
τις οποίες εμείς αισθανόμαστε έντονα. 

 Και θέλω να πω και τούτο:  Διερωτώμαι, εμείς έχουμε τροπολογίες.  Πότε θα γίνουν οι τροπολογίες;  Τελικά 
κείμενα δεν έχουμε μπροστά μας.  Πότε θα κάνουμε τροπολογία, για να συζητήσουμε σήμερα;   

 Θερμή παράκληση, Πρόεδρε.  Δε θα μας καθορίσουν βεβαίως άλλοι πότε θα συνεδριάσουμε, αλλά, αν 
υπάρχουν τζιαι άλλα θέματα, αν είναι δυνατόν, την άλλη Παρασκευή είναι καθιερωμένη συνεδρία της ολομέλειας, 
να έχουμε τον χρόνο.  Επιδιώξαμε και στην Επιτροπή Παιδείας να βρεθεί συναίνεση το πρωί, δεν κατέστη δυνατό, 
για να μπορέσουμε να προχωρήσουμε σήμερα δηλαδή.   

 Κάναμε αυτό που οφείλαμε, αλλά, όπως έχουν διαμορφωθεί τα δεδομένα σήμερα, εκ των πραγμάτων δεν 
μπορούμε να προχωρήσουμε, οπόταν η θερμή παράκληση προς τους συναδέλφους είναι να πάμε σε αναβολή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το πότε θα συνεδριάσει η ολομέλεια δεν είναι αντικείμενο συζήτησης.  Σας το λέω, για να μην επανέλθετε 
και άλλοι.   

 Η κ. Δημητρίου έχει τον λόγο. 

ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβανόμαστε και κατανοούμε τις ανησυχίες των συναδέλφων, όπως και θεωρώ ότι 
δεν έχουμε καμία διαφοροποίηση όσον αφορά περισσότερη ή λιγότερη ευαισθησία για αυτά τα θέματα.  Όλοι 
έχουμε την ίδια ευαισθησία και νοιαζόμαστε και για τα σχολεία μας και για τα παιδιά μας και για τους 
εκπαιδευτικούς μας.  Από εκεί και έπειτα όμως πρέπει να ξεκαθαρίσουμε το εξής -και αφορά την αναβολή, κύριε 
Πρόεδρε- ότι αυτή η τροποποίηση την οποία έχουμε ενώπιον μας είναι τροποποίηση των κανονισμών που είναι 
το αντίστοιχο του διατάγματος το οποίο έχει εκδοθεί εδώ και δέκα μέρες και είναι κάτι το οποίο έχει εισηγηθεί η 
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Γενική Εισαγγελία ότι πρέπει να γίνει, η οποία ήταν και παρούσα σήμερα στην συνεδρία την οποία είχαμε και 
προσπαθούσαμε πράγματι να υπάρξει κάποια συναίνεση.   

 Εμείς σεβόμαστε τις διαφορετικές προσεγγίσεις οι οποίες υπάρχουν.  Δε θεωρώ τουλάχιστον προσωπικά 
ότι αυτές θα αλλάξουν, δικαιούνται συνάδελφοι να έχουν τις επιφυλάξεις ή τις ανησυχίες τους, αλλά θεωρώ ότι 
θα έχουμε σοβαρότατο πρόβλημα, όπως έχει λεχθεί, εάν δοθεί αναβολή ή παράταση, νοουμένου ότι θα 
σταματήσουν οι οποιεσδήποτε διοικητικές πράξεις αφορούν απουσίες, αφορούν απολυτήρια, αφορούν 
οτιδήποτε έχει να κάνει με τα σχολεία μας.  Οπόταν, εδώ θα φέρει την ευθύνη η Βουλή των Αντιπροσώπων, 
κύριε Πρόεδρε. 

 Κατ’ εμάς τουλάχιστον είναι απαραίτητο να προχωρήσουμε στην ψήφιση, ακόμα και, αν είναι δυνατό, αν 
μπορούμε να το αφήσουμε προς το τέλος σε μια προσπάθεια να ξαναδούμε τα κείμενα, ούτως ώστε να 
μπορέσουμε μέχρι και την τελευταία στιγμή να προχωρήσουμε συναινετικά.  Αν όχι, ο καθένας θα τοποθετηθεί 
και θα αναλάβει την ευθύνη που του αναλογεί. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγώ κρίνω ότι ολοκληρώθηκε η συζήτηση περί αναβολής τζιαι να πάμε σε ψηφοφορία.   

 Κύριε Τορναρίτη, θέλετε να μιλήσετε; 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ακριβώς τούτο ήθελα να πω.  Πρώτον, κύριε Πρόεδρε, ότι πρέπει να ψηφίσει το σώμα κατά πόσο 
αποδέχεται το αίτημα του ΑΚΕΛ και σε ένα δεύτερο επίπεδο, αν χρειάζεται ένα μισάωρο, ας κάμουμε ένα 
μισάωρο διάλειμμα, να καταλήξουν εκείνοι που πρέπει να καταλήξουν, γιατί σίγουρα πρέπει σήμερα να ψηφίσει 
η Βουλή τούτους τους κανονισμούς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το πώς θα ψηφίσουμε, για να μη γίνει παρεξήγηση, δεν είναι αίτημα του ΑΚΕΛ που θα ψηφίσουμε για 
αναβολή, είναι αίτημα της κυβέρνησης, για να κηρυχθεί κατεπείγον. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Το πρώτο επίπεδο, ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άρα, ποιοι ψηφίζουν την πρόταση να θεωρηθούν ως κατεπείγοντες, για να συζητηθούν σήμερα; 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ, για να συζητηθούν σήμερα ως κατεπείγοντες; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαεννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με δεκαεννέα ψήφους υπέρ, δεν έχει άλλη αναβολή, να συζητηθούν σήμερα ως κατεπείγοντες. 

 Άρα, εγκρίνεται η αίτηση της κυβέρνησης να συζητηθούν σήμερα ως επείγοντες οι κανονισμοί. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και οι δύο κανονισμοί. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

                                            
 Σημ.: Λόγω της πραγματοποίησης των συνεδριάσεων της ολομέλειας εκτός του κτιρίου της Βουλής των 

Αντιπροσώπων, εξαιτίας της λήψης έκτακτων μέτρων για αντιμετώπιση της πανδημίας COVID-19, δεν 
πραγματοποιήθηκε ηλεκτρονική ψηφοφορία κατά τη διάρκεια της συνεδρίασης. 
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 Κύριε Πρόεδρε;   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Πώς θα ψηφίσουμε χωρίς τελικό κείμενο;  Μα, δηλαδή… 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Μα, υπάρχει το τελικό κείμενο. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Πούντο;  Πούντο, κύριε;   

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Είναι η πρώτη φορά που κηρύσσονται θέματα ως κατεπείγοντα; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Φέρ’ μου το, κύριε Χατζηγιάννη!  Δώστε μας το να το έχουμε και εμείς, σας παρακαλώ! 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Χατζηγιάννη. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Να ενημερώσω.  Η συνεδρίαση, κύριε Πρόεδρε, έχει διαμορφώσει τελικό κείμενο στη βάση σύγκλισης της 
αρχής. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Μπορούμε να το έχουμε, κύριε Χατζηγιάννη; 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Να θυμίσω ότι είναι κανονισμοί.  Η απαίτηση από πλευράς του ΑΚΕΛ και προς τον υπουργό να πάμε να 
αλλάξουμε άλλο άρθρο αυτών των κανονισμών είναι και παραγνώριση της εξουσίας του Υπουργικού 
Συμβουλίου.  Δε βρίσκεται ενώπιόν μας κάτι συγκεκριμένο το οποίο πρέπει να αλλάξουμε ως Βουλή σήμερα.  Με 
τη λογική αυτή μπορούμε να αλλάξουμε όλο τον κανονισμό χωρίς να περάσει από το Υπουργικό Συμβούλιο στο 
όνομα του Υπουργικού Συμβουλίου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα θέματα τούτα εφόσον κηρύχθηκαν… 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Αλλά υπήρξε σύγκλιση, κύριε Πρόεδρε, υπήρξε διαμόρφωση του κειμένου, εάν υπάρξουν οποιεσδήποτε, 
εάν θεωρούν κάποιοι συνάδελφοι ότι υπάρχει δυνατότητα περαιτέρω προβληματισμού, να βγούμε ευχαρίστως 
να συνεχίσουμε να το δούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμένα η εισήγησή μου είναι να μείνουμε στο τέλος της συνεδρίασης, εάν μπορεί να αλλάξει 
η σειρά, να μας δώσετε χρόνο να μπορέσουμε να βγούμε έξω η επιτροπή Παιδείας, να κουβεντιάσουμε, να 
ανταλλάξουμε απόψεις, διότι έχουν απόλυτο δίκαιο οι συνάδελφοι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, άρα τα θέματα αυτά να μείνουν τελευταία, να διανεμηθούν τα κείμενα, αν υπάρχουν, να διανεμηθούν 
τροπολογίες, αν υπάρχουν, και θα γίνουν σίγουρα αποδεκτές, εφόσον είναι αυτή η διαδικασία που 
ακολουθήσαμε, και να συζητηθούν στο τέλος.   

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 
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 Διότι, κύριε Πρόεδρε, άλλο η αναβολή και άλλο επί της ουσίας.  Έχει τεράστια σημασία και απευθύνομαι 
στους εκπροσώπους της κυβέρνησης.  Άλλο η διαδικασία και άλλο η ουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία, οι δύο πάνε στο τέλος. 

 Τώρα έχουμε… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Κύριοι, πάρθηκε μία απόφαση διαδικαστική, το θέμα έκλεισε και δεύτερη εισήγηση γίνεται αποδεκτή από 
το προεδρείο να πάμε στο τέλος και διανέμεται όλο το υλικό και θα συζητήσουμε και για τα κείμενα στο τέλος, 
όταν θα έρθει η ώρα, αν είναι ικανοποιητικά ή όχι και τα λοιπά.   

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, Αντρέα. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Απλά, επειδή, εντάξει, ο καθένας τοποθετήθηκε για το θέμα, αν θα πρέπει να συζητηθεί σήμερα ή όχι, και 
αναλαμβάνουμε όλοι τις ευθύνες μας…  Απ’ εκεί και πέρα, επειδή νιώθω ότι γινόμαστε και εμείς μέρος αυτής της 
προχειρότητας την οποία περιγράψαμε προηγουμένως σε ό,τι αφορά στη ρύθμιση τούτου του ζητήματος που 
πρέπει να ρυθμιστεί αναντίλεκτα…  Και σας διαβεβαιώνω ότι κείμενα αυτή τη στιγμή δεν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κείμενα δεν υπάρχουν. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Δεν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία, θα το δούμε, όταν θα έρθει η ώρα. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Δεν ξέρουμε τι έχουμε συμφωνήσει.  Έχουμε και τροπολογίες όμως, κύριε Πρόεδρε, πώς θα 
λειτουργήσουμε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αυτό είπα, να διανεμηθούν… 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Ζητήσαμε να γίνουν τροπολογίες, αλλά δεν έχουμε κείμενα, για να κάμουμε τις τροπολογίες.  Πώς θα 
λειτουργήσουμε πραγματικά διερωτούμαι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριοι, ένα λεπτό, να μη συγχιζούμαστε μόνοι μας.  Θα το αφήσουμε στο τέλος και, αν χρειαστεί, να 
κάμουμε και διακοπή να τα μελετήσετε και μισή και μιαν ώρα, θα γίνει.   

 Λοιπόν, προχωρούμε τώρα στο σχέδιο ψηφίσματος σχετικά με το κλείσιμο των οδοφραγμάτων μέχρι την 
οριστική επίλυση του κυπριακού προβλήματος, που είναι εκ μέρους του ΕΛΑΜ.   

 Αν δεν υπάρχει ένσταση, θα κηρυχθεί κατεπείγον και θα ψηφιστεί φυσικά μετά από τη νομοθετική εργασία.   

 Υπάρχει ένσταση;  Όχι. 

 Άρα, θα ψηφιστεί στο τέλος. 

 Να αναφέρω επίσης ότι έχω ενώπιόν μου επιστολή του Προέδρου της Επιτροπής Οικονομικών με την 
οποία ζητεί όπως τρία νομοσχέδια, τα οποία αφορούν συνταξιοδοτικά ωφελήματα και ίδρυση και εποπτεία 
επαγγελματικών συνταξιοδοτικών παροχών και τα οποία είχαν παραπεμφθεί στην επιτροπή Οικονομικών, 
παραπεμφθούν στην επιτροπή Εργασίας ως την πλέον αρμόδια για την εξέταση των εν λόγω θεμάτων, ύστερα 
και από συνεννόηση των δύο προέδρων, κανονισμός της Βουλής 40Α, παράγραφος 12.   

 Αν δεν υπάρχει ένσταση, αποδεχόμαστε την πρόταση της επιτροπής Οικονομικών.   
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούμε στο πρώτο θέμα της ημερησίας διάταξης, που είναι η 
νομοθετική εργασία.  Όλες οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

 Το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Εγγραφής Αισθητικών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2019». 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να ρυθμιστούν θέματα που αφορούν το επάγγελμα του βοηθού 
αισθητικού, τη δυνατότητα χρήσης λέιζερ υψηλής ισχύος από εγγεγραμμένους αισθητικούς, το δικαίωμα 
εγγραφής αισθητικών στο Μητρώο Αισθητικών, καθώς και να καθοριστεί σύστημα ελέγχου και επιθεώρησης 
εφαρμογής της νομοθεσίας. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί Εγγραφής Αισθητικών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 
 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος  Γιώργος Τ. Γεωργίου 

 Χρίστος Χρίστου Αδάμος Αδάμου   

 Ευθύμιος Δίπλαρος Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Σάβια Ορφανίδου Γεώργιος Παπαδόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε έξι συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 26 Σεπτεμβρίου, 3 Οκτωβρίου, 7 και 21η  Νοεμβρίου 2019, καθώς και στις 30 
Ιανουαρίου και 13 Φεβρουαρίου 2020.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του Τμήματος Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, του Συμβουλίου Εγγραφής 
Αισθητικών, του Συλλόγου Αισθητικών Κύπρου, του Κυπριακού Συμβουλίου Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών 
(ΚΥΣΑΤΣ), του Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου (ΠΙΣ), της Δερματολογικής και Αφροδισιολογικής Εταιρείας 
Κύπρου, η πρόεδρος του Φορέα Διασφάλισης και Πιστοποίησης της Ποιότητας της Ανώτερης Εκπαίδευσης 
(ΔΙΠΑΕ) και εκπρόσωποι των ενδιαφερόμενων εκπαιδευτικών ιδρυμάτων. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της επιτροπής 
κ. Γεώργιος Προκοπίου και Μαρίνος Μουσιούττας, το μη μέλος της επιτροπής κ. Γιώργος Λουκαΐδης, καθώς και 
ο πρώην βουλευτής και πρώην μέλος της επιτροπής κ. Νίκος Νουρής.   
 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Εγγραφής Αισθητικών Νόμου, ώστε να 
εκσυγχρονιστούν ορισμένες διατάξεις του και να καλυφθούν νομοθετικά κενά που παρατηρήθηκαν κατά την 
εφαρμογή του. 

 Ειδικότερα, στο νομοσχέδιο περιλαμβάνονται πρόνοιες που αφορούν κυρίως τα ακόλουθα: 

1. Τη ρύθμιση του επαγγέλματος του βοηθού αισθητικού, που πρέπει να είναι κάτοχος τίτλου σπουδών στην 
αισθητική διετούς τουλάχιστον διάρκειας. 

2. Τον καθορισμό συστήματος ελέγχου και επιθεώρησης της εφαρμογής των διατάξεων της υπό 
τροποποίηση νομοθεσίας. 

3. Την απαγόρευση της χρήσης λέιζερ υψηλής ισχύος από εγγεγραμμένους αισθητικούς χωρίς να έχουν 
εξασφαλίσει ειδική άδεια του Συμβουλίου Εγγραφής Αισθητικών. 

4. Την αναγνώριση του δικαιώματος εγγραφής αισθητικών στο Μητρώο Αισθητικών με βάση τα κριτήρια που 
ίσχυαν πριν από την 1η Ιανουαρίου 2017 σε όσους από αυτούς είχαν αποκτήσει τα προσόντα μέχρι την 
εν λόγω ημερομηνία. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του νομοσχεδίου ενώπιον της επιτροπής η εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Υγείας ανέφερε ότι με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου προβλέπεται ότι, για να δικαιούται οποιοδήποτε πρόσωπο 
να ασκεί το επάγγελμα του βοηθού αισθητικού, απαιτείται να κατέχει τίτλο σπουδών στην αισθητική διετούς 
τουλάχιστον διάρκειας, ενώ, για να ασκούν το επάγγελμα του αισθητικού, θα μπορούν να εγγραφούν στο εν 
λόγω μητρώο τόσο οι αισθητικοί που δεν ενεγράφησαν στο Μητρώο Αισθητικών με βάση τα κριτήρια που ίσχυαν 
πριν από την 1η Ιανουαρίου 2017 όσο και οι αισθητικοί που έχουν εκπαίδευση στην αισθητική τριών ετών και 
άνω. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με την ίδια, με το νομοσχέδιο εισάγονται πρόνοιες στη βασική νομοθεσία με τις 
οποίες καθορίζεται σύστημα ελέγχου και επιθεώρησης της εφαρμογής των διατάξεων της βασικής νομοθεσίας.  
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Επίσης, εισάγονται πρόνοιες για συνεχή εκπαίδευση των αισθητικών, ώστε να διασφαλίζεται η πρόσβαση στη 
γνώση των νέων συστημάτων τεχνολογίας που εισάγονται κάθε φορά.   

 Η εκπρόσωπος του Τμήματος Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, το οποίο αποτελεί τον Εθνικό Συντονιστή για την Αναγνώριση Επαγγελματικών Προσόντων, 
δήλωσε πως οι ρυθμίσεις που εισάγονται δεν πρέπει να θέτουν αδικαιολόγητα εμπόδια στην άσκηση του 
επαγγέλματος του αισθητικού. 

 Οι εκπρόσωποι του Συλλόγου Αισθητικών Κύπρου ανέφεραν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Στο σχετικό μητρώο βοηθών αισθητικών θα εγγράφονται πρόσωπα που κατέχουν τίτλο σπουδών στην 
αισθητική διετούς διάρκειας.   

2. Ο προτεινόμενος καθορισμός του συστήματος ελέγχου και επιθεώρησης είναι αναγκαίος για τη διεξαγωγή 
ενδεδειγμένων ελέγχων, έπειτα από καταγγελίες που υποβάλλονται στον Σύλλογο Αισθητικών Κύπρου 
και στο Συμβούλιο Εγγραφής  Αισθητικών κυρίως σχετικά με τη νομιμότητα της λειτουργίας των 
ινστιτούτων αισθητικής. 

3. Η προσθήκη σχετικής πρόνοιας στο νομοσχέδιο, ώστε να παρασχεθεί η δυνατότητα στους αποφοίτους 
διετούς και τριετούς κλάδου σπουδών αισθητικής να εγγραφούν στο Μητρώο Αισθητικών, κρίνεται 
αναγκαία, δεδομένου ότι τα πρόσωπα αυτά, παρ’ όλο που με βάση τον τίτλο σπουδών που κατέχουν 
μπορούσαν να υποβάλουν την αίτηση για εγγραφή τους στο Συμβούλιο Εγγραφής Αισθητικών μέχρι την 
1η Ιανουαρίου 2017, δεν το έπραξαν έγκαιρα, με αποτέλεσμα να εκκρεμούν 1 300 περίπου αιτήσεις.   

4. Στο έργο του αισθητικού περιλαμβάνεται η αποτρίχωση με οποιοδήποτε τρόπο, με φυσικά ή τεχνητά μέσα, 
εφόσον ο αισθητικός έχει τύχει ειδικής εκπαίδευσης.  Είναι σαφές ότι η αποτρίχωση δεν αποτελεί ιατρική 
αλλά αισθητική πράξη ανεξαρτήτως του είδους και της τεχνικής ή του μέσου (συσκευής) που 
χρησιμοποιείται, ακόμα και όταν εφαρμόζεται με τη χρήση των πιο εξελιγμένων μηχανημάτων 
τεχνολογίας.  Ως εκ τούτου, οι αισθητικοί δικαιούνται να χρησιμοποιούν μηχανήματα με βάση τις 
εμφανισθείσες με την πρόοδο της τεχνολογίας δραστηριότητες, στις οποίες αδιαμφισβήτητα εμπίπτει και 
η αποτρίχωση με τη μέθοδο λέιζερ κατηγορίας 3Β και 4. 

5. Οι σπουδές αισθητικής προσφέρονται μέσω διαφορετικών εκπαιδευτικών προγραμμάτων διάρκειας δύο, 
τριών ή τεσσάρων ετών, τα οποία οδηγούν σε απόκτηση διπλώματος ή πτυχίου αισθητικής.  Επειδή τα 
επαγγελματικά δικαιώματα συνήθως προκύπτουν ανάλογα με την ποιότητα και τη διάρκεια των σπουδών, 
τα διαφορετικά επίπεδα εκπαίδευσης δημιουργούν αμφισβητήσεις σχετικά με τις δυνατότητες των 
εκάστοτε αποφοίτων, γι’ αυτό η ενιαία μορφή εκπαίδευσης στην αισθητική με τετραετή ποιοτικά 
προγράμματα σπουδών συνεπάγεται δυνατότητα άσκησης συγκεκριμένων αισθητικών πράξεων από 
πτυχιούχο.   

6. Ο αισθητικός κατά τη διάρκεια των σπουδών του διδάσκεται και ιατρικά μαθήματα με έμφαση στο μάθημα 
της δερματολογίας, το οποίο διδάσκεται από δερματολόγο επί τρία ή τέσσερα εξάμηνα, ανάλογα με το 
πρόγραμμα σπουδών. 

7. Οι αισθητικές περιποιήσεις από αισθητικό πραγματοποιούνται πάντα και μόνο σε υγιές δέρμα, αφού οι 
σπουδές στην αισθητική δεν αποσκοπούν στο να καταστήσουν ικανό τον πτυχιούχο να θεραπεύει 
δερματικές ή άλλες ασθένειες.  Συναφώς, σε περίπτωση δερματικών προβλημάτων, ο αισθητικός 
παραπέμπει τον ασθενή σε ειδικό δερματολόγο. 

 Οι εκπρόσωποι των ενδιαφερόμενων εκπαιδευτικών ιδρυμάτων δήλωσαν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Όσον αφορά το επάγγελμα του βοηθού αισθητικού, κατατέθηκαν οι ακόλουθες απόψεις: 

α. Τα καθήκοντα του βοηθού αισθητικού πρέπει να συνάδουν με διετές πρόγραμμα σπουδών, ώστε 
να περιλαμβάνουν και την εφαρμογή μηχανημάτων και θεραπειών.  Περαιτέρω, πρέπει να 
καθοριστεί και να κατοχυρωθεί κατώτατος μισθός για το επάγγελμα του βοηθού αισθητικού. 

 β. Οι ισχύουσες πρόνοιες της βασικής νομοθεσίας αναφορικά με αισθητικούς που έχουν 
συμπληρώσει διετές αναγνωρισμένο πρόγραμμα σπουδών από σχολή τριτοβάθμιας εκπαίδευσης 
πρέπει να παραμείνουν ως έχουν, ώστε ο αισθητικός να συνεχίσει να προσφέρει τις ίδιες υπηρεσίες 
που σήμερα προσφέρει.  Περαιτέρω, σε περίπτωση που η αγορά εργασίας χρειάζεται βοηθούς 
αισθητικούς, τα προσόντα των προσώπων αυτών πρέπει να είναι χαμηλότερου επιπέδου από αυτά 
των αισθητικών οι οποίοι είναι απόφοιτοι αναγνωρισμένου διετούς προγράμματος σπουδών. 

2. Εισηγήθηκαν την ανάγκη επαναδιατύπωσης των προνοιών του νομοσχεδίου που αφορούν τα προσόντα 
που απαιτείται να έχουν πρόσωπα για εγγραφή τους στο Μητρώο Αισθητικών και για την απόκτηση άδειας 
λειτουργίας ινστιτούτου αισθητικής.  Συγκεκριμένα, εισηγήθηκαν όπως απαιτείται πιστοποιητικό πρακτικής 
άσκησης έξι μηνών αντί ενός έτους που προτείνεται στο νομοσχέδιο σε ινστιτούτο αισθητικής που 
λειτουργεί πέραν των έξι αντί των δέκα ετών που προτείνεται στο νομοσχέδιο, ώστε να είναι πιο εύκολο 
για τον αισθητικό να εξεύρει ινστιτούτο αισθητικής για σκοπούς πρακτικής άσκησης.   
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Η εν λόγω εισήγηση έγινε αποδεκτή από τους εκπροσώπους του Υπουργείου Υγείας, οι οποίοι 
τροποποίησαν σχετικά το κείμενο του νομοσχεδίου.   

3. Διαφώνησαν με την πρόνοια του νομοσχεδίου σύμφωνα με την οποία οι αισθητικοί που έχουν άμεση 
σχέση με σχολές αισθητικής δε θα μπορούν να εκλεγούν στο διοικητικό συμβούλιο του Συλλόγου 
Αισθητικών Κύπρου. 

 Οι εκπρόσωποι της Δερματολογικής και Αφροδισιολογικής Εταιρείας Κύπρου, οι οποίοι εκπροσώπησαν 
και τον ΠΙΣ, τοποθετούμενοι επί των προνοιών του νομοσχεδίου σε σχέση με τη χρήση λέιζερ υψηλής ισχύος 
τύπου 3Β και 4 από αισθητικούς ανέφεραν τα ακόλουθα: 

1. Εξ ορισμού και σύμφωνα με τον Οργανισμό Τροφίμων και Φαρμάκων τα λέιζερ τύπου 3Β και 4 
κατατάσσονται ως: 

α. ιατρικά λέιζερ για χειρουργική οφθαλμών και θεραπείες δέρματος, 

β. λέιζερ για ιατρική έρευνα, 

γ. βιομηχανικά λέιζερ και 

δ. λέιζερ προβολής σόου. 

2. Ο όρος «ιατρικό λέιζερ» σημαίνει ότι το άτομο που είναι υπεύθυνο για τη χρήση τέτοιου μηχανήματος 
πρέπει να είναι ιατρός ο οποίος θα επιλέξει το είδος της θεραπείας για κάθε ασθενή. 

3. Τα λέιζερ 3Β και 4 διεισδύουν στις στοιβάδες κάτω από την επιδερμίδα και κάθε πράξη που διαπερνάει 
την επιδερμίδα είναι ιατρική πράξη που πρέπει να τελεί υπό την καθοδήγηση, τον έλεγχο και την επίβλεψη 
ιατρού. 

4. Υπάρχει διαφορά μεταξύ του δερματολόγου που είναι ο υπεύθυνος χρήσης του μηχανήματος λέιζερ από 
τον χειριστή ενός μηχανήματος που μπορεί να περιλαμβάνει και τον αισθητικό.  Συναφώς, σε περίπτωση 
που τα εν λόγω μηχανήματα δε χρησιμοποιούνται από υπεύθυνους ιατρούς, δημιουργούνται συνθήκες 
λανθασμένης χρήσης τους και αυξάνεται ο κίνδυνος εμφάνισης αντενδείξεων, όπως είναι τα εγκαύματα, 
οι ουλές, οι αγγειακές ή οι μελαγχρωματικές βλάβες και άλλες. 

 Ως εκ τούτου, εισηγήθηκαν επαναδιατύπωση της υπό συζήτηση πρόνοιας, ώστε να καθοριστεί ότι ο 
αισθητικός δε θα χρησιμοποιεί, αλλά θα χειρίζεται λέιζερ υψηλής ισχύος τύπου 3Β και 4 μόνο για σκοπούς 
αποτρίχωσης και υπό την εποπτεία ιατρού δερματολόγου. 

 Στο πλαίσιο της κατ’ άρθρο συζήτησης του νομοσχεδίου την επιτροπή απασχόλησαν ιδιαίτερα οι πρόνοιές 
του που επιτρέπουν τη χρήση λέιζερ υψηλής ισχύος τύπου 3Β και 4 κατόπιν ειδικής άδειας του Συμβουλίου 
Εγγραφής Αισθητικών.   

 Ειδικότερα, μέλος της επιτροπής εξέφρασε την έντονη διαφωνία του σε σχέση με τη χρήση μηχανημάτων 
λέιζερ υψηλής ισχύος από αισθητικούς για οποιοδήποτε σκοπό και χωρίς να υπάρχει η εποπτεία ιατρού με 
ειδικότητα στη δερματολογία και υποστήριξε ότι η μη απαγόρευση τέτοιας πρόνοιας ελλοχεύει κινδύνους για την 
υγεία των πολιτών και θέτει με επιτακτικό τρόπο ζητήματα που άπτονται της ανάληψης ευθύνης έναντι των εν 
δυνάμει ασθενών.  Ως εκ τούτου, ο ίδιος εισηγήθηκε την τροποποίηση του κειμένου του νομοσχεδίου, ώστε να 
επιτραπεί στους αισθητικούς να χειρίζονται λέιζερ υψηλής ισχύος τύπου 3Β και 4 μόνο για σκοπούς αποτρίχωσης 
και υπό την εποπτεία ιατρού με ειδικότητα στη δερματολογία. 

 Περαιτέρω, ο ίδιος βουλευτής εξέφρασε την έντονη δυσαρέσκειά του για το γεγονός ότι δεν μπορεί να 
εφαρμοστεί η διάταξη της βασικής νομοθεσίας που επιτάσσει όπως οι εγγεγραμμένοι και αδειούχοι αισθητικοί 
εφαρμόζουν τις πρόνοιες της εκάστοτε σε ισχύ νομοθεσίας που αφορά τη χρήση μηχανημάτων οπτικής 
ακτινοβολίας, εφόσον ακόμη δεν έχει κατατεθεί στη Βουλή σχετικό νομοσχέδιο.   

 Για το πιο πάνω ζήτημα ο πρόεδρος της επιτροπής κάλεσε τους εκπροσώπους του Υπουργείου Υγείας 
να προβούν στις απαιτούμενες ενέργειες, ώστε να προωθηθεί το εν λόγω θέμα το συντομότερο δυνατό.   

 Στο πλαίσιο της περαιτέρω συζήτησης του νομοσχεδίου από την επιτροπή, η εκπρόσωπος του 
Υπουργείου Υγείας αναφέρθηκε στον ευρωπαϊκό κανονισμό με βάση τον οποίο αναγνωρίζεται η χρήση τέτοιου 
είδους μηχανημάτων λέιζερ και για μη ιατρικούς σκοπούς. 

 Συναφώς, η πρόεδρος του Φορέα ΔΙΠΑΕ δήλωσε στην επιτροπή ότι οι αισθητικοί μπορούν να χειρίζονται 
τέτοια μηχανήματα, εφόσον έχουν εξασφαλίσει πιστοποίηση από τον αρμόδιο φορέα, ο οποίος δυνατό να μην 
εγκρίνει την εν λόγω πιστοποίηση, αν διαπιστώσει ότι ο αισθητικός δεν έχει εκπαιδευτεί, για παράδειγμα, στην 
ιατρική κοσμετολογία, και συμπλήρωσε ότι ο αισθητικός, προκειμένου να εξασφαλίσει πιστοποίηση, 
ενδεχομένως να χρειαστεί να τύχει περαιτέρω κατάρτισης. 

 Η ίδια, αναφορικά με τις αρμοδιότητες των βοηθών αισθητικών, έπειτα από σχετική μελέτη για το τι 
συμβαίνει σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες στις οποίες ρυθμίζεται το επάγγελμα του βοηθού αισθητικού, προέβη σε 
εισήγηση όπως ο ορισμός του όρου «βοηθός αισθητικός» περιλαμβάνει τα ακόλουθα: 
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1. Τον χειρισμό μηχανημάτων χαμηλής τάσης υπό την εποπτεία αισθητικού, έπειτα από την υποβολή στην 
απαιτούμενη για τον εν λόγω χειρισμό κατάρτιση. 

2. Την εργασία σε καταστήματα καλλυντικών και την παροχή συμβουλών για τη χρήση των καλλυντικών. 

3. Την αυτοεργοδότησή τους για υπηρεσίες μανικιούρ, πεντικιούρ, μακιγιάζ και περιποίησης προσώπου. 

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή υιοθέτησε μερικώς την πιο πάνω εισήγηση και τροποποίησε σχετικά το κείμενο 
του νομοσχεδίου, ώστε στην εργασία βοηθού αισθητικού να περιλαμβάνεται ο χειρισμός μηχανημάτων, 
εξαιρουμένων των λέιζερ υψηλής ισχύος τύπου 3Β και 4, υπό την εποπτεία αισθητικού, έπειτα από υποβολή 
στην απαιτούμενη για τον χειρισμό των εν λόγω μηχανημάτων κατάρτιση, η εργασία σε καταστήματα 
καλλυντικών και η παροχή συμβουλών για τη χρήση των καλλυντικών, καθώς και η αυτοεργοδότηση για 
υπηρεσία μανικιούρ, πεντικιούρ, μακιγιάζ και περιποίησης προσώπου. 

 Επιπρόσθετα, η επιτροπή επέφερε στο αναθεωρημένο στη βάση των πιο πάνω κείμενο του νομοσχεδίου 
περαιτέρω τροποποιήσεις, με σκοπό τη διασαφήνιση των προνοιών του, καθώς και τη βελτίωσή του από 
νομοτεχνικής άποψης. 

 Σημειώνεται ότι το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ κ. Μαρίνος 
Σιζόπουλος κατά την έναρξη της συζήτησης του νομοσχεδίου προέβη σε δήλωση άμεσου προσωπικού 
συμφέροντος στον πρόεδρο και στα μέλη της επιτροπής σε σχέση με το υπό εξέταση νομοσχέδιο, σύμφωνα με 
τις πρόνοιες του Κανονισμού 44. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας διαμόρφωσε τις πιο κάτω θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, το μέλος της επιτροπής βουλευτής της Αλληλεγγύης και το μέλος της επιτροπής βουλευτής 
του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου τάχθηκαν υπέρ των προνοιών του νομοσχεδίου όπως αυτό αναθεωρήθηκε 
στη βάση των πιο πάνω και εισηγούνται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφισή του σε νόμο. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και το 
μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν επί των προνοιών του αναθεωρημένου κειμένου του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του 
στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έχουμε και τροπολογίες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, στην τοποθέτηση να περιληφθούν και τα σχόλια για τις τροπολογίες. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  

 Θα πρέπει να τονίσουμε μερικά στοιχεία τα οποία θεωρούμε ότι είναι πάρα πολύ σοβαρά και σημαντικά 
όσον αφορά το συγκεκριμένο νομοσχέδιο.  Το πρώτο, από το 2010 εκκρεμεί στο υπουργείο ο νόμος-ομπρέλα 
που ρυθμίζει τη χρήση και τη συντήρηση των μηχανημάτων οπτικής ακτινοβολίας.  Το μεγάλο το ερώτημα που 
τίθεται είναι γιατί μέχρι σήμερα δεν κατατέθηκε στη Βουλή το συγκεκριμένο νομοσχέδιο για ρύθμιση, έτσι ώστε 
να μπορεί να ρυθμίσει κατά τρόπο σωστό και σοβαρό όλα αυτά τα ζητήματα.  Το δεύτερο, είναι γιατί κατατέθηκε 
με αυτό το νομοσχέδιο ένα συγκεκριμένο κομμάτι αυτού του νομοσχεδίου-ομπρέλα.  Ποιες σκοπιμότητες 
εξυπηρετεί;  Γιατί δεν κατατέθηκε το νομοσχέδιο-ομπρέλα και γιατί κατατέθηκε το συγκεκριμένο νομοσχέδιο 
σήμερα; 

 Το δεύτερο στοιχείο είναι ότι, από τη στιγμή που ο συγκεκριμένος τύπος μηχανημάτων καθορίζεται ως 
ιατρικός τύπος, πραγματικά κανένας δε μου εξήγησε γιατί αυτά τα μηχανήματα θα πρέπει να τα χρησιμοποιούν 
μη γιατροί και πώς είναι δυνατό τη συγκεκριμένη έκδοση άδειας για τη χρήση αυτών των μηχανημάτων να την 
κάνει η επιτροπή, η οποία δεν έχει καμία σχέση και καμία εμπειρογνωμοσύνη γύρω από αυτά τα μηχανήματα 
και από αυτό τον τύπο οπτικής ακτινοβολίας.  Είναι ξεκάθαρο ότι όλα αυτά δεν είναι τυχαία.  Εξυπηρετούν τις 
σκοπιμότητες.  Σκοπιμότητες οι οποίες είναι γνωστές.  Σκοπιμότητες οι οποίες επέβαλαν να μην κατατεθεί ο 
νόμος-ομπρέλα, σκοπιμότητες οι οποίες στην ουσία επέβαλαν να κατατεθεί αυτό το συγκεκριμένο νομοσχέδιο.  
Τελικά αυτό που θα πρέπει να γνωρίζουμε είναι ότι στο τέλος της ημέρας με την ψήφιση αυτού του νομοσχεδίου 
δε θα βοηθηθούν αυτοί που κάποιοι θεωρούμε ότι θα τους βοηθήσουμε με το να κάνουν χρήση αυτών των 
μηχανημάτων.  Άλλοι είναι αυτοί που θα βοηθηθούν και αυτοί που θα πληρώσουν στο τέλος της ημέρας το 
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κόστος θα είναι οι πολίτες μέσα από τις επιπτώσεις τις οποίες θα έχουν, αλλά και κυρίως αυτοί που θα χειρίζονται 
τα μηχανήματα, που θα έχουν και την ποινική ευθύνη για ό,τι θα προκύψει στη συνέχεια ως ενδεχομένως 
παρενέργεια της χρήσης των συγκεκριμένων μηχανημάτων.   

 Εμείς από την πλευρά τη δική μας από το 2009 προσπαθήσαμε ακριβώς να γίνει σωστή ρύθμιση αυτού 
του ζητήματος, γιατί ακριβώς οι επιπτώσεις είναι τεράστιες.  Θα υπενθυμίσω ότι δεν είναι τυχαίο το γεγονός ότι 
την τελευταία δεκαετία ή δεκαπενταετία, μετά την κατάχρηση από τη χρήση των συγκριμένων μηχανημάτων έχει 
πολλαπλασιαστεί η εμφάνιση του κακοήθους μελανώματος σε ανθρώπους και μάλιστα κυρίως σε αυτούς που 
κάνουν χρήση αυτών των μηχανημάτων για συγκεκριμένους λόγους.  Και ο λόγος ακριβώς είναι γιατί δε 
λαμβάνονται σωστά προληπτικά μέτρα προστασίας, με αποτέλεσμα ακριβώς να έχουμε και αυτό τον κίνδυνο.   

 Εμείς, από την πλευρά της ΕΔΕΚ, αυτό που σήμερα σκοπεύουμε με τις συγκεκριμένες τροπολογίες είναι 
αφενός μεν να προστατεύσουμε τους πολίτες από την ανεξέλεγκτη και την επικίνδυνη έκθεση σε τέτοιου είδους 
ενδεχομένως θεραπείες από μη ειδικούς, αλλά την ίδια στιγμή να δώσουμε τη δυνατότητα και να κατοχυρώσουμε 
στους χειριστές αυτών των μηχανημάτων δύο στοιχεία.   

 Το πρώτο στοιχείο είναι ότι θα χειρίζονται αυτά τα μηχανήματα, θα έχουν σωστή εξειδίκευση και η έκδοση 
της συγκεκριμένης άδειας να είναι ακριβώς επιστημονικά σωστή και τεκμηριωμένη και, το δεύτερο, να έχουν την 
ευθύνη οι ειδικοί για τη χρήση αυτών των μηχανημάτων.  Γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο και δεν υπήρξε κανένας 
περιορισμός όσον αφορά τη χρήση παρομοίων μηχανημάτων χαμηλής συχνότητας και ισχύος μέχρι σήμερα, 
αλλά αυτό το οποίο είχε περιορισμό ήταν η χρήση ακριβώς των αντίστοιχων μηχανημάτων υψηλής ισχύος, που 
θεωρούνται ιατρικού τύπου,  γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο και έχουμε καταθέσει τις συγκεκριμένες τροπολογίες.   

 Νομίζω ότι δεν υπάρχει λόγος να εξηγήσω την καθεμιά από τις τροπολογίες.  Συνολικά, θα πω ότι ο 
στόχος ακριβώς είναι αυτά που είπα προηγουμένως και ότι, εάν και εφόσον καταλήξουμε ότι θα πρέπει αυτά τα 
μηχανήματα να τα χρησιμοποιούν μη ειδικοί, θα πρέπει οποιαδήποτε έκδοση της άδειας να γίνεται κάτω από την 
επιστημονική εμπειρογνωμοσύνη, από ειδική ομάδα, η οποία θα συμβουλεύει αυτούς που θα εκδώσουν τελική 
άδεια, ούτως ώστε επιστημονικά να είναι τεκμηριωμένη και κατοχυρωμένη και την ίδια στιγμή ακριβώς την 
ποινική ευθύνη να την έχουν οι ειδικοί και όχι απλώς οι χειριστές.   

 Και κλείνοντας, ακριβώς, κύριε Πρόεδρε, θα μπορούσα να καταθέσω έναν ολόκληρο τόμο από παρόμοιες 
περιπτώσεις παρενεργειών σε πολίτες, εγώ απλώς θα παραθέσω ορισμένα στοιχεία τα οποία ακριβώς είναι για 
να τεκμηριώσουν αυτό το οποίο έχω πει, ούτως ώστε να γνωρίζει ο καθένας τι επιπτώσεις μπορούν να 
προκληθούν από την αλόγιστη χρήση.  Ο καθένας μας ας αναλάβει τις ευθύνες του για το ό,τι θα προκύψει 
παρακάτω.   

 Ευχαριστώ πολύ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Λουκαΐδης.   

 Όμως να σηκώσετε τα χέρια σας πάνω όσοι θέλετε να μιλήσετε, για να γίνει ένας κατάλογος από τους 
γραμματείς. 

 Ποιοι θέλετε να μιλήσετε; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έχουμε ενώπιόν μας ένα νομοσχέδιο το οποίο ρυθμίζει αρκετά και σημαντικά ζητήματα που αφορούν τον 
κλάδο των αισθητικών και δυστυχώς εσφαλμένα η συζήτηση επικεντρώθηκε γύρω από το θέμα της αποτρίχωσης 
με τη διαδικασία των λέιζερ.  Είναι πάρα πολλής ο κόσμος που αναμένει, οι αισθητικοί δηλαδή, που αναμένουν 
να εγγραφούν ως τέτοιοι στον κατάλογο των αισθητικών, ενώ το νομοσχέδιο ρυθμίζει σημαντικά ζητήματα που 
αφορούν την κατοχύρωση της κατηγορίας, του επαγγέλματος των βοηθών αισθητικών μέσα από τη συγκεκριμένη 
νομοθεσία.  Προβλέπει μηχανισμούς ελέγχου και επιθεώρησης της εφαρμογής των διατάξεων του νόμου τζιαι 
τούτο είναι πολύ σημαντικό.  Προβλέπει την υποχρεωτική συνεχή εκπαίδευση των αισθητικών, για να μπορούν 
να ασκούν το επάγγελμα, και πολλά άλλα σημαντικά ζητήματα, που είναι κρίσιμα γι’ αυτή την κατηγορία των 
εργαζομένων.  Κακώς λοιπόν επικεντρώθηκε η συζήτηση και επικεντρώνεται σε ό,τι αφορά τα λέιζερ.  Θα 
αναφερθώ όμως σε αυτά, επειδή έχουμε ενώπιόν μας και τις τροπολογίες από τον κ. Σιζόπουλο, λέγοντας ότι 
υπήρξαν διαβεβαιώσεις από τους αρμόδιους φορείς του κράτους σε ό,τι αφορά τα ερωτήματα που έχουν τεθεί 
από πλευράς του κ. Σιζόπουλου ή και άλλων.   

 Σε ό,τι αφορά την αποτρίχωση με τη διαδικασία των λέιζερ, δε θεωρείται ιατρική πράξη.  Αυτή την 
ξεκάθαρη θέση την κατέθεσε η εκπρόσωπος του Υπουργείου Υγείας, οπόταν πολύ κακώς υπάρχει εμμονή ότι 
μιλάμε για ιατρική πράξη.  Δεν πρόκειται για ιατρική πράξη.  Και το δεύτερο, που είναι συναφές.  Η εκπρόσωπος 
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του φορέα, η κ. Κουτσελίνη, τζιαι όπως τεκμηριώνεται και από άλλα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
Υγείας, έχουν υποδείξει ότι, δεδομένων των εξελίξεων στον χώρο και της αισθητικής, όπου πλέον έχουμε 
προγράμματα σπουδών τριετή και τετραετή, υπάρχει αφενός η απαιτούμενη εκπαίδευση για τη χρήση αυτών 
των μηχανημάτων λέιζερ υψηλής τάσεως για όσους σπουδάζουν σε αυτά τα προγράμματα σπουδών και την ίδια 
ώρα υπάρχουν χώρες όπου, αντίστοιχα, μετά από την ολοκλήρωση τέτοιων σπουδών αισθητικής, αποκτούν 
επαγγελματικά δικαιώματα οι αισθητικοί, για να μπορούν να χρησιμοποιούν αυτά τα μηχανήματα λέιζερ.  Τζιαι 
τέτοια παραδείγματα είναι και της Ελλάδας με τις απόφοιτες των ΤΕΙ, αλλά και της Αγγλίας. 

 Τούτων λεχθέντων, θα ήταν άδικο να συνεχίσουμε να απαγορεύουμε τη χρήση λέιζερ σε όσους κατέχουν 
τα απαιτούμενα προσόντα.  Θα γίνεται έλεγχος από το Συμβούλιο Εγγραφής κατά πόσο πληρούνται αυτά τα 
προσόντα και μόνο τότε κάποιος που έχει αιτηθεί, για να πάρει τη δυνατότητα της χρήσης των μηχανημάτων, θα 
μπορεί να ασκεί το επάγγελμα, συμπεριλαμβανομένης της χρήσης μηχανημάτων.  Ως εκ τούτου, κύριε Πρόεδρε, 
το ΑΚΕΛ θα καταψηφίσει τις τροπολογίες που έχουν καταθέσει οι συνάδελφοι της ΕΔΕΚ και θα υπερψηφίσει το 
νομοσχέδιο ως έχει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τελευταίος ομιλητής ο κ. Γεώργιος Παπαδόπουλος. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Η Αλληλεγγύη θα στηρίξει το νομοσχέδιο, το οποίο μεταξύ άλλων καθορίζει το πλαίσιο του συστήματος 
ελέγχου και επιθεώρησης της εφαρμογής των διατάξεων της υπό τροποποίηση νομοθεσίας, το οποίο είναι 
αναγκαίο για τη διεξαγωγή ενδεδειγμένων ελέγχων έπειτα από καταγγελίες που υποβάλλονται στον Σύλλογο 
Αισθητικών Κύπρου και στο Συμβούλιο Εγγραφής.  Επίσης, εισάγονται πρόνοιες για τη συνεχή εκπαίδευση των 
αισθητικών και πολύ σημαντικό είναι ότι εισάγεται πρόνοια με την οποία αναγνωρίζεται το δικαίωμα εγγραφής 
των αισθητικών στο μητρώο με βάση τα κριτήρια που ίσχυαν από την 1η Ιανουαρίου του 2017, μάλλον, πριν από 
την 1η Ιανουαρίου του 2017, σε όσους απ’ αυτούς είχαν αποκτήσει τα προσόντα μέχρι την εν λόγω ημερομηνία.  
Συνεπώς, αποκαθίστανται περίπου 1 300 άτομα, τα οποία δεν υπέβαλαν τότε έγκαιρα τις αιτήσεις τους, με 
αποτέλεσμα να εκκρεμούν μέχρι σήμερα.  Τώρα, όσον αφορά τις τροπολογίες που έχει καταθέσει ο κ. 
Σιζόπουλος, θα τις καταψηφίσουμε και, αν χρειαστεί, στη συνέχεια, κύριε Πρόεδρε, θα εξηγήσω και τους λόγους 
που θα τις καταψηφίσουμε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να διαβαστούν οι τροπολογίες μία μία. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπεται, απλώς μια διευκρίνιση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Όπως εδιαφάνηκε στη συζήτηση στην επιτροπή Υγείας, από την πλευρά της ΕΔΕΚ, δε διαφωνούμε με το 
θέμα της έγκρισης του συγκεκριμένου νομοσχεδίου, που ρυθμίζει ακριβώς όλα τα υπόλοιπα ζητήματα.  Η 
διαφωνία μας ακριβώς επικεντρώνεται στο συγκεκριμένο θέμα και στη συγκεκριμένη εξουσιοδότηση που 
παραχωρείται, γι’ αυτό και οι τροπολογίες είναι προς αυτή την κατεύθυνση.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Για να ξεκαθαρίσει, να μη θεωρηθεί ότι εμείς είμαστε αντίθετοι, ας πούμε, με το θέμα της ρύθμισης του 
επαγγέλματος ή ενδεχομένως του τρόπου εγγραφής και όλα τα υπόλοιπα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να διαβαστούν μία μία οι τροπολογίες και να ψηφίζονται μία μία.  Διάβασ’ την πρώτη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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Προτεινόμενες τροπολογίες του βουλευτή κ. Μαρίνου Σιζόπουλου εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ για το νομοσχέδιο «Ο περί Εγγραφής Αισθητικών (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2019» 
1.  Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 8 του πιο πάνω νομοσχεδίου, με το οποίο τροποποιείται 

το άρθρο 14 του βασικού νόμου, ώστε να διαγραφεί η παράγραφος (β) αυτού. 

Σημειώσεις: 
α. Η τροπολογία αποσκοπεί στην απάλειψη της προτεινόμενης με το νομοσχέδιο ρύθμισης που απαγορεύει 

στους αισθητικούς να χρησιμοποιούν λέιζερ υψηλής ισχύος τύπου 3Β και 4 χωρίς την ειδική άδεια του 
συμβουλίου, ώστε να εξακολουθήσουν να ισχύουν οι υφιστάμενες στη βασική νομοθεσία διατάξεις. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο άτομα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα επτά ψήφους εναντίον, δύο υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε τώρα στη δεύτερη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2.  Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 8 του πιο πάνω νομοσχεδίου, με το οποίο τροποποιείται 
το άρθρο 14 του βασικού νόμου, ώστε η παράγραφος (β) αυτού να αντικατασταθεί με την ακόλουθη νέα 
παράγραφο: 

 «(β) με την αντικατάσταση στην υποπαράγραφο (ii) της παραγράφου (ε) του εδαφίου (1) αυτού της 
φράσης “λέιζερ υψηλής ισχύος τύπου 3Β και 4” (πρώτη γραμμή) με την ακόλουθη νέα φράση και 
με την προσθήκη, αμέσως μετά, της ακόλουθης επιφύλαξης: 

  “να χειρίζονται λέιζερ υψηλής ισχύος τύπου 3Β και 4 χωρίς την ειδική άδεια του Συμβουλίου: 

 Νοείται ότι ο πιο πάνω χειρισμός επιτρέπεται μόνο για σκοπούς αποτρίχωσης και υπό την 
εποπτεία ιατρού δερματολόγου:”». 

Σημειώσεις: 
α. Η τροπολογία αποσκοπεί στο να απαγορευθεί στους αισθητικούς να χειρίζονται λέιζερ υψηλής ισχύος 

τύπου 3Β και 4 χωρίς την ειδική άδεια του συμβουλίου και στην εισαγωγή ρύθμισης με βάση την οποία θα 
επιτρέπεται ο εν λόγω χειρισμός μόνο για σκοπούς αποτρίχωσης και υπό την εποπτεία ιατρού με 
ειδικότητα στη δερματολογία. 

β Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον σαράντα οκτώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Με σαράντα οκτώ ψήφους εναντίον, δύο υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται.   

 Προχωρούμε τώρα στην τρίτη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 8 του πιο πάνω νομοσχεδίου, με το οποίο τροποποιείται 
το άρθρο 14 του βασικού νόμου, ώστε μετά την παράγραφο (δ) αυτού να προστεθεί η ακόλουθη νέα 
παράγραφος: 

 «(ε) με την προσθήκη στο τέλος αυτού, του ακόλουθου νέου εδαφίου (3): 

  “(3)(α) Για σκοπούς εφαρμογής των διατάξεων της υποπαραγράφου (i) της παραγράφου (γ) και 
της υποπαραγράφου (ii) της παραγράφου (ε) του εδαφίου (1), το Συμβούλιο συστήνει 
τριμελή επιτροπή από πρόσωπα με γνώση και εξειδίκευση στη χρήση μηχανημάτων 
ηλεκτρικής αποτρίχωσης και λέιζερ υψηλής ισχύος τύπου 3Β και 4, την οποία απαρτίζουν 
δύο δερματολόγοι και ένας τεχνικός τέτοιων μηχανημάτων, η οποία θα προβαίνει σε 
αξιολόγηση των αισθητικών και θα υποβάλλει εισηγήσεις στο Συμβούλιο για σκοπούς 
παραχώρησης της αναφερόμενης στις πιο πάνω υποπαραγράφους ειδικής άδειας. 

   (β) Η παραχώρηση από το Συμβούλιο της ειδικής άδειας για τη χρήση μηχανημάτων λέιζερ 
υψηλής ισχύος τύπου 3Β και 4 πρέπει να στηρίζεται στα ακόλουθα κριτήρια: 

    (i)  Συμπλήρωση χρόνου εκπαίδευσης διάρκειας τουλάχιστον έξι μηνών.  

   (ii)  Έκδοση σχετικού πιστοποιητικού υπογεγραμμένου από τον εκπαιδευτή. 

   (iii)  Προφορική εξέταση του υποψηφίου.  

   (iv)  Αναφορά του τύπου ή των τύπων λέιζερ στους οποίους έτυχε εκπαίδευσης. 

   (γ) Κάθε αισθητικός μεριμνά όπως τα μηχανήματα λέιζερ υφίστανται τακτικά συντήρησης 
από εξειδικευμένο και εγκεκριμένο από την κατασκευάστρια εταιρεία του λέιζερ 
οργανισμό ή άλλο οργανισμό πιστοποίησης και όπως η έκδοση του πιστοποιητικού 
αναρτάται σε περίοπτο σημείο του χώρου εργασίας.”.». 

Σημειώσεις: 
α. Η τροπολογία αποσκοπεί στην εισαγωγή πρόνοιας με την οποία το Συμβούλιο Εγγραφής Αισθητικών, το 

οποίο καθίσταται αρμόδιο να παραχωρεί ειδική άδεια σε αισθητικούς, για να εφαρμόζουν ηλεκτρική 
αποτρίχωση και για να χρησιμοποιούν λέιζερ υψηλής ισχύος τύπου 3Β και 4, θα συστήνει επιτροπή που 
θα απαρτίζεται από πρόσωπα με γνώση και εξειδίκευση στη χρήση τέτοιων μηχανημάτων, η οποία θα 
αξιολογεί τους αισθητικούς και θα υποβάλλει εισηγήσεις στο συμβούλιο για παραχώρηση της εν λόγω 
άδειας.  Περαιτέρω, εισάγονται κριτήρια με βάση τα οποία θα παραχωρείται η άδεια χρήσης λέιζερ υψηλής 
ισχύος τύπου 3Β και 4, καθώς και σχετικές υποχρεώσεις των αισθητικών. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον σαράντα οκτώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους εναντίον, δύο υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία  απορρίπτεται.   

 Προχωρούμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 8Α.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 22 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων 25Α, 25Β και 25Γ.  Άρθρο 12. 

Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

Τροποποίηση του άρθρου 28Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Μια δικαιολόγηση ψήφου πριν την ψηφοφορία.  Εμείς θα ψηφίσουμε υπέρ, αλλά καταψηφίζουμε τη 
συγκεκριμένη πρόνοια που έχω πει προηγουμένως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον;   

 Κανένας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές;  

 Κανένας, ομόφωνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα δύο, σύνολο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα άρθρα εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγραφής Αισθητικών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ, υπέρ όσοι θέλετε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομόφωνο. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα δύο, ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το υπ’ αριθμόν 1 νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο.  

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας του 
Συμβουλίου Ανταγωνιστικότητας (Καταργητικός) Νόμος του 2019. 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κατάργηση του περί της Σύστασης και Λειτουργίας Συμβουλίου Ανταγωνιστικότητας Κύπρου Νόμου του 
2006 και κατ’ επέκταση του Συμβουλίου Ανταγωνιστικότητας Κύπρου. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί της Σύστασης και Λειτουργίας του Συμβουλίου Ανταγωνιστικότητας (Καταργητικός) Νόμος του 

2019» 
Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος Στέφανος Στεφάνου 

 Σάβια Ορφανίδου, εκπροσωπώντας  Άριστος Δαμιανού 

 τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Ονούφριος Κουλλά Άννα Θεολόγου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 10 Φεβρουαρίου 2020. 

 Στη συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της Γενικής 
Διεύθυνσης Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων (ΓΔ ΕΠΣΑ), της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και ο πρόεδρος 
του Συμβουλίου Οικονομίας και Ανταγωνιστικότητας Κύπρου.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κατάργηση του περί της Σύστασης και Λειτουργίας Συμβουλίου 
Ανταγωνιστικότητας Κύπρου Νόμου του 2006 και κατ’ επέκταση η κατάργηση του Συμβουλίου 
Ανταγωνιστικότητας Κύπρου. 

 Σύμφωνα με τα όσα ανέφεραν οι αρμόδιοι εκπρόσωποι, καθώς και με τα στοιχεία που κατατέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής, η ανάγκη κατάργησης του εν λόγω συμβουλίου έχει προκύψει καθότι από τη σύστασή 
του το 2006 και μετέπειτα το συμβούλιο έχει παραμείνει ανενεργό και δεν έχει συγκληθεί ποτέ.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που συνοδεύουν το υπό αναφορά νομοσχέδιο, οι αρμοδιότητες του εν λόγω 
συμβουλίου έχουν ήδη αναληφθεί από το Συμβούλιο Οικονομίας και Ανταγωνιστικότητας Κύπρου, το οποίο έχει 
συσταθεί βάσει απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου κατά τη συνεδρία του ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2018. 

 Η ανάγκη ουσιαστικής διαφοροποίησης της δομής ενός τέτοιου συμβουλίου, με στόχο να διασφαλίζεται η 
ανεξάρτητη και αποτελεσματική του λειτουργία, καθώς και η διαφοροποίηση και διεύρυνση των αρμοδιοτήτων 
του προέκυψαν και από σχετική αξιολόγηση που διεξήχθη σε εθνικό επίπεδο, αλλά κυρίως και για σκοπούς 
συμμόρφωσης με σχετική σύσταση του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Ειδικότερα, η απόφαση σύστασης του Συμβουλίου Οικονομίας και Ανταγωνιστικότητας Κύπρου, καθώς 
και η σύνθεση και οι αρμοδιότητες που του έχουν ανατεθεί ανταποκρίνονται τόσο στη σύσταση του Συμβουλίου 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης (20 Σεπτεμβρίου 2016) σχετικά με τη δημιουργία εθνικών συμβουλίων 
παραγωγικότητας, όσο και στην εθνική ανάγκη για συστηματική παρακολούθηση και ανάλυση των εξελίξεων και 
των πολιτικών στον τομέα της ανταγωνιστικότητας, συμβάλλοντας έτσι στην προαγωγή σταθερής και βιώσιμης 
ανάπτυξης της κυπριακής οικονομίας. 

 Σύμφωνα με τα όσα ανέφεραν οι αρμόδιοι εκπρόσωποι της εκτελεστικής εξουσίας, το προηγούμενο 
συμβούλιο αποτελούνταν, με βάση τον οικείο νόμο, από είκοσι τρία (23) μέλη, υπό τη συμπροεδρία δύο 
υπουργών (Οικονομικών και Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας) και με τη συμμετοχή εκπροσώπων 
οργανωμένων συνόλων (π.χ. ΟΕΒ, ΚΕΒΕ, ΠΟΒΕΚ, ΣΕΚ, ΠΕΟ, ΔΕΟΚ, ΠΑΣΥΔΥ, κ.λπ.), γεγονός που το 
καθιστούσε δυσλειτουργικό. 
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 Το νέο συμβούλιο είναι εννιαμελές, με ένα μέλος από τον δημόσιο τομέα (εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Οικονομικών) και οκτώ μέλη, περιλαμβανομένου του προέδρου, από τον ιδιωτικό τομέα.  

 Σύμφωνα με τους αρμόδιους εκπροσώπους, από τη σύστασή του τον Ιούνιο του 2018 μέχρι και τις αρχές 
Νοεμβρίου 2019 το νέο συμβούλιο έχει ήδη συνεδριάσει δεκαπέντε φορές (σε μηνιαία σχεδόν βάση), έχει 
πραγματοποιήσει πληθώρα επαφών με εμπλεκόμενους φορείς τόσο από τον δημόσιο όσο και από τον ιδιωτικό 
τομέα, αλλά και με ευρωπαϊκά και διεθνή θεσμικά όργανα, τόσο στην Κύπρο όσο και στο εξωτερικό, και έχει 
παραγάγει σειρά συστάσεων πολιτικής προς την κυβέρνηση.  Έχει επίσης ετοιμαστεί υπό την αιγίδα του και σε 
συνεργασία με την ΓΔ ΕΠΣΑ (που ενεργεί ως γραμματεία) και τη βοήθεια εμπειρογνωμόνων η πρώτη Έκθεση 
Ανταγωνιστικότητας για την Κύπρο (2019). 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης την επιτροπή απασχόλησε κυρίως η μετατόπιση της εκτελεστικής εξουσίας 
από τη θεσμοθετημένη ρύθμιση στη δημιουργία συμβουλίου με απόφαση Υπουργικού Συμβουλίου και συναφώς 
τα μέλη της έθεσαν ερωτήματα σχετικά με τους λόγους για τους οποίους έχει επιλεχθεί αυτή η μέθοδος. 

 Απαντώντας επί του ειδικότερου αυτού ζητήματος, οι αρμόδιοι εκπρόσωποι δήλωσαν ότι αυτό επιλέχθηκε 
στη βάση της προαναφερθείσας σύστασης του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης για δημιουργία 
ανεξάρτητου θεσμού και καθότι αυτό καθιστά το νέο συμβούλιο πιο ευέλικτο όσον αφορά τη διαδικασία λήψης 
αποφάσεων, καθώς και την υιοθέτηση οποιωνδήποτε νέων συστάσεων ενδεχομένως προκύψουν από το 
Συμβούλιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη τα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάσσεται να προβεί στην τελική τοποθέτηση όλων των εκπροσωπούμενων σε αυτή πλευρών 
κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Κατάργηση.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο, πενήντα δύο παρόντες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πενήντα ένας κατ’ ακρίβειαν, τέλος πάντων.  Έφυεν ο… Εν έφυεν έξω ο κ. Μουσιούττας τωρά;  Έφυε, ναι.  
Το λοιπόν, πενήντα ένας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ευχαριστούμε, κύριε Πρόεδρε.   

 Πενήντα ένας, σωστά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα άρθρα εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση.   

(Αστειευόμενος) 

 Θα σε βκάλω τζιαι σένα μειοψηφία, κύριε Κώστα, την επόμενη φορά! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας του Συμβουλίου 
Ανταγωνιστικότητας Κύπρου (Καταργητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ;   

 Ομόφωνα; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον κανένας, αποχές κανένας. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο.  

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι επίσης εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Χρηματοδοτικής Μίσθωσης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να ρυθμιστούν ζητήματα που αφορούν τον τερματισμό μίσθωσης 
κινητής και ακίνητης ιδιοκτησίας, καθώς και περιπτώσεις κατά τις οποίες κινητή περιουσία αποτελεί αντικείμενο 
χρηματοδοτικής μίσθωσης και ο μισθωτής αρνείται ή αδυνατεί να την παραδώσει στον εκμισθωτή μετά τον 
τερματισμό της μίσθωσης. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Χρηματοδοτικής Μίσθωσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος Στέφανος Στεφάνου 

 Σάβια Ορφανίδου, εκπροσωπώντας  Άριστος Δαμιανού 

 τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Ονούφριος Κουλλά Άννα Θεολόγου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 27 Ιανουαρίου και στις 3 και 10 Φεβρουαρίου 2020.  Στο 
πλαίσιο των εν λόγω συνεδριάσεων κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας του Υπουργείου Εσωτερικών, του 
Τμήματος Οδικών Μεταφορών του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, της Κεντρικής Τράπεζας 
της Κύπρου και του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να ρυθμιστούν 
ζητήματα που αφορούν τον τερματισμό μίσθωσης κινητής και ακίνητης ιδιοκτησίας, καθώς και περιπτώσεις όπου 
κινητή περιουσία αποτελεί αντικείμενο χρηματοδοτικής μίσθωσης και ο μισθωτής αρνείται ή αδυνατεί να την 
παραδώσει στον εκμισθωτή μετά τον τερματισμό της μίσθωσης. 

 Υπενθυμίζεται ότι ο βασικός νόμος ρυθμίζει τη χρηματοδοτική μίσθωση ως μορφή χρηματοδότησης μέσω 
σύναψης σχετικής σύμβασης, όπου το ένα μέρος, ο εκμισθωτής (πάροχος υπηρεσιών χρηματοδοτικής 
μίσθωσης), παραχωρεί το δικαίωμα χρήσης του μισθίου, δηλαδή του αντικειμένου κινητής ή ακίνητης ιδιοκτησίας, 
στο άλλο μέρος, τον μισθωτή, για συγκεκριμένη περίοδο με αντάλλαγμα τακτικές πληρωμές (το μίσθωμα) και με 
δικαίωμα του μισθωτή να αποκτήσει το μίσθιο καθ’ όλη τη διάρκεια της σύμβασης.  

 Με τον ισχύοντα νόμο ρυθμίζονται οι οργανισμοί που δύναται να παρέχουν υπηρεσίες χρηματοδοτικής 
μίσθωσης (πιστωτικά ιδρύματα και θυγατρικές τους, καθώς και εταιρείες χρηματοδοτικής μίσθωσης), οι 
δραστηριότητες που επιτρέπεται να ασκούν οι πάροχοι υπηρεσιών χρηματοδοτικής μίσθωσης, οι προϋποθέσεις 
αδειοδότησης εταιρειών χρηματοδοτικής μίσθωσης και οι κανονιστικές απαιτήσεις που ισχύουν για τους 
παρόχους των υπηρεσιών αυτών, ιδιαίτερα για τις εταιρείες χρηματοδοτικής μίσθωσης.  

 Επίσης, καθορίζεται το περιεχόμενο της σύμβασης χρηματοδοτικών μισθώσεων, η εποπτεία των 
παρόχων υπηρεσιών χρηματοδοτικής μίσθωσης, ιδιαίτερα για τις εταιρείες χρηματοδοτικής μίσθωσης, και η 
εξουσία της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου ως αρμόδιας εποπτικής αρχής για την έκδοση οδηγιών, καθώς και 
ειδικών διατάξεων για τη χρηματοδοτική μίσθωση ακίνητης ιδιοκτησίας, τους ανεξάρτητους μεσολαβητές, τον 
τερματισμό της χρηματοδοτικής μίσθωσης, τα εκτελεστικά μέτρα και τις ποινές.  

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, σκοπός του είναι η 
αντιμετώπιση των προβλημάτων που προκύπτουν από το υφιστάμενο πλαίσιο σε σχέση με την παράδοση 
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κινητής περιουσίας που αποτελεί αντικείμενο χρηματοδοτικής μίσθωσης, καθώς και η ορθότερη εφαρμογή των 
διατάξεων του βασικού νόμου.  

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο επιδιώκονται τα ακόλουθα: 

1. Τροποποίηση του ορισμού της ενοικιαγοράς, ώστε να καταστεί πιο κατανοητός.  

2. Μείωση της περιόδου (από δύο μήνες σε έναν μήνα) εντός της οποίας ο μισθωτής δύναται να εξεύρει 
άλλο μισθωτή ή αγοραστή για το μίσθιο και προσθήκη διευκρίνισης ότι, σε περίπτωση που ο μισθωτής 
υποδείξει νέο μισθωτή, ο νέος μισθωτής υπόκειται στην έγκριση του εκμισθωτή. 

3. Προσθήκη νέων διατάξεων ως ακολούθως:  

α.   Στην περίπτωση που ζητηθεί από τον μισθωτή να παραδώσει το μίσθιο που είναι κινητή περιουσία 
στον εκμισθωτή και ο μισθωτής αρνείται, να δικαιούται ο εκμισθωτής να υποβάλει στο δικαστήριο 
μονομερή αίτηση ζητώντας την έκδοση διατάγματος παράδοσης του μισθίου. 

β. Το δικαστήριο να δύναται να εκδώσει διάταγμα παράδοσης του μισθίου στον εκμισθωτή, το οποίο 
εκτελείται από δικαστικό επιδότη μετά το πέρας τριάντα ημερών από την επίδοση του διατάγματος 
στον μισθωτή. 

γ. Στην περίπτωση που ζητηθεί από τον μισθωτή να παραδώσει το μίσθιο και ο τελευταίος δεν το έχει 
υπό την κατοχή ή/και τον έλεγχό του, να υποχρεούται όπως πληροφορήσει τον εκμισθωτή εντός 
δέκα ημερών από τη λήψη γραπτού αιτήματος από τον εκμισθωτή για τον χώρο όπου βρίσκεται το 
μίσθιο.  

δ. Καθορισμός της ευθύνης μισθωτή έναντι εκμισθωτή σε περίπτωση μη εντοπισμού του μισθίου ή 
καταστροφής του. 

ε. Καθορισμός ποινών και τελών. 

στ. Καθορισμός υποχρέωσης του Τμήματος Οδικών Μεταφορών, σε περίπτωση μηχανοκίνητων 
οχημάτων, να μεταβιβαστεί το μηχανοκίνητο όχημα σε οιονδήποτε αγοραστή, εφόσον 
προσκομιστεί στο τμήμα το έντυπο μεταβίβασης δεόντως υπογεγραμμένο από τον εκμισθωτή και 
συνοδευόμενο από το διάταγμα παράδοσης του μισθίου μαζί με ένορκο δήλωση του επιδότη που 
επιβεβαιώνει ότι το διάταγμα επιδόθηκε και νοουμένου ότι έχουν παρέλθει οι τριάντα μέρες από 
την επίδοση του  εν λόγω διατάγματος στον μισθωτή. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του νομοσχεδίου ο Σύνδεσμος Τραπεζών Κύπρου εξέφρασε κάποιες 
επιφυλάξεις ως προς ορισμένες πρόνοιες του προτεινόμενου νόμου, στη βάση των οποίων η επιτροπή ζήτησε 
από τους αρμόδιους εκπροσώπους της εκτελεστικής εξουσίας όπως σε συνεργασία με τον σύνδεσμο προβούν 
σε επανεξέταση των προνοιών που αυτές αφορούν. 

 Συναφώς, το Υπουργείο Οικονομικών, με επιστολή ημερομηνίας 31ης  Ιανουαρίου 2020 και αφού προέβη 
σε σχετική διαβούλευση με τον σύνδεσμο, ενημέρωσε την επιτροπή για τις τροποποιήσεις που επήλθαν επί του 
προτεινόμενου νόμου, υποβάλλοντας παράλληλα αναθεωρημένο κείμενο νομοσχεδίου. 

 Η επιτροπή, υιοθετώντας τις εν λόγω τροποποιήσεις, οι οποίες είναι κυρίως νομοτεχνικής και 
διευκρινιστικής μορφής, κατέληξε στη διαμόρφωση νέου κειμένου, το οποίο υποβάλλεται προς ψήφιση στην 
ολομέλεια του σώματος. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και 
του μέλους της βουλευτή της Αλληλεγγύης, τάσσεται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, το μέλος της 
βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, καθώς και το μέλος της βουλευτής των Ανεξαρτήτων 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;   

 Ο κ. Άριστος Δαμιανού.   

 Όσοι θέλετε να μιλήσετε ψηλώστε τα χέρια σας, θα σας σημειώσει η γραμματεία.   

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Πρέπει να πω ότι στην επιτροπή Οικονομικών κάναμε μια ολοκληρωμένη συζήτηση για το θέμα, πλην 
όμως σε ζητήματα που είχαμε εγείρει, ερωτήματα τα οποία ισχυριζόμαστε ότι είναι εύλογα, δεν έχουν δοθεί 
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απαντήσεις, όχι πειστικές, δεν έχουν δοθεί απαντήσεις από πλευράς των αρμοδίων του υπουργείου και της 
κυβέρνησης.  Είναι σωστό ότι χρειάζεται επικαιροποίηση η διαδικασία της χρηματοδοτικής μίσθωσης, είτε αφορά 
ενοικιαγορά είτε άλλες μορφές, αλλά υπάρχουν αντινομίες στη νομοθεσία, οι οποίες εμάς δε μας επιτρέπουν να 
ψηφίσουμε.  Θα καταψηφίσουμε αυτή τη νομοθεσία.   

 Δε θα πάρω πολύ χρόνο, να δώσω μόνο ένα παράδειγμα.  Προφανώς, κάποιος που παραβιάζει μια 
σύμβαση και τερματίζεται πρέπει να συμμορφώνεται με τους όρους της νομοθεσίας.  Εδώ υπάρχουν 
περιπτώσεις που ζούμε καθημερινά, που ένας ο οποίος μπαίνει σε μια τέτοια διαδικασία πιθανόν να αδυνατεί να 
παραδώσει το αντικείμενο της μίσθωσης.  Ένα αυτοκίνητο το οποίο είχε ένα ζευγάρι το οποίο έχει χωρίσει, ένας 
ο οποίος δεν το έχει αποξενώσει, αλλά δεν είναι στην κατοχή του, πλην όμως η νομοθεσία δε λαμβάνει υπόψη 
αυτές τις πρόνοιες, με αποτέλεσμα να δημιουργούνται ποινικά αδικήματα για άρνηση παράδοσης, να μην 
υπάρχει το τεκμήριο της αθωότητας και να υπάρχουν πρόνοιες του τύπου ότι τιμωρείται με ποινή φυλάκισης 
μέχρι τρεις μήνες, εκτός εάν αποδείξει αδυναμία να παραδώσει.  Ε, δεν είναι έτσι που λειτουργούν τα κράτη.  Δεν 
πρέπει να προαποφασίζουμε την ενοχή κάποιου τζιαι να τρέχει ως κατηγορούμενος να αποδείξει την αθωότητά 
του.  Δεν μπορεί σε νόμους να μπαίνουν ρυθμίσεις αντινομικές.  Γι’ αυτή τζιαι για άλλες παρόμοιες πρόνοιες εμείς 
θα καταψηφίσουμε τη σχετική νομοθεσία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Βότσης. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Εψηφίσαμε τούτη τη νομοθεσία κάποιο χρονικό διάστημα, εντοπίστηκαν αδυναμίες, ήρτεν η κυβέρνηση, 
η οποία εμελέτησε αυτές τις αδυναμίες, και θεωρεί ότι, με το να ψηφίσουμε αυτό το νομοσχέδιο, επιλύουμε 
σημαντικά προβλήματα, ώστε να γίνεται σωστή εφαρμογή της νομοθεσίας.  Ετέθησαν αυτά τα πιο νομοτεχνικά 
θέματα ή νομικά θέματα από τον συνάδελφο τζιαι στην επιτροπή, εμείς θεωρούμε ότι μπορεί να ψηφιστεί ως έχει 
αυτό το νομοσχέδιο.  Αν η ολομέλεια θέλει να αποφασίσει ότι τα θέματα που θίγει ο Άριστος δεν τα έχει ξεπεράσει 
η κυβέρνηση που έφερε το νομοσχέδιο με νομοτεχνική επεξεργασία τζιαι πρέπει να ξαναγίνει, εγώ θα έλεγα ότι 
θα μπορούσε να πάει στην επιτροπή Νομικών να δει όλα τα θέματα αυτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Θεολόγου. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Μέσα σε τούτη τη ρύθμιση που έφερε η κυβέρνηση υπάρχει μία αντικατάσταση του εδαφίου 4 με το 
ακόλουθο εδάφιο, το οποίο προβληματίζει τζιαι πρέπει να το δούμε τζιαι σε μια ευρύτερη βάση όσον αφορά τα 
θέματα της έγκρισης, τζιαι το διαβάζω αυτούσιο, για να ακούσουν τζιαι οι συναδέλφοι:  «Τηρουμένων», λέει, «των 
διατάξεων του εδαφίου 3, σε περίπτωση τερματισμού της χρηματοδοτικής μίσθωσης από τον εκμισθωτή 
σύμφωνα με τις διατάξεις του εδαφίου 2, ο εκμισθωτής»… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μιλάτε πιο δυνατά, γιατί εν σας ακούω, ή πιο κοντά στο μικρόφωνο. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 …«οφείλει να ορίζει χρονική περίοδο όχι μικρότερη των δύο μηνών προκειμένου περί ακίνητης ιδιοκτησίας 
και όχι μικρότερη του ενός μηνός προκειμένου περί κινητής περιουσίας εντός της οποίας ο μισθωτής δύναται να 
εξεύρει άλλο μισθωτή ή αγοραστή για το μίσθιο».  Και υπάρχει ένα «νοείται», ένα πολύ σημαντικό «νοείται».  Το 
«νοείται» λέει: «Νοείται ότι, σε περίπτωση που ο μισθωτής υποδείξει νέο μισθωτή ή αγοραστή ως ανωτέρω, ο 
νέος μισθωτής υπόκειται στην έγκριση του εκμισθωτή».  Τζιαι σε τούτες τις περιπτώσεις μπορεί να υπάρχει θέμα, 
γιατί πρέπει να υπάρχει, να δοθεί έγκριση ’πού τον εκμισθωτή σε αυτόν που θα αναλάβει την αποπληρωμή του 
μίσθιου, και στις περιπτώσεις, κύριε Πρόεδρε, όπου είναι πιστωτικά ιδρύματα, που δε θα έπρεπε να υπάρχει 
αυτή η ρήτρα η συγκεκριμένη της έγκρισης, ποιος θα πάρει το μίσθιο ή αν θα αποπληρώσει το μίσθιο ή αν θα 
πρέπει να έσιει κάποια συγκεκριμένα κριτήρια, για να πάρει αυτό το μίσθιο.  Και επίσης να εξαιρέσουμε τζιαι τις 
περιπτώσεις όπου πολλές φορές τούτο το μίσθιο είτε είναι στις περιπτώσεις ειδικά που είναι περιουσία, ακίνητη 
περιουσία, δε θα έπρεπε να υπάρχει αυτή η έγκριση.  Με ποια κριτήρια μπορούμε να κρίνουμε αν κάποιος είναι 
ικανός ή μπορεί να εξυπηρετούνται αλλότρια συμφέροντα, κύριε Πρόεδρε, ως το ποιος θα εγκριθεί ή όχι, για να 
πάρει το μίσθιο.   

 Θα καταψηφίσω τη συγκεκριμένη πρόταση.  Ελπίζω, όπως ανάφερε ο πρόεδρος της επιτροπής 
Οικονομικών, να πάει για συζήτηση στην επιτροπή Νομικών, γιατί αυτά τα θέματα θα έπρεπε να συζητηθούν 
στην επιτροπή Νομικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κουλλά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Είναι μια νομοθεσία η οποία προέκυψε μέσα από την εμπειρία εφαρμογής της νομοθεσίας.  Προέκυψαν 
αρκετά πρακτικά ζητήματα.  Όλοι οι φορείς που ήρθαν και στην επιτροπή συμφωνούν ότι το νομοσχέδιο 
διορθώνει κάποιες ’πού τις πρακτικές δυσκολίες μιας κατά τα άλλα χρήσιμης οικονομικής δραστηριότητας, να 
αναπτυχθεί αυτό το leasing, που είναι αρκετά διαδεδομένο στο εξωτερικό.  Τώρα για κάποια νομικής φύσεως 
ζητήματα ο λόγος που δεν υπήρξε, φαντάζομαι, αντίδραση προκύπτει ’πού το ότι έχεις ήδη μία σύμβαση, έχει 
ημερομηνία λήξης, εάν δεν παραδώσεις το όχημα για παράδειγμα εντός της ημερομηνίας λήξης, ε, ναι, κάπως 
βαραίνει τον μισθωτή το βάρος, γιατί πρέπει να το παραδώσει εντός της συγκεκριμένης περιόδου της σύμβασης.  
Εν πάση περιπτώσει, να το προχωρήσουμε, φαντάζομαι ότι η κυβέρνηση εννά δει τζιαι την εφαρμογή τούτης της 
νομοθεσίας στην πορεία τζιαι, αν δούμε ότι κάτι πάει λάθος, εδώ είμαστε, για να το διορθώσουμε πάλι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Βότσης. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Το θέμα που βάζει η Άννα ετέθηκε τζιαι ’πού άλλους συναδέλφους.  Δηλαδή κάμνει ένας μια συμφωνία, 
πκιάννει ένα αυτοκίνητο με τούντη διαδικασία τζιαι εν μπορεί να το πληρώσει τζιαι λέει μόνος του να μπορεί να 
επιλέξει τζιαι να πει «εννά το δώκω του Κώστα αντί του Άγγελου να το πληρώνει».  Ε, μα εγώ που του το έδωκα 
τζιαι ήξερα τον Κώστα θέλω να έχω λόγο αν θα το πκιάσει ο Άγγελος.  Δηλαδή, αν ο Άγγελος έν’ κανένας τατσίζης 
τζιαι εν θα με πκιερώσει ποττέ τζιαι εννά μεν μπορώ να του πω «σύρτου τζιει», διότι εγώ τον Κώστα ξέρω, 
αντιλαμβάνεσαι ότι βεβαίως πρέπει να έσιει λόγο τζιείνος που ’καμε την αρχική συμφωνία, αν δέχεται να του 
αλλάξεις τζιείνον που εννά τον πληρώνει.  Άρα, μπορεί να υπάρχουν τζιαι άλλα προβλήματα.  Όπως λέει ο 
Ονούφριος, ας ξεκινήσουμε τούτα τα μέτρα που διορθώνουν τα πρώτα προβλήματα τζιαι δαμαί εννά ’μαστε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία!  Νομίζω εξαντλήθηκε η συζήτηση. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 33 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ;   

 Και όλους τους προβληματισμούς μπορεί να τους εξετάσετε ξανά, αν θέλετε.  Ή καταψηφίζετε ή εξετάζετέ 
τους ξανά, αν θέλετε αλλά…   

 Μετράτε τώρα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκατέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, δεκατέσσερις ψήφους εναντίον και δύο αποχές, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Χρηματοδοτικής Μίσθωσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκατέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, δεκατέσσερις ψήφους εναντίον και δύο αποχές, το υπ’ αριθμόν 3 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 10) 
Νόμος του 2019».  Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να επέλθουν αλλαγές στο υφιστάμενο πλαίσιο που διέπει τη 
νοητή έκπτωση τόκου, σύμφωνα με τις υποδείξεις του Κώδικα Δεοντολογίας της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 10) Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος Άριστος Δαμιανού 

 Μαρίνος Μουσιούττας  Αντρέας Καυκαλιάς 

 Σάβια Ορφανίδου, εκπροσωπώντας Μαρίνος Σιζόπουλος 

 τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Ονούφριος Κουλλά Άννα Θεολόγου 

 Στέφανος Στεφάνου   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 10 και 24 Φεβρουαρίου και στις 25 Μαΐου 2020.  Στο πλαίσιο 
των συνεδριάσεων της επιτροπής, παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος 
Φορολογίας του ίδιου υπουργείου, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και του Συνδέσμου Εγκεκριμένων 
Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμου, 
ώστε να επέλθουν τροποποιήσεις στο υφιστάμενο πλαίσιο που διέπει τη νοητή έκπτωση τόκου, σύμφωνα με τις 
υποδείξεις του Κώδικα Δεοντολογίας της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. 

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο προτείνονται τα ακόλουθα:  



 

1740 

1. Ως ελάχιστο επιτόκιο αναφοράς να μη χρησιμοποιείται το κυπριακό επιτόκιο αναφοράς, αλλά σε όλες τις 
περιπτώσεις να χρησιμοποιείται το επιτόκιο της κάθε χώρας όπου γίνεται η επένδυση. 

2. Ρητή συσχέτιση της λογιζόμενης έκπτωσης τόκου επί νέων κεφαλαίων που εισάγονται σε επιχείρηση με 
το φορολογητέο εισόδημα που προκύπτει ανά περιουσιακό στοιχείο ή δραστηριότητα που 
χρηματοδοτείται από νέα κεφάλαια. 

3. Αύξηση του επιτοκίου απόδοσης του δεκαετούς ομολόγου από +3% σε +5%. 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, με βάση το ισχύον νομικό πλαίσιο παραχωρείται φορολογική 
ελάφρυνση επί των νέων κεφαλαίων που εισάγονται σε επιχείρηση είτε υπό τη μορφή μετρητών είτε υπό τη 
μορφή περιουσιακών στοιχείων.  Η φορολογική έκπτωση που παραχωρείται είναι ίση με το ποσό του νέου 
κεφαλαίου πολλαπλασιασμένο με επιτόκιο αναφοράς, το οποίο υπολογίζεται λαμβάνοντας υπόψη το επιτόκιο 
αναφοράς του δεκαετούς κρατικού ομολόγου του κράτους που επενδύονται τα νέα κεφάλαια, αλλά αυτό δεν 
μπορεί να είναι χαμηλότερο από το δεκαετές κρατικό επιτόκιο ομολόγου της Κύπρου. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, μετά από αξιολόγηση του κυπριακού φορολογικού πλαισίου από τον Κώδικα 
Δεοντολογίας της Ευρωπαϊκής Επιτροπής έγινε σύσταση στη Δημοκρατία για τροποποίηση του φορολογικού 
πλαισίου ως προς την παραχώρηση νοητής έκπτωσης τόκου, ώστε ως ελάχιστο επιτόκιο αναφοράς να 
χρησιμοποιείται μόνο το επιτόκιο της χώρας που γίνεται η επένδυση, χωρίς να υπάρχει ελάχιστο επιτόκιο, το 
οποίο να καθορίζεται με βάση το δεκαετές κρατικό ομόλογο της Κύπρου.  

 Στο πλαίσιο της συζήτησης η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε μεταξύ άλλων ότι οι 
προτεινόμενες ρυθμίσεις προέκυψαν από την αξιολόγηση του Κώδικα Δεοντολογίας της Ευρωπαϊκής Επιτροπής 
στο εθνικό φορολογικό πλαίσιο που αφορά τη νοητή έκπτωση τόκου.  Παράλληλα, κρίθηκε σκόπιμο όπως 
επέλθουν οι απαραίτητες τροποποιήσεις, ώστε το νομοθετικό πλαίσιο να συνάδει με σχετική ερμηνευτική 
εγκύκλιο του Τμήματος Φορολογίας.  Όπως η ίδια εκπρόσωπος ανέφερε, η αύξηση του επιτοκίου απόδοσης του 
δεκαετούς ομολόγου κατά 2% αναμένεται σύμφωνα με την Ευρωπαϊκή Επιτροπή να συμβάλει θετικά στην 
ανταγωνιστικότητα της Κύπρου σε σχέση με άλλα κράτη μέλη.  

 Περαιτέρω, όπως η ίδια εκπρόσωπος επισήμανε, στο νομοσχέδιο πρέπει να επέλθουν τροποποιήσεις ως 
προς την ημερομηνία έναρξης της ισχύος ορισμένων διατάξεων αυτού.  Προς τον σκοπό αυτό, το Υπουργείο 
Οικονομικών με επιστολή του, ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2020, κατέθεσε αναθεωρημένο κείμενο του 
νομοσχεδίου στο οποίο περιλήφθηκαν οι απαραίτητες τροποποιήσεις.  

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας και ο εκπρόσωπος του ΣΕΛΚ εξέφρασαν τη σύμφωνη γνώμη 
τους με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου. 

 Στο στάδιο της εξέτασης του υπό αναφορά νομοσχεδίου μέλη της επιτροπής έθεσαν σειρά ερωτημάτων 
για ζητήματα που αφορούν μεταξύ άλλων στην αποτελεσματικότητα της παραχώρησης της νοητής έκπτωσης 
τόκου, στο ύψος των επενδύσεων που έγιναν από και προς την Κύπρο μέσω της αξιοποίησης του μέτρου αυτού, 
καθώς και στην αναδρομική ισχύ ορισμένων προνοιών του προτεινόμενου νόμου.  Περαιτέρω, ζητήθηκε η 
κατάθεση στην επιτροπή της αξιολόγησης του Κώδικα Δεοντολογίας της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. 

 Ως εκ τούτου, το Υπουργείο Οικονομικών με σχετικές επιστολές, ημερομηνίας 21ης Φεβρουαρίου και 27 
Μαΐου 2020, αντίστοιχα, απέστειλε τις θέσεις του για τα τεθέντα ζητήματα, καταθέτοντας παράλληλα την 
αξιολόγηση του Κώδικα Δεοντολογίας της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφύλαξε την τελική τοποθέτηση όλων των εκπροσωπούμενων σε αυτή πλευρών κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 Δεν υπάρχουν.  

 Δεύτερη ανάγνωση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:   

 Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1.  

 Τροποποίηση του άρθρου 9Β του βασικού νόμου. Άρθρο 2.  

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου. Άρθρο 3.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  
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 Πενήντα μία ψήφοι, υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με πενήντα μία ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται.  

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2020».   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Πενήντα μία ψήφοι, υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με πενήντα μία ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας Καταστημάτων και των Όρων 
Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019».  Είναι πρόταση νόμου των κ. Άγγελου 
Βότση, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού, Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών, Γιώργου Λιλλήκα εκ μέρους της Συμμαχίας Πολιτών και Μιχάλη Γιωργάλλα, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου. 
 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε, ανάμεσα σε άλλα, το ωράριο λειτουργίας των ειδικών και των 
τουριστικών καταστημάτων, τα προϊόντα που διατίθενται προς πώληση, καθώς και οι υπηρεσίες που παρέχονται 
στα ειδικά καταστήματα να καθορίζονται με διατάγματα του Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, αντί με κανονισμούς, όπως ισχύει σήμερα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την 
πρόταση νόμου «Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας Καταστημάτων και των Όρων Απασχόλησης 

των Υπαλλήλων τους (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» 
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Παρόντες:   
 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Λίνος Παπαγιάννης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Μη μέλη της επιτροπής: 
 Ευανθία Σάββα  Άγγελος Βότσης 
 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Λιλλήκας 

 Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε την πάνω 
πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε από τους κ. Άγγελο Βότση, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού, 
Γιώργο Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, Γιώργο Λιλλήκα εκ μέρους της 
Συμμαχίας Πολιτών και Μιχάλη Γιωργάλλα, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου, σε πέντε συνεδρίες 
της, που πραγματοποιήθηκαν στις 2 Ιουλίου 2019, στις 14 και την 21η Ιανουαρίου, στις 25 Φεβρουαρίου και στις 
3 Μαρτίου 2020.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής η 
Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, συνοδευόμενη από τον γενικό διευθυντή και 
λειτουργούς του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, εκπρόσωποι των 
συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ΔΕΟΚ, των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ, της ΠΟΒΕΚ, 
του Νέου Συνδέσμου Περιπτεριούχων, του Συνδέσμου Καταστημάτων Διαρκούς Εξυπηρέτησης, του Παγκύπριου 
Συνδέσμου Υπεραγορών, του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών, του Συνδέσμου Φρουταριούχων, του 
Παγκύπριου Συνδέσμου Κρεοπωλών, του Συμβουλίου Εγγραφής Κομμωτών και Κουρέων Κύπρου, του 
Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιοκτητών Κέντρων Αναψυχής και της Τουριστικής Εμπορικής Βιομηχανικής Εταιρείας 
Αμμοχώστου.  Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, ο Συνασπισμός Μικρών Επιχειρήσεων και 
Αυτοεργοδοτουμένων, ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Λιανικού Εμπορίου, η Ένωση Επιχειρήσεων Λιανικού 
Εμπορίου Κύπρου, η Κίνηση Νεοπροσληφθέντων Λιανικού Εμπορίου, η Παγκύπρια Ένωση Καταναλωτών και 
Ποιότητας Ζωής, ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Αρτοποιών και η Παγκύπρια Ομοσπονδία Κομμωτών, παρ’ όλο που 
κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της εξέτασης του νομοσχεδίου παρευρέθηκαν επίσης οι βουλευτές μέλη της 
επιτροπής κ. Μαριέλλα Αριστείδου και Μαρίνος Μουσιούττας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας 
Καταστημάτων και των Όρων Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους Νόμου, ώστε το ωράριο λειτουργίας των 
ειδικών καταστημάτων και των τουριστικών καταστημάτων, τα προϊόντα που διατίθενται προς πώληση, καθώς 
και οι υπηρεσίες που παρέχονται στα ειδικά καταστήματα να καθορίζονται με διατάγματα του Υπουργού 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αντί με κανονισμούς, όπως ισχύει σήμερα.  

Επιπρόσθετα, σκοπείται η παραχώρηση εξουσίας στον Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων να εκδίδει διατάγματα που να καθορίζουν τα όρια των τουριστικών περιοχών/ζωνών, την τουριστική 
περίοδο, τα ωράρια λειτουργίας και τις αργίες που εφαρμόζονται για τα τουριστικά καταστήματα. 

Σύμφωνα με τους εισηγητές της πρότασης νόμου, καθώς και την αιτιολογική έκθεση που τη συνοδεύει, η 
προτεινόμενη ρύθμιση κρίνεται αναγκαία ύστερα από την απόφαση της ολομέλειας του Ανωτάτου Δικαστηρίου, 
η οποία έκρινε ότι η ρύθμιση του ωραρίου των καταστημάτων και ο καθορισμός των ορίων των τουριστικών 
περιοχών/ζωνών εμπίπτει στην αποκλειστική αρμοδιότητα της εκτελεστικής εξουσίας ως ρύθμιση διοικητικής 
φύσεως. 

 Ως γνωστό, η Βουλή των Αντιπροσώπων ψήφισε τον περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας των 
Καταστημάτων και των Όρων Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους (Τροποποιητικό) (Αρ. 4) Νόμο του 2015 για 
τη ρύθμιση μεταξύ άλλων του ωραρίου λειτουργίας των καταστημάτων κατά τη χειμερινή και θερινή περίοδο και 
τη διαίρεση της επικράτειας σε τουριστικές περιοχές/ζώνες. Ο νόμος αυτός έτυχε αναφοράς από τον Πρόεδρο 
της Δημοκρατίας στο Ανώτατο Δικαστήριο (Αρ. Αναφοράς 1/2015), που έκρινε ότι ο νόμος ήταν 
αντισυνταγματικός, διότι καταστρατηγούσε τη συνταγματική αρχή της διάκρισης των εξουσιών. Ειδικότερα, στην 
εν λόγω γνωμάτευση αναφέρεται ότι η ρύθμιση του ωραρίου των καταστημάτων, ο καθορισμός των ορίων των 
τουριστικών περιοχών/ζωνών, αλλά και η δημιουργία ειδικού καθεστώτος για κάποια καταστήματα εμπίπτει στην 
αποκλειστική αρμοδιότητα της εκτελεστικής εξουσίας και συνιστά ρύθμιση διοικητικής φύσεως. 

 Η Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, διασαφηνίζοντας ότι διαφορετικό είναι το 
ζήτημα της επαναφοράς της σχετικής εξουσίας στον αρμόδιο υπουργό και διαφορετικό το ζήτημα της 
κυβερνητικής πολιτικής, δε διαφώνησε με τους σκοπούς της πρότασης νόμου, αφού η δυνατότητα ρύθμισης των 
ωραρίων και των προϊόντων που τίθενται προς πώληση με διατάγματα προβλεπόταν στη νομοθεσία και 
αφαιρέθηκε με νομοθετική πράξη της Βουλής.  Συναφώς, ανέφερε ότι η λειτουργία των καταστημάτων κατά την 
Κυριακή είχε ευεργετικά αποτελέσματα σε σχέση με την ανεργία, συντείνοντας στην πτωτική τάση αυτής. 



 

1743 

 Παρά τα πιο πάνω, η αρμόδια υπουργός εξέφρασε επιφυλάξεις σε σχέση με την πρόταση νόμου, 
επισημαίνοντας ότι είναι δυνατόν να δημιουργήσει περαιτέρω νομικά προβλήματα, αφού η προτεινόμενη 
τροποποίηση θα επέλθει σε νόμο ο οποίος έχει κριθεί από το Ανώτατο Δικαστήριο αντισυνταγματικός. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή ζήτησε από την αρμόδια υπουργό να λάβει σχετική γνωμάτευση 
από τη Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας για το κατά πόσο είναι δυνατόν να επέλθει οποιαδήποτε τροποποίηση 
επί του εν λόγω νόμου, ο οποίος έχει κριθεί ως αντισυνταγματικός. 

 Όλοι οι κληθέντες και παρευρεθέντες ενώπιον της επιτροπής συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις της πρότασης νόμου, εκφράζοντας τη βούληση το όλο θέμα των ωραρίων των καταστημάτων να 
ρυθμιστεί σύντομα με την επαναφορά της εξουσίας για έκδοση διαταγμάτων στην αρμόδια υπουργό.  Ωστόσο, 
κάποιοι εξ αυτών εξέφρασαν τη βούληση για διεξαγωγή διαλόγου με το αρμόδιο υπουργείο, προκειμένου να 
δοθεί η ευκαιρία να εκφράσουν απόψεις επί της ουσίας πριν από τη λήψη οποιασδήποτε απόφασης από την 
υπουργό. Σημειώνεται ότι η ΠΟΒΕΚ σε υπόμνημά της που κατέθεσε στην επιτροπή αναφέρει μεταξύ άλλων ότι 
πριν από τη λήψη οποιασδήποτε απόφασης για τα ωράρια των καταστημάτων από την αρμόδια υπουργό πρέπει 
να συγκαλείται η συμβουλευτική επιτροπή κάθε επαρχίας, όπως προβλέπεται σχετικά στην υφιστάμενη 
νομοθεσία. 

 Σημειώνεται ότι η Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων απέστειλε επιστολή προς 
τον Πρόεδρο της Βουλής, κοινοποιώντας γνωμάτευση της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, στην οποία 
μεταξύ άλλων αναφέρονται αυτολεξεί τα ακόλουθα: 

 «Η Βουλή των Αντιπροσώπων δύναται να τροποποιήσει τον βασικό νόμο -μέσω πρότασης νόμου ή 
νομοσχεδίου- ώστε να διαγράψει τις διατάξεις αυτού οι οποίες ρυθμίζουν τα προαναφερόμενα θέματα, σε 
αναγνώριση του γεγονότος ότι δεν έπρεπε ποτέ να θεσπίσει αυτές τις διατάξεις.   

 Αυτή η διαγραφή θα συνεπάγεται την απόλυτη ευχέρεια των καταστηματαρχών να αποφασίζουν τα 
ωράρια των καταστημάτων τους, στη βάση της επιχειρηματικής ελευθερίας την οποία χορηγεί το Άρθρο 25 του 
Συντάγματος, εκτός αν με τον ίδιο νόμο -με τον οποίο θα διενεργηθεί η διαγραφή- προβλεφθεί η ρύθμιση των 
προαναφερόμενων θεμάτων με τον μόνο συνταγματικό τρόπο, ήτοι με πράξη αρμόδιου φορέα της εκτελεστικής 
εξουσίας (του Υπουργού σας ή του Υπουργικού Συμβουλίου), και δη με διάταγμα ώστε αυτό να εκδίδεται άνευ 
εμπλοκής του Κοινοβουλίου, καθότι ως γνωστό οι εκδιδόμενοι υπό Υπουργού ή του Υπουργικού Συμβουλίου 
Κανονισμοί τελούν γενικά υπό την έγκριση του Κοινοβουλίου, σύμφωνα με τους περί Καταθέσεως στη Βουλή 
των Αντιπροσώπων των Κανονισμών που εκδίδονται με Εξουσιοδότηση Νόμου, Νόμους».  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις, το μέλος της βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και το 
μέλος της βουλευτής του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών 
της πρότασης νόμου κατά τη συζήτησή της στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών τάσσεται υπέρ της 
ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων με την παρούσα έκθεση υποβάλλει την πρόταση νόμου για λήψη τελικής απόφασης στο στάδιο της 
συζήτησής της από την ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 Ο κ. Βότσης, ο κ. Περδίκης.  Αρχίζουμε με τον κ. Βότση και οι άλλοι πάνω τα χέρια σας, για να σημειωθείτε. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Μετά από παλινωδίες χρόνων, κύριε Πρόεδρε, οι οποίες τελικά έγιναν αντικείμενο εκμετάλλευσης από 
εκείνους που τους συμφέρει το χάος στην αγορά, ιδιαίτερα σε σχέση με τα γενικά καταστήματα και τα ωράρια...  
Θυμίζω ότι η Βουλή ψήφισε τότε με νόμο να μην είναι με διάταγμα ο καθορισμός των ωραρίων και των συναφών 
θεμάτων, αλλά να είναι με κανονισμούς που θα ψηφίζονται από τη Βουλή.  Πήγαμε στο Ανώτατο, έγινε εκείνη η 
έντονη και λοιπά συζήτηση και τότε ειπώθηκε από τους συντελεστές, μετά από τις αποφάσεις του Ανωτάτου -
που θα ήθελε κάποιος να τις διαβάσει με τον άλφα ή τον βήτα τρόπο- εν πάση περιπτώσει, είπαν να κάτσουν να 
τα βρουν.  Είπαν οι δικηγόροι μεταξύ τους, ο δικηγόρος της Βουλής με τον δικηγόρο της κυβέρνησης, ότι πρέπει 
να βρεθεί μια λύση, να τελειώσει τούτο το θέμα, το αν η Βουλή με κανονισμό... Πώς θα εμπλακεί...  Αν το διάταγμα 
δε θα ισχύει, αλλά οι κανονισμοί θα πρέπει...  Μάλλον η κυβέρνηση αν πρέπει να λαμβάνει υπόψη τη Βουλή, αν 
θα έχει διάταγμα...   



 

1744 

 Εν πάση περιπτώσει, παγοποιήθηκε το θέμα, μείναμε δαμαί, πέρασαν τα χρόνια και υπάρχει το γνωστό 
χάος στην αγορά.  Για αυτό το χάος από την κυβέρνηση και την υπουργό, όταν τεθεί το θέμα στην επιτροπή 
Εργασίας και όχι μόνο, η απάντηση είναι «η Βουλή έπιασε τα διατάγματα και δεν μπορώ να κάμω τίποτε». 

 Επειδή εμείς δε θέλουμε να συνεχίσουμε να δίνουμε αυτή τη δικαιολογία στη συγκεκριμένη, στη νυν 
κυβέρνηση, για να απαντά με αυτό τον τρόπο και να εκφεύγει από την πολιτική της που είναι να προχωρήσουμε 
με ανεξέλεγκτα ωράρια... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζετε τον μόνο για τούτη την κυβέρνηση ή θα υπάρχει; 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Τούτη, τη σημερινή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι ειδικός νόμος για τούτη την κυβέρνηση; 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Όχι, λέω ότι η συγκεκριμένη κυβέρνηση έχει δείξει…  Και χαίρομαι που ο κ. Νεοφύτου λέει ότι ο λόφος έν’ 
πάνω, ίσως να συμφωνεί μαζί μας στα ωράρια, δεν ξέρω.  Μακάρι να συμφωνεί, να τον αφήνουν οι πέντε-έξι, οι 
πέντε-έξι που ευνοούνται που τούτο το σύστημα, δυο-τρεις είναι, όχι πέντε-έξι.  Λέω λοιπόν ότι η πρόθεσή μας 
με τούτη την πρόταση νόμου, παρ’ όλο που πολιτικά αν θέλετε, εμείς πιστεύαμε και πιστεύουμε ότι μπορούσε η 
Βουλή με κανονισμούς να καθορίζει αυτά τα θέματα, όμως, για να μη συνεχίσουμε να αφήνουμε την κυβέρνηση 
να εκμεταλλεύεται αυτό το πρόβλημα το νομικό που προέκυψε, δίνουμε πίσω τα διατάγματα στην υπουργό.  Της 
έχω πει και χθες στην τηλεδιάσκεψη που κάναμε ότι της εύχομαι να μπορέσει να δείξει την κοινωνική της 
ευαισθησία σε σχέση με την αναλγησία που δείχνει η κυβέρνηση σε αυτό το θέμα και να ξεπεράσει τα όποια 
συμφέροντα των δύο ή τριών μεγαλοεπιχειρηματιών οι οποίοι έχουν ευνοηθεί πλήρως με το θέμα των ωραρίων.  
Εξυπηρετούνται κανονικά, κλείσαμε και τις υπόλοιπες μικρομεσαίες επιχειρήσεις που έμειναν και είμαστε happy 
μέσα σε τούτο τον τόπο!   

 Λοιπόν, να πάρει το διάταγμα και θα τα ξαναπούμε στην επιτροπή, κύριε Φακοντή, που θα φέρουμε την 
υπουργό να μας πει πλέον πώς θα εφαρμόσει το διάταγμα που θα της δώσουμε πίσω, να ακούσουμε αν η 
κυβέρνηση συνεχίζει την πολιτική της ή παραμένει ως έχει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, 

 Ομιλητές είναι ο κ. Περδίκης, ο κ. Φακοντής, ο κ. Μαυρίδης και ο κ. Γιωργάλλας.  Τούτους έχω για ομιλητές, 
έτσι; 

 Ο κ. Περδίκης.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, με την άδειά σας, γιατί θα είμαι όσο μπορώ πιο σύντομος. 

 Λοιπόν, ήταν πέρσι, περίπου τέτοια εποχή, που, συνοδεύοντας τον Σύλλογο Καταστημάτων 
Εικοσιτετράωρης Εξυπηρέτησης, τα περίπτερα δηλαδή, σε μια συνάντηση με την κυρία υπουργό, κυρίως για τα 
θέματα που αφορούν τα προϊόντα, κύριε Πρόεδρε, όχι τόσο τα ωράρια, η κυρία υπουργός είπε ότι «έχω ιδέες, 
έχω απόψεις, μπορώ να σας βοηθήσω, αλλά η Βουλή μου έχει δέσει τα χέρια με τα νομοσχέδια που έχει 
ψηφίσει», τα οποία έχουν βεβαίως κριθεί παράνομα από το δικαστήριο και γυρίζοντας προς εμένα είπε 
«απευθυνθείτε στη Βουλή, για να λύσει το πρόβλημα».  Απευθύνθηκα στον κ. Βότση, με τον οποίο 
συνεργαζόμαστε για το συγκεκριμένο θέμα για χρόνια πολλά και καταρτίσαμε αυτή την πρόταση νόμου, την 
οποία υποστήριξε και ο κ. Γιωργάλλας και στη συνέχεια νομίζω όλη η επιτροπή Εργασίας.   

 Την αξία των μικρών επιχειρήσεων του λιανικού εμπορίου, κύριε Πρόεδρε, την είδαμε στην περίοδο του 
κορωνοϊού, της καραντίνας του κορωνοϊού.  Αν δεν υπήρχαν αυτά τα καταστήματα, θα είχαμε πεινάσει.  Δε θα 
είχαμε από πού να ψωνίσουμε το ψωμί και το γάλα, διότι ήρθε η κρίση και αυτοί οι τεράστιοι και οι μεγάλοι οι 
οποίοι ευνοήθηκαν από την παρούσα κυβέρνηση τα τελευταία χρόνια και έγιναν ακόμα πιο μεγάλοι 
αναγκάστηκαν να κλείσουν.  Αν δεν υπήρχαν τα μικρά μαγαζιά, ο μικρός λιανοπώλης, θα είχαμε πραγματικά 
πεινάσει.  Και είναι προς πίστη αυτής της κυβέρνησης που το αναγνώρισε και έχει στοχευμένα προγράμματα 
στήριξης αυτών ακριβώς των μικρών επιχειρήσεων και των πολύ μικρών επιχειρήσεων.  Ελπίζω αυτή την 
κοινωνική ευαισθησία, αλλά και την εξυπνάδα την οικονομική, να την έχει και στη συνέχεια αυτή η κυβέρνηση και 
να επιτρέψει στην Υπουργό Εργασίας -γιατί πρόκειται πλέον περί πολιτικής απόφασης, δεν είναι θέμα δικής της 
ευαισθησίας και μας το είπε και αυτό χθες, αν μου επιτρέπετε να το αποκαλύψω, είναι θέμα πολιτικής απόφασης 
του Υπουργικού Συμβουλίου, και όχι μόνο δική μου ευαισθησία, είπε- να της επιτρέψει να φέρει μία διευθέτηση 
σε ό,τι αφορά τα ωράρια, αλλά και τα προϊόντα, που να δίνει επιτέλους ανάσα ζωής, για να μπορέσουν να 
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λειτουργήσουν επιτέλους και αυτές οι μικρές και πολύ μικρές επιχειρήσεις που, επαναλαμβάνω, είναι πραγματικά 
η ραχοκοκαλιά της κυπριακής οικονομίας και είναι αυτές που μας έσωσαν από αυτή την καταστροφή που 
αντιμετωπίσαμε και θα μας σώσουν ενδεχομένως, ο μη γένοιτο, και στην επόμενη καταστροφή που θα 
αντιμετωπίσουμε.   

 Ευχαριστώ πολύ.   

 ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Φακοντής.   

ΑΝΤΡΕΑΣ ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Προτού τοποθετηθώ, ήθελα να γίνουν μία-δύο μικρές διορθώσεις στο κείμενο της έκθεσης που κρατούμε, 
που εκ παραδρομής δεν έχουν συμπεριληφθεί.  Στη σελίδα τρία, στην προτελευταία παράγραφο, στην τελευταία 
γραμμή της προτελευταίας παραγράφου, πρέπει να γίνει ως εξής: αφού η προτεινόμενη τροποποίηση θα επέλθει 
σε νόμο ο οποίος ενδεχομένως, ενδεχομένως στην ολότητά του να έχει κριθεί από το Ανώτατο Δικαστήριο 
αντισυνταγματικός.  Δηλαδή να προστεθεί η φράση «ενδεχομένως, στην ολότητά του».  Μιλώ στην αναφορά που 
έκαμε η ίδια η υπουργός, διότι δεν είναι βέβαιος ότι ο νόμος είναι αντισυνταγματικός στην ολότητά του, αλλά 
μέρος του νόμου.  Και στην επόμενη παράγραφο, η οποία ξεκινά από την σελίδα τρία και πάει στην τέσσερα, να 
γίνει η εξής διόρθωση: «Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή ζήτησε από την αρμόδια υπουργό να λάβει 
σχετική γνωμάτευση από τη Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας για το κατά πόσο έχει κριθεί ο νόμος ως 
αντισυνταγματικός και αν μπορεί να επέλθει οποιαδήποτε τροποποίηση επί αυτού».  Ήταν αυτά που ζητήσαμε 
και είχαμε πάρει γνωμάτευση και από την Εισαγγελία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Να γίνουν οι διορθώσεις. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Τώρα επί της ουσίας.  Πρέπει να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι, μετά την απόφαση του Ανώτατου Δικαστηρίου, 
υπήρξε ένα σοβαρό κενό.  Εμείς είμαστε πεπεισμένοι και σήμερα ότι δεν είναι θέμα της νομοθεσίας που υπάρχει 
το πρόβλημα.  Διότι σήμερα η υφιστάμενη νομοθεσία δίνει τη δυνατότητα στον εκάστοτε Υπουργό να ρυθμίσει 
τα ωράρια των καταστημάτων και τις τουριστικές περιοχές με κανονισμούς.  Εκείνο που έκανε η Βουλή πριν, 
αφαίρεσε το διάταγμα και εισήγαγε τους κανονισμούς.  Αλλά, όταν έφερε η κυβέρνηση κανονισμούς, ήταν 
αυτούσιοι με το περιεχόμενο του διατάγματος -δηλαδή δεν άλλαζαν τίποτε- με αποτέλεσμα να υπάρξει το 
συγκεκριμένο πρόβλημα.   

 Είπε και ο κ. Περδίκης και το επαναλαμβάνω, το είπε και στην επιτροπή Εργασίας η Υπουργός.  «Δε 
διαφωνώ», λέει, «με τη ρύθμιση που πάτε να κάμετε, δηλαδή να μου δώσετε πίσω τα διατάγματα, όμως είναι 
πολιτική απόφαση.»  Αυτό τι θέλει να μας πει;  Και την αλλαγή να κάμουμε, το αποτέλεσμα θα είναι το ίδιο.  
Μακάρι να μας διαψεύσουν!  Μακάρι, έστω και με το ότι θα τους επιστρέψουμε πίσω τα διατάγματα, θα έρθουν 
να δώσουν λύση σε αυτό το πολύ σοβαρό πρόβλημα που αντιμετωπίζουμε και αντιμετωπίζει η συντριπτική 
πλειοψηφία των μικρομεσαίων επιχειρήσεων.  Είναι στον αναπνευστήρα, κύριε Πρόεδρε.  Πρέπει να συμβάλουμε 
και αν υπάρχει θέληση, ιδού η Ρόδος, ιδού και το πήδημα. 

 Εμείς ως ΑΚΕΛ, παρά το ότι πιστεύουμε ότι υπάρχει και σήμερα τρόπος να λυθεί, θα αφαιρέσουμε και 
αυτό το επιχείρημα από την κυβέρνηση, θα συνηγορήσουμε, θα στηρίξουμε την πρόταση νόμου.   

 Επίσης θέλω να πω ότι έχουμε καταθέσει και μια τροπολογία, μια και έχω το λόγο να πω και επ’ αυτού.  
Με βάση τον υφιστάμενο νόμο λειτουργούν συμβουλευτικές επιτροπές σε κάθε επαρχία.  Έχουμε και εδώ 
παράπονα από τους συμμετέχοντες ότι δυστυχώς δε λαμβάνονται υπόψη.  Γι’ αυτό ζητούμε να γίνει μια 
τροποποίηση στο νόμο, ώστε ο εκάστοτε υπουργός να λαμβάνει σοβαρά υπόψη τις εισηγήσεις και προτάσεις 
των συμβουλευτικών επιτροπών.  Με αυτό πιστεύουμε θα ενισχυθεί η γνώμη και η άποψη των συμβουλευτικών 
επιτροπών, θέλοντας να ελπίζουμε ότι θα δίνεται περισσότερη βαρύτητα από τον εκάστοτε υπουργό στις θέσεις 
τους.    

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς δεν έχουμε πρόβλημα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν έχετε πρόβλημα;  Ένα λεπτό, γιατί είναι διαδικαστικό το θέμα.  Τι; 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Άγγελο Βότση) 
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 Είναι τροπολογία, μπορείτε να την ψηφίσετε, αν συμφωνάτε. 

 Ο κ. Μαυρίδης. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Το πρώτο πράγμα που ήθελα να πω είναι ότι το ωράριο των καταστημάτων… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, σας παρακαλώ!  Αν θέλετε, να πάρετε το λόγο να μιλήσετε. 

 O κ. Μαυρίδης. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ να επιβάλετε την τάξη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ενδοκομματικά να κάμετε καλά, κύριε Μαυρίδη. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Το πρώτο πράγμα που ήθελα να πω είναι ότι το ωράριο των καταστημάτων δεν πρέπει να είναι εργαλείο 
στα χέρια της κάθε κυβέρνησης να το αλλάζει για δικούς της λόγους, είτε αυτοί είναι ιδεολογικοί, είτε 
συμφεροντολογικοί, είτε οποιοιδήποτε άλλοι λόγοι.  Το ωράριο των καταστημάτων πρέπει να είναι σταθερό και 
να είναι πάντοτε το ίδιο.  Διότι η σταθερότητα στην οικονομία είναι βασικός παράγοντας για ανάπτυξη, ενώ η 
αβεβαιότητα προκαλεί μείωση της οικονομικής δραστηριότητας και της ανάπτυξης. 

 Δεύτερον, από τον καιρό που έχει φιλελευθεροποιηθεί, διευρυνθεί το ωράριο και η απασχόληση έχει 
αυξηθεί και οι επιχειρήσεις του λιανικού εμπορίου έχουν αυξηθεί και αν πάω πίσω στο τι έλεγαν τότε οι φίλοι 
συνάδελφοι -ήμουν και εγώ στην αίθουσα- έλεγαν ότι λόγω της φιλελευθεροποίησης του ωραρίου και όχι λόγω 
της κρίσης που είχε προκληθεί το 2013, έχουν κλείσει ξέρω ’γώ πόσα περίπτερα, πόσοι φούρνοι, πόσα 
καταστήματα λιανικού εμπορίου.  Να σας πω ότι έχω κάμει την έρευνά μου, διότι πάντοτε μιλώ με επιχειρήματα, 
και έχουν αυξηθεί!  Έχουν αυξηθεί και τα καταστήματα και τα περίπτερα και οι φούρνοι και έχει αυξηθεί και η 
απασχόληση!  Και η κυβέρνηση, προς τιμή της, επειδή, ναι, υπήρχε θέμα εκμετάλλευσης των εργαζομένων, το 
οποίο προϋπήρχε όμως, έχει φέρει και περάσει νομοθεσία, την οποία όλοι μας ψηφίσαμε που κατοχυρώνει και 
διασφαλίζει τα δικαιώματα των εργαζομένων για πενθήμερη εργασία και οτιδήποτε πέραν αυτού, πληρώνεται 
διπλά.  Αυτά τα πράγματα είναι πραγματικότητες και όχι εικασίες και όχι να λέει εδώ μέσα ο καθένας ότι θέλει.  
Έχουμε στοιχεία.  Υπάρχουν στοιχεία και να χρησιμοποιούμε τα σωστά επιχειρήματα.   

 Πέραν τούτου όμως, ο φίλος μου ο Άγγελος μίλησε για χάος.  Εγώ δεν βλέπω χάος στην αγορά.  Βλέπω 
μία απόλυτη αρμονία.  Ο κόσμος αγκάλιασε το νέο ωράριο και είναι πολύ ευχαριστημένος και, αν δεν ήθελε, 
Άγγελε, ο κόσμος να ψωνίζει Κυριακή, δε θα πήγαινε να ψωνίζει Κυριακή.  Και όμως είναι η πιο busy μέρα της 
εβδομάδας.  Και προσφέρει το νέο ωράριο περισσότερο ανταγωνισμό, χαμηλότερες τιμές, πολύ καλύτερη 
ποιότητα εξυπηρέτησης και προϊόντα και μεγαλύτερη ποικιλία.  Αν θέλετε να δείτε τα συμφέροντα που 
εξυπηρετούνται, δεν είναι τα συμφέροντα μερικών.  Διότι στο λιανικό εμπόριο, όπως, γνωρίζετε… Εντάξει, 
μπορώ να μιλώ για ώρες… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είμαι σίγουρος. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Είμαι και καθηγητής εγώ, ξέρετε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άρα, άφησ’ το ως δαμαί. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Αλλά, αν θέλετε να συντομεύσω… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι δε θέλεις να μιλάς για ώρες. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 
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 Αν θέλετε να συντομεύω, τουλάχιστον εγώ μιλώ… 

 Λοιπόν, εξυπηρετούμε, αγαπητοί μου, τα συμφέροντα πρωτίστως των καταναλωτών.  Αυτούς πρέπει να 
βλέπουμε.  Τη μεγάλη ομάδα που έχει αδύνατη φωνή, όχι τις μικρές ομάδες που έχουν δυνατή φωνή.  Να 
βλέπουμε τους καταναλωτές που απολαμβάνουν αυτή τη στιγμή και περισσότερη ποικιλία προϊόντων και 
χαμηλότερες τιμές, απολαμβάνουν και καλύτερη ποιότητα.  Να βλέπουμε τα συμφέροντα των εργαζομένων, της 
μεγάλης ομάδας, όπου έχει αυξηθεί στο λιανικό εμπόριο η απασχόληση.  Εντάξει, είναι και οφθαλμοφανές, δε 
χρειάζεται να σας τα πω αυτά.  Η ανεργία έχει πάει από το 17% στο 7%, θα πηγαίναμε και πιο κάτω αν δεν ήταν 
ο κορωνοϊός.  Και να βλέπουμε τα συμφέροντα της ανάπτυξης της οικονομίας.  Αν μου φέρετε αποδεικτικά 
στοιχεία ότι λόγω του ωραρίου έχουν κλείσει τόσες και τόσες επιχειρήσεις, εγώ εννά ’ρθω απ’ εκεί.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Μαυρίδη. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Εννά ’ρθω μαζί σας! 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  Να σε προλάβω, μήπως τζιαι πάεις μαζί τους.  Να σε σταματήσω ως δαμαί. 

 Ο κ. Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Βέβαια εδώ, κύριε Πρόεδρε, δεν κάνουμε ακαδημαϊκή συζήτηση.  Η συζήτηση είναι πολιτική.  Μεταξύ 
όλων αυτών που μας ανέλυσε ο αγαπητός μου Μάριος προηγουμένως παραδέχτηκε μία αλήθεια, ότι η Κυριακή 
είναι η πιο busy μέρα.  Ποιοι κερδίζουν απ’ αυτή την busy μέρα;  Φυσικά όσοι είναι ανοικτοί και φυσικά τα μεγάλα 
πολυκαταστήματα.  Και εμείς, αγαπητέ μου Μάριε, δε θέλουμε να κερδίζουν οι λίγοι τα πολλά, αλλά οι πολλοί 
λιγότερα.  Και ενδεχομένως αυτή τη στιγμή, που πιστεύω θα επιστρέψουν σε λίγο πίσω στο Υπουργείο Εργασίας 
τα διατάγματα, είναι η πιο κατάλληλη στιγμή, για να υπάρξει αλλαγή και στην κυβερνητική πολιτική, για να 
στηριχθούν στη μετά τον κορωνοϊό εποχή, όπως και αν εξελιχθεί η παραπέρα πορεία, οι μικρές, οι πολύ μικρές 
και οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις, ιδιαίτερα του λιανικού εμπορίου.  Και, επειδή η κυβέρνηση, όπως είπε και ο κ. 
Περδίκης, έδειξε ευαισθησία, στήριξε αυτές τις επιχειρήσεις και θα συνεχίσει να τις στηρίζει όσο χρειάζονται, ας 
ολοκληρώσει αυτό τον κύκλο της προσπάθειάς της επιστρέφοντας πίσω την Κυριακή στους εργαζόμενους και 
στους καταναλωτές.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και εγώ θα επιδιώξω να μιλήσω πολιτικά και όχι ακαδημαϊκά και κυρίως να μιλήσουμε με 
τα γεγονότα.  Είναι αλήθεια ότι δεν πρέπει να έχουμε συνεχείς μεταβολές στην οικονομία, αλλά χρειάζεται μία 
σταθερότητα.  Η αλήθεια όμως είναι ότι τη σταθερότητα που υπήρχε για πάρα πάρα πολλά χρόνια, κύριε 
Μαυρίδη, την ανέτρεψε αυτή η κυβέρνηση και έφερε κάτι εντελώς καινούριο για τους δικούς της λόγους.  Οπόταν 
αυτή είναι η πρώτη απάντηση.   

 Ο κ. Μαυρίδης βάφτισε την αναρχία που έχει δημιουργηθεί σε αρμονία.  Αυτό που έχουμε είναι αναρχία, 
δεν είναι αρμονία, και πάλι για να εξυπηρετηθούν συγκεκριμένα συμφέροντα.  Επικαλέστηκε τους μικρομεσαίους.  
Οι μικρομεσαίοι, από την ώρα που αποφασίστηκαν τα συγκεκριμένα μέτρα από την κυβέρνηση, διαμαρτύρονται 
έντονα και είναι γι’ αυτό που είμαστε σήμερα εδώ και συζητούμε, για να είμαστε ακριβείς.  Τελικά δεν ξέρουν το 
συμφέρον τους ή η έγνοια σας είναι να εξυπηρετηθούν και σ’ αυτή την περίπτωση -και είναι ένα κλασικό 
παράδειγμα- τα συμφέροντα των πολύ μεγάλων επιχειρήσεων, μίας χούφτας πολύ μεγάλων επιχειρήσεων, στο 
λιανικό εμπόριο;  Διότι αυτό είναι που καθοδήγησε τα βήματα της κυβέρνησης και αυτό καθοδηγεί τα βήματα της 
κυβέρνησης μέχρι σήμερα, όχι μόνο τότε που λήφθηκε η απόφαση.   

 Η πρόβλεψή μας δυστυχώς είναι ότι τίποτε δε θα αλλάξει, διότι προσχήματα είναι που επικαλείται η 
κυβέρνηση.  Μακάρι να εφαρμόσει τη νέα νομοθεσία.  Πολύ φοβούμασταν…  Το είπε και ο συνάδελφος ο 
Ανδρέας Φακοντής…  Καθόλου δεν ελπίζουμε.  Μακάρι να διαψευσθούμε ότι θα υπάρξει αλλαγή πολιτικής.  Για 
να υπάρξει αλλαγή πολιτικής, πρέπει να υπάρξει αλλαγή κυβέρνησης και αυτό αργεί.  Τουλάχιστον για τα 
επόμενα τρία χρόνια δε νομίζουμε ότι θα συμβεί.  Να αλλάξει η πολιτική, εννοώ.  Η κυβέρνηση…  Να μην πάμε 
σε άλλα πράγματα. 

 Επικαλέστηκε τους εργαζόμενους.  Κάποιοι από εμάς και φαντάζομαι και από εσάς, συνάδελφοι, πάτε 
στις υπεραγορές.  Ε, από την ημέρα που λήφθηκε αυτό το μέτρο, οι εργαζόμενοι στις υπεραγορές μας λένε 
«διαλύετε τις οικογένειές μας», «διαλύετε τις οικογένειές μας».   
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ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Μα ποιοι σου τα λένε αυτά τα πράγματα;   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κάποιοι που έχουν παρανοήσει, αλλά είναι εργαζόμενοι, κύριε Μαυρίδη, προφανώς.  Διότι μιλούν οι ίδιοι 
για τον εαυτό τους και όχι εσείς.  Οι ίδιοι για τον εαυτό τους.  Αμέτρητες περιπτώσεις.  Και ιδιαίτερα εκείνη την 
περίοδο πήγαινα σε τρεις υπεραγορές, έτσι για να ξέρετε, και έβρισκα εργαζόμενους και μέσα στις τρεις, πέραν 
τζιείνους που βρίσκαμε εκτός.  Και τους εκπροσώπους τους, εννοείται.  Διότι ποιος μπορεί να μιλά εκ μέρους 
των εργαζομένων;  Νομίζω οι συνδικαλιστές.  Και η θέση των συνδικαλιστικών οργανώσεων ήταν ξεκάθαρη.  
Αλλά εσείς νομίζετε ότι μπορείτε να μιλάτε καλύτερα και να εκφράζετε τα συμφέροντα τους.  Λοιπόν, οι μόνοι 
που είναι ευχαριστημένοι με το μέτρο τούτο είναι μία χούφτα πολύ μεγάλων επιχειρήσεων στο λιανικό εμπόριο.   

 Και βεβαίως έχετε δίκαιο σε κάτι άλλο.  Πρέπει να το παραδεχτώ.  Ότι αγκαλιάστηκε από μία μερίδα 
καταναλωτών.  Μα εν λογικό!  Είναι λογικό!  Οι καταναλωτές θα ήθελαν να βλέπουν και τις βιτρίνες των 
αυτοκινήτων να δουλεύουν είκοσι τέσσερις ώρες το εικοσιτετράωρο και να μπορούν να μπαίνουν να αγοράζουν 
αυτοκίνητα και Σάββατα και Κυριακή.  Θα ήθελαν και οι τράπεζες επίσης, αν μεν έν’ είκοσι τέσσερις ώρες το 
εικοσιτετράωρο με εξυπηρέτηση στα ταμεία, να δουλεύουν είκοσι ώρες το εικοσιτετράωρο.  Καταναλωτές είναι.  
Να δουλεύκουμεν ούλλοι είκοσι τέσσερις ώρες το εικοσιτετράωρο, για να ξεπεράσουμε και τα παιδιά του Σικάγο, 
κύριε Μαυρίδη!  Για να εξυπηρετούμε την κατανάλωση, λοιπόν, την ώρα που η συντριπτική πλειοψηφία των 
χωρών της Ευρώπης, οι πιο μεγάλες οικονομίες, καπιταλιστικότατες, έχουν ρυθμισμένα ωράρια, με εξαίρεση 
εμάς, και κλείνουν τις Κυριακές τα ευλοημένα!  Να τα θυμίσουμε τζιαι τούτα.  Εμείς είμαστε οι πιο ακραίοι 
νεοφιλελεύθεροι, γιατί έχουμε μία ακραία νεοφιλελεύθερη κυβέρνηση, βέβαια, και δεν είναι καθόλου έκπληξη 
αυτό που συμβαίνει.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μυριάνθους. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Και εμείς ως ΕΔΕΚ θα ψηφίσουμε τη συγκεκριμένη πρόταση νόμου.  Θεωρούμε φυσικά ότι το τι υπήρχε 
μέχρι σήμερα από πλευράς κυβέρνησης ήταν προφάσεις εν αμαρτία.  Είτε με κανονισμούς είτε με διατάγματα, 
το συγκεκριμένο ζήτημα θα μπορούσε να επιλυθεί.  Και θα πω και το εξής παράδειγμα ως αντιπαραβολή στο τι 
έχει λεχθεί από το συνάδελφο τον κ. Μαυρίδη:  Είχαν κλείσει τις Κυριακές τα πολυκαταστήματα στον κορωνοϊό.  
Δε νομίζω ότι πείνασε κανένας ή δε βρήκε άλλη ημέρα να πάει να ψωνίσει.  Το αντίθετο.  Από την άλλη θα πω 
το εξής:  Στην κυπριακή αγορά το λιανικό εμπόριο είναι περίπου €4 δις, άρα αυτό είτε μοιραστεί σε πέντε μέρες 
ή έξι μέρες τη βδομάδα είτε μοιραστεί σε 100 000 επιχειρήσεις είτε 50 000 επιχειρήσεις, η πίτα δεν αυξάνεται.  
Αυτό που είναι βασικό και που πρέπει να δούμε δεν είναι το θέμα των ωραρίων των καταστημάτων μόνο, αλλά 
και το θέμα των τουριστικών περιοχών, που εκεί είναι κατά κύριο λόγο που επηρεάζεται η αύξηση του κύκλου 
εργασιών.  Ποιες είναι οι τουριστικές περιοχές οι οποίες πρέπει να καθοριστούν, ώστε να λειτουργούν με 
διαφορετικό ωράριο;   Άρα, όλα αυτά τα ζητήματα είναι εκεί που θα πρέπει να ρυθμιστούν και όχι με διαφορετικό 
φακό.   

 Ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο λόγος που προσυπέγραψα αυτή την πρόταση νόμου, είναι γιατί αυτό το ζήτημα πριν 
από την παρούσα κυβέρνηση και για πάρα πολλά χρόνια, από το 2005, ήταν ρυθμισμένο με τη σύμφωνο γνώμη 
όλων των εμπλεκομένων, ΚΕΒΕ, ΟΕΒ, μικροκαταστηματαρχών, ΠΟΒΕΚ, και βεβαίως και των συντεχνιών που 
εκπροσωπούσαν τους εργαζόμενους.  Ομόφωνα συμφωνημένα και τα ωράρια και τα προϊόντα που πωλούσαν 
τα διάφορα ήδη καταστημάτων, περίπτερα, μπακάλικα, υπεραγορές.  Όλα αυτά άλλαξαν, γιατί άλλαξε η 
φιλοσοφία της κυβέρνησης και μπήκαμε στην πολιτική της απορρύθμισης.  Ουσιαστικά η κυβέρνηση 
απορρύθμισε και αυτή την αγορά και βεβαίως αυτό είναι σε βάρος, φυσιολογικά, των πολύ μικρών καταστημάτων 
και ιδιαίτερα αυτών που είναι οικογενειακά καταστήματα.  Η καταναλωτική δύναμη δεν αυξάνει επειδή είναι και 
την Κυριακή ανοικτά ή και μέχρι τα μεσάνυχτα ανοικτά τα καταστήματα.  Οι καταναλωτές ξοδεύουν στις τριάντα 
μέρες του μήνα τα λεφτά που έχουν διαθέσιμα.  Αν δε θα τα ξοδέψουν την Κυριακή, γιατί είναι κλειστά τα 
καταστήματα, θα τα ξοδέψουν τις υπόλοιπες μέρες της βδομάδας.   

 Πώς όμως προωθείται ο ανταγωνισμός στον οποίο αναφέρθηκε ο κ. Μαυρίδης;  Πώς μπορεί μία 
οικογενειακή επιχείρηση που εργάζεται η μητέρα και η κόρη ή το ζευγάρι και δεν μπορεί να προσλάβει 
υπαλλήλους να ανταγωνιστεί μία αλυσίδα καταστημάτων η οποία απασχολεί πενήντα ή εκατό εργαζόμενους;  
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Κατά συνέπεια, οι οικογενειακές επιχειρήσεις είχαν να επιλέξουν είτε να πλήξουν το οικογενειακό περιβάλλον και 
την οικογένειά τους εργαζόμενοι επτά μέρες τη βδομάδα για να κρατήσουν ανοικτό το κατάστημα ή να κλείσουν 
τις Κυριακές, όπως και έκαναν πάρα πολλοί, η πλειοψηφία, για να διατηρήσουν τις οικογενειακές τους σχέσεις.   

 Θα διαφωνήσω ότι στηρίχθηκαν όσο έπρεπε αυτές οι πολύ μικρές και οι μικρές επιχειρήσεις.  Ναι, από τα 
προγράμματα του Υπουργείου Εργασίας, πρέπει να πω, τώρα με τον κορωνοϊό, ναι, έτυχαν στήριξης μέσω της 
επιδότησης των μισθών των εργαζομένων και ήταν μια καλή στήριξη και τη χαιρετίσαμε.  Απ’ αυτά που θα 
συζητήσουμε στη συνέχεια όμως, από τα προγράμματα του Υπουργείου Οικονομικών, επιτρέψετέ μου να πω 
ότι, όχι μόνο δε στηρίζονται οι πολύ μικρές και οι μικρές επιχειρήσεις με τα €1.300 και τις €2.500, αλλά ουσιαστικά 
γίνεται ένας εμπαιγμός απέναντι στις πολύ μικρές και μικρές επιχειρήσεις με προγράμματα που και πάλι κυρίως 
θα αξιοποιηθούν ή στρέφονται προς αξιοποίηση από τις πολύ μεγάλες επιχειρήσεις.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Νεοφύτου ένατος ομιλητής και μετά δέκατος ομιλητής ο κ. Ανδρέας Κυπριανού και ο κ. Θεοπέμπτου 
δωδέκατος. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ δε θα μιλήσω επί της προτάσεως νόμου.  Απλώς να θυμίσω ότι, εάν υπάρχει αυτή η 
κατάσταση σήμερα, είναι γιατί είχε επιχειρηθεί από τη Βουλή, παρά τις προειδοποιήσεις μας τότε…  Και είναι 
καλά να προσφύγουν στα πρακτικά!  Όταν είχα πει στους συναδέλφους ότι με τον τρόπο που επιχειρείτε να 
ρυθμίσετε τα ωράρια, θα έχετε ένα αποτέλεσμα:  Να μένουν τριακόσιες εξήντα πέντε μέρες ανοικτά, είκοσι 
τέσσερις ώρες το εικοσιτετράωρο.  Κοιτάξετε τα πρακτικά!  Σήμερα θέλετε να διορθώσετε το λάθος σας.  
Κατανοητό.  Πάτε να κάμετε άλλο λάθος.  Από τη μια θέλετε να δώσετε το δικαίωμα στην υπουργό να βγάζει 
διατάγματα, από την άλλη θέλετε να την υποχρεώσετε να λαμβάνει σοβαρά υπόψη τη συμβουλευτική επιτροπή.  
Καραμπινάτο αντισυνταγματικό!  Απλώς ήθελα να πω τούτα τα λόγια, όχι για να μπω στα θέματα φιλοσοφίας και 
επιχειρημάτων, αλλά για να υποδείξω να μην κατηγοράτε την κυβέρνηση για τούτα τα νεοφιλελεύθερα, γιατί ήταν 
αποτέλεσμα των δικών σας νομοθετικών πράξεων! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ανδρέας Κυπριανού και θα βάλω τον κ. Θεοπέμπτου πριν τον κ. Μαυρίδη, διότι δευτερολογεί ο κ. 
Μαυρίδης και πάμε στις δώδεκα παρεμβάσεις σύνολο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγνοούμε θεωρώ ότι η λειτουργία των καταστημάτων τις Κυριακές μετά το 2013 και την 
τεράστια οικονομική κρίση του τόπου έδωσε θέση εργασίας σε πάρα πολλούς συμπατριώτες μας που είχαν τότε 
μηδενικό εισόδημα.  Ξέρετε, αυτή η εντύπωση του ότι έξι μέρες την εβδομάδα τα μικρά καταστήματα μπορούν 
να ανταγωνιστούν τα μεγάλα, αλλά επτά δεν μπορούν, είναι μία θεωρία χωρίς βάση.  Ο καταναλωτής βλέπει 
ποιότητα, βλέπει ανταγωνιστικές τιμές και αποφασίζει από που θα ψωνίσει είτε έξι ημέρες είναι ανοικτό ένα 
κατάστημα είτε επτά και δεν απαγορεύει σε κανένα κανένας να ανοίξει και το μικροκατάστημα την Κυριακή.  
Εξάλλου, επειδή παλιά έζησα ως δημοτικός σύμβουλος στο δήμο της Λεμεσού, μέγα πρόβλημα ήταν ότι ήταν 
κλειστές οι εμπορικές οδοί την Κυριακή και κατέβαιναν κρουαζιερόπλοια με χίλιους τουρίστες και τα καταστήματα 
ήταν υποχρεωτικά κλειστά.  Και ξεκινήσαμε να καθορίζουμε τουριστικές περιοχές και εβάλλαμεν τες ως ένα 
σημείο και μας κατηγορούσε η αντιπολίτευση «ξέρετε, εβάλετε ως τζιείνο το σημείο την τουριστική ζώνη, γιατί 
κόφκει μέσα το τάδε μεγάλο κατάστημα του τάδε επιχειρηματία».  Επιάναν μας εμπορευόμενοι και 
καταστηματάρχες και ελέαν μας «καλά έννεν διάκριση τούτο;  Εγώ εν είμαι τουριστική ζώνη;  Ο Άγιος Τύχωνας, 
η Γερμασόγεια;  Εγώ που είμαι στα χωριά και έρχονται οι τουρίστες την Κυριακή με τα λεωφορεία, έννεν 
τουριστικός προορισμός;»  Η Κύπρος έσιει κομμάθκια που έν’ τουριστικά τζιαι κομμάθκια που δεν είναι 
τουριστικά;  Για όνομα του Θεού!  Προσπαθούμε να μειώσουμε τα έσοδα από τον τουρισμό περιορίζοντας τις 
τουριστικές περιοχές μόνοι μας;   

 Είναι ξεκάθαρο και βασικά το μόνο κεντρικό επιχείρημα που έχω ακούσει είναι το θέμα της οικογένειας και 
του εκκλησιασμού και χαίρομαι, γιατί το ΑΚΕΛ θέλει ιδιαίτερα να προστατεύσει το θεσμό της οικογένειας και τον 
εκκλησιασμό την Κυριακή το πρωί.  Γι’ αυτό πιθανόν η υπουργός να μελετήσει το θέμα να ξεκινά το ωράριο την 
Κυριακή από η ώρα 11.00, για να εκκλησιάζονται οι πολίτες.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ένα διαδικαστικό θέμα. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Με όλο τον σεβασμό, επειδή η πρόταση νόμου έχει να κάμει με την αρμοδιότητα και την εκχώρηση της 
εξουσίας στην υπουργό να εκδώσει ένα διάταγμα και να ρυθμίσει το θέμα, και έχει μία ώρα που συζητάμε το 
περιεχόμενο αυτού του διατάγματος, αντί να συζητάμε αν πρέπει να έχει η υπουργός αυτή την αρμοδιότητα ή 
όχι.   

 Όλα αυτά τα ενδιαφέροντα επιχειρήματα που ακούμε νομίζω πρέπει να τεθούν ενώπιον της υπουργού, 
εάν αποφασίσουμε να της δώσουμε την αρμοδιότητα.  Εάν πείσουμε την υπουργό της κυβέρνησης του 
Δημοκρατικού Συναγερμού να αλλάξει την ισχύουσα κατάσταση, θα το πράξει, αν δεν την πείσουμε, δε θα το 
πράξει και εκείνη είναι που θα αποφασίσει.  Άρα, γιατί συζητάμε εδώ και μια ώρα για το τι περιλαμβάνει αυτό το 
διάταγμα, αφού δε γνωρίζουμε ακόμα τι επαφές έχει κάμει η υπουργός, με ποιους έχει μιλήσει, ποιους θα δει και 
τι ακριβώς θα αποφασίσει. 

 Σήμερα η συζήτηση είναι κατά πόσο πρέπει να έχει αυτή την αρμοδιότητα.  Κατανοητό να το συζητήσουμε, 
αλλά νομίζω τα υπόλοιπα επιχειρήματα, ας τα αφήσουμε για τη χρονική στιγμή που θα συζητήσουμε 
ενδεχομένως και σε επίπεδο Βουλής το περιεχόμενο του διατάγματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Εγώ θεωρώ ότι εξαντλήθηκε κιόλας η συζήτηση, αλλά από την άλλη δεν μπορώ να σταματήσω κανέναν 
συνάδελφο, αν επιμένει ότι, αν πει περισσότερα, θα κερδίσει έδαφος η άποψή του. 

 Να θεωρήσουμε ότι αποσύρεστε και να κλείσουμε τη συζήτηση; 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό, κύριε Μαυρίδη. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Όχι, δε θα μιλήσω, θα πω κάτι μόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, ένα λεπτό.  Αν θα μιλήσεις εσύ που εννά δευτερολογήσεις, πρέπει να μιλήσουν τζιαι όλοι οι άλλοι.  
Άρα, δεν αποσύρεστε. 

 Ο κ. Θεοπέμπτου. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πολλά σύντομα, τρία θέματα.  

 Το πρώτο θέμα είναι ότι πρέπει να μην ξεχάννουμεν ότι μες τες υπεραγορές ή όλα τα καταστήματα που 
μένουν ανοικτά την Κυριακή έσιει εργαζομένους οι οποίοι πρέπει να δικαιούνται μια ημέρα να είναι σπίτι τους.  
Άμα τους βάλλουμε να είναι σπίτι τους την Τρίτη, που ούλλος ο κόσμος έν’ δουλειά, πότε εννά μείνουν με την 
οικογένειά τους;   

 Το δεύτερο θέμα είναι η δυσκολία των μικρών επιχειρήσεων να ανοίγουν Κυριακές.  Ένας άνθρωπος που 
έσιει ένα κατάστημα πότε εννά πάει σπίτι του;  Πότε, άμα εφτά μέρες την εβδομάδα πρέπει να έν’ τζειαμαί, για 
να έσιει ανοικτό το κατάστημα, γιατί όλος ο άλλος ανταγωνισμός…  Τζιαι είναι ανοικτό το κατάστημα, αλλά δεν 
μπορεί να προσλάβει υπάλληλο; 

 Τζιαι ακόμα ένα θέμα το οποίο έσιει σημασία, αλλά ξέρω ότι εν του δίνει η κυβέρνηση ή οποιοσδήποτε 
στην Κύπρο σημασία.  Έσιει πολλά μεγάλη σημασία στες δημόσιες συγκοινωνίες να υπάρχουν τα μικρά 
καταστήματα στες πόλεις.  Γιατί, όταν έσιει μικρά καταστήματα στες γειτονιές, πηγαίνεις περπατητός τζιαι 
πκιάννεις τα πράματα που θέλεις, έσιεις μεγαλύτερο αριθμό κόσμου ο οποίος δουλεύκει και δε χρειάζεσαι 
αυτοκίνητο.  Όταν στην Κύπρο επιτρέπουμε παντού να ανοίγουν μεγάλα καταστήματα τζιαι πκιάννεις αυτοκίνητο, 
για να γεμώννεις τσάντες τζιαι να φορτώνεσαι, πώς θα φέρουμε τες δημόσιες συγκοινωνίες;  Πώς θα 
προωθήσουμε τη μικρή οικονομία στες γειτονιές, για να αναπτυχθούν;  Γι’ αυτό θωρούμε να ερημώνονται τόποι 
ολόκληροι.  Θέλετε να σας πάρω στη Λευκωσία που χάθηκε το εμπορικό κέντρο, γιατί ανοίξαν καταστήματα 
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περιμετρικά τζιαι εδώκαμέν τους την ευκαιρία να λειτουργούν εφτά μέρες την εβδομάδα, ’πού το πρωί ως τη 
νύχτα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Γιώργος Παπαδόπουλος. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Θα είμαι πολύ σύντομος, κύριε Πρόεδρε. 

 Έχουν δίκαιο ότι αυξήθηκε ο αριθμός των εργαζομένων ειδικά την Κυριακή.  Αλλά η αλήθεια είναι ότι δεν 
είναι συμπατριώτες μας όπως τους έχουν περιγράψει από τον Δημοκρατικό Συναγερμό.  Είναι οτιδήποτε άλλο 
εκτός ’πού Ελληνοκύπριοι.  Και η αλήθεια είναι ότι οι μισθοί που παίρνουν είναι περίπου δύο με τρία ευρώ την 
ώρα.  Αν είναι αυτά που θέλουμε, για να αναπτύξουμε την οικονομία, λυπούμαι πολύ! 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είπα έτσι πράμα εγώ.  Εγώ είμαι υπέρ όλων των εργαζομένων, ανεξαρτήτως 
εθνικότητας και φυλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εννά έρτει και η ώρα σου εσένα, κύριε Μαυρίδη, ξανά! 

 Ο κ. Σοφοκλέους. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Με όλο τον σεβασμό, ένας από τους λόγους που ο κόσμος μάς γυρίζει την πλάτη είναι ότι μιλούμε με 
συνθήματα και όχι με στοιχεία.  Ο κ. Παπαδόπουλος είπε ότι μπήκαμε στην ουσία του θέματος, μα ο κ. Βότσης 
δίπλα του μας είπε ότι φέρνουμε αυτό το θέμα γι’ αυτούς τους λόγους και αυτούς είναι που συζητάμε.   

 Ακούμε επί τόση ώρα ότι κλείνουν οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις.  Στις 20 Μαρτίου 2020 έβγαλε 
ανακοίνωση η Στατιστική Υπηρεσία ότι το τέλος του ’18 σε σχέση με το ’13 είχαμε δέκα χιλιάδες περισσότερες 
επιχειρήσεις -κατά το 95% μικρές, με κάτω από δέκα υπαλλήλους- και οι περισσότερες στο χονδρικό και το 
λιανικό εμπόριο, για να απαντήσω και στον κ. Θεοπέμπτου που λέει ότι χρειαζόμαστε περισσότερα μικρά 
καταστήματα.  Και έχει δίκαιο και γι’ αυτό τα έχουμε και είναι με αυτή την πολιτική που τα έχουμε, αυτήν που 
κατηγορείτε.   

 Τέλος, είπε ο κ. Λουκαΐδης ότι αυτό που χρειαζόμαστε είναι αλλαγή κυβέρνησης.  Πηγαίνετε, κύριε 
Λουκαΐδη, μια βόλτα και θα δείτε και δικούς σας ψηφοφόρους να λεν «ευτυχώς που ήσασταν εσείς τούτη τη 
φορά».   

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο τελευταίος ομιλητής πριν από τον κ. Φακοντή, ο κ. Μαυρίδης. 

 Υπάρχει άλλος; 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θα μιλήσω, αν δε θα μιλήσει κανένας άλλος.  Να μην εκληφθεί ως αδυναμία, απλώς δε 
θα μιλήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, όχι, εννά το κανονίσουμε. 

 Ο κ. Φακοντής θέλει να πει κάτι διαδικαστικό. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θα μιλήσω επί της ουσίας.  Επειδή ο κ. Αβέρωφ ανησυχεί ότι η τροπολογία μας πιθανόν 
να δημιουργήσει αντισυνταγματικότητα στη νέα ρύθμιση που πάμε να κάμουμε, θα αφαιρέσουμε και αυτό το 
πρόσχημα από την κυβέρνηση.  Θα αποσύρουμε την τροπολογία μας και ελπίζω μετά την ψήφιση του νόμου να 
ασκήσει την ανάλογη πίεση στο Προεδρικό, ώστε να ρυθμιστεί αυτό το σοβαρό πρόβλημα που ταλαιπωρεί 
χιλιάδες μικρομεσαίες επιχειρήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Άρα, αποσύρεται η τροπολογία. 

 Δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 26 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαοκτώ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας Καταστημάτων και των Όρων 
Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαοκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ εναντίον και καμία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί του Τμήματος Αφερεγγυότητας και Συναφών Θεμάτων Νόμος 
του 2020». 
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 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέσπιση νομοθεσίας, ώστε να ρυθμιστούν οι αρμοδιότητες και η λειτουργία του Τμήματος Αφερεγγυότητας, 
που συστάθηκε με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, στο οποίο μεταφέρονται οι αρμοδιότητες του Επίσημου 
Παραλήπτη του Τμήματος Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη και της Υπηρεσίας Αφερεγγυότητας. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για το 
νομοσχέδιο «Ο περί του Τμήματος Αφερεγγυότητας και Συναφών Θεμάτων Νόμος του 2020»  

Παρόντες: 
 Ανδρέας Κυπριανού, πρόεδρος Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Σάβια Ορφανίδου Άγγελος Βότσης 

 Μιχάλης Σοφοκλέους Μαρίνος Μουσιούττας 
 Κώστας Κώστα Ηλίας Μυριάνθους 

 Χριστάκης Τζιοβάνης Γεώργιος Παπαδόπουλος 
 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 26 Μαΐου και 2 Ιουνίου 2020.  Στην πρώτη 
συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας, του Τμήματος Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη του ίδιου υπουργείου, 
του Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού του ίδιου υπουργείου και της 
Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η θέσπιση νομοθεσίας που να ρυθμίζει τις αρμοδιότητες και τη λειτουργία 
του Τμήματος Αφερεγγυότητας το οποίο συστάθηκε με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου και στο οποίο 
μεταφέρονται οι αρμοδιότητες του Επίσημου Παραλήπτη του Τμήματος Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου 
Παραλήπτη και της Υπηρεσίας Αφερεγγυότητας. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, η λειτουργία του Πλαισίου Αφερεγγυότητας, 
που ψηφίστηκε το 2015 και είχε στόχο τη μείωση των μη εξυπηρετούμενων δανείων, αρχικά είχε ανατεθεί στην 
Υπηρεσία Αφερεγγυότητας και στο Τμήμα Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη.  Κατόπιν όμως 
αξιολόγησης του μοντέλου λειτουργίας του πιο πάνω πλαισίου, διαφάνηκε ότι δεν αξιοποιήθηκε στον 
αναμενόμενο βαθμό και επιπρόσθετα εντοπίστηκαν σοβαρές ελλείψεις και αδυναμίες στον τρόπο λειτουργίας 
του.  Ως εκ τούτου το Υπουργικό Συμβούλιο, με την Απόφασή του με αρ. 87.517 και ημερομηνία 22 Μαΐου 2019, 
αποφάσισε τη σύσταση του Τμήματος Αφερεγγυότητας, το οποίο θα αναλάβει εξ ολοκλήρου τα θέματα του 
Πλαισίου Αφερεγγυότητας, καθώς και των Συμβούλων Αφερεγγυότητας. 

 Όλα τα εμπλεκόμενα μέρη που κλήθηκαν και εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής 
συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του πιο πάνω νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί του 
νομοσχεδίου στο πλαίσιο της συζήτησής του ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Κώστας Κώστα. 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Διαβάζω από τη δεύτερη σελίδα του ερωτηματολογίου που συνοδεύει το νομοσχέδιο:  «Το πλαίσιο 
αφερεγγυότητας ψηφίστηκε το 2015 ως ένα εργαλείο φιλικό προς τον χρεώστη και ο στόχος ήταν η μείωση των μη 
εξυπηρετούμενων δανείων.  Εντούτοις, από το 2015 μέχρι σήμερα η χρήση του πλαισίου παραμένει περιορισμένη.  
Μετά από αξιολόγηση του μοντέλου λειτουργίας του επίσημου παραλήπτη στον οποίο ανατέθηκε η εκτέλεση των 
καθηκόντων και αρμοδιοτήτων της Υπηρεσίας Αφερεγγυότητας, διαφάνηκε ότι υπάρχουν σοβαρές ελλείψεις και 
αδυναμίες στον τρόπο λειτουργίας οι οποίες δεν προάγουν την αποτελεσματική εφαρμογή των διαδικασιών 
αφερεγγυότητας.   
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Συγκεκριμένα, διαφάνηκε ότι δεν υπάρχει οργανωτική δομή, δεν υπάρχουν τυποποιημένες εσωτερικές 
διαδικασίες, το προσωπικό χρειάζεται περισσότερη εκπαίδευση και κατάρτιση, υπάρχει έλλειψη συστημάτων 
αυτοματοποίησης και συστημάτων πληροφορικής, χρειάζεται να γίνει κατάλληλη ενημέρωση τόσο του κοινού όσο 
και των εμπλεκόμενων φορέων, για να διασφαλιστεί αποτελεσματική εφαρμογή των διαδικασιών αφερεγγυότητας, 
απουσιάζει το ρυθμιστικό πλαίσιο του επαγγέλματος των συμβούλων αφερεγγυότητας. 

 Πέντε χρόνια μετά, που τούτη η Βουλή ψήφιζε κάτι τζιαι νόμιζε η Βουλή ότι ψήφιζε ένα εργαλείο για να 
γλιτώνουμε, αν μπορούμε να γλιτώνουμε τους δανειολήπτες ’πού την ασυδοσία των τραπεζών, έρκεται η ίδια η 
κυβέρνηση τζιαι λαλεί μας «ξέρετε, έντζιε λειτούργησε τούντο πράμα».   

Τζιαι το πρώτο ερώτημα είναι:  Καλά, γιατί εχρειαστήκαν πέντε χρόνια, για να έρτουμεν δαμαί σήμερα;  Ο 
κόσμος έξω νόμιζε ότι υπήρχε μια νομοθεσία που θα τον βοηθούσε.  Γιατί εχρειαστήκαν, επαναλαμβάνω, πέντε 
χρόνια, για να το παραδεχτούμε;  Τζιαι ποιος έσιει τούντην ευθύνη;  Ειλικρινά, δηλαδή πέντε χρόνια μετά λέμε ότι 
πρέπει να γίνει κατάλληλη ενημέρωση τόσο του κοινού όσο και των εμπλεκόμενων φορέων;  Είναι απαράδεκτα 
τούντα πράματα τζιαι οι ευθύνες έν’ τεράστιες.  

Βεβαίως, ως κόμμα θα ψηφίσουμε το νομοσχέδιο, αλλά στέλνουμε ένα μήνυμα στην κυβέρνηση, ότι τούτη 
η αλλαγή που εννά γίνει σήμερα δε θα είναι απλά μια αλλαγή στον τίτλο, αντί υπηρεσία να ονομάζεται «Τμήμα 
Αφερεγγυότητας», τζιαι να είναι κάτω ’πού το ίδιο υπουργείο πάλαι, το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και 
Βιομηχανίας.  Αλλά τουλάχιστον ότι, έστω και εκ των υστέρων, έστω τζιαι τωρά, η κυβέρνηση εννά κάμει τούτα ούλλα 
που λέει ότι πέντε χρόνια δεν έγιναν.   

Μακάρι τελικά, αγαπητέ Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να μην έχουμε απλώς μια αλλαγή πά’ στην 
ταμπέλα.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, αντιλαμβάνομαι. 

 Ναι, ο κ. Κυπριανού. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πάρα πολύ σύντομα, γιατί συμφωνώ με αυτά τα οποία έχει πει ο αγαπητός Κώστας Κώστα, 
ότι όντως δε λειτούργησε στον βαθμό που θα έπρεπε να λειτουργήσει το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας και γι’ αυτό 
ακριβώς η κυβέρνηση δημιουργεί το τμήμα το συγκεκριμένο, να συγκεντρώσει όλες τες υπηρεσίες, να ενημερωθούν 
σωστά οι πολίτες επιτέλους, για να εκμεταλλευτούν αυτό το εργαλείο το οποίο έχει δώσει η Βουλή των 
Αντιπροσώπων και δυστυχώς ίσως λόγω άγνοιας μένει ανεκμετάλλευτο από τους πολίτες. 

 Μετά την ψήφιση του νομοσχεδίου θεωρώ ότι θα έχουμε κι εμείς ρόλο ως Βουλή να δημιουργήσουμε, αν 
θέλετε, το πλαίσιο ενημέρωσης των πολιτών, τι εστί Πλαίσιο Αφερεγγυότητας, για να μπορούν να χρησιμοποιούν 
αυτό το εργαλείο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Θεολόγου. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Πάω ξανά στο συγκεκριμένο νομοσχέδιο, στην τελευταία σελίδα του νομοσχεδίου, για τις επιφυλάξεις όσον 
αφορά την εφαρμογή του νόμου, και λέει το άρθρο 8(1) και (2) κατ’ επέκταση:   

«8.-(1) Οι διατάξεις του παρόντος Νόμου δεν επηρεάζουν οποιοδήποτε διάταγμα, κανόνα, κανονισμό, 
διορισμό, μεταβίβαση, επιβάρυνση, υποθήκη, συμβόλαιο ή συμφωνία που συνάφθηκε, ψήφισμα που εγκρίθηκε, 
εντολή που δόθηκε, διαδικασία που λήφθηκε, έγγραφο που εκδόθηκε ή οτιδήποτε έγινε με βάση οποιοδήποτε 
προηγούμενο νομοθέτημα που ίσχυε πριν από την έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου». 

Και η ρήτρα δύο του νόμου που λέει ότι όλα αυτά τα οποία ανέφερα προηγουμένως «οτιδήποτε είναι σε 
ισχύ κατά τον χρόνο έναρξης του παρόντος Νόμου, συνεχίζει να ισχύει και στην έκταση στην οποία δυνατόν να γίνει 
αυτό, λογίζεται ότι έχει εκδοθεί, ψηφιστεί, δοθεί, ληφθεί, γίνει ή εκτελεστεί με βάση τις διατάξεις του παρόντος 
Νόμου». 

Δεν ξέρω πόσοι συνάδελφοι μέσα σε αυτό το δωμάτιο γνωρίζουν πώς εκδίδονται τα διατάγματα όσον αφορά 
διορισμό παραλήπτη.  Διότι δεν υπάρχει κάποιος νόμος που να διέπει τη διαδικασία ότι και στο δικαστήριο δεν 
μπορεί κανένας δανειολήπτης ή καμία επιχείρηση που ετοιμάζει μια τράπεζα να βάλει παραλήπτη ή διαχειριστή δεν 
μπορεί να διεκδικήσει οποιαδήποτε δικαιώματά της και με τούτη τη διάταξη του νόμου θεωρείται ότι έχει δοθεί 
νομότυπα και με βάση τους κανονισμούς και τις διατάξεις του συγκεκριμένου νόμου.  Ποιους κανονισμούς;  Ποιες 
διατάξεις;  Με τι δεδομένα και με τι κανονισμό έρχεται και διορίζει ο Έφορος Εταιρειών και κατ’ επέκταση με βάση τα 
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ομόλογα κυμαινόμενης επιβάρυνσης πάνω σε επιχειρήσεις παραλήπτες ή διαχειριστές;  Με κανέναν απολύτως 
νόμο.  Και δεν μπορεί κανένας απολύτως νόμος να ελέγξει τη νομιμότητα των διορισμών.   

Άρα, αν θέλουμε να προστατεύσουμε και τους δανειολήπτες και τις επιχειρήσεις που βρεθήκαν εκτεθειμένοι 
-και είναι πάρα πολλές οι επιχειρήσεις που βρεθήκαν εκτεθειμένες απέναντι σε τούτη την καταχρηστική πρακτική 
των τραπεζών να διορίζουν διαχειριστές ή παραλήπτες- είναι ο νόμος που προσπαθούμε αυτή τη στιγμή να 
ψηφίσουμε.   

 Οπόταν, ίσως να το ξανασκεφτούμε καλύτερα και να πάρουμε και περισσότερο χρόνο να δούμε και άλλες 
ρυθμίσεις του πλαισίου αφερεγγυότητας που έπρεπε να έρθουν να αλλάξουν όσον αφορά τα Διατάγματα Απαλλαγής 
Οφειλών (ΔΑΟ), που, όπως καλά είπε ο συνάδελφος ο κ. Κώστας Κώστα, έχει πέντε χρόνια και ακόμα 
ταλαιπωρούνται στα δικαστήρια να βγάλουν ένα διάταγμα απαλλαγής οφειλών για να πτωχεύσουν, όσον αφορά το 
ότι δεν μπορούν οι πολίτες καν να παν στο δικαστήριο για να πτωχεύσουν, διότι χρειάζονται ένα πολύ σημαντικό 
ποσό, για να πληρώσουν δικηγόρους ή και σύμβουλους αφερεγγυότητας να τους πτωχεύσουν.  Αν τα είχαν αυτά τα 
λεφτά, θα πλήρωναν και τα δάνειά τους.   

 Άρα, θεωρώ ότι είναι αποσπασματική η συγκεκριμένη ρύθμιση που έφερε μέσα στο συγκεκριμένο νομοσχέδιο 
η κυβέρνηση και θα έπρεπε να ήταν συνολική η ρύθμιση.  Ελπίζω οι συνάδελφοι να σκεφτούν δύο φορές, πριν να 
προχωρήσουν να ψηφίσουν το συγκεκριμένο νομοσχέδιο που επιβεβαιώνει και νομιμοποιεί διατάγματα τα οποία 
δεν μπορεί να ελεγχθούν από το δικαστήριο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Ο κ. Ανδρέας Κυπριανού. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Απλά μισή κουβέντα, διότι λέγονται πολλά τα οποία…  Πρέπει να ξεχωρίσει η συνάδελφος τι είναι ο 
Επίσημος Παραλήπτης, πού τοποθετείται μετά την πτώχευση μιας εταιρείας και τι είναι ο receiver που βάλλει η 
τράπεζα, για να διαχειριστεί μια εταιρεία.  Είναι διαφορετικά πράγματα. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κυρία Θεολόγου. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Νομίζω δεν του τα εξήγησαν καλά του κ. Κυπριανού, διότι η επιβάρυνση που μπαίνει πάνω σε ομόλογο 
κυμαινόμενης επιβάρυνσης καταγράφεται στον Έφορο Εταιρειών και, για να προχωρήσει και να διοριστεί 
οποιοσδήποτε διαχειριστής παραλήπτης, πρέπει να πάρει την έγκριση του Εφόρου Εταιρειών και να 
ενεργοποιηθεί αυτό το ομόλογο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία.   

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Αρμοδιότητες Τμήματος Αφερεγγυότητας.  Άρθρο 3. 

 Λειτουργία  του Τμήματος Αφερεγγυότητας.  Άρθρο 4. 

 Έκδοση Κανονισμών.  Άρθρο 5. 

 Υπηρεσία Αφερεγγυότητας.  Άρθρο 6. 

 Διαχείριση υποθέσεων του Επίσημου Παραλήπτη και της Υπηρεσίας Αφερεγγυότητας.  Άρθρο 7. 

 Επιφυλάξεις.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μια ψήφος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα διαβάζεται ως ο περί του Τμήματος Αφερεγγυότητας και Συναφών Θεμάτων Νόμος 
του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μια ψήφος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, μια ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 Τα θέματα με τους αριθμούς 7 και 8 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Εμπορικών Σημάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» και «Οι περί Εμπορικών Σημάτων Κανονισμοί του 2020». 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας, θα ήθελα, προτού ξεκινήσει η συζήτηση, να ζητήσω αναβολή αυτού του 
θέματος και θα εξηγήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Του 7 και του 8; 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Μάλιστα.  Και θέλω να εξηγήσω γιατί.  Απλά, για ενημέρωση και της Βουλής, αλλά και της κοινωνίας, αυτό 
το νομοσχέδιο και οι κανονισμοί θα έπρεπε να είχαν κατατεθεί πολύ πιο πριν από τις 15 Απριλίου του 2020.  
Κατατέθηκε το νομοσχέδιο ενώπιόν μας στις 15 Απριλίου και οι κανονισμοί στις 22 Μαΐου.  Μιλάμε για νομοσχέδιο 
και κανονισμούς με κείμενα τετρακόσιων σελίδων περίπου, τα οποία έπρεπε να τα διαβάσουμε, να 
προετοιμαστούμε και να έρθουμε σήμερα να αποφασίσουμε.  Μιλούμε για πάρα πολύ σοβαρά νομοθετήματα, 
που αφορούν δικαιώματα βιομηχανικής ιδιοκτησίας, δικαιώματα που αφορούν το δικαίωμα του καθενός να 
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αποκτά σήμα και τη διαδικασία κ.λπ.  Θεωρούμε ότι είναι ένα πολύ καλό νομοθέτημα, έχει πάρα πολλά στοιχεία, 
έπρεπε να γίνει, για να γίνουν ευκολότερες και οι διαδικασίες, αλλά και η διασφάλιση των δικαιωμάτων των 
δικαιούχων, όμως υπάρχουν και αρκετά ζητήματα…  Με όλο τον σεβασμό προς τους συναδέλφους, οι οποίοι 
εργάστηκαν πάρα πολύ, για να γίνει αυτή η δουλειά, ώστε να είμαστε σήμερα εδώ, όμως θεωρούμε ότι μπορούμε 
να δουλέψουμε για λίγες μέρες με συγκεκριμένες τροπολογίες, έτσι που αυτό το νομοθέτημα να είναι πιο 
ολοκληρωμένο και να εξυπηρετεί και τους σκοπούς για τους οποίους βρίσκεται ενώπιόν μας.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κύριος… 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Η έκκλησή μου είναι μια, δεν ξέρω, δε θα καθορίσω εγώ τον χρόνο...  Οι συνέπειες δεν αφορούν τη Βουλή, 
κύριε Πρόεδρε, είναι αυτό που επισημάνατε από την αρχή, ότι η καθυστέρηση οφείλεται στην εκτελεστική εξουσία 
που, ενώ είχε το δικαίωμα εντός δύο χρόνων να ετοιμάσει αυτό το νομοσχέδιο και τους κανονισμούς, άφησε να 
περάσουν και τα δύο χρόνια και σήμερα να πιεζόμαστε εμείς να το ψηφίσουμε άρον άρον.  Αυτή η ιστορία πρέπει 
να έχει ένα τέλος.  Αυτή η συμπεριφορά της εκτελεστικής εξουσίας πρέπει να τελειώνει.  Δεν είναι ρομπότ η 
Βουλή, ώστε ανά πάσα στιγμή να είναι στη θέση το καθετί να το αποφασίζει σήμερα και να το ψηφίζει σήμερα.   

 Ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δύο πράγματα να πω.  Όσον αφορά το αν η Βουλή έχει αυτή τη στάση, να παρακαλέσω να διανεμηθούν 
όλες οι επιστολές και ιδιαίτερα η τελευταία που έστειλα προς τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας ακριβώς για αυτό 
τον σκοπό, που τον εξήγησα και προηγουμένως.  Δεύτερον, σε περίπτωση αναβολής, με τους νέους 
κανονισμούς -να το ξέρετε και για άλλες περιπτώσεις, παίρνω την ευκαιρία- η αναβολή είναι μια, δεν έχουμε 
δικαίωμα δεύτερης αναβολής.  Μια αναβολή και πάμε και τελειώνουμε.  Τρίτον, να δώσω τον λόγο στον κ. 
Κυπριανού, γιατί κανένας νομίζω δεν ήθελε να είναι σε αυτή τη θέση, αλλά υπάρχουν άλλα ζητήματα που ελπίζω 
να τα πει ο κ. Κυπριανού, για να μην αναγκαστώ να τα πω εγώ. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Νιώθω πράγματι πάρα πολύ άβολα, γιατί δε θα έπρεπε να είμαστε σε αυτό το σημείο.  Δεν μπορεί…  Και 
το τι ζήσαμε την Τρίτη στην επιτροπή Εμπορίου για εμένα είναι πρωτοφανές.  Τον καυγά μεταξύ Νομικής 
Υπηρεσίας και υπουργείου με το Γραφείο του Εφόρου Εταιρειών και ενώπιόν μας, με τη δαμόκλειο σπάθη ότι η 
Κύπρος είναι ενώπιον διαδικασίας Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου με βέβαιο το πέναλτι, γιατί θα έπρεπε αυτή η 
νομοθεσία να έχει πρόστιμο… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ας ψηφιστεί, να μη νομίζουμε ότι είναι ποδοσφαιρικός όρος! 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Θα έπρεπε να είχε ψηφιστεί από τις 15 Μαρτίου, μετά από πολλές παρατάσεις και αιτιολογημένη γνώμη.  
Ζητήσαμε στις 15 Μαρτίου παράταση μέχρι τον Ιούνιο, δε δόθηκε η παράταση αυτή από την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή και ήρθαν αυτά τα νομοθετήματα τον Απρίλιο στη Βουλή των Αντιπροσώπων, για να ψηφιστούν κατ’ 
επείγον.  Για να μην πω τη διαδικασία που ακολούθησε…  Δεν μπορούσαν εντός του υπουργείου να 
εναρμονίσουν τη νομοθεσία, έπιασαν συμβούλους, οι σύμβουλοι διαφωνούσαν σε σημεία με την…   

 Είναι μια κατάσταση η οποία δεν τιμά την Κύπρο ούτε και το συγκεκριμένο υπουργείο ούτε και το γραφείο 
του Εφόρου Εταιρειών, όμως η Βουλή την Τρίτη που εξέτασε για πρώτη φορά τα νομοθετήματα είχε να πάρει 
μια απόφαση.  Ψηφίζω το συγκεκριμένο νομοσχέδιο και όχι μόνο, ψηφίζω και τους κανονισμούς -που δεν είθισται 
να ψηφίζεις κανονισμούς για μια νομοθεσία που δεν είναι ψηφισμένη- και ζητήσαμε και εστάλη επιστολή από τον 
Γενικό Εισαγγελέα της Δημοκρατίας που παραπέμπει στο άρθρο 27 και δίδει το δικαίωμα στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων να ψηφίσει σήμερα και τους κανονισμούς.  Τόσο επείγον είναι δυστυχώς.  Ξαναέγινε, ξέρω το.  
Δυστυχώς, λέω.  Λοιπόν, είχε το εξής δίλημμα η Βουλή των Αντιπροσώπων και θέλω να ευχαριστήσω όλους 
τους συναδέλφους, γιατί όλοι έχουν δίκαιο, και ο κ. Λεωνίδου εκπροσωπούνταν στην επιτροπή, είχατε 
εκπροσώπους, είναι ο Άγγελος Βότσης, ήταν ο Μαρίνος Μουσιούττας κ.λπ.  Συμφωνήσαμε όλοι ότι το καλό του 
τόπου λέει ότι ψηφίζουμε σήμερα, για να μην έχουμε συνέπειες, το νομοσχέδιο και τους κανονισμούς και, επειδή 
γνωρίζω και την ανησυχία σας… 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Δεν είναι μόνο ένα θέμα. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 
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 Είναι σε ένα συγκεκριμένο σημείο.  Έχει ξεκαθαρίσει εκείνο το συγκεκριμένο σημείο και από τη Γενική 
Εισαγγελία.  Δε θα μπω στη λεπτομέρεια, αλλά έχει ξεκαθαρίσει.  Πρέπει να πω ότι παρ’ όλο που σε μια συνεδρία 
συζητήσαμε το συγκεκριμένο θέμα, και όχι κατ’ άρθρο, με το νομοσχέδιο συμφωνεί η Νομική Υπηρεσία, 
συμφωνεί η Υπηρεσία Ευρωπαϊκών Υποθέσεων… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Κυπριανού, συντομεύετε, διότι η ουσία είναι για τη διαδικασία αναβολής ή όχι. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Συμφωνεί και η Νομική Υπηρεσία.  Κάποιες αλλαγές που έπρεπε να γίνουν αναφορικά με το πεδίο 
εφαρμογής κ.λπ. έχουν γίνει, άρα, παράκλησή μου, διότι δε θα έχει νόημα και η όλη διαδικασία που κάναμε την 
Τρίτη, για να προστατεύσουμε τον Κύπριο πολίτη από το να πληρώνει φόρους, από το να πληρώνουμε 
πρόστιμα, γιατί κάποιοι λειτουργοί δεν έκαναν σωστά τη δουλειά τους…  Και, αν υπάρχει κάτι στην πορεία που 
θέλουμε να διορθώσουμε, δε μας απαγορεύει κανένας να έρθουμε ξανά εδώ στη Βουλή και να το διορθώσουμε.  
Αυτός είναι ο λόγος που έρχονται αυτά τα νομοθετήματα ως κατεπείγοντα μετά από ομόφωνη απόφαση της 
επιτροπής, γιατί αυτά που λέτε και πολλά άλλα -και εννά τα πει και ο φίλος μου ο Κώστας, είμαι σίγουρος- έχουν 
λεχθεί και στην επιτροπή.  Είναι απαράδεκτο και ο λόγος που ο Πρόεδρος της Βουλής έστειλε επιστολή αφορά 
ακριβώς αυτό το νομοσχέδιο.  Έχουμε και εμείς ως επιτροπή αποφασίσει και έχουμε αποστείλει επιστολή στον 
Υπουργό Εμπορίου για τα εναρμονιστικά νομοσχέδια, γιατί δεν μπορεί η Βουλή να λειτουργεί κάτω από τη 
δαμόκλειο σπάθη ευρωπαϊκών προστίμων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία. 

 Κύριοι, νομίζω -και θα το θέσω σε ψηφοφορία- εξαντλήθηκε η συζήτηση.   

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε.  

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κατανοούμε τα επιχειρήματα όπως έχουν τεθεί και νομίζω καταλαβαίνετε και εσείς τη δυσκολία τη δική 
μας, από τη στιγμή που προκύπτουν τα πολλά προβλήματα με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο, αλλά για σκοπούς 
διευκόλυνσης όλων μας θα αποσύρουμε το αίτημα για αναβολή, κύριε Πρόεδρε, με την ελπίδα ότι κάποια 
ζητήματα που έχουμε ήδη επισημάνει ότι είναι προβληματικά σε αυτή τη νομοθεσία και τους κανονισμούς θα 
επανεξεταστούν σε μεταγενέστερο στάδιο στην επιτροπή Εμπορίου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Έπεισέ μας και ο πρόεδρος της επιτροπής, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μπράβο.  Το πρόβλημα όμως παραμένει.   

 Κύριοι, προχωρήσαμε και κάναμε βήματα θετικά.  Ανταποκρίθηκε ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, πήραν 
υπουργική απόφαση η οποία δεν εκτελείται.  Θέλω να πιστεύω ότι μπορεί ίσως η επιτροπή Νομικών ή κάποιοι 
να κάτσουμε και να βρούμε τρόπους, ώστε το κόστος της μη συμμόρφωσης με την απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου, το κόστος του κινδύνου να φάμε πρόστιμο, να το πληρώνουν αυτοί που ευθύνονται, με 
συγκεκριμένο τρόπο, είτε πολιτικοί προϊστάμενοι είναι είτε τεχνοκράτες.  Δεν μπορεί να συνεχιστεί τούτο.  Είναι 
πολλή η δουλειά που κάναμε ως Βουλή αυτά τα χρόνια…  Δεν μπορεί να συνεχιστεί αυτό το πράγμα και 
πραγματικά, πέραν του ότι το συζητώ, κάμνω και έκκληση και προς εσάς…  Ο κ. Λιλλήκας παλιά έκανε μια 
πρόταση, δεν μπορούσε να σταθεί αυτή η πρόταση.   

 Μακάρι να μπορούσε, κύριε Λιλλήκα.  Δεν ξεχνώ την πρόταση.   

 Πρέπει να βρεθεί ένας τρόπος αυτοί που ευθύνονται για το πιθανό πρόστιμο να το πληρώνουν και να 
αναλαμβάνουν τις ευθύνες τους. 

 Η κ. Ερωτοκρίτου.  

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλά, πολύ σύντομα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι και προχωρημένη η ώρα, αλλά είναι πολύ σημαντικά τούτα τα πράγματα να τα αφήνουμε 
απαρατήρητα.  

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 
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 Σήμερα στην ουσία έχουμε δύο επιλογές:  Η μια επιλογή μας είναι να ψηφίσουμε ένα νομοσχέδιο για το 
οποίο προσωπικά γνωρίζω ότι και συνάδελφοι από το ΑΚΕΛ και συνάδελφοι από τον Συναγερμό έχουν 
συγκεκριμένα πολύ λογικά ερωτήματα και νιώθουν ότι, όπως και το Δημοκρατικό Κόμμα, υπάρχουν θέματα τα 
οποία πρέπει να τύχουν περαιτέρω επεξεργασίας και αποσαφήνισης, η άλλη επιλογή είναι να βάλουμε τον τόπο 
μας στη διαδικασία να υποστεί χρηματικό πρόστιμο.  Προσωπικά ως βουλευτής δεν μπορώ να συμμετέχω σε 
αυτή την επιλογή ενώπιον της οποίας κάποιοι μας φέρνουν συνέχεια σε πολλές συνεδρίες της ολομέλειας, σε 
αυτό το δίλημμα.  Ε, δεν έπρεπε να υπάρχει αυτό το δίλημμα ενώπιόν μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συνεχίζουμε τη συζήτηση επί της ουσίας.  Το νομοσχέδιο και οι κανονισμοί δεν αποσύρονται, συζητούνται 
τώρα. 

 Να διαβαστεί ο σκοπός.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να εκσυγχρονιστούν οι διατάξεις του, να εναρμονιστεί η εθνική 
νομοθεσία με τις διατάξεις της Οδηγίας (ΕΕ) 2015/2436 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 
16ης Δεκεμβρίου 2005 για την προσέγγιση των νομοθεσιών των κρατών μελών περί εμπορικών σημάτων και να 
εφαρμοστεί ο Κανονισμός (ΕΕ) αριθ. 2017/1001 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 14ης 
Ιουνίου 2017 για το σήμα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 (Η σχετική έκθεση) 

 Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για 
το νομοσχέδιο «Ο περί Εμπορικών Σημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» και για τους 

κανονισμούς «Οι περί Εμπορικών Σημάτων Κανονισμοί του 2020» 
Παρόντες: 
 Ανδρέας Κυπριανού, πρόεδρος Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Σάβια Ορφανίδου Άγγελος Βότσης 

 Μιχάλης Σοφοκλέους Μαρίνος Μουσιούττας 

 Κώστας Κώστα Ηλίας Μυριάνθους 

 Χριστάκης Τζιοβάνης Γεώργιος Παπαδόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο και τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 26 Μαΐου και 
στις 2 Ιουνίου 2020.  Στις συνεδρίες της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, του Τμήματος Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη του ίδιου 
υπουργείου, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και της ΟΕΒ.  Ο Παγκύπριος Δικηγορικός Σύλλογος και 
το ΚΕΒΕ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Εμπορικών Σημάτων Νόμου για τον 
εκσυγχρονισμό των διατάξεών του, την εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με τις διατάξεις της Οδηγίας (ΕΕ) 
2015/2436 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 16ης Δεκεμβρίου 2005 για την προσέγγιση 
των νομοθεσιών των κρατών μελών περί εμπορικών σημάτων, καθώς και για την εφαρμογή του Κανονισμού 
(ΕΕ) αριθ. 2017/1001 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 14ης Ιουνίου 2017 για το σήμα της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 62 του περί Εμπορικών 
Σημάτων Νόμου, είναι η αντικατάσταση των υφιστάμενων περί Εμπορικών Σημάτων Κανονισμών με νέους 
κανονισμούς, ώστε να θεσπιστούν πιο απλές και αποτελεσματικές διαδικασίες και λιγότερο χρονοβόρες ενώπιον 
του Τμήματος Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη.  

 Ειδικότερα, τα υπό συζήτηση νομοθετήματα εφαρμόζονται στα σήματα προϊόντων ή υπηρεσιών τα οποία 
έχουν εγγραφεί στο μητρώο ή ως προς τα οποία έχει υποβληθεί αίτηση εγγραφής ως ατομικών σημάτων ή 
σημάτων εγγύησης ή πιστοποίησης ή συλλογικών σημάτων ή σημάτων τα οποία έχουν εγγραφεί ή για τα οποία 
έχει υποβληθεί αίτηση εγγραφής στο Γραφείο Διανοητικής Ιδιοκτησίας της Μπενελούξ ή τα οποία αποτέλεσαν 
αντικείμενο διεθνούς καταχώρισης η οποία παράγει αποτελέσματα στη Δημοκρατία.  

 Στο πλαίσιο της συζήτησης των προτεινόμενων νομοθετημάτων ενώπιον της επιτροπής μέλη της, αφού 
εξέφρασαν την έντονη δυσαρέσκειά τους για την καθυστέρηση που παρατηρήθηκε όσον αφορά την κατάθεσή 
τους ενώπιον της Βουλής, τόνισαν ότι δε δόθηκε στην επιτροπή ο ενδεδειγμένος χρόνος για σωστή επεξεργασία 
και σε βάθος μελέτη των προνοιών τους.   
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 Η επιτροπή στο πλαίσιο της συζήτησης υπέβαλε ερωτήματα για διάφορα επιμέρους ζητήματα και έλαβε 
από τους αρμοδίους σχετικές διευκρινιστικές απαντήσεις.  Τα ερωτήματα αυτά σε σχέση με τα πιο πάνω 
νομοθετήματα αφορούσαν μεταξύ άλλων: 

1. το εύρος του πεδίου εφαρμογής τους, 

2. τα πρόσωπα που δύναται να υποβάλουν αίτηση για εγγραφή σήματος, 

3. τα τέλη που θα καταβάλλονται στο πιο πάνω τμήμα σε σχέση με κάθε περίπτωση,  

4. τις περιπτώσεις κατά τις οποίες ασκείται διακριτική ευχέρεια από το αρμόδιο τμήμα. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τα όσα προβλέπονται στην Οδηγία (ΕΕ) 2015/2436, θα έπρεπε η 
εναρμόνιση με τις πρόνοιές της να είχε πραγματοποιηθεί το αργότερο μέχρι τις 14 Ιανουαρίου 2019.  Εντούτοις, 
το υπό συζήτηση νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή στις 15 Απριλίου 2020 και οι υπό συζήτηση κανονισμοί στις 
22 Μαΐου 2020.  

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας ενημέρωσε την επιτροπή ότι η Δημοκρατία, 
λόγω της μη έγκαιρης εναρμόνισης με τις πρόνοιες της υπό αναφορά Οδηγίας, βρίσκεται ήδη σε διαδικασία 
παράβασης και συγκεκριμένα στο τελικό στάδιο της αιτιολογημένης γνώμης.  Ειδικότερα, η Δημοκρατία, εντός 
του μήνα Μαρτίου του 2020, απάντησε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή για την αιτιολογημένη γνώμη ζητώντας 
περαιτέρω παράταση, χωρίς όμως αυτό να επιτευχθεί.  Με βάση τα πιο πάνω, λόγω της μη έγκαιρης 
εναρμόνισης, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή πιθανόν να προχωρήσει άμεσα στην επιβολή κυρώσεων εναντίον της 
Δημοκρατίας, γι’ αυτό και η Βουλή πρέπει να προωθήσει άμεσα τόσο το νομοσχέδιο όσο και τους προτεινόμενους 
κανονισμούς στην ολομέλεια για ψήφιση και έγκριση, αντίστοιχα, προς αποφυγή τέτοιας εξέλιξης. 

 Στο πλαίσιο της πιο πάνω ενημέρωσης που είχε η επιτροπή ζήτησε και έλαβε από τον Γενικό Εισαγγελέα 
της Δημοκρατίας επιστολή, ημερομηνίας 3 Ιουνίου 2020, στην οποία περιλαμβάνεται η θέση του όσον αφορά τη 
δυνατότητα ταυτόχρονης προώθησης των υπό συζήτηση νομοθετημάτων ενώπιον της ολομέλειας του σώματος 
για ψήφιση και έγκριση, αντίστοιχα.   

 Ειδικότερα, όπως αναφέρεται μεταξύ άλλων στην πιο πάνω επιστολή, στους εναρμονιστικούς νόμους, 
όπου θεωρείται απαραίτητη η θέσπιση του βασικού νόμου μαζί με τις κανονιστικές διοικητικές πράξεις, 
εφαρμόζεται η εξαίρεση του άρθρου 27 του περί Ερμηνείας Νόμου.  Συγκεκριμένα, το εν λόγω άρθρο επιτρέπει 
την έκδοση δημόσιου εγγράφου δυνάμει νόμου ο οποίος θεσπίστηκε χωρίς ακόμη να τεθεί σε ισχύ, νοουμένου 
ότι ο εν λόγω νόμος δεν απαγορεύει τέτοια έκδοση και αφετέρου είναι αναγκαίο ή πρόσφορο να θεσπιστεί τέτοιο 
δημόσιο έγγραφο, το οποίο εντούτοις θα μπορεί να τεθεί σε ισχύ μετά την έναρξη της ισχύος του εξουσιοδοτικού 
νόμου.  

 Όλοι όσοι κλήθηκαν και εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής συμφώνησαν με τους σκοπούς 
και τις επιδιώξεις τόσο του νομοσχεδίου όσο και των προτεινόμενων κανονισμών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί τόσο επί του 
νομοσχεδίου όσο και επί των κανονισμών στο πλαίσιο της συζήτησής τους ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή έκρινε σκόπιμο όπως αποσταλεί επιστολή προς τον αρμόδιο υπουργό 
εκφράζοντας τη δυσαρέσκειά της για την καθυστέρηση που παρατηρήθηκε για ακόμη μια φορά όσον αφορά την 
κατάθεση στη Βουλή εναρμονιστικών νομοθετημάτων, καθώς και για την πίεση που ασκήθηκε στην επιτροπή 
για την άμεση προώθησή τους ενώπιον της ολομέλειας του σώματος, χωρίς να της παρασχεθεί ο αναγκαίος 
χρόνος για ουσιαστική μελέτη των προνοιών τους.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Κώστα, μετά ο κ. Περδίκης και όσοι σηκώσουν το χέρι τους να σημειωθούν.  Σηκώστε τα χέρια σας 
όσοι θέλετε να μιλήσετε. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να πω κάτι;  Μπορεί να μην έχει άμεση σχέση με το θέμα, αλλά μπορείτε εσείς τουλάχιστον 
να δώσετε οδηγίες ένας από κάθε κόμμα της επιτροπής Παιδείας να πάει, για να επεξεργαστούν…   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Πήγαν;  Δεν ξέρω.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Τορναρίτη.  Να αποσυρθούν οι συνάδελφοι της επιτροπής Παιδείας, κάποιοι, να δουν τα 
κείμενα.  
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 Παρακαλώ, Κώστα. 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για να μπορέσουμε να καταλάβουμε ακριβώς το τι έγινε, ας πούμε κάποιες ημερομηνίες.  
Η εναρμόνιση έπρεπε να γίνει μέχρι τις 14 του Γενάρη του 2019.  Το νομοσχέδιο ήρθε στις 15 Απριλίου του 2020 
και οι κανονισμοί κατατέθηκαν στις 22 του Μάη του 2020.  Την Τρίτη στην επιτροπή Εμπορίου τους είπαμε ότι 
μελετώντας το δύο-τρεις ώρες, 130 σελίδες νομοσχέδιο και κανονισμούς, βρήκαμε δεκάδες σημεία που θέλουμε 
διευκρινίσεις.  Να σας πω ένα απλό παράδειγμα και πέστε μου ποιος κατάλαβε, διότι, όταν τους ρωτήσαμε, η 
Νομική Υπηρεσία εθώρε τον Έφορο, την εκπρόσωπο του Εφόρου Εταιρειών, τούτοι εθωρούσαν ποτζιεί, 
εθωρούσαν πίσω, μπροστά, δεν ήξερε κανένας να μας πει.   

 Πείτε μου τι σημαίνει «τα σημεία που συνίστανται αποκλειστικά από σημεία ή ενδείξεις τα οποία έχουν 
καταστεί συνήθη στην καθομιλουμένη πρακτική του εμπορίου».  Και τούτο είναι μέσα στον νόμο για να απορρίψει 
αύριο ένα εμπορικό σήμα.  Τους είπαν: «Έννα πάει στο δικαστήριο ένας που υποτίθεται εννά απορρίψει ένα 
σήμα.  Ο δικαστής είντα μ’ που να καταλάβει που τούτο το πράγμα;  Είντα μ’ που είναι η “καθομιλουμένη πρακτική 
του εμπορίου”;»  Εμείναν τζιαι εθωρούσαν.  Έτσι σημεία μέσα στα κείμενα θα έχουμε 60-70!   

 «Δεν μπορούμε να κάνουμε τίποτε, πρέπει να περάσει την Παρασκευή».  Γιατί;  Να πιάσουμε μια αναβολή 
μια βδομάδα, την άλλη βδομάδα να δούμε είντα μ’ που να κάμουμε.  Μα ξέρετε, ετέλειωσε τζιαι η αιτιολογημένη 
γνώμη, ετελειώσαν ούλλα.  Την άλλη εβδομάδα πάμε δικαστήριο.  Ε καλά, είντα μ’ που γίνεται, ρε κοπέλια;  Ποιος 
το έκαμε τούτο το πράγμα;   

 Τζιαι ακούμε το εξής φοβερό:  Επειδή το Τμήμα του Εφόρου Εταιρειών δεν είχε την τεχνογνωσία, έστειλέ 
μας η Ευρωπαϊκή Επιτροπή εμπειρογνώμονα ο οποίος ετοίμασέν τους τα κείμενα και τους τα έδωσε να τα δουν 
η Νομική Υπηρεσία με το Τμήμα του Εφόρου Εταιρειών, σας παρακαλώ, αρχές του 2017, πριν από τρεισήμισι 
χρόνια.  Τρεισήμισι χρόνια εμάχουνταν να τα φέρουν τζιαι ήρταν την Τρίτη τζιαι έπρεπε ως την Παρασκευή να 
περάσουν.  Απαράδεκτα πράγματα!  Δηλαδή πλέον εκαταντήσαμε το κορόιδο τούτης της κατάστασης.   

 Τζιαι ξέρετε πολύ καλά ότι μας είπαν «να χαρείτε, περάστε τα ως έχουν τζιαι να δούμε είντα μ’ που να 
αλλάξουμε ύστερα».  Τζιαι στους κανονισμούς εμείς είντα μ’ που μπορούμε να αλλάξουμε, αγαπητές 
συναδέλφισσες τζιαι αγαπητοί συνάδελφοι;  Εννά έρθει η κυβέρνηση ύστερα να φέρει αλλαγές;  Τζιαι γιατί σας 
το λέω τούτο το πράγμα;  Μπείτε στους κανονισμούς τζιαι δείτε την αύξηση των τελών, των ποσών που εννά 
πληρώνει ο κόσμος.  Έχει τέλη τα οποία πενταπλασιάζονται, εξαπλασιάζονται.  Κάποιος έδινε €50 για ένα αίτημα, 
πάει €200-€300 τωρά.  Τζιαι είπαμε τους: «Κοιτάξετε να δείτε τωρά, εμείς τούτο το πράγμα δεν μπορούμε να το 
αποδεχτούμε.  Ένας νέος επιστήμονας που τελειώνει από το πανεπιστήμιο και έρχεται και θέλει να κάμει μια νέα 
αρχή, λέεις του ότι, αν δεν ξεκινήσεις με €443 για την πρώτη κλάση -αίτηση για εγγραφή σήματος και πάει 
λέγοντας- δεν μπορείς».   

 Τζιαι τους είπαμε «να χαρείτε, πέτε μας είντα μ’ που γίνεται».  Ξέρετε είντα μ’ που μας είπαν;  Το Τμήμα 
του Εφόρου Εταιρειών λέει «συμφωνούμε μαζί σας, έν’ πολλά ψηλά, εν φταίμε εμείς».  Η Νομική Υπηρεσία λέει, 
«συμφωνούμε μαζί σας, έν’ πολλά ψηλά, εν φταίμε εμείς».  «Ε, ποιος φταίει, ρε παιθκιά;».  «Ε, το Υπουργείο 
Οικονομικών, έν’ τούτοι που μας τα βάλασιν.»!  Ε, τότε, να τα αφήσουμε την άλλη εφτομάδα, να δούμε είντα μ’ 
που μπορούμε να κάμουμε.  Εν μπορεί να γινεί τούτο το πράμα!  Να κάτσουμε -είπεν το η συνάδελφος η Σάβια- 
να κάτσουμε, λέει, τες επόμενες μία-δκυο μέρες, να δούμε είντα μ’ που μπορούμε να κάμουμε.  Όι, μα εν 
μπορούμε να κάμουμε κάτι τέθκοιο!  Άρα, να ξέρετε ότι σήμερα τούτα που εννά ψηφίσουμε, εννά τα ψηφίσουμε 
αναγκαστικά, είναι γεμάτα λάθη, γεμάτα παραλείψεις, έχουν σιίλια-δκυο προβλήματα τζιαι εννά περιμένουμε 
τωρά, αν έρτει η κυβέρνηση να διορθώσει τα τέλη, τα οποία νομίζω ότι όλα τα μέλη της επιτροπής είπαν ότι είναι 
πάρα πολύ ψηλά. 

 Πρόεδρε,  

 Εμείς εννά ψηφίσουμε το νομοσχέδιο.  Θα τηρήσουμε αποχή στους κανονισμούς, γιατί θεωρούμε ότι τα 
τέλη που ήρθαν έν’ πάρα πολύ ψηλά.  Απευθύνουμε έκκληση από το βήμα στην εκτελεστική εξουσία, άμεσα -ας 
ψηφιστεί, να τελειώνουμε, για να μεν φάμε το πρόστιμο- πρέπει το θέμα τούτο να συζητηθεί στην επιτροπή 
Εμπορίου ξανά, να δούμε τα λάθη, τα κενά, τες παραλείψεις τζιαι να διορθώσουμε τούτα τα οποία πρέπει να 
διορθώσουμε.  Από τούτο το βήμα -τζιαι πολλές φορές μπορεί να θεωρούμαι τζιαι γραφικός- αλλά τζιαι στες 
επιτροπές που έχω την τιμή να συμμετέχω το είπα πολλές φορές ότι σε κάποια φάση πρέπει το πρόστιμο να 
՚ρτει, αλλά να μεν το πληρώσει ο οποιοσδήποτε, ο φορολογούμενος πολίτης!  Να γίνει μια έρευνα, γιατί, αν 
υπάρχουν ευθύνες, υπάρχουν και υπεύθυνοι.  Κάποιοι φταιν!  Έν’ ο πολιτικός προϊστάμενος, έν’ η διεύθυνση, 
έν’ οι υπαλλήλοι;  Μα δε γίνεται τεσσερισήμισι χρόνια μελέτες, τεσσερισήμισι χρόνια να φακκά ο ένας πά στον 
άλλον, για να κάμουν τούντο πράμα, τζιαι εθέλαν σαράντα τέσσερα λεπτά στην επιτροπή Εμπορίου να 
τελειώσουμε.  Αυτά τα πράματα είναι απαράδεκτα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ευχαριστώ. 
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 Ο κ. Βότσης. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Προσυπογράφοντας όσα λέει ο Κώστας, τα τελευταία πόσα χρόνια, ՚πού τον τζιαιρό που ήμουν εγώ 
πρόεδρος της επιτροπής Εμπορίου, για να κόβκουμε δρόμο, προσυπογράφουμε συνήθως όσα λέγονται.  Εγώ 
όμως άλλαξα άποψη σε τούτο το νομοσχέδιο, διότι ο πρόεδρος της επιτροπής είπε να στείλουν επιστολή και να 
υποδεικνύουμε κ.λπ. κ.λπ.  Και εγώ είπα να με βκάλετε έξω, δεν έν’ ομόφωνη απόφαση.  Εγώ είπα να 
συγχαρούμε τους υπαλλήλους και να τους ονοματίσουμε κιόλας, να ξέρουν ποιοι έν’ που ευθύνονται για τούτη 
την καθυστέρηση, διότι πλέον επκιάαν μας για κορόιδα!  Όλοι νιώθουμε έτσι και τα επαναλαμβάνει ο Κώστας 
κάθε φορά. 

 Στο θέμα που άνοιξε όμως ο Κώστας τωρά τζιαι λέει, «τα τέλη έν’ πολλά», η απάντηση ποια είναι;  Οκτώ 
μήνες της καθυστέρησης οφείλοντο στο ότι εστείλαμε στο Γενικό Λογιστήριο να μας κοστολογήσει τι εννά 
στοιχίζει, για να βάλουμε τα τέλη, τζιαι εκάμαν οκτώ μήνες να μας απαντήσουν!  Οπότε, ρωτώ σας όλους, διότι 
η επιτροπή «τρώει» την τζιόλας την κριτική ότι, «επήετε τζιειαμαί, σαράντα τέσσερα λεπτά, εψηφίσετέ το».  Ναι, 
έπρεπε να πούμε, «να παν τα τέλη πίσω», να κάμουν άλλο έξι μήνες να φέρουν νέα τέλη πίσω!  Επήεν το 
πρόστιμο!  Άρα…   

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Γι’ αυτό πρέπει να ιδιωτικοποιούνται. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Εντάξει, ο καθένας το βκιολί του δαμαί! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να ιδιωτικοποιήσουμε το Λογιστήριο, δηλαδή! 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Όι, υπηρεσίες! 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Λοιπόν, τούτων λεχθέντων, εμείς θα υποστηρίξουμε όπως είναι το νομοσχέδιο και τους κανονισμούς, με 
τις επιφυλάξεις που μπορεί να υπάρχουν από όλους.  Πρέπει να περάσουν τζιαι να τους ξαναφέρουμε στην 
επιτροπή, Κώστα, τζιαι να τους υποχρεώσουμε, παρ’ όλο που δε νομιμοποιούμαστε, αλλά οι κανονισμοί… να 
νιώσουν την πίεση και να δούμε τι τροπολογίες μπορούμε να κάνουμε παρακάτω, όι για το νομοσχέδιο αλλά για 
τους κανονισμούς που… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άλλος ομιλητής; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Μισό λεπτό μόνο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, πρόεδρε.  Ο πρόεδρος της επιτροπής. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Υιοθετώ στο εκατό τοις εκατόν τα όσα λεχθεί και δεσμεύομαι μάλιστα, παρ’ όλο που δεν είναι αρμοδιότητα 
της Βουλής, να επικοινωνήσω με τον Υπουργό Οικονομικών και ότι τα τέλη σίγουρα θα πρέπει να τα αλλάξουμε.  
Ο σκοπός αγιάζει τα μέσα.  Σήμερα ψηφίζουμε το νομοσχέδιο και τους κανονισμούς, αλλά δεσμεύομαι ότι θα 
φέρουμε τον υπουργό, για να μειώσουμε τα τέλη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ελπίζω να μπορείτε να τα αλλάξετε και να μεν είναι… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ναι, ναι…  Ούτε τζιαι ο ίδιος έθθα μπορεί… 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  
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 Δεν θα επαναλάβω όσα είπαν οι συναδέλφοι, συμφωνώ με όλα.  Θα πω όμως ότι, επειδή δε θα σταματήσει 
αυτή η ιστορία, το κοινοβούλιο να τίθεται πάντα προ διλημμάτων εκβιαστικά να ψηφίζει νομοθετήματα τα οποία 
δεν είχε τον χρόνο να μελετήσει, κάμνω έκκληση προς όλους την πρόταση που είχα προ πολλού καταθέσει -αν 
θέλετε και από κοινού να τη δούμε ή να την ετοιμάσουμε- έναν νόμο πλαίσιο για την προσωπική αστική ευθύνη.  
Όλα τα κράτη τα δημοκρατικά έχουν νόμο για την προσωπική αστική ευθύνη αυτών που διαχειρίζονται δημόσιο 
χρήμα ή παίρνουν αποφάσεις.  Μόνο στην Κύπρο κάποιος δεν τιμωρείται και τιμωρείται το δημόσιο για δικές του 
εγκληματικές αμέλειες ή αδιαφορία.  Μόνο έτσι θα ρυθμιστεί και αυτό το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ξέρεις γιατί, κύριε Λιλλήκα.  Διότι πολλοί νιώθουν ότι το δημόσιο έν’ δικό τους, δηλαδή ιδιωτικοποιήσαν 
το δημόσιο, σύμφωνα με τον κ. Μαυρίδη.  Έν’ ՚πού την ιδιωτικοποίηση που το πάθαμε τούτο! 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Κάποιες υπηρεσίες… να γίνονται πιο γρήγορα οι δουλειές, να μεν φάμε πρόστιμο.  Έν’ τούτο που εννοώ 
εγώ.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Είναι η αντίληψη του τσιφλικιού, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης και μετά ο κ. Δαμιανού. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Πρώτ’ απ’ όλα, κύριε Πρόεδρε, ένα θέμα διαδικαστικό, αν θέλετε -έν’ τζιαι η Ημέρα Περιβάλλοντος σήμερα- 
αλλά δαμαί πίσω το περιβάλλον έν’ πολλά ψυχρό τζιαι παγωμένο.  Κάμετε κάτι με το air condition, φαίνεται ότι 
κάμνουμε υπερκατανάλωση ενέργειας.  Η κατάσταση είναι ψυχρή. 

 Λοιπόν, επί του θέματος.  Καταρχάς θα ήθελα να αμφισβητήσω το επιχείρημα ότι, αν ψηφίσουμε σήμερα 
μία νομοθεσία που έπρεπε να εναρμονιστούμε πριν από έναν χρόνο, σταματά η διαδικασία του Ευρωπαϊκού 
Δικαστηρίου… πριν τρία χρόνια ακόμα.  Λοιπόν, έχω την άποψη ή την πληροφόρηση -μπορεί ναν τζιαι 
λανθασμένη- αλλά νομίζω ότι η παράβαση υπάρχει και δικαιούται η Ευρωπαϊκή Επιτροπή να προχωρήσει, 
ανεξάρτητα αν ψηφίσουμε σήμερα ή όχι.  Λοιπόν, έτσι είναι και έχει ξαναγίνει -σας πληροφορώ- αυτό το πράμα, 
έχει ξανατιμωρηθεί η Κύπρος για περίπτωση που ήρταμε και ψηφίσαμε μετά από τη διορία.  Γιατί το αδίκημα, το 
παράπτωμα υπάρχει, δεν έχει αρθεί με το να ψηφίσουμε τωρά, μετά από την παρέλευση της διορίας και μάλιστα 
μετά από αρκετά χρόνια, την Οδηγία.  Τούτο έν’ το ένα. 

 Το δεύτερο, όπως περιγράφηκε η κατάσταση ՚πού τον κ. Κώστα, νομίζω δε χρειάζεται να περιγράψουμε 
περισσότερο τα…  Τζιαι νομίζω ότι κάποια στιγμή πρέπει να βάλουμε τελεία.  Όσο επαναλαμβάνεται αυτή η 
ιστορία -και καλώς ο πρόεδρος στέλνει επιστολές τζιαι αυστηρές μάλιστα, απ’ ό,τι βλέπω εδώ- όσο στέλνουμε 
προειδοποιήσεις, αλλά δε λαμβάνουμε μέτρα και δεν παίρνουμε το θάρρος να πούμε «αρκεί», θα 
επαναλαμβάνονται οι ίδιες τακτικές και οι ίδιες συμπεριφορές.   

 Εμείς δεν πρόκειται να ψηφίσουμε αυτή τη νομοθεσία.  Έχει και η νομοθεσία πρόβλημα -πιστεύουμε- 
έχουν και οι κανονισμοί.  Έπρεπε να υπάρξει χρόνος να μπορέσει να τη διεξέλθει πλήρως η επιτροπή Εμπορίου 
και να αναλάβει την ευθύνη της ψήφισης.  Τωρά ουσιαστικά αγοράζουμε αρνί μες στο σακί, που λεν και οι 
Ελλαδίτες. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Δαμιανού. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Φυσιολογικά κανένας από εμάς και καμία δεν μπορεί να νιώθει καλά γι’ αυτόν τον θεσμικό εκβιασμό, γιατί 
εγώ έτσι νιώθω ότι γίνεται σήμερα.  Τζιαι συμμερίζομαι απόλυτα τους προβληματισμούς που ελεχθήκαν τζιαι 
πολλούς για τους οποίους συνάδελφοι σαν εμένα και άλλοι εδείξαμε αυτοσυγκράτηση και δεν ετοποθετηθήκαμε 
με παραδείγματα, ανάλογα με αυτά που έβαλε ο συνάδελφος ο Κώστας, για γελοιότητες μέσα στους νόμους.  
Αλλά θέλω δύο σημεία μόνο να θίξω για προβληματισμό, ανεξαρτήτως του πώς στο τέλος εννά τοποθετηθεί η 
κάθε παράταξη.  Για να μην πληρώσει πρόστιμο η Δημοκρατία…  Και ναι, έχει δίκαιο ο κ. Περδίκης, έντζιεν 
εξώδικα που εκδίδει το δικαστήριο.  Είμαστε οι παραβάτες, εννά πάμε δικαστήριο, ενδεχομένως μια διαδικασία 
εννά ολοκληρωθεί ούτως ή άλλως.  Το πολύ πολύ να ληφθεί υπόψη η συμμόρφωσή μας τη δωδεκάτη παρά ένα, 
αλλά, για να μην πληρώσει η Δημοκρατία το πρόστιμο, θα το πληρώσουν οι πολίτες με το δεκαπλασιασμό των 
τελών. Εν έσιει λογική τούντο πράμα που γίνεται.  Νιώθω πολύ άσχημα γι’ αυτό το πράμα τζιαι κάτι, έτσι, το 
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οποίο νομίζω αφήκαμε να πέσει στα μαλακά.  Μπορεί να φταιν οι μανδαρίνοι, όπως είπε κάποιος στο παρελθόν, 
αλλά σε κάθε υπουργείο υπάρχει πολιτικός προϊστάμενος.  Σ’ αυτόν ανάγεται η ευθύνη για την ανεπάρκεια των 
λειτουργών του υπουργείου του.  Τζιαι εγώ διερωτώμαι:  Ήρθε στην επιτροπή;    Εθεώρησε αρκούντως σοβαρό 
το θέμα ο αρμόδιος υπουργός;  Για να ՚ναι παρών να λογοδοτήσει για την καθυστέρηση τρεισήμισι χρόνων;  Εγώ 
θεωρώ -βέβαια με την κοινοβουλευτική μας θα το δούμε- είναι θέμα από μόνο του για κοινοβουλευτικό έλεγχο 
αυτό.  Γιατί στο τέλος της ημέρας είμαστε πολιτικό σώμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση άρθρων του.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ, τρεις ψήφους εναντίον και δύο αποχές, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εμπορικών Σημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, τρεις ψήφους εναντίον και δύο αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Πάμε τώρα στους κανονισμούς.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δώδεκα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι δύο ψήφους υπέρ, τρεις ψήφους εναντίον και δώδεκα αποχές, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί της Καταπολέμησης, μέσω του Ποινικού Δικαίου, της Απάτης 
εις Βάρος των Οικονομικών Συμφερόντων της Ευρωπαϊκής Ένωσης Νόμος του 2019».   

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μεταφορά στην εθνική έννομη τάξη της πράξης της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία (ΕΕ) 
2017/1371 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 5ης Ιουλίου 2017 σχετικά με την 
καταπολέμηση, μέσω του ποινικού δικαίου, της απάτης εις βάρος των οικονομικών συμφερόντων της Ένωσης». 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί της Καταπολέμησης, 
μέσω του Ποινικού Δικαίου, της Απάτης εις Βάρος των Οικονομικών Συμφερόντων της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης Νόμος του 2019»  
Παρόντες: 
 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Δημήτρης Δημητρίου Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 
 Άριστος Δαμιανού  Πανίκος Λεωνίδου 

 Ευανθία Σάββα Κωστής Ευσταθίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 15 Νοεμβρίου 2019 και στις 4 Μαρτίου και 27 Μαΐου 2020.  Στις συνεδρίες της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, του 
Υπουργείου Οικονομικών και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η μεταφορά στην εθνική έννομη τάξη της πράξης της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης με τίτλο «Οδηγία(ΕΕ)2017/1371 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 5ης Ιουλίου 
2017 σχετικά με την καταπολέμηση, μέσω του ποινικού δικαίου, της απάτης εις βάρος των οικονομικών 
συμφερόντων της Ένωσης».  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η εν λόγω Οδηγία θεσπίζει ελάχιστους 
κανόνες όσον αφορά τις ποινικές κυρώσεις για τη διάπραξη των καθοριζόμενων σε αυτή ποινικών αδικημάτων, 
τα οποία στρέφονται εναντίον των οικονομικών συμφερόντων της Ένωσης και χαρακτηρίζονται ως σοβαρά, με 
στόχο την προσέγγιση του ποινικού δικαίου των κρατών μελών στο πεδίο αυτό.  

 Ειδικότερα, στο νομοσχέδιο περιλαμβάνονται μεταξύ άλλων οι ακόλουθες ρυθμίσεις: 

1. Θέσπιση των ειδικών ποινικών αδικημάτων της απάτης, της ενεργητικής και παθητικής δωροδοκίας και 
της υπεξαίρεσης, για τα οποία υιοθετούνται οι σχετικοί ορισμοί που προβλέπονται στην Οδηγία και τα 
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οποία έχουν ως κοινό στοιχείο αυτό της πρόκλησης ζημίας ή το ενδεχόμενο πρόκλησης ζημίας σε βάρος 
των οικονομικών συμφερόντων της Ένωσης, όπως αυτά καθορίζονται στην Οδηγία.  Σημειώνεται ότι 
συστατικό στοιχείο των εν λόγω αδικημάτων είναι η εκ προθέσεως διάπραξή τους που θα πρέπει να 
καλύπτει όλα τα συστατικά στοιχεία των εν λόγω αδικημάτων. 

2. Καθορισμός των ποινικών κυρώσεων που επισύρουν τα εν λόγω αδικήματα και συγκεκριμένα καθορισμός 
ποινών φυλάκισης και χρηματικών ποινών, το ύψος των οποίων κυμαίνεται εντός των ορίων που θέτει η 
Οδηγία, με διαβάθμισή τους ανάλογα με το ύψος της ζημίας στα οικονομικά συμφέροντα της Ένωσης, στη 
βάση σχετικών διατάξεων της Οδηγίας.  Οι ίδιες κυρώσεις προβλέπονται και για τα πρόσωπα που 
αποπειρώνται, υποκινούν, υποβοηθούν ή συνεργάζονται με άλλο πρόσωπο για τη διάπραξη των 
αδικημάτων αυτών. 

3. Καθορισμός των περιπτώσεων στις οποίες θεμελιώνεται η ποινική δικαιοδοσία των δικαστηρίων της 
Δημοκρατίας για την εκδίκαση των πιο πάνω αναφερόμενων αδικημάτων. 

4.  Κατάργηση του περί της Σύμβασης για την Προστασία των Οικονομικών Συμφερόντων των Ευρωπαϊκών 
Κοινοτήτων και των Πρωτοκόλλων αυτής (Κυρωτικού) Νόμου του 2003 [Νόμος 37(ΙΙΙ) του 2003], ο οποίος 
αποτελεί το υφιστάμενο νομικό πλαίσιο για την προστασία των οικονομικών συμφερόντων της Ένωσης. 

 Σημειώνεται ότι η συμμόρφωση των κρατών μελών με τις διατάξεις της υπό αναφορά Οδηγίας έπρεπε να 
είχε γίνει το αργότερο μέχρι την 6η Ιουλίου 2019, ενώ το υπό εξέταση νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή στις 13 
Σεπτεμβρίου 2019. 

 Συναφώς σημειώνεται ότι κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου η εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως ενημέρωσε την επιτροπή ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει ήδη αποστείλει 
προειδοποιητική επιστολή στη Δημοκρατία λόγω της μη συμμόρφωσής της με τις διατάξεις της Οδηγίας.  Ως εκ 
τούτου, η πιο πάνω εκπρόσωπος επισήμανε την ανάγκη για προώθηση του νομοσχεδίου και την ψήφισή του σε 
νόμο το συντομότερο δυνατό, προκειμένου να αποφευχθεί ο κίνδυνος επιβολής κυρώσεων στη Δημοκρατία λόγω 
παράβασης.  

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσαν ότι συμφωνούν με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, 
επισημαίνοντας ότι αυτό συντάχθηκε σε συνεργασία του εν λόγω υπουργείου με το Υπουργείο Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως. 

 Στο στάδιο της κατ’ άρθρον συζήτησης του νομοσχεδίου μέλη της επιτροπής επισήμαναν ότι όροι που 
χρησιμοποιούνται στο νομοσχέδιο για τον καθορισμό ορισμένων ποινικών αδικημάτων είτε είναι άγνωστοι στο 
εθνικό ποινικό δίκαιο είτε ερμηνεύονται διαφορετικά, γι’ αυτό και ζήτησαν από την εκπρόσωπο της Νομικής 
Υπηρεσίας της Δημοκρατίας την περαιτέρω μελέτη τους, προκειμένου να αποφευχθεί τυχόν σύγκρουση με 
πρόνοιες του εθνικού ποινικού δικαίου. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως τοποθετούμενη στο πιο πάνω ζήτημα 
διευκρίνισε ότι ο νόμος που προτείνεται θα αποτελεί ειδικό νόμο για την καταπολέμηση της απάτης σε βάρος 
των οικονομικών συμφερόντων της Ένωσης και θα εφαρμόζεται ανεξαρτήτως των διατάξεων οποιουδήποτε 
άλλου νόμου ή κανονισμών που ρυθμίζουν αντίστοιχα ή ανάλογα αδικήματα στο εθνικό μας δίκαιο.  

 Συναφώς, η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας επισήμανε ότι οποιαδήποτε 
παρέκκλιση από τους ορισμούς που προβλέπονται στην Οδηγία ενδέχεται να κριθεί από την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή ως μη ορθή εναρμόνιση της Δημοκρατίας με τις διατάξεις της Οδηγίας.  Παρ’ όλ’ αυτά, η εκπρόσωπος 
της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας υπέβαλε αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου στη βάση ορισμένων 
παρατηρήσεων μελών της επιτροπής, επιφέροντας περιορισμένες τροποποιήσεις σε επιμέρους πρόνοιες του 
νομοσχεδίου, χωρίς ωστόσο να τροποποιεί τους ορισμούς των εν λόγω ποινικών αδικημάτων για σκοπούς ορθής 
και πλήρους εναρμόνισης με την Οδηγία.  

 Σημειώνεται ότι σε μεταγενέστερο στάδιο, στο πλαίσιο της περαιτέρω επεξεργασίας του νομοσχεδίου, το 
αναθεωρημένο κείμενο αυτού έτυχε, σε συνεργασία με τη Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, επιπρόσθετων 
τροποποιήσεων για σκοπούς βελτίωσής του από νομοτεχνικής άποψης και ορθότερης εναρμόνισης και τέθηκε 
ενώπιον της επιτροπής για τοποθέτηση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε 
τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του 
Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
ΕΔΕΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του 
σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Ο κ. Δαμιανού και, αν υπάρχουν άλλοι, σηκώστε το χέρι σας να σας σημειώσουμε. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Θα είμαι πάρα πολύ σύντομος, Πρόεδρε.  Να δικαιολογήσω γιατί θα τηρήσουμε στάση αποχής. 

 Προφανώς κανείς δε διαφωνεί με τη θεσμοθέτηση πιο αυστηρών διαδικασιών που έχουν να κάνουν με το 
νοικοκύρεμα των οικονομικών σε ευρωπαϊκό επίπεδο, πόσω μάλλον που αφορά και αδικήματα δωροδοκίας, 
ενεργούς ή παθητικής, και ούτω καθεξής.  Όμως έχουμε μελετήσει εκτεταμένα το ζήτημα -πρόκειται για ένα 
πλέγμα νομοθεσιών- και όταν το ՚17 άχθηκε ενώπιον του Ευρωκοινοβουλίου, είχαμε εγείρει συγκεκριμένα 
ζητήματα.  Ένα μόνο θα θέσω, για να γνωρίζει και το σώμα τι ψηφίζουμε.  Γίνεται ιδιαίτερα παρεμβατική η 
Ευρωπαϊκή Ένωση σε εθνικές νομοθεσίες που ρυθμίζουν ακόμα και φορολογικά ζητήματα.  Και σε μια περίοδο 
που η Κυπριακή Δημοκρατία δίνει μια μάχη γι’ αυτά τα ζητήματα σε ευρωπαϊκό επίπεδο, με τις γνωστές 
σκοπιμότητες κάποιων κατά τα άλλα εταίρων μας, θεωρούμε ότι είναι αρκούντως σημαντικό, για να μας 
μετακινήσει στη θέση της αποχής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Σκοπός και πεδίο εφαρμογής του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

 Απάτη.  Άρθρο 4. 

 Παθητική και ενεργητική δωροδοκία.  Άρθρο 5. 

 Υποκίνηση, υποβοήθηση, συνέργεια και απόπειρα.  Άρθρο 6. 

 Ευθύνη νομικών προσώπων.  Άρθρο 7. 

 Κυρώσεις για φυσικά πρόσωπα.  Άρθρο 8. 

 Άσκηση πειθαρχικής εξουσίας.  Άρθρο 9. 

 Κυρώσεις για νομικά πρόσωπα.  Άρθρο 10. 

 Επιβαρυντικές περιστάσεις.  Άρθρο 11. 

 Ανάκτηση ποσών.  Άρθρο 12. 

 Δικαιοδοσία δικαστηρίων.  Άρθρο 13. 

 Κατάργηση.  Άρθρο 14. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκατέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Με είκοσι μία ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και δεκατέσσερις αποχές, τα άρθρα 1 μέχρι 14 
εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

  Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Καταπολέμησης, μέσω του Ποινικού Δικαίου, της Απάτης 
εις Βάρος των Οικονομικών Συμφερόντων της Ευρωπαϊκής Ένωσης Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκατέσσερις αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι μία ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και δεκατέσσερις αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο.  

 Ερχόμαστε τώρα στα θέματα που έχουμε κηρύξει επείγοντα. 

 Το πρώτο είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 2020». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από τον λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου 
συμπληρωματικών πιστώσεων ύψους €220.000.000 και η χρήση τους για τη διενέργεια δαπανών προς 
υλοποίηση διάφορων σκοπών για τους οποίους δεν έχει γίνει οποιαδήποτε πρόνοια ή η πρόνοια που 
περιλήφθηκε στον κρατικό προϋπολογισμό του 2020 είναι ανεπαρκής. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 2020» 

Παρόντες:  
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος  Αντρέας Καυκαλιάς 

 Μαρίνος Μουσιούττας  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Αβέρωφ Νεοφύτου   Γιώργος Λιλλήκας 

 Μάριος Μαυρίδης   Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Ονούφριος Κουλλά Γιώργος Περδίκης 

 Στέφανος Στεφάνου Άννα Θεολόγου 

 Άριστος Δαμιανού   
 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο, το 
οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγον.  Σημειώνεται ότι η επιτροπή 
είχε την ευκαιρία να εξετάσει το υπό αναφορά νομοσχέδιο πριν από την κατάθεσή του στην ολομέλεια του 
σώματος σε συνεδρία μέσω τηλεδιάσκεψης, που πραγματοποιήθηκε στις 4 Ιουνίου 2020.   
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 Στη συνεδρία αυτή συμμετείχαν ο Υπουργός Οικονομικών και η Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από τον λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου 
συμπληρωματικών πιστώσεων ύψους €220.000.000 και η χρήση τους για τη διενέργεια δαπανών προς 
υλοποίηση διάφορων σκοπών για τους οποίους δεν έχει γίνει οποιαδήποτε πρόνοια ή η πρόνοια που 
περιλήφθηκε στον κρατικό προϋπολογισμό του 2020 είναι ανεπαρκής. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, ο προτεινόμενος νόμος αφορά τα ακόλουθα: 

1. Κάλυψη του πρόσθετου κόστους που προκύπτει λόγω της χρονικής επέκτασης, μέχρι τη 12η Ιουνίου 2020, 
των Ειδικών Σχεδίων του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για περαιτέρω 
στήριξη της οικονομίας για αντιμετώπιση της πανδημίας της νόσου COVID-19, ύψους €120 εκατομ.  

2. Υλοποίηση του Σχεδίου Επιδότησης Πολύ Μικρών και Μικρών Επιχειρήσεων και Αυτοτελώς 
Εργαζομένων, που περιλαμβάνεται στο νέο πακέτο στήριξης της οικονομίας, το οποίο εγκρίθηκε από το 
Υπουργικό Συμβούλιο την 27η Μαΐου 2020, ύψους €100 εκατομ. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, ο Υπουργός Οικονομικών, με βάση 
τον περί της Δημοσιονομικής Ευθύνης και του Δημοσιονομικού Πλαισίου Νόμο, δύναται με έγκριση του 
Υπουργικού Συμβουλίου, εφόσον υφίστανται ειδικές περιστάσεις, να υποβάλει στη Βουλή των Αντιπροσώπων 
νομοσχέδιο συμπληρωματικού προϋπολογισμού για ψήφιση πριν από τη 15η Ιουνίου του υπό αναφορά έτους.  
Οι ειδικές περιστάσεις, με βάση τις διατάξεις του εν λόγω νόμου, αφορούν ασυνήθιστα γεγονότα τα οποία 
εκφεύγουν από τον έλεγχο της Δημοκρατίας και με σημαντικές επιπτώσεις στη δημοσιονομική κατάσταση της 
γενικής κυβέρνησης ή σε περιόδους σοβαρής οικονομικής ύφεσης, όπως ερμηνεύονται από το Σύμφωνο 
Σταθερότητας και Ανάπτυξης. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του θέματος, ο Υπουργός Οικονομικών δήλωσε ότι η επιβάρυνση του 
δημοσιονομικού ισοζυγίου από την προτεινόμενη πρόταση συμπληρωματικού προϋπολογισμού, με βάση τα 
τρέχοντα δεδομένα, ανέρχεται στο 1,1% του ΑΕΠ, επισημαίνοντας ότι λόγω της μη ύπαρξης ισόποσων 
διαθέσιμων αποδεκτών εξοικονομήσεων από άλλα Κεφάλαια του Προϋπολογισμού για το 2020 και καθότι ότι 
δεν είναι δυνατή η μεταφορά ισόποσων πιστώσεων από το Κεφάλαιο «Μη Προβλεπόμενες Δαπάνες και 
Αποθεματικό», οι απαιτούμενες πιστώσεις για κάλυψη των έκτακτων αναγκών που έχουν προκύψει πρέπει να 
εξασφαλιστούν με την έγκριση νέου συμπληρωματικού προϋπολογισμού μέσω της ψήφισης του προτεινόμενου 
νόμου. 

 Ενημερώντας περαιτέρω την επιτροπή, ο ίδιος αξιωματούχος δήλωσε σε σχέση με το Σχέδιο Επιδότησης 
Πολύ Μικρών και Μικρών Επιχειρήσεων και Αυτοτελώς Εργαζόμενων μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Δικαιούχοι του σχεδίου είναι πολύ μικρές και μικρές επιχειρήσεις, καθώς και αυτοτελώς εργαζόμενοι που 
απασχολούν μέχρι και πενήντα άτομα προσωπικό, που ήταν ενταγμένοι και εγκρίθηκαν στα Ειδικά Σχέδια 
του Υπουργείου Εργασίας Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων που εφαρμόζονται στο πλαίσιο της 
λήψης έκτακτων μέτρων για την αντιμετώπιση της πανδημίας της νόσου COVID-19 κατά την περίοδο 
μεταξύ 13ης Απριλίου και 12ης Μάϊου 2020.    

2. Η επιδότηση/εφάπαξ χορηγία αποσκοπεί στην κάλυψη μέρους των λειτουργικών εξόδων των δικαιούχων, 
περιλαμβανομένου του ενοικίου. 

3. Η εφάπαξ χορηγία προς κάθε δικαιούχο θα κατανεμηθεί ως ακολούθως: 

α.  Ποσό ύψους €1.250 για πολύ μικρές επιχειρήσεις και αυτοτελώς εργαζομένους που εργοδοτούν 
μέχρι ένα άτομο προσωπικό. 

β. Ποσό ύψους €3.000 για πολύ μικρές επιχειρήσεις και αυτοτελώς εργαζομένους που εργοδοτούν 
από δύο μέχρι πέντε άτομα προσωπικό. 

γ. Ποσό ύψους €4.000 για πολύ μικρές επιχειρήσεις και αυτοτελώς εργαζομένους που εργοδοτούν 
από έξι μέχρι εννέα άτομα προσωπικό. 

δ. Ποσό ύψους €6.000 για μικρές επιχειρήσεις και αυτοτελώς εργαζομένους που εργοδοτούν από 
δέκα μέχρι πενήντα άτομα προσωπικό.  

4. Σε περίπτωση που οι ανάγκες για επιδότηση των δικαιούχων μέσω του εν λόγω σχεδίου υπερβούν τα 
€100 εκατομ., αυτές θα καλυφθούν μέσω της μεταφοράς πιστώσεων από το Κεφάλαιο του 
προϋπολογισμού «Μη Προβλεπόμενες Δαπάνες και Αποθεματικό». 

 Η Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αναφερόμενη στις πρόσθετες πιστώσεις 
ύψους €120 εκατομ. που προορίζονται για τα Ειδικά Σχέδια του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για περαιτέρω στήριξη της οικονομίας για αντιμετώπιση της πανδημίας της νόσου COVID-19, 
δήλωσε ότι αυτές αφορούν την κάλυψη του κόστους της τρίτης περιόδου εφαρμογής τους, η οποία ισχύει από τη 
13η Μαΐου μέχρι τη 12η Ιουνίου 2020.   
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 Ειδικότερα, σύμφωνα με την ίδια αξιωματούχο, τα εν λόγω σχέδια αφορούν το Ειδικό Επίδομα Ασθενείας, 
την Ειδική Άδεια Φροντίδας Παιδιών, το Ειδικό Επίδομα Αυτοτελώς Εργαζομένων, το Ειδικό Σχέδιο Πλήρους 
Αναστολής Εργασιών, το Ειδικό Σχέδιο Μερικής Αναστολής Εργασιών, το Ειδικό Σχέδιο Στήριξης Ανέργων.        

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφύλαξε την τελική τοποθέτηση όλων των εκπροσωπούμενων σε αυτήν πλευρών κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Οι εισηγητές.   

 Ο κ. Βότσης. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Είχαμε την ευκαιρία να μας παρουσιάσει η κυβέρνηση, οι δύο υπουργοί, σε τηλεδιάσκεψη χθες τον 
συμπληρωματικό προϋπολογισμό, για να κατατεθεί σήμερα ως κατεπείγον, γιατί ακριβώς θεώρησε η επιτροπή 
-και νομίζω όλοι μας- ότι η Βουλή σε καμία περίπτωση δεν έπρεπε να έχει την όποια ευθύνη για την επιπλέον 
καθυστέρηση στο να δοθεί η όποια βοήθεια μπορεί να δοθεί στον κόσμο ο οποίος αυτή την ώρα τα έχει ανάγκη 
αυτά τα χρήματα.  Εμείς από την αρχή είχαμε προτείνει, στην πρώτη προσπάθεια της κυβέρνησης να ετοιμάσει 
την οικονομική βοήθεια με την οποία θα αντιμετώπιζε συνέπειες του κορωνοϊού, ένα κονδύλι €300 εκατομ. να 
είναι διαθέσιμο για τον κόσμο απευθείας, χωρίς πολλές διαδικασίες, για να κλείσουν όσες τρύπες θα μπορούσαν 
να κλείσουν τους πρώτους δύο-τρεις μήνες της αντιμετώπισης του προβλήματος.   

 Δυστυχώς, η κυβέρνηση, πέραν του ότι το είχε ενσωματωμένο στο αρχικό σχέδιο με τις εγγυήσεις, 
αποδέχτηκε ένα ποσό γύρω στα €100 εκατομ. ή €120 εκατομ., αναλόγως πώς θα εξελίσσονταν ενδεχομένως, 
για να κάνει αυτή τη δράση.  Εμείς σήμερα βεβαίως θα υποστηρίξουμε και τα δύο κονδύλια που αφορούν τον 
συμπληρωματικό προϋπολογισμό.  Είναι €120 εκατομ. το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για την τρίτη περίοδο του σχεδίου και τα €100 εκατομ., που ενδεχομένως να αυξηθούν κάπως με 
άλλα κονδύλια που υπάρχουν και αφορούν τις επιδοτήσεις πολύ μικρών και μικρομεσαίων επιχειρήσεων και 
αυτοεργοδοτουμένων.   

 Την ίδια ώρα, επαναλαμβάνοντας το αίτημα το οποίο υποβάλαμε και χθες, ότι αυτό το ποσό θα μπορούσε 
να αυξηθεί -και θα πρέπει η κυβέρνηση να το λάβει υπόψη, γιατί το ανεπαρκές πρόγραμμα επιδότησης των 
ενοικίων της φορολογίας σε όσους αποφασίσουν να μειώσουν τα επιτόκια να μπορούν να έχουν 50% έκπτωση 
από τον φόρο δε λύνει το πρόβλημα των ενοικίων- εμείς θεωρούμε ότι μέσα από τέτοιες επιδοτήσεις θα 
μπορούσε να αντιμετωπιστεί πιο αποτελεσματικά το θέμα των ενοικίων.  Όμως, επαναλαμβάνω, παρ’ όλα αυτά, 
θα υποστηρίξουμε αυτούς τους συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς, σημειώνοντας την ίδια ώρα, κύριε 
Πρόεδρε, ότι το πρόγραμμα της κυβέρνησης για την αντιμετώπιση του κορωνοϊού όπως το έχει καταθέσει μέσω 
των ευρωπαϊκών προγραμμάτων τα οποία ήδη υπάρχουν δε θα είναι αποτελεσματικό όπως έχει σήμερα.  Και 
αυτό γιατί;  Το ένα από τα τρία προγράμματα που η κυβέρνηση λέει ότι θα ακολουθηθεί είναι πρόγραμμα που το 
φθινόπωρο η Ευρωπαϊκή Ένωση θα το εξαγγείλει, με το οποίο θα εγγυάται η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση 80% του 
δανείου.  Δεν είναι ενώπιόν μας.  Τα άλλα δύο προγράμματα είναι προγράμματα τα οποία, για να υλοποιηθούν 
και να δίνουν κίνητρο στον κόσμο, θα πρέπει να περιλαμβάνουν επιδότηση του επιτοκίου.   

 Η κυβέρνηση μας λέει «την επιδότηση του επιτοκίου θα τη φέρω σε συμπληρωματικό προϋπολογισμό, 
για να πληρωθεί τον Μάρτη του 2021 η πρώτη δόση».  Τίθεται το ερώτημα:  Πώς θα γίνουν τα δάνεια τον 
Σεπτέμβρη και τον Οκτώβρη;  Με την υπόσχεση ή την πρόθεση για το 2021;  Και, αν η Βουλή δεν τα ψηφίσει το 
2021, τι θα γίνει;  Θα είναι ενώπιον της Βουλής το υποχρεωτικό «πρέπει να τα ψηφίσεις, γιατί έκαμα συμβόλαιο 
τζιαι εννά επιδοτώ τα επιτόκια;»  Τζιαι ποια τράπεζα εννά δεχτεί ή ποιος δανειολήπτης εννά δεχτεί να πάει να 
πιάσει δάνειο τζιαι να του πεις:  «Ξέρεις, το επιτόκιο εννά αποφασίσω τον Μάρτη του 2021 αν θα σου το 
επιδοτήσω».  Εντοπίζουμέν το τούτο το θέμα, μπορεί να μην είναι ενώπιόν μας, αλλά οφείλουμε να το πούμε, 
γιατί ναι μεν είμαστε θετικοί σήμερα, αλλά ασκούμε κριτική στο σχέδιο που η κυβέρνηση έχει φέρει και που δε θα 
αντιμετωπίσει το πρόβλημα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας ευχαριστώ.  

 Ο κ. Στεφάνου και μετά ο κ. Σιζόπουλος και μετά ο κ. Περδίκης.  Είπαμε ψηλώστε τα χέρια σας, να σας 
σημειώσουμε, γιατί βκαίνετε έτσι… βλαστάτε! 

 Εκτός απ’ αυτούς τους τρεις που είπα, ο κ. Στεφάνου, ο κ. Σιζόπουλος, ο κ. Περδίκης, ο κ. Λιλλήκας -
γράψετέ τους, σας παρακαλώ- ο κ. Μαυρίδης, ο κ. Δαμιανού. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η συζήτηση που θα κάμουμε με τον τρόπο που θα την κάμουμε σήμερα μας παίρνει πίσω στον Μάρτη.  
Ήταν εκεί που ξεκίνησε η συζήτηση, όταν μας προέκυψε η πανδημία, τα μέτρα για την προστασία της δημόσιας 
υγείας και οι επιπτώσεις στην οικονομία. 

 Κατά τη διάρκεια αυτής της συζήτησης λέχθηκαν πολλά πράγματα.  Θα πρέπει όμως να πω ότι αυτή η 
συζήτηση έφερε αποτελέσματα, τα οποία μπορεί να μην είναι ικανοποιητικά, αλλά έφερε αποτελέσματα.  Την 
ίδια ώρα, έστω και με καθυστέρηση, ήρθαν κάποια μέτρα.  Σημειώνω ότι αυτή η καθυστέρηση θα μπορούσε να 
αποφευχθεί.  Είχαμε καθυστέρηση με ευθύνη της κυβέρνησης.   

 Ποια είναι τα αποτελέσματα που έφερε η συζήτηση;  Πρώτον, η απευθείας στήριξη από το κράτος για τις 
πολύ μικρές, τις μικρές επιχειρήσεις και τους αυτοτελώς εργαζομένους.  Εάν δεν υπήρχε η πίεση της 
αντιπολίτευσης πάνω στην κυβέρνηση, για να φέρει απευθείας στήριξη των πολύ μικρών και μικρών 
επιχειρήσεων και των αυτοτελώς εργαζομένων, δε θα ερχόταν αυτή η στήριξη.  Ήταν αρνητική η κυβέρνηση.  
Εξού και το πρώτο νομοσχέδιο που ήρθε για τις κρατικές εγγυήσεις δεν είχε μέσα την απευθείας στήριξη και ήταν 
και δεδομένη η τοποθέτηση της κυβέρνησης ότι ένα είναι το εργαλείο για να στηρίξουμε την οικονομία, οι κρατικές 
εγγυήσεις προς τις τράπεζες.  Δεν είχε τίποτε άλλο.  Όταν ήρθαν τη δεύτερη φορά, έφερε την απευθείας στήριξη 
προς πολύ μικρές επιχειρήσεις και σε αυτοτελώς εργαζομένους, αλλά έκαμε το εξής, για να εκβιάσει την 
υπερψήφιση των κρατικών εγγυήσεων:  Τα έβαλε μέσα σε ένα νομοσχέδιο και τα δυο.  Το ένα δεν είχε καμία 
σχέση με το άλλο.  Ζητήσαμε να το διαχωρίσουμε και να πάμε στην απευθείας στήριξη, αφού όλα τα κόμματα 
ήταν υπέρ, ανεξαρτήτως της διαφωνίας που είχαμε σε σχέση με το ύψος του ποσού.  Η κυβέρνηση όμως δε 
δεχόταν, διότι ήθελε να βάλει κάτω από εκβιασμό τα κόμματα της αντιπολίτευσης.  «Ή τα ψηφίζετε όλα ή πάει 
μαζί και η απευθείας στήριξη τζιαι κάμετε καλά είντα μ’ που ’ννα κάμετε με τες πολύ μικρές επιχειρήσεις και τους 
αυτοτελώς εργαζομένους».  Αυτό ήταν το δίλημμα που ήθελε να βάλει η κυβέρνηση ενώπιον των κομμάτων της 
αντιπολίτευσης.  Και γι’ αυτό, όταν απέσυρε το νομοσχέδιο, απέσυρε μαζί και την απευθείας στήριξη.  Αυτό 
προκάλεσε καθυστέρηση.  Εν πάση περιπτώσει, ευτυχώς που ήρθε τελικά η απευθείας στήριξη, έστω και αν τα 
€100 εκατομ. είναι λίγα.   

 Το δεύτερο αποτέλεσμα που έφερε αυτή η συζήτηση είναι το θέμα με τα ομόλογα, που έχει σχέση με την 
απευθείας στήριξη, γιατί, όταν ζητούσαμε εμείς απευθείας στήριξη, ελαλούσαν μας «δεν έχουμε λεφτά και θα 
πάμε μόνο με τις κρατικές εγγυήσεις» και έλεγαν μάλιστα ότι αυτοί που εισηγούνται έκδοση κρατικών ομολόγων, 
για να χρηματοδοτήσουμε την οικονομία, είναι επικίνδυνοι.  Το είπε ο Υπουργός Οικονομικών σε συνέντευξή του 
στον Φιλελεύθερο.  Την 1η Απριλίου δε -και δεν το λέει για ψέματα, το έλεγε για πραγματικότητα- είχε δηλώσει ο 
κ. Πετρίδης ότι αυτή η ευφάνταστη ιδέα περί έκδοσης ομολόγου δεν πρόκειται να οδηγήσει πουθενά, διότι με 
δημοσιονομική άμεση επίπτωση της τάξης του 10-15% του ΑΕΠ αυτό θα μας οδηγήσει σε νέα προβλήματα.  Και, 
όταν απέσυρε το πρώτο νομοσχέδιο η κυβέρνηση, την επόμενη ημέρα πήγε τζιαι εξέδωσε όχι ένα, δυο ομόλογα 
και ακολούθως ακόμα ένα, για να πιάσει €3 δις.  Άρα, και αυτό θεωρούμε ότι είναι ένα αποτέλεσμα της πίεσης 
που έβαλε η αντιπολίτευση πάνω στην κυβέρνηση μέσα από τη συζήτηση που γινόταν. 

 Το τρίτο αποτέλεσμα αυτής της συζήτησης:  Επιτέλους η κυβέρνηση αναγνώρισε -θεωρητικά βεβαίως- ότι 
υπάρχει ανάγκη επιδότησης των ενοικίων.  Η κυβέρνηση όχι μόνο ήταν αρνητική, αλλά παραπληροφορούσε ότι 
κανένα κράτος στην Ευρωπαϊκή Ένωση δεν επιδότησε τα ενοίκια και, όταν βγήκαμε και τους υποδείξαμε ότι 
υπάρχουν τουλάχιστον τέσσερις χώρες στην Ευρωπαϊκή Ένωση που επιδότησαν τα ενοίκια, μας είπαν ότι έν’ 
μεγάλο το δημοσιονομικό κόστος και δεν μπορούμε να το κάμουμε.  Όταν εξήγγειλαν όμως τώρα την απευθείας 
στήριξη στις επιχειρήσεις, είπαν:  «Ξέρετε, εννά επιχορηγήσουμε με αυτό τον τρόπο και τα ενοίκια».  Αυτό είναι 
θεωρητική αναγνώριση της επιδότησης, και λέω «θεωρητική», διότι με αυτά τα πενιχρά τα ποσά, τα ψίχουλα, 
που θα δώσει η κυβέρνηση, άμα υπολογίσεις και τα ενοίκια μέσα, πραγματικά εκμηδενίζονται τα ποσά της 
στήριξης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Κύριε Στεφάνου, αν μπορείτε, ολοκληρώστε. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Τελειώνω.  Εμείς θα υπερψηφίσουμε και την απευθείας στήριξη, γιατί θεωρούμε πως είναι και δικό μας 
παιδί αυτή η τοποθέτηση που υποχρεώθηκε να κάμει η κυβέρνηση, θα υπερψηφίσουμε ασφαλώς το συνολικό 
ποσό που περιλαμβάνει και τα πακέτα στήριξης, αλλά την ίδια ώρα εμείς θα επιμένουμε ότι το κονδύλι πρέπει 
να αυξηθεί.  Είναι ανεπαρκέστατο.  Αν δε στηρίξουμε επαρκώς τις πολύ μικρές και μικρές επιχειρήσεις, τους 
αυτοτελώς εργαζομένους, θα δυσκολευτούν να επιβιώσουν.  Η κυβέρνηση ήρθε με το φάρμακο του δανεισμού.  
Σε μία υπερδανεισμένη οικονομία ο δανεισμός είναι ό,τι χειρότερο.  Είναι σαν να δίνεις στον ναρκομανή 
ναρκωτικά.  Και, αν επιμένει η κυβέρνηση με αυτή τη δανειοκεντρική -όπως επιμένει τελικά- προσέγγιση, δε θα 
έχουμε τα αποτελέσματα που νομίζει η κυβέρνηση ότι θα έχουμε σε σχέση με την οικονομία, πολύ δε 
περισσότερο, αφού οι υπερδανεισμένες επιχειρήσεις στη μεγάλη τους πλειοψηφία είναι οι πολύ μικρές τζιαι οι 
μικρές επιχειρήσεις, θα έχουμε πάρα πολλά προβλήματα.  Και μιλούμε για τη ραχοκοκαλιά της οικονομίας, για 
εκείνο τον τομέα της οικονομίας που εργοδοτεί το 60% του εργατικού δυναμικού.  Και το κλείσιμο μεγάλου μέρους 
αυτών των επιχειρήσεων θα οδηγήσει και σε περαιτέρω προβλήματα της οικονομίας. 
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 Κλείνω με το εξής:  Στα πλαίσια της επικοινωνιακής της προσέγγισης η κυβέρνηση λέει ότι έχει κάμει το 
πιο γενναιόδωρο πακέτο της Ευρώπης σε σχέση με τη χρηματοδότηση της οικονομίας.  Έχουμε εδώ μια μελέτη 
που έχουμε κάμει ως ΑΚΕΛ, πολυσέλιδη, αναφορικά με το πώς τα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχουν 
χρηματοδοτήσει την οικονομία τους, πώς στήριξαν πολύ μικρές και μικρές επιχειρήσεις και αυτοτελώς 
εργαζομένους, πώς στήριξαν νοικοκυριά, πώς στήριξαν ανέργους, πώς στήριξαν ημιαπασχολούμενους.  Όταν 
τα διαβάσαμε εμείς αυτά και όταν τα διαβάσετε και εσείς αυτά, θα δείτε ότι τελικά έχουμε μεγάλο δρόμο να 
διανύσουμε σε σχέση με τη στήριξη που πρέπει να δώσει η κυβέρνηση στην οικονομία, στα νοικοκυριά και σε 
όλους όσοι έχουν ανάγκη την κρατική στήριξη.  Γι’ αυτό σας παρακαλώ, αγαπητοί της κυβερνητικής παράταξης, 
δεν είναι ανάγκη στα πάνελ των συζητήσεων να λέτε και πράγματα τα οποία ποσώς δεν ευσταθούν. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριοι, έχουμε έξι-επτά ομιλητές.  Έχουμε μετά το νομοσχέδιο για την παιδεία και έχουμε και το ψήφισμα.  
Θέλετε να ακολουθήσουμε μοτίβο;  Nα μιλά κάποια ώρα ο καθένας. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Να έχουμε αυτοσυγκράτηση στις ομιλίες αλλά όχι περιορισμό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Σιζόπουλος έχει τον λόγο. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Παρά το γεγονός ότι από την πλευρά της ΕΔΕΚ θα ψηφίσουμε τον συμπληρωματικό προϋπολογισμό, 
εντούτοις μας δίνεται η ευκαιρία δυστυχώς να αναδείξουμε αντιφάσεις τις οποίες επέδειξε η κυβέρνηση σε αυτό 
το χρονικό διάστημα, με αποτέλεσμα να υπάρχει σημαντική καθυστέρηση στην οικονομική στήριξη αυτοτελώς 
εργαζομένων και κυρίως μικρομεσαίων επιχειρήσεων.  

 Από την πλευρά της ΕΔΕΚ από τις 14 του Μάρτη με επιστολή μας προς τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας 
είχαμε τονίσει ακριβώς την ανάγκη ότι θα έπρεπε ο βασικός τρόπος στήριξης αυτών των επιχειρήσεων να ήταν 
η επιδότηση.  Και μάλιστα καταθέσαμε και συγκεκριμένο σχέδιο για το πώς μπορούν τα έσοδα του κράτους να 
αυξηθούν, για να μπορέσει ακριβώς να ανταποκριθεί σε αυτές τις ανάγκες, γιατί θέλαμε περισσότερη επιδότηση 
και λιγότερο δανεισμό.  Γιατί ο περισσότερος δανεισμός, με δεδομένο ότι αυτή τη στιγμή η οικονομική ανάκαμψη 
δε θα είναι ακαριαία, αλλά θα είναι σταδιακή, με την προοπτική του ορίζοντα του ενός με ενάμιση χρόνου, η 
αύξηση των λειτουργικών εξόδων των αυτοτελώς εργαζομένων και των μικρομεσαίων επιχειρήσεων…  Αυτή η 
κατάσταση θα οδηγούσε έναν μεγάλο αριθμό απ’ αυτές τις επιχειρήσεις ενδεχομένως σε μη βιώσιμη κατάσταση, 
με αποτέλεσμα να έχουμε αύξηση των μη εξυπηρετούμενων δανείων, να έχουμε αύξηση των εκποιήσεων, να 
έχουμε αύξηση στο τέλος και της ανεργίας.  Και το κόστος πάλι ο φορολογούμενος πολίτης θα το είχε καλύψει.   

 Δυστυχώς, οι σαράντα μέρες της καθυστέρησης μεταξύ του πρώτου και του δευτέρου νομοσχεδίου, του 
επικαιροποιημένου, δεν έδωσαν την ευκαιρία στην κυβέρνηση να δώσει λύσεις σε αυτά τα ζητήματα.  Και θα 
επαναλάβω και εγώ ακριβώς το ζήτημα, ότι υπήρξε ένας εκβιασμός με το να διασυνδεθεί η στήριξη, οι εγγυήσεις 
προς δανεισμό στις τράπεζες μαζί με τις επιχορηγήσεις τις οποίες έπρεπε το κράτος να κάνει.  Σήμερα γίνεται 
διαχωρισμός.  Αν γινόταν ο διαχωρισμός από τότε που το είχαμε υποδείξει και κυρίως από το γεγονός ότι 
υπάρχουν και άλλες ευρωπαϊκές χώρες ακριβώς που τα έχουν διαχωρίσει, για παράδειγμα, η Πορτογαλία, μία 
από τις χώρες αυτές...  Γιατί στην περίπτωση τη δική μας έπρεπε να έρθει συνδεδεμένο το ένα νομοσχέδιο μαζί 
με το άλλο;  Νομίζω ότι οι στόχοι είναι προφανείς. 

 Παρά το γεγονός ότι το συγκεκριμένο ποσό είναι δυστυχώς μικρό και θα πρέπει ακριβώς η κυβέρνηση να 
σκεφτεί το συντομότερο δυνατό να αυξήσει το συγκεκριμένο ποσοστό και το συγκεκριμένο ποσό.  Ας αξιοποιήσει 
προτάσεις που έχουν γίνει για το πώς μπορεί να αυξηθούν τα έσοδα του κράτους, για να μπορέσει να τα διαθέσει 
προς αυτή την κατεύθυνση.  Και υπάρχουν τρόποι και κίνητρα, αλλά και άλλες διαδικασίες.  Δεν είναι της ώρας 
να τις αναπτύξω, γιατί τις δώσαμε γραπτώς στην κυβέρνηση.   

 Όμως για ακόμη μια φορά θα τονίσουμε ότι η προσπάθεια να οδηγήσει τα πράγματα προς την κατεύθυνση 
του δανεισμού είναι προσπάθεια προς λανθασμένη κατεύθυνση.  Δεν αποκλείουμε τον δανεισμό, όχι όμως εις 
το ύψος το οποίο σήμερα επιχειρείται να γίνει.  Και μάλιστα η επιχορήγηση δανειστικών επιτοκίων του 4,25% 
είναι απαράδεκτα υψηλό το επιτόκιο.  Γιατί τα πρώτα χρόνια το 3,5% θα το καλύπτει το κράτος, αλλά το κράτος 
από ποια λεφτά θα τα καλύπτει;  Από τα λεφτά του φορολογούμενου πολίτη.  Και, όταν στη συνέχεια θα 
σταματήσει η επιχορήγηση αυτών των επιτοκίων, αλλά το δάνειο θα συνεχίσει να υπάρχει, το 4,25% θα είναι 
βιώσιμο για τους μικρομεσαίους;  Θα το φορτωθούν και πάλι.   

 Άρα λοιπόν, είναι μια ευκαιρία η κυβέρνηση να αλλάξει νοοτροπία, να αλλάξει προσανατολισμό, να κάνει 
πιο ορθολογικές επιλογές και κυρίως να δώσει την ευκαιρία στην αντιπολίτευση και σε όλα τα κόμματα να 
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συνεργαστούμε, να συνενώσουμε δυνάμεις, για να μπορέσουμε να αντιμετωπίσουμε κατά τον καλύτερο και 
γρηγορότερο δυνατό τρόπο αυτή την κρίση. 

 Εμείς θα εξακολουθήσουμε να είμαστε εποικοδομητικοί, αλλά αυτό που πρώτα και πάνω απʼ όλα εμάς 
μας ενδιαφέρει είναι το πώς προστατεύουμε την οικονομία, πώς προστατεύουμε τους αυτοτελώς εργαζομένους, 
πώς προστατεύουμε τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις.  Αλλά το πιο σημαντικό;  Πώς περιορίζουμε την αυθαιρεσία 
των τραπεζιτών σε βάρος των πολιτών και όλων αυτών που είπα προηγουμένως.  Δεν εμπιστευόμαστε το 
τραπεζικό σύστημα.  Το έχει αποδείξει και με το χρηματιστήριο, το έχει αποδείξει και με τη συμπεριφορά του την 
περίοδο 2008-2012, το έχει αποδείξει σήμερα με τις εκποιήσεις.  Δεν μπορούμε να αφήνουμε παράθυρα ανοικτά 
στους τραπεζίτες, για να λεηλατούν τους πολίτες με οποιονδήποτε τρόπο. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Δε θα επαναλάβω όσα έχουν πει οι συνάδελφοι, για να κερδίσουμε χρόνο.  Θα πω ότι εμείς θα 
υπερψηφίσουμε τους συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς, παρ’ ότι διαφωνούμε με την όλη φιλοσοφία της 
κυβερνητικής πολιτικής και παρ’ ότι είμαστε πεπεισμένοι ότι τα €100 εκατομ., που περιλαμβάνονται στους 
συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς για στήριξη με άμεση επιδότηση, με τη λογική του de minimize, των πολύ 
μικρών, μικρών και μεσαίων επιχειρήσεων είναι παντελώς ανεπαρκή, είναι σταγόνα στον ωκεανό.   Και είναι μια 
πολιτική που δε θα έχει κανένα αποτέλεσμα στήριξης των μικρών επιχειρήσεων, αρκεί να σκεφτεί κάποιος τι 
βοήθεια είναι €6 000 για μια επιχείρηση που απασχολεί μέχρι πενήντα εργαζομένους, €6 000 σε μια επιχείρηση 
που έχει να πληρώσει μισθολόγια των σαράντα ή των πενήντα εργαζομένων και αντίστοιχα ενοίκια. 

 Είναι πραγματικά εμπαιγμός για τις πολύ μικρές, μικρές και μεσαίες επιχειρήσεις, οι οποίες δε θα 
μπορέσουν στην πραγματικότητα να αξιοποιήσουν το υπόλοιπο κομμάτι του πακέτου της κυβέρνησης, που 
αφορά την επιδότηση των επιτοκίων για μερικά χρόνια για νέα δάνεια.  Όλοι τόνιζαν για χρόνια -και πρώτη η 
κυβέρνηση- ότι είμαστε υπερδανεισμένη οικονομία, υπερδανεισμένα νοικοκυριά, υπερδανεισμένες επιχειρήσεις 
και τις παρακινούμε να οδηγηθούν ξανά προς τον δανεισμό.  Με μαθηματική ακρίβεια αυτό το πακέτο θα το 
αξιοποιήσουν στην ουσία κάποιες μεγάλες ή πολύ μεγάλες επιχειρήσεις, οι οποίες έχουν μικρό δανεισμό ή 
καθόλου δανεισμό και μπορούν να προχωρήσουν σε ένα νέο δάνειο, γιατί γνωρίζουν ότι μπορούν να 
αντεπεξέλθουν.   

 Είναι γελοίο να λέγεται από πλευράς του Υπουργού Οικονομικών ότι σε αυτά τα πολύ μικρά, από €1 200 
μέχρι €6 000, που θα δοθούν στις επιχειρήσεις ως επιδότηση θα καλυφθεί και το ενοίκιο ή μέρος του ενοικίου.  
Το μόνο που πέτυχε η κυβέρνηση με την αναφορά του υπουργού ότι το πακέτο καλύπτει και μέρος του ενοικίου 
είναι να υποσκάψει η κυβέρνηση τη δική της πολιτική, το δικό της νομοσχέδιο που ψήφισε η Βουλή για την 
παροχή κινήτρων στους ιδιοκτήτες υποστατικών, ώστε εθελοντικά να μειώσουν τα ενοίκια.  Ουσιαστικά, ενίσχυσε 
την επιχειρηματολογία εκείνων των ιδιοκτητών οι οποίοι αρνούνται ή δε θέλουν να συναινέσουν με τον ενοικιαστή 
τους, για να μειώσουν, έστω για μερικούς μήνες, τα ενοίκια.  Τους έδωσε ένα επιχείρημα το οποίο θα 
αξιοποιήσουν, ότι τάχατες η κυβέρνηση τους επιδοτεί.  Άρα, γιατί να μειωθούν τα ενοίκια; 

 Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι η κυβέρνηση, προκειμένου να αποφύγει τη διαφάνεια και τον έλεγχο, 
απέσυρε το προηγούμενό της πακέτο και καθυστέρησε υπερβολικά, οδηγώντας πλέον το όλο πακέτο στήριξης 
των επιχειρήσεων σε μια πιο γραφειοκρατική και λιγότερο αποτελεσματική πολιτική.   Είναι κρίμα, γιατί φοβάται 
τη διαφάνεια και γιατί φοβάται τον έλεγχο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Μαυρίδης. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Ουσιαστικά, ό,τι και να κάνει αυτή η κυβέρνηση δε θα βρεθεί κανένας από την αντιπολίτευση να της πει 
ότι έκανε και κάτι καλό.  Εγώ θα ήθελα να υπενθυμίσω στην αντιπολίτευση ότι, αν δεν ήταν η καλή, συνετή 
δημοσιονομική διαχείριση της κυβέρνησης όλα αυτά τα χρόνια, σήμερα δε θα μιλούσαμε καν για πακέτα στήριξης, 
διότι δε θα είχε τη δυνατότητα η κυβέρνηση να φέρει πακέτα στήριξης.  Και αναφέρομαι στα πλεονάσματα, που 
για πρώτη φορά ίσως στην ιστορία της Κυπριακής Δημοκρατίας επί σειρά ετών έχει δημιουργήσει η ανάπτυξη, η 
οποία έχει προέλθει από τα μέτρα που έχει λάβει η κυβέρνηση από το 2013 και μετά, τα πλεονάσματα για τα 
οποία πολλοί από την αντιπολίτευση εφώναζαν ότι πρέπει το κράτος να δώσει αυτά τα χρήματα στην κοινωνία.  
Και θυμάμαι πολύ χαρακτηριστικά τη λέξη «μαξιλαράκι», δηλαδή δεν έπρεπε, κατά την άποψή τους, να υπάρχει 
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αυτό το μαξιλαράκι.  Έλα που βρέθηκε όμως αυτό το μαξιλαράκι και στήριξε την κοινωνία, τους εργαζομένους, 
τις μικρές επιχειρήσεις και ό,τι άλλο μπορεί να κάνει η κυβέρνηση; 

 Νομίζω ότι τη μεγάλη ευθύνη -και μιλώντας, έτσι, εντελώς αντικειμενικά- τη φέρει η αντιπολίτευση, η οποία 
καθυστέρησε και μάλλον δεν ήθελε να ψηφίσει το σχέδιο των εγγυήσεων, το οποίο ήταν το καλύτερο σχέδιο 
στήριξης που θα μπορούσε να δώσει ρευστότητα άμεσα με χρήματα όχι των φορολογουμένων, με χρήματα των 
τραπεζών, με χρήματα των καταθετών στην ουσία, τα οποία είναι και αυτά εγγυημένα.  Και το παράδοξο, αγαπητέ 
Στέφανε, είναι που λέγατε ότι απλώς δεν εμπιστεύεστε τις τράπεζες!  Θέλατε να ελέγχει ο Γενικός Ελεγκτής πού 
πάνε τα δάνεια.  Και με αυτό τον τρόπο να παρεμποδίσετε τις επιχειρήσεις από το να πάνε να πάρουν δάνεια 
και τις τράπεζες να δώσουν δάνεια.  Δε σκεφτήκατε ποτέ όμως ότι οι καταθέσεις που χρησιμοποιεί η τράπεζα, 
για να δίνει δάνεια, δεν πάει να τις ελέγξει κανένας.  Ελεύθερα κάνει δάνεια η τράπεζα τώρα από τα χρήματα των 
καταθετών, τα οποία είναι και αυτά εγγυημένα.  Είναι εγγυημένα και μάλιστα στο εκατόν τοις εκατόν είναι 
εγγυημένα από το κράτος στις €100 000.   

 Άρα, λόγω ιδεολογικών αγκυλώσεων και λόγω και κάποιων πολιτικών σκοπιμοτήτων, στις οποίες δε θα 
αναφερθώ, δε θέλατε να περάσει το εργαλείο των εγγυήσεων, το οποίο θα μπορούσε να δώσει ρευστότητα στις 
επιχειρήσεις και τώρα μας λέτε ότι είναι άλλος ο λόγος.  Δεν είναι ότι είναι οι τράπεζες, είναι ότι είναι 
υπερδανεισμένες οι επιχειρήσεις.  Και τι σας πειράζει εσάς δηλαδή, αν υπάρχει μια επιχείρηση που θέλει να κάνει 
δάνειο;  Τι σας ενοχλεί αν μια επιχείρηση έχει τη δυνατότητα να κάνει δάνειο με 1% επιτόκιο, για να μπορέσει να 
επιβιώσει και να κρατήσει και τους εργαζομένους και να παράγει στην οικονομία;  Τι σας ενοχλεί;  Εσείς θα 
αποφασίσετε αν μια επιχείρηση πρέπει να κάνει δάνειο ή όχι, για να μπορέσει να αντέξει μέσα στην οικονομία;  
Θα επανέλθει δηλαδή ο κομμουνισμός στην Κύπρο;  Τι προσπαθούμε να κάνουμε με αυτό τον τρόπο;  Τι σας 
ενοχλεί αυτό το πράγμα; 

 Απευθείας στήριξη στις επιχειρήσεις, απευθείας στήριξη στις επιχειρήσεις. Είναι λίγα τα λεφτά.  Βεβαίως!  
Να τα πενταπλασιάσουμε, αν θέλετε!  Αλλά, εσείς νομίζετε ότι μπορεί να γίνει αυτό, χωρίς να δανειστεί άλλα 
χρήματα το κράτος;  Ξέρετε πόσα έχει δανειστεί το κράτος τώρα τελευταία;  Τρία δισεκατομμύρια επιπλέον από 
τα είκοσι δύο που υπάρχουν, είκοσι πέντε δισεκατομμύρια.  Ξέρετε ποιος θα πληρώσει αυτά τα χρήματα;  Τα 
παιδιά μας θα τα πληρώσουν!  Εμάθαμε τον εύκολο τρόπο από το 1960, να μεταφέρουμε τα χρέη στους 
επόμενους, για να κάνουμε πολιτική και να παίζουμε τους ωραίους!  Να μην υπάρχει δημοσιονομική πειθαρχία.  
Είναι ο εύκολος τρόπος αυτός. 

 Και αυτή η χορηγία που θα δοθεί τι κριτήρια θα έχει;  Πενήντα χιλιάδες επιχειρήσεις απλώς θα πάρουν 
χρήματα.  Υπάρχει κάτι που λέγεται αξιολόγηση.  Να δώσεις τα χρήματα, όχι να δώσεις €3 000 και €4 000, να 
δώσεις €10 000 και €15 000, αλλά εκεί που πρέπει.  Αλλά είναι η δική σας η πολιτική της ισοπέδωσης, η οποία 
πάντοτε ήταν και είναι γι’ αυτό τον τρόπο που αυτή η οικονομία δεν μπορούσε να αναπτυχθεί.  Και δεν είναι μόνο 
αυτή η οικονομία.  Και όλες οι οικονομίες της Ευρώπης όπου έχει δημιουργηθεί κρίση χρέους, είναι γι’ αυτούς 
τους λόγους.  Διότι πάντοτε πίεζαν οι λαϊκιστές να αυξάνουν τις δαπάνες του κράτους, να μην υπάρχει 
δημοσιονομική πειθαρχία.  Διότι νόμιζαν ότι με αυτό τον τρόπο θα πετύχουν κοινωνική δικαιοσύνη.  Καταστροφή 
πετυχαίνουν με αυτό τον τρόπο!   

 Λοιπόν, δεν καταλαβαίνω ούτε τα δικά μου γράμματα πλέον! 

(Γέλια) 

 Όταν παίρνω σημειώσεις…  Από μικρό παιδί ήμουν αριστερόχειρας, ρε παιδιά, έτσι για να ξέρετε, και η 
δασκάλα μού έδινε το χέρι από πίσω, να γράφω με το δεξί μου.  Και εγώ γράφω καλακατσούνες τώρα συνεχώς.  
Γι’ αυτό έμαθα να χτυπώ στο πληκτρολόγιο!  

 Ευχαριστώ πάρα πολύ.  Δε θα πω τίποτε άλλο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Είναι μεγάλη πρόκληση μετά από τον κ. Μαυρίδη να μη σχολιάσεις τη γενικότητα του θέματος.   

 Εγώ ήθελα να μιλήσω μόνο για τον προϋπολογισμό, κύριε Πρόεδρε, αλλά πραγματικά μου δημιουργεί 
μεγάλη έκπληξη να εγκαλείται η Βουλή, γιατί δεν ψήφισε ένα νομοσχέδιο το οποίο έχει ενώπιόν της.  Μοιάζει 
δηλαδή λίγο με την παροιμία «αν παντρευτώ τζιαι κάμω γιον τζιαι βκάλω τον Βασίλη»!  Νομοσχέδιο που δεν 
ήρθε ενώπιόν μας, δε μας δόθηκε η ευκαιρία ούτε να το αλλάξουμε ούτε να το ψηφίσουμε…  Γιατί μας εγκαλείται 
πραγματικά;   

 Βέβαια, ο λόγος, για να μιλήσουμε πάλι με παροιμία, «εχώννετουν η αλεπού τζιαι ο νούρος της 
εφαίνετουν» αποδείχτηκε με δημόσιες δηλώσεις του ίδιου του Προέδρου της Δημοκρατίας.  Το πρόβλημα δεν 
ήταν οι οποιεσδήποτε τροπολογίες της Βουλής.  Ήταν μία τροπολογία αυτή η οποία έχει σχέση με τον Γενικό 
Ελεγκτή.  Τώρα γιατί τα έχει η κυβέρνηση, το συγκεβερνών κόμμα και κάποιοι παράγοντες με τον Γενικό Ελεγκτή 
αυτό είναι μια άλλη ιστορία, δεν είναι του παρόντος και δε θα σας ταλαιπωρήσω. 
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 Επί του προϋπολογισμού, κύριε Πρόεδρε, €120 εκατομ. για στήριξη της εργασίας, προγράμματα του 
Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Τα στηρίξαμε από την πρώτη στιγμή.  Έχουν 
ελλείψεις, έχουν αδυναμίες.  Θα θέλαμε ακόμη περισσότερο να επεκταθούν και μέσα στο καλοκαίρι και το 
φθινόπωρο.  Ήδη σήμερα αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει μια συζήτηση με τους κοινωνικούς εταίρους στο 
Προεδρικό γι’ αυτό το θέμα.  Ελπίζουμε να διορθωθούν τα λάθη και να βρεθεί ο τρόπος περαιτέρω στήριξης 
μέσα απ’ αυτά τα προγράμματα.  Τα ψηφίζουμε πραγματικά με ιδιαίτερη ευχαρίστηση.  Όχι με το ζόρι, με ιδιαίτερη 
ευχαρίστηση.  Και παρακαλούμε να επεκταθούν και να ενδυναμωθούν λειτουργικά. 

 Τα €100 εκατομ. για τις μικρές επιχειρήσεις, που προειδοποιεί ο υπουργός και προβλέπει -προς πίστην 
του- ότι δε θα είναι €100 εκατομ., θα είναι πολύ περισσότερα, κύριε Μαυρίδη.  Άρα, η ίδια η κυβέρνηση έρχεται 
και εφαρμόζει αυτή την πολιτική, της απευθείας χορηγίας, και μάλιστα φαίνεται ότι είναι και απλόχερη σε ό,τι 
αφορά το συγκεκριμένο πρόγραμμα.  Εμείς λέμε ότι είναι λίγα.  Λέμε ότι είναι λίγα ,όχι μόνο γιατί δε θα βοηθήσουν 
όσο θέλουμε την οικονομία, αλλά είναι γιατί είναι και αντιοικολογικά.  Δεν έχουν ούτε μία πρόνοια μέσα ή κριτήριο 
σε σχέση με τη βιωσιμότητα των επιχειρήσεων και κυρίως την οικολογική βιωσιμότητα.  Λέει μεν η Ευρωπαϊκή 
Ένωση ότι πρέπει να βάλετε και κριτήρια περιβαλλοντικά στις επιδοτήσεις, αλλά τι κριτήρια περιβαλλοντικά θα 
βάλεις για €1 000 και για €2 000 και για €3 000 ή για €6 000 για μια επιχείρηση μέχρι πενήντα άτομα προσωπικό;  
Αν δεν υπάρχει πραγματικά μια σωστή σε όσον αφορά τη δομή της, αλλά και τα κριτήρια χορηγία προς τις 
επιχειρήσεις, νομίζω ότι αυτή η χορηγία δε θα είναι ούτε αποτελεσματική ούτε θα μας πάρει μπροστά στην 
οικολογική και περιβαλλοντική αναβάθμιση των επιχειρήσεων. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Εγώ θεωρώ ότι για την καθυστέρηση αυτού του προϋπολογισμού, που θα δώσει αίμα στην οικονομία, 
απόλυτη ευθύνη έχει η κυβέρνηση.  Αλλά το πρόγραμμα αυτό, λέει η κυβέρνηση, είναι το πιο γενναιόδωρο σε 
όλη την Ευρώπη.  Θα κριθεί στην πράξη πόσο γενναιόδωρο είναι για την κυπριακή οικονομία και την κοινωνία.  
Θα δούμε στη συνέχεια πόσο αποτελεσματικό θα είναι και εγώ δεν κάνω καμία πρόβλεψη.  Απλώς, θα 
αναμένουμε να δούμε την πρακτική εφαρμογή του και τα αποτελέσματά του.  Και δε θα είναι πλέον αφορμή και 
πρόφαση ότι η Βουλή δεν το ψήφισε.   

 Επιτρέψτε μου όμως να αναφερθώ, κύριε Πρόεδρε, και σε ένα θέμα που θα έπρεπε να ήταν στον 
προϋπολογισμό και αφορά τις χορηγίες στους ανθρώπους του πολιτισμού και τους ανθρώπους που εργάζονται 
στον χώρο της ψυχαγωγίας.  Αυτοί οι άνθρωποι με τις προχθεσινές αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου 
έχουν καταστεί άνεργοι μέχρι και το φθινόπωρο.  Γι’ αυτούς τους ανθρώπους έγινε μια εξαγγελία τον περασμένο 
Μάιο για €900 για τρεις μήνες χορηγία, η οποία ακόμα δεν έχει καταβληθεί.  Αυτοί οι άνθρωποι ζητούν περαιτέρω 
στήριξη και το έχουμε θέσει χθες και ενώπιον του Υπουργού Οικονομικών.  Πρέπει οπωσδήποτε να υπάρξει 
άμεση καταβολή αυτών των επιδομάτων σε αυτές τις περίπου δύο χιλιάδες εργαζομένους στον χώρο της 
ψυχαγωγίας και του πολιτισμού και να επεκταθεί αυτό το επίδομα και τους μήνες του καλοκαιριού, τους οποίους 
μήνες του καλοκαιριού με αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου αυτοί οι άνθρωποι δεν μπορούν να 
δουλέψουν. 

 Απ’ αυτό το βήμα επιτρέψτε μου να εκπέμψω ένα μήνυμα προς την κυβέρνηση και απ’ αυτό το βήμα μία 
έκκληση, να προσέξει και να βοηθήσει και να στηρίξει και τους ανθρώπους του πολιτισμού και τους ανθρώπους 
της ψυχαγωγίας. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Δεν είχα πρόθεση να μιλήσω, κύριε Πρόεδρε, αλλά, επειδή λέχθηκαν κάποια πράγματα που είναι 
πραγματικά -θεωρώ- προκλητικά, οφείλουμε να επισημάνουμε τα εξής:  Δεν είναι η Βουλή που καταψήφισε το 
νομοσχέδιο των εγγυήσεων αλλά η κυβέρνηση, που το απέσυρε.   

Δεύτερον, ποιοι είναι που δανείστηκαν τα €3 δις;  Είναι η κυβέρνηση του Δημοκρατικού Συναγερμού.  Αν 
ο κ. Μαυρίδης έχει πρόβλημα με τον επιπρόσθετο δανεισμό που ανέλαβε η κυβέρνησή του, ας επικρίνει την 
κυβέρνησή του!  Εμείς τους είχαμε προειδοποιήσει από την αρχή ότι ήταν ανεπαρκείς οι προβλέψεις για τη 
διαχείριση της κρίσης, θα χρειαζόμασταν περαιτέρω βοήθεια και στήριξη από πλευράς δανεισμού και γι’ αυτό 
εμείς από την πρώτη στιγμή είχαμε εισηγηθεί ότι θα πρέπει να δανειστούμε, επειδή δε θα έχει έσοδα η Κυπριακή 
Δημοκρατία, για να διαχειριστεί την κρίση.  Και, δυστυχώς, δεν είναι το Υπουργείο Οικονομικών που μας έλεγε 
ότι θα χάσουμε το 2% του ΑΕΠ μας από την έφεση, αλλά εμείς, που είχαμε δίκαιο που λέγαμε ότι θα είναι πολύ 
μεγαλύτερο το πρόβλημα, που τελικά δικαιωθήκαμε.  Εμείς δεν έχουμε ιδεολογικές αγκυλώσεις. Από την πρώτη 
στιγμή εμείς συμφωνήσαμε με το μέτρο των κρατικών εγγυήσεων.  Εμείς σήμερα ζητούμε να επανέλθει αυτό το 
μέτρο, γιατί το σχέδιο βήτα της κυβέρνησης είναι μια κοροϊδία, που δεν πρόκειται να βοηθήσει την οικονομία.  Θα 
βοηθήσει μόνο μεγάλες, εύρωστες επιχειρήσεις, που μπορούν οι ίδιοι να δανειστούν με επιδοτούμενα επιτόκια, 
που θα πληρώνει ο Κύπριος φορολογούμενος.  Και, αντί οι τράπεζες να εισπράττουν το 1,5% που προνοούσε 
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το νομοσχέδιο των εγγυήσεων, θα εισπράττουν 4,5%, για να διαφυλάξουν τα κέρδη τους.  Αυτός είναι ο λόγος 
που αποσύρθηκε το νομοσχέδιο. Οτιδήποτε άλλο λέγεται σήμερα είναι απλά κοροϊδία του κυπριακού λαού. 

Ο δεύτερος λόγος που αποσύρθηκε το νομοσχέδιο είναι η προσωπική κόντρα του Προέδρου της 
Δημοκρατίας με τον Γενικό Ελεγκτή.  Άρα, αν κάποιοι θέλουν να γυρέψουν και να βρουν ευθύνες για το πού 
οδεύει η κυπριακή οικονομία, ας ψάξουν να τις βρουν εκεί όπου αναλογούν αυτές οι ευθύνες.   Η Βουλή δεν 
απέσυρε το νομοσχέδιο, δεν καταψήφισε το νομοσχέδιο.  Το απέσυρε η κυβέρνηση του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, γιατί δεν ήθελε τον έλεγχο και επειδή ήθελε να βοηθήσει τα κέρδη των τραπεζών. Και δυστυχώς, 
κύριε Πρόεδρε, αυτό που έχουμε να αντιμετωπίσουμε τούτη τη στιγμή γι’ αυτούς τους τακτικισμούς της 
κυβέρνησης του Δημοκρατικού Συναγερμού είναι, όπως προειδοποιεί η Κεντρική Τράπεζα, μια βαθιά ύφεση, 
προς την οποία οδεύει σήμερα η κυπριακή οικονομία.  Υπάρχει 60% αύξηση της ανεργίας σε σχέση με την 
αντίστοιχη περίοδο πέρσι και χιλιάδες μικρομεσαίες επιχειρήσεις κινδυνεύουν να κλείσουν τέλος του μήνα, επειδή 
όχι μόνο ούτε δάνεια μπορούν να πάρουν, αλλά ούτε και επιδόματα δεν έχουν δει ακόμη, παρά τις υποσχέσεις 
αυτής της κυβέρνησης.  Οι ευθύνες σίγουρα υπάρχουν για τα ανεπαρκή μέτρα, ευθύνες υπάρχουν για την κακή 
διαχείριση αντιμετώπισης αυτής της κρίσης.  Αυτές οι ευθύνες αναλογούν… και τις επωμίζεται, δυστυχώς, η 
κυβέρνηση του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Δαμιανού. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ανεξαρτήτως ιδεολογικών διαφορών, εγώ αναγνωρίζω στον τομέα της οικονομίας μια ευρυμάθεια στον 
συνάδελφο τον κ. Μαυρίδη.  Αυτό που δε γνώριζα είναι ότι είναι οπαδός των μύθων του Αισώπου!  Γιατί μόνο 
μυθεύματα ακούσαμε στην τοποθέτησή του σήμερα!  Και θέλω να ξεκινήσω από την υπεράσπιση αυτού του 
σώματος, ανεξαρτήτως κόμματος και παράταξης.  Ακόμα και αν πιάνει και τους συνάδελφους του Συναγερμού 
αυτό που θα πω.  Η επιτροπή Οικονομικών νυχθημερόν και αυθημερόν, όποτε η κυβέρνηση αποφάσιζε να 
ενεργοποιηθεί, συνεδρίαζε.  Το πιο πρόσφατο παράδειγμα: Συνεδριάσαμε και καθορίσαμε συνεδρίαση χθες, 
πριν εγκρίνουν τα νομοσχέδια τα οποία συζητούμε σήμερα.  Ο πρώτος μύθος λοιπόν είναι ότι «άργησε η Βουλή 
και τα κόμματα, ευθύνονται στη Βουλή», αλλά η αλήθεια είναι ότι έκαμε σαράντα πέντε μέρες να βρει την πόρτα 
της Βουλής η κυβέρνηση, για να φέρει πρόταση.   

 Και ο δεύτερος μύθος είναι ότι ευθύνονται τα κόμματα που δεν πήραν χρήματα οι επιχειρήσεις, αλλά είναι 
η σκοπιμότητά τους να εντάξουν την απευθείας εφάπαξ επιδότηση στις κρατικές εγγυήσεις, που οδήγησε σε 
καθυστέρηση σχεδόν δύο μηνών και στο στραγγαλισμό της ρευστότητας ιδιαίτερα των μικρών και μικρομεσαίων 
επιχειρήσεων.  Υπάρχουν και άλλοι μύθοι. Εξανίσταται ο συνάδελφος για το δημόσιο χρέος.  Μα δεν είναι ο 
ηγέτης του κόμματός σας που εξέπεμπε διθυράμβους για την επιτυχία των ομολόγων;  Αποφασίστε δηλαδή τι 
θέλετε!   

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Να σου πω εγώ τωρά. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Βρες τα με τον πρόεδρο του κόμματός σου.  Και ήρεμα!  Τώρα είναι συζήτηση που κάνουμε! 

 Όποτε η δεξιά και η ακροδεξιά είχαν αδιέξοδα, το καταφύγιο του κάθε… -και δε θα το πω- ήταν ο 
αντικομουνισμός.  Μα, είπε ότι θα φέρουμε κομμουνισμό.  Ξέρετε, τη δεκαετία του ’60… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Μάριο Μαυρίδη) 

 Να ακούσετε με υπομονή!   

 Κύριε Πρόεδρε, εννά βάλετε σε τάξη τον συνάδελφο; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ!   

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Είναι με τέτοια επιχειρήματα για τον Κάστρο που κάποιοι οδήγησαν σε μια κατάλυση, επισύροντας, ναι, 
τον κομμουνιστικό μπαμπούλα.   

 Έχετε μεγάλη αγωνία για τις τράπεζες.  Χαρίζουμέν σας τις.  Είσαστε οπαδοί τους.  Εξάλλου, μπορώ να 
ανασύρω εκατόν τοποθετήσεις σας, που η πρώτη σας έγνοια είναι οι μέτοχοι των τραπεζών.  Λοιπόν, εμάς η 
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πρώτη μας έγνοια είναι οι μέτοχοι του λαού.  Και, ναι, θεωρούμε ότι οι χειρισμοί που έγιναν και στο πρώτο πακέτο 
και στο δεύτερο πακέτο είχαν ως στόχο να εξυπηρετήσουν το πολύ μεγάλο κεφάλαιο.  Και είναι κάτω από την 
πίεση των κομμάτων της αντιπολίτευσης, συμπεριλαμβανομένου και του ΑΚΕΛ, που είμαστε και συζητούμε 
σήμερα την απευθείας επιδότηση, που δεν είναι επαρκής, αλλά είναι βήμα προς τη σωστή κατεύθυνση. 

 Ακόμη ένας μύθος το ότι είσαστε σύγχρονοι.  Είσαστε η παράταξη και έχετε τον Πρόεδρο που φοβάται τη 
διαφάνεια.  Μέρος της συζήτησης και της διαδικασίας που κατέληξε στην απόσυρση έχει να κάνει με την άρνησή 
σας να δεχτείτε έλεγχο και διαφάνεια και λογοδοσία προς την κοινωνία.  Εβδομάδες ολόκληρες θέτουμε 
ερωτήματα που αφορούν τη σύγκρουση συμφέροντος, ακόμα και του Προεδρικού.  Υπάρχει απόλυτη σιγή ιχθύος 
και συσκότιση.  Μάλιστα, με επεμβάσεις και παρεμβάσεις και στα μίντια, για να μην αναδεικνύουν αυτά τα 
ζητήματα.  Λέτε και «προσωπικό δεδομένο» το αν πήγε ένας αξιωματούχος ταξίδι και σε ποια χώρα πήγε.   

 Δύο σημεία που θέλουμε να υπογραμμίσουμε:  Υπάρχει πρόβλημα με τα ενοίκια, με μια ατάκα του τύπου 
«από αυτά που θα σας δώσουμε πληρώστε και ενοίκια».  Δεν καλύπτεται με τα €1.500 μια περίοδος τεσσάρων 
μηνών ενοικίων, που ήταν κλειστές, με αναγκαστικό lockdown, με εξαναγκαστικό κλείσιμο οι επιχειρήσεις.  Είναι 
ένα ευχολόγιο και πρέπει να ξαναδεί, κύριε Πρόεδρε, η κυβέρνηση αυτή τη διάσταση.  Την Ελλάδα την οποία 
μιμήθηκαν σε πάρα πολλά πράγματα όλη αυτή την περίοδο εφάρμοζε σχέδιο.  Και επιτέλους αυτός ο μύθος, ότι 
έχουμε το πιο γενναιόδωρο πακέτο, πρέπει να τερματιστεί, γιατί είναι αστείος.   Δηλαδή στην Κύπρο, που δίνουν 
€1.500 ή €2.000 σε μια επιχείρηση μικρή και στην Αγγλία, που δίνουν 50.000 στερλίνες, ποιο είναι το μέτρο 
σύγκρισης;   

 Και πρέπει πραγματικά να ξαναδεί η κυβέρνηση το θέμα των συνταξιούχων.  Είναι και θέμα ηθικής και 
κοινωνικής δικαιοσύνης.  Δεν μπορεί κάποιου που συνδράμει στην παραγωγή του εθνικού προϊόντος, που έχει 
εισφορές στα Ταμεία Κοινωνικών Ασφαλίσεων, εργάζεται, επειδή είναι συνταξιούχος, να του αφαιρείς ένα 
δικαίωμα ως εργαζόμενου.  Δεν τα κλέβει.  Είναι δικαίωμα, όπως έχουν όλοι οι υπόλοιποι εργαζόμενοι.  Είναι μια 
αδικία που θα έπρεπε να αποκατασταθεί. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Εμείς ψηφίζουμε προφανώς για τους λόγους που εκτενώς ανέφερε ο συνάδελφος, αλλά υπογραμμίζουμε 
ότι δεν είναι επαρκές αυτό που γίνεται σήμερα και πρέπει η κυβέρνηση να δει τα πράγματα στην πραγματική 
τους διάσταση. 

 Μια τελευταία πρόταση, μια οφειλόμενη απάντηση.  Πανηγύριζαν για τις μικρές επιχειρήσεις.  Ένας 
αγαπητός καλός συνάδελφος προηγουμένως μας προκάλεσε να δώσουμε στατιστικά.  Λοιπόν, επί επταετίας 
τους έχουμε εκούσιες διαλύσεις επιχειρήσεων και πτωχεύσεις, δεκατεσσεράμισι χιλιάδες επιχειρήσεις στην 
Κύπρο.  Εδώ και αν είναι γενναιόδωρο το πακέτο σας.  Και δέχομαι να κάνετε και σύγκριση κατά κεφαλήν με 
άλλες χώρες.  Ενδεχομένως το υψηλότερο ποσοστό διάλυσης επιχειρήσεων και πτωχεύσεων στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση και την Ευρωζώνη.   

 Γι’ αυτό, τοις φρονίμοις ολίγα, θα ψηφίσουμε.  Είναι προς μια κατεύθυνση που θα βοηθήσει τον κόσμο, 
αλλά να μην καμώνεστε ότι περίπου έχετε λύσει τα προβλήματα, ιδιαίτερα των μικρών επιχειρήσεων και των 
αυτοτελώς εργαζομένων.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Είμαι και εγώ υποχρεωμένος, για χάρη των πρακτικών και της ιστορίας, να πω και να απαντήσω στον 
φίλο μου τον Μάριο τον Μαυρίδη αν ευθύνονται τα κόμματα για τη μη κατάληξη της πρώτης επιλογής της 
κυβέρνησης για τις κρατικές εγγυήσεις και νομίζω η λογική υπογραμμίζει αυτό που είπε και ο κ. Περδίκης, πως 
εμείς ευθυνόμαστε για κάτι το οποίο δεν καλεστήκαμε να τοποθετηθούμε.  Και να θυμίσω ότι γι’ αυτό το 
νομοσχέδιο άλλαξε μέχρι και η ημερομηνία για την ολομέλεια.  Γι’ αυτό το νομοσχέδιο συζητούσαμε το βράδυ 
της Δευτέρας μέχρι αργά, για να μας ανακοινώσουν το πρωί -και είχαμε καταλήξει- ότι αποσύρουν το νομοσχέδιο.  
Επομένως, τα κοινοβουλευτικά κόμματα δεν έχουν καμία ευθύνη, όποια και αν ήταν η πρόθεσή τους για την 
ψήφιση ή την καταψήφιση αυτού του νομοσχεδίου. 

 Αναγνωρίζουμε ότι τα οικονομικά του κράτους είναι περιορισμένα και θα ήταν ανόητο και επικίνδυνο αυτή 
τη στιγμή να επιλέγετο μια οδός η οποία θα παραγνώριζε ότι ενδεχομένως να ακολουθήσουν χειρότερα ή 
παρόμοια συμβάντα στους επόμενους μήνες.   Ο τρόπος όμως με τον οποίο επιλέχθηκε να μπουν οι τράπεζες 
σε αυτή την εξίσωση ενίσχυσης της ρευστότητας των τραπεζών μοιάζει να είναι -δε θα πω προσχεδιασμένος- 
ολίγον σκοπούμενος.  Γιατί οι τράπεζες δεν είναι το ελάχιστο κοινό πολλαπλάσιο, αλλά ο μέγιστος κοινός 
διαιρέτης στην εξίσωση και η δεσπόζουσα θέση που αποκτούν ουσιαστικά υποβαθμίζει το κράτος στο να είναι 
dealer πελατών δανεισμού το τραπεζικό σύστημα με όλα τα κακά του υπερδανεισμού, που έχουν αναλυθεί από 
τους συναδέλφους.   
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 Τον προϋπολογισμό που έχουμε μπροστά μας τον συμπληρωματικό θα τον ψηφίσουμε και θα 
αναγνωρίσουμε και την προσπάθεια που κάνει η κυβέρνηση να ενισχύσει τις επιχειρήσεις είτε τις μικρές είτε τις 
μικρομεσαίες ή ακόμα και τις μεγάλες,  διότι είναι κοινός ο στόχος να διατηρηθούν οι θέσεις εργασίας, να 
διατηρήσουν οι επιχειρήσεις τις επιδόσεις τους στον κύκλο εργασιών τους και να λειτουργήσει η οικονομία ξανά, 
έτσι όπως ήταν πριν από μερικούς μήνες. 

 Θα θέλαμε περισσότερα;  Βεβαίως, θα θέλαμε περισσότερα.  Αναγνωρίζουμε ότι ο σχεδιασμός που έγινε 
είναι μέσα στα πλαίσια των δυνατοτήτων που έχει σήμερα το κράτος να προχωρήσει σε αυτές τις ενέργειες και 
η ευχή μας είναι αφενός μεν να τελειώσει ο κίνδυνος τώρα, αλλά πολύ περισσότερο να ξέρουν τι κάνουν, διότι, 
εάν επιδεινωθεί η κατάσταση μέσα στους επόμενους μήνες, τότε πραγματικά δεν ξέρω πού θα επιρρίπτουν τις 
ευθύνες.  Και σίγουρα δε θα είναι τα κοινοβουλευτικά κόμματα που έχουν κάνει αυτό τον σχεδιασμό, για να είναι 
ο αποδιοπομπαίος τράγος. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ονούφριος Κουλλά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Έχουν ακουστεί πάρα πολλά και καθηκόντως πρέπει να απαντήσουμε, γιατί βλέπω και πολλές αντιφάσεις.  
Αλλά καταρχάς να πω ότι, εφόσον με διαβεβαιώνει το ΑΚΕΛ ότι δε θα φέρει τον κομμουνισμό, γιατί είναι κακός, 
προσωπικά δεν έχω λόγο να ανησυχώ.   

 Αλλά έχουμε ενώπιόν μας έναν προϋπολογισμό που καταλαβαίνω ότι όλοι συμφωνούν και θα 
υποστηρίξουν, γιατί είναι τα εύκολα μέτρα...  Γιατί είναι τα εύκολα.  Επεκτάθηκε όμως η συζήτηση σε πάρα πολλά.  
Προσωπικά λέω ότι πολιτικοποιήθηκαν ζητήματα σε μια κρίσιμη κατάσταση και ακόμη, αγαπητοί συνάδελφοι, 
είμαστε σε μία πολύ κρίσιμη κατάσταση, οι αβεβαιότητες είναι τεράστιες, επειδή η αντιπολίτευση ανησύχησε για 
τις επιτυχίες της κυβέρνησης και επανήλθε, δυστυχώς λέω, πολύ πρόωρα στην κανονικότητά της.  Έχουμε καιρό, 
αγαπητοί συνάδελφοι, λίγους μήνες ακόμα, να είμαστε βέβαιοι ότι θα σωθούμε και μπορείτε μετά πυρ ομαδόν, 
εφτά κόμματα της αντιπολίτευσης, να κτυπάτε την κυβέρνηση.  Έχουμε χρόνο!  Και για τις βουλευτικές έχουμε 
χρόνο!   

 Κατηγορούμεθα για καθυστέρηση για τη ρευστότητα.  Ήμασταν η πρώτη χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
που ετοιμάσαμε το νομοσχέδιο.  Όλα αυτά τα οποία επινοήσατε, σοφιστίες λέω εγώ, δεν τα σκέφτηκε κανένας 
άλλος σε άλλη ευρωπαϊκή χώρα -γιατί το ίδιο σχέδιο ήταν, με τα ίδια επιτόκια, με τους ίδιους όρους- δεν το 
σκέφτηκε καμιά άλλη χώρα, καμιά άλλη αντιπολίτευση, εφαρμόστηκαν, εγκρίθηκαν από την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή σε μια εβδομάδα.  Κακώς, ναι, εφόσον υπήρχε αυτή η αντίδραση, αυτή η καχυποψία, κακώς λέω, 
έπρεπε να το αποσύρουμε και πιο νωρίς, για να λειτουργούμε και στο πλαίσιο της συναίνεσης -που η κυβέρνηση 
απέδειξε τη συναίνεσή της, δεκαπέντε αλλαγές έκαμε στο νομοσχέδιο- αλλά συνεχώς κάθε εβδομάδα εγείρονταν 
νέες απαιτήσεις και νέες τροπολογίες.  Και εάν πράγματι εμείς θέλαμε να εξυπηρετήσουμε τις τράπεζες, πώς 
εξηγείται ότι βάζαμε δύο δισεκατομμύρια, για να δανειστούν με χαμηλό επιτόκιο οι επιχειρήσεις, όπως το είπε ο 
κ. Παπαδόπουλος;  Αλλά η αντιπολίτευση ήθελε να μειώσει το ποσό, για να ακρωτηριάσει το μέτρο.  Δηλαδή τι;  
Για να δώσουν οι τράπεζες με τα δικά τους κεφάλαια τα υπόλοιπα;  Να κερδίσουν περισσότερα;  Και δεν είναι το 
θέμα ελέγχου και διαφάνειας, είναι το θέμα θεσμικής τάξης, όπως ανέδειξε ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας.  Και 
αγαπητοί συνάδελφοι, εάν ένας θεσμός όπως η Βουλή, που μπορεί να ελέγχει -και επικαλούμαι εδώ και 
παρότρυνση του Προέδρου της Βουλής στις τηλεδιασκέψεις, που λέει ότι η Βουλή έχει εξουσίες για έλεγχο- εάν 
όλοι οι θεσμοί του κράτους απεμπολούν δικές τους εξουσίες, για να τις δώσουν σε ένα μόνο άτομο, προσωπικά 
ανησυχώ, ναι, και είναι αυτό που ανέδειξε ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας. 

 Το δημόσιο χρέος.  Μα εμείς και ο υπουργός λέγαμε ότι ούτως ή άλλως θα χρειαστεί να δανειστούμε, 
αφού δε θα είχαμε έσοδα και λόγω των μέτρων στήριξης.  Δεν είναι επειδή μας πίεσε η αντιπολίτευση, όπως είπε 
ο κ. Στεφάνου, για να δανειστούμε.  Ήταν μια αναγκαιότητα και πολύ σωστά έγινε πολύ γρήγορα, μπας και στις 
αγορές προκύψει μια τεράστια αναστάτωση, αλλά, αν λες δημόσια «εγώ θα τα πάρω αυτά για να τα διαμοιράσω», 
έχει πρόβλημα, ναι, μπορεί να μη σε δανείσει κανένας.   Και αυτό λέγαμε, ότι είναι για να ενισχύσουμε τα ρευστά 
διαθέσιμα, για να εμπεδώσουμε κλίμα εμπιστοσύνης στην οικονομία και στις επιχειρήσεις και στους διεθνείς 
επενδυτές και στις διεθνείς αγορές.  Έχει μεγάλη διαφορά αυτό!  Και όντως θέλω να πω ότι άκουσα μόνο από 
τον κ. Γιωργάλλα αυτό το «δημοσιονομικές μας δυνατότητες». Όλοι θέλουμε περισσότερα, αγαπητοί συνάδελφοι, 
εσείς λέτε τρακόσια, εγώ θέλω οκτακόσια, τα μαθηματικά δεν έχουν τέλος, είναι στο άπειρο.  Δεν είναι αυτό το 
ζητούμενο. το ζητούμενο είναι πώς να αξιοποιήσουμε τους μέγιστους διαθέσιμους πόρους με τον πιο άριστο και 
αποτελεσματικό τρόπο.  Αυτό προσπαθούμε να κάνουμε.  Και όταν όντως είπε ο Υπουργός Οικονομικών «είδαμε 
ότι τα σχέδια της επιδότησης εργασίας ήταν κάπως λιγότερα», ναι, λέει, «πρώτον, αποφασίσαμε να τα 
επεκτείνουμε για εφτά μήνες» και δεν υπάρχει καμιά άλλη χώρα που το έχει πει αυτό -στοχευμένα πλέον από 
τούδε και στο εξής- και «δεν έχουν λήξη τα μέτρα στήριξης, δεν τελειώσαμε, θα βλέπουμε βήμα βήμα και θα 
λαμβάνουμε αποφάσεις εκεί και όπου χρειάζεται και, δεύτερον, φέρνουμε και αυτή τη χορηγία» ακούοντας και 
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την αντιπολίτευση.  Ναι, δεν είναι κακό, εμείς θέλουμε συναίνεση αυτή την περίοδο, είναι αναγκαιότητα, για να 
σώσουμε τον τόπο μας, θέλουμε συναίνεση.  Αν και είναι αστόχευτες χορηγίες, θα έχουν όντως έναν ρόλο να 
διαδραματίσουν την επόμενη περίοδο.  Αλλά, εάν όντως ακούαμε την αντιπολίτευση -όχι τώρα, πριν- θα πέφταμε 
στο κενό, αγαπητοί συνάδελφοι.  Όταν ειρωνευόσασταν τα λεγόμενα «μαξιλαράκια», θα πεινούσαν χιλιάδες 
κόσμος και συμπολίτες μας, όταν εμείς λέγαμε ότι είμαστε ευάλωτοι ακόμη από την προηγούμενη κρίση και 
πρέπει να έχουμε αντιστάσεις για οτιδήποτε άλλο συμβεί στο μέλλον.   

 Το τι έκαναν άλλες χώρες... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να συντομεύετε... 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Συγγνώμη, κύριε Πρόεδρε, έχουν ακουστεί πολλά. 

 Το τι έκαναν άλλες χώρες.  Κοιτάξτε τι σοφιστία γίνεται, κοιτάξτε!  Πιάνουμε ένα καλό μέτρο της Πολωνίας, 
ένα καλό της Ιταλίας, ένα της Ελβετίας, ένα της Γαλλίας, τα προσφέρουμε και λέμε «η Κύπρος δεν τα εφάρμοσε 
όλα αυτά».  Μα, η Κύπρος είναι σε θέση να εφαρμόσει το άθροισμα όλων των άλλων μέτρων που εφάρμοσαν 
όλες οι υπόλοιπες χώρες του κόσμου;  Το σύνολο του πακέτου είναι που μετρά, που ως ποσοστό επί του ΑΕΠ, 
το σύνολο και η διάρκειά του θα είναι, ναι, πολύ μεγάλο, το μεγαλύτερο.  Η αναστολή δόσεων δεν πρέπει να 
υποτιμάται και ήταν και το καλύτερο μέτρο για αύξηση της ρευστότητας αυτό, γι’ αυτό δεν έχει ακόμα ττιλάρει το 
παζάρι.  Για την αναστολή δόσεων που κάποιοι καταψήφισαν.  Η αναστολή καταβολής του ΦΠΑ είναι μέτρο που 
στήριξε πράγματι τη ρευστότητα των επιχειρήσεων.  Μειώθηκε σε άλλη χώρα το ρεύμα;  Έγινε σε άλλη χώρα η 
αναστολή δόσεων για δέκα μήνες και στο σύνολο των πολιτών;  Υπάρχουν χώρες που είπαν μόνο για 
μικρομεσαίες επιχειρήσεις και τρεις μήνες.  Έκαναν όλες οι χώρες τα μέτρα στήριξης της απασχόλησης σε τόσο 
μεγάλο βαθμό και, ναι, η αντίδραση ήταν άμεση της κυβέρνησης από την πρώτη στιγμή.  Από την πρώτη στιγμή!   

 Να σχολιάσω και τον υπερδανεισμό.  Ο υπερδανεισμός ήταν €72 δις το 2012, αγαπητοί συνάδελφοι.  Έχει 
πέσει κάτω από €40 δις.  Και αυτά που είναι εκτός τραπεζικού συστήματος προσθέτω επίσης.  Υπάρχει, ναι, μια 
δυνατότητα δανεισμού, αλλά σήμερα εμείς που μιλούμε, που κοπτόμαστε, από τη μια λέμε «μα, δεν μπορούν να 
δανειστούν», από την άλλη «είναι κρίμα οι επιχειρήσεις, θα δανειστούν με υψηλό επιτόκιο».  Σήμερα που μιλούμε 
χιλιάδες επιχειρήσεις πάνε στις τράπεζες -είτε τις αγαπούν είτε τις μισούν, εκεί πάνε- και ζητούν και παρακαλούν 
δανειοδότηση.  Και είπαμε γι’ αυτές που θα πάνε ούτως ή άλλως και μπορούν να δανειστούν ούτως ή άλλως, να 
πάρουν με χαμηλό επιτόκιο.  Και τις μικρές επιχειρήσεις θα στήριζαν περισσότερο οι εγγυήσεις, αυτές έχουν το 
μεγαλύτερο πρόβλημα δανεισμού.  Αλλά και κάτι άλλο που είναι άτοκα χωρίς στοιχεία είναι ότι και τα ευρωπαϊκά 
δάνεια και εκείνα που θα έρθουν... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Κουλλά, πρέπει να τελειώνετε, θα είναι μόνο δέκα λεπτά.  Όσα και εάν λέχθηκαν, δε δικαιούται ούτε 
αρχηγός κόμματος…   

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 ...θα είναι μόνο σε μεγάλες επιχειρήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχετε ένα λεπτό να ολοκληρώσετε. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κοιτάξετε τα ευρωπαϊκά προγράμματα.  Υπάρχουν στοιχεία, εφαρμόστηκαν κάποια από το 2014, μόνο 
12% ήταν τα δάνεια που δόθηκαν σε μεγάλες επιχειρήσεις, υπάρχουν στοιχεία και ένα 31% ήταν κάτω του 9% ο 
τόκος.   

 Άρα, βήμα, βήμα, αγαπητοί συνάδελφοι, θα δούμε και άλλα μέτρα τώρα για τον τουρισμό, γιατί είναι ο 
τομέας που πλήγηκε περισσότερο και χρειάζεται περισσότερη στήριξη.  Αλλά τελειώνω και με το εξής:  Ανοίξαμε 
την οικονομία, γίνονται βήματα, ενδεχομένως από τον Σεπτέμβρη θα ανοίξουν όλοι οι τομείς.  Πρέπει να 
ξεφύγουμε και λίγο από την έννοια των επιδομάτων, του οξυγόνου δηλαδή, για να πάμε λίγο παρακάτω.  Αυτή 
είναι η διαφορά μας.  Ήδη εφαρμόζονται μέτρα ανάπτυξης πλέον.  Το να επιδοτήσουμε τουρίστες, αεροπορικές 
εταιρείες και tour operators, για να φέρουν τουρισμό στην Κύπρο, είναι η καλύτερη στήριξη για εκείνον που 
πληρώνει ενοίκιο.  Γιατί, εάν πληρώνει €50.000 τον χρόνο, πόσα θα του δώσουν;  Πόσα θα του δώσουμε, για να 
επιβιώσει, όντως εάν δεν έρθει τουρισμός;  Και φέραμε επίσης τη μείωση στο ΦΠΑ στην εστίαση και στον 
τουρισμό και την επιτάχυνση των αναπτυξιακών έργων.  Αυτά πρέπει πλέον με φορολογικά κίνητρα να 
αρχίσουμε να τα σκεφτόμαστε, κατά την άποψή μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   
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ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Σας ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κουλλά. 

 Ο κ. Λίνος Παπαγιάννης. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Δεν είχα κανένα σκοπό να μιλήσω.  Οφείλω όμως πολύ σύντομα να πω και τη δική μας άποψη και να 
υπενθυμίσω σε όλους όσους το έχουν ξεχάσει ή όσους δεν το γνωρίζουν ότι από την αρχή εμείς καταψηφίσαμε 
τα πακέτα στήριξης, ή τουλάχιστον αυτά που ονομάστηκαν «πακέτα στήριξης».  Ο λόγος, όπως το έχω ξαναπεί, 
ήταν ότι ήταν ο δικός μας τρόπος, για να μεταδώσουμε την όποια δυνατή πίεση προς την κυβέρνηση, έτσι ώστε 
να ενισχύσει τα πακέτα που θα στήριζαν την οικονομία.  Είναι εξαιρετικά περίεργο, γιατί κάποιοι ξεχνούν 
επιλεκτικά ότι μέχρι και πριν από λίγες ημέρες δεν υπήρχε εναλλακτικό σχέδιο στήριξης από την κυβέρνηση.  Το 
είχαν δηλώσει, το είχαν πει και σήμερα αποδεικνύεται, τουλάχιστον τις τελευταίες τρεις- τέσσερις ημέρες, ότι 
υπάρχουν και άλλοι τρόποι και, ναι, υπάρχουν ανάγκες που έστω και στο ελάχιστο θα μπορέσουν να καλυφθούν 
με την άμεση στήριξη προς κάποιες επιχειρήσεις, όχι όλες. 

 Ακόμα ένα σημαντικό σημείο που το ξεχνούν οι περισσότεροι.  Υπάρχουν κάποιοι που έχουν αποκλειστεί, 
όπως επίσης υπάρχουν και αρκετές χιλιάδες κόσμου που μέχρι σήμερα δεν έλαβαν κανένα επίδομα.  Θα το 
επαναλάβω. την προηγούμενη εβδομάδα υπήρξαν κάποιες αντιδράσεις και οφείλει αυτό το κράτος να στηρίζει 
τους πολίτες όχι για τις εντυπώσεις, να στηρίζει τους πολίτες επειδή υπάρχει ανάγκη.  Είναι πολύ δύσκολο 
κάποιος που τέσσερις μήνες δεν πήρε ούτε ένα ευρώ να ακούει ότι όλα είναι καλά, ότι όλα είναι καλύτερα από 
άλλες χώρες, ότι το ρεύμα έχει μειωθεί.  Για το ρεύμα σας προκαλώ να κοιτάξετε ποια ήταν η φετινή του τιμή και 
ποια η περσινή.  Επειδή έχουμε αλλάξει τους αριθμούς της κατανάλωσης και φαίνεται ότι υπάρχει μείωση;  Πόσοι 
από εσάς έχουν πληρώσει πιο φτηνό ρεύμα φέτος παρά πέρσι;  Πόσοι από εσάς έχουν αναλογιστεί τη μείωση 
στα καύσιμα και τη λογική του ότι δεν ήταν αυτή η πρόβλεψη;  Και επειδή υπάρχει μια κοινωνία που βράζει, 
υπάρχουν πολλοί βουλευτές που δέχονται τηλεφωνήματα και δεν απαντούν του κόσμου, δεν είναι όλα ρόδινα.  
Τουλάχιστον να προσέχουμε λίγο το πόσο προκαλούμε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Πριν από τη δεύτερη ανάγνωση, να γίνει μια διόρθωση στο νομοσχέδιο, λεκτική, που μου την υπέδειξε ο 
κ. Δαμιανού... 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θα κάνω οτιδήποτε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σε παρακαλώ... 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Δε θα μιλήσω... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έκλεισε η συζήτηση! 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Έθθα μιλήσω, επειδή λέχθηκαν πάρα πολλά για το όνομά μου... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχει και τηλεόραση... 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Να υποβάλουν... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα γράψεις και άρθρα... 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 
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 Επειδή ξέχασα τα περισσότερα, να μου τα υποβάλουν γραπτώς να τα απαντήσω.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα, θα το κανονίσω, θα το αναλάβω εγώ τούτο. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Σημειώστε ότι επί δεκαέξι τηλεδιασκέψεις της επιτροπής Οικονομικών, πλείστες παρουσία σας... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι... 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 …πλείστες παρουσία και του κ. Κυπριανού και του κ. Παπαδόπουλου, που δεν είναι μέλη στην επιτροπή 
Οικονομικών, τζιαι έν’ καλά…  Επειδή ακούστηκε και ο ρόλος της Βουλής, έχουν γίνει -το ηύρα τώρα που κρατά 
memory πάνω στο ημερολόγιο του κινητού πότε μας ειδοποιούσε το WebEx για τη συνεδρία- έχουμε κάνει 
δεκαέξι συνεδριάσεις της επιτροπής Οικονομικών προς τιμή όλων των μελών, του Προέδρου που συμμετείχε 
στις περισσότερες, του κ. Κυπριανού και του κ. Παπαδόπουλου, που, ενώ δεν είναι μέλη της επιτροπής, έπαιρναν 
πρόσκληση και έρχονταν, για να είναι όλοι οι αρχηγοί.  Εντάξει, η Βουλή θεωρώ ότι έκανε παραπάνω απ’ ό,τι 
εμπορούσε να κάμει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Βότση. 

 Υπάρχει εδώ, στο άρθρο 2, η φράση «επιπροσθέτως των ποσών που έχουν ήδη ψηφιστεί νόμιμα ως 
ειδικευμένες πιστώσεις». Η λέξη «νόμιμα» δε χρειάζεται.  Όταν έχουν ψηφιστεί, είναι και νόμιμα, οπότε να γίνει 
η διόρθωση.   

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από τον λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού ύψους 
€220.000.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2020.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 2020.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Είναι ομόφωνο. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε τώρα στα δύο έκτακτα νομοσχέδια της επιτροπής Παιδείας. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριε Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Παρ’ όλη την καλή προσπάθεια που έχουμε δείξει όλα τα μέλη της επιτροπής -και θα πρέπει να υπομνήσω 
και την παρέμβαση τη θετική του κοινοβουλευτικού εκπροσώπου του Συναγερμού, του συνάδελφου του κ. 
Τορναρίτη- παρ’ όλη την καλή προσπάθεια, ειλικρινά, δεν καταφέραμε να βρούμε μια κοινή συνισταμένη, γιατί 
δυστυχώς με την ίδια την πρόταση, όπως είναι καταγεγραμμένη, επιχειρείται μία προσπάθεια από τον υπουργό 
να διευρυνθούν οι εξουσίες του για μια άγνωστη περίοδο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αφού ήταν έτοιμα τα κείμενα είπετέ μου!  Τωρά εν βρίσκετε συνισταμένη;  Είνταλως… 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ήταν έτοιμα τα κείμενα χωρίς την παρουσία μας!  Πώς;  Το κείμενο δεν το ετοιμάσαμε εμείς.  Το κείμενο 
ήρθε έτοιμο! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άρα, τι εισηγείστε; 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Εμείς αυτό που εισηγούμαστε, κύριε Πρόεδρε, είναι τελικά αναβολή.  Δε θέλουμε να καταψηφίσουμε το 
νομοσχέδιο.  Εισηγούμαστε αναβολή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ξέρετε ότι η αναβολή θα γίνει μόνο για μία φορά. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Μάλιστα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ποιοι έχουν ένσταση για αναβολή; 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω ότι, για αποκατάσταση και της αλήθειας, το πρωί έχει διαμορφωθεί ένα 
κείμενο, το οποίο βασίστηκε σ’ έναν πολύ μεγάλο προβληματισμό και σ’ έναν δημοκρατικό διάλογο και 
υιοθετήθηκαν οι εισηγήσεις εκείνων των συναδέλφων και στο ένα κείμενο και στο άλλο.  Άρα λοιπόν, υπήρχε η 
δυνατότητα να συγκλίνουμε και να κάνουμε αποδεκτό το κείμενο όπως ουσιαστικά έχει κυκλοφορήσει, έστω και 
αν όχι επίσημα, με τον τρόπο που ενδεχομένως να βρίσκεται ενώπιόν μας στα έδρανα. 

 Δεύτερον, έγιναν προσπάθειες και στο διάλειμμα προηγουμένως να υπάρξει μια σύγκλιση περαιτέρω.  
Εμείς αποδεχθήκαμε ουσιαστικά και χρονοδιαγράμματα, αποδεχθήκαμε ακόμη να φύγει και εκείνος ο μεγάλος 
φόβος πολλών να μην αγγίξουμε τη λήξη και την έναρξη της χρονικής περιόδου της σχολικής χρονιάς, 
προκειμένου να πάμε ενωμένοι και να ολοκληρώσουμε το έτος, αλλά και να αρχίσουμε και το επόμενο. 

 Θέλω να πω επίσης, τρίτον, ότι, εάν και εφόσον ήταν ζητούμενο να επηρεαστούν οποιεσδήποτε 
αποφάσεις σε σχέση με την έναρξη και τη λήξη, αυτή την ευχέρεια ο υπουργός ή η κυβέρνηση την έχει μέσα από 
τον νόμο ή μέσα από τα διατάγματα που απορρέουν από τις λοιμώξεις.  Άρα λοιπόν, εδώ πέρα η απαίτηση του 
Γενικού Εισαγγελέα ήταν… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Κύριε Χατζηγιάννη, ένα λεπτό.  Δεν υπάρχει λόγος να μας το αναλύετε.  Αν θα μπούμε στη συζήτηση, να 
το αναλύσετε. 

 Εδώ υπάρχει εισήγηση για αναβολή κι εσείς που το υποστηρίζετε. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε, αλλά ειπώθηκε προηγουμένως… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό.  Υπάρχουν τρεις επιλογές:  Η μια επιλογή είναι να αναβληθεί για μία φορά μόνο, όπως είναι 
οι νέοι κανονισμοί, η άλλη επιλογή είναι να μπει σε ψηφοφορία και να μην εγκριθεί και να μην μπορεί να έρθει σε 
αυτή τη σύνοδο, αλλά τον Οκτώβρη πλέον, τον Σεπτέμβρη, και η τρίτη επιλογή είναι να ψηφιστεί.  Οπότε έχετε 
μπροστά σας αυτή την εισήγηση και τα υπόλοιπα, το τι εκάμετε και πόση δουλειά εκάμετε, σεβαστή… 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, δε συμφωνούμε με την αναβολή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 …αλλά δε θα κρίνω εδώ το πόση δουλειά εκάμετε, πόσο εσυνεννοηθήκετε και πόσο εκτιμά ο καθένας ότι 
τα ήβρετε ή ότι δεν τα ήβρετε. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Όταν λέγονται κάποια πράγματα, πρέπει να δίνονται και οι ανάλογες απαντήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα, δε συζητούμε τίποτε άλλο πέρα από την εισήγηση για αναβολή! 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Συμφωνώ, αλλά, επαναλαμβάνω, παρ’ όλες τις προσπάθειές μας για συμβιβασμό, αποδεχθήκαμε και νέα 
στοιχεία... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ποια η θέση σας για την αναβολή, κύριε Χατζηγιάννη;  Αυτό να μου πείτε. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Δε συμφωνούμε με την αναβολή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δε συμφωνείτε. 

 Ο κ. Γιωργάλλας. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Να πω κάτι πριν, διότι είναι διαδικαστικό. 

 Διερωτώμαι πραγματικά -βέβαια, τούτοι που γνωρίζουν καλύτερα τον νέο κανονισμό να μας απαντήσουν- 
αλλά στο πρώτο στάδιο ψηφίσαμε όλοι εδώ πέρα, η πλειοψηφία… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να κατατεθεί. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 …να κηρυχθεί κατεπείγον.  Και διερωτώμαι: Τώρα κηρύχθηκε κατεπείγον και αποφασίζουμε ότι εννά το 
αναβάλουμε;  Δηλαδή δεν πρέπει να προϋπάρξει συζήτηση τζιαι ψήφιση;  Διερωτώμαι. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απεσύρθη η επιτροπή Παιδείας της Βουλής και το συζήτησε το θέμα και καταλήγουμε ότι 
υπάρχει κίνδυνος με το λεκτικό να γίνει ένα σοβαρότατο λάθος.  Δεν υπάρχει διαφορά.  Υπάρχει η επιφύλαξη ότι 
στα κείμενα που έχουμε μπροστά μας με τη δική μας συνδρομή των αλλαγών που θέλουμε να γίνουνε 
πιθανότατα να γίνει ένα σοβαρό λάθος.  Γι’ αυτό θέλουμε χρόνο μια βδομάδα να γίνει περαιτέρω συζήτηση και 
συνεννόηση και με τον υπουργό.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 O κ. Παπαδόπουλος. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Το συγκεκριμένο νομοσχέδιο, κύριε Πρόεδρε, δε θα μπορούσε να τεθεί ενώπιον της ολομέλειας, εκτός εάν 
ψηφίζαμε για το κατεπείγον.  Αποφασίσαμε να μπει στην ατζέντα.  Αυτό δε σημαίνει ότι συμφωνήσαμε να 
ολοκληρωθεί η συζήτηση.  Δεχθήκαμε να μπει στην ατζέντα.  Αυτή τη στιγμή, παρά τις προσπάθειες που 
καταβάλαμε όλοι μας καλόπιστα, για να βρούμε κάποιες συμβιβαστικές λύσεις, δεν κατέστη δυνατό και γι’ αυτό 
ζητάμε αναβολή.  Τζιαι να παρακαλέσω να μη χάσουμε δύο ώρες να συζητούμε το διαδικαστικό θέμα της 
αναβολής.  Αν είναι να ψηφίσουμε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με όλους τους κινδύνους που υπάρχουν…   

 Κύριοι, ιδιαίτερα του Συναγερμού, με όλους τους κινδύνους που υπάρχουν, εγώ νομίζω ότι το να έρθει 
στην επόμενη συνεδρία έν’ λιγότερο επικίνδυνο, όπως μου τα λέτε. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αναβολής για άπαξ, όπως λέει και ο κανονισμός; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αναβάλλεται για μία φορά και βρείτε τρόπο να τα βάλετε όπως νομίζετε σωστά κάτω. 

 Τώρα έχουμε το ψήφισμα από το Εθνικό Λαϊκό Μέτωπο, το οποίο να παρακαλέσω τη γραμματέα να το 
διαβάσει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ψήφισμα της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δημοκρατίας, 

Λαμβάνοντας υπόψη: 

1. την ανάγκη η Κυπριακή Δημοκρατία να εξασφαλίσει τα κυριαρχικά της δικαιώματα και να εκμεταλλευτεί 
τον ενεργειακό πλούτο στην ΑΟΖ της, 

2. τα στατιστικά στοιχεία που αφορούν διαφεύγοντα κέρδη για την Κυπριακή Δημοκρατία λόγω της 
οικονομικής ανάπτυξης του ψευδοκράτους, 

3. την παραδοχή της κυβέρνησης ότι το 80% των παράνομων μεταναστών φτάνουν στις ελεγχόμενες 
περιοχές της Κυπριακής Δημοκρατίας από την Τουρκία μέσω κατεχομένων στη βάση οργανωμένου 
σχεδίου, 

4. την παραδοχή της κυβέρνησης ότι μεταξύ των ατόμων που μπαίνουν παράνομα στις ελεγχόμενες 
περιοχές της Κυπριακής Δημοκρατίας είναι άτομα που ενοχοποιούνται για σειρά έκνομων ενεργειών, 

5. την έξαρση της πανδημίας COVID-19, η οποία έχει δημιουργήσει κατάσταση έκτακτης ανάγκης στον τομέα 
της δημόσιας υγείας και πλήττει τους πολίτες και την κοινωνία ευρύτερα, 

6. τα διάφορα μέτρα ανάσχεσης της εξάπλωσης του COVID-19 που έχουν ληφθεί από την Κυπριακή 
Δημοκρατία, σε πλήρη συνάφεια με τις οδηγίες του Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας, όπως είναι τα μέτρα 
κοινωνικού περιορισμού, κλείσιμο οδοφραγμάτων, απαγόρευση ταξιδιών από και προς την Κύπρο, που 
έχουν ως στόχο τη διασφάλιση της προστασίας της δημόσιας υγείας, 
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7. το Πρωτόκολλο 10 στη βάση του οποίου η Ευρωπαϊκή Ένωση αναγνωρίζει την Κυπριακή Δημοκρατία ως 
το μοναδικό κράτος στο νησί, 

Ψηφίζει ως ακολούθως: 

1. Καλεί τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας να προχωρήσει στο κλείσιμο όλων των οδοφραγμάτων μέχρι την 
οριστική επίλυση του κυπριακού προβλήματος, αφού το άνοιγμά τους δημιουργεί τις προϋποθέσεις για 
την αναβάθμιση του κατοχικού καθεστώτος. 

2. Καταδικάζει τις οποιεσδήποτε προσπάθειες του κατοχικού καθεστώτος για αναγνώρισή του ως 
ξεχωριστού και νόμιμου κράτους. 

3. Καταδικάζει τις παράνομες και προκλητικές ενέργειες της Τουρκίας στην ΑΟΖ της Κυπριακής 
Δημοκρατίας, την προσπάθεια εποικισμού της Αμμοχώστου και τη μη αναγνώριση της Κυπριακής 
Δημοκρατίας ως νόμιμου κράτους. 

4. Καταδικάζει το οργανωμένο σχέδιο διοχέτευσης παράνομων μεταναστών στις ελεγχόμενες περιοχές της 
Κυπριακής Δημοκρατίας ως μέτρο άσκησης πίεσης προς την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

5. Καλεί την κυπριακή πολιτεία να προστατεύσει τις κυπριακές επιχειρήσεις, οι οποίες βιώνουν τον αθέμιτο 
ανταγωνισμό λόγω της παραοικονομίας που αναπτύσσεται στο ψευδοκράτος και διοχετεύεται στις 
ελεγχόμενες περιοχές της Κυπριακής Δημοκρατίας είτε παράνομα είτε μέσω του κανονισμού της Πράσινης 
Γραμμής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 O κ. Χρίστου.  

 Μετά ο κ. Παπαδόπουλος και μετά ο κ. Λουκαΐδης και μετά ο κ. Περδίκης. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Ο σκοπός του εν λόγω ψηφίσματος είναι, πρώτον, να ασκήσει πίεση προς την κυβέρνηση της Κυπριακής 
Δημοκρατίας, ώστε τα οδοφράγματα να παραμείνουν κλειστά μέχρι την οριστική επίλυση του κυπριακού 
προβλήματος. Δεύτερον, να ξεκαθαρίσει το τοπίο και όλες οι πολιτικές δυνάμεις να διευκρινίσουν τη θέση τους 
για ένα τόσο σοβαρό ζήτημα. 

 Ως ΕΛΑΜ έχουμε προειδοποιήσει εδώ και χρόνια τι σημαίνει ανοικτά οδοφράγματα και σήμερα 
πιστεύουμε ότι έφθασε η ώρα για εθνικούς, πολιτικούς, οικονομικούς και λόγους δημόσιας υγείας να 
αποφασίσουμε ξανά το οριστικό κλείσιμό τους. 

 Οι πρόσφατες διαμαρτυρίες ορισμένων Τουρκοκυπρίων με σημαίες της Τουρκίας και του ψευδοκράτους 
αποδεικνύουν ακριβώς ότι τα όσα λέγαμε ήταν σωστά, πως δηλαδή το κλείσιμο των οδοφραγμάτων ασκεί 
ουσιαστική πίεση προς την πλευρά της Τουρκίας και θα την οδηγήσει πιο σύντομα στο τραπέζι των 
διαπραγματεύσεων.  Θεωρούμε λοιπόν πως σήμερα η ολομέλεια του κοινοβουλίου μπορεί να θέσει αυτό το 
ζήτημα προς τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας και είναι, αν θέλετε, και η αρχή, για να ξεκινήσει μια ανάλογη 
συζήτηση σε επίπεδο Εθνικού Συμβουλίου, ώστε, αν η πολιτική ηγεσία δεν είναι έτοιμη να αποφασίσει από μόνη 
της γι’ αυτό το θέμα, να καταφύγουμε στη λαϊκή ετυμηγορία, να καταφύγουμε δηλαδή σε δημοψήφισμα. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 O κ. Νικόλας Παπαδόπουλος. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Δεν μπορούμε να υποστηρίξουμε αυτό το ψήφισμα, γιατί θεωρούμε ότι, αν περάσει όπως έχει 
παρουσιαστεί, η Κυπριακή Δημοκρατία θα μπλέξει σ’ ένα πολιτικό και νομικό ναρκοπέδιο.  Γιατί ενδεχομένως να 
διαφεύγει στους συντάκτες του ψηφίσματος ότι, όταν ενταχθήκαμε στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αυτό το κάμαμε 
κάτω από συγκεκριμένους όρους, ότι εντάσσεται ολόκληρο το έδαφος της Κυπριακής Δημοκρατίας, απλά 
αναστέλλεται η εφαρμογή του ευρωπαϊκού κεκτημένου στις περιοχές που δεν ελέγχει η Κυπριακή Δημοκρατία.  
Επομένως, οτιδήποτε άλλο αλλάξει σε σχέση με εκείνη τη διευθέτηση παραπέμπει σε διχοτόμηση, παραπέμπει 
και υπονοεί την ύπαρξη εξωτερικών συνόρων σε ό,τι αφορά την Πράσινη Γραμμή, κάτι που σίγουρα εμείς δεν 
αποδεχόμαστε.  Θα αλλάξει δηλαδή ενδεχομένως το πρωτόκολλο με βάση το οποίο ενταχθήκαμε στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση.  Γιατί ελπίζω να γνωρίζουν οι συντάκτες αυτού του ψηφίσματος ότι υπάρχει ειδικός 
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ευρωπαϊκός κανονισμός που έχει ακριβώς καθορίσει τον τρόπο διακίνησης μέσω των οδοφραγμάτων στις 
περιοχές που αναστέλλεται η εφαρμογή του ευρωπαϊκού κεκτημένου. 

 Δεύτερον, ελπίζω να κατανοούν όσοι εισηγούνται να κλείσουμε με απόφαση της Κυπριακής Δημοκρατίας 
τα οδοφράγματα ότι θα χαρίσουμε την καλύτερη δυνατή υπεράσπιση στους παράνομους χρήστες των 
περιουσιών των προσφύγων μας.  Θα επηρεαστούν όλες οι προσφυγές στο ΕΔΑΔ, όλες οι αγωγές των 
προσφύγων σε ευρωπαϊκά δικαστήρια που επικαλούνται την παράνομη επέμβαση στις περιουσίες των 
προσφύγων μας.  Γιατί το μόνο πράγμα που θα έχουν να πουν οι παράνομοι χρήστες, όταν θα τους παίρνουν 
δικαστήριο, θα είναι «μα, ποιο είναι το παράπονό σας, αφού δεν μπορείτε να αξιοποιήσετε τις περιουσίες σας, 
επειδή έτσι έχει αποφασίσει η δική σας κυβέρνηση»!  Θα έχουν την τέλεια υπεράσπιση σε όλες τις προσφυγές 
στο ΕΔΑΔ και σε ευρωπαϊκά δικαστήρια.  O κ. Μελέτης Αποστολίδης, για παράδειγμα, θα έχανε την υπόθεσή 
του, εάν υιοθετούσαμε την εισήγηση του ΕΛΑΜ, γιατί θα μπορούσε να πει ο παράνομος χρήστης στο σπίτι του 
«με την απόφαση της κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας δεν μπορείς να έρθεις.  Άρα, ποιο είναι το 
παράπονό σου και βάσει της αγωγής στη βάση της παράνομης επέμβασης;». 

 Αυτή είναι η πολιτική πτυχή και η διάσταση του ζητήματος που συζητάμε.  Αυτό φυσικά, κύριε Πρόεδρε, 
δε σημαίνει ότι δεν υπάρχουν προβλήματα σε ό,τι αφορά τη λειτουργία και του Κανονισμού της Πράσινης 
Γραμμής και σε ό,τι αφορά τη διακίνηση προσώπων και προϊόντων από τα οδοφράγματα.  Υπάρχουν πολλά 
ζητήματα, πολλά προβλήματα, πρέπει να γίνονται οι σωστοί έλεγχοι και υπάρχουν κενά σε ό,τι αφορά αυτές τις 
διαδικασίες -το έχουμε αναδείξει- πρέπει να γίνονται αυτοί οι έλεγχοι και για σκοπούς που αφορούν τη δημόσια 
υγεία και για τα ζητήματα της μετανάστευσης, την ασφάλεια της Κυπριακής Δημοκρατίας, προκύπτουν ζητήματα 
αθέμιτου ανταγωνισμού, όταν παράτυπα, παράνομα έρχονται προϊόντα από την Τουρκία -που απαγορεύεται 
αυτό το πράγμα με τη βάση των κανονισμών της Πράσινης Γραμμής- και γι՚ αυτό ακριβώς τον λόγο ως 
Δημοκρατικό Κόμμα έχουμε καταθέσει και συγκεκριμένη πρόταση νόμου, για να βρούμε τρόπους να 
προστατεύσουμε τις κυπριακές επιχειρήσεις από αυτό τον αθέμιτο ανταγωνισμό, όμως πάντα μέσα στο πλαίσιο 
του σχετικού ευρωπαϊκού Κανονισμού. 

 Επομένως, κύριε Πρόεδρε, δεν μπορούμε να αποδεχθούμε αυτό το ψήφισμα, επειδή ακριβώς δε θέλουμε 
να στείλουμε το μήνυμα ότι συμφιλιωνόμαστε με τη διχοτόμηση, γιατί αυτό είναι που θα επιφέρουν τέτοιες 
αποφάσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Προφανώς το περιεχόμενο του συγκεκριμένου ψηφίσματος δεν αφορά τη σωστή εφαρμογή του 
Κανονισμού για την Πράσινη Γραμμή.  Είναι μια πολιτική διακήρυξη για την ανάγκη να κλείσουμε ως 
ελληνοκυπριακή πλευρά τα οδοφράγματα, τα σημεία διέλευσης καλύτερα από και προς τις κατεχόμενες περιοχές 
μας.  Πρόκειται για μια πολιτική διακήρυξη, οπόταν πολιτική θα είναι και η δική μας η απάντηση σε αυτή τη θέση.   

 Το πρώτο που θέλω να πω είναι ότι δε μας προκαλεί ασφαλώς καμιά έκπληξη και δε δημιουργεί καμία 
εντύπωση αυτή η εισήγηση από πλευράς των πνευματικών επιγόνων της ΕΟΚΑ Β´.  Δε μας προκαλεί καμία 
εντύπωση το γεγονός ότι ταυτίζονται πλήρως με τους διχοτομιστές στην Άγκυρα τζιαι στα κατεχόμενα, με τους 
Γκρίζους Λύκους και τους Τατάρ και όλους τους υπόλοιπους που θέλουν να μετατρέψουν σε σκληρό διχοτομικό 
σύνορο μόνιμο τα σημερινά σημεία, τη σημερινή Πράσινη Γραμμή, αποτρέποντας και απαγορεύοντας κάθε 
είδους διέλευση.  Άλλωστε, η κατοχική δύναμη διά των εκπροσώπων της εις την Κύπρο αυτό έκαμνε για 
δεκαετίες.  Το να υπάρχουν να πω Ελληνοκύπριοι που να θέλουν να επιβάλουν αυτό που έκαμνε για δεκαετίες 
η κατοχική δύναμη μόνο ντροπή μπορεί να το χαρακτηρίσω και ύβρη βέβαια.   

 Είπα ότι δε μας κάμνει εντύπωση τζιαι δεν προκαλεί καμιά έκπληξη, γιατί άλλοτε, πριν μερικά χρόνια, 
κάποιοι, πλειοδοτώντας σε πατριωτισμό και στο όνομα της Ένωσης, τελικά απέκρυβαν αυτό που ήθελαν, που 
ήταν η διπλή Ένωση.  Γιατί στο όνομα της Ένωσης έφεραν την Τουρκία εις την Κύπρο.  Αντίστοιχα ενεργούν και 
σήμερα οι πνευματικοί τους επίγονοι.  Θέλουν να μετατρέψουμε σε σκληρά σύνορα την Πράσινη Γραμμή.  Η δική 
μας η απάντηση, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι θεωρούμε ως σύνορά μας την Κερύνεια, τα σύνορα της Κυπριακής 
Δημοκρατίας είναι στην Κερύνεια, είναι στον Απόστολο Ανδρέα και δε θα αποδεχθούμε να τα επιβάλουμε ως 
κατοχική δύναμη -όπως έπραξε η κατοχική δύναμη- στους εαυτούς μας. 

 Θέλω να πω τζιαι τούτο ολοκληρώνοντας, για να μην παίρνω τζιαι τον χρόνο σας.  Εμείς θεωρούμε ότι 
κάθε σημείο διέλευσης από και προς τα κατεχόμενα που ανοίγει είναι τζιαι ένα ρήγμα στην κατοχή, στο κατοχικό 
τείχος που κτίζει η κατοχική δύναμη.  Δεν το ανατρέπει βεβαίως, αλλά εμείς θεωρούμε ότι μέσα από την επαφή, 
την αλληλεπίδραση των δύο κοινοτήτων, την προσέγγιση των δύο κοινοτήτων μόνο όφελος μπορεί να προκύψει, 
στέλλεται ισχυρό το μήνυμα ότι είμαστε ένας λαός και όχι δύο λαοί, όπως οι τούρκικη προπαγάνδα χρησιμοποιεί 
τζιαι επικαλείται και βεβαίως κτίζεται βήμα με βήμα η προοπτική και το όραμα μιας ελεύθερης επανενωμένης 
πατρίδας, μιας κοινής πατρίδας Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων.   
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

 Να πω ότι διαβάζοντας το ψήφισμα μπορούμε να υιοθετήσουμε πλήρως -και ως Δημοκρατικός 
Συναγερμός και όλοι- την παράγραφο (3), που διερωτώμαι τι σχέση έχει με το υπόλοιπο κείμενο του ψηφίσματος 
τζιαι η οποία λέει ότι «καταδικάζουμε τις παράνομες και προκλητικές ενέργειες της Τουρκίας στην ΑΟΖ της 
Κυπριακής Δημοκρατίας».  Εγώ θα επέκτεινα σήμερα, «και στην ΑΟΖ της Ελληνικής Δημοκρατίας, την 
προσπάθεια εποικισμού της Αμμοχώστου και τη μη αναγνώριση της Κυπριακής Δημοκρατίας ως νόμιμου 
κράτους».  Αυτό βεβαίως το προσυπογράφουμε και το υποστηρίζουμε.   

 Απ՚ εκεί και πέρα και για λόγους συντομίας, θα πω ότι υιοθετούμε πλήρως τη νομικοπολιτική ανάλυση 
που έκαμε ο κ. Παπαδόπουλος και θα προσθέσω ένα ερώτημα, το οποίο βεβαίως πρέπει να απαντηθεί από 
αυτούς που έχουν συγγράψει το συγκεκριμένο κείμενο που έχουμε μπροστά μας:  Καλά, τους εγκλωβισμένους 
θα τους ξεγράψουμε;  Δηλαδή με το κλείσιμο και το σφράγισμα των σημείων διέλευσης θα ξεχάσουμε άπαξ διά 
παντός τους Καρπασίτες, θα ξεχάσουμε άπαξ διά παντός τους Μαρωνίτες μας;  Έχω την εντύπωση πως κανένας 
δεν έχει το δικαίωμα να λάβει τέτοιου είδους αποφάσεις και θα συμφωνήσω απόλυτα ότι το σύνορο της 
Κυπριακής Δημοκρατίας δεν τελειώνει στην οδό Λήδρας.  Τα σύνορα της πατρίδας μας βεβαίως βρίσκονται 
περιμετρικά της Κύπρου και στη Μόρφου και στην Αμμόχωστο και στην Κερύνεια και στον Απόστολο Αντρέα και 
στην Πάφο τζιαι στη Λεμεσό και στη Λάρνακα.  Θα ήταν σοβαρότατο πολιτικό ολίσθημα για την Κυπριακή 
Δημοκρατία αν υιοθετούσε τέτοιου είδους εισηγήσεις, προτροπές ή ψηφίσματα.  Ψηφίσματα και εισηγήσεις που 
-ειρήσθω εν παρόδω και είναι η πραγματικότητα- υιοθετούνται από τους Γκρίζους Λύκους στα κατεχόμενα και 
βεβαίως από τις δυνάμεις στα κατεχόμενα, τον κ. Τατάρ και τους άλλους, που εισηγούνται τη διχοτόμηση της 
πατρίδας μας. 

 Εμείς, ο Δημοκρατικός Συναγερμός, κυρίες και κύριοι, δε θα εισηγηθεί, δε θα προσυπογράψει ποτέ τη 
διχοτόμηση της πατρίδας μας.  Εμείς θα συνεχίσουμε να παλεύουμε για την απελευθέρωση και την επανένωση 
της πατρίδας μας.  Αυτός είναι ο στόχος, αυτός είναι ο σκοπός μας και σύνορά μας είναι όλες οι ακτές της 
Κυπριακής Δημοκρατίας.  Άρα, κύριε Πρόεδρε, εμείς προφανέστατα θα καταψηφίσουμε τη συγκεκριμένη 
πρόταση, με εξαίρεση την παράγραφο (3).  Και να πω και κάτι άλλο.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Και θα προσθέσω και κάτι άλλο, ότι δεν είναι από τα σημεία διέλευσης, βάσει της επίσημης ενημέρωσης 
που έχουμε, που διέρχονται οι παράτυποι μετανάστες αλλά από τη γραμμή αντιπαράταξης ολόκληρη.   

 Απ՚ εκεί και πέρα, κύριε Πρόεδρε, αυτά είχα να πω.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί της διαδικασίας.   

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Τις παραγράφους (2) και (3), συγγνώμη.  Η παράγραφος (2) καταδικάζει τις οποιεσδήποτε προσπάθειες… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Τορναρίτη, αν μου επιτρέπετε… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 …του κατοχικού καθεστώτος για αναγνώρισή του ως ξεχωριστού και νόμιμου κράτους, αλλά απ՚ εκεί και 
πέρα, διερωτώμαι πραγματικά εάν μπορούμε τούντην ώρα να χωρίζουμε παραγράφους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Τορναρίτη… 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί της διαδικασίας να πω κάτι;  
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Τορναρίτη, αυτό που… 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί της διαδικασίας… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό.  Αυτό που μπορείτε να πείτε είναι ως πολιτική τοποθέτηση.  Δεν μπορεί να γίνει το ψήφισμα 
αποσπασματικά, παράγραφο με παράγραφο.  Το ψήφισμα θα μπει στο σύνολό του και απ՚ εκεί πέρα, τα είπετε, 
έν՚ η τοποθέτηση, μπορείτε να τα εξηγήσετε κ.λπ.   

 Επειδή μιλούν ομιλητές…  Τι διαδικασία θέλετε, κύριε Κυπριανού; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Επί της διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε.  Εντάξει, θεωρώ ότι σε ένα πολιτικό ψήφισμα αυτού του εκτοπίσματος 
δεν μπορεί να εγκλωβίζεται το κοινοβούλιο, οι πολιτικές δυνάμεις -όποιος και αν είναι- εμπλέκοντας θέματα στα 
οποία γνωρίζουν οι εισηγητές του ψηφίσματος ότι σε κάποια θα διαφωνεί μια πολιτική δύναμη και σε κάποια θα 
συμφωνεί, γιατί δεν υπάρχει πολιτική δύναμη στην Κύπρο που δεν καταδικάζει την προσπάθεια αναγνώρισης 
του ψευδοκράτους.  Δεν υπάρχει πολιτική δύναμη στην Κύπρο που δεν καταδικάζει την παράνομη 
μετανάστευση, προσπάθεια της Τουρκίας.  Άρα, θεωρώ ότι αυτή η τέχνη, γιατί αύριο, ξέρετε, θα βγαίνουν και θα 
λένε «καταψήφισε ο Δημοκρατικός Συναγερμός»… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα, έν՚ για διαδικασία που μιλάτε ή απαντάτε τους τωρά; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Είναι για τη διαδικασία που μιλώ.  Ένα λεπτό…  Άρα, αν ξεκινήσουμε αυτού του τύπου τη συμπεριφορά 
ως πολιτικοί σε αυτό τον τόπο, δηλαδή να κάνουμε εξωτερική πολιτική μέσα από ψηφίσματα, τα οποία εμπλέκουν 
՚πού το άλφα ως το ωμέγα, ՚πού τα οποία τα δώδεκα υιοθετούν τα όλοι, τα τρία εν τα υιοθετά κανένας, νομίζω 
ότι παίζουμε ένα πολύ επικίνδυνο παιγνίδι.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όμως δεν είναι διαδικασία, έν՚ πολιτική τοποθέτηση.  

 Κύριε Χρίστου, εμιλήσετε, θα σας δώσω τον λόγο, όταν τελειώσουν όλοι, ίσως.  Ίσως τον δώσω, τώρα να 
δω. 

 Τον λόγο έχει ο κ. Λιλλήκας και μετά ο κ. Περδίκης και ο κ. Γιωργάλλας μετά.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Συμφωνώ με την τοποθέτηση του φίλου του Ανδρέα προηγούμενα.  Όντως ως ψήφισμα περιλαμβάνει 
πράγματα ή θέσεις για τις οποίες υπάρχει ομοφωνία όλων των πολιτικών δυνάμεων και βεβαίως ζητήματα τα 
οποία είναι με διαφορετική προσέγγιση που τα βλέπουν οι διάφορες πολιτικές δυνάμεις.  Το θέμα όχι των 
οδοφραγμάτων αλλά των σημείων διέλευσης στη γραμμή κατάπαυσης του πυρός, διότι αυτή είναι η σωστή 
ορολογία, όταν μιλούμε για έγγραφα που κατατίθενται ενώπιον του κοινοβουλίου, άλλο οδόφραγμα…  Δεν 
έχουμε σύνορα, έχουμε γραμμή κατάπαυσης του πυρός.  Είναι ένα πολύ σύνθετο ζήτημα, περίπλοκο, με πάρα 
πολλές πτυχές, πάρα πολλές διαστάσεις και γι՚ αυτό και πριν από δύο και πλέον χρόνια είχαμε καταθέσει 
πρόταση στο Εθνικό Συμβούλιο, όπως το Εθνικό Συμβούλιο, που είναι κατά την άποψή μου το αρμόδιο σώμα, 
αφιερώσει μία ειδική συνεδρία, για να μελετήσει το θέμα των οδοφραγμάτων με την εμπειρία πλέον των 
δεκαπέντε, δεκαεφτά χρόνων λειτουργίας τους.  Πρόταση που είχε γίνει ομόφωνα αποδεκτή, αλλά δυστυχώς 
μέχρι σήμερα δεν έχει γίνει αυτή η συζήτηση.   

 Υπάρχουν πολλές πτυχές πολιτικές, υπάρχουν πτυχές νομικές, αυτές πρέπει να μελετηθούν με τη βοήθεια 
και των εμπειρογνωμόνων, γιατί ελλοχεύουν και πάρα πολλοί κίνδυνοι από θέσεις όπως είναι «κλείνουμε εδώ 
και τώρα τα οδοφράγματα».  Που μπορεί να ηχεί σε μια μερίδα της κοινής γνώμης, λόγω και των πολλών 
οικονομικών και κοινωνικών προβλημάτων που αντιμετωπίζουμε, ως μια σωστή τοποθέτηση, ένα εύηχο 
σύνθημα, όμως πρέπει να σκεφτόμαστε όλοι και τις συνέπειες από μια τέτοια απόφαση.   

 Ο Κανονισμός της Πράσινης Γραμμής μάς επιβλήθηκε πέντε μέρες πριν ενταχθούμε στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση, με πρωτοβουλία της Μεγάλης Βρετανίας, αφού απέτυχε -και το επιχείρησε και στη συνέχεια και πάλι 
απέτυχε- να μας επιβάλει ή να περάσει από την Ευρωπαϊκή Ένωση Κανονισμό για απευθείας εμπόριο.  Αυτή θα 
είναι η αναγνώριση του ψευδοκράτους, Κανονισμός του απευθείας εμπορίου.  Εάν αυτή τη στιγμή εμείς 
παραβιάσουμε, με τόσο ελαφρά τη καρδία και χωρίς καμιά μελέτη και χωρίς καμιά στρατηγική Οδηγία, τον 
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Κανονισμό της Πράσινης Γραμμής, τότε η Ευρωπαϊκή Ένωση δε θα αρκεστεί στο να καταδικάσει την Κυπριακή 
Δημοκρατία, η Ευρωπαϊκή Ένωση θα κινηθεί για την “από-απομόνωση” των Τουρκοκυπρίων προς τη λογική του 
απευθείας εμπορίου.   

 Για να μεν μακρηγορήσω, θα υπενθυμίσω μόνο ότι δεν είναι η Κυπριακή Δημοκρατία που περιορίζει το 
δικαίωμα της ελεύθερης διακίνησης και εγκατάστασης στην πατρίδα μας και δεν μπορεί η Κυπριακή Δημοκρατία 
με την όποια απόφασή της να περιορίσει στους Κύπριους πολίτες το δικαίωμα της ελεύθερης διακίνησης και 
εγκατάστασης και μια τέτοια απόφαση ουσιαστικά θα οδηγήσει σε πολλαπλές καταδίκες και από την Ευρωπαϊκή 
Ένωση, αλλά θα ανοίξει και άλλα κεφάλαια για το ποιος παραβιάζει τι σ՚ αυτή την κακόμοιρη πατρίδα που είναι 
διχοτομημένη από το ՚74.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Εν τω μεταξύ, κύριε Πρόεδρε, υπάρχει ένα θέμα πολιτικής δεοντολογίας, αλλά, εντάξει, είναι ο κ. 
Παπαγιάννης, αν θα ακούσει, εγώ θεωρώ δεν μπορείς μέσα σε ένα ψήφισμα που έχει τίτλο ένα θέμα να βάζεις 
σημαντικά άλλα θέματα τα οποία είναι εντελώς άσχετα με το συγκεκριμένο ζήτημα.  Και η έκκλησή μου προς το 
ΕΛΑΜ είναι να αποσύρει τα σημεία δύο και τρία από το καταληκτικό του ψηφίσματος, διαφορετικά, κύριε 
Πρόεδρε, καταθέτω προφορική τροπολογία για διαγραφή τους και να ψηφίσει το σώμα πριν ψηφίσει για το 
ψήφισμα.  Είναι μια διαδικασία την οποία έχουμε.  Χρησιμοποιώ ένα διαδικαστικό, αν θέλετε…  Τζιαι το σημείο 
τέσσερα, τζιαι το τέσσερα. 

 Λοιπόν, πέραν τούτου, επί της ουσίας εναπόκειται στο ΕΛΑΜ να αποφασίσει αν θα αποσύρει τα σημεία 
δύο και τρία λέω εγώ, άλλοι λεν και το σημείο τέσσερα, πριν προχωρήσουμε στην ψήφιση, διαφορετικά θέτω 
τροπολογία να διαγραφούν με απόφαση της ολομέλειας πριν προχωρήσουμε σε ψηφοφορία για το ψήφισμα.   

 Πέραν τούτου και πέραν των όσων αναφέρθηκαν, αναφέρεται στο ψήφισμα, στο σκεπτικό του, ότι η 
Κυπριακή Δημοκρατία αναγνωρίζεται και με βάση το Πρωτόκολλο 10 της Ευρωπαϊκής Ένωσης από το οποίο 
Πρωτόκολλο 10, όπως εξήγησαν και οι προηγούμενοι ομιλητές, προέκυψε ο Κανονισμός για την Πράσινη 
Γραμμή, τον οποίο στη συνέχεια ζητά ουσιαστικά το ψήφισμα να καταργηθεί.  Αντίφαση.  

 Είναι σημαντικό να αναφερθεί επίσης ότι όντως το 80% των μεταναστών που μπαίνουν σε ελεύθερες 
περιοχές παράνομα είναι από τις κατεχόμενες περιοχές, αλλά, όπως σωστά αναφέρθηκε προηγουμένως, οι 
περισσότεροι απ’ αυτούς είναι από την Πράσινη Γραμμή.  Από τη γραμμή αντιπαράταξης μπαίνουν και όχι από 
τα οδοφράγματα, για την οποία βέβαια Πράσινη Γραμμή την επιτήρησή της και τον έλεγχο έχει η κυβέρνηση της 
Κυπριακής Δημοκρατίας, η οποία όντως, αγαπητέ κύριε Τορναρίτη, απέτυχε να ελέγξει επαρκώς τη γραμμή 
αντιπαράταξης, όπως απέτυχε, όπως σωστά αναφέρεται και στο ψήφισμα, στο να προστατεύσει τις κυπριακές 
επιχειρήσεις από τον αθέμιτο ανταγωνισμό που δημιουργήθηκε από την παραοικονομία -το λαθρεμπόριο, λέει 
κάποιος φίλος απ’ εδώ, τζιαι έχει δίκαιο- και πολλά άλλα τα οποία προκύπτουν αρνητικά από την κατάσταση που 
υπάρχει. 

 Αλλά η κατάσταση που υπάρχει ξέρετε, για να αντιμετωπιστεί, μία είναι η τελική λύση αυτής της 
κατάστασης, η λύση του κυπριακού τζιαι δεν νομίζω ότι ένα ψήφισμα σαν αυτό που έχουμε μπροστά μας, 
βοηθούμε τη διαδικασία επίλυσης του κυπριακού, όπως σωστά αναφέρθηκε και από προηγούμενους ομιλητές, 
ουσιαστικά ταυτιζόμαστε στο μεγαλύτερο μέρος, δεν λέω ότι δεν υπάρχουν και σωστά πράγματα σ’ αυτό το 
ψήφισμα, αλλά στο μεγαλύτερο μέρος και στο μήνυμα που στέλνουμε, ταυτιζόμαστε με τες ακραίες απόψεις στην 
τουρκοκυπριακή κοινότητα και στην Τουρκία, δεν είμαι σίγουρος, μάλλον απέδειξε το κλείσιμο των 
οδοφραγμάτων ότι δεν έχει καμφθεί η τουρκική αδιαλλαξία, είναι σ’ αυτήν την περίοδο που έχει κλιμακωθεί η 
τουρκική αδιαλλαξία και επιθετικότητα, οι τρεις μήνες του κλεισίματος του οδοφράγματος δεν συνδέεται με το 
σπάσιμο της αδιαλλαξίας, όπως έχει ο κ. Χρίστου αναφέρει. 

 Θεωρώ ότι δεν υπάρχει καμία σύνδεση ούτως ή άλλως η τουρκική αδιαλλαξία και η επιθετικότητα με τα 
οδοφράγματα, αν θα είναι ανοιχτά ή κλειστά, έτσι;  Και θεωρώ ότι γενικά αυτό το ψήφισμα, εκτός του κινδύνου 
να μας αναγκάσει να ψηφίσουμε εναντίον δύο πολύ σημαντικών αναφορών του που έν’ σωστές, γι’ αυτό και, 
επαναλαμβάνω, ζητώ να αφαιρεθούν με απόφαση της ολομέλειας.  Θα στείλει και λανθασμένα μηνύματα και δε 
θα βοηθήσει ουσιαστικά την υπόθεση της Κύπρου.   

 Αν έχει κάτι θετικό, κύριε Πρόεδρε, αυτό το ψήφισμα, είναι ότι μας θυμίζει τες ευθύνες μας απέναντι σε μία 
ταλαιπωρημένη περιοχή της Κύπρου, που καθηκόντως είμαι υποχρεωμένος να το αναφέρω αυτό, την περιοχή 
της Τηλλυρίας και του διαμερίσματος Πόλεως Χρυσοχούς.  Αν θα πρέπει να ψηφίσει ένα ψήφισμα αυτή η 
ολομέλεια -και όντως δεσμεύομαι ότι θα το φέρω ενώπιον της ολομέλειας- είναι να καλέσουμε τον Πρόεδρο της 
Δημοκρατίας να επιμένει στο άνοιγμα του οδοφράγματος των Κοκκίνων, που είναι υποχρέωση της 
τουρκοκυπριακής ηγεσίας να προχωρήσει στο άνοιγμα του οδοφράγματος των Κοκκίνων, που θα αποτελέσει 
μία ανάσα ζωής για μία ολόκληρη περιοχή της Κύπρου, η οποία είναι ταλαιπωρημένη, ακριτική, παθούσα, η Αγία 
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Τηλλυρία, λέτε κάποιοι, όταν τη θυμάστε μια φορά τον χρόνο, αλλά τριακόσιες εξήντα πέντε μέρες τον χρόνο 
είναι ακριτική και παραπεταμένη τζιαι, αν έπρεπε να βκει ένα ψήφισμα, έπρεπε να βκει για τούτο το θέμα, να 
ανοίξει το οδόφραγμα των Κοκκίνων, για να απελευθερωθεί τουλάχιστον, έστω και εν μέρει, η διακίνηση στην 
ακριτική περιοχή Τηλλυρίας και στην επίσης ακριτική περιοχή του διαμερίσματος της Πόλεως Χρυσοχούς.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Γιωργάλλας. 

 Και είναι ο τελευταίος ομιλητής, έτσι;  Ναι.   

 Ναι, παρακαλώ. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Τα οδοφράγματα ήταν πάντοτε για την πατρίδα μας ένα θέμα ασφάλειας, οικονομίας και εσχάτως υγείας 
και είναι ένα πάρα πολύ σοβαρό και πολύπλοκο ζήτημα, το οποίο δεν πρέπει να απλοποιούμε.  Πρέπει να 
παραδεχθούμε όμως ότι από τη διάνοιξη των οδοφραγμάτων δεν υπήρξε ποτέ ένας συγκεκριμένος σχεδιασμός 
ο οποίος θα έδινε τη δυνατότητα στην Κυπριακή Δημοκρατία να παρουσιάσει αυτή την εξέλιξη ως διάτρηση της 
γραμμής αντιπαράταξης, διάτρηση του διαμελισμού, αποκατάσταση του ενιαίου της Κυπριακής Δημοκρατίας και 
να είναι τα οδοφράγματα τραύματα στην κατοχή.   

 Αντίθετα, αυτό το οποίο έχει συμβεί είναι να καταφέρνει μέχρι σήμερα η Τουρκία να ισχυρίζεται ότι τα 
οδοφράγματα είναι σημεία συνοριακής διέλευσης και ότι στην Κύπρο υπάρχουν δύο λαοί, δύο κράτη, με ό,τι αυτό 
μπορεί να συνεπάγεται για τον αγώνα του κυπριακού λαού.  Και μάλιστα είναι παραδεκτό, ειπώθηκε ήδη, ότι και 
από λανθασμένη εφαρμογή του Κανονισμού της Πράσινης Γραμμής υπάρχουν σοβαρές συνέπειες τις οποίες 
ούτε καν έχουμε ασχοληθεί.  Και φέρνω παράδειγμα, επειδή συζητούμε στην επιτροπή Περιβάλλοντος το θέμα 
για τη δημοπράτηση των ρύπων, το απλό παράδειγμα με τα τουβλοποιία στα κατεχόμενα που φέρνουν και 
παραδίδουν προϊόντα δικά τους στις ελεύθερες περιοχές, για να κτίζονται οικίες, καταλύματα, πολυκατοικίες με 
αμφιβόλου ποιότητας υλικά, ενώ την ίδια ώρα τα τουβλοποιία στις ελεύθερες περιοχές υπόκεινται σε όλους τους 
περιορισμούς, ακόμα και αυτούς των ρύπων, με ό,τι αυτό σημαίνει για τη δική τους λειτουργία.   

 Είναι σεβαστές όλες οι απόψεις.  Όμως εγώ θέλω να είμαστε ειλικρινείς.  Γιατί έρχεται αυτή τη στιγμή μία 
τέτοια προσέγγιση;  Διότι προσεγγίζουμε τις εκλογές και κάποιοι ψάχνουν ζητήματα να διχάσουν και πάλι τους 
πολίτες.  Εξάλλου, ακούσαμε, φθάσαμε από τα οδοφράγματα στην Ένωση, τους Γκρίζους Λύκους, τους 
Τατάρους και την ΕΟΚΑ Β΄.  Εμείς δε θα γίνουμε μέρος αυτής της διαδικασίας.  Εμείς θα απέχουμε από τη 
διαδικασία ψήφισης.  Το κείμενο έχει σημεία που παραδέχθηκαν όλοι ότι ενώνουν, αλλά έχει αυτά τα σημεία τα 
οποία τις επόμενες μέρες -και μακάρι να βγω ψεύτης- θα είναι σημεία αντιπαράθεσης, τα οποία θα διχάσουν 
ακόμα περισσότερο τον ήδη κουρασμένο με την πολιτική Κύπριο ψηφοφόρο.  Όποτε τα σημαντικά θέματα για 
την πατρίδα γίνονται αντικείμενο της κομματικής παρτίδας, να μην αναμένουμε τίποτε άλλο από τον διχασμό τον 
οποίο όλοι επικαλούνται αυτή την στιγμή και προσπαθούν να αποφύγουν.   

 Για το θέμα των οδοφραγμάτων η Αλληλεγγύη έχει θέση, την εκφράζει στο εθνικό συμβούλιο και ως 
κατακλείδα θέλω να παρακαλέσω τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, του οποίου η απόφαση θα κρίνει την εξέλιξη 
των πραγμάτων, να ακούσει και τις όποιες διαφορετικές απόψεις ή επιφυλάξεις πριν πάρει τις τελικές του 
αποφάσεις, για να υπάρξει αυτός ο αναγκαίος σχεδιασμός που πρέπει να υπάρξει, για να αποφύγουμε τα λάθη 
του παρελθόντος, τα οποία έχουν συνέπειες μέχρι σήμερα. 

 Ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Χρίστου, μόνο για ένα λεπτό. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

 Θα απαντήσω πολύ σύντομα σε όλους, ξεκινώντας από τον κ. Γιωργάλλα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, η δευτερολογία δεν είναι απάντηση, δεν είναι για απαντήσεις, να πείτε αν έχει κάτι στο ψήφισμα που 
θα αλλάξετε… 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Έχει σημασία, Πρόεδρε… 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχετε ένα λεπτό. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Ένα λεπτό χρειάζομαι, ένα λεπτό χρειάζομαι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Χειριστείτε το όπως νομίζετε, ναι. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Θα πρέπει να μας πιστώσει ο κ. Γιωργάλλας ότι τουλάχιστον το ΕΛΑΜ μιλά για το κλείσιμο των 
οδοφραγμάτων από την ημέρα ίδρυσής του.  Όσον αφορά τον Δημοκρατικό Συναγερμό που μίλησε για 
διχοτομιστές, όπως και το ΑΚΕΛ, διαβάζω το εξής: «Η τουρκική πλευρά οραματιζόταν ένα διζωνικό δικοινοτικό 
σύστημα, αφού επιθυμούσαν να διαχωρισθούν.  Αλλά, επειδή πίστευαν ότι οι Έλληνες και οι Ελληνοκύπριοι θα 
συμφωνούσαν, υποκατέστησαν τη λέξη “διχοτόμηση” με τη λέξη “ομοσπονδία”.  Τάδε έφη Νιχάτ Ερίμ, όπως 
αναφέρει στην έκθεση Γκάλο Πλάζα.  Αυτό το συγκεκριμένο αναφέρεται στο βιβλίο του Γλαύκου Κληρίδη «Η 
Κατάθεσή μου».   

 Όσον αφορά τον κ. Παπαδόπουλο και για τα όσα είπε για τα νομικά προβλήματα που υπάρχουν σε σχέση 
με το κλείσιμο των οδοφραγμάτων, πάρα πολύ σύντομα να πω ότι είναι, νομίζω, καιρός η πολιτική ηγεσία του 
τόπου να αναλάβει τις ευθύνες της να μην κρύβεται πίσω από ευρωπαϊκές νομοθεσίες και εμείς ως ΕΛΑΜ έχουμε 
προτείνει τη λαϊκή ετυμηγορία.  Μπορούμε να προσφύγουμε στον λαό και όποια απάντηση μας δώσει να την 
εφαρμόσουμε.  Αυτό νομίζουμε εμείς ότι είναι το καλύτερο σύστημα.   

 Όσον αφορά τους επιγόνους της ΕΟΚΑ Β΄ και άλλα διάφορα που ακούστηκαν από τον κ. Λουκαΐδη, απλά 
μια φράση, κύριε Πρόεδρε, τουλάχιστον ο δικός μου ο πατέρας και πολλών άλλων στελεχών του ΕΛΑΜ είναι 
βετεράνος του 1974 και πολέμησε τον τουρκικό στρατό.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Να προχωρήσουμε σε ψηφοφορία… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Περδίκη) 

 Ναι, δεν απεδέχθη, να την βάλεις.  Να σας επιτρέψω να το κάμουμε τούτο. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας αφαίρεσης από το ψήφισμα των παραγράφων τέσσερα και 
πέντε… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Αναφέρομαι στην παράγραφο δύο και στην παράγραφο τρία.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης κάνει πρόταση να αφαιρεθούν από το ψήφισμα δύο παράγραφοι.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν επιτρέπετε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μιλάτε διαδικαστικά… 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Μάλιστα.  Διαδικαστικά νομίζω…  Μα, δεν υπάρχει τέτοια διαδικασία τροπολογίας ψηφίσματος, πόσω 
μάλλον προφορικής… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συμφωνώ μαζί σας. 
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ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Γιατί εν υπάρχει έτσι… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ένα ψήφισμα είναι το σύνολο.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Συγγνώμη... 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Μπορούσε να γίνει γραπτώς η τροπολογία η προφορική.  Αν την δέχεται ο Πρόεδρος την προφορική, εν 
έχω πρόβλημα.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ναι, αλλά καταλαβαίνω ότι γίνεται αυτή η προσπάθεια, αγαπητέ κύριε Περδίκη, για να αποφευχθεί η 
προσπάθεια από τους εισηγητές του ψηφίσματος να εκμεταλλευτούν την καταψήφιση και αυτών των 
παραγράφων.  Αλλά, όταν ζητάς να διαγραφούν ’πού το κείμενο, το ίδιο αποτέλεσμα υπάρχει.   

 Λοιπόν, είναι σαφές ότι έχουμε ένα ψήφισμα μπροστά μας που ο τίτλος του λέει λανθασμένα για 
οδοφράγματα, αλλά είναι ψήφισμα για το κλείσιμο των οδοφραγμάτων.  Αυτό είναι που ψηφίζουμε ή 
καταψηφίζουμε.  Όλα τα υπόλοιπα γίνονται και έχουν δίκαιο διαδικαστικά και ο κ. Παπαδόπουλος και ο κ. 
Λουκαΐδης και ο κ. Τορναρίτης προηγουμένως δέχτηκε την εισήγησή μου ότι είναι πολιτική τοποθέτηση...  Ένα 
ψήφισμα εγκρίνεται ή όχι τζιαι ουδέποτε μπήκαμε στη διαδικασία τελευταία στιγμή μάλιστα να διαμορφώνουμε 
ψήφισμα.  Μπορεί να κάμετε ένα άλλο ψήφισμα… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Με όλο τον σεβασμό, μπορώ να φέρω πολλά παραδείγματα τα οποία ήρταν τροπολογίες στην 
ολομέλεια… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι υπό την προεδρία μου.  Μπορεί να φέρεις πολλά παραδείγματα, αλλά έθθα φέρεις ούτε ένα υπό την 
προεδρία μου.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Ε, μα, έντζιε, η Βουλή έχει συνέχεια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχει συνέχεια και αυτή η συνέχεια λέει ότι έχει έναν Πρόεδρο που τηρεί κάποιους κανονισμούς, οι οποίοι, 
νομίζω, έχουν σχέση και με την πρακτική και με τη λογική.   

 Νομίζω να το βάλουμε σε ψηφοφορία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του ψηφίσματος; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο άτομα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Με τριάντα πέντε ψήφους εναντίον, δύο υπέρ και δύο αποχές, το ψήφισμα απορρίπτεται. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κατάθεση νομοσχεδίων έγγραφων έχει γίνει. 

 Κεφάλαιο Τρίτο… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μπορώ να μιλήσω από την θέση μου για την κατάθεση; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι.  Όχι από τη θέση σου, εδώ.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, βλέπω μία πρόταση νόμου στην κατάθεση, που τιτλοφορείται «Ο περί της 
Καταπολέμησης του Σεξισμού και των Σεξιστικών Συμπεριφορών κατά των Γυναικών μέσω του Ποινικού Δικαίου 
και περί Συναφών Θεμάτων Νόμος του 2020».  Δεν είχα ενημέρωση για τελικές εισηγήσεις που έχω στείλει για 
αλλαγή του κειμένου, βλέπω την κατατεθειμένη χωρίς την έγκρισή μου, χωρίς να σημαίνει ότι δεν επρόκειτο να 
κατατεθεί, αλλά είχα ζητήσει να γίνουν αλλαγές τζιαι κατατέθηκε χωρίς την έγκρισή μου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η πρόταση νόμου από ποιον είναι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Από μένα προσωπικά.  Οπόταν, παρακαλώ όπως θεωρηθεί μη υποβληθείσα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τζιαι να την επεξεργαστείτε.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Βεβαίως, ωσότου δώσω την έγκρισή μου στις υπηρεσίες να την καταθέσουν.  Αυτό έγινε χωρίς την 
συγκατάθεσή μου. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έγινε.  Αποσύρεται από την κατάθεση.  

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Έχουν δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.483, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Η Κίνα υπήρξε μία από πρώτες χώρες η οποία παρείχε υλική βοήθεια στην Κυπριακή Δημοκρατία στα 
πλαίσια της αντιμετώπισης της πανδημίας του κορωνοϊού. Όπως έχω πληροφορηθεί, κατέφθασαν από την Κίνα 
πέντε συνολικά φορτία προστατευτικού εξοπλισμού. 
 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Τι είδους προστατευτικό εξοπλισμό περιείχαν τα εν λόγω φορτία και σε ποιες ποσότητες; 

2. Μέσω ποιας διαδικασίας κατέφθασαν στην Κύπρο τα εν λόγω φορτία; 

3. Πόσο στοίχισε ο εν λόγω εξοπλισμός και υπήρχε υλικό το οποίο δόθηκε δωρεάν από την κυβέρνηση της 
Κίνας; 

4. Σε ποιες ποσότητες διοχετεύθηκε στην κυπριακή αγορά (φαρμακεία, εταιρείες καθαρισμού κ.λπ.) ο εν 
λόγω εξοπλισμός και ποιες ποσότητες χρησιμοποιήθηκαν για τον εξοπλισμών κέντρων υγείας και του 
δημοσίου; 
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5. Έλαβε η Κυπριακή Δημοκρατία ανάλογη βοήθεια και από άλλες χώρες και, εάν ναι, από ποιες;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.484, ημερομηνίας 25 Μαΐου 2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Έχω διαπιστώσει ότι στην απάντηση του Υπουργού Εσωτερικών στην ερώτησή μου με αρ. 
23.06.011.04.031, ημερομηνίας 2 Σεπτεμβρίου 2019, σχετικά με μεταβιβάσεις ελληνοκυπριακών περιουσιών στα 
κατεχόμενα υπάρχουν λάθη ή/και παραλείψεις, αφού οι αριθμοί και τα στοιχεία δεν ανταποκρίνονται στις 
προσθαφαιρέσεις. 

 Παρακαλώ όπως ελεγχθούν τα στοιχεία και οι αριθμοί και να ενημερωθώ για το θέμα με τα ορθά στοιχεία 
το συντομότερο δυνατό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.485, ημερομηνίας 25 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω 
όσον αφορά το πιστοποιητικό ενεργειακής απόδοσης (ΠΕΑ) κτιρίων: 

1. Πόσοι έλεγχοι έχουν γίνει τα τελευταία πέντε χρόνια, για να διαπιστωθεί αν τα κτίρια για τα οποία 
υποβλήθηκε πολεοδομική αίτηση έχουν κατασκευαστεί με βάση τις προδιαγραφές του ΠΕΑ που είχαν 
δηλώσει στην αίτησή τους; 

2. Πόσοι έλεγχοι έχουν γίνει όσον αφορά τα αντίστοιχα κτίρια για μεγάλης έκτασης ανακαινίσεις; 

3. Εφαρμόζεται η έκδοση του ΠΕΑ κτιρίων που ενοικιάζονται; Γίνονται έλεγχοι και ενημερώνονται οι 
ιδιοκτήτες και οι ενοικιαστές για το θέμα;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.486, ημερομηνίας 26 Μαΐου 2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 

 «Παρακαλείται ο Υπουργός Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για την πορεία εφαρμογής της Εθνικής Στρατηγικής και του Σχεδίου Δράσης για την 
Καταπολέμηση της Σεξουαλικής Κακοποίησης και Εκμετάλλευσης Παιδιών και της Παιδικής Πορνογραφίας.  

 Να ενημερωθεί επίσης το σώμα ποιος/ποια υπεύθυνος/υπεύθυνη παρακολουθεί όλα τα θέματα και τις 
δράσεις που περιλαμβάνονται στην εθνική στρατηγική και ποιος/ποια υπεύθυνος/υπεύθυνη εποπτεύει τη 
διαδικασία από πλευράς του Υπουργείου Παιδείας,  Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας.  Επίσης, παρακαλώ 
όπως ενημερωθώ ποιοι είναι οι μηχανισμοί παρακολούθησης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.487, ημερομηνίας 26 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Στην ιστοσελίδα του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως γίνεται μια πλήρης αναφορά στο 
Ολοκληρωμένο Πληροφοριακό Σύστημα “Ιππόδαμος”, ένα έργο με προϋπολογισμό ύψους €12 εκατομ. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις λεπτομέρειες, 
την πρόοδο και πότε αναμένεται η ολοκλήρωση του έργου.  Παρακαλώ επίσης τον υπουργό όπως μας 
ενημερώσει για τους λόγους καθυστέρησης υλοποίησης του έργου, δεδομένου ότι η διάρκεια του έργου 
υπολογιζόταν στους είκοσι τέσσερις μήνες με επιπρόσθετους έξι μήνες πιλοτική εφαρμογή και άλλους έξι μήνες 
για επιχειρησιακή λειτουργία και έναρξη υλοποίησης εντός του 2013.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.488, ημερομηνίας 26 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το κατά πόσο 
το Υφυπουργείο Έρευνας και Καινοτομίας προτίθεται να μηχανοργανώσει τις διαδικασίες του Τελωνείου που 
έχουν να κάνουν με την εκτελώνιση προϊόντων.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.489, ημερομηνίας 26 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από απάντηση του πρώην Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. Μάριου Δημητριάδη, 
ημερομηνίας 24 Νοεμβρίου 2017, σε κοινοβουλευτική μου ερώτηση (αρ. 23.06.011.02.181) αναφορικά με τα 
έργα προστασίας της παραλίας που έχουν κατασκευαστεί στην κοινότητα Κάτω Πύργου, τα οποία είχαν ως στόχο 
την προστασία του υφιστάμενου πρανούς από τη διάβρωση λόγω των έντονων κυματικών συνθηκών που 
επικρατούν στην περιοχή, πληροφορήθηκα ότι τα έργα είχαν εκπληρώσει στο έπακρο τον σκοπό τους, αφού το 
πρόβλημα διάβρωσης αντιμετωπίστηκε και, σύμφωνα με την απάντηση, έκτοτε σε κανένα παραθαλάσσιο 
τεμάχιο δεν παρουσιάστηκε διάβρωση.  



 

1795 

 Παρ’ όλα αυτά, πρόσφατα έγινα αποδέκτης καταγγελιών ότι η διάβρωση έχει μετακινηθεί σε άλλο μέρος 
της ακτογραμμής, προς τα ανατολικά του κόλπου του Κάτω Πύργου, σημείο στο οποίο δεν έχουν τοποθετηθεί 
κυματοθραύστες.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για  τα εξής: 

1. Παρακολουθείται η εξέλιξη της διάβρωσης της παραλίας στον Κάτω Πύργο; 

2. Υπάρχουν σημεία κατά μήκος της ακτογραμμής στα οποία δεν τοποθετήθηκαν κυματοθραύστες και στη 
συνέχεια παρουσιάστηκε διάβρωση; Έχουν υπόψη τους οι αρμόδιες αρχές τις πιο πάνω καταγγελίες; Εάν 
ναι, ποια μέτρα πρόκειται να ληφθούν για αντιμετώπιση του προβλήματος της διάβρωσης στα εν λόγω 
σημεία; 

3. Χρειάζεται να γίνουν νέα έργα ή επισκευές στα υφιστάμενα;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.490, ημερομηνίας 26 Μαΐου 2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Η επικεφαλής της Europol ανακοίνωσε τις προηγούμενες μέρες ότι τα κρούσματα διαδικτυακής 
σεξουαλικής κακοποίησης εις βάρος παιδιών αυξήθηκαν στις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης στη διάρκεια της 
καραντίνας.  

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω:  

1. Τον αριθμό των καταγγελιών που δέχθηκε η αστυνομία. 

2. Τα μέτρα που έλαβε η κυβέρνηση για την αντιμετώπιση  του φαινομένου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.491, ημερομηνίας 26 Μαΐου 2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Σύμφωνα με το εγχειρίδιο διατμηματικών διαδικασιών για τη διαχείριση περιστατικών βίας στην 
οικογένεια για παιδιά, σε κάθε σχολείο ορίζεται Ομάδα Διαχείρισης Περιστατικών Βίας στην οικογένεια, η οποία 
είναι υπεύθυνη για την αντιμετώπιση και τον χειρισμό τέτοιων περιστατικών, όταν γίνεται αναφορά στον χώρο 
του σχολείου.  Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει την Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο 
κάτω:  

1. Ποιος είναι ο αριθμός των περιστατικών που χειρίστηκαν οι Ομάδες Διαχείρισης Περιστατικών Βίας στην 
οικογένεια την τριμηνία Μαρτίου, Απριλίου και Μαΐου σε σχέση με την αντίστοιχη τριμηνία του 2019;  

2. Ποιες εγκύκλιοι, οδηγίες και κατάρτιση προσφέρθηκαν στους εκπαιδευτικούς, για να αξιολογούν, εκτιμούν, 
αντιλαμβάνονται περιπτώσεις στις οποίες υπάρχει έστω υποψία για άσκηση βίας στην οικογένεια μέσα 
από τις νέες μεθόδους διδασκαλίας που αξιοποιήθηκαν κατά την περίοδο της πανδημίας;  

3. Ποια ήταν η δράση της Υπηρεσίας Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και Νεολαίας την αντίστοιχη περίοδο;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.492, ημερομηνίας 26 Μαΐου 2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Με αφορμή την αύξηση περιστατικών σεξουαλικής παρενόχλησης ανηλίκων, αλλά και την 
καταγεγραμμένη αύξηση των περιστατικών ενδοοικογενειακής βίας, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να 
ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

1. Ποιες γραμμές βοήθειας λειτουργούν για τη στήριξη παιδιών και εφήβων για θέματα σεξουαλικής υγείας, 
κακοποίησης και διαδικτυακής ασφάλειας, ποιες οργανώσεις τις λειτουργούν, ποια είναι η συνεισφορά του 
κράτους για τη λειτουργία τους  και ποιο είναι το ωράριο λειτουργίας των τηλεφωνικών γραμμών;  

2. Ποιοι είναι οι εναλλακτικοί τρόποι επικοινωνίας με τις υπηρεσίες βοήθειας και στήριξης παιδιών και 
εφήβων και ποιος είναι ο χρόνος ανταπόκρισης των υπηρεσιών ( π.χ. email, Viber κ.ο.κ.);  

3. Πόσες κλήσεις δέχθηκαν οι σχετικές τηλεφωνικές γραμμές από ανηλίκους την τριμηνία Μαρτίου, Απριλίου 
και Μαΐου σε σχέση πάντα με την αντίστοιχη τριμηνία της περασμένης χρονιάς; 

4. Ποια είναι τα κυριότερα ζητήματα που καταγγέλθηκαν στις γραμμές βοήθειας;  

5. Πόσες περιπτώσεις προωθήθηκαν από τα τηλεφωνικά κέντρα προς τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας 
και πόσες προς την αστυνομία;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.493, ημερομηνίας 26 Μαΐου 2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τα πιο κάτω:  



 

1796 

1. Τον αριθμό των αναφορών που δέχτηκαν οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας (ΥΚΕ) και αφορούν 
ξεχωριστά περιστατικά ενδοοικογενειακής βίας την τριμηνία Μάρτη, Απρίλη, Μάιο σε σχέση με την 
αντίστοιχη τριμηνία της περασμένης χρονιάς.   

2. Με δεδομένο ότι ο κύριος όγκος των αναφορών για τέτοια θέματα προκύπτει από τα σχολεία, με ποιο 
τρόπο οι ΥΚΕ λειτούργησαν, ώστε να υποκαταστήσουν αυτή την πηγή πληροφόρησης;   

3. Υπήρξε από πλευράς των ΥΚΕ επικοινωνία με τους λειτουργούς του αρμόδιου υπουργείου, για να 
καταρτιστούν οι εκπαιδευτικοί στο να μπορούν να αντιλαμβάνονται περιπτώσεις ενδοοικογενειακής βίας 
μέσω των νέων μεθόδων που αξιοποιήθηκαν για την τηλεκπαίδευση;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.494, ημερομηνίας 27 Μαΐου 2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλούνται οι αρμόδιοι υπουργοί (Υγείας, Οικονομικών, Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, 
Εξωτερικών, Υφυπουργός Τουρισμού) να απαντήσουν στα εξής: 

 Όλοι οι διεθνείς οργανισμοί (GRECO, ΟΟΣΑ, ΟΑΣΕ, ΚΣ ΟΑΣΕ, Διεθνής Διαφάνεια) έχουν εκδώσει 
ανακοινώσεις και κατευθυντήριες γραμμές σε σχέση με προσφορές ιατρικών προμηθειών είτε άλλων αναγκαίων 
προμηθειών ή δραστηριοτήτων, που έγιναν με ταχείς διαδικασίες κάτω από πίεση λόγω πανδημίας. 

 Στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου θέλουμε να γνωρίζουμε: 

1. αν υπήρξαν απευθείας αναθέσεις προσφορών και ποιες ήταν αυτές, 

2. αν υπήρξαν προσφορές που ανατέθηκαν με συνοπτικές διαδικασίες ή τηλεφωνικώς και 

3. συγκεκριμένα ποιες ήταν αυτές οι περιπτώσεις. 

 Αναμένουμε την απάντησή σας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.495, ημερομηνίας 1ης Ιουνίου 2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Στην παράγραφο 4.9 της Ειδικής Έκθεσης αρ. ΕΑΣ/01/2020 του Γενικού Ελεγκτή για τον έλεγχο της 
Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων αναφέρεται ότι ποσό ύψους €210.187 από το κονδύλι δαπανών “Κοινωνική Ευθύνη-
1%” το οποίο αφορά απευθείας χορηγίες σε κέντρα απεξάρτησης δεν έχει δαπανηθεί.  Η αιτιολογία που δόθηκε 
σχετίζεται με την πρόνοια του περί Πρόληψης της Χρήσης και Διάδοσης Ναρκωτικών και Άλλων Εξαρτησιογόνων 
Ουσιών (Αρχή Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων Κύπρου) Νόμου, όπου η αρμοδιότητα για την οικονομική 
επιχορήγηση αδειοδοτημένων προγραμμάτων μη κερδοσκοπικών οργανισμών εμπίπτει στην Αρχή 
Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων Κύπρου και όχι στην Εθνική Αρχή Στοιχημάτων.  

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Πώς προτίθενται να ρυθμίσουν το θέμα, έτσι που να εφαρμόζεται η πρόνοια για διάθεση ποσοστού 1% 
των καθαρών αποδοχών από στοίχημα για σκοπούς ενίσχυσης προγραμμάτων προστασίας των νεαρών 
ατόμων και παθολογικών παικτών;  

2. Σε ποιους μη κερδοσκοπικούς οργανισμούς έχει διατεθεί το ποσό ύψους €516.614 που αφορά το 65% 
του κονδυλίου δαπανών “Κοινωνική Ευθύνη-1%”; 

3. Πού κατανέμεται το αδιάθετο ποσό από το σχετικό κονδύλι;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.496, ημερομηνίας 1ης Ιουνίου 2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

«Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό να μας ενημερώσει κατά πόσο έχει εξεταστεί η πιθανότητα να 
προσφέρεται φοροαπαλλαγή σε εταιρείες που προσφέρουν εργοδότηση σε άτομα που περιθωριοποιούνται και 
στιγματίζονται λόγω κοινωνικής προκατάληψης, όπως άτομα που ολοκλήρωσαν προγράμματα απεξάρτησης, ή 
αποφυλακισθέντες.  Είναι ένα μέτρο το οποίο προσφέρεται σε άλλα ευρωπαϊκά κράτη, προκειμένου να 
ολοκληρωθεί η αποκατάσταση και επανένταξη αυτών των ατόμων στην κοινωνία.  

Αναμένουμε ενημέρωση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.497, ημερομηνίας 3 Ιουνίου 2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Σάβιας Ορφανίδου 

 «Μετά από πρόσφατη ενημέρωση που είχα από τον πρόεδρο της Επιτροπής Κυκλοφοριακής Διαχείρισης 
του δήμου Λευκωσίας σχετικά με τη διακίνηση στην πόλη, γίνεται εισήγηση για πεζοδρόμηση κάποιων δρόμων 
στην επαρχία Λευκωσίας για συγκεκριμένη μέρα ή μέρες εκάστου μηνός, ούτως ώστε να ενισχυθεί η βιώσιμη 
κινητικότητα και να αναπτυχθούν εναλλακτικοί τρόποι διακίνησης.   

 Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να μας ενημερώσει κατά πόσο υπάρχει πρόθεση για προώθηση του εν 
λόγω θέματος τόσο στην επαρχία Λευκωσίας όσο και σε άλλες επαρχίες/δήμους.»  
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Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.498, ημερομηνίας 3 Ιουνίου 2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Όπως αναφέρεται στην Εθνική Στρατηγική και στο Σχέδιο Δράσης για την Καταπολέμηση της 
Σεξουαλικής Κακοποίησης και Εκμετάλλευσης Παιδιών και της Παιδικής Πορνογραφίας, το 2016 θα 
πραγματοποιούνταν μελέτη και συνεργασία με το Ανώτατο Δικαστήριο για την έκδοση οδηγιών προς τα 
επαρχιακά δικαστήρια και τα κακουργιοδικεία για τη χρονική προτεραιότητα στην εκδίκαση υποθέσεων 
σεξουαλικής βίας έναντι παιδιών.   

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
έχουν ληφθεί για την υλοποίηση της πιο πάνω πρόνοιας του Σχεδίου Δράσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.499, ημερομηνίας 3 Ιουνίου 2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τα ακόλουθα:  

1. Πόσες ανήλικες μητέρες υπάρχουν στην Κύπρο; 

2. Ποιες δομές υπάρχουν για φιλοξενία ανήλικων μητέρων που είναι θύματα βίας, έχοντας υπόψη ότι στα 
υφιστάμενα καταφύγια φιλοξενούνται άτομα άνω των δεκαοκτώ χρονών; 

3. Πόσες από τις ανήλικες μητέρες προέρχονται από οικογένειες που βρίσκονται υπό την φροντίδα των 
Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας (ΥΚΕ) ή η οικογένεια τους παρακολουθείται από τις ΥΚΕ;   

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.500, ημερομηνίας 25 Μαΐου 2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους 
που οδήγησαν στον τερματισμό της λειτουργίας του κοινοτικού νηπιαγωγείου στο Κολόσσι.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.501, ημερομηνίας 3 Ιουνίου 2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πόσες γυναίκες 
έχουν φιλοξενηθεί σε εναλλακτικές δομές του Συνδέσμου για την Πρόληψη και την Αντιμετώπιση της Βίας στην 
Οικογένεια την περίοδο εφαρμογής των μέτρων αντιμετώπισης της πανδημίας και ποιο είναι το κόστος που 
απαιτήθηκε.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.502, ημερομηνίας 1ης Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχει γίνει μεγάλη συζήτηση για τη χρησιμότητα και τους πιθανούς κινδύνους από τη χορήγηση της 
υδροξυχλωροκίνης ως μέτρο θεραπείας του κορωνοϊού.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής:  

1. Ποια είναι η επίσημη θέση του Υπουργείου Υγείας επί του θέματος αυτού.  

2. Εάν έχει χορηγηθεί ή χορηγείται το φάρμακο αυτό σε ασθενείς που νοσηλεύθηκαν στα δημόσια 
νοσοκομεία ή έχει συνταγογραφηθεί από ιατρούς του ΓΕΣΥ και, εάν ναι, σε ποιες ποσότητες. 

3. Εάν οι Φαρμακευτικές Υπηρεσίες έχουν προμηθευτεί ποσότητες του φαρμάκου αυτού, πόσες και από 
ποιους προμηθευτές. 

4. Πόσες ποσότητες αυτού του φαρμάκου εισήχθησαν ή εξήχθησαν δωρεάν από την Κύπρο αυτή την 
περίοδο.   

5. Εάν υπάρχει κυπριακή βιομηχανία που παράγει αυτό το φάρμακο και ποιες ποσότητες αγοράστηκαν από 
το δημόσιο (ποσότητες και αξία).   

6. Εάν ενδείκνυται ή συνταγογραφείται αυτό το φάρμακο για ασθενείς που το παίρνουν στο σπίτι τους χωρίς 
παρακολούθηση.   

7. Εάν εντοπίστηκαν ασθενείς που ζήτησαν το φάρμακο από φαρμακεία χωρίς ιατρική συνταγή.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.503, ημερομηνίας 26  Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη   

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Κυπριακή Δημοκρατία δεν έχει εναρμονιστεί με μία σειρά ευρωπαϊκών Οδηγιών 
σχετικά με τη χρήση του μόλυβδου, οι οποίες έπρεπε να μεταφερθούν στο εθνικό δίκαιο μέχρι το Φεβρουάριο 
2020.  Ειδικότερα, πρόκειται για τις πιο κάτω Οδηγίες: 

1. Οδηγία 2019/169, με προθεσμία εφαρμογής τις 29 Φεβρουαρίου 2020. 
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2. Οδηγία 2019/170, με προθεσμία εφαρμογής την 1η Μαρτίου 2020.  

3. Οδηγία 2019/172, με προθεσμία εφαρμογής την 1η Μαρτίου 2020.   

4. Οδηγία 2019/173, με προθεσμία εφαρμογής την 1η Μαρτίου 2020.  

5. Οδηγία 2019/175, με προθεσμία εφαρμογής την 1η Μαρτίου 2020.  

6. Οδηγία 2019/176, με προθεσμία εφαρμογής την 1η Μαρτίου 2020.   

7. Οδηγία 2019/177, με προθεσμία εφαρμογής την 1η Μαρτίου 2020. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν οι υπό αναφορά 
Οδηγίες έχουν μεταφερθεί στην εθνική έννομη τάξη και, εάν όχι, σε ποιο στάδιο βρίσκεται η σχετική εναρμόνιση.»   

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Μαΐου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.011.03.627, ημερομηνίας 8 Μαΐου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Κερύνειας κ. 

Μάριου Μαυρίδη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα όσον αφορά τη διαχείριση των 
καταστημάτων των Εμπορικών Κέντρων στους Κυβερνητικούς Οικισμούς: 

2. Έχουν γίνει ενέργειες από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως στην αρμοδιότητα του οποίου εμπίπτουν 
τα καταστήματα στους Κυβερνητικούς Οικισμούς για βελτίωση της διαχείρισης των καταστημάτων, ώστε 
να αναβαθμιστεί η ποιότητα της εξυπηρέτησης των προσφύγων.  Συγκεκριμένα αναφέρεται ότι: 

 (α) Έγινε επιτόπια έρευνα στους Κυβερνητικούς Οικισμούς από λειτουργούς του Τμήματος 
Πολεοδομίας και Οικήσεως και έγινε καταγραφή και διαχωρισμός των καταστημάτων, σε εκείνα 
που λειτουργούν και σε εκείνα που είναι κλειστά.  Για τα καταστήματα που είναι κλειστά έχουν 
αποσταλεί συστημένες επιστολές στους δικαιούχους, δίνοντας τους προθεσμία ούτως ώστε είτε να 
τα λειτουργήσουν, είτε να τα παραδώσουν στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως. 

 (β) Καταστήματα που έχουν ήδη κενωθεί και έχουν παραδοθεί στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, 
βρίσκονται στο στάδιο της συντήρησης και ήδη έχει γίνει διαγωνισμός προσφορών για ενοικίαση 
τους σε δικαιούχους, με βάση νέα κριτήρια που βρίσκονται στο στάδιο της αξιολόγησης. 

 (γ) Τα μέλη της Ειδικής Επιτροπής που συστάθηκε με την Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με 
αρ. 18.829 και ημερομηνία 28/2/1980, έχει προχωρήσει στην ετοιμασία εκσυγχρονισμένων 
κριτηρίων μίσθωσης καταστημάτων με σκοπό την αποφυγή οποιωνδήποτε στρεβλώσεων και 
αδικιών των προσφύγων. 

 (δ) Επισυνάπτεται σχετικός κατάλογος (Παράρτημα I) των καταστημάτων που λειτουργούν, αυτών που 
είναι κλειστά, όπως και το ενοίκιο του κάθε καταστήματος και η χρήση του. 

 Με την ευκαιρία αυτή, το Υπουργείο εκφράζει απολογίες για την καθυστέρηση που μεσολάβησε μέχρι την 
απάντηση στην Ερώτηση του έντιμου κ. Βουλευτή.» 

 Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Μαΐου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. Γιάννη 
Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.698, ημερομηνίας 27 Ιουνίου 2019, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Δημήτρη Δημητρίου 

«Θέμα: Η πορεία υλοποίησης του Νέου Κυπριακού Μουσείου  

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και μετά από σχετική ενημέρωση που έλαβα από το 
αρμόδιο Τμήμα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το 2016 προκηρύχτηκε Διεθνής Αρχιτεκτονικός Διαγωνισμός για το Νέο Κυπριακό Μουσείο, το πρώτο 
βραβείο του οποίου απενεμήθη στην Αρχιτέκτονα κα Θεώνη Ξάνθη. Στις 4 Μαρτίου 2019, υπεγράφη 
Συμφωνία, μεταξύ του Διευθυντή του Τμήματος Δημοσίων Έργων, εκ μέρους της Κυπριακής Δημοκρατίας 
και της Αρχιτέκτονα, κας Θεώνης Ξάνθη, για την ετοιμασία ολοκληρωμένων μελετών και την επίβλεψη 
των εργασιών, για την υλοποίηση της Α' Φάσης του Έργου. 

(β) Για το συντονισμό του Έργου έχει οριστεί ως Συντονιστής Σύμβασης, Ανώτερος Λειτουργός του Τμήματος 
Δημοσίων Έργων. Επίσης, έχει οριστεί Ομάδα Παρακολούθησης του Έργου, που στελεχώνεται από το 
Συντονιστή Σύμβασης και από Λειτουργούς του Τμήματος Δημοσίων Έργων, του Τμήματος Αρχαιοτήτων 
και του Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών. 

2. Για την υλοποίηση της σύμβασης, είχε τεθεί χρονοδιάγραμμα, που περιελάμβανε αναλυτικά, όλα τα στάδια 
των απαιτούμενων εργασιών και το οποίο τηρείτο μέχρι τις αρχές Μαρτίου.  Ωστόσο, λόγω του ιού Covid-
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19 και της έκτακτης κατάστασης που περιήλθε η χώρα μας, η τήρησή του, λόγω και των πολύ στενών 
χρονικών περιθωρίων που το χαρακτήριζαν, δυστυχώς, θα επηρεαστεί, χωρίς να μπορεί να προσδιοριστεί 
προς το παρόν, η έκταση επηρεασμού του. 

3. Υπενθυμίζεται ότι, για το έργο αυτό, πέραν της ολοκλήρωσης των σχετικών μελετών και πριν την έναρξη 
της κατασκευαστικής φάσης, χρειάζεται να διεκπεραιωθούν και άλλες εργασίες, όπως η μεταστέγαση 
Υπηρεσιών και η αποτύπωση και κατεδάφιση υφιστάμενων κτηρίων, που βρίσκονται εντός του χώρου 
όπου θα ανεγερθεί το νέο Μουσείο. 

4. Μετά τον προσδιορισμό του αναθεωρημένου χρονοδιαγράμματος, θα μπορώ να επανέλθω για 
ενημέρωσή σας. 

 Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε άλλες διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιουνίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.011.03.748, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι το Υπουργείο Εσωτερικών 
δεν γνωρίζει οτιδήποτε σε σχέση με προσπάθειες του Συμβουλίου της Armenian General Benevolent Union 
(ABGU) για πώληση του αρμένικου σχολείου Μελκονιάν, ούτε έχει οποιαδήποτε αρμοδιότητα επί του θέματος 
και δεν προτίθεται ή νομιμοποιείται να προβεί σε απαλλοτρίωση της ιδιωτικής περιουσίας.   

2. Το σχολείο, το οποίο χωροθετείται στο τεμάχιο με 4165, Φ/Σχ: 21/63W1, Τμήμα 2, στην Αγλαντζιά, 
κηρύχθηκε διατηρητέο στις 02.03.2007 με Διάταγμα που εκδόθηκε σύμφωνα με το άρθρο 38(1) του περί 
Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου ως Κ.Δ.Π. 99/2007.  Το Διάταγμα περιλαμβάνει τις ιστορικές πετρόκτιστες 
οικοδομές, καθώς και τον περιβάλλοντα χώρο, δηλαδή το δασύλλιο και συστάδες δένδρων. Επίσης, με σκοπό 
την περαιτέρω διασφάλιση του δασυλλίου που βρίσκεται στην πρόσοψη του τεμαχίου, το Τοπικό Σχέδιο 
Λευκωσίας περιλαμβάνει την ακόλουθη πρόνοια:   

“38.12.1 Στην ιδιοκτησία όπου υφίσταται το Ινστιτούτο Μελκονιάν, κατά μήκος της Λεωφόρου Λεμεσού στα 
διοικητικά όρια του Δήμου Αγλαντζιάς, καθορίζεται Εμπορική Ζώνη Εβ3, Άξονας Δραστηριότητας Κατηγορίας ΙΙ. 
Για σκοπούς διατήρησης της φυσιογνωμίας της περιοχής, το τμήμα της ιδιοκτησίας (υφιστάμενο Δασύλιο) που 
εμπίπτει στην Εμπορική αυτή Ζώνη, καθορίζεται στον Χάρτη Χρήσης Γης ως προστατευόμενο πράσινο, όπου 
απαγορεύεται οποιαδήποτε οικοδομική ή άλλη ανάπτυξη, η εγκοπή οποιουδήποτε δένδρου, ή οποιαδήποτε άλλη 
επέμβαση.   

38.12.2 Σε μικρό τμήμα του μετώπου της ιδιοκτησίας κατά μήκος της Λεωφόρου Λεμεσού, στη νοτιοδυτική γωνία, 
είναι δυνατή η εμπορική ανάπτυξη με βάση τις πρόνοιας της Εμπορικής Ζώνης Εβ3, εφόσον στο τμήμα αυτό δεν 
υφίσταται οποιαδήποτε αξιόλογο περιβαλλοντικό στοιχείο”.  

3. Ως εκ τούτου, ακόμη και σε περίπτωση πώλησης της ανάπτυξης και αλλαγής ιδιοκτήτη, για να εκτελεστεί 
ανάπτυξη στο τμήμα του τεμαχίου που έχει κηρυχθεί διατηρητέο, αυτή θα πρέπει να είναι σύμφωνη με τις 
πρόνοιες της πολεοδομικής νομοθεσίας, του Τοπικού Σχεδίου Λευκωσίας και τις βασικές Αρχές Διατήρησης και 
να έχει εξασφαλίσει τη συναίνεση του Υπουργού Εσωτερικών.»     

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιουνίου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας 
κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.206, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2019, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 
 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω ερώτημα και θα επιθυμούσα να εκφράσω τις απολογίες μου για την 
καθυστέρηση στην απάντησή μας και να σας πληροφορήσω ότι σύμφωνα με τη θεματική “Ενίσχυση Δομών”, 
έχει ήδη ετοιμαστεί πρόταση για πιλοτική εφαρμογή σε δημοτικά σχολεία του θεσμού του Συμβούλου, τα 
καθήκοντα του οποίου θα ανατίθενται σε εκπαιδευτικούς Δημοτικής οι οποίοι θα κατέχουν μεταπτυχιακές 
σπουδές στον κλάδο της Συμβουλευτικής. Το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας μελετά 
τις διάφορες παραμέτρους για την πιλοτική εφαρμογή του κατά τη σχολική χρονιά 2020-2021. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε πληροφορία ή διευκρίνιση.»  

Απάντηση ημερομηνίας 27 Μαΐου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.207, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω ερώτηση και αφού πρώτα 
απολογηθώ για την καθυστέρηση στην απάντησή της, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το θέμα της δημιουργίας γραμμικού πάρκου στον ποταμό Κούρη τέθηκε ανεπίσημα σε συναντήσεις 
εκπροσώπων των τοπικών αρχών της Δυτικής Λεμεσού με αξιωματούχους του κράτους, ωστόσο, μέχρι 
σήμερα, δεν έχει υποβληθεί επίσημα για εξέταση από τα αρμόδια τμήματα. 
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(β) Σε περίπτωση που υποβληθεί σχετικό αίτημα, το θέμα θα εξεταστεί σφαιρικά, θα εκπονηθούν οι 
απαραίτητες μελέτες και θα ληφθούν όλα τα αναγκαία μέτρα για την προστασία του ποταμού και του 
φυσικού περιβάλλοντος. 

2. Παραμένουμε στη διάθεση σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Πρόδρομου Προδρόμου, στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.292, ημερομηνίας 15 

Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση, που αφορά την τροποποίηση των περί Ιδιωτικών Σχολών 
Γυμναστικής Κανονισμών του 1995. 

 Με βάση τα πιο πάνω σας ενημερώνω ότι σύμφωνα με πληροφόρηση που είχαμε από την καθ’ ύλην 
αρμόδια υπηρεσία, που είναι ο Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού, το προσχέδιο που αφορά την τροποποίηση 
των πιο πάνω κανονισμών έχει ολοκληρωθεί και θα τεθεί σε δημόσια διαβούλευση με τη λήξη των περιοριστικών 
μέτρων που έχουν επιβληθεί λόγω της πανδημίας του κορωνοϊού.»  

Απάντηση ημερομηνίας 29 Μαΐου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. Γιάννη 
Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.303, ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτησή σας σχετικά με τα ερωτήματα που θέσατε για τον Αστυνομικό 
Σταθμό Περιστερώνας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Σχετικά με το πρώτο ερώτημα σας, αναφέρεται ότι υπάρχει δικαστική διαδικασία με τον εργολάβο στην 
Επιτροπή Αποκλεισμού με αρ. Υπόθεσης 17/2019. 

3. Όσον αφορά το ερώτημα σας ως προς το πώς θα ξεπεραστεί το πρόβλημα και πότε θα παραδοθεί ο 
σταθμός, παρακαλώ σημειώστε ότι το πρόβλημα θα ξεπεραστεί με την ολοκλήρωση των διαδικασιών στην 
Επιτροπή Αποκλεισμού αλλά δεν είναι εφικτό να γνωρίζουμε στην παρούσα φάση τον χρόνο που θα 
χρειαστεί η εν λόγω Επιτροπή για την ολοκλήρωση τους.  Σημειώνεται ότι ο Σταθμός έχει περιέλθει στον 
Εργοδότη μετά τη Λύση Εργοδότησης του εργολάβου, σύμφωνα με το Συμβόλαιο. Οι οικοδομικές 
εργασίες που εκκρεμούν θα εκτελεστούν από το Γραφείο του Επαρχιακού Μηχανικού Λευκωσίας και 
έχουν κόστος €17.500,00+Φ.Π.Α.  Οι εργασίες θα εκτελεστούν με την προκήρυξη προφορών και 
αναμένεται να αρχίσουν εντός τους τρέχοντος μηνός και να ολοκληρωθούν περί τα τέλη Ιουλίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Μαΐου 2020 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.329, ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 

2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Κοινοβουλευτική Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα σε σχέση με 
τα ερωτήματα που τέθηκαν: 

1. Εντατικοποίηση των ελέγχων από το αρμόδιο Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας (TEE) 
 Η Στρατηγική της Κύπρου για την ασφάλεια και υγεία στην εργασία 2013-2020, η οποία εγκρίθηκε από το 

Υπουργικό Συμβούλιο, αποβλέπει στην αποφυγή των εργατικών ατυχημάτων, των επαγγελματικών 
ασθενειών και άλλων προβλημάτων υγείας στην εργασία. Η Στρατηγική αυτή καθορίζει με άξονες τις 
κατευθύνσεις και προτεραιότητες που τίθενται και στους άξονες αυτούς περιλαμβάνεται και η εφαρμογή 
Συστήματος Επιθεώρησης Εργασίας για τα θέματα Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία. 

 Ειδικότερα, για την ετοιμασία του ετήσιου Προγράμματος Επιθεωρήσεων, που αποτελεί μέρος του 
Συστήματος Επιθεώρησης Εργασίας, λαμβάνονται υπόψη, μεταξύ άλλων, η σε βάθος ανάλυση των 
εργατικών ατυχημάτων που γνωστοποιούνται στο Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας και ειδικά οι υψηλές 
συχνότητες ή/και η σοβαρότητα ατυχημάτων που συνεχίζουν να συμβαίνουν σε συγκεκριμένους τομείς 
οικονομικής δραστηριότητας. Στη βάση αυτών και άλλων κριτηρίων, το πρόγραμμα επιθεωρήσεων 
περιλαμβάνει πρόγραμμα εκστρατειών με στοχευμένες επιθεωρήσεις σε καθορισμένους τομείς 
οικονομικής δραστηριότητας που παρουσιάζουν ιδιαίτερα προβλήματα, της είναι οι Κατασκευές, η 
Μεταποιητική Βιομηχανία, καθώς και η Ξενοδοχειακή και Επισιτιστική Βιομηχανία.  Επιπρόσθετα των 
στοχευμένων Εκστρατειών, το πρόγραμμα περιλαμβάνει και έκτακτες επιθεωρήσεις για διερευνήσεις 
ατυχημάτων, επαγγελματικών ασθενειών, επικίνδυνων συμβάντων και παραπόνων.  Σημειώνεται, 
σχετικά, ότι κατά το έτος 2019 πραγματοποιήθηκαν συνολικά 3 696 Επιθεωρήσεις σε χώρους εργασίας 
για θέματα ασφάλειας και υγείας, σε σύγκριση με 3 228 που πραγματοποιήθηκαν κατά το έτος 2018.  
Σημειώθηκε, δηλαδή, μια αύξηση της τάξης του 14,5%.  Από το σύνολο των 3 696 επιθεωρήσεων, 
ποσοστό της τάξης του 40,1% πραγματοποιήθηκαν στον τομέα των Κατασκευών και ποσοστό 16,4% 
στον τομέα της Μεταποίησης. 

2. Αριθμητική ενίσχυση του Τμήματος με πρόσληψη προσωπικού 
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 Στο παρόν στάδιο, 22% των θέσεων του TEE που περιλαμβάνονται στον προϋπολογισμό του για το 2020 
παραμένουν κενές. Η διαδικασία πλήρωσης δύο (2) θέσεων Λειτουργών Επιθεώρησης Εργασίας 
βρίσκεται σε προχωρημένο στάδιο και προγραμματίζεται η διεξαγωγή σχετικών συνεντεύξεων από την 
Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας στις 26.3.2020, ενώ βρίσκεται σε εξέλιξη η διαδικασία πλήρωσης άλλων 
οκτώ (8) θέσεων Λειτουργών Επιθεώρησης Εργασίας με τη διοργάνωση γραπτής εξέτασης. Επιπλέον, 
έχει ζητηθεί από το Υπουργείο Οικονομικών η αποπαγοποίηση δέκα (10) θέσεων Επιθεωρητή Εργασίας 
που αποτελούν την πρώτη γραμμή Επιθεωρητών του TEE για τα θέματα Ασφάλειας και Υγείας. 

3. Εξειδίκευση, εκπαίδευση και κατάρτιση των εργαζομένων για τα μέτρα προστασίας τα οποία 
πρέπει να λαμβάνονται σε κάθε χώρο εργασίας και ιδιαίτερα για τα βαριά και ανθυγιεινά 
επαγγέλματα, όπως είναι ο χώρος των οικοδομών ή της βιομηχανίας. 

 Με βάση τις πρόνοιες της υφιστάμενης νομοθεσίας, ο εργοδότης πρέπει να διασφαλίζει ότι σε κάθε 
εργοδοτούμενο παρέχεται κατάλληλη και επαρκής εκπαίδευση στον τομέα της ασφάλειας και της υγείας, 
ιδίως υπό μορφή πληροφοριών και οδηγιών που αφορούν ειδικά τη θέση εργασίας ή τα καθήκοντά του. 
Η εκπαίδευση αυτή, πρέπει να προσαρμόζεται στην εξέλιξη των κινδύνων και στην εμφάνιση νέων 
κινδύνων και, εάν χρειάζεται, να επαναλαμβάνεται σε τακτά χρονικά διαστήματα. 

Για την υποβοήθηση των επιχειρήσεων, το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας (TEE) προέβη/προβαίνει στις 
ακόλουθες ενέργειες: 

α) Σε συνεργασία με το Κέντρο Παραγωγικότητας έχει αναπτυχθεί Ψηφιακό Εκπαιδευτικό Υλικό για 
την Ασφάλεια και Υγεία στην Εργασία, το οποίο είναι προσβάσιμο μέσω του συστήματος 
ηλεκτρονικής μάθησης του Κέντρου Παραγωγικότητας Κύπρου «Ε- GNOSIS». Το εν λόγω 
εκπαιδευτικό υλικό μπορεί να αξιοποιηθεί δωρεάν από εργοδότες και εργαζόμενους, περιλαμβάνει 
10 θεματικές ενότητες (οι οποίες σχετίζονται με τη βιομηχανία και τον κατασκευαστικό τομέα) και 
παρέχει τη δυνατότητα έκδοσης Πιστοποιητικού με το οποίο τεκμηριώνεται η 
εκπαίδευση/επιμόρφωση των ατόμων που μελέτησαν αυτό το υλικό. 

β) Συμμετείχε στις Τεχνικές Επιτροπές της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού για την 
εφαρμογή 70 Πρότυπων Επαγγελματικών Προσόντων σε διάφορα επαγγέλματα, όπως 
συγκολλητές, οικοδόμους κ.λπ. Μέσω των Επιτροπών αυτών συνέβαλε ώστε στην εκπαίδευση των 
εργαζομένων για την απόκτηση των Επαγγελματικών Προσόντων να περιλαμβάνεται και ενότητα 
για τα θέματα ασφάλειας και υγείας στην εργασία. 

γ) Ανταποκρίνεται θετικά σε προσκλήσεις για συμμετοχή λειτουργών του σε 
ενημερωτικές/εκπαιδευτικές εκδηλώσεις (σεμινάρια/ημερίδες κ.ά.), που οργανώνονται από 
Συνδικαλιστικές/Εργοδοτικές Οργανώσεις ή από άλλους Επαγγελματικούς Φορείς. 

δ) Διατηρεί ιστοσελίδα με πλούσιο ενημερωτικό υλικό, διαθέσιμο σε κάθε ενδιαφερόμενο και εκδίδει 
Ανακοινώσεις προς τα Μέσα Μαζικής Επικοινωνίας και στα Μέσα Κοινωνικής Δικτύωσης 
(Facebook/Linkedln). 

ε) Προωθεί Πρόταση προς το Υπουργικό Συμβούλιο, για την προώθηση νέων Κανονισμών σχετικά 
με τη Διαχείριση Θεμάτων Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία.  Οι προτεινόμενοι Κανονισμοί 
περιλαμβάνουν τις ελάχιστες απαιτήσεις για την κατάρτιση σε θέματα ασφάλειας και υγείας i) των 
προσώπων που ασχολούνται με τις Εσωτερικές Υπηρεσίες Προστασίας και Πρόληψης, ii) των 
Προέδρων και των Αντιπροσώπων που συμμετέχουν στις Επιτροπές Ασφάλειας και iii) των 
Λειτουργών Ασφάλειας που ορίζουν οι εργοδότες.  Το περιεχόμενο και η διάρκεια της εν λόγω 
κατάρτισης θα καθορίζεται με σχετικά Διατάγματα. 

Η εκπαίδευση όλων των εργαζομένων στα θέματα ασφάλειας και υγείας περιλαμβάνεται στο Σχέδιο 
Δράσης που έχει ετοιμαστεί από το TEE και περιλαμβάνει όλες τις εισηγήσεις των μελών του Παγκύπριου 
Συμβουλίου Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία για τη μείωση των ατυχημάτων. Μέσω του Σχεδίου αυτού 
προωθούνται/προωθήθηκαν: 

- πρωτοβουλίες για την εφαρμογή του θεσμού των Πρότυπων Επαγγελματικών Προσόντων. 

- ενέργειες από το TEE προς το Τμήμα Δημοσίων Έργων, ειδικά για τον κατασκευαστικό τομέα, ώστε 
να περιληφθούν τα Πρότυπα Επαγγελματικά Προσόντα στο υπό επεξεργασία Νομοσχέδιο για τη 
ρύθμιση της άσκησης επαγγελμάτων στον κατασκευαστικό τομέα, σχετικών με την εκτέλεση 
οικοδομικών και τεχνικών εργασιών, 

- προτάσεις για την έκδοση και τήρηση κάρτας εκπαίδευσης των εργαζομένων για θέματα ασφάλειας 
και υγείας στην οικοδομική βιομηχανία. 

4. Τέλος, σημειώνεται ότι το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων θα συνεχίσει τις 
προσπάθειές του για βελτίωση των επιπέδων ασφάλειας και υγείας για όλους τους εργαζόμενους, 
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αξιοποιώντας όλους τους διαθέσιμους πόρους και όλα τα εργαλεία που του παρέχονται από τη 
νομοθεσία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Μαΐου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.011.04.337, ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Χρίστου Χρίστου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το Σχέδιο οικονομικής βοήθειας στα πλαίσια στήριξης των κατοίκων με υψόμετρο μεγαλύτερο των 600 μ. 
που ενέκρινε το Υπουργικό Συμβούλιο το 2019, δεν αφορά “επίδομα θέρμανσης” όπως λανθασμένα 
χαρακτηρίζεται, αλλά οικονομικό κίνητρο για τους ως άνω κατοίκους να παραμείνουν στις κοινότητές τους. 

(β) Ανεξάρτητα τούτου, παρά το γεγονός ότι η σχετική πρόνοια του Προϋπολογισμού του Υπουργείου 
Εσωτερικών για το 2020 ήταν κατά €2,5 εκ. αυξημένη συγκριτικά με το 2019 και στόχευε να καλύψει 
αυξημένο αριθμό δικαιούχων με αντίστοιχη διεύρυνση κριτηρίων, η δυσχερής κατάσταση που έχει 
δημιουργηθεί από την πανδημία με τον ανυπολόγιστο δημοσιονομικό αντίκτυπο, οδήγησε το Υπουργείο 
Εσωτερικών να υποβάλει εισήγηση στο Υπουργικό Συμβούλιο για διάθεση των αναγκαίων πιστώσεων για 
εφαρμογή του Σχεδίου το 2020 στη βάση των κριτηρίων και προϋποθέσεων που τέθηκαν και κατά την 
εφαρμογή του Σχεδίου το 2019. 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε την πιο πάνω εισήγηση κατά τη συνεδρία του στις 15.4.2020.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιουνίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.04.359, ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Σάβιας Ορφανίδου 

 «Η απάντηση στο πιο πάνω ερώτημα είναι ότι η ηλικιακή ομάδα που αποφασίστηκε να προστεθεί στις 
υπάρχουσες ηλικιακές ομάδες, περιλαμβάνει γυναίκες από 45 μέχρι 69 ετών. 

2. Η ηλικιακή αυτή ομάδα περιλαμβάνει 27 729 γυναίκες και αναμένεται να επιφέρει δαπάνες γύρω στις 
60.000 ευρώ ετησίως. 

3. Η απόφαση λήφθηκε στη βάση των Ευρωπαϊκών κατευθυντηρίων γραμμών που αναφέρουν την δυνητική 
προσθήκη των γυναικών από 45-49 ετών υπό ορισμένες προϋποθέσεις.  Οι προϋποθέσεις αυτές ισχύουν στην 
περίπτωση της υπό αναφορά ηλικιακής ομάδας του Κυπριακού πληθυσμού επειδή η επίπτωση καρκίνου 
βρίσκεται στα ίδια επίπεδα με την προηγούμενη ομάδα αναφοράς (50-69). 

4. Προς απάντηση στο δεύτερο σκέλος της ερώτησης για τον αναμενόμενο χρόνο εφαρμογής του 
προγράμματος, σημειώνεται ότι το πρόγραμμα αναμένεται να τεθεί σε εφαρμογή στις αρχές Οκτωβρίου 2020. 

5. Εάν για τον οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Μαΐου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.011.04.378, ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Σύμφωνα με στοιχεία που εξασφαλίστηκαν από τον Διευθυντή του Τμήματος Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας, η απόφαση για εφαρμογή σχεδίου αναδασμού σε δυο περιοχές της κοινότητας Αυγόρου, 
λήφθηκε τον Απρίλιο του 2010. Η συνολική έκταση που επηρεάζεται είναι πέραν των 10.000 δεκαριών, 
ενώ μια εκ των δυο περιοχών βρίσκεται εντός των Βρετανικών Βάσεων. 

3. Όπως γνωρίζετε, με τροποποίηση της σχετικής νομοθεσίας στις 6 Ιουλίου 2018 [Ν.70(Ι)/2018], οι 
αρμοδιότητες και δραστηριότητες αναδασμού έχουν μεταφερθεί στο Τμήμα Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας, όπου έχει δημιουργηθεί νέος “Κλάδος Αναδασμού”. Από την πρώτη κιόλας στιγμή, ως 
κύριος στόχος του Τμήματος τέθηκε η ολοκλήρωση επτά σχεδίων αναδασμού, των οποίων οι διαδικασίες 
βρίσκονταν σε προχωρημένο επίπεδο και αυτά αναμένεται να ολοκληρωθούν το αμέσως επόμενο χρονικό 
διάστημα. 

4. Τα σχέδια αναδασμού στο Αυγόρου εμπίπτουν στην αμέσως επόμενη ομάδα σχεδίων αναδασμού προς 
υλοποίηση, που αφορούν επίσης περιοχές στην Ορούντα, στον Αστρομερίτη και στην Αθηαίνου. 
Προβλέπεται ότι για όλα τα υπό αναφορά σχέδια θα προηγηθεί η επανεξέταση σκοπιμότητας υλοποίησής 
τους, λόγω της παρέλευσης μεγάλου χρονικού διαστήματος από τον χρόνο λήψης των σχετικών 
αποφάσεων. 

5. Σημειώνεται ότι οι κύριοι λόγοι καθυστέρησης υλοποίησης των σχεδίων αναδασμού Αυγόρου καθώς και 
άλλων σχεδίων ήταν αφενός, η αναστολή των εργασιών του Τμήματος Αναδασμού για μεγάλο χρονικό 
διάστημα και η συμμετοχή του προσωπικού στη διεκπεραίωση μνημονιακών υποχρεώσεων του Τμήματος 



 

1803 

Κτηματολογίου και Χωρομετρίας και αφετέρου, η υποστελέχωση του Κλάδου Αναδασμού λόγω του 
μεγάλου αριθμού αποσπάσεων του προσωπικού σε άλλες Υπηρεσίες και των θέσεων που παραμένουν 
κενές.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιουνίου 2020 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Νίκου Χριστοδουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.380, ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργείο Εξωτερικών έλαβε πληροφόρηση τέλη Ιανουαρίου 2020 από τον Κυπριακό Οργανισμό 
Αθλητισμού για τη διεξαγωγή στην κατεχόμενη Αμμόχωστο φιλικού τουρνουά “Famagusta handball cup” 
ανδρών και γυναικών από τις 19-23/08/2020, με τη συμμετοχή 20 ομάδων από 13 χώρες. 

2. Η Κυπριακή Ομοσπονδία Χειροσφαίρισης -σε συντονισμό με το Υπουργείο Εξωτερικών και τον Κυπριακό 
Οργανισμό Αθλητισμού- με επιστολή διαμαρτυρίας προέβη σε παραστάσεις προς την INTERAMNIA 
WORLD CUP με κοινοποίηση στη Διεθνή και Ευρωπαϊκή Ομοσπονδία Χειροσφαίρισης καθώς και στην 
Ιταλική Ομοσπονδία Χειροσφαίρισης όπου εδρεύει και η Interamnia. 

3. Το Υπουργείο Εξωτερικών προέβη παράλληλα σε παραστάσεις προς το Υπουργείο Εξωτερικών της 
Ιταλίας και επιπρόσθετα προβαίνει σε παραστάσεις προς τα Υπουργεία Εξωτερικών των χωρών οποίες 
ενδέχεται να συμμετάσχουν.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Μαΐου 2020 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.385, ημερομηνίας 19 
Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
λειτουργεί Δίκτυο Παρακολούθησης της Ποιότητας του Αέρα, στο οποίο περιλαμβάνονται Κυκλοφοριακοί 
Σταθμοί που είναι εγκατεστημένοι στα κέντρα των πόλεων.  Τα σημεία εγκατάστασης των εν λόγω 
Σταθμών έχουν επιλεγεί μετά από μελέτη σε σχέση με την κυκλοφορία οχημάτων στις πόλεις, ώστε να 
καταγράφεται το χειρότερο σενάριο.   

2. Κατά τη διάρκεια του έτους, στις μετρήσεις ποιότητας αέρα των πιο πάνω Κυκλοφοριακών Σταθμών 
παρατηρούνται αυξημένες συγκεντρώσεις Αιωρούμενων Σωματιδίων με αεροδυναμική διάμετρο 10μm 
(ΑΣ10) μεταξύ 7-9 π.μ. Επιπρόσθετα, κατά τη διάρκεια της διμηνίας Δεκέμβριος-Ιανουάριος παρατηρούνται 
αυξημένες συγκεντρώσεις (ΑΣ10) μεταξύ 7-11 μ.μ. Ενδεικτικά είναι τα Διαγράμματα 1 και 2 που 
επισυνάπτονται και αφορούν τις μέσες ωριαίες τιμές συγκέντρωσης ΑΣ10 για τις περιόδους Δεκεμβρίου 
2018-Ιανουαρίου 2019 και Δεκεμβρίου 2019-Ιανουαρίου 2020.  Οι αυξημένες συγκεντρώσεις ΑΣ10 κατά 
τις πρωινές ώρες οφείλονται αποκλειστικά στην κυκλοφορία των οχημάτων, ενώ κατά τις βραδινές ώρες 
εκτός από την κυκλοφορία οχημάτων, συνεισφορά στις αυξημένες συγκεντρώσεις ΑΣ10 έχουν οι 
θερμάνσεις και τα τζάκια.  

3. Σημειώνεται ότι παρά τις αυξημένες συγκεντρώσεις ΑΣ10 που παρουσιάζονται κατά τη χειμερινή περίοδο, 
στις πλείστες περιπτώσεις δεν παρατηρούνται υπερβάσεις της 24ωρης οριακής τιμής των 50μg/m3 όπως 
καθορίζεται στη σχετική νομοθεσία. Στις περιπτώσεις που παρατηρείται υπέρβαση της ημερήσιας οριακής 
τιμής ΑΣ10 αυτή οφείλεται σχεδόν αποκλειστικά στα επεισόδια αερομεταφερόμενης σκόνης από τις 
άνυδρες περιοχές (ερήμους) της Βορείου Αφρικής και της Μέσης Ανατολής.   

4. Το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ως αρμόδια Αρχή για την εφαρμογή της 
νομοθεσίας για την Ποιότητα του Ατμοσφαιρικού Αέρα, προχωρεί σε σχετικές συστάσεις στο κοινό να 
κάνει χρήση στα τζάκια καθαρής ξυλείας, απαλλαγμένης από οποιαδήποτε χρώματα ή υλικά συντήρησης, 
να γίνεται χρήση τζακιών νέας τεχνολογίας (κλειστού τύπου) και να γίνεται τακτική συντήρηση από 
ειδικευμένο προσωπικό τόσο των θερμάνσεων όσο και των τζακιών.» 

 Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Ιουνίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.385, ημερομηνίας 19 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Η απάντηση στην πιο πάνω ερώτηση από το αρμόδιο Τμήμα τις Ιατρικής Υπηρεσίας και Υπηρεσίες 
Δημόσιας Υγείας είναι η ακόλουθη: 

2. Αρμοδιότητα για το θέμα της οχληρίας από τις οσμές καπνοδόχων έχουν οι Τοπικές Αρχές. Έγιναν 
προσπάθειες να ενημερωθούμε για πιθανή καταγραφή εκπομπών αιωρούμενων σωματιδίων αλλά 
φαίνεται ότι δεν υπάρχει σχετική καταγραφή. 
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3. Αναφορικά με την αυξημένη συγκέντρωση αιωρούμενων σωματιδίων, όπως σωστά αναφέρεται από τον 
Ιατρικό Σύνδεσμο Αθηνών, η συνεχιζόμενη εναπόθεση των μικροσωματιδίων στο αναπνευστικό σύστημα, 
προκαλεί σοβαρή βλάβη στο αναπνευστικό επιθήλιο. Τα πολύ μικρής διαμέτρου μικροσωματίδια, λόγω 
της διεισδυτικότητάς τους μπορούν να προκαλέσουν πληθώρα αναπνευστικών προβλημάτων όπως 
άσθμα, αλλεργικές βρογχίτιδες, αποφρακτικές πνευμονοπάθειες κ.ά. 

4. Σε περιπτώσεις υψηλών καταγραφών μικροσωματιδίων στην ατμόσφαιρα από μετρήσεις του Τμήματος 
Επιθεώρησης Εργασίας, το Υπουργείο Υγείας προβαίνει σε ανακοινώσεις από τα Μέσα Μαζικής 
Ενημέρωσης για την προστασία των πολιτών και ιδιαίτερα των ευπαθών ομάδων που κινδυνεύουν 
περισσότερο. 

5. Εάν για οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινίσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.      

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιουνίου 2020 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Νίκου Χριστοδουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.389, ημερομηνίας 21ης Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου, στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.393, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Γιώργου Τ. Γεωργίου 
 «Η απάντηση στην πιο πάνω ερώτηση είναι η ακόλουθη: 

(α) Το Υπουργικό Συμβούλιο ασκώντας τις εξουσίες που παρέχονται σ' αυτό από το άρθρο 4 του περί 
Ηλεκτρονικής Υγείας Νόμου του 2019, διόρισε, μετά από εισήγηση του Υπουργού Υγείας, τον Πρόεδρο 
και μέλη του Διοικητικού Συμβουλίου της Εθνικής Αρχής Ηλεκτρονικής Υγείας, για περίοδο πέντε ετών, 
από τις 23.10.2018 έως τις 22.10.2024. (Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας, Παράρτημα IV, Μέρος I, 
Αρ.4648, 15/11/19). Στις 7/5/2020 το Υπουργικό Συμβούλιο προέβη σε αντικατάσταση μέλους της Αρχής 
το οποίο έχει παραιτηθεί. 

(β)  Το Υπουργικό Συμβούλιο με βάση το άρθρο 39, καθόρισε την 10η Ιουλίου του 2019 ως ημερομηνία 
έναρξης ισχύος των άρθρων 1-16 και 37-39 καθώς και την 15η Οκτωβρίου 2019 ως ημερομηνία έναρξης 
ισχύος του άρθρου 17 του πιο πάνω Νόμου. Η μη ενεργοποίηση των υπόλοιπων διατάξεων του Νόμου 
έγκειται στην ανάγκη εκπλήρωσης προηγουμένων διοικητικών εργασιών και άλλων ενεργειών που 
χρειάζεται να υλοποιηθούν ώστε να καταστεί δυνατή η εφαρμογή ολόκληρου του νομοθετικού πλαισίου. 

(γ)  Προκειμένου το Διοικητικό Συμβούλιο της Εθνικής Αρχής Ηλεκτρονικής Υγείας να μπορέσει να επιτελέσει 
το έργο που του έχει ανατεθεί με τον υπό αναφορά Νόμο βρίσκεται σε συνεχή επικοινωνία και συνεργασία 
με το Υπουργείο. Ήδη το Υπουργείο έχει προβεί σε σχετικές διευθετήσεις που αφορούν σε θέματα 
στέγασης και αποσπάσεων της εν λόγω Αρχής ενώ παράλληλα το Διοικητικό Συμβούλιο προωθεί θέματα 
στρατηγικού σχεδιασμού, επιχειρησιακής οργάνωσης και κατάρτισης»  

Απάντηση ημερομηνίας 29 Μαΐου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.04.399, ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Σάβιας Ορφανίδου 

 «Η απάντηση στην Ερώτηση που έχετε υποβάλλει με την επιστολή σας με αρ. 23.06.011.04.399 είναι η 
ακόλουθη: 

(α) Το Συμβούλιο Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής στο πλαίσιο των αρμοδιοτήτων του να 
εισηγείται στον Υπουργό Υγείας τροποποιήσεις της νομοθεσίας που αφορούν στην ιατρικώς 
υποβοηθούμενη αναπαραγωγή, επεξεργάζεται τροποποιήσεις του περί της Εφαρμογής της Ιατρικώς 
Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής Νόμου στις οποίες περιλαμβάνονται, μεταξύ άλλων, ρυθμίσεις που 
καταργούν την υποχρέωση των μονήρη ατόμων να εξασφαλίζουν έγκριση από το Συμβούλιο Ιατρικώς 
Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής για εφαρμογή μεθόδων υποβοηθούμενης αναπαραγωγής. 

(β) Περαιτέρω στις τροποποιήσεις που προωθούνται από το εν λόγω Συμβούλιο, εισάγεται ρύθμιση με βάση 
την οποία κατοχυρώνεται το δικαίωμα σε μονήρεις γυναίκες να εφαρμόζουν τη μέθοδο της παρένθετης 
μητρότητας και μόνο σε αυτές τις περιπτώσεις να καθίσταται αναγκαία η υποχρέωση εξασφάλισης 
προηγούμενης έγκρισης από το Συμβούλιο, όπως κατ’ αντιστοιχία ισχύει με τα ζευγάρια που επιθυμούν 
να εφαρμόσουν την μέθοδο της παρένθετης μητρότητας. 

(γ) Το Υπουργείο Υγείας συμφωνεί με τις πιο πάνω ρυθμίσεις τις οποίες επεξεργάζεται το Συμβούλιο Ιατρικώς 
Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής τις οποίες θα προωθήσει μαζί με πρόσθετες τροποποιήσεις που θα 
γίνουν στον περί  Εφαρμογής Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής Νόμο.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 27 Μαΐου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. Γιάννη 
Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.418, ημερομηνίας 10 Μαρτίου 2020, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση που αφορά στον περί Ρύθμισης της 
Διακίνησης Ποδηλάτων Νόμο του 2018 (19(Ι)/2018), και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Υπουργείο Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων προωθεί τη χρήση του ποδηλάτου, τόσο έμπρακτα 
μέσα από την κατασκευή ποδηλατοδρόμων και ποδηλατολωρίδων, όσο και μέσω της εκστρατείας 
“Κινήσου Έξυπνα” η οποία στοχεύει στην προώθηση της χρήσης του ποδηλάτου και επιχορηγείται από 
τον ΟΠΑΠ Κύπρου. 

3. Συγκεκριμένα αναφέρεται ότι, μέσω της εκστρατείας, έχουν δημιουργηθεί δύο τρίπτυχα φυλλάδια 
(ελληνικά και αγγλικά) στα οποία περιγράφονται οι πρόνοιες του Περί Ρύθμισης της Διακίνησης 
Ποδηλάτων Νόμου του 2018, και τα οποία διανέμονται σε όλες τις σχετικές εκδηλώσεις στις οποίες 
συμμετέχει το Συμβούλιο Προώθησης της Χρήσης του Ποδηλάτου του Υπουργείου Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων.  Επιπλέον, για τον ίδιο σκοπό δημιουργήθηκαν τηλεοπτικά σποτ, ραδιοφωνικά 
σποτ και τοποθετήθηκαν διαφημίσεις στα λεωφορεία τόσο το 2018 όσο και το 2019.  Πρόσθετα, στα 
πλαίσια τόσο του Διεθνούς Συνεδρίου “Circle 2019 Προκλήσεις για τα Νησιά στην εποχή της Κυκλικής 
Οικονομίας όσο και στο Smile 2019 6ο Ευρωπαϊκό Συνέδριο Βιώσιμης Αστικής Κινητικότητας και Ευφυών 
Συστημάτων” το οποίο διοργανώθηκε από το Υπουργείο Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων στις 28 
και 29 Μαρτίου 2019, υπήρξε συγκεκριμένη θεματική ενότητα σχετική με την προώθηση της χρήσης του 
ποδηλάτου με θέμα “Investment in Cycling”.  Επίσης, το Υπουργείο Μεταφορών Επικοινωνιών και Έργων, 
μέσω του Συμβουλίου Προώθησης Ποδηλάτου, και το Γραφείο Επιτρόπου Περιβάλλοντος διοργάνωσαν 
φωτογραφικό διαγωνισμό με θέμα “Ανακαλύπτω την πόλη με το ποδήλατο ή πεζός”.  Τέλος, μέσω της 
εκστρατείας “Κινήσου Έξυπνα” υποστηρίζονται διάφορες εκδηλώσεις φιλανθρωπικού χαρακτήρα όπως η 
“Ποδηλασία Αγάπης” που διοργανώνεται στα πλαίσια της Παγκόσμιας Μέρας Προωρότητας (17 
Νοεμβρίου) από το Ίδρυμα Πάνος Ευριπίδου και Θερμοκοιτίδα Αγάπης, καθώς και αθλητικές ημερίδες 
ποδηλασίας. 

4. Όσον αφορά τις υποδομές, αυτή τη στιγμή στη Λευκωσία υλοποιείται το συγχρηματοδοτούμενο έργο της 
ποδηλατικής υποδομής που συνδέει τα Πανεπιστήμια της Λευκωσίας με το κέντρο της πόλης.  Η Α΄ φάση 
έχει ολοκληρωθεί τον Ιανουάριο του 2017.  Η κατασκευή της Β΄ Φάσης είναι στο στάδιο της κατακύρωσης 
και αναμένεται να ολοκληρωθεί έως τα μέσα του 2021.  Οι μελέτες των Γ΄ και Δ΄ Φάσεων έχουν 
κατακυρωθεί.  Ολόκληρο το έργο αναμένεται να ολοκληρωθεί εντός του δεύτερου εξαμήνου του 2022.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιουνίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.445, ημερομηνίας 27 Απριλίου 2020, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας διαβιβάζω πιο κάτω τα στοιχεία που ζητήθηκαν: 

ΕΤΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ ΑΜΝΟΕΡΙΦΙΩΝ ΚΑΙ ΑΙΓΟΠΡΟΒΑΤΩΝ ΠΟΥ ΕΧΟΥΝ ΣΦΑΓΙΑΣΤΕΙ ΚΑΤΑ ΤΗΝ 
ΠΕΡΙΟΔΟ ΤΟΥ ΠΑΣΧΑ (ΣΑΒΒΑΤΟ ΤΟΥ ΛΑΖΑΡΟΥ-ΜΕΓΑΛΟ ΣΑΒΒΑΤΟ) 

 ΑΙΓΕΣ ΠΡΟΒΑΤΑ ΕΡΙΦΙΑ ΑΡΝΙΑ ΣΥΝΟΛΟ 

2016 246 378 15.519 16.988 33.131 

2017 245 341 16.104 17.566 34.256 

2018 270 299 16.524 16.743 33.836 

2019 358 486 18.734 17.322 36.900 

2020 138 153 14.442 15.726 30.459 

 

ΕΤΟΣ ΕΙΣΑΧΘΕΝΤΑ ΑΠΟ ΤΟ ΕΞΩΤΕΡΙΚΟ ΑΜΝΟΕΡΙΦΙΑ ΚΑΙ ΑΙΓΟΠΡΟΒΑΤΑ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΕΡΙΟΔΟ 
ΤΟΥ ΠΑΣΧΑ (ΣΑΒΒΑΤΟ ΤΟΥ ΛΑΖΑΡΟΥ-ΜΕΓΑΛΟ ΣΑΒΒΑΤΟ) 

 ΑΙΓΕΣ (ΚΙΛΑ) ΠΡΟΒΑΤΑ (ΚΙΛΑ) ΕΡΙΦΙΑ (ΚΙΛΑ) ΑΡΝΙΑ (ΚΙΛΑ) ΣΥΝΟΛΟ (ΚΙΛΑ) 

2016 0 0 281 23.248 23.529 

2017 0 0 978 45.368 46.346 

2018 0 782 0 78.083 78.865 

2019 0 0 0 51.889 51.889 
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2020 0 0 0 30.933 30.933 

 

ΕΤΟΣ ΣΥΝΟΛΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ ΑΜΝΟΕΡΙΦΙΩΝ ΚΑΙ ΑΙΓΟΠΡΟΒΑΤΩΝ ΠΟΥ ΕΧΟΥΝ ΣΦΑΓΙΑΣΤΕΙ ΤΑ 
ΤΕΛΕΥΤΑΙΑ ΠΕΝΤΕ (5) ΧΡΟΝΙΑ ΑΝΑ ΕΤΟΣ 

 ΑΙΓΕΣ ΠΡΟΒΑΤΑ ΕΡΙΦΙΑ ΑΡΝΙΑ ΣΥΝΟΛΟ 

2016 12.418 20.248 76.319 123.882 232.867 

2017 13.726 22.618 85.106 132.507 253.957 

2018 17.299 25.102 92.424 144.623 279.448 

2019 19.641 26.645 95.068 146.732 288.086 

2020 2.048 2.967 27.022 49.296 81.333 

 

ΕΤΟΣ ΕΙΣΑΧΘΕΝΤΑ ΑΠΟ ΤΟ ΕΞΩΤΕΡΙΚΟ ΑΜΝΟΕΡΙΦΙΑ ΚΑΙ ΑΙΓΟΠΡΟΒΑΤΑ ΤΑ ΤΕΛΕΥΤΑΙΑ 
ΠΕΝΤΕ (5) ΧΡΟΝΙΑ ΑΝΑ ΕΤΟΣ 

 ΝΩΠΑ (ΚΙΛΑ) ΚΑΤΕΨΥΓΜΕΝΑ (ΚΙΛΑ) 

2016 758.282 128.640 

2017 587.936 71.100 

2018 698.058 148.514 

2019 829.762 114.197 

2020 193.708 15.160 

 

ΕΤΟΣ ΘΑΝΑΤΟΙ ΚΛΟΠΕΣ 

 ΑΜΝΟΕΡΙΦΙΩΝ ΑΙΓΟΠΡΟΒΑΤΩΝ ΑΜΝΟΕΡΙΦΙΩΝ ΑΙΓΟΠΡΟΒΑΤΩΝ 

2016 6.731 40.580 2 30 

2017 7.074 40.329 104 782 

2018 6.515 44.343 101 921 

2019 6.264 44.452 96 713 

2020 2.100 19.3461 19 149 

2. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις επί των πιο πάνω.» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Στο Κεφάλαιο Τέταρτο, θέματα εγγραφέντα για συζήτηση, δε θα μπούμε σήμερα.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Για την 
επόμενη συνεδρία της ολομέλειας της Βουλής θα ειδοποιηθείτε σχετικά. 

 [Στις 16 Ιουνίου 2020 κυκλοφόρησε η ημερήσια διάταξη συνεδρίασης του σώματος, η οποία έχει ως 
ακολούθως: 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι η ημερήσια διάταξη της 
συνεδρίας της Βουλής για την Παρασκευή, 19 Ιουνίου 2020, στις 11.00 π.μ., έχει ως ακολούθως: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 
 1.  Ο περί των Μικρών Διαχειριστών Οργανισμών Εναλλακτικών 

Επενδύσεων Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.213-2019). 

 2.  Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 11) 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.265-2019). 
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 3.  Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.266-2019). 

 4.  Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.089-2020). 

 5.  Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.038-2020). 

 6.  Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Μετακινήσεις Αγαθών για 
Απόθεμα στη Διάθεση Συγκεκριμένου Αποκτώντος) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.039-2020). 

 7.  Ο περί Συστήματος Εγγύησης των Καταθέσεων και Εξυγίανσης 
Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.097-2020). 

 8.  Οι περί Συστήματος Εγγύησης των Καταθέσεων και Εξυγίανσης 
Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.048-2020). 

 9.  Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.098-2020). 

 10.  Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.078-2020). 

 11.  Οι περί Λειτουργίας των Δημόσιων Σχολείων Δημοτικής Εκπαίδευσης 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.045-2020). 

 12.  Οι περί Λειτουργίας των Δημόσιων Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.046-2020). 

 13.  Ο περί Εγγραφής Επαγγελματιών Οστεοπαθητικών και για Συναφή 
Θέματα Νόμος του 2018. 
(Αρ. Φακ. 23.01.059.215-2018). 

 14.  Ο περί Λοιμοκάθαρσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.086-2020). 

 15.  Ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.087-2020). 

 16.  Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) - Θέσεις Ανώτερου Ακτινογράφου Ακτινοθεραπείας, 
Ακτινογράφου Ακτινοθεραπείας Α΄ και Ακτινογράφου 
Ακτινοθεραπείας Κανονισμοί του 2020. 
(Aρ. Φακ. 23.03.057.007-2020). 

 17.  Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) - Θέσεις Ανώτερου Ακτινογράφου Ακτινοδιαγνωστικής, 
Ακτινογράφου Ακτινοδιαγνωστικής Α΄ και Ακτινογράφου 
Ακτινοδιαγνωστικής Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.008-2020). 

 18.  Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) - Θέσεις Ανώτερου Φυσιοθεραπευτή, Φυσιοθεραπευτή Α΄ 
και  Φυσιοθεραπευτή Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.009-2020). 
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 19.  Οι περί Τμήματος Δημοσίων Έργων - Θέση Ανώτερου Τεχνικού 
Επιθεωρητή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.012-2020). 

 20.  Ο περί Πώλησης Οινοπνευματωδών Ποτών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2016. 
(Πρόταση νόμου των κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου εκ μέρους του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών και Μιχάλη Γιωργάλλα εκ 
μέρους της Αλληλεγγύης).   
(Αρ. Φακ. 23.02.057.081-2016). 

 21.  Ο περί Πώλησης Οινοπνευματωδών Ποτών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2019. 
(Πρόταση νόμου των κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου εκ μέρους του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών και Μιχάλη Γιωργάλλα εκ 
μέρους της Αλληλεγγύης).   
(Αρ. Φακ. 23.02.060.099-2019). 

 22.  Ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2020. 
(Πρόταση νόμου του κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου εκ μέρους του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.015-2020). 

 23.  Οι περί Σωματείων και Ιδρυμάτων (Έντυπα, Τέλη και Άλλες Ειδικές 
Διατάξεις) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.006-2020). 

 24.  Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2017. 
(Πρόταση νόμου του κ. Παύλου Μυλωνά, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού, και των κ. Χρίστου Χρίστου και Λίνου 
Παπαγιάννη εκ μέρους του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.058.061-2017). 

 25.  Ο περί της Εκλογής των Μελών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019.  
(Πρόταση νόμου του κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.008-2019). 

 26.  Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Καρκινογόνοι και 
Μεταλλαξιογόνοι Παράγοντες) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.013-2020). 

 27.  Οι περί Ελέγχου της Ατμόσφαιρας και Eπικινδύνων Ουσιών στα 
Εργοστάσια (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.014-2020). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 
 1. «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο, οι επιπτώσεις του στην 

οικονομία και την κοινωνία και οι πολιτικές που μπορεί να επιφέρουν 
πληθυσμιακή αναζωογόνηση στην πατρίδα μας».  
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Μιχάλη Γιωργάλλα, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.052.002-2019). 

 2. «Οι δεκαεπτά στόχοι για τη βιώσιμη ανάπτυξη του 2030 που έθεσε ο 
Οργανισμός Ηνωμένων Εθνών και η εφαρμογή τους στην Κύπρο». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Γιώργου Περδίκη, βουλευτή του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.05.053.001-2020).] 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Κηρύσσω την λήξη της σημερινής συνεδρίας. 

(Ώρα λήξης:  2.58 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 
Αριστείδου Μαριέλλα Κωνσταντίνου Κώστας 

Γεωργίου Γεώργιος Κωνσταντίνου Ξένια 

Δημητρίου Αννίτα Μαυρίδης Μάριος 

Δημητρίου Δημήτρης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Δίπλαρος Ευθύμιος Ορφανίδου Σάβια 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Σοφοκλέους Μιχάλης 

Κάρουλλας Γιώργος Σταύρου Ελένη 

Κουλλά Ονούφριος Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Ανδρέας Χατζηγιάννης Κυριάκος 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
Γεωργίου Τ. Γιώργος Μαύρου Ελένη 
Δαμιανού Άριστος Πασιουρτίδης Ανδρέας 

Καυκαλιάς Αντρέας Σάββα Ευανθία 
Κέττηρος Νίκος Στεφάνου Στέφανος 
Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κώστα Κώστας Φακοντής Αντρέας 
Λουκαΐδης Γιώργος 

 

ΔΗΚΟ 
Βότσης Άγγελος Μυλωνάς Παύλος 

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Ορφανίδης Χρίστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Λεωνίδου Πανίκος Πιττοκοπίτης Χαράλαμπος 

Μουσιούττας Μαρίνος Προκοπίου Γεώργιος 

ΚΣ ΕΔΕΚ 
Μυριάνθους Ηλίας Σιζόπουλος Μαρίνος 

Συμμαχία Πολιτών 

Λιλλήκας Γιώργος  

Αλληλεγγύη 

Συλλούρης Δημήτρης 

(Πρόεδρος Βουλής) 

Παπαδόπουλος Γεώργιος 

Γιωργάλλας Μιχάλης  

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος Περδίκης Γιώργος 

ΕΛΑΜ 

Παπαγιάννης Λίνος Χρίστου Χρίστος 

Ανεξάρτητοι 
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Θεολόγου Άννα  
ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην Παγκόσμια Ημέρα Περιβάλλοντος. 

2. Ενημέρωση για την εκλογή του κ. Νίκου Τορναρίτη ως εισηγητή της Επιτροπής Μετανάστευσης 
Προσφύγων και Εκτοπισμένων της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης για το 
θέμα του ρόλου των εθνικών κοινοβουλίων στην εφαρμογή των παγκόσμιων συμφώνων των Ηνωμένων 
Εθνών για τους πρόσφυγες και τους μετανάστες. 

3. Ενημέρωση για απουσίες βουλευτών από τη συνεδρία της ολομέλειας λόγω συμμετοχής τους σε άλλες 
δραστηριότητες της Βουλής. 

4. α. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

 β. Συζήτηση (Γιώργος Λουκαΐδης, Νίκος Τορναρίτης, Κυριάκος Χατζηγιάννης, Πανίκος Λεωνίδου, 
Παύλος Μυλωνάς, Αννίτα Δημητρίου, Πρόεδρος, Αντρέας Καυκαλιάς), για την κήρυξη ως 
επειγόντων των κανονισμών «Οι περί Λειτουργίας των Δημόσιων Σχολείων Δημοτικής 
Εκπαίδευσης (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020» και «Οι περί Λειτουργίας των Δημόσιων 
Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020» και απόφαση για κήρυξή 
τους ως επειγόντων και για συζήτησή τους στο τέλος της συνεδρίασης. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εγγραφής Αισθητικών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019», 
αγορεύσεις (Μαρίνος Σιζόπουλος, Γιώργος Λουκαΐδης, Γεώργιος Παπαδόπουλος) και ψήφισή του σε 
νόμο. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας του Συμβουλίου Ανταγωνιστικότητας 
(Καταργητικός) Νόμος του 2019» και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί της Σύστασης και 
Λειτουργίας του Συμβουλίου Ανταγωνιστικότητας Κύπρου (Καταργητικός) Νόμος του 2020». 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Χρηματοδοτικής Μίσθωσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019», 
αγορεύσεις (Άριστος Δαμιανού, Άγγελος Βότσης, Άννα Θεολόγου, Ονούφριος Κουλλά) και ψήφισή του σε 
νόμο. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 10) Νόμος του 
2019» και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 2).  

9. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας Καταστημάτων και των Όρων 
Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019», αγορεύσεις και συζήτηση 
(Άγγελος Βότσης, Γιώργος Περδίκης, Αντρέας Φακοντής, Μάριος Μαυρίδης, Μιχάλης Γιωργάλλας, 
Γιώργος Λουκαΐδης, Ηλίας Μυριάνθους, Γιώργος Λιλλήκας, Αβέρωφ Νεοφύτου, Ανδρέας Κυπριανού, 
Νικόλας Παπαδόπουλος, Χαράλαμπος Θεοπέμπτου, Γεώργιος Παπαδόπουλος, Μιχάλης Σοφοκλέους) 
και ψήφισή της σε νόμο.  

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί του Τμήματος Αφερεγγυότητας και Συναφών Θεμάτων Νόμος του 
2020», αγορεύσεις και συζήτηση (Κώστας Κώστα, Ανδρέας Κυπριανού, Άννα Θεολόγου) και ψήφισή του 
σε νόμο.  

11. Εισήγηση του κ. Πανίκου Λεωνίδου για αναβολή του νομοσχεδίου «Ο περί Εμπορικών Σημάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» και των κανονισμών «Οι περί Εμπορικών Σημάτων Κανονισμοί του 
2020», συζήτηση (Πρόεδρος, Ανδρέας Κυπριανού, Νικόλας Παπαδόπουλος, Χριστιάνα Ερωτοκρίτου), 
απόφαση για μη αναβολή τους, η σχετική έκθεση, αγορεύσεις και συζήτηση (Κώστας Κώστα, Άγγελος 
Βότσης, Μάριος Μαυρίδης, Πρόεδρος, Ανδρέας Κυπριανού, Γιώργος Λιλλήκας, Γιώργος Περδίκης, 
Άριστος Δαμιανού), ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των κανονισμών. 

12. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Καταπολέμησης, μέσω του Ποινικού Δικαίου, της Απάτης εις Βάρος 
των Οικονομικών Συμφερόντων της Ευρωπαϊκής Ένωσης Νόμος του 2019», παρατηρήσεις του κ. 
Άριστου Δαμιανού και ψήφισή του σε νόμο. 

13. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 2020», 
αγορεύσεις (Άγγελος Βότσης, Στέφανος Στεφάνου, Μαρίνος Σιζόπουλος, Γιώργος Λιλλήκας, Μάριος 
Μαυρίδης, Γιώργος Περδίκης, Νικόλας Παπαδόπουλος, Άριστος Δαμιανού, Μιχάλης Γιωργάλλας, 
Ονούφριος Κουλλά, Λίνος Παπαγιάννης) και ψήφισή του σε νόμο.  

14. Εισήγηση του κ. Πανίκου Λεωνίδου για αναβολή των κανονισμών «Οι περί Λειτουργίας των Δημόσιων 
Σχολείων Δημοτικής Εκπαίδευσης (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020» και «Οι περί Λειτουργίας των 
Δημόσιων Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020», συζήτηση (Κυριάκος 
Χατζηγιάννης, Πρόεδρος, Νίκος Τορναρίτης, Μιχάλης Γιωργάλλας, Νικόλας Παπαδόπουλος) και 
απόφαση για αναβολή τους.   
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15. Σχέδιο ψηφίσματος για το κλείσιμο των οδοφραγμάτων, αγορεύσεις (Χρίστος Χρίστου, Νικόλας 
Παπαδόπουλος, Γιώργος Λουκαΐδης, Νίκος Τορναρίτης, Ανδρέας Κυπριανού, Γιώργος Λιλλήκας, Γιώργος 
Περδίκης, Μιχάλης Γιωργάλλας) και απόρριψή του. 

16. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Ερωτήματα για τον ιατρικό εξοπλισμό που έλαβε η Δημοκρατία από την Κίνα για την αντιμετώπιση της 
πανδημίας του κορωνοϊού - Ορθά στοιχεία για μεταβιβάσεις ελληνοκυπριακών περιουσιών στα 
κατεχόμενα - Ερωτήματα για τα πιστοποιητικά ενεργειακής απόδοσης κτιρίων - Εθνική Στρατηγική και 
Σχέδιο Δράσης για την Καταπολέμηση της Σεξουαλικής Κακοποίησης και Εκμετάλλευσης Παιδιών και της 
Παιδικής Πορνογραφίας - Υλοποίηση του Ολοκληρωμένου Πληροφοριακού Συστήματος «Ιππόδαμος» - 
Ανάγκη μηχανοργάνωσης των διαδικασιών του Τελωνείου - Διάβρωση της παραλίας στον Κάτω Πύργο - 
Αύξηση κρουσμάτων διαδικτυακής σεξουαλικής κακοποίησης παιδιών στη διάρκεια της καραντίνας - Τα 
περιστατικά που χειρίστηκαν οι Ομάδες Διαχείρισης Περιστατικών Βίας στην οικογένεια κατά την περίοδο 
της πανδημίας  - Τηλεφωνικές γραμμές βοήθειας παιδιών και εφήβων - Εντοπισμός περιπτώσεων 
ενδοοικογενειακής βίας με νέες μεθόδους - Διαδικασία προσφορών για ιατρικές ή άλλες προμήθειες κατά 
την πανδημία - Διάθεση των κονδυλίων των δαπανών «Κοινωνική Ευθύνη-1%» της Εθνικής Αρχής 
Στοιχημάτων - Πιθανότητα φοροαπαλλαγής σε εταιρείες που εργοδοτούν περιθωριοποιημένα άτομα - 
Πεζοδρόμηση δρόμων για συγκεκριμένες μέρες εκάστου μήνα - Υλοποίηση πρόνοιας στο Σχέδιο Δράσης 
για την Καταπολέμηση της Σεξουαλικής Κακοποίησης και Εκμετάλλευσης Παιδιών και της Παιδικής 
Πορνογραφίας - Ανήλικες μητέρες στην Κύπρο - Τερματισμός της λειτουργίας του κοινοτικού 
νηπιαγωγείου στο Κολόσσι - Φιλοξενία γυναικών σε δομές του Συνδέσμου για την Πρόληψη και την 
Αντιμετώπιση της Βίας στην Οικογένεια κατά τη διάρκεια της πανδημίας - Χορήγηση της 
υδροξυχλωροκίνης ως μέτρου θεραπείας του κορωνοϊού - Εναρμόνιση με σειρά Οδηγιών της ΕΕ. 

17. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Λειτουργία καταστημάτων στους συνοικισμούς - Η κατασκευή του νέου αρχαιολογικού μουσείου και η 
ανάπλαση του χώρου του παλαιού γενικού νοσοκομείου - Αξιοποίηση της περιουσίας του Ινστιτούτου 
Μελκονιάν - Πιλοτική εφαρμογή του θεσμού του συμβούλου στα δημοτικά σχολεία - Διαμόρφωση σε 
γραμμικό πάρκο του ποταμού Κούρη - Τροποποίηση των περί Ιδιωτικών Σχολών Γυμναστικής 
Κανονισμών - Κλείσιμο και ανακαίνιση του αστυνομικού σταθμού Περιστερώνας - Μέτρα για πρόληψη των 
εργατικών ατυχημάτων - Οικονομική βοήθεια σε ορεινές κοινότητες που δε λαμβάνουν επίδομα 
θέρμανσης - Πρόγραμμα μαστογραφικού ελέγχου για την έγκαιρη ανίχνευση καρκίνου του μαστού - 
Αναδασμός στο Αυγόρου - Παράνομο διεθνές τουρνουά χειροσφαίρισης στα κατεχόμενα και μέτρα για τη 
ματαίωσή του - Επιπτώσεις για την ποιότητα του ατμοσφαιρικού αέρα και τη δημόσια υγεία από την 
αυξημένη καύση ξύλων σε τζάκια - Ναυτική αποστολή στη Λιβύη (εμπιστευτική ερώτηση) - Διορισμός 
διοικητικού συμβουλίου της Εθνικής Αρχής Ηλεκτρονικής Υγείας - Ιατρικώς υποβοηθούμενη 
αναπαραγωγή σε μονήρη άτομα - Ο προγραμματισμός του αρμόδιου υπουργείου για την προώθηση της 
ποδηλασίας - Ερωτήματα σχετικά με τη σφαγή, την εισαγωγή, την κατανάλωση και τις κλοπές 
αμνοεριφίων και αιγοπροβάτων τα τελευταία πέντε χρόνια. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή: €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
IΑ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ΄ 

Συνεδρίαση 19ης Ιουνίου 2020 

Ώρα έναρξης:  11.15 π.μ. 

Αρ. 26 
 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ) 

 Καλημέρα σας. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής και παρακαλώ τους γραμματείς να 
διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτία.    

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

Απαρτία υπάρχει, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να μου επιτρέψετε να αξιοποιήσω τον χρόνο για κάποια διαδικαστικά. 

 Για τα υπ’ αριθμόν 14 και 15 θέματα υπάρχει εισήγηση να τα φέρουμε πρώτα, στην αρχή, για να προλάβει 
το Τυπογραφείο να τα προχωρήσει. 

 Συμφωνούμε όλοι; 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Ναι, Πρόεδρε, ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι, πάρτε τις θέσεις σας.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα πρώτα να πληροφορήσω ότι, μετά από ενημέρωσή μου από την 
επιδημιολογική ομάδα του Υπουργείου Υγείας για την αντιμετώπιση του κορωνοϊού, η Βουλή των Αντιπροσώπων 
θα πρέπει να συνεχίσει τις εργασίες της εδώ στο Συνεδριακό Κέντρο Φιλοξενία μέχρι τον Μάιο, που είναι περίπου 
και η διάλυσή της για τις βουλευτικές εκλογές του 2021.  Η διευθέτηση αυτή είναι αναγκαία λόγω της διατήρησης 
των μέτρων και φυσικά, αν αλλάξει οτιδήποτε εν τω μεταξύ, μπορούμε να το μελετήσουμε.  Ήδη επικοινώνησα 
με τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, ο οποίος με ενημέρωσε τηλεφωνικώς ότι η εκτελεστική εξουσία συμφωνεί και 
θα καλύψει και όλα τα έξοδα. 

(Η κοινοβουλευτική ομάδα του ΔΗΚΟ εισέρχεται στην αίθουσα.) 

 Απλώς, ενημέρωσα για την παραμονή μας στον χώρο αυτό… 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Οι κύριοι θα καλύψουν τα έξοδα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 …και ότι θα καλυφθούν και τα έξοδα, χωρίς να βάλουμε ένα έξτρα κόστος στο Δημοκρατικό Κόμμα που 
καθυστέρησε! 

 Προ ημερησίας διατάξεως θα αναφερθούμε σε τρεις παγκόσμιες ημέρες.   
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 Η Ευρωπαϊκή Ένωση Αιολικής Ενέργειας και το Παγκόσμιο Συμβούλιο Αιολικής Ενέργειας, με σκοπό την 
ευαισθητοποίηση των αρμοδίων και του κοινού για τις πολλαπλές ωφέλειες που προκύπτουν από τη χρήση της 
αιολικής ενέργειας, έχουν καθιερώσει τη 15η Ιουνίου ως Παγκόσμια Ημέρα Ανέμου.  Η αιολική ενέργεια μπορεί 
να αποτελέσει σημαντικό εργαλείο για την προστασία του περιβάλλοντος, αλλά και για επενδυτική και οικονομική 
ανάπτυξη.  Ως Βουλή των Αντιπροσώπων, αναγνωρίζοντας τη σημαντικότητα της ημέρας αυτής, δηλώνουμε ότι 
στηρίζουμε την επίτευξη των καθορισμένων στόχων και την υλοποίηση των εκπονηθέντων σχεδίων για 
ενθάρρυνση της χρήσης των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας στον τόπο μας. 

 Με σκοπό τον παγκόσμιο και διακρατικό συντονισμό ενεργειών για την καταπολέμηση του καταστροφικού 
για τον πλανήτη μας φαινομένου της υποβάθμισης της γης σε ξηρές και ημίξηρες περιοχές ο Οργανισμός 
Ηνωμένων Εθνών έχει καθιερώσει τη 17η Ιουνίου ως Παγκόσμια Ημέρα κατά της Ερημοποίησης και της 
Ξηρασίας.  Η ερημοποίηση της γης, συνεπεία της κλιματικής αλλαγής και της ενίοτε εγκληματικής ανθρώπινης 
δραστηριότητας, έχει σοβαρές περιβαλλοντικές, οικονομικές και κοινωνικές επιπτώσεις και ως εκ τούτου η 
ενημέρωση, ευαισθητοποίηση και λήψη μέτρων τόσο σε τοπικό όσο και σε διεθνές επίπεδο καθίσταται 
επιβεβλημένη.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Από το 2001 η Παγκόσμια Ημέρα Προσφύγων τιμάται κάθε χρόνο στις 20 Ιουνίου, με σκοπό την 
ενημέρωση και ευαισθητοποίηση για αυτό το ύψιστης σημασίας ανθρωπιστικό πρόβλημα, που στις μέρες μας 
λαμβάνει διαστάσεις επιδημίας.  Ο τόπος μας, που έχει γνωρίσει την προσφυγιά και τον ξεριζωμό, 
ανταποκρίνεται στον βαθμό των δυνατοτήτων του στο σύγχρονο κάλεσμα συνανθρώπων μας από γείτονες 
χώρες που αναγκάζονται βίαια να εγκαταλείψουν τις εστίες τους.  Εκφράζοντας την αμέριστη συμπαράστασή 
μας στους πρόσφυγες κάθε εθνικότητας, καλούμε τη διεθνή κοινότητα και τους ευρωπαϊκούς θεσμούς να λάβουν 
άμεση και ενεργό δράση. Καταδικάζουμε επίσης για άλλη μια φορά την καταπάτηση από την Τουρκία του 
δικαιώματος επιστροφής όλων των Κυπρίων προσφύγων στις πατρογονικές τους εστίες, όπως και την 
προσπάθεια της Άγκυρας για εργαλειοποίηση των προσφύγων. 

 Καλώ τώρα τη γραμματέα να ενημερώσει το σώμα για διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Δεν ξέρω πώς διέφυγε, τέτοια μέρα πριν από τέσσερα χρόνια δύο άνθρωποι σκοτώθηκαν 
υπερασπιζόμενοι την πατρίδα μας στις μεγάλες πυρκαγιές της Σολέας.  Νομίζω τους αξίζει τουλάχιστον ενός 
λεπτού σιγή.  Στις 19 Ιουνίου, οι πυρκαγιές της Σολέας.  Δύο δασοπυροσβέστες έδωσαν τη ζωή τους για την 
πατρίδα μας.  Είναι και εκείνοι ήρωες!  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κοίταξε, δε θα αρνηθώ να μνημονεύσω οποιονδήποτε, αλλά, κύριε Περδίκη, αν είχατε τέτοια ευαισθησία 
και γνώση, υπήρχε η διαδικασία.  Πολλές φορές στέλνετε επιστολές ακόμα και σε εμένα για διάφορα ζητήματα 
και με εκπλήττει γιατί δεν μπορούσατε να το ζητήσετε με ένα τηλεφώνημα, από την τηλεδιάσκεψη, από τις 
υπηρεσίες. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Απολογούμαι, κύριε Πρόεδρε, απολογούμαι, αλλά… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, να μην απολογείστε! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 …εμπιστεύτηκα και εγώ όπως… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Απλώς, θέλω να κάνω την παρέμβασή μου, γιατί ανά πάσα στιγμή οποιοσδήποτε μπορεί μέσα στην 
ολομέλεια να ακολουθήσει αυτή την πρακτική, που κατά την άποψή μου δεν μας τιμά.   

 Μονόλεπτη σιγή. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 
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 Αιωνία η μνήμη στους πυροσβέστες και σε όλους τους πυροσβέστες που θυσιάστηκαν όλα αυτά τα 
χρόνια! 

 Παρακαλώ, κυρία Δημητρίου. 

ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Στις 12 Ιουνίου ο κ. Γιώργος Λουκαΐδης προήδρευσε συνεδρίας μέσω τηλεδιάσκεψης Υποεπιτροπής της 
Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης (ΚΣΣΕ) για τη Μέση Ανατολή και τον Αραβικό 
Κόσμο.  Κύριο θέμα συζήτησης ήταν οι τρέχουσες εξελίξεις στη Λιβύη και τη Μέση Ανατολή και οι συνέπειές τους 
για τους λαούς της περιοχής, αλλά και την Ευρώπη.  

 Στις 5 Ιουνίου ο κ. Κωστής Ευσταθίου, εισηγητής έκθεσης για την εκτέλεση των αποφάσεων του 
Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων στην Επιτροπή Νομικών και Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων 
της ΚΣΣΕ, παρουσίασε στο πλαίσιο συνεδρίας που πραγματοποιήθηκε μέσω τηλεδιάσκεψης προσχέδια 
ψηφίσματος και σύστασής του, τα οποία εγκρίθηκαν με συντριπτική πλειοψηφία.  Η έκθεση επικεντρώνεται σε 
αριθμό κρατών μελών με τον μεγαλύτερο όγκο εκκρεμουσών υποθέσεων ενώπιον της Επιτροπής Υπουργών, οι 
πλείστες των οποίων αφορούν σε άλυτες διενέξεις.  Παρουσιάζοντας την 4η Διακρατική Προσφυγή της Κύπρου 
κατά της Τουρκίας, ο κ. Ευσταθίου τόνισε την ανάγκη συμμόρφωσης της Τουρκίας με τις αποφάσεις του ΕΔΑΔ 
τόσο όσον αφορά στην ανεύρεση και ταυτοποίηση των λειψάνων αγνοουμένων όσο και στα περιουσιακά 
δικαιώματα των προσφύγων και των εκτοπισμένων.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο Δεύτερο, που είναι η κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων, επειδή υπάρχει μια τελευταίας στιγμής κατάθεση από τον Δημοκρατικό Συναγερμό, την οποία θα 
εισηγούμουν να την αποδεχτούμε -όχι για να συζητηθεί σήμερα- για τους φοιτητές. Η πρόταση νόμου 
τιτλοφορείται «Ο περί Κρατικής Φοιτητικής Μέριμνας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2020». 

 Αν θέλει κάποιος από τον Δημοκρατικό Συναγερμό, να μας πει δυο λόγια.   

 Ο κ. Τορναρίτης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Είναι μια πρόταση της Παγκύπριας Ομοσπονδίας Πολυτέκνων -η οποία είμαι σίγουρος ότι βρίσκει 
σύμφωνο όλο το σώμα- και αναφέρεται στις φοιτητικές χορηγίες και εμείς εισηγούμαστε να λογίζεται η τελευταία 
επίσημη εκτίμηση του κράτους… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, όχι, δε μας ενδιαφέρει…  Εντάξει, οκέι, να μην μπούμε στο θέμα.   

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 …όσον αφορά τις φοιτητικές χορηγίες και όχι το ʼ13. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το θέμα είναι αν γίνεται αποδεκτό να γίνει σήμερα η κατάθεση. 

 Υπάρχει ένσταση να κατατεθεί πρόταση της τελευταίας στιγμής; 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Έχω καταθέσει πρόταση νόμου για τούτο, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχετε ήδη καταθέσει πρόταση νόμου.   

 Ποιος μίλησε; 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Εγώ, ο Θεοπέμπτου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Την έχετε υπόψη σας, κύριε Τορναρίτη; 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Όχι, δεν την έχω. 
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 Πότε την έχετε καταθέσει, κύριε Θεοπέμπτου; 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕMΠΤΟΥ: 

 Νομίζω έπρεπε να είναι σήμερα στην κατάθεση. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Α, σήμερα, εντάξει, ας συζητηθούν και οι δύο.  Εσείς αναφέρετε όμως να είναι η τελευταία εκτίμηση; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό.  Ανεξάρτητα περιεχομένου, για το ίδιο θέμα καταθέσατε και εσείς σήμερα; 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Ναι, πρέπει να είναι μέσα στον κατάλογο σήμερα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν καταλαβαίνω όμως γιατί πρέπει να έρθει άλλη, αφού υπάρχει το θέμα τούτο. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Δεν έλεγξα φυσικά να δω τον κατάλογο, Πρόεδρε, αλλά... 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Προσυπογράφονται και από τους δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, προσυπογράφεται η πρόταση και από τους δύο και τελειώνει το θέμα. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Κανένα πρόβλημα. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, Αντρέα. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Απολογούμαι, γιατί δεν άκουσα από την αρχή με ακρίβεια τη συζήτηση, αλλά -είναι και ο πρόεδρος της 
επιτροπής Παιδείας εδώ- συζητήθηκε το ζήτημα τούτο πριν από δύο εβδομάδες στην επιτροπή Παιδείας και… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυριάκο, ακούεις; 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 …τέθηκαν τα ζητήματα. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Βεβαίως. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Πάρα πολύ συγκεκριμένα, είχαμε κάποιες δυσκολίες από μόνοι μας ως Βουλή να ρυθμίσουμε αυτά τα 
ζητήματα και τοποθετήθηκαν και συνάδελφοι και εμείς για το ζήτημα.  Ακριβώς περιμένουμε κατάθεση 
νομοσχεδίου από την κυβέρνηση, για να ρυθμίσει όλα τούτα τα ζητήματα άμεσα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είχατε αυτεπάγγελτο θέμα εσείς; 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Ασφαλώς, ναι, ναι!  Τέθηκε, οπόταν όλα όσα ακούω είναι στη σωστή κατεύθυνση, για να επιλυθεί το 
ζήτημα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία. 
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 Εισηγούμαι το εξής, για να… 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Απλώς, υπήρχε ένα ζήτημα κατά πόσο η Βουλή με πρόταση νόμου θα μπορούσε να ρυθμίσει τα ζητήματα, 
διότι συνεπάγονται και δαπάνες, και είχαμε μείνει κάπου εδώ, αναμένοντας ότι τις επόμενες μέρες θα έρθει 
συγκεκριμένη πρόταση και από πλευράς της κυβέρνησης.  Απλώς, για να διευκολύνω τη συζήτησή σας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Θεοπέμπτου. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Καταλαβαίνω αυτά που λέει ο κ. Καυκαλιάς, όμως τούτο είναι ένα πολύ μικρό θέμα, ότι στη νομοθεσία 
αναφέρεται ότι υπολογίζεται με βάση την εκτίμηση του συγκεκριμένου χρόνου και εμείς απλώς στην πρόταση 
νόμου αλλάζουμε τον χρόνο, για να είναι πιο πρόσφατος, τίποτε άλλο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία, εντάξει. 

 Κύριε Καυκαλιά, νομίζω, να μη σκοντάψουμε πάνω σε τούτο.  Ας γίνει η κατάθεση, δε μας σταματά τίποτε 
να την αποσύρουμε, εάν…  Βάλτε το μαζί με το αυτεπάγγελτο που κοιτάζετε και αποφασίστε.  Ίσως, αν είναι και 
σωστή, η κυβέρνηση να την υιοθετήσει και να προχωρήσετε. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Πρόεδρέ μου, κάθε άλλο, δεν είναι για να σκοντάψει η διαδικασία που έκανα την παρέμβαση, απλώς ήταν 
για να ενημερωθούμε και να ενισχύσουμε αυτή την προσπάθεια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, ναι, είναι σωστή η ενημέρωση.  Αντίθετα, φαίνεται ότι είναι ένα θέμα το οποίο απασχόλησε και 
απασχολεί γενικά, οπότε είμαστε εντάξει. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Αν μπορώ να πω κάτι τελευταίο -και απολογούμαι- μελέτησα μόλις τώρα την πρόταση του κ. Θεοπέμπτου.  
Είναι περίπου η ίδια, δεν είναι ακριβώς η ίδια.   

 Κύριε Καυκαλιά, απλώς την έχουμε καταθέσει, για να υπάρξει άμεση διόρθωση του συγκεκριμένου, γιατί, 
αντιλαμβάνεστε, ώσπου να έρθει το υπουργείο, να τοποθετηθεί, να πάει για νομοτεχνικό έλεγχο και άλλως πως, 
οι πολύτεκνοι θα αναμένουν.  Νομίζω ότι είμαστε ομόφωνοι όλοι ότι πρέπει να στηρίξουμε την πολύτεκνη 
οικογένεια τούτες τις κρίσιμες ώρες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Γελώντας) 

 Κύριε Τορναρίτη, ο κ. Καυκαλιάς έδειξε εμπιστοσύνη στο υπουργείο σας, οπότε… 

(Γέλια) 

 Λοιπόν, το συζητήσαμε, νομίζω το καλύψαμε, θα συνυπογραφθεί και θα προχωρήσει, τα εξήγησε και ο κ. 
Καυκαλιάς.  Η πρόταση νόμου κατατίθεται και παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας.   

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με τον σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/κοινοποίηση 
σε 

1. Ο περί της Εφαρμογής του Κανονισμού 
για την προώθηση της δίκαιης 
μεταχείρισης και της διαφάνειας για τους 
επιχειρηματικούς χρήστες επιγραμμικών 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  
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υπηρεσιών διαμεσολάβησης Νόμος του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.099-2020). 

2. Ο περί Ρύθμισης της Ενεργειακής 
Απόδοσης των Κτιρίων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.100-2020). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

3. Ο περί της Εμπορίας Ορισμένων 
Αντικειμένων [Εφαρμογή του Κανονισμού 
(ΕΕ) 2019/125] Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.101-2020). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

4. Ο περί της Εμπορίας Ορισμένων 
Αντικειμένων [Εφαρμογή του Κανονισμού 
(ΕΚ) 1236/2005] (Καταργητικός) Νόμος 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.102-2020). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

5. Ο περί της Ρύθμισης των Διαδικασιών 
Σύναψης Δημοσίων Συμβάσεων και για 
Συναφή Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.103-2020). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών  

6. Ο περί της Ρύθμισης των Διαδικασιών 
Σύναψης Συμβάσεων Φορέων που 
Δραστηριοποιούνται στους Τομείς του 
Ύδατος, της Ενέργειας, των Μεταφορών 
και των Ταχυδρομικών Υπηρεσιών και για 
Συναφή Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.104-2020). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

7. Ο περί της Ρύθμισης των Διαδικασιών 
Ανάθεσης Συμβάσεων Παραχώρησης και 
για Συναφή Θέματα (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.105-2020). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών  

8. Ο περί Τμήματος Φορολογίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.106-2020). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

9. Ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών 
Οργανισμών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.107-2020). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών  

10. Ο περί Αρχείου Πληθυσμού 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.108-2020). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών  

11. Ο περί της Ρύθμισης των Επιχειρήσεων 
Παροχής Διοικητικών Υπηρεσιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.109-2020). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών  

12. Ο περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα 
του Οδικού Μεταφορέα (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.110-2020). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων  

13. Ο περί Γενετικά Τροποποιημένων 
Οργανισμών (Ελευθέρως στο Περιβάλλον) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.111-2020). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 
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14. Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 3) του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.112-2020). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

15. Οι περί Διαμεσολάβησης σε Οικογενειακές 
Διαφορές Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.049-2020). 

Υπουργό Δικαιοσύνης 
και Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

16. Οι περί του Επιτρόπου Ρυθμίσεως 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Όροι 
Πρόσληψης και Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.050-2020). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων  

17. Οι περί Υπουργείου Εσωτερικών - Θέση 
Ανώτερου Λειτουργού Διαχείρισης 
Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.051-2020). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών  

18. Οι περί Αστυνομίας (Πειθαρχικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.052-2020). 

Υπουργό Δικαιοσύνης 
και Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών  

19. Οι περί Δημοσιονομικού Συμβουλίου - 
Θέσεις Προϊστάμενου Δημοσιονομικού 
Συμβουλίου και Λειτουργού 
Δημοσιονομικού Συμβουλίου (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.053-2020). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών  

20. Οι περί Τιμητικής Πολιτογράφησης για 
λόγους δημοσίου συμφέροντος και 
πολιτογράφησης Αλλοδαπών Επενδυτών 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.054-2020). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών  

21. Οι περί Λειτουργίας των Δημόσιων 
Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.055-2020). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού 
και Νεολαίας  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού  

22. Οι περί Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών 
Υπηρεσιών - Θέση Πρώτου Τεχνικού 
Μηχανικού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.056-2020). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών  

23. Έκθεση του Υπουργού Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας, ημερομηνίας 
16 Ιουνίου 2020, όσον αφορά την 
παραχώρηση εγκρίσεων που δόθηκαν 
από τον Υπουργό Ενέργειας, Εμπορίου 
και Βιομηχανίας προς τον Κυπριακό 
Οργανισμό Διατήρησης Αποθεμάτων 
Πετρελαιοειδών σύμφωνα με το εδάφιο (3) 
του άρθρου 4 του περί Προϋπολογισμού 
του Κυπριακού Οργανισμού Διαχείρισης 
Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών του 2020 
Νόμου του 2019 [Ν. 64(ΙΙ)/2019] για την 
κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων.  
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

24. Έκθεση του Υπουργού Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας, ημερομηνίας 
17 Ιουνίου 2020, όσον αφορά την 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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παραχώρηση εγκρίσεων που δόθηκαν 
από τον Υπουργό Ενέργειας, Εμπορίου 
και Βιομηχανίας προς το Διαχειριστή 
Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου 
σύμφωνα με το εδάφιο (3) του άρθρου 4 
του περί Προϋπολογισμού του Διαχειριστή 
Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου του 2019 
Νόμου του 2019  
[Ν. 21(ΙΙ)/2019] για την κάλυψη του 
ελλείμματος άλλων άρθρων.  
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Σχέδιο ψηφίσματος  Κατάθεση από  Παραπομπή/ 
κοινοποίηση σε  

Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των 
Αντιπροσώπων όσον αφορά αίτημα για τη 
διάνοιξη των διόδων στα Κόκκινα και στο Πυρόι. 
(Αρ. Φακ. 23.10.001). 

Γιώργο Περδίκη  
εκ μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών 

Όλους τους βουλευτές 

Προτάσεις νόμου Κατάθεση από  Παραπομπή σε  
1. Ο περί Ερμηνείας (Τροποποιητικός)  

(Αρ. 2) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.062-2020). 

Μάριο Μαυρίδη,  
Ζαχαρία Ζαχαρίου,  
Μιχάλη Σοφοκλέους και 
Ξένια Κωνσταντίνου  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού 
Συναγερμού  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών  

2. Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.063-2020). 

Ανδρέα Κυπριανού  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού 
Συναγερμού 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών  

3. Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.064-2020). 

Ανδρέα Κυπριανού  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού 
Συναγερμού 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών  

4. Ο περί της Διαδικασίας Ρύθμισης 
Ληξιπρόθεσμων Φορολογικών Οφειλών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.065-2020). 

Ηλία Μυριάνθους  
εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5. Ο περί Κρατικής Φοιτητικής Μέριμνας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.066-2020). 

Χαράλαμπο Θεοπέμπτου, 
βουλευτή Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού  

6. Ο περί Τερματισμού Απασχολήσεως 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.067-2020). 

Χαράλαμπο Θεοπέμπτου, 
βουλευτή Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

7. Ο περί της Εκμίσθωσης Οχημάτων χωρίς 
Οδηγό (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.068-2020). 

Κυριάκο Χατζηγιάννη, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων  

8. Ο περί Στρατού της Δημοκρατίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.069-2020). 

Γιώργο Κάρουλλα  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού 
Συναγερμού  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Άμυνας 
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9. Ο περί της Καταπολέμησης του Σεξισμού 
και των Σεξιστικών Συμπεριφορών κατά 
των Γυναικών μέσω του Ποινικού Δικαίου 
και περί Συναφών Θεμάτων Νόμος του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.070-2020). 

Αννίτα Δημητρίου  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού 
Συναγερμού  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων 
και Ίσων Ευκαιριών μεταξύ 
Ανδρών και Γυναικών  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ζαχαρίου. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ:  

 Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει στις προτάσεις νόμου μια πρόταση νόμου, «Ο περί Ερμηνείας (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2020», εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού.  Έχει σταλεί 
στην επιτροπή Νομικών, επιθυμούμε να πάει στην επιτροπή Θεσμών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση να γίνει αυτή η αλλαγή από την επιτροπή Νομικών;  

 Συνεννοηθείτε οι δύο πρόεδροι, είσαστε και στο ίδιο κόμμα, και πέστε μου. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ:  

 Ναι, ναι.  Εντάξει. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Θα τα βρούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία! 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κουλλά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Επίσης, σε σχέση με το υπ’  αριθμόν 20 θέμα, «Οι περί Τιμητικής Πολιτογράφησης για λόγους δημοσίου 
συμφέροντος και πολιτογράφησης Αλλοδαπών Επενδυτών Κανονισμοί του 2020», για επενδύσεις εντός της 
Κύπρου, θεωρούμε πως δεν πρέπει να πάει στην επιτροπή Εσωτερικών, αλλά στην επιτροπή Οικονομικών.  
Μπορεί να αφορά μεν πολιτογράφηση, αλλά δεν είναι οι κανονικές πολιτογραφήσεις που έχουμε με βάση τα 
χρόνια παραμονής, είναι για επενδύσεις, μπαίνουν οικονομικά κριτήρια δηλαδή.  Ωστόσο, εάν και εφόσον θα 
παραμείνει, θα πρέπει να το δούμε πώς θα προχωρήσει το όλο θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Κουλλά, έχετε δίκαιο ότι...  Έχω κι εγώ...  Μου έχουν μιλήσει κι εμένα για την προσέγγιση, ότι είναι 
επενδυτικό το πρόγραμμα, αλλά έχω την εντύπωση ότι αν είναι στην επιτροπή Εσωτερικών, όπως σωστά νομίζω 
προετοιμάστηκε να πάει εκεί, μπορεί να έχετε συμμετοχή, συμβολή, να βοηθήσετε.  

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Ε, ωραία!  Να δούμε και με τον πρόεδρο της επιτροπής Οικονομικών, να έχουμε την ανάμειξη που πρέπει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Λουκαΐδη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Συμφωνήσαμε;  Αν συμφωνήσαμε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συμφωνήσαμε να μείνει, ναι. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Είναι θέμα της Εσωτερικών.  Είναι ξεκάθαρο. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, ναι.  Νομίζω... 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Βότσης. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σίγουρα είναι θέμα της επιτροπής Εσωτερικών και νομίζω ότι πρέπει να το δει η επιτροπή 
Εσωτερικών.  Εμείς είμαστε διαθέσιμοι, αν κριθεί ότι μπορεί να βοηθήσει η επιτροπή.  Διότι πάνω μας έρχεται η 
πίεση, αν θέλετε.  Νομίζουν ότι θα έρθει στην Οικονομικών, ότι επείγον πρέπει να περάσει τούτο το νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Για το επενδυτικό.  Αλλά είναι στην Εσωτερικών και ήρθε από το υπουργείο…  

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Είμαι βέβαιος ότι η συνάδελφος η Ελένη θα το δει γρήγορα και αν χρειαστεί τη δική μας συμβολή... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και ήρθε από το Υπουργείο Εσωτερικών.  Μάλιστα, οκέι. 

 Για τις καταθέσεις νομίζω έχουμε ολοκληρώσει... 

 Όχι, υπάρχει «Ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Οργανισμών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2020».  Αν δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, υπάρχει η απαίτηση να κηρυχθεί επείγον και να πάει στην 
αρμόδια επιτροπή. 

 Υπάρχει;   

 Κύριε συνάδελφοι, συγκεντρωθείτε και πέστε μου αν έχετε ένσταση για τούτο. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Δεν έχουμε ένσταση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σε ποια επιτροπή πάει; 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρία Μαύρου, είμαστε εντάξει, για να έρθει;  Εννοώ, αν το ξέρετε το θέμα, αν το είδατε και αν... 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Το συζητούμε κάθε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να μη σας κάμνουμε έκπληξη, με άλλα λόγια!  Διότι... 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Όχι, όχι.  Αφού στάληκε σε όλους πριν μερικές μέρες.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Διότι έχουμε λίγες εκπλήξεις σήμερα στις οποίες θα αναφερθώ στη συνέχεια. 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Στάληκε σε όλους πριν από μερικές μέρες, είναι θέμα που το συζητούμε κάθε χρόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα, ωραία! 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 
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 Ελπίζαμε φέτος να το αποφύγουμε, αλλά εκ των πραγμάτων... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Έκπληξη για μένα είναι και το περί Λοιμοκαθάρσεως -και θα τα πω στη συνέχεια- όπως και άλλα που 
έρχονται και ζητούνται κατεπειγόντως, ζητήματα τα οποία δεν μπορούν με κανένα τρόπο να περάσουν 
αυθημερόν και θα είναι ξανά και άλλη μια φορά θέμα μου στη συνάντηση με τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας.  

 Άρα, αυτό κηρύσσεται επείγον και πάει πότε;  Σήμερα θα το δούμε, κυρία Μαύρου; 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Το είδαμε. 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 
 Τα ραδιοφωνικά;  Ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το άλλο που έχουμε, υπάρχει πρόταση από τους Οικολόγους για το ψήφισμα για τα οδοφράγματα, το 
οποίο θέλουν να κηρυχθεί επείγον και να ψηφιστεί εντός της... 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Όχι... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση; 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή έχετε ακριβώς θέσει και θέμα ψηφισμάτων στη Σύσκεψη Αρχηγών την ερχόμενη 
Δευτέρα, εμείς θεωρήσαμε ότι ήταν για να δούμε και αυτό το ψήφισμα, αλλά και γενικότερα την πολιτική μας 
προφανώς... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Την πρακτική που ακολουθούμε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 ...που ακολουθούμε σε σχέση με τα ψηφίσματα, την κατάθεσή τους, το πότε ψηφίζονται, με ποιες 
διαδικασίες συζητούμε, αν συζητούμε.  

 Επιχείρησα να μιλήσω με τον κ. Περδίκη σήμερα για κάποιες αλλαγές που επιδιώκουμε στο ψήφισμα και 
νομίζω καταλήξαμε ότι δεν υπάρχει λόγος να εγκριθεί σήμερα και ότι θα μπορούσε να πάει στην επόμενη 
ολομέλεια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άρα, να συζητήσετε για το περιεχόμενο για την επόμενη ολομέλεια, αλλά και τη Δευτέρα, στη Σύσκεψη 
Αρχηγών, να δούμε αυτή την πρακτική, η οποία εξελίσσεται σε σωρεία ψηφισμάτων όσο πλησιάζουμε στις 
εκλογές!  Και θέλω να το πω -γιατί μόνο στη σύσκεψη, να μην το ακούσουν και όλοι οι βουλευτές και γενικά;- θα 
εξελιχτεί σε μία άσκηση και βιομηχανία προβολής, που νομίζω ότι και πάλι δε θα είναι σωστή πρακτική! 

 Ο κ. Περδίκης έχει τον λόγο. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Θέλω να διευκρινίσω ότι πρόκειται για ψήφισμα που αφορά το άνοιγμα των οδοφραγμάτων στο Πυρόι και 
στα Κόκκινα... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, το ξέρω.  Δεν είναι θέμα περιεχομένου, είναι θέμα πρακτικής. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 ...και όχι γενικά, διότι την περασμένη βδομάδα έγινε μια ψήφιση, πριν δεκαπέντε μέρες μάλλον, για τα 
οδοφράγματα εν γένει.  Είναι ειδικό ψήφισμα για ειδική περίπτωση. 
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 Το δεύτερο, επικοινώνησαν μαζί μου ο κ. Λουκαΐδης και ο κ. Λεωνίδου, έχουμε ξεκινήσει μια συζήτηση, 
θεωρώ ότι μπορεί να οριστεί για την επόμενη συνεδρίαση... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άρα, θα το συζητήσουμε... 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 ...νοουμένου ότι, οποιαδήποτε και να είναι η συνεννόησή μας την ερχόμενη Δευτέρα, θα πρέπει να λάβει 
υπόψη ότι αυτό το ψήφισμα έχει ήδη κατατεθεί. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Το λοιπόν, με την ευκαιρία αυτή, όλων αυτών που λέχθηκαν προηγουμένως, αλλά και με το ότι προβλέπω 
ότι ο κ. Γεωργίου θα είναι έτοιμος, όπως ζήτησε, το 14, 15 να γίνει πρώτο, πρέπει να είμαστε και έτοιμοι να το 
τελειώσουμε γρήγορα, για να υπογραφεί σήμερα και να δημοσιευτεί σήμερα και όλα αυτά, κατά την άποψή μου, 
τα οποία δεν τιμούν την πολιτεία!  Συνεχίζεται όλο αυτό το ζήτημα, αυτό το νομοσχέδιο κυρίως, στο οποίο δέχθηκε 
και επίκριση η Βουλή.  Αν το μελετήσει κάποιος, θα δει ότι ήταν ένα πολύ ελλιπές -το λιγότερο που μπορώ να 
πω και είμαι βέβαιος ότι θα το επιβεβαιώσουν όλα τα μέλη της επιτροπής Νομικών- έκαμαν τεράστια προσπάθεια 
οι υπηρεσίες της Βουλής και η επιτροπή Νομικών να το βελτιώσουν και είμαστε αυτή τη στιγμή ακόμα προ του 
διλήμματος, με όση βελτίωση δέχθηκε, να το περάσουμε σήμερα και να δημοσιευθεί σήμερα, με όλες τις 
τεχνοκρατικές ενστάσεις από μέρους των λειτουργών της Βουλής, γιατί υπάρχει ο κίνδυνος να μην είναι απόλυτα 
σωστό σε επίπεδο έκφρασης κτλ., όμως δυστυχώς θα πρέπει να προσπαθήσουμε.   

 Και κάμνω για άλλη μια φορά έκκληση, πρώτον, να έρχονται έγκαιρα τα νομοσχέδια και ακόμα 
περισσότερο να έρχονται με το σωστό περιεχόμενό τους, για να μην κάνει αυτή τη δουλειά τη διορθωτική η 
Βουλή, το οποίο κατάντησε μια παράλληλη ενέργεια της Βουλής πολύ χρονοβόρα και ίσως και πολλές φορές 
που εμπεριέχει και κινδύνους για το τελικό αποτέλεσμα! 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Συμφωνώ με αυτό που λέτε και είναι απόλυτα σωστό.  Πιστεύω όμως ότι αυτή η προσέγγιση, που έχετε 
απόλυτο δίκαιο να την προβάλλετε, αδικεί τη Βουλή με έναν συγκεκριμένο τρόπο σε ό,τι αφορά το συγκεκριμένο 
νομοσχέδιο και το ζήτημα που καλείται αυτό το νομοσχέδιο να καλύψει.  Η Βουλή δεν είναι υπεύθυνη για την 
εφαρμογή της νομοθεσίας.  Επομένως, το να λέμε ότι η Βουλή καλείται για να εξετάσει επειγόντως νομοσχέδια, 
αφήνει έξω το μεγαλύτερο σκέλος εφαρμογής των νόμων, που είναι η εκτελεστική εξουσία.  Και αυτό που 
προέκυψε στην προκειμένη περίπτωση, να επιρρίπτουν κάποιοι ευθύνες στη Βουλή, επειδή η εκτελεστική 
εξουσία δεν εφαρμόζει τους νόμους, είναι απαράδεκτο και μέσα από αυτή τη συζήτηση ελπίζουμε ακριβώς να 
έχουμε και τη διαβεβαίωση του Υπουργείου Δικαιοσύνης ότι, σε αντίθεση με το τι γινόταν προηγουμένως, αυτοί 
οι νόμοι που ενδεχομένως θα ψηφίσουμε σήμερα θα εφαρμοστούν.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συμφωνώ, κύριε Παπαδόπουλε.  Απλώς προσπάθησα να είμαι όσο το δυνατόν πιο ευγενικός, για να μη 
δώσω όλο το βάρος, αλλά τα μηνύματα πήγαν πολλές φορές και δυστυχώς έχουμε και άλλα παραδείγματα, στα 
οποία θα αναφερθώ και λυπούμαι για την καθυστέρηση για τα άλλα θέματα που έχουμε, αλλά κάμνω έκκληση 
και προς εσάς.  Και επειδή υπάρχει και μια καινούρια πρακτική, οι υπουργοί να επικοινωνούν κατευθείαν με τους 
προέδρους των επιτροπών.  Και αυτό δημιουργεί ένα πρόβλημα, διότι ύστερα δημιουργείται και η εντύπωση, και 
άκουσα υπουργούς να λεν, «ήταν καθορισμένο την επόμενη συνεδρία της τάδε επιτροπής να συζητηθεί το τάδε 
νομοσχέδιο».  Ε, δεν την κάμνουν, με όλο τον σεβασμό, την ατζέντα.  Λέει το σύνταγμα ποιος την κάμνει την 
ημερήσια διάταξη!   

 Και έχουμε σήμερα κάτι το οποίο -κι αυτό είναι λίγο εκπληκτικό- ένα εναρμονιστικό του Υπουργείου 
Περιβάλλοντος, που ζητείται να συζητηθεί σήμερα κατεπείγον, διότι υπάρχουν όλα τα προβλήματα περί γενετικά 
τροποποιημένων οργανισμών.  Ε, δεν είναι δυνατόν!  Και δε σας ζητώ να τοποθετηθείτε.  Τοποθετούμαι εγώ ως 
Πρόεδρος της Βουλής και ας παρεξηγηθώ!  Δεν είναι δυνατόν αυτής της μορφής το νομοσχέδιο, το 
εναρμονιστικό, να συζητηθεί σήμερα και να ψηφιστεί σήμερα!  Απολογούμαι για άλλη μια φορά, κύριοι 
συνάδελφοι, αλλά κάπου πρέπει να τελειώνει τούτη η ιστορία! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τώρα να προχωρήσουμε στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  
Όλες οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. 



 
 

1825 
 

 Το πρώτο θέμα θα εξεταστεί μετά, αφού εξεταστούν το 14 και το 15, για τη λοιμοκάθαρση.  Και να 
παρακαλέσω τον πρόεδρο ίσως της επιτροπής και άλλα μέλη τη επιτροπής εν συντομία να μας πουν τι 
χρειάζεται, για να προχωρήσουμε, για να ψηφιστούν τώρα, για να υπογραφούν τώρα και με ό,τι περιεχόμενο 
μπορέσετε εσείς να βελτιώσετε σήμερα, για να προχωρήσουν.  

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς για τα θέματα 14 και 15. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 14 θέματος:  Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε, στο πλαίσιο της εφαρμογής 
των έκτακτων μέτρων για τη διαχείριση της κατάστασης έκτακτης ανάγκης που προέκυψε λόγω της πανδημίας 
του COVID-19, να αυξηθούν οι ποινές και τα εξώδικα πρόστιμα που επιβάλλονται σε περίπτωση παράβασης 
κανονισμών και διαταγμάτων που εκδίδονται δυνάμει των διατάξεων του νόμου, καθώς και να παρασχεθεί η 
δυνατότητα αναστολής της λειτουργίας επιχείρησης σε περίπτωση παραβίασης των πιο πάνω κανονισμών και 
διαταγμάτων. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 15 θέματος:  Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε οι διατάξεις του που 
αφορούν αδικήματα που διαπράττονται κατά παράβαση του περί Λοιμοκάθαρσης Νόμου και το ύψος του 
εξωδίκου που επιβάλλεται γι’ αυτά να συνάδουν με τις τροποποιήσεις στον περί Λοιμοκάθαρσης Νόμο. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τα νομοσχέδια «Ο περί Λοιμοκάθαρσης 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020» και «Ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020» 
Παρόντες:  

 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος  Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Δημήτρης Δημητρίου Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 

 Άριστος Δαμιανού Πανίκος Λεωνίδου 

 Ευανθία Σάββα Κωστής Ευσταθίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών εξέτασε κατά προτεραιότητα τα πιο πάνω νομοσχέδια σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 και 17 Ιουνίου 2020, καθώς και διά τηλεδιασκέψεως, η οποία 
έλαβε χώρα στις 12 Ιουνίου 2020.  Στο πλαίσιο της συζήτησης κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους o 
Υπουργός Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, καθώς και εκπρόσωποι της αστυνομίας και της Νομικής 
Υπηρεσίας της Δημοκρατίας.  

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Λοιμοκάθαρσης Νόμου  [Κεφ. 260], έτσι 
που στο πλαίσιο της εφαρμογής των έκτακτων μέτρων για διαχείριση της κατάστασης έκτακτης ανάγκης που 
προέκυψε λόγω της πανδημίας του κορωνοϊού COVID-19 να αυξηθούν τόσο οι προβλεπόμενες ποινές όσο και 
τα επιβλητέα εξώδικα πρόστιμα σε ιδιοκτήτες ή διαχειριστές οποιασδήποτε επιχείρησης ή άλλου χώρου 
οικονομικής δραστηριότητας, σε περίπτωση παράβασης των προνοιών κανονισμών ή/και διαταγμάτων που 
εκδίδονται δυνάμει των διατάξεων του εν λόγω νόμου.  Επιπρόσθετα, με το ίδιο νομοσχέδιο παρέχεται η 
δυνατότητα σε μέλος της αστυνομίας όπως κατ’ εντολήν του Αρχηγού της Αστυνομίας καταχωρίζει μονομερή 
αίτηση (ex parte) για έκδοση προσωρινού διατάγματος  αναστολής της λειτουργίας της επιχείρησης ή της 
οικονομικής δραστηριότητας που διεξάγεται σε παρανομούν υποστατικό ή χώρο. 

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων 
Νόμου [Ν. 47(Ι)/1997], ώστε οι διατάξεις του Πίνακα IV αυτού που αφορούν σε παραβάσεις των διατάξεων του 
περί Λοιμοκάθαρσης Νόμου και στο ύψος των επιβλητέων εξώδικων προστίμων να τροποποιηθούν, ώστε να 
συνάδουν με τις τροποποιήσεις που προτείνονται με το πρώτο νομοσχέδιο. 

 Στο στάδιο της μελέτης των δύο υπό αναφορά νομοσχεδίων ο Υπουργός Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως ανέφερε ότι οι προτεινόμενες τροποποιήσεις καθίστανται αναγκαίες προς προστασία της δημόσιας 
υγείας, δεδομένης της ανάγκης για αυστηρή τήρηση των μέτρων υγιεινής σε χώρους όπου συγκεντρώνεται 
μεγάλος αριθμός ατόμων.  Σύμφωνα με τον ίδιο, ύστερα από τη σταδιακή χαλάρωση των ληφθέντων προς 
αντιμετώπιση της πανδημίας COVID-19 μέτρων διαπιστώθηκε ότι παραβάσεις ιδιοκτητών επιχειρήσεων, εν 
αντιθέσει με παραβάσεις απλών πολιτών δημιουργούν αυξημένο κίνδυνο εξάπλωσης του ιού.  

Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας ενημέρωσε την επιτροπή ότι τα νομοσχέδια 
έτυχαν της δέουσας μελέτης αναφορικά με τη συνταγματικότητα των προτεινόμενων ρυθμίσεων, όπως και της 
δέουσας νομοτεχνικής επεξεργασίας.  Ειδικότερα, όσον αφορά την αναλογικότητα των προτεινόμενων εξώδικων 
προστίμων και ποινών, δήλωσε ότι, δεδομένου ότι οι διατάξεις του περί Λοιμοκάθαρσης Νόμου θα εφαρμόζονται 
μόνο σε περιπτώσεις πανδημίας, δηλαδή σε έκτακτες περιπτώσεις, κρίνεται ότι υπάρχει αναλογικότητα μεταξύ 
των προτεινόμενων ποινών και των περιστάσεων υπό τις οποίες αυτές θα επιβάλλονται. 
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Κατά τη συζήτηση των νομοσχεδίων μέλη της επιτροπής εξέφρασαν προβληματισμούς και επιφυλάξεις 
αναφορικά με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις και ειδικότερα ως προς τα ακόλουθα: 

1.  Την αναλογικότητα του ύψους των προβλεπόμενων εξώδικων προστίμων σε σχέση με την τρέχουσα 
κατάσταση της οικονομίας γενικότερα και εκάστης επιχείρησης ειδικότερα, καθώς και με το εύρος εκάστης 
παράβασης, το οποίο δυνατόν να κυμαίνεται από απλή παρατυπία έως ουσιαστική παράβαση.  

2. Την πιθανότητα επιβολής εξώδικου προστίμου στον διαχειριστή επιχείρησης, ο οποίος ενδέχεται να μην 
είναι ο ιδιοκτήτης αλλά άλλος χαμηλόμισθος υπάλληλος αυτής.  

3. Τις προϋποθέσεις έκδοσης του υπό αναφορά μονομερούς διατάγματος, οι οποίες πέραν της ειδικής 
αναφοράς στον προτεινόμενο νόμο σε αδικήματα που προβλέπονται στον περί Λοιμοκάθαρσης Νόμο και 
στην ύπαρξη εκ πρώτης όψεως μαρτυρίας που να συνδέει συγκεκριμένο πρόσωπο ή υποστατικό ή τόπο 
με το εκδικαζόμενο αδίκημα, κατ’ αντίθεσιν προς τη σχετική νομολογία δεν απαιτούν προς έκδοση του 
σχετικού διατάγματος τη συνδρομή των προϋποθέσεων της ύπαρξης σοβαρού ζητήματος προς εκδίκαση, 
της πιθανότητας επιτυχίας και της δυσκολίας ή αδυναμίας απονομής πλήρους δικαιοσύνης σε 
μεταγενέστερο στάδιο, εάν το εξαιτούμενο διάταγμα δεν εκδοθεί. 

4. Τις επιπτώσεις που η έκδοση προσωρινού διατάγματος αναστολής λειτουργίας επιχείρησης θα επιφέρει 
στη βιωσιμότητα των μικρομεσαίων επιχειρήσεων, λαμβανομένου ιδιαιτέρως υπόψιν του πιθανώς 
μεγάλου χρονικού διαστήματος που το εν λόγω διάταγμα θα ορίζεται ως επιστρεπτέο. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του  πρώτου νομοσχεδίου το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, 
λαμβάνοντας υπόψη τους προβληματισμούς των μελών της επιτροπής, υπέβαλε νέες εισηγήσεις, οι πλείστες 
των οποίων περιλήφθηκαν σε αναθεωρημένο κείμενο, το οποίο υποβλήθηκε στην επιτροπή και στο οποίο 
προβλέπονται τα ακόλουθα:  

1. Τo ύψος του επιβλητέου εξώδικου προστίμου να καθορίζεται κατ’ αναλογίαν του ωφέλιμου χώρου 
εξυπηρέτησης πελατών, ήτοι ανάλογα με το καθαρό εμβαδόν κλειστού ή υπαίθριου χώρου όπου 
εξυπηρετείται το κοινό στο οποίο απευθύνεται η συγκεκριμένη χρήση του υποστατικού. 

Ειδικότερα, οι επιχειρήσεις και οι χώροι όπου διεξάγεται οικονομική δραστηριότητα και οι οποίοι θα 
εμπίπτουν στις πρόνοιες της υπό ψήφιση νομοθεσίας, για σκοπούς καθορισμού των επιβλητέων 
εξώδικων προστίμων, να κατανεμηθούν σε τέσσερις κατηγορίες ως ακολούθως: 

 α. Για επιχειρήσεις ή χώρους όπου διεξάγεται οικονομική δραστηριότητα σε σχέση με αγαθά ή 
υπηρεσίες με ωφέλιμο χώρο εξυπηρέτησης πελατών μέχρι 50 τ.μ., σε περίπτωση πρώτης 
παράβασης €750, δεύτερης παράβασης σε €1.500 και σε περίπτωση τρίτης ή μεταγενέστερων 
παραβάσεων σε €3.000. 

 β.  Για επιχειρήσεις ή χώρους όπου διεξάγεται οικονομική δραστηριότητα σε σχέση με αγαθά ή 
υπηρεσίες με ωφέλιμο χώρο εξυπηρέτησης πελατών από 51 τ.μ. μέχρι 101 τ.μ., σε περίπτωση 
πρώτης παράβασης €1.500, δεύτερης παράβασης €3.000 και τρίτης ή μεταγενέστερων 
παραβάσεων €6.000. 

 γ. Για επιχειρήσεις ή χώρους όπου διεξάγεται οικονομική δραστηριότητα σε σχέση με αγαθά ή 
υπηρεσίες με ωφέλιμο χώρο εξυπηρέτησης πελατών από 101 τ.μ. μέχρι 200 τ.μ., σε περίπτωση 
πρώτης παράβασης €2.000, δεύτερης παράβασης €4.000 και τρίτης ή μεταγενέστερων 
παραβάσεων €8.000. 

 δ. Για επιχειρήσεις ή χώρους όπου διεξάγεται οικονομική δραστηριότητα σε σχέση με αγαθά ή 
υπηρεσίες με ωφέλιμο χώρο εξυπηρέτησης πελατών άνω των 201 τ.μ., σε περίπτωση πρώτης 
παράβασης €4.000, δεύτερης παράβασης €8.000 και τρίτης ή μεταγενέστερων παραβάσεων 
€16.000. 

2. Ως προς την έκδοση ειδοποίησης απαγόρευσης της χρήσης υποστατικού, επιχείρησης ή χώρου όπου 
διεξάγεται οικονομική δραστηριότητα- 

 α. να παρασχεθεί η δυνατότητα σε μέλος της αστυνομίας, το οποίο έχει τη γνώμη ότι υποστατικό, 
επιχείρηση ή χώρος όπου διεξάγεται οικονομική δραστηριότητα σε σχέση με αγαθά ή υπηρεσίες 
λειτουργεί κατά παράβαση των όρων ή των προϋποθέσεων ή των μέτρων που καθορίζονται σε 
κανονισμούς και/ή διατάγματα που εκδίδονται δυνάμει του περί Λοιμοκάθαρσης Νόμου, να εκδώσει 
και κοινοποιήσει κατ’ εντολήν του Αρχηγού Αστυνομίας προς τον ιδιοκτήτη ή τον διαχειριστή ή τους 
εκπροσώπους τους ή το πρόσωπο που είναι υπεύθυνο, ειδοποίηση απαγόρευσης της χρήσης 
υποστατικού, της επιχείρησης ή του χώρου για χρονική περίοδο που προβλέπεται στην 
ειδοποίηση, η οποία δεν μπορεί να υπερβαίνει τις δεκαπέντε ημέρες.  

 β.  η ως άνω ειδοποίηση απαγόρευσης να μπορεί να αποσυρθεί από το μέλος της αστυνομίας κατ’ 
εντολήν του Αρχηγού Αστυνομίας σε οποιοδήποτε χρόνο. 
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 γ.  να παρασχεθεί η δυνατότητα σε πρόσωπο το οποίο θεωρεί ότι έχει αδικηθεί από την έκδοση 
ειδοποίησης απαγόρευσης να προσφύγει στον Υπουργό Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως εντός 
επτά ημερών από την ημερομηνία έκδοσης της ειδοποίησης απαγόρευσης, με αίτηση για ανάκληση 
ή τροποποίησή της.  Σε περίπτωση άσκησης προσφυγής η ειδοποίηση απαγόρευσης να 
εξακολουθήσει να έχει ισχύ, εκτός εάν τροποποιηθεί ή ανακληθεί από τον Υπουργό Δικαιοσύνης 
και Δημοσίας Τάξεως. 

 δ.  πρόσωπο το οποίο παραβαίνει ειδοποίηση απαγόρευσης να είναι ένοχο αδικήματος και να 
υπόκειται στις προβλεπόμενες ποινές. 

3. Μέλος της αστυνομίας να μπορεί να εισέρχεται ελεύθερα και χωρίς προηγούμενη ειδοποίηση σε 
οποιοδήποτε υποστατικό, επιχείρηση ή χώρο όπου διεξάγεται οικονομική δραστηριότητα σε σχέση με 
αγαθά ή υπηρεσίες, εφόσον έχει εύλογη αιτία να πιστεύει ότι διαπράττεται αδίκημα με βάση τον υπό 
ψήφιση νόμο, με εξαίρεση οικιακά υποστατικά για τα οποία θα απαιτείται η συγκατάθεση του κατόχου τους 
ή η εξασφάλιση σχετικού διατάγματος δικαστηρίου. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του πρώτου νομοσχεδίου ο αρμόδιος υπουργός ενημέρωσε την επιτροπή για 
την απόφασή του να αποσύρει την προτεινόμενη νομοθετική ρύθμιση σε σχέση με τη δυνατότητα καταχώρισης 
μονομερούς αίτησης (ex parte) από μέλος της αστυνομίας κατ’ εντολήν του Αρχηγού της Αστυνομίας, με αίτημα 
την αναστολή λειτουργίας υποστατικού σε χρόνο που τοποθετείται πριν από την καταχώριση κατηγορητηρίου.  
Όπως συναφώς ανέφερε, η θέση της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας είναι ότι δεν υφίσταται τελικά τέτοια 
ανάγκη, αφού με βάση τις νέες προτάσεις για τροποποίηση του κειμένου του υπό αναφορά νομοσχεδίου θα 
θεσμοθετηθεί διοικητικός μηχανισμός αναστολής λειτουργίας παρανομούντων υποστατικών, ο οποίος θα 
ενεργοποιείται πριν από την άσκηση ποινικής δίωξης και την καταχώριση κατηγορητηρίου.  Συνεπώς, όπως 
ανέφερε, δε συντρέχει λόγος για παροχή νομοθετικά της δυνατότητας αναστολής λειτουργίας τέτοιων 
υποστατικών κατά τον προταθέντα ιδιάζοντα τρόπο.   

 Κατά τη συζήτηση επί του αναθεωρημένου κειμένου του πρώτου νομοσχεδίου, τα μέλη της επιτροπής 
εξέφρασαν και πάλι προβληματισμούς και επιφυλάξεις αναφορικά με τις προτάσεις για νέες ρυθμίσεις και 
ειδικότερα για τα ακόλουθα: 

1. Τη δυνατότητα διοικητικής αναστολής της λειτουργίας υποστατικού, επιχείρησης ή χώρου όπου διεξάγεται 
οικονομική δραστηριότητα με την έκδοση ειδοποίησης απαγόρευσης για περίοδο μέχρι δεκαπέντε ημέρες.  
Ειδικότερα, εκφράστηκε η θέση ότι η εν λόγω περίοδος είναι δυσανάλογα μεγάλη, δεδομένης της 
δυνατότητας που δίδεται βάσει του υπό ψήφιση νόμου, όπως κατά την αμέσως επομένη της διαπίστωσης 
της παράβασης εργάσιμη μέρα καταχωρίζεται κατηγορητήριο στο δικαστήριο μαζί με αίτηση για έκδοση 
μονομερούς διατάγματος για αναστολή της λειτουργίας του επηρεαζόμενου υποστατικού, επιχείρησης ή 
χώρου όπου διεξάγεται οικονομική δραστηριότητα.   

2. Για την παράκαμψη της σχετικής νομολογίας ως προς την έκδοση μονομερών διαταγμάτων, στη βάση της 
οποίας απαιτείται το δικαστήριο να πεισθεί ότι υπάρχει σοβαρό ζήτημα προς εκδίκαση, ορατό ενδεχόμενο 
επιτυχίας της βάσης της αγωγής, όπως και ότι θα είναι δύσκολο ή αδύνατο να απονεμηθεί πλήρης 
δικαιοσύνη σε μεταγενέστερο στάδιο χωρίς την έκδοση του εξαιτούμενου διατάγματος. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών υπό το φως των πιο πάνω υποβάλλει με την παρούσα έκθεσή της 
τα υπό αναφορά νομοσχέδια στην ολομέλεια του σώματος όπως αυτά έχουν τροποποιηθεί στο στάδιο της 
συζήτησης με βάση τις εισηγήσεις της εκτελεστικής εξουσίας, επιφυλάσσοντας τις θέσεις όλων των 
κοινοβουλευτικών πλευρών που εκπροσωπούνται σε αυτήν κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Γεωργίου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Λόγω της σταδιακής χαλάρωσης των περιοριστικών μέτρων κατά της πανδημίας με σκοπό την 
επανεκκίνηση της οικονομίας, αναμφίβολα και ήταν επιτακτική ανάγκη σε χώρους όπου συγκεντρώνεται μεγάλος 
αριθμός ατόμων να τηρούνται αυστηρά τα μέτρα υγιεινής, όπως αυτά προβλέπονται στα διατάγματα και στα 
πρωτόκολλα εφαρμογής τους, και να αποφεύγονται οι όποιες παραβιάσεις των διαταγμάτων για προστασία της 
υγείας των πολιτών, αλλά και της υγιεινής γενικότερα.   

 Προς τον σκοπό αυτό η κυβέρνηση, αν και καθυστερημένα, αλλά πολύ ορθά έπραξε, ενέκρινε και κατέθεσε 
τα υπό συζήτηση τροποποιητικά νομοσχέδια, όπου τα εξώδικα προστίματα, οι ποινές και οι καταδίκες έγιναν 
αυστηρότερες και αποτρεπτικότερες, ακόμη και με την έκδοση διαταγμάτων αναστολής λειτουργίας των 
επιχειρήσεων ή της οικονομικής δραστηριότητας που διεξάγεται σε οποιοδήποτε υποστατικό ή χώρο που 
συνδέεται με το εκδικαζόμενο αδίκημα, αλλά έτι περαιτέρω και με την έκδοση ειδοποίησης απαγόρευσης ως 



 
 

1828 
 

διοικητικό μέτρο που θα απαγορεύει τη χρήση του υποστατικού, της επιχείρησης ή του χώρου για χρονική 
περίοδο μέχρι και πέντε ημέρες.  

 Το μήνυμα που στέλλουν τα υπό συζήτηση νομοσχέδια είναι το μήνυμα της αποτροπής των παραβιάσεων 
στα διατάγματα και πρωτόκολλα που εκδίδονται με βάση τον περί Λοιμοκάθαρσης Νόμο και όχι το μήνυμα της 
καταστολής, της τιμωρητικής διάθεσης και της καταγγελτικότητας του κράτους. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Επειδή στοχοποιήθηκε η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ότι ολιγώρησε και καθυστέρησε στην 
εξέταση αυτών των δύο νομοσχεδίων, θέλω να αναφέρω τα ακόλουθα: 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αναλογιζόμενη τη σημασία των υπό συζήτηση νομοσχεδίων και 
τις τροποποιήσεις που επέφεραν αυτά τα νομοσχέδια πριν ακόμη κατατεθούν στην ολομέλεια με τη μορφή του 
κατεπείγοντος -τα οποία ειρήσθω εν παρόδω κατετέθησαν στις 5 του Ιούνη- τα συζήτησε εκτός ημερήσιας 
διάταξης, αναλογιζόμενη αυτή τη σημασία τους, στις 27 του Μάη και στις 3 Ιουνίου, καλώντας τον Υπουργό 
Δικαιοσύνης. 

 Υπήρξαν, ναι, έντονοι προβληματισμοί από όλα τα μέλη της επιτροπής Νομικών τόσο όσον αφορά την 
αναλογικότητα της ποινής σε σχέση με τα αδικήματα που διαπράττονται στον υπό αναφορά νόμο, καθώς και 
στην αναγκαιότητα κατηγοριοποίησης των υποστατικών των επιχειρήσεων όσον αφορά την επιβολή των 
εξώδικων προστίμων. 

 Συνεχίσαμε τη συζήτηση και στις 12 του Ιούνη, αναμένοντας τις τροπολογίες του Υπουργείου Δικαιοσύνης 
με βάση τα όσα συζητήσαμε και προτείναμε στις δύο προηγούμενές μας συνεδριάσεις, με στόχευση την 
παραπομπή τους για ψήφιση στη σημερινή ολομέλεια. 

 Αυτή η σοβαρότητα και υπευθυνότητα που επέδειξε η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, 
συνεπικουρούμενη και από τον Υπουργό Δικαιοσύνης, ο διάλογος και η αμφίδρομη συζήτηση που αναπτύχθηκε 
και στη σημερινή μας πρωινή συνεδρίαση, καθώς και το πνεύμα συναίνεσης που επικράτησε είχαν ως 
αποτέλεσμα ομόφωνα τα μέλη της επιτροπής Νομικών και του Υπουργείου Δικαιοσύνης να καταλήξουμε σε 
αναθεωρημένο κείμενο νομοσχεδίου, ενσωματώνοντας όλες τις τροπολογίες οι οποίες είχαν κατατεθεί σήμερα 
και συζητήθηκαν. 

 Τέλος, θα ήθελα να ευχαριστήσω τους συναδέλφους στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, τον 
Υπουργό Δικαιοσύνης κ. Γιώργο Σαββίδη και τη γραμματεία της επιτροπής Νομικών για την ταχύτητα την οποία 
έχουν επιδείξει στη συρραφή του αναθεωρημένου κειμένου, καθώς και όλων για τη σκληρή και άοκνη 
προσπάθειά μας τα υπό συζήτηση νομοσχέδια να τεθούν σήμερα ομόφωνα για ψήφιση στην ολομέλεια.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Ο κ. Δαμιανού και όποιος άλλος θέλει να μιλήσει να σηκώσει το χέρι του, για να πάρει σημείωση η 
γραμματεία και να μου τα φέρετε, παρακαλώ.   

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Τις τελευταίες δύο περίπου εβδομάδες εξελίχθηκε μια δημόσια συζήτηση που έχει ταλαιπωρήσει την 
κοινωνία, την κοινή γνώμη, απασχόλησε και το κοινοβούλιο ως αποτέλεσμα απαράδεκτων φαινομένων 
παραβίασης νομοθεσιών πρωτοκόλλων από μια μικρή μερίδα επιχειρηματιών, οι οποίοι δυστυχώς έβαλαν το 
χρήμα και το κέρδος πάνω από τη δημόσια υγεία και την ασφάλεια των πολιτών, και αυτό το φαινόμενο πρέπει 
να εκλείψει, για να μη θυματοποιείται και η πλειοψηφία των επιχειρήσεων οι οποίοι και συμμορφώνονται και 
υπακούν στα διατάγματα και τις νομοθεσίες. 

 Δε θα επαναλάβω τη συζήτηση των προηγούμενων εβδομάδων, γιατί είναι γνωστή.  Έχω πάρει τον λόγο, 
για να σταθώ σε τρία σημεία:  Πρώτον, έχει αποδειχτεί και σ’ αυτή την περίπτωση ότι η συλλογική προσπάθεια 
είναι κατά τεκμήριο πιο αποτελεσματική και πιο δίκαιη από την προσπάθεια, την άποψη ή τη γνώμη του ενός, 
όποιος και αν είναι αυτός ο ένας ή η μια.  Εμείς θα επιμείνουμε ότι ειδικά στα ζητήματα που έχουν να κάνουν με 
ανθρώπινα δικαιώματα, με ελευθερίες, με τη δυνατότητα άσκησης μιας εργασίας, ενός επαγγέλματος πρέπει να 
είμαστε ιδιαίτερα προσεκτικοί, ιδιαίτερα ευαίσθητοι, για να μην ισοπεδώνουμε, να μην τσουβαλιάζουμε και να μη 
θυματοποιούμε. 
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 Είχαμε ένα αρχικό νομοσχέδιο.  Είπαμε από την πρώτη μέρα ομόφωνα όλα τα κόμματα, εξού και δεν 
υπήρξε σκοπιμότητα, ότι αυτό το νομοσχέδιο, σε ό,τι αφορά τις ποινές για τη λοιμοκάθαρση, ήταν ισοπεδωτικό 
και εξοντωτικό, ισοπεδωτικό, διότι δε διέκρινε μεταξύ των διαφόρων κατηγοριών επιχειρήσεων και των 
δυνατοτήτων των επιχειρήσεων, εξοντωτικό, διότι ένα μικρό περίπτερο ή μια ταβέρνα ή ένας σύλλογος, όταν του 
επιβάλεις ένα πρόστιμο €8.000, ουσιαστικά τον στέλνεις στη φυλακή, διότι, όχι μόνο δε θα μπορέσει να 
πληρώσει, όχι μόνο θα το κλείσεις, αλλά θα πάει και δικαστήριο για παρακοή.   

 Αυτές τις στοιχειώδεις αρχές ήταν που είχαμε υπόψη στην επιτροπή Νομικών και γι’ αυτό εργαστήκαμε 
μεθοδικά, πρέπει να πω, και το κάθε κόμμα ξεχωριστά καταθέσαμε προτάσεις-εισηγήσεις.  Θέλω να σημειώσω 
με ικανοποίηση ότι στην αντίπερα όχθη βρήκαμε έναν υπουργό ο οποίος ήταν έτοιμος να ακούσει και να 
διαπραγματευθεί και να συνομιλήσει και έχουμε σήμερα ένα αποτέλεσμα. 

 Επομένως, θα ψηφίσουμε, θα υπερψηφίσουμε αυτή την ομόφωνη προσπάθεια με δύο προειδοποιήσεις, 
μία προς τις διωκτικές αρχές -και το υπογραμμίζω- ότι πρέπει να εφαρμόζουν τους νόμους χωρίς δικαιολογίες, 
απρόσωπα, ακριβοδίκαια, για να νιώθουν όλοι οι πολίτες, τουλάχιστον εκ πρώτης όψεως ότι είναι ίσοι έναντι του 
νόμου, διότι φαινόμενα των προηγούμενων εβδομάδων κάθε άλλο παρά αποδεικνύουν τούτο.  Δεύτερον, οι 
επιχειρήσεις πρέπει να αντιληφθούν την υπευθυνότητα με την οποία πρέπει να λειτουργούν, ιδιαίτερα τα κέντρα 
αναψυχής.  Έχουμε περάσει μια πολύ δύσκολη περίοδο με περιστολή δικαιωμάτων, κλειστήκαμε στα σπίτια, 
χάθηκαν εργασίες, χάθηκαν μισθοί, υπήρξαν σοβαρά προβλήματα στη διαχείριση όλη αυτή την περίοδο.  Ε, 
λοιπόν δεν πρέπει να θυσιάσουμε στον βωμό του κέρδους αυτό που πέτυχε η κυπριακή κοινωνία και από εκεί 
και πέρα θα εξετάσουμε την εφαρμογή του νόμου.  Εδώ είμαστε, αν κρίνουμε ότι υπάρχουν στρεβλώσεις ή 
προβλήματα στην εφαρμογή, η Βουλή και εμείς ως ΑΚΕΛ είμαστε πανέτοιμοι να βοηθήσουμε στη βελτίωση αυτής 
της νομοθεσίας, η οποία εξάλλου είναι προσωρινή, για όσο διαρκεί αυτή η κατάσταση με την πανδημία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Υπάρχουν ακόμα έξι ομιλητές.  Λάβετε υπόψη λίγο τους χρόνους. 

 Η κ. Ερωτοκρίτου έχει τον λόγο. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ουκ εν τω πολλώ το ευ.  Να συμφωνήσω και εγώ τόσο με τον πρόεδρο της επιτροπής Νομικών τον 
συνάδελφο τον Γιώργο Γεωργίου και με τον συνάδελφο τον Άριστο Δαμιανού ότι το αποτέλεσμα του σημερινού 
νομοσχεδίου αποτελεί το συλλογικό αποτέλεσμα της συλλογικής προσπάθειας όλων των κοινοβουλευτικών 
κομμάτων που συμμετέχουν στην επιτροπή Νομικών, αλλά και της εποικοδομητικής στάσης του Υπουργείου 
Δικαιοσύνης.  

 Όμως θα ήθελα να επισημάνω το εξής:  Το σημερινό νομοσχέδιο αποτελεί ένα τεράστιο βήμα μπροστά, 
όμως επίσης αποδεικνύει το γεγονός ότι οποιεσδήποτε πράξεις ή παραλείψεις ή κατ’ επίφαση κενά νομοθεσίας 
που υπήρχαν στον νόμο δεν υφίσταντο στην πραγματικότητα.  Το νομοσχέδιο στο οποίο έχουμε καταλήξει 
σήμερα έχει πολλές διαφοροποιήσεις σε σχέση με το αρχικό νομοσχέδιο που κατατέθηκε από το υπουργείο 
Δικαιοσύνης και πολλά κενά έχουν συμπληρωθεί και πολλές ρυθμίσεις έχουν διορθωθεί, όμως είναι κοινή 
διαπίστωση ότι οι υφιστάμενοι νόμοι που έχουμε μέχρι σήμερα διάφοροι διαφόρων λεπτομερειών, διαφόρων 
θεμάτων ήταν ικανοί, για να προστατέψουν τη δημόσια υγεία.   

 Παρά ταύτα, το σημερινό νομοσχέδιο και ο χρόνος τον οποίο η επιτροπή Νομικών ζήτησε, για να 
διαβουλευτεί, να συζητήσει, να ανταλλάξει απόψεις και να διαφωνήσει πολλές φορές, αποδεικνύει πόσο σωστή 
ήταν η αρχική θέση ότι δεν μπορούσε με τη μορφή του κατεπείγοντος να κατατεθεί και να ψηφιστεί χωρίς καμία 
επεξεργασία, χωρίς καμία διαβούλευση, χωρίς να βάλουμε στη βάσανο της λογικής όλες τις πρόνοιες τις αρχικές, 
διότι, αν μέναμε με το αρχικό νομοσχέδιο όπως είχε κατατεθεί από την πλευρά της κυβέρνησης, πολλές αδικίες 
θα δημιουργούνταν μέχρι σήμερα, πολλές αδυναμίες θα εξακολουθούσαν να υφίσταντο και διάφορες άλλες 
αδυναμίες θα είχαμε δημιουργήσει. 

 Σύντομα, κύριε Πρόεδρε, λέω ότι ένα μεγάλο επίτευγμα του τελικού νομοσχεδίου είναι ότι μετά από τη 
συλλογική σοφία όλων των συναδέλφων που συμμετέχουμε στην επιτροπή Νομικών έχουν κατηγοριοποιηθεί οι 
ποινές ανάλογα με το μέγεθος του ωφέλιμου χώρου της κάθε επιχείρησης.  Ήταν θέση όλων των κομμάτων ότι 
θα πρέπει η τιμωρία να είναι ανάλογη και αντίστοιχη της παράβασης.  Η παράβαση των δέκα ατόμων δεν είναι 
η ίδια με την παράβαση των δύο χιλιάδων ατόμων.  Δε βάζει στον ίδιο κίνδυνο τη δημόσια υγεία η παράβαση 
των δέκα ατόμων με την παράβαση των δύο χιλιάδων ατόμων και με πολλή ευαισθησία όλα τα μέλη της 
επιτροπής Νομικών πιστεύω ότι καταφέραμε αυτό το ικανά αποτρεπτικό για την κάθε επιχείρηση ανάλογα με το 
μέγεθός της. 
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 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας το εξής:  Απευθύνουμε έκκληση στην αστυνομία, απευθύνουμε 
έκκληση στις διωκτικές αρχές.  Αυτός ο νόμος πρέπει να εφαρμοστεί ισότιμα και ίσα σε όλες τις επιχειρήσεις και, 
επειδή ακούστηκε προηγουμένως και για τα κέντρα αναψυχής, επισημαίνω και λέω ότι αυτό το νομοσχέδιο δεν 
αφορά μόνο τα κέντρα αναψυχής, αυτό το νομοσχέδιο αφορά όλες τις επιχειρήσεις που έχουν οικονομική 
δραστηριότητα οποιασδήποτε φύσης και περιγραφής, άρα θα πρέπει οι διωκτικές αρχές να γνωρίζουν ότι την 
ώρα που θα έχουν αυτό το νομοσχέδιο στα χέρια τους ίσα και ισότιμα σε όλων των ειδών και φύσεως επιχειρήσεις 
οποιασδήποτε μορφής θα πρέπει να εφαρμόζουν αυτό τον νόμο κλείνοντας τα μάτια και θεωρώντας ότι όλοι οι 
επιχειρηματίες, όλοι οι χώροι, όλες οι επιχειρήσεις όπου διεξάγεται οικονομική δραστηριότητα είναι ίσοι απέναντι 
στα μάτια του νόμου.  Με την ίδια αυστηρότητα πρέπει να τυγχάνουν χειρισμού, με την ίδια επιείκεια επίσης 
πρέπει να τυγχάνουν χειρισμού.  Δε θα ανεχτούμε διαφορετική μεταχείριση διαφορετικών τάξεων επιχειρήσεων 
και επιχειρηματιών και θα είμαστε αμείλικτοι αν εντοπίσουμε ότι μ’ αυτό το νομοσχέδιο δημιουργούνται 
διαφορετικών ταχυτήτων και τάξεων επιχειρήσεις, διαφορετικών ταχυτήτων και τάξεων τιμωρούμενοι.  Θα το 
παρακολουθούμε μέρα με τη μέρα, επειδή αυτό το νομοσχέδιο το κάνουμε όλοι μαζί, το προτείνουμε ως επιτροπή 
Νομικών, για να προστατεύσουμε τη δημόσια υγεία, και δεν υπάρχουν ευνοούμενοι επιχειρηματίες, όταν 
πρόκειται για τη δημόσια υγεία.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κωστής Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα είμαι ακόμη πιο σύντομος.   

 Ψηφίζεται σήμερα ένας νόμος και ρυθμίσεις αυστηροί έως δρακόντειοι σε μια περιρρέουσα κατάσταση, η 
οποία χαρακτηριζόταν από άστοχες δηλώσεις, βεβιασμένες κατηγορίες και άδικες κατηγορίες κατά πάντων, γιατί 
ακριβώς αυτό το φαινόμενο της μη ισότιμης εφαρμογής στον νόμο στην Κύπρο έχει πάρει διαστάσεις, έχει πάρει 
διαστάσεις σε βαθμό που νυκτερινά κέντρα να λειτουργούν χωρίς άδεια λειτουργίας εδώ και χρόνια και δεκαετίες, 
χωρίς να τα ενοχλεί κανένας.  Ξαφνικά, μόλις κυκλοφορήσει μια πληροφορία ή μια φωτογραφία ή γίνει ένα κακό, 
όλοι προσποιούνται ότι εξεγείρεται η συνείδησή τους και ότι θα είναι πλέον αμείλικτοι.  Μύγα στο σπαθί τους δε 
θα αφήσουν να κινηθεί. 

 Απασχόλησε πολύ το ζήτημα της προστασίας της δημόσιας υγείας σε συνδυασμό πάντοτε με την 
προστασία των βασικών παραμέτρων του κράτους δικαίου και της νέας δημοκρατικής κοινωνίας.  Σ’ αυτό 
συνεισφέραμε όλοι, νομίζω, η επιτροπή Νομικών, οι συνάδελφοί μου όλοι και ο υπουργός Δικαιοσύνης, ο οποίος 
έχει μία ικανότητα και μια ευαισθησία να ακούει, γιατί το χειρότερο πράγμα είναι η εκτελεστική εξουσία ή η 
νομοθετική να είναι προσκολλημένες σε στερεότυπα.  Δεν είναι τέτοια η περίπτωση του υπουργού, γι’ αυτό και 
τον συγχαίρω. 

 Αυτός ο νόμος δίνει εξουσίες και υπερεξουσίες στην αστυνομία.  Ελπίζω αυτός ο νόμος να εφαρμοστεί και 
να μην έχει την τύχη άλλων νόμων εξίσου αυστηρών, οι οποίοι εφαρμόζονται κατά βούληση από λίγους μεν αλλά 
επίορκους είτε αστυνομικούς είτε δημόσιους λειτουργούς.  Η ισονομία, η επιείκεια, όπως είπε πολύ 
χαρακτηριστικά η αγαπητή μου συνάδελφος η Χριστιάνα, αλλά ιδίως η έμμετρη εφαρμογή του νόμου αποτελούν 
δείκτη ευνομούμενης πολιτείας.   

 Σήμερα, στην επιτροπή Νομικών ένας συνάδελφός μας ο κ. Πιττοκοπίτης είχε αναφέρει φαινόμενα ήδη 
αυθαιρεσίας αστυνομικών κατά την εκτέλεση των νόμων.  Αυτά να λείψουν και η ζωή μας θα γίνει πολύ καλύτερη 
στην Κύπρο.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Όσο μπορώ πιο σύντομα, κύριε Πρόεδρε.  

 Εντάξει, καταλαβαίνω ότι όλοι ανησυχούμε για την αυθαιρεσία των αστυνομικών οργάνων, αλλά η δική 
μου η εκτίμηση είναι κάπως διαφορετική.  Αυτό το οποίο ταλανίζει την κυπριακή πολιτεία, κοινωνία και 
συμπεριφορά -τζιαι φάνηκε και στη γνωστή περίπτωση του NAVA- δεν είναι το σύνδρομο της αυστηρής 
εφαρμογής κανόνων ή της αυθαιρεσίας των αστυνομικών οργάνων, αλλά είναι τα σύνδρομα του «άτε, ρε 
κουμπάρε», «σώπα να περάσουμε», «στύλο στύλο άνεση», «άτε, ρε κουμπάρε, εν πειράζει»!  Λοιπόν, αυτά είναι 
τα σύνδρομα τα οποία επηρεάζουν και καταστρέφουν την κυπριακή πολιτεία και συμπεριφορά, αυτά είναι που 
βλέπουμε μπροστά μας καθημερινά, αυτά είναι ο χειρότερος εαυτός μας.   
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 Με αυτή την έννοια εμείς δεν ανησυχούμε τόσο πολύ αν θα υπάρξει κατάχρηση και αν θα υπάρξει αυστηρή 
εφαρμογή αυτών των όντως δρακόντειων μέτρων, αλλά αν θα υπάρξει εφαρμογή τους.  Σωστά αναφέρθηκε 
προηγουμένως ότι υπάρχουν και άλλοι νόμοι παρόμοιοι.  Μπορώ να σκεφτώ έναν τέτοιο παρόμοιο και μάλιστα 
πολιτισμένο νόμο, τον περί του καπνίσματος σε δημόσιους χώρους νόμο, €850 διοικητικό πρόστιμο.  
Εψηφίσαμέν τον πριν τρία χρόνια, επιβλήθηκε ποτέ;  Ούτε μια φορά, ούτε μια φορά!  Για τους ίδιους περίπου 
χώρους.  Τζιαι μπορεί να μας πει τζιαι ο γιατρός ο κ. Αδάμου, αν με προσέχει, πόσο πιο επικίνδυνο είναι το 
κάπνισμα στους δημόσιους χώρους από τον κορωνοϊό.  Ποιο έν’ το πιο επικίνδυνο εντέλει;  Ποιο μας παράγει 
περισσότερους θανάτους τον χρόνο για χρόνια; 

ΑΔΑΜΟΣ ΑΔΑΜΟΥ: 

 Το κάπνισμα που είναι διαχρονικό. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Το κάπνισμα, που είναι διαχρονικό βεβαίως και είναι μόνιμος κίνδυνος και για το οποίο έχουμε νομοθεσία 
η οποία δεν εφαρμόζεται, άρα εμένα δε με ανησυχεί τόσο πολύ η αυστηρότητα της νομοθεσίας και τα 
καραγκιοζλίκια που έγιναν την περασμένη εβδομάδα, γιατί περί τούτου πρόκειται, για καραγκιοζλίκια, αλλά με 
απασχολεί η εφαρμογή αυτής της νομοθεσίας τζιαι θεωρώ ότι υπεύθυνη για την ιστορία που μας έχει προσβάλει 
ως πολιτεία είναι η κυβέρνηση, η κυβέρνηση η οποία, πριν φέρει τη νομοθεσία, πριν εξασφαλίσει ότι έχει εργαλεία 
να την εφαρμόσει, εξήγγειλε το άνοιγμα των κοσμικών κέντρων, των χορευτικών κέντρων και των κέντρων 
διασκέδασης.  Τα άνοιξε πρώτα και μετά έτρεχε να φέρει νομοθετικό πλαίσιο.  Αυτοί ήταν υπεύθυνοι γι’ αυτά τα 
ρεζιλίκια και τα καραγκιοζλίκια. 

 Εμείς θα ψηφίσουμε τη νομοθεσία, κύριε Πρόεδρε, ανησυχώντας περισσότερο ότι δε θα εφαρμοστεί 
εντέλει παρά ότι θα εφαρμοστεί κατά τρόπο ο οποίος θα επηρεάσει τα δικαιώματα οποιουδήποτε ιδιοκτήτη 
νυχτερινού κέντρου ή κέντρου διασκέδασης.    

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μιχάλης Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Στη μετά τον εγκλεισμό εποχή, κύριε Πρόεδρε, επιτρέψετέ μου να κάμω δύο διαπιστώσεις.  Η πρώτη 
διαπίστωση για το θέμα που συζητούμε είναι ότι η συντριπτική πλειοψηφία και των πολιτών και των επιχειρήσεων 
έχουν συμμορφωθεί με τις υποδείξεις και τις αποφάσεις της πολιτείας, περιορίζοντας σημαντικά και δραστικά τον 
κίνδυνο.  Η δεύτερη διαπίστωση είναι ότι η Βουλή, ειδικά στη συγκεκριμένη περίπτωση συζήτησης του 
νομοσχεδίου που έχουμε μπροστά μας, απέδειξε ότι έχει αντανακλαστικά καλής νομοθέτησης και βελτίωσε 
σημαντικά την ποιότητα των αρχικών κειμένων που είχαν κατατεθεί στη Βουλή, περιορίζοντας ενδεχομένως 
προβλήματα τα οποία πιθανόν να δημιουργούνταν από έναν κακό νόμο.  Επιτρέψετέ μου και μία σημείωση, ότι 
το συγκεκριμένο νομοσχέδιο, που πιστεύω σε λίγο θα είναι νόμος της Δημοκρατίας, θα δοκιμάσει για ακόμα μια 
φορά την ικανότητα της εκτελεστικής εξουσίας για το αν μπορεί να το εφαρμόσει σωστά, ισότιμα -και το 
σημειώνω, όπως το σημείωσαν και οι συνάδελφοι, και έχει σημασία, γιατί πρόκειται για μια αυστηρή νομοθεσία 
που δίνει δικαιώματα, ιδιαίτερα στην αστυνομία, τα οποία πρέπει να τύχουν καλής εφαρμογής.  Και το λέω τούτο, 
γιατί υπάρχουν πάρα πολλά κακά παραδείγματα ανάλογων νομοθεσιών -ειπώθηκαν από τους συναδέλφους- 
που από αδυναμία, απροθυμία ή και σκοπιμότητα η πολιτεία δεν μπορεί να τα εφαρμόσει σωστά.  Και τελειώνω 
συμπληρώνοντας το μήνυμα που έδωσαν όλοι οι συνάδελφοι, ότι δε θα ανεχτούμε και εμείς και δε θα ανεχτεί η 
Βουλή ούτε κατάχρηση ούτε αυθαιρεσία από κανέναν.   

 Ευχαριστώ.   

 Ο κ. Χρίστος Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Πρόεδρε,  

 Το νομοσχέδιο που έχουμε μπροστά μας επιφέρει νέες και βαρύτερες ποινές σε κέντρα αναψυχής και 
εστίασης.  Υποτίθεται πως αυτό γίνεται για την προστασία της κοινωνίας από αυθαιρεσίες και για την προστασία 
της δημόσιας υγείας.  Όμως η εικόνα που έχουμε αυτή τη στιγμή όσον αφορά την επιδημία στη δημόσια υγεία, 
όπως επίσης την εφαρμογή των μέτρων από την πλειοψηφία των επιχειρήσεων και των πολιτών δε δικαιολογεί 
αυτές τις βαρύτερες ποινές.  Όλες αυτές οι επιχειρήσεις εδώ και δύο μήνες παρέμειναν κλειστές.  Επομένως, η 
δική μας φιλοσοφία είναι πολύ διαφορετική από τους υπολοίπους και τονίζουμε την ανάγκη όχι απλώς να μην 
αυξηθούν τα πρόστιμα, αλλά, αν είναι δυνατόν, να μειωθούν.  Το υφιστάμενο πλαίσιο διασφαλίζει τη 
συμμόρφωση όλων προς τον νόμο, εάν το εφαρμόσουμε σωστά, πρέπει όμως οι βουλευτές και οι επιχειρήσεις 
να σκεφτούν πώς θα επιβιώσουν και ιδιαίτερα πώς δε θα χαθούν θέσεις εργασίας.   



 
 

1832 
 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Η κ. Άννα Θεολόγου έχει τον λόγο. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Πρόεδρε,  

 Θέλω να θέσω δύο προβληματισμούς.  Πριν από κάποιες μέρες, σχεδόν έναν μήνα, δίναμε τα εύσημα 
στους πολίτες για την ορθή συμπεριφορά τους όσον αφορά τα μέτρα που πάρθηκαν, για να αντιμετωπίσουμε 
την πανδημία.  Και μέσα σε αυτή τη διαδικασία της αύξησης των προστίμων βλέπουμε ότι δεν υπάρχει πλέον και 
η ευθύνη του πολίτη, που ο ίδιος αντιλαμβάνεται ότι, ευρισκόμενος σε τέτοιους χώρους, όπου μαζεύεται ο κόσμος 
σε πολύ στενά περιθώρια και όρια, όσον αφορά τη σωστή εφαρμογή των μέτρων προφύλαξης θα έπρεπε ο ίδιος 
ο πολίτης να είναι σε θέση να αντιληφθεί ότι στο συγκεκριμένο υποστατικό ή σε οποιοδήποτε χώρο υπάρχουν 
πάρα πολύ στενά περιθώρια ανάμεσα και στους υπόλοιπους θαμώνες.  Άρα, πού πάει η ευθύνη του πολίτη, 
όταν συνειδητά αποφασίζει να βρίσκεται σε τέτοιους χώρους διασκέδασης ή σε χώρους εκδηλώσεων και τα 
λοιπά; 

 Επίσης, ο άλλος προβληματισμός, κύριε Πρόεδρε, αφορά τον χαρακτηρισμό «ωφέλιμος χώρος 
εξυπηρέτησης πελατών».  Αντιλαμβάνεστε όλοι ότι μέσα σε υποστατικά που βρίσκονται σε παραλιακά μέτωπα 
ο ωφέλιμος χώρος εξυπηρέτησης πελατών θεωρείται και η ίδια η παραλία, όταν είναι ιδιωτική παραλία.  Άρα, 
κύριε Πρόεδρε, αυξάνεται κατ’ επέκταση αυτόματα ο ωφέλιμος χώρος εξυπηρέτησης των πελατών και κατ’ 
επέκταση δεν μπορεί να περιοριστούν οι μετακινήσεις αυτών των ατόμων που βρίσκονται εντός του υποστατικού 
σε συγκεκριμένη περιοχή του υποστατικού ή ευρύτερα σε όλο τον ωφέλιμο χώρο του υποστατικού.  Κανένας δεν 
μπορεί να ελέγξει γιατί ένας πολίτης, ενώ έχει συγκεκριμένο χώρο που πρέπει να παραμείνει, γιατί αυτή ήταν η 
διαδικασία που ακολουθείται για να περιορίσουμε και να βάλουμε όλα τα μέτρα προστασίας, μετακινείται από 
τον έναν χώρο στον άλλο και κανένας δεν μπορεί να τον περιορίσει.  Άρα, κατ’ επέκταση μπορεί να υπάρχουν 
φαινόμενα που είδαμε στις φωτογραφίες των προηγούμενων ημερών όσον αφορά συγκεκριμένα υποστατικά… 
να τις βλέπουμε και τις επόμενες μέρες, παρά την ψήφιση ενός τέτοιου νομοσχεδίου, γιατί ακριβώς ο ωφέλιμος 
χώρος αυτών των επιχειρήσεων είναι πολύ μεγαλύτερος από τον χώρο τον οποίο βλέπουμε στις εικόνες και στις 
φωτογραφίες.   

 Θέλω να πω ακόμα κάτι, κύριε Πρόεδρε, ότι, αντιλαμβανόμενοι όλοι μας ότι αυτός ο νόμος έχει αυτά τα 
αυστηρά πλαίσια για προσωρινό διάστημα, είναι καλά να γνωρίζουμε ποιο είναι αυτό το προσωρινό διάστημα 
πλέον.  Μέχρι πότε θα έχουμε ενώπιόν μας τέτοιες νομοθεσίες που θα αφορούν αυστηρές ποινές και πρόστιμα, 
όταν βλέπουμε ότι ευρύτερα η οικονομία άνοιξε, βλέπουμε να ξεκινούν οι πτήσεις από και προς την Κύπρο και 
δε μας απασχολεί ο περιορισμός εντός του αεροπλάνου, αλλά μας απασχολεί ο περιορισμός σε ένα υποστατικό 
το οποίο είναι υπαίθριο.  Ως επίσης να σας πω ότι και αυτά τα υποστατικά μπορεί να χρησιμοποιούν τις 
εκδηλώσεις τους, χωρίς να είναι καν εντός των υποστατικών τους και δεν ξέρω αυτό αν περιορίζει τον νόμο ως 
προς την εφαρμογή, διότι αντιλαμβάνομαι ότι μιλούμε για τον χώρο της επιχείρησης.  Μια επιχείρηση μπορεί να 
χρησιμοποιεί παραλίες, κύριε Πρόεδρε, για εκδηλώσεις ή πάρτι νεολαίας και δεν υπάρχει αυτή η ρύθμιση στο να 
περιορίζονται τέτοιες εκδηλώσεις μέσα στη νομοθεσία.  

 Γι’ αυτούς τους λόγους και όσον αφορά το θέμα της αύξησης των προστίμων εμένα η άποψή μου είναι ότι 
αυτές οι επιχειρήσεις που παραβιάζουν τη νομοθεσία ως είχε μέχρι σήμερα θα έπρεπε να χάνουν όλα τα έσοδά 
τους την ημέρα που διαπράττουν το αδίκημα και όχι να μπαίνουν αυτού του είδους τα πρόστιμα, τα οποία, κατά 
την άποψή μου, δεν είναι αποτρεπτικά.  Αν υπήρχε το «κίνητρο» να μην παραβιάσουν τη νομοθεσία, γιατί θα 
έχαναν όλα τα έσοδα που θα εισέπρατταν λόγω της επιχειρηματικής τους δραστηριότητας τη νύχτα ή την ημέρα 
που παραβιάζουν τη νομοθεσία, τότε θα ήταν πολύ πιο αποτρεπτική η νομοθεσία, γι’ αυτό και δε θα ψηφίσω το 
συγκεκριμένο νομοσχέδιο, κύριε Πρόεδρε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  

 Ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σεβαστό το έργο των συναδέλφων στην επιτροπή Νομικών, αλλά φαίνεταί μου λίγο παράξενο που, ενώ 
πέρασε ο τόπος μια μεγάλη τραμουντάνα, ο κόσμος στη συντριπτική του πλειοψηφία συνεργάστηκε.  Πήγαν όλα 
κατ’ ευχήν.  Μια καλή πρωία άκουα τον υπουργό να βάλλει €50.000 πρόστιμο!  Λαλώ, μα, τούτος έν ’πού την 
Περσία, ’πού τον Σάχη;  Πόθεν ήρτεν;  Μου έκαμε εντύπωση πραγματικά που μια κυβέρνηση με τούτον τον 
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πρόχειρο τρόπο…  Διότι τούτα τα νομοσχέδια που κάμνουν με τα υπερβολικά εξώδικα θυμίζει μου παζαριλλίκκιν.  
«Βάλε πολλά, να ππέσουν λλίον, να καταλήξουμε εδώ που καταλήξαμε».  Και εδώ που καταλήξαμε, κυρίες και 
κύριοι συνάδελφοι, θέλω να μου πείτε εσείς…  Μιας επιχείρησης, άμα της κάτσεις €10.000 πρόστιμο, τι καλά 
χαμπάρια;  Θα επιβιώσει;  Μα, είναι λογικό να επιτρέπουμε μαζικά σε όργανα της τάξεως να επιβάλλουν τέτοιου 
είδους πρόστιμα, τα οποία ένα κοινό λογικό δικαστήριο δεν επιβάλλει;   

 Φαντάζομαι θα έχουν όλοι επίγνωση του πώς συμπεριφέρονται οι δικαστές σε τούτο τον τόπο.  Οι 
δικαστές που έχουν τούτες τις εξουσίες έχουν εκατόν εχέγγυα και χρήζουμέν τους δικαστές, τους 
καλοπληρώνουμε, για να αποφασίζουν και την τύχη του τόπου!  Εδώ εκάμαν…  Ως και την Υπηρεσία Θήρας 
εβάλλαμέν την και έβαζε πρόστιμα.  Την Υπηρεσία Θήρας!  Μα, συγγνώμη, κύριοι, δαμαί και ο κάθε άσχετος 
πήγαινε και ο ένας εφάρμοζε έτσι τη νομοθεσία, ο άλλος αλλιώς.   

 Σας λέω, αγαπητοί συνάδελφοι και κύριε Πρόεδρε, μετά λόγου γνώσεως, ότι, άμα δίνεις τέτοια εξουσία 
στους πολλούς, να ξέρετε ότι αποτελεί άντρο διαφθοράς.  Και θέλω να σας προκαλέσω να πάτε στα κέντρα.  
Περνούν τα κοπέλια έξω από τα κέντρα, «τον κ. Γιώργο δαμαί κλείσε τον, τον Κουλία άησ’ τον».  Επιλεκτικά 
επιλέγουν τι να εφαρμόσουν και πού να το εφαρμόσουν.  Αυτά δεν μπορεί να γίνονται έτσι, υπό την μορφή 
μάλιστα του κατεπείγοντος.  Η επιβράβευση δηλαδή του κυπριακού λαού, ο οποίος συνεργάστηκε κατά άψογο 
και παραδειγματικό τρόπο, ήταν να έρθουμε να τον απειλούμε με τούτες τις εξουθενωτικές νομοθεσίες;  Και εσείς, 
επειδή λέτε να υπάρξει ισονομία και ισοπολιτεία…  Τι ωραία που το λαλούμε και το ακούμε!  Εσείς έτσι 
καταλάβατε ότι κάμνει η αστυνομία;  Ισοπολιτεία και ισονομία;  Αφού οι ίδιοι δέχονται ότι έχουν διαφθορά!  Καλά, 
εμείς κάμνουμε ότι είναι κλειστά τα αυτιά μας;  Και από την άλλη πλευρά, χωρίς να θέλω να κατηγορήσω το 
αστυνομικό σώμα, που υπάρχουν έγκυροι και έγκριτοι κύριοι, υπάρχουν και αρκετοί άλλοι οι οποίοι λειτουργούν 
κατά το δοκούν.  Δεν μπορεί η Βουλή να επιτρέπει αυτή την αυθαιρεσία.  Επειδή δηλαδή ένα κέντρο στην Αγία 
Νάπα, που ο ιδιοκτήτης ένιωθε ισχυρός, άνοιξε τις πόρτες και έκαμε αυτή την ανομία, έπρεπε να έρθουμε με 
λεόντειες νομοθεσίες;  Μα, δε γωνιάζουν αυτά τα πράγματα!  Δεν είναι σωστά και δεν είναι πρέποντα και δέοντα!  
Αν δηλαδή δεν το έκαμναν αυτοί οι κύριοι, σίγουρα δε θα έτρεχε ο Υπουργός της Δικαιοσύνης πανικόβλητος να 
πάει να βάλει €50.000 πρόστιμο.   

 Καλά, υπουργέ της Δικαιοσύνης, εσύ που είσαι δικηγόρος είδες κανέναν δικαστή να σου βάζει €50.000 
πρόστιμο;  Είντα παίζουν πλάσματα, για να τους βάλουν…  Ή όπως εκάμαμεν με τους λαγούς.  Ένας λαγός 
€20.000.  Μα, καλά, η αξία του λαγού είναι παραπάνω ’πού την ανθρώπινη αξία;  Από την ανθρώπινη ζωή;  Όταν 
δηλαδή βάζουμε υπερβολικά πράγματα προκαλούμε την κοινή λογική και ξέρετε τι κάμνουν οι πολίτες;  
Χαμογελούν, άμα μας ακούουν!  Μα, τούτα περνούν από τη Βουλή των Αντιπροσώπων!  Εξέλεξέν μας ο λαός 
εδώ.  Η Βουλή πρέπει με υπομονή, σύνεση, ψυχραιμία να παίρνει αποφάσεις και να κάμνει νομοθεσίες οι οποίες 
να μπορεί να εφαρμοστούν και να μπορεί να λειτουργούν!  Με τούτες οι νομοθεσίες που κάμνουμε τωρά, ένας 
αστυνομικός συνειδητός εννά πάει σε μια μικρή επιχείρηση, σε έναν βιοπαλαιστή, να του κάτσει έτσι πρόστιμο, 
σας παρακαλώ;  Ένας άλλος όμως ελαφρόμυαλος θα του την τραβήσει!  Και κάτσε γύρευε να εύρεις το δίκαιό 
σου.  Και πού να το εύρεις;  Και πού να πάει να βάλλει δικηγόρο να τον πκιερώσει να πάει να εύρει το δίκαιό του; 

 Ως εκ τούτου, κύριε Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τη νομοθεσία για την οποία μπορεί να 
καταβάλατε προσπάθεια, μπορεί να εκάμετε ό,τι εκάμετε, αλλά τη θεωρώ λανθασμένη και δεν πρόκειται να 
ψηλώσω το χέρι μου πάνω.  Επ’ ουδενί και για κανέναν λόγο! 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Η όλη συζήτηση πρέπει να πω μου θυμίζει συζητήσεις που έγιναν στο παρελθόν, τη δεκαετία του '90, 
στην ολομέλεια της Βουλής για την αναγκαιότητα να γίνουν μια σειρά από νομοθεσίες πιο αυστηρές, για να είναι 
αποτρεπτικές.  Και είναι γεγονός ότι η αυστηρότητα λειτουργεί αποτρεπτικά.  Όμως πρέπει να πω ότι τότε σε μια 
παρέμβασή μου είχα μιλήσει για το πρόβλημα κουλτούρας που χαρακτηρίζει και την κοινωνία μας και την 
πολιτεία, το κράτος μας και δυστυχώς παραμένει επίκαιρη αυτή η επισήμανση που είχα κάμει τότε.  Είναι η 
επικρατούσα άποψη που έχουμε και ως πολιτεία και ως κράτος για τους νόμους, για τους νόμους που ψηφίζουμε!  
Έχουμε την εντύπωση ή την αντίληψη ότι οι νόμοι είναι όπως η δίαιτα που την εξαγγέλλουμε, όχι για να την 
εφαρμόσουμε, αλλά για να έχουμε την ευχαρίστηση να την παραβιάσουμε!  Και αυτό γίνεται και με τις νομοθεσίες 
σήμερα διαχρονικά.  Άρα, αν σε κάτι πρέπει να εργαστούμε και ως κοινοβούλιο και ως πολιτικές δυνάμεις προς 
την κυβέρνηση -την όποια κυβέρνηση- είναι πώς θα αλλάξει αυτή κουλτούρα των αρμόδιων φορέων οι οποίοι 
είναι υποχρεωμένοι ή έχουν την ευθύνη να εφαρμόζουν τις νομοθεσίες, αλλά και η κουλτούρα των ίδιων των 
πολιτών μας.  Και η δεύτερη αδυναμία της κουλτούρας που έχουμε, που και πάλι δεν αλλάζει, είναι η ανοχή που 
επιδεικνύουμε στη διακριτική εφαρμογή των διαφόρων νομοθεσιών ουσιαστικά διαχωρίζοντας σε επώνυμους και 
ανώνυμους αυτούς οι οποίοι ουσιαστικά θα δικαστούν ή θα καταδικαστούν για την παραβίαση μιας νομοθεσίας.  



 
 

1834 
 

Και αυτή η κουλτούρα είναι διαχρονική και αυτή η κουλτούρα πρέπει να αλλάξει, αν θέλουμε να πάμε μπροστά.  
Διαφορετικά, θα συνεχίσουμε τον ίδιο δρόμο που ουσιαστικά επιτρέπει δικαιολογημένα στους πολίτες να 
αμφισβητούν την ειλικρίνειά μας όσον αφορά και το κοινοβούλιο, αλλά και την εκτελεστική εξουσία.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Στέφανος Στεφάνου έχει τον λόγο. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Παρότι υπάρχει, αντιλαμβάνομαι, γενικά μια συναίνεση και μία σύγκλιση σε αυτό που έχει συμφωνηθεί 
μετά από εντατική δουλειά, οι πολλοί ομιλητές αντιλαμβάνομαι ότι προκύπτουν ως αποτέλεσμα της συζήτησης 
που προηγήθηκε και της έντασης που προηγήθηκε δημόσια εν σχέσει με ένα συγκεκριμένο υποστατικό στον 
Πρωταρά.  Εδώ έχω πριν ακούσει αναφορικά και με την εφαρμογή ή τη μη εφαρμογή των νόμων, αναφορικά με 
την ύπαρξη μιας κουλτούρας κ.λπ.  Ότι υπάρχουν πολλές φορές νόμοι που δεν εφαρμόζονται, αυτό είναι μια 
πραγματικότητα, ότι ενδεχομένως να υπάρχει και μια κουλτούρα που εν μέρει λέει «κρύψε να περάσουμεν», εν 
μέρει οδηγεί σε πλημμελή εφαρμογή των νόμων ή την άσκηση καθηκόντων από αρμόδιους φορείς.  Θεωρώ ότι 
θα ήταν λάθος να περιορίζαμε τη μη εφαρμογή των νόμων μόνο σε αυτά, διότι υπάρχει και μια άλλη πολύ μεγάλη 
κατηγορία λόγων που δεν πρέπει να περνά απαρατήρητη και θα πρέπει να την κτυπήσουμε.  Η κατηγορία εκείνη 
των μεγάλων συμφερόντων, των κυκλωμάτων, εκείνων που έχουν σχέση με κέντρα εξουσίας, αυτοί που έχουν, 
όπως είπε ο συνάδελφος ο Γιώργος ο Γεωργίου σε μια από τις δηλώσεις που έγιναν στη συζήτηση, «μπάρμπα 
στην Κορώνη», αυτοί που έχουν σχέσεις με κέντρα εξουσίας, για να μην τιμωρούνται, ενώ διαπιστώνεται πολλές 
φορές ότι παρανομούν.  Και όταν διαπιστώνεται η παρανομία, σε χρόνο ρεκόρ ξεπερνούν όλες τις 
γραφειοκρατικές διαδικασίες και μέσα σε μερικές ώρες βγάζουν άδεια λειτουργίας.   

 Ένιωσα την ανάγκη να κάνω αυτή την παρένθεση, αυτή την παρέμβαση, γιατί δε θέλω να ισοπεδώνουμε 
τα πράγματα και να τα αποδίδουμε όλα σε μια κουλτούρα που λίγο πολύ έχουμε όλοι μας, ότι φταίμε όλοι, γιατί 
δεν εφαρμόζονται οι νόμοι.  Ε, δεν έχουμε τη λογική εμείς ότι φταίνε όλοι και θέλουμε να υπογραμμίζουμε, ναι, 
και το γεγονός ότι υπάρχουν και συμφέρονται και κυκλώματα και άνθρωποι που είναι κοντά σε κέντρα εξουσίας, 
που έχουν «μπάρμπα στην Κορώνη», και καταφέρνουν να ξεγελούν το νόμο ή ο νόμος να τα κλείνει τα μάτια του 
και ύστερα, όταν για κάποιο λόγο εκτεθούν, να βρίσκουμε τζιαι τρόπο με ταχύτητα φωτός να τα διορθώνουμε 
κιόλας.  Ε, έχουμε νόμους, να τους εφαρμόζουμε και, τώρα που θα ψηφίσουμε τον νόμο, να τον εφαρμόσουμε 
και την ίδια ώρα να τον εφαρμόζουμε πάντοτε με μία διαλεκτική προσέγγιση και προσεκτική προσέγγιση, για να 
μη θυματοποιούμε κόσμο, ένας κίνδυνος για τον οποίο εμίλησε τζιαι ο συνάδελφος ο Άριστος ο Δαμιανού, σε 
σχέση με το πώς οι διωκτικές αρχές και αυτοί που έχουν την εξουσία θα διαχειριστούν τον νόμο.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Γεώργιος Παπαδόπουλος. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Δεν μπορώ να καταλάβω γιατί ψηφίζουν οι περισσότεροι θετικά, ενώ ταυτόχρονα όλοι ανησυχούν και 
ελπίζουν.  Έχω ακούσει επανειλημμένα από όλους σχεδόν «ελπίζω και εύχομαι».  Ε, κύριε Πρόεδρε, εμένα δε 
με φτάνουν τα ευχολόγια, γι’ αυτό θα καταψηφίσω τον συγκεκριμένο νόμο, διότι, πρώτον, θεωρώ απαράδεκτα 
αυτά τα ψηλά πρόστιμα για τους λόγους που εξήγησαν οι προλαλήσαντες και, δεύτερον, και πιο σημαντικό για 
μένα, είναι ότι μέχρι σήμερα ο νόμος ισχύει για ορισμένους και συγκεκριμένους.  Ο νοών νοείτω!  Εδώ 
λειτουργούν, κύριε Πρόεδρε, μαγαζιά τα οποία δεν έχουν άδεια λειτουργίας και θα πω και κάτι και θα τελειώσω 
με αυτό. είναι όπως τον νόμο περί καπνίσματος.  Κάποια μαγαζιά καταγγέλλουν, ανταγωνιστικά μαγαζιά, 
καταγγέλλουν τον ανταγωνιστή τους, στέλλοντάς του τρία άτομα να καπνίσουν και τηλεφωνούν της αστυνομίας 
να πάει να καταγγείλει το τάδε μαγαζί και στο τέλος δε γίνεται τίποτα, γι’ αυτό τον λόγο, κύριε Πρόεδρε, εγώ θα 
καταψηφίσω αυτό τον νόμο.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Παύλος Μυλωνάς… 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ:   

 Κύριε Πρόεδρε, πάρα πολύ σύντομα, επειδή… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 …και νομίζω είναι ο τελευταίος ομιλητής.  Όχι, και ο κ. Τορναρίτης μετά.  Μάλιστα. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Τριάντα δεύτερα, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και ο κ. Ηλίας Μυριάνθους και ο κ. Ανδρέας Κυπριανού.  Μάλιστα.  

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Νομίζω ότι η απάντηση στο θέμα της συνείδησης, γιατί όσα λέχθηκαν έν’ σωστά, είτε από τη μια είτε από 
την άλλη πλευρά, έγκειται σ’ ένα πελώριο σημαντικό ερώτημα.  Γιατί οι μερικοί αυτοί αστυνομικοί, οι οποίοι θα 
επιφορτιστούν αυτού του θέματος να ελέγχουν την αγορά, είναι ευάλωτοι στον χρηματισμό ή σε όλα τα υπόλοιπα 
που οι συνάδελφοι έχουν καταγγείλει ότι μπορεί να γίνουν;  Γιατί είναι ευάλωτοι;  Αν απαντήσουμε στο ερώτημα 
αυτό -ή για οποιονδήποτε δημόσιο υπάλληλο- αν απαντήσουμε σε αυτό το ερώτημα, θα καταλήξουμε σ’ ένα 
συμπέρασμα, ότι πρέπει να απευθυνθούμε ή να κατευθύνουμε τη σκέψη μας και την προσοχή μας ως πολιτεία 
κάπου στα σχολεία, κάπου στο θέμα παιδείας και εκπαίδευσης. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κατανοούμε πλήρως τοποθετήσεις που έγιναν σε αυτό το σώμα, την ίδια ώρα όμως κατανοούμε και το 
γεγονός ότι η πατρίδα μας και ο κόσμος ολόκληρος δε ζει κάτω από κανονικές συνθήκες.  Ζούμε μια έκτακτη 
κατάσταση, μια έκτακτη κατάσταση που δε γνωρίζουμε ποια θα είναι τα αποτελέσματά της την επαύριον.  
Προχθές έλεγαν ότι στο Ισραήλ η κατάσταση βαίνει καλώς, εχθές μας είπαν ότι επισωγύρισαν τα πράγματα. μιλώ 
πάντα για τον ιό, γιατί περί αυτού συζητούμε, και γι’ αυτό τον λόγο υπήρξαν οι συγκεκριμένες προτάσεις από την 
κυβέρνηση.  Θα πω ότι σίγουρα οι δρακόντειοι νόμοι και οι δρακόντειες ποινές δεν αρμόζουν σε μια δημοκρατία 
και, εν πάση περιπτώσει, ο Δημοκρατικός Συναγερμός ποτέ δε θα εψήφιζε δρακόντειους νόμους ή δρακόντειες 
ποινές.  Λέγοντας αυτά θα πω ότι, αν αυτή η πρόταση κατετίθετο σε μία κατάσταση πραγμάτων που δεν υπήρχαν 
όλα αυτά που ζήσαμε… Θυμηθείτε ότι μέχρι πριν λίγες μέρες οι Κύπριοι πολίτες και για περίπου εβδομήντα 
μέρες επαρέμεναν σε καραντίνα και πειθάρχησαν και έδειξαν σε όλους μας το καλό παράδειγμα.  Τώρα η Κύπρος 
ανοίγεται στον κόσμο.  Οφείλουμε να ανοίξουμε την Κύπρο.  Ο τουρισμός είναι η κεντρική πηγή εισοδήματος του 
τόπου μας.  Όλες αυτές οι επιχειρήσεις έχουν άμεση ή έμμεση σχέση με τον τουρισμό, άρα λέμε ότι μέσα απ’ 
αυτή τη νομοθεσία στέλλουμε ένα μήνυμα, ένα μήνυμα προς όλους, ότι πρέπει να είμαστε σοβαροί, 
πειθαρχημένοι, ευαίσθητοι, να έχουμε κοινωνική συνείδηση.   

 Και βεβαίως η Βουλή, εμείς τουλάχιστον στον Δημοκρατικό Συναγερμό, θα παρακολουθούμε τα πράματα 
και, αν σε άμεσο χρονικό διάστημα ή πλαίσιο αντιληφθούμε και βάσει των τοποθετήσεων και των θέσεων των 
επιδημιολόγων ότι δε χρειάζεται πλέον αυτή η πολιτεία να παίρνει μέτρα, για να διασώσει το κοινωνικό σύνολο, 
βεβαίως θα αποσύρουμε τις συγκεκριμένες προτάσεις, γιατί το πιστεύουμε και εμείς ότι είναι αυστηρότατες.  Δε 
θα θέλαμε ποτέ, μα ποτέ, να ψηφίσουμε τις συγκεκριμένες προτάσεις, όμως, σεβόμενοι το κοινωνικό σύνολο, 
σεβόμενοι τους πολίτες που εκατέθεσαν ψυχή και καρδιά μαζί, θα ψηφίσουμε κύριε Πρόεδρε, για να 
υπερασπιστούμε το δημόσιο συμφέρον και το κοινωνικό σύνολο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ηλίας Μυριάνθους. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κύριοι συνάδελφοι,  

 Όντως δημιουργεί έναν προβληματισμό αυτή η προστιμολαγνεία που ξεκίνησε να υπάρχει στον νόμο περί 
Λοιμοκάθαρσης εδώ και μερικούς μήνες, που ψηφίζουμε αβέρτα πρόστιμα, περιορισμούς κ.λπ.   

 Θα συμφωνήσω με τον συνάδελφο τον κ. Κουλία, όμως από την άλλη υπάρχει ο προβληματισμός ότι, αν 
όντως καταψηφιστεί σήμερα αυτό το νομοσχέδιο -που οι περισσότεροι από τις τοποθετήσεις τους, συνάδελφοι, 
δείχνουν να έχουν μία επιφύλαξη- δείχνει ότι θα αφήσει τα πράγματα ανεξέλεγκτα, με αποτέλεσμα να δούμε 
περισσότερο καταστάσεις παρόμοιες με αυτές που έχουμε δει στην Αγία Νάπα.  Από την άλλη όμως, κανένας 
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δε μας είπε σήμερα πού θα σταματήσει αυτό το ζήτημα της προστιμολαγνείας.  Θα υπάρχει χρονικό περιθώριο 
που όλες αυτές οι νομοθεσίες που έχουμε ψηφίσει θα καταργηθούν;  Διότι, συνεχίζοντας αυτή την κατάσταση, ο 
κόσμος έξω δυσανασχετεί, οι πολίτες ουσιαστικά βρίσκονται σε μία αμηχανία και ο ίδιος ο επιχειρηματίας από 
την άλλη προβληματίζεται πώς θα εξελιχθεί το όλο ζήτημα αυτό των προστίμων. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μιάμιση ώρα κλείνουμε για το πρώτο από τα είκοσι εφτά, είκοσι οκτώ θέματα που έχουμε σήμερα και 
θέλω να συγχαρώ και τις υπηρεσίες και τους βουλευτές που έκαναν τόση πολλή δουλειά. 

 Ο κ. Κυπριανού, ο τελευταίος ομιλητής. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ:    

  Θα είμαι σύντομος, κύριε Πρόεδρε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εννά κλείσει το Τυπογραφείο. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έλα, κύριε Κυπριανού. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Θα είμαι σύντομος, επαναλαμβάνω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τώρα που το είπες του κ. Κουλία, κύριε Γεωργίου, εννά ζητήσει τον λόγο να μιλά, ώσπου να κλείσει! 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω μια δευτερολογία, σας παρακαλώ. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κυπριανού. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Δίνουμε με την ψήφιση αυτής της νομοθεσίας μία τεράστια δύναμη, κύριε Πρόεδρε, στο κάθε στέλεχος της 
Αστυνομικής Δύναμης Κύπρου.  Και θέλω να στείλω ένα μήνυμα.  Σε αυτό το κοινοβούλιο εγώ προσωπικά 
τουλάχιστον, αλλά και η κοινοβουλευτική ομάδα του Δημοκρατικού Συναγερμού, δεν πρόκειται να επιτρέψουμε 
κατάχρηση αυτού του δικαιώματος.  Είναι η διακριτική άσκηση της εξουσίας σε έναν τόσο υποκειμενικό νόμο, 
που θα μπαίνει δηλαδή σε ένα μαγαζί ο αστυνομικός και θα κρίνει κατά πόσο παραβιάζεται ή δεν παραβιάζεται 
ο περί λοιμοκαθάρσεως νόμος, αν τα τετραγωνικά είναι εκατόν, είναι ενενήντα οκτώ, είναι εκατόν πέντε, αν στη 
μέτρηση συμπεριλαμβάνεται το κλιμακοστάσιο, ο ανελκυστήρας κ.ο.κ.  Θα μπαίνει και θα λέει, θα μπορεί να 
κλείσει ένα μαγαζί, γιατί, ξέρω ’γω, δε φορά καλά τη μάσκα του ο υπάλληλος.  Είναι πολύ ευρύ το φάσμα και 
πολύ υποκειμενική η αντίληψη του αστυνομικού οργάνου, γι’ αυτό ζητώ από τον Αρχηγό της Αστυνομίας να είναι 
πάρα πολύ προσεκτικός στις οδηγίες που θα δώσει, ούτως ώστε να μην υπάρχει κατάχρηση αυτής της 
νομοθεσίας.  Ο λόγος που ψηφίζουμε τη νομοθεσία -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- είναι ακριβώς, για να 
λειτουργήσει αποτρεπτικά, όχι για να κλείσουμε επιχειρήσεις ούτε για να δημιουργήσουμε αστυνομικό κράτος.  
Πρέπει να είμαστε ξεκάθαροι σε αυτή την τοποθέτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 14 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1.  

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 
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 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων 7Α, 7Β, 7Γ και 7Δ.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη Πίνακα.  Άρθρο 5.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον: 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα πέντε ψήφους υπέρ, έξι εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Λοιμοκάθαρσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές καθόλου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

 ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα πέντε ψήφους υπέρ, έξι εναντίον και καμία αποχή, το υπ’ αριθμόν 14 νομοσχέδιο ψηφίζεται 

σε νόμο. 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 15 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

                                            
 Λόγω της πραγματοποίησης των συνεδριάσεων της ολομέλειας εκτός του κτιρίου της Βουλής των Αντιπροσώπων, 

εξαιτίας της λήψης έκτακτων μέτρων για αντιμετώπιση της πανδημίας COVID-19, δεν πραγματοποιήθηκε ηλεκτρονική 
ψηφοφορία κατά τη διάρκεια της συνεδρίασης. 
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 Τροποποίηση του Πίνακα IV του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

 Σαράντα πέντε… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις, κύριε Πρόεδρε.  Έχουν αποχωρήσει δύο άτομα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές καθόλου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, έξι εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

  Πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

  Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

  Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, πέντε εναντίον και καμία αποχή, το υπ’ αριθμόν 15 νομοσχέδιο ψηφίζεται 
σε νόμο.  

 Πάμε στο πρώτο θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί των Μικρών Διαχειριστών Οργανισμών Εναλλακτικών 
Επενδύσεων Νόμος του 2019».   

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέσπιση νομοθεσίας για τη σύσταση και λειτουργία των μικρών διαχειριστών οργανισμών εναλλακτικών 
επενδύσεων που δύνανται να διαχειρίζονται οργανισμούς εναλλακτικών επενδύσεων τα περιουσιακά στοιχεία 
των οποίων δεν υπερβαίνουν τα όρια που προβλέπονται στην πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία 
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2011/61/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 8ης Ιουνίου 2011 σχετικά με τους διαχειριστές 
οργανισμών εναλλακτικών επενδύσεων και για την τροποποίηση των Οδηγιών 2003/41/ΕΚ και 2009/65/ΕΚ και 
των Κανονισμών (ΕΚ) αριθ. 1060/2009 και (ΕΕ) αριθ. 1095/2010». 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί των Μικρών Διαχειριστών Οργανισμών Εναλλακτικών Επενδύσεων Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος  Άριστος Δαμιανού 

 Μαρίνος Μουσιούττας  Αντρέας Καυκαλιάς 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Ονούφριος Κουλλά Άννα Θεολόγου 

 Στέφανος Στεφάνου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 10 και 24 Φεβρουαρίου και στις 15 Ιουνίου 2020.  Στο πλαίσιο 
των συνεδριάσεων της επιτροπής παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της Νομικής 
Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, η πρόεδρος της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου, καθώς και εκπρόσωποι του 
Κυπριακού Οργανισμού Επενδυτικών Ταμείων [(Cyprus Investment Funds Association (CIFA)].  Ο Σύνδεσμος 
Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου και ο Κυπριακός Σύνδεσμος Επιχειρήσεων Παροχής Επενδυτικών Υπηρεσιών, 
παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η θέσπιση νομοθεσίας που θα διέπει τη σύσταση και λειτουργία 
των μικρών διαχειριστών οργανισμών εναλλακτικών επενδύσεων (ΜιΔΟΕΕ) που δύνανται να διαχειρίζονται 
οργανισμούς εναλλακτικών επενδύσεων (ΟΕΕ) τα περιουσιακά στοιχεία των οποίων δεν υπερβαίνουν τα όρια 
που προβλέπονται στην πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία 2011/61/ΕΕ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 8ης Ιουνίου 2011 σχετικά με τους διαχειριστές οργανισμών εναλλακτικών 
επενδύσεων και για την τροποποίηση των Οδηγιών 2003/41/ΕΚ και 2009/65/ΕΚ και των Κανονισμών (ΕΚ) αριθ. 
1060/2009 και (ΕΕ) αριθ. 1095/2010». 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, η Οδηγία 2011/61/ΕΕ παρέχει τη δυνατότητα στα κράτη μέλη να 
εφαρμόζουν λιγότερο απαιτητικό καθεστώς από αυτό που ορίζει το ευρωπαϊκό δίκαιο για- 

1. διαχειριστές ΟΕΕ (ΔΟΕΕ), υπό την προϋπόθεση ότι το σύνολο των περιουσιακών στοιχείων των ΟΕΕ 
που βρίσκονται υπό τη διαχείρισή τους είναι αθροιστικά κάτω από το όριο των €100 εκατομ., και 

2. ΔΟΕΕ οι οποίοι διαχειρίζονται μόνο ΟΕΕ χωρίς μόχλευση που δεν παρέχουν στους επενδυτές δικαιώματα 
εξαγοράς μεριδίου επί πενταετία, υπό την προϋπόθεση ότι οι υπό διαχείριση ΟΕΕ βρίσκονται αθροιστικά 
κάτω από το όριο των €500 εκατομ. 

 Συναφώς, με τον προτεινόμενο νόμο παρέχεται η δυνατότητα συγκρότησης διαχειριστών ΟΕΕ υπό τη 
μορφή ΜιΔΟΕΕ, προκειμένου να διαχειρίζονται ΟΕΕ τα περιουσιακά στοιχεία των οποίων δεν υπερβαίνουν τα 
προβλεπόμενα στην Οδηγία 2011/61/ΕΕ όρια.  Στο πεδίο εφαρμογής της προτεινόμενης νομοθεσίας θα 
εμπίπτουν: 

1. ΜιΔΟΕΕ της Δημοκρατίας οι οποίοι θα αδειοδοτούνται από την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς, 

2. ΜιΔΟΕΕ κράτους μέλους, που αδειοδοτούνται από την αρμόδια αρχή του κράτους μέλους καταγωγής 
τους και 

3. κυπριακές επιχειρήσεις παροχής επενδυτικών υπηρεσιών (ΚΕΠΕΥ) που έχουν λάβει έγκριση από την 
Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς Κύπρου για την παροχή λειτουργιών διαχείρισης ΟΕΕ δυνάμει του περί 
Επενδυτικών Υπηρεσιών και Δραστηριοτήτων και Ρυθμιζόμενων Αγορών Νόμου και θα συμμορφωθούν 
εντός ταχθείσας προθεσμίας με τις πρόνοιες του προτεινόμενου νόμου.   

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, ο προτεινόμενος νόμος περιλαμβάνει ρυθμίσεις που αφορούν κυρίως τα 
ακόλουθα: 

1. Τις διαδικασίες και προϋποθέσεις για τη χορήγηση άδειας λειτουργίας  ΜιΔΟΕΕ της Δημοκρατίας, καθώς 
και για την αναστολή, την ανάκληση και τον τερματισμό της εν λόγω άδειας. 

2. Τις λειτουργίες διαχείρισης που επιτρέπεται να παρέχει ο ΜιΔΟΕΕ. 

3. Την οργανωτική δομή ΜιΔΟΕΕ της Δημοκρατίας και ΚΕΠΕΥ. 

4. Το αρχικό κεφάλαιο και τα ίδια κεφάλαια που ο ΜιΔΟΕΕ της Δημοκρατίας οφείλει να κατέχει. 
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5. Τη διοίκηση του ΜιΔΟΕΕ της Δημοκρατίας. 

6. Τις προϋποθέσεις άσκησης δραστηριότητας ΜιΔΟΕΕ της Δημοκρατίας, οι οποίες αφορούν στις γενικές 
και οργανωτικές υποχρεώσεις του, στους κανόνες διάθεσης μεριδίων και στην ανάθεση λειτουργιών 
ΜιΔΟΕΕ της Δημοκρατίας σε τρίτους. 

7. Τον καθορισμό της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου ως αρμόδιας αρχής για την εποπτεία και τη 
διασφάλιση της εφαρμογής του προτεινόμενου νόμου από τους εποπτευομένους. 

8. Την επιβολή κυρώσεων και ποινών.  

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του θέματος η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε μεταξύ 
άλλων τα ακόλουθα: 

1. Τα προβλεπόμενα στην Οδηγία 2011/61/ΕΕ όρια, προκειμένου υπό διαχείριση επενδυτικά ταμεία να 
εμπίπτουν στις διατάξεις αυτής, είναι μεγάλα για τα δεδομένα της Κύπρου και ως εκ τούτου κρίθηκε 
απαραίτητη η θέσπιση νέου νομοθετικού πλαισίου που να διέπει τη διαχείριση μικρότερων επενδυτικών 
ταμείων.  

2. Με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις ΜιΔΟΕΕ των οποίων τα χαρακτηριστικά διαφέρουν από τα 
χαρακτηριστικά των μεγάλων διαχειριστών θα μπορούν να ασκούν δραστηριότητες διαχείρισης ΟΕΕ.  
Επιπροσθέτως, διασφαλίζεται ότι οι ΜιΔΟΕΕ θα υφίστανται σε επαρκή οργάνωση και εποπτεία. 

3. Η εφαρμογή του προτεινόμενου νόμου αφενός θα ενισχύσει το θεσμικό πλαίσιο ανάπτυξης της αγοράς 
ΟΕΕ στην Κύπρο, παρέχοντας εναλλακτικές δυνατότητες προώθησης διαφοροποιημένων επενδυτικών 
προϊόντων μέσα σε καθεστώς προληπτικής εποπτείας, την αρμοδιότητα της οποίας θα έχει η Επιτροπή 
Κεφαλαιαγοράς Κύπρου, και αφετέρου θα διασφαλίσει την αντιμετώπιση των συστημικών κινδύνων που 
δύναται να προκαλέσει η συσσώρευση της δραστηριότητας των ΜιΔΟΕΕ, την προστασία και τα 
συμφέροντα των επενδυτών, καθώς και την ανάπτυξη της εμπιστοσύνης στην αγορά των ΟΕΕ. 

 Η πρόεδρος της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς, αφού συμφώνησε με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
νομοσχεδίου, δήλωσε ότι με την εφαρμογή του προτεινόμενου νόμου αριθμός ΚΕΠΕΥ θα μετατραπούν σε 
ΜιΔΟΕΕ, προκειμένου να υπόκεινται στο πεδίο εφαρμογής του και να προβαίνουν σε εργασίες διαχείρισης ΟΕΕ.  

 Οι εκπρόσωποι του CIFA δήλωσαν επίσης ότι συμφωνούν με τον προτεινόμενο νόμο και επισήμαναν την 
ανάγκη προώθησής του προς ψήφιση το συντομότερο, καθότι άλλα κράτη μέλη έχουν ήδη εισαγάγει αντίστοιχες 
νομοθετικές ρυθμίσεις στο εθνικό τους δίκαιο.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφύλαξε την τελική τοποθέτηση όλων των εκπροσωπούμενων σε αυτήν πλευρών κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 Δεν υπάρχουν.  

 Δεύτερη ανάγνωση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:   

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 Προσδιορισμός ΜιΔΟΕΕ.  Άρθρο 4. 

 Παροχή λειτουργιών διαχείρισης από ΜιΔΟΕΕ.  Άρθρο 5. 

 Αίτηση για χορήγηση άδειας λειτουργίας ΜιΔΟΕΕ της Δημοκρατίας.  Άρθρο 6. 

 Προϋποθέσεις χορήγησης άδειας λειτουργίας ΜιΔΟΕΕ της Δημοκρατίας.  Άρθρο 7.  

 Αρχικό κεφάλαιο και ίδια κεφάλαια ΜιΔΟΕΕ της Δημοκρατίας.  Άρθρο 8. 

 Διοικητικό συμβούλιο και ανώτερα διοικητικά στελέχη ΜιΔΟΕΕ της Δημοκρατίας.  Άρθρο 9. 

 Ουσιαστικές μεταβολές στοιχείων ΜιΔΟΕΕ της Δημοκρατίας.  Άρθρο 10. 

 Αναστολή άδειας λειτουργίας ΜιΔΟΕΕ της Δημοκρατίας.  Άρθρο 11. 

 Γνωστοποίηση για παραίτηση και ανάκληση άδειας λειτουργίας ΜιΔΟΕΕ της Δημοκρατίας.  Άρθρο 12. 
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 Γενικές υποχρεώσεις.  Άρθρο 13. 

 Υποχρέωση ορθής υποβολής πληροφοριών.  Άρθρο 14. 

 Διασφάλιση των συμφερόντων των ΟΕΕ και των μεριδιούχων τους.  Άρθρο 15. 

 Αντιπαροχές.  Άρθρο 16. 

 Σύγκρουση συμφερόντων.  Άρθρο 17. 

 Διαχείριση κινδύνων.  Άρθρο 18.   

 Διαχείριση ρευστότητας.  Άρθρο 19. 

 Κανόνες για τη διάθεση μεριδίων ΟΕΕ.  Άρθρο  20. 

 Εσωτερικές διαδικασίες και οργανωτικές απαιτήσεις.  Άρθρο 21. 

 Αποτίμηση περιουσιακών στοιχείων ΟΕΕ.  Άρθρο 22. 

 Προϋποθέσεις ανάθεσης λειτουργιών.  Άρθρο 23. 

 Περαιτέρω ανάθεση λειτουργιών από τρίτο.  Άρθρο 24. 

 Ευθύνη ΜιΔΟΕΕ σε περίπτωση ανάθεσης λειτουργιών.  Άρθρο 25. 

 Οργανωτική δομή και ίδια κεφάλαια ΚΕΠΕΥ.  Άρθρο 26. 

 Τήρηση και δημοσίευση Μητρώου.  Άρθρο 27. 

 Αρμόδια εποπτική αρχή και εξουσίες.  Άρθρο 28. 

 Αναφορά παραβάσεων.  Άρθρο 29. 

 Τέλη, δικαιώματα και ετήσιες εισφορές.  Άρθρο 30. 

 Διοικητικά μέτρα.  Άρθρο 31. 

 Ποινικά αδικήματα.  Άρθρο 32. 

 Έκδοση και εφαρμογή οδηγιών.  Άρθρο 33. 

 Μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 34. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Σαράντα επτά ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα 1 έως 34 εγκρίνονται.  

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Μικρών Διαχειριστών Οργανισμών Εναλλακτικών 
Επενδύσεων Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Σαράντα έξι ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα έξι ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 2 και 3 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Φορολογίας του 
Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 11) Νόμος του 2019» και «Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019». 
 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 2:  Εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με τις πράξεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
με τίτλο «Οδηγία 2017/952 του Συμβουλίου της 29ης Μαΐου 2017 για την τροποποίηση της Οδηγίας (ΕΕ) 
2016/1164 όσον αφορά τις ασυμφωνίες στη μεταχείριση υβριδικών μέσων με τρίτες χώρες» και «Οδηγία (ΕΕ) 
2016/1164 του Συμβουλίου της 12ης Ιουλίου 2016 για τη θέσπιση κανόνων κατά πρακτικών φοροαποφυγής που 
έχουν άμεση επίπτωση στη λειτουργία της εσωτερικής αγοράς. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 3:  Εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
με τίτλο «Οδηγία (ΕΕ) 2016/1164 του Συμβουλίου της 12ης Ιουλίου 2016 για τη θέσπιση κανόνων κατά πρακτικών 
φοροαποφυγής που έχουν άμεση επίπτωση στη λειτουργία της εσωτερικής αγοράς», ώστε να ρυθμιστεί η 
καταβολή φόρου που προκύπτει από τη φορολόγηση κατά την έξοδο από τη Δημοκρατία. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τα νομοσχέδια «Ο 
περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 11) Νόμος του 2019» και «Ο περί 

Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019» 
Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Μαρίνος Μουσιούττας Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Γιώργος Λιλλήκας 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Ονούφριος Κουλλά Μιχάλης Γιωργάλλας  

 Στέφανος Στεφάνου Άννα Θεολόγου 

 Άριστος Δαμιανού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα πιο πάνω νομοσχέδια σε 
συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε μέσω τηλεδιάσκεψης και ακολούθως σε συνεδρία που πραγματοποιήθηκε 
στις 25 Μαΐου 2020.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και κατέθεσαν τις απόψεις τους ο Έφορος 
Φορολογίας, εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου 
(ΣΕΛΚ) και του Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου. 

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με τις πράξεις της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία 2017/952 του Συμβουλίου της 29ης Μαΐου 2017 για την τροποποίηση της 
Οδηγίας (ΕΕ) 2016/1164 όσον αφορά τις ασυμφωνίες στη μεταχείριση υβριδικών μέσων με τρίτες χώρες» και 
«Οδηγία (ΕΕ) 2016/1164 του Συμβουλίου της 12ης Ιουλίου 2016 για τη θέσπιση κανόνων κατά πρακτικών 
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φοροαποφυγής που έχουν άμεση επίπτωση στη λειτουργία της εσωτερικής αγοράς», με στόχο τη νομοθετική 
ρύθμιση αναφορικά με τα ακόλουθα:  

1. Τη φορολόγηση κατά την έξοδο, δηλαδή στις περιπτώσεις κατά τις οποίες οι φορολογούμενοι μεταφέρουν 
εκτός της Δημοκρατίας τη φορολογική τους έδρα ή/και τα περιουσιακά τους στοιχεία. 

2. Την αποφυγή διπλής έκπτωσης λόγω ασυμφωνιών στη μεταχείριση υβριδικών μέσων είτε λόγω 
αντίστροφων υβριδικών μέσων είτε λόγω ασυμφωνίας στη μεταχείριση της φορολογικής κατοικίας. 

Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι επίσης η εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την πράξη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία (ΕΕ) 2016/1164 του Συμβουλίου της 12ης Ιουλίου 2016 για τη θέσπιση 
κανόνων κατά πρακτικών φοροαποφυγής που έχουν άμεση επίπτωση στη λειτουργία της εσωτερικής αγοράς», 
ώστε να ρυθμιστεί η καταβολή φόρου που προκύπτει από τη φορολόγηση κατά την έξοδο από τη Δημοκρατία. 

 Όπως αναφέρεται στις εισηγητικές εκθέσεις που συνοδεύουν τα υπό συζήτηση νομοσχέδια, η Οδηγία 
2016/1164 και η Οδηγία 2017/952, γνωστές ως ATAD I και ATAD II (Anti Tax Avoidance Directive), αντίστοιχα, 
αποσκοπούν στη θέσπιση κανόνων κατά πρακτικών φοροαποφυγής που έχουν άμεση επίπτωση στη λειτουργία 
της εσωτερικής αγοράς.   

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η Οδηγία 2016/1164 περιλαμβάνει ουσιαστικά πέντε άρθρα, εκ των οποίων 
τα τρία έχουν ήδη μεταφερθεί στην εσωτερική έννομη τάξη από την 1η Ιανουαρίου 2019 και αφορούν κανόνες 
περιορισμού των τόκων, γενικό κανόνα απαγόρευσης των καταχρήσεων και κανόνες για τις ελεγχόμενες 
αλλοδαπές εταιρείες.   

 Συνεπώς, με βάση τα πιο πάνω στοιχεία, με το πρώτο νομοσχέδιο σκοπείται η νομοθετική ρύθμιση των 
εναπομεινάντων άρθρων της εν λόγω Οδηγίας τα οποία αφορούν τη φορολογία κατά την έξοδο και τις 
ασυμφωνίες στη μεταχείριση υβριδικών μέσων εντός Ευρωπαϊκή Ένωσης.  Περαιτέρω, η Οδηγία (ΕΕ) 2017/952 
αντικαθιστά τους κανόνες για τις ασυμφωνίες στη μεταχείριση υβριδικών μέσων της Οδηγίας (ΕΕ) 2016/1164, 
επεκτείνοντας το πεδίο εφαρμογής της, προκειμένου να διασφαλιστεί ότι οι εν γένει κανόνες αντιμετωπίζουν 
επαρκώς τις ασυμφωνίες στη μεταχείριση υβριδικών μέσων με τρίτες χώρες. 

 Σημειώνεται ότι η εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με τις υπό αναφορά διατάξεις θα έπρεπε να είχε 
ολοκληρωθεί μέχρι την 1η Ιανουαρίου 2020, με εξαίρεση τις διατάξεις που αφορούν ασυμφωνίες στη μεταχείριση 
αντίστροφων υβριδικών μέσων, των οποίων η έναρξη ισχύος είναι η 1η Ιανουαρίου 2022.  Σημειώνεται επίσης 
ότι το πρώτο νομοσχέδιο κατατέθηκε στις 6 Δεκεμβρίου 2019. 

 Οι προβλεπόμενοι με το πρώτο νομοσχέδιο κανόνες φορολόγησης κατά την έξοδο, σύμφωνα με τη 
σχετική εισηγητική έκθεση, αλλά και τα όσα ανέφεραν οι αρμόδιοι εκπρόσωποι, στόχο έχουν την αποτροπή κατά 
την έξοδο συρρίκνωσης της φορολογικής βάσης, όταν τα περιουσιακά στοιχεία μεταβιβάζονται εκτός της 
Δημοκρατίας, σε περιπτώσεις κατά τις οποίες οι φορολογούμενοι προσπαθούν να μειώσουν τη φορολογική τους 
υποχρέωση μεταφέροντας τη φορολογική τους έδρα ή/και τα περιουσιακά τους στοιχεία σε χώρες όπου 
επιβάλλεται χαμηλή φορολογία.   

 Αναλυτικότερα, σύμφωνα με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις, επιβάλλεται φορολογία επί του εισοδήματος σε 
εταιρεία κάτοικο της Δημοκρατίας ή σε μόνιμη εγκατάσταση στη Δημοκρατία εταιρείας μη κατοίκου της 
Δημοκρατίας επί της καθαρής αξίας κατά τη χρονική στιγμή της εξόδου.  Επισημαίνεται ότι, με βάση τις πρόνοιες 
του νομοσχεδίου, η καθαρή αξία υπολογίζεται ως η αγοραία αξία των μεταβιβασθέντων περιουσιακών στοιχείων 
αφαιρουμένης της αξίας για φορολογικούς σκοπούς. 

 Οι ασυμφωνίες στη μεταχείριση υβριδικών μέσων, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, δημιουργούνται, όταν οι 
φορολογούμενες επιχειρήσεις εκμεταλλεύονται τις διαφορές μεταξύ των εθνικών φορολογικών συστημάτων, 
προκειμένου να μειώσουν τη συνολική τους φορολογική υποχρέωση είτε μέσω διπλής έκπτωσης είτε μέσω 
έκπτωσης επί των εσόδων από τον ένα συμβαλλόμενο, χωρίς να συμπεριληφθεί η έκπτωση από τον άλλο 
συμβαλλόμενο.  Με στόχο την αποφυγή των πιο πάνω ασυμφωνιών στη μεταχείριση υβριδικών μέσων, η Οδηγία 
θεσπίζει κανόνες σύμφωνα με τους οποίους ένας από τους δύο συμβαλλόμενους σε μια ασυμφωνία πρέπει να 
αρνείται την έκπτωση πληρωμής που οδηγεί σε ένα τέτοιο αποτέλεσμα.   

 Στο δεύτερο νομοσχέδιο, με το οποίο σκοπείται η εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με τις διατάξεις της 
Οδηγίας (ΕΕ) 2016/1164 που αφορούν τη φορολογία κατά την έξοδο, ρυθμίζεται η είσπραξη των φόρων εξόδου, 
ώστε να επιτρέπεται η καταβολή με δόσεις φόρου που προκύπτει από φορολόγηση κατά την έξοδο. 

 Ειδικότερα, παρέχεται στους φορολογούμενους η δυνατότητα αναβολής της πληρωμής του ποσού του 
φόρου για διάστημα πέντε ετών, καθώς και της διευθέτησης αυτού μέσω σταδιακής καταβολής των πληρωμών.  
Σημειώνεται ότι η εναρμόνιση σχετικά με την υπό αναφορά διάταξη της Οδηγίας θα έπρεπε να είχε ολοκληρωθεί 
μέχρι την 1η Ιανουαρίου 2020.  Σημειώνεται επίσης ότι το δεύτερο νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων μαζί με το πρώτο νομοσχέδιο στις 6 Δεκεμβρίου 2019. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου οι εκπρόσωποι του ΣΕΛΚ και του Παγκύπριου Δικηγορικού 
Συλλόγου εξέφρασαν τη σύμφωνη γνώμη τους με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις.   
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφύλαξε την τελική τοποθέτηση όλων των εκπροσωπούμενων σε αυτήν πλευρών κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 Ο κ. Βότσης. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι εναρμονιστικά νομοσχέδια.  Αφορούν οδηγίες που έχουν να κάνουν με την πάταξη 
της φοροαποφυγής.  Είναι τεχνικά θέματα.  Αφορούν τη φορολογία κατά την έξοδο και τη μεταχείριση υβριδικών 
μέσων και εμείς θα είμαστε υπέρ για το πρώτο. 

 Το δεύτερο είναι ο τρόπος που θα πληρώνονται οι δόσεις στην περίπτωση που θα υπάρχει ποσό για 
πληρωμή που δίνει το δικαίωμα σε πέντε χρόνια να πληρωθούν αυτές οι δόσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Η κ. Θεολόγου. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Τα συγκεκριμένα νομοσχέδια, ναι, είναι εναρμονιστικά.  Απλώς, οφείλω να αναφέρω στους συναδέλφους 
ότι τέτοια είναι η περιπλοκότητα της συγκεκριμένης ρύθμισης, που και η επιτροπή Οικονομικών δύσκολα 
μπορούσε να αντιληφθεί πώς θα λειτουργούν αυτές οι τροποποιήσεις του νόμου.  Ακόμα και το Τμήμα 
Φορολογίας, όπως μας ανέφεραν ήδη από το Τμήμα Φορολογίας, δεν έχει λάβει την απαραίτητη εκπαίδευση, 
για να ξεκινήσει να εργάζεται μετά την εναρμόνιση των συγκεκριμένων νομοθεσιών.  Κύριε Πρόεδρε, να 
επισημάνω το γεγονός ότι όπως δεν είμαστε σε θέση εμείς να αντιληφθούμε πλήρως πώς εφαρμόζονται οι 
συγκεκριμένες νομοθεσίες ούτε και οι πολίτες αυτού του κράτους είναι σε θέση να αντιληφθούν πλήρως πώς 
εφαρμόζονται.  Αν αυτές οι εναρμονιστικές νομοθεσίες έρχονται μόνο για να εξυπηρετούν ορισμένους, χωρίς να 
δίνουμε εσωτερική ενημέρωση και να εκπαιδεύσουμε και τους ίδιους τους πολίτες μας να αντιλαμβάνονται πώς 
λειτουργούν αυτές οι νομοθεσίες, νομίζω πως στο τέλος της ημέρας η ίδια η Βουλή πρέπει να προωθήσει 
συζήτηση όσον αφορά τα φορολογικά ζητήματα γενικότερα, διότι θα έπρεπε να γνωρίζουμε όλοι ανεξαιρέτως 
πώς λειτουργούν και τα ζητήματα φοροαπαλλαγών και πώς λειτουργούν και οποιαδήποτε παραθυράκια του 
νόμου, που τα εκμεταλλεύονται μόνο ορισμένοι και όχι όλοι ανεξαιρέτως. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μαυρίδης. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Δεν ξέρω αν έχετε ακούσει στο παρελθόν για την Google, που πληρώνει πολύ χαμηλή φορολογία, για την 
Apple, για την Amazon.  Είναι ακριβώς στα πλαίσια αυτής της προσπάθειας που καταβάλλεται από τον 
Οργανισμό Οικονομικής Ανάπτυξης, από τον ΟΟΣΑ, αν δεν κάνω λάθος, τα αρχικά δεν τα θυμάμαι, OECD, να 
πατάξει την φοροαποφυγή, όχι τη φοροδιαφυγή -και τη φοροδιαφυγή, αλλά αυτά τα νομοσχέδια είναι για τη 
φοροαποφυγή- έτσι ώστε να μην μπορούν οι πολυεθνικές εταιρείες να μεταφέρουν είτε περιουσιακά στοιχεία 
από μια χώρα σε άλλη είτε εισοδήματα είτε να εξασφαλίζουν αφαιρέσεις από το εισόδημα σε δύο διαφορετικές 
χώρες και να παίρνουν την έκπτωση και από τις δύο.  Είναι σε αυτά τα πλαίσια που γίνεται αυτή η προσπάθεια 
και είναι προς όφελος και της αύξησης και των φορολογικών εσόδων από τις κυβερνήσεις.   

 Άρα, να μην μπούμε στις λεπτομέρειες του νομοσχεδίου, αλλά είναι αυτή η γενική εικόνα που υπάρχει.     

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εσύ όμως είσαι υπέρ της αύξησης των φορολογιών γενικά; 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Ναι.  Για να πληρώνει ο καθένας αυτό που του αναλογεί και να μειώνονται οι φορολογικοί συντελεστές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Ευχαριστώ. 
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 Υπάρχει άλλος που θέλει να μιλήσει;  

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 2 νομοσχεδίου.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:   

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων 11Α, 11Β και 11Γ.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 33Β.  Άρθρο 4. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Σαράντα πέντε ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα 1 έως 5 εγκρίνονται.  

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος 
του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Σαράντα πέντε ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 3 νομοσχεδίου.  
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:   

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 40Α.  Άρθρο 3. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Σαράντα επτά ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα 1 έως 5 εγκρίνονται.  

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Σαράντα επτά ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 4, 5 και 6 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2020», «Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020» και «Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Μετακινήσεις Αγαθών για 
Απόθεμα στη Διάθεση Συγκεκριμένου Αποκτώντος) Κανονισμοί του 2020». 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 4:  Εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την Οδηγία (ΕΕ) 2018/1910 του 
Συμβουλίου της 4ης Δεκεμβρίου 2018 για την τροποποίηση της Οδηγίας 2006/112/ΕΚ όσον αφορά την 
εναρμόνιση και απλούστευση ορισμένων κανόνων στο σύστημα φόρου προστιθέμενης αξίας για τη φορολόγηση 
των συναλλαγών μεταξύ κρατών μελών. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 5:  Εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την Οδηγία (ΕΕ) 2018/1910 του 
Συμβουλίου της 4ης Δεκεμβρίου 2018 για την τροποποίηση της Οδηγίας 2006/112/ΕΚ όσον αφορά την 
εναρμόνιση και απλούστευση ορισμένων κανόνων στο σύστημα φόρου προστιθέμενης αξίας για τη φορολόγηση 
των συναλλαγών μεταξύ κρατών μελών. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 6:  Εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την Οδηγία (ΕΕ) 2018/1910 του 
Συμβουλίου της 4ης Δεκεμβρίου 2018 για την τροποποίηση της Οδηγίας 2006/112/ΕΚ όσον αφορά την 
εναρμόνιση και απλούστευση ορισμένων κανόνων στο σύστημα φόρου προστιθέμενης αξίας για τη φορολόγηση 
των συναλλαγών μεταξύ κρατών μελών. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο και 
τους κανονισμούς του επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος Άριστος Δαμιανού 

 Μαρίνος Μουσιούττας  Αντρέας Καυκαλιάς 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Ονούφριος Κουλλά Άννα Θεολόγου 

 Στέφανος Στεφάνου    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το νομοσχέδιο και τους 
κανονισμούς του επισυνημμένου παραρτήματος σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 15 Ιουνίου 2020.  
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του Τμήματος 
Φορολογίας του ίδιου υπουργείου, καθώς και εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας. 

 Σκοπός των σχεδίων νόμου είναι η εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την Οδηγία (ΕΕ) 2018/1910 
του Συμβουλίου της 4ης Δεκεμβρίου 2018 για την τροποποίηση της Οδηγίας 2006/112/ΕΚ όσον αφορά την 
εναρμόνιση και απλούστευση ορισμένων κανόνων στο σύστημα φόρου προστιθέμενης αξίας για τη φορολόγηση 
των συναλλαγών μεταξύ κρατών μελών. 

 Τα μέτρα που προτείνεται να υιοθετηθούν με τα υπό αναφορά σχέδια νόμου έχουν προκύψει στο πλαίσιο 
της βελτίωσης του συστήματος του φόρου προστιθέμενης αξίας (ΦΠΑ) σε ευρωπαϊκό επίπεδο, που υλοποιήθηκε 
με την Οδηγία που αναφέρεται πιο πάνω, ενώ οι τομείς που ρυθμίζονται αφορούν τη χρήση ενδοκοινοτικού 
αριθμού ΦΠΑ για ενδοκοινοτικές συναλλαγές, τον καθορισμό ομοιόμορφων κριτηρίων για ορισμένες 
ενδοκοινοτικές συναλλαγές και την απλοποίηση των κανόνων για αποθέματα που μεταφέρονται από ή σε άλλο 
κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

 Ειδικότερα, προτείνεται η ρύθμιση ζητημάτων που αφορούν τα αποθέματα στη διάθεση συγκεκριμένου 
αποκτώντος προσώπου κατά τη μεταφορά τους σε άλλο κράτος μέλος, τις διαδοχικές παραδόσεις αγαθών που 
υπόκεινται σε ενιαία ενδοκοινοτική μεταφορά και θέματα που αφορούν τον αριθμό φορολογικού μητρώου ΦΠΑ 
σε σχέση με την απαλλαγή για την παράδοση αγαθών στο ενδοκοινοτικό εμπόριο σε σχέση με το σύστημα 
ανταλλαγής πληροφοριών (VIES). 

 Σημειώνεται ότι σχετικά με τα εν λόγω σχέδια νόμου και με βάση την εισηγητική έκθεση που τα συνοδεύει, 
η Κυπριακή Δημοκρατία έλαβε από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, στις 23 Ιανουαρίου 2020, προειδοποιητική 
επιστολή παράβασης, με αριθμό 2020/014, για τη μη έγκαιρη υιοθέτηση των μέτρων, ως όφειλε, μέχρι την 31η 
Δεκεμβρίου 2019, ενώ στις 18 Μαΐου 2020 έλαβε νέα επιστολή με την οποία δόθηκε παράταση για την υιοθέτησή 
τους μέχρι τη 15η Ιουνίου 2020.  Τα υπό εξέταση σχέδια νόμου κατατέθηκαν στη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 
5 Ιουνίου 2020. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι, σύμφωνα με τα όσα ανέφερε η αρμόδια εκπρόσωπος του Τμήματος 
Φορολογίας, η προτεινόμενη νομοθεσία αποσκοπεί στην εναρμόνιση μόνο με την Οδηγία (ΕΕ) 2018/1910 και 
λανθασμένα γίνεται αναφορά τόσο στην εισηγητική έκθεση όσο και στα σχετικά κείμενα στην εναρμόνιση και με 
άλλη ευρωπαϊκή Οδηγία (2009/132/ΕΚ).  Συναφώς, οποιεσδήποτε σχετικές αναφορές πρέπει να απαλειφθούν. 

 Η ίδια εκπρόσωπος ανέφερε περαιτέρω ότι οι πλείστες των προτεινόμενων ρυθμίσεων προκύπτουν από 
αποφάσεις του Δικαστηρίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τις οποίες η Δημοκρατία ήδη εφαρμόζει μέσω της έκδοσης 
σχετικών εγκυκλίων, ωστόσο η Ευρωπαϊκή Επιτροπή κρίνει ορθότερο όπως οι εν λόγω αποφάσεις υιοθετηθούν 
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από τα κράτη μέλη με νόμο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε για την τελική τοποθέτηση όλων των εκπροσωπούμενων σε αυτήν πλευρών κατά τη 
συζήτηση των σχεδίων νόμου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 
1. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2020. 

2. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 

3. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Μετακινήσεις Αγαθών για Απόθεμα στη Διάθεση Συγκεκριμένου 
Αποκτώντος) Κανονισμοί του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 Ο κ. Βότσης. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι και αυτές νομοθεσίες εναρμονιστικές, 15 Ιουνίου είχαμε παράβαση της εφαρμογής 
και ενδεχόμενα πρόστιμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Γιατί το καθυστερήσατε; 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Καθυστέρησε στη νομοτεχνική επεξεργασία.  Έχουμε πει -τουλάχιστον στις επιτροπές που συμμετέχω- 
ότι, όπου υπάρχει καθυστέρηση, ζητώ στην έκθεση από εδώ και μπρος να καταγράφονται ο λειτουργός της 
νομικής υπηρεσίας, το όνομά του και ο λειτουργός του υπουργείου, για να ξέρουμε περί τίνος πρόκειται.  Το 
θετικό είναι ότι ήδη εφαρμόζουμε στο μεταξύ αυτή τη νομοθεσία, γιατί υπήρξε απόφαση του 2010 και εμείς τα 
εφαρμόζουμε ήδη.  Τώρα το γιατί ήταν τόσο πολύπλοκο νομοτεχνικά να γίνει κάτι εναρμονιστικό που ήδη το 
εφαρμόζουμε…  Πρέπει να μας απαντήσει η Νομική Υπηρεσία.  

 Είμαστε υπέρ, κύριε Πρόεδρε, και των τριών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει άλλος ομιλητής; 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 5 νομοσχεδίου.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:   

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 42Γ του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 45Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Σαράντα τέσσερις ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, τα άρθρα 1 έως 5 εγκρίνονται.  

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Σαράντα τέσσερις ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα πέντε ψήφους υπέρ, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε με την ψηφοφορία για τους κανονισμούς υπ’ αριθμόν 5. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Σαράντα τέσσερις ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

  Προχωρούμε με την ψηφοφορία για τους κανονισμούς υπ’ αριθμόν 6. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Σαράντα τέσσερις ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 



 
 

1850 
 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 7, 8 και 9 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Συστήματος 
Εγγύησης των Καταθέσεων και Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2020», «Οι περί Συστήματος Εγγύησης των Καταθέσεων και Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2020» και «Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2020». 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό, που είναι κοινός και για τα τρία θέματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να επιτευχθεί ορθότερη εναρμόνιση με την Οδηγία 2014/49/ΕΕ 
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 16ης Απριλίου 2014 περί των συστημάτων εγγύησης των 
καταθέσεων, καθώς και αποτελεσματικότερη εφαρμογή της βασικής νομοθεσίας. 

 (Η σχετική έκθεση) 

 Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τα νομοσχέδια και 
τους κανονισμούς του επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος  Άριστος Δαμιανού 

 Μαρίνος Μουσιούττας Αντρέας Καυκαλιάς 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Ονούφριος Κουλλά Άννα Θεολόγου 

 Στέφανος Στεφάνου   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα πιο πάνω θέματα του 
επισυνημμένου παραρτήματος σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 15 Ιουνίου 2020.  Στη συνεδρία 
της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της Κεντρικής Τράπεζας 
της Κύπρου, της Κυπριακής Εταιρείας Διαχείρισης Περιουσιακών Στοιχείων (ΚΕΔΙΠΕΣ) και του Συνδέσμου 
Τραπεζών Κύπρου. 

 Σκοπός των υπό αναφορά σχεδίων νόμου είναι η τροποποίηση της ισχύουσας νομοθεσίας, ώστε να 
επιτευχθεί ορθότερη εναρμόνιση με την Οδηγία 2014/49/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου 
της 16ης Απριλίου 2014 περί των συστημάτων εγγύησης των καταθέσεων, καθώς και αποτελεσματικότερη 
εφαρμογή της βασικής νομοθεσίας. 

 Ειδικότερα, με το πρώτο υπό αναφορά νομοσχέδιο σκοπείται η τροποποίηση του περί Συστήματος 
Εγγύησης των Καταθέσεων και Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων Νόμου, ώστε αφενός να 
καταργηθεί το Ταμείο Εγγύησης Καταθέσεων των Συνεργατικών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (ΤΕΚ ΣΠΙ), καθώς και 
οποιεσδήποτε αναφορές της κείμενης νομοθεσίας στο εν λόγω ταμείο, απόρροια της ανάκλησης της άδειας 
λειτουργίας της Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας (ΣΚΤ) ως πιστωτικού ιδρύματος, περιλαμβανομένων και των 
Συνεργατικών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (ΣΠΙ), και αφετέρου να μεταφερθεί το σύνολο των κεφαλαίων του εν λόγω 
ταμείου, που τηρούνται σε λογαριασμό στην Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου, στο Ταμείο Εγγύησης Καταθέσεων 
(ΤΕΚ). 

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 32 του περί Συστήματος 
Εγγύησης των Καταθέσεων και Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων Νόμου, σκοπείται η τροποποίηση 
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των περί Συστήματος Εγγύησης των Καταθέσεων και Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων 
Κανονισμών, ώστε να διαγραφούν οποιεσδήποτε αναφορές στο ΤΕΚ ΣΠΙ. 

 Με το δεύτερο υπό αναφορά νομοσχέδιο σκοπείται ειδικότερα η τροποποίηση του περί Εργασιών 
Πιστωτικών Ιδρυμάτων Νόμου, ώστε να διαγραφεί οποιαδήποτε αναφορά σε δύο Ταμεία Εγγύησης Καταθέσεων, 
λόγω της προτεινόμενης με το πρώτο νομοσχέδιο κατάργησης του ΤΕΚ ΣΠΙ.  

 Όπως είναι γνωστό, η ολομέλεια του σώματος στη συνεδρία της ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2020 
συζήτησε και ψήφισε σχετική δέσμη σχεδίων νόμου εγκρίνοντας παράλληλα σχετική τροπολογία, σύμφωνα με 
την οποία οι πρόνοιες που αφορούσαν την κατάργηση του ΤΕΚ ΣΠΙ και τη μεταφορά των κεφαλαίων αυτού στο 
ΤΕΚ παρέμειναν σε εκκρεμότητα. 

 Συναφώς, το Υπουργείο Οικονομικών σε μεταγενέστερο στάδιο κατέθεσε νέα σχέδια νόμου, στα οποία 
περιλαμβάνονται οι εν λόγω πρόνοιες. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών ανέφεραν μεταξύ άλλων τα 
ακόλουθα:  

1. Οι προτεινόμενες ρυθμίσεις κρίνονται αναγκαίες, δεδομένης της ανάκλησης της άδειας λειτουργίας της 
ΣΚΤ ως πιστωτικού ιδρύματος, περιλαμβανομένων και των ΣΠΙ, των οποίων οι καταθέσεις παραμένουν 
στο τραπεζικό σύστημα και τυγχάνουν προστασίας μέσω του ΤΕΚ.   

2. Στο ΤΕΚ συμμετέχουν υποχρεωτικά όλα τα πιστωτικά ιδρύματα με στόχο τη συγκέντρωση των 
απαραίτητων ποσών για την αποζημίωση επιλέξιμων πελατών-καταθετών των πιστωτικών ιδρυμάτων, 
δηλαδή την εγγύηση των καταθέσεων ύψους μέχρι €100.000, σε περίπτωση που πιστωτικό ίδρυμα δεν 
είναι σε θέση να αποπληρώσει τις καταθέσεις του.  

Σημειώνεται ότι για τον πιο πάνω σκοπό τα πιστωτικά ιδρύματα καταβάλλουν εισφορές στο Σύστημα 
Εγγύησης Καταθέσεων (ΣΕΚ), το οποίο προβαίνει στη διαχείρισή τους μέσω διαχειριστικής επιτροπής, 
στην οποία συμμετέχουν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και της Κεντρικής Τράπεζας της 
Κύπρου.  Ως εκ τούτου, η λειτουργία του ΤΕΚ αποσκοπεί στην προστασία των επιλέξιμων καταθετών και 
κατ’ επέκταση στη διασφάλιση της χρηματοοικονομικής σταθερότητας της Δημοκρατίας. 

3. Το ΣΕΚ βάσει της ισχύουσας νομοθεσίας είναι υποχρεωμένο να διατηρεί συγκεκριμένα επίπεδα στόχου 
και, σε περίπτωση που αυτά δεν τηρούνται, προκύπτουν ανάγκες για πρόσθετες εισφορές από τα 
πιστωτικά ιδρύματα. Περαιτέρω, στην περίπτωση που κράτος μέλος θεσπίσει ένα ή περισσότερα ΣΕΚ, 
για την εξασφάλιση αποζημίωσης ή προστασίας των καταθετών υπό τους όρους που προβλέπονται στην 
Οδηγία 2014/49/ΕΕ το κράτος μέλος δεν έχει ευθύνη έναντι των καταθετών. 

4. Η μεταφορά των κεφαλαίων του ΤΕΚ ΣΠΙ στο ΤΕΚ είναι επιβεβλημένη σύμφωνα με τη Συμφωνία 
Μεταφοράς Εργασιών που υπογράφτηκε μεταξύ της Ελληνικής Τράπεζας και της πρώην ΣΚΤ, η οποία 
προβλέπει μεταξύ άλλων ότι το ποσό των €23 εκατομ. που τηρείται στο ΤΕΚ ΣΠΙ πρέπει να μεταφερθεί 
στο ΤΕΚ εντός δύο ετών από την ημερομηνία υπογραφής της συμφωνίας, δηλαδή μέχρι την 24η Ιουνίου 
2020.  Σε αντίθετη περίπτωση η ΚΕΔΙΠΕΣ θα καταβάλλει αντίστοιχο ποσό στην Ελληνική Τράπεζα. 

 Οι εκπρόσωποι της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου και του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου συμφώνησαν 
με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων σχεδίων νόμου.  

 Σημειώνεται ότι μέλη της επιτροπής ζήτησαν την κατάθεση εκ μέρους του Υπουργείου Οικονομικών του 
μέρους της Συμφωνίας Μεταφοράς Εργασιών μεταξύ της Ελληνικής Τράπεζας και της πρώην ΣΚΤ στο οποίο 
γίνεται σχετική πρόβλεψη για τη μεταφορά των κεφαλαίων του ΤΕΚ ΣΠΙ στο ΤΕΚ. 

 Στη βάση των πιο πάνω το Υπουργείο Οικονομικών με ηλεκτρονικό μήνυμα ημερομηνίας 15 Ιουνίου 2020 
απέστειλε στην επιτροπή σχετικό έγγραφο από την εν λόγω συμφωνία.    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφύλαξε την τελική τοποθέτηση όλων των εκπροσωπούμενων σε αυτή πλευρών κατά τη 
συζήτηση των σχεδίων νόμου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 
1. Ο περί Συστήματος Εγγύησης των Καταθέσεων και Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020. 

2. Οι περί Συστήματος Εγγύησης των Καταθέσεων και Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2020. 

3. Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  
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 Ο κ. Βότσης, η κ. Θεολόγου, ο κ. Στεφάνου, ο κ. Σιζόπουλος και ο κ. Κουλλά. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Το κύριο στοιχείο των συγκεκριμένων νομοθετημάτων, πέραν της οδηγίας…  Να υπενθυμίσω ότι, ενώ 
μιλούμε για εναρμονιστικό νομοσχέδιο, μέσα σε αυτά τα νομοσχέδια είχαν μπει και κάποιες πρόνοιες τις οποίες 
η ολομέλεια είχε αφαιρέσει από την ψήφιση των εναρμονιστικών νομοθεσιών, όταν είχαν έρθει τον Φλεβάρη ή 
τον Γενάρη και αφορούσαν το Ταμείο Προστασίας Καταθέσεων που είχε ο συνεργατισμός πριν από τη διάλυσή 
του.  Οι πρόνοιες αυτές έρχονται σήμερα ενώπιον μας για να ψηφιστούν και προνοούν τα εξής:  Έχουμε το 
Ταμείο Προστασίας Καταθέσεων για τον συνεργατισμό, ο συνεργατισμός έχει εκλείψει και αυτό το ταμείο έχει 
μέσα €23 εκατομ.  Η πρόθεση και η εισήγηση είναι αυτά τα €23 εκατομ. να μεταφερθούν και να μπουν στο Ταμείο 
Προστασίας Καταθέσεων των Τραπεζών, όλων των τραπεζών, όπου πλέον βρίσκονται και οι καταθέσεις που 
υπήρχαν στον συνεργατισμό, οι οποίες ανήκουν πλέον στην Ελληνική Τράπεζα. 

 Το πρόβλημα που δημιουργείται είναι ότι υπάρχει μια πρόνοια στη συμφωνία μεταξύ Ελληνικής Τράπεζας 
και ΚΕΔΙΠΕΣ -συνεργατισμού τότε- η οποία προέβλεπε ότι, αν μέχρι τις 24 Ιουνίου 2020, δηλαδή σε λίγες μέρες, 
δε γίνει αυτή η μεταφορά του κονδυλίου των €23 εκατομ. στο Ταμείο Προστασίας Καταθέσεων των Τραπεζών, 
αυτά τα €23 εκατομ. πρέπει να τα πληρώσει η ΚΕΔΙΠΕΣ στην Ελληνική Τράπεζα.  Εμείς βεβαίως δε θα αφήσουμε 
να γίνει αυτό το δώρο στην Ελληνική Τράπεζα και θα υποστηρίξουμε τα συγκεκριμένα νομοσχέδια, ώστε τα €23 
εκατομ. να πάνε και να συμπληρώσουν το Ταμείο Προστασίας των Τραπεζών, το οποίο να υπενθυμίσω έχει ως 
στόχο να προστατεύσει τους καταθέτες μέχρι €100.000 και έχει στόχο μέχρι το 2024 να φτάσει στο 0,8 του 
συνόλου των καταθέσεων.  Άρα, και με αυτά τα €23 εκατομ. ο στόχος θα είναι πιο κοντά στην υλοποίησή του με 
λιγότερη συμμετοχή του καθενός ιδρύματος.  Ενώ, αν δε γίνει αυτό, ο στόχος θα είναι πιο δύσκολο να πλησιαστεί 
και τα €23 εκατομ. θα πάνε στα ταμεία της Ελληνικής Τράπεζας. 

 Την ίδια ώρα εμείς σημειώνουμε ότι αυτή τη συμφωνία ποτέ δεν την έχουμε δει, η Βουλή δεν την έχει 
υπόψη της στις λεπτομέρειες και η κοινοβουλευτική μας ομάδα θα εγγράψει θέμα στην επιτροπή Ελέγχου, για 
να παρουσιαστεί επιτέλους αυτή η συμφωνία, που μπορεί να είναι δύο οντότητες του ιδιωτικού τομέα μεν, αφορά 
δε όλο το σύστημα αυτή η συμφωνία.  Φαίνεται ότι αυτό το σημείο της συμφωνίας ήταν κάκιστο, η ευρύτερη 
συμφωνία για πολλούς από την επιτροπή Νομικών επίσης θεωρείται ότι ήταν πολύ κακή συμφωνία.  Θα τα δει 
η επιτροπή Ελέγχου στην πορεία και θα αποφασίσει. 

 Επί των συγκεκριμένων νομοθετημάτων θα είμαστε υπέρ και των τριών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Θεολόγου. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή το θέμα, όπως είπε ο κ. Βότσης, ξανασυζητήθηκε πριν τον Μάρτη, μέσα στο 
Φλεβάρη, και υπήρχε τούτο το θέμα της συγκεκριμένης ρήτρας της συμφωνίας…  Είναι ένα κομμάτι η συμφωνία 
που έκανε ο πρώην Υπουργός Οικονομικών και λέει ότι πρέπει να πάνε €23 εκατομ. στην Ελληνική Τράπεζα και 
είναι άλλο κομμάτι αν απαλλάσσεται των ευθυνών της διά νόμου η Ελληνική να πληρώσει τη συνεισφορά στο 
Ταμείο Εγγύησης Καταθέσεων.   

 Αυτή τη στιγμή συζητούμε για μεταφορά των €23 εκατομ. από το Ταμείο Εγγυήσεων Καταθέσεων του 
πρώην συνεργατισμού στο κοινό ταμείο που έχουν και οι υπόλοιπες τράπεζες και είναι άλλο κομμάτι, όπως σας 
είπα, η συμφωνία.  Δε μας είπε κανένας ότι στο τέλος της ημέρας γι’ αυτά €23 εκατομ. που θα προστεθούν από 
το ένα ταμείο στο άλλο θα απαλλαχτεί η Ελληνική Τράπεζα από την υποχρέωση διά νόμου να συνεισφέρει στη 
βάση των καταθέσεων που έχει στην κατοχή της το ανάλογο μερίδιο στο Ταμείο Εγγύησης Καταθέσεων.   

 Άρα, για ποιο λόγο αυτή τη στιγμή να ψηφίσουμε μεταφορά από το ένα ταμείο στο άλλο, ενώ το 
απαγορεύει ρητά ο νόμος, αντί να περιμένουμε, κύριε Πρόεδρε, να δούμε, αν στο τέλος της ημέρας η Ελληνική 
θα απαλλαχτεί της υποχρέωσης να πληρώσει τη συνεισφορά;  Διότι, κύριε Πρόεδρε, πολλές καταθέσεις 
μεταφέρονται από ένα πιστωτικό ίδρυμα σε άλλο, αλλά δεν απαλλάσσεται κανένα πιστωτικό ίδρυμα της 
υποχρέωσης να συνεισφέρει στο Ταμείο Εγγύησης Καταθέσεων, γιατί ακριβώς στο Ταμείο Εγγύησης 
Καταθέσεων δεν είναι μεριδιούχοι οι τράπεζες μέσα.  Όσα περισσότερα έχει, τόσο το καλύτερο όσον αφορά την 
εγγύηση των καταθέσεων.  Άρα, αυτή τη στιγμή, εγώ καλώ τους συναδέλφους να μην ψηφίσουμε αυτή τη 
μεταφορά, γιατί παραβιάζει το νόμο, μέχρις ότου να έρθει στην επιτροπή Ελέγχου η συζήτηση, όπως πολύ καλά 
ανάφερε ο κ. Βότσης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 
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 Εγώ θα είμαι πάρα πολύ σύντομος, κύριε Πρόεδρε.  Το ότι τρέχουμε την τελευταία στιγμή να καλύψουμε 
μία αδυναμία μίας συμφωνίας, η οποία από πολλούς έχει θεωρηθεί ως καταστροφική, είναι επιβεβαίωση αυτής 
ακριβώς της πραγματικότητας.  Έγινε μία πάρα πολύ κακή συμφωνία, η οποία έχει αρνητικές επιπτώσεις και 
στην οικονομία και στο τραπεζικό σύστημα, κατά τη δική μας την άποψη.  Καταστράφηκε ένα εργαλείο που τώρα 
θα το χρειαζόμασταν.  Πολλοί είπαν «τι καλά να είχαμε αυτή την ώρα μία κρατική τράπεζα, για να διοχετεύσουμε 
εγγυήσεις για τις επιχειρήσεις».  Τι καλά, αλλά χάθηκαν τα πάντα, με ευθύνη κάποιων.  Γι’ αυτό εμείς θεωρούμε 
ότι, έστω και αυτό το τελευταίο λάθος της συμφωνίας, εάν μπορούμε να το διορθώσουμε με αυτή την ψήφιση, 
να το διορθώσουμε. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Στέφανος Στεφάνου. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Συζητούμε ένα θέμα, συναδέλφισσες και συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, που, εάν το δούμε ξέχωρα από τη 
συμφωνία που μας επιβάλλει να κάμουμε τούτο το πράγμα, σίγουρα δε θα δούμε τις πραγματικές διαστάσεις του 
προβλήματος, γιατί κάποιοι θα μας πουν, και θα μας πουν, και μας είπαν και στην επιτροπή Οικονομικών, ότι 
«ξέρετε, αν δεν μεταφερθούν τα €23 εκατομ. από το Ταμείο Εγγυήσεων του πρώην συνεργατισμού στο ταμείο 
εγγυήσεων των τραπεζών, θα πληρώσει ως πέναλτι η ΚΕΔΙΠΕΣ στην Ελληνική Τράπεζα €23 εκατομ.».  Άρα, θα 
μας πουν «καλά, κύριοι, γιατί θέλετε να καταψηφίσετε μια τέτοια πρόνοια, για να υποχρεώσετε την ΚΕΔΙΠΕΣ να 
καταβάλει €23 εκ. ως πέναλτι στην Ελληνική Τράπεζα;».  Η απάντηση είναι σε αυτό που μας έστειλε το Υπουργείο 
Οικονομικών ως συνοδευτικό των νομοσχεδίων.  Τι λέει;  Η μεταφορά των κεφαλαίων κρίνεται επιβεβλημένη και 
με βάση τη συμφωνία μεταφοράς μέρους των περιουσιακών στοιχείων και υποχρεώσεων της Συνεργατικής 
Κεντρικής Τράπεζας στην Ελληνική Τράπεζα.  Άρα, η κυβέρνηση, συνομολογώντας την κάκιστη και εγκληματικά 
ετεροβαρή για το κράτος και τους πολίτες συμφωνία με την οποία εδωροδοτήθηκε ο συνεργατισμός με κρατικές 
εγγυήσεις και κρατικές επιδοτήσεις, για να τον πιάσει η Ελληνική Τράπεζα…  Καλούμαστε τωρά να πκιερώσουμε 
τζιαι το πουπανωπροίτζι!   

 Και επειδή είμαι βέβαιος, γιατί βλέπω πάντοτε τους συνάδελφους του Δημοκρατικού Συναγερμού να 
περιμένουν να σηκώσουμε εμείς τα σιέρκα μας να μιλήσουμε, για να μας απαντήσουν και εννά μας πουν «μα 
έντζιεν το κράτος, έντζιεν η κυβέρνηση που εχειρίστηκε τη συμφωνία»…  Άσχετον εάν από το 2014 που 
κρατικοποιήθηκε ο συνεργατισμός δεν περνούσε εβδομάδα και μήνας που να μη βγαίνει ο Υπουργός 
Οικονομικών και να λέει πόσο καλά κάνει διαχείριση η κυβέρνηση τον συνεργατισμό και πόσο επαγγελματική 
είναι η διαχείριση και πόσο καλά πάει ο συνεργατισμός για πρώτη φορά στα ιστορικά του.  Έν’ καταγραμμένες 
οι τοποθετήσεις!  Όταν ήθελαν να πάρουν το credit στις βουλευτικές εκλογές του 2016, ο συνεργατισμός ήταν 
μία χαρά!  Όταν γινόταν συζήτηση στις προεδρικές εκλογές του 2018 με ό,τι συζητήθηκε τότε για την ψιθυρολογία 
που υπήρχε για τον συνεργατισμό, οι κυβερνώντες, όχι μόνο δεν αποδέχονταν ότι υπήρχαν προβλήματα στο 
συνεργατισμό, αλλά ήθελαν να τους δίνουμε και μπράβο.  Και, όταν βγήκε το πόρισμα για τον συνεργατισμό, ο 
Συναγερμός, που ένιωθε πολύ άβολα για τα πορίσματα, είπε ότι έκαμε τζιαι μίαν ομάδα με ειδικούς, για να μας 
δώσουν το δικό τους πόρισμα.  Δεν ξέρω πότε.   

 Το πόρισμα όμως είναι πολύ συγκεκριμένο και λέει ότι η τελική κατάρρευση του συνεργατισμού το 2018 
πρέπει να αναζητηθεί σε λάθη, παραλείψεις, απραξία, ανικανότητα, εγκληματική αμέλεια και ίσως και παράνομες 
πρακτικές τα οποία διαπράχθηκαν από όσους ανάλαβαν να χειριστούν τις υποθέσεις του συνεργατικού 
ιδρύματος από την ανακεφαλαιοποίηση και εντεύθεν, όταν κρατικοποιήθηκε δηλαδή.  Και για τον Υπουργό 
Οικονομικών λέει το πόρισμα «Οι ευθύνες του Υπουργού Οικονομικών υπήρξαν βαρύτατες για την κατάρρευση 
του συνεργατισμού».  Μπορούμε να πούμε ότι είναι κατ’ αναλογία παρόμοιες με τις ευθύνες του όποιου 
μεγαλομετόχου ιδιωτικής εταιρείας η οποία καταλήγει σε διάλυση, λόγω κακοδιαχείρισης του ιδίου.  Ήταν ο 
εκπρόσωπος του κράτους και συμμετείχε στη διαμόρφωση της στρατηγικής της Συνεργατικής Κεντρικής 
Τράπεζας.  Είχε επίσης την κύρια, αν όχι την αποκλειστική, ευθύνη να παρακολουθεί, εάν η πορεία του 
συνεργατισμού ήταν σύμφωνη με τις δεσμεύσεις τις οποίες είχε αναλάβει η Κυπριακή Δημοκρατία.   

 Είναι βαρύτατες λοιπόν οι ευθύνες της κυβέρνησης, γιατί καταλήξαμε στην απώλεια της μεγαλύτερης ίσως 
κοινωνικής κατάκτησης του λαού μας.  Και, πέραν απ’ αυτά που έχουμε πληρώσει, ερχόμαστε τώρα να θέλουμε 
να δώσουμε άλλα €23 εκατομ.  Να υπενθυμίσω ότι η συμφωνία που συνήψε η κυβέρνηση έσωσε μία ιδιωτική 
τράπεζα, αντί να σώσει τον συνεργατισμό, αύξησε το δημόσιο χρέος κατά 10%, το ΑΕΠ αυξήθηκε 10% με τη 
συμφωνία που έκαμε η κυβέρνηση για τον συνεργατισμό, το δημοσιονομικό κόστος απευθείας ήταν €1,7 δις 
πέραν από τα άλλα όλα.  Με τη διάλυση του συνεργατισμού η κυβέρνηση εξέθρεψε την αυθαιρεσία και την 
ασυδοσία των τραπεζών, γιατί έφυεν ’πού μες τα πόδκια τους τον συνεργατισμό, όπως ήθελαν για δεκαετίες οι 
τράπεζες.  Εδιάλυσεν η κυβέρνηση έναν αποκούμπι των εργαζομένων, των αγροτών, των απλών ανθρώπων, 
των μικρομεσαίων και των νοικοκυριών και την ίδια ώρα προκαλεί και την ταλαιπωρία χιλιάδων συμπολιτών μας 
οι οποίοι χρειάζεται να διανύουν χιλιόμετρα ή να στέκουν απ’ έξω μες τον ήλιο ή μες τη βροσιή για το πότε θα 
εξυπηρετηθούν από τα τραπεζικά καταστήματα, γιατί πολλά υποκαταστήματα του πρώην συνεργατισμού έχουν 
κλείσει και, όταν φέραμε τον τέως Υπουργό Οικονομικών στην επιτροπή Ελέγχου να δούμε τι μπορεί να γίνει, 
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για να αντιμετωπιστεί η ταλαιπωρία των πολιτών, έκανε τη γνωστή δήλωση ότι «αν ήταν στο δικό μου χέρι θα 
έκλεινα και άλλα», για να μην ξεχνιόμαστε.   

 Εν κατακλείδι, εμείς δεν μπορούμε επ’ ουδενί να νομιμοποιήσουμε μία κάκιστη και εγκληματική με 
οικονομικούς και κοινωνικούς όρους συμφωνία που έκαμε η κυβέρνηση για τον συνεργατισμό, γι’ αυτό και θα 
καταψηφίσουμε. 

 Ευχαριστώ. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μπορώ, να πω κάτι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως να πείτε και μετά να μιλήσει ο κ. Κουλλά. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ακούσαμε βεβαίως με μεγάλη προσοχή τον αγαπητό Στέφανο, όμως ήταν κάπως ή μάλλον εντελώς εκτός 
θέματος η τοποθέτηση και υποτίθεται ότι έχουμε έτσι μία κοινή συνισταμένη και συνεννόηση, όταν μιλούμε από 
το έδρανο, να περιοριζόμαστε και στο θέμα και στο χρόνο.   

 Εντάξει, αυτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Τορναρίτη. 

 Ο κ. Κουλλά. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ο κ. Τορναρίτης φαίνεται ότι δεν εκατανόησε ότι αυτό που ψηφίζουμε σήμερα έχει άμεση σχέση με την 
απόφαση για διάλυση του συνεργατισμού, για να σωθεί η Ελληνική, και ήταν το λιγότερο να τοποθετηθούμε και 
να πούμε αυτά που είπαμε.  Ήταν τζιαι λλία που είπαμε, για να είμαστε δίκαιοι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει.  Έχετε ομιλητές στη συνέχεια και ο κ. Κουλλά και ο κ. Δαμιανού μετά, αν θέλει να πει κάτι. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή θα μιλήσω όσην ώρα και ο κ. Στεφάνου, θέλετε να έρθω στο βήμα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, να έρθεις στο βήμα. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Και δε θα μιλήσω ως Ονούφριος, ποτέ δεν το κάνω αυτό, αλλά είναι εκ μέρους της κοινοβουλευτικής μας 
ομάδας που καλούμαι να απαντήσω σε όλα όσα ακούγονται, που είναι πολλά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καλά, κύριε Ονούφριε, έχετε χρόνο να μιλήσετε μέχρι επτά λεπτά, αφού έν’ τον ίδιο χρόνο.  Η δήλωσή 
σας στέκει φαντάζομαι, έννεν; 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Για μας το θέμα είναι πολύ απλό.  Είχαμε δύο συστήματα, δύο ταμεία.  Ενώθηκαν οι καταθέσεις -για 
προστασία των καταθέσεων είναι- ενώνονται και τα δύο ταμεία.  Όλα τα άλλα τα παρατραβάτε πάντοτε, τα 
τραβάτε από τα μαλλιά για αντιπολιτευτικούς σκοπούς, για να δημιουργούμε εντυπώσεις και να αναγκαζόμαστε 
να ανασκαλίζομε το παρελθόν. 
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 Παρά ταύτα, πρέπει να πω ότι υπάρχει μία υποχρέωση ευρωπαϊκή ότι όλες οι τράπεζες θα καταβάλλουν 
ένα μικρό τέλος επί των καταθέσεών τους, ανάλογα με το μέγεθος των καταθέσεών τους, για να συγκεντρώσουν 
μέχρι το 2024 σε ένα ταμείο το 0,8% των εγγυημένων καταθέσεων.  Είναι υποχρεωμένες να καταθέτουν αυτά τα 
λεφτά.  Τι έγινε;  Δεν ήμουν εκεί, αλλά πολύ απλά μπορώ να φανταστώ ότι ο αγοραστής αυτών των καταθέσεων, 
δηλαδή η Ελληνική Τράπεζα, που θα έπαιρνε την υποχρέωση αποπληρωμής 9 δις καταθέσεων…  Που, ειρήσθω 
εν παρόδω, σήμερα πληρώνει και πέναλτι, πλην 0,6 αυτό που πληρώνει, για να έχει αυτές τις καταθέσεις, 
αρνητικό επιτόκιο στην Κεντρική Τράπεζα, αλλά αυτό παραγνωρίζεται, για να λέμε «είναι πολύ ετεροβαρής η 
συμφωνία».  Αλλά, πέραν αυτού, αναλάμβανε και υποχρέωση να καταθέτει και στο Ταμείο Προστασίας 
Καταθετών αυξημένο ποσό κάθε χρόνο, γιατί θα της αναλογούσαν ούτως ή άλλως πολύ περισσότερα.   

 Συνεπώς, ετέθη το ερώτημα: «Καλά, τούτα που έχουν συγκεντρωθεί μέχρι σήμερα εννά παν σε τούντο 
ταμείο ή εννά χρειάζεται επιπρόσθετα να καταθέτω, για να καλύψω τη δική μου συνεισφορά;»  Και κατά το στάδιο 
της διαπραγμάτευσης προφανώς, αν έλεγαν στην Ελληνική Τράπεζα «όχι, ξέχασ’ τα αυτά τα λεφτά», πολύ 
ωραία, δίνω λιγότερο αντίτιμο, για να πάρω αυτές τις καταθέσεις.  Έδωσε αυτό που έδωσε με δεδομένο ότι θα 
εδίδονταν αυτά τα λεφτά, θα ενώνονταν.  Γιατί θεωρούμε ότι θα έδιδε τα ίδια λεφτά η Ελληνική Τράπεζα, για να 
πάρει τον συνεργατισμό και τις καταθέσεις, αν της επέβαλλες μια επιπρόσθετη υποχρέωση; 

 Συνεπώς, για να διασφαλιστεί ότι θα παν, που δεν εξαρτάτο από τη Συνεργατική Κεντρική Τράπεζα -εκείνη 
ήταν ο εταίρος σε εκείνη τη συμφωνία- καταγράφηκε ότι «εάν δεν παν, θα έχεις να τα παίρνεις από την ΚΕΔΙΠΕΣ 
σε δύο χρόνια».  Κατά βάση, η Ελληνική έκανε αυτό που ήθελε να κάνει, να μας υποχρεώσει να κάνουμε το 
λογικό:  Να μην πάρουμε λεφτά που δεν ανήκουν στο κράτος, αλλά να βάλουμε τα λεφτά εκεί που έπρεπε να 
παν με αυτό το νομοσχέδιο που θα ψηφίσουμε σήμερα.  Δεν απαλλάσσεται η Ελληνική Τράπεζα από το να 
καταβάλλει αυξημένες εισφορές σε αυτό το ταμείο, επειδή έχει πολύ περισσότερες καταθέσεις.  Απλά, θα έπρεπε 
όλες οι τράπεζες… Και, αν δεν ψηφιστεί αυτό το νομοσχέδιο, όλες οι τράπεζες θα πρέπει να καταβάλλουν κατιτίς 
περισσότερο κάθε χρόνο μέχρι το 2024, για να καλυφθεί ο στόχος.  Και είναι πιο δίκαιο, παρά αυτά τα λεφτά να 
τα πάρει η Ελληνική Τράπεζα, να μεταφερθούν, για να μη βγει κερδισμένη η Ελληνική και χαμένες όλες οι 
υπόλοιπες τράπεζες.  Εγώ λέω και οι καταθέτες, γιατί χρειάζεται και αυτή η έννοια της προστασίας της εγγύησης 
των καταθέσεων.  Τώρα, όλα αυτά τα πολύ απλά για μας συνδέονται γενικότερα με την κατάσταση, με το 
τραπεζικό σύστημα. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Γνωρίζω πολύ καλά ότι είχαμε ζητήσει από τον Ενιαίο Εποπτικό Μηχανισμό στη Φρανκφούρτη -που αυτός 
έκλεισε τον συνεργατισμό- να μας δώσει παράταση δύο χρόνια, μέχρι να γίνουν οι ενοποιήσεις, να βελτιωθεί, να 
προσπαθήσει να μειώσει μη εξυπηρετούμενα δάνεια.  Και οι Ευρωπαίοι είχαν πει «όχι, γιατί δεν ξέρουμε τι θα 
συμβεί σε ένα ή δύο χρόνια».  Σήμερα λέω «ευτυχώς, ευτυχώς που δεν κουβαλούμε αυτό το πρόβλημα, 
κινδύνους για τραπεζική αποσταθεροποίηση, οικονομική αποσταθεροποίηση, ταυτόχρονα με την επιδημιολογική 
και οικονομική κρίση».  Πραγματικά θεωρώ πως μας έδωσαν πολύ μεγάλη βοήθεια. 

 Αλλά κοιτάξτε -και τελειώνω με αυτό- τα αποτελέσματα είναι που μετρούν, όχι το τι φαντάζεται ο καθένας.  
Μόλις βγάλαμε εκτός τραπεζικού συστήματος μη εξυπηρετούμενα δάνεια της τάξης των €7-€7,5 δις, που βεβαίως 
ανήκουν στο κράτος και είναι πόροι, και μαζεύουμε πόρους και κάθε τρεις μήνες η ΚΕΔΙΠΕΣ μάς πληρώνει.  Μας 
έχει ήδη δώσει €150 εκατομ., μας έχει δώσει κτίρια αξίας πέραν των €100 εκατομ., για να τα δώσουμε στις 
κοινότητες, όπως θέλαμε όλοι. 

 Αλλά, πέραν αυτού, λέω ότι βγάζοντας μη εξυπηρετούμενα δάνεια εκτός τραπεζικού συστήματος η 
κυπριακή οικονομία επωφελήθηκε.  Μας αναβάθμισαν.  Μπορέσαμε να συνεχίσουμε σε μια αναπτυξιακή πορεία.  
Είδαμε όλες εκείνες τις τραπεζικές αβεβαιότητες που θα μπορούσαν να συμπαρασύρουν ολόκληρη την οικονομία 
μας και το τραπεζικό σύστημα.  Και γι’ αυτό ήμασταν δημοσιονομικά και τραπεζικά και οι επιχειρήσεις μας πολύ 
πιο δυνατοί σε αυτή τη συγκυρία που δυστυχώς μας ήρθε απρόσμενα και πολύ πρόωρα.   

 Εγώ γνώριζα ότι κάθε τρεις και λίγο κάτι συμβαίνει στην παγκόσμια οικονομία και σας έλεγα, αγαπητοί 
συνάδελφοι -και τελειώνω- τες τελευταίες δύο φορές που έκανα ομιλία στη Βουλή για τον προϋπολογισμό 
«μακάρι, χίλιες φορές μακάρι, τα διλήμματα που θα έχουμε να είναι ποιες κοινωνικές δαπάνες να αυξήσουμε, 
ποιες φορολογίες να μειώσουμε» και σας είπα ότι «αφήνω σε σας το εύκολο έργο να μας τα εισηγείστε, εμείς θα 
κάνουμε τη δύσκολη δουλειά, για να έχουμε εισοδήματα, να έχουμε ανάπτυξη, να ικανοποιούμε αιτήματα της 
κοινωνίας και της αντιπολίτευσης». 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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 Είναι γεγονός ότι για ακόμα μια φορά καλούμαστε ετεροχρονισμένα να συζητήσουμε προβλήματα τα 
οποία προέκυψαν.  Φυσικά, τα όσα προηγήθηκαν στη συζήτηση με υποχρεώνουν να κάνω μια παρά πολύ 
σύντομη αναδρομή. 

 Γιατί συζητούμε σήμερα το συγκεκριμένο πρόβλημα;  Γιατί ακριβώς η κακοδιαχείριση, η αδιαφάνεια και η 
διαπλοκή που υπήρξε για χρόνια ολόκληρα στον συνεργατισμό τον οδήγησαν σε μια κρίσιμη φάση.  Και εκεί που 
υπήρχαν λύσεις και θα μπορούσαμε να κρατήσουμε τον συνεργατισμό και να βάλουμε έναν ισχυρό εποπτικό 
μηχανισμό για να ελέγχει, για να μπορέσει να υπάρξει μια σωστή εξυγίανση, ακολουθήσαμε τον δρόμο της 
κρατικοποίησης.  Δεν είχαμε παραδειγματιστεί από την κρατικοποίηση της Λαϊκής Τράπεζας τον Ιούνιο του 2012 
και προχωρήσαμε στην κρατικοποίησή του. 

 Ο υποφαινόμενος, παρ’ όλο που τότε δεν ήταν μέλος του νομοθετικού σώματος, δημόσια είχα καταθέσει 
μια συγκεκριμένη πρόταση.  Να δοθεί το €1,5 δις στον συνεργατισμό, για να στηριχθεί, να τοποθετηθεί ένας 
ισχυρός εποπτικός μηχανισμός, για να σταματήσουν τα φαινόμενα του παρελθόντος, και το κράτος να αγοράσει 
από τον συνεργατισμό €3,5 δις μη εξυπηρετούμενα δάνεια, τα οποία να δώσει στον Κυπριακό Οργανισμό 
Αναπτύξεως Γης, να τα διαχειριστεί στη βάση κοινωνικών κριτηρίων.  Εάν το 2014 αποσυμφορούσαμε με €3,5 
δις μη εξυπηρετούμενα δάνεια τον συνεργατισμό, ο συνεργατισμός θα ήταν ή δε θα ήταν βιώσιμος;  Σαφώς και 
θα ήταν βιώσιμος και δε θα φτάναμε εκεί που φτάσαμε στη συνέχεια για την πώληση του συνεργατισμού. 

 Αυτή τη στιγμή λοιπόν βρισκόμαστε μπροστά σε αυτό το δίλημμα και το είπαμε και τότε που συζητούσαμε 
τα θέματα που αφορούσαν την πώληση στην Ελληνική Τράπεζα.  Το ότι υπήρξε σκοπιμότητα παραχώρησης 
στην Ελληνική Τράπεζα υπήρξε.  Το ότι υπήρξε αδιαφάνεια υπήρξε.  Και εδώ ακριβώς υπάρχουν δύο-τρία 
ζητήματα τα οποία πρέπει να τα πούμε. 

 Ποιος γνώριζε αυτή τη συμφωνία η οποία έγινε;  Κανένας.   

 Εκ μέρους της Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας υπέγραψε ο κ. Χατζηγιάννης.  Ποιος τον ενέκρινε τον κ. 
Χατζηγιάννη;  Ποιοι τον πρότειναν να διοριστεί σε αυτή τη θέση, για να κάνει αυτές τις διαπραγματεύσεις;  Κάποιοι 
τον διόρισαν, κάποιοι στήριξαν τον διορισμό του.  Αυτά να μην τα ξεχνάμε.  

 Κλείνοντας, το τελευταίο που θα ήθελα να πω είναι ότι είναι αδιανόητο και απαράδεκτο για μας -και θα 
διαφωνήσω με τον φίλο μου τον Άγγελο, δεν ήταν συμφωνία δύο ιδιωτικών εταιρειών, η μία εταιρεία ήταν κρατική, 
ο συνεργατισμός ήταν κρατικοποιημένος- στο κυπριακό κράτος, στην Κυπριακή Δημοκρατία, να συμμετέχει 
κρατική υπηρεσία και τα συμβόλαια να είναι στην αγγλική γλώσσα.  Είναι επίσημη γλώσσα του κυπριακού 
κράτους η αγγλική ή είναι η ελληνική;  Και διερωτώμαι, αυτά τα πράγματα γιατί δεν τα παρακολουθούμε;  Γιατί 
μας διαφεύγουν της προσοχής;  Γιατί δεν τα σχολιάζουμε;  Είναι πάρα πολύ σημαντικά αυτά τα πράγματα, 
ανεξάρτητα από το αν είναι ιδιωτικού δικαίου.  Εδώ το δεδομένο είναι ότι είναι κρατική εταιρεία.  Και πρέπει να 
το προσέξουμε ιδιαίτερα, είναι μια συστηματική προσπάθεια την οποία από την πλευρά της ΕΔΕΚ επιχειρούμε… 
Η ελληνική γλώσσα είναι η επίσημη γλώσσα της Κυπριακής Δημοκρατίας και πρέπει παντού να χρησιμοποιείται. 

 Εμείς από την πλευρά μας θα στηρίξουμε το νομοσχέδιο, αλλά από εκεί και πέρα αυτό δε σημαίνει ότι ό,τι 
λάθη έγιναν στο παρελθόν τα διαγράφουμε.  Τα κρατάμε και τα γνωρίζουμε.   

 Και, επειδή δεν έτυχε και καμίας νομικής γνωμάτευσης αυτό το έγγραφο από ό,τι αποκαλύπτεται και 
επειδή διαπιστώνουμε ότι και σε άλλες περιπτώσεις -χτες για παράδειγμα σε μια συνεδρία στην επιτροπή Υγείας- 
σχετικά, συγκεκριμένα έγγραφα δεν τυγχάνουν νομικής ενδεχομένως στήριξης ή γνωμάτευσης, πριν υιοθετηθούν 
και υπογραφούν, θα θέσουμε θέμα, για να συζητηθούν αυτά τα ζητήματα και να δοθεί ένα οριστικό τέλος. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Φτάσαμε στον τελευταίο ομιλητή, τον κ. Δαμιανού, αλλά βλέπω το χέρι και του κ. Μαυρίδη και της κ. 
Θεολόγου…  

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 …και ο κ. Κουλίας τωρά. 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Να μεν μιλήσει κανένας τζιαι… 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Έχω τον λόγο, αντιλαμβάνομαι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, δεν έχεις τον λόγο. 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 
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 Κάτσε, να μεν φάεις εξώδικο! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το ερώτημα είναι αν θα δώσουμε σε άλλον τον λόγο, κύριε Κουλία, διότι… 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα είναι μονόλεπτη η παρέμβασή μου, σας παρακαλώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό, σε παρακαλώ, τουλάχιστον να μεν πκιάεις τζιαι σειρά άλλου. 

 Ο κ. Δαμιανού έχει τον λόγο. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εσείς καθορίζετε τη διαδικασία και αποφασίζετε τους ομιλητές, απλώς, πριν ζητήσει τον 
λόγο ο συνάδελφος ο κ. Μαυρίδης, είχα την εντύπωση ότι είχε κλείσει ο κατάλογος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εσείς δηλώσατε εξ υπαρχής, αλλά δεν τίθεται θέμα για σας. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Όχι… Ναι, δικαιούνται να μας απαντούν, είναι απόλυτα δημοκρατικό δικαίωμα.  Το θέμα όμως είναι ότι 
πρέπει να μας απαντούν. 

 Έχουμε μείνει με την απορία.  Το πόρισμα, που με τον πλέον επίσημο τρόπο ο κ. Νεοφύτου είχε πει ότι 
ετοιμάζουν συνεργάτες του για αξιολόγηση του πορίσματος που καταδικάζει την κυβέρνηση και τον Δημοκρατικό 
Συναγερμό, το αναμένουμε.  Θα ήταν καλά να ξέρουμε αν το έχετε ολοκληρώσει και τι περιλαμβάνει. 

 Επίσης, σημειώνω με ενδιαφέρον το γεγονός ότι επιμελώς παρέλειψε ο κ. Κουλλά… Δεν ξέρω, 
ενδεχομένως να μη νιώθουν την ανάγκη να υπερασπιστούν τον Χάρη Γεωργιάδη και όσα ανέγνωσε ο 
συνάδελφος ο κ. Στέφανος Στεφάνου από το ίδιο το πόρισμα.   

 Ενδεχομένως όμως να νιώσει την ανάγκη να το πράξει ο κ. Μαυρίδης, όταν του διαβάσω τι λέει το πόρισμα 
για τον κ. Αναστασιάδη, για το ξεπούλημα του συνεργατισμού:  «Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας είχε μια 
πληρέστερη εικόνα για τα πολλά κακώς έχοντα στον συνεργατισμό.  Είναι βεβαίως γεγονός», αυτολεξεί από το 
πόρισμα, «ότι ο Πρόεδρος αποσιώπησε πλήρως τις δραματικές εξελίξεις οι οποίες λάμβαναν χώρα την περίοδο 
αυτή».   

 Και η απόλυτη απαξίωση και εξευτελισμός, είτε γιατί δεν ήθελε να έχει πολιτικό κόστος παραμονές 
προεδρικών εκλογών είτε γιατί ήθελε να αποτρέψει καταθετικές εκροές, αλλά, οποιαδήποτε εξήγηση και να 
δεχθούμε, ήταν μια παράλειψη η οποία δεν είχε άλλο αποτέλεσμα παρά την τελική κατάρρευση του 
συνεργατισμού, που ακολούθησε μερικούς μήνες μετά.  Και να υπενθυμίσω εδώ ότι απειλούσαν με ποινικές 
διώξεις έγκριτους οικονομολόγους που προειδοποιούσαν για ενδεχόμενη κατάρρευση του συνεργατισμού και 
κατακεραύνωναν πολιτικούς αρχηγούς που προειδοποιούσαν. 

 Και συνεχίζει το πόρισμα -και ας μην σας αρέσει- αλλά, επειδή ζήτησε τον λόγο ο κ. Μαυρίδης, θα ήθελα 
μια απάντηση προς το ΑΚΕΛ.  Είμαι βέβαιος ότι τζιαι οι πολίτες θα ήθελαν να ξέρουν.  «Αν ο Πρόεδρος της 
Δημοκρατίας», συνεχίζει, «φέρει κάποια ευθύνη για τα όσα οδηγούσαν στην εσπευσμένη πώληση μέρους της 
Συνεργατικής στην Ελληνική, είναι γιατί διατήρησε στο Υπουργείο Οικονομικών πρόσωπο το οποίο για μια 
περίοδο πέραν των τεσσάρων ετών δεν κατόρθωσε να οδηγήσει τον συνεργατισμό έξω από την καταστροφική 
πορεία που εν γνώσει του ακολούθησε».  Γι’ αυτό μιλά για εγκληματική αμέλεια.   

 Βρίσκω αξιοπρόσεκτες τις διατυπώσεις του συνάδελφου από τον Δημοκρατικό Συναγερμό.  «Είχαμε δύο 
συστήματα, ενώθηκαν σε ένα».  Τούτη έν’ η αντίληψή σας!  Μία κατάκτηση εκατό χρόνων της κυπριακής 
κοινωνίας, που εστέγασε οικογένειες, εσπίτωσε οικογένειες, εσπούδασε κοπελλούδκια, εσυντήρησε τον αγροτικό 
κόσμο, την εξισώνετε με μια ιδιωτική τράπεζα και την ισοπεδώνετε.  Αυτή είναι η αντίληψή σας, ότι «και τι έγινε, 
δύο συστήματα ενώσαμέν τα σε ένα»!  Εν τα ενώσατε, ξεπουλήσατε τον συνεργατισμό! 

 Και η αλήθεια είναι ότι ποτέ, μα ποτέ δε χωνέψατε ότι στον αντίποδα του τραπεζικού συστήματος… Ηχούν 
στα αυτιά μου τα μηνύματα του Μάριου του Μαυρίδη «η τράπεζα είναι οι μέτοχοι».  Ε, οι μέτοχοι του 
συνεργατισμού ήταν ο λαός.  Έν’ τον λαό που ξεπουλήσατε στες τράπεζες. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Μάριο Μαυρίδη) 

 Διόρθωσ’ με μετά, συνάδελφε. 

 Επομένως, γεγονός αναντίλεκτο το ότι κάμνουμε μια συζήτηση όχι άσχετη με την ουσία του ξεπουλήματος 
του συνεργατισμού.  Όπως το ίδιο το Υπουργείο Οικονομικών μάς έχει πει, «η μεταφορά του κεφαλαίου αυτού 
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κρίνεται επιβεβλημένη με βάση τη συμφωνία μεταφοράς μέρους των περιουσιακών στοιχείων και υποχρεώσεων 
της Συνεργατικής στην Ελληνική Τράπεζα».  Εν φτάνουν τα €10 δις, εν φτάνουν οι εγγυήσεις, έχουμε τζιαι το 
πουπανωπροίτζι τούτο.   

 Επομένως, ευχαρίστως να ακούσουμε τις απαντήσεις από τον συνάδελφο, αφού ζήτησε τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρία Θεολόγου, δε θα δώσω για δευτερολογίες.  

 Ο τελευταίος ομιλητής είναι ο κ. Μαυρίδης. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Θα αρχίσω με μια μικρή διόρθωση για κάτι που είπε ο συνάδελφος.  Αυτό που πάντα λέω είναι ότι οι 
τράπεζες είναι οι καταθέσεις, δεν είναι καν οι καταθέτες, είναι οι καταθέσεις και όχι οι μέτοχοι.  Αυτό το πράγμα 
είναι πολύ σημαντικό να το καταλάβουμε όλοι μας, διότι, όταν το καταλάβουμε, τότε θα είμαστε πολύ πιο 
αυστηροί με αυτούς που παίρνουν τα χρήματα ως δάνεια και δεν πληρώνουν.  Και αυτός είναι ο λόγος που 
κατέρρευσε ο συνεργατισμός, διότι ο συνεργατισμός δεν κατέρρευσε το 2013, κατέρρευσε το 1981.  Διότι, ξέρετε, 
διαβάσαμε και τα προηγούμενα πορίσματα άλλων ερευνών, οι οποίες έλεγαν ότι με τα υφιστάμενα δεδομένα και 
τις υφιστάμενες πρακτικές που ακολουθούσε ο συνεργατισμός το 1981 δεν είχε βιώσιμη πορεία και αυτό 
αποδείχτηκε βεβαίως.  Και ο λόγος που κράτησε τόσο πολύ είναι ότι οι καταθέσεις στο τραπεζικό σύστημα 
αυξάνονταν συνεχώς, δημιουργείτο δηλαδή μια πυραμίδα και αυτά τα χρήματα γίνονταν δάνεια και τα δάνεια 
αυτά βασίζονταν στην εξασφάλιση που υπήρχε και όχι στην ικανότητα αποπληρωμής.  Και έτσι ο συνεργατισμός 
ήταν ένας τρόπος για όλους αυτούς που ήθελαν να πάρουν χρήματα δανεικά και αγύριστα. 

 Και ξέρουμε πάρα πολύ καλά ποιοι διοικούσαν τον συνεργατισμό όλα αυτά τα χρόνια, ανθρώποι που ήταν 
με διασυνδέσεις και με πολιτικά κόμματα κυρίως από το ΑΚΕΛ και το ΔΗΚΟ, εφόσον θέλετε να ακούσετε.  
Εφόσον θέλετε να ακούσετε, θα σας τα πω και αυτά μπορούν να αποδειχτούν και στην πράξη.  Εβολέψατε όλες 
τις οργανώσεις σας, όλα τα σωματεία σας και τα λεφτά έκαναν φτερά και αυτός είναι ο λόγος που κατέρρευσε ο 
συνεργατισμός.  Και για όλα αυτά τα δάνεια που έχουν γίνει, ξέρετε, υπάρχει διαδικασία.  Όταν δεν πληρώνεις, 
πρέπει να προχωρήσει η τράπεζα να πάρει την εξασφάλιση και όλα αυτά τα χρόνια που θυμούμαι, που είμαι στη 
Βουλή, το μόνο που λέτε είναι «απαγόρευση εκποιήσεων», «δεν πρέπει να γίνονται εκποιήσεις» και ψηφίζατε 
νομοθεσίες με παραθυράκια και στο τέλος της ημέρας ήρθε ο ενιαίος εποπτικός μηχανισμός και μας λέει: «Εσείς 
δεν ξέρετε τι κάνετε, αλλά πρέπει να κλείσει αυτός ο διεφθαρμένος οργανισμός που ονομάζεται 
“συνεργατισμός”».   

 Και αν έκλεινε ο συνεργατισμός το 2013, θα ήμαστε σε πολύ καλύτερη μοίρα.  Έκλεισε το 2018, έτσι έδωσε 
την ευκαιρία στην κυβέρνηση, μετά από πολύ θετικές αξιολογήσεις που είχε από οίκους, να μπορεί να κάνει 
δάνεια με πολύ χαμηλό επιτόκιο.  Και για να είμαστε εδώ σήμερα και να μιλούμε και να συζητούμε, είναι λόγω 
της πολύ καλής διαχείρισης που έκανε η κυβέρνηση τα τελευταία χρόνια και στο θέμα του συνεργατισμού.   

 Και άμα θέλεις να μάθεις για το πόρισμα, αγαπητέ συνάδελφε, δε συμφωνούμε με το πόρισμα, διότι δεν 
είναι θέσφατο, έτσι;  Έχει και άλλα πορίσματα.  Γιατί να μην τα λάβουμε όλα υπόψη;  Και ποιο ήταν το μεγάλο 
όφελος της συμφωνίας της κάκιστης που έγινε;  Σώθηκαν €10 δις καταθέσεις.  Ουδέποτε το αναφέρετε αυτό το 
θέμα, αναφέρετε τα άλλα, επιλεκτικά.  Το ότι σώθηκαν €10 δις καταθέσεις και η σταθερότητα του 
χρηματοπιστωτικού συστήματος στην Κύπρο κανένας δεν το αναφέρει αυτό, για να μπορούμε τώρα να 
δανειζόμαστε λεφτά και να στηρίζουμε την κοινωνία.  Οι πολίτες γνωρίζουν τι ακριβώς συμβαίνει.  Τα δάνεια που 
έκανε η κυβέρνηση τους τελευταίους μήνες ήταν πολύ περισσότερα από όσα έκανε τα τελευταία έξι χρόνια και 
συνεχίζει να δανείζεται και έχει τη δυνατότητα να δανειστεί και να στηρίξει και την κοινωνία, αλλά και την 
οικονομία.  Αυτό λοιπόν είναι το όφελος.   

 Αλλά ήθελα μια μικρή ερώτηση να σας κάνω, ρητορική.  Αυτά τα €23 εκατομ., τα οποία είναι το θέμα μας 
σήμερα, αλλά ουδέποτε το συζητήσαμε στην ουσία, γιατί θέλετε να τα δώσετε στην Ελληνική;  Εφόσον έρχεται η 
ίδια η κυβέρνηση και λέει «ρε παιδιά, αυτά τα €23 εκατομ. για τα οποία υπάρχει μια πρόνοια στη συμφωνία»        
-καλώς ή κακώς έπρεπε να κάνουμε τη συμφωνία- «και η Ελληνική Τράπεζα, επειδή είχε να πληρώνει τέλος 
πάνω σε αυτά τα χρήματα και δεν τα χρειαζόταν» -δε χρειαζόταν όλη αυτή τη ρευστότητα και πληρώνει, όπως 
είπε και ο συνάδελφος, 0,6% στην Κεντρική Τράπεζα εξαιτίας αυτών των καταθέσεων- «είπαμε να το βάλουμε 
στο κοινό ταμείο».  Γιατί θέλετε να της τα δώσετε;   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κουλίας. 

 Ένα λεπτό, ρε παιδιά!  Αν ακούσουμε καινούριους -είναι η τρίτη φορά, ο τρίτος κατάλογος- μετά υπάρχουν 
που πρωτολογήσαν και θέλουν να δευτερολογήσουν, να πάμε και σε δευτερολογίες.  Σας λέω δεν είμαστε… 
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ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Όταν οι συνάδελφοι… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, δεν έχετε τον λόγο! 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Απολογούμαι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν είμαστε στο μέσο της ημερησίας διάταξης.  Η ώρα είναι 1.30 μ.μ. και έχουμε και σύσκεψη άλλη.  Εγώ 
δεν έχω κανένα πρόβλημα, εάν το θέλετε, ελεύθερα και ως τα μεσάνυκτα! 

 Το λοιπόν, ο κ. Κουλίας έχει τον λόγο. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Για να ζητήσω τον λόγο, δεν είναι για τους επιμνημόσυνους λόγους.  Φυσικά, επειδή προκαλούν τα 
κοπέλια εκ δεξιών μου, δεν μπορώ να μην τους δώσω μια σισταρισμένη απάντηση.  Ξέχασαν οι κύριοι…  Οι εξ 
αριστερών μου είναι οι δεξιοί, κύριε Πρόεδρε! 

(Γέλια) 

 Για να τοποθετηθούμε γεωγραφικώς! 

 Το λοιπόν, αυτοί οι κύριοι ξέχασαν ότι για έξι χρόνια πήραν τον συνεργατισμό στα χέρια τους, διόριζαν 
τους λειτουργούς παρέες τους και μας έλεγαν ότι θα πετάσει ο συνεργατισμός, μάλιστα θα μας κάνουν και 
διανομή μετοχές δωρεάν!  Και μετά ανακάλυψαν ότι πήγαν κατά διαόλου τα πράγματα και μνημονεύει ο 
συνάδελφος ο Κουλλά ο Ονούφριος από την Αγία Τριάδα Γιαλούσης και ο κ. Μαυρίδης ο ειδικός οικονομολόγος, 
μνημονεύουν τον Μηχανισμό της Ευρώπης και τους συμβουλάτορες εκεί που μας παρατζιείλαν να τον κλείσουμε.  
Κύριοι, αυτό θα σας κατατρέχει για πολλά πολλά χρόνια!  

 Η μεγαλύτερη κατάχρηση του κυπριακού λαού ήταν ο συνεργατισμός και συμφωνώ απολύτως με τον 
συνάδελφο τον Στεφάνου ότι ο στόχος των τραπεζών ήταν να τον διαλύσουν.  Και σας παρακαλώ, πρέπει να 
είσαστε έξω από τις τράπεζες να δείτε τι κάμνουν του κόσμου σήμερα.  Είναι όπως την…  Θυμίζουν μου χιτλερικά 
συστήματα οι τράπεζες σήμερα.   

 Όμως ο λόγος που ζήτησα τον λόγο, κύριε Πρόεδρε, είναι για το εξής σημαντικό θέμα και καλώ όλους μας 
εδώ μέσα σε αυτή την ολομέλεια να συνδράμουμε το έργο του Προέδρου της Βουλής, που ανέλαβε μια 
πρωτοβουλία για επανασύσταση του συνεργατισμού και κάλεσε πρώτους και καλύτερους τις συντεχνίες των 
δημοσίων υπαλλήλων.  Για να στηθεί σήμερα συνεργατισμός, χρειάζεσαι €5 εκατομ. κεφάλαιο και, αν βάλουν 
από €50 οι δημόσιοι υπάλληλοι και πολύς άλλος κόσμος, θα επανασυσταθεί ο συνεργατισμός και θα είναι το νέο 
αποκούμπι του τόπου.  Και, κύριε Πρόεδρε, θα σε παρακαλέσω θερμά να συνεχίσεις την προσπάθεια, να 
καλέσεις και τα κοινοβουλευτικά κόμματα και όλους τους συναδέλφους κεχωρισμένα, να συνδράμουν όλοι και 
ιδιαίτερα οι συντεχνίες των δημοσίων υπαλλήλων, που έχουν την οικονομική δυνατότητα, να επανασυσταθεί ο 
συνεργατισμός για το γινάτι τούτους τους κυρίους που τον διαλύσαν και δε θα έρθει κανένας ξανά να τον διαλύσει! 

(Γέλια) 

 Αναλάβατέ τον και εδιαλύσετέ τον, ρε παιδιά!  Αυτό θα σας κατατρέχει για πολλά πολλά χρόνια, κύριοι! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κουλία.  Να μείνουμε στα θέματά μας. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Τούτο είναι το θέμα, κύριε Πρόεδρε, και αυτό είναι προς πίστη σας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τώρα εγώ θεωρώ ότι έκλεισε.  Νομίζω ότι σας κάλυψε, υποθέτω ότι θα απαντούσατε, περίπου σας κάλυψε 
στο πρώτο σκέλος.  Αν επιμένετε, θα δώσω τον λόγο μόνο σε ακόμα έναν από το ΔΗΚΟ ή τον κοινοβουλευτικό, 
αλλά ένα λεπτό μόνο -αποφασίστε μεταξύ σας- ένα μόνο λεπτό, διότι σας προκάλεσε να απαντήσετε ή ξέρω ’γώ, 
ως εκεί. 
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 Όχι, κυρία Θεολόγου, δε θα σας δώσω τον λόγο.  Είναι δευτερολογία και πρέπει να αντιληφθείτε ότι, όταν 
σταματούμε άτομα που θέλουν να πρωτολογήσουν, οι ίδιοι σέβονται τον χρόνο, δεν μπορεί να πηγαίνουμε και 
σε δευτερολογίες. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Με όλο τον σεβασμό προς τους συναδέλφους και προς εσάς, εμείς ακούμε με στωικότητα τόση ώρα τους 
συναδέλφους.  Εδώ συζητάμε ένα συγκεκριμένο θέμα, με συγκεκριμένο σκοπό.  Η προέκταση και η ταυτοποίηση 
των θέσεων με άλλα κόμματα και η προσπάθεια να θιγούν άλλα θέματα και ιδιαίτερα από τον συνάδελφο τον κ. 
Μαυρίδη, το να προσβάλλει με αυτό τον τρόπο αποφάσεις κρίνοντάς μας, αποφάσεις ενός ερευνητικού οργάνου 
που αποφάσισε ότι είναι συγκεκριμένες οι ευθύνες, και να έρχεται να τις ρίχνει πάνω στο Δημοκρατικό Κόμμα, 
εμείς δεν μπορούμε να το δεχτούμε και προκαλούμε τον Δημοκρατικό Συναγερμό να κάμουμε ανοικτή συζήτηση 
εδώ στη Βουλή και παρακαλούμε, κύριε Πρόεδρε, να εξετάσουμε πρώτα και να συζητήσουμε όλο το πόρισμα 
του συνεργατισμού και να καταλήξουμε σύσσωμοι.   

 Επιπρόσθετα, το πόρισμα είναι καθαρό και το ξέρετε πάρα πολύ καλά και εμάθετε τα πορίσματα να μην 
τα δέχεστε, κύριε συνάδελφε.  Εμείς δεχόμαστε και αποδεχόμαστε τα αποτελέσματα όλων των ερευνητικών 
επιτροπών, περιλαμβανομένης και αυτής, και εισηγούμαστε, εφόσον θέλουν διαφάνεια, να έρθει ενώπιον της 
Βουλής η συζήτηση για το θέμα των συμφωνιών που έγιναν κατ’ εκείνη την περίοδο και να κατατεθεί αυτή η 
συμφωνία ενώπιον της Βουλής, για να ξέρουν και οι βουλευτές, αλλά και η κοινωνία ποιοι ευθύνονται και τι 
ευθύνες ανέλαβε η κάθε πλευρά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

  Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Προσθήκη του νέου άρθρου 33 στο βασικό νόμο.  Άρθρο 9. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ;  

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δέκα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχή; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συστήματος Εγγύησης των Καταθέσεων και Εξυγίανσης 
Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δέκα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχή; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, δέκα εναντίον και μια αποχή, ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στους κανονισμούς.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχή; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, έντεκα εναντίον και μια αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 9. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

  Τροποποίηση του άρθρου 33Βδις του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Είκοσι έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχή; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, έντεκα εναντίον και μια αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται.  

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχή; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, έντεκα εναντίον και μια αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας, ώστε να επιτευχθεί εναρμόνιση με την Οδηγία (ΕΕ) 2019/475 του 
Συμβουλίου της 18ης Φεβρουαρίου 2019 για την τροποποίηση των Οδηγιών 2006/112/ΕΚ και 2008/118/ΕΚ όσον 
αφορά τη συμπερίληψη του ιταλικού δήμου Καμπιόνε ντ’ Ιτάλια και των ιταλικών υδάτων της λίμνης του Λουγκάνο 
στο τελωνειακό έδαφος της Ένωσης και στο πεδίο εδαφικής εφαρμογής της Οδηγίας 2008/118/ΕΚ. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος   Άριστος Δαμιανού 

 Μαρίνος Μουσιούττας   Αντρέας Καυκαλιάς 
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 Μάριος Μαυρίδης   Γιώργος Περδίκης 

 Ονούφριος Κουλλά  Άννα Θεολόγου 
 Στέφανος Στεφάνου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 15 Ιουνίου 2020.  Στη συνεδρία της επιτροπής παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Τμήματος Τελωνείων του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Φόρων Κατανάλωσης Νόμου, ώστε να 
επιτευχθεί εναρμόνιση με την Οδηγία (ΕΕ) 2019/475 του Συμβουλίου της 18ης Φεβρουαρίου 2019 για την 
τροποποίηση των οδηγιών 2006/112/ΕΚ και 2008/118/ΕΚ όσον αφορά τη συμπερίληψη του ιταλικού δήμου 
Καμπιόνε ντ’ Ιτάλια και των ιταλικών υδάτων της λίμνης του Λουγκάνο στο τελωνειακό έδαφος της Ένωσης και 
στο πεδίο εδαφικής εφαρμογής της οδηγίας 2008/118/ΕΚ. 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, η προτεινόμενη ρύθμιση κρίνεται αναγκαία, ώστε ο δήμος Καμπιόνε 
ντ’ Ιτάλια και τα ιταλικά ύδατα της λίμνης Λουγκάνο να περιληφθούν στο τελωνειακό έδαφος της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης για σκοπούς φόρων κατανάλωσης, όπως απαιτείται από την Οδηγία 2019/475. 

 Σημειώνεται ότι η Κυπριακή Δημοκρατία όφειλε να θεσπίσει και δημοσιεύσει τα αναγκαία μέτρα για 
συμμόρφωση με την εν λόγω οδηγία μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2019, ωστόσο το νομοσχέδιο κατατέθηκε στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων στις 22 Μαΐου 2020.  Περαιτέρω, η Δημοκρατία έχει λάβει προειδοποιητική επιστολή 
από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 2020 για τη μη έγκαιρη μεταφορά της εν λόγω 
νομοθεσίας στην εθνική νομοθεσία και την υποχρέωση συμμόρφωσης εντός δύο μηνών από τη λήψη της εν 
λόγω επιστολής.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφύλαξε την τελική τοποθέτηση όλων των εκπροσωπούμενων σε αυτήν πλευρών κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;  

 Όχι. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

  Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εφτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εναντίον κανένας, καμία.   

 Αποχές καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα άρθρα εγκρίνονται ομόφωνα.  

 Τρίτη ανάγνωση.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Τριάντα εφτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας, καμία.   

 Αποχές καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα αποσύρεται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα τιτλοφορείται «Οι περί Λειτουργίας των Δημόσιων Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση των βασικών κανονισμών για την αντιμετώπιση των εξαιρετικά έκτακτων καταστάσεων που 
δημιουργήθηκαν από την πανδημία του COVID-19 αναφορικά με τη λειτουργία των δημόσιων σχολείων μέσης 
εκπαίδευσης. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για τους κανονισμούς «Οι περί 
Λειτουργίας των Δημόσιων Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020» 

Παρόντες: 
 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος Νίκος Κέττηρος 

 Αννίτα Δημητρίου  Πανίκος Λεωνίδου 

 Αντρέας Καυκαλιάς Κωστής Ευσταθίου 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου  Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 
 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού μελέτησε αυθημερόν τους πιο πάνω κανονισμούς, 
που κατατέθηκαν στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας του σώματος και κηρύχθηκαν επείγοντες.  Στη 
συνεδρίαση που πραγματοποίησε η επιτροπή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Υπουργός Παιδείας, Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και Νεολαίας, εκπρόσωποι της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, της ΟΕΛΜΕΚ, της ΟΛΤΕΚ, 
της ΠΟΕΔ, της Παγκύπριας Ομοσπονδίας Συνδέσμων Γονέων Παιδιών με Ειδικές Ανάγκες (ΠΟΣΥΓΟΠΕΑ), της 
Κυπριακής Συνομοσπονδίας Οργανώσεων Αναπήρων (ΚΥΣΟΑ), της Παγκύπριας Συνομοσπονδίας 
Ομοσπονδιών Συνδέσμων Γονέων Δημόσιων Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης, της Παγκύπριας Συνομοσπονδίας 
Ομοσπονδιών Συνδέσμων Γονέων Δημόσιων Σχολείων Δημοτικής Εκπαίδευσης, της ΠΣΕΜ και της Κυπριακής 
Παιδοβουλής. 

 Σκοπός των πιο πάνω κανονισμών είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων περί Λειτουργίας των 
Δημοσίων Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης Κανονισμών, με την προσθήκη πρόνοιας για την αντιμετώπιση 
εξαιρετικά έκτακτων καταστάσεων που αφορούν τη λειτουργία των δημόσιων σχολείων μέσης εκπαίδευσης και 
συγκεκριμένα σε σχέση με την αντιμετώπιση των αναγκών που προέκυψαν λόγω της πανδημίας του ιού COVID-
19. 

 Ειδικότερα, με την προτεινόμενη ρύθμιση παρέχεται η ευχέρεια στον Υπουργό Παιδείας, Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και Νεολαίας να ρυθμίζει με απόφασή του τις ημερομηνίες για την έναρξη και λήξη των σχολικών 
εργασιών και μαθημάτων, τη διεξαγωγή των εξετάσεων και την εξαγωγή των αποτελεσμάτων, καθώς και άλλες 
πτυχές που αφορούν τη φοίτηση και την αξιολόγηση των μαθητών. 

 Ο αρμόδιος υπουργός, αφού επεξήγησε τις πρόνοιες των κανονισμών ενώπιον της επιτροπής, επισήμανε 
την ανάγκη όπως οι εν λόγω κανονισμοί προωθηθούν αμέσως προς έγκριση, για την εύρυθμη λειτουργία των 
δημόσιων σχολείων μέσης εκπαίδευσης.   

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας δήλωσε ότι η σχετική ρύθμιση πρέπει να 
προωθηθεί, ώστε να παρασχεθεί η δυνατότητα στον αρμόδιο υπουργό να προβαίνει στις πιο πάνω έκτακτες 
ρυθμίσεις. 
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 Στο πλαίσιο της συζήτησης έγινε ανταλλαγή απόψεων και ακούστηκαν οι θέσεις όλων των εμπλεκόμενων 
μερών. 

 Ειδικότερα, οι εκπρόσωποι της ΟΕΛΜΕΚ και της ΟΛΤΕΚ εξέφρασαν τη δυσαρέσκειά τους για το ότι δεν 
προηγήθηκε ο αναγκαίος διάλογος προτού προωθηθεί η προτεινόμενη ρύθμιση στη Βουλή και ζήτησαν 
περισσότερο χρόνο για μελέτη και διαβούλευση με τον αρμόδιο υπουργό.  Επιπρόσθετα, ο εκπρόσωπος της 
ΟΕΛΜΕΚ δήλωσε ότι θα μπορούσε να διαμορφωθεί η σχετική πρόνοια στους υφιστάμενους κανονισμούς, ώστε 
να μην καθίσταται αναγκαία η προώθηση της προτεινόμενης αυτής ρύθμισης.   

 Η επιτροπή στο πλαίσιο της όλης συζήτησης και ανταλλαγής απόψεων έκρινε σκόπιμο να επιφέρει 
βελτιώσεις στο κείμενο των κανονισμών με τη σύμφωνη γνώμη του αρμόδιου υπουργού και της Νομικής 
Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, ώστε μεταξύ άλλων να προβλέπεται ότι στη σχετική απόφαση του αρμόδιου 
υπουργού θα καθορίζεται και η χρονική διάρκεια των πιο πάνω έκτακτων ρυθμίσεων.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
δήλωσε ότι όλα τα μέλη της θα τοποθετηθούν επί των διαμορφωμένων κανονισμών στο πλαίσιο της συζήτησής 
τους στην ολομέλεια του σώματος. 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για τους 
κανονισμούς «Οι περί Λειτουργίας των Δημόσιων Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2020» 
Παρόντες: 
 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος Πανίκος Λεωνίδου 

 Αννίτα Δημητρίου  Παύλος Μυλωνάς 

 Γιώργος Κάρουλλας Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Αντρέας Καυκαλιάς Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Όπως είναι γνωστό, η συζήτηση των πιο πάνω κανονισμών αναβλήθηκε με απόφαση της ολομέλειας της 
Βουλής στις 5 Ιουνίου 2020.   

 Ως εκ τούτου, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού έκρινε σκόπιμο να επανεξετάσει τους 
υπό αναφορά κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 10 και 17 Ιουνίου 2020.  Στις 
πιο πάνω συνεδρίες κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και Νεολαίας και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας.   

 Επισημαίνεται ότι αρχικά οι πιο πάνω κανονισμοί είχαν κατατεθεί και συζητηθεί μαζί με τους περί 
Λειτουργίας των Δημόσιων Σχολείων Δημοτικής Εκπαίδευσης (Τροποποιητικούς) Κανονισμούς του 2020, για 
τους οποίους όμως στάλθηκε επιστολή από τον Υπουργό Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, 
ημερομηνίας 12 Ιουνίου 2020, σύμφωνα με την οποία ζητείται η απόσυρσή τους. 

  Υπενθυμίζεται ότι σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων περί 
Λειτουργίας των Δημόσιων Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης Κανονισμών, ώστε, σε περιπτώσεις έκτακτων 
συνθηκών που επηρεάζουν την ομαλή λειτουργία των δημόσιων σχολείων μέσης εκπαίδευσης, να παρέχεται η 
δυνατότητα στον Υπουργό Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας να ρυθμίζει με απόφασή του 
διαφορετικές ημερομηνίες για την έναρξη και λήξη των σχολικών εργασιών και μαθημάτων, τη διεξαγωγή των 
εξετάσεων και εξαγωγή των αποτελεσμάτων, καθώς και τα θέματα που αφορούν τη φοίτηση και αξιολόγηση των 
μαθητών. 

 Επισημαίνεται ότι οι προτεινόμενες ρυθμίσεις που προβλέπονται στους κανονισμούς υπό τις παρούσες 
συνθήκες στοχεύουν στην αντιμετώπιση των αναγκών που προέκυψαν λόγω της πανδημίας του ιού COVID-19. 

 Περισσότερα στοιχεία για τους πιο πάνω κανονισμούς περιλαμβάνονται στη σχετική  έκθεση της 
επιτροπής που ήδη κυκλοφόρησε στην ολομέλεια του σώματος στις 5 Ιουνίου 2020. 

 Στο πλαίσιο της όλης συζήτησης και της ανταλλαγής απόψεων ενώπιον της επιτροπής κρίθηκε σκόπιμο 
όπως επέλθουν αλλαγές στο κείμενο των κανονισμών. 

 Ειδικότερα, υποβλήθηκε συγκεκριμένη εισήγηση από μέλη της επιτροπής για διαμόρφωση του κειμένου 
των κανονισμών, με την οποία συμφώνησε το αρμόδιο υπουργείο, αφού πρώτα ζήτησε και τις θέσεις της Νομικής 
Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, οι οποίες υποβλήθηκαν με επιστολή της, ημερομηνίας 15 Ιουνίου 2020.   

 Σημειώνεται ότι η πιο πάνω επιστολή τέθηκε και ενώπιον της επιτροπής, ώστε να λάβει γνώση του 
περιεχομένου της.   

 Συγκεκριμένα, στη βάση των πιο πάνω, στο βελτιωμένο κείμενο των κανονισμών προβλέπεται μεταξύ 
άλλων ότι, σε περίπτωση εμπόλεμης κατάστασης, φυσικών καταστροφών ή πανδημίας, ο Υπουργός Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας με απόφασή του δύναται να ορίσει διαφορετικές ημερομηνίες για όσα 
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προβλέπονται στις παραγράφους (1) μέχρι (7) του Κανονισμού (7) των υφιστάμενων κανονισμών και δύναται 
επίσης να προβεί σε έκτακτες ρυθμίσεις σε σχέση με τη φοίτηση και αξιολόγηση των μαθητών κατά περιφέρεια 
ή σχολεία.  Επιπρόσθετα με τα πιο πάνω, προβλέπεται ότι ο αρμόδιος υπουργός υποχρεούται μετά την έκδοση 
της εν λόγω απόφασής του να ενημερώνει σχετικά και τη Βουλή των Αντιπροσώπων.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού διαμόρφωσε τις 
ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της επιτροπής και τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού και τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος 
συμφώνησαν με το διαμορφωμένο κείμενο των κανονισμών και εισηγούνται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, το 
μέλος της βουλευτής της Αλληλεγγύης και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί του διαμορφωμένου κειμένου των κανονισμών στο πλαίσιο 
της συζήτησής τους ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 Ποιοι είναι οι ομιλητές;  Γράψτε τους, σας παρακαλώ.  

 Ψηλώστε τα χέρια σας πάνω. 

 Ο κ. Χατζηγιάννης. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα πρέπει να πούμε ότι το δεύτερο νομοσχέδιο, που αφορά τους κανονισμούς δημοτικής 
εκπαίδευσης, έχει αποσυρθεί από την εκτελεστική εξουσία και παραμένουν ενώπιόν μας οι κανονισμοί που 
αφορούν…  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποσύρθηκε το υπ’ αριθμόν 11, τωρά είμαστε στο υπ’ αριθμόν 12. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Αποσύρθηκε το υπ’ αριθμόν 11, έτσι για να συντονίσουμε και να μελετήσουμε τη διαδικασία, και παραμένει 
ενώπιόν μας μόνο ο κανονισμός που αφορά τη μέση εκπαίδευση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Καυκαλιάς. 

 Κύριοι, σας παρακαλώ, αυτοέλεγχο.  Προσπαθήστε να περιοριστείτε στα δύο λεπτά, διότι έχετε πολλά 
θέματα να αποφασίσετε. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, θα είμαι εντός του χρόνου. 

 Πριν από δύο εβδομάδες, ο Υπουργός Παιδείας μάς έλεγε ότι, αν οι συγκεκριμένοι κανονισμοί δεν 
ψηφιστούν με τη μορφή του κατεπείγοντος και αν δεν περάσουν όπως είχαν κατατεθεί, περίπου θα χαλούσε ο 
κόσμος, θα διαλύαμε τα σχολεία, θα θυματοποιούσαμε τους μαθητές.  Μάλιστα, μας κατηγόρησε και για 
μικροπολιτικές σκοπιμότητες, όταν του υποδείξαμε ότι οι κανονισμοί όπως είχαν κατατεθεί ήταν προβληματικοί, 
έδιναν υπερεξουσίες στον υπουργό και θα προκαλούσαν, παρά θα έλυναν προβλήματα, κύριε Πρόεδρε.  
Ανάλογες κινδυνολογίες και κατηγορίες δυστυχώς ακούστηκαν και σ’ αυτή την αίθουσα από τους συναδέλφους 
βουλευτές του Δημοκρατικού Συναγερμού.   

 Τελικά, δύο εβδομάδες μετά τι έχουμε ενώπιόν μας, κύριε Πρόεδρε;  Έχουμε την επιστολή απόσυρσης 
των κανονισμών της δημοτικής εκπαίδευσης, αλλά και νέο αναθεωρημένο κείμενο για τη μέση εκπαίδευση, το 
περιεχόμενο του οποίου κινείται ακριβώς μέσα στο πνεύμα των υποδείξεών μας από την πρώτη στιγμή.   

 Να κλείσω, κύριε Πρόεδρε, με ένα πλην και ένα συν για την κυβέρνηση και τον Υπουργό Παιδείας.  Το 
πλην αφορά στο γεγονός ότι για άλλη μια φορά επιβεβαιώνεται η προχειρότητα των αποφάσεων και των 
χειρισμών τους.  Το συν αφορά στο γεγονός ότι τουλάχιστον αυτή τη φορά έστω και αργοπορημένα κατάφεραν 
να συναντηθούν με τη λογική. 

 Θα υπερψηφίσουμε τους κανονισμούς, κύριε Πρόεδρε, ως ΑΚΕΛ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 
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 Συμφωνάτε όλοι να τηρήσουμε, όπως ετήρησε ο κ. Καυκαλιάς, το δίλεπτο; 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Όντως, κύριε Πρόεδρε, είχαν ακουστεί πάρα πολλά στην περασμένη συνεδρίαση της ολομέλειας από 
πλευράς του υπουργείου.  Ακούστηκαν πολλές, κατά την άποψή μας, ακρότητες, ότι θα υπήρχαν φαινόμενα 
αναταραχής, ότι δε θα συμμορφώνοντο τα παιδιά, δε θα δίνονταν απολυτήρια κ.λπ. και ότι περίπου θα γινόταν 
ανατροπή του σύμπαντος.  Αυτά τουλάχιστον ελέχθηκαν κατά τη διάρκεια της συζήτησης εις την επιτροπή.  Η 
αναβολή που ζητήσαμε όντως βοήθησε να υπάρξει συναίνεση, να υπάρξει διάλογος και να καταλήξουμε σε αυτό 
το κείμενο, που ουσιαστικά περιορίζει αυτή την ασάφεια και αυτή την αοριστία που υπήρχε προηγουμένως, με 
αποτέλεσμα να κάμει και τη δουλειά του το υπουργείο, δηλαδή να δράσει με διατάγματα και αποφάσεις, έκτακτα, 
και σε περιπτώσεις που είναι συγκεκριμένες και που καθορίζονται σήμερα στους κανονισμούς.  Αυτές οι τρεις 
έκτακτες καταστάσεις είναι συγκεκριμένες: εμπόλεμη κατάσταση, καιρικές συνθήκες και πανδημία, ενώ με το 
προηγούμενο υπήρχε μια ασάφεια και μια δυνατότητα ανά πάσα στιγμή ο υπουργός να παίρνει αποφάσεις 
ανεξάρτητα από αυτά τα συγκεκριμένα φαινόμενα. 

 Ως εκ τούτου, νιώθουμε ότι είναι σημαντικό, όταν περιορίζονται ατομικές ελευθερίες, ατομικά δικαιώματα 
ή όταν γίνεται προσπάθεια, να πρέπει να υπάρχει σύνεση και λογική.  Αυτό πράξαμε και στο προηγούμενο 
νομοσχέδιο για τη λοιμοκάθαρση.  Γι’ αυτό είναι…  Και απευθύνομαι στους συναδέλφους του Συναγερμού που 
επικοινωνούν άμεσα με την κυβέρνηση.  Αυτό το φαινόμενο της προσπάθειας ενόψει της πανδημίας να 
ανοίξουμε τους ασκούς του Αιόλου και να γίνεται προσπάθεια περιορισμού ατομικών ελευθεριών θα πρέπει να 
εκλείψει, θα πρέπει να γίνεται με σύνεση και με σοβαρότητα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  Ακριβώς δύο λεπτά. 

 Ο κ. Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Θα ՚μαι πάρα πολύ σύντομος, κύριε Πρόεδρε.  Απλώς, θα συμπληρώσω σ’ αυτά που ειπώθηκαν από 
τους δύο συναδέλφους, ότι το κατεπείγον καμιά φορά θα πρέπει να είμαστε πάρα πολύ συγκρατημένοι και 
διορατικοί, όταν το χειριζόμαστε, διότι ακριβώς αυτά που συνέβησαν σ’ αυτή την αίθουσα πριν από δύο 
εβδομάδες αποδεικνύουν ότι, ναι, θα πρέπει πολλές φορές να είμαστε και λίγο υποψιασμένοι για το τι επιδιώκει 
η εκτελεστική εξουσία.  Και αυτό το περιστατικό και αυτοί οι κανονισμοί ανέδειξαν για ακόμη μια φορά την 
ανθεκτικότητα και την ικανότητα της Βουλής να οδηγεί τα πράματα σε καλή νομοθέτηση, διότι αποδεικνύεται, 
δεκαπέντε μέρες μετά, ότι η υφιστάμενη νομοθεσία ικανοποιεί τις ανάγκες του υπουργείου, άρα αποσύρεται για 
τη δημοτική εκπαίδευση αυτό που έφερε το υπουργείο.  Και βέβαια για τη μέση εκπαίδευση επήγαμε σ’ ένα λιτό 
κείμενο, το οποίο αντιλαμβάνομαι υιοθετείται ομόφωνα, που ικανοποιεί και πάλι τις απαιτήσεις της μέσης 
εκπαίδευσης έτσι όπως θέλει να τις υπηρετήσει το υπουργείο. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  Στο ένα λεπτό. 

 Ο κ. Χατζηγιάννης. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Δε διαφωνώ ότι σε περιπτώσεις καθεστώτος έκτακτης ανάγκης θα πρέπει να είμαστε ιδιαίτερα 
προσεκτικοί, όταν εκχωρούμε εξουσίες στην εκτελεστική εξουσία είτε στους υπουργούς είτε στον οποιονδήποτε, 
ακόμα και στην αστυνομία, στα εκτελεστικά όργανα.  Σε καμία περίπτωση δεν έχουμε διαφορετική προσέγγιση.  
Όταν όμως σε καταστάσεις πολέμου και έκτακτης ανάγκης χρειάζεται η εκτελεστική εξουσία δυνατότητες 
χειρισμού κάποιων θεμάτων, θα πρέπει ως τέτοιο το θέμα να αντιμετωπίζεται.  Και ακριβώς ζητήθηκαν όχι 
εξουσίες, αλλά ουσιαστικά δυνατότητες διευκόλυνσης άσκησης αυτών οι οποίες αναγράφονται στους 
κανονισμούς, προκειμένου ο υπουργός να κλείσει την παρούσα σχολική περίοδο, αλλά και να ξεκινήσει τη νέα 
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με κάποιες δυνατότητες, γιατί οι προηγούμενοι, οι υφιστάμενοι κανονισμοί ουσιαστικά έχουν ή δίνουν 
περισσότερες εξουσίες στον υπουργό. 

 Και τι λέει ο κανονισμός για τη δημοτική εκπαίδευση;  Ο υπουργός οφείλει να αντικαταστήσει εξ ολοκλήρου 
τον χρόνο που έχει απωλεσθεί από τα παιδιά.  Με άλλα λόγια, εάν μείνουμε με αυτό τον κανονισμό, θα πρέπει 
να αναπληρώσει ο υπουργός περίπου δυόμισι μήνες καθαρό μαθησιακό χρόνο, ύλη και τι άλλο.   

 Άρα λοιπόν, ο υπουργός δε ζήτησε πρόσθετες εξουσίες∙ ζήτησε απλούστατα με το διάταγμα να έχει την 
ευκαιρία να μην εφαρμόσει την εξ ολοκλήρου αναπλήρωση αυτών των οποίων έχουν απωλέσει οι μαθητές μας.  
Θα το επαναλάβω, είτε σε ύλη είτε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μην το επαναλάβεις, για να μεν περάσεις τα δύο λεπτά! 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε, είναι σημαντικά νομίζω κάποια πράγματα να λέγονται και καταλαβαίνω ότι υπάρχει 
προσπάθεια να διασυνδεθεί το θέμα με ευρύτερες πολιτικές, αλλά στην προκειμένη περίπτωση δεν κολλά 
πουθενά η ανησυχία. 

 Επίσης, δεν ήταν και σημαντικό, αλλά και έπρεπε να κινηθούμε σε χρονικά περιθώρια;  Βεβαίως και ήταν.  
Και μην το κρίνουμε ή μην το κρύβουμε από την κοινωνία και από τον λαό, το γεγονός ότι είμαστε σήμερα εδώ, 
κλείνει η χρονιά, είμαστε στα όρια, έπρεπε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει!  Σας παρακαλώ!  Ή εννά τηρούμε… 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Επεράσετε στα τρία λεπτά σχεδόν! 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ!  Σας αφαιρώ τον λόγο! 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Μα, όταν συζητιούνται εδώ θέματα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, κύριε… 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 …που είναι οικονομικής φύσης, δεν τίθενται αυτοί οι περιορισμοί! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, όχι, όχι, όχι!  Δεν αποφάσισα μόνος μου… 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Δεν μπαίνουν αυτοί οι χρονικοί περιορισμοί! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είτε τα σέβεστε… 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Σε θέματα παιδείας πάντοτε υπάρχει quota χρόνου! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συγγνώμη; 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 
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 Με όλο τον σεβασμό!  Δηλαδή… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν άκουσα τι είπες! 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Σε θέματα παιδείας πάντοτε υπάρχει αυτός ο περιορισμός χρόνου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, όχι, όχι!  Δεν υπάρχει έτσι εξαίρεση. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Ασχέτως ποιος το αποφασίζει! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι επιχείρημα αίολο αυτό που λέτε… 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κακώς! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 …σας αφαιρώ τον λόγο και προχωρούμε στην ψηφοφορία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ψήφοι υπέρ.  Είναι ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, οι κανονισμοί εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Λοιπόν, είναι και ομόφωνο, είναι απλοί κανονισμοί, συμφωνήσαμε και ανακάλυψε ο κ. Χατζηγιάννης ότι 
είναι για την παιδεία που υποτιμούμε τα θέματα και βάλλουμε λιγότερο χρόνο. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εξάλλου… 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 …βάζετε περιορισμούς σε όλα τα θέματα, παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι από την παιδεία εγώ που έμαθα ότι το λακωνίζειν εστί φιλοσοφείν. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Δεν είναι αυτό το σημείο που έχω θίξει, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το λοιπόν, πάμε στο 13. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Με την άδειά σας, κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας!  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Είναι μια γενική παρατήρηση και το λέω, να υπάρχει ισορροπημένη κατανομή χρόνου για όλους τους 
τομείς που συζητάμε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Για οποιαδήποτε περίπτωση… 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Ε, δεν μπορεί να ισχύσει ο περιορισμός και δεν είναι προσωπικό για μένα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, ναι, ναι!  Έχει… 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Δεν είναι προσωπικό για μένα!  Για το προηγούμενο θέμα, το οποίο είχε και ιστορική αναδρομή, 
αφιερώσατε ουκ ολίγον χρόνο χωρίς κανέναν περιορισμό.  Όταν συζητάμε άλλα θέματα, πάντοτε ξεκινά ο 
περιορισμός. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Παρακαλώ, έχει οποιοδήποτε θέμα για το οποίο αποφάσισα τον χρόνο, όπως πιθανόν να δικαιούμαι, 
μόνος μου;  Σας ερώτησα.  Εδεσμευτήκατε. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μου επιτρέπετε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Τι εννοείτε «εδεσμευτήκαμε»;   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ερώτησα… 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Εννοείτε τους αρχηγούς ή εκπροσώπους των κομμάτων; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, τώρα, ερώτησα.  Μπορεί να μην ήσαστε μέσα, κύριε… 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Α, τώρα!  Διότι υπάρχει ένα θέμα άσχετο ή σχετικό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άλλο εκείνο, να το ξαναβάλουμε, αν θέλεις.  Αλλά… 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Διότι εγώ τουλάχιστον, κύριε Πρόεδρε, δηλώνω απ’ αυτό βήμα ότι ό,τι αποφασίσει ο αρχηγός ή 
εκπρόσωπος του κόμματος έννεν δεσμευτικό για μένα! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα, δεν είναι αυτό το θέμα μας, κύριε Μυλωνά.  Εδώ ερώτησα αν θα το τηρήσουμε, για να μπορέσουμε 
να ολοκληρώσουμε την ημερησία διάταξη και συμφωνήσατε όλοι οι παρόντες, χωρίς καμία ένσταση, στα δύο 
λεπτά.  Και θα τα τηρήσουμε μέχρι τέλους. 

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Επαγγελματιών Οστεοπαθητικών και για Συναφή Θέματα 
Νόμος του 2018».   

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέσπιση νομοθεσίας για τη ρύθμιση του επαγγέλματος του οστεοπαθητικού. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί Εγγραφής 
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Επαγγελματιών Οστεοπαθητικών και για Συναφή Θέματα Νόμος του 2018» 
Παρόντες:  
 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Γεώργιος Προκοπίου 

 Χρίστος Χρίστου Μαρίνος Μουσιούττας 

 Ευθύμιος Δίπλαρος Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Σάβια Ορφανίδου Γεώργιος Παπαδόπουλος  

 Γιώργος Τ. Γεωργίου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Αδάμος Αδάμου  Γιώργος Λουκαΐδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε επτά συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 6 Ιουνίου 2019, στις 30 Ιανουαρίου, στις 13 και 27 Φεβρουαρίου, στις 5 Μαρτίου, στις 
28 Μαΐου, καθώς και στις 4 Ιουνίου 2020.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του Τμήματος Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, του Κυπριακού Συμβουλίου 
Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών (ΚΥΣΑΤΣ), του Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου (ΠΙΣ), της Ομοσπονδίας 
Συνδέσμων Ασθενών Κύπρου, του Συνδέσμου Οστεοπαθητικής Κύπρου, του Συμβουλίου Εγγραφής 
Φυσιοθεραπευτών και Φυσιοθεραπευτηρίων Κύπρου, του Παγκύπριου Συλλόγου Φυσιοθεραπευτών, της 
Κυπριακής Εταιρείας Χειρουργικής Ορθοπαιδικής και Τραυματολογίας (ΚΕΧΟΤ) και του Φορέα Διασφάλισης και 
Πιστοποίησης της Ποιότητας της Ανώτερης Εκπαίδευσης (ΔΙΠΑΕ). 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η θέσπιση νομοθεσίας για τη ρύθμιση του επαγγέλματος του 
οστεοπαθητικού. 

 Ειδικότερα, στο νομοσχέδιο περιλαμβάνονται πρόνοιες που αφορούν κυρίως τα ακόλουθα:  

1. Την ίδρυση Συμβουλίου Εγγραφής Επαγγελματιών Οστεοπαθητικών, το οποίο θα είναι αρμόδιο για την 
εγγραφή επαγγελματιών οστεοπαθητικών και για τη χορήγηση σε αυτούς άδειας ασκήσεως του 
επαγγέλματος. 

2. Τον διορισμό εφόρου για τον καταρτισμό και την τήρηση Μητρώου Εγγεγραμμένων Επαγγελματιών 
Οστεοπαθητικών στο οποίο θα καταχωρίζονται το όνομα, η διεύθυνση και τα προσόντα κάθε προσώπου 
που δικαιούται να εγγραφεί σε αυτό. 

3. Τον καθορισμό της διαδικασίας εγγραφής στο υπό αναφορά μητρώο. 

4. Τη σύσταση Πειθαρχικού Συμβουλίου για την άσκηση πειθαρχικής εξουσίας στους εγγεγραμμένους 
επαγγελματίες οστεοπαθητικούς. 

5. Την ίδρυση Συλλόγου Εγγεγραμμένων Επαγγελματιών Οστεοπαθητικών. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του νομοσχεδίου ενώπιον της επιτροπής ο πρόεδρος του Συνδέσμου 
Οστεοπαθητικών Κύπρου ενημέρωσε την επιτροπή ότι οι οστεοπαθητικοί ασκούν το εν λόγω επάγγελμα επί 
είκοσι έτη και πως η κατοχύρωση του επαγγέλματός τους θα διασφαλίσει την παροχή ποιοτικών υπηρεσιών 
στους ασθενείς στη βάση ευρωπαϊκών προτύπων. 

 Οι εκπρόσωποι του ΠΙΣ και της ΚΕΧΟΤ εξέφρασαν την έντονη διαφωνία τους με τον ορισμό του όρου 
«οστεοπαθητική», που περιλαμβάνεται στο νομοσχέδιο, όπως αυτό κατατέθηκε αρχικά.  

 Ειδικότερα, οι πιο πάνω εκπρόσωποι κατέθεσαν από κοινού τη θέση σύμφωνα με την οποία δικαίωμα 
διενέργειας ιατρικής εξέτασης, διάγνωσης και θεραπείας έχουν μόνο οι ιατροί με τις συνακόλουθες υποχρεώσεις, 
ενώ τα μέλη όλων των άλλων παραϊατρικών ομάδων διενεργούν πράξεις μόνο κατόπιν συμβουλής από ιατρούς.  
Περαιτέρω, ο εκπρόσωπος του ΠΙΣ υποστήριξε ότι η άσκηση της οστεοπαθητικής δε δύναται να εξισώνεται ή να 
επεμβαίνει ή να προσομοιάζει με την άσκηση της ιατρικής, σημειώνοντας πως κάτι τέτοιο είναι παράνομο και 
αποτέλεσε αντικείμενο δικαστικής διαμάχης στο εξωτερικό.  Τέλος, ο εκπρόσωπος του ΠΙΣ τόνισε ότι οι ευθύνες 
έναντι του νόμου και έναντι της αρχής δικαίου αναφορικά με την επιτέλεση του ιατρικού καθήκοντος έναντι των 
ασθενών αναλαμβάνονται μόνο από τους ιατρούς οι οποίοι μπορούν να διενεργούν τη διάγνωση και να κρίνουν 
κατά πόσο ασθενής πρέπει να παραπεμφθεί σε άλλους επαγγελματίες υγείας για συμπληρωματική θεραπεία. 

 Σημειώνεται ότι την αντίθεσή τους με τον ορισμό του όρου «οστεοπαθητική» που περιλήφθηκε αρχικά στο 
νομοσχέδιο εξέφρασαν και οι εκπρόσωποι του Παγκύπριου Συλλόγου Φυσιοθεραπευτών. 

 Στη βάση των πιο πάνω διαφωνιών που εκφράστηκαν η επιτροπή κάλεσε όλους τους εμπλεκόμενους 
φορείς να διαβουλευθούν σχετικά με τον ορισμό του όρου «οστεοπαθητική», ο οποίος κρίνεται καθοριστικός για 
τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, ώστε να καταστεί δυνατή η επίτευξη συγκλίσεων για έναν κοινά αποδεκτό ορισμό, 
για να μπορέσει η επιτροπή να μελετήσει όλες τις πρόνοιες του νομοσχεδίου. 
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 Ανταποκρινόμενοι στο αίτημα της επιτροπής οι εμπλεκόμενοι φορείς σε μεταγενέστερο στάδιο την 
ενημέρωσαν ότι έπειτα από τις μεταξύ τους διαβουλεύσεις επήλθε συμφωνία σε σχέση με τον ορισμό του όρου 
«οστεοπαθητική», ο οποίος αναδιατυπώθηκε, ώστε να διαλαμβάνει την επιστήμη η οποία με τη χρήση της αφής 
και άλλων μη επεμβατικών μέσων αποσκοπεί στην οστεοπαθητική αξιολόγηση, εκτίμηση και αντιμετώπιση 
προβλημάτων που προκύπτουν από μηχανικές ανισορροπίες στη δομή του σώματος με την επιλογή και 
εφαρμογή των κατάλληλων μη επεμβατικών οστεοπαθητικών μεθόδων και τεχνικών.   

 Σημειώνεται ότι το Υπουργείο Υγείας υιοθέτησε τον πιο πάνω ορισμό που αναδιατυπώθηκε κατόπιν 
συμφωνίας όλων των εμπλεκομένων. 

 Στο πλαίσιο της περαιτέρω συζήτησης του νομοσχεδίου την επιτροπή απασχόλησαν επίσης οι πρόνοιές 
του που αφορούν τα προσόντα για εγγραφή στο Μητρώο Εγγεγραμμένων Οστεοπαθητικών, καθώς και τη 
συνεχή επαγγελματική εκπαίδευση και επιμόρφωση των οστεοπαθητικών. 

 Ειδικότερα, μέλη της επιτροπής εξέφρασαν επιφυλάξεις για τη συμπερίληψη στις προϋποθέσεις εγγραφής 
στο πιο πάνω μητρώο της προϋπόθεσης κατοχής πανεπιστημιακού διπλώματος ή ισότιμου πτυχίου στην 
οστεοπαθητική το οποίο δεν είναι αναγνωρισμένο, δυνάμει του νόμου που διέπει την αναγνώριση τίτλων 
σπουδών, και εξέφρασαν την άποψη ότι ενδεχομένως να έπρεπε να προβλεφθεί ότι για την εγγραφή στο εν λόγω 
μητρώο πρέπει το προσόν αυτό να είναι αναγνωρισμένο από το ΚΥΣΑΤΣ.  Για το ζήτημα αυτό επιφυλάξεις 
εξέφρασαν επίσης οι εκπρόσωποι του ΚΥΣΑΤΣ και του Φορέα ΔΙΠΑΕ.  Συγκεκριμένα, η εκπρόσωπος του Φορέα 
ΔΙΠΑΕ εξέφρασε την άποψη ότι προϋπόθεση για εγγραφή στο μητρώο οστεοπαθητικών πρέπει να αποτελεί η 
αναγνώριση του ακαδημαϊκού προσόντος από το ΚΥΣΑΤΣ.   

 Τοποθετούμενη στο ζήτημα αυτό, η εκπρόσωπος του Τμήματος Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων δήλωσε ότι δεν είναι πάντοτε αναγκαία, ως προϋπόθεση, η αναγνώριση 
προσόντος και από το ΚΥΣΑΤΣ, σε περίπτωση που το προσόν αυτό είναι ήδη αναγνωρισμένο από άλλο κράτος 
μέλος, και εξέφρασε την άποψη ότι δεν απαιτείται όπως ο κάτοχός του υποβληθεί ξανά στη διαδικασία 
αναγνώρισης του προσόντος του.  

 Όσον αφορά την πρόνοια του νομοσχεδίου με την οποία απαιτείται συνεχής επαγγελματική εκπαίδευση 
των οστεοπαθητικών, η εκπρόσωπος του Φορέα ΔΙΠΑΕ εξέφρασε την άποψη ότι αυτή είναι πολύ γενική και δε 
διασφαλίζει την ουσιαστική επιμόρφωση των οστεοπαθητικών.  Συναφώς, υπέβαλε σχετική εισήγηση στην 
επιτροπή για τροποποίηση της πρόνοιας αυτής, ώστε να προβλέπεται ότι τα προγράμματα της εν λόγω 
επαγγελματικής εκπαίδευσης θα διοργανώνονται και θα προσφέρονται από το Συμβούλιο Εγγραφής 
Οστεοπαθητικών ή από τον Σύλλογο Οστεοπαθητικών ή από φορέα αναγνωρισμένο στην Κύπρο ή και στο 
εξωτερικό.  Περαιτέρω, με βάση την πιο πάνω εισήγηση το Συμβούλιο Εγγραφής Οστεοπαθητικών και ο 
Σύλλογος Οστεοπαθητικών θα διαβουλεύονται και θα αξιολογούν την καταλληλότητα της εν λόγω εκπαίδευσης 
και θα ενημερώνουν σχετικά τα μέλη τους.   

 Σημειώνεται ότι η πιο πάνω εισήγηση για τροποποίηση του κειμένου του νομοσχεδίου υιοθετήθηκε από 
την εκπρόσωπο του Υπουργείου Υγείας, τους εμπλεκόμενους φορείς και την επιτροπή.   

 Στη βάση των συμφωνημένων εισηγήσεων που κατατέθηκαν, καθώς και των επιμέρους παρατηρήσεων 
που υποβλήθηκαν από όλους τους εμπλεκόμενους φορείς, αλλά και από την επιτροπή κατά το στάδιο της κατ’ 
άρθρον μελέτης του νομοσχεδίου, η εκπρόσωπος του Υπουργείου Υγείας, σε συνεργασία με την εκπρόσωπο 
της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, υπέβαλε στην επιτροπή αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου. 

 Επιπρόσθετα, η επιτροπή επέφερε στο αναθεωρημένο στη βάση των πιο πάνω κείμενο του νομοσχεδίου 
περαιτέρω τροποποιήσεις, με σκοπό τη διασαφήνιση ορισμένων προνοιών του και τη βελτίωσή του από 
νομοτεχνικής άποψης. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας κατά πλειοψηφία των μελών της 
βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και 
του Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς και των μελών της βουλευτών της Αλληλεγγύης και του ΕΛΑΜ τάχθηκαν 
υπέρ της ψήφισης του αναθεωρημένου κειμένου του νομοσχεδίου σε νόμο.   

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ επιφυλάχθηκε να 
τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Ο κ. Κωνσταντίνου. 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς να πω ότι ένα μεγάλο κενό μιας εικοσαετίας και πλέον από την απουσία τέτοιων 
επαγγελματιών υγείας πληρώνεται με την ύπαρξη και την ψήφιση νομικού πλαισίου, το οποίο θα θεσπίζει όλα 
αυτά τα οποία αναφέρονται.  Το θέμα απασχόλησε για επτά συνεδρίες συνολικά την επιτροπή μας, μέχρι να 
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καταλήξουμε με την παρουσία των αρμόδιων υπουργείων και άλλων ενδιαφερομένων. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κωνσταντίνου, και συγχαίρω την επιτροπή Υγείας. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Σκοπός του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

 Συμβούλιο Εγγραφής Οστεοπαθητικών.  Άρθρο 4. 

 Διορισμός Εφόρου.  Άρθρο 5. 

 Ίδρυση Ταμείου Συμβουλίου.  Άρθρο 6. 

 Μητρώο.  Άρθρο 7. 

 Προσόντα για εγγραφή στο Μητρώο.  Άρθρο 8. 

 Διαδικασία εγγραφής.  Άρθρο 9. 

 Διαγραφή από το Μητρώο.  Άρθρο 10. 

 Επανεγγραφή στο Μητρώο.  Άρθρο 11. 

 Άσκηση επαγγέλματος.  Άρθρο 12. 

 Ετήσια άδεια ασκήσεως επαγγέλματος.  Άρθρο 13. 

 Προσωρινή άσκηση επαγγέλματος.  Άρθρο 14. 

 Παροχή υπηρεσιών οστεοπαθητικής από πολίτη τρίτης χώρας μετά από άδεια του Συμβουλίου.  Άρθρο 
15. 

 Πειθαρχικό Συμβούλιο.  Άρθρο 16. 

 Πειθαρχική δίωξη.  Άρθρο 17. 

 Πειθαρχική έρευνα.  Άρθρο 18. 

 Πειθαρχική διαδικασία.  Άρθρο 19. 

 Πειθαρχικές ποινές.  Άρθρο 20. 

 Ίδρυση Συλλόγου Εγγεγραμμένων Οστεοπαθητικών Κύπρου.  Άρθρο 21. 

 Διαδικασία και λήψη αποφάσεων από το διοικητικό συμβούλιο του Συλλόγου.  Άρθρο 22. 

 Έκτακτη γενική συνέλευση του Συλλόγου.  Άρθρο 23. 

 Ετήσια εισφορά στον Σύλλογο.  Άρθρο 24. 

 Αρμοδιότητες του διοικητικού συμβουλίου του Συλλόγου.  Άρθρο 25. 

 Δόλιες ή εσφαλμένες καταχωρίσεις.  Άρθρο 26. 

 Ποινικά αδικήματα.  Άρθρο 27. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 28. 

 Εξουσία του Υπουργού για τροποποίηση Παραρτημάτων.  Άρθρο 29. 

 Μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 30. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε.  Είναι ομόφωνο.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, τα άρθρα 1 μέχρι 30 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγραφής Οστεοπαθητικών και για Άλλα Συναφή Θέματα 
Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 14 και 15 έχουν ήδη ολοκληρωθεί. 

 Πάμε στα υπ’ αριθμόν 16, 17, 18 και 19 θέματα, τα οποία έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται, 
αντίστοιχα… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ναι, το ΑΚΕΛ...  Να μην τα διαβάσω τα υπόλοιπα, νομίζω το ΑΚΕΛ κάτι έχει να πει για αναβολή. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ζητούμε μόνο για τα υπ’ αριθμόν 16 και 17 θέματα αναβολή, που αφορούν θέσεις ουσιαστικά αναβάθμισης 
κλιμάκων… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να ρωτήσω τον κ. Δημητρίου, αν είναι εδώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Δεν είναι εδώ, είναι έξω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Επειδή έν’ κοινή η έκθεση… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Έν η πρώτη φορά όμως… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έν’ κοινή έκθεση. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Αν θέλετε να παν όλα, εντάξει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αν δε δημιουργεί ιδιαίτερο πρόβλημα, να παν όλα μαζί.  Μάλιστα…  Επειδή έννεν ο κύριος…  Εντάξει, 
ελπίζω να μην κάμνουμε κανένα λάθος. 

 Πάμε τώρα στα υπ’ αριθμόν 20, 21 και 22 θέματα.  Και αυτά έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Λόγω μελέτης που έχουμε κάνει… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Για ποιο μιλάς τωρά; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Για το αλκοόλ, για το 20. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ε, άφησ’ με να τελειώσω!   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Α! Οκέι! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έπκιας με ՚πού τον λαιμό! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Εβιαστήκαμε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εννά ζητήσετε αναβολή; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Για αναβολή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Α!  Καλά έκαμες τζιαι έπκιας με ՚πού τον λαιμό!  Εντάξει. 

(Γέλια) 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Αναβολή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση για το αλκοόλ για αναβολή; 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Χαράλαμπο Θεοπέμπτου) 

 Για αναβολή ή μη, Πάμπο! 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Έν’ απλό θέμα, κύριε Πρόεδρε.  Μιλούμε για 17 με 18.  Τι εννά πετύχουμε με την αναβολή;  Τι έν’ το 
ζητούμενο;  Έντζιε ՚χω πρόβλημα με την αναβολή, αλλά να ξέρουμε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αν δεν έχετε πρόβλημα, νομίζω να μεν χάννουμε ώρα να το συζητούμε.   

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Διότι έντζιε έσιει τίποτε μέσα.  Είναι ή 17 ή 18. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει!  Θέλουν αναβολή.  Εφόσον δεν υπάρχει πρόβλημα, να δώσουμε την αναβολή.  Αν υπάρχει, να 
το συζητήσουμε.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Συγγνώμη;  Και είναι και η πρώτη φορά. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Πρώτη φορά ζητούμε, ακριβώς.  Για να πάει στην αρμόδια επιτροπή για επανεξέταση κάποιων ζητημάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Για επανεξέταση ή οτιδήποτε, κάμετέ τα εσείς! 

(Μη ευκρινή σχόλια από την κ. Ελένη Μαύρου) 

 Το αν θα πάει στην επιτροπή ή όχι, κυρία Μαύρου, δεν αποφασίζεται εδώ.  Εμείς κάμνουμε την αναβολή. 
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(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Εντάξει, αλλά έθθα το αποφασίσουμε.  Αν πάει επιτροπή, να το δει.  Αν κρίνουν ότι έν’ απλό και… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μπορώ, να… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Απλώς, μετά από συζήτηση που είχαμε στην κοινοβουλευτική ομάδα και επαφή που είχαμε με την 
κυβέρνηση, αλλά και διαβούλευση που είχαμε και με το Δημοκρατικό Κόμμα, τον κοινοβουλευτικό του 
εκπρόσωπο, διαπιστώνουμε ότι υπάρχει στα σκαριά μια συνολική πρόταση που καλύπτει και την πολύ σωστή 
πρόταση του κ. Θεοπέμπτου, άρα λέμε εμείς ότι θα ήταν καλύτερα να αναβληθούν, γιατί εμείς θέλουμε να 
ισχυροποιήσουμε το πλαίσιο που αφορά τους ανήλικους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, αλλά… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Δε θα μπω στην ουσία βέβαια, απλώς, να πω ότι θέλουμε να πάει στην επιτροπή, αναμένοντας το 
κυβερνητικό νομοσχέδιο… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, όχι, αυτό δεν μπορεί να… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 …για να ισχυροποιήσουμε το πλαίσιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Τορναρίτη, απολογούμαι που σας διακόπτω, αλλά, για να μεν χάνετε τοn χρόνο σας, έτσι διαδικασία 
πλέον στη Βουλή δεν υπάρχει.  Τούντες διορθώσεις που κάμναμε στο παρελθόν τις ακυρώνουν οι καινούριοι 
κανονισμοί.  Αναβάλλεται άπαξ και, αν η κυβέρνηση θέλει να φέρει πράματα και υπάρχουν λόγοι και λοιπά, να 
τα φέρει αύριο το πρωί.  Αναβάλλεται για δεκαπέντε μέρες και ψηφίζεται και απ’ εκεί και πέρα ας συμπληρώσει, 
ας αλλάξει, ας τροποποιήσει.  Αυτοί έν’ οι κανονισμοί και θα εφαρμόζονται οι κανονισμοί.  Άρα, αναβάλλεται μόνο 
για μία συνεδρία της Βουλής.  Είτε εφτά μέρες ή δεκαπέντε ή τριάντα, πόσες θα είναι. 

 Δηλαδή, η καλή θέληση ή η προσπάθεια να εναρμονιστούν να μπαίνει και σε ένα χρονοδιάγραμμα.  Αν 
υπάρχουν έτοιμες εισηγήσεις, να έρτουν τη Δευτέρα. 

 Το υπ’ αριθμόν 23 θέμα τιτλοφορείται «Οι περί Σωματείων και Ιδρυμάτων (Έντυπα, Τέλη και Άλλες Ειδικές 
Διατάξεις) Κανονισμοί του 2020». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Τζιαι εσείς αναβολή; 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γεώργιο Προκοπίου) 

 Α, επκιάετε σειρά! 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Ναι, ναι, θέλουμε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Α, επκιάετε σειρά! 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 …μια αναβολή για το θέμα, για να ξαναδούμε τα θέματα… 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι η πρώτη φορά που ζητάτε αναβολή; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Ναι.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Μάλιστα.  Μία φορά. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 24 και 25 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Εκλογής Μελών 
της Βουλής των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2017» και «Ο περί της Εκλογής των Μελών 
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019».  Η πρώτη είναι πρόταση νόμου των κ. 
Παύλου Μυλωνά, Χρίστου Χρίστου και Λίνου Παπαγιάννη και η δεύτερη του κ. Γιώργου Περδίκη. 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να καταργηθεί η διάταξή του σύμφωνα με την οποία δύναται να 
παρίστανται στα εκλογικά κέντρα υποψήφιοι ή αντιπρόσωποι αυτών ή αντιπρόσωποι οποιουδήποτε 
συνδυασμού υποψηφίων με τα εμβλήματα των κομμάτων τους, και τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να 
εκσυγχρονιστούν ορισμένες διατάξεις του. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τις προτάσεις νόμου «Ο περί Εκλογής 
Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2017» και «Ο περί της 

Εκλογής των Μελών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 
 Ελένη Μαύρου, πρόεδρος Πανίκος Λεωνίδου 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου Κωστής Ευσταθίου 

 Ευανθία Σάββα Λίνος Παπαγιάννης 

 Γιώργος Κάρουλλας Μη μέλη της επιτροπής: 

 Ανδρέας Κυπριανού Γιώργος Περδίκης 

 Ξένια Κωνσταντίνου   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τις πιο πάνω προτάσεις νόμου σε δύο συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 25 Μαΐου και την 1η Ιουνίου 2020.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκε 
και παρευρέθηκε ενώπιόν της ο προϊστάμενος της Κεντρικής Υπηρεσίας Εκλογών του Υπουργείου Εσωτερικών.  

 Σκοπός της πρώτης πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τους κ. Παύλο Μυλωνά, 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού, και Χρίστο Χρίστου και Λίνο Παπαγιάννη εκ μέρους του Εθνικού 
Λαϊκού Μετώπου, είναι η τροποποίηση του περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων Νόμου, ώστε 
να καταργηθεί η διάταξή του σύμφωνα με την οποία δύναται να παρίστανται στα εκλογικά κέντρα είτε οι 
υποψήφιοι είτε αντιπρόσωποι αυτών ή οποιουδήποτε συνδυασμού υποψηφίων με τα εμβλήματα των κομμάτων 
τους. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης των προτάσεων νόμου από την επιτροπή παρευρέθηκαν 
επίσης τα μέλη της κ. Παύλος Μυλωνάς και Λίνος Παπαγιάννης και οι βουλευτές κ. Γιώργος Λιλλήκας και 
Χαράλαμπος Θεοπέμπτου. 

 Σύμφωνα με τους εισηγητές της πρώτης πρότασης νόμου, η προτεινόμενη τροποποίηση κρίνεται 
αναγκαία, ώστε να μην ασκείται ψυχολογική πίεση στους ψηφοφόρους πριν από την άσκηση του εκλογικού 
δικαιώματός τους τόσο στα εκλογικά κέντρα όσο και με κατ’ οίκον επισκέψεις, με στόχο οι πολίτες που επιλέγουν 
να μην ψηφίσουν να εξαναγκαστούν να το πράξουν, δεδομένου ότι γίνεται καταγραφή από τους εκπροσώπους 
των κομμάτων των εκλογέων που έχουν ψηφίσει. Επιπρόσθετα, σύμφωνα με τους ίδιους εισηγητές, με την 
παρουσία των εκπροσώπων των κομμάτων και την καταγραφή των εκλογέων που έχουν ψηφίσει παραβιάζονται 
κατάφωρα τα προσωπικά δεδομένα των εκλογέων. 

 Σκοπός της δεύτερης πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τον κ. Γιώργο Περδίκη εκ 
μέρους του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών,  είναι η τροποποίηση του περί της Εκλογής των Μελών 
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου Νόμου, ώστε να εκσυγχρονιστούν ορισμένες διατάξεις του. 

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες της εν λόγω πρότασης νόμου προβλέπονται τα ακόλουθα: 
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1. Απαγόρευση της παρουσίας στα εκλογικά κέντρα κατά τη διεξαγωγή της ψηφοφορίας για σκοπούς 
ευρωεκλογών των υποψηφίων και των αντιπροσώπων των κομμάτων. 

2. Απαγόρευση της εκφώνησης μεγαλοφώνως του ονόματος και του αριθμού του εκλογικού βιβλιαρίου των 
ψηφοφόρων που προσέρχονται στα εκλογικά κέντρα, για να ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωμα στις 
ευρωεκλογές.   

 Σύμφωνα με τον εισηγητή της δεύτερης πρότασης νόμου, οι προτεινόμενες τροποποιήσεις κρίνονται 
αναγκαίες, επειδή η παρουσία των υποψηφίων και των αντιπροσώπων των κομμάτων στα εκλογικά κέντρα έχει 
ως αποτέλεσμα την άσκηση ψυχολογικής πίεσης στους ψηφοφόρους πριν από την άσκηση του εκλογικού τους 
δικαιώματος.  Περαιτέρω, οι αντιπρόσωποι των κομμάτων, με την παρουσία τους στα εκλογικά κέντρα, δύναται 
να καταγράφουν τους εκλογείς που έχουν ασκήσει το εκλογικό τους δικαίωμα στις ευρωεκλογές.  

 Επιπρόσθετα, σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει τη δεύτερη πρόταση νόμου, σε επίπεδο 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, καθώς και άλλων προηγμένων κρατών που σέβονται την ιδιωτικότητα των πολιτών τους 
η διαφύλαξη των προσωπικών δεδομένων και η κοινοποίηση μόνο των δεδομένων τα οποία είναι αναγκαία για 
την επίτευξη ενός συγκεκριμένου σκοπού αποτελεί προτεραιότητα.  Συναφώς, η εν λόγω πρόταση νόμου 
στοχεύει στην ευθυγράμμιση με τις ευρωπαϊκές αρχές και αξίες, καθώς και το νομοθετικό πλαίσιο σε σχέση με 
τη διαχείριση και τη διαφύλαξη των προσωπικών δεδομένων των Ευρωπαίων πολιτών.   

 Ο προϊστάμενος της Κεντρικής Υπηρεσίας Εκλογών δήλωσε στην επιτροπή ότι, στην περίπτωση κατά την 
οποία υιοθετηθεί η προτεινόμενη με την πρώτη πρόταση νόμου τροποποίηση της εκλογικής νομοθεσίας, τα πιο 
πάνω αναφερόμενα πρόσωπα δε θα δύναται να παρευρίσκονται στα εκλογικά κέντρα και κατά τη διαλογή και 
την καταμέτρηση των ψήφων. Περαιτέρω, ο ίδιος επισήμανε στην επιτροπή ότι, με βάση την ισχύουσα 
νομοθεσία, το όνομα και ο αριθμός του εκλογικού βιβλιαρίου κάθε ψηφοφόρου που προσέρχεται στο εκλογικό 
κέντρο, για να ασκήσει το εκλογικό του δικαίωμα, απαγγέλλεται σε κάθε εκλογική διαδικασία η οποία διεξάγεται 
σε εθνικό επίπεδο.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, διατύπωσε 
τις ακόλουθες θέσεις:   

1. Η πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις και του Δημοκρατικού Συναγερμού δήλωσαν πως οι κοινοβουλευτικές τους ομάδες τάσσονται 
εναντίον της ψήφισης και των δύο προτάσεων νόμου σε νόμους, γι’ αυτό και θα τις καταψηφίσουν.  

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος δήλωσε 
ότι η κοινοβουλευτική του ομάδα τάσσεται υπέρ της ψήφισης της πρώτης πρότασης νόμου και εναντίον 
της ψήφισης της δεύτερης πρότασης νόμου σε νόμους. 

3. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ δήλωσε ότι τάσσεται υπέρ 
της ψήφισης και των δύο προτάσεων νόμου σε νόμους. 

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεων, η επιτροπή, κατά πλειοψηφία της προέδρου της και των μελών της 
βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του Δημοκρατικού Συναγερμού 
όσον αφορά την πρώτη πρόταση νόμου και κατά πλειοψηφία της προέδρου της επιτροπής και των μελών της 
βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, του Δημοκρατικού Συναγερμού και 
του Δημοκρατικού Κόμματος όσον αφορά τη δεύτερη πρόταση νόμου, εισηγείται την καταψήφιση των υπό 
αναφορά προτάσεων νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Ο κ. Παύλος Μυλωνάς.  Μέχρι δύο λεπτά, κύριε Μυλωνά. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Σε τριάντα δευτερόλεπτα.  

 Κύριε Πρόεδρε, είναι αναχρονιστική συνήθεια.  Είναι συνήθεια η οποία δεν τιμά τη Δημοκρατία μας να 
βρίσκονται εντός του εκλογικού κέντρου, κατά τη διάρκεια της άσκησης του ιερού δικαιώματος των πολιτών να 
ψηφίζουν όποιον γουστάρουν και όποιον θέλουν κατά την κρίση τους, να καταγράφουν οι κομματικές δυνάμεις 
τα ονόματα, κατά την αναφώνηση του ονόματος, της ταυτότητας, και να παρατηρείται το φαινόμενο, κατά τη δική 
μας άποψη, ακρωτηριασμού της δημοκρατίας.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

  Ευχαριστώ, κύριε Μυλωνά, και για το σύντομο. 

 Η κ. Μαύρου. 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 
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 Απλώς, να αναφέρω, κύριε Πρόεδρε, ότι με τους συνάδελφους στη συζήτηση της πρότασης στην 
επιτροπή έγινε αναφορά και σε διαδικασίες του Συμβουλίου της Ευρώπης, της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά και 
άλλων διεθνών οργανισμών σε πολλές παρόμοιες εκλογικές διαδικασίες.  Πέραν τούτου, θεωρούμε ότι τούτη η 
ρύθμιση και τον κρατικό μηχανισμό κάνει πιο προσεκτικό και στους πολίτες δίνει, αν θέλετε, την αίσθηση της 
ασφάλειας σε ό,τι αφορά το αδιάβλητο της όλης διαδικασίας.    

 Άρα, θεωρούμε ότι η πρόταση ουσιαστικά μάλλον αρνητικά θα φέρει, παρά να ενισχύσει αυτό που όλοι 
θέλουμε να ενισχύσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

  Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Ο κ. Κάρουλλας και ο κ. Λουκαΐδης και τελειώνουμε.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Ακριβώς, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο σκοπός που είμαστε εναντίον αυτής της 
πρότασης είναι ότι πρέπει να διασφαλιστεί το αδιάβλητο των εκλογών και ότι επιθυμούμε διαφάνεια για την 
αποτελεσματικότερη αντικειμενικότητα της όποιας εκλογικής διαδικασίας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ο κ. Παπαγιάννης. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Εντάξει, εντάξει, αλλά σύντομα.  Να αποφασίζετε λίγο ’πού την αρχή. 

 Ο  κ. Παπαγιάννης. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Να συμπληρώσω σ’ αυτά που πολύ σωστά είπε ο κ. Μυλωνάς ότι κατά τη δική μας άποψη υπάρχει και 
ένα άλλο στοιχείο στην όλη διαδικασία, ότι πολλές φορές παραβιάζεται και ο νόμος για τα προσωπικά δεδομένα, 
γιατί απλούστατα μπορεί ο κάθε κομματικός μηχανισμός να έχει πλήρη γνώση του τι πράττει ο καθένας.  Το να 
επιλέξει κάποιος να μην πάει να ψηφίσει πολλές φορές είναι επιλογή.  Το να υπάρχει οποιαδήποτε πίεση, για να 
πάει κάποιος να ψηφίσει, τότε πολύ απλά, από τη στιγμή που γνωρίζεις ποιος είναι, δε μιλάμε πλέον για 
προσωπικά δεδομένα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Ο κ. Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι κάπου έχουμε συγχύσει τα πράγματα.  Τώρα στην Κύπρο με τα εκλογικά 
κέντρα των 1 000, 1 500, τι αδιάβλητο μπορεί να διασφαλίζει ένας κομματικός εντεταλμένος που βρίσκεται και 
ασκεί μια ψυχολογική πίεση που ξέρουν και πού ψηφίζουν και πού αναπνέουν οι ψηφοφόροι.  Τι σχέση έχει 
τούτο το πράμα με τις μεγαλουπόλεις του εξωτερικού, με τα μεγάλα εκλογικά κέντρα των εκατομμυρίων;  Πρέπει 
κάποια στιγμή να είμαστε ειλικρινείς με τον εαυτό μας και να πούμε, ναι, δεν είναι το αδιάβλητο των εκλογών που 
διασφαλίζουν οι κομματικοί εντεταλμένοι που κάθονται όπως τα κοράκια και περιμένουν τον άλλον να ψηφίσει, 
αλλά για να του ασκούν μέχρι και την τελευταία στιγμή ψυχολογική πίεση για το τι θα ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ανησυχώ ιδιαίτερα απ’ αυτά που έχω ακούσει.  Αν το αδιάβλητο των εκλογών στηρίζεται 
μόνο από την παρουσία των κομματικών υποψηφίων μέσα, τότε ας ελέγξουν αυτοί που ορίζουν τους 
εκπροσώπους, τους υπεύθυνους, τους προέδρους των εκλογικών κέντρων και τους υπόλοιπους τι δουλειά 
κάμνουν.  Είναι ιδιαίτερα ανησυχητικό, πραγματικά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, αν τη σκοπιμότητα τη μετατρέπουμε σε ζήτημα αρχής, αυτό είναι το προβληματικό και το 
επιλήψιμο.  Για να πούμε την αλήθεια, κατανοώ ότι τα μικρότερα κόμματα προφανώς έχουν μια δυσκολία να 
στελεχώσουν, όπως εκάμναμε για δεκαετίες…  

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Μπορεί να μη θέλουν… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 …τα εκλογικά κέντρα.  Ναι, αλλά πριν από δέκα χρόνια και πριν από είκοσι χρόνια δεν ετίθετο έτσι ζήτημα 
τζιαι μπορώ να κατανοήσω τη δυσκολία τους, αλλά να το μετατρέπουμε σε ζήτημα αρχής, την ώρα που για τη 
διασφάλιση του αδιάβλητου των εκλογών τούτο όχι απλώς επιτρέπεται, όπως είπε η κ. Μαύρου, αλλά 
«υποδεικνύεται» από τα όργανα που ασκούν έλεγχο σε εκλογικές διαδικασίες, όπως είναι το Συμβούλιο της 
Ευρώπης και ο ΟΑΣΕ, νομίζω ότι κάμνουμε ένα σοβαρό λάθος.  Έχουμε πάει ως παρατηρητές σε διάφορες 
εκλογικές αναμετρήσεις.  Ουαί και αλίμονο σε κάποιες ιδιαίτερα χώρες, αν δεν υπήρχαν οι εκπρόσωποι των 
κομμάτων.  Μα, έν’ τα πρώτα άτομα που μας λεν…  Κύριε Χατζηγιάννη, σας βλέπω.  Ήμασταν πρόσφατα σε 
εκλογική διαδικασία.  Ουαί και αλίμονο, ήμασταν και οι δύο παρατηρητές ’πού διαφορετικούς οργανισμούς, να 
μην ήταν οι εκπρόσωποι των κομμάτων.  Στις παρατηρήσεις μας θα ήταν από τα πρώτα πράγματα τα οποία θα 
εγγράφαμε ως παρατηρήσεις, κριτικές για το πόσο αδιάβλητες είναι οι εκλογικές διαδικασίες.  Ε, τώρα να το 
μετατρέπουμε τούτο σε ζήτημα αρχής τζιαι να αναποδογυρίζουμε την πραγματικότητα, νομίζω ότι είναι ακραίο 
και υπερβολικό και σίγουρα άδικο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Λουκαΐδη.  

 Ο κ. Προκοπίου.  

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Νομίζω ότι είναι… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν εμίλησες, κύριε Παπαγιάννη; 

 Εμίλησες;  Δε θα δευτερολογήσεις. 

 Ο κ. Προκοπίου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Θεωρώ ατυχείς αυτές τις δηλώσεις, ότι διασφαλίζουν το αδιάβλητο των εκλογών.  Νομίζω ότι επεράσαμε 
τόσες πολλές εκλογές τώρα που όλα τα κόμματα, μετά που τελειώνουν οι εκλογές, χαιρετίζουν για το αδιάβλητο 
και το ένα και όλα αυτά.  Ε, νομίζω αυτά που πετύχαμε δημοκρατικά πλέον να μην ερχόμαστε να τα αναιρούμε 
εμείς οι ίδιοι.  Αυτή είναι η θέση μου εμένα. 

 Δεύτερον, νομίζω γνωρίζουμε πολύ καλά τι συμβαίνει μέσα στα εκλογικά κέντρα.  Ο καθένας εκπρόσωπος 
κόμματος κάθεται εκεί με τον χάρακά του και κιτρινίζει τζιαι ακούει το όνομα του καθενός που φωνάζει και νομίζω 
αυτοί που δεν… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Να αναλάβουμε να τους τα κάμουμε ηλεκτρονικά, Γιώργο, τότε. 

 ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Είντα να τους βοηθήσουμε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ηλεκτρονικά, ηλεκτρονικά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Αν μη τι άλλο, ταλαιπωρούμε και αυτούς τους ανθρώπους που έν’ μέσα και  κάθονται να ασκούν ένα 
bullying σε αυτούς που δεν παρευρέθηκαν, δεν επήαν να ψηφίσουν να τους… Xίλιους τρόπους να τους πιέζουμε.  
Ε, νομίζω δεν είναι η δημοκρατία.  Η δημοκρατία είναι να αφήκουμε τον λαό ό,τι θέλει να κάμει.  Θέλει να μας 
καταψηφίσει, θέλει να μεν ψηφίσει καθόλου, ό,τι θέλει να κάμει.  Αυτή είναι η δημοκρατία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σωστό. 
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

 Υπάρχει άλλος ομιλητής ή ετελειώσαμε; 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, χωρίς να προσδίδω την όποια κακοπιστία στους εγγράψαντες το θέμα, θεωρώ ότι, 
πρώτον, ένα θέμα που, όπως ελέχθηκε, λειτουργεί σωστά για δεκαετίες -λεν τζιαι τα ρητά τζιαι οι τοποθετήσεις- 
γιατί να το αλλάξουμε;  Αλλά σε επίπεδο θεσμών η πραγματικότητα είναι ότι οι θεσμοί ειδικά της Ευρώπης, της 
οικογένειας που υποτίθεται έχουμε ενταχθεί, ζητούν να διευρύνουμε τη δημοκρατία, να διευρύνουμε τους 
ελέγχους. 

 Και, καταλήγοντας, θεωρώ ότι τα δέκα μάτια ή τα δέκα ζευγάρια μάτια έν’ πολύ ικανότερα να ελέγξουν μια 
κατάσταση πραγμάτων παρά δυο υπάλληλοι του κράτους μαζί με τον προεδρεύοντα του οικείου εκλογικού 
κέντρου.  Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο θα ανέμενα από κάποιους να καταθέσουν πρόταση να υπάρξουν 
περισσότεροι οι οποίοι θα είναι εμπλεγμένοι, αν θέλετε, στον έλεγχο και στην εμβάθυνση και στο δυνάμωμα της 
δημοκρατικής λειτουργίας, που δίδουμε το δικαίωμα στον λαό εν πάση περιπτώσει μια φορά κάθε τόσο να μας 
κρίνει όλους και εδώ μέσα και έξω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Χατζηγιάννης νομίζω ως τελευταίος ομιλητής. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όση ώρα ενισχύουμε μηχανισμούς παρατήρησης είναι ακριβώς το ζητούμενο της 
δημοκρατίας, γιατί αυτός ο οποίος διεξάγει τις εκλογές δεν ξέρουμε πάντοτε ποιος μπορεί να είναι και αν θα 
προβεί σε καταχρήσεις. 

 Άρα λοιπόν, πρέπει φιλοσοφία μας να είναι να ενισχύσουμε και τα μάτια και τα αφτιά.  Σίγουρα, ερχόμαστε 
σε αντίθεση, όταν προσπαθούμε ή όταν υπάρχουν φαινόμενα που κατά τη διεξαγωγή της εκλογικής διαδικασίας 
κάποιοι προσπαθούν να επηρεάσουν την απόφαση του ψηφοφόρου.  Άλλο έν’ το ένα και άλλο έν’ το άλλο.  Άρα 
λοιπόν, υπάρχουν περιθώρια βελτίωσης, όμως μην μπούμε στη λογική οτιδήποτε ελέγχεται να το περιορίσουμε.  
Εκεί θα είναι έλεγχος πραγματικά των δυνατοτήτων της δημοκρατίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 28 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα άτομα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οχτώ εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  
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 Με είκοσι οχτώ ψήφους εναντίον, έντεκα υπέρ και καμία αποχή, τα άρθρα απορρίπτονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2017. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οχτώ εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι οχτώ ψήφους εναντίον, έντεκα υπέρ και καμία αποχή, η πρόταση νόμου απορρίπτεται. 

 Δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου «Ο περί της Εκλογής των Μελών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» του κ. Περδίκη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ήταν μαζί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

  Συγγνώμη; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είχαν κοινή έκθεση, κύριε Πρόεδρε.  Ήταν μαζί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, αλλά εννά ψηφιστεί ξεχωριστά. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σωστά, ναι.  Εννοώ για τη συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Όχι, η συζήτηση έγινε μαζί. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Είναι ακριβώς η ίδια διευθέτηση που ήταν για τις βουλευτικές εκλογές με τις ευρωεκλογές.  Τώρα γιατί 
εμπήκε σήμερα, ενώ έχουμε ευρωεκλογές σε πολλά χρόνια…  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ε, ξαναβάλλετέ το. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Προφανώς, είναι μία προσπάθεια έτσι να καθαρίσω λίγο τις εκκρεμότητές μου, πριν να φύγω από τη 
Βουλή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  
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 Μπορεί να έν’ τζιαι τούτο! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:   

 Πόσοι ψηφίζετε υπέρ; 

 Όσοι ψηφίζετε υπέρ, πάνω τα χέρια. 

 Κύριε Περδίκη, πάνω το χέρι σας για την πρότασή σας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οχτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι οχτώ ψήφους εναντίον, έντεκα υπέρ και μία αποχή, τα άρθρα απορρίπτονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Εκλογής των Μελών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οχτώ εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Με είκοσι οχτώ ψήφους εναντίον, έντεκα υπέρ και καμία αποχή, η υπ’ αριθμόν 25 πρόταση νόμου 
απορρίπτεται. 

 Πάμε στα υπ’ αριθμούς 26 και 27 θέματα τώρα, που είναι «Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 
(Καρκινογόνοι και Μεταλλαξιογόνοι Παράγοντες) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020» και «Οι περί Ελέγχου 
της Ατμόσφαιρας και Επικινδύνων Ουσιών στα Εργοστάσια (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 26: Τροποποίηση των βασικών κανονισμών, ώστε να επιτευχθεί πλήρης 
εναρμόνιση με την Οδηγία (ΕΕ) 2017/2398 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 12ης 
Δεκεμβρίου 2017 σχετικά με την προστασία των εργαζομένων από τους κινδύνους που συνδέονται με την έκθεση 
σε καρκινογόνους ή μεταλλαξιογόνους παράγοντες κατά την εργασία. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 27: Τροποποίηση των βασικών κανονισμών, ώστε να διαγραφούν από αυτούς 
πρόνοιες που αφορούν χημικούς παράγοντες των οποίων τα όρια επαγγελματικής έκθεσης ρυθμίζονται στην 
Οδηγία (ΕΕ) 2017/2398 και τα οποία μεταφέρονται στην κυπριακή έννομη τάξη με τους περί Ασφάλειας και 
Υγείας στην Εργασία (Καρκινογόνοι και Μεταλλαξιογόνοι) Παράγοντες (Τροποποιητικούς) Κανονισμούς του 
2020. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για τους 
κανονισμούς «Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Καρκινογόνοι και Μεταλλαξιογόνοι 

Παράγοντες) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020» και «Οι περί Ελέγχου της Ατμόσφαιρας και 
Eπικινδύνων Ουσιών στα Εργοστάσια (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Μαριέλλα Αριστείδου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Μαρίνος Μουσιούττας 

 Ευανθία Σάββα Γιώργος Περδίκης 

 Μάριος Μαυρίδης Λίνος Παπαγιάννης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εξέτασε τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 και 10 Μαρτίου, στις 26 Μαΐου και στις 
9 Ιουνίου 2020.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και ΣΕΚ, της 
εργοδοτικής οργάνωσης ΟΕΒ, της ΠΟΒΕΚ και της ΟΣΕΟΚ.  Η ΔΕΟΚ, η ΕΤΥΚ, η Παγκύπρια Ομοσπονδία 
Ανεξάρτητων Συντεχνιών, το ΚΕΒΕ και ο Σύνδεσμος Ασφάλειας και Υγείας Κύπρου, παρ’ όλο που κλήθηκαν, 
δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης των πιο πάνω κανονισμών παρευρέθηκε επίσης και ο 
βουλευτής μέλος της επιτροπής κ. Ηλίας Μυριάνθους. 

 Σκοπός των πρώτων υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 38  του περί 
Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 
(Καρκινογόνοι και Μεταλλαξιογόνοι Παράγοντες) Κανονισμών, ώστε να επιτευχθεί πλήρης εναρμόνιση με την 
Οδηγία (ΕΕ) 2017/2398 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 12ης Δεκεμβρίου 2017 σχετικά 
με την προστασία των εργαζομένων από τους κινδύνους που συνδέονται με την έκθεση σε καρκινογόνους ή 
μεταλλαξιογόνους παράγοντες κατά την εργασία. 

 Σκοπός των δεύτερων υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των άρθρων 23 και 66 του 
περί Εργοστασίων Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Ελέγχου της Ατμόσφαιρας και Επικινδύνων Ουσιών 
στα Εργοστάσια Κανονισμών, ώστε να διαγραφούν από αυτούς πρόνοιες που αφορούν χημικούς παράγοντες 
των οποίων τα όρια επαγγελματικής έκθεσης ρυθμίζονται στην Οδηγία (ΕΕ) 2017/2398 και τα οποία 
μεταφέρονται με τους πρώτους υπό εξέταση τροποποιητικούς κανονισμούς. 

 Ειδικότερα, με τους πρώτους υπό συζήτηση κανονισμούς προτείνεται μεταξύ άλλων η αντικατάσταση του 
καταλόγου οριακών τιμών επαγγελματικής έκθεσης για προστασία των εργαζομένων από τους κινδύνους οι 
οποίοι προκύπτουν ή ενδέχεται να προκύψουν λόγω της έκθεσής τους σε καρκινογόνους και μεταλλαξιογόνους 
παράγοντες.  

 Συγκεκριμένα, με τους εν λόγω κανονισμούς προτείνονται μεταξύ άλλων οι ακόλουθες τροποποιήσεις των 
υπό τροποποίηση βασικών κανονισμών: 



 
 

1885 
 

1. Αντικατάσταση του καταλόγου οριακών τιμών επαγγελματικής έκθεσης, ώστε αυτός να εναρμονιστεί με 
τις πρόνοιες της Οδηγίας (ΕΕ) 2017/2398.   

2. Προσθήκη πρόνοιας σύμφωνα με την οποία ο ιατρός που είναι υπεύθυνος για την ιατρική παρακολούθηση 
της υγείας των εργαζομένων δύναται να επισημαίνει ότι η ιατρική παρακολούθηση συνεχίζεται μετά το 
τέλος της έκθεσης και για όσο διάστημα κρίνει απαραίτητο, ώστε να διασφαλιστεί η υγεία τους.   

3. Προσθήκη πρόνοιας σύμφωνα με την οποία ο Αρχιεπιθεωρητής στις εκθέσεις που υποβάλλονται στην 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή θα λαμβάνει υπόψη όλες τις περιπτώσεις καρκίνου οι οποίες έχει αναγνωριστεί ότι 
οφείλονται στην επαγγελματική έκθεση σε καρκινογόνο ή μεταλλαξιογόνο παράγοντα. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τις διατάξεις της Οδηγίας (ΕΕ) 2017/2398, τα κράτη μέλη οφείλουν να 
θέσουν σε ισχύ τις απαιτούμενες νομοθετικές, κανονιστικές και διοικητικές ρυθμίσεις για συμμόρφωση με αυτή 
μέχρι τη 17η Ιανουαρίου 2020.  Σημειώνεται περαιτέρω ότι τόσο οι πρώτοι όσο και οι δεύτεροι υπό αναφορά 
κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή των Αντιπροσώπων και παραπέμφθηκαν στην καθ’ ύλην αρμόδια επιτροπή 
για εξέταση την 21η Φεβρουαρίου 2020.  

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας στο στάδιο της εξέτασης των εν λόγω 
κανονισμών ενημέρωσε γραπτώς την επιτροπή ότι λόγω της μη έγκαιρης εναρμόνισης με τις πρόνοιες της υπό 
αναφορά Οδηγίας η Ευρωπαϊκή Επιτροπή άρχισε διαδικασία παράβασης εναντίον της Δημοκρατίας, ήτοι 
Προειδοποιητική Επιστολή, η οποία πρέπει να απαντηθεί μέχρι την 28η Σεπτεμβρίου 2020. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από τους εκπροσώπους του 
Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, με την εφαρμογή των υπό εξέταση κανονισμών 
δεν αναμένεται να υπάρξει ουσιαστικό δημοσιονομικό κόστος, αφού ήδη εφαρμόζεται η υφιστάμενη νομοθεσία 
για προστασία από καρκινογόνους και μεταλλαξιογόνους παράγοντες.  Επιπροσθέτως, οι επιχειρήσεις θα 
επιβαρυνθούν με το κόστος εφαρμογής των απαραίτητων μέτρων προς συμμόρφωση, το οποίο δεν αναμένεται 
να είναι μεγάλο, καθότι οι πρόνοιες των προτεινόμενων κανονισμών εφαρμόζονται ήδη εν μέρει στο πλαίσιο της 
γενικότερης νομοθεσίας για την ασφάλεια και την υγεία των εργαζομένων. 

 Όλοι οι κληθέντες ενώπιον της επιτροπής συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό 
αναφορά κανονισμών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών 
της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, του Δημοκρατικού Συναγερμού, 
του Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών, εισηγείται στη Βουλή την έγκριση τόσο των πρώτων όσο και των δεύτερων κανονισμών.  

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των 
προνοιών των κανονισμών κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Ψηφίστε για το υπ’ αριθμόν 26 θέμα. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον δεν υπάρχουν, αποχές δεν υπάρχουν.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα εννέα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Για το υπ’ αριθμόν 27 θέμα είναι το ίδιο, αντιλαμβάνομαι, η ίδια ψηφοφορία.  

 Υπάρχει κάποιος που θέλει να ψηφίσει διαφορετικά; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Οι υπ’ αριθμόν 27 κανονισμοί εγκρίνονται με τριάντα εννέα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή. 

 Ερχόμαστε τώρα στο νομοσχέδιο «Ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Οργανισμών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020».  

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Οργανισμών 
Νόμου, ώστε να καταστεί δυνατή η χορήγηση νέων προσωρινών αδειών παρόχου υπηρεσιών οπτικοακουστικών 
μέσων, οι οποίες θα ισχύουν μέχρι την 30ή Ιουνίου 2021, καθώς και η ανανέωση των υφιστάμενων αδειών, που 
λήγουν στις 30 Ιουνίου 2020. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Ραδιοφωνικών και 
Τηλεοπτικών Οργανισμών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020»  

Παρόντες: 
 Ελένη Μαύρου, πρόεδρος Ξένια Κωνσταντίνου 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου Πανίκος Λεωνίδου 

 Ευανθία Σάββα Παύλος Μυλωνάς 

 Γιώργος Κάρουλλας Κωστής Ευσταθίου 

 Ανδρέας Κυπριανού Λίνος Παπαγιάννης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε αυθημερόν το πιο πάνω νομοσχέδιο, το οποίο 
κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας του σώματος και κηρύχθηκε επείγον.   

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Οργανισμών 
Νόμου, ώστε να καταστεί δυνατή η χορήγηση νέων προσωρινών αδειών παρόχου υπηρεσιών οπτικοακουστικών 
μέσων, οι οποίες θα ισχύουν μέχρι την 30ή Ιουνίου 2021, καθώς και η ανανέωση των υφιστάμενων αδειών, που 
λήγουν την 30ή Ιουνίου 2020.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Εσωτερικών, με βάση τις 
διατάξεις της ισχύουσας νομοθεσίας όλες οι άδειες παρόχου υπηρεσιών οπτικοακουστικών μέσων που έχουν 
εκδοθεί είναι προσωρινές και ισχύουν μέχρι την 30ή Ιουνίου 2020.  Συναφώς, με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου 
προτείνεται η τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας, ώστε οι εν λόγω άδειες να ανανεωθούν για έναν ακόμη 
χρόνο, δηλαδή μέχρι την 30ή Ιουνίου 2021.  Οι προτεινόμενες ρυθμίσεις, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, κρίνονται 
αναγκαίες, επειδή παραμένει σε εκκρεμότητα η κατάθεση από το Υπουργείο Εσωτερικών νομοσχεδίου που θα 
ρυθμίζει σφαιρικά τη χορήγηση μόνιμων αδειών παρόχου υπηρεσιών οπτικοακουστικών μέσων. 

 Η πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν τους, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή 
του στην ολομέλεια της Βουλής.  

 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση ψήφισης του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο, ο τίτλος του θα 
τροποποιηθεί, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Οργανισμών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Η κ. Μαύρου. 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Όχι επί της ουσίας, αγαπητοί  συνάδελφοι. 

 Αν θέλετε, είναι και μία απολογία εκ μέρους της εκτελεστικής εξουσίας, διότι πέρσι… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εννά το αναλάβουμε τζιαι τούτο τωρά;  Είπαμε να κάμνουμε τα νομοσχέδια, να τα διορθώνουμε, νομίζω… 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Ναι, επειδή εμπήκαμε σε αυτή τη διαδικασία.  Πέρσι υπήρξε δέσμευση ότι θα έρθει ρύθμιση, ώστε να 
υπάρξει μόνιμη διαδικασία αδειοδότησης.  Αυτή τη στιγμή ενημερώνομαι ότι λόγω του κορωνοϊού δεν έγινε η 
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απαραίτητη διαβούλευση έγκαιρα, δεν υπάρχει χρόνος, οι άδειες λήγουν τέλος του μήνα, έτσι κατά κάποιο τρόπο 
είμαστε υποχρεωμένοι να τις ανανεώσουμε για ένα χρόνο, επιμένοντας ότι θα πρέπει να υπάρξει ρύθμιση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 56 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε, με τριάντα εννέα ψήφους υπέρ.   

 Όχι, δεν είναι.  Ο κ. Περδίκης διαφοροποιεί την ψήφο του, οι Οικολόγοι; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Τζιαι πέρσι αποχή, τζιαι σήμερα αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άρα, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται με τριάντα επτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δύο αποχές. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Οργανισμών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα επτά υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα επτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δύο αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.504, ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Άννας Θεολόγου 
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 «Στα πλαίσια των κοινοβουλευτικών μου καθηκόντων έχω επισκεφθεί το λατομείο Ξυλοφάγου εντός των 
ελεγχόμενων περιοχών της Κυπριακής Δημοκρατίας και έχω μείνει έκπληκτη από την περιβαλλοντική 
καταστροφή που έχει συντελεστεί.  Ως εκ τούτου, παρακαλώ όπως με πληροφορήσετε τα πιο κάτω:  

1. Πόσες άδειες επέκτασης έχουν εγκριθεί μέχρι σήμερα για το εν λόγω λατομείο;  Η κοινότητα Ξυλοφάγου 
είναι σύμφωνη με τις αδειοδοτήσεις;  Αν ναι, με ποιο αντιστάθμισμα; 

2. Γιατί μέχρι σήμερα δεν έχει γίνει καμιά αποκατάσταση του χώρου εντός του λατομείου όπως προνοούν οι 
όροι που αναφέρονται στην αδειοδότηση;  Γιατί η αρμόδια υπηρεσία του υπουργείου σας συνεχίζει να 
εκδίδει άδειες, ενώ δεν ακολουθούνται οι όροι αδειοδότησης; 

3. Τα λατομικά υλικά πώς διατίθενται;  Μεταξύ άλλων παραχωρούνται ογκόλιθοι για την κατασκευή της 
μαρίνας Αγία Νάπας; 

4. Πότε προγραμματίζεται ο τερματισμός των εργασιών του λατομείου, δεδομένου του τεράστιου όγκου που 
έχει μέχρι σήμερα αφαιρεθεί και της ανεπανόρθωτης οικολογικής καταστροφής που έχει συντελεστεί τις 
τελευταίες δύο δεκαετίες σε μια εξαιρετικής σημασίας φυσική περιοχή με σημαντικά περιβαλλοντικά 
στοιχεία χλωρίδας, πανίδας και οικοτόπων;   

 Να σας πληροφορήσω ότι έχει ληφθεί αριθμός φωτογραφιών που επιβεβαιώνουν το μέγεθος της 
περιβαλλοντικής καταστροφής, τις οποίες συμπεραίνω ότι δε χρειάζεται να σας τις αποστείλω, εφόσον ως 
αρμόδιος υπουργός πρέπει να έχετε ιδίαν γνώση και πληροφόρηση από τα αρμόδια τμήματά σας.  

 Αναμένω τις απαντήσεις σας στα πιο πάνω ερωτήματα σε σύντομο χρονικό διάστημα.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.505, ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Άννας Θεολόγου 

 «Πιο κάτω παρουσιάζεται η εικόνα όσον αφορά τα πρατήρια ΕΚΟ στην επαρχία Λεμεσού από τον Ύψωνα 
μέχρι τη Γερμασόγεια.  Οκτώ στα δεκαοκτώ πρατήρια ΕΚΟ ανήκουν στη RAM OIL, ποσοστό μεγαλύτερο του 
40%.  Τα πρατήρια με την επωνυμία RAM OIL ανήκουν σε αδελφή εταιρεία της ΕΚΟ, όπως αναφέρεται σε 
προηγούμενη απόφασή σας.  Τα υπόλοιπα πρατήρια ανήκουν σε πρατηριούχους που όμως βρίσκονται σε σχέση 
εξάρτησης με την ΕΚΟ, καθώς δεν μπορούν να αγοράσουν από αλλού καύσιμα.  Όλοι ή σχεδόν όλοι οι 
πρατηριούχοι ΕΚΟ έχουν πρατήρια RAM OIL σε ακτίνα μικρότερη από τα τρία χιλιόμετρα (ορισμός ενιαίας 
αγοράς σε προηγούμενή σας απόφαση).  Να σημειωθεί ότι και άλλες εταιρείες ακολουθούν παρόμοια τακτική.   

1.α. Μπορεί μια εταιρεία να είναι αποκλειστικός προμηθευτής και ταυτόχρονα και ανταγωνιστής των 
πρατηριούχων της; 

1.β. Υπάρχουν καταγγελίες υπό εξέταση αναφορικά με το θέμα αυτό;  Εάν ναι, σε ποιο στάδιο βρίσκονται; 

1.γ. Αυτή η τακτική επηρεάζει ή όχι την είσοδο άλλων πρατηριούχων στην αγορά; 

Α/Α ΠΡΑΤΗΡΙΟ ΕΚΟ ΔΙΕΥΘΥΝΣΗ 

1. RAM OIL Αγίου Γεωργίου, Ύψωνας, Λεμεσός 

2. Ντίνος Αποστόλου Λτδ Ηλία Καννάουρου 20, Ύψωνας 

3. RAM OIL Κάθετος δρόμος νέου λιμανιού, Λεμεσός 

4. RAM OIL Οδυσσέως Γεωργίου 2, Τραχώνι 

5. Άντης Κωνσταντίνου Λτδ Λεωφόρος Ομονοίας 110, Λεμεσός 

6. Νικολάς Μοράρης Λεωφόρος Πάφου 11, Λεμεσός 

7. RAM OIL Φραγκλίνου Ρούζβελτ 29, Λεμεσός 

8. Μ.Γ.Α. Χρι. Γεωργίου Λεωφόρος Μακεδονίας 28, Λεμεσός 

9. RAM OIL - Μακεδονίας Σπύρου Κυπριανού 5, Λεμεσός 

10. Παμπίνος & Υιός Λτδ Νίκου Παττίχη 17, Λεμεσός 

11. Παμπίνος Πετρελαιοειδή Λτδ Λεωφόρος Γιάννου Κρανιδιώτη 7, Πολεμίδια 

12. RAM OIL - Αγίας Φυλάξεως Αγίας Φυλάξεως 163, Αγία Φύλα 

13. RAM OIL - Λεωφόρος Μακαρίου Γ' Λεωφόρος Μακαρίου Γ' 162, Λεμεσός 

14. Λεύκιος Νικολάου Λεωφόρος Μακαρίου Γ' 204, Λεμεσός 

15. Goldhawk Trading Ltd Λεωφόρος Γλάδστωνος 133, Λεμεσός 
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16. RAM OIL - Άγιος Αθανάσιος Βιομηχανική Περιοχή Αγίου Αθανασίου 42, Άγιος 
Αθανάσιος 

17. Κυπριανού και Προκοπίου Λτδ Λεωφόρος Σπύρου Κυπριανού, Γερμασόγεια 61, 
Γερμασόγεια 

18. GreenOil Ltd Γεωργίου Καλογεροπούλου 50, Μέσα Γειτονιά 

2. Στην Ελλάδα η αντίστοιχη Επιτροπή Ανταγωνισμού επιβάλλει στις εταιρείες πετρελαιοειδών όπως όλες οι 
εκπτώσεις που γίνονται σε πελάτες της λιανικής να αναγράφονται πάνω σε συμβόλαιο.  Ισχύει κάτι τέτοιο;  
Στην Κύπρο ισχύει κάτι αντίστοιχο; 

3. Στην Ελλάδα η αντίστοιχη Επιτροπή Ανταγωνισμού επιβάλλει στις εταιρείες πετρελαιοειδών να 
καταργήσουν τις όποιες υποστηρικτικές εκπτώσεις.  Ισχύει κάτι τέτοιο;  Στην Κύπρο τι ισχύει; 

4. Στην Ελλάδα η αντίστοιχη Επιτροπή Ανταγωνισμού επιβάλλει στις εταιρείες εμπορίας πετρελαιοειδών τη 
χορήγηση εκπτώσεων όγκου (κλίμακας) χωρίς διακριτική μεταχείριση στις επιχειρήσεις λιανικής εμπορίας 
σε ολόκληρη την ελληνική επικράτεια.  Ισχύει κάτι τέτοιο;  Στην Κύπρο τι ισχύει;  Μπορεί μια εταιρεία 
πετρελαιοειδών να προσφέρει σε έναν πρατηριούχο μικρότερη έκπτωση από έναν εταιρικό πελάτη, ενώ 
ο πρατηριούχος αγοράζει πέντε έως δέκα φορές περισσότερο καύσιμο; 

5. Στην Ελλάδα η αντίστοιχη Επιτροπή Ανταγωνισμού υποχρεώνει τις εταιρείες εμπορίας πετρελαιοειδών να 
μη συνδέουν τη χορήγηση εκπτώσεων με την εξόφληση πιθανών επενδύσεων που πραγματοποιούνται 
από αυτές προς τις επιχειρήσεις λιανικής εμπορίας.  Ισχύει κάτι τέτοιο;  Στην Κύπρο τι ισχύει; 

 Αναμένω τις απαντήσεις σας σε σύντομο χρονικό διάστημα.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.506, ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου 

 «Σε ανακοίνωσή της ΕΚΥΣΥ (Ένωση Κυπρίων Συνταξιούχων) αναφέρεται ότι η Ένωση απέστειλε 
επιστολή στην Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων στις 11 Μαΐου, στην οποία επισημαίνει 
για ακόμη μια φορά το πρόβλημα που παρουσιάζεται σε αρκετούς χαμηλοσυνταξιούχους, οι οποίοι, ενώ 
υπέβαλαν αίτηση από τις αρχές του 2018, δυστυχώς μέχρι σήμερα δεν έχουν πάρει απάντηση για τον λόγο που 
δεν έχει εγκριθεί η αίτησή τους. 

 Στην ίδια ανακοίνωση αναφέρεται ότι το θέμα συζητήθηκε με την εν λόγω υπουργό στις 19 Δεκεμβρίου 
2019 και η αντίδρασή της ήταν θετική για επίλυσή του, ωστόσο, λόγω των προβλημάτων που προέκυψαν από 
την πανδημία του κορωνοϊού, το αίτημα δε διευθετήθηκε.  

 Η ΕΚΥΣΥ ζητά να δοθούν σαφείς οδηγίες προς το αρμόδιο τμήμα εξέτασης των αιτήσεων και να εγκριθούν 
και πληρωθούν αναδρομικά όσοι είναι δικαιούχοι και τηρούν τα κριτήρια του σχεδίου ενίσχυσης των 
συνταξιούχων με χαμηλά εισοδήματα. Εκκρεμότητα, προσθέτει, συνεχίζει να υπάρχει και για την πληρωμή του 
τιμητικού επιδόματος σε συνταξιούχους κοινωνικής σύνταξης κ.ά., οι οποίοι έχουν υπηρετήσει πρόσθετη θητεία 
στην Εθνική Φρουρά το 1974. 

 Παρακαλούμε την αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με την 
τοποθέτηση του υπουργείου επί του συγκεκριμένου θέματος, τις ενέργειές του προς επίλυσή του και πότε 
αναμένεται να καταβληθούν οι σχετικές συντάξεις και επιδόματα.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.507, ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω που 
αφορούν την υλοτόμηση:  

1. Πόσα άτομα έχουν καταγγελθεί τα τελευταία πέντε χρόνια για παράνομη υλοτόμηση;  

2. Όσοι επαγγελματίες ή μη κάνουν βαθύ κλάδεμα σε δέντρα (π.χ. στις πόλεις) δικαιούνται να εμπορεύονται 
την ξυλεία;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.508, ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων όσον αφορά τα πιο 
κάτω σχετικά με τις εξαφανίσεις ανηλίκων:  

1. Πόσες τέτοιες εξαφανίσεις συμβαίνουν κάθε χρόνο τα τελευταία δέκα χρόνια και πόσες από αυτές 
σχετίζονται με παιδικές στέγες;  

2. Ποιος είναι ο αριθμός των παιδιών που έχουν εντοπιστεί;  
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3. Ποιο είναι το χρονικό διάστημα που μεσολαβεί μεταξύ της εξαφάνισης και της εύρεσης των παιδιών που 
εξαφανίζονται;  

4. Ποιοι είναι οι κύριοι λόγοι που εγκατέλειψαν την παιδική στέγη ή το σπίτι;  

5. Ποιος είναι ο αριθμός των παιδιών που δεν έχουν ανευρεθεί και είναι Ελληνοκύπριοι, πολίτες Ευρωπαϊκών 
χωρών, πολίτες τρίτων χωρών και παιδιά με μεταναστευτικό βιογραφικό;»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.509, ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω όσον 
αφορά τη μηχανογράφηση των πρακτικών (στενοτύπιση) στα δικαστήρια:  

1. Με ποιο τρόπο γίνεται η ανάθεση του συμβολαίου; Με ανοικτή δημόσια σύμβαση ή με διαπραγμάτευση; 
Πότε έχει ξεκινήσει η εν λόγω διαδικασία;  

2. Ποιο είναι το ετήσιο συνολικό κόστος της σύμβασης και ποια τα ποσά που αφορούν:  

α. την παροχή προσωπικού από την εταιρεία προς τα δικαστήρια και  

β. την αγορά υπηρεσιών από την εταιρεία για λήψη πρακτικών και γραμματειακές υπηρεσίες στα 
δικαστήρια; 

3.  Παρακαλώ όπως αποσταλούν στη Βουλή των Αντιπροσώπων οι απόψεις που έχουν εκφραστεί από τη 
Νομική Υπηρεσία.  

4.  Ποιες είναι οι προθέσεις της κυβέρνησης όσον αφορά το μέλλον της υπηρεσίας αυτής στα δικαστήρια; Θα 
γίνει πρόσληψη προσωπικού ή θα συνεχιστεί η αγορά υπηρεσιών από τον ιδιωτικό τομέα;»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.510, ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

«Αυτή την εποχή πολλές κατοικίες ετοιμάζουν τις πισίνες τους για την καλοκαιρινή περίοδο και αδειάζουν 
το νερό της πισίνας στους δρόμους.  

Νοουμένου ότι το νερό της πισίνας περιέχει χλωρίνη, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει 
τη Βουλή των Αντιπροσώπων για την ορθότητα αυτής της πρακτικής και, εάν η πρακτική αυτή δε θεωρείται ορθή, 
ποια είναι τα μέτρα που πρέπει να παρθούν για πάταξη του φαινομένου.  

Παρακαλώ επίσης όπως ενημερωθεί η Βουλή των Αντιπροσώπων όσον αφορά την ίδια πρακτική με νερά 
των υπογείων που ρίχνονται στους δρόμους.  

Παρακαλώ όπως έχετε υπόψη ότι στις παράλιες πόλεις τα νερά των υπονόμων καταλήγουν στη θάλασσα 
και στο εσωτερικό στα υπόγεια νερά.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.511, ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου 

 «Η Ευρωπαϊκή Συνομοσπονδία Εργατικών Συνδικάτων αναφέρει ότι το 44,1% των εργαζομένων στην 
Κύπρο έχει χάσει την εργασία του προσωρινά ή μόνιμα λόγω της πανδημίας. 

 Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Tον αριθμό των απολύσεων από την έναρξη της πανδημίας μέχρι σήμερα και αν υπάρχουν προβλέψεις 
σε ό, τι αφορά την ανεργία κατά τους επόμενους μήνες. 

2. Σε περίπτωση ενός νέου κύματος της πανδημίας, είμαστε έτοιμοι ως κράτος να ανταπεξέλθουμε, 
εφαρμόζοντας καινοτόμες λύσεις, ώστε να αποφύγουμε τις μαζικές απολύσεις, ιδιαίτερα στον ιδιωτικό 
τομέα που έχει πληγεί και θα πληγεί περισσότερο; 

3. Μελετώνται περαιτέρω μέτρα προστασίας των ευάλωτων ομάδων και των ΑμεΑ από τυχόν αυθαιρεσίες 
των εργοδοτών;»  

  Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.512, ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου 

 «Σε ανακοίνωση του Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών, τον Νοέμβριο του 2019, με αφορμή την 
Ευρωπαϊκή Ημέρα Επαγρύπνησης για τα Αντιβιοτικά, αναφέρεται ότι η Κύπρος συγκαταλέγεται ανάμεσα στις 
ευρωπαϊκές χώρες που παρουσιάζουν αυξημένη κατανάλωση αντιβιοτικών και υψηλά ποσοστά μικροβιακής 
αντοχής.  Στην ανακοίνωση αναφέρεται ότι ως μικροβιακή αντοχή χαρακτηρίζεται η ικανότητα των 
μικροοργανισμών να ανθίστανται στη δράση των αντιμικροβιακών φαρμάκων. Κυριότεροι παράγοντες που 
προάγουν την αντοχή είναι η υπέρμετρη χρήση των αντιβιοτικών. 
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Με σκοπό την αντιμετώπιση του προβλήματος της μικροβιακής αντοχής, θα πρέπει οι πολίτες να 
συνειδητοποιήσουν ότι η διαφύλαξη της αποτελεσματικότητας των αντιβιοτικών αποτελεί ευθύνη όλων μας, 
βάζοντας τέλος στην υπέρμετρη και μη ενδεδειγμένη χρήση τους.  

Στην Ελλάδα (η οποία είναι επίσης ψηλά στη λίστα των χωρών υπερκατανάλωσης αντιβιοτικών) το 
Υπουργείο Παιδείας και Θρησκευμάτων  έδωσε το πράσινο φως, ούτως ώστε ο Εθνικός Οργανισμός Φαρμάκων 
(ΕΟΦ) σε συνεργασία με τα μέλη του Πανελλήνιου Φαρμακευτικού Συλλόγου να επισκεφθούν τα σχολεία της 
χώρας, για να ενημερώσουν και να ευαισθητοποιήσουν τους μαθητές σχετικά με την υπερκατανάλωση 
φαρμάκων, τη χρήση αναβολικών, ηρεμιστικών, ναρκωτικών, αλλά και για γενικότερα θέματα πρόληψης, όπως 
οι εμβολιασμοί.  Οι ενημερωτικές καμπάνιες στο μαθητικό πληθυσμό θα πραγματοποιούνται από κλιμάκιο 
αποτελούμενο από εκπροσώπους των φαρμακοποιών σε συνεργασία με τον ΕΟΦ και το Υπουργείο Παιδείας 
και Θρησκευμάτων. 

 Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το αν προτίθεται 
να μελετήσει τη δυνατότητα εφαρμογής της συγκεκριμένης δράσης και στην Κύπρο, σε συνεργασία με τους 
αντίστοιχους οργανισμούς της χώρας μας.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.513, ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου 

 «Στις 12 Ιουλίου 2019 η ολομέλεια της Βουλής ψήφισε σε νόμο τον περί Στρατού της Δημοκρατίας 
(Τροποποιητικό) Νόμο του 2019, σύμφωνα με τον οποίο ο Υπουργός Άμυνας δύναται, σε εξαιρετικές 
περιπτώσεις και αφού λάβει υπόψη τις απόψεις του Αρχηγού Εθνικής Φρουράς, να χορηγεί άδεια σε 
αξιωματικούς γιατρούς του Υγειονομικού Σώματος για μερική απασχόληση, έναντι αμοιβής, κατά τις ώρες εκτός 
της υπηρεσίας τους στον στρατό, με όρους και προϋποθέσεις που θα καθορίζει ο υπουργός και εφόσον η 
απασχόληση των μελών δε θα επηρεάζει άμεσα ή έμμεσα την άρτια εκτέλεση των καθηκόντων τους ως μελών 
του στρατού. 

 Η προτεινόμενη τροποποίηση κρίθηκε αναγκαία, ώστε να ρυθμιστεί το καθεστώς εργασίας των 
στρατιωτικών ιατρών, ιδιαίτερα μετά την εφαρμογή του Γενικού Συστήματος Υγείας και να αντιμετωπιστεί η 
έλλειψη ιατρών στο υγειονομικό σώμα του στρατού. 

 Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό και 
τις ειδικότητες των ιατρών που έχει ενταχθεί στο υγειονομικό σώμα του στρατού από την ημερομηνία ισχύος του 
νόμου μέχρι και σήμερα.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.514, ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου 

 «Η Παιδιατρική Εταιρεία Κύπρου με επιστολή της, ημερομηνίας 31ης Μαΐου 2020, προς τον Υπουργό 
Υγείας κ. Κωνσταντίνο Ιωάννου, σημειώνει εμφατικά την προβληματική διαχείριση των εμβολιασμών των 
παιδιών μετά την εφαρμογή του ΓΕΣΥ ως προς την επάρκεια, την προμήθεια και τη διανομή των εμβολίων που 
καλύπτονται δωρεάν από τους παρόχους υγείας και επομένως προς τον πληθυσμό της χώρας. Όπως 
αναφέρεται στην επιστολή, οι παρατηρήσεις και εισηγήσεις που είχε υποβάλει η εταιρεία σε προηγούμενη 
επιστολή της, ημερομηνίας 16 Ιανουαρίου 2020, δεν έτυχαν ανταπόκρισης. 

 Σύμφωνα με την εταιρεία, στην απάντηση του Υπουργείου Υγείας παρατίθενται κάποιοι αόριστοι και 
γενικόλογοι σχεδιασμοί και διαδικασίες. 

 Η εταιρεία επισημαίνει ότι, λόγω των ελλείψεων που παρατηρούνται σε βασικά εμβόλια, όπως του 
τετραπλού εμβολίου διφθερίτιδας, τετάνου, κοκκύτη, πολιομυελίτιδας και του εμβολίου έναντι της Ηπατίτιδας Β 
(βασικά εμβόλια βρεφικής ηλικίας), αλλά και της καθυστερημένης διοχέτευσης εμβολίων προς τους παρόχους 
υγείας, σημαντικός αριθμός παιδιών υπολείπεται βασικών εμβολιασμών. 

 Τις παραπάνω καταγγελίες ενισχύει και ο Παγκύπριος Ιατρικός Σύλλογος (ΠΙΣ), ο οποίος επιβεβαιώνει τις 
ελλείψεις, όπως επίσης και την έλλειψη του εμβολίου ιλαράς, ερυθράς, παρωτίτιδας, ενώ υπενθυμίζει την 
καθυστέρηση στην άφιξη του εμβολίου της γρίπης τον προηγούμενο χειμώνα.  Η καθυστερημένη παραλαβή 
εμβολίων, σύμφωνα με τον ΠΙΣ, καταγράφεται στην Κύπρο από την έναρξη του ΓΕΣΥ. 

 Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με την 
τοποθέτηση του υπουργείου επί του συγκεκριμένου θέματος, γιατί παρατηρούνται αυτές οι ελλείψεις και ποιος 
είναι ο σχεδιασμός του υπουργείου για την κάλυψη αυτών των αναγκών για ένα τόσο σημαντικό ζήτημα, που 
άπτεται της δημόσιας υγείας της χώρας.  Επίσης, να μας ενημερώσει αν έχουν υλοποιηθεί οι συστάσεις της 
Εθνικής Επιτροπής Εμβολιασμών για επέκταση του εμβολιαστικού σχήματος με νέα εμβόλια.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.515, ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου 

 «Η δραματική αύξηση των περιστατικών ενδοοικογενειακής ή και συντροφικής βίας είναι μια από τις 
πολλές “παράπλευρες απώλειες” των περιοριστικών μέτρων της πανδημίας του κορωνοϊού.  Το φαινόμενο 
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δυστυχώς αναμένεται να παραμείνει υπαρκτό, σε μεγάλες διαστάσεις, και κατά το προσεχές διάστημα, λόγω των 
κοινωνικών συνθηκών. 

 Ο μεγαλύτερος αριθμός περιστατικών βίας αφορά γυναίκες και παιδιά. Το ίδιο όμως σημαντική πτυχή του 
φαινομένου της ενδοοικογενειακής βίας αφορά επίσης ηλικιωμένους συνανθρώπους μας, αλλά και γονείς που 
γίνονται “θύματα” βίαιης συμπεριφοράς τέκνων. 

 Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Πόσα περιστατικά ενδοοικογενειακής βίας που αφορούσαν παιδιά, γυναίκες, ηλικιωμένους, αλλά και 
“γονείς θύματα” έχουν καταγραφεί τους τελευταίους δυόμισι μήνες; 

2. Με ποιο τρόπο αυτό το χρονικό διάστημα οι υπηρεσίες κοινωνικής ευημερίας διατηρούσαν επαφή και 
παρακολουθούσαν οικογένειες και θύματα που βρίσκονται υπό την προστασία τους;  

3. Υπήρξε συντονισμός και επικοινωνία του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας με 
τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας και τις Ομάδες Άμεσης Παρέμβασης, έτσι ώστε να βρίσκονταν σε 
εγρήγορση, αφού, λόγω του περιορισμού και της έλλειψης διασύνδεσης σχολείου και οικογένειας, τα 
ανήλικα θύματα δεν μπορούσαν εύκολα να εντοπιστούν; 

4. Είναι στο σχεδιασμό του υπουργείου η ανάθεση αρμοδιοτήτων στους δήμους, ως ένας πιο άμεσος τρόπος 
προσέγγισης των περιστατικών; 

5. Είναι στον σχεδιασμό του υπουργείου η δημιουργία ενός Ειδικού Τμήματος Ενδοοικογενειακής Βίας, το 
οποίο να ασχολείται αποκλειστικά με αυτά τα περιστατικά, κατόπιν της απαιτούμενης εκπαίδευσης και 
κατάρτισης των οποιωνδήποτε επαγγελματιών σχετίζονται με το θέμα, όπως είναι οι κοινωνικοί λειτουργοί, 
οι αστυνομικοί κ.τ.λ. 

6. Είναι στον σχεδιασμό του υπουργείου η συνέχιση και η ενίσχυση της εκστρατείας ευαισθητοποίησης και 
ενημέρωσης για τις σχετικές διαθέσιμες τηλεφωνικές γραμμές και υπηρεσίες τουλάχιστον μέχρι και το 
τέλος του έτους;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.516, ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σχετικά με το νέο και επιβαρυμένο ενεργειακό αποτύπωμα της νέας γενιάς κινητής τηλεφωνίας, 
παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τα εξής: 

1. Έχουν υπολογιστεί ή υπάρχει σχεδιασμός σχετικά με τις ενεργειακές ανάγκες των κεραιών που θα 
τοποθετηθούν την επόμενη τριετία, π.χ. κεραίες τεχνολογίας 5G, μικροκυμματικές ή άλλες; 

2. Ποια θα είναι η νέα εγκατεστημένη ισχύς σε kW των παροχών του νέου δικτύου κεραιών κινητής 
τηλεφωνίας 5G; 

3. Μπορεί να καλυφθούν οι νέες αυτές ενεργειακές απαιτήσεις από την υπάρχουσα υποδομή ή απαιτούνται 
νέες υποδομές σε δίκτυο διανομής, υποσταθμούς και μονάδες παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας; 

4. Ποια είναι η πρόσθετη κατανάλωση σε kWh ανά έτος τον τρίτο χρόνο από σήμερα που θα απαιτεί η νέα 
γενιά κινητής τηλεφωνίας; 

5. Μπορούν οι υφιστάμενοι σταθμοί παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας να καλύψουν τις πρόσθετες ανάγκες 
των νέων απαιτήσεων της κινητής τηλεφωνίας; 

6. Ποια θα είναι η επιβάρυνση του κρατικού προϋπολογισμού από τις εισαγωγές σε ορυκτά καύσιμα για την 
κάλυψη των νέων αναγκών; 

7. Ποια θα είναι η πρόσθετη περιβαλλοντική επιβάρυνση/ρύπανση στο σύνολό της σε ανάλογο αποτύπωμα 
CO2;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.517, ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Το θέμα του επαναπατρισμού Κύπριων υπηκόων οι οποίοι εγκλωβίστηκαν σε τρίτες χώρες λόγω της 
κρίσης του κορωνοϊού ανέδειξε για ακόμα μία φορά το πρόβλημα της μη ύπαρξης ενός δημόσιου αερομεταφορέα.  
Το Υπουργείο Εξωτερικών το οποίο ανέλαβε τον επαναπατρισμό των Κύπριων υπηκόων αναγκάστηκε να 
συνεργαστεί με ιδιωτική εταιρεία αερομεταφορών καταβάλλοντας υψηλό χρηματικό ποσό. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν γίνει 
οποιαδήποτε σχέδια ή αν έχει επανεξεταστεί το ενδεχόμενο για λειτουργία δημόσιου αερομεταφορέα.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.518, ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 



 
 

1893 
 

 «Τις τελευταίες μέρες έχει επανέλθει στο προσκήνιο η υπόθεση της δημιουργίας γηπέδου γκολφ στην 
ελεύθερη επαρχία Αμμοχώστου.  Από δημοσίευμα στον κυπριακό τύπο πληροφορήθηκα ότι ο Διευθυντής του 
Τμήματος Δασών δήλωσε ότι ο χώρος του γηπέδου γκολφ θα δημιουργηθεί σε μια περιοχή που εμπίπτει στα 
δημοτικά όρια του δήμου Παραλιμνίου, αναφέροντας χαρακτηριστικά ότι αναζητήθηκε κατάλληλη περιοχή με τις 
λιγότερες περιβαλλοντικές επιπτώσεις και κοινωνικές πιέσεις.  Το συγκεκριμένο έργο όμως, πάρα τους αρχικούς 
σχεδιασμούς, πέραν του γηπέδου, θα περιλαμβάνει ξενοδοχείο, καθώς και οικιστική και εμπορική ανάπτυξη. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η υπό αναφορά υπόθεση, για ποιο λόγο επιλέχθηκε αυτή η τοποθεσία από την κυβέρνηση και με ποιο 
τρόπο διασφαλίζεται η προστασία του φυσικού περιβάλλοντος της περιοχής.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.519, ημερομηνίας 12 Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 Σημείωση:  Η ερώτηση του βουλευτή είναι εμπιστευτική. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.520, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η αίθουσα πολλαπλής χρήσης του Δημοτικού Σχολείου Τόχνης έχει κριθεί από 
τις Τεχνικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας ότι είναι επικίνδυνη και 
κατεδαφιστέα από το 2018. Από τότε εκκρεμεί αίτημα της κοινοτικής αρχής και της τοπικής σχολικής εφορίας για 
κατεδάφισή της και ανέγερση άλλης που να μην επηρεάζει την οικοδομή του παλιού κτιρίου του δημοτικού 
σχολείου και να είναι ασφαλής για χρήση από τα παιδιά. Τα τελευταία δύο χρόνια τα παιδιά του δημοτικού 
σχολείου δεν έχουν κλειστό χώρο για αθλοπαιδιές, εκδηλώσεις και άλλες δραστηριότητες.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε αναμένεται να 
κατεδαφιστεί η επικίνδυνη οικοδομή της αίθουσας πολλαπλής χρήσης του Δημοτικού Σχολείου Τόχνης και πότε 
θα ανεγερθεί η καινούρια αίθουσα και τα άλλα αναγκαία βοηθητικά κτίρια.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.521, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο πετρόκτιστος τοίχος στη βόρεια πλευρά του περιτοιχίσματος της αυλής του 
Δημοτικού Σχολείου Τόχνης έχει καταρρεύσει.  Δυστυχώς, παρά τις προειδοποιήσεις της τοπικής σχολικής 
εφορείας και του κοινοτικού συμβουλίου, δεν έγινε καμιά προσπάθεια για στήριξη του τοίχου, διότι από την 
τοπογραφική έρευνα αποδείχθηκε ότι ο τοίχος ήταν κτισμένος εντός του γειτονικού τεμαχίου 391, το οποίο 
διαχειρίζεται ο κηδεμόνας τουρκοκυπριακών περιουσίων.  Όπως έχω διαπιστώσει από επιτόπια επίσκεψή μου, 
τα ερείπια από τον τοίχο που έχει καταρρεύσει βρίσκονται εντός του σχολείου και δεν υπάρχει περιτοίχισμα.  Οι 
κίνδυνοι για την ασφάλεια των παιδιών και των εγκαταστάσεων του σχολείου είναι μεγάλοι.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε αναμένεται να 
κτιστεί καινούριο περιτοίχισμα στο βόρειο μέρος της αυλής του Δημοτικού Σχολείου Τόχνης.»    

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.522, ημερομηνίας 12 Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Το πρόβλημα με τις αποχετεύσεις της κοινότητας Τόχνης οξύνεται. Η μη ύπαρξη κεντρικού 
αποχετευτικού συστήματος στην Τόχνη και η μηδενική απορροφητικότητα του εδάφους έχουν ως αποτέλεσμα 
τα λύματα να καταλήγουν στις διπλανές κατοικίες ή στον χείμαρρο που διέρχεται από το κέντρο της κοινότητας. 
Πολλές κατοικίες διοχετεύουν τα οικιακά λύματα σε λάκκους στην κοίτη του χείμαρρου μέσω πρόχειρων αγωγών 
που διέρχονται μέσα από δημόσιους χώρους, οδούς και ιδιωτικές περιουσίες και κατοικίες.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπάρχει σχέδιο και 
προγραμματισμός για την κατασκευή και λειτουργία κεντρικού συστήματος αποχέτευσης στην κοινότητα 
Τόχνης.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.523, ημερομηνίας 16 Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Στην 5η Έκθεση Προόδου, βάσει του άρθρου 22 της Οδηγίας 2009/28/ΕΚ για την περίοδο 2017-2018 
αναφορικά με τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας  (ΑΠΕ), αναφέρονται τα εξής:  “Η μεγάλη αύξηση που σημειώθηκε 
το 2018 οφείλεται στη συμπερίληψη στοιχείων αναφορικά με την ενέργεια από ΑΠΕ στις αντλίες θερμότητας και 
στοιχείων αναφορικά με τη χρήση ξυλείας για σκοπούς θέρμανσης η οποία συλλέγεται απευθείας από τους 
καταναλωτές. Τα συγκεκριμένα δεδομένα προήλθαν από μελέτες που έχουν διεξαχθεί από το Τμήμα 
Περιβάλλοντος και τη Στατιστική Υπηρεσία.”.  

 Παρακαλώ τους αρμόδιους υπουργούς όπως αποστείλουν αντίγραφα των πιο πάνω εκθέσεων για 
ενημέρωση της Βουλής των Αντιπροσώπων.»   
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Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.524, ημερομηνίας 16 Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Παρακαλώ τους αρμόδιους υπουργούς όπως ενημερώσουν τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει 
επέλθει συμφωνία μεταξύ τους για τις αναφορές που γίνονται στη Νέα Βιομηχανική Πολιτική 2019-2022 όσον 
αφορά τη σύσταση της Επιτροπής Ορυκτών (Mineral Commission).»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.525, ημερομηνίας 16 Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκονται τα υπό εκπόνηση Τοπικά Σχέδια Παραλιμνίου, Αγίας Νάπας και Δερύνειας, καθώς και το Τοπικό 
Σχέδιο Ελεύθερης Επαρχίας Αμμοχώστου, κατά πόσο συντρέχουν λόγοι για οποιαδήποτε καθυστέρηση και, 
εφόσον όχι, πότε υπολογίζεται να ανακοινωθούν.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.526, ημερομηνίας 17 Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 

 «Μετά από επιστολή που λάβαμε από την Ένωση Βιομηχάνων Ηλιακής Ενέργειας Κύπρου (ΕΒΗΕΚ) 
σχετικά με τα σοβαρά προβλήματα οξίδωσης που παρουσιάζονται στα ηλιακά συστήματα θέρμανσης νερού 
λόγω της ποιότητας του αφαλατωμένου νερού και συγκεκριμένα λόγω του υψηλού pH και των υψηλών 
συγκεντρώσεων διαλυμένου οξυγόνου, παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως μας ενημερώσει πώς 
προτίθεται να προχωρήσει στην επίλυση του προβλήματος που πλήττει όχι μόνο τον κλάδο της βιομηχανίας 
ηλιακών θερμοσιφώνων, αλλά και τους καταναλωτές, που αναγκάζονται να προβαίνουν σε αντικατάσταση των 
ηλιακών και άλλου εξοπλισμού λόγω φθορών.»   

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιουνίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.365, ημερομηνίας 3 Δεκεμβρίου 2018, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Η απάντηση στο ερώτημα που εγείρεται στην πιο πάνω ερώτηση από το αρμόδιο Τμήμα, δηλαδή τον 
Οργανισμό Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας, είναι η ακόλουθη: 

1. Η Ιατρικός Λειτουργός η οποία διορίστηκε ως Ενδοκρινολόγος στην περιφέρεια Λάρνακας-Αμμοχώστου 
δεν αποδέχτηκε το διορισμό. Η συγκεκριμένη θέση προκηρύχτηκε εκ νέου στις 24/4/2020 και αναλόγως 
της εκδήλωσης ενδιαφέροντος αναμένονται να πραγματοποιηθούν συνεντεύξεις για πρόσληψη ιατρού. 

2. Εάν για οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινίσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Ιουνίου 2020 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. 
Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.733, ημερομηνίας 11 Ιουλίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα πιο κάτω, σχετικά με τα ερωτήματα 2 και 
3 της προαναφερόμενης ερώτησης: 

 Ερώτημα 2 

 Η εταιρεία KHRYSANERA LTD δεν έχει λειτουργήσει ακόμα δεδομένου ότι οι οικοδομικές εργασίες για 
ανέγερση του εργοστασιακού κτιρίου έχουν ανασταλεί. 

 Ερώτημα 3 

 Το τελευταίο διάστημα ένας εκ των διευθυντών της εταιρείας έχει επιδείξει ενδιαφέρον για ανανέωση της 
άδειας οικοδομής και έναρξη εργασιών για ολοκλήρωση του κτιρίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Ιουνίου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας 
κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.753, ημερομηνίας 24 Ιουλίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση, θα ήθελα να σας ενημερώσω για τα ακόλουθα: 

(i) Το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας έχει αποστείλει εγκύκλιο στις 23 Οκτωβρίου 
2017 προς τους Γενικούς Διευθυντές των Υπουργείων για το θέμα της εφαρμογής της εν λόγω νομοθεσίας 
(Παράρτημα I). 
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(ii) Το Υπουργείο Οικονομικών στην εγκύκλιο του με ημερομηνία 20 Ιανουαρίου 2020 για τον Προϋπολογισμό 
για το 2020 και το Μεσοπρόθεσμο Δημοσιονομικό Πλαίσιο 2020-2022 περιλαμβάνει σχετική αναφορά του 
πιο πάνω Νόμου (Παράρτημα II). 

 Σχετική είναι και η ανακοίνωση του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας με 
ημερομηνία 11 Νοεμβρίου 2019 (Παράρτημα III). 

(iii) Σύμφωνα με τις πρόνοιες της νομοθεσίας για τον εμπλουτισμό δημοσίων κτιρίων με έργα τέχνης τηρείται 
στο Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας:  (α) Μητρώο Έργων Τέχνης σε Δημόσια 
Κτίρια (Παράρτημα IV) και (β) Μητρώο Δημοσίων Κτιρίων (Παράρτημα V), τα οποία ενημερώνονται με 
βάση την πληροφόρηση που το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας λαμβάνει από 
τους κατά περίπτωση αρμόδιους φορείς (κρατικούς και νομικά πρόσωπα δημοσίου δικαίου).  
Διευκρινίζεται περαιτέρω, ότι στο Μητρώο Έργων Τέχνης έχουν καταχωριστεί, για σκοπούς συνέχειας, 
και τα έργα τέχνης τα οποία τοποθετήθηκαν σε δημόσια κτίρια δυνάμει των καταργηθέντων περί του 
Ελάχιστου Ποσοστού Εμπλουτισμού με Έργα Τέχνης των Δημοσίων Κτιρίων Νόμων του 1992 μέχρι 1999.  
Σήμερα, στο Μητρώο Δημόσιων Κτιρίων είναι καταχωρισμένα ενενήντα ένα (91) κτήρια εκ των οποίων 
εννέα (9) ανήκουν στη Δημοκρατία και ογδόντα δύο (82) σε νομικά πρόσωπα δημοσίου δικαίου.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Ιουνίου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας 
κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.299, ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2020, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 

 «Αναφέρομαι στην ερώτησή σας με Αρ. Φακ.: 23.06.011.04.299 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ο Οργανισμός Νεολαίας Κύπρου, μέσω του Εθνικού Προγράμματος «Πρωτοβουλίες Νέων», επιχορηγεί 
δραστηριότητες που διοργανώνονται από νέους και οργανωμένα σύνολα που δραστηριοποιούνται εντός 
της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

(β) Το εγκεκριμένο από τη Βουλή των αντιπροσώπων κονδύλι, διατίθεται στις Πολιτικές Οργανώσεις Νέων, 
σε Οργανωμένα Σύνολα Νέων, στα Κέντρα Νεότητας, σε Άτυπες Ομάδες Νέων καθώς και σε 
μεμονωμένους νέους, κατόπιν υποβολής συγκεκριμένων αιτήσεων, οι οποίες κατατίθενται σε 
καθορισμένα χρονοδιαγράμματα. Συγκεκριμένα και σύμφωνα με τον Οδηγό του Προγράμματος ο οποίος 
σας επισυνάπτεται, ως Παράρτημα I, για εύκολη πρόσβαση καθώς και για πληρέστερη ενημέρωσή σας 
επί του Προγράμματος “Πρωτοβουλίες Νέων”, οι πιο πάνω δικαιούχοι κατατάσσονται στις ακόλουθες 
κατηγορίες: 

 Κατηγορία Α΄:  Άτυπη Ομάδα Νέων, Νέος/α. 

Κατηγορία Β΄: Οργανώσεις Νεολαίας με Παγκύπρια δράση και Οργανώσεις Νεολαίας χωρίς Παγκύπρια 
δράση.  Στην εν λόγω κατηγορία κατατάσσονται και τα Συντονιστικά Σώματα Νεολαίας. 

 Κατηγορία Γ΄:  Κέντρα Νεότητας. 

(γ)   Η εξέταση και στη συνέχεια έγκριση ή απόρριψη των σχετικών αιτήσεων, γίνεται στη βάση συγκεκριμένων 
κριτηρίων και διαδικασίας που επίσης περιλαμβάνονται στον Οδηγό του Προγράμματος. Σε πρώτο στάδιο 
οι αιτήσεις υπόκεινται σε Έλεγχο επιλεξιμότητας με σκοπό την επαλήθευση πληρότητας συγκεκριμένων 
κριτηρίων (βλ. 5.1.1 Έλεγχος επιλεξιμότητας-Παράρτημα I).  Σε δεύτερο στάδιο, οι αιτήσεις αξιολογούνται 
ποιοτικά και βαθμολογούνται από διμελή Επιτροπή Αξιολόγησης, με βάση τα κριτήρια αξιολόγησης που 
παρουσιάζονται στον Οδηγό, σε Πίνακες αξιολόγησης (βλ. 5.1.2 - Ποιοτική Αξιολόγηση αίτησης, Πίνακας 
1, 2 και 3-Παράρτημα I).  Η βαθμολογία μίας αίτησης προκύπτει από το μέσο όρο της βαθμολογίας των 
δύο αξιολογητών.  Οι αιτήσεις που εντάσσονται στο Πρόγραμμα με δικαίωμα επιχορήγησης είναι όσες 
συγκεντρώνουν βαθμολογία 70% και άνω. Στη συνέχεια, οι εγκεκριμένες αιτήσεις για κάθε κατηγορία 
δικαιούχων, κατατάσσονται κατά φθίνουσα σειρά και χορηγία λαμβάνουν όσες εξασφάλισαν τις ψηλότερες 
βαθμολογίες, μέχρι εξαντλήσεως του διαθέσιμου ποσού επιχορήγησης. 

2. Για λεπτομερή ενημέρωση σχετικά με την κατανομή των κονδυλίων τα τελευταία τρία χρόνια (2017-2019) 
σας επισυνάπτονται ως Παραρτήματα II,III και IV, οι ονομαστικοί πίνακες αιτητών.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιουνίου 2020 του Υπουργού Οικονομικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.302, ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 

«Φορολόγηση ιδιοκτητών από ενοίκια ληπτών με ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα-ΕΕΕ 
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 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Τμήμα Φορολογίας επεξεργάζεται και αναλύει, στη βάση διαχείρισης κινδύνου, πληροφόρηση που 
λαμβάνει τόσο από τις φορολογικές δηλώσεις, όσο και από τρίτους συμπεριλαμβανομένης της 
πληροφόρησης από άλλα Κυβερνητικά Τμήματα/Οργανισμούς/Υπηρεσίες, και από το εξωτερικό κάτω 
από Ευρωπαϊκές Οδηγίες. Όλη η διαθέσιμη πληροφόρηση χρησιμοποιείται για τη διενέργεια εκστρατειών 
φορολογικής συμμόρφωσης και για την ιεράρχηση των φορολογικών ελέγχων εκεί και όπου χρειάζεται. 

3. Ειδικότερα για την πληροφόρηση από την Υπηρεσία Διαχείρισης Επιδομάτων Πρόνοιας (ΥΔΕΠ), αυτή 
λήφθηκε σε δυο φάσεις: 

α)  Κατά την Πρώτη Φάση Λήψης Πληροφόρησης, στις 3/02/2017 λήφθηκε πληροφόρηση από την 
ΥΔΕΠ σχετικά με την επιχορήγηση ενοικίου σε δικαιούχους του ΕΕΕ μέχρι την υπό αναφορά 
ημερομηνία. Από την ίδια μέρα απομονώθηκαν τα στοιχεία για τα φορολογικά έτη 2011-2015. Έγινε 
ταυτοποίηση των 1.700 από 2.300 γραμμών (που δεν ήταν μοναδικοί φορολογούμενοι) με βάση 
τα διαθέσιμα στοιχεία από το σύστημα του ΕΕΕ και διαχωρίστηκαν οι περιπτώσεις παράλειψης 
υποβολής δηλώσεων εισοδήματος, παράλειψης δήλωσης ή υποδήλωσης εισοδήματος από ενοίκια 
στη φορολογική δήλωση. Στα πλαίσια εκστρατείας συμμόρφωσης ετοιμάστηκαν και αποστάλθηκαν 
επιστολές σε 629 φορολογούμενους οι οποίοι είτε μόνο με βάση τα στοιχεία από την ΥΔΕΠ, είτε 
σε συνδυασμό με άλλη πληροφόρηση που κατείχε το Τμήμα Φορολογίας (συμπεριλαμβανομένης 
της πληροφόρησης από την ΥΔΕΠ) υπήρχαν στοιχεία παράλειψης ή λανθασμένης συμπλήρωσης 
της δήλωσης. Το ποσοστό συμμόρφωσης είναι αρκετά υψηλό και πέραν του 60%. Σημειώνεται ότι 
σε κάποιες περιπτώσεις, το ποσοστό ιδιοκτησίας της ακίνητης περιουσίας (αν αυτό δεν είναι 100%) 
ταυτόχρονα διαφοροποιεί και το ύψος φορολόγησης. 

β)  Κατά τη Δεύτερη Φάση Λήψης Πληροφόρησης, στις 24/3/2020 λήφθηκε πληροφόρηση από την 
ΥΔΕΠ σχετικά με την επιχορήγηση ενοικίου σε δικαιούχους του ΕΕΕ μέχρι την υπό αναφορά 
ημερομηνία. Από την ίδια μέρα απομονώθηκαν τα στοιχεία για τα φορολογικά έτη 2014-2019 και 
ταυτοποιήθηκαν οι 17.000 από τις 19.500 γραμμές (όχι μοναδικοί φορολογούμενοι) που 
συμπεριλαμβάνονταν στο αρχείο. Αναμένεται να επαναληφθεί εκστρατεία συμμόρφωσης με τα νέα 
στοιχεία που θα προκύψουν από της ταυτοποιημένες εγγραφές. 

4. Σημειώνεται ότι η πληροφόρηση που λήφθηκε από την ΥΔΕΠ, σε συνδυασμό με οποιαδήποτε άλλη 
πληροφόρηση που κατέχει το Τμήμα Φορολογίας, έχει συμπεριληφθεί τόσο στις εκστρατείες φορολογικής 
συμμόρφωσης όσο και στο Εργαλείο Αναζήτησης Πληροφόρησης που είναι διαθέσιμο στο φοροθετικό 
προσωπικό του Τμήματος Φορολογίας και το οποίο τυγχάνει χρήσης κατά τον έλεγχο και την επιβολή 
φορολογίας. Η φορολογία που προέκυψε λόγω της πληροφόρησης από την ΥΔΕΠ, αποτελεί μέρος του 
συνόλου της επιβολής φορολογίας από το Τμήμα Φορολογίας, και δεν είναι εφικτό να απομονωθούν τα 
αποτελέσματα. 

 Στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε επιπρόσθετες διευκρινήσεις.» 
Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση με 

αρ. 23.06.011.04.306, ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση σε σχέση με τον εκβραχισμό ακτής στην περιοχή ΣΟΔΑΠ στο Δήμο 
Πάφου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Υπουργικό Συμβούλιο σε συνεδρία του ημερ. 11/10/2017, αποφάσισε την εκμίσθωση στο Δήμο Πάφου, 
μέρους του κρατικού τεμαχίου με αρ. 607, Φ/ΣΧ 190401 στην Πάφο, για σκοπούς ανέγερσης μικρής 
έκτασης κέντρου αναψυχής/ψυχαγωγίας, υπό την μεταξύ άλλων προϋπόθεση ότι, θα εξασφαλιστούν όλες 
οι απαιτούμενες άδειες από τις αρμόδιες αρχές και χαλάρωση από τις πρόνοιες του άρθρου 5Α του περί 
Προστασίας της Παραλίας Νόμου (Παράρτημα Α).  Το υπό αναφορά τεμάχιο εμπίπτει σε Πολεοδομική 
Ζώνη Τ1γ, για την οποία ισχύουν συντελεστής δόμησης 0,30:1, ποσοστό κάλυψης 0,25:1, μέγιστος 
αριθμός ορόφων 2 και ανώτατο επιτρεπόμενο ύψος οικοδομών 10μ. 

3. Η Υπουργική Επιτροπή για εξέταση χαλαρώσεων με βάση το άρθρο 5Α του περί Προστασίας της 
Παραλίας Νόμου, σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 15.11.2019, αφού εξέτασε τα πραγματικά 
και νομικά γεγονότα τα οποία σχετίζονται με την υπόθεση, τις απόψεις/εισηγήσεις του Δήμου Πάφου και 
του Διευθυντή Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, ενεργώντας με βάση τις πρόνοιες του άρθρου 5Α(2) 
του περί Προστασίας της Παραλίας Νόμου, αποφάσισε ομόφωνα όπως αποδεχθεί το αίτημα για 
παραχώρηση χαλάρωσης, με την προϋπόθεση ότι, πριν την έκδοση της σχετικής άδειας οικοδομής για 
την ανάπτυξη, θα εξασφαλισθούν οι θετικές απόψεις της Περιβαλλοντικής Αρχής και, σε περίπτωση που 
απαιτηθεί η εκπόνηση οποιωνδήποτε μελετών ή η εξασφάλιση περαιτέρω απόψεων άλλων αρμόδιων 
Τμημάτων/Υπηρεσιών, οι μελέτες ή/και τυχόν όροι/προϋποθέσεις/απαιτήσεις θα υιοθετηθούν και 
ενσωματωθούν στον τελικό σχεδιασμό πριν την έκδοση της άδειας οικοδομής.  Κατά το στάδιο εκτέλεσης 
της ανάπτυξης θα πρέπει να τηρηθούν αυστηρά και προς ικανοποίηση της Περιβαλλοντικής Αρχής ή/και 
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των άλλων αρμοδίων Τμημάτων/Υπηρεσιών, όλοι οι σχετικοί όροι/ προϋποθέσεις/απαιτήσεις που θα 
τεθούν.  Σε αντίθετη περίπτωση, η παραχωρηθείσα χαλάρωση ανακαλείται και θεωρείται ως μη δοθείσα, 
ενώ το τμήμα του κρατικού τεμαχίου που εκμισθώθηκε στο Δήμο Πάφου, θα αποκατασταθεί ως υφίστατο 
πριν την έναρξη των εργασιών. 

4. Ο Δήμος Πάφου στα πλαίσιο εξέτασής της αίτησης διαβουλεύτηκε με το Τμήμα Περιβάλλοντος, το 
Υφυπουργείου Τουρισμού, την Πυροσβεστική Υπηρεσία, την ΑΗΚ και το ΣΑΠΑ και στις 4/10/2019 προέβη 
στη χορήγηση της πολεοδομικής άδειας με αρ. 6997 και στις 12/12/2019 στην έκδοση της άδειας 
οικοδομής με αρ. Κ.7248.  Αντίγραφα των χορηγηθέντων αδειών, καθώς και των απόψεων όλων των 
εμπλεκομένων υποβάλλονται ως ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Β. 

5. Η έκθεση του Γενικού Διευθυντή του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος 
προς εσάς με αρ. φακ. 06.19.001 ημερ. 19/3/2020 είναι σχετική.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Ιουνίου 2020 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Γιώργου 
Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.335, ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι με βάση την ενημέρωση από τη Νομική 
Υπηρεσία της Δημοκρατίας για τη λειτουργία του εργοστασίου ASTRASOL έχουν εκδοθεί συνολικά 19 
αποφάσεις σε διάφορες ημερομηνίες, όπου το δικαστήριο επιδίκασε την καταβολή αποζημιώσεων υπέρ των 
Εναγόντων. 

2. Όλες οι πιο πάνω αποφάσεις έχουν Εφεσιβληθεί από το Γενικό Εισαγγελέα και εκκρεμούν διαδικασίες 
αναστολής εκτέλεσής τους μέχρι την εκδίκαση των Εφέσεων. 

3. Όλοι οι διάδικοι ζήτησαν από το Ανώτατο Δικαστήριο την επίσπευση της εκδίκασης των Εφέσεων και το 
αίτημα έχει γίνει δεκτό.  Ως εκ τούτου δεν έχουν καταβληθεί Αποζημιώσεις σε κανένα Ενάγοντα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Ιουνίου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας 
κ. Πρόδρομου Προδρόμου, στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.341, ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2020, 

της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Κερύνειας κ. Ελένης Μαύρου 
 «Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα και τη σχετική επιστολή σας με αρ. φακ. και Ερ. 23.06.011.04.341, θα 

ήθελα να σας ενημερώσω για τα ακόλουθα: 

(i) Σύμφωνα με τις πρόνοιες της νομοθεσίας για τον εμπλουτισμό δημοσίων κτιρίων με έργα τέχνης τηρείται 
στο Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας: (α) Μητρώο Έργων Τέχνης σε Δημόσια 
Κτίρια και (β) Μητρώο Δημοσίων Κτιρίων, τα οποία ενημερώνονται με βάση την πληροφόρηση που το 
Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας λαμβάνει από τους κατά περίπτωση 
αρμόδιους φορείς (κρατικούς και νομικά πρόσωπα δημοσίου δικαίου).  Διευκρινίζεται περαιτέρω, ότι στο 
Μητρώο Έργων Τέχνης έχουν καταχωριστεί, για σκοπούς συνέχειας, και τα έργα τέχνης τα οποία 
τοποθετήθηκαν σε δημόσια κτίρια δυνάμει των καταργηθέντων περί του Ελάχιστου Ποσοστού 
Εμπλουτισμού με Έργα Τέχνης των Δημοσίων Κτιρίων Νόμων του 1992 μέχρι 1999. Σήμερα, στο Μητρώο 
Δημόσιων Κτιρίων είναι καταχωρισμένα ενενήντα ένα (91) κτίρια εκ των οποίων εννέα (9) ανήκουν στη 
Δημοκρατία και ογδόντα δύο (82) σε νομικά πρόσωπα δημοσίου δικαίου. 

(ii) Σύμφωνα με τον περί του Ελάχιστου Υποχρεωτικού Εμπλουτισμού των Δημόσιων Κτιρίων με Έργα 
Τέχνης (Διαδικασίες και Υποχρεώσεις) Νόμο του 2009 η επιλογή έργων τέχνης, με τα οποία θα 
εμπλουτίζονται τα δημόσια κτίρια που χρησιμοποιούνται από φορείς του δημόσιου και ευρύτερου 
δημόσιου τομέα για μόνιμη στέγαση ή προσφορά υπηρεσιών, διενεργείται μέσω δημόσιου διαγωνισμού 
τον οποίο έχει την ευθύνη να προκηρύξει ο εκάστοτε ενδιαφερόμενος φορέας [Άρθρο 4(1) του Νόμου]. 

(iii) Διαβιβάζονται αντίγραφα (α) του Μητρώου Έργων Τέχνης (Παράρτημα I) και (β) του Μητρώου Δημόσιων 
Κτιρίων (Παράρτημα II) τα οποία τηρούνται στο Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κατά τα διαλαμβανόμενα στον περί του Ελάχιστου Υποχρεωτικού Ποσοστού Εμπλουτισμού των 
Δημοσίων Κτιρίων με Έργα Τέχνης (Διαδικασίες και Υποχρεώσεις) Νόμο [Ν. 57(Ι)/2009] και συγκεκριμένα 
στα Άρθρα 3(2) και 4(5)(ε).»  

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.011.04.363, ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Εσωτερικών δε θεωρεί 
αναχρονιστικό τον σχετικό Κανονισμό που παρέχει το δικαίωμα σε Κοινοτικό Συμβούλιο να επιβάλλει σε 
ιδιοκτήτες υποστατικών δικαίωμα που δεν υπερβαίνει το 5% του ενοικίου που εισπράττουν ετησίως. 

2. Η είσπραξη των δικαιωμάτων αυτών αποτελεί πηγή εσόδων (ελάχιστο ποσοστό επί του Προϋπολογισμού) 
για τα Κοινοτικά Συμβούλια που καλούνται να χρηματοδοτήσουν, μεταξύ άλλων, και την εκτέλεση κοινωφελών 
έργων στις Κοινότητές τους τα οποία απολαμβάνουν όλοι οι φορολογούμενοι. 

3.  Ως εκ των πιο πάνω, το Υπουργείο Εσωτερικών δεν προτίθεται να εξετάσει την τροποποίηση ή κατάργηση 
του συγκεκριμένου Κανονισμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2020 της Γενικής Λογίστριας κ. Ρέας Γεωργίου στην ερώτηση με αρ. 
23.06.011.04.365, ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι από το άρθρο 04602 “Αποζημίωση και 
Έξοδα Αγωγών” του Κεφαλαίου 1902 “Γενικό Λογιστήριο” καταβάλλονται αποζημιώσεις που αφορούν υλικές 
ζημιές κυρίως από τροχαία ατυχήματα.  Ο καθορισμός ή όχι αλόγιστης, απερίσκεπτης ή επικίνδυνης πράξης ή 
παράλειψης υπαλλήλου κατά την εκτέλεση των καθηκόντων του, γίνεται στη βάση των εκθέσεων ατυχημάτων 
της Αστυνομίας Κύπρου.  Για υλικές ζημιές που δεν σχετίζονται με τροχαία ατυχήματα ο καθορισμός αυτός γίνεται 
από το Υπουργείο Οικονομικών. 

 Τα τελευταία έτη υπήρξε μία περίπτωση αποζημίωσης για υλικές ζημιές, ύψους €1.309, από αλόγιστη, 
απερίσκεπτη ή επικίνδυνη πράξη ή παράλειψη υπαλλήλου κατά την εκτέλεση των καθηκόντων του.  Η 
περίπτωση αυτή αφορούσε τροχαίο ατύχημα στο οποίο ενεπλάκη κυβερνητικό όχημα.  Το ποσό ανακτήθηκε 
πλήρως από τον εμπλεκόμενο δημόσιο υπάλληλο αφού βάσει της σχετικής έκθεσης της Αστυνομίας Κύπρου ο 
δημόσιος υπάλληλος οδηγούσε τουλάχιστον απερίσκεπτα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιουνίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.367, ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση, επιθυμώ να σας ενημερώσω για τα κάτωθι: 

 Το Διάταγμα, σύμφωνα με το οποίο οι εγκλωβισμένοι μας συμπεριλαμβάνονται στον κατάλογο των 
δικαιούχων που εξαιρούνται από την υποχρέωση καταβολής συμπληρωμής, βάσει των περί Γενικού Συστήματος 
Υγείας (Συμπληρωμή, Μέγιστη Συμπληρωμή, Συνεισφορά I και Συνεισφορά II) Κανονισμών έχει δημοσιευθεί 
στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας στις 28 Φεβρουαρίου 2020 (Κ.Δ.Π. 75/2020) και έχει τεθεί σε ισχύ 
από την ημερομηνία δημοσίευσής του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Ιουνίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.382, ημερομηνίας 19 Φεβρουαρίου 

2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α. Το Τμήμα Μετεωρολογίας (ΤΜ) του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, 
διαθέτει σε παγκύπρια βάση 35 αυτόματους μετεωρολογικούς σταθμούς, οι οποίοι παρέχουν τιμές σε 
μεσοποίηση 10-λέπτου.  Τα δεδομένα αυτά είναι προσβάσιμα σε όλο το κοινωνικό σύνολο. 

β.      Αναφέρεται ότι το ΤΜ προβαίνει, μέσω των δελτίων καιρού που εκδίδονται σε τακτική βάση (3 φορές το 
24ωρο), σε πρόγνωση παγετού για το επόμενο 24ωρο.  Η πρόγνωση βασίζεται τόσο σε πραγματικές 
μετρήσεις όπως τις μετρήσεις από το δίκτυο των αυτόματων σταθμών που διαθέτει όσο και σε εκτιμήσεις 
από αριθμητικά μοντέλα πρόγνωσης καιρού. 

 Στα δελτία καιρού γίνεται αναφορά για τις περιοχές κινδύνου, δηλαδή κατά πόσον ο κίνδυνος αφορά 
ορεινές, πεδινές ή άλλες περιοχές του νησιού. 

 Οι Λειτουργοί του ΤΜ που εργάζονται στην πρόγνωση καιρού δέχονται αρκετές τηλεφωνικές κλήσεις κατά 
τη διάρκεια της υπηρεσίας τους από γεωργοπαραγωγούς και τους υποβοηθούν για πλήθος 
μετεωρολογικών φαινομένων, καθώς βέβαια και για τον παγετό. 

 Από την εμπειρία των Λειτουργών του ΤΜ φαίνεται ότι αρκετοί παραγωγοί (πατατοπαραγωγοί) 
χρησιμοποιούν στις φυτείες τους, υποβοηθητικά για το θέμα του παγετού, αισθητήρες θερμοκρασίας 
εδάφους.  Μια καλή ένδειξη παγετού για έναρξη των μέτρων προστασίας είναι η θερμοκρασία των 4°C, 
την οποία μόλις καταγράψουν οι αισθητήρες, οι γεωργοί απευθύνονται στο γραφείο πρόγνωσης καιρού 
για περισσότερες διευκρινίσεις. 

 Με την υφιστάμενη υποδομή κρίνεται ότι η υπηρεσία πρόγνωσης για τον σχηματισμό του παγετού 
παρέχεται ικανοποιητικά. 
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γ. Παράλληλα αναφέρεται ότι το ΤΜ εκδίδει σε μηνιαία βάση Αγρομετεωρολογικό Δελτίο το οποίο εκδίδεται 
προκειμένου να βοηθηθούν οι γεωργοί στον προγραμματισμό των γεωργικών τους εργασιών.  Το 
Αγρομετεωρολογικό Δελτίο αναρτάται στην ιστοσελίδα του ΤΜ, στη διαδρομή 
http://www.moa.gov.cy/moa/ms/ms.nsf/DMLindex_qr/DMLindex_gr?OpenDocument. 

δ. Όσον αφορά δράσεις ενεργητικής προστασίας, θα εξεταστεί το ενδεχόμενο συμπερίληψης τους τόσο κατά 
τον σχεδιασμό του επενδυτικού μέτρου του νέου Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης, όσο και στο 
ευρύτερο πλαίσιο της νομοθεσίας που διέπει τη Διαχείριση Κινδύνων. 

ε. Σημειώνεται τέλος ότι με συνεργασία των Τμημάτων Μετεωρολογίας και Γεωργίας, θα διερευνηθεί η 
δυνατότητα αξιοποίησης χάρτη καλλιεργειών με στόχο να διαφανεί αν υπάρχει ανάγκη εμπλουτισμού ή 
αναδιάταξης του υφιστάμενου δικτύου μετεωρολογικών σταθμών.  Ωστόσο η απουσία ειδικού 
αγρομετεωρολόγου και οι περιορισμένοι πόροι, δυσχεραίνουν τη βέλτιστη επιτέλεση του έργου του ΤΜ. 

 Παρά ταύτα καταβάλλεται κάθε δυνατή προσπάθεια για υπερπήδηση των όποιων προβλημάτων και 
δυσκολιών, με στόχο την ανταπόκριση και ικανοποίηση των αναγκών του Κύπριου αγρότη. 

2. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Ιουνίου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας 
κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.387, ημερομηνίας 19 Φεβρουαρίου 2020, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και, αφού καταρχάς απολογηθώ για την καθυστέρηση στην 
απάντησή της, σας ενημερώνω τα ακόλουθα: 

2. Σε 526 Δημόσια Σχολεία παγκύπρια, δηλαδή σε ποσοστό 76% του συνολικού αριθμού των σχολείων, 
έχουν ολοκληρωθεί τα Έργα Περίφραξης.  Πιο συγκεκριμένα έχουν ολοκληρωθεί τα έργα περίφραξης σε 
162 Δημόσια Σχολεία στην επαρχία Λευκωσίας, σε 176 Δημόσια Σχολεία στην επαρχία Λεμεσού, σε 135 
Δημόσια Σχολεία στην επαρχία Λάρνακας, σε 93 Δημόσια Σχολεία στην επαρχία Πάφου και σε 42 Δημόσια 
Σχολεία στην επαρχία Αμμοχώστου. 

3. Σε 83 Δημόσια Σχολεία παγκύπρια δεν έχουν ακόμη ολοκληρωθεί τα Έργα Περίφραξης τα οποία και 
αναμένεται να ολοκληρωθούν τους προσεχείς μήνες.  Ο κυριότερος λόγος της καθυστέρησης εστιάζεται 
στο διαφορετικό χρόνο έναρξης των διαδικασιών ανάθεσης των Έργων από τις Σχολικές Εφορείες. 

4. Τέλος να σας αναφέρουμε ότι η χορηγία που δόθηκε προς τις Σχολικές Εφορείες για υλοποίηση των 
Έργων Περίφραξης ανέρχεται στα €10.000.000 ευρώ. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινίσεις τυχόν χρειαστείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας 
κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.423, ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2020, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και, αφού απολογηθώ καταρχάς για την καθυστέρηση στην 
απάντησή της, να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

2. Μέσω της δράσης “Ο Τοίχος της Καλοσύνης” του Δημοτικού Σχολείου Γεροσκήπου Β΄, όπως και πολλών 
άλλων ίδιων ή/και παρόμοιων τους δράσεων, οι οποίες υλοποιούνται σε πολλά σχολεία της Κύπρου, 
ενδυναμώνονται τα παιδιά σε αξίες, όπως αγάπης, αλληλεγγύης, σεβασμού, προσφοράς και 
εθελοντισμού, καθιστώντας τα ενεργούς πολίτες, οι οποίοι/ες έμπρακτα βοηθούν τους συνανθρώπους 
μας. 

3. Στο πλαίσιο της πιο πάνω ενεργούς δράσης των σχολείων, αναφέρεται, επίσης, το χαρακτηριστικό 
παράδειγμα του Δημοτικού Σχολείου Φανερωμένης Λευκωσίας, που συμμετέχει στο πρόγραμμα ΔΡΑ. 
Σ.Ε. (Δράσεις Κοινωνικής και Σχολικής Ένταξης), το οποίο έχει δημιουργήσει, εδώ και χρόνια, μαζί με 
ακτιβιστές και καλλιτέχνες, εξωτερικά του σχολείου, τον “Τοίχο της Καλοσύνης”, στον οποίο τα παιδιά, 
προσφέρουν είδη ένδυσης κ.ά. σε ομάδες συνανθρώπων τους, που τα χρειάζονται εκτός σχολείου.  
Επιπλέον, στο σχολείο λειτουργεί χώρος, όπου γονείς και παιδιά του σχολείου ψωνίζουν χωρίς χρήματα, 
ό,τι χρειάζονται. 

4. Οι δράσεις αυτές εντάσσονται στους στόχους κάθε σχολικής μονάδας, στο πλαίσιο και του μαθήματος 
Αγωγής Υγείας, το οποίο έχει σκοπό την ενδυνάμωση της υγείας (σωματικής, κοινωνικής, ψυχικής) του 
ατόμου, έτσι ώστε το άτομο να λαμβάνει υπεύθυνες αποφάσεις για την υγεία τη δική του αλλά και των 
άλλων γύρω του, αναβαθμίζοντας το φυσικό και κοινωνικό του περιβάλλον.  Η κάθε σχολική μονάδα, μέσα 
από διάφορες θεματικές του μαθήματος όπως, αξίες ζωής, ενεργός πολίτης, δικαιώματα και υποχρεώσεις 
κ.ά., καταρτίζουν σχέδια δράσης για υλοποίηση δράσεων προς το σχολείο και την κοινότητά τους σε 
συνεργασία και με διάφορους άλλους φορείς.  Έτσι, κάθε σχολική μονάδα, ανάλογα με τις ανάγκες του 
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σχολείου και της κοινότητας, θέτει τους στόχους και τις δράσεις της, με γνώμονα πάντοτε τη διαφύλαξη 
ευαίσθητων θεμάτων που αφορούν άτομα ή οικογένειες. 

5. Σημειώνεται ότι το μάθημα της Αγωγής Υγείας εντάχθηκε στο Ωρολόγιο Πρόγραμμα της Δημοτικής 
Εκπαίδευσης από το 2011 και είναι υποχρεωτικό για όλα τα παιδιά από την πρώτη μέχρι την έκτη τάξη 
του δημοτικού.  Επομένως, τέτοιες δράσεις γίνονται σε όλα τα σχολεία της Κύπρου.  Η ένταξη, φυσικά, 
τέτοιων δράσεων που περιέχουν κοινωνική προσφορά, αγάπη προς τον συνάνθρωπο, παροχή 
εθελοντικής βοήθειας και ένδειξη αλληλεγγύης προς όλους τους συνανθρώπους μας αποτελεί στόχο της 
ευρύτερης αγωγής, που πρέπει να λαμβάνουν οι μαθητές/μαθήτριες όλων των σχολείων μας. 

6. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιουνίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.434, ημερομηνίας 8 Απριλίου 2020, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση, σχετικά με την εφαρμογή του άρθρου 8Α του περί Σπόρων Νόμου 
το οποίο καθορίζει το 0% ως το όριο παρουσίας γενετικά τροποποιημένων οργανισμών σε συμβατικές 
σπορομερίδες αραβόσιτου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Στη βάση των γνωστοποιήσεων εισαγωγής ή μεταφοράς συμβατικών σπορομερίδων αραβόσιτου που 
υποβάλλονται στην Αρμόδια Αρχή, εξουσιοδοτημένοι επιθεωρητές μεταβαίνουν άμεσα στα σημεία τελικού 
προορισμού, με σκοπό την δέσμευση και την λήψη αντιπροσωπευτικού δείγματος από τις υπό αναφορά 
σπορομερίδες.  Τα δείγματα που λαμβάνονται, αποστέλλονται σε διαπιστευμένο για το σκοπό αυτό 
εργαστήριο άλλου κράτους μέλους, για τη διενέργεια εργαστηριακού ελέγχου για ανίχνευση τυχόν γενετικά 
τροποποιημένων οργανισμών.  Οι συμβατικές σπορομερίδες αραβόσιτου αποδεσμεύονται μόνο εάν, μετά 
την ολοκλήρωση του εργαστηριακού ελέγχου, αποδειχθεί ότι πληρούν το όριο που καθορίζεται στο άρθρο 
8Α. 

(β) Οι ενδεδειγμένοι σύμφωνα με την Νομοθεσία έλεγχοι, είναι καθολικοί.  Σημειώνεται ότι σε περίπτωση που 
η ποσότητα εισαγωγής ή μεταφοράς συμβατικής σπορομερίδας αραβόσιτου δεν επαρκεί για την λήψη 
αντιπροσωπευτικού δείγματος, ολόκληρη η ποσότητα κατάσχεται και καταστρέφεται από την Αρμόδια 
Αρχή. 

(γ) Από την περίοδο εφαρμογής των εν λόγω διατάξεων, έχει εντοπιστεί η παρουσία γενετικά 
τροποποιημένων οργανισμών σε μια μόνο συμβατική σπορομερίδα αραβόσιτου.  Η συγκεκριμένη 
σπορομερίδα σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 11Ε του Νόμου κατασχέθηκε και κατόπιν 
συνεννόησης με το πρόσωπο που την μετέφερε στη Δημοκρατία, αποστάληκε πίσω στη χώρα 
προέλευσης της.  Τα έξοδα αποστολής της επωμίστηκε το συγκεκριμένο πρόσωπο. 

2. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για περαιτέρω διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιουνίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.440, ημερομηνίας 10 Απριλίου 2020, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Κερύνειας κ. Ελένης Μαύρου 
 «Η απάντηση στο πιο πάνω ερώτημα, από το αρμόδιο Τμήμα, δηλαδή τις Ιατρικές Υπηρεσίες και 
Υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας, είναι η ακόλουθη: 

2. Η Μονάδα Επιδημιολογικού Ελέγχου και Επιτήρησης Λοιμωδών Νοσημάτων, των Ιατρικών Υπηρεσιών 
και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας, έχουν προνοήσει από την αρχή για την ετοιμασία ενημερωτικών 
εντύπων και χρήσιμων πληροφοριών που αφορούν τα μέτρα προφύλαξης από τον νέο κορωνοϊό (SARS-
CoV-2) σε διάφορες γλώσσες εκτός της Αγγλικής για μεγάλη μερίδα πληθυσμού που απασχολείται στα 
Κυπριακά Εδάφη. 

3. Συγκεκριμένα, ετοιμάστηκαν και αναρτήθηκαν στην ιστοσελίδα www.pio.gov.cy/coronavirus ενημερωτικά 
δελτία τύπου και μέτρα προφύλαξης για τους υπηκόους των χωρών:  Γαλλίας, Γεωργίας, Περσίας, Ρωσίας, 
Γερμανίας, Αραβικών Χωρών, Σομαλίας, Ρουμανίας, Τουρκίας, Κίνας, Σριλάνκας, Ινδίας, Βιετνάμ, 
Φιλιππίνων, Ιράν, Ιράκ, Συρίας, Πακιστάν, Μπαγκλαντές και Βουλγαρίας. 

4. Επιπλέον, όπως έχουμε πληροφορηθεί οι εγγεγραμμένοι αλλοδαποί που διαμένουν στην Κύπρο, 
ενημερώνονται από τα Προξενεία και τις Πρεσβείες τους ή/και από οργανωμένες ομάδες 
συμπεριλαμβανομένων και ομάδων από τα Μέσα Κοινωνικής Δικτύωσης ή/και μεταξύ τους ή/και από 
διάφορες ιστοσελίδες διάφορων εθνικοτήτων, που έχουν σκοπό να παρέχουν στα άτομα που διαμένουν 
στην Κύπρο ειδήσεις και επικαιρότητα. 

5. Το μεγαλύτερο ποσοστό των αλλοδαπών έχουν πρόσβαση στο διαδίκτυο και είχαν και έχουν τη 
δυνατότητα αλλά και την υποχρέωση να παρακολουθούν τι συμβαίνει στον χώρο που διαμένουν αλλά και 
να ακολουθούν πιστά όλες τις οδηγίες, τους Νόμους και τα μέτρα που λαμβάνονται στη χώρα που τους 
φιλοξενεί προσωρινά για εργασία ή σπουδές. 

http://www.pio.gov.cy/coronavirus
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6. Βάσει των πιο πάνω και όσον αφορά την Πανδημία του νέου κορωνοϊού (SARS-CoV-2), υπήρξε 
πληροφόρηση για όλες τις χώρες και σε όλες τις γλώσσες μέσω διαδικτύου για τα μέτρα που πάρθηκαν.  
Σε περίπτωση που χρησιμοποιήθηκε από αλλοδαπούς η δικαιολογία ότι δεν τηρήθηκαν τα μέτρα λόγω 
άγνοιας, θεωρούμε ότι αυτό δεν ισχύει σε καμία περίπτωση. 

7. Εάν για οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2020 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Νίκου Χριστοδουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.444, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
«Σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, μέσω του μηχανισμού πολιτικής προστασίας της EE, χρηματοδότησε αριθμό 
πτήσεων επαναπατρισμού πολιτών κ-μ της EE λόγω του κορωνοϊού COVID-19 υπό τις ακόλουθες 
προϋποθέσεις: α) οι πτήσεις να προέρχονται μόνο από τρίτες χώρες και όχι από άλλα κ-μ της EE, β) δεν θα 
έπρεπε να λειτουργούν ακόμα εμπορικές πτήσεις από αυτές τις τρίτες χώρες, γ) η EE κάλυπτε το 75% του 
κόστους των εισιτηρίων και το κ-μ που είχε την ευθύνη για την πτήση, το υπόλοιπο 25%, δ) το κ-μ που είχε την 
ευθύνη για την πτήση υποχρεούτο να διαθέσει περίπου το ένα τέταρτο των θέσεων της πτήσης σε πολίτες άλλων 
κ-μ EE. 

Η Κύπρος δεν ήταν σε θέση να διοργανώσει τέτοιες πτήσεις λόγω του περιορισμένου αριθμού πολιτών 
της που διέμεναν σε τρίτες χώρες και ζητούσαν επαναπατρισμό. Ο μεγάλος όγκος των προς επαναπατρισμό 
Κυπρίων βρίσκονταν στο ΗΒ και στην Ελλάδα. Επιπλέον, η Κύπρος δεν θα μπορούσε να αποτελέσει κόμβο για 
τον επαναπατρισμό Ευρωπαίων πολιτών, λόγω της λήψης αυστηρών μέτρων, του κλεισίματος των αεροδρομίων 
και της διακοπής των εμπορικών πτήσεων. Με αυτά τα δεδομένα, ακόμη και να διοργάνωνε η Κυπριακή 
Δημοκρατία οποιαδήποτε πτήση, αυτή δεν θα είχε απήχηση και ενδιαφέρον από τις υπόλοιπες Ευρωπαϊκές 
χώρες, καθώς δεν θα ήταν εφικτό να εξυπηρετηθούν οι Ευρωπαίοι πολίτες οι οποίοι με αυτόν τον τρόπο θα 
εγκλωβίζονταν στην Κύπρο. 

Λόγω του περιορισμένου αριθμού Κυπρίων σε τρίτες χώρες ήταν προτιμότερο να χρησιμοποιηθούν 
πτήσεις επαναπατρισμού άλλων ευρωπαϊκών χωρών μέσω του μηχανισμού ή άλλες εθνικές πτήσεις. Ωστόσο, 
ούτε αυτή η οδός μπορούσε να αξιοποιηθεί σε μεγάλο βαθμό από την Κύπρο διότι υπήρχε το πρόβλημα του 
πώς θα μεταφέρονταν οι πολίτες μας στην Κύπρο από διάφορες ευρωπαϊκές πόλεις στις οποίες θα έφταναν οι 
πτήσεις από τρίτες χώρες (πλην Λονδίνου και Αθήνας).  Παρόλα αυτά, μέσω του μηχανισμού, επαναπατρίστηκε 
αριθμός συμπατριωτών μας αξιοποιώντας πτήσεις επαναπατρισμού που έγιναν από αεροδρόμια στις 
Φιλιππίνες, Νότια Αφρική, Κίνα και Περού. 

Τέλος, ένας άλλος παράγοντας που κατέστησε τη συμμετοχή μας πιο δύσκολη ήταν το γεγονός ότι σε 
διάφορες χρονικές περιόδους που πολίτες μας θα μπορούσαν δυνητικά να επαναπατριστούν με πτήσεις άλλων 
χωρών, αυτοί δεν ενέπιπταν στις εγκεκριμένες κατηγορίες, βάση των σχετικών διαταγμάτων που κατά 
διαστήματα καθόριζαν τους δικαιούχους για επαναπατρισμό. 

Καταληκτικά κρίνεται σημαντικό να υπογραμμιστεί ότι το Υπουργείο Εξωτερικών και η Πολιτική Άμυνα 
παρακολουθούσαν εξ αρχής τον Ευρωπαϊκό Μηχανισμό Πολιτικής Προστασίας (EUCPM-European Civil 
Protection Mechanism) και αυτός αξιοποιήθηκε με βέλτιστο και πρακτικό τρόπο υπό τις ως άνω 
προαναφερθείσες περιστάσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.453, ημερομηνίας 6 Μαΐου 2020, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Το νομοσχέδιο, το οποίο ρυθμίζει τη σφαγή ζώων με τη μέθοδο του Kosher προωθήθηκε με στόχο τη 
στήριξη πέραν των δύο χιλιάδων οικογενειών αιγοπροβατοτρόφων.  Η συγκεκριμένη τροποποίηση αφορούσε τη 
δυνατότητα για σφαγές λατρευτικού τύπου, για περιορισμένη περίοδο και αποτελούσε έκτακτο και προσωρινό 
μέτρο για τον μετριασμό των επιπτώσεων που αντιμετωπίζουν οι κτηνοτρόφοι μας, λόγω της πανδημίας του 
κορωνοϊού.  Η πανδημία, είχε ως αποτέλεσμα τη μειωμένη ζήτηση αμνοεριφίων, πτώση των τιμών πώλησης 
τους από τους κτηνοτρόφους και αύξηση στο κόστος συντήρησης των ζώων, λόγω του ότι παραμένουν στις 
κτηνοτροφικές μονάδες αδιάθετα. 

 Το Νομοσχέδιο που εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο και κατατέθηκε στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων, προέβλεπε αναισθητοποίηση των ζώων αμέσως μετά την τομή αφαίμαξης με σκοπό να 
ελαχιστοποιηθεί όσον το δυνατόν η καταπόνησή τους. 

 Μέσα από την επανεξέταση του θέματος, διαφάνηκε ότι για την έναρξη των εξαγωγών κρέατος από ζώα 
που θα σφαχτούν με αυτή τη μέθοδο και την ολοκλήρωση των προβλεπόμενων διαδικασιών, θα απαιτείτο πολύ 
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περισσότερος χρόνος απ' όσον αρχικά είχε εκτιμηθεί.  Επίσης, διαφάνηκε ότι οι σχετικοί ευρωπαϊκοί Κανονισμοί 
επιτρέπουν μεν στα κράτη μέλη την σφαγή ζώων στη βάση λατρευτικών συνηθειών, αυτό όμως γίνεται για την 
ικανοποίηση των αναγκών πολιτών που ζουν στα κράτη μέλη και όχι για εμπορικούς σκοπούς.  Ως εκ τούτου, 
υιοθέτηση του νομοσχεδίου και αξιοποίησή του για εμπορικούς σκοπούς, ενδεχομένως να ήγειρε θέμα 
κυρώσεων από την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Ως αποτέλεσμα το νομοσχέδιο αποσύρθηκε, ώστε να δοθεί η 
δυνατότητα μελέτης όλων των πτυχών του.  Σημειώνεται ότι η διαφαινόμενη πρόθεση κομμάτων να απαλείψουν 
από το Νομοσχέδιο την προσωρινότητα της ισχύος του, θα άλλαζε τη φιλοσοφία του και σίγουρα δε θα 
ανταποκρινόταν στην κατάθεση του για ψήφιση του ως “κατεπείγον”.  Επιπρόσθετα, στην περίπτωση που το 
Νομοσχέδιο δεν κατατίθετο ως κατεπείγον, θα έπρεπε να προηγηθεί διαβούλευση πριν από τη διαμόρφωση του. 

 Έχοντας, στο μεταξύ, αξιοποιήσει τις κατευθυντήριες γραμμές που έθεσε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, για τη 
στήριξη του γεωργικού τομέα λόγω της πανδημίας, προωθήσαμε σειρά σημαντικών εναλλακτικών μέτρων τα 
οποία αναμένεται να έχουν και πιο άμεσα αποτελέσματα και οφέλη για τους κτηνοτρόφους μας. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Ιουνίου 2020 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Νίκου Χριστοδουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.457, ημερομηνίας 8 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Ιουνίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.476, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Η απάντηση στα ερωτήματα που εγείρονται είναι η ακόλουθη: 

(α) Όσον αφορά στο προσχέδιο κανονισμών για τη ρύθμιση των προδιαγραφών ειδικά διαμορφωμένων 
χώρων για μητρικό θηλασμό ή/και άντληση γάλακτος σε χώρους όπου εργάζονται μητέρες, σημειώνεται 
ότι ολοκληρώθηκε το προσχέδιο μετά από διαβούλευση με όλους τους εμπλεκόμενους και προωθήθηκε 
στη Νομική Υπηρεσία.  Σύμφωνα με ενημέρωση που έχει ληφθεί από τη Νομική Υπηρεσία, ο νομοτεχνικός 
έλεγχος έχει ολοκληρωθεί και αναμένεται να αποσταλεί το τελικό κείμενο στο Υπουργείο Υγείας.  Νοείται 
ότι, στη συνέχεια θα ακολουθηθούν οι δέουσες διαδικασίες υποβολής τους στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων. 

(β)  Σχετικά με το ερώτημά σας για τυχόν άλλες νομοθετικές πρωτοβουλίες σημειώνεται ότι δεν προωθείται 
επί του παρόντος κάτι επιπλέον και οι προσπάθειες του Υπουργείου Υγείας έχουν επικεντρωθεί στην 
επικαιροποίηση της πολιτικής του για τον μητρικό θηλασμό στη βάσει των αναθεωρημένων 10 Βημάτων 
Μητρικού Θηλασμού του Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας και την εφαρμογή της Πρωτοβουλίας για τα 
Φιλικά προς το Βρέφος Νοσοκομεία (Baby Friendly Hospital Initiative).  Σημειώνεται επίσης ότι, από τις 
αρχές του 2020 το Υπουργείο Υγείας έχει καθιερώσει επικοινωνία με τον Παγκόσμιο Οργανισμό Υγείας, 
Ευρωπαϊκής Περιφέρειας σε τακτική βάση, με σκοπό τη συνεργασία για εφαρμογή της Φιλικής 
Πρωτοβουλίας στην Κύπρο.  Υπενθυμίζεται ότι, όπως αναφέρθηκε και σε προηγούμενες σχετικές 
επιστολές μου το θέμα του μητρικού θηλασμού βρίσκεται ψηλά στην ατζέντα προτεραιοτήτων του 
Υπουργείου Υγείας στον τομέα της δημόσιας υγείας και από το 2017 προωθείται εφαρμογή της Φιλικής 
Πρωτοβουλίας σε όλα τα νοσηλευτήρια του κρατικού τομέα.  Ευελπιστούμε ότι μετά τη συνεργασία με τον 
ΠΟΥ το Υπουργείο Υγείας και η Εθνική Επιτροπή Μητρικού Θηλασμού, θα είναι σε θέση να προχωρήσουν 
με τις πρώτες πιστοποιήσεις νοσηλευτηρίων ως Φιλικών προς το Βρέφος κάτι που θα αποτελέσει τιμή και 
σημαντική πρόοδο για τη χώρα μας αφού όπως γνωρίζετε αυτή τη στιγμή δεν υπάρχει κανένα νοσοκομείο 
Φιλικό προς το Βρέφος. 

2. Εάν για οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο δεν έχουμε σήμερα.   

 Στο σημείο αυτό φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας. Η επόμενη συνεδρία του σώματος ορίζεται 
για την Παρασκευή, 3 Ιουλίου 2020, στις 11.00 π.μ., με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

 1.  Ο περί Πώλησης Οινοπνευματωδών Ποτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2016. 
(Πρόταση νόμου των κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου εκ μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών και Μιχάλη Γιωργάλλα εκ μέρους της 
Αλληλεγγύης).   
(Αρ. Φακ. 23.02.057.081-2016). 
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 2.  Ο περί Πώλησης Οινοπνευματωδών Ποτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Πρόταση νόμου των κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου εκ  μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών  και Μιχάλη Γιωργάλλα εκ μέρους της 
Αλληλεγγύης).   
(Αρ. Φακ. 23.02.060.099-2019). 

 3.  Ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Πρόταση νόμου του κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου εκ μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.015-2020). 

 4.  Οι περί Σωματείων και Ιδρυμάτων (Έντυπα, Τέλη και Άλλες Ειδικές Διατάξεις) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.006-2020). 

 5.  Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2017. 
(Πρόταση νόμου του κ. Γιώργου Λιλλήκα, προέδρου της Συμμαχίας Πολιτών). 
(Αρ. Φακ.  23.02.058.011-2017). 

 6.  Ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2017. 
(Πρόταση νόμου του κ. Γιώργου Λιλλήκα, προέδρου της Συμμαχίας Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.02.058.012-2017). 

 7.  Ο περί της Εκλογής των Μελών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2017. 
(Πρόταση νόμου του κ. Γιώργου Λιλλήκα, προέδρου της Συμμαχίας Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.02.058.013-2017). 

 8.  Ο περί Σχολικών Εφορειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2017. 
(Πρόταση νόμου του κ. Γιώργου Λιλλήκα, προέδρου της Συμμαχίας Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.02.058.014-2017). 

 9.  Ο περί Εκλογής (Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της Δημοκρατίας) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Πρόταση νόμου των κ. Ελένης Μαύρου και Αντρέα Φακοντή εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις). 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.001-2019). 

 10.  Ο περί Eκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2020. 
(Πρόταση νόμου της κ. Ελένης Μαύρου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις). 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.029-2020). 

 11.  Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 
(Πρόταση νόμου των κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, Γιώργου Κάρουλλα, Ονούφριου 
Κουλλά και Γεώργιου Γεωργίου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού).  
(Αρ. Φακ. 23.02.049.002-2008). 

 12.  Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020. 
(Πρόταση νόμου του κ. Λίνου Παπαγιάννη εκ μέρους του Εθνικού Λαϊκού 
Μετώπου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.047-2020). 

 13.  Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2016. 
(Πρόταση νόμου του κ. Γιώργου Λιλλήκα, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας). 
(Αρ. Φακ. 23.02.057.064-2016). 

 14.  Ο περί Διαχείρισης Περιουσίας Ανίκανων Προσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2018. 
(Αρ. Φακ. 23.01.059.117-2018). 

 15.  Ο περί Δικηγόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.023-2020). 

 16.  Ο περί Σύστασης Ενιαίας Υπηρεσίας Επιθεωρήσεων στο Υπουργείο Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμος του 2017. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.058.108-2017). 

 17.   Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.074-2018). 

 18.  Οι περί της Ενιαίας Διαχείρισης Υδάτων (Χρήση Υδατικών Έργων για 
Ναυταθλητισμό με Πλωτά Μέσα) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.027-2019). 

 19.  Ο περί Εξυγίανσης Πιστωτικών Ιδρυμάτων και Επενδυτικών Εταιρειών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.181-2019). 

 20.  Ο περί της Διαδικασίας Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Φορολογικών Οφειλών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Πρόταση νόμου του κ. Ηλία Μυριάνθους εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ). 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.065-2020). 

 21.  Ο περί Τμήματος Φορολογίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.106-2020). 

 22.  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 
(Αρ. 3) του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.112-2020). 

AΠΟΣΥΡΣΕΙΣ 23.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (Αξιολόγηση Υπαλλήλων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.053-2019). 

 24.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (Ταμείο Προνοίας) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.054-2019). 

 25.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (Θέση Γενικού Διευθυντή) Κανονισμοί 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.055-2019). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 
 1. «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο, οι επιπτώσεις του στην οικονομία και 

την κοινωνία και οι πολιτικές που μπορεί να επιφέρουν πληθυσμιακή 
αναζωογόνηση στην πατρίδα μας».  
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Μιχάλη Γιωργάλλα, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.052.002-2019). 

 2. «Οι δεκαεπτά στόχοι για τη βιώσιμη ανάπτυξη του 2030 που έθεσε ο 
Οργανισμός Ηνωμένων Εθνών και η εφαρμογή τους στην Κύπρο». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Γιώργου Περδίκη, βουλευτή του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.05.053.001-2020). 

[Στις 30 Ιουνίου 2020 κυκλοφόρησε συμπληρωματική ημερήσια διάταξη: 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι στην ημερήσια διάταξη 
της συνεδρίας της Βουλής για την Παρασκευή, 3 Ιουλίου 2020, στις 11.00 π.μ., προστίθεται το ακόλουθο θέμα: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 
 Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής της Αντιπροσώπων όσον αφορά αίτημα για τη 

διάνοιξη των διόδων στα Κόκκινα και στο Πυρόι. 
(Κατατέθηκε από τον κ. Γιώργο Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.10.001).] 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  2.07 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 
Αριστείδου Μαριέλλα Κωνσταντίνου Κώστας 

Γεωργίου Γεώργιος Κωνσταντίνου Ξένια 

Δημητρίου Αννίτα Μαυρίδης Μάριος 

Δημητρίου Δημήτρης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Δίπλαρος Ευθύμιος Ορφανίδου Σάβια 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Σοφοκλέους Μιχάλης 

Κάρουλλας Γιώργος Σταύρου Ελένη 

Κουλλά Ονούφριος Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Ανδρέας Χατζηγιάννης Κυριάκος 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
Αδάμου Αδάμος Μαύρου Ελένη 
Γεωργίου Τ. Γιώργος Πασιουρτίδης Ανδρέας 
Δαμιανού Άριστος Σάββα Ευανθία 

Καυκαλιάς Αντρέας Στεφάνου Στέφανος 
Κέττηρος Νίκος Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Φακοντής Αντρέας 
Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 
Λουκαΐδης Γιώργος  

ΔΗΚΟ 
Βότσης Άγγελος Μυλωνάς Παύλος 

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Ορφανίδης Χρίστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Λεωνίδου Πανίκος Πιττοκοπίτης Χαράλαμπος 

Μουσιούττας Μαρίνος Προκοπίου Γεώργιος 

ΚΣ ΕΔΕΚ 
Ευσταθίου Κωστής Σιζόπουλος Μαρίνος 
Μυριάνθους Ηλίας  

Συμμαχία Πολιτών 

Λιλλήκας Γιώργος  

Αλληλεγγύη 

Συλλούρης Δημήτρης 

(Πρόεδρος Βουλής) 

Παπαδόπουλος Γεώργιος 

Γιωργάλλας Μιχάλης  

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος Περδίκης Γιώργος 

ΕΛΑΜ 
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Παπαγιάννης Λίνος Χρίστου Χρίστος 

  

Ανεξάρτητοι 

Θεολόγου Άννα  
Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μούσας Γιαννάκης (Μαρωνιτών) 

Μαχτεσιάν Βαρτκές (Αρμενίων) 

Μαντοβάνη Αντωνέλλα (Λατίνων) 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 
1. Ανακοίνωση από τον Πρόεδρο της Βουλής της συνέχισης των εργασιών της Βουλής στο Συνεδριακό 

Κέντρο Φιλοξενία μέχρι τη διάλυσή της τον Μάιο του 2021 λόγω της διατήρησης των μέτρων για 
αντιμετώπιση του κορωνοϊού.  

2. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην Παγκόσμια Ημέρα Ανέμου, στην Παγκόσμια Ημέρα κατά της 
Ερημοποίησης και της Ξηρασίας, καθώς και στην Παγκόσμια Ημέρα Προσφύγων. 

3. Τήρηση μονόλεπτης σιγής στη μνήμη των δύο δασοπυροσβεστών που έχασαν τη ζωή τους στις 
πυρκαγιές της Σολέας το 2016. 

4. Ενημέρωση για τις ακόλουθες διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής των Αντιπροσώπων: 

α. Συμμετοχή του κ. Γιώργου Λουκαΐδη ως προέδρου της Υποεπιτροπής της ΚΣΣΕ για τη Μέση 
Ανατολή και τον Αραβικό Κόσμο σε συνεδρία της υποεπιτροπής μέσω τηλεδιάσκεψης.  

β. Συμμετοχή του κ. Κωστή Ευσταθίου, εισηγητή έκθεσης για την εκτέλεση των αποφάσεων του 
Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων στην Επιτροπή Νομικών και Ανθρωπίνων 
Δικαιωμάτων της ΚΣΣΕ, σε συνεδρία της επιτροπής μέσω τηλεδιάσκεψης. 

5. α. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

 β. Συζήτηση (Νίκος Τορναρίτης, Χαράλαμπος Θεοπέμπτου, Αβέρωφ Νεοφύτου, Αντρέας Καυκαλιάς, 
Πρόεδρος) για την κατάθεση της πρότασης νόμου «Ο περί Κρατικής Φοιτητικής Μέριμνας 
(Τροποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2020». 

6. Παρατηρήσεις του Προέδρου της Βουλής και του κ. Νικόλα Παπαδόπουλου για τη μη έγκαιρη κατάθεση 
νομοσχεδίων επείγουσας φύσεως από την εκτελεστική εξουσία. 

7. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί Λοιμοκάθαρσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020» και «Ο 
περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020», αγορεύσεις και 
συζήτηση (Γεώργιος Γεωργίου, Άριστος Δαμιανού, Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, Κωστής Ευσταθίου, Γιώργος 
Περδίκης, Μιχάλης Γιωργάλλας, Χρίστος Χρίστου, Άννα Θεολόγου, Ζαχαρίας Κουλίας, Γιώργος Λιλλήκας, 
Στέφανος Στεφάνου, Γεώργιος Παπαδόπουλος, Παύλος Μυλωνάς, Νίκος Τορναρίτης, Ηλίας Μυριάνθους, 
Ανδρέας Κυπριανού) και ψήφισή τους σε νόμους. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί των Μικρών Διαχειριστών Οργανισμών Εναλλακτικών Επενδύσεων 
Νόμος του 2019» και ψήφισή του σε νόμο. 

9. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 11) Νόμος του 
2019» και «Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019», 
συζήτηση και αγορεύσεις (Άγγελος Βότσης, Άννα Θεολόγου, Μάριος Μαυρίδης) και ψήφισή τους σε 
νόμους, του πρώτου με αρ. 4. 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο και τους κανονισμούς: 

α. «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2020», 

β. «Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020», 

γ. «Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Μετακινήσεις Αγαθών για Απόθεμα στη Διάθεση 
Συγκεκριμένου Αποκτώντος) Κανονισμοί του 2020», 

παρατηρήσεις του κ. Άγγελου Βότση, ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο (με αρ. 2) και έγκριση των 
κανονισμών, των πρώτων με αρ. 2. 

11. Έκθεση για τα νομοσχέδια και τους κανονισμούς: 
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α. «Ο περί Συστήματος Εγγύησης των Καταθέσεων και Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020»,  

β. «Οι περί Συστήματος Εγγύησης των Καταθέσεων και Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων 
Ιδρυμάτων (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2020», 

γ. Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020», 

αγορεύσεις και συζήτηση (Άγγελος Βότσης, Άννα Θεολόγου, Γιώργος Περδίκης, Στέφανος Στεφάνου, 
Νίκος Τορναρίτης, Γιώργος Λουκαΐδης, Ονούφριος Κουλλά, Μαρίνος Σιζόπουλος, Άριστος Δαμιανού, 
Μάριος Μαυρίδης, Ζαχαρίας Κουλίας, Πανίκος Λεωνίδου), ψήφιση του πρώτου σε νόμο, έγκριση των 
κανονισμών και ψήφιση του τρίτου σε νόμο (με αρ. 2). 

12. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» και ψήφισή 
του σε νόμο. 

13. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Λειτουργίας των Δημόσιων Σχολείων 
Μέσης Εκπαίδευσης (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020», αγορεύσεις και συζήτηση (Αντρέας 
Καυκαλιάς, Πανίκος Λεωνίδου, Μιχάλης Γιωργάλλας, Κυριάκος Χατζηγιάννης) και έγκρισή τους. 

14. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εγγραφής Επαγγελματιών Οστεοπαθητικών και για Συναφή Θέματα 
Νόμος του 2018», παρατηρήσεις του κ. Κώστα Κωνσταντίνου και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο 
περί Εγγραφής Οστεοπαθητικών και για Άλλα Συναφή Θέματα Νόμος του 2020». 

15. Έκθεση για τις προτάσεις νόμου «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2017» και «Ο περί Εκλογής των Μελών του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019», αγορεύσεις και συζήτηση (Παύλος Μυλωνάς, Ελένη 
Μαύρου, Γιώργος Κάρουλλας, Λίνος Παπαγιάννης, Μιχάλης Γιωργάλλας, Μαρίνος Σιζόπουλος, Γιώργος 
Λουκαΐδης, Γεώργιος Προκοπίου, Νίκος Τορναρίτης, Κυριάκος Χατζηγιάννης, Γιώργος Περδίκης) και 
καταψήφισή τους. 

16. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Καρκινογόνοι και 
Μεταλλαξιογόνοι Παράγοντες) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020» και «Οι περί Ελέγχου της 
Ατμόσφαιρας και Eπικινδύνων Ουσιών στα Εργοστάσια (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020» και 
έγκρισή τους. 

17. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Οργανισμών (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2020», παρατηρήσεις της κ. Ελένης Μαύρου και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί 
Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Οργανισμών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 

18. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Περιβαλλοντική καταστροφή στο λατομείο Ξυλοφάγου - Σχέση εξάρτησης πρατηρίων με την ΕΚΟ στη 
Λεμεσό - Σχέδιο ενίσχυσης συνταξιούχων με χαμηλά εισοδήματα - Υλοτόμηση και εμπορία ξυλείας - 
Εξαφανίσεις ανηλίκων - Το προσωπικό για τη μηχανογράφηση των πρακτικών των δικαστηρίων - 
Απόρριψη νερού από πισίνες και υπόγεια κτιρίων στους δρόμους - Απολύσεις λόγω της πανδημίας και 
μέτρα στήριξης των ευάλωτων ομάδων των εργαζομένων - Ανάγκη για ενημέρωση των πολιτών για την 
υπέρμετρη χρήση των αντιβιοτικών - Ιατροί ενταχθέντες στο υγειονομικό σώμα του στρατού με την 
εφαρμογή σχετικού νόμου - Εμβολιασμοί στα παιδιά μετά την εφαρμογή του ΓΕΣΥ - Ενδοοικογενειακή βία 
- Ενεργειακό αποτύπωμα της νέας γενιάς κινητής τηλεφωνίας - Ανάγκη για δημόσιο αερομεταφορέα - 
Δημιουργία γηπέδου γκολφ στην ελεύθερη επαρχία Αμμοχώστου - Απόφαση για απαλλοτρίωση τεμαχίου 
γης στον Κόρνο και ακύρωσή της (εμπιστευτική ερώτηση) - Η αίθουσα πολλαπλής χρήσης του Δημοτικού 
Σχολείου Τόχνης - Περιτοίχισμα στην αυλή του Δημοτικού Σχολείου Τόχνης - Κατασκευή κεντρικού 
συστήματος αποχέτευσης στην Τόχνη - 5η Έκθεση Προόδου για τη χρήση ΑΠΕ την περίοδο 2017-2018 - 
Η σύσταση της Επιτροπής Ορυκτών βάσει Νέας Βιομηχανικής Πολιτικής 2019-2022 - Τοπικά Σχέδια 
Παραλιμνίου, Αγίας Νάπας, Δερύνειας και Ελεύθερης Επαρχίας Αμμοχώστου - Προβλήματα στους 
ηλιακούς θερμοσίφωνες λόγω της ποιότητας του αφαλατωμένου νερού. 

19. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Απουσία ενδοκρινολόγου στα Γενικά Νοσοκομεία Αμμοχώστου και Λάρνακας - Μονάδα επεξεργασίας 
χρυσού στην Αραδίππου - Εμπλουτισμός δημόσιων κτιρίων με έργα τέχνης - Διάθεση των κονδυλίων του 
προγράμματος «Πρωτοβουλίες Νέων» του ΟΝΕΚ - Καταβολή αναλογούντος ενοικίου σε λήπτες ελάχιστου 
εγγυημένου εισοδήματος και φορολόγηση - Επέμβαση του δήμου Πάφου σε παραλία - Η εφαρμογή των 
δικαστικών αποφάσεων και η καταβολή αποζημιώσεων για την υπόθεση «Astrasol» - Τοποθέτηση έργων 
τέχνης σε δημόσια κτίρια - Επιβολή από τις κοινότητες δικαιώματος 5% επί των ενοικίων - Η εφαρμογή 
του άρθρου 70 του περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου - Εξαίρεση εγκλωβισμένων από την υποχρέωση 
καταβολής συμπληρωμών και εισφορών στο ΓΕΣΥ - Εξειδικευμένο δελτίο καιρού για γεωργικούς σκοπούς 
- Περιφράξεις σχολείων από τη Σχολική Εφορεία Λάρνακας - Ένταξη στα προγράμματα του Υπουργείου 



 
 

1908 
 

Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας φιλανθρωπικής πρωτοβουλίας του Β΄ Δημοτικού Σχολείου 
Γεροσκήπου - Η εφαρμογή των διατάξεων του περί Σπόρων Νόμου σχετικά με τη χρήση γενετικά 
τροποποιημένων σπόρων αραβοσίτου - Ενημέρωση των αλλοδαπών στην Κύπρο για τα μέτρα 
περιορισμού για την αντιμετώπιση του κορωνοΐού - Μη ενεργοποίηση από την Κυπριακή Δημοκρατία του 
Μηχανισμού Πολιτικής Προστασίας της ΕΕ για τον επαναπατρισμό Κυπρίων υπηκόων από τρίτες χώρες 
- Επαναλειτουργία της πρεσβείας στη Δαμασκό (εμπιστευτική απάντηση) - Επανακατάθεση του 
νομοσχεδίου για την εφαρμογή ιδιαίτερων μεθόδων σφαγής ζώων που προβλέπονται από λατρευτικούς 
τύπους - Κανονισμοί για τις προδιαγραφές ειδικά διαμορφωμένων χώρων μητρικού θηλασμού και 
άντλησης γάλακτος και άλλες νομοθετικές πρωτοβουλίες για την προώθηση του μητρικού θηλασμού. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

IΑ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ΄ 

Συνεδρίαση 3ης Ιουλίου 2020  

Ώρα έναρξης:  11.05 π.μ. 

Αρ. 27 

 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ) 

 Καλημέρα σας. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.   

 Παρακαλώ τους γραμματείς να διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα προχωρήσω με τις αναφορές. 

 Μετά από μια μεγάλη περίοδο, μεταξύ Νοεμβρίου του 2019 και Ιουλίου 2020, παραγωγικής δουλειάς των 
επιτροπών των Παράλληλων Βουλών, σας ανακοινώνω ότι θα συγκληθούν οι ακόλουθες ολομέλειες στο 
Συνεδριακό Κέντρο:  Τρίτη, 14 Ιουλίου 2020, από τις 5.00 μ.μ. μέχρι τις 7.00 μ.μ., συνεδρίαση ολομέλειας της 
Βουλής για τον Πολιτισμό. Πέμπτη, 16 Ιουλίου 2020, την ίδια ώρα, συνεδρίαση ολομέλειας της Βουλής για την 
Έρευνα, την Καινοτομία και την Ψηφιακή Διακυβέρνηση.  Τρίτη, 21η Ιουλίου 2020, την ίδια ώρα, συνεδρία 
ολομέλειας της Βουλής για την Κοινωνία των Πολιτών.  Πέμπτη, 23 Ιουλίου 2020, την ίδια ώρα, συνεδρία 
ολομέλειας της Βουλής για το Περιβάλλον, την Οικολογία-Αειφορία και την Υγεία, την ίδια ώρα. 
 Στις πιο πάνω συνεδρίες θα συζητηθούν και θα υιοθετηθούν μεταξύ άλλων οι σχετικές εισηγήσεις των 
διάφορων επιτροπών που απαρτίζουν την κάθε Παράλληλη Βουλή.   

 Παρακαλείσθε να δηλώσετε συμμετοχή έγκαιρα, για να κρατηθούν θέσεις, και λόγω της κατάστασης 
πρέπει να ξέρουμε ακριβώς ποιοι και ιδιαίτερα πόσοι θα έρθετε.   

 Στα πλαίσια της διακηρυγμένης πολιτικής μας και της βούλησης για συνεχή τεχνολογική αναβάθμιση στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων, έγινε εγκατάσταση οπτικών ινών, η οποία συνέδεσε τη Βουλή με το δίκτυο οπτικών 
ινών τόσο σε ό,τι αφορά το κεντρικό κτίριο όσο και το Σπίτι του Πολίτη. Αυτή η διευθέτηση επέτρεψε τη σημαντική 
αναβάθμιση της σύνδεσης με το διαδίκτυο στην ανώτερη προσφερόμενη τιμή των 1 000 mbps. 

Με την αναβάθμιση αυτή οι χρήστες του διαδικτύου στη Βουλή, βουλευτές, υπηρεσιακοί και συνεργάτες, 
θα απολαμβάνουν απρόσκοπτα -όταν επιστρέψουν, εννοείται, στη Βουλή- τη μέγιστη ταχύτητα που μπορούν να 
προσφέρουν οι προσωπικοί υπολογιστές τους. 

 Θέλω να θυμίσω ότι, όταν πριν από τέσσερα χρόνια ξεκινήσαμε την αναβάθμιση, ήμασταν στα 6 και 
σήμερα είμαστε στα 1 000 mbps.  Επειδή έχουμε όλοι εμπλακεί πλέον με την τεχνολογία, αντιλαμβάνεστε την 
τεράστια αναβάθμιση και το εργαλείο που έχει πλέον η Βουλή στο σύνολό της.  
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης που είναι η νομοθετική εργασία.  Όλες οι 
εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες.   

Τα υπ’ αριθμόν 1, 2 και 3 θέματα είναι εξ αναβολής.  Αυτό σημαίνει πλέον -διότι το εξ αναβολής με τους 
νέους κανονισμούς αποκτά σημασία- ότι δεν μπορούν να αναβληθούν ξανά.  Τα θέματα αυτά έχουν κοινή έκθεση 
και τιτλοφορούνται «Ο περί Πώλησης Οινοπνευματωδών Ποτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2016», πρόταση 
νόμου των κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών και Μιχάλη 
Γιωργάλλα εκ μέρους της Αλληλεγγύης, «Ο περί Πώλησης Οινοπνευματωδών Ποτών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2019», πρόταση νόμου των κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών και Μιχάλη Γιωργάλλα εκ μέρους της Αλληλεγγύης και «Ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», πρόταση νόμου του κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου εκ μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να απαγορεύεται η πώληση, διάθεση, χορήγηση και κατανάλωση 
οινοπνευματωδών ποτών σε άτομα ηλικίας κάτω των δεκαοκτώ ετών. 
 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να αυξηθεί το ανώτατο όριο της χρηματικής ποινής που 
προβλέπεται για αδικήματα που αφορούν την πώληση, διάθεση και χορήγηση οινοπνευματωδών ποτών σε 
ανήλικα πρόσωπα. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να αυξηθεί το εξώδικο πρόστιμο που προβλέπεται για το αδίκημα 
της πώλησης, διάθεσης και χορήγησης οινοπνευματωδών ποτών σε ανήλικα πρόσωπα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τις προτάσεις νόμου του επισυνημμένου 
παραρτήματος 

Παρόντες: 
 Ελένη Μαύρου, πρόεδρος Πανίκος Λεωνίδου 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου  Παύλος Μυλωνάς 

 Ευανθία Σάββα Κωστής Ευσταθίου 

 Γιώργος Κάρουλλας Μη μέλη της επιτροπής: 
 Ανδρέας Κυπριανού  Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Ξένια Κωνσταντίνου  Χαράλαμπος Θεοπέμπτου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τις προτάσεις νόμου που αναφέρονται στο 
επισυνημμένο παράρτημα σε τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 9 και 16 Μαρτίου και στις 
20 και 27 Μαΐου 2020.  Επιπρόσθετα, πέραν των εν λόγω τεσσάρων συνεδριάσεων, η επιτροπή μελέτησε αρχικά 
την πρώτη και τη δεύτερη πρόταση νόμου σε προηγούμενες συνεδρίες της.  Συγκεκριμένα, μελέτησε την πρώτη 
πρόταση νόμου σε έξι συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 19 Απριλίου 2017 και 17 
Φεβρουαρίου 2020 και τη δεύτερη πρόταση νόμου σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 27 
Ιανουαρίου και στις 17 Φεβρουαρίου 2020. 

 Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής για τη συζήτηση της πρώτης και της δεύτερης πρότασης 
νόμου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Υπουργείου Υγείας, της 
Αστυνομίας Κύπρου, του Υφυπουργείου Τουρισμού, της Αρχής Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων, του Παγκύπριου 
Συνδέσμου Ιδιοκτητών Κέντρων Αναψυχής, του Παγκύπριου Συνδέσμου Υπεραγορών και του Νέου Συνδέσμου 
Περιπτερούχων.  Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας και η Ομοσπονδία Συνδέσμων Ιδιοκτητών Κέντρων 
Αναψυχής, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι η Παγκύπρια Συνομοσπονδία Ομοσπονδιών Συνδέσμων Γονέων Δημόσιων Σχολείων 
Μέσης Εκπαίδευσης, παρ’ όλο που δεν κλήθηκε να εκπροσωπηθεί  στις συνεδρίες της επιτροπής, με επιστολή 
της, ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2020, διατύπωσε τις θέσεις της αναφορικά με τις πρόνοιες της πρώτης και 
της δεύτερης πρότασης νόμου. 

 Σημειώνεται επίσης ότι στο στάδιο της συζήτησης των προτάσεων νόμου από την επιτροπή παρευρέθηκε 
το μέλος της κ. Λίνος Παπαγιάννης. 
 Σκοπός της πρώτης πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τους βουλευτές κ. Χαράλαμπο 
Θεοπέμπτου εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών και Μιχάλη Γιωργάλλα εκ μέρους της 
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Αλληλεγγύης, είναι η τροποποίηση του περί Πωλήσεως Οινοπνευματωδών Ποτών Νόμου, ώστε η πώληση, η 
διάθεση, η χορήγηση και η κατανάλωση οινοπνευματωδών ποτών να απαγορεύεται σε άτομα ηλικίας κάτω των 
δεκαοκτώ ετών, αντί σε άτομα ηλικίας κάτω των δεκαεπτά ετών, που ισχύει σήμερα. 

 Σκοπός της δεύτερης πρότασης νόμου, όπως αυτή αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή επίσης από τους 
βουλευτές κ. Χαράλαμπο Θεοπέμπτου εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών και Μιχάλη 
Γιωργάλλα εκ μέρους της Αλληλεγγύης, είναι η τροποποίηση του περί Πωλήσεως Οινοπνευματωδών Ποτών 
Νόμου, ώστε να αυξηθεί το ανώτατο όριο της χρηματικής ποινής που δύναται να επιβληθεί σε περίπτωση 
καταδίκης για τα αδικήματα που αφορούν την πώληση, τη διάθεση και τη χορήγηση οινοπνευματωδών ποτών 
σε ανήλικα πρόσωπα, καθώς και τη λήψη και την κατανάλωση οινοπνευματωδών ποτών από αυτά, από χίλιες 
λίρες Κύπρου (£1.000) που ισχύει σήμερα στις πέντε χιλιάδες ευρώ (€5.000). 
 Σύμφωνα με τους εισηγητές της πρώτης και της δεύτερης πρότασης νόμου, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις 
κρίνονται αναγκαίες, ώστε να εισαχθούν στην ισχύουσα βασική νομοθεσία αυστηρότερες διατάξεις σε σχέση με 
την απαγόρευση της πώλησης, της διάθεσης και της χορήγησης οινοπνευματωδών ποτών σε ανήλικα πρόσωπα, 
ως αποτρεπτικό μέτρο της κατανάλωσης οινοπνευματωδών ποτών από τα εν λόγω πρόσωπα και των 
προβλεπόμενων στην εν λόγω νομοθεσία παραβάσεων σε σχέση με τους ανηλίκους.  Επιπρόσθετα, όπως οι 
ίδιοι εισηγητές δήλωσαν στην επιτροπή, η διαφοροποίηση του ορίου ηλικίας το οποίο αφορά η πιο πάνω 
αναφερόμενη απαγόρευση κρίθηκε σκόπιμη, λαμβάνοντας υπόψη σχετικές συστάσεις του Παγκόσμιου 
Οργανισμού Υγείας και της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης που διεξήχθη για την πρώτη και τη δεύτερη πρόταση νόμου, οι εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Εσωτερικών ενημέρωσαν την επιτροπή ότι το εν λόγω υπουργείο, στο πλαίσιο της Εθνικής 
Στρατηγικής για την Αντιμετώπιση της Εξάρτησης από Παράνομες Ουσίες και την Επιβλαβή Χρήση του Αλκοόλ 
για τα έτη 2013-2020, έχει προβεί στην ετοιμασία προσχέδιου νομοσχεδίου για τροποποίηση του περί Πωλήσεως 
Οινοπνευματωδών Ποτών Νόμου, το οποίο θα διαλαμβάνει πρόνοιες για εκσυγχρονισμό της εν λόγω βασικής 
νομοθεσίας, με απώτερο στόχο να καταστεί πιο αποτελεσματική η εφαρμογή της.  Παράλληλα, όπως οι ίδιοι 
ανέφεραν στην επιτροπή, το εν λόγω προσχέδιο νομοσχεδίου έχει ήδη τεθεί προς διαβούλευση ενώπιον όλων 
των εμπλεκόμενων φορέων.  Τέλος, οι ίδιοι εκπρόσωποι δήλωσαν ότι το υπουργείο τους, παρ’ όλο που 
προωθείται η σύνταξη σχετικού νομοσχεδίου για σκοπούς γενικότερης τροποποίησης της νομοθεσίας που διέπει 
τη διάθεση και την κατανάλωση αλκοόλ, δεν ενίσταται στην υιοθέτηση στο παρόν στάδιο των προνοιών της 
πρώτης και της δεύτερης πρότασης νόμου.   

 Οι εκπρόσωποι της Αρχής Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων δήλωσαν στην επιτροπή ότι συμφωνούν με τους 
σκοπούς και το περιεχόμενο των προτεινόμενων ρυθμίσεων και κατέθεσαν στοιχεία τα οποία καταδεικνύουν την 
ανοδική τάση που παρατηρείται όσον αφορά την κατανάλωση αλκοόλ από ανήλικα άτομα.  Περαιτέρω, 
ενημέρωσαν την επιτροπή ότι ο καθορισμός της ηλικίας των δεκαοκτώ ετών ως ορίου ηλικίας για τη διάθεση 
αλκοόλ στους νέους αποτελεί πολιτική που σήμερα προωθείται από κοινού στις ευρωπαϊκές χώρες.   

 Επιπρόσθετα, οι ίδιοι ανέφεραν ότι με την υιοθέτηση της προτεινόμενης ρύθμισης για διαφοροποίηση του 
υπό αναφορά ορίου ηλικίας αναμένεται ότι θα μειωθεί η κατανάλωση αλκοόλ στον γενικό πληθυσμό, καθώς και 
τα τροχαία ατυχήματα που οφείλονται στην κατανάλωση αυτού από ανήλικα πρόσωπα.  Παράλληλα, οι ίδιοι 
επισήμαναν ότι η αποτελεσματική εφαρμογή του υπό αναφορά μέτρου προϋποθέτει την εφαρμογή 
επιπρόσθετων αυστηρών μέτρων, περιλαμβανομένων μέτρων που αφορούν την πρόληψη της υπερβολικής 
κατανάλωσης αλκοόλ και την επιβολή του νόμου για την πώληση οινοπνευματωδών ποτών. 

 Πέραν των πιο πάνω, οι εκπρόσωποι της Αρχής Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων εισηγήθηκαν στην επιτροπή 
να επέλθουν επιπρόσθετες τροποποιήσεις στα κείμενα των προτάσεων νόμου για τροποποίηση του περί 
Πωλήσεως Οινοπνευματωδών Ποτών Νόμου, με απώτερο στόχο να αντιμετωπιστούν κενά και αδυναμίες που 
διαπιστώθηκαν σε σχέση με ορισμένες ισχύουσες διατάξεις αυτού.  

 Σύμφωνα με την επιστολή που απέστειλε στην επιτροπή η Παγκύπρια Συνομοσπονδία Ομοσπονδιών 
Συνδέσμων Γονέων Δημόσιων Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης, το όλο θέμα της συνολικής αναθεώρησης και 
εκσυγχρονισμού της νομοθεσίας άπτεται της ασφάλειας και της υγείας των παιδιών και ως εκ τούτου διατυπώνει 
τη σύμφωνη γνώμη της για αύξηση των επιβαλλόμενων ποινών και εισηγείται  όπως το όριο ηλικίας ανέλθει στο 
εικοστό πρώτο έτος της ηλικίας. 

 Στο στάδιο της συζήτησης της πρώτης και της δεύτερης πρότασης νόμου την επιτροπή απασχόλησε 
ιδιαίτερα η καθυστέρηση στην κατάθεση του πιο πάνω αναφερόμενου νομοσχεδίου στη Βουλή και η ανάγκη 
εισαγωγής επιπρόσθετων ρυθμίσεων στα κείμενα των προτάσεων νόμου για τροποποίηση του περί Πωλήσεως 
Οινοπνευματωδών Ποτών Νόμου, ώστε να καταστεί η ισχύουσα νομοθεσία πιο αποτελεσματική.  Επιπρόσθετα, 
την απασχόλησε η ανάγκη αναθεώρησης του ανώτατου ορίου της χρηματικής ποινής που επισύρει με βάση τις 
πρόνοιες της δεύτερης υπό αναφορά πρότασης νόμου η διάπραξη αδικημάτων που αφορούν την πώληση, τη 
διάθεση και τη χορήγηση οινοπνευματωδών ποτών σε ανηλίκους, ώστε αυτά να εξακολουθούν να εμπίπτουν 
στο πεδίο εφαρμογής του περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων Νόμου, σύμφωνα με τις διατάξεις του οποίου 
η χρηματική ποινή που επισύρει αδίκημα το οποίο εμπίπτει στις διατάξεις του εν λόγω νόμου δε δύναται να 
υπερβαίνει τις τρεις χιλιάδες τετρακόσια ευρώ (€3.400).   
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 Παράλληλα, στο πλαίσιο της συζήτησης που διεξήχθη στο στάδιο αυτό, την επιτροπή προβλημάτισε το 
κατά πόσο απαιτείται ως αποτρεπτικό μέτρο της κατανάλωσης αλκοόλ από ανηλίκους να αυξηθεί το εξώδικο 
πρόστιμο που επιβάλλεται για το αδίκημα της πώλησης, διάθεσης ή χορήγησης οινοπνευματωδών ποτών σε 
αυτούς δυνάμει των διατάξεων του περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων Νόμου.  Συναφώς, σε μεταγενέστερο 
στάδιο, ως αποτέλεσμα της εν λόγω συζήτησης, ο βουλευτής κ. Χαράλαμπος Θεοπέμπτου κατέθεσε στη Βουλή 
εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών την τρίτη υπό αναφορά πρόταση νόμου.   

 Σκοπός της τρίτης πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τον βουλευτή κ. Χαράλαμπο 
Θεοπέμπτου εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, είναι η τροποποίηση του περί Εξωδίκου 
Ρυθμίσεως Αδικημάτων Νόμου, ώστε να αυξηθεί το εξώδικο πρόστιμο που επιβάλλεται για το αδίκημα της 
πώλησης, διάθεσης ή χορήγησης οινοπνευματωδών ποτών σε ανηλίκους.  

 Ειδικότερα, με την προτεινόμενη τροποποίηση του περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων Νόμου 
προβλέπεται η αύξηση του εξώδικου προστίμου στο οποίο υπόκειται πρόσωπο για το πιο πάνω αναφερόμενο 
αδίκημα από τριάντα πέντε λίρες Κύπρου (£35), που ισχύει σήμερα, σε τριακόσια ευρώ (€300), καθώς και η 
διαφοροποίηση του ορίου ηλικίας το οποίο αφορά το εν λόγω αδίκημα, για να συνάδει το κείμενο της εν λόγω 
πρότασης νόμου με τις πρόνοιες της πρώτης υπό αναφορά πρότασης νόμου. 
 Σύμφωνα με τον εισηγητή της τρίτης πρότασης νόμου, η προτεινόμενη αύξηση του επιβαλλόμενου 
εξώδικου προστίμου για το αδίκημα της πώλησης, διάθεσης ή χορήγησης οινοπνευματωδών ποτών σε 
ανηλίκους κρίνεται αναγκαία για την αποτροπή της κατανάλωσης οινοπνευματωδών ποτών από τα εν λόγω 
πρόσωπα.  Περαιτέρω, ο ίδιος εισηγητής ανέφερε πως για τον σκοπό αυτό απαιτείται η τροποποίηση του περί 
Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων Νόμου, δεδομένου ότι το υπό αναφορά αδίκημα ήδη επιδέχεται εξώδικη 
ρύθμιση δυνάμει των διατάξεων του εν λόγω νόμου.   

 Οι υπόλοιπες πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής συμφώνησαν με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρώτης και της δεύτερης πρότασης νόμου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε 
να επιφέρει τροποποιήσεις στα κείμενα της πρώτης και της δεύτερης πρότασης νόμου, καθώς και να 
ενσωματώσει τις αναθεωρημένες πρόνοιές τους σε ενιαίο κείμενο νόμου, με τίτλο «Ο περί Πωλήσεως 
Οινοπνευματωδών Ποτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», το οποίο να διαλαμβάνει μεταξύ άλλων τα 
ακόλουθα: 

1. Διαφοροποίηση της χρηματικής ποινής στην οποία θα υπόκειται πρόσωπο, σε περίπτωση καταδίκης για 
αδικήματα που αφορούν την πώληση, τη διάθεση και τη χορήγηση οινοπνευματωδών ποτών σε 
ανηλίκους, έτσι που αυτή να μη δύναται να υπερβαίνει τις τρεις χιλιάδες ευρώ (€3.000).   

2. Κατάργηση των διατάξεων της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας οι οποίες αφορούν τη λειτουργία 
των λεσχών, δεδομένου ότι η σχετική νομοθεσία για τη ρύθμιση της λειτουργίας αυτών καταργήθηκε και 
συναφώς επήλθε κατάργηση του όλου θεσμού. 

3. Εισαγωγή στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία νέων όρων και της ερμηνείας αυτών, για σκοπούς 
αποτελεσματικότερης εφαρμογής των ισχυουσών διατάξεών της. 

4. Κατάργηση διάταξης της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας, σύμφωνα με την οποία δεν 
παραχωρείται άδεια, όταν υπάρχουν ήδη, είτε στο χωριό είτε στην ενορία πόλης ή χωριού όπου το 
πρόσωπο που υποβάλλει αίτηση για άδεια σκοπεύει να πωλεί λιανικά οινοπνευματώδη ποτά, υποστατικά 
αδειούχα προς πώληση τέτοιων ποτών τα οποία είναι επαρκή για τις ανάγκες και διευκολύνσεις του 
κοινού. 

5. Κατάργηση διατάξεων της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας, σύμφωνα με τις οποίες το Υπουργικό 
Συμβούλιο δύναται να εξουσιοδοτεί τον οικείο έπαρχο να παρατείνει τον χρόνο κατά τον οποίο υποστατικά 
στα οποία πωλούνται λιανικά οινοπνευματώδη ποτά δύναται να παραμείνουν ανοιχτά κατά τη διάρκεια 
νύχτας. 

6. Δημοσίευση στην ιστοσελίδα της Αστυνομίας Κύπρου του αριθμού ανά έτος των περιπτώσεων 
παράβασης των διατάξεων της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας, καθώς και των υποστατικών που 
δε συμμορφώνονται με τις εν λόγω διατάξεις. 

7. Αύξηση του ύψους των προβλεπόμενων ποινών, σε περίπτωση παράβασης ορισμένων διατάξεων της 
υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας. 
Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή διατύπωσε τις ακόλουθες θέσεις σε σχέση με το ενιαίο κείμενο με 

τίτλο «Ο περί Πωλήσεως Οινοπνευματωδών Ποτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» και το κείμενο της τρίτης 
πρότασης νόμου: 
1. Η πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 

Δυνάμεις, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, τάχθηκαν υπέρ 
της ψήφισης αυτών σε νόμους.  
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2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού και του 
Δημοκρατικού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών αυτών κατά τη συζήτησή 
τους στην ολομέλεια της Βουλής. 

 Στη βάση των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της 
στην ολομέλεια του σώματος για λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 
1. Ο περί Πώλησης Οινοπνευματωδών Ποτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2016. 

2. Ο περί Πώλησης Οινοπνευματωδών Ποτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 

3. Ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Θεοπέμπτου. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς, θέλω να πω ξανά το μεγάλο μου «ευχαριστώ» στην επιτροπή Εσωτερικών. 
Ξεκινήσαμε από μια απλή τροπολογία, έχει βελτιωθεί δραματικά η πρόταση νόμου.  Σε αυτήν έχουν συνεισφέρει 
και τα κυβερνητικά τμήματα, αλλά και το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο, γιατί εδώ πρόκειται για μια αλλαγή την οποία 
εισηγούνται όλοι οι ειδικοί, είναι μια αλλαγή την οποία εισηγείται και ο Παγκόσμιος Οργανισμός Υγείας, αλλά και 
τα ίδια σώματα της Ευρωπαϊκής Ένωσης.    

 Επομένως, νιώθω ότι θα κάνουμε μια αλλαγή που έπρεπε να γίνει πριν από πολλά χρόνια, διότι θα βρείτε 
αναφορές της αλλαγής και εισηγήσεις για πολλά χρόνια στα κείμενα του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου.   

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Υπάρχει άλλος ομιλητής; 

 Ο κ. Γιωργάλλας και ο κ. Μυριάνθους.  Και ο κ. Λουκαΐδης μετά. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Σήμερα γίνεται μια αρχή σε ένα σημαντικό θέμα που αφορά την αγορά του αλκοόλ στην πατρίδα μας και 
ιδιαίτερα την πρόσβαση που έχουν οι νέοι.  Τις προηγούμενες μέρες τέθηκε στον δημόσιο διάλογο το θέμα κατά 
πόσο πρέπει να εμπιστευόμαστε την κρίση των νέων μας, αφού αυξάνουμε το όριο ηλικίας, και πώς μπορεί να 
μην έχουμε εμπιστοσύνη σε έναν δεκαοκτάχρονο που υπηρετεί την πατρίδα, παίρνει όπλο ή οδηγεί, πώς γίνεται 
να μην τον εμπιστευόμαστε στην καλή χρήση του αλκοόλ.  Για τη δική μας τουλάχιστον πλευρά δεν είναι θέμα 
εμπιστοσύνης.  Βεβαίως έχουμε εμπιστοσύνη στους νέους μας, αλλά είναι θέμα πρόσβασης.   Είναι θέμα 
πρόσβασης σε μια κοινωνία που δυστυχώς ο νεανικός αλκοολισμός είναι σε πολύ μεγάλα ποσοστά σε σχέση με 
όλες τις υπόλοιπες χώρες και εύχομαι και ελπίζω -και είμαι σίγουρος, διότι ανταποκρίθηκε το Υφυπουργείο 
Τουρισμού- να ξεκινήσει μια προσπάθεια να τακτοποιηθεί γενικότερα η αγορά του αλκοόλ και ιδιαίτερα στις 
τουριστικές περιοχές με μια νομοθεσία-ομπρέλα, η οποία θα ρυθμίζει όλα τα θέματα και η οποία ετοιμάζεται από 
το Υφυπουργείο Τουρισμού. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μυριάνθους.  

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Και ως ΕΔΕΚ χαιρετίζουμε τη συγκεκριμένη πρόταση νόμου.  Είναι γεγονός ότι ο αλκοολισμός στην Κύπρο 
και ιδίως σε νεαρές ηλικίες έχει πάρει ιδιαίτερες διαστάσεις. Χαιρετίζουμε το γεγονός ότι και οι δικές μας 
εισηγήσεις κατά τη διαμόρφωση της τελικής πρότασης έχουν γίνει αποδεκτές, αλλά παράλληλα να αναφέρω ότι 
δεν αρκεί μόνο να ψηφίζονται νόμοι προς αυτή την κατεύθυνση, αλλά παράλληλα θα πρέπει να υπάρχει και 
έλεγχος της εφαρμογής αυτών των νόμων.   
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 Έχουμε ψηφίσει παρόμοια νομοθεσία πριν από αρκετά χρόνια σε ό,τι αφορά την πώληση καπνικών 
προϊόντων σε νεαρά άτομα, αλλά δυστυχώς μέσα από τα στατιστικά, τα οποία έχουν δοθεί και στη Βουλή, οι 
καταγγελίες οι οποίες γίνονται για πώληση καπνικών προϊόντων σε ανηλίκους είναι πάρα πάρα πολύ λίγες.  Ως 
εκ τούτου, να μη φτάσουμε στο ίδιο σημείο με αυτή την πρόταση νόμου, ουσιαστικά με αυτή τη νομοθεσία, να 
είναι μια ψήφιση η οποία ουσιαστικά δε θα έχει περιεχόμενο.  Ελπίζουμε ότι οι υπεύθυνοι που έχουν την ευθύνη 
να ελέγξουν και να εφαρμόσουν τη νομοθεσία θα το πράξουν και θα αντιμετωπιστεί αυτό το πρόβλημα στη ρίζα 
του. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης.  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Να πω ότι αναμέναμε από την κυβέρνηση δύο χρόνια, για να φέρει πρόταση.  Δυστυχώς, δεν το έπραξε, 
οπόταν ορθώς σήμερα με πρωτοβουλία των συναδέλφων και με πρόταση νόμου συζητούμε και θα ψηφίσουμε, 
όπως φαίνεται, αυτόν τον νόμο.   

 Να ξεκαθαρίσουμε ότι το ΑΚΕΛ τοποθετείται θετικά και τοποθετήθηκε εξ αρχής θετικά γύρω από αυτή την 
πρόταση νόμου, δεδομένου ότι η Αρχή κατά των Εξαρτήσεων έχει υπογραμμίσει όλα αυτά που έχουν πει και οι 
συνάδελφοι, ότι έχουμε υψηλό πρόβλημα, μεγάλο πρόβλημα χρήσης αλκοόλ από ανηλίκους ήδη στη χώρα μας, 
υψηλό ποσοστό αλκοολισμού και άρα η νομοθεσία που ψηφίζουμε σήμερα είναι προς τη σωστή κατεύθυνση.   

 Βέβαια, εμείς δε θα κουραστούμε να επαναλαμβάνουμε και να υπογραμμίζουμε κάτι πολύ απλό.  Έχουμε 
πληθώρα νομοθεσιών, πλεόνασμα νομοθεσιών, αλλά έχουμε σοβαρά, τεράστια ελλείμματα, πρώτον, στην 
εφαρμογή των νομοθεσιών αυτών και, δεύτερον, στην καλλιέργεια κουλτούρας και ευαισθητοποίησης ανάμεσα 
στην κοινωνία, ώστε οι πολίτες, πρώτα από όλα, να επιδιώκουν να εφαρμόζουν και να σέβονται τις νομοθεσίες.  
Και γίνομαι πιο συγκεκριμένος.   Ουσιαστικά, είναι ανύπαρκτος ο έλεγχος, γιατί και σήμερα είναι αυστηρή η 
νομοθεσία για τους νέους κάτω των δεκαεπτά.  Αλλά ουσιαστικά, εξαιτίας της ανυπαρξίας ελέγχων, έχουμε και 
εκτεταμένο πρόβλημα σε ό,τι αφορά τη δυνατότητα πρόσβασης των ανηλίκων σε αλκοόλ.  Οπόταν, αν πρέπει 
να γίνει κάτι ή έπρεπε να είχε γίνει κάτι, για να μην είμαστε και υποκριτές, εμείς ως πολιτικά κόμματα έπρεπε και 
πρέπει να απαιτούμε την εφαρμογή των κείμενων νομοθεσιών, προτού να πηγαίνουμε στην αυστηροποίηση.  
Και νομίζω πρέπει να στείλουμε αυτό το μήνυμα, έχουμε υποχρέωση να στείλουμε αυτό το μήνυμα, ότι δεν αρκεί 
να ψηφίζουμε νόμους, πρέπει να εφαρμόζονται κιόλας.  

 Το δεύτερο, για να έχουν έννοια και αξία οι νόμοι -και τελειώνω με αυτό- όπως είπα, πρέπει να υπάρχει 
και η απαιτούμενη ευαισθητοποίηση.  Αν δεν καλλιεργούμε κουλτούρα και μέσα από το εκπαιδευτικό σύστημα 
και μέσα από τους υπόλοιπους θεσμούς…  Πρώτα από όλα οι ίδιοι οι γονείς να γνωρίζουν, να αναγνωρίζουν και 
να συνειδητοποιούν τις επιβλαβείς συνέπειες της χρήσης αλκοόλ από ανηλίκους για την υγεία τους.  Εάν οι ίδιοι 
οι γονείς επιτρέπουν στα παιδιά τους και δεν αισθάνονται καμία δυσκολία και κανένα πρόβλημα να επιτρέπουν, 
για να μην τα ρίχνουμε και όλα δηλαδή στις αρχές του κράτους που έχουν την ευθύνη για εφαρμογή της 
νομοθεσίας, τι θα πρέπει να αναμένουμε απ’ εκεί και πέρα;   

 Οπόταν, απλώς λέω και σημειώνω και υπογραμμίζω ότι ως ΑΚΕΛ κατανοούμε ότι δεν ξεμπερδεύουμε με 
αυτό το θέμα με το να ψηφίσουμε επέκταση της απαγόρευσης, αλλά έχουμε ρόλο να διαδραματίσουμε όλοι, ώστε 
και να ευαισθητοποιήσουμε, αλλά και να εφαρμοστούν οι νομοθεσίες που ψηφίζουμε.    

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, καταρχάς να πω ότι και η δικιά μας κοινοβουλευτική ομάδα χαιρετίζει ασφαλώς την 
πρωτοβουλία του συναδέλφου, γιατί σ՚ έναν πολύ μεγάλο βαθμό κινείται προς τη σωστή κατεύθυνση.  Και εμείς 
πιστεύουμε ότι πρέπει να ισχυροποιηθεί το νομικό πλαίσιο, να υπάρξουν πιο αυστηρές ποινές, βεβαίως, να 
υπάρξει εφαρμογή της νομοθεσίας.   

 Όπως καλά γνωρίζω, στην επιτροπή η ίδια η αστυνομία δήλωσε αδυναμία ελέγχου.  Ακούστηκε από άλλον 
συνάδελφο -πολύ σωστά- ότι η κυβέρνηση επεξεργάζεται ένα ολοκληρωμένο νομοθετικό πλαίσιο που θα 
καλύπτει και τα συγκεκριμένα.  Δυστυχώς, οι δύο προτάσεις είναι μαζί, δηλαδή και η αυστηροποίηση του ποινικού 
πλαισίου, αν θέλετε, των ποινών και η πρόταση που αναφέρεται στην αύξηση του ορίου που θα ελέγχεται ποινικά 
από τα δεκαεφτά στα δεκαοχτώ.   

 Θα σας πω ευθέως τζιαι με απόλυτη ειλικρίνεια, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι στη δική μου κοινοβουλευτική 
ομάδα συζητήσαμε το θέμα και δυο και τρεις φορές και καταλήξαμε στο εξής:  Δεν μπορούμε να ψηφίσουμε την 
αύξηση του ορίου για συγκεκριμένους λόγους.  Τους ανέφερε ο κ. Γιωργάλλας, θα τους ξαναπώ.  Βάσει του 
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νόμου που αναφέρεται στη στράτευση ένας δεκαεφτάχρονος μπορεί να ενταχθεί στην Εθνική Φρουρά.  Μπορεί 
να κρατά όπλο και τη δεδομένη στιγμή -μακάρι να μη συμβεί ποτέ- θα κληθεί να υπερασπιστεί την πατρίδα του.  
Αυτό είναι το πρώτο που θέλω να πω.   

 Σ՚ ένα δεύτερο επίπεδο και όσον αφορά τη γαμήλια νομοθεσία, ένας δεκαεφτάχρονος μπορεί, υπό 
προϋποθέσεις μεν, αλλά μπορεί, να νυμφευθεί τζιαι πραγματικά διερωτώμαι:  Εμείς εδώ στη Βουλή το 
ευκολότερο πράμα βεβαίως είναι να νομοθετούμε καθημερινά και να επιδεικνύουμε μια στάση η οποία δε δείχνει 
την εμπιστοσύνη που οφείλουμε να δείξουμε στη νεολαία μας, στα παιδιά μας, που εγώ προσωπικά -τζιαι βάσει 
της πείρας που είχα εννιά χρόνια πρόεδρος της επιτροπής Παιδείας- θεωρώ ότι πολλές φορές η νέα γενιά είναι 
πιο σοβαρή από την προηγούμενη, από τη δική μας γενιά δηλαδή. 

 Άρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταλήγω, για να μην καταχρώμαι τζιαι τον χρόνο, ότι, μετά από πολύ 
σοβαρή συζήτηση που αναπτύχθηκε στην κοινοβουλευτική μας ομάδα τζιαι λαμβάνοντας υπόψη τες 
παραμέτρους που σας έχω εκθέσει -οι συνάδελφοι της επιτροπής μπορούν αργότερα να αναπτύξουν περαιτέρω 
διάλογο, να εξηγήσουν πιο αναλυτικά- δεν μπορούμε να νομοθετήσουμε και πάλι εις βάρος των νέων, γιατί περί 
αυτού πρόκειται.  Αν και εφόσον με ρωτήσετε αν θα πρέπει να υπάρχουν αυστηρές ποινές για έναν ανήλικο 
δεκατριών χρονών, δεκατεσσάρων χρονών, δεκαπέντε χρονών, δεκαέξι χρονών, θα σας πω «ναι», όμως 
ξαναλέω τζιαι σκεφτείτε το, γιατί πολλές φορές μέσα στη δίνη των πολλών μηνυμάτων τζιαι των πολλών που 
έχουμε να επεξεργαστούμε καθημερινά μας φεύγουν ή μας διαφεύγουν ορισμένα πράγματα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Τορναρίτη, αν μπορείτε, να συντομεύετε. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ξαναλέω, κύριε Πρόεδρε, μπορούμε να στέλλουμε έναν δεκαεφτάρη να υπερασπιστεί την πατρίδα, αλλά 
σήμερα θα νομοθετήσουμε τζιαι θα του απαγορεύσουμε να πίνει μια μπύρα;  Είναι ένα ερώτημα που κινείται στο 
πλαίσιο της λογικής. 

 Σας ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Ερωτοκρίτου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Τον δεκαεφτάρη δεν τον πάμε στον στρατό.  Δεκαεφτάμισι τζιαι πέρα πάει. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Ερωτοκρίτου έχει τον λόγο και τον διάλογο κάμνετέ τον μετά. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ως Δημοκρατικού Κόμματος εμάς πάντοτε ο στόχος και η πολιτική μας είναι η διαφύλαξη 
του μέλλοντος της νέας γενιάς και η διαφύλαξη της προοπτικής του μέλλοντος της νέας γενιάς με πολιτικές ακόμα 
που μπορεί να θεωρούνται στα μάτια αυτών των ανθρώπων ότι δεν είναι ιδιαίτερα αρεστές.   

 Η τοποθέτησή μου θα ήταν, κύριε Πρόεδρε, παρόμοια με των προηγούμενων συναδέλφων, ότι εδώ δε 
συζητούμε για το πιο σημαντικό, που είναι η εφαρμογή των νόμων και όχι μόνο το περιεχόμενό τους, γιατί ούτε 
η εφαρμογή του υφιστάμενου πλαισίου που αφορούσε τους δεκαεφτάχρονους δεν ετύγχανε ιδιαίτερης 
προώθησης από τις διωκτικές αρχές.   

 Όμως, νομίζω αυτό το έχουν αναφέρει άλλοι συνάδελφοι, θα αναφερθώ σε κάτι που είπε ο κ. Τορναρίτης 
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού.  Μα, ο νόμος αυτός δε στρέφεται 
εναντίον των δεκαεφτάχρονων.  Ο νόμος αυτός στρέφεται εναντίον των επιτήδειων, που είναι διατεθειμένοι να 
πουλήσουν αλκοόλ σε άτομα κάτω από μία συγκεκριμένη ηλικία.  Δεν είναι το δικαίωμα ενός δεκαεφτάχρονου 
στο αλκοόλ που συζητούμε, είναι την τιμωρία κάποιου που δεν τον ενδιαφέρει η ηλικία ή ο νόμος ο οποίος διέπει 
την πώληση αλκοόλ σε νεαρούς συμπολίτες μας, που με πλήρη αδιαφορία γι՚ αυτόν τον νόμο, μόνο και μόνο για 
να βγάλει χρήματα, είναι διατεθειμένος να πουλήσει είτε σε δεκαπεντάχρονο είτε σε δεκαεφτάχρονο είτε σε 
δεκατριάχρονο.  Αυτή είναι η ουσιώδης διαφορά, κύριε Τορναρίτη, και θεωρώ ότι πολύ ορθή είναι η πρόταση 
νόμου των συναδέλφων, την επικροτούμε ως Δημοκρατικό Κόμμα, τη χαιρετίζουμε και βεβαίως θα την 
υπερψηφίσουμε.   

 Τελειώνω, λέγοντας ότι αναμένουμε από τις διωκτικές αρχές να εφαρμόσουν μία εκστρατεία πάταξης 
αυτού του φαινομένου και αναμένουμε να δούμε κόσμο ο οποίος αγνοεί τη διαφύλαξη της προοπτικής του 
μέλλοντος της νέας γενιάς να καταλήγει να πληρώνει τεράστια πρόστιμα και να είναι δυσανάλογο το κέρδος που 
βγάζει από τους ανήλικους, από τους νεαρούς συμπολίτες, μας σε σχέση με τα πρόστιμα που θα πληρώνει. 
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 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ζαχαρίου. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν ήταν στην πρόθεσή μου να μιλήσω, αλλά, ακούγοντας κάποια πράγματα, θέλω να 
τοποθετηθώ ξεκάθαρα, γιατί νομίζω ότι κρυβόμαστε όλοι πίσω από το δάκτυλό μας.  Αν είχαμε μια νομοθεσία η 
οποία εφαρμόζετουν και διαπιστώναμε ότι με την εφαρμογή της οι μελέτες δείχνουν αύξηση της κατανάλωσης 
αλκοόλ στες νέες γενιές, τότε θα ήμουν φουλ υπέρ της συγκεκριμένης νομοθεσίας.   

 Έχουμε μια νομοθεσία που δεν εφαρμόστηκε ποτέ και, αντί να ήταν η έγνοια μας να εφαρμόσουμε τη 
νομοθεσία, ερχόμαστε αυτή τη στιγμή να την αλλάξουμε -πολύ σωστά και αυξάνουμε ποινές και διαδικασίες και 
τιμωρούμε εκείνους που πουλούν οινόπνευμα στες νεαρές ηλικίες- αλλά μετακινούμε και το όριο κατανάλωσης 
οινοπνεύματος από τα δεκαεφτά στα δεκαοκτώ.  Δεν είναι μόνο την αγορά, είναι και την κατανάλωση.  Και εγώ 
έμαθα σε τούντο σώμα να μιλώ καθαρά και ίσια και η κοινωνία μάς ακούει αυτή τη στιγμή.  Και διερωτώμαι:  Αν 
υπάρχει ένα οικογενειακό τραπέζι σε ένα σπίτι και έχουν έναν γιο ή μια κόρη δεκαεφτά χρονών και θέλει να πιει 
ένα ποτήρι μπύρα, πρέπει ο πατέρας της να την καλύψει, γιατί παρανομεί;  Εάν απόψε που θα κοιμηθούμε και 
οι πενήντα έξι στο κρεβατάκι μας υπάρχουν κάποια παιδιά στην πράσινη γραμμή και είναι έτοιμα να φαν σφαίρα 
για μας, για να είμαστε άνετοι, όταν βγουν μια έξοδο, τους απαγορεύουμε να πιουν μια μπύρα;  Όταν μια κοπέλα 
φοιτήτρια του πανεπιστημίου βγει έξω μετά την κούραση του διαβάσματος, της απαγορεύουμε να πιει ένα ποτήρι 
ποτό;  Έπρεπε να ήταν ο στόχος η δημιουργία κουλτούρας από τα σχολεία και από τις οικογένειες, για να 
προστατεύσουμε αυτές τες ηλικίες.  Δεν μπορεί από τη μια τούντο κοινοβούλιο να ψηφίζει πριν από κάποιους 
μήνες να δικαιούται ο δεκαεφτάχρονος να βάλει υποψηφιότητα βουλευτή και από την άλλη να του απαγορεύει 
πέραν των δεκαεφτά να πίνει οινοπνευματώδη.  Δε γίνεται τούντο κοινοβούλιο να πούμε κάποιου που 
παντρεύτηκε στα δεκαεφτά του χρόνια… 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πώς θα κάμει προεκλογικό, χωρίς να πίνει; 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Και αυτό είναι μέσα!  Πώς μπορώ να πω κάποιου δεκαεφτάχρονου ή δεκαοκτάχρονου που θέλει έναν 
μήνα να κλείσει τα δεκαοκτώ και παντρεύεται ότι είναι ποινικό αδίκημα να πιει σαμπάνια στον γάμο του μαζί με 
την τούρτα;  Αυτά ψηφίζουμε σήμερα.  Ο νόμος είναι εξαιρετικός στο σύνολό του και η πρόθεση του κοινοβουλίου 
εξαιρετική, να βοηθήσουμε να κτυπήσουμε την έντονη κατανάλωση αλκοόλ, ειδικότερα στις ηλικίες των πολύ 
μικρών παιδιών.  Όμως, τα ακραία πράγματα ποτέ δεν εφαρμόζονται και ποτέ δε λειτουργούν.   

 Η πρόθεση η δική μας, που συμφωνούμε απόλυτα με το νομοσχέδιο, είναι απλώς να αλλάξει το όριο 
ηλικίας, από δεκαοκτώ να ξαναπέσει στα δεκαεφτά χρόνια.  Θα παραμείνει όπως ήταν.  Σκεφτείτε τον εαυτό σας, 
σκεφτείτε έναν γιο που εννά έχετε, σκεφτείτε ότι κάμνετε ένα οικογενειακό τραπέζι σπίτι και σας λέει ο γιος να 
πιει μια μπύρα και να του πεις:  «Πιε, γιε μου, πρόσεχε να σε καλύψω που το ποινικό αδίκημα το οποίο σήμερα 
κάμνεις, γιατί πενήντα έξι άνθρωποι της Βουλής αποφάσισαν ότι είσαι πολύ μικρός, για να πιεις ένα ποτήρι 
μπύρα».   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ειλικρινά δεν είχα πρόθεση να μιλήσω, γιατί νόμιζα ότι ήταν από τα νομοσχέδια που θα 
περνούσαν και ομόφωνα, για να πω την αλήθεια, αλλά πήρα τον λόγο, για να πω, πρώτον, συγχαρητήρια στους 
συναδέλφους που πήραν την πρωτοβουλία γι՚ αυτή την πρόταση νόμου.  Δεύτερον, θέλω να σημειώσω ότι έν՚ 
ευθύνη της πολιτείας απέναντι στους νέους να λειτουργεί προληπτικά.  Δεν έχω καμιά αμφιβολία ότι δε θα λύσει 
το πρόβλημα που έχουμε με το αλκοόλ στη χώρα μας και ιδιαίτερα ανάμεσα στους νέους -αλλά όχι μόνο στους 
νέους- όμως είναι ακόμα ένα χαλίκι, δεδομένου ότι βέβαια θα λειτουργήσουν όλοι οι θεσμοί σωστά, κυρίως στον 
τομέα της πρόληψης.  Οι νέοι μας -και έχω γιο ο οποίος πριν από λίγα χρόνια πέρασε τα δεκαεφτά, δεκαοκτώ 
του- γνωρίζω πολύ καλά πόσο εύκολο είναι να παρασυρθούν στην ηλικία των δεκαεφτά και να κάνουν όχι χρήση 
στο σπίτι με τους γονείς, να πιουν μια μπύρα, αλλά κατάχρηση, όταν βγουν να διασκεδάσουν.  Γιατί τα πρότυπα 
που τους καλλιεργούμε ως πολιτεία και ως κοινωνία της διασκέδασης είναι συνυφασμένα με τη χρήση του αλκοόλ 
δυστυχώς και άλλων ακόμα χειρότερων εξαρτησιογόνων ουσιών.   

 Αντιλαμβάνομαι από την πρόταση νόμου των συναδέλφων ότι είναι αυτή την εκμετάλλευση και την 
κατάχρηση που γίνεται από τους εμπόρους που θέλουν να σταματήσουν και όχι να κυνηγούν τις οικογένειες, αν 
θα πιει στο σπίτι ένας δεκαεφτάχρονος μια μπύρα.  Ας μην υπερβάλλουμε, συνάδελφοι, και αναφέρομαι στους 
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συναδέλφους του Δημοκρατικού Συναγερμού.  Καταλαβαίνουμε ότι δεν είναι αυτό που θα λειτουργήσει.  Μακάρι 
οι αρχές που έχουν ευθύνη παρακολούθησης και εφαρμογής των νομοθεσιών να εφαρμόσουν τους νόμους στα 
εστιατόρια, στα κέντρα ψυχαγωγίας, στα clubs, στα περίπτερα που πουλούν αλκοόλ αβέρτα σε οποιαδήποτε 
ηλικία, να εφαρμόσουν εκεί τη νομοθεσία και θα δεχτούμε όλοι να πιουν τα παιδιά μας ένα ποτήρι κρασί ή μια 
μπύρα στο σπίτι.   
 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Επειδή ακριβώς η κοινωνία μάς ακούει, δεν πρέπει να έχουμε καμία απολύτως ψευδαίσθηση ότι οι 
αποφάσεις της Βουλής δεν επηρεάζουν τζιαι την κουλτούρα, αλλά και τα δεδομένα ασφάλειας και υγείας του 
πληθυσμού μας.  Είναι σωστή η σημερινή απόφαση της Βουλής.  Εγώ έχω γιο, θα γίνει δεκαεφτά σε λίγα χρόνια 
και δε θέλω ούτε εκείνος ούτε οι συμμαθητές του να πίνουν, να οδηγούν για λόγους ασφάλειας που αφορούν τα 
παιδιά μας.  Και με όλο τον σεβασμό, κύριε Πρόεδρε, σίγουρα η εφαρμογή του νόμου είναι σημαντική, αλλά και 
οι νόμοι είναι σημαντικοί, γιατί αυτή η Βουλή στην παρούσα της σύνθεση έχει χάσει το ηθικό πλεονέκτημα να 
μπορεί να πει στην κοινωνία τι είναι σωστό και τι είναι λάθος.  Γιατί είχαμε πριν από λίγο καιρό το νομοσχέδιο 
που ήλθε για τη χαλάρωση των κανονισμών του καπνίσματος σε χώρους εστίασης, σε χώρους αναψυχής, και 
σας πληροφορώ ότι, από την ημέρα που αυτή η Βουλή επήρε την ντροπιαστική εκείνη λανθασμένη απόφαση να 
χαλαρώσει τα κριτήρια για την απαγόρευση του καπνίσματος στους χώρους εστίασης, δείχνουν τα στατιστικά 
στοιχεία πως είχαμε αύξηση του καπνίσματος και αύξηση του καπνίσματος ιδιαίτερα σε ανήλικους, που είναι 
παράνομο και να καπνίζουν.  Μην έχετε καμία απολύτως ψευδαίσθηση ότι οι δικές μας οι αποφάσεις δεν 
επηρεάζουν τον κόσμο. 

 Επομένως, αυτή η απόφαση που λαμβάνουμε σήμερα είναι ορθή, στέλνει τα σωστά μηνύματα σε σχέση 
με την κουλτούρα που πρέπει να δημιουργήσουμε για τον περιορισμό της κατανάλωσης αλκοόλ στους 
ανήλικους, καθώς η χώρα μας -και αυτό δείχνουν τα στατιστικά στοιχεία- αν δεν είναι η πρώτη στην Ευρώπη, 
είναι από τες χειρότερες χώρες της Ευρώπης σε ό,τι αφορά την κατανάλωση αλκοόλ από ανήλικους.  Άρα, τι 
θέλουμε;  Να συνεχίσουμε να αγνοούμε τον κίνδυνο προς τα παιδιά μας και τον πληθυσμό της Κύπρου ή θέλουμε 
να κάμουμε κάτι, για να προσπαθήσουμε να βελτιώσουμε την κατάσταση; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Μαύρου. 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Για τέτοια θέματα, κατάχρηση αλκοόλ, ουσιών, το πιο σωστό θα ήταν η πολιτεία να επικεντρωνόταν στην 
πρόληψη, στη δημιουργία σωστών προτύπων στους νέους, στην καλλιέργεια κριτικής σκέψης.  Δυστυχώς, τούτο 
το κράτος κάθε άλλο παρά επικεντρώνεται σε τούτα τα ζητήματα.  Νομίζω είναι χαρακτηριστικό το παράδειγμα 
το πρόσφατο.  Το κυνηγητό μιας μαθήτριας, γιατί τόλμησε να αρθρώσει λόγο, να πει δυο λόγια όπως τα 
σκεφτόταν.  Αφού λοιπόν δε συζητούμε, δεν προστατεύουμε, δεν ενθαρρύνουμε την υπευθυνότητα, την κριτική 
σκέψη, ας είναι και έτσι.  Ας είναι και με τις νομοθεσίες να προστατεύσουμε τους νέους μας και μακάρι να 
εφαρμοστούν τούτες οι νομοθεσίες! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Σοφοκλέους. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Θέλω να απευθύνω μία έκκληση σε όλους τους συναδέλφους, διότι άκουσα πότε έχουν έννοια και αξία οι 
νόμοι και άκουσα και από τον κ. Παπαδόπουλο πως χάνει η Βουλή το ηθικό της πλεονέκτημα απέναντι στην 
κοινωνία.  Οι νόμοι, για να έχουν αξία, και η δουλειά μας εδώ πρέπει να έχουν λογική σε αυτούς στους οποίους 
απευθύνονται.  Και αυτό το οποίο πάμε σήμερα να ψηφίσουμε δεν έχει κοινωνική λογική, διότι δε λαμβάνει υπόψη 
τις κοινωνικές συνθήκες και δεν αντιμετωπίζει τις ανάγκες ενός δεκαεφτάχρονου πολίτη αυτής της Δημοκρατίας.  
Στέλνουμε ένα μήνυμα έλλειψης εμπιστοσύνης προς τους νέους μας, στέλνουμε ένα μήνυμα ότι δεν μπορούν…  
Από τη μια, λέμε κάμνουμε Βουλή των Εφήβων σε όλα τα κάπως πιο έτσι ελαφρά θέματα για τους ιδίους και, 
όταν κάτι αφορά το σύνολο των νέων μας, συμπεριφερόμαστε ως παιδονόμος και ως αστυνομικός. 

 Θα ήθελα να ’ξερα, για παράδειγμα, κυρία Μαύρου, πώς θα πείτε σε έναν απόφοιτο του λυκείου, όταν 
έρθει στο φεστιβάλ της ΕΔΟΝ, ότι δεν μπορεί να πιει μία μπύρα.  Πώς θα του πείτε ότι αυτή η πολιτεία δεν τον 
εμπιστεύεται να διαχειριστεί τον εαυτό του;  Σήμερα είπατε για την κοπέλα.  Σήμερα το θέμα μας θα έπρεπε να 
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ήταν να ξεκινήσουμε μια συζήτηση αν θα πάρουμε την ψήφο στα δεκαέξι χρόνια και, αντί αυτού, η κοινωνία μας 
πάει πίσω πίσω.  Είχαμε δεκαέξι χρόνια την ηλικία συναίνεσης, επήγε στα δεκαεφτά.  Είχαμε δεκαέξι χρόνια την 
ηλικία πρόσβασης σε κέντρα διασκέδασης, όταν ήμασταν εμείς… 

 Κύριε Λουκαΐδη, επειδή με βλέπετε -είμαστε της ίδιας γενιάς και με τον κ. Στεφάνου- ήταν δεκαέξι χρόνια 
η δική μας, επήγε δεκαεφτά, σήμερα πάμε να το κάμουμε δεκαοκτώ.  Συμπεριφερόμαστε αστυνομικά στην πιο 
αναγκαία ομάδα της κοινωνίας που πρέπει να δείξουμε σήμερα εμπιστοσύνη και, αντί να δείχνουμε εμπιστοσύνη, 
συμπεριφερόμαστε ακόμα μία φορά όπως όταν πονάει το δόντι  κόβουμε το κεφάλι.  Ε, δεν είναι αυτή η δουλειά 
αυτού του κράτους. 
 Η Αρχή Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων -και τελειώνω, Πρόεδρε- λέει ότι ένας στους τρεις περίπου μαθητές 
εμέθυσε από δεκαπέντε μέχρι δεκαεφτά ετών για μια φορά.  Καταρχάς, αυτή η Βουλή σε όλη αυτή τη συζήτηση 
ονομάζει αυτούς τους νέους μας «αλκοολικούς».  Ε, δεν έχετε ιδέα τι σημαίνει αλκοολισμός!  Πού είναι οι 
αλκοολικοί;  Πού θεραπεύονται;  Ο ένας που μέθυσε μία φορά είναι αλκοολικός; 

 Να αντιμετωπίσουμε το πρόβλημα αυτό με τις ποινές, κύριε Θεοπέμπτου και κύριε Γιωργάλλα, που 
προτείνετε και ακόμα περισσότερες, και να κλείνουμε, αν θέλετε κιόλας, το περίπτερο που επούλησε σε έναν 
δεκατετράχρονο κρασί ή μπύρα ή οτιδήποτε!  Αλλά όχι να πάω να πω σε ανθρώπους που μπορούν να συνάψουν 
σχέση, που παν στον στρατό, όπως ορθά αναφέρθηκε, που παν να σπουδάσουν στο εξωτερικό ότι αυτή η 
πολιτεία δεν τους εμπιστεύεται να διαχειριστούν τον εαυτό τους να πιουν μία μπύρα.  Ας δείξουμε σήμερα ένα 
κλικ παραπάνω εμπιστοσύνης στη νεολαία μας… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

 …όχι στα λόγια αλλά στις πράξεις. 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Παπαγιάννης. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Η δική μας προσέγγιση, κύριε Πρόεδρε, είναι λίγο διαφορετική.  Καταρχάς, θα προσπαθήσω να μιλήσω 
εμπειρικά και όχι θεωρητικά.  Αύριο θα ψηφιστεί μία νομοθεσία που το επεξηγηματικό σημείωμα μιλά για 
απαγόρευση πώλησης, διάθεσης, χορήγησης και κατανάλωσης οινοπνευματωδών ποτών σε άτομα ηλικίας κάτω 
των δεκαοκτώ ετών.  Άρα, μία παρέα πέντε ατόμων που είναι στα δεκαοκτώ πάει σε ένα περιβόλι, αγοράζει 
πέντε ποτά και ο ένας είναι δεκαεφτά χρονών και δέκα μηνών και, αν τύχει η αστυνομία λόγω φασαρίας ή 
οτιδήποτε άλλο να πάει στο σημείο, θα δικαιούται να τιμωρήσει αυτό τον νεαρό.  Επίσης, αν έχουμε μία παρέα 
που θα πάει στον στρατό με το καλό και οι δύο της παρέας είναι δεκαεφτά χρονών και έξι μηνών, δε θα μπορούν 
να πιουν ποτό, επειδή οι υπόλοιποι οχτώ, για παράδειγμα, της παρέας θα είναι δεκαοχτώ χρονών και κάτι τέλος 
πάντων.   

 Αν αύριο σε μία τουριστική περιοχή θα καταγγέλλεται ο ιδιοκτήτης μιας μπυραρίας, επειδή σε μία παρέα 
τριών ατόμων ο ένας ήταν δεκαεφτά χρονών και έντεκα μηνών, τότε αυτό είναι λογικό.  Θεωρώ ότι θα ήταν πολύ 
πιο σωστό εάν η απαγόρευση μιλούσε μόνο για πώληση και διάθεση και όχι για κατανάλωση.  Αυτό το σημείο 
θεωρώ ότι έχει κάποιους κινδύνους, που, στο κάτω κάτω της ημέρας, κάποιος που μπορεί να μη φταίει τίποτα 
να έχει ευθύνη.  Άρα, αν μπορεί να αλλάξει αυτό το σημείο, θεωρώ ότι θα ήταν συναινετικό και δε θα υπήρχε 
δικαιολογία για κανέναν, για να γίνουν όλα όσα σωστά έχουν ακουστεί μέχρι στιγμής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Κουκουμά. 

 Συγγνώμη, η κ. Θεολόγου. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Δεν είχα σκοπό να τοποθετηθώ, αλλά, απ’ ό,τι φαίνεται, όντως υπάρχει θέμα προς συζήτηση.  Θα 
συνεχίσω απ’ εκεί που έμεινε ο κ. Παπαδόπουλος, ο πρόεδρος του Δημοκρατικού Κόμματος, και, ναι, όντως, 
έχουμε την πρωτιά στη χρήση αλκοόλ κατά την οδήγηση στους νέους.  Την έχουμε την πρωτιά, δεν είναι θέμα 
να συζητούμε υποθετικά αν είμαστε πρώτοι ή δεύτεροι ή έχουμε μια συγκεκριμένη κατάταξη σε παγκόσμιο 
επίπεδο.   
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 Ο νόμος, κύριε Πρόεδρε, όπως ψηφίζεται σήμερα, μιλά για την πώληση.  Την πώληση δηλαδή απευθείας 
ή τη χορήγηση απευθείας σε άτομα κάτω ’πού δεκαοκτώ χρόνια.  Το να αγοράσει ο γονιός και να χορηγήσει ο 
γονιός το αλκοόλ στον δεκαεφτάχρονο ή στη δεκαεφτάχρονη είναι ευθύνη του γονιού.  Δεν μπορεί κανένας μας 
σε αυτή την αίθουσα να περιορίσει την ευθύνη που έχει ο γονιός απέναντι στη διαπαιδαγώγηση των παιδιών 
του.  Να αναλαμβάνει ο καθένας τις ευθύνες του. 

 Το ζήτημα, κύριε Πρόεδρε, είναι η απευθείας πώληση και η χορήγηση και η κατανάλωση σε καταλύματα 
που αφορούν τη διασκέδαση και την ψυχαγωγία των ανήλικων αυτών παιδιών που είναι δεκαεφτά χρονών.  Είτε 
είναι δεκαεφτά χρονών και δέκα μηνών είτε είναι δεκαεφτά χρονών και γιορτάζουν τα γενέθλιά τους, για να γίνουν 
δεκαοχτώ, δεν έχει σημασία.  Σημασία έχει ότι μέχρι εκείνη την ημέρα που θα κλείσουν τα δεκαοχτώ τους έτη 
είναι ανήλικοι και την ευθύνη για εκείνα τα παιδιά την έχουν οι γονείς τους.   

 Άρα, να μη συζητούμε εάν περιορίζεται η χρήση αλκοόλ, γιατί θα…  Άκουσα προηγουμένως τους 
συναδέλφους να λένε ότι θα παντρευτούν ή θα έχουν μια εκδήλωση στο σπίτι και είναι παρόντες οι γονείς των 
συγκεκριμένων ανήλικων ατόμων που θα καταναλώσουν αλκοόλ.  Άρα, ξεκαθαρίζουμε ότι ο νόμος αφορά την 
πώληση απευθείας σε άτομα κάτω των δεκαοχτώ, τη χορήγησή τους και την κατανάλωσή τους σε χώρους όπου 
υπάρχει η διασκέδαση, ψυχαγωγία και ούτω καθεξής.  Άρα, ναι, ο περιορισμός αφορά αυτό το κομμάτι, να μη 
συγχύζουμε όλα τα άλλα. 

 Και αν θέλουμε να δείξουμε και εμπιστοσύνη, επειδή άκουσα άλλους συνάδελφους να μιλούν για 
εμπιστοσύνη, ας τους εμπιστευτούμε να είναι και υποψήφιοι βουλευτές.  Γιατί δεν κατεβάσαμε το όριο της 
υποψηφιότητας βουλευτών στα δεκαέξι έτη όπως έχουν άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αφού μιλούμε 
για εμπιστοσύνη;  Γιατί συζητούμε για είκοσι ένα έτη τη δυνατότητα να είναι υποψήφια άτομα στις βουλευτικές 
εκλογές, κύριε Πρόεδρε, για να μην έχουμε δύο μέτρα και δύο σταθμά σε αυτό τον τόπο; 

 Ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Ανδρέας Κυπριανού. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Σήμερα θεωρώ ότι οι νέοι της Κύπρου θα καταδικάσουν για ακόμα μια φορά το πολιτικό σύστημα και 
ιδιαίτερα αυτούς που δεν τους εμπιστεύονται και τους κατηγορούν και προσπαθούν διά αυστηρότερων 
νομοθεσιών, εφαρμόζοντας ένα αστυνομικό κράτος, να τους επιβάλουν αυτό ακριβώς το οποίο ζητούμε.  Έχουν 
κριτική σκέψη και γνωρίζουν, έχουν πρόσβαση στο διαδίκτυο, υπάρχει παγκοσμιοποίηση, ξέρουν την 
επικινδυνότητα.  Και καλό θα είναι αυτή η πολιτεία, η οποία δυστυχώς νομίζει ότι ψηφίζοντας αυστηρότερες 
νομοθεσίες κάμνει το καθήκον της ή νίπτει τας χείρας της -νομοθεσίες που δεν εφαρμόζονται- θα πρέπει αυτή η 
πολιτεία επιτέλους σε όλα τα επίπεδα να κάνει αυτό το οποίο πρέπει.   

 Η Αρχή κατά των εξαρτήσεων να σταματήσει μόνο να βγάζει ανακοινώσεις και να επιδεικνύει ή να 
υποδεικνύει το πρόβλημα, αλλά να κάνει δράσεις.  Η Βουλή να κάμει δράσεις, τα πολιτικά κόμματα, ούτως ώστε 
οι νέοι να έχουν πρόσβαση σε σωστή ενημέρωση και όχι διά της απαγόρευσης και διά του αστυνομικού κράτους.  
Δε θα επαναλάβω τα επιχειρήματα.   

 Κυρία Θεολόγου, η νομοθεσία μιλά ξεκάθαρα και για κατανάλωση. 

 Δε θα μιλήσω για τα επιχειρήματα αυτού που πάει στον στρατό, αυτού που παντρεύεται κ.λπ., έχουν 
λεχθεί.  Όμως ας μη νίπτομεν τας χείρας μας φέρνοντας αυστηρότερες νομοθεσίες και νομίζοντας ότι έχουμε 
επιλύσει το πρόβλημα.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Κουκουμά. 

ΣΚΕΥΗ ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άλλο ένας-δκυο και πάμε στους είκοσι. 

ΣΚΕΥΗ ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Η θέση του κόμματος έχει κατατεθεί, απλώς, μέσα από τη συζήτηση που γίνεται σε σχέση με την ανάγκη 
εφαρμογής των νομοθεσιών και όχι απλώς να τις ψηφίζουμε, αλλά και τη διάσταση που αφορά την αλλαγή 
κουλτούρας, δυστυχώς τα πράγματα δεν προχωρούν και δεν είναι θέμα απλώς της Αρχής κατά των εξαρτήσεων. 
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 Εγώ θα ήθελα να αναφερθώ στη διάσταση που αφορά τον εμβρυϊκό αλκοολισμό και το πώς αλλάζουμε 
κουλτούρα σε κάποια θέματα.  Όπως, όταν θηλάζει μια γυναίκα, η παράδοσή μας και η κουλτούρα μας ήταν «αν 
πιεις τζιαι κανένα ποτό, θα κατεβάσεις γάλα», άρα συμβάλλει θετικά, ή κατά τη διάρκεια της εγκυμοσύνης, είναι 
θέματα που πρέπει να αλλάξουμε κουλτούρα και που έχει ανάγκη αυτός ο τόπος.  Δε θα πάμε να νομοθετήσουμε 
και για εκείνο, αλλά συμφωνώ ότι πέρα από τη νομοθεσία… 

 Μειδιάτε όλοι σας, αλλά αυτή είναι η κατάσταση. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Όχι, είναι καλό που θα γίνει! 

ΣΚΕΥΗ ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

(Αστειευόμενη) 

 «Πιε κανένα κρασί τζιαι θα βοηθήσει στη γαλακτοφορία»! 

 Οπότε, έχουμε πολλά να κάμουμε σε σχέση με την αλλαγή κουλτούρας και ο ρόλος καμιά φορά της 
νομοθεσίας λειτουργεί διαπαιδαγωγικά.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μισή μόνο κουβέντα, σεβόμενος τον χρόνο μας. 

 Όντως, έγινε μία νομίζω παραγωγική συζήτηση, βέβαια.  Θέλω να πω μόνο τούτο τζιαι είναι παρόμοιο με 
αυτό που ανέφερε η συνάδελφος η Σκεύη.  Ο κ. Σοφοκλέους παρέπεμψε στη δική μας παιδική ηλικία.  Στη δική 
μας παιδική ηλικία είναι αλήθεια ότι κανένας δεν εγνώριζε -ούτε και οι γονείς μας- ότι ακόμα και ένα ποτήρι μπίρα 
σε πολύ πιο νεαρή ηλικία των δεκαεφτά κάμνει ζημιά στην υγεία του παιδιού.  Τζιαι, ναι, ήταν κουλτούρα να 
καταναλώνουν αλκοόλ οι ανήλικοι.  Υπήρχε αυτή η κουλτούρα.  Όπως υπήρχαν τζιαι άλλα πράγματα στην 
κουλτούρα στο παρελθόν, τα οποία όμως οι επιστήμονες, οι ειδικοί -τζιαι τούτο είναι που θέλω να υποδείξω- 
καταλήγουν ότι επηρεάζουν αρνητικά την υγεία.  Και προφανώς σε αυτή την περίπτωση δεν είναι επειδή δεν 
εμπιστεύεται κάποιος τους νέους που έρχεται να ψηφίσει την επέκταση της απαγόρευσης στα δεκαοχτώ, αλλά 
είναι γιατί οι ειδικοί, η Αρχή κατά των εξαρτήσεων έρχεται και μας λέει ότι, όπως και στις νεαρότερες ηλικίες, η 
κατανάλωση αλκοόλ, όχι η κατάχρηση -και έχετε δίκαιο σε αυτό- η απλή κατανάλωση αλκοόλ επηρεάζει αρνητικά 
την υγεία τους.   

 Οπόταν, δεν έχει να κάνει με την εμπιστοσύνη, έχει να κάνει με την προστασία των ανηλίκων αυτό που 
συζητούμε.  Μέχρι πότε;  Εάν μας έλεγαν οι ειδικοί ότι «εάν καταναλώνει ένα παιδί αλκοόλ άνω των δεκαπέντε»…  
Έντζιε έσιει να κάνει με το όριο ενηλικίωσης αυτό το οποίο συζητούμε.  Αν καμία επίπτωση είχε στην υγεία του, 
το μόνο που ενδεχομένως κάποιος να συζητούσε ήταν να το πάρει ως εκεί που θα απέτρεπε την κατάχρηση, 
δηλαδή να μην οδηγηθεί σε κατάχρηση κάποιος νέος.  Εδώ όμως έχουμε συγκεκριμένα δεδομένα τζιαι έχουμε 
συγκεκριμένες εισηγήσεις ειδικών.  Τζιαι επειδή επεράσαμε τζιαι ’πού μια περίοδο που εσυζητούσαμε με τους 
ειδικούς, νομίζω πρέπει να αποδεχόμαστε τις εισηγήσεις τους τζιαι να στηριζόμαστε, όταν λαμβάνουμε 
αποφάσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τούτο που λέει η κ. Κουκουμά, είναι οι ειδικοί που το λεν τούτο το πράγμα, έννεν;  Είναι οι ειδικοί που το 
λέγαν τότε.   

 Έχει κανέναν που δε μίλησε και θέλει να μιλήσει;   

ZAXAΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 
 Η γαλαρία, κύριοι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριοι, εγώ κρίνω ότι η συζήτηση ολοκληρώθηκε.   

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ρε Πρόεδρε, δακάτω εν βλέπεις, στο βάθος; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Νομίζω να πάμε σε ψηφοφορία… 

ΑΔΑΜΟΣ ΑΔΑΜΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, κύριε Πρόεδρε, μπορώ να μιλήσω;  Επί της διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μα έως δακάτω εν βλέπετε, που είναι η άκρια, στο βάθος; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έν’ για τη διαδικασία που εννά μιλήσει ή ως γιατρός, ένα από τα δύο, τώρα να δούμε. 

ΑΔΑΜΟΣ ΑΔΑΜΟΥ: 

 Ούτε το ένα ούτε το άλλο.   Αν μιλήσω για ιατρική, θα ξημερωθούμε δαμαί! 

 Αυτό το πράγμα που γίνεται, κύριε Πρόεδρε, με τις προτάσεις νόμου που έχουμε να ψηφίσουμε, δεν είναι 
σωστό και πρέπει, κατά την άποψη τη δική μου, να γίνονται παρεμβάσεις εκ μέρους σας, ούτως ώστε να σταματά 
αυτό το πράγμα, είκοσι άτομα μία ώρα για τρία θέματα τζιαι υπάρχει ένα κατεβατό ʼπού θέματα κάτω.  Ένας ʼπού 
κάθε κόμμα λέει τη θέση του κόμματός του και τελειώνει η ιστορία.  Δε θα μιλούμε συνέχεια να κάνουμε 
ακαδημαϊκές συζητήσεις, που πρέπει να γίνονται στις επιτροπές, όχι εδώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Δεύτερη ανάγνωση του ενιαίου κειμένου των δύο προτάσεων νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 22 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 24Α. 

 Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, είκοσι εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 13 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πωλήσεως Οινοπνευματωδών Ποτών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υποθέτω η ψηφοφορία είναι η ίδια. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το ενιαίο κείμενο των προτάσεων νόμου ψηφίζεται σε νόμο με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, είκοσι ψήφους 
εναντίον και καμία αποχή.  
ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς να κάνω ξανά τη διευκρίνιση, αφ’ ης στιγμής ψηφίσαμε και αρνητικά, ότι εμείς 
υποστηρίζουμε την αύξηση των ποινών, απλώς διαφοροποιούμαστε στην αύξηση της ηλικίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Πάμε στο υπ’ αριθμόν 3 θέμα τώρα.   

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Πίνακα ΙV του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ομόφωνο; 

 Διαφωνεί το ΕΛΑΜ. 

 Πρέπει να είναι πενήντα τρεις και δύο εναντίον. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εναντίον ή αποχή… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον;  Εναντίον, έτσι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εναντίον, κύριε Πρόεδρε, και καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με πενήντα τρεις ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

                                            
  Λόγω της πραγματοποίησης των συνεδριάσεων της ολομέλειας εκτός του κτιρίου της Βουλής των Αντιπροσώπων, εξαιτίας της 

λήψης έκτακτων μέτρων για αντιμετώπιση της πανδημίας COVID-19, δεν πραγματοποιήθηκε ηλεκτρονική ψηφοφορία κατά τη 
διάρκεια της συνεδρίασης.  
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 Η ψηφοφορία είναι η ίδια. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με πενήντα τρεις ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμία αποχή, ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Οι περί Σωματείων και Ιδρυμάτων (Έντυπα, 
Τέλη και Άλλες Ειδικές Διατάξεις) Κανονισμοί του 2020». 

 Ναι, κύριε Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Με την άδειά σας.  Παρ’ όλο που είναι εξ αναβολής αυτό το θέμα, επειδή πρόσφατα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δε μας επιτρέπουν οι κανονισμοί, κύριε Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 To ξέρω, κύριε Πρόεδρε, αλλά πρόσφατα έχει έρθει μία πρόταση για αλλαγή της νομοθεσίας ουσιαστικά, 
που αφορά τα σωματεία. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να τη δείτε τον Οκτώβρη, τον Σεπτέμβρη, συγγνώμη! 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ναι, αλλά θα είναι σχήμα πρωθύστερο, αν σήμερα ψηφίσουμε, κατά την άποψή μας, τους κανονισμούς 
και ύστερα να ψηφίσουμε τη νομοθεσία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έπρεπε να μην το φέρνατε στην ολομέλεια.  Έπρεπε να πείσετε την εκτελεστική εξουσία να το αποσύρει. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, προχθές ήρθε, που, έτσι κι αλλιώς, πάλι ήταν ενώπιόν μας.  Ήταν η ημερήσια διάταξη 
έτοιμη.  Νομίζω ότι υπό τις συνθήκες μπορεί να γίνει παρέκκλιση και για αυτό, νομίζω, να πάρει απόφαση ο 
Πρόεδρος της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν έχω έτσι δικαίωμα.  Εγώ παίρνω αποφάσεις εκεί που έχω δικαίωμα. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Με βάση τους κανονισμούς, έχετε το δικαίωμα, κύριε Πρόεδρε, απ’ ό,τι θυμούμαι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Με ποιο κανονισμό;  Υποδείξετέ μου τον κανονισμό που έχω το δικαίωμα. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Δεν τον θυμάμαι απ’ έξω, αλλά νομίζω… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, υποδείξετέ μου τον κανονισμό που έχω το δικαίωμα, όταν ένα θέμα αναβληθεί, να το αναβάλω ξανά. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Να μας βοηθήσει η γραμματεία, παρακαλώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αν βρείτε έτσι κανονισμό με τους νέους κανονισμούς… 

 Συγγνώμη; 

NIKOΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 
 Δώστε μας πέντε λεπτά να το βρούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ναι, να το αφήσουμε στο τέλος.  Θα το αφήσω στο τέλος.  Να θυμηθούμε να επανέλθουμε στο τέλος για 
το υπ’ αριθμόν 4. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 5, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 5, 6, 7 και 8 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Κοινοτήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2017», «Ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2017», «Ο 
περί της Εκλογής των Μελών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2017» και «Ο περί 
Σχολικών Εφορειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2017», προτάσεις νόμου του κ. Γιώργου Λιλλήκα. 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 5:  Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να καθοριστεί ανώτατος αριθμός 
θητειών στο αξίωμα του κοινοτάρχη ή του μέλους κοινοτικού συμβουλίου. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 6:  Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να καθοριστεί ανώτατος αριθμός 
θητειών στο αξίωμα του δημάρχου ή του μέλους διοικητικού δημοτικού συμβουλίου. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 7:  Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε πρόσωπο να μη δικαιούται να θέσει 
υποψηφιότητα για μέλος του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, εάν έχει ήδη υπηρετήσει στο αξίωμα αυτό για δύο 
θητείες. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 8:  Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε πρόσωπο το οποίο έχει ήδη 
υπηρετήσει στη θέση αιρετού μέλους σχολικής εφορίας για δύο θητείες να μη δύναται να επαναδιεκδικήσει εκλογή 
στη θέση αυτή. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τις προτάσεις νόμου του επισυνημμένου 
παραρτήματος 

Παρόντες: 
 Ελένη Μαύρου, πρόεδρος Πανίκος Λεωνίδου 
 Γιώργος Τ. Γεωργίου Παύλος Μυλωνάς 

 Ευανθία Σάββα Κωστής Ευσταθίου 

 Γιώργος Κάρουλλας Μη μέλη της επιτροπής: 
 Ξένια Κωνσταντίνου Γιώργος Λιλλήκας 
 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τις πιο πάνω προτάσεις νόμου, οι οποίες 
κατατέθηκαν στη Βουλή από τον κ. Γιώργο Λιλλήκα εκ μέρους της Συμμαχίας Πολιτών, σε τέσσερις συνεδρίες 
της, που πραγματοποιήθηκαν την 21η Μαΐου 2018, καθώς και στις 25 Μαΐου, την 1η και στις 15 Ιουνίου 2020.  
Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εσωτερικών. Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε 
στις συνεδρίες της επιτροπής. 
 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης των προτάσεων νόμου στην επιτροπή παρευρέθηκαν επίσης 
τα μέλη της κ. Ανδρέας Κυπριανού και Λίνος Παπαγιάννης, καθώς και οι βουλευτές κ. Μιχάλης Σοφοκλέους και 
Χαράλαμπος Θεοπέμπτου. 

 Σκοπός της πρώτης πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Κοινοτήτων Νόμου, ώστε πρόσωπο 
το οποίο έχει ήδη υπηρετήσει στο αξίωμα του κοινοτάρχη ή του μέλους κοινοτικού συμβουλίου για δύο θητείες 
να μη δύναται να εκλεγεί κοινοτάρχης ή μέλος του κοινοτικού συμβουλίου, αντίστοιχα.   

 Σκοπός της δεύτερης πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Δήμων Νόμου, ώστε πρόσωπο το 
οποίο έχει ήδη υπηρετήσει στο αξίωμα του δημάρχου ή του μέλους δημοτικού συμβουλίου για δύο θητείες να μη 
δύναται να εκλεγεί δήμαρχος ή μέλος δημοτικού συμβουλίου, αντίστοιχα.   

 Σκοπός της τρίτης πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί της Εκλογής των Μελών του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου Νόμου, ώστε πρόσωπο να μη δικαιούται να θέσει υποψηφιότητα για μέλος του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, εάν έχει ήδη υπηρετήσει στο αξίωμα αυτό για δύο θητείες.  
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 Σκοπός της τέταρτης πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Σχολικών Εφορειών Νόμου, ώστε 
πρόσωπο το οποίο έχει ήδη υπηρετήσει στη θέση αιρετού μέλους σχολικής εφορίας σύμφωνα με τις διατάξεις 
του εν λόγω νόμου για δύο θητείες να μη δύναται να επανεκλεγεί στη θέση αυτή.   

 Σύμφωνα με τον εισηγητή των προτάσεων νόμου, με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις διασφαλίζεται η 
εναλλαγή των προσώπων που εκλέγονται στα πιο πάνω αιρετά αξιώματα. Επιπρόσθετα, οι εν λόγω ρυθμίσεις 
κρίνονται αναγκαίες ως μέτρο ενίσχυσης των δημοκρατικών θεσμών και ανανέωσης και εκσυγχρονισμού στη 
δημόσια ζωή και συνακόλουθα ως μέτρο αποφυγής δημιουργίας πολιτικού κατεστημένου και πρόληψης της 
διαφθοράς στη δημόσια ζωή.   

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσαν στην επιτροπή ότι το εν λόγω υπουργείο δε φέρει 
ένσταση στην υιοθέτηση από τη Βουλή νομοθετικών ρυθμίσεων για τον καθορισμό ανώτατου ορίου θητειών όσον 
αφορά τα υπό αναφορά αξιώματα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε 
να τροποποιήσει τα κείμενα της πρώτης και της δεύτερης πρότασης νόμου, ώστε αυτά να διαλαμβάνουν τα 
ακόλουθα: 

1. Πρόσωπο το οποίο έχει ήδη υπηρετήσει στο αξίωμα του κοινοτάρχη ή του μέλους κοινοτικού συμβουλίου 
για τρεις συνολικά θητείες να μη δύναται να επανεκλεγεί κοινοτάρχης ή μέλος κοινοτικού συμβουλίου, 
αντίστοιχα.   

2. Πρόσωπα τα οποία διεκδικούν εκλογή σε κοινότητες με αριθμό εγγεγραμμένων εκλογέων που δεν 
υπερβαίνει τους εκατό εκλογείς να εξαιρούνται από την εφαρμογή της προτεινόμενης ρύθμισης για 
περιορισμό των θητειών στο αξίωμα του κοινοτάρχη ή του μέλους κοινοτικού συμβουλίου.  

3. Πρόσωπο το οποίο έχει ήδη υπηρετήσει στο αξίωμα του δημάρχου για τρεις συνολικά θητείες να μη 
δύναται να επανεκλεγεί δήμαρχος. 

4. Όσον αφορά τις θητείες στο αξίωμα του μέλους δημοτικού συμβουλίου, να μην τίθεται  οποιοσδήποτε 
περιορισμός.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή διατύπωσε τις ακόλουθες θέσεις:   

1. Η πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις δήλωσαν πως η κοινοβουλευτική τους ομάδα τάσσεται υπέρ της ψήφισης των προτάσεων νόμου 
σε νόμους όπως αυτές αναθεωρήθηκαν σύμφωνα με τα πιο πάνω, διατυπώνοντας ωστόσο τη διαφωνία 
τους με τη μη θέσπιση οποιουδήποτε περιορισμού όσον αφορά τις θητείες στο αξίωμα του μέλους 
δημοτικού συμβουλίου. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού και του 
Δημοκρατικού Κόμματος δήλωσαν πως οι κοινοβουλευτικές τους ομάδες τάσσονται εναντίον της ψήφισης 
των υπό αναφορά προτάσεων νόμου σε νόμους, γι’ αυτό και θα τις καταψηφίσουν.  

3. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ δήλωσε ότι τάσσεται υπέρ 
της ψήφισης της πρώτης και της δεύτερης πρότασης νόμου όπως αυτές αναθεωρήθηκαν σύμφωνα με τα 
πιο πάνω, και εναντίον της ψήφισης της τρίτης και τέταρτης πρότασης νόμου σε νόμους. 

Στη βάση των πιο πάνω θέσεων η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών αφενός υποβάλλει την 
παρούσα έκθεσή της στην ολομέλεια του σώματος για τη λήψη τελικής απόφασης επί της πρώτης και της 
δεύτερης πρότασης νόμου και αφετέρου εισηγείται, κατά πλειοψηφία των μελών της, την καταψήφιση της τρίτης 
και της τέταρτης πρότασης νόμου. 

 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση ψήφισης της πρώτης και της δεύτερης πρότασης νόμου σε νόμους, θα 
τροποποιηθεί ο τίτλος τους, ώστε να αναφέρονται ως «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» 
και «Ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», αντίστοιχα.  

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 
1. Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2017. 
2. Ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2017. 
3. Ο περί της Εκλογής των Μελών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2017. 
4. Ο περί Σχολικών Εφορειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2017. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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 Σηκώστε τα χέρια σας, για να γραφτούν τα ονόματα των ομιλητών, σας παρακαλώ, και, ει δυνατόν, να 
μην προστίθενται στη λίστα μετά.   Δηλαδή, δεν μπορούμε να ξεκινούμε με τρεις εγγεγραμμένους και να 
καταλήγουμε στους είκοσι τρεις. 

 Ψηλώστε τα χέρια σας. 

 Ο κ. Λιλλήκας και γράψετε τους υπόλοιπους, σας παρακαλώ, σημειώστε τους. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Βασικά, η φιλοσοφία που διέπει όλες τις προτάσεις νόμου είναι η ίδια φιλοσοφία που διέπει και τον νόμο 
πλέον, γιατί ψηφίστηκε από την ολομέλεια της Βουλής, που περιορίζει τις θητείες του Προέδρου της Δημοκρατίας 
σε δύο συνεχόμενες θητείες.  Είναι μια προσπάθεια ή εντάσσεται σε μια προσπάθεια να περιορίσουμε τις θητείες 
κυρίως αξιωματούχων οι οποίοι έχουν κάποιας μορφής εκτελεστική εξουσία, γιατί όλοι γνωρίζουμε ότι η μεγάλη 
παραμονή σε ένα αξίωμα με εκτελεστική εξουσία πολλές φορές, όχι πάντοτε αλλά πολλές φορές, μπορεί να 
οδηγήσει σε κατάχρηση αυτής της θέσης και ιδιαίτερα στην κυπριακή κοινωνία, όπου δικαιολογημένα οι Κύπριοι 
πολίτες είναι πλέον καχύποπτοι ή αμφισβητούν, γιατί τους δόθηκαν δυστυχώς τα παραδείγματα εκείνα που τους 
επιτρέπουν βάσιμα να αμφισβητούν την αξιοπιστία των πολιτικών θεσμών και των προσώπων, των πολιτικών 
προσώπων.  Θεωρούμε ότι ο περιορισμός σε δύο θητείες θα συμβάλει στο να αποκατασταθεί αυτή η αξιοπιστία 
μέσα στην κυπριακή κοινωνία των θεσμών. 

 Υπάρχουν για όλα τα αξιώματα ικανοί και άξιοι άνθρωποι και πρέπει να τους δίνεται o χρόνος και η 
δυνατότητα να υπηρετήσουν από κάποιο άλλο αξίωμα.  Θεωρώ ότι κάποιος ο οποίος έχει υπηρετήσει είτε ως 
κοινοτάρχης είτε ως δήμαρχος είτε ως πρόεδρος της σχολικής εφορείας για δύο θητείες ό,τι έργο είχε να 
επιτελέσει το έχει επιτελέσει.  Δε θα πρέπει να οδηγούμαστε πάντα σε ανακύκλωση προσώπων.  Νομίζω πρέπει 
να αφήσουμε τη δυνατότητα σε νέους ανθρώπους με νέες ιδέες να μπορούν να διεκδικήσουν τέτοια αξιώματα.  
Οι προτάσεις έχουν εμπλουτιστεί με τις προτάσεις κάποιων συναδέλφων στην επιτροπή Εσωτερικών, που έγινε 
η συζήτηση.  Έχω και ως εισηγητής αποδεχθεί τις τροπολογίες και τις ιδέες που έχουν εμπλουτίσει τις προτάσεις 
και θεωρώ ότι είναι και ένα μήνυμα, αν υπερψηφιστούν σήμερα και μετατραπούν σε νομοθεσία, ένα μήνυμα προς 
την κυπριακή κοινωνία ότι κάνουμε βήματα προς τον εκσυγχρονισμό των θεσμών μας. 
 Στα πλείστα κράτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχουν περιοριστεί οι θητείες όχι μόνο για τον Πρόεδρο της 
Δημοκρατίας, αλλά και για πολλά άλλα αξιώματα.  Ας κάνουμε και εμείς το δικό μας το βήμα.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟY: 
 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κύριοι συνάδελφοι,  

 Δε διαφωνούμε με την προσέγγιση των προτάσεων νόμου και την εξήγηση που έχει δώσει ο κ. Λιλλήκας.  
Αυτό το οποίο διαφοροποιεί την κατάσταση είναι ότι εκεί όπου υπάρχει άσκηση εκτελεστικής εξουσίας εκεί 
ασφαλώς και πρέπει να τίθενται οι περιορισμοί, για τους οποίους, με βάση τη συζήτηση που διεξήχθη στην 
επιτροπή, καταλήξαμε στις τρεις θητείες.  Εκεί όμως που δεν ασκούνται εκτελεστικές εξουσίες θα πρέπει να 
είμαστε φειδωλοί ως προς τον περιορισμό, γι’ αυτό άλλωστε και διαφοροποιούμαστε τουλάχιστον σε ό,τι αφορά 
τα μέλη του Ευρωκοινοβουλίου και στις σχολικές εφορείες για έναν άλλο λόγο.   Εκεί βεβαίως όπου κάθε κόμμα, 
κάθε πολιτειακός αξιωματούχος θα πρέπει να τυγχάνει περιορισμού, ανεξαρτήτως αν δεν ασκεί ή όχι εκτελεστική 
εξουσία, μπορεί κάλλιστα το κόμμα του το ίδιο να του βάλει τα όρια και τα κριτήρια, όπως εξάλλου έχει κάνει το 
κόμμα μου τουλάχιστον στους αξιωματούχους του. 

 Γι’ αυτό θα ψηφίσουμε τις προτάσεις όπως έχουν διαφοροποιηθεί και τροποποιηθεί αναφορικά με το θέμα 
της εκλογής των μελών των κοινοτικών και δημοτικών αρχόντων, θα καταψηφίσουμε όμως την πρόταση 
αναφορικά με την εκλογή μελών του Ευρωκοινοβουλίου, όπως θα καταψηφίσουμε και την πρόταση για τις 
σχολικές εφορείες, όχι γιατί διαφωνούμε με την προσέγγιση, αλλά για τον λόγο ότι οι σχολικές εφορείες έχουν 
απαξιωθεί σε τέτοιο βαθμό, ενώ θα μπορούσαν να ήταν ο πυρήνας της εκπαιδευτικής πολιτικής του κράτους 
μας, μιας αποκεντρωμένης πολιτικής, τις οποίες όμως έχουμε μετατρέψει σε ένα συμβούλιο για αγορά ίσως 
γομολαστίχων, ξυστρών και μολυβιών ή, ξέρω εγώ, μπαλονιών για τα πάρτι των τελειοφοίτων του δημοτικού ή 
του γυμνασίου.  Αυτό το κατάντημα των σχολικών εφορειών εμάς δε μας βρίσκει σύμφωνους, γι’ αυτό και θα 
καταψηφίσουμε την πρόταση. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Λεωνίδου. 
ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Αναμφίβολα, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, μπορεί ο καθένας μας να εκφράσει και να εκθέσει πάρα 
πολλά επιχειρήματα τόσο υπέρ όσο και κατά των θεμάτων που έχουμε σήμερα ενώπιόν μας, όμως ας μην 
ξεχνούμε ότι βρισκόμαστε λίγο πριν από βουλευτικές εκλογές και πολύ αργότερα θα έχουμε τις δημοτικές 
εκλογές.  Και οι τέσσερις προτάσεις επηρεάζουν ακριβώς τους πολιτειακούς άρχοντες αυτών των θεσμών.  
Συνεπώς, σε αυτή τη χρονική στιγμή, ανεξάρτητα από το γεγονός ότι οι προτάσεις έχουν τεθεί, έχουν εγγραφεί 
και κατατεθεί στη Βουλή πολύ πιο πριν, το ουσιαστικό είναι ότι συζητούνται σήμερα.  Και ο χρόνος, κατά την 
άποψή μας, που συζητείται ένα θέμα πρέπει να λαμβάνεται υπόψη με σοβαρότητα από μέρους της νομοθετικής 
εξουσίας. 

 Ως εκ τούτου, εμείς ως Δημοκρατικό Κόμμα, έχοντας υπόψη την πρακτική που κατά κάποιο τρόπο έχει 
δημιουργηθεί από την ίδια τη Βουλή, θέματα που αφορούν και άπτονται των εκλογικών δικαιωμάτων και των 
εκλογικών διαδικασιών να μη συζητούνται λίγο πριν από εκλογές, θεωρούμε ότι εμπίπτει σε αυτή την πρακτική 
αυτή η πρωτοβουλία των συναδέλφων και ως εκ τούτου θα είμαστε αντίθετοι με την ψήφιση αυτών των 
νομοθεσιών. 

 Μπορεί να είναι ενδιαφέρουσες οι απόψεις και οι θέσεις, κύριε Πρόεδρε, όμως, κατά την άποψή μας, δεν 
πρέπει το εκλογικό σώμα να αιφνιδιάζεται από συγκυριακές ενδεχομένως απόψεις και θέσεις από τη μια, αλλά 
και από την άλλη με πρωτοβουλίες της τελευταίας στιγμής, που ο πολίτης δε γνωρίζει ποια είναι τα δικαιώματά 
του έγκαιρα, για να προετοιμάζεται και να είναι πανέτοιμος να ασκήσει το συνταγματικά κατοχυρωμένο δικαίωμα 
του εκλέγειν και εκλέγεσθαι, ιδιαίτερα του εκλέγεσθαι στην προκειμένη περίπτωση, καθότι ένας ο οποίος 
ενδιαφέρεται να είναι υποψήφιος πρέπει να γνωρίζει έγκαιρα ποια είναι τα δικαιώματά του, ποιες είναι οι 
υποχρεώσεις του και όχι την τελευταία στιγμή να αποφασίζουμε κάτι διαφορετικό, επειδή τυγχάνει το σύνταγμά 
μας δυστυχώς να μην προβλέπει περιορισμούς σε αυτή την εξουσία της Βουλής. 

 Γι’ αυτό εισηγούμαστε, κύριε Πρόεδρε, να αναβληθούν.  Κανονικά, θα έπρεπε να αναβληθούν από μόνα 
τους αυτά τα ζητήματα και, απ’ ό,τι ξέρω, θα έρθουν πολύ σύντομα και άλλα θέματα που αφορούν εκλογικά, αυτή 
θα είναι η θέση μας και στο μέλλον. 

 Εμείς πιστεύουμε ότι δεν έπρεπε να γίνει σε αυτή τη χρονική στιγμή αυτή η συζήτηση και η νέα Βουλή με 
την έναρξή της στη νέα περίοδο θα πρέπει από την αρχή -είναι εισήγησή μας- να ξεκινήσει μία συζήτηση σε 
βάθος και να δει όλα τα ζητήματα που αφορούν τα εκλογικά θέματα και τις εκλογικές διαδικασίες. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Κάρουλλας. 
ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Έχουμε μπροστά μας τέσσερις προτάσεις νόμου οι οποίες άπτονται εκλογικών διαδικασιών.  Θεωρούμε 
ότι οι τρεις από τις τέσσερις, που αφορούν την τοπική αυτοδιοίκηση ουσιαστικά, μπορούν να ενταχθούν στο 
πλαίσιο της νέας προσπάθειας μεταρρύθμισης για την τοπική αυτοδιοίκηση.  Ουσιαστικά, αυτό που θα αλλάξει 
θα είναι και οι αρμοδιότητες των όποιων τοπικών αρχόντων.  Άρα, η όποια προσπάθεια αλλαγής του 
υφιστάμενου νομοθετικού πλαισίου για το θέμα πρέπει να εντάσσεται σε αυτό το νέο μεταρρυθμιστικό πλαίσιο, 
που σίγουρα θα αλλάξουν και οι όποιες αρμοδιότητες.  Άρα, πρέπει να αναμένουμε να ολοκληρωθεί η 
προσπάθεια της τοπικής αυτοδιοίκησης και εντός αυτού του πλαισίου θα ρυθμιστεί και το παρόν ζήτημα.   

 Τώρα, όσον αφορά τα τρία νομοσχέδια συν αυτό του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, θεωρούμε ότι και ως 
Δημοκρατικός Συναγερμός είμαστε υπέρ της ανανέωσης, υπέρ του εκσυγχρονισμού της δημόσιας ζωής μέσω 
προσώπων, αλλά θεωρούμε ότι αυτό μπορεί να είναι αποτέλεσμα της λαϊκής βούλησης, η οποία συγκροτεί τους 
δημοκρατικούς θεσμούς.  Αυτή η λαϊκή βούληση είναι αυτή που θα μπορεί να ανατρέπει το όποιο πολιτικό 
κατεστημένο.   

 Όσον αφορά την εφαρμογή των όποιων νομοθετημάτων τέτοιας φύσης, όπως είπε και ο κ. Λεωνίδου εκ 
μέρους του Δημοκρατικού Κόμματος, αυτά πρέπει να εφαρμόζονται από τη μεθεπόμενη εκλογική διαδικασία, 
ούτως ώστε ο αναθεωρητικός νομοθέτης να μπορεί κατόπιν των όποιων διεργασιών να προτείνει ζητήματα τα 
οποία να εφαρμόζονται από τη μεθεπόμενη εκλογική διαδικασία, έτσι ώστε να αποφεύγονται οι όποιες -θα πω 
την ίδια λέξη με τον κ. Λεωνίδου- συγκυριακές πλειοψηφίες, οι οποίες να κατευθύνουν προς κάποια συγκεκριμένη 
κατεύθυνση το εκλογικό σώμα.   
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 Άρα, ως Δημοκρατικός Συναγερμός τασσόμαστε εναντίον αυτών των προτάσεων νόμου. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Μαύρου. 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κύριε συνάδελφε, 

 Εμείς συζητήσαμε αυτές τις προτάσεις νόμου με θετικό πνεύμα, γιατί με τη φιλοσοφία τους συμφωνούμε.  
Άλλωστε, υποστήριξαν τον καθορισμό μέγιστου αριθμού θητειών και σε προτάσεις που συζητήθηκαν πριν από 
ένα χρόνο περίπου εδώ στην ολομέλεια για τους βουλευτές και για τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας.   

 Το ΑΚΕΛ εφαρμόζει εσωκομματικά ήδη τον περιορισμό αριθμού θητειών για τα στελέχη του που κατέχουν 
πολιτειακά αξιώματα και η εκτίμησή μας είναι ότι τούτο είναι ένα θετικό μέτρο.  Είναι ένα μέτρο που συμβάλλει 
στη διαρκή ανανέωση της πολιτικής ζωής, ενθαρρύνει νέους ανθρώπους να διεκδικήσουν πολιτειακά αξιώματα, 
να διαδραματίσουν ενεργό ρόλο στην πολιτική ζωή του τόπου, στα κοινωνικά δρώμενα και βοηθά -εντάξει, σε 
κάποιο βαθμό σίγουρα- να καταπολεμηθούν κατεστημένα και ο παραγοντισμός.   

 Εμείς είχαμε προτείνει κατά τη συζήτηση των τεσσάρων προτάσεων νόμου, αντί οι δύο θητείες να 
θεωρείται ο ανώτατος αριθμός, να γίνει τρεις θητείες σωρευτικά.  Από τον εισηγητή είχε γίνει αποδεκτή αυτή η 
προσέγγιση, αλλά από την πλειοψηφία των μελών της επιτροπής δεν έγινε σε όλες τις περιπτώσεις, έτσι, επειδή 
συμφωνούμε με τη φιλοσοφία, για τη μεν πρώτη πρόταση νόμου, «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2017», που έγινε αποδεκτή η πρότασή μας να  αυξηθούν στις τρεις σωρευτικά οι θητείες και να 
υπάρξει μια εξαίρεση σε ό,τι αφορά μικρές κοινότητες, θα είμαστε υπέρ.  Για τις άλλες τρεις, που είτε παρέμειναν 
στις δύο θητείες το μάξιμουμ είτε για παράδειγμα με την παρέμβαση μελών της επιτροπής «Ο περί Δήμων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2017» προνοεί μόνο για τον δήμαρχο και όχι για τα μέλη δημοτικών 
συμβουλίων μάξιμουμ αριθμό θητειών, θα τηρήσουμε αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με έχει καλύψει ο κ. Κάρουλλας, οπόταν για εξοικονόμηση χρόνου… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Δεύτερη ανάγνωση της υπ’ αριθμόν 5 πρότασης νόμου. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Συγγνώμη, κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Μπορώ να έχω τον λόγο για τριάντα δεύτερα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Επειδή ειπώθηκαν ανακρίβειες, κύριε Πρόεδρε, νομίζω πρέπει να υπάρχει η αντικειμενική εικόνα.  Δεν 
είναι προτάσεις νόμου που κατατέθηκαν τώρα σε προεκλογική περίοδο.  Κατατέθηκαν το 2016, πριν από 
τέσσερα ολόκληρα χρόνια.  Δεύτερον, οι δημοτικές και οι κοινοτικές εκλογές δε θα γίνουν τώρα.  Το λέω στους 
συναδέλφους που μιλούν για προεκλογικές σκοπιμότητες.  Θα γίνουν σε ενάμιση χρόνο από τώρα, αν γίνουν.  
Αν δεν περάσει η μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης, σε ενάμιση χρόνο.  Οι δε ευρωεκλογές σε τέσσερα 
χρόνια.  Άρα, ας είμαστε ειλικρινείς και ας μην επικαλούμαστε και τη λαϊκή κυριαρχία, διότι τον Πρόεδρο της 
Δημοκρατίας ποιος τον εκλέγει;  Δεν είναι ο λαός;  Δεν είναι έκφραση λαϊκής κυριαρχίας ποιος εκλέγεται 
Πρόεδρος;  Και όμως εν τη σοφία μας -και καλώς πράξαμε- ψηφίσαμε -και, αν δε με απατά η μνήμη μου, ήμασταν 
και ομόφωνοι- τον περιορισμό σε δύο τις θητείες του Προέδρου της Δημοκρατίας.  Δεν μπορεί να επικαλούμαστε 
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αλά καρτ τη λαϊκή κυριαρχία.  Θέλουμε ή δε θέλουμε να πατάξουμε ή να συμβάλουμε στην πάταξη του 
κατεστημένου που δημιουργούν οι πολλές θητείες;  Αν όχι, ας πούμε «θέλουμε να προστατεύσουμε κάποιους 
κοινοτάρχες μας, δημάρχους μας» να είμαστε ειλικρινείς.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Δεύτερη ανάγνωση της υπ’ αριθμόν 5 πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι δύο ψήφους υπέρ, είκοσι εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι δύο ψήφους υπέρ, είκοσι μία εναντίον και καμία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Πάμε στην υπ’ αριθμόν 6 πρόταση νόμου. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 και 2; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Υπενθύμιση ότι ψηφίζουμε υπέρ μόνο σε σχέση με τον δήμαρχο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Στο υπ’ αριθμόν 6 θέμα.  Πού είναι ο δήμαρχος;  Είναι στο υπ’ αριθμόν 6 θέμα; 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, είκοσι τρεις εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, είκοσι τρεις εναντίον και καμία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Δεύτερη ανάγνωση της υπ’ αριθμόν 7 πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα αφορά το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο.  Για να βοηθήσω.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ;   

 Μετράτε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δέκα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον;  Πόσοι ψηφίζουν εναντίον;  

 Ψηλώστε τα χέρια σας να μετρήσουμε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαπέντε, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με δέκα ψήφους υπέρ, είκοσι εννέα εναντίον και δεκαπέντε αποχές, τα άρθρα 1 και 2 δεν εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Εκλογής των Μελών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ για το σύνολο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δέκα, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαπέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με δέκα ψήφους υπέρ, τριάντα εναντίον και δεκαπέντε αποχές, η υπ’ αριθμόν 7 πρόταση νόμου 
καταψηφίζεται. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Για το υπ’ αριθμόν 7 θέμα έχουμε ψηφίσει αποχή, γιατί με τη φιλοσοφία συμφωνούμε, όπως λέχθηκε και 
προηγουμένως, πλην όμως εδώ η εισήγηση είναι να πάμε σε δύο σωρευτικά θητείες περιορισμό, ενώ η θέση η 
δική μας είναι ότι θα πρέπει να περιορίσουμε μεν αλλά σε τρεις σωρευτικά θητείες, όπως ψηφίσαμε για τα 
προηγούμενα.  Εξού και η αποχή μας επί της συγκεκριμένης πρότασης νόμου.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 8 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Οκτώ μαζί με εσάς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαπέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με οκτώ ψήφους υπέρ, τριάντα τρεις εναντίον και δεκαπέντε αποχές, τα άρθρα 1 και 2 δεν εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Σχολικών Εφορειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαπέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με οκτώ ψήφους υπέρ, τριάντα τρεις εναντίον και δεκαπέντε αποχές, η  πρόταση νόμου καταψηφίζεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Εκλογής (Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της Δημοκρατίας) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019».  Είναι πρόταση νόμου των κ. Ελένης Μαύρου και Αντρέα Φακοντή εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Θα ζητήσω αναβολή του θέματος.  Έχω συνεννοηθεί με την πρόεδρο της επιτροπής και εισηγήτρια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρία Μαύρου, αποδέχεστε αναβολή; 

 Είναι και η πρώτη; 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Τι να κάνω; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μπορούμε να κάνουμε ό,τι θέλετε! 

 Ωραία, αναβάλλεται, αν δεν υπάρχουν ενστάσεις.  Αφού ο εισηγητής δεν έχει, φαντάζομαι είναι εντάξει.   

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020».  
 Υπάρχει κανένας που θέλει αναβολή και για τούτο; 

 Όχι.  Ωραία. 

 Είναι πρόταση νόμου της κ. Ελένης Μαύρου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες Δυνάμεις. 

 Διαβάστε τον σκοπό. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να αναθεωρηθούν ορισμένες διατάξεις του οι οποίες διέπουν τη 
λειτουργία των εκλογικών κέντρων. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Εκλογής 
Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός)  

(Αρ. 2) Νόμος του 2020»  
Παρόντες: 
 Ελένη Μαύρου, πρόεδρος Ξένια Κωνσταντίνου 
 Γιώργος Τ. Γεωργίου Πανίκος Λεωνίδου 

 Ευανθία Σάββα Παύλος Μυλωνάς 

 Γιώργος Κάρουλλας Κωστής Ευσταθίου 
 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε 
στη Βουλή από την κ. Ελένη Μαύρου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, 
σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 25 Μαΐου και την 1η και στις 15 Ιουνίου 2020.  Στο πλαίσιο 
των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εσωτερικών. Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες 
της επιτροπής. 
 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης της πρότασης νόμου από την επιτροπή παρευρέθηκαν επίσης 
τα μέλη της κ. Ανδρέας Κυπριανού και Λίνος Παπαγιάννης, καθώς και οι βουλευτές κ. Μιχάλης Σοφοκλέους, 
Γιώργος Λιλλήκας και Χαράλαμπος Θεοπέμπτου. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων Νόμου, ώστε να αναθεωρηθούν ορισμένες διατάξεις του οι οποίες διέπουν τη λειτουργία των 
εκλογικών κέντρων.   

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες της πρότασης νόμου προβλέπονται τα ακόλουθα: 

1. Μειώνεται ο προβλεπόμενος ελάχιστος αριθμός εκλογέων που απαιτείται διάστημα για τη λειτουργία 
εκλογικών κέντρων τόσο στη Δημοκρατία όσο και στο εξωτερικό από τριάντα εκλογείς, που ισχύει σήμερα, 
σε είκοσι εκλογείς.   

2. Καθορίζεται ότι τίθενται σε λειτουργία εκλογικά κέντρα στο εξωτερικό, νοουμένου ότι έχουν εκφράσει 
ενδιαφέρον να ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωμα εκεί τουλάχιστον είκοσι εκλογείς από κάθε εκλογική 
περιφέρεια, χωρίς αυτό να επαφίεται στη διακριτική ευχέρεια του Εφόρου Εκλογής.  

 Σύμφωνα με την εισηγήτρια της πρότασης νόμου, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις κρίνονται αναγκαίες, ώστε 
να καταστεί δυνατή η λειτουργία μεγαλύτερου αριθμού εκλογικών κέντρων και να διευκολυνθούν οι εκλογείς στην 
άσκηση του εκλογικού δικαιώματός τους.  

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών εξέφρασαν τη διαφωνία τους με την εισαγωγή νομοθετικής 
ρύθμισης, ώστε να καταστεί υποχρεωτική η λειτουργία εκλογικών κέντρων στο εξωτερικό, επειδή αυτό 
ενδεχομένως να συνεπάγεται τη λειτουργία εκλογικών κέντρων ανά το παγκόσμιο, ιδιαίτερα στις περιπτώσεις 
των προεδρικών εκλογών και των ευρωεκλογών κατά τις οποίες ολόκληρη η επικράτεια της Δημοκρατίας 
αποτελεί μια ενιαία εκλογική περιφέρεια.  Επιπρόσθετα, οι ίδιοι δήλωσαν στην επιτροπή ότι η υπό συζήτηση 
πρόταση νόμου ενδεχομένως να καταστρατηγεί την αρχή της μυστικότητας της ψήφου, δεδομένου ότι με την 
προτεινόμενη τροποποίηση πιθανόν να λειτουργεί εκλογικό κέντρο στο οποίο να προσέρχεται πολύ 
περιορισμένος αριθμός εκλογέων. Τέλος, επισήμαναν ότι, σε περίπτωση αναθεώρησης του προβλεπόμενου 
ελάχιστου αριθμού εκλογέων για τη λειτουργία εκλογικών κέντρων, κρίνεται απαραίτητο όπως επέλθει ανάλογη 
τροποποίηση και της διάταξης της εκλογικής νομοθεσίας η οποία αφορά την καταμέτρηση των ψηφοδελτίων των 
εκτoπισθέvτωv εκλογέων.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε 
να τροποποιήσει το κείμενο της πρότασης νόμου, ώστε να εξακολουθήσει να επαφίεται στη διακριτική ευχέρεια 
του Εφόρου Εκλογής η λειτουργία εκλογικών κέντρων στο εξωτερικό. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή διατύπωσε τις ακόλουθες θέσεις:   

1. Η πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ δήλωσαν πως τάσσονται 
υπέρ της ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο.  
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2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού και του 
Δημοκρατικού Κόμματος δήλωσαν ότι οι κοινοβουλευτικές τους ομάδες τάσσονται εναντίον της ψήφισης 
της πρότασης νόμου σε νόμο, γι’ αυτό και θα την καταψηφίσουν. 

 Στη βάση των πιο πάνω θέσεων η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υποβάλλει την παρούσα 
έκθεσή της στην ολομέλεια του σώματος για τη λήψη τελικής απόφασης επί των προνοιών της πρότασης νόμου. 

 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο, θα τροποποιηθεί ο τίτλος της, 
ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2020». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 και 2; 

 Μετράτε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι δύο ψήφους υπέρ, τριάντα δύο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 δεν εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι δύο ψήφους υπέρ, τριάντα δύο εναντίον καμία αποχή, η πρόταση νόμου καταψηφίζεται. 

 Προχωρούμε με το υπ’ αριθμόν 11 θέμα, που είναι «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2008». Είναι πρόταση νόμου των βουλευτών Κυριάκου Χατζηγιάννη, Γιώργου Κάρουλλα, Ονούφριου Κουλλά 
και Γεώργιου Γεωργίου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού. 
 Να διαβαστεί ο σκοπός.   
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε οι επαναπατριζόμενοι πολίτες της Δημοκρατίας οι οποίοι 
κατάγονται από τις κατεχόμενες περιοχές να δύναται να εγγραφούν στους εκλογικούς καταλόγους της επαρχίας 
από την οποία κατάγονται αντί στους εκλογικούς καταλόγους της επαρχίας στην οποία διαμένουν μετά τον 
επαναπατρισμό τους. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Αρχείου 
Πληθυσμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008»  

Παρόντες: 
 Ελένη Μαύρου, πρόεδρος Ξένια Κωνσταντίνου 
 Γιώργος Τ. Γεωργίου Πανίκος Λεωνίδου 

 Ευανθία Σάββα Παύλος Μυλωνάς 

 Γιώργος Κάρουλλας Κωστής Ευσταθίου 
 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου σε τέσσερις συνεδρίες 
της, που πραγματοποιήθηκαν στις 12 Ιουνίου 2017 και στις 25 Μαΐου, την 1η και στις 15 Ιουνίου 2020.  Στο 
πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εσωτερικών. Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε 
στις συνεδρίες της επιτροπής. 
 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης της πρότασης νόμου από την επιτροπή παρευρέθηκαν επίσης 
τα μέλη της κ. Ανδρέας Κυπριανού και Λίνος Παπαγιάννης, καθώς και οι βουλευτές κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης, 
Μιχάλης Σοφοκλέους, Γιώργος Λιλλήκας και Χαράλαμπος Θεοπέμπτου. 

 Υπενθυμίζεται ότι η εν λόγω πρόταση νόμου κατατέθηκε στη Βουλή στις 13 Μαρτίου 2008 από τον 
βουλευτή κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη και τον τέως βουλευτή κ. Σωτήρη Σαμψών εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και με την έναρξη της παρούσας βουλευτικής περιόδου υιοθετήθηκε από 
τους βουλευτές κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη, Γιώργο Κάρουλλα, Ονούφριο Κουλλά και Γεώργιο Γεωργίου εκ μέρους 
της ίδιας κοινοβουλευτικής ομάδας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Αρχείου Πληθυσμού Νόμου, έτσι ώστε 
οι επαναπατρισθέντες μετανάστες οι οποίοι κατάγονται από τις κατεχόμενες περιοχές να δύναται να εγγραφούν 
στους εκλογικούς καταλόγους της επαρχίας από την οποία κατάγονται, αντί στους εκλογικούς καταλόγους της 
επαρχίας που διαμένουν μετά τον επαναπατρισμό τους, όπως ισχύει σήμερα. 

 Σύμφωνα με τους εισηγητές της πρότασης νόμου, καθώς και την αιτιολογική έκθεση που τη συνοδεύει, με 
τον προτεινόμενο νόμο δεν επηρεάζεται ο δημογραφικός χάρτης της Κύπρου, με την έννοια ότι δε μεταφέρεται 
πληθυσμός από μια περιοχή σε άλλη, αφού ο επαναπατρισμός γίνεται σταδιακά.  

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσαν στην επιτροπή ότι τα πρόσωπα τα οποία 
μετανάστευσαν στο εξωτερικό πριν από την τουρκική εισβολή στην Κύπρο το 1974 δεν κατέχουν προσφυγική 
ταυτότητα και ως εκ τούτου εγγράφονται στους εκλογικούς καταλόγους της επαρχίας που διαμένουν μετά τον 
επαναπατρισμό τους.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να 
αναφέρεται ως «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 



1937 
 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας. 

 Αν έχει άλλους ομιλητές, σηκώστε τα χέρια. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Εννά τους καλύψω όλους, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εννά τους καλύψετε…   

 Ποιος; 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Α, ο συνάδελφος ο Χατζηγιάννης. 

 Κύριε Πρόεδρε, η νομοθεσία είναι πολύ σωστή… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Χατζηγιάννης μόνο και ο κ. Κουλίας.  Μάλιστα. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Για πάρα πολλά χρόνια οι εκτοπισθέντες οι οποίοι γεννήθηκαν στις κατεχόμενες περιοχές, όταν 
επαναπατρίζονταν, δεν μπορούσαν να ψηφίσουν στην επαρχία τους.  Τώρα διορθώνεται μία αδικία ύστερα από 
σαράντα πέντε χρόνια αλλά κάλιο αργά παρά ποτέ.  Αυτό είναι ένα πολύ σωστό νομοθέτημα, το οποίο θα άρει 
αυτή τη μεγάλη αδικία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Χατζηγιάννης. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Θα επαναλάβω ακριβώς το ίδιο, ότι είναι μια καταπάτηση πολιτικών δικαιωμάτων αυτών των ανθρώπων 
στους οποίους αφαιρούσαμε το δικαίωμα ουσιαστικά να επιλέξουν να εγγραφούν στους εκλογικούς καταλόγους 
της περιφέρειας από την οποία κατάγονταν.  Άρα λοιπόν, ήταν όντως μία στρέβλωση.  Τιμά ιδιαιτέρως το 
κοινοβούλιο που σήμερα, όπως το βλέπω -και εύχομαι να παραμείνει αυτή η τοποθέτηση- ομόφωνα θα δώσουμε 
μια απάντηση σε μια κατάφωρη αδικία του παρελθόντος.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 106 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε.  Πενήντα τέσσερις υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα άρθρα 1 και 2 ομόφωνα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Η πρόταση νόμου ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020».  
Είναι πρόταση νόμου του κ. Λίνου Παπαγιάννη του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου. 

 Να διαβαστεί ο σκοπός.   
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε για σκοπούς εγγραφής προσώπων στον εκλογικό κατάλογο να 
μη διεξάγεται προσωπική συνέντευξη, όπως ισχύει σήμερα σε ορισμένες περιπτώσεις. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Αρχείου 
Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 
 Ελένη Μαύρου, πρόεδρος Πανίκος Λεωνίδου 
 Γιώργος Τ. Γεωργίου Παύλος Μυλωνάς 

 Ευανθία Σάββα Κωστής Ευσταθίου 

 Γιώργος Κάρουλλας Λίνος Παπαγιάννης 

 Ξένια Κωνσταντίνου  
 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε 
στη Βουλή από τον βουλευτή κ. Λίνο Παπαγιάννη εκ μέρους του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου, σε τρεις συνεδρίες 
της, που πραγματοποιήθηκαν στις 25 Μάϊου και την 1η και 15η Ιουνίου 2020. Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών. Η Νομική 
Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής. 
 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης της πρότασης νόμου από την επιτροπή παρευρέθηκαν επίσης 
το μέλος της κ. Ανδρέας Κυπριανού και οι βουλευτές κ. Μιχάλης Σοφοκλέους, Γιώργος Λιλλήκας και Χαράλαμπος 
Θεοπέμπτου. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Αρχείου Πληθυσμού Νόμου, ώστε για 
σκοπούς εγγραφής προσώπων στον εκλογικό κατάλογο να μη διεξάγεται προσωπική συνέντευξη, όπως ισχύει 
σήμερα σε ορισμένες περιπτώσεις. 

 Σύμφωνα με τον εισηγητή της πρότασης νόμου, η προτεινόμενη ρύθμιση κρίνεται αναγκαία, ώστε να μην 
εφαρμόζεται πλέον η καθιερωμένη πρακτική του Υπουργείου Εσωτερικών, σύμφωνα με την οποία διενεργείται 
προσωπική συνέντευξη σε ορισμένα πρόσωπα που αιτούνται την εγγραφή τους στον εκλογικό κατάλογο για 
σκοπούς διαπίστωσης του κατά πόσο πληρούν το κριτήριο της συνήθους διαμονής στην Κύπρο. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσαν στην επιτροπή ότι η διενέργεια προσωπικής 
συνέντευξης διασφαλίζει κατά πόσο πληρούται η προϋπόθεση της εξάμηνης διαμονής στην Κυπριακή 
Δημοκρατία πριν από την κτήση των εκλογικών προσόντων των ψηφοφόρων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, διατύπωσε 
τις ακόλουθες θέσεις:   

1. Η πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου, δήλωσαν πως τάσσονται 
υπέρ της ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο.  

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού δήλωσαν 
ότι η κοινοβουλευτική τους ομάδα τάσσεται εναντίον της ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο και γι’ 
αυτό θα την καταψηφίσουν. 

3. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς και 
το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί 
της πρότασης νόμου κατά τη συζήτησή της στην ολομέλεια της Βουλής.   

 Στη βάση των πιο πάνω θέσεων, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υποβάλλει την παρούσα 
έκθεσή της στην ολομέλεια του σώματος για τη λήψη τελικής απόφασης επί της πρότασης νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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 Οι κ. Μαρίνος Σιζόπουλος, Λίνος Παπαγιάννης και Γιώργος Κάρουλλας. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρά το γεγονός ότι εκ πρώτης όψεως φαίνεται να είναι μια πρόταση νόμου που κινείται 
προς τη θετική κατεύθυνση, υπάρχει ένα σημαντικό ζήτημα το οποίο ουσιαστικά μας υποχρεώνει να 
καταψηφίσουμε τη συγκεκριμένη πρόταση.  Ο λόγος είναι γιατί πρέπει να υπάρχει επίγνωση τελικά ποιο είναι το 
συγκεκριμένο άτομο το οποίο ζητά να εγγραφεί στον εκλογικό κατάλογο, γιατί υπάρχει πάντοτε ο κίνδυνος 
εγγραφής στον εκλογικό κατάλογο ατόμων τα οποία δε δικαιούνται να εγγραφούν στον εκλογικό κατάλογο.  Γι’ 
αυτό και οι συνοπτικές διαδικασίες διευκολύνουν την εγγραφή τέτοιων ατόμων. 

 Γι’ αυτό ακριβώς θα πρέπει να γίνεται η προσωπική συνέντευξη, ούτως ώστε, σε περίπτωση κατά την 
οποία θα διαπιστωθεί ότι υπάρχει τέτοιο ζήτημα, αυτός που έχει δώσει τη συγκατάθεσή του να έχει και την 
ευθύνη.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαγιάννης. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Αυτό που θα πω, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι, επειδή είχαμε υπόψη μας αυτό τον κίνδυνο και επειδή από το 
1974 μέχρι σήμερα στην Κύπρο ισχύει το δίκαιο της ανάγκης, θα αναφέρω απλώς αυτό που γράφει στο 
συγκεκριμένο κείμενο:  «Και επειδή, λόγω της συνεχιζόμενης τουρκικής κατοχής και των ιδιαζουσών συνθηκών 
που επικρατούν στην Κυπριακή Δημοκρατία οι Τουρκοκύπριοι -που σε αυτή την περίπτωση τον κίνδυνο δηλαδή 
τον έχουν αποκλείσει- δε συμμετέχουν στην εκλογή και λειτουργία της Βουλής των Αντιπροσώπων…».  Άρα, 
επειδή αυτή η Βουλή πριν από κάποιους μήνες έδωσε το δικαίωμα, αν θυμάστε καλά, οι Τουρκοκύπριοι να 
ψηφίζουν για τις ευρωεκλογές, αυτή τη φορά δε θα κάνουμε αυτό το λάθος.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γιώργος Κάρουλλας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Θεωρούμε ότι είναι υποχρέωσή μας ως νομοθετικής εξουσίας, αλλά και της εκτελεστικής εξουσίας, να 
διασφαλίζουμε την ορθή τήρηση των εκλογικών καταλόγων.  Βασικές αρχές σε αυτή τη διασφάλιση της 
εγκυρότητας πρέπει να είναι η διαδικασία εγγραφής με αντικειμενικό τρόπο, με τα απαραίτητα τεκμήρια, έτσι 
ώστε ο κάθε εκλογέας με βάση τα ισχύοντα στοιχεία τη στιγμή της εγγραφής του να εγγράφεται στην εκλογική 
περιφέρεια στην οποία οφείλει να εγγράφεται.  Την ίδια στιγμή -και δε νομίζω να διαφωνεί κανένας εδώ σε αυτή 
την αίθουσα- είναι κοινός τόπος ότι πρέπει αυτή η εγγραφή -όπως είναι και το επόμενο θέμα- να διευκολύνεται, 
αντί να προβάλλονται οι οποιεσδήποτε δυσχέρειες.  Όμως, αν λάβουμε υπόψη ότι υπάρχουν στο Αρχείο 
Πληθυσμού δεκάδες χιλιάδες άτομα με αδιευκρίνιστη διεύθυνση, τότε θεωρώ ότι πάμε να ανατρέψουμε τον 
εκλογικό κατάλογο, πάμε να δημιουργήσουμε νέες συνθήκες, που σίγουρα δε θα ήθελε κανένας επί της αρχής 
να έχουμε μια τέτοια εξέλιξη.   

 Για τους λόγους αυτούς θεωρούμε ότι είναι αναγκαία η συνέχιση της προσωπικής συνέντευξης και για 
τους λόγους αυτούς είμαστε ενάντια σε αυτή την πρόταση νόμου. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λεωνίδου. 

 Υπάρχει άλλος που θέλει να μιλήσει;   

 Μάλιστα.  Ο τελευταίος ομιλητής. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα καταψηφίσουμε την πρόταση νόμου των συναδέλφων.  Εμείς θεωρούμε ότι 
πρέπει να γίνεται αυτός ο έλεγχος, ιδιαίτερα για το γεγονός ότι δεν έχει αποφασίσει η κυπριακή πολιτεία να 
ψηφίζουν Κύπριοι του εξωτερικού που ζουν στο εξωτερικό, κάτοικοι εξωτερικού.  Από τη στιγμή που δεν υπάρχει 
αυτή η νομοθεσία θα πρέπει να γίνεται ένας σχετικός έλεγχος από την αρμόδια αρχή, για να μπορούμε να 
γνωρίζουμε ποιο είναι το γνήσιο περιεχόμενο του εκλογικού καταλόγου, δηλαδή ποιοι είναι πραγματικά νόμιμοι 
εκλογείς.  Από την άλλη, θεωρούμε ότι το Αρχείο Πληθυσμού -και αυτό φάνηκε κατ’ επανάληψη- έχει πολλά 
προβλήματα.  Συνεπώς, με αυτή τη διαδικασία ίσως είναι μια ευκαιρία να διορθώνεται και το ίδιο το Αρχείο 
Πληθυσμού.   
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 Γι’ αυτούς τους λόγους και για άλλους, για να μην κουράσω και την ολομέλεια, θεωρώ ότι είναι πολύ 
σημαντικό να παραμείνει ως έχει αυτός ο προέλεγχος της εγγραφής στον εκλογικό κατάλογο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 97 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα δύο ψήφους εναντίον, είκοσι μία υπέρ και καμία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 απορρίπτονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Η πρόταση νόμου καταψηφίζεται με τριάντα δύο ψήφους εναντίον, είκοσι μία ψήφους υπέρ και καμία 
αποχή.  

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα είναι «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2016».  
Είναι πρόταση νόμου του κ. Γιώργου Λιλλήκα, βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας. 
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 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να καταστεί δυνατή η αυτεπάγγελτη εγγραφή στον εκλογικό 
κατάλογο των προσώπων που αποκτούν το δικαίωμα του εκλέγειν. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Αρχείου 
Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2016» 

Παρόντες: 
 Ελένη Μαύρου, πρόεδρος Πανίκος Λεωνίδου 
 Γιώργος Τ. Γεωργίου Παύλος Μυλωνάς 

 Ευανθία Σάββα Κωστής Ευσταθίου 

 Γιώργος Κάρουλλας Μη μέλη της επιτροπής: 
 Ξένια Κωνσταντίνου Γιώργος Λιλλήκας 
 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε 
στη Βουλή από τον βουλευτή κ. Γιώργο Λιλλήκα, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, σε τέσσερις 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 12 Ιουνίου 2017 και στις 25 Μαΐου, την 1η Ιουνίου και στις 15 Ιουνίου 
2020.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εσωτερικών.  Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε 
στις συνεδρίες της επιτροπής. 
 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης της πρότασης νόμου από την επιτροπή παρευρέθηκαν επίσης 
τα μέλη της κ. Ανδρέας Κυπριανού και Λίνος Παπαγιάννης, καθώς και οι βουλευτές κ. Μιχάλης Σοφοκλέους και 
Χαράλαμπος Θεοπέμπτου. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Αρχείου Πληθυσμού Νόμου, ώστε να καταστεί 
δυνατή η αυτεπάγγελτη εγγραφή στον εκλογικό κατάλογο των προσώπων που αποκτούν το δικαίωμα του 
εκλέγειν.   

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες της πρότασης νόμου προβλέπεται ότι το Υπουργείο Εσωτερικών θα καλεί με 
προσωπικές επιστολές τα πρόσωπα που συμπληρώνουν το δέκατο όγδοο έτος της ηλικίας τους και αποκτούν 
το δικαίωμα του εκλέγειν να υποβάλουν αίτηση στον οικείο έπαρχο για εγγραφή στον εκλογικό κατάλογο εντός 
των αμέσως επόμενων τριών μηνών και, σε περίπτωση που δεν υποβάλουν την εν λόγω αίτηση, ο οικείος 
έπαρχος θα προβαίνει αυτεπάγγελτα στην εγγραφή τους, με βάση την καταχωρισμένη διεύθυνσή τους στο αρχείο 
πληθυσμού. 

 Σύμφωνα με τον εισηγητή της πρότασης νόμου, η προτεινόμενη ρύθμιση στοχεύει στη διευκόλυνση των 
πολιτών της Δημοκρατίας οι οποίοι για διάφορους λόγους δεν υποβάλλουν έγκαιρα τις αιτήσεις τους για εγγραφή 
στον εκλογικό κατάλογο.    

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών διατύπωσαν προβληματισμούς και επιφυλάξεις όσον αφορά 
την πρακτική εφαρμογή του προτεινόμενου νόμου.  Όπως ο ίδιοι δήλωσαν μεταξύ άλλων στην επιτροπή, η 
προτεινόμενη ρύθμιση για αυτεπάγγελτη εγγραφή των εν λόγω προσώπων στον εκλογικό κατάλογο, με βάση τα 
στοιχεία που περιλαμβάνονται στο αρχείο πληθυσμού, ενέχει τον κίνδυνο εγγραφής σε αυτόν και προσώπων τα 
οποία έχουν τη μόνιμη διαμονή τους στο εξωτερικό.  Επιπρόσθετα, ανέφεραν ότι, παρ’ όλο που το σύστημα 
αρχείου πληθυσμού παρέχει την ευχέρεια στο Υπουργείο Εσωτερικών να εντοπίζει τους πολίτες που αποκτούν 
το δικαίωμα του εκλέγειν και δεν έχουν εγγραφεί στον εκλογικό κατάλογο, οι διευθύνσεις των εν λόγω προσώπων 
οι οποίες καταχωρίσθηκαν σε αυτό κατά πάσα πιθανότητα κατά τον χρόνο έκδοσης του δελτίου ταυτότητάς τους 
ενδέχεται να είναι διαφορετικές κατά τον χρόνο απόκτησης από αυτά του δικαιώματος του εκλέγειν.  

 Πέραν των πιο πάνω, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών επισήμαναν στην επιτροπή ότι το 
2014 είχε κατατεθεί στη Βουλή πανομοιότυπο με τον προτεινόμενο νόμο νομοσχέδιο, το οποίο τελικά κρίθηκε 
σκόπιμο να αποσυρθεί από την εκτελεστική εξουσία, στη βάση της νομικής άποψης που εξέφρασε τότε ο Γενικός 
Εισαγγελέας της Δημοκρατίας.  Όπως οι ίδιοι σημείωσαν, σύμφωνα με τον εν λόγω αξιωματούχο η εισαγωγή 
νομοθετικής ρύθμισης η οποία προβλέπει την αυτεπάγγελτη εγγραφή στον εκλογικό κατάλογο των προσώπων 
που συμπληρώνουν το δέκατο όγδοο έτος της ηλικίας τους, δεδομένου ότι για τα εν λόγω πρόσωπα δε θα 
υφίσταται η δυνατότητα επιβεβαίωσης της προϋπόθεσης συνήθους διαμονής τους στη Δημοκρατία για διάστημα 
τουλάχιστον έξι μηνών αμέσως πριν από την ημερομηνία απόκτησης των εκλογικών προσόντων τους, 
δημιουργεί ανισότητα σε σχέση με άλλους εκλογείς οι οποίοι δε θα εγγράφονται στον εκλογικό κατάλογο 
αυτεπάγγελτα. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, διατύπωσε 
τις ακόλουθες θέσεις:   

1. Η πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις δήλωσαν πως τάσσονται υπέρ της ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο.  

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών της πρότασης νόμου κατά τη συζήτησή της στην 
ολομέλεια της Βουλής.   

3. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς και 
το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, δήλωσαν ότι τάσσονται εναντίον της 
ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο και γι’ αυτό θα την καταψηφίσουν. 

 Στη βάση των πιο πάνω θέσεων η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υποβάλλει την παρούσα 
έκθεσή της στην ολομέλεια του σώματος για τη λήψη τελικής απόφασης επί των προνοιών της πρότασης νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Λιλλήκας έχει τον λόγο.   

 Οι υπόλοιποι που θέλετε να μιλήσετε ψηλώστε τα χέρια να γίνει ο κατάλογος. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μιλούμε για την αποχή.  Κάθε φορά που υπάρχουν εκλογές, όλα τα κόμματα μηδενός 
εξαιρουμένου εκφράζουμε τη λύπη μας για τα υψηλά ποσοστά αποχής, ιδιαίτερα ανάμεσα στη νεολαία, αλλά 
ταυτόχρονα παραμένουμε η μόνη χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση -και το τονίζω, η μόνη χώρα στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση- που, για να εγγραφεί ένας νέος στον εκλογικό κατάλογο, πρέπει να κάνει αίτηση.  Σε όλες τις υπόλοιπες 
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όταν ενηλικιωθεί ο πολίτης, είναι αυτόματα εγγεγραμμένος στον εκλογικό 
κατάλογο.   

 Τα επιχειρήματα, λυπούμαι να πω, που έχουμε ακούσει από πλευράς του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού 
είναι επιχειρήματα τα οποία δεν ευσταθούν, ιδιαίτερα όταν ακούω να λένε «δε γνωρίζουμε για όλους τους νέους 
την ακριβή τους διεύθυνση, γιατί από την εποχή που έχουν εκδώσει την πολιτική τους ταυτότητα μπορεί να έχει 
η οικογένεια αλλάξει διεύθυνση».  Και αυτό να είναι επιχείρημα, για να μην επιτρέψουμε και εμείς στους νέους, 
όπως οι υπόλοιποι νέοι Ευρωπαίοι, στα δεκαοκτώ τους να είναι εγγεγραμμένοι στον εκλογικό κατάλογο!   

 Θέλω να πω ότι, όταν ζητούμε από τους νέους ή απευθυνόμαστε στους νέους, για να αναλάβουν κάποια 
ευθύνη, όπως είναι για παράδειγμα η υπηρέτηση της στρατιωτικής θητείας, γνωρίζει το αρμόδιο υπουργείο τις 
διευθύνσεις των νέων και απευθύνεται με επιστολή στους νέους και τους καλεί να καταταγούν, αλλά, για να τους 
εγγράψει στον εκλογικό κατάλογο, δε βρίσκουμε τη διεύθυνσή τους.   

 Το δεύτερο που θέλω να σημειώσω είναι ότι, όταν αφορά ευθύνες, ναι, είμαστε έτοιμοι να κατοχυρώσουμε 
την ανάληψη ευθυνών από όλους τους πολίτες και ιδιαίτερα από τους νέους.  Όταν αναφερόμαστε στη 
διασφάλιση ενός δικαιώματος και να διευκολύνουμε την άσκηση του δικαιώματος με μια νομοθεσία, του 
δικαιώματος των νέων και των πολιτών, τότε επικαλούμαστε ένα σωρό νομικές ευθύνες και ένα σωρό νομικές 
δικαιολογίες, για να αποφύγουμε αυτή την κατοχύρωση. 

 Θεωρώ ότι, αν όντως εννοούμε όλες αυτές τις διακηρύξεις που κατά καιρούς όλοι μας έχουμε κάνει, ότι 
θέλουμε τους νέους να συμμετέχουν στην πολιτική, ότι θέλουμε τους νέους να ψηφίζουν, ότι θέλουμε τους νέους 
και την κοινωνία των πολιτών να είναι δραστήριοι και να λαμβάνουν μέρος στο πολιτικό γίγνεσθαι, τότε θα πρέπει 
να τους διευκολύνουμε με τον ευκολότερο δυνατό τρόπο.  Και, αφού δεν είμαστε ακόμα δυστυχώς σε μια φάση 
που θα μπορούσαμε να ασκήσουμε όλοι το εκλογικό μας δικαίωμα ή να λάβουμε μέρος στην εκλογική διαδικασία 
με ηλεκτρονική ψηφοφορία για παράδειγμα, τουλάχιστον ας τους δώσουμε αυτό που έχουν όλοι οι υπόλοιποι 
Ευρωπαίοι, να μη χρειάζεται να κάνουν αίτηση να απευθυνθούν, για να εγγραφούν στον εκλογικό κατάλογο.  
Αυτό είναι το ελάχιστο που μπορούμε να κατοχυρώσουμε σήμερα στους Κυπρίους νέους.   

 Ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Μαύρου. 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίοι συνάδελφοι, 
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 Εμείς θεωρούμε ότι δεν μπορεί το κράτος να βάζει εμπόδια στην άσκηση του δικαιώματος συμμετοχής σε 
εκλογική διαδικασία σε κανένα πολίτη.  Γι’ αυτό άλλωστε στηρίξαμε και την προηγούμενη πρόταση νόμου, διότι 
θεωρούν ότι αυτές είναι διαδικασίες τεχνικές, είναι προφάσεις που στην πραγματικότητα δυσχεραίνουν την 
άσκηση του εκλογικού δικαιώματος.  Το πρόβλημα με τον εκλογικό κατάλογο και το Αρχείο Πληθυσμού 
απασχόλησε αυτή τη Βουλή πολλές φορές.  Μάλιστα, σας θυμίζω ότι πριν από δύο χρόνια περίπου 
υπερψηφίσαμε μία παρόμοια πρόταση νόμου και δυστυχώς αναπέμφθηκε εκείνη η νομοθεσία από τον Πρόεδρο 
της Δημοκρατίας και δεν εφαρμόστηκε.  Ακούμε κάθε φορά δικαιολογίες από πλευράς του κράτους και των 
λειτουργών των αρμοδίων τήρησης του Αρχείου Πληθυσμού.  Θεωρούμε ότι το 2020 δεν χωρούν πλέον αυτές 
οι δικαιολογίες, τις ακούσαμε μια, δυο, τρεις.  Είχε πολύ χρόνο το κράτος να αντιμετωπίσει τούτα τα προβλήματα 
και θα πρέπει επιτέλους ένα τεχνικό πρόβλημα, ακόμα και αν είναι υπαρκτό, να μην μπαίνει εμπόδιο στην άσκηση 
ενός πολιτικού και κοινωνικού δικαιώματος, γι’ αυτό θα υπερψηφίσουμε την πρόταση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ευσταθίου.   

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Συμφωνούμε απολύτως με τα όσα έχουν αναφέρει ο κ. Λιλλήκας και η κ. Μαύρου, όμως υπάρχει 
συγκεκριμένο πρόβλημα, το οποίο μας έχει εντοπίσει και μας έχει εξηγήσει η Υπηρεσία Εκλογών.  Σε ένα κράτος 
δικαίου, όταν οι αξιωματούχοι του κράτους αναφέρονται σε κάποια γεγονότα, αυτό το οποίο θα πρέπει να ισχύει 
είναι ότι αναφέρονται σε πραγματικά γεγονότα και δε λεν ψέματα.  Αυτό κάμνουμε και βεβαίως, έχοντας υπόψη 
και την ποιότητα και του συγκεκριμένου, του κ. Δημητρίου, ασφαλέστατα ο άνθρωπος έχει πει την 
πραγματικότητα.  Μόλις το σύστημα επιτρέψει την αυτόματη εγγραφή, οι πρώτοι που θα το υποστηρίξουμε 
είμαστε εμείς.  Εξάλλου, η πρόταση στην οποία έχει αναφερθεί η αγαπητή μου κ. Μαύρου, για την προηγούμενη 
ψήφιση, ήταν πρόταση της ΕΔΕΚ, αλλά υπάρχει πρόβλημα πρακτικό και τεχνικό.  Δεν μπορούμε να 
προχωρήσουμε, από τη στιγμή που δυστυχώς αυτό πιθανό να οδηγήσει σε μια κατάρρευση του εκλογικού 
καταλόγου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Καταρχάς να πω ότι χαιρετίζουμε την πρόταση, γιατί διαχρονικά και εμείς επιδιώκουμε το συγκεκριμένο.  
Άλλωστε, δεν είναι στα λόγια, είναι στα έργα, καταθέσαμε τουλάχιστον τρεις φορές τη συγκεκριμένη πρόταση.  
Βεβαίως πρέπει να υπάρξει αυτόματη εγγραφή στους εκλογικούς καταλόγους και βεβαίως πρέπει να υπάρξει 
διαδικτυακή εξ αποστάσεως ψηφοφορία και βεβαίως πρέπει να φτάσουμε τον χρόνο εκείνο που θα ωριμάσουμε 
και θα πιστέψουμε  και θα υποστηρίξουμε και την οριζόντια ψηφοφορία, όμως είμαστε έντεκα μήνες πριν από τις 
εκλογές τις βουλευτικές και οι αρμόδιοι στο Αρχείο Πληθυσμού -που είμαι σίγουρος ότι, όταν ήταν και η κ. Μαύρου 
Υπουργός των Εσωτερικών, θα της είπαν ακριβώς τα ίδια πράματα- μας είπαν ότι δεν μπορούν να εφαρμόσουν 
το συγκεκριμένο.  Και αμέσως εγείρεται το συγκεκριμένο ερώτημα:  Θα πάει η Βουλή να ψηφίσει έναν νόμο ο 
οποίος δεν μπορεί να εφαρμοστεί από εκείνους που όφειλαν να τον εφαρμόσουν, για να πετύχουμε άραγε τι;  Να 
δημιουργήσουμε προβλήματα άραγε στο αδιάβλητο των εκλογών;  Να δημιουργήσουμε, να προκαλέσουμε 
ενστάσεις;   

 Εμείς είμαστε υπέρ, κύριε Λιλλήκα, και μπράβο σας που το καταθέτετε, αλλά δεν μπορούμε να ψηφίσουμε.  
Θέλουμε να ψηφίσουμε, όμως δεν μπορούμε να ψηφίσουμε.  Λοιπόν, ευχαριστώ. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γεώργιο Προκοπίου) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λεωνίδου. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ο νοών νοείτω, κύριε στρατηγέ! 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να μου επιτρέψετε, και κύριοι συνάδελφοι, να εκφράσω μια διαφορετική άποψη. 

 Πρώτα απ’ όλα, νομίζω ότι υπάρχει μια σύγχυση στη συζήτηση.  Εδώ δεν πρόκειται… Όσοι διαφωνούν… 
Εμείς διαφωνούμε με την πρόταση του κ. Λιλλήκα.  Δε διαφωνούμε γιατί περιορίζουμε οποιοδήποτε δικαίωμα 
στον πολίτη, θα είμαστε σίγουρα αντίθετοι στον οποιοδήποτε περιορισμό του εκλογικού δικαιώματος 
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οποιουδήποτε Κύπριου πολίτη.  Αυτή τη στιγμή τι εισηγείται ο κ. Λιλλήκας;  Υποχρεωτικά να εγγράφονται στον 
εκλογικό κατάλογο όλοι οι δεκαοκτάχρονοι, όσοι συμπληρώσουν το δέκατο όγδοο έτος της ηλικίας τους.  Καλά, 
ποιος μας είπε εμάς ότι μπορούμε να επεμβαίνουμε μονομερώς, το κράτος, σε δικαίωμα που αφορά τον ίδιο τον 
πολίτη;  Δηλαδή ο ίδιος ο πολίτης δεν έχει το δικαίωμα να πάει να κάμει την αίτησή του και να ενδιαφερθεί για το 
δικαίωμα αυτό, για άσκηση του δικαιώματος αυτού;  Γιατί πρέπει να έρθει το κράτος να επιβάλει μονομερώς αυτή 
τη δήλωση βούλησης που δεν την έχει εκφράσει ο πολίτης;  Αν ήταν έτσι… και νομίζω ότι παραπλανούμε, όταν 
λέμε ότι σε ολόκληρη την Ευρώπη… πάντα, έτο, έχουμε, έτσι, ωραίο επιχείρημα να επικαλούμαστε την Ευρώπη, 
χωρίς να το ψάχνουμε τζιαι λλίον περισσότερο.  Ποιες χώρες επιτρέπουν την αυτοδίκαιη -θα έλεγα εγώ- εγγραφή 
των εκλογέων;   

(Μη ευκρινή σχόλια από την κ. Ελένη Μαύρου) 

 Κάμνετε λάθος, κυρία Μαύρου.  Είναι πάρα πολλά τα κράτη που έχουν εκλογικούς καταλόγους και ας 
ξεκινήσουμε από την Ελλάδα, ας ξεκινήσουμε από άλλες χώρες πιο κοντά σε εμάς.  Εμάς η άποψή μας είναι ότι 
το κράτος δεν πρέπει να περιορίζει συνταγματικά, ατομικά δικαιώματα του πολίτη.  Και εδώ, με την πρόταση 
νόμου -το έχω εκφράσει και στην επιτροπή το ίδιο επιχείρημα- επιβάλλεται από πλευράς του κράτους μονομερώς 
η παρέμβαση στην ιδιωτική σφαίρα, σε ένα δικαίωμα προσωπικό του ατόμου, του υποψήφιου για εγγραφή.  
Εξάλλου, η Ευρώπη γιατί κατήργησε κύριοι συνάδελφοι, την υποχρέωση της ψηφοφορίας;  Γιατί καταργήσαμε 
τζιαι εμείς οι ίδιοι, η Βουλή, γιατί καταργήσαμε τις κυρώσεις για όσους δεν παν να ψηφίσουν;  Αν ήταν έτσι και ο 
στόχος ήταν να επιβάλλουμε μονομερώς τις θέσεις μας, θα προχωρούσαμε να διατηρήσουμε ακριβώς το 
σύστημα της διατήρησης κυρώσεων για όσους δε συμμορφώνονται και δεν πηγαίνουν να ψηφίσουν.   

 Επομένως, γι’ αυτούς και για αρκετούς άλλους λόγους θεωρούμε ότι δεν πρέπει να ψηφιστεί αυτή η 
πρόταση νόμου και είναι αντιθέτως παραβίαση των συνταγματικών δικαιωμάτων των πολιτών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Μετά από κάθε εκλογική αναμέτρηση, ακούμε τοποθετήσεις από όλους τους κομματικούς χώρους όσον 
αφορά την αποχή και όσον αφορά την ανάγκη οι νέοι να ασχοληθούν επιτέλους με τα πολιτικά δρώμενα στην 
πατρίδα μας.  Σήμερα έχουμε μπροστά μας μία πρόταση η οποία βοηθά προς αυτή την κατεύθυνση.  Εμείς θα 
τη στηρίξουμε, διότι ακριβώς πιστεύουμε πως πρέπει να περιοριστεί η γραφειοκρατία και να δοθεί το δικαίωμα 
σε όλους τους νέους ανθρώπους να συμμετέχουν σε μια εκλογική διαδικασία, χωρίς να χρειάζεται…όσα 
χρειάζονται να γίνουν αυτή τη στιγμή.   Ακούμε όμως φωνές σήμερα στο κοινοβούλιο οι 
οποίες με διάφορες προφάσεις, με διάφορες δικαιολογίες στην ουσία είναι εναντίον της συμμετοχής των νέων 
ανθρώπων Και διερωτώμαι:  Πράγματι, έχουμε πρόβλημα όσον αφορά το σύστημα ή μήπως τελικά υπάρχουν 
κόμματα που φοβούνται την ψήφο των νέων; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ανδρέας Κυπριανού. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Μεταξύ των πολλών καλών συναδέλφων της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού -
και αυτής και προηγουμένων- είχα και εγώ καταθέσει τη συγκεκριμένη πρόταση νόμου για απευθείας εγγραφή 
των δεκαοκτάρηδων στους εκλογικούς καταλόγους, μαζί μάλιστα με την πρόταση, που ψηφίστηκε τότε, για να 
δικαιούμαστε να ψηφίζουμε με την ταυτότητα αντί με εκλογικό βιβλιάριο, όμως διατηρήσαμε την έκδοση εκλογικού 
βιβλιαρίου για άλλους λόγους.  Μακάρι να μπορούσε να γίνει και θα ήμασταν οι πρώτοι που θα το υποστηρίζαμε.  
Δυστυχώς, υπάρχουν πρακτικοί λόγοι, που έχουν αναφερθεί.  Όμως θα πω ακόμα ένα επιχείρημα, το οποίο 
λέχθηκε στην επιτροπή και δεν το ακούσαμε στην ολομέλεια.  Είναι αντισυνταγματικό να εγγράψεις μόνο τους 
δεκαοκτάρηδες και αυτό έχει λεχθεί από τη Νομική Υπηρεσία, από τον κ. Δημητρίου, που επικοινώνησε με τη 
Νομική Υπηρεσία.  Είναι αντισυνταγματικό να εγγράψεις μόνο τους δεκαοκτάρηδες, γιατί υπάρχουν 
εικοσιπεντάρηδες, τριαντάρηδες, εικοσιοκτάρηδες, εικοσιτριάρηδες που, ενώ έχουν δικαίωμα ψήφου, ενώ θα 
μπορούσαν να είναι στον εκλογικό κατάλογο, δεν είναι εγγεγραμμένοι.  Άρα, θα τους εγγράψεις αυτόματα όλους 
ή κανέναν.  Αυτή ήταν η γνωμάτευση της Νομικής Υπηρεσίας.  Άρα, ας ελπίσουμε και ας πιέσουμε όλοι να 
ολοκληρωθεί σωστά το Αρχείο Πληθυσμού, για να μην έχουμε άλλα παρατράγουδα, και καλά γνωρίζετε, 
επαναλαμβάνω, Κύπριους του εξωτερικού, Τουρκοκύπριους κ.λπ.  Όταν ολοκληρωθεί αυτή η προσπάθεια, τότε 
είμαστε οι πρώτοι που θα υποστηρίξουμε, οι πρώτοι, κοινή πρόταση της ολομέλειας για αυτόματη εγγραφή, 
όμως σήμερα είναι πρακτικά αδύνατο.  Θα διαλύσουμε τον εκλογικό κατάλογο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ο κ. Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Μακάρι, θα ήταν ευχής έργο, με την εγγραφή στους εκλογικούς καταλόγους των συμπατριωτών μας των 
δεκαοκτώ χρονών να ήταν αυτόματη και η συμμετοχή τους στις εκλογές, για να χτυπήσουμε και να μειώσουμε 
την αποχή.  Νομίζω δεν έχει σχέση το ένα με το άλλο.  Και πρέπει να παραδεχτούμε ότι οι συμπατριώτες μας 
απορρίπτουν… Μάλλον, δεν απορρίπτουν την πολιτική ως ουσία και διεργασία, αλλά απορρίπτουν αυτή την 
πολιτική που βλέπουν μπροστά τους να διαδραματίζεται, γι’ αυτό απέχουν.   

 Η πρόταση του Γιώργου του Λιλλήκα είναι σωστή, όμως και εμείς θα σεβαστούμε τις υποδείξεις πρώτα 
απ’ όλα της Υπηρεσίας Εκλογών και, δεύτερον, τις διαπιστώσεις του νεοσύστατου Υπουργείου Καινοτομίας ότι 
υπάρχουν πάρα πολλά και τεχνολογικά προβλήματα στη βάση δεδομένων του Αρχείου Πληθυσμού που 
δυστυχώς δεν μπορούν να ξεπεραστούν, τουλάχιστον αυτή τη στιγμή, για να κάνουμε αυτό το πολύ σωστό που 
εισηγείται ο Γιώργος ο Λιλλήκας.  Εύχομαι και ελπίζω ότι στα επόμενα χρόνια θα ξεπεραστούν αυτά τα 
προβλήματα και θα καταστεί δυνατή και εφικτή η αυτόματη εγγραφή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Θα δώσω στον εισηγητή για μισό λεπτό δευτερολογία.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Πρώτον, όσον αφορά τα τεχνικά προβλήματα, επιτρέψτε μου να πω από την εμπειρία μου ότι η δημόσια 
υπηρεσία λύνει τα τεχνικά προβλήματα, όταν έχει μπροστά της συγκεκριμένα χρονοδιαγράμματα.  Αν σήμερα η 
ολομέλεια ψηφίσει και μετατρέψει σε νόμο αυτή την πρόταση για αυτόματη εγγραφή στον εκλογικό κατάλογο, να 
είσαστε σίγουροι ότι σε λίγους μήνες θα έχουν επιλυθεί όλα τα προβλήματα τεχνικής φύσεως από το αρμόδιο 
τμήμα.  Αυτό λέει η εμπειρία δεκαετιών. 

 Δεύτερον, αν είναι συνταγματικό ή όχι, θα το κρίνει το Ανώτατο Δικαστήριο.  Δεν είχαμε στην επιτροπή 
καμία γνωμάτευση της Γενικής Εισαγγελίας επί τούτου. 

 Τρίτον, πραγματικά είναι εκπληκτικό να ακούμε στον κατεξοχήν ναό της Δημοκρατίας, το κοινοβούλιο, ότι 
είναι αντισυνταγματικό να κατοχυρώνουμε ένα δικαίωμα, ότι τάχατες υποχρεώνουμε κάποιον να αποκτήσει ένα 
δικαίωμα.  Ξέρετε, αν σηκωθεί αύριο ένας ή μία γυναίκα εργαζόμενη και πει με αυτή τη λογική, «Μα, πώς με 
αναγκάζετε να παίρνω ίσο μισθό για ίση εργασία;  Εγώ θέλω να παίρνω λιγότερο μισθό», έχουμε παρανομήσει, 
γιατί κατοχυρώσαμε την ισομισθία;  Έλεος, κυριολεκτικά!  Τα δικαιώματα τα κατοχυρώνουν τα κοινοβούλια, για 
να μην τα καταχρώνται εξουσίες σε βάρος των πολιτών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ολοκληρώστε, κύριε Λιλλήκα.  Περάσατε και το λεπτό. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Θα τελειώσω με έναν αστεϊσμό. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ε, διότι εννά ανοίξουμε τη συζήτηση ’πού την αρχή.  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Έναν αστεϊσμό απέναντι στους συναδέλφους του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κάμε τον αστεϊσμό. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Χάρηκα που προασπισθήκατε το δικαίωμα των δεκαεφτάχρονων να πίνουν μπίρα, αλλά το δικαίωμά τους 
να μη χρειάζεται να κάνουν αίτηση για να ψηφίσουν το ξεχάσατε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, ο αστεϊσμός όμως θα απαντηθεί από τον κ. Ανδρέα Κυπριανού.  Θέλετε και οι δύο και οι τρεις;   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 
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 Ένα λεπτό, κύριε…  Ποιος θα μιλήσει;  Θα δώσω τον λόγο σε έναν από τον Δημοκρατικό Συναγερμό για 
μισό λεπτό. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Επί προσωπικού, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ποιος θέλει να μιλήσει;  Ο κ. Κυπριανού και επί προσωπικού και ό,τι θέλει. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Καταρχάς επικαλούμαι την πρόεδρο της επιτροπής κατά πόσο ο κ. Δημητρίου ανέπτυξε το επιχείρημα 
που έχω πει, κυρία Μαύρου, ότι δηλαδή είχε γνωμάτευση από τη Νομική Υπηρεσία ότι δεν μπορεί να εγγράψει 
μόνο τους δεκαοκτάχρονους, αλλά και όλους τους άλλους, είτε είναι είκοσι τριών, είκοσι τεσσάρων, είκοσι πέντε, 
είκοσι έξι ετών.  Λέχθηκε δύο φορές στην επιτροπή, κύριε Λιλλήκα, αυτό το θέμα, αλλά δεν είναι αυτή η ουσία, 
έτερον εκάτερον.  Είναι δύο διαφορετικά θέματα, το θέμα κατά πόσο θεωρούμε ότι εδώ τους δεκαεφτάχρονους 
δεν μπορέσαμε να τους ελέγξουμε και να εφαρμόσουμε νομοθεσία σε σχέση με το ποτό και θα ελέγξουμε τους 
δεκαοκτάχρονους και έχουμε πει ότι… αυστηρότερες νομοθεσίες.  Εντελώς διαφορετικό το θέμα.  
Επαναλαμβάνω όμως, τέσσερις βουλευτές του Δημοκρατικού Συναγερμού, κάποιοι της παρούσας 
κοινοβουλευτικής σύνθεσης και κάποιοι προηγουμένως, έχουν εγγράψει ακριβώς την ίδια πρόταση νόμου, όμως 
σεβόμαστε την αδυναμία της πολιτείας να έχει αυτή τη στιγμή σωστό Αρχείο Πληθυσμού.    

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 97 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα άρθρα απορρίπτονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τους ίδιους ψήφους υποθέτω, δεν περνά, δεν ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα είναι «Ο περί Διαχείρισης Περιουσίας Ανίκανων Προσώπων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2018». 
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ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Για το 14 θέμα, κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, πέστε μου. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ένα ζήτημα που ορθώς πρέπει να ρυθμιστεί.  Εντοπίσαμε μια πιθανή, σοβαρή 
παρενέργεια, οπόταν, εκ μέρους των κομμάτων ΑΚΕΛ, ΔΗΚΟ και ΕΔΕΚ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Κανεί, κανεί, κανεί! 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 ...υποβάλλω κοινό αίτημα για αναβολή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Γελώντας) 

 Εννά μου τα περιγράψεις τζιόλας! 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

(Γελώντας) 

 Εν εθέλατε να ακούσετε για τη συνεργασία των τριών;  Εν’ γι’ αυτό! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θέλω, ναι!  

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Εμείς είμαστε εκτός συνεργασίας; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, ναι, ένεψέν μου! 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Με υποσημείωση -ευχαριστώ τον πρόεδρο- ότι θα πάει στην επιτροπή Νομικών, για να δούμε τη λεπτή 
νομική πτυχή που προκύπτει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ξέρετε ότι αναβάλλεται τούντη φορά και μόνο. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Ναι.  

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Την ερχόμενη Παρασκευή. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Το πότε εννά ξανάρτει...  Θέλει στοιχεία... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εννά το δουλέψουν.  Έχουν χρόνο ακόμα. 

 Άρα, το υπ’ αριθμόν 14 θέμα αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 15 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Δικηγόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020». 

 Διαβάστε τον σκοπό, σας παρακαλώ, κυρία Δημητρίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα. 
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 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε η αναγνώριση από το Νομικό Συμβούλιο πτυχίων νομικής ως 
απαιτούμενο προσόν για εγγραφή δικηγόρου να ρυθμιστεί κατά γενικό τρόπο, προκειμένου να επιτευχθεί πλήρης 
και ακριβής εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία 
2005/36/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 7ης Σεπτεμβρίου 2005 σχετικά με την 
αναγνώριση επαγγελματικών προσόντων». 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Δικηγόρων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 
 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Δημήτρης Δημητρίου Χριστιάνα Ερωτοκρίτου  

 Άριστος Δαμιανού  Πανίκος Λεωνίδου  

 Ευανθία Σάββα  Κωστής Ευσταθίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 11 Μαρτίου, καθώς και στις 3 και 17 Ιουνίου 2020. Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων 
αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και του Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου. H 
Αρχιπρωτοκολλητής, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν παρευρέθηκε στις συνεδριάσεις αυτές. 
 Σκοπός του υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Δικηγόρων Νόμου, ώστε η 
αναγνώριση από το Νομικό Συμβούλιο πτυχίων νομικής ως απαιτούμενο προσόν για εγγραφή δικηγόρου να 
ρυθμιστεί κατά γενικό τρόπο, προκειμένου να επιτευχθεί πλήρης και ακριβής εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας 
με την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία 2005/36/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 7ης Σεπτεμβρίου 2005 σχετικά με την αναγνώριση επαγγελματικών προσόντων». 
 Ειδικότερα, προτείνεται όπως η αναφορά σε συγκεκριμένα πτυχία και διπλώματα που περιλαμβάνεται 
στην ισχύουσα ρύθμιση για τα απαιτούμενα προσόντα για εγγραφή δικηγόρου αντικατασταθεί με γενική αναφορά 
που προβλέπει ότι, για να δικαιούται πρόσωπο να εγγραφεί ως δικηγόρος, πρέπει να ικανοποιήσει το Νομικό 
Συμβούλιο ότι, πέραν των υπόλοιπων προϋποθέσεων που προβλέπονται στον νόμο, κατέχει πτυχίο νομικής 
πανεπιστημίου κράτους μέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης το οποίο αναγνωρίζεται από την αρμόδια αρχή του 
συγκεκριμένου κράτους μέλους ή πτυχίο ή δίπλωμα οποιουδήποτε άλλου πανεπιστημίου το οποίο αποκτήθηκε 
με άλλο τρόπο και όχι με αλληλογραφία, όπως το Νομικό Συμβούλιο δύναται από καιρό σε καιρό να καθορίζει 
με γνωστοποίηση που δημοσιεύεται στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, εναντίον της Κυπριακής Δημοκρατίας 
εκκρεμεί διαδικασία παράβασης, δυνάμει του άρθρου 258 της Συνθήκης για τη Λειτουργία της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, στη βάση ισχυρισμού της Ευρωπαϊκής Επιτροπής ότι η σχετική ρύθμιση περιορίζει τα αποδεκτά 
προσόντα των δικηγόρων για εγγραφή στο Μητρώο των Δικηγόρων και ως εκ τούτου, σύμφωνα με την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή, περιορίζει τη δυνατότητα αναγνώρισης ευρωπαϊκών τίτλων, γεγονός που αποτελεί 
σημαντικό εμπόδιο πρόσβασης στο επάγγελμα του δικηγόρου στην Κύπρο. Η εν λόγω διαδικασία παράβασης 
άρχισε τον Ιανουάριο του 2019 και βρίσκεται στο στάδιο της Αιτιολογημένης Γνώμης.  
 Κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου η εκπρόσωπος του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως 
κατάθεσε στην επιτροπή κείμενο του νομοσχεδίου όπως αυτό αναθεωρήθηκε από το εν λόγω υπουργείο σε 
συνεργασία με τη Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας και τον Παγκύπριο Δικηγορικό Σύλλογο, ώστε να καταστεί 
σαφές ότι προσόντα και πτυχία που έχουν αναγνωριστεί από το Νομικό Συμβούλιο, δυνάμει των υφιστάμενων 
διατάξεων του περί Δικηγόρων Νόμου, παραμένουν αναγνωρισμένα. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις τoυ νομοσχεδίου όπως αυτό 
έχει αναθεωρηθεί. 
 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε 
τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού εισηγούνται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου όπως αυτό έχει τελικά αναθεωρηθεί και 
αφού πρώτα τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Δικηγόρων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2020». 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά- Νέες Δυνάμεις, του 
Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
ΕΔΕΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή τους στην 
ολομέλεια του σώματος. 
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 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της 
στην ολομέλεια της Βουλής για τη λήψη τελικής απόφασης. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Χατζηγιάννης. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και ως πρόεδρος της επιτροπής Παιδείας της Βουλής θέλω απλώς να τονίσω κάτι, για το 
οποίο πρέπει όλοι να έχουμε μία ιδιαίτερη ευαισθησία.  Είμαστε κέντρο εκπαίδευσης με πάρα πολύ καλές 
επιτυχίες το τελευταίο διάστημα, επιτυχίες που μας κάνουν να είμαστε περήφανοι για το κυπριακό δίπλωμα της 
τριτοβάθμιας εκπαίδευσης και αυτό οφείλεται κατά κόρον στο γεγονός ότι έχουμε έναν φορέα διασφάλισης της 
ποιότητας της τριτοβάθμιας εκπαίδευσης ο οποίος είναι διαπιστευμένος από τον ευρωπαϊκό αντίστοιχο φορέα 
ομπρέλα.  Άρα λοιπόν, αυτό από μόνο του δικαιολογεί πάρα πολλές επενδύσεις σ’ αυτό τον τόπο, κόπο και 
μόχθο για την ποιότητα του κυπριακού απολυτηρίου και λέω εγώ ότι η αρμόδια αρχή μας, που είναι αυτός ο 
φορέας, είναι ταυτόχρονα και μέλος του ευρωπαϊκού αντίστοιχου φορέα.   

 Η αναφορά στον νόμο που ψηφίζουμε τώρα στην αρμόδια αρχή, σε οποιαδήποτε αρχή -μάλιστα 
υπάρχουν αρμόδιες αρχές οι οποίες αδυνατούν να είναι μέλη του ευρωπαϊκού αντίστοιχου φορέα- δηλώνει ότι 
παρέχεται κάποια δυνατότητα να έρχονται πτυχία σ’ αυτόν τον τόπο τα οποία δε λειτουργούν ή δε βρίσκονται 
κάτω από τις ίδιες προϋποθέσεις του ευρωπαϊκού φορέα διασφάλισης της ποιότητας, όπως είναι ακριβώς το 
γράμμα της Μπολόνια.  Γι’ αυτό τον λόγο ήθελα να κάνω αυτή τη διευκρίνιση, απλούστατα για να υπερτονίσω τη 
μεγάλη ποιότητα των κυπριακών διπλωμάτων που βασίζονται καθαρά στον φορέα διασφάλισης της ποιότητας. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Είναι ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ε, να μετρήσουμε όμως.  Πρέπει να γράφονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο είναι, πόσοι βρίσκονται στην αίθουσα όμως; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και επειδή έρχεται και ο κ. Παπαδόπουλος και είναι ομόφωνο, να τον περιμένουμε, να τον μετρήσουμε! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 



1950 
 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομόφωνα τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Δικηγόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ομόφωνα, με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 16 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Σύστασης Ενιαίας Υπηρεσίας 
Επιθεωρήσεων στο Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμος του 2017».  Υπάρχουν 
και συμπληρωματικές εκθέσεις. 
 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέσπιση νομοθεσίας για τη σύσταση και λειτουργία Ενιαίας Υπηρεσίας Επιθεωρήσεων στο Υπουργείο 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Σύστασης Ενιαίας Υπηρεσίας Επιθεωρήσεων στο Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας 

και Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμος του 2017» 
Παρόντες: 
 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Μαριέλλα Αριστείδου 
 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Μαρίνος Μουσιούττας 

 Ανδρέας Κυπριανού Ηλίας Μυριάνθους   
 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 4 και 10 Ιουλίου 2017.  Στις συνεδρίες της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν η Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και ο 
γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, συνοδευόμενοι από 
υπηρεσιακούς παράγοντες, εκπρόσωποι της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, της ΟΕΒ, του ΚΕΒΕ, της 
ΠΕΟ, της ΣΕΚ, της ΔΕΟΚ, της ΠΑΣΥΔΥ και του ΠΑΣΥΞΕ. 
 Σκοπός του προτεινόμενου νομοσχεδίου είναι η θέσπιση νομοθεσίας για τη σύσταση και τη λειτουργία 
Υπηρεσίας Επιθεωρήσεων στο Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Περαιτέρω, στο 
νομοσχέδιο περιλαμβάνονται μεταξύ άλλων πρόνοιες αναφορικά με τα ακόλουθα: 
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1. Τις αρμοδιότητες, τις εξουσίες και τη στελέχωση της εν λόγω υπηρεσίας και κατ’ επέκταση τον καθορισμό 
των καθηκόντων, των αρμοδιοτήτων και των εξουσιών του Προϊσταμένου, των Επιθεωρητών και των 
Βοηθών Επιθεωρητών οι οποίοι θα τη στελεχώνουν. 

2. Την εισαγωγή διοικητικών κυρώσεων για παραβάσεις νομοθετικών διατάξεων για τις οποίες αρμοδιότητα 
επιθεώρησης θα έχει η Υπηρεσία Επιθεωρήσεων. 

3. Τη σύσταση Επιτροπής Ενστάσεων, καθώς και τον καθορισμό της διαδικασίας εξέτασης των ενστάσεων 
που θα υποβάλλονται σ’ αυτή. 

4. Την υποχρέωση των στελεχών της Υπηρεσίας Επιθεωρήσεων για εχεμύθεια και την ευθύνη την οποία 
υπέχουν σε περίπτωση παράβασης αυτής της υποχρέωσης.  Παράλληλα, περιλαμβάνονται πρόνοιες για 
την προστασία τους από πολιτικές αγωγές ή ποινικές διώξεις για ενέργειές τους στα πλαίσια της εργασίας 
τους. 

5. Τα αδικήματα και τις ποινές που αυτά επισύρουν σε περίπτωση παράβασης των προνοιών του 
προτεινόμενου νόμου. 

6. Την παραχώρηση εξουσίας στον υπουργό να αποφασίζει για διαδικαστικά ζητήματα, καθώς και να 
επεκτείνει το πεδίο εφαρμογής του προτεινόμενου νόμου. 

7. Τη διασαφήνιση ότι καμιά εξουσία ή/και αρμοδιότητα των υφιστάμενων αρμόδιων διευθυντών του 
Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων δεν επηρεάζεται από τις προτεινόμενες 
ρυθμίσεις. 

8. Την παραχώρηση εξουσίας στο Υπουργικό Συμβούλιο να αναθέτει τη διεξαγωγή επιθεωρήσεων 
αποκλειστικά σε Επιθεωρητές διοριζόμενους δυνάμει του προτεινόμενου νόμου. 

9. Το διορισμό των υφιστάμενων Επιθεωρητών του υπό αναφορά υπουργείου ως Επιθεωρητών της υπό 
σύσταση υπηρεσίας, εκτός αν ο υπουργός αποφασίσει διαφορετικά για οποιαδήποτε συγκεκριμένη 
περίπτωση. 

10. Την παραχώρηση εξουσίας στον υπουργό να τροποποιεί με διάταγμά του το πεδίο εφαρμογής του 
προτεινόμενου νόμου. 

11. Την έναρξη της ισχύος των προτεινόμενων προνοιών με σχετική γνωστοποίηση του Υπουργικού 
Συμβουλίου στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από την εκτελεστική εξουσία σε σχέση με το 
νομοσχέδιο, η σύσταση μιας ενιαίας υπηρεσίας επιθεωρήσεων στο Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, σε αντίθεση με τον υφιστάμενο διαχωρισμό των υπηρεσιών επιθεωρήσεων σε 
διάφορα τμήματα/υπηρεσίες, θα επιτρέψει τις συστηματικές και στοχευμένες επιθεωρήσεις, τη βέλτιστη 
αξιοποίηση ολοκληρωμένου μηχανογραφικού συστήματος και την αποτελεσματικότερη στόχευση των 
επιθεωρήσεων στη βάση σχετικής ανάλυσης κινδύνου.  Επιπρόσθετα, με τη σύσταση της ενιαίας υπηρεσίας 
επιθεωρήσεων, σύμφωνα με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, θα αντιμετωπιστεί πιο στοχευμένα το φαινόμενο της 
αδήλωτης εργασίας, ενώ παράλληλα θα καταστεί αποτελεσματικότερη η προστασία των δικαιωμάτων των 
εργαζομένων. 

 Στο στάδιο της εξέτασης του νομοσχεδίου από την επιτροπή η Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων ανέλυσε σε έκταση τις πρόνοιές του και τόνισε την ανάγκη σύστασης της εν λόγω 
υπηρεσίας, επισημαίνοντας ότι τα στελέχη της θα τύχουν κατάλληλης εκπαίδευσης τόσο επί των διατάξεων των 
νομοθεσιών την εφαρμογή των οποίων θα επιθεωρούν όσο και επί γενικότερων θεμάτων που αφορούν τον 
τρόπο ορθής διεξαγωγής επιθεωρήσεων.  Περαιτέρω, κάλεσε το σώμα όπως προχωρήσει τάχιστα στην ψήφιση 
του νομοσχεδίου σε νόμο, καθότι απαιτείται χρόνος για διεκπεραίωση από το αρμόδιο υπουργείο των 
απαραίτητων προετοιμασιών, ώστε να είναι σε θέση να αρχίσει τις απαραίτητες επιθεωρήσεις αμέσως μετά τις 
θερινές διακοπές, που ουσιαστικά θα θέσουν σε εφαρμογή και τον πρόσφατα ψηφισθέντα νόμο για την αδήλωτη 
εργασία. 

 Ωστόσο, λόγω κυρίως της απουσίας προηγούμενου κοινωνικού διαλόγου με το αρμόδιο υπουργείο οι 
πλείστοι κοινωνικοί φορείς που παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής εξέφρασαν επιφυλάξεις και ζήτησαν 
χρόνο, ώστε να μελετήσουν σε βάθος τις προτεινόμενες πρόνοιες.   

 Πιο συγκεκριμένα, η εκπρόσωπος της ΟΕΒ δήλωσε ότι η οργάνωση συμφωνεί με τη φιλοσοφία του 
νομοσχεδίου, αλλά εκφράζει την αντίθεσή της στην εισαγωγή διοικητικών προστίμων.  Επισήμανε μάλιστα ότι τα 
εν λόγω πρόστιμα αφορούν σε ορισμένες περιπτώσεις ζητήματα για τα οποία δεν μπορεί ξεκάθαρα να 
διαπιστωθεί αν υπάρχει παράβαση ή μη του σχετικού νόμου. 

 Η εκπρόσωπος της ΠΑΣΥΔΥ με γραπτό υπόμνημά της ζήτησε χρόνο για μελέτη των υπό εξέταση 
προνοιών.  Το ίδιο έπραξαν επίσης όλοι οι εκπρόσωποι των φορέων που παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής. 
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 Λόγω των στενών χρονικών περιθωρίων που έχει η Βουλή για ψήφιση της εν λόγω νομοθεσίας πριν από 
τη λήξη των εργασιών της για την παρούσα σύνοδο, ο πρόεδρος της επιτροπής κάλεσε το αρμόδιο υπουργείο 
όπως διεξαγάγει εντός μίας εβδομάδας τον απαραίτητο κοινωνικό διάλογο επί των προνοιών του νομοσχεδίου, 
προκειμένου να καταστεί εφικτή η ψήφισή του σε νόμο πριν από τις θερινές διακοπές του σώματος, σύμφωνα 
με την πιο πάνω παράκληση της υπουργού. 

 Ανταποκρινόμενη στο αίτημα της επιτροπής η Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων πραγματοποίησε συνάντηση με τους εμπλεκόμενους φορείς, για την εξέλιξη της οποίας ενημέρωσε 
την επιτροπή στα πλαίσια της δεύτερης συνεδρίας της επιτροπής για το νομοσχέδιο, και παράλληλα κατέθεσε 
στην επιτροπή εισηγήσεις αναφορικά με ορισμένες τροποποιήσεις και διορθώσεις επί των προνοιών του 
νομοσχεδίου, οι οποίες συμφωνήθηκαν κατά την πιο πάνω διαβούλευση. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη στο προρρηθέν στάδιο ενώπιον της επιτροπής και της κατ’ 
άρθρον εξέτασης του νομοσχεδίου την επιτροπή απασχόλησαν ζητήματα στα οποία συγκαταλέγονται η 
συμπερίληψη του ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος αλλά ενδεχομένως και των επιδομάτων που παραχωρεί 
το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων στις επιθεωρήσεις για τις οποίες αρμοδιότητα 
παραχωρείται στην Υπηρεσία Επιθεωρήσεων, η συνταγματική διάσταση ορισμένων προνοιών που παραχωρούν 
εξουσίες στον Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και η δυνατότητα μίσθωσης 
υπηρεσιών για τους σκοπούς της διενέργειας των υπό αναφορά επιθεωρήσεων. 

 Για τα ζητήματα αυτά, η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας εξέφρασε 
την άποψη ότι οι προτεινόμενες ρυθμίσεις, όπως αυτές κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία, έχουν τύχει 
της απαραίτητης επεξεργασίας και συναφώς δεν παρουσιάζουν οποιοδήποτε συνταγματικό ή άλλο κώλυμα. 

 Σημειώνεται ότι την επιτροπή προβλημάτισε ιδιαίτερα το άρθρο 18 του νομοσχεδίου με το οποίο παρέχεται 
εξουσία στον αρμόδιο υπουργό, με διάταγμά του, να επεκτείνει το πεδίο εφαρμογής του προτεινόμενου νόμου 
καθώς επίσης τις πρόνοιες του Πίνακα του νομοσχεδίου, ο οποίος αφορά τις διατάξεις άλλων Νόμων για τις 
οποίες μπορεί να επιβληθεί διοικητικό πρόστιμο.  Για την πρόνοια αυτή η επιτροπή ζήτησε την άποψη των 
υπηρεσιών της Βουλής, οι οποίες αφού το μελέτησαν, εξέφρασαν τη θέση ότι αυτή ενδεχόμενα να παρεμβαίνει 
στη συνταγματική αρχή της διάκρισης των εξουσιών ή και να καταστρατηγεί το άρθρο 61 του συντάγματος. 

 Σημειώνεται ότι η συνδικαλιστική οργάνωση ΠΕΟ με γραπτό υπόμνημα του γενικού γραμματέα της προς 
την επιτροπή αναλύει τις τελικές της θέσεις σε σχέση με τις προτεινόμενες από την κυβέρνηση ρυθμίσεις.  Μεταξύ 
άλλων εκφράζει διαφωνία αναφορικά με τη συμπερίληψη του ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος και 
οποιωνδήποτε επιδομάτων στις αρμοδιότητες της υπό σύσταση Υπηρεσίας Επιθεωρήσεων, καθώς και με την 
ανάθεση των καθηκόντων οποιασδήποτε θέσης της εν λόγω υπηρεσίας σε πρόσωπο που δεν υπηρετεί στη 
δημόσια υπηρεσία. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

α. Ο πρόεδρος της επιτροπής και το μέλος της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες Δυνάμεις, καθώς και το μέλος της βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί του προτεινόμενου νομοσχεδίου στο στάδιο της 
συζήτησής του ενώπιον της ολομέλειας της Βουλής.  

β. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και το 
μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ εισηγούνται στη Βουλή την ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό διαμορφώθηκε σύμφωνα με τα πιο πάνω.   

Σημειώνεται ότι σε περίπτωση ψήφισης του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο, αυτός θα αναφέρεται ως 
«Ο περί Σύστασης Υπηρεσίας Επιθεωρήσεων στο Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
Νόμος του 2017». 
 Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για το νομοσχέδιο «Ο περί Σύστασης Ενιαίας Υπηρεσίας Επιθεωρήσεων στο Υπουργείο 

Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμος του 2017»  
Παρόντες:  
 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος  Μαρίνος Μουσιούττας 
 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  Γιώργος Περδίκης 

 Ανδρέας Κυπριανού  Λίνος Παπαγιάννης 

 Μαριέλλα Αριστείδου 
 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων επανεξέτασε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο, το οποίο υποβλήθηκε με έκθεση στην ολομέλεια του σώματος στις 14 Ιουλίου 2017, σε αριθμό 
συνεδριών της, που πραγματοποιήθηκαν το διάστημα μεταξύ 5 Σεπτεμβρίου 2017 και 26 Ιουνίου 2018.  Στο 
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πλαίσιο των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας. 
 Υπενθυμίζεται ότι η συζήτηση του εν λόγω νομοσχεδίου αναβλήθηκε από την ολομέλεια του σώματος 
κατά τη συνεδρία της ημερομηνίας 14 Ιουλίου 2017 για σκοπούς επανεξέτασής του από την επιτροπή. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η θέσπιση νομοθεσίας για τη σύσταση και λειτουργία υπηρεσίας 
καλούμενης «Ενιαία Υπηρεσία Επιθεωρήσεων» στο Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων. 
 Σημειώνεται ότι οι θέσεις και απόψεις των εμπλεκομένων, καθώς και τα ζητήματα που απασχόλησαν την 
επιτροπή περιλαμβάνονται στην αρχική έκθεση της επιτροπής.   
 Στο στάδιο της επανεξέτασης του υπό αναφορά νομοσχεδίου στην παρουσία των κυβερνητικών 
αρμοδίων, η επιτροπή επικεντρώθηκε στα προβλεπόμενα στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο καθήκοντα των 
Επιθεωρητών και Βοηθών Επιθεωρητού και στην ανάγκη αποσαφήνισης ότι οι Βοηθοί Επιθεωρητού θα ασκούν 
αποκλειστικά υποστηρικτικά καθήκοντα και δε θα έχουν οποιαδήποτε αποφασιστική αρμοδιότητα, στο ζήτημα 
της επικάλυψης των διατάξεων άλλων επιμέρους νομοθεσιών από τις προβλεπόμενες στο υπό συζήτηση 
νομοσχέδιο πρόνοιες αναφορικά με τον έλεγχο της αδήλωτης εργασίας και/ή άλλων παραβάσεων της εργατικής 
εν γένει νομοθεσίας για τις οποίες γίνεται πρόνοια για διενέργεια ελέγχων στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο, όπως 
και σε άλλα κενά ή/και νομικά και νομοτεχνικά ζητήματα τα οποία εντοπίζονται στο υπό αναφορά σχέδιο νόμου.  
Την επιτροπή απασχόλησε ιδιαίτερα η ανάγκη προστασίας του πολίτη από φαινόμενα αυθαίρετης συμπεριφοράς 
εκ μέρους Επιθεωρητών ή/και Βοηθών Επιθεωρητού κατά την είσοδό τους σε υπό έλεγχο υποστατικά, σε 
συνάρτηση με τις διευρυμένες εξουσίες ελέγχου που προβλέπονται στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο, οι οποίες 
εκτείνονται σε ανακριτικές και άλλες συναφείς εξουσίες. 
 Συναφώς με τα πιο πάνω, ο πρόεδρος της επιτροπής με επιστολή του, ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 2017, 
προς την Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ανέφερε ότι η επιτροπή είχε κατά 
πλειοψηφία αποφασίσει να τροποποιήσει το νομοσχέδιο κατά τρόπο που να παραχωρείται εξουσία στο 
Υπουργικό Συμβούλιο να εκδίδει κανονισμούς με τους οποίους να ρυθμίζεται η λειτουργία της υπό σύσταση 
υπηρεσίας, επισημαίνοντας ταυτόχρονα την ανάγκη θέσπισης κώδικα δεοντολογίας και συμπεριφοράς ειδικά για 
τους Επιθεωρητές.  Στην ίδια ως άνω επιστολή επισημάνθηκε ότι η επιτροπή στη συνεδρία της, ημερομηνίας 
21ης Νοεμβρίου 2017, κατά πλειοψηφία των μελών της είχε αποφασίσει στο εν λόγω στάδιο ότι δε θα 
προχωρούσε σε υποβολή του νομοσχεδίου στη ολομέλεια του σώματος προς ψήφιση, μέχρι την κατάθεση στη 
Βουλή των πιο πάνω αναφερόμενων κανονισμών λειτουργίας της υπό σύσταση υπηρεσίας, με σκοπό την από 
κοινού εξέτασή τους με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο. 
 Συναφώς, η Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων με επιστολή της, ημερομηνίας 
14 Ιουνίου 2018, πληροφόρησε τη Βουλή ότι το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε τελικά ειδικό εγχειρίδιο καλούμενο 
«Εγχειρίδιο Επιθεωρητή», στο οποίο προβλέπονται οι αρχές λειτουργίας της υπό σύσταση Ενιαίας Υπηρεσίας 
Επιθεωρήσεων, όπως και τα καθήκοντα, οι ευθύνες και οι εξουσίες του Επιθεωρητή, ενώ παρατίθενται εκτενώς 
και οι ενέργειες που θα ακολουθεί η υπηρεσία για την προετοιμασία και διεξαγωγή των επιθεωρήσεων.  Σύμφωνα 
με την ίδια επιστολή, στο συγκεκριμένο εγχειρίδιο περιλήφθηκε επίσης κώδικας δεοντολογίας και συμπεριφοράς 
του Επιθεωρητή, όπως και κατάλογος με πρότυπο επιστολών που θα χρησιμοποιούνται για την εφαρμογή των 
διατάξεων της οικείας νομοθεσίας.   

 Ως αποτέλεσμα όλων των πιο πάνω, η επιτροπή σε νέα συνεδρία της επί του θέματος στην παρουσία 
εκπροσώπου του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ενημερώθηκε ότι το κατατεθέν 
ενώπιόν της εγχειρίδιο συντάχθηκε στη βάση του κώδικα δεοντολογίας του Διεθνούς Γραφείου Εργασίας.  
Συναφώς, ο εν λόγω κυβερνητικός αρμόδιος ανέφερε ότι, δεδομένου ότι το υπό αναφορά εγχειρίδιο εμπεριέχει 
κανόνες δεοντολογίας, κρίθηκε ότι δε θα ήταν ορθό αυτό να αποτελέσει παράρτημα νομοθεσίας, επισημαίνοντας 
ταυτόχρονα ότι τα πρόσωπα που θα ασκούν καθήκοντα Επιθεωρητή είναι δημόσιοι υπάλληλοι οι οποίοι 
υπόκεινται σε πειθαρχικές κυρώσεις για τυχόν παραπτώματά τους βάσει των διατάξεων του περί Δημόσιας 
Υπηρεσίας Νόμου. 
 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 
1. Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 

Δυνάμεις τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου όπως αυτό έχει τελικά τροποποιηθεί. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, τα μέλη 
της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, το μέλος της βουλευτής του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών και το μέλος της βουλευτής του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του 
σώματος.  
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 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων με την παρούσα έκθεσή της υποβάλλει το νομοσχέδιο στην ολομέλεια του σώματος για λήψη τελικής 
απόφασης. 

Δεύτερη συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το νομοσχέδιο «Ο περί Σύστασης Ενιαίας Υπηρεσίας Επιθεωρήσεων στο 

Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμος του 2017» 
Παρόντες:   
 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος  Μαρίνος Μουσιούττας 
 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  Ηλίας Μυριάνθους 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Μαριέλλα Αριστείδου  Λίνος Παπαγιάννης 

 Όπως είναι γνωστό, το πιο πάνω νομοσχέδιο υποβλήθηκε στην ολομέλεια του σώματος προς ψήφιση με 
δύο εκθέσεις της επιτροπής, ημερομηνίας 13 Ιουλίου 2017 και 11 Ιουλίου 2018.  Ωστόσο, στις 28 Σεπτεμβρίου 
2018 η ολομέλεια του σώματος αποφάσισε εκ νέου την αναβολή της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου 
με σκοπό την επανεξέτασή του από την επιτροπή. 
 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων επανεξέτασε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε έξι συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 23 Οκτωβρίου 2018 και 4 
Φεβρουαρίου 2020. Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
η Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, εκπρόσωποι της Νομικής Υπηρεσίας της 
Δημοκρατίας, των εργοδοτικών οργανώσεων ΚΕΒΕ και ΟΕΒ, των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ, 
ΠΑΣΥΔΥ και ΔΕΟΚ και του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιοκτήτων Κέντρων Αναψυχής (ΠΑΣΙΚΑ). 
 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της επανεξέτασης του νομοσχεδίου παρευρέθηκαν επίσης οι βουλευτές μέλη 
της επιτροπής Ευανθία Σάββα, Ανδρέας Κυπριανού, Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης, καθώς και οι βουλευτές μη μέλη 
της επιτροπής Ζαχαρίας Κουλίας και Άγγελος Βότσης. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η θέσπιση νομοθεσίας για τη σύσταση και λειτουργία υπηρεσίας 
καλουμένης “Ενιαία Υπηρεσία Επιθεωρήσεων” στο Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων. 
 Σημειώνεται ότι οι θέσεις και οι απόψεις των εμπλεκομένων, καθώς και τα ζητήματα που απασχόλησαν 
αρχικά την επιτροπή περιλαμβάνονται τόσο στην αρχική όσο και στη συμπληρωματική έκθεση της επιτροπής.  
Ωστόσο, μετά την αναβολή της συζήτησης του νομοσχεδίου στις 28 Σεπτεμβρίου 2018 το ΚΕΒΕ και η ΟΕΒ 
υπέβαλαν κοινό υπόμνημα με τις θέσεις τους επί του προτεινόμενου νόμου.  Για το ίδιο θέμα υποβλήθηκε 
ξεχωριστό υπόμνημα από τη ΣΕΚ. 
 Στο στάδιο της εκ νέου επανεξέτασης του νομοσχεδίου η Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων ενημέρωσε την επιτροπή ότι θα προέβαινε εκ νέου σε διαβουλεύσεις με τους εκπροσώπους των 
εργοδοτικών οργανώσεων, κατόπιν γραπτών επιστολών που είχε στο μεταξύ λάβει από αυτές, στις οποίες 
διατυπώνονταν εισηγήσεις για τροποποιήσεις επί του νομοσχεδίου.  

 Συναφώς με τα πιο πάνω, σε μεταγενέστερο στάδιο μελέτης του νομοσχεδίου η αρμόδια υπουργός 
κατέθεσε υπόμνημα με προτεινόμενες τροποποιήσεις επί του νομοσχεδίου, οι οποίες, όπως ανέφερε, 
συνιστούσαν το αποτέλεσμα νέου διαλόγου που διεξήχθη με όλους τους κοινωνικούς φορείς, για το αποτέλεσμα 
του οποίου υπήρξε ομοφωνία από τους τελευταίους.  Οι κυριότερες εισηγήσεις αφορούν σε προσθήκη νέων 
άρθρων και/ή συμπλήρωση υφιστάμενων προνοιών στο νομοσχέδιο ως ακολούθως: 

1. Προσθήκη πρόνοιας, ώστε η αρμόδια αρχή να δύναται να διορίζει ως βοηθούς επιθεωρητές, πέραν των 
λειτουργών του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ή/και άλλων δημόσιων 
υπαλλήλων ή/και ωρομίσθιου κυβερνητικού προσωπικού, εργοδοτουμένους ορισμένου χρόνου που 
βρίσκονται στην υπηρεσία του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ή και σε 
άλλες κρατικές υπηρεσίες. 

2. Διόρθωση σχετικής πρόνοιας περιλαμβανόμενης στο αρχικό νομοσχέδιο, ώστε να διευκρινιστεί ότι η 
αρμόδια αρχή δύναται να τερματίζει και όχι να ανακαλεί τον διορισμό οποιουδήποτε προσώπου ως 
προϊσταμένου ή επιθεωρητή ή βοηθού επιθεωρητή.  

3. Προσθήκη πρόνοιας, σύμφωνα με την οποία η αρμόδια αρχή δύναται να αναθέτει την εφαρμογή 
οποιωνδήποτε προνοιών του προτεινόμενου νόμου σε τμήματα ή και σε υπηρεσίες του υπουργείου. 

4. Ρητή αναφορά ότι για την εκτέλεση του έργου της η Υπηρεσία Επιθεωρήσεων δε θα δικαιούται να 
επιθεωρεί και να ελέγχει κατοικίες, για τις οποίες ως γνωστόν χρειάζεται σχετικό διάταγμα δικαστηρίου. 
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5. Διαγραφή από τους νόμους για τους οποίους η Υπηρεσία Επιθεωρήσεων θα έχει την αρμοδιότητα να 
ελέγχει την εφαρμογή του περί Τερματισμού της Απασχολήσεως Νόμου, αφού, σύμφωνα με όσα ανέφερε 
η υπουργός, η παράνομη ή μη απόλυση κρίνεται στο Δικαστήριο Εργατικών Διαφορών και ως εκ τούτου 
δεν είναι δυνατό να επιβάλλονται διοικητικά πρόστιμα. 

6. Προσθήκη πρόνοιας, σύμφωνα με την οποία κατά τον προγραμματισμό των επιθεωρήσεων θα τηρείται η 
αρχή της αναλογικότητας. 

7. Διευκρίνιση ότι το πρόστιμο των δέκα χιλιάδων ευρώ (€10.000) θα επιβάλλεται μόνο αφότου έχει 
ολοκληρωθεί η επιθεώρηση και η έκδοση πράξης επιβολής προστίμου. 

8. Επιμήκυνση της προθεσμίας που δίδεται στον παραβάτη, ώστε αυτός να δύναται να προβαίνει σε 
παραστάσεις, από δέκα σε δεκαπέντε μέρες, καθώς και καθορισμός ότι το εύλογο χρονικό διάστημα εντός 
του οποίου η επιτροπή ενστάσεων θα εξετάζει τυχόν ενστάσεις δε θα υπερβαίνει τους τρεις μήνες.  
Επιπρόσθετα, γίνεται εισήγηση όπως κατά τη διάρκεια της περιόδου εξέτασης της ένστασης δε θα 
επιβάλλεται το πρόστιμο των πενήντα ευρώ (€50) για κάθε μέρα καθυστέρησης. 

 Σημειώνεται ότι όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τις πιο πάνω προτεινόμενες εισηγήσεις για 
τροποποίηση του νομοσχεδίου και ότι η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη τα ανωτέρω και δεδομένης της 
σύμφωνης γνώμης όλων των εμπλεκόμενων πλευρών, προχώρησε σε αναθεώρηση του κειμένου του 
νομοσχεδίου, περιλαμβάνοντας σε αυτό τις εν λόγω εισηγήσεις.  Παρά ταύτα, σε μεταγενέστερο στάδιο η 
υπουργός ενημέρωσε την επιτροπή ότι υπήρχαν εκ νέου παρατηρήσεις από πλευράς των εργοδοτικών 
οργανώσεων, οι οποίες έπρεπε να τύχουν εξέτασης και από πλευράς του αρμόδιου υπουργείου. 

 Ως εκ τούτου, στις 14 Ιανουαρίου 2020 η υπουργός κατέθεσε νέο αναθεωρημένο κείμενο σχεδίου νόμου, 
δηλώνοντας ενώπιον της επιτροπής ότι είχε μεσολαβήσει νέος κύκλος διαβουλεύσεων με τις εργοδοτικές 
οργανώσεις, από τον οποίο προέκυψε ότι αριθμός εισηγήσεων μπορούσε να γίνει αποδεκτός, ώστε το 
νομοσχέδιο να υποβληθεί προς ψήφιση.  Σύμφωνα με τα πιο πάνω, οι επιπρόσθετες εισηγήσεις αφορούσαν σε: 

1. τροποποίηση της σχετικής πρόνοιας που προβλέπει για την επιβολή διοικητικού προστίμου και του 
σχετικού με αυτήν παραρτήματος, έτσι που το ύψος του επιβλητέου προστίμου να διαφοροποιείται 
ανάλογα με τη σοβαρότητα των αδικημάτων, 

2. τροποποίηση σχετικής πρόνοιας, ώστε το συνολικό επιβλητέο πρόστιμο να μην υπερβαίνει τις πέντε 
χιλιάδες ευρώ (€5.000) αντί τις δέκα χιλιάδες ευρώ (€10.000) που προβλεπόταν στο αρχικό νομοσχέδιο, 
με εξαίρεση τις περιπτώσεις επανάληψης της παράβασης, οπότε το συνολικό ποσό του προστίμου δε θα 
δύναται να υπερβαίνει τις δέκα χιλιάδες ευρώ (€10.000) σε κάθε περίπτωση ολοκλήρωσης της 
επιθεώρησης και έκδοσης πράξης επιβολής προστίμου, και 

3. καθορισμό έναρξης ισχύος του προτεινόμενου νόμου την πρώτη μέρα του πέμπτου μήνα που θα 
ακολουθήσει τη δημοσίευση αυτού στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας. 

 Οι εκπρόσωποι της ΟΕΒ και του ΚΕΒΕ δήλωσαν ενώπιον της επιτροπής ότι, κατόπιν συμβιβασμών που 
έγιναν στο πλαίσιο του διεξαχθέντος διαλόγου, συμφωνούν με το νομοσχέδιο όπως αυτό έχει αναθεωρηθεί βάσει 
όλων των πιο πάνω. 

 Η εκπρόσωπος της ΠΕΟ ανέφερε ότι, παρά τις τροποποιήσεις που έγιναν επί του νομοσχεδίου σύμφωνα 
με τα πιο πάνω, η οργάνωση την οποία εκπροσωπεί δεν είναι ικανοποιημένη, παρά ταύτα η ψήφισή του σε νόμο 
είναι επιτακτική.  Κοινός στόχος όλων, ανέφερε, πρέπει να είναι η εφαρμογή όλων των νομοθεσιών που 
προστατεύουν τα δικαιώματα των εργαζομένων, τονίζοντας ότι η ψήφιση του προτεινόμενου νόμου θα συμβάλει 
στην αποτελεσματικότητα των επιθεωρήσεων που διεξάγονται από το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  

 Ο εκπρόσωπος της ΣΕΚ ανέφερε ότι η συνδικαλιστική πλευρά έχει υπαναχωρήσει από τις αρχικές της 
θέσεις, προκειμένου να προωθηθεί η ψήφιση του εν λόγω νομοσχεδίου και κατ՚ επέκταση η σύσταση της 
Υπηρεσίας Επιθεωρήσεων, ευελπιστώντας ότι με την ψήφιση του προτεινόμενου νόμου θα εφαρμοστεί το 
σύνολο των προτεινόμενων ρυθμίσεων. 

 Ο εκπρόσωπος της ΔΕΟΚ ανέφερε ότι συμφωνεί με το υπό εξέταση νομοσχέδιο, για την ετοιμασία του 
οποίου, όπως ανέφερε, έγινε εξαντλητικός διάλογος, με αποτέλεσμα αυτό να αποτελεί προϊόν συναίνεσης και 
κοινής αποδοχής. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις, το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και το μέλος της βουλευτής 
του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου όπως αυτό 
έχει τελικά αναθεωρηθεί με βάση τα πιο πάνω. 
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2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, το μέλος 
της βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος και το μέλος της βουλευτής του 
Εθνικού Λαϊκού Μετώπου επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του 
στην ολομέλεια του σώματος.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων με την παρούσα έκθεση υποβάλλει το νομοσχέδιο για λήψη τελικής απόφασης στο στάδιο 
συζήτησής του από την ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να μιλήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι.  Ψηλώστε τα χέρια σας πάνω, διότι βλέπω... ένα μικρό δάσος!  

(Γέλια) 

  Να καταγράψει τα ονόματα η κ. Δημητρίου.   

 Να μιλήσει πρώτα ο πρόεδρος της επιτροπής. 

 Ψηλώστε οι υπόλοιποι τα χέρια σας πάνω, για να σας γράψει ο κ. Κώστας Κώστα και η κ. Δημητρίου.  
Ψηλώστε τα χέρια σας πάνω. 

 Συνεχίστε, κύριε Φακοντή. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Σήμερα βρίσκεται ξανά ενώπιόν μας το πολυσυζητημένο νομοσχέδιο της Ενιαίας Υπηρεσίας 
Επιθεωρήσεων, το οποίο πρέπει να πούμε ότι έχει πάρει μια μεγάλη διάρκεια χρόνου συζήτησης.  Τρία και πλέον 
χρόνια συζητείται αυτό το νομοσχέδιο, τρεις φορές ήρθε στην ολομέλεια της Βουλής και επέστρεψε ξανά πίσω 
στην επιτροπή για περαιτέρω συζήτηση.  Σήμερα βρισκόμαστε, ελπίζω, στην ευχάριστη θέση να πούμε ότι 
έχουμε καταλήξει σε ένα τελικό κείμενο, μετά από αρκετές τροπολογίες και προσθήκες που έγιναν στο 
συγκεκριμένο νομοσχέδιο ομπρέλα, το οποίο περιλαμβάνει είκοσι εννιά άλλες νομοθεσίες, που έχουν να κάμουν 
με τη διαφύλαξη των εργασιακών δικαιωμάτων, αλλά και την αντιμετώπιση του αθέμιτου ανταγωνισμού μεταξύ 
των εργοδοτών.   

 Ως ΑΚΕΛ τασσόμαστε υπέρ της ψήφισης αυτού του νομοσχεδίου, αλλά θα καταψηφίσουμε και όλες τις 
τροπολογίες οι οποίες έχουν κατατεθεί από τις κοινοβουλευτικές ομάδες του Δημοκρατικού Συναγερμού, των 
Οικολόγων και της Συμμαχίας Πολιτών.  Η καταψήφιση των τροπολογιών έχει να κάμει με το ότι αυτό το τελικό 
κείμενο διαμορφώθηκε μετά από επίπονες προσπάθειες και είναι ένα κείμενο το οποίο έχει διατηρήσει την 
ισορροπία.  Σε περίπτωση που επιχειρήσουμε την ψήφιση των τροπολογιών, πιθανόν να υπάρξει ανατροπή σε 
αυτή την ισορροπία και μπορεί να οδηγήσει σε αντιδράσεις.  Και εμείς, ως ΑΚΕΛ, πιστεύουμε ότι, αν ήταν πιο 
αυξημένες οι ποινές των εξωδίκων, θα ήταν ακόμα πιο αποτρεπτικές στο να παραβιάζονται αυτές οι εργατικές 
νομοθεσίες, όμως κρίναμε και βάλαμε πάνω απ’ όλα το ότι είναι αποτέλεσμα ενός κοινωνικού διαλόγου, το ότι 
υπάρχει μια ισορροπία, την οποία δε θέλαμε σε καμιά περίπτωση να διαταράξουμε.   

 Επίσης, θέλω να αποδώσω και τα εύσημα και στην ίδια την Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, η οποία σε αυτό το διάστημα δέχτηκε σοβαρές πιέσεις από διάφορες πλευρές, άντεξε σε αυτές τις 
πιέσεις, το νομοσχέδιο στην ουσία του δεν έχει υποστεί σοβαρές τροποποιήσεις, που να χάνει το ουσιαστικό 
περιεχόμενό του, και αυτό θέλουμε να το τονίσουμε. 

 Εν κατακλείδι, επαναλαμβάνω, είμαστε υπέρ του νομοσχεδίου και απορρίπτουμε όλες τις τροπολογίες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Δυο-τρεις επισημάνσεις, κύριε Πρόεδρε, για το σημερινό νομοσχέδιο, το οποίο είναι πάρα πολύ σοβαρό.   

 Η πρώτη επισήμανση είναι ότι, ενώ οι σχετικές ευθύνες και αρμοδιότητες μεταφέρονται στον γενικό 
διευθυντή του Υπουργείου Εργασίας, την ίδια στιγμή του παραχωρείται το δικαίωμα να εκχωρήσει τις εξουσίες 
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όπου θέλει και διερωτώμαι ποια είναι η σκοπιμότητα.  Γιατί δε δίνουν τις εξουσίες απευθείας σ’ αυτόν που πρέπει 
να τις ασκήσει;  Άρα, εδώ είναι μια συγκαλυμμένη, κατά την άποψή μας, διαδικασία, η οποία κάπου αποσκοπεί.   

 Το δεύτερο στοιχείο είναι ότι παραβιάζεται ουσιαστικά το συνταγματικό δικαίωμα της κατοικίας.  Όσον 
αφορά το θέμα του εργασιακού χώρου, είναι ένα ζήτημα, όσον αφορά όμως το θέμα της κατοικίας, είναι εντελώς 
διαφορετικό ζήτημα και εδώ θα ήθελα ακριβώς από τους νομικούς να τοποθετηθούν πάνω σ’ αυτό το 
συγκεκριμένο ζήτημα, με το οποίο ουσιαστικά αυτή τη στιγμή υπάρχει παραβίαση του συντάγματος, γιατί δίνουμε 
τη δυνατότητα επέμβασης στο θέμα της κατοικίας του ατόμου, χωρίς να είναι το θέμα όπως ορίζεται από το 
σύνταγμα, αλλά με την καινούρια νομοθεσία δημιουργείται διαφοροποίηση της συνταγματικής πρόνοιας και 
ανοίγεται ακόμα ένα παράθυρο παραβίασης ακριβώς της κατοικίας.  Λόγω ακριβώς αυτού του ζητήματος, εμείς 
θα καταψηφίσουμε τις συγκεκριμένες τροπολογίες οι οποίες έχουν κατατεθεί, αλλά οι βουλευτές του κόμματος 
έχουν το δικαίωμα στο τέλος, ανάλογα με τις τροπολογίες, να έχουν προσωπική άποψη και προσωπική 
τοποθέτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Κουλίας. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Μα ήρτεν η σειρά μας, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θέλεις να μιλήσεις πιο ύστερα; 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Όι, όι!  Έν’ πολλά καλή ώρα! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Επειδή σε εθώρουν να πας να φύεις τζιόλας, είπα να σε πκιάω! 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Όχι, όχι, δε θα φύω, κύριε Πρόεδρε. 

 Όπως ελέχθη και προηγουμένως, τούντο νομοσχέδιο επήεν τζι ήρτεν τρία χρόνια.  Καλά, τι είχε το 
νομοσχέδιο;  Ήταν στραβό τζιαι επάαιννεν τζι έρκετουν, έκαμνεν περίπατο;  Απλούστατα, ήταν ένα νομοσχέδιο 
απαράδεκτο!  Πρώτη φορά βλέπω τέτοιο νομοσχέδιο με δρακόντεια νομοθεσία!  Έχει δίκαιο ο Μαρίνος ο 
Σιζόπουλος ότι πρόκειται για ρουσφετολογικό σχέδιο, για να κάμουν κάποιους διευθυντές.  Καλά, η επιθεώρηση 
εργασίας έννεν καλή και εννά κάμουν άλλη υπηρεσία και να προσλαμβάνουμεν όποιον θέλουμε και να 
στελεχώσουμε μια άλλη υπηρεσία και να κάμουμε διευθυντάδες;  Μέχρι τώρα οι εργασιακές σχέσεις ήταν αυτές 
που είχαν τα εργασιακά θέματα σε κάθε επαρχία και λειτουργούσαν μια χαρά!   

 Επιπλέον, οι διατάξεις τούτου του νομοσχεδίου είναι δρακόντειες διατάξεις!  Μπορούν να μπουν όπου 
θέλουν, ό,τι ώρα θέλουν και μάλιστα, σας παρακαλώ, πρώτη φορά αποκτά ένα υπουργείο ή ένας απλός 
υπάλληλος ή ένας έκτακτος υπάλληλος...  Λέει εννά φωνάζει τον αστυνομικό, αν κρίνει ότι θα εφαρμόσει την 
εργατική νομοθεσία, να τον συνοδεύει!  Αν κρίνει ότι θέλει έναν υπάλληλο του φόρου εισοδήματος, να τον 
φωνάξει, αν κρίνει έναν του υγειονομείου, να τον φωνάξει!  Ποιο υπουργείο έχει τέτοιες υπερεξουσίες ή ένας 
απλός υπάλληλος, να φωνάζει κάποιον να τον συνοδεύει να πά’ να κάμει έφοδο;  Και οι μικρές επιχειρήσεις, να 
μπαίνουν μέσα ό,τι ώρα θέλουν, όπως θέλουν, δήθεν εν ονόματι της διαφύλαξης των εργατικών δικαιωμάτων;  
Ή να μπορεί να σου παίρνει τους υπολογιστές;  Ή διάφορα!   
 Αλλά το χειρότερο απ’ όλα, γίνεται, σας παρακαλώ πολύ, να μπαίνει διοικητικό πρόστιμο από τις €5.000 
έως τις €10.000;  Καλά, οι δικαστές, το δικαστικό σύστημα, το οποίο πληρώνουμε τόσο ακριβά, για να είναι 
αντικειμενικό, δίκαιο και να υπάρχει δημόσια δίκη;  Τωρά εννά μεταφέρουμε τις εξουσίες εις τον πάσα τυχόντα, 
τον οποίο εννά προσλάβουν κάποιοι κύριοι στο Υπουργείο Εργασίας, για να μπαίνει να επιθεωρεί και να έχει 
δικαίωμα να βάλλει πρόστιμο μέχρι €10.000;  Και λέει, αν δεν το πληρώσεις, οι €5.000 εννά γίνουν €10.000, οι 
€10.000 εννά γίνουν €20.000!  Κι όπερ είναι και το χειρότερο, βάλλουν και μια διάταξη αλά ούνα, αλά ντούε, αλά 
τρε!  Λέει, αν πληρώσεις το πρόστιμο, ξέρω ’γώ, στες τριάντα μέρες, εννά σου χαρίζουν τζιαι το 30%!  Καλά, το 
πρόστιμο γιατί μπαίνει;  Δεν πρέπει να είναι τιμωρητικό και αποτρεπτικό;  Άμα το πκιερώσεις, κάμνει σου σκόντο;  
Δηλαδή αίρεται η παρανομία;  Και το χειρότερο, επειδή είπαν μου κάποιοι συνάδελφοι «μα εκανονίσαμέν τα και 
εβάλαμεν να κάμνουμεν και ένσταση», δικαιούται κάποιος να κάμει ένσταση, αλλά δεν μπορείς να αναστείλεις 
την αδικία.  Αν κάποιος υπάλληλος έκαμε μια λάθος κίνηση, ε, τότε πρέπει να πληρώσεις το πρόστιμο.  Μα, πού 
εννά εύρει ένας μικροβιοτέχνης, ένας μικροεπαγγελματίας τις €10.000 ή τις €20.000, να πάει να τους πληρώσει;   
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 Τζιαι ξέρετε ποιοι εννά πληρώσουν τη νύφη;  Επειδή ανοίξαμεν τες πόρτες τζιαι εγέμωσεν δαμέσα, 
συρφετός ξένων...  Πάει σε έναν γεωργό τζιαι λέει του «κύριε, μα εγιώ είμαι Ρουμάνος, είμαι Ευρωπαίος, είμαι 
Βούλγαρος, πκιάσ’ με δουλειά τζιαι εν έσιει πρόβλημα!».  Ένας καλόπιστος γεωργός πκιάνει τον!  Πάν’ οι κύριοι, 
λαλεί του «έλα δα, €5.000!».  «Εντάξει, να σου δώκω €500, έν’ εντάξει, τζιαι να μεν με γράψεις;».  Κανένα κοινό 
και σωστό δικαστήριο δε βάλλει τέτοια πρόστιμα.  Στα δικαστήρια που ξέρουμε στην Κύπρο εγώ δεν είδα κανένα 
δικαστή να βάλλει €5.000 και €10.000 πρόστιμο!  Μα με τούντα διοικητικά πρόστιμα που κάμνουμε, αποτελεί 
έτσι ένα πολλά καλό άντρο διαφθοράς!  Θα πααίννει ο υπάλληλος εκεί ο πάσα...  Διότι θα δικαιούνται να βάλλουν 
και εκτάκτους, κύριε Πρόεδρε, να παίρνει έναν έκτακτο, που εννά του διούμεν €500, να κάμνει τον επιθεωρητή!  
Ε, λαλεί σου «μα, πκιάνω €500 τον μήνα», ή €800 τον μήνα, «εννά πάω εκεί στον Γιώργο που έν’ η βιομηχανία 
του» -ξέρω ’γώ, έντζιεν βιομήχανος ο Γιώργος, αλλά έχει κατάστημα, ξέρω ότι πουλεί τη Milupa- «θα του πω 
“κουμπάρε Γιώρκο, δαμαί δε θα σε γράψω, φάκκα μου τα €200 τζιαι εννά γίνει καλά η δουλειά”»!  Ξέρετε καμιά 
υπηρεσία του κράτους που έδωκεν τούντες υπερεξουσίες;  Και το πιο σημαντικό έν’ τζιείνο που είπε κι ο Μαρίνος, 
εννά κάμουν άλλη υπηρεσία, μίσιη μου!  Καλά, τούτη εποστάθη που έχουμε;  Και τούντους δύσκολους καιρούς, 
που το κράτος περνά τόσο δύσκολα, εννά συστήσουμε άλλες υπηρεσίες ή για να εξυπηρετήσουμε τους φίλους 
μας;  Αν είναι δυνατόν δηλαδή!   
 Κύριοι συνάδελφοι, αυτή η νομοθεσία είναι παντελώς απαράδεκτη!  Ο Συναγερμός βάλλει μια τροπολογία 
επί τούτου, έν’ σωστή η τροπολογία.  Εγώ θα τον καταψηφίσω τον νόμο, έντζιε ξαπολώ τους δηλαδή, αλλά η 
τροπολογία που βάλλει ο Συναγερμός να μη δικαιούνται να κάμουν άλλη υπηρεσία έν’ σωστή κι ελπίζω οι 
συνάδελφοι να το καταλάβουν τούτο.  Εκτός αν θα κάμνουμεν ρουσφέττιν ’πού τη Βουλή! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Για να μιλήσουμε γι’ αυτό το νομοσχέδιο, πρέπει να καταλάβουμε περί τίνος πρόκειται και να απαντήσουμε 
σ’ ένα ουσιώδες ερώτημα.  Πιστεύουμε ότι υπάρχει καταπάτηση των εργασιακών δικαιωμάτων στην Κύπρο;  
Βέβαια, απευθύνεται αυτό το ερώτημα κατά πάσα πιθανότητα σε ανθρώπους οι οποίοι δεν είναι εργαζόμενοι με 
την έννοια ότι δεν είναι υπάλληλοι, μπορεί να είναι οι ίδιοι εργοδότες, αλλά οι διεθνείς στατιστικές, οι έρευνες του 
Διεθνούς Γραφείου Εργασίας, οι θέσεις της ίδιας της κυβέρνησης, που κατά τα άλλα είναι η κυβέρνηση της δεξιάς 
και της φιλελεύθερης παράταξης, είναι ότι, ναι, υπάρχει στην Κύπρο καταπάτηση των εργασιακών δικαιωμάτων, 
υπάρχει μαύρη και αδήλωτη εργασία τζιαι υπάρχει ανάγκη να διασφαλιστούν οι εργαζόμενοι έναντι της 
αυθαιρεσίας μερίδας τουλάχιστον των εργοδοτών.  Μάλιστα, η ίδια η κυβέρνηση, αυτή που εμείς συνήθως 
αποκαλούμε «του κεφαλαίου» έχει εκφράσει επανειλημμένως, ιδιαίτερα σε αυτές τις συνθήκες της οικονομικής 
κρίσης, της επιταχυνόμενης οικονομικής κρίσης, ότι έσιει μεγάλη έννοια για τα εργασιακά δικαιώματα τζιαι τα 
δικαιώματα των εργαζομένων εν καιρώ οικονομικής κρίσης.   

 Αν αυτό το νομοσχέδιο ήταν πριν από τρία χρόνια ουσιαστικό και επείγον, σήμερα γίνεται ακόμα πιο 
ουσιαστικό και επείγον και αυτά είναι τα λόγια της ίδιας της υπουργού της παρούσας κυβέρνησης.  Είναι λοιπόν 
πάρα πολύ σημαντικό αυτό το νομοσχέδιο και ευελπιστούμε ότι θα εξασφαλίσει τους εργαζόμενους -και εμείς 
δεν κάνουμε διάκριση μεταξύ των Κυπρίων και των αλλοδαπών και των κοινοτικών εργαζομένων, όλοι οι 
εργαζόμενοι έχουν δικαιώματα και το αποδεχόμαστε και το στηρίζουμε- θα εξασφαλίσει λοιπόν τους 
εργαζόμενους έναντι της αυθαιρεσίας μερίδας εργοδοτών.   

 Γιατί εκαθυστέρησε;  Εν εκαθυστέρησε, μόνο γιατί είσιε προβλήματα νομικά.  Ναι, σε πρώτο στάδιο είχε 
πολλά προβλήματα νομικά.  Από ένα σημείο και μετά και εφόσον προέκυψε συμφωνία και μεταξύ των 
παραγόντων, των εμπλεκόμενων παραγόντων, η καθυστέρηση ήταν σαφέστατο από πού προερχόταν, εξάλλου 
ήταν και δημόσια εκφρασμένη.  Ήταν με ανακοινώσεις της Ομοσπονδίας Εργοδοτών και Βιομηχάνων, οι οποίοι 
εκαλούσαν τη Βουλή να μην ψηφίσει το νομοσχέδιο, γιατί δεν είχε ικανοποιηθεί από τον συμβιβασμό, και αυτό 
που μας ενοχλεί εμάς είναι ότι τελικά εσυμβιβάστηκε η κυβέρνηση.  Ετροποποίησε επανειλημμένα το 
νομοσχέδιο, για να ικανοποιήσει τις απαιτήσεις της Ομοσπονδίας Εργοδοτών και Βιομηχάνων, και οι 
τροπολογίες που καταθέτουμε σήμερα εμείς είναι από το αρχικό νομοσχέδιο της κυβέρνησης.   

 Υιοθετούμε την αρχική θέση της κυβέρνησης και τη φέρνουμε ενώπιόν σας, γιατί θεωρούμε ότι ήταν 
σωστή.  Ήταν σωστή η κυβέρνηση, όταν έφερνε αυτό το νομοσχέδιο, σε πολλά σημεία, τα οποία δυστυχώς 
αναγκάστηκε στη συνέχεια να τα αποσύρει υπό την πίεση της Ομοσπονδίας Εργοδοτών και Βιομηχάνων τζιαι 
δυστυχώς για κάποιους -γιατί ακούστηκαν προηγουμένως κάποια λόγια, τα οποία πρέπει να απαντηθούν- 
κάποιοι οι οποίοι μέσα στο κτίριο της Βουλής εξυπηρετούν αυτά τα συμφέροντα, τα συμφέροντα της 
Ομοσπονδίας των Εργοδοτών και των Βιομηχάνων και όχι των εργαζομένων.  Και δεν είναι αυτοί που είναι απ’ 
έξω τζιαι ζητούν από εμάς να ψηφίσουμε όπως θέλουν οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις.  Οι ίδιες οι μελέτες της 
κυβέρνησης, αλλά και διεθνών οργανισμών δείχνουν ότι ανθεί η καταπάτηση των εργασιακών δικαιωμάτων στις 
μεγάλες επιχειρήσεις.  Δεν είναι οι μικρές επιχειρήσεις οι  οποίες καταπιέζουν τα εργασιακά δικαιώματα.  Κατά 
πλειοψηφία είναι οι μεγάλες επιχειρήσεις με τους πολλούς εργαζόμενους που καταπιέζουν τα εργασιακά 
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δικαιώματα.  Ούτε επηρεάζονται οι μικρές επιχειρήσεις από αυτό το νομοσχέδιο, τουλάχιστον αυτές οι οποίες 
είναι σωστές και σέβονται τα εργασιακά δικαιώματα.   

 Το άσυλο, η κατοικία, με το γράμμα του νόμου όπως είναι, δεν επηρεάζεται, αλλά πρέπει να θυμίσω κάτι, 
κάτι για το οποίο εκάμετε μεγάλη φασαρία, εκάμαμε φασαρία στη Βουλή και υπάρχει σχετική έκθεση της 
Επιτρόπου Διοικήσεως και Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων που στέλνει μήνυμα στην κυβέρνηση να φροντίσει τον 
έλεγχο των οικιακών βοηθών, γιατί δεν υπάρχει επαρκής έλεγχος για τα δικαιώματα των οικιακών βοηθών.  Και 
ξέρετε πότε έγινε αυτή η έκθεση;  Μετά το γνωστό θέμα των πολλαπλών φόνων.  Τζιαι είναι σύσταση αυτή, να 
μπορούν να ελέγχουν οι υπηρεσίες του κράτους και τα δικαιώματα των εργαζομένων στο σπίτι.  Και όπως μπαίνει 
στον νόμο εξασφαλίζεται το άσυλο τζιαι η κατοικία.  Η δική μας η τροποποίηση απλώς μεταφέρει ένα άρθρο του 
νόμου στο προοίμιο, εξασφαλίζοντας ότι δε θα υπάρχουν αντιφάσεις μέσα στον ίδιο τον νόμο.   

 Εμείς θεωρούμε ότι και οι τροπολογίες του κ. Λιλλήκα βρίσκονται στην ίδια κατεύθυνση, βασικά 
επαναφέρουν τις αρχικές πρόνοιες της νομοθεσίας, του προτεινόμενου νόμου.  Και οι δικές μας οι τροπολογίες, 
αλλά και το σύνολο του νόμου είναι προς τη σωστή κατεύθυνση, εξασφαλίζουν τα δικαιώματα των εργαζομένων 
και τα κατοχυρώνουν και αυτό που μας ανησυχεί περισσότερο είναι αν αυτή η κυβέρνηση -που στα λόγια πρέπει 
να πω ότι εστάθηκεν εντάξει και υπερασπίστηκε αυτά τα δικαιώματα μέσα από αυτό το νομοσχέδιο- και στην 
πράξη θα υλοποιήσει αυτά τα οποία αντανακλώνται μέσα στο νομοσχέδιο αυτό. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μουσιούττας. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Είναι με ιδιαίτερη ικανοποίηση που η τελική κατάληξη του βαρυσήμαντου νομοσχεδίου που έχουμε 
ενώπιόν μας της σύστασης Ενιαίας Υπηρεσίας Επιθεωρήσεων μας βρίσκει σύμφωνους μετά από έντονες 
διαβουλεύσεις.  Είναι για μας σημαντικό το γεγονός ότι μετά από πολύμηνες προσπάθειες ήρθαν σε τελική 
συμφωνία όλοι οι εμπλεκόμενοι φορείς, που είναι εργοδοτικές οργανώσεις και οργανώσεις εργαζομένων που 
επηρεάζονται από την επερχόμενη ψήφισή του.  Η αποφασιστικότητά μας για την ορθότητα της τελικής έκβασης 
του νομοσχεδίου έγκειται στο γεγονός ότι επιτέλους ρυθμίζεται μια αδικία η οποία συντελείται εδώ και πολλά 
χρόνια και αφορά την πραγματική κατοχύρωση των δικαιωμάτων των εργαζομένων.  Πιο συγκεκριμένα, το νομικό 
πλαίσιο όπως αναμένεται να ψηφιστεί περιέχει σαφείς διατάξεις οι οποίες ρυθμίζουν εξώδικα πιθανές σοβαρές 
παραβάσεις από πλευράς των εργοδοτών και προνοεί την επιβολή διοικητικών προστίμων με βάση την κείμενη 
νομοθεσία.  Θεωρούμε ότι μια τέτοια εξέλιξη θα είναι ευεργετική για όλες τις πλευρές, αφού θα αποφεύγονται οι 
πολυδαίδαλες ποινικές διαδικασίες, που οδηγούν στις δικαστικές αίθουσες.  Το γεγονός ότι υπάρχει αντίδραση 
από μια πολύ μικρή μερίδα εργοδοτών και όχι από το σύνολό τους θα έπρεπε να προβληματίσει ακόμα 
περισσότερο τόσο τη Βουλή των Αντιπροσώπων όσο και το σύνολο του επιχειρείν.   

 Η θέσπιση μέτρων που προωθείται με το συγκεκριμένο νομοσχέδιο αποτελεί ευεργέτημα μεταξύ του 
επιχειρηματικού κόσμου, διότι η συγκεκριμένη ρύθμιση επιβραβεύει τους υγιείς επιχειρηματίες, οι οποίοι 
προσπαθούν να ανταγωνιστούν τυχόν αθέμιτες πρακτικές των ανταγωνιστών τους.  Θα σταθούμε αλληλέγγυοι 
στη μεγάλη μερίδα των εργαζομένων αυτού του τόπου, αλλά και στους επιχειρηματίες οι οποίοι σέβονται τους 
υπαλλήλους που εργοδοτούν, έχοντας μάλιστα οικονομικό κόστος σε σχέση με αυτούς που πιθανόν να έχουν 
ως τακτική τους να υπεκφεύγουν των προνοιών των νομοθεσιών.  Με γνώμονα το συλλογικό συμφέρον των 
εργαζομένων που αποτελούν βασικό πυλώνα στην παραγωγική οικονομία του τόπου, θα υπερψηφίσουμε το εν 
λόγω νομοσχέδιο και θα καταψηφίσουμε τις τρεις τροπολογίες, όχι διότι βρίσκουμε ότι είναι σε λανθασμένη 
κατεύθυνση, αλλά σεβόμενοι την άτυπη συμφωνία που είχε γίνει μεταξύ των εμπλεκομένων μερών όπως το 
τελικό κείμενο του νομοσχεδίου παραμείνει ως έχει χωρίς οποιεσδήποτε αλλοιώσεις. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μυριάνθους. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ. 

 Να πω ότι όντως, όπως έχει λεχθεί, εδώ και τρία χρόνια το συγκεκριμένο νομοσχέδιο βρισκόταν μεταξύ 
σφύρας και άκμονος, μέχρι να καταλήξει στη μορφή που είναι σήμερα μπροστά μας για ψήφιση μέσα από τον 
κοινωνικό διάλογο που διεξήχθη.  Να πω ότι όντως στις συνεδρίες που διεξήχθησαν όλα αυτά τα χρόνια την 
επιτροπή την είχε απασχολήσει ακριβώς η πιθανότητα αυθαιρεσίας από πλευράς των επιθεωρητών και των 
βοηθών επιθεωρητών κατά την είσοδό τους για έλεγχο στα διάφορα υποστατικά ή κατοικίες.   

 Ως εκ τούτου, μέσα από τη συζήτηση που είχε γίνει κατατέθηκε ένας κώδικας δεοντολογίας βασισμένος 
και πάνω στα διεθνή εργασιακά πρότυπα, ο οποίος έχει ήδη συμπεριληφθεί και στο συγκεκριμένο νομοθέτημα.  
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Ως εκ τούτου, όλες αυτές οι επιφυλάξεις που έχουν αναφερθεί κατά τη συζήτηση από κάποιους συναδέλφους 
θεωρώ ότι δεν υπάρχουν, παρ’ όλα αυτά όμως θεωρούμε ότι ως σώμα έχουμε την ευχέρεια, αν διαπιστωθούν 
αυθαιρεσίες ή κάτι πάει διαφορετικά από αυτό που ουσιαστικά είναι το ζητούμενο, είμαστε εδώ να το 
διαφοροποιήσουμε.  Πέραν τούτου, να συμφωνήσω, όπως έχει ήδη αναφέρει και ο συνάδελφος ο Μουσιούττας, 
με το ότι μπορεί να μας βρίσκουν σύμφωνους οι τροπολογίες που έχουν καταθέσει οι συνάδελφοι Περδίκης και 
Λιλλήκας, παρ’ όλα αυτά όμως υπήρχε μια συμφωνία κυρίων στην επιτροπή να πάει το νομοσχέδιο όπως είναι, 
γι’ αυτό θα καταψηφιστούν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Θα είμαι πολύ σύντομος.  Δε θα επαναλάβω όσα έχουν αναφέρει οι προλαλήσαντες με τα οποία 
συμφωνώ.  Θα πω ότι είναι ένα σημαντικό βήμα από πλευράς της κυβέρνησης, για να καλύψει ένα κενό.  
Δυστυχώς, αυτό το κενό θα καλυφθεί εν μέρει.  Στην πραγματικότητα το πήγαινε-έλα και οι πιέσεις που είχαν 
ασκηθεί επί της υπουργού, σε μια προσπάθεια να αλλάξουν σοβαρές πρόνοιες αυτού του νομοσχεδίου, 
οδήγησαν σε έναν συμβιβασμό που σε κάποιο βαθμό ξεδοντιάζει το νομοσχέδιο.  Όμως δεν παύει να είναι ένα 
θετικό βήμα, που θα συμβάλει στο να υπάρχει πιο αποτελεσματικός έλεγχος για την προστασία των δικαιωμάτων 
των εργαζομένων.  Από την παραβίαση των εργασιακών δικαιωμάτων, των δικαιωμάτων των εργαζομένων από 
τη μαύρη αγορά εργασίας κ.λπ. δεν υποφέρουν μόνο οι εργαζόμενοι, υποφέρουν και οι εργοδότες, οι 
επιχειρήσεις οι οποίες σέβονται τις υφιστάμενες νομοθεσίες, σέβονται τα δικαιώματα των εργαζομένων και 
βρίσκονται στην αγορά σε άνισο ανταγωνισμό με εκείνες τις εταιρείες που καταχρώνται τη θέση τους 
καταπατώντας τα εργασιακά δικαιώματα.  Άρα, αυτή η νομοθεσία θεωρώ ότι θα συμβάλει στον πιο υγιή 
ανταγωνισμό και ταυτόχρονα θα κατοχυρώσει σε πολύ μεγαλύτερο βαθμό απ’ ό,τι σήμερα και τα εργασιακά 
δικαιώματα. 

 Η πρόταση νόμου μας, κύριε Πρόεδρε, όπως το έχει αναφέρει ο κ. Περδίκης προηγούμενα, ουσιαστικά 
επαναφέρει την αρχική πρόταση της κυβέρνησης όπως ήταν στο αρχικό της νομοσχέδιο, για να προσφέρει μέσα 
από πιο αποτρεπτικές ποινές προστασία των εγκύων εργαζομένων.  Γνωρίζουμε όλοι στην Κύπρο -ας μη 
στρουθοκαμηλίζουμε- πόσο εύκολα απολύονται σήμερα γυναίκες, επειδή είναι έγκυοι και θεωρείται από 
κάποιους εργοδότες ότι δεν είναι παραγωγικές.  Σε αυτό αποσκοπεί η πρόταση νόμου μας, πιο αυστηρές ποινές, 
για να λειτουργήσουν αποτρεπτικά, προστατεύοντας τις εγκύους εργαζόμενες.  Θα υπερψηφίσουμε τις 
τροπολογίες των φίλων Οικολόγων, θα καταψηφίσουμε την τροπολογία του Δημοκρατικού Συναγερμού, γιατί 
κατά την άποψή μας είναι προς τη λανθασμένη κατεύθυνση. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Πιττοκοπίτης. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Θα είμαι πολύ σύντομος.  Όπως έχει ήδη αναφερθεί, κύριε Πρόεδρε, το Δημοκρατικό Κόμμα, ως ο κύριος 
εκφραστής των μικρομεσαίων και των εργαζομένων, θα στηρίξει το σχετικό νομοσχέδιο, γιατί είμαστε 
πεπεισμένοι ότι διασφαλίζει τα συμφέροντα των εργαζομένων, θέτει φραγμούς στην αδήλωτη εργασία και 
αντιμετωπίζει αποτελεσματικά αθέμιτο ανταγωνισμό μεταξύ των επιχειρήσεων.  Θα ήθελα όμως με την ευκαιρία 
αυτή, φίλε Πρόεδρε, να υπογραμμίσω και να επισημάνω τον καταλυτικό ρόλο του Δημοκρατικού Κόμματος στο 
να δημιουργηθούν οι σημερινές ευνοϊκότατες συνθήκες, για να τύχει αυτό το νομοσχέδιο της μεγαλύτερης 
δυνατής συναίνεσης. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μυλωνάς. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σε πολύ λίγα δευτερόλεπτα.  Θα  παρακαλέσω τους συναδέλφους σχετικά με την 
τροπολογία του κ. Λιλλήκα.  Ξέρω ότι υπάρχει μια συμφωνία για την κατάληξη την τελική, ωστόσο όλοι 
γνωρίζουμε -και είμαι σίγουρος ότι όλες οι πολιτικές δυνάμεις το στηρίζουν- ότι αυτοί που κυρίως διώκονται από 
τους κακούς εργοδότες και είναι θύματα μιας κακής εργοδοσίας είναι η μητρότητα, οι έγκυοι και είναι οι άνθρωποι.  
Δεν υπάρχει λόγος να κρυφτούμε πίσω από τη συλλογικότητα μεταξύ κυβέρνησης και κοινοβουλίου, μπορούμε 
κάλλιστα ως κοινοβούλιο να στηρίξουμε αυτή την τροπολογία. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Μαυρίδης. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Θέλω να διατηρήσω τη φήμη μου ότι είμαι πάντοτε σύντομος και δε θα σας φάω τον χρόνο σας, αλλά 
ήθελα να δω πώς φαίνεται, έτσι, να μιλάς από το βήμα, διότι ως καθηγητής βλέπω τους φοιτητές μου και έτσι 
μιλώ, είμαι πιο άνετος και μπορεί να υποβληθούν και ερωτήματα.   

 Καταρχάς να πω ότι, εφόσον έχουν μιλήσει οι συνάδελφοι που εκφράζουν τις μικρές επιχειρήσεις, θα 
μιλήσω και εγώ που εκφράζω τις επιχειρήσεις.  Τις επιχειρήσεις γενικά.  Διότι οι επιχειρήσεις, κύριε Πιττοκοπίτη, 
είναι μηχανές παραγωγής, είναι μηχανές δημιουργίας θέσεων εργασίας.  Άρα, αυτό το νομοσχέδιο δεν είναι μόνο 
για τους εργαζόμενους, είναι και για τις επιχειρήσεις, για να υπάρχει ισότιμη μεταχείριση, ισότιμος ανταγωνισμός, 
κάτι που όλοι θέλουμε.  Να πω επίσης ότι αυτό το νομοσχέδιο δεν αφορά καινούριες νομοθεσίες, αφορά μία 
μεγάλη ομάδα νομοθεσιών, οι οποίες εφαρμόζονται τώρα.  Δηλαδή, αυτό που θέλουμε να ψηφίσουμε σήμερα -
υποτίθεται- δεν είναι για να εφαρμοστούν οι νομοθεσίες, διότι οι νομοθεσίες εφαρμόζονται -το έχει πει πολλές 
φορές και η υπουργός- είναι απλά για να καθοριστούν οι ποινές, τα εξώδικα.  Και εις απάντησιν προς τον κ. 
Λιλλήκα και τον κ. Περδίκη, οι οποίοι λένε ότι φέρνουν τις αρχικές πρόνοιες του νομοσχεδίου της κυβέρνησης, ο 
σκοπός μας δεν είναι να σκοτώνουμε επιχειρήσεις.  Ο σκοπός μας είναι να τις κάνουμε να συμμορφώνονται, για 
να συνεχίσουν να λειτουργούν μέσα στην οικονομική δραστηριότητα.   Άρα λοιπόν, τα εξώδικα τα οποία έχουν 
τεθεί, τα συνολικά πρόστιμα, κύριε…  Ο κ. Κουλίας έχει αναφερθεί σε ένα ποσό €20.000· δε θα πάει ποτέ στις 
€20.000, είναι μέχρι €10.000 το μέγιστο που θα επιβληθεί, για διάφορες παραβάσεις, όχι μόνο για μία.   

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Απλώς θα διπλασιαστεί. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Είναι το 5 και γίνεται 10.   

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Είσαι και οικονομολόγος, άι στον μπελά! 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Ακριβώς.  Γι’ αυτό είπα ότι είναι καλύτερα να μιλώ από το βήμα, να μπορώ να απαντώ και στους 
διάφορους.   

 Η δική μας η τροπολογία -να την εξηγήσω- απλώς θέτει αυτή την υπηρεσία στο τμήμα που πρέπει να 
είναι, στο τμήμα που ανήκει, στο Τμήμα Εργασιακών Σχέσεων.  Τίποτα περισσότερο και τίποτα λιγότερο.  Επίσης 
θα ήθελα να πω ότι θα καταψηφίσουμε τις υπόλοιπες τροπολογίες και γενικά, επειδή έχει αναφερθεί ότι η ΟΕΒ 
ήταν εναντίον του αρχικού νομοσχεδίου, απ’ ό,τι θυμάμαι η ΟΕΒ ήταν η πρώτη που στήριξε το νομοσχέδιο, 
καθώς και το ΚΕΒΕ, καθώς και οι συντεχνίες, για τον λόγο ότι δημιουργείται ένα καλύτερο περιβάλλον για τις 
επιχειρήσεις… 

ΣΚΕΥΗ ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Δεν ερχόσουν στις συνεδρίες μας.   

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Όχι, ήμουν στις συνεδρίες και γνωρίζω πάρα πολύ καλά.  Οι μόνες αντιδράσεις ήταν για το ύψος των 
προστίμων, το οποίο και εμείς εδώ, η δική μας η πρόταση είναι ότι δεν μπορούμε να σκοτώνουμε επιχειρήσεις, 
αλλά να τις αναγκάζουμε να συμμορφώνονται και δεν είναι όλοι οι επιχειρηματίες κακοί, πρέπει να κλείσουμε τα 
παράθυρα, να μην μπορούν να εκμεταλλεύονται το σύστημα και να δημιουργείται μία ανισότητα μεταξύ των 
επιχειρήσεων, διότι «επιχειρήσεις» σημαίνει και «εργαζόμενοι».   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Μαυρίδη, εάν ήταν ιδιωτική εταιρεία που έβαζε αυτά τα πρόστιμα, δε θα ήμασταν πιο 
αποτελεσματικοί και να εισπράττουμε και περισσότερο;   

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 
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 Αν υπήρχαν ιδιωτικές υπηρεσίες να αναλάβουν αυτή τη δουλειά, δε θα υπήρχαν παραβάσεις, διότι στις 
άλλες χώρες, κύριε Πρόεδρε, μιας και μου δίδετε την ευκαιρία… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, μα είναι για να ενημερωθούμε. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Είναι ιδιώτες οι οποίοι κάνουν τον έλεγχο.  Ο σχεδιασμός γίνεται από τις υπηρεσίες… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, αλλά ήταν μεγάλη σου παράβλεψη που χρειάστηκε να σε υπενθυμίσω. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ.   

 Αν είχαμε ιδιώτες να ελέγχουν αυτές τις επιχειρήσεις, που θα είχαν και το κίνητρο, διότι θα πληρώνονταν 
με το κομμάτι, εάν και εφόσον… 

(Μη ευκρινή σχόλια από την κ. Σκεύη Κούτρα Κουκουμά) 

 Όχι, όχι δεν ήταν καταγγελία.  Μα γιατί δε μελετάτε τι κάνουν οι άλλες χώρες;  

(Μη ευκρινή σχόλια από την κ. Σκεύη Κούτρα Κουκουμά) 

 Κυρία Κουκουμά, εσείς λέτε ότι δεν ήμουν στις συνεδρίες.  Ξέρετε τι κάμνω, όταν δεν είμαι στις συνεδρίες;  
Διαβάζω, διαβάζω, διαβάζω!   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έχουμε τροπολογίες, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Απολογούμαι, ναι.   

 Πάμε στις τροπολογίες.  Η πρώτη τροπολογία είναι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η πρώτη τροπολογία είναι του Δημοκρατικού Συναγερμού και αφορά… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσες τροπολογίες έχουμε;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έχουμε τρεις σύνολο, κύριε Πρόεδρε, άρα θα πρέπει να μπαίνουν ξεχωριστά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, αλλά η πρώτη που έχω εδώ είναι των Οικολόγων.  Μη μου αλλάξετε τη σειρά. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Του Δημοκρατικού Συναγερμού είναι η πρώτη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγώ έχω τροπολογία Οικολόγων, τροπολογία ΔΗΣΥ, τροπολογία Συμμαχίας Πολιτών.  Έτσι είναι ή όχι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα.  Αν θέλετε να ξεκινήσουμε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι θέλω, έτσι έχω γραμμένο!  Δεν είναι με το κέφι μου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, 

 Με την άδειά σας, μπορώ να έχω τον λόγο, διαδικαστικά, επειδή έχουμε να θέσουμε και εμείς μία 
προφορική τροπολογία;  Απλώς είναι λεκτικά, το υπουργείο συμφωνεί και έχουμε κουβεντιάσει και με τον 
πρόεδρο της επιτροπής, που επίσης συμφωνεί.  Είναι απλώς… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Προφορική τροπολογία;  

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τροπολογία προφορική για ένα λεκτικό σημείο.  Πέστε μας το να καταλάβουμε. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Στο άρθρο 15(1), θα μπει απλώς για να καλύψει όλες τις τέσσερις περιπτώσεις, όχι την πρώτη.  Εκ 
παραδρομής τέθηκε μόνο… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ποιες είναι οι τέσσερις;  Ποια είναι η πρώτη και ποιες είναι οι άλλες τρεις; 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Άρθρο 15, παράγραφος 1, κύριε Πρόεδρε, να σας διαβάσω ένα λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πείτε μας επί της ουσίας αν αλλάζει κάτι ή όχι, κύριε Λεωνίδου. 

(Ο κ. Αντρέας Φακοντής ζητά τον λόγο.) 

 Ο κ. Φακοντής να μας τα πει; 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Να πω κάτι, συνάδελφε. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ναι, πες. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Στο συγκεκριμένο άρθρο, κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ότι το Δημοκρατικό Κόμμα ήθελε να περιλάβει 
και τα τέσσερα σημεία του 15(1), τα (α), (β), (γ), (δ), να μπει δηλαδή η φράση «εκ προθέσεως» στο προοίμιο, για 
να καλύψει και τα τέσσερα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πότε ήθελε το Δημοκρατικό Κόμμα να το περιλάβει τούτο; 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Εξ όσων μας ενημέρωσαν, από λάθος του υπουργείου δεν είχε συμπεριληφθεί στο τελικό κείμενο.  Το 
υπουργείο μάς έστειλε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό, κύριε Φακοντή.  Το Δημοκρατικό Κόμμα ήθελε ή το υπουργείο ήθελε;  Λαλείτε μου τα λλίον 
έτσι τζιαι εν καταλάβω. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Και τα δύο, κύριε Πρόεδρε, και το υπουργείο και το… 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Το υπουργείο μάς έχει στείλει σήμερα νέο κείμενο, κύριε Πρόεδρε, όμως αντιλαμβάνεστε ότι ενώπιόν μας 
είχαμε ένα τελικό κείμενο, δεν μπορούσαμε εμείς να το τροποποιήσουμε, γι’ αυτό και το Δημοκρατικό Κόμμα 
κάμνει αυτή την προφορική τροπολογία, την οποία μπορούμε να δεχτούμε, για να μην υπάρχει οποιαδήποτε 
διαφορετική αντιμετώπιση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Βοηθήστε λίγο, για να είμαι βέβαιος ότι δεν παραβαίνουμε τους κανονισμούς. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ζητήσαμε να προστεθεί η φράση «εκ προθέσεως» στο άρθρο 15, το οποίο άρθρο 15 έχει τέσσερα 
εδάφια… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και το έβαλαν μόνο στο (α); 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 …που αφορούν τέσσερα διαφορετικά αδικήματα, και αντί να προστεθεί η φράση «εκ προθέσεως» πάνω, 
για να καλύφκει και τα τέσσερα, το έβαλαν μόνο στην πρώτη παράγραφο εκ παραδρομής και λέμε η φράση «εκ 
προθέσεως» να μπει στο προοίμιο του άρθρου, για να καλύπτει και τα τέσσερα εδάφια.  Και το υπουργείο 
Εργασίας το έχει αποδεχτεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγώ κατάλαβα. Αν είναι έτσι τα πράγματα στην πραγματικότητα. 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Υπάρχει μία αντίφαση, με όλο τον σεβασμό.  Εδώ έγιναν τοποθετήσεις ότι δε θα ψηφιστούν τροπολογίες, 
γιατί ήταν μια συμφωνία κυρίων να περάσει χωρίς τροπολογίες, και τώρα ερχόμαστε να αλλάξουμε κάτι το 
ουσιώδες με προφορική τροπολογία που δεν την είδαμε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εξηγήστε στον κ. Λιλλήκα.  Να απαντήσετε στο επιχείρημα του κ. Λιλλήκα. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Η εισήγηση για να προστεθεί η φράση «εκ προθέσεως» είχε κατατεθεί στην επιτροπή Εργασίας και είχε 
γίνει αποδεκτή από την επιτροπή και είχε συμφωνηθεί ότι θα μπει στο κείμενο.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και είχε συμφωνηθεί και με εκείνη τη συμφωνία που είπε ο κ. Μουσιούττας; 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Και από το υπουργείο και από την επιτροπή.  Όταν μας έφεραν το κείμενο, εκ παραδρομής μπήκε μόνο 
στην μία παράγραφο, όχι σε όλες όπως ήταν η αρχική συμφωνία.  Είναι λάθος που έγινε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Λιλλήκα, 

 Το επιχείρημά σας είναι πολύ βάσιμο και λογικό, από την άλλη όμως, αν υπήρχε όλη αυτή η παρεξήγηση 
και πράγματι πέρασε και είναι μέσα στα συμφωνηθέντα τα οποία θεωρούν ότι δεν πρέπει να αλλάξουν, εγώ θα 
δεχτώ την τροπολογία.  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όμως… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Έντζιε θέλω να βάλω φάλιες, επειδή εγώ είμαι μέλος της επιτροπής Εργασίας… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βάλε και μια φάλια τωρά. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Όχι, δε θα βάλω φάλιες.  Να λέμε τα πράματα όπως εγινήκαν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είντα εξανάβαλες;   Βάλε τωρά μια! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 
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 Εντάξει, μπορεί να είμαι ειδικός για τις φάλιες δαμέσα, κάποιος πρέπει να κάμνει και λίγη φασαρία.  
Λοιπόν, η πραγματικότητα είναι ότι ήρθε ένα κείμενο που παρουσιάστηκε ότι τροποποιήθηκε μετά από μία 
συμφωνία μεταξύ του Δημοκρατικού Κόμματος και του υπουργείου Εργασίας.  Αυτό το κείμενο το είδαμε στην 
επιτροπή Εργασίας και ήρτε στην ολομέλεια εκείνο το κείμενο.  Συμφωνούμε με εκείνο το κείμενο που 
συμφωνήσαμε στην επιτροπή Εργασίας.  Τώρα, εάν το ΔΗΚΟ θεωρεί ότι από αυτά που συμφώνησε με το 
υπουργείο Εργασίας κάτι παραλείφθηκε εκ παραδρομής και δεν μπήκε μέσα στο τελικό κείμενο, ας το βάλει σε 
τροπολογία και ας τοποθετηθούμε.  Δεν έχω πρόβλημα να τοποθετηθούμε. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Αυτό είπαμε. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Πότε στάλθηκε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι αλλά, αν δε δεχτώ τη δικαιολογία του ΔΗΚΟ, δε θα δεχτώ να μπει προφορική τροπολογία.   Άρα, εγώ 
αντιλαμβάνομαι πολύ καλά τη λογική του κ. Λιλλήκα κτλ., δεν μπορώ όμως να ισχυριστώ ή να πω ότι δεν τους 
πιστεύω και εφόσον και οι υπόλοιποι, αρκετοί, οι περισσότεροι φαίνεται ότι αποδέχονται, θα αποδεχτώ… 

 Ναι, κύριε Λιλλήκα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Εγώ δεν έχω…  θέλω να τη μελετήσουμε αυτή την πρόταση, αυτή την τροπολογία.  Φοβάμαι μήπως 
ξεδοντιάζει ακόμη περισσότερο τις εξουσίες.  Δεν ξέρω, δε λέω ότι το κάνει, αλλά θα ήταν καλό, μπορούμε, αν 
θέλετε, τον Σεπτέμβρη να φέρουμε την τροπολογία και να τροποποιήσουμε το νομοσχέδιο.  Αλλά να τη 
μελετήσουμε, να δούμε τι λέει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μπορείτε να δεχτείτε την εισήγηση του κ. Λιλλήκα να φέρετε τον Σεπτέμβρη κάτι άλλο να το βεβαιώσω;  
Διότι σε αυτή τη σύνοδο δε γίνεται.  Δε θα υπερβούμε έναν πιο συγκεκριμένο κανονισμό, για να εξασφαλίσουμε… 
γιατί δε δεχόμαστε έναν λιγότερης σημασίας. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να μου επιτρέψετε.  Στο 15(1) «τηρουμένων», λέει, «των διατάξεων του εδαφίου (2), 
όποιος» και μπαίνει στην πρώτη περίπτωση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, εξήγησε ο κ. Παπαδόπουλος και καταλάβαμε, καταλάβαμε. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Εμείς αυτό που εισηγούμαστε και ήταν η κοινή θέση εκ προθέσεως και να περιλαμβάνονται και οι τέσσερις 
περιπτώσεις.  Είναι διόρθωση.  Από τη στιγμή που και το υπουργείο αποδέχτηκε, έστειλε σήμερα το πρωί 
διορθωτική διάταξη που το περιλαμβάνει όπως το λέμε εμείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Παρ’ όλο που έγινε μια διαδικασία την οποία, αν την έκαμνε ο Δημοκρατικός Συναγερμός, ήταν να βκουν 
ούλλοι πάνω στο καμπαναρκό…   Δηλαδή ένα κόμμα πήγε, συμφώνησε με την υπουργό και ήρθαν στην 
επιτροπή και είπαν «τούτον ένι» και άκουσα πέντε φορές σήμερα να λεν, «έγινε συμφωνία να μην υπάρχουν 
τροπολογίες».  Ποιος μπορεί να δεσμεύσει το σώμα να μην υποβάλει τροπολογίες;  Εμείς υποβάλαμε τροπολογία 
στη γραμμή του συναδέλφου του Σιζόπουλου, ότι τι σημαίνει η εξουσία να είναι στον γενικό διευθυντή, την οποία 
να δικαιούται να εκχωρεί, τη στιγμή που υπάρχει συγκεκριμένο τμήμα;  Εν πάση όμως περιπτώσει, έστω και με 
ό,τι έχει συμβεί, νομίζω, κύριε Πρόεδρε, ότι είναι σωστό, από τη στιγμή που αυτό είναι που συμφώνησαν και δεν 
διατυπώθηκε σωστά στο κείμενο… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Είναι θέμα διατύπωσης, σύμφωνα με τον ισχυρισμό, το οποίο φαίνεται… 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Έντζιε ’ννά κάμνουμε τατσιλλίκκια μες στο σώμα για κάτι συμφωνημένο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία, γίνεται αποδεκτή αυτή η τροπολογία και μπαίνει πρώτη η προφορική τροπολογία για ψηφοφορία 
και μετά οι υπόλοιπες τρεις.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, έξι εναντίον και δύο αποχές, η τροπολογία εγκρίνεται και παρακαλώ να 
γίνει η λεκτική διόρθωση, όπως ήρθε από το υπουργείο Εργασίας.  

 Πάμε στην επόμενη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Να μου επιτρέψετε να τις βάλω με τη σειρά που τις έχουμε και στην ψήφιση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βάλτε τις με τη σειρά που θέλετε.  Να διορθωθεί από το σενάριο όμως, να μη γίνει λάθος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έτσι το έχουμε ακριβώς, με τη σειρά που θα τις αναγνώσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, να δούμε. 

 Στο δικό μου σενάριο όμως δεν είναι έτσι.   

 Συνεχίστε όμως, εντάξει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Σύστασης Ενιαίας Υπηρεσίας Επιθεωρήσεων στο Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας 

και Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμος του 2017» 
1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 6 του πιο πάνω νομοσχεδίου, ώστε να αντικατασταθεί η 

φράση «γενικός διευθυντής», όπου αυτή απαντά σε οποιαδήποτε γραμματική πτώση, από τη φράση 
«Διευθυντής Τμήματος Εργασιακών Σχέσεων». 

Σημειώσεις:   
α. Τα καθήκοντα, τα οποία βάσει του προτεινόμενου νόμου ανατίθενται στον γενικό διευθυντή του 

Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, μεταφέρονται στον Διευθυντή Τμήματος 
Εργασιακών Σχέσεων. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές αλλαγές. 
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2.   Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 19 του πιο πάνω νομοσχεδίου, ώστε να αντικατασταθεί η 
φράση «γενικός διευθυντής», όπου αυτή απαντά σε οποιαδήποτε γραμματική πτώση, από τη φράση 
«Διευθυντής Τμήματος Εργασιακών Σχέσεων». 

Σημειώσεις: 
α. Τα καθήκοντα, τα οποία βάσει του προτεινόμενου νόμου ανατίθενται στον γενικό διευθυντή του 

Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, μεταφέρονται στον Διευθυντή Τμήματος 
Εργασιακών Σχέσεων. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές αλλαγές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των τροπολογιών του Δημοκρατικού Συναγερμού; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ και είκοσι επτά ψήφους εναντίον, οι τροπολογίες δεν εγκρίνονται. 

 Πάμε στις επόμενες τροπολογίες. 

(Μη ευκρινή σχόλια από την πτέρυγα του Δημοκρατικού Συναγερμού) 

 Είκοσι έξι ή είκοσι επτά; 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Εσύ να μου πεις! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είμαι στους είκοσι έξι εγώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Πρόεδρος ήταν υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και είκοσι έξι, είκοσι έξι, δεν περνά πάλι.  Να μετράτε καλύτερα, εντάξει;   

 Πάμε στις επόμενες. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Σύστασης Ενιαίας Υπηρεσίας Επιθεωρήσεων στο Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμος του 2017» 
 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Με την προσθήκη στο εδάφιο (3) του άρθρου 5 αυτού, αμέσως μετά τη λέξη «κατοικιών» (πέμπτη γραμμή), 
της φράσης «στις οποίες η είσοδος επιτρέπεται μόνο κατόπιν ρητής συγκατάθεσης του ενοίκου ή αφού 
εξασφαλισθεί σχετικό διάταγμα δικαστηρίου,». 

Σημειώσεις: 
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α. Η εν λόγω τροπολογία αποσκοπεί στη διευκρίνιση ότι η είσοδος επιθεωρητή σε κατοικία θα επιτρέπεται 
μόνο κατόπιν ρητής συγκατάθεσης του ενοίκου ή αφού εξασφαλισθεί σχετικό διάταγμα δικαστηρίου, ώστε 
η υπό τροποποίηση πρόνοια να συνάδει με τις πρόνοιες της επιφύλαξης του άρθρου 8(1)(α) του 
νομοσχεδίου. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές αλλαγές. 

2. Με την προσθήκη, αμέσως μετά την παράγραφο (λ) του εδαφίου (3) του άρθρου 5, της ακόλουθης νέας 
παραγράφου: 

 «(λα)  του περί Τερματισμού Απασχολήσεως Νόμου.». 

Σημειώσεις: 
α. Η Υπηρεσία Επιθεωρήσεων θα πρέπει στο πλαίσιο των αρμοδιοτήτων της να ελέγχει και την εφαρμογή 

του υπό αναφορά νόμου, ώστε να διασφαλίζεται ότι τηρείται η ισχύουσα νομοθεσία σε περίπτωση 
τερματισμού της απασχόλησης ενός εργαζομένου.  

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές αλλαγές. 

3. Με την τροποποίηση του άρθρου 10 αυτού ως ακολούθως: 

 α.   Με την αντικατάσταση στην επιφύλαξη του εδαφίου (2) αυτού της φράσης «πέντε χιλιάδες ευρώ 
(€5.000)» από τη φράση «δέκα χιλιάδες ευρώ (€10.000)», και  

 β. με τη διαγραφή τη επιφύλαξης του εδαφίου (8) αυτού. 

Σημειώσεις: 
α. Με την εν λόγω τροπολογία σκοπείται αφενός η αύξηση του συνολικού προστίμου που επιβάλλεται σε 

περιπτώσεις ολοκλήρωσης της επιθεώρησης και έκδοσης πράξης επιβολής προστίμου και αφετέρου η 
απάλειψη του περιορισμού σε ό,τι αφορά την επιβολή προστίμου, εφόσον δεν υπάρχει συμμόρφωση. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές αλλαγές. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θα πρέπει να μπουν σε τρεις ξεχωριστές, κύριε Πρόεδρε, ψηφοφορίες.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Να γίνει ενιαία ψήφιση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εντάξει, μία να την κάμουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των τροπολογιών του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών συνολικά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με έξι ψήφους υπέρ και σαράντα επτά ψήφους εναντίον, οι τροπολογίες δεν εγκρίνονται. 

 Πάμε στην επόμενη τροπολογία. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε,  

 Η είσοδος σε οικία χωρίς ένταλμα δεν επιτρέπεται, με βάση το δικό μας ποινικό σύστημα.  Οπόταν, θέλω 
να το σημειώσω, εξού και η τοποθέτηση που έχουμε κάμει.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η επόμενη τροπολογία, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του κ. Γιώργου Λιλλήκα εκ μέρους της Συμμαχίας Πολιτών για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Σύστασης Ενιαίας Υπηρεσίας Επιθεωρήσεων στο Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας 

και Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμος του 2017» 
 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου με την προσθήκη, αμέσως μετά το εδάφιο 
(1) του άρθρου 10 αυτού, της ακόλουθης επιφύλαξης: 

«Νοείται ότι για παράβαση των διατάξεων του άρθρου 4 και 4Α του περί Προστασίας της Μητρότητας 
Νόμου, καθώς και για παράβαση των διατάξεων των άρθρων 5, 8 μέχρι 13 και 15 μέχρι 17 του περί 
Προστασίας των Νέων Κατά την Απασχόληση Νόμου, που περιλαμβάνονται στον Πίνακα Ι, αντί του 
προβλεπόμενου πιο πάνω προστίμου, επιβάλλεται διοικητικό πρόστιμο χιλίων πεντακοσίων ευρώ 
(€1.500) για κάθε επηρεαζόμενο εργοδοτούμενο και, σε περίπτωση επανάληψης της ίδιας παράβασης, 
το πρόστιμο αυξάνεται σε πέντε χιλιάδες ευρώ (€5.000) για κάθε επηρεαζόμενο εργοδοτούμενο.». 

Σημειώσεις: 
α. Σκοπός της τροπολογίας είναι η επιβολή αυστηρότερου διοικητικού προστίμου, λόγω της σοβαρότητας 

των αδικημάτων που προβλέπονται στις διατάξεις των πιο πάνω νόμων. 

β.   Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές αλλαγές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με έξι ψήφους υπέρ και σαράντα επτά ψήφους εναντίον, η τροπολογία δεν εγκρίνεται. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, όπως δεν έχει τροποποιηθεί. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Έντζιε έσιει πολλή σημασία, αλλά είχα τζιαι άλλη μια τροπολογία, που δεν εμπήκε σε ψηφοφορία, αλλά 
ήταν παρόμοια με τζιείνη του κ. Λιλλήκα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τις βάλαμε μαζί, κύριε Περδίκη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τις βάλαμε μαζί. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Είσιε να κάμει με τις ποινές. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συζητήθηκε εδώ και είπαμε να τις βάλουμε μαζί.  Το είπα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Είχε σχέση με τις ποινές, όχι με το θέμα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να τη βάλουμε ξανά σε ψηφοφορία, αν θέλετε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Όχι, καλύφθηκε ’πού την ψηφοφορία για την τροπολογία του κ. Λιλλήκα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα, ωραία. 

 Λοιπόν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Σκοπός του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

 Σύσταση Υπηρεσίας Επιθεωρήσεων.  Άρθρο 4. 

 Έργο της Υπηρεσίας Επιθεωρήσεων.  Άρθρο 5.  

 Καθήκοντα και αρμοδιότητες Γενικού Διευθυντή.  Άρθρο 6.  

 Καθήκοντα και αρμοδιότητες Επιθεωρητών και Βοηθών Επιθεωρητού.  Άρθρο 7. 

 Εξουσίες Προϊσταμένου και Επιθεωρητών.  Άρθρο 8. 

 Δελτία ελέγχου.  Άρθρο 9. 

 Διοικητικές κυρώσεις.  Άρθρο 10.  

 Δικαίωμα υποβολής ένστασης.  Άρθρο 11. 

 Απόδειξη βάσει πιστοποιητικού.  Άρθρο 12.  

 Μητρώο Επιθεωρήσεων.  Άρθρο 13. 

 Υποχρέωση για εχεμύθεια.  Άρθρο 14. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 15. 

 Προστασία Επιθεωρητών.  Άρθρο 16. 
 Πειθαρχική ευθύνη Επιθεωρητή.  Άρθρο 17.  

 Εξουσία Υπουργού να αποφασίζει για διαδικαστικά θέματα.  Άρθρο 18. 

 Τεχνική Επιτροπή.  Άρθρο 19.  

 Διεκδίκηση διοικητικού προστίμου με αγωγή.  Άρθρο 20. 

 Μη επηρεασμός εξουσιών και αρμοδιοτήτων.  Άρθρο 21.  
 Εξουσία Υπουργικού Συμβουλίου να αναθέτει τη διεξαγωγή επιθεωρήσεων.  Άρθρο 22. 

 Υφιστάμενοι Επιθεωρητές.  Άρθρο 23. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 24.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 24; 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Θέλω την ηλεκτρονική ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Την πεθυμήσατε, ε; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με πενήντα ψήφους υπέρ, τρεις ψήφους εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Πάμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύστασης Υπηρεσίας Επιθεωρήσεων στο Υπουργείο 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμος του 2020.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με πενήντα ψήφους υπέρ, τρεις ψήφους εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Πάμε στο υπ’ αριθμόν 17 θέμα που τιτλοφορείται «Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020».   

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση των βασικών κανονισμών, ώστε, σε περίπτωση που αυτοτελώς εργαζόμενος έχει διοριστεί 
από διοικητικό όργανο ή τα αποδεικτικά στοιχεία για το εισόδημά του έχουν εκδοθεί από οποιαδήποτε διοικητική 
αρχή και έχει υποβάλει αίτηση για πληρωμή εισφορών με βάση το πραγματικό του εισόδημα, η απόφαση του 
Διευθυντή Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων για καταβολή εισφορών επί του ποσού των πραγματικών 
αποδοχών του να έχει ισχύ και πριν από την έναρξη της τριμηνιαίας περιόδου.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για τους 
κανονισμούς «Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020» 
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Παρόντες: 
 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Μαρίνος Μουσιούττας 
 Ευανθία Σάββα Ηλίας Μυριάνθους 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εξέτασε τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε οκτώ συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 2 Οκτωβρίου 2018 και 23 
Ιουνίου 2020.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, των Υπηρεσιών Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Εσωτερικών, της Νομικής 
Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και ΣΕΚ, των εργοδοτικών οργανώσεων 
ΚΕΒΕ και ΟΕΒ, της ΠΟΒΕΚ, των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ και ΕΚΑ000 και του Συνδέσμου Πιστοποιούντων 
Υπαλλήλων. 
 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της εξέτασης των κανονισμών παρευρέθηκαν επίσης οι βουλευτές μέλη της 
επιτροπής κ. Σκεύη Κούτρα Κουκουμά, Μαριέλλα Αριστείδου και Λίνος Παπαγιάννης. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, όπως αυτοί είχαν αρχικά κατατεθεί, είναι η τροποποίηση των 
περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) Κανονισμών, ώστε, στις περιπτώσεις που αυτοτελώς εργαζόμενος 
έχει διοριστεί από διοικητικό όργανο ή τα αποδεικτικά στοιχεία για το εισόδημά του έχουν εκδοθεί από 
οποιαδήποτε διοικητική αρχή και έχει υποβάλει αίτηση για πληρωμή εισφορών με βάση το πραγματικό του 
εισόδημα, η απόφαση του Διευθυντή Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων για καταβολή εισφορών πάνω στο 
ποσό των πραγματικών αποδοχών του να έχει ισχύ και πριν από την έναρξη της τριμηνιαίας περιόδου.  
 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η ανάγκη για τροποποίηση των βασικών κανονισμών προέκυψε όταν 
πιστοποιούντες υπάλληλοι, καθώς και άλλα πρόσωπα τα οποία εργοδοτούνταν από νομικά πρόσωπα δημόσιου 
δικαίου κλήθηκαν από τις Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων να καταβάλουν αναδρομικά εισφορές, καθώς και 
πρόσθετα τέλη/επιβαρύνσεις ύψους μέχρι και 27% του ποσού των καθυστερούμενων εισφορών πάνω σε 
τεκμαρτά εισοδήματα. Σημειώνεται ότι το όλο ζήτημα, ύστερα και από την έντονη δυσαρέσκεια των 
επηρεαζομένων, ως αποτέλεσμα της σχετικής απόφασης, πολιτών απασχόλησε την επιτροπή πριν από την 
κατάθεση των υπό συζήτηση κανονισμών στο πλαίσιο εξέτασης θέματος με τη διαδικασία του αυτεπαγγέλτου. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων αφού ανέλυσαν τις 
πρόνοιες των προτεινόμενων κανονισμών και επεξήγησαν τα επιδιωκόμενα προς ρύθμιση θέματα, ανέφεραν ότι 
όλες οι εκκρεμούσες δικαστικές υποθέσεις εναντίον αυτοτελώς εργαζομένων των πιο πάνω κατηγοριών έχουν 
ανασταλεί. Οι ίδιοι εκπρόσωποι ανέφεραν ότι, λόγω των ιδιαιτεροτήτων που παρουσιάζονται, η κάθε περίπτωση 
θα εξεταστεί ξεχωριστά με κάθε δυνατή κατανόηση σε ό,τι αφορά το θέμα της προσκόμισης αποδεικτικών 
στοιχείων. Αναφορικά με το θέμα της ανοιχτής περιόδου υποβολής αιτήσεων, οι ίδιοι εκπρόσωποι ανέφεραν ότι 
η εκτελεστική εξουσία επέλεξε τον τρόπο αυτό, προκειμένου να υπάρχει δυνατότητα να εξεταστούν και άλλες 
ανάλογες περιπτώσεις που παρουσιάζουν τα ίδια χαρακτηριστικά. Ειδικότερα, οι ίδιοι ανέφεραν ότι 
δημιουργούνται συνεχώς νέα είδη απασχόλησης με τη μορφή της αγοράς υπηρεσιών από τον δημόσιο τομέα και 
τον ιδιωτικό τομέα, οι οποίες χωρίς χρονικούς περιορισμούς θα μπορούν να εξετάζονται όποτε αυτές 
παρουσιάζονται.  

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών συμφώνησε με τις πρόνοιες των υπό αναφορά κανονισμών 
και ανέφερε ότι σε καμία περίπτωση δεν μπορεί να επιβαρυνθεί το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων λόγω της 
σύγχυσης που υπήρξε σε σχέση με τις εν λόγω κατηγορίες αυτοτελώς εργαζομένων για το κατά πόσο υπήρχε ή 
όχι υποχρέωση καταβολής εισφορών σε αυτό. 

 Ο εκπρόσωπος της ΠΕΟ, χωρίς να διαφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 
κανονισμών, εισηγήθηκε όπως εξευρεθεί τρόπος, ώστε από την προτεινόμενη ρύθμιση να καλύπτονται όλοι οι 
αυτοτελώς εργαζόμενοι, προκειμένου να αποφευχθεί τυχόν διάκριση. 

 Ο εκπρόσωπος της ΣΕΚ ανέφερε ότι συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων 
κανονισμών, ωστόσο εισηγήθηκε να περιοριστεί η περίοδος κατά την οποία η κατηγορία των εν λόγω 
αυτοεργοδοτουμένων θα έχει δυνατότητα να υποβάλει αίτηση για ένσταση. 

 Ο εκπρόσωπος του Συνδέσμου Πιστοποιούντων Υπαλλήλων ανέφερε ότι δε διαφωνεί ούτε με τις 
επιδιωκόμενες διά των κανονισμών ρυθμίσεις ούτε με τη ληφθείσα απόφαση για καταβολή εισφορών από τούδε 
και στο εξής στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων από τους πιστοποιούντες υπαλλήλους. Ωστόσο, τόσο 
προφορικά όσο και διά γραπτού υπομνήματος εξέφρασαν τις διαφωνίες τους αναφορικά με- 

1. το ύψος του τεκμαρτού εισοδήματος επί του οποίου καλούνται να καταβάλουν εισφορές στο Ταμείο 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 

2. την επιβολή πρόσθετου τέλους/επιβάρυνσης επί των καθυστερημένων εισφορών. 
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 Ο ίδιος εκπρόσωπος τόνισε ότι η μη καταβολή εισφορών από αυτούς στηριζόταν στην πεποίθηση ότι 
ασκούν λειτούργημα το οποίο εξαιρείται τέτοιας υποχρέωσης. Συναφώς, επισήμανε την τεράστια δυσκολία προς 
εξεύρεση στοιχείων που να αποδεικνύουν τα πραγματικά εισοδήματα των πιστοποιούντων υπαλλήλων για τα 
παρελθόντα έτη. Περαιτέρω, ανέφερε ότι τόσο ο τρόπος όσο και ο όγκος δουλειάς του κάθε πιστοποιούντος 
υπαλλήλου διαφέρει σε μεγάλο βαθμό και ζήτησε όπως αποσυρθούν από την εκτελεστική εξουσία όλες οι 
υποθέσεις που εκκρεμούν ενώπιον δικαστηρίου.  

 Στο στάδιο της εξέτασης των υπό συζήτηση κανονισμών τα μέλη της επιτροπής απασχόλησαν μεταξύ 
άλλων τα ακόλουθα: 

1. Το ενδεχόμενο παραβίασης της συνταγματικής αρχής της ισότητας λόγω της διαφορετικής μεταχείρισης 
που θα τύχει μερίδα αυτοτελώς εργαζομένων με την έγκριση των εν λόγω κανονισμών.  

2. Η παραχώρηση της εν λόγω δυνατότητας στη συγκεκριμένη κατηγορία αυτοτελώς εργαζόμενων χωρίς να 
τίθεται οποιοσδήποτε χρονικός περιορισμός, παρέχοντας στα επηρεαζόμενα άτομα το δικαίωμα να 
υποβάλουν σε οποιοδήποτε χρόνο αίτηση για πληρωμή εισφορών πάνω σε πραγματικά εισοδήματα. 

3. Η επιβολή πρόσθετου τέλους ποσοστού μέχρι και 27% επί των καθυστερημένων εισφορών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο Πρόεδρος της Επιτροπής κάλεσε το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων να απαντήσει στα ερωτήματα/προβληματισμούς της επιτροπής και να προβεί σε εκ 
νέου διαβουλεύσεις με τους επηρεαζομένους, προκειμένου να εξεταστούν οι θέσεις και οι εισηγήσεις τους. 

 Ως εκ των πιο πάνω, η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας ενημέρωσε γραπτώς την 
επιτροπή με επιστολή στην οποία αναφέρονται αυτολεξεί τα ακόλουθα:  

 «Ως προς το ερώτημά σας για την αντισυνταγματικότητα της προτεινόμενης τροποποίησης, θα ήθελα να 
επισημάνω ότι έχει διενεργηθεί ο απαραίτητος νομοτεχνικός έλεγχος στο κείμενο των Κανονισμών από την 
Υπηρεσία μας και αποστάλθηκαν στο Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για 
περαιτέρω προώθηση στις 31.5.2018. Θα ήταν παράδοξο να εκφραστεί αντίθετη άποψη στο στάδιο αυτό και 
μετά που έχουν ήδη τύχει νομοτεχνικού ελέγχου.». 

 Στο πλαίσιο της περαιτέρω εξέτασης των κανονισμών από την επιτροπή η Νομική Υπηρεσία της 
Δημοκρατίας υπέβαλε στην επιτροπή αναθεωρημένο κείμενο κανονισμών, στο οποίο περιλήφθηκε πρόνοια 
σύμφωνα με την οποία κανένα πρόσθετο τέλος δεν επιβάλλεται, νοουμένου ότι η αίτηση για πληρωμή εισφορών 
με βάση το πραγματικό εισόδημα θα υποβάλλεται εντός έξι μηνών από την έναρξη της ισχύος των υπό έγκριση 
κανονισμών.  
 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων λαμβάνοντας υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν, της ομόφωνα  τάσσεται υπέρ της έγκρισης των κανονισμών όπως αυτοί έχουν τελικά 
αναθεωρηθεί με βάση τα πιο πάνω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έχει τροπολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Στους κανονισμούς;  Α, ωραία.   

 Να μπει η τροπολογία σε ψηφοφορία πρώτα.   

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει την τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για 
τους κανονισμούς «Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2020» 
 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση των πιο πάνω κανονισμών με την αντικατάσταση της πρώτης 
επιφύλαξης του κανονισμού 2 αυτών, ο οποίος τροποποιεί τον κανονισμό 17 των βασικών κανονισμών, με την 
ακόλουθη επιφύλαξη: 

 «Νοείται ότι, σε περίπτωση που η αίτηση που υποβάλλεται δυνάμει των προνοιών της παραγράφου (1) 
υποβληθεί εντός δώδεκα (12) μηνών από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος των περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Εισφορές) (Τροποποιητικών) Κανονισμών του 2020, η απόφαση του Διευθυντή δύναται να ισχύει και πριν από 
την έναρξη της τριμηνιαίας περιόδου εντός της οποίας υποβλήθηκε η αίτηση:». 

Σημειώσεις: 
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α. Σκοπός της προτεινόμενης τροπολογίας είναι η τροποποίηση των προτεινόμενων κανονισμών, ώστε η 
απόφαση του Διευθυντή για την καταβολή εισφορών στη βάση των πραγματικών αποδοχών, η οποία με 
βάση τους προτεινόμενους κανονισμούς θα δύναται να ισχύει και πριν από την έναρξη της τριμηνιαίας 
περιόδου, να αφορά όλους τους αυτοτελώς εργαζομένους και όχι μόνο όσους για την άσκηση της 
απασχόλησής τους απαιτείται διορισμός από διοικητικό όργανο, νοουμένου ότι η αίτηση θα υποβληθεί 
εντός δώδεκα (12) μηνών από την έναρξη της ισχύος των υπό έγκριση κανονισμών. 

β.   Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές αλλαγές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

  Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να αναφερθώ στην τροπολογία. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Να την εξηγήσουμε πρώτα, κύριε Μαυρίδη; 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Ναι, ναι. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Λοιπόν, σήμερα, κύριε Πρόεδρε, η διαδικασία για να υποβάλει κάποιος ένσταση όσον αφορά την 
πληρωμή, την καταβολή των εισφορών του είναι το τρίμηνο που προηγείται της περιόδου καταβολής των 
εισφορών.  Στην περίπτωση τώρα των αυτοεργοδοτουμένων οι οποίοι έχουν συνάψει συμφωνία με διοικητικό 
όργανο -και όταν μιλούμε για διοικητικό όργανο εννοούμε κυβέρνηση, ημικρατικούς οργανισμούς κ.λπ. με βάση 
τους κανονισμούς που η κυβέρνηση έφερε ενώπιόν μας τους παρέχεται επ’ αόριστον, δεν υπάρχει δηλαδή 
καθορισμένη περίοδος υποβολής της ένστασης.   

 Η δική μας πρόταση λέει να δώσουμε τη δυνατότητα υποβολής ένστασης -και είναι λογικό- για να λύσουμε 
και το πρόβλημα που υπήρξε με τους πιστοποιούντες υπαλλήλους και άλλους αυτοεργοδοτούμενους, αλλά να 
καθορίσουμε μια συγκεκριμένη περίοδο, και εμείς λέμε για δώδεκα μήνες, να δοθεί αυτή η δυνατότητα υποβολής 
ένστασης με βάση τα πραγματικά τους εισοδήματα και πάνω σε αυτά και μόνο να καταβάλουν τις κοινωνικές 
τους ασφαλίσεις και είπα, η περίοδος τούτη να είναι δώδεκα μήνες.   

 Και το δεύτερο που λέει η πρότασή μας είναι να είναι για όλους τους αυτοεργοδοτούμενους και όχι μόνο 
όσους έχουν συνάψει συμφωνία με διοικητικό όργανο, ώστε να αποφύγουμε την περίπτωση κάποιος να 
προσφύγει και να υπάρξει αντισυνταγματικότητα.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μαυρίδης. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλουμε να ψηφίσουμε τη μισή τροπολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αχά!  Είντα μ’ που λέει η μισή; 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Και να εξηγήσω.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ποια μισή που το… 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Αν δηλαδή το ΑΚΕΛ είναι διατεθειμένο να σπάσει την τροπολογία σε δύο, να ψηφίσουμε αυτό που 
συμφωνούμε όλοι με τους δώδεκα μήνες, δηλαδή να έχει δώδεκα μήνες στη διάθεσή του οποιοσδήποτε δεν έχει 
εγγραφεί ακόμα και πρέπει να πάει να εγγραφεί και να πληρώσει για έξι χρόνια με αποδεικτικά στοιχεία κ.λπ. 
κ.λπ., και να υποβάλει την ένστασή του για τα πραγματικά του εισοδήματα, αλλά να είναι μόνο για τους δώδεκα 
μήνες συμφωνούμε. 

 Με το άλλο κομμάτι της τροπολογίας δε συμφωνούμε.  Δε χρειάζεται να το εξηγήσω, αλλά δε συμφωνούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Εξήγα το, εξήγα το, διότι στο τέλος… 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Λοιπόν, δε συμφωνούμε, διότι το νομοσχέδιο αυτό αφορά μόνο αυτοεργοδοτούμενους οι οποίοι 
διορίζονται από διοικητικά όργανα δημοσίου δικαίου, δηλαδή να είναι από κυβερνητικούς φορείς και του 
ευρύτερου δημόσιου τομέα.  Όλοι οι υπόλοιποι εγραφτήκαν.  Αν έχει και κανέναν που τους υπόλοιπους που δεν 
έχει… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ονούφριο Κουλλά) 

 Ναι, δικαίωμα…  Να σας πω.  Έν’ γραμμένοι ήδη που έν’ γραμμένοι.  Άρα, λοιπόν, αυτοί πληρώνουν 
κανονικά ή υποβάλλουν την ένστασή τους κανονικά.  Κάποιος που έννεν γραμμένος καθόλου και δουλεύει με 
μετρητά δε θα πάει να γραφτεί και να δηλώσει για έξι χρόνια να πληρώνει.  Δηλαδή, για μας δεν υπάρχει 
αντικείμενο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καθαρό, καθαρό.   

 Άρα, βάζουμε την τροπολογία τη μισή, των δώδεκα μηνών, πρώτα σε ψηφοφορία και να μείνει χωρίς 
αντικείμενο, άμα γίνει.   

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Πρέπει να δεχτούν να διαχωριστεί η τροπολογία.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Φακοντή, πέστε μας να δούμε. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μετά που κάποιες διαβουλεύσεις που έχουμε κάμει, φαίνεται ότι υπάρχει γενικότερη 
αποδοχή της πρότασής μας ως έχει, γι’ αυτό θα την καταθέσουμε ως έχει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ως έχει.  Ωραία.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Όι, τη μισή έθθα την… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ολόκληρη, ολόκληρη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι πολιτική τοποθέτηση, ως τζιειαμαί κανεί μας.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαοκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Ποιοι ψηφίζουν υπέρ των κανονισμών όπως τροποποιήθηκαν; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα εννέα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται.   

 Το υπ’ αριθμόν 18 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Ενιαίας Διαχείρισης Υδάτων (Χρήση Υδατικών Έργων για 
Ναυταθλητισμό με Πλωτά Μέσα) Κανονισμοί του 2020». 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέσπιση κανονισμών, ώστε να ρυθμιστεί, μεταξύ άλλων, η χρήση φραγμάτων για ναυταθλητισμό με 
πλωτά μέσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για τους κανονισμούς «Οι 
περί της Ενιαίας Διαχείρισης Υδάτων (Χρήση Υδατικών Έργων για Ναυταθλητισμό με Πλωτά Μέσα) 

Κανονισμοί του 2020» 
Παρόντες: 
 Αντρέας Καυκαλιάς, πρόεδρος Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Μιχάλης Γιωργάλλας Χρίστος Ορφανίδης 
 Ονούφριος Κουλλά Χαράλαμπος Θεόπεμπτου 
 Δημήτρης Δημητρίου   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
δεκατέσσερις συνεδριάσεις της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από 9 Απριλίου 2019 μέχρι 9 Ιουνίου 
2020. 

 Στο πλαίσιο της εξέτασης των υπό αναφορά κανονισμών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, της Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, του Τμήματος 
Αναπτύξεως Υδάτων, του Τμήματος Περιβάλλοντος και του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών του ίδιου 
υπουργείου, του Υπουργείου Εσωτερικών, της Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας και του Τμήματος Πολεοδομίας 
και Οικήσεως του ίδιου υπουργείου, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, του Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού (ΚΟΑ), του Γραφείου της Επιτρόπου Περιβάλλοντος, της Κυπριακής Ομοσπονδίας Κωπηλασίας, 
της Κυπριακής    Ομοσπονδίας Κανό-Καγιάκ, της Κυπριακής Ομοσπονδίας Θαλάσσιου Σκι και Γουέικμπορντ, 
της Κυπριακής Ομοσπονδίας Ντράγκον Μπόουτ, των Ναυτικών Ομίλων Λευκωσίας, Λεμεσού, Λάρνακας και 
Αμμοχώστου, του Παγκύπριου Συνδέσμου Ερασιτεχνών Ψαράδων Εσωτερικών Υδάτων, της Ομοσπονδίας 
Περιβαλλοντικών Οργανώσεων Κύπρου (ΟΠΟΚ), του Κυπριακού Ιδρύματος Προστασίας του Περιβάλλοντος 
(Terra Cypria), του Οικοαγροτικού και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, «Παναγροτικός Σύνδεσμος» και 
«Ευρωαγροτικός». Οι ναυτικοί όμιλοι Πάφου και Κερύνειας και η αγροτική οργάνωση «Νέα Αγροτική Κίνηση», 
παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής.  
 Σημειώνεται επίσης ότι στο στάδιο της συζήτησης των υπό αναφορά κανονισμών παρευρέθηκαν επίσης 
και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές κ. Ευθύμιος Δίπλαρος, Νίκος Κέττηρος, Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης, Ηλίας 
Μυριάνθους και το μη μέλος της επιτροπής βουλευτής κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης. 
 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 37(2)(γ) και 132 του περί 
της Ενιαίας Διαχείρισης Υδάτων Νόμου, είναι η θέσπιση κανονισμών, έτσι ώστε να ρυθμιστεί η χρήση φραγμάτων 
για ναυταθλητισμό με πλωτά μέσα.  

 Σύμφωνα με τις σχετικές διατάξεις του πιο πάνω νόμου, ο διευθυντής του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων 
(στο εξής καλούμενος «ο διευθυντής») δύναται να παρέχει άδεια χρήσης υδατικών έργων για σκοπούς 
ιχθυοκαλλιέργειας ή διεξαγωγής αθλοπαιδιών με πλωτά μέσα, αφού καταβληθούν τα ανάλογα τέλη και υπό 
όρους που καθορίζονται με κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται από το Υπουργικό Συμβούλιο.  

 Ειδικότερα, με τους προτεινόμενους κανονισμούς καθορίζεται το πλαίσιο χορήγησης αδειών για τη χρήση 
ταμιευτήρων, δηλαδή φραγμάτων, για ναυταθλητισμό με πλωτά μέσα και οι σχετικοί όροι χρήσης, ούτως ώστε 
μεταξύ άλλων να διασφαλίζεται η προστασία του περιβάλλοντος, η ποιότητα των υδάτων και η ασφάλεια των 
προσώπων που δραστηριοποιούνται στον τομέα αυτό. 
 Συγκεκριμένα, στους προτεινόμενους κανονισμούς προβλέπονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 
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1. Οι όροι και προϋποθέσεις χορήγησης άδειας χρήσης φραγμάτων για ναυταθλητισμό με πλωτά μέσα, η 
οποία θα παραχωρείται αποκλειστικά στις πιο κάτω αθλητικές ομοσπονδίες: 

α.  Κυπριακή Ομοσπονδία Κωπηλασίας. 

β.  Κυπριακή Ομοσπονδία Κανό-Καγιάκ. 

γ.  Κυπριακή Ομοσπονδία Θαλάσσιου Σκι και Γουέικμπορντ. 

δ.  Κυπριακή Ομοσπονδία Ντράγκον Μπόουτ. 

2. Η διεξαγωγή ναυταθλημάτων σε φράγματα πόσιμου νερού θα επιτρέπεται με χειροκίνητα ή ηλεκτροκίνητα 
πλωτά μέσα, ενώ σε φράγματα ανακυκλωμένου νερού θα επιτρέπεται η διεξαγωγή τους επιπλέον και με 
μηχανοκίνητα πλωτά μέσα. 

3. Ο αιτητής πρέπει να υποβάλλει μαζί με την αίτησή του σχέδια και περιγραφή των προσωρινών 
εγκαταστάσεων που θεωρούνται απαραίτητες για τη διεξαγωγή του ναυταθλήματος για το οποίο αιτείται 
άδεια και τις οποίες ο αιτητής επιθυμεί να δημιουργήσει μέσα ή/και έξω από τον ταμιευτήρα ή γενικά στον 
χώρο που βρίσκεται υπό τη δικαιοδοσία του διευθυντή ή που εμπίπτει σε ζώνη προστασίας του 
ταμιευτήρα. 

4. Η άδεια χρήσης ταμιευτήρων για ναυταθλητισμό με πλωτά μέσα ισχύει για χρονικό διάστημα ενός έτους. 

5. Σε περίπτωση που ο διευθυντής εγκρίνει τη σχετική άδεια χρήσης, ο αιτητής καλείται να καταβάλει το 
ετήσιο τέλος των €340 για χρήση του ταμιευτήρα και καταθέτει στον διευθυντή τραπεζική εγγύηση για 
χρηματικό ποσό το ύψος του οποίου καθορίζεται από αυτόν, έτσι ώστε να καλύπτει τις ζημιές που 
ενδέχεται να προκληθούν από τη χρήση του ταμιευτήρα, καθώς και να διασφαλίζει την τήρηση των 
υποχρεώσεων του χρήστη, σύμφωνα με τους όρους της σχετικής άδειας. 

6. Οι υποχρεώσεις του χρήστη ταμιευτήρα, οι οποίες ταυτόχρονα αποτελούν όρους της άδειάς του. 

Στο πλαίσιο της μελέτης των προτεινόμενων κανονισμών από την επιτροπή ο εκπρόσωπος του 
Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων ανέφερε ότι η ρύθμιση της χρήσης των ταμιευτήρων για διεξαγωγή 
ναυταθλημάτων με πλωτά μέσα αποτελούσε πάγιο αίτημα των αθλητικών ομοσπονδιών που 
δραστηριοποιούνται στον τομέα αυτό, καθώς με βάση το υφιστάμενο νομοθετικό πλαίσιο η εξουσία του 
διευθυντή για παραχώρηση άδειας χρήσης ταμιευτήρων για τον σκοπό αυτό πρέπει να διέπεται από σχετικό 
κανονιστικό πλαίσιο.  Περαιτέρω, ο ίδιος εκπρόσωπος επισήμανε ότι, παρά την απουσία σχετικού 
κανονιστικού πλαισίου που να ρυθμίζει τις εν λόγω δραστηριότητες, σήμερα διοργανώνονται αγώνες 
ναυταθλημάτων σε ταμιευτήρες και ορισμένες αθλητικές ομοσπονδίες έχουν προχωρήσει σε 
τοποθέτηση/κατασκευή εγκαταστάσεων τις οποίες θεωρούν απαραίτητες για τον σκοπό αυτό.  Ως εκ τούτου, 
όπως ανέφερε ο πιο πάνω εκπρόσωπος, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις κρίνονται αναγκαίες, έτσι ώστε οι 
αθλητικές ομοσπονδίες να έχουν τη δυνατότητα διεξαγωγής των εν λόγω δραστηριοτήτων, κατόπιν σχετικής 
άδειας που θα παραχωρείται από τον διευθυντή υπό όρους και προϋποθέσεις χρήσης που θα διασφαλίζουν 
μεταξύ άλλων την προστασία των υδατικών συστημάτων και του περιβάλλοντος, καθώς και την ασφάλεια των 
αθλητών.  Συναφώς, διευκρίνισε πως πρωταρχική χρήση των ταμιευτήρων παραμένει η εξυπηρέτηση των 
υδατικών αναγκών για σκοπούς άρδευσης ή ύδρευσης και οι σχετικές άδειες θα παραχωρούνται, αφού 
διασφαλιστεί ότι η εκάστοτε χρήση δε θα επηρεάσει δυσμενώς την ποιότητα του νερού των εν λόγω 
ταμιευτήρων. Καταλήγοντας, επισήμανε αφενός ότι θα καταβληθεί προσπάθεια, ώστε σε κάθε περίπτωση 
χορήγησης της σχετικής άδειας να εγκρίνονται οι ελάχιστες εγκαταστάσεις που απαιτούνται για τη διεξαγωγή 
κάθε ναυταθλήματος, στις οποίες μεταξύ άλλων θα περιλαμβάνονται τουαλέτες, αποδυτήρια και αποθήκες και 
αφετέρου ότι για τη λήψη τελικής απόφασης σε σχέση με τις αιτούμενες εγκαταστάσεις θα ζητούνται οι σχετικές 
άδειες από την εκάστοτε αρμόδια αρχή, ανάλογα με το είδος της εγκατάστασης. 

Οι εκπρόσωποι του Τμήματος Περιβάλλοντος και της Υπηρεσίας Θήρας συμφώνησαν με τους σκοπούς 
και επιδιώξεις των προτεινόμενων κανονισμών, καθώς στο κείμενο αυτών περιλαμβάνονται πρόνοιες σύμφωνα 
με τις οποίες, σε περίπτωση που ο ταμιευτήρας συνορεύει με περιοχή του δικτύου «Φύση 2000» ή Ζώνη Ειδικής 
Προστασίας (ΖΕΠ), για τη χορήγηση οποιασδήποτε άδειας θα απαιτείται η σύμφωνη γνώμη του διευθυντή του 
Τμήματος Περιβάλλοντος και του προϊσταμένου της Υπηρεσίας Θήρας, αντίστοιχα. 

Η εκπρόσωπος του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως επίσης συμφώνησε με τους σκοπούς και 
επιδιώξεις των προτεινόμενων κανονισμών και επισήμανε ότι για την αδειοδότηση εγκαταστάσεων σε ορισμένες 
περιπτώσεις απαιτείται πολεοδομική άδεια δυνάμει του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου, η οποία 
εκδίδεται από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, ενώ σε άλλες περιπτώσεις απαιτείται άδεια οικοδομής 
δυνάμει του περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νόμου, η οποία εκδίδεται από την αρμόδια τοπική αρχή ή τον 
αρμόδιο έπαρχο. 

Ο εκπρόσωπος του ΚΟΑ δήλωσε ότι συμφωνεί με τους σκοπούς και επιδιώξεις των προτεινόμενων 
κανονισμών υποστηρίζοντας ότι αυτοί θα συμβάλουν στην ανάπτυξη των ναυταθλημάτων με πλωτά μέσα και 
την προώθηση του αθλητικού τουρισμού σε διεθνές επίπεδο.  Περαιτέρω, ο ίδιος εκπρόσωπος εξέφρασε την 
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ετοιμότητα του οργανισμού να συμβάλει στο πλαίσιο άσκησης των αρμοδιοτήτων του στην πλήρη εφαρμογή των 
προτεινόμενων κανονισμών και ειδικότερα στον έλεγχο της τήρησης των υποχρεώσεων του χρήστη σε ό,τι 
αφορά τη διεξαγωγή ναυταθλημάτων. 

Οι εκπρόσωποι της Κυπριακής Ομοσπονδίας Κωπηλασίας, της Κυπριακής Ομοσπονδίας Κανό-καγιάκ, 
της Κυπριακής Ομοσπονδίας Θαλάσσιου Σκι και Γουέικμπορντ, της Κυπριακής Ομοσπονδίας Ντράγκον Μπόουτ 
και των Ναυτικών Ομίλων Λεμεσού, Λάρνακας και Αμμοχώστου δήλωσαν ότι συμφωνούν με τους σκοπούς και 
επιδιώξεις των προτεινόμενων κανονισμών και παράλληλα εξέφρασαν την ικανοποίησή τους για τη ρύθμιση της 
χρήσης φραγμάτων για διεξαγωγή ναυταθλημάτων, καθώς αυτό αποτελούσε πάγιο αίτημά τους.  Οι ίδιοι 
εκπρόσωποι τόνισαν μάλιστα το γεγονός ότι η απουσία σχετικού κανονιστικού πλαισίου αποτελεί τροχοπέδη 
στην ανάπτυξη των εν λόγω αθλημάτων.  Περαιτέρω, οι πιο πάνω εκπρόσωποι επισήμαναν στην επιτροπή ότι 
σήμερα διοργανώνονται αγώνες ναυταθλημάτων με τη χρήση εγκαταστάσεων οι οποίες είναι οι ελάχιστες που 
απαιτούνται για τη διεξαγωγή ναυταθλημάτων.  Τέλος, οι ίδιοι εκπρόσωποι εξέφρασαν την πρόθεσή τους να 
συμμορφωθούν πλήρως με τις απαιτήσεις των κανονισμών, καθώς, όπως υποστήριξαν, η προστασία των 
υδάτων και η ασφάλεια των αθλητών αποτελούν κοινό στόχο, ωστόσο ζήτησαν όπως τους δοθεί μεταβατική 
περίοδος για πλήρη συμμόρφωση και ειδικότερα για την εξασφάλιση  των σχετικών αδειών για τις απαραίτητες, 
υφιστάμενες ή νέες, εγκαταστάσεις για τη διεξαγωγή ναυταθλημάτων. 

Οι εκπρόσωποι των Terra Cypria, ΟΠΟΚ και Οικοαγροτικού εξέφρασαν επιφυλάξεις αναφορικά με τη 
χρήση των ταμιευτήρων νερού για διεξαγωγή ναυταθλημάτων με πλωτά μέσα και ανέφεραν ότι οι σχετικές άδειες 
πρέπει να περιλαμβάνουν αυστηρούς όρους για τους χρήστες, έτσι ώστε να διασφαλίζεται ότι η εν λόγω χρήση, 
καθώς και οι απαιτούμενες εγκαταστάσεις του χρήστη δε θα επηρεάσουν δυσμενώς την ποιότητα του νερού και 
των οικοσυστημάτων. 

Οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων ΕΚΑ, «Παναγροτικός Σύνδεσμος» και «Ευρωαγροτικός» 
ανέφεραν ότι δε φέρουν ένσταση στην έγκριση των προτεινόμενων κανονισμών, νοουμένου ότι θα διενεργείται 
ο απαιτούμενος έλεγχος, για να διασφαλιστεί η προστασία του νερού των φραγμάτων και ότι δε θα επηρεαστεί 
δυσμενώς η παροχή νερού για αρδευτικούς σκοπούς προς τον αγροτικό κόσμο. 

Ο εκπρόσωπος της αγροτικής οργάνωσης ΠΕΚ εξέφρασε τη διαφωνία του σε σχέση με την προώθηση 
των προτεινόμενων κανονισμών, υποστηρίζοντας ότι αντικείμενο της αποκλειστικής χρήσης των φραγμάτων 
πρέπει να παραμείνει η εξυπηρέτηση των υδατικών αναγκών για σκοπούς άρδευσης ή ύδρευσης, αφού η χρήση 
τους για διεξαγωγή ναυταθλημάτων ενδεχομένως να επηρεάσει δυσμενώς την ποιότητα του νερού των 
φραγμάτων, καθώς και την απρόσκοπτη παροχή νερού για σκοπούς άρδευσης. 

Ο εκπρόσωπος του Παγκύπριου Συνδέσμου Ερασιτεχνών Ψαράδων συμφώνησε με την ανάγκη ρύθμισης 
της χρήσης φραγμάτων για διεξαγωγή ναυταθλημάτων, ωστόσο δήλωσε ότι διαφωνεί με την προτεινόμενη 
ρύθμιση με βάση την οποία το δικαίωμα για την εν λόγω χρήση θα παραχωρείται μόνο σε συγκεκριμένες 
αθλητικές ομοσπονδίες και εισηγήθηκε την απάλειψη του εν λόγω περιορισμού, έτσι ώστε να καθίσταται δυνατή 
η αδειοδότηση για τον σκοπό αυτό και άλλων αθλητικών ομοσπονδιών και συνδέσμων.  

Στο πλαίσιο της περαιτέρω συζήτησης των κανονισμών την επιτροπή απασχόλησαν μεταξύ άλλων τα 
ακόλουθα: 

1. Η παροχή δυνατότητας μόνο σε συγκεκριμένες αθλητικές ομοσπονδίες να αιτούνται άδεια χρήσης 
ταμιευτήρων για διεξαγωγή ναυταθλημάτων με πλωτά μέσα και το ενδεχόμενο ο εκ προοιμίου και χωρίς 
αιτιολόγηση αποκλεισμός των άλλων αθλητικών ομοσπονδιών ή συνδέσμων που δραστηριοποιούνται με 
τα εν λόγω ναυταθλήματα να συνιστά άνιση μεταχείριση και αντισυνταγματική ρύθμιση. 

2. Η ανάγκη σαφούς προσδιορισμού του είδους και των προδιαγραφών των σχετικών επιτρεπόμενων 
εγκαταστάσεων, καθώς και η ανάγκη διασφάλισης ότι δε θα τοποθετούνται/κατασκευάζονται 
εγκαταστάσεις, πέραν των ελάχιστων που απαιτούνται για τη διεξαγωγή κάθε ναυταθλήματος, και, όπου 
είναι εφικτό, αθλητικές ομοσπονδίες που δραστηριοποιούνται στον ίδιο ταμιευτήρα θα χρησιμοποιούν 
εγκαταστάσεις από κοινού.  Συναφώς, την επιτροπή απασχόλησε το ενδεχόμενο ανάθεσης του 
σχεδιασμού και της τοποθέτησης/κατασκευής εγκαταστάσεων για τον σκοπό αυτό στον ΚΟΑ, 
προκειμένου να αντιμετωπιστεί ολιστικά το εν λόγω ζήτημα και να μην επαφίεται σε κάθε αθλητική 
ομοσπονδία ξεχωριστά η υποβολή σχεδίων και η τοποθέτηση/κατασκευή σχετικών εγκαταστάσεων. 

3. Η τοποθέτηση/κατασκευή κερκίδων και κατά πόσο αυτές πρέπει να περιλαμβάνονται στις ελάχιστες 
εγκαταστάσεις που απαιτούνται για τη διεξαγωγή του κάθε ναυταθλήματος και οι οποίες θα τυγχάνουν 
έγκρισης από τον διευθυντή, καθώς και η έλλειψη ρύθμισης με βάση την οποία να ανατίθεται σε 
συγκεκριμένο τμήμα ή υπηρεσία η αρμοδιότητα ελέγχου των προδιαγραφών των εν λόγω εγκαταστάσεων. 

4. Η ανάγκη διασαφήνισης των προνοιών που αφορούν την αδειοδότηση εγκαταστάσεων, έτσι ώστε μεταξύ 
άλλων να καθορίζεται με σαφήνεια η αρμόδια για την έκδοση της κάθε άδειας αρχή, καθώς και κατά πόσο 
οι αναγκαίες άδειες για τις εγκαταστάσεις θα απαιτείται να εξασφαλίζονται πριν ή μετά τη χορήγηση της 
άδειας χρήσης από τον διευθυντή. 

5. Το ενδεχόμενο καθορισμού μεταβατικής περιόδου, αρχομένης από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος 
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των προτεινόμενων κανονισμών, εντός της οποίας θα επιτραπεί στις αθλητικές ομοσπονδίες οι οποίες 
λόγω ανυπαρξίας του απαιτούμενου κανονιστικού πλαισίου δραστηριοποιούνται προ πολλού στη 
διεξαγωγή ναυταθλημάτων σε φράγματα με πλωτά μέσα και διοργανώνουν αγώνες, να συνεχίσουν τη 
δραστηριότητά τους αυτή και τη χρησιμοποίηση των υφιστάμενων εγκαταστάσεών τους, προκειμένου να 
τους παρασχεθεί ο απαιτούμενος χρόνος να προβούν στις αναγκαίες ενέργειες προς συμμόρφωσή τους 
με τις υπό θέσπιση ρυθμίσεις και εξασφάλιση των προβλεπόμενων για τον σκοπό αυτό αδειών. 

6. H ανάγκη διασαφήνισης των προνοιών που διέπουν τις υποχρεώσεις του χρήστη και τους όρους άδειας 
χρήσης, ώστε να διασφαλίζεται η προστασία των υδάτων και η ασφάλεια των αθλητών, και η ανάγκη 
ανάθεσης του ελέγχου συμμόρφωσης με τις εν λόγω υποχρεώσεις και όρους είτε στο Τμήμα Ανάπτυξης 
Υδάτων είτε στον ΚΟΑ, ανάλογα με την περίπτωση, καθώς και η ανάγκη καταρτισμού ενός σχεδίου 
ασφάλειας και υγείας από έκαστη αθλητική ομοσπονδία, το οποίο θα εγκρίνεται από τον διευθυντή. 

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων και ο εκπρόσωπος του ΚΟΑ, σχολιάζοντας τις 
απόψεις, εισηγήσεις και προβληματισμούς που εκφράστηκαν από μέλη της επιτροπής και από εμπλεκόμενους 
φορείς, ανέφεραν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Το δικαίωμα χορήγησης άδειας χρήσης φραγμάτων για διεξαγωγή ναυταθλημάτων με πλωτά μέσα 
σύμφωνα με τους προτεινόμενους κανονισμούς θα παρέχεται μόνο σε συγκεκριμένες αθλητικές 
ομοσπονδίες, επειδή μόνο οι υπό αναφορά ομοσπονδίες είχαν εκφράσει ενδιαφέρον για ρύθμιση του εν 
λόγω ζητήματος. Ωστόσο, ο εκπρόσωπος του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων υποστήριξε ότι το υπό 
αναφορά δικαίωμα πρέπει να απολαμβάνουν αθλητικές ομοσπονδίες οι οποίες ορίζονται ως τέτοιες με 
βάση συγκεκριμένα κριτήρια και προϋποθέσεις από τον ΚΟΑ και το νομοθετικό πλαίσιο που διέπει τη 
λειτουργία του οργανισμού, έτσι ώστε να διασφαλιστεί η προστασία των υδάτων και η ασφάλεια των 
αθλητών.  Ως εκ τούτου, η εκτελεστική εξουσία επιφυλάχθηκε να επανεξετάσει τη σχετική πρόνοια. 

2. Αναφορικά με το ενδεχόμενο να δοθεί μεταβατική περίοδος προς διευκόλυνση των αθλητικών 
ομοσπονδιών που δραστηριοποιούνται στη διεξαγωγή ναυταθλημάτων με πλωτά μέσα, ο εκπρόσωπος 
του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων ανέφερε ότι το εν λόγω τμήμα δεν ενίσταται στο να δοθεί ο 
απαιτούμενος χρόνος στις ομοσπονδίες αυτές, προκειμένου να εξασφαλίσουν τις σχετικές άδειες για τις 
εγκαταστάσεις τους ή για να συμμορφωθούν πλήρως με ορισμένες απαιτήσεις των προτεινόμενων 
κανονισμών.  Ωστόσο, το υπό αναφορά τμήμα δήλωσε ότι διαφωνεί να εισαχθεί στους κανονισμούς 
οποιαδήποτε μεταβατική διάταξη που θα αφορά υποχρεώσεις του χρήστη, η μη συμμόρφωση προς τις 
οποίες ενδεχομένως να θέτει σε κίνδυνο την προστασία των υδάτων και την ασφάλεια των αθλητών.

  
3. Σε σχέση με την τοποθέτηση/κατασκευή κερκίδων, ο εκπρόσωπος του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων 

ανέφερε ότι το τμήμα δεν κατέχει την απαιτούμενη εμπειρογνωμοσύνη για έλεγχο των προδιαγραφών των 
κερκίδων, ενώ ο εκπρόσωπος του ΚΟΑ ανέφερε ότι ο οργανισμός προβαίνει σε σχετικούς ελέγχους μονό 
σε χώρους που τελούν υπό τη διαχείρισή του και ως εκ τούτου ο ΚΟΑ δεν είναι αρμόδιος να ελέγχει τις 
προδιαγραφές των εν λόγω κερκίδων.  Συναφώς, ο εκπρόσωπος του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων 
επισήμανε ότι, αναφορικά με οποιοδήποτε αίτημα υποβληθεί για τοποθέτηση/κατασκευή κερκίδων, θα 
ακολουθηθεί η ίδια διαδικασία που θα ακολουθείται για οποιεσδήποτε άλλες εγκαταστάσεις. 

4. Η ανάληψη από μέρους του ΚΟΑ του σχεδιασμού και της τοποθέτησης/κατασκευής εγκαταστάσεων στα 
φράγματα για σκοπούς διεξαγωγής ναυταθλημάτων δεν εξετάζεται στο παρόν στάδιο.  Ωστόσο, ο 
εκπρόσωπος του ΚΟΑ δήλωσε ότι έχει ζητηθεί από τις ενδιαφερόμενες αθλητικές ομοσπονδίες να 
προχωρήσουν σε ολοκληρωμένη μελέτη αναφορικά με τους σχεδιασμούς τους, τα φράγματα τα οποία 
προγραμματίζουν να χρησιμοποιήσουν για διεξαγωγή ναυταθλημάτων και τις εγκαταστάσεις που 
προτίθενται να χρησιμοποιούν, ούτως ώστε ο οργανισμός να συνδράμει την καλύτερη ρύθμιση της χρήσης 
ταμιευτήρων για τον σκοπό αυτό. 

 Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, λαμβάνοντας υπόψη τους προβληματισμούς που 

εκφράστηκαν ενώπιον της επιτροπής και σε συνεργασία με τη Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, υπέβαλε 
αναθεωρημένα κείμενα των προτεινόμενων κανονισμών, τα οποία έτυχαν περαιτέρω μελέτης από την επιτροπή. 

 Ειδικότερα, στο τελευταίο κείμενο των υπό συζήτηση κανονισμών που τέθηκε ενώπιον της επιτροπής 
περιλαμβάνονται μεταξύ άλλων οι ακόλουθες ρυθμίσεις: 

1. Τροποποίηση του τίτλου των κανονισμών, έτσι ώστε αυτοί να αναφέρονται ως «Οι περί της Ενιαίας 
Διαχείρισης Υδάτων (Χρήση Ταμιευτήρων για Ναυταθλητισμό) Κανονισμοί του 2020». 

2. Παροχή του δικαιώματος εξασφάλισης άδειας χρήσης ταμιευτήρων για διεξαγωγή ναυταθλημάτων με 
πλωτά μέσα σε κάθε αθλητική ομοσπονδία εγγεγραμμένη στο σχετικό μητρώο που τηρείται από τον ΚΟΑ, 
νοουμένου ότι αυτή πληρεί τους όρους και τις προϋποθέσεις που καθορίζονται στους προτεινόμενους 
κανονισμούς. 

3. Προσθήκη πρόνοιας με βάση την οποία ο αιτητής, εφόσον εγκριθεί από τον διευθυντή η αίτησή του για 
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άδεια χρήσης, μεριμνά, ώστε να εξασφαλίσει τις αναγκαίες άδειες για τις καθοριζόμενες στην αίτησή του 
εγκαταστάσεις από την εκάστοτε αρμόδια αρχή για τον σκοπό αυτό, δυνάμει του περί Πολεοδομίας και 
Χωροταξίας Νόμου ή του περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νόμου. 

4. Παροχή δυνατότητας στον διευθυντή να επιτρέψει σε χρήστη τη διεξαγωγή ναυταθλήματος μόνο με τη 
χρήση των εγκαταστάσεων για τις οποίες έχει ήδη εξασφαλίσει τις απαραίτητες άδειες και τις οποίες ο 
διευθυντής κρίνει απαραίτητες για λόγους που σχετίζονται με την προστασία του νερού και των αθλητών. 

5. Παροχή εξουσίας στον διευθυντή να διακόπτει άδεια χρήσης, σε περίπτωση που ο χρήστης χρησιμοποιεί 
μη αδειοδοτημένες εγκαταστάσεις. 

6. Διασαφήνιση των προνοιών των κανονισμών που διέπουν τις υποχρεώσεις του χρήστη, τους όρους 
άδειας χρήσης και τους φορείς στους οποίους ανατίθεται η αρμοδιότητα ελέγχου της συμμόρφωσης με 
τις εν λόγω υποχρεώσεις και τους όρους, ανάλογα με την περίπτωση. 

7. Εισαγωγή μεταβατικών διατάξεων σύμφωνα με τις οποίες αθλητικές ομοσπονδίες οι οποίες κατά τον 
χρόνο έναρξης της ισχύος των προτεινόμενων κανονισμών ήδη δραστηριοποιούνται στη διεξαγωγή 
ναυταθλημάτων σε ταμιευτήρες θα μπορούν να συνεχίσουν να ασκούν την εν λόγω δραστηριότητα, 
εφόσον εξασφαλίσουν για τον σκοπό αυτό προσωρινή άδεια χρήσης από τον διευθυντή, στην οποία θα 
καθορίζονται οι σχετικοί όροι και περιορισμοί και νοουμένου ότι οι εν λόγω ομοσπονδίες θα υποβάλουν 
αίτηση για έκδοση κανονικής άδειας χρήσης εντός έξι μηνών από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος των 
προτεινόμενων κανονισμών. Ειδικότερα, με τις προτεινόμενες μεταβατικές διατάξεις προνοούνται μεταξύ 
άλλων τα ακόλουθα: 

α.  Η διάρκεια της ισχύος της προσωρινής άδειας χρήσης δε δύναται να υπερβαίνει τους είκοσι 
τέσσερις μήνες. 

β.  Ο διευθυντής δύναται για καθορισμένη χρονική περίοδο να εξαιρέσει κάτοχο προσωρινής άδειας 
χρήσης από τις πιο κάτω υποχρεώσεις: 

i.  Την υποχρέωση να χρησιμοποιεί μόνο αδειοδοτημένες εγκαταστάσεις για περίοδο που δεν 
υπερβαίνει τα δύο έτη από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος των προτεινόμενων 
κανονισμών. 

ii.  Την υποχρέωση να χρησιμοποιούνται από τον ίδιο ή τον ναυαγοσώστη μόνο χειροκίνητα ή 
ηλεκτροκίνητα πλωτά μέσα σε ταμιευτήρα το νερό του οποίου μπορεί να χρησιμοποιηθεί ως 
πόσιμο νερό ή νερό άρδευσης για περίοδο που δεν υπερβαίνει τους δώδεκα μήνες από την 
ημερομηνία έναρξης της ισχύος των προτεινόμενων κανονισμών. 

iii.  Την υποχρέωση να χρησιμοποιεί μέσα στο νερό του ταμιευτήρα σκάφη και εγκαταστάσεις, 
όπως σημαδούρες και πλωτές εξέδρες, τα οποία να είναι κατασκευασμένα από υλικά φιλικά 
προς το περιβάλλον για περίοδο που δεν υπερβαίνει τους δώδεκα μήνες από την 
ημερομηνία έναρξης της ισχύος των προτεινόμενων κανονισμών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων υποβάλλει την 
παρούσα έκθεσή της στην ολομέλεια της Βουλής για συζήτηση και λήψη τελικής απόφασης. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Θεοπέμπτου και ο κ. Καυκαλιάς μετά και ο κ. Δημητρίου.  Τρεις ομιλητές.   

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα υποστηρίξουμε το νομοσχέδιο, αλλά έχουμε πολλά μεγάλη έννοια για το τι θα συμβεί.  
Βάλαμε μέσα στην επιτροπή μετά ’πού πολύ κόπο και πολλές προδιαγραφές, για να προστατεύσουμε τζιαι την 
κατάσταση του φράγματος, την ποιότητα των νερών, να αποτρέψουμε μηχανέλαια τζιαι καύσιμα να μπαίνουν 
μες το νερό, αλλά όλα εξαρτούνται από το πώς θα συμπεριφέρεται το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων και, πάνω 
απ’ όλα, πώς θα συμπεριφέρονται οι ομοσπονδίες.  Ελπίζω να μεν μετατραπούν τα φράγματά μας σε οικισμούς, 
να παραβιάσουμε νομοθεσίες τζιαι να πίνουμε λύματα, γιατί κάποιοι δεν τηρούν τους κανόνες.   

 Είναι, επαναλαμβάνω, πολλά σοβαρό θέμα.  Τους δίνουμε μία ευκαιρία να συμπεριφερθούν σωστά, αλλά 
θέλω να γνωρίζουν ότι θα παρακολουθούμε πολύ στενά την εξέλιξη.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Καυκαλιάς. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   
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 Έχουμε τζιαι εμείς έννοια, αλλά την ίδια στιγμή πρέπει να πούμε ότι μέχρι σήμερα δεν υπήρχε κανένα 
πλαίσιο, καμία ρύθμιση, καμία προστασία για τους αθλητές, την ποιότητα των νερών και το περιβάλλον για χρήση 
ναυταθλημάτων στα φράγματά μας.  Και αυτό είναι μία πραγματικότητα.  Άρα πρέπει να αναγνωρίσουμε την 
πρόοδο, που από το τίποτε πάμε σε ένα πλέον κανονιστικό πλαίσιο.  Είναι σωστές οι έννοιες και αυτοί οι 
κανονισμοί θα κριθούν από την εφαρμογή τους και πρέπει να είμαστε ανήσυχοι και να ελέγχουμε την πορεία 
εφαρμογής τούτων των κανονισμών, για να μη γίνει καμία έκπτωση σε όλα όσα έχω ήδη αναφέρει 
προηγουμένως. 

 Και επιτρέψετέ μου, κύριε Πρόεδρε, ακόμα δέκα δευτερόλεπτα να σταθώ στην τεράστια προσπάθεια που 
έγινε γι’ αυτή τη συζήτηση γύρω από τους συγκεκριμένους κανονισμούς από τους συναδέλφους, τα μέλη της 
επιτροπής, τη Νομική Υπηρεσία, το υπουργείο, αλλά κυρίως από τους λειτουργούς της Βουλής και δε θα είναι 
υπερβολή να πω ότι, αν δεν είχαμε αυτή τη στήριξη από τις υπηρεσίες της Βουλής, δε θα είχαμε κανονισμούς 
σήμερα στην ολομέλεια. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Δημητρίου.   

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Όντως έγινε μία διεξοδική συζήτηση, δε θυμάμαι πόσες συνεδριάσεις, αλλά ήταν για αρκετές 
συνεδριάσεις, και η συνεισφορά όλων ήταν σημαντική, και των λειτουργών της Βουλής και των κομμάτων και 
των ενδιαφερομένων.  Απ’ εκεί και πέρα έχουμε και εμείς την έννοια και να λειτουργήσουν σωστά και τα νερά να 
παραμείνουν καθαρά και όλοι όσοι θα αξιοποιούν τους χώρους να τους αξιοποιούν με σεβασμό και με έγνοια 
προς το περιβάλλον και προς την ασφάλεια βεβαίως και των αθλητών, αλλά και των παρευρισκομένων.   

 Θα παρακολουθούμε το πώς θα εξελιχθούν στην πράξη οι κανονισμοί, οι κανονισμοί που ψηφίζουμε 
σήμερα και εδώ θα είμαστε, για να διορθώσουμε, αν κάτι χρειαστεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία ψήφος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με πενήντα μία ψήφους υπέρ, μία εναντίον και μία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 19 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Εξυγίανσης Πιστωτικών Ιδρυμάτων και Επενδυτικών 
Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019».   

 Τούτο κάτι μου θυμίζει ’πού το παρελθόν.   

 Ο κ. Βότσης. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Για να μεν μπλέξουμε με το παρελθόν, παρ’ όλο που δεν μπλέκει με το παρελθόν, αλλά δεν έχουν πεισθεί 
όλοι οι συνάδελφοι, ζητούμε να κάμουμε μία τροπολογία, να το δει η επιτροπή… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μία αναβολή.  Μάλιστα. 



1982 
 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 …μόνη της, χωρίς καλεσμένους, τη Δευτέρα, για να έρθουμε με μια… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση για την αναβολή; 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Πρόεδρε, για την αναβολή απλώς να πω κάτι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση; 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Απλώς να πω κάτι στον Πρόεδρο της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σε μένα; 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Όχι, στον πρόεδρο της επιτροπής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να τα δείτε στην επιτροπή. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Πρόεδρε, επειδή έν’ για καλεσμένους που ανάφερε, χωρίς καλεσμένους, έν’ καλά να έχουμε τη Νομική 
Υπηρεσία στο… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, εννά τα δείτε μεταξύ σας τούτα.  Έννεν δουλειά της ολομέλειας. 

 Το υπ’ αριθμόν 20 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί της Διαδικασίας Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Φορολογικών 
Οφειλών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020».  Είναι πρόταση νόμου.   

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να επεκταθεί η περίοδος καταβολής ληξιπρόθεσμων 
φορολογικών οφειλών προς το Τμήμα Φορολογίας και να αποφευχθεί η αυτοδίκαιη ακύρωση ρυθμίσεων 
ληξιπρόθεσμων φορολογικών οφειλών για τις οποίες δεν καταβλήθηκαν δόσεις μεταξύ της 1ης Μαρτίου και της 
30ής Ιουνίου 2020. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την πρόταση νόμου 
«Ο περί της Διαδικασίας Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Φορολογικών Οφειλών (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2020»  
Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος  Άριστος Δαμιανού 

 Μαρίνος Μουσιούττας  Αντρέας Καυκαλιάς 

 Σάβια Ορφανίδου, εκπροσωπώντας  Γιώργος Λιλλήκας 

 τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Ονούφριος Κουλλά Άννα Θεολόγου 

 Στέφανος Στεφάνου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου 
σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 22 και στις 29 Ιουνίου 2020.  Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του Τμήματος 
Φορολογίας του ίδιου υπουργείου, καθώς και του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ). 
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 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης της πρότασης νόμου παρευρέθηκε επίσης ο βουλευτής κ. Ηλίας 
Μυριάνθους. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε από τον κ. Ηλία Μυριάνθους εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ στις 19 Ιουνίου 2020, είναι η τροποποίηση του περί της Διαδικασίας Ρύθμισης 
Ληξιπρόθεσμων Φορολογικών Οφειλών Νόμου, ώστε: 

1. να επεκταθεί η περίοδος καταβολής ληξιπρόθεσμων φορολογικών οφειλών προς το Τμήμα Φορολογίας 
μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2020 και  

2. να αποφευχθεί η αυτοδίκαιη ακύρωση ρυθμίσεων ληξιπρόθεσμων φορολογικών οφειλών για τις οποίες 
δεν καταβλήθηκαν δόσεις μεταξύ της 1ης Μαρτίου και της 30ής Ιουνίου 2020. 

 Ο εισηγητής της πρότασης νόμου, αναλύοντας περαιτέρω τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της, δήλωσε 
μεταξύ άλλων ότι με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις: 

1. επεκτείνεται η περίοδος υποβολής αίτησης εκ μέρους δικαιούχων για τη ρύθμιση ληξιπρόθεσμων 
φορολογικών οφειλών προς το Τμήμα Φορολογίας μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2020 αντί μέχρι τη 14η 
Αυγούστου 2020, που ισχύει σήμερα,   

2. επανακαθορίζεται η ημερομηνία μέχρι την οποία θα θεωρούνται υποβληθείσες οι φορολογικές δηλώσεις, 
οι οποίες απαιτούνται για σκοπούς εξέτασης από τον Έφορο Φορολογίας αίτησης για ρύθμιση 
ληξιπρόθεσμων φορολογικών οφειλών, μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2020 αντί μέχρι την 30ή Ιουνίου 2020 
και 

3. δε θα λαμβάνονται υπόψη δόσεις οι οποίες δεν καταβλήθηκαν από πρόσωπα τα οποία ήταν ενταγμένα 
σε σχέδιο ρύθμισης ληξιπρόθεσμων φορολογικών οφειλών κατά την περίοδο μεταξύ 1ης Μαρτίου και 30ής 
Ιουνίου 2020 για σκοπούς ακύρωσης του σχεδίου. 

 Σύμφωνα με τον ίδιο, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις κρίνονται αναγκαίες, καθότι λόγω των έκτακτων μέτρων 
που έλαβε η Δημοκρατία προς αντιμετώπιση της πανδημίας της νόσου COVID-19 δεν ήταν δυνατή η αξιοποίηση 
από τους ενδιαφερόμενους φορολογούμενους της ήδη παραχωρηθείσας με νόμο παράτασης υποβολής 
αιτήσεων, αλλά ούτε ήταν δυνατό τα πρόσωπα τα οποία ήταν ενταγμένα σε σχέδιο ρύθμισης ληξιπρόθεσμων 
φορολογικών οφειλών να καταβάλουν τις δόσεις τους, με αποτέλεσμα να επίκειται η αυτοδίκαιη, βάσει του νόμου, 
ακύρωση υφιστάμενων σχεδίων στις περιπτώσεις που οι μη καταβληθείσες δόσεις υπερβαίνουν τις πέντε.  
 Σε σχέση με την πρόνοια της πρότασης νόμου για μη συνυπολογισμό των μη καταβληθεισών δόσεων 
στις καθυστερήσεις δόσεων για σκοπούς ακύρωσης σχεδίου ρύθμισης ληξιπρόθεσμων φορολογικών οφειλών, 
δήλωσε ότι αυτή βασίζεται σε παρόμοιες ρυθμίσεις που έχει ήδη εγκρίνει μέσω της ψήφισης σχετικών 
νομοθεσιών η Βουλή των Αντιπροσώπων και αφορούν στην αναστολή δόσεων δανείων για σκοπούς 
προστασίας των δανειοληπτών, καθώς και δόσεων οφειλετών που είναι ενταγμένοι σε σχέδια ρύθμισης 
αποπληρωμής ληξιπρόθεσμων κοινωνικών εισφορών.  

 Τέλος, επισήμανε ότι οι προτεινόμενες ρυθμίσεις δεν επηρεάζουν με οποιοδήποτε τρόπο τις φορολογικές 
οφειλές που δυνατό να ενταχθούν σε σχέδιο ρύθμισης ληξιπρόθεσμων φορολογικών οφειλών, με βάση τις 
διατάξεις του υφιστάμενου νόμου.   

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του Τμήματος Φορολογίας, χωρίς να διαφωνούν με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου, επισήμαναν ότι για την ορθότερη απόδοση των σκοπών και 
των επιδιώξεών της, σύμφωνα και με τα όσα ανέφερε ο εισηγητής της, το κείμενό της πρέπει να τροποποιηθεί, 
προκειμένου να περιληφθεί πρόνοια σχετικά με την παράταση της ημερομηνίας υποβολής αίτησης για ρύθμιση 
ληξιπρόθεσμων φορολογικών οφειλών προς το Τμήμα Φορολογίας.  Περαιτέρω, δήλωσαν ότι, σε περίπτωση 
προώθησης της πρότασης νόμου προς ψήφιση, θα ήταν προτιμότερο οι προθεσμίες για την υποβολή αιτήσεων 
και φορολογικών δηλώσεων να μη συμπίπτουν με την περίοδο των Χριστουγέννων και της Πρωτοχρονιάς, καθότι 
ο καθορισμός των εν λόγω προθεσμιών εντός της περιόδου αυτής δημιουργεί πρακτικά και λειτουργικά 
προβλήματα στο Τμήμα Φορολογίας ως προς την εφαρμογή του νόμου.   

 Ο εκπρόσωπος του ΣΕΛΚ συμφώνησε με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του θέματος την επιτροπή απασχόλησε επίσης η προτεινόμενη παράταση της 
προθεσμίας υποβολής φορολογικών δηλώσεων για σκοπούς εξέτασης αίτησης για ρύθμιση ληξιπρόθεσμων 
φορολογικών οφειλών, η οποία λήγει την 30ή Ιουνίου 2020, και το κατά πόσο θα ήταν δυνατή η ψήφιση του 
προτεινόμενου νόμου μετά την παρέλευση της εν λόγω ημερομηνίας. 
 Συναφώς, ο εκπρόσωπος του Τμήματος Φορολογίας δήλωσε ότι οποιαδήποτε αλλαγή στην προθεσμία 
υποβολής των φορολογικών δηλώσεων για σκοπούς του νόμου, ακόμα και μετά τη λήξη της, δεν επηρεάζει την 
ισχύ του νόμου.  Επιπρόσθετα, επισήμανε ότι, σε περίπτωση που η Βουλή των Αντιπροσώπων αποφασίσει, 
ακόμα και μετά την 30ή Ιουνίου 2020, να επεκτείνει την εν λόγω προθεσμία, τότε για την περίοδο μεταξύ της 1ης 
Ιουλίου 2020 και της ημερομηνίας έναρξης της ισχύος του προτεινόμενου νόμου δε θα παρέχεται η δυνατότητα 
ένταξης οφειλετών σε σχέδια ρύθμισης ληξιπρόθεσμων φορολογικών οφειλών.    
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 Η επιτροπή, στη βάση των όσων διαμείφθηκαν, εξουσιοδότησε τον εισηγητή του προτεινόμενου νόμου 
όπως, σε συνεργασία με τη γραμματεία της επιτροπής και τους αρμόδιους εκπρόσωπους του Υπουργείου 
Οικονομικών, μελετήσει και υποβάλει στην επιτροπή νέο κείμενο πρότασης νόμου, σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

 Συναφώς, στις 29 Ιουνίου 2020 κατατέθηκε ενώπιον της επιτροπής νέο κείμενο πρότασης νόμου, με το 
οποίο προβλέπονται τα ακόλουθα: 

1. Υποβολή αίτησης για ρύθμιση ληξιπρόθεσμων φορολογικών οφειλών προς το Τμήμα Φορολογίας μέχρι 
τη 14η Ιανουαρίου 2021. 

2. Υποβολή φορολογικών δηλώσεων για σκοπούς εξέτασης από τον Έφορο Φορολογίας αίτησης για 
ρύθμιση ληξιπρόθεσμων φορολογικών οφειλών μέχρι την 30ή Νοεμβρίου 2020. 

3. Μη συνυπολογισμός των δόσεων που δεν καταβλήθηκαν από πρόσωπα τα οποία ήταν ενταγμένα σε 
ρύθμιση ληξιπρόθεσμων φορολογικών οφειλών την περίοδο μεταξύ 1ης Μαρτίου και 30ής Ιουνίου 2020 για 
σκοπούς ακύρωσης της ρύθμισης. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφύλαξε την τελική τοποθέτηση όλων των εκπροσωπούμενων σε αυτήν πλευρών κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Μυριάνθους. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οφείλω μία εξήγηση στο σώμα σχετικά με την επανακατάθεση της συγκεκριμένης πρότασης νόμου,  Παρ’ 
όλο ότι είχαμε πει στην προηγούμενη συνεδρία το Φεβρουάριο όπου είχε ξαναζητηθεί παράταση, την οποία τότε 
συνυπόγραφαν ο κ. Κουλίας, ο κ. Προκοπίου και ο κ. Μυλωνάς, επανέρχεται αυτή η ρύθμιση για τον απλούστατο 
λόγο ότι λόγω της πανδημίας αρκετός κόσμος που είχε πρόθεση να προχωρήσει να ρυθμίσει τις φορολογικές 
του οφειλές μέχρι το 2015 δεν κατέστη δυνατό να το πράξει. 

 Παράλληλα, δίνουμε ακόμα μία παράμετρο στη συγκεκριμένη πρόταση νόμου η οποία ουσιαστικά 
αναφέρεται στο γεγονός ότι με την προηγούμενη ρύθμιση υπήρχε και ένα σημείο το οποίο αναφερόταν ότι αν 
κάποιος φορολογούμενος ο οποίος βρισκόταν στο σχέδιο καθυστερούσε πέντε δόσεις να πληρώσει, τότε 
αυτόματα έβγαινε έξω από τη ρύθμιση αυτή.  Με τη νέα πρόταση νόμου ουσιαστικά δίνουμε το δικαίωμα όσοι 
φορολογούμενοι από το Μάρτιο μέχρι τον Ιούνιο λόγω πανδημίας δεν κατάφεραν να πληρώσουν τις φορολογικές 
τους υποχρεώσεις μέσα από αυτό το σχέδιο, να μην λαμβάνονται υπόψη στις πέντε αυτές ρυθμίσεις.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει άλλος ομιλητής; 

 Ο κ. Περδίκης. 

 Άλλος ομιλητής, για να ξέρω;  Σηκώστε τα χέρια σας πάνω.  Παρακαλώ τους γραμματείς να σημειώσουν 
τα ονόματα, για να έχουμε λίστα. 

 Ο κ. Περδίκης έχει το λόγο. 

 Τα χέρια πάνω όμως οι υπόλοιποι, για να γραφτούν. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Έχασα λίγο το λογαριασμό.  Μπορεί οι υπόλοιποι βουλευτές που θα μιλήσουν στη συνέχεια να ξέρουν 
καλύτερα από εμένα, το ομολογώ, αν είναι η τέταρτη ή η πέμπτη φορά που επεκτείνεται αυτό το σχέδιο.   

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Η πέμπτη, κύριε Περδίκη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ομολογώ ότι ήμουν ένας από τους δράστες μαζί με κάποιους άλλους βουλευτές που επινοήσαμε αυτή τη 
διευκόλυνση στους οφειλέτες πριν από πολλά χρόνια.  Διερωτώμαι όμως γιατί συνεχίζουμε να επεκτείνουμε και 
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να ανανεώνουμε και να ενδυναμώνουμε μία παραχώρηση προς τους φοροοφειλέτες και να καλλιεργούμε μία 
κουλτούρα φορολογικής ασυνέπειας, διότι και οι επιβαρύνσεις είναι μέρος των συνεπειών που έχει ο 
φορολογούμενος.  Στέλνουμε νομίζω το μήνυμα στους φορολογούμενους ότι δεν είναι ανάγκη να πληρώνετε τις 
φορολογίες σας, τις υποχρεώσεις σας, οι καλοί βουλευτές και βουλευτίνες, αν μου επιτρέπεται ο όρος, θα 
φροντίσουν να περάσουν μία νομοθεσία, για να μειώσουν ή να εκμηδενίσουν τις επιβαρύνσεις.   

 Πέραν τούτου, κύριε Πρόεδρε, και λυπούμαι που θα το αναφέρω, αλλά επειδή το είπα και δημόσια οφείλω 
και έχω υποχρέωση να το πω και στην ολομέλεια της Βουλής, σε πρόσφατη -όχι πρόσφατη, δυστυχώς έχουν 
περάσει μήνες- έκθεση που πραγματοποίησε ο Γενικός Ελεγκτής μετά από οδηγίες της επιτροπής Ελέγχου 
αναφέρεται ότι αριθμός πολιτικά εκτεθειμένων προσώπων, μεταξύ των οποίων και βουλευτές, έχουν ευνοηθεί 
από αυτό το σχέδιο.  Και θα ήθελα πραγματικά, αν υπάρχουν μεταξύ μας βουλευτές οι οποίοι έχουν ευνοηθεί ή 
ενδέχεται να ευνοηθούν απ’ αυτό το σχέδιο και την επέκτασή του, να το δηλώσουν, όπως περιλαμβάνεται και 
αυτή η δήλωση συμφέροντος και ενδιαφέροντος και στον κώδικα ή το προσχέδιο του κώδικα το οποίο έχουμε 
μπροστά μας και το συζητούμε. 

 Πέραν τούτου, θέλω να πω ότι επί του συγκεκριμένου θέματος, επειδή υπάρχει περίπτωση να υπάρχουν 
και καλοπροαίρετοι φορολογούμενοι και επειδή ήμουν και ο εισηγητής μαζί με άλλους βουλευτές στο αρχικό 
νομοσχέδιο, όπως κάμνουμε κάθε φορά μετά από τη δεύτερη φορά, δε θα το ψηφίσουμε, αλλά θα απέχουμε 
από την ψηφοφορία και ελπίζω τα μηνύματα να φτάσουν εκεί που πρέπει να φτάσουν. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Καυκαλιάς. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Καμία σχέση μαζί μας δεν έχουν οι δηλώσεις του κ. Περδίκη σε σχέση με βουλευτές οι οποίοι έχουν 
επωφεληθεί από αυτό το σχέδιο, κύριε Πρόεδρε. Από εκεί και πέρα πρέπει να πω ότι με τροπολογία που έχει 
καταθέσει το ΑΚΕΛ έχει συμπεριληφθεί σ’ αυτή τη νομοθεσία ειδική πρόνοια που εξαιρεί από το πεδίο εφαρμογής 
του νόμου φυσικά ή νομικά πρόσωπα τα οποία εντοπίστηκαν να έχουν καταθέσεις ή εμβάσματα στο εξωτερικό.  
Ήταν δική μας η τροπολογία και εξαιρέθηκαν από τη συγκεκριμένη νομοθεσία. 

 Επίσης, το δεύτερο που θέλω να σημειώσω είναι ότι με την παράταση που έχουμε μπροστά μας δεν 
αλλάζει η βάση αναφοράς.  Παραμένει το 2015 ως έτος αναφοράς.   

 Ως ένα τρίτο σημείο, θέλω να σημειώσω το εξής:  Έχουν δίκαιο όσοι έχουν την άποψη:  Γι’ αυτό και εμείς, 
την τελευταία φορά που βρεθήκαμε μπροστά σε πρόταση, για να δοθεί παράταση, είπαμε ότι θα ήταν η τελευταία 
φορά.  Διότι με τις συνεχείς παρατάσεις, πλήττουμε την αποτελεσματικότητα του μέτρου.  Είναι σωστή αυτή η 
άποψη…  Όπως επίσης υπάρχει και η ηθική πτυχή.  Τι γίνεται και τι μήνυμα στέλνουμε σε όλους όσοι είναι 
συνεπείς και ανταποκρίνονται με πάρα πολλές δυσκολίες στις υποχρεώσεις τους;   

 Όμως, αλήθεια, κύριε Πρόεδρε, την ίδια στιγμή πρέπει να πούμε ότι είχαμε μια περίοδο νεκρή, για την 
οποία είχε δοθεί η παράταση.  Μεσολάβησαν πράγματα και θαύματα, κοσμοχαλασιές. 

 Οπότε, θα υποστηρίξουμε την παράταση, αλλά θέλω να δηλώσω έτσι κατηγορηματικά ότι δεν μπορεί να 
επανέλθει το ζήτημα για μια νέα παράταση ενώπιόν μας.  Σε τέτοια περίπτωση λέω το προφανές, ότι θα είμαστε 
εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Βότσης. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Σε συνέχεια των όσων έχουν ακουστεί, να πω κάτι που είναι σημαντικό να πούμε και είναι το ότι 
αναφέρεται μόνο στην ίδια χρονολογία, δηλαδή το 2015, δεν μπαίνουν νέες χρονιές που να δικαιούται κάποιος 
να κάνει χρήση ή κατάχρηση αυτής της ευκαιρίας που δίνεται.  Το πιο σημαντικό όμως που πρέπει να πούμε 
είναι ότι η δυνατότητα που δίνεται σε όσους, λόγω και του κορωνοϊού, δεν μπόρεσαν να πληρώσουν τις δόσεις, 
μέχρις τρεις δόσεις, αυτές  οι δόσεις θα μετρούσαν στον συνολικό αριθμό των πέντε, στις οποίες θα καθίστατο η 
συμφωνία άκυρη και θα είχαμε προβλήματα, γιατί θα επέστρεφε στην προτεραία κατάσταση ο φορολογούμενος.  
Αυτές οι τρεις περιπτώσεις δε θα μετρούν στις πέντε και νομίζω τούτο ίσως να είναι πιο σημαντικό από την άλλη 
προσπάθεια που γίνεται.   

 Εμείς θα υποστηρίξουμε την πρόταση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Ο κ. Κουλλά. 



1986 
 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Πράγματι και εμείς θέλουμε κατά απόλυτο τρόπο να διευκρινίσουμε πως πρόκειται περί μιας παράτασης 
που δε διαφοροποιεί σε καμία περίπτωση τα έτη αναφοράς, τη βάση.  Άρα, με την παράταση και τις παρατάσεις 
που έχουμε δώσει, δεν έχουμε δώσει κανένα νέο δικαίωμα σε κανένα νέο φορολογούμενο για οποιοδήποτε άλλο 
φορολογικό έτος.  Συνεπώς, αυτό που κάνουμε σήμερα, δεν προσθέτει κάτι.  Το είχαμε δώσει ήδη.  Και 
διατείνομαι στη βάση κάποιων περιπτώσεων που γνωρίζω, πως αυτοί που έχουν μείνει πίσω -δεν μπορώ να το 
αποδείξω, αλλά διατείνομαι λέω- είναι αυτοί οι οποίοι έχουν τα περισσότερα οικονομικά προβλήματα.  Είναι αυτοί 
οι οποίοι δεν κατάφεραν να πληρώσουν τον λογιστή, για να κλείσουν τους λογαριασμούς για πέντε και δέκα 
χρόνια. Γιατί έχει και άλλες απαιτήσεις η νομοθεσία.  Πρέπει να καταθέσεις κλειστούς οικονομικούς λογαριασμούς 
για όλα τα έτη.  Πρέπει να καταθέσεις τις φορολογικές σου δηλώσεις όλες.  Πρέπει να μην αφήσεις για κανένα 
νέο έτος, μετά το 2015, τις φορολογικές σου υποχρεώσεις απλήρωτες.  

 Όλα αυτά τα είχαμε βάλει από την αρχή, έτσι ώστε να υπήρχε η σωστή ισορροπία.  Να μη δημιουργηθούν 
δηλαδή νέες ληξιπρόθεσμες οφειλές, όταν ρυθμίζεις τις παλαιότερες.  Είναι εκ των ων ουκ άνευ κάτι τέτοιο.  Οι 
κίνδυνοι που υπάρχουν για τη φορολογική συμμόρφωση, δεν είναι σήμερα που υπάρχουν.  Όλα αυτά τα είχαμε 
ζυγίσει και κακώς δημιουργούνται νέες εντυπώσεις στους πολίτες από αυτό το σώμα.  Οι κίνδυνοι που υπήρχαν, 
υπήρχαν την πρώτη φορά που το είχαμε ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Και θέλω να υπενθυμίσω δύο πραγματάκια ακόμα, Πρόεδρε. 

 Το πρώτο είναι ότι, αν θυμούμαι, υπήρχαν διακόσιες τόσες χιλιάδες των πολιτών και το  80% αυτών που 
είχαν ληξιπρόθεσμες οφειλές, δηλαδή κάπου εκατό πενήντα χιλιάδες κόσμος, ήταν κάτω από €3.000.  Και το 
κάναμε αυτό το σχέδιο μετά την οικονομική κρίση, για να μην οδηγηθούν χιλιάδες των συμπολιτών μας στη 
φυλακή.  Και, επαναλαμβάνω, δε δίνουμε τίποτα καινούριο!  Επίσης να πω ότι πολύ σωστά μπαίνει μια πρόνοια, 
ότι αν έχασε κάποιος δόσεις μέσα στην κρίση, στο lock down κ.λπ. δε θα μετρά στον μέγιστο αριθμό που 
δικαιούται, προτού αποβληθεί από το σύστημα.  Πολύ σωστή πρόνοια. 
 Εμείς θα το στηρίξουμε.  Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μαυρίδης. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ και συγχαίρω και τον συνάδελφο για την πρωτοβουλία του και για την 
ευαισθησία του.   

 Αλλά, επειδή υπάρχουν οφειλές όχι μόνο στις κοινωνικές ασφαλίσεις, υπάρχουν στον ΦΠΑ, υπάρχουν 
στις τράπεζες, υπάρχουν παντού οφειλές ληξιπρόθεσμες -η Κύπρος έχει ένα πρόβλημα με αυτό το θέμα, ότι δεν 
πληρώνονται κάποιες οφειλές στην ώρα τους- εγώ θα εισηγούμουν να επεκταθεί αυτή η νομοθεσία σε όλων των 
ειδών τις οφειλές και να υπάρχει απεριόριστος χρόνος, ώστε ο καθένας να μπορεί να τακτοποιήσει τις οφειλές 
του. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει άλλος ομιλητής ή να κλείσουμε εδώ; 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είπατε μου ότι δε θέλετε.  Τώρα θέλετε; 

 Η κ. Θεολόγου. 

 Και ποιος άλλος; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Μυριάνθους. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και ο κ. Μυριάνθους. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θεωρώ ότι με τούτη τη συγκεκριμένη την εκ νέου ανανέωση της παράτασης για τις 
ληξιπρόθεσμες οφειλές κοροϊδεύουμε για πέμπτη συνεχόμενη φορά τους συνεπείς φορολογούμενους που 
συνεχίζουν να τηρούν τις υποχρεώσεις τους και στη βάση αυτού του θέματος, επειδή από τη δεύτερη 
τροποποίηση και μετά της παράτασης ψηφίζω εναντίον, θα ψηφίσω εναντίον για τη συγκεκριμένη τροποποίηση.  
Και το επόμενο θέμα συσχετίζεται και είναι ακριβώς γι’ αυτό τον λόγο που ψηφίζω εναντίον της συγκεκριμένης 
ρύθμισης.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μυριάνθους τελευταίος ομιλητής.  Είναι και δευτερολογία, οπότε κλείνουμε. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Έχω την εντύπωση, κύριε Πρόεδρε, ότι πολλές φορές, προσπαθώντας να δείξουμε ευαισθησία σε κάποια 
ζητήματα και να φανούμε ως οι ανωτέρω, ξεκινούμε να λαϊκίζουμε.  Και να πω ότι εδώ και αρκετά χρόνια 
δυστυχώς η οικονομική κρίση έχει πλήξει τους χαμηλά αμειβόμενους, τα χαμηλά στρώματα, τις μικρομεσαίες και 
μικρές επιχειρήσεις.  Λοιπόν, έχουμε την ευαισθησία κάποιοι να επικεντρώνουμε τα ζητήματα του πλήγματος 
αυτού της οικονομικής κρίσης μόνο στα θέματα που αφορούν τους δανεισμούς από τις τράπεζες και τα ζητήματα 
τα οποία αφορούν οφειλές των πολιτών προς το κράτος να μην τα αγγίζουμε, γιατί θα δημιουργήσουμε ζήτημα 
ασυνέπειας.  Και απαντώ στον κ. Περδίκη ο οποίος έχει αναφερθεί στο γεγονός ότι προσπαθούμε οι καλοί 
βουλευτές και βουλευτίνες να ικανοποιήσουμε αυτό τον κόσμο, γιατί θα ξέρει ότι θα ξανάρθει και θα ξανάρθει.  
Καλά, με το ίδιο σκεπτικό, κύριε Περδίκη, την Τρίτη που έρχεται στην επιτροπή Εργασίας συζητούμε πρόταση 
νόμου που υπογράφεται από εσάς, από εμένα και από τον κ. Φακοντή για ρύθμιση ξανά των ληξιπρόθεσμων 
οφειλών στις Κοινωνικές Ασφαλίσεις.  Εκεί δεν υπάρχει η ίδια ευαισθησία από εσάς;   Μόνο σε αυτό το ζήτημα 
υπάρχει; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Μόνο ως τη δεύτερη φορά.  Επιμένω! 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Α!  Ως τη δεύτερη φορά!  Μα το ζήτημα είναι ότι εξακολουθεί να υπάρχει, κύριε Περδίκη, αυτή η οικονομική 
δυσκολία.  Όσες φορές και αν είναι.  Αναφέρθηκε από τους συναδέλφους ότι είναι μέχρι το 2015.  Και ακριβώς, 
αρκετός κόσμος, ιδίως αυτοί που δεν είχαν την ευχέρεια να βρουν το ρευστό να προχωρήσουν, γιατί είτε οι 
τράπεζες τους είχαν στη διαδικασία εκποίησης περιουσιών είτε είχαν μπλοκαριστεί οι λογαριασμοί τους είτε λόγω 
οικονομικής κρίσης αυτά που είχαν να παίρνουν από τους πελάτες τους δεν μπορούσαν να τα πάρουν, αυτή τη 
στιγμή υπάρχει η δυνατότητα.  Να τους αποκλείσουμε αυτούς τους ανθρώπους; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:   

 Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1.  

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Σαράντα εννέα ψήφοι, υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Μία ψήφος εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα εννέα ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και δύο αποχές, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται.  

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Διαδικασίας Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Φορολογικών 
Οφειλών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Σαράντα εννέα ψήφοι, υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία ψήφος εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα εννέα ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και δύο αποχές, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο.  

 Το θέμα με αριθμό 21 τιτλοφορείται «Ο περί Τμήματος Φορολογίας (Τροποποιητικός) 10 Νόμος του 
2020». 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε η διάρκεια της ανάθεσης από τον Υπουργό Οικονομικών των 
εξουσιών, αρμοδιοτήτων και καθηκόντων του Εφόρου Φορολογίας και των Βοηθών Εφόρων Φορολογίας σε 
πρόσωπα που πληρούν τα απαιτούμενα προσόντα, σε περίπτωση που οι θέσεις αυτές παραμένουν κενές, να 
επεκταθεί. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Τμήματος Φορολογίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος  Άριστος Δαμιανού 

 Μαρίνος Μουσιούττας  Αντρέας Καυκαλιάς 

 Σάβια Ορφανίδου, εκπροσωπώντας  Γιώργος Λιλλήκας 

 τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 
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 Ονούφριος Κουλλά Άννα Θεολόγου 

 Στέφανος Στεφάνου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 29 Ιουνίου 2020.  Στη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και της 
Επιτροπής Δημόσιας Υπηρεσίας (ΕΔΥ).   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Τμήματος Φορολογίας Νόμου, ώστε η 
διάρκεια της ανάθεσης από τον Υπουργό Οικονομικών σε πρόσωπο που πληρεί τα απαιτούμενα προσόντα των 
εξουσιών, των αρμοδιοτήτων και των καθηκόντων του Εφόρου Φορολογίας και των Βοηθών Εφόρων 
Φορολογίας, σε περίπτωση που αυτές οι θέσεις παραμένουν κενές,  να επεκταθεί από τρεις μήνες σε έξι μήνες, 
με δυνατότητα ανανέωσης της ανάθεσης για επιπλέον έξι μήνες.  
 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, το Διοικητικό Δικαστήριο με αποφάσεις του ημερομηνίας 16 Μαρτίου 
και 29 Μαΐου 2020, αντίστοιχα, έκρινε άκυρους τους διορισμούς από το Υπουργικό Συμβούλιο του Εφόρου 
Φορολογίας και των τριών Βοηθών Εφόρων Φορολογίας.  Ειδικότερα, με βάση την απόφαση του δικαστηρίου, 
οι διατάξεις του περί Τμήματος Φορολογίας Νόμου, βάσει των οποίων παρέχεται εξουσία στο Υπουργικό 
Συμβούλιο να διορίζει Έφορο Φορολογίας και Βοηθούς Εφόρους Φορολογίας, αντίκεινται στα άρθρα 122 έως 
125 του συντάγματος, δυνάμει των οποίων εξουσία για διορισμό σε θέσεις που ανήκουν στη δημόσια υπηρεσία 
έχει η ΕΔΥ.       

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, με βάση την υφιστάμενη νομοθεσία, σε περίπτωση που για οποιοδήποτε 
λόγο οι θέσεις του Εφόρου Φορολογίας και των Βοηθών Εφόρων Φορολογίας παραμένουν κενές, ο Υπουργός 
Οικονομικών δύναται να αναθέτει τις σχετικές εξουσίες, αρμοδιότητες και καθήκοντα για περίοδο που δεν 
υπερβαίνει τους τρεις μήνες σε πρόσωπα που πληρούν τα απαιτούμενα κριτήρια.  Ως εκ τούτου, ο Υπουργός 
Οικονομικών, ασκώντας το δικαίωμα αυτό, προέβη στην ανάθεση εξουσιών, αρμοδιοτήτων και καθηκόντων του 
Εφόρου Φορολογίας σε πρόσωπο που πληρούσε τα σχετικά κριτήρια για την περίοδο από 3 Απριλίου μέχρι 2 
Ιουλίου 2020.   

  Στη βάση των πιο πάνω δεδομένων κρίνεται από πλευράς εκτελεστικής εξουσίας αναγκαία η προώθηση 
του προτεινόμενου νόμου, ώστε αφενός να διασφαλιστεί η ομαλή και εύρυθμη λειτουργία του Τμήματος 
Φορολογίας και αφετέρου να δοθεί επαρκής χρόνος στην κυβέρνηση προς επίλυση του προβλήματος που 
προέκυψε.     

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του θέματος η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε μεταξύ 
άλλων ότι η κυβέρνηση έχει ασκήσει έφεση επί της πιο πάνω απόφασης του Διοικητικού Δικαστηρίου.  Συναφώς, 
εν αναμονή της σχετικής  απόφασης του Ανωτάτου Δικαστηρίου επί της έφεσης και ενόψει του γεγονότος ότι η 
περίοδος της τρίμηνης ανάθεσης των καθηκόντων του Εφόρου Φορολογίας εκπνέει στις 2 Ιουλίου 2020, κρίθηκε 
αναγκαία η προώθηση του προτεινόμενου νόμου, ώστε να δοθεί ο απαιτούμενος χρόνος στην κυβέρνηση να 
μελετήσει τα μέτρα που ενδεχομένως να χρειαστεί να λάβει.  

 Προσθέτοντας στα πιο πάνω, η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας δήλωσε μεταξύ 
άλλων τα ακόλουθα: 

1. Η τρίμηνη ανάθεση των αρμοδιοτήτων, των εξουσιών και των καθηκόντων του Εφόρου Φορολογίας από 
τον Υπουργό Οικονομικών δυνάμει των διατάξεων του βασικού νόμου κρίθηκε ως η μόνη λύση, 
δεδομένων των στενών χρονικών πλαισίων, προκειμένου να διασφαλιστεί η συνέχιση της ομαλής 
λειτουργίας του Τμήματος Φορολογίας μέχρι την απόφαση επί της έφεσης.     

2. Πέραν της έφεσης που έχει ασκηθεί σε σχέση με τον διορισμό Εφόρου Φορολογίας, έχει παράλληλα 
υποβληθεί αίτηση αναστολής εκτέλεσης της απόφασης του Διοικητικού Δικαστηρίου, ώστε να παρασχεθεί 
χρόνος για την έκδοση της απόφασης του Ανωτάτου Δικαστηρίου επί της έφεσης.  Επιπρόσθετα, επίκειται 
η άσκηση έφεσης επί της απόφασης του Διοικητικού Δικαστηρίου για τον διορισμό των Βοηθών Εφόρων 
Φορολογίας.   

3. Στον προτεινόμενο νόμο περιλαμβάνεται επίσης πρόνοια για διαγραφή υφιστάμενων διατάξεων του 
βασικού  νόμου, οι οποίες προβλέπουν για την αναπλήρωση της θέσης Βοηθού Εφόρου Φορολογίας, σε 
περίπτωση κένωσης της θέσης πριν από τη λήξη της θητείας του ή σε περίπτωση απουσίας του, καθότι 
οι διατάξεις αυτές έρχονται σε αντίθεση με άλλες συναφείς διατάξεις του ιδίου νόμου.  

 Στο στάδιο της εξέτασης του θέματος, η επιτροπή ζήτησε περαιτέρω διευκρινίσεις αναφορικά με τη 
νομιμότητα των αποφάσεων και των ενεργειών του Εφόρου Φορολογίας, δεδομένης της απόφασης του 
Διοικητικού Δικαστηρίου σε σχέση με τον διορισμό του, τα νέα προτεινόμενα χρονοδιαγράμματα που αφορούν 
την ανάθεση των καθηκόντων, των εξουσιών και των αρμοδιοτήτων του Εφόρου Φορολογίας και των Βοηθών 
Εφόρων Φορολογίας, την ετοιμότητα της κυβέρνησης για αποτελεσματική και οριστική επίλυση του ζητήματος, 
ανεξαρτήτως της απόφασης του Ανωτάτου Δικαστηρίου επί των εφέσεων, καθώς και τη δυνατότητα της ΕΔΥ να 
προβεί στον άμεσο διορισμό Εφόρου Φορολογίας και Βοηθών Εφόρων Φορολογίας. 
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 Σε σχέση με τα τεθέντα από την επιτροπή ζητήματα, η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της 
Δημοκρατίας δήλωσε μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Η τρίμηνη ανάθεση των αρμοδιοτήτων, των εξουσιών και των καθηκόντων του Εφόρου Φορολογίας από 
τον Υπουργό Οικονομικών δυνάμει των διατάξεων του βασικού νόμου θεωρείται νόμιμη, καθότι οι εν λόγω 
διατάξεις δεν κρίθηκαν αντισυνταγματικές από το Διοικητικό Δικαστήριο.  Ως εκ τούτου, οποιεσδήποτε 
ενέργειες έχουν αναληφθεί εντός της τρίμηνης περιόδου από τον ασκούντα καθήκοντα Εφόρου 
Φορολογίας θεωρούνται νόμιμες.  Περαιτέρω, με βάση σχετική νομολογία, δεν προκύπτει οποιοδήποτε 
πρόβλημα ούτε για ενέργειες του Εφόρου Φορολογίας οι οποίες είχαν ληφθεί πριν από την απόφαση του 
Διοικητικού Δικαστηρίου.  Επιπρόσθετα, από την ημερομηνία έκδοσης της απόφασης του Διοικητικού 
Δικαστηρίου μέχρι και την ανάθεση των καθηκόντων από τον Υπουργό Οικονομικών στον νυν ασκούντα 
καθήκοντα Εφόρου Φορολογίας, το εν λόγω πρόσωπο δεν έχει προβεί σε οποιαδήποτε ενέργεια η οποία 
θα μπορούσε να θεωρηθεί έκνομη. 

2. Ο νόμος παρέχει το δικαίωμα στον Υπουργό Οικονομικών να αναθέτει καθήκοντα, αρμοδιότητες και 
εξουσίες Εφόρου Φορολογίας και Βοηθών Εφόρων Φορολογίας για μία μόνο φορά για περίοδο τριών 
μηνών, χωρίς δυνατότητα εκ νέου ανάθεσης σε άλλα πρόσωπα, με σκοπό την αντιμετώπιση  έκτακτων 
περιπτώσεων.  Ενδεχόμενη διαδοχική ανάθεση καθηκόντων, αρμοδιοτήτων και εξουσιών του Εφόρου 
Φορολογίας και των Βοηθών Εφόρων Φορολογίας από τον Υπουργό Οικονομικών πέραν της μίας φοράς 
θα αντιστρατεύετο τη φιλοσοφία του νόμου για διορισμό στις εν λόγω θέσεις από το Υπουργικό Συμβούλιο. 

3. Η προτεινόμενη με βάση το νομοσχέδιο εξάμηνη περίοδος ανάθεσης εξουσιών, αρμοδιοτήτων και 
καθηκόντων Εφόρου Φορολογίας και Βοηθών Εφόρων Φορολογίας θα αρχίσει να υπολογίζεται με την 
έναρξη της ισχύος του προτεινόμενου νόμου και ειδικότερα από την ημερομηνία κατά την οποία ο 
Υπουργός Οικονομικών θα ασκήσει τη δυνατότητα που θα του παρέχει ο νέος νόμος.      

4. Σε περίπτωση που το Ανώτατο Δικαστήριο απορρίψει τις εφέσεις κατά των αποφάσεων του Διοικητικού 
Δικαστηρίου, θα απαιτηθεί η εκ βάθρων τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να αρθεί η εξουσία του 
Υπουργικού Συμβουλίου για διορισμό του Εφόρου Φορολογίας και των Βοηθών Εφόρων Φορολογίας, η 
ετοιμασία και η έγκριση σχετικών σχεδίων υπηρεσίας και ακολούθως η έναρξη διαδικασίας προκήρυξης 
και πλήρωσης των θέσεων από την ΕΔΥ.  Για την υλοποίηση των πιο πάνω διαδικασιών εκτιμάται ότι θα 
απαιτηθεί κατ’ ελάχιστον χρονική περίοδος ενός έτους.  Η κυβέρνηση, προσμετρώντας τον χρόνο μέχρι 
την έκδοση απόφασης από το Ανώτατο Δικαστήριο επί των εφέσεων, καθώς και τη λήψη ενδεχόμενων 
μέτρων προς αντιμετώπιση του όλου ζητήματος, κρίνει ως επαρκή χρόνο την εξάμηνη περίοδο ανάθεσης 
και την ανανέωση της ανάθεσης για επιπλέον έξι μήνες, εφόσον αυτή απαιτηθεί.     

5. Η ΕΔΥ μέχρι την ολοκλήρωση των διαδικασιών τροποποίησης του βασικού νόμου και ετοιμασίας σχετικών 
σχεδίων υπηρεσίας δεν μπορεί να προβεί σε διορισμό Εφόρου Φορολογίας και Βοηθών Εφόρων 
Φορολογίας.  

 Ο εκπρόσωπος της ΕΔΥ, δηλώνοντας ότι συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του προτεινόμενου 
νόμου, ανέφερε παράλληλα ότι, σε σχέση με τη δυνατότητα της ΕΔΥ για έναρξη διαδικασίας πλήρωσης των 
θέσεων Εφόρου Φορολογίας και Βοηθών Εφόρων Φορολογίας, απαιτείται πρώτιστα η σύνταξη και έγκριση 
σχετικού σχεδίου υπηρεσίας.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κάλεσε την 
εκτελεστική εξουσία όπως, ανεξαρτήτως της απόφασης του Ανωτάτου Δικαστηρίου επί των ασκηθεισών 
εφέσεων, προβεί εγκαίρως στη μελέτη και την ετοιμασία σχεδιασμών για οριστική επίλυση του όλου ζητήματος, 
ώστε μελλοντικά να αποφευχθούν παρόμοιας φύσης προβλήματα, τα οποία επηρεάζουν την εύρυθμη λειτουργία 
του Τμήματος Φορολογίας. 
 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υποβάλλοντας με την παρούσα έκθεσή 
της στην ολομέλεια του σώματος το υπό συζήτηση νομοσχέδιο, επιφυλάσσει την τελική τοποθέτηση όλων των 
εκπροσωπούμενων σε αυτήν πλευρών κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 Η κ. Θεολόγου, ο κ. Βότσης, ο κ. Περδίκης και ο κ. Στεφάνου. 

 Αυτοί έτσι;  Έχει και άλλους;  Έχει; 
 Τον λόγο έχει η κ. Θεολόγου. 

 Ψηλώστε όλοι τα χέρια σας πάνω, να γραφτεί κατάλογος τότε. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Για τον διορισμό του Εφόρου Φορολογίας και των τριών Βοηθών Εφόρων Φορολογίας έγιναν προσφυγές 
και με καθυστέρηση έξι χρόνων το Διοικητικό Δικαστήριο έκρινε ως αντισυνταγματικούς τόσο τον διορισμό του 
Εφόρου όσο και των Βοηθών Εφόρων Φορολογίας.  Γιατί ο τρόπος ακριβώς διορισμού, όπως προνοεί το 
σύνταγμα, είναι αρμοδιότητα της ΕΔΥ να τους διορίζει και όχι του Υπουργικού Συμβουλίου.   

 Η κυβέρνηση, αντί να προχωρήσει σύμφωνα με τις διοικητικές αποφάσεις ή να αναμένουν τουλάχιστον 
την απόφαση του Διοικητικού Δικαστηρίου για την αίτηση εναντίον της εκτέλεσης της απόφασης του δικαστηρίου, 
μέσα από τον Υπουργό Οικονομικών, προχώρησε με έναν προκλητικό τρόπο, αν μπορώ να το θέσω έτσι, στον 
επαναδιορισμό του συγκεκριμένου Εφόρου Φορολογίας για ακόμα τρεις μήνες, όπως προνοούσε η διαδικασία 
βάσει του νόμου που κρίθηκε ήδη αντισυνταγματική.  Και έχουν το θράσος, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι, να ζητούν από τη Βουλή να περάσουμε νόμο για επέκταση του διορισμού του συγκεκριμένου ατόμου 
για άλλους έξι μήνες και στη συνέχεια για ακόμα έξι και να παρακάμπτουν την ορθή διαδικασία που είναι ο 
διορισμός από την ΕΔΥ για άλλα τόσα χρόνια, αφού ο Υπουργός Οικονομικών πλέον θα παρατείνει το δικαίωμά 
του να ενεργεί ως ΕΔΥ και να διορίζει τους εκλεκτούς της πολιτικής εξουσίας στις θέσεις του Εφόρου Φορολογίας 
και των Βοηθών Εφόρων Φορολογίας. 

 Εδώ εγείρονται πάρα πολλά ερωτήματα, τόσο για την αρχική επιλογή των συγκεκριμένων ατόμων όσο 
και για τη μανία κάποιων να κρατήσουν με οποιοδήποτε τρόπο τα συγκεκριμένα άτομα στις συγκεκριμένες θέσεις.  
Μήπως πίσω από αυτή την προσπάθειά τους κρύβεται ανάγκη για διευθέτηση από συγκεκριμένα άτομα 
συγκεκριμένων υποθέσεων που αφορούν άμεσα ή έμμεσα πολιτικά εκτεθειμένα πρόσωπα;  Στο Τμήμα 
Φορολογίας, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν νόμοι που πρέπει να εφαρμόζονται για την 
εξυπηρέτηση του δημόσιου συμφέροντος.  Είναι πιθανή κατάχρηση εξουσίας και πιθανή παράβαση νόμιμου 
καθήκοντος να γίνεται διευθέτηση υποθέσεων με τρόπο που να παραπέμπει σε αυτό, δηλαδή την πιθανή 
κατάχρηση εξουσίας και την πιθανή παράβαση νόμιμου καθήκοντος.  Ο τρόπος λειτουργίας του τμήματος 
σήμερα είναι να διοικείται από μία μερίδα αντισυνταγματικά διορισμένων λειτουργών και δεν οδηγεί σε 
οποιοδήποτε άλλο συμπέρασμα από αυτό που ανάφερα πιο πάνω, για πιθανή κατάχρηση εξουσίας δηλαδή και 
εξυπηρέτηση συγκεκριμένων συμφερόντων, πλην του δημοσίου.  Γιατί τόσο μένος να κρατηθούν στην εξουσία 
από το πολιτικό σύστημα, ασχέτως νομιμότητας των μεθόδων που ακολουθούνται για διευθέτηση υποθέσεων, 
τα συγκεκριμένα άτομα;  

 Έχω, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταγγελίες στα χέρια μου για deals εκατομμυρίων!  
Δηλαδή, να το ξαναπώ:  Έχω στα χέρια μου καταγγελίες για deals εκατομμυρίων!  Δηλαδή, διευθετήθηκαν 
υποθέσεις όχι προς όφελος των δημόσιων οικονομικών!  Όπως επίσης και στοιχεία τα οποία έχω στην κατοχή 
μου μετά από έρευνα σε δημόσια προσβάσιμα στοιχεία, τα οποία πλέον είναι υπό διερεύνηση από τον Γενικό 
Ελεγκτή, για συγκεκριμένη υπόθεση ομίλου εταιρειών, που εμπλέκονται άτομα που έχουν κριθεί ότι έφεραν 
ευθύνη στην κατάρρευση του συνεργατισμού.   
 Καλώ όλους τους συναδέλφους να ενισχύσουν τη νομιμότητα και το κράτος δικαίου και όχι να την 
περιφρονούν, υποβιβάζοντάς την απλά σε μία ανάγκη κάλυψης ενός ακέφαλου τμήματος, γιατί είναι προτιμότερο 
να είναι ακέφαλο το τμήμα, παρά η κεφαλή να ζημιώνει με τις αποφάσεις της τα δημόσια οικονομικά του κράτους! 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγώ ευχαριστώ. 

 Ο κ. Περδίκης. 

 Αν μπορείτε να είστε σύντομοι, να τηρούνται δηλαδή οι συμφωνίες που εκάμαμε για τα δίλεπτα κ.λπ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Όταν από το βήμα της Βουλής πριν από έξι χρόνια προειδοποιούσα για την ψήφιση της νομοθεσίας όσον 
αφορά την ίδρυση θέσης αξιωματούχου εφόρου και βοηθών εφόρου φορολογίας, πραγματικά δεν περίμενα ότι 
θα δικαιωνόμουν από απόφαση δικαστηρίου, γιατί συνήθως βρίσκω τον εαυτό μου να είναι εκτός νομιμότητας 
σε αυτή τη χώρα, όσον αφορά τις αντιλήψεις μου περί δικαιοσύνης.  Μετά εκπλήξεως πληροφορήθηκα πριν από 
λίγους μήνες ότι το δικαστήριο ακύρωσε λόγω αντισυνταγματικότητας τον διορισμό του σημερινού εφόρου και 
ύστερα από λίγες εβδομάδες ακύρωσε και τον διορισμό και των βοηθών εφόρου.  Δε θα υπεισέλθω στα θέματα 
του δικαστηρίου και αποφάσεων του δικαστηρίου και επί της ουσίας, όμως εδώ προκύπτει ένα θέμα θεσμικό για 
εμάς, διότι στη Βουλή εκκρεμούν προτάσεις νόμου και προσχέδιο νομοθεσίας με το οποίο τα κόμματα και η 
κυβέρνηση προωθούν την ανάγκη και την αρχή της συμμόρφωσης των διοικητικών οργάνων με τις αποφάσεις 
των δικαστηρίων, του Ανωτάτου και του Διοικητικού.  Αυτό που κάμνουμε σήμερα είναι συμμόρφωση με τις 
αποφάσεις των δικαστηρίων;  Τα δικαστήρια να έχουν αποφασίσει ότι είναι αντισυνταγματικός ο διορισμός του 
εφόρου και των βοηθών εφόρων, να κάμνει χρήση του αντισυνταγματικού νόμου η κυβέρνηση και να δίνει τρεις 
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μήνες παράταση και να ερχόμαστε με τη λήξη -λήγει σήμερα, κάτι το οποίο ξέχασε να αναφέρει η κ. Θεολόγου, 
σήμερα λήγει η τρίμηνη διορία- να προλάβουμε την έκδοση της εφημερίδας της κυβέρνησης, για να μπορέσουμε 
να επεκτείνουμε διά του νόμου που ψηφίζουμε σήμερα, σε λίγο, τη θητεία ενός εφόρου και των βοηθών του, τις 
οποίες αποφάσεις των δικαστηρίων έχουν κηρύξει άκυρες...  Αυτό είναι υγιές;  Σας ερωτώ.  Είναι υγιές από 
πολιτική και νομική άποψη;  Εγώ θεωρώ ότι δεν είναι καθόλου υγιές και στέλλουμε τα χειρότερα μηνύματα προς 
την κοινωνία και προς όσους παρακολουθούν, αν παρακολουθούν κάποιοι τη δράση και τη συμπεριφορά μας 
και τα λόγια μας.  Δε θα υπεισέλθω στην κριτική τού τι κάμνει και πώς χειρίζεται τα θέματα τα φορολογικά η 
συγκεκριμένη, η σημερινή ηγεσία, δεν είναι το θέμα μας, θα το συζητήσουμε σε άλλα επίπεδα -έχει πολλά όργανα 
η Βουλή για να συζητήσουν αυτά τα θέματα- αλλά θεωρώ ότι αυτό το θεμελιακό ζήτημα, να έρχεται η ίδια η Βουλή 
με νομοθεσία να παραβιάζει αποφάσεις δικαστηρίων και να τροποποιεί θητείες, την ημέρα που λήγουν οι θητείες, 
είναι ένα σκάνδαλο το οποίο μας οδηγεί στην ανυποληψία, γι’ αυτό εμείς δε θα ψηφίσουμε αυτή τη νομοθεσία.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Βότσης. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ:  

 Κύριε Πρόεδρε,  

Εγώ δεν είμαι δικηγόρος ούτε κατέχω τη νομική όπως τους συναδέλφους που έχουν αναφέρει κάποια 
πράγματα, αλλά προσπαθώ να διαβάσω τι έχουμε μπροστά μας.  Σίγουρα υπάρχει μια απόφαση σε ένα 
πρωτόδικο δικαστήριο η οποία τι λέει;  Δε λέει ότι ο συγκεκριμένος έφορος ή οι βοηθοί του έχουν κάποιο 
πρόβλημα.  Τώρα οι καταγγελίες που αναφέρθηκε η συνάδελφος φαντάζομαι είναι ήδη στον Γενικό Ελεγκτή, έτσι 
κατάλαβα.  Και στον Γενικό Εισαγγελέα πρέπει να είναι.  Εγώ τουλάχιστον θα τις έπαιρνα άμεσα στον Γενικό 
Εισαγγελέα.  Από εκεί και πέρα, εάν αποδειχτεί οτιδήποτε για οποιονδήποτε, είναι εκεί τα δικαστήρια να το 
κρίνουν και να βάλουν φυλακή οποιονδήποτε χρειάζεται να μπει φυλακή, εάν είναι η τελική απόφαση των 
δικαστηρίων.  Αλλά τι λέμε σήμερα;  Ότι ένα Διοικητικό Δικαστήριο έχει αποφασίσει ότι κακώς ο έφορος και οι 
βοηθοί του διορίζονται με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου και πρέπει να διορίζονται βάσει της διαδικασίας 
της ΕΔΥ.  Ωραία!  Η απόφαση τούτη του δικαστηρίου έχει εφεσιβληθεί από την κυβέρνηση στο Ανώτατο και 
αναμένεται η τελεσίδικη απόφαση του Ανωτάτου.  Άρα, έχουμε ένα δεδομένο.    

 Το δεύτερο δεδομένο είναι ότι με άλλο νόμο -γι’ αυτό λέω ότι δεν είμαι δικηγόρος, αλλά έτσι το 
καταλαβαίνω- ο οποίος δε φαίνεται να έχει κριθεί αντισυνταγματικός, αυτή η πολιτεία δίνει δικαίωμα στον 
Υπουργό Οικονομικών, όταν είναι κενή η θέση του εφόρου ή των βοηθών του να αναθέτει σε πρόσωπο, εξουσίες, 
αρμοδιότητες και καθήκοντα εφόρου και βοηθού σε τρεις μήνες.  Αυτός είναι ο νόμος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Για τρεις μήνες;  

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ:  

 Για τρεις μήνες.  Και δε διορίζει με τούτο τον νόμο που συζητούμε τώρα εμείς, που λίγο-πολύ όσοι εννά 
τον ψηφίσουμε παρουσιαστήκαμε ότι κάμνουμε ένα έγκλημα καθοσιώσεως.  Λέω λοιπόν ότι μπροστά μας έχουμε 
έναν άλλο νόμο που δεν έχει πρόβλημα, εκτός αν πάει και τούτο στο δικαστήριο.  Προς το παρόν δεν έχει 
πρόβλημα.  Και τι λέει;  Λέει του Υπουργού Οικονομικών «για τρεις μήνες μπορείς να αναθέτεις καθήκοντα σε 
κάποιους να κάνουν τη δουλειά του εφόρου και των βοηθών, αν είναι κενή η θέση».  Και έρχεται η Βουλή και τι 
λέει τώρα;  Έρχεται η κυβέρνηση και προτείνει στη Βουλή, έντζιε αποφάσισέν το η Βουλή.  Επειδή έχουμε κενό 
αυτή τη στιγμή, το οποίο κενό θα παραταθεί είτε μέχρι την απόφαση του Ανωτάτου Δικαστηρίου είτε μέχρι να 
κάνει σχέδια υπηρεσίας η κυβέρνηση για τη θέση του εφόρου και του βοηθού εφόρου, αν θα χάσει στο δικαστήριο 
ή αν θέλει να προσαρμοστεί με την απόφαση του Διοικητικού Δικαστηρίου, του πρωτόδικου, που πάλι θέλει 
χρόνο.  Οπότε εμείς έχουμε μπροστά μας το εξής ερώτημα:  Κύριοι, ή θα ψηφίσετε τούτο τον νόμο, που τι λέει;  
Αντί να είναι μόνο τρεις μήνες που δικαιούται ο υπουργός να αναθέτει καθήκοντα, να το κάμνει για έξι συν έξι 
μήνες.  Γιατί έξι συν έξι;  Ενδεχομένως να μην τελειώσει ενώπιον του Ανωτάτου.  Ακόμα και αν πάμε στην ΕΔΥ, 
μας είπαν ότι θέλουν πόσους μήνες, για να κάμουν τις διαδικασίες… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θέλουν κάποιους μήνες. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ:  

 Εγώ τους πρότεινα, αν θέλετε, ταυτόχρονα σχέδιο Β.  Ας ετοιμάσουν τις νομοθεσίες που χρειάζεται, αν θα 
είναι μέσω της ΕΔΥ, ώστε, αν χάσουν στο Ανώτατο, να μη θέλουν άλλο έναν χρόνο να κάμουν τους νόμους.  
Λοιπόν, να προετοιμάζουν, δεν είπα να φέρουν στη Βουλή.  Λοιπόν, άρα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Να σε βάλω ενδιάμεσο να κανονίσεις και τις θέσεις στη Βουλή, αν γίνονται τούτα τα πράγματα.  
Καθυστερούν πολλά. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ:  

 Εγώ, αν ήμουν νοικοκύρης, έτσι ήταν να κάμω.  Ήταν να έχω το σχέδιο Β, να το προετοιμάζω.  Αν χάσω 
το Α, να έχω το Β, όχι να θέλω άλλον έναν χρόνο.  Εμείς κριτικάρουμε το ότι η κυβέρνηση πάλι ήρθε στο και 
πέντε, διότι έληξε ο έφορος, όπως σε όλα τα πράγματα…  Τελευταίως αυτό κάμνει και φέρνει μάς τα στο και 
πέντε.  Αλλά από την άλλη, επαναλαμβάνω, αν θέλουμε να μείνει ακέφαλο το τμήμα, να το κάμουμε.  Εμείς δε 
θέλουμε να μείνει ακέφαλο το τμήμα.  Τώρα, επαναλαμβάνω, για οτιδήποτε έχει αναφερθεί περί σκανδάλων, 
εγκλημάτων κ.λπ. η δική μου εισήγηση προς τους φίλους οι οποίοι έχουν αυτά τα στοιχεία είναι να πάνε στον 
Γενικό Εισαγγελέα χθες!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Αστυνομία και Γενική Εισαγγελία, μάλιστα.  

Ο κ. Στεφάνου.   

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

Όταν συζητούσαμε το θέμα στην επιτροπή Οικονομικών, ήρθε στο μυαλό μου ένα βιβλίο το οποίο διάβασα 
τον καιρό που ήμουν φοιτητής, «Το χρονικό ενός προαναγγελθέντος θανάτου».  Το αντισυνταγματικό δικαστήριο 
με απόφασή του τον Μάρτη έκρινε ως αντισυνταγματική την απόφαση… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το Συνταγματικό! 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Το νομοσχέδιο της κυβέρνησης του 2014. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το Συνταγματικό Δικαστήριο. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Όχι, το Διοικητικό Δικαστήριο.  Ξέρω πολλά καλά είντα μ’ που λαλώ! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Στέφανέ μου, είπες το αντισυνταγματικό! 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Συγγνώμη! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Γλώσσα λανθάνουσα… δεν ξέρω αν είπε την αλήθεια!  Να μας πει ο κ. Δαμιανού μετά. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

Το Διοικητικό Δικαστήριο το έβγαλε ως αντισυνταγματικό.  Γιατί;  Είπε και γιατί.  Διότι έπρεπε το όργανο 
που κάμνει διοικητικές πράξεις να διοριστεί από την ΕΔΥ και όχι από το Υπουργικό Συμβούλιο και δεν είναι κάτι 
που δεν ήταν γνωστό.  Το 2014 ο κοινοβουλευτικός μας εκπρόσωπος, όταν συζητούσαμε το θέμα, τι είχε πει;  
Διαβάζω από τα πρακτικά της Βουλής: «Είναι δικαίωμα του καθενός να μη λαμβάνει υπόψη τους θεσμούς», αλλά 
η πραγματικότητα είναι άλλη.  Μίλησα για αντισυνταγματικότητα.  Ήδη έχει δηλωθεί ότι δεν μπορεί να διορίσει το 
Υπουργικό Συμβούλιο μηχανισμό που θα ασκεί διοικητικές πράξεις όπως είναι η επιβολή φορολογίας.  Αντίκειται 
στο σύνταγμα».  Φανταστείτε αύριο τι χάος θα δημιουργηθεί, με την πρώτη επιβολή φορολογίας να προσφύγουν 
στο δικαστήριο και να υπάρξει ακύρωση πράξεων.  Πού θα οδηγηθεί αυτή η χώρα;  Ποιος θα πάρει την ευθύνη;  
Δε  νομίζω να φορτωθεί την ευθύνη.  Η ευθύνη στο κοινοβούλιο, στα πολιτικά κόμματα ή στην προηγούμενη 
κυβέρνηση.   

 Δεν ακούσαμε όμως την κυβέρνηση που ήρθε προχθές στην επιτροπή Οικονομικών, εψελλίσαν μας 
κάποιους νομικισμούς από τη Νομική Υπηρεσία, δεν μας είπε τίποτε η κυβέρνηση στις ερωτήσεις που είχαμε αν 
έχει σχέδιο Β ή Γ;  Τι λογαριάζει να κάμει;  Θα συμμορφωθεί με την απόφαση του Διοικητικού Δικαστηρίου;  Ο 
εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών στις ερωτήσεις μας μόνο ύψωνε τους ώμους και το μόνο που μας 
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είπε είναι «Ξέρετε, έχει πρόβλημα και, αν δε δώσουμε τη δυνατότητα μέσα από παράταση ή την τροπολογία που 
θα κάνουμε να αυξήσουμε το χρονικό διάστημα που θα μπορεί ο Υπουργός Οικονομικών να διορίσει έφορο και 
βοηθούς εφόρους, θα έχει πρόβλημα σοβαρό το σύστημα».  Ένα πρόβλημα που ομολογουμένως θα υπάρχει, 
αλλά που η κυβέρνηση το δημιούργησε με το νομοσχέδιό της και όλους όσοι υπερψήφισαν το 2014 στη Βουλή 
τον συγκεκριμένο νόμο.  Ήταν σαφέστατες οι τοποθετήσεις που είχαν γίνει τότε από διάφορους αρμοδίους ότι 
είναι αντισυνταγματικός ο νόμος.  Τι θα περιμέναμε εμείς να κάμει η κυβέρνηση, μετά που προέκυψε αυτό το 
πρόβλημα;  Κανονικά η κυβέρνηση θα έπρεπε να δηλώσει πρόθεση να συμμορφωθεί με την απόφαση του 
Διοικητικού Δικαστηρίου και την ίδια ώρα να δει πώς θα χειριστεί πρακτικά το ζήτημα για την περίοδο που δε θα 
υπάρχει έφορος και βοηθοί έφοροι, γιατί, όπως είναι φτιαγμένο το σύστημα, αν δεν υπάρχει έφορος, θα 
καταρρεύσει το σύστημα.  Και γι’ αυτό θα έπρεπε κανονικά να δηλώσει: «Θέλω να αξιοποιήσω την περίοδο που 
θέλω να μου δώσετε έξι συν έξι μήνες, για να κάμω και σχέδια υπηρεσίας, για να προκηρύξω και τη διαδικασία, 
να κάμω όλα τα απαιτούμενα, για να πάει το θέμα στην ΕΔΥ και να διοριστεί από την ΕΔΥ ο έφορος, όπως και 
οι βοηθοί έφοροι».  Δεν το κάνει όμως η κυβέρνηση.  Κρύβεται, δε μας λέει γιατί και τι πρόκειται να κάνει.  Μήπως 
ξανά λογαριάζει η κυβέρνηση να λειτουργήσει με τις ίδιες σκοπιμότητες και με τις ίδιες μικροκομματικές, με τους 
μικροκομματικούς υπολογισμούς, για να δει τι θα κάμει;  Προφανώς, ναι! 

Για να μη μακρηγορώ, πρώτον, εμείς δεν μπορούμε να υπερψηφίσουμε την τροποποίηση, γιατί με αυτό 
τον τρόπο θα νομιμοποιήσουμε ένα καταφανώς αντισυνταγματικό νόμο.  Δεύτερον, δεν μπορούμε την ίδια ώρα 
με την καταψήφιση να προκαλέσουμε και πρόβλημα, το οποίο ομολογουμένως θα υπάρξει εξαιτίας των κακών 
υπολογισμών και των κακών χειρισμών και των μικροκομματικών σκοπιμοτήτων που προκάλεσε η κυβέρνηση, 
όταν έφερε τον νόμο το 2014.  Ούτε το ένα μας επιτρέπει η υπευθυνότητα μας ούτε το άλλο.  Για αυτό εμείς θα 
τηρήσουμε αποχή στο συγκεκριμένο θέμα.  

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ονούφριος Κουλλά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η σκανδαλοθηρία είναι το σπορ της εποχής.  Το πιο εύκολο πράγμα είναι να βγαίνεις στο βήμα, να ρίχνεις 
δυο αναλαμπές και να αρχίσουν να συζητούνται.  Το σηκώνει το κλίμα δυστυχώς της κοινωνίας μας.  Και 
δυστυχώς από μια λανθασμένη αφετηρία, ότι κρίθηκαν αντισυνταγματικοί οι διορισμοί κ.λπ. ή δεν έχουν τα 
προσόντα ή οτιδήποτε μπορεί να δημιουργεί τέτοιου είδους εντυπώσεις, από μια λανθασμένη αφετηρία, τζιαι με 
κάποιους ευφάνταστους συνειρμούς καταλήγουμε ακριβώς στο να δημιουργούμε εντυπώσεις στους πολίτες.  
Ενδεχομένως γιατί πιστεύουμε ότι αποκομίζουμε πολιτικά οφέλη ο καθένας ή λίγα λεπτά δημοσιότητας. 

 Δεν είναι ο διορισμός που έχει κριθεί αντισυνταγματικός, είναι ο νόμος.  Αλλά και τούτο πάλι είναι από το 
Διοικητικό Δικαστήριο και η κυβέρνηση, λέει, έκανε έφεση και ζήτησε και επίσπευση, για να εξεταστεί.  Ε, με βάση 
τη λογική του κ. Περδίκη και της κ. Θεολόγου, όταν η κυβέρνηση έχασε για τις αποκοπές των μισθών των 
δημοσίων υπαλλήλων από το Διοικητικό Δικαστήριο, έπρεπε την επόμενη ημέρα να βρούμε €3 δις να τα 
δώκουμε.  Τούτον εκάμαμε;  Ήσασταν υπέρ, κύριε Περδίκη, κυρία Θεολόγου;  Την επόμενη μέρα να σεβαστούμε 
απόλυτα την απόφαση του Διοικητικού Δικαστηρίου;  Αυτό έγινε;  Συνεπώς, η έφεση έχει και πιθανότητες να 
κερδίσει.  Δεν αντιλαμβάνομαι γιατί προδικάζουμε και έχει κριθεί αντισυνταγματικός ο νόμος.  Δεν έχει κριθεί από 
το Ανώτατο Δικαστήριο κάτι τέτοιο.   

 Θέλω να πω και τη θέση μας.  Εμείς προτιμούμε να μην είναι μόνιμος δημόσιος υπάλληλος, να κάτσει 
είκοσι-είκοσι πέντε χρόνια και να μην μπορεί να ταράξει από εκεί, περίπου για τους λόγους που εξήγησε η κ. 
Θεολόγου και ο κ. Περδίκης.  Γιατί είναι εκεί που μπορεί να υπάρχουν οι μεγαλύτερες αυθαιρεσίες, γιατί δε θα 
μπορεί να τον ταράξει και κανένας.  Ενώ, όταν είναι διορισμός για συγκεκριμένα χρόνια, είναι πολλά πιο εύκολο 
να περιορίσεις και τέτοιου είδους αυθαιρεσίες. 

 Εμείς δε θα επιτρέψουμε να μείνει ακέφαλο ένα τέτοιο πολύ ευαίσθητο τμήμα.  Και δε λήγει η θητεία του 
Εφόρου Φορολογίας -και πάλι παρερμηνεία είναι.  Ο Υπουργός Οικονομικών διόρισε κάποιον να εκτελεί χρέη 
Εφόρου Φορολογίας και είναι αυτό που θα επεκταθεί.  Λάθος, πολύ λάθος είναι να λέγεται ότι θα διορίσει ο 
Υπουργός Οικονομικών για έξι συν έξι μήνες Έφορο Φορολογίας.  Λάθος.  Έτσι; 

 Αλλά, για να πω και κάτι τελευταίο.  Αυτό το τμήμα…  Εμένα έβγαλε η γλώσσα μου μαλλιά πάντως τα 
τελευταία χρόνια να εξηγώ στο ΑΚΕΛ και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σε παρακαλώ. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ:  
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 …ότι δεν είναι οι πολιτικές λιτότητας που έφεραν μεγάλα πλεονάσματα στο κράτος.  Είναι ο αναπτυξιακές 
πολιτικές, είναι η αύξηση της φοροεισπρακτικής ικανότητας, έν’ τα έσοδα που αυξάνονταν κάθε χρόνο.  Κάθε 
χρόνο τα έσοδα του κράτους αυξάνονταν πολύ περισσότερο από τον ρυθμό ανάπτυξης της οικονομίας μάλιστα 
και έτσι δημιουργήσαμε και πλεονάσματα.  Τζιαι, όταν λέμε μετρούν και τα αποτελέσματα, το αποτέλεσμα αυτού 
του τμήματος τα τελευταία χρόνια είναι αυτό, είναι εξαιρετικό.  Αυξάνονται τα πλεονάσματα, δε χαρίζονται δεξιά 
και αριστερά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Αυξάνονται τα έσοδα του κράτους συνεχώς. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Κωστής Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Θα είμαι σύντομος.  Θα προσπαθήσω να εξηγήσω για ποιο λόγο δε μετέχω σε σκάνδαλο, 
υπερψηφίζοντας το νομοσχέδιο.  Υπήρξε μια απόφαση Διοικητικού Δικαστηρίου που είπε το εξής απλό:  «Με 
βάση το άρθρο 122 του συντάγματος οι οποιοιδήποτε διορισμοί γίνονται στη δημόσια υπηρεσία πρέπει να 
περάσουν από την Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας».  Έκαμε ένα λάθος η κυβέρνηση με το να διορίσει στο 
Υπουργικό Συμβούλιο συγκεκριμένα πρόσωπα για την άσκηση…  Γιατί ασκούν δημοσιοϋπαλληλικά καθήκοντα.   

 Αν με ρωτάτε εμένα, θα έπρεπε να μην ασκήσει έφεση, αλλά είναι θέμα δικό του Γενικού Εισαγγελέα, δεν 
επεμβαίνουμε και ας προσπαθήσουμε να μην επεμβαίνουμε ως Βουλή σε όλα τα ζητήματα.  Έκαμε την έφεση.  
Το κράτος όμως πρέπει να συνεχίσει να λειτουργεί και για να λειτουργήσει το κράτος πρέπει κάποια καθήκοντα 
τα οποία ασκήθηκαν να ανατεθούν σε κάποιους για να τα ασκήσουν.  Και αυτό κάνει το νομοσχέδιο.  Ούτε 
διορισμούς παράνομους κάμνει ούτε σκάνδαλο ούτε επιβραβεύει σκάνδαλα ούτε μετέχουμε σε διαδικασίες 
μαύρες και σκοτεινές.  Και, αν οποιοσδήποτε συνάδελφος ή συναδέλφισσα έχει στοιχεία για σκάνδαλα και για 
deals παράνομα, να τα καταθέσει, οφείλει να τα καταθέσει πρώτα στη Γενική Εισαγγελία και την αστυνομία. 

 Γι’ αυτό, για να λειτουργήσει το κράτος, θα υπερψηφίσουμε το συγκεκριμένο νομοσχέδιο, παρά το γεγονός 
ότι θα ήταν πολύ εύκολο και σε μας να ακολουθήσουμε την πεπατημένη και την περιρρέουσα και να χτυπούμε 
επί παντός στόχου, πάντοτε επικαλούμενοι σκάνδαλα και σκανδαλολογίες. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τελευταίος ομιλητής ο κ. Δαμιανού. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί προσωπικού.  Ζητώ τον λόγο επί προσωπικού.  Αναφέρθηκε προηγουμένως ο 
συνάδελφος του Δημοκρατικού Συναγερμού στο όνομά μου και θέλω να απαντήσω επί προσωπικού.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κοιτάξετε… 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Ο κ. Κουλλά προηγουμένως αναφέρθηκε στο όνομά μου και θέλω να απαντήσω επί προσωπικού, κύριε 
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δε θα σας δώσω τον λόγο. 

 Τον λόγο έχει ο κ. Άριστος Δαμιανού. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ:  

 Γιατί δεν μπορώ να έχω τον λόγο επί προσωπικού;  Αναφέρθηκε συγκεκριμένα στο όνομά μου.  Θέλω να 
απαντήσω επί προσωπικού σε αυτά που ανέφερε ο κ. Κουλλά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 



1996 
 

 Δεν αναφέρθηκε στο όνομά σας για προσωπικό ζήτημα. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Αναφέρθηκε στο όνομά μου, κύριε Συλλούρη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Απάντησε σε αυτά που είπατε εσείς. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Αναφέρθηκε στο όνομά μου και στο όνομα του κ. Περδίκη.  Ο κ. Περδίκης μπορεί να μη θέλει να απαντήσει 
επί προσωπικού, αλλά εγώ θέλω να τοποθετηθώ επί προσωπικού. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το επί προσωπικού τι σημαίνει;  Μπορείτε να μας το εξηγήσετε λίγο το «επί προσωπικού» 
τι σημαίνει; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δε θα εξηγήσω το «επί προσωπικού», θα εξηγήσω κάτι άλλο.  Αν κάποιοι νομίζουν ότι θα βρίσκουν 
τεχνάσματα διαδικαστικά, για να παίρνουν τον λόγο, να το ξεχάσουν. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Γίνονται συμφωνίες εδώ για το πώς μιλούμε.  Εάν ήταν επί προσωπικού υπό τη στενή έννοια ότι σας έθιξε 
και βεβαίως θα σας έδινα τον λόγο. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Βεβαίως με έθιξε!  Είπε ότι έριξα βόμβες από το βήμα της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το να πει «απαντώ σε αυτά που είπε η κ. Θεολόγου» δεν μπορώ να το θεωρήσω επί προσωπικού. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είπε έτσι, είπε ότι ερίξαμε βόμβες από το βήμα της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Δαμιανού, έχετε τον λόγο. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Αναφέρθηκε επί προσωπικού.  Δεν μπορώ να πάρω τον λόγο να απαντήσω επί προσωπικού; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Ευχαριστώ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Δαμιανού. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 …για τη δημοκρατία του λόγου, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τηρήστε τους κανονισμούς, για να έχετε δημοκρατία, όχι να προσπαθείτε να βρίσκετε τερτίπια. 

 Ο κ. Δαμιανού. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΙΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εξηγούμαστε ότι η αναφορά… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Αν ήταν μέσα σε αυτά που συζητούμε, όποτε κάποιος αναφέρει το όνομα κάποιου αυτό να θεωρείται επί 
προσωπικού, άλλη δουλειά έθθα κάμναμε εδώ μέσα, να παίρνετε τον λόγο έντεχνα ή τεχνηέντως όλοι σας!  
Αποφασίστε αν θέλετε έτσι διαδικασία… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το «σε ρωτώ, κύριε Περδίκη», αλλά δε διάς τον λόγο στον κ. Περδίκη να το απαντήσει, 
τούτο έννεν δημοκρατικός διάλογος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τι είπατε, κύριε Περδίκη; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Όταν κάποιος ομιλητής απευθύνεται στον κ. Περδίκη και του λέει «σε ερωτώ, κύριε Περδίκη, και απάντησέ 
μου» και εσείς δεν του δίνετε τον λόγο να απαντήσει… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι ρητορική η ερώτηση, διότι έχεις μιλήσει ήδη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Εντάξει, θα του απαντήσω στον διάδρομο και θα του αποδείξω ότι έχει λάθος. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

 Ο κ. Δαμιανού. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Επειδή σε αυτή τη διελκυστίνδα αναφέρθηκε πέντε φορές το όνομά μου, προς αποφυγή παρεξήγησης δε 
με αφορά η συζήτηση.  Αφορά τον κ. Κουλλά και την κ. Θεολόγου. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Έχουμε μπροστά μας ένα πολύ σοβαρό ζήτημα για το οποίο απαιτείται και σοβαρότητα στις τοποθετήσεις, 
αλλά και υπευθυνότητα στους χειρισμούς.  Και δυστυχώς στους χειρισμούς της κυβέρνησης κατά τους 
τελευταίους πέντε μήνες κάθε άλλο παρά  υπήρξε υπευθυνότητα.  Είχαν όλο τον χρόνο στη διάθεσή τους να 
έρχονταν με διορθωτική νομοθεσία, για να ευθυγραμμιστούν, καλύτερα για να συμμορφωθούν με απόφαση 
δικαστηρίου.  Και δεν πρέπει να υποβαθμίζουμε το συγκεκριμένο δικαστήριο.  Είναι το δικαστήριο στο οποίο 
αυτό το σώμα εναπόθεσε την αρμοδιότητα του άρθρου 146 του συντάγματος.   

 Επειδή γίνεται μια προσπάθεια υποβάθμισης του τι είπε το δικαστήριο, οφείλω να σημειώσω ότι 
αναφέρθηκε και σε εμάς το δικαστήριο.  Τι λέει;  «Παραβιάζει το σύνταγμα, το οποίο εναποθέτει την εξουσία για 
τη διενέργεια διορισμών στη δημόσια υπηρεσία αποκλειστικά στην Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας.  Εκφεύγει 
των αρμοδιοτήτων της Βουλής», μας λέει το δικαστήριο, «η ανάμειξη της Βουλής κατά τρόπο άμεσο ή έμμεσο 
στο πεδίο διορισμών σε δημόσιες θέσεις».  Παραθέτει νομολογία από αναφορά «Δημοκρατία εναντίον Βουλής 
των Αντιπροσώπων» και άλλες τρεις αποφάσεις ολομέλειας του Ανώτατου Δικαστηρίου, ομόφωνες αποφάσεις.  
Και συνεχίζει:  «Ούτε στο Υπουργικό παρέχεται αρμοδιότητα» κ.λπ. κ.λπ. «το σύνταγμα αποκλείει την ανάμειξη 
κάθε οργάνου της πολιτικής εξουσίας» -είμαστε μια από τις δύο- «στην άσκηση λειτουργίας για στελέχωση της 
δημόσιας υπηρεσίας». 

 Επομένως, δεν είναι απλώς ένα τυπικό ζήτημα το οποίο προσπαθούμε να υπερβούμε σήμερα με μια 
απαράδεκτη ρύθμιση.  Έχει να κάμει με την ουσία της εύρυθμης λειτουργίας και της διάκρισης εξουσιών.   

 Υπάρχει και ένα δεύτερο ζήτημα το οποίο δεν θίχτηκε και θέλω να το σημειώσω.  Ο Κανονισμός της 
Βουλής πολύ σωστά μας νουθετεί ως βουλευτές και βουλευτίνες, την ώρα που τοποθετούμαστε για ζητήματα 
στα οποία υπάρχει εκκρεμοδικία, να τοποθετούμαστε· κατά τρόπο που να μην επηρεάζει υποθέσεις ενώπιον 
δικαστηρίων.  Σήμερα όι μόνο τοποθετούμαστε εννά ψηφίσουμε για εκκρεμοδικία ενώπιον του Ανώτατου 
Δικαστηρίου.  Και δε θα εικάσω για την έκβαση, αλλά έχω ξεκάθαρη νομική άποψη, είναι την ίδια που κατέθεσε 
το ΑΚΕΛ το 2014.  Και παρεμπιπτόντως πολύ ορθά τότε προειδοποιούσε και το Δημοκρατικό Κόμμα διά του κ. 
Παπαδόπουλου.  Άρα, δεν είναι κάτι απλό που καλούμαστε να υπερβούμε, αλλά η δική μας υπευθυνότητα, όπως 
πολύ ορθά σημειώσαμε, μας φέρνει στο σημείο να αναγνωρίσουμε ότι πρέπει να βρεθεί μια λύση, για να 
λειτουργήσει το Τμήμα Φορολογίας.  Οπόταν, οι απόλυτες τοποθετήσεις είτε προς τη μια είτε προς την άλλη 
κατεύθυνση δεν έχουν θέση.  Τηρούμε τη στάση υπευθυνότητας που θεωρούμε ότι στην προκειμένη περίπτωση 
είναι η αποχή ένεκα και των αναφορών του δικαστηρίου, που είναι ξεκάθαρες.  Και βεβαίως η κυβέρνηση έχει 
μια προθεσμία πολύ συγκεκριμένη, για να αποκαταστήσει μια παρανομία η οποία προκλήθηκε από την ίδια. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκατρείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, τέσσερις εναντίον και δεκατρείς αποχές, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τμήματος Φορολογίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκατρείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, τέσσερις εναντίον και δεκατρείς αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 22 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 3) του 
2020».  

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Έγκριση πληρωμής από τον λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου συμπληρωματικών πιστώσεων και χρήση τους 
για τη διενέργεια δαπανών προς υλοποίηση διάφορων σκοπών για τους οποίους δεν έχει γίνει οποιαδήποτε πρόνοια 
ή η πρόνοια που περιλήφθηκε στον προϋπολογισμό του 2020 είναι ανεπαρκής. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 3) του 2020» 

Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος Άριστος Δαμιανού 

 Μαρίνος Μουσιούττας  Αντρέας Καυκαλιάς 

 Σάβια Ορφανίδου, εκπροσωπώντας Γιώργος Λιλλήκας 

 τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου Μιχάλης Γιωργάλλας  

 Μάριος Μαυρίδης  Γιώργος Περδίκης 

 Ονούφριος Κουλλά Άννα Θεολόγου 

 Στέφανος Στεφάνου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 29 Ιουνίου 2020.  Στη συνεδρίαση αυτή παρευρέθηκαν ο γενικός 
διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών και ο αναπληρωτής γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων συνοδευόμενοι από υπηρεσιακούς των αντίστοιχων υπουργείων.
 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από τον λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου 
συμπληρωματικών πιστώσεων ύψους €231.100.912 και η χρήση τους για τη διενέργεια δαπανών προς 
υλοποίηση διάφορων σκοπών για τους οποίους δεν έχει γίνει οποιαδήποτε πρόνοια ή η πρόνοια που 
περιλήφθηκε στον προϋπολογισμό του 2020 είναι ανεπαρκής. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, οι συμπληρωματικές 
πιστώσεις απαιτούνται για την κάλυψη σειράς αιτημάτων που υποβλήθηκαν προς το Υπουργείο Οικονομικών 
από ανεξάρτητες υπηρεσίες/υπουργεία/υφυπουργεία/τμήματα για την κάλυψη πρόσθετων αναγκών για 
κοινωνικές παροχές, παροχές παιδείας, υγείας, καθώς και για την κάλυψη άλλων δαπανών. 

 Περαιτέρω, οι πρόσθετες πιστώσεις αφορούν την κάλυψη της ανάγκης για δημιουργία και αναβάθμιση 
περιορισμένου αριθμού θέσεων, ενώ σκοπείται παράλληλα η κατάργηση συγκεκριμένων θέσεων, καθώς και η 
τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου που αφορά τον μέγιστο αριθμό των μόνιμων και έκτακτων 
εκπαιδευτικών για κάλυψη των αναγκών του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας. 

 Επιπρόσθετα, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία οι πρόσθετες πιστώσεις προορίζονται να καλύψουν τις 
αυξημένες δαπάνες που προκύπτουν λόγω της χρονικής επέκτασης μέχρι τον Οκτώβριο του 2020 των ειδικών 
σχεδίων που εφαρμόζονται από το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, με στόχο την 
περαιτέρω στήριξη της οικονομίας προς αντιμετώπιση των συνεπειών της πανδημίας COVID-19. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι κυριότερες απαιτούμενες πρόσθετες 
πιστώσεις αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Κάλυψη της καταβολής έκτακτης κρατικής βοήθειας σε αιγοπροβατοτρόφους για την αντιμετώπιση των 
επιπτώσεων από τα μέτρα για περιορισμό της εξάπλωσης του ιού COVID-19 με κονδύλι ύψους 
€1.500.000, καθώς και οικονομική στήριξη σε 517 πατατοπαραγωγούς υπό τη μορφή ενίσχυσης ήσσονος 
σημασίας (de minimis), λόγω των δυσμενών καλλιεργητικών συνθηκών του προηγούμενου έτους, με 
κονδύλι ύψους €1.850.000. 

2. Υλοποίηση του πλάνου λειτουργίας των Μονάδων Αφαλάτωσης (€8.000.000). 

3. Κάλυψη εξόδων διαμονής σε ξενοδοχεία ή άλλα καταλύματα των Υλικών Συνθηκών Υποδοχής που 
παρέχονται στους Αιτητές Διεθνούς Προστασίας (€14.000.000). 

4. Παραχώρηση στον Κυπριακό Οργανισμό Αγροτικών Πληρωμών των αναγκαίων πιστώσεων για την 
κάλυψη συγχρηματοδοτούμενων προγραμμάτων που αφορούν σε άμεσες πληρωμές-εκταρικές 
επιδοτήσεις (€14.000.000). 

5. Διάθεση των απαιτούμενων πιστώσεων για την κάλυψη των αυξημένων δαπανών λόγω της χρονικής 
επέκτασης μέχρι τον Οκτώβριο του 2020 των Ειδικών Σχεδίων που εφαρμόζονται από το Υπουργείο 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την περαιτέρω στήριξη της οικονομίας προς 
αντιμετώπιση των συνεπειών της πανδημίας COVID-19 (€150.000.000). 
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6. Κάλυψη της αυξημένης δαπάνης που προέκυψε λόγω των ακόλουθων: 

α. Αποστολή ασθενών σε ιατρικά κέντρα στο εξωτερικό για θεραπείες που δεν προσφέρονται από τον 
δημόσιο τομέα στη βάση του «Σχεδίου Παροχής Οικονομικής Αρωγής για Υπηρεσίες Υγείας» 
(€6.000.000). 

β. Υποβολή επιδοτούμενων ασθενών σε εξετάσεις και θεραπείες που δεν προσφέρονται από τα 
κυβερνητικά νοσηλευτικά ιδρύματα (€8.000.000). 

7. Κάλυψη της αυξημένης δαπάνης που προέκυψε λόγω αγοράς φαρμάκων και εμβολίων (€20.000.000). 

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω και αναφορικά με την προτεινόμενη τροποποίηση του άρθρου 16 του 
βασικού νόμου, σημειώνεται ότι αυτή αφορά σε αύξηση του αριθμού των εκπαιδευτικών κατά 243 άτομα, ήτοι 
από 12 980 σε 13 223, για σκοπούς κάλυψης αναγκών που προκύπτουν σε όλες τις βαθμίδες της εκπαίδευσης 
για τη σχολική χρονιά 2020-2021. 

 Κατά τη συζήτηση του εν λόγω νομοσχεδίου οι αρμόδιοι κυβερνητικοί εκπρόσωποι ενημέρωσαν την 
επιτροπή για τις επιμέρους συμπληρωματικές πιστώσεις που περιλαμβάνονται στο νομοσχέδιο και ανέλυσαν 
τους ειδικότερους σκοπούς για τους οποίους αυτές θα διατεθούν. 

 Σημειώνεται ότι μέλη της επιτροπής ζήτησαν γραπτή ενημέρωση αναφορικά με ορισμένες εκ των 
επιμέρους απαιτούμενων συμπληρωματικών πιστώσεων, την οποία οι εκπρόσωποι του αρμόδιου υπουργείου 
δεσμευτήκαν όπως διαβιβάσουν πριν από τη συζήτηση του εν λόγω νομοσχεδίου στη συνεδρία της ολομέλειας 
του σώματος. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφύλαξε την τελική τοποθέτηση όλων των εκπροσωπούμενων σε αυτήν πλευρών κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Βότσης. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι και εκ μέρους της επιτροπής υπάρχουν τρία κονδύλια τα οποία διάφοροι 
συνάδελφοι έχουν ζητήσει να μπει σημείωση για ενημέρωση της επιτροπής πριν από την εκταμίευση.  Αν είναι, να 
τα πούμε να καταγραφούν και να μη μιλήσουμε συγκεκριμένα όλοι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, πέστε τα. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Το ένα είναι στη σελίδα 1, Κεφάλαιο 031000.2, Ειδικές Ανεξάρτητες Υπηρεσίες, Κεντρικά Γραφεία, Τακτικές 
Δαπάνες. 

 Το επόμενο είναι στη σελίδα 3, Κεφάλαιο 150400.2, Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας, Κεντρικά Γραφεία, 
Τακτικές δαπάνες.  Είναι για τα θέματα διεθνούς προστασίας των αιτητών.  

 Μιλούμε για ενημέρωση της επιτροπής. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Όι, εν εσυμφωνήσαμε. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Όι, έβαλέν το άλλη ομάδα.  

 Έν’ τρία θέματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχετε διαφωνία να σταυρωθεί; 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Για ενημέρωση μιλούμε πάντα. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για τούτο εμείς είχαμε ζητήσει ενημέρωση πριν από την ολομέλεια, μας στάλθηκαν ψες. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, το έβαλε άλλος όμως, Στέφανε. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Τι; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το έβαλε άλλος, να το ψηφίσουμε. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Ναι, αλλά δεν είναι…  Το πρώτο ήταν ομόφωνο, αντιλαμβάνομαι, το δεύτερο δεν είναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι στις σελίδες 1 και 3. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Και το τελευταίο είναι στη σελίδα 7, Κεφάλαιο 220115.2, Υπουργείο Υγείας, Διοίκηση, Τομέας Προμηθειών 
Φαρμάκων, Τακτικές Δαπάνες.  Είναι δαπάνες για φάρμακα και εμβόλια, €20 εκατομ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Θα τα βάλω σε ψηφοφορία μετά. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Επί της ουσίας, αφού πήρα τον λόγο, είναι στον συμπληρωματικό προϋπολογισμό που περιλαμβάνονται τα 
€150 εκατομ., που είναι για την τέταρτη φάση των επιδομάτων για την ξενοδοχειακή βιομηχανία και όχι μόνο. 

 Εμείς θα υποστηρίξουμε τον συμπληρωματικό προϋπολογισμό και τα τρία σταυρώματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα τα δούμε μετά τα σταυρώματα. 

 Υπάρχει άλλος που θέλει να μιλήσει; 

 Ο κ. Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Θα ήθελα να σχολιάσω μόνο ένα σημείο του συμπληρωματικού προϋπολογισμού και συγκεκριμένα το ότι 
προβλέπεται ποσό για αποζημιώσεις σε κτηνοτρόφους και πατατοπαραγωγούς ύψους €3.250.000.  Ταυτόχρονα 
-και εδώ είναι το παράλογο για μας- βλέπετε ποσό ύψους €14 εκατομ. για διαμονή των παράνομων μεταναστών 
σε ξενοδοχεία.  Ένα κράτος δηλαδή το οποίο καταδικάζει τους ανθρώπους που καλλιεργούν τη γη μας, που 
ασχολούνται με τον πρωτογενή τομέα, αλλά την ίδια ώρα και την ίδια στιγμή φροντίζει οι χιλιάδες παράνομοι 
μετανάστες που βρίσκονται στη χώρα μας να περνούν τέλεια σε ξενοδοχεία πέντε αστέρων.  Το σημειώνω ότι 
εμείς διαφωνούμε κάθετα με αυτό το σημείο και θέλουμε να εξαιρεθεί από τον υπόλοιπο προϋπολογισμό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ο κ. Στεφάνου. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Το μεγαλύτερο μέρος του συμπληρωματικού προϋπολογισμού είναι τα €150 εκατομ. τα οποία 
προβλέπονται για τα σχέδια στήριξης των εργαζομένων και συγκεκριμένων τομέων της οικονομίας, που θα 
τρέχουν μέχρι τον Οκτώβρη.  Και ασφαλώς στη δύσκολη περίοδο που διερχόμαστε με αφορμή την πανδημία θα 
πρέπει αυτά τα σχέδια να τρέξουν.  Είναι το ελάχιστο που πρέπει να γίνει, έτσι ώστε να βοηθήσουμε και 
νοικοκυριά και μικρομεσαίες επιχειρήσεις -και όχι μόνο- και αυτοτελώς εργαζομένους, για να μπορέσουν, στον 
βαθμό που μπορούν, με αυτά τα σχέδια να αντιμετωπίσουν τις δυσκολίες.   

 Πρέπει να πω ότι κατά τη διάρκεια της συζήτησης στην επιτροπή Οικονομικών θέσαμε και το θέμα των 
συνταξιούχων που βγαίνουν στα εξήντα τρία τους και συνεχίζουν τη δραστηριότητά τους ως αυτοτελώς 
εργαζόμενοι ή ως μικρομεσαίοι επιχειρηματίες, για τους οποίους υπήρχε η υπόσχεση από μέρους της 
κυβέρνησης ότι θα περιλαμβάνονταν στα σχέδια.  Όταν ήρθε ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών 
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και τον ρωτήσαμε, σήκωσε πάλι τους ώμους και είπε «δεν ξέρω τι θα γίνει, δεν έχω γνώση».  Ζητήσαμε, και 
πρέπει να πω προς πίστη της επιτροπής Οικονομικών, όλοι της επιτροπής Οικονομικών να μας πει το υπουργείο 
πριν από την Παρασκευή, από σήμερα δηλαδή, για το τι λογαριάζει να κάνει η κυβέρνηση σε σχέση με τη 
συμπερίληψη ή όχι αυτής της ομάδας των συνταξιούχων, που είναι και μεγάλη, που δεν έχουν και τα απαραίτητα, 
για να μπορέσουν να επιβιώσουν.  Δεν έχουμε πάρει μέχρι σήμερα πληροφόρηση.  Γι’ αυτό η κυβέρνηση πρέπει 
να μας απαντήσει.  

 Την ίδια ώρα έχει τεθεί από μέλη της επιτροπής Οικονομικών -και έγινε από όλους αποδεκτό- να 
περιληφθούν και κάποιες άλλες, συγκεκριμένες ομάδες εργαζομένων και πολιτών που μπορεί να μην 
καλύπτονται από τα σχέδια, αλλά έχουν ανάγκη από τη στήριξη και την αρωγή του κράτους και γι’ αυτό ακριβώς 
τον λόγο εμείς είχαμε ζητήσει ως ΑΚΕΛ στην επιτροπή Οικονομικών να συζητηθεί αυτεπάγγελτα το θέμα.  Να 
έρθουν οι αρμόδιες υπηρεσίες και τα υπουργεία, για να εντοπίσουμε αυτές τις ομάδες και να ανταλλάξουμε 
απόψεις, γιατί κοντά μας, και είμαι βέβαιος σε όλα τα κόμματα και σε όλους τους βουλευτές, έρχονται άνθρωποι 
εργαζόμενοι, επιχειρηματίες που λένε ότι δεν περιλαμβάνονται στα πακέτα στήριξης, να δούμε τι μπορεί να γίνει 
και να το συζητήσουμε με την κυβέρνηση. 

 Το θέμα βέβαια εγγράφηκε τελικά στην επιτροπή Εργασίας, γιατί είναι η Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων που έχει το πρόσταγμα για τούτο το πράγμα, άρα στη δική μας την αντίληψη, 
εγκρίνοντας σήμερα το κονδύλι, η κυβέρνηση θα πρέπει να έχει ανοιχτά αφτιά, να ακούσει και τους πολίτες.  
Σήμερα πολύς κόσμος, και ξενοδοχοϋπάλληλοι και λειτουργοί εργαζόμενοι στον χώρο του πολιτισμού, 
διαδήλωσε ζητώντας ακριβώς τη στήριξη της κυβέρνησης και του κράτους, άρα χρειάζεται να παρακολουθείται 
το θέμα, έτσι ώστε να παρέμβει το κράτος, η κυβέρνηση, για να μπορέσουμε να βοηθήσουμε τον κόσμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, πάρα πολύ. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Σε σχέση με τους αιτητές διεθνούς προστασίας και το κονδύλι, η Κύπρος, όπως και κάθε ευνομούμενο 
κράτος και ειδικά κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, είναι δεσμευμένη από διεθνείς συμβάσεις και 
ευρωπαϊκές συμβάσεις αναφορικά με τη φιλοξενία προσφύγων, τους αιτητές ασύλου, γενικά με όλες αυτές τις 
ομάδες των δυστυχισμένων ανθρώπων, που εξαιτίας των πολέμων, των συγκρούσεων, της φτώχιας 
αναγκάζονται να προσφυγοποιηθούν.  Κανένας δεν επιλέγει να είναι πρόσφυγας, υποχρεώνεται να γίνει.  Όπως 
υποχρεώνονται και όλοι εκείνοι που σε αναζήτηση μιας καλύτερης ζωής εξαιτίας της φτώχιας έρχονται και θέλουν 
να δουλέψουν.  Το καθεστώς όλων αυτών διέπεται από συγκεκριμένες συμβάσεις τις οποίες πρέπει να εφαρμόζει 
η Κυπριακή Δημοκρατία.  Έθθα επεκταθώ στο θέμα τούτο το πολυσυζητημένο, αλλά δεν πρέπει και εμείς να 
αφήνουμε εκτεθειμένη την Κυπριακή Δημοκρατία κόβκοντας τα κονδύλια. 

 Εν ολίγοις, κύριε Πρόεδρε -και ευχαριστώ για την ανοχή σας- το ΑΚΕΛ θα υπερψηφίσει… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, δεν έχω πρόβλημα.  Απλώς, έν’ τρεις η ώρα και πάμε ακόμα και έχουμε πολλά ακόμα. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Το ΑΚΕΛ θα υπερψηφίσει τον συμπληρωματικό προϋπολογισμό, με τις παρατηρήσεις τις οποίες έχω 
αναφέρει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.   

 Υποθέτω γνωρίζετε ότι ήρθε κάτι το συμπληρωματικό από το Υπουργείο Οικονομικών σήμερα για τις 260 
θέσεις εκπαιδευτικών. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Υπάρχει μία διόρθωση, κύριε Πρόεδρε.  Δεν είναι γνωστό.  Διορθώνουν απλώς τον αριθμό που μας είχαν 
βάλει… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει.  Απλώς να μην έχουμε παρεξήγηση.  Να είμαι βέβαιος ότι το ξέρετε. 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Την τελευταία φορά, πριν από δεκαπέντε μέρες, όταν ψηφίσαμε συμπληρωματικό προϋπολογισμό, για 
να καλύψουμε το δεύτερο πακέτο της βοήθειας του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
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Ασφαλίσεων, είχα κάνει μία τοποθέτηση που δυστυχώς αποδείχτηκε προφητική, ότι η καθυστέρηση στην 
καταβολή των επιδομάτων για τους ανθρώπους του πολιτισμού θα οδηγούσε σε αντιδράσεις και σε επανάσταση.  
Και σήμερα είχαμε αυτή τη μεγάλη διαδήλωση των ανθρώπων του πολιτισμού.  Είναι κρίμα πραγματικά που οι 
άνθρωποι του πολιτισμού, αντί να βρίσκονται στα θέατρα, αντί να βρίσκονται στη σκηνή, βρίσκονται μέσα στους 
δρόμους και διαδηλώνουν για αυτή την κοροϊδία, η οποία συνεχίζεται και νομιμοποιείται με τον προϋπολογισμό 
που έχουμε μπροστά μας, γιατί δεν υπάρχει κονδύλι.  Δεν υπάρχει κονδύλι το οποίο να αφορά την αποπληρωμή 
αυτού του χρέους κατόπιν της εξαγγελίας των ψίχουλων των €900 για τρεις μήνες στην ανεργία, που οδηγήθηκαν 
στην ανεργία από διατάγματα της κυβέρνησης οι άνθρωποι αυτοί. 

 Απ’ αυτό το βήμα, όπως και πριν από δεκαπέντε μέρες, κάμνω έντονη και δυνατή έκκληση προς την 
κυβέρνηση και τον Υπουργό Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας και τον Υπουργό Οικονομικών να 
οδηγήσουν το συντομότερο στην κατάληξη αυτή την υπόθεση, γιατί μας προσβάλλει όλους και όλες. 

 Όσον αφορά το θέμα που ηγέρθη προηγουμένως για τα πεντάστερα ξενοδοχεία, εγώ δεν ξέρω αν υπάρχει 
στην Κύπρο πεντάστερο ξενοδοχείο με το όνομα «στρατόπεδο Πουρνάρα».  Κάθε άλλο παρά πεντάστερο είναι 
αυτό το «ξενοδοχείο». 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ο κ. Ονούφριος Κουλλά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Πρόκειται περί του τρίτου συμπληρωματικού προϋπολογισμού, ακριβώς για να συνεχιστούν τα μέτρα 
στήριξης και για τον πρωτογενή τομέα και για τις επιχειρήσεις με τα πέντε αυτά καινούρια σχέδια τα οποία έχουν 
εξαγγελθεί, συν ορισμένα άλλα πράγματα.  Μας ικανοποιεί -και πρέπει να το αναδείξω, πρέπει να το πω- και 
αυτή η ευρύτατη σύμπνοια στο να υποστηριχτεί ο συμπληρωματικός προϋπολογισμός, για να μπορούν να 
συνεχιστούν τα μέτρα στήριξης της οικονομίας από τις συνέπειες που προκάλεσε η επιδημία. 

 Σε ό,τι αφορά τους μετανάστες, ακριβώς αυτή είναι ίσως και η ειδοποιός μας διαφορά.  Δε θέλουμε ούτε 
το ένα ούτε το άλλο.  Για μας δεν είναι το ίδιο.  Υπάρχουν αυτοί οι οποίοι έχουν ανάγκη το κράτος και τη φροντίδα 
μας, που έρχονται από εμπόλεμες ζώνες, που δεν είναι όλοι, είναι μάλλον η μειοψηφία, αλλά αυτούς είμαστε 
έτοιμοι να τους στηρίξουμε.  Και υπάρχουν και αυτοί οι οποίοι, ναι, εκμεταλλεύονται το σύστημα και πρέπει να 
αντιμετωπίσουμε αυτή την καινούρια πρόκληση, που είναι τόσο μεγάλη και για εμάς και για ολόκληρη την 
Ευρωπαϊκή Ένωση.  Και εμείς, ακριβώς για να τελειώνει αυτή η υπόθεση, καλούμε να υποστηρίξουμε όλοι τη 
νέα πολιτική, τα νέα νομοσχέδια του Υπουργείου Εσωτερικών, που ακριβώς θα κάνει αυτό τον σωστό 
διαχωρισμό και θα εφαρμόσει μέτρα με μία σοφία όπου δεν είναι ούτε άσπρο ούτε μαύρο, για να αντιμετωπιστεί 
αυτή η πρόκληση.   

 Σας ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ε, κύριε Μαυρίδη, δε σας κάλυψε ο κ. Κουλλά;  Πρέπει να μιλήσετε και εσείς; 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Δε με κάλυψε, κύριε Πρόεδρε.  Αν δε θέλετε να μιλήσω, δε μιλώ, αλλά θέλω να μιλήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να είναι για ένα λεπτό. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Ούτε ένα λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να συμβιβαστούμε. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Η λέξη «οικονομία» σημαίνει «με τους πόρους που διαθέτεις, οι οποίοι είναι περιορισμένοι, να πετύχεις το 
πιο καλό αποτέλεσμα που μπορείς». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:   

 Έτσι σημαίνει η λέξη «οικονομία»; 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 
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 Αυτό σημαίνει «οικονομία».  Και, όταν λέμε «οικονόμος σε ένα σπίτι», αυτό κάνει.  Προσπαθεί να βγάλει 
το ποθητό αποτέλεσμα με το λιγότερο δυνατόν κόστος.  Ακριβώς αυτό κάνει η κυβέρνηση και το έχει κάνει πολύ 
καλά μέχρι τώρα και δεν άκουσα ούτε έναν να πει και ένα μπράβο στην κυβέρνηση… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Επεριμέναν σε εσένα, Μάριε, να πεις! 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 …που τουλάχιστον ηύρε τα €3 δις.  Μα πού θα βρίσκονταν αυτά τα χρήματα;  Απίστευτα πράγματα…  
Που βρήκε και τα €3 δις και είναι έτοιμη να πάρει άλλα €3 δις, αν χρειαστεί.  Σίγουρα κατανοούμε τις απαιτήσεις 
όλων των ομάδων και συμπαθούμε και τους συνταξιούχους και τους καλλιτέχνες και τους άλλους που είναι με 
αγορά υπηρεσιών.  Ασφαλώς.  Αλλά είναι θέμα διαχείρισης και είναι θέμα του τι ακριβώς θέλεις να πετύχεις.  Δεν 
έχω υπερβεί το ένα λεπτό, ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Άρα, τα τρία θέματα να είναι για… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγίναν τέσσερα; 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 …ενημέρωση της Βουλής.  Τρίμηνη ενημέρωση της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έν’ τρία όμως ή έγιναν τέσσερα; 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Τρία θέματα.  Νομίζω για το πρώτο υπάρχει ακόμα ένα θέμα…  

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Εντάξει;  Ωραία.  Συμφωνήσαμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πέστε το. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Τρίμηνη ενημέρωση της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των τροπολογιών για τη σελίδα 1, 3 και 7; 

 Είναι ομόφωνο.  Βρέστε τον αριθμό, σημειώστε τον.  Πέστε μού τον, να τον σημειώσουμε, να ακουστεί. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Οι τροπολογίες εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τώρα πάμε να ψηφίσουμε τους προϋπολογισμούς. 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 22 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από τον λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού ύψους €231.100.912 για τη χρήση 
του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2020.  Άρθρο 2. 
 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 
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 Δημιουργία και κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ.3) του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Πάμε στο υπ’ αριθμόν 4 θέμα, που το αφήσαμε πίσω.  Δυστυχώς, οι κανονισμοί δε μου επιτρέπουν να 
δεχθώ εισήγηση για αναβολή.  Δε μου επιτρέπεται να σας προτείνω εισήγηση για αναβολή για το θέμα υπ’ 
αριθμόν 4, που το αφήσαμε πίσω. 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κατάργηση των ισχυόντων περί Σωματείων και Ιδρυμάτων Κανονισμών και θέσπιση νέων, με στόχο τον 
εκσυγχρονισμό του νομοθετικού πλαισίου που διέπει τη σύσταση και τη λειτουργία σωματείων και ιδρυμάτων και 
την πληρέστερη εφαρμογή του. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τους κανονισμούς  
 «Οι περί Σωματείων και Ιδρυμάτων (Έντυπα, Τέλη και Άλλες Ειδικές Διατάξεις) Κανονισμοί του 2020»  

Παρόντες: 
 Ελένη Μαύρου, πρόεδρος Πανίκος Λεωνίδου 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου Παύλος Μυλωνάς 

 Ευανθία Σάββα Κωστής Ευσταθίου 

 Γιώργος Κάρουλλας Μη μέλη της επιτροπής: 
 Ανδρέας Κυπριανού Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 
 Ξένια Κωνσταντίνου 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε πέντε συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 24 Φεβρουαρίου, στις 9 και 16 Μαρτίου και στις 20 και 25 Μαΐου 2020.  Στο πλαίσιο 
των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, ο 
Επίτροπος Εθελοντισμού και εκπρόσωποι της οργάνωσης Civil Society Advocates.  Η Νομική Υπηρεσία της 
Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής.  
 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης των κανονισμών από την επιτροπή παρευρέθηκε επίσης το 
μέλος της κ. Λίνος Παπαγιάννης. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των άρθρων 45, 46 και 53 του περί Σωματείων και 
Ιδρυμάτων και για Άλλα Συναφή Θέματα Νόμου, είναι η κατάργηση των ισχυόντων περί Σωματείων και 
Ιδρυμάτων Κανονισμών και η θέσπιση νέων κανονισμών για τη ρύθμιση ορισμένων ζητημάτων που αφορούν 
την εφαρμογή της πιο πάνω αναφερόμενης βασικής νομοθεσίας.   

Ειδικότερα, με τις πρόνοιες των κανονισμών, όπως αυτοί αρχικά κατατέθηκαν στη Βουλή, προβλέπονται 
μεταξύ άλλων τα ακόλουθα:  

1. Τα έντυπα αιτήσεων που θα υποβάλλονται για σκοπούς εγγραφής στα σχετικά μητρώα που τηρούνται 
δυνάμει των διατάξεων της πιο πάνω αναφερόμενης βασικής νομοθεσίας από σωματεία, ιδρύματα, 
ομοσπονδίες ή ενώσεις, οι οποίες συστήνονται από σωματεία, ιδρύματα, μη κερδοσκοπικές εταιρείες ή 
άλλες μη κερδοσκοπικές οντότητες, καθώς και από διεθνείς μη κυβερνητικούς οργανισμούς.   

2. Ο τύπος και το περιεχόμενο έκαστου μητρώου το οποίο τηρείται δυνάμει των διατάξεων της πιο πάνω 
αναφερόμενης βασικής νομοθεσίας, ήτοι του Μητρώου Σωματείων, του Μητρώου Ιδρυμάτων, του 
Μητρώου Ομοσπονδιών ή Ενώσεων και του Μητρώου Διεθνών Μη Κυβερνητικών Οργανισμών.  

3. Ο τύπος των εκδιδόμενων πιστοποιητικών εγγραφής σωματείων, ιδρυμάτων, ομοσπονδιών ή ενώσεων 
και διεθνών μη κυβερνητικών οργανισμών.   

4. Το έντυπο που θα υποβάλλεται από τα ιδρυτικά μέλη σωματείων, ιδρυμάτων, ομοσπονδιών ή ενώσεων 
ως υπεύθυνη δήλωση δυνάμει των σχετικών διατάξεων της πιο πάνω αναφερόμενης βασικής νομοθεσίας, 
όσον αφορά ειδικότερα το γεγονός ότι δεν έχουν καταδικαστεί για αδίκημα που ενέχει έλλειψη τιμιότητας 
ή ηθική αισχρότητα.  

5. Ρυθμίσεις σε σχέση με τη σύσταση θυγατρικών οντοτήτων ή παραρτημάτων εγγεγραμμένων σωματείων 
ή ιδρυμάτων.  

6. Τα τέλη που θα επιβάλλονται για την εξέταση αιτήσεων εγγραφής στα πιο πάνω αναφερόμενα μητρώα, 
για την έκδοση πιστών αντιγράφων καταστατικών ή πιστοποιητικών εγγραφής και για την εξέταση 
αιτήσεων καταχώρισης τροποποίησης καταστατικού και έκδοσης οποιασδήποτε άλλης βεβαίωσης. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους εκπροσώπους του Υπουργείου 
Εσωτερικών, η θέσπιση των προτεινόμενων κανονισμών κρίνεται αναγκαία στο πλαίσιο του εκσυγχρονισμού του 
νομοθετικού πλαισίου που διέπει τη σύσταση και τη λειτουργία σωματείων, ιδρυμάτων, ομοσπονδιών ή 
ενώσεων, οι οποίες συστήνονται από σωματεία, ιδρύματα, μη κερδοσκοπικές εταιρείες ή άλλες μη 
κερδοσκοπικές οντότητες, καθώς και διεθνών μη κυβερνητικών οργανισμών.  Συναφώς, σύμφωνα με τα ίδια 
στοιχεία, οι προτεινόμενοι κανονισμοί συντάχθηκαν με απώτερο στόχο τη σφαιρική και ολοκληρωμένη 
προσέγγιση στην εφαρμογή του υπό αναφορά νομοθετικού πλαισίου.   

 Στο στάδιο της μελέτης των κανονισμών την επιτροπή απασχόλησαν επιμέρους ζητήματα σε σχέση με 
την εφαρμογή των προτεινόμενων κανονισμών και ζητήθηκαν πρόσθετα στοιχεία και επεξηγήσεις από τους 
κυβερνητικούς αρμοδίους.  Συγκεκριμένα, την επιτροπή απασχόλησαν ιδιαίτερα ανάμεσα σε άλλα τα ακόλουθα: 

1. Κατά πόσο κρίνεται σκόπιμο ορισμένες πρόνοιες οι οποίες αναφέρονται στα έντυπα που περιλαμβάνονται 
στους προτεινόμενους κανονισμούς να περιληφθούν ως πρόνοιες σε συγκεκριμένους κανονισμούς.   

2. Το ύψος των επιβαλλόμενων τελών.  

3. Η ανάγκη συμπερίληψης και άλλων εντύπων στους προτεινόμενους κανονισμούς, όπως εντύπων για την 
υποβολή αιτήσεων έκδοσης πιστών αντιγράφων και άλλων βεβαιώσεων. 

 Παράλληλα, στο πλαίσιο της μελέτης των προτεινόμενων ρυθμίσεων διατυπώθηκαν από τις 
ενδιαφερόμενες πλευρές που παρευρέθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής ή/και εξέθεσαν τις απόψεις τους 
ορισμένες εισηγήσεις, παρατηρήσεις και επιφυλάξεις σε σχέση με επιμέρους πρόνοιες των κανονισμών.    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε 
να επιφέρει στο κείμενο των κανονισμών τροποποιήσεις στη βάση των εισηγήσεων και απόψεων που 
υποβλήθηκαν, με στόχο τη βελτίωση της διατύπωσης ορισμένων προνοιών τους, ώστε να καταστεί πιο 
αποτελεσματική η εφαρμογή τους και να επέλθει βελτίωσή τους από νομοτεχνικής άποψης. 



2007 
 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή, κατά πλειοψηφία της προέδρου και των μελών της βουλευτών 
των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, του Δημοκρατικού Συναγερμού και του 
Δημοκρατικού Κόμματος, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των κανονισμών και εισηγείται στη Βουλή την 
έγκρισή τους. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ επιφυλάχθηκε να 
τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση των κανονισμών στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Προκοπίου και ο κ. Ευσταθίου μετά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Ο λόγος που ζητήσαμε την αναβολή την περασμένη εβδομάδα ήταν για να διορθώσουμε κάποια θέματα 
πάνω στα τέλη.  Εκεί που τα τέλη ήταν ελάχιστα, εκτοξεύτηκαν στα ύψη.  Το να σου δώσει ένα χαρτί ’πού τζιείνα 
που υπέβαλλαν κάποια μικρά σωματεία, που ήταν £3, βρέθηκαν €50, €100 κ.λπ.  Αυτός ήταν ο λόγος.  Εμείς 
είχαμε ήδη ετοιμάσει -και ενημέρωσε ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του κόμματός μας- τροπολογίες για 
κατάθεση.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Δεν ακούει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ακούμε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Εντάξει.  Εν πάση περιπτώσει, μας έδωσε η γραμματεία εντολή τις τροπολογίες αυτές να τις μεταφέρουμε 
προφορικά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Προκοπίου, έλα λεπτό.  Να διορθώσω δικό μου λάθος.  Απλώς, ήθελα να επιβεβαιώσω ότι έκαμα 
λάθος και θα χαροποιήσω τον κύριο…  Δε δικαιούμαι να το αναβάλω ξανά, αλλά ξανακοίταξα τωρά τον 
κανονισμό, ο οποίος μας υποχρεώνει η αναβολή να είναι για δεκαπέντε μέρες.  Επομένως, δεν έπρεπε καν να 
ήταν στην ημερήσια διάταξη.  Με αυτό τον τρόπο, νομίζω, μπορούμε μετά να πάμε σε… 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Άρα, να το κανονίσουμε. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστούμε πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την ερμηνεία που δώσατε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Εμείς είχαμε και το σχέδιο… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ναι, αλλά πρέπει να καταλάβεις, κύριε Λεωνίδου, ότι είναι με απόλυτη αντικειμενικότητα, όταν ξαναέριξα 
τώρα μια ματιά στο…  

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Μου διέφυγε η λεπτομέρεια του άπαξ, ναι, αλλά λέει «το ελάχιστο δεκαπέντε μέρες». 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Εμείς είμαστε έτοιμοι να χρησιμοποιήσουμε τις εφεδρείες μας, κύριε Πρόεδρε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Τι εννοείτε «δεκαπέντε μέρες», κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Συγγνώμη; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Τι εννοείτε «δεκαπέντε μέρες»;  Δεν είναι πριν από δεκαπέντε μέρες που έγινε η αναβολή; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Όχι. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Όχι.  Την περασμένη βδομάδα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Α, έν’ δεκαπέντε!  Έχει δίκαιο ο συνάδελφος.  Απολογούμαι και πάλι. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Δεκατέσσερις. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Δεν είχε συνεδρία. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Δεκατέσσερις ήταν, κύριε Πρόεδρε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Αφού δεν είχε συνεδρία. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Δεκατέσσερις ήταν. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Εν είχαμε συνεδρία.   

 Κύριε Πρόεδρε, αν θέλετε… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Πάντως σας συγχαίρω για την καλή σας θέληση, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό.  Ποιες έν’ οι επιπτώσεις της αναβολής;   

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Πιστεύω, κύριε Πρόεδρε, θα βοηθήσει στο να δημιουργηθεί καλύτερο καθεστώς… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει.  Να το ερμηνεύσουμε έτσι, ότι τουλάχιστον είναι δεκατέσσερις…   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Εννά το ՚χουμε μπροστά μας, συμφωνώ. 

 Να το κλείσουμε, κύριε Νικόλα, τωρά;   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Εννοώ να το ψηφίσουμε σήμερα ή θέλετε… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Κατάθεσ’ τες τροπολογίες, να ψηφίσουμε σήμερα, να τελειώνουμε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Θέλετε να σας τες δώσουμε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να προχωρήσουμε, ναι. 
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ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Εγώ νομίζω, κύριε Πρόεδρε, να προχωρήσουμε, να γίνει αποδεκτή η εισήγηση του κ. Προκοπίου για 
προφορική τροπολογία…  Εγώ λέω να προχωρήσουμε, να τα ψηφίσουμε, να τελειώνουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ναι, και για να μεν δημιουργήσουμε τζιαι προηγούμενο για μιαν ημέρα τωρά… 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Για να διευκολύνουμε ακριβώς… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 …αυτό να ερμηνεύεται πάντα ότι έτσι σημαίνει. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει.  Άρα, κλείουμέν το κι αυτό, διότι έν’ σημαντικό με τους καινούριους κανονισμούς να έχουμε μια 
ομοιομορφία. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Θεωρούμε ότι θα ήταν πιο σοφό να τύχουν τζιαι σχετικής επεξεργασίας και στην επιτροπή οι τροπολογίες, 
διότι, αν εμπλέκεται και κάποια… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κοιτάξετε, προσπαθούμε εδώ από τον Γενάρη να σταθεροποιήσουμε μία ομοιόμορφη προσέγγιση με τους 
κανονισμούς.  Το λοιπόν, αν κρίνετε ότι…  Δεν μπορεί τώρα ν’ αρχίσουμε να λέμε έν’ δεκατέσσερις ημέρες, όταν 
λέμε…  Εάν κρίνετε ότι δεν είστε ικανοποιημένοι, καταψηφίστε το.   

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Αντικατάσταση στο εδάφιο (α) του ποσού… Από €100 να γίνει το νέο €50. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα €100 να γίνουν €50, μάλιστα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Μετά, αντικατάσταση στο εδάφιο (ε), το ποσό που ήταν €15 να γίνει €5.  Δεν ήταν τίποτε τζιαι τωρά… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μεν το δικαιολογείς, πες τα νούμερα μόνο τζιαι καταλάβουν… 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Από €10 να γίνει €5, από €50 να γίνει €10 και από €25 να γίνει €5.  Είναι μόνο χαρτιά που καταθέτουν 
μέσα, μια σφραγίδα βάλλουν. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, καταψηφίστε το.   

 Λοιπόν, είναι εισήγηση για μείωση σε τούτα τα νούμερα που είπαμε… 

 Ωραία.  Πόσοι ψηφίζουν υπέρ;   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Κύριοι, αν κρίνετε ότι τον Σεπτέμβρη που ’ννά ՚ρτουμε πρέπει να το αλλάξετε, αλλάσσετέ το. 
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 Ακούω αριθμό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, τρεις εναντίον και μία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Λοιπόν, πόσοι ψηφίζουν υπέρ των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εφτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα εφτά ψήφους υπέρ, δύο ψήφους εναντίον και δύο αποχές, οι κανονισμοί εγκρίνονται.  

 Ναι, κύριε Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Θέλω να δικαιολογήσω την ψήφο μου.  Πρόκειται για κανονισμούς οι οποίοι εκδίδονται στα πλαίσια ενός 
νόμου αντιπαραγωγικού, ενός νόμου αντινομικού πολλές φορές.  Είναι ένας νόμος ο οποίος δημιουργεί μόνο 
προβλήματα, ο οποίος οδηγεί εκατοντάδες έως χιλιάδες μη κυβερνητικές οργανώσεις στο κλείσιμο, γι’ αυτό και 
καταψήφισα την τροπολογία, όπως και τους κανονισμούς. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα θέματα 23, 24 και 25 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Ερχόμαστε τώρα στα θέματα της συμπληρωματικής ημερήσιας διάταξης, στο «Σχέδιο Ψηφίσματος της 
Βουλής των Αντιπροσώπων όσον αφορά αίτημα για τη διάνοιξη των διόδων στα Κόκκινα και στο Πυρόι».  Στο 
σημείο αυτό… Θυμάστε ότι έχουμε αποφασίσει στη Σύσκεψη -και είναι η πρώτη φορά που το τηρούμε- ότι θα 
πηγαίνει σε αρμόδια επιτροπή το οποιοδήποτε ψήφισμα, για να συζητείται, για να ξεφύγουμε απ’ αυτά της 
τελευταίας στιγμής.  Η εισήγηση είναι να πάει στην επιτροπή Εξωτερικών ως τέτοιο.  Αν δεν υπάρχει ένσταση, 
θα πάει στην επιτροπή Εξωτερικών, με την ελπίδα… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, το συγκεκριμένο δε νομίζω ότι πρέπει να πάει στην επιτροπή Εξωτερικών, διότι δεν 
έχουμε σύνορο στην Κυπριακή Δημοκρατία.  Να πάει στην επιτροπή Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να πάει στην επιτροπή Εσωτερικών. 

 Κύριε Περδίκη, παρακαλώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Εγώ διαφωνώ με την απόφαση αυτή.  Το σχέδιο αυτό για ψήφισμα κατατέθηκε, πριν γίνει αυτή η 
συνεννόηση.  Γίνεται μια αναδρομική εφαρμογή.  Δεν ξέρω γιατί υπάρχει αυτή η ιδιαίτερη συμπεριφορά απέναντι 
σ’ αυτό το ψήφισμα, γι’ αυτό να καταγραφεί ότι διαφωνώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να καταγραφεί ότι διαφωνείς. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Όπου θέλετε πάρτε το… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άρα, να πάει στην επιτροπή Εσωτερικών. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Μα τζι εγώ δικαιούμαι να λέω ό,τι θέλω.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μπορεί ίσως στην επιτροπή Συγκοινωνιών.   

 Κύριε Προκοπίου, να ՚ρτει κοντά σας ή εννά μείνουμε εις τα… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ε, ωραία!  Πέστε μου τι θέλετε εσείς. 

 Ωραία.  Πάει στην επιτροπή Εσωτερικών και βλέπουμε.  Εξάλλου, έν’ καινούρια πρακτική. 

 Κεφάλαιο Δεύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται 
και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με τον σχετικό κατάλογο που έχει ήδη 
διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/ 
κοινοποίηση σε 

1.  Ο περί Στοιχημάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.113-2020). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

2.  Ο περί Αφερεγγυότητας Φυσικών 
Προσώπων (Προσωπικά Σχέδια 
Αποπληρωμής και Διάταγμα Απαλλαγής 
Οφειλών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.114-2020). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

3.  Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.115-2020). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού  

4.  Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Νηολόγησις, 
Πώλησις και Υποθήκευσις Πλοίων)  
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.116-2020). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  
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5.  Ο περί Παροχής Αντισταθμιστικών 
Ωφελημάτων σε Κοινότητες που 
Γειτνιάζουν με το Ενεργειακό Κέντρο 
Βασιλικού Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.117-2020). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού  

6.  Ο περί Θαλάσσιου Χωροταξικού 
Σχεδιασμού και άλλων Συναφών Θεμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.118-2020). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

7.  Ειδικά εντάλματα πληρωμής  
(αρ. 24, 25, 26, 27, 28 και 30) του 2020 με 
έγκριση του Υπουργού Οικονομικών, 
ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2020, σύμφωνα με 
τις πρόνοιες των Κανονισμών 14 και 15 
των περί της Δημοσιονομικής Ευθύνης και 
του Δημοσιονομικού Πλαισίου Κανονισμών 
του 2016 και των διατάξεων του άρθρου 63 
του περί της Δημοσιονομικής Ευθύνης και 
του Δημοσιονομικού Πλαισίου Νόμου του 
2014 [Νόμος αρ. 20(Ι) του 2014], καθώς 
και τις διατάξεις του εδαφίου (3) του 
άρθρου 4 του περί Προϋπολογισμού του 
2020 Νόμου του 2019 [Νόμος αρ. 89(ΙΙ) 
του 2019]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.001). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

 

8.  Ειδικά εντάλματα πληρωμής για μεταφορά 
πιστώσεων μεταξύ διαφορετικών 
οικονομικών φορέων που υπάγονται στο 
ίδιο υπουργείο με έγκριση του Υπουργού 
Οικονομικών με αρ. 8003 και 8004 του 
2020, ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2020, 
σύμφωνα με τις πρόνοιες των Κανονισμών 
14 και 15 των περί της Δημοσιονομικής 
Ευθύνης και του Δημοσιονομικού Πλαισίου 
Κανονισμών του 2016 και των διατάξεων 
του άρθρου 63 του περί της 
Δημοσιονομικής Ευθύνης και του 
Δημοσιονομικού Πλαισίου Νόμου του 2014 
[Νόμος αρ. 20(Ι) του 2014], καθώς και του 
εδαφίου (3) του άρθρου 4 του περί 
Προϋπολογισμού του 2020 Νόμου του 
2019 [Νόμος αρ. 89(ΙΙ) του 2019]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.004). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

9.  Ειδικά εντάλματα μεταφοράς για μεταφορά 
πιστώσεων μεταξύ ομάδων/υποομάδων 
του προϋπολογισμού κάτω από το ίδιο 
κεφάλαιο με έγκριση του προϊσταμένου του 
οικονομικού φορέα, ημερομηνίας 19 
Ιουνίου   2020, σύμφωνα με τις πρόνοιες 
των Κανονισμών 14 και 15 των περί της 
Δημοσιονομικής Ευθύνης και του 
Δημοσιονομικού Πλαισίου Κανονισμών του 
2016 και των διατάξεων του άρθρου 63 του 
περί της Δημοσιονομικής Ευθύνης και του 
Δημοσιονομικού Πλαισίου Νόμου του 2014 
[Νόμος αρ. 20(Ι) του 2014], καθώς και του 
εδαφίου (3) του άρθρου 4 του περί 
Προϋπολογισμού του 2020 Νόμου του 
2019 [Νόμος αρ. 89(ΙΙ) του 2019]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.005). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  
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10.  Εξαμηνιαία έκθεση του Διοικητή της 
Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου ημερ. 17 
Ιουνίου 2020 για την κατάσταση του 
νομίσματος και των κεφαλαίων και αξιών 
της τράπεζας κατά την 31η Δεκεμβρίου 
2019 σύμφωνα με την παράγραφο 5 του 
άρθρου 119 του Συντάγματος της 
Κυπριακής Δημοκρατίας. 
(Αρ. Φακ. 13.29.003.003). 

Πρόεδρο της Δημοκρατίας  Όλους τους βουλευτές 

11.  Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια 
υπηρεσία των οποίων η αρχική κλίμακα 
δεν υπερβαίνει την Κλίμακα Α7 του 
κυβερνητικού μισθολογίου, για τις οποίες 
απαιτείται ως βασικό προσόν απολυτήριο 
σχολής μέσης παιδείας ή δίπλωμα 
τριετούς μεταλυκειακού κύκλου σπουδών 
και για την πλήρωση των οποίων 
διεξάγεται γραπτή εξέταση από την Ειδική 
Επιτροπή δυνάμει των διατάξεων των περί 
Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη 
Δημόσια Υπηρεσία Νόμων του 1998 έως 
2018. 
(Αρ. Φακ. 15.15.002). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Θεσμών, Αξιών 
και Επιτρόπου Διοικήσεως 

  

12.  Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια 
υπηρεσία των οποίων η αρχική κλίμακα 
δεν υπερβαίνει την Κλίμακα Α8 του 
κυβερνητικού μισθολογίου, για τις οποίες 
απαιτείται ως βασικό προσόν 
πανεπιστημιακό δίπλωμα ή ισότιμο 
προσόν και για την πλήρωση των οποίων 
διεξάγεται γραπτή εξέταση από την Ειδική 
Επιτροπή δυνάμει των διατάξεων των περί 
Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη 
Δημόσια Υπηρεσία Νόμων του 1998 έως 
2018. 
(Αρ. Φακ. 15.15.002). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Θεσμών, Αξιών 
και Επιτρόπου Διοικήσεως 

  

13.  Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια 
υπηρεσία για τις οποίες απαιτείται ως 
βασικό προσόν πανεπιστημιακό δίπλωμα 
ή ισότιμο προσόν, των οποίων η αρχική 
κλίμακα δεν υπερβαίνει την Κλίμακα Α8 
του κυβερνητικού μισθολογίου, και για την 
πλήρωση των οποίων θα ακολουθούνται οι 
διατάξεις των περί Δημόσιας Υπηρεσίας 
Νόμων του 1998 έως 2018. 
(Αρ. Φακ. 15.15.002). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Θεσμών, Αξιών 
και Επιτρόπου Διοικήσεως 

  

Προτάσεις νόμου Κατάθεση από  Παραπομπή σε  
1. Ο περί Θεραπείας Κατηγορούμενων και 

Καταδικασθέντων Χρηστών ή 
Ουσιοεξαρτημένων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.072-2020). 

Χριστιάνα Ερωτοκρίτου εκ 
μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού 
Κόμματος  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών  

2. Ο περί Αρχείου Πληθυσμού 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.073-2020). 

Πανίκο Λεωνίδου  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού 
Κόμματος  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών  
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3. Ο περί της Εκμίσθωσης Οχημάτων χωρίς 
Οδηγό (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.074-2020). 

Γεώργιο Προκοπίου  
εκ μέρους της 
Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων 

4. Ο περί Παροχής Στεγαστικής Βοήθειας σε 
Εκτοπισθέντες, Παθόντες και άλλα 
Πρόσωπα (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.075-2020). 

Μάριο Μαυρίδη  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού 
Συναγερμού  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-Παθόντων 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Ο κ. Τορναρίτης, εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, θέλει να 
συζητηθεί ψήφισμα για τη σχεδιαζόμενη μετατροπή της Αγίας Σοφίας σε τζαμί. 

 Παρακαλώ, η κατάθεση…  Αυτό σε ποια επιτροπή να πάει; 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Στην  επιτροπή Εξωτερικών.  Βάλτε το περιεχόμενο…   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχω επίσης ενώπιόν μου εισήγηση του προέδρου της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος όπως 
η πρόταση νόμου με τίτλο «Ο περί Απαγόρευσης της Κυκλοφορίας, Διάθεσης και Χρήσης της Δραστικής Ουσίας 
Γλυφοσάτη και Φυτοφαρμάκων που εμπεριέχουν τη Δραστική Ουσία Γλυφοσάτη Νόμος του 2015», η οποία 
εκκρεμεί ενώπιον της επιτροπής του, κατ’ επίκληση του Κανονισμού 40Α (12) (β), παραπεμφθεί στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας. 

 Υπάρχει ένσταση; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Πρώτα να μάθεις όλες τούτες τες ουσίες και μετά να απαντήσεις αν δέχεσαι το θέμα! 

 Ο κ. Καυκαλιάς. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η αλήθεια είναι ότι δεν έχω υπόψη μου τη ρύθμιση.  Πρέπει να ՚μαι δίκαιος… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει.  Ας έρθει εκεί και βλέπουμε.  Να μιλήσετε και με τον κ. Αδάμου, σας παρακαλώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Καλά, ο εισηγητής εν έπρεπε να ερωτηθεί;  Κύριε ελέησον! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εξηγήστε την εισήγηση τη δική σας τωρά, που επικαλείστε και εσείς τον Κανονισμό 40Α (12) (β), όπως 
παραπεμφθούν ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος προς εξέταση οι κανονισμοί με τίτλο 
«Οι περί Προστασίας της Ευημερίας των Ζώων…» 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Είναι πολύ απλό, έχουμε συνεννοηθεί με τον πρόεδρο, υπάρχει συνεννόηση… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία!  Παραπέμπεται εκεί. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 …και εκεί είναι ο χώρος που συζητούνται… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άρα -και επειδή του το στέλνεις εκείνο, σου στέλνει άλλο- εύρετέ τα!  

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Να επανέλθουμε στο άλλο, να… 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι σχετικές ερωτήσεις) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.527, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Ξένιας Κωνσταντίνου 

 «Παρακαλείστε όπως μας ενημερώσετε αν υπάρχουν και αν εφαρμόζονται συγκεκριμένες 
διαδικασίες/πρωτόκολλα αναφορικά με τη διαχείριση καταγγελιών παρενόχλησης ανήλικων ή/και ενήλικων 
ατόμων μέσω διαδικτύου ή/και ηλεκτρονικών μέσων κοινωνικής δικτύωσης, τις οποίες παρακαλείστε όπως μας 
κοινοποιήσετε.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.528, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους 
για τους οποίους κατά την κατασκευή του αλιευτικού καταφυγίου στο Golden Coast στον Πρωτάρα δε 
συμπεριλήφθηκε πρόνοια για ηλεκτροδότηση των σκαφών των επαγγελματιών ψαράδων.  
 Παρακαλώ πολύ όπως ενημερωθεί η Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που προτίθεται να 
υιοθετήσει το αρμόδιο υπουργείο για τη διερεύνηση του ζητήματος και την ηλεκτροδότηση των σκαφών των 
επαγγελματιών ψαράδων.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.529, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Έχω πληροφορηθεί για την καταστροφή μεγάλου μέρους του περιβλήματος και της μορφολογίας της 
Λίμνης Ροδαφινιών στην παραλία της Χλώρακας, με αποτέλεσμα η εικόνα που παρουσιάζει να είναι πολύ 
διαφορετική από αυτή της φυσικής της μορφής.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται 
να προχωρήσει με μελέτη, ώστε να διενεργηθούν εργασίες που θα επαναφέρουν τη λίμνη στην προτέρα της 
κατάσταση. Παρακαλώ επίσης όπως μας ενημερώσετε κατά πόσο εξετάζεται το ενδεχόμενο απομάκρυνσης του 
οχετού που έχει τοποθετηθεί μέσα στη λίμνη.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.530, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
λαμβάνονται για την προστασία των χελιών, τα οποία θεωρούνται είδος προς εξαφάνιση και αλιεύονται 
παράνομα στην περιοχή της κοινότητας Χλώρακας.  Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, παράλληλα με την 
παράνομη αλίευση των χελιών έχει κατασκευαστεί τσιμεντένιο γεφύρι μέσα σε αργάκι το οποίο εμποδίζει τη 
διέλευση των χελιών λόγω του μεγάλου ύψους του οχετού από τη στάθμη του νερού.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.531, ημερομηνίας 23 Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Η Ευρωπαϊκή Αρχή Τραπεζών σε γραπτή απάντησή της στον ευρωβουλευτή Κώστα Μαυρίδη (ΔΗΚΟ-
S&D) αναφορικά με το πλαίσιο για την εφαρμογή της αναστολής δόσεων προς τις τράπεζες από τα κράτη μέλη 
αναφέρει μεταξύ άλλων ότι επιτρέπεται οι δανειολήπτες με καθυστέρηση μέχρι 90 ημέρες να 
συμπεριλαμβάνονται στο σχέδιο αναστολής δόσεων (“it is allowed for moratoria and the applicant institutions to 
include customers with loans less than 90 days past due, in the scope of the moratoria”).  Το Υπουργείο 
Οικονομικών της Κυπριακής Δημοκρατίας αποφάσισε όπως αποκλειστούν από το σχέδιο αναστολής δόσεων 
όσοι είχαν καθυστερημένη δόση πέραν των 30 ημερών, με τον ισχυρισμό ότι δεν το επέτρεπε η Ευρωπαϊκή Αρχή 
Τραπεζών.  Επιπρόσθετα, στην απάντησή της η Ευρωπαϊκή Αρχή Τραπεζών επεξηγεί πως μπορούν οι τράπεζες 
να χειρίζονται δάνεια και δανειολήπτες οι οποίοι καλύπτονται από το υπουργικό διάταγμα για αναστολή δόσεων.   

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με το ποια είναι η 
θέση του όσον αφορά στην απάντηση της Ευρωπαϊκής Αρχής Τραπεζών προς τον ευρωβουλευτή κ. Κώστα 
Μαυρίδη, για ποιο λόγο αποκλείστηκαν από το σχέδιο αναστολής δόσεων οι δανειολήπτες που είχαν 
καθυστερημένη δόση πέραν των 30 ημερών, αφού η Ευρωπαϊκή Αρχή Τραπεζών δεν απαγόρευε τη 
συμπερίληψή τους στο σχέδιο, και αν υπάρχουν σκέψεις για συμπερίληψή κι άλλων δικαιούχων στο σχέδιο 
αναστολής δόσεων.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.532, ημερομηνίας 23 Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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«Από επιστολή του Παγκύπριου Συλλόγου Εγγεγραμμένων Ποδολόγων πληροφορήθηκα σχετικά με το 
αίτημά τους να ενταχθούν στο ΓΕΣΥ.  Όπως αναφέρουν, η ένταξη των ποδολόγων θα είναι επωφελής και 
απαραίτητη για τους ασθενείς, αλλά και οικονομικά αποδοτικότερη για το κράτος.  Ο σύλλογος υποστηρίζει ότι 
σε ένα σύγχρονο σύστημα υγείας είναι απαραίτητη η ένταξη των ποδολόγων και ιδιαίτερα στην Κύπρο, όπου το 
11% του πληθυσμού πάσχει από σακχαρώδη διαβήτη και αναμένεται να αντιμετωπίσει πρόβλημα στα κάτω 
άκρα. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για ποιο λόγο δεν 
εντάχθηκαν οι ποδολόγοι ως επαγγελματίες υγείας στο ΓΕΣΥ και αν υπάρχουν οποιεσδήποτε σκέψεις, για να 
ενταχθούν στη συνέχεια.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.533, ημερομηνίας 23 Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Από απάντηση του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή, ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2020, στην 
κοινοβουλευτική μου ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.363 αναφορικά με το ενδεχόμενο της κατάργησης ή 
τροποποίησης του άρθρου 235 των ΚΔΠ 294/2002, το οποίο αφορά τη δυνατότητα για τις κοινότητες να 
επιβάλλουν σε ιδιώτες δικαίωμα μέχρι 5% επί του ποσού του ενοικίου που εισπράττει κανείς από ιδιωτική 
σύμβαση ενοικίασης ακινήτου, πληροφορήθηκα ότι το υπουργείο δεν εξετάζει σε αυτό το στάδιο την 
τροποποίηση ή την κατάργηση των υπό αναφορά κανονισμών.   

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων, αποστέλλοντας 
αναλυτικό πίνακα, σχετικά με τα ποσά που εισέπραξε κάθε κοινότητα ξεχωριστά στη βάση της υπό αναφορά 
νομοθεσίας για την περίοδο 2015-2020.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.534, ημερομηνίας 23 Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

«Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων όσον αφορά τα πιο 
κάτω σχετικά με την εφαρμογή “Cyprus Bus”: 

1. Πόσα στοίχισε στο δημόσιο η εφαρμογή αυτή και με ποια διαδικασία επιλέγηκε η εταιρεία που έκανε την 
ανάπτυξη; 

2. Υπάρχει ποσό ετήσιας συντήρησης και ποιο είναι αυτό; 

3. Έχει αξιολογηθεί η εφαρμογή και ποιο είναι το μέλλον της; 

4. Το υπουργείο θεωρεί ικανοποιητικό τον αριθμό των εγκαταστάσεων που έγιναν μέχρι τώρα στα κινητά;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.535, ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου  

 «Αναφέρομαι στις δύο πολυκατοικίες στο εμπορικό κέντρο συνοικισμού Αγίου Αθανασίου Λεμεσού για τις 
οποίες έχει ληφθεί εδώ και χρόνια η απόφαση για κατεδάφισή τους και ανέγερση νέων.  Για τον σκοπό αυτό οι 
ένοικοι των πολυκατοικιών έχουν ήδη μετακινηθεί σε άλλες κατοικίες.  Μέχρι και σήμερα όμως δεν έχει 
προχωρήσει ο σχεδιασμός, με αποτέλεσμα οι χώροι των δύο πολυκατοικιών να έχουν μετατραπεί σε εστίες 
οχληρίας και παραβατικότητας. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε 
προγραμματίζεται η κατεδάφιση των παλιών πολυκατοικιών και η έναρξη κατασκευής νέων.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.536, ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 

«Το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο έχει καταλήξει σε πολιτική συμφωνία σχετικά με την προσωρινή στήριξη για 
τον μετριασμό των κινδύνων ανεργίας σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης.  Στο πλαίσιο της δέσμης μέτρων της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης για την αντιμετώπιση των οικονομικών επιπτώσεων της κρίσης από την πανδημία COVID-
19, συστήνεται το μέτρο SURE (Support to mitigate Unemployment Risks in an Emergency), ένα προσωρινό 
μέτρο που θα βοηθήσει τους εργαζομένους να διατηρήσουν τις θέσεις εργασίας για όσο διαρκεί η κρίση.  Το 
SURE θα αποτελέσει τη χρηματοδοτική συνδρομή της Ευρωπαϊκής Ένωσης ύψους €100 δις, με τη μορφή 
δανείων προς τα κράτη μέλη που έχουν πληγεί.  Η αγορά εργασίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης θα συνεχίσει να 
επηρεάζεται από τον αντίκτυπο της πανδημίας COVID-19.  Το ίδιο γίνεται και στην Κύπρο, όπου έχουν ήδη 
επηρεαστεί οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις, οι αυτοεργοδοτούμενοι κ.τ.λ. 
 Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Υπάρχει κάποιο προβλεπόμενο χρονοδιάγραμμα εφαρμογής αυτού του νέου χρηματοδοτικού μέτρου; 

2. Τι ποσό αντιστοιχεί στην Κυπριακή Δημοκρατία; 
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3. Ποιες κατευθυντήριες γραμμές δόθηκαν από το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο και την Ευρωπαϊκή Επιτροπή στα 
κράτη μέλη; 

4. Κάτω από ποιες προϋποθέσεις θα μπορούν οι επιχειρήσεις να επωφεληθούν; 

5. Πώς θα αποφασιστούν οι όροι κάθε δανείου;»  
Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.537, ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 
«Έχω γίνει αποδέκτης καταγγελίας αναφορικά με παράνομη παρέμβαση από ιδιώτη σε παραλία η οποία 

βρίσκεται εντός των διοικητικών ορίων της κοινότητας Μενεού (κοντά στο Ερευνητικό Κέντρο Θαλάσσιας 
Υδατοκαλλιέργειας Κύπρου στο Μενεού), με αποτέλεσμα η παραλία πλέον να μην είναι προσβάσιμη στο κοινό. 
Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, η παρέμβαση έχει γίνει αυθαίρετα και χωρίς την εξασφάλιση οποιασδήποτε 
άδειας.  Η ακριβής θέση της τοποθεσίας είναι 34.839843, 33.612389 (σημείο GPS).  

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει για παύση της παρανομίας και επαναφορά της παραλίας στην προτέρα της κατάσταση.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.538, ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Λουκαΐδη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο έγιναν ή 
γίνονται ενέργειες για οριοθέτηση της ΑΟΖ μεταξύ Κύπρου-Ελλάδας, λαμβανομένων υπόψη δημόσιων 
δηλώσεών του με ταυτόσημο περιεχόμενο.  Παρακαλούμε όπως ενημερωθούμε ενδελεχώς για τις πιθανές 
ενέργειες στις οποίες προβαίνει το υπουργείο.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.539, ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 

«Σε συνέχεια της απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 82.992, ημερομηνίας 19 Ιουλίου 2017, 
σχετικά με την παρακολούθηση της εφαρμογής του περί του Ελάχιστου Υποχρεωτικού Ποσοστού Εμπλουτισμού 
των Δημόσιων Κτιρίων με Έργα Τέχνης Νόμου, παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως: 
1. επισημάνει κατά πόσο έχει προβεί σε εισηγήσεις στο Υπουργικό Συμβούλιο για εισαγωγή έργων σε υπό 

κατασκευή δημόσια κτίρια ως προνοεί η αναφερθείσα σχετική απόφαση και, εάν αυτό δεν κατέστη δυνατό, 
παρακαλούμε όπως επεξηγηθούν οι λόγοι, 

2. επιβεβαιώσει κατά πόσο τηρείται η εφαρμογή της απόφασης για όλα τα δημόσια κτίρια που ανεγέρθηκαν 
από τότε (2017), αν εφαρμόζεται η σχετική νομοθεσία με τη συμπερίληψη του κόστους για τοποθέτηση 
έργων τέχνης στον προϋπολογισμό των αντίστοιχων έργων, ποιες ενέργειες έχουν γίνει για την τήρησή 
της και, εάν αυτή δεν τηρείται, παρακαλείται να αναλύσει τους λόγους,  

3. ενημερώσει αν μπορεί ο αρμόδιος υπουργός με βάση το περιεχόμενο του άρθρου 11 του σχετικού νόμου 
και την εξουσία που του δίνει το συγκεκριμένο άρθρο να ζητήσει άμεσα απ’ όλους τους φορείς και τις 
πολεοδομικές αρχές την εφαρμογή του νόμου, την άμεση ενημέρωση του μητρώου δημόσιων κτιρίων 
αναφορικά με την ανέγερση δημόσιων κτιρίων, καθώς και ενημέρωση ως προς το ποσό που θα διατεθεί 
για τον εμπλουτισμό των δημόσιων κτιρίων με έργα τέχνης και 

4. αν θα μπορούσε να καταστεί ως μια εκ των προϋποθέσεων για την εγκυρότητα/κατακύρωση 
υποβληθείσας προσφοράς στα πλαίσια διαγωνισμού ανέγερσης δημόσιου κτιρίου η συμπερίληψη στον 
προϋπολογισμό που κατατίθεται του ποσοστού τουλάχιστον ίσου προς 1% του συνολικού κόστους 
ανέγερσης του κτιρίου το οποίο θα διατίθεται για τον εμπλουτισμό του κτιρίου με έργα τέχνης.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.540, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα   

 «Στην απάντηση της ερώτησης με αρ. 23.06.011.04.072, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2019, ο αρμόδιος 
υπουργός ενημέρωσε τη Βουλή των Αντιπροσώπων ότι η συλλογή των ερωτηματολογίων σε σχέση με τα 
αποτελέσματα της νέας τριετούς παγκύπριας έρευνας εμβολιαστικής κάλυψης του Υπουργείου Υγείας, η οποία 
πραγματοποιήθηκε τον Μάιο του 2019 και σχεδιάστηκε με βάση τις συστάσεις των εμπειρογνωμόνων του 
Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας μετά την κάθοδό τους στην Κύπρο, είχε ολοκληρωθεί και αναμένονταν τα 
αποτελέσματα της στατιστικής ανάλυσης.  Επιπλέον, στην ίδια απάντηση ο αρμόδιος υπουργός εκτιμούσε ότι θα 
χρειάζονταν μερικές εβδομάδες για την ολοκλήρωση και ανακοίνωση των αποτελεσμάτων. 

Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων γιατί παρατηρείται 
τόσο μεγάλη καθυστέρηση στην κοινοποίηση των αποτελεσμάτων της έρευνας, με την παρέλευση πέραν του 
ενός έτους από τη διενέργειά της, ποια είναι τα ευρήματα της έρευνας και πότε αναμένεται η σχετική ενημέρωση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.541, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 
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«Σύμφωνα με τον Παγκόσμιο Οργανισμό Τουρισμού, ο πολιτισμικός τουρισμός είναι ένα από τα 
μεγαλύτερα και ταχέως αναπτυσσόμενα τμήματα του παγκόσμιου τουρισμού και, παράλληλα με την αύξηση του 
ειδικού τουρισμού που απευθύνεται σε πληθυσμό πενήντα εκατομμυρίων ατόμων με αναπηρία (ΑΜΕΑ) στην 
Ευρώπη, η μέριμνα για την αύξηση της προσβασιμότητας σε μουσεία και αρχαιολογικούς χώρους έπρεπε να 
αποτελεί προτεραιότητα όλων των αρμόδιων φορέων. 

Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε σχέση με τα 
μουσεία και τους αρχαιολογικούς χώρους τα οποία υπάγονται στο Τμήμα Αρχαιοτήτων για τα ακόλουθα: 

1. Ποια μουσεία και αρχαιολογικοί χώροι δεν είναι προσβάσιμα σε ΑΜΕΑ με κινητικές διαταραχές και γιατί; 

2. Υπάρχει σχεδιασμός εκ μέρους του υπουργείου, για να καταστούν προσβάσιμα;  

3. Έχει προχωρήσει το υπουργείο σε μελέτες για τον σχεδιασμό και το κόστος εγκατάστασης των 
απαιτούμενων μηχανισμών σε χώρους με ιδιαίτερη μορφολογία στο έδαφος και ειδικά χαρακτηριστικά (η 
αναφορά γίνεται κυρίως για αρχαιολογικούς χώρους και μνημεία), πρακτική η οποία έχει εφαρμοστεί σε 
άλλες χώρες της ΕΕ, σε σχέση με την πρόσβαση σε ΑΜΕΑ με κινητικές διαταραχές; Αν ναι, ποια τα 
αποτελέσματα της μελέτης και ποιος ο σχεδιασμός του υπουργείου για τις ανάλογες επενδύσεις;  

4. Εάν βάσει μελέτης δεν είναι εφικτή η εγκατάσταση τέτοιων μηχανισμών και κατά συνέπεια δεν είναι εφικτή 
ούτε και η φυσική παρουσία ΑΜΕΑ, έχει εξεταστεί η εφαρμογή της πρακτικής της βιωματικής εμπειρίας σε 
κατάλληλα διαμορφωμένους χώρους, ακόμα και πλησίον των φυσικών αρχαιολογικών χώρων, μέσω π.χ. 
της εικονικής πραγματικότητας, της τεχνολογίας γενικότερα και της πληροφόρησης (ψηφιακής, έντυπης 
και προφορικής); 

5. Οι αρμόδιες υπηρεσίες έχουν μεριμνήσει για τον τακτικό έλεγχο και καθαρισμό των χώρων από εμπόδια 
που δυσχεραίνουν την πρόσβαση σε ΑΜΕΑ με κινητικές διαταραχές; 

6. Υπάρχουν τοποθετημένες κατάλληλες επεξηγηματικές πινακίδες ή τα εκθέματα είναι επαρκώς φωτισμένα 
για τις περιπτώσεις ΑΜΕΑ όπως αυτών με προβλήματα όρασης ή ακοής (τα κωφά άτομα επίσης έχουν 
απαίτηση για έντονο φωτισμό, προκειμένου να βλέπουν τη νοηματική γλώσσα ή τα χείλη του συνομιλητή 
τους); Υπάρχουν αντίστοιχες πινακίδες σε κώδικα Μπράιγ που να μπορεί εύκολα να τις προσεγγίσει ο 
ενδιαφερόμενος; Υπάρχει η δυνατότητα ακουστικής επεξήγησης των εκθεμάτων; 

7. Η ιστοσελίδα του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων και συγκεκριμένα του Τμήματος 
Αρχαιοτήτων, μέσω της οποίας δίνεται η πρόσβαση για ενημέρωση σε σχέση με τα μουσεία και τους 
αρχαιολογικούς χώρους στην Κύπρο, πληρεί τις οδηγίες WCAG για περιεχόμενο προσβάσιμο σε ΑΜΕΑ;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.542, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 

«Έχουν καταγραφεί 42 εκατομ. αιτήσεις στην ΕΕ για βραχυπρόθεσμα προγράμματα εργασίας, αριθμός 
σημαντικά μεγαλύτερος από ό,τι κατά τη διάρκεια της οικονομικής κρίσης του 2008. 

Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Έχουν υιοθετηθεί βραχυπρόθεσμα προγράμματα εργασίας (short time work schemes) στην Κύπρο; 
2. Αν ναι, ποιος είναι ο σχεδιασμός του υπουργείου για το εν λόγω ζήτημα; 
3. Προτίθεται το υπουργείο να εκδώσει λεπτομερείς οδηγίες/ενημέρωση προς τον ιδιωτικό τομέα σχετικά με 

την υιοθέτηση των βραχυπρόθεσμων προγραμμάτων εργασίας, με σκοπό να εξασφαλισθούν τα 
δικαιώματα  των εργαζομένων, με απώτερο σκοπό να αποφευχθεί η εδραίωση συνθηκών επισφαλούς 
εργασίας; 

4. Ποιες οι ενέργειες του υπουργείου για τον έλεγχο στην αγορά εργασίας συμβολαίων περιορισμένης 
διάρκειας ή μερικής απασχόλησης, πρακτική την οποία πιθανόν να εφαρμόσουν πολλοί εργοδότες, με 
στόχο τη μείωση των εξόδων τους;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.543, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Έχω πληροφορηθεί ότι στην ετήσια έκθεση που ετοίμασε το Υπουργείο Εξωτερικών των ΗΠΑ (State 
Department) για τη θρησκευτική ελευθερία στην Κύπρο (2019 Report on International Religious Freedom: 
Cyprus) γίνεται χρήση παράνομων τουρκικών τοπωνυμίων για τις κατεχόμενες περιοχές της Κύπρου.  
Ενδεικτικά, αναφέρω τη χρήση παράνομων τοπωνυμίων, όπως Korucam αντί Kormakitis, Hisarkoy αντί Kampyli, 
Akdogan αντί Lysi. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει υπόψη του την 
εν λόγω έκθεση και αν έχει προβεί σε σχετικά διαβήματα προς το Υπουργείο Εξωτερικών των ΗΠΑ.»    
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Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.544, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει δέκτης καταγγελιών από πολίτες ότι στην περιοχή Αχεράς στην επαρχία Λευκωσίας λειτουργεί 
σφαγείο, από το οποίο συχνά σημειώνονται διαρροές αποβλήτων και λυμάτων, δημιουργώντας οχληρία.  
Ειδικότερα, όπως έχω πληροφορηθεί, το συγκεκριμένο σφαγείο λειτουργεί εδώ και πολλά χρόνια χωρίς τις 
απαραίτητες από τη νομοθεσία πολεοδομικές και περιβαλλοντικές άδειες.  Το σφαγείο είχε επίσης πριν κάποια 
χρόνια προβεί και στην ανέγερση παράνομων υποστατικών, για τα οποία η Επαρχιακή Διοίκηση Λευκωσίας είχε 
εξασφαλίσει διάταγμα κατεδάφισης,  αφού δεν πληρούσαν τις απαραίτητες από τον νόμο προϋποθέσεις.   

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τη 
λειτουργία του υπό αναφορά σφαγείου στην περιοχή Αχεράς, αν έχει εξασφαλίσει τις απαραίτητες άδειες για τη 
λειτουργία του, αν ευσταθούν οι καταγγελίες των κατοίκων της περιοχής για οχληρία και ποια μέτρα λαμβάνονται 
από τις αρμόδιες αρχές για προστασία του περιβάλλοντος και της δημόσιας υγείας.»    

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.545, ημερομηνίας 26 Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ποσά που 
διατέθηκαν ετησίως από το κράτος τα τελευταία δέκα χρόνια για αγορά έργων τέχνης, πινάκων, αγαλμάτων ή 
άλλων κατασκευών.  Παρακαλώ όπως ετοιμασθεί σχετικός κατάλογος που να αναφέρει τα ονόματα των 
καλλιτεχνών, καθώς και τα ποσά που διατέθηκαν για τον πιο πάνω σκοπό.»    

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.546, ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

«Πρόσφατα κοινοποιήθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων από τις 
αγροτικές οργανώσεις ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Παναγροτικός”, “Νέα Αγροτική Κίνηση” και “Ευρωαγροτικός” επιστολή που 
απευθυνόταν στους Υπουργούς Εσωτερικών και Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος με θέμα 
“Δραστηριότητες γεωργών σε αγροτικές περιοχές και αναδασμό”.  Στην επιστολή θιγόταν το θέμα των 
μεμονωμένων κατοικιών εντός γεωργικής γης και το γεγονός ότι οι γεωργοί αντιμετωπίζουν προβλήματα για 
δραστηριότητές τους που ενοχλούν τους κατοίκους των μεμονωμένων κατοικιών.  

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
επανεξετάσει την πολιτική που ακολουθείται για το θέμα της ανέγερσης μεμονωμένων κατοικιών εντός γεωργικής 
γης.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.547, ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Την περίοδο των μέτρων στήριξης των εργαζομένων ένεκα των προβλημάτων που δημιούργησε η 
πανδημία COVID-19 υπήρξαν αρκετοί εργαζόμενοι που απορρίφθηκαν από τα σχέδια αναστολής εργασιών ή 
από το επίδομα φροντίδας παιδιών λόγω του ότι οι εργοδότες τους δεν τους είχαν δηλώσει στις Υπηρεσίες 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων (ΥΚΑ).  Σε αρκετές περιπτώσεις οι εργαζόμενοι πληροφορήθηκαν για τη συγκεκριμένη 
κατάσταση μετά από επικοινωνία τους με τις ΥΚΑ για να μάθουν γιατί δεν έχει καταβληθεί οποιοδήποτε έμβασμα 
στους λογαριασμούς τους.  
 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω:  

1. Έχουν καταγραφεί οι περιπτώσεις που πολίτες υπέβαλαν αίτηση για διάφορα σχέδια και αποκαλύφθηκε 
ότι δεν έχουν εισφορές στις ΥΚΑ, παρ’ όλο που δήλωναν εργοδοτούμενοι σε διάφορες επιχειρήσεις; 

2. Πώς έχουν αξιοποιηθεί οι συγκεκριμένες πληροφορίες που λάμβαναν οι ΥΚΑ όλη αυτή την περίοδο; 

3. Έχει υπάρξει οποιαδήποτε διερεύνηση επιχειρήσεων για αδήλωτη εργασία στη βάση αυτής της 
πληροφόρησης που έπαιρναν οι ΥΚΑ και το Τμήμα Εργασιακών Σχέσεων όλο αυτό το διάστημα;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.548, ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2020, των βουλευτών εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας και Αμμοχώστου κ. Χρίστου και Λίνου Παπαγιάννη, αντίστοιχα 

«Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό και τον Διοικητή της Κεντρικής Τράπεζας όπως μας ενημερώσουν 
αναλυτικά για τα ακόλουθα: 
1. Υπάρχουν ανασφάλιστοι δανειολήπτες και, αν ναι, πόσοι είναι αυτοί και για ποιο λόγο δεν έχουν ασφάλειες 

ζωής τα δάνεια αυτά, από τη στιγμή που υπάρχει η υποχρέωση στις συμβάσεις των δανειοληπτών; 

2. Σε ποια τραπεζικά ιδρύματα και σε ποιες εταιρείες διαχείρισης δανείων ανήκουν αυτά τα δάνεια;  

3. Σε περίπτωση που αποβιώσει κάποιος δανειολήπτης, ποιος θα επωμιστεί την ευθύνη αυτή, από τη στιγμή 
που δεν υπάρχει ασφαλιστική κάλυψη;  
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4. Τι συμβαίνει με τα δάνεια που έχουν εκχωρημένη ασφάλεια ζωής, στην περίπτωση που κάποιος 
δανειολήπτης αποβιώσει λόγω κορωνοϊού;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.549, ημερομηνίας 30 Ιουνίου 2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

«Στις 22 Νοεμβρίου 2013 είχα αποστείλει ερώτηση (αρ. 23.06.010.03.325) στο Υπουργείο Υγείας, στα 
πλαίσια της άσκησης κοινοβουλευτικού ελέγχου, με την οποία ζητούσα ενημέρωση για το πώς προετίθετο να 
ενεργήσει το υπουργείο, προκειμένου όλα τα παιδιά να τύχουν εμβολισμού πριν από τη στρατιωτική τους θητεία 
με το τετραπλό εμβόλιο της μηνιγγίτιδας (A,C,W135,Y). 

Το υπουργείο στην απάντησή του, στις 7 Μαρτίου 2014, ανέφερε ότι τα στρατευμένα παιδιά εμβολιάζονται 
κατά την κατάταξή τους στον στρατό με το διδύναμο εμβόλιο του μηνιγγιτιδόκοκκου.  

Λαμβάνοντας όμως υπόψη το υψηλό κόστος που απαιτείται, για να εμβολιαστεί κάποιος με το τετραπλό 
εμβόλιο μηνιγγίτιδας (στον ιδιωτικό τομέα κοστολογείται €130) και το εμβόλιο για τη μηνιγγίτιδα Β (2 δόσεις 
συνολικού κόστος €260), θα θέλαμε να μας ενημερώσετε για το τι ισχύει σήμερα ως προς τους εμβολιασμούς 
και αν το υπουργείο προτίθεται να καλύψει τους εμβολιασμούς των στρατευσίμων που η οικονομική τους 
κατάσταση δεν τους επιτρέπει να εμβολιαστούν στον ιδιωτικό τομέα πριν από την κατάταξη τους για να 
υπηρετήσουν τη στρατιωτική τους θητεία.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.550, ημερομηνίας 30 Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

«Ως γνωστό, από τις 16 Ιουνίου μέχρι την 1η Αυγούστου 2020 φιλοξενείται στην Κρατική Πινακοθήκη 
Σύγχρονης Τέχνης-ΣΠΕΛ η έκθεση “Ξαναγέννηση”, η οποία παρουσιάζει τα 219 έργα τέχνης που επιστράφηκαν 
από τα κατεχόμενα μετά από 46 χρόνια, στο πλαίσιο των μέτρων οικοδόμησης εμπιστοσύνης που 
συμφωνήθηκαν μεταξύ των ηγετών των δύο κοινοτήτων.  

Τα συγκεκριμένα έργα τέχνης, στα οποία συγκαταλέγονται πολύ σημαντικά έργα Ελληνοκυπρίων και 
Ελλήνων καλλιτεχνών από τις πρώτες δεκαετίες του 20ού αιώνα μέχρι και τις αρχές της δεκαετίας του ’70, έχουν 
μεγάλη καλλιτεχνική αξία και αποτελούν σημαντικό κομμάτι της πολιτιστικής μας ιστορίας.  

Ως εκ τούτου, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά 
με το πού πρόκειται να φιλοξενηθούν τα εν λόγω έργα μετά την 1η Αυγούστου 2020.»  

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιουνίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.011.04.173, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ.: 23.06.011.04.173, σε σχέση με τη δημιουργία θεματικού 
πάρκου στο Νέο Χωρίο Πάφου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
2. Την 1/2/1996 είχε χορηγηθεί η πολεοδομική άδεια κατά παρέκκλιση των προνοιών της Δήλωσης Πολιτικής 

με αρ. ΠΑΦ/233/94, που αφορούσε φάρμα επίδειξης στρουθοκαμήλων.  Επειδή είχε λήξει η ισχύς της 
πολεοδομικής άδειας, χωρίς να εξασφαλιστεί ανανέωση της, οι αιτητές υπέβαλαν νέα πολεοδομική αίτηση 
με αρ. ΠΑΦ/813/2000, η οποία χορηγήθηκε στις 14/5/2001.  Στις 3/5/2004 χορηγήθηκε και η άδεια 
οικοδομής με αρ. 44795. 

3. Στη συνέχεια οι αιτητές υπέβαλαν τις αιτήσεις με αρ. ΠΑΦ/813/2000/Α και ΠΑΦ/813/2000/Β, οι οποίες 
αφορούσαν έγκριση τροποποιημένων σχεδίων, για μετατροπή από θεματικό πάρκο στρουθοκαμήλων σε 
θεματικό πάρκο το οποίο περιλαμβάνει, παιδότοπους, αμφιθέατρο, χώρους πρασίνου, λίμνες και μικρού 
εμβαδού καφετέρια/εστιατόριο.  Για τις υπό αναφορά αιτήσεις χορηγήθηκαν πολεοδομικές άδειες στις 
29/3/2019 και 23/4/2019 με όρους, συμπεριλαμβανομένων και των όρων που έθεσαν τα διάφορα Τμήματα 
στο στάδιο της διαβούλευσης. Περαιτέρω εξετάζεται από την αρμόδια οικοδομική αρχή (Έπαρχος Πάφου) 
το ενδεχόμενο χορήγησης άδειας οικοδομής. 

4. Σημειώνεται ότι, για την υπό αναφορά ανάπτυξη έχουν υποβληθεί οι απαιτούμενες μελέτες και 
εξασφαλίστηκαν οι θετικές απόψεις όλων των αρμόδιων Τμημάτων/Υπηρεσιών, συμπεριλαμβανομένου 
και του Τμήματος Περιβάλλοντος (θετική Αιτιολογημένη Διαπίστωση).  Η επιστολή του Γενικού Διευθυντή 
του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος προς εσάς, με αρ. φακ.: 
02.10.012.002.003 ημερ. 9/4/2020 είναι σχετική.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιουνίου 2020 του Υπουργού Άμυνας κ. Σάββα Αγγελίδη στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.011.04.266, ημερομηνίας 18 Δεκεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι η διαδικασία για τη διαμόρφωση πλαισίου 
πολιτικής, όσον αφορά τη συμμετοχή του Υπουργείου στο συνολικό κόστος κατασκευής διαφόρων έργων στους 
Δήμους/Κοινότητες, στα διοικητικά όρια των οποίων υφίστανται στρατιωτικές υποδομές της Εθνικής Φρουράς, 
δεν έχει ακόμα ολοκληρωθεί. 

2.  Για το πιο πάνω θέμα έχουν δοθεί οδηγίες για την επίσπευση της όλης διαδικασίας.  Μόλις ολοκληρωθεί 
η διαμόρφωση του προαναφερόμενου πλαισίου πολιτικής, θα επανέλθουμε ενημερώνοντάς σχετικά τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων.» 
 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Ιουνίου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.317, ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2020, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση, σχετικά με τα προβλήματα συσσώρευσης φερτών υλικών στην 
είσοδο του Αλιευτικού Καταφυγίου Λάρνακας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Τμήμα Δημοσίων Έργων σε συνεργασία με το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών, έχει 
προχωρήσει στην ετοιμασία των εγγράφων προσφοράς για τον καθορισμό της εισόδου του αλιευτικού 
καταφυγίου Λάρνακας. 

3. Η προκήρυξη του έργου έχει πραγματοποιηθεί στις 14/2/2020 και, ακολουθώντας τις νενομισμένες 
διαδικασίες, στις 28/2/2020 έχουν υποβληθεί οι προσφορές των εταιρειών που έχουν ενδιαφερθεί για την 
εκπόνηση του έργου.  Ακολούθησε η αξιολόγηση των προσφορών, η κατακύρωση στον επιτυχόντα 
προσφοροδότη και η υπογραφή του Συμβολαίου στις 17/6/2020. 

4. Παρακαλώ σημειώστε ότι ως ημερομηνία έναρξης του συμβολαίου έχει καθοριστεί η 24η Ιουνίου 2020 και 
το έργο αναμένεται να ολοκληρωθεί σε 2 μήνες (24/8/2020).» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιουνίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.333, ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 
 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση η απάντηση από το αρμόδιο Τμήμα τις Ιατρικές Υπηρεσίες και 
Υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας, είναι η ακόλουθη: 

2. Αναφορικά με τις ενέργειες που προβαίνει το Υπουργείο Υγείας για τα προβλήματα που παρατηρούνται 
στο Δάλι εξαιτίας των προβλημάτων στην ατμόσφαιρα, το Τμήμα Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 
Δημόσιας Υγείας λαμβάνει μέρος στην ομάδα που συστάθηκε υπό της Επιτρόπου Περιβάλλοντος για 
διεξαγωγή επιδημιολογικής μελέτης στην ενορία Αγίων Κωνσταντίνου και Ελένης στο Δάλι, σχετικά με τις 
έντονες οσμές και την αποπνικτική ατμόσφαιρα. Βασικός σκοπός της μελέτης αυτής είναι να μελετηθεί το 
περιβαλλοντικό αποτύπωμα των 5 βιομηχανικών ζωνών και των γύρω οικιστικών περιοχών για λήψη 
διορθωτικών μέτρων εάν αποδειχτούν προβλήματα στον αέρα, το νερό ή και το έδαφος.  Σε αυτή τη 
χρονική στιγμή είμαστε πολύ κοντά στην έναρξη της 1ης φάσης. 

3. Επιπρόσθετα, ο Υπουργός Υγείας είναι μέλος της Υπουργικής Επιτροπής που αποτελείται από τον 
Υπουργό Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, τον Υπουργό Εσωτερικών, την Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων υπό την προεδρία του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Περιβάλλοντος.  Η Επιτροπή καλείται να βρει τρόπους μετακίνησης των βιομηχανικών μονάδων που 
προκαλούν τα εν λόγω προβλήματα. 

4. Εάν για οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στην διάθεση σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιουνίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.011.04.343, ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Ηλία Μυριάνθους 
 «Σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση σας πληροφορώ για τα ακόλουθα: 

α)  Η τελευταία διαδικασία τροποποίησης των Πολεοδομικών Ζωνών της Κοινότητας Καλλέπειας 
ολοκληρώθηκε με τη δημοσίευση των οριστικοποιημένων Πολεοδομικών Ζωνών στην Επίσημη 
Εφημερίδα της Δημοκρατίας στις 15.5.15, με την ΑΔΠ 343.  Οι Πολεοδομικές Ζώνες των Κοινοτήτων της 
Υπαίθρου ως αναπόσπαστο μέρος της Δήλωσης Πολιτικής, αναθεωρούνται και τροποποιούνται, 
σύμφωνα με τον περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμο. Η διαδικασία αυτή είναι επαναλαμβανόμενη, 
αφού στον υπό αναφορά Νόμο, προνοείται σαφώς, η τακτή αναθεώρηση της Δήλωσης Πολιτικής, κατά 
διαστήματα, που δεν υπερβαίνουν τα πέντε χρόνια.  Ως εκ τούτου, αναμένεται ότι εντός της επόμενης 
διετίας θα προωθηθούν οι απαιτούμενες ενέργειες για τη σταδιακή έναρξη της διαδικασίας αναθεώρησης 
των Πολεοδομικών Ζωνών των Κοινοτήτων της Υπαίθρου, σε παγκύπρια κλίμακα. 
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β) Σημειώνεται ότι, κατά την τελευταία διαδικασία τροποποίησης και έγκρισης των Πολεοδομικών Ζωνών της 
κοινότητας Καλλέπειας εντάχθηκαν συνολικά 20 περίπου εκτάρια γης σε Οικιστικές Ζώνες.  Η συνολική 
έκταση των Οικιστικών Ζωνών της Κοινότητας ανέρχεται στα 114 περίπου εκτάρια, που αντιστοιχεί σε 
χωρητικότητα πληθυσμού της τάξης των 4.322 ατόμων, ενώ σύμφωνα με τα στοιχεία της τελευταίας 
απογραφής πληθυσμού (2011) ο πληθυσμός της Κοινότητας είναι 326 άτομα. 

γ)  Το όποιο νέο αίτημα της Κοινότητας για τροποποίηση Πολεοδομικών Ζωνών θα τύχει χειρισμού στο 
πλαίσιο της επικείμενης διαδικασίας τροποποίησης των Πολεοδομικών Ζωνών, κατά την οποία θα 
μελετηθούν και θα συνεκτιμηθούν ένα ευρύ φάσμα παραγόντων. 

δ)  Τέλος, αναφέρεται ότι το Υπουργείο Εσωτερικών στο πλαίσιο της προσπάθειας για εκσυγχρονισμό και 
απλοποίηση των διαδικασιών ώστε να ανταποκριθούν στις σύγχρονες απαιτήσεις και ανάγκες των 
πολιτών, καταβάλλει προσπάθειες για την προώθηση και εισαγωγή στον πολεοδομικό σχεδιασμό 
σύγχρονων και καινοτόμων μεθόδων διαχείρισης γης, συμπεριλαμβανομένης και της βελτίωσης του 
οδικού δικτύου, που θα διευκολύνουν την ανάπτυξη, σύμφωνα με τις ανάγκες και ιδιαιτερότητες της κάθε 
περιοχής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιουνίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών  κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.011.04.346, ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Ηλία Μυριάνθους 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η ετήσια κρατική χορηγία που λαμβάνουν οι κοινότητες καθορίζεται από το Υπουργείο Εσωτερικών βάσει 
του πληθυσμού και των αναγκών της κάθε κοινότητας. Η κοινότητα Καλλέπειας λαμβάνει κάθε έτος 
χορηγία ύψους €25.310,00, η οποία καταβάλλεται σε δύο ισόποσες δόσεις . Πέραν της χορηγίας, η οποία 
προορίζεται να καλύψει λειτουργικά έξοδα του Κοινοτικού Συμβουλίου, στα πλαίσια του αναπτυξιακού 
προϋπολογισμού που αφορά την εκτέλεση έργων, με τη συνεισφορά της κοινότητας να ανέρχεται στο 
10%, για το 2020 εγκρίθηκαν πιστώσεις ύψους €85.000,00. 

3. Το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Καλλέπειας για επίστρωση με άσφαλτο της οδού Προφήτη Ηλία, 
υποβλήθηκε πρόσφατα και μετά από εξέταση του αποφασίστηκε όπως μελετηθεί το ενδεχόμενο 
υλοποίησης του από εξοικονομήσεις που θα προκύψουν από τον Προϋπολογισμό Ανάπτυξης. 

4. Όσον αφορά στο αίτημα για κατασκευή τοίχων αντιστήριξης λόγω διαπλάτυνσης δρόμων, το Κοινοτικό 
Συμβούλιο έχει συμπεριλάβει στις προτάσεις του για τον Προϋπολογισμό των αναπτυξιακών έργων του 
2021, ποσό ύψους €300.000, το οποίο εκ πρώτης όψεως κρίνεται υπερβολικό. Στο πλαίσιο της εξέτασης 
των προτάσεων που έχουν υποβληθεί, το αίτημα θα αξιολογηθεί και εφόσον απαιτείται, η κατασκευή 
τοίχων αντιστήριξης, θα υλοποιηθεί σταδιακά μέσα από τους επόμενους ετήσιους Προϋπολογισμούς. 

5. Το αίτημα για βελτίωση του δρόμου που οδηγεί στην Κτηνοτροφική Περιοχή της Κοινότητας εξετάστηκε 
από την Επαρχιακή Διοίκηση Πάφου και κρίθηκε δικαιολογημένο.  Γι’ αυτό, έχει περιληφθεί στον 
αναπτυξιακό προϋπολογισμό της κοινότητας του 2020 ποσό ύψους €60.000 για κατασκευή τοίχου 
αντιστήριξης στον υπό αναφορά δρόμο.  Η ολοκλήρωση του θα γίνει σταδιακά μέσα από τους επόμενους 
ετήσιους Προϋπολογισμούς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Ιουνίου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.404, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2020, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση, σχετικά με την συντήρηση δρόμων στο Παλιομέτοχο, και σας 
πληροφορώ ότι ο δρόμος Γρίβα Διγενή (F917) προγραμματίζεται να συντηρηθεί εντός του τρέχοντος έτους.  
Όσον αφορά στην συντήρηση του δρόμου 25ης Μαρτίου (Β9) αναφέρεται ότι θα προγραμματιστεί σε επόμενο 
στάδιο, αφού πρώτα αξιολογηθεί και εκτιμηθεί η ανάγκη συντήρησης του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Ιουνίου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας 
κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.406, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2020, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 
 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω ότι το Γυμνάσιο-Λύκειο 
“Ειρήνης και Ελευθερίας”, Δερύνειας-Σωτήρας (Απόφαση Υπουργικού Συμβουλίου Αρ. 88499), θα λειτουργήσει 
ως Εξατάξιο Σχολείο στη σχολική χρονιά 2020-2021. 

2. Το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας (ΥΠΠΑΝ) έχει μελετήσει το θέμα, ως προς 
τις ανάγκες που ενδέχεται να προκύψουν για την υλικοτεχνική υποδομή του Εξατάξιου Σχολείου, καθώς και για 
τις ενδεικνυόμενες ενέργειες.  Συγκεκριμένα, μετά τη μελέτη διαπιστώθηκαν τα ακόλουθα: 

i. Για τη σχολική χρονιά 2020-21, η υφιστάμενη υποδομή αρκεί να καλύψει και τις ανάγκες των 
μαθητών/τριών που θα φοιτούν μόνο στην Α΄ Λυκείου. 
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ii. Για τη σχολική χρονιά 2021-22, η εκτίμηση είναι ότι θα χρειαστούν επιπρόσθετα δύο (2) ακόμη αίθουσες 
διδασκαλίας.  Φυσικά, αυτό θα εξαρτηθεί σε μεγάλο βαθμό από τις επιλογές των μαθητών/τριών στα 
μαθήματα επιλογής τους και τις συνδιδασκαλίες που θα προκύψουν ή ακόμη και τις ιδιαιτερότητες στον 
καταρτισμό του ωρολογίου προγράμματος. 

iii. Για τη σχολική χρονιά 2022-23, όταν πλέον η σχολική μονάδα θα λειτουργήσει σε πλήρη μορφή, θα 
απαιτηθούν: 

 α) Τέσσερις (4) αίθουσες διδασκαλίας  
 β) Ένα (1) εργαστήριο Φυσικής  

 γ) Μία (1) αίθουσα Ηλεκτρονικών Υπολογιστών και,  

 δ) Μία (1) αίθουσα Εμπορικών/Οικονομικών 

3. Το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας παραμένει στη διάθεσή σας για 
οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιουνίου 2020 του Υπουργού Οικονομικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.408, ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας αναφέρω τα ακόλουθα: 

 Η Συνεργατική Εταιρεία Διαχείρισης Περιουσιακών Στοιχείων (ΣΕΔΙΠΕΣ) αποτελεί τη μετεξέλιξη της 
πρώην ΣΚΤ, η οποία αφού απώλεσε την τραπεζική της άδεια εγγράφηκε ως μη πιστωτική συνεργατική εταιρεία 
στον Έφορο Συνεργατικών Εταιρειών.  Η ΣΕΔΙΠΕΣ δεν έχει προσωπικό.  Το προσωπικό της πρώην ΣΚΤ το 
οποίο επέλεξε να παραμείνει μεταφέρθηκε σε θυγατρική εταιρεία της ΣΕΔΙΠΕΣ επ’ ονόματι Κυπριακή Εταιρεία 
Διαχείρισης Περιουσιακών Στοιχείων (ΚΕΔΙΠΕΣ).  Η ΚΕΔΙΠΕΣ εξασφάλισε άδεια λειτουργίας ως εταιρεία 
εξαγοράς πιστώσεων και το προσωπικό της ενεργεί εκ μέρους και για λογαριασμό της ΣΕΔΙΠΕΣ.  Έκτοτε άδεια 
εταιρείας εξαγοράς πιστώσεων αλλά και μη πιστωτικού ιδρύματος εξασφάλισε και η μητρική εταιρεία (ΣΕΔΙΠΕΣ) 
για σκοπούς διευκόλυνσης των αναδιαρθρώσεων. 

 Η ΚΕΔΙΠΕΣ αποτελεί οντότητα με πολύ συγκεκριμένο ρόλο και αποστολή.  Μετά τη διάσπαση της τότε 
ΣΚΤ και την πώληση των δραστηριοτήτων της, η μόνη δραστηριότητα της ΚΕΔΙΠΕΣ είναι πλέον η 
αποτελεσματική διαχείριση των περιουσιακών στοιχείων που παρέμειναν στην περίμετρο της με στόχο την 
αποπληρωμή της κρατικής βοήθειας.  Ο χαρακτήρας και η φύση των εργασιών της καταγράφονται ρητά στους 
όρους εντολής της και η ΚΕΔΙΠΕΣ ως η εναπομένουσα οντότητα της πρώην ΣΚΤ δεν δύναται να διεξάγει 
οποιαδήποτε άλλη οικονομική ή επιχειρηματική δραστηριότητα ή να προσφέρει άλλες υπηρεσίες πέραν του τι 
αναφέρεται πιο πάνω.  Τα πιο πάνω αναφέρονται στον Κατάλογο Δεσμεύσεων (Δέσμευση 13 και 14) τον οποίο 
έχει υπογράψει το κράτος (Υπουργείο Οικονομικών) με την Ευρωπαϊκή Επιτροπή (Γενική Διεύθυνση 
Ανταγωνισμού) και τέθηκαν ως προϋποθέσεις για παροχή της κρατικής ενίσχυσης προς την τότε ΣΚΤ. 

 Επίσης με βάση τη Δέσμευση 18 του Καταλόγου Δεσμεύσεων, απαγορεύεται ρητά η καθημερινή 
διαχείριση των περιουσιακών στοιχείων (δανείων και ακινήτων) της εναπομένουσας οντότητας εσωτερικά από 
την ίδια και επιβάλλει την ανάθεση της εν λόγω εργασίας σε μια καθόλα ιδιωτική εταιρεία διαχείρισης (“Servicer”) 
η οποία να μην έχει οποιαδήποτε οικονομική σύνδεση με την ΚΕΔΙΠΕΣ και/ή το κράτος.  Συνεπώς δεν θα 
μπορούσαν τέτοιες εργασίες που αφορούν στη διαχείριση των περιουσιακών στοιχείων να αναληφθούν από την 
ΣΕΔΙΠΕΣ ή την ΚΕΔΙΠΕΣ. 

 Με βάση τη σημερινή μορφή και δομή της η ΚΕΔΙΠΕΣ, με τον περιορισμένο και εξειδικευμένο κύκλο 
εργασιών και δραστηριοτήτων της και τα μόνο 5 καταστήματα της ανά το Παγκύπριο δεν έχει δυνατότητα να 
αξιοποιήσει το υπεράριθμο και στην πλειονότητα του μη εξειδικευμένο προσωπικό της για διεκπεραίωση των 
δικών της εξειδικευμένων εργασιών.  Σημειώνω ότι το προσωπικό της ΚΕΔΙΠΕΣ ανέρχεται σήμερα στους 357 
ενώ ακόμη ένας αριθμός 174 υπαλλήλων εργάζεται στην ALTAMIRA αλλά θεωρείται προσωπικό της ΚΕΔΙΠΕΣ. 

 Επιπρόσθετα παρόλο που όλες οι θέσεις στην ΚΕΔΙΠΕΣ είναι υπερπλήρεις και τα Τμήματα και Υπηρεσίες 
υπερστελεχωμένες συνεχίζουν να υφίστανται ελλείψεις σε συγκεκριμένες εξειδικευμένες θέσεις οι οποίες θα 
πρέπει να πληρωθούν μέσω επιπρόσθετων εξωτερικών προσλήψεων. 

 Θα πρέπει να γίνει αντιληπτό ότι η ΚΕΔΙΠΕΣ διαχειρίζεται χρήματα του Κύπριου φορολογούμενου και 
οφείλει να έχει πάντοτε κατά νου και να εξυπηρετεί τα καλώς νοούμενα συμφέροντα του δημοσίου όσον αφορά 
αποφάσεις και ενέργειες οι οποίες επηρεάζουν το κόστος λειτουργίας της και την αποπληρωμή της κρατικής 
βοήθειας.  Ως εκ τούτου δεν δικαιολογείται να συνεχίζει να εργοδοτεί άτομα τα οποία δεν μπορεί να αξιοποιήσει 
ή/και δεν προσδίδουν αξία στον Οργανισμό.  Με την ολοκλήρωση της υπό εξέλιξη μελέτης από τον 
συμβουλευτικό οίκο BDO θα οριστικοποιηθούν οι πραγματικές ανάγκες της ΚΕΔΙΠΕΣ σε προσωπικό στη βάση 
ενός νέου και κατά τα διαφαινόμενα, σημαντικά συρρικνωμένου οργανογράμματος τόσο από πλευράς Τμημάτων 
και Υπηρεσιών όσο και από πλευράς θέσεων εργασίας. 
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 Μέσα στα πλαίσια της διαπραγμάτευσης με την ALTAMIRA Ισπανίας για την αναδιαμόρφωση των όρων 
της συμφωνίας για το Service Level Agreement (SLA), αλλά και των προσπαθειών για κατά το δυνατόν 
περιορισμό του κόστους λειτουργίας η ΚΕΔΙΠΕΣ θα εξετάσει μεταξύ άλλων και το ενδεχόμενο ανάθεσης 
επιπρόσθετων εργασιών που σήμερα διεξάγονται από την ΚΕΔΙΠΕΣ στο διαχειριστή ή/και σε άλλο πάροχο στη 
βάση μελέτης η οποία θα συνυπολογίσει το συνεπαγόμενο κόστος ή όφελος μιας τέτοιας ενέργειας.  Συνεπώς οι 
τελικοί όροι της αναθεωρημένης συμφωνίας ή μιας ενδεχομένως νέας συμφωνίας με νέο διαχειριστή θα 
καθορίσουν με τον πλέον ξεκάθαρο τρόπο και το εύρος των δραστηριοτήτων και εργασιών της ΚΕΔΙΠΕΣ σε 
σχέση με αυτές που θα διεξάγει ο διαχειριστής και συνεπώς το απόλυτα αναγκαίο προσωπικό της τόσο από 
πλευράς αριθμού όσο και από πλευράς εξειδίκευσης, προσόντων και εμπειρίας. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι ως συνεπακόλουθο της σταδιακής συρρίκνωσης του υπό διαχείριση 
χαρτοφυλακίου και του περιορισμένου χρόνου ζωής της η ΚΕΔΙΠΕΣ θα υποχρεώνεται να προχωρεί σε αντίστοιχη 
σταδιακή μείωση των συναφών εργασιών της και επομένως και του αναγκαίου προσωπικού της. 

 Τέλος θα ήθελα να σημειώσω ότι το προσωπικό της ΚΕΔΙΠΕΣ δεν θεωρείται ότι ανήκει στην κατηγορία 
των δημόσιων υπαλλήλων.  Οι όροι που διέπουν την εργοδότηση του προσωπικού της ΚΕΔΙΠΕΣ και οι 
μισθολογικές κλίμακες καθορίζονται και απορρέουν από τις Συλλογικές Συμβάσεις μεταξύ της πρώην ΣΚΤ και 
των Συντεχνιών του προσωπικού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιουνίου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας 
κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.435, ημερομηνίας 8 Απριλίου 2020, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
«Θεσμοθέτηση ενός “πράσινου απολυτηρίου” και ετοιμασία κανονισμών πιστοποίησης φύτευσης δέντρων ως 

ενός μέτρου ενίσχυσης της περιβαλλοντικής εκπαίδευσης στα σχολεία 
 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Σε συνέχεια της συνάντησης στις 24 Ιουλίου 2019 του κ. Γ. Περδίκη με τον τέως Παιδείας, Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και Νεολαίας, συζητήθηκε ότι στην παρούσα φάση η θέσπιση κανονισμών πιστοποίησης φύτευσης 
στη σχολική μονάδα, αποτελούν χρονοβόρο διαδικασία και απαιτούν τη ρύθμιση πολλών άλλων ζητημάτων, 
μεταξύ αυτών και συνδικαλιστικού χαρακτήρα, τα οποία μπορούν να λειτουργήσουν ως ανασχετικοί παράγοντες 
για την καθιέρωση του “πράσινου απολυτηρίου”.  Για το σκοπό αυτό, όπως ήδη συζητήθηκε, είναι πιο δόκιμο και 
πριν από τη θέσπιση κανονισμών, να υπάρξει μια περίοδος πιλοτικής εφαρμογής του “πράσινου απολυτηρίου”, 
με το χαρακτήρα του “πράσινου πιστοποιητικού”, ενταγμένο στο πλαίσιο ενός ολοκληρωμένου σχεδιασμού για 
το πρασίνισμα των σχολείων. 
3. Το “πράσινο πιστοποιητικό” έχει ενταχθεί στο πλαίσιο ενός ολοκληρωμένου προγράμματος του 
Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας (ΥΠΠΑΝ), που έχει σχεδιασθεί, για το σκοπό αυτό, 
από τη Μονάδα Εκπαίδευσης για το Περιβάλλον και την Αειφόρο Ανάπτυξη του ΥΠΠΑΝ και το οποίο θα 
προσφερθεί τη νέα σχολική χρονιά 2020-2021, σε όλες τις εκπαιδευτικές βαθμίδες υπό τον τίτλο “Πρασινίζω το 
Σχολείο μου-Πρασινίζω τη Γειτονιά μου”, με τη συνεργασία του Τμήματος Δασών και άλλων κοινωνικών εταίρων 
(ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Α). 

4. Η ετοιμασία του “πράσινου πιστοποιητικού” βρίσκεται στα αρχικά στάδια σχεδιασμού του.  Προκαταρκτική 
συζήτηση του θέματος έγινε, κατά την παρουσίαση του προσχεδίου του προγράμματος “Πρασινίζω το Σχολείο 
μου-Πρασινίζω τη Γειτονιά μου” σε ειδική συνεδρία στο ΥΠΠΑΝ στις 8 Οκτωβρίου 2019, ως μια από τις επιμέρους 
πτυχές του προγράμματος.  Στο πλαίσιο της συνάντησης συζητήθηκε η ανάγκη καθορισμού κριτηρίων για το 
“πράσινο πιστοποιητικό”, μέσα από τα οποία θα τεκμηριώνεται ο τρόπος εμπλοκής του κάθε μαθητή/τριας στο 
πρασίνισμα του σχολείου ή της γειτονιάς του. 

5. Στην παρούσα φάση και με βάση τα αποτελέσματα της πιο πάνω συζήτησης, το ΥΠΠΑΝ μέσω της 
αρμόδιας Μονάδας για τα θέματα του περιβάλλοντος και της αειφόρου ανάπτυξης, βρίσκεται στο στάδιο 
ολοκλήρωσης του σχεδιασμού του προγράμματος, μέσα από το οποίο θα καθορισθούν τα σχετικά κριτήρια για 
το “πράσινο πιστοποιητικό”, με έμφαση τα επιδιωκόμενα αποτελέσματα του προγράμματος, τη διαδικασία και τα 
στάδια συμμετοχής των μαθητών/τριών στο πρασίνισμα του σχολείου ή της γειτονιάς τους, αλλά και τη μελέτη 
παραδειγμάτων άλλων “πράσινων πιστοποιητικών” (που δίνονται σε άλλες χώρες και διεθνείς οργανισμούς).  Η 
μορφή του “πράσινου πιστοποιητικού”, το οποίο δεν θα έχει δεσμευτικό χαρακτήρα για τους/τις μαθητές/τριες θα 
οριστικοποιηθεί και θα συμφωνηθεί σε κατοπινό στάδιο με όλους τους εμπλεκομένους φορείς και πριν την 
εφαρμογή του προγράμματος (υπολογίζεται να ξεκινήσει τον Οκτώβριο 2020). 

6. Το ΥΠΠΑΝ παραμένει στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση, 
σημειώνοντας ότι τα θέματα του περιβάλλοντος και της αειφορίας στην εκπαίδευση του τόπου μας, βρίσκονται 
ψηλά στις προτεραιότητές του.»  

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 
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Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιουνίου 2020 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Γιώργου 
Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.437, ημερομηνίας 10 Απριλίου 2020, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ ότι με βάση ενημέρωση από την Αστυνομία, 
εξετάστηκε η καταγγελία για λειτουργία δεκαπέντε (15) μη αδειοδοτημένων γραφείων που υποβλήθηκε με την 
επιστολή του Υπουργείου Εσωτερικών με αρ. φακ. 19.21.1.3714, ημερ. 25/10/2018 και σχηματίστηκαν τέσσερις 
(4) ποινικές υποθέσεις για τέσσερα (4) μη αδειοδοτημένα γραφεία κηδειών. 

2. Σε σχέση με το ερώτημα ως προς το κατά πόσο έχει υποβληθεί καταγγελία για διενέργεια κηδείας με θύμα 
κορωνοϊού από μη αδειούχο Γραφείο Κηδειών, πληροφορείστε ότι δεν υποβλήθηκε καμία τέτοια καταγγελία στην 
Αστυνομία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιουνίου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας 
κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.441, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2020, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας ενημερώνω ότι το Υπουργείο, Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού 
και Νεολαίας ενθαρρύνει και στηρίζει τη συνεργασία μεταξύ των Ιδρυμάτων Ανώτερης Εκπαίδευσης της Κύπρου.  
Περαιτέρω, βάσει του νομικού πλαισίου που διέπει τη λειτουργία των Ιδρυμάτων Ανώτερης Εκπαίδευσης της 
Κύπρου, τόσο των Δημόσιων όσο και των Ιδιωτικών, οι αποφάσεις για ανάπτυξη συνεργασίας μεταξύ των 
Ιδρυμάτων λαμβάνονται από τα ίδια τα Ιδρύματα, στο πλαίσιο της αυτονομίας τους. 
2. Όσον αφορά στη συνεργασία μεταξύ του Πανεπιστημίου Κύπρου και του Ινστιτούτου Νευρολογίας και 
Γενετικής, πληροφορείστε ότι, υπάρχει συνεχής και στενή συνεργασία μεταξύ των δύο Οργανισμών, ειδικότερα 
με την Ιατρική Σχολή του Πανεπιστημίου Κύπρου.  Νοείται ότι, όπου κριθεί ωφέλιμο από τους δύο Οργανισμούς, 
η συνεργασία αυτή μπορεί να επεκταθεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιουνίου 2020 του Υπουργού Οικονομικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.442, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
«Συμφωνία δανείου μεταξύ Ινστιτούτου Νευρολογία και Γενετικής Κύπρου και  

Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων 
 Σχετικά με το πιο πάνω θέμα επιτρέψετε μου κατ’ αρχήν να αναφέρω τα ακόλουθα σημαντικά γεγονότα 
που αφορούν το Ινστιτούτο Νευρολογίας και Γενετικής Κύπρου (ΙΝΓΚ), από την ημερομηνία ίδρυσης και 
μετεξέλιξης του στην πορεία: 
1. Το ΙΝΓΚ λειτουργεί ως ένας ιδιωτικός, μη κερδοσκοπικός οργανισμός, δικοινοτικού χαρακτήρα, ως ιατρικό, 

ερευνητικό και ακαδημαϊκό κέντρο.  Άρχισε τη λειτουργία του το 1990 σε ένα χώρο 300τμ στο Μακάριο 
Νοσοκομείο, με βασικό εξοπλισμό και πολύ μικρό αριθμό προσωπικού.  Στη συνέχεια, η Κυβέρνηση 
δώρισε τη γη στην οποία στεγάζεται σήμερα το ΙΝΓΚ, ενώ το κόστος ανέγερσης του κτιρίου καλύφθηκε 
από τις ΗΠΑ, μέσω του γραφείου του Ύπατου Αρμοστή για τους πρόσφυγες των Ηνωμένων Εθνών στην 
Κύπρο.  Το 1995 ολοκληρώθηκε το υφιστάμενο κτίριο ενώ το 2012 ιδρύθηκε η μεταπτυχιακή σχολή 
Μοριακής Ιατρικής Κύπρου (ΣΜΙΚ), η οποία στεγάζεται στον ίδιο χώρο και εξειδικεύεται σε πολύ 
συγκεκριμένες θεματικές, οι οποίες βασίζονται στις δραστηριότητες του ΙΝΓΚ. 

2. Το τρίπτυχο δραστηριοτήτων του ΙΝΓΚ περιλαμβάνει παροχή εξειδικευμένων ιατρικών και κλινικών 
υπηρεσιών, διεκπεραίωση πρωτοποριακής έρευνας και παροχή μεταπτυχιακής εκπαίδευσης στους τομείς 
που εξειδικεύεται (νευρολογία, γενετική, ιατρικές και βιοϊατρικές επιστήμες).  Οι τρεις αυτοί πυλώνες είναι 
αλληλένδετοι και αλληλοϋποστηριζόμενοι, με σκοπό, την προσφορά προς τον ασθενή με τη βελτίωση της 
ποιότητας της ζωής του.  Το προσωπικό του ΙΝΓΚ, το οποίο σήμερα ανέρχεται σε περίπου 209 άτομα, 
δραστηριοποιείται και στους τρεις πυλώνες παράλληλα. 

3. Το ΙΝΓΚ έχει τύχει διαχρονικά πολλών βραβεύσεων σε διεθνές και τοπικό επίπεδο για το έργο που επιτελεί 
και ειδικότερα για τις υπηρεσίες που προσφέρει στους ασθενείς με δύσκολες/σπάνιες ασθένειες.  Το ΙΝΓΚ 
συνεργάζεται με διάφορους οργανισμούς και κέντρα, στην Κύπρο (πανεπιστημιακά ιδρύματα) αλλά και με 
διάφορες χώρες, μέσα από επίσημα Μνημόνια Συναντίληψης για θέματα παροχής ιατρικών υπηρεσιών, 
έρευνας και εκπαίδευσης σε κοινούς τομείς εξειδίκευσης.  Μέχρι σήμερα έχουν υπογραφεί τέτοιες 
συμφωνίες με οργανισμούς και κέντρα σε χώρες όπως το Κατάρ, τη Ρωσία, την Παλαιστίνη, την Αίγυπτο, 
το Ιράν και την Αυστρία. 

4. Το ΙΝΓΚ αρχές του 2016 παρουσίασε στο Υπουργείο Οικονομικών την προοπτική επέκτασης του κυρίως 
για τη δημιουργία και στέγαση του Κέντρου Έρευνας και Καινοτομίας και ζήτησε την οικονομική στήριξη 
του κράτους για σκοπούς υλοποίησης του έργου.  Το Υπουργείο αξιολόγησε θετικά, στα πλαίσια της 
προοπτικής δανειοδότησης από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων-ΕΤΕπ την πρόταση του ΙΝΓΚ, 
αφού η ανέγερση νέου κτιρίου (δίπλα από το υφιστάμενο), θα του επιτρέψει, την ανακάλυψη καινούριων 
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διαγνωστικών και θεραπευτικών μεθόδων οι οποίες αναμένεται να έχουν άμεσο αποτέλεσμα στη βελτίωση 
της ζωής των ασθενών και κατ’ επέκταση της κοινωνίας.  Πέραν αυτού, η προτεινόμενη ανέγερση και 
λειτουργία κτιρίου θα παρέχει τη δυνατότητα στο ΙΝΓΚ να φιλοξενήσει περισσότερα έργα Ε&Α, ενώ η 
δημιουργία νέων ερευνητικών ομάδων εφαρμοσμένης ιατρικής και βιοϊατρικής έρευνας θα βοηθήσει 
γενικότερα στην αναβάθμιση της ποιότητας της ανθρώπινης ζωής. 

5. Η Κυβέρνηση μέσω του Υπουργείου Οικονομικών και του προκάτοχου μου υποστηρίζουν το έργο της 
επέκτασης του ΙΝΓΚ γι’ αυτό και δόθηκε η διαβεβαίωση ότι το Κράτος προτίθεται να αυξήσει την κρατική 
χορηγία προς το ΙΝΓΚ για κάλυψη των ετήσιων δόσεων αποπληρωμής του δανείου και τα πρόσθετα 
λειτουργικά έξοδα που θα προκύψουν από την επέκταση του ΙΝΓΚ. 

6. Το Υπουργείο Οικονομικών έδωσε τη συγκατάθεση του για τη δανειοδότηση του έργου η οποία βασίστηκε, 
πέραν των πιο πάνω, και στο γεγονός ότι το μοντέλο χρηματοδότησης που επιλέχτηκε δίνει την ευχέρεια 
να επιμεριστεί το κόστος ανέγερσης κατά τη διάρκεια της αποπληρωμής του δανείου καθιστώντας το 
ποσοστό αύξησης της επιχορήγησης προς το Ινστιτούτο μη απαγορευτικό.  Στη συνέχεια, σύμφωνα με το 
άρθρο 169 (1) του Συντάγματος, το Υπουργικό Συμβούλιο, ενέκρινε την παραχώρηση κυβερνητικής 
εγγύησης προς την ΕΤΕπ για τη σύναψη δανείου ύψους μέχρι 26 εκ. ευρώ με το ΙΝΓΚ, για χρηματοδότηση 
της επέκτασης του, μέσω της ανέγερσης νέου κτιρίου. 

 Πέραν της παράθεσης των πιο πάνω, θα επιχειρήσω να απαντήσω στα σχόλια/εισηγήσεις σας που 
περιλαμβάνονται στην υπό αναφορά επιστολή σας οι οποίες συνοπτικά αναφέρονται στο γεγονός, ότι κατά την 
άποψη σας (α) δεν τέθηκε οποιαδήποτε ασφαλιστική δικλείδα ως προς τον περιορισμό του ύψους της δαπάνης 
του έργου, σε περίπτωση που προκύψουν αυξημένα κόστη και το ΙΝΓΚ δεν θα έχει τα μέσα να τα καλύψει, (β) 
στο ποσό των €15 εκ. πλέον ΦΠΑ, ως συνολικός προϋπολογισμός του έργου, το οποίο κατά την άποψη σας 
είναι υποτιμημένος, (γ) στα προβλήματα μεταξύ του ΙΝΓΚ και των Συμβούλων Μελετητών, τα οποία αυξάνουν 
τον κίνδυνο να μην καταστεί δυνατή η ολοκλήρωση εντός του προβλεπόμενου χρονοδιαγράμματος και κόστους 
αλλά και της απαιτούμενης ποιότητας, (δ) την ανάγκη για επαναξιολόγηση της αναγκαιότητας του έργου, και το 
ενδεχόμενο αναβολής της υλοποίησης του και (ε) την εισήγηση σας για εξέταση πλήρους ή μερικής 
ενσωμάτωσης του ΙΝΓΚ στο Πανεπιστήμιο Κύπρου, στα πλαίσια βελτιστοποίησης των δημοσίων υπηρεσιών 
υγείας και αφού το ΠΚ προγραμματίζει την ανέγερση Ιατρικής Σχολής έναντι πολύ χαμηλότερου κόστους €15 εκ.  
Ακόμη και μια τέτοια ενσωμάτωση να μην επιτευχθεί, ο ΓΕ προτείνει όπως το ΙΝΓΚ να αξιοποιεί τον εξοπλισμό 
και τις εγκαταστάσεις της Ιατρικής Σχολής. 

 Σε ό,τι αφορά τα πιο πάνω επιθυμώ να αναφέρω τα ακόλουθα: 

1. Κατά την άποψη μας το έργο πρέπει οπωσδήποτε να προχωρήσει. Το υφιστάμενο κτίριο είναι πέραν των 
25 χρονών και το ΙΝΓΚ, όπως αναφέρεται και πιο πάνω, έχει στο μεταξύ επεκτείνει τις δραστηριότητες του 
σημαντικά στον ερευνητικό και ακαδημαϊκό τομέα. Η ακύρωση του έργου δεν θα επιτρέψει την όποια 
περαιτέρω ανάπτυξη του, αφού το υφιστάμενο κτήριο είναι υπέρπληρες και φιλοξενεί και τις 3 
δραστηριότητες (υπηρεσίες, έρευνα και εκπαίδευση).  Σημαντικό να αναφερθεί ότι λόγω της φύσης των 
ερευνητικών δραστηριοτήτων του ΙΝΓΚ, η λειτουργία του νέου κτιρίου αναμένεται να συμβάλει στην 
βελτίωση των σχετικών δεικτών της Κύπρου όσον αφορά την Ε&Α. 

2. Η αναφορά σας στο κόστος της Ιατρικής Σχολής του ΠΚ ότι είναι πολύ χαμηλότερο καταδεικνύοντας τη 
διαφαινόμενη σπατάλη στην περίπτωση του ΙΝΓΚ, δεν μας βρίσκει σύμφωνους. Σύμφωνα με τα στοιχεία 
του Υπουργείου Οικονομικών το κόστος της Ιατρικής Σχολής ανέρχεται στα €14 εκ. για 8,800 τ.μ. (μόνο 
κατασκευή) και το αναθεωρημένο συνολικό κόστος ανέρχεται στα €25.234 εκ. περιλαμβανομένου του 
ΦΠΑ, των μελετών και του εξοπλισμού.  Για το ΙΝΓΚ, το αρχικό κόστος ανερχόταν στα €15 εκ. 
(συμπεριλαμβανομένου του αμφιθέατρου που θα ανεγερθεί για χρήση από τον Δήμο Αγίου Δομετίου) 
πλέον ΦΠΑ για 11,283 τ.μ. (μόνο κτίριο) ενώ τα υπόλοιπα μέχρι τα €26 εκ. (συνολικό αρχικό κόστος) είναι 
εξοπλισμός και έξοδα για τις ερευνητικές ομάδες για τα αρχικά στάδια και ΦΠΑ.  Πρόσθετα, το ποσό των 
15 εκ. και κατά πόσον αυτό μπορεί να θεωρηθεί υποτιμημένο, στα σχετικά έγγραφα του αρχιτεκτονικού 
διαγωνισμού είχε περιληφθεί το εν λόγω ποσό, αφού το ΙΝΓΚ καθόρισε το περίγραμμα των αναγκών του 
με τα δεδομένα που ίσχυαν κατά την ετοιμασία των εγγράφων λαμβάνοντας συμβουλευτικές υπηρεσίες 
από αρχιτεκτονικό γραφείο. 

 Περαιτέρω, πρόκειται για δύο διαφορετικά κτίρια με διαφορετικά μεγέθη και χαρακτηριστικά που έχουν 
σχεδιαστεί με μεγάλη διαφορά χρόνου το ένα από το    άλλο, από διαφορετικούς αρχιτέκτονες και 
μηχανικούς για να εξυπηρετήσουν διαφορετικούς σκοπούς και χρήσεις. 

3. Σε ό,τι αφορά τις αναφορές σας στα προβλήματα που παρουσιάζονται στην υλοποίηση του έργου και 
στην ανάγκη επαναπροτεραιοποίησης του έναντι άλλων έργων του δημοσίου, αναφέρονται τα πιο κάτω 
σημεία: 

• Η αύξηση κόστους δεν θεωρείται υπερβολική αλλά ούτε και απαγορευτική λαμβάνοντας υπόψη ότι 
έχουν παρέλθει και 4 χρόνια από τις αρχικές αποφάσεις, δεδομένης της αύξησης στο μεταξύ του 
κατασκευαστικού κόστους αλλά και της εφαρμογής νέας νομοθεσίας για ενεργειακή αναβάθμιση. 
Γι’ αυτό και στα πλαίσια της οικονομικής στήριξης της Κυπριακής Δημοκρατίας προς το ΙΝΓΚ έχω 
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εγκρίνει την αύξηση ύψους €5 εκ. του υφιστάμενου δανείου €26 εκ. που υπογράφτηκε με την ΕΤΕπ 
ώστε να συνεχιστεί απρόσκοπτα η διαδικασία ανέγερσης του νέου κτιρίου και έχω δώσει έγκριση 
για αύξηση της κρατικής χορηγίας προς το ΙΝΓΚ, για σκοπούς υλοποίησης του έργου. 

• Οι επιπτώσεις της πανδημίας επηρεάζουν σημαντικά τα δημόσια οικονομικά κυρίως το 2020 αλλά 
και το 2021.  Μεταγενέστερα αναμένεται ανάκαμψη της οικονομικής δραστηριότητας.  Όπως έχει 
προαναφερθεί το μοντέλο χρηματοδότησης που επιλέχτηκε δίνει την ευχέρεια να επιμεριστεί το 
κόστος ανέγερσης κατά τη διάρκεια της αποπληρωμής του δανείου.  Αυτό σημαίνει ότι κατά την 
περίοδο χάριτος του δανείου (τουλάχιστον 5 χρόνια) θα καταβάλλονται μόνο τόκοι, οι οποίοι είναι 
πολύ χαμηλοί.  Η επιβάρυνση του κρατικού Π/Υ λόγω της αυξημένης χορηγίας αναμένεται να είναι 
πολύ μικρή το 2021. 

• Το Υπουργικό Συμβούλιο κατά τη συνεδρία του της 27 Μαΐου, 2020 ενέκρινε νέο πακέτο στήριξης 
της οικονομίας προς περαιτέρω ενίσχυση της ανάκαμψης της οικονομίας, στα πλαίσια της 
αντιμετώπισης των επιπτώσεων από την πανδημία του κορωνοϊού.  Στα μέτρα του νέου πακέτου 
στήριξης, περιλαμβάνεται και η άμεση προώθηση ώριμων αναπτυξιακών έργων.  Προς το σκοπό 
αυτό, ο Γενικός Διευθυντής έκδωσε σχετική εγκύκλιο με αρ. 1621 και ημερ 5.6.20, η οποία 
κυκλοφόρησε σε όλη τη δημόσια υπηρεσία. 

• Τα προβλήματα που παρουσιάστηκαν στη συνεργασία με τους συμβούλους μελετητές 
αναμφισβήτητα δεν είναι καλή εξέλιξη και αναμφίβολα θα επηρεάσει την πρόοδο του έργου και από 
πλευράς χρόνου αλλά και κόστους. Το ΙΝΓΚ για την εξασφάλιση εμπειρογνωμοσύνης στην 
υλοποίηση του έργου και συστηματικής παρακολούθησης του όρισε έγκαιρα Διευθυντή Έργου αλλά 
και Επιμετρητή Ποσοτήτων.   Η ύπαρξη των εν λόγω συμβούλων, διαδραματίζει σημαντικό ρόλο 
στο να διατηρηθεί ο συνολικός προϋπολογισμός του έργου, στα μέτρα του δυνατού, εντός του 
αρχικού.  Έχουμε  πληροφορηθεί ότι τελικά η συνεργασία με τις Συμβούλους μελετητές 
τερματίσθηκε και το ΙΝΓΚ ετοιμάζει λεπτομερή απάντηση προς τις  επιστολές που του απευθύνατε.  

• Το συγκεκριμένο έργο, λόγω των ιδιαίτερων χαρακτηριστικών του, δεν πρέπει να βασίζεται σε 
αριθμητικό εσωτερικό βαθμό απόδοσης αλλά στα ποιοτικά του χαρακτηριστικά, τα οποία θα 
συμβάλουν στην βελτίωση της ποιότητας και του εύρους των παρεχόμενων υπηρεσιών υγείας και 
θα αυξήσουν την ερευνητική δραστηριότητα που όπως προαναφέρθηκε με την ανακάλυψη 
καινούργιων διαγνωστικών και θεραπευτικών μεθόδων θα έχουν άμεσο αποτέλεσμα στη βελτίωση 
της ζωής των ασθενών και κατ’ επέκταση της κοινωνίας. 

 Σε ό,τι αφορά, την εισήγηση σας για εξέταση πλήρους ή μερικής ενσωμάτωσης του ΙΝΓΚ στο 
Πανεπιστήμιο Κύπρου, στα πλαίσια βελτιστοποίησης των δημοσίων υπηρεσιών υγείας και αφού το ΠΚ 
προγραμματίζει την ανέγερση Ιατρικής Σχολής, και σε περίπτωση που μια τέτοια ενσωμάτωση δεν επιτευχθεί, 
το ΙΝΓΚ να αξιοποιεί τον εξοπλισμό και τις εγκαταστάσεις της Ιατρικής Σχολής, κρίνεται ως πιο ορθό να ληφθούν 
και οι απόψεις του ΙΝΓΚ, επί των εν λόγω εισηγήσεων.  Κάποια όμως σημεία μπορούν να αναφερθούν τα οποία 
είμαστε σε θέση να γνωρίζουμε μέσα από τις επαφές μας με το ΙΝΓΚ και συμμετοχή του Υπουργείου Οικονομικών 
στο Διοικητικό Συμβούλιο του Ινστιτούτου: 

• Υπάρχουν ήδη συνεργασίες μεταξύ του εργαστηριακού και ιατρικού προσωπικού των δύο οργανισμών 
που περιλαμβάνει κοινή χρήση εξοπλισμού και υποδομών, κοινά ερευνητικά προγράμματα και 
εκπαίδευση φοιτητών. 

• Η μεγάλη φυσική απόσταση που χωρίζει τα δύο Ιδρύματα θα παραμείνει η ίδια και η καθημερινή κοινή 
χρήση του εξοπλισμού θα είναι πρακτικά δύσκολη σε περίπτωση που ο εξοπλισμός στο νέο κτίριο δεν θα 
υπάρχει. 

• Το νέο κτίριο της Ιατρικής Σχολής του ΠΚ δημιουργείται για ίδιες ανάγκες και η ανάπτυξη του ΙΝΓΚ μέσα 
στο συγκεκριμένο κτήριο ή άλλα κτήρια του ΠΚ θα ήταν περιορισμένη. 

• Το ΙΝΓΚ διατηρεί Συμφωνίες και με άλλες Ιατρικές Σχολές της Κύπρου, όπως με το Πανεπιστήμιο 
Λευκωσίας και το Ευρωπαϊκό Πανεπιστήμιο, επίσης για παροχή πρακτικής άσκησης των φοιτητών τους 
στον τομέα της Νευρολογίας. Με το Πανεπιστήμιο Λευκωσίας υπάρχει επίσης συνεργασία για την 
πρακτική άσκηση των φοιτητών τους στον κλάδο της Διαιτολογίας και Διατροφολογίας.  Τέλος, το ΙΝΓΚ 
έχει συνεργασία και με το Πανεπιστήμιο Frederick για την πρακτική άσκηση των φοιτητών του στον κλάδο 
της Φαρμακευτικής. 

• Η Κυβέρνηση με την υποστήριξη της προς το συγκεκριμένο έργο αναγνωρίζει το ρόλο που το ΙΝΓΚ 
διαδραματίζει στην επιτυχή αντιμετώπιση επιδημιολογικών θεμάτων και δημογραφικών τάσεων στην 
Κύπρο όπου παρουσιάζονται αυξημένα κρούσματα πολύπλοκων νευρασθενειών.  

• Τα δύο έργα θα χρηματοδοτηθούν από δάνεια από την ΕΤΕπ, με πολύ ευνοϊκούς όρους. 
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 Με βάση τα πιο πάνω σημεία, και το σημαντικό έργο που επιτελεί το ΙΝΓΚ, η ανεξαρτησία του και η ευελιξία 
των διαδικασιών του, που του επέτρεψαν να επιτελέσει την αποστολή του και να αναπτυχθεί ραγδαία, θα πρέπει 
να διατηρηθούν. 

 Παραμένω στη διάθεσή σας για τυχόν πρόσθετες διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.449 ημερομηνίας 4 Μαΐου 2020, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
«Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1. Δίκτυο Θαλάσσιων Περιοχών Ν2000: 
Στα πλαίσια της εφαρμογής της Ευρωπαϊκής Οδηγίας των Οικοτόπων (92/43/ΕΟΚ), η οποία έχει 
ενσωματωθεί στην εθνική νομοθεσία με τον περί Προστασίας της Φύσης και Άγριας Ζωής Νόμο με Αρ. 
153(Ι)/2003, έχει συσταθεί το δίκτυο Natura 2000 στο οποίο περιλαμβάνονται έξι (6) παράκτιες περιοχές, 
συνολικής έκτασης γύρω στα 130 Km2, ενώ έχει προταθεί προς έγκριση από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
μία (1) υπεράκτια περιοχή (Ωκεανίς), έκτασης 8,317 Km2. 

Οι παράκτιες περιοχές, οι οποίες έχουν ενταχθεί στο ευρωπαϊκό Δίκτυο “Natura 2000” ως Τόποι 
Κοινοτικής Σημασίας βάσει των διατάξεων της Οδηγίας 92/43/ΕΟΚ, είναι οι εξής: 

• Χερσόνησος Ακάμα  

• Πόλις-Γιαλιά 

• Ακρωτήριο Άσπρο-Πέτρα του Ρωμιού  

• Θαλάσσια περιοχή Μουλιά  

• Κάβο Γκρέκο  

• Θαλάσσια περιοχή Νησιά.   

Η σημαντικότητα των περιοχών αυτών για προστασία τους συνίσταται στην παρουσία σημαντικών 
θαλάσσιων οικοσυστημάτων, όπως τα λιβάδια Ποσειδώνιας, οι εκτενείς ύφαλοι, τα υποθαλάσσια σπήλαια 
και οι αμμοσύρσεις με το αγγειόσπερμο Cymodocea nodosa.  Οι οικότοποι αυτοί αποτελούν κεφάλαιο και 
παρακαταθήκη της διατήρησης της θαλάσσιας βιοποικιλότητας στη θάλασσα μας και διασφάλιση 
διατήρησης υγιών και παραγωγικών οικοσυστημάτων σε βάθος χρόνου. 
Περαιτέρω, σε κάποιες από τις θαλάσσιες περιοχές Ν2000 συναντώνται αναπαραγωγικοί βιότοποι και 
περιοχές τροφοληψίας των δύο ειδών των θαλάσσιων χελωνών, Caretta caretta & Chelonia mydas, 
σπήλαια αναπαραγωγής, γαλουχίας και ξεκούρασης της Μεσογειακής Φώκιας, Monachus monachus, 
καθώς και περιοχές παρουσίας κητωδών (φάλαινα, δελφίνια).  Η παρουσία των ειδών αυτών και των 
προαναφερόμενων οικοτόπων δεικνύει ότι, παρόλες τις πιέσεις που επιδέχεται το θαλάσσιο οικοσύστημα, 
εντούτοις αυτό διατηρεί μία υγιή οικολογική συνοχή. 

Σημειώνεται ότι η υπεράκτια περιοχή Ωκεανίς, έχει προταθεί για την προστασία των κητωδών (δελφίνια, 
φάλαινες) και των θαλασσίων χελωνών, οι οποίες χρησιμοποιούν την εν λόγω περιοχή ως μεταναστευτικό 
διάδρομο. 

2.  Θαλάσσιες Προστατευόμενες Περιοχές: 
Στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών (ΤΑΘΕ), δημιουργούνται 
με την έκδοση σχετικών Διαταγμάτων, Θαλάσσιες Προστατευόμενες Περιοχές (ΘΠΠ) τόσο για την 
προστασία ειδών και οικοτόπων, όσο και για την ανάκαμψη ιχθυοαποθεμάτων. 

Τέσσερις θαλάσσιες περιοχές (Λάρα-Τοξεύτρα, Κάβο Γκρέκο, Θαλασσινές Σπηλιές Πέγειας και 
Κακοσκάλι) έχουν κηρυχτεί ως Προστατευόμενες περιοχές με σχετικά Διατάγματα:  

• ΘΠΠ Λάρα-Τοξεύτρα: η περιοχή φιλοξενεί τους σημαντικούς αναπαραγωγικούς βιότοπους των δύο 
ειδών των θαλάσσιων χελωνών, Caretta caretta & Chelonia mydas και τελεί υπό αυστηρό 
καθεστώς προστασίας δυνάμει των περί Αλιείας Κανονισμών (ΚΔΠ 293/90). Το 2013 έχει 
συμπεριληφθεί στον κατάλογο με τις Ειδικά Προστατευόμενες Περιοχές Μεσογειακής Σημασίας, 
βάσει του Πρωτοκόλλου για τις Ειδικά Προστατευόμενες Περιοχές και τη Βιοποικιλότητα στη 
Μεσόγειο της Σύμβασης της Βαρκελώνης. Με το περί Απαγόρευσης της Διέλευσης Σκαφών στη 
Θαλάσσια Προστατευόμενη Περιοχή της Λάρας Διάταγμα του 2018, έχει αυξηθεί η περίοδος 
απαγόρευσης διέλευσης σκαφών στην προστατευόμενη περιοχή της Λάρας-Τοξεύτρας, από τον 
Μάιο μέχρι και τον Οκτώβριο. 



2029 
 

• ΘΠΠ “Κάβο Γκρέκο”: Τον Μάιο 2018 με το περί Απαγόρευσης της Αλιείας στη Θαλάσσια 
Προστατευόμενη Περιοχή Κάβο Γκρέκο του δικτύου Ν2000 (CY3000005) Διάταγμα του 2018, έχει 
κηρυχθεί η Θαλάσσια Προστατευόμενη Περιοχή “Κάβο Γκρέκο”, η οποία εντάσσεται και στο δίκτυο 
Ν2000, με περιορισμούς στην επαγγελματική και ερασιτεχνική αλιεία. Στόχος της είναι η διατήρηση 
των σημαντικών ενδιαιτημάτων που συνθέτουν τα λιβάδια Ποσειδώνια με τους υφάλους και τη 
βιοποικιλότητα που στηρίζουν, καθώς και η προστασία και ανάκαμψη σημαντικών ειδών ψαριών, 
κυρίως της οικογένειας των ροφοειδών.  

• ΘΠΠ “Θαλασσινές Σπηλιές Πέγειας”: Τον Φεβρουάριο 2019 με το περί Απαγόρευσης της Αλιείας 
και της Διέλευσης Σκαφών στη Θαλάσσια Προστατευόμενη Περιοχή των Θαλασσινών Σπηλιών της 
Πέγειας, του Τόπου Κοινοτικής Σημασίας Χερσόνησος Ακάμα Διάταγμα του 2019, έχει κηρυχθεί η 
Θαλάσσια Προστατευόμενη Περιοχή “Θαλασσινές Σπηλιές Πέγειας”, στην οποία έχει εξακριβωθεί 
πως η Μεσογειακή Φώκια χρησιμοποιεί τα θαλάσσια σπήλαια για σκοπούς αναπαραγωγής και 
γαλουχίας, με περιορισμούς στην επαγγελματική και ερασιτεχνική αλιεία, καθώς και στη διέλευση 
και αγκυροβόληση σκαφών. 

• ΘΠΠ “Κακοσκάλι”: Τον Ιούλιο 2019 με το περί Απαγόρευσης της Αλιείας στη Θαλάσσια 
Προστατευόμενη Περιοχή ΚΑΚΟΣΚΑΛΙ, του Τόπου Κοινοτικής Σημασίας Χερσόνησος Ακάμα 
Διάταγμα του 2019, έχει κηρυχθεί η ΘΠΠ “Κακοσκάλι” για την προστασία της σημαντικής 
βιοποικιλότητας της εν λόγω περιοχής.  Η περιοχή συνθέτει ένα μοναδικό μωσαϊκό από υφάλους, 
λιβάδια Ποσειδώνια και κοραλλιογενείς σχηματισμούς εμπλουτισμένο με πλούσια θαλάσσια ζωή. 

• ΘΠΠ με Τεχνητούς Υφάλους: Επιπρόσθετα με τις πιο πάνω φυσικές ΘΠΠ, έχουν δημιουργηθεί και 
ΘΠΠ με Τεχνητούς Υφάλους. Για τη δημιουργία Τεχνητών Υφάλων το ΤΑΘΕ έχει διαμορφώσει 
ανάλογη Στρατηγική, η οποία υλοποιήθηκε ως προς το πρώτο μέρος της στα πλαίσια του 
Επιχειρησιακού Προγράμματος Αλιείας (ΕΠΑΛ) 2007-2013, ενώ υλοποιείται και το δεύτερο μέρος 
της μέσω του Επιχειρησιακού Προγράμματος “ΘΑΛΑΣΣΑ” 2014-2020. Ήδη έχει ολοκληρωθεί το 
πρώτο μέρος των Τεχνητών Υφάλων στις θαλάσσιες περιοχές “Αμαθούντας”, “Δασούδι-Λεμεσός”, 
“Παραλιμνίου”, “Αγίας Νάπας”, “Πάφου” και “Λάρνακας” και έχουν εγκαθιδρυθεί με Διάταγμα, βάσει 
του Άρθρου 5Α του περί Αλιείας Νόμου, προστατευόμενες οι θαλάσσιες αυτές περιοχές, με τα 
σχετικά μέτρα διαχείρισης. Σε επόμενα στάδια, προγραμματίζεται, με βάση την προαναφερόμενη 
Στρατηγική, η σταδιακή κατασκευή και του ΤΥ στη θαλάσσια περιοχή “Πόλης Χρυσοχούς” καθώς 
και η παράλληλη εγκαθίδρυση προστατευόμενης περιοχής. Επιπρόσθετα θα εμπλουτιστούν με 
διάφορες κατασκευές και οι υφιστάμενοι Τεχνητοί Ύφαλοι. 

3. Περιοχή με Αλιευτικούς Περιορισμούς-“Ερατοσθένης”: 

Κάτω από τη Γενική Επιτροπή Αλιείας για τη Μεσόγειο, η περιοχή του υποθαλάσσιου όρους 
“Ερατοσθένης”, έκτασης 10,298.47Km2, έχει χαρακτηριστεί ως “Περιοχή με Αλιευτικούς Περιορισμούς-
Fisheries Restricted Area (FRA)”, προκειμένου να προστατευθούν τα ευαίσθητα ενδιαιτήματα βαθέων 
υδάτων στην Αποκλειστική Οικονομική Ζώνη (ΑΟΖ) της Κύπρου. 

Βάσει όλων των πιο πάνω, η προστατευόμενη θαλάσσια περιοχή της Κύπρου, συμπεριλαμβανομένης 
του Ερατοσθένη ανέρχεται σήμερα στο 10,6% της συνολικής θαλάσσιας περιοχής της, δηλαδή στα χωρικά 
ύδατα και στην Αποκλειστική Οικονομική Ζώνη (ΑΟΖ).  Με την ένταξη της “Ωκεανίς”, το ποσοστό των 
θαλάσσιων προστατευόμενων περιοχών στην Κύπρο ανεβαίνει στα 19%. Είναι αξιοσημείωτο ότι το 
ποσοστό αυτό υπολογίζεται λαμβάνοντας υπόψη όλη τη θαλάσσια έκταση της Κύπρου (χωρικά ύδατα και 
ΑΟΖ) και δεν συμπεριλαμβάνονται οποιεσδήποτε ΘΠΠ εκτός της περιοχής που η Κυπριακή Δημοκρατία 
δεν έχει αποτελεσματικό έλεγχο. 

Θεωρούμε πως ως Κύπρος έχουμε καλύψει το αναγκαίο ποσοστό του Στόχου Aichi 11 για την προστασία 
της βιοποικιλότητας και η προσπάθεια μας επικεντρώνεται τώρα, στην αποτελεσματική διαχείριση των 
ΘΠΠ και στη συνδεσιμότητα μεταξύ τους, δράσεις οι οποίες επίσης προβλέπονται από τον εν λόγω Στόχο.  
Προς την κατεύθυνση αυτή, καταβάλλεται συνεχής προσπάθεια ώστε να υπάρχει ενημέρωση και 
συντονισμός μεταξύ των εμπλεκόμενων φορέων, καθώς για την αποτελεσματικότερη διαφύλαξη των ΘΠΠ 
και ευρύτερα την προστασία των θαλασσίων οικοσυστημάτων της θάλασσας μας, απαιτείται συλλογική 
προσπάθεια. 

 Παραμένουμε στη διάθεση σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2020 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.458, ημερομηνίας 8 Μαΐου 2020, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
«Αναφέρομαι στην επιστολή  σας σχετικά με την υπό αναφορά ερώτηση και σας ενημερώνω τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, στα πλαίσια των Έκτακτων Μέτρων που 
λαμβάνονται για την αντιμετώπιση των επιπτώσεων του κορωνοϊού COVID-19, εφαρμόζει τα πιο κάτω 
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Ειδικά Σχέδια, για τα οποία έχει ψηφιστεί προϋπολογισμός με τον περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμό 
Νόμο (Αρ. 1) του 2020 [Ν.11(ΙΙ)/2020]: 

(α) Σχέδιο Ειδικής Άδειας Φροντίδας Παιδιών 

(β) Σχέδιο Ειδικού Επιδόματος Ασθενείας 

(γ) Ειδικό Σχέδιο Πλήρους Αναστολής Εργασιών Επιχείρησης 

(δ) Ειδικό Σχέδιο Μερικής Αναστολής Εργασιών Επιχείρησης 

(ε) Ειδικό Σχέδιο Αυτοτελώς Εργαζομένων 

2. Ο τρόπος εφαρμογής των πιο πάνω Ειδικών Σχεδίων έχει δημοσιευτεί στην Επίσημη Εφημερίδα της 
Δημοκρατίας τόσο για την πρώτη περίοδο εφαρμογής των σχεδίων, όσο και για την δεύτερη περίοδο 
εφαρμογής τους.  Οι σχετικές Αποφάσεις που αφορούν την εφαρμογή των εν λόγω σχεδίων παρατίθενται 
στον συνημμένο Πίνακα.  

3. Έχουν διενεργηθεί πληρωμές για τα Ειδικά Σχέδια για την πρώτη και δεύτερη περίοδο εφαρμογής τους, 
από τις οποίες έχουν επωφεληθεί περίπου 180 000 δικαιούχοι.  Οι σχετικές δαπάνες παρατίθενται στον 
συνημμένο Πίνακα.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιουνίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.462, ημερομηνίας 11 Μαΐου 2020, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Η ετήσια Κρατική Χορηγία σε Οργανώσεις για Προστασία και Ευημερία Ζώων για το έτος 2020 δεν έχει 
καταβληθεί ακόμη, καθώς προκηρύχθηκε στις 24/02/2020, με τελευταία ημερομηνία υποβολής αιτήσεων τις 
31/07/2020. 

 Σε σχέση με την παραχώρηση της Κρατικής Χορηγίας σε Οργανώσεις για Προστασία και Ευημερία Ζώων 
για το έτος 2019, είχαν υποβληθεί 18 αιτήσεις εκ των οποίων οι 17 ήταν επιλέξιμες με βάση τα σχετικά κριτήρια 
της προκήρυξης.  Αναλυτικά η χορηγία παραχωρήθηκε στις επιλέξιμες οργανώσεις με βάση το εύρος των 
δράσεων για το προηγούμενο έτος (2018) και την παρουσίαση του προγράμματος δράσης για το τρέχον έτος 
(2019), την έκταση δραστηριοποίησης σε επαρχιακό ή/και σε παγκύπριο επίπεδο, την λειτουργία καταφυγίου 
όπου φιλοξενούνται αδέσποτα ζώα και τη δυναμικότητα αυτού, το ύψος του διαθέσιμου αποθεματικού τους κ.ά.  
Επίσης, κατά την κατανομή υπήρξε πριμοδότηση των επιλέξιμων καταφυγίων αδέσποτων ζώων, ώστε να 
υπάρξει πλήρης αξιοποίηση του κονδυλίου των €100.000.  Κατά την πριμοδότηση καταφυγίων, λήφθηκε υπόψη 
και τυχόν ανάληψη φροντίδας σκύλων από συγκεκριμένο καταφύγιο στην περιοχή Καντού, μετά την αναστολή 
της λειτουργίας του.  Αναλυτικός πίνακας για την κατανομή της χορηγίας για το 2019 επισυνάπτεται. 

 Παραμένουμε στη διάθεση σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιουνίου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.465, ημερομηνίας 11 Μαΐου 2020, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας, διατηρεί στοιχεία που αφορούν τις αφίξεις ιδιωτικών τζετ και 
νοσοκομειακών πτήσεων από τα δύο Αεροδρόμια της Δημοκρατίας, τα οποία κατά την περίοδο της 
κρίσης, δηλαδή από 13.3.2020 μέχρι 25.5.2020, είναι τα εξής: 

(α)  Αεροδρόμιο Λάρνακας «Γλαύκος Κληρίδης» 

 18 ιδιωτικές πτήσεις, με 131 συνολικά επιβάτες 

 49 νοσοκομειακές πτήσεις, με 34 συνολικά ασθενείς 

(β) Αεροδρόμιο Πάφου 

10 ιδιωτικές πτήσεις, με 22 συνολικά επιβάτες 

 2 νοσοκομειακές πτήσεις, με 0 συνολικά ασθενείς 
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3. Σε ό,τι αφορά τα άτομα που ενδεχομένως να τέθηκαν σε υποχρεωτικό αυτοπεριορισμό ή είχαν νοσήσει, 
αρμοδιότητα έχουν οι Ιατρικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας, ενώ για τις μαρίνες αρμόδιο είναι το 
Υφυπουργείο Τουρισμού. 

4. Επισυνάπτεται κατάσταση με τις αφίξεις ιδιωτικών τζετ και νοσοκομειακών πτήσεων από τα δύο 
Αεροδρόμια της Δημοκρατίας, για τη συγκεκριμένη χρονική περίοδο. 

5. Είμαι στη διάθεση σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιουνίου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας 
κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.466, ημερομηνίας 12 Μαΐου 2020, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα όσον αφορά τα ερωτήματα που 
έχουν υποβληθεί: 

1.1 Στο πλαίσιο της επαναλειτουργίας των δημόσιων σχολείων και για τη διαμόρφωση συνθηκών ασφαλούς 
φοίτησης των μαθητών/ριών και κατ’ επέκταση προστασίας του προσωπικού, το Υπουργείο Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, σε συνεργασία με το Υπουργείο Υγείας, ετοίμασε Υγειονομικό 
Πρωτόκολλο, στο οποίο καταγράφονται τα μέτρα πρόληψης και προφύλαξης, οι δράσεις και ο έλεγχος 
που πρέπει να γίνονται καθημερινά, ώστε να εκμηδενιστεί ο κίνδυνος διασποράς του νέου κορωνοϊού 
COVID-19. Στο συγκεκριμένο πρωτόκολλο, καθώς και στις οδηγίες επαναλειτουργίας των Ειδικών 
Σχολείων, που ετοίμασε το Υπουργείο Υγείας, γίνεται αναφορά στη διαχείριση των παιδιών που 
παρουσιάζουν δυσκολίες αυτομέριμνας.  Σε αυτές τις περιπτώσεις το προσωπικό του σχολείου (διδακτικό 
και βοηθητικό), θα πρέπει απαραίτητα να χρησιμοποιεί: 
• χειρουργική μάσκα 

• γάντια μίας χρήσης σε συνδυασμό με τη χρήση ασπίδας προσώπου ή γυαλιών 

• αδιάβροχη μακρυμάνικη ρόμπα μίας χρήσης. 

Όλοι/ες οι σχολικοί βοηθοί/συνοδοί, ανεξαρτήτως της επιστροφής των παιδιών που έχουν υπό την ευθύνη 
τους, έχουν ήδη επιστρέψει στον χώρο εργασίας τους, ώστε να αναλάβουν καθήκοντα που θα τους 
ανατεθούν από τις διευθύνσεις των σχολείων. 

1.2 Οι σχολικοί βοηθοί/συνοδοί, οι οποίοι/ες έχουν την ευθύνη φροντίδας παιδιών ηλικίας μέχρι 15 ετών ή 
παιδιών με αναπηρία, λόγω της φύσης των καθηκόντων τους, είναι προφανές ότι δεν μπορούν να 
εργαστούν από το σπίτι. Έχουν, όμως, το δικαίωμα υποβολής αίτησης για τη λήψη “Ειδικής άδειας 
απουσίας σε εργαζόμενους στον δημόσιο και ευρύτερο δημόσιο τομέα για λόγους δημοσίου συμφέροντος 
για φροντίδα παιδιών μέχρι 15 ετών ή παιδιών με αναπηρία”.  Σε περίπτωση που αυτή η επιλογή δεν είναι 
δυνατή, η διεύθυνση κάθε σχολείου έχει τη δυνατότητα παροχής άλλης διευκόλυνσης, που μπορεί να 
περιλαμβάνει και την παρουσία των παιδιών των σχολικών βοηθών/συνοδών στο σχολείο. 

1.3 Μετά τη λήψη Απόφασης από το Υπουργικό Συμβούλιο για επαναλειτουργία των δημόσιων νηπιαγωγείων 
και των ειδικών σχολείων και την παράταση της φοίτησης των παιδιών μέχρι τις 26 Ιουνίου 2020, θα 
υπάρξει επέκταση της απασχόλησης όλων των σχολικών βοηθών/συνοδών μέχρι τη συγκεκριμένη 
ημερομηνία. 

1.4 Όπως αναφέρεται στην παράγραφο 1.1 πιο πάνω, το Υπουργείο Υγείας ετοίμασε οδηγίες 
επαναλειτουργίας των Ειδικών Σχολείων.  Στη βάση των οδηγιών αυτών, οι οποίες είναι συμπληρωματικές 
του Υγειονομικού Πρωτοκόλλου των Δημοτικών Σχολείων, λαμβάνονται όλα τα απαραίτητα μέτρα και έχει 
παραχωρηθεί ή αγοραστεί ο απαιτούμενος εξοπλισμός, ώστε να μην τίθεται θέμα ασφάλειας και υγείας 
για κανένα παιδί ή μέλος του προσωπικού. Για δική σας πληρέστερη ενημέρωση, μπορείτε να ανατρέξετε 
στις οδηγίες αυτές στον σύνδεσμο http://enimerosi.moec.gov.cy/ypp10892. 

1.5 Τα Ενιαία Ολοήμερα Σχολεία συνεχίζουν τη λειτουργία τους και μετά την 21η  Μαΐου 2020, καθώς σε αυτού 
του τύπου τα σχολεία, η φοίτηση των παιδιών είναι υποχρεωτική. Όσον αφορά τα Προαιρετικά Ολοήμερα 
Σχολεία, εκδηλώθηκε χαμηλό ενδιαφέρον εκ μέρους των γονέων-κηδεμόνων για συνέχιση της φοίτησης 
των παιδιών τους στον θεσμό και ως εκ τούτου, αποφασίστηκε η μη επαναλειτουργία τους, μετά την 21η 
Μαΐου 2020.  Παράλληλα, ως αντισταθμιστικό μέτρο, αποφασίστηκε η λειτουργία των Θερινών Δημόσιων 
Σχολείων σε ολοήμερη βάση (από τις 7:30 μέχρι τις 16:00), μέτρο το οποίο θα εξυπηρετήσει καλύτερα τις 
ανάγκες των εργαζόμενων γονέων/κηδεμόνων κατά την περίοδο του καλοκαιριού. 

2. Το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας παραμένει στη διάθεσή σας για 
οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

http://enimerosi.moec.gov.cy/ypp10892
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Απάντηση ημερομηνίας 26 Ιουνίου 2020 του Υπουργού Οικονομικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.475, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Τα στοιχεία που αναφέρονται στο ερώτημα του βουλευτή ετοιμάζονται από τη Στατιστική Υπηρεσία και 
διαβιβάζονται στην Eurostat. Τα σχετικά στοιχεία δημοσιεύονται στην ιστοσελίδα της Στατιστικής 
Υπηρεσίας, και συγκεκριμένα παρουσιάζονται στον πίνακα excel “Συμπληρωματικές Πληροφορίες για τις 
Εν Δυνάμει Δαπάνες του Κράτους” στον πιο κάτω σύνδεσμο: 
https://www.mof.gov.cy/iriof/cvstat/statistics.risf/economv finance 12main or/economy finance 12main 
gr?OpenForm&sub=2&sel=2 

(β) To υψηλό ποσοστό των μη-εξυπηρετούμενων δανείων της Γενικής Κυβέρνησης αποτελούν περιουσιακά 
στοιχεία (assets) του κράτους και υποχρεώσεις τρίτων προς το κράτος και δεν αναφέρονται σε καμιά 
περίπτωση σε υποχρεώσεις του ίδιου του κράτους προς τρίτους. 

(γ) Τα μη-εξυπηρετούμενα δάνεια για το έτος 2018 προέκυψαν από την ενσωμάτωση των περιουσιακών 
στοιχείων της πρώην Συνεργατικής Κυπριακής Τράπεζας στις νέες οντότητες που δημιουργήθηκαν 
(ΣΕΔΙΠΕΣ/ΚΕΔΙΠΕΣ) και οι οποίες περιλαμβάνονται στη Γενική Κυβέρνηση. Τα εν λόγω μη-
εξυπηρετούμενα δάνεια τελούν υπό τη διαχείριση της ΚΕΔΙΠΕΣ.  Επισυνάπτεται Πίνακας με 
συγκεντρωτικά στοιχεία για τα δάνεια ως Παράρτημα στην παρούσα επιστολή. 

(δ)  Σημειώνεται ότι από την ΚΕΔΙΠΕΣ έχει εισπραχθεί το ποσό των 120 εκ. ευρώ το 2019 και των 90 εκ. ευρώ 
το 2020.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιουνίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.478, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση η απάντηση από την αρμόδια Διεύθυνση, τις  Υπηρεσίες Ψυχικής 
Υγείας, είναι η ακόλουθη: 

2.  Η αναστολή της λειτουργίας της Μονάδας Απεξάρτησης Άνωση αποτέλεσε απόφαση της Διοίκησης του 
ΟΚΥπΥ στα πλαίσια των μέτρων που είχαν ληφθεί για αντιμετώπιση του covid-19.  Συγκεκριμένα, στο 
χώρο της Άνωσης είχε μετακινηθεί προσωρινά η Ψυχιατρική Κλινική Λεμεσού και ο χώρος στο Γενικό 
Νοσοκομείο Λεμεσού όπου στεγάζεται η Κλινική είχε μετατραπεί σε Θάλαμο Βραχείας Νοσηλείας για 
άτομα με ύποπτα συμπτώματα κορωνοϊού. Ως εκ τούτου, το προσωπικό και οι ασθενείς της Ψυχιατρικής 
Κλινικής Λεμεσού, μεταφέρθηκαν στο χώρο της Άνωσης με αποτέλεσμα να ανασταλεί η λειτουργία της 
Μονάδας. 

3.  Κατά τη διάρκεια της αναστολής της λειτουργίας της Μονάδας, δεν υπήρχαν νέα περιστατικά για νοσηλεία, 
ενώ ήδη ο χώρος έχει παραχωρηθεί πίσω στη Διεύθυνση Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας και πλέον η Μονάδα 
Απεξάρτησης Άνωση έχει επανέλθει σε κανονική λειτουργία από τη Δευτέρα 25 Μαΐου 2020.  Η Ψυχιατρική 
Κλινική έχει μεταφερθεί στο χώρο του Γενικού Νοσοκομείου Λεμεσού όπου στεγαζόταν κατόπιν 
διαβημάτων που έγιναν από πλευράς της Διεύθυνσης Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας σε συνδυασμό με την 
καλή συνεργασία που υπήρξε με τον Εκτελεστικό Διευθυντή Περιφέρειας Λεμεσού-Πάφου, και από την 
Τετάρτη 25 Μαΐου 2020, βρίσκεται σε πλήρη λειτουργία. 

4.  Εάν για οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στην διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιουνίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.480, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση η απάντηση από την αρμόδια Διεύθυνση, τις Υπηρεσίες Ψυχικής 
Υγείας, είναι η ακόλουθη: 
2. Η Ψυχιατρική Κλινική έχει μεταφερθεί στο χώρο του Γενικού Νοσοκομείου Λεμεσού όπου στεγαζόταν και 

η Μονάδα Απεξάρτησης Άνωση έχει επανέλθει σε κανονική λειτουργία από τη Δευτέρα 25 Μαΐου 2020, 
κατόπιν διαβημάτων που έγιναν από πλευράς της Διεύθυνσης Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας σε συνδυασμό 
με την καλή συνεργασία που υπήρξε με τον Εκτελεστικό Διευθυντή Περιφέρειας Λεμεσού-Πάφου. 

3. Επισημαίνεται ότι και οι δύο Δομές λειτουργούν πλέον ομαλά και έχουν επανέλθει στην κανονικότητα. 

https://www.mof.gov.cy/iriof/cvstat/statistics.risf/economv
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4. Εάν για οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στην διάθεση σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιουνίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.482, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Η απάντηση στα ερωτήματα που εγείρετε από την αρμόδια Διεύθυνση, τις Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας, 
είναι η ακόλουθη: 
2. Η διατήρηση της καλής ψυχικής υγείας ήταν και παραμένει ο στόχος που είχε τεθεί από τη Διεύθυνση 

Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας κατά τη διάρκεια των πρωτόγνωρων συνθηκών που βίωσαν οι πολίτες.  Στα 
πλαίσια αυτά αποφασίστηκε η λειτουργία Κέντρων με διευρυμένο ωράριο λειτουργίας, τα οποία 
στελεχώνονταν από Νοσηλευτές Ψυχικής Υγείας και Εργοθεραπευτές με στόχο τη στήριξη του 
πληθυσμού μέσω τηλεφωνικών γραμμών, όπως επίσης λειτούργησαν Κέντρα στελεχωμένα από 
Κλινικούς Ψυχολόγους με στόχο την ψυχολογική υποστήριξη των πολιτών στα πλαίσια τηλεφροντίδας. 

3. Πλέον, όλες οι υπηρεσίες της Διεύθυνσης Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας βρίσκονται σε πλήρη 
επαναλειτουργία, πλην των Κέντρων Ημέρας τα οποία αναμένεται να επαναλειτουργήσουν εντός Ιουνίου.  
Επίσης, εξακολουθεί να βρίσκεται σε λειτουργία η παροχή τηλεφροντίδας για ψυχολογική υποστήριξη των 
πολιτών με στόχο τη διατήρηση της καλής ψυχικής υγείας για άτομα τα οποία αδυνατούν να προσέλθουν 
στα κατά τόπους εξωτερικά ιατρεία. 

4. Επιπρόσθετα, έχει εκδοθεί αριθμός κατευθυντήριων γραμμών και συμβουλών προς τον γενικό πληθυσμό, 
προς γονείς και άτομα που νοσηλεύονται ή βρίσκονται υπό περιορισμό, για ψυχική ενδυνάμωση και 
διαχείριση της υφιστάμενης κατάστασης και του άγχους που αυτή έχει προκαλέσει. 

5. Εάν για οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στην διάθεση σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιουνίου 2020 του Υφυπουργού Έρευνας, Καινοτομίας και Ψηφιακής 
Πολιτικής κ. Κυριάκου Κόκκινου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.488, ημερομηνίας 26 Μαΐου 2020, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.488, σχετικά με το ερώτημα κατά πόσο το Υφυπουργείο 
Έρευνας, Καινοτομίας και Ψηφιακής Πολιτικής προτίθεται να μηχανοργανώσει τις διαδικασίες του Τμήματος 
Τελωνείου που αφορούν στην εκτελώνιση προϊόντων και σας πληροφορώ όπως πιο κάτω: 

2. Το Υφυπουργείο έχει λάβει περίπου 160 αιτήματα/ανάγκες για ανάπτυξη ηλεκτρονικών υπηρεσιών από 
όλα τα Υπουργεία/Τμήματα/Υπηρεσίες του Δημοσίου. Ανάμεσα σε αυτά συμπεριλαμβάνονται και υπηρεσίες του 
Τμήματος Τελωνείων που αφορούν στην εκτελώνιση προϊόντων, οι οποίες θα συντονιστούν και θα 
τροχοδρομηθούν προς υλοποίηση από το Υφυπουργείο σε συνεργασία με το Τμήμα Τελωνείων και το Τμήμα 
Υπηρεσιών Πληροφορικής και ενδεχόμενα και με τον ιδιωτικό τομέα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2020 του Υπουργού Εξωτερικών  κ. Νίκου Χριστοδουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.503, ημερομηνίας 4 Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
«Εναρμόνιση με το νέο κεκτημένο της Ένωσης  

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και θα ήθελα να σας ενημερώσω ότι οι διατάξεις των Οδηγιών που 
αναφέρεστε αλλά και πρόσθετες Οδηγίες, έχουν μεταφερθεί στην εθνική έννομη τάξη με την τροποποίηση του 
Παραρτήματος III των περί Αποβλήτων (Περιορισμός Χρήσης Ορισμένων Επικίνδυνων Ουσιών σε Ηλεκτρικό και 
Ηλεκτρονικό Εξοπλισμό) Κανονισμών του 2014 και 2020, Διάταγμα του 2020, Κ.Δ.Π. 142/2020, αρ. Ε.Ε. 
Παρ.ΙΙΙ(Ι) Αρ. 5237, ημερ. 2/4/2020 (επισυνάπτεται). 
 Συγκεκριμένα, οι Οδηγίες: 

- 2019/169/ΕΕ της Επιτροπής, της 16ης Νοεμβρίου 2018, για την τροποποίηση, προς τον σκοπό της 
προσαρμογής στην επιστημονική και τεχνική πρόοδο, του παραρτήματος III της οδηγίας 2011/65/ΕΕ του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου όσον αφορά μια εξαίρεση για τη χρήση μολύβδου σε 
διηλεκτρικό κεραμικό ορισμένων πυκνωτών,  

- 2019/170/ΕΕ της Επιτροπής, της 16ης Νοεμβρίου 2018, για την τροποποίηση, προς τον σκοπό της 
προσαρμογής στην επιστημονική και τεχνική πρόοδο, του παραρτήματος III της οδηγίας 2011/65/ΕΕ του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου όσον αφορά μια εξαίρεση για τη χρήση μολύβδου σε 
διηλεκτρικά κεραμικά υλικά μολύβδου-ζιρκονίου-τιτανίου (ΡΖΤ) για ορισμένους πυκνωτές,  

- 2019/171/ΕΕ της Επιτροπής, της 16ης Νοεμβρίου 2018, για την τροποποίηση, προς τον σκοπό της 
προσαρμογής στην επιστημονική και τεχνική πρόοδο, του παραρτήματος III της οδηγίας 2011/65/ΕΕ του 
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Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου όσον αφορά εξαίρεση για τη χρήση καδμίου και των 
ενώσεών του σε ηλεκτρικές επαφές, 

- 2019/172/ΕΕ της Επιτροπής, της 16ης Νοεμβρίου 2018, για την τροποποίηση, προς τον σκοπό της 
προσαρμογής στην επιστημονική και τεχνική πρόοδο, του παραρτήματος III της οδηγίας 2011/65/ΕΕ του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου όσον αφορά την εξαίρεση για τη χρήση μολύβδου σε 
συγκολλητικά υλικά για την ολοκλήρωση ανθεκτικής ηλεκτρικής σύνδεσης μεταξύ πλακιδίων και φορέων 
ημιαγωγού σε περιβλήματα αντεστραμμένων ολοκληρωμένων κυκλωμάτων (flip chip), 

- 2019/173/ΕΕ της Επιτροπής, της 16ης Νοεμβρίου 2018, για την τροποποίηση, προς τον σκοπό της 
προσαρμογής στην επιστημονική και τεχνική πρόοδο, του παραρτήματος III της οδηγίας 2011/65/ΕΕ του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου όσον αφορά μία εξαίρεση για τη χρήση μολύβδου και 
καδμίου στις τυπογραφικές μελάνες για τη σμάλτωση γυαλιού, 

- 2019/174/ΕΕ της Επιτροπής, της 16ης Νοεμβρίου 2018, για την τροποποίηση, για τους σκοπούς της 
προσαρμογής στην επιστημονική και τεχνική πρόοδο, του παραρτήματος III της οδηγίας 2011/65/ΕΕ του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου όσον αφορά μια εξαίρεση για τη χρήση μολύβδου σε 
κρύσταλλα, όπως ορίζεται στην οδηγία 69/493/ΕΟΚ, 

- 2019/175/ΕΕ της Επιτροπής, της 16ης Νοεμβρίου 2018, για την τροποποίηση, με σκοπό την προσαρμογή 
στην επιστημονική και τεχνική πρόοδο, του παραρτήματος III της οδηγίας 2011/65/ΕΕ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, όσον αφορά εξαίρεση για το οξείδιο του μολύβδου σε στεγανωτικό 
υαλότριμμα για παράθυρα ορισμένων πηγών λέιζερ, 

- 2019/176/ΕΕ της Επιτροπής, της 16ης Νοεμβρίου 2018, για την τροποποίηση, προς τον σκοπό της 
προσαρμογής στην επιστημονική και τεχνική πρόοδο, του παραρτήματος III της οδηγίας 2011/65/ΕΕ του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου όσον αφορά μια εξαίρεση για τη χρήση μολύβδου στη 
στιβάδα επίστρωσης ορισμένων διόδων, 

- 2019/177/ΕΕ της Επιτροπής, της 16ης Νοεμβρίου 2018, για την τροποποίηση, για τους σκοπούς της 
προσαρμογής στην επιστημονική και τεχνική πρόοδο, του παραρτήματος III της οδηγίας 2011/65/ΕΕ του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου όσον αφορά μια εξαίρεση για τη χρήση μολύβδου ως 
ενεργοποιητή στη φθορίζουσα σκόνη λαμπτήρων εκκένωσης που περιέχουν φθορίζουσες ουσίες, 

- 2019/1845/ΕΕ της Επιτροπής της 8ης Αυγούστου 2019 για την τροποποίηση, προς τον σκοπό της 
προσαρμογής στην επιστημονική και τεχνική πρόοδο, του παραρτήματος 111 της οδηγίας 2011/65/ΕΕ 
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου όσον αφορά εξαίρεση για τη χρήση φθαλικού δις-(2-
αιθυλεξυλίου) (DEHP) σε ορισμένα εξαρτήματα από καουτσούκ για χρήση σε συστήματα κινητήρων και  

- 2019/1846/ΕΕ της Επιτροπής της 8ης Αυγούστου 2019 για την τροποποίηση, προς τον σκοπό της 
προσαρμογής στην επιστημονική και τεχνική πρόοδο, του παραρτήματος III της οδηγίας 2011/65/ΕΕ του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου όσον αφορά μια εξαίρεση για τη χρήση μολύβδου σε 
συγκολλητικά κράματα ορισμένων πυκνωτών για χρήση σε ορισμένους κινητήρες καύσης.»   

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Ιουνίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.504, ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2020, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Άννας Θεολόγου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
(α) Η λατομική περιοχή Ξυλοφάγου, βρίσκεται σε περιοχή της κοινότητας Ξυλοφάγου σε δασική γη εντός των 

Βρετανικών Βάσεων Δεκέλειας και σε αυτή δραστηριοποιούνται από το 1990, τρία λατομεία εξόρυξης 
ασβεστόλιθου για παραγωγή αδρανών υλικών και ογκολίθων. 

(β) Τα εν λόγω λατομεία παράγουν κατάλληλα υλικά για την οικοδομική βιομηχανία, οδοποιία και για 
θαλάσσια κατασκευαστικά έργα και σήμερα εξυπηρετούν κατά κανόνα την ανατολική περιοχή της 
επαρχίας Λάρνακας και την ελεύθερη περιοχή επαρχίας Αμμοχώστου, με 1.000.000 τόνους ετησίως 
(πωλήσεις 2019) κατάλληλων λατομικών υλικών. 

(γ) Η αδειοδότηση των λατομείων γίνεται από την Υπηρεσία Μεταλλείων του Υπουργείου Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος (ΥΓΑΑΠ), με τη συναίνεση των Βρετανικών Βάσεων, αφού 
προηγηθούν οι αναγκαίες διαβουλεύσεις με τα εμπλεκόμενα Τμήματα και Φορείς.  Η εξουσία αυτή έχει 
εκχωρηθεί από τη Διοίκηση των Βρετανικών Βάσεων στην Υπηρεσία Μεταλλείων, όπως δηλαδή έχει 
εκχωρηθεί με το ίδιο καθεστώς στο Τμήμα Δασών η εξουσία διαχείρισης της δασικής γης που εμπίπτει 
στις Βρετανικές Βάσεις. 
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2. Για τη λειτουργία των εν λόγω λατομείων κατατέθηκε σχετική Μελέτη Εκτίμησης Επιπτώσεων στο 
Περιβάλλον, εξετάστηκε από την αρμόδια Επιτροπή Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον του 
Τμήματος Περιβάλλοντος του ΥΓΑΑΠ και για αυτήν είχε εκδοθεί θετική περιβαλλοντική γνωμάτευση.  Η 
σχετική γνωμάτευση είναι αναρτημένη στην ιστοσελίδα του Τμήματος Περιβάλλοντος. 

 Στα λατομεία αυτά, είχε εγκριθεί μια επέκταση το 2008 με τη Δήλωση Συναίνεσης που υπογράφτηκε 
μεταξύ της Κυπριακής Δημοκρατίας και της Διοίκησης των Βρετανικών Βάσεων, η οποία δόθηκε τμηματικά 
το 2009, το 2013 και το 2017.  Στις δύο πρώτες επεκτάσεις το Κοινοτικό Συμβούλιο Ξυλοφάγου είχε 
αρνητικές απόψεις, ενώ στην τελευταία είχε συνηγορήσει.  Στην κοινότητα Ξυλοφάγου ως αντισταθμιστικά 
μέτρα έχουν καταβληθεί από τον Αύγουστο 1990 μέχρι και τον Δεκέμβριο 2019 €5.028.818, τα οποία 
αποτελούν το 75% των δικαιωμάτων που καταβλήθηκαν από τα λατομεία της περιοχής. 

3. Σύμφωνα με τη Δήλωση Συναίνεσης, συστάθηκε μια Τεχνική/Διοικητική Επιτροπή η οποία έχει οριστεί να 
επιβλέπει και να επιτηρεί τις λατομικές εργασίες και την απαρτίζουν εκπρόσωποι της Υπηρεσίας 
Μεταλλείων και του Τμήματος Δασών του ΥΓΑΑΠ, του Έπαρχου Λάρνακας, του Κοινοτικού Συμβουλίου 
Ξυλοφάγου και τελεί υπό την Προεδρία της Πολιτικής Διοίκησης των Βρετανικών Βάσεων Δεκέλειας. 

 Η εν λόγω Επιτροπή συνέρχεται κάθε έξι μήνες και πραγματοποιεί επιτόπιες επισκέψεις, επιτηρεί τις 
λατομικές εργασίες, την εξέλιξη των εργασιών αποκατάστασης και τη διαπίστωση της νομιμότητας, ή τη 
λήψη μέτρων συμμόρφωσης, όπου παρίσταται ανάγκη.  Να σημειωθεί ότι οι εκπρόσωποι του Κοινοτικού 
Συμβουλίου Ξυλοφάγου δεν παρέστησαν σε καμία από τις προαναφερόμενες συνεδρίες. 

 Τον Νοέμβριο του 2011, ετοιμάστηκε αναθεωρημένη Μελέτη Τελικής Αποκατάστασης για την επέκταση 
της Λατομικής Ζώνης Ξυλοφάγου.  Τον Φεβρουάριο του 2013 ζητήθηκε από την εν λόγω Επιτροπή να 
κατατεθεί συμπληρωματική μελέτη με στόχο τον λεπτομερή σχεδιασμό της τελικής αποκατάστασης με 
γνώμονα το περιβάλλον, τη φυσιογνωμία της περιοχής και την μελλοντική χρήση του χώρου.  Μετά από 
διαβούλευση με τις αρμόδιες αρχές, Περιβαλλοντικό Τμήμα των Βρετανικών Βάσεων, Τμήμα 
Περιβάλλοντος και Ταμείο Θήρας και Πανίδας, έχει εγκριθεί η Συμπληρωματική Μελέτη Τελικής 
Αποκατάστασης του 2014 η οποία περιλαμβάνει το χρονοδιάγραμμα της τελικής αποκατάστασης. 

 Όπως αναφέρθηκε πιο πάνω, η εν λόγω Επιτροπή επιβλέπει την εξέλιξη των εργασιών αποκατάστασης, 
όπως αυτές προνοούνται στην εν λόγω μελέτη.  Μέχρι σήμερα έχουν φυτευτεί από τις τρεις εταιρείες 
πέραν των 2 000 φυτών, συγκεκριμένων ειδών χαμηλής θαμνώδους βλάστησης, τα οποία συντηρούνται 
και ποτίζονται με αρδευτικό σύστημα, σύμφωνα με τις οδηγίες του Τμήματος Δασών.  Επιπλέον έχουν 
φυτρώσει πέραν των 1 000 αλμυρικιών, τα οποία ενισχύονται με τη μέθοδο της σποράς. Σύμφωνα με τα 
σχέδια της αποκατάστασης, εκτός από τις δενδροφυτεύσεις έχει δημιουργηθεί τεχνητή λίμνη για τη 
φιλοξενία παρυδάτιων πτηνών και έχουν τοποθετηθεί σωροί από πέτρες ανάμεσα στα φυτά οι οποίοι θα 
παρέχουν προστασία σε πουλιά, ερπετά και έντομα.  Η αποκατάσταση φαίνεται και στις συνημμένες 
φωτογραφίες. 

 Αναμφίβολα, επειδή η λατομική περιοχή Ξυλοφάγου αποτελεί μια ενεργή λατομική περιοχή, σίγουρα στα 
τμήματά της, όπου εκτελούνται οι διάφορες λατομικές εργασίες, δεν μπορούν να αποκατασταθούν πριν 
από την εξάντληση των αποθεμάτων.  Τα σημεία όπως τα ενεργά μέτωπα, οι χώροι των σκυροθραυστικών 
μονάδων, οι χώροι αποθήκευσης των έτοιμων υλικών, οι χώροι διαλογής ογκολίθων, οι λίμνες απόθεσης 
της λάσπης καθώς και οι δρόμοι θα αποκατασταθούν μετά το πέρας των λατομικών εργασιών. 

 Για τον σκοπό αυτό και για την πιστή τήρηση των όρων των Προνομίων Λατομείων, η Υπηρεσία 
Μεταλλείων κατακρατεί συνολικές τραπεζικές εγγυήσεις €1.093.000 από τις τρεις εταιρείες. 

4. Από τους ογκόλιθους που εξορύσσονται από τα Λατομεία της Ξυλοφάγου έχουν εξυπηρετηθεί πολλά 
λιμενικά έργα που έγιναν στις Επαρχίες Αμμοχώστου και Λάρνακας όπως κυματοθραύστες, αλιευτικά 
καταφύγια, μαρίνες κ.λπ.  Από τα λατομεία της Ξυλοφάγου μέχρι σήμερα έχουν μεταφερθεί 1.750.000 
τόνοι ογκολίθων και άλλων λατομικών υλικών για την κατασκευή της Μαρίνας Αγίας Νάπας. 

5. Τα αδειοδοτημένα αποθέματα των λατομείων αναμένονται να εξαντληθούν μέχρι το τέλος του 2021.  
Σημειώνεται ότι το ανατολικό τμήμα της επαρχίας Λάρνακας και η ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου δε 
διαθέτουν άλλα λατομεία για να ικανοποιήσουν επαρκώς τις ανάγκες τους και επιπλέον στην ευρύτερη 
περιοχή, με εξαίρεση την περιοχή Ξυλοφάγου, δεν υπάρχουν περιοχές με κατάλληλους γεωλογικούς 
σχηματισμούς, όπου πολεοδομικά θα μπορούσαν να εξεταστούν νέες αιτήσεις για δημιουργία λατομείων 
παραγωγής αδρανών υλικών. 

 Επιπρόσθετα και με δεδομένο, ότι οι ανάγκες της περιοχής σε αδρανή υλικά θα συνεχίσουν να υφίστανται, 
είναι περιβαλλοντικά αποδεκτό ότι η επέκταση σε υφιστάμενα λατομεία είναι προτιμητέα πάρα την 
αδειοδότηση νέου λατομείου σε παρθένα περιοχή. 

6. Ως εκ τούτου, με πιθανό οριστικό κλείσιμο των λατομείων Ξυλοφάγου, οι βιομηχανίες της περιοχής που 
έχουν ως πρώτη ύλη τα συγκεκριμένα υλικά, θα υποστούν οικονομικό πλήγμα λόγω του επιπρόσθετου 
κόστους που θα επωμισθούν από τη μεταφορά αδρανών υλικών από μακρινές περιοχές. 
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 Αναφέρεται, επίσης, ότι θα βρεθούν σε συνθήκες ανεργίας τουλάχιστον οι πενήντα οικογένειες των εκεί 
εργαζομένων, ενώ η οικονομία της περιοχής θα απωλέσει ετήσια €750.000 από τις συναλλαγές που 
διεξάγουν τα λατομεία με τους ντόπιους εμπόρους.  Η μεταφορά λατομικών υλικών από άλλες πιο 
μακρινές περιοχές για την ικανοποίηση των αναγκών της επαρχίας Λάρνακας και της ελεύθερης περιοχής 
Αμμοχώστου, κρίνεται οικονομικά και περιβαλλοντικά απαγορευτική.  Η Κοινότητα Ξυλοφάγου θα 
απωλέσει ετήσια έσοδα της τάξης των €240.000 από τα δικαιώματα των λατομείων και άλλα οικονομικά 
οφέλη που έχει από τα λατομεία. 

7. Σημειώνεται επίσης, ότι τα Τμήματα του ΥΓΑΑΠ στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων τους, παρακολουθούν 
στενά τις διαδικασίες λειτουργίας και σταδιακής αποκατάστασης των λατομείων στην Ξυλοφάγου. 

8. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Δε θα εισέλθουμε σήμερα στη συζήτηση. 

 Θέλω να σας πληροφορήσω ότι η Επιτροπή Επιλογής συνήλθε σήμερα σε συνεδρία και αποφάσισε τη 
σύσταση της Ad Hoc Επιτροπής για τη Διερεύνηση Θεμάτων που Αφορούν Δάνεια προς Πολιτικά Εκτεθειμένα 
Πρόσωπα, το γνωστό θέμα.  Με βάση τις σχετικές αποφάσεις, της ad hoc Επιτροπής θα προεδρεύει ο Πρόεδρος 
της Βουλής και μέλη αυτής θα είναι οι ακόλουθοι:  Μάριος Μαυρίδης, Στέφανος Στεφάνου, Πανίκος Λεωνίδου, 
Ηλίας Μυριάνθους, Γιώργος Λιλλήκας, Μιχάλης Γιωργάλλας, Γιώργος Περδίκης και Λίνος Παπαγιάννης.   
 Εξουσιοδοτείται ταυτόχρονα Σύσκεψη Αρχηγών, η οποία θα συνέλθει την Τετάρτη, 8 Ιουνίου, για να 
επεξεργαστεί τους όρους εντολής της εν λόγω επιτροπής, οι οποίοι και θα επικυρωθούν στην επόμενη…  Αυτό 
δε χρειάζεται, διότι εξουσιοδοτήθηκε, ναι.   

 Υπάρχει οποιαδήποτε παρατήρηση;   

 Ναι. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Είχα την εντύπωση ότι είχαμε συμπεριλάβει και την κ. Θεολόγου στη Σύσκεψη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Απεσύρθη.  Είπε ότι δε θέλει να είναι. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Α, εν θέλει η ίδια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι… Την έχω σβήσει μόλις πριν από λίγο. 

 Ναι. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Οφείλω να ανακοινώσω στο σώμα ότι η δική μου η συμμετοχή γίνεται με την επιφύλαξη της ολοκλήρωσης 
των όρων εντολής της επιτροπής.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Όλων έν’ έτσι.  Και η δική μου.  Και η δική μου συμμετοχή είναι υπό αυτή την…  Και σας, έτσι; 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την Τετάρτη, 15 Ιουλίου 2020, στις 11.00 π.μ., με την ακόλουθη ημερήσια 
διάταξη: 

 «Οι μαύρες επέτειοι του πραξικοπήματος και της τουρκικής εισβολής».  

 Κηρύττω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  3.16 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
(αλφαβητικά κατά κόμμα) 
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ΔΗΣΥ 
Αριστείδου Μαριέλλα Κωνσταντίνου Κώστας 

Γεωργίου Γεώργιος Κωνσταντίνου Ξένια 

Δημητρίου Αννίτα Μαυρίδης Μάριος 

Δημητρίου Δημήτρης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Δίπλαρος Ευθύμιος Ορφανίδου Σάβια 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Σοφοκλέους Μιχάλης 

Κάρουλλας Γιώργος Σταύρου Ελένη 

Κουλλά Ονούφριος Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Ανδρέας Χατζηγιάννης Κυριάκος 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
Αδάμου Αδάμος Λουκαΐδης Γιώργος 

Γεωργίου Τ. Γιώργος Μαύρου Ελένη 
Δαμιανού Άριστος Πασιουρτίδης Ανδρέας 

Καυκαλιάς Αντρέας Σάββα Ευανθία 
Κέττηρος Νίκος Στεφάνου Στέφανος 
Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τζιοβάνης Χριστάκης 
Κυπριανού Άντρος Φακοντής Αντρέας 
Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

ΔΗΚΟ 

Βότσης Άγγελος Μυλωνάς Παύλος 

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Ορφανίδης Χρίστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Λεωνίδου Πανίκος Πιττοκοπίτης Χαράλαμπος 

Μουσιούττας Μαρίνος Προκοπίου Γεώργιος 

ΚΣ ΕΔΕΚ 
Ευσταθίου Κωστής Σιζόπουλος Μαρίνος 
Μυριάνθους Ηλίας  

Συμμαχία Πολιτών 
Λιλλήκας Γιώργος  

Αλληλεγγύη 
Συλλούρης Δημήτρης 
(Πρόεδρος Βουλής) 

Παπαδόπουλος Γεώργιος 

Γιωργάλλας Μιχάλης  

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 
Θεοπέμπτου Χαράλαμπος Περδίκης Γιώργος 

ΕΛΑΜ 
Παπαγιάννης Λίνος Χρίστου Χρίστος 

Ανεξάρτητοι 
Θεολόγου Άννα  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 
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Μούσας Γιαννάκης (Μαρωνιτών) 

Μαχτεσιάν Βαρτκές (Αρμενίων) 

Μαντοβάνη Αντωνέλλα (Λατίνων) 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 
1. Αναφορά του Προέδρου στο πρόγραμμα συνεδριάσεων των Παράλληλων Βουλών. 

2. Αναφορά του Προέδρου στη σύνδεση της Βουλής με το δίκτυο οπτικών ινών και την αναβάθμιση της 
σύνδεσής της με το διαδίκτυο. 

3. Έκθεση για τις προτάσεις νόμου: 

 α. «Ο περί Πώλησης Οινοπνευματωδών Ποτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2016»,  

 β. «Ο περί Πώλησης Οινοπνευματωδών Ποτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019»,  

 γ. «Ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», 

αγορεύσεις και συζήτηση (Χαράλαμπος Θεοπέμπτου, Μιχάλης Γιωργάλλας, Ηλίας Μυριάνθους, 
Γιώργος Λουκαΐδης, Νίκος Τορναρίτης, Γεώργιος Προκοπίου, Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, Ζαχαρίας 
Ζαχαρίου, Γιώργος Λιλλήκας, Νικόλας Παπαδόπουλος, Ελένη Μαύρου, Μιχάλης Σοφοκλέους, 
Λίνος Παπαγιάννης, Άννα Θεολόγου, Ανδρέας Κυπριανού, Σκεύη Κούτρα Κουκουμά), ψήφιση της 
πρώτης και της δεύτερης σε ενιαίο κείμενο νόμου με τον τίτλο «Ο περί Πωλήσεως 
Οινοπνευματωδών Ποτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», δικαιολόγηση αρνητικής ψήφου 
από τον κ. Νίκο Τορναρίτη εκ μέρους του Δημοκρατικού Συναγερμού και ψήφιση της τρίτης σε νόμο 
(με αρ. 4). 

4. Εισήγηση του κ. Πανίκου Λεωνίδου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος 
για αναβολή των κανονισμών «Οι περί Σωματείων και Ιδρυμάτων (Έντυπα, Τέλη και Άλλες Ειδικές 
Διατάξεις) Κανονισμοί του 2020», παρατηρήσεις του Προέδρου και αναβολή τους για το τέλος της 
συνεδρίασης. 

5. Έκθεση για τις προτάσεις νόμου: 

α. «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2017», 

β. «Ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2017», 

γ. «Ο περί της Εκλογής των Μελών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2017», 

δ. «Ο περί Σχολικών Εφορειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2017», 

αγορεύσεις και συζήτηση (Γιώργος Λιλλήκας, Ευστάθιος Ευσταθίου, Πανίκος Λεωνίδου, Γιώργος 
Κάρουλλας, Ελένη Μαύρου, Γιώργος Λιλλήκας), ψήφιση της πρώτης σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί 
Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», ψήφιση της δεύτερης σε νόμο με τον τίτλο «Ο 
περί Δήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», καταψήφιση της τρίτης και δικαιολόγηση της 
αποχής από τον κ. Γιώργο Λουκαΐδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις και καταψήφιση της τέταρτη 

6. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020» και καταψήφισή της. 

7. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008», 
παρατηρήσεις των κ. Ζαχαρία Κουλία και Κυριάκου Χατζηγιάννη και ψήφισή της σε νόμο. 

8. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020», 
αγορεύσεις (Μαρίνος Σιζόπουλος, Λίνος Παπαγιάννης, Γιώργος Κάρουλλας, Πανίκος Λεωνίδου) και 
καταψήφισή της. 

9. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2016», 
αγορεύσεις (Γιώργος Λιλλήκας, Ελένη Μαύρου, Κωστής Ευσταθίου, Νίκος Τορναρίτης, Πανίκος 
Λεωνίδου, Χρίστος Χρίστου, Ανδρέας Κυπριανού, Μιχάλης Γιωργάλλας) και καταψήφισή της. 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Δικηγόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020», παρατηρήσεις 
του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 3). 

11. Έκθεση, συμπληρωματική έκθεση και δεύτερη συμπληρωματική έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Σύστασης Ενιαίας Υπηρεσίας Επιθεωρήσεων στο Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων Νόμος του 2017», συζήτηση (Αντρέας Φακοντής, Μαρίνος Σιζόπουλος, Ζαχαρίας Κουλίας, 
Γιώργος Περδίκης, Μαρίνος Μουσιούττας, Ηλίας Μυριάνθους, Γιώργος Λιλλήκας, Χαράλαμπος 



2039 
 

Πιττοκοπίτης, Παύλος Μυλωνάς, Μάριος Μαυρίδης, Σκεύη Κούτρα Κουκουμά, Πρόεδρος, Πανίκος 
Λεωνίδου, Νικόλας Παπαδόπουλος, Αβέρωφ Νεοφύτου) και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί της 
Σύστασης Υπηρεσίας Επιθεωρήσεων στο Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
Νόμος του 2020». 

12. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2020», παρατηρήσεις των κ. Αντρέα Φακοντή και Μάριου Μαυρίδη και έγκρισή τους. 

13. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί της Ενιαίας Διαχείρισης Υδάτων (Χρήση Υδατικών Έργων για 
Ναυταθλητισμό με Πλωτά Μέσα) Κανονισμοί του 2020», συζήτηση (Χαράλαμπος Θεοπέμπτου, Αντρέας 
Καυκαλιάς, Δημήτρης Δημητρίου) και έγκρισή τους. 

14. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί της Διαδικασίας Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Φορολογικών 
Οφειλών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», συζήτηση (Ηλίας Μυριάνθους, Γιώργος Περδίκης, Αντρέας 
Καυκαλιάς, Άγγελος Βότσης, Ονούφριος Κουλλά, Μάριος Μαυρίδης, Άννα Θεολόγου, Ηλίας Μυριάνθους) 
και ψήφισή της σε νόμο (με αρ. 2). 

15. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Τμήματος Φορολογίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», 
αγορεύσεις και συζήτηση (Άννα Θεολόγου, Γιώργος Περδίκης, Άγγελος Βότσης, Στέφανος Στεφάνου, 
Ονούφριος Κουλλά, Κωστής Ευσταθίου, Άριστος Δαμιανού) και ψήφισή του σε νόμο.  

16. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 3) του 2020», 
συζήτηση (Άγγελος Βότσης, Στέφανος Στεφάνου, Χρίστος Χρίστου, Γιώργος Περδίκης, Ονούφριος 
Κουλλά, Μάριος Μαυρίδης) και ψήφισή του σε νόμο.  

17. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Σωματείων και Ιδρυμάτων (Έντυπα, Τέλη και Άλλες Ειδικές 
Διατάξεις) Κανονισμοί του 2020», συζήτηση (Γεώργιος Προκοπίου, Πρόεδρος, Πανίκος Λεωνίδου, 
Γιώργος Περδίκης, Γιώργος Κάρουλλας) για αναβολή τους, έγκρισή τους και δικαιολόγηση της αρνητικής 
ψήφου από τον κ. Κωστή Ευσταθίου.  

18. Συζήτηση (Πρόεδρος, Νίκος Τορναρίτης, Γιώργος Περδίκης) για την παραπομπή του σχεδίου ψηφίσματος 
της Βουλής της Αντιπροσώπων όσον αφορά αίτημα για τη διάνοιξη των διόδων στα Κόκκινα και στο Πυρόι 
και παραπομπή του στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών.  

19. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

20. Κατάθεση ψηφίσματος από τον κ. Νίκο Τορναρίτη για τη σχεδιαζόμενη μετατροπή της Αγίας Σοφίας σε 
τζαμί και παραπομπή του στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών. 

21. Ερωτήσεις βουλευτών: 
Διαχείριση καταγγελιών παρενόχλησης μέσω διαδικτύου - Μη ηλεκτροδότηση σκαφών επαγγελματιών 
ψαράδων σε καταφύγιο στον Πρωταρά - Αίτημα για αποκατάσταση λίμνης στον Χλώρακα - Μέτρα 
προστασίας χελιών στη Χλώρακα - Η θέση της Ευρωπαϊκής Αρχής Τραπεζών αναφορικά με το πλαίσιο 
εφαρμογής της αναστολής δόσεων - Ανάγκη ένταξης ποδολόγων στο ΓΕΣΥ - Εισπράξεις από τις 
κοινότητες δικαιώματος επί του ενοικίου ακινήτων - Η εφαρμογή «Cyprus Bus» - Ανάγκη κατεδάφισης 
πολυκατοικιών σε συνοικισμό στη Λεμεσό - Εφαρμογή του χρηματοδοτικού μέτρου της ΕΕ SURE - 
Παρέμβαση ιδιώτη σε παραλία στο Μενεού - Ενέργειες οριοθέτησης ΑΟΖ Κύπρου-Ελλάδας - Η εφαρμογή 
απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου για τον εμπλουτισμό δημόσιων κτιρίων με έργα τέχνης -  
Κοινοποίηση αποτελεσμάτων έρευνας εμβολιαστικής κάλυψης - Προσβασιμότητα ΑΜΕΑ σε μουσεία και 
αρχαιολογικούς χώρους - Βραχυπρόθεσμα σχέδια εργασίας στην Κύπρο - Χρήση παράνομων τουρκικών 
τοπωνυμίων για κατεχόμενες περιοχές σε έκθεση του Υπουργείου Εξωτερικών των ΗΠΑ - Παράνομη 
λειτουργία σφαγείου στην περιοχή Αχεράς στην επαρχία Λευκωσίας - Αγορά έργων τέχνης από το κράτος 
- Ανέγερση κατοικιών εντός γεωργικής γης - Μη δηλωμένοι εργαζόμενοι από τους εργοδότες τους - 
Ερωτήματα για τους ανασφάλιστους δανειολήπτες - Εμβολιασμοί στρατευσίμων - Φιλοξενία έργων τέχνης 
μετά την έκθεσή τους στην κρατική πινακοθήκη. 

22. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 
Πληροφορίες για λειτουργία θεματικού πάρκου στο Νέο Χωριό Πάφου - Πλαίσιο πολιτικής Υπουργείου 
Άμυνας για συμμετοχή στο κόστος κατασκευής έργων σε δήμους ή κοινότητες με υποδομές της ΕΦ - 
Πρόβλημα από τη συσσώρευση λάσπης και άμμου στο ψαρολίμανο Λάρνακας - Αποπνικτική ατμόσφαιρα 
στο Γ΄ Δημοτικό Σχολείο Ιδαλίου από τις αναθυμιάσεις παρακείμενων εργοστασίων - Αίτημα της 
κοινότητας Καλλέπειας για επέκταση οικιστικών ζωνών σε περιοχές με ειδικό δίκτυο - Αναπτυξιακά και 
βελτιωτικά έργα στην Καλλέπεια - Ανάγκη συντήρησης ή ανακατασκευής δρόμων στο Παλαιομέτοχο - Η 
λειτουργία του γυμνασίου-λυκείου Δερύνειας - Θέματα εργοδότησης υπαλλήλων της ΣΕΔΙΠΕΣ - 
Θεσμοθέτηση «πράσινου απολυτηρίου» και πιστοποίηση φύτευσης δέντρων ως μέτρου ενίσχυσης της 
περιβαλλοντικής εκπαίδευσης στα σχολεία -  Καταγγελίες για κηδεία θύματος κωρονοϊού από μη 
αδειοδοτημένο γραφείο κηδειών - Στενότερη συνεργασία Πανεπιστημίου Κύπρου και Ινστιτούτου 
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Νευρολογίας και Γενετικής Κύπρου - Εισήγηση του Γενικού Ελεγκτή για αναβολή του έργου της κτιριακής 
επέκτασης του Ινστιτούτου Νευρολογίας και Γενετικής Κύπρου - Εφαρμογή του 11ου στόχου του 
Παγκόσμιου Στρατηγικού Σχεδίου για τη Βιοποικιλότητα και Κύπρος - Η διάθεση των συμπληρωματικών 
πιστώσεων για την αντιμετώπιση της πανδημίας του κορωνοϊού - Κρατική χορηγία σε οργανώσεις για 
προστασία και ευημερία των ζώων - Έλεγχος εισερχόμενων στη Δημοκρατία από νόμιμα σημεία εκτός 
των αεροδρομίων στα πλαίσια αντιμετώπισης της πανδημίας του κορωνοϊού - Οι συνθήκες εργοδότησης 
των σχολικών συνοδών και η εφαρμογή του πρωτοκόλλου ασφαλείας στα σχολεία - Μη εξυπηρετούμενα 
κρατικά δάνεια-περιουσιακά στοιχεία για την περίοδο 2015-2020 - Αναστολή της λειτουργίας μονάδας 
απεξάρτησης στη Λεμεσό - Προβλήματα στη λειτουργία της Ψυχιατρικής Κλινικής του Γενικού 
Νοσοκομείου Λεμεσού - Πιθανότητα αύξησης των αιτημάτων για φροντίδα ψυχικής υγείας - Ανάγκη 
μηχανοργάνωσης των διαδικασιών του Τελωνείου - Εναρμόνιση με σειρά Οδηγιών της ΕΕ - 
Περιβαλλοντική καταστροφή στο λατομείο Ξυλοφάγου. 

23. Ανακοίνωση από τον Πρόεδρο της Βουλής της σύστασης της Αd Ηoc Επιτροπής για τη Διερεύνηση 
Θεμάτων που Αφορούν Δάνεια προς Πολιτικά Εκτεθειμένα Πρόσωπα. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Tιμή: €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

ΙA΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ΄ 
Ειδική συνεδρίαση 15ης Ιουλίου 2020 

Ώρα έναρξης:  11.10 π.μ. 
Αρ. 28 

 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ) 

 Καλημέρα σας. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

 Θα παρακαλέσω τους γραμματείς να διαπιστώσουν εάν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Κύριε Πρόεδρε της Κυπριακής Δημοκρατίας, 

 Κύριοι υπουργοί, 

 Η σημερινή ειδική συνεδρία της Βουλής πραγματοποιείται με μοναδικό θέμα στην ημερήσια διάταξη τις 
μαύρες επετείους του πραξικοπήματος και της τουρκικής εισβολής. Προτού καταθέσω την αναφορά μου, σας 
καλώ να τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή στη μνήμη των ηρώων και των μαρτύρων της δημοκρατίας και της 
ελευθερίας.  

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία τους η μνήμη!  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Σαράντα έξι μαρτυρικά χρόνια μετά την προδοσία και την καταστροφή, η Βουλή των Αντιπροσώπων 
συνέρχεται σήμερα σε αυτή την ειδική συνεδρία, για να καταδικάσει το διπλό έγκλημα που διαπράχθηκε σε βάρος 
της Κύπρου και του λαού μας: το προδοτικό πραξικόπημα της 15ης Ιουλίου 1974 και την τουρκική εισβολή, που 
ακολούθησε πέντε ημέρες μετά, στις 20 Ιουλίου.  Η κατοχή της μισής μας πατρίδας από τον τουρκικό στρατό, οι 
χιλιάδες πρόσφυγες, οι εγκλωβισμένοι συμπατριώτες μας, οι αγνοούμενοί μας συνιστούν τις τραγικές συνέπειες 
του διπλού και συνεχιζόμενου εγκλήματος.  

 Για άλλη μία χρονιά αποτίνουμε φόρο τιμής σε όλους όσοι ηρωικά θυσιάστηκαν, για να υπερασπιστούν 
τη δημοκρατία και την ελευθερία της Κύπρου, τη συνταγματική τάξη και τη γη της πατρίδας μας, αλλά και τιμούμε 
τους συγγενείς των αγνοουμένων μας, τους εγκλωβισμένους μας και τους εκτοπισμένους από τον τουρκικό 
στρατό πρόσφυγές μας.  

 Ως Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δημοκρατίας διατρανώνουμε σήμερα την 
αποφασιστικότητά μας να συνεχίσουμε τον αγώνα μέχρι την τελική δικαίωση του λαού μας, Ελληνοκυπρίων, 
Τουρκοκυπρίων, Αρμενίων, Μαρωνιτών και Λατίνων.  Στόχος μας η εξεύρεση μιας δίκαιης και βιώσιμης λύσης, 
βασισμένης στις αρχές του διεθνούς δικαίου και του ευρωπαϊκού κεκτημένου, στις αρχές και τις αξίες που 
προνοούν τα ψηφίσματα του Συμβουλίου Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών.  Απαίτησή μας η ενεργότερη και η 
ουσιαστικότερη εμπλοκή της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ώστε η Τουρκία να αναλογιστεί το κόστος και τις συνέπειες 
της προκλητικής αλαζονικής και αδιάλλακτης συμπεριφοράς της, που δυναμιτίζουν την προσπάθεια για επίλυση 
του κυπριακού. 
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 Η Ευρωπαϊκή Ένωση οφείλει να αντιμετωπίσει ακόμη τη γενικότερη αναθεωρητική πολιτική της Τουρκίας 
σε βάρος γειτονικών χωρών και ολόκληρης της περιοχής, πριν δημιουργηθούν ανεξέλεγκτες καταστάσεις. 

 Ένα ακόμα δείγμα αυτής της πολιτικής είναι δυστυχώς η απόφαση για μετατροπή της Αγίας Σοφίας από 
μουσείο σε τζαμί.  Η Βουλή των Αντιπροσώπων ενώνει τη φωνή της με την υπόλοιπη διεθνή κοινότητα, 
καταδικάζοντας έντονα την ενέργεια αυτή, που πλήττει ανεπανόρθωτα τις αξίες της ανεκτικότητας και του 
σεβασμού στον θρησκευτικό και πολιτισμικό πλουραλισμό.  Για άλλη μια φορά η Τουρκία δείχνει το πραγματικό 
της πρόσωπο, παραβιάζοντας κατάφωρα αρχές και κανόνες του διεθνούς δικαίου και τις διεθνείς συμβάσεις που 
διέπουν την προστασία μνημείων της παγκόσμιας πολιτιστικής κληρονομιάς της ανθρωπότητας.  Καλούμε τη 
διεθνή κοινότητα να αντιδράσει αποφασιστικά, ασκώντας πιέσεις στην Τουρκία, τόσο για ακύρωση των 
σχεδιασμών της για την Αγία Σοφία, όσο και για αλλαγή της αδιάλλακτης στάσης για την επίλυση του Κυπριακού.  

 Η κληροδότηση στις μελλοντικές γενιές μιας ελεύθερης πατρίδας χωρίς ξένους στρατούς και εποίκους, με 
διασφαλισμένα τα ανθρώπινα δικαιώματα όλων των κατοίκων της αποτελεί ευχή όλων, αλλά και υποχρέωσή 
μας.  Η προκλητική στάση της Τουρκίας δε θα μας αποπροσανατολίσει από την προσπάθεια ειρηνικής επίλυσης 
του Κυπριακού και την απαλλαγή από την κατοχή και τις ξένες παρεμβάσεις.  Αυτό θα αποτελέσει την ύψιστη 
τιμή για όλους όσοι ηρωικά θυσιάστηκαν για την Κύπρο μας, τη μέγιστη αναγνώριση για όλους όσοι υπομένουν 
μαρτυρικά τις τραγικές συνέπειες του διπλού εγκλήματος, το αντίδωρο για όλους όσοι προσμένουν ευλαβικά την 
επιστροφή στην πατρώα γη. 

 Θα καλέσω τώρα τους αρχηγούς ή εκπροσώπους των κομμάτων για τη δική τους κατάθεση. 

 Καλώ πρώτα τον πρόεδρο του Δημοκρατικού Συναγερμού κ. Αβέρωφ Νεοφύτου.   

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Για σαράντα έξι χρόνια τώρα ο μαρτυρικός τόπος μας βιώνει τις τραγικές συνέπειες του προδοτικού 
πραξικοπήματος και της βάρβαρης τουρκικής εισβολής.  Δυστυχώς, η πατρίδα μας παραμένει μοιρασμένη και 
ιερό χρέος όλων είναι όχι μόνο να μη λησμονούμε, αλλά να μαθαίνουμε από την ιστορία μας και να τιμούμε 
αυτούς που αγωνίστηκαν τόσο για την προάσπιση της Κυπριακής Δημοκρατίας, όσο και αυτούς που πολέμησαν 
την τουρκική θηριωδία το μαύρο καλοκαίρι του ’74.  Βιώσαμε τον εθνικό διχασμό και τις τραγικές συνέπειες που 
επέφερε στην πατρίδα μας, τις οποίες βιώνουμε μέχρι σήμερα.  Σκοπός μας και ελπίδα μας ο διχασμός να μην 
επανέλθει ποτέ στον τόπο μας.   

 Κυρίες και κύριοι,  

 Καταδικάζουμε απερίφραστα το πραξικόπημα που προσέφερε στην Τουρκία την ευκαιρία που έψαχνε, 
για να επιβάλει τα διχοτομικά της σχέδιά της σε βάρος της Κύπρου.  Καταδικάζουμε, δεν ξεχνάμε και δε θα 
ξεχάσουμε ποτέ την εισβολή της Τουρκίας στην Κύπρο, τους νεκρούς, τους τραυματίες, τους εκτοπισθέντες και 
τους αγνοουμένους μας.  Δεν ξεχνούμε τα εγκλήματα πολέμου, τον εποικισμό και την κατοχή που συνεχίζεται 
μέχρι σήμερα. 

 Για σαράντα έξι ολόκληρα χρόνια βιώνουμε τις συνέπειες των τραγικών εξελίξεων που ακολούθησαν το 
προδοτικό πραξικόπημα.  Σαράντα έξι χρόνια μετά έχουμε ακόμα ανοικτές και βαθιές τις πληγές.  Και ο στόχος 
της επανένωσης της πατρίδας μας παραμένει δυστυχώς ακόμη ανεκπλήρωτος. 

 Οι πρόσφυγές μας ποθούν και προσβλέπουν στην επιστροφή και στη μέρα που ειρηνικά θα 
απολαμβάνουν τα ανθρώπινα δικαιώματά τους σε όλη την επικράτεια της Κύπρου.  

 Οι ηρωικοί μας εγκλωβισμένοι, παρά τις στερήσεις, αρνούνται να δεχθούν τα τετελεσμένα της εισβολής, 
συνεχίζοντας να φυλάνε τις δικές τους Θερμοπύλες.  

 Το τραγικό δράμα εκατοντάδων αγνοουμένων και των οικογενειών τους, που τόσα χρόνια μετά δε 
γνωρίζουν για την τύχη των αγαπημένων τους προσώπων, συνεχίζεται μέχρι σήμερα. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Σαράντα έξι χρόνια μετά σταθερά και αταλάντευτα επιθυμούμε και επιδιώκουμε την επίλυση του 
Κυπριακού, που παραμένει η ύψιστη εθνική προτεραιότητα μας.  

 Γιατί εμείς βιώνουμε τον ξεριζωμό και την προσφυγιά.  Εμείς βιώνουμε τις τραγικές συνέπειες του χρόνου 
που βαθαίνει μέρα με τη μέρα τις πληγές και που παγιώνει τα τετελεσμένα.  

 Διεκδικούμε την ελευθερία και τον σεβασμό των ανθρωπίνων δικαιωμάτων σε ένα φυσιολογικό κράτος.  
Τη δημιουργία μιας νέας προοπτικής πραγματικής ειρήνης και ασφάλειας στη βάση των διεθνών, αλλά και των 
ευρωπαϊκών αρχών, για να μπορέσουμε επιτέλους να απολαύσουμε τα αγαθά της αρμονικής συμβίωσης και 
συνεργασίας μέσα στη μεγάλη ευρωπαϊκή οικογένεια.  

 Στόχος μας είναι η επιδίωξη μιας λειτουργικής λύσης, δίκαιης και βιώσιμης, στα συμφωνημένα πλαίσια 
μιας διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας, που θα κλείσει οριστικά τις πληγές και θα αποτρέψει την παγίωση των 
τετελεσμένων, για να μπορέσει η Κύπρος να καταστεί ένα φυσιολογικό κράτος, χωρίς τα κατοχικά στρατεύματα, 
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χωρίς τις τουρκικές εγγυήσεις, μέσα στο πλαίσιο και τις παραμέτρους που ο ίδιος ο γενικός γραμματέας του 
Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών έχει θέσει.  

 Δυστυχώς όμως, αντί η Τουρκία να λειτουργήσει εποικοδομητικά για μια δίκαιη επίλυση του Κυπριακού, 
εισβάλλει στην κυπριακή ΑΟΖ και επιχειρεί να δημιουργήσει νέα τετελεσμένα και στην Αμμόχωστο.  Και αυτή η 
συμπεριφορά είναι ασύμβατη με το διεθνές δίκαιο, τις αρχές της Ευρωπαϊκής Ένωσης και τα ψηφίσματα του 
Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών.  Η χώρα μας όμως δεν είναι μόνη στην προάσπιση των κυριαρχικών της 
δικαιωμάτων.  Χρησιμοποιώντας όλα τα πολιτικά και νομικά μας όπλα και μέσα από την Ευρωπαϊκή Ένωση, με 
την οποία έχει επίσης ανοίξει μέτωπο η Τουρκία, έχουμε ως προτεραιότητα να μπει ένα τέλος στην τουρκική 
προκλητικότητα.  Γι’ αυτό θα πρέπει και η Ευρωπαϊκή Ένωση να επιδείξει μια πιο πιεστική στάση απέναντι στην 
Τουρκία, μια Τουρκία που επιλέγει να συμπεριφέρεται πειρατικά, καταπατώντας κάθε έννοια δικαίου, όπως 
έπραξε τις τελευταίες μέρες με την απαράδεκτη απόφασή της για μετατροπή της Αγίας Σοφίας σε τζαμί, χωρίς 
κανένα σεβασμό προς θρησκευτικά μνημεία και πολιτισμό, γεγονός που δεν προκάλεσε μόνο τους Έλληνες και 
τους χριστιανούς ορθόδοξους, αλλά προκάλεσε και απόλυτα δικαιολογημένα μια παγκόσμια κατακραυγή.  Ή 
όπως χρησιμοποιεί τους παράτυπους μετανάστες ως εργαλείο, για να δημιουργεί επιπρόσθετους εθνικούς 
κινδύνους, στέλνοντάς τους μεθοδευμένα μέσω των κατεχομένων και αμολώντας τους διά μέσου τις 
παραμεθόριου περιοχής. 

 Απευθυνόμαστε όμως και στους Τουρκοκυπρίους συμπατριώτες μας.  Η διαβεβαίωση εκ μέρους μας για 
έναν έντιμο συμβιβασμό στο Κυπριακό είναι δεδομένη. Θα πρέπει να αντιληφθούν όμως και εκείνοι πως αυτά 
που πράττει η Τουρκία σήμερα δεν είναι προς το συμφέρον τους και δεν είναι προς το συμφέρον των 
Τουρκοκυπρίων ούτε να παραμείνουν οι τουρκικές εγγυήσεις ούτε τα κατοχικά στρατεύματα ούτε είναι υπέρ των 
συμφερόντων των Τουρκοκυπρίων οι πειρατικές ενέργειες της Τουρκίας στην αποκλειστική οικονομική ζώνη της 
Κύπρου, που στρέφονται και ενάντια στα δικά τους συμφέροντα, γιατί το διακηρύξαμε πολλές φορές, πως οι 
εθνικοί πόροι ανήκουν στην Κυπριακή Δημοκρατία, ανήκουν στο σύνολο των Κυπρίων πολιτών.  

 Επιθυμούμε μια λύση βασισμένη στα πλαίσια, όπως έχω περιγράψει πιο πάνω, αλλά και στις αρχές του 
διεθνούς δικαίου, στις αρχές και αξίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και στα ψηφίσματα του ΟΗΕ.  Μια λύση που θα 
αποκαθιστά τα νόμιμα δικαιώματα όλων ανεξαίρετα των Κυπρίων, αλλά ταυτόχρονα θα αποκόπτει οριστικά τον 
ομφάλιο λώρο των κατεχομένων με την Τουρκία.  Διάλογο επιθυμούμε, γιατί μέσα απ’ αυτόν μπορούμε να 
επιτύχουμε τη λύση του Κυπριακού, όμως θα ήταν αδόκιμο να υποστηρίξει κανείς σήμερα πως τα δεδομένα για 
την επίλυση του Κυπριακού έχουν καταστεί ευκολότερα.   

 Αναγνωρίζουμε τις δυσκολίες ως αποτέλεσμα της τουρκικής προκλητικότητος και εξ υπαιτιότητος της 
τουρκικής συμπεριφοράς.  Ωστόσο, την ίδια ώρα δεν πρέπει κανείς να θεωρεί πως εκλείπει η δική μας βούληση, 
η βούληση να δούμε ξανά την πατρίδα μας επανενωμένη και ελεύθερη.  Τόσο η βούληση του Δημοκρατικού 
Συναγερμού όσο και του Προέδρου Αναστασιάδη, για να ξεπεραστούν οι δυσκολίες αυτές, είναι δεδομένη.  Η 
προσπάθεια συνεχίζεται μέχρι την τελική δικαίωση.  Όμως δεν μπορεί να αναμένει κανείς ότι θα επαναρχίσει ο 
διάλογος υπό την απειλή των κανονιοφόρων. 

 Ωστόσο, αντλώντας και από τα διδάγματα του παρελθόντος, θα πρέπει να καταλάβουμε πως μόνο μέσα 
από την ενότητα μπορούμε να προχωρήσουμε.  Αυτό είναι το μήνυμα που πρέπει και πιστεύω θα ακουστεί από 
όλους σήμερα.  Μήνυμα που πηγάζει από τα διδάγματα του προδοτικού πραξικοπήματος και τον εφιάλτη της 
τουρκικής εισβολής.   

 Οφείλουμε, αγαπητοί συνάδελφοι, να προσπαθούμε ενωμένοι και με όλες μας τις δυνάμεις να σπάσουμε 
το αδιέξοδο στο Κυπριακό.  Ενωμένοι να προβάλλουμε τα νόμιμα δικαιώματα της πατρίδας μας.  Με μια φωνή 
να επιχειρηματολογούμε κατά της τουρκικής εισβολής κατά των παράνομων ενεργειών στην Αμμόχωστο, κατά 
των παράνομων ενεργειών στην ΑΟΖ, κατά της στασιμότητος που παγιώνει τετελεσμένα.  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Για να σταθούμε ενωμένοι στο ύψος του χρέους που μας ανατέθηκε από την ιστορία, από όσους 
θυσιάστηκαν για τα μεγάλα ιδανικά της δημοκρατίας και της ελευθερίας σε αυτό τον τόπο, αυτό είναι το ελάχιστο 
που οφείλουμε να πράξουμε.   

 Οφείλουμε όλοι να συμπεριφερθούμε με τη μέγιστη σοβαρότητα, αλλά και εθνική υπευθυνότητα.  Να 
αντιληφθούμε ότι η ενότητα μας ενισχύει, ο διχασμός μας αποδυναμώνει.  Να προσπαθήσουμε να παραδώσουμε 
μια Κύπρο απαλλαγμένη από τα λάθη του παρελθόντος.  Μια Κύπρο της ειρήνης, της συνεργασίας και της 
ευημερίας.  Μια κανονική, μια φυσιολογική, μια ελεύθερη Κύπρο, χωρίς στρατεύματα κατοχής, χωρίς εγγυήσεις 
τρίτων, ανεξάρτητη και ακμάζουσα για όλους τους πολίτες.  

 Παρακαλώ τώρα τον γενικό γραμματέα του ΑΚΕΛ κ. Άντρο Κυπριανού να καταθέσει την ομιλία του. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε της Δημοκρατίας, 

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής, 

 Κύριοι υπουργοί, 
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 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Τιμούμε σήμερα όσους αντιστάθηκαν, για να μην περάσει ο φασισμός.  Όσους υπερασπίστηκαν την 
ελευθερία και την αξιοπρέπεια της Κύπρου και του λαού μας.  Τιμούμε αυτούς που δεν έσκυψαν το κεφάλι στην 
προδοσία και στο έγκλημα της ΕΟΚΑ Β΄ και της χούντας των Αθηνών.  Τιμούμε σήμερα ζώντες και νεκρούς που 
επαγρυπνούσαν και γέμιζαν τις πλατείες, για να υπερασπιστούν τη δημοκρατία.  Ζώντες και νεκρούς που έτρεξαν 
στην πρώτη γραμμή να υπερασπιστούν την Κύπρο, λιγοστοί και άοπλοι μπροστά στα πανίσχυρα στρατεύματα 
της εισβολής.  Και, αν είσαι ειλικρινής, όταν τιμάς αυτούς, δεν μπορείς να τιμάς και εκείνους που τους πρόδωσαν 
και εκείνους που τους δολοφόνησαν.  Δεν μπορείς να τιμάς εκείνους οι οποίοι επιτέθηκαν ενάντια στη δημοκρατία 
και ενάντια στην πατρίδα. 

 Θέλω να εκφράσω την έντονή μας δυσφορία, γιατί για ακόμα μια φορά κυβέρνηση και πολιτικά κόμματα 
τίμησαν εκείνους οι οποίοι κινήθηκαν ενάντια στο Προεδρικό.  Και η δημόσια ραδιοτηλεόραση κρίνει ότι αυτή 
είναι είδηση και θα πρέπει να προβληθεί στα δελτία ειδήσεων.   

 Λέμε όλοι μας, κάποιοι μάλιστα με υπερβάλλοντα ζήλο, ότι λαός ο οποίος ξεχνά την ιστορία του είναι 
καταδικασμένος να την ξαναζήσει.  Εμείς δεν την ξεχνούμε.  Θέλετε να βιάσουμε την ιστορία;  Θέλετε να τη 
διαστρεβλώσουμε, να την φέρουμε στα δικά μας τα μέτρα, γιατί έτσι μας βολεύει; Εμείς δεν πρόκειται να 
συναινέσουμε σε κάτι τέτοιο.   

 Για να δικαιωθεί ο τόπος μας, για να κλείσουν οι πληγές και να σωθεί η Κύπρος πρέπει να μάθουμε από 
το παρελθόν.  Πρέπει να βρούμε το θάρρος, να πούμε την αλήθεια.  Δυστυχώς, η δεξιά και η ακροδεξιά επιμένουν 
να την αρνούνται.  Μόνο φραστικά τη στηρίζουν, έμπρακτα καθόλου.  Επιμένουν να αρνούνται να μιλήσουν για 
τις ευθύνες του ιμπεριαλισμού, του εθνικισμού, της χούντας, τις ευθύνες της γριβικής ΕΟΚΑ Β΄ και τα εγκλήματά 
της.  Αρνούνται να μιλήσουν για την προδοσία, άρα και για τους προδότες, που άνοιξαν την πόρτα στην τουρκική 
εισβολή.  Αυτό προσβάλλει τη θυσία των ηρώων, θρέφει την αδικία που ένιωσαν στο πετσί τους οι χαροκαμένες 
οικογένειες και οι χιλιάδες πρόσφυγες που ξεριζώθηκαν και ακόμα περιμένουν να γυρίσουν.  Ακόμα χειρότερα, 
δίνει έδαφος στον εθνικισμό να επιστρέψει, για να αποτελειώσει το έγκλημά του. 

 Το 1974 λοιπόν ο λαός μας προδόθηκε.  Και από τα έξω και από τα μέσα.  Αυτή είναι η αλήθεια.  
Πιστοποιημένη από το Πόρισμα για τον Φάκελο της Κύπρου που συντάχθηκε με βάση τις καταθέσεις πολλών 
πρωταγωνιστών που πέρασαν από την επιτροπή.  Και αυτή την αλήθεια όσοι είναι στην ηλικία μας την έζησαν 
στο πετσί τους.  Την έζησε ο λαός μας ολόκληρος εις το πετσί του. 

 Γι’ αυτό και η όποια προσπάθεια διαστρέβλωσης ή παρασιώπησης του τι έγινε το 1974 είναι τεράστια 
πρόκληση.  Προκαλεί την ίδια την ιστορία.  Προκαλεί τη μνήμη των όσων έζησαν τα γεγονότα. 

 Η ιστορική αλήθεια είναι αδιαμφισβήτητη.  Την κύρια ευθύνη για την τραγωδία του 1974 την έχει ο 
αμερικανονατοϊκός ιμπεριαλισμός.  Οι ΗΠΑ και το ΝΑΤΟ ήθελαν την Κύπρο ως κατασκοπευτική βάση, ως 
αβύθιστο αεροπλανοφόρο και ορμητήριο.  Για να εξυπηρετηθεί αυτός ο στόχος, εκπονούνταν διχοτομικά σχέδια 
από τη δεκαετία του 1960.  

 Το πώς φτάσαμε στο 1974 είναι πολύ καλά γνωστό.  Ούτε οι γεωστρατηγικοί στόχοι υποταγής της Κύπρου 
στα νατοϊκά συμφέροντα ούτε οι επεκτατικοί τουρκικοί υπολογισμοί θα είχαν πετύχει, εάν δεν υπήρχαν πρόθυμοι 
δούρειοι ίπποι, για να τους υλοποιήσουν.  Η χούντα των Αθηνών και η γριβική ΕΟΚΑ Β΄ έπαιξαν αυτόν τον ρόλο.  
Κανένα από όλα αυτά τα πρωτοπαλίκαρα της εθνικοφροσύνης δεν ξύπνησε τυχαία το πρωί της 15ης του Ιούλη 
και άρπαξε αυθόρμητα τα όπλα, για να ανατρέψει τον Μακάριο, «παρασυρμένο από το ενωτικό όραμα», όπως 
αρέσκονται να μας λένε κάποιοι που νιώθουν άβολα κάθε Ιούλη. 

 Ήταν συνειδητά στρατευμένοι στην προετοιμασία του πραξικοπήματος, αδιαφορώντας αν αυτό θα άνοιγε 
την κερκόπορτα, για να περάσει ο τουρκικός στρατός.  Το πραξικόπημα σχεδιαζόταν συνειδητά και 
προετοιμαζόταν μεθοδικά χρόνια ολόκληρα πριν.  Στόχος ήταν η ανάληψη της εξουσίας και η εξουδετέρωση του 
Μακαρίου και του ρόλου που διαδραμάτιζε στα πολιτικά πράγματα του τόπου το ΑΚΕΛ.  Για τους εθνικόφρονες 
ήταν πιο σημαντικό να καταστραφεί το ΑΚΕΛ από το να σωθεί η πατρίδα.  Το αντιμακαριακό, αντικομουνιστικό 
ντελίριο της ΕΟΚΑ Β΄ κορυφώθηκε με δολοφονίες και εγκλήματα. 

 Η προδοσία της 15ης του Ιούλη έδωσε στην Τουρκία το «φύλλο συκής», για να εισβάλει στην Κύπρο και 
να καταλάβει το 40% σχεδόν του κυπριακού εδάφους.  Τα συρματοπλέγματα χάραξαν βαθιά το κορμί του νησιού 
μας.  Ο λαός μας καταδικάστηκε από τότε στη διαίρεση, στην προσφυγιά και στον ξεριζωμό. 

 Τα χρόνια πέρασαν, οι πληγές όμως δεν έκλεισαν.  Ούτε πρόκειται να κλείσουν, όσο υπάρχουν 
συρματοπλέγματα, οδοφράγματα, πρόσφυγες, παθόντες, εγκλωβισμένοι, λείψανα αγνοουμένων άταφα.  Πότε 
θα λάμψει η δικαιοσύνη;  Πότε θα δικαιώσουμε το αίμα που χύθηκε;  Πότε θα κλείσουν οι πληγές, για να ανθίσει 
το χαμόγελο στα χείλη του πολύπαθου κυπριακού λαού; 

 Μόνο όταν κλείσουμε μια για πάντα τα συρματοπλέγματα μέσα στα μουσεία.  Όταν καταφέρουμε να 
ρίξουμε τα οδοφράγματα.  Όταν ανοίξουμε τον δρόμο, για να ζήσει ο λαός μας ενωμένος σε μια πατρίδα.  Όταν 
κλείσουμε την πόρτα στη διχοτόμηση. Και ξεκαθαρίζω ότι η διχοτόμηση ήταν ο στόχος όσων διέταξαν το έγκλημα 
σε βάρος της Κύπρου.  Δεν μπορεί σήμερα να είναι επιλογή.  Οι πληγές θα κλείσουν μόνο τότε, όταν δούμε την 
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αλήθεια κατάματα, την παραδεχτούμε και αντιμετωπίσουμε την κατάσταση με πατριωτισμό, ρεαλισμό, 
προσγειωμένα και χωρίς αυταπάτες. 

 Δυστυχώς, οι χειρισμοί που έγιναν τα τελευταία χρόνια έφεραν την Κύπρο σε χειρότερη θέση.  Είναι 
γεγονός ότι η Τουρκία κλιμακώνει την προκλητικότητα και την επιθετικότητά της.  Καθίσταται ολοένα και πιο 
επικίνδυνη για ολόκληρη την περιοχή.  Το ερώτημα είναι εμείς τι κάναμε, για να τη δυσκολέψουμε;  Πώς την 
εκθέσαμε εις τα μάτια της διεθνούς κοινότητας;  Δυστυχώς, η Τουρκία όχι μόνο δεν εκτέθηκε, αλλά και 
αποενοχοποιήθηκε από εκθέσεις του γενικού γραμματέα του ΟΗΕ, ενώ οι εταίροι μας τη χαϊδεύουν.  Έστω και 
τώρα, καλούμε την κυβέρνηση να εγκαταλείψει τις αυταπάτες.  Να αξιοποιήσει τον προδιαγραφόμενο διάλογο 
Ευρωπαϊκής Ένωσης-Τουρκίας προς όφελος μας, προκειμένου να αναχαιτίσουμε την τουρκική επιθετικότητα και 
να προωθήσουμε τη λύση του Κυπριακού.  Να είμαστε και να φαινόμαστε έτοιμοι να επαναρχίσουμε 
διαπραγματεύσεις από το σημείο που είχαν διακοπεί. 

 Στόχος και προτεραιότητά μας πρέπει να είναι η λύση του Κυπριακού και όλα τα υπόλοιπα να 
υποτάσσονται σε αυτό τον στόχο.  Λύση, όπως την έχουμε συμφωνήσει με τη διεθνή και την τουρκοκυπριακή 
κοινότητα.  Λύση διζωνικής, δικοινοτικής ομοσπονδίας, βασισμένη στα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών και 
στο συμφωνημένο πλαίσιο.  Λύση που θα επανενώνει τον τόπο και τον λαό μας, τους θεσμούς και την οικονομία.  
Λύση που θα απαλλάσσει τον τόπο μας από τα συρματοπλέγματα, τα οδοφράγματα και τους ξένους στρατούς.  
Λύση που θα ανοίγει τον δρόμο της συμβίωσης του λαού μας σε ενωμένο κράτος, συνέχεια της Κυπριακής 
Δημοκρατίας, με μία κυριαρχία, ιθαγένεια και διεθνή προσωπικότητα.   Λύση χωρίς εγγυήσεις και παρεμβατικά 
δικαιώματα.  Λύση με πολιτική ισότητα, όπως προνοείται από τα ψηφίσματα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών. 

 Σε αυτή την προσπάθεια έχουμε πλήρη επίγνωση των δυσκολιών που θα αντιμετωπίσουμε.  Η Τουρκία 
είναι ισχυρή χώρα που δυστυχώς δε σέβεται το διεθνές δίκαιο.  Αν όμως παραιτηθούμε από τον στόχο μας 
εξαιτίας των δυσκολιών που προκύπτουν από την απαράδεκτη και παράνομη συμπεριφορά της Τουρκίας, τότε 
μοιραία θα οδηγηθούμε στη διχοτόμηση, αφού όσο περνά ο χρόνος τόσο πιο κοντά έρχεται. 

 Ο δρόμος προς τη λύση θα είναι στρωμένος από αγκάθια.  Αν όμως καταφέρουμε να τον διαβούμε, θα 
φτάσουμε στην ποθούμενη λύση.  Λόγω των δυσκολιών που θα αντιμετωπίσουμε, δεν επιτρέπονται λάθη και 
αντιφάσεις.  Δεν επιτρέπονται παλινδρομήσεις.  Απαιτείται προσήλωση στον στόχο και ξεκάθαρο μυαλό.  Καλή 
προετοιμασία και αξιοποίηση στο έπακρο του δίκαιου του αγώνα μας. 

 Μέχρι τη διεξαγωγή της εκλογικής διαδικασίας στην τουρκοκυπριακή κοινότητα, δε θα επαναρχίσουν 
διαπραγματεύσεις.  Σε όλο αυτό το διάστημα η έκκλησή μας προς τον κ. Αναστασιάδη είναι να κινηθεί προς δύο 
κατευθύνσεις.  Να αναλάβει πρωτοβουλίες, έτσι ώστε αμέσως μετά να επαναρχίσουν ουσιαστικές 
διαπραγματεύσεις για δίκαιη, υπό τις περιστάσεις, λειτουργική και βιώσιμη λύση του Κυπριακού. 

 Επίσης, με τη ρητορική που θα αναπτύσσει χρειάζεται να καλλιεργεί την ανάγκη για λύση, συμφιλίωση 
ειρήνη και επανένωση.  Να προετοιμάζει όλους τους Κυπρίους να στηρίξουν την προσπάθεια για λύση. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Εμείς και όλοι όσοι αγωνίζονται για την ειρήνη έχουμε όραμα για την Κύπρο του αύριο.  Έχουμε όραμα 
για μια επανενωμένη ομοσπονδιακή Κύπρο, φάρο και παράδειγμα για όλο τον κόσμο.  Προσδοκούμε ότι θα είναι 
σύγχρονο πρότυπο αρμονικής συμβίωσης δύο κοινοτήτων διαφορετικής εθνικότητας, γλώσσας και θρησκείας 
που θα συνδιαχειρίζονται το κοινό τους κράτος.  Θα είναι χώρα που θα έχει καταφέρει να διώξει τους στρατούς 
και θα διοχετεύει όλες της τις δυνάμεις και τους πόρους στις κοινωνικές επενδύσεις και στην οικονομική 
ανάπτυξη. 

 Σε αυτή την Κύπρο θέλουμε να ζήσουν οι επόμενες γενιές και δε θα σταματήσουμε να παλεύουμε, μέχρι 
να κάνουμε το όραμα πράξη. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Σήμερα τιμούμε το ποτάμι του αίματος που χύθηκε στην κυπριακή γη για την ελευθερία, τη δημοκρατία 
και την αξιοπρέπεια της πατρίδας και του λαού μας.  Τιμούμε τους πραγματικούς ήρωες.  Αυτούς που δε 
δειλίασαν.  Αυτούς που αρνήθηκαν να εκτελέσουν τις διαταγές του φασισμού και το πλήρωσαν μάλιστα με την 
ζωή τους.  Αυτούς που αντιστάθηκαν στα Καλάσνικωφ και το πλήρωσαν με το αίμα τους μέσα στους 
αστυνομικούς σταθμούς, στις κεντρικές φυλακές, μέσα στο ίδιο τους το σπίτι, έξω στο δρόμο, μέσα στα 
νεκροταφεία, πάνω από τους ανοιχτούς τάφους των ηρώων μας.  Σήμερα τιμούμε τις χιλιάδες πατριώτες που 
τους έστειλαν άοπλους και προδομένους να πολεμήσουν εις την πρώτη γραμμή.  Τιμούμε τους χιλιάδες 
συμπατριώτες μας που τους μάτωσε ο πόλεμος, που τους χάραξε η προσφυγιά και ο ξεριζωμός, που τους 
ξερίζωσαν την καρδιά οι φωτογραφίες των αγνοούμενων. 

 Η καλύτερη τιμή για όλους αυτούς είναι η μνήμη που γίνεται συνείδηση.  Συνείδηση για αγώνα μέχρι τη 
δικαίωση της Κύπρου.  Μέχρι που να ξημερώσει η μέρα της επανένωσης και της ειρήνης. 

 Σας ευχαριστώ. 



 
 

2046 
 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο πρόεδρος του Δημοκρατικού Κόμματος κ. Νικόλας Παπαδόπουλος έχει τον λόγο. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εξοχότατε Πρόεδρε της Κυπριακής Δημοκρατίας, 

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής, 

 Έντιμοι κύριοι υπουργοί, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η σημερινή ειδική συνεδρία της Βουλής των Αντιπροσώπων διεξάγεται κάτω από τη σκιά μιας 
απαράδεκτης βαρβαρότητας.  Της μετατροπής του εμβληματικού μνημείου της ορθοδοξίας και του ελληνισμού, 
της Αγίας Σοφίας, σε οθωμανικό τέμενος.  

 Η ενέργεια αυτή του Τούρκου Προέδρου δεν προσβάλλει μόνο τον ορθόδοξο κόσμο, δεν προσβάλλει τον 
ελληνισμό, προσβάλλει όλο τον ανθρώπινο πολιτισμό. 

 Η μετατροπή του βυζαντινού αριστουργήματος σε τζαμί δεν είναι μόνο ένα διμερές θέμα, που αφορά τις 
σχέσεις Ελλάδας-Τουρκίας, αλλά και διεθνές θέμα.  Είναι μία αντιπαράθεση της Τουρκίας με τον πολιτισμένο 
κόσμο.  Στόχος του Τούρκου Προέδρου είναι η κατάργηση του κοσμικού κράτους που εγκαθίδρυσε ο Ατατούρκ. 

 Στόχος του είναι να τροφοδοτήσει τον εθνικισμό, για να παραμείνει στην εξουσία.  Στόχος του όμως είναι 
και να εμφανισθεί ως ο μεγάλος ηγέτης του 1,5 δις μουσουλμάνων σε όλο τον κόσμο.   

 Οικουμενικό, λοιπόν, το ζήτημα και οικουμενική και αποτελεσματική πρέπει να είναι η αντίδραση και όχι 
χλιαρή, όπως αυτή που ζήσαμε τις τελευταίες μέρες.  Γιατί οι φιλοδοξίες του κ. Ερντογάν αφορούν την Κύπρο, 
την Ελλάδα, το Αιγαίο, τη Συρία, τη Λιβύη, την Παλαιστίνη, την Αίγυπτο, ολόκληρη την Ανατολική Μεσόγειο και 
τον αραβικό κόσμο.  Η επεκτατικότητα της Άγκυρας όχι μόνο θα συνεχίσει, αλλά θα επεκταθεί και θα κλιμακωθεί 
και η Κύπρος είναι στον δρόμο της. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Συνήλθαμε σήμερα, για να καταδικάσουμε ξανά και ξανά, όπως κάθε χρόνο τις τελευταίες δεκαετίες, το 
δίδυμο εφιαλτικό έγκλημα κατά της Κύπρου, που διαπράχθηκε τον Ιούλιο του 1974.  

 Εδώ και σαράντα έξι χρόνια αυτές οι επέτειοι παίρνουν τη μορφή παλλαϊκής καταδίκης της προδοσίας και 
των εγκλημάτων που έγιναν σε βάρος του κυπριακού λαού από σκοτεινές δυνάμεις.  Επί σαράντα έξι χρόνια ο 
κυπριακός λαός αναμένει τη δικαίωση.  Αγωνίζεται για δικαίωση.  Και δικαίωση για τον ελληνικό κυπριακό λαό 
είναι μόνο η ελευθερία και η δημοκρατία. 

 Τα ιδεώδη αυτά καταπατούνται κατάφωρα στην Κύπρο, όπου μία φρικτή τραγωδία εκτυλίσσεται και επί 
τέσσερις και πλέον δεκαετίες συνεχίζεται με άγνωστο ακόμα τον επίλογό της.  Πρόλογος αυτής της τραγωδίας 
ήταν το αντεθνικό πραξικόπημα της ελληνικής χούντας με τα εδώ φασιστικά όργανά της ΕΟΚΑ Β΄, όταν στις 15 
Ιουλίου του 1974, εν μέσω ζητωκραυγών για την ένωση της Κύπρου με την Ελλάδα, παρέδιδαν την Κύπρο στην 
Τουρκία.   

 Τα άρματα του πραξικοπήματος γκρέμισαν τα τείχη της Κύπρου, για να περάσει ο Τούρκος εισβολέας και 
κατακτητής.  Το έγκλημα που διέπραξαν δεν έχει ελαφρυντικό.  Δεν έχει δικαιολογητικό άγνοιας των συνεπειών 
του.   

 Η χούντα της Αθήνας και τα εδώ όργανά της γνώριζαν πολύ καλά ότι η δολοφονία της δημοκρατίας θα 
ήταν πρόκληση τραγωδίας.   

 Γνώριζαν πολύ καλά ότι οι σφαίρες που αναζητούσαν τον Μακάριο διατρυπούσαν το σώμα της Κύπρου 
και άνοιγαν τον δρόμο, για να περάσει ο τούρκικός Αττίλας. 

 Είναι το πραξικόπημα που έφερε την αποφράδα μέρα της 20ης Ιουλίου του 1974 και όχι ο δήθεν εμφύλιος 
διχασμός που κάποιοι σήμερα προβάλλουν, για να αποκρύψουν τις δικές τους ευθύνες.   

 Οι πραξικοπηματίες επέτρεψαν στην Τουρκία σχεδόν ανώδυνα να εισβάλει και να καταλάβει το πιο 
όμορφο και το πιο παραγωγικό τμήμα της Κύπρου. 

 Βαρύ είναι το εθνικό έγκλημα και βαρύ θα είναι το τίμημα που θα καταβάλουμε ως συνέπεια του 
εγκλήματος. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Σήμερα, σαράντα έξι χρόνια μετά από άγονους διαλόγους, πολιτικές κατευνασμού, υποχωρήσεων και 
παραχωρήσεων, μας καλούν και πάλι διάφορες πλευρές να καθίσουμε σε συνομιλίες, δεχόμενοι όμως τις 
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λεγόμενες πραγματικότητες, πραγματικότητες τις οποίες θεωρούν ως ένα τετελεσμένο γεγονός προς το οποίο 
πρέπει να προσαρμοστεί η οποιαδήποτε λύση του Κυπριακού.  Πραγματικότητες στο έδαφος που είναι 
αποτέλεσμα της χρήσης βίας, πραγματικότητες στη θάλασσα και στον αέρα, όπως τις αντιλαμβάνονται οι 
Τούρκοι.  Πραγματικότητες που θα καταργήσουν τη δημοκρατία και τη λειτουργικότητα του κράτους μας.   

 Η σημερινή ειδική συνεδρία της Βουλής των Αντιπροσώπων δεν αποβλέπει μόνο στην καταδίκη της 
εισβολής και του πραξικοπήματος.  Αποβλέπει να δηλώσει με τον πλέον έγκυρο, επίσημο και κατηγορηματικό 
τρόπο ότι η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δημοκρατίας δεν αποδέχεται τα τετελεσμένα της 
τουρκικής εισβολής. 

 Δεν αποδεχόμαστε τις λεγόμενες πραγματικότητες που δημιούργησε η  κατοχή της πατρίδας μας από τον 
τουρκικό στρατό ούτε πρόκειται να συνθηκολογήσουμε με την αρπαγή και τη βία.   

 Έχουμε υποχρέωση να αντισταθούμε και να αποτρέψουμε τη νομιμοποίηση και διαιώνιση των λεγόμενων 
πραγματικοτήτων που επιχειρείται να γίνει μέσα από μια διχοτομική, δυσλειτουργική και απαράδεχτη λύση, όπως 
αυτήν που προσπαθούν να επιβάλουν οι Τούρκοι και οι ισχυροί σύμμαχοί τους.   

 Σήμερα η Κύπρος κινδυνεύει περισσότερο από ποτέ άλλοτε.  Η Τουρκία, πέραν των εδαφών μας, 
εισβάλλει και ορέγεται και τον θαλάσσιο πλούτο της Κύπρου.   

 Η νέα δυσμενής πραγματικότητα επιβάλλει συλλογική προσπάθεια και ενότητα. 

 Βάσει αυτής της νέας στρατηγικής είναι που θα καταλήξουμε στη λύση που επιδιώκουμε. Η λύση του 
Κυπριακού μπορεί να επιτευχθεί μόνο μέσα από τη δημιουργία πραγματικού πολιτικού, διπλωματικού και 
οικονομικού κόστους στην Τουρκία. 

 Η μακρόχρονη πολιτική του κατευνασμού την οποία ακολούθησε η Κύπρος όχι μόνο κατέρρευσε, αλλά 
επισώρευσε νέα δεινά μαζί με νέες αξιώσεις της Τουρκίας. 

 Θα ήταν εύκολο σήμερα να απαριθμήσω πόσες φορές προειδοποιήσαμε, χωρίς να εισακουστούμε, για τη 
λανθασμένη πορεία που ακολουθούσαμε. 

 Όμως, το ζητούμενο δεν είναι αυτό.  Το ζητούμενο είναι να αντιμετωπισθεί η τουρκική επεκτατική 
επιθετικότητα.  Χρειάζεται μία αποτελεσματική πολιτική, για να αποτραπούν τα χειρότερα. 

 Πρώτα και πάνω απ’ όλα χρειάζεται να ισχυροποιηθεί η θέση της Κύπρου, αλλά και της Ελλάδας σε 
διπλωματικό, πολιτικό και αμυντικό επίπεδο.  Απαιτείται η εμβάθυνση της συνεργασίας Κύπρου και Ελλάδας 
μέσω της σύστασης ενός Ανώτατου Συμβουλίου Στρατηγικής Συμμαχίας.  

 Επιμένουμε στην ενίσχυση διμερών συνεργασιών και συμμαχιών εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης, με 
στόχο να δημιουργηθεί πολιτικό και διπλωματικό κόστος στην Τουρκία.  

 Διεκδικούμε την ενίσχυση διμερών συνεργασιών και συμμαχιών με όλες τις χώρες της περιοχής, οι οποίες 
επίσης έχουν προβλήματα με την Τουρκία.  Και φυσικά η ουσιαστική και αναβάθμιση και ενίσχυση της Εθνικής 
Φρουράς είναι πλέον πέρα από αναγκαία.  Η αμυντική μας θωράκιση πρέπει να λειτουργεί ως αποτρεπτικός 
παράγοντας απέναντι στις επιδιώξεις της Τουρκίας. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Οι εξελίξεις στην Ανατολική Μεσόγειο είναι δραματικές.  Ακούσαμε πρόσφατα τους Γάλλους να δηλώνουν 
με κάθε επισημότητα ότι δε θα δεχθούν να μετατραπεί η Μεσόγειος σε τουρκική λίμνη.  Ούτε και άλλες χώρες το 
θέλουν αυτό.  Να το εκμεταλλευτούμε όσο μπορούμε και όπου μπορούμε και χωρίς αυταπάτες οφείλουμε να 
προσπαθούμε. 

 Να κάνουμε το καθετί που είναι αναγκαίο και τίποτα να μην παραλείψουμε, να καταβάλουμε το κάθε 
τίμημα, να υποστούμε την οποιαδήποτε θυσία, να αγωνιστούμε με κάθε μέσο, με σύνεση, με συνέπεια, με 
αφοσίωση, μέχρι να διασφαλίσουμε τη φυσική και εθνική επιβίωση του ελληνισμού της Κύπρου. 

 Πρέπει να υπάρξει προσπάθεια, συνεχής, αδιάλειπτη, επίμονη, χωρίς ταλαντεύσεις.  Ξέρουμε ότι ο 
δρόμος μπροστά μας δεν είναι εύκολος, αλλά είναι ο μόνος δρόμος. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ελπίζω ότι η προς κάθε κατεύθυνση κλιμάκωση του απροκάλυπτου επεκτατικού αμόκ που κατέλαβε την 
Τουρκία έχει πείσει πλέον και τους πιο δύσπιστους ως προς την πορεία που η Τουρκία και ο κ. Ερντογάν 
επέλεξαν και αμετάκλητα ακολουθούν.  

 Δεν μπορούμε να αγνοήσουμε και να περιφρονήσουμε αυτή τη πορεία.  Γνωρίζουμε και αναγνωρίζουμε 
πως μια ενδεχόμενη λύση του Κυπριακού θα είναι πικρή και οδυνηρή.  Δεν αποδεχόμαστε όμως μια λύση που 
θα είναι διχοτομική και που θα παραβιάζει τα πιο βασικά ανθρώπινα δικαιώματα και ελευθερίες του κυπριακού 
ελληνισμού. 
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 Ούτε αποδεχόμαστε λύση που θα καταλύει την Κυπριακή Δημοκρατία και θα μετατρέπει το νησί μας σε 
τουρκικό προτεκτοράτο.  Όταν η μόνη επιλογή που θέτουν μπροστά μας είναι να δεχτούμε και να 
νομιμοποιήσουμε, είτε με την υπογραφή μας είτε με την άπραχτη πάροδο του χρόνου, όλα τα τετελεσμένα της 
εισβολής και κατοχής, όταν η επιλογή που μας δίνεται είναι η συνθηκολόγηση, η ανέντιμη παράδοση και η 
υποταγή μας στις επεκτατικές βλέψεις και ορέξεις της Τουρκίας, τότε δεν μας απομένει άλλη διέξοδος παρά να 
στραφούμε στο πρόσφατο παρελθόν μας και να αντλήσουμε ως λαός και ως κράτος δύναμη και έμπνευση απ’ 
αυτούς που θυσιάστηκαν αγωνιζόμενοι.  Αυτούς είναι που τιμούμε σήμερα.  Να  προσπαθήσουμε με έργα να 
δικαιώσουμε τη δική τους θυσία και να δικαιωθούμε και εμείς έναντι της ιστορίας μας.  

 Είμαστε έτοιμοι για έναν έντιμο συμβιβασμό, για μια πικρή ειρήνη, αλλά ταυτόχρονα παραμένουμε 
αμετακίνητοι στη θέση εθνικής αξιοπρέπειας και να μην ενδώσουμε, να μην υποχωρήσουμε σε οποιαδήποτε 
πίεση που θα μας καταστήσει υποχείρια και υποτελείς της Τουρκίας. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πράγματι, σαράντα έξι χρόνια τώρα διανύσαμε ένα μεγάλο χρονικό διάστημα μέσα στην αβεβαιότητα για 
το μέλλον μας και ίσως χρειαστεί να διανύσουμε κι άλλο ακόμα.  Αλλά δεν έχουμε άλλη επιλογή.  Δε μας 
προσφέρεται άλλος δρόμος:  Είτε συνθηκολογούμε και παραδινόμαστε είτε αντιστεκόμαστε και αγωνιζόμαστε. 

 Αν δεν μπερδευτούμε στον δρόμο, αν έχουμε πίστη, συνέπεια και αφοσίωση ως προς τον στόχο μας, θα 
φτάσουμε σίγουρα στο τέρμα.  Στο αίσιο τέρμα.  Της απελευθέρωσης, της ειρήνης, της ευημερίας.    

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καλώ τον πρόεδρο του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ κ. Μαρίνο Σιζόπουλο να καταθέσει την ομιλία 
του. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εξοχότατε Πρόεδρε της Κυπριακής Δημοκρατίας, 

 Έντιμε κύριε Πρόεδρε της Βουλής, 

 Κυρίες και κύριοι υπουργοί, 

 Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, 

 Όταν η κατάσταση παραμένει αμετάβλητη, αμετάβλητες και σταθερές πρέπει να είναι και οι απόψεις και 
θέσεις μας σε σχέση με τη συνεχιζόμενη δοκιμασία του λαού μας και τους κινδύνους που ελλοχεύουν στην 
επεκτατική πολιτική της Τουρκίας.  Ιδιαίτερα, όταν αυτή η πολιτική προσλαμβάνει ιδιαίτερα προκλητικές 
διαστάσεις λόγω της ουδετερότητας του διεθνούς παράγοντα. 

 Για τεσσαρακοστή έκτη χρονιά η Βουλή των Αντιπροσώπων συνέρχεται σε αυτή την ειδική συνεδρίαση, 
για να τιμήσει τους υπερασπιστές της συνταγματικής νομιμότητας και να αποτείνει φόρο τιμής σε αυτούς που 
όρθωσαν το ανάστημά τους, που υπερασπίσθηκαν τη δημοκρατία ενάντια στις συνωμοσίες της χούντας των 
Αθηνών και της ΕΟΚΑ Β΄ και την ελευθερία της πατρίδας μας εναντίον των Τούρκων εισβολέων.  Όμως, το 
πατριωτικό μας καθήκον δεν πρέπει να εξαντλείται σε ομιλίες και διαπιστώσεις.  Για να έχει πραγματική αξία η 
απόδοση τιμής στους τιμώμενους σήμερα ήρωες, οφείλουμε να ακολουθήσουμε το παράδειγμά τους και έναντι 
οποιουδήποτε τιμήματος να συνεχίσουμε τον αγώνα τους. 

 Σε μια περίοδο που επιχειρείται συστηματικά η παραχάραξη της ιστορίας και τα χουντικά κατάλοιπα 
αναβιώνουν ενδεδυμένα τον εθνικό μανδύα, οφείλουμε να αναδεικνύουμε τα αίτια και τα αιτιατά που μας 
οδήγησαν στην τραγωδία του 1974, τις συνέπειες της οποίας εξακολουθούμε να βιώνουμε και σήμερα 
επικίνδυνες όσο ποτέ άλλοτε. 

 Όπως είπε και ο δολοφονημένος ήρωας ποιητής Δώρος Λοΐζου, «Η αλήθεια είναι πιο καυτή και από τη 
μήτρα του ήλιου». 

 Η 15η και η 20η Ιουλίου 1974 δεν ήταν δύο στιγμιαία γεγονότα.  Ήταν οι δύο φάσεις του ίδιου εγκληματικού 
σχεδίου, το οποίο είχε εκκολαφθεί από τους νατοϊκούς κύκλους και υλοποιήθηκε με συνεργασία Ελλήνων 
πολιτικών και στρατιωτικών, δυστυχώς και με τη συνδρομή Κυπρίων συνοδοιπόρων. 

 Ήταν το αποκορύφωμα μιας δεκαετούς συνωμοσίας η οποία αποσκοπούσε στην κατάλυση της 
Κυπριακής Δημοκρατίας και την επιβολή διχοτομικής λύσης.  Άρχισε με την τουρκανταρσία του 1963.  
Ακολούθησε το διχοτομικό σχέδιο Άτσεσον τον Αύγουστο του 1964.  Το πρώτο σχέδιο πραξικοπηματικής 
ανατροπής του Αρχιεπισκόπου Μακαρίου την άνοιξη του 1965.  Το φιάσκο της Κοφίνου τον Νοέμβριο του 1967 
και η αποχώρηση της ελληνικής μεραρχίας τον Ιανουάριο του 1968.  Η ίδρυση της παράνομης οργάνωσης 
«Εθνικό Μέτωπο» το 1969 και η δολοφονική απόπειρα σε βάρος του Αρχιεπισκόπου Μακαρίου τον Μάρτιο του 
1970.  Συνεχίστηκε με την ίδρυση της παράνομης τρομοκρατικής οργάνωσης ΕΟΚΑ Β΄ τον Αύγουστο του 1971.  
Τη ρηματική διακοίνωση της χούντας και το ματαιωθέν πραξικόπημα της 14ης Φεβρουαρίου του 1972, για να 
ολοκληρωθεί με το προδοτικό πραξικόπημα της 15ης Ιουλίου και την τουρκική εισβολή της 20ης Ιουλίου του 1974. 
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 Τα αποτελέσματα αυτής της συνομωσίας επιχειρήθηκε να νομιμοποιηθούν το 2004 με το σχέδιο Ανάν, το 
οποίο ο λαός μας με υπευθυνότητα απέρριψε, διασώζοντας την Κυπριακή Δημοκρατία. 

 Για την ΕΔΕΚ, τους εδεκίτες και τον ιδρυτή και ιστορικό της ηγέτη Βάσο Λυσσαρίδη σε αυτή τη διαδρομή 
δεν υπήρξαν διλήμματα.  Από την πρώτη στιγμή αναμετρήθηκαν με τη συνομωσία και την παρανομία.  Δεν 
επέλεξαν την εύκολη λύση είτε της συμπόρευσης είτε της επιτήδειας ουδετερότητας, για να εξασφαλίσουν εύνοια 
και λαφυραγωγία.  Οργανωμένα και συντεταγμένα αντέδρασαν στις συνομωσίες, με στόχο τη ματαίωσή τους.   

 Το 1964 οι ηρωικοί κοκκινοσκούφηδες απελευθέρωσαν τον Πενταδάκτυλο, ματαιώνοντας σε μεγάλο 
βαθμό τα διχοτομικά σχέδια της Τουρκίας. 

 Στα χρόνια της χουντικής συνομωσίας στήριξαν αποφασιστικά και έμπρακτα τον εθνάρχη Μακάριο, στο 
πρόσωπο του οποίου εκφραζόταν η δημοκρατία, η συνταγματική νομιμότητα και η κρατική κυριαρχία της 
Κυπριακής Δημοκρατίας.  Για αυτή τη στάση, να υπενθυμίσω ότι κάποιοι αποκαλούσαν τους εδεκίτες 
«ανθέλληνες» και κάποιοι άλλοι «εξτρεμιστές». 

 Η πλειοψηφία αυτού του κοινοβουλίου τον Απρίλιο του 1971 φίμωσε τον Βάσο Λυσσαρίδη, για να μην 
καταγγείλει τους χουντικούς τραμπουκισμούς σε βάρος εδεκιτών διαδηλωτών που διαδήλωναν υπέρ της 
αποκατάστασης της δημοκρατίας στην Ελλάδα. 

 Στα χρόνια της παρανομίας και της οργανωμένης προσπάθειας για ανατροπή της συνταγματικής 
νομιμότητας, η ΕΔΕΚ κατέβαλε βαρύ αλλά περήφανο φόρο αίματος.  Ο κύκλος των δολοφονιών των στελεχών 
της ΕΔΕΚ άρχισε με τον Κόκο Φωτίου τον Απρίλη του 1973, για να κλείσει με τον Δώρο Λοΐζου στις 30 Αυγούστου 
του 1974, κατά την απόπειρα δολοφονίας του ηγέτη της αντίστασης, του Βάσου Λυσσαρίδη.  Η συγκάλυψη των 
ενόχων και στις δύο δολοφονίες, η φυγάδευσή τους στο εξωτερικό και η μη προσαγωγή τους στη δικαιοσύνη 
αποτελούν ακόμα ένα μελανό στίγμα για το κράτος μας. 

 Το πρωινό της 15ης Ιουλίου η ΕΔΕΚ ήταν το κόμμα που οργανωμένα αντιστάθηκε στο προδοτικό 
πραξικόπημα, στο άνοιγμα του Κολοκάση, στην αρχιεπισκοπή, το Καϊμακλί, το ΣΟΠΑΖ, τη Σολιά. 

 Όταν εκδηλώθηκε η τουρκική εισβολή, οι εδεκίτες ήταν και πάλι στην πρώτη γραμμή άμυνας, για να 
αποτραπεί η κατάληψη της Λευκωσίας, όταν η χούντα στη συνάντηση της 19ης Ιουλίου στην Αθήνα με την 
αμερικανική αντιπροσωπία είχε συναινέσει στην κατάληψη κυπριακών εδαφών, για να αποκτήσει έξοδο προς 
την θάλασσα η τουρκοκυπριακή κοινότητα. 

 Και στις 15 Αυγούστου του 1974 στη γνωστή σύσκεψη του Γραφείου Δημοσίων Πληροφοριών ο Βάσος 
Λυσσαρίδης και πάλι με τη γνωστή ομιλία απέτρεψε τη διάλυση της Κυπριακής Δημοκρατίας, όπως ήταν η 
απαίτηση της Τουρκίας, με τη στήριξη των Ηνωμένων Πολιτειών και της Μεγάλης Βρετανίας για αποδοχή του 
σχεδίου Γκιουνές. 

 Οι εδεκίτες, όπως και τότε, έτσι και τώρα θα συνεχίσουμε τον αγώνα των νεκρών και όχι μόνο 
συναγωνιστών μας, με κάθε νόμιμο και δημοκρατικό τρόπο, για να προστατεύσουμε την κρατική μας οντότητα 
και να διεκδικήσουμε λύση που να απαλλάσσει την πατρίδα μας από την κατοχή. 

 Λύση η οποία να κατοχυρώνει ένα κράτος, έναν λαό και να ενισχύει τη συνεργασία των νόμιμων κατοίκων 
για τη διαμόρφωση του κοινού τους μέλλοντος. 

 Μόνο η ιστορική αυτογνωσία, η σωστή διεκδίκηση των δικαίων μας και η αγωνιστικότητα μπορούν να 
διορθώσουν την πορεία μας και να ανατροφοδοτήσουν τους στόχους μας. 

 Ο ραγιαδισμός, ο ευσεβοποθισμός και η ηττοπάθεια μόνο σε καταστροφική λύση μπορούν να μας 
οδηγήσουν.  Δεν μπορούμε να επιτρέψουμε να είμαστε η τελευταία γενιά Ελλήνων σε αυτή τη μαρτυρική γη. 

 Στο όνομα των νεκρών, αλλά και των ζώντων αγωνιστών της δημοκρατικής αντίστασης τους οποίους 
τιμούμε σήμερα, στο όνομα των χιλιάδων επώνυμων και ανώνυμων ηρώων της κυπριακής ελευθερίας, στα αθώα 
θύματα και τους παθόντες της τουρκικής θηριωδίας, οφείλουμε να προστατεύσουμε και να ενισχύσουμε την 
κρατική μας υπόσταση. 

 Η Κυπριακή Δημοκρατία ιδρύθηκε και διατηρήθηκε με θυσίες και αίμα ηρώων.  Οφείλουμε να αγωνισθούμε 
και να την παραδώσουμε στις μελλοντικές γενιές και πάλι ελεύθερη και δημοκρατική, όπως την οραματίσθηκαν 
και για την πραγματοποίησή της αγωνίσθηκαν μέχρι την τελευταία τους πνοή οι ήρωες που σήμερα τιμούμε. 

 Αυτή είναι και η καλύτερη υπόσχεση στη μνήμη τους. 

 Αιωνία τους η μνήμη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο πρόεδρος της Συμμαχίας Πολιτών ο κ. Γιώργος Λιλλήκας έχει τον λόγο. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Εξοχότατε κύριε Πρόεδρε της Δημοκρατίας, 
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 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής, 

 Κύριοι υπουργοί, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αν σήμερα στην επετειακή αυτή συνεδρία της Βουλής, αντί επανάληψης των θέσεών μας, αντί 
αλληλοκατηγοριών, μας εζητείτο να κάνουμε έναν απολογισμό, αν βρίσκαμε το θάρρος και το κουράγιο να 
περπατήσουμε με ανοικτό μυαλό την ιστορία των τελευταίων πενήντα χρόνων της πατρίδας μας, να ρίξουμε ένα 
ειλικρινές και καθαρό βλέμμα στο τι συμβαίνει στη χώρα μας, αλλά και στην περιοχή γύρω μας, να αναζητήσουμε 
και να αξιολογήσουμε αυτά που πετύχαμε, αλλά και αυτά στα οποία αποτύχαμε, να ψηλαφίσουμε τις πληγές που 
ανοίξαμε, να μετρήσουμε το αλάτι που ρίξαμε και συνεχίζουμε να ρίχνουμε δυστυχώς στις ανοικτές πληγές μας, 
αν μας εζητείτο να κάνουμε αυτό τον απολογισμό χωρίς το πάθος και χωρίς τις παρωπίδες της αυτοδικαίωσης, 
χωρίς τη λογική του «εμείς τα λέγαμε» ή «για όλα φταίνε οι άλλοι», ποια συμπεράσματα θα βγάζαμε;  Αν 
ξεφεύγαμε για λίγο από την ψευδαίσθηση του κατόχου της απόλυτης και μοναδικής αλήθειας, θα νιώθαμε 
περήφανοι ότι πετύχαμε τους στόχους μας;  Περήφανοι ότι κάναμε ό,τι μπορούσαμε, ότι ανταποκριθήκαμε στο 
χρέος μας έναντι της πατρίδας μας, της ιστορίας και του πολιτισμού μας;  Περήφανοι ότι εκπληρώσαμε το χρέος 
μας έναντι όλων όσοι αγωνίστηκαν, όσοι θυσιάστηκαν για την ελευθερία και τη δημοκρατία, αλλά και έναντι του 
μέλλοντος των παιδιών μας;  Περήφανοι γιατί είμαστε πραγματικά έτοιμοι να αντιμετωπίσουμε αποτελεσματικά 
τις νέες τουρκικές προκλήσεις και απειλές;  Ειλικρινά, δεν ξέρω.  Ξέρω όμως ότι, αν κάναμε αυτή την 
περισυλλογή, θα είχαμε ελπίδα και προοπτική.  Θα βγαίναμε σοφότεροι κι ενδεχόμενα θα κάναμε αυτά που 
παραλείψαμε, θα αποφεύγαμε επανάληψη λαθών του παρελθόντος. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κύριες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η φετινή επετειακή συνεδρία για καταδίκη του προδοτικού πραξικοπήματος και της τουρκικής εισβολής, 
καθώς και της συνεχιζόμενης κατοχής λαμβάνει χώρα υπό τη σκιά μιας ακόμα επιθετικής πράξης της Τουρκίας 
με μεγάλο συμβολισμό, τη μετατροπή της Αγία Σοφίας σε τζαμί, πράξη που αποτελεί ύβρη και ασέβεια προς τον 
παγκόσμιο πολιτισμό, αλλά και χαστούκι για τους διεθνείς οργανισμούς, μια μελετημένη απόφαση με συμβολισμό 
και μηνύματα προς τον ριζοσπαστικό ισλαμισμό, του οποίου θέλει να είναι ηγέτης ο Ερντογάν. 

 Η Τουρκία είναι ο εχθρός μας.  Είναι ο εχθρός μας, γιατί κατέχει εδάφη μας, τα οποία αλλοιώνει τόσο 
πολιτισμικά όσο και πληθυσμιακά, γι՚ αυτό και οφείλουμε να τη μελετούμε προσεκτικά και με ρεαλισμό.  Η Τουρκία 
σήμερα δεν επιδιώκει να εδραιώσει την κατοχή και τη διχοτόμηση της πατρίδας μας, η Άγκυρα επιχειρεί επέκταση 
της κατοχής στις ελεύθερες περιοχές με εισβολή στην ΑΟΖ της Κυπριακής Δημοκρατίας.  Παρακολουθώντας τη 
συμπεριφορά της Τουρκίας όχι μόνο απέναντι στην Κύπρο και στην Ελλάδα αλλά σε όλη την Ανατολική 
Μεσόγειο, διαπιστώνουμε ότι, αξιοποιώντας τη στρατιωτική της ισχύ, επιχειρεί με την ανοχή των Ηνωμένων 
Εθνών, αλλά και της Ευρωπαϊκής Ένωσης να αναθεωρήσει συνθήκες, σύνορα και να καταστεί ο περιφερειακός 
ηγεμόνας. 

 Η Τουρκία εδώ και μερικές δεκαετίες ακολουθεί με επιτυχία μια απλή τακτική:  Πρώτα δημιουργεί διά της 
βίας νέα δεδομένα σε βάρος μιας γείτονος χώρας κι ακολούθως στη διαδικασία της διαπραγμάτευσης μετατρέπει 
αυτά τα νέα δεδομένα σε συνιστώσες της υπό αναζήτηση λύσης.  Αυτό έκανε και στην περίπτωση του 
Κυπριακού.  Το ψευδοκράτος που δημιούργησε, οι έποικοι που κουβάλησε, η πληθυσμιακή και γεωγραφική 
διχοτόμηση που επέβαλε αποτελούν σήμερα συνιστώσες όλων των σχεδίων λύσης που τίθενται ενώπιόν μας.  
Νέα δεδομένα επιχειρεί τώρα και στο πεδίο της ΑΟΖ.  Και αυτά τα νέα παράνομα δεδομένα έμμεσα δυστυχώς 
γίνονται αποδεκτά από τη διεθνή κοινότητα.  Τόσο ο γενικός γραμματέας του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών 
μέσα από τις εκθέσεις του όσο και αξιωματούχοι της Ευρωπαϊκής Ένωσης εμμέσως πλην σαφώς, καλώντας μας 
σε διάλογο επί αυτού του θέματος, αναγνωρίζουν ρόλο και δικαιώματα στην Τουρκία.  Ρίχνοντας το βλέμμα πίσω, 
εύκολα διαπιστώνουμε πως για αλλού ξεκινήσαμε και αλλού καταλήξαμε.  Ασφαλώς, για τη μη λύση ευθύνεται 
αποκλειστικά και μόνο η τουρκική αδιαλλαξία και οι επεκτατικοί στόχοι της Άγκυρας. 

 Η διολίσθησή μας όμως προς τις τουρκικές απαιτήσεις είναι ευθύνη δική μας.  Είναι γεγονός ότι η ανοχή 
που διαχρονικά επιδεικνύει η διεθνής κοινότητα έναντι της τουρκικής προκλητικότητας δε μας βοήθησε.  Όμως 
και σε αυτό το ζήτημα έχουμε το δικό μας μερίδιο ευθύνης.  Δεν κατανοήσαμε σωστά το πώς ενεργεί, το πώς 
λειτουργεί η διεθνής κοινότητα, ακόμα και η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση.  Με ρομαντισμό μείναμε απλά και μόνο 
στην επανάληψη αρχών του διεθνούς δικαίου, αρχές που δυστυχώς σήμερα δε γίνονται σεβαστές στην πράξη 
ούτε από τον ίδιο τον Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών που δημιουργήθηκε, για να τις υπηρετήσει, ούτε από τα ίδια 
τα μέλη του Συμβουλίου Ασφαλείας ούτε από την ίδια την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τα γεωπολιτικά και γεωστρατηγικά συμφέροντα είναι που κινούν την ιστορία, τα γεωπολιτικά και 
γεωστρατηγικά συμφέροντα είναι αυτά που διαλύουν ή δημιουργούν νέες συμμαχίες, που φάνταζαν αδιανόητες 
λίγα χρόνια πριν.  Η ιστορία και τα γεωπολιτικά συμφέροντα δεν είναι στατικά, βρίσκονται σε μια συνεχή 
μεταβολή.  Το Κυπριακό είναι πλέον στη δίνη μεγάλων ρευστών γεωστρατηγικών παιγνίων.  Πρέπει να 
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κατανοήσουμε ότι οι αδιέξοδοι δρόμοι που ακολουθήσαμε και η επεκτατική πολιτική της Τουρκίας δημιουργούν 
κινδύνους, ακόμα και για τις ελεύθερες περιοχές της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

 Εάν σ՚ αυτό συμφωνούμε, τότε συλλογικά και θέτοντας την πατρίδα πάνω από όλα θα πρέπει να 
επανασχεδιάσουμε την πολιτική μας, προσαρμοσμένη στα νέα διεθνή και περιφερειακά δεδομένα.  Μπορεί να 
είμαστε μικρός σε μέγεθος λαός και να μην μπορούμε να κάνουμε αυτό που θέλουμε, μπορούμε όμως να 
κάνουμε αυτό που οφείλουμε.  Μόνο έτσι θα διασφαλίσουμε τη συνέχιση της παρουσίας μας στην ιστορία.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καλώ στο βήμα τον κ. Μιχάλη Γιωργάλλα για την Αλληλεγγύη. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Εξοχότατε Πρόεδρε της Δημοκρατίας, 

 Κύριε Πρόεδρε του σώματος, 

 Κυρίες και κύριοι υπουργοί, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Λοιποί προσκεκλημένοι, 

 Ο εκκωφαντικός, φρικιαστικός, μακρόσυρτος σαν μοιρολόι θανατικό ήχος των σειρήνων του πρωινού μάς 
ξύπνησε ξανά φέτος τις εφιαλτικές μνήμες του προδοτικού πραξικοπήματος της 15ης του Ιούλη και της βάρβαρης 
τουρκικής εισβολής της 20ής Ιουλίου που ακολούθησε.  Μας ξύπνησε ξανά τραγικές μνήμες ολέθρου και θανάτου, 
μνήμες που βάφτηκαν με το αίμα που χύθηκε τιμημένα στο πεδίο της μάχης στην ηρωική αντίσταση κατά του 
εχθρού, μα και μνήμες που ποτίστηκαν με το αδελφικό αίμα που χύθηκε άδικα μέσα στη χοάνη της προδοσίας, 
του παραλογισμού, του φανατισμού και του ξενοκίνητου διχασμού εκείνης της εποχής.  Οι εκκωφαντικές σειρήνες 
μαζί με τις μνήμες ξύπνησαν ξανά πάθη, θρήνους, αβάστακτο πόνο, ανομολόγητες αλήθειες, αδικαίωτες και 
αλύτρωτες θυσίες, προσφυγιά, εγκλωβισμό, θάνατο και αγνοούμενους και ήχησαν σαν καμπανάκι στη συνείδησή 
μας που μας προειδοποιεί για τον κίνδυνο ότι ο στόχος των ξένων παραγόντων που οργάνωσαν και εκτέλεσαν 
το προδοτικό πραξικόπημα και την εισβολή ήταν και παραμένει η προσπάθεια κατάλυσης της κρατικής οντότητας 
της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σήμερα τιμούμε, μνημονεύουμε και ευχαριστούμε από καρδιάς όσους αγωνίστηκαν και όσους 
θυσιάστηκαν για την πατρίδα, για τη δημοκρατία, για την ελευθερία του τόπου και του λαού μας.  Τιμούμε τους 
αγνοούμενούς μας και τις οικογένειές τους, τους πρόσφυγες και τους εγκλωβισμένους μας.  Το κυρίαρχο, 
μοναδικό, πολιτικό και ηθικό δίδαγμα της σημερινής θλιβερής επετείου είναι ότι η διχόνοια, η προδοσία, το μίσος, 
η διάσπαση, ο φανατισμός και ιδιαίτερα η εκδούλευση στους ξένους μόνο κακά μπορούν να φέρουν.  

 «Ο ένας είπε πως ο Γρίβας ήταν προδότης. 

 Ο άλλος είπε πως ο Μακάριος ήταν ο προδότης. 

 Ένας τρίτος φώναζε πως όλοι τους ήταν προδότες. 

 Ο νεκρός δε μίλησε». 

 Αυτό έγραψε χτες η Ελένη Σιούφτα, μια νεαρή ποιήτρια, αποτυπώνοντας μια υπαρκτή εικόνα που έχει η 
νέα γενιά σήμερα στον τόπο μας.  Ο Αρχιεπίσκοπος Μακάριος, ο στρατηγός Γεώργιος Γρίβας και όλοι οι 
πρωταγωνιστές εκείνης της εποχής έφυγαν.  Ο Θεός ας αναπαύσει την ψυχή τους.  Η γενιά τους μας εγκαταλείπει 
σιγά σιγά.  Ας αφήσουμε λοιπόν την ιστορία να έχει τον λόγο για το χθες. 

 Εμείς οφείλουμε να έχουμε τον λόγο, να πάρουμε αποφάσεις και να κάνουμε πράξεις για το σήμερα και 
το αύριο του τόπου και του λαού μας, να βάλουμε πάνω από όλα και όλους την Κύπρο μας, να δώσουμε τα 
χέρια, να συμφιλιωθούμε με την ιστορία και τα τραγικά μας λάθη, για να μην τα επαναλάβουμε, να 
παραμερίσουμε τους φανατισμούς και τον διχαστικό λόγο.  Αντί να αμφισβητούμε ο ένας τον πατριωτισμό του 
άλλου, ας τον επικαλεστούμε.  Δε θα διαγράψουμε, δε θα παραγράψουμε ούτε θα ξεχάσουμε την προδοσία και 
τους προδότες.  Καταδικάζουμε και δεν ξεχνάμε και δε θα ξεχάσουμε ποτέ.  Όμως πρέπει να δώσουμε τα χέρια.  
Πρέπει να κλείσουμε τις πληγές.  Πρέπει να σταματήσουμε να δηλητηριάζουμε με τοξικό παρελθοντολογικό λόγο 
τον λαό μας στον βωμό της εξουσίας και να σπέρνουμε τη διχόνοια και το τεχνητό μίσος για κομματικό συμφέρον. 

 Ο λαός μας που μάτωσε, που προσφυγοποιήθηκε, που βίωσε την απόλυτη καταστροφή κατάφερε να 
ξεπεράσει τον καταστρεπτικό διχασμό του παρελθόντος, να υπερβεί τις διαχωριστικές γραμμές και να γεφυρώσει 
τα χάσματα.  Ο λαός μας σήμερα είναι ξανά ενωμένος.  Οι πολιτικές δυνάμεις το ελάχιστο που του οφείλουν είναι 
η πολιτική συμφιλίωση μεταξύ τους, του οφείλουν την ενότητα και τη συνεννόηση της ηγεσίας του, του οφείλουν 
την ομογνωμία σε σταθερούς συμφωνημένους στόχους για απελευθέρωση, πρόοδο και ευημερία. 
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σε λίγες μέρες, στις 24 Ιουλίου, επέτειο υπογραφής της Συνθήκης της Λωζάνης, ο κύριος Ερντογάν θα 
παρευρεθεί στην πρώτη μουσουλμανική προσευχή στον Ιερό Ναό της Αγίας Σοφίας, δείχνοντας τις 
αναθεωρητικές του διαθέσεις απέναντί μας.  Οι νεοοθωμανοί της Άγκυρας μας θεωρούν ηττημένους ραγιάδες 
που μας έκλεψαν τη γη, τις περιουσίες και τη μισή μας πατρίδα και απαιτούν να επιβάλουν μέσα από τις 
διαπραγματεύσεις ένα οθωμανικού τύπου πολιτειακό μοντέλο διακυβέρνησης στην Κύπρο.  Όπως τότε οι 
ραγιάδες έπρεπε να δωρίσουν τη γη τους στον σουλτάνο, έτσι και σήμερα οι πρόσφυγες πρέπει να παραδώσουν 
οικειοθελώς τις περιουσίες τους στον εισβολέα.  Όπως τότε ο χριστιανός ήταν μειωμένης αξίας πολίτης, έτσι και 
σήμερα οι Έλληνες της Κύπρου πρέπει να χάσουν δικαιώματα και ελευθερίες, για να εξασφαλιστεί η ισότητα των 
λίγων με τους πολλούς.   

 Γνωρίζουμε ότι είμαστε ένα μικρό, αδύναμο, ημικατεχόμενο κράτος δίπλα από την ισχυρή, αποφασισμένη 
Τουρκία.  Γνωρίζουμε ότι δεν μπορούμε να αναμετρηθούμε στρατιωτικά με τους Τούρκους.  Γνωρίζουμε τις 
αδυναμίες, αλλά γνωρίζουμε και τις δυνάμεις μας.  Ας γνωρίζουν καλά και οι Τούρκοι ότι θα αγωνιστούμε 
σθεναρά μέχρι εσχάτων για ό,τι μας ανήκει στη θάλασσα, στον αέρα, στο έδαφος, στην Αμμόχωστο και στις 
υπόλοιπες κατεχόμενες πόλεις και χωριά μας.  Ας γνωρίζουν καλά ότι δε θα παραδοθούμε ούτε θα γονατίσουμε, 
ότι δεν εκχωρούμε τα κυριαρχικά δικαιώματα της χώρας μας σε κανέναν, ότι δε θα ανεχθούμε ποτέ πια καμία 
προδοσία και κανένα ευτελισμό, ότι δε θα αποδεχτούμε κατάλυση της κρατικής οντότητας της Κυπριακής 
Δημοκρατίας, ότι δε θα αποδεχθούμε τίποτα λιγότερο από μια ελεύθερη ευρωπαϊκή Κύπρο που θα είναι ένα 
κανονικό κράτος, που θα επιτρέπει στους Ελληνοκυπρίους, στους Τουρκοκυπρίους και σε όλους τους Κυπρίους 
να συνυπάρχουν και να συνεργάζονται μέσα σε συνθήκες ειρήνης και ασφάλειας, να συμβιώνουν μέσα σε κλίμα 
αλληλοσεβασμού και αλληλοκατανόησης, έχοντας πλήρεις ελευθερίες και δικαιώματα σε όλη την επικράτεια της 
νήσου. 

 Γι’ αυτές τις πανανθρώπινες αρχές και αξίες θυσιάστηκαν αυτοί που σήμερα μνημονεύουμε και έχουμε 
χρέος να συνεχίσουμε τον αγώνα τους.  Ας είναι αιωνία και αλησμόνητη η ιερή τους μνήμη. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο πρόεδρος του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών κ. Γιώργος Περδίκης έχει τον λόγο. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε της Δημοκρατίας, 

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής των Αντιπροσώπων, 

 Κυρίες και κύριοι, 

 Σαράντα έξι χρόνια συμπληρώνονται σήμερα από την εκδήλωση του προδοτικού και οργανωμένου από 
την ελληνική χούντα πραξικοπήματος της 15ης Ιουλίου, το οποίο αποτέλεσε την αφορμή που από καιρό 
αναζητούσε η Τουρκία, για να εισβάλει στην Κύπρο.  Για ορισμένους φαντάζουν μακρινά τα γεγονότα.  Η μνήμη 
της θυσίας όσων αγωνίστηκαν υπερασπιζόμενοι τη δημοκρατία και την πατρίδα μας Κύπρο ξεθωριάζει. 

 Για εμάς στο Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών η θυσία και ο αγώνας της γενιάς του 1974 
παραμένουν σήμερα πιο επίκαιρα από ποτέ.  Αυτό συμβαίνει, διότι ακόμα εξακολουθούμε να ζούμε τις 
επιπτώσεις του πραξικοπήματος και της τουρκικής εισβολής, με τη μισή πατρίδα μας υπό κατοχή, με 
αγνοούμενους, πρόσφυγες, εγκλωβισμένους και παθόντες.  Η Τουρκία απειλεί με νέες επιθετικές ενέργειες επί 
του εδάφους της Κύπρου, στην κατεχόμενη Αμμόχωστο, στα Στροβίλια, στη Δένεια, στην Τηλλυρία, αλλά απειλεί 
και με νέες πειρατικές δράσεις στην κυπριακή ΑΟΖ και στη Μεσόγειο.  Δε θα υπάρξει ποτέ ουσιαστική δικαίωση 
της θυσίας των ηρώων της Δημοκρατίας και της κυπριακής ελευθερίας, παρά όταν πετύχουμε να φτάσουμε σε 
μια λύση του Κυπριακού που να κατοχυρώνει μία πραγματικά κυρίαρχη, ανεξάρτητη, ενιαία, χωρίς ξένες 
εγγυήσεις, χωρίς ξένους στρατούς και εποίκους στο έδαφος της χώρα, όπου θα κυριαρχεί ο σεβασμός των 
δικαιωμάτων για όλους τους πολίτες της, Έλληνες, Τούρκους, Μαρωνίτες, Αρμενίους και Λατίνους, ανεξαρτήτως 
εθνικών, θρησκευτικών ή άλλων χαρακτηριστικών.  Είναι χρέος όλων μας να παλέψουμε για μια τέτοια Κύπρο. 

 Από την άλλη, δεν μπορούμε να μην καταδικάσουμε την αναβίωση ακραίων εθνικιστικών και φασιστικών 
πολιτικών εκφάνσεων.  Όσοι παρασύρονται από τέτοια πολιτικά συνθήματα και σχήματα πρέπει να θυμούνται 
πώς φτάσαμε στη 15η Ιουλίου του 1974.  Χωρίς καμιά διάθεση μνησικακίας, πρέπει να θυμούμαστε ότι κάποιοι -
όχι άγνωστοι και ανώνυμοι- στο όνομα του ακραίου πατριωτισμού και του εθνικισμού άνοιξαν την κερκόπορτα 
και η Πόλις εάλω. 

 «Όσοι το χάλκεον χέρι 

 βαρύ του φόβου αισθάνονται, 

 ζυγόν δουλείας ας έχωσι. 

 Θέλει αρετήν και τόλμην η ελευθερία».  
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 Αυτό γράφει ο μεγάλος ποιητής Ανδρέας Κάλβος.  Τι είναι όμως η αρετή;  Κατά τους αρχαίους Έλληνες 
αρετή είναι η ηθική αριστεία.  Στην απουσία της αρετής, της ηθικής αριστείας, ευδοκιμούν η πολιτική ανηθικότητα, 
η έλλειψη λογοδοσίας, η διαπλοκή και η διαφθορά, η κομματοκρατία, η ημετεροκρατία, η αναξιοκρατία και ο 
νεποτισμός.  Αυτός είναι ο άλλος Αττίλας, ο Αττίλας μέσα μας, είναι οι άλλες ορδές του Μωάμεθ του Πορθητή, 
που λειτουργούν εντός των τειχών ως πέμπτη φάλαγγα, διαβρώνοντας το οικοδόμημα της δημοκρατίας και 
καθιστώντας άνευ ουσίας την υπεράσπιση της ελευθερίας.  

 Είναι καθήκον ιερό, είναι καθήκον πατριωτικό, καθήκον δημοκρατικό να αγωνιζόμαστε καθημερινά κατά 
της ανηθικότητας, της φαυλότητας και της καθεστηκυίας τάξης, της διαφθοράς, της διαπλοκής και της 
αναξιοκρατίας, αψηφώντας το χάλκεον και βαρύ χέρι του φόβου.  Είναι το δικό μας χρέος στους νεκρούς που 
τιμούμε σήμερα.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τον λόγο έχει ο πρόεδρος του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου κ. Χρίστος Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε της Δημοκρατίας, 

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής, 

 Κυρίες και κύριοι, 

 Συμπληρώνονται φέτος σαράντα έξι χρόνια από το μαύρο καλοκαίρι του 1974.  Η κορύφωση της 
εσωτερικής αντιπαράθεσης και το πραξικόπημα είχαν ως αποτέλεσμα να οδηγηθούμε στη σύγχρονη τραγωδία 
της Κύπρου.  Μέχρι σήμερα, κανένας δεν έχει λογοδοτήσει γι՚ αυτή την εθνική καταστροφή.  Βαρύτατες οι ευθύνες 
όλων των πολιτικών παρατάξεων που κυβέρνησαν τον τόπο μέχρι αυτή την ώρα.  Ουδέποτε υπήρξε η πολιτική 
βούληση για σύσταση ειδικού δικαστηρίου, ώστε να αποδοθεί πραγματική δικαιοσύνη.  Οι πληγές παραμένουν 
ανοικτές, δίνοντας έτσι την ευκαιρία σε κάποιους να καλλιεργούν ακόμα τη διχόνοια προς εξυπηρέτηση 
κομματικών συμφερόντων. 

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 Το κυπριακό πρόβλημα είναι θέμα εισβολής και κατοχής.  Πεσόντες, πρόσφυγες, αγνοούμενοι, τραυματίες 
πολέμου μαρτυρούν τι άφησε στο πέρασμά του ο Αττίλας.  Η Τουρκία έκτοτε επιδιώκει μέσα από μια λύση 
διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας να τουρκοποιήσει ολόκληρη την Κύπρο.  Τα τελευταία χρόνια μάλιστα έθεσε 
σε εφαρμογή μια χωρίς προηγούμενο επιθετική πολιτική.  Η προ ημερών μετατροπή του Ιερού Ναού της Αγίας 
Σοφίας σε τζαμί αποτελεί την τελευταία πρόκληση απέναντι στα ιερά και τα όσια της ελληνορθοδοξίας.  Η Αγια-
Σοφιά για μας τους Έλληνες δεν είναι ούτε μουσείο ούτε τζαμί ούτε μνημείο, είναι η νεοχριστιανική ορθόδοξη 
εκκλησία.  Αυτές οι ενέργειες καταδεικνύουν την ανάγκη κατάρτισης εθνικής γραμμής για αναχαίτιση των 
τουρκικών επεκτατικών βλέψεων σε όλα τα μέτωπα. 

 Στα πλαίσια αυτής της στρατηγικής το ΕΛΑΜ κατέθεσε μια σειρά από μέτρα τα οποία έχουν ως στόχο να 
δημιουργήσουν πολιτικό και οικονομικό κόστος στην κατοχική δύναμη.  Αναφέρω ενδεικτικά: 

1. Για το θέμα της Αγίας Σοφίας απαιτούμε να εφαρμοστεί η αρχή της αμοιβαιότητας.  Επιβάλλεται βάσει 
επίσημης απόφασης της πολιτείας οι ορθόδοξες εκκλησίες που μετατράπηκαν παλαιότερα σε 
μουσουλμανικά τεμένη να μετατραπούν εκ νέου σε ορθόδοξους ναούς. 

2. Άμεσο κλείσιμο όλων των οδοφραγμάτων.  Ως πότε θα συντηρούμε την οικονομία του ψευδοκράτους;  
Θυμίζω πως πρόσφατα όλα τα κόμματα απέρριψαν πρόταση ψηφίσματος προς αυτή την κατεύθυνση. 

3. Άσκηση πίεσης προς την Ευρωπαϊκή Ένωση για ουσιαστικές κυρώσεις.  Η διακοπή της χρηματοδότησης 
και η εφαρμογή εμπάργκο όπλων από τα κράτη μέλη της Ένωσης θα οδηγούσε την Άγκυρα να σκεφτεί 
πολλές φορές την επόμενή της κίνηση. 

4. Επαναφορά του ενιαίου αμυντικού δόγματος μεταξύ Ελλάδας και Κύπρου. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κλείνουμε ευλαβικά το γόνυ μπροστά στους αθάνατους νεκρούς μας, σε αυτούς που πρόθυμα βρέθηκαν 
στην πρώτη γραμμή, με την υπόσχεση ότι θα συνεχίσουμε τον αγώνα τους και δε θα επιτρέψουμε η γη του 
Τεύκρου και του Ευαγόρα να τουρκοποιηθεί. 

 Αιωνία τους η μνήμη και στην πατρίδα καλή λευτεριά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καλώ τώρα την κ. Άννα Θεολόγου. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε της Δημοκρατίας, 
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 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής, 

 Κύριες και κύριοι υπουργοί, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Καλούμαστε για 46η χρονιά να αποτίσουμε φόρο τιμής στους συμπατριώτες μας που τον Ιούλιο του 1974 
θυσίασαν την ζωή τους υπερασπιζόμενοι τη Δημοκρατία και τη νομιμότητα, αλλά και σε όλους εκείνους τους 
ήρωες της αντίστασης που στάθηκαν ως ασπίδα διαφύλαξης της ακεραιότητας της Κυπριακής Δημοκρατίας, γιατί 
αγάπησαν τόσο αληθινά την πατρίδα τους. 

 Από τα τραγικά γεγονότα του Ιουλίου του 1974 ο αγώνας αυτών των ηρώων της αντίστασης παραμένει 
μέχρι σήμερα αδικαίωτος.  Κανένας δεν τιμωρήθηκε για το έγκλημα της προδοσίας και δυστυχώς ζούμε τις 
συνέπειες στην καθημερινότητά μας.  Τα οδοφράγματα, ο στιγματισμένος Πενταδάκτυλος, οι πρόσφυγες, οι 
αγνοούμενοι, οι εγκλωβισμένοι συμπατριώτες μας και η μισή κατεχόμενή μας πατρίδα δεν μπορούν να μας 
αφήσουν να ξεχάσουμε, ιδιαίτερα εμάς, τη νέα γενιά, που καλούμαστε να σηκώσουμε στους ώμους του 
μέλλοντός μας όλη αυτή την αμαρτία, γιατί «δεν καταμετρήθηκε ακόμη το μίσος και δεν καταμετρήθηκε ακόμη ο 
παραλογισμός», όπως λέει το ποίημα του Άνθου Λυκαύγη. 

 Η ιστορία μάς δίδαξε κάτι που δεν πρέπει να ξεχνάμε, ότι ο χειρότερος εχθρός δεν είναι αυτός που είναι 
έξω από τα τείχη -αυτόν τον γνωρίζεις άλλωστε και μπορείς να τον αντιμετωπίσεις, καθώς και να προετοιμαστείς- 
αλλά αυτός που είναι εντός των τειχών, διότι μόνο ο εσωτερικός εχθρός μπορεί να ρίξει εύκολα τα τείχη.  
Δυστυχώς, το 1974 κάποιοι Έλληνες και Κύπριοι επώνυμοι άνοιξαν διάπλατα τον δρόμο στον Τούρκο εισβολέα, 
ο οποίος για χρόνια κατασκεύαζε και προετοίμαζε τον δικό του Δούρειο Ίππο για τον εδαφικό ακρωτηριασμό της 
Κύπρου. 

 Μετά το προδοτικό πραξικόπημα και την κατοχή της μισής μας πατρίδας θα ανέμενε ο κάθε υγιής 
σκεπτόμενος πολίτης του τόπου ότι αυτοί που άνοιξαν τις πύλες της Κυπριακής Δημοκρατίας στον Τούρκο 
εισβολέα θα τιμωρούνταν παραδειγματικά, εντούτοις αυτοί που τυπικά έχασαν τις εργασίες τους ως μετέχοντες 
στο πραξικόπημα αποκαταστάθηκαν από την τότε κυβέρνηση του Δημοκρατικού Συναγερμού ως πρώτο μέτρο 
της διακυβέρνησής τους, μόλις αναρριχήθηκαν στην εξουσία το 1993. 

 Η ίδια κυβέρνηση σήμερα επίσημα μετέχει και προάγει μνημόσυνα του Γρίβα και των στρατιωτών που 
σκοτώθηκαν κατά τη διάρκεια της παράνομης επίθεσής τους στο Προεδρικό ενάντια στον νόμιμα εκλεγμένο 
Πρόεδρο της Κυπριακής Δημοκρατίας, τον αείμνηστο Αρχιεπίσκοπο Μακάριο.  Ορισμένοι βρίσκονται μέσα από 
τα τείχη της Κυπριακής Δημοκρατίας και κατέχουν καίρια πόστα πλέον και στον βωμό της εξυπηρέτησης των 
δικών τους οικονομικών συμφερόντων τα τελευταία χρόνια έχουν καταφέρει να εξαθλιώσουν οικονομικά τον 
Κύπριο πολίτη και προσπαθούν να αφαιμάξουν την όποια περιουσία τού έμεινε μετά το 1974.  

 Το μεγαλύτερο περιουσιακό στοιχείο και η μεγαλύτερη αντίσταση που μπορούμε να έχουμε στις επιβουλές 
των Τούρκων είναι το αγωνιστικό και πατριωτικό φρόνημα του λαού.  Δυστυχώς όμως, τον λαό αυτή η κυβέρνηση 
τον έχει γονατίσει, τη νεολαία την έχει εξουθενώσει οικονομικά, τον οικογενειάρχη τον έχει εξαναγκάσει να 
μεταναστεύσει, για να μπορέσει να θρέψει και να σπουδάσει τα παιδιά του, και τον πρόσφυγα τον αναγκάζει να 
ξεπουλά τις κατεχόμενές του περιουσίες, για να πληρώσει τα χρέη του στις τράπεζες. 

 Κυρίες και κύριοι, 

 Μπορεί ως λαός να είμαστε λιγοστοί μπροστά στην Τουρκία και τον συστηματικό επεκτατισμό σε βάρος 
της κατεχόμενης πατρίδας μας, γι’ αυτό και ο κάθε πολίτης είναι πολύτιμος και άξιος της προσοχής και της 
φροντίδας μας για την εξυπηρέτηση των αναγκών του και τον σεβασμό των δικαιωμάτων του.  Κανένας δε μας 
περισσεύει και να το θυμούνται ορισμένοι μέσα σε αυτή την αίθουσα την ώρα που νομοθετούν!  Τα διάφορα 
οικονομικά συμφέροντα δεν πολεμούν, δε γεννούν στρατιώτες ούτε είναι υπερασπιστές της πατρίδας μας και 
ποτέ δε θα πέσουν μαχόμενα υπέρ βωμών και εστιών. 

 Γι՚ αυτό σήμερα τιμούμε αυτούς που υπερασπίστηκαν την πατρίδα μας, χωρίς να ξεχνούμε πότε τη 
σπουδαιότητα της θυσίας τους και το μεγαλείο της ψυχής τους.  Τιμή και δόξα στους ήρωές μας. 

 Αιωνία τους η μνήμη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σημείο αυτό έχει ολοκληρωθεί η συνεδρία.  Η επόμενη συνεδρία της 
Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Παρασκευή, 17 Ιουλίου 2020, στις 11:00 π.μ., με την ακόλουθη ημερήσια 
διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 
 1.  Ο περί Εκλογής (Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της Δημοκρατίας) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Πρόταση νόμου των κ. Ελένης Μαύρου και Αντρέα Φακοντή εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις). 
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(Αρ. Φακ. 23.02.060.001-2019). 

 2.  Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019. 
(Πρόταση νόμου των κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών και της κ. Άννας Θεολόγου, 
βουλευτού Ανεξαρτήτων). 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.114-2019). 

 3.  Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2018. 
(Πρόταση νόμου του κ. Γιώργου Λιλλήκα εκ μέρους της Συμμαχίας 
Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.02.059.115-2018). 

 4.  Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019.  
(Πρόταση νόμου του κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.104-2019). 

 5.  Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Πρόταση νόμου του κ. Μαρίνου Σιζόπουλου εκ μέρους του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ). 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.021-2020). 

 6.  Σχέδιο απόφασης της Βουλής των Αντιπροσώπων σύμφωνα με το 
οποίο ο αριθμός των βουλευτών καθορίζεται σε ενενήντα (90), από 
τους οποίους το εβδομήντα τοις εκατόν (70%) θα εκλέγεται από την 
ελληνική κοινότητα και το τριάντα τοις εκατόν (30%) από την 
τουρκική κοινότητα όπως προνοείται από το άρθρο 62(2) του 
συντάγματος. 
(Αρ. Φακ. 23.10.002) 

 7.  Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.091-2020). 

 8.  Ο περί Φορολογίας των Κληρονομιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.006-2020). 

 9.  Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.007-2020). 

 10.  Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.008-2020). 

 11.  Ο περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.025-2020). 

 12.  Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.051-2020). 

 13.  Ο περί Ίδρυσης Εθνικού Ταμείου Αλληλεγγύης (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.096-2020). 

 14.  Ο περί Γενετικά Τροποποιημένων Οργανισμών (Ελευθέρωση στο 
Περιβάλλον) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.111-2020). 

 15.  Ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.055-2020). 
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 16.  Ο περί Ρυθμίσεως Ορισμένων Θεμάτων σε σχέση με τις Περιουσίες 
των Αγνοουμένων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.019-2020). 

 17.  Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Γεωργίας για Συνεργασία 
στον Τομέα της Φροντίδας Υγείας (Κυρωτικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.029-2020). 

 18.  Ο περί του Τροποποιητικού Πρωτοκόλλου στη Σύμβαση για την 
Προστασία του Ατόμου από την Αυτοματοποιημένη Επεξεργασία 
Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα του 1981 (Κυρωτικός) Νόμος 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.022-2020). 

 19.  Ο περί της Διακυβερνητικής Συμφωνίας μεταξύ της Κυπριακής 
Δημοκρατίας, του Κράτους του Ισραήλ, της Ελληνικής Δημοκρατίας 
και της Ιταλικής Δημοκρατίας αναφορικά με σύστημα αγωγών για τη 
μεταφορά Φυσικού Αερίου από την Ανατολική Μεσόγειο στις 
Ευρωπαϊκές Αγορές (Κυρωτικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.092-2020). 

 20.  Οι περί Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων - Θέση Ανώτερου Τεχνικού Κεντρικού Σφαγείου 
Κοφίνου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.016-2020). 

 21.  Οι περί Τυπογραφείου - Θέση Τυπογράφου (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.044-2020). 

 22.  Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια Υπηρεσίας Θέσεων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.040-2020). 

 23.  Ο περί Ασφάλειας Δικτύων και Συστημάτων Πληροφοριών Νόμος 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.136-2019). 

 24.  Ο περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών 
Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.137-2019). 

 25.  Οι περί της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας (Όροι Πρόσληψης και 
Υπηρεσίας Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.064-2019). 

 26.  Οι περί Ασφάλειας Δικτύων και Συστημάτων Πληροφοριών (Τέλη) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.080-2019). 

 27.  Ο περί Προδιαγραφών Εμπορίας των Πουλερικών Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.001-2020). 

 28.  Ο περί Προδιαγραφών Εμπορίας των Αυγών προς Επώαση και των 
Νεοσσών Πουλερικών Ορνιθώνος Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.028-2020). 

 29.  Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.011-2020) 

 30.  Ο περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια 
Υπηρεσία (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.012-2020) 

 31.  Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την έγκριση των 
ακόλουθων καταλόγων: 

α.  Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία των 
οποίων η αρχική κλίμακα δεν υπερβαίνει την Κλίμακα Α7 του 
κυβερνητικού μισθολογίου, για τις οποίες απαιτείται ως 
βασικό προσόν απολυτήριο σχολής μέσης παιδείας ή 
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δίπλωμα τριετούς μεταλυκειακού κύκλου σπουδών και για 
την πλήρωση των οποίων διεξάγεται γραπτή εξέταση από 
την Ειδική Επιτροπή δυνάμει των διατάξεων των περί 
Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια 
Υπηρεσία Νόμων του 1998 έως 2018. 

  (Αρ. Φακ. 15.15.002). 

β.  Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία των 
οποίων η αρχική κλίμακα δεν υπερβαίνει την Κλίμακα Α8 του 
κυβερνητικού μισθολογίου, για τις οποίες απαιτείται ως 
βασικό προσόν πανεπιστημιακό δίπλωμα ή ισότιμο προσόν 
και για την πλήρωση των οποίων διεξάγεται γραπτή εξέταση 
από την Ειδική Επιτροπή δυνάμει των διατάξεων των περί 
Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια 
Υπηρεσία Νόμων του 1998 έως 2018. 

  (Αρ. Φακ. 15.15.002) 

 32.  Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων όσον αφορά 
αίτημα για τη διάνοιξη των διόδων στα Κόκκινα και στο Πυρόι. 
(Σχέδιο ψηφίσματος του κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.10.001). 

 33.  Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων για τους 
σχεδιασμούς της Τουρκικής Κυβέρνησης να μετατρέψει την Αγία 
Σοφία σε τζαμί. 
(Σχέδιο ψηφίσματος του κ. Νίκου Τορναρίτη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.10.001). 

 34.  Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για δημοσιοποίηση ή μη 
της λεγόμενης «Λίστας Γιωρκάτζη» βάσει εισήγησης της Αd Hoc 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη Διερεύνηση Θεμάτων που 
Αφορούν σε Δάνεια Πολιτικά Εκτεθειμένων Προσώπων. 

 35.  Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων (Προστασία των 
Ζώων κατά τη Σφαγή ή τη Θανάτωσή τους) (Καταργητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.020-2020). 

 36.  Οι περί Χημικών Ουσιών (Εφαρμογή των Αρχών Ορθής 
Εργαστηριακής Πρακτικής) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.021-2020). 

 37.  Οι περί Χημικών Ουσιών (Παραβάσεις του άρθρου 3 του 
Κανονισμού (ΕΕ) αριθ. 2017/852) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.022-2020). 

 38.  Οι περί Χημικών Ουσιών (Παραβάσεις του Κανονισμού CLP) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.023-2020). 

 39.  Οι περί Χημικών Ουσιών (Παραβάσεις του Κανονισμού PIC) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.024-2020). 

 40.  Οι περί Χημικών Ουσιών (Παραβάσεις του Κανονισμού REACH) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.025-2020). 

 41.  Οι περί Διαχείρισης Θεμάτων Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.026-2020). 

 42.  Οι περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.027-2020). 

 43.  Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.028-2020). 
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 44.  Οι περί Ειδικών Αστυνομικών (Διαδικασία Διορισμού και Όροι 
Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.029-2020). 

 45.  Οι περί Ναρκωτικών Φαρμάκων και Ψυχοτρόπων Ουσιών 
(Φαρμακευτική Κάνναβη) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.030-2020). 

 46.  Οι περί Υπουργείου Εσωτερικών - Θέση Ανώτερου Πολιτικού 
Μηχανικού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.031-2020). 

 47.  Οι περί Γραφείου Επιτρόπου Προστασίας των Δικαιωμάτων του 
Παιδιού-Θέσεις Ανώτερου Λειτουργού Γραφείου Επιτρόπου 
Προστασίας Δικαιωμάτων του Παιδιού, Λειτουργού Γραφείου 
Επιτρόπου Προστασίας Δικαιωμάτων του Παιδιού Α΄, Λειτουργού 
Γραφείου Επιτρόπου Προστασίας Δικαιωμάτων του Παιδιού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.032-2020). 

 48.  Οι περί Υπουργείου Υγείας, Διοίκηση-Διεύθυνση Νοσηλευτικών 
Υπηρεσιών, Γενικός Νοσηλευτικός Κλάδος - Θέσεις 
Προϊστάμενου/ης Νοσηλευτή/τριας, Πρώτου/ης Νοσηλευτή/τριας, 
Ανώτερου Νοσηλευτή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.033-2020). 

 49.  Οι περί Υπουργείου Υγείας, Διοίκηση - Διεύθυνση Νοσηλευτικών 
Υπηρεσιών, Γενικός Νοσηλευτικός Κλάδος - Θέση Νοσοκόμου 
(Σχέδια Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.034-2020). 

 50.  Οι περί Υπουργείου Υγείας, Διοίκηση-Διεύθυνση Νοσηλευτικών 
Υπηρεσιών, Νοσηλευτικός Κλάδος Ψυχικής Υγείας - Θέσεις Βοηθού 
Προϊστάμενου/ης Νοσηλευτή και Πρώτου/ης Νοσηλευτή (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.035-2020). 

 51.  Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων (Κατοχή και Πώληση 
Ζώων Συντροφιάς) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.036-2020). 

 52.  Οι περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (Σχέδιο Συντάξεων και 
Άλλων Ωφελημάτων σε Υπαλλήλους του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 
Κύπρου και Εξαρτωμένους Αυτών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.037-2020). 

 53.  Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.069-2013). 

 54.  Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (Σχέδιο Συντάξεων και 
Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους του Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού και Εξαρτωμένους τους) (Όμοιο με το Σχέδιο 
Συντάξεων της Κυβέρνησης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.067-2014). 

 55.  Οι περί Προστασίας της Παραλίας (Άδειες και Δικαιώματα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.036-2015). 

 56.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.051-2017). 

 57.  Οι περί της Σύμβασης για την Προστασία της Μεσογείου Θάλασσας 
από τη Ρύπανση και περί Συναφών Πρωτοκόλλων (Τεχνητοί 
Ύφαλοι) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.085-2017). 
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 58.  Οι περί Προσωπικού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 
(Τροποποιητικοί) Γενικοί Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.086-2017). 

 59.  Οι περί Συντάξεων Υπαλλήλων της Αρχής Τηλεπικοινωνιών 
Κύπρου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.087-2017). 

 60.  Οι περί Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου (Σχέδιο Πρόωρης Εθελοντικής 
Αφυπηρέτησης Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.100-2017). 

 61.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ακαδημαϊκό Προσωπικό) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.047-2018). 

 62.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Δίδακτρα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.057-2018). 

 63.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Φοιτητικά Θέματα και Θέματα 
Σπουδών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.058-2018). 

 64.  Οι περί Δασών (Άδειες, Χρήση Δασικών Δρόμων και Εξαγωγή 
Δασικών Προϊόντων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.072-2018). 

 65.  Οι περί του Συντονισμού των Διαδικασιών Σύναψης Δημοσίων 
Συμβάσεων στους Τομείς της Άμυνας και της Ασφάλειας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.098-2018). 

 66.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας (Γενικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.009-2019). 

 67.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας (Πειθαρχικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.010-2019). 

 68.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας (Προαγωγές Μελών 
Πυροσβεστικής εκτός Ειδικών Πυροσβεστών) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.011-2019). 

 69.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας (Εφεδρικοί Πυροσβέστες) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.012-2019). 

 70.  Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Διαχείριση και 
Διάθεση/Χρήση Κοπριάς και άλλων Κτηνοτροφικών Αποβλήτων 
που προκύπτουν από Αγελαδοτροφικές Μονάδες) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.013-2019). 

 71.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.037-2019).  

 72.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της Εξορυκτικής Βιομηχανίας 
(Χρήση Βέλτιστων Διαθέσιμων Τεχνικών σε περιπτώσεις 
Παρουσίας Κυανίου σε Λίμνη τελμάτων και περί Διασπώμενου με 
Ασθενές Οξύ Κυανίου) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.038-2019). 

 73.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της Εξορυκτικής Βιομηχανίας 
(Επιθεωρήσεις) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.039-2019). 

 74.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της Εξορυκτικής Βιομηχανίας 
(Χρηματικές Εγγυήσεις) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.040-2019). 



 
 

2060 
 

 75.  Οι περί Ιατρών και Οδοντιάτρων (Συντάξεις και Χορηγήματα) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.041-2019). 

 76.  Οι περί Φυλακών (Γενικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.070-2019). 

 77.  Οι περί Εισροών και Εκροών του Εθνικού Ταμείου Επενδύσεων και 
του Κυπριακού Οργανισμού Διαχείρισης Επενδύσεων και για 
Συναφή Θέματα Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.079-2019). 

 78.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.093-2019). 

 79.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Αξιολόγηση Υπαλλήλων) Κανονισμοί 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.096-2019). 

 80.  Οι περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου - Θέση 
Προϊστάμενου Τομέα (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.099-2019). 

 81.  Οι περί Υπηρεσιακών Οχημάτων του Κρατικού Τομέα και του 
Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.100-2019). 

 82.  Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Άδειες και Πιστοποιητικά Ελεγκτών 
Εναέριας Κυκλοφορίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.101-2019). 

 83.  Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Άδειες και Πιστοποιητικά Ελεγκτών 
Εναέριας Κυκλοφορίας) (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.102-2019). 

 84.  Οι περί Συστήματος Εγγύησης των Καταθέσεων και Εξυγίανσης 
Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.114-2019). 

 85.  Οι περί Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας (Έλεγχος 
Υποστατικών και Λήψη Δραστικών Μέτρων) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.001-2020). 

 86.  Οι περί Διατήρησης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών (Συνδρομές 
Μελών του ΚΟΔΑΠ) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.002-2020). 

 87.  Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας 
(Σχέδια Υπηρεσίας) - Θέσεις Ανώτερου Ακτινογράφου 
Ακτινοθεραπείας, Ακτινογράφου Ακτινοθεραπείας Α΄ και 
Ακτινογράφου Ακτινοθεραπείας Κανονισμοί του 2020. 
(Aρ. Φακ. 23.03.057.007-2020) 

 88.  Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας 
(Σχέδια Υπηρεσίας) - Θέσεις Ανώτερου Ακτινογράφου 
Ακτινοδιαγνωστικής, Ακτινογράφου Ακτινοδιαγνωστικής Α΄ και 
Ακτινογράφου Ακτινοδιαγνωστικής Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.008-2020). 

 89.  Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας 
(Σχέδια Υπηρεσίας) - Θέσεις Ανώτερου Φυσιοθεραπευτή, 
Φυσιοθεραπευτή Α΄ και Φυσιοθεραπευτή Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.009-2020) 

 90.  Οι περί του Κυπριακού Οργανισμού Διαχείρισης Αποθεμάτων 
Πετρελαιοειδών (Πρόσληψη, Προαγωγή και Υπηρεσία 
Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.010-2020). 
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 91.  Οι περί Διατήρησης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών - Θέσεις 
Λειτουργού Διαχείρισης Αποθεμάτων Α΄ και Βοηθού Λογιστικού 
Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.011-2020). 

 92.  Οι περί Τμήματος Δημοσίων Έργων - Θέση Ανώτερου Τεχνικού 
Επιθεωρητή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020 
(Aρ. Φακ. 23.03.057.012-2020). 

 93.  Οι περί Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας - Θέση Επιθεωρητή 
Εργασίας 1ης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.015-2020) 

 94.  Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων (Πρόληψη Πνευμοκονίασης) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.017-2020). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 
 1. «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο, οι επιπτώσεις του στην 

οικονομία και την κοινωνία και οι πολιτικές που μπορεί να 
επιφέρουν πληθυσμιακή αναζωογόνηση στην πατρίδα μας».  
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Μιχάλη Γιωργάλλα, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.052.002-2019). 

 2. «Οι δεκαεπτά στόχοι για τη βιώσιμη ανάπτυξη του 2030 που έθεσε 
ο Οργανισμός Ηνωμένων Εθνών και η εφαρμογή τους στην 
Κύπρο». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Γιώργου Περδίκη, βουλευτή του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.05.053.001-2020). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

(Ώρα λήξης:  12.30 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
ΔΗΣΥ 

Αριστείδου Μαριέλλα Κωνσταντίνου Ξένια 

Γεωργίου Γεώργιος Μαυρίδης Μάριος 

Δημητρίου Αννίτα Νεοφύτου Αβέρωφ 

Δημητρίου Δημήτρης Ορφανίδου Σάβια 

Δίπλαρος Ευθύμιος Σοφοκλέους Μιχάλης 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Σταύρου Ελένη 

Κάρουλλας Γιώργος Τορναρίτης Νίκος 

Κουλλά Ονούφριος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Κυπριανού Ανδρέας  

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
Αδάμου Αδάμος Λουκαΐδης Γιώργος 
Γεωργίου Τ. Γιώργος Μαύρου Ελένη 
Δαμιανού Άριστος Πασιουρτίδης Ανδρέας 

Καυκαλιάς Αντρέας Σάββα Ευανθία 
Κέττηρος Νίκος Στεφάνου Στέφανος 
Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τζιοβάνης Χριστάκης 
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Κυπριανού Άντρος Φακοντής Αντρέας 
Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

ΔΗΚΟ 
Βότσης Άγγελος Μυλωνάς Παύλος 

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Ορφανίδης Χρίστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Λεωνίδου Πανίκος Προκοπίου Γεώργιος 

Μουσιούττας Μαρίνος  

ΚΣ ΕΔΕΚ 
Μυριάνθους Ηλίας Σιζόπουλος Μαρίνος 

Συμμαχία Πολιτών 

Λιλλήκας Γιώργος  

Αλληλεγγύη 

Συλλούρης Δημήτρης 

(Πρόεδρος Βουλής) 

Γιωργάλλας Μιχάλης 

Παπαδόπουλος Γεώργιος 

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος Περδίκης Γιώργος 

ΕΛΑΜ 

Παπαγιάννης Λίνος Χρίστου Χρίστος 

Ανεξάρτητοι 

Θεολόγου Άννα  
Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μούσας Γιαννάκης (Μαρωνιτών) 

Μαχτεσιάν Βαρτκές (Αρμενίων) 

Μαντοβάνη Αντωνέλλα (Λατίνων) 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 
 Τήρηση μονόλεπτης σιγής στη μνήμη των ηρώων και των μαρτύρων της δημοκρατίας και της ελευθερίας 
και ομιλίες (Πρόεδρος, Αβέρωφ Νεοφύτου, Άντρος Κυπριανού, Νικόλας Παπαδόπουλος, Μαρίνος Σιζόπουλος, 
Γιώργος Λιλλήκας, Μιχάλης Γιωργάλλας, Γιώργος Περδίκης, Χρίστος Χρίστου, Άννα Θεολόγου) για τις μαύρες 
επετείους του πραξικοπήματος και της τουρκικής εισβολής. 

 

 
 

Τιμή: €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  
IA΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ΄ 

Συνεδρίαση 17ης Ιουλίου 2020 

Ώρα έναρξης:  11.10 π.μ. 

Αρ. 29  
 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ) 

 Καλημέρα σας! 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

 Παρακαλώ τους γραμματείς να δηλώσουν αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στις 11 Ιουλίου συμπληρώθηκαν εννέα χρόνια από την έκρηξη στη ναυτική βάση «Ευάγγελος 
Φλωράκης» στο Μαρί, η οποία στοίχισε τη ζωή σε δεκατρείς συμπατριώτες μας.  Οι δεκατρείς ένστολοι 
αξιωματικοί, ναύτες και πυροσβέστες, επιδεικνύοντας θάρρος και αυταπάρνηση και θέτοντας το δημόσιο 
συμφέρον υπεράνω της ζωής τους, προσέτρεξαν να επιτελέσουν στο ακέραιο το καθήκον τους.  Εκφράζουμε 
την αμέριστη συμπαράστασή μας στους οικείους τους και δεσμευόμαστε να εργαστούμε στο πλαίσιο των 
αρμοδιοτήτων μας προληπτικά, ώστε να μη ζήσουμε αντίστοιχα τραγικά γεγονότα στο μέλλον. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στις 23 Ιουλίου συμπληρώνονται δύο χρόνια από τη φονική πυρκαγιά, τη μεγαλύτερη στην ιστορία του 
σύγχρονου ελληνικού κράτους και τη δεύτερη πιο φονική παγκοσμίως κατά τον 21ο αιώνα.  Οι πυρκαγιές που 
ξέσπασαν στην Αττική και πέρασαν μέσα από τους οικισμούς Νέος Βουτζάς και Μάτι είχαν ως τραγικό 
αποτέλεσμα εκατόν δύο νεκρούς, δεκάδες τραυματίες, καταστροφές περιουσιών και αποψίλωση χιλιάδων 
στρεμμάτων δάσους. 

 Σας καλώ τώρα να τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή στη μνήμη των ένστολων συμπατριωτών μας, που με 
απαράμιλλο θάρρος πρόσφεραν την ίδια τη ζωή τους στον βωμό του καθήκοντος, καθώς και στη μνήμη των 
θυμάτων της φονικής πυρκαγιάς στην Αττική. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία η μνήμη! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούμε στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η 
νομοθετική εργασία.  Όλες οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες.  

 Το πρώτο θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Εκλογής (Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της Δημοκρατίας) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019».  Είναι πρόταση νόμου των κ. Ελένης Μαύρου και Αντρέα Φακοντή εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε εκλογέας ο οποίος αντιμετωπίζει δυσκολίες στην άσκηση του 
εκλογικού του δικαιώματος λόγω αναπηρίας να δύναται να ζητήσει από τον προεδρεύοντα εκλογής ή από 
άλλο πρόσωπο της απόλυτης εμπιστοσύνης του να τον βοηθήσει να ασκήσει το εν λόγω δικαίωμα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Εκλογής 
(Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της Δημοκρατίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019»  

Παρόντες: 
 Ελένη Μαύρου, πρόεδρος Ξένια Κωνσταντίνου 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου Πανίκος Λεωνίδου 

 Ευανθία Σάββα Παύλος Μυλωνάς 

 Γιώργος Κάρουλλας Κωστής Ευσταθίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία 
κατατέθηκε στη Βουλή από τους βουλευτές κ. Ελένη Μαύρου και Αντρέα Φακοντή εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν 
στις 25 Μαΐου και την 1η και 15η Ιουνίου 2020.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών. Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, 
παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης της πρότασης νόμου από την επιτροπή παρευρέθηκαν 
επίσης τα μέλη της κ. Ανδρέας Κυπριανού και Λίνος Παπαγιάννης, καθώς και οι βουλευτές κ. Μιχάλης 
Σοφοκλέους, Γιώργος Λιλλήκας και Χαράλαμπος Θεοπέμπτου. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Εκλογής (Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της 
Δημοκρατίας) Νόμου, ώστε οι εκλογείς οι οποίοι αντιμετωπίζουν δυσκολίες στην άσκηση του εκλογικού τους 
δικαιώματος λόγω τυφλότητας ή άλλης ανικανότητας να δύναται να ζητήσουν από τον προεδρεύοντα της 
εκλογής ή από οποιοδήποτε άλλο πρόσωπο της απόλυτης εμπιστοσύνης τους να τους βοηθήσουν να το 
ασκήσουν. 

 Σύμφωνα με τους εισηγητές της πρότασης νόμου, η προτεινόμενη τροποποίηση κρίνεται αναγκαία, 
ώστε στην πιο πάνω αναφερόμενη περίπτωση να τυγχάνουν εφαρμογής διατάξεις ανάλογες με αυτές που 
ισχύουν δυνάμει του περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων Νόμου σε σχέση με άλλες 
εκλογικές διαδικασίες που διενεργούνται στη Δημοκρατία.  

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με την ισχύουσα διάταξη της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας, οι 
εκλογείς με αναπηρία δύναται να ζητήσουν βοήθεια για την άσκηση του εκλογικού τους δικαιώματος μόνο 
από τον προεδρεύοντα της εκλογής.     

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσαν στην επιτροπή ότι το εν λόγω υπουργείο 
συμφωνεί με την προτεινόμενη ρύθμιση και επισήμαναν ότι αυτή η πράξη εφαρμόζεται σε όλες τις εκλογικές 
διαδικασίες που διενεργούνται στη Δημοκρατία. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά 
πλειοψηφία της προέδρου και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες Δυνάμεις και του Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου και εισηγείται στη 
Βουλή την ψήφισή της σε νόμο.  

Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού 
δήλωσαν πως η κοινοβουλευτική τους ομάδα θα τοποθετηθεί επί της πρότασης νόμου κατά τη συζήτησή της 
στην ολομέλεια της Βουλής.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλητές; 

 Σύντομα, κύριε Περδίκη, σας παρακαλώ, όπως έχουμε συμφωνήσει. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 

 Να δηλώσω ότι συμφωνούμε με την ψήφιση της σχετικής πρότασης νόμου.  Να συγχαρώ τους 
εισηγητές.  Να πω μόνο πληροφοριακά ότι υπάρχει ένα ολοκληρωμένο υπόμνημα που κατέθεσε πρόσφατα 
η Κυπριακή Συνομοσπονδία Αναπήρων προς το Υπουργείο Εσωτερικών, ενόψει και των βουλευτικών 
εκλογών του Μαΐου, για διευκόλυνση των αναπήρων κατά τη διάρκεια της ψηφοφορίας και πριν, όσον αφορά 
την ενημέρωση. 
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 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 29 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εφτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα έξι ψήφους υπέρ, επτά εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εκλογής (Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της Δημοκρατίας) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εφτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Με σαράντα έξι ψήφους υπέρ, επτά εναντίον και μία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο*. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019».  Είναι πρόταση νόμου των κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών και της κ. Άννας Θεολόγου. 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε στη δεύτερη κατανομή εδρών, πέραν των αυτοτελών 
κομμάτων και των συνασπισμών κομμάτων, να συμμετέχουν και οι συνδυασμοί ανεξαρτήτων, εφόσον 
συγκεντρώσουν ποσοστό 3,6% επί του συνόλου των έγκυρων ψήφων σε ολόκληρη την επικράτεια της 
Δημοκρατίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Θεολόγου. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ζητώ αναβολή της συζήτησης για την επόμενη ολομέλεια, διότι διανεμήθηκε προς τους 
συναδέλφους κάποια αλληλογραφία που προέκυψε και χρήζει περαιτέρω εξέτασης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση; 

 Αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2018».  Είναι πρόταση νόμου του κ. Γιώργου Λιλλήκα εκ μέρους της 
Συμμαχίας Πολιτών. 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να αναθεωρηθεί το ελάχιστο ποσοστό επί του συνόλου των 
έγκυρων ψήφων σε ολόκληρη την επικράτεια της Δημοκρατίας που προβλέπεται σε αυτόν για σκοπούς 
συμμετοχής των αυτοτελών κομμάτων στην πρώτη φάση και στη δεύτερη φάση της δεύτερης κατανομής 
αδιάθετων εδρών από 3,6% και 7,2%, που ισχύει σήμερα, σε 1,8% και 3,6%, αντίστοιχα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Εκλογής 
Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός)  

(Αρ. 2) Νόμος του 2018»  
Παρόντες: 
 Ελένη Μαύρου, πρόεδρος Παύλος Μυλωνάς 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου Κωστής Ευσταθίου 

 Ευανθία Σάββα Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιώργος Κάρουλλας Γιώργος Λιλλήκας 

 Ξένια Κωνσταντίνου Άννα Θεολόγου 

 Πανίκος Λεωνίδου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία 
κατατέθηκε στη Βουλή από τον βουλευτή της Συμμαχίας Πολιτών κ. Γιώργο Λιλλήκα, σε δύο συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 22 Ιουνίου 2020. Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών. Η Νομική Υπηρεσία 
της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης της πρότασης νόμου από την επιτροπή παρευρέθηκαν 
επίσης το μέλος της κ. Λίνος Παπαγιάννης και ο βουλευτής κ. Γιώργος Περδίκης. 

                                            
* Λόγω της πραγματοποίησης των συνεδριάσεων της ολομέλειας εκτός του κτιρίου της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, εξαιτίας της λήψης έκτακτων μέτρων για αντιμετώπιση της πανδημίας COVID-19, δεν 

πραγματοποιήθηκε ηλεκτρονική ψηφοφορία κατά τη διάρκεια της συνεδρίασης. 



 
 

2067 
 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων Νόμου, ώστε να αναθεωρηθεί το ελάχιστο ποσοστό επί του συνόλου των έγκυρων ψήφων 
σε ολόκληρη την επικράτεια της Δημοκρατίας που προβλέπεται σε αυτόν για σκοπούς συμμετοχής των 
αυτοτελών κομμάτων στην πρώτη φάση και στη δεύτερη φάση της δεύτερης κατανομής αδιάθετων εδρών 
από 3,6% και 7,2%, που ισχύει σήμερα, σε 1,8% και 3,6%, αντίστοιχα.  

 Επιπρόσθετα, σκοπείται η αναθεώρηση της διάταξης της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας 
σύμφωνα με την οποία τα αυτοτελή κόμματα που συμμετέχουν στη δεύτερη κατανομή δικαιούνται δεύτερη 
έδρα από την εν λόγω κατανομή, υπό την προϋπόθεση ότι έχουν συγκεντρώσει ποσοστό 3,6% επί του 
συνόλου των έγκυρων ψήφων σε ολόκληρη την επικράτεια της Δημοκρατίας, ώστε το εν λόγω μέτρο να 
καθοριστεί στο ποσοστό 1,8%, για να συνάδει με το προτεινόμενο κατώτατο ποσοστό συμμετοχής των 
αυτοτελών κομμάτων στη δεύτερη κατανομή αδιάθετων εδρών. 

 Σύμφωνα με τον εισηγητή της πρότασης νόμου, καθώς και την αιτιολογική έκθεση που τη συνοδεύει, 
οι προτεινόμενες με την πρόταση νόμου τροποποιήσεις κρίνονται αναγκαίες, ώστε και οι βουλευτικές έδρες 
της δεύτερης κατανομής να κατανέμονται με βάση το σύστημα της απλής αναλογικής. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσαν στην επιτροπή ότι το ισχύον εκλογικό σύστημα, 
το οποίο πρώτη φορά εφαρμόστηκε κατά τις βουλευτικές εκλογές που διενεργήθηκαν το έτος 2016, 
προβλέπει ότι για τη διάθεση των βουλευτικών εδρών στην πρώτη κατανομή εφαρμόζεται το σύστημα της 
απλής αναλογικής και στις δύο φάσεις της δεύτερης κατανομής εφαρμόζεται το σύστημα της ενισχυμένης 
αναλογικής με ποσοστά 3,6% και 7,2%, αντίστοιχα. Επιπρόσθετα, οι ίδιοι εκπρόσωποι επισήμαναν ότι 
επαφίεται στη βούληση της πλειοψηφίας του νομοθετικού σώματος η αναθεώρηση του εκλογικού μέτρου, 
όπως αυτή προτείνεται με τις πιο πάνω ρυθμίσεις. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
διατύπωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Η πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες Δυνάμεις, του Δημοκρατικού Συναγερμού και του Δημοκρατικού Κόμματος τάχθηκαν εναντίον της 
ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο. 

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ τάχθηκε υπέρ της 
ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεων, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών κατά πλειοψηφία 
εισηγείται στη Βουλή την καταψήφιση της πρότασης νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 O κ. Λιλλήκας, ο κ. Παπαδόπουλος και ο κ. Λεωνίδου.   

 Πολύ σύντομα, όπως είπαμε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Πριν, η Κυπριακή Δημοκρατία γνώριζε διάφορα εκλογικά μέτρα και εκλογικά συστήματα από την 
ίδρυσή της, μέχρι που κατέληξε στην απλή αναλογική, την οποία στήριξαν, αν θυμάμαι καλά, όλα ουσιαστικά 
τα κόμματα, επικαλούμενοι τις αρχές της δημοκρατίας, της πολυφωνίας, του πλουραλισμού και δίνοντας τη 
δυνατότητα σε κάθε κοινωνικό ρεύμα, κοινωνική τάση να εκφράζεται και μέσα από το κοινοβούλιο.  Το 
προεδρικό σύστημα δεν είναι το πιο δημοκρατικό σύστημα και το γνωρίζουμε όλοι, όμως προσφέρει ένα 
πλεονέκτημα. προσφέρει κυβερνητική σταθερότητα.  Σε αντίθεση με το κοινοβουλευτικό σύστημα, την 
κοινοβουλευτική δημοκρατία, που είναι πιο δημοκρατικό πολίτευμα.  Όμως, για να υπάρχει πολιτική και 
κυβερνητική σταθερότητα, απαιτείται πλειοψηφία της κυβέρνησης στο κοινοβούλιο.  Στις κοινοβουλευτικές 
δημοκρατίες υπάρχουν διάφορα εκλογικά μέτρα, τα οποία αποσκοπούν στο να δώσουν στο πρώτο κόμμα 
που θα κερδίσει στις εκλογές την απόλυτη πλειοψηφία στο κοινοβούλιο, για να υπάρχει κυβερνητική 
σταθερότητα και όχι συνεχείς εκλογές.   

 Στη δική μας την περίπτωση οι κυβερνήσεις διαχρονικά πολύ λίγες φορές και για μικρό χρονικό 
διάστημα είχαν απόλυτη πλειοψηφία στο κοινοβούλιο μέσα από συνεργασίες.  Στα περισσότερα χρόνια οι 
κυβερνήσεις δεν είχαν πλειοψηφία στη Βουλή και δεν είχαμε ποτέ πολιτική ή κυβερνητική αστάθεια στη χώρα 
μας.  Γι’ αυτό καταθέσαμε την πρόταση νόμου, για να επαναφέρουμε την απλή αναλογική, για να 
διατηρήσουμε τον πλουραλισμό που είχε σήμερα και το σημερινό κοινοβούλιο, για να δώσουμε την ευκαιρία 
και σε νέα κόμματα ή σε νέα ψηφοδέλτια, που ενδεχόμενα να παρουσιαστούν και να εκφράσουν κάποιες 
κοινωνικές τάσεις ή κοινωνικές απόψεις, να εκφράζονται και μέσα από το κοινοβούλιο.   

 Θεωρώ ότι ο πλουραλισμός ουσιαστικά εμβαθύνει και ενισχύει τη δημοκρατία και όσο περισσότερες 
φωνές διαφορετικές υπάρχουν στο κοινοβούλιο τόσο σοφότερες θα βγαίνουν και οι αποφάσεις μέσα από τη 
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διαβούλευση, που αποτελεί παράδοση στο δικό μας το κοινοβούλιο, προτού καταλήξουμε στην ψηφοφορία 
στην ολομέλεια.  Γι’ αυτό καλώ τους συναδέλφους να προβληματιστούν ξανά, για να μετρήσουν αν οι 
μικροκομματικές σκοπιμότητες της στιγμής υπερτερούν των βασικών αρχών της δημοκρατίας και του 
πλουραλισμού. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Σιζόπουλος. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από την πλευρά της ΕΔΕΚ θα στηρίξουμε τη συγκεκριμένη πρόταση νόμου, γιατί 
ακριβώς συμβάλλει περισσότερο σ’ ένα σύστημα απλής αναλογικής.   

 Πρέπει να τονίσουμε ότι η ΕΔΕΚ ήταν σταθερά από την αρχή -και να υπενθυμίσω ότι από τη δεκαετία 
του 1970 είχαμε θέσει το ζήτημα- υπέρ της απλής και της ανόθευτης αναλογικής.  Πρέπει να τονίσουμε ότι το 
σύστημα το οποίο έχουμε σήμερα δεν είναι απλή αναλογική.  Είναι μορφή απλής αναλογικής.  Υπάρχουν 
καλύτερα συστήματα απλής αναλογικής.  Και από την πλευρά της ΕΔΕΚ, εν καιρώ τω δέοντι, θα καταθέσουμε 
συγκεκριμένη ολοκληρωμένη πρόταση, όπου θα τίθενται και οι ανεξάρτητοι υποψήφιοι στην ίδια μοίρα με 
τους κομματικούς σχηματισμούς και όχι όπως είναι σήμερα, που βρίσκονται σε δυσμενή θέση ενόψει της 
δεύτερης κατανομής και της δεύτερης φάσης της δεύτερης κατανομής. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Ψηλώστε τα χέρια σας, για να μεν σηκώνεται κάθε λλίον ένας.  Να κάμουμε μία λίστα και να 
τελειώνουμε.  Διότι είπαμε να επιταχύνουμε τζιαι λίγο τη διαδικασία λόγω πολλού φόρτου που έχουμε. 

 Ο κ. Λεωνίδου και ο κ. Γεώργιος Παπαδόπουλος οι τελευταίοι ομιλητές. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι,  

 Βρισκόμαστε δέκα μήνες πριν από τις βουλευτικές εκλογές.  Όπως έχουμε τονίσει και σε περασμένη 
συνεδρίαση της ολομέλειας σχετικά με άλλα νομοθετήματα που είχαν σχέση με τους εκλογικούς νόμους, με 
τις διαδικασίες τις εκλογικές κ.λπ., είχαμε ταχθεί τότε στο ότι δεν πρέπει παραμονές εκλογών να παίρνονται 
αποφάσεις που να αλλάζουν όλες αυτές τις διαδικασίες, γιατί, όπως έχουμε τονίσει και τότε, λέμε και σήμερα, 
είναι πολύ σωστή η πρακτική, καταρχάς, που έχει δημιουργηθεί σ’ αυτό το κοινοβούλιο, να μην αλλάζουν τα 
πράγματα παραμονές εκλογών.  Kι εμείς θέλουμε να το τονίσουμε και τώρα ότι μια τέτοια προσπάθεια, μια 
τέτοια απόφαση πιστεύουμε ότι θα αιφνιδιάσει το εκλογικό σώμα και όλους οι οποίοι ενδιαφέρονται να είναι 
και υποψήφιοι, αλλά και οι εκλογείς συγχρόνως θα αιφνιδιαστούν, θα βρεθούν σε μία κατάσταση νέων 
πραγμάτων και ίσως να μην έχουν και τον χρόνο να αντιμετωπίσουν τα νέα δεδομένα.  Από την άλλη, 
θεωρούμε ότι υπάρχει ο κίνδυνος να υπάρχουν συγκυρίες και ευκαιριακές συνεννοήσεις και ομαδοποίηση 
κάποιων θέσεων, οι οποίες θα αλλοιώνουν ουσιαστικά το εκλογικό αποτέλεσμα και θα νοθεύουν τη 
δημοκρατία.   

 Συνεπώς, για όλους αυτούς τους λόγους σε όλα τα θέματα που έχουν σχέση σήμερα στην ατζέντα με 
τα εκλογικά το Δημοκρατικό Κόμμα θα ταχθεί εναντίον.  Όταν θα περάσουν οι εκλογές, η νέα Βουλή, 
εισηγούμαστε, κύριε Πρόεδρε, να συνέλθει αμέσως και να τα δει και να αποφασίσει οριστικά, για να ισχύουν 
για τη νέα Βουλή.  Δεν μπορεί να αποφασίζουμε τώρα για πράγματα που αφορούν την παρούσα Βουλή και 
την επόμενη, που αρχίζει σε λιγότερο από έναν χρόνο. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Γεώργιος Παπαδόπουλος. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Βεβαίως και θεμέλιο του δημοκρατικού πολιτεύματος αποτελεί η λαϊκή κυριαρχία.  Αλλά, κύριε 
Πρόεδρε, ποιος τη σεβάστηκε;  Αυτοί που προσπάθησαν κι ακόμη προσπαθούν να στραγγαλίσουν την 
ελευθερία και την ετυμηγορία του λαού, οδηγώντας το κίνημα «Αλληλεγγύη» και εμένα προσωπικά ξανά στα 
δικαστήρια;  Όπως φαίνεται, κυρίες και κύριοι, κάποιοι τρέμουν την ελευθέρα κρίση του λαού, που είναι και ο 
υπέρτατος δικαστής, κύριε Πρόεδρε! 
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 Καταλήγω ότι το κίνημα «Αλληλεγγύη» θα υπερψηφίσει την πρόταση του κ. Γιώργου Λιλλήκα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 33 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δώδεκα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα άρθρα απορρίπτονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δώδεκα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα ψήφους εναντίον, δώδεκα ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η πρόταση νόμου 
καταψηφίζεται. 

 Το υπ՚ αριθμόν 4 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019».  Είναι πρόταση νόμου του κ. Περδίκη.   

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να θεσμοθετηθεί η διαδικασία οριζόντιας ψηφοφορίας κατά τη 
διεξαγωγή των εκλογών για την ανάδειξη των μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων και, ως εκ τούτου, να 
παρέχεται η δυνατότητα σε ψηφοφόρους να ψηφίζουν υποψηφίους από διάφορους συνδυασμούς. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Εκλογής 
Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019»  

Παρόντες: 
 Ελένη Μαύρου, πρόεδρος Παύλος Μυλωνάς 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου Κωστής Ευσταθίου 

 Ευανθία Σάββα Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιώργος Κάρουλλας Γιώργος Περδίκης 

 Ξένια Κωνσταντίνου Άννα Θεολόγου 

 Πανίκος Λεωνίδου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία 
κατατέθηκε στη Βουλή από τον βουλευτή κ. Γιώργο Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών, σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 22 Ιουνίου 2020.  Στο πλαίσιο των 
συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εσωτερικών. Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις 
συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης της πρότασης νόμου από την επιτροπή παρευρέθηκε 
επίσης το μέλος της κ. Λίνος Παπαγιάννης. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η θεσμοθέτηση της διαδικασίας οριζόντιας ψηφοφορίας κατά τη 
διεξαγωγή των εκλογών για την ανάδειξη των μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων, ώστε να παρέχεται η 
δυνατότητα σε ψηφοφόρους να ψηφίζουν υποψηφίους από διάφορους συνδυασμούς. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τις πρόνοιες της εν λόγω πρότασης νόμου, τα ψηφοδέλτια στα οποία δεν 
καταγράφεται κομματική προτίμηση και υπάρχει επιλογή υποψηφίων δε θα θεωρούνται άκυρα όπως ισχύει 
σήμερα.   

 Επιπρόσθετα, με την πρόταση νόμου σκοπείται η κατάργηση της αναχρονιστικής διάταξης της 
νομοθεσίας σύμφωνα με την οποία παρίστανται στα εκλογικά κέντρα οι υποψήφιοι ή αντιπρόσωποι αυτών ή 
αντιπρόσωποι οποιουδήποτε συνδυασμού υποψηφίων με τα εμβλήματα των κομμάτων τους.   

 Σύμφωνα με τον εισηγητή της πρότασης νόμου, καθώς και την αιτιολογική έκθεση που τη συνοδεύει, 
οι προτεινόμενες ρυθμίσεις για τη θεσμοθέτηση διαδικασίας οριζόντιας ψηφοφορίας κατά τη διεξαγωγή των 
βουλευτικών εκλογών κρίνεται αναγκαία, ώστε πολίτες που δεν επιθυμούν να ασκήσουν το εκλογικό τους 
δικαίωμα επιλέγοντας συγκεκριμένο κόμμα να συμμετέχουν στην εκλογική διαδικασία και να μην επιλέγουν 
την αποχή και την αποστασιοποίηση. Επιπρόσθετα, η προτεινόμενη κατάργηση της παρουσίας στα εκλογικά 
κέντρα των υποψηφίων ή των αντιπροσώπων αυτών ή των αντιπροσώπων οποιουδήποτε συνδυασμού 
υποψηφίων κρίνεται σκόπιμη, ώστε να μην ασκείται ψυχολογική πίεση στους ψηφοφόρους πριν από την 
άσκηση του εκλογικού δικαιώματός τους τόσο στα εκλογικά κέντρα όσο και με κατ’ οίκον επισκέψεις, με στόχο 
οι πολίτες που επιλέγουν να μην ψηφίσουν να εξαναγκαστούν να το πράξουν, δεδομένου ότι γίνεται 
καταγραφή από τους εκπροσώπους των κομμάτων των εκλογέων που έχουν ψηφίσει. 

 Πέραν των πιο πάνω, ο εν λόγω εισηγητής επισήμανε στην επιτροπή ότι για σκοπούς εφαρμογής της 
οριζόντιας ψηφοφορίας κατά τη διεξαγωγή των βουλευτικών εκλογών προβλέπεται η εισαγωγή στην υπό 
τροποποίηση βασική νομοθεσία της έννοιας και του περιεχομένου του όρου «κλασματική ψήφος».  
Παράλληλα, όπως ο ίδιος σημείωσε, με τις πρόνοιες της πρότασης νόμου αναθεωρείται η διαδικασία 
κατανομής των βουλευτικών εδρών, έτσι ώστε αυτές να κατανέμονται με βάση το σύστημα της απλής 
αναλογικής. Περαιτέρω, προτείνεται όπως αφενός η κατανομή των εδρών γίνεται στις επιμέρους εκλογικές 
περιφέρειες με βάση την εκλογική δύναμη στην οικεία εκλογική περιφέρεια αντί στη βάση του ότι η Δημοκρατία 
θεωρείται ενιαία εκλογική περιφέρεια όπως ισχύει σήμερα και αφετέρου οι υποψήφιοι βουλευτές, είτε ανήκουν 
σε συνδυασμό κόμματος είτε σε συνδυασμό συνασπισμού κομμάτων είτε σε συνδυασμό ανεξαρτήτων, 
τυγχάνουν της ίδιας αντιμετώπισης όσον αφορά τη διάθεση των βουλευτικών εδρών. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσαν μεταξύ άλλων στην επιτροπή ότι η 
προτεινόμενη νομοθεσία απολήγει στη διάθεση των βουλευτικών εδρών με βάση το σύστημα της απλής 
αναλογικής μόνο σε επαρχιακό επίπεδο. Παράλληλα, ανέφεραν ότι σε περίπτωση υιοθέτησης της εν λόγω 
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νομοθεσίας διαφοροποιείται σημαντικά σε παγκύπριο επίπεδο το εκλογικό αποτέλεσμα και συναφώς η 
κατανομή των εδρών στα κόμματα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
διατύπωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1.   Η πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες Δυνάμεις και του Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το  μέλος της βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ τάχθηκαν εναντίον της ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές του Δημοκρατικού Συναγερμού τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης της 
πρότασης νόμου σε νόμο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεων, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών κατά πλειοψηφία 
εισηγείται στη Βουλή την καταψήφιση της πρότασης νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Πάγια θέση του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών είναι ότι έχουμε δημοκρατία.  Δηλαδή, 
κρατεί ο δήμος, κρατεί ο λαός και όχι τα κόμματα.  Δεν έχουμε κομματική δημοκρατία.   

 Συνεπώς, θεωρούμε ότι με ένα τέτοιο προτεινόμενο σύστημα οριζόντιας ψηφοφορίας το οποίο 
περιλαμβάνει και την οριζόντια ψηφοφορία και την απλή αναλογική και το δικαίωμα των ανεξάρτητων 
συνδυασμών και προσωπικοτήτων να περνούν στη δεύτερη κατανομή με τους ίδιους όρους που περνούν τα 
κόμματα, όπως είναι και οι σχετικές προτάσεις νόμου που έχουμε ενώπιόν μας, όπως και την κατανομή με 
τον πιο απλό τρόπο, κατά επαρχία, των εδρών.  Θεωρούμε ότι είναι μια πολύ ολοκληρωμένη πρόταση που 
εισάγει την οριζόντια ψηφοφορία, δίνει περισσότερες δυνατότητες στους πολίτες να επιλέξουν, όχι μόνο 
πολιτικά κόμματα, αλλά και πολιτικά πρόσωπα και ζητούμε για άλλη μία φορά από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων να στηρίξει αυτή την πολιτική μας θέση. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μυλωνάς. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή το δεύτερο μέρος της πρότασης του κ. Περδίκη, το οποίο δεν ανέφερε, αφορά 
την απαγόρευση εισόδου εντός των εκλογικών κέντρων των κομματικών απεσταλμένων, εν πάση 
περιπτώσει, εγώ δεν μπορώ να καταψηφίσω την πρόταση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Μαύρου. 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Και το θέμα τούτο το έχουμε συζητήσει πάρα πολλές φορές και νομίζω η ουσία της πρότασης τούτης 
είναι οι διαφορετικές φιλοσοφίες για το πώς βλέπουμε να λειτουργεί η πολιτική ζωή ενός τόπου.   

 Έχουμε σταθεί πολλές φορές στα προβλήματα που αντιμετωπίζει η πολιτική ζωή του τόπου, στη 
φθορά, στην απαξίωση, αλλά νομίζω πρέπει να έχουμε και το θάρρος να αναγνωρίσουμε ποιοι είναι οι λόγοι 
που οδηγούν στην απαξίωση και να μην αναζητούμε μηχανιστικές ρυθμίσεις που απλώς χαϊδεύουν τα αυτιά 
κάποιων για λίγο καιρό.  Να συζητήσουμε, δηλαδή, τη διάσταση λόγων και έργων, να συζητήσουμε την 
εξυπηρέτηση μεγάλων οικονομικών συμφερόντων, τις πελατειακές σχέσεις, τον παραγοντισμό και να 
αναλάβουμε το κάθε πολιτικό κόμμα, ο κάθε πολιτικός σχηματισμός την ευθύνη του για  αντιμετώπιση αυτών 
των φαινομένων. 

 Τουλάχιστον εμείς ως ΑΚΕΛ αυτά είναι που εντοπίζουμε ως προβλήματα, αδυναμίες, ελλείψεις της 
πολιτικής ζωής του τόπου και όχι τις μηχανιστικές ρυθμίσεις επιλογής, εκλογής των εκπροσώπων του λαού 
στη Βουλή.  Και είμαστε έτοιμοι -και το έχουμε κάμει- να συζητήσουμε προτάσεις, όπως έχουμε υποβάλει 
προτάσεις, για εκσυγχρονισμό του εκλογικού συστήματος.   
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 Στη συγκεκριμένη πρόταση όμως έχουμε ταχθεί, και σ՚ αυτή τη συζήτηση και διαχρονικά, αρνητικά, και 
όχι απλώς γιατί η εμπειρία η ευρωπαϊκή είναι αρνητική.  Στη συντριπτική πλειοψηφία των ευρωπαϊκών 
κρατών δεν εφαρμόζεται η οριζόντια ψηφοφορία.  Τρεις-τέσσερις εξαιρέσεις υπάρχουν σε ό,τι αφορά τοπικές 
εκλογές, αλλά όχι εθνικές εκλογές.  Και αυτό δεν είναι τυχαίο.  Είναι γιατί στην εξέλιξη των πολιτικών 
συστημάτων το βάρος δίνεται, όχι στην επιλογή προσώπων, αλλά στην επιλογή πολιτικού προγράμματος, 
θέσεων, προτάσεων.  Αυτό είναι ο εκσυγχρονισμός και όχι το να πάμε πίσω στην επιλογή του άλφα ή του 
βήτα φεουδάρχη που μπορεί να καλύπτει τη γειτονιά του ή το φέουδό του.   

 Εμάς μας ανησυχεί η εφαρμογή μιας τέτοιας πρότασης, και γιατί θεωρούμε ότι θα επιτείνει τις 
παθογένειες του πολιτικού συστήματος, θα επιτείνει την απολιτικοποίηση των πολιτών, θα δώσει χώρο σε 
ευκαιριακές επιλογές θέσεων, αντί τη στήριξη πολιτικών προγραμμάτων, θα επιτείνει το χάιδεμα των αυτιών 
ευκαιριακά, αντί συγκεκριμένη στήριξη και επιχειρηματολογία θέσεων, που μπορεί να μην ακούονται τόσο 
καλά στα αυτιά κάποιων και, αν θέλετε, θα αποθαρρύνει και κάτι που πρέπει να γίνεται στη Βουλή, τη σύνθεση 
απόψεων, τη συγκεκριμενοποίηση του πολιτικού λόγου. 

 Με όλα αυτά και πολλά άλλα που θα μπορούσαμε να αναφέρουμε, εμείς θα καταψηφίσουμε την 
πρόταση και η εισήγησή μας είναι να κάνουμε έναν σε βάθος συγκεκριμένο πολιτικό διάλογο, αντί να 
αναζητούμε μηχανιστικές λύσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Κωνσταντίνου. 

ΞΕΝΙΑ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, η κοινοβουλευτική ομάδα του Δημοκρατικού Συναγερμού τοποθετείται ως θέση 
αρχής υπέρ, βεβαίως, της οριζόντιας ψηφοφορίας.  Αποτελεί εξάλλου και συνεδριακή μας απόφαση.   

 Εκείνο, όμως, το οποίο πρέπει να σημειώσω είναι ότι δυστυχώς στην πρόταση νόμου, όπως έχει 
κατατεθεί από τον κ. Περδίκη, υπάρχουν σοβαρές ελλείψεις και σοβαρά κενά, μεταξύ των οποίων η στάθμιση 
της ψήφου, που θεωρούμε ότι είναι πάρα πολύ σημαντικό και επιπλέον υπάρχουν ζητήματα διαφάνειας 
αναφορικά με τη συμμετοχή των κομματικών εκπροσώπων μέσα στις κάλπες. 

 Όμως, έτερον εκάτερον.  Θεωρούμε ότι η οριζόντια ψηφοφορία είναι κάτι το οποίο θα διευρύνει τις 
επιλογές των πολιτών και γι’ αυτό θα ψηφίσουμε υπέρ.  Έχοντας πει όμως αυτό, θέλουμε να πιστεύουμε ότι 
θα έχουμε το περιθώριο στο μέλλον να κάνουμε μία πιο ουσιαστική συζήτηση, για να μπορέσουμε σε μία 
πρόταση νόμου, εφόσον θα την εφαρμόσουμε, να λάβουμε υπόψη όλες εκείνες τις ασφαλιστικές δικλίδες, 
ούτως ώστε να μην υπάρχει οποιοδήποτε πλήγμα στην ανάγκη να υπάρχουν συγκροτημένες, συμπαγείς 
ιδεολογίες και ο κόσμος να ψηφίζει, έχοντας, βεβαίως, αντίληψη του τι εκπροσωπεί ο καθένας είτε 
ανεξάρτητος είτε κομματικός συνδυασμός. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαγιάννης. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Η δική μας θέση, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι διαφωνούμε με την πρόταση νόμου και γενικότερα με τη 
φιλοσοφία της οριζόντιας ψηφοφορίας.  Ο λόγος είναι πολύ απλός: Θεωρούμε ότι, για να μπορέσουμε να 
αλλάξουμε και ως κοινωνία αυτό το σύστημα, τότε θα πρέπει να αντιληφθούμε ότι δεν μπορεί οποιοσδήποτε 
άνθρωπος να είναι ανεξάρτητος στην ουσία από το κόμμα που εκπροσωπεί.   

 Αυτό έχει φανεί σε όλη την περίοδο που εμείς βρισκόμαστε στη Βουλή και θεωρούμε ότι δεν μπορούμε 
να συνεχίσουμε με οποιοδήποτε τρόπο να διογκώνουμε το πολιτικό σύστημα και γι’ αυτό τον λόγο οι πολίτες 
πρέπει να αντιληφθούν ότι, για να αλλάξει η κατάσταση, θα πρέπει να αλλάξουν και οι επιλογές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Ως Συμμαχία Πολιτών θα στηρίξουμε την πρόταση νόμου, γιατί είχαμε και στο παρελθόν καταθέσει 
δική μας πρόταση νόμου για την οριζόντια ψηφοφορία, την αποσύραμε στη συνέχεια σε μια προσπάθεια 
συμβιβασμού με την πρόταση του Δημοκρατικού Συναγερμού, η οποία είχε απορριφθεί τότε.   

 Θεωρούμε ότι η οριζόντια ψηφοφορία διευρύνει τις επιλογές των πολιτών σε μια κοινωνία που πλέον 
είναι πολυφωνική, σε μια κοινωνία πιο σύνθετη και όπου οι βουλευτές κρίνονται, όχι μόνο με την κομματική 
τους ταυτότητα, αλλά κρίνονται και από το έργο που παράγει ο κάθε ένας βουλευτής και τις θέσεις που 
εκφράζει, αλλά και την όλη συμπεριφορά του.  Γι՚ αυτό θεωρώ ότι θα είναι ένα κίνητρο που ενδεχομένως να 
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βοηθήσει στο να υπάρξει περισσότερη συμμετοχή από πλευράς των πολιτών στις εκλογικές διαδικασίες, 
χωρίς να παραβλέπω τις άλλες παθογένειες του συστήματος που πρέπει να μας απασχολήσουν κάποια 
στιγμή.   

 Ταυτόχρονα, θέλω να σημειώσω ότι το δεύτερο σκέλος της πρότασης νόμου, που αφορά την παρουσία 
κομματικών εκπροσώπων μέσα στο εκλογικό κέντρο κατά την ώρα της ψηφοφορίας, φαντάζει στα δικά μου 
μάτια πολύ αναχρονιστικό.  Πριν μερικά χρόνια είχαμε αποφασίσει να αποσύρουμε τα τραπεζάκια των 
κομμάτων που ήταν έξω από το εκλογικό κέντρο και τελικά τα βάλαμε μέσα στο εκλογικό κέντρο!  Και βεβαίως 
κατά τη δική μου άποψη παραβιάζονται σαφέστατα τα προσωπικά δεδομένα και η ελευθερία του κάθε πολίτη 
που ψηφίζει, γιατί ο κάθε πολίτης, όταν προσέρχεται στο εκλογικό κέντρο ή ακόμα και όταν αποφασίσει να 
μείνει στην αποχή, να μην ψηφίσει, γνωστοποιείται σε κομματικούς σχηματισμούς η απουσία του ή η 
παρουσία του, φωνάζοντας το όνομά του. 

 Κατά συνέπεια, ένας λόγος περισσότερο, αν θέλουμε να πείσουμε τους πολίτες ότι τα κόμματα δε 
θέλουν να ελέγχουν τα πάντα και τη ζωή των πολιτών.  Θα ψηφίσουμε αυτή την πρόταση νόμου. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Το είπα και θα το ξαναπώ, κύριε Πρόεδρε, ότι οι πολίτες στον τόπο μας δεν απορρίπτουν την ουσία 
και τη λειτουργία της πολιτικής, απορρίπτουν αυτή την πολιτική την οποία βιώνουν και παρακολουθούν να 
διεξάγεται μπροστά τους.  Και βεβαίως αυτό είναι αποτέλεσμα των πρωταγωνιστών της.  Γι՚ αυτό, δίνοντας 
περισσότερες επιλογές ή δυνατότητες επιλογής στους πολίτες να επιλέγουν μέσα από ένα οριζόντιο τρόπο 
ποιους θα στείλουν στο κοινοβούλιο, για να τους εκπροσωπήσουν, σαφέστατα θα έχουμε καλύτερο 
αποτέλεσμα.  Γι՚ αυτούς τους λόγους, εμείς θα στηρίξουμε την πρόταση που έχουμε μπροστά μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Η πρόταση αυτή δεν μπορεί να γίνει αποδεκτή, τουλάχιστον από εμάς, για το λόγο ότι με τον τρόπο 
που γίνεται ο επιμερισμός των ψήφων είναι σαν να εισάγεται το πλειοψηφικό σύστημα από την πίσω πόρτα, 
χωρίς να θέλω να αφήσω υπονοούμενα ότι αυτός είναι ο στόχος του εισηγητή της. 

 Το δεύτερο είναι ότι προφανώς και τα μεγάλα κόμματα μπορούν να καθορίζουν και ποιοι βουλευτές 
θα εκλεγούν από τα μικρότερα με αυτό τον τρόπο, κάτι το οποίο είναι απολύτως απαράδεκτο σε μια 
δημοκρατία.   

 Και το τελευταίο που θα ήθελα να αναφέρω είναι ότι συμφωνούσαμε και συμφωνούμε ότι αυτή η 
καταπίεση των ψηφοφόρων μέσα στα εκλογικά κέντρα από τους παρευρισκόμενους εκεί κομματικούς 
παρατηρητές θα πρέπει κάποτε να τελειώσει.  Αλλά, επειδή είναι μαζί που πάει στην πρόταση, δεν μπορούμε 
να υποστηρίξουμε την πρόταση νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 28 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 29 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 32 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 33 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εφτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι εφτά ψήφους εναντίον, είκοσι δυο υπέρ και δύο αποχές, τα άρθρα απορρίπτονται.  

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εφτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι εφτά ψήφους εναντίον, είκοσι δυο υπέρ και δύο αποχές, η πρόταση νόμου καταψηφίζεται. 

 Το υπ՚ αριθμόν 5 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020».  Είναι πρόταση νόμου του κ. Μαρίνου Σιζόπουλου εκ μέρους του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ. 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να εισαχθεί ο θεσμός της εκλογής βουλευτών επικρατείας από 
το σύνολο του εκλογικού σώματος. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Εκλογής 
Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 
 Ελένη Μαύρου, πρόεδρος Ξένια Κωνσταντίνου 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου Πανίκος Λεωνίδου 

 Ευανθία Σάββα Παύλος Μυλωνάς 

 Γιώργος Κάρουλλας Μη μέλη της επιτροπής: 
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 Ανδρέας Κυπριανού Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία 
κατατέθηκε στη Βουλή από τον βουλευτή κ. Μαρίνο Σιζόπουλο εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
ΕΔΕΚ, σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 15, 22 και 29 Ιουνίου 2020.  Στο πλαίσιο των 
συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εσωτερικών.  Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις 
συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης της πρότασης νόμου από την επιτροπή παρευρέθηκαν 
επίσης τα μέλη της κ. Κωστής Ευσταθίου και Λίνος Παπαγιάννης, καθώς και οι βουλευτές κ. Γιώργος Περδίκης 
και Άννα Θεολόγου. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι ο εκσυγχρονισμός του εκλογικού νόμου με την εισαγωγή του θεσμού 
της εκλογής βουλευτών επικρατείας από το σύνολο του εκλογικού σώματος.   

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τις πρόνοιες της πρότασης νόμου, η ψηφοφορία για την εκλογή βουλευτών 
επικρατείας θα διεξάγεται με το ίδιο ψηφοδέλτιο που καταρτίζεται για την εκλογή βουλευτών περιφερειών και 
για τους σκοπούς της εκλογής αυτής ολόκληρη η επικράτεια της Δημοκρατίας θα αποτελεί ενιαία εκλογική 
περιφέρεια.  Περαιτέρω, προτείνεται αύξηση των βουλευτικών εδρών.   

 Σύμφωνα με τον εισηγητή της πρότασης νόμου, η εισαγωγή του θεσμού της εκλογής βουλευτών 
επικρατείας αποσκοπεί στον εκσυγχρονισμό του εκλογικού νόμου.  Περαιτέρω, ανέφερε ότι με τις πρόνοιές 
της που αφορούν την κατανομή των εδρών κατά εκλογική περιφέρεια διατηρείται το ισχύον εκλογικό σύστημα 
και ως εκ τούτου δεν ευσταθεί ο ισχυρισμός που διατυπώνεται για μη υιοθέτηση των προτεινόμενων 
τροποποιήσεων της νομοθεσίας που διέπει τις εκλογές για την ανάδειξη των μελών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, επειδή αυτές δεν απέχουν κατά πολύ από τη διεξαγωγή των επερχόμενων βουλευτικών 
εκλογών.  Τέλος, υποστήριξε ότι η προτεινόμενη αύξηση των βουλευτικών εδρών κρίνεται αναγκαία, ώστε να 
υπάρχει μεγαλύτερη ανταπόκριση των βουλευτών στις συνεχώς αυξανόμενες διεθνείς διακοινοβουλευτικές 
και άλλες υποχρεώσεις της Βουλής των Αντιπροσώπων.  
 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσαν στην επιτροπή ότι η εισαγωγή του θεσμού της 
εκλογής βουλευτών επικρατείας, καθώς και η προτεινόμενη αύξηση του αριθμού των βουλευτικών εδρών 
συνιστούν θέματα για τα οποία απαιτείται κατά κύριο λόγο η λήψη σχετικής πολιτικής απόφασης.  
Επιπρόσθετα, οι ίδιοι εκπρόσωποι εξέφρασαν επιφυλάξεις για την πολυπλοκότητα της διαδικασίας που 
προτείνεται με τις πρόνοιες της πρότασης νόμου και παράλληλα εισηγήθηκαν όπως η ψηφοφορία για 
σκοπούς εκλογής των βουλευτών επικρατείας διεξάγεται με ξεχωριστό ψηφοδέλτιο. 

 Στο στάδιο της συζήτησης της πρότασης νόμου μέλη της επιτροπής διατύπωσαν προβληματισμούς 
και επιφυλάξεις κυρίως σε σχέση με την υιοθέτηση των υπό αναφορά τροποποιήσεων στην εκλογική 
νομοθεσία σε χρόνο που δεν απέχει επαρκώς από τη διεξαγωγή των επερχόμενων βουλευτικών εκλογών, 
καθώς και για την οικονομική επιβάρυνση που αναμένεται να επιφέρει η εφαρμογή της πρόνοιάς της με την 
οποία προτείνεται αύξηση του αριθμού των βουλευτικών εδρών.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την καταψήφιση της πρότασης νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

 Άλλοι ομιλητές;  Ποιοι θέλουν να μιλήσουν, για να γραφτεί η λίστα;  Και αυτή η λίστα και τελειώνουμε, 
έθθα συζητήσουμε παρακάτω. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή στο χρονικό διάστημα που προηγήθηκε ακούστηκαν πολλά και διάφορα για τη 
σχετική μου πρόταση, θέλω απλά και σύντομα να πω μερικά πράγματα. 

 Το πρώτο, αυτή η πρόταση δεν αλλάζει καθόλου τη φιλοσοφία του εκλογικού συστήματος, η προσθήκη 
του ψηφοδελτίου επικρατείας.   

 Το δεύτερο, επειδή αναφέρθηκε σε θέματα που έχουν σχέση με τον χρόνο, να υπενθυμίσω ότι και στο 
παρελθόν, τουλάχιστον σε δύο περιπτώσεις, ο εκλογικός νόμος άλλαξε μερικούς μήνες πριν από τις εκλογές.  
Άρα, δε θεωρώ ότι έντεκα μήνες πριν από τις εκλογές είναι χρόνος ο οποίος δε δικαιολογεί την αλλαγή ή την 
προσθήκη του ψηφοδελτίου επικρατείας, όταν μάλιστα η κατάθεση έγινε έγκαιρα, αλλά λόγω του κορωνοϊού 
υπήρξαν καθυστερήσεις όσον αφορά τη συζήτηση των θεμάτων στη Βουλή. 

 Το τρίτο, πολλά κόμματα στο παρελθόν στήριξαν και κατέθεσαν συγκεκριμένη πρόταση, ακριβώς την 
ίδια.  Λοιπόν, σήμερα…  Φυσικά είναι αναφαίρετο δικαίωμα να αλλάξουν άποψη και να την καταψηφίσουν. 
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 Εμείς από την πλευρά τη δική μας θεωρούμε ότι αυτό βοηθά, συμβάλλει και ενισχύει το 
κοινοβουλευτικό έργο και, τέλος, να υπενθυμίσω ότι για το θέμα του χρόνου εμείς είχαμε τοποθετηθεί και 
είπαμε στην επιτροπή ότι, εάν και εφόσον θεωρούν ότι η πρόταση αυτή τους ικανοποιεί, μπορούμε να την 
ψηφίσουμε και να ισχύσει από τις επόμενες βουλευτικές εκλογές, όχι από τις βουλευτικές εκλογές του 2021, 
αλλά από τις βουλευτικές εκλογές του 2026. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Εμείς έχουμε την άποψη ότι η συγκεκριμένη πρόταση νόμου της ΕΔΕΚ κινείται προς την εντελώς 
λανθασμένη κατεύθυνση.  Ο αριθμός των βουλευτών της κυπριακής Βουλής είναι επαρκής για την πλήρωση 
των θέσεων και την εκπλήρωση της αποστολής της και όντως στην Κύπρο έχουμε αρκετές ελλείψεις στον 
δημόσιο τομέα, οι οποίες όμως εντοπίζονται σε νοσηλευτές, γιατρούς, πυροσβέστες.  Επίσης, σημαντικό 
σημείο για εμάς αποτελεί το γεγονός ότι τη στιγμή που η κυπριακή κοινωνία και η κυπριακή οικονομία 
δεινοπαθούν μετά την κρίση του κορωνοϊού, επιχειρήσεις κλείνουν, κόσμος κινδυνεύει να απολυθεί, το 
κοινοβούλιο συζητά για αύξηση του αριθμού των βουλευτών.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ως Δημοκρατικός Συναγερμός δεν απορρίπτουμε την ιδέα και την πρόταση για βουλευτές επικρατείας, 
εξάλλου σε αυτό το κοινοβούλιο ψηφίζουμε νόμους για το σύνολο της επικράτειας, όμως υπάρχουν κάποια 
ζητήματα.  Όταν μας δοθεί περαιτέρω χρόνος και διαβούλευση, μπορεί να φτάσουμε σε αυτό το αποτέλεσμα.  
Πρέπει να εξετάσουμε κατά πόσο με την υφιστάμενη σύνθεση της Βουλής θα μπορούσαν ενδεχομένως 
κάποιοι να είναι επικρατείας. Το δεύτερο: έστω και επικρατείας -που είναι και πρόταση του συνάδελφου- θα 
πρέπει να παραμείνει η προτίμηση των πολιτών.  Άρα, εμείς πολιτικά δεν απορρίπτουμε αυτή την 
προσέγγιση.  Θα καταψηφίσουμε, γιατί χρειάζεται περισσότερος χρόνος και διαβούλευση μεταξύ όλων των 
πολιτικών δυνάμεων, για να καταλήξουμε σε κάτι που θα βρει τη συντριπτική πλειοψηφία υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Βότσης. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς έτσι κι αλλιώς θα ψηφίσουμε κατά για τους λόγους που ανέφερε προηγουμένως 
ο Πανίκος, αλλά επειδή τέθηκε ένα θέμα ότι ίσως να μιλούμε, για να  μην υπάρχει η δικαιολογία ότι είμαστε 
κοντά σε εκλογές, για τις επόμενες εκλογές.  Ο βασικός λόγος είναι, κατά τη δική μου άποψη το θεωρώ 
πρόκληση να πάμε να πούμε του κόσμου σήμερα, σε αυτή την κατάσταση που ζει και με τα προβλήματα που 
έχει, «Ξέρετε, θέλουμε ακόμα “Χ” αριθμό βουλευτών επικρατείας».  Άρα, επί τούτου είναι η διαφορά και όχι 
μόνο το ότι είναι κοντά στις εκλογές.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

 Υπάρχει άλλος ομιλητής; 

 Ο κ. Λιλλήκας, ο τελευταίος ομιλητής. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ως Συμμαχία Πολιτών συμφωνούμε με την άποψη της δημιουργίας βουλευτών 
επικρατείας.  Είχαμε καταθέσει πρόταση που προέβλεπε όπως το ένα τέταρτο των βουλευτών σε κάθε 
επαρχία εκλέγεται ως βουλευτές επικρατείας με ένα διαφορετικό σύστημα εκλογής.   Όμως, επειδή είναι 
σύνθετο το ζήτημα και θα πρέπει και στις δύο εκλογικές αναμετρήσεις, και για τους βουλευτές επικρατείας και 
για τους υπόλοιπους βουλευτές, να ισχύει το ίδιο εκλογικό σύστημα και το ίδιο εκλογικό μέτρο, εμείς δε θα 
ψηφίσουμε υπέρ της πρότασης, όμως είμαστε έτοιμοι και ανοιχτοί σε διάλογο, για να καταλήξουμε σε μια 
κοινή προσέγγιση που ούτε τα συναισθήματα του λαού θα προκαλεί και ταυτόχρονα θα δίνει και αυτή τη νέα 
ευχέρεια. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου Μέρους.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 4; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα εννέα ψήφους εναντίον, τρεις ψήφους υπέρ και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 4 
απορρίπτονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Σαράντα εννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα εννέα ψήφους εναντίον, τρεις ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η πρόταση νόμου 
απορρίπτεται. 

 Το  υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Σχέδιο απόφασης της Βουλής των Αντιπροσώπων σύμφωνα με το οποίο 
ο αριθμός των βουλευτών καθορίζεται σε ενενήντα (90), από τους οποίους το εβδομήντα τοις εκατόν (70%) 
θα εκλέγεται από την ελληνική κοινότητα και το τριάντα τοις εκατόν (30%) από την τουρκική κοινότητα όπως 
προνοείται από το άρθρο 62(2) του συντάγματος». 
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 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αύξηση του αριθμού των βουλευτών από ογδόντα (80), που ισχύει σήμερα, σε ενενήντα (90), εκ των 
οποίων το εβδομήντα τοις εκατό (70%) θα εκλέγεται από την ελληνική κοινότητα και το τριάντα τοις εκατό 
(30%) από την τουρκική κοινότητα, ως προνοείται στο άρθρο 62.2 του συντάγματος. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το σχέδιο απόφασης της Βουλής των 
Αντιπροσώπων σύμφωνα με το οποίο ο αριθμός των βουλευτών καθορίζεται σε ενενήντα (90), από 

τους οποίους το εβδομήντα τοις εκατόν (70%) θα εκλέγεται από την ελληνική κοινότητα και το 
τριάντα τοις εκατόν (30%) από την τουρκική κοινότητα όπως προνοείται από το άρθρο 62(2) του 

συντάγματος  
Παρόντες: 
 Ελένη Μαύρου, πρόεδρος Ξένια Κωνσταντίνου 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου Πανίκος Λεωνίδου 

 Ευανθία Σάββα Παύλος Μυλωνάς 

 Γιώργος Κάρουλλας Μη μέλη της επιτροπής: 

 Ανδρέας Κυπριανού Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω σχέδιο απόφασης, το οποίο 
κατατέθηκε στη Βουλή εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, σε τρεις συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 15, 22 και 29 Ιουνίου 2020.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών. Η Νομική Υπηρεσία 
της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του σχεδίου απόφασης από την επιτροπή παρευρέθηκαν 
επίσης τα μέλη της κ. Κωστής Ευσταθίου και Λίνος Παπαγιάννης, καθώς και οι βουλευτές κ. Γιώργος Περδίκης 
και Άννα Θεολόγου.  

 Με το υπό αναφορά σχέδιο απόφασης, του οποίου οι πρόνοιες είναι συναφείς με την πρόταση νόμου 
που τιτλοφορείται «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2020» και η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τον βουλευτή κ. Μαρίνο Σιζόπουλο εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, προτείνεται αύξηση του αριθμού των βουλευτών από ογδόντα (80), που ισχύει 
σήμερα, σε ενενήντα (90), εκ των οποίων το εβδομήντα τοις εκατόν (70%) θα εκλέγεται από την ελληνική 
κοινότητα και το τριάντα τοις εκατόν (30%) από την τουρκική κοινότητα ως προνοείται στο άρθρο 62(2) του 
συντάγματος.  Το εν λόγω σχέδιο απόφασης κατατέθηκε στη Βουλή δυνάμει των διατάξεων του άρθρου 62(1) 
του συντάγματος, σύμφωνα με το οποίο, για να μεταβληθεί ο αριθμός των βουλευτών, απαιτείται απόφαση 
της Βουλής, η οποία λαμβάνεται με πλειοψηφία των δύο τρίτων των υπό της ελληνικής κοινότητας εκλεγέντων 
βουλευτών και των δύο τρίτων της υπό της τουρκικής κοινότητας εκλεγέντων βουλευτών.  Επιπρόσθετα, με 
το υπό αναφορά σχέδιο απόφασης προβλέπεται ότι η απόφαση της Βουλής για αύξηση του αριθμού των 
βουλευτών θα ισχύει από τις προσεχείς βουλευτικές εκλογές και θα τεθεί σε εφαρμογή ευθύς ως αυτές 
προκηρυχθούν. 

 Εισάγοντας τις πρόνοιες του σχεδίου απόφασης στην επιτροπή, ο βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ κ. Μαρίνος Σιζόπουλος ανέφερε μεταξύ άλλων ότι η προτεινόμενη αύξηση των 
βουλευτικών εδρών κρίνεται αναγκαία, ώστε να υπάρχει μεγαλύτερη ανταπόκριση των βουλευτών στις 
συνεχώς αυξανόμενες διεθνείς διακοινοβουλευτικές και άλλες υποχρεώσεις της Βουλής των Αντιπροσώπων.   

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσαν στην επιτροπή ότι επαφίεται στη βούληση της 
πλειοψηφίας του νομοθετικού σώματος η αύξηση του αριθμού των βουλευτικών εδρών όπως αυτή 
προτείνεται με βάση το υπό αναφορά σχέδιο απόφασης.  

 Στο στάδιο της συζήτησης του σχεδίου απόφασης μέλη της επιτροπής διατύπωσαν προβληματισμούς 
και επιφυλάξεις κυρίως σε σχέση με την υιοθέτηση τροποποιήσεων στην εκλογική νομοθεσία σε χρόνο που 
δεν απέχει επαρκώς από τη διεξαγωγή των επερχόμενων βουλευτικών εκλογών, καθώς και για την 
οικονομική επιβάρυνση που αναμένεται να επιφέρει η εφαρμογή της προτεινόμενης αύξησης του αριθμού 
των βουλευτικών εδρών.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή τη μη έγκριση του επισυνημμένου σχεδίου απόφασης. 

Σχέδιο απόφασης της Βουλής των Αντιπροσώπων 
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 ΕΠΕΙΔΗ απεδείχθη εκ των πραγμάτων ότι ο αριθμός των ογδόντα (80) βουλευτών, όπως αυτός 
καθορίστηκε με απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που δημοσιεύθηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της 
Δημοκρατίας στις 5 Ιουλίου 1985 σύμφωνα με το άρθρο 62(1) του συντάγματος, είναι ανεπαρκής για την 
αποτελεσματική ανταπόκριση των βουλευτών στις αυξημένες διεθνείς διακοινοβουλευτικές και άλλες 
υποχρεώσεις της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ το άρθρο 62(1) του συντάγματος προβλέπει ότι ο αριθμός των βουλευτών δύναται να 
μεταβληθεί με απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

 Για όλους τους πιο πάνω λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων αποφασίζει ως ακολούθως: 

 Ο αριθμός των βουλευτών καθορίζεται σε ενενήντα (90), από τους οποίους το εβδομήντα τοις εκατόν 
(70%) θα εκλέγεται από την ελληνική κοινότητα και το τριάντα τοις εκατόν (30%) από την τουρκική κοινότητα 
ως προνοείται από το άρθρο 62(2) του συντάγματος. 

 Η παρούσα απόφαση της Βουλής θα ισχύει από τις προσεχείς βουλευτικές εκλογές, τιθέμενη σ’ 
εφαρμογή ευθύς ως αυτές ήθελαν προκηρυχθούν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν ομιλητές. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Σαράντα εννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα εννέα ψήφους εναντίον, τρεις ψήφους υπέρ και καμία αποχή, το σχέδιο απόφασης 
απορρίπτεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2020». 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να καταργηθεί η υποχρέωση φορολογούμενου προσώπου 
για υποβολή εξισωτικής κατάστασης αναφορικά με άυλα περιουσιακά στοιχεία, καθώς και να εισαχθούν 
ρυθμίσεις για δυνατότητα μεταφοράς εκπτώσεων που χορηγούνται, αλλά δε διεκδικούνται κατά την 
εναπομείνασα προκαθορισμένη χρονική περίοδο ωφέλιμης ζωής των άυλων περιουσιακών στοιχείων. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος Άριστος Δαμιανού 

 Μαρίνος Μουσιούττας Αντρέας Καυκαλιάς 

 Σάβια Ορφανίδου, εκπροσωπώντας  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 
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 Ονούφριος Κουλλά Άννα Θεολόγου 

 Στέφανος Στεφάνου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 22 και 29 Ιουνίου και στις 6 Ιουλίου 2020.   

 Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών και του Τμήματος Φορολογίας του ίδιου υπουργείου, της Νομικής Υπηρεσίας της 
Δημοκρατίας, του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ) και του Παγκύπριου Δικηγορικού 
Συλλόγου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι ο εκσυγχρονισμός και η απλοποίηση του βασικού νόμου με 
την κατάργηση της υποχρέωσης φορολογούμενου προσώπου για την υποβολή εξισωτικής κατάστασης 
αναφορικά με άυλα περιουσιακά στοιχεία, καθώς και με την εισαγωγή ρυθμίσεων για τη δυνατότητα 
μεταφοράς εκπτώσεων που χορηγούνται αλλά δε διεκδικούνται κατά την εναπομείνασα προκαθορισμένη 
χρονική περίοδο ωφέλιμης ζωής των άυλων περιουσιακών στοιχείων. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, με βάση την 
υφιστάμενη νομοθεσία, τόσο για την αγορά και ανάπτυξη άυλου περιουσιακού στοιχείου που χρησιμοποιείται 
για σκοπούς άσκησης επιχείρησης όσο και για άλλα στοιχεία ενεργητικού, παραχωρείται έκπτωση που 
αντικατοπτρίζει την ετήσια φθορά που υφίστανται τα στοιχεία ενεργητικού. 

 Κατά τη διάθεση του περιουσιακού στοιχείου, ο φορολογούμενος υποχρεούται να υποβάλει μαζί με τη 
φορολογική του δήλωση εξισωτική κατάσταση που να περιέχει το κόστος κτήσης, την καθαρή αξία του 
στοιχείου (κόστος κτήσης μειωμένο κατά τις κεφαλαιουχικές εκπτώσεις) και το ποσό διάθεσης.  Σε περίπτωση 
που η τιμή διάθεσης είναι μεγαλύτερη από την καθαρή αξία, τότε προκύπτει εξισωτική πρόσθεση, ενώ, εάν 
αυτή είναι μικρότερη, τότε προκύπτει εξισωτική αφαίρεση.  Κατ’ επέκταση, για σκοπούς υπολογισμού του 
φόρου, η εξισωτική πρόσθεση προστίθεται στο φορολογητέο εισόδημα, ενώ η εξισωτική αφαίρεση αφαιρείται. 

 Σημειώνεται ότι στα άυλα περιουσιακά στοιχεία μπορούν να περιληφθούν, μεταξύ άλλων, η 
πληροφοριακή υποδομή, οι πατέντες, καθώς και το «καλό όνομα» της επιχείρησης (αέρας). 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του νομοσχεδίου η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι 
οι προτεινόμενες ρυθμίσεις θα συντείνουν στην ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας της Δημοκρατίας ως 
επιχειρηματικού κέντρου, καθώς και στην παροχή κινήτρων για ανάπτυξη της εν λόγω αγοράς, σημειώνοντας 
παράλληλα ότι το εν λόγω πλαίσιο εφαρμόζεται ήδη από άλλα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως 
για παράδειγμα τη Μάλτα, την Ιρλανδία και την Ουγγαρία. 

 Σύμφωνα με την ίδια εκπρόσωπο, η δημοσιονομική επίπτωση των προτεινόμενων ρυθμίσεων με βάση 
στοιχεία για το έτος 2018 ανέρχεται στα €1,7 εκατομ., ενώ το δημοσιονομικό όφελος δεν μπορεί στο παρόν 
στάδιο να υπολογιστεί, καθότι αυτό θα εξαρτηθεί από την κίνηση της εν λόγω αγοράς. 

 Σημειώνεται ότι οι εκπρόσωποι του ΣΕΛΚ και του Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου τοποθετήθηκαν 
θετικά για την προώθηση των προτεινόμενων ρυθμίσεων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιον της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, καθώς και των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις τάσσεται υπέρ της ψήφισης του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, το μέλος της βουλευτής της 
Αλληλεγγύης, το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, καθώς και το μέλος 
της βουλευτής των Ανεξαρτήτων επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην 
ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν ομιλητές. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με πενήντα μία ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) 
Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με πενήντα μία ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 8, 9 και 10 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Φορολογίας των 
Κληρονομιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», «Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» και «Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2020».  

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να επιβάλλεται τόκος επί του πληρωτέου φόρου κληρονομιάς 
σε μηνιαία αντί σε ημερήσια βάση. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε στις περιπτώσεις εκπρόθεσμης είσπραξης φόρου 
κεφαλαιουχικών κερδών να επιβάλλεται τόκος σε μηνιαία αντί σε ημερήσια βάση. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε στις περιπτώσεις εκπρόθεσμης είσπραξης φόρου ακίνητης 
ιδιοκτησίας να επιβάλλεται τόκος σε μηνιαία αντί σε ημερήσια βάση. 
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(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τα νομοσχέδια 
του επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 
Άγγελος Βότσης, πρόεδρος  Άριστος Δαμιανού  

Μαρίνος Μουσιούττας  Αντρέας Καυκαλιάς 

 Σάβια Ορφανίδου, εκπροσωπώντας  Μαρίνος Σιζόπουλος 

τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου  Μιχάλης Γιωργάλλας 

Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Ονούφριος Κουλλά Άννα Θεολόγου 

Στέφανος Στεφάνου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού εξέτασε τα νομοσχέδια του 
επισυνημμένου παραρτήματος σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 29 Ιουνίου και στις 6 
Ιουλίου 2020.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Έφορος Φορολογίας, 
καθώς και εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας. 

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Φορολογίας Κληρονομιών Νόμου, 
ώστε να επιβάλλεται τόκος επί του πληρωτέου φόρου κληρονομιάς σε μηνιαία αντί σε ημερήσια βάση. 

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών 
Κερδών Νόμου, ώστε στις περιπτώσεις εκπρόθεσμης είσπραξης φόρου κεφαλαιουχικών κερδών να 
επιβάλλεται τόκος σε μηνιαία αντί σε ημερήσια βάση.  

 Σκοπός του τρίτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας 
Νόμου, ώστε στις περιπτώσεις εκπρόθεσμης είσπραξης φόρου ακίνητης ιδιοκτησίας να επιβάλλεται τόκος σε 
μηνιαία αντί σε ημερήσια βάση.     

  Στο πλαίσιο της συζήτησης του θέματος, ο Έφορος Φορολογίας δήλωσε ότι σε άλλες νομοθεσίες που 
ρυθμίζουν θέματα άμεσης φορολογίας προβλέπεται ότι ο τόκος για καθυστερημένες οφειλές προς το κράτος 
υπολογίζεται σε μηνιαία βάση, ενώ στις υπό τροποποίηση νομοθεσίες δεν υπάρχει αντίστοιχη ρύθμιση, με 
αποτέλεσμα ο τόκος επί των καθυστερήσεων να υπολογίζεται σε ημερήσια αντί σε μηνιαία βάση.   

 Προσθέτοντας στα πιο πάνω, ο ίδιος αξιωματούχος επισήμανε ότι με τους προτεινόμενους νόμους 
σκοπείται η επίτευξη ενιαίου τρόπου υπολογισμού του τόκου επί των οφειλών προς το κράτος, ενώ 
παράλληλα θα διευκολυνθεί η διαδικασία είσπραξης οφειλόμενων φόρων με ηλεκτρονικά μέσα, γεγονός το 
οποίο θα αποβεί προς όφελος των φορολογουμένων τόσο από πλευράς βελτίωσης της εξυπηρέτησής τους 
όσο και από πλευράς εξοικονόμησης, καθότι ο υπολογισμός θα γίνεται σε μηνιαία αντί σε ημερήσια βάση.   

 Τέλος, εισηγήθηκε μικρής έκτασης νομοτεχνικές βελτιώσεις για σκοπούς διασαφήνισης του τρόπου 
εφαρμογής των προτεινόμενων ρυθμίσεων.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, αποφάσισε, κατά πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της βουλευτών της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, να εισηγηθεί την ψήφιση των προτεινόμενων νόμων σε νόμους, όπως αυτοί 
διαμορφώθηκαν σύμφωνα με τα πιο πάνω.  

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, το μέλος της βουλευτής 
της Αλληλεγγύης, το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών και το μέλος της 
βουλευτής των Ανεξάρτητων επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια 
του σώματος. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 
1. Ο περί Φορολογίας των Κληρονομιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

2. Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

3. Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν ομιλητές. 
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 Δεύτερη ανάγνωση για το υπ’ αριθμόν 8 θέμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 44 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2.  

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα εννέα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας των Κληρονομιών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα εννέα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το υπ’ αριθμόν 8 νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Δεύτερη ανάγνωση για το υπ’ αριθμόν 9. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 
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 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

  Με σαράντα εννέα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα εννέα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το υπ’ αριθμόν 9 νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Δεύτερη ανάγνωση για το υπ’ αριθμόν 10. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

 ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Σαράντα εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

  Με σαράντα εννέα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας  (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα εννέα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το υπ’ αριθμόν 10 νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να επιτευχθεί ορθότερη εναρμόνιση με την Οδηγία 
2004/109/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 15ης Δεκεμβρίου 2004 για την 
εναρμόνιση των προϋποθέσεων διαφάνειας αναφορικά µε την πληροφόρηση σχετικά µε εκδότες των οποίων 
οι κινητές αξίες έχουν εισαχθεί προς διαπραγμάτευση σε ρυθμιζόμενη αγορά και για την τροποποίηση της 
Οδηγίας 2001/34/ΕK, καθώς και να καταστεί αποτελεσματικότερη η εφαρμογή του. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος  Άριστος Δαμιανού  
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 Μαρίνος Μουσιούττας  Αντρέας Καυκαλιάς 

 Σάβια Ορφανίδου, εκπροσωπώντας Μαρίνος Σιζόπουλος 

 τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου  Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Ονούφριος Κουλλά Άννα Θεολόγου 

 Στέφανος Στεφάνου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 29 Ιουνίου και 6 Ιουλίου 2020.  Στην πρώτη συνεδρία 
της επιτροπής παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της Νομικής Υπηρεσίας της 
Δημοκρατίας, του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (ΧΑΚ) και της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών 
Κύπρου Νόμου, ώστε να επιτευχθεί- 

1. ορθότερη εναρμόνιση με την παράγραφο 1 του άρθρου 5 και το άρθρο 6 της Οδηγίας 2004/109/ΕΚ 
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 15ης Δεκεμβρίου 2004 για την εναρμόνιση των 
προϋποθέσεων διαφάνειας αναφορικά µε την πληροφόρηση σχετικά µε εκδότες των οποίων οι κινητές 
αξίες έχουν εισαχθεί προς διαπραγμάτευση σε ρυθμιζόμενη αγορά και για την τροποποίηση της 
Οδηγίας 2001/34/ΕK και 

2. αποτελεσματικότερη εφαρμογή του βασικού νόμου. 

 Σύμφωνα με την εκπρόσωπο του Υπουργείου Οικονομικών και τα κατατεθέντα στοιχεία, ο 
προτεινόμενος νόμος προβλέπει, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Την επέκταση της υποχρέωσης δημοσιοποίησης εξαμηνιαίας οικονομικής έκθεσης από δύο σε τρεις 
μήνες από τη λήξη του πρώτου εξαμήνου του οικονομικού έτους. 

2. Την επέκταση της υποχρέωσης να παραμένει διαθέσιμη προς το κοινό η ετήσια και εξαμηνιαία 
οικονομική έκθεση από πέντε σε δέκα έτη. 

3. Την κατάργηση της διακριτικής ευχέρειας που παρέχεται από τον βασικό νόμο στο συμβούλιο του ΧΑΚ 
να παρατείνει, με την έγκριση της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς, τον χρόνο δημοσίευσης της ετήσιας και 
εξαμηνιαίας οικονομικής έκθεσης. 

4. Τη διαγραφή των άρθρων 114 και 166 έως 177 του βασικού νόμου, που αφορούν τόσο τη ρυθμιζόμενη 
όσο και τη νέα αγορά, καθότι τα θέματα που ρυθμίζονται από τα εν λόγω άρθρα ρυθμίζονται επίσης 
από διατάξεις του περί των Προϋποθέσεων Διαφάνειας (Κινητές Αξίες προς Διαπραγμάτευση σε 
Ρυθμιζόμενη Αγορά) Νόμου, ο οποίος είναι εναρμονιστικός νόμος και ως εκ τούτου έχει αυξημένη ισχύ. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του θέματος ο εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της 
Δημοκρατίας δήλωσε ότι ο προτεινόμενος νόμος έχει τύχει του απαραίτητου νομοτεχνικού ελέγχου, συναφώς 
φέρει τη σύμφωνη γνώμη της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, καθώς και των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις τάσσεται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο.  

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, το μέλος της βουλευτής 
της Αλληλεγγύης, το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών και το μέλος της 
βουλευτής των Ανεξαρτήτων επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια 
του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Η κ. Θεολόγου. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, καθαρά από θέμα διαδικασίας η εναρμόνιση αυτή έχει να κάνει με Οδηγία του 2004 
και βρισκόμαστε στο 2020 και αφορά θέματα διαφάνειας.  Και εμείς συζητούμε για αλλαγές στο θέμα της 
συγκεκριμένης νομοθεσίας, για να έχουμε περισσότερη διαφάνεια μετά από δεκαέξι χρόνια που έπρεπε να 
εναρμονιστούμε με τη συγκεκριμένη νομοθεσία! 

 Εγώ, κύριε Πρόεδρε, καταψηφίζω τη συγκεκριμένη εναρμόνιση. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ποιος άλλος θέλει να μιλήσει; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Διαγραφή του άρθρου 114 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2.  

 Τροποποίηση του άρθρου 140 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 142 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 154 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Διαγραφή των άρθρων 166 έως 177 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 6; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

  Με σαράντα πέντε ψήφους υπέρ, δύο ψήφους εναντίον και τρεις αποχές, τα άρθρα 1 έως 6 
εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα πέντε ψήφους υπέρ, δύο ψήφους εναντίον και τρεις αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2020».  

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε  αρμόδια αρχή για τον Βοηθό Γενικού Λογιστή να ορίζεται το 
Υπουργικό Συμβούλιο, όπως ισχύει, σύμφωνα με τις διατάξεις του εν λόγω νόμου, και για τον Γενικό Λογιστή 
της Δημοκρατίας. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος Άριστος Δαμιανού 

 Μαρίνος Μουσιούττας  Αντρέας Καυκαλιάς 

 Σάβια Ορφανίδου, εκπροσωπώντας Μαρίνος Σιζόπουλος 

 τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Ονούφριος Κουλλά Άννα Θεολόγου 

 Στέφανος Στεφάνου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 29 Ιουνίου και στις 6 Ιουλίου 2020.  Στο πλαίσιο των 
συνεδριάσεων κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος 
Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού του ίδιου υπουργείου, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, της 
Επιτροπής Δημόσιας Υπηρεσίας (ΕΔΥ) και του Γενικού Λογιστηρίου της Δημοκρατίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, ώστε  
αρμόδια αρχή για τον Βοηθό Γενικού Λογιστή να ορίζεται το  Υπουργικό Συμβούλιο, όπως ισχύει σύμφωνα 
με τις διατάξεις του εν λόγω νόμου και για τον Γενικό Λογιστή της Δημοκρατίας.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν, με βάση σχετική γνωμάτευση της Νομικής Υπηρεσίας της 
Δημοκρατίας προς τον Γραμματέα του Υπουργικού Συμβουλίου, η παράλειψη αναφοράς στην ισχύουσα 
νομοθεσία σε αρμόδια αρχή για τον Βοηθό Γενικού Λογιστή αποτελεί νομοθετικό κενό, το οποίο πρέπει να 
ρυθμιστεί.  Ως εκ τούτου, με το νομοσχέδιο προωθείται η τροποποίηση στον βασικό νόμο του ορισμού του 
όρου «αρμόδια αρχή». 

 Οι εκπρόσωποι της ΕΔΥ και του Γενικού Λογιστηρίου της Δημοκρατίας εξέφρασαν τη σύμφωνη γνώμη 
τους με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, επιφύλαξε την τελική τοποθέτηση όλων των εκπροσωπούμενων σε αυτήν πλευρών 
κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν ομιλητές. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαοχτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

  Με είκοσι τρεις ψήφους υπέρ, δεκαοχτώ ψήφους εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 
εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Δεκαοχτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι τρεις ψήφους υπέρ, δεκαοχτώ ψήφους εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται 
σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Ίδρυσης Εθνικού Ταμείου Αλληλεγγύης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε στην επιτροπή διαχείρισης του ταμείου, αντί εκπροσώπου του 
Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, όπως προβλέπεται στην ισχύουσα νομοθεσία, να συμμετέχει 
λειτουργός της δημόσιας υπηρεσίας που κατέχει πανεπιστημιακό προσόν στα νομικά και απασχολείται 
μεταξύ άλλων με νομικής φύσεως θέματα στο γραφείο που υπηρετεί, ο οποίος θα διορίζεται από το 
Υπουργικό Συμβούλιο. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Ίδρυσης Εθνικού Ταμείου Αλληλεγγύης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος Άριστος Δαμιανού 

 Μαρίνος Μουσιούττας   Αντρέας Καυκαλιάς 

 Σάβια Ορφανίδου, εκπροσωπώντας Μαρίνος Σιζόπουλος 

 τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Ονούφριος Κουλλά Άννα Θεολόγου 

 Στέφανος Στεφάνου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 29 Ιουνίου και στις 6 Ιουλίου 2020. Στο πλαίσιο των 
συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και της 
Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Ίδρυσης Εθνικού Ταμείου 
Αλληλεγγύης Νόμου, ώστε στην επιτροπή διαχείρισης του ταμείου, αντί εκπροσώπου του Γενικού Εισαγγελέα 
της Δημοκρατίας όπως σχετικά προβλέπεται στην ισχύουσα νομοθεσία, να συμμετέχει λειτουργός της 
δημόσιας υπηρεσίας που κατέχει πανεπιστημιακό προσόν στα νομικά και απασχολείται μεταξύ άλλων με 
νομικής φύσεως θέματα στο γραφείο που υπηρετεί και ο οποίος θα διορίζεται από το Υπουργικό Συμβούλιο. 

 Όπως είναι γνωστό, με βάση τις διατάξεις της ισχύουσας νομοθεσίας η επιτροπή διαχείρισης του 
ταμείου απαρτίζεται από εννέα μέλη, περιλαμβανομένου του προέδρου.  

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία η συμμετοχή στην εν λόγω επιτροπή εκπροσώπου του Γενικού 
Εισαγγελέα αποσκοπούσε στα ακόλουθα: 

1. Στη συμμετοχή προσώπου με νομικές γνώσεις, ένεκα του γεγονότος ότι η διάθεση πόρων από το εν 
λόγω ταμείο προϋποθέτει την ετοιμασία σχεδίου αναπλήρωσης, το οποίο, για να κατοχυρωθεί 
συνταγματικά, λαμβάνει υπόψη σειρά νομικών, δημοσιονομικών και άλλων παραμέτρων. 

2. Στην παροχή νομικής στήριξης σε περίπτωση που προκύπτουν νομικής φύσεως ζητήματα. 

3. Στην εξασφάλιση πλειοψηφίας ως προς τα μέλη που προέρχονται από τον δημόσιο τομέα (πέντε 
μέλη από τον δημόσιο τομέα έναντι τεσσάρων από τον ιδιωτικό τομέα).  

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας εισηγήθηκε στην εκτελεστική 
εξουσία την τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας, καθότι μεταξύ των αρμοδιοτήτων της επιτροπής 
διαχείρισης του ταμείου είναι ο καθορισμός της επενδυτικής πολιτικής και η διαχείριση των περιουσιακών 
στοιχείων και πόρων του ταμείου, γεγονός που δε συνάδει με τον συνταγματικό ρόλο του Γενικού Εισαγγελέα 
και των λειτουργών που υπάγονται σε αυτόν, όπως αυτός ορίζεται στο Σύνταγμα της Κυπριακής 
Δημοκρατίας.  Ως εκ τούτου, κρίνεται ορθότερο στην εν λόγω επιτροπή να μη συμμετέχει ως ενεργό μέλος με 
δικαίωμα ψήφου εκπρόσωπος του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών ανέφερε ότι με την 
αντικατάσταση του εκπροσώπου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας ως μέλους της επιτροπής 
διαχείρισης του ταμείου με λειτουργό της δημόσιας υπηρεσίας που κατέχει πανεπιστημιακό προσόν στα 
νομικά και ο οποίος ορίζεται από το Υπουργικό Συμβούλιο υιοθετείται η εισήγηση του Γενικού Εισαγγελέα της 
Δημοκρατίας και αποφεύγεται οποιαδήποτε ενδεχόμενη σύγκρουση αρμοδιοτήτων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, καθώς και των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις, τάσσεται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, το μέλος της βουλευτής της 
Αλληλεγγύης, το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, καθώς και το μέλος 
της βουλευτής των Ανεξαρτήτων επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην 
ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Ευσταθίου. 
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 Ψηλώστε τα χέρια όσοι θέλετε να μιλήσετε.   

 Ο κ. Στεφάνου και ποιος άλλος;  Κάμετε τη λίστα. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Επειδή πρόκειται για Ταμείο Αλληλεγγύης, η παρέμβασή μου έγκειται στο γεγονός ότι -υπενθυμίζω- 
εδώ και δύο χρόνια εκκρεμεί μια πρόταση της ΕΔΕΚ, για να επιβάλλεται ένα τέλος 4‰ στην αγοραπωλησία 
ακίνητης ιδιοκτησίας στην ελεύθερη Κύπρο, προκειμένου να γίνει πράξη η αλληλεγγύη προς τους πρόσφυγες 
και προς τους ιδιοκτήτες των κατεχόμενων περιουσιών, οι οποίοι -πολλοί από αυτούς- ζουν υπό συνθήκες 
ανέχειας, και με την ευκαιρία αυτή, πραγματικά κάμνουμε έκκληση όπως επιτέλους αυτή η πρόταση νόμου 
συζητηθεί και ολοκληρωθεί η συζήτησή της.  Η τελευταία φορά που συζητήθηκε ήταν πριν δεκατέσσερις 
μήνες, αν δεν απατώμαι, στην επιτροπή Προσφύγων.  Πραγματικά είναι κρίμα, γιατί έχουν χαθεί εκατομμύρια 
τα οποία μπορούσαν να διατεθούν στους πρόσφυγες και στους ιδιοκτήτες ακίνητης περιουσίας στα 
κατεχόμενα.  Θα τους απάμβλυνε έστω και για λίγο ή τουλάχιστον σε ένα μεγάλο ή μικρό μέρος τα 
προβλήματα τα οικονομικά τα οποία έχουν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Στεφάνου. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα καταψηφίσουμε αυτή την τροποποίηση του βασικού νόμου και θα εξηγήσω 
γιατί με πολύ λίγα λόγια.  Έχουμε μια επιτροπή η οποία διαχειρίζεται ένα ταμείο -μιλούμε για λεφτά- και 
αφαιρούμε από μέσα, με βάση αυτή την τροποποίηση, τον εκπρόσωπο ενός ανεξάρτητου αξιωματούχου, 
όπως είναι ο Γενικός Εισαγγελέας, και βάζουμε μέσα έναν δημόσιο υπάλληλο, ανεξαρτήτως προσόντων.  Και 
γιατί το λέω αυτό;   Διότι ο δημόσιος υπάλληλος υπάγεται και ακολουθεί εντολές των προϊσταμένων του.  
Θεωρούμε ότι αυτό που θα γίνει, αν γίνει τελικά, θα είναι μια οπισθοχώρηση σε σχέση με τη διαφάνεια, με τη 
χρηστή διαχείριση των λεφτών του Ταμείου Αλληλεγγύης και γενικά με τον έλεγχο.  Δεν κατανοούμε γιατί 
γίνεται αυτή η αλλαγή, εκτός και αν κάποιοι θέλουν να αδυνατίσουν τις δυνατότητες διαφανούς και 
ουσιαστικού ελέγχου του Ταμείου Αλληλεγγύης.   

 Γι’ αυτό, όπως έχω πει, θα καταψηφίσουμε.    

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαοχτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

  Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, δεκαοχτώ ψήφους εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ίδρυσης Εθνικού Ταμείου Αλληλεγγύης (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Δεκαοχτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, δεκαοχτώ ψήφους εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πάμε στο υπ’ αριθμόν 14 θέμα, που είναι «Ο περί Γενετικά Τροποποιημένων Οργανισμών 
(Ελευθέρωση στο Περιβάλλον) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020».  Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να επιτευχθεί εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την 
Οδηγία (ΕΕ) 2018/350 της Επιτροπής της 8ης Μαρτίου 2018 για την τροποποίηση της Οδηγίας 2001/18/ΕΚ 
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου όσον αφορά την αξιολόγηση του περιβαλλοντικού 
κινδύνου από γενετικώς τροποποιημένους οργανισμούς. 

 (Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το νομοσχέδιο «Ο περί Γενετικά 
Τροποποιημένων Οργανισμών (Ελευθέρωση στο Περιβάλλον) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 
 Αδάμος Αδάμου 

 Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Ελένη Σταύρου 

          Σάβια Ορφανίδου 

          Χρίστος Ορφανίδης 

          Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε κατά προτεραιότητα το πιο πάνω νομοσχέδιο, 
κατ’ εφαρμογήν του κανονισμού 40Α του Κανονισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων, σε δύο συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν την 1η και στις 8 Ιουλίου 2020.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος Περιβάλλοντος, του Τμήματος Γεωργίας και του 
Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, του 
Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του 
Γενικού Χημείου του Κράτους και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας.  Οι Υγειονομικές Υπηρεσίες του 
Υπουργείου Υγείας, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής.   

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της εξέτασης του νομοσχεδίου από την επιτροπή παρευρέθηκαν επίσης ο 
κ. Νίκος Κέττηρος και η κ. Ευανθία Σάββα. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Γενετικά Τροποποιημένων 
Οργανισμών (Ελευθέρωση στο Περιβάλλον) Νόμου, ώστε να επιτευχθεί εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας 
με την Οδηγία (EE) 2018/350 της Επιτροπής της 8ης Μαρτίου 2018 για την τροποποίηση της Οδηγίας 
2001/18/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου όσον αφορά την αξιολόγηση του 
περιβαλλοντικού κινδύνου από γενετικώς τροποποιημένους οργανισμούς.  

 Ειδικότερα, οι κύριες τροποποιήσεις που προτείνονται με το νομοσχέδιο αφορούν τα ακόλουθα:  
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1. Την προσθήκη πρόνοιας για λήψη μέτρων στην περίπτωση του ενδεχομένου ακούσιας ελευθέρωσης 
γενετικά τροποποιημένων οργανισμών. 

2. Την αντικατάσταση του Μέρους Β του Παραρτήματος IV λόγω αναδιάταξης των παραγράφων και 
κεφαλαίων του αντίστοιχου Παραρτήματος ΙΙΙ της Οδηγίας 2001/18/ΕΚ, αλλά και διαχωρισμού των 
απαιτούμενων πληροφοριών για αιτήσεις στις περιπτώσεις που αφορούν: 

α. σκόπιμη ελευθέρωση για σκοπούς άλλους από τη διάθεση στην αγορά, 

β.  άδειες που χορηγούνται από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και  

 γ. διάθεση στην αγορά γενετικά τροποποιημένων οργανισμών ως προϊόντων ή εντός προϊόντων. 

 Σημειώνεται ότι η Κυπριακή Δημοκρατία όφειλε να θεσπίσει και να θέσει σε ισχύ τα αναγκαία μέτρα για 
συμμόρφωση με την υπό αναφορά Οδηγία μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2019, ωστόσο το νομοσχέδιο 
κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων και παραπέμφθηκε στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή στις 
22 Μαΐου 2020.  Περαιτέρω, η Δημοκρατία έχει λάβει προειδοποιητική επιστολή από την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή, ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 2020, για τη μη έγκαιρη μεταφορά της εν λόγω Οδηγίας στην εθνική 
νομοθεσία και την υποχρέωση συμμόρφωσης εντός δύο μηνών από τη λήψη της εν λόγω επιστολής.   

 Ωστόσο, σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία στην επιτροπή, η Κυπριακή Δημοκρατία έχει ήδη εν 
μέρει εναρμονιστεί με την εν λόγω Οδηγία με διάταγμα που εκδόθηκε από τον Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος δυνάμει σχετικής εξουσιοδότησης που του παρέχει η ισχύουσα νομοθεσία.  Το 
διάταγμα αυτό τροποποιεί για σκοπούς εναρμόνισης κάποια παραρτήματα του υπό τροποποίηση νόμου και 
ως εκ τούτου, σύμφωνα με τα όσα έχουν κατατεθεί στην επιτροπή, δεν αναμένεται σύντομα η συνέχιση της 
διαδικασίας παράβασης που άρχισε εναντίον της Δημοκρατίας από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή με την 
αποστολή αιτιολογημένης γνώμης. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος ανέφερε ότι ο υπό 
τροποποίηση νόμος είναι ουσιαστικά ανενεργός, αφού το πεδίο εφαρμογής του αφορά κυρίως εταιρείες 
βιοτεχνολογίας που υποβάλλουν αίτηση για αδειοδότηση διάθεσης στην αγορά γενετικά τροποποιημένων 
οργανισμών, οι οποίες λόγω έλλειψης των ανάλογων υποδομών για την καλλιέργεια τέτοιων οργανισμών δε 
δραστηριοποιούνται στη Δημοκρατία. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

 Η επιτροπή με την ευκαιρία αυτή εκφράζει ακόμη μια φορά τη δυσαρέσκειά της για την καθυστέρηση 
που παρατηρείται εκ μέρους της εκτελεστικής εξουσίας στην κατάθεση εναρμονιστικών νομοθετημάτων στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων.  Τις περισσότερες φορές τα εν λόγω νομοθετήματα κατατίθενται στη Βουλή, 
αφότου έχει ήδη αρχίσει η διαδικασία παράβασης εναντίον της Δημοκρατίας από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, 
με επακόλουθο την αδυναμία της καθ’ ύλην επιτροπής για εκτενέστερη μελέτη των νομοθετημάτων αυτών.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 55 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος ΙV του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος V του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκατρείς εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, δεκατρείς εναντίον και δύο αποχές, τα άρθρα 1 μέχρι 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Γενετικά Τροποποιημένων Οργανισμών (Ελευθέρωση στο 
Περιβάλλον) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο με τριάντα ψήφους υπέρ, δεκατρείς εναντίον και δύο αποχές. 

 Το υπ’ αριθμόν 15 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 

 Διάβασε τον σκοπό, σε παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε τα τέλη για την έκδοση της αίτησης για χορήγηση άδειας 
εκπομπής αερίων αποβλήτων και για τη διεξαγωγή μετρήσεων αερίων αποβλήτων να καθορίζονται με 
διάταγμα της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αντί με κανονισμούς που 
εκδίδονται από το Υπουργικό Συμβούλιο, όπως προβλέπεται σήμερα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 
 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης 
 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Ηλίας Μυριάνθους 

 Ευανθία Σάββα Γιώργος Περδίκης 

 Μάριος Μαυρίδης Λίνος Παπαγιάννης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εξέτασε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 9, 16 και 30 Ιουνίου 2020.  Στο πλαίσιο 
των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος 
Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Υπουργείου 
Εσωτερικών, του Γενικού Χημείου του Κράτους, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, της ΟΕΒ και του 
ΕΤΕΚ.  Η  Επίτροπος Περιβάλλοντος, το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, το Υπουργείο 
Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, το Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών του ιδίου υπουργείου, 
το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, οι εργοδοτικές οργανώσεις ΚΕΒΕ και 
ΠΟΒΕΚ, καθώς και η Ομοσπονδία Περιβαλλοντικών Οργανώσεων Κύπρου, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της εξέτασης του νομοσχεδίου παρευρέθηκαν επίσης οι βουλευτές μέλη 
της επιτροπής κ. Μαριέλλα Αριστείδου και Μαρίνος Μουσιούττας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Ελέγχου της Ρύπανσης της 
Ατμόσφαιρας Νόμου, ώστε τα τέλη για την έκδοση της αίτησης για χορήγηση Άδειας Εκπομπής Αερίων 
Αποβλήτων και για τη διεξαγωγή μετρήσεων αερίων αποβλήτων να καθορίζονται με διάταγμα του Υπουργού 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων αντί με κανονισμούς που εκδίδονται από το Υπουργικό 
Συμβούλιο, όπως προβλέπεται σήμερα. 
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Σύμφωνα με τα κατατεθέντα ενώπιον της επιτροπής στοιχεία, η διαδικασία καθορισμού τελών για τη 
διεξαγωγή μετρήσεων αερίων αποβλήτων με την έκδοση κανονισμών είναι χρονοβόρα, με αποτέλεσμα μέχρι 
την ολοκλήρωσή της τα υπό αναφορά τέλη να χρήζουν αναθεώρησης.  Αντίθετα, η διαδικασία καθορισμού 
των τελών αυτών με την έκδοση διατάγματος είναι πιο ευέλικτη, καθώς μπορούν να γίνονται εύκολα και 
γρήγορα αναπροσαρμογές στο ύψος των επιβλητέων τελών, όποτε τούτο κρίνεται σκόπιμο. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις αφορούν στις αδειοδοτούμενες 
εγκαταστάσεις όπως αυτές καθορίζονται στο παράρτημα του βασικού νόμου.  Σημειώνεται ότι με τις 
προτεινόμενες ρυθμίσεις δεν επέρχεται μεταβολή των δημόσιων δαπανών ή των δημόσιων εσόδων και δεν 
επηρεάζεται αρνητικά το περιβάλλον. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του προτεινόμενου νόμου. 
Σημειώνεται ότι το Τμήμα Περιβάλλοντος με επιστολή που απέστειλε, ημερομηνίας 5 Ιουνίου 2020, προς την 
επιτροπή αναφέρει ότι συμφωνεί με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη 
συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Eφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα έξι ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα έξι ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 16 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Ρυθμίσεως Ορισμένων Θεμάτων σε σχέση με τις 
Περιουσίες των Αγνοουμένων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020».    

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να ρυθμιστούν θέματα που αφορούν στις περιουσίες 
αγνοουμένων πολιτών της Δημοκρατίας της περιόδου 1963-1967 που δεν καλύπτονται από τις διατάξεις της 
υφιστάμενης νομοθεσίας, κατά τρόπο που να ισχύσουν και για τη συγκεκριμένη κατηγορία αγνοουμένων οι 
διατάξεις του άρθρου 14 του περί Διαθηκών και Διαδοχής Νόμου, καθώς και άλλα θέματα αναφορικά με την 
κήρυξη σε κατάσταση αφάνειας αγνοούμενου προσώπου. 

 (Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Ρυθμίσεως Ορισμένων Θεμάτων σε σχέση με τις Περιουσίες των 

Αγνοουμένων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» 
Παρόντες: 
 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Νίκος Κέττηρος Ζαχαρίας Κουλίας 

 Μαριέλλα Αριστείδου Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης 

 Ονούφριος Κουλλά  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων μελέτησε το πιο 
πάνω νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 10 Μαρτίου και στις 16 και 30 Ιουνίου 
2020.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Επίτροπος Προεδρίας, ο 
Προϊστάμενος της Υπηρεσίας Αγνοουμένων, εκπρόσωποι της Παγκύπριας Οργάνωσης Συγγενών Αδηλώτων 
Αιχμαλώτων και Αγνοουμένων Κύπρου και της Επιτροπής Συγγενών Αγνοουμένων περιόδου 1963-1964. Το 
Υπουργείο Οικονομικών και η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία αυτή. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Ρυθμίσεως Ορισμένων Θεμάτων σε 
σχέση με τις Περιουσίες των Αγνοουμένων Νόμου, ώστε να ρυθμιστούν θέματα που αφορούν στις περιουσίες 
αγνοουμένων πολιτών της Δημοκρατίας της περιόδου 1963-1967 που δεν καλύπτονται από τις διατάξεις της 
υφιστάμενης νομοθεσίας κατά τρόπο που να ισχύσουν και για τη συγκεκριμένη κατηγορία αγνοουμένων οι 
διατάξεις της βασικής νομοθεσίας ως ακολούθως: 

1. Ανεξάρτητα από τις διατάξεις του άρθρου 14 του περί Διαθηκών και Διαδοχής Νόμου, Κεφ. 195, 
πρόσωπο το οποίο είναι αγνοούμενο να δύναται να κηρυχθεί άφαντο με διάταγμα δικαστηρίου μετά 
την πάροδο πέντε ετών από την τελευταία αξιόπιστη είδηση για το πρόσωπο αυτό. 

2. Διάταγμα κήρυξης αφάνειας να δύναται να εκδοθεί μόνο από δικαστήριο και μόνο με αίτηση του 
Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας ή προσώπου που έλκει δικαιώματα από την κήρυξη του 
αγνοουμένου ως άφαντου. 

3. Ύστερα από αίτηση προσώπου που έχει έννομο συμφέρον, το δικαστήριο να δύναται να άρει την 
κατάσταση αφάνειας. 

4. Μετά την έκδοση τελεσίδικου διατάγματος που κηρύσσει την αφάνεια, να δύναται να ασκηθούν από 
τους δικαιούχους όλα τα δικαιώματα που εξαρτώνται από την αφάνεια του αγνοουμένου δυνάμει του 
νόμου. 

5. Μετά την έκδοση του διατάγματος με το οποίο κηρύσσεται η αφάνεια, να διορίζονται διαχειριστές για 
τη διαχείριση της περιουσίας του αφάντου κατ’ αναλογίαν των διατάξεων του περί Διαχειρίσεως 
Κληρονομιών Νόμου, Κεφ. 189, το δε μερίδιο έκαστου δικαιούχου να καθορίζεται κατ’ αναλογίαν των 
διατάξεων του περί Διαθηκών και Διαδοχής Νόμου, Κεφ. 195. 

6. Αν εμφανιστεί ο αγνοούμενος, αυτοί που άντλησαν δικαιώματα από την κήρυξη της αφάνειας να έχουν 
την υποχρέωση να αποδώσουν ό,τι έλαβαν. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, η Βουλή των 
Αντιπροσώπων είχε θεσπίσει την υπό αναφορά βασική νομοθεσία [αρ. νόμου 178(Ι) του 2003], με την οποία 
ρυθμίζονται θέματα που αφορούν στις περιουσίες των αγνοουμένων πολιτών της Δημοκρατίας, ως ανάγκη 
που προέκυψε συνεπεία της τουρκικής εισβολής του 1974.  Ο υπό αναφορά νόμος εφαρμόζεται ευρέως 
αναφορικά με ζητήματα αγνοουμένων, με αποτέλεσμα όλα τα κατά καιρούς αναφυέντα προβλήματα να έχουν 
διευθετηθεί πλήρως. 

 Παρά ταύτα, κατά την πορεία εφαρμογής του εν λόγω νόμου έγινε αντιληπτό ότι υπάρχει σοβαρό κενό, 
το οποίο αφορά στη μη κάλυψη από τις διατάξεις του εν λόγω νόμου των αγνοουμένων της περιόδου 1963-
1967.  Συναφώς και δεδομένου ότι αποτελεί πάγιο αίτημα της Επιτροπής Συγγενών Αγνοουμένων της 
περιόδου 1963-1967 η διεύρυνση του πεδίου εφαρμογής αυτής, ώστε να καλύψει και τους αγνοουμένους της  
συγκεκριμένης περιόδου, ο Επίτροπος Προεδρίας εισηγήθηκε την κάλυψη της συγκεκριμένης κατηγορίας 
αγνοουμένων από τις διατάξεις της υπό τροποποίηση νομοθεσίας. 
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 Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής ο Επίτροπος Προεδρίας, αφού ανέλυσε τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, δεσμεύτηκε όπως εξετάσει σε συνεργασία με τη Νομική Υπηρεσία 
της Δημοκρατίας νομικά προβλήματα που ενδεχομένως να δημιουργηθούν από την παράλληλη ισχύ του περί 
Αγνοουμένων (Προσωριναί Διατάξεις) Νόμου (αρ. νόμου 77 του 1979),  που επίσης ρυθμίζει περιουσιακά 
θέματα αγνοουμένων, και να διαπιστώσει το ενδεχόμενο σύγκρουσης των δύο νομοθεσιών. 

 Συναφώς, ο Επίτροπος Προεδρίας με επιστολή του, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2020, ενημέρωσε την 
επιτροπή ότι η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας με επιστολή, ημερομηνίας 28 Απριλίου 2020, προς τον 
Προϊστάμενο Υπηρεσίας Αγνοουμένων αναφέρει ότι ο υπό τροποποίηση νόμος συνιστά νεότερο νόμο, που 
θεσπίστηκε για να ρυθμίσει ολοκληρωμένα και τελεσίδικα το ζήτημα της διαχείρισης της περιουσίας των 
αγνοουμένων, και, όπως σχετικά αναφέρει, ουσιαστικά δεν υφίσταται οποιοδήποτε νομικό κώλυμα ρητής 
κατάργησης του περί Αγνοουμένων (Προσωριναί Διατάξεις) Νόμου (αρ. νόμου 77 του 1979). 

 Σημειώνεται ότι ο ίδιος ο Επίτροπος Προεδρίας αναφέρει ότι, εμμέσως πλην σαφώς, από το κείμενο 
της γνωμάτευσης, αλλά και όπως σχετικά είχε μεταφέρει στον Προϊστάμενο Υπηρεσίας Αγνοουμένων η 
Ανώτερη Δικηγόρος της Δημοκρατίας που χειρίσθηκε το θέμα, εξάγεται ότι είναι δυνατή η παράλληλη ισχύς 
του υπό αναφορά νόμου και του υπό ψήφιση νόμου για ακόμη κάποιο χρονικό διάστημα.  Κατά τον Επίτροπο 
Προεδρίας, την εν λόγω θέση υιοθετεί τόσο ο ίδιος όσο και η Παγκύπρια Οργάνωση Συγγενών Αδηλώτων 
Αιχμαλώτων και Αγνοουμένων. 

 Παρά ταύτα και όπως περαιτέρω προκύπτει από τη σχετική επιστολή της Νομικής Υπηρεσίας της 
Δημοκρατίας, προτού ληφθεί οποιαδήποτε απόφαση περί κατάργησης του περί Αγνοουμένων (Προσωριναί 
Διατάξεις) Νόμου (αρ. νόμου 77 του 1979), συστήνεται να προηγηθεί διαβούλευση με όλα τα εμπλεκόμενα 
μέρη, ώστε να διερευνηθεί κατά πόσο υπάρχουν επηρεαζόμενα μέρη, όπως λ.χ. υπερήλικες γονείς 
αγνοουμένων που για κάποιο λόγο δεν προχώρησαν ή δεν επιθυμούν να κηρύξουν άφαντο τον αγνοούμενο 
συγγενή τους. 

 Οι εκπρόσωποι της Παγκύπριας Οργάνωσης Συγγενών Αδηλώτων Αιχμαλώτων και Αγνοουμένων 
Κύπρου και της Επιτροπής Συγγενών Αγνοουμένων περιόδου 1963-1964 συμφώνησαν με τους σκοπούς και 
τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων, αφού έλαβε 
υπόψη της όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 O κ. Ευσταθίου. 

KΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘIΟΥ: 

 Είναι τουλάχιστον ένας ελάχιστος φόρος τιμής προς τους αγνοουμένους, τα θύματα, αν θέλετε, της 
τουρκικής ανταρσίας του 1963-1964 και τις οικογένειές τους.  Ασφαλώς και θα υποστηρίξουμε το νομοσχέδιο, 
όμως εκφράζουμε -και παρακαλώ να σημειωθεί στα πρακτικά- ότι έχουμε μία αμφιβολία ή τουλάχιστον ένα 
ερωτηματικό πώς είναι δυνατό νομικώς να επαναφερθεί η κατάσταση αφάνειας, αφού κηρυχθεί.  Αν κηρυχθεί 
κάποιος σε κατάσταση αφάνειας, η κατάσταση αυτή παύει μόνο με την παρουσία του τη φυσική.  Επομένως, 
πιθανότατα να δημιουργηθούν προβλήματα στο μέλλον, αλλά ασφαλέστατα υπό το φως όλων όσων έχω 
αναφέρει, θα υποστηρίξουμε το νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του προοιμίου του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

 Ομόφωνο με σαράντα επτά ψήφους περίπου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά ακριβώς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρυθμίσεως Ορισμένων Θεμάτων σε σχέση με τις Περιουσίες 
των Αγνοουμένων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή. 

 Το υπ’ αριθμόν 17 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Γεωργίας για Συνεργασία στον Τομέα της Φροντίδας Υγείας 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2020». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύρωση σύμφωνα με το άρθρο 169(2) του συντάγματος της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της 
Κυπριακής Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Γεωργίας για Συνεργασία στον Τομέα της Φροντίδας Υγείας 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2020». 

 (Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και της 
Κυβέρνησης της Γεωργίας για Συνεργασία στον Τομέα της Φροντίδας Υγείας (Κυρωτικός) Νόμος 

του 2020» 
Παρόντες: 
 Γιώργος Λιλλήκας, πρόεδρος Αδάμος Αδάμου 

 Νίκος Τορναρίτης Άριστος Δαμιανού 

 Ελένη Σταύρου Άγγελος Βότσης 

 Μιχάλης Σοφοκλέους Χρίστος Χρίστου 

 Γιώργος Λουκαΐδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 23 και 30 Ιουνίου 2020.  Στην πρώτη 
συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών 
και του Υπουργείου Υγείας.  Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν 
εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής.  

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η κύρωση, σύμφωνα με το άρθρο 169(2) του συντάγματος, της 
Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Γεωργίας για 
Συνεργασία στον Τομέα της Φροντίδας Υγείας. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής, ο εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Υγείας ανέφερε ότι ο προτεινόμενος κυρωτικός νόμος αφορά συμφωνία πλαίσιο με την οποία σκοπείται η 
ανάπτυξη διμερών σχέσεων στον τομέα της υγείας μεταξύ της κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και 
της κυβέρνησης της Γεωργίας.  
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 Επιπρόσθετα, ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε πως η υπό αναφορά συμφωνία υπεγράφη από τα δύο 
μέρη στην Τιφλίδα στις 17 Απριλίου 2019, κατόπιν απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 86.895 και 
ημερομηνία 20 Φεβρουαρίου 2020. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εξωτερικών δήλωσε πως συμφωνεί με τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις του κυρωτικού νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε, κατά πλειοψηφία του προέδρου της βουλευτή της Συμμαχίας Πολιτών, των 
μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, των μελών της 
βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας  ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, καθώς και του μέλους της 
βουλευτή του ΕΛΑΜ, την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση της συμφωνίας. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Δημοκρατικού Κόμματος δήλωσε πως η κοινοβουλευτική του 
ομάδα θα τοποθετηθεί επί των προνοιών του κυρωτικού νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια 
του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν.  Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Γεωργίας για Συνεργασία στον Τομέα της Φροντίδας Υγείας 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 18 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί του Τροποποιητικού Πρωτοκόλλου στη Σύμβαση για 
την Προστασία του Ατόμου από την Αυτοματοποιημένη Επεξεργασία Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα 
του 1981 (Κυρωτικός) Νόμος του 2020».  

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύρωση σύμφωνα με το άρθρο 169(2) του συντάγματος του Τροποποιητικού Πρωτοκόλλου στην 
Ευρωπαϊκή Σύμβαση για την Προστασία του Ατόμου από την Αυτοματοποιημένη Επεξεργασία Δεδομένων 
Προσωπικού Χαρακτήρα του 1981. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί του Τροποποιητικού Πρωτοκόλλου στη Σύμβαση για την Προστασία του 

Ατόμου από την Αυτοματοποιημένη Επεξεργασία Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα του 1981 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 
 Γιώργος Λιλλήκας, πρόεδρος Άριστος Δαμιανού 

 Νίκος Τορναρίτης Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 

 Μιχάλης Σοφοκλέους Κωστής Ευσταθίου 

 Γιώργος Λουκαΐδης Χρίστος Χρίστου 

 Αδάμος Αδάμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 10 και 23 Ιουνίου 2020.  Στην πρώτη 
συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Δικαιοσύνης 
και Δημοσίας Τάξεως, του Υπουργείου Εξωτερικών και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας.  Το Γραφείο 
της Επιτρόπου Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν 
εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η κύρωση σύμφωνα με το άρθρο 169(2) του συντάγματος του 
Τροποποιητικού Πρωτοκόλλου στην Ευρωπαϊκή Σύμβαση για την Προστασία του Ατόμου από την 
Αυτοματοποιημένη Επεξεργασία Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα του 1981. 

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, η Σύμβαση του 
Συμβουλίου της Ευρώπης για την Προστασία του Ατόμου από την Αυτοματοποιημένη Επεξεργασία 
Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα άνοιξε για υπογραφή στις 28 Ιανουαρίου 1981, υπεγράφη από τη 
Δημοκρατία στις 25 Ιουλίου 1986 και οι διατάξεις της σύμβασης μεταφέρθηκαν στην εσωτερική έννομη τάξη 
με τον Κυρωτικό Νόμο 28 (ΙΙΙ) του 2001.  Ακολούθως, με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αριθμό 
56.140 και ημερομηνία 25 Ιουλίου 2002 η Δημοκρατία προσχώρησε στο πρόσθετο πρωτόκολλο της υπό 
αναφορά σύμβασης, το οποίο ψηφίστηκε στο Στρασβούργο στις 8 Νοεμβρίου του 2001 και μεταφέρθηκε στο 
εθνικό δίκαιο με τον Κυρωτικό Νόμο 30 (III) του 2003. 

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε πως, επειδή οι ραγδαίες τεχνολογικές 
εξελίξεις και η παγκοσμιοποίηση δημιούργησαν νέες προκλήσεις για την προστασία των δεδομένων 
προσωπικού χαρακτήρα, τα κράτη μέλη του Συμβουλίου της Ευρώπης, αναγνωρίζοντας την ανάγκη 
διασφάλισης του καταλυτικού ρόλου της σύμβασης σε ό,τι αφορά την προστασία προσωπικών δεδομένων, 
ψήφισαν το Τροποποιητικό Πρωτόκολλο, το οποίο εγκρίθηκε στη σύνοδο του Μαΐου 2018.  Το εν λόγω 
Τροποποιητικό Πρωτόκολλο ενσωματώνει στη σύμβαση σειρά διατάξεων οι οποίες έχουν περιληφθεί στον 
Γενικό Κανονισμό 2016/679/ΕΕ για την προστασία των φυσικών προσώπων έναντι της επεξεργασίας των 
δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα και για την ελεύθερη κυκλοφορία των δεδομένων αυτών, με στόχο την 
ευθυγράμμιση των δύο νομοθετημάτων που δεσπόζουν στο πλαίσιο προστασίας των προσωπικών 
δεδομένων. 

 Στο εν λόγω πρωτόκολλο εισάγονται νέοι ορισμοί που περιλαμβάνουν κάθε είδους επεξεργασία των 
προσωπικών δεδομένων, πέραν αυτής που γίνεται με τη χρήση αυτοματοποιημένων μέσων.  Επιπροσθέτως, 
ενισχύονται οι δικλίδες ασφαλείας, με σκοπό τη διασφάλιση της νομιμότητας της επεξεργασίας, καθώς επίσης 
της τήρησης της αναλογικότητας σε σχέση με τον εκάστοτε επιδιωκόμενο σκοπό.  Ταυτόχρονα, εισάγεται η 
υποχρέωση κάθε υπεύθυνου επεξεργασίας να ενημερώνει το υποκείμενο των δεδομένων για τη συλλογή, 
αποθήκευση και επεξεργασία των προσωπικών του δεδομένων, καθώς και για τα δικαιώματά του σε ό,τι 
αφορά θέματα πρόσβασης στα δεδομένα που το αφορούν ή και διαγραφής τους.  Παράλληλα, θεσπίζονται 
πρόσθετες υποχρεώσεις τόσο για τους υπεύθυνους όσο και για τους εκτελούντες την επεξεργασία, για 
εφαρμογή τεχνικών και άλλων τεχνολογικών μέτρων που να ελαχιστοποιούν ή και να εκμηδενίζουν το ρίσκο 
διαρροής ή αθέμιτης χρήσης των δεδομένων τους. 

 Κατόπιν σχετικής πρότασης και απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου με αριθμό 86.001 και 
ημερομηνία 16 Οκτωβρίου 2018 το Τροποποιητικό Πρωτόκολλο υπεγράφη από την Κυπριακή Δημοκρατία 
στις 9 Ιανουαρίου 2019.  Ακολούθως, στις 12 Μαρτίου 2019 το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο ενέκρινε την κύρωση 
του πρωτοκόλλου από τα κράτη μέλη. 
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 Τέλος, ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε πως στη βάση των πιο πάνω το Υπουργείο Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως ετοίμασε το υπό συζήτηση νομοσχέδιο για κύρωση του Τροποποιητικού Πρωτοκόλλου 
έπειτα από διαβούλευση με το Γραφείο της Επιτρόπου Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Εξωτερικών δήλωσε πως συμφωνεί με τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις του κυρωτικού νομοσχεδίου. 

 Η εκπρόσωπος της  Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας δήλωσε πως το νομοσχέδιο έτυχε του 
ανάλογου νομοτεχνικού ελέγχου από τη Νομική Υπηρεσία. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, 
αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, δήλωσαν πως θα τοποθετηθούν επί των προνοιών του 
κυρωτικού νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;  Όχι. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση Τροποποιητικού Πρωτοκόλλου.  Άρθρο 3. 

 Εθνική Εποπτική Αρχή.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο Κυρωτικός του Τροποποιητικού Πρωτοκόλλου στη Σύμβαση για 
την Προστασία του Ατόμου από την Αυτοματοποιημένη Επεξεργασία Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα 
του 1981, Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 19 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί της Διακυβερνητικής Συμφωνίας μεταξύ της Κυπριακής 
Δημοκρατίας, του Κράτους του Ισραήλ, της Ελληνικής Δημοκρατίας και της Ιταλικής Δημοκρατίας αναφορικά 
με σύστημα αγωγών για τη μεταφορά Φυσικού Αερίου από την Ανατολική Μεσόγειο στις Ευρωπαϊκές Αγορές 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2020».   

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Κύρωση σύμφωνα με το άρθρο 169(2) του συντάγματος της Διακυβερνητικής Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυπριακής Δημοκρατίας, του Κράτους του Ισραήλ, της Ελληνικής Δημοκρατίας και της Ιταλικής Δημοκρατίας 
αναφορικά με σύστημα αγωγών για τη μεταφορά Φυσικού Αερίου από την Ανατολική Μεσόγειο στις 
Ευρωπαϊκές Αγορές. 

 (Η σχετική έκθεση) 

 Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί της Διακυβερνητικής Συμφωνίας μεταξύ της Κυπριακής Δημοκρατίας, του 
Κράτους του Ισραήλ, της Ελληνικής Δημοκρατίας και της Ιταλικής Δημοκρατίας αναφορικά με 

σύστημα αγωγών για τη μεταφορά Φυσικού Αερίου από την Ανατολική Μεσόγειο στις Ευρωπαϊκές 
Αγορές (Κυρωτικός) Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 
 Γιώργος Λιλλήκας, πρόεδρος Αδάμος Αδάμου  

 Νίκος Τορναρίτης Άριστος Δαμιανού 

 Ελένη Σταύρου Άγγελος Βότσης 

 Μιχάλης Σοφοκλέους Χρίστος Χρίστου 

 Γιώργος Λουκαΐδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 23 και 30 Ιουνίου 2020.  Στην πρώτη 
συνεδρία της επιτροπής  κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της o γενικός διευθυντής και εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, καθώς και εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών και 
της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας.  

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η κύρωση σύμφωνα με το άρθρο 169(2) του συντάγματος της 
Διακυβερνητικής Συμφωνίας μεταξύ της Κυπριακής Δημοκρατίας, του Κράτους του Ισραήλ, της Ελληνικής 
Δημοκρατίας και της Ιταλικής Δημοκρατίας αναφορικά με σύστημα αγωγών για τη μεταφορά Φυσικού Αερίου 
από την Ανατολική Μεσόγειο στις Ευρωπαϊκές Αγορές. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τον γενικό διευθυντή του Υπουργείου 
Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, η υπό αναφορά συμφωνία υπεγράφη στην Αθήνα στις 2 Ιανουαρίου 
2020 μεταξύ της κυβέρνησης της Ελληνικής Δημοκρατίας, της κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και 
του Κράτους του Ισραήλ.  Περαιτέρω, ο ίδιος εκπρόσωπος ενημέρωσε την επιτροπή ότι η Ελληνική 
Δημοκρατία έχει επικυρώσει τη συμφωνία, ενώ η Κυπριακή Δημοκρατία και το Κράτος του Ισραήλ βρίσκονται 
στη διαδικασία επικύρωσής της.  Σημειώνεται ότι στην εν λόγω συμφωνία περιλαμβάνονται πρόνοιες οι 
οποίες επιτρέπουν στην Ιταλική Δημοκρατία να την υπογράψει, όταν θα είναι έτοιμη. 

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε ότι η υπό αναφορά  συμφωνία καθορίζει 
διάφορα θέματα μεταξύ των εμπλεκόμενων χωρών, όπως είναι οι θαλάσσιες δικαιοδοσίες, θέματα 
περιβάλλοντος και ασφάλειας και εγκαθιδρύει κοινή ομάδα εργασίας μεταξύ των εν λόγω χωρών για 
παρακολούθηση και διεκπεραίωση των εργασιών που απαιτούνται για τη δημιουργία του υπό αναφορά 
έργου.  Περαιτέρω, ενημέρωσε την επιτροπή ότι θα εκπονηθούν τέσσερις μελέτες, εκ των οποίων η πρώτη 
αφορά τις θαλάσσιες επισκοπήσεις και οι υπόλοιπες τρεις τις λεπτομερείς τεχνικές μελέτες (Front-End 
Engineering Design ή FEED) τόσο για τις χερσαίες εγκαταστάσεις, όπως είναι οι αγωγοί και σταθμοί 
μετατροπής όσο και για την τεχνική μελέτη FEED για τον υποθαλάσσιο αγωγό καθ’ αυτόν. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εξωτερικών δήλωσε πως η υπό αναφορά συμφωνία είναι πολιτικής, 
αλλά και στρατηγικής σημασίας, καθώς στις διαπραγματεύσεις έλαβαν μέρος και εκπρόσωποι της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής.  Η εν λόγω συμφωνία καθορίζει τις αρμοδιότητες και τις δικαιοδοσίες μίας εκάστης 
των χωρών που συμμετέχουν στα ζητήματα ασφάλειας και προστασίας του περιβάλλοντος.  

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας δήλωσε πως η υπό αναφορά συμφωνία 
έτυχε νομοτεχνικού ελέγχου από τη Νομική Υπηρεσία. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε, κατά πλειοψηφία του προέδρου της βουλευτή της Συμμαχίας Πολιτών, των 
μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού και ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες Δυνάμεις, καθώς και του μέλους της βουλευτή του ΕΛΑΜ, την ψήφισή του νομοσχεδίου σε νόμο για την 
κατά νόμο κύρωση της συμφωνίας. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Δημοκρατικού Κόμματος δήλωσε πως η κοινοβουλευτική του 
ομάδα θα τοποθετηθεί επί των προνοιών του κυρωτικού νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια 
του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ο κ. Τορναρίτης και, αν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, να σηκώσουν τα χέρια τους, για να τους γράψει η 
γραμματέας.   

 Πάνω τα χέρια σας, σας παρακαλώ! 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η συμφωνία, κατά την άποψή μας, έχει μια ξεχωριστή πολιτική, 
αλλά και στρατηγική σημασία, γιατί στη συμφωνία συμμετέχουν τέσσερα κράτη, η Κύπρος, η Ελλάδα, το 
Ισραήλ και η Ιταλία, αλλά συμμετέχει και συμμετείχε στις διαπραγματεύσεις που έλαβαν χώρα, όπως μας είπε 
ο εκπρόσωπος του Υπουργείου των Εξωτερικών, και η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση.  Αναφερόμαστε στον East 
med, στον αγωγό εκείνο που θεωρούμε ότι αυτή την ώρα στέλνει σημαντικά τουλάχιστον πολιτικά μηνύματα, 
γιατί η Κυπριακή Δημοκρατία όσον αφορά τον ενεργειακό σχεδιασμό της τουλάχιστον δε βρίσκεται μόνη, αλλά 
στηρίζεται και συνεργάζεται με σημαντικότατα κράτη της Ανατολικής Μεσογείου, με τη σφραγίδα, 
επαναλαμβάνω, της ίδιας της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Ερωτοκρίτου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Η συμφωνία του Ζαππείου για τον East med, που πέρασε από χίλια μύρια κύματα, τελικά 
υπογράφτηκε, παρά τις περί του αντιθέτου απειλές από τον σουλτάνο της Άγκυρας.  Και αυτή η συμφωνία 
αποτελεί μαζί με τη διενέργεια των τελικών  μελετών σκοπιμότητας τα πρώτα βήματα για την υλοποίησή της.  
Και ως Δημοκρατικό Κόμμα υποστηρίζουμε ένθερμα αυτή τη συμφωνία. 

 Για εμάς, κύριε Πρόεδρε, η προώθηση του East med αποτελεί μονόδρομο, επειδή, στην απουσία 
επαρκών ποσοτήτων αερίου που θα χρηματοδοτούσαν ένα τερματικό υγροποίησης, δε διαθέτουμε άλλες 
εναλλακτικές λύσεις.  Επιλογές εξαγωγής αερίου προς την Τουρκία, οι οποίες υποστηρίχθηκαν ενίοτε από 
άλλα κόμματα, αποτελούν επιλογές αυτοκτονίας, κύριε Πρόεδρε, για τον κυπριακό ελληνισμό, καθώς θα 
καταστήσουν την Τουρκία κλειδοκράτορα των κυπριακών εξαγωγών προς την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Η δε 
αναφορά ορισμένων ότι κάτι τέτοιο θα μπορούσε να γίνει μαζί ή μετά τη λύση του Κυπριακού, είναι υποκριτική, 
γιατί μία τέτοια προοπτική φαντάζει τουλάχιστον αυτή τη στιγμή αδύνατη με δεδομένη την πολιτική του κ. 
Ερντογάν. 

 Ως Δημοκρατικό Κόμμα, κύριε Πρόεδρε, έχουμε την άποψη ότι η ανακάλυψη του πεδίου «Γλαύκος» το 
2019 θα μπορούσε να αποτελέσει την κυπριακή συνεισφορά για το κόστος του East med και προτείνουμε 
στην κυβέρνηση και στη νέα Υπουργό Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας να φέρει σε επαφή τις εταιρείες 
οι οποίες προωθούν την κατασκευή του East med μαζί με την EXXON MOBIL.  Σε περίπτωση που οι 
γεωτρήσεις το 2020-2021 -αν θα γίνουν τελικά, εμείς ελπίζουμε να γίνουν- από την EXΧON MOBIL και την 
ENI επιβεβαιώσουν την παρούσα κατάσταση αποθεμάτων, τότε δεν υπάρχει καμία δικαιολογία, γιατί να μην 
προωθηθεί άμεσα και η υλοποίηση του East med. 

 Βεβαίως, όλα αυτά, κύριε Πρόεδρε, προϋποθέτουν ιδιαίτερη αποφασιστικότητα από την πλευρά της 
κυβέρνησης να προωθήσει την εμπορική αξιοποίηση του κοιτάσματος «Αφροδίτη», κάτι το οποίο δυστυχώς 
δε βλέπουμε μέχρι σήμερα.  Το 2003 το κοίτασμα «Αφροδίτη» επιβεβαιώθηκε ως εμπορικά αξιοποιήσιμο 
πεδίο και τώρα όμως, κατά παραδοχή της κυβέρνησης, θα πρέπει να περιμένουμε μέχρι το 2026, για να 
δούμε παραγωγή, εξαγωγές και έσοδα.  Ακόμα, το 2026 είναι αμφίβολο, καθότι από το 2019 έχει έρθει στην 
επιφάνεια η διαφορά που έχουμε με το Ισραήλ, που ανάγεται στο 2012 και που για επτά ολόκληρα χρόνια 
κανένας δεν ενδιαφέρθηκε να λύσει, καθώς, χωρίς την επίλυση αυτής της διαφοράς, κανένας σχεδιασμός δεν 
μπορεί να προχωρήσει.  Καμία σοβαρή μελέτη σκοπιμότητας δεν έχει γίνει για τον αγωγό Αφροδίτη-Ίντκου, 
όπου το αέριο θα υγροποιηθεί για εξαγωγή.  Το δε συμβόλαιο πώλησης παραμένει ζητούμενο μετά από τόσα 
χρόνια.   

 Για χρόνια, κύριε Πρόεδρε, ακούαμε δικαιολογίες και προφάσεις για τις καθυστερήσεις επί 
καθυστερήσεων, αλλά για τα δεκατρία χρόνια που θα μεσολαβήσουν από την ανακάλυψη έως την πιθανή 
έναρξη παραγωγής, αυτό το γεγονός μόνο και μόνο των δεκατριών ετών καθυστέρησης μιλά από μόνο του!  
Αν θέλουμε ένα παράδειγμα αντιπαραβολής, το «Tamar» ανακαλύφθηκε το 2008 και η παραγωγή ξεκίνησε 
το 2013.  Το «Ζor» ανακαλύφθηκε το 2015 στην Αίγυπτο και η παραγωγή ξεκίνησε το 2017.  Στην Κύπρο 
μετά από το 2011 έχουν περάσει εννέα ολόκληρα χρόνια και ακόμα συζητούμε! 

 Ας ελπίσουμε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι τελικά θα παραχθεί το αέριο από το πεδίο «Αφροδίτη» 
και ως τότε, αν το 2026 βεβαίως καταφέρουμε να αξιοποιήσουμε το κοίτασμα «Αφροδίτη», ελπίζουμε ότι τότε 
θα καταναλώνεται φυσικό αέριο.  Ελπίζουμε και θεωρούμε ότι η νέα Υπουργός Ενέργειας, Εμπορίου και 
Βιομηχανίας, η κ. Πηλείδου, θα τα καταφέρει καλύτερα και δε θα υπάρξουν άλλες καθυστερήσεις, επειδή 
αρκετά πισωγυρίσματα είχαμε μέχρι σήμερα και πολλές καθυστερήσεις και αναποφασιστικότητα όσον αφορά 
την ενεργειακή πολιτική αυτής της χώρας. 

 Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Παρακαλώ, ο επόμενος ομιλητής είναι ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  Το ΑΚΕΛ έχει τοποθετηθεί ήδη από την επιτροπή Εξωτερικών υπέρ του 
συγκεκριμένου νομοσχεδίου.  Θέλω να ξεκινήσω, λέγοντας ότι η ιδέα για τον East med είχε κατατεθεί από την 
εποχή της διακυβέρνησης Δημήτρη Χριστόφια, οπόταν φυσιολογικά το ΑΚΕΛ από την αρχή εστήριξε και 
συνεχίζει να στηρίζει τη μελέτη για τη δημιουργία αυτού του αγωγού. 

 Φεύγοντας από τη θέση αρχής επί του νομοσχεδίου, επιτρέψετέ μου να πω και τα εξής:  Το πρώτο, 
πρέπει να ενημερώσουμε, αφού γίνεται συζήτηση, ότι, ενώ είναι τέσσερα τα συμβαλλόμενα μέρη σε αυτή τη 
συμφωνία, τα τρία την έχουν υπογράψει.  Η Ιταλία δεν την έχει υπογράψει και αυτό και στην επιτροπή έχει 
κριθεί ως πρωτοφανές για τέτοιου είδους συμφωνίες και τούτο πρέπει να το γνωρίζουμε, με την επίκληση 
διάφορων λόγων, για τους οποίους η Δημοκρατία της Ιταλίας δεν έχει προχωρήσει σε υπογραφή μέχρι αυτή 
την ώρα.  Επίσης, έχει αποσαφηνιστεί το αυτονόητο, ότι η υπογραφή και η επικύρωση αυτής της συμφωνίας 
δε σημαίνει και υλοποίηση του έργου.  Για να μπορέσει να υπάρξει υλοποίηση του έργου, θα πρέπει να 
προηγηθούν πάρα πολλά.  Πρέπει να κριθεί πρώτα απ’ όλα μετά από μελέτες το έργο ότι είναι τεχνικά εφικτό.  
Θα πρέπει ταυτόχρονα να κριθεί ότι είναι οικονομικά συμφέρουσα μια τέτοια επένδυση και κυρίως να κριθεί 
στο τέλος της ημέρας για τις εταιρείες που θα το κατασκευάσουν ότι θα είναι εμπορικά επικερδής, μια τέτοια 
τεράστια επένδυση.  Όλα αυτά αναμένεται να κριθούν στο επόμενο μεγάλο σχετικά χρονικό διάστημα.   

 Τούτων λεχθέντων, επίσης πρέπει να διευκρινιστεί ότι μιλάμε για μια συμφωνία όπου υπάρχει 
διακήρυξη προθέσεων από πλευράς κυβερνήσεων, για να στηρίξουν το έργο.  Το έργο θα κατασκευαστεί 
μονάχα από εταιρείες και όχι από τα κράτη που συνυπογράφουν τη συγκεκριμένη συμφωνία.  Επίσης, τούτων 
λεχθέντων, εμείς έχουμε ασκήσει κριτική πάρα πολλές φορές, πρώτον, γιατί δυστυχώς παράλληλα και 
ταυτόχρονα η κυβέρνηση Αναστασιάδη-Συναγερμού είχε εγκαταλείψει την προοπτική δημιουργίας 
τερματικού.  Γιατί και εκεί θα έπρεπε να είχαν ξεκινήσει αμέσως ενέργειες, ώστε να δημιουργηθούν οι 
προϋποθέσεις να εξεταστούν τα δεδομένα και πάλι με τον ίδιο τρόπο κατά πόσο θα έπρεπε να γίνει ή όχι 
τερματικό, που δε θα ερχόταν σε αντίθεση με την ταυτόχρονη μελέτη για τον East med ή και άλλων επιλογών 
εμπορικής εκμετάλλευσης, αξιοποίησης των κοιτασμάτων που έχουν βρεθεί στην κυπριακή Αποκλειστική 
Οικονομική Ζώνη. 

 Τούτου λεχθέντος, θα συμφωνήσω με την κ. Ερωτοκρίτου ότι δυστυχώς έχει παρέλθει σχεδόν μία 
δεκαετία και, σε αντίθεση με κοιτάσματα άλλων γειτονικών χωρών, εμείς, μέχρι αυτή την ώρα, δεν έχουμε 
κανένα αποτέλεσμα στην εμπορική εκμετάλλευση του κοιτάσματος «Αφροδίτη».  Είμαστε στην αναμονή.   Και 
η γενικότερη πολιτική της κυβέρνησης γύρω από τα θέματα του φυσικού αερίου είναι να λέγονται πολλά, 
πάρα πολλά, να στήνονται πανηγύρια μέσα από εξαγγελίες, αλλά να γίνονται πολύ λίγα.  Αυτό συμβαίνει 
στην πράξη, εξού ακόμη και για το κοίτασμα «Αφροδίτη» και, ενώ οι κυβερνώντες επικαλούνται τις σχέσεις 
τους με το κράτος του Ισραήλ, εντούτοις δεν έχει υπάρξει ακόμα συμφωνία συνεκμετάλλευσης, δεδομένο που 
ουσιαστικά αποτρέπει την εμπορική εκμετάλλευση του κοιτάσματος «Αφροδίτη», ενόσω υπάρχει αυτή η 
εκκρεμότητα. 

 Θα μπορούσαν να λεχθούν και πολλά άλλα, κύριε Πρόεδρε.  Μένω σε τούτα.  Η ουσία είναι ότι το 
κόμμα μας σήμερα, το ΑΚΕΛ, στηρίζει την εν λόγω συμφωνία.  Θα υπερψηφίσουμε, πλην όμως πρέπει να 
κρατήσουμε και την ανάγκη σε όλους τους τομείς και ειδικότερα σε ό,τι αφορά το φυσικό αέριο, ότι πρέπει να 
λέμε λιγότερα και να πράττουμε περισσότερα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Σε μια εποχή όπου η Τουρκία αμφισβητεί τα κυριαρχικά μας δικαιώματα και των άλλων γειτονικών μας 
χωρών, αλλά και που χρησιμοποιεί τη στρατιωτική της ισχύ, ουσιαστικά για να βάλει χέρι στους 
υδρογονάνθρακες ή για να αποκτήσει λόγο και δικαιώματα στους υδρογονάνθρακες της περιοχής, θεωρώ ότι 
η συμφωνία αυτή στέλνει ένα πολύ δυνατό μήνυμα προς την Άγκυρα, ότι οι χώρες τις περιοχής ουσιαστικά 
διαμορφώνουν κοινά συμφέροντα, με στόχο να προασπιστούν και τα εθνικά τους, αλλά και τα περιφερειακά 
τους συμφέροντα και την ειρήνη στην περιοχή. 

 Θεωρώ ταυτόχρονα ότι είναι πολύ σημαντικό από τις τριμερείς ή τις τετραμερείς συνεργασίες -που 
είναι θετικές- να ξεκινήσουμε να διαμορφώνουμε κοινές υποδομές, έτσι ώστε η συνεργασία μας να στηρίζεται 
πάνω σε συγκεκριμένους στόχους και πρότζεκτς και να μην είναι μία συνεργασία απλών διακηρύξεων.   

 Πρέπει να πούμε ότι με την υπογραφή αυτής της συμφωνίας, για να μη δημιουργηθούν και οι 
λανθασμένες εντυπώσεις στους πολίτες, δε θα ξεκινήσει η  υλοποίηση του EastMed αύριο.  Απλώς, αυτή η 
συμφωνία δημιουργεί το πλαίσιο που καθορίζει τις διαδικασίες που θα ακολουθήσουν τα κράτη που την 
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υπογράφουν, εάν και όταν αποφασιστεί ότι θα γίνει ο EastMed, να ξέρουν πώς θα προχωρήσουν, ποιες είναι 
οι υποχρεώσεις του κάθε κράτους και οι διαδικασίες αδειοδότησης. 

 Πρέπει να πούμε ότι ήταν στο παρελθόν και πρέπει να παραμείνει και σήμερα ως πρώτη 
προτεραιότητα της Κυπριακής Δημοκρατίας η δημιουργία του τερματικού υγροποίησης και όχι ο EastMed.  
Το τερματικό υγροποίησης βεβαίως προϋποθέτει ακόμα την εξεύρεση και άλλων μεγάλων κοιτασμάτων 
φυσικού αερίου και από εμάς και από γειτονικές χώρες.  Το ίδιο βέβαια συμβαίνει και για την περίπτωση του 
EastMed.  Με τις υφιστάμενες ποσότητες είναι αμφίβολο αν θα είναι βιώσιμος ένας τέτοιος αγωγός.  Το 
τερματικό υγροποίησης όμως προσφέρει πολύ περισσότερα πλεονεκτήματα στην Κυπριακή Δημοκρατία και 
πολύ περισσότερες επιλογές αγορών για την πώληση του φυσικού αερίου.   

 Το λυπηρό είναι ότι στην πραγματικότητα τα τελευταία χρόνια το κράτος μας, η κυβέρνηση, έχει 
συναινέσει σε αναστολή του ενεργειακού προγράμματος.  Έχουν ανασταλεί οι προγραμματιζόμενες 
γεωτρήσεις, ενδεχόμενα κάτω από πιέσεις εξαιτίας των απειλών και των προκλήσεων της Άγκυρας.  Η 
κυβέρνηση πρέπει να επαναφέρει το ενεργειακό πρόγραμμα και πρέπει να επαναφέρει και τις εταιρείες που 
αδειοδοτήθηκαν στην κυπριακή ΑΟΖ ενώπιον των υποχρεώσεών τους.   

 Η καθυστέρηση του «Αφροδίτη» αρχικά οφειλόταν στην οικονομική αδυναμία της πρώτης εταιρείας 
που είχε δανειοδοτηθεί στο να προχωρήσει στην εκμετάλλευση του κοιτάσματος.  Δεν είχε δηλαδή τα 
απαιτούμενα κεφάλαια για την απαιτούμενη επένδυση.  Όμως το λυπηρό είναι ότι παρουσιάστηκαν μεγάλα 
κενά και αδυναμίες στο συμβόλαιο που είχε υπογραφεί με την εταιρεία που είχε δανειοδοτηθεί.  Ενώ υπήρχαν 
χρονοδιαγράμματα, δεν υπήρχαν κυρώσεις κατά της εταιρείας, στην περίπτωση που δεν τηρούσε τα 
χρονοδιαγράμματα.  Θέλω να ελπίζω ότι δε θα επαναληφθούν τέτοιες αδυναμίες στα επόμενα συμβόλαια, 
γιατί αυτό μπορεί να μας καταστήσει όμηρους των εταιρειών. 

 Τέλος, θέλω να σημειώσω ότι, ό,τι και να λέμε, επειδή τα συμβόλαια που έχουν υπογραφεί, 
τουλάχιστον αυτό μας ειπώθηκε στο Εθνικό Συμβούλιο… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Λιλλήκα, να ολοκληρώνουμε, σας παρακαλώ.  Έκανα μία συμφωνία. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Μίλησα πολύ λιγότερο από άλλους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συγγνώμη; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Μίλησα πολύ λιγότερο από προλαλήσαντες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ε, δε νομίζω, μετριέται ο χρόνος, έχει τέσσερα λεπτά που μιλάτε.   

 Αλλά, τέλος πάντων, συνεχίστε, δεν κάνω διακρίσεις.  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Τελειώνοντας, θέλω να σημειώσω ότι τα συμβόλαια που έχει υπογράψει η Κυπριακή Δημοκρατία με 
τις εταιρείες που έχουν αδειοδοτηθεί είναι profit sharing agreement, δηλαδή καταμερισμός του κέρδους και 
όχι καταμερισμός των ποσοτήτων.  Αυτό σημαίνει ότι τον τελικό λόγο -και κλείνω- δε θα τον έχει η κυβέρνησή 
μας για το πώς θα γίνει η εμπορικοποίηση των κοιτασμάτων, αν θα είναι με αγωγό ή με τερματικό 
υγροποίησης, αλλά πολύ φοβάμαι ότι τον τελικό και οριστικό λόγο θα τον έχουν οι εταιρείες. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε, να τονίσω από την πλευρά της ΕΔΕΚ ότι, παρά τις τεχνικές δυσκολίες 
οι οποίες υπάρχουν και τα ενδεχόμενα οικονομικά προβλήματα, ο EastMed είναι ένα έργο γεωστρατηγικής 
σημασίας, που αποκτά ιδιαίτερη αξία σήμερα λόγω ακριβώς της επεκτατικής πολιτικής της Τουρκίας και των 
προθέσεων που η Τουρκία έχει εκδηλώσει με διάφορους τρόπους στην Ανατολική Μεσόγειο και στην 
αποκλειστική οικονομική μας ζώνη.   

 Εξάλλου, θα πρέπει να τονίσουμε ότι από την πλευρά της ΕΔΕΚ είμαστε από την αρχή σταθερά υπέρ 
αυτού του έργου, σε αντίθεση μάλιστα με τις προτάσεις που γίνονταν από διάφορες πλευρές για τον αγωγό 
μεταφοράς του φυσικού αερίου μέσω της Τουρκίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, γιατί οικονομικά ήταν πιο 
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συμφέρουσα αυτή η λύση.  Όμως ήταν μια λύση η οποία στην ουσία υποβάθμιζε την Κυπριακή Δημοκρατία, 
αναβάθμιζε την Τουρκία και καθόριζε την Τουρκία ως ρυθμιστή της μεταφοράς του φυσικού αερίου από τον 
χώρο της Ανατολικής Μεσογείου προς την Ευρώπη.  Γι’ αυτό και θεωρώ ότι τέτοιες προτάσεις θα πρέπει να 
εγκαταλειφθούν.  

 Απ’ εκεί και πέρα, σήμερα, ειδικά με τα δεδομένα όπως αυτή τη στιγμή διαμορφώνονται, θα πρέπει με 
κάθε τρόπο να γίνει μια σταθερή επιδίωξη το έργο να προχωρήσει.  Χωρίς να σημαίνει ότι δεν πρέπει να 
υπάρχουν και εναλλακτικές επιλογές, σε περίπτωση που η πραγματοποίησή του τελικά δε θα προχωρήσει 
λόγω της εμπλοκής άλλων δυνάμεων ή λόγω της ανάγκης συμμετοχής άλλων χωρών. 

 Ως εκ τούτου, από την πλευρά της ΕΔΕΚ εμείς θα στηρίξουμε το συγκεκριμένο νομοσχέδιο, όπως 
επίσης σταθερά θα συνεχίσουμε να υποστηρίζουμε κάθε προσπάθεια που συμβάλλει στην όσο το δυνατόν 
γρηγορότερη αξιοποίηση του φυσικού αερίου, στο πλαίσιο ακριβώς της αναβάθμισης του γεωστρατηγικού 
μας ρόλου, της ενίσχυσης της διαπραγματευτικής μας θέσης, και την ίδια στιγμή δεν πρόκειται ποτέ να 
συναινέσουμε να γίνει οποιαδήποτε συμφωνία διαχείρισης του φυσικού αερίου πριν από την επίλυση του 
Κυπριακού.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Να σας καθησυχάσω, κύριε Πρόεδρε, θα είμαι πάρα πολύ σύντομος. Εξάλλου, η θέση της 
Αλληλεγγύης για τα θέματα του φυσικού αερίου ήταν πάντα ότι θα έπρεπε να λέμε λίγα και να κάνουμε πολλά.  
Κάναμε ακριβώς το αντίθετο.   

 Το συγκεκριμένο έργο, η συγκεκριμένη συμφωνία απλώς εδραιώνει ακόμη περισσότερο τόσο την 
ενεργειακή θέση της Κύπρου στην περιοχή, αλλά ιδιαίτερα την κρατική υπόσταση της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και ως τέτοιο αυτό το έργο είναι από μόνο του αρκετά υποβοηθητικό, τόσο ενεργειακά όσο και 
πολιτικά, γι’ αυτό θα ψηφίσουμε τη συγκεκριμένη συμφωνία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

 Ένα λεπτό. 

 Ο κ. Χρίστου.  Με συγχωρείτε, δε σας είδα, αλλά σας παρακαλώ από την αρχή  να ψηλώνετε τα χέρια 
σας, να μπαίνετε στη λίστα, διότι διαφορετικά… 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Το είχα κάνει από την αρχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Οκέι. 

(Αστειευόμενος) 

 Άλλη φορά, κυρία Δημητρίου, να βλέπεις καλύτερα.  Να απολογηθείς! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε, δικό μου λάθος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Εμείς χαιρόμαστε ιδιαίτερα σήμερα που κόμματα τα οποία πριν λίγα χρόνια δήλωναν ότι μόνο ο 
αγωγός μέσω Τουρκίας θα είχε όφελος για την Κυπριακή Δημοκρατία έχουν αλλάξει θέση και στηρίζουν αυτή 
τη συμφωνία.  Από την πλευρά μας, από την πρώτη μέρα συμμετοχής μας στο Εθνικό Συμβούλιο, έχουμε 
την άποψη ότι η Κύπρος πρέπει να προχωρήσει το ενεργειακό πρόγραμμα και αυτή η συμφωνία είναι προς 
την ορθή κατεύθυνση.   

 Η ταύτιση συμφερόντων με μεγάλες ευρωπαϊκές δυνάμεις, αλλά και με το κράτος του Ισραήλ μόνο 
όφελος μπορεί να έχει για τον κυπριακό ελληνισμό.  Ταυτόχρονα, πετυχαίνουμε τη γεωστρατηγική 
αναβάθμιση της χώρας μας και χτίζουμε αποτρεπτική δύναμη απέναντι στην Τουρκία.  Είναι γνωστή η θέση 
του κ. Ερντογάν, την είχε εκφράσει άλλωστε και στα εγκαίνια του αγωγού «Turkish Dream» στην 
Κωνσταντινούπολη, όταν επιτέθηκε με σφοδρότητα εναντίον του συγκεκριμένου έργου.   
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εφτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα εφτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δύο αποχές, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Διακυβερνητικής Συμφωνίας μεταξύ της Κυπριακής 
Δημοκρατίας, του Κράτους του Ισραήλ, της Ελληνικής Δημοκρατίας και της Ιταλικής Δημοκρατίας αναφορικά 
με σύστημα αγωγών για τη μεταφορά Φυσικού Αερίου από την Ανατολική Μεσόγειο στις Ευρωπαϊκές Αγορές 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εφτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα εφτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δύο αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 20 και 21 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι περί Υπουργείου 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων - Θέση Ανώτερου Τεχνικού Κεντρικού Σφαγείου Κοφίνου 
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(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020» και «Οι περί Τυπογραφείου - Θέση Τυπογράφου (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020». 

 Να διαβαστούν οι σκοποί. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του  υπ’ αριθμόν 20:  Καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Ανώτερου Τεχνικού 
Κεντρικού Σφαγείου Κοφίνου, η οποία είναι θέση προαγωγής [Κλίμακα Α9 (i)], στο Υπουργείο Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 21:  Τροποποίηση του υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση 
Τυπογράφου, η οποία είναι θέση πρώτου διορισμού [Κλίμακα Α2, Α5 και Α7(ii)], στο Τυπογραφείο, ώστε αυτό 
να συνάδει με τις γενικές αρχές καταρτισμού σχεδίων υπηρεσίας και να ανταποκρίνεται στις σημερινές 
απαιτήσεις της τυπογραφίας. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς «Οι περί Υπουργείου 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων - Θέση Ανώτερου Τεχνικού Κεντρικού Σφαγείου 

Κοφίνου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020» και «Οι περί Τυπογραφείου - Θέση Τυπογράφου 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020» 

Παρόντες: 
 Γεώργιος Κ. Γεωργίου, πρόεδρος Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Δημήτρης Δημητρίου Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 

 Άριστος Δαμιανού Πανίκος Λεωνίδου 

 Ευανθία Σάββα Κωστής Ευσταθίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς, που αφορούν σχέδια 
υπηρεσίας, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε την 1η Ιουλίου 2020.  Σημειώνεται ότι οι υπό συζήτηση 
κανονισμοί εκδίδονται σύμφωνα με τις διατάξεις των άρθρων 27 και 87 του περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου. 

 Σκοπός των πρώτων κανονισμών είναι ο καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Ανώτερου 
Τεχνικού Κεντρικού Σφαγείου Κοφίνου, η οποία είναι θέση προαγωγής [Κλίμακα Α9(i)], στο Υπουργείο 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων (ΥΕΠΚΑ). 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με βάση τη νομοθεσία που διέπει τη 
μεταφορά του μόνιμου μηνιαίου προσωπικού του Κεντρικού Σφαγείου Κοφίνου στον δημόσιο τομέα η υπό 
αναφορά θέση είχε μεταφερθεί στη διοίκηση του ΥΕΠΚΑ.  Ακολούθως, η θέση αυτή κενώθηκε λόγω 
αφυπηρέτησης του κατόχου της, ωστόσο δεν μπορεί να προωθηθεί η πλήρωσή της, αφού δεν υπάρχει 
σχετικό εγκεκριμένο σχέδιο υπηρεσίας. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, στο προτεινόμενο σχέδιο υπηρεσίας περιλήφθηκαν τα 
καθήκοντα και οι ευθύνες, καθώς και τα απαιτούμενα προσόντα που περιλαμβάνονται στις θέσεις αυτού του 
επιπέδου στη δημόσια υπηρεσία και στον ευρύτερο δημόσιο τομέα. 

 Σκοπός των δεύτερων κανονισμών είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας για τη 
θέση Τυπογράφου, η οποία είναι θέση πρώτου διορισμού [Κλίμακα Α2, Α5 και Α7(ii)] στο Τυπογραφείο, ώστε 
αυτό να εκσυγχρονιστεί, προκειμένου να συνάδει με τις γενικές αρχές καταρτισμού σχεδίων υπηρεσίας και 
να ανταποκρίνεται στις σημερινές απαιτήσεις της τυπογραφίας. 

 Ειδικότερα, με το προτεινόμενο σχέδιο υπηρεσίας διευρύνονται τα καθήκοντα της θέσης Τυπογράφου, 
ώστε να περιλαμβάνουν καθήκοντα κλάδων του Τυπογραφείου, όπως ο χειρισμός διαδικτύου, η σύνταξη 
όρων προσφορών και η παροχή συμβουλευτικών υπηρεσιών σε άλλα τμήματα ή υπηρεσίες.  Επιπροσθέτως, 
διαφοροποιείται το απαιτούμενο προσόν για τριετή πείρα στην τυπογραφία, ώστε να περιλαμβάνει πείρα στον 
χειρισμό εκτυπωτικής μηχανής, φωτοτυπικής μηχανής και μηχανής διεκπεραίωσης.   

 Σημειώνεται ότι όλα τα προτεινόμενα σχέδια υπηρεσίας συζητήθηκαν και συμφωνήθηκαν στο πλαίσιο 
της αρμόδιας για σχέδια υπηρεσίας υποεπιτροπής της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού. 

 Συναφώς, επισημαίνεται ότι οι υπό συζήτηση κανονισμοί σε πρώτο στάδιο εξετάστηκαν από την 
Υποεπιτροπή της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την Εξέταση των Κανονισμών που Αφορούν 
Σχέδια Υπηρεσίας σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 23 Ιουνίου 2020, η οποία εισηγήθηκε στην 
επιτροπή την υποβολή των κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος για έγκριση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, κατά πλειοψηφία των μελών της βουλευτών των 
κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του 
Δημοκρατικού Κόμματος, τάχθηκαν υπέρ της έγκρισης των κανονισμών.   
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 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ επιφυλάχθηκε να 
τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση των κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ;   

 Πάνε πακέτο.  Για το Σφαγείο και για το Τυπογραφείο, αφού είναι παρόμοια η θέση σας και δεν υπάρχει 
αλλαγή. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και έξι αποχές, οι κανονισμοί υπ’ αριθμόν 20 και 21 
εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 22 θέμα τιτλοφορείται «Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια Υπηρεσίας Θέσεων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καταρτισμός σχεδίων υπηρεσίας για τις νέες θέσεις Λειτουργού Προστασίας Λιμενικών Χώρων, η 
οποία είναι θέση πρώτου διορισμού (Κλίμακα Α8-Α10 και Α11), Προϊστάμενου Τεχνικού Τμήματος, η οποία 
είναι θέση πρώτου διορισμού και προαγωγής [Κλίμακα Α14 (ii)], Ανώτερου Μηχανικού, η οποία είναι θέση 
πρώτου διορισμού και προαγωγής [Κλίμακα Α13 (ii)] και Διευθυντή Ρύθμισης Λιμενικών Θεμάτων, η οποία 
είναι θέση πρώτου διορισμού και προαγωγής [Κλίμακα Α14(ii)], καθώς και η τροποποίηση των υφιστάμενων 
σχεδίων υπηρεσίας για τις θέσεις Λειτουργού Ασφάλειας και Υγείας, η οποία είναι θέση πρώτου διορισμού 
(Κλίμακα Α8 και Α10), Λειτουργού Περιβαλλοντικής Διαχείρισης, η οποία είναι θέση πρώτου διορισμού 
(Κλίμακα Α8 και Α10) και Διευθυντή Διοίκησης και Προσωπικού, η οποία είναι θέση πρώτου διορισμού και 
προαγωγής [Κλίμακα Α14(ii)], στην Αρχή Λιμένων Κύπρου. 

 (Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς «Οι περί Αρχής Λιμένων 
Κύπρου (Σχέδια Υπηρεσίας Θέσεων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020» 

Παρόντες: 
 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Δημήτρης Δημητρίου Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 

 Άριστος Δαμιανού Πανίκος Λεωνίδου 

 Ευανθία Σάββα Κωστής Ευσταθίου 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 8 Ιουλίου 2020. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 19 του περί της 
Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμου, είναι ο καταρτισμός σχεδίων υπηρεσίας για τις νέες θέσεις Λειτουργού 
Προστασίας Λιμενικών Χώρων, η οποία είναι θέση πρώτου διορισμού (Κλίμακα Α8-Α10 και Α11), 
Προϊστάμενου Τεχνικού Τμήματος, η οποία είναι θέση πρώτου διορισμού και προαγωγής [Κλίμακα Α14(ii)], 
Ανώτερου Μηχανικού, η οποία είναι θέση πρώτου διορισμού και προαγωγής [Κλίμακα Α13(ii)] και Διευθυντή 
Ρύθμισης Λιμενικών Θεμάτων, η οποία είναι θέση πρώτου διορισμού και προαγωγής [Κλίμακα Α14(ii)], καθώς 
και η τροποποίηση των υφιστάμενων σχεδίων υπηρεσίας για τις θέσεις Λειτουργού Ασφάλειας και Υγείας, η 
οποία είναι θέση πρώτου διορισμού (Κλίμακα Α8 και Α10), Λειτουργού Περιβαλλοντικής Διαχείρισης, η οποία 
είναι θέση πρώτου διορισμού (Κλίμακα Α8 και Α10) και Διευθυντή Διοίκησης και Προσωπικού, η οποία είναι 
θέση πρώτου διορισμού και προαγωγής [Κλίμακα Α14(ii)], στην Αρχή Λιμένων Κύπρου. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, όλες οι προτεινόμενες ρυθμίσεις 
εντάσσονται στο πλαίσιο της νέας οργανωτικής δομής στην Αρχή Λιμένων Κύπρου όπως αυτή καθορίστηκε 
στο πλαίσιο της αποκρατικοποίησης μέρους του λιμανιού Λεμεσού το 2017. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, για όλες τις υπό συζήτηση θέσεις έχει περιληφθεί σχετική 
πρόνοια στον προϋπολογισμό της Αρχής Λιμένων Κύπρου για το έτος 2020. 

 Σημειώνεται ότι τα υπό συζήτηση σχέδια υπηρεσίας συζητήθηκαν και συμφωνήθηκαν με τις οικείες 
συνδικαλιστικές οργανώσεις, αφού λήφθηκαν υπόψη οι θέσεις και εισηγήσεις του Τμήματος Δημόσιας 
Διοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Συναφώς, επισημαίνεται ότι οι υπό συζήτηση κανονισμοί σε πρώτο στάδιο εξετάστηκαν από την 
Υποεπιτροπή της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την Εξέταση των Κανονισμών που Αφορούν 
Σχέδια Υπηρεσίας σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 24 Ιουνίου 2020, η οποία εισηγήθηκε στην 
επιτροπή την υποβολή των κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος για έγκριση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, κατά πλειοψηφία των μελών της βουλευτών των 
κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού, ΑΚΕΛ-Αριστερά Νέες Δυνάμεις και του 
Δημοκρατικού Κόμματος, τάχθηκαν υπέρ της έγκρισης των κανονισμών. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ επιφυλάχθηκε να 
τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση των κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο ψήφοι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με πενήντα ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Να εξηγήσω τη θέση μου. 

 Εξακολουθούμε ως κράτος παρίας να συμπεριφερόμαστε προς τις ξένες γλώσσες με περισσότερο 
σεβασμό απ’ ό,τι θα έπρεπε να επιδείξουμε στη δική μας τη γλώσσα, γι’ αυτό και καταψηφίστηκε το 
νομοσχέδιο.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μυλωνάς. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Με έχει καλύψει ο κ. Ευσταθίου, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Προχωρούμε με τα υπ’ αριθμόν 23 μέχρι 26 θέματα, τα οποία έχουν κοινή έκθεση και που είναι «Ο 
περί Ασφάλειας Δικτύων και Συστημάτων Πληροφοριών Νόμος του 2019», «Ο περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019», «Οι περί της Αρχής 
Ψηφιακής Ασφάλειας (Όροι Πρόσληψης και Υπηρεσίας Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2020» και «Οι περί 
Ασφάλειας Δικτύων και Συστημάτων Πληροφοριών (Τέλη) Κανονισμοί του 2020». 

 Να διαβαστούν οι σκοποί. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 23 θέματος είναι η αντικατάσταση του υφιστάμενου νόμου του 2018 με νέο 
νόμο, ώστε να εναρμονιστεί πλήρως η εθνική νομοθεσία με την Οδηγία (ΕΕ) 2016/1148 του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 6ης Ιουλίου 2016 σχετικά με τα μέτρα για υψηλό κοινό επίπεδο 
ασφάλειας συστημάτων δικτύου και πληροφοριών σε ολόκληρη την Ένωση. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 24 θέματος είναι η τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να απαλειφθούν 
από αυτόν διατάξεις που αφορούν θέματα κυβερνοασφάλειας τα οποία προβλέπονται σε άλλο νόμο, καθώς 
και να μετονομαστεί ο ΕΡΗΕΤ σε Επίτροπο Επικοινωνιών. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 25 θέματος είναι η θέσπιση νομοθεσίας, ώστε να καθοριστούν οι όροι 
πρόσληψης και υπηρεσίας των υπαλλήλων της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 26 θέματος είναι η θέσπιση νομοθεσίας, ώστε να καθοριστεί η μεθοδολογία 
υπολογισμού των τελών για χρηματοδότηση των δαπανών της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων για τα 
νομοσχέδια και τους κανονισμούς του επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 
 Γεώργιος Προκοπίου, πρόεδρος Ηλίας Μυριάνθους 

 Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης  Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Δημήτρης Δημητρίου  Μη μέλη της επιτροπής: 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Ονούφριος Κουλλάς 

 Χριστάκης Τζιοβάνης Γιώργος Περδίκης 

 Αντρέας Φακοντής Λίνος Παπαγιάννης  

 Κώστας Κώστα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων μελέτησε τα νομοσχέδια και τους 
κανονισμούς που εκτίθενται στο επισυνημμένο παράρτημα σε έξι συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν 
μεταξύ 18 Οκτωβρίου 2019 και 5 Ιουνίου 2020.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο Επίτροπος Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομείων (ΕΡΗΕΤ), εκπρόσωποι του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, του 
Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος Υπηρεσιών Πληροφορικής του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου 
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Εσωτερικών, του Υπουργείου Άμυνας, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, της ΠΑΣΥΔΥ, της Κεντρικής 
Τράπεζας της Κύπρου, της Κυπριακής Εταιρείας Διαχείρισης Περιουσιακών Στοιχείων Λτδ, του Συνδέσμου 
Τραπεζών Κύπρου, της Κυπριακής Υπηρεσίας Πληροφοριών (ΚΥΠ) και των παροχέων ηλεκτρονικών 
επικοινωνιών (Cyta, Epic, Primetel, Cablenet).  Το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, η 
Ανεξάρτητη Συντεχνία Δημοσίων Υπαλλήλων Κύπρου (ΑΣΔΥΚ) και η Παγκύπρια Συντεχνία «Ισότητα», παρ’ 
όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής.  Ωστόσο, η Παγκύπρια Συντεχνία 
«Ισότητα» απέστειλε γραπτώς της παρατηρήσεις της επί των κειμένων των νομοθετημάτων. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης των νομοσχεδίων και των κανονισμών που εκτίθενται στο 
παράρτημα παρευρέθηκε ο βουλευτής κ. Ευθύμιος Δίπλαρος. 

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η αντικατάσταση του περί Ασφάλειας Δικτύων και Συστημάτων 
Πληροφοριών Νόμου του 2018 με νέο νόμο, ώστε να εναρμονιστεί πλήρως η εθνική νομοθεσία με την Οδηγία 
(ΕΕ) 2016/1148 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 6ης Ιουλίου 2016 σχετικά με τα μέτρα 
για υψηλό κοινό επίπεδο ασφάλειας συστημάτων δικτύου και πληροφοριών σε ολόκληρη την Ένωση. 

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών Νόμου, ώστε αφενός μεν να απαλειφθούν από αυτόν διατάξεις 
που αφορούν θέματα κυβερνοασφάλειας τα οποία προβλέπονται στις πρόνοιες του πρώτου νομοσχεδίου, 
αφετέρου δε να μετονομαστεί ο ΕΡΗΕΤ σε Επίτροπο Επικοινωνιών. 

 Σκοπός των πρώτων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των άρθρων 9 και 45 του περί 
Ασφάλειας Δικτύων και Συστημάτων Πληροφοριών Νόμου, είναι η θέσπιση δευτερογενούς νομοθεσίας, ώστε 
να καθοριστούν οι όροι πρόσληψης και υπηρεσίας των υπαλλήλων της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας.   

 Σκοπός των δεύτερων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των άρθρων 11 και 45 του περί 
Ασφάλειας Δικτύων και Συστημάτων Πληροφοριών Νόμου, είναι η θέσπιση δευτερογενούς νομοθεσίας, ώστε 
να καθοριστεί η μεθοδολογία υπολογισμού των τελών για χρηματοδότηση των δαπανών της Αρχής Ψηφιακής 
Ασφάλειας. 

 Σύμφωνα με τον ΕΡΗΕΤ και τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, το Υπουργικό Συμβούλιο 
ενέκρινε τον Ιούνιο του 2018 την ίδρυση της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας και τον ορισμό του ΕΡΗΕΤ ως 
επικεφαλής της νέας εθνικής αρχής.  Με την ψήφιση του περί Ασφάλειας Δικτύων και Συστημάτων 
Πληροφοριών Νόμου του 2018 ιδρύθηκε η Αρχή και ο ΕΡΗΕΤ ορίστηκε ως εθνική αρμόδια αρχή για την 
ασφάλεια δικτύων και συστημάτων πληροφοριών και για τον συντονισμό της υλοποίησης της στρατηγικής 
κυβερνοασφάλειας.   
 Από την ημερομηνία ίδρυσης και λειτουργίας της Αρχής μέχρι την έναρξη της ισχύος των δεύτερων 
υπό συζήτηση κανονισμών, σύμφωνα με τους οποίους η Αρχή καθορίζει τα τέλη που θα επιβάλλει στους 
φορείς κρίσιμων υποδομών πληροφοριών για τη χρηματοδότησή της, η Δημοκρατία καλύπτει μέρος του 
προϋπολογισμού της Αρχής και συγκεκριμένα μέχρι σήμερα έχει καταβάλει το ποσό των €2.390.000.  
Σημειώνεται ότι το εν λόγω ποσό θα επιστραφεί στη Δημοκρατία από την Αρχή, όταν αυτή εισπράξει επαρκή 
τέλη και έσοδα σύμφωνα με τις πρόνοιες των υπό συζήτηση νομοθετημάτων. 

 Σύμφωνα με τον ίδιο, με την ψήφιση και την έγκριση, αντίστοιχα, των υπό συζήτηση νομοσχεδίων και 
κανονισμών ενισχύεται η ασφάλεια των επικοινωνιακών και πληροφοριακών συστημάτων κρίσιμων τομέων 
της Δημοκρατίας, όπως είναι η ενέργεια, οι μεταφορές, η υγεία, οι τράπεζες, η υδατοπρομήθεια και οι 
παροχείς ηλεκτρονικών επικοινωνιών. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, τα προτεινόμενα νομοθετήματα προβλέπουν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Την ίδρυση Αρχής εντός της οποίας λειτουργεί το εθνικό CSIRT, το οποίο καθοδηγείται από την Αρχή 
και τελεί υπό την εποπτεία του ΕΡΗΕΤ. 

2. Τον καθορισμό πλαισίου συνεργασίας με άλλες εποπτικές αρχές μέσω της σύναψης μνημονίων 
συνεργασίας. 

3. Τη θέσπιση και εφαρμογή της στρατηγικής κυβερνοασφάλειας της Δημοκρατίας. 

4. Τις απαιτήσεις ασφάλειας και την υποχρέωση κοινοποίησης συμβάντων από φορείς εκμετάλλευσης 
βασικών υπηρεσιών ή/και φορείς κρίσιμων υποδομών πληροφοριών και παροχείς ψηφιακών 
υπηρεσιών. 

5. Την ασφάλεια και την ακεραιότητα δικτύων και υπηρεσιών παροχέων δικτύων ή/και υπηρεσιών 
ηλεκτρονικών επικοινωνιών και την υποχρέωση κοινοποίησης που υπέχουν για παραβίαση ασφάλειας 
ή απώλειας ακεραιότητας των δικτύων τους.  

6. Τους όρους πρόσληψης και υπηρεσίας των υπαλλήλων της Αρχής. 

7. Τη σύσταση Συμβούλιου Επιλογής και Προαγωγών της Αρχής.  

8. Τη μεθοδολογία καθορισμού των τελών της Αρχής. 
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 Στο πλαίσιο της συζήτησης των προτεινόμενων νομοθετημάτων ενώπιον της επιτροπής, τόσο τα μέλη 
της όσο και αριθμός προσκεκλημένων εξέφρασαν ανησυχίες και διατύπωσαν παρατηρήσεις επί προνοιών 
των κειμένων των νομοθετημάτων.  Συγκεκριμένα, την επιτροπή απασχόλησαν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα 
θέματα: 

1. Η σύνθεση του Συμβουλίου Επιλογής και Προαγωγών της Αρχής. 

2. Η σύσταση Συμβουλίου Πειθαρχικού Ελέγχου του προσωπικού της Αρχής. 

3. Ο τρόπος χρηματοδότησης της Αρχής. 

4. Οι εξουσίες και αρμοδιότητες της Αρχής σε συνάρτηση με πιθανή σύγκρουση αρμοδιοτήτων με άλλες 
εθνικές εποπτικές αρχές. 

5. Η μεθοδολογία υπολογισμού των τελών που επιβάλλει η Αρχή.  

 Οι εκπρόσωποι του Γραφείου του ΕΡΗΕΤ τόσο στις συνεδρίες της επιτροπής όσο και με αριθμό 
υπομνημάτων που κατέθεσαν στην επιτροπή, προκειμένου να διασκεδάσουν τις ανησυχίες της επιτροπής, 
ανέλυσαν εκτενώς τα θέματα που προβλημάτισαν όλους όσοι συμμετείχαν στη συζήτηση των νομοθετημάτων 
ενώπιον της επιτροπής.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, ζήτησε από την εκτελεστική εξουσία όπως επανεξετάσει τα κείμενα των νομοθετημάτων 
στη βάση των πιο πάνω παρατηρήσεων, κατόπιν συνεννόησης και διαβούλευσης τόσο με τους 
εμπλεκόμενους φορείς όσο και με την εκπρόσωπο της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας.  Συναφώς, η 
εκτελεστική εξουσία, υλοποιώντας την υπόδειξη της επιτροπής, μελέτησε εκ νέου τα νομοθετήματα και 
απέστειλε σε αριθμό συνεδριάσεων της επιτροπής αναθεωρημένα κείμενα, στα οποία περιλήφθηκαν σχετικές 
τροποποιήσεις. 

 Συγκεκριμένα, στα υπό αναφορά αναθεωρημένα κείμενα που κατατέθηκαν στην επιτροπή 
περιλήφθηκαν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Τροποποίηση της σύνθεσης του Συμβουλίου Επιλογής και Προαγωγών της Αρχής Ψηφιακής 
Ασφάλειας. 

2. Διαγραφή της πρόβλεψης ίδρυσης Συμβουλίου Πειθαρχικού Ελέγχου του προσωπικού της Αρχής. 

3. Τροποποίηση και διευκρίνηση των εξουσιών και αρμοδιοτήτων της Αρχής. 

 Πέραν των πιο πάνω θεμάτων, μέλη της επιτροπής εξέφρασαν προβληματισμό όσον αφορά τον 
ορισμό του ΕΡΗΕΤ ως επικεφαλής της Αρχής, ενώ εισηγήθηκαν πιθανή τροποποίηση, ώστε η Αρχή να 
διοικείται από συμβούλιο.  Τοποθετούμενοι επί του εν λόγω προβληματισμού τόσο οι εκπρόσωποι του 
Γραφείου του ΕΡΗΕΤ όσο και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας ανέφεραν ότι, παρά το γεγονός ότι η 
πρόταση των μελών της επιτροπής είναι νομικά εφικτή σύμφωνα με το εθνικό δίκαιο, η υιοθέτησή της θα 
προκαλούσε μεγάλη καθυστέρηση στην προώθηση των νομοθετημάτων στην ολομέλεια του σώματος.  
Συγκεκριμένα, όπως οι ίδιοι ανέφεραν, για να μπορέσει να επιτευχθεί η εν λόγω εισήγηση πρέπει να 
αναθεωρηθεί όλη η φιλοσοφία των υπό συζήτηση νομοθετημάτων και παράλληλα να ενημερωθεί η 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή, στην οποία έχει ήδη κοινοποιηθεί η προτεινόμενη από την εκτελεστική εξουσία 
ρύθμιση μετά την ψήφιση του περί Ασφάλειας Δικτύων και Συστημάτων Πληροφοριών Νόμου του 2018, ο 
οποίος καταργείται με το πρώτο νομοσχέδιο που εκτίθεται στο παράρτημα. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας ενημέρωσε την επιτροπή ότι με τα υπό 
συζήτηση νομοθετήματα αναμένεται να ολοκληρωθεί η εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με τις διατάξεις 
της Οδηγίας 2016/1148 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 6ης Ιουλίου 2016 σχετικά με 
μέτρα για υψηλό κοινό επίπεδο ασφάλειας συστημάτων δικτύου και πληροφοριών σε ολόκληρη την Ένωση, 
αφού με τη θέσπιση του περί Ασφάλειας Δικτύων και Συστημάτων Πληροφοριών Νόμου του 2018 η εθνική 
νομοθεσία έχει εναρμονιστεί μερικώς με τις διατάξεις της εν λόγω Οδηγίας.   

 Σημειώνεται ότι, παρά το γεγονός ότι τα υπό συζήτηση νομοσχέδια και οι κανονισμοί προωθούνται 
ταυτόχρονα ενώπιον της ολομέλειας του σώματος για ψήφιση και έγκριση, αντίστοιχα, θα προηγηθεί η 
δημοσίευση των νομοσχεδίων και η έναρξη της ισχύος τους και θα ακολουθήσει η δημοσίευση των 
κανονισμών σε μεταγενέστερη ημερομηνία, ώστε να υπάρχει η νενομισμένη εξουσιοδότηση για αυτούς. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση των νομοσχεδίων σε νόμους και την έγκριση των κανονισμών, 
όπως αυτά έχουν διαμορφωθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω και αφού έτυχαν των αναγκαίων νομοτεχνικών 
βελτιώσεων. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 
1. Ο περί Ασφάλειας Δικτύων και Συστημάτων Πληροφοριών Νόμος του 2019. 
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2. Ο περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2019. 

3. Οι περί της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας (Όροι Πρόσληψης και Υπηρεσίας Υπαλλήλων) Κανονισμοί 
του 2020. 

4. Οι περί Ασφάλειας Δικτύων και Συστημάτων Πληροφοριών (Τέλη) Κανονισμοί του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Κώστας Κώστα. 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πρόκειται για πολύ σημαντικά νομοσχέδια και κανονισμούς τα οποία συζητήθηκαν για αρκετό καιρό σε 
πολύωρες συνεδρίες στην επιτροπή Μεταφορών και έχουν να κάνουν, χωρίς να μπαίνουμε σε λεπτομέρειες, 
με την ψηφιακή ασφάλεια.  Βεβαίως καθυστέρησε η εκτελεστική εξουσία και πάλι να τα φέρει, γιατί μιλούμε 
για πλήρη εναρμόνισή μας με σχετική Οδηγία.   

 Θέλω να κλείσω όμως με κάτι το οποίο για μας έχει ιδιαίτερη σημασία.  Τονίσαμε και στην επιτροπή 
ότι θα πρέπει σε κάποια φάση να ανοίξει ξανά η συζήτηση για τη δημιουργία Αρχής όσον αφορά το Γραφείο, 
κύριε Πρόεδρε, του Ρυθμιστή Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και όπως και η άλλη Αρχή η οποία ρυθμίζει τα της 
ενέργειας, η ΡΑΕΚ δηλαδή, λειτουργεί στη βάση επιτροπής, δηλαδή με πρόεδρο, αντιπρόεδρο και μέλος, θα 
πρέπει σε κάποια φάση να δούμε και αυτή η Αρχή, αυτός ο ρυθμιστής, ο οποίος δημιουργήθηκε με την ένταξή 
μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, να μην είναι ένα πρόσωπο.  Δεν είναι προσωπικό το ζήτημα, απλώς θεωρούμε 
ότι για περισσότερη διαφάνεια είναι πιο σωστό να λειτουργεί και το γραφείο αυτό ως Αρχή, όπως είναι και η 
ΡΑΕΚ.   

 Γι’ αυτό, αυτό που τονίσαμε είναι ότι θα ψηφίσουμε τα νομοσχέδια, αλλά αμέσως μετά θα πρέπει η 
κυβέρνηση…  Και αν δεν έρθει η κυβέρνηση, θα έρθουμε εμείς με πρόταση νόμου, έτσι ώστε να υπάρχει 
ρυθμιστική αρχή γι’ αυτό το θέμα, όπως υπάρχει και με τη ΡΑΕΚ και μετά να δούμε το ζήτημα αυτό και με την 
Αρχή Ψηφιακής Ασφάλειας να είναι Αρχή και να μην είναι μόνο ένα πρόσωπο το οποίο θα έχει τον έλεγχο 
αυτών των θεμάτων.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Δημητρίου. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι όντως νομοσχέδια πολύ σημαντικά που βάζουν 
την ψηφιακή ασφάλεια της χώρας μας σε μια άλλη βάση, σε μια βάση εναρμόνισης κυρίως. 

 Είδαμε τα νομοσχέδια αυτά σε πολλή λεπτομέρεια και σε πολλές συνεδριάσεις, έγιναν αλλαγές επί των 
αρχικών κειμένων, αλλαγές που βεβαίως συμφωνούμε πως θα βοηθήσουν στην πιο εύρυθμη λειτουργία και 
της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας, αλλά και του Γραφείου του Επιτρόπου Τηλεπικοινωνιών, με μια μεγαλύτερη 
διαφάνεια και ως προς τον τρόπο πρόσληψης των λειτουργών και του προσωπικού και ως προς τον τρόπο 
προαγωγής.   

 Στο σημείο που ανέφερε ο συνάδελφος ο κ. Κώστα, ναι, είναι ένα ζήτημα το οποίο χρειάζεται να το 
δούμε συνολικά στον τόπο μας, το να μην είναι η αρχή του ενός επιτρόπου, του ενός ανθρώπου, που θα 
αποφασίζει, αλλά να υπάρχει ένα συμβούλιο όπου θα παίρνονται πιο συλλογικές και πιο σοφές αποφάσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Προκοπίου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, 

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Αυτά τα δύο νομοσχέδια και οι κανονισμοί αφορούν την Αρχή Ψηφιακής Ασφάλειας, είναι πάρα πολύ 
σημαντικά νομοσχέδια και συνεδριάσαμε σε τουλάχιστον έξι με επτά συνεδρίες, έχουν αλλάξει πάρα πολλά, 
τροποποιήσαμε πάρα πολλά και εδώ θέλω να ευχαριστήσω όλους τους συναδέλφους της επιτροπής για την 
καλή διάθεση και τη συναίνεση όλων, για να φέρουμε εις πέρας αυτά τα νομοσχέδια και να είναι εδώ ενώπιόν 
σας ομόφωνα, που για μένα είναι πάρα πολύ σημαντικό αυτό, το να καταλήγουμε πάντα ομόφωνα. 
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 Επαναλαμβάνω, είναι σημαντικότατα αυτά τα νομοσχέδια, γιατί αφορούν την κυβερνοασφάλεια, είναι 
πάρα πολύ σημαντικά, γιατί αυτά τα νομοσχέδια έχουν άμεση σχέση και με την ασφάλεια, αλλά εγώ θέλω να 
τονίσω και ιδιαίτερα ότι, εκτός αυτών που προανέφερα, έχουμε να κερδίσουμε και κάτι άλλο και αυτό το έχω 
τονίσει ως πρόεδρος της επιτροπής, αλλά μαζί και με τους υπόλοιπους συναδέλφους, και αυτό αφορά τις 
πληρωμές του προσωπικού.  Ήδη ένα ποσό σχεδόν της τάξεως των τριών εκατομμυρίων τα πλήρωνε το 
κράτος.  Αυτό το ποσό τώρα, μόλις τελειώσουν και ψηφιστούν αυτά τα νομοσχέδια σε νόμο, ζητήσαμε και 
έδωσε και υπόσχεση και ο επίτροπος ότι αυτό το ποσό θα το εμβάσει πίσω στο κράτος, γιατί θα είναι από 
αυτά που θα παίρνει από τις εταιρείες, από τα τμήματα και όλους τους οργανισμούς που θα υπάγονται και 
θα τους παρέχουν αυτά τα θέματα της προστασίας, της ασφάλειας.  Γιατί για μένα είναι πολύ σημαντικό ότι 
αυτό το ποσό δεν πρέπει να το πληρώσει ο Κύπριος φορολογούμενος, αλλά οι εταιρείες που θα έχουν αυτή 
την ασφάλεια που θα τους παρέχεται από αυτόν τον επίτροπο. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 23 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Εξαιρέσεις από το πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 2. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 3. 

 Διορισμός και παύση Επιτρόπου και Βοηθού Επιτρόπου Επικοινωνιών.  Άρθρο 4. 

 Απολαβές και υποχρεώσεις του Επιτρόπου Επικοινωνιών και του Βοηθού Επιτρόπου Επικοινωνιών.  
Άρθρο 5. 

 Αρμόδια εθνική αρχή για την ασφάλεια δικτύων και συστημάτων πληροφοριών και κυβερνοασφάλειας.  
Άρθρο 6. 

 Εξουσίες της Αρχής σε σχέση με απόκτηση, διάθεση και επένδυση περιουσίας.  Άρθρο 7. 

 Ταμείο της Αρχής.  Άρθρο 8. 

 Προσωπικό της Αρχής.  Άρθρο 9. 

 Πειθαρχικός έλεγχος του προσωπικού της Αρχής.  Άρθρο 10. 

 Χρηματοδότηση των δαπανών της Αρχής.  Άρθρο 11. 

 Εκπροσώπηση της Αρχής.  Άρθρο 12. 

 Πληρωμές από το Ταμείο της Αρχής.  Άρθρο 13. 

 Εξασφάλιση υπηρεσιών από την Αρχή.  Άρθρο 14. 

 Υποχρέωση προαγωγής ορισμένων σκοπών της Αρχής.  Άρθρο 15. 

 Εφαρμογή από την Αρχή του πλαισίου γενικής πολιτικής.  Άρθρο 16. 

 Αρμοδιότητες, εξουσίες και καθήκοντα της Αρχής.  Άρθρο 17. 

 Γενική υποχρέωση.  Άρθρο 18. 

 Εξασφάλιση πληροφοριών.  Άρθρο 19. 

 Άλλες εξουσίες.  Άρθρο 20. 

 Έκδοση αποφάσεων.  Άρθρο 21. 

 Ποινικό αδίκημα.  Άρθρο 22. 

 Διεξαγωγή έρευνας.  Άρθρο 23. 

 Διαβουλεύσεις/Ακροάσεις.  Άρθρο 24. 

 Διορισμός συμβουλευτικών σωμάτων.  Άρθρο 25. 

 Έκδοση προσωρινών μέτρων.  Άρθρο 26. 

 Προσδιορισμός φορέων εκμετάλλευσης βασικών υπηρεσιών.  Άρθρο 27. 

 Σοβαρή διατάραξη.  Άρθρο 28. 
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 Εθνική στρατηγική για την ασφάλεια δικτύων και συστημάτων πληροφοριών και την κυβερνοασφάλεια.  
Άρθρο 29. 

 Αρμόδια εθνική αρχή και ενιαίο κέντρο επαφής.  Άρθρο 30. 

 Ομάδα απόκρισης για συμβάντα που αφορούν την ασφάλεια υπολογιστών (εθνικό CSIRT).  Άρθρο 
31. 

 Συνεργασία σε εθνικό επίπεδο.  Άρθρο 32. 

 Ομάδα συνεργασίας και δίκτυο CSIRT.  Άρθρο 33. 

 Συνεργασία με εθνικούς και διεθνείς φορείς.  Άρθρο 34. 

 Απαιτήσεις ασφάλειας.  Άρθρο 35. 

 Εφαρμογή και επιβολή σε φορείς εκμετάλλευσης βασικών υπηρεσιών ή/και φορείς κρίσιμων 
υποδομών.  Άρθρο 36. 

 Απαιτήσεις ασφάλειας.  Άρθρο 37. 

 Εφαρμογή και επιβολή σε παροχέα ψηφιακών υπηρεσιών.  Άρθρο 38. 

 Δικαιοδοσία και εδαφικότητα.  Άρθρο 39. 

 Ασφάλεια και ακεραιότητα δικτύων και υπηρεσιών.  Άρθρο 40. 

 Τυποποίηση.  Άρθρο 41. 

 Εθελούσια κοινοποίηση.  Άρθρο 42. 

 Διοικητικό πρόστιμο.  Άρθρο 43. 

 Ποινικά αδικήματα.  Άρθρο 44. 

 Έκδοση Κανονισμών.  Άρθρο 45. 

 Έκδοση Αποφάσεων από την Αρχή.  Άρθρο 46. 

 Προϋπολογισμός.  Άρθρο 47. 

 Τήρηση βιβλίων.  Άρθρο 48. 

 Έκθεση.  Άρθρο 49. 

 Εργοδότηση προσωπικού, σε περίπτωση που παύει να υφίσταται η Αρχή.  Άρθρο 50. 

 Περιουσιακά στοιχεία της Αρχής, σε περίπτωση που παύει να υφίσταται.  Άρθρο 51. 

 Προσφυγή στο Διοικητικό Δικαστήριο κατά Αποφάσεων της Αρχής.  Άρθρο 52. 

 Ευθύνη Επιτρόπου, Βοηθού Επιτρόπου και προσωπικού της Αρχής.  Άρθρο 53. 

 Ευθύνη νομικών προσώπων.  Άρθρο 54. 

 Μεταβατική διάταξη.  Άρθρο 55. 

 Κατάργηση.  Άρθρο 56. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 56; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία ψήφος εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα άρθρα 1 μέχρι 56 εγκρίνονται με σαράντα δύο ψήφους υπέρ, μία εναντίον και καμία αποχή. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ασφάλειας Δικτύων και Συστημάτων Πληροφοριών Νόμος 
του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία ψήφος εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα δύο ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το υπ’ αριθμόν 23 νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 24 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 36 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 37 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 38 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 39 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 46 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

  Τροποποίηση του άρθρου 47 του βασικού νόμου.  Άρθρο12. 

  Τροποποίηση του άρθρου 48 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

  Τροποποίηση του άρθρου 50Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 50Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του άρθρου 55 του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

  Τροποποίηση του άρθρου 62Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

 Τροποποίηση του άρθρου 70Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 18. 

 Τροποποίηση του άρθρου 80 του βασικού νόμου.  Άρθρο 19. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 88Γ του βασικού νόμου.  Άρθρο 20. 

 Τροποποίηση του άρθρου 88Δ του βασικού νόμου.  Άρθρο 21. 

 Τροποποίηση του άρθρου 96Γ του βασικού νόμου.  Άρθρο 22. 

 Τροποποίηση του άρθρου 97 του βασικού νόμου.  Άρθρο 23. 

 Κατάργηση του άρθρου 98 του βασικού νόμου.  Άρθρο 24. 

 Τροποποίηση του άρθρου 98Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 25. 

 Τροποποίηση του άρθρου 102 του βασικού νόμου.  Άρθρο 26. 

  Μεταβατική διάταξη.  Άρθρο 27. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 27; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με 42 ψήφους υπέρ, μία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 24 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών 
Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα δύο ψήφους υπέρ, μία εναντίον και καμία αποχή, το υπ’ αριθμόν 24 νομοσχέδιο ψηφίζεται 
σε νόμο. 
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 Προχωρούμε στην έγκριση των υπ’ αριθμών 25 και 26 θεμάτων, που είναι κανονισμοί και 
τιτλοφορούνται «Οι περί της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας (Όροι Πρόσληψης και Υπηρεσίας Υπαλλήλων) 
Κανονισμοί του 2020» και «Οι περί Ασφάλειας Δικτύων και Συστημάτων Πληροφοριών (Τέλη) Κανονισμοί του 
2020». 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των υπ’ αριθμών 25 κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα δύο ψήφους υπέρ, μία εναντίον και καμία αποχή, οι υπ’ αριθμών 25 κανονισμοί 
εγκρίνονται. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των υπ’ αριθμόν 26 κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα δύο ψήφους υπέρ, μία εναντίον και καμία αποχή, οι υπ’ αριθμόν 26 κανονισμοί 
εγκρίνονται. 

 Τώρα το υπ’ αριθμόν 27 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Προδιαγραφών Εμπορίας των Πουλερικών Νόμος 
του 2020».  Υποθέτω θα είμαστε ομόφωνοι εδώ, υποθέτω.  Διάβασ’ τον σκοπό για τα πουλερικά, να δούμε! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κατάργηση του περί  Εφαρμογής Προδιαγραφών για την Παραγωγή, Ταξινόμηση, Σήμανση και 
Εμπορία Κρέατος Πουλερικών Νόμου και αντικατάστασή του από νέο νόμο, ώστε να εκσυγχρονιστεί το νομικό 
πλαίσιο που διέπει τις προδιαγραφές εμπορίας του κρέατος πουλερικών και να επιτευχθεί 
αποτελεσματικότερη εφαρμογή σχετικών  πράξεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προδιαγραφών Εμπορίας των Πουλερικών Νόμος του 2020» 

Παρόντες:  
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 Αντρέας Καυκαλιάς, πρόεδρος Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης 

 Μιχάλης Γιωργάλλας                            Ηλίας Μυριάνθους 

 Δημήτρης Δημητρίου Χαράλαμπος Θεοπέμπτου   

 Ανδρέας Πασιουρτίδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τo πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 4 Φεβρουαρίου, στις 10 Μαρτίου και στις 2 και 23 
Ιουνίου 2020. Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων αυτών, παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, του Τμήματος Γεωργίας και των 
Κτηνιατρικών Υπηρεσιών του ίδιου υπουργείου, των Υγειονομικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Υγείας, του 
Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, του Κυπριακού Οργανισμού Προώθησης Ποιότητας του 
ίδιου υπουργείου, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, της ΟΕΒ, του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Πτηνοτρόφων, της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής, του Οικοαγροτικού και των 
αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ και «Παναγροτικός Σύνδεσμος».  Το ΚΕΒΕ, το Συμβούλιο Γεωπόνων, η 
Παγκύπρια Ένωση Γεωπόνων, ο Κυπριακός Σύνδεσμος Καταναλωτών, η Κυπριακή Εταιρεία Πιστοποίησης 
(ΚΕΠ), οι εταιρείες «LACON Institute for Inspection and Certification in Agriculture and Food Processing» και 
«Βιοσέρτ Κύπρος Λτδ» και οι αγροτικές οργανώσεις «Νέα Αγροτική Κίνηση» και «Ευρωαγροτικός», παρ’ όλο 
που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής.  

 Σημειώνεται επίσης ότι στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου παρευρέθηκαν επίσης και τα μέλη 
της επιτροπής κ. Ευθύμιος Δίπλαρος, Ονούφριος Κουλλά, Νίκος Κέττηρος και Χρίστος Ορφανίδης. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η κατάργηση του υφιστάμενου περί  Εφαρμογής 
Προδιαγραφών για την Παραγωγή, Ταξινόμηση, Σήμανση και Εμπορία Κρέατος Πουλερικών Νόμου και η 
αντικατάστασή του από τον προτεινόμενο νόμο, έτσι ώστε αφενός μεν να εκσυγχρονιστεί το νομικό πλαίσιο 
που διέπει τις προδιαγραφές εμπορίας του κρέατος πουλερικών, αφετέρου δε να επιτευχθεί η 
αποτελεσματικότερη εφαρμογή των ακόλουθών πράξεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης:  

1. «Κανονισμός (ΕΚ) αριθ. 543/2008 της Επιτροπής της 16ης Ιουνίου 2008 για τον καθορισμό λεπτομερών 
κανόνων εφαρμογής του κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 1234/2007 του Συμβουλίου σχετικά με τους κανόνες 
εμπορίας για το κρέας πουλερικών».  

2. «Κανονισμός (ΕΕ) αριθ. 1308/2013 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, της 17ης 
Δεκεμβρίου 2013, για τη θέσπιση κοινής οργάνωσης των αγορών γεωργικών προϊόντων και την 
κατάργηση των κανονισμών (ΕΟΚ) αριθ. 922/72, (ΕΟΚ) αριθ. 234/79, (ΕΚ) αριθ. 1037/2001 και (ΕΚ) 
αριθ. 1234/2007 του Συμβουλίου». 

3. «Κανονισμός (ΕΚ) αριθ. 1234/2007 του Συμβουλίου της 22ας Οκτωβρίου 2007 για τη θέσπιση κοινής 
οργάνωσης των γεωργικών αγορών και ειδικών διατάξεων για ορισμένα γεωργικά προϊόντα». 

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο επιδιώκεται μεταξύ άλλων η βελτίωση του υφιστάμενου ρυθμιστικού 
πλαισίου με την απλοποίηση και την κατάργηση πολύπλοκων διαδικασιών που αφορούν τους διοικουμένους, 
επιτυγχάνοντας ταυτόχρονα και μείωση του διοικητικού φόρτου της δημόσιας υπηρεσίας μέσω:   

1. της απλοποίησης των διαδικασιών εγγραφής σφαγείων και παραγωγών των οποίων το πλαίσιο των 
δραστηριοτήτων τους διέπεται από τους προαναφερόμενους ευρωπαϊκούς κανονισμούς σε μητρώο, 

2. του καθορισμού απλοποιημένων διαδικασιών για έγκριση φορέων πιστοποίησης,   απαραίτητων για 
τη διεξαγωγή των ελέγχων που καθορίζονται στο Άρθρο 13 του Κανονισμού (ΕΕ) αριθ. 543/2008, 

3. του καθορισμού διαδικασίας παρακράτησης ή δέσμευσης προϊόντων κρέατος πουλερικών από 
επιθεωρητές δεόντως εξουσιοδοτημένους από τον Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος, σε περιπτώσεις όπου εντοπίζονται παραβάσεις των διατάξεων του προτεινόμενου 
νόμου,  

4. της επιβολής διοικητικών κυρώσεων και προστίμων για συγκεκριμένες παραβάσεις των διατάξεων του 
προτεινόμενου νόμου και 

5. της εισαγωγής διαδικασίας ιεραρχικής προσφυγής σε αποφάσεις της αρμόδιας αρχής. 

 Στο πλαίσιο της εξέτασης του προτεινόμενου νόμου από την επιτροπή η εκπρόσωπος του Τμήματος 
Γεωργίας υποστήριξε ότι οι προτεινόμενες ρυθμίσεις ως επί το πλείστον συμπληρώνουν το ενωσιακό 
κεκτημένο και συμβάλλουν στη βελτίωση του νομικού πλαισίου που διέπει τις προδιαγραφές εμπορίας του 
κρέατος πουλερικών. 

 Οι εκπρόσωποι των Υγειονομικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Υγείας, του Υπουργείου Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας, του Κυπριακού Οργανισμού Προώθησης Ποιότητας του ίδιου υπουργείου και οι 
αγροτικές οργανώσεις ΠΕΚ, ΕΚΑ, «Νέα Αγροτική Κίνηση», «Παναγροτικός Σύνδεσμος» και 
«Ευρωαγροτικός» δεν έφεραν ένσταση σε σχέση με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου. 
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 Οι εκπρόσωποι του Παγκύπριου Συνδέσμου Πτηνοτρόφων και της ΟΕΒ, παρ’ όλο που εξέφρασαν τη 
σύμφωνη γνώμη τους με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, επισήμαναν ότι η διαβούλευση 
της εκτελεστικής εξουσίας με τους εμπλεκόμενους φορείς κατά το στάδιο της σύνταξης του νομοσχεδίου 
ολοκληρώθηκε πριν από επτά χρόνια και έκτοτε ο σύνδεσμος δεν είχε καμία ενημέρωση σε σχέση με την 
κατάληξη αυτού.  Παράλληλα, οι ίδιοι εκπρόσωποι εξέφρασαν τις επιφυλάξεις τους σε σχέση με επιμέρους 
πρόνοιες του νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Aναφορικά με την προτεινόμενη εξουσία που παραχωρείται στον επιθεωρητή να παρακρατεί ή να 
δεσμεύει κρέας πουλερικών, συσκευασίες ή κιβώτια μεταφοράς του κρέατος πουλερικών, χωρίς να 
καθορίζεται η χρονική διάρκεια μέσα  στην οποία ο επιθεωρητής δύναται να παρακρατεί ή να δεσμεύει 
τα εν λόγω προϊόντα, θεωρούν ότι θα προκαλέσει σημαντικό οικονομικό κόστος για τους 
πτηνοτρόφους, καθώς πρόκειται για ευαίσθητα προϊόντα και συνεπώς, σε περίπτωση που δεν 
αποδεσμευτούν έγκαιρα, υπάρχει κίνδυνος αλλοίωσής τους και ως εκ τούτου, εισηγούνται όπως 
καθοριστεί επακριβώς η υπό αναφορά χρονική διάρκεια παρακράτησης ή δέσμευσης των εν λόγω 
προϊόντων.  

2. Αναφορικά με την προτεινόμενη εξουσία που παραχωρείται στον Επιθεωρητή να προβαίνει μεταξύ 
άλλων σε κινηματογραφήσεις στα πλαίσια των ελέγχων που κρίνει αναγκαίους, θεωρούν ότι αυτή είναι 
υπερβολική, αχρείαστη και επιζήμια για τους πτηνοτρόφους, σε περίπτωση που τέτοιες 
κινηματογραφήσεις διαρρεύσουν στη δημοσιότητα, και ως εκ τούτου εισηγούνται όπως οι 
Επιθεωρητές, στο πλαίσιο των εν λόγω ελέγχων, προβαίνουν μόνο στη λήψη φωτογραφιών.  

 Ο εκπρόσωπος της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής συμφώνησε με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, ωστόσο εξέφρασε την άποψη ότι, σε περίπτωση που 
διαπιστωθεί παράβαση δυνάμει των προνοιών του προτεινόμενου νόμου και των ενωσιακών κανονισμών, η 
αρμόδια αρχή δύναται να διατάσσει το πρόσωπο το οποίο διέπραξε την παράβαση όπως τερματίσει αυτήν 
εντός καθορισμένης στον προτεινόμενο νόμο προθεσμίας και όχι σε προθεσμία που καθορίζει η αρμόδια 
αρχή κατά περίπτωση.  

 Η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα τα πιο πάνω και αφού διαπίστωσε ότι το περιεχόμενο της 
δημόσιας διαβούλευσης που διεξήχθη για τη σύνταξη του νομοσχεδίου χρήζει επικαιροποίησης, ζήτησε από 
το Τμήμα Γεωργίας να διεξάγει εκ νέου διαβούλευση με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς για την επίλυση 
των ζητημάτων που τέθηκαν ενώπιόν της και ακολούθως να ενημερωθεί η επιτροπή για την οποιαδήποτε 
κατάληξη των διαβουλεύσεων.  Ως εκ τούτου, το Τμήμα Γεωργίας, υιοθετώντας την εισήγηση της επιτροπής, 
πραγματοποίησε νέα διαβούλευση με τους εμπλεκόμενους στους οποίους έδωσε τις  απαραίτητες 
επεξηγήσεις αναφορικά με τις επιφυλάξεις/εισηγήσεις που αυτοί διατύπωσαν με σχετική επιστολή του, 
ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2020, και ακολούθως ενημέρωσε την επιτροπή για τα ακόλουθα: 

1. Η προτεινόμενη εξουσία του επιθεωρητή να προβαίνει σε κινηματογραφήσεις, όποτε αυτό κρίνεται 
αναγκαίο, στο πλαίσιο των ελέγχων που διενεργεί είναι απαραίτητο εργαλείο για την εκτέλεση των 
καθηκόντων του και θα χρησιμοποιείται με τη δέουσα προσοχή και εμπιστευτικότητα από τον 
Επιθεωρητή.   Ως εκ τούτου, το Τμήμα Γεωργίας διαφωνεί με την εισήγηση για διαγραφή της σχετικής 
πρόνοιας.  

2. Αναφορικά με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου που αφορούν την εξουσία του Επιθεωρητή για 
παρακράτηση ή δέσμευση κρέατος πουλερικών, σε περίπτωση διαπίστωσης παράβασης, το Τμήμα 
Γεωργίας κρίνει ότι οι εν λόγω πρόνοιες ρυθμίζουν επαρκώς τη χρονική διάρκεια εντός της οποίας ο 
Επιθεωρητής δύναται να παρακρατεί ή να δεσμεύει κρέας πουλερικών και συνεπώς δε θεωρεί σκόπιμο 
να προβεί σε οποιαδήποτε τροποποίηση της σχετικής πρόνοιας. 

3. Αναφορικά με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου που αφορούν την προθεσμία εντός της οποίας το 
πρόσωπο που διαπράττει παράβαση οφείλει να συμμορφωθεί με τις διατάξεις του προτεινόμενου 
νόμου ή των ενωσιακών κανονισμών, η οποία καθορίζεται από την αρμόδια αρχή, ανάλογα με τη φύση 
της παράβασης,  το Τμήμα Γεωργίας δε θεωρεί σκόπιμο να προβεί σε οποιαδήποτε τροποποίηση της 
σχετικής πρόνοιας. 

 Στο πλαίσιο της περαιτέρω εξέτασης του νομοσχεδίου από την επιτροπή, την ίδια, επιπρόσθετα από 
τα πιο πάνω, απασχόλησαν μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Η εξουσία που δίνεται στον Υπουργό Γεωργίας Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος να εκδίδει 
διατάγματα που μεταξύ άλλων τροποποιούν παραρτήματα Κανονισμών που εκδίδονται δυνάμει του 
προτεινόμενου νόμου, εξουσία την οποία η επιτροπή θεωρεί ότι θα πρέπει να επανεξεταστεί από την 
εκτελεστική εξουσία για σκοπούς ασφάλειας δικαίου. 

2. Η ανάγκη προσθήκης πρόνοιας η οποία να δίνει το δικαίωμα στο επηρεαζόμενο πρόσωπο να 
αντιπαραβάλει τις δικές του θέσεις, προτού η αρμόδια αρχή αποφασίσει την ανάκληση εγγραφής 
σφαγείου ή παραγωγού από το σχετικό μητρώο ή ανακαλέσει έγκριση φορέα πιστοποίησης, σε 
περίπτωση διαπιστωθείσας παράβασης.  
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 Το Τμήμα Γεωργίας, λαμβάνοντας υπόψη τους πιο πάνω προβληματισμούς της επιτροπής, σε 
συνεννόηση με την Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, προέβη σε αναθεώρηση του κειμένου του 
νομοσχεδίου, το οποίο έθεσε ενώπιον της επιτροπής για ολοκλήρωση της συζήτησης. Το αναθεωρημένο 
νομοσχέδιο περιλαμβάνει μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Προσθήκη πρόνοιας η οποία διευκρινίζει ότι ο επιθεωρητής ο οποίος λαμβάνει οποιαδήποτε 
πληροφορία κατά την εκτέλεση των αρμοδιοτήτων ή εξουσιών του δυνάμει του παρόντος Νόμου ή των 
δυνάμει αυτού εκδιδομένων Κανονισμών, υποχρεούται να μην την αποκαλύπτει σε οποιοδήποτε 
πρόσωπο, εκτός κατά την έκταση που επιβάλλεται προς εφαρμογή των διατάξεων του προτεινόμενου 
νόμου.     

2. Διαγραφή της πρόνοιας που δίνει στον Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος 
την εξουσία να εκδίδει διατάγματα που μεταξύ άλλων τροποποιούν παραρτήματα κανονισμών που 
εκδίδονται δυνάμει του προτεινόμενου νόμου.  

3. Προσθήκη πρόνοιας η οποία δίνει το δικαίωμα στο επηρεαζόμενο πρόσωπο να αντιπαραβάλει τις 
δικές του θέσεις, προτού η αρμόδια αρχή αποφασίσει την ανάκληση εγγραφής σφαγείου ή παραγωγού 
από το σχετικό μητρώο ή ανακαλέσει έγκριση φορέα πιστοποίησης, σε περίπτωση διαπιστωθείσας 
παράβασης.  

4. Διαμόρφωση επιμέρους διατάξεων του, με σκοπό τη βελτίωσή τους από  νομοτεχνικής άποψης. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι η επιτροπή επέφερε στο κείμενο του αναθεωρημένου νομοσχεδίου 
περαιτέρω επιμέρους τροποποιήσεις, για σκοπούς διασαφήνισης των προνοιών του και βελτίωσής τους από 
νομοτεχνικής απόψεως, καθώς και τροποποίηση του συνοπτικού τίτλου αυτού, ώστε να αναφέρεται ως «Ο 
περί Προδιαγραφών Εμπορίας του Κρέατος Πουλερικών Νόμος του 2020». 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του  νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει τελικά 
διαμορφωθεί και αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του ως ανωτέρω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής για τα πουλερικά; 

 Κανένας. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 Ταξινόμηση και σήμανση του κρέατος πουλερικών.  Άρθρο 4. 

 Απαγορεύσεις.  Άρθρο 5. 

 Παρεκκλίσεις στην ταξινόμηση και σήμανση του κρέατος πουλερικών.  Άρθρο 6. 

 Εξουσίες της Αρμόδιας Αρχής.  Άρθρο 7. 

 Αίτηση εγγραφής σφαγείων και παραγωγών στο μητρώο.  Άρθρο 8. 

 Εγγραφή σφαγείων και παραγωγών σε μητρώο.  Άρθρο 9. 

 Αίτηση για έγκριση φορέων πιστοποίησης.  Άρθρο 10. 

 Έγκριση φορέων πιστοποίησης.  Άρθρο 11. 

 Ανάκληση εγγραφής ή έγκρισης.  Άρθρο 12. 

 Ορισμός Επιθεωρητών.  Άρθρο 13. 

 Εξουσίες Επιθεωρητών.  Άρθρο 14. 

 Μη συμμόρφωση.  Άρθρο 15. 

 Επιβολή διοικητικού προστίμου.  Άρθρο 16. 

 Ιεραρχική προσφυγή.  Άρθρο 17. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 18. 

 Έκδοση Κανονισμών.  Άρθρο 19. 
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 Έκδοση Διαταγμάτων.  Άρθρο 20.   

 Κατάργηση και επιφυλάξεις.  Άρθρο 21. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ;    

 Είναι ομόφωνο, φαντάζομαι.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε, σαράντα τρεις ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Είδατε;  Έσιει τζιαι κάτι που μας ενώνει. 

 Τα άρθρα 1 μέχρι 21 ομόφωνα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προδιαγραφών Εμπορίας του Κρέατος Πουλερικών Νόμος 
του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 28 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Προδιαγραφών Εμπορίας των Αυγών προς Επώαση 
και των Νεοσσών Πουλερικών Ορνιθώνος Νόμος του 2020».   

 Διαβάστε τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κατάργηση του περί Παραγωγής και Χρήσης Αυγών προς Επώαση και των Νεοσσών Πουλερικών 
Νόμου του 2004 και αντικατάστασή του με νέο, έτσι ώστε αφενός μεν να εκσυγχρονιστεί το νομικό πλαίσιο 
που διέπει τις προδιαγραφές εμπορίας των αβγών προς επώαση και των νεοσσών πουλερικών ορνιθώνος, 
αφετέρου δε να επιτευχθεί η αποτελεσματικότερη εφαρμογή των σχετικών πράξεων της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προδιαγραφών Εμπορίας των Αυγών προς Επώαση και των Νεοσσών Πουλερικών Ορνιθώνος 

Νόμος του 2020» 
Παρόντες:  
 Αντρέας Καυκαλιάς, πρόεδρος Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Μιχάλης Γιωργάλλας Χρίστος Ορφανίδης 

 Ευθύμιος Δίπλαρος Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης 

 Ονούφριος Κουλλά Ηλίας Μυριάνθους 

 Δημήτρης Δημητρίου Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Νίκος Κέττηρος    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 9 και 16 Ιουνίου και στις 7 Ιουλίου 2020. Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος και του Τμήματος Γεωργίας του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου 
Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, του Κυπριακού Οργανισμού Προώθησης Ποιότητας του ίδιου 
υπουργείου, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, της ΟΕΒ και του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Πτηνοτρόφων.  Οι Υγειονομικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας, το ΚΕΒΕ, το Συμβούλιο Γεωπόνων, η 
Παγκύπρια Ένωση Γεωπόνων, ο Κυπριακός Σύνδεσμος Καταναλωτών, η Κυπριακή Εταιρεία Πιστοποίησης 
(ΚΕΠ), η Παγκύπρια Ένωση Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής, οι εταιρείες LACON Institute for Inspection 
and Certification in Agriculture and Food Processing και Βιοσέρτ Κύπρος Λτδ, του Οικοαγροτικού και οι 



 
 

2124 
 

αγροτικές οργανώσεις ΠΕΚ, ΕΚΑ, «Παναγροτικός Σύνδεσμος», «Νέα Αγροτική Κίνηση» και 
«Ευρωαγροτικός», παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 
 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η κατάργηση του υφιστάμενου περί  Παραγωγής και Χρήσης 
Αυγών προς Επώαση και των Νεοσσών Πουλερικών Νόμου του 2004 και η αντικατάστασή του με νέο, έτσι 
ώστε αφενός μεν να εκσυγχρονιστεί το νομικό πλαίσιο που διέπει τις προδιαγραφές εμπορίας των αυγών 
προς επώαση και των νεοσσών πουλερικών ορνιθώνος, αφετέρου δε να επιτευχθεί η αποτελεσματικότερη 
εφαρμογή των ακόλουθων πράξεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης:  

1. «Κανονισμός (ΕΚ) αριθ. 617/2008 της Επιτροπής της 27ης Ιουνίου 2008 για την θέσπιση λεπτομερών 
κανόνων εφαρμογής του κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 1234/2007 του Συμβουλίου σχετικά με τις 
προδιαγραφές εμπορίας των αυγών προς επώαση και των νεοσσών πουλερικών ορνιθώνος» και 

2. «Κανονισμός (ΕΕ) αριθ. 1308/2013 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 17ης 
Δεκεμβρίου 2013 για τη θέσπιση κοινής οργάνωσης των αγορών γεωργικών προϊόντων και την 
κατάργηση των Κανονισμών (ΕΟΚ) αριθ. 922/72, (ΕΟΚ) αριθ. 234/79, (ΕΚ) αριθ. 1037/2001 και (ΕΚ) 
αριθ. 1234/2007 του Συμβουλίου». 

 Ειδικότερα, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο επιδιώκεται μεταξύ άλλων η βελτίωση του υφιστάμενου 
ρυθμιστικού πλαισίου με την απλοποίηση και την κατάργηση πολύπλοκων διαδικασιών που αφορούν τους 
διοικούμενους, επιτυγχάνοντας ταυτόχρονα μείωση του διοικητικού φόρτου της δημόσιας υπηρεσίας μέσω:   

1. της απλοποίησης των διαδικασιών εγγραφής των εγκαταστάσεων σε μητρώο, στις οποίες επιτρέπεται 
η παραγωγή, η σήμανση, η επώαση και η εκκόλαψη των αυγών προς επώαση, καθώς και η προμήθεια 
νεοσσών πουλερικών,  

2. του καθορισμού διαδικασίας παρακράτησης ή δέσμευσης αυγών προς επώαση  πουλερικών ή 
νεοσσών πουλερικών ορνιθώνος από επιθεωρητές δεόντως εξουσιοδοτημένους από τον Υπουργό 
Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, σε περιπτώσεις όπου εντοπίζονται παραβάσεις 
των διατάξεων του νόμου,  

3. της επιβολής διοικητικών κυρώσεων και προστίμων για συγκεκριμένες παραβάσεις των διατάξεων του 
νόμου και 

4. της εισαγωγής διαδικασίας ιεραρχικής προσφυγής σε αποφάσεις της αρμόδιας αρχής. 

 Στο πλαίσιο της εξέτασης του προτεινόμενου νόμου από την επιτροπή, η εκπρόσωπος του Τμήματος 
Γεωργίας, αφού επισήμανε ότι το πλαίσιο των δραστηριοτήτων των εγκαταστάσεων στις οποίες επιτρέπεται 
η παραγωγή, η σήμανση, η επώαση και η εκκόλαψη των αυγών προς επώαση, καθώς και η προμήθεια 
νεοσσών πουλερικών διέπεται από τους προαναφερόμενους ευρωπαϊκούς κανονισμούς, υποστήριξε ότι οι 
προτεινόμενες ρυθμίσεις ως επί το πλείστον συμπληρώνουν το ενωσιακό κεκτημένο, ώστε να καταστεί 
δυνατή η εφαρμογή του, και συμβάλλουν στη βελτίωση του νομικού πλαισίου που διέπει τις προδιαγραφές 
εμπορίας των αυγών προς επώαση και των νεοσσών πουλερικών ορνιθώνος. 

 Οι εκπρόσωποι του Παγκύπριου Συνδέσμου Πτηνοτρόφων και της ΟΕΒ, παρ’ όλο που εξέφρασαν τη 
σύμφωνη γνώμη τους με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, ωστόσο υποστήριξαν ότι 
ενδεχομένως το προτεινόμενο πλαίσιο που διέπει τη σήμανση των αυγών προς επώαση και τους ελέγχους 
σε σχέση με τις προδιαγραφές εμπορίας των αυγών προς επώαση και των νεοσσών πουλερικών ορνιθώνος 
είναι τέτοιο, που ορισμένες εκ των προτεινόμενων εξουσιών που παρέχονται στους επιθεωρητές είναι 
εκτεταμένες, με ενδεχόμενο να ασκούνται καταχρηστικά.  Ειδικότερα, οι ίδιοι εκπρόσωποι εξέφρασαν τις 
επιφυλάξεις τους σε σχέση με επιμέρους πρόνοιες του νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Αναφορικά με την προτεινόμενη εξουσία που παραχωρείται στον επιθεωρητή να παρακρατεί ή να 
δεσμεύει αυγά προς επώαση ή νεοσσούς πουλερικών ορνιθώνος, συσκευασίες ή κιβώτια μεταφοράς 
των εν λόγω προϊόντων, χωρίς να καθορίζεται η χρονική διάρκεια της εν λόγω παρακράτησης ή 
δέσμευσης, έχουν την άποψη ότι αυτή η εξουσία είναι αχρείαστη για τους σκοπούς του προτεινόμενου 
νόμου και θα προκαλέσει σημαντικό οικονομικό κόστος για τους πτηνοτρόφους.  Ειδικότερα, 
υποστήριξαν ότι τα αυγά προς επώαση και οι νεοσσοί πουλερικών ορνιθώνος είναι ευαίσθητα 
προϊόντα και οποιαδήποτε παρακράτηση ή δέσμευσή τους θα προκαλέσει αλλοίωσή τους.  Ως εκ 
τούτου, εισηγήθηκαν όπως η εν λόγω πρόνοια τύχει επανεξέτασης από την εκτελεστική εξουσία. 

2. Αναφορικά με την προτεινόμενη εξουσία που παραχωρείται στον επιθεωρητή να προβαίνει μεταξύ 
άλλων σε κινηματογραφήσεις στα πλαίσια των ελέγχων που κρίνει αναγκαίους, θεωρούν ότι αυτή είναι 
υπερβολική, αχρείαστη και επιζήμια για τους πτηνοτρόφους, σε περίπτωση που τέτοιες 
κινηματογραφήσεις διαρρεύσουν στη δημοσιότητα, και ως εκ τούτου εισηγούνται όπως οι επιθεωρητές, 
στο πλαίσιο των εν λόγω ελέγχων, προβαίνουν μόνο στη λήψη φωτογραφιών.  

 Στο πλαίσιο της περαιτέρω εξέτασης του νομοσχέδιου από την επιτροπή, την επιτροπή επιπρόσθετα 
από τα πιο πάνω, απασχόλησαν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 
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1. Η εξουσία που παρέχεται στον Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος να εκδίδει 
διατάγματα που μεταξύ άλλων τροποποιούν παραρτήματα κανονισμών που εκδίδονται δυνάμει του 
προτεινόμενου νόμου, εξουσία η οποία η επιτροπή θεωρεί ότι πρέπει να τύχει επανεξέτασης από την 
εκτελεστική εξουσία για σκοπούς ασφάλειας δικαίου. 

2. Η ανάγκη προσθήκης πρόνοιας στο νομοσχέδιο η οποία να δίνει το δικαίωμα στο επηρεαζόμενο 
πρόσωπο να αντιπαραβάλει τις δικές του θέσεις, προτού η αρμόδια αρχή, σε περίπτωση 
διαπιστωθείσας παράβασης, αποφασίσει την ανάκληση εγγραφής από το σχετικό μητρώο 
εγκατάστασης στην οποία επιτρέπεται η παραγωγή, η σήμανση, η επώαση και η εκκόλαψη των αυγών 
προς επώαση και η προμήθεια νεοσσών πουλερικών.  

 Η εκπρόσωπος του Τμήματος Γεωργίας, σχολιάζοντας τους πιο πάνω προβληματισμούς και θέσεις 
των εμπλεκομένων φορέων και των μελών της επιτροπής, ανέφερε μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Οι προδιαγραφές σε σχέση με τη σήμανση των αυγών προς επώαση καθορίζονται από τις πρόνοιες 
των προαναφερόμενων ευρωπαϊκών κανονισμών, οι οποίες έχουν άμεση εφαρμογή στο εθνικό δίκαιο, 
και οποιεσδήποτε σχετικές πρόνοιες περιλαμβάνονται στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο ουσιαστικά 
συμπληρώνουν το ενωσιακό κεκτημένο, ώστε να καταστεί δυνατή η εφαρμογή του. 

2. Οι εξουσίες που παρέχονται στους επιθεωρητές είναι τέτοιες, ώστε να ασκείται αποτελεσματικά ο 
απαιτούμενος έλεγχος. 

3. Η προτεινόμενη εξουσία του επιθεωρητή να προβαίνει σε κινηματογραφήσεις, όποτε αυτό κρίνεται 
αναγκαίο στο πλαίσιο των ελέγχων που διενεργεί, είναι απαραίτητο εργαλείο για την εκτέλεση των 
καθηκόντων του και θα χρησιμοποιείται με τη δέουσα προσοχή και εμπιστευτικότητα από τον 
επιθεωρητή.  Ως εκ τούτου, το Τμήμα Γεωργίας διαφωνεί με την εισήγηση για διαγραφή της σχετικής 
πρόνοιας.  

4. Αναφορικά με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου που αφορούν την εξουσία του επιθεωρητή, σε περίπτωση 
που διαπιστώσει παράβαση, να παρακρατεί ή να δεσμεύει αυγά προς επώαση ή νεοσσούς 
πουλερικών ορνιθώνος, το Τμήμα Γεωργίας κρίνει ότι οι εν λόγω πρόνοιες εμπίπτουν στο πλαίσιο της 
άσκησης των απαιτούμενων ελέγχων για συμμόρφωση με τις διατάξεις του προτεινόμενου νόμου, οι 
οποίες ρυθμίζουν επαρκώς τη χρονική διάρκεια εντός της οποίας ο επιθεωρητής δύναται να 
παρακρατεί ή να δεσμεύει τα εν λόγω προϊόντα.  Ωστόσο, το Τμήμα Γεωργίας επιφυλάχθηκε να 
επανεξετάσει τις εν λόγω πρόνοιες.  

 Η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα τα πιο πάνω, ζήτησε από το Τμήμα Γεωργίας όπως επανεξετάσει 
τα πιο πάνω ζητήματα, αφού προηγουμένως διαβουλευθεί περαιτέρω με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς 
και ακολούθως να ενημερώσει την επιτροπή για την οποιαδήποτε κατάληξη των διαβουλεύσεων.  Ως εκ 
τούτου, το Τμήμα Γεωργίας, υιοθετώντας την εισήγηση της επιτροπής, επανεξέτασε τα πιο πάνω κατόπιν 
διαβούλευσης με τους εμπλεκομένους και ακολούθως, σε συνεννόηση με την Νομική Υπηρεσία της 
Δημοκρατίας, προέβη σε αναθεώρηση του κειμένου του νομοσχεδίου, το οποίο έθεσε ενώπιον της επιτροπής 
για ολοκλήρωση της συζήτησης.  Το αναθεωρημένο νομοσχέδιο περιλαμβάνει μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Προσθήκη πρόνοιας η οποία διευκρινίζει ότι ο επιθεωρητής ο οποίος λαμβάνει οποιαδήποτε 
πληροφορία κατά την εκτέλεση των αρμοδιοτήτων ή εξουσιών του δυνάμει του παρόντος νόμου ή των 
δυνάμει αυτού εκδιδομένων κανονισμών υποχρεούται να μην την αποκαλύπτει σε οποιοδήποτε 
πρόσωπο, εκτός από την έκταση που επιβάλλεται προς εφαρμογή των διατάξεων του προτεινόμενου 
νόμου.     

2. Διαγραφή της πρόνοιας που δίνει στον Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος 
την εξουσία να εκδίδει διατάγματα που μεταξύ άλλων τροποποιούν παραρτήματα κανονισμών που 
εκδίδονται δυνάμει του προτεινόμενου νόμου.  

3. Προσθήκη πρόνοιας η οποία δίνει το δικαίωμα στο επηρεαζόμενο πρόσωπο να αντιπαραβάλει τις 
δικές του θέσεις, προτού η αρμόδια αρχή, σε περίπτωση διαπιστωθείσας παράβασης, αποφασίσει την 
ανάκληση εγγραφής από το σχετικό μητρώο εγκατάστασης στην οποία επιτρέπεται η παραγωγή, 
σήμανση, επώαση και εκκόλαψη των αυγών προς επώαση και η προμήθεια νεοσσών πουλερικών 
ορνιθώνος. 

4. Μείωση της χρονικής διάρκειας εντός της οποίας η αρμόδια αρχή δύναται να επιστρέφει ή να 
αποδεσμεύει δεσμευμένα αυγά προς επώαση ή νεοσσούς πουλερικών ορνιθώνος, σε περίπτωση που 
διαπιστώσει παράβαση, από δύο εργάσιμες μέρες σε μία εργάσιμη μέρα, αφού προηγουμένως, 
σύμφωνα με τις διατάξεις του προτεινόμενου νόμου, ο υπεύθυνος της εγκατάστασης ενημερώσει 
γραπτώς εντός δεκαπέντε ημερών την αρμόδια αρχή για τις ενέργειες που προτίθεται να αναλάβει για 
τερματισμό της παράβασης. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο όπως αυτό έχει τελικά 
διαμορφωθεί. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1.   

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 Εξουσίες της Αρμόδιας Αρχής.  Άρθρο 4. 

 Παρεκκλίσεις στη σήμανση των αυγών προς επώαση.  Άρθρο 5. 

 Εγγραφή των εγκαταστάσεων.  Άρθρο 6. 

 Ανάκληση της εγγραφής.  Άρθρο 7. 

 Ορισμός Επιθεωρητών.  Άρθρο 8. 

 Εξουσίες Επιθεωρητή.  Άρθρο 9. 

 Μη συμμόρφωση.  Άρθρο 10. 

 Επιβολή διοικητικού προστίμου.  Άρθρο 11. 

 Ιεραρχική προσφυγή.  Άρθρο 12. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 13. 

 Έκδοση Κανονισμών.  Άρθρο 14. 

 Εξουσία έκδοσης Διαταγμάτων.  Άρθρο 15. 

 Καταργήσεις και επιφυλάξεις.  Άρθρο 16. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 16; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε, είναι ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα άρθρα 1 μέχρι 16 εγκρίνονται ομόφωνα.  

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προδιαγραφών Εμπορίας των Αυγών προς Επώαση και 
των Νεοσσών Πουλερικών Ορνιθώνος Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Άγγελο Βότση) 

 Έχουν φωτογραφικό τρόπο που μετρούν δαμαί, κύριε Βότση!  

 Έν’ λλίον σιγά όμως έτσι;  Λλίον σιγά! 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε, έχετε τον λόγο.  Θα μιλήσετε για τα αβγά ή τα πουλερικά;   
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ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ:  

(Αστειευόμενος) 

 Έναν προβληματισμό, ποιο ήρθε πρώτο το αβγό ή το πουλερικό; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όι, πρώτα εδώ ψηφίσαμε τα πουλερικά και μετά τα αβγά!  Τι γίνεται αλλού, ποιος είναι πρώτος, να το 
ψάξουμε. 

 Το λοιπόν, τα θέματα με τους αριθμούς 29 και 30 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί 
Δημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» και «Ο περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό 
στη Δημόσια Υπηρεσία (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020».   

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Θα παρακαλούσα για μια αναβολή της συζήτησης του θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εάν είναι η πρώτη αναβολή, δικαιούμαστε και το παίρνουμε όποτε θέλουμε… 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Να εξηγήσω, αν θέλετε… 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εάν υπάρχει ένσταση, να μας πουν. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Να πω κάτι; 

 Να πω κάτι που μπορεί να βοηθήσει.  Επειδή η συγκεκριμένη νομοθεσία εννά βοηθήσει να 
προκηρυχθούν οι κυβερνητικές εξετάσεις για το τέλος του χρόνου, τυχόν μετάθεσή τους για δεκαπέντε 
ημέρες… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, μία εβδομάδα, να το δούμε την άλλη… 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Όι, αφού εννά πάμε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, να φύγουμε λίγο… 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Τζιαι τυχόν να περάσει καμιά τροποποίηση που μπορεί να μας κάμουν αναπομπή, ότι υπάρχουν 
κάποια…  μπορεί να έχουμε κάποιο πρόβλημα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Επειδή έθθα πάμε στο δεκαπενθήμερο, θα έρθουμε και την ερχόμενη εβδομάδα... 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Είναι για να συζητηθεί… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να συμβιβαστούμε σε τούτο. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε; 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 …με την επιτροπή Νομικών κυρίως… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Επειδή ακούσαμε τζιαι προηγουμένως τον κ. Ευσταθίου να μιλά για ολομέλεια και εσάς τωρά, είχαμε 
την εντύπωση ότι ρυθμίστηκε το ζήτημα τζιαι κανονίσαμε τζιαι τις υποχρεώσεις μας, για να πάμε σε διήμερη, 
αν χρειαζόταν, τέλος του Ιούλη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία, εγώ ο λόγος… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Δεν προκύπτει ζήτημα, διότι θέλαμε και εμείς να ζητήσουμε αναβολή… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο λόγος που σκέφτηκα να έρθουμε και την άλλη εβδομάδα είναι, για να μην είναι βαρυφορτωμένη η 
τελευταία ολομέλεια.  Εάν προτιμάτε έτσι… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ωραία, να το αφήσουμε, να το αφήσουμε σε δεκαπέντε ημέρες.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Και δεν προκύπτει ζήτημα με το χρονικό όριο που τίθεται, διότι ό,τι είναι να γίνει είναι από τον Αύγουστο 
ούτως ή άλλως.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η πρόθεσή μου ήταν να πάμε μετά και αυτή την εβδομάδα και την παρακάτω, για να μην είναι 
επιβαρυμένη η τελευταία.  Αν δεν σας ενοχλεί να είσαστε την τελευταία, στις 31 Ιουλίου 2020, με πολλή…  
Διότι, υποτίθεται ότι θα είχαμε… 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Εν μπορεί να ξεκινήσει πρωί; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Πρωί πρωί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, να το κάμουμε. 

 Αν γίνει δεκαπέντε ημέρες, κύριε Ζαχαρίου, νομίζω ότι… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Ζαχαρίου) 

 Ωραία, άρα, αναβάλλεται για δεκαπέντε μέρες, δεν κάμνουμε την ερχόμενη Παρασκευή, είμαστε πιο 
μέσα στους κανονισμούς και τη συνήθεια που προγραμματίσαμε και δημιουργούμε.   

 Πάμε τώρα στο υπ’ αριθμόν 31 θέμα. 

 Το υπ’ αριθμόν 31 θέμα είναι «Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την έγκριση των 
ακόλουθων καταλόγων: 

α.  Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία των οποίων η αρχική κλίμακα δεν υπερβαίνει την 
Κλίμακα Α7 του κυβερνητικού μισθολογίου, για τις οποίες απαιτείται ως βασικό προσόν απολυτήριο 
σχολής μέσης παιδείας ή δίπλωμα τριετούς μεταλυκειακού κύκλου σπουδών και για την πλήρωση των 
οποίων διεξάγεται γραπτή εξέταση από την Ειδική Επιτροπή δυνάμει των διατάξεων των περί 
Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία Νόμων του 1998 έως 2018. 

β. Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία των οποίων η αρχική κλίμακα δεν υπερβαίνει την 
Κλίμακα Α8 του κυβερνητικού μισθολογίου, για τις οποίες απαιτείται ως βασικό προσόν 
πανεπιστημιακό δίπλωμα ή ισότιμο προσόν και για την πλήρωση των οποίων διεξάγεται γραπτή 
εξέταση από την Ειδική Επιτροπή δυνάμει των διατάξεων των περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για 
Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία Νόμων του 1998 έως 2018.». 
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 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία για την πλήρωση των οποίων διεξάγονται γενικές 
γραπτές εξετάσεις από την Ειδική Επιτροπή και τις οποίες οι ενδιαφερόμενοι μπορούν να διεκδικήσουν υπό 
την προϋπόθεση ότι θα έχουν επιτύχει στην εξέταση αυτή. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου Διοικήσεως για την 
απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την έγκριση των καταλόγων θέσεων εισδοχής στη 

δημόσια υπηρεσία του επισυνημμένου παραρτήματος σύμφωνα με τις διατάξεις του περί 
Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία Νόμου 

Παρόντες: 
 Ζαχαρίας Ζαχαρίου, πρόεδρος Ειρήνη Χαραλαμπίδου 

 Ξένια Κωνσταντίνου  Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Μιχάλης Σοφοκλέους Ζαχαρίας Κουλίας  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου Διοικήσεως μελέτησε τους καταλόγους 
που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα, για την έγκριση των οποίων απαιτείται απόφαση της Βουλής 
των Αντιπροσώπων, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 8 Ιουλίου 2019.  Στο πλαίσιο της εξέτασης 
του υπό αναφορά θέματος κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος 
Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, της Παγκύπριας Συντεχνίας Δημοσίων 
Υπαλλήλων (ΠΑΣΥΔΥ) και της Ανεξάρτητης Συντεχνίας Δημοσίων Υπαλλήλων Κύπρου (ΑΣΔΥΚ). Η 
Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας (ΕΔΥ), η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας και η Παγκύπρια Συντεχνία 
«Ισότητα», παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός της κατάθεσης των υπό αναφορά καταλόγων στη Βουλή των Αντιπροσώπων, σύμφωνα με τις 
διατάξεις του περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία Νόμου, είναι η έγκριση 
θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία για την πλήρωση των οποίων διεξάγονται γενικές γραπτές εξετάσεις 
από την Ειδική Επιτροπή και τις οποίες οι ενδιαφερόμενοι μπορούν να διεκδικήσουν υπό την προϋπόθεση 
ότι θα έχουν επιτύχει στην εξέταση αυτή. 

 Συναφώς και σύμφωνα με τα στοιχεία που συνοδεύουν τους υπό αναφορά  καταλόγους ισχύουν τα 
ακόλουθα: 

1. Βάσει των διατάξεων της οικείας νομοθεσίας, διεξάγονται ετησίως δύο διαφορετικού επιπέδου γενικές 
κυβερνητικές εξετάσεις για την πλήρωση των πιο κάτω θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία, οι 
οποίες θα δημοσιευτούν το αμέσως επόμενο του έτους διεξαγωγής των εξετάσεων έτος, ήτοι:   

α.  θέσεις για τις οποίες η αρχική κλίμακα δεν υπερβαίνει τη μισθοδοτική Κλίμακα Α7 του 
κυβερνητικού μισθολογίου και για τις οποίες απαιτείται ως βασικό προσόν απολυτήριο σχολής 
μέσης παιδείας ή δίπλωμα τριετούς μεταλυκειακού κύκλου σπουδών (μη επιστημονικές θέσεις), 

β.  θέσεις για τις οποίες η αρχική κλίμακα δεν υπερβαίνει τη μισθοδοτική Κλίμακα Α8 του 
κυβερνητικού μισθολογίου και για τις οποίες απαιτείται ως βασικό προσόν πανεπιστημιακό 
δίπλωμα ή ισότιμο προσόν (επιστημονικές θέσεις). 

2. Η ευθύνη διεξαγωγής των γενικών κυβερνητικών εξετάσεων ανατίθεται, σύμφωνα με τις διατάξεις του 
ίδιου νόμου, σε Ειδική Επιτροπή, η οποία συγκροτείται από τον πρόεδρο ή μέλος της ΕΔΥ ως πρόεδρο 
της Ειδικής Επιτροπής, τον διευθυντή του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού και τον 
διευθυντή Ανώτερης και Ανώτατης Εκπαίδευσης του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού 
και Νεολαίας.  

3. Με βάση τις διατάξεις του ίδιου ως άνω νόμου, κατατίθενται ετησίως στη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για έγκριση οι δύο κατάλογοι των θέσεων για τις οποίες θα διεξαχθούν οι πιο πάνω γενικές εξετάσεις, 
καθώς και οι δύο κατάλογοι για τις αντίστοιχες θέσεις για τις οποίες θα διεξαχθεί ειδική γραπτή εξέταση, 
ξεχωριστά για κάθε θέση, από την οικεία Συμβουλευτική Επιτροπή.  Ειδικότερα, κατατίθενται τα 
ακόλουθα: 

α. Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία των οποίων η αρχική κλίμακα δεν 
υπερβαίνει την Κλίμακα Α7 του κυβερνητικού μισθολογίου, για τις οποίες απαιτείται ως βασικό 
προσόν για διορισμό απολυτήριο σχολής μέσης παιδείας ή δίπλωμα τριετούς μεταλυκειακού 
κύκλου σπουδών (μη επιστημονικές θέσεις) και για την πλήρωση των οποίων διεξάγεται γραπτή 
εξέταση από την Ειδική Επιτροπή. 

β. Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία με την ίδια μισθοδοσία και το ίδιο βασικό 
προσόν όπως περιγράφεται στο πιο πάνω σημείο (α) και για τις οποίες διεξάγεται ειδική γραπτή 
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εξέταση από τις οικείες Συμβουλευτικές Επιτροπές, με ειδικό θέμα και ανάλογα με τις ειδικές 
γνώσεις που απαιτούνται και τα εξειδικευμένα καθήκοντα που θα κληθούν να εκτελούν οι 
υποψήφιοι που θα πληρώσουν τις εν λόγω θέσεις. 

γ. Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία για τις οποίες απαιτείται ως βασικό προσόν 
πανεπιστημιακό δίπλωμα ή ισότιμο προσόν, των οποίων η αρχική κλίμακα δεν υπερβαίνει την 
Κλίμακα Α8 του κυβερνητικού μισθολογίου (επιστημονικές θέσεις) και για την πλήρωση των 
οποίων διεξάγεται γραπτή εξέταση από την Ειδική Επιτροπή. 

δ. Κατάλογος θέσεων με το ίδιο βασικό προσόν και την ίδια μισθοδοσία όπως περιγράφεται στο 
πιο πάνω σημείο (γ) και για τις οποίες διεξάγεται ειδική γραπτή εξέταση από τις οικείες 
Συμβουλευτικές Επιτροπές με ειδικό θέμα, ανάλογα με τις ειδικές γνώσεις που απαιτούνται και 
τα εξειδικευμένα καθήκοντα που θα κληθούν να εκτελούν οι υποψήφιοι που θα πληρώσουν τις 
εν λόγω θέσεις. 

 Σημειώνεται ότι οι επιτυχόντες στις γενικές γραπτές εξετάσεις λαμβάνουν πιστοποιητικό επιτυχίας και 
έχουν τη δυνατότητα να διεκδικήσουν οποιαδήποτε θέση περιλαμβάνεται στον κατάλογο θέσεων της 
αντίστοιχης γραπτής εξέτασης, εφόσον δημοσιευτούν κενές θέσεις κατά το έτος που έπεται του έτους των 
εξετάσεων και νοουμένου ότι αυτοί έχουν τα απαιτούμενα προσόντα.  Η αξιολόγηση των υποψηφίων για 
διορισμό σε όλες τις θέσεις των προαναφερθέντων καταλόγων γίνεται με βάση τα ίδια κριτήρια, όπως αυτά 
καθορίζονται στον περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία Νόμο, σύμφωνα με 
τα οποία καθοριστικής σημασίας είναι η σειρά επιτυχίας στη γραπτή εξέταση, δεδομένου ότι για κάθε κενή 
θέση που δημοσιεύεται καλούνται ενώπιον της ΕΔΥ οι τρεις πρώτοι κατά σειρά επιτυχίας υποψήφιοι.   
Σημειώνεται περαιτέρω ότι στη γραπτή εξέταση αποδίδεται βαρύνουσα σημασία μεταξύ των έξι κριτηρίων 
που προβλέπει ο προαναφερόμενος νόμος (100 μονάδες σε σύνολο 138 μονάδων).  

 Επισημαίνεται ότι για σκοπούς ενημέρωσης της Βουλής των Αντιπροσώπων κατατίθεται επίσης 
κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία για την πλήρωση των οποίων ακολουθούνται οι διατάξεις 
του περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου και οι οποίες εξαιρούνται από τις διατάξεις του περί Αξιολόγησης 
Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία Νόμου. Για τις θέσεις αυτές και για συγκεκριμένους στην 
κάθε περίπτωση λόγους που αναφέρονται στον σχετικό κατάλογο δεν μπορεί να διεξάγεται γραπτή εξέταση 
ή δεν μπορεί να ισχύσουν τα κριτήρια και η βαρύτητα που με βάση τον περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για 
Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία Νόμο αποδίδεται για σκοπούς αξιολόγησης των υποψηφίων.  Συγκεκριμένα, 
οι θέσεις που περιλαμβάνονται στον εν λόγω κατάλογο είναι οι ακόλουθες: 

1. Δημόσιοι Κατήγοροι - Νομική Υπηρεσία. 

2. Ακόλουθοι - Εξωτερικές Υπηρεσίες - Υπουργείο Εξωτερικών.  

3. Συντηρητές - Τμήμα Αρχαιοτήτων. 

4. Ελεγκτές Εναέριας Κυκλοφορίας - Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας. 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα ενώπιον της επιτροπής στοιχεία, το Υπουργικό Συμβούλιο, με απόφασή 
του ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2020, αποφάσισε όπως για το έτος 2020 όλες οι θέσεις εισδοχής που εμπίπτουν 
στις διατάξεις του περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία Νόμου περιληφθούν 
στους καταλόγους θέσεων για τις οποίες θα διεξαχθούν γενικές κυβερνητικές εξετάσεις εντός του έτους 2020, 
με εξαίρεση τις τέσσερις προαναφερόμενες κατηγορίες θέσεων, για την πλήρωση των οποίων ακολουθούνται 
οι διατάξεις του περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου. Συναφώς, για τη λήψη της εν λόγω απόφασης το 
Υπουργικό Συμβούλιο έλαβε υπόψη τις ακόλουθες διαπιστώσεις της ΕΔΥ: 

1. Η φύση των εξετάσεων που επιλέγηκε για τα έτη 2018 και 2019 από την Ειδική Επιτροπή για την 
πλήρωση των θέσεων στη δημόσια υπηρεσία τόσο για τις επιστημονικές όσο και για τις μη 
επιστημονικές θέσεις ήταν οι εξετάσεις ικανοτήτων, λ.χ. γλωσσικού, αριθμητικού, διαγραμματικού 
συλλογισμού, αντί εξετάσεων γνωσιολογικού περιεχομένου όπως προκρινόταν κατά τα προηγούμενα 
χρόνια. 

2. Η διεξαγωγή ειδικής γραπτής εξέτασης από την οικεία Συμβουλευτική Επιτροπή για κάθε θέση που 
περιλαμβανόταν στους σχετικούς καταλόγους συνεπάγεται αυξημένο διοικητικό και οικονομικό κόστος, 
σε σύγκριση με το αντίστοιχο κόστος που προκύπτει από τη διεξαγωγή γενικής γραπτής εξέτασης από 
την Ειδική Επιτροπή, καθώς για τις ειδικές γραπτές εξετάσεις δεν προβλέπεται η καταβολή σχετικού 
τέλους από τους υποψηφίους, ενώ για τις γενικές γραπτές εξετάσεις οι υποψήφιοι καταβάλλουν 
σχετικό τέλος, που ανέρχεται στα €50. 

3.   Η διαδικασία πλήρωσης όλων των θέσεων θα επιταχυνθεί, καθώς παρατηρείται μεγάλη καθυστέρηση 
στις διαδικασίες πλήρωσης των θέσεων για τις οποίες διεξάγεται ειδική γραπτή εξέταση από την οικεία 
Συμβουλευτική Επιτροπή, λόγω των δυσκολιών που προκύπτουν από τις απαιτούμενες διαδικασίες 
που πρέπει να ακολουθούνται, όπως λ.χ. στη συγκρότηση, τη σύγκληση και την απαρτία των οικείων 
Συμβουλευτικών Επιτροπών, στην ετοιμασία ή στην ανάθεση της ετοιμασίας των θεμάτων της γραπτής 
εξέτασης και στη βαθμολόγηση των γραπτών.    
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4.  Η διεξαγωγή πολλών και ξεχωριστών ειδικών γραπτών εξετάσεων για πλήρωση θέσεων εισδοχής στη 
δημόσια υπηρεσία προκαλεί ταλαιπωρία στους ενδιαφερόμενους υποψηφίους.  

 Όπως προκύπτει από τα πιο πάνω, με βάση τον εγκεκριμένο κρατικό προϋπολογισμό του 2020, έχουν 
καταρτιστεί και υποβληθεί προς έγκριση στη Βουλή των Αντιπροσώπων οι πιο κάτω κατάλογοι θέσεων 
εισδοχής, για την πλήρωση των οποίων θα διεξαχθούν γενικές γραπτές εξετάσεις από την Ειδική Επιτροπή 
με βάση τις διατάξεις του περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία Νόμο, οι οποίες 
θα ισχύσουν για την πλήρωση θέσεων εισδοχής που θα δημοσιευτούν εντός του 2021:  

1. Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία των οποίων η αρχική κλίμακα δεν υπερβαίνει την 
Κλίμακα Α7 του κυβερνητικού μισθολογίου, για τις οποίες απαιτείται ως βασικό προσόν απολυτήριο 
σχολής μέσης παιδείας ή δίπλωμα τριετούς μεταλυκειακού κύκλου σπουδών και για την πλήρωση των 
οποίων διεξάγεται γραπτή εξέταση από την Ειδική Επιτροπή δυνάμει των διατάξεων των περί 
Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία Νόμων του 1998 έως 2018. 

2. Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία των οποίων η αρχική κλίμακα δεν υπερβαίνει την 
Κλίμακα Α8 του κυβερνητικού μισθολογίου, για τις οποίες απαιτείται ως βασικό προσόν 
πανεπιστημιακό δίπλωμα ή ισότιμο προσόν και για την πλήρωση των οποίων διεξάγεται γραπτή 
εξέταση από την Ειδική Επιτροπή δυνάμει των διατάξεων των περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για 
Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία Νόμων του 1998 έως 2018. 

 Στο πλαίσιο της εξέτασης των υπό αναφορά καταλόγων, η παρευρεθείσα στη συζήτηση εκπρόσωπος 
του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού ανέφερε ότι με βάση την πρόθεση για διεξαγωγή γενικών 
κυβερνητικών εξετάσεων το 2020 η εκτελεστική εξουσία έχει καταθέσει ενώπιον της Βουλής για έγκριση τους 
σχετικούς καταλόγους θέσεων τουλάχιστον τέσσερις μήνες πριν από την προτιθέμενη ημερομηνία 
διεξαγωγής τους, όπως σχετικά προβλέπεται από τις διατάξεις του περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για 
Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία Νόμου.  Περαιτέρω, υποστήριξε ότι η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου 
για διεξαγωγή μόνο γενικών γραπτών εξετάσεων από την Ειδική Επιτροπή για την πλήρωση θέσεων 
εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία που εμπίπτουν στις διατάξεις του περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για 
Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία Νόμου θα συμβάλει στην επιτάχυνση των σχετικών διαδικασιών πλήρωσης 
θέσεων, επισημαίνοντας ταυτόχρονα ότι στο παρόν στάδιο θα ισχύσει σε πιλοτική βάση η εν λόγω απόφαση 
και η αποτελεσματικότητα της εφαρμογής της θα επαναξιολογείται επί συνεχούς βάσεως.  

 Οι εκπρόσωποι της ΠΑΣΥΔΥ και της ΑΣΔΥΚ δεν έφεραν αντίρρηση ως προς την εφαρμογή της 
προαναφερόμενης απόφασης του Υπουργικού Συμβούλιου επί πιλοτικής βάσεως, όπως και για τη συνεχή 
επαναξιολόγηση της αποτελεσματικότητας της εφαρμογής της, ωστόσο εξέφρασαν τη θέση ότι για την 
πλήρωση ορισμένων θέσεων είναι προτιμότερη η διεξαγωγή ειδικών γραπτών εξετάσεων από την οικεία 
Συμβουλευτική Επιτροπή, ώστε να διασφαλίζεται ότι οι υποψήφιοι που επιλέγονται θα είναι οι καταλληλότεροι 
για τις αντίστοιχες θέσεις.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου Διοικήσεως, λαμβάνοντας υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφύλαξε τη θέση όλων των πλευρών της ως προς την υποβολή της τελικής 
εισήγησης της έγκρισης των υπό αναφορά καταλόγων διά αποφάσεως της Βουλής κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 
1. Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία των οποίων η αρχική κλίμακα δεν υπερβαίνει την 

Κλίμακα Α7 του κυβερνητικού μισθολογίου, για τις οποίες απαιτείται ως βασικό προσόν απολυτήριο 
σχολής μέσης παιδείας ή δίπλωμα τριετούς μεταλυκειακού κύκλου σπουδών και για την πλήρωση των 
οποίων διεξάγεται γραπτή εξέταση από την Ειδική Επιτροπή δυνάμει των διατάξεων των περί 
Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία Νόμων του 1998 έως 2018. 

2. Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία των οποίων η αρχική κλίμακα δεν υπερβαίνει την 
Κλίμακα Α8 του κυβερνητικού μισθολογίου, για τις οποίες απαιτείται ως βασικό προσόν 
πανεπιστημιακό δίπλωμα ή ισότιμο προσόν και για την πλήρωση των οποίων διεξάγεται γραπτή 
εξέταση από την Ειδική Επιτροπή δυνάμει των διατάξεων των περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για 
Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία Νόμων του 1998 έως 2018. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Να διαβαστεί η σχετική απόφαση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σχέδιο απόφασης της Βουλής των Αντιπροσώπων για την έγκριση των καταλόγων θέσεων 
εισδοχής στη Δημόσια Υπηρεσία σύμφωνα με τις διατάξεις του Περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για 
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Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία Νόμου 
 ΕΠΕΙΔΗ, σύμφωνα με τις διατάξεις του περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια 
Υπηρεσία Νόμου, προβλέπεται η κατάθεση κάθε χρόνο στη Βουλή καταλόγων θέσεων εισδοχής προς 
έγκριση από τη Βουλή των Αντιπροσώπων, ήτοι-  

1. Καταλόγου θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία των οποίων η αρχική κλίμακα δεν υπερβαίνει την 
Κλίμακα Α7 του κυβερνητικού μισθολογίου, για τις οποίες απαιτείται ως βασικό προσόν απολυτήριο 
σχολής μέσης παιδείας ή δίπλωμα τριετούς μεταλυκειακού κύκλου σπουδών και για την πλήρωση των 
οποίων διεξάγεται γραπτή εξέταση από την Ειδική Επιτροπή δυνάμει των διατάξεων του περί 
Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία Νόμου.  

2. Καταλόγου θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία των οποίων η αρχική κλίμακα δεν υπερβαίνει την 
Κλίμακα Α8 του κυβερνητικού μισθολογίου, για τις οποίες απαιτείται ως βασικό προσόν 
πανεπιστημιακό δίπλωμα ή ισότιμο προσόν και για την πλήρωση των οποίων διεξάγεται γραπτή 
εξέταση από την Ειδική Επιτροπή δυνάμει των διατάξεων του περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για 
Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία Νόμου.  

ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ, σύμφωνα με τα άρθρα 2 και 2Α του περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη 
Δημόσια Υπηρεσία Νόμου, οι πιο πάνω κατάλογοι θέσεων εγκρίνονται από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων με απόφασή της. 

 Για όλους αυτούς τους λόγους, η Βουλή των Αντιπροσώπων εγκρίνει τους καταλόγους θέσεων που 
επισυνάπτονται ως Παράρτημα Ι και /ΙΙ, αντίστοιχα. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Ι 

Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία των οποίων η αρχική κλίμακα δεν υπερβαίνει 
την Κλ. Α7 του κυβερνητικού μισθολογίου, για τις οποίες απαιτείται ως βασικό προσόν απολυτήριο 
σχολής μέσης παιδείας ή δίπλωμα τριετούς μεταλυκειακού κύκλου σπουδών και για την πλήρωση 
των οποίων διεξάγεται γραπτή εξέταση από την Ειδική Επιτροπή δυνάμει του περί Αξιολόγησης 

Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία Νόμου 

 
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ/ΤΜΗΜΑ/ΥΠΗΡΕΣΙΑ   

Θέση και κλίμακα  

Βουλή των Αντιπροσώπων 
Στενογράφοι Βουλής 

[Κλ. Α2 (4η βαθμίδα), Α5 και Α7(ii)] 

 

Βοηθοί Λειτουργοί Διεκπεραίωσης 

[Κλ. Α4 και Α7(ii)] 

 
Δικαστική Υπηρεσία 
Στενογράφοι Δικαστηρίου 

[Κλ. Α2 (4η βαθμίδα), Α5 και Α7(ii)] 

 

Δικαστικοί Επιδότες  

[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] 

 
Υφυπουργείο Ναυτιλίας 
Ελεγκτές Θαλάσσιας Κυκλοφορίας  
[Κλ. Α5 (2η βαθμίδα), Α7 και Α8(i)] 
 
Υπουργείο Άμυνας 
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ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ/ΤΜΗΜΑ/ΥΠΗΡΕΣΙΑ   

Θέση και κλίμακα  
Τεχνικοί Μηχανικοί 

[Κλ. Α5 (2η βαθμίδα), Α7 και Α8(i)] 

 
Τμήμα Γεωργίας  
Επιθεωρητές Γεωργίας 

[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] 
 
 
 
Κτηνιατρικές Υπηρεσίες  
Κτηνιατρικοί Επιθεωρητές  

[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] 

 

Κτηνιατρικοί Βοηθοί  

[Κλ. Α1, Α2 και Α5(ii)] 

 

Τμήμα Δασών 
Δασικοί Λειτουργοί 

[Κλ. Α5 (2η βαθμίδα), Α7 και Α8(i)] 

 
Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων 
Τεχνικοί 

[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] 

 
Τεχνικοί Μηχανικοί 

[Κλ. Α5 (2η βαθμίδα), Α7 και Α8(i)] 

 
Τμήμα Γεωλογικής Επισκοπήσεως 
Τεχνικοί 

[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] 

 
Μετεωρολογική Υπηρεσία 
Μετεωρολογικοί Βοηθοί 

[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] 

 

Μεταλλεία  
Τεχνικοί 

[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] 
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ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ/ΤΜΗΜΑ/ΥΠΗΡΕΣΙΑ   

Θέση και κλίμακα  
 
Ινστιτούτο Γεωργικών Ερευνών  
Τεχνικοί Γεωργικών Ερευνών  

[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] 

 
Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών  
Επιθεωρητές Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών 

[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] 

 
Τμήμα Περιβάλλοντος 
Τεχνικοί 

[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] 

 
Φυλακές  
Δεσμοφύλακες  

[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] 

 
Κρατικό Αρχείο 
Τεχνικοί 

[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] 
 
Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας  
Εκπαιδευτές Οικοτεχνίας/Χειροτεχνίας  

[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] 

 

Επιθεωρητές Εμπορίου και Βιομηχανίας  

[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] 

 

Τμήμα Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη 
Βοηθοί Εξεταστές  

[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] 

 
Τμήμα Εργασίας  
Εργατικοί Λειτουργοί 

[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] 

 

Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων  
Βοηθοί Ασφαλιστικοί Λειτουργοί 
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ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ/ΤΜΗΜΑ/ΥΠΗΡΕΣΙΑ   

Θέση και κλίμακα  
[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] 

 

Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας  
Ιδρυματικοί Λειτουργοί 

[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] 

 

Κέντρο Παραγωγικότητας  
Εκπαιδευτές  

[Κλ. Α6 και Α9(i)] 
 
Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες 
Βοηθοί Λειτουργοί Κοινωνικής Ενσωμάτωσης 

[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] 

 

Τμήμα Εργασιακών Σχέσεων 
Επιθεωρητές Εργασιακών Σχέσεων 

[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] 

 

Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας  
Επιθεωρητές Εργασίας  

[Κλ. Α5 (2η βαθμίδα), Α7 και Α8(i)]  

 
Υπουργείο Εσωτερικών - Διοίκηση 
Τεχνικοί Μηχανικοί  

[Κλ. Α5 (2η βαθμίδα), Α7 και Α8(i)] 

 

Βοηθοί Λειτουργοί Καταγραφής και Διαχείρισης 

[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] 

 

Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως  
Τεχνικοί Μηχανικοί  

[Κλ. Α5 (2η βαθμίδα), Α7 και Α8(i)] 

 
Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας 
Κτηματολογικοί Γραφείς 

[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] 

Τεχνικοί Μηχανικοί 

[Κλ. Α5 (2η βαθμίδα), Α7 και Α8(i)] 
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ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ/ΤΜΗΜΑ/ΥΠΗΡΕΣΙΑ   

Θέση και κλίμακα  
 
Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών  
Βοηθός Τύπου  

[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] 

 

Φωτογράφοι 

[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] 

 

Γραφίστας  

[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] 

 

Χειριστής Κινηματογράφου 

[Κλ. Α1, Α2 και Α5(ii)] 

 

Βοηθοί Ψηφιακού Φωτογραφικού Εργαστηρίου  

[Κλ. Α1, Α2 και Α5(ii)] 

 

Πολιτική Άμυνα 
Βοηθοί Λειτουργοί Πολιτικής Άμυνας 

[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] 

 
Υπουργείο Εξωτερικών 
Λειτουργοί Αρχείων και Επικοινωνιών  

[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] 

 

Υπουργείο Οικονομικών 
Αποθηκάριοι 

[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] 

 

Τελωνεία  
Βοηθοί Τελωνείων 

[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] 

 

Τμήμα Φορολογίας 
Βοηθοί Φορολογίας 

[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] 

 

Στατιστική Υπηρεσία  
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ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ/ΤΜΗΜΑ/ΥΠΗΡΕΣΙΑ   

Θέση και κλίμακα  
Βοηθοί Στατιστικών Ερευνών 

[Κλ. Α1, Α2 και Α5(ii)] 

 

Τμήμα Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού 
Γενικό Γραμματειακό Προσωπικό 

Βοηθοί Γραμματειακοί Λειτουργοί 

[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] 

 

Τυπογραφείο 
Τυπογράφοι 

[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] 

 

Τμήμα Υπηρεσιών Πληροφορικής 
Βοηθοί Λειτουργοί Διεκπεραίωσης, 2ας Τάξεως  

[Κλ. Α4 και Α7(ii)] 

 
Γενικό Λογιστήριο 
Βοηθοί Λογιστικοί Λειτουργοί 

[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] 

 

Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας 
Επιμελητές  

[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] 

 

Τεχνικοί 

[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] 

 

Σχολή Τυφλών  
Οικονόμοι 

[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] 

 
Βοηθοί Λειτουργοί Σχολής Τυφλών  

[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] 

 
Πολιτιστικές Υπηρεσίες 
Βοηθοί Βιβλιοθηκονόμοι 

[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] 
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ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ/ΤΜΗΜΑ/ΥΠΗΡΕΣΙΑ   

Θέση και κλίμακα  
Ανώτερο Ξενοδοχειακό Ινστιτούτο Κύπρου  
Εκπαιδευτές  

[Κλ. Α6 και Α9(i)] 

 
Τμήμα Δημοσίων Έργων 
Τεχνικοί 

[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] 

 
Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών 
Τεχνικοί 

[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] 
 

Τμήμα Αρχαιοτήτων 
Τεχνικοί 

[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)]  
 
Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας  
Βοηθοί Λειτουργοί Αεροπορικών Κινήσεων 

[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] 

 
Βοηθοί Αερολιμένα 

[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] 

 

Τμήμα Ταχυδρομικών Υπηρεσιών 
Ταχυδρομικοί Λειτουργοί 

[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] 

 

Ταχυδρομικοί Διανομείς  

[Κλ. Α1, Α2 και Α5(ii)] 

 

Τμήμα Οδικών Μεταφορών 
Ελεγκτές Μεταφορών 

[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] 

 
Τεχνικοί 

[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] 

 

Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών 
Τεχνικοί Μηχανικοί 

[Κλ. Α5 (2η βαθμίδα), Α7 και Α8(i)] 
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ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ/ΤΜΗΜΑ/ΥΠΗΡΕΣΙΑ   

Θέση και κλίμακα  
 

Οδοντιατρικές Υπηρεσίες  
Τεχνικοί Οδοντιατρικού Εργαστηρίου 

[Κλ. Α5 (2η βαθμίδα), Α7 και Α8(i)] 

 

Βοηθοί Οδοντιατρείου 

[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] 

 

Φαρμακευτικές Υπηρεσίες  
Τεχνικοί Φαρμακείου 

[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] 

 
ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ  ΙI 

Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία των οποίων η αρχική κλίμακα δεν υπερβαίνει 
την Κλ. Α8 του κυβερνητικού μισθολογίου, για τις οποίες απαιτείται ως βασικό προσόν 

πανεπιστημιακό δίπλωμα ή ισότιμο προσόν και για την πλήρωση των οποίων διεξάγεται γραπτή 
εξέταση από την Ειδική Επιτροπή δυνάμει του περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη 

Δημόσια Υπηρεσία Νόμου 

 
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ/ΤΜΗΜΑ/ΥΠΗΡΕΣΙΑ   

Θέση και κλίμακα 

 

Βουλή των Αντιπροσώπων 
Γραμματείς Κοινοβουλευτικών Επιτροπών 

Λειτουργοί Διεθνών Σχέσεων 

Λειτουργοί Ερευνών, Μελετών και Εκδόσεων 

Λειτουργοί Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

Λειτουργός Οικονομικής Διαχείρισης 

Λειτουργοί Επικοινωνίας  

 

Δικαστική Υπηρεσία 
Πρωτοκολλητές 

 

Νομική Υπηρεσία 
Ανακριτές 

 
Γραφείο Επιτρόπου Διοικήσεως 
Λειτουργοί Γραφείου Επιτρόπου Διοικήσεως 
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ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ/ΤΜΗΜΑ/ΥΠΗΡΕΣΙΑ   

Θέση και κλίμακα 

Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού 
Λειτουργοί Υπηρεσίας Επιτροπής Προστασίας Ανταγωνισμού 

 

Γραφείο Επιτρόπου Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα 
Λειτουργοί Γραφείου Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα 

 
Γραφείο Εφόρου Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων 

Λειτουργοί Εφόρου Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων 

 
Υπηρεσία Εσωτερικού Ελέγχου 

Λειτουργοί Εσωτερικού Ελέγχου 

 

Υπηρεσία Συνεργατικών Εταιρειών 
Λειτουργοί Συνεργατικών Εταιρειών 

 
Γραφείο Επιτρόπου Προστασίας των Δικαιωμάτων του Παιδιού 
Λειτουργοί Γραφείου Επιτρόπου Προστασίας Δικαιωμάτων του Παιδιού  

 

Υφυπουργείο Ναυτιλίας 
Λειτουργοί Ναυτιλίας 

 

Υπουργείο Άμυνας 
Λειτουργοί Άμυνας 

 

Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος 
Λειτουργοί Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 

 

Τμήμα Γεωργίας 
Λειτουργοί Γεωργίας 

 

Τμήμα Δασών 
Συντηρητές Δασών 

 

Μετεωρολογική Υπηρεσία 
Μετεωρολογικοί Λειτουργοί 

 

Ινστιτούτο Γεωργικών Ερευνών 

Λειτουργοί Γεωργικών Ερευνών 
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ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ/ΤΜΗΜΑ/ΥΠΗΡΕΣΙΑ   

Θέση και κλίμακα 

 

Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών 
Λειτουργοί Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών 

Μηχανικός/Κυβερνήτης Σκάφους 

 

Τμήμα Περιβάλλοντος 
Λειτουργοί Περιβάλλοντος 

 

Κρατικό Αρχείο 
Λειτουργοί Κρατικού Αρχείου 

Συντηρητές Εγγράφων 

 
Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας  
Λειτουργοί Εμπορίου και Βιομηχανίας 

Λειτουργοί Βιομηχανικών Εφαρμογών 

 
Τμήμα Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη 
Λειτουργοί Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη 

 

Τμήμα Αφερεγγυότητας 
Λειτουργοί Αφερεγγυότητας 

 

Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
Λειτουργοί Διαχείρισης Επιδομάτων Πρόνοιας 

 

Τμήμα Εργασίας 
Λειτουργοί Εργασίας 

 

Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
Λειτουργοί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

 

Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας 
Λειτουργοί Κοινωνικών Υπηρεσιών 

 

Κέντρο Παραγωγικότητας 
Λειτουργοί Παραγωγικότητας 

 

Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες 
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ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ/ΤΜΗΜΑ/ΥΠΗΡΕΣΙΑ   

Θέση και κλίμακα 

Λειτουργοί Κοινωνικής Ενσωμάτωσης 

 

Τμήμα Εργασιακών Σχέσεων 
Λειτουργοί Εργασιακών Σχέσεων 

 

Υπουργείο Εσωτερικών 
Λειτουργοί Διαχείρισης Τ/Κ Περιουσιών 

 

Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας 
Κτηματολογικοί Λειτουργοί Β΄ 

 

Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών 
Λειτουργοί Τύπου και Πληροφοριών 

 

Πολιτική Άμυνα 
Λειτουργοί Πολιτικής Άμυνας 

 

Υπηρεσία Ασύλου 
Λειτουργοί Ασύλου  

 
Υπουργείο Οικονομικών 
Οικονομικοί Λειτουργοί 

Λογιστικοί Λειτουργοί Ελέγχου Ασφαλιστικών Εταιρειών 

 
Τελωνεία 
Τελωνειακοί Λειτουργοί 

 

Τμήμα Φορολογίας  
Λειτουργοί Φορολογίας  

 
Στατιστική Υπηρεσία 
Λειτουργοί Στατιστικής 

 

Τμήμα Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού 
Λειτουργοί Δημόσιας Διοικήσεως και Προσωπικού 

Διοικητικοί Λειτουργοί, Γενικό Διοικητικό Προσωπικό 

Λειτουργοί Επιμόρφωσης 
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ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ/ΤΜΗΜΑ/ΥΠΗΡΕΣΙΑ   

Θέση και κλίμακα 

Τμήμα Υπηρεσιών Πληροφορικής 
Λειτουργοί Πληροφορικής 

 

Γενική Διεύθυνση Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων, Συντονισμού και Ανάπτυξης  
Λειτουργοί Προγραμματισμού 

Λειτουργοί Συντονισμού 

 

Γενικό Λογιστήριο  
Λειτουργοί Γενικού Λογιστηρίου  

 

Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας 
Λειτουργοί Εκπαιδευτικού Προγραμματισμού  

 

Πολιτιστικές Υπηρεσίες 
Μορφωτικοί Λειτουργοί 

Έφορος Μουσείου Αγώνος  

Βιβλιοθηκονόμοι 

 
Ανώτερο Ξενοδοχειακό Ινστιτούτο Κύπρου 
Καθηγητές Γενικών Σπουδών 

 

Υπουργείο Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων 
Λειτουργοί Δημόσιων Μεταφορών 

 

Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών 
Λειτουργοί Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών 

 

Τμήμα Αρχαιοτήτων 
Αρχαιολογικοί Λειτουργοί 

 

Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας 
Λειτουργοί Αεροπορικών Μεταφορών και Αερολιμένων  

Λειτουργοί Εθνικής Εποπτικής Αρχής 

Λειτουργοί Υπηρεσιών Αεροναυτιλίας 

 

Τμήμα Οδικών Μεταφορών 
Λειτουργοί Οδικών Μεταφορών 
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ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ/ΤΜΗΜΑ/ΥΠΗΡΕΣΙΑ   

Θέση και κλίμακα 

Υπουργείο Υγείας 
Λειτουργοί Υπηρεσιών Υγείας 

Λειτουργοί Νοσηλευτικών Υπηρεσιών 

Νοσηλευτικοί Λειτουργοί (Γενικός Νοσηλευτικός Κλάδος)* 

Νοσηλευτικοί Λειτουργοί (Νοσηλευτικός Κλάδος Ψυχικής Υγείας)* 

 

Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας 

Υγειονομικοί Λειτουργοί 

 
Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας 
Λειτουργοί Τοξικοεξάρτησης 

 
Σημείωση: 
Οι κλίμακες όλων των θέσεων του πιο πάνω καταλόγου είναι οι συνδυασμένες Κλ. Α8, Α10 και Α11. 

 

*Για όσες τυχόν θέσεις δε σημειωθούν με διπλό σταυρό, προκειμένου να μεταφερθούν στον ΟΚΥΠΥ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

 Είναι ομόφωνο, αλλά πέστε τον αριθμό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Η απόφαση ομόφωνα εγκρίνεται. 

 Πάμε τώρα στο υπ’ αριθμόν 32 θέμα που είναι σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων 
όσον αφορά αίτημα για τη διάνοιξη των διόδων στα Κόκκινα και στο Πυρόι.  Το σχέδιο ψηφίσματος είναι του 
κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει το ψήφισμα.   

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, πριν διαβάσει το ψήφισμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

  Απλώς να πω ότι έχει γίνει μια ανταλλαγή απόψεων με τον κ. Περδίκη και συμφωνήσαμε, 
αντιλαμβάνομαι, να αφαιρεθεί το νούμερο 2, οπόταν να μη διαβαστεί το νούμερο 2, εάν είναι εντάξει ο κ. 
Περδίκης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, άστο να διαβαστεί, για να ξέρουμε τι αφαιρείται. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Όι, έρχεται στην ολομέλεια το ψήφισμα χωρίς το νούμερο 2. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία, να μη διαβαστεί το 2.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 

Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δημοκρατίας, 

Λαμβάνοντας υπόψη, 

 Το γεγονός ότι οι κάτοικοι της περιοχής Τηλλυρίας και του διαμερίσματος Πόλης Χρυσοχούς 
ταλαιπωρούνται από το ότι ο δρόμος που ενώνει τις δύο περιοχές μεταξύ τους είναι κλειστός από το 1964 
λόγω του στρατιωτικού θύλακα των Κοκκίνων, 

Και λαμβάνοντας υπόψη,  

 Το γεγονός ότι οι κάτοικοι του δήμου Αθηένου ταλαιπωρούνται αφάνταστα, διανύοντας καθημερινά 
δεκάδες χιλιόμετρα, προκειμένου να φτάσουν στην πρωτεύουσα, λόγω της κατάληψης μικρού μέρους της 
οδικής αρτηρίας που συνδέει την Αθηένου με την Αγλαντζιά διαμέσου του Πυροΐου, 

Και λαμβάνοντας υπόψη, 

 Το γεγονός ότι η βελτίωση της προσβασιμότητας των περιοχών αυτών θα έχει ως αποτέλεσμα να 
δοθούν περισσότερες ευκαιρίες για αναζωογόνηση της τοπικής οικονομικής, κοινωνικής και πληθυσμιακής 
ανάπτυξης και θα διευκολύνει την καθημερινότητα των κατοίκων τους, 

 Το γεγονός ότι για τη διάνοιξη διόδων στον θύλακα των Κοκκίνων και στην περιοχή Πυροΐου δεν 
απαιτείται η λειτουργία σημείων ελέγχου, 

 Τη διαπίστωση ότι η διάνοιξη των διόδων διέλευσης αποτελεί προσωρινό μέτρο και ότι η οριστική 
επίλυση των θεμάτων της ελεύθερης διακίνησης αποτελεί μέρος της συνολικής λύσης του κυπριακού 
προβλήματος, 

Εγκρίνει το ακόλουθο ψήφισμα: 
 Καλεί τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας να θέσει επιτακτικά στην τουρκοκυπριακή ηγεσία το αίτημα για 
διάνοιξη των διόδων στα Κόκκινα και στο Πυρόι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Ο κ. Περδίκης και ο κ. Μυλωνάς.  Κάμετε κατάλογο, ψηλώστε τα χέρια πάνω ποιοι θέλετε να μιλήσετε.   

 Ως τώρα έχουμε τον κ. Περδίκη και τον κ. Μυλωνά. 

 Υπάρχει άλλος; 

 Ο κ. Χρίστου.   

 Ναι, κύριε Περδίκη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Σ’ αυτή τη Βουλή, κύριε Πρόεδρε, υπάρχει μια καλή συνήθεια, νομίζω, τέτοιου είδους ψηφίσματα να 
είναι ομόφωνα, για να έχουν ακριβώς τη δύναμη που απαιτείται, έχοντας υπόψη πάντα ότι ένα ψήφισμα είναι 
απλά μια έκφραση πολιτικής βούλησης.  Δεν μπορούμε, δεν έχουμε τα εργαλεία ούτε τη δύναμη να 
επιβάλλουμε τα εκάστοτε ψηφίσματα που ψηφίζει η Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Παρ’ όλα αυτά, θέλω να πω ότι το αρχικό κείμενο, χάριν αυτής της ανάγκης για ομοφωνία, έχει ακόμα 
και σήμερα τροποποιηθεί, κάτι που με στεναχωρεί τζιαι θέλω να καταγραφεί η στεναχώρια μου.  Επίσης, 
θέλω να πω ότι, όταν κατατέθηκε αυτό το ψήφισμα, ήταν πριν ανοίξει αριθμός οδοφραγμάτων.  Η αρχική μου 
η αντίληψη ήταν ότι έπρεπε να μπει στον διάλογο μεταξύ των ηγετών των δύο κοινοτήτων και το θέμα της 
διάνοιξης των οδοφραγμάτων στην Αθηένου, στο Πυρόι και στα Κόκκινα.  Δυστυχώς, δεν μπήκαν.  Η έκκληση 
η προσωπική μου είναι -με την ευκαιρία και αυτού του ψηφίσματος- προς τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας στα 
υπόλοιπα οδοφράγματα που έχουν μείνει και συζητιέται η διάνοιξή τους, η επαναλειτουργία τους, να μπει 
ξανά και το θέμα της λειτουργίας των δύο αυτών διόδων. 

 Και τέλος, κύριε Πρόεδρε, θέλω να καταδικάσω μ’ αυτή την ευκαιρία τη συμπεριφορά των κατοχικών 
αρχών εις βάρος των κατοίκων της ηρωικής Τηλλυρίας που ακόμα και σήμερα, ακόμα και αυτές τις μέρες 
ταλαιπωρούνται μέσα από περίπλοκες και καταχρηστικές διαδικασίες και τους περιορίζεται η διακίνηση προς 
τη Λευκωσία.   
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 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ο κ. Μυλωνάς. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Με κάλυψε σε αρκετά μεγάλο βαθμό ο πρόεδρος των Οικολόγων.  Απλώς επί της ουσίας και της 
ανάγκης διευκρίνισης κάποιων πραγμάτων, κύριε Πρόεδρε, ούτως η άλλως το Δημοκρατικό Κόμμα θα 
υπερψηφίσει.  Είναι αυτό που λέμε καμιά φορά η έγνοια και τα μηνύματα που στέλνουν τα ψηφίσματα και, αν 
έχει μια σημασία η τοποθέτηση της Βουλής σε τέτοια θέματα, είναι τα μηνύματα που στέλνουμε στον λαό μας 
γενικότερα και στη διεθνή κοινότητα, αν έχει καμία σημασία και αυτό.  Δίνω ένα παράδειγμα χαρακτηριστικό:  
Το γεγονός ότι από το ψήφισμα για τη διάνοιξη των οδοφραγμάτων, το γεγονός ότι για τη διάνοιξη διόδων 
στον θύλακα των Κοκκίνων και στη περιοχή Πυροΐου δεν απαιτείται η λειτουργία σημείου ελέγχου, σημείων 
ελέγχου.  Ποιων σημείων;  Ποιου ελέγχου;  Από ποιους; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ο κ. Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Ναι, Πρόεδρε, απλά να αναφέρω για ακόμα μια φορά ότι εμείς διαφωνούμε με το εν λόγω ψήφισμα.  
Έχουμε τη θέση εδώ και πάρα πολλά χρόνια πως τα οδοφράγματα θα πρέπει να κλείσουν μέχρι την τελική 
διευθέτηση του κυπριακού προβλήματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Πρόεδρε,  

Επειδή εμείς δεν τοποθετούμαστε όπως και οι διχοτομιστές της Άγκυρας στα κατεχόμενα και δε 
θέλουμε να υπάρχουν τοίχοι που να χωρίζουν την πατρίδα μας, ασφαλώς συμφωνούμε γενικότερα με την 
κατοχύρωση του δικαιώματος της ελεύθερης διακίνησης και ειδικότερα, ενόσω βρισκόμαστε υπό τούρκικη 
κατοχή, να υπάρχει η διάνοιξη όσο το δυνατόν περισσότερων σημείων διέλευσης από και προς τα 
κατεχόμενα. 

 Βεβαίως, αυτά τα δύο σημεία διέλευσης που περιλαμβάνονται στο ψήφισμα είναι πολύ σημαντικά για 
τους κατοίκους των περιοχών αυτών, Ελληνοκυπρίους και Τουρκοκυπρίους.  Πρόσφατα έχουν οργανωθεί 
μαζικά οι Τουρκοκύπριοι στην Λουρουτζίνα, για να διεκδικήσουν το άνοιγμα του οδοφράγματος Πυροΐου.  
Υπάρχει συνεργασία διαχρονικά σ’ αυτή την κατεύθυνση και θα πρέπει όλοι όσοι πιστεύουμε στην προοπτική 
επανένωσης της πατρίδας και του λαού μας, στη συνεχή επαφή ενόσω διαρκεί η κατοχή και στην 
αλληλεπίδραση, αλλά και στη διευκόλυνση και για ανθρωπιστικά ζητήματα θα πρέπει να ενεργήσουμε τζιαι 
κυρίως ο Πρόεδρος Αναστασιάδης μαζί με τον Τουρκοκύπριο ηγέτη να ενεργήσουν με τρόπο, ώστε το 
συντομότερο δυνατό να έχουμε διάνοιξη και αυτών των δύο σημείων διέλευσης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Αν δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, να προχωρήσουμε σε ψηφοφορία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα εννέα ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και δύο αποχές, το ψήφισμα εγκρίνεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 33 θέμα τιτλοφορείται «Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων για τους 
σχεδιασμούς της τουρκικής κυβέρνησης να μετατρέψει την Αγία Σοφία σε τζαμί», σχέδιο ψηφίσματος του κ. 
Νίκου Τορναρίτη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει το ψήφισμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δημοκρατίας, 
Λαμβάνοντας υπόψη ότι η Αγία Σοφία:  

Παραμένει διαχρονικά ένα οικουμενικό σύμβολο θρησκευτικής λατρείας, αλλά και ένα μνημείο παγκόσμιας 
πολιτιστικής κληρονομιάς που ανήκει σε ολόκληρη την ανθρωπότητα, 

Αποτελεί ένα εξαιρετικό δείγμα πρωτοποριακού αρχιτεκτονικού σχεδιασμού και κατασκευαστικής αρτιότητας, 
καθώς και ένα πολύτιμο ιστορικό μνημείο το οποίο αντικατοπτρίζει την πλούσια και μακραίωνη ιστορία της 
Κωνσταντινούπολης, 

Αποτελεί ένα από τα μεγαλύτερα μνημεία του χριστιανικού πολιτισμού και σύμβολο του ορθόδοξου 
χριστιανικού κόσμου, 

Αναγνωρίζεται ως μοναδικό έργο τέχνης της βυζαντινής περιόδου με επιρροές σε αρκετούς μεταγενέστερους 
ορθόδοξους ναούς, σε οθωμανικά τζαμιά, στην ανατολική και δυτική τέχνη και 

έχοντας υπόψη: 

Το γεγονός ότι η Αγία Σοφία συμπεριλαμβάνεται ήδη από το 1985 στα Μνημεία Παγκόσμιας Πολιτιστικής 
Κληρονομιάς της UNESCO ως μουσείο το οποίο εντάσσεται στην ιστορική ζώνη της Κωνσταντινούπολης, 

Το γεγονός ότι, σύμφωνα με τη Σύμβαση της UNESCO του 1972 για την προστασία μνημείων και περιοχών 
παγκόσμιας κληρονομιάς, η οποία έχει υπογραφεί και από την Τουρκία, για κάθε φυσική παρέμβαση και 
λειτουργικές αλλαγές στα καταγεγραμμένα κτίρια και τοποθεσίες πρέπει να υπάρχει η σχετική αδειοδότηση 
του Συμβουλίου Διατήρησης της UNESCO, 

Το ψήφισμα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, ημερομηνίας 13 Μαρτίου 2019, σύμφωνα με το οποίο το 
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο αντιτίθεται σε κάθε ακραία άποψη που προωθεί την αλλοίωση της φυσιογνωμίας 
του ιστορικοθρησκευτικού μνημείου της Αγίας Σοφίας, καθώς και στη μετατροπή του σε τζαμί, 

Εγκρίνει το ακόλουθο ψήφισμα: 

1. Καταδικάζει την απόφαση της τουρκικής κυβέρνησης για αλλαγή του καθεστώτος της Αγίας Σοφίας, η 
οποία δυναμιτίζει το κλίμα στην περιοχή και προκαλεί τα αισθήματα όχι μόνο των χριστιανών, αλλά και 
όσων πίστεψαν και πιστεύουν στην ελευθερία και την ειρήνη. 

2. Εκφράζει τη βαθιά ανησυχία της για τη μετατροπή της Αγίας Σοφίας σε τζαμί και τις συνεπακόλουθες 
επεμβάσεις στο μνημείο, οι οποίες αναμένεται ότι θα έχουν ως αποτέλεσμα τη φθορά σημαντικών 
ιστορικών και αρχαιολογικών στοιχείων. 

3. Καλεί την τουρκική κυβέρνηση να σεβαστεί και να εκπληρώσει στο ακέραιο τις νομικές υποχρεώσεις 
που έχει αναλάβει για την προστασία του χαρακτήρα της Αγίας Σοφίας ως Μνημείου Παγκόσμιας 
Πολιτιστικής Κληρονομιάς. 

4. Καλεί τους θεσμούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τα Ηνωμένα Έθνη, την UNESCO, αλλά και την 
παγκόσμια κοινότητα συνολικά να αντιδράσουν αποφασιστικά, επιβάλλοντας και τις ανάλογες 
κυρώσεις στην Τουρκία, με τελικό στόχο την ακύρωση της προκλητικής αυτής απόφασης, που 
προσβάλλει τον οικουμενικό πολιτιστικό χαρακτήρα της Αγίας Σοφίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ο κ. Τορναρίτης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Να μου επιτρέψετε στην αρχή να πω ότι συζητήσαμε το συγκεκριμένο ψήφισμα στην Επιτροπή 
Εξωτερικών της Βουλής διεξοδικά, να μου επιτρέψετε επίσης και παράλληλα να ευχαριστήσω τους 
εκπροσώπους όλων των κομμάτων, γιατί μέσα από τη συζήτηση τελικά συμφωνήσαμε όλοι ομόφωνα να 
στηρίξουμε το ψήφισμα όπως κατατέθηκε από την κοινοβουλευτική ομάδα του Δημοκρατικού Συναγερμού 
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και να πω παράλληλα στη Βουλή ότι είναι αλήθεια ότι ο καθένας από εμάς -και, όταν λέω «από εμάς», από 
τα κόμματα μας ή από όπου βρισκόμαστε στα διεθνή φόρα- οφείλουμε να δυναμώσουμε τη φωνή μας για 
ανατροπή αυτής της προσβλητικής απόφασης του Τούρκου Προέδρου έναντι που παγκόσμιου πολιτισμού. 

 Μέσα σ’ αυτό ακριβώς το πλαίσιο θέλω να ενημερώσω τους αγαπητούς συναδέλφους στην ολομέλεια 
εδώ πέρα ότι ως επικεφαλής της κυπριακής αντιπροσωπίας στο Συμβούλιο της Ευρώπης, κύριε Πρόεδρε, 
έχω αποστείλει επιστολή στον Πρόεδρο της συνέλευσης, μέσα από την οποία του ζητώ άμεσα να τεθεί στο 
προεδρείο για συζήτηση το συγκεκριμένο θέμα και την ίδια ώρα έχουμε κοινοποιήσει τη συγκεκριμένη 
καταδικαστική επιστολή σε όλα τα κράτη μέλη και τους εκπροσώπους, που αριθμούν πέρα των τετρακοσίων.  
Την ίδια ώρα είμαστε σε συντονισμό με την ελληνική αντιπροσωπία, γιατί η επόμενη σύνοδος του Συμβουλίου 
της Ευρώπης θα γίνει στα Χανιά τον επόμενο Σεπτέμβρη. 

 Παράλληλα, ετοιμάσαμε διακήρυξη, μέσα από την οποία καταδικάζουμε τη συγκεκριμένη πράξη μέσα 
στα ασιατικά κοινοβούλια, που είναι ένας οργανισμός η Ασιατική Κοινοβουλευτική Συνέλευση που τα πλείστα 
όσα κράτη είναι μουσουλμανικά.  Την ίδια ώρα και ο πρόεδρος του Δημοκρατικού Συναγερμού και ο 
Δημοκρατικός Συναγερμός από την πρώτη στιγμή λειτούργησαν άμεσα και ευέλικτα στο Ευρωπαϊκό Λαϊκό 
Κόμμα. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Είναι σημαντικό αυτή την ώρα όλοι μας να αντιδράσουμε. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ποιοι άλλοι θέλουν να μιλήσουν; 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Να μου επιτρέψετε καταρχάς, κύριε Πρόεδρε, να ευχαριστήσω τους εισηγητές του ψηφίσματος, γιατί 
ανέλαβαν αυτή τη πρωτοβουλία.  Πρόκειται φυσικά για μια ορθή πρωτοβουλία, που θα καταδικάσει μια 
απαράδεκτη πράξη και ενέργεια της τουρκικής κυβέρνησης, η οποία αποτελεί ωμή πρόκληση όχι μόνο 
ευρύτερα για την ορθοδοξία, όχι μόνο για τον ελληνισμό, αλλά για ολόκληρη την ανθρωπότητα, καθώς το 
μνημείο της Αγίας Σοφίας αποτελεί μέρος της μεγάλης πολιτιστικής κληρονομιάς της Ευρώπης, αλλά και 
ολόκληρης της ανθρωπότητας. 

 Πήρα τον λόγο απλά και μόνο, για να αναφέρω ότι, πέραν από τις κοινοβουλευτικές πρωτοβουλίες και 
τες δικές μας πρωτοβουλίες στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, για να αναδείξουμε το συγκεκριμένο ζήτημα, 
έχουμε αναλάβει και μια άλλη συγκεκριμένη πρωτοβουλία, για τη συλλογή ηλεκτρονικών υπογραφών που θα 
καταδικάζουν αυτή την ενέργεια της τουρκικής κυβέρνησης στην ιστοσελίδα AVAAZ.ORG και καλούμε όλους 
τους πολίτες να συμμετέχουν σ’ αυτή την προσπάθεια.  Είμαστε ήδη στις 13 000 υπογραφές, είναι μια 
διαδικασία που αναγνωρίζεται από το καταστατικό της σύμβασης της Ευρωπαϊκής Ένωσης και θεωρώ ότι μ’ 
αυτές τις πρωτοβουλίες μπορούμε να αναδείξουμε την προκλητικότητα της Τουρκίας και να προκαλέσουμε 
πολιτικό κόστος σε κέντρα λήψεως αποφάσεων που θα κληθούν τις αμέσως επόμενες μέρες από σήμερα να 
πάρουν αποφάσεις για την Τουρκία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ο κ. Χρίστος Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Πρόεδρε, και από την πλευρά μας θα στηρίξουμε το εν λόγω ψήφισμα, κατανοώντας την ανάγκη για 
μια ομόφωνη απόφαση από το κυπριακό κοινοβούλιο.  Θέλω όμως να σημειώσω για ακόμα μια φορά τη θέση 
μας πως η Αγία Σοφία για εμάς δεν είναι ούτε μουσείο ούτε μνημείο αλλά χριστιανικός ορθόδοξος ναός και 
επίσης θεωρούμε πως η πολιτεία με επίσημή της απόφαση θα πρέπει πλέον να αποφασίσει όσα 
μουσουλμανικά τεμένη κτίστηκαν πάνω σε εκκλησίες να μετατραπούν εκ νέου ξανά σε ορθόδοξους ναούς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ο κ. Μυλωνάς. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να χαιρετήσω με όλη τη δύναμη της ψυχής μου τις πρωτοβουλίες του 
Δημοκρατικού Συναγερμού -μετά που άκουσα τον κ. Τορναρίτη- ιδιαίτερα όμως θα ήθελα να τονίσω -λείπει 
και από το ψήφισμα και θα έπρεπε και ο κόσμος να ξέρει -ότι όλοι οι βουλευτές μετέχουμε στις διαδικασίες, 
είμαστε εκπρόσωποι των κομμάτων μας κ.λπ., αλλά εν πάση περιπτώσει ελπίζω και είμαι σίγουρος γι’ αυτό 
βέβαια απ’ αυτά που άκουσα ότι σε όλα τα διεθνή φόρα με όλη τη δύναμη της ψυχής τους και 
εκπροσωπώντας την κατεχόμενη Κυπριακή Δημοκρατία ότι όλες αυτές οι βεβηλώσεις, καταστροφές 
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νεκροταφείων και εκκλησιών στα κατεχόμενα θα είναι επίσης στην ατζέντα του κ. Τορναρίτη και της 
κυβέρνησης και του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Βότσης. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Θέλω να πω πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε, ότι ως επικεφαλής της Βουλής μας στη 
Διακοινοβουλευτική Συνέλευση της Ορθοδοξίας, την ημέρα που εμείς ετοιμάζαμε το ψήφισμα στη Κύπρο, 
είχαμε διεθνή γραμματεία με τηλεδιάσκεψη, όπου εκδόθηκε δήλωση-ψήφισμα τοποθέτηση επί του θέματος 
που έχουμε εκδώσει ψήφισμα, που καλούμε όλους τους διεθνείς οργανισμούς να πιέσουν την Τουρκία, για 
να αλλάξει αυτή την απόφαση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Και εκ μέρους του ΑΚΕΛ να καλωσορίσω την πρωτοβουλία των συναδέλφων και να πω ότι θα 
στηρίξουμε το ψήφισμα.  Να πω επίσης αυτό το οποίο ανέφερε, νομίζω, με έναν τρόπο τζιαι ο κ. Τορναρίτης, 
ότι αυτό το θέμα δεν αποτελεί ελληνοτουρκική διαφορά ούτε και η ουσία του έχει να κάμει με τη σύγκρουση 
των θρησκειών του χριστιανισμού με τον μουσουλμανισμό, αντίθετα η Αγια-Σοφιά ήταν σημείο συνάντησης, 
διαλόγου και αυτή η απόφαση ακριβώς υπονομεύει καίρια αυτή τη διάσταση που έχει η Αγία Σοφία. 

 Το κύριο και το ουσιαστικό είναι ότι τούτη η απόφαση συγκρούεται με την ανάγκη προστασίας ενός 
σημαντικού μνημείου, από τα πλέον σημαντικά μνημεία της παγκόσμιας πολιτιστικής κληρονομιάς, και ως εκ 
τούτου είναι καταδικαστέο πέρα για πέρα και θα πρέπει ό,τι περνά από το δικό μας χέρι να το πράξουμε, 
ώστε να υπάρξει ανάκληση αυτής της απόφασης. 

 Να πω ότι έχει ιδιαίτερη σημασία, νομίζω, ότι την αντίδραση εκ μέρους του κόμματός μας στο 
Ευρωκοινοβούλιο την προώθησε ο Τουρκοκύπριος συνάδελφός μας ο ευρωβουλευτής Νιαζί Κιζιλγιουρέκ, ο 
οποίος προχώρησε εκ μέρους του κόμματος και εκ μέρους και την ομάδας σε μια ουσιαστική αντίδραση γύρω 
από το ζήτημα της καταδικαστέας απόφασης Ερντογάν να μετατρέψει σε τζαμί την Αγία Σοφία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ο κ. Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Εκφράζουμε και εμείς την ικανοποίησή μας για την πρωτοβουλία των συναδέλφων, στηρίζουμε το 
ψήφισμα.  Να προσθέσω σε όσα λέχθηκαν ότι σαφέστατα δεν είναι μια ενέργεια θρησκευτικού χαρακτήρα, 
είναι μια ενέργεια πολιτικού χαρακτήρα και αυτό το αποδεικνύει η ημερομηνία που επέλεξε ο κ. Ερντογάν για 
την πρώτη μουσουλμανική προσευχή, στις 24 Ιουλίου, ημερομηνία υπογραφής της Συνθήκης της Λωζάνης, 
δηλώνοντας έτσι τη στροφή του και την αναθεωρητική του στάση και στο εσωτερικό και στο εξωτερικό και για 
τους κεμαλιστές και για όλους εμάς οι οποίοι συνδεόμαστε με τη συγκεκριμένη συνθήκη. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ο κ. Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και εμείς θα στηρίξουμε το ψήφισμα.  Χαιρετίζουμε την πρωτοβουλία των συναδέλφων.  
Χαίρομαι, γιατί είμαστε και ομόφωνοι σ’ αυτό το ζήτημα.  Δε θα επαναλάβω όσα είπαν οι συνάδελφοι.  Θα 
προσθέσω μόνο ότι αυτή η κίνηση του Ερντογάν είναι μια καθαρά πολιτική κίνηση, έχει έναν τεράστιο 
συμβολισμό.  Ήθελε να στείλει κατά τη δική μου εκτίμηση ο Ερντογάν ένα μήνυμα όχι προς την Ελλάδα ή τον 
ελληνισμό ή την ορθοδοξία αλλά ένα μήνυμα «νίκης» προς το ριζοσπαστικό ισλάμ, του οποίου ήθελε να 
ηγηθεί.  Στην πραγματικότητα μ’ αυτή την κίνηση έχει γυρίσει την πλάτη στη Δύση και θα δούμε στη συνέχεια, 
είμαι βέβαιος, και πολλές άλλες ενέργειες του Ερντογάν προς αυτή τη κατεύθυνση. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Πρόεδρε, να μιλήσω βεβαίως από την πλευρά της ΕΔΕΚ τελικά, γιατί, αφού μίλησαν όλοι οι υπόλοιποι, 
εμείς θα στηρίξουμε το ψήφισμα, αλλά ταυτόχρονα θα κάνουμε και μια έκκληση, να πάψουν κάποιοι να έχουν 
ψευδαισθήσεις για την καλή συμπεριφορά και την καλή διάθεση της Τουρκίας όσον αφορά την επίλυση του 
Κυπριακού. 
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 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ευχαριστώ. 

 Υπάρχει άλλος ομιλητής; 

 Δεν υπάρχει. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με πενήντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, εγκρίνεται το ψήφισμα για την Αγία 
Σοφία. 

 Το υπ’ αριθμόν 34 θέμα είναι η απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για δημοσιοποίηση σήμερα 
ή μετά από δεκαπέντε μέρες της Λίστας Γιωρκάτζη βάσει της εισήγησης της επιτροπής.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Ad Hoc Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη Διερεύνηση Θεμάτων που Αφορούν σε 
Δάνεια Πολιτικά Εκτεθειμένων Προσώπων για το θέμα που τιτλοφορείται «Απόφαση της Βουλής 

των Αντιπροσώπων για δημοσιοποίηση ή μη της λεγόμενης “Λίστας Γιωρκάτζη” βάσει εισήγησης 
της Αd Hoc  Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη Διερεύνηση Θεμάτων που Αφορούν σε Δάνεια 

Πολιτικά Εκτεθειμένων Προσώπων» 
Παρόντες: 
 Δημήτρης Συλλούρης, πρόεδρος  Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Μάριος Μαυρίδης  Γιώργος Περδίκης 

 Στέφανος Στεφάνου  Λίνος Παπαγιάννης 

 Νικόλας Παπαδόπουλος   

 Η Ad Hoc Κοινοβουλευτική Επιτροπή για τη Διερεύνηση Θεμάτων που Αφορούν σε Δάνεια Πολιτικά 
Εκτεθειμένων Προσώπων συνήλθε σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 10 και 13 Ιουλίου 
2020, με σκοπό τη συζήτηση και κατάληξη σε εισήγηση προς την ολομέλεια του σώματος για δημοσιοποίηση 
ή μη αυτούσιας της λεγόμενης «Λίστας Γιωρκάτζη» στις 17 Ιουλίου 2020, σύμφωνα με δοθέντες ειδικούς 
όρους εντολής προς την εν λόγω επιτροπή. 

 Όπως είναι γνωστό, η ως άνω επιτροπή συστάθηκε και ενεργεί βάσει γενικών και ειδικών όρων 
εντολής.  Συναφώς και βάσει των γενικών όρων εντολής της, η εν λόγω επιτροπή θα εξετάσει ζητήματα 
προνομιακής και/ή χαριστικής μεταχείρισης, της οποίας ενδεχομένως να έχουν τύχει πολιτικά εκτεθειμένα 
πρόσωπα (ΠΕΠ) από το τραπεζικό σύστημα για την περίοδο που αρχίζει από τις 30 Απριλίου 2013 και 
εντεύθεν, ήτοι από την ημερομηνία επικύρωσης από τη Βουλή των Αντιπροσώπων του υπογραφέντος 
Μνημονίου Συναντίληψης για το Μακροοικονομικό Πρόγραμμα της Κύπρου και της συναφθείσας δανειακής 
συμφωνίας μεταξύ Κύπρου και Ευρωπαϊκής Επιτροπής, Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας και Διεθνούς 
Νομισματικού Ταμείου (τρόικα) μέχρι σήμερα.  Εντός του ίδιου πλαισίου, η επιτροπή θα εξετάσει ζητήματα 
που αφορούν στη λεγόμενη «Λίστα Γιωρκάτζη» (εφεξής «λίστα»), η οποία είχε παραδοθεί από την τέως 
Διοικήτρια της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου κ. Χρυστάλλα Γιωρκάτζη στον Πρόεδρο της Βουλής πριν από 
την αποχώρηση αυτής από το αξίωμά της. 
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 Περαιτέρω, η επιτροπή εντέλλεται βάσει των ειδικών όρων να συνέλθει αμέσως μετά τη σύστασή της 
με μοναδικό θέμα στην ημερήσια διάταξή της τη λήψη απόφασης για δημοσιοποίηση ή μη αυτούσιας της 
λίστας και υποβολή σχετικής εισήγησης για δημοσιοποίηση ή μη αυτής στη συνεδρία της ολομέλειας του 
σώματος, ημερομηνίας 17 Ιουλίου 2020. 

 Σημειώνεται ότι κατάλογος των ΠΕΠ τα οποία ενδεχομένως να έχουν τύχει ευνοϊκής μεταχείρισης από 
πιστωτικά ιδρύματα είχε ζητηθεί από τον βουλευτή κ. Μαρίνο Σιζόπουλο στο πλαίσιο της συζήτησης του 
κρατικού προϋπολογισμού του 2019, κατά τη συνεδρία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού ημερομηνίας 3 Δεκεμβρίου 2018.  Στην εν λόγω συνεδρία είχε κληθεί και παραστεί η κ. 
Γιωρκάτζη στο πλαίσιο της παγίως ακολουθούμενης κατά τη συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού 
διαδικασίας, σύμφωνα με την οποία ο εκάστοτε Διοικητής της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου καλείται 
ενώπιον της επιτροπής, για να παρουσιάσει τις εκτιμήσεις της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου για την 
οικονομική και δημοσιονομική κατάσταση του κράτους. 

 Συναφώς, η παράδοση της λίστας στον Πρόεδρο της Βουλής αποτελεί ουσιαστικά υποχρέωση της 
τέως αξιωματούχου της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου στο πλαίσιο της συζήτησης του κρατικού 
προϋπολογισμού του 2019, βάσει των διατάξεων της οικείας νομοθεσίας περί της Καταθέσεως Στοιχείων και 
Πληροφοριών στη Βουλή των Αντιπροσώπων και στις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές (αρ. νόμου 21 του 1985).   

 Στο στάδιο της συζήτησης για λήψη της σχετικής απόφασης ο Πρόεδρος της Βουλής και εκτελών χρέη 
προέδρου της επιτροπής ενημέρωσε τα μέλη ότι κατόπιν εκ πρώτης όψεως επιθεώρησης της λίστας 
διαπίστωσε ότι υπάρχουν λάθη, παραλείψεις και ανακρίβειες, που οδηγούν αβίαστα στο συμπέρασμα ότι, 
εφόσον αυτή δημοσιοποιηθεί, θα δημιουργήσει λανθασμένες εντυπώσεις και θα διασύρει πρόσωπα.  
Επιπροσθέτως, ενημέρωσε την επιτροπή ότι κατόπιν δικής του πρωτοβουλίας αποτάθηκε στην Επίτροπο 
Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα, υποβάλλοντας προφορικά το ερώτημα κατά πόσο είναι 
δυνατό ο ίδιος, εφόσον ληφθεί απόφαση της ολομέλειας του σώματος για δημοσιοποίηση της λίστας, να 
προχωρήσει στη δημοσιοποίηση αυτούσιας της εν λόγω λίστας.   

 Συναφώς, η Επίτροπος Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα με επιστολή της, 
ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2020, την οποία ο Πρόεδρος της Βουλής κατέθεσε στην επιτροπή, αναφέρει 
αυτολεξεί τα ακόλουθα: 

 «Σε συνέχεια του προφορικού σας ερωτήματος, κατά πόσο μπορείτε να δημοσιεύσετε αυτούσια την 
πιο πάνω λίστα, επιθυμώ να σας ενημερώσω τα ακόλουθα: 

2. Κατ’ αρχήν, επισημαίνω ότι δεν είναι σαφές ποιος είναι ο υπεύθυνος επεξεργασίας που έχει και την 
αρμοδιότητα να αποφασίσει για τη δημοσίευση της λίστας.  Επίσης, δε γνωρίζω ποια δεδομένα 
περιλαμβάνονται στην εν λόγω λίστα και σε ποια πρόσωπα αφορούν, ώστε να μπορέσω να τοποθετηθώ επί 
της ουσίας. 

3. Παρ’ όλα αυτά, για δική σας καθοδήγηση, αναφέρω τα ακόλουθα: 

3.1. Αν η λίστα αφορά σε υποχρεώσεις πολιτικά εκτεθειμένων προσώπων (ΠΕΠ) προς τον συνεργατισμό 
και/ή άλλα χρηματοπιστωτικά ιδρύματα, επιθυμώ να σας υπενθυμίσω ότι στις 14 Μαρτίου 2019 εξέδωσα 
ανακοίνωση στην οποία ανέφερα τα κριτήρια που ενδεικτικά θα πρέπει να ληφθούν υπόψιν για την απόφαση 
δημοσίευσης στοιχείων ΠΕΠ.  Αντίγραφο της ανακοίνωσης επισυνάπτεται για εύκολη αναφορά. 

3.2. Ο Γενικός Κανονισμός Προστασίας Δεδομένων επιτρέπει τη δημοσίευση στοιχείων ΠΕΠ, μόνο εφόσον 
υπάρχει υπέρτερο δημόσιο συμφέρον, στη βάση των πιο πάνω κριτηρίων.  Σε καμία περίπτωση 
δικαιολογείται η δημοσίευση στοιχείων ΠΕΠ, αν δεν πληρούνται αυτά τα κριτήρια. 

3.3. Η λίστα μπορεί να δημοσιευτεί, ΜΟΝΟ εφόσον αποτελεί ολοκληρωμένη κατάσταση που περιλαμβάνει 
ΜΟΝΟ τα απολύτως απαραίτητα δεδομένα όλων των ΠΕΠ που έτυχαν ευνοϊκής ή προνομιακής μεταχείρισης 
στη βάση των πιο πάνω κριτηρίων. 

3.4. Η δημοσίευση ημιτελούς λίστας με κάποια επιλεκτικά δεδομένα δεν εξυπηρετεί τις αρχές της 
αναλογικότητας, της διαφάνειας και της λογοδοσίας.». 

 Περαιτέρω και όπως προκύπτει από σχετική ανακοίνωση της ίδιας αξιωματούχου, ημερομηνίας 14 
Μαρτίου 2019, με αφορμή δημοσιεύσεις οικονομικών στοιχείων ΠΕΠ ως πρώην πελατών του συνεργατισμού, 
για την οποία γίνεται αναφορά στην πιο πάνω επιστολή και η οποία επισυνάπτεται σε αυτή, προκύπτει ότι ο 
γνωστός Κανονισμός GDPR, ήτοι ο Γενικός Κανονισμός για την Προστασία Δεδομένων [Κανονισμός (EC) 
2016/679] του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 27ης Απριλίου 2016 για την προστασία των 
φυσικών προσώπων έναντι της επεξεργασίας των δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα και για την ελεύθερη 
κυκλοφορία των δεδομένων αυτών και την κατάργηση της Οδηγίας 95/46/ΕΚ, επιβάλλει, όπως σε κάθε 
περίπτωση δημοσιοποίησης δεδομένων, το δικαίωμα της ελευθερίας της έκφρασης να συμβιβάζεται με το 
δικαίωμα προστασίας της ιδιωτικής ζωής και των προσωπικών δεδομένων.  Τονίζεται ταυτόχρονα ότι βάσει 
νομολογίας του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και του Δικαστηρίου της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, για σκοπούς νόμιμης δημοσιοποίησης δεδομένων που αφορούν σε δημόσια πρόσωπα, πρέπει να 
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πληρούνται συγκεκριμένα κριτήρια, παρότι τονίζεται ταυτόχρονα ότι τέτοια πρόσωπα δεν πρέπει να 
αναμένουν το ίδιο επίπεδο προστασίας που απολαμβάνουν οι απλοί πολίτες. 

 Τονίζεται περαιτέρω ότι τα μέσα μαζικής ενημέρωσης, πριν από τη δημοσίευση οικονομικών στοιχείων 
των ΠΕΠ, νοουμένου ότι τα αντίστοιχα στοιχεία είναι αληθή και ακριβή, πρέπει να σταθμίζουν κατά περίπτωση 
κατά πόσο δικαιολογείται η δημοσίευσή τους, λαμβάνοντας υπόψη τα ακόλουθα ενδεικτικά αναφερόμενα 
στοιχεία: 

1. Τις συνθήκες δανεισμού ενός ΠΕΠ, ήτοι κατά πόσο υπήρχαν επαρκείς εξασφαλίσεις ή όχι ή αν 
υφίσταται ένδειξη προνομιακής μεταχείρισης. 

2. Τη φύση και το είδος των παρασχεθεισών διευκολύνσεων, ήτοι κατά πόσο έγινε διαγραφή ή 
αναδιάρθρωση του δανείου και το ύψους του ποσού. 

3. Τον ρόλο και τη συμμετοχή ενός εκάστου των ΠΕΠ σε διαδικασία λήψης που αφορούσαν στον 
συνεργατισμό κατά τον ουσιώδη χρόνο. 

 Καταλήγοντας, η ίδια αξιωματούχος δηλώνει ότι, για να θεωρείται νόμιμη μία δημοσίευση, το δικαίωμα 
ενημέρωσης του κοινού πρέπει αβίαστα να διαπιστώνεται ότι υπερέχει του δικαιώματος προστασίας της 
ιδιωτικής ζωής και των προσωπικών δεδομένων επηρεαζόμενων ΠΕΠ.   

 Σημειώνεται ότι τα μέλη της επιτροπής είχαν την ευκαιρία κατά την πρώτη συνεδρία να επιθεωρήσουν 
τη λίστα και να καταλήξουν σε αρχικές διαπιστώσεις/παρατηρήσεις, εγείροντας ταυτόχρονα σωρεία 
ζητημάτων σε σχέση με τα περιληφθέντα σε αυτή στοιχεία.   

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι ορισμένα μέλη της επιτροπής τα οποία διαπίστωσαν ότι το όνομά τους 
περιλαμβάνεται στη λίστα αποχώρησαν από την επιτροπή κατ’ επιταγήν ρήτρας διαλαμβανομένης στους 
δοθέντες όρους εντολής, σύμφωνα με την οποία βουλευτές μέλη της επιτροπής οι οποίοι καθ’ οιονδήποτε 
τρόπο διαπιστώνουν σε οποιοδήποτε στάδιο της όλης διαδικασίας ότι τα ονόματά τους περιλαμβάνονται στη 
λίστα οφείλουν να το δηλώσουν αμέσως και να εξαιρεθούν.   

 Η Ad Hoc Κοινοβουλευτική Επιτροπή για τη Διερεύνηση Θεμάτων που Αφορούν σε Δάνεια Πολιτικά 
Εκτεθειμένων Προσώπων, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατέληξε σε σχέση με το 
ζήτημα της δημοσιοποίησης ή μη αυτούσιας της λίστας στις 17 Ιουλίου 2020, σύμφωνα με τους δοθέντες 
ειδικούς όρους εντολής, στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, το 
μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος και το 
μέλος της επιτροπής βουλευτής της Αλληλεγγύης θεωρούν ότι η λίστα ως έχει κατατεθεί περιέχει 
λανθασμένα και ανακριβή στοιχεία, τα οποία δυνατόν να οδηγήσουν σε λανθασμένες εντυπώσεις και 
παραπλάνηση του κοινού, και ως εκ τούτου η εισήγησή τους προς την ολομέλεια του σώματος 
συνίσταται σε παραπομπή αυτής στον Διοικητή της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου προς διόρθωση 
και/ή επικαιροποίησή της υπ’ ευθύνη του και ακολούθως δημοσιοποίησή της από τη Βουλή αυτούσιας 
την 31η Ιουλίου 2020, ως αυτή θα έχει διορθωθεί και επικαιροποιηθεί από τον Διοικητή της Κεντρικής 
Τράπεζας της Κύπρου.  Σύμφωνα με την ίδια θέση, η επικαιροποίηση πρέπει να διαλαμβάνει την 
εξέταση των περιληφθέντων σε αυτή προσώπων, ώστε να διαπιστωθεί κατά πόσο αυτά πράγματι 
εμπίπτουν στον όρο ΠΕΠ, όπως και κατά πόσο τα αντίστοιχα δάνεια ορθά και σύμφωνα με τις σχετικές 
εποπτικές οδηγίες έχουν χαρακτηρισθεί ως μη εξυπηρετούμενα.  Ταυτόχρονα όμως οι ίδιοι βουλευτές 
εισηγούνται να δοθεί το δικαίωμα ακρόασης στα άμεσα επηρεαζόμενα πρόσωπα από την επιτροπή 
και κατάθεσης των απόψεών τους εντός της ως άνω καθοριζόμενης προθεσμίας.  

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, το 
μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών και το μέλος της 
επιτροπής βουλευτής του ΕΛΑΜ, παρότι εξέφρασαν επίσης επιφυλάξεις ως προς τον μειωμένο βαθμό 
επιμέλειας που επιδείχθηκε κατά την ετοιμασία της λίστας, με αποτέλεσμα να παρατηρούνται λάθη και 
ανακρίβειες, έτσι που αυτή τελικά να χρήζει διόρθωσης και επικαιροποίησης, δήλωσαν ότι η εισήγησή 
τους προς την ολομέλεια του σώματος είναι η δημοσιοποίηση αυτούσιας της λίστας στις 17 Ιουλίου 
2020, καθότι μη δημοσιοποίησή της και επί μακρόν συζήτηση του όλου θέματος προκαλεί φθορά και 
πλήττει το καλώς νοούμενο δημόσιο συμφέρον. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η  Ad Hoc Κοινοβουλευτική Επιτροπή για τη Διερεύνηση Θεμάτων που 
Αφορούν σε Δάνεια Πολιτικά Εκτεθειμένων Προσώπων υποβάλλει με την παρούσα έκθεσή της στην 
ολομέλεια του σώματος δύο σχέδια απόφασης της Βουλής των Αντιπροσώπων προς έγκριση δυνάμει του 
άρθρου 78 του συντάγματος, στα οποία έχουν ενσωματωθεί οι επιμέρους δύο ως άνω εισηγήσεις προς λήψη 
τελικής απόφασης από το σώμα στο εν λόγω στάδιο συζήτησης.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Για το θέμα υπάρχουν δύο σχέδια απόφασης.   

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει και τις δύο προτάσεις. 



 
 

2153 
 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για δημοσιοποίηση ή μη της λεγόμενης «Λίστας 
Γιωρκάτζη» βάσει εισήγησης της Ad Hoc Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη Διερεύνηση Θεμάτων 

που Αφορούν σε Δάνεια Πολιτικά Εκτεθειμένων Προσώπων 
 ΕΠΕΙΔΗ έχει συσταθεί Ad Hoc Κοινοβουλευτική Επιτροπή για τη Διερεύνηση Θεμάτων που Αφορούν 
σε Δάνεια Πολιτικά Εκτεθειμένων Προσώπων με όρους εντολής την εξέταση ζητημάτων προνομιακής και/ή 
χαριστικής μεταχείρισης της οποίας ενδεχομένως να έχουν τύχει πολιτικά εκτεθειμένα πρόσωπα (ΠΕΠ) από 
το τραπεζικό σύστημα για την περίοδο που αρχίζει από τις 30 Απριλίου 2013 και εντεύθεν, ήτοι από την 
ημερομηνία επικύρωσης από τη Βουλή των Αντιπροσώπων του υπογραφέντος Μνημονίου Συναντίληψης για 
το Μακροοικονομικό Πρόγραμμα της Κύπρου και της συναφθείσας δανειακής συμφωνίας μεταξύ Κύπρου και 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής, Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας και Διεθνούς Νομισματικού Ταμείου (τρόικα) και 
μέχρι σήμερα,  

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ στο υπό διερεύνηση πεδίο βάσει των ειδικών όρων εντολής εμπίπτει επίσης η λεγόμενη 
«Λίστα Γιωρκάτζη» (εφεξής καλούμενη «λίστα») και η, πέραν της διερεύνησης αριθμού προκυπτόντων 
θεμάτων, υποβολή εισήγησης σε πρώτο στάδιο από την επιτροπή στη συνεδρία της ολομέλειας του σώματος 
ημερομηνίας 17 Ιουλίου 2020 για δημοσιοποίηση ή μη αυτούσιας της λίστας, εισήγηση η οποία πρέπει να 
εγκριθεί με απόφαση της Βουλής,  

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ, κατόπιν εκ πρώτης όψεως επιθεώρησης της λίστας, τα μέλη της επιτροπής 
διαπιστώνουν ότι αυτή ως έχει κατατεθεί στη Βουλή από την τέως Διοικήτρια της Κεντρικής Τράπεζας της 
Κύπρου κ. Χρυστάλλα Γιωρκάτζη περιέχει λανθασμένα και ανακριβή στοιχεία, τα οποία δυνατόν να 
οδηγήσουν σε λανθασμένες εντυπώσεις και παραπλάνηση των πολιτών,  

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ κρίνεται ότι πριν από τη δημοσιοποίηση της λίστας πρέπει να γίνει διόρθωση και/ή 
επικαιροποίηση αυτής και κατ’ ακολουθίαν επιβάλλεται όπως αυτή παραπεμφθεί στον νυν Διοικητή της 
Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου και υπ’ ευθύνη του διακριβωθεί κατά πόσο πράγματι τα περιληφθέντα σε 
αυτή ΠΕΠ εμπίπτουν στον ορισμό του όρου «πολιτικά εκτεθειμένο πρόσωπο», όπως επίσης κατά πόσο τα 
αντίστοιχα δάνεια ορθά και σύμφωνα με τις σχετικές εποπτικές οδηγίες έχουν χαρακτηρισθεί ως μη 
εξυπηρετούμενα,  

  ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ επιβάλλεται επίσης να δοθεί η ευκαιρία στα επηρεαζόμενα πρόσωπα να καταθέσουν τις 
απόψεις τους στην επιτροπή, έτσι που ακολούθως η διορθωμένη και επικαιροποιημένη λίστα να 
δημοσιοποιηθεί την 31η Ιουλίου 2020, 

 Για όλους αυτούς τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων αποφασίζει την υπό τους άνω όρους 
δημοσιοποίηση της λίστας την 31η Ιουλίου 2020.   

Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για δημοσιοποίηση ή μη της λεγόμενης «Λίστας 
Γιωρκάτζη» βάσει εισήγησης της Ad Hoc Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη Διερεύνηση Θεμάτων 

που Αφορούν σε Δάνεια Πολιτικά Εκτεθειμένων Προσώπων 
 ΕΠΕΙΔΗ έχει συσταθεί Ad Hoc Κοινοβουλευτική Επιτροπή για τη Διερεύνηση Θεμάτων που Αφορούν 
σε Δάνεια Πολιτικά Εκτεθειμένων Προσώπων με όρους εντολής την εξέταση ζητημάτων προνομιακής και/ή 
χαριστικής μεταχείρισης της οποίας ενδεχομένως να έχουν τύχει πολιτικά εκτεθειμένα πρόσωπα (ΠΕΠ) από 
το τραπεζικό σύστημα για την περίοδο που αρχίζει από τις 30 Απριλίου 2013 και εντεύθεν, ήτοι από την 
ημερομηνία επικύρωσης από τη Βουλή των Αντιπροσώπων του υπογραφέντος Μνημονίου Συναντίληψης για 
το Μακροοικονομικό Πρόγραμμα της Κύπρου και της συναφθείσας δανειακής συμφωνίας μεταξύ Κύπρου και 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής, Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας και Διεθνούς Νομισματικού Ταμείου (τρόικα) 
μέχρι σήμερα,  

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ στο υπό διερεύνηση πεδίο βάσει των ειδικών όρων εντολής εμπίπτει επίσης η λεγόμενη 
«Λίστα Γιωρκάτζη» (εφεξής καλούμενη «λίστα») και η, πέραν της διερεύνησης αριθμού προκυπτόντων 
θεμάτων, υποβολή εισήγησης σε πρώτο στάδιο από την επιτροπή στη συνεδρία της ολομέλειας του σώματος 
ημερομηνίας 17 Ιουλίου 2020 για δημοσιοποίηση ή μη αυτούσιας της λίστας, εισήγηση η οποία πρέπει να 
εγκριθεί με απόφαση της Βουλής,   

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ, κατόπιν εκ πρώτης όψεως επιθεώρησης της λίστας, τα μέλη της επιτροπής 
διαπιστώνουν ότι αυτή ως έχει κατατεθεί στη Βουλή από την τέως Διοικήτρια της Κεντρικής Τράπεζας της 
Κύπρου κ. Χρυστάλλα Γιωρκάτζη περιέχει όντως λανθασμένα και ανακριβή στοιχεία, τα οποία δυνατόν να 
οδηγήσουν σε λανθασμένες εντυπώσεις και παραπλάνηση των πολιτών,  

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ, παρά το γεγονός ότι η λίστα σαφώς χρήζει διόρθωσης και επικαιροποίησης, μη 
δημοσιοποίησή της αυτούσιας κατά τη 17η Ιουλίου 2020, όπως και επί μακρόν συζήτηση του όλου θέματος 
κρίνεται ότι προκαλεί φθορά και πλήττει το καλώς νοούμενο δημόσιο συμφέρον, 

 Για όλους αυτούς τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων αποφασίζει τη δημοσιοποίηση αυτούσιας 
της λίστας στις 17 Ιουλίου 2020 ως ο αρχικός όρος εντολής.  
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Επιτρέψετέ μου μια εισαγωγή στο θέμα, πριν δώσω τον λόγο σε όσους θέλουν να μιλήσουν, για να 
θυμίσω λίγο το ιστορικό. 

 Η υπόθεση αυτή με τη λίστα ξεκίνησε το 2018, όταν στην επιτροπή Οικονομικών στις 3 Δεκεμβρίου 
2018 ο πρόεδρος της ΕΔΕΚ Μαρίνος Σιζόπουλος ζήτησε από την παρούσα στη συνεδρίαση της επιτροπής 
Διοικητή της Κεντρικής Τράπεζας κ. Χρυστάλλα Γιωρκάτζη να δοθούν όλα τα στοιχεία για τυχόν ευνοϊκή 
μεταχείριση Πολιτικά Εκτεθειμένων Προσώπων (ΠΕΠ) με δάνεια, τυχόν χαριστικές διαγραφές δανείων, 
χαριστικές αναδιαρθρώσεις, ευνοϊκούς όρους και τα παρόμοια.  

 Μέσα από τα πρακτικά εκείνης της συνεδρίας διαφαίνεται με πλήρη σαφήνεια ότι η κ. Γιωρκάτζη, όχι 
μόνο είχε αντιληφθεί πλήρως τι ζητούσε ο κ. Σιζόπουλος, αλλά και υπερθεμάτιζε ότι αυτή είναι η ουσία.  
Μάλιστα, σε αναφορά, στην επιτροπή πάντα, του κ. Άριστου Δαμιανού ότι βασικό στοιχείο θα πρέπει να είναι 
οι διαγραφές δανείων για ΠΕΠ, η κ. Γιωρκάτζη απαντούσε «ναι, έχει πολλά στοιχεία».  

 Ακόμη ένα σημείο από εκείνη τη συνεδρία:  Όταν ο κ. Στέφανος Στεφάνου υπέβαλε ότι τα στοιχεία μίας 
παρόμοιας λίστας με βάση τα προσωπικά δεδομένα δεν μπορούν και δεν πρέπει ούτε να δημοσιοποιηθούν 
ούτε να διαρρεύσουν, η κ. Γιωρκάτζη απάντησε «σωστά».  

  Σημειώνω επίσης ότι, για να δοθεί μία παρόμοια λίστα, αυτό θα έπρεπε να ζητηθεί  από την επιτροπή 
και να παραδοθεί στην επιτροπή και πάλι σύμφωνα με τον περί Καταθέσεων Νόμο, όπως εξάλλου και ο νέος 
Διοικητής της Κεντρικής Τράπεζας Κωνσταντίνος Ηροδότου επανειλημμένα διευκρίνισε ενώπιον της Βουλής, 
αλλά και με επιστολή του.  Κάτι τέτοιο φυσικά δεν έγινε.   

 Αυτό που έγινε είναι ότι την ημέρα της αποχώρησής της από την Κεντρική Τράπεζα η κ. Γιωρκάτζη 
μού έστειλε μια λίστα -το απόγευμα εκείνης της Παρασκευής- με τον τίτλο «Μη Εξυπηρετούμενα Δάνεια 
Πολιτικά Εκτεθειμένων Προσώπων», την οποία χαρακτήρισε ως απόρρητο και εμπιστευτικό έγγραφο και ως 
εκ τούτου, χωρίς να μπορώ να αποκαλύψω οτιδήποτε σε οποιοδήποτε πρόσωπο ή και θεσμό.  Δηλαδή ούτε 
διαγραφές δανείων ούτε χαριστικά δάνεια ούτε ευνοϊκοί όροι ούτε παράξενα δάνεια διευθυντικών στελεχών 
των τραπεζών, μόνο μη εξυπηρετούμενα δάνεια (ΜΕΔ).  Εδώ το σημείο είναι το εξής:  Το πρόβλημα, πέραν 
του μεγάλου σκανδάλου της τραπεζικής κατάρρευσης και όσων εμπλέκονται, ήταν ακριβώς τυχόν διαπλοκές 
με διαγραφές δανείων ή χαριστικά δάνεια κ.λπ.  Βεβαίως, σε μια λίστα ΜΕΔ δεν αποκλείεται να υπάρχουν και 
περιπτώσεις που χρήζουν διερεύνησης, αλλά ο κανόνας είναι ότι αυτός που έχει μη εξυπηρετούμενο δάνειο 
κατά τεκμήριο δεν του το διέγραψαν, δεν του χαρίστηκαν.  Αυτοί στους οποίους χαρίστηκαν, τους διέγραψαν 
δάνεια, τους δόθηκαν ευνοϊκοί όροι προς εξόφληση εξ ορισμού δεν έχουν ΜΕΔ και βεβαίως δεν είναι στη 
λίστα, που ήταν το βασικό ζητούμενο! 

 Όλο αυτό το διάστημα ακούσαμε -και άκουσα- τόσες και τόσες επικρίσεις, διότι δε δημοσιοποιήθηκε 
μια λίστα η οποία ήρθε κοντά μου με λάθος διαδικασία, η οποία ήταν απόρρητη, για την οποία άλλα ζητήθηκαν 
και άλλα περιλάμβανε, που δεν είχε τις σωστές περιπτώσεις και που δεν επιτρεπόταν ούτε να δημοσιοποιηθεί 
ούτε στοιχεία της να διαρρεύσουν, πέραν επίσης της πεποίθησής μου ότι τυχόν δημοσιοποίηση θα ήταν 
φυσικά παράνομη. 

 Τι έπραξα;  Αφού έριξα μία ματιά για λίγα λεπτά -και, πιστέψτε με, αυτά ήταν αρκετά, για να βγάλω τα 
συμπεράσματά μου- την επέστρεψα πίσω στον νέο Διοικητή, στην πρώτη μεταξύ μας συνάντηση, για να 
ακολουθηθεί η ορθή κοινοβουλευτική διαδικασία, για να περιλαμβάνει τα στοιχεία που ζητήθηκαν και για να 
τύχει της σωστής επεξεργασίας σε κοινοβουλευτική επιτροπή. 

 Κρίσιμο στοιχείο στις 14 Μαρτίου 2019 η τοποθέτηση της Επιτρόπου Προστασίας Δεδομένων 
Προσωπικού Χαρακτήρα κ. Ειρήνης Λοϊζίδου.  Καθιστούσε απολύτως σαφές ότι δημοσιοποίηση θα 
επιτρεπόταν μόνο μετά από μελέτη κατά περίπτωση ΠΕΠ και εφόσον διαπιστωνόταν ζήτημα είτε 
εξασφαλίσεων σε δάνειο, προνομιακής μεταχείρισης, διαγραφής δανείου, αναδιάρθρωσης κ.λπ., δηλαδή η 
άμεση, γενική και άνευ έρευνας και μελέτης δημοσιοποίηση ήταν και επισήμως, όπως έχει λεχθεί, παράνομη, 
κάτι που μας επανέλαβε εκ νέου με πρόσφατη επιστολή της στις 10 Ιουλίου.  Στην ίδια ακριβώς κατεύθυνση, 
της προοπτικής παρανομίας δηλαδή, ήταν και οι προφορικές απόψεις που μου εξέφρασαν και άλλοι θεσμικοί 
αξιωματούχοι νομικοί και ο ίδιος ο Γενικός Εισαγγελέας.   

 Στη συνέχεια ακολούθησαν δύο επιστολές από τον κ. Ηροδότου, μία τον Ιούλιο και μία τον Νοέμβριο 
του 2019.  Στην πρώτη κυρίως εξηγούσε ποια είναι η σωστή διαδικασία και εξέφραζε την ετοιμότητα της 
Κεντρικής Τράπεζας να ανταποκριθεί σε τυχόν αιτήματα της Βουλής για στοιχεία, δηλαδή επιβεβαίωνε τον 
δικό μου ισχυρισμό για τη διαδικασία.  Στη δεύτερη κυρίως εξηγούσε ότι η Κεντρική Τράπεζα δεν έχει 
αρμοδιότητα να διερευνήσει υπόθεση με υπόθεση αν υπήρχε οτιδήποτε μεμπτό από τον όποιο δανειολήπτη.  
Η μόνη της αρμοδιότητα ήταν να εξετάζει αν οι τράπεζες ακολουθούσαν τους κανόνες της Κεντρικής.  Μόλις 
έλαβα και τη δεύτερη επιστολή, αυτή προωθήθηκε αμέσως στην επιτροπή Ελέγχου, χωρίς να υπάρξει κάποια 
συνέχεια.   
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 Έτσι, και με δική μου πρωτοβουλία η επιτροπή συνήλθε στις 6 Φεβρουαρίου 2019 στην παρουσία 
μεταξύ άλλων και του Διοικητή της Κεντρικής Τράπεζας, ο οποίος ενώπιον της επιτροπής εξήγησε και πάλι 
αυτά που σας ανέφερα και προηγουμένως, διευκρινίζοντας ξανά πώς, αν δόθηκαν ευνοϊκά ή χαριστικά 
δάνεια, αυτό δεν ήταν αρμοδιότητα της Κεντρικής να το ερευνήσει.  Έχω βεβαίως την άποψή μου επί τούτου. 

 Αποτέλεσμα των συνεδριάσεων της επιτροπής Ελέγχου ήταν με εισήγηση του ΑΚΕΛ να ληφθεί 
απόφαση να συγκροτηθεί μία ad hoc επιτροπή, μια προσωρινή επιτροπή, η οποία να χειριστεί το θέμα των 
δανείων των ΠΕΠ ευρύτερα και επί της ουσίας, αλλά και να αποφασίσει κατά προτεραιότητα τι θα γίνει με τη 
συγκεκριμένη λίστα.  Τα κόμματα όρισαν τους εκπροσώπους τους και η επιτροπή συγκροτήθηκε.  Με 
εισήγηση των κομμάτων αποδέχθηκα να προεδρεύω αυτής της επιτροπής, έκρινα όμως ορθότερο να το 
πράττω, χωρίς να έχω στην επιτροπή δικαίωμα ψήφου. 

 Στη συνέχεια και αφού συμφωνήθηκαν οι όροι εντολής για γενικευμένη και ουσιαστική έρευνα για τα 
ΠΕΠ με πρώτο αντικείμενο απόφασης το κατά πόσο η συγκεκριμένη λίστα θα διδόταν ή όχι ως είχε στη 
δημοσιότητα, πήρα την πρωτοβουλία και ζήτησα ως πρόεδρος της επιτροπής πλέον με τη σωστή διαδικασία 
τη Λίστα Γιωρκάτζη από τον Διοικητή.  Η λίστα ήρθε αυθημερόν, αφού προηγουμένως ειδοποίησα τον 
Διοικητή ότι θα του τη ζητούσα, για να την έχει έτοιμη, και μου είπε:  «Μπορώ να σας τη δώσω μέσα σε λίγες 
ώρες».  Στην πρώτη συνεδρία της ad hoc επιτροπής στις 10 Ιουλίου δόθηκε στα κόμματα η λίστα, για να τη 
μελετήσουν και να την επιστρέψουν.  Μετά από λίγα λεπτά και με καταγραμμένη στα πρακτικά τη σύμφωνη 
γνώμη όλων ότι τη μελέτησαν επαρκώς -και δε χρειάστηκαν πολύ περισσότερα λεπτά απ’ ό,τι χρειάστηκα 
εγώ- μου επέστρεψαν τη λίστα.   

 Να αναφέρω επίσης από τα πρακτικά κάποιες από τις εκφράσεις που χρησιμοποιήθηκαν για τη λίστα.  
Είναι χρήσιμο να τις ακούσετε και σήμερα και να μας ακούσουν και όσοι μας παρακολουθούν.  Γιώργος 
Περδίκης: «Πρόχειρη, λάθος, σκουπίδι, όπως είπε και ο Πρόεδρος». Αναφερόταν φυσικά σε μένα, αν και εγώ 
δε νομίζω να χρησιμοποίησα τη λέξη  «σκουπίδι», αλλά δεν πειράζει, θα περάσει και αυτό.  Και συνέχισε 
υποστηρίζοντας τη δημοσιοποίηση της λίστας, ότι με αυτή τη δημοσιοποίηση της λίστας μόνο η Γιωρκάτζη 
θα εκτεθεί.  Στέφανος Στεφάνου στη συνεδρία στις 13 Ιουλίου: «Πρόχειρα διαμορφωμένη, επιπόλαιη και με 
λάθη.  Αυτό είπα και νομίζω ότι ήταν κοινός τόπος ολωνών».  Μάριος Μαυρίδης:  «Προέδρευα της επιτροπής 
Οικονομικών και τέτοιο αίτημα δεν υπήρξε.  Η λίστα δεν έπρεπε να σταλεί από την κ. Γιωρκάτζη».   Και λίγο 
αργότερα ανάμεσα σε σοβαρό και αστείο:  «Η εκδίκηση της Γιωρκάτζη».  Ηλίας Μυριάνθους:  «Με έχει σε ένα 
δάνειο εξυπηρετούμενο, αλλά με γράφει και μη εξυπηρετούμενο».  Πανίκος Λεωνίδου:  «Θα της κινήσω 
αγωγή».  Γιώργος Περδίκης:  «Είναι μια μη σοβαρή κατάσταση». 

  Αυτά είναι μόνο ορισμένα και ελπίζω να έχω την κατανόηση των συναδέλφων που επικαλούμαι τα 
πρακτικά.  Πιστεύω ότι και εσείς πρέπει να γνωρίζετε και ο κόσμος.  Και το σύνολο των πρακτικών όλων των 
συνεδριάσεων θα δοθεί στη δημοσιότητα. 

 Τελικά, η κατάληξη στην ad hoc επιτροπή, η κατάληξη για το αν θα δοθεί ή όχι στη δημοσιότητα η 
λίστα, ήταν λόγω ισοψηφίας να έρθουν δύο εισηγήσεις στην ολομέλεια.  Φυσικά, υπάρχουν και αλλαγές από 
εκείνη την ημέρα μέχρι σήμερα στις τοποθετήσεις των κομμάτων και είναι κατανοητές και δικαίωμά τους.  
Είναι όπως τις ακούσατε, να μην τις επαναλάβω. 

 Και σήμερα είμαστε εδώ, για να αποφασιστεί να δοθεί στη δημοσιότητα σήμερα, με την απόφαση που 
εισηγήθηκαν αυτοί που εισηγούνται τούτο, και η άλλη εισήγηση να γίνει μερική επεξεργασία, για να υπάρχει 
και η ανταπόκριση στο νομικό αίτημα, και να δοθεί στη δημοσιότητα την 31η Ιουλίου. 

 Τώρα θέλω να δώσω τον λόγο σε εσάς με όποια σειρά νομίζετε.  Να γραφτεί και κατάλογος.   

 Ψηλώστε τα χέρια σας πάνω, να ξεκινήσουμε.  Νομίζω η δυσκολία θα είναι να βρούμε τον πρώτο. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ:  

 Αν μου επιτρέπετε, διαδικαστικά, επειδή υπάρχουν δύο προτάσεις, όπως σας είπα προηγουμένως στη 
σύσκεψη, υπάρχει και μια τρίτη πρόταση, την οποία θα ήθελα να καταθέσω, αν είναι δυνατόν, αρχικά, για να 
μπορέσει να γίνει η τοποθέτηση των συναδέλφων πάνω στην πρόταση αυτή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα, είχα αντιληφθεί ότι δε θα υπήρχε τελικά τρίτη και δε γράφτηκε. 

 Εντάξει. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 
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 Όχι, είχα πει ότι θα υπάρχει τρίτη, είπα θα την καταθέσουμε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι!  Όταν ήμουν εγώ παρών, είχατε πει ότι θα υπάρχει, αλλά νόμιζα ότι θα γινόταν επεξεργασία μετά 
από τους λειτουργούς και οι λειτουργοί μού είπαν ότι δε θα...  Αλλά, αν έχετε, να το πείτε, ναι. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Λοιπόν, η πρόταση η δική μας, και τη διαβάζω, για να μην... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι όπως το είχατε εξηγήσει στη συνεδρία, ότι αυτή η πρόταση είναι επιπρόσθετη, δεν είναι αντί 
άλλης; 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Είναι επιπρόσθετη, ακριβώς, δεν είναι έναντι άλλης.  Ανεξάρτητα με την τελική τοποθέτηση της 
ολομέλειας στις δύο προτάσεις, στα δύο σχέδια... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είτε η μια εγκριθεί είτε η άλλη... 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 ...εμείς ακριβώς καλούμε την ολομέλεια της Βουλής να ζητήσει από τα αρμόδια θεσμικά όργανα του 
κράτους να προχωρήσουν σε διερεύνηση του τρόπου διαμόρφωσης της λίστας, καθώς και αν στη λίστα 
περιλαμβάνονται πρόσωπα που δε θα έπρεπε και η συμπερίληψή τους σε αυτήν τα εκθέτει αδικαιολόγητα.  Εάν 
απ’ αυτή την έρευνα προκύπτουν οποιεσδήποτε ευθύνες σε πρόσωπα που συνέβαλαν στην ετοιμασία της 
λίστας, τότε θα πρέπει να αποδοθούν αυτές οι ευθύνες.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Να μας την καταθέσετε; 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ναι, ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Σιζόπουλε, να διευκρινίσουμε λίγο τα διαδικαστικά.  Εδώ παίρνουμε απόφαση η οποία επέχει 
θέση νόμου.  Ε, δεν μπορεί να καλεί την ολομέλεια, πρέπει να είναι...  Οπότε να σας παρακαλέσω να 
ξαναδιαβαστεί... 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ας διαμορφωθεί ανάλογα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να διαμορφωθεί.  Μάλιστα. 

 Να παρακαλέσω τη γραμματεία να προχωρήσει με ετοιμασία ενός κειμένου, το οποίο σε κάποιο στάδιο 
να ξαναδιαβαστεί, πριν την απόφαση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Δε διαφωνώ επί της ουσίας με όσα αναφέρει ο αγαπητός συνάδελφος ως εισήγηση, αλλά 
αντιλαμβάνομαι ότι αυτό που καταθέτει ως εισήγηση ήδη περιλαμβάνεται στους όρους αναφοράς της ad hoc 
επιτροπής, που θα εξετάσει ακριβώς τα δάνεια πολιτικά εκτεθειμένων προσώπων.  Άρα, ενδεχομένως να 
μην απαιτείται η επιπρόσθετη απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων γι’ αυτό το ζήτημα από τη στιγμή 
που ήδη υπάρχει αυτή η συμφωνημένη διαδικασία σε ό,τι αφορά την ad hoc επιτροπή. 

 Σε ό,τι αφορά τα υπόλοιπα ζητήματα, κύριε Πρόεδρε, είναι ένα ζήτημα που έχει ταλαιπωρήσει και αυτό 
την κοινωνία και τον θεσμό της Βουλής και, επειδή ακριβώς η θέση η δική μας ήταν ξεκάθαρη από την αρχή 
και περιλαμβάνεται στα πρακτικά της 21ης Ιουνίου 2020, θα την επαναλάβω:  Η άποψη η δική μας ήταν είτε 
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να συμφωνήσουμε ως κοινοβουλευτικά κόμματα έναν κοινό τρόπο, ομόφωνο τρόπο διαχείρισης αυτής της 
λίστας και δημοσιοποίησής της είτε, εάν αποτύχουμε να καταλήξουμε σε μία τέτοια κοινή θέση, η λίστα να 
δημοσιοποιηθεί άμεσα.  Μετά απ’ όλες αυτές τις προσπάθειες, και τις δικές σας και των υπόλοιπων 
κοινοβουλευτικών κομμάτων, δεν κατέστη δυνατόν να καταλήξουμε σε μία κοινή προσέγγιση, επομένως η 
θέση μας είναι η άμεση δημοσιοποίηση της λίστας όπως έχει καταγραφεί στη δεύτερη, αντιλαμβάνομαι, 
απόφαση που έχει διαβαστεί.   

 Θεωρούμε ότι το δημόσιο συμφέρον πλέον εξυπηρετείται από τη διαφάνεια.  Πρέπει να γνωρίζει ο 
κόσμος το τι ακριβώς περιλαμβάνει αυτή η λίστα για όλα τα πολιτικά εκτεθειμένα πρόσωπα που 
περιλαμβάνονται σε αυτήν, παρ’ όλον ότι, κύριε Πρόεδρε, το τονίζουμε, υπάρχουν λάθη σε αυτή τη λίστα, 
υπάρχουν πολιτικά πρόσωπα που δεν έπρεπε να περιλαμβάνονται, γιατί δεν είναι πολιτικά εκτεθειμένα 
πρόσωπα, υπάρχουν πολιτικά πρόσωπα που δεν έπρεπε να περιλαμβάνονται, γιατί δεν είναι μη 
εξυπηρετούμενα τα δάνειά τους.   

 Οφείλουμε, κύριε Πρόεδρε, να εκφράσουμε τη λύπη μας και την ανησυχία μας, γιατί τις τελευταίες 
μέρες αρκετοί συνάδελφοι έχουν δώσει στη δημοσιότητα στοιχεία και τεκμηρίωση, πειστική τεκμηρίωση, που 
αποδεικνύει ότι είναι λανθασμένα που περιλαμβάνονται σε αυτή τη λίστα.  Εγώ θα αναφερθώ μόνο στα μέλη 
της δικής μου κοινοβουλευτικής ομάδας, τον κ. Λεωνίδου και την κ. Ερωτοκρίτου, που έχουν δώσει στοιχεία 
στη δημοσιότητα, που δείχνουν ότι κάθε άλλο παρά μη εξυπηρετούμενα ήταν τα δάνειά τους.  Το δηλώνω 
στην ολομέλεια, έχουν δώσει την τεκμηρίωση, είναι πειστική και δηλώνω για σκοπούς της παρούσας 
ψηφοφορίας φυσικά και το ότι περιλαμβάνονται σ’ αυτή τη λίστα.   

 Το ίδιο έχουν πράξει και άλλοι συνάδελφοι -απ’ ό,τι έχω δει, και η δική τους τεκμηρίωση είναι ιδιαίτερα 
πειστική- και επομένως εγείρονται δύο ζητήματα κατ’ εμάς για τη συνέχεια:  Πρώτον, εγείρεται ζήτημα 
αξιοπιστίας αυτής της λίστας και, δεύτερον, εγείρεται ζήτημα είτε αμέλειας είτε κακοπιστίας γι’ αυτούς που 
συνέταξαν τη συγκεκριμένη λίστα.  Θεωρούμε ότι πρέπει να δημοσιοποιηθεί γι’ αυτό τον λόγο η λίστα, για να 
δει ο κόσμος ότι όντως υπήρξε είτε αμέλεια είτε κακοπιστία, γιατί αυτό είναι που θα προστατεύσει τον θεσμό 
της Βουλής των Αντιπροσώπων.   

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, στη συνέχεια, στα πλαίσια της συνέχισης των εργασιών της ad hoc επιτροπής, 
θα ζητήσουμε να γίνει έρευνα για τους λόγους που περιλήφθησαν κάποια συγκεκριμένα ονόματα σε αυτή τη 
λίστα, ενώ δεν έπρεπε να είχε γίνει.  Θα θέλουμε να δούμε τις παραμέτρους που χρησιμοποιήθηκαν.  Θα 
θέλουμε και θα ζητήσουμε να κληθούν να δώσουν μαρτυρία λειτουργοί τραπεζών και της Κεντρικής Τράπεζας 
που έδωσαν αυτά τα στοιχεία, γιατί υπάρχει η πιθανότητα, κύριε Πρόεδρε, αυτά τα στοιχεία να έχουν δοθεί 
όχι μόνο με κακοπιστία, αλλά με την πρόθεση να εκφοβίσουν και να εκβιάσουν τη Βουλή των Αντιπροσώπων, 
έτσι ώστε να μην προχωρήσει σε ψηφοφορίες που είτε θα περιόριζαν τις αρμοδιότητες της Κεντρικής 
Τράπεζας είτε θα επηρέαζαν τα συμφέροντα των τραπεζών. 

 Είναι αισχρό αυτό που έγινε.  Και ο μόνος τρόπος να το καταλάβει ο κόσμος είναι με τη δημοσιοποίηση 
της λίστας, για να δει ο κόσμος το τι πραγματικά έχει γίνει, γιατί, αν περιλαμβάνονται αυτά τα δάνεια που τις 
τελευταίες μέρες είδαν το φως της δημοσιότητας, είναι προφανές ότι αυτό που έχει επιχειρηθεί είναι η 
σπίλωση του κύρους, της αξιοπρέπειας συναδέλφων βουλευτών και του ίδιου του θεσμού της Βουλής των 
Αντιπροσώπων.  Γι’ αυτό ζητούμε να υπάρξει διαφάνεια και θα συνεχίσουμε... 

 Επαναλαμβάνω, κύριε Πρόεδρε, τη δική μας επιμονή να συνεχίσει αυτή η έρευνα, και σε σχέση με τη 
λίστα, πώς έχει συνταχθεί και το τι περιλαμβάνει, αλλά να επεκταθεί αυτή η έρευνα, όπως ήδη έχει 
συμφωνηθεί στους όρους εντολής της ad hoc επιτροπής, για να δούμε και ποια πολιτικά πρόσωπα θα έπρεπε 
να είναι στη λίστα και δεν είναι και για ποιους λόγους δεν είναι.  Θέλουμε να δούμε και ποια δάνεια έχουν 
δοθεί με ευνοϊκούς όρους, ποια έχουν διαγραφεί με ευνοϊκούς όρους, καθώς αυτό απαιτεί σήμερα η κοινωνία 
και αυτό επιβάλλει το δημόσιο συμφέρον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ποιος άλλος θέλει να μιλήσει; 

 Ο κ. Μαυρίδης. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Ακούγοντας και τον κ. Παπαδόπουλο, πραγματικά χαίρομαι, διότι κατάλαβε επιτέλους περί τίνος 
πρόκειται.  Υπάρχει μία λίστα η οποία βρίσκεται στην περιρρέουσα ατμόσφαιρα, περιλαμβάνει ονόματα που 
ίσως να μην έπρεπε, δεν ξέρουμε αν περιλαμβάνει ονόματα τα οποία είναι με εξυπηρετούμενα δάνεια ή μη 
εξυπηρετούμενα δάνεια, υπάρχει μία μεγάλη σύγχυση, αλλά, εφόσον αυτή η λίστα υπάρχει, νομίζω είναι 
υποχρέωσή μας να τη βγάλουμε στη δημοσιότητα, για να φανεί επιτέλους όλη η αλήθεια.  Παρ’ όλον ότι 
κατανοώ και τις θέσεις σας, πιστεύω ότι για λόγους δημόσιου συμφέροντος είναι προς το συμφέρον της 
κοινωνίας να δημοσιοποιηθεί η λίστα άμεσα και να ξεκινήσει και η έρευνα.  Όχι μόνο γιατί κάποια άτομα που 
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δεν έπρεπε να είναι στη λίστα είναι στη λίστα, αλλά και για το κάθε δάνειο ξεχωριστά πολιτικά εκτεθειμένου 
προσώπου να γίνει έρευνα κατά πόσο έχει τύχει προνομιακής διαχείρισης.  Και, αν προκύψουν περιπτώσεις 
κάποιας μορφής διαπλοκής ή διαφθοράς, να οδηγηθούν στη δικαιοσύνη, για να καθαρίσει επιτέλους η 
ατμόσφαιρα της πολιτικής ζωής του τόπου από αυτό τον πολύ επικίνδυνο ιό της καχυποψίας, της 
αμφισβήτησης και της απαξίωσης.  Ένας πολιτικός αξιωματούχος ο οποίος επιθυμεί να βρίσκεται στη σφαίρα 
της δημόσιας ζωής δεν έχει τίποτα να φοβηθεί.  Οφείλει να δημοσιοποιεί όλες τις ουσιώδεις πληροφορίες που 
αφορούν το άτομό του σε ό,τι αφορά τα περιουσιακά του στοιχεία, τα εισοδηματικά του στοιχεία, τα 
φορολογικά του, τα τραπεζικά του, τα επαγγελματικά του και τα θέματα ηθικής εκτός τα αυστηρά προσωπικά.  
Άρα λοιπόν, όλα αυτά τα θέματα είναι θέματα που θα μπορούσαν να επηρεάσουν τη γνώμη και την κρίση του 
κάθε πολίτη και, αν πράγματι κάποιος θέλει να βρίσκεται στη σφαίρα της δημόσιας ζωής και είναι έντιμος και 
ηθικός, δεν έχει να φοβηθεί τίποτα.   

 Λαμβάνοντας υπόψη όλα αυτά τα οποία έχω αναφέρει, ο Δημοκρατικός Συναγερμός υποστηρίζει στη 
βάση της αρχής της διαφάνειας, αλλά και της λογοδοσίας -δεν αρκεί η διαφάνεια, χρειάζεται και η λογοδοσία 
σε ό,τι αφορά τα άτομα ΠΕΠ- να δημοσιοποιηθεί άμεσα η λίστα, να ξεκινήσει διερεύνηση όλων των δανείων, 
να εργοδοτηθεί ένας οίκος ανεξάρτητος ο οποίος θα κάμει αυτή τη δουλειά, να διερευνηθούν δάνεια τα οποία 
είναι εκτός του χρονικού πλαισίου αυτής της λίστας, δηλαδή και μετά το 2018, να περιλαμβάνει και πολιτικούς 
αξιωματούχους και εταιρείες συνδεδεμένες με αυτά τα άτομα και να γίνει μία έρευνα από το άλφα μέχρι το 
ωμέγα, για να μπορούμε επιτέλους να γνωρίζουμε και εμείς ότι λειτουργούμε σ’ ένα περιβάλλον καθαρό και 
δε θα μας αμφισβητεί η κοινωνία. 

 Μόνο με αυτόν τον τρόπο πιστεύω ότι θα μπορέσουμε να συνεχίσουμε σ’ ένα καθαρό περιβάλλον και 
θα φύγουν τα σύννεφα της καχυποψίας και της αμφισβήτησης και της απαξίωσης από την περιρρέουσα 
ατμόσφαιρα.  Επίσης, δεν είναι μόνο τα δάνεια τα μη εξυπηρετούμενα που μπορεί να έχουν πρόβλημα, 
μπορεί να είναι και τα εξυπηρετούμενα δάνεια, μπορεί να είναι και αυτά τα οποία έχουν ήδη τύχει 
διακανονισμού και εξόφλησης.  Άρα, εγώ λέω ότι πρέπει να πάμε και πίσω να δούμε δάνεια τα οποία δεν 
υπάρχουν στη «Λίστα Γιωρκάτζη», αλλά μπορεί να έχουν τύχει και αναδιάρθρωσης και να είναι τώρα 
εξυπηρετούμενα.  Μπορεί να έχουν τύχει εξόφλησης και να δούμε αν υπήρξε οποιαδήποτε μορφή 
προνομιακής μεταχείρισης, εάν πραγματικά θέλουμε να καθαρίσει αυτό το θολό τοπίο που υπάρχει σήμερα.   

 Και επίσης, τέλος, θα ήθελα να εισηγηθώ ότι θα πρέπει να υπάρχει ένα πολύ αυστηρό πλαίσιο 
νομοθετικό -υπάρχει βεβαίως το πόθεν έσχες, αλλά ακόμα πιο αυστηρό- με το οποίο θα δημοσιοποιούνται 
όλες οι πληροφορίες που αφορούν τα πολιτικά εκτεθειμένα πρόσωπα, διότι ένας απ’ αυτούς είμαι και εγώ και 
θέλω να είμαι πάντοτε τίμιος και ειλικρινής, και, αν διαφανεί οτιδήποτε μεμπτό, οφείλουμε την παραίτησή μας 
να την έχουμε στην τσέπη έτοιμη για λόγους ευθιξίας.  Έτσι λοιπόν, αν συμβεί αυτό, αν θα γίνει ένα πλαίσιο 
αυστηρό διαφάνειας και λογοδοσίας, νομίζω θα εκλείψουν και αυτά τα φαινόμενα, αλλά και θα ενισχυθεί και 
η εμπιστοσύνη του πολιτικού, του κόσμου γενικά προς το πολιτικό σύστημα το οποίο είναι εξαιρετικής 
σημασίας.  Μίλησε προηγουμένως ο κ. Λιλλήκας για σταθερότητα του πολιτικού συστήματος, ένας πυλώνας 
της πολιτικής σταθερότητας είναι και αυτός, κύριε Λιλλήκα. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Χρίστος Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Πρόεδρε, 

 Όσον αφορά την εν λόγω λίστα θέλω να θυμίσω ότι εμείς από το 2018 έχουμε ζητήσει πληροφόρηση 
τουλάχιστον τρεις φορές γραπτώς, έχω τις επιστολές μπροστά μου, προς τον Κεντρικό Τραπεζίτη, αλλά και 
προς το Υπουργείο Οικονομικών, που απάντησε το μεν Υπουργείο Οικονομικών ότι δεν έχει κανένα στοιχείο 
και ότι είναι δουλειά του Κεντρικού Τραπεζίτη και ο Κεντρικός Τραπεζίτης μάς απάντησε πως εμπεριέχονται 
εμπιστευτικές πληροφορίες, οι οποίες θα δοθούν στη Βουλή μόνο μέσα από συγκεκριμένη διαδικασία.  
Έρχομαι σε αυτό το οποίο συζητούμε σήμερα.  Η άποψη του ΕΛΑΜ είναι πως η λίστα θα πρέπει να δοθεί 
στη δημοσιότητα άμεσα, διαφορετικά το κοινοβούλιο και όλες οι πολιτικές δυνάμεις θα μείνουν εκτεθειμένες 
στα μάτια της κοινωνίας.  Το κάθε πολιτικό πρόσωπο ή ο κάθε βουλευτής ο οποίος εμπεριέχεται σε αυτή τη 
λίστα και έχει αδικηθεί μπορεί να εξηγήσει τους λόγους και νομίζω ότι ο κόσμος μπορεί να καταλάβει ποιος 
λέει την αλήθεια και ποιος όχι.  Θεωρούμε επίσης αναγκαίο η επιτροπή, η Ad Hoc επιτροπή η οποία 
συστάθηκε, να συνεχίσει το έργο της και μας ενδιαφέρει να μάθουμε σε ποιους ακριβώς έχουν διαγράψει τα 
δάνεια, σε ποιους ακριβώς έχουν χορηγήσει ευνοϊκά δάνεια και ποιοι επιτέλους περιλαμβάνονται μέσα σε 
όλα αυτά.  Όμως επαναλαμβάνω, εάν θέλουμε να κερδίσουμε αξιοπιστία από όλη την κοινωνία, από όλο τον 
κόσμο, θα πρέπει αυτή η λίστα να δημοσιευτεί. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 
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ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Καταρχάς, για να είμαστε συνεπείς σ’ αυτά που λέμε, οφείλω να δηλώσω ότι ο ομιλών δεν είχε και δεν 
έχει μη εξυπηρετούμενο δάνειο και νομίζω ότι αυτή είναι μια από τις πιο σημαντικές πτυχές αυτής της ιστορίας 
που μας διαφεύγει, το θέμα της λογοδοσίας και της διαφάνειας, μια κουλτούρα που δυστυχώς πρέπει να 
ομολογήσουμε ότι δεν έχουμε ακόμα καλλιεργήσει στην κυπριακή Βουλή.  Η θέση του Κινήματος Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών είναι ότι πρέπει να δοθεί στη δημοσιότητα ως έχει η λίστα, διότι αυτό αποτελεί ανάγκη, 
όπως έχουν εξελιχθεί τα γεγονότα, προς εξυπηρέτηση του ευρύτερου δημόσιου συμφέροντος.  Πέραν τούτου, 
πρέπει να συνεχιστεί η διερεύνηση των στοιχείων και της συγκεκριμένης λίστας, αλλά και άλλων στοιχείων 
που μπορούν να συλλεγούν, διότι η άποψη μας, κύριε Πρόεδρε είναι ότι, αν υπάρχει κάτι το ενδιαφέρον το 
οποίο θα πρέπει να αναζητηθεί γύρω από αυτή την υπόθεση των μη εξυπηρετούμενων δανείων των πολιτικά 
εκτεθειμένων προσώπων, είναι οι διαγραφές και οι χαριστικές αναδιαρθρώσεις και όχι αν κάποιος είτε πολίτης 
είτε πολιτικά εκτεθειμένο πρόσωπο έχει μη εξυπηρετούμενο δάνειο.  Βέβαια, κατανοείτε όλοι και όλες ότι, 
όταν ένα πολιτικά εκτεθειμένο πρόσωπο τυγχάνει να έχει μη εξυπηρετούμενο δάνειο, υπάρχει ιδιαίτερη 
προσοχή και ανάγκη διαφάνειας και αναζητείται η απάντηση στο ερώτημα αν αυτό το δάνειο το έχει πάρει 
χαριστικά και χωρίς εξασφαλίσεις, εξού και προέκυψε μη εξυπηρετούμενο στο τέλος ή, όπως 
πληροφορούμαστε, με καταχρηστικές ρήτρες των τραπεζών.   

 Και εδώ, κύριε Πρόεδρε, να μου επιτρέψετέ να πω ότι να μη διαφεύγει ή, αν θέλετε, να μου επιτρέψετε 
να πω τη δική μου τη θέση επί του ζητήματος αυτού, ότι το πρόβλημα των μη εξυπηρετούμενων δανείων δεν 
το δημιούργησαν οι δανειολήπτες, είτε αυτοί είναι απλοί πολίτες είτε είναι πολιτικά εκτεθειμένα πρόσωπα.  Το 
πρόβλημα το δημιούργησαν οι κακές πρακτικές των τραπεζών και η κακή διαχείριση και ο ελλιπής έλεγχος 
και αυτό δεν το λέει ο Γιώργος ο Περδίκης, το λέει η ίδια η έκθεση της τρόικας.  Είναι οι κακές πρακτικές των 
τραπεζών, η κακή εποπτεία, η ελλιπής εποπτεία και η αισχροκέρδεια των τραπεζών που οδήγησε κακώς 
κάποιους δανειολήπτες να μπουν στη διαδικασία της άστοχης και άσοφης δανειοδότησης.  Άρα, το τεράστιο 
μερίδιο της ευθύνης και σε αυτή την περίπτωση είναι στις τράπεζες και στον επόπτη που πρέπει να δοθεί.  
Θεωρώ όμως, όπως ήρθαν τα πράματα, και πρέπει, κύριε Πρόεδρε, να συμπληρώσω λίγο το ιστορικό σας 
που έχετε παρουσιάσει -επί του οποίου πρέπει να πω ότι έχω κάποια διαφωνία και θα σας πω στη συνέχεια 
πού- ότι η ιστορία αυτή με τις λίστες εξεκίνησε πάρα πολύ πιο πριν από το ’18.  Το ’15 δημοσιοποιήθηκαν 
στοιχεία από μία λίστα που κατείχε η κ. Γιωρκάτζη στις εφημερίδες, βουλευτής διαμαρτυρήθηκε, κατήγγειλε 
την υπόθεση στην αστυνομία, αναφέρονται και στα πρακτικά της επιτροπής Οικονομικών.  Επήεν, λέει, η κ. 
Γιωρκάτζη το άλλο πρωί και ήβρε το γραφείο της περιτριγυρισμένο με την κίτρινη κορδέλα της αστυνομίας 
και άρχισαν οι έρευνες για εκείνη τη λίστα.   

 Και πρέπει να σημειωθεί στην Ad Hoc επιτροπή να αναζητήσει εκείνη τη λίστα, κύριε Πρόεδρε, εκείνη 
την πρώτη λίστα που διέρρευσε μέρος της στις εφημερίδες, όπως θα πρέπει να αναζητήσει και μια άλλη λίστα 
που έκανε ο κ. Δημητριάδης, που θα βρίσκεται στα αρχεία φαντάζομαι της Κεντρικής Τράπεζας, που 
αφορούσε διαγραφές πολιτικά εκτεθειμένων προσώπων.  Εκείνη κι αν είναι η λίστα!  Αυτή τη λίστα να εύρει 
η Ad Hoc επιτροπή τζιαι, άμα τη βκάλει αυτή τη λίστα η επιτροπή, να της βκάλω το καπέλο.  Αυτή είναι η 
πραγματική λίστα που πρέπει να αναζητήσουμε τζιαι πρέπει να την αναζητήσουμε.  Τη λίστα των διαγραφών 
πριν το ’13.  Τη λίστα των εκτεθειμένων προσώπων το ’15.  Και, κύριε Πρόεδρε, έχετε και στο αρχείο σας ως 
Πρόεδρος της Βουλής επανειλημμένες επιστολές δικές μου προς την κ. Γιωρκάτζη, το ’15 και το ’16 και το 
’17, αλλά και προς τον τότε Πρόεδρο της Βουλής και σε εσάς, που επανέφερα συνέχεια αυτό το θέμα, το θέμα 
της λίστας των πολιτικά εκτεθειμένων προσώπων.  Τζιαι, όταν έφτασε στη Βουλή, πάλε επιμέναμε, όχι να 
δημοσιοποιηθεί, κύριε Πρόεδρε, επιμέναμε να έρθει και να εξεταστεί, όπως είχε πει τζιαι η Επιτροπή 
Οικονομικών να εξεταστεί, όμως οι κακοί χειρισμοί, το να πηγαίνει και να έρχεται η Βουλή, να δίνει η Βουλή 
πίσω να έρκεται πίσω ’πού τη Βουλή ενώπιον των καμερών μάλιστα με δημοσιότητα, όλοι αυτοί οι κακοί 
χειρισμοί, όλο αυτό το σίριαλ που παίχτηκε στην Επιτροπή Ελέγχου -τζιαι λυπούμαι που δεν είναι παρών ο 
πρόεδρος της Επιτροπής Ελέγχου να υπερασπιστεί τον δικό του ρόλο σε αυτή ιστορία, πραγματικά λυπούμαι, 
γιατί τον σέβομαι πραγματικά ως βουλευτή και ως πολιτικό άνδρα, έπρεπε να ήταν παρών- επαίχτηκε ένα 
παιχνίδι στην Επιτροπή Ελέγχου το οποίο μας έχει ρεζιλέψει όλους, και τους μεν και τους δε, με αποτέλεσμα 
να φτάσω να καταθέσω μετά από την κρίση του κορωνοϊού σχετική πρόταση για Ad Hoc επιτροπή.   

 Το τι έγινε στη σύσκεψη των αρχηγών δεν μπορώ να το περιγράψω, γιατί δεν ήμουν παρών στη 
συγκεκριμένη σύσκεψη, αλλά είπα, «εντάξει, να πάμε με ειδική Ad Hoc επιτροπή απ’ όλα τα κόμματα» τζιαι 
φτάνουμε σήμερα στο διά ταύτα και λυπούμαι να πω ότι όλα αυτά που περιγράφετε από τα εμπιστευτικά 
πρακτικά που ακόμα να τα δούμε -ας είναι, αντανακλούνται στο ψήφισμα- είναι αντανάκλαση του ψηφίσματος 
που έχουμε μπροστά μας, της απόφασης.  Ό,τι είπα είναι γραμμένα στην απόφαση. Δεδομένης μίας λίστας 
η οποία έχει πολλές ελλείψεις, κενά και αντιφάσεις, όπως θέλετε αποκαλέστε την, δεν έχει σημασία, αλλά και 
της κατάστασης που δημιουργήθηκε, η ανάγκη να εξυπηρετήσουμε το ευρύτερο δημόσιο συμφέρον μάς 
επιβάλλει να την οδηγήσουμε στη δημοσιοποίηση και αυτό δεν πρέπει να μας σταματήσει.  Να συνεχιστεί η 
έρευνα και να φτάσει σε βάθος, για να καθαρίσουμε όσο μπορούμε -αν μπορούμε, αμφιβάλλω ειλικρινά- την 
υπόληψη της πολιτικής ζωής.   
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 Τζιαι να πω τζιαι κάτι τελευταίο, κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας, για να τελειώνουμε.  Όλα αυτά τα 
οποία ακούω περί λαϊκισμού, ξέρετε, εγώ τα ακούω ψιλά γράμματα τζιαι ξέρετε γιατί;  Γιατί με τη βοήθεια του 
Θεού τζιαι με δική μου απόφαση δε χρειάζομαι πλέον κανέναν.  Δεν έχω την ανάγκη να πείσω κανέναν και 
δε θέλω την ψήφο κανενός.  Εγώ δε διεκδικώ ξανά τη βουλευτική έδρα.  Δε με ενδιαφέρει η βουλευτική έδρα, 
με ενδιαφέρει η δική μου η συνείδηση τζιαι η δική μου η υπόληψη τζιαι η διεκδίκηση φυσικά των θέσεων του 
Κινήματος Οικολόγων, που ’χα την τιμή να εκπροσωπώ για είκοσι χρόνια, που ’χε το θέμα της διαφάνειας 
πάντα ψηλά.  Σημαία!  Τζιαι, αν έσιει κάποιον ο οποίος μπορεί να δώσει αντίλογο σε αυτό, να βρεθεί μπροστά 
μου τζιαι να μου το αποδείξει, αν σε οποιοδήποτε θέμα το Κίνημα των Οικολόγων, είκοσι χρόνια που είναι σε 
αυτή τη Βουλή, δεν επάλεψε για τη διαφάνεια, δεν επάλεψε για την αρετή.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηλώστε τα χέρια σας πάνω, να γίνει καινούρια λίστα, διότι βλέπω καινούρια χέρια.   

 Θα δώσω τον λόγο τώρα στον κ. Ευσταθίου, αλλά να γραφτεί ο κ. Γιωργάλλας, ο κ. Ηλίας Μυριάνθους, 
ο κ. Μυλωνάς, ο κ. Παπαγιάννης, ο κ. Άντρος Κυπριανού και ο κ. Λιλλήκας.   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Τζιαι κανεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχει που έχουν και προσωπικό ζήτημα.   

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Είπατε ένας από κάθε κόμμα.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, δεν είπαμε.  Είπαμε όσο θέλουν να μιλήσουν όσοι θέλουν.  Δεν μπορεί να βγαίνουν οι μισοί 
βουλευτές δημόσια να δίνουν τα ονόματά τους, οι άλλοι να μην τα δίνουν και αυτοί που έδωσαν τα ονόματά 
τους να μην έχουν δικαίωμα τουλάχιστον να μιλήσουν.  Έν’ διαφάνεια που θέλουμε, έννεν έτσι; 

 Κύριε Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Το γεγονός ότι πολλοί από τους συναδέλφους ένιωσαν την ανάγκη να προστατεύσουν τον εαυτό τους 
από τα αυτονόητα, για να αποδείξουν ότι δεν είναι ελέφαντες, καταδεικνύει -και αυτό αποδεικνύει- σε ποιο 
σημείο έχει φτάσει ο δημόσιος διάλογος στην Κύπρο.   

 Μου έχει δώσει ο συνάδελφός μου, ο φίλος μου ο Ηλίας Μυριάνθους, ο συναγωνιστής μου, μία 
επιστολή στην οποία λέει τα αυτονόητα, ότι εξυπηρετείται το δάνειό του.  Γιατί;  Γιατί και αυτού το όνομα ήταν 
σε μία λίστα η οποία «αγιοποιήθηκε» από τους περισσότερους για επικοινωνιακούς και μόνο λόγους και 
βεβαίως δαιμονοποιείται κατά έναν τρόπο παράδοξο, αλλά, ασχέτως, θα πρέπει να δημοσιευτεί αυτούσια.   

 Έχουμε συναδέλφους οι οποίοι είχαν την ατυχή συγκυρία ή την ευκαιρία να έχουν πιστωτική κάρτα, 
άλλος €30, άλλος €100, και θεωρήθηκε μη εξυπηρετούμενο δάνειο.  Να σας πω μία άλλη παράμετρο, μία 
άλλη περίπτωση.  Το 2015 ένα πρόσωπο συνένωσε αρκετά δάνειά του, μικρά δάνεια, σε ένα τραπεζικό 
ίδρυμα.  Τα εξασφάλισε κατά το υπερβάλλον με ακίνητη περιουσία, του επιβλήθηκε βεβαίως τόκος 6,85%, 
επαναλαμβάνω 6,85% το 2015, για λόγους που αφορούσαν τον ίδιο του ζητήθηκε να βρει δύο άλλους 
συνοφειλέτες, ασχέτως αν δεν ήταν δάνειο δικό τους, διότι έτσι του ζήτησε η τράπεζα.  Βρέθηκαν οι 
συνοφειλέτες, νεότεροι σε ηλικία.  Το δάνειο ήταν του τρίτου προσώπου.  Για λόγους που αφορούσαν τον 
ίδιο το δάνειο κατέστη μη εξυπηρετούμενο εν τη εννοία του νόμου.  Ξέρουμε τι σημαίνει «μη εξυπηρετούμενο» 
στον νόμο που ψηφίστηκε.  Το δάνειο αυτό εξοφλήθηκε πλήρως με εκποίηση ακινήτων, αλλά και με μετρητά 
και είναι στη λίστα.  6,85%.   Και δε βρίσκονται στη λίστα της κ. Γιωρκάτζη δάνεια του 0,5%, του 0,8% ή δε 
βρίσκονται στη λίστα περιπτώσεις -και έχω τα στοιχεία, αλλά από σεβασμό δε θα τα ανεμίσω εγώ- 
περιπτώσεων όπου ΠΕΠ του διαγράφησαν, παρακαλώ, €900.000 σε δάνειο πέριξ των €1,2 εκατομ.   

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Και €300.000 ’πού τη μάνα. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Οι φήμες λένε ή €300.000 ή €320.000 από τη μάνα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα πρέπει να γίνει έρευνα για τούτο το πράγμα, αν δεν… 
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ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Επειδή όμως σεβόμαστε…  Επειδή εμείς μάθαμε να διασταυρώνουμε και σεβόμαστε αυτούς στους 
οποίους αναφέρονται τα έγγραφα, δε θα την ανεμίσουμε και δε θα τη δημοσιοποιήσουμε την περίπτωση 
τούτη.  Και αφορά πρόσωπα που ευρίσκονται σ’ αυτή την αίθουσα.   

 Το έχετε εξηγήσει και σας συγχαίρω, ειλικρινά σε συγχαίρω, Πρόεδρε, για το θάρρος να τα βάλεις με 
την περιρρέουσα, γιατί είναι πολύ εύκολο να λέμε και ακούγεται πολύ εύκολο στα αυτιά και είναι και πολύ έτσι 
ελκυστικό κάποιος να λέει «όλα στο φως, να δημοσιευτούν τα πάντα».  Σε συγχαίρω πραγματικά, γιατί δεν 
ήταν το ζητούμενο ποιοι έχουν μη εξυπηρετούμενα δάνεια.  Το ζητούμενο ήταν ποιοι έτυχαν χαριστικών όρων, 
όχι 6,85% το επιτόκιο, ποιοι έτυχαν μηδενικού σχεδόν επιτοκίου, ποιοι είχαν διαγραφές δανείων και μάλιστα 
σε μία περίοδο που ψηφίζονταν νόμοι που αφορούσαν τα τραπεζικά ιδρύματα.   

 Αντί αυτού, τι έχουμε σήμερα;  Συζητούμε αν κάποιος είχε την ατυχία ή την απρονοησία ή την… εν 
πάση περιπτώσει να μην εξυπηρετήσει ένα δάνειό του, ενώ όλοι αυτοί οι οποίοι δεν έχουν μη εξυπηρετούμενα 
δάνεια βρίσκονται -προσέξετε και αυτό είναι το τραγικό- στη θέση του κατήγορου.  Κατηγορούν αυτούς που 
έχουν δάνεια.  Ποιοι;  Αυτοί των οποίων τα δάνεια έχουν διαγραφεί.  Από ποιους;  Από τα τραπεζικά ιδρύματα.  
Πραγματικά είναι παράλογο.  Δαιμονοποιούν όλοι τώρα, σήμερα τη Λίστα Γιωρκάτζη, αλλά θέλουν να τη 
δημοσιεύσουν.  Τρέξετε μετά όλοι να αποδείξετε ότι δεν είστε άτιμοι, παλιάνθρωποι, όταν βεβαίως τα φώτα 
της δημοσιότητας θα έχουν στραφεί πάνω στους συγκεκριμένους και θα έχουν λοιδορηθεί άπαξ και διά 
παντός.  Εάν δημοσιευτεί όπως έχει, επιδοκιμάζουμε τη στρεψοδικία της κ. Γιωρκάτζη, γιατί διαφορετικά 
ξεκίνησε το θέμα και διαφορετικά κατέληξε, και επιδοκιμάζουμε επίσης την ανθρωποθυσία και την 
ανθρωποφαγία.  Αν αυτό αποτελεί συνεισφορά στον δημόσιο διάλογο, πραγματικά θα πρέπει να 
αναθεωρήσουμε τα αυτονόητα σ’ αυτό τον τόπο. 

 Και τελειώνω με το εξής:  Αλήθεια, ξέρουμε όλοι μας σε ένα σπίτι τι προβλήματα υπάρχουν μέσα στους 
τέσσερις τοίχους;  Αναρωτηθήκαμε ποτέ -και πραγματικά είμαι έντονος σ’ αυτό- πώς ένας έπεσε έξω στις 
προβλέψεις του;  Δεν είναι όλα ρόδινα στη ζωή και δεν είναι όλα american dream.  Υπάρχουν άνθρωποι που 
είχαν ατυχίες και έχουν ατυχίες και ο Θεός να μεν το δώσει σε κανένα σας.  Γι’ αυτό, λιγότερα λόγια, 
περισσότερο σεβασμό στους θεσμούς, τους οποίους κατά τα άλλα θεραπεύουμε.   

 Κυρίως όμως συγχαίρω εσένα, αγαπητέ μου Ζαχαρία, για την παρρησία με την οποία απάντησες στη 
συμπερίληψη του ονόματός σου στη λίστα.  Προτείνω σε όλους να δείτε απόψε τις δηλώσεις του, για να φανεί 
ότι σ’ αυτό τον τόπο έχουμε χάσει το μέτρο, έχουμε θεοποιήσει τη λοιδορία και έχουμε πραγματικά εκμηδενίσει 
τον δημόσιο λόγο, τον διάλογο και την ανθρωπιά. 

 Σας ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο επόμενος ομιλητής είναι ο κ. Μιχάλης Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Νομίζω κάποιοι συνάδελφοι απλοποιούν πάρα πολύ τα πράγματα θεωρώντας ότι θα εξυπηρετηθεί το 
δημόσιο συμφέρον, αν δημοσιοποιηθεί μία λίστα με χιλιάδες ονόματα, η οποία περίπου θα λειτουργήσει σαν 
την κολυμβήθρα του Σιλωάμ και ως καθαρτήριο αμαρτιών, και ξαφνικά ο κόσμος θα ανοίξει τις αγκάλες, να 
μας υποδεχτεί ανανεωμένους και καθαρούς.  Για να εξυπηρετηθεί το δημόσιο συμφέρον, πρέπει να γίνουν 
πολύ περισσότερα και πρώτα απ’ όλα να ξεριζωθεί η διαφθορά από τους κόλπους της κυπριακής πολιτικής 
και επιχειρηματικότητας και να σπάσει η διαπλοκή, να σπάσει ο κύκλος της διαπλοκής του 
πολιτικοοικονομικού κατεστημένου.   

 Οι πολίτες θα μας ξαναεμπιστευτούν, εάν νιώσουν πραγματικά ότι προχωρά κάτι, ότι αλλάζει κάτι, και 
νομίζω υποτιμούν οι συνάδελφοι τους πολίτες θεωρώντας ότι περίπου η ανάγκη τους είναι να δουν, να 
εκθέσουν, να κουτσομπολέψουν αυτούς οι οποίοι ενδεχομένως είναι τα φωτεινά ονόματα της λίστας.  Οι 
πολίτες έχουν ανάγκη, επαναλαμβάνω, να δουν αποτελέσματα, να δουν ότι κάτι προχωρά και ότι αυτός ο 
κατήφορος της διολίσθησης της πολιτικής και αυτή η χαμηλή ποιότητα και ο λαϊκισμός ο άκρατος κάπου 
φτάνουν στο τέλος τους και ότι υπάρχει επιτέλους μία σοβαρή αντίδραση η οποία οδηγεί σε ένα αποτέλεσμα.  
Οι πολίτες θέλουν να δουν αυτούς οι οποίοι έβγαλαν τα λεφτά τους στις κλειστές περιόδους στο εξωτερικό, 
αυτούς οι οποίοι διέγραψαν τα δάνειά τους, αυτούς οι οποίοι έχουν χαριστικές διευκολύνσεις και πολλά άλλα 
και όλα αυτά τα έκαναν παράνομα.   

 Και έρχομαι στο διά ταύτα.  Η θέση μας είναι, ναι, να δοθεί άμεσα η λίστα και να δοθεί αυτούσια η 
λίστα, αλλά πώς;  Έχει σημασία ο τρόπος.  Εμείς ζητούμε να δοθεί με βάση τη δεύτερη απόφαση, η Κεντρική 
Τράπεζα να διακριβώσει τα ΠΕΠ και τα ΜΕΔ και να μείνουν μόνο τα ΠΕΠ και τα ΜΕΔ στις λίστες και να 
δοθούν την 31η αυτού του μήνα οι λίστες στη δημοσιότητα, διότι μιλούμε για λίστες, όχι για λίστα.  Είναι έξι 
διαφορετικές λίστες, οι οποίες δεν έχουν ούτε συνοχή ούτε όμοια κριτήρια ή χαρακτηριστικά.   
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 Γιατί το ζητούμε;  Διότι όλοι συμφωνούμε ότι είναι προβληματικά τα στοιχεία και αυτά τα προβληματικά 
στοιχεία…  Η δική μας ανησυχία είναι ότι, δίνοντας στη δημοσιότητα κάποιους οι οποίοι θα αντιδράσουν 
αμέσως, όπως αντέδρασαν οι συνάδελφοι, θα ξεκινήσει ο χορός των αγωγών και των δικαστικών 
διαδικασιών, ο οποίος θα είναι η ταφόπλακα και η ταφόπετρα που θα κλείσει τον κύκλο τον σύντομο της ad 
hoc επιτροπής.  Διότι δε νομίζω να πιστεύει κανένας, μετά από τον σάλο που θα δημιουργηθεί τον νομικό, 
τον κοινωνικό και τον άλλον, ότι η επιτροπή θα μπορέσει να κάμει αξιόπιστη έρευνα, όταν θα είναι 
υποχρεωμένοι και η επιτροπή και τα μέλη της να ακολουθήσουν τις δικαστικές διαδικασίες.  Και οι συνάδελφοι 
το πρωί στην ad hoc επιτροπή πήραν την πρώτη επιστολή από κάποιον ενδιαφερόμενο, ο οποίος μας 
υποδεικνύει ότι η δημοσιοποίηση των δικών του στοιχείων είναι παράνομη, παρ’ όλο που ο ίδιος λέει ότι δε 
θα κάνει χρήση του δικαιώματος του νομικού, για να προστατεύσει τον εαυτό του. 

 Άρα, υπό τον φόβο να ξεκινήσει μία διαδικασία δικαστικών διαδικασιών, η δική μας τοποθέτηση είναι 
με την πρώτη απόφαση της Βουλής να διακριβωθούν τα στοιχεία από την Κεντρική Τράπεζα, να μείνουν μόνο 
όσοι είναι ΠΕΠ, μόνο όσα δάνεια είναι μη εξυπηρετούμενα σύμφωνα με τον ορισμό που υπάρχει στη 
νομοθεσία και τότε να δοθούν τα στοιχεία στη δημοσιότητα.   

 Νομίζω ότι σε αυτό συμφωνούμε όλοι.  Απλά, πρέπει να αποφύγουμε το λάθος, το οποίο θα είναι 
καθοριστικό και θα τερματίσει την προσπάθεια την οποία επιχειρούμε να κάνουμε σήμερα, να δώσουμε 
επιτέλους αξιόπιστα και με σοβαρότητα απαντήσεις στους πολίτες, οι οποίοι είναι θύματα εδώ και πάρα 
πολλούς μήνες δηλώσεων και αντιδηλώσεων, ισχυρισμών και υποθέσεων και τελούν υπό σύγχυση.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Καταρχάς, μετά από τη δήλωση του συναδέλφου κ. Περδίκη, αλλά και του κ. Ευσταθίου, οφείλω να 
δηλώσω και εγώ με τη σειρά μου ότι ούτε είχα ούτε έχω μη εξυπηρετούμενο δάνειο ούτε μου έγινε 
οποιαδήποτε αναδιάρθρωση σε δάνειό μου ούτε είχα δάνειο που δεν ήταν εξασφαλισμένο ή άλλως πώς.   

 Θέλω να σημειώσω κατ’ αρχάς ότι δε θα κάναμε αυτή τη συζήτηση σήμερα και δε θα βρισκόμαστε υπό 
κατηγορία, εν πάση περιπτώσει δε θα υπήρχε αυτή η κατακραυγή από την κοινή γνώμη απέναντι στο 
κοινοβούλιο, εάν είχαμε αξιοποιήσει σωστά και αποτελεσματικά τους δεκαεπτά μήνες περίπου που πέρασαν 
από την πρώτη κατάθεση της περιβόητης Λίστας Γιωρκάτζη μέχρι σήμερα ή αν είχε γίνει αποδεκτή η εισήγηση 
που είχα καταθέσει στη Σύσκεψη του Προέδρου και των Αρχηγών να διοριζόταν μία ανεξάρτητη επιτροπή 
εμπειρογνωμόνων η οποία να εξέταζε τα στοιχεία και την έκθεσή της να τη δημοσιοποιούσαμε.  Δε θα υπήρχε 
καχυποψία απέναντί μας.  Και θα είχε αξιοπιστία πολύ μεγαλύτερη στα μάτια της κοινής γνώμης και δε θα 
βρισκόμαστε στην ανάγκη σήμερα να αιτιολογούμαστε.   

 Το να έχει κάποιος μη εξυπηρετούμενο δάνειο ασφαλώς και δεν είναι κατ’ ανάγκη μεμπτό.  Μεμπτό 
είναι, εάν το δάνειο αυτό έτυχε της όποιας ευνοϊκής μεταχείρισης από ένα τραπεζικό ίδρυμα.  Μεμπτό είναι, 
εάν αυτό το μη εξυπηρετούμενο δάνειο δεν είναι εξασφαλισμένο, δηλαδή δεν είναι ενυπόθηκο.  Μεμπτό είναι, 
εάν ένα πολιτικά εκτεθειμένο πρόσωπο είχε την οικονομική δυνατότητα να αποπληρώσει το δάνειό του και 
δεν το έκαμνε, εκμεταλλευόμενο τη θέση του.  Και βεβαίως ηθικά μεμπτό είναι το πώς ένα πολιτικά εκτεθειμένο 
πρόσωπο που είχε μη εξυπηρετούμενο δάνειο έπαιρνε, αν ήταν μέλος της κυβέρνησης, ή ψήφιζε, αν ήταν 
μέλος του κοινοβουλίου, αποφάσεις και νομοσχέδια, αντίστοιχα, για τις τράπεζες και πολύ περισσότερο για 
τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια.  Και βεβαίως, η μεγάλη ουσία, η πραγματική ουσία -γιατί είναι μία πολύ μικρή 
πτυχή τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια και μία πολύ μικρή πτυχή, ακόμη μικρότερη, η περιβόητη Λίστα 
Γιωρκάτζη- είναι οι διαγραφές δανείων, είναι δάνεια που δόθηκαν και ακούσαμε από τον συνάδελφο, τον φίλο 
Κωστή Ευσταθίου, να αναφέρεται σε συγκεκριμένες περιπτώσεις.  Εγώ θα ευχόμουν, αγαπητέ Κωστή, έκλαβέ 
το και ως πρόκληση, να δοθεί στη δημοσιότητα, εάν υπάρχουν στοιχεία για διαγραφές προσώπου που 
βρίσκεται σε αυτή την αίθουσα για δάνεια μάλιστα ύψους που πλησιάζει το €1 εκατομ.  Προφανώς αυτές οι 
διαγραφές, για να γίνουν σε τέτοια δάνεια, έγιναν με ανταλλάγματα και προφανώς αυτό το δάνειο δεν ήταν 
ενυπόθηκο, για να διαγραφεί.   

 Θα πρέπει λοιπόν να εξεταστούν αυτές οι πτυχές, δάνεια τα οποία ενδεχομένως να είχαν μηδενικά 
επιτόκια, γιατί εκεί είναι που θα βρούμε και τις ρίζες της διαπλοκής.  Και ξέρετε, όταν δόθηκε η Λίστα 
Γιωρκάτζη στο προεδρείο της Βουλής, με επιστολή μου τότε προς τον Πρόεδρο της Βουλής είχα ζητήσει όπως 
δημοσιοποιηθεί η λίστα, γιατί δεν περνούσε μέρα που να μην καλούμαστε από δημοσιογράφους να 
δηλώσουμε αν έχουμε ή δεν έχουμε μη εξυπηρετούμενο δάνειο, αν είμαστε ή δεν είμαστε στην περιβόητη 
Λίστα Γιωρκάτζη.   

 Στη συνέχεια αποδέχτηκα τα επιχειρήματα και δεν επανέφερα το αίτημά μου για δημοσιοποίηση της 
λίστας.  Αποδέχτηκα το σοβαρό επιχείρημα για το ενδεχόμενο αυτή η λίστα να είχε λάθη.  Ενδεχομένως να 
εξετίθεντο πολιτικά εκτεθειμένα πρόσωπα αδικαιολόγητα σε μία κοινωνία που λόγω των σκανδάλων, λόγω 
της διαπλοκής, αλλά και λόγω της ανθρωποφαγίας που τα μέσα μαζικής ενημέρωσης έχουν καλλιεργήσει, 
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όπως είπε προηγουμένως ο φίλος ο Κωστής…  Είχα συναινέσει λοιπόν στο να οδηγηθούμε σε κάποια άλλη 
διαδικασία εξέτασης αυτής της λίστας.   

 Δεν έχω δει τη λίστα, γιατί, όπως ξέρετε, από την ώρα που στους όρους εντολής δεν έγινε αποδεκτή 
η εισήγησή μου, είχα αποχωρήσει από την ad hoc επιτροπή.  Κρίνοντας όμως από τα στοιχεία που έχουν 
δώσει στη δημοσιότητα συνάδελφοι που το όνομά τους ήταν στη λίστα, κρίνοντας τώρα και μία δήλωση που 
διάβασα πριν από λίγα λεπτά, που μου την έδωσαν οι συνάδελφοι, που ήρθε από τον Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων, τον κ. Καρούσο, ότι είναι κι αυτός στη λίστα, λέει, αλλά δεν έχει καν δάνειο, 
κρίνοντας λοιπόν απ’ αυτά τα στοιχεία, απ’ αυτά τα δεδομένα, προφανώς αυτή η λίστα είτε έγινε πρόχειρα, 
χωρίς να γίνει πραγματική διερεύνηση των δανείων ή των προσώπων που περιλαμβάνονται μέσα, είτε αυτοί 
που τη συνέταξαν τη συνέταξαν με σκοπιμότητες, συμπεριλαμβάνοντας πολιτικά εκτεθειμένα πρόσωπα που 
δεν είχαν μη εξυπηρετούμενα δάνεια, για να δημιουργήσουν μία κοινωνική κατακραυγή, αλλά και να φέρουν 
και το κοινοβούλιο κάτω από πίεση.   

 Πρέπει να πω όμως ότι έχουμε μία μεγάλη ευθύνη ως κοινοβούλιο. Χάθηκε πάρα πολύς πολύτιμος 
χρόνος, δεκαεπτά ολόκληροι μήνες, κατά τους οποίους επιτρέψαμε…  Αντί να αξιοποιήσουμε αυτό τον χρόνο 
και να ζητήσουμε τα στοιχεία από τον νέο διοικητή, να τα μελετήσουμε με την ησυχία μας και πολύ 
περισσότερο να μελετηθούν από μία επιτροπή εμπειρογνωμόνων, δεν κάναμε τίποτε απ’ όλα αυτά, ενώ 
μπορούσαμε και είχαμε τον χρόνο, με αποτέλεσμα να δώσουμε την ευκαιρία και στον κόσμο να μας 
αμφισβητεί δικαιολογημένα, αλλά και σε δημοσιογράφους στα μέσα μαζικής ενημέρωσης να αμφισβητούν τις 
προθέσεις του κοινοβουλίου.   

 Εδώ είναι το δικό μας μερίδιο ευθύνης.  Η κοινωνία έχει γίνει πολύ καχύποπτη και πολύ απαιτητική -
και την έκαναν καχύποπτη και απαιτητική- την οδήγησαν στο να θεωρεί ή στο να θέτει σε ανυποληψία την 
πολιτική, τα κόμματα, τους πολιτικούς, τους θεσμούς με όλα αυτά τα σκάνδαλα διαπλοκής και διαφθοράς που 
είδαν το φως της δημοσιότητας.  Γι’ αυτό ας μην καταλήγουμε εύκολα στη λογική του λαϊκισμού -και νομίζω 
είμαι απ’ αυτούς που δε χαρακτηρίζονται, καθ’ όλη μου την πορεία, ποτέ, από λαϊκισμό- όμως οι πολίτες 
δικαιούνται και απαιτούν να γνωρίζουν, απαιτούν διαφάνεια.  Βίωσαν τόσα σκάνδαλα και διαφθορά σ’ αυτό 
τον τόπο ιδίως τα τελευταία χρόνια, που με το δίκαιό τους είναι καχύποπτοι.  Και εμείς, δυστυχώς, αντί να 
καθησυχάσουμε τους πολίτες ορίζοντας μία ανεξάρτητη επιτροπή εμπειρογνωμόνων, ακολουθήσαμε μία 
διαδικασία που μειώνει την αξιοπιστία μας.  Εμείς που είμαστε υπό εξέταση, γιατί όλα τα πολιτικά εκτεθειμένα 
πρόσωπα είναι υπό εξέταση σύμφωνα με τους όρους εντολής, είμαστε και οι εξεταστές.  Αυτό για το οποίο 
κατηγορούσαμε τους δικαστές του Ανωτάτου Δικαστηρίου πριν από έναν χρόνο, ότι κακώς εκδίκασαν 
υπόθεση που τους αφορούσε, το επαναλαμβάνουμε εμείς σήμερα.  Αυτή είναι η πραγματικότητα.  Πώς θα 
μας πιστέψουν οι πολίτες ό,τι και να πούμε;  Πόσο διαφορετικά θα ήταν, αν το ότι ήταν αξιόπιστη αυτή η 
λίστα, αν δηλαδή είναι, το έλεγε μία ανεξάρτητη επιτροπή, παρά να το λένε οι βουλευτές, το κοινοβούλιο, που 
βρίσκεται υπό εξέταση;   

 Είχα την τάση, και το είχα πει και στη Σύσκεψη το πρωί, να στηρίξω το σχέδιο απόφασης για 
δημοσιοποίηση της λίστας την 31η Ιουλίου 2020, αφού γίνει η επικαιροποίηση από τον Διοικητή της Κεντρικής 
Τράπεζας των στοιχείων αυτής της λίστας.  Δε θα το πράξω όμως και θα υποστηρίξω την άμεση 
δημοσιοποίηση ως έχει για έναν πολύ απλό λόγο.  Πώς θα πείσουμε στις 17 Ιουλίου 2020 ότι θα γίνει 
επικαιροποίηση μέσα σε δεκατρείς ημέρες και θα δημοσιοποιηθεί επικαιροποιημένη όπως θα έπρεπε να είναι;  
Στις 8 Ιουλίου 2020 στη Σύσκεψη του Προέδρου και των Αρχηγών είχαμε ζητήσει να γίνει επικαιροποίηση και 
για τη χρονική περίοδο πριν και μετά την αποχώρηση της κ. Γιωρκάτζη, γιατί αυτή η περίοδος δεν 
περιλαμβάνεται, αλλά και για επαλήθευση και διερεύνηση των στοιχείων της περιβόητης Λίστας Γιωρκάτζη 
από τον νέο Διοικητή της Κεντρικής Τράπεζας.  Αυτό στις 8 Ιουλίου 2020, δηλαδή πριν από δέκα μέρες.  Γιατί 
δε ζητήσαμε από τον Διοικητή της Κεντρικής Τράπεζας να μας στείλει τη Λίστα Γιωρκάτζη επικαιροποιημένη 
και του ζητήσαμε απλά να μας τη στείλει όπως ήταν;  Το σημειώνω αυτό, γιατί είναι τα δικά μας τα λάθη που 
επιτρέπουν δικαιολογημένη κριτική από την κοινωνία.   

 Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας -δεν ξέρω ποια θα είναι η τελική απόφαση της πλειοψηφίας του 
κοινοβουλίου- όπως σας είπα, ότι εγώ θα στηρίξω, εδώ που φτάσαμε, τη δημοσιοποίηση ως έχει της λίστας, 
όμως πρέπει να συνεχίσει η επιτροπή, πρέπει να διοριστεί ανεξάρτητη επιτροπή εμπειρογνωμόνων, πρέπει 
να ζητήσουμε από τον Διοικητή της Κεντρικής Τράπεζας επικαιροποίηση γραπτώς, πρέπει να ζητήσουμε όλα 
τα δάνεια των ΠΕΠ από το 2008 ή το 2013, όποτε αποφασίσουμε να δοθούν, γιατί και τα στοιχεία είναι 
απαραίτητα, το ιστορικό του κάθε δανείου, για να δοθεί σ’ αυτή την επιτροπή εμπειρογνωμόνων η δυνατότητα 
να συντάξει αυτή την έκθεση αξιολόγησης, ένα προς ένα, και να δοθεί στη δημοσιότητα.  Έτσι θα 
αποκαταστήσουμε το κύρος του κοινοβουλίου και το κύρος της πολιτικής. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Θα έρθω στο βήμα, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να κοπιάσετε. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Πριν ξεκινήσω την τοποθέτησή μου, να πω στον κ. Λιλλήκα ότι ο μόνος λόγος για τον οποίο δε 
ζητήσαμε από τον Διοικητή της Κεντρικής Τράπεζας στις 8 Ιουλίου 2020 να μας στείλει επικαιροποιημένη 
λίστα, ήταν γιατί δεν είχαμε ομοφωνία μεταξύ μας.  Υπήρχαν συγκρουόμενες απόψεις.  Υπήρχαν αυτοί που 
έλεγαν ότι πρέπει να δοθεί στη δημοσιότητα η λίστα ως έχει και υπήρχαν και οι φωνές που έλεγαν ότι πρέπει 
να έρθει μία επικαιροποιημένη λίστα, αποτέλεσμα μίας σοβαρής διερεύνησης, και η ίδια συζήτηση υπάρχει 
μέχρι σήμερα δυστυχώς.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Εγώ θα πω ότι είμαι είκοσι χρόνια στη Βουλή των Αντιπροσώπων.  Μόνο λύπη και σε κάποιο βαθμό 
και ντροπή μπορούν να προκαλέσουν όχι η σημερινή συζήτηση αλλά όλα αυτά τα οποία έγιναν το τελευταίο 
χρονικό διάστημα γύρω από το συγκεκριμένο ζήτημα και άλλα ζητήματα τα οποία κατά την άποψή μου 
προσβάλλουν τη Βουλή των Αντιπροσώπων.  Δεν προσβάλλουν τον κ. Περδίκη, όπως ο κ. Περδίκης 
επεδίωξε να μας πει για τις συζητήσεις που γίνονται στην επιτροπή Ελέγχου.  Προσβαλλόμαστε όλοι με τον 
τρόπο που συμπεριφέρονται διάφοροι.  Και εγώ θεωρώ ότι εκείνη η κραυγή αγωνίας του κ. Κωστή Ευσταθίου 
πρέπει επιτέλους να μας αφυπνίσει όλους και να προβληματιστούμε για το πώς συμπεριφερόμαστε και 
πολιτικά και ανθρώπινα και άλλως πώς.   

 Με τη μεγαλύτερη ευκολία επιχειρούμε να ισοπεδώσουμε συνειδήσεις, επιχειρούμε να ισοπεδώσουμε 
ανθρώπους, απλά και μόνο για να εξυπηρετήσουμε σκοπιμότητες.  Απαράδεκτο πράγμα για όποιον θέλει να 
σέβεται τον εαυτό του και αλίμονο αν δεν προβληματιστούμε.  Θα συνεχίσουμε τον κατήφορο στον οποίο 
οδηγούμαστε και δεν πρόκειται αυτή η Βουλή να καταφέρει ποτέ να ξεπεράσει το πρόβλημα της απαξίωσης 
που υπάρχει στην κοινή γνώμη για λλόου της.  Είτε θα σοβαρευτούμε και θα γίνουμε υπεύθυνοι όλοι και θα 
μετρούμε τα λόγια τα οποία λέμε είτε θα συνεχίσουμε τον κατήφορο.   

 Υπάρχουν εγκλήματα διαφθοράς και διαπλοκής στην Κύπρο;  Υπάρχουν.  Υπήρχαν διαχρονικά.  
Σήμερα έχουμε κτυπήσει ρεκόρ στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Τελευταία έκθεση της Eurostat λέει ότι ο μέσος 
όρος των πολιτών που θεωρεί ότι στη χώρα του υπάρχουν σκάνδαλα και διαπλοκή στην Ευρωπαϊκή Ένωση 
είναι το 73%.  Στην Κύπρο το 95% θεωρεί ότι υπάρχουν σκάνδαλα διαφθοράς και διαπλοκής και αυτό λέει 
πάρα πολλά για το ποια είναι η αντίληψη που υπάρχει στον κόσμο.  Και οι Κύπριοι λένε ότι τα σκάνδαλα 
έχουν εκτοξευθεί τα τελευταία τρία χρόνια.  Και αυτό πρέπει να μας προβληματίσει σε πάρα πολύ μεγάλο 
βαθμό.  Συμμετέχουν τα πολιτικά πρόσωπα σε αυτά τα σκάνδαλα;  Δυστυχώς.  Αυτό είναι προφανές.  
Συμμετέχουν και επιχειρηματίες και στελέχη τραπεζών και πολιτικά πρόσωπα όλων των βαθμίδων, μέχρι την 
ανώτατη βαθμίδα.  Και απαιτούμε όλοι μας στο φραστικό επίπεδο να υπάρξει πλήρης διαφάνεια, πλήρης 
διερεύνηση αυτών των φαινομένων.  Άθελα μας όμως ίσως σε πολλές περιπτώσεις με τον τρόπο που 
συμπεριφερόμαστε να οδηγούμε ακριβώς προς το αντίθετο αποτέλεσμα.   

 Συζητούμε σήμερα για μία λίστα, αφορά €109, αφορά €230, μπορεί κάποιες περιπτώσεις να αφορούν 
και μερικές χιλιάδες και ξεχνούμε τα εκατομμύρια, τα οποία είτε διέφυγαν στο εξωτερικό πριν από το κούρεμα 
των καταθέσεων είτε διέφυγαν στο εξωτερικό κατά την κλειστή περίοδο των τραπεζών είτε πολλές άλλες 
περιπτώσεις, διαγραφές δανείων, αναδιαρθρώσεις κ.ο.κ.  Πρέπει να μας προβληματίσει και αυτή η πτυχή του 
θέματος.  Αναλωθήκαμε σε ένα θέμα το οποίο φαίνεται -δεν ξέρω, εγώ δεν έχω δει τη λίστα- αλλά με βάση το 
τι ακούω φαίνεται ότι δυστυχώς είναι άνθρακες ο θησαυρός.  Και τις περιπτώσεις των εκατομμυρίων τις 
προσπερνούμε, έτσι, αδιάφορα. 

 Είναι προφανές από το τι έχει ακουστεί μέχρι στιγμής ότι η λίστα περιέχει λάθη.  Περιέχει ανακρίβειες.  
Περιέχει περιπτώσεις που προκαλούν πολύ προβληματισμό γιατί να συμπεριλαμβάνονται πάνω.  Είπεν μου 
κάποιος τωρά…  Ποιος το είπε;  Ένας συνάδελφος, ο κ. Λιλλήκας… ότι ο Υπουργός Μεταφορών λαλεί «είμαι 
πάνω στη λίστα και εγώ δάνειο δεν έχω»!  Πώς είναι δυνατόν να γίνονται τέτοια πράγματα;  Και πολλοί άλλοι.  
Βγήκαν όλοι οι συνάδελφοι -και θα πω και για τους συναδέλφους της δικής μας κοινοβουλευτικής ομάδας- 
και είπαν ότι αυτά τα οποία καταγράφονται στη λίστα, δεν έχουν σχέση με την πραγματικότητα!  Και βέβαια 
υπάρχουν περιπτώσεις πολλές,  άλλων πολιτικά εκτεθειμένων προσώπων, που, ενώ θα έπρεπε να ήταν στη 
λίστα, φαίνεται ότι δεν είναι στη λίστα.  Άλλο σοβαρό προβληματικό στοιχείο.  Πώς θα το εξετάσουμε εμείς, 
από τη στιγμή που δεν έχουμε πρόσβαση στα αρχεία των τραπεζών;  Πώς θα ξέρουμε ότι κάποιοι έπρεπε 
να ήταν στη λίστα και δε βρίσκονται στη λίστα;   

 Οι βουλευτές της δικής μας της κοινοβουλευτικής ομάδας βγήκαν δημόσια και είπαν ο καθένας τη δική 
του την περίπτωση πολύ πειστικά, ότι δεν υπάρχει τίποτε το οποίο να τους συνδέει είτε με παρανομία είτε με 
υποψία διαπλοκής ή διαφθοράς.  Εξάλλου οι πλείστοι, σε ό,τι τους αφορά προσωπικά, τα δήλωσαν στο πόθεν 
έσχες και υπάρχουν καταγεγραμμένα, δεν έκρυψαν τίποτε, όπως και άλλοι συνάδελφοι από άλλες 
κοινοβουλευτικές ομάδες.  Εγώ όμως θα πω ακόμα κάτι για μας, για τη δική μας την κοινοβουλευτική ομάδα.  
Μας εξυπηρετούσαν οι τράπεζες, για να κάμνουμε τι;  Να καταψηφίζουμε όλα τα ζητήματα που τις 
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αφορούσαν;  Εμείς σε όλα τα ζητήματα και εντός και εκτός της Βουλής είμαστε ενάντια στις τράπεζες.  Γιατί 
να μας κάμνουν χατίρια δηλαδή;  Πού υπάρχει η διαπλοκή και η διαφθορά;   

 Τι προτείναμε, κύριε Πρόεδρε, εμείς από την έναρξη αυτής της διαδικασίας;  Εμείς είπαμε κάτι πάρα 
πολύ απλό, που νομίζω ότι η απλή λογική...  Είναι θέμα τού πώς ο καθένας αντιλαμβάνεται τα ζητήματα.  Η 
απλή λογική λέει ότι έπρεπε να γίνει μια σοβαρή έρευνα από την Κεντρική Τράπεζα...  Εγώ συμφωνώ με τον 
κ. Λιλλήκα ότι δεν είναι ισχυρό το επιχείρημά μας.  Εβάλαμε μια ad hoc επιτροπή να μας ελέγξει εμάς τους 
ιδίους;  Και αυτό προτείναμε εμείς, όταν συνήλθε η ad hoc επιτροπή, να γίνει μια σοβαρή έρευνα από την 
Κεντρική Τράπεζα, μέσα σε συγκεκριμένα χρονικά πλαίσια και τα ευρήματα του Διοικητή της Κεντρικής 
Τράπεζας να δοθούν αυτούσια στη δημοσιότητα.  Να μην παρέμβουμε εμείς σε αυτά τα ευρήματα τα οποία 
θα είναι το αποτέλεσμα της διερεύνησης του κεντρικού τραπεζίτη.  Και είπαμε επίσης να περιορίσουμε τον 
αριθμό των προσώπων που θα διερευνηθούν, για να επιταχυνθεί η διαδικασία.   

 Ακούω, κύριε Πρόεδρε, ότι στις έξι λίστες είναι μερικές χιλιάδες άτομα.  Εμείς είπαμε να ελεγχθούν οι 
βουλευτές, οι υπουργοί, τα ανώτατα στελέχη των τραπεζών και οι ιδιοκτήτες των μέσων ενημέρωσης.  Και 
τονίσαμε βέβαια από την αρχή ότι το να συζητούμε μόνο για τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια είναι πολύ 
παραπλανητικό.  Ότι θα έπρεπε να συμπεριλάβουμε μέσα όλα εκείνα τα θέματα που εμπερικλείονται  στη 
φράση «ευνοϊκή μεταχείριση».  Και είναι πολλά τούτα τα πράγματα τα οποία μπορεί να περιληφθούν μέσα 
στο θέμα «ευνοϊκή μεταχείριση».  Και είμαστε σήμερα μπροστά από το εξής φαινόμενο:  Ξέρουμε όλοι μας 
ότι η λίστα έχει λάθη, έχει κενά, έχει αδυναμίες, αδικεί κόσμο και ενδεχομένως άλλος κόσμος που έπρεπε να 
ήταν μέσα δεν είναι.  Αυτό είναι το ένα το δεδομένο το οποίο έχουμε μπροστά μας.  Το δεύτερο δεδομένο 
που έχουμε μπροστά μας είναι ότι με τη δημοσιοποίησή της όπως είναι θα θυματοποιηθεί κόσμος.  Και λέμε 
το εξής παράδοξο:  «Μα, αν την δημοσιοποιήσουμε, θα απαξιωθεί στη συνείδηση του κόσμου.  Θα 
απαξιωθούν τα άτομα τα οποία καταγράφονται στη λίστα άδικα».  Και είναι περίεργο τούτο το πράγμα, γιατί 
στην Κύπρο, εξ όσων γνωρίζω, το νομικό μας το σύστημα λέει ότι ο καθένας θεωρείται αθώος, μέχρι που να 
αποδειχθεί το αντίθετο.  Εμείς τώρα τι κάμνουμε;  Εκθέτουμε κάποιους ανθρώπους και λέμεν τους «Κύριοι, 
αποδείξετε ότι είσαστε αθώοι.  Δε μας ενδιαφέρει εμάς αν θα μπείτε σε μια διαδικασία η οποία δε θα έχει 
τέλος».  Διότι θέλω να φρεσκάρω λίγο τη μνήμη σας.   

 Πολλές φορές τα μέσα ενημέρωσης βγαίνουν, κατηγορούν ανθρώπους, γράφουν διάφορα, 
αποδεικνύεται στην εξέλιξη των πραγμάτων ότι δεν ανταποκρίνονται στην πραγματικότητα και δεν υπάρχει 
ούτε μία διάψευση!  Ούτε ένα συγγνώμη για εκείνους τους ανθρώπους των οποίων η υπόληψη διασύρεται 
από τα δημοσιεύματα.  Και λέμε τώρα σε όλους αυτούς οι οποίοι είναι πάνω στη λίστα -μερικές χιλιάδες 
άτομα- «Κύριοι, μπορεί να είσαστε αθώοι, δε μας κόφτει, πρέπει να το αποδείξετε, εμείς θα σας βκάλουμεν 
στο μεϊτάνιν, θα σας ρεζιλέψουμε και πρέπει να αποδείξετε εσείς ότι είσαστε αθώοι.  Τι να σας κάμουμε;  
Δεχούμαστεν πίεση από την κοινή γνώμη, οπότε είμαστε υποχρεωμένοι να λαϊκίσουμε, να φύγουμε το φορτίο 
από πάνω μας, να φύγουμε την όποια πίεση ασκείται πάνω μας και να τη μεταφέρουμε πάνω σας.  Και εσείς 
κόψετε το λαιμό σας να εύρετε τρόπο να δικαιωθείτε»!  Και βέβαια δεν πρόκειται να δικαιωθούν ποτέ.  Γιατί 
κανένας δε θα τους δώσει πρόσβαση να πουν την άποψή τους για το ότι άδικα βρίσκονται πάνω στον 
κατάλογο. 

 Μας λέει η Επίτροπος Προστασίας Προσωπικών Δεδομένων ότι αυτό το οποίο πάτε να κάμετε είναι 
παράνομο και πρέπει να προσέξετε.  Μόνο τις περιπτώσεις όπου είσαστε σίγουροι ότι υπάρχουν αυτά τα 
προβλήματα πρέπει να τις δώσετε στη δημοσιότητα.  Εμείς δεν τη λαμβάνουμε υπόψη μας!  Δικαίωμά μας!  
Αν αύριο μπει σε μια δικαστική περιπέτεια η Βουλή, ποιος θα αναλάβει την ευθύνη γι’ αυτή τη δικαστική 
περιπέτεια στην οποία θα μπούμε;   

 Θέλω να πω ακόμα κάτι, κύριε Πρόεδρε.  Ειλικρινά διερωτώμαι τι μεγάλο κακό θα συμβεί, αν δώσουμε 
δεκαπέντε μέρες, για να γίνει ένας ελάχιστος έλεγχος πάνω στη λίστα, για να εξασφαλίσουμε ότι θα γίνουν 
κάποιες διορθώσεις.  Πέρασε δηλαδή τόσος καιρός, χρόνια, διότι τα πρώτα μεγάλα εγκλήματα για την 
οικονομία βγήκαν στο φως το 2013.  Πέρασαν εφτά χρόνια, δεκαεπτά μήνες -θωρώ μέσα στις εφημερίδες- 
από την ημέρα που πρωτοκυκλοφόρησε η συγκεκριμένη λίστα.  Υπάρχει άλλη λίστα, λένε κάποιοι.  Θα 
ξεκινήσουμε να κυνηγούμε τις λίστες τώρα!  Και δεκαπέντε μέρες θεωρούμε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όμως όχι τους ληστές! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Όχι τους ληστές, τις λίστες!  Δεκαπέντε μέρες για να κάμουμε μια λίγο πιο σοβαρή δουλειά, γιατί εγώ 
συμφωνώ με τον κ. Λιλλήκα πάλι ότι χρειάζεται περισσότερος χρόνος, για να γίνει καλύτερη δουλειά, σοβαρή 
δουλειά.  Σε δεκαπέντε μέρες λέμε ότι δεν μπορούμε να το κάμουμε τούτο το πράγμα.  «Πρέπει να το κάμουμε 
εδώ και τώρα»!  Δεν ξέρω για ποιο λόγο να το κάμουμε εδώ και τώρα.  Τι θα ικανοποιήσουμε;   

 Ξέρετε ποια είναι η μεγάλη η ανησυχία μας;  Η μεγάλη μας η ανησυχία είναι ότι με όλη αυτή τη συζήτηση 
που αναπτύχθηκε τους τελευταίους μήνες, με τη δημοσιοποίηση της λίστας και τις χιλιάδες των ονομάτων 
που θα δουν το φως της δημοσιότητας στο τέλος θα γίνει ένα κομφούζιο και κανένας δε θα μπορεί να διακρίνει 
ποια είναι η ουσία των προβλημάτων που αντιμετωπίζουμε στην Κύπρο με τη διαφθορά και τη διαπλοκή.  
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Όπως είπα στην αρχή, απλώς θα συσκοτίσουμε τα μεγάλα σκάνδαλα, για να αναδείξουμε τα πολύ μικρά.  
Αυτή είναι η δική μας η ανησυχία.  Θα χαθούν όλα τα υπόλοιπα και θα μείνουμε να συζητούμε για τα εκατόν 
εννιά ευρώ του ενός, τα διακόσια τριάντα του άλλου, για το αν όντως δεν έχει δάνειο καν πάνω του ο 
Υπουργός Μεταφορών και ούτω καθεξής.  Και θα χαθεί η ουσία της διαπλοκής και της διαφθοράς, η οποία 
είναι στα ύψη στην Κύπρο.  Δε θα ασχοληθούμε με την ουσία του θέματος.  Θα ασχοληθούμε με πολύ μικρής 
σημασίας ζητήματα.  

 Δε σας κρύβω, κύριε Πρόεδρε, ότι προβληματιστήκαμε πάρα πολύ για το τι θα κάμουμε.  Είδαμε το 
πώς τοποθετούνται οι διάφορες πλευρές στη Βουλή.  Και για ένα, έτσι, μικρό χρονικό διάστημα είπαμε, μα, 
καλά, γιατί να μας το παίζουν οι άλλοι μάγκες δηλαδή;  Γιατί να νομίζουν ότι είναι πιο έξυπνοι από εμάς και 
θα λαϊκίσουν, για να μη μείνουν εκτεθειμένοι στην κοινή γνώμη και εμείς να παίζουμε τους σοβαρούς και τους 
υπεύθυνους και να τρώμε την οποιαδήποτε ζημιά;  Είπαμε όμως ότι δε μας σηκώνει.  Η ανάγκη μας να 
παραμείνουμε σοβαροί και υπεύθυνοι, δε μας επιτρέπει να δεχτούμε αυτή την κατάσταση.  Γι’ αυτό εμείς δεν 
πρόκειται να συμμετέχουμε σε αυτή τη διαδικασία, κύριε Πρόεδρε.  Να κάμουν ό,τι θέλουν όλοι οι υπόλοιποι 
και εμείς αποφασίσαμε ότι σε αυτή τη διαδικασία δε συμμετέχουμε.  Και ο καθένας από εμάς θα αναλάβει την 
ευθύνη του.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γεώργιος Γεωργίου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μια δήλωση θέλω να κάμω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαρίστως. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πληροφορήθηκα πως και το όνομά μου συμπεριλαμβάνεται στη Λίστα Γιωρκάτζη για τα μη 
εξυπηρετούμενα δάνεια των πολιτικά εκτεθειμένων προσώπων.  Δηλώνω κατηγορηματικά ότι το δάνειο που 
είχα στην Τράπεζα Κύπρου ήταν πλήρως εξυπηρετούμενο και ότι το δάνειο αυτό αναφέρεται στη δήλωσή 
μου για το πόθεν έσχες.  Προς επιβεβαίωση τούτου, καταθέτω και δημοσιοποιώ αναντίλεκτο πιστοποιητικό- 
βεβαίωση της Τράπεζας Κύπρου μαζί με πιστά αντίγραφα καταστάσεων λογαριασμών, όπου εμφαίνονται 
ξεκάθαρα ότι οι δόσεις του δανείου μου ύψους €1.381,93 σεντ καταβάλλονταν ανελλιπώς κάθε μήνα, χωρίς 
καμία απολύτως υπερημερία, μέχρι τις 31/12/2018, όπου καταρτίστηκε η Λίστα Γιωρκάτζη, αλλά και καθόλη 
τη διάρκεια του δανείου μου, το οποίο ξοφλήθηκε στις 31/10/2019. 

 Διαβάζω, κύριε Πρόεδρε, την πιστοποίηση βεβαίωση, την οποία έχω πάρει από το κεντρικό κατάστημα 
της Τράπεζας Κύπρου στη Λάρνακα.   

 «Αγαπητέ κύριε Γεωργίου,  

 Θέμα:  Δάνειο με αριθμό τάδε -είναι ο αριθμός του δανείου που αναφέρεται στη Λίστα Γιωρκάτζη- 
ύψους €120.000. 

 Κύριε,  

 Διά της παρούσης βεβαιούται ότι κατά την 10η Αυγούστου 2015 και με βάση τα αρχεία που διατηρούμε, 
σάς παραχωρήθηκε το δάνειο με αριθμό [τάδε], ύψους €120.000 με επιτόκιο, 6,75%.  Το υψηλότερο επιτόκιο 
που μπορεί να δοθεί το 2015, 6,75%. 

 «Το δάνειό σας αποπληρωνόταν ομαλά και ξοφλήθηκε την 31η Οκτωβρίου 2019. 

 Η βεβαίωση θα θεωρείται έγκυρη, νοουμένου ότι παρουσιάζεται το πρωτότυπο έγγραφο, το οποίο θα 
φέρει τις πρωτότυπες υπογραφές». 

 Τη δήλωση αυτή, κύριε Πρόεδρε, τη βεβαίωση αυτή σας την καταθέτω ως προέδρου στην ad hoc 
επιτροπή της Βουλής.   Περαιτέρω, κύριε Πρόεδρε, καταθέτω και δέσμη 
των καταστάσεων λογαριασμού του υπό συζήτηση δανείου, όπου σε αυτά τα έγγραφα καταγράφονται οι 
καταβληθείσες δόσεις από την 1η Σεπτεμβρίου 2015, από τον πρώτο μήνα μετά την παραχώρηση του δανείου 
ύψους €1.381,93 σεντ, οι οποίες δόσεις -πενήντα τον αριθμό- καταβάλλονταν κάθε μήνα, το ίδιο ποσό, μέχρι 
τις 30/9/2019, όταν ξοφλήθηκε το συγκεκριμένο δάνειο.    

 Και κάτι τελευταίο.  Όταν στις 25 του Οκτώβρη το 2019 ζήτησα από την τράπεζα το υπόλοιπο του 
λογαριασμού, γιατί είχα πρόθεση να το ξοφλήσω, μου δόθηκε το υπόλοιπο του λογαριασμού∙ 25/10/2019.  
Το υπόλοιπο ήταν €79.313,39 σεντ.  Η επιταγή προς εξόφληση καταβλήθηκε στις 31η Οκτωβρίου 2019, έξι 
μέρες από τις 25/10/2019.  Και εκεί μου ζήτησαν και έντεκα ευρώ και εξήντα ένα σεντ τόκο των έξι ημερών, 
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από την ημερομηνία που μου δόθηκε η κατάσταση των υπολοίπων μου.  Και αυτό το ποσό, κύριε Πρόεδρε, 
καταβλήθηκε μέχρι και το τελευταίο σεντ στις 29/10/2019... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγλίτωσες όμως από την επόμενη λίστα των χαριστικών με τα έντεκα ευρώ που έδωσες! 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

...στις 29/10/2019, με το ποσό των €79.325.  Πλήρης εξόφληση χωρίς οποιοδήποτε σεντ χάρη, που 
ενδεχομένως κάποιοι κακόπιστοι να συλλογιστούν. 

 Καταθέτω, κύριε Πρόεδρε, αυτά τα στοιχεία στην ad hoc επιτροπή σε σας ως προέδρου της, για την 
παραπέρα εξέταση του θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Γεωργίου. 

Τώρα τον λόγο έχει ο κ. Μυλωνάς. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Είναι πάρα πολύ περίεργο το κλίμα, διότι όντως από όλους τους συναδέλφους έχω ακούσει μια 
σημαντική αμφισβήτηση της λίστας.  Ήδη κάποιοι συνάδελφοι έχουν πληρώσει το τίμημα, έχουν δηλώσει 
δηλαδή περισσότεροι εξ όσων κατάλαβα είτε πάνω είτε εδώ, όπως ο Γιώργος -καλή ώρα- τωρά, ότι έχουν τα 
αποδεικτικά στοιχεία οι συνάδελφοι από το ΔΗΚΟ, οι συνάδελφοι από την ΕΔΕΚ, από το ΑΚΕΛ, όλοι έκαναν 
δηλώσεις.  Κατά συνέπεια, εκλείπει ο παράγοντας του αιφνιδιασμού και της λοιδορίας, διότι οι ίδιοι οι 
συνάδελφοι -για τους πενήντα έξι μιλώ- φαντάζομαι έχουν τοποθετηθεί και έχουν ήδη εξηγήσει και αναμένω 
και φαντάζομαι, κύριε Πρόεδρε, μέσα στα πλαίσια τούτα, ότι θα έχουμε και μαζικές αγωγές εναντίον όσων 
ευθύνονται είτε από τη Βουλή…  Θα μπορούσαμε να το κάμουμε δηλαδή και ομαδικά και θα σας υπέγραφα 
και εγώ, να αποδειχθεί ενώπιον του δικαστηρίου η φαυλότητα των όσων είναι στην Κεντρική Τράπεζα -ήταν 
και είναι- διότι έχουν δίκαιο οι συνάδελφοι που είπαν ότι είχαμε μέρες ή ο κ. Ηροδότου καθηκόντως έπρεπε 
να προστατεύσει ανθρώπους οι οποίοι λοιδορούνται αυτή τη στιγμή με τον έναν ή τον άλλο τρόπο.  Και δε 
βλέπω καμία πρόταση τέτοια, εγώ την καταθέτω, όλοι εδώ ομόφωνα να κινηθούμε ως σώμα εναντίον… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχω την… 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Ναι, ναι, σας άκουσα, μια στιγμή.  Υπάρχει ακόμα ένα θέμα, κύριε Πρόεδρε.  Εδώ και δύο χρόνια δε 
θα συζητούσαμε τούτα τα θέματα.  Μας λοιδορούν οι πάντες για το πόθεν έσχες και με χαρά άκουσα προχθές 
που ο κ. Ζαχαρίας Ζαχαρίου, ο πρόεδρος της επιτροπής Θεσμών… ότι έχετε αναλάβει και μια πρωτοβουλία 
δική σας και σας ενημερώνω ότι εδώ και δύο χρόνια είμαι στην επιτροπή Νομικών… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχω καταθέσει…  Σήμερα είναι στις καταθέσεις πρόταση για το πόθεν έσχες.  Από εκεί και πέρα, 
επαφίεται στην επιτροπή.  Ελπίζω και τούτο, να μη βγείτε να πείτε κάποια ώρα γιατί καθυστέρησα εγώ να 
σας κάνω την πρόταση. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Είμαι υποχρεωμένος να το κάνω, διότι δε θα συζητούσαμε ίσως, εάν αυτή η πρόταση η δική σας ή η 
δική μου συζητείτο.  Μπορεί να μην ήταν καλή, ανεξάρτητη από τον Σύνδεσμο Λογιστών, από τη Γενική 
Εισαγγελία, από την Ελεγκτική Υπηρεσία… τα πόθεν έσχες μας να τα ελέγχουμε.  Ανεξάρτητη επιτροπή.  
Κανένας δε θα μπορούσε να πει κάτι πριν από δύο χρόνια.  Δε συζητήθηκε καν.  Έκανα συστάσεις 
επανειλημμένα, πήγα στη γραμματεία να το κουβεντιάσουμε, δεν έγινε.  Κατά την άποψή μου, κύριε Πρόεδρε 
-και ισχύει αυτό που είπε ο κ. Λιλλήκας και δεν ξέρω ποιος άλλος το είπε- δεν μπορούμε να εξετάζουμε μόνοι 
μας και να έχουμε και την έξωθεν καλή μαρτυρία, διότι δεν προσφέρουμε με τούτο τον τρόπο καλές υπηρεσίες 
σε αυτό που όλοι θέλουμε.  Αυτό ακριβώς που αναζητεί η κοινωνία…  Διότι σωστά είπε ο κ. Κυπριανού ο 
γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ, εγώ θα τα ονομάσω, δεν υπάρχει εμπιστοσύνη από το Χρηματιστήριο, από 
την κλοπή των τραπεζών, από την αγοραπωλησία γης, που χίλιες οικογένειες έχουν όλη τη γη στην Κύπρο 
και τη μοιράζουν μεταξύ τους.  Όλα αυτά, κύριε Πρόεδρε, έκαναν την κοινωνία να σκέφτεται δύο και τρεις 
φορές, όταν ακούει πολιτικό προσωπικό να μιλά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όλα αυτά τα έκαμε η Βουλή και οι βουλευτές;  Αλλά δε θα μπω σε διάλογο τώρα.  Ολοκληρώστε. 
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ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Συλλούρη, επειδή εθέσατε το ερώτημα και ακούστηκε, για τούτο και θα πρέπει να σας απαντήσω.  
Προφανέστατα, κάποιοι που μετείχαν ή δε μετείχαν είτε στα κόμματα είτε στη Βουλή είτε στα υπουργεία είτε 
στο Προεδρικό, συμμετείχαν.  Δε φαντάζομαι να ήταν εξωγήινοι!  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Ζαχαρία.   

 Έμειναν τρεις-τέσσερις…  Ομιλητές είναι ο κ. Παπαγιάννης, ο κ. Μυριάνθους, ο κ. Ανδρέας Κυπριανού 
και ο κ. Κώστας Κωνσταντίνου. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Μην ανησυχείς, θα είμαι σύντομος, απλώς ο λόγος που ήθελα να έρθω εδώ, ήταν για να δώσω έμφαση 
σε αυτό που θέλω να πω.  Στο δικαίωμα του βουλευτή να είναι άνθρωπος, στο δικαίωμα του βουλευτή να 
κάμνει δάνειο, στο δικαίωμα του βουλευτή να δυσκολευτεί στη ζωή του, να έχει προβλήματα υγείας, να πάνε 
λάθος οι δουλειές του, να πάνε χίλια πράγματα, στο δικαίωμα του βουλευτή να ξεκινά να γίνει βουλευτής από 
απλή, φτωχή οικογένεια και, όταν είναι απλή και φτωχή οικογένεια και θα δυσκολευτεί, στο δικαίωμα του 
βουλευτή να είναι τίμιος, διότι, αν τα έπιανε με τις μίζες, δε θα είχε μη εξυπηρετούμενα, στο δικαίωμα του 
βουλευτή να μην είναι απλώς πλουσιόπαιδο, στο δικαίωμα του βουλευτή να έχει και καταθέσεις, όμως και να 
είναι και πλούσιος.   

 Τι είναι η Βουλή;  Είναι ο καθρέφτης της κοινωνίας.  Εκφράζει όλες τις τάξεις του λαού μας, εκφράζει 
όλους τους ανθρώπους.  Είναι κακό κάποιος να δυσκολεύτηκε στη ζωή του και να μην κατόρθωσε να 
πληρώσει τις δόσεις δανείου;  Υπάρχει μικρή επιχείρηση το 2013, που ήταν η οικονομική κρίση, που δε 
δυσκολεύτηκε;  Και αν ο βουλευτής ήταν και επιχειρηματίας που δεν προσπάθησε να στηρίξει και το 
προσωπικό του και την επιχείρησή του;  Γιατί εμείς πρέπει να είμαστε διαφορετικοί από τους υπολοίπους;  
Γιατί εμείς είναι έγκλημα να καθυστερήσουμε μια δόση;  Και γιατί κάποιοι μεταξύ μας θέλουν να βγάλουν τα 
μάτια των άλλων;  Γιατί να μην είμαστε περήφανοι που είμαστε βουλευτές και καταντήσαμε να πηγαίνουμε 
δεξιά-αριστερά και να μας θεωρούν ότι είμαστε ένα κλαμπ που μπήκαμε στην πολιτική, για να φάμε λεφτά;  
Οι πλείστοι από εδώ κάναμε χρέη στην πολιτική.   

 Ξέρω ότι αυτά που λέω κάποιοι θα τα πάρουν στα μέσα μαζικής επικοινωνίας.  Δεν τους φοβάμαι.  
Έχω καθαρό το μέτωπό μου και μπορώ να μιλώ.  Όπως θεωρώ ότι η Βουλή της Κύπρου είναι από τις 
καλύτερες Βουλές της Ευρώπης.  Όπως θεωρώ ότι έχουμε το καλύτερο, έχουμε ένα πάρα πολλά καλό, 
αξιόλογο προσωπικό μέσα στη Βουλή, βουλευτές, αλλά στο τέλος της ημέρας όλοι τούς χαρακτηρίζουν και 
μας χαρακτηρίζουν ωσάν να είμαστε οι χειρότεροι άνθρωποι τούτου του τόπου!  Εγώ προσωπικά έχω 
κουραστεί, έχω βαρεθεί, είναι και ο λόγος που δε θα βάλω ξανά υποψηφιότητα, αλλά είναι κρίμα.  Αν δεν 
αλληλοστηριχτείτε μεταξύ σας και μεταξύ μας όλοι, ο κάθε αδκειασάρης του Facebook θα μας βρίζει, ο 
καθένας που θέλει να πιει αίμα θα πίνει το αίμα μας!   

 Είμαστε εδώ και είναι το κομμάτι της Δημοκρατίας η Βουλή, είναι το σώμα που μπορεί ο πολίτης κάθε 
πέντε χρόνια να στείλει σπίτι του τον βουλευτή, αν δεν είναι καλός.  Αλλά για πολλά πράγματα για το επίπεδο 
που έχουμε φτάσει φταίμε και εμείς.  Δεν υπάρχει ο αλληλοσεβασμός που έπρεπε να υπάρχει.  Πρέπει να 
είμαστε τα παραδείγματα της κοινωνίας, αλλά πρέπει να αποβάλουμε και τον λαϊκισμό από εμάς.  Πρέπει να 
μάθουμε να έχουμε πολιτικές θέσεις και να μην προτρέχει η επικοινωνία των πολιτικών μας θέσεων.  Θα 
φτάσουμε σε λίγα χρόνια, εάν στην κοινωνία επικρατήσει το ότι ο γάιδαρος πετάει, να βγάζω ανακοινώσεις 
για το πόσο ωραία πετάει, γιατί αυτό είναι αρεστό στον κόσμο!  Πολιτικός είναι εκείνος που θα κάνει την 
κοινωνία να προβληματιστεί, θα πάει και κόντρα, αν χρειάζεται.  Και είμαστε εδώ και, αν έχει βουλευτές οι 
οποίοι παρανομήσαμε ή παρανόμησαν, υπάρχουν διαδικασίες.  Να πάμε και φυλακή!  Αλλά δε γίνεται να 
θεωρούμαστε όλοι ότι είμαστε το κλαμπ των απατεώνων!  Πρέπει να σηκώσουμε το μέτωπο πάνω, να πάμε 
κόντρα και να μιλήσουμε.   

 Δεν μπορεί να μας βάζει η κ. Γιωρκάτζη σε μια λίστα, να έχουμε δάνεια που εξυπηρετούνται και να μας 
λένε ότι είναι μη εξυπηρετούμενα.  Δεν μπορεί η λίστα η συγκεκριμένη -και να κρυβόμαστε και να φοβόμαστε 
να μιλήσουμε- να βγήκε σε μια περίοδο που η κ. Γιωρκάτζη εβάλλετο, γιατί η κόρη της, δουλεύοντας στον 
πρώην σύζυγό της, εκπροσωπούσε τον Βγενόπουλο και η ίδια ήταν Διοικητής της Κεντρικής Τράπεζας.  Δεν 
μπορεί -και τα πρακτικά υπάρχουν- να της έχουν ζητηθεί συγκεκριμένα πράγματα από την επιτροπή 
Οικονομικών, ποιοι έβγαλαν λεφτά προ του κουρέματος, σε ποιους χαρίστηκαν δάνεια, ποιοι έβγαλαν λεφτά 
στη νεκρή περίοδο και να κάμνει έναν κατάλογο για τους βουλευτές που μπορεί να έχουν πενήντα, εκατό, 
δέκα χιλιάδες δάνειο, κάρτα πιστωτική και να συζητούμε και εμείς εδώ και δύο χρόνια για αυτό το πράγμα.   

 Η κ. Γιωρκάτζη είναι έξυπνη, είναι έξυπνη εκπρόσωπος του κατεστημένου.  Έξυπνη, γιατί έφερε μια 
λίστα, τη συζητούν οι πάντες, είναι επιχείρηση συσκότισης, ήταν πρωταγωνίστρια και δυστυχώς βρήκε και 
μέσα στη Βουλή κάποιους συμπρωταγωνιστές.  Ελπίζω να είναι άθελά τους και να μην είναι ηθελημένα.  
Αυτές είναι οι ωμές αλήθειες.  Δεν έχω μάθει ποτέ μου στη ζωή μου να φοβάμαι.  Πρέπει να είμαστε περήφανοι 
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για τη δουλειά που κάμνουμε ως βουλευτές και δεν μπορεί να αφήνουμε τον κάθε αδκειασάρην του Facebook 
να ολιγωρεί εις βάρος μας! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  

 Ο κ. Παπαγιάννης. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Καταρχάς, άμα θέλαμε να είμαστε σωστοί, δίκαιοι και να μην είμαστε επιλεκτικοί, να δείχνουμε ήθος 
και να μη θέλουμε να ισοπεδώνουμε χαρακτήρες, θα έπρεπε να ίσχυε η οριζόντια για όλους.  Έχει ακουστεί 
από αυτή την αίθουσα ότι κάποιοι ισοπεδώνουν χαρακτήρες, κάποιοι δεν έχουν ηθική κ.λπ.  Οι δύο που 
έχουμε βιώσει περισσότερο αυτό που εσείς λέτε ότι δεν έπρεπε να γίνεται σε αυτή την αίθουσα είμαστε οι 
βουλευτές του ΕΛΑΜ, αλλά, επειδή δεν είναι αυτό το θέμα, θα το αναφέρω απλώς, για να μη διαλέγουμε 
επιλεκτικά το πώς θα πούμε κάποια πράγματα. 

 Επειδή έχει ακουστεί μόνο η μια όψη του νομίσματος, θα πω και την άλλη όψη.  Για εμάς, εάν σε αυτή 
τη λίστα είναι κάποιος που είναι -με οποιοδήποτε αξίωμα- πολιτικά εκτεθειμένο πρόσωπο και έχει μη 
εξυπηρετούμενο δάνειο και στη συνέχεια του έχει δοθεί ακόμα ένα δάνειο, τότε, ναι, αυτό θεωρείται ευνοϊκή 
μεταχείριση.  Δεν ξέρουμε αν έχει συμβεί.  Απλώς, είναι ένας από τους λόγους που θέλουμε να 
δημοσιοποιηθεί η λίστα.  Αν για παράδειγμα ένα πολιτικά εκτεθειμένο πρόσωπο, ένας λειτουργός δηλαδή ή 
ένας δικαστής ή οποιοσδήποτε άλλος έχει μη εξυπηρετούμενο δάνειο και ταυτόχρονα η τράπεζα δεν έχει 
κινηθεί εναντίον του, όπως θα είχε κινηθεί απέναντι στον απλό πολίτη, τότε επίσης αυτό είναι ευνοϊκή 
μεταχείριση, αλλά, επειδή ούτε αυτό το γνωρίζουμε, καλό θα ήταν να δημοσιοποιηθεί η λίστα.  Και, επειδή το 
ΑΚΕΛ σήμερα μας μιλά για έλλειψη σοβαρότητας, να υπενθυμίσω σε όποιον δεν το γνωρίζει ότι η όλη 
συζήτηση δεν ξεκίνησε από τους εξωγήινους!  Ξεκίνησε από μέλος του ΑΚΕΛ για τη Λίστα Γιωρκάτζη και όλη 
αυτή τη δημοσιότητα…  Και, επειδή πολλοί σήμερα θεωρούν ότι η μνήμη μας είναι μνήμη χρυσόψαρου, να 
υπενθυμίσω ότι από τα υπόλοιπα εφτά κόμματα υπάρχουν δημόσιες δηλώσεις κατά καιρούς ότι η λίστα θα 
έπρεπε να δημοσιοποιηθεί άμεσα.   

 Ο μόνος που τόλμησε να ζητήσει τη λίστα άμεσα ήμουν εγώ και φάνηκα έτοιμος, κύριε Πρόεδρε, αν 
υπάρχει οποιαδήποτε άλλη ευθύνη, να την αναλάβω.  Αυτό που έχουμε σκεφτεί και οι δύο -και θεωρώ ότι το 
κίνημά μας είναι το πιο καθαρό σε αυτή την περίπτωση- είναι ότι, εάν υπάρχει έστω και ένας τρόπος να 
δικαιωθεί ο οποιοσδήποτε βρίσκεται σε αυτή την λίστα, αυτός ο τρόπος είναι να δημοσιοποιηθεί η λίστα και 
όσον αφορά τα 3 000 άτομα που αναφέρονται ή τα 4 000 άτομα που αναφέρονται θα είναι πολύ πιο εύκολο 
όσοι είναι αθώοι να ξεκαθαρίσουν το όνομά τους, επειδή πολύ απλά δε θα αναφέρουμε δύο άτομα, όπως 
έχει συμβεί στη δική μας περίπτωση. θα αναφέρουμε κάποιες χιλιάδες ατόμων.  Άρα, όσοι, τελοσπάντων, θα 
κατηγορηθούν άδικα θα είναι και πολύ πιο εύκολο να καθαρίσουν το όνομά τους.   

 Κάτι επίσης που δεν έχει ακουστεί -και είναι ιδιαίτερα περίεργο το ότι δεν έχει ακουστεί- σήμερα μιλούν 
κάποιοι για ευθύνες των τραπεζών.  Κάποιοι που έχουν νομοθετήσει σε αυτό το σώμα και μπορεί το όνομά 
τους να μη βρίσκεται σε αυτή τη λίστα έχουν αποφασίσει ότι μη εξυπηρετούμενο δάνειο θα θεωρείται το δάνειο 
που δεν έχει πληρωθεί η δόση στους τρεις μήνες.  Η πρώτη μορφή και η πρώτη πρόνοια, αν θυμάστε, ήταν 
ο ένας μήνας.  Άρα, ένας πολίτης είναι δίκαιο να κινδυνεύει να χάσει το σπίτι του, επειδή έχει αργήσει τρεις 
μήνες να πληρώσει μια δόση, αλλά, επειδή κάποιος είναι πολιτικά εκτεθειμένο πρόσωπο, είναι πιο δίκαιο να 
καθυστερήσει να του εκποιηθεί η περιουσία του;   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Θέλω να πω κάτι τελευταίο και να τελειώσω, κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα.   

 Θα μπορέσουμε να ξετυλίξουμε επιτέλους ένα από τα πολλά κουβάρια των σκανδάλων και της 
διαφθοράς, θα είναι και μια ευκαιρία να δούμε αν θα καθαρίσει το όνομά του οποιοσδήποτε από αυτή την 
αίθουσα ή οποιοδήποτε άλλο πολιτικά εκτεθειμένο πρόσωπο ή αν αυτή η λίστα, σε σύγκριση και με το πόθεν 
έσχες που έχουμε καταθέσει πριν από κάποια χρόνια, θα είναι ένας λόγος να φανεί ένα ανακριβές στοιχείο ή 
αν οποιοσδήποτε από αυτή την αίθουσα έχει δηλώσει κάτι που δεν ισχύει.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ηλίας Μυριάνθους. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 
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 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Όπως έχω δηλώσει και ως μέλος της ad hoc επιτροπής που ήμουν και το όνομά μου βρισκόταν στη 
λίστα, είχα καταθέσει και ενώπιον της επιτροπής, ενώπιόν σας, κατάσταση του λογαριασμού, η οποία έδειχνε 
ξεκάθαρα ότι το δάνειο ήταν εξυπηρετούμενο.  Έχω και ξεχωριστή βεβαίωση από την τράπεζα, την οποία θα 
καταθέσω, η οποία βεβαιώνει ακριβώς ότι το δάνειο από την πρώτη ημέρα που εκδόθηκε, τον Οκτώβριο του 
2013, μέχρι σήμερα είναι εξυπηρετούμενο. 

 Δυστυχώς όμως, σήμερα θα έλεγα ότι συζητούμε περί όνου σκιάς.  Προσπαθούμε να αποδείξουμε ότι 
δεν είμαστε ελέφαντες και στο τέλος της ημέρας, ό,τι και να κάνουμε, όποια απόφαση και να πάρουμε, πάλι 
θα είμαστε εκτεθειμένοι.  Αν παρουσιάσουμε τη λίστα όπως είναι στον κόσμο, θα βγει ο κόσμος και θα μας 
κοροϊδεύει ότι έχει τόσες μέρες που συζητούμε για τούτο το πράμα τζιαι εν αγγίξαμε την ουσία, η οποία ουσία 
καταγράφεται μέσα στα πρακτικά της επιτροπής Οικονομικών στις 3 του Δεκέμβρη.  Ξεκάθαρα φαίνεται τι 
είχαμε ζητήσει από την κ. Γιωρκάτζη.  

 Όπως έχετε αναφέρει, κύριε Πρόεδρε, στην εισαγωγή σας, ουσιαστικά και η ίδια αντιλήφθηκε τι 
ακριβώς ζητήσαμε.  Τώρα, γιατί ήρθε τις τελευταίες μέρες, πριν να αφυπηρετήσει… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τελευταία ημέρα, όχι τελευταίες ημέρες, το απόγευμα. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 …τελευταία μέρα και μας πέταξε μια λίστα η οποία ουδόλως είχε να κάμει με αυτό που της ζητήσαμε… 

 Αλλά, πέραν τούτου, το μεγάλο ερωτηματικό είναι, αν κάποιος μελετήσει τα πρακτικά, τα οποία, κύριε 
Πρόεδρε, εγώ θα τα δημοσιοποιήσω αυτά τα πρακτικά, για να αντιληφθούν και οι δημοσιογράφοι και οι 
πολίτες για τι μιλούμε, η έρευνα που ξεκίνησε η κ. Γιωρκάτζη και το mea culpa που είπε στην επιτροπή τζιείνην 
την ημέρα γιατί δεν το έπραξε, γιατί δε συνέχισε την έρευνα.  Ποιοι την σταμάτησαν από το να τελειώσει, να 
ολοκληρώσει τη συγκεκριμένη έρευνα;  Τούτα τα ερωτήματα ακόμα εν απαντηθήκαν ούτε ποιοι ευθύνονται 
ούτε ποιοι πήραν ευνοϊκά επιτόκια ή δάνεια ούτε ποιοι συμμετείχαν στο μεγάλο φαγοπότι του συνεργατισμού 
και του τραπεζικού συστήματος. 

 Αναφέρθηκε προηγουμένως ότι εννά καταλάβει ο κόσμος, άμα δώκουμε τούντην λίστα, τζιαι όσοι έν’ 
καθαροί.  Δαμαί, κύριε Πρόεδρε, εγώ κατέθεσα τα αδιαμφισβήτητα στοιχεία ότι εν είχα πρόβλημα τζιαι παίζουν 
’πού τζιείνη την ημέρα τα Facebook και τα υπόλοιπα μέσα κοινωνικής δικτύωσης τζιαι καταδικάσαν μας, 
εκρεμμάσαν μας.  Εννά καταλάβει ο κόσμος ο μουχτάρης του χωρκού του για ο αζάς για ο δημοτικός 
σύμβουλος γιατί πήρε τζιαι είσιε μη εξυπηρετούμενο δάνειο;  Τωρά είμαστε σοβαροί; 

 Εγώ λέω σήμερα εδώ να κάμουμε δήλωση τζιαι οι πενήντα έξι βουλευτές ότι είμαστε έτοιμοι να 
διεξαχθεί έρευνα για εμάς που είμαστε εδώ μέσα αν πήραμε ευνοϊκά δάνεια, αν διαγραφήκαν δάνεια τζιαι να 
δημοσιοποιηθούν τα ονόματά μας.  Όσοι είναι πά’ στη λίστα να το δηλώσουν τωρά, να βκουν στη 
δημοσιότητα.  Τους υπόλοιπους γιατί να τους δημοσιοποιήσουμε;  Για να παραπλανήσουμε την κοινή γνώμη;  
Έν’ τούτο το αντικείμενο που συζητούμε σήμερα τζιαι τόσο καιρό;  Οξά θέλουμε εμείς ’πού μόνοι μας -λέχθηκε 
τζιαι ’πού τον Ζαχαρία- να βκάλλουμεν πάλε τα μμάδκια μας;  Δυστυχώς, έν’ τούτα που ζητούν σήμερα 
απάντηση τζιαι δυστυχώς, αντί να προσπαθούμε να απαντήσουμε τούντα ερωτηματικά, αλλού μας τρώει, θα 
έλεγα, αλλού κνηθούμαστεν! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Αντρέας Κυπριανού. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Επέλεξα να ανέβω στο βήμα, γιατί θεωρώ ότι είναι μια μαύρη μέρα για την πολιτική ζωή του τόπου 
αυτό που συμβαίνει και θα έπρεπε οι τοποθετήσεις όλων μας να είναι εξαιρετικά σοβαρές. 

 Αν αύριο στην επιτροπή Οικονομικών ή σε οποιαδήποτε άλλη επιτροπή ζητήσω από τον Κεντρικό 
Τραπεζίτη να καταθέσει τες καταθέσεις όλων των πολιτικά εκτεθειμένων προσώπων και των συγγενών τους 
στην Κύπρο και στο εξωτερικό, επειδή εγώ δεν έχω, θεωρώ ότι παίρνω τακτικό πλεονέκτημα έναντι κάποιου 
συναδέλφου που μπορεί να έχει απόλυτα νόμιμες καταθέσεις, γιατί αυτό το οποίο θα συζητά η κοινή γνώμη 
είναι πού τα βρήκε αυτός τζιαι έσιει πέντε ή δέκα εκατομμύρια καταθέσεις.  Δεν είναι αυτό που θα συζητά;  
Όταν ανοίξουμε κεφάλαιο ποια πολιτικά εκτεθειμένα πρόσωπα έχουν μεγάλες καταθέσεις και μάλιστα μέσα 
από την οικονομική κρίση που έχουμε περάσει, ποιο θα είναι το συμπέρασμα των δημοσιογράφων;  Ότι τα 
επήρε, έφαεν μίζες, έκλεψε, ήταν συνένοχος.  Και μπορεί να καταδικάσουμε ανθρώπους που πραγματικά με 
οικογενειακές περιουσίες ή άλλως πως νόμιμα μέσα από τη δουλειά τους έχουν καταθέσεις, γι’ αυτό ποτέ μου 
δεν πρόκειται, για να κερδίσω προσωπικά, να εκθέσω τον οποιοδήποτε συνάδελφο, γιατί κάποιοι είναι στην 
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πολιτική για το μέλλον και το καλό του τόπου και κάποιοι είναι στην πολιτική, για να δουν πώς θα καταφέρουν 
να επανεκλεγούν εις βάρος συναδέλφων και σπιλώνοντας συνειδήσεις. 

 Αυτό το οποίο γίνεται τον τελευταίο καιρό είναι η προσπάθεια ενοχοποίησης του πολιτικού 
συστήματος.  Και ποιους βολεύει η ενοχοποίηση του πολιτικού συστήματος στα μάτια των πολιτών;  Το 
κατεστημένο.  Αυτούς που θέλουν να ξεχάσει ο λαός, η κοινωνία το πώς σε δύο συγκεκριμένες περιπτώσεις 
έγινε η αναδιανομή του πλούτου σε αυτή την πολιτεία, με το χρηματιστήριο και το 2013.  Και αυτοί που 
κρύβονται πίσω από την αναδιανομή του πλούτου, αυτοί που πλούτισαν δηλαδή μέσα από αυτές τες 
διαδικασίες, και στη μια περίοδο και στην άλλη είναι οι ίδιοι.  Είναι ακριβώς οι ίδιοι στη συντριπτική τους 
πλειοψηφία τουλάχιστον. 

 Τι κάμνουμε σήμερα και τι συζητούμε σε ένα ευνομούμενο κράτος και μας ακούν και οι πολίτες;  Μία 
λίστα που λέει ποιοι είχαν μη εξυπηρετούμενα δάνεια το 2018.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είτε είχαν είτε δεν είχαν. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Είτε είχαν είτε δεν είχαν.  Και οι πλείστοι δεν είχαν και είμαι ένας εξ εκείνων.   

 Δηλαδή, αν κάποιοι συνάδελφοι είχαν το 2017 μη εξυπηρετούμενα δάνεια, είναι σωστοί και καλοί ή, αν 
κάποιοι έχουν το 2019 μη εξυπηρετούμενα δάνεια, είναι οι καλοί και οι τίμιοι και όσοι είχαν το 2018, διότι, 
ξέρετε, το 2018 είναι η χρονιά σπίλωσης πολιτικά εκτεθειμένων προσώπων…  Δεν ισχύει για το 2017, δεν 
ισχύει για το 2019, δεν ισχύει για το 2020.  Και ένοχοι σε αυτό τον τόπο είναι όσοι δυσκολεύονταν και είχαν, 
αν είχαν, μη εξυπηρετούμενα δάνεια, όχι όσοι πλούτισαν, όχι όσοι εκμεταλλεύθηκαν το σύστημα.  Και, ξέρετε, 
πέραν του ότι όσοι το 2018 είχαν μη εξυπηρετούμενο δάνειο, αν είχαν, είναι οι ένοχοι αυτής της πολιτείας, 
πέραν αυτού, είναι μόνο όσοι είχαν μη εξυπηρετούμενα δάνεια από συγκεκριμένες τράπεζες.  Μα, πού είναι 
η λίστα του συνεργατισμού;  Ή θα ζητήσουμε από τον Γενικό Ελεγκτή τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια του 
συνεργατισμού του 2018;  Του 2018, επαναλαμβάνω.  Δεν ξέρω!   

 Αν θέλουμε, αγαπητοί συνάδελφοι, πραγματικά -και θεωρώ πως θέλουμε ή τουλάχιστον η πλειοψηφία 
εξ ημών- να λάμψει η αλήθεια και θέλουμε διαφάνεια, ένας τρόπος υπάρχει, που κανένας εν τον εισηγήθηκε 
μέχρι σήμερα:  capital statement,  κατάσταση κεφαλαίου για όλα τα πολιτικά εκτεθειμένα πρόσωπα.  Αν 
πλούτισες, να δούμε αν νόμιμα πλούτισες, αν η ακίνητή σου περιουσία και οι καταθέσεις σου συνάδουν με τα 
εισοδήματά σου.  Γιατί δε ζητούμε capital statement για όλα τα πολιτικά εκτεθειμένα πρόσωπα να δούμε, αν 
κάποιος είχε €5.000 εισόδημα, πώς βρέθηκε με κάποια εκατομμύρια τζιαι με κάποιες δεκάδες οικόπεδα; 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κάμνουμε πόθεν έσχες. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Το πόθεν έσχες είναι εντελώς διαφορετικό, αγαπητέ Παύλο, διότι λέει ότι εκείνη τη χρονική στιγμή ο 
Παύλος ο Μυλωνάς έχει €10 εκατομ. στην τράπεζα.  Δε λέει:  «Κύριε Παύλο, όταν μπήκες στην πολιτική, είχες 
μηδέν.  Παίρνεις €3.700-€3.800, πόσος είναι ο μισθός σου.  Πώς βρέθηκες με αυτά τα κεφάλαια τα οποία 
καταθέτεις στο πόθεν έσχες;». 

 Η λίστα πρέπει να δημοσιοποιηθεί και πρέπει να δημοσιοποιηθεί σήμερα, κύριε Πρόεδρε, και δε θα 
δεχθώ καμία δικαιολογία για μη δημοσιοποίηση της λίστας.  Καμία απολύτως δικαιολογία!  Ξέρετε γιατί;  Γιατί 
κάποιοι έντιμοι, κάποιοι ευσυνείδητοι, κάποιοι που έχουν ευθιξία, κάποιοι που το μέτωπό τους είναι καθαρό, 
όταν έμαθαν και τους πληροφορήσατε ότι το όνομά τους είναι στη λίστα, έκαμαν διερεύνηση και βγήκαν και 
έκαμαν δήλωση.  Υπάρχουν και άλλοι πάνω στη λίστα που δεν επέλεξαν να κάμουν δήλωση, πολιτικά 
εκτεθειμένα πρόσωπα, μπορεί και συνάδελφοι, που επέλεξαν έναν άλλο δρόμο.  Γιατί δηλαδή να 
θυματοποιηθούν αυτοί που κατά την άποψή μου ξεκαθάρισαν τη θέση τους και μέσα από το πόθεν έσχες και 
με καταστάσεις που πήραν από τες τράπεζες κ.λπ.;   Άρα, πρέπει και έχετε ευθύνη, κύριε Πρόεδρε, η λίστα 
να δημοσιοποιηθεί άμεσα, όσα ονόματα και αν έχει πάνω.  Και ξέρετε και κάτι;  Νομίζω θα γελοιοποιηθεί 
περισσότερο με τη δημοσιοποίηση, ενώ, αν δε δημοσιοποιηθεί, θα επικρέμεται σπάθη πάνω από τα κεφάλια 
αυτών των ολίγων που είπαν «εγώ θέλω να ξεκαθαρίσω τη θέση μου, αν είμαι πάνω» και αυτό είναι άδικο 
και πολιτικά ανήθικο. 

 Αυτά που ζούμε, κύριε Πρόεδρε, είναι τραγελαφικά!  Ξεχάσαμε τους Βγενόπουλους, ξεχάσαμε το ELA, 
ξεχάσαμε τα κουρέματα, ξεχάσαμε την Τράπεζα Πειραιώς κ.λπ. κ.λπ., ξεχάσαμε όλα αυτά και συζητούμε αν 
νόμιμα ένας βουλευτής που δεν τα έπαιρνε διαφορετικά πήγαινε στην τράπεζα και έπαιρνε δάνειο και αν μέσα 
από την κρίση που επηρέασε το 80% των πολιτών μπορεί το δάνειό του να έγινε μη εξυπηρετούμενο, γιατί 
και ο ίδιος ο βουλευτής μπορεί να είχε παιδιά που να τα σπούδαζε, μπορεί να είχε άλλες υποχρεώσεις.   

 Και δέχεται το κοινοβούλιο, ένα σοβαρό σώμα σε μία χώρα, να μπαίνει σε αυτή τη διαδικασία.  Αλλά 
ξέρετε ποιοι μας βάζουν σε αυτή τη διαδικασία;  Συνάδελφοι που νομίζουν ότι ο λαός που μας ακούει είναι 
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ηλίθιος και προσπαθούν να τον εκμεταλλευθούν.  Αυτό είναι που συμβαίνει.  Επενδύουν πάνω στα μέσα 
μαζικής ενημέρωσης, πάνω στα κοινωνικά δίκτυα, για να ασελγήσουν επί συναδέλφων, ελπίζοντας στην 
επανεκλογή τους.  Όλα στον βωμό της επανεκλογής.  Χάθηκε η πολιτική ηθική, χάθηκε το πολιτικό 
περιεχόμενο, χάθηκε ο πολιτικός λόγος και είμαστε μπροστά σε αυτό το κατάντημα να μας κοροϊδεύει η 
κοινωνία, να ψάχνουμε αν οι ένοχοι του οικονομικού εγκλήματος της Κύπρου είναι αυτοί που τον Δεκέμβριο 
του 2018 έτυχε να έχουν μια κάρτα που είχε μια καθυστέρηση ή έγινε λάθος κ.λπ.  Αυτό είναι το κατάντημά 
μας, κύριε Πρόεδρε, και μένω μέχρι εδώ, για να μην πω άλλα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κωνσταντίνου. 

 Υπάρχει άλλος εκτός από τον κ. Κωνσταντίνου; 

 Μέχρι να έρθει ο κ. Κωνσταντίνου, να πω ότι μου έδωσε έναν φάκελο κλειστό ο κ. Παπαδόπουλος για 
την επιτροπή και η κ. Ερωτοκρίτου μία βεβαίωση από την Τράπεζα Κύπρου ότι ουδέποτε υπήρχαν από το 
2013 και μετά, που είπαμε να ερευνήσουμε μέχρι σήμερα, μη εξυπηρετούμενες υποχρεώσεις.  Δεν υπήρξαν, 
είναι γενικότερο… 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας, επί της διαδικασίας μπορώ να πω κάτι; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πέστε μας. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Επειδή και εμείς καταθέσαμε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, αλλά εσείς μιλήσατε, είναι αντί… 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Όι, επειδή δε θέλω να μιλήσω και να καθυστερήσω άλλο την ολομέλεια, να παρακαλέσω να πείτε ότι 
παραδόθηκε σε σας… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα πω για όλους και θα πω και τον αριθμό και θα πω και ποιος μίλησε και ποιος δε μίλησε, για να 
είμαι ξεκάθαρος. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Εντάξει. 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όμως η κ. Ερωτοκρίτου, αντί να μιλήσει και να πάρει δυο-τρία λεπτά, μου είπε «ανακοινώστε το εσείς», 
γιατί αυτό θα έλεγε.  Εσείς μιλήσατε. 

 Έλα, κύριε Κωνσταντίνου. 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να ετοιμάζεται μετά τον κ. Κωνσταντίνου ο κ. Αδάμος Αδάμου να προεδρεύσει, διότι θα κάμω κι εγώ 
μια σύντομη τοποθέτηση.  Θα μιλήσω από το βήμα, είναι προσωπική μου τοποθέτηση.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Εκείνα ήταν άλλη ιστορία.  Εκείνα δικαιούμουν να τα διαβάσω απ’ εδώ. 
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 Τώρα μιλώ για προσωπική τοποθέτηση που θα κάμω σε λίγο. 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Είμαι υποχρεωμένος εκ των πραγμάτων να ανέβω στο βήμα και να μιλήσω.  Δηλώνω εξ υπαρχής, ναι, 
είμαι στον κατάλογο.  Και είμαι στον κατάλογο, γιατί είχα προβεί και εγώ και μέλη της οικογένειάς μου σε 
δανεισμό μερικών εκατοντάδων χιλιάδων λιρών, με πλήρεις εξασφαλίσεις, χωρίς καμία εύνοια, χωρίς να μου 
χαριστεί ούτε μια λίρα, ούτε ένα σεντ μέχρι σήμερα.  Αντίθετα, με επιβαρύνσεις τέτοιες που ήταν στον 
μεγαλύτερο βαθμό παράτυπες και παράνομες, χωρίς να ακολουθούνται οι οδηγίες οι οποίες υπήρχαν, και 
μάλιστα από την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Είδαμε ξαφνικά, επιλεκτικά να δημοσιοποιούνται πολύ ενωρίς -όχι 
σήμερα που έχετε ενώπιόν σας έναν κατάλογο με εκατοντάδες ονόματα- τρία ονόματα επιλεκτικά.  Του 
υποφαινομένου, της συναδέλφου κ. Κουκουμά και του συνάδελφου κ. Ζαχαρία Κουλία. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Που ήταν υποψήφιος βουλευτής παραμονές. 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Μάλιστα.  Ποια η σκοπιμότητα της τότε διαρροής της επιλεκτικής;  Πού ήθελαν να οδηγήσουν κάποιοι 
και γιατί εγένετο με τον τρόπο τον οποίο έγινε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Από ποιον;  Όταν ο Πρόεδρος της Βουλής το επέστρεψε πίσω. 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Μάλιστα!  Και ρωτώ:  Είναι έγκλημα, είναι παρανομία να συνάψει κάποιος δάνειο, το οποίο δεν ήταν 
χαριστικό, δεν είχε εύνοια, δεν του μειώθηκε έστω και ένα σεντ ή μια λίρα και μάλιστα είχε επιβαρύνσεις;  Εάν 
είμαι εγκληματίας ή είμαι παράνομος ή παράτυπος, κρεμάστε με.  Και η ψυχολογία στην οποία είχα βρεθεί 
εγώ και τα μέλη της οικογένειάς μου ήταν στον ύψιστο βαθμό.  Κάποιοι εχλεύαζαν,  κάποιοι κανιβάλιζαν.   

 Έρχομαι να πω ότι συμφωνώ απόλυτα με όλους τους προλαλήσαντες, με όλους ανεξαίρετα!  Και με 
τον φίλο γενικό γραμματέα του ΑΚΕΛ, ο οποίος πολύ σωστά μίλησε, αλλά έρχομαι να πω ότι αυτός ο 
κανιβαλισμός, αυτή η δίψα για αίμα, που έδωσε τροφή σε δημοσιογράφους οι οποίοι συμπεριφέρονται 
αντιδεοντολογικά -κάμνουν τη δουλειά τους κάποιοι σωστά, αλλά και κάποιοι διψούν και προσπαθούν να 
εκθέσουν ελαφρά τη καρδία και με τον πιο, έτσι, άνετο τρόπο- ξεκινά δυστυχώς -και θα το πω- από αυτό εδώ 
το σώμα, από μέλη αυτού του σώματος!  Έχει αποδειχτεί ότι κάποιοι στον βωμό… και έχει λεχθεί, για να μην 
το επαναλαμβάνω, η προβολή, η προσπάθεια του λαϊκισμού, να περάσουν μηνύματα, να εκμεταλλευτούν, 
δυστυχώς έδωσαν αυτό το δικαίωμα και αυτή την τροφή.  Και ενώ κάποιοι ήταν και μέσα στη λίστα το 2015, 
απ’ αυτούς οι οποίοι λοιδορούσαν και κατήγγελλαν, είναι μέσα στη λίστα.  Προσπάθησαν να βγάλουν τα μάτια 
άλλων με παράτυπο, παράδοξο, αντιδεοντολογικό τρόπο.  Οι ίδιοι που ήταν μέσα στη λίστα!  Έλεος!  Να 
θίξουν συναδέλφους τους, να δώσουν τροφή, να κανιβαλίσουν!  Το αμάρτημα ήταν γιατί οι συγκυρίες δεν 
έδωσαν το δικαίωμα να ανταποκριθούν κάποιοι που ήταν καθόλα εντάξει μέχρι μια συγκεκριμένη χρονική 
στιγμή, μέχρι το 2011.  Έπειτα, απ’ εκεί και πέρα, ναι, κάποιοι δεν μπορούσαν να ανταποκριθούν.  Αλλά 
δανεισμοί με πλήρεις εξασφαλίσεις πέραν του δέοντος!  Πέραν του δέοντος εξασφαλίσεις.  Αλλά κάποιοι, ναι, 
ψοφούσαν και αδημονούσαν πώς να θίξουν συναδέλφους τους, ενώ οι ίδιοι ήταν εκτεθειμένοι.    

 Εν πάση περιπτώσει, αυτή τη στιγμή και εγώ όπως και ο συνάδελφος ο Ζαχαρίας, ενδεχόμενα και ο 
Γιώργος, δε θα είμαστε ξανά υποψήφιοι, για να είμαστε εδώ σ’ αυτό το σώμα μαζί με αγαπητούς και εκλεκτούς 
συναδέλφους.  Δηλώνω ότι μπήκα στην πολιτική είκοσι έξι χρονών, ήμουν ο πιο νεαρός δημοτικός σύμβουλος 
που είχα εκλεγεί παγκύπρια.  Το 1991 είχα εκλεγεί και πάλι βουλευτής ως ο νεαρότερος βουλευτής σ’ αυτό 
το σώμα.  Θα φύγω απ’ αυτό το σώμα με το κεφάλι ψηλά, έχοντας τη συνείδησή μου ήσυχη, και τολμώ να 
πω ότι φεύγω φτωχότερος, μετά από τριάντα τρία συνολικά μέχρι σήμερα χρόνια στην πολιτική σε πολιτειακά 
αξιώματα, φεύγω φτωχότερος.  Και το λέω εν πλήρη συνειδήσει.  Όμως μια συμβουλή σε συναδέλφους.  Μη 
δίνετε το δικαίωμα κάποιοι να εκμεταλλεύονται και να απαξιώνουν εσάς τους ίδιους ως μέλη αυτού του 
σώματος που έπρεπε να στέκει πολύ ψηλά, γιατί κάποιοι εκμεταλλεύονται άριστα, χάριν του λαϊκισμού και 
χάριν άλλων σκοπιμοτήτων που έχουν να κάνουν με τη δική τους παρουσία, ύπαρξη και προβολή.  Γιατί 
δυστυχώς αυτή η απαξίωση ξεκινά πρώτα από την ευθυνοφοβία τη δική μας, αλλά και από πράξεις και 
συμπεριφορές κάποιων από εμάς.   

 Δηλώνω ξεκάθαρα ότι σε καμιά περίπτωση δεν ενήργησα ή έπραξα με τέτοιο τρόπο που ήθελα να 
καταχραστώ ή να δώσω το δικαίωμα να εκμεταλλευτώ το σύστημα ή σε βάρος ενός συστήματος το οποίο 
δυστυχώς οδηγήθηκε εδώ που οδηγήθηκε χάριν λαθών επί σειρά λαθών για τα οποία κάποιοι δεν έφεραν 
ευθύνη.  Συμφωνώ απόλυτα με όσα έχουν λεχθεί από συναδέλφους, είναι όλες σωστές οι προσεγγίσεις από 
όλους ανεξαίρετα, αλλά την ίδια στιγμή υπάρχει και μια ανακολουθία, ανεξάρτητα από το ποια θα είναι η θέση 
ενός εκάστου, είτε πλευράς είτε μέλους αυτού του σώματος.  Ενώ όλοι συμφωνούμε και ενώ λέμε ότι 
υπάρχουν λάθη, παραλείψεις, υπάρχει μια κατάσταση την οποία έχουμε ενώπιόν μας, όλοι όσοι είναι ΠΕΠ, 
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και ότι είναι λανθασμένη, την ίδια στιγμή ζητάμε από τους πολίτες και από τον κόσμο μέσα από τη 
δημοσιοποίηση να βγάλει συμπεράσματα για το ποιοι είναι σωστοί, ποιοι είναι λανθασμένοι, ποιοι ενέχονται, 
ποιοι εμπλέκονται, ποιοι τα έχουν πάρει με παράτυπο, με παράνομο τρόπο.   

 Ποιος θα βγάλει συμπέρασμα;  Το είπε και ο Ηλίας Μυριάνθους και συμφωνώ.  Θα μπορέσει ο απλός 
ο πολίτης, χωρίς να έχει την εξειδίκευση, τη γνώση, την επιστημονική κατάρτιση, να εξάξει συμπεράσματα 
σωστά, εάν κάποιος έχει παρατυπήσει ή παρανομήσει ή έχει εκμεταλλευτεί ή έχει καταχραστεί;  
Σοβαρομιλούμε δηλαδή; 

 Ευχαριστώ πολύ.  Να ’στε καλά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Υπάρχει άλλος ομιλητής; 

 Να παρακαλέσω τον κ. Αδάμο Αδάμου να προεδρεύσει, διότι θα μιλήσω από το βήμα. 

(Στο σημείο αυτό τον Πρόεδρο της Βουλής αντικαθιστά στην έδρα ο κ. Αδάμος Αδάμου.) 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ:  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,   

 Επιτρέψτε μου με λίγα λόγια να αιτιολογήσω τη στάση την οποία θα τηρήσω επί του συγκεκριμένου 
θέματος.   

 Όταν εκλέγηκα Πρόεδρος της Βουλής, είχα δώσει όρκο να σεβαστώ το σύνταγμα και τους νόμους.  Εξ 
υπαρχής επίσης του πολιτικού μου βίου, είχα κάποιες αρχές, κάποιες αξίες, οι οποίες με οδήγησαν στο να 
εμπλακώ στα κοινά.  Ανάμεσα σε αυτές ήταν η διαφύλαξη  και προστασία των ανθρωπίνων δικαιωμάτων, ο 
σεβασμός στον πολίτη και ο σεβασμός στην ανθρώπινη αξιοπρέπεια. Όπως επίσης είχα ως αρχές τη 
δημοκρατική λειτουργία του πολιτεύματος, τη διαφάνεια, την ελευθερία του λόγου, της σκέψης και της 
έκφρασης και την ελευθερία κριτικής ως επιβαλλόμενης ασφαλιστικής δικλίδας σε μια δημοκρατία.  Όλα αυτά 
τα θεωρούσα ως δεδομένα, ότι θα πρέπει να λειτουργούν ταυτόχρονα, με ευθύνη και να μην αναιρούν το ένα 
το άλλο μέσα από υπερβολές, ακρότητες, στρεβλώσεις και απλουστεύσεις.  

 Επιτρέψετέ μου εδώ να επικαλεστώ ένα απόσπασμα από τον λόγο του αρχαίου Έλληνα φιλοσόφου 
Ισοκράτη, τις αναφορές του για τη δημοκρατία και αυτά που δεν έπρατταν ο Σόλωνας και ο Κλεισθένης, που 
δημιούργησαν τη δημοκρατία.  Ένα πολίτευμα που να εκπαιδεύει τους πολίτες, έτσι ώστε να θεωρούν 
δημοκρατία την ασυδοσία, ελευθερία την παρανομία, ισονομία την αναίδεια και ευδαιμονία την εξουσία του 
καθενός να κάνει ό,τι θέλει.  Και είμαστε η Βουλή και δεν κάνουμε ό,τι θέλουμε, γιατί εμείς νομοθετούμε, και 
έπρεπε πρώτοι εμείς να σεβόμαστε τους νόμους, και ιδιαίτερα τους νόμους εκείνους οι οποίοι άπτονται των 
θεμάτων της διαφάνειας και της λειτουργίας της δημοκρατίας.   

 Φοβούμαι λοιπόν ότι η Βουλή των Αντιπροσώπων βρίσκεται σήμερα ενώπιον ενός παρόμοιου 
διλήμματος, ότι δηλαδή είναι δυνατόν η Βουλή των Αντιπροσώπων να παραβιάσει τους νόμους που η ίδια 
θέσπισε, όπως υποδεικνύουν με τον ένα ή τον άλλο τρόπο ανώτατοι θεσμοί της Δημοκρατίας, όπως είναι ο 
Γενικός Εισαγγελέας και η Επίτροπος Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα, ότι μπροστά στην 
πίεση και την υπαρκτή κατακραυγή από κοινωνικές ομάδες ή ενίοτε ενδεχομένως διαπλεκόμενους άλλους 
θεσμούς, η Βουλή είναι δυνατό να υποκύψει και να δώσει αθώους πολίτες βορά σε έτοιμα να κατασπαράξουν 
ό,τι τους δοθεί καινούρια θηρία του καιρού μας που κάποιοι υπηρετούν, όπως είναι ο λαϊκισμός, η ισοπέδωση, 
ο κανιβαλισμός και άλλα εξίσου υπαρκτά προβλήματα της σύγχρονης δημοκρατίας.   Το τελευταίο διάστημα 
πολλά ακούστηκαν και γράφτηκαν και για μένα, ότι είχα μη εξυπηρετούμενο δάνειο, ότι ήμουν στη λίστα και 
πολλά άλλα προστέθηκαν.  Αρκετοί  είναι εκείνοι που μου απέδιδαν ευτελή ή ακόμη και ιδιοτελή κίνητρα.  
Άντεξα αυτή την πίεση, γιατί θέλω να υπηρετήσω τον θεσμό της δημοκρατίας.  Άντεξα αυτή την πίεση, γιατί 
από την πρώτη ημέρα που ανάλαβα Πρόεδρος έθεσα ως πρώτο μου στόχο την αναβάθμιση του βουλευτή 
και του θεσμού της Βουλής.  Θα ήταν πολύ εύκολο για μένα να έδιδα τη λίστα στη δημοσιότητα ή να το έπαιζα 
πιο υποκριτικά, να έδιδα τη λίστα σε μια επιτροπή, για να τη διαρρεύσουν κάποιοι που συνηθίζουν και είμαι 
βέβαιος ότι τώρα που μιλώ βλέπουν τον εαυτό τους στον καθρέφτη και σε όσες διαρροές έκαμαν!  Θα ήταν 
το ευκολότερο για μένα, κύριοι συνάδελφοι.  Είναι για να προστατεύσω εσάς, αλλά και πέραν από εσάς, τις 
εκατοντάδες που βρίσκονται στη λίστα, διότι αν από τους βουλευτές οι μισοί βρέθηκαν ότι δεν έχουν μη 
εξυπηρετούμενο δάνειο, η απλή στατιστική λέει ότι έχει και πάρα πολλούς, αν όχι οι μισοί, που θα τους 
δώσουμε στη λίστα και να πάνε να εξηγήσουν, όπως είπατε κάποιοι εδώ, ότι δεν είναι στη λίστα.  Αφήνω τα 
άλλα επιχειρήματα, τα κάλυψαν οι συνάδελφοι προηγουμένως, σχεδόν όλοι, ακόμα και αυτοί που λεν να δοθεί 
σήμερα η λίστα. 

 Αν τελικά η λίστα δοθεί στη δημοσιότητα, θα φανεί η αλήθεια και ο πολίτης θα ξέρει.  Και πάλι όμως, 
ούτε ακόμη και αυτό ενδεχομένως το προσωπικό μου συμφέρον δε θα είναι αρκετό, για να με κάνει να 
ανατρέψω αρχές, αξίες και υποχρέωση απέναντι στη νομιμότητα, αρχές που είχα πάντα όχι μόνο ως 
πολιτικός, αλλά και ως άνθρωπος και ως βουλευτής απλός.  Έστω και έναν μόνο αθώο άνθρωπο να 
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μπορούσα να προστατέψω, για μένα αξίζει τον κόπο και δέχομαι όλη την πολεμική, αντίθετα δηλαδή απ’ αυτό 
που λεν οι άλλοι ή κάποιοι απ’ εδώ, ας δικαιολογήσει αυτός που θα τον εκθέσουμε τη θέση του.  Πολλώ 
μάλλον που πιστεύω δε θα είναι ένας, θα είναι πολλοί.  Όσο για τούς ενόχους, πού βεβαίως και υπάρχουν, 
και στις κοινωνίες και στις λίστες πιστεύω ότι υπάρχουν… ή μάλλον δεν υπάρχουν στις λίστες πολλοί που 
έδωσαν εγγυήσεις και με άλλους τρόπους έπρεπε να ήταν στη λίστα και ελπίζω να μην είναι απ’ αυτούς που 
θέλουν σήμερα να δοθεί η λίστα και αυτοί πρέπει να βρεθούν και να πληρώσουν όχι μόνο για τις απάτες, 
αλλά και για τη συμπεριφορά τους.   

 Η λύση δεν είναι μέσα από την παρανομία και την πολιτική και κοινωνική ανθρωποφαγία.  Η λύση είναι 
και πρέπει να είναι θεσμική, συγκροτημένη, υπεύθυνη και σοβαρή.  Μέσα από μια επιτροπή πού θα έχει όλα 
-και υπογραμμίζω, όλα- τα στοιχεία, διαγραφέντα δάνεια, ευνοϊκές μεταχειρίσεις, ευνοϊκούς όρους, 
ασυνέπειες, διαπλοκή ή διαφθορά.  Που θα έχει επίσης όλα τα κατάλληλα εργαλεία στη διάθεσή της.  Και 
αφού πρώτα εξεταστούν όλα τα στοιχεία, τα πράγματα να πάρουν τον δρόμο τους.  Και ο δρόμος αυτός δεν 
είναι άλλος από τη διαφάνεια, ιδίως σε ό,τι αφορά εμάς τους πολιτικούς, και τέλος τη δικαιοσύνη, που θα 
πρέπει να έχει τον τελευταίο λόγο.   

 Σε καιρούς δύσκολους και όταν οι συνθήκες το απαιτούν, χρέος τού πολιτικού ή τού πολιτειακού 
αξιωματούχου είναι να παραμένει πιστός στη νομιμότητα και τις αρχές, ανεξαρτήτως προσωπικού ή πολιτικού 
κόστους.  Μόνο έτσι θεωρώ θα μπορέσουμε ως κοινωνία και να πείσουμε και να γίνουμε καλύτεροι.  Και εδώ 
το λέω ως δήλωση, όχι ως απάντηση κανενός, δε διαχειρίστηκα τη λίστα ως επικοινωνιολόγος.  Διαχειρίστηκα 
τη λίστα θεσμικά, με βάση το σύνταγμα και τον Κανονισμό της Βουλής.  Δεν ήταν δουλειά μου να παίζω με 
την κοινωνία και να δέχομαι να πάρω απόφαση σήμερα, γιατί υπάρχει κατακραυγή για τη λίστα, διότι 
διερωτηθείτε:  Στο μέλλον πόσα πρέπει να αποφασίσετε, αν είναι με αυτό τον τρόπο που θα αποφασίζετε;  
Γι’ αυτό και αδυνατώ να γίνω μέρος μιας πιθανής παρανομίας, μιας πιθανής παραβίασης αρχών και αξιών εκ 
μέρους της Βουλής και να προεδρεύω.  Ως εκ τούτου, μετά από είκοσι εννιά χρόνια αδιάλειπτης παρουσίας 
στη Βουλή και μετά από τέσσερα και πλέον χρόνια στην προεδρία τού σώματος, επιλέγω να μην συμμετάσχω 
σε αυτή τη διαδικασία ψηφοφορίας για το συγκεκριμένο θέμα και θα παρακαλέσω τον κ. Αδάμου να 
παραμείνει στην έδρα, για να διασφαλιστεί και η ομαλή λειτουργία της Βουλής μέχρι το πέρας αυτής της 
συνεδρίασης.   

 Αφήνω πίσω…  

 Να γίνει  η ανάλογη αλλαγή από τον γηραιότερο που συμμετέχει.  

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ο αμέσως…  Αποφασίστε. 

 Ναι, μπορείς να προεδρεύεις και να μην ψηφίσεις. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ε, βέβαια.  Μπορεί να είναι ο γηραιότερος μέσα και να μην… 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Επίσης, κύριοι συνάδελφοι, μετά, στη συνεδρία της επιτροπής, αφού πάρετε την απόφαση, πρέπει να 
γίνει μία διαχείριση η οποία θα είναι ανάλογη της απόφασης που θα πάρετε.  Σ’ αυτή την επιτροπή θα 
παρευρεθώ, για να δω πώς θα διαχειριστώ και για πόσο χρόνο τη δική σας απόφαση. 

 Σας ευχαριστώ πάρα πολύ που με ακούσατε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

(ΑΔΑΜΟΣ ΑΔΑΜΟΥ) 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

 Λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν τρία σχέδια αποφάσεων και παρακαλώ τη γραμματέα 
να μας διαβάσει τα τρία σχέδια αποφάσεων όχι από την αρχή αλλά τις τελευταίες τέσσερις γραμμές, που λένε 
περί τίνος πρόκειται, και θα ψηφίσετε σε αυτό.  Υπάρχει και η πρόταση του Μαρίνου Σιζόπουλου… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Ε, ναι, αλλά το λέω, είμαι υποχρεωμένος να το πω. 

 Λοιπόν, κυρία Δημητρίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 

 Να βάζουμε ένα ένα προς ψήφιση, για να μπορέσουμε να έχουμε και ξεκάθαρο αποτέλεσμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Ακριβώς. 

 Τις τελευταίες τρεις γραμμές. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αννίτα, ένα λεπτό. 

 Ναι, κύριε Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Έχω την εντύπωση ότι κατ’ αναλογία με αυτό που έκαμε ο Πρόεδρος της Βουλής πρέπει, εφόσον τζι 
εμείς δε συμμετέχουμε, να φύεις από το έδρανο του Προέδρου τζιαι να αναλάβει ένας από εκείνους που 
συμμετέχουν εις τη διαδικασία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μα, αφού υποτίθεται είμαι… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ναι, αλλά επειδή ο Πρόεδρος της Βουλής… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εν ψηφίζω αφού. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ο Πρόεδρος αποχώρησε. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ε, τζι εμείς είμαστε…  Είναι σα να μην είμαστε δαμαί.  Απλώς, θέλουμε να ακούσουμε τη συζήτηση 
που εννά γίνει τζιαι την ψηφοφορία που εννά γίνει. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Δεν απέχουμε εις την ψηφοφορία.  Δεν απέχουμε εις την ψηφοφορία.  Δε συμμετέχουμε στη 
διαδικασία. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Δεν μπορεί…  Πρώτον, δεν είμαι ο γηραιότερος, αλλά εν μπορεί να’ ν’ ο γηραιότερος, ρε παιδιά, και 
νά ՚χει άλλον που προεδρεύει.    

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ε, πρέπει να φύει τζι ο Αδάμος ՚πού… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, ή θα το λύσετε τώρα ή θα κατέβω από την έδρα, αλλά θέλω να σας πω ότι δαμαί, οι πέντε 
πρώτοι δεν είναι μες στην αίθουσα.  Εγώ δηλαδή, ο κ. Κουλίας που απουσιάζει, η κ. Κουκουμά, που είναι του 
ΑΚΕΛ, ο κ. Άντρος Κυπριανού, που είναι του ΑΚΕΛ.  Μετά είναι ο κ. Θεοπέμπτου.  Έν’ δαμαί ο Θεοπέμπτου; 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Εννά βκω έξω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εννά βκεις έξω; 

 Α, εννά βκει και ο κ. Θεοπέμπτου.  Μετά είναι ο κ. Πιττοκοπίτης, τελευταίος στη σειρά, έκτος. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Πρόεδρε, νά ՚ρτω εγώ! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 



 
 

2177 
 

(Αστειευόμενος) 

 Ναι, Λίνο!  Νά ՚ρτεις εσύ; 

 Λοιπόν, Άντρο…  Κύριε Κυπριανού...  Πρέπει να φύω; 

(Μη ευκρινή σχόλια) 

 Πρέπει να φύω;  Πρέπει να φύω!  Εντάξει!  

 Ε, κύριε Πιττοκοπίτη, είστε ο έκτος στη σειρά.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Πάντως, να μεν διερωτώμαστε γιατί μας περιπαίζει ο κόσμος, α, με τούντο χάλιν που δείχνουμε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ε, ναι!  Ε, ναι! 

 Κύριε Πιττοκοπίτη, έλα να σου εξηγήσω, σε παρακαλώ. 

(Στο σημείο αυτό τον προεδρεύοντα της συνεδρίασης αντικαθιστά στην έδρα ο κ. Χαράλαμπος 
Πιττοκοπίτης.) 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύριε προεδρεύων, να θυμίσω ότι είμαστε live, οπόταν να συνεχίσουμε την ψήφιση, γιατί μας 
παρακολουθεί ο κόσμος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ) 

 Ναι, κυρία Αννίτα, νομίζω να ξεκινήσουμε με αυτό… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα, κύριε προεδρεύων… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 …που μιλά για άμεση δημοσιοποίηση. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Κύριε προεδρεύων, θέμα  διαδικασίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κάτι θέλει διαδικαστικά ο κ. Μουσιούττας. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Είχε λεχθεί προηγουμένως ότι θα διαβάζεται ένα, να ψηφίσουμε μετά.  Θεωρώ ότι πρέπει να 
διαβαστούν και τα τρία και μετά να πάμε ένα προς ένα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ε, είπαν τρία, είπετε τρία, όσα ένι.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Φίλε μου, για να ξέρουμε τι ψηφίζουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κυρία Αννίτα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αν συναινεί το σώμα, πολύ ευχαρίστως να διαβάσω πρώτα τις δύο αποφάσεις της Βουλής ως έχουν 
αναγνωστεί τζιαι στη συνέχεια αυτήν που έχει προστεθεί, του κ. Σιζόπουλου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Δημητρίου. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 
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 Με όλο τον σεβασμό στον κανονισμό λειτουργίας της Βουλής και χωρίς να θέλω, κύριε Πιττοκοπίτη, 
να σας κατεβάσω από τη θέση του προεδρεύοντα, αλλά ο κ. Θεοπέμπτου, αν παραμείνει στην αίθουσα, 
πρέπει να είναι στο βήμα να προεδρεύσει, διαφορετικά να αποχωρήσει.  Και ο κ. Αδάμου το ίδιο. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Μπορεί να μην είμαστε στην αίθουσα της Βουλής, να είμαστε προσωρινά στο Συνεδριακό… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ τον κ. Θεοπέμπτου και τον κ. Αδάμου να αποχωρήσουν. 

 Προχωρούμε, κυρία Δημητρίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε προεδρεύων. 

 Εισακούοντας το αίτημα του κ. Μουσιούττα, ξεκινώ διαβάζοντας τα κείμενα και θα σταθώ στο επίμαχο 
σημείο, μόνο στην τελευταία παράγραφο, η οποία είναι ξεκάθαρη και λέει το εξής:   

 «ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ, παρά το γεγονός ότι η λίστα σαφώς χρήζει διόρθωσης και επικαιροποίησης, μη 
δημοσιοποίησή της αυτούσιας κατά τη 17η Ιουλίου 2020, όπως και επί μακρόν συζήτηση του όλου θέματος 
κρίνεται ότι προκαλεί φθορά και πλήττει το καλώς νοούμενο δημόσιο συμφέρον, 

 Για όλους αυτούς τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων αποφασίζει τη δημοσιοποίηση αυτούσιας 
της λίστας στις 17 Ιουλίου 2020 ως ο αρχικός όρος εντολής». 

 Σήμερα δηλαδή, κύριε Πρόεδρε. 

 Αυτή είναι η μια απόφαση.  Και η άλλη… 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Επειδή προηγουμένως εδιαβαστήκαν ανάποδα, να μεν συγχυστούμε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Πρόεδρος είπε να μπουν με αυτή τη σειρά.  Οπόταν, μιλάμε πρώτα για τη δημοσιοποίηση της 
λίστας… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Άμεση, άμεση δημοσιοποίηση! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.   

 Η άλλη απόφαση αφορά τα ακόλουθα: 

 «Πριν από τη δημοσιοποίηση της λίστας πρέπει να γίνει διόρθωση και/ή επικαιροποίηση αυτής και κατ’ 
ακολουθία επιβάλλεται όπως αυτή παραπεμφθεί στον νυν Διοικητή της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου και 
υπ’ ευθύνη του διακριβωθεί κατά πόσο πράγματι τα περιληφθέντα σε αυτήν ΠΕΠ εμπίπτουν στον ορισμό του 
Πολιτικά Εκτεθειμένου Προσώπου, όπως επίσης κατά πόσο τα αντίστοιχα δάνεια ορθά και σύμφωνα με τις 
σχετικές εποπτικές οδηγίες έχουν χαρακτηριστεί ως μη εξυπηρετούμενα.   

 Για όλους αυτούς τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων αποφασίζει την υπό τους άνω όρους 
δημοσιοποίηση της λίστας την 31η Ιουλίου 2020». 

 Άρα, κύριε Πρόεδρε, η μια απόφαση που θα ψηφίσουμε αφορά την άμεση δημοσιοποίηση της λίστας 
ως έχει και η άλλη την επικαιροποιημένη δημοσιοποίηση της λίστας την 31η Ιουλίου 2020. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, ο κ. Παπαδόπουλος. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Να κάμω μία εισήγηση, ίσως ο κ. Ευσταθίου μπορεί να βοηθήσει.  Όσον αφορά την εισήγηση του κ. 
Σιζόπουλου, δεν μπορούμε να αποφασίσουμε να υιοθετηθεί ως έχει, ως μέρος των όρων αναφοράς της ad 
hoc επιτροπής;  Για να μην τεθεί σε ψηφοφορία και για να υιοθετηθεί ομόφωνα.  Για να μην έχουμε δύο 
αποφάσεις.  Η απόφαση να είναι είτε η άμεση δημοσιοποίηση ή η 31η του Ιούλη. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Αβέρωφ. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Συμφωνούμε με την εισήγηση του Προέδρου του Δημοκρατικού Κόμματος.  Θεωρώ ότι καλύπτεται και 
ο εισηγητής.  Θα μπει στους όρους εντολής της επιτροπής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει καμιά διαφωνία; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρούμε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Οπόταν, προχωρούμε στην ψήφιση, κύριε Πρόεδρε, με τη σειρά που έχουν αναγνωστεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Η μια πρόταση είναι για άμεση δημοσιοποίηση. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Θα μπει και η άλλη…  Εν θα μπει σε ψηφοφορία τζιαι η άλλη; 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Εν πάει η άλλη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Αφού εψηφίστηκεν η μια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, επέρασεν.  Άρα, εγκρίνεται.  Με τριάντα μία ψήφους υπέρ, η υπ’ αριθμόν 1 απόφαση, που φορά 
άμεση δημοσιοποίηση της λίστας, εγκρίνεται. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Λοιπόν, προχωρούμε. 

 Τα υπ’ αριθμόν 35 μέχρι 94 θέματα αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Κεφάλαιο Δεύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. Τα προτεινόμενα νομοθετήματα 
κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με τον σχετικό 
κατάλογο που έχει διανεμηθεί.  

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 
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Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/ 
κοινοποίηση σε 

1.  Ο περί Ταχύπλοων Σκαφών  

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.119-2020). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και 
Έργων  

2.  Ο περί Σχεδίου Γεωργικής Ασφάλισης των 
Αμπελιών από Ανομβρία (Καταργητικός) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.120-2020). 

Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας 
και Φυσικών Πόρων  

3.  Ο περί Μετονομασίας των Κτηνιατρικών 
Υπηρεσιών του Υπουργείου Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.121-2020). 

Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

4.  Ο περί Πετρελαιοειδών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.122-2020). 

Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

5.  Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας 
μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης του 
Κράτους του Ισραήλ σε θέματα Δημόσιας 
Ασφάλειας (Κυρωτικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.123-2020). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων  

6.  Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.124-2020). 

Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

7.  Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.076-2020). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

8.  Οι περί Ειδικών Αστυνομικών (Διαδικασία 
Διορισμού και Όροι Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.077-2020). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

9.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.037-2019).                       

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και 
Έργων  

10.  Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Άδειες και 
Πιστοποιητικά Ελεγκτών Εναέριας 
Κυκλοφορίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.101-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και 
Έργων  

11.  Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Άδειες και 
Πιστοποιητικά Ελεγκτών Εναέριας 
Κυκλοφορίας) (Καταργητικοί) Κανονισμοί 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.102-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και 
Έργων  

12.  Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και 
Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) - Θέσεις Ανώτερου 

Υπουργό Υγείας Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 
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Ακτινογράφου Ακτινοθεραπείας, 
Ακτινογράφου Ακτινοθεραπείας Α΄ και 
Ακτινογράφου Ακτινοθεραπείας 
Κανονισμοί του 2020. 
(Aρ. Φακ. 23.03.057.007-2020). 

13.  Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και 
Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) - Θέσεις Ανώτερου 
Ακτινογράφου Ακτινοδιαγνωστικής, 
Ακτινογράφου Ακτινοδιαγνωστικής Α΄ και 
Ακτινογράφου Ακτινοδιαγνωστικής 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.008-2020). 

Υπουργό Υγείας Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

14.  Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και 
Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) - Θέσεις Ανώτερου 
Φυσιοθεραπευτή, Φυσιοθεραπευτή Α΄ και 
Φυσιοθεραπευτή Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.009-2020). 

Υπουργό Υγείας Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

15.  Οι περί του Κυπριακού Οργανισμού 
Διαχείρισης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών 
(Πρόσληψη, Προαγωγή και Υπηρεσία 
Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.010-2020). 

Υπουργό Ενέργειας, Εμπορίου 
και Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού 

16.  Οι περί Τμήματος Δημοσίων Έργων - 
Θέση Ανώτερου Τεχνικού Επιθεωρητή 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Aρ. Φακ. 23.03.057.012-2020). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

17.  Οι περί Χημικών Ουσιών (Εφαρμογή των 
Αρχών Ορθής Εργαστηριακής Πρακτικής)  
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.021-2020). 

Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

18.  Οι περί Χημικών Ουσιών (Παραβάσεις του 
άρθρου 3 του Κανονισμού (ΕΕ) αριθ. 
2017/852)   Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.022-2020). 

Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

19.  Οι περί Χημικών Ουσιών (Παραβάσεις του 
κανονισμού CLP)  Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.023-2020). 

Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

20.  Οι περί Χημικών Ουσιών (Παραβάσεις του 
κανονισμού PIC)  Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.024-2020). 

Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

21.  Οι περί Χημικών Ουσιών (Παραβάσεις του 
κανονισμού REACH) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.025-2020). 

Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

22.  Οι περί Ναρκωτικών Φαρμάκων και 
Ψυχοτρόπων Ουσιών (Φαρμακευτική 
Κάνναβη) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.030-2020). 

Υπουργό Υγείας  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Υγείας  
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23.  Οι περί Γενικού Συστήματος Υγείας (Άλλοι 
Επαγγελματίες Υγείας) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.042-2020). 

Υπουργό Υγείας  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Υγείας  

24.  Οι περί Γενικού Συστήματος Υγείας 
(Νοσηλευτές και Μαίες) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.043-2020). 

Υπουργό Υγείας  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Υγείας  

25.  Οι περί Ρυθμίσεως του Ανοίγματος και 
Κλεισίματος των Φαρμακείων 
(Καταργητικοί)  Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.047-2020). 

Υπουργό Υγείας  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Υγείας  

26.  Έκθεση της Κεντρικής Τράπεζας της 
Κύπρου, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2020, για 
τη  μακροπροληπτική πολιτική του έτους 
2019 και τις πρόσφατες αποφάσεις 
μακροπροληπτικής πολιτικής της 
Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, δυνάμει 
των διατάξεων του εδαφίου (10) του 
άρθρου 47Α των περί Κεντρικής 
Τράπεζας της Κύπρου Νόμων του 2002 
έως 2014 [Ν.138(Ι)/2002)]. 
(Αρ. Φακ. 13.29.003.002). 

Κεντρική Τράπεζα της 
Κύπρου 

Όλους τους 
βουλευτές 

Προτάσεις νόμου Κατάθεση από  Παραπομπή σε  
1. Ο περί Ερμηνείας  

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.076-2020). 

Γεώργιο Γεωργίου, βουλευτή του 
Δημοκρατικού Συναγερμού, 
Άριστο Δαμιανού, βουλευτή του 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις,  
και  
Ζαχαρία Κουλία, βουλευτή του 
Δημοκρατικού Κόμματος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

2. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.077-2020). 

Κώστα Κώστα, βουλευτή του 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις   
 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού   

3. Ο περί του Προέδρου, των Υπουργών και 
των Βουλευτών της Κυπριακής 
Δημοκρατίας (Δήλωση και Έλεγχος 
Περιουσίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.078-2020). 

Δημήτρη Συλλούρη, Πρόεδρο 
της Βουλής των Αντιπροσώπων 

 

 

 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Θεσμών, 
Αξιών και Επιτρόπου 
Διοικήσεως  

4. Ο περί Ορισμένων Δημόσια Εκτεθειμένων 
Προσώπων και Ορισμένων Αξιωματούχων 
της Κυπριακής Δημοκρατίας (Δήλωση και 
Έλεγχος Περιουσίας) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.079-2020). 

Δημήτρη Συλλούρη, Πρόεδρο 
της Βουλής των Αντιπροσώπων 

 

 

 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Θεσμών, 
Αξιών και Επιτρόπου 
Διοικήσεως  

5. Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως 
Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.080-2020). 

Χρίστο Χρίστου και  
Λίνο Παπαγιάννη εκ μέρους του 
Εθνικού Λαϊκού Μετώπου 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

6. Ο περί Σωματείων και Ιδρυμάτων και για 
Άλλα Συναφή Θέματα (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.081-2020). 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Εσωτερικών  

7. Ο περί Στρατού της Δημοκρατίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020. 

Γεώργιο Προκοπίου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας, 
και  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Άμυνας 
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(Αρ. Φακ. 23.02.061.082-2020). Μαρίνο Μουσιούττα, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

8. Ο περί Καταπολέμησης του Διαδικτυακά 
Διαδιδόμενου Σεξισμού κατά των Γυναικών 
μέσω του Ποινικού Δικαίου και περί 
Συναφών Θεμάτων Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.083-2020). 

Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Ανθρωπίνων 
Δικαιωμάτων και 
Ίσων Ευκαιριών 
μεταξύ Ανδρών και 
Γυναικών  

9. Ο περί της Ποινικοποίησης της Αγοράς 
Σεξουαλικών Υπηρεσιών Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.084-2020). 

Σκεύη Κούτρα Κουκουμά εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις  

 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Ανθρωπίνων 
Δικαιωμάτων και 
Ίσων Ευκαιριών 
μεταξύ Ανδρών και 
Γυναικών  

10. Ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.085-2020). 

Χαράλαμπο Θεοπέμπτου,  

βουλευτή Κινήματος Οικολόγων- 
Συνεργασία Πολιτών 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Εσωτερικών  

11. Ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.086-2020). 

Χαράλαμπο Θεοπέμπτου, 
βουλευτή Κινήματος Οικολόγων- 
Συνεργασία Πολιτών 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Εσωτερικών  

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Γεωργίου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει μία πρόταση νόμου την οποία έχει καταθέσει η συνάδελφος Σκεύη Κούτρα 
Κουκουμά, που αναφέρεται ως «Ο περί της Ποινικοποίησης της Αγοράς Σεξουαλικών Υπηρεσιών Νόμος του 
2020» και η οποία πρόταση νόμου έχει παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ανθρωπίνων 
Δικαιωμάτων και Ίσων Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών.   

 Είναι η ταπεινή μας άποψη, κύριε Πρόεδρε, ότι η υπό συζήτηση πρόταση νόμου είναι καθαρή 
περίπτωση ποινικού δικαίου και πρέπει να παραπεμφθεί στην επιτροπή Νομικών.  Μιλάμε για 
ποινικοποίηση… 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συμφωνούμε με τον κ. Γεωργίου, έχει απόλυτο δίκαιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει διαφωνία; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, εγκρίνεται. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω ενώπιόν μου εισήγηση του προέδρου της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Περιβάλλοντος όπως το νομοσχέδιο με τίτλο «Ο περί Θαλάσσιου Χωροταξικού Σχεδιασμού και 
Άλλων Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», το οποίο παραπέμφθηκε ενώπιον της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων στην κατάθεση της προηγούμενης 
συνεδρίας, παραπεμφθεί ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Συμφωνούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εγκρίνεται. 
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ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Δεν ξέρω σε ποιο στάδιο είμαστε, αλλά άκουσα τον κ. Γεωργίου να ζητά να πάει στην επιτροπή 
Νομικών η πρόταση νόμου που έχει κατατεθεί από την κοινοβουλευτική μας ομάδα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι.  Εγκρίθηκε, κύριε Λουκαΐδη. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.551, ημερομηνίας 3 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου 

«Σε συνεδρίαση της Επιτροπής Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και Ίσων Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και 
Γυναικών στις 15 Ιουνίου 2020 υπήρξαν καταγγελίες σε σχέση με το γεγονός ότι μια γυναίκα μπορεί να 
αποταθεί σε εξειδικευμένα κέντρα να λάβει το ποσό των €800-1000, για να παραχωρήσει ωάρια.  Λέχθηκε 
επίσης ότι μοιράζονται φυλλάδια σε φοιτήτριες για σκοπούς διαφήμισης και όχι ενημέρωσης. 

Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Υγείας απάντησε ότι εποπτικό όργανο αυτής της διαδικασίας είναι το 
Συμβούλιο της Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Ανθρώπινης Αναπαραγωγής και ότι το ποσό αυτό καταβάλλεται 
στις δότριες ως “αποζημίωση”. 

Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα κριτήρια 
της συγκεκριμένης αποζημίωσης, το ποσοστό του κάθε κριτηρίου επί του συνόλου της αποζημίωσης και 
αναλυτικά τη διαδικασία που ακολουθείται σε σχέση με την παραχώρηση ωαρίων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.552, ημερομηνίας 3 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στη θαλάσσια περιοχή του κόλπου της Λεμεσού ναυλοχούν τέσσερα 
κρουαζιερόπλοια της εταιρείας “Carnival” και άλλα δύο αναμένονται, περιμένοντας να ξαναρχίσουν διαδρομές 
μετά τη λήξη της πανδημίας. Σύμφωνα με δημοσιεύματα, αναμένεται ότι η εταιρεία θα καταβάλει €120.000 
για τον “ελλιμενισμό” των πλοίων της στη λιμενική περιοχή Λεμεσού. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν τα σκάφη έχουν 
αγκυροβολήσει εντός των ορίων της λιμενικής περιοχής Λεμεσού, ποιος ελέγχει την εφαρμογή των προνοιών 
της συνθήκης της MARPOL για τη ρύπανση και την ασφάλεια και ποιος θα εισπράξει το ποσό των €120.000,  
η Αρχή Λιμένων ή οι επενδυτές του λιμανιού;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.553, ημερομηνίας 3 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
προτίθεται το κράτος να υιοθετήσει προδιαγραφές για την κατασκευή οδικών κυρτωμάτων. Σήμερα στις 
διάφορες τοπικές αρχές κατασκευάζονται  κυρτώματα με σκοπό τη μείωση της ταχύτητας.  Η κατασκευή τους 
γίνεται χωρίς συγκεκριμένες προδιαγραφές.  Ο τρόπος κατασκευής οδηγεί πολλές φόρες σε ταλαιπωρία και 
δημιουργεί επικινδυνότητα στους οδηγούς.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.554, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

«Στην κοινότητα Τίμης ο Οργανισμός Αναπτύξεως Γης από τον Ιανουάριο του 2017 έχει εξασφαλίσει 
πολεοδομική άδεια και άδεια διαχωρισμού οικοπέδων, με σκοπό να προχωρήσει στην ανάπτυξη τεμαχίου 
που έχει αγοράσει εδώ και χρόνια και στη διάθεσή των οικοπέδων σε οικογένειες χαμηλού και μέτριου 
εισοδήματος. 

Ως εκ τούτου, ερωτάται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα σε ποιο στάδιο βρίσκεται το 
θέμα αυτό.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.555, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

«Οι κάτοικοι της κοινότητας Τίμης που βρίσκονται εγκατεστημένοι σε σπίτια στον συνοικισμό 
αυτοστέγασης της κοινότητας δεν έχουν μέχρι σήμερα καμία ενημέρωση πότε θα τους παραχωρηθούν τίτλοι 
ιδιοκτησίας για τα σπίτια που έχουν ανεγείρει από μόνοι τους και για τα οποία εδώ και δεκαετίες καθυστερεί 
ο εκσυγχρονισμός εγγραφής τους από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας. 

Ως εκ τούτου, ερωτάται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει το σώμα σε ποιο στάδιο βρίσκεται η όλη 
διαδικασία και πότε συγκεκριμένα υπολογίζεται η παραχώρηση των τίτλων αυτών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.556, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
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Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 
«Τα δένδρα που υπάρχουν στον πυρήνα της κοινότητας Κανναβιούς δίπλα από τον ποταμό και τα 

οποία έχουν αναπτυχθεί σε τεράστιο ύψος χρειάζονται συντήρηση και κλάδεμα, γιατί δημιουργούν σοβαρό 
πρόβλημα για τη δημόσια ασφάλεια.  

Ως εκ τούτου, η κοινότητα ζητά τη συνδρομή του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος και την τεχνογνωσία του Τμήματος Δασών, ώστε τα δένδρα (ευκάλυπτοι) να τύχουν της 
κατάλληλης περιποίησης. 

Με βάση αυτό παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα πώς προσεγγίζει το αίτημα 
αυτό.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.557, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

«Στην κοινότητα Παναγιάς Πάφου ο αγωγός που μεταφέρει το νερό από την πηγή “άππης” που 
βρίσκεται εντός του δάσους χρειάζεται αντικατάσταση, λόγω της τεράστιας φθοράς που έχει υποστεί.  Η 
κοινότητα χρειάζεται οικονομική ενίσχυση από το κράτος, για να μπορέσει να αγοράσει τα υλικά του αγωγού 
και είναι έτοιμη να τον εγκαταστήσει από μόνη της. 

Με βάση αυτά, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα πώς αντιμετωπίζει το πιο 
πάνω αίτημα.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.558, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

«Στην κοινότητα Αναρίτας στην επαρχία Πάφου εδώ και χρόνια έχει γίνει σχεδιασμός για τον 
διαχωρισμό οικοπέδων, με σκοπό να παραχωρηθούν σε πρόσφυγες.  Mε βάση αυτά, παρακαλείται ο 
αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα σε ποιο στάδιο βρίσκεται το πιο πάνω ζήτημα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.559, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

«Στην κοινότητα Αναρίτας στην επαρχία Πάφου είχαν δοθεί διαβεβαιώσεις κατά καιρούς από τα 
αρμόδια υπουργεία ότι θα δίνονταν διάφορα αντισταθμιστικά οφέλη εξαιτίας των επιπτώσεων που 
προέκυψαν από τη δημιουργία λευκής ζώνης λόγω της κατασκευής του φράγματος του Ασπρόκρεμου και της 
δέσμευσης μεγάλων εκτάσεων εύφορης γης για την κατασκευή του KEN Πάφου. 

Οι διαβεβαιώσεις αυτές αφορούσαν τα πιο κάτω: 

1. Την επέκταση των πολεοδομικών ζωνών της κοινότητας. 

2. Τον διαχωρισμό οικοπέδων για την παραχώρησή τους σε νεαρά ζευγάρια. 

Με βάση αυτά, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα σε ποιο στάδιο βρίσκονται 
οι πιο πάνω διαβεβαιώσεις.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.560, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

«Αρκετές κοινότητες αντιμετωπίζουν σοβαρά προβλήματα με την ανεξέλεγκτη βόσκηση που υπάρχει 
και τις τεράστιες καταστροφές που δημιουργούνται τόσο στις καλλιέργειες όσο και στην άγρια πανίδα.  Ως 
μέτρο για την αντιμετώπιση του προβλήματος αυτού εισηγούνται την επαναφορά του θεσμού του αγροφύλακα 
και την παραχώρηση αρμοδιοτήτων στα κοινοτικά συμβούλια μέσα από τον εκσυγχρονισμό της νομοθεσίας. 

 Ως εκ τούτου, ερωτάται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα πώς προσεγγίζει το θέμα αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.561, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις 
προϋποθέσεις ένταξης νέων φαρμακείων στο ΓΕΣΥ.  Μετά την εφαρμογή του ΓΕΣΥ, ποιες δυνατότητες 
παρέχονται σε νέα φαρμακεία, για να ενταχθούν στο ΓΕΣΥ για παροχή των υπηρεσιών τους, αφού διαφαίνεται 
ότι με το ΓΕΣΥ μπορούν να συμβληθούν μόνο φαρμακεία που ήταν σε λειτουργία κατά την εφαρμογή του 
ΓΕΣΥ;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.562, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Έχω πληροφορηθεί ότι, στα πλαίσια της κατασκευής του ενεργειακού κέντρου στο Βασιλικό, έχει 
αποφασιστεί ότι θα κατασκευαστούν υποδομές δημόσιας χρήσης, όπως π.χ. κατάλληλο οδικό δίκτυο, 
πυροσβεστικός σταθμός, κεντρικό αποχετευτικό σύστημα και σταθμός επεξεργασίας των λυμάτων της 
ευρύτερης περιοχής.   
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Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η κατασκευή των υποδομών αυτών και ιδιαίτερα του πυροσβεστικού σταθμού και του σταθμού 
επεξεργασίας λυμάτων.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.563, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Πρόσφατα το Τμηματικό Συμβούλιο Προσφορών (Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως) απέρριψε το 
αίτημα δύο προσφύγων κατοίκων της κατεχόμενης κοινότητας Καπούτι για ενοικίαση καταστήματος σε 
κυβερνητικό οικισμό, γιατί, σύμφωνα με τα κριτήρια, οι αιτητές δεν ήταν κάτοικοι στον οικισμό για τον οποίο 
υπέβαλαν την προσφορά τους.  Δε λήφθηκε καθόλου υπόψη το ότι οι εν λόγω πρόσφυγες επρόκειτο να 
λειτουργήσουν κατάστημα για προβολή και διάθεση ενός ιδιαίτερου χειροτεχνήματος από το κατεχόμενο 
χωριό Καπούτι, του καπουτιώτικου ψαθιού, το οποίο έχει συμπεριληφθεί στην άυλη πολιτιστική κληρονομιά.  

Διαπίστωσα ότι δεν υπάρχουν ποιοτικά κριτήρια στην επιλογή του είδους των δραστηριοτήτων (π.χ. 
ένα πρακτορείο του ΟΠΑΠ ή ένα σουβλατζίδικο ή ένα περίπτερο κρίνονται με τα ίδια κριτήρια με τα οποία 
κρίνονται ένας παραδοσιακός τεχνίτης που κατασκευάζει παραδοσιακά είδη ή ένα καφενείο για τους 
κατοίκους κ.ο.κ.).  Επίσης, διαπιστώνω ότι τα κριτήρια παραμένουν αναλλοίωτα από το 1990 και δε 
συνταυτίζονται με τα σημερινά δεδομένα.  Δεν είναι τυχαίο που πολλά καταστήματα παραμένουν κλειστά ή 
αναξιοποίητα και γενικώς δε φαίνεται να γίνεται ορθολογική χρήση αυτής της δημόσιας περιουσίας.  

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει υπόψη του 
τα προβλήματα που προκύπτουν από τον πεπαλαιωμένο κανονισμό κριτηρίων ενοικιάσεως καταστημάτων 
και αν υπάρχει σχεδιασμός για εκσυγχρονισμό του, ώστε να γίνεται πιο ποιοτική και πιο διευρυμένη επιλογή 
και να καθίσταται χρήσιμη αυτή η περιουσία.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.564, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου 

«Ο δρόμος του Lady’s Mile, της μεγαλύτερης παραλίας της Λεμεσού, η οποία προσελκύει χιλιάδες 
λουομένους, παραμένει σε πολύ κακή κατάσταση. Ο λόγος φαίνεται να είναι η καθυστέρηση από μέρους του 
Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως να παραδώσει στον δήμο Λεμεσού το ρυθμιστικό σχέδιο για τον 
συγκεκριμένο δρόμο. 

 Σε συνεδρίαση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
εκπρόσωπος του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως ενημέρωσε τα μέλη της επιτροπής ότι σε επιστολή 
που στάλθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών ημερομηνίας 12 Ιουνίου 2020 στον δήμο Λεμεσού αναφερόταν 
ότι το έργο της ανάπλασης της παραλίας του Lady’ s Mile δεν περιλαμβάνεται στις προτεραιότητες του 
υπουργείου και δεν περιλήφθηκε στον προϋπολογισμό. 

 Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις 
προθέσεις του υπουργείου για το συγκεκριμένο θέμα, πότε αναμένεται να παραδοθεί το ρυθμιστικό σχέδιο, 
πότε αναμένεται να κατατεθεί η περιβαλλοντική και κατασκευαστική μελέτη και ποια τα σχετικά 
χρονοδιαγράμματα.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.565, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Στα πλαίσια της εξέτασης του θεσμικού πλαισίου που ρυθμίζει την οικιακή εργασία στην Κύπρο η 
Επίτροπος Διοικήσεως και Προστασίας Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων, στο συνοπτικό σημείωμα του Γραφείου 
της για τις εκθέσεις των μηνών Σεπτεμβρίου-Δεκεμβρίου 2019, εισηγείται όπως εντατικοποιηθούν οι 
επιθεωρήσεις στον τομέα της οικιακής εργασίας και όπως επικεντρωθούν στην παρακολούθηση των 
συνθηκών εργασίας των οικιακών εργατριών και στην παροχή δυνατότητας σε αυτές να αναφέρουν τις 
πραγματικές τους καταστάσεις μέσω της θέσπισης σαφών προτύπων και διαδικασιών για την ενημέρωσή 
τους σε σχέση με τα δικαιώματά τους και για την ασφαλή πρόσβασή τους στους μηχανισμούς στήριξης των 
θυμάτων και στη δικαιοσύνη.  

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων με ποιο τρόπο 
πρόκειται να υλοποιήσει την υπό αναφορά εισήγηση του Γραφείου της επιτρόπου, λαμβάνοντας υπόψη ότι 
στο νομοσχέδιο που αφορά στη σύσταση της Ενιαίας Υπηρεσίας Επιθεωρήσεων οι κατοικίες ως χώρος 
εργασίας εξαιρούνται από το πεδίο εφαρμογής του νόμου.  Εξετάζονται από πλευράς υπουργείου άλλοι 
τρόποι, ώστε να διενεργούνται έλεγχοι σχετικά με τις συνθήκες εργασίας των οικιακών εργαζόμενων που να 
μην προϋποθέτουν την έγκριση του εργοδότη;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.566, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Στα πλαίσια της εξέτασης του θεσμικού πλαισίου που ρυθμίζει την οικιακή εργασία στην Κύπρο, η 
Επίτροπος Διοικήσεως και Προστασίας Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων, στο συνοπτικό σημείωμα του Γραφείου 
της για τις εκθέσεις των μηνών Σεπτεμβρίου-Δεκεμβρίου 2019, εισηγείται τη μεταφορά της αρμοδιότητας 
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διαχείρισης όλων όσων αφορούν το εργασιακό καθεστώς των οικιακών εργαζομένων από το Υπουργείο 
Εσωτερικών στο Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εξετάζει την εν 
λόγω εισήγηση της επιτρόπου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.567, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Στα πλαίσια της εξέτασης του θεσμικού πλαισίου που ρυθμίζει την οικιακή εργασία στην Κύπρο, η 
Επίτροπος Διοικήσεως και Προστασίας Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων στο συνοπτικό σημείωμα του Γραφείου 
της για τις εκθέσεις των μηνών Σεπτεμβρίου-Δεκεμβρίου 2019 εισηγείται την αναγνώριση του επαγγέλματος 
των οικιακών εργατριών και του προσωπικού φροντίδας, καθώς και των προσφερόμενων υπηρεσιών τους 
ως πραγματικών και διακριτών τομέων εργασίας, ώστε να προνοείται ανάλογη αμοιβή, για σκοπούς παροχής 
κινήτρου συνέχισης της εργασίας και για αποφυγή εγκατάλειψης της εργασίας.  

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει εξεταστεί η 
πιο πάνω εισήγηση του Γραφείου της επιτρόπου και αν προτίθεται να την υλοποιήσει.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.568, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Στα πλαίσια της εξέτασης του θεσμικού πλαισίου που ρυθμίζει την οικιακή εργασία στην Κύπρο η 
Επίτροπος Διοικήσεως και Προστασίας Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων στο συνοπτικό σημείωμα του Γραφείου 
της για τις εκθέσεις Σεπτεμβρίου-Δεκεμβρίου 2019 εισηγείται τον εμπλουτισμό της Σύμβασης Απασχόλησης, 
ώστε να αποφευχθούν ασάφειες και κενά που δημιουργούν προϋποθέσεις εκμετάλλευσης της οικιακής 
βοηθού.  Όπως αναφέρει η επίτροπος, η Σύμβαση Απασχόλησης πρέπει να περιλαμβάνει την επακριβή 
περιγραφή των προς εκτέλεση καθηκόντων, των ευθυνών που αναλαμβάνονται και των απαιτούμενων 
ικανοτήτων των εργαζομένων, του εργάσιμου ωραρίου και του χρόνου ξεκούρασης, των πληρωμών για 
υπερωρίες, λεπτομέρειες για τον χώρο διαμονής, πληροφορίες για τον τρόπο διάλυσης της εργασιακής 
σχέσης και οποιεσδήποτε άλλες ειδικές ρυθμίσεις συναποφασιστούν ανάμεσα στα εμπλεκόμενα μέρη.  

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει εξεταστεί η 
εισήγηση του Γραφείου της επιτρόπου και ποιες ενέργειες γίνονται για την αναθεώρηση της Σύμβασης 
Απασχόλησης.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.569, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Στα πλαίσια της εξέτασης του θεσμικού πλαισίου που ρυθμίζει την οικιακή εργασία στην Κύπρο, η 
Επίτροπος Διοικήσεως και Προστασίας Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων στο συνοπτικό σημείωμα του Γραφείου 
της για τις εκθέσεις των μηνών Σεπτεμβρίου-Δεκεμβρίου 2019 εισηγείται για την αποφασιστική αντιμετώπιση 
της σεξουαλικής παρενόχλησης, της κακομεταχείρισης και της βίας να θεσμοθετηθεί η διαμονή της οικιακής 
εργάτριας εκτός της οικίας του εργοδότη με εξαίρεση βεβαίως περιπτώσεις που δεν είναι αντικειμενικά εφικτό.  

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων εάν έχει εξεταστεί 
η υπό αναφορά εισήγηση του Γραφείου της Επιτρόπου και εάν έχουν προωθηθεί κι άλλοι τρόποι πρόληψης 
και αντιμετώπισης της σεξουαλικής παρενόχλησης, της κακομεταχείρισης και της βίας έναντι των οικιακών 
εργαζομένων.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.570, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Στα πλαίσια της εξέτασης του θεσμικού πλαισίου που ρυθμίζει την οικιακή εργασία στην Κύπρο η 
Επίτροπος Διοικήσεως και Προστασίας Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων στο συνοπτικό σημείωμα του Γραφείου 
της για τις εκθέσεις των μηνών Σεπτεμβρίου-Δεκεμβρίου 2019 εισηγείται την ενίσχυση του ελέγχου των 
ιδιωτικών γραφείων ευρέσεως εργασίας για σκοπούς πρόληψης της εργασιακής εκμετάλλευσης.  

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει εξεταστεί η 
πιο πάνω εισήγηση της επιτρόπου, με ποιο τρόπο διενεργούνται μέχρι στιγμής οι έλεγχοι στα ιδιωτικά γραφεία 
ευρέσεως εργασίας και αν τα τελευταία χρόνια το υπουργείο έχει διαπιστώσει φαινόμενα εργασιακής 
εκμετάλλευσης από τα εν λόγω γραφεία.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.571, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Από απάντηση της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Ζέτας 
Αιμιλιανίδου, ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2020, σε κοινοβουλευτική μου ερώτηση με αρ. φακ. 
23.06.011.04.267 αναφορικά με την υιοθέτηση Σύμβασης των Οικιακών Εργαζομένων του 2011 (189) της 
Διεθνούς Οργάνωσης Εργασίας πληροφορήθηκα ότι σε συνεδρία του Εργατικού Συμβουλευτικού Σώματος, 
που έγινε στις 4 Οκτωβρίου 2019, το σώμα ενημερώθηκε ότι το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και 
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Κοινωνικών Ασφαλίσεων προτίθεται να προχωρήσει με την κύρωση της εν λόγω σύμβασης και ότι το Τμήμα 
Εργασιακών Σχέσεων του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων έχει ήδη αρχίσει τη 
μελέτη για κύρωση της σύμβασης και ετοιμάζεται σχετικό προσχέδιο νόμου. Η επικύρωση της εν λόγω 
σύμβασης αποτελεί και εισήγηση της Επιτρόπου Διοικήσεως και Προστασίας Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων, στα 
πλαίσια της εξέτασης του θεσμικού πλαισίου που ρυθμίζει την οικιακή εργασία στην Κύπρο.  Η εισήγηση της 
επιτρόπου διατυπώθηκε και γραπτώς στο συνοπτικό σημείωμα του Γραφείου της για τις εκθέσεις που 
υποβλήθηκαν τους μήνες Σεπτέμβριο μέχρι Δεκέμβριο του 2019.  

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν προχωρήσει 
οι εργασίες όσον αφορά στη μελέτη και στην τελική επικύρωση της υπό αναφορά σύμβασης από την 
Κυπριακή Δημοκρατία.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.572, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

«Μετά και από την απόφαση του δικαστηρίου για την υπόθεση του εργοστασίου “Άστρασολ”, 
παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω:  

1.  Με την καταγραφή νέων ασθενών συλλέγονται και μηχανογραφούνται στοιχεία που αφορούν και τη 
συνήθη διαμονή των ασθενών;  

2.  Χαρτογραφεί το υπουργείο τα περιστατικά καρκίνου, ώστε να μπορεί να παρακολουθεί πιθανά 
προβλήματα σε συγκεκριμένες περιοχές;  

3.  Είναι τα στοιχεία αυτά διαθέσιμα στο κοινό και σε ερευνητές, με τρόπο που να μην παραβιάζονται 
προσωπικά δεδομένα;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.573, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν για τη 
Μακροπρόθεσμη Στρατηγική Ανακαίνισης Κτιρίων που έχει αναρτηθεί στην ιστοσελίδα της Υπηρεσίας 
Ενέργειας έγινε δημόσια διαβούλευση όπως προβλέπει η Σύμβαση του Άαρχους και αν έχουν εφαρμοστεί οι 
όροι του περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Σχέδια και/ή Προγράμματα 
Νόμου [Ν. αρ. 102(Ι)/2005].»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.574, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2020, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Άννας Θεολόγου  

«Λόγω των αυξημένων κρουσμάτων καρκίνου που παρουσιάζονται στην περιοχή Ιδαλίου και 
ειδικότερα στην ενορία Αγίου Κωνσταντίνου και Ελένης, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως μας 
αποστείλει για τα τελευταία είκοσι χρόνια τον καταγεγραμμένο απόλυτο αριθμό ανά έτος τόσο των ενεργών 
κρουσμάτων όσο και των αποβιώσαντων κατοίκων της περιοχής, όπως συλλέγονται από το αρχείο 
καρκίνου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.575, ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο το 
υπουργείο του έχει προχωρήσει σε ολοκληρωμένο σχεδιασμό τής εξ αποστάσεως εκπαίδευσης ενόψει της 
νέας σχολικής χρονιάς (2020-2021).  Λειτουργώντας προληπτικά για το σοβαρό ενδεχόμενο δεύτερου 
κύματος της πανδημίας, το αρμόδιο υπουργείο πρέπει να είναι έτοιμο να καλύψει τις ανάγκες όλων των 
βαθμίδων της εκπαίδευσης χωρίς καθυστέρηση.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.576, ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο το 
κράτος έχει εξασφαλίσει αποθέματα σε μάσκες και άλλα αναλώσιμα, καθώς επίσης τoν αναγκαίο ιατρικό 
εξοπλισμό, σε περίπτωση επανεμφάνισης της πανδημίας COVID-19 στην Κύπρο.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.577, ημερομηνίας 13 Ιουλίου 2020, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 

 «Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποιας Αρχής είναι 
η αρμοδιότητα συντήρησης του δρόμου που συνδέει τον αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας-Λάρνακας με τον 
ακριτικό δήμο Αθηένου (μέσω του τμήματος παλαιού δρόμου Λευκωσίας-Λάρνακας, μέσω Πυροΐου) και πότε 
αναμένεται η αρμόδια αρχή να προβεί σε νέα επικάλυψη του οδοστρώματος ή και ανακατασκευή του λόγω 
της κακής κατάστασής του.  Να σημειωθεί ότι σε ορισμένα σημεία υπάρχει μεγάλος κίνδυνος να προκληθούν 
ατυχήματα λόγω της κατάστασης του οδοστρώματος.»     

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.578, ημερομηνίας 14 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
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περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Έχω πληροφορηθεί ότι η κυβέρνηση έχει στηρίξει τα μέσα μαζικής ενημέρωσης κατά τη διάρκεια της 
καραντίνας (lockdown), για να αντιμετωπίσουν τις ζημιές και να μην απολυθούν οι εργαζόμενοι. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να αποστείλει στη Βουλή των Αντιπροσώπων κατάλογο με τις 
χορηγίες που δόθηκαν στα μέσα μαζικής ενημέρωσης (ανά μέσο) και να ενημερώσει αν έχει ελεγχθεί κατά 
πόσο μειώθηκαν οι μισθοί ή απολύθηκαν εργαζόμενοι παρά την κυβερνητική χορηγία.»     

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.579, ημερομηνίας 14 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε στις 8 Νοεμβρίου 2017 την εξόφληση μέσω του κρατικού 
προϋπολογισμού των συσσωρευμένων μέχρι την 1η Σεπτεμβρίου 2017 οφειλών κοινοτικών συμβουλίων 
προς το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, προχωρώντας στην αποπληρωμή των ληξιπρόθεσμων οφειλών ύψους 
€18,7 εκατομ. περίπου, αφού προηγουμένως εξασφάλισε τη γραπτή δέσμευση και των 80 επωφελούμενων 
κοινοτικών συμβουλίων ότι θα κατέβαλλαν άμεσα τις τρέχουσες υποχρεώσεις τους προς το Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων.  Παρ’ όλα αυτά, από απάντηση του τέως Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου 
Πετρίδη, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2018, στην κοινοβουλευτική ερώτηση του κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 
με αρ. 23.06.011.03.069, σχετικά με το υπό αναφορά θέμα, πληροφορήθηκα ότι, παρά τη δέσμευση που 
υπέγραψαν όλα τα επηρεαζόμενα κοινοτικά συμβούλια, σύμφωνα με τα στοιχεία του Τμήματος Αναπτύξεως 
Υδάτων (Νοέμβριος 2018), 38 από αυτά συνέχιζαν να μην εξοφλούν τα τρέχοντα τιμολόγια, με αποτέλεσμα 
να συσσωρευθούν οφειλές  ύψους €1,8 εκατομ.  Σύμφωνα με την απάντηση του τέως  Υπουργού 
Εσωτερικών, παρέμεναν επίσης σε εκκρεμότητα και οι μη διαγραφέντες τόκοι, οι οποίοι και ανατοκίζονταν.  
Όπως αναφέρεται στην απάντηση, 59 κοινοτικά συμβούλια παρουσίαζαν τον Νοέμβριο του 2018 
καθυστερημένες οφειλές ύψους €4,5 εκατομ. περίπου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Σε ποιο ποσό ανέρχονται σήμερα οι τρέχουσες οφειλές των κοινοτικών συμβουλίων προς το Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων;  Παρακαλώ όπως κατατεθεί στη Βουλή αναλυτικός πίνακας, που να αναφέρεται 
σε κάθε κοινότητα και στο ποσό που οφείλει.  

2. Ποια  μέτρα λήφθηκαν ή πρόκειται να ληφθούν, ώστε να εισπραχθούν τα οφειλόμενα τέλη από τις 
τοπικές αρχές; 

3. Υπάρχει οποιοσδήποτε σχεδιασμός όσον αφορά στην είσπραξη των μη διαγραφέντων τόκων, οι 
οποίοι ανατοκίζονται;  Σε ποιο ποσό ανέρχονται οι οφειλές αυτές;»     

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.580, ημερομηνίας 13 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Το τριήμερο 12-14 Ιουνίου 2020 οι κάτοικοι της Λευκωσίας ταλαιπωρήθηκαν από μία διαρκή και 
δυσάρεστη οσμή που κατέκλυσε ολόκληρη την κατοικημένη περιοχή.  Το Τμήμα Περιβάλλοντος εξέδωσε 
ανακοίνωση στις 16 Ιουνίου 2020 με την οποία προσδιόρισε ότι η πηγή των οσμών ήταν η πρακτική που 
ακολουθήθηκε στην κατεχόμενη περιοχή της Κύπρου, βόρεια του χωριού Γερόλακκου, όπου κοπριές από 
βουστάσια και πτηνοτροφεία απλώθηκαν στα χωράφια από γεωργούς. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να καταθέσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων περιβαλλοντική μελέτη 
που να περιλαμβάνει χάρτες, φωτογραφίες, ανεμολογικά στοιχεία κ.λπ. που να τεκμηριώνουν αυτό τον 
ισχυρισμό.  Επίσης, παρακαλώ όπως κατατεθούν στοιχεία για τη λειτουργία του σταθμού επεξεργασίας των 
χοιρολυμάτων και της παραγωγής ενέργειας από βιοαέριο στην περιοχή του Οβγού ποταμού παρά το 
αεροδρόμιο της Λευκωσίας όσον αφορά στο συγκεκριμένο τριήμερο.»     

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.581, ημερομηνίας 14 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι έχει καταργηθεί η εφάπαξ οικονομική βοήθεια που δινόταν σε πολύτεκνες 
οικογένειες για την αγορά αυτοκινήτου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει εξεταστεί το 
ενδεχόμενο επαναφοράς των εν λόγω ωφελημάτων για τις πολύτεκνες οικογένειες στα πλαίσια της στήριξής 
τους και στα πλαίσια της δημογραφικής πολιτικής της κυβέρνησης.»     

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.582, ημερομηνίας 13 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

 1.  Πόσοι δημόσιοι υπάλληλοι υπηρετούν στην Προεδρία της Δημοκρατίας σε μόνιμη βάση και σε 
ποιες κλίμακες; 

 2.  Ποιος είναι ο αριθμός των μόνιμων θέσεων που απαιτεί το οργανόγραμμα; 
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 3.  Ποιος είναι ο αριθμός των ατόμων που είναι αποσπασμένα στην Προεδρία της Δημοκρατίας, σε 
ποιες κλίμακες και ποια τα καθήκοντά τους; 

 Παρακαλώ όπως κατατεθεί σχετικός κατάλογος στη Βουλή των Αντιπροσώπων που να 
συμπεριλαμβάνει τα πιο πάνω στοιχεία για την περίοδο 2018-2020.»     

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.583, ημερομηνίας 13 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Σύμφωνα με τον περί Ορισμένων Τυχερών Παιχνιδιών Νόμο του 2018, το Υπουργικό Συμβούλιο 
εξουσιοδοτεί με απόφασή του τη συντονιστική επιτροπή, που ορίζεται βάσει του υπό αναφορά νόμου, να 
διαχειρίζεται τη διαδικασία σύναψης σύμβασης και την υποβολή εισήγησης προς τον υπουργό για την επιλογή 
του κατάλληλου παρόχου σχετικά με τη χορήγηση στον τελευταίο άδειας κατά αποκλειστικότητα για την 
οργάνωση, λειτουργία και παροχή των ορισμένων τυχερών παιχνιδιών. Ειδικότερα, στόχος της νομοθεσίας, 
όπως ψηφίστηκε, ήταν η αντικατάσταση της διακρατικής συμφωνίας μεταξύ της Ελληνικής Δημοκρατίας και 
της  Κυπριακής Δημοκρατίας για τους όρους οργάνωσης, λειτουργίας, διεξαγωγής και διαχείρισης των 
παιχνιδιών που διεξάγονται από την εταιρεία ΟΠΑΠ ΚΥΠΡΟΥ ΛΤΔ με ένα νέο ρυθμιστικό πλαίσιο, που θα 
προβλέπει τη χορήγηση αποκλειστικού δικαιώματος διεξαγωγής, υπό συγκεκριμένους όρους και 
προϋποθέσεις, τυχερών παιχνιδιών σε πάροχο που θα επιλεχθεί κατόπιν συγκεκριμένης διαδικασίας και θα 
υπόκειται σε αυστηρό ρυθμιστικό έλεγχο και εποπτεία.    

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η σύναψη συμφωνίας μεταξύ της Κυπριακής Δημοκρατίας και του ΟΠΑΠ, όπως προνοείται από 
τον περί των Ορισμένων Τυχερών Παιχνιδιών Νόμο του 2018 [Νόμος αρ. 52(I)/2018].»     

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.584, ημερομηνίας 14 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Στα πλαίσια συνάντησης που είχα με τον κοινοτάρχη της Βορόκληνης κ. Νεόφυτο Φακοντή 
συζητήσαμε το θέμα της κατασκευής παραλιακού δρόμου Λάρνακας-Δεκέλειας και το πόσο θα ωφελήσει το 
εν λόγω έργο στην ανάπτυξη της ευρύτερης περιοχής. 
 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η κατασκευή του παραλιακού δρόμου Λάρνακας-Δεκέλειας και εάν έχουν τεθεί κάποια 
χρονοδιαγράμματα για την ολοκλήρωση των μελετών και την έναρξη εργασιών κατασκευής του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.585, ημερομηνίας 14 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Από δημοσίευμα της εφημερίδας “Ο Φιλελεύθερος” πληροφορήθηκα ότι ένα από τα πιο σοβαρά 
ευρήματα των ελέγχων της Ευρωπαϊκής Υπηρεσίας Ασφάλειας Πτήσεων (EASA) στο Τμήμα Πολιτικής 
Αεροπορίας είναι η μη πλήρωση της θέσης Υπόλογου Διευθυντή (Accountable Manager) στην Υπηρεσία 
Ελέγχου Εναέριας Κυκλοφορίας. Σύμφωνα με το δημοσίευμα, αν και ο Τομέας Εναέριας Κυκλοφορίας έχει 
πολλούς διευθυντές, εντούτοις όλοι αρνούνται τη συγκεκριμένη θέση, η οποία έχει τη νομική και ποινική 
ευθύνη, σε περίπτωση που προκύψει κάποιο ατύχημα. Το θέμα του μη διορισμού Υπόλογου Διευθυντή 
φαίνεται να έθιξε αρκετές φορές η EASA και, σύμφωνα με το δημοσίευμα, στην τελευταία της επιθεώρηση το 
χαρακτήρισε ως άμεσο πρόβλημα ασφάλειας πτήσεων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια μέτρα 
πρόκειται να λάβει, ώστε να επιλυθεί το υπό αναφορά πρόβλημα και να πληρωθεί η θέση του Υπόλογου 
Διευθυντή στην Υπηρεσία Ελέγχου Εναέριας Κυκλοφορίας.»     

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.586, ημερομηνίας 14 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στις 7 Δεκέμβριου 2017 το Υπουργικό Συμβούλιο καθόρισε μέρος της 
κτηνοτροφικής περιοχής της κοινότητας Μενίκου ως λευκή ζώνη. Όπως αναφέρθηκε στο σχετικό διάταγμα 
(ΚΔΠ 440/2017), η λευκή ζώνη καθορίστηκε “για σκοπούς περιορισμού της κτηνοτροφικής ανάπτυξης, η 
οποία ενδέχεται να επιφέρει δυσμενείς επιπτώσεις στις ανέσεις των παρακείμενων περιοχών και χρήσεων”.  
Η διάρκεια του διατάγματος ήταν για έξι μήνες. 
 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει ανανεωθεί 
το διάταγμα για τη λευκή ζώνη στο Μένικο και ποιο είναι σήμερα το καθεστώς της περιοχής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.587, ημερομηνίας 14 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Κατά τη διάρκεια της πρόσφατης συνεδρίασης της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων Αναπτύξεων και Ελέγχου Δημοσίων Δαπανών, όπου εξετάστηκε η έκθεση της Ελεγκτικής Υπηρεσίας 
με θέμα “Έλεγχος για παράνομα υποστατικά εντός της περιοχής του Δικτύου Natura 2000 - Γκρεμοί του 
Χανουτάρη”, αναφέρθηκε ότι κτηνοτρόφος διατηρεί έναν μεγάλο αριθμό από κατσίκες (1 000 ή 2 000) χωρίς 
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καμία σήμανση, αφού δεν αποδέχτηκε την τοποθέτηση στομαχικού σβώλου από τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες.  
Προφανώς, ο κτηνοτρόφος δεν μπορεί να σφάξει τα ζώα και ο πληθυσμός των ζώων, φυσιολογικά, αυξάνεται 
χρόνο με τον χρόνο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον ακριβή 
σημερινό πληθυσμό των κατσικών που εκτρέφει ο κτηνοτρόφος στο υπό αναφορά υποστατικό (το οποίο είναι 
παράνομο), πώς αναπτύσσεται ο πληθυσμός τους κατά τα τελευταία χρόνια και πώς αναμένεται να 
αναπτυχθεί, νοουμένου ότι ο κτηνοτρόφος δε σφάζει ή πωλεί ζώα (αφού απαγορεύεται), ή αν, αντιθέτως, 
όντως γίνεται αξιοποίηση των κτηνοτροφικών προϊόντων (γάλα, κρέας), παρά το γεγονός ότι να ζώα δε 
φέρουν σήμανση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.588, ημερομηνίας 14 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι δήμοι και οι κοινοτικές αρχές δεν έχουν ενημερωθεί για την πρόσφατη 
τροποποίηση του περί Προστασίας της Παραλίας Νόμου (Μάρτιος 2020), η οποία αφορά στην ελεύθερη 
πρόσβαση των σκύλων στις παραλίες εκτός από τις παραλίες που έχουν κηρυχθεί ως παραλίες λουομένων 
μεταξύ των ωρών 8.30 μ.μ. και 6.00 π.μ. με διάταγμα του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων 
και τις παραλίες που εντάσσονται στο δίκτυο Natura 2000.  Έχω επίσης γίνει δέκτης παραπόνων από άτομα 
τα οποία έπαιρναν βόλτα τον σκύλο τους σε παραλία και στα οποία εκδόθηκε εξώδικο πρόστιμο εντός των 
ορίων των βρετανικών βάσεων, που σημαίνει ότι ούτε οι αρχές των βάσεων έχουν ενημερωθεί, ώστε να 
εφαρμόσουν τη νομοθετική αλλαγή. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν 
ενημερωθεί οι δήμοι, οι κοινότητες και οι αρχές των βρετανικών βάσεων για την εν λόγω αλλαγή στη 
νομοθεσία, και, εάν ναι, με ποιο τρόπο.  Επίσης παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων αν έχουν γίνει ενέργειες σχετικά με την ενημέρωση του κοινού για την αλλαγή στην υπό 
αναφορά νομοθεσία.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.04.004, ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα:  

(α) Στην έκθεση του Γενικού Ελεγκτή με τίτλο “Αλλαγή Πολεοδομικών Ζωνών Πέγειας 2018”, γίνεται 
αναφορά σε διενέργεια επεμβάσεων που περιλαμβάνουν εκβραχισμό για σκοπούς δημιουργίας και 
διαπλάτυνσης της αμμώδους παραλίας “Καφίζη”.  Σύμφωνα με πληροφορίες που εξασφαλίστηκαν από 
την Επαρχιακή Διοίκηση Πάφου, το γραφείο της Επάρχου δεν έδωσε οποιαδήποτε άδεια για 
εκβραχισμό στην περιοχή, αλλά ούτε υποβλήθηκε οποιοδήποτε σχετικό αίτημα τα τελευταία τέσσερα 
χρόνια, με αποτέλεσμα να μην γνωρίζει εάν έγιναν ή πότε έγιναν οι αναφερόμενες παρανομίες.  
Σίγουρα μια τέτοια επέμβαση αλλοίωσε τη μορφολογία και το ανάγλυφο της περιοχής, χωρίς να μπορεί 
να διαπιστωθεί σε ποιο βαθμό, ωστόσο εξακολουθεί να είναι μια φυσική παραλία, την οποία 
απολαμβάνουν ντόπιοι και ξένοι. 

(β) Σε ό,τι αφορά την κήρυξη της περιοχής “Καφίζης” σε περιοχή λουομένων, αυτή έγινε με Διάταγμα του 
Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, το οποίο δημοσιεύθηκε στην Επίσημη Εφημερίδα 
της Δημοκρατίας με ημερ. 15.4.2016, αφού προηγουμένως λήφθηκαν οι θετικές απόψεις όλων των 
εμπλεκόμενων Τμημάτων/Υπηρεσιών, ήτοι, του Τμήματος Περιβάλλοντος, του Τμήματος 
Αρχαιοτήτων, του Υφυπουργείου Τουρισμού (πρώην Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού), του 
Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών, της Λιμενικής Αστυνομίας και του Τμήματος Δημοσίων 
Έργων, ενώ τον Αύγουστο του 2017 εγκρίθηκε από την Κεντρική Επιτροπή Παραλιών, σύμφωνα με 
τις σχετικές διατάξεις του περί Προστασίας της Παραλίας Νόμου, Σχέδιο Χρήσης της υπό αναφορά 
παραλίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιουλίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.04.166, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 
 «Σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση σας πληροφορώ για τα ακόλουθα όσον αφορά το αίτημα της 
Κοινότητας Αγίου Ιωάννη για διαχωρισμό οικοπέδων και παραχώρηση τους σε οικογένειες με χαμηλά 
εισοδήματα: 

1. Το Σχέδιο Διάθεσης Οικοπέδων για Οικογένειες με Χαμηλά Εισοδήματα, έχει ανασταλεί το 2013 λόγω 
της δημοσιονομικής κατάστασης που οδήγησε στη μείωση των διαθέσιμων πιστώσεων στον 
Προϋπολογισμό για την εφαρμογή των Στεγαστικών Σχεδίων που διαχειρίζεται το Υπουργείο 
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Εσωτερικών, καθώς και της σχετικής αδυναμίας των εγκριθέντων να ανταποκριθούν στις δεσμεύσεις/ 
υποχρεώσεις τους λόγω της οικονομικής κρίσης. 

2. Σημειώνεται ότι το Υπουργείο Εσωτερικών έχει εξαγγείλει το πλαίσιο της νέας στεγαστικής πολιτικής 
με στόχο να ανταποκρίνεται στις σημερινές οικονομικές και δημοσιονομικές συνθήκες του Κράτους, το 
οποίο συμφωνήθηκε με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς και το Υπουργείο προχώρησε στην 
εφαρμογή των κριτηρίων της πολιτικής αυτής μετά την έγκριση του Υπουργικού Συμβουλίου. 

3. Πληροφορικά αναφέρεται ότι η Κοινότητα Αγίου Ιωάννη περιλαμβάνεται στις περιοχές που έχουν 
περιληφθεί στο νέο Στεγαστικό Σχέδιο Ορεινών και Ακριτικών Περιοχών μέσω του οποίου 
παραχωρείται οικονομική ενίσχυση για απόκτηση ιδιόκτητης κατοικίας για μόνιμη ιδιοκατοίκηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιουλίου 2020 του Υπουργού Άμυνας κ. Χαράλαμπου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.208, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

α. Η αρχική απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, με αρ. 83.236, της 19ης Αυγούστου 2017, για ίδρυση 
και λειτουργία του Στρατιωτικού Μουσείου στο κυβερνητικό κτίριο της οδού Λόρδου Βύρωνα βασίστηκε 
στους παρακάτω λόγους: 

 (1) Αποφυγή μεγάλης επιβάρυνσης του κρατικού προϋπολογισμού καθότι το 2008 είχε εκπονηθεί 
κτιριολογικό πρόγραμμα ανέγερσης του μουσείου με υψηλό κόστος. 

 (2) Το εν λόγω κτίριο βρίσκεται σε κεντρική λεωφόρο της πρωτεύουσας, περιοχή στην οποία 
λειτουργούν και άλλα μουσεία. 

 (3) Στην εν λόγω λεωφόρο διεξάγονται παρελάσεις κατά τις εθνικές επετείους και αυτό συνάδει με 
την παρουσία στρατιωτικού μουσείου. 

 (4) Οι εσωτερικοί χώροι καθώς και η εξωτερική αυλή κρίθηκαν εκ πρώτης όψεως ικανοποιητικοί για 
προσωρινή στέγαση μέρους του αρχειακού υλικού που υπάρχει στις εγκαταστάσεις της Ε.Φ. 

β.  Πριν τη λήψη της απόφασης για έναρξη εργασιών στο κτήριο στην οδό Λόρδου Βύρωνα, το Υπουργείο 
Άμυνας ζήτησε από το Τμήμα Δημοσίων Έργων εκτίμηση για το κόστος τροποποίησης του κτιρίου και 
μετατροπής του σε μικρό μουσείο Στρατιωτικής Ιστορίας.  Το Τμήμα Δημοσίων Έργων εκτίμησε το 
κόστος στις 491.000 ευρώ. Στη συνέχεια και μετά από επαφές με μουσειολόγους από Ελλάδα και 
Κύπρο, ζητήθηκαν απόψεις και συμβουλές τους για διαμόρφωση του κτιρίου ως μουσείου. 

2. Στη πορεία υλοποίησης της σχετικής Απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου ζητήθηκαν οι απόψεις 
μουσειολόγου, από τις οποίες διαφάνηκε ότι υπήρχε σοβαρό πρόβλημα στην επεκτασιμότητα του 
υφιστάμενου κτιρίου, λόγω του ότι είναι διατηρητέο και δεν θα μπορούσε να διαμορφωθεί κατάλληλα για να 
μπορεί να εξυπηρετήσει το κοινό και ειδικά τους ανάπηρους. 

3. Συνεκτιμώντας όλα τα πιο πάνω, συμπεριλαμβανομένου και του υψηλού κόστους αναπαλαίωσης του 
υφιστάμενου κτιρίου σε σχέση και με τα ωφέλιμα τετραγωνικά μέτρα του κτιρίου που δεν θα ήταν πέραν των 
250 τ.μ., αποφασίστηκε όπως υποβληθεί νέα πρόταση στο Υπουργικό Συμβούλιο για ακύρωση της πρώτης 
του Απόφασης και για έγκριση ανέγερσης Μουσείου Στρατιωτικής Ιστορίας στον Τύμβο Μακεδονίτισσας, σε 
τέσσερα οικόπεδα που ανήκουν στο κράτος και έχουν επιλεγεί στο Master Plan του Τύμβου για να γίνει το 
Μουσείο Στρατιωτικής Ιστορίας της Ε.Φ. 

4. Με τη νέα Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 487/2019, ημερομηνίας 7 Μαρτίου 2019, το 
Υπουργείο Άμυνας προχώρησε στην προκαταρκτική εκπόνηση κτιριολογικού προγράμματος, προεκτίμησης 
κόστους το οποίο ανέρχεται στα 3.5 εκ. ευρώ περίπου και χρονοδιάγραμμα υλοποίησης του έργου. 

5. Ανατέθηκε επίσης σε 2 ιστορικούς, τον κ. Πέτρο Παπαπολυβίου και την κα Άννα Μαραγκού όπως 
εκπονήσουν μελέτη για την διαμόρφωση και διαχωρισμό των διαφόρων Τμημάτων του Μουσείου 
λαμβάνοντας υπόψη την Ιστορία της Κύπρου, της Ε.Φ., τα κειμήλια που υπάρχουν κ.λπ.  Στη βάση των 
εισηγήσεων της μελέτης που έχει ήδη ολοκληρωθεί και λαμβάνοντας υπόψη το υπάρχον μουσειακό υλικό, 
τον χώρο που έχει επιλεγεί καθώς και το εκτιμώμενο κόστος, θα ζητηθεί από μελετητικά γραφεία 
προκαταρκτική μελέτη στην οποία να γίνεται εισήγηση για το τελικό κτιριολογικό πρόγραμμα, νέα εκτίμηση 
κόστους και αρχιτεκτονικής και πολεοδομικής αποτίμησης της υποψήφιας τοποθεσίας στο Τύμβο.  Με το 
πέρας της προκαταρτικής μελέτης θα οριστικοποιηθούν οι αποφάσεις για την ανέγερση του Μουσείου στον 
Τύμβο Μακεδονίτισσας αφού εξασφαλιστούν και οι αναγκαίες πιστώσεις στον Προϋπολογισμό του 
Υπουργείου Άμυνας και το Μεσοπρόθεσμο Δημοσιονομικό Πλαίσιο.  Θα ακολουθήσει αρχιτεκτονικός 
διαγωνισμός και η έναρξη κατασκευής του έργου το οποίο αναμένεται να ολοκληρωθεί σε 30 μήνες από την 
έναρξη εργασιών.  

6. Αναφορικά με τα έξοδα που δαπανήθηκαν για τη διαδικασία δημιουργίας του Μουσείου στην οδός 
Βύρωνος, αυτά ανήλθαν στις 51.000 ευρώ και αφορούν στη μεταφορά και τοποθέτηση των αρμάτων, στο 
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κόστος τοποθέτησης ψηλής περίφραξης και διαμόρφωση του περιβάλλοντα χώρου με τοποθέτηση ασφάλτου 
καθώς και η ετοιμασία προκαταρτικής μουσειολογικής μελέτης προσαρμοσμένης στο εν λόγω κτίριο. 

7. Παραμένω στη διάθεσή σας για την παροχή οποιονδήποτε πρόσθετων διευκρινήσεων απαιτηθούν.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2020 του Υπουργού Άμυνας κ. Χαράλαμπου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.236, ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα:   

 (α)   Οι Συμβασιούχοι Οπλίτες (ΣΥΟΠ) προσλαμβάνονται με βάση τις πρόνοιες του άρθρου 6 των 
περί Εθνικής Φρουράς Νόμων του 2011 έως (Αρ. 2) του 2019, σύμφωνα με τις οποίες το 
Υπουργικό Συμβούλιο, μετά από Πρόταση του Υπουργού, καθορίζει, μεταξύ άλλων, τους 
όρους απασχόλησης των ΣΥΟΠ. 

 (β)   Στους όρους αυτούς, περιλαμβανόταν μέχρι πρόσφατα περιοριστική πρόνοια για την άσκηση 
ιδιωτικής εργασίας από τους Συμβασιούχους Οπλίτες.  Το Υπουργείο Άμυνας, 
επαναξιολογώντας το όλο θέμα και σε μια προσπάθεια δημιουργίας ευνοϊκών συνθηκών για 
την πιο ομαλή ενσωμάτωση των ΣΥΟΠ στην αγορά εργασίας μετά την πάροδο των δέκα (10) 
ετών στα οποία έχουν δικαίωμα απασχόλησης στην Εθνική Φρουρά, προώθησε στο 
Υπουργικό Συμβούλιο σχετική Πρόταση, προκειμένου να αρθεί ο περιορισμός άσκησης 
ιδιωτικής εργασίας που υπήρχε στις Συμβάσεις των ΣΥΟΠ. 

 (γ)   Το Υπουργικό Συμβούλιο, κατά τη Συνεδρία του, με ημερ. 18.3.2020, αποφάσισε τη διαγραφή 
του όρου 2.1.6 της Σύμβασης Απασχόλησης Οπλίτη στην Εθνική Φρουρά που αφορά στην 
ιδιωτική εργασία από όλες τις Συμβάσεις των ΣΥΟΠ.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.263, ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
«Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω ερώτηση προς τον Υπουργό 

Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Η Κυπριακή Δημοκρατία συνεισέφερε στο Διεθνές Πράσινο Ταμείο για το Κλίμα €350.000 το 2017. 
Δεν υπάρχουν σκέψεις για αύξηση της συνεισφοράς. 

(β) Οι επιδοτήσεις ορυκτών καυσίμων, δεν εμπίπτουν στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, αλλά σε αυτές του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και 
Βιομηχανίας, στο οποίο κοινοποιείται η παρούσα επιστολή με αντίγραφο της ερώτησης σας. 

Παραμένουμε στη διάθεση σας για τυχόν διευκρινήσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιουλίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.04.283, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αριθμό ερώτησης 23.06.011.04.283 και σας πληροφορώ ότι η 
Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας δεν συμμετέχει σε από κοινού περιπολίες με ακτιβιστές. 

2. Η μοναδική συνεργασία που έχει η Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας με ακτιβιστές είναι όταν αυτοί 
επικοινωνούν με μέλη της για να δώσουν πληροφορίες για περιπτώσεις λαθροθηρίας που εντοπίζουν, κάτι 
το οποίο είναι δυνατό να γίνει και γίνεται με το οποιοδήποτε πρόσωπο είτε αυτό είναι πολίτης της Δημοκρατίας 
ή απλός επισκέπτης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιουλίου 2020 της Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Έμιλυς 
Γιολίτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.285, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
Σημείωση:   Η απάντηση της υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιουλίου 2020 του Υπουργού Οικονομικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.304, ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 
 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση, πληροφορείστε τα ακόλουθα: 

2. Σύμφωνα με τις πρόνοιες του εγκεκριμένου Σχεδίου Αυξημένης Αναπλήρωσης της Απώλειας των 
Συνταξιοδοτικών Δικαιωμάτων των Μελών των Ταμείων Προνοίας και Συντάξεων (εφεξής “Ταμεία”), οι 
καταθέσεις των οποίων είχαν απομειωθεί (εφεξής “Σχέδιο”) από το Υπουργικό Συμβούλιο, η καταβολή 
της αναπλήρωσης του Σχεδίου σε κάθε δικαιούχο μέλος βασίζεται στα πιο κάτω κριτήρια: 

i. στη μερίδα του κάθε μέλους του Ταμείου κατά την ημερομηνία της απομείωσης που αποτελεί 
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τη βάση υπολογισμού,  

ii. στο συνολικό ποσό αναπλήρωσης που ανέρχεται μέχρι το 75% των καταθέσεων που 
απομειώθηκαν και που αναλογούσαν στο κάθε μέλος κατά την ημερομηνία της απομείωσης, 

iii. στον καθορισμό του συνολικού ποσού αναπλήρωσης λαμβάνεται υπόψη το ύψος των 
καταθέσεων που δεν έχουν απομειωθεί ή/και έχουν ήδη αναπληρωθεί από το κράτος 
(περιπτώσεις Ταμείων με καταθέσεις στη Λαϊκή Τράπεζα) και το οποίο αντιστοιχεί στο 52,5% 
των καταθέσεων, με ανώτατο συνολικό ύψος τις €100.000 ανά μέλος, 

iv. για τις περιπτώσεις μελών Ταμείων που αποχώρησαν από την εργασία τους κατά την περίοδο 
26/3/2013-19/7/2017, γίνεται κάλυψη του 75% του ύψους του δικαιώματος, που θα αναλογούσε 
σε κάθε δικαιούχο μέλος με καθορισμό ανωτάτου ύψους της πρόσθετης αναπλήρωσης (22,5%) 
στις €75.000 ανά δικαιούχο μέλος και συνεπώς ανώτατο όριο συνολικής αναπλήρωσης στις 
€250.000 ανά δικαιούχο μέλος, που λαμβάνει υπόψη το ύψος των καταθέσεων που δεν έχουν 
απομειωθεί ή/και έχουν ήδη αναπληρωθεί από το κράτος (περιπτώσεις Ταμείων με καταθέσεις 
στη Λαϊκή Τράπεζα). 

3.  Πρόσθετα, το εγκεκριμένο Σχέδιο προνοεί: 

• Χειρισμό μετοχών της Τράπεζας Κύπρου που έχουν λάβει τα επηρεαζόμενα Ταμεία: Αφαιρείται 
από το ποσό της αυξημένης αναπλήρωσης, η αξία των μετοχών που αναλογούσε στα 
επηρεαζόμενα μέλη, αποτιμώμενη στην τιμή της μετοχής της Τράπεζας Κύπρου κατά την 
ημερομηνία της έγκρισης του Σχεδίου από το Υπουργικό Συμβούλιο στις 19/7/2017, και η οποία 
ήταν €0,1632 ανά μετοχή.  

• Τιμαριθμοποίηση του ποσού της αυξημένης αναπλήρωσης, που θα λάβουν τα δικαιούχα μέλη, 
από την 1η Ιανουαρίου 2019. 

4. Βάσει στοιχείων που αφορούν τα εγκριθέντα Ταμεία μέχρι τον Ιανουάριο 2020, αναφέρονται τα 
ακόλουθα: 

• Συνολικές καταθέσεις των επηρεαζόμενων Ταμείων στις συστημικές Τράπεζες πριν την 
απομείωση: €1,13 δις. 

• Εγκριθέντα Ταμεία Προνοίας μέχρι τον Ιανουάριο 2020: 411 Ταμεία. 

• Αριθμός μελών Ταμείων που τους αναλογούσαν καταθέσεις: 50.315. 

• Σύνολο Καταθέσεων των 411 εγκριθέντων Ταμείων στις 2 συστημικές Τράπεζες πριν από την 
απομείωση: €1 δις. 

• Συνολικό ποσό καθαρής αναπλήρωσης (ποσό αυξημένης αναπλήρωσης μείον αξία μετοχών 
που αναλογούν στο μέλος) των 411 εγκριθέντων Ταμείων, σε τρέχουσες τιμές: €159,14 εκ. 

• Υπόλοιπα εν δυνάμει δικαιούχα Ταμεία: Είτε ακόμη δεν έχει εγκριθεί η αίτησή τους είτε ακόμη 
να υποβάλουν αίτηση: 

○ αντιπροσωπεύουν το υπόλοιπο 11,7% των συνολικών καταθέσεων των επηρεαζόμενων 
Ταμείων στις δύο συστημικές Τράπεζες πριν την απομείωση,  

○ εκτίμηση ποσού καθαρής αναπλήρωσης για τα εν λόγω Ταμεία:   

 €25,94 εκ.  

• Εκτίμηση συνολικού ποσού καθαρής αναπλήρωσης επί του συνόλου των επηρεαζόμενων 
Ταμείων, σε τρέχουσες τιμές: €185,08 εκ.  (€159,14 εκ. συν €25,94 εκ.). 

• Σε περίπτωση εφαρμογής του Σχεδίου χωρίς την ύπαρξη οποιωνδήποτε κριτηρίων, η πρόσθετη 
δημοσιονομική δαπάνη για την καθαρή αναπλήρωση, υπολογίζεται στα €44,1 εκ. για τα μέλη 
των 411 εγκριθέντων Ταμείων (συνημμένοι Πίνακες Α, Β και Γ), ενώ επί του συνόλου των 
επηρεαζόμενων Ταμείων, η πρόσθετη δημοσιονομική δαπάνη παραμένει η ίδια.  

5. Το Σχέδιο επιτυγχάνει το σκοπό της Κυβέρνησης για κάλυψη του 75% του ύψους του δικαιώματος που 
θα αναλογούσε σε κάθε μέλος, εάν δεν προέκυπταν τα γεγονότα στις δύο συστημικές Τράπεζες. Βάσει 
των στοιχείων των 411 Ταμείων που αντιπροσωπεύουν το 88,3% των συνολικών καταθέσεων που 
διατηρούσαν τα Ταμεία στις 2 συστημικές Τράπεζες (Πίνακας Γ): 

• ποσοστό 97,54% των επηρεαζόμενων μελών είναι δικαιούχοι να λάβουν πρόσθετη 
αναπλήρωση 22,5% επί του δικαιώματος που θα τους αναλογούσε, βάσει των προνοιών του 
Σχεδίου, 

• ποσοστό 1,54% των επηρεαζόμενων μελών θα λάβουν μερική αναπλήρωση μέχρι 22,49% επί 
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του δικαιώματος που θα τους αναλογούσε, βάσει των προνοιών του Σχεδίου, 

• ποσοστό 0,93% εξαιρείται της καταβολής οποιασδήποτε πρόσθετης αναπλήρωσης, εφόσον τα 
ποσά που τους έχουν ήδη καταβληθεί από τα οικεία Ταμεία υπερβαίνουν τα ανώτατα ποσά 
αναπλήρωσης για έκαστο επηρεαζόμενο μέλος, βάσει των προνοιών του Σχεδίου. 

6. Συνεπώς, και βάσει των στοιχείων των 411 εγκριθέντων Ταμείων: 

• 49.076 μέλη θα λάβουν πλήρη αναπλήρωση βάσει του Σχεδίου, 

• 773 μέλη θα λάβουν μερική αναπλήρωση βάσει του Σχεδίου, ενώ σε περίπτωση εφαρμογής 
του Σχεδίου χωρίς την ύπαρξη οποιωνδήποτε κριτηρίων, η πρόσθετη δημοσιονομική δαπάνη 
για την καθαρή αναπλήρωση ανέρχεται στα €17,2 εκ., 

• 466 μέλη εξαιρούνται της καταβολής οποιασδήποτε πρόσθετης αναπλήρωσης, ενώ σε 
περίπτωση εφαρμογής του Σχεδίου χωρίς την ύπαρξη οποιωνδήποτε κριτηρίων, η πρόσθετη 
δημοσιονομική δαπάνη για την καθαρή αναπλήρωση ανέρχεται στα €26,9 εκ. 

7. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες χρειασθείτε.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.    
  Αντίγραφό τους δόθηκε στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

 Απάντηση ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2019 του Υπουργού Άμυνας κ. Χαράλαμπου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.370, ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιουλίου 2020 του Υπουργού Οικονομικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.388, ημερομηνίας 21ης Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ.  Γεώργιου Παπαδόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας ενημερώσω σε ερώτημα που αφορά τους 
ιδιοκτήτες οικιστικών μονάδων και πόσοι εξ αυτών δηλώνουν εισοδήματα από ενοίκια με χαρτοσημασμένα ή 
μη ενοικιαστήρια έγγραφα από το 2000 μέχρι σήμερα (ερώτημα με αρ. 2), και σας πληροφορώ ως 
ακολούθως: 

2.  Με βάση δεδομένα του Τμήματος Φορολογίας που αφορούν το φορολογικό έτος 2006 και εντεύθεν, 
έχουν εξαχθεί τα στοιχεία όπως παρουσιάζονται στον πιο κάτω πίνακα.  Διευκρινίζεται ότι για κάθε 
φορολογικό έτος παρουσιάζεται ο συνολικός αριθμός των φυσικών προσώπων (μισθωτών και 
αυτοεργοδοτουμένων) που είναι ιδιοκτήτες οικιστικών υποστατικών, δηλαδή ιδιοκτήτες κατοικίας ή 
διαμερίσματος, ο συνολικός αριθμός των οικιστικών υποστατικών με εισπρακτέα ενοίκια καθώς και το 
συνολικό ποσό των εισπρακτέων ενοικίων. 

 
 
 

ΦΟΡΟΛΟΓΙΚΟ  
ΕΤΟΣ 

ΣΥΝΟΛΟ 

ΑΡΙΘΜΟΣ 
Φ/ΝΩΝ 

ΑΡΙΘΜΟΣ ΥΠΟΣΤΑΤΙΚΩΝ 
ΟΙΚΙΣΤΙΚΗΣ ΧΡΗΣΗΣ ΠΟΥ 

ΔΗΛΩΘΗΚΕ 

ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΔΗΛΩΘΕΝΤΩΝ 
ΕΙΣΟΔΗΜΑΤΩΝ ΑΠΟ ΕΝΟΙΚΙΑ 

2006 5.182 7.616 €41.204.200 

2007 5.183 7.650 €44.701.444 

2008 5.300 7.896 €43.559.816 

2009 5.677 8.518 €49.674.555 

2010 5.939 9.249 €57.485.518 

2011 6.966 12.485 €68.561.863 

2012 7.565 13.316 € 72.251.573 

2013 8.160 14.442 € 68.591.666 
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2014 8.616 15.216 € 69.107.312 

2015 9.778 17.245 € 76.963.586 

2016 9.662 17.344 € 76.783.007 

2017 12.054 24.072 € 98.115.113 

2018 12.796 25.497 € 106.661.341 

 
Επισημαίνεται ότι το ποσοστό ιδιοκτησίας δεν ήταν εφικτό να υπολογιστεί για τόσο μεγάλο όγκο 

δεδομένων. 

Στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιουλίου 2020 του Υπουργού Οικονομικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.391, ημερομηνίας 21ης  Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση για τη θεσμοθέτηση κώδικα δεοντολογίας πολιτειακών 
αξιωματούχων και μελών επιτροπών που έχουν συσταθεί βάσει νόμου ή υπουργικών αποφάσεων, επιθυμώ 
να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα. 

 Ο τέως Υπουργός Οικονομικών, με αφορμή την προηγούμενη σχετική Ερώτηση που είχε υποβάλει ο 
Βουλευτής κ. Γιώργος Περδίκης, με αρ. 23.06.011.02.255 και ημερ. 8.11.2017, έθεσε υπόψη του Υπουργού 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως το θέμα ώστε να εξεταστεί στα πλαίσια της Εθνικής Στρατηγικής για τη 
Διαφθορά, που καταρτίστηκε από το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, με την οποία επιδιώκεται, 
μεταξύ άλλων, ο εκσυγχρονισμός και η ενδυνάμωση του νομοθετικού πλαισίου για τη διαφθορά και στην 
οποία περιλαμβάνονται δράσεις για θέσπιση κώδικα δεοντολογίας για διάφορους πολιτειακούς 
αξιωματούχους. 

 Σημειώνεται ότι, όπως έχουμε πληροφορηθεί από το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως 
τους επόμενους 24 μήνες θα υλοποιηθεί έργο, με τεχνική βοήθεια από την Ε.Ε., για υποστήριξη της 
υλοποίησης των δράσεων που περιλαμβάνει το Εθνικό Οριζόντιο Σχέδιο Δράσης και κατ’ επέκταση η 
προαναφερθείσα Εθνική Στρατηγική.  Επιπρόσθετα, το εν λόγω Υπουργείο κατέθεσε στις 22/03/2019 στη 
Βουλή και εκκρεμεί η συζήτηση στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Νομοσχέδιο για τη σύσταση 
Ανεξάρτητης Αρχής κατά της Διαφθοράς για συντονισμό των ενεργειών για καταπολέμηση της απάτης, της 
διαφθοράς και κάθε άλλης παράνομης δραστηριότητας σε εθνικό επίπεδο. 

Νοείται ότι για πληρέστερη εικόνα για την πορεία της υλοποίησης του προαναφερθέντος έργου, καθώς 
και του σχετικού Εθνικού Οριζόντιου Σχεδίου Δράσης κατά της Διαφθοράς μπορείτε να ενημερωθείτε από το 
αρμόδιο Υπουργείο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιουλίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.410, ημερομηνίας  5 Μαρτίου 2020,  του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας αναφέρω τα ακόλουθα: 

(α)  Οι επιχειρήσεις MEDEVAC της Έρευνας και Διάσωσης (Ε-Δ) αποτελούν υποχρέωση του Υπουργείου 
Υγείας, ως Αρμόδια αρχή για θέματα Υγείας.  Η Διεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών από το 2015 
έχει προβεί στη σύσταση εξειδικευμένων ομάδων Νοσηλευτών σε όλες τις επαρχίες, με στόχο την 
ανταπόκριση τους σε περιπτώσεις κλήσεων σε πραγματικά περιστατικά Ε-Δ.  Όλο το Νοσηλευτικό 
προσωπικό των ομάδων MEDEVAC έχει περάσει από εξειδικευμένη εκπαίδευση, κατάλληλη για τον 
σκοπό αυτό.  Το Υπουργείο Υγείας έχει προβεί στην αγορά εξειδικευμένου εξοπλισμού και κατάλληλων 
μέσων ατομικής προστασίας, για χρήση, από τους Νοσηλευτές των ομάδων MEDEVAC, κατά την 
επιβίβαση τους τόσο στα πτητικά, όσο και στα πλωτά μέσα της ΚΔ.  Ένας Νοσηλευτής της ομάδας 
MEDEVAC της επαρχίας Λάρνακας και ένας από την επαρχία Πάφου, ανά 24ωρο, είναι σε αναμονή 
κλήσης (on-call) για οποιοδήποτε περιστατικό Ε-Δ.  Η ενεργοποίηση τους γίνεται από το Κέντρο 
Συντονισμού Έρευνας και Διάσωσης (ΚΣΕΔ) και η ανταπόκριση τους είναι εκτός χρόνου εργασίας, για 
να μην επηρεάζεται η εύρυθμη λειτουργία της Υπηρεσίας.  Ο χρόνος ανταπόκρισης των Νοσηλευτών 
της ομάδας MEDEVAC, από την στιγμή της ενεργοποίησης τους, μέχρι την επιβίβαση τους σε πτητικό 
μέσο της ΚΔ, είναι κάτω των 30 λεπτών, χρονικό πλαίσιο που έχει καθοριστεί από το ΚΣΕΔ και είναι 
διεθνώς αποδεκτό. 

(β) Με βάση τα στοιχεία του Κέντρου Συντονισμού Έρευνας και Διάσωσης (ΚΣΕΔ), οι κλήσεις σε 
πραγματικά περιστατικά Ε-Δ ανέρχονται γύρω στις 8-10 ετησίως.  Το Τμήμα Δημόσιας Διοίκησης και 
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Προσωπικού (ΤΔΔΠ) ανέφερε ότι με τον υφιστάμενο αριθμό κλήσεων δεν δικαιολογείται η στελέχωση 
με μόνιμο Νοσηλευτικό προσωπικό.  Ωστόσο, δεδομένης της ανάγκης, ενέκρινε την αποζημίωση για 
κάθε περιστατικό Έρευνας και Διάσωσης με το ποσό των €150/ περιστατικό κλήσης για το 
Νοσηλευτικό προσωπικό και €200/ περιστατικό κλήσης για το Ιατρικό προσωπικό. 

(γ)  Το Προσωπικό των Δημόσιων Νοσηλευτηρίων από την 1.1.2019 έχει μεταφερθεί κάτω από την 
ιεραρχική και διοικητική δομή του Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας (ΟΚΥπΥ).  Τις 
επιχειρήσεις Έρευνας και Διάσωσης ανέλαβε να διεκπεραιώνει η Υπηρεσία Ασθενοφόρων ΟΚΥπΥ, με 
εποπτεία από το Υπουργείο Υγείας.  Η Υπηρεσία Ασθενοφόρων ενημερώνει σχετικά το Υπουργείο 
Υγείας σε ότι αφορά στα θέματα Έρευνας και Διάσωσης. 

(δ)  Πέραν των πιο πάνω, ο Υπουργός Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων (ΥΜΕΕ), σε πρόσφατη 
επιστολή του, εισηγήθηκε την υποβολή πρότασης προς το Υπουργικό Συμβούλιο, για πρόσληψη 12 
Νοσηλευτών (2 ομάδες των 6 ατόμων), με πιστώσεις του ΥΜΕΕ, τα έσοδα των οποίων θα ανακτώνται 
από τα τέλη υπερπτήσεων των πολιτικών αεροσκαφών μέσω του EUROCONTROL.  Η κάλυψη με 
Νοσηλευτικό προσωπικό θα είναι επί 24ώρου βάσεως, σε Λάρνακα και Πάφο, όπου διατίθενται τα 
ελικόπτερα της Κυπριακής Δημοκρατίας και που συμμετέχουν σε κλήσης της Ε-Δ. 

(ε) Το Υπουργείο Υγείας συμφωνεί με την πιο πάνω πρόταση καθότι: i) το κόστος δεν θα το επωμίζεται η 
Κυπριακή Δημοκρατία, ii) o βαθμός ετοιμότητας των Νοσηλευτών αυξάνεται και ο χρόνος 
ενεργοποίησης τους μειώνεται στο ελάχιστο, και iii) μπορούν να ανταποκρίνονται σε επείγουσες 
καταστάσεις εκτός περιστατικών Ε-Δ, που τα επίγεια μέσα αδυνατούν να προσεγγίσουν δύσβατες 
περιοχές ή οι αποστάσεις είναι τέτοιες που δεν μπορούν να ανταποκριθούν έγκαιρα για την διάσωση 
ανθρώπινων ζωών. 

 2. Εάν για τον οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι τα πιο πάνω δεν είναι επαρκή ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεση σας.» 

Απάντηση ημερομηνία 6 Ιουλίου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.416, ημερομηνίας 9 Μαρτίου 

2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση με την οποία ζητάτε να πληροφορηθεί η Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το ενδεχόμενο αλλαγής στο σύστημα εισδοχής μαθητών στα αθλητικά σχολεία με 
προτεραιότητα το αθλητικό ταλέντο παρά τους βαθμούς επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα κάτωθι: 

2. Ο θεσμός του Αθλητικού Σχολείου (Α.Σ.) καθιερώθηκε στο πλαίσιο της Εκπαιδευτικής Μεταρρύθμισης 
το 2005 με Αρ. Απόφασης 62.664, ημερομηνίας 28/9/2005, και με κανονισμούς που καθορίζονται από 
την εγκύκλιο Αρ. Φακ.: 7.12.26.2, ημερομηνίας 08/08/2006.  Η ίδρυση και η λειτουργία του Αθλητικού 
Λυκείου στη Λευκωσία και στη Λεμεσό εφαρμόστηκε πιλοτικά τη σχολική χρονιά 2006-2007.  Η επιλογή 
των μαθητών/τριών γινόταν με εύκολα κριτήρια, μόνο επίδοσης και δυνατοτήτων σε ατομικά και 
ομαδικά ολυμπιακά αθλήματα: 

• 1η μέχρι 6η θέση στα παγκύπρια πρωταθλήματα των κατηγοριών τους, 

• 1η μέχρι 6η θέση στους παγκύπριους αγώνες Γυμνασίων,  

• 1η μέχρι 4η θέση στους περιφερειακούς αγώνες, 

• 1η μέχρι 4η θέση στους περιφερειακούς αγώνες Γυμνασίων. 

3. Η πιλοτική λειτουργία συνεχίστηκε μέχρι το 2014-2015.  Η συσσωρευμένη εμπειρία εννέα (9) χρόνων 
έδειξε ότι τα χαλαρά αγωνιστικά κριτήρια και η έλλειψη ακαδημαϊκών κριτηρίων είχαν δημιουργήσει 
τάξεις με καθόλου ή σχετικά χαμηλούς ακαδημαϊκούς προσανατολισμούς και χωρίς τις αναμενόμενες 
αγωνιστικές επιτυχίες.  

4. Η επέκταση της λειτουργίας των Αθλητικών Λυκείων στη Λάρνακα, Πάφο και Παραλίμνι τη σχολική 
χρονιά 2015-2016, με Αρ. Απόφασης 78.735, ημερομηνίας 28/4/2015 του Υπουργικού Συμβουλίου, 
οδήγησε το ΥΠΠΑΝ στην αναθεώρηση του τρόπου εισδοχής με τον καθορισμό ΑΥΣΤΗΡΩΝ κριτηρίων 
αθλητικών επιδόσεων και ΧΑΛΑΡΩΝ ακαδημαϊκών κριτηρίων, όπως πιο κάτω: 

 ΑΓΩΝΙΣΤΙΚΑ ΚΡΙΤΗΡΙΑ 

• 1η, 2η, 3η θέση στα Παγκύπρια ατομικά πρωταθλήματα σχολικών και εξωσχολικών αγώνων της 
κατηγορίας τους. 

• 1η, 2η, 3η θέση στα Παγκύπρια ομαδικά πρωταθλήματα, με συμμετοχή τουλάχιστον 50% του 
συνόλου των αγώνων της χρονιάς κατάκτησης της θέσης. 

• Δύο συμμετοχές σε εθνική ομάδα (ομαδικά αθλήματα). 

• Στα αθλήματα όπου εφαρμόζεται από την αρμόδια ομοσπονδία σειρά κατάταξης (ranking 
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system), δίνεται προτεραιότητα στην πρώτη δεκάδα της σειράς κατάταξης. 

 ΑΚΑΔΗΜΑΪΚΑ ΚΡΙΤΗΡΙΑ 

• Γενική βαθμολογία 15/20. 

• Διαγωγή Κοσμιοτάτη. 

5. Με τον καθορισμό των πιο πάνω κριτηρίων, προσπάθεια ήταν η εκπλήρωση του σκοπού λειτουργίας 
των Αθλητικών Σχολείων για πολύπλευρη στήριξη των μαθητών/τριών-αθλητών/τριών, που 
διακρίνονται στον Αθλητισμό, στη σωστή προετοιμασία και προαγωγή της άθλησης και του 
αθλητισμού, την υποστήριξη του στόχου της δημιουργικότητας, της καινοτομίας και της αριστείας στον 
αθλητισμό. Πολύ περισσότερο η προσπάθεια ήταν η συμβολή στην ενίσχυση της αθλητικής παιδείας 
και στην αναβάθμιση του σχολικού αθλητισμού.  Τα εξειδικευμένα προγράμματα των Αθλητικών 
Σχολείων παρέχουν ενίσχυση της προπονητικής δραστηριότητας των μαθητών/τριών-αθλητών/τριών, 
με παράλληλη ακαδημαϊκή και ψυχολογική στήριξη. 

6. Πρέπει να τονιστεί ότι σε καμία περίπτωση δεν υποστηρίζεται η δημιουργία του μονοδιάστατου 
αθλητή/τριας χωρίς ψυχική και πνευματική καλλιέργεια.  Η προσήλωση των Αθλητικών Σχολείων 
συμπλέει με την αρχαιοελληνική αντίληψη για την άθληση, που σκόπευε στην ολική ανάπτυξη της 
ανθρώπινης ύπαρξης καλλιεργώντας την ισομερή ανάπτυξη σώματος, ψυχής και πνεύματος. 

7. Με όλα τα πιο πάνω θα θέλαμε να σας διαβεβαιώσουμε ότι το υφιστάμενο σύστημα εισδοχής στα 
Αθλητικά Σχολεία δίνει άμεση προτεραιότητα στο αθλητικό ταλέντο και τις διακρίσεις σε αθλήματα, 
χωρίς όμως να παραβλέπει την ανάγκη μια καλής ακαδημαϊκή επίδοσης, που είναι η μέση βαθμολογία 
των 15/20.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.04.422, ημερομηνίας 12 Μαρτίου, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω, ότι το Υπουργείο 
Εσωτερικών έχει ετοιμάσει προσχέδιο νομοσχεδίου με τίτλο “Ο περί της Ασφάλειας των Λουσμένων και 
Συναφών Θεμάτων Νόμος του 2020”, αφού πρώτα πραγματοποιήθηκε σειρά συσκέψεων και το υπό αναφορά 
προσχέδιο νομοσχεδίου συζητήθηκε λεπτομερώς, με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς, καθώς και με το 
Κέντρο Συντονισμού, Έρευνας και Διάσωσης αλλά και με τις Οργανώσεις ΟΕΚΔΥ ΣΕΚ και ΠΑΣΥΕΚ ΠΕΟ. 

4. Επιπρόσθετα, με ταυτάριθμη επιστολή μας ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου, 2020, ζητήθηκαν οι απόψεις 
του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού επί του προσχεδίου του εν λόγω νομοσχεδίου, ούτως 
ώστε να καταστεί δυνατή η προώθησή του στη Νομική Υπηρεσία για τη διεξαγωγή νομοτεχνικού ελέγχου.  Το 
Τμήμα Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού με επιστολή του ημερομηνίας 29 Μαΐου, 2020 απάντησε ότι 
συμφωνεί με το περιεχόμενο του και δεδομένων των πιο πάνω, το Υπουργείο Εσωτερικών προώθησε 
πρόσφατα το προσχέδιο του υπό αναφορά νομοσχεδίου στη Νομική Υπηρεσία για τη διεξαγωγή 
νομοτεχνικού ελέγχου. 

5. Επίσης, το Υπουργείο Εσωτερικών θεωρεί το υπό αναφορά νομοσχέδιο ιδιαίτερα σημαντικό γιατί με 
αυτό θεσμοθετείται για πρώτη φορά η ναυαγοσωστική προστασία τόσο των λουσμένων, όσο και των 
ναυαγοσωστών.  Συγκεκριμένα, μεταξύ άλλων, προβλέπεται η σύσταση κεντρικής υπηρεσίας στη Διοίκηση 
του Υπουργείου Εσωτερικών η οποία θα έχει την ευθύνη της οργάνωσης της ναυαγοσωστικής προστασίας 
στη βάση επαγγελματικών προτύπων και διεθνών καλών πρακτικών.  Το εν λόγω νομοσχέδιο 
επικεντρώνεται στην κατάρτιση ενός ολοκληρωμένου νομικού πλαισίου για τον τρόπο λειτουργίας της 
ναυαγοσωστικής προστασίας, η οποία αποτελεί ύψιστη προτεραιότητα του Υπουργείου Εσωτερικών και 
αφορά όλες τις οργανωμένες παραλίες για τις οποίες υφίσταται εγκεκριμένο σχέδιο χρήσης της παραλίας, 
δυνάμει των προνοιών του περί Προστασίας της Παραλίας Νόμου (ΚΕΦ. 59) και για τις οποίες έχει ευθύνη 
το Κράτος.  Μέσω του υπό αναφορά νομοσχεδίου διασφαλίζεται η εφαρμογή αλλά και η επικαιροποίηση του 
Εθνικού Σχεδίου “ΣΑΛΑΜΙΣ” το οποίο ως γνωστό έχει εκπονηθεί από το Κέντρο Συντονισμού, Έρευνας και 
Διάσωσης (ΚΣΕΔ) σε συνεργασία με το Υπουργείο Εσωτερικών και τις Επαρχιακές Διοικήσεις και αφού έτυχε 
της εγκρίσεως του Υπουργικού Συμβουλίου στις 30/5/2018, τέθηκε σε εφαρμογή με επιτυχία. 

6. Το υπό αναφορά νομοσχέδιο μέσω του Εθνικού Σχεδίου “ΣΑΛΑΜΙΣ” παρέχει τις βασικές αρχές 
οργάνωσης και λειτουργίας του συστήματος ασφάλειας οργανωμένων παραλιών με στόχο την παροχή 
ύψιστης ναυαγοσωστικής προστασίας, τόσο στους λουόμενους, όσο και στους ίδιους τους ναυαγοσώστες, 
λαμβανομένων υπόψη διαφόρων παραγόντων όπως είναι: 

 (α)  ο βαθμός επικινδυνότητας της κάθε παραλίας, 

 (β)  η επισκεψιμότητα της κάθε παραλίας τόσο από πλευράς αριθμού επισκεπτών όσο και από 
πλευράς ωραρίου, 

 (γ)  η οργάνωση της ναυαγοσωστικής προστασίας πάνω σε επαγγελματικά πρότυπα τόσο σε ό,τι 
αφορά θέματα ασφαλείας όσο και τον τρόπο απασχόλησης των ναυαγοσωστών, την 
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εκπαίδευσή τους, τα προσόντα κ.λπ., 

 (δ)  τη βέλτιστη επιχειρησιακή αξιοποίηση των ναυαγοσωστών, λαμβάνοντας υπόψη και την Απόφαση 
του Υπουργικού Συμβουλίου για επέκταση της περιόδου απασχόλησής τους,  

 (ε) την προμήθεια και τυποποίηση του απαραίτητου εξοπλισμού. 

7. Επισημαίνεται ότι με το παρόν νομοσχέδιο δεν επιδιώκεται η ρύθμιση της λειτουργίας των 
Ναυαγοσωστικών Σχολών ή η ρύθμιση του επαγγέλματος του Ναυαγοσώστη που απασχολείται είτε στον 
ιδιωτικό τομέα είτε στο δημόσιο τομέα, δεδομένου ότι τα θέματα αυτά εμπίπτουν στις αρμοδιότητες άλλων 
Υπουργείων.  Σε σχέση με το ερώτημα που αφορά στην κατοχύρωση του επαγγέλματος των 
Ναυαγοσωστών, συναφώς αναφέρεται ότι η θέση του Ναυαγοσώστη ανήκει στο Ωρομίσθιο Κυβερνητικό 
Προσωπικό και συνακόλουθα διέπεται από τους Κανονισμούς του όπως και το υπόλοιπο Τακτικό και Εποχικό 
Ωρομίσθιο Προσωπικό στη Δημόσια Υπηρεσία.  Πέραν τούτου και δεδομένου ότι μόλις πρόσφατα 
υποβλήθηκε το υπό αναφορά προσχέδιο νομοσχεδίου στη Νομική Υπηρεσία, το Υπουργείο Εσωτερικών έχει 
προωθήσει προσχέδιο Σχεδίου Υπηρεσίας για τη θέση του Ναυαγοσώστη στο ΤΔΔΠρ για έναρξη της 
διαδικασίας συζήτησης και έγκρισής του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2020 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.424, ημερομηνίας 12 Μαρτίου 

2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 
 «Η απάντηση στην πιο πάνω ερώτηση είναι η ακόλουθη: 

2. Στην Κύπρο το ποσοστό του χάσματος αμοιβών το 20181 σύμφωνα με τα πιο πρόσφατα στοιχεία της 
Eurostat ήταν 13,7% σε σχέση με τον μέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης2 που ήταν 14,8%.  Το χάσμα 
αμοιβών στην Κύπρο παρουσιάζει συνεχή σταδιακή βελτίωση, αφού το έτος 2010 καταγράφηκε ποσοστό 
16,8% και το έτος 2013 ποσοστό 14,9%.  Συγκριτικά με την Ε.Ε., το 2010 η χώρα μας είχε ποσοστό χάσματος 
υψηλότερο από τον μέσο όρο της Ε.Ε. που ήταν 16,5%, ενώ από το 2011 και μετά παρουσιάζει ποσοστό 
χαμηλότερο από τον μέσο όρο της Ε.Ε. 

3.  Πρέπει, επίσης, να σημειωθεί ότι παρά την αρνητική επίδραση της οικονομικής ύφεσης στο χάσμα 
αμοιβών σε επίπεδο Ε.Ε., δεν παρατηρήθηκε η ίδια εικόνα στην περίπτωση της Κύπρου.  Συγκεκριμένα, η 
Κύπρος κατείχε το 2016 την ένατη θέση μεταξύ των κρατών-μελών που πέτυχαν τη μεγαλύτερη ποσοστιαία 
μείωση του μισθολογικού χάσματος μεταξύ των φύλων κατά την περίοδο 2013-2016, παρά την οικονομική 
κρίση και παρά την εφαρμογή αυστηρού προγράμματος οικονομικής προσαρμογής κατά την περίοδο αυτή.  
Αξιολογώντας, δε, την πρόοδο που επιτεύχθηκε στην Κύπρο σε πιο μακροπρόθεσμη βάση, το 2018 η 
Κύπρος κατείχε την έβδομη θέση μεταξύ των κρατών-μελών που πέτυχαν τη μεγαλύτερη ποσοστιαία μείωση 
του μισθολογικού χάσματος μεταξύ των φύλων κατά την περίοδο 2010-2018. 

4.  Διαφάνεια αμοιβών 
(i)  Η ενίσχυση της διαφάνειας στα επίπεδα των αμοιβών εντός των οργανισμών και επιχειρήσεων, 

καθιστά πιο ορατές τυχόν παραβιάσεις της νομοθεσίας για την ισότητα των αμοιβών και ενθαρρύνει 
τους εργαζόμενους να διεκδικούν αποκατάσταση της διάκρισης στην αμοιβή τους και συνεπαγόμενες 
αποζημιώσεις ενώπιον των εθνικών δικαστηρίων.  Η υιοθέτηση μέτρων διαφάνειας στις αμοιβές θα 
πρέπει ωστόσο να μην περιορίζεται στον στόχο εντοπισμού των ανισοτήτων, αλλά να στοχεύει 
συγχρόνως και στην αποτροπή των διακρίσεων στις αμοιβές. 

(ii) Το άρθρο 6Α της περί Ίσης Αμοιβής μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για την Ίδια Εργασία ή Εργασία 
Ίσης Αξίας νομοθεσίας προβλέπει ότι οι εργοδότες υποχρεούνται να προωθούν την αρχή της ισότητας 
των αμοιβών κατά τρόπο οργανωμένο και συστηματικό.  Προς αυτή την κατεύθυνση οι εργοδότες 
ενθαρρύνονται να παρέχουν, εφόσον τους ζητηθεί, τουλάχιστον μία φορά τον χρόνο ή ανά διαστήματα 
που συμφωνούνται μεταξύ αυτών και των εκπροσώπων των εργαζομένων τους, κατάλληλες 
πληροφορίες σχετικά με την ισότητα των αμοιβών μεταξύ ανδρών και γυναικών.  Οι πληροφορίες αυτές 
μπορούν να περιλαμβάνουν επισκόπηση των ποσοστών ανδρών και γυναικών στις διάφορες βαθμίδες 
του οργανισμού, τις αμοιβές και τις διαφορές τους, και πιθανά μέτρα για τη βελτίωση της κατάστασης, 
σε συνεργασία με τους εκπροσώπους των εργαζομένων. 

(iii)  Η διαφάνεια στις αμοιβές διασφαλίζεται, επίσης, μέσω της ύπαρξης συλλογικών συμβάσεων εργασίας.  
Οι συλλογικές συμβάσεις και οι συλλογικές διαπραγματεύσεις αποτελούν ένα καθοριστικό εργαλείο για 
τη διατήρηση της εργασιακής ειρήνης και τη διασφάλιση υγιών εργασιακών σχέσεων και προωθούν 
τον κοινωνικό διάλογο, για τη βελτίωση της διαφάνειας των αμοιβών.  Απαιτείται, συνεπώς, ανάληψη 
κατάλληλης δράσης και από τους ίδιους τους κοινωνικούς εταίρους, μέσω της εισαγωγής του 
ζητήματος των διαφορών στις αμοιβές μεταξύ των δύο φύλων στις συλλογικές διαπραγματεύσεις.  Κάτι 
τέτοιο, ειδικά στις περιπτώσεις διαπραγματεύσεων κλαδικών συλλογικών συμβάσεων, θα αποτελούσε 
ένα ισχυρό διαγνωστικό εργαλείο για τον επαγγελματικό διαχωρισμό, που αποτελεί μια από τις κύριες 
αιτίες του χάσματος αμοιβών. 

(iv)  Επιπλέον, οι εργοδότες που προωθούν τη διαφάνεια των αμοιβών μέσω των πολιτικών και των 
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πρακτικών τους, μπορούν να λάβουν πιστοποίηση από τον Εθνικό Φορέα Πιστοποίησης που 
συστάθηκε τον Απρίλιο του 2014, με Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου.  Ο Εθνικός Οργανισμός 
Πιστοποίησης είναι υπεύθυνος για τη χορήγηση πιστοποιητικών, σύμφωνα με το εθνικό πρότυπο 
πιστοποίησης επιχειρήσεων, το οποίο υιοθετεί πολιτικές προώθησης της ισότητας των φύλων στον 
χώρο εργασίας.  Μέχρι στιγμής 54 εταιρείες έχουν λάβει πιστοποίηση.  Ο Εθνικός Οργανισμός 
Πιστοποίησης έχει πιστοποιήσει εργοδότες, οι οποίοι, μεταξύ άλλων πρακτικών, διαθέτουν συστήματα 
αμοιβών και μισθολογικές κλίμακες που αντιστοιχούν σε όλα τα επίπεδα και θέσεις εργασίας στην 
εταιρεία/οργανισμό τους, καθώς και εργοδότες που δημοσιεύουν τον μισθό πρόσληψης σε κάθε νέα 
ανακοίνωση θέσεων εργασίας, ενισχύοντας έτσι τη διαφάνεια στις αμοιβές.  Η πιστοποίηση από τον 
Εθνικό Φορέα Πιστοποίησης λειτουργεί ως κίνητρο για τις επιχειρήσεις, έτσι ώστε να προωθούν την 
ισότητα των φύλων μέσα από μεμονωμένες ή όλες τις πολιτικές τους. 

(v) Κατά την επανεξέταση της κατάστασης σε επίπεδο Ε.Ε., μέσω του απολογισμού εφαρμογής της 
σύστασης 2014/124/ΕΕ της Ευρωπαϊκής Επιτροπής σχετικά με τη διαφάνεια στις αμοιβές, 
διαπιστώθηκε περιορισμένη εφαρμογή από τα κράτη μέλη, γεγονός που δημιουργεί πιέσεις για την 
υιοθέτηση περαιτέρω μέτρων σε ευρωπαϊκό επίπεδο.  Για την επιλογή και προώθηση μέτρων σε εθνικό 
επίπεδο, το θέμα θα πρέπει να μελετηθεί εις βάθος και κυρίως να ληφθούν υπόψη η αναλογικότητα 
των μέτρων ως προς τον σκοπό τους, οι συνθήκες της οικονομίας, της αγοράς εργασίας, το υφιστάμενο 
σύστημα εργασιακών σχέσεων; αλλά και το προφίλ, και κυρίως το μέγεθος των εταιρειών.  Στην Κύπρο 
μόλις το 3% των επιχειρήσεων απασχολούν πέραν των 20 υπαλλήλων, συνεπώς θα πρέπει να 
διασφαλιστεί πως τα οποιαδήποτε μέτρα δεν θα προκαλέσουν δυσανάλογο βάρος για τη μεγάλη 
πλειοψηφία των εταιρειών που δραστηριοποιούνται στην Κύπρο. 

5. Μελλοντικοί σχεδιασμοί για εξάλειψη του χάσματος αμοιβών 

(i) Το Έργο “Δράσεις για Μείωση του Χάσματος Αμοιβών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών” με συνολικό 
προϋπολογισμό €2 εκ. περίπου, το οποίο συγχρηματοδοτήθηκε από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταμείο, 
και υλοποιήθηκε την περίοδο 2010-2015, αποτελείτο από ένα ολοκληρωμένο πακέτο μέτρων που 
αποσκοπούσε στην αντιμετώπιση των αιτιών που δημιουργούν και συντηρούν το χάσμα αμοιβών στην 
Κύπρο.  Γι’ αυτό τον σκοπό, οι δράσεις του περιλάμβαναν παρεμβάσεις σε όλα τα επίπεδα, την 
εκπαίδευση, τον επαγγελματικό προσανατολισμό στα σχολεία, τους μηχανισμούς επιθεώρησης, την 
παροχή κινήτρων προς τις επιχειρήσεις, την ανταλλαγή καλών πρακτικών μεταξύ των κρατών μελών 
της Ε.Ε., την κατάλληλη εκπαίδευση και καθοδήγηση των κοινωνικών εταίρων και των εργοδοτών αλλά 
και την ευαισθητοποίηση και διαφώτιση του πολίτη. 

(ii)  Δεδομένων των θετικών επιδράσεων του εν λόγω Έργου, το Τμήμα Εργασιακών Σχέσεων έχει 
υποβάλει νέα πρόταση για συγχρηματοδότηση στα πλαίσια της Προγραμματικής περιόδου 2021-2027, 
η έγκριση της οποίας, ωστόσο, εκκρεμεί.  Η πρόταση αφορά στα ακόλουθα νέα μέτρα για περαιτέρω 
μείωση του χάσματος αμοιβών ως ακολούθως: 

• Διοργάνωση Έκθεσης γνωριμίας μαθητών με επαγγέλματα (στα οποία παρατηρείται 
διαχωρισμός με βάση το φύλο), στα πρότυπα Έκθεσης Σταδιοδρομίας, η οποία θα απευθύνεται 
κυρίως σε μαθητές (λυκείου ή/και γυμνασίου), με σκοπό την ενημέρωσή τους για το περιεχόμενο 
της εργασίας, τις προοπτικές καριέρας, τα μέσα αναμενόμενα επίπεδα απολαβών, τις 
εκπαιδευτικές ή άλλες απαιτήσεις άσκησης του επαγγέλματος, με στόχο την επιλογή 
επαγγέλματος μακριά από στερεότυπα φύλου.  Απώτερος στόχος της προτεινόμενης δράσης 
είναι η καταπολέμηση του επαγγελματικού διαχωρισμού με βάση το φύλο. 

• Πραγματοποίηση στοχευμένων ενημερωτικών επισκέψεων σε επιχειρήσεις για το Μοντέλο 
Πιστοποίησης Επιχειρήσεων για την Εφαρμογή Καλών Πρακτικών για την Ισότητα των Φύλων 
στο Εργασιακό Περιβάλλον. Συγκεκριμένα, προτείνεται η πραγματοποίηση επιτόπου 
επισκέψεων σε επιχειρήσεις, για ενημέρωσή τους ως προς τα οφέλη από την υιοθέτηση 
πρακτικών που προωθούν την ισότητα στο εργασιακό περιβάλλον, με έμφαση στη συμφιλίωση 
επαγγελματικής και οικογενειακής ζωής, και καθοδήγηση ως προς την υιοθέτηση 
συγκεκριμένων πρακτικών στην επιχείρηση.  Ταυτόχρονα, οι επιχειρήσεις θα ενθαρρύνονται να 
αιτηθούν πιστοποίησης από τον Φορέα Πιστοποίησης Επιχειρήσεων για την Εφαρμογή Καλών 
Πρακτικών για την Ισότητα των Φύλων στο Εργασιακό Περιβάλλον. 

• Σχεδιασμός και υλοποίηση προγραμμάτων ειδικών εκπαιδευτικών επισκέψεων των μόνιμων 
Λειτουργών/Επιθεωρητών Εργασιακών Σχέσεων στο εξωτερικό για θέματα σύγκρισης και 
αξιολόγησης θέσεων εργασίας και για θέματα επιθεώρησης της νομοθεσίας για την ίση αμοιβή 
ανδρών και γυναικών, με στόχο την ενίσχυση και αναβάθμιση των μηχανισμών 
παρακολούθησης και επιθεώρησης της ισότητας των φύλων στις αμοιβές. 

6. Η ολοκληρωμένη και ουσιαστική αντιμετώπιση του προβλήματος του χάσματος αμοιβών μεταξύ 
ανδρών και γυναικών, αποτελεί ένα δύσκολο εγχείρημα, το οποίο απαιτεί συνεχή δράση και 
πολλαπλές παρεμβάσεις σε διάφορα επίπεδα.  Ως εκ τούτου, το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων έχοντας ως προτεραιότητά του τη μείωση του χάσματος αμοιβών μεταξύ 
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ανδρών και γυναικών, μεριμνά για την εφαρμογή πολιτικών και πρακτικών μέτρων, καθώς και για την 
εφαρμογή της σχετικής νομοθεσίας μέσω ελέγχων, με σκοπό την επίτευξη του στόχου αυτού. 

1. Στοιχεία Eurostat 5 Μαρτίου 2020. 

2. Ε.Ε. των 27.» 

 Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιουλίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.425, ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 
Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιουλίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.04.446, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα όσον αφορά 
τα Στεγαστικά Σχέδια Εκτοπισθέντων: 

2. Τα Στεγαστικά Σχέδια που εφαρμόζονται για εκτοπισθέντες δεν έχουν παγοποιηθεί και ούτε έχουν 
ανασταλεί.  Διευκρινίζεται ότι οι Επαρχιακές Διοικήσεις συνεχίζουν την πληρωμή των εγκριμένων 
αιτήσεων. 

3. Όσον αφορά τις εκκρεμούσες αιτήσεις στην Υπηρεσία Μέριμνας και Αποκατάστασης Εκτοπισθέντων, 
αυτές θα εξετάζονται και θα δίδεται επιστολή στους δικαιούχους στην οποία θα αναφέρεται το ποσό 
για το οποίο έχουν εγκριθεί με τη δήλωση ότι η πληρωμή του ποσού θα εκταμιεύεται όταν η 
δημοσιονομική κατάσταση του Κράτους το επιτρέψει. 

4. Tέλος, σημειώνεται ότι τα κονδύλια που έχουν εγκριθεί στον Προϋπολογισμό του Κράτους για το 2020 
και που αφορούν τα Στεγαστικά Σχέδια Εκτοπισθέντων δεν θα μειωθούν». 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.04.458, ημερομηνίας 8 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πάνω ερώτηση και θα ήθελα να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Το Υπουργείο Εσωτερικών έχει δαπανήσει τα πιο κάτω ποσά, για την   αντιμετώπιση της πανδημίας 
του κορωνοϊού: 

(α) Καταβολή έκτακτης χορηγίας προς τα ΜΜΕ  €663.511 

(β) Ραδιοφωνικές Μεταδόσεις, δημοσιότητα σε εφημερίδες  

και κυπριακές ιστοσελίδες και έντυπο υλικό 

€  35.992 

(γ) Δαπάνες σε μέσα κοινωνικής δικτύωσης   €  18.277 

(δ) Μεταφράσεις   €    4.059 

(ε) Καύσιμα για περιπολίες οχημάτων Πολιτικής Άμυνας €    8.000 

(στ) Υπερωρίες Πολιτικής Άμυνας για επάνδρωση  

         τηλεφωνικού κέντρου 

  €  10.500 

(ζ) Απολυμάνσεις και υλικά καθαριότητας  €  17.614 

(η) Δαπάνες που προέβη η Υπηρεσία Ασύλου σε υποδομές, προμήθειες και 
επιδιορθώσεις στα κέντρα υποδοχής, και φιλοξενίας για τον περιορισμό 
της πανδημίας 

€ 182.841.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιουλίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.459, ημερομηνίας 8 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας ενημερώσω ότι το Τμήμα Ιατρικών 
Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας, σας πληροφορεί τα  ακόλουθα: 

(α)  Σε ό,τι αφορά τους εργαζόμενους στους Δήμους, δόθηκαν σαφείς οδηγίες από τις Ιατρικές Υπηρεσίες 
και Υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας για χρήση του ορθού ατομικού προστατευτικού εξοπλισμού καθώς και 
την τήρηση των κανόνων ατομικής υγιεινής για να μην κινδυνεύουν να νοσήσουν από πιθανή λοίμωξη 
με COVID-19, μαζεύοντας τα απόβλητα, μέσω επιστολής που στάλθηκε στις Ιατρικές Υπηρεσίες από 
το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων. 
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(β) Σε όλα τα πρωτόκολλα/οδηγίες του Υπουργείου Υγείας αναφέρεται ότι τα χρησιμοποιημένα γάντια και 
μάσκες αφαιρούνται προσεκτικά και απορρίπτονται σε ποδοκίνητους κάδους οι οποίοι πρέπει να είναι 
κλειστοί ή να αλλάζεται η σακούλα τους καθημερινά. 

(γ)  Θα θέλαμε να αναφέρουμε ότι το θέμα που αναφέρεται στην ερώτηση του κ. Περδίκη, αφορά θέμα 
κουλτούρας και θα μπορούσε να γίνει ενημέρωση του κοινού και από το Υπουργείου Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος όσον αφορά την απόρριψη όχι μόνο του προστατευτικού 
εξοπλισμού αλλά και γενικά οποιωνδήποτε σκουπιδιών. 

(δ)  Παρ’ όλα αυτά στα πλαίσια της εκστρατείας του Υπουργείου Υγείας για τους κανόνες υγειονομικής 
συμπεριφοράς του κοινού για μετά κορωνοϊού εποχή δόθηκαν από τις Ιατρικές Υπηρεσίες και 
Υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας οδηγίες για εκτύπωση και δημοσιοποίηση αφισών για τη σωστή διαχείριση 
του προστατευτικού εξοπλισμού με σκοπό την αφύπνιση του κοινού για περιβαλλοντική συνείδηση. 

2.  Εάν για τον οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν 
περαιτέρω διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιουλίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.04.467, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι στην Εκκλησιαστική 
Επιτροπή Τιμίου Προδρόμου Ερήμης είναι εκμισθωμένο μέρος των τ/κ τεμαχίων με αρ. 129 και 130, Φ/Σχ. 
53/54/0 στην Ερήμη, συνολικού εμβαδού 20070 τ.μ. για Θρησκευτικό/Λατρευτικό/Μοναστήρι, βάσει 
Σύμβασης Μίσθωσης ημερομηνίας 5.9.2016, με ετήσιο μίσθωμα €80, αντίγραφο της οποίας επισυνάπτεται.  
Στη Σύμβαση Μίσθωσης περιλαμβάνεται όρος για την εξασφάλιση όλων των απαιτούμενων αδειών.   

2. Ο Έπαρχος Λεμεσού με την επιστολή του με αρ. φακ. ΥΔΤΠ 3750 ημερομηνίας 8.1.2020 προς την 
Εκκλησιαστική Επιτροπή Τιμίου Προδρόμου Ερήμης, αντίγραφο της οποίας επισυνάπτεται, παρατήρησε ότι 
δεν έχουν προσκομίσει αρχιτεκτονικά σχέδια/πολεοδομική αίτηση για εξασφάλιση των απαιτούμενων αδειών 
και τους κάλεσε εκ νέου να τα προσκομίσουν για υπογραφή από τον Κηδεμόνα Τ/Κ Περιουσιών, ώστε να 
προχωρήσουν στην εξασφάλιση των απαιτούμενων αδειών και σε περίπτωση μη συμμόρφωσης θα 
προχωρήσει σε τερματισμό της Σύμβασης Μίσθωσης βάσει του άρθρου 15(3) των περί Τουρκοκυπριακών 
Περιουσιών (Διαχείριση και άλλα Θέματα) (Προσωρινές Διατάξεις) Νόμων αρ. 139/91 έως 144 (Ι)/2018. 

3. Καθόσον αφορά στην πληροφορία ότι στο χώρο υπάρχουν αρχαιότητες, σχετική είναι η επιστολή της 
Αν. Διευθύντριας Τμήματος Αρχαιοτήτων με αρ. φακ. 14.03.001.12 ημερομηνίας 26.2.2013 προς τον 
Πρόεδρο της Εκκλησιαστικής Επιτροπής Τιμίου Προδρόμου Ερήμης που επισυνάπτεται για πληρέστερη 
ενημέρωση.  

4. Θα ήθελα επίσης να σας πληροφορήσω ότι το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας εξετάζει αίτηση 
κατοχής για τμήμα των τεμαχίων 130 και 233, Φ/σχ. 53/54 στην Ερήμη στην Επαρχία Λεμεσού.  Η επιστολή 
τους με αρ. φακ. Κ.Χ.Τ. 20.03.01 ημερομηνίας 18.6.2020 που επισυνάπτεται είναι σχετική.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2020 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. 
Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.485, ημερομηνίας 25 Μαΐου 2020 του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι για τα έτη 2015 - 2019 
έχουν επιθεωρηθεί:  

 (α)  1.330 κτίρια για να διαπιστωθεί κατά πόσο έχουν κατασκευαστεί με βάση τις προδιαγραφές του 
Πιστοποιητικού Ενεργειακής Απόδοσης (ΠΕΑ) που κατατέθηκε για την έκδοση οικοδομικής 
άδειας και  

 (β)  751 κτίρια για να διαπιστωθεί κατά πόσο έχουν ανακαινισθεί με βάση τις προδιαγραφές του 
ΠΕΑ που κατατέθηκε στα πλαίσια του σχεδίου “Εξοικονομώ – Αναβαθμίζω”. 

2. Όσον αφορά την έκδοση ΠΕΑ για κτίρια που ενοικιάζονται, διεξάγονται δειγματοληπτικοί έλεγχοι σε 
ιστοσελίδες κτηματομεσιτικών εταιρειών και εταιρειών ανάπτυξης γης, προκειμένου να ελεγχθεί κατά 
πόσο αναρτάται η ενεργειακή κατηγορία σε διαφημίσεις κτιρίων που πωλούνται ή ενοικιάζονται.  Ως 
παράδειγμα, αναφέρεται ότι κατά την περίοδο Μαρτίου - Ιουνίου 2020, διενεργήθηκε παγκύπρια 
εκστρατεία στα πλαίσια της οποίας είχαν επιθεωρηθεί 85 ιστοσελίδες εταιρειών ανάπτυξης γης. 

3. Η ενημέρωση του κοινού και των επαγγελματιών για το θέμα γίνεται από την Υπηρεσία Ενέργειας με 
διάφορους τρόπους, όπως με σεμινάρια, διαφημίσεις στο ραδιόφωνο, την τηλεόραση και στα μέσα 
κοινωνικής δικτύωσης, καθώς και με τη συμπερίληψη ενημερωτικού υλικού στην ιστοσελίδα της 
Υπηρεσίας Ενέργειας.  Το 2019 είχε πραγματοποιηθεί ευρεία εκστρατεία ενημέρωσης του κοινού για 
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την εξοικονόμηση ενέργειας στα Μέσα Μαζικής Επικοινωνίας που περιλάμβανε και ενημέρωση για το 
ΠΕΑ, ενώ δημιουργήθηκε ειδική ιστοσελίδα (www.energy.gov.cy) με πληροφοριακό υλικό για 
επιχειρήσεις και πολίτες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2020 του Υπουργού Οικονομικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.494, ημερομηνία 27  Μαϊου 2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι, τόσο η Διοίκηση του 
Υπουργείου Οικονομικών όσο και διάφορα Τμήματα και Υπηρεσίες του, εξασφάλισαν προμήθειες ή και 
υπηρεσίες απαραίτητες για την άμεση αντιμετώπιση προβλημάτων ή άλλων ζητημάτων που δημιουργήθηκαν 
λόγω τους ξεσπάσματος της πανδημίας COVID-19. 

2. Όλες οι αγορές πραγματοποιήθηκαν είτε με απευθείας αναθέσεις προσφορών είτε με άλλες συνοπτικές 
διαδικασίες, βάσει του κόστους τους και σύμφωνα με το άρθρο 90 του περί της Ρύθμισης των Διαδικασιών 
Σύναψης Δημοσίων Συμβάσεων και για Συναφή Θέματα Νόμου του 2016 [Ν.73(Ι)/2016].  Ενδεικτικά 
αναφέρεται ότι, οι πλείστες αγορές αφορούσαν απολυμάνσεις κτιρίων, αντισηπτικά, ηλεκτρονικά θερμόμετρα, 
φορητούς ηλεκτρονικούς υπολογιστές (για τηλεργασία), προστατευτικά τύπου plexiglass για πάγκους 
εξυπηρέτησης, προϊόντα και υπηρεσίες καθαρισμού κ.ά. 

3. Σχετικός κατάλογος με τις αγορές που διεκπεραιώθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών και τα 
Τμήματα/Υπηρεσίες που υπάγονται σε αυτό και αφορούν αγορές για κάλυψη αναγκών που προέκυψαν λόγω 
της πανδημίας COVID-19, από τις αρχές Μαρτίου μέχρι και τα μέσα Ιουνίου, επισυνάπτεται.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2020 του Υπουργού Οικονομικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.496, ημερομηνίας 1ης Ιουνίου 2020, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι το θέμα που θέτει η 
αξιότιμη βουλευτής για παραχώρηση κινήτρων σε επιχειρήσεις για εργοδότηση ατόμων στα πλαίσια 
κοινωνικής πολιτικής, θα τύχει χειρισμού στα πλαίσια των συζητήσεων του νομοσχεδίου για τη Δημιουργία 
και Τήρηση Μητρώου Εγγραφής Κοινωνικών Επιχειρήσεων που βρίσκεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Εσωτερικών. 

 Η Κυβέρνηση επιδιώκει στην κάθε μεταρρυθμιστική της προσπάθεια να λαμβάνει υπόψη τις ανάγκες 
της κοινωνίας στο σύνολο της.  Οποιεσδήποτε εισηγήσεις, ειδικότερα αφορούν ευάλωτες ομάδες του 
πληθυσμού είναι πολύ σημαντικές και συμβάλλουν στον εκσυγχρονισμό της κοινωνίας και στη βελτίωση των 
συνθηκών διαβίωσης του πληθυσμού και για αυτό μας βρίσκουν ιδιαίτερα δεκτικούς. 

 Στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιουλίου 2020 του Υπουργού Οικονομικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.511, ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2020 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λεμεσού κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας ενημερώσω ότι τα ερωτήματα 1 και 3 
εμπίπτουν στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Σε ό,τι αφορά το ερώτημα 2, για την περίπτωση νέου κύματος της πανδημίας και αν το Κράτος θα είναι 
έτοιμο να αντεπεξέλθει με την αποφυγή μαζικών απολύσεων, ιδιαίτερα στον ιδιωτικό τομέα, θα ήθελα να σας 
αναφέρω τα ακόλουθα: 

 Όπως πολύ καλά γνωρίζετε, η Κυβέρνηση προς αντιμετώπιση των οικονομικών επιπτώσεων της 
πανδημίας, έδρασε έγκαιρα και άμεσα και ήδη βρίσκεται σε εξέλιξη ένα μεγάλο και γενναιόδωρο πακέτο 
στήριξης της οικονομίας μας, το οποίο κοστολογείται περίπου στα 2 δις ευρώ.  Στόχος του εν λόγω πακέτου, 
μεταξύ άλλων, είναι η στήριξη των εργαζομένων και των κυπριακών επιχειρήσεων ώστε να διατηρηθούν οι 
θέσεις εργασίας και παράλληλα να ενισχυθεί η ρευστότητα των επιχειρήσεων. 

Στη διάθεση σας για οτιδήποτε άλλο χρειαστείτε.» 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Στο Κεφάλαιο Τέταρτο δεν υπάρχουν θέματα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η 
επόμενη συνεδρία ορίζεται για την Παρασκευή, 31η Ιουλίου 2020, με ημερήσια διάταξη η οποία θα σας σταλεί. 

 [Την 31η Ιουλίου 2020 κυκλοφόρησε η ημερήσια διάταξη της συνεδρίασης του σώματος, η οποία έχει 
ως ακολούθως: 

http://www.energy.gov.cy/
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 
 1.  Ο περί Προδιαγραφών Εμπορίας του Κρέατος των 

Πουλερικών Νόμος του 2020. 
(Αναπομπή). 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.001-2020). 

 2.  Ο περί Προδιαγραφών Εμπορίας των Αυγών προς Επώαση 
και των Νεοσσών Πουλερικών Ορνιθώνος Νόμος του 2020. 
(Αναπομπή). 

(Αρ. Φακ. 23.01.061.028-2020). 

 3.  Ο Κυρωτικός του Τροποποιητικού Πρωτοκόλλου στη 
Σύμβαση για την Προστασία του Ατόμου από την 
Αυτοματοποιημένη Επεξεργασία Δεδομένων Προσωπικού 
Χαρακτήρα του 1981 Νόμος του 2020. 
(Αναπομπή). 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.022-2020). 

 4.  Ο περί της Διακυβερνητικής Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυπριακής Δημοκρατίας, του Κράτους του Ισραήλ, της 
Ελληνικής Δημοκρατίας και της Ιταλικής Δημοκρατίας 
αναφορικά με σύστημα αγωγών για τη μεταφορά Φυσικού 
Αερίου από την Ανατολική Μεσόγειο στις Ευρωπαϊκές Αγορές 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2020. 
(Αναπομπή). 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.092-2020). 

 5.  Ο περί Εκλογής (Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της 
Δημοκρατίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αναπομπή). 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.001-2019). 

 6.  Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 
5) Νόμος του 2020. 
(Αναπομπή). 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.091-2020). 

 7.  Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 
(Αναπομπή). 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.008-2020). 

 8.  Ο περί Φορολογίας των Κληρονομιών (Τροποποιητικός) 
(Αρ.2) Νόμος του 2020. 
(Αναπομπή). 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.006-2020). 

 9.  Ο περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αναπομπή). 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.025-2020). 

 10.  Ο περί Ίδρυσης Εθνικού Ταμείου Αλληλεγγύης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αναπομπή). 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.096-2020). 

 11.  Ο περί Ρυθμίσεως Ορισμένων Θεμάτων σε σχέση με τις 
Περιουσίες των Αγνοουμένων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2020. 
(Αναπομπή). 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.019-2020). 

 12.  Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της 
Κυπριακής Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Γεωργίας 
για Συνεργασία στον Τομέα της Φροντίδας Υγείας 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2020. 
(Αναπομπή). 
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(Αρ. Φακ. 23.01.061.029-2020). 

 13.  Ο περί Γενετικά Τροποποιημένων Οργανισμών (Ελευθέρωση 
στο Περιβάλλον) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αναπομπή). 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.111-2020). 

 14.  Ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αναπομπή). 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.055-2020). 

 15.  Ο περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2020. 
(Αναπομπή). 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.137-2019). 

 16.  Ο περί Ασφάλειας Δικτύων και Συστημάτων Πληροφοριών 
Νόμος του 2020. 
(Αναπομπή). 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.136-2019). 

 17.  Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2020. 
(Αναπομπή). 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.051-2020) 

 18.  Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020. 
(Αναπομπή). 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.007-2020). 

 19.  Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων με την οποία 
εγκρίθηκαν στις 17 Ιουλίου 2020, οι κατάλογοι θέσεων 
εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία, σύμφωνα με τις διατάξεις 
του περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια 
Υπηρεσία Νόμου. 
(Αναπομπή). 
(Αρ. Φακ. 15.15.002). 

 20.  Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για 
δημοσιοποίηση ή μη της λεγόμενης «Λίστας Γιωρκάτζη» 
βάσει εισήγησης της Αd Hoc  Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
για τη Διερεύνηση Θεμάτων που Αφορούν σε Δάνεια Πολιτικά 
Εκτεθειμένων Προσώπων. 
(Αναπομπή). 
(Αρ. Φακ 23.07.023.005). 
Αρ. Φακ 23.10.002.001). 

 21.  Ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αναπομπή). 
(Αρ. Φακ. 23.02.058.012-2017). 

 22.  Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αναπομπή). 
(Αρ. Φακ. 23.02.058.011-2017). 

 23.  Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019. 

(Πρόταση νόμου των κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών και Άννας 
Θεολόγου, βουλευτού Ανεξαρτήτων). 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.114-2019). 

 24.  Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.011-2020). 
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 25.  Ο περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια 
Υπηρεσία (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.012-2020). 

 26.  Ο περί Αφερεγγυότητας Φυσικών Προσώπων (Προσωπικά 
Σχέδια Αποπληρωμής και Διάταγμα Απαλλαγής Οφειλών) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.114-2020). 

 27.  Ο περί Ασφαλιστικών και Αντασφαλιστικών Εργασιών και 
Άλλων Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.090-2020). 

 28.  Ο περί της Συγκρισιμότητας των Τελών, της Αλλαγής 
Λογαριασμού Πληρωμών και της Πρόσβασης σε 
Λογαριασμούς Πληρωμών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.042-2019). 

 29.  Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας του Ενιαίου Φορέα 
Εξώδικης Επίλυσης Διαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσεως 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.043-2019). 

 30.  Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.016-2020). 

 31.  Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.017-2020). 

 32.  Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.220-2019). 

 33.  Ο περί Στοιχημάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2019. 
(Πρόταση νόμου του κ. Μαρίνου Σιζόπουλου  
εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ). 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.148-2019). 

 34.  

 

Ο περί της Συνολικής Οικονομικής και Εμπορικής Συμφωνίας 
μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Κρατών Μελών της, 
αφενός, και του Καναδά, αφετέρου, (Κυρωτικός) Νόμος του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.020-2020). 

 35.  Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.108-2020). 

 36.  Ο περί της Ρύθμισης των Επιχειρήσεων Παροχής Διοικητικών 
Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.109-2020). 

 37.  Οι περί Τιμητικής Πολιτογράφησης για λόγους δημοσίου 
συμφέροντος και πολιτογράφησης Αλλοδαπών Επενδυτών 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.054-2020). 

 38.  Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2019. 
(Πρόταση νόμου του κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.031-2019). 

 39.  Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2020.  
(Πρόταση νόμου του κ. Γιώργου Περδίκη, βουλευτή του 
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Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.011-2020). 

 40.  Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος 
του 2019.  
(Πρόταση νόμου των κ. Ζαχαρία Κουλία, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου, Παύλου Μυλωνά, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού, και Κωστή Ευσταθίου εκ 
μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ). 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.137-2019). 

 41.  Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 
3) Νόμος του 2020. 
(Πρόταση νόμου του κ. Ανδρέα Κυπριανού εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.063-2020). 

 42.  Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 
(Πρόταση νόμου του κ. Ανδρέα Κυπριανού εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.064-2020). 

 43.  Ο περί Σωματείων και Ιδρυμάτων και για Άλλα Συναφή 
Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Πρόταση νόμου εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εσωτερικών). 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.081-2020). 

 44.  Οι περί Λειτουργίας των Δημόσιων Σχολείων Μέσης 
Εκπαίδευσης (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.055-2020). 

 45.  Ο περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας της Σχολής Δικαστών 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.160-2019). 

 46.  Ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 
2019.  
(Αρ. Φακ. 23.01.060.161-2019). 

 47.  Ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 
2019.  
(Αρ. Φακ. 23.01.060.184-2019). 

 48.  Ο περί της Εικοστής Όγδοης Τροποποίησης του 
Συντάγματος Νόμος του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.01.061.081-2020). 

 49.  Ο περί Προσφύγων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.082-2020). 

 50.  Ο περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας Διοικητικού Δικαστηρίου 
Διεθνούς Προστασίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2020.  
(Αρ. Φακ. 23.01.061.083-2020). 

 51.  Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.01.061.084-2020). 

 52.  Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.072-2020). 

 53.  Ο περί Γάμου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.073-2020). 

 54.  Ο περί Πολιτικής Συμβίωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.074-2020). 
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 55.  Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.076-2020). 

 56.  Οι περί Ειδικών Αστυνομικών (Διαδικασία Διορισμού και Όροι 
Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.077-2020). 

 57.  Οι περί Ναρκωτικών Φαρμάκων και Ψυχοτρόπων Ουσιών 
(Φαρμακευτική Κάνναβη) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.030-2020). 

 58.  Οι περί Γενικού Συστήματος Υγείας (Άλλοι Επαγγελματίες 
Υγείας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.042-2020). 

 59.  Οι περί Γενικού Συστήματος Υγείας (Νοσηλευτές και Μαίες) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.043-2020). 

 60.  Ο περί Φαρμακευτικής και Δηλητηρίων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.095-2020). 

 61.  Οι περί Ρυθμίσεως του Ανοίγματος και Κλεισίματος των 
Φαρμακείων (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.047-2020). 

 62.  Ο περί της Θέσπισης Συστήματος Εμπορίας Δικαιωμάτων 
Εκπομπής Αερίων του Θερμοκηπίου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.027-2020). 

 63.  Ο περί Προστασίας και Διαχείρισης Άγριων Πτηνών και 
Θηραμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.251-2019). 

 64.  Ο περί Χημικών Ουσιών Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.056-2020) 

 65.  Οι περί Χημικών Ουσιών (Εφαρμογή των Αρχών Ορθής 
Εργαστηριακής Πρακτικής) Κανονισμοί του 2020. 

(Αρ. Φακ. 23.03.057.021-2020). 

 66.  Οι περί Χημικών Ουσιών (Παραβάσεις του άρθρου 3 του 
Κανονισμού (ΕΕ) αριθ. 2017/852) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.022-2020). 

 67.  Οι περί Χημικών Ουσιών (Παραβάσεις του κανονισμού CLP) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.023-2020). 

 68.  Οι περί Χημικών Ουσιών (Παραβάσεις του κανονισμού PIC) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.024-2020). 

 69.  Οι περί Χημικών Ουσιών (Παραβάσεις του κανονισμού 
REACH) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.025-2020). 

 70.  Οι περί του Κυπριακού Οργανισμού Διαχείρισης Αποθεμάτων 
Πετρελαιοειδών (Πρόσληψη, Προαγωγή και Υπηρεσία 
Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.010-2020). 

 71.  Ο περί της Λειτουργίας και του Ελέγχου Καζίνου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.094-2020). 

 72.  Ο περί Ρύθμισης της Αγοράς Φυσικού Αερίου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.061.067-2020). 

 73.  Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.083-2019). 

 74.  Ο περί Οδικής Ασφάλειας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.084-2019). 

 75.  Ο περί Άδειας Οδήγησης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.085-2019). 

 76.  Ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.086-2019). 

 77.  Ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.087-2019). 

 78.  Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Ασφάλιση Ευθύνης 
Έναντι Τρίτου) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.088-2019).  

 79.  Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.089-2019). 

 80.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.037-2019). 

 81.  Ο περί Πολιτικής Αεροπορίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.225-2019). 

 82.  Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Άδειες και Πιστοποιητικά 
Ελεγκτών Εναέριας Κυκλοφορίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.101-2019). 

 83.  Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Άδειες και Πιστοποιητικά 
Ελεγκτών Εναέριας Κυκλοφορίας) (Καταργητικοί) Κανονισμοί 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.102-2019). 

 84.  Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

(Πρόταση νόμου των κ. Γεώργιου Προκοπίου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, 
Δημήτρη Δημητρίου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού Συναγερμού, Αντρέα Φακοντή εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
και Ηλία Μυριάνθους εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ). 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.022-2020). 

 85.  Ο περί Ταχύπλοων Σκαφών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.119-2020). 

 86.  Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για επικύρωση 
των διευρυμένων όρων εντολής της Ad Hoc 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη Διερεύνηση Θεμάτων 
που Αφορούν σε Δάνεια Πολιτικά Εκτεθειμένων Προσώπων. 
(Αρ Φακ 23.07.023.005). 
Αρ Φακ 23.10.002.001). 

Αποσύρονται 87.  Οι περί Υπουργείου Άμυνας - Θέσεις Διευθυντή Άμυνας, 
Ανώτερου Λειτουργού Άμυνας και Λειτουργού Άμυνας 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.041-2020). 
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 88.  Οι περί Διαμεσολάβησης σε Οικογενειακές Διαφορές 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.049-2020). 

 89.  Οι περί του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Όροι 
Πρόσληψης και Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.050-2020). 

 90.  Οι περί Υπουργείου Εσωτερικών - Θέση Ανώτερου 
Λειτουργού Διαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.051-2020). 

 91.  Οι περί Αστυνομίας (Πειθαρχικοί) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.052-2020). 

 92.  Οι περί Δημοσιονομικού Συμβουλίου - Θέσεις Προϊστάμενου 
Δημοσιονομικού Συμβουλίου και Λειτουργού Δημοσιονομικού 
Συμβουλίου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.053-2020). 

 93.  Οι περί Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών - Θέση 
Πρώτου Τεχνικού Μηχανικού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.056-2020). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 
 1. «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο, οι επιπτώσεις του 

στην οικονομία και την κοινωνία και οι πολιτικές που μπορεί 
να επιφέρουν πληθυσμιακή αναζωογόνηση στην πατρίδα 
μας».  

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Μιχάλη Γιωργάλλα, 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου). 

(Αρ. Φακ. 23.05.052.002-2019). 
 2. «Οι δεκαεπτά στόχοι για τη βιώσιμη ανάπτυξη του 2030 που 

έθεσε ο Οργανισμός Ηνωμένων Εθνών και η εφαρμογή τους 
στην Κύπρο». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Γιώργου Περδίκη, 
βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 

(Αρ. Φακ. 23.05.053.001-2020). 

 3. Έκθεση της Ad Hoc Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη 
Διερεύνηση Θεμάτων που Αφορούν σε Δάνεια Πολιτικά 
Εκτεθειμένων Προσώπων αναφορικά με την εκ πρώτης 
όψεως επισκόπηση της λεγόμενης «Λίστας Γιωρκάτζη».] 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  3.40 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 
Αριστείδου Μαριέλλα Κωνσταντίνου Κώστας 

Γεωργίου Γεώργιος Κωνσταντίνου Ξένια 
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Δημητρίου Αννίτα Μαυρίδης Μάριος 

Δημητρίου Δημήτρης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Δίπλαρος Ευθύμιος Ορφανίδου Σάβια 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Σοφοκλέους Μιχάλης 

Κάρουλλας Γιώργος Σταύρου Ελένη 

Κουλλά Ονούφριος Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Ανδρέας Χατζηγιάννης Κυριάκος 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
Αδάμου Αδάμος Λουκαΐδης Γιώργος 
Γεωργίου Τ. Γιώργος Μαύρου Ελένη 
Δαμιανού Άριστος Πασιουρτίδης Ανδρέας 

Καυκαλιάς Αντρέας Στεφάνου Στέφανος 
Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τζιοβάνης Χριστάκης 
Κυπριανού Άντρος Φακοντής Αντρέας 
Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

ΔΗΚΟ 
Βότσης Άγγελος Μυλωνάς Παύλος 

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Παπαδόπουλος Νικόλας 

Λεωνίδου Πανίκος Πιττοκοπίτης Χαράλαμπος 

Μουσιούττας Μαρίνος Προκοπίου Γεώργιος 

ΚΣ ΕΔΕΚ 
Ευσταθίου Κωστής Σιζόπουλος Μαρίνος 
Μυριάνθους Ηλίας  

Συμμαχία Πολιτών 

Λιλλήκας Γιώργος  

Αλληλεγγύη 

Συλλούρης Δημήτρης 

(Πρόεδρος Βουλής) 

Παπαδόπουλος Γεώργιος 

Γιωργάλλας Μιχάλης  

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος Περδίκης Γιώργος 

ΕΛΑΜ 

Παπαγιάννης Λίνος Χρίστου Χρίστος 

Ανεξάρτητοι 

Θεολόγου Άννα  
ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην επέτειο της έκρηξης στη ναυτική βάση «Ευάγγελος 
Φλωράκης» στο Μαρί και της φονικής πυρκαγιάς στην Αττική και τήρηση μονόλεπτης σιγής στη μνήμη 
των θυμάτων. 

2. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Εκλογής (Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της Δημοκρατίας) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019», παρατηρήσεις του κ. Γιώργου Περδίκη και ψήφισή της σε νόμο. 

3. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2018», αγορεύσεις και συζήτηση (Γιώργος Λιλλήκας, Μαρίνος 
Σιζόπουλος, Πανίκος Λεωνίδου, Γεώργιος Παπαδόπουλος) και καταψήφισή της. 
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4. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019», συζήτηση και αγορεύσεις (Γιώργος Περδίκης, Παύλος Μυλωνάς, 
Ελένη Μαύρου, Ξένια Κωνσταντίνου, Λίνος Παπαγιάννης, Γιώργος Λιλλήκας, Μιχάλης Γιωργάλλας, 
Κωστής Ευσταθίου) και καταψήφισή της. 

5. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», αγόρευση και συζήτηση (Μαρίνος Σιζόπουλος, Χρίστος Χρίστου, 
Αβέρωφ Νεοφύτου, Άγγελος Βότσης, Γιώργος Λιλλήκας) και καταψήφισή της. 

6. Έκθεση για το σχέδιο απόφασης της Βουλής των Αντιπροσώπων σύμφωνα με το οποίο ο αριθμός 
των βουλευτών καθορίζεται σε ενενήντα (90), από τους οποίους το εβδομήντα τοις εκατόν (70%) θα 
εκλέγεται από την ελληνική κοινότητα και το τριάντα τοις εκατόν (30%) από την τουρκική κοινότητα 
όπως προνοείται από το άρθρο 62(2) του συντάγματος, το κείμενο του σχεδίου απόφασης και 
απόρριψή του. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2020» και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 5). 

8. Έκθεση για τα νομοσχέδια:  

α.  «Ο περί Φορολογίας των Κληρονομιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020»,  

β.  «Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», 

γ.  «Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» 

και ψήφισή τους σε νόμους, του πρώτου με αρ. 2. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2020», παρατηρήσεις της κ. Άννας Θεολόγου και ψήφισή του σε νόμο. 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020» 
και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 

11. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ίδρυσης Εθνικού Ταμείου Αλληλεγγύης (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2020», παρατηρήσεις των κ. Κωστή Ευσταθίου και Στέφανου Στεφάνου και ψήφισή του σε νόμο. 

12. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Γενετικά Τροποποιημένων Οργανισμών (Ελευθέρωση στο 
Περιβάλλον) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» και ψήφισή του σε νόμο. 

13. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2020» και ψήφισή του σε νόμο. 

14. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ρυθμίσεως Ορισμένων Θεμάτων σε σχέση με τις Περιουσίες των 
Αγνοουμένων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», παρατηρήσεις του κ. Κωστή Ευσταθίου και 
ψήφισή του σε νόμο. 

15. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Γεωργίας για Συνεργασία στον Τομέα της Φροντίδας Υγείας 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2020» και ψήφισή του σε νόμο.  

16. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί του Τροποποιητικού Πρωτοκόλλου στη Σύμβαση για την 
Προστασία του Ατόμου από την Αυτοματοποιημένη Επεξεργασία Δεδομένων Προσωπικού 
Χαρακτήρα του 1981 (Κυρωτικός) Νόμος του 2020» και ψήφισή του σε νόμο με τίτλο «Ο Κυρωτικός 
του Τροποποιητικού Πρωτοκόλλου στη Σύμβαση για την Προστασία του Ατόμου από την 
Αυτοματοποιημένη Επεξεργασία Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα του 1981, Νόμος του 2020». 

17. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Διακυβερνητικής Συμφωνίας μεταξύ της Κυπριακής 
Δημοκρατίας, του Κράτους του Ισραήλ, της Ελληνικής Δημοκρατίας και της Ιταλικής Δημοκρατίας 
αναφορικά με σύστημα αγωγών για τη μεταφορά Φυσικού Αερίου από την Ανατολική Μεσόγειο στις 
Ευρωπαϊκές Αγορές (Κυρωτικός) Νόμος του 2020», συζήτηση και αγορεύσεις (Νίκος Τορναρίτης, 
Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, Γιώργος Λουκαΐδης, Γιώργος Λιλλήκας, Μαρίνος Σιζόπουλος, Μιχάλης 
Γιωργάλλας, Χρίστος Χρίστου) και ψήφισή του σε νόμο. 

18. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
- Θέση Ανώτερου Τεχνικού Κεντρικού Σφαγείου Κοφίνου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020» 
και «Οι περί Τυπογραφείου - Θέση Τυπογράφου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020» και 
έγκρισή τους. 

19. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια Υπηρεσίας Θέσεων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020», έγκρισή τους και δικαιολόγηση αρνητικής ψήφου από τους κ. 
Κωστή Ευσταθίου και Παύλο Μυλωνά. 

20. Έκθεση για τα νομοσχέδια και τους κανονισμούς: 
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α.  «Ο περί Ασφάλειας Δικτύων και Συστημάτων Πληροφοριών Νόμος του 2019», 

β.      «Ο περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019», 

γ.  «Οι περί της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας (Όροι Πρόσληψης και Υπηρεσίας Υπαλλήλων) 
Κανονισμοί του 2020», 

δ. «Οι περί Ασφάλειας Δικτύων και Συστημάτων Πληροφοριών (Τέλη) Κανονισμοί του 2020», 

αγορεύσεις και συζήτηση (Κώστας Κώστα, Δημήτρης Δημητρίου, Γεώργιος Προκοπίου), ψήφιση των 
νομοσχεδίων σε νόμους και έγκριση των κανονισμών.  

21. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προδιαγραφών Εμπορίας των Πουλερικών Νόμος του 2020» και 
ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Προδιαγραφών Εμπορίας του Κρέατος Πουλερικών Νόμος 
του 2020». 

22. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προδιαγραφών Εμπορίας των Αυγών προς Επώαση και των 
Νεοσσών Πουλερικών Ορνιθώνος Νόμος του 2020» και ψήφισή του σε νόμο. 

23. Εισήγηση του κ. Κωστή Ευσταθίου για αναβολή των νομοσχεδίων «Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» και «Ο περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια 
Υπηρεσία (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», συζήτηση (Ζαχαρίας Ζαχαρίου, Γιώργος Λουκαΐδης, 
Πρόεδρος) και απόφαση για αναβολή τους. 

24. Έκθεση για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την έγκριση των ακόλουθων καταλόγων: 

α.  Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία των οποίων η αρχική κλίμακα δεν 
υπερβαίνει την Κλίμακα Α7 του κυβερνητικού μισθολογίου, για τις οποίες απαιτείται ως βασικό 
προσόν απολυτήριο σχολής μέσης παιδείας ή δίπλωμα τριετούς μεταλυκειακού κύκλου 
σπουδών και για την πλήρωση των οποίων διεξάγεται γραπτή εξέταση από την Ειδική Επιτροπή 
δυνάμει των διατάξεων των περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία 
Νόμων του 1998 έως 2018, 

β.  Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία των οποίων η αρχική κλίμακα δεν 
υπερβαίνει την Κλίμακα Α8 του κυβερνητικού μισθολογίου, για τις οποίες απαιτείται ως βασικό 
προσόν πανεπιστημιακό δίπλωμα ή ισότιμο προσόν και για την πλήρωση των οποίων 
διεξάγεται γραπτή εξέταση από την Ειδική Επιτροπή δυνάμει των διατάξεων των περί 
Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία Νόμων του 1998 έως 2018, το 
κείμενο της απόφασης και έγκρισή της. 

25. Παρατηρήσεις του κ. Νίκου Τορναρίτη για το σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων όσον 
αφορά αίτημα για τη διάνοιξη των διόδων στα Κόκκινα και στο Πυρόι, το κείμενο του ψηφίσματος, 
αγορεύσεις και συζήτηση (Γιώργος Περδίκης, Παύλος Μυλωνάς, Χρίστος Χρίστου, Γιώργος 
Λουκαΐδης) και έγκρισή του. 

26. Σχέδιο ψηφίσματος για τους σχεδιασμούς της τουρκικής κυβέρνησης να μετατρέψει την Αγία Σοφία σε 
τζαμί, αγορεύσεις και συζήτηση (Νίκος Τορναρίτης, Νικόλας Παπαδόπουλος, Χρίστος Χρίστου, 
Παύλος Μυλωνάς, Άγγελος Βότσης, Γιώργος Λουκαΐδης, Μιχάλης Γιωργάλλας, Γιώργος Λιλλήκας, 
Μαρίνος Σιζόπουλος) και έγκρισή του. 

27. Έκθεση για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για δημοσιοποίηση ή μη της λεγόμενης 
«Λίστας Γιωρκάτζη» βάσει εισήγησης της Αd Hoc Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη Διερεύνηση 
Θεμάτων που Αφορούν σε Δάνεια Πολιτικά Εκτεθειμένων Προσώπων, τα κείμενα της απόφασης, 
αγορεύσεις και συζήτηση (Πρόεδρος, Μαρίνος Σιζόπουλος, Νικόλας Παπαδόπουλος, Μάριος 
Μαυρίδης, Χρίστος Χρίστου, Γιώργος Περδίκης, Κωστής Ευσταθίου, Μιχάλης Γιωργάλλας, Γιώργος 
Λιλλήκας, Άντρος Κυπριανού, Γεώργιος Γεωργίου, Παύλος Μυλωνάς, Ζαχαρίας Ζαχαρίου, Λίνος 
Παπαγιάννης, Ηλίας Μυριάνθους, Ανδρέας Κυπριανού, Κώστας Κωνσταντίνου) και έγκριση του 
πρώτου. 

28. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

29. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Ερωτήματα για τη διαδικασία και την αποζημίωση για τη παραχώρηση ωαρίων - Αγκυροβόληση 
κρουαζιερόπλοιων στον κόλπο Λεμεσού - Ανάγκη υιοθέτησης προδιαγραφών για την κατασκευή 
οδικών κυρτωμάτων - Διαχωρισμός οικοπέδων από τον Οργανισμό Αναπτύξεως Γης στην Τίμη - 
Παραχώρηση τίτλων ιδιοκτησίας σε κατοίκους του συνοικισμού αυτοστέγασης Τίμης - Περιποίηση 
δέντρων στην κοινότητα Κανναβιούς - Ανάγκη αντικατάστασης αγωγού στην Παναγιά στην Πάφο - 
Διαχωρισμός οικοπέδων στην Αναρίτα - Αντισταθμιστικά οφέλη για την Αναρίτα - Τρόποι 
αντιμετώπισης της ανεξέλεγκτης βόσκησης - Προϋποθέσεις ένταξης νέων φαρμακείων στο ΓΕΣΥ - 
Έργα υποδομής στην περιοχή του Βασιλικού - Κριτήρια ενοικιάσεως καταστημάτων σε κυβερνητικούς 
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οικισμούς - Ανάπλαση της παραλίας του Lady's Mile - Ανάγκη εντατικοποίησης των επιθεωρήσεων 
στον τομέα της οικιακής εργασίας - Μεταφορά της αρμοδιότητας διαχείρισης του εργασιακού 
καθεστώτος των οικιακών εργαζομένων - Αναγνώριση του επαγγέλματος των οικιακών εργατριών και 
του προσωπικού φροντίδας - Αναθεώρηση της Σύμβασης Απασχόλησης οικιακών βοηθών - Πρόληψη 
και αντιμετώπιση της βίας έναντι οικιακών εργαζομένων - Ενίσχυση ελέγχου των ιδιωτικών γραφείων 
ευρέσεως εργασίας - Μελέτη και επικύρωση σύμβασης για τους οικιακούς εργαζομένους - Στοιχεία για 
τους καρκινοπαθείς στην Κύπρο - Δημόσια διαβούλευση για τη Μακροπρόθεσμη Στρατηγική 
Ανακαίνισης Κτιρίων - Τα κρούσματα καρκίνου ανά έτος την τελευταία εικοσαετία στην περιοχή Ιδαλίου 
- Σχεδιασμός της σχολικής χρονιάς 2020-2021 - Εξασφάλιση ιατρικού εξοπλισμού σε περίπτωση 
επανεμφάνισης της πανδημίας COVID-19 - Ανάγκη συντήρησης του δρόμου που συνδέει τον 
αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας-Λάρνακας με τον δήμο Αθηένου - Οικονομική στήριξη μέσων μαζικής 
επικοινωνίας εν μέσω καραντίνας - Οι τρέχουσες οφειλές κοινοτικών συμβουλίων προς το Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων - Ατμοσφαιρική ρύπανση σε ολόκληρη την περιοχή της Λευκωσίας - Οικονομική 
βοήθεια σε πολύτεκνους για αγορά αυτοκινήτου - Υπάλληλοι που υπηρετούν στην Προεδρία της 
Δημοκρατίας - Σύναψη συμφωνίας μεταξύ της Κυπριακής Δημοκρατίας και ΟΠΑΠ - Η κατασκευή 
παραλιακού δρόμου Λάρνακας - Δεκέλειας - Η πλήρωση της θέσης του Υπόλογου Διευθυντή στο 
Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας - Το καθεστώς της κτηνοτροφικής περιοχής στο Μένικο - Παράνομο 
κτηνοτροφικό υποστατικό σε περιοχή του Δικτύου Natura 2000 - Τροποποίηση της περί Προστασίας 
της Παραλίας νομοθεσίας όσον αφορά στην πρόσβαση σκύλων. 

30. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Παράνομες επεμβάσεις σε παραλία στην Πέγεια - Αίτημα κατοίκων για διαχωρισμό οικοπέδων στον 
Άγιο Ιωάννη Πάφου - Δημιουργία Μουσείου Στρατιωτικής Ιστορίας - Άδεια στους ΣΥΟΠ να εργάζονται 
και αλλού - Συνεισφορές Κύπρου στο Διεθνές Πράσινο Ταμείο για το Κλίμα και κατάργηση 
επιδοτήσεων ορυκτών καυσίμων - Καταγγελίες για παρενοχλήσεις κυνηγών από ακτιβιστές - Έλεγχος 
των ακτών της Κύπρου με σύγχρονα ραντάρ και η δημιουργία ακτοφυλακής (εμπιστευτική απάντηση) 
- Αποζημιώσεις ταμείων προνοίας καταθετών της Λαϊκής Τράπεζας - Αναστολή εκτέλεσης βολών στο 
πεδίο βολής Ψεματισμένου και επιλογή νέου χώρου (εμπιστευτική απάντηση) - Έλεγχος ενοικίασης 
οικιστικών μονάδων - Κώδικας δεοντολογίας για πολιτειακούς αξιωματούχους - Νοσηλευτές για 
αποστολές MEDEVAL - Σύστημα εισδοχής των μαθητών στα αθλητικά σχολεία - Σχέδιο "Σαλαμίς" και 
σύστημα ασφάλειας παραλιών - Εξάλειψη του χάσματος αμοιβών μεταξύ ανδρών και γυναικών στην 
Κύπρο - Μη εφαρμογή της νομοθεσίας για τον υποχρεωτικό διαχωρισμό συνιδιόκτητων κτημάτων από 
το Κτηματολόγιο (εμπιστευτική απάντηση) - Καταγγελίες για παγοποίηση πληρωμών προσφυγικών 
στεγαστικών προγραμμάτων - Η διάθεση των συμπληρωματικών πιστώσεων για την αντιμετώπιση της 
πανδημίας του κορωνοϊού - Απόρριψη προστατευτικού εξοπλισμού μιας χρήσης για τον κορωνοϊό εις 
βάρος του περιβάλλοντος και της δημόσιας υγείας - Πολεοδομικές παρατυπίες στο κτιριακό 
συγκρότημα του μοναστηριού Αγίου Γεωργίου των Σπηλαίων στην Ερήμη - Ερωτήματα για τα 
πιστοποιητικά ενεργειακής απόδοσης κτιρίων - Διαδικασία προσφορών για ιατρικές ή άλλες 
προμήθειες κατά την πανδημία - Πιθανότητα φοροαπαλλαγής σε εταιρείες που εργοδοτούν 
περιθωριοποιημένα άτομα - Απολύσεις λόγω της πανδημίας και μέτρα στήριξης των ευάλωτων 
ομάδων των εργαζομένων. 

 
 
 
 
 
 
 
 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  
IA΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ΄ 

Συνεδρίαση 31ης Ιουλίου 2020 

Ώρα έναρξης:  9.20 π.μ. 

Αρ. 30  
 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ) 

 Καλημέρα σας! 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

 Παρακαλώ τους γραμματείς να διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ολοκληρώθηκαν με επιτυχία οι τακτικές σύνοδοι της Παράλληλης Βουλής, οι οποίες 
πραγματοποιήθηκαν στο Συνεδριακό Κέντρο μεταξύ της 14ης και της 23ης Ιουλίου 2020 ως ακολούθως: 

1. Στις 14 Ιουλίου 2020 συνεδρίαση της ολομέλειας της Παράλληλης Βουλής για τον Πολιτισμό. 

2. Στις 16 Ιουλίου 2020 συνεδρίαση της ολομέλειας της Παράλληλης Βουλής για την Έρευνα, την 
 Καινοτομία και την Ψηφιακή Διακυβέρνηση. 

3. Την 21η Ιουλίου 2020 συνεδρίαση της ολομέλειας της Παράλληλης Βουλής για την Κοινωνία των 
 Πολιτών. 

4. Στις 23 Ιουλίου 2020 συνεδρίαση της ολομέλειας της Παράλληλης Βουλής για το Περιβάλλον, την 
Οικολογία-Αειφορία και την Υγεία. 

 Στις πιο πάνω συνόδους συζητήθηκαν και υιοθετήθηκαν οι εκθέσεις των επιτροπών που τις αποτελούν 
και στις οποίες περιλαμβάνονται προτάσεις για ένα ευρύ φάσμα θεμάτων που απασχολούν τους πολίτες και 
την κοινωνία γενικότερα. 

 Αξίζει να αναφερθεί ότι οι εκθέσεις συμπεριλαμβάνουν και αναφορές σε όλους σχεδόν τους δεκαεπτά 
στόχους που υιοθέτησε η Γενική Συνέλευση του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών τον Σεπτέμβριο του 2015 για 
τη βιώσιμη ανάπτυξη και οι οποίοι εκφράζουν τις σύγχρονες παγκόσμιες προκλήσεις, σε μια προσπάθεια να 
ανταποκριθούν αποτελεσματικά όλες οι χώρες στα παγκόσμια προβλήματα.  Θα είναι τεράστια βοήθεια για τη 
Βουλή αυτή η προεργασία που έγινε από την Παράλληλη Βουλή. 

 Σας καταθέτω αναλυτικό σημείωμα που έχει ετοιμαστεί από την υποστηρικτική ομάδα της Παράλληλης 
Βουλής, όπου φαίνονται οι στόχοι που έθεσε κάθε επιτροπή. 

(Στο σημείο αυτό ο Προέδρος της Βουλής καταθέτει στη γραμματεία το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο 
βρίσκεται στο Αρχείο της Βουλής.) 

 Μετά την ολοκλήρωση των πιο πάνω συνόδων της Παράλληλης Βουλής, έχουμε μπει στο επόμενο 
στάδιο της εξέτασης και της επεξεργασίας των αποτελεσμάτων, για να προχωρήσουμε στην κατάρτιση ενός 
σχεδίου δράσης και με την έναρξη της νέας συνόδου της Βουλής να εστιάσουμε στην προώθηση των 
εισηγήσεων των επιτροπών εκεί και όπου πρέπει, συμπεριλαμβανομένων πρώτιστα των αρμόδιων 
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κοινοβουλευτικών επιτροπών, θέμα για το οποίο θα διαβουλευτούμε μαζί. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να εκφράσω τις ευχαριστίες μου προς όλους τους συναδέλφους 
βουλευτές που παρακολούθησαν τις εργασίες των τεσσάρων ολομελειών της Παράλληλης Βουλής. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω με το Κεφάλαιο Δεύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων, επειδή υπάρχουν δύο νομοσχέδια τα οποία θα κατατεθούν σήμερα και για τα οποία υπάρχει 
εισήγηση να κηρυχθούν επείγοντα και να ψηφιστούν σήμερα.  Τα νομοσχέδια τιτλοφορούνται «Ο περί 
Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας Νόμος (Αρ. 1) του 2020» 
και «Ο περί Συμφωνίας για τη Φιλοξενία των Επιχειρησιακών Γραφείων της Ευρωπαϊκής Υπηρεσίας 
Υποστήριξης για το Άσυλο στην Κυπριακή Δημοκρατία (Κυρωτικός) Νόμος του 2020».  Αν δεν υπάρχει 
οποιαδήποτε ένσταση, κηρύσσονται επείγοντα και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές, 
με την παράκληση να συνέλθουν, για να τα μελετήσουν και να ετοιμαστούν οι σχετικές εκθέσεις.   

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοσχέδια κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές σύμφωνα με τον σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί.   

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/ 
κοινοποίηση σε 

1.  Ο περί Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.127-2020). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων 

2.  Ο περί της Μεταβίβασης των 
Αρμοδιοτήτων και των Λειτουργιών της 
Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου στο 
Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος Νόμος του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.128-2020). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων 

3.  Ο περί της Διατήρησης Αποθεμάτων 
Πρώτων Υλών Ζωοτροφών και Σιτηρών 
για Ανθρώπινη Χρήση Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.129-2020). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων 

4.  Ενημέρωση της Βουλής των 
Αντιπροσώπων για την απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 22 
Ιουλίου 2020, για την επιλογή για διορισμό 
από το Υπουργικό Συμβούλιο μέλους του 
Πολεοδομικού Συμβουλίου σύμφωνα με 
τις διατάξεις του άρθρου 32(2)(β) των περί 
Ορισμένων Νομικών Προσώπων 
Δημοσίου Δικαίου (Διορισμός Διοικητικών 
Συμβουλίων) Νόμων του 1988 έως 2019. 
(Αρ. Φακ. 22.10.003). 

Γραμματεία Υπουργικού 
Συμβουλίου 

Όλους τους βουλευτές 

Προτάσεις νόμου Κατάθεση από  Παραπομπή σε  
1. Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως 

Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.087-2020). 

Γεώργιο Γεωργίου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

2. Ο περί Εμπορικών Σημάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.088-2020). 

Γεώργιο Γεωργίου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

3. Ο περί Κοινοτικών Σχολείων Μέσης 
Εκπαίδευσης, όπως τροποποιήθηκε με τα 
άρθρα 3(2) και 4 του περί Μεταβιβάσεως 
της Ασκήσεως των Αρμοδιοτήτων της 
Ελληνικής Κοινοτικής Συνελεύσεως και 
περί Υπουργείου Παιδείας Νόμου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

Κωστή Ευσταθίου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας, Παύλο Μυλωνά, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού, και 
Μιχάλη Γιωργάλλα, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού  
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(Αρ. Φακ. 23.02.061.089-2020). Αμμοχώστου 

4. Ο περί Στοιχειώδους Εκπαιδεύσεως 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.090-2020). 

Κωστή Ευσταθίου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας, Παύλο Μυλωνά, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού, και 
Μιχάλη Γιωργάλλα, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού  

5. Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.091-2020). 

Σκεύη Κούτρα Κουκουμά εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

6. Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.092-2020). 

Σκεύη Κούτρα Κουκουμά εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

7. Ο περί Προστασίας της Πατρότητας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.093-2020). 

Σκεύη Κούτρα Κουκουμά εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

8. Ο περί Προστασίας της Μητρότητας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.094-2020). 

Σκεύη Κούτρα Κουκουμά εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

9. Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, 
Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.095-2020). 

Κωστή Ευσταθίου εκ μέρους 
του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών  

10. Ο περί Δικηγόρων (Τροποποιητικός)  (Αρ. 
4) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.096-2020). 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών  

11. Ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.097-2020). 

Κωστή Ευσταθίου εκ μέρους 
του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

12. Ο περί Σκύλων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.098-2020). 

Κωστή Ευσταθίου εκ μέρους 
του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Επίσης να σας ενημερώσω ότι για το νομοσχέδιο με τον τίτλο «Ο περί Αποδείξεως (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020» υπάρχει αίτημα από την επιτροπή Οικονομικών, ενώπιον της οποίας εκκρεμεί, να 
παραπεμφθεί στην επιτροπή Νομικών ως η πλέον αρμόδια.  Και, αν δεν υπάρχει και ένσταση εδώ, 
προχωρούμε.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν μπούμε στη νομοθετική εργασία, να σας πληροφορήσω ότι η 
επιτροπή Επιλογής συνήλθε σε συνεδρία της και υιοθέτησε αλλαγές που αφορούν το Δημοκρατικό Κόμμα μετά 
την αποχώρηση των βουλευτών κ. Άγγελου Βότση, Γιώργου Προκοπίου και Μαρίνου Μουσιούττα.  
Συγκεκριμένα, την προεδρία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού αναλαμβάνει 
η κ. Χριστιάνα Ερωτοκρίτου με αναπληρωτή πρόεδρο τον κ. Νικόλα Παπαδόπουλο και την προεδρία της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων αναλαμβάνει ο κ. Χαράλαμπος 
Πιττοκοπίτης με αναπληρωτή πρόεδρο τον κ. Χρίστο Ορφανίδη.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που 
είναι η νομοθετική εργασία.  Όλες οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

 Παρακαλώ, κύριε Σιζόπουλε. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, διαδικαστικά, λόγω ακριβώς του μεγάλου όγκου των θεμάτων που έχουμε σήμερα να 
συζητήσουμε, παράκληση είναι για όλα τα ομόφωνα, εάν δεν υπάρχει αλλαγή θέσης από οποιοδήποτε κόμμα ή 
συνάδελφο, να μη γίνεται συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μακάρι! 

 Τα θέματα από τους αριθμούς 1 μέχρι 19 αφορούν αναπομπές του Προέδρου της Δημοκρατίας των 
ακολούθων νόμων:  «Ο περί Προδιαγραφών Εμπορίας του Κρέατος των Πουλερικών Νόμος του 2020», «Ο 
περί Προδιαγραφών Εμπορίας των Αυγών προς Επώαση και των Νεοσσών Πουλερικών Ορνιθώνος Νόμος 
του 2020», «Ο Κυρωτικός του Τροποποιητικού Πρωτοκόλλου στη Σύμβαση για την Προστασία του Ατόμου 
από την Αυτοματοποιημένη Επεξεργασία Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα του 1981 Νόμος του 2020», «Ο 
περί της Διακυβερνητικής Συμφωνίας μεταξύ της Κυπριακής Δημοκρατίας, του Κράτους του Ισραήλ, της 
Ελληνικής Δημοκρατίας και της Ιταλικής Δημοκρατίας αναφορικά με σύστημα αγωγών για τη μεταφορά 
Φυσικού Αερίου από την Ανατολική Μεσόγειο στις Ευρωπαϊκές Αγορές (Κυρωτικός) Νόμος του 2020», «Ο περί 
Εκλογής (Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της Δημοκρατίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», «Ο περί 
Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2020», «Ο περί Φορολογίας Ακινήτου 
Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», «Ο περί Φορολογίας των Κληρονομιών (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2020», «Ο περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», 
«Ο περί Ίδρυσης Εθνικού Ταμείου Αλληλεγγύης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», «Ο περί Ρυθμίσεως 
Ορισμένων Θεμάτων σε σχέση με τις Περιουσίες των Αγνοουμένων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», «Ο 
περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Γεωργίας για 
Συνεργασία στον Τομέα της Φροντίδας Υγείας (Κυρωτικός) Νόμος του 2020», «Ο περί Γενετικά 
Τροποποιημένων Οργανισμών (Ελευθέρωση στο Περιβάλλον) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», «Ο περί 
Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», «Ο περί Ρυθμίσεως 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», «Ο περί 
Ασφάλειας Δικτύων και Συστημάτων Πληροφοριών Νόμος του 2020», «Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», «Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2020» και «Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων με την οποία εγκρίθηκαν στις 17 Ιουλίου 
2020, οι κατάλογοι θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία, σύμφωνα με τις διατάξεις του περί Αξιολόγησης 
Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία Νόμου».  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους αναπεμφθέντες νόμους που αναφέρονται 
στο επισυνημμένο παράρτημα 

Παρόντες: 
 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος Αντρέας Πασιουρτίδης 

 Δημήτρης Δημητρίου Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 

 Κώστας Κωνσταντίνου Πανίκος Λεωνίδου 

 Άριστος Δαμιανού Κωστής Ευσταθίου 

 Ευανθία Σάββα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών επανεξέτασε σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε την 31η 
Ιουλίου 2020, τους αναφερόμενους στο επισυνημμένο παράρτημα νόμους και την απόφαση που ενέκρινε η 
Βουλή των Αντιπροσώπων στη συνεδρία της, ημερομηνίας 17 Ιουλίου 2020, και αναπέμφθηκαν από τον 
Πρόεδρο της Δημοκρατίας κατ’ επίκληση του άρθρου 51.1 του Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας.   
 Ο σκοπός των αναπεμφθέντων θεμάτων αναφέρεται στις σχετικές εκθέσεις που είχαν υποβληθεί στην 
ολομέλεια του σώματος μαζί με τα κείμενα των αναπεμφθέντων νόμων και απόφασης. 

 Οι λόγοι της αναπομπής των αναφερόμενων στο επισυνημμένο παράρτημα θεμάτων, όπως αυτοί 
αναφέρονται στην επιστολή του Προέδρου της Δημοκρατίας προς τον Πρόεδρο της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 29 Ιουλίου 2020, παρατίθενται αυτούσιοι πιο κάτω: 

 «[…] εγείρονται συνταγματικά ζητήματα τα οποία άπτονται της Προεδρίας της Συνεδρίας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων την 17.7.2020, αφού η ταυτόχρονη άσκηση των καθηκόντων του Προέδρου της Βουλής 
των Αντιπροσώπων ενόσω ασκούσε λειτούργημα του Προέδρου της Δημοκρατίας φαίνεται να βρίσκεται 
σε αντίθεση με την ερμηνεία των Άρθρων 36.2 και 41 του Συντάγματος, καθώς και την Αρχή της 
Διάκρισης των Εξουσιών.». 

 Σημειώνεται ότι στην επιστολή του Προέδρου της Κυπριακής Δημοκρατίας επισυνάπτεται γνωμάτευση 
του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας αναφορικά με το όλο θέμα. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφύλαξε 
την τελική τοποθέτηση όλων των εκπροσωπούμενων σε αυτή πλευρών κατά τη συζήτηση των αναπεμφθέντων 
νόμων και απόφασης στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Προδιαγραφών Εμπορίας του Κρέατος των Πουλερικών Νόμος του 2020. 

2. Ο περί Προδιαγραφών Εμπορίας των Αυγών προς Επώαση και των Νεοσσών Πουλερικών Ορνιθώνος 
Νόμος του 2020. 

3. Ο Κυρωτικός του Τροποποιητικού Πρωτοκόλλου στη Σύμβαση για την Προστασία του Ατόμου από την 
Αυτοματοποιημένη Επεξεργασία Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα του 1981 Νόμος του 2020. 

4. Ο περί της Διακυβερνητικής Συμφωνίας μεταξύ της Κυπριακής Δημοκρατίας, του Κράτους του Ισραήλ, 
της Ελληνικής Δημοκρατίας και της Ιταλικής Δημοκρατίας αναφορικά με σύστημα αγωγών για τη 
μεταφορά Φυσικού Αερίου από την Ανατολική Μεσόγειο στις Ευρωπαϊκές Αγορές (Κυρωτικός) Νόμος 
του 2020. 

5. Ο περί Εκλογής (Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της Δημοκρατίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

6. Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2020. 

7. Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

8. Ο περί Φορολογίας των Κληρονομιών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020. 

9. Ο περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

10. Ο περί Ίδρυσης Εθνικού Ταμείου Αλληλεγγύης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

11. Ο περί Ρυθμίσεως Ορισμένων Θεμάτων σε σχέση με τις Περιουσίες των Αγνοουμένων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

12. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης της 
Γεωργίας για Συνεργασία στον Τομέα της Φροντίδας Υγείας (Κυρωτικός) Νόμος του 2020. 

13. Ο περί Γενετικά Τροποποιημένων Οργανισμών (Ελευθέρωση στο Περιβάλλον) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 

14. Ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

15. Ο περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 

16. Ο περί Ασφάλειας Δικτύων και Συστημάτων Πληροφοριών Νόμος του 2020. 

17. Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

18. Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020. 

19. Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων με την οποία εγκρίθηκαν στις 17 Ιουλίου 2020, οι κατάλογοι 
θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία, σύμφωνα με τις διατάξεις του περί Αξιολόγησης Υποψηφίων 
για Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία Νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, πριν από την ψηφοφορία για τις αναπομπές, να γίνουν τοποθετήσεις, εάν θέλετε.  Αν δε 
χρειάζονται τοποθετήσεις...   

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Η κ. Ερωτοκρίτου. 

 Να παρακαλέσω να ψηλώσετε τα χέρια σας πάνω, για να καταρτιστεί ο κατάλογος από τους γραμματείς.  
Ψηλώστε τα χέρια σας, ενώ μιλά η κ. Ερωτοκρίτου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για τα θέματα 1 έως 19 εμείς θα αποδεχτούμε την αναπομπή του Προέδρου της 
Δημοκρατίας και θεωρώ ότι για σκοπούς εξοικονόμησης χρόνου η ψήφος του Δημοκρατικού Κόμματος θα είναι 
ακριβώς όπως ήταν και στην προηγούμενη συνεδρία, διότι δε θεωρώ ότι έχει προκύψει οτιδήποτε μεταξύ της 
προηγούμενης ολομέλειας και της σημερινής που να διαφοροποιεί την τοποθέτησή μας επί της ουσίας πάνω 
στα νομοθετήματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Μάλιστα. 

 Ψηλώστε τα χέρια σας πάνω, παρακαλώ, όσοι θα θέλετε να μιλήσετε και κρατήστε τα λίγο, για να 
μπορέσουν να σας γράψουν. 

Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Και εμείς θα ψηφίσουμε την αναπομπή του Προέδρου, κύριε Πρόεδρε, γιατί δε θέλουμε να αμφισβητηθεί 
η εγκυρότητα των συγκεκριμένων νομοθεσιών, μερικές από τις οποίες είναι ιδιαίτερα σημαντικές, τζιαι να 
βάλουμε σε περιπέτειες την προοπτική αυτών των νόμων, δεδομένου ότι θα υπάρχει η δυνατότητα του 
Προέδρου της Δημοκρατίας για αναφορά.  Έχουμε αντιφατικές γνωματεύσεις Γενικών Εισαγγελέων γύρω από 
αυτό το ζήτημα, όμως δεν μπορούμε να επιλύσουμε αυτή την ώρα τούτο το πρόβλημα που έχει προκύψει.  
Άρα, για να διασφαλίσουμε ότι θα προωθηθούν οι νομοθεσίες, θα υπογραφούν, θα δημοσιευτούν, γι’ αυτό και 
μόνο τον λόγο εμείς θα υπερψηφίσουμε την αναπομπή.   

 Δυστυχώς, να πω τζιαι τούτο διαδικαστικά μιας τζιαι έχω τον λόγο: Είμαστε αναγκασμένοι, όπως είπαμε 
τζιαι στη σύσκεψη, να ψηφίσουμε μία προς μία τις νομοθεσίες, γιατί μπορεί να υπάρχει διαφορετική σύνθεση 
σήμερα της ολομέλειας σε σχέση με τη σύνθεση που είχαμε πριν δεκαπέντε μέρες, και νομίζω ντε φάκτο 
προκύπτει μια διαφορετική σύνθεση.  Ως εκ τούτου, είμαστε αναγκασμένοι, ανεξάρτητα αν δε θα 
διαφοροποιηθεί η στάση ή η θέση ενός εκάστου των κομμάτων, να δούμε μία μία τις νομοθεσίες, για να μην 
πάσχει ως προς την εγκυρότητά της η διαδικασία ’πού τούτην την άποψη.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει. 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, καταρχάς, διαδικαστικά θα έλεγα ότι πρέπει πρώτα να τεθεί σε ψηφοφορία αν γίνεται 
αποδεκτή η επιχειρηματολογία του Προέδρου, ο λόγος δηλαδή της αναπομπής ή όχι, διότι, αν απορριφθεί η 
αναπομπή, σημαίνει ότι τα νομοσχέδια παραμένουν ως έχουν και δε χρειάζεται να ξαναψηφιστούν.  Αυτό είναι 
το ένα που θέλω να πω. 

 Δεύτερον, όσο μας αφορά, εμείς θα καταψηφίσουμε την αναπομπή του Προέδρου της Δημοκρατίας, για 
να δοθεί η δυνατότητα στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, αφού έχουμε αντιφατικές γνωματεύσεις, να απευθυνθεί 
στο Ανώτατο Δικαστήριο, για να λύσει το Ανώτατο Δικαστήριο μια και οριστικά, μια και έξω αυτό το ζήτημα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Υπάρχει μία αρχή την οποία για δικούς του λόγους ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας έχει καταργήσει με 
αυτή την αναπομπή.  Είναι ότι ο έλεγχος της τυπικής συνταγματικότητας ή αντισυνταγματικότητας δεν 
επιτρέπεται, αφ’ ης στιγμής ένας νόμος κυρωθεί, ψηφιστεί και δημοσιευθεί στην Επίσημη Εφημερίδα της 
Δημοκρατίας.  Δεν υπάρχει νομιμοποιητική βάση της αναπομπής.  Αυτό που έκαμε στην ουσία ο Πρόεδρος της 
Δημοκρατίας είναι να θέσει κατά έναν παράδοξα νομικό τρόπο -και εσφαλμένο βεβαίως- τον έλεγχο περί του 
κατά πόσο έχουν τηρηθεί οι διαδικασίες ψήφισης ενός νόμου.  Αυτό αποτελεί, με βάση συγγράμματα 
ευπαιδεύτων και ικανότατων καθηγητών πανεπιστημίου νομικής στην Ελλάδα, αλλά και αλλού, σφάλμα. 

 Ένας νόμος φέρει το τεκμήριο της συνταγματικότητας, διότι έχει ψηφιστεί και δημοσιευτεί στην Επίσημη 
Εφημερίδα της Δημοκρατίας.  Με τη λογική του Προέδρου της Δημοκρατίας θα έπρεπε κάποιος νόμος να 
αναπεμφθεί, διότι πιθανότατα κάποιοι βουλευτές να ήταν αφηρημένοι, όταν ψήφιζαν, ή να μην είχαν διαβάσει 
και προετοιμαστεί σωστά.  Τέτοιου είδους προσεγγίσεις είναι παντελώς εσφαλμένες και πραγματικά έρχονται 
σε αντίθεση όχι με την κοινή λογική και με την επιστήμη του δικαίου -έχω στα χέρια μου το σύγγραμμα του 
Ευάγγελου Βενιζέλου επ’ αυτού- αλλά έρχονται και σε αντίθεση και με τις καθιερωμένες αρχές.  Και είναι και 
ζήτημα πολιτικό.  

 Επομένως, εμείς ως ένδειξη διαμαρτυρίας δε θα μετάσχουμε σ’ αυτή τη διαδικασία, δε θα ψηφίσουμε 
είτε εναντίον είτε υπέρ της αναπομπής, γιατί θεωρούμε την ενέργεια αυτή παντελώς εσφαλμένη και έρχεται σε 
αντίθεση με αυτά τα οποία έχουμε μάθει τόσο καιρό και από τις αποφάσεις του Ανωτάτου Δικαστηρίου της 
Δημοκρατίας και αναφέρομαι στην Αναφορά 1 του ’86, όπου εκεί ρητώς είχε αναφερθεί ότι δεν εξετάζεται η 
αντισυνταγματικότητα ή η συνταγματικότητα ενός νόμου από την τυπική του πλευρά, αλλά μόνο στην ουσία 
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του.  Και, επειδή ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας γνωρίζει για ποιο λόγο το έπραξε, δε θα μπούμε βεβαίως σε 
πιθανολογήσεις ούτε σε εικοτολογίες.  Εμείς δε μετέχουμε σ’ αυτή τη διαδικασία, η οποία προκλήθηκε 
αχρείαστα, βεβαίως για λόγους που μόνο ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας γνωρίζει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Όπως έχουμε τοποθετηθεί και στη Σύσκεψη των Εκπροσώπων των Κομμάτων, εμείς αποδεχόμαστε τις 
αναπομπές του Προέδρου της Δημοκρατίας και η στάση που τηρούμε είναι ακριβώς η ίδια και η ψήφος 
βεβαίως ίδια με την ψήφο που δώσαμε την περασμένη φορά.  Ουσιαστικά, συμφωνώ με τη διαδικαστική 
εισήγηση που έχει κατατεθεί από την κ. Ερωτοκρίτου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Και εμείς θα απέχουμε από τη διαδικασία στο ίδιο σκεπτικό με τον αγαπητό μου φίλο τον Κωστή 
Ευσταθίου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δε σας άκουσα, κύριε Γιωργάλλα. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Λέω ότι θα απέχουμε και εμείς από τη διαδικασία στο σκεπτικό που ανέλυσε προηγουμένως ο κ. 
Ευσταθίου, προσθέτοντας ένα-δύο ακόμη σημεία ως παρατηρήσεις, περισσότερο στο κείμενο της αναπομπής 
του Προέδρου της Δημοκρατίας, που τα δύο νομοσχέδια περί Δήμων και περί Κοινοτήτων παραπέμπονται 
πίσω με μία άλλη διαδικασία σε σχέση με τα υπόλοιπα είκοσι.  Και βέβαια, η αναπομπή της απόφασης για τα 
πολιτικά εκτεθειμένα πρόσωπα και τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια, ενώ γίνεται προσπάθεια να τεκμηριωθεί ότι 
το κείμενο αυτό και η απόφαση της Βουλής δεν υπέχει θέση νόμου, ουσιαστικά μέσα από το κείμενο του 
Προέδρου της Δημοκρατίας αναπέμπεται πίσω στη Βουλή με τη διαδικασία αναπομπής νόμου.  Ε, αυτά τα 
αντιφατικά στοιχεία δεν έμειναν απαρατήρητα από εμάς.  Θεωρούμε ότι είναι, ναι, ένα σοβαρό διαδικαστικό 
θέμα, το οποίο δημιουργεί ένα προηγούμενο, και θα απέχουμε απ’ αυτή τη διαδικασία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Με την άδειά σας, κύριε Πρόεδρε, θα ξεκινήσω από το τελευταίο στο οποίο έχει αναφερθεί ο κ. 
Γιωργάλλας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δηλαδή, κύριε Περδίκη, αν δε σου δώσω άδεια, δε θα το πεις; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Λόγια αβρότητας και ευγένειας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Είναι εξαιρετικά περίεργο το ότι έχουμε μπροστά μας μία αναπομπή την οποία την ψηφίζουν, λένε 
κάποια πολιτικά κόμματα, η οποία λέει ότι σε σχέση με την απόφαση για τη Λίστα Γιωρκάτζη δεν είναι νομικό 
έγγραφο, αλλά το αναπέμπει ως να είναι νομικό έγγραφο.  Αυτό είναι που θα ψηφίσουν όσοι θέλουν να 
ψηφίσουν την αναπομπή, έτσι; 

 Επιπλέον, να προσθέσουμε για όσους μπορεί να το έχουν ξεχάσει ότι τη δεδομένη στιγμή που 
λαμβανόταν η απόφαση για το συγκεκριμένο -η συγκεκριμένη διαχειριστικού πλέον κατά τον Γενικό Εισαγγελέα 
χαρακτήρα απόφαση- ο Προέδρος της Βουλής δεν προήδρευε της συνεδρίασης, εν τη σοφία του είχε 
αποχωρήσει και άφησε αρχικά τον κ. Αδάμου και μετά τον κ. Πιττοκοπίτη να αναλάβουν τη συνεδρίαση.   
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 Άρα, πάσχει, μπάζει από τα παράθυρα της λογικής και τις πόρτες της συνέπειας και της αντίληψης αυτή 
η γνωμάτευση σε ό,τι αφορά το συγκεκριμένο, το υπ’ αριθμόν 19 σημείο που έχουμε να ψηφίσουμε.  
Αναπέμπουμε τον εαυτό μας, αναπέμποντας τον εαυτό μας. 

 Να πω τζιαι κάτι σχετικά με τη γνωμάτευση περί του Προεδρεύοντα της Δημοκρατίας.  Ο κ. Συλλούρης, 
με τον οποίο, ξέρετε, διαφωνώ σε πολλά πράγματα, εν τη σοφία του πάλι απευθύνθηκε στον Γενικό 
Εισαγγελέα πριν λίγα χρόνια τζιαι ζήτησε γνωμάτευση επί τούτου εν γνώσει μας, όλων των πολιτικών 
κομμάτων.  Εν το έκαμε ’πού μόνος του, επειδή ήθελε να προεδρεύει και της Δημοκρατίας και της Βουλής.  Εν 
γνώσει μας και με τη συναίνεση όλων των πολιτικών κομμάτων.  Και, όταν πήρε τη γνωμάτευση του Γενικού 
Εισαγγελέα του προηγούμενου, που του έλεγε ότι επιτρέπεται να προεδρεύει και της Βουλής και της 
Δημοκρατίας, δεν είπε κανένας από εμάς ότι διαφωνούμε.  Τζιαι ψηφίσαμε τζιαι νομοσχέδια με βάση αυτή τη 
γνωμάτευση, τα οποία νομοσχέδια, λεν κάποιοι νομικοί, αν αποδεχθούμε την αναπομπή, θα κρέμονται από μία 
κλωστή, γιατί οποιοσδήποτε πολίτης θα μπορεί, όταν θα έχει... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Νόμοι, νόμοι πλέον.  Ψηφίσαμε νομοσχέδια, άρα νόμοι, για τους οποίους οποιοσδήποτε πολίτης 
θεωρήσει ότι πλήττονται τα συμφέροντά του μπορεί να προσφύγει σε κάποια δεδομένη περίπτωση ενώπιον 
του δικαστηρίου για την αντισυνταγματικότητα του νόμου με ποια βάση;  Τη γνωμάτευση του Γενικού 
Εισαγγελέα και την απόφαση της Βουλής που θα πάρουμε σήμερα, η οποία θα αποδεχτεί τη γνωμάτευση του 
Γενικού Εισαγγελέα και θα κάμει δεχτή την αναπομπή του Προέδρου της Δημοκρατίας.  Είναι πολύ σοβαρά 
αυτά που πάτε να κάμετε, πάρα πολλά σοβαρά.  Δεν ξέρω αν έχετε καταλάβει την ευθύνη αυτής της πράξης. 

 Εμείς, παρ’ όλο που πραγματικά βλέπουμε το στοιχείο της αποχής ως μία αντίληψη «απέχω απ’ αυτή τη 
δυσκολία και απελθέτω το ποτήριον τούτο», θα πάρουμε την πολιτική απόφαση να πάρουμε την τόλμη να 
ταχθούμε εναντίον, κύριε Πρόεδρε, αυτής της γνωμάτευσης, την οποία θεωρούμε το απαύγασμα του 
τακτικισμού.  Και να το σημειώσετε αυτό.  Αυτή η γνωμάτευση -και λυπούμαι που το λέω- είναι το απαύγασμα 
του τακτικισμού.  Κάποτε θα διδάσκεται στις σχολές της διπλωματίας ως ένα δείγμα τακτικισμού υψηλού 
επιπέδου. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Νικόλας Παπαδόπουλος. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Επειδή ενδεχομένως να υπήρξε μία παρεξήγηση, ξεκαθαρίζουμε ότι αυτή η στάση της αποδοχής δεν 
έχει σχέση με την ουσία της γνωμάτευσης του Γενικού Εισαγγελέα, γιατί διαφωνούμε επί της ουσίας.  Δε 
θεωρούμε ότι προκύπτει ζήτημα ακύρωσης της διαδικασίας, όπως εξάλλου διατυπώνουν δύο διαφορετικές 
γνωματεύσεις του τέως Γενικού Εισαγγελέα.  Το κάνουμε απλά και μόνο, για να μην τεθεί αυτή η διαδικασία σε 
επιπρόσθετες επιπλοκές και για να μπορέσουν να προχωρήσουν τα νομοσχέδια με τη λιγότερη καθυστέρηση.   

 Αυτή η στάση μας δεν ισχύει για το υπ’ αριθμόν 20 θέμα, που αφορά τη Λίστα Γιωρκάτζη.  Μπορούμε να 
εξηγήσουμε τους λόγους της ουσίας, αν θέλετε, τώρα ή την ώρα που θα έρθει το συγκεκριμένο ζήτημα στην 
ατζέντα, για να διατυπώσουμε τις θέσεις μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, είναι καλύτερα έτσι. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Αλλά δεν ισχύει αυτός ο λόγος για τη Λίστα Γιωρκάτζη, γιατί σε ό,τι αφορά τη συγκεκριμένη ψήφιση, 
εσείς δε συμμετείχατε στη διαδικασία.  Και δεν πρόκειται να αποδεχθούμε την αναπομπή του Προέδρου της 
Δημοκρατίας για τη Λίστα Γιωρκάτζη.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κατανοητό.  

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Θα την αποδεχτούμε όμως για τα επόμενα δύο νομοσχέδια, τα υπ’ αριθμόν 21 και 22, για τους ίδιους 
ακριβώς λόγους.  Άρα, θα τηρήσουμε αυτή τη στάση για τα θέματα με τους αριθμούς 1 μέχρι 19. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Της τοπικής αυτοδιοίκησης δεν επικαλούνται τη διπλή προεδρία.  Είναι άλλο. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 
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 Δεν ήσουν; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όι, ήμουν. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Θα αποδεχθούμε την αναπομπή όμως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ήμουν, ήμουν, ήμουν.  Εξεχάσαν τα. 

 Κύριε Αβέρωφ, προβληματίστηκα, αν θέλετε, γιατί πρέπει να λέγονται όλα.  Nα βγαίνουν όλα στη φόρα, 
είπαμε, έννεν;  Και με ευγένεια. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Να ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε.   

 Εμείς θα δεχθούμε την αναπομπή και για εκείνα τα δύο νομοθετήματα, ως επίσης, όπως ανέφερε η κ. 
Ερωτοκρίτου, για τα υπ’ αριθμόν 1 μέχρι 19.  Δε θα δεχτούμε την αναπομπή για τη Λίστα Γιωρκάτζη και θα 
εξηγήσω τους λόγους στη συνέχεια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καθαρό.  Ευχαριστώ, κύριε Παπαδόπουλε. 

 Εκείνα τα έστειλαν, ύστερα κάπου σκόνταψαν εις τες ερμηνείες, φαίνεται, και ανακάλυψαν τη διπλή 
προεδρία.   

 Προχωρούμε με τις ψηφοφορίες τώρα. 

 Θέλετε να μιλήσετε, κύριε Βότση;   

 Παρακαλώ. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Καταρχάς, πριν τοποθετηθούμε για το συγκεκριμένο θέμα της αναπομπής, κύριε Πρόεδρε, δεν ξέρω 
κατά πόσο θα έπρεπε να ανακοινώσετε την επιστολή που έχετε πάρει από τους τρεις ανεξάρτητους πλέον 
βουλευτές.  Ανακοινώσατε την απόφαση της Επιτροπής Επιλογής, αλλά νομίζω θα έπρεπε να ενημερωθεί το 
σώμα ότι οι τρεις βουλευτές έχουν… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πολύ σωστά. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Άρα, θα περιμένω να το κάμετε, για να συνεχίσω, για να είμαι σωστός. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τελειώστε και να το κάμω μετά, πριν από την ψηφοφορία. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Για να νομιμοποιούμαι να μιλώ ως ανεξάρτητος, γι՚ αυτό το λέω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει.  Νομίζω καλύφθηκε και από το πρώτο.  Έχω λοιπόν επιστολή από τους τρεις βουλευτές, από 
τον κ. Άγγελο Βότση, τον κ. Γεώργιο Προκοπίου και τον κ. Μαρίνο Μουσιούττα, ότι αποχωρούν από το ΔΗΚΟ 
και ανεξαρτητοποιούνται και οι τρεις. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Επί του συγκεκριμένου θέματος της αναπομπής έχουμε ακούσει όλα τα νομικά επιχειρήματα ένθεν και 
ένθεν, αλλά αντιλαμβάνεστε ότι πρακτικά θεωρούμε ότι θα δημιουργηθεί μεγάλο πρόβλημα, αν όντως μείνουν 
στον αέρα είκοσι δύο νομοθετήματα που έχουμε ψηφίσει στην προηγούμενη συνεδρία τζιαι περιμένουμε αν θα 
γίνει αναφορά στο Ανώτατο, πότε εννά αποφασιστεί τζιαι πώς θα προχωρήσουν οι διαδικασίες.  Άρα, εμείς θα 
υποστηρίξουμε την αναπομπή, για να μπορέσουμε μετά να τοποθετηθούμε και επί όλων των θεμάτων σύντομα 
με την ψήφο μας και αυτό ισχύει και για τους τρεις συναδέλφους.   
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 Όσον αφορά το θέμα της αναπομπής για την περίφημη λίστα -και εκεί θεωρώ ότι αποδεχόμενοι την 
αναπομπή θα μπορέσουμε επιτέλους να καταλήξουμε επί του θέματος- και εμείς έχουμε άποψη η οποία θα 
κατατεθεί την ώρα που θα ξεκινήσει η συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Να προχωρήσουμε τώρα σε ψηφοφορία, αλλά πριν από την ψηφοφορία, για να καλοπιάσουμε τον κ. 
Νεοφύτου να ψηφίσει σωστά ό,τι αυτός νομίζει ότι έν՚ σωστό, να του ευχηθούμε χρόνια πολλά και να τον 
ευχαριστήσουμε για το κεραστικό.  Αν θέλεις να προχωρήσεις σε κεραστικό και προς το μεσημέρι, ακόμα 
καλύτερα! 

 Προχωρούμε στην πρώτη αναπομπή.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αναπομπής για το υπ’ αριθμόν 1; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, έξι εναντίον και δύο αποχές, η αναπομπή για το υπ’ αριθμόν 1 θέμα γίνεται 
αποδεκτή*. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 
ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Αν μου επιτρέπετε, εγώ είχα εισηγηθεί, κύριε Πρόεδρε, και στη Σύσκεψη του Προέδρου και των 
Αρχηγών ότι πρέπει να βάλετε την αναπομπή ως αρχή, διότι είναι το ίδιο επιχείρημα για όλα τα νομοσχέδια, 
πλην του υπ’ αριθμόν 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό…  Νομίζω έν՚ σωστή η εισήγηση.  Αν δεν υπάρχει ένσταση, να γίνει ψηφοφορία για το 
σύνολο της αναπομπής και μετά να ψηφίζονται ένα ένα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Βέβαια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συμφωνείτε όλοι; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

                                            

* Λόγω της πραγματοποίησης των συνεδριάσεων της ολομέλειας εκτός του κτιρίου της Βουλής των Αντιπροσώπων, 
εξαιτίας της λήψης έκτακτων μέτρων για αντιμετώπιση της πανδημίας COVID-19, δεν πραγματοποιήθηκε 
ηλεκτρονική ψηφοφορία κατά τη διάρκεια της συνεδρίασης. 
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 Ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πολύ ωραία.  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Άρα, θεωρώ ότι η ψηφοφορία που έγινε προηγουμένως ισχύει για όλα τα νομοθετήματα όσον αφορά την 
αναπομπή.  Άρα, οι αναπομπές γίνονται αποδεκτές, με σαράντα ψήφους υπέρ, έξι εναντίον και δύο αποχές. 

 Τώρα προχωρούμε… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Όχι, θα πάμε τώρα να ψηφίσουμε ένα ένα τα νομοθετήματα… 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το είπα και προηγουμένως, τουλάχιστον όσον αφορά το Δημοκρατικό Κόμμα δεν 
αποδεχόμαστε την αναπομπή για το υπ’ αριθμόν 20 νομοθέτημα, που αφορά τη Λίστα Γιωρκάτζη.  
Αποδεχόμαστε για όλα τα υπόλοιπα την αναπομπή μέχρι το 22. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αυτά που συζητούμε τώρα, κύριε Παπαδόπουλε, είναι μέχρι το υπ’ αριθμόν 19.  Η Λίστα Γιωρκάτζη και 
η τοπική αυτοδιοίκηση θα είναι μετά.  Τώρα μιλούμε για τα δεκαεννιά. 

 Άρα, εγκρίθηκε η αναπομπή με τους αριθμούς που είπαμε. 

 Προχωρούμε τώρα στην ψήφιση υπ’ αριθμόν 1 νομοσχεδίου, που τιτλοφορείται «Ο περί Προδιαγραφών 
Εμπορίας του Κρέατος των Πουλερικών Νόμος του 2020». 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 Ταξινόμηση και σήμανση του κρέατος πουλερικών.  Άρθρο 4. 

 Απαγορεύσεις.  Άρθρο 5. 

 Παρεκκλίσεις στην ταξινόμηση και σήμανση του κρέατος πουλερικών.  Άρθρο 6. 

 Εξουσίες της Αρμόδιας Αρχής.  Άρθρο 7. 

 Αίτηση εγγραφής σφαγείων και παραγωγών στο μητρώο.  Άρθρο 8. 

 Εγγραφή σφαγείων και παραγωγών σε μητρώο.  Άρθρο 9. 

 Αίτηση για έγκριση φορέων πιστοποίησης.  Άρθρο 10. 

 Έγκριση φορέων πιστοποίησης.  Άρθρο 11. 

 Ανάκληση εγγραφής ή έγκρισης.  Άρθρο 12. 

 Ορισμός Επιθεωρητών.  Άρθρο 13. 

 Εξουσίες Επιθεωρητών.  Άρθρο 14. 

 Μη συμμόρφωση.  Άρθρο 15. 

 Επιβολή διοικητικού προστίμου.  Άρθρο 16. 

 Ιεραρχική προσφυγή.  Άρθρο 17. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 18. 

 Έκδοση Κανονισμών.  Άρθρο 19. 

 Έκδοση Διαταγμάτων.  Άρθρο 20.   

 Κατάργηση και επιφυλάξεις.  Άρθρο 21. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, δεν μπορεί να είναι σαράντα οκτώ, διότι τρεις της ΕΔΕΚ λείπουν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ναι, τους έχουμε αφαιρέσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τους αφαιρέσατε; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προδιαγραφών Εμπορίας του Κρέατος Πουλερικών Νόμος 
του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στην ψήφιση του υπ’ αριθμόν 2 νομοσχεδίου, που τιτλοφορείται «Ο περί Προδιαγραφών 
Εμπορίας των Αυγών προς Επώαση και των Νεοσσών Πουλερικών Ορνιθώνος Νόμος του 2020».   
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 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1.   

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 Εξουσίες της Αρμόδιας Αρχής.  Άρθρο 4. 

 Παρεκκλίσεις στη σήμανση των αυγών προς επώαση.  Άρθρο 5. 

 Εγγραφή των εγκαταστάσεων.  Άρθρο 6. 

 Ανάκληση της εγγραφής.  Άρθρο 7. 

 Ορισμός Επιθεωρητών.  Άρθρο 8. 

 Εξουσίες Επιθεωρητή.  Άρθρο 9. 

 Μη συμμόρφωση.  Άρθρο 10. 

 Επιβολή διοικητικού προστίμου.  Άρθρο 11. 

 Ιεραρχική προσφυγή.  Άρθρο 12. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 13. 

 Έκδοση Κανονισμών.  Άρθρο 14. 

 Εξουσία έκδοσης Διαταγμάτων.  Άρθρο 15. 

 Κατάργηση και επιφυλάξεις.  Άρθρο 16. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προδιαγραφών Εμπορίας των Αυγών προς Επώαση και των 
Νεοσσών Πουλερικών Ορνιθώνος Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στην ψήφιση του υπ’ αριθμόν 3 νομοσχεδίου, που τιτλοφορείται «Ο Κυρωτικός περί του 
Τροποποιητικού Πρωτοκόλλου στη Σύμβαση για την Προστασία του Ατόμου από την Αυτοματοποιημένη 
Επεξεργασία Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα του 1981 Νόμος του 2020». 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση Τροποποιητικού Πρωτοκόλλου.  Άρθρο 3. 

 Εθνική Εποπτική Αρχή.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο Κυρωτικός του Τροποποιητικού Πρωτοκόλλου στη Σύμβαση για 
την Προστασία του Ατόμου από την Αυτοματοποιημένη Επεξεργασία Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα του 
1981, Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στην ψήφιση του υπ՚ αριθμόν 4 νομοσχεδίου, που τιτλοφορείται «Ο περί της 
Διακυβερνητικής Συμφωνίας μεταξύ της Κυπριακής Δημοκρατίας, του Κράτους του Ισραήλ, της Ελληνικής 
Δημοκρατίας και της Ιταλικής Δημοκρατίας αναφορικά με σύστημα αγωγών για τη μεταφορά Φυσικού Αερίου 
από την Ανατολική Μεσόγειο στις Ευρωπαϊκές Αγορές (Κυρωτικός) Νόμος του 2020».   

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Διακυβερνητικής Συμφωνίας μεταξύ της Κυπριακής 
Δημοκρατίας, του Κράτους του Ισραήλ, της Ελληνικής Δημοκρατίας και της Ιταλικής Δημοκρατίας αναφορικά με 
σύστημα αγωγών για τη μεταφορά Φυσικού Αερίου από την Ανατολική Μεσόγειο στις Ευρωπαϊκές Αγορές 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στην ψήφιση του υπ՚ αριθμόν 5 νομοσχεδίου, που τιτλοφορείται «Ο περί Εκλογής 
(Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της Δημοκρατίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 29 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εκλογής (Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της Δημοκρατίας) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στην ψήφιση του υπ՚ αριθμόν 6 νομοσχεδίου, που τιτλοφορείται «Ο περί Φορολογίας του 
Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2020». 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) 
Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στην ψήφιση του υπ՚ αριθμόν 7 νομοσχεδίου, που τιτλοφορείται «Ο περί Φορολογίας 
Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 



2233 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στην ψήφιση του υπ՚ αριθμόν 8 νομοσχεδίου, που τιτλοφορείται «Ο περί Φορολογίας των 
Κληρονομιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 44 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2.  

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας των Κληρονομιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στην ψήφιση του υπ՚ αριθμόν 9 νομοσχεδίου, που τιτλοφορείται «Ο περί Αξιών και 
Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Διαγραφή του άρθρου 114 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2.  

 Τροποποίηση του άρθρου 140 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 142 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 154 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Διαγραφή των άρθρων 166 έως 177 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στην ψήφιση του υπ՚ αριθμόν 10 θέματος, που τιτλοφορείται «Ο περί Ίδρυσης Εθνικού 
Ταμείου Αλληλεγγύης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαεννιά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, δεκαεννιά εναντίον και δύο αποχές, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ίδρυσης Εθνικού Ταμείου Αλληλεγγύης (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαεννιά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, δεκαεννιά εναντίον και δύο αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Προχωρούμε στην ψήφιση του υπ՚ αριθμόν 11 θέματος, που τιτλοφορείται «Ο περί Ρυθμίσεως 
Ορισμένων Θεμάτων σε σχέση με τις Περιουσίες των Αγνοουμένων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του προοιμίου του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εφτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα εφτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρυθμίσεως Ορισμένων Θεμάτων σε σχέση με τις Περιουσίες 
των Αγνοουμένων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα εφτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Προχωρούμε στην ψήφιση του υπ՚ αριθμόν 12 νομοσχεδίου, που τιτλοφορείται «Ο περί της Συμφωνίας 
μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Γεωργίας για Συνεργασία στον 
Τομέα της Φροντίδας Υγείας (Κυρωτικός) Νόμος του 2020». 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εφτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα εφτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Γεωργίας για Συνεργασία στον Τομέα της Φροντίδας Υγείας (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εφτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα εφτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στην ψήφιση του υπ՚ αριθμόν 13 νομοσχεδίου, που τιτλοφορείται «Ο περί Γενετικά 
Τροποποιημένων Οργανισμών (Ελευθέρωση στο Περιβάλλον) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020».   

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 55 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος ΙV του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος V του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαεννιά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, δεκαεννιά εναντίον και δύο αποχές, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Γενετικά Τροποποιημένων Οργανισμών (Ελευθέρωση στο 
Περιβάλλον) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαεννιά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, δεκαεννιά εναντίον και δύο αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στην ψήφιση του υπ՚ αριθμόν 14 νομοσχεδίου, που τιτλοφορείται «Ο περί Ελέγχου της 
Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εφτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα εφτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εφτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα εφτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στην ψήφιση του υπ՚ αριθμόν 15 νομοσχεδίου, που τιτλοφορείται «Ο περί Ρυθμίσεως 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 36 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 37 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 38 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 39 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 46 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 47 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 48 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 50Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 50Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του άρθρου 55 του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του άρθρου 62Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

 Τροποποίηση του άρθρου 70Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 18. 

 Τροποποίηση του άρθρου 80 του βασικού νόμου.  Άρθρο 19. 

 Τροποποίηση του άρθρου 88Γ του βασικού νόμου.  Άρθρο 20. 

 Τροποποίηση του άρθρου 88Δ του βασικού νόμου.  Άρθρο 21. 

 Τροποποίηση του άρθρου 96Γ του βασικού νόμου.  Άρθρο 22. 

 Τροποποίηση του άρθρου 97 του βασικού νόμου.  Άρθρο 23. 

 Κατάργηση του άρθρου 98 του βασικού νόμου.  Άρθρο 24. 

 Τροποποίηση του άρθρου 98Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 25. 

 Τροποποίηση του άρθρου 102 του βασικού νόμου.  Άρθρο 26. 

 Μεταβατική διάταξη.  Άρθρο 27. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ  

 Με σαράντα έξι ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών 
Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα έξι ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στην ψήφιση του υπ՚ αριθμόν 16 νομοσχεδίου, που τιτλοφορείται «Ο περί Ασφάλειας 
Δικτύων και Συστημάτων Πληροφοριών Νόμος του 2020». 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Εξαιρέσεις από το πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 2. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 3. 

 Διορισμός και παύση Επιτρόπου και Βοηθού Επιτρόπου Επικοινωνιών.  Άρθρο 4. 

 Απολαβές και υποχρεώσεις του Επιτρόπου Επικοινωνιών και του Βοηθού Επιτρόπου Επικοινωνιών.  
Άρθρο 5. 

 Αρμόδια εθνική αρχή για την ασφάλεια δικτύων και συστημάτων πληροφοριών και κυβερνοασφάλειας.  
Άρθρο 6. 

 Εξουσίες της Αρχής σε σχέση με απόκτηση, διάθεση και επένδυση περιουσίας.  Άρθρο 7. 

 Ταμείο της Αρχής.  Άρθρο 8. 

 Προσωπικό της Αρχής.  Άρθρο 9. 

 Πειθαρχικός έλεγχος του προσωπικού της Αρχής.  Άρθρο 10. 

 Χρηματοδότηση των δαπανών της Αρχής.  Άρθρο 11. 

 Εκπροσώπηση της Αρχής.  Άρθρο 12. 

 Πληρωμές από το Ταμείο της Αρχής.  Άρθρο 13. 

 Εξασφάλιση υπηρεσιών από την Αρχή.  Άρθρο 14. 

 Υποχρέωση προαγωγής ορισμένων σκοπών της Αρχής.  Άρθρο 15. 

 Εφαρμογή από την Αρχή του πλαισίου γενικής πολιτικής.  Άρθρο 16. 

 Αρμοδιότητα, εξουσίες και καθήκοντα της Αρχής.  Άρθρο 17. 

 Γενική υποχρέωση.  Άρθρο 18. 

 Εξασφάλιση πληροφοριών.  Άρθρο 19. 

 Άλλες εξουσίες.  Άρθρο 20. 

 Έκδοση αποφάσεων.  Άρθρο 21. 

 Ποινικό αδίκημα.  Άρθρο 22. 

 Διεξαγωγή έρευνας.  Άρθρο 23. 

 Διαβουλεύσεις/Ακροάσεις.  Άρθρο 24. 

 Διορισμός συμβουλευτικών σωμάτων.  Άρθρο 25. 

 Έκδοση προσωρινών μέτρων.  Άρθρο 26. 

 Προσδιορισμός φορέων εκμετάλλευσης βασικών υπηρεσιών.  Άρθρο 27. 

 Σοβαρή διατάραξη.  Άρθρο 28. 

 Εθνική στρατηγική για την ασφάλεια δικτύων και συστημάτων πληροφοριών και την κυβερνοασφάλεια.  
Άρθρο 29. 

 Αρμόδια εθνική αρχή και ενιαίο κέντρο επαφής.  Άρθρο 30. 

 Ομάδα απόκρισης για συμβάντα που αφορούν την ασφάλεια υπολογιστών (εθνικό CSIRT).  Άρθρο 31. 
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 Συνεργασία σε εθνικό επίπεδο.  Άρθρο 32. 

 Ομάδα συνεργασίας και δίκτυο CSIRT.  Άρθρο 33. 

 Συνεργασία με εθνικούς και διεθνείς φορείς.  Άρθρο 34. 

 Απαιτήσεις ασφάλειας.  Άρθρο 35. 

 Εφαρμογή και επιβολή σε φορείς εκμετάλλευσης βασικών υπηρεσιών ή/και φορείς κρίσιμων υποδομών.  
Άρθρο 36. 

 Απαιτήσεις ασφάλειας.  Άρθρο 37. 

 Εφαρμογή και επιβολή σε παροχέα ψηφιακών υπηρεσιών.  Άρθρο 38. 

 Δικαιοδοσία και εδαφικότητα.  Άρθρο 39. 

 Ασφάλεια και ακεραιότητα δικτύων και υπηρεσιών.  Άρθρο 40. 

 Τυποποίηση.  Άρθρο 41. 

 Εθελούσια κοινοποίηση.  Άρθρο 42. 

 Διοικητικό πρόστιμο.  Άρθρο 43. 

 Ποινικά αδικήματα.  Άρθρο 44. 

 Έκδοση Κανονισμών.  Άρθρο 45. 

 Έκδοση Αποφάσεων από την Αρχή.  Άρθρο 46. 

 Προϋπολογισμός.  Άρθρο 47. 

 Τήρηση βιβλίων.  Άρθρο 48. 

 Έκθεση.  Άρθρο 49. 

 Εργοδότηση προσωπικού, σε περίπτωση που παύει να υφίσταται η Αρχή.  Άρθρο 50. 

 Περιουσιακά στοιχεία της Αρχής, σε περίπτωση που παύει να υφίσταται.  Άρθρο 51. 

 Προσφυγή στο Διοικητικό Δικαστήριο κατά Αποφάσεων της Αρχής.  Άρθρο 52. 

 Ευθύνη Επιτρόπου, Βοηθού Επιτρόπου και προσωπικού της Αρχής.  Άρθρο 53. 

 Ευθύνη νομικών προσώπων.  Άρθρο 54. 

 Μεταβατική διάταξη.  Άρθρο 55. 

 Κατάργηση.  Άρθρο 56. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα έξι ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ασφάλειας Δικτύων και Συστημάτων Πληροφοριών Νόμος 
του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα έξι ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στην ψήφιση του υπ՚ αριθμόν 17 νομοσχεδίου, που τιτλοφορείται «Ο περί Δημόσιας 
Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020».  

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαεφτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, δεκαεφτά εναντίον και τρεις αποχές, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός)  Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαεφτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, δεκαεφτά εναντίον και τρεις αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στην ψήφιση του υπ՚ αριθμόν 18 νομοσχεδίου, που τιτλοφορείται «Ο περί Φορολογίας 
Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020». 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εφτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα εφτά ψήφους υπέρ, μία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εφτά. 



2245 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα εφτά ψήφους υπέρ, μία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στην ψήφιση του υπ՚ αριθμόν 19 θέματος, που τιτλοφορείται «Απόφαση της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με την οποία εγκρίθηκαν στις 17 Ιουλίου 2020, οι κατάλογοι θέσεων εισδοχής στη δημόσια 
υπηρεσία, σύμφωνα με τις διατάξεις του περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία 
Νόμου». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, η απόφαση εγκρίνεται. 

 Πριν προχωρήσω στα υπόλοιπα -έχουν σχέση και με τα υπόλοιπα- να μου επιτρέψετε να πω κάποια 
πράγματα δίκην τοποθέτησης, αλλά και πληροφόρησης προς το σώμα.   

 Καταρχάς, να πω ότι εχθές αναπέμφθηκαν και πέντε κανονισμοί, που οι κανονισμοί δεν αναπέμπονται.  
Δεν υπάρχει διαδικασία αναπομπής κανονισμών.  Πέραν τούτου, οι κανονισμοί -και αναγνωρίζουμε τες 
διαδικασίες μας- όταν λήξει η ημερομηνία τους, αυτόματα εγκρίνονται, αν δεν αποσυρθούν.  Έχουν λήξει έτσι 
και αλλιώς οι ημερομηνίες όλων των κανονισμών, εκτός από έναν που λήγει σήμερα.  Άρα, δεν υπάρχει λόγος -
μήπως και κάποια ώρα εγερθεί θέμα και διερωτηθείτε γιατί- να μπει αυτή η απαίτηση της εκτελεστικής εξουσίας 
για αναπομπή των κανονισμών.  Όλοι οι κανονισμοί που εγκρίθηκαν, και να μην εψηφίζαμε, λόγω του ότι δεν 
εψηφίσαμε και δεν τους απορρίψαμε, αυτόματα μπαίνουν σε εφαρμογή.  Και αυτό έχει σχέση και με τα 
υπόλοιπα διαδικαστικά προς προβληματισμό, γιατί μπορεί να ξαναντιμετωπίσουμε έτσι διαδικασίες.   

 Το άλλο θέμα είναι το ότι το θέμα της τοπικής αυτοδιοίκησης δεν αναπέμφθηκε στη βάση της διπλής 
προεδρίας. 

 Το τρίτο θέμα είναι αυτό που ελέχθη και από κάτω:  Τι είναι απόφαση τελικά;  Πολιτική ή νόμος;  Και 
γιατί αναπέμπεται μια απόφαση;  Γιατί δεν αναπέμφθηκε, ας πούμε, και το ψήφισμα για το Πυρόι;  

 Άλλο σημείο το θέμα της διόρθωσης.  Για να μην υπάρχουν αυτές οι αντιφάσεις, θα έπρεπε ή να γίνει 
αυτό που είπε ο κ. Λιλλήκας, δηλαδή να πάμε δικαστήριο και να αποφασίσει τελεσίδικα, να ξέρουν όλοι οι 
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Πρόεδροι είντα μ՚ που κάμνουν, ή να γίνει μία διόρθωση ή και τα δύο από την ίδια τη Βουλή στο σύνταγμα και 
τους νόμους, για να ξέρει ο κάθε Πρόεδρος τι πρέπει να κάμνει.   

 Αυτά λέγοντας, θα προχωρήσουμε εις το υπ’ αριθμόν 20 θέμα, που είναι αναπομπή της απόφασης της 
Βουλής των Αντιπροσώπων για δημοσιοποίηση ή μη της λεγόμενης «Λίστας Γιωρκάτζη» βάσει εισήγησης της 
Ad Hoc Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη Διερεύνηση Θεμάτων που Αφορούν σε Δάνεια Πολιτικά 
Εκτεθειμένων Προσώπων.   

 Ποιος θέλει να μιλήσει; 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Θα συμφωνήσω απόλυτα μαζί σας, με ό,τι έχετε πει για τους κανονισμούς και συνταγματικά και 
διαδικαστικά και κανονιστικά.  Όμως υπάρχει ακόμα ένα πράγμα.  Με πολλές αποφάσεις του Ανωτάτου 
Δικαστηρίου αυτό το σώμα έχει το απόλυτο δικαίωμα να εγκρίνει ή να απορρίπτει κανονισμούς.  Δεν έχει 
κανένα δικαίωμα ούτε να αφαιρεί από τους κανονισμούς ούτε να τους αλλοιώνει.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πολύ σωστά.  Πιθανόν, αλλά το κάμνουμε.  Να το δούμε, να το δούμε και αυτό.  Με αυτό όμως… 

 Ναι, κύριε Λουκαΐδη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Πριν συνεχιστεί η συζήτηση για το θέατρο του παραλόγου, μια διαδικαστική αναφορά σ՚ αυτό που είπε ο 
κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, για να μη μείνει αναπάντητο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, έντζιεν του παρόντος, αλλά…   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Και αυτή η ολομέλεια… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, να μη μείνει αναπάντητο. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ναι, αλλά και αυτή η ολομέλεια, ομόφωνα νομίζω σε θέματα που αφορούν την επιτροπή Υγείας, θα 
τροποποιήσει με τροπολογίες που συμφωνήθηκαν στο στάδιο της διαβούλευσης κανονισμούς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Λοιπόν, δεν υπάρχει τέτοια απόφαση και δεν έχουμε αφαιρέσει από τους εαυτούς μας ένα τέτοιο 
δικαίωμα.  Για να το ξεκαθαρίζουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σωστά, εγώ καταγράφω αυτό το θέμα προς συζήτηση, αν θέλετε να το κάμουμε όποτε δει.   

 Θα σας πάρω ακόμα μισό λεπτό, να κάμω μία άλλη δήλωση/τοποθέτηση για τα πρακτικά.  Εγώ με αυτές 
τες αντιφατικές ερμηνείες των Γενικών Εισαγγελέων -και θέλω να καταγραφεί, αφού πρέπει να τα λέμε όλα- 
ανησυχώ για την τύχη πολλών νομοθετημάτων που ψηφίστηκαν εις το παρελθόν και ιδιαίτερα την κρίσιμη 
περίοδο του 2014-2015 και ειδικά για τα θέματα αφερεγγυότητας.  Και, αν εκεί υπάρξουν ζητήματα, ελπίζω 
όσοι είχαν αυτή την προσέγγιση να αναλάβουν και τες ευθύνες, για να λέγονται όλα. 

 Προχωρούμε τώρα στο υπ’ αριθμόν 20 θέμα, στην αναπεμφθείσα απόφαση της Βουλής των 
Αντιπροσώπων για δημοσιοποίηση ή μη της λεγόμενης «Λίστας Γιωρκάτζη» βάσει εισήγησης της Αd Hoc 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη Διερεύνηση Θεμάτων που Αφορούν σε Δάνεια Πολιτικά Εκτεθειμένων 
Προσώπων.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Ad Hoc Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη Διερεύνηση Θεμάτων που Αφορούν σε 
Δάνεια Πολιτικά Εκτεθειμένων Προσώπων για την αναπεμφθείσα απόφαση με τίτλο «Απόφαση της 

Βουλής των Αντιπροσώπων για δημοσιοποίηση ή μη της λεγόμενης “Λίστας Γιωρκάτζη” βάσει 
εισήγησης της Ad Hoc Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη Διερεύνηση Θεμάτων που Αφορούν σε 

Δάνεια Πολιτικά Εκτεθειμένων Προσώπων» 
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Παρόντες: 
Δημήτρης Συλλούρης, πρόεδρος Μιχάλης Γιωργάλλας 

Μάριος Μαυρίδης  Γιώργος Περδίκης 

Στέφανος Στεφάνου  Λίνος Παπαγιάννης  

 Η Ad Hoc Κοινοβουλευτική Επιτροπή για τη Διερεύνηση Θεμάτων που Aφορούν σε Δάνεια Πολιτικά 
Εκτεθειμένων Προσώπων επανεξέτασε σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 29 Ιουλίου 2020, την πιο 
πάνω απόφαση, την οποία ψήφισε η Βουλή των Αντιπροσώπων στις 17 Ιουλίου 2020 και η οποία 
αναπέμφθηκε από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας κατ’ επίκληση του άρθρου 51.1 του Συντάγματος της 
Κυπριακής Δημοκρατίας. 

 Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με την αναπεμφθείσα απόφαση, όπως αυτή ψηφίστηκε κατά πλειοψηφία 
από τη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 17 Ιουλίου 2020, σκοπείται η άμεση δημοσιοποίηση αυτούσιας της 
«Λίστας Γιωρκάτζη» για λόγους δημοσίου συμφέροντος, παρά το γεγονός ότι αυτή χρήζει διόρθωσης και 
επικαιροποίησης. 

 Οι λόγοι της αναπομπής της υπό αναφορά απόφασης, όπως αυτοί αναφέρονται στην επιστολή του 
Προέδρου της Δημοκρατίας προς τον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 29 Ιουλίου 2020, 
και παρατίθενται αυτούσιοι και αυτολεξεί, είναι οι ακόλουθοι: 

 «Ως αναφέρεται στην υπό αναφορά γνωμάτευση, σύμφωνα με τη σχετική νομολογία του Ανωτάτου 
Δικαστηρίου, η Απόφαση δεν αποτελεί απόφαση η οποία δύναται να εκδοθεί δυνάμει του Άρθρου 52 του 
Συντάγματος, καθώς αποτελεί έκφραση πολιτικής βούλησης, η λήψη της οποίας δεν προβλέπεται από καμία 
συνταγματική διάταξη.  Ως εκ τούτου, δεν εμπίπτει στον όρο “απόφαση” όπως αυτός συναντάται στο Άρθρο 52 
του Συντάγματος και συνεπώς είναι η θέση μου ότι δεν δύναται να εκδοθεί δυνάμει του Άρθρου 52 του 
Συντάγματος. 

 Επιπρόσθετα, και χωρίς επηρεασμό των ανωτέρω, στην εν λόγω γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα 
της Δημοκρατίας εγείρονται συνταγματικά ζητήματα τα οποία άπτονται της Προεδρίας της Συνεδρίας της 
Βουλής των Αντιπροσώπων την 17.7.2020, αφού η ταυτόχρονη άσκηση των καθηκόντων του Προέδρου της 
Βουλής των Αντιπροσώπων ενόσω ασκούσε το λειτούργημα του Προέδρου της Δημοκρατίας φαίνεται να 
βρίσκεται σε αντίθεση με την ερμηνεία των Άρθρων 36.2 και 41 του Συντάγματος, καθώς και την Αρχή της 
Διάκρισης των Εξουσιών». 

 Σημειώνεται ότι στην προαναφερθείσα επιστολή του Προέδρου της Δημοκρατίας προς τον Πρόεδρο της 
Βουλής των Αντιπροσώπων επισυνάπτεται αυτούσια η σχετική γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα 
ημερομηνίας 28 Ιουλίου 2020, τα κυριότερα σημεία της οποίας παρατίθενται πιο κάτω: 

1. Η εν λόγω απόφαση αποτελεί έκφραση πολιτικής βούλησης και η λήψη της δεν προβλέπεται από καμία 
συνταγματική διάταξη. Ως εκ τούτου, σύμφωνα με τη σχετική νομολογία του Ανωτάτου Δικαστηρίου, δεν 
αποτελεί απόφαση η οποία δύναται να εκδοθεί δυνάμει του άρθρου 52 του συντάγματος. 

2. Η ταυτόχρονη άσκηση αρμοδιοτήτων του Προέδρου της Βουλής των Αντιπροσώπων και του Προέδρου 
της Δημοκρατίας είναι αντισυνταγματική, διότι αντίκειται στην ερμηνεία των άρθρων 36 και 41 του 
συντάγματος και στην αρχή της διάκρισης των εξουσιών.  Ως εκ τούτου, έγινε εισήγηση όπως 
αναπεμφθούν οι νόμοι και οι αποφάσεις που ψηφίστηκαν από τη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 17 
Ιουλίου 2020, όταν ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ασκούσε ταυτόχρονα το λειτούργημα 
του Προέδρου της Δημοκρατίας. 

3. Σε περίπτωση που η Βουλή των Αντιπροσώπων συνεχίζει να επιθυμεί τη δημοσιοποίηση της «Λίστας 
Γιωρκάτζη», ενδείκνυται όπως λάβει προηγουμένως νομική συμβουλή και γνωμάτευση από την 
Επίτροπο Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα. 

 Η Ad Ηoc Κοινοβουλευτική Επιτροπή για τη Διερεύνηση Θεμάτων που Aφορούν σε Δάνεια Πολιτικά 
Εκτεθειμένων Προσώπων, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιον της, υποβάλλει την παρούσα 
έκθεσή της ενώπιον της ολομέλειας του σώματος για τη λήψη τελικής απόφασης αναφορικά με την αποδοχή ή 
μη της εν λόγω αναπομπής. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Περδίκη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 
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 Υπάρχει ένα θέμα που ομολογώ ότι τζιαι εγώ δεν έχω καταλήξει.  Τώρα, εάν ψηφίσουμε επί της 
αναπομπής, είναι σαν να αποδεχόμαστε ότι είναι νομικό κείμενο; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πες μου. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Εάν ψηφίσουμε επί της αναπομπής… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, δεν ακούω τον κ. Περδίκη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Εάν ψηφίσουμε επί της αναπομπής, είναι σαν να αποδεχόμαστε ότι είναι νομικό κείμενο, είναι νόμος 
δηλαδή ο οποίος αναπέμφθηκε και πρέπει να ψηφίσουμε υπέρ ή κατά;  Αν δεν ψηφίσουμε, τι θεωρείται;  
Θεωρείται ότι ισχύει; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριοι, ο καθένας θα κάμει την τοποθέτησή του με βάση το πώς ερμηνεύει τα γεγονότα, τες 
γνωματεύσεις κ.λπ.  Δεν μπορώ να κάμνω εγώ τον…   

 Δηλαδή εφαντάστηκες, κύριε Περδίκη, αν, εκτός από Προεδρεύοντα της Δημοκρατίας, Πρόεδρο της 
Βουλής, κάμω τζιαι τον Γενικό Εισαγγελέα, είντα μ՚ που ᾿ννά γινεί;   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Μα είναι πυθικού χαρακτήρα…   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Από την έδρα; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Οι καταστάσεις είναι πυθικές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Νομίζω ο καθένας όπως τα αντιλαμβάνεται να τα χειριστεί. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Εμείς θα απέχουμε ՚πού την ψηφοφορία, κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να απέχετε, δικαιούστε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 …γιατί δε βρίσκουμε τον λόγο να ψηφίσουμε για ένα έγγραφο το οποίο λέει ο Γενικός Εισαγγελέας ότι 
είναι μη πολιτικό, δεν είναι νομικό έγγραφο, δεν είναι νόμος, για να τον αναπέμψω, να μου τον φέρετε να τον 
υπογράψω.  Αναπέμπω τον όμως τζιαι εμείς σήμερα ως Βουλή ψηφίζουμε επί αναπομπής πάνω σε ένα μη 
νομικό έγγραφο.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ποιοι θέλετε να μιλήσετε για το υπ՚ αριθμόν 20 θέμα; 

 Ο κ. Παπαδόπουλος.   

 Να παρακαλέσω, όπως πάντα, κύριε Παπαδόπουλε -συγγνώμη που ξεκινώ από εσάς, είμαι σίγουρος 
ότι πάντα είστε σύντομος- σε όλα τα θέματα να είμαστε σύντομοι.  Έτσι, ένα δίλεπτο, για να ευκολύνουμε τους 
εαυτούς μας.   

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Θα είμαι πάρα πολύ σύντομος, κύριε Πρόεδρε.   

 Μπορεί να παρουσιάζεται ως αντίφαση αυτό που γίνεται με την αναπομπή, αλλά εμείς θεωρούμε ότι, 
επειδή η Βουλή μπορεί να ψηφίζει και νόμους και αποφάσεις, ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας δικαιούται να 
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αναπέμπει νόμους και αποφάσεις και αυτό έχει γίνει και στο παρελθόν.  Έχει αναπέμψει αποφάσεις της 
Βουλής ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας.  Η περιβόητη απόφαση του 1985, για παράδειγμα, είναι μια τέτοια 
περίπτωση.  Θεωρούμε ότι έχει αρμοδιότητα ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας να αναπέμψει. 

 Επομένως, οφείλουμε να εξετάσουμε τη σημερινή αναπομπή και εμείς δηλώνουμε ότι δε θα την 
αποδεχτούμε.  Ο πρώτος λόγος είναι αυτός που ανέφερα προηγουμένως.  Επειδή, σε αντίθεση με το τι έγινε με 
τα υπόλοιπα νομοθετήματα, δεν προεδρεύατε εκείνη την ημέρα σε σχέση με τη διαδικασία ψήφισης για την 
απόφαση δημοσιοποίησης της Λίστας Γιωρκάτζη, επομένως δεν υφίσταται αυτός ο λόγος αναπομπής.  Σε 
σχέση με τον δεύτερο λόγο, που έχει να κάμει με την ουσία, δε συμφωνούμε με τη γνωμάτευση του Γενικού 
Εισαγγελέα.  Δε συμφωνούμε δηλαδή με το επιχείρημα ότι η Βουλή έλαβε μία απόφαση για την οποία δεν είχε 
αρμοδιότητα.  Θεωρούμε ότι είχε η Βουλή τέτοια αρμοδιότητα και ορθά έλαβε εκείνη την απόφαση. 

 Η σύγκριση που γίνεται στη γνωμάτευση με τη δικαστική απόφαση, τότε που αφορούσε την ακύρωση 
της απόφασης της Βουλής του 1985, που καλούσε τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας η Βουλή να προχωρήσει σε 
συγκεκριμένες πράξεις και ενέργειες που είχαν σχέση με τη διαχείριση του Κυπριακού, δεν αποτελεί σωστή 
σύγκριση, δεν υπάρχει σύγκρουση αρμοδιοτήτων μεταξύ νομοθετικής και εκτελεστικής εξουσίας με την 
απόφαση της Βουλής για τη δημοσιοποίηση της Λίστας Γιωρκάτζη.  Δεν είναι η απόφαση εκτός των 
συνταγματικών πλαισίων, όπως ήταν εκείνη η απόφαση με βάση την απόφαση του Ανωτάτου Δικαστηρίου… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η οποία έχει και διαφορετική διαδικασία. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Μάλιστα.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντελώς. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Και δεν καλούμε με την απόφαση για τη δημοσιοποίηση της Λίστας Γιωρκάτζη να προχωρήσει η 
κυβέρνηση σε οποιαδήποτε πράξη εκτελεστικής φύσεως.  Το μόνο που ζητάμε είναι αυτό που γίνεται πάντα με 
αποφάσεις της Βουλής, να δημοσιοποιηθεί η απόφαση δηλαδή, να σταλεί η απόφαση στο Τυπογραφείο, και η 
απόφαση περιλαμβάνει τη Λίστα Γιωρκάτζη.   

 Επομένως, έχει καθήκον η κυβέρνηση να δημοσιοποιήσει τη λίστα, με βάση μία καθ՚ όλα νόμιμη και 
συνταγματική απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Επομένως, εκείνη η απόφαση, επειδή είναι 
απόφαση με βάση το άρθρο 52 του συντάγματος, πρέπει να εφαρμοστεί και γι՚ αυτό τον λόγο δεν πρόκειται να 
αποδεχθούμε την αναπομπή του Προέδρου της Δημοκρατίας.  Επιμένουμε στη δημοσιοποίηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έχει γραφτεί κατάλογος ή να δίνω εγώ τον λόγο όπως βλέπω τα χέρια; 

Ψηλώστε τα χέρια σας, κύριοι, όσοι θέλετε να μιλήσετε. 

 Ναι, κύριε Λιλλήκα.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όπως ξέρετε, είχα παραιτηθεί από την ad hoc κοινοβουλευτική επιτροπή, διαφωνώντας 
με την όλη διαδικασία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

  Τωρά εννά έρτετε πίσω που έγιναν τούτα ούλλα; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Όχι.  Παραμένω και πολύ φοβάμαι ότι είμαι και δικαιωμένος για την εισήγηση που έκανα και είχε 
απορριφθεί για τη σύσταση επιτροπής τεχνοκρατών.  Θα υπερψηφίσω την αναπομπή του Προέδρου, γιατί το 
ουσιαστικό και αυτό που αναμένει η κοινωνία, μετά από όλη τη δημόσια συζήτηση που έγινε και με τη δική μας 
εμπλοκή και διαχείριση, είναι να δει τη λίστα να δημοσιοποιείται.  Εάν σήμερα απορριφθεί η αναπομπή του 
Προέδρου της Δημοκρατίας, το επόμενο που θα συμβεί και το γνωρίζουμε όλοι είναι ο Πρόεδρος της 
Δημοκρατίας να προσφύγει στο Ανώτατο Δικαστήριο και η κοινωνία θα περιμένει μερικά χρόνια, για να 
αποφασίσει το Ανώτατο Δικαστήριο, και θα συντηρούμε για ακόμη μερικά χρόνια αυτή τη συζήτηση, αυτό το 
θέμα της περιβόητης Λίστας Γιωρκάτζη.  

 Γι’ αυτό, επειδή τάχθηκα υπέρ της δημοσιοποίησης και ψήφισα υπέρ της δημοσιοποίησης την 
προηγούμενη φορά, σήμερα θα υπερψηφίσω την πρόταση.  Δική μας πρωτοβουλία ήταν ως κοινοβούλιο, 
μπορούμε να πάρουμε και την απόφαση ως κοινοβούλιο να τη δημοσιοποιήσουμε από μόνοι μας. 
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 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Λοιπόν, γι’ αυτούς που πιθανόν να μην έχουν διαβάσει την αναπομπή, η αναπομπή δε γίνεται, γιατί 
διαφωνεί ο Πρόεδρος να δημοσιοποιηθούν τα στοιχεία.  Δε λέει τέτοιο πράγμα.  Η αναπομπή λέει «τούτο το 
έγγραφο που μου στείλατε».  Καταρχάς, μας εξηγεί ότι δεν είναι νομικό έγγραφο, αλλά καταλήγει και λέει «το 
αναπέμπω μαζί με τα υπόλοιπα νομικά έγγραφα», δηλαδή γίνεται αναπομπή, γιατί προήδρευε, λέει, ο 
Πρόεδρος της Βουλής.  Λοιπόν, αν δεχθήκατε τις προηγούμενες αναπομπές, λογικά θα τη δεχθείτε και τούτη, 
παρ’ όλο που όπως λέω, είπα και στην ολομέλεια προηγουμένως, ότι έλειπε ο Πρόεδρος από τη συνεδρίαση, 
δηλαδή πώς μπορείς να ψηφίσεις υπέρ ενός πράγματος το οποίο είναι εντελώς λανθασμένο από την αρχή ως 
το τέλος;   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αν είναι ο λόγος ότι προήδρευα, κύριε Περδίκη, εσείς το είπατε ότι δεν προήδρευα.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Ακριβώς.  Είναι εντελώς λάθος τούτο το πράγμα, δηλαδή εγώ θεωρώ ότι είτε ψηφιστεί η αναπομπή του 
Προέδρου είτε δεν ψηφιστεί ουσιαστικά καταλήγουμε στο ίδιο σημείο που λέει ότι η Βουλή μπορεί να 
δημοσιοποιήσει -το πώς θα το δούμε- αυτή τη λίστα, γι’ αυτό εμείς θεωρούμε ότι όλη η διαδικασία είναι λάθος, 
παράλογη, αστήρικτη, στη χώρα του πουθενά που έγινε όλη αυτή η ιστορία.  Επειδή ακριβώς θέλουμε να 
δημοσιοποιηθεί η λίστα και θεωρούμε ότι είτε ψηφιστεί η αναπομπή είτε δεν ψηφιστεί πάλι πρέπει να 
δημοσιοποιηθεί, διότι, εφόσον λέει μέσα στην ίδια την αναπομπή του ο Γενικός Εισαγγελέας ότι αυτό το 
πράγμα που μου στείλατε δεν είναι νόμος, πώς θα πάει στο δικαστήριο να κάνει αναφορά για ένα πράγμα που 
το θεωρεί ο ίδιος ότι δεν είναι νόμος;  Πώς θα το πάρει;  Δεν είναι απόφαση που έχει την υπόσταση του νόμου 
όπως ήταν εκείνη του ’85, παρ’ όλο που διαφωνούσαν επί της ουσίας.  Τούτο λένε ότι δεν είναι καν έγγραφο 
νομικό, απόφαση η οποία έχει την υπόσταση νόμου, για να το κάνω αναφορά.  Το έκαμε αναπομπή όμως.  Θα 
μου πείτε, αποκλείεται να το πάρει στο συνταγματικό;  Όχι, δεν αποκλείεται, αλλά εγώ θεωρώ ότι με τη λογική 
του ότι δεν είναι νομικό έγγραφο, δεν είναι νόμος, κανονικά δεν πρέπει να το κάνει αναφορά.  Και, διαβάζοντας 
το υπόλοιπο της γνωμάτευσης, θεωρώ ότι ουσιαστικά αυτό που κάνει, αν δεν το έχουμε καταλάβει, είναι ότι 
ρίχνει την καυτή πατάτα πίσω στη Βουλή και, αν θέλει η Βουλή, μπορεί να τη δημοσιοποιήσει ή όχι.  Εμείς λέμε 
ότι πρέπει να δημοσιοποιηθεί η λίστα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Φυσικά, εγώ δε θεωρώ ότι είναι καυτή πατάτα, γιατί υπάρχει και απόφαση της Βουλής και άτομα από τη 
Βουλή που θέλουν να δώσουν τη λίστα στη δημοσιότητα, που είναι και μέλη της επιτροπής και, ό,τι και να 
συμβεί, θα το δούμε στο τέλος. 

 Ο κ. Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλά θέλω να επαναλάβουμε τη θέση μας.  Καταρχάς, θα απορρίψουμε την αναπομπή 
και κατά δεύτερον επιμένουμε και ζητούμε τη δημοσίευση της Λίστας Γιωρκάτζη.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μυλωνάς. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Για να μη σπιλώνουμε τα ονόματά μας, για να μην ψάχνουμε νομικά τερτίπια, για να καθαρίσει το όνομά 
μας, για να είναι η γυναίκα του Καίσαρα και να φαίνεται τίμια -απορία ενός κοινοβουλευτικού που μπορεί να 
μην είναι ή και να είναι, κύριε Πρόεδρε, στην επόμενη θητεία της Βουλής- γιατί δε στέλνουμε όλες τις λίστες και 
να ζητήσουμε και άλλες λίστες και να διοριστούν ειδικοί ερευνητές από τον Γενικό Εισαγγελέα και ποινικοί 
ανακριτές επιτέλους, για να καθαρίσει -για όσους ενδιαφέρονται να καθαρίσει το όνομά τους- από αυτή την... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Μυλωνά, δεν ήταν προτιμότερο να βρούμε τους ληστές παρά τις λίστες; 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, επειδή αυτό λέγεται και ξαναλέγεται, με την άδειά σας και πάλι, διότι δεν είχα 
ολοκληρώσει τη σκέψη μου, και τους ληστές και τις λίστες και τους κλέφτες και ο καθένας επιλέγει, αλλά γιατί 
δεν τα στέλνουμε και δεν απαιτούμε;  Διερωτώμαι.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Για τους ίδιους λόγους που είχαμε αποφασίσει να μη μετέχουμε στη διαδικασία στο προηγούμενο 
ζήτημα για τους ίδιους λόγους δε θα μετάσχουμε σε αυτή τη διαδικασία, αλλά πρέπει να λεχθούν και κάποια 
πράγματα.  Επειδή κυριολεκτικά δεν επιθυμούμε να κάνουμε τους καθηγητές ή τους από καθέδρας εκτιμητές 
των πάντων, αλλά κάποια ζητήματα επιτέλους θα πρέπει να απασχολήσουν τη Βουλή μας.  

 Συζητούμε δημοσιοποίηση μιας λίστας και ζητούμε και δημοσιοποίηση της ουσιαστικής λίστας που είναι 
ποιων επιτέλους διαγράφηκαν τα χρέη και υπό ποιες περιστάσεις, αλλά έχουμε υπόψη μας τον περί Εργασιών 
Πιστωτικών Ιδρυμάτων Νόμο; Ξέρουμε ότι στα άρθρα 27 και 28 της συγκεκριμένης νομοθεσίας απαγορεύεται 
ρητώς η δημοσιοποίηση πληροφοριών; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το υποδεικνύει και ο Γενικός Εισαγγελέας και μου κάνει εντύπωση ότι κανένας δεν κάνει αναφορά στα 
τρία σημεία του Γενικού Εισαγγελέα περί απαγόρευσης ή υπόδειξης προς τη Βουλή να εξετάσει αυτά τα 
ζητήματα. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Πραγματικά, είμαστε το νομοθετικό όργανο, το σώμα αυτής της ταλαιπωρημένης Κυπριακής 
Δημοκρατίας, νομοθετούμε.  Μια βασική νομοθεσία είναι αυτή την οποία έχω αναφέρει προηγουμένως.  Δεν 
έχουμε υπόψη μας τα συγκεκριμένα άρθρα;  Και ζητούμε άμεση μάλιστα δημοσιοποίηση κάποιοι εξ ημών, 
άλλοι ίσως αύριο, μεθαύριο ή «θα την κάνω ούτως ή άλλως τη δημοσιοποίηση εγώ μόνος μου, αν μου 
αρνηθεί».  Υπάρχει ρητή πρόβλεψη, απαγορεύεται η δημοσιοποίηση αυτών των ονομάτων.  Αντί να 
ασχοληθούμε με την ουσία, ασχολούμαστε πραγματικά με τα περιθωριακά και περιφερειακά ζητήματα.  

 Επομένως, θέτουμε το σώμα ενώπιον των ευθυνών του.  Ή αποφασίζουμε σοβαρά και νομοθετούμε και 
τηρούμε οι ίδιοι τη νομοθεσία ή για σκοπούς επικοινωνιακούς, αναλόγως της περιπτώσεως, θεωρούμε ότι σε 
αυτή την περίπτωση, αν παραβιάσουμε εμείς οι ίδιοι τη νομοθεσία, προκειμένου να κερδίσουμε πέντε πόντους 
δεξιά και αριστερά, θα προχωρήσουμε. 

 Αυτή η νοοτροπία είναι που έχει φέρει το κοινοβούλιο σε αυτό το σημείο απαξίωσης και αυτή η 
νοοτροπία είναι που μας βρίσκει κάθετα εναντίον.  

 Επομένως, μόνο και μόνο σας παρακαλώ να λάβουμε υπόψη μας, υπάρχει ρητή απαγόρευση, 
συζητούμε ένα θέμα το οποίο ρητώς η νομοθεσία της Κυπριακής Δημοκρατίας το απαγορεύει.  Αν δεν ήταν 
τραγικό, θα ήταν πιθανότατα κωμικό το ζήτημα.  Γι’ αυτό παρακαλώ όλους τους συνάδελφους να 
προσεγγίσουμε το όλο θέμα με προσοχή και με ευθύνη. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το υποδεικνύει και ο Γενικός Εισαγγελέας, αλλά ο καθένας λαμβάνει υπόψη ό,τι νομίζει σωστό. 

 Ο κ. Μυριάνθους. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Σε συνέχεια των όσων έχει πει ο συνάδελφος ο Κωστής ο Ευσταθίου θα συμπληρώσω το εξής:  
Διαιωνίζεται ένα θέμα εδώ και αρκετούς μήνες, χρόνια σχεδόν, το οποίο ουσιαστικά ουδόλως αγγίζει την ουσία.  
Έχουμε μπλέξει σε νομικίστικες διαδικασίες σήμερα, αν είναι συνταγματικό, αν δεν είναι συνταγματικό κ.λπ., το 
οποίο ουδόλως είναι αυτό που απασχολεί σήμερα την κοινωνία.  Ως Βουλή και ως βουλευτές και εσείς ο ίδιος, 
κύριε Πρόεδρε, έχουμε στοχοποιηθεί και έχετε στοχοποιηθεί από την κοινή γνώμη, από τα μέσα μαζικής 
ενημέρωσης… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, αλλά εμένα δε με ενοχλεί, φτάνει να κάμνω το σωστό. 
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ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Εν πάση περιπτώσει, ούτε εμένα με ενοχλεί, απλώς, αυτό που αιωρείται είναι ότι η Βουλή και οι 
βουλευτές θέλουμε να αποκρύψουμε ή να καλύψουμε κάποιους ή τους ίδιούς μας τους εαυτούς, οπότε εγώ 
ξεκαθαρίζω, ό,τι αποφασίσει η Βουλή είναι σεβαστό, αλλά, αν θέλουμε να είμαστε εντάξει με τους πολίτες, ας 
βγούμε ο καθένας ξεχωριστά και ας πούμε ότι δεν έχουμε πρόβλημα να δημοσιοποιηθεί το όνομά μας στη 
συγκεκριμένη λίστα, όσοι συμπεριλαμβάνονται, και να κλείνει εκεί το θέμα.  Το ότι συμπεριλαμβάνονται στη 
λίστα άτομα άσχετα των οποίων δεν πρέπει πραγματικά να δημοσιοποιηθούν τα ονόματα, γιατί θα μπλέξουμε 
σε άλλα ζητήματα, αυτό είναι γεγονός.  Αλλά από πλευράς δικής μας ας ξεκαθαρίσουμε τη δική μας θέση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Μυριάνθους, αυτό έγινε από όλους τους βουλευτές που περιλαμβάνονται στη λίστα και, αν το 
ζήτημα ήταν οι βουλευτές, για να καθαρίσουμε το όνομά μας όπως ελέχθη από κάτω, θα έπρεπε να τελείωνε 
το ζήτημα εδώ, αν ήταν για τους βουλευτές.  Αλλά δεν είναι αυτό το ζήτημα, φαίνεται ότι είναι άλλα πράγματα.  
Αν πρέπει για τους βουλευτές να ξαναπούμε τα ονόματά τους, τα είπαν μόνοι τους και τους συγχαίρω και 
απέδειξαν και το τι ήταν λίστα.  

 Ο κ. Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Νομίζω αυτό που ζητούν οι πολίτες δεν είναι απλά να καθαρίσουν το όνομά τους κάποιοι.  Αυτό που 
ζητούν οι πολίτες είναι να καθαρίσει ο τόπος από ένα σαθρό τραπεζιτικοοικονομικοπολιτικό κατεστημένο, το 
οποίο αποδεδειγμένα έχει ρημάξει αυτό τον τόπο.  Αυτό ζητούν οι πολίτες!  Η δημοσιοποίηση της λίστας ως 
έχει, αυτούσια, αυτή τη στιγμή μπορεί να ικανοποιεί κάποια συναισθήματα, δεν ικανοποιεί όμως και δεν μπορεί 
να ικανοποιήσει ποτέ την υλοποίηση αυτού του στόχου που είπα προηγουμένως ότι είναι απαίτηση των 
πολιτών.  Και αυτό το είπε ξεκάθαρα και η Επίτροπος Προσωπικών Δεδομένων και το αναφέρει και στη 
γνωμάτευσή του ο Γενικός Εισαγγελέας προς τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας και ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας 
με το κείμενο της αναπομπής προς τη Βουλή.  Πρέπει η Βουλή να ζητήσει γνωμάτευση από τον νομικό της 
σύμβουλο, αναφέρει ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, καθώς και γνωμάτευση από την Επίτροπο Προστασίας 
Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα.  Αγνοούσε, φαίνεται, ο Γενικός Εισαγγελέας ότι η Βουλή έχει αυτή τη 
γνωμάτευση, η οποία υποδεικνύει ότι δεν μπορούν να δημοσιοποιηθούν στοιχεία τα οποία αποτελούν ένα 
ημιτελές κείμενο το οποίο ενδεχομένως να περιέχει λάθη και παραλείψεις.   

 Επομένως, όλα στο φως.  Αλλά πώς;  Όλα στο φως με μια διαδικασία η οποία, πρώτον, θα διασφαλίσει 
ότι τα στοιχεία της λίστας είναι στοιχεία που περιλαμβάνουν ΠΕΠ και ΜΕΔ, ότι είναι στοιχεία που αποτελούν 
ολοκληρωμένο κείμενο.  Ποιος μπορεί να κάνει αυτή την εργασία;  Το είπαμε πολλές φορές.  Ο Κεντρικός 
Τραπεζίτης.  Θα έπρεπε, αντί να ακολουθήσουμε την οδό που χαϊδεύει τα αυτιά των πολιτών, να 
ακολουθούσαμε την οδό της ευθύνης, της υπευθυνότητας, να στέλναμε στον Κεντρικό Τραπεζίτη με μία 
παράκληση να επεξεργαστεί τα στοιχεία, να επιβεβαιώσει ότι περιλαμβάνει η λίστα ΠΕΠ και ΜΕΔ και μετά να 
ακολουθούσαμε διαδικασίες δημοσιοποίησης.  Αυτός ήταν ο ορθός τρόπος.  Δυστυχώς, ακολουθήθηκε μια 
άλλη διαδικασία, η οποία κρύβει κινδύνους, να δημοσιοποιηθεί η λίστα ως έχει, να ακολουθήσει μια καταιγίδα 
νομικών αγωγών εναντίον της Βουλής και να τερματιστεί η εργασία της ad hoc επιτροπής, της οποίας στόχος 
της δεν είναι οι λίστες αλλά οι ληστές.  Εάν κάποιοι θέλουν να μπούμε σε αυτό τον κίνδυνο και να σταματήσει 
το έργο της η ad hoc επιτροπή, γιατί θα βγουν δικαστικά διατάγματα ή άλλα νομικά αποτελέσματα που δε θα 
επιτρέπουν να προχωρήσουμε, ας επιμείνουν στη θέση τους. 

 Σε ό,τι αφορά τη διαδικασία με την αναπομπή, λέχθηκαν τόσα πολλά από τους συνάδελφους. 
Υιοθετούμε τη θέση και τη στάση ότι δε θα συμμετέχουμε ούτε εμείς σε αυτή τη διαδικασία, η οποία περιέχει 
πολλά κενά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μαυρίδης. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αποδεχόμαστε την αναπομπή του Προέδρου της Δημοκρατίας και επιπλέον παραμένουμε στη θέση 
μας, την πάγια θέση, ότι πρέπει να δημοσιοποιηθούν τα πάντα που αφορούν τα πολιτικά εκτεθειμένα 
πρόσωπα άμεσα, χωρίς καθυστέρηση. 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Όλα στο φως. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 
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 Και όλα στο φως, εντάξει. 

 Εγώ το λέω με διαφορετικό τρόπο, διότι δεν πρέπει κανείς που είναι πολιτικά εκτεθειμένο πρόσωπο να 
θέλει να βρίσκεται στη σφαίρα της δημόσιας ζωής και να μην αποδέχεται τη δημοσιοποίηση πληροφοριών σε 
ό,τι αφορά το όνομά του.  Πρέπει επιτέλους να καθαρίσει η κοινωνία, το πολιτικό σύστημα από αυτό τον 
επικίνδυνο ιό που είναι διαχρονικός και είναι πιο επικίνδυνος και από τον κορωνοϊό.  Να καθαρίσει, να ξέρουμε 
ότι λειτουργούμε σε ένα πλαίσιο το οποίο δεν έχουμε να φοβηθούμε τίποτε.  Όσον αφορά την έρευνα που δεν 
έχει ξεκινήσει ακόμη και που ανέλαβε η ad hoc επιτροπή, εγώ έχω ήδη τοποθετηθεί και στην επιτροπή και 
εκτός ότι πρέπει να διερευνηθούν τα πάντα που αφορούν τα πολιτικά εκτεθειμένα πρόσωπα χωρίς 
ημερομηνίες και δεν καταλαβαίνω γιατί επιμένετε να υπάρχει μια συγκεκριμένη ημερομηνία… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ποιος επιμένει; 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Ψηφίστηκε χθες, κύριε Πρόεδρε, στους όρους εντολής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ε, είπατε «επιμένετε».  Είναι σε μένα που μιλάτε τώρα… 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Όχι, δεν είναι μόνο σε σας.  Είναι και στα υπόλοιπα κόμματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγώ δεν επιμένω.  Το ξέρεις πολύ καλά ότι ήταν δική μου εισήγηση να μην υπάρχει ημερομηνία. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Αυτό πρέπει να επεξηγηθεί.  Πρέπει να επεξηγηθεί γιατί πρέπει να είναι από μία συγκεκριμένη 
ημερομηνία.  Πρέπει να αφορά όλο το φάσμα των δραστηριοτήτων οποιουδήποτε ΠΕΠ.  Μπορεί να πηγαίνει 
και πριν το ’13…  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Και τις λίστες του ’15.   

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Ναι, όλες τις λίστες, ασφαλώς.  Και οι λίστες του ’15 και οι λίστες του ’13 και οι λίστες μετά το ’18 και οι 
λίστες πριν το ’13, διότι μόνο έτσι…  Και αυτά που σας λέω τώρα είναι προς όφελος όλων μας, και της 
κοινωνίας, αλλά και εμάς.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, τούτα να τα πείτε στο υπ’ αριθμόν 86 θέμα, σε άλλη συζήτηση. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να με αφήσετε να ολοκληρώσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας αφήνω, αλλά τούτα αφορούν το υπ’ αριθμόν 86 θέμα, σας λέω.   

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Δεν ξέρω, το ’86 δεν ήμουν στην Κύπρο να γνώριζα τι συνέβαινε, αλλά… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η ημερήσια διάταξη είναι μπροστά σας. 

 Συνέχισε.  Μας καθυστερείς και από θέμα που σε ενδιαφέρει ιδιαίτερα. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Το δεύτερο σημείο που ήθελα να θίξω είναι ότι αυτή η έρευνα πρέπει να γίνει από εξειδικευμένο οίκο, ο 
οποίος να αναλάβει τα δάνεια, όχι μόνο τα δάνεια, τις οικονομικές δοσοληψίες όλων των ΠΕΠ, όλων των 
κομμάτων, όλων των οργανώσεων που πρόσκεινται σε κόμματα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 
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 Έγινε παρεξήγηση, Μάριε.  Το «86» που σας είπε ο Πρόεδρος...  Εννοεί το υπ’ αριθμόν 86 θέμα στην 
ημερήσια διάταξη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, ναι.  Θα του το εξηγήσω εγώ μετά. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Μα, έχουμε ογδόντα έξι θέματα σήμερα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχουμε το υπ’ αριθμόν 86 θέμα που, αν δεν τελειώσουμε, δε θα πάμε για φαΐ, πρώτον.  Δεύτερον, 
έχουμε το υπ’ αριθμόν 86 θέμα και σας λέω ότι εκεί πρέπει να τα πείτε τούτα περί του πλαισίου της επιτροπής. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Εντάξει, απολογούμαι που πήρα περισσότερο χρόνο, αλλά η θέση… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα, ευχαριστώ. 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού.   

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Ειλικρινά διερωτώμαι τι να πω.  Και δε σας κρύβω ότι από τη συζήτηση προκαλούμαι να πω 
χαρακτηρισμούς πολύ αρνητικούς για το σώμα της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Θα τους αποφύγω, γιατί δε 
θέλω να επιβαρύνω το ήδη πολύ αρνητικό κλίμα που υπάρχει στην κοινωνία έναντι ενός σώματος που θα 
έπρεπε να αποτελεί το κόσμημα της κοινωνίας. 

 Πρώτα και κύρια θέλω να ξεχωρίσουμε δύο πράγματα, κύριε Πρόεδρε.  Υπάρχει μία δικαιολογημένη 
απαίτηση από τον κόσμο να διερευνηθούν τα ζητήματα τα οποία έχουν να κάνουν με τη διαφθορά και τη 
διαπλοκή στην κοινωνία, ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά τα πολιτικά πρόσωπα, τα πολιτικά εκτεθειμένα πρόσωπα.  
Είναι απόλυτα δικαιολογημένο αυτό το αίτημα, αλλά αυτό δεν αφορά, δεν έχει σχέση με το θέμα το οποίο 
συζητούμε σήμερα.  Κατά την άποψή μου είναι παρωνυχίδα αυτό το θέμα το οποίο συζητούμε σήμερα σε 
σχέση με τα πραγματικά σκάνδαλα, τα οποία έχουν γίνει στην κοινωνία όλα αυτά τα τελευταία χρόνια. 

 Είπα και την προηγούμενη φορά και θα το επαναλάβω.  Ο μέσος όρος στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι 
71% σε ό,τι αφορά την αντίληψη του κόσμου για την ύπαρξη σκανδάλων στη χώρα τους, στην Κύπρο είναι 
95% και έχει αυξηθεί επικίνδυνα τα τελευταία τρία χρόνια αυτό το ποσοστό, οπόταν η απαίτηση του κόσμου 
δεν είναι να δοθεί στη δημοσιότητα η Λίστα Γιωρκάτζη, που είναι παρωνυχίδα, αλλά η απαίτηση του κόσμου 
είναι να διερευνηθούν τα πραγματικά σκάνδαλα τα οποία υπάρχουν στην Κύπρο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αν δεν είναι και μέρος αυτών η Λίστα Γιωρκάτζη και σκοπιμότητες των τραπεζών, για να στραφεί η 
προσοχή αλλού, που είναι η θέση μου ότι έτσι ήταν τα πράγματα! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εντάξει, εγώ δε θέλω να μπω σε τούτη τη συζήτηση, κύριε Πρόεδρε, εγώ θα μείνω σε τούτα που θέλω 
εγώ να πω.  Τι είπαμε εμείς από την προηγούμενη ολομέλεια της Βουλής γι’ αυτά τα ζητήματα;  Είπαμε ότι με 
τον τρόπο που τυγχάνει διαχείρισης αυτό το θέμα κινδυνεύουμε να μείνουμε εκτεθειμένοι ως Βουλή των 
Αντιπροσώπων και πολύ φοβούμαστε ότι και η συζήτηση η οποία γίνεται σήμερα, με την εξέλιξη την οποία 
πήρε, με τη στάση την οποία ετήρησεν ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, τον τρόπο, με ούλλα τα κενά τα οποία 
αναφέρθηκαν από προηγούμενους ομιλητές, για να μην τα επαναλάβω, νομίζω ότι -δυστυχώς- όσο συνεχίζεται 
η συζήτηση του θέματος με τον τρόπο που συζητιέται, μένουμε ολοένα και περισσότερο εκτεθειμένοι.  Βέβαια 
ίσως να είναι και η πρόθεση κάποιων απ’ αυτούς οι οποίοι πρωτοστατούν σε αυτή τη συζήτηση!  

 Το δεύτερο που θέλω να σχολιάσω απ’ αυτά που ακούστηκαν.  Μπορεί να είναι κατά λάθος που 
λέχθηκε, αλλά για μένα είναι επικίνδυνο να λέμε ότι το σκεπτικό στη βάση του οποίου τοποθετούμαστε είναι να 
καθαρίσει το όνομά μας και δε μας ενδιαφέρει αν θα αμαυρώσουμε το όνομα μερικών χιλιάδων ανθρώπων, οι 
οποίοι θα πρέπει στη συνέχεια ο καθένας να εύρει τρόπο να σηκώσει ՚πού πάνω του τη λάσπη που θα του 
ριχτεί.  Και δεν πρόκειται σε καμιά περίπτωση να το πετύχει βέβαια αυτό το πράγμα!  Το σκεπτικό το δικό μας 
δε θα έπρεπε να ήταν να καθαρίσουμε το όνομά μας.  Το σκεπτικό το δικό μας θα έπρεπε να ήταν να 
ικανοποιήσουμε την απαίτηση του κόσμου να διερευνηθούν τα πραγματικά σκάνδαλα τα οποία υπάρχουν και 
οι ένοχοι να συρθούν στη δικαιοσύνη.  Αυτός θα έπρεπε να ήταν ο δικός μας ο στόχος.   
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 Είπατε κάτι, κύριε Πρόεδρε, και εγώ θα το αναφέρω, γιατί συζητούμε για διάφορα πράγματα και 
αποφεύγουμε την ουσία της άποψης του Γενικού Εισαγγελέα.  Τι λέει ο Γενικός Εισαγγελέας στο Τρίτο Μέρος 
της γνωμάτευσής του προς τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας;  Λέει:  «Διαβάζοντας την απόφαση, όπως σας 
στάλθηκε προς δημοσίευση, διαπίστωσα ότι αυτή περιλαμβάνει αρνητικά σχόλια και αρνητικούς 
χαρακτηρισμούς ως προς το περιεχόμενο της Λίστας Γιωρκάτζη, όπως η αναφορά σε λανθασμένα και 
ανακριβή στοιχεία, τα οποία δυνατό να οδηγήσουν σε λανθασμένες εντυπώσεις και παραπλάνηση των 
πολιτών και τα οποία περιέχονται στη λίστα αυτή ή ότι η λίστα χρήζει διόρθωσης και επικαιροποίησης».  Και 
λέει ο Γενικός Εισαγγελέας:  «Είναι πιστεύω τουλάχιστον αντιφατικό η απόφαση να αναφέρει αφενός ότι δυνατό 
να οδηγήσει σε παραπλάνηση των πολιτών και θα πρέπει αυτή να διορθωθεί και επικαιροποιηθεί και αφετέρου 
ότι η λίστα θα πρέπει να δημοσιοποιηθεί αυτούσια».  Αυτό και αν είναι παραλογισμός και -δε θέλω να 
χρησιμοποιήσω άλλη λέξη- σχιζοφρένεια!  Να λέμε ότι αυτό το πράγμα είναι αντιφατικό, είναι παραπλανητικό, 
θα δώσει λανθασμένες εντυπώσεις, αλλά να δημοσιευτεί αυτούσια, για να καθαρίσουμε το όνομά μας.  Το 
όνομά μας, αυτό μας ενδιαφέρει, όχι η ουσία του ζητήματος. 

 Τι πρέπει να κάνουμε αν θέλουμε να δημοσιοποιήσουμε τη λίστα;  Λέει ο Γενικός Εισαγγελέας:  «Σε κάθε 
περίπτωση, αν η Βουλή των Αντιπροσώπων συνεχίζει να επιθυμεί όπως δημοσιοποιήσει τη Λίστα Γιωρκάτζη, 
τότε κρίνω σκόπιμο να υποδείξω ότι η Βουλή των Αντιπροσώπων ενδείκνυται να λάβει προηγουμένως νομική 
συμβουλή από νομικό της σύμβουλο, καθώς και γνωμάτευση από την Επίτροπο Προστασίας Δεδομένων 
Προσωπικού Χαρακτήρα…». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Την οποία έχουμε φυσικά. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Η οποία έστειλέ μας τζιαι λέει μας:  «Δεν μπορείτε να δημοσιοποιήσετε αυτά τα πράγματα».  Και εμείς, 
παρ’ όλα αυτά, για να λαϊκίσουμε, θεωρώντας ότι εννά κερδίσουμεν πόντους στη συνείδηση της κοινής 
γνώμης, λέμε ότι θα συμπεριφερθούμε ανεύθυνα και λαϊκίστικα.  Και διερωτόμαστε μετά γιατί υπάρχει αυτή η 
εντύπωση στην κοινωνία και η προκατάληψη έναντι της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Γιατί να μην υπάρχει 
δηλαδή;   

 Θέλω να καταλήξω λέγοντας το εξής, κύριε Πρόεδρε.  Συνεχίζοντας τη συζήτηση για το θέμα το 
συγκεκριμένο με τον τρόπο που εξελίσσεται, το μόνο που θα πετύχουμε θα είναι η συγκάλυψη των 
πραγματικών σκανδάλων, τίποτε άλλο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Παπαδόπουλος.  Ψηλώστε τα χέρια σας ποιοι θέλετε να μιλήσετε, διότι δε σας έχω στη λίστα, 
κύριε… 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Θέλετε να πρωτολογήσει κάποιος άλλος και μετά να δευτερολογήσω; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, τελειώστε, τελειώστε. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Δεν είχα σκοπό να δευτερολογήσω, όμως οι τακτικισμοί πρέπει να έχουν και κάποια όρια.  Εγώ 
καταλαβαίνω εκείνους που στην αρχή έλεγαν ότι δε θέλουν δημοσιοποίηση της λίστας για τους λόγους που 
έχουν εξηγήσει.  Διαφωνώ με αυτή την προσέγγιση, σεβαστή η θέση.  Δεν καταλαβαίνω εκείνους που ψήφισαν 
την προηγούμενη φορά για δημοσιοποίηση και τώρα κρύβονται πίσω από την αναπομπή, για να εμποδίσουν 
τη δημοσιοποίηση και γι’ αυτό κάμνω αναφορά σε τακτικισμούς.  Εμείς επιμένουμε στην απόρριψη της 
αναπομπής, για να δημοσιοποιηθεί η λίστα.  Το να λέει κάποιος ότι αποδεχόμαστε την αναπομπή, αλλά 
θέλουμε δημοσιοποίηση… οφείλουν να μας πουν τι άλλαξε από την προηγούμενη φορά.  Τους έπεισε ο 
Γενικός Εισαγγελέας ότι η Βουλή δεν έχει αυτή την αρμοδιότητα;  Και αν ισχυρίζονται και θεωρούν ότι πρέπει 
να δημοσιοποιηθεί αυτή η λίστα, πώς θα τη δημοσιοποιήσουμε;  Οφείλουν να είναι ξεκάθαροι ενώπιον του 
λαού, γιατί αλλιώς, αν δεν είναι ξεκάθαροι και αν απλά θέλουν να ρίξουν στάχτη στα μάτια του κόσμου, για να 
κρυφτούν πίσω από μια αναπομπή, για να μην προχωρήσουμε με διαφάνεια στη δημοσιοποίηση της λίστας, 
να βγουν και να το πουν ξεκάθαρα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Βότσης. 
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ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, ξεκινώντας και συμφωνώντας με τον γενικό γραμματέα του ΑΚΕΛ ότι είναι 
παρωνυχίδα αυτή η λίστα σε σχέση με το τι πρέπει να δημοσιοποιηθεί -και σίγουρα πρέπει να ξεκινήσουν και 
να ολοκληρωθούν επιτέλους οι διαδικασίες, για να δούμε σε ποιους χαρίστηκαν δάνεια, σε ποιους έγιναν 
ειδικές ρυθμίσεις, αυτά πρέπει να δούμε- την ίδια ώρα πρέπει να παραδεχθούμε όμως όλοι ότι και με δική μας 
ευθύνη δημιουργήσαμε στον κόσμο μια εντύπωση ότι τούτη η λίστα είναι κάτι το σημαντικό, το πολύ σημαντικό 
και ο κόσμος περιμένει να δημοσιοποιηθεί.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

  Όταν λέτε δική μας ευθύνη, θα θέλατε να διευκρινίσετε; 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κάποιων συναδέλφων, αυτό εννοώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τι είπες; 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κάποιων συναδέλφων, εννοώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Άρα, καταλήγω να πω το εξής:  μη αποδεχόμενοι την αναπομπή του Προέδρου, τι κάμνουμεν πρακτικά;  
Στέλνουμε την μπάλα πίσω στις νομικές καλένδες τζιαι να δούμε πότε εννά ξεκαθαρίσει.  Τζιαι ο κόσμος θα 
περιμένει, θα συνεχιστεί η παραφιλολογία, θα συνεχιστεί η Βουλή να είναι στον στόχο, «έτο, ηύρε τρόπο να τα 
συγχύσει πάλι η Βουλή, έσυρε την μπάλα στον Πρόεδρο, ο Πρόεδρος εννά πάει στο Ανώτατο τζιαι έτα ούλλα 
τζιαμαί». 

 Άρα, τούτων λεχθέντων, εμείς θα αποδεχθούμε την αναπομπή του Προέδρου και η θέση μας είναι ότι 
θέλουμε σήμερα να πάρουμε την ευθύνη ως σώμα και να υποστηρίξουμε τη δημοσιοποίηση της λίστας σήμερα 
και θα το πούμε στο επόμενο θέμα, που εννά ՚ρτει η ώρα του.  Άρα, η δική μας η θέση είναι ότι θα 
αποδεχθούμε την αναπομπή του Προέδρου για τους λόγους που ανέφερα προηγουμένως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Δε θέλω να προσθέσω ιδιαίτερα σε αυτά που ανέφερε ο γενικός γραμματέας του κόμματος, αλλά θα 
έλεγα, ξεκινώντας απ’ αυτό που κατέληξε ο κ. Βότσης, ότι ασφαλώς ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, και 
προηγουμένως, αλλά και τώρα, αν δε γίνει αποδεκτή η αναπομπή, μπορεί να δημοσιοποιήσει τη λίστα και να 
αναλάβει την πολιτική και τη νομική ευθύνη.  Βεβαίως, επειδή ζούμε και βιώνουμε το θέατρο του παραλόγου 
και πολύ σωστά τέθηκαν τα ερωτήματα από τον κ. Παπαδόπουλο, εγώ θα θυμίσω ότι είχατε δώσει τρεις φορές 
τη δυνατότητα σε αυτούς που τοποθετούνται, όπως τοποθετήθηκε τώρα η ηγεσία του Δημοκρατικού 
Συναγερμού διά του αγαπητού κ. Μαυρίδη, να δημοσιοποιήσουν οι ίδιοι τη λίστα.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και αυτή τη στιγμή είμαι έτοιμος να το κάνω. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Και να αναλάβουν την πολιτική και τη νομική ευθύνη.  Όλα στο φως, όλα στο φως, αλλά να μην 
αναλάβουμε εμείς την ευθύνη.  Να κάμνουμε τα παιχνίδια τακτικισμού και λαϊκισμού, αλλά να μην αναλάβουμε 
την ευθύνη.  Να παίζουμε με τη νοημοσύνη του κόσμου, νομίζοντας ότι έχουμε να κάνουμε δεν ξέρω εγώ με τι.  
Διερωτώμαι πραγματικά και θέλω να το θέσω και αυτό.  Ο φίλος μου ο Ζαχαρίας Ζαχαρίου -του είπα και του 
ίδιου, είπα και σε άλλους- που έκανε μια εξαιρετική ομιλία στην προηγούμενη ολομέλεια, συμφωνεί με αυτά 
που είπε ο κ. Μαυρίδης και θα ψηφίσει αυτά που είπε ο κ. Μαυρίδης;  Πραγματικά!  Αλλά εγώ επεκτείνω το 
ερώτημα και δεν το προσωποποιώ.  Σχεδόν όλοι ή όλοι στην προηγούμενη ολομέλεια, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι, εσυμφωνήσαμεν ότι δεν είναι αυτή η λίστα που ζητήθηκε, αλλά μια λίστα με όσους έτυχαν 
προνομιακής μεταχείρισης από την κ. Γιωρκάτζη.  Άλλο ζητήθηκε, άλλο στάλθηκε.  Συμφωνήσαμε ότι είναι 
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παράνομο να δοθεί αυτή η λίστα ως έχει, για να διασύρει, να στιγματίσει, διότι αυτή την έννοια έχει, να 
ονοματίσει, για να δυσφημίσει κάποια πρόσωπα.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είντα κάποιοι είπαν ότι, αν ο Πρόεδρος δεν τη δώσει, είναι και εκτός τάξεως, που δε θα παρανομήσει! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Σχεδόν όλοι συμφωνήσαμε με αυτό το πράγμα.  Σχεδόν όλοι ή όλοι, νομίζω όλοι σε αυτό, ότι πρόκειται 
για μια αναξιόπιστη, για μια προβληματική λίστα.  Κάποιοι δε τη χαρακτήρισαν “σκουπίδια” αυτή τη λίστα.  
Πολλοί είπαν -νομίζω όλοι και πάλι, σχεδόν όλοι- ότι αυτή η λίστα δεν πρόκειται να αποκαλύψει, αλλά θα 
συσκοτίσει.  Δεν είναι τη διαφάνεια που εξυπηρετεί, αλλά τη συσκότιση, την απενοχοποίηση ενδεχομένως 
κάποιων ενόχων και την ενοχοποίηση ανθρώπων που αδίκως ευρέθηκαν και θα ντροπιαστούν μέσα από τη 
δημοσιοποίηση αυτής της λίστας.   

 Λοιπόν, ενώ ελέγαμε ότι έχουμε στα χέρια μας σκουπίδια και συμφωνήσαμε όλοι νομίζω σε αυτό με τον 
τρόπο που τοποθετηθήκαμε δηλαδή στην ολομέλεια την περασμένη, κάποιοι αποφάσισαν να δώσουν τα 
σκουπίδια στον κόσμο.  Αυτό αποφάσισαν και συνεχίζουν στην ίδια λογική.  Εμείς είπαμε ότι δε συμμετέχουμε 
σε αυτή τη διαδικασία και θέλω να πω στο σώμα, να αναφέρω ότι η απόφασή μας παραμένει η ίδια.  Ούτε και 
σε αυτή την περίπτωση, με τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας να μην αναλαμβάνει την ευθύνη του, θα 
συμμετέχουμε σε αυτό το θέατρο του παραλόγου και θα διατηρηθεί η ίδια στάση όπως την προηγούμενη φορά, 
μόνο που θα παραμείνουμε στην αίθουσα, κύριε Πρόεδρε, άμπα τζιαι προχωρήσετε να ψηφίσετε τίποτε άλλο 
τζιαι εν προλάβουμεν να έρτουμεν πίσω πάλε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μαυρίδης. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Κατά τα άλλα είμαστε υπέρ της διαφάνειας!  Όταν έρθει η ώρα της διαφάνειας, τραβούμε πίσω.  Τι έχει 
να φοβηθεί κάποιος ο οποίος είναι ΠΕΠ, αν δημοσιοποιηθούν τα στοιχεία του;  Από πού έως τα πού, κύριε 
Λουκαΐδη, θα ντροπιάσουμε ανθρώπους, κύριε Κυπριανού;  Κάποιος από εσάς το έχει πει.  Από πού έως τα 
πού;  Πού ξέρετε τι λάθη υπάρχουν μέσα στη λίστα και τι δεν υπάρχουν;   

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Μαυρίδη, εγώ είμαι έτοιμος να υποδείξετε ελεγκτή της δικής σας προτίμησης… 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Όχι της δικής μου προτίμησης, όχι της δικής μου προτίμησης. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Να έρθει να ελέγξει τα οικονομικά και τα δικά μου και της συζύγου μου από την αρχή μέχρι το τέλος.  Δεν 
έχω κανένα απολύτως πρόβλημα. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Αυτό να πείτε.  Όλοι μας.  

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Αλλά το να θέλετε να δοθούν μερικές χιλιάδες ονόματα… 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Είναι ΠΕΠ, είναι ΠΕΠ. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ένας κοινοτάρχης σε μια κοινότητα των δέκα, δεκαπέντε ατόμων είναι ΠΕΠ; 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Έτσι λέει η νομοθεσία.  Εντάξει, δεν είναι… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Έτσι λέει η νομοθεσία!  Λοιπόν, εγώ σας λέω, κύριε Μαυρίδη, και σας προκαλώ όλους της 
κοινοβουλευτικής σας ομάδας, είμαι έτοιμος να στείλετε ελεγκτή δικό σας, όποιον θέλετε, να έρθει να ελέγξει 
όλα μου τα οικονομικά στοιχεία και της συζύγου μου από την αρχή μέχρι τέλους.  Κάμετέ το τζιαι εσείς.  Εγώ 
είμαι έτοιμος, στείλετέ μου ελεγκτή. 
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ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Δεν έχω μιλήσει για εσάς προσωπικά.  Μιλώ για όλους μας.  Και ο λόγος που θέλω να γίνει αυτή η 
έρευνα… ποτέ μου δεν έχω πει ότι δημοσιοποιούμε τη λίστα, για να καθαρίσουμε το όνομα το δικό μας.  Λέω 
ότι πρέπει να βγουν όλα στο φως, για να υπάρχει ένα καθαρό πολιτικό σύστημα, να μπορεί να λειτουργεί χωρίς 
φόβο, ότι υπάρχουν πληροφορίες οι οποίες δε δεχόμαστε να δημοσιοποιηθούν.  Και πρέπει να έχουμε και την 
παραίτησή μας μες στην πούγκα, εάν μπορεί να βρεθούν μία, δύο, τρεις υποθέσεις οι οποίες είναι μεμπτές.  
Έτσι πρέπει να είναι η πολιτική κατά τη δική μου άποψη.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Όχι, δεν τελείωσα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν σας είπα να τελειώσετε.  Τελειώστε.   

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Εσείς που κόπτεστε για τους ανθρώπους οι οποίοι μπορεί να εκτεθούν.  Ποιος ξεκίνησε αυτή την 
εκστρατεία διαφάνειας και δημοσιοποίησης στοιχείων;  Ποιος την εξεκίνησε;  Εμείς την εξεκινήσαμεν;  Ποιοι 
βουλευτές την έχουν ξεκινήσει;  Δεν είναι βουλευτές του κόμματός σας και κάποιοι άλλοι που από το πρωί 
μέχρι το βράδυ φωνάζουν για διαφάνεια και λαϊκίζουν;  Και φταίξαμε εμείς τωρά, επειδή ήρθε η στιγμή της 
διαφάνειας και εμείς δηλώνουμε την πρόθεσή μας…  Και, κύριε Παπαδόπουλε, είναι πολιτική απόφαση…  Λέει 
ο Γενικός Εισαγγελέας, «είναι έκφραση πολιτικής βούλησης, πολιτικής πρόθεσης».  Αυτή, ναι, είναι η δική μας 
η πρόθεση.  Και αν θα δημοσιοποιηθεί αυτή η λίστα, πρέπει να είναι εκ μέρους της Βουλής, διότι η Βουλή 
ψηφίζει ως σώμα.  Όχι, δεν είναι εκ μέρους του κάθε κόμματος ξεχωριστά ή του κάθε βουλευτή ξεχωριστά.  Αν 
θέλετε να το κάνετε με αυτό τον τρόπο, τότε αποφεύγει τις ευθύνες της η Βουλή, ένα κυρίαρχο σώμα, το οποίο 
είναι πολύ ψηλά στην κυπριακή κοινωνία. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς μισό δευτερόλεπτο, αν ετέλειωσε ο κ. Μαυρίδης βέβαια.  Δεν ξέρω αν τέλειωσε. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Κυπριανού, μου δώσατε μια πολύ καλή αφορμή.  Αν εσείς αποδέχεστε να ελεγχθούν τα 
οικονομικά σας, και εγώ το αποδέχομαι και πιστεύω όλοι μας το αποδεχόμαστε.  Και αυτούς που δε θα 
αποδεχθούν θα τους κρίνει η κοινωνία.  Αυτό είναι που ζητούμε εδώ και καιρό.  Να μπει ένας εξειδικευμένος 
οίκος… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Μα, εγώ δεν είμαι μέσα στη λίστα, κύριε Μαυρίδη.  Εγώ μιλώ για τον εαυτό μου… 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Μα, γιατί συγχύζετε τη λίστα;  Άλλο η λίστα, άλλο η έρευνα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ένας ένας, για να καταλαβαίνω.  Κάνετε διάλογο, τον επιτρέπω, αλλά ένας ένας. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Αν ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, ο οποίος καθοδήγησε τον κ. Μαυρίδη στο τι να πει, εκατάλαβεν από τα όσα 
είπα στη δική μου την παρέμβαση αυτά τα οποία λέει ο κ. Μαυρίδης, λυπούμαι!  Εγώ είπα πολύ διαφορετικά 
πράγματα απ’ αυτά στα οποία απαντά ο κ. Μαυρίδης.  Γι’ αυτό η παράκλησή μου είναι να μην υποτιμούμε τη 
νοημοσύνη μας ο ένας του άλλου.  Να μείνουμε στην ουσία του τι λέει ο καθένας.   

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Μα, είπατε κάτι το οποίο δεν έχω πει.  Εσείς τι είχατε πει προηγουμένως;   

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Είπες ότι φοβούμαστε τη διαφάνεια…   

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Ότι είπα να δημοσιοποιηθεί η λίστα… 
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ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Έτσι εκαταλάβετε από τη συζήτηση; 

MAΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Για να καθαρίσει το όνομά μας.  Το όνομά μας είναι καθαρό, κύριε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σταματάτε!  Θα δώσω από δύο λεπτά στον καθένα να τοποθετηθεί.   

 Συγγνώμη, ετελειώσετε, κύριε Κυπριανού;   

ANTΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Ολοκληρώστε, κύριε Μαυρίδη. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Τα αυτονόητα δεν πρέπει να τα αμφισβητούμε.  Το ότι πρέπει να είναι καθαρό το όνομα του κάθε 
πολιτικού είναι αυτονόητο, είναι προϋπόθεση, για να μπει στην πολιτική.  Αυτό προσπαθώ να σας πω, ότι είναι 
προς όφελος εμάς και της κοινωνίας ολόκληρης να δημοσιοποιούνται τα πάντα που αφορούν…  Εκτός 
βεβαίως προσωπικά θέματα, δεν μπορούν να δημοσιοποιηθούν, αλλά τα υπόλοιπα πρέπει να 
δημοσιοποιούνται.   

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Προκαλείτε με τζιαι εννά σας απαντήσω. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Απαντάτε.  Έχετε δικαίωμα να απαντήσετε, όπως έχω και εγώ δικαίωμα να απαντήσω.  Εγώ δεν έχω 
τίποτε άλλο να πω.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ολοκληρώστε, κύριε Μαυρίδη, διότι… 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Εντάξει, δεν έχω τίποτε άλλο να πω.  Παραμένουμε στην αρχική μας απόφαση και πιστεύω και στη 
συνέχεια της έρευνας, η οποία πρέπει να γίνει, διότι, αν δε γίνει, τότε νομίζω θα έχουμε πάει πολύ πίσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

  Κύριε Λιλλήκα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Δεν έχω καμία διάθεση να επαναλάβω την ομιλία μου της προηγούμενης ολομέλειας, αλλά 
επανέρχονται τα ίδια και τα ίδια επιχειρήματα και πολλές τοποθετήσεις απ’ όλες τις πλευρές θα έλεγα ότι έχουν 
σωστές ανησυχίες, σωστούς προβληματισμούς και τα είπαμε για την εκτίμησή μας για την ποιότητα αυτής της 
λίστας.   

 Ποια είναι η ευθύνη μας όμως ως κοινοβουλίου;  Είχαμε για δεκαεφτά, δεκαοκτώ μήνες αυτή τη λίστα 
στα χέρια μας, καλλιεργούσαμε με δηλώσεις στον τύπο προσδοκίες στον λαό, δε ζητήσαμε επικαιροποίηση, 
δεν κάναμε έλεγχο, δε ζητήσαμε στοιχεία, για να κάνουμε έναν σωστό έλεγχο και να ξεκαθαρίσουμε ή να 
περιορίσουμε τη λίστα μόνο στους υπουργούς ή στους βουλευτές κ.λπ. και ερχόμαστε, επειδή δεν κάναμε τη 
δουλειά μας για δεκαοκτώ μήνες, να επικαλεστούμε αυτό το γεγονός, για να αποφύγουμε ουσιαστικά να 
αναλάβουμε ακόμα και σήμερα τις ευθύνες μας.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να διορθώσω μόνο τα δεδομένα, κύριε Λιλλήκα.  Τη λίστα δεν την είχαμε για δεκαοκτώ ή δεκαπέντε 
μήνες, τη λίστα την επέστρεψα αμέσως, με την πρώτη ευκαιρία που είδα τον νέο Διοικητή, διότι δεν μπορούσα 
να την επιστρέψω στην ίδια, μου την έστειλε την ημέρα που έφευγε.  Δεν την είχαμε.  Για δεκαπέντε μήνες αυτό 
που γινόταν, κάποιοι έκαναν δηλώσεις για να αναδείξουν αυτό το ζήτημα.  Αυτή είναι η πραγματικότητα.  Και 
κατά την άποψή μου πολύ σωστά έκανα που επέστρεψα τη λίστα.  Και για να ξεκαθαρίσω -αυτό που λέω, ότι 
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αποφάσισε και θα αποφασίσει η Βουλή- και βεβαίως θα διευκολύνω όποια απόφαση στην οποία θα καταλήξει 
η Βουλή.  Θα παραδώσω τη λίστα στην επιτροπή, η οποία έχει τη δυνατότητα να τη δώσει στη δημοσιότητα.  
Όχι στην παρουσία μου, έτσι και αλλιώς εγώ δεν έχω δικαίωμα ψήφου, έτσι και αλλιώς εγώ θα λείπω από την 
Κυριακή.  Όρισα συνεδρία της επιτροπής για τη Δευτέρα, στις 9.30 π.μ., και μου είπε ο γενικός διευθυντής ότι 
μάλλον δεν μπορεί κανένας.  Κάποιος άλλος από την επιτροπή, αν θέλετε, και στο τέλος που θα δούμε τους 
όρους να ορίσουμε και αναπληρωτή πρόεδρο, θα προχωρήσει και αυτός ο συνάδελφος που θα με αναπληροί, 
είτε λόγω αρχαιότητας είτε λόγω του ότι θα είναι αναπληρωτής πρόεδρος, θα πάρει τη λίστα και αν είναι και εξ 
αυτών που θέλουν να συμμετέχουν σ’ αυτή την παράνομη κατά την άποψή μου διαδικασία -το ξαναλέω, την 
παράνομη διαδικασία- θα προχωρήσει με το να δώσει τη λίστα στη δημοσιότητα, όπως οι ίδιοι νομίζουν, 
σύμφωνα με τις γνωματεύσεις που έχουν εκείνοι από τους νομικούς τους συμβούλους.  Για να ξεκαθαρίζουμε 
εδώ. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Με όλο τον σεβασμό, η ad hoc επιτροπή δεν έχει κανένα θεσμικό ρόλο.  Δεν πρέπει να φορτώνουμε τις 
ευθύνες στην ad hoc επιτροπή.  Ο Πρόεδρος της Βουλής έχει τον θεσμικό ρόλο και από εκεί και πέρα, αν ο 
καθένας από εμάς ως άτομο θέλει να δώσει τη λίστα στη δημοσιότητα, ας τη δώσει.  Αλλά όχι να 
φορτώσουμε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όποιος θέλει να τη δώσει, να μου τη ζητήσει και να του τη δώσω. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 …την ευθύνη τώρα στην ad hoc επιτροπή.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όποιος θέλει να τη ζητήσει τη λίστα μετά από τις αποφάσεις, θα του τη δώσω.  Εγώ ο ίδιος προσωπικά 
δεν υπάρχει περίπτωση να παρανομήσω.  Και υπάρχει και η γνωμάτευση, πέραν των άλλων, και του Γενικού 
Εισαγγελέα. 

 Ποιος θέλει να μιλήσει; 

 Ο κ. Μυλωνάς. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, τούτο είναι ευχάριστο, για να γνωρίζει και ο κόσμος ότι δεν την έχουμε όλοι τη λίστα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συγγνώμη; 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Αυτό είναι πολύ ευχάριστο, η κουβέντα του κ. Κυπριανού και η δική σας τώρα, διότι δεν την έχουμε τη 
λίστα, τουλάχιστον οι περισσότεροι βουλευτές, απ’ ό,τι καταλαβαίνω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, δεν την έχει κανένας τη λίστα από εμένα, διότι, κύριε Μυλωνά, κάποιοι ήλπιζαν ότι θα μπορούσα να 
δώσω τη λίστα ή να τη διαρρεύσω.  Τουλάχιστον αυτό το προστατεύσαμε. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Θα επαναλάβω, άκουσα όλα τα επιχειρήματα.  Γιατί το σώμα δεν αποστέλλει τη λίστα, η οποία είναι 
ύποπτη, είναι περίεργη, είναι κακογραμμένη, μπορεί να είναι και ετσιθελικά στοχοποιημένη;  Να υπενθυμίσω 
ότι τρεις συνάδελφοί μας κακοποιήθηκαν παραμονές ευρωεκλογών, η κ. Κουκουμά, ο κ. Κουλίας και ο κ. 
Κωνσταντίνου.  Παίξαμε πελλόν, εκτός από κάποιες εξαιρέσεις.  Σήμερα που είναι μεγαλύτερη η λίστα και είναι 
και δημάρχοι και αζάες τζιαι έν’ δικοί μας τζιαι έν’ δικοί τους τζιαι έν’ οι απέναντι, γιατί δεν τη στέλνουμε στον 
Γενικό Εισαγγελέα, που είναι το καθήκον αυτής της υπηρεσίας να δει αν υπάρχουν ποινικές ή άλλες ευθύνες;  
Να φύγει από πάνω μας και το βάρος αυτό που συζητάτε τόση ώρα.  Να πάει από εμάς στον Γενικό 
Εισαγγελέα.   
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αυτή την εισήγηση την έκανε ο κ. Σιζόπουλος και την απορρίψατε. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Συγγνώμη, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Την έκανε ο κ. Σιζόπουλος αυτή την εισήγηση και δεν τη δεχτήκατε. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Ωραία, τα γεγονότα τρέχουν, κύριε Πρόεδρε.  Είναι ανίκανη η Βουλή να ανταποκριθεί, να βρει μια λύση, 
ας τη στείλουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κάνετε έτσι εισήγηση και αν είναι προς τον Γενικό Εισαγγελέα… Εγώ θεώρησα ότι το πιο σωστό ήταν να 
τη στείλω στον κεντρικό τραπεζίτη και εκείνος, αν ήθελε, να κάνει την έρευνά του για τις τράπεζες.  Γιατί και για 
το θέμα της λίστας αυτής καθεαυτής χάσαμε την ουσία και με αναγκάζετε να μπαίνω στη συζήτηση, γιατί 
πρέπει να αποδεικνύουμε και τα αυτονόητα.  Ο ίδιος ο τραπεζίτης, αν έβλεπε κακώς έχοντα στη λίστα, έπρεπε 
να ερευνήσει τις τράπεζές του.   

 Ποιος θέλει τον λόγο στο βάθος; 

 Ο κ. Μουσιούττας. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι για τη διαδικασία.  Είπατε ότι, αν αποφασίσει νόμιμα ή παράνομα η ολομέλεια της 
Βουλής να δοθεί η λίστα, εσείς δεν πρόκειται να τη δώσετε, θα τη δώσετε κάπου αλλού, για να τη δώσουν.  
Θεωρώ ότι θεσμικά, εάν δεν έχετε σκοπό να τη δώσετε, δε θα πρέπει να είστε εδώ την ώρα που θα ψηφίζουν, 
διότι ο Πρόεδρος της Βουλής θα εντέλλεται από αυτό το σώμα, αν περάσει θετικά το θέμα, να δώσει στη 
δημοσιότητα τη λίστα.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:   

 Όχι, εάν είναι έτσι, θα ακολουθήσω τη γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα, να μου γνωματεύσουν και 
οι νομικοί σύμβουλοι αν δεν είναι παράνομο να το κάνω.  Αν θέλετε να μπείτε σε αυτή τη διαδικασία, σημαίνει 
επιδιώκετε να μη δοθεί η λίστα στη δημοσιότητα. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ενώπιόν μας το θέμα είναι αν θα εδίδετο αυθημερόν η λίστα στη δημοσιότητα και είναι η 
δεύτερη φορά που ερχόμαστε γι’ αυτό.  Σημειώστε το . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ενώπιόν σας το θέμα ήταν, αλλά δεν καταλαβαίνατε τις διαδικασίες τις οποίες εσείς ακολουθούσατε και 
τι ψηφίζατε.  Διότι δεν μπορούσε να δοθεί αυθημερόν.  Ούτε έτσι αποφασίσατε.  Και αν έπρεπε να δοθεί 
αυθημερόν, υπάρχει απλός τρόπος.  Είτε από την επιτροπή, τα μέλη σας, είτε κάποιος από εσάς να του 
παραδώσω τη λίστα τώρα και να τη δημοσιοποιήσει. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Μα, υπάρχει απόφαση της ολομέλειας, κύριε Πρόεδρε, για αυθημερόν παρουσίαση της λίστας.  Δεν είναι 
της ad hoc επιτροπής ούτε εμένα του βουλευτή ή οποιουδήποτε άλλου βουλευτή.  Είναι του Προέδρου της 
Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής αρνείται να παρανομήσει και ακολουθεί και τις γνωματεύσεις της Επιτρόπου 
Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα και τις υποδείξεις του Γενικού Εισαγγελέα.  Εάν εσείς 
αποφασίσετε δηλαδή να δολοφονήσω κάποιον, πρέπει να σας ακολουθήσω;  Σοβαρομιλάτε;   

 Ποιος άλλος θέλει να μιλήσει; 

 Ο κ. Στεφάνου. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  
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 Νομίζω ότι φεύγουμε από την ουσία.  Και η ουσία την οποία προσπαθούμε να υποδείξουμε από την 
προηγούμενη ολομέλεια έχει να κάνει με το θέμα το οποίο ο κ. Μαυρίδης έθεσε, αλλά την ίδια ώρα το 
δολοφόνησε κιόλας.  Η διαφάνεια είναι ό,τι κι αν κρατώ, ανεξαρτήτως ποιότητας και περιεχομένου, το δίνω στη 
δημοσιότητα και όποιον πάρει ο Χάρος;  Έτσι καταλαβαίνουμε τη διαφάνεια;  Έτσι λειτουργεί η κοινωνία;  Και 
να συμμετέχουμε στη δημιουργία μιας ρωμαϊκής αρένας που απλά διψά για αίμα;  Και όλοι ξέρουμε ότι με αυτή 
την κοινωνική πραγματικότητα που έχουμε μπροστά μας, που πολλοί από εμάς εδώ συμμετέχουμε στο να την 
εκμαυλίζουμε και να την εκχυδαΐζουμε, διότι δεν είμαστε και εμείς άμοιροι ευθυνών, ξέρουμε ότι άμα βκει ενός 
το όνομα, έστω και αν δεν έχει ευθύνη, βούρα να το καθαρίσεις.  Αναποδογυρίσαμε μια βασική αρχή που 
πρέπει να έχει ένα δημοκρατικό πολίτευμα και μια κοινωνία που πρέπει να σκέφτεται με λογικούς όρους, ότι ο 
καθένας είναι αθώος μέχρι να αποδειχθεί η ενοχή του.  Πήγαμε ανάποδα τώρα.  Όλοι είμαστε ένοχοι και 
βουρούμε να αποδείξουμε την αθωότητά μας.   

 Θέλω να σκεφτούμε όλοι:  Μέσα σε αυτό το κλίμα, που σήμερα μπορεί να βολεύει κάποιους και 
κάποιους άλλους να μη βολεύκει, την επόμενη ημέρα αυτοί που βολεύτηκαν με άλφα κατάσταση δε θα 
βολεύκονται στη βήτα.  Και δεν είναι μόνο αυτό.  Ποιοι χάνουν τελικά απ’ αυτή την ιστορία;  Χάνει το πολιτικό 
σύστημα, χάνουν οι θεσμοί, χάνει η Βουλή, που πάντα πατώνει στις έρευνες για την κοινωνία, και πρέπει να 
μας προβληματίσει όλους.  Όλοι λέμε ότι προβληματιζόμαστε και όλοι λέμε ότι είμαστε ενάντια στον λαϊκισμό 
και όλοι λέμε ότι πρέπει να προσπαθήσουμε να αποκαταστήσουμε τις σχέσεις του πολίτη με την πολιτική, τους 
πολιτικούς, τη Βουλή και τους θεσμούς, αλλά την ίδια ώρα έχουμε τέτοιες συμπεριφορές που τελικά βοηθούμε 
στον εκμαυλισμό και στον υποβιβασμό των θεσμών.   

 Εμείς υποδείξαμε το απλό, ότι από τη στιγμή που είναι γενική παραδοχή ολονών μας -με διάφορα 
επίθετα και με διάφορες αποχρώσεις- ότι έχουμε μία λίστα μπροστά μας η οποία, όταν δημοσιοποιηθεί, δε θα 
βοηθήσει στη διαφάνεια, αλλά θα παραπλανήσει την κοινωνία, γιατί θα πρέπει να δημοσιοποιηθεί και να μην 
πάει να διορθωθεί και να επικαιροποιηθεί από τον υπεύθυνο, όπως είχαμε συμφωνήσει στην επιτροπή 
Οικονομικών πριν από ενάμιση χρόνο;  Αλλά είπαμε, πολλοί από εμάς που ψηφίσαμε υπέρ της 
δημοσιοποίησης:  «Ξέρετε, επειδή η κοινωνία σκέφτεται έτσι και αλλιώς, πρέπει να τη δημοσιοποιήσουμε».  
Αφού εμείς είπαμε της κοινωνίας πώς θα σκέφτεται και να διψά για αίμα, να τους δώσουμε και αίμα!  Η 
διαφάνεια θέλει υπευθυνότητα.  Όσο αναγκαία είναι η διαφάνεια, άλλο τόσο αναγκαία είναι και η υπευθυνότητα 
και δεν έχουμε επιδείξει υπευθυνότητα.   

 Είναι γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο που εμείς, βλέποντας και το πού πήγαινε το πράγμα στην 
προηγούμενη ψηφοφορία που κάναμε, απείχαμε από τη διαδικασία, διότι δε δεχόμαστε να συμμετέχουμε σε 
μια διαδικασία που ξέρουμε ότι υποβιβάζει ακόμα περισσότερο την κοινωνία, εκμαυλίζει ακόμα περισσότερο 
τους θεσμούς.  Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο και σήμερα δε θα συμμετέχουμε, αλλά κρούουμε τον κώδωνα του 
κινδύνου για το πού πάμε με τη δική μας τη συμμετοχή, να μην πω και εν μέρει με τη δική μας την 
καθοδήγηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία. 

 Κύριοι, ποιοι θέλετε να μιλήσετε;  Διότι πρέπει κάπου εδώ να τελειώνει η συζήτηση, σας παρακαλώ. 

 Ποιοι θέλετε να μιλήσετε;  Ψηλά τα χέρια. 

ΓΙΩΡΓΟΣ Τ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Με την ίδια λογική, Πρόεδρε, να μιλήσουμε όλοι, να τελειώνουμε, αφού δεν αποδεχόμαστε τους 
αρχηγούς ή εκπροσώπους μας.  Εκτός αν το θέατρο μεγαλώνει και θα γίνει τραγωδία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία.   

 Νομίζω ότι πρέπει να σταματήσει η συζήτηση εδώ. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ… 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς να απαντήσω κάτι προσωπικό και να το κλείσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να το δοκιμάσουμε, κύριε… 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Ε, όχι, δε γίνεται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του τερματισμού της συζήτησης;  Να τερματιστεί η συζήτηση. 

 Εντάξει, η πλειοψηφία.  Τελειώνει. 

 Τώρα, πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αποδοχής της αναπομπής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και οι άλλοι που δε συμμετέχουν. 

 Με είκοσι τρεις ψήφους υπέρ, πέντε ψήφους εναντίον και δύο αποχές, η αναπομπή γίνεται αποδεκτή.  
Θα τη χειριστούμε όπου νομίζετε, στην επιτροπή ή αλλού. 

 Πρέπει να πάμε τώρα στην ψηφοφορία για την απόφαση ξανά.  Σωστά; 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Όχι, δε χρειάζεται.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Νομίζετε ότι δε χρειάζεται, ωραία.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

 Προηγουμένως έτσι κάναμε με τα νομοσχέδια, κύριε Αβέρωφ.  Φυσικά τούτο, επειδή δεν υπέχει θέση 
νόμου, εμείς θα το αποδεχτούμε και τούτο ότι δεν υπέχει θέση νόμου και είναι απόφαση.  Ένας άλλος λόγος 
για τον οποίο ο Πρόεδρος δε δεσμεύεται να ασχοληθεί.   

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Το ότι τείνετε διαδικαστικά η…. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, όχι, τείνω προς το να δεχτώ την εισήγηση του Προέδρου και του Γενικού Εισαγγελέα ότι είναι 
πολιτική απόφαση.  Η πολιτική απόφαση υλοποιείται από αυτούς που υποστηρίζουν αυτή την πολιτική 
προσέγγιση, αντιλαμβάνομαι, λέει η λογική.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Λιλλήκα) 

 Συγγνώμη; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ανεξάρτητα του τι θα αποφασιστεί ή ποια θα είναι η διαχείριση στη συνέχεια, νομίζω 
είναι ένα κακό μήνυμα να λέμε ότι… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα, με εκπλήττετε, κύριε Λιλλήκα, τόση έγνοια να δώσετε τη λίστα και θέλετε να τη δώσει ο Πρόεδρος, 
που σας το ξεκαθάρισε από την αρχή, ότι ο Πρόεδρος τη λίστα την έδωσε από την αρχή πίσω. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ανεξάρτητα από το συγκεκριμένο ζήτημα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 



2264 

 Να αναλάβετε έτσι ευθαρσώς, παλληκαρήσια, να έρθετε όσοι ψηφίσατε να πάρετε τη λίστα, να κάνετε 
μια δημοσιογραφική, να τη δώσετε στη δημοσιότητα και όλα αυτά αφήστε τα. 

 Παρακαλώ, συνεχίστε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, λυπούμαι, αλλά προκαλείτε πάρα πολύ.  Εγώ ήθελα να πω κάτι άλλο… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως προκαλώ!  Θέλω ο κόσμος να καταλάβει περί τίνος πρόκειται.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Πρώτα, αν κάνατε σωστά τη δουλειά σας πριν δεκαοκτώ μήνες, δε θα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Την έκανα!  Την έδωσα πίσω! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Δεν την κάνατε! 

 Γιατί να τη στείλετε πίσω;  Έπρεπε να ζητήσετε επικαιροποίηση, νέα στοιχεία, έλεγχο… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Γιατί εγώ ερευνώ το θέμα;  Είναι ο Πρόεδρος… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Α, δε θέλατε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως δεν ήθελα και είπα να πάει πίσω και να πάει με τη σωστή διαδικασία, όπως σας εξήγησε ξανά 
και ξανά ο νέος Διοικητής, που είναι ο νόμος περί Καταθέσεων, και να τον εξετάσει η αρμόδια επιτροπή. 

 Λοιπόν, τα θέματα υπ’ αριθμόν 21 και 22… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Βότσης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Βότση. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Δεν έχω αντιληφθεί το διαδικαστικό.  Έχουμε αποδεχθεί η πλειοψηφία την αναπομπή του Προέδρου.  Τι 
γίνεται με τη συγκεκριμένη περίπτωση; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Η άποψή μου, αυτό που θα κάνω εγώ, για να διευκολύνω, έχω συγκαλέσει τη Δευτέρα επιτροπή.  Αν 
δεν μπορεί να αλλάξει η ημερομηνία, θα απουσιάζω, θα δώσω οδηγίες στον γενικό διευθυντή να δώσει στον 
προεδρεύοντα της επιτροπής τη λίστα και να αποφασίσει η επιτροπή, με όλα τα δεδομένα που έχει μπροστά 
της, τι θα κάνει.  Αν έχετε άλλη εισήγηση, είμαι… 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Η εισήγησή μας είναι ότι, όπως πήγαμε με τα προηγούμενα θέματα, πρέπει να ψηφίσουμε και για τούτο 
ξανά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, όχι, για το διαδικαστικό ο κ. Αβέρωφ είπε ότι δε χρειάζεται. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 
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ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Η ad hoc επιτροπή, επαναλαμβάνω, δεν έχει κανένα απολύτως θεσμικό ρόλο. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Συμφωνούμε με τον κ. Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ως εκ τούτου, δεν μπορεί η ad hoc επιτροπή… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τι εισηγείστε; 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 …να πάρει τη λίστα και να τη δημοσιοποιήσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εν πάση περιπτώσει… 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Έχω εισήγηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό, κύριε Βότση. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι δύο διαφορετικά θέματα, κύριε Κυπριανού, σας παρακαλώ, ένα λεπτό. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ναι, αλλά να μη φορτώσουμε στην ad hoc επιτροπή τωρά την ευθύνη να δημοσιοποιήσει τη λίστα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, αλλά δε θα τη φορτωθεί και ο Πρόεδρος της Βουλής. 

 Αποφασίστε. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή ρωτήσατε τι εισηγούμαστε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θέλετε να αποχωρήσω μάλιστα, για να αποφασίσετε;  Είμαι στη διάθεσή σας. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Η εισήγησή μου είναι η συγκεκριμένη απόφαση να ψηφιστεί σήμερα ξανά, όπως κάναμε και με τα 
προηγούμενα, και αν ο Πρόεδρος δε θέλει να την προωθήσει, θα πάρει τη δική του απόφαση -με ό,τι βάρος 
έχει αυτό- και θα αποφασίσει τι θέλει να κάνει.  Εμάς η θέση μας είναι ότι πρέπει να μπει τώρα για ψήφιση, θα 
την υποστηρίξουμε βεβαίως τη δημοσιοποίηση… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αφού έκλεισε το θέμα, κύριε Βότση. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Αν συμφωνούμε ότι πέρασε και… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πέρασε.   

 Αυτό το θέμα λέμε ότι δε χρειάζεται να γίνει, διότι δεν είναι νομοθέτημα, είναι πολιτική τοποθέτηση.  Από 
την ώρα που απορρίφθηκε η… 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 
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 Ωραία.  Η θέση μας είναι τότε άμεση δημοσιοποίηση με τη λήξη της συνεδρίασης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θέλετε να σας τη δώσω με μια επιστολή εσάς να το κάνετε; 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Όχι.  Θέλουμε ο Πρόεδρός μας… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ποιος πρόεδρος; 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Της Βουλής μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και να παραγνωρίσει τις γνωματεύσεις ο Πρόεδρος, διότι πήρατε εσείς απόφαση; 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Θέλουμε ο Πρόεδρος της Βουλής μας, που μας εκπροσωπεί, να υλοποιήσει την απόφαση του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν υπάρχει έτσι περίπτωση.  Και να αναλάβετε να λύσετε το πρόβλημα. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Ωραία.   

 Αυτή είναι η εισήγηση, ότι πρέπει να μπει σε ψηφοφορία πότε να δημοσιοποιηθεί και η εισήγησή μας 
είναι… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν υπάρχει έτσι διαδικασία, να μπει σε ψηφοφορία. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Ωραία, αποφασίστε οι υπόλοιποι.  Μιλάτε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Σε ό,τι αφορά το διαδικαστικό θέμα, υπάρχει μια ειδοποιός διαφορά με το συγκεκριμένο ζήτημα και όλα 
τα υπόλοιπα.  Ο λόγος της αναπομπής των υπολοίπων νομοθετημάτων ήταν ότι υπήρξε η δική σας παρουσία 
και γι’ αυτό τον λόγο αποδεχτήκαμε τη διαδικασία να αποδεχθούμε τις αναπομπές και να ξαναψηφίσουμε αυτά 
τα νομοθετήματα.  Εδώ δεν υφίσταται αυτός ο λόγος αναπομπής, δεν ήσασταν στη συνεδρία.  Είναι επί της 
ουσίας που γίνεται πλέον η αναπομπή.  Και επειδή κάποιοι υποτιμούν τη νοημοσύνη του κόσμου, εμείς θα 
είμαστε απόλυτα ξεκάθαροι.  Με την αναπομπή εκείνοι που άλλαξαν τη στάση τους είναι μη δημοσιοποίηση της 
λίστας που έχουν αποφασίσει και να μην κρύβονται.  Το ζήτημα είναι αν θα πάει στην ad hoc επιτροπή και σας 
λέω από τώρα ότι η θέση επί της ουσίας του Δημοκρατικού Κόμματος θα είναι η ίδια, απόφαση της Βουλής για 
δημοσιοποίηση της λίστας.  Όσοι θέλουν να κρύβονται πίσω από αναπομπές και πίσω από νομικισμούς τούς 
καταλαβαίνει ο κόσμος, να μην έχουν την ψευδαίσθηση ότι δε θα τους καταλάβει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με βάση τον νόμο περί Καταθέσεων -κύριε Κυπριανού, μιλώ και για εσάς- η λίστα δεν ήρθε στην 
ολομέλεια, η λίστα δεν ήρθε στον Πρόεδρο της Βουλής, η λίστα ήρθε στην επιτροπή.  Πρέπει να το καταλάβετε 
τούτο.  Και η λίστα πήγε πίσω την άλλη φορά όχι μόνο λόγω του περιεχομένου, αλλά και διαδικαστικά, διότι δεν 
τηρήθηκε η σωστή διαδικασία και ήρθε στον Πρόεδρο αντί να πάει στην επιτροπή Οικονομικών, που το ζήτησε 
ο κ. Σιζόπουλος.  Άρα, αυτή τη λίστα τη διαχειρίζεται η επιτροπή και όχι η ολομέλεια.   

 Ποιος άλλος θέλει να μιλήσει; 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 
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 Σε συνέχεια όμως αυτών που έχει αναφέρει ο κ. Κυπριανού η ad hoc επιτροπή δεν έχει αρμοδιότητα 
από μόνη της να λειτουργήσει με τον τρόπο που αφήνετε να νοηθεί και να δημοσιοποιήσει τη λίστα.  Αυτή είναι 
υπόθεση του σώματος. 

 Εσείς λέτε ότι προσωπικά δε θέλετε να παρανομήσετε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι μόνο.  Και δε θέλω να συμμετέχω. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Εντάξει. 

 Είναι κάτι που ακούγεται λογικό, εν πάση περιπτώσει.  Οπόταν η δική μας εισήγηση, κύριε Πρόεδρε, 
είναι αυτή την ώρα, με βάση τα όσα είπε ο κ. Μαυρίδης εκπροσωπώντας τους συναδέλφους του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, να την παραδώσετε στον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου τη λίστα -όπως του είχατε ξανά προτείνει- αυτή 
την ώρα που μιλάμε και να τη δώσει ο ίδιος στη δημοσιότητα.  Όλα στο φως!  Δώστε του αυτή την ώρα τη 
λίστα, ξεκινώντας από το μεγαλύτερο κόμμα, όπως είχατε εισηγηθεί, με δέσμευση να τη δώσει στη 
δημοσιότητα και να το πράξει, να τα δώσει όλα στο φως.  Τόσο απλά είναι τα πράγματα.  Και τελειώνουμε εδώ 
τη συζήτηση, κύριε Πρόεδρε, για να πάμε και στα υπόλοιπα σοβαρά θέματα.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει.   

 Κύριοι, η λίστα μπορεί να δοθεί και σήμερα, εάν υπάρχει κάποιος που νομίζει ότι…  Ναι. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπεται. 

 Είπε κάτι πολύ σοβαρό ο κ. Παπαδόπουλος.  Εψήφισε η πλειοψηφία την αναπομπή;  Ψηφίστηκε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Έγινε αποδεκτή η αναπομπή.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Έγινε αποδεκτή η αναπομπή, δεν υπάρχει επομένως ζήτημα.  Για ποια δημοσιοποίηση μιλάτε;  Για ποια 
δημοσιοποίηση μιλούμε, από τη στιγμή που έγινε αποδεκτή η αναπομπή ότι δεν πρόκειται να δημοσιοποιηθεί; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγώ εισηγούμαι τότε τούτο το θέμα να το εξετάσει η επιτροπή Νομικών, έντζιεν να παίζουμε δαμαί! 

 Ο κ. Νεοφύτου θέλει να μιλήσει. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Με όλο το σεβασμό προς τους έγκριτους συναδέλφους νομικούς, ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας -και δε 
θα πω επί της ουσίας του θέματος- ανέπεμψε αυτό που ψήφισε η Βουλή υποδεικνύοντας ότι είναι μια πολιτική 
απόφαση και δεν υπέχει τη σημασία του νόμου.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και έγινε αποδεκτό με την αποδοχή της αναπομπής. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ναι. 

 Εμείς, στηρίζοντας την αναπομπή του Προέδρου, συμφωνούμε ότι είναι αυτή μια πολιτική θέση της 
Βουλής που, με βάση την απόφαση της προηγούμενης ολομέλειας, πολιτικά πρέπει να προχωρήσει στη 
δημοσιοποίησή της.   

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο τον σεβασμό.  Συγγνώμη, Νικόλα… 
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ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ένα διαδικαστικό θέμα που θέλω να πω. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εγώ θέλω να τοποθετηθώ στην ουσία, αν μου επιτρέπεις, πριν να βάλεις το διαδικαστικό. 

 Ο Γενικός Εισαγγελέας…  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έδωσε υποδείξεις… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Δεν είναι μόνο τούτα που είπε ο κ. Νεοφύτου, είπε τζιαι κάποια άλλα πράγματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Στο τρίτο μέρος λέει, αν η Βουλή επιθυμεί να δοθεί αυτή η λίστα στη δημοσιότητα, έχει υποχρέωση να 
ζητήσει νομική συμβουλή από νομικό σύμβουλο, έχει υποχρέωση να ζητήσει την άποψη της Επιτρόπου 
Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα -την οποία μας έδωσε και μας λέει «δε δικαιούστε να δημοσιοποιήσετε τη 
λίστα ως έχει»- και μόνο τότε πρέπει να αποφασίσει η Βουλή για το τι θα κάνει, λέει ο Γενικός Εισαγγελέας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Και αν ακολουθήσω αυτό τον δρόμο, συγγνώμη που σας διακόπτω, κύριε Κυπριανού, θα σημαίνει η 
λίστα να μη δημοσιοποιηθεί.  Εάν εγώ αναλάβω, θα κάμω τούτα τα πράγματα, θα βάλω νομικό σύμβουλο.  Αν 
είναι αυτό που θέλετε, δηλαδή να κρυφτείτε πίσω από τις ενέργειές μου, για να λέτε και πάλι ότι συσκοτίζω, ε 
δε θα σας κάνω το χατίρι!   

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι εσείς, μιλώ γι’ αυτούς που λένε ότι οφείλει ο Πρόεδρος. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Επειδή εμείς ήμαστε ξεκάθαροι από την αρχή.   

 Αλλά, εάν θα τύχει χειρισμού από τη Βουλή το όλο θέμα, πρέπει να τύχει χειρισμού με βάση τη 
γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας.  Έντζιε μπορούμε να παίρνουμε αποσπασματικά την 
άποψη του Γενικού Εισαγγελέα.  Εάν αποδεχόμαστε την αναπομπή, την αποδεχόμαστε συνολικά.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία, πού πρέπει να γίνει η συζήτηση αυτή;  Όχι εδώ φαντάζομαι πλέον.  Είτε στην ad hoc επιτροπή 
είτε στην επιτροπή Νομικών είτε στη Σύσκεψη Αρχηγών ή κάπου αλλού με τα δεδομένα που έχετε ενώπιόν 
σας, συμπεριλαμβανομένης και της δική μου θέσης.   

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος.   

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Θεωρώ ότι η συζήτηση έχει εξαντληθεί και είναι επί της διαδικασίας που τοποθετούμαι.  Είχαμε την 
απόφαση που πήρε η Βουλή στην προηγούμενη ολομέλεια, η οποία ήρθε πίσω στη Βουλή με αναπομπή και 
πλέον έχει γίνει αποδεκτή αυτή η αναπομπή, σε αντίθεση με τα νομοθετήματα που είχαμε προηγουμένως που 
επανέλαβα τους λόγους που έγινε αποδεκτή η αναπομπή και ξαναψηφίσαμε με τον ίδιο τρόπο και άρα θα 
περάσουν.   

 Εδώ υπάρχει διαφορά, είναι την ίδια απόφαση που έχουμε μπροστά μας και άρα, αν ήταν να 
αποφασίζαμε σήμερα να ξαναψηφίσουμε κάτι, θα έπρεπε να ξαναψηφίζαμε την ίδια την απόφαση.  Με την 
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αλλαγή της στάσης συναδέλφων αντιλαμβάνομαι ότι δεν μπορεί να περάσει αυτή η απόφαση εκ νέου δεύτερη 
φορά.  Επομένως, αν κάποιοι συνάδελφοι θέλουν να συντάξουν άλλη απόφαση σε σχέση με τη λίστα τζιαι να 
τη φέρουν ενώπιον της ολομέλειας, για να ψηφίσουμε άλλο πράγμα, είναι δικαίωμά τους, αλλά χωρίς να 
έχουμε μια τέτοια νέα απόφαση δεν αντιλαμβάνομαι για τι πράγμα είναι που συζητούμε.  Έγινε αποδεκτή η 
αναπομπή, ενδεχομένως να γίνει μια συζήτηση στην ad hoc επιτροπή για το πώς θα συνεχίσει η συζήτηση.  
Εμείς δεχόμαστε να συμμετέχουμε σε μια τέτοια συζήτηση, αλλά σας λέω από τώρα ότι θέση μας είναι η ίδια 
όπως ήταν την προηγούμενη φορά, απόφαση της Βουλής για άμεση δημοσιοποίηση της λίστας.  Εμείς δεν 
έχουμε πειστεί από τη γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κάναμε κάποια συγκεκριμένη πρόταση με βάση την οποία τελειώνει το θέατρο του 
παραλόγου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ότι;  Επαναλάβετέ το. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Σας παρακαλώ, απευθυνθείτε στον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, σας παρακαλώ πολύ.  Ο κ. Αβέρωφ 
Νεοφύτου, μαζί με τους συναδέλφους βεβαίως, υπερψήφισε την αναπομπή του Προέδρου της Δημοκρατίας.  
Θέλει να δημοσιοποιηθεί η λίστα.  Είπε μας όλα όσα μας είπε ο κ. Μαυρίδης σήμερα σε αντίθεση με τα όσα 
έλεγαν οι συνάδελφοί του πριν από δεκαπέντε ημέρες επί της ουσίας τουλάχιστον και θέλουν να τα δώσουν 
όλα στο φως.  Τούτη την ώρα, σας παρακαλώ, ο κ. Σωκράτους να παραδώσει τη λίστα στον κ. Νεοφύτου και 
να τα δώσει όλα στο φως ο κ. Νεοφύτου.  Είναι τόσο απλά τα πράγματα.  Και τερματίζεται η συζήτηση επί του 
συγκεκριμένου ζητήματος.  Θέλουν να τα δώσουν όλα στο φως;  Να τα δώσουν αυτή την ώρα.  Σας 
παρακαλώ, ρωτήστε τον, αν θέλει να τα δώσει όλα στο φως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δύο σημεία, ουσιαστικά επί της διαδικασίας. 

 Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας με την αναπομπή του δε ζητά να ακυρώσει η Βουλή ή να αλλάξει την 
απόφασή της, απλά μας λέει…  Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας απλά λέει ότι δε θεωρεί ότι υπέχει υφή 
νομοθεσίας, για να τη δημοσιοποιήσει, αυτό μας λέει.  Δε ζητά από τη Βουλή να αλλάξουμε απόφαση ή να την 
ακυρώσουμε την απόφασή μας.  Άρα, υπερψηφίζοντας και αποδεχόμενοι την αναπομπή του Προέδρου, δεν 
ακυρώσαμε την προηγούμενη απόφαση, υφίσταται η απόφαση της περασμένης ολομέλειας.  Αυτό είναι το ένα 
που θέλω να σημειώσω.  Υφίσταται, δεν ακυρώθηκε.  Έτσι είναι. 

 Το δεύτερο που θέλω να επισημάνω είναι ότι επικαλούμαστε τις γνωματεύσεις που είπατε 
προηγουμένως ότι πολλές είναι αντιφατικές και το δέχομαι και είναι πολύ αντιφατικές.  Αλλά πόσες φορές 
είπαμε σε αυτό το σώμα για σοβαρά νομοθετήματα ότι δε θα ακούσουμε τη γνωμάτευση του Γενικού 
Εισαγγελέα, γιατί δεν είναι απόφαση του Ανωτάτου Δικαστηρίου και το σώμα που αποφασίζει, εάν κάτι είναι 
αντισυνταγματικό ή όχι, είναι το Ανώτατο Δικαστήριο;  Η γνωμάτευση μας συμβουλεύει και μπορούμε πολλές 
από τις συμβουλές που μας δίδει… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μπορείτε εσείς, εγώ δεν μπορώ.  Δεν μπορεί να συμβουλεύει ο Γενικός Εισαγγελέας και να του λέω…  
Διότι, εάν ήθελα να το κάμω τούτο… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ:  

 Κύριε Πρόεδρε, δε με αφήνετε να ολοκληρώσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να ολοκληρώσετε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Δεν ακούσατε τι θέλω να πω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να ολοκληρώσετε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 
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 Μπορεί κάλλιστα πολλές από τις εισηγήσεις του Γενικού Εισαγγελέα ή τις παρατηρήσεις του να τις 
υλοποιήσει αυτό το σώμα προτού δημοσιοποιήσει τη λίστα, για να είναι και τεκμηριωμένη.  Αυτά που λέγαμε 
προηγουμένως μπορεί να τα κάνει έστω και τώρα, δεν είναι καμιά δουλειά που θα πάρει μήνες, με όλο τον 
σεβασμό.  Να ζητήσουμε στοιχεία επικαιροποίησης από τον Διοικητή της Κεντρικής Τράπεζας για όλα αυτά τα 
ονόματα που είναι μέσα ή να τα περιορίσουμε όπως είπαμε για υπουργούς και βουλευτές.  Απλούστατα θα 
πάρει μερικές ημέρες σε μια ομάδα εμπειρογνωμόνων να τα αξιολογήσει, να ετοιμάσει την έκθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα, εγώ εκατάλαβα ότι κάποιοι σήμερα θέλετε να δημοσιοποιηθεί.  Τώρα λέτε μου να πάρει μερικές 
ημέρες… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Αφού θεσμικά… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ύστερα μερικές εβδομάδες και ύστερα βλέπουμε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Συγγνώμη, κύριε Πρόεδρε, επαναλαμβάνω, η απόφαση υφίσταται, δεν ακυρώθηκε η απόφαση που 
πήρε η ολομέλεια.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, θέλετε να τη δημοσιοποιήσουμε σήμερα, κύριε Λιλλήκα, ναι ή όχι;   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Αυτό λέει η απόφαση, δεν το λέω εγώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άρα, εγώ μπορώ να κάνω και την εξής εισήγηση:  Να αποχωρήσω, να παραμείνουν μέσα όσοι θέλουν, 
να τους φέρει ο κ. Σωκράτους στο προεδρείο τη λίστα και να αποφασίσετε τι θα την κάνετε σήμερα, τώρα!  Να 
γίνει και διάλειμμα μετά την απόφασή σας και να τη δώσετε στη δημοσιότητα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θεσμικά μιλώντας δημιουργείται ένα μεγάλο ζήτημα -και δεν αφορά τη Λίστα Γιωρκάτζη- 
κατά πόσο ο Πρόεδρος αυτού του σώματος, επειδή διαφωνεί με μια απόφαση του σώματος… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Που είναι παράνομη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Αυτό θα το κρίνει το Ανώτατο Δικαστήριο, όχι εσείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, το λέει ο Γενικός Εισαγγελέας, το λέει η επίτροπος. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Πόσες άλλες γνωματεύσεις του Γενικού Εισαγγελέα δεν τις αποδεχτήκατε;  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία, τότε να πάει να δικαστεί, εάν είναι παράνομο ή όχι και μετά ευχαρίστως να το κάμω.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ο κ. Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Δεν είχα κανένα σκοπό να συμμετέχω σε αυτή την αδιέξοδη συζήτηση.  Είναι η ιστορία των ποντικών με 
των γάτων, ποιος θα δέσει το κουδούνι στην ουρά του γάτου!   

 Υπάρχουν δύο αποφάσεις οι οποίες πρέπει να ληφθούν μεταξύ των συναδέλφων, οι αποφάσεις της 
ολομέλειας.  Η πρώτη είναι να δημοσιοποιηθεί ως έχει και η δεύτερη είναι να μη δημοσιοποιηθεί.  Ποιος θα το 
κάμει το πρώτο;  Εδώ είναι το ερώτημα που πρέπει να απαντηθεί.  Εν πάση περιπτώσει, αυτοί οι οποίοι 
υποστηρίζουν ότι υπάρχει δυνατότητα να δημοσιοποιηθεί…  Εγώ συμφωνώ με την εισήγησή σας να 
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αποχωρήσετε και να αναλάβουν τις ευθύνες τους όσοι θεωρούν ότι έχουν δίκαιο.  Και μαζί σας να 
αποχωρήσουν και όσοι διαφωνούν με αυτή τη διαδικασία και θα είμαι ένας εξ αυτών. 

 Είπε κάτι ο κ. Λιλλήκας προηγουμένως, γι’ αυτό ένιωσα την ανάγκη να σηκωθώ και να διαβάσω 
αυτούσιο το κομμάτι από την αναπομπή του Προέδρου της Δημοκρατίας, διότι, ναι, ο Πρόεδρος της 
Δημοκρατίας έντζιε λέει «αλλάξετε την απόφασή σας».  Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας λέει «[…] σε κάθε 
περίπτωση, εάν η Βουλή των Αντιπροσώπων συνεχίσει να επιθυμεί όπως δημοσιοποιηθεί η Λίστα Γιωρκάτζη, 
τότε κρίνω σκόπιμο να υποδείξω ότι η Βουλή των Αντιπροσώπων ενδείκνυται να λάβει προηγουμένως νομική 
συμβουλή από τον νομικό της σύμβουλο, καθώς και γνωμάτευση από την Επίτροπο Προστασίας Δεδομένων 
Προσωπικού Χαρακτήρα».   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Που την έχουμε και είναι απαγορευτική.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Όχι δεν είναι απαγορευτική, βάζει όρους, δεν είναι απαγορευτική. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συνέχισε. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Ως προς τη συμβατότητα μιας τέτοιας δημοσιοποίησης με τον Κανονισμό GDPRS για την προστασία 
των φυσικών προσώπων έναντι της επεξεργασίας των δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα και αν 
συμβιβάζεται η αποκάλυψη των προσωπικών δεδομένων με το δικαίωμα της προστασίας της ιδιωτικής ζωής.  
Και συνεχίζει ο Πρόεδρος λέγοντας «επιπροσθέτως η Βουλή των Αντιπροσώπων με την αρωγή των νομικών 
της συμβούλων θα πρέπει να εξετάσει κατά πόσο η δημοσιοποίηση αυτών των στοιχείων είναι επιτρεπτή από 
το τραπεζικό απόρρητο». 

 Εντάξει, εάν κάποιοι θεωρούν ότι αυτά δεν είναι αμφιβολία του Προέδρου ως προς τη νομιμότητα της 
απόφασης, τότε είναι δικαίωμά τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, νομίζω προχωρούμε στο επόμενο θέμα, όσα λέχθηκαν, λέχθηκαν…   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ε μα, κύριε Λουκαΐδη, ρωτήσατε δύο φορές.  Εγώ ρώτησα τρεις και τέσσερις φορές όλους και στην 
επιτροπή και στη Σύσκεψη Αρχηγών.  Για να μην απαντά ο κ. Νεοφύτου…  Θέλετε να πείτε, κύριε Νεοφύτου, 
ένα… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Περιμένουμε μια απάντηση, έχουμε κάνει μια συγκεκριμένη εισήγηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έντζιε κάμνουμε διαλογική συζήτηση δαμαί.  Από την ώρα που δεν αντέδρασε σημαίνει δεν… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Δε θέλει να τα βγάλει όλα στο φως της δημοσιότητας ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου;   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να μην το μετατρέψουμε σε διαλογική συζήτηση όμως.   

 Κάμετε μια τελική τοποθέτηση, για να φύγουμε από το θέμα. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εκτός αυτού του σώματος μπορεί ο κ. Λουκαΐδης να λέει ό,τι θέλει, σε αυτό το σώμα 
εκτός θεσμίων αρνούμαι να σχολιάσω.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 
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 Πρόεδρε, με συγχωρείτε, λυπούμαι, εγώ δεν έχω καμιά δυσκολία να απολογηθώ, αν έχω προσβάλει 
οποιονδήποτε με οτιδήποτε έχω πει.  Πραγματικά είμαι άνθρωπος που κάμνω αυτοκριτική.  Έχω πει κάτι που 
σας έχει προσβάλει, κύριε Νεοφύτου;  Με πολιτικούς όρους, εφόσον θέλετε να δοθεί σήμερα ως έχει η λίστα 
στη δημοσιότητα, σας προσφέρεται η δυνατότητα να το κάνετε.  Γιατί δεν αναλαμβάνετε την ευθύνη να το 
κάνετε;  Αυτό είναι το ερώτημα.  Θέλετε να απαντήσετε;   

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα επαναλάβω:  Ο κ. Λουκαΐδης ή οποιοσδήποτε συνάδελφος στο επίσημο αυτό σώμα, 
τον θεσμό της δημοκρατίας, το μόνο εκλεγμένο από τον λαό σώμα, το να θέτει θέματα εκτός θεσμού για τρεις 
φορές και να απαιτεί ένας βουλευτής, έστω και εάν είναι αρχηγός κόμματος, να αντικαταστήσει τον θεσμό του 
Προέδρου της Βουλής και να επιμένει…  Το αφήνω στην κρίση όλων.   

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό, κύριε Αβέρωφ, διότι…  Ένα λεπτό.  Προϋποθέτετε με το επιχείρημά σας ότι είναι ευθύνη του 
Προέδρου της Βουλής να παρανομήσει. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Όχι, δεν είπα κάτι τέτοιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καλείτε τον Πρόεδρο της Βουλής να παρανομήσει!   

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε!  Με ακούσατε εμένα να σας ζητήσω να κάμετε παρανομία;   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, όταν μου λέτε «δημοσιοποιείστε»! 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Σας παρακαλώ!  Λήφθηκε μια απόφαση από την ολομέλεια της Βουλής, κάποιοι συμφωνούσαν, κάποιοι 
διαφωνούσαν.  Μπορείτε να καλέσετε Σύσκεψη Αρχηγών μετά από τη σημερινή συνεδρία… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε. 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο τον σεβασμό.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να τελειώσει, να ολοκληρώσει, κύριε… 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Αλλά να ακούγονται πράγματα όπως «δώστε τη στον τάδε βουλευτή, στον τάδε αρχηγό, στην τάδε 
επιτροπή»…  Θεωρώ ότι πρέπει να τερματιστεί η συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, νομίζω να τερματιστεί. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Υπάρχουν τα αρμόδια σώματα να το συζητήσουμε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα, έγινε.   

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να τοποθετηθώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Κυπριανού, σας παρακαλώ. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 
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 Επειδή δεν μπορεί ο καθένας να λέει ό,τι θέλει και επειδή επικαλείται θεσμούς και διαδικασίες ο κ. 
Νεοφύτου.  Έγινε αποδεκτή η αναπομπή του Προέδρου της Δημοκρατίας από τον Δημοκρατικό Συναγερμό, 
δίχως να αμφισβητήσει την όποιαν αναφορά γίνεται στην αναπομπή, ως εκ τούτου γίνεται δεχτή η αναπομπή 
ως έχει.  Ο κ. Παπαδόπουλος είπε ότι αμφισβητεί τις αναφορές του Γενικού Εισαγγελέα, ο κ. Νεοφύτου δεν είπε 
τέτοιο πράγμα, ούτε ο κ. Μαυρίδης είπε τέτοιο πράγμα.  Κατά την άποψή μου δεν υπάρχει τίποτε να συζητηθεί 
απ’ εδώ και πέρα.  Εκείνο το οποίο πρέπει να γίνει είναι, όπως λέει η αναπομπή, αν θέλετε να 
δημοσιοποιήσετε τη λίστα, θα πρέπει να πάρετε νομική συμβουλή, θα πρέπει να ρωτήσετε την Επίτροπο 
Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα.  Αυτό πρέπει να κάνει η Βουλή, δεν μπορεί να κάμει τίποτε 
διαφορετικό από τη στιγμή που εκείνοι οι οποίοι αποδέχτηκαν την αναπομπή δεν αμφισβήτησαν αυτές τις 
αναφορές του Γενικού Εισαγγελέα.  Γι’ αυτό, αν θέλουμε να διασώσουμε το κύρος μας, το οποίο επήε κάτω 
από το μηδέν με όλη αυτή τη συζήτηση η οποία γίνεται, εάν θέλουμε να το διασώσουμε έστω και στο 
ελάχιστον, τουλάχιστον ας κάμουμε τούτα τα οποία λέει ο Γενικός Εισαγγελέας, έστω και την υστάτη.  Τζιαι λέω 
ότι δεν εχάθηκε ο κόσμος, αν δε δοθεί σήμερα η λίστα, αν θα δοθεί σε δεκαπέντε, σε ένα μήνα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, για να τελειώνουμε και να πάμε παρακάτω στο επόμενο θέμα.  Για να δοθεί σήμερα η λίστα, 
παραγνωρίζοντας όλες τις υποδείξεις, πρέπει κάποιος να προθυμοποιηθεί να την πάρει και να τη δώσει είτε 
μέλος της επιτροπής είτε κόμμα κ.λπ. και σε αυτή την περίπτωση να αποφασίσετε είντα μ’ που… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Παραμένει η απόφαση για άμεση δημοσιοποίησης της λίστας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παραμένει, αλλά… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ναι, κύριε Προκοπίου, τζιαι σας παρακαλώ να πάμε στο επόμενο θέμα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε.   

 Εγώ θέλω να ξεκαθαρίσει κάτι, επειδή τώρα έγινε μια σύγχυση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν έγινε καμιά σύγχυση, έν’ πολλά απλό. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Εμείς λέμε να γίνει ψηφοφορία ξανά, γιατί άρχισαν τζιαι κάποιοι άλλοι να λένε τζιαι άλλα.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έκλεισε το θέμα της ψηφοφορίας, πάμε παρακάτω. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Εμείς θέλουμε, κύριε Πρόεδρε, εάν υπάρχει η ίδια απόφαση που λήφθηκε την περασμένη εβδομάδα, να 
δημοσιοποιηθεί, εμείς είμαστε υπέρ να δημοσιοποιηθεί.  Και εάν ακόμα εσείς δε θέλετε να τη δώσετε, αν…  
Όπως είπατε, εγώ συμφωνώ με την πρότασή σας, να έρθει ο επόμενος ο οποίος σας αντικαθιστά και να 
υλοποιήσει την απόφαση της ολομέλειας της Βουλής.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Αν έρτει η σειρά μου, που μετά από έξι-εφτά, ναι, θα έρτει…  Τι αριθμός είμαι; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία, κύριοι, θεωρείτε ότι έληξε να πάμε παρακάτω και όλα τα άλλα θα τα δούμε αλλού;   

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Έσιει εισήγηση, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Παπαγιάννη. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Δε θα μπορούσαμε να ψηφίσουμε την εισήγηση του κ. Προκοπίου; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ; 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Η εισήγηση του κ. Προκοπίου θα μπορούσε να τεθεί σε ψηφοφορία; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα, έντζιεν συνέδριο κόμματος που κάμνουμε δαμαί τζιαι λαλεί τζιαι ψηφίζουμε! 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Έκαμε μεταγραφή ο κ. Προκοπίου; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ή καμιάς οργάνωσης;  Έχει έτσι πράγμα στην ημερήσια διάταξη; 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Ρώτησα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 21 και 22 είναι αναπομπές από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας.  Είναι «Ο περί 
Δήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» και «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 

 Να διαβαστούν οι σκοποί.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 21 θέματος:  Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να καθοριστεί ανώτατος 
αριθμός θητειών στο αξίωμα του δημάρχου ή του μέλους δημοτικού συμβουλίου. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 22 θέματος:  Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να καθοριστεί ανώτατος 
αριθμός θητειών στο αξίωμα του κοινοτάρχη ή του μέλους κοινοτικού συμβουλίου. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τους αναπεμφθέντες νόμους «Ο περί 
Δήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» και «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2020» 
Παρόντες:  
 Ελένη Μαύρου, πρόεδρος Κωστής Ευσταθίου 
 Ευανθία Σάββα Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιώργος Κάρουλλας Μαρίνος Μουσιούττας 

 Ξένια Κωνσταντίνου Γιώργος Περδίκης 

 Πανίκος Λεωνίδου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών επανεξέτασε σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 
27 Ιουλίου 2020, τους πιο πάνω νόμους, τους οποίους ψήφισε η Βουλή των Αντιπροσώπων στις 3 Ιουλίου 
2020 και οι οποίοι αναπέμφθηκαν από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας κατ’ επίκληση του άρθρου 51.1 του 
Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας.   

 Όπως είναι γνωστό, ο πρώτος αναπεμφθείς νόμος κατατέθηκε στη Βουλή στις 27 Ιανουαρίου 2017, υπό 
τη μορφή πρότασης νόμου από τον κ. Γιώργο Λιλλήκα εκ μέρους της Συμμαχίας Πολιτών. Με την εν λόγω 
πρόταση νόμου, όπως αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή πριν από την ψήφιση του πρώτου αναπεμφθέντος 
νόμου, εσκοπείτο η τροποποίηση του περί Δήμων Νόμου, ώστε πρόσωπο το οποίο έχει ήδη υπηρετήσει στο 
αξίωμα του δημάρχου ή του μέλους δημοτικού συμβουλίου για δύο θητείες να μη δύναται να εκλεγεί δήμαρχος 
ή μέλος δημοτικού συμβουλίου, αντίστοιχα.   
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 Επιπρόσθετα, ο δεύτερος αναπεμφθείς νόμος επίσης κατατέθηκε στη Βουλή στις 27 Ιανουαρίου 2017, 
υπό τη μορφή πρότασης νόμου από τον κ. Γιώργο Λιλλήκα εκ μέρους της Συμμαχίας Πολιτών. Με την εν λόγω 
πρόταση νόμου, όπως αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή πριν από την ψήφιση του δεύτερου αναπεμφθέντος 
νόμου, εσκοπείτο η τροποποίηση του περί Κοινοτήτων Νόμου, ώστε πρόσωπο το οποίο έχει ήδη υπηρετήσει 
στο αξίωμα του κοινοτάρχη ή του μέλους κοινοτικού συμβουλίου για δύο θητείες να μη δύναται να εκλεγεί 
κοινοτάρχης ή μέλος κοινοτικού συμβουλίου, αντίστοιχα.   

 Υπενθυμίζεται ότι, στο στάδιο της συζήτησης των προτάσεων νόμου από την επιτροπή, η τελευταία, 
αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε να τροποποιήσει ανάλογα τα κείμενα των 
προτάσεων νόμου, ώστε αυτά να διαλαμβάνουν τα ακόλουθα: 

1. Πρόσωπο το οποίο έχει ήδη υπηρετήσει στο αξίωμα του δημάρχου για τρεις συνολικά θητείες να μη 
δύναται να επανεκλεγεί δήμαρχος.  

2. Όσον αφορά τις θητείες στο αξίωμα του μέλους δημοτικού συμβουλίου, να μην τίθεται οποιοσδήποτε 
περιορισμός.  

3. Πρόσωπο το οποίο έχει ήδη υπηρετήσει στο αξίωμα του κοινοτάρχη ή του μέλους κοινοτικού 
συμβουλίου για τρεις συνολικά θητείες να μη δύναται να επανεκλεγεί κοινοτάρχης ή μέλος κοινοτικού 
συμβουλίου, αντίστοιχα.   

4. Πρόσωπα τα οποία διεκδικούν εκλογή σε κοινότητες με αριθμό εγγεγραμμένων εκλογέων που δεν 
υπερβαίνει τους εκατό εκλογείς να εξαιρούνται από την εφαρμογή της προτεινόμενης ρύθμισης για 
περιορισμό των θητειών στο αξίωμα του κοινοτάρχη ή του μέλους κοινοτικού συμβουλίου.  

 Οι λόγοι της αναπομπής των υπό αναφορά νόμων, όπως αυτοί αναφέρονται στην επιστολή του 
Προέδρου της Δημοκρατίας προς τον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 22 Ιουλίου 2020, 
οι οποίοι παρατίθενται αυτούσιοι και κατά το δυνατό αυτολεξεί, είναι οι ακόλουθοι: 

«1. Με τον περί Δήμων (Τροποποιητικό) Νόμο του 2020 τροποποιείται το άρθρο 16 του βασικού νόμου, 
ώστε, στην περίπτωση του δημάρχου, να μην μπορεί να εκλεγεί, εάν έχει υπηρετήσει στο εν λόγω 
αξίωμα για τρεις συνολικά θητείες.   

2.  Με τον περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικό) Νόμο του 2020 τροποποιείται το άρθρο 16 του βασικού 
νόμου, ώστε πρόσωπο που έχει υπηρετήσει στο αξίωμα του κοινοτάρχη ή του μέλους κοινοτικού 
συμβουλίου, αντίστοιχα, για τρεις συνολικά θητείες, να κωλύεται να εκλεγεί. 

3. Σύμφωνα με τον εισηγητή των προτάσεων νόμου, όπως καταγράφεται στην έκθεση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών, ημερομηνίας 30 Ιουνίου 2020, σκοπός των προτάσεων 
νόμου είναι η εναλλαγή των προσώπων που εκλέγονται στα πιο πάνω αιρετά αξιώματα.  Επιπρόσθετα, 
οι ρυθμίσεις κρίνονται αναγκαίες ως μέτρο ενίσχυσης των δημοκρατικών θεσμών και ανανέωσης και 
εκσυγχρονισμού της δημόσιας ζωής και συνακόλουθα ως μέτρο αποφυγής δημιουργίας πολιτικού 
κατεστημένου και πρόληψης της διαφθοράς στη δημόσια ζωή.   

4. Προκύπτει από τα ανωτέρω ότι ο σκοπός των προτάσεων νόμου δεν επιτυγχάνεται, καθότι έχουν 
εξαιρεθεί από τον περιορισμό των θητειών για σκοπούς εκλογής τα μέλη του δημοτικού συμβουλίου, 
χωρίς να δίδεται εξήγηση περί τούτου. 

5. Για σκοπούς ομοιομορφίας και ισότιμης μεταχείρισης και/ή κοινής πολιτικής για όλους τους αιρετούς 
άρχοντες στην τοπική αυτοδιοίκηση, θα πρέπει να ισχύσουν ανάλογοι περιορισμοί, κατ’ αντιστοιχία, για 
όλα τα πρόσωπα τα οποία εκλέγονται ως δήμαρχοι και/ή κοινοτάρχες ή ως μέλη δημοτικών και/ή 
κοινοτικών συμβουλίων.   

6. Σημειώνεται ότι στο άρθρο 16 των περί Δήμων Νόμων του 1983 έως (Αρ. 4) του 2019 προνοούνται τα 
προσόντα εκλογιμότητας και ασυμβίβαστα, τα οποία είναι κοινά τόσο για την εκλογή δημάρχου όσο και 
για τα μέλη συμβουλίων.  Με τον αναπεμπόμενο περί Δήμων Νόμο παρατηρείται η παραδοξότητα ότι ο 
περιορισμός που τέθηκε με τη νέα παράγραφο (δ) να αφορά μόνο την περίπτωση του δημάρχου και όχι 
των μελών του συμβουλίου, παρ’ όλο που το εν λόγω άρθρο είναι κοινό και αφορά και τις δύο 
κατηγορίες.   

7. Υπό το φως των ανωτέρω, δυνατό να δημιουργείται άνιση μεταχείριση και ενδεχόμενη παραβίαση της 
αρχής της ισότητας, όπως κατοχυρώνεται στο άρθρο 28 του Συντάγματος, ανάμεσα σε όλους τους 
αιρετούς άρχοντες της τοπικής αυτοδιοίκησης, με το να εξαιρείται, χωρίς καθόλου αιτιολογία, 
συγκεκριμένη κατηγορία από τον περιορισμό των θητειών.  Η όμοια μεταχείριση, για να είναι ίση, 
προϋποθέτει ομοιότητα των υπό ρύθμιση θεμάτων. 

8. Επίσης, δυνατό να δημιουργείται και άνιση μεταχείριση μεταξύ των δημάρχων και των μελών των 
δημοτικών συμβουλίων, εφόσον τα προσόντα εκλογιμότητας και ασυμβίβαστα είναι κοινά και για τους 
δύο και διέπονται από το ίδιο άρθρο του βασικού νόμου, ενώ με τον αναπεμπόμενο νόμο 
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δημιουργήθηκε συγκεκριμένη εξαίρεση για τα μέλη των συμβουλίων χωρίς να καταγράφεται στα 
πρακτικά της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών ο λόγος της διαφοροποίησης αυτής.   

9. Με βάση τα προαναφερόμενα, εισηγούμαι όπως η Βουλή των Αντιπροσώπων μην εμμείνει στην 
απόφασή της, αποδεχόμενη την αναπομπή.  Παρακαλείται η αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών να ακούσει σχετικά με την παρούσα αναπομπή τον Υπουργό Εσωτερικών και τον Γενικό 
Εισαγγελέα της Δημοκρατίας.». 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας κατά την 
εξέταση των αναπεμφθέντων νόμων από την επιτροπή ανέλυσαν περαιτέρω τους λόγους για τους οποίους 
κρίθηκε σκόπιμη η αναπομπή των νόμων, στη βάση της πιο πάνω επιστολής του Προέδρου της Δημοκρατίας, 
επαναλαμβάνοντας ότι η ψηφισθείσα νομοθεσία αντίκειται στις πρόνοιες του άρθρου 28 του συντάγματος, 
καθότι παραβιάζει την αρχή της ίσης μεταχείρισης που διασφαλίζεται με αυτό. 

 Στο στάδιο της εξέτασης των αναπεμφθέντων νόμων η επιτροπή έθεσε σωρεία ερωτημάτων σε σχέση 
με τους λόγους της αναπομπής και παράλληλα ζητήθηκαν πρόσθετα στοιχεία και επεξηγήσεις για επιμέρους 
ζητήματα, που αφορούν μεταξύ άλλων την αναδρομική ισχύ των εν λόγω νομοθετικών ρυθμίσεων, καθώς και 
το κατά πόσο είναι νομικά επιτρεπτό να επιφέρει η επιτροπή στα κείμενα των αναπεμφθέντων νόμων 
ορισμένες τροποποιήσεις, ώστε να ρυθμιστεί εκ νέου το όλο θέμα του καθορισμού ανώτατου ορίου θητειών 
όσον αφορά τα υπό αναφορά αξιώματα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα 
αποφάσισε να εισηγηθεί στην ολομέλεια της Βουλής την αποδοχή της αναπομπής του Προέδρου της 
Δημοκρατίας.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ποιοι θέλουν να μιλήσουν; 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Όπως σας είχα πει και τηλεφωνικά, θα ζητήσω την άδειά σας για μια προφορική τροπολογία, γιατί δεν 
είχαμε το χρόνο για γραπτή τροπολογία και η τροπολογία αφορά τον περί Δήμο Νόμο και εισηγούμαι όπως 
συμπεριληφθούν… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αναπομπή ναι!  Ναι, να ψηφίσουμε πρώτα για την αναπομπή όμως έτσι;  Είναι για την αναπομπή που 
μιλούμε τώρα.  Έχει κανένα που θέλει να μιλήσει για την αναπομπή; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Για την αναπομπή μιλώ, αλλά εισηγούμαι μια τροπολογία προφορική… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πες την. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 …η οποία ουσιαστικά θα ακυρώσει την ουσία της αναπομπής.   

 Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας με την αναπομπή έχει δίκαιο να λέει ότι… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, κ. Λιλλήκα, εκατάλαβα.   

 Το τι λέει ο κ. Λιλλήκας -παρακαλώ δώστε προσοχή, κύριε- εισηγείται μια τροπολογία που, αν γίνει 
αποδεκτή, ακυρώνει το λόγο της αναπομπής, οπότε, εάν κρίνετε σωστό, να μπει σε ψηφοφορία.   

 Μπορείτε να πείτε την τροπολογία σας, κύριε Λιλλήκα, για να ακούσουν όλοι, αν δεν είναι ενήμεροι; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Βασικά η τροπολογία, μου κύριε Πρόεδρε, αφορά το να συμπεριληφθούν και οι δημοτικοί σύμβουλοί 
στον περιορισμό των τριών θητειών, ότι θα ισχύει για τα κοινοτικά συμβούλια, για τους δημάρχους και τους 
κοινοτάρχες.  Έτσι δε θα υπάρχει η άνιση μεταχείριση την οποία επικαλείται ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας και 
έχει δίκαιο. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η αναπομπή…  Δώστε σημασία, κύριοι, τζιαι εννά δούμε τη διαδικασία, θα την έβρουμε μαζί, εάν δεν τα 
καταφέρω. 

 Η αναπομπή έγινε, διότι υπήρχε ανισότητα, θα έλεγα, μεταξύ δημοτικών συμβούλων και κοινοτικών 
συμβούλων.  Εάν κάνουμε αυτή την αλλαγή, τότε δεν υπάρχει λόγος αναπομπής, άρα εγώ θα έλεγα να 
τοποθετηθείτε -χωρίς να ψηφίσετε, για να τηρούμε τη διαδικασία- ποιοι θα υποστηρίξουν αυτή την αναπομπή.  
Αν κρίνουμε ότι υπάρχει άνετη πλειοψηφία, τότε απορρίπτεται η αναπομπή τζιαι αμέσως προχωρούμε μ’ αυτή 
την αλλαγή.  Καταλάβετε;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν πρέπει πρώτα να ψηφίσουμε για την αναπομπή; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, Αννίτα μου, δεν πρέπει πρώτα, διότι, εάν αποδεχτούμε την αναπομπή, δεν μπορεί ύστερα να γίνει 
τροπολογία.  Εάν γίνει τροπολογία όμως, τότε μπορούμε να απορρίψουμε την αναπομπή, ναι. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Πρόεδρε, δηλώνοντας εξ αρχής ότι διαφωνούμε.. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Διαφωνείτε. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Με την τροπολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευκολύνεις, ευκολύνεις. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ένα λεπτό, διαφωνούμε με την τροπολογία του κ. Λιλλήκα όπως και καταψηφίσαμε τις προτάσεις νόμου 
του συναδέλφου.  Όμως είναι σωστός όσον αφορά τη διαδικασία.  Πρέπει να τεθεί η τροπολογία του, γιατί η 
αναπομπή από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας στηρίζεται στην αντισυνταγματική… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Στην ανισότητα. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Στην ανισότητα.  Γιατί να ’ναι περιορισμός μόνο για τον δήμαρχο και να μην είναι για τους δημοτικούς 
συμβούλους;  Και γιατί να είναι για τους κοινοτάρχες και όχι για τους κοινοτικούς συμβούλους.  Άρα, αν τεθεί η 
τροπολογία του συναδέλφου, αν περάσει, τότε διορθώνεται η αντισυνταγματικότητα.  Γι’ αυτό σας είπα, εμείς 
καταψηφίσαμε τις προτάσεις νόμου, θα καταψηφίσουμε και την τροπολογία, αλλά το ορθό διαδικαστικά είναι να 
μπει η τροπολογία του συναδέλφου και να τοποθετηθούμε.  Εάν δεν περάσει, ψηφίζουμε την αποδοχή της 
αναπομπής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κύριος Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, προτείνουμε να γίνει πρώτα ψηφοφορία για την αναπομπή και μετά να 
συζητήσουμε το κατά πόσο θα είμαστε διατεθειμένοι να τροποποιήσουμε και να έρθουμε να εναρμονιστούμε.  
Εξάλλου αυτό το θέμα το συζητήσαμε στην επιτροπή Εσωτερικών και η πρόταση της επιτροπής είναι αυτό το 
θέμα, εάν έχει κάποιος μια πρόταση άλλη για αλλαγές, να έρθει μετά, τον Σεπτέμβρη, και να το προτείνει.  
Επομένως, πρέπει να περιοριστούμε σήμερα ακριβώς όπως είναι εγγεγραμμένο το θέμα.  Θα πρέπει να 
τοποθετηθούμε υπέρ ή κατά.   

 Εμείς εν πάση περιπτώσει -μιας και έχω το λόγο, κύριε Πρόεδρε- ασφαλώς και είμαστε υπέρ της 
αναπομπής, γιατί όντως υπάρχουν νομικά ζητήματα, υπάρχει το θέμα της άνισης μεταχείρισης, αφού στον ίδιο 
θεσμό της τοπικής αυτοδιοίκησης, σε δύο παρόμοια όργανα, κοινοτικοί σύμβουλοι και δημοτικοί σύμβουλοι, 
θεσπίζεται μια διαφορετική αντιμετώπιση, άρα δημιουργούνται στοιχεία άνισης μεταχείρισης.  Επιπρόσθετα 
όμως, εμείς ως Δημοκρατικό Κόμμα έχουμε τοποθετηθεί από την αρχή ότι τέτοιου είδους ζητήματα θεωρούμε 
ότι δεν πρέπει να συζητούνται λίγους μήνες πριν από τις εκλογές, γιατί αλλάζουν άρδην τα πράγματα τα 
εκλογικά και, πέραν από αυτό, εμείς πιστεύουμε ότι δημιουργείται μια…  Προσβάλλονται δικαιώματα καθαρά 
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εκλογικά, το δικαίωμα του εκλέγεσθε, γιατί ο καθένας πρέπει να γνωρίζει την κατάλληλη στιγμή ποια είναι τα 
δικαιώματά του, ποιες είναι οι υποχρεώσεις του. 

 Εντάξει, κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κυρία Μαύρου. 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Συνάδελφοι, εμείς σε ό,τι αφορά την ουσία της αναπομπής, τους λόγους τους οποίους επικαλείται ο 
Πρόεδρος της Δημοκρατίας, δεν έχουμε παρά να συμφωνήσουμε.  Είναι γεγονός ότι όπως διαμορφώθηκαν οι 
προτάσεις νόμου από την επιτροπή Εσωτερικών και υιοθετήθηκαν από την πλειοψηφία της Βουλής 
καταγράφουν μια ανισότητα μεταξύ δημάρχων και δημοτικών συμβούλων και μεταξύ δημοτικών συμβούλων 
και κοινοτικών συμβούλων.   

 Σε ό,τι αφορά το ΑΚΕΛ, η θέση μας από την αρχή και όχι μόνο γι’ αυτά τα πολιτειακά αξιώματα, για όλα, 
ήταν και παραμένει ότι θα πρέπει να υπάρχουν καθορισμένες θητείες για πολλούς λόγους τους οποίους έχουμε 
αναλύσει, δε θα τους επαναλάβω.  Στη συνεδρία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών θέσαμε την 
πρόταση που ουσιαστικά επαναφέρει ο κ. Λιλλήκας με την προφορική τροπολογία του, δηλαδή να έρθουμε 
στην ολομέλεια και να διορθώσουμε τον περί Δήμων Νόμο, ώστε να απαντά στις αντισυνταγματικές πρόνοιες 
που επικαλείται ο Πρόεδρος.  Δυστυχώς, η πλειοψηφία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών δεν 
έκανε αποδεκτή αυτή την πρότασή μας.  Γι’ αυτό το λόγο εμείς, επαναλαμβάνω, παρότι συμφωνούμε με τους 
λόγους που επικαλείται ο Πρόεδρος στην αναπομπή του, θα τηρήσουμε αποχή.  Θεωρούμε ότι σήμερα η 
ολομέλεια έπρεπε να έρθει να διορθώσει τον περί Δήμων Νόμο, αν θέλουμε να είμαστε συνεπείς με όσα 
διακηρύττουμε για την ανανέωση της πολιτικής ζωής του τόπου και πολλά άλλα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει.  Ο κύριος Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Εγώ θα πω τη θέση μας όπως ήταν και την προηγούμενη φορά.  Θεωρούμε ότι πρέπει να υπάρχουν 
όρια στις θητείες και για τους δημάρχους και για τους κοινοτικούς συμβούλους και τους κοινοτάρχες και τους 
κοινοτικούς συμβούλους, γιατί όλοι εκτελούν το ίδιο έργο, έχουν εκτελεστική εξουσία. 

 Με τον τρόπο που ψήφισε η Βουλή, όντως δημιουργήθηκε μια αντισυνταγματική ανισότητα.  Άρα, 
θεωρώ ότι, αν θέλουμε να διορθώσουμε…  Όσοι συμφωνούμε, γιατί υπάρχουν τζιαι κάποιοι που δε 
συμφωνούν, σεβαστή η διαφωνία τους στο να υπάρχει καθορισμένος αριθμός θητειών.  Όσοι συμφωνούν με τη 
λογική του καθορισμένου αριθμού θητειών…  Η λιγοστή μου εμπειρία στη Βουλή, κύριε Πρόεδρε, που είναι πιο 
λίγη από τη δική σας, σίγουρα εσείς έχετε παραπάνω, λέει ότι γίνεται αποδεκτή η αναπομπή τζιαι 
τροποποιείται ο νόμος τζιαι ψηφίζεται ο νόμος τροποποιημένος.  Έτσι κάμνουμε είκοσι χρόνια τώρα, δηλαδή 
γίνεται δεκτή η αναπομπή και τροποποιείται ο νόμος.  Η ταπεινή μου γνώμη -με όσα λλία ξέρω, κύριε Πρόεδρε- 
τούτη είναι η διαδικασία τζιαι έτσι πρέπει να προχωρήσουμε.  Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έτσι και αλλιώς, επί της ουσίας τζιαι όπως τα εξήγησε και η κυρία Μαύρου, μιλούμε ότι στην επόμενη 
σύνοδο μπορεί να ξαναεξεταστεί το θέμα.  Η επόμενη σύνοδος είναι σε ένα μήνα, όρεξη να έχετε.  Η κυρία 
Μαύρου συνήθως βάλλει μέσα στις 22-23 του Αυγούστου τις συνεδριάσεις της, σε λιγότερο από ένα μήνα.  Δεν 
ξέρω φέτος είντα μ’ που ’ννά κάμει 16-17 του Αυγούστου, οπότε μ’ αυτό το δεδομένο, αν η αναπομπή γίνει 
αποδεκτή, τότε όλες αυτές οι εισηγήσεις, συμπεριλαμβανομένης και της τροπολογίας, μπορεί να συζητηθούν 
στα πλαίσια αυτά. 

 Ποιοι ψηφίζουν υπέρ της αποδοχής της αναπομπής, χωρίς τροποποίηση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον της αναπομπής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας, καμία. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαοκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκαοκτώ αποχές, η αναπομπή γίνεται αποδεκτή. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 23 που είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Εκλογής Μελών της 
Βουλής των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019».  Είναι πρόταση νόμου των κ. Γιώργου 
Περδίκη και Άννας Θεολόγου. 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε στη δεύτερη κατανομή εδρών, πέραν των αυτοτελών κομμάτων 
και των συνασπισμών κομμάτων, να συμμετέχουν και οι συνδυασμοί ανεξαρτήτων, εφόσον συγκεντρώσουν 
ποσοστό 3,6% επί του συνόλου των έγκυρων ψήφων σε ολόκληρη την επικράτεια της Δημοκρατίας. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Εκλογής 
Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019»  

Παρόντες: 
 Ελένη Μαύρου, πρόεδρος Παύλος Μυλωνάς 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου Κωστής Ευσταθίου 

 Ευανθία Σάββα Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιώργος Κάρουλλας Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ξένια Κωνσταντίνου Γιώργος Περδίκης 

 Πανίκος Λεωνίδου Άννα Θεολόγου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε 
στη Βουλή από τον βουλευτή κ. Γιώργο Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών και 
την ανεξάρτητη βουλευτή κ. Άννα Θεολόγου, σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 22 
Ιουνίου 2020.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών.  Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν 
εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης της πρότασης νόμου από την επιτροπή παρευρέθηκε επίσης 
το μέλος της κ. Λίνος Παπαγιάννης. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων Νόμου, ώστε στη δεύτερη κατανομή εδρών, πέραν των αυτοτελών κομμάτων και των 
συνασπισμών κομμάτων, να συμμετέχουν και οι συνδυασμοί ανεξαρτήτων, εφόσον συγκεντρώσουν ποσοστό 
3,6% επί του συνόλου των έγκυρων ψήφων σε ολόκληρη την επικράτεια της Δημοκρατίας. 

 Σύμφωνα με τους εισηγητές της πρότασης νόμου, καθώς και την αιτιολογική έκθεση που τη συνοδεύει, η 
προτεινόμενη ρύθμιση κρίνεται αναγκαία, καθότι: 

1. με την ισχύουσα ρύθμιση παραβιάζεται η αρχή της αναλογικότητας, η οποία διακρίνει ένα σύγχρονο 
κράτος δικαίου, και παράλληλα η ψήφος σε συνδυασμό κόμματος ή συνδυασμό συνασπισμού 
κομμάτων επιμετράται ευνοϊκά σε σχέση με την ψήφο σε συνδυασμό ανεξαρτήτων, 

2. οι υποψήφιοι βουλευτές, είτε ανήκουν σε συνδυασμό κόμματος είτε σε συνδυασμό συνασπισμού 
κομμάτων είτε σε συνδυασμό ανεξαρτήτων, απαιτείται να αντιμετωπίζονται επί ίσοις όροις, 

3. θεμέλιο του δημοκρατικού πολιτεύματος αποτελεί η λαϊκή κυριαρχία, η οποία εκφράζεται διά της 
διενέργειας εκλογών, και ως εκ τούτου απαιτείται όπως στη δεύτερη κατανομή των βουλευτικών εδρών 
συμμετέχουν και οι συνδυασμοί ανεξαρτήτων, ώστε να γίνεται σεβαστή πλήρως η λαϊκή ετυμηγορία.  

 Σημειώνεται ότι με βάση την ισχύουσα νομοθεσία, οι συνδυασμοί ανεξαρτήτων συμμετέχουν μόνο στην 
πρώτη κατανομή εδρών.   



2280 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών ενημέρωσαν την επιτροπή ότι δεν έχουν μέχρι σήμερα 
κατέλθει στις εκλογές συνδυασμοί ανεξαρτήτων σε παγκύπρια κλίμακα, ήτοι με υποψηφίους σε όλες τις 
εκλογικές περιφέρειες. Παράλληλα, εξέφρασαν την άποψη ότι ενδεχόμενη αλλαγή της εκλογικής νομοθεσίας 
για συμμετοχή στη δεύτερη κατανομή εδρών των συνδυασμών ανεξαρτήτων κρίνεται ιδιαίτερα προβληματική, 
δεδομένου ότι οι εν λόγω συνδυασμοί δεν υπόκεινται σε αντίστοιχες με τα πολιτικά κόμματα υποχρεώσεις.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
διατύπωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Η πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις, του Δημοκρατικού Συναγερμού και του Δημοκρατικού Κόμματος τάχθηκαν εναντίον της 
ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο. 

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ επιφυλάχθηκε να 
τοποθετηθεί επί των προνοιών της πρότασης νόμου κατά τη συζήτησή της στην ολομέλεια της Βουλής.   

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεων, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών κατά πλειοψηφία 
εισηγείται στη Βουλή την καταψήφιση της πρότασης νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ποιοι θέλουν να μιλήσουν. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Επί της διαδικασίας, δεν μπορεί να μπει η τροπολογία του κυρίου Λιλλήκα, μετά από αυτό; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι σήμερα. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Θα το δείτε στην επιτροπή Εσωτερικών στην πρώτη συνεδρία, αν θέλετε. 

 Για το υπ’ αριθμόν 23 ποιος θέλει να μιλήσει;   

 Η κ. Θεολόγου. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Από το βήμα, κύριε Πρόεδρε. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Για να ξέρετε όσοι δε γνωρίζετε τι πραγματικά προνοεί η συγκεκριμένη πρόταση νόμου που καταθέσαμε 
μαζί με τον κ. Περδίκη και για να είναι όσο πιο ξεκάθαρο γίνεται, για να σταματήσει η παραφιλολογία και η 
παραπλάνηση των πολιτών από διάφορα επιχειρήματα που άκουσαν και θα ακούσουν στη συνέχεια, ως έχει ο 
υφιστάμενος νόμος περί εκλογής των μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων επιτρέπει σε κόμματα, 
κομματικούς συνδυασμούς, ανεξάρτητους και συνδυασμούς ανεξαρτήτων να διεκδικήσουν έδρες στην πρώτη 
κατανομή.  Δεδομένο.  Επιτρέπει.  Στη συνέχεια όμως οι αδιανέμητοι ψήφοι στη δεύτερη κατανομή καταλήγουν 
στα κόμματα και στους κομματικούς συνδυασμούς μόνο.  Αυτό δεν είναι αντιπροσωπευτική δημοκρατία, ειδικά 
όταν επιτρέπεις σε ένα συνδυασμό ανεξάρτητων υποψηφίων να διεκδικήσει έδρες σε όλη την Κύπρο και του 
στερείς την ίδια ώρα το δικαίωμα να συμμετέχει στη δεύτερη κατανομή, έστω και αν εξασφαλίσει το 3,6 σε 
παγκύπρια κλίμακα. 

 Τι διαφορά έχει ένα κόμμα από μια ομάδα πολιτών που θέλει να διεκδικήσει έδρες, ώστε π.χ. να θέλει να 
προστατεύσει τα δικαιώματα του παιδιού;  Εξάλλου να μην ξεχνάμε ότι για τα κόμματα και για τη δημιουργία 
ενός κόμματος χρειάζονται υπογραφές μόνο 300 πολιτών.   

 Τέσσερα χρόνια που είμαι βουλευτής άκουσα τόσες πολλές φορές μέσα στο κοινοβούλιο την ανάγκη 
που επικαλείστε όλοι σας για εκσυγχρονισμό της δημοκρατίας και αντιμετώπιση της απαξίωσης των πολιτών 
απέναντι στην πολιτική και στους πολιτικούς.  Με την πρόταση νόμου εκσυγχρονίζεται η δημοκρατία, αυτό 
δηλαδή που ζητάτε εσείς και που επιζητά ο κόσμος, διότι χωρίς τη δημοκρατία κανένας σας μέσα σ’ αυτή την 
αίθουσα δε θα είχε την ευκαιρία να πολιτεύεται, χωρίς τη σωστή και αντιπροσωπευτική δημοκρατία.  
Δυστυχώς, εάν διατηρηθούν οι περιορισμοί στο εκλέγειν και εκλέγεσθε, όπως είναι ο νόμος, κανένας εκτός 
αυτής της αίθουσας δε θα έχει ίσες ευκαιρίες να πολιτευτεί στο μέλλον χωρίς να ανήκει σε κόμματα. 

 Στην ολομέλεια στις 6 Δεκεμβρίου 2019, αν ανατρέξετε, συζητούσαμε πάλι τα θέματα εκσυγχρονισμού 
της δημοκρατίας.  Βουλευτής του ΔΗΚΟ είπε «είναι θέμα αρχής για εμάς ότι η λαϊκή κυριαρχία δεν μπορεί να 
περιοριστεί με οποιοδήποτε τρόπο ή να καλουπωθεί με νομοθετικές πράξεις».  Αυτό τέθηκε και είναι γραμμένο 
στα πρακτικά.  Υπάρχει στρέβλωση και περιορισμός στη συγκεκριμένη διαδικασία.  Και σας ρωτώ: Σήμερα 
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ποια είναι η θέση σας ως θέμα αρχής;  Ο κ. Τορναρίτης στη συγκεκριμένη ολομέλεια έλεγε ότι οι πολίτες 
ακούουν κόμματα και γυρίζουν την πλάτη και προφανώς θέλετε να συνεχίσουν να γυρνούν την πλάτη μένοντας 
στην αποχή, επειδή δε δίνετε το δικαίωμα στους πολίτες να συμμετέχουν ως ίσοι ανάμεσα σε ίσους και 
περιορίζετε την αντιπροσώπευσή τους.  Βέβαια εκτιμώ ότι αυτή τη φορά οι πολίτες δε θα σας κάνουν αυτό το 
χατίρι να μείνουν στην αποχή, όταν θα έχουν και επιλογές πέραν από τα κόμματα. 

 Ο κ. Γεωργίου του ΔΗΣΥ έλεγε ότι το δικαίωμα του εκλέγειν και εκλέγεσθε το οποίο προστατεύεται από 
την Ευρωπαϊκή Σύμβαση Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων δεν είναι απόλυτο, αφού αναγνωρίζεται στα κράτη μέλη 
μια ευρεία ευχέρεια να θέτουν σιωπηρούς περιορισμούς, εφόσον είναι καθολικοί και ουδέτεροι.  Δεν 
περιορίζουν τα δικαιώματα αυτά, δηλαδή του εκλέγειν και εκλέγεσθε -αναφέρει ο κύριος Γεωργίου- αυθαίρετα 
και δυσανάλογα, δεν παραβιάζουν την αρχή κατά των διακρίσεων, επιδιώκουν νόμιμο σκοπό και δεν 
επεμβαίνουν στην ελεύθερη βούληση των πολιτών.  Συμφωνούμε, δυστυχώς, κύριε Γεωργίου, ότι η 
συγκεκριμένη ρύθμιση περιορίζει αυτό το δικαίωμα, καθώς ο νόμος που αφορούσε τις ευρωεκλογές, ενώ είχε 
ρυθμιστεί αρχικά ακριβώς όπως ο νόμος για την εκλογή των βουλευτών, άλλαξε με εντολή της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, για να δικαιούνται και οι συνδυασμοί ανεξαρτήτων να συμμετέχουν στη δεύτερη κατανομή.  Δε θα 
έπρεπε να υπάρχει και η ανάλογη ρύθμιση πλέον για την εκλογή των αντιπροσώπων στο ναό της δημοκρατίας; 

 Τι γίνεται στην περίπτωση που χιλιάδες ψήφοι πολιτών δεν έχουν καμία βαρύτητα στη δεύτερη 
κατανομή, γιατί είναι ψήφοι προς συνδυασμούς ανεξαρτήτων;  Δεν είναι αυτό αυθαίρετο;  Θεωρείτε ότι δεν 
επεμβαίνει στην ελεύθερη βούληση των πολιτών;  Για τα κενά και τις ασάφειες των εκλογικών νόμων να 
θυμίσω σε όλους ότι η νομοθετική και η δικαστική εξουσία ταλαιπωρούνται για πολλά χρόνια και δεν είχαμε 
πλήρη σύνθεση της Βουλής στην τρέχουσα θητεία.  Φανταστείτε τι θα γίνει στις εκλογές του Μαΐου του 2021, 
όταν συνδυασμοί ανεξαρτήτων που συμμετέχουν παγκύπρια στην εκλογική διαδικασία λάβουν το εκλογικό 
μέτρο όπως καθορίζεται στο νόμο για τα κόμματα ή και περισσότερο από το 3,6 και δεν εκλέξουν κανένα 
βουλευτή.  Αν δεν μπορείτε να φανταστείτε, τότε σας πληροφορώ ότι υπάρχει ο κίνδυνος το εκλογοδικείο να 
κηρύξει τα άρθρα που διέπουν… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρία Θεολόγου… 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, απλώς, επειδή είμαι εισηγήτρια του θέματος, θέλω να κάμω τούτες τις 
διευκρινήσεις, για να ξέρουν οι συνάδελφοι,  διότι η έκθεση όπως βγήκε από την επιτροπή Εσωτερικών δεν 
παρουσιάζει αυτά τα δεδομένα.   

 Και λέω ότι υπάρχει ο κίνδυνος το εκλογοδικείο να κηρύξει τα άρθρα που διέπουν τη διανομή των εδρών 
ως αντισυνταγματικά και ως άρθρα που παραβιάζουν την αρχή της λαϊκής βούλησης και της ισότητας της 
ψήφου και έτσι να τιναχθούν οι εκλογές στον αέρα τον Μάιο του 2021.  Αυτό δεν είναι σενάριο επιστημονικής 
φαντασίας, είναι μια πραγματικότητά, θα προκληθεί χάος, θα στοιχίσει αρκετά χρήματα στη Δημοκρατία να 
επαναλάβει την εκλογική διαδικασία, επειδή σήμερα υπάρχει πιθανότητα εσείς να κρίνετε αυτή την πρόταση 
νόμου από ωφελιμιστική σκοπιά.  Αν ακυρωθούν οι εκλογές, τα κόμματα δε θα έχουν κανένα ελαφρυντικό όσον 
αφορά την άγνοια αυτού του ενδεχομένου, αφού πλέον γνωρίζετε την παρανομία και θα πρέπει να είσαστε 
έτοιμοι να δεχτείτε και την κατακραυγή του κόσμου που θα είναι καθολική. 

 Η υπεροχή της δημοκρατίας, είπε κάποιος άλλος συνάδελφος, έναντι των άλλων συστημάτων είναι η 
ανοχή στον πολιτικό σου αντίπαλο. 

 Θεωρείτε ότι με τούτους τους περιορισμούς ανέχεστε τους πολιτικούς σας αντιπάλους; 

 Συνάδελφος από το ΑΚΕΛ είπε επίσης «θεωρούμε ότι πρέπει να ληφθούν μέτρα για την ανανέωση στην 
πολιτική ζωή του τόπου, πρέπει να δοθούν μηνύματα που αφορούν και τον εκσυγχρονισμό, αλλά και την 
αντιμετώπιση της απαξίωσης που υπάρχει στην κοινωνία».  Μα πώς να μην υπάρχει απαξίωση, όταν ο 
σημερινός εκλογικός νόμος περιορίζει το δικαίωμα του πολίτη να πολιτικοποιηθεί πέραν από τα κόμματα; 

 Τη δημοκρατία δεν πρέπει να την κόβουμε και να τη ράβουμε στα μέτρα της εξυπηρέτησης των δικών 
μας συμφερόντων, αλλά στα μέτρα της ορθής αποτύπωσης της λαϊκής βούλησης.  Οι πολίτες, όταν δεν 
εισακούονται, επαναστατούν και, αν δε μας ακούσετε σήμερα, θα μας ακούσετε τον Μάιο του 2021.  Εκεί ας 
αναλάβει ο καθένας τις ευθύνες του απέναντι στη Δημοκρατία που υπηρέτα.  Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Εκπροσωπώ ένα κίνημα, κύριε Πρόεδρε, το οποίο λειτουργεί με βάση τη νομοθεσία περί κομμάτων, 
όμως σε καμία περίπτωση δε θεώρησα ή υιοθέτησα την πολιτική άποψη που εκφράστηκε και από το βήμα του 
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κοινοβουλίου ότι η δημοκρατία είναι η δημοκρατία των κομμάτων.  Θεωρώ ότι το κύτταρο της δημοκρατίας είναι 
ο πολίτης, δεν είναι τα πολιτικά κόμματα, και τον πολίτη εξυπηρετεί και πρέπει να εξυπηρετεί η δημοκρατία.  Γι’ 
αυτό πρέπει να δίνεται το δικαίωμα στον πολίτη να ψηφίζει -είπα το πολλές φορές, ετέθη ενώπιον της 
ολομέλειας και δυστυχώς καταψηφίστηκε- και να επιλέγει και πρόσωπα, αν θέλει, όχι μόνο κόμματα.  Επίσης 
θεωρώ και έχω παλέψει πάρα πολλές φορές σε πολλές προτάσεις νόμου· η προηγούμενη για την οριζόντια 
ψηφοφορία, που ανέφερα, μια πρόσφατη, που επίσης απέρριψε η Βουλή, για την οργάνωση των εκλογών σε 
επίπεδο επαρχίας, που είναι σχετική με αυτή την πρόταση που έχουμε με την κ. Θεολόγου.   

 Σε όλες τις περιπτώσεις διαχρονικά υποστήριζα την άποψη ότι ο πολίτης πρέπει να μπορεί όχι μόνο να 
επιλέγει πρόσωπα, δηλαδή την οριζόντια ψηφοφορία, αλλά και να διεκδικεί ισότιμα με τα πολιτικά κόμματα τη 
βουλευτική έδρα.  Και έχουμε το εξής παράδοξο, κύριε Πρόεδρε:  Υπάρχει μια λογική διάκριση μεταξύ των 
κομμάτων και των συνδυασμών ανεξαρτήτων.  Η λογική διάκριση πού βρίσκεται;  Δε λαμβάνουν οικονομική 
χορηγία οι συνδυασμοί ανεξαρτήτων, τα κόμματα λαμβάνουν.  Καλώς, κατανοητό.  Δεν έχουν 
αντιπροσώπευση στις εκπομπές της δημόσιας ραδιοτηλεόρασης.  Έχουν τα κόμματα θεσμική, δεν έχουν οι 
συνδυασμοί ανεξαρτήτων.  Κατανοητό, θεσμικό, να το καταλάβουμε, μια λογική διάκριση.  Το να μη δικαιούνται 
έδρα όμως, όταν έχουν μαζέψει τους ανάλογους ψήφους, αυτό θεωρώ ότι είναι εντελώς παράλογο.  Και επειδή 
είπε κάποτε ένας πολιτικός ότι «όσο κι αν ασχοληθεί με την πολιτική κάποιο άτομο, μεινίσκουν του τζιαι κάποια 
πράματα από την επαγγελματική του την κατάρτιση», ως πολιτικός μηχανικός και υπηρέτης των θετικών 
επιστημών είμαι λάτρης των αριθμών.  Είναι αντικειμενική αριθμητική αλήθεια ότι ένας συνδυασμός 
ανεξαρτήτων, ακόμα και αν μαζέψει περισσότερους ψήφους από κόμμα, όπως είναι γραμμένος ο νόμος μας, 
εκλέγει το κόμμα και δεν εκλέγει ο συνδυασμός ανεξαρτήτων.  Ο συνδυασμός ανεξαρτήτων, για να εκλέξει, 
πρέπει να μαζέψει περισσότερους ψήφους από το κόμμα.  Βέβαια υπάρχει και μια άλλη στρέβλωση στον νόμο, 
την οποία δεν είναι του παρόντος να την αναφέρω, όμως αυτή τη στρέβλωση, το να μη δικαιούται ο 
συνδυασμός ανεξαρτήτων να εκλέγει βουλευτές όπως εκλέγουν και τα κόμματα, εγώ θεωρώ ότι πρέπει να την 
αφήσουμε πίσω στην ιστορία.  Γι’ αυτό και συνυπέγραψα μαζί με την κ. Θεολόγου αυτή την πρόταση νόμου. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άλλος που θέλει να μιλήσει; 

 Ναι, κύριε Κάρουλλα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Έχουμε ακούσει πολλά, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.  Ως Δημοκρατικός Συναγερμός... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει άλλος ομιλητής;  Για να ξέρω. 

 Όχι. 

 Μάλιστα, ο τελευταίος ομιλητής. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Έχουμε ακούσει πολλά, έχω πει, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και ως Δημοκρατικός 
Συναγερμός είμαστε εναντίον αυτής της τροποποίησης του νόμου για την εκλογή μελών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, άρα καταψηφίζουμε.  Θεωρούμε ότι η εξίσωση των όποιων υποψηφίων ή συνδυασμών με τα 
πολιτικά κόμματα, τα οποία αποτελούν τα ουσιαστικά κύτταρα της δημοκρατίας, της αντιπροσωπευτικής 
δημοκρατίας, δημιουργεί πολλά προβλήματα και πλήττει πάνω απ’ όλα την εύρυθμη και την ποιοτική 
λειτουργία της δημοκρατίας.  Άρα, με άξονα την ποιοτικότερη λειτουργία του νομοθετικού σώματος, αλλά και 
την εκπροσώπηση της κοινωνίας μέσα από τα πολιτικά κόμματα, τα οποία αξιοποιούν με γερές βάσεις την 
ψήφο -και με προτάσεις μας έχουμε δώσει και την οριζόντια ψηφοφορία- στα πλαίσια αυτά είμαστε εναντίον της 
όποιας τροποποίησης. 

 Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 33 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους εναντίον, τρεις ψήφους υπέρ και μία αποχή, τα άρθρα απορρίπτονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

 Ήρθαν κι άλλοι μέσα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους εναντίον, τέσσερις ψήφους υπέρ και μία αποχή,  η πρόταση νόμου 
καταψηφίζεται. 

 Τα υπ’ αριθμόν 24 και 25 θέματα είναι εξ αναβολής, έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί 
Δημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» και «Ο περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό 
στη Δημόσια Υπηρεσία (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, διαδικαστικό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Ένα λεπτό, υπήρχαν κάποιες τροπολογίες από τον κ. Περδίκη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν ακούω. 



2284 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Υπήρχαν κάποιες τροπολογίες του κ. Περδίκη.  Έχουν αποσυρθεί; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Το ΑΚΕΛ ζητά αναβολή, κύριε Πρόεδρε, στα δύο αυτά θέματα...  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση; 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Όχι. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 ...με τη δέσμευση, όσο εξαρτάται από εμάς, να συζητηθεί το θέμα και αν είναι να ολοκληρωθεί... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δημιουργεί οποιοδήποτε πρόβλημα η αναβολή; 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Όχι, απλώς να πάει πίσω, να το αναβάλουμε, γιατί ζητά αναβολή το ΑΚΕΛ.  Δίνεται η ιδιότητα στα 
ιδιωτικά πανεπιστήμια, όπως και στα δημόσια, να διεξάγονται... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Να πάει στην επιτροπή, ώστε οι τροπολογίες που κατέθεσε ο κ. Περδίκης, με τις οποίες επί της αρχής 
συμφωνούμε όλοι… να καλεστούν και τα υπουργεία, για να εκφράσουν τις απόψεις τους, γιατί έχουν... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν μπορεί να δοθεί αναβολή, κύριε.  Είναι εξ αναβολής. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Αναβολή και να πάει στην επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν μπορεί.  Μια φορά με βάση τον κανονισμό. Είναι εξ αναβολής.   

 Θέλετε να το αφήσουμε στο τέλος, να το επεξεργαστούμε; 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Η άλλη εισήγηση την οποία θα κάμναμε εμείς... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έθθα αρχίσουμε τωρά να λαστιχάρουμεν! 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η άλλη εισήγηση είναι, επειδή οι εισηγήσεις του κ. Περδίκη ήρθαν μετά την ολοκλήρωση 
της κατ’ άρθρο συζήτησης και δεν έχουν ενσωματωθεί ή δεν έχουν καλεστεί τα υπουργεία, να κατατεθούν ως 
πρόταση νόμου οι τροπολογίες του κ. Περδίκη με τη δέσμευση της επιτροπής Θεσμών να το βάλει στην πρώτη 
συνεδρία του Σεπτέμβρη.  Να τελειώσουμε εντός του Σεπτέμβρη και να είμαστε εντάξει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μπορεί να γίνουν δύο-τρία πράματα.  Το ένα είναι να καταψηφιστούν και να έρθει με πρόταση νόμου 
τον Σεπτέμβρη, το άλλο είναι να τις αποσύρει. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Όχι, είναι κυβερνητικά νομοσχέδια.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τι;  Πες μου ξανά... 
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ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Είναι κυβερνητικά νομοσχέδια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Απλώς οι τροπολογίες του κ. Περδίκη να κατατεθούν με πρόταση νόμου τον Σεπτέμβρη. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Είναι το ίδιο που λέει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι το ίδιο πράμα περίπου που λέμε.  Ας τις αποσύρει και να τις καταθέσει σε πρόταση νόμου και να 
τις δείτε τον Σεπτέμβρη.  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ή να καταψηφιστούν. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Η θέση η δική μας είναι να ψηφιστούν σήμερα, να καταψηφιστούν οι τροπολογίες και να καταθέσουμε 
πρόταση νόμου στην πρώτη συνεδρία με τις τροπολογίες του κ. Περδίκη, για να τις ενσωματώσουμε.  Με τις 
οποίες, επαναλαμβάνω, συμφωνούμε απόλυτα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς τροπολογίες δεν έχουμε εδώ. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Είχαν την περασμένη βδομάδα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχω σημείωμα για τροπολογίες.  Μη συζητάτε, εγώ έχω σημείωση για τροπολογίες. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Επειδή ακριβώς η τροπολογία είναι πολύ σημαντική, έχει να κάμει ακριβώς με τον θεσμό που πάμε να 
δημιουργήσουμε ή να διευρύνουμε καλύτερα, για να είμαστε ακριβείς, αλλά χωρίς τούτη την τροπολογία και τη 
συζήτηση γύρω από τις πτυχές που αφορούν την αντικειμενικότητα, το αδιάβλητο, τον έλεγχο των διαδικασιών, 
δεν μπορεί να ψηφιστεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κατάλαβα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Εμείς θα αναγκαστούμε να καταψηφίσουμε κάτι που είμαστε θετικοί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Κύριε Περδίκη, έχεις τη διάθεση να τις αποσύρεις και να κάμετε μία κοινή; 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μπορώ να πω κάτι;  Αν γίνεται. 



2286 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Γίνεται.  Αλλά να μας πει ο... 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Αν μου επιτρέπετε, επειδή υπάρχει ευρύτατη συναίνεση, έχω μιλήσει με όλα τα κόμματα, νομίζω.  Θα 
μπορούσαμε να αποδεχτούμε, εφόσον υπάρχει ομοφωνία, αναβολή.  Δε νομίζω ότι προκύπτει ζήτημα.  Έντζιε 
δημιουργούμε προηγούμενο, από την ώρα που υπάρχει οριζόντια συναίνεση. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Αυτό θα έλεγα κι εγώ, κύριε Πρόεδρε.  Αφ’ ης στιγμής υπάρχει συναίνεση από όλους, ας τα αναβάλουμε. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Υπάρχει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει κανένας που διαφωνεί; 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Δεν έχουμε ένσταση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Να αμαρτήσω και γι’ αυτό, εντάξει, αλλά όι για το άλλο που θέλετε, έν’ μεγάλη αμαρτία τζιείνο.  Για τούτο 
να αμαρτήσω. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Έν’ μικρή αμαρτία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τούτο έν’ μικρή αμαρτία. 

 Τα θέματα αναβάλλονται. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Πάνε επιτροπή και τα δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και τα δύο, ναι, το 24 και το 25. 

 Όταν θα διορθωθούν οι κανονισμοί να μπει «όταν υπάρχει ομόφωνη απόφαση για αναβολή, να 
δικαιούνται δύο φορές», εντάξει;  Όχι τώρα, για μετά.  Για να μη μου το επικαλείστε ύστερα για επόμενη φορά, 
στο παρά ένα και ξέρω ’γω! 

 Λοιπόν, το υπ’ αριθμόν 26 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Αφερεγγυότητας Φυσικών Προσώπων 
(Προσωπικά Σχέδια Αποπληρωμής και Διάταγμα Απαλλαγής Οφειλών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020».   

 Διαβάστε τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να εισαχθούν ρυθμίσεις που να επιτρέπουν τη διενέργεια 
τηλεδιάσκεψης για τις συνελεύσεις πιστωτών, καθώς και τη δυνατότητα περαιτέρω παράτασης της ισχύος του 
προστατευτικού διατάγματος που εκδίδεται από το δικαστήριο στο πλαίσιο διαδικασίας έγκρισης προσωπικού 
σχεδίου αποπληρωμής, σε περίπτωση που συντρέχουν έκτακτες ειδικές συνθήκες και περιστάσεις. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Αφερεγγυότητας Φυσικών Προσώπων (Προσωπικά Σχέδια Αποπληρωμής και Διάταγμα 
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Απαλλαγής Οφειλών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» 
Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος Άριστος Δαμιανού 

 Μαρίνος Μουσιούττας  Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Ονούφριος Κουλλά Άννα Θεολόγου 

 Στέφανος Στεφάνου      

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 6 και την 21η Ιουλίου 2020.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων 
της επιτροπής παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας, του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ), του Παγκύπριου 
Δικηγορικού Συλλόγου και της Κυπριακής Εταιρείας Διαχείρισης Περιουσιακών Στοιχείων (ΚΕΔΙΠΕΣ).   

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Αφερεγγυότητας Φυσικών Προσώπων 
(Προσωπικά Σχέδια Αποπληρωμής και Διάταγμα Απαλλαγής Οφειλών) Νόμου, ώστε να εισαχθούν ρυθμίσεις 
που να επιτρέπουν τη διενέργεια τηλεδιάσκεψης για τις συνελεύσεις πιστωτών, καθώς και τη δυνατότητα 
περαιτέρω παράτασης της ισχύος του προστατευτικού διατάγματος που εκδίδεται από το δικαστήριο στο 
πλαίσιο διαδικασίας έγκρισης Προσωπικού Σχεδίου Αποπληρωμής (ΠΣΑ), στην περίπτωση που συντρέχουν 
έκτακτες ειδικές συνθήκες και περιστάσεις.  

 Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με τις διατάξεις του περί Αφερεγγυότητας Φυσικών Προσώπων 
(Προσωπικά Σχέδια Αποπληρωμής και Διάταγμα Απαλλαγής Οφειλών) Νόμου προβλέπονται τα ακόλουθα: 

1. Χρεώστης ο οποίος πληροί τα κριτήρια επιλεξιμότητας δύναται να υποβάλει, μέσω συμβούλου 
αφερεγγυότητας, πρόταση στο Τμήμα Αφερεγγυότητας για ΠΣΑ. 

2. Το Τμήμα Αφερεγγυότητας, στην περίπτωση που κρίνει ότι η αίτηση για ΠΣΑ είναι ορθά και πλήρως 
συμπληρωμένη, εκδίδει προστατευτικό πιστοποιητικό που το βεβαιώνει και καταχωρίζει μονομερή 
αίτηση στο δικαστήριο για έκδοση προστατευτικού διατάγματος. 

3. Το προστατευτικό διάταγμα ισχύει για περίοδο ενενήντα πέντε (95) ημερών από την ημερομηνία 
έκδοσής του, με δυνατότητα παράτασης της ισχύος για σαράντα (40) μέρες, εφόσον υποβληθεί αίτηση 
από τον σύμβουλο αφερεγγυότητας. 

4. Στο πιο πάνω χρονικό διάστημα ο σύμβουλος αφερεγγυότητας καλείται μεταξύ άλλων να συγκαλέσει 
συνέλευση πιστωτών, για να παρουσιάσει την πρόταση που ετοίμασε για ΠΣΑ και να ζητήσει την 
έγκρισή της μέσω ψηφοφορίας.  

5. Με την έγκριση της πρότασης από τους πιστωτές το ΠΣΑ τίθεται σε ισχύ και οι σχετικοί χρεώστες και 
πιστωτές οφείλουν να συμμορφώνονται με τις υποχρεώσεις τους. 

 Σύμφωνα με τα όσα ανέφεραν οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, 
λόγω των ιδιαίτερων συνθηκών που δημιουργήθηκαν από την πανδημία COVID-19, η διεξαγωγή των 
συνελεύσεων πιστωτών για την αξιολόγηση των προτάσεων που αφορούν ΠΣΑ με φυσική παρουσία κατέστη 
ανέφικτη.  Επιπροσθέτως, σε ορισμένες περιπτώσεις η παράταση των σαράντα ημερών αναφορικά με την 
ισχύ του προστατευτικού διατάγματος εξέπνευσε, λόγω του γεγονότος ότι τα δικαστήρια παρέμειναν κλειστά, 
με αποτέλεσμα να μην προχωρήσουν οι σχετικές διαδικασίες.  

 Ως εκ τούτου, με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις νομιμοποιούνται οι συνελεύσεις των πιστωτών μέσω 
τηλεδιάσκεψης και παρέχεται η δυνατότητα παράτασης της περιόδου ισχύος του προστατευτικού διατάγματος 
για επιπρόσθετο χρόνο, στην περίπτωση που λόγω έκτακτων συνθηκών καθίσταται αδύνατη η συνέχιση των 
διαδικασιών αναφορικά με τα ΠΣΑ. 

 Οι εκπρόσωποι του Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου και της ΚΕΔΙΠΕΣ συμφώνησαν με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου.   

 Ο εκπρόσωπος του ΣΕΛΚ, παρ’ όλο που συμφώνησε με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
νομοσχεδίου, εξέφρασε επιφυλάξεις σε σχέση με τη λειτουργικότητα ορισμένων ρυθμίσεων που αφορούν στη 
διεξαγωγή των συνελεύσεων πιστωτών και ειδικότερα για το ενδεχόμενο ορισμένοι εξ αυτών να μην έχουν τη 
δυνατότητα και τις γνώσεις για συμμετοχή στις συνελεύσεις μέσω τηλεδιάσκεψης, με αποτέλεσμα να 
δημιουργούνται προβλήματα και καθυστερήσεις στη διαδικασία. 

 Περαιτέρω, όπως ο ίδιος δήλωσε, στο νομοσχέδιο θα πρέπει εισαχθεί σχετική ρύθμιση, ώστε να δοθεί 
λύση και για τις περιπτώσεις όπου το προστατευτικό διάταγμα, ακόμη και μετά την παράταση των σαράντα 
ημερών, η οποία παρέχεται με βάση τον υφιστάμενο νόμο, έχει λήξει, χωρίς να έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία 
και να διεξαχθεί συνέλευση πιστωτών. 
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 Σημειώνεται ότι για τα εν λόγω ζητήματα ο ΣΕΛΚ κατέθεσε και γραπτώς τις θέσεις του με υπόμνημα 
ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2020. 

 Στη βάση των εισηγήσεων του ΣΕΛΚ το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, με επιστολή 
ημερομηνίας 15 Ιουλίου 2020, κατέθεσε αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου στο οποίο περιλαμβάνονται 
πρόσθετες ρυθμίσεις, ώστε η συνέλευση πιστωτών να δύναται να πραγματοποιείται με τηλεδιάσκεψη, χωρίς τη 
φυσική παρουσία των πιστωτών ή/και με συνδυασμό φυσικής παρουσίας και τηλεδιάσκεψης.  Με τον τρόπο 
αυτό αποφεύγονται λειτουργικά προβλήματα, καθώς και το ενδεχόμενο πιστωτής ο οποίος δεν επιθυμεί την 
έγκριση του ΠΣΑ να εμποδίζει τη διεξαγωγή συνέλευσης μέσω τηλεδιάσκεψης, ειδικότερα στην περίπτωση που 
μειοψηφεί έναντι των υπόλοιπων πιστωτών.  

 Επιπροσθέτως, με το αναθεωρημένο κείμενο παρέχεται η δυνατότητα περαιτέρω παράτασης του 
προστατευτικού διατάγματος και πέραν της περιόδου παράτασης των σαράντα ημερών, στην περίπτωση που 
αυτό έχει λήξει, εφόσον συντρέχουν έκτακτες ειδικές συνθήκες που εμποδίζουν την ολοκλήρωση των 
διαδικασιών σε σχέση με ΠΣΑ.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφύλαξε την τελική τοποθέτηση όλων των εκπροσωπούμενων σε αυτήν πλευρών επί του 
νομοσχεδίου, όπως αυτό έχει τελικά αναθεωρηθεί, κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του 
σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Παρακαλώ, κύριε Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Η διάταξη αυτή δε μας βρίσκει σύμφωνους για τον λόγο ότι απλοποιούμε στην Κύπρο από κεκτημένη 
ταχύτητα πλέον…  Μετά το 2013 με κεκτημένη ταχύτητα έχουμε απλοποιήσει οτιδήποτε μπορεί να καταστρέψει 
περιουσίες και ζωές και θεσμούς.  Οι συνελεύσεις των πιστωτών είναι ένα πολύ κρίσιμο και πολύ βασικό, αν 
θέλετε, στοιχείο της όλης δομής του οικονομικού μας συστήματος.  Σε εκείνες τις συνελεύσεις αποφασίζονται οι 
εκποιήσεις, το ξεπούλημα της περιουσίας του οποιουδήποτε πτωχεύσαντος ή της οποιασδήποτε εταιρείας η 
οποία έχει τεθεί σε εκκαθάριση.  Τουλάχιστον αυτό το οποίο θα μπορεί κάποιος να αναμένει είναι ότι θα γίνεται 
σοβαρή συζήτηση, προκειμένου να διασωθεί ό,τι διασώζεται από την περιουσία του οποιουδήποτε 
συμπατριώτη μας χάνει την περιουσία του για λόγους, όπως αποδείχθηκε πολλές φορές, που δεν αφορούσαν 
τον ίδιο αλλά κάποιους τραπεζίτες κατά την περίοδο, που ξέρουμε όλοι το τι έπρατταν και το τι δεν έπρατταν.  
Γι’ αυτό είμαστε αντίθετοι με την πρόνοια αυτή, θα την καταψηφίσουμε.  Και βεβαίως, με την ευκαιρία, 
υπενθυμίζουμε ότι αυτό το ελάχιστο μέτρο το οποίο έχει ληφθεί, προκειμένου να σταματήσουν οι οποιεσδήποτε 
εκποιήσεις ή οποιεσδήποτε καταστροφικές ενέργειες στους χρεώστες λόγω της πανδημίας μέχρι τον 
Σεπτέμβριο, πρέπει να επεκταθεί και μέχρι το τέλος Δεκεμβρίου του τρέχοντος έτους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Πανίκος Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Εγώ θα συμφωνήσω απόλυτα με όσα έχει αναφέρει προηγουμένως ο ευπαίδευτος συνάδελφος Κωστής 
Ευσταθίου.  Πραγματικά, κύριε Πρόεδρε, στην προσπάθεια του κράτους να λειτουργήσει με έναν τρόπο 
συνοπτικό…  Κατανοούμε βέβαια... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο έντιμος συνάδελφος, ο ευπαίδευτος!  Έν’ αλλού που τα λαλείτε!  Τέλος πάντων! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ευθύμιο Δίπλαρο) 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Δεν έχω αναφερθεί, εντιμότατε, με τον ίδιο τρόπο. 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θεωρώ ότι η διαδικασία που έχει επιλέξει το κράτος να λύνει θέματα με συνοπτικές 
διαδικασίες νομίζω ότι πρέπει να μας προβληματίσει.  Θεωρώ ότι αυτή η περίπτωση αφορά πλήθος κόσμου, το 
οποίο επηρεάζεται ανά πάσα στιγμή, και υπάρχουν πολλές περιπτώσεις που δε θα μπορεί να έρθει σε επαφή 
και δεν ξέρω αν με αυτή τη νομοθεσία καλύπτονται όλοι αυτοί οι άνθρωποι που δε θα λάβουν γνώση τη 
συγκεκριμένη στιγμή.  Μπορεί να χάσουν την περιουσία τους και αυτοί να μην το γνωρίζουν.  Συνεπώς, πρέπει 
να είμαστε ιδιαίτερα προσεκτικοί, όταν συζητούμε για ανθρώπινα δικαιώματα, για ατομικές ελευθερίες, 
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συνταγματικά δικαιώματα, το συνταγματικό δικαίωμα της ιδιοκτησίας.  Συνεπώς, με αυτούς τους 
προβληματισμούς δεν μπορούμε να το ψηφίσουμε στο παρόν στάδιο, εκτός αν έρθουν άλλες ασφαλιστικές 
δικλίδες στο μέλλον.  Και συμφωνούμε απόλυτα με τον Κωστή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Δαμιανού. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αν και η πολιτική ποτέ δεν προσωποποιείται, εννά απολογηθώ εκ προοιμίου, γιατί εννά κακοκαρδίσω 
δύο πολύ καλούς συναδέλφους και φίλους.  Διότι η πρόθεση εδώ, για όσους συμμετείχαν στην επιτροπή 
Οικονομικών, αν δουν το κείμενο, θα αντιληφθούν ότι ακριβώς ερχόμαστε με αλλαγές που επιφέραμε μέσα από 
συζήτηση, πρέπει να πω, για να διασφαλίσουμε τα δικαιώματα του φτωχόκοσμου μέσα από τη διαδικασία του 
πλαισίου αφερεγγυότητας.  Οι οποίοι λόγω της πανδημίας έχουν “εγκλωβιστεί” και δεν μπορούν να 
προχωρήσουν με τα προσωπικά σχέδια αποπληρωμής.  Και αυτό που κάμνει η νομοθεσία είναι ακριβώς να 
δώσει τη δυνατότητα, και μάλιστα με μια αναδρομικότητα, εκείνοι οι οποίοι δεν μπορούσαν να ολοκληρώσουν 
τη διαδικασία των προσωπικών σχεδίων αποπληρωμής, ένεκα του lockdown, να μπορέσει να γίνει σήμερα για 
την περίοδο που διέρρευσε ή να γίνει με τηλεδιάσκεψη.  Και μάλιστα με ασφαλιστική δικλίδα των 
επηρεαζομένων, ότι, αν έχουν ένσταση οι ίδιοι που θα αιτηθούν τα σχέδια, δε θα μπορούν να γίνουν αυτές οι 
συνελεύσεις.  Θα ήμασταν οι τελευταίοι ως ΑΚΕΛ που θα συναινούσαμε σε διαδικασίες εξπρές αφαίρεσης 
δικαιωμάτων και πρέπει να πω ότι έγινε αρκετά μεγάλη συζήτηση στην επιτροπή Οικονομικών, ακριβώς για να 
διασφαλίσουμε τις πολύ εύλογες ανησυχίες που εξέφρασαν οι δύο συνάδελφοι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Βότσης. 

 Ψηλώστε τα χέρια σας πάνω, να γίνει η λίστα, σας παρακαλώ!  Διότι ένας ένας θυμάστε.  Ψηλώστε τα 
χέρια σας πάνω. 

 Συνεχίστε, κύριε Βότση. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Απλά, για να είμαστε και σύντομοι, θα κάμω μία πολύ ξεκάθαρη τοποθέτηση εν σχέσει με τον στόχο που 
επιτυγχάνεται με αυτό το νομοσχέδιο.  Εμείς, και οι τρεις βουλευτές, θα υποστηρίξουμε το συγκεκριμένο 
νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κουλλά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Ακριβώς, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να πω ότι υπήρχαν αυτές οι εύλογες ανησυχίες και θεωρώ ότι ως 
επιτροπή Οικονομικών, σε συμφωνία με την εκτελεστική εξουσία, έχουμε διορθώσει κάποια πράγματα, 
ακριβώς για να μην επισυμβούν αυτά που και ο κ. Λεωνίδου και ο κ. Ευσταθίου έχουν πει.  Πιστεύουμε ότι 
όπως έχει διαμορφωθεί είναι προς όφελος των επηρεαζομένων και όχι το αντίθετο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 39 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 51 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δέκα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, δέκα ψήφους εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αφερεγγυότητας Φυσικών Προσώπων (Προσωπικά Σχέδια 
Αποπληρωμής και Διάταγμα Απαλλαγής Οφειλών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δέκα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, δέκα ψήφους εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 27 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Ασφαλιστικών και Αντασφαλιστικών Εργασιών και Άλλων 
Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020».   

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να επιτευχθεί εναρμόνιση με την Οδηγία 2009/138/ΕΚ του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 25ης Νοεμβρίου 2009 σχετικά με την ανάληψη και την 
άσκηση δραστηριοτήτων ασφάλισης και αντασφάλισης (Φερεγγυότητα ΙΙ). 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Ασφαλιστικών και Αντασφαλιστικών Εργασιών και Άλλων Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 2020» 
Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος  Άριστος Δαμιανού 

 Μαρίνος Μουσιούττας  Μιχάλης Γιωργάλλας 
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 Ονούφριος Κουλλά Άννα Θεολόγου 

 Στέφανος Στεφάνου   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε την 21η Ιουλίου 2020.  Στη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της Υπηρεσίας Ελέγχου Ασφαλιστικών Εταιρειών 
του ίδιου υπουργείου και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας. Ο Σύνδεσμος Ασφαλιστικών Εταιρειών 
Κύπρου (ΣΑΕΚ), παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρίαση της επιτροπής.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Ασφαλιστικών και Αντασφαλιστικών 
Εργασιών και Άλλων Συναφών Θεμάτων Νόμου, ώστε να επιτευχθεί εναρμόνιση με το Άρθρο 77δ, 
παράγραφος 4 της πράξης της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία 2009/138/ΕΚ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 25ης Νοεμβρίου 2009 σχετικά με την ανάληψη και την άσκηση 
δραστηριοτήτων ασφάλισης και αντασφάλισης (Φερεγγυότητα ΙΙ)», όπως τροποποιήθηκε τελευταία από το 
Άρθρο 2, σημείο 1 της πράξης της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία (ΕΕ) 2019/2177 του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 18ης Δεκεμβρίου 2019 για την τροποποίηση της Οδηγίας 2009/138/ΕΚ 
σχετικά με την ανάληψη και την άσκηση δραστηριοτήτων ασφάλισης και αντασφάλισης (Φερεγγυότητα II), της 
Οδηγίας 2014/65/ΕΕ για τις αγορές χρηματοπιστωτικών μέσων και της Οδηγίας (ΕΕ) 2015/849 σχετικά με την 
πρόληψη της χρησιμοποίησης του χρηματοοικονομικού συστήματος για τη νομιμοποίηση εσόδων από 
παράνομες δραστηριότητες ή για τη χρηματοδότηση της τρομοκρατίας». 

 Ειδικότερα, προτείνεται η τροποποίηση συγκεκριμένης παραμέτρου που λαμβάνεται υπόψη κατά την 
εφαρμογή της τυποποιημένης μεθόδου υπολογισμού της ελάφρυνσης που μπορεί να χρησιμοποιείται από 
ασφαλιστικές και αντασφαλιστικές επιχειρήσεις για τον υπολογισμό του επιτοκίου που εφαρμόζεται για τα 
τεχνικά αποθέματα.  

 Στο στάδιο της συζήτησης του θέματος η εκπρόσωπος της Υπηρεσίας Ελέγχου Ασφαλιστικών Εταιρειών 
δήλωσε ότι οι προτεινόμενες ρυθμίσεις είναι προς όφελος των ασφαλιστικών και αντασφαλιστικών 
επιχειρήσεων, επισημαίνοντας παράλληλα ότι το νομοσχέδιο κοινοποιήθηκε στον ΣΑΕΚ πριν από την επίσημη 
κατάθεσή του στη Βουλή των Αντιπροσώπων, ο οποίος δεν εξέφρασε οποιαδήποτε ένσταση επί αυτού.  
Περαιτέρω, ενημέρωσε την επιτροπή ότι η ελάφρυνση που παρέχεται σε σχέση με τον υπολογισμό του 
επιτοκίου που εφαρμόζεται για τεχνικά αποθέματα δεν αξιοποιείται στο παρόν στάδιο από τις κυπριακές 
ασφαλιστικές και αντασφαλιστικές επιχειρήσεις λόγω κυρίως της φύσης των εργασιών τους.   

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας συμφώνησε με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, 
δηλώνοντας ότι τα κράτη μέλη όφειλαν να εναρμονιστούν με τις απαιτήσεις της ευρωπαϊκής Οδηγίας μέχρι την 
30ή Ιουνίου 2020.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υποβάλλοντας με την παρούσα 
έκθεσή της στην ολομέλεια του σώματος το υπό συζήτηση νομοσχέδιο, επιφυλάσσει την τελική τοποθέτηση 
όλων των εκπροσωπούμενων σε αυτή πλευρών κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 83 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομόφωνα, με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 
εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ασφαλιστικών και Αντασφαλιστικών Εργασιών και Άλλων 
Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ομόφωνα, με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 28 και 29 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί της Συγκρισιμότητας 
των Τελών, της Αλλαγής Λογαριασμού Πληρωμών και της Πρόσβασης σε Λογαριασμούς Πληρωμών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» και «Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης 
Επίλυσης Διαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019». 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 28 θέματος:  Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να επιτευχθεί εκ νέου 
εναρμόνιση με την Οδηγία 2014/92/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 23ης Ιουλίου 
2014 για τη συγκρισιμότητα των τελών που συνδέονται με λογαριασμούς πληρωμών, την αλλαγή λογαριασμού 
πληρωμών και την πρόσβαση σε λογαριασμούς πληρωμών με βασικά χαρακτηριστικά. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 29 θέματος:  Εναρμόνιση με την Οδηγία 2014/92/ΕΕ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 23ης Ιουλίου 2014 για τη συγκρισιμότητα των τελών που συνδέονται με 
λογαριασμούς πληρωμών, την αλλαγή λογαριασμού πληρωμών και την πρόσβαση σε λογαριασμούς 
πληρωμών με βασικά χαρακτηριστικά, καθώς και με την Οδηγία 2014/17/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
της 4ης Φεβρουαρίου 2014 σχετικά με τις συμβάσεις πίστωσης για καταναλωτές για ακίνητα που προορίζονται 
για κατοικία και την τροποποίηση των οδηγιών 2008/48/ΕΚ και 2013/36/ΕΕ και του Κανονισμού (ΕΕ) αριθ. 
1093/2010. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τα νομοσχέδια «Ο 
περί της Συγκρισιμότητας των Τελών, της Αλλαγής Λογαριασμού Πληρωμών και της Πρόσβασης σε 

Λογαριασμούς Πληρωμών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» και «Ο περί της Σύστασης και 
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Λειτουργίας του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης Διαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσεως 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος Άριστος Δαμιανού 

 Μαρίνος Μουσιούττας  Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Ονούφριος Κουλλά  Άννα Θεολόγου 

 Στέφανος Στεφάνου       

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα πιο πάνω νομοσχέδια σε 
πέντε συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 2 και 8 Απριλίου 2019, καθώς και στις 6, 13 και την 21η 
Ιουλίου 2020.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων αυτών παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Οικονομικών, του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, 
ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης Διαφορών 
Χρηματοοικονομικής Φύσης, ο Χρηματοοικονομικός Επίτροπος, εκπρόσωποι της Κεντρικής Τράπεζας της 
Κύπρου (ΚΤΚ), της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου, της Υπηρεσίας Ελέγχου Ασφαλιστικών Εταιρειών, του 
Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών, του Cyprus Consumer For 
Alternative Dispute Resolution (ADR Cyprus Center Ltd), του Συνδέσμου Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου 
(ΣΑΕΚ) και του Κυπριακού Συνδέσμου Επιχειρήσεων Παροχής Επενδυτικών Υπηρεσιών (ΚΣΕΠΕΥ). 

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Συγκρισιμότητας των Τελών, της 
Αλλαγής Λογαριασμού Πληρωμών και της Πρόσβασης σε Λογαριασμούς Πληρωμών Νόμου, ώστε να 
επιτευχθεί εκ νέου εναρμόνιση με την Οδηγία 2014/92/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου 
της 23ης Ιουλίου 2014 για τη συγκρισιμότητα των τελών που συνδέονται με λογαριασμούς πληρωμών, την 
αλλαγή λογαριασμού πληρωμών και την πρόσβαση σε λογαριασμούς πληρωμών με βασικά χαρακτηριστικά. 

 Ειδικότερα, με το πρώτο νομοσχέδιο όπως αρχικά κατατέθηκε σκοπείται η διασφάλιση της πρόσβασης 
των καταναλωτών σε αποτελεσματικές και αποδοτικές διαδικασίες εναλλακτικής επίλυσης διαφορών για τη 
διευθέτηση διαφορών που αφορούν τα δικαιώματα και τις υποχρεώσεις που καθορίζονται δυνάμει των 
προνοιών της εν λόγω Οδηγίας. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις καθίστανται αναγκαίες λόγω της 
θέσπισης του περί της Εναλλακτικής Επίλυσης Καταναλωτικών Διαφορών Νόμου, βάσει του οποίου οι εν λόγω 
διαφορές δεν επιλύονται πλέον από την Υπηρεσία Προστασίας Καταναλωτή του Υπουργείου Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας αλλά από φορέα εναλλακτικής επίλυσης διαφορών ο οποίος περιλαμβάνεται σε 
κατάλογο που καταρτίζεται και ενημερώνεται, σύμφωνα με τις διατάξεις του εν λόγω νόμου. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, με το νομοσχέδιο ο Ενιαίος Φορέας Εξώδικης Επίλυσης Διαφορών 
Χρηματοοικονομικής Φύσης, ο οποίος συνίσταται με βάση τις διατάξεις του περί της Σύστασης και Λειτουργίας 
του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης Διαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσεως Νόμου, ορίζεται ως ο 
υπεύθυνος φορέας εναλλακτικής επίλυσης διαφορών για σκοπούς διευθέτησης των διαφορών που 
προκύπτουν από την εφαρμογή της βασικής νομοθεσίας. 

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η εκ νέου εναρμόνιση με την Οδηγία 2014/92/ΕΕ του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 23ης Ιουλίου 2014 για τη συγκρισιμότητα των τελών που 
συνδέονται με λογαριασμούς πληρωμών, την αλλαγή λογαριασμού πληρωμών και την πρόσβαση σε 
λογαριασμούς πληρωμών με βασικά χαρακτηριστικά, καθώς και με την Οδηγία 2014/17/ΕΕ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου της 4ης Φεβρουαρίου 2014 σχετικά με τις συμβάσεις πίστωσης για καταναλωτές για ακίνητα που 
προορίζονται για κατοικία και την τροποποίηση των Οδηγιών 2008/48/ΕΚ και 2013/36/ΕΕ και του κανονισμού 
(ΕΕ) αριθ. 1093/2010.   

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τις πρόνοιες του δεύτερου νομοσχεδίου όπως αρχικά κατατέθηκε, ο Ενιαίος 
Φορέας Εξώδικης Επίλυσης Διαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσης υποχρεούται να συμμορφωθεί με τις 
διατάξεις του περί της Εναλλακτικής Επίλυσης Καταναλωτικών Διαφορών Νόμου, ώστε: 

1. να αναγνωριστεί ως φορέας εναλλακτικής επίλυσης διαφορών δυνάμει του εν λόγω νόμου, 

2. να ορισθεί ως ο υπεύθυνος φορέας εναλλακτικής επίλυσης διαφορών για τους σκοπούς διευθέτησης 
που προκύπτουν σύμφωνα με τις διατάξεις του περί της Συγκρισιμότητας των Τελών, της Αλλαγής 
Λογαριασμού Πληρωμών και της Πρόσβασης σε Λογαριασμούς Πληρωμών Νόμου. 

 Επιπροσθέτως, με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις διασφαλίζεται ο ομοιόμορφος χειρισμός και η ίση 
μεταχείριση όλων των καταναλωτών που υποβάλλουν παράπονα/καταγγελίες στον Χρηματοοικονομικό 
Επίτροπο και επιτυγχάνεται αποτελεσματικότερη εφαρμογή της βασικής νομοθεσίας.  

 Στο πλαίσιο της συζήτησης εκφράστηκαν σωρεία απόψεων από τους εμπλεκόμενους φορείς και 
κατατέθηκαν εισηγήσεις για τη βελτίωση των υπό αναφορά νομοσχεδίων. 
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  H εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών ανέφερε ότι με τα δύο νομοσχέδια επιτυγχάνεται η 
διασφάλιση της πρόσβασης των καταναλωτών σε διαδικασίες επίλυσης καταναλωτικών διαφορών, καθώς και ο 
ομοιόμορφος χειρισμός των παραπόνων/καταγγελιών.  

 Ο εκπρόσωπος του ADR Cyprus Center Ltd δήλωσε ότι τα υπό αναφορά νομοσχέδια παραγνωρίζουν 
την ύπαρξη άλλων ιδιωτικών φορέων επίλυσης καταναλωτικών διαφορών που είναι αδειοδοτημένοι σύμφωνα 
με τις διατάξεις της ισχύουσας νομοθεσίας και οι οποίοι θα έπρεπε να αναγνωρίζονται ως φορείς που μπορούν 
να επιλαμβάνονται παραπόνων και καταγγελιών για τη διευθέτηση διαφορών που αφορούν τα δικαιώματα και 
τις υποχρεώσεις που καθορίζονται δυνάμει των προνοιών της Οδηγίας 2014/92/ΕΕ. Σύμφωνα με τον ίδιο 
εκπρόσωπο, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις συνιστούν παραβίαση των αρχών του ανταγωνισμού και της ισότητας 
μεταξύ δημόσιου και ιδιωτικού τομέα. Σημειώνεται ότι το ADR Cyprus Center Ltd με δύο επιστολές, 
ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου και 2 Απριλίου 2019, κατέθεσε γραπτώς τις θέσεις του αναφορικά με τα υπό 
αναφορά νομοσχέδια. 

 Ο Χρηματοοικονομικός Επίτροπος δήλωσε ότι δε φέρει ένσταση στο ενδεχόμενο οποιοσδήποτε φορέας 
εναλλακτικής επίλυσης διαφορών, είτε δημόσιος είτε ιδιωτικός, ο οποίος πληρεί τις ποιοτικές απαιτήσεις που 
καθορίζονται στον περί της Εναλλακτικής Επίλυσης Καταναλωτικών Διαφορών Νόμο να επιλαμβάνεται 
παραπόνων και καταγγελιών για τη διευθέτηση διαφορών που αφορούν τα δικαιώματα και τις υποχρεώσεις 
που απορρέουν από την ευρωπαϊκή Οδηγία. Σύμφωνα με τον ίδιο,  παρ’ όλο που οι πιο πάνω φορείς είναι σε 
θέση να ασκούν τέτοια αρμοδιότητα, κρίνεται σκόπιμο να υφίσταται ένας τουλάχιστον κρατικός φορέας που να 
επιλαμβάνεται τέτοιων θεμάτων, όπως είναι ο Ενιαίος Φορέας Εξώδικης Επίλυσης Διαφορών 
Χρηματοοικονομικής Φύσης.   

 Όπως ο ίδιος δήλωσε περαιτέρω, στο δεύτερο υπό αναφορά νομοσχέδιο πρέπει να επέλθουν 
τροποποιήσεις, ώστε να διασφαλιστεί ότι άπτεται της αρμοδιότητας του Χρηματοοικονομικού Επιτρόπου να 
αποφασίζει κατά πόσο ο φάκελος παραπόνου/καταγγελίας είναι ολοκληρωμένος, για να προχωρήσει η έκδοση 
απόφασης, καθώς και ότι η διεξαγωγή των σεμιναρίων για σκοπούς επιμόρφωσης των διαμεσολαβητών σε 
θέματα πιστωτικών διευκολύνσεων θα γίνεται όχι αργότερα από την πάροδο δύο ετών αντί ενός έτους ως 
προβλέπεται στο αρχικά κατατεθέν νομοσχέδιο. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού συμφώνησε με τη θέση ότι 
οποιοσδήποτε φορέας εναλλακτικής επίλυσης διαφορών ο οποίος πληρεί τα κριτήρια βάσει της ισχύουσας 
νομοθεσίας πρέπει να επιλαμβάνεται παραπόνων και καταγγελιών για τη διευθέτηση καταναλωτικών 
διαφορών, ανέφερε ότι το υπουργείο θεωρεί ότι το χρονοδιάγραμμα για τη γνωστοποίηση της τελικής 
απόφασης του Χρηματοοικονομικού Επιτρόπου δεν πρέπει να τροποποιηθεί σε σχέση με αυτά που 
προτείνονται στο δεύτερο υπό αναφορά νομοσχέδιο, καθότι τίθενται αυστηροί περιορισμοί από τη σχετική 
ευρωπαϊκή Οδηγία. 

 Ο εκπρόσωπος του ΣΑΕΚ, αφού συμφώνησε με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά 
νομοσχέδιων, σημείωσε ότι στο δεύτερο νομοσχέδιο πρέπει να επέλθουν τροποποιήσεις, ώστε να επεκταθεί 
από εννέα σε δώδεκα μήνες το χρονικό περιθώριο στο οποίο χρηματοοικονομική επιχείρηση οφείλει να 
απαντήσει στον καταναλωτή σε σχέση με υποβληθέν παράπονο. 

 Η εκπρόσωπος του ΚΣΕΠΕΥ, χωρίς να διαφωνεί με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις, ανέφερε ότι στο 
δεύτερο υπό αναφορά νομοσχέδιο θα ήταν ορθότερο όπως ενσωματωθούν οι κατάλληλες ρυθμίσεις, ώστε το 
τέλος υποβολής παραπόνου από τον καταναλωτή να καταβάλλεται στον Ενιαίο Φορέα Εξώδικης Επίλυσης 
Διαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσης αντί στον Χρηματοοικονομικό Επίτροπο όπως προβλέπεται στο 
νομοσχέδιο. 

 Ο εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας σημείωσε ότι για την ενσωμάτωση στα δύο 
νομοσχέδια τέτοιας έκτασης εισηγήσεων πρέπει να προηγηθεί ενδελεχής μελέτη από τις αρμόδιες κρατικές 
υπηρεσίες, ώστε οι πρόνοιες που θα εισαχθούν να μην αντιβαίνουν στο ευρωπαϊκό κεκτημένο. 

 Στη βάση των πιο πάνω θέσεων και εισηγήσεων τα μέλη της επιτροπής κάλεσαν το Υπουργείο 
Οικονομικών όπως προβεί σε εκ νέου διαβούλευση με τους εμπλεκόμενους φορείς και καταθέσει ενώπιόν της 
αναθεωρημένα κείμενα των νομοσχεδίων.  

 Συναφώς, στη βάση της συζήτησης που διεξήχθη για τα πιο πάνω επιμέρους ζητήματα το Υπουργείο 
Οικονομικών προχώρησε στην κατάθεση αναθεωρημένων κειμένων, καταλήγοντας εν τέλει στη διαμόρφωση 
των νομοσχεδίων στα οποία περιλαμβάνονται μεταξύ άλλων ρυθμίσεις που προβλέπουν τα ακόλουθα: 

1. Οι διαφορές που αφορούν τα δικαιώματα και τις υποχρεώσεις που καθορίζονται δυνάμει της ισχύουσας 
νομοθεσίας επιλύονται από φορέα εναλλακτικής επίλυσης διαφορών που πληρεί τις ποιοτικές 
απαιτήσεις που ορίζονται στον περί της Εναλλακτικής Επίλυσης Καταναλωτικών Διαφορών Νόμο και ο 
οποίος είναι καταχωρισμένος στον κατάλογο φορέων εναλλακτικής επίλυσης διαφορών που καταρτίζεται 
σύμφωνα με τις διατάξεις του εν λόγω νόμου. 
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2. Ο Ενιαίος Φορέας Εξώδικης Επίλυσης Διαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσης δύναται να οριστεί ως ο 
υπεύθυνος φορέας παροχής αποτελεσματικών και αποδοτικών διαδικασιών εναλλακτικής επίλυσης 
διαφορών. 

3. Σε περίπτωση που το παράπονο υποβάλλεται από καταναλωτή ο οποίος είναι φυσικό πρόσωπο, η 
τελική γραπτή απόφαση του Χρηματοοικονομικού Επιτρόπου επί παραπόνου/καταγγελίας 
γνωστοποιείται σύμφωνα με τις διατάξεις του περί της Εναλλακτικής Επίλυσης Καταναλωτικών 
Διαφορών Νόμου. 

4. Σε περίπτωση που το παράπονο υποβάλλεται από καταναλωτή ο οποίος είναι νομικό πρόσωπο, η 
τελική γραπτή απόφαση του Χρηματοοικονομικού Επιτρόπου επί παραπόνου/καταγγελίας 
γνωστοποιείται το αργότερο εντός ενενήντα ημερών από την ημερομηνία κατά την οποία ο Ενιαίος 
Φορέας Εξώδικης Επίλυσης Διαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσης έλαβε, κατά την κρίση του 
Χρηματοοικονομικού Επιτρόπου, τον πλήρη φάκελο του παραπόνου. Σε αυτή την περίπτωση ο 
Χρηματοοικονομικός Επίτροπος, κατ’ εξαίρεση και σε ιδιαίτερα περίπλοκες περιστάσεις, δύναται να 
παρατείνει την προθεσμία των ενενήντα ημερών έπειτα από σχετική ενημέρωση του συμβουλίου του 
Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης Διαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσης και να ενημερώσει τα μέρη 
για κάθε παράταση της προθεσμίας, καθώς και για το χρονικό διάστημα που απαιτείται για την έκδοση 
απόφασης επί του παραπόνου. 

5. Η διεξαγωγή σεμιναρίων επιμόρφωσης των διαμεσολαβητών σε θέματα πιστωτικών διευκολύνσεων από 
την ΚΤΚ θα πραγματοποιείται σε τακτό χρονικό διάστημα και όχι αργότερα από την πάροδο δύο ετών 
μεταξύ των σεμιναρίων.  

6. Το χρονικό περιθώριο στο οποίο χρηματοοικονομική επιχείρηση οφείλει να απαντήσει στον καταναλωτή 
σε σχέση με υποβληθέν παράπονο/καταγγελία πριν αυτός υποβάλει παράπονο/καταγγελία στον 
Χρηματοοικονομικό Επίτροπο ανέρχεται στους δώδεκα μήνες. 

 Σημειώνεται ότι, σε σχέση με το θέμα της καταβολής του τέλους υποβολής παραπόνου από τον 
καταναλωτή στον Ενιαίο Φορέα Εξώδικης Επίλυσης Διαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσης αντί στον 
Χρηματοοικονομικό Επίτροπο, το Υπουργείο Οικονομικών με ηλεκτρονικό μήνυμα, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 
2020, σημειώνει ότι στο παρόν στάδιο δεν επιθυμεί οποιαδήποτε τροποποίηση επί του συγκεκριμένου 
ζητήματος.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφύλαξε την τελική τοποθέτηση όλων των εκπροσωπούμενων σε αυτή πλευρών επί των 
νομοσχεδίων όπως αυτά έχουν τελικώς αναθεωρηθεί κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν ομιλητές. 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 28 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 25 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 32Α.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 5; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομόφωνα, με σαράντα έξι ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συγκρισιμότητας των Τελών, της Αλλαγής Λογαριασμού 
Πληρωμών και της Πρόσβασης σε Λογαριασμούς Πληρωμών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ομόφωνα, με σαράντα έξι ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το υπ’ αριθμόν 28 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 29 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14Γ του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14Η του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14Θ του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14ΙΑ του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, δύο ψήφους εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης 
Επίλυσης Διαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, δύο ψήφους εναντίον και καμία αποχή, το υπ’ αριθμόν 29 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 30 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2020». 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με κατάργηση της εξουσίας του Εφόρου Φορολογίας να διαγράφει 
φορολογικά χρέη, ώστε τα μη εισπράξιμα ποσά του κράτους να τυγχάνουν χειρισμού από την Τεχνική 
Επιτροπή. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «O 
περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος Άριστος Δαμιανού  

 Μαρίνος Μουσιούττας Μιχάλης Γιωργάλλας  
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 Ονούφριος Κουλλά  Άννα Θεολόγου 

 Στέφανος Στεφάνου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 6, 13 και την 21η Ιουλίου 2020.  Στο πλαίσιο των 
συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του 
Τμήματος Φορολογίας του ίδιου υπουργείου, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, του Συνδέσμου 
Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου, της Ομοσπονδίας Εργοδοτών και Βιομηχάνων και του Κυπριακού 
Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κατάργηση της εξουσίας του Εφόρου Φορολογίας να 
διαγράφει, με βάση τον περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμο, φορολογικά χρέη, ώστε τα μη εισπράξιμα 
ποσά του κράτους να τυγχάνουν χειρισμού από την Τεχνική Επιτροπή η οποία λειτουργεί σύμφωνα με τις 
διατάξεις του περί της Λογιστικής και Δημοσιονομικής Διαχείρισης και Χρηματοοικονομικού Ελέγχου της 
Δημοκρατίας Νόμου. 

 Σύμφωνα με τα όσα ανέφεραν κατά τη συζήτηση του θέματος οι εκπρόσωποι του Τμήματος 
Φορολογίας, η εν λόγω πρακτική εφαρμόζεται ήδη και σκοπό έχει η εξέταση υποθέσεων για διαγραφή 
φορολογικών χρεών, τα οποία λόγω των περιστάσεων του οφειλέτη δεν μπορεί να εισπραχθούν από το 
κράτος, να μην εναπόκειται σε ένα πρόσωπο, ήτοι τον Έφορο Φορολογίας, αλλά να διεξάγεται από την Τεχνική 
Επιτροπή που λειτουργεί με βάση τον περί της Λογιστικής και Δημοσιονομικής Διαχείρισης και 
Χρηματοοικονομικού Ελέγχου της Δημοκρατίας Νόμο. 

 Σημειώνεται ότι η εν λόγω Τεχνική Επιτροπή, σύμφωνα με τις διατάξεις του πιο πάνω νόμου, 
απαρτίζεται από τον Γενικό Λογιστή ή εκπρόσωπό του, ως πρόεδρο, τον γενικό διευθυντή του Υπουργείου 
Οικονομικών και ακόμη έναν γενικό διευθυντή ο οποίος ορίζεται από το Υπουργικό Συμβούλιο ή εκπροσώπους 
αυτών, ως μέλη. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάσσει την τελική τοποθέτηση όλων των εκπροσωπούμενων σε αυτή πλευρών κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλητές επί θέματος αρχής. 

 Δεν υπάρχουν.  

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1.   

 Τροποποίηση του Δέκατου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε υπέρ όσοι ψηφίζετε υπέρ. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Αν θέλετε.  Έννεν με το ζόρι.  Είπα με λλίην παρότρυνση, επειδή έν’ ομόφωνο, άμπα τζιαι ξηάσετε! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Τα άρθρα εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 
του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζετε υπέρ; 

 Σαράντα πέντε, ομόφωνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το υπ’ αριθμόν 30 νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο.  

 Το υπ’ αριθμόν 31 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2020». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με εισαγωγή ρυθμίσεων για ενίσχυση της φοροεισπραξιμότητας και 
αντιμετώπιση της απάτης στον τομέα του φόρου προστιθέμενης αξίας. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος  Άριστος Δαμιανού 

 Μαρίνος Μουσιούττας  Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Ονούφριος Κουλλά  Άννα Θεολόγου 

 Στέφανος Στεφάνου   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 6, 13 και την 21η Ιουλίου 2020. 

 Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Οικονομικών και του Τμήματος Φορολογίας του ίδιου υπουργείου, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, 
του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ), της Ομοσπονδίας Εργοδοτών και Βιομηχάνων 
(ΟΕΒ) και του Κυπριακού Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου (ΚΕΒΕ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η εισαγωγή ρυθμίσεων για την ενίσχυση της 
φοροεισπραξιμότητας και την αντιμετώπιση της απάτης στον τομέα του φόρου προστιθέμενης αξίας (ΦΠΑ). 

 Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, επιδιώκεται ειδικότερα 
η υιοθέτηση διατάξεων που στοχεύουν στην αντιμετώπιση της απάτης στον τομέα της εμπορίας κινητών 
τηλεφώνων, κονσόλων παιχνιδιών και παρόμοιων προϊόντων, με την εφαρμογή της ευχέρειας που παρέχεται 
από το άρθρο 199(α) της Οδηγίας 2006/112/ΕΚ του Συμβουλίου της 28ης Νοεμβρίου 2006 σχετικά με το κοινό 
σύστημα ΦΠΑ, που προνοεί ότι τα κράτη μέλη δύνανται να προβλέπουν ότι υπόχρεος για την καταβολή του 
ΦΠΑ είναι ο λήπτης. 

 Περαιτέρω, προτείνεται η υιοθέτηση διατάξεων με τις οποίες επιδιώκεται η πάταξη της φοροδιαφυγής 
στον τομέα της οικοδομικής βιομηχανίας μέσω της επιβολής υποχρέωσης στον λήπτη να αποδίδει ΦΠΑ και για 
συναλλαγές που διεξάγονται με μη υποκείμενα στον φόρο πρόσωπα, όπως και διατάξεις που αποσκοπούν 
στην αύξηση της φοροεισπρακτικής ικανότητας του κράτους με τη βελτίωση και την αποσαφήνιση διατάξεων 
που ρυθμίζουν θέματα ευθύνης παραληπτών/διαχειριστών. 

 Πέραν των πιο πάνω, επιδιώκεται η ενσωμάτωση στον βασικό νόμο όρων και ορισμών που 
περιλαμβάνονται αντίστοιχα στον περί Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμο, ο περιορισμός της άσκησης του 
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δικαιώματος υποβολής αιτήματος επιστροφής πιστωτικού υπολοίπου, ώστε να γίνεται εντός της ίδιας 
προθεσμίας για την οποία το υπόχρεο στον φόρο πρόσωπο τηρεί βιβλία και αρχεία, η υιοθέτηση διατάξεων σε 
σχέση με την υποχρέωση για εγγραφή στο Φορολογικό Μητρώο προσώπων μη εγκατεστημένων στη 
Δημοκρατία, καθώς και λεκτική διόρθωση ορισμένων υφιστάμενων διατάξεων του νόμου. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση, με το νομοσχέδιο, όπως αυτό είχε αρχικά κατατεθεί, προτείνονται 
διατάξεις που αφορούν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Τροποποίηση των ορισμών των όρων «αναδιάρθρωση» και «δανειολήπτης», ώστε να συνάδουν με 
τους ορισμούς που προβλέπονται στον περί Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμο. 

2. Εισαγωγή του όρου «νομικό πρόσωπο» και του ορισμού του για σκοπούς πληρότητας, σαφήνειας και 
διαφάνειας της νομοθεσίας. 

3. Επέκταση της αντίστροφης χρέωσης, δηλαδή απόδοσης του ΦΠΑ από τον λήπτη, για υπηρεσίες ή 
υπηρεσίες μαζί με αγαθά που παρέχονται στο πλαίσιο κατασκευής, μετατροπής, κατεδάφισης, 
επιδιόρθωσης ή συντήρησης οικοδομής ή οποιουδήποτε έργου πολιτικής μηχανικής, όταν λαμβάνονται 
από οποιοδήποτε πρόσωπο, ανεξαρτήτως του αν αυτό είναι εγγεγραμμένο στο Φορολογικό Μητρώο. 

4. Αναστολή καταβολής πιστωτικού υπολοίπου ΦΠΑ, όταν ο φορολογούμενος έχει παραλείψει να 
υποβάλει τη δήλωση εισοδήματος, σύμφωνα με τις διατάξεις του περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως 
Φόρων Νόμου, μέχρι το εν λόγω πρόσωπο να συμμορφωθεί. 

5. Περιορισμό του δικαιώματος διεκδίκησης πιστωτικού υπολοίπου ΦΠΑ εντός έξι ετών από το τέλος της 
φορολογικής περιόδου εντός της οποίας αυτό προέκυψε. 

6. Αύξηση της χρηματικής επιβάρυνσης για τη μη έγκαιρη υποβολή φορολογικής δήλωσης για ΦΠΑ από 
€30 σε €100, με σκοπό την αύξηση του ποσοστού συμμόρφωσης των φορολογουμένων. 

7. Επιβολή χρηματικής επιβάρυνσης €500 για κάθε φορολογική περίοδο, με μέγιστο ποσό τις €5.000 για 
φορολογούμενους που παραλείπουν να συμμορφωθούν με οποιοδήποτε από τα άρθρα του νόμου που 
προβλέπουν απόδοση του ΦΠΑ με τον μηχανισμό της αντίστροφης χρέωσης. 

8. Χρονικός περιορισμός για την υποβολή ένστασης στον Έφορο Φορολογίας στις εξήντα ημέρες, 
διάστημα το οποίο θεωρείται εύλογο για την άσκηση του δικαιώματος αυτού από τους 
φορολογούμενους. 

9. Υιοθέτηση νέων διατάξεων για εγγραφή μη εγκατεστημένων στη Δημοκρατία υποκείμενων στον φόρο 
προσώπων που πραγματοποιούν φορολογητέες συναλλαγές, ανεξάρτητα από τον κύκλο εργασιών τους 
στη Δημοκρατία, με σκοπό τη συμμόρφωση με σχετική απόφαση του Δικαστηρίου της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης. 

10. Τροποποίηση του ορισμού της έννοιας «ανακαίνιση», ώστε να διευκρινίζεται ότι στον μειωμένο 
συντελεστή ΦΠΑ (5%) περιλαμβάνονται και οι προσθήκες σε ιδιωτική κατοικία για την οποία έχουν 
παρέλθει τρία έτη από την πρώτη εγκατάσταση σε αυτή. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του εν λόγω νομοσχεδίου βουλευτές μέλη της επιτροπής υπέβαλαν 
διευκρινιστικές ερωτήσεις αναφορικά με ειδικότερες πρόνοιές του.  

 Οι εκπρόσωποι του ΣΕΛΚ, δηλώντας ότι συμφωνούν με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις, υπέβαλαν 
παράλληλα εισηγήσεις για τροποποίηση ορισμένων εξ αυτών και συγκεκριμένα της ρύθμισης που αφορά το 
ύψος της χρηματικής επιβάρυνσης που επιβάλλεται σε πρόσωπο που δε συμμορφώνεται με τις διατάξεις του 
νόμου, καθώς και της ρύθμισης για την έναρξη της ισχύος των διατάξεων που αφορούν την απόδοση του ΦΠΑ 
από τον λήπτη για παραδόσεις αγαθών (άρθρο 4), για την οποία εισηγήθηκαν όπως τεθεί σε μεταγενέστερο 
στάδιο. 

 Συναφώς, η επιτροπή ζήτησε από τους αρμόδιους εκπροσώπους της εκτελεστικής εξουσίας όπως 
προβούν σε εκ νέου διαβούλευση με τους εμπλεκόμενους φορείς, με στόχο τη διαμόρφωση συναινετικής 
πρότασης για αναθεώρηση των ειδικότερων προνοιών του νομοσχεδίου, οι οποίες αναφέρονται πιο πάνω. 

 Ως εκ τούτου, με επιστολή του γενικού διευθυντή του Υπουργείου Οικονομικών, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 
2020, υποβλήθηκαν ενώπιον της επιτροπής οι τελικές θέσεις του αρμόδιου υπουργείου επί του εν λόγω 
νομοσχεδίου, όπως αυτές διαμορφώθηκαν μετά από περαιτέρω διαβούλευση που διεξήχθη με εμπλεκόμενους 
φορείς. 

 Ως αποτέλεσμα, στο αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου επήλθαν οι ακόλουθες αλλαγές: 

1. Διαγράφηκε η προτεινόμενη τροποποίηση συγκεκριμένων όρων και ορισμών, καθότι αυτή είχε ήδη 
πραγματοποιηθεί με προηγούμενη τροποποίηση της νομοθεσίας και συναφώς καθίστατο αχρείαστη. 

2. Το ύψος της χρηματικής επιβάρυνσης, όπως αυτή αναλύεται πιο πάνω, επανακαθορίστηκε στα €200 
ανά φορολογική περίοδο και αυτή να μην υπερβαίνει συνολικά τις €4.000.  Υπενθυμίζεται ότι η αρχική 
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εισήγηση ήταν για €500 και €5.000, αντίστοιχα, ενώ η εισήγηση του ΣΕΛΚ ήταν για €100 και €2.400, 
αντίστοιχα. 

3. Η έναρξη της ισχύος των διατάξεων του άρθρου 4 του νομοσχεδίου ορίστηκε για την 1η Οκτωβρίου 2020 
αντί για την 1η Σεπτεμβρίου 2020. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάσσει την τελική τοποθέτηση όλων των εκπροσωπούμενων σε αυτή πλευρών επί του 
νομοσχεδίου, όπως αυτό έχει τελικώς σύμφωνα με τα πιο πάνω διαμορφωθεί, κατά τη συζήτηση του θέματος 
στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλητές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11B του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου 11Ε.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 45 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 50 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 52Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 54 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 54Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του Πέμπτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του Έκτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του Όγδοου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος νόμου.  Άρθρο 15. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ;  

 Σαράντα, εκτός από δύο… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος 
του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Σαράντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμία αποχή, το υπ’ αριθμόν 31 νομοσχέδιο 
ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο.  

 Το υπ’ αριθμόν 32 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2019». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να καταστεί πιο αποτελεσματική η εφαρμογή του και να 
παρασχεθούν εργαλεία στο Τμήμα Φορολογίας για περιορισμό της φοροδιαφυγής και ενίσχυση της 
φοροεισπρακτικής ικανότητας του κράτους. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος  Άριστος Δαμιανού  

 Μαρίνος Μουσιούττας  Αντρέας Καυκαλιάς 

  Σάβια Ορφανίδου, εκπροσωπώντας  Μαρίνος Σιζόπουλος 

  τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου  Μιχάλης Γιωργάλλας 

  Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Ονούφριος Κουλλά Άννα Θεολόγου 

 Στέφανος Στεφάνου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
εφτά συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ της 10ης Φεβρουαρίου και της 6ης Ιουλίου 
2020.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Έφορος Φορολογίας, 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, του Συνδέσμου 
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Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ), του Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου (ΠΔΣ) και του Cyprus 
Fiduciary Association (CYFA). 

 Σημειώνεται ότι στο πλαίσιο της συζήτησης του θέματος παρευρέθηκε επίσης το μέλος της επιτροπής κ. 
Γιώργος Λιλλήκας.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων 
Νόμου, ώστε να καταστεί πιο αποτελεσματική η εφαρμογή του βασικού νόμου και να παρασχεθούν εργαλεία 
στο Τμήμα Φορολογίας για περιορισμό της φοροδιαφυγής και ενίσχυση της φοροεισπρακτικής ικανότητας του 
κράτους. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, με το νομοσχέδιο, όπως αυτό είχε αρχικά κατατεθεί, 
εισάγονται κυρίως ρυθμίσεις σύμφωνα με τις οποίες: 

1. καθίσταται υποχρεωτική η υποβολή φορολογικής δήλωσης από όλα τα πρόσωπα που λαμβάνουν 
εισόδημα, η οποία θα γίνεται με ηλεκτρονικά μέσα,   

2. καθορίζεται ως προθεσμία υποβολής φορολογικής δήλωσης και καταβολής της αυτοφορολογίας, για 
πρόσωπα που δεν έχουν υποχρέωση να ετοιμάζουν εξελεγμένους λογαριασμούς, η 31η Ιουλίου του 
έτους που ακολουθεί το φορολογικό έτος, 

3. καθορίζεται ως προθεσμία υποβολής φορολογικής δήλωσης, για πρόσωπα που έχουν υποχρέωση 
ετοιμασίας εξελεγμένων λογαριασμών, η 31η Δεκεμβρίου του έτους που ακολουθεί το φορολογικό έτος 
και ως προθεσμία καταβολής της αυτοφορολογίας η 1η Αυγούστου του έτους που ακολουθεί το 
φορολογικό έτος, 

4. καθορίζεται ως προθεσμία υποβολής δήλωσης εργοδότη (κατάσταση εργαζομένων που βρίσκονται στην 
υπηρεσία του εργοδότη) η τελευταία ημερολογιακή ημέρα του μηνός Φεβρουαρίου του έτους που έπεται 
του φορολογικού έτους, αντί η 30ή Απριλίου, που ισχύει σήμερα, στην οποία ο εργοδότης θα καταγράφει 
ως αμοιβή εργαζομένου και οποιοδήποτε λογιζόμενο όφελος παρέχεται σε αυτόν, 

5. ρυθμίζεται η δυνατότητα υποβολής αναθεωρημένης φορολογικής δήλωσης από τους φορολογούμενους, 
υπό συγκεκριμένες προϋποθέσεις και εντός συγκεκριμένου χρονικού πλαισίου, 

6. παρέχεται η δυνατότητα στον Έφορο Φορολογίας να εισέρχεται σε υποστατικά φορολογούμενου χωρίς 
προειδοποίηση, σε εύλογο χρόνο, για σκοπούς αποτελεσματικότερου φορολογικού ελέγχου,  

7. καθίσταται υποχρεωτική η αποδοχή καρτών ως μέσο πληρωμής για την ολοκλήρωση πράξεων 
πληρωμής, για τις πλείστες επιχειρήσεις που ασκούν δραστηριότητα στη Δημοκρατία, 

8. παρέχεται ως κίνητρο στους φορολογούμενους η συμμετοχή τους σε πρόγραμμα δημόσιων κληρώσεων, 
προκειμένου να συναλλάσσονται με κάρτες, 

9. αναστέλλεται η επιστροφή πιστωτικού υπολοίπου φόρου σε φορολογούμενο, μέχρι τη συμμόρφωση του 
εν λόγω προσώπου με την υποχρέωση υποβολής δήλωσης φόρου προστιθέμενης αξίας (ΦΠΑ). 

10. καθίσταται ποινικό αδίκημα η μη καταβολή φόρου που οφείλεται με βάση τη φορολογική δήλωση ή τη 
βεβαίωση φόρου, συνεπεία της εισαγωγής του συστήματος αυτοφορολόγησης, 

11. επιβάλλεται πρόστιμο στην περίπτωση μη υποβολής των απαιτούμενων πληροφοριών για τεκμηρίωση 
ενδοομιλικών συναλλαγών. 

  Στο πλαίσιο της συζήτησης του θέματος ο Έφορος Φορολογίας δήλωσε ότι το υπό συζήτηση 
νομοσχέδιο αποσκοπεί στη βελτίωση της φορολογικής συμμόρφωσης, μέσω της υιοθέτησης ρυθμίσεων που 
απλοποιούν το υφιστάμενο φορολογικό σύστημα και παρέχουν ενισχυμένες εξουσίες στο Τμήμα Φορολογίας, 
προκειμένου να παταχθεί η φοροδιαφυγή και να βελτιωθεί η φοροεισπρακτική ικανότητα του κράτους. 

 Οι εκπρόσωποι του ΣΕΛΚ, αφού δήλωσαν ότι στηρίζουν την προσπάθεια του Τμήματος Φορολογίας για 
την αντιμετώπιση της φοροδιαφυγής και την ενίσχυση της φοροεισπρακτικής ικανότητας του κράτους, 
εξέφρασαν απόψεις και επιφυλάξεις για επιμέρους πρόνοιες του νομοσχεδίου. 

 Ειδικότερα, εξέφρασαν απόψεις και επιφυλάξεις κυρίως ως προς τα ακόλουθα ζητήματα: 

1. Την καθολική υποχρέωση υποβολής φορολογικών δηλώσεων με ηλεκτρονικά μέσα ανεξαρτήτως 
εισοδήματος. 

2. Τον καθορισμό προγενέστερης προθεσμίας υποβολής φορολογικής δήλωσης σε σχέση με την ισχύουσα 
προθεσμία, για πρόσωπα που έχουν υποχρέωση να ετοιμάζουν λογαριασμούς.  

3. Τους περιορισμούς στην υποβολή αναθεωρημένης φορολογικής δήλωσης. 

4. Τον καθορισμό προγενέστερης προθεσμίας υποβολής δήλωσης εργοδότη σε σχέση με την ισχύουσα 
προθεσμία. 
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5. Το δικαίωμα του Εφόρου Φορολογίας να εισέρχεται, για σκοπούς επιθεώρησης, σε υποστατικά εντός 
εύλογου χρόνου. 

6. Το πεδίο εφαρμογής της υποχρεωτικής αποδοχής μέσων πληρωμής με κάρτα.  

7. Την επιβολή διοικητικού προστίμου, σε περίπτωση μη συμμόρφωσης με την υποχρέωση υποβολής 
στοιχείων αναφορικά με ενδοομιλικές συναλλαγές, δεδομένου ότι οι σχετικοί Κανονισμοί που ρυθμίζουν 
το εν λόγω ζήτημα δεν έχουν στο παρόν στάδιο κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων και εγκριθεί. 

8. Την ποινικοποίηση της μη καταβολής φόρου και τις επιπτώσεις του προτεινόμενου μέτρου στην 
οικονομία.  

Περαιτέρω, οι εκπρόσωποι του ΣΕΛΚ κατέθεσαν εισηγήσεις, ώστε: 

1. να διατηρηθεί η υποχρέωση εταιρειών που συστάθηκαν στη Δημοκρατία, αλλά δεν είναι κάτοικοι της 
Δημοκρατίας για υποβολή δήλωσης εισοδήματος στον Έφορο Φορολογίας εντός ταχθείσας προθεσμίας, 
υποχρέωση η οποία προβλέπεται στον υφιστάμενο νόμο και εισήχθη κατόπιν παρατηρήσεων του 
Οργανισμού Οικονομικής Συνεργασίας και Ανάπτυξης, 

2. να καθοριστεί ότι η κατάσταση κεφαλαιουχικών κερδών (κατάσταση ενεργητικού και παθητικού) που θα 
υποβάλλει φυσικό πρόσωπο, σε περίπτωση που αυτό ζητηθεί από τον Έφορο Φορολογίας, θα καλύπτει 
περίοδο που δεν υπερβαίνει τα έξι έτη, 

3. να απαλειφθεί η πρόνοια για τον μη συνυπολογισμό τόκου κατά την περίοδο που ο Έφορος Φορολογίας 
αναστέλλει την επιστροφή πιστωτικού υπολοίπου φόρου σε φορολογούμενο μέχρι τη συμμόρφωσή του 
με την υποχρέωση υποβολής δήλωσης ΦΠΑ και 

4. να παρασχεθεί επαρκής χρόνος στην αγορά να προσαρμοστεί στις νέες απαιτήσεις που θα προκύψουν 
από την υποχρέωση αποδοχής μέσων πληρωμής με κάρτα.  

 Οι εκπρόσωποι του ΠΔΣ, χωρίς να διαφωνούν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, 
δήλωσαν ότι επιμέρους πρόνοιες αυτού ενδεχομένως να χρήζουν βελτίωσης, τόσο για συνταγματικούς και 
νομικούς σκοπούς όσο και για σκοπούς ορθότερης απόδοσης των επιδιωκόμενων σκοπών. 

 Αναλύοντας περαιτέρω τις θέσεις τους, οι πιο πάνω εκπρόσωποι εξέφρασαν κυρίως επιφυλάξεις 
αναφορικά με:  

1. την ετοιμότητα του Τμήματος Φορολογίας να αποδέχεται φορολογικές δηλώσεις με ηλεκτρονικά μέσα 
από όλα τα πρόσωπα, ανεξαρτήτως εισοδήματος,  

2. την ποινικοποίηση της μη καταβολής φόρου και ειδικότερα την ποινική ευθύνη που η προτεινόμενη 
ρύθμιση θα επιφέρει σε πρόσωπα που κατέχουν θέση διευθυντή σε εταιρείες που δε συμμορφώνονται 
με την υποχρέωση καταβολής φόρου,  

3. τον χρονικό περιορισμό της αναθεώρησης φορολογικών δηλώσεων,  

4. το δικαίωμα του Εφόρου Φορολογίας να εισέρχεται σε υποστατικά για σκοπούς ελέγχου χωρίς 
προειδοποίηση σε εύλογο χρόνο και  

5. την υποχρέωση του εργοδότη να καταγράφει στη δήλωση εργοδότη ως αμοιβή του εργαζομένου 
οποιοδήποτε λογιζόμενο όφελος παραχωρείται σε αυτόν.  

 Επιπροσθέτως, οι εκπρόσωποι του ΣΕΛΚ και του ΠΔΣ επισήμαναν ότι στο πλαίσιο της διαμόρφωσης 
του προτεινόμενου νόμου θα πρέπει να ληφθούν υπόψιν και οι ιδιάζουσες συνθήκες τις οποίες αντιμετωπίζει η 
χώρα συνεπεία της νόσου COVID-19. 

 Οι εκπρόσωποι του CYFA συμφώνησαν με τα όσα δήλωσαν οι εκπρόσωποι του ΣΕΛΚ και του ΠΔΣ, 
επισημαίνοντας παράλληλα τα προβλήματα που θα προκαλέσει η ενδεχόμενη ποινικοποίηση της μη 
καταβολής φόρου στον τομέα της παροχής διοικητικών και συναφών υπηρεσιών, καθώς και στην οικονομία 
γενικότερα. 

 Σημειώνεται ότι ο ΣΕΛΚ, ο ΠΔΣ και ο CYFA κατέθεσαν γραπτώς τις απόψεις τους επί του νομοσχεδίου 
με σχετικά υπομνήματα. 

 Στο στάδιο της εξέτασης του θέματος μέλη της επιτροπής ζήτησαν την κατάθεση στοιχείων, καθώς και 
περαιτέρω διευκρινίσεων μεταξύ άλλων για τα ακόλουθα ζητήματα: 

1. Τον καθορισμό των κατηγοριών των προσώπων που θα εξαιρούνται από την υποχρέωση υποβολής 
φορολογικής δήλωσης με ηλεκτρονικά μέσα. 

2. Τον καθορισμό των επιχειρήσεων που θα έχουν υποχρέωση αποδοχής μέσων πληρωμής με κάρτα. 

3. Την ποινικοποίηση της μη καταβολής φόρου και τη δυνατότητα αναθεώρησης φορολογικών δηλώσεων. 
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4. Την έναρξη της ισχύος των προτεινόμενων ρυθμίσεων και ειδικότερα των ρυθμίσεων που δημιουργούν 
υποχρεώσεις στους πολίτες, δεδομένης της κρατούσας κοινωνικής και οικονομικής κατάστασης που έχει 
δημιουργηθεί συνεπεία της νόσου COVID-19. 

 Συναφώς, σε σχέση με τα τεθέντα στην επιτροπή ζητήματα, ο Έφορος Φορολογίας δήλωσε μεταξύ 
άλλων τα ακόλουθα: 

1. Η προτεινόμενη ρύθμιση που αφορά στην είσοδο, εντός εύλογου χρόνου, του Εφόρου Φορολογίας στα 
υποστατικά φορολογούμενου χωρίς προειδοποίηση για σκοπούς ελέγχου αποτελεί αντίστοιχη ρύθμιση 
που ήδη προβλέπεται στον περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμο και η προώθησή της κρίνεται 
αναγκαία για σκοπούς ίσης μεταχείρισης των φορολογούμενων έναντι των φορολογικών αρχών.  

2. Η αποδοχή μέσων πληρωμής με κάρτα αποτελεί χρήσιμο εργαλείο για τις επιχειρήσεις για σκοπούς 
ανταγωνισμού, καθώς και για την εξυπηρέτηση των καταναλωτών.  Με βάση τις πρόνοιες του 
νομοσχεδίου, δημιουργείται υποχρέωση σε συγκεκριμένες κατηγορίες επιχειρήσεων να αποδέχονται την 
ολοκλήρωση συναλλαγών με κάρτα, χωρίς να καθίσταται υποχρεωτική η χρήση κάρτας για τους 
καταναλωτές.  Ο Έφορος Φορολογίας θα μπορεί με γνωστοποίησή του να καθορίζει τις κατηγορίες των 
επιχειρήσεων που θα υπόκεινται στην εν λόγω υποχρέωση, να ρυθμίζει ζητήματα που αφορούν στην 
ενημέρωση των καταναλωτών, καθώς και οποιεσδήποτε σχετικές με την υποχρεωτική αποδοχή μέσων 
πληρωμής με κάρτα λεπτομέρειες.   

3. Η ποινικοποίηση της μη καταβολής φόρου είναι επιβεβλημένη, ειδικότερα μετά την υιοθέτηση του 
συστήματος της αυτοφορολογίας στην άμεση φορολογία.  Η προτεινόμενη ρύθμιση πρέπει να 
προωθηθεί το συντομότερο δυνατόν, ώστε να συμβάλει στην προσπάθεια αντιμετώπισης της 
φοροδιαφυγής και βελτίωσης της φοροεισπρακτικής ικανότητας του κράτους.  

4. Λαμβάνοντας υπόψη ότι ορισμένες κατηγορίες φυσικών προσώπων ενδεχομένως να αδυνατούν να 
υποβάλλουν φορολογικές δηλώσεις με ηλεκτρονικά μέσα, έχει περιληφθεί στο νομοσχέδιο πρόνοια, 
ώστε το Υπουργικό Συμβούλιο με διάταγμά του να καθορίζει κριτήρια βάσει των οποίων φυσικά 
πρόσωπα θα εξαιρούνται της εν λόγω υποχρέωσης, καθώς και οποιεσδήποτε άλλες λεπτομέρειες για 
καλύτερη εφαρμογή της εν λόγω πρόνοιας.   

5. Με βάση την ισχύουσα νομοθεσία, η υποβολή αναθεωρημένων φορολογικών δηλώσεων δεν 
απαγορεύεται, αλλά ούτε και υπόκειται σε οποιεσδήποτε ρυθμίσεις, με αποτέλεσμα να υποβάλλονται 
σωρεία αναθεωρημένων φορολογικών δηλώσεων χωρίς προϋποθέσεις και περιορισμούς.  Το γεγονός 
αυτό, σε συνδυασμό με τη μη δυνατότητα υποβολής αναθεωρημένων φορολογικών δηλώσεων με 
ηλεκτρονικά μέσα, δημιουργεί προβλήματα στη διαδικασία βεβαίωσης φόρου από το Τμήμα 
Φορολογίας, καθότι δε λαμβάνει έγκαιρα γνώση για την αναθεώρηση φορολογικών δηλώσεων.  Ως εκ 
τούτου, με το νομοσχέδιο εισάγονται πρόνοιες σύμφωνα με τις οποίες πρόσωπο θα έχει τη δυνατότητα 
υποβολής αναθεωρημένης φορολογικής δήλωσης για ένα φορολογικό έτος μόνο, εντός ενός έτους από 
τη λήξη της προθεσμίας υποβολής φορολογικής δήλωσης για το συγκεκριμένο φορολογικό έτος.  Η 
αναθεωρημένη φορολογική δήλωση θα μπορεί να υποβάλλεται για συγκεκριμένους λόγους και το 
πρόσωπο που την υποβάλλει θα έχει υποχρέωση να καταβάλει εντός συγκεκριμένης προθεσμίας 
οποιοδήποτε οφειλόμενο φόρο προκύπτει από την αναθεωρημένη δήλωση.  

 Προσθέτοντας στα όσα κατέθεσε ο Έφορος Φορολογίας, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών 
δήλωσαν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Το λογιζόμενο όφελος προκύπτει από την εργατοϋπαλληλική σχέση μεταξύ εργοδότη και 
εργοδοτουμένου και αποτελεί μη χρηματικής φύσης όφελος το οποίο ωστόσο έχει κάποια αξία.  Ο 
εργοδότης, δεδομένου ότι παραχωρεί το εν λόγω όφελος προς τον εργοδοτούμενο, γνωρίζει την αξία 
αυτού και ως εκ τούτου δεν αναμένεται να προκύψει οποιοδήποτε πρόβλημα για τους εργοδότες από 
την υποχρέωση συμπερίληψης του λογιζόμενου οφέλους στη δήλωση εργοδότη. 

2. Ο προτεινόμενος νόμος προβλέπει για την έκδοση διαταγμάτων από το Υπουργικό Συμβούλιο και 
γνωστοποιήσεων από τον Έφορο Φορολογίας, προκειμένου ρυθμίσεις που η κυβέρνηση έκρινε ότι θα 
δημιουργήσουν επιβάρυνση στους πολίτες να τεθούν σταδιακά σε εφαρμογή, ώστε να αποφευχθεί η 
πρόκληση προβλημάτων στην οικονομία και την κοινωνία γενικότερα.   

Ειδικότερα, προβλέπεται μεταξύ άλλων ότι ο Έφορος Φορολογίας με γνωστοποίησή του θα μπορεί να 
καθορίζει προθεσμία συμμόρφωσης των επιχειρήσεων με την υποχρέωση αποδοχής μέσων πληρωμής με 
κάρτα, καθώς και μεταγενέστερες από τις προβλεπόμενες στον προτεινόμενο νόμο προθεσμίες υποβολής 
φορολογικών δηλώσεων και καταβολής του υπολογιζόμενου φόρου.  Δεδομένων των συνθηκών που 
επικρατούν λόγω της νόσου COVID-19 και προς ικανοποίηση των σχετικών επιφυλάξεων που έχουν 
εκφρασθεί σε σχέση με την καταλληλόλητα του χρόνου έναρξης της εφαρμογής των προτεινόμενων μέτρων, 
ρυθμίσεις οι οποίες δημιουργούν υποχρεώσεις στους πολίτες δε θα τεθούν σε άμεση εφαρμογή, αλλά θα 
παρασχεθεί εύλογη περίοδος προσαρμογής.  
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 Η επιτροπή στη βάση των όσων διαμείφθηκαν κάλεσε το Υπουργείο Οικονομικών όπως μελετήσει τις 
εκφρασθείσες απόψεις και εισηγήσεις που τέθηκαν στο πλαίσιο της εξέτασης του θέματος και καταθέσει 
ενώπιόν της νέο κείμενο νομοσχεδίου, αφού διαβουλευθεί με τους εμπλεκόμενους φορείς. 

 Συναφώς, το Υπουργείο Οικονομικών στη βάση των οδηγιών της επιτροπής κατέθεσε ενώπιόν της 
σειρά αναθεωρημένων κειμένων σχεδίου νόμου, με τα οποία επήλθαν οι ακόλουθες διαφοροποιήσεις: 

1. Η υποχρέωση υποβολής φορολογικής δήλωσης να μην εφαρμόζεται σε φυσικά πρόσωπα των οποίων 
το εισόδημα δεν υπερβαίνει τις €19.500 για όλα τα φορολογικά έτη μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2019. 

2. Ο Έφορος Φορολογίας να καθορίζει σε γνωστοποίησή του τις κατηγορίες προσώπων που 
απαλλάσσονται από την υποχρέωση υποβολής φορολογικής δήλωσης. 

3. Ως προθεσμία υποβολής φορολογικής δήλωσης από πρόσωπα που έχουν υποχρέωση να τηρούν 
λογιστικά βιβλία και να ετοιμάζουν λογαριασμούς να καθοριστεί η 31η Μαρτίου του έτους που ακολουθεί 
το έτος που έπεται του φορολογικού έτους. 

4. Εταιρείες που έχουν συσταθεί στη Δημοκρατία, αλλά δεν είναι μόνιμοι κάτοικοι της Δημοκρατίας να 
έχουν υποχρέωση υποβολής δήλωσης εισοδήματος μέχρι την 31η Μαρτίου του έτους που ακολουθεί το 
έτος που έπεται του φορολογικού έτους. 

5. Η περίοδος που θα καλύπτει η κεφαλαιουχική κατάσταση, σε περίπτωση που ζητηθεί από τον Έφορο 
Φορολογίας η υποβολή της, να μην υπερβαίνει τα έξι έτη.   

6. Η αναθεωρημένη φορολογική δήλωση να μπορεί να υποβάλλεται εντός τριών ετών από τη λήξη της 
προθεσμίας υποβολής φορολογικής δήλωσης για το φορολογικό έτος που αφορά η αναθεώρηση. 

7. Διαγραφή της πρόνοιας που αφορά στον μη συνυπολογισμό τόκων κατά την περίοδο που ο Έφορος 
Φορολογίας αναστέλλει την επιστροφή πιστωτικού υπολοίπου φόρου σε φορολογούμενο, λόγω της 
παράλειψής του για υποβολή δήλωσης ΦΠΑ. 

8. Επανακαθορισμός της ημερομηνίας έναρξης της ισχύος του προτεινόμενου νόμου, καθώς και επιμέρους 
προνοιών αυτού. 

 Στο στάδιο της περαιτέρω εξέτασης του νομοσχεδίου συζητήθηκε εκτενώς το ζήτημα της ποινικοποίησης 
της παράλειψης καταβολής φόρου.  Στο πλαίσιο αυτό κατατέθηκαν σωρεία απόψεων, εισηγήσεων και 
επιφυλάξεων τόσο από τους παρισταμένους όσο και από μέλη της επιτροπής, χωρίς ωστόσο να προκύψει 
σύγκλιση απόψεων.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη τη σοβαρότητα του ζητήματος, τις 
ενδεχόμενες επιπτώσεις αυτής στους φορολογουμένους και στην οικονομία, καθώς και τις ιδιάζουσες συνθήκες 
τις οποίες διέρχεται η χώρα εξαιτίας της νόσου COVID-19, αποφάσισε όπως η πρόνοια που αφορά στην 
ποινικοποίηση της μη καταβολής φόρου απαλειφθεί από το κείμενο του νομοσχεδίου και επανεξεταστεί άμα τη 
ενάρξει των εργασιών της τον Σεπτέμβριο του τρέχοντος έτους και αφού στο μεσοδιάστημα οι εμπλεκόμενοι 
φορείς διαβουλευθούν με το Υπουργείο Οικονομικών, προκειμένου να υποβληθεί νέα βελτιωμένη εισήγηση για 
ρύθμιση του ζητήματος.  

 Προς τον σκοπό αυτό, το Υπουργείο Οικονομικών κατέθεσε στις 2 Ιουλίου 2020 τελικό κείμενο 
νομοσχεδίου στο οποίο απαλείφθηκε η προτεινόμενη ρύθμιση για ποινικοποίηση της μη καταβολής φόρου.  
Σημειώνεται ότι στην επιστολή του Υπουργείου Οικονομικών που συνοδεύει το τελικό κείμενο του νομοσχεδίου 
αναφέρεται ότι η κυβέρνηση εξακολουθεί να θεωρεί ότι οι εξουσίες του Τμήματος Φορολογίας πρέπει να 
ενισχυθούν με το εργαλείο της ποινικοποίησης της μη καταβολής φόρου, καθότι η αποτελεσματική είσπραξη 
των φόρων από το κράτος αποτελεί όχι μόνο υποχρέωση της Δημοκρατίας, αλλά και απαίτηση των πολιτών.  
Ως εκ τούτου, σύμφωνα με την ίδια επιστολή, η εν λόγω ρύθμιση έχει αποσυρθεί προσωρινά από το σχέδιο 
νόμου, ώστε να αξιολογηθούν οι θέσεις των εμπλεκόμενων φορέων.  Ωστόσο, το Υπουργείο Οικονομικών 
εμμένει στην αρχική του θέση επί του ζητήματος και συναφώς υιοθετεί τη θέση ότι η συγκεκριμένη πρόνοια 
πρέπει να επανεξεταστεί αμέσως με την επανέναρξη των εργασιών της επιτροπής τον ερχόμενο Σεπτέμβριο. 

 Η επιτροπή στο στάδιο της εξέτασης του τελικού κειμένου του νομοσχεδίου αποφάσισε κατά πλειοψηφία 
να υιοθετήσει τις αναθεωρημένες σύμφωνα με τα πιο πάνω ρυθμίσεις, επιφέροντας παράλληλα πρόσθετες 
τροποποιήσεις, ώστε να επενεχθούν τα ακόλουθα: 

1. Η ρύθμιση ζητημάτων που αφορούν στον καθορισμό μεταγενέστερων προθεσμιών υποβολής 
φορολογικών δηλώσεων και καταβολής φόρου, στον καθορισμό προθεσμίας συμμόρφωσης των 
επιχειρήσεων με την υποχρέωση αποδοχής μέσων πληρωμής με κάρτα και στον καθορισμό των 
κατηγοριών των προσώπων που θα απαλλάσσονται από την υποχρέωση υποβολής φορολογικής 
δήλωσης να γίνεται με διάταγμα του Υπουργικού Συμβουλίου, αντί με γνωστοποίηση του Εφόρου 
Φορολογίας. 
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2. Η διαγραφή των προνοιών που σχετίζονται με την επιβολή διοικητικού προστίμου σε περίπτωση μη 
συμμόρφωσης με υποχρεώσεις που σχετίζονται με ενδοομιλικές συναλλαγές, καθότι οι κανονισμοί που 
ρυθμίζουν το ζήτημα δεν έχουν κατατεθεί ακόμη στη Βουλή των Αντιπροσώπων για μελέτη και έγκριση. 

 Σημειώνεται ότι το Υπουργείο Οικονομικών και ο Έφορος Φορολογίας ενημέρωσαν γραπτώς την 
επιτροπή ότι συμφωνούν με τις πιο πάνω πρόσθετες τροποποιήσεις.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφύλαξε την τελική τοποθέτηση όλων των εκπροσωπούμενων σε αυτήν πλευρών κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος.  Συναφώς, με την παρούσα έκθεσή της υποβάλλει το 
τελικά διαμορφωμένο κείμενο ενώπιον της ολομέλειας του σώματος για τη λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ομιλητές οι κ. Σιζόπουλος, Δαμιανού και Παπαγιάννης.   

 Άλλοι ομιλητές;  Ψηλώστε τα χέρια σας.  Αν υπάρχουν άλλοι, ψηλώστε τα χέρια σας. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Παρά το γεγονός ότι θα στηρίξουμε το νομοσχέδιο, γιατί έχει θετικές πρόνοιες, εντούτοις υπάρχουν δύο 
από τις πρόνοιες στις οποίες πρέπει να εκφράσουμε τη διαφωνία μας.  Η πρώτη πρόνοια είναι ότι, ενώ 
προσπαθούμε όσο το δυνατόν να γίνει η γρηγορότερη δυνατή αξιολόγηση και έλεγχος των φορολογικών 
δηλώσεων, έτσι ώστε να συντομευθεί ο χρόνος που θα μπορεί ο φορολογούμενος πολίτης να πάρει τα 
εκκαθαριστικά του σημειώματα και να εκπληρώσει τις υποχρεώσεις του απέναντι στο κράτος, γιατί σήμερα 
υπάρχουν καθυστερήσεις που φτάνουν μέχρι και τα πέντε και έξι χρόνια, με αποτέλεσμα αυτό το χρονικό 
διάστημα ενδεχομένως να έχουμε πτωχεύσεις και όλα τα υπόλοιπα, με αποτέλεσμα το κράτος να χάνει 
σημαντικά φορολογικά έσοδα, διαπιστώνουμε ότι η παράταση για δεκαπέντε ολόκληρους μήνες μετά τη λήξη 
του φορολογικού έτους για να υποβληθούν εξελεγμένοι λογαριασμοί είναι χρονικό διάστημα πάρα πολύ μεγάλο 
και δε βοηθά ακριβώς στη γρήγορη διεκπεραίωση των φορολογικών εκκρεμοτήτων και των φορολογικών 
ρυθμίσεων.   

 Το δεύτερο, ενώ το Τμήμα Φορολογίας αρνείται να δώσει τη δυνατότητα στον φορολογούμενο πολίτη να 
υποβάλει αναθεωρημένη φορολογική δήλωση όσον αφορά την προσωρινή του φορολογία και να καλύψει τη 
διαφορά εντός του χρονικού διαστήματος που επιτρέπεται του επόμενου μήνα, για να πληρώσει τη διαφορά, 
αυτή τη στιγμή δίνει τη δυνατότητα αναθεώρησης της φορολογίας τρία χρόνια μετά από την περίοδο των 
δεκαπέντε μηνών που θα λήξει η προθεσμία για την υποβολή της φορολογικής του δήλωσης.  Επιτρέψετέ μου 
να πω ότι αυτό το πράγμα είναι παράλογο και δεν είναι καθόλου τυχαίο το γεγονός ότι ενδεχομένως να κρύβει 
και σκοπιμότητες, γιατί το φορολογικό έτος λήγει τον Δεκέμβριο του συγκεκριμένου έτους, όλοι γνωρίζουν το τι 
ενδεχομένως έχουν ως έσοδα και ως έξοδα και δε δικαιολογείται τεσσεράμισι χρόνια μετά να έχεις δικαίωμα να 
υποβάλεις αναθεώρηση της φορολογίας σου γι’ αυτό το έτος.  Αυτό πιστεύω ότι δημιουργεί προβλήματα, 
δημιουργεί καχυποψίες, δε βοηθάει στη γρήγορη εξυπηρέτηση των φορολογικών εκκρεμοτήτων και πολύ 
περισσότερο να μπορέσει το κράτος έγκαιρα να εισπράξει τα ποσά τα οποία αναλογούν στις φορολογίες που 
υποβάλλονται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Δαμιανού. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Συζητούμε ένα σημαντικό νομοσχέδιο τζιαι μπορεί να έχουμε κουραστεί τζιαι να έχουμε κουράσει με όσα 
προηγήθηκαν, αλλά θέλω να σημειώσω δύο-τρία σύντομα σημεία.   

 Το πρώτο είναι ότι αυτή η Βουλή μέσω της επιτροπής Οικονομικών έκανε αυτό που έπρεπε να είχε κάνει 
η κυβέρνηση και δεν είχε κάμει.  Κάλεσε, άκουσε, προβληματίστηκε και συζήτησε με όλους τους 
εμπλεκόμενους φορείς και επαγγελματικά σώματα, που κατ’ επανάληψη εξέφραζαν το παράπονό τους ότι 
αφέθηκαν εκτός του ουσιαστικού διαλόγου και αναφέρομαι και σε λογιστές και δικηγόρους και άλλους στον 
τομέα των υπηρεσιών.   

 Δεύτερον, ως αποτέλεσμα αυτού του προβληματισμού επήλθαν σημαντικές βελτιώσεις στα αρχικά 
νομοσχέδια και όσοι έγραφαν και έλεγαν ότι η Βουλή, τα κόμματα δε θέλουν τη βελτίωση της φοροεισπρακτικής 
ικανότητας του κράτους διαψεύδονται από την ίδια την πραγματικότητα, γι’ αυτό εδώ είμαστε σήμερα. 

 Τρίτο σημείο, η επεξήγηση του νομοσχεδίου λέει ότι θα παρασχεθούν εργαλεία στο Τμήμα Φορολογίας 
για περιορισμό της φοροδιαφυγής και ενίσχυση της φοροεισπρακτικής ικανότητας του κράτους.  Ισχυριζόμαστε 
ότι είναι γεμάτη η εργαλειοθήκη του Τμήματος Φορολογίας και ισχυριζόμαστε ότι αυτό που λείπει είναι η 



2308 

αποφασιστικότητα για ισότιμη εφαρμογή των νόμων ανεξαρτήτως μεγέθους και οικονομικής επιφάνειας τζιαι 
πρέπει επιτέλους αυτό το μήνυμα να το πάρουν οι αρμόδιοι που κάθονται στις συγκεκριμένες καρέκλες και να 
εφαρμόσουν τον νόμο απροσωπόληπτα.  Από το '11 και εντεύθεν έχουμε ψηφίσει σημαντικές νομοθεσίες.  
Αρεσκόμαστε όλοι σε αυτή την αναφορά, «στα εργαλεία».  Να απαριθμήσω μερικά εργαλεία:  Ενοποιήθηκε το 
Τμήμα Εφόρου Φορολογίας με το ΦΠΑ με χίλια δυο βάσανα.  Ενοποιήθηκαν και διασυνδέθηκαν ηλεκτρονικά 
αρχεία.  Δόθηκε υπό προϋποθέσεις η δυνατότητα ακόμα και άρσης τραπεζικού απορρήτου και πάρα πολλά, η 
απροειδοποίητη είσοδος σε καταλύματα και επιχειρήσεις συν όλα αυτά που σήμερα ρυθμίζουμε με έναν τρόπο 
πολύ συγκεκριμένο.   

 Άρα, έχουν εκλείψει τα άλλοθι, γιατί -κακά είναι τα ψέματα- μιλούμε για διασπάθιση δημόσιου χρήματος.  
Όταν τα χρωστούμενα και αυτά που θεωρούν ότι είναι πρακτικά αδύνατο να εισπραχθούν υπερβαίνουν τις 
€3.000 εκατομ., αντιλαμβάνεστε ότι έχουμε πρόβλημα, γι’ αυτό πρέπει να κινηθούν με την αίσθηση του 
επείγοντος και την αίσθηση του καθήκοντος, για να κάνουν όλοι τη δουλειά τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαγιάννης. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ:  

 Οι λόγοι που θα καταψηφίσουμε και το υπ’ αριθμόν 32 είναι παρόμοιοι και με το υπ’ αριθμόν 31.  Και θα 
πω απλώς, για να μη μακρηγορήσω, ότι το τελευταίο διάστημα έχει ακουστεί ότι οποιαδήποτε κίνηση γίνει για 
να αποτραπεί η οποιαδήποτε παρανομία δε θα γίνεται εκδικητικά, αλλά θα γίνεται αποτρεπτικά.  Οι 
προηγούμενες μέρες έχουν δείξει ότι εν μέσω οικονομικής και υγειονομικής κρίσης πολλοί συμπατριώτες μας 
έχουν έρθει αντιμέτωποι με πολύ μεγάλα πρόστιμα, ενώ η παρανομία ήταν πολύ μικρή.  Αυτό που 
προβλέπουμε ότι θα γίνει είναι ότι οι μικροί και οι αδύνατοι, ένας μεροκαματιάρης δηλαδή, θα κληθεί να 
πληρώσει τις αμαρτίες όλων των μεγαλύτερων καρχαριών, επειδή έχει κάνει μια παρατυπία στη φορολογική 
του αίτηση ή επειδή δεν έχει φτάσει ένας εξηντάχρονος να καταθέσει ηλεκτρονικά την αίτησή του.   

 Θεωρώ ότι, όπως πολύ σωστά έχει ακουστεί, υπάρχουν πάρα πολλά εργαλεία που μπορεί να 
χρησιμοποιηθούν από την κυβέρνηση, για να παταχθεί το φαινόμενο φοροδιαφυγής και αυτό που δεν υπάρχει 
είναι η πολιτική βούληση, για να γίνει. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κουλλά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Πράγματι συζητούμε ένα σημαντικό νομοσχέδιο.  Έγινε πολύ καλός διάλογος, διαβούλευση και εντός 
της επιτροπής Οικονομικών και όταν τους στέλλαμε πίσω στην εκτελεστική εξουσία με διάφορους φορείς, για 
να καταλήξουμε, θεωρώ, σε ένα πολύ καλό και ισορροπημένο αποτέλεσμα.  Πολλές από τις μεταρρυθμίσεις 
αυτές βασίζονται στην προϊστορία.  Προηγήθηκαν άλλες μεταρρυθμίσεις, για να μπορούμε να είμαστε σήμερα 
σε θέση να κάνουμε τα επόμενα βήματα.  Για παράδειγμα, δε θα ήταν εφικτό να μιλάμε για σχεδόν καθολική 
υποβολή φορολογικών δηλώσεων, αν δεν προηγείτο πριν από δυο-τρία χρόνια η ψήφιση της νομοθεσίας, 
όπου κάναμε υποχρεωτικά ηλεκτρονικά την υποβολή φορολογικών δηλώσεων, όπως και λίγο προηγουμένως 
είχε γίνει και με τον ΦΠΑ.  Δε θέλω να πω πώς κτίζει το ένα πάνω στο προηγούμενο, αλλά, ναι, φαίνεται ότι 
υπάρχει σχεδιασμός, γίνονται αυτά τα σωστά, μελετημένα βήματα, όπως και η ενοποίηση -πολύ σωστά 
αναφέρθηκε- των δύο τμημάτων και όντως δεν πρέπει να λέμε…  Εγώ δε λέω ποτέ, δεν τολμώ ποτέ να μιλήσω 
για εξάλειψη της φοροδιαφυγής.  Εγώ θέλω να προσέχω τι λέω, λέω συχνά για περιορισμό, συνεχή 
προσπάθεια για περιορισμό της φοροδιαφυγής, για να ακριβολογούμε.  Θέλω να πω όμως κάτι που λέγεται 
συχνά από όλους, η ρήση ότι «κρινόμαστε εκ του αποτελέσματος», πράγματι ίσως και από τα προηγούμενα 
εργαλεία που είχαν δοθεί το 2013-2014 φαίνεται τα τελευταία χρόνια να έχουμε σημαντικό ποσοστό αύξησης 
των φορολογικών εσόδων και πιστεύω ότι σε αυτή την πορεία πρέπει να παραμείνουμε.  Κάθε μεταρρύθμιση 
δεν τελειώνει, είναι μια αέναη προσπάθεια να βελτιωνόμαστε. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

 Συγγνώμη, ο κ. Βότσης. 
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ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Πρόεδρε, διαδικαστικά, αν μπορώ να πω, απλώς, χωρίς βεβαίως να υπάρχει πρόθεση για τον παρόντα 
ομιλητή… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εκάμαμε μία συμφωνία, ότι… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Είχαμε κάμει μία συμφωνία στη σύσκεψη των εκπροσώπων των κομμάτων… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ναι, ότι; 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 ...ότι στα πλείστα όσα θέματα δε θα υπάρχει τοποθέτηση λόγω του αριθμού των θεμάτων… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Εντάξει, ο καθένας κρίνει όμως. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 …και σε εκείνα που θα υπάρχει θα είναι μέχρι δύο λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έν’ έτσι. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Αυτό είχαμε πει… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, σωστό, ναι. 

 Ευχαριστώ. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Η παρέμβασή μου θα είναι ενάμισι λεπτού, απλώς είπα να…  Επειδή δε με βλέπετε πίσω… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, ναι.  Όχι, βλέπω σε μια χαρά.  Νομίζετε ότι εν βλέπω ως τζιεικάτω. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Διαβάζω την αιτιολόγηση της ψηφοφορίας, της πρότασης που είναι ενώπιόν μας «τροποποίηση του 
βασικού νόμου, ώστε να καταστεί πιο αποτελεσματική η εφαρμογή του και να παρασχεθούν εργαλεία στο 
Τμήμα Φορολογίας για περιορισμό της φοροδιαφυγής και ενίσχυση της φοροεισπρακτικής ικανότητας του 
κράτους».  Θεωρώ ότι με αυτή την ψήφιση πάμε από τα λόγια στις πράξεις μας.  Ακούτε όλους μας να λέμε 
κατά καιρούς ότι πρέπει να πατάξουμε τη φοροδιαφυγή, πρέπει να βελτιώσουμε τη φοροεισπρακτική ικανότητα 
του κράτους. 

 Η επιτροπή Οικονομικών -και γι’ αυτό ήθελα να βγω στο βήμα και τους ευχαριστώ για τελευταία φορά με 
την προηγούμενή μου ιδιότητα- έχει κάνει τεράστια δουλειά, όλες οι πολιτικές δυνάμεις τζιαι, όπως 
επερίγραψεν προηγουμένως ο Άριστος Δαμιανού, πράγματι έγινε ό,τι έπρεπε να γίνει και ο διάλογος που η 
κυβέρνηση δεν έκαμε, για να καταλήξουμε στο τελικό κείμενο που είναι ενώπιόν μας.  Θεωρούμε ότι δεν έχουν 
πλέον καμία δικαιολογία οι υπηρεσίες του κράτους, για να δικαιολογούνται για όλα αυτά που διαμαρτυρόμαστε 
όλα αυτά τα χρόνια.  Η Βουλή έκαμε αυτό που έπρεπε να κάμει.  Η μπάλα είναι πλέον στις υπηρεσίες του 
κράτους, για να ικανοποιηθεί ο πολίτης που είναι συνεπής με τις υποχρεώσεις του ότι και οι υπόλοιποι δεν είναι 
οι έξυπνοι της παρέας και να πληρώνει ο άλλος τη νύμφη.  

 Ευχαριστώ, αυτά ήθελα να πω. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 5Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 5Β. 

Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων 30Α και 30Β.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 35 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 38 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 50Ε.  Άρθρο 12. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 13. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εναντίον μία ψήφος, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα έξι ψήφους υπέρ, μία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 
3) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία ψήφος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Καμία.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα έξι ψήφους υπέρ, μία εναντίον και καμία αποχή, το υπ’ αριθμόν 32 νομοσχέδιο ομόφωνα 
ψηφίζεται σε νόμο.  

 Το υπ’ αριθμόν 33 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Στοιχημάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019».  
Είναι πρόταση νόμου του κ. Μαρίνου Σιζόπουλου εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ. 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε η αίτηση για άδεια υποστατικού για την παροχή υπηρεσιών 
στοιχήματος να συνοδεύεται από αντίγραφο του εν ισχύι ενοικιαστήριου εγγράφου, από το οποίο προκύπτει ότι 
έχει συμφωνηθεί η χρήση του εν λόγω υποστατικού για τον συγκεκριμένο σκοπό ή, ελλείψει αυτού, από 
γραπτή δήλωση του ιδιοκτήτη του ακινήτου, με την οποία παρέχεται η συγκατάθεσή του στη χρήση του 
υποστατικού για παροχή υπηρεσιών στοιχήματος. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την πρόταση νόμου 
«Ο περί Στοιχημάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019»  

Παρόντες: 
 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος  Στέφανος Στεφάνου  

 Μαρίνος Μουσιούττας  Άριστος Δαμιανού 

 Σάβια Ορφανίδου, εκπροσωπώντας  Αντρέας Καυκαλιάς 

 τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Ονούφριος Κουλλά Άννα Θεολόγου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 
νόμου σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 1η και στις 22 Ιουνίου 2020.  Στις συνεδρίες της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και η πρόεδρος της 
Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων (ΕΑΣ). 

 Σκοπός της πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε από τον βουλευτή κ. Μαρίνο Σιζόπουλο εκ μέρους 
του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ στις 11 Δεκεμβρίου 2020, είναι η τροποποίηση του περί Στοιχημάτων 
Νόμου, ώστε η αίτηση για άδεια υποστατικού για την παροχή υπηρεσιών στοιχήματος να συνοδεύεται 
εναλλακτικά από αντίγραφο του εν ισχύι ενοικιαστηρίου εγγράφου, από το οποίο προκύπτει ότι έχει 
συμφωνηθεί η χρήση του εν λόγω υποστατικού για τον συγκεκριμένο σκοπό ή, ελλείψει αυτού, να συνοδεύεται 
από γραπτή δήλωση του ιδιοκτήτη του ακινήτου με την οποία παρέχεται η συγκατάθεσή του στη χρήση του 
υποστατικού για παροχή υπηρεσιών στοιχήματος, ως ήδη προβλέπεται από τον υφιστάμενο νόμο.  

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, η προτεινόμενη ρύθμιση έχει ως στόχο την αποτροπή τυχόν κακή 
τη πίστει ή καταχρηστικής άρνησης του ιδιοκτήτη ακινήτου να παρέχει στον ιδιοκτήτη πρακτορείου 
στοιχημάτων την απαιτούμενη με βάση την ισχύουσα νομοθεσία γραπτή δήλωση για διάφορους λόγους, όπως 
για παράδειγμα στην περίπτωση που δεν έχει υπογραφεί ή δεν υφίσταται ή έχει απολεσθεί το σχετικό 
συμφωνητικό έγγραφο, με αποτέλεσμα την αδυναμία από πλευράς του τελευταίου υποβολής αίτησης για 
απόκτηση ή ανανέωση άδειας παροχής υπηρεσιών στοιχήματος στο εν λόγω υποστατικό.  

 Ο εισηγητής της πρότασης νόμου, αναλύοντας περαιτέρω τους σκοπούς και τις επιδιώξεις αυτής, 
δήλωσε μεταξύ άλλων ότι με βάση την ισχύουσα νομοθεσία ιδιοκτήτες πρακτορείων στοιχημάτων έχουν 
υποχρέωση όπως κατά την έκδοση ή την ανανέωση της άδειας λειτουργίας του πρακτορείου τους 
προσκομίζουν γραπτή συγκατάθεση του ιδιοκτήτη του ακινήτου για τη χρήση του υποστατικού ως πρακτορείο 
στοιχημάτων.  Η εν λόγω υποχρέωση δημιουργεί προβλήματα και στρεβλώσεις στη λειτουργία πρακτορείων 
στοιχημάτων, καθότι σε ορισμένες περιπτώσεις οι ιδιοκτήτες ακινήτων ζητούν από τους ιδιοκτήτες 
πρακτορείων στοιχημάτων την καταβολή πρόσθετων χρημάτων, πέραν των συμφωνηθέντων στο σχετικό 
συμβόλαιο, ως αντάλλαγμα για την εξασφάλιση της γραπτής συγκατάθεσής τους.  Συναφώς, με την πρόταση 
νόμου σκοπείται η αντιμετώπιση του ζητήματος που προκύπτει από την καταχρηστική συμπεριφορά 
ορισμένων ιδιοκτητών ακινήτων, παρέχοντας εναλλακτικά το δικαίωμα υποβολής του εν ισχύι ενοικιαστηρίου 
εγγράφου αντί της γραπτής συγκατάθεσης. 

 Όπως ο ίδιος δήλωσε, αφ’ ης στιγμής ο ιδιοκτήτης πρακτορείου στοιχημάτων ενημερώνει τον ιδιοκτήτη 
του ακινήτου για τον σκοπό χρήσης αυτού και τα δύο μέρη προβαίνουν στη σύναψη ενοικιαστηρίου εγγράφου 
του οποίου η διάρκεια υπερβαίνει τη διάρκεια της άδειας λειτουργίας του πρακτορείου στοιχημάτων, δε θα 
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πρέπει να απαιτείται η γραπτή συγκατάθεση του ιδιοκτήτη του ακινήτου κάθε φορά που ο ιδιοκτήτης του 
πρακτορείου στοιχημάτων αιτείται την ανανέωση άδειας λειτουργίας. 

 Η πρόεδρος της ΕΑΣ δήλωσε ότι συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου, 
επισημαίνοντας παράλληλα ότι η προτεινόμενη ρύθμιση περιλαμβάνεται στις εισηγήσεις της ΕΑΣ, οι οποίες 
προγραμματίζεται να ανακοινωθούν για σκοπούς διαβούλευσης με τους εμπλεκόμενους φορείς. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών συμφώνησε με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις, καθώς και με 
τα όσα δήλωσε η πρόεδρος της ΕΑΣ. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφύλαξε την τελική τοποθέτηση όλων των εκπροσωπούμενων σε αυτήν πλευρών κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 40 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Στοιχημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το υπ’ αριθμόν 33 νομοσχέδιο 
ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο.  

 Πάμε τώρα στο υπ’ αριθμόν 34 θέμα, σωστά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το υπ’ αριθμόν 34 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί της Συνολικής Οικονομικής και Εμπορικής Συμφωνίας 
μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Κρατών Μελών της, αφενός, και του Καναδά, αφετέρου, (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2020». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύρωση της πιο πάνω συμφωνίας, η οποία υπεγράφη από τους αντιπροσώπους των κρατών μελών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, τον αντιπρόσωπο της Ευρωπαϊκής Ένωσης και τον αντιπρόσωπο του Καναδά στις 
Βρυξέλλες στις 30 Οκτωβρίου 2016. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί της Συνολικής Οικονομικής και Εμπορικής Συμφωνίας μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και 

των Κρατών Μελών της, αφενός, και του Καναδά, αφετέρου, (Κυρωτικός) Νόμος του 2017» 
Παρόντες: 
 Γιώργος Λιλλήκας, πρόεδρος Γιώργος Λουκαΐδης 

 Νίκος Τορναρίτης Αδάμος Αδάμου 

 Ελένη Σταύρου Άριστος Δαμιανού 

 Μιχάλης Σοφοκλέους Χρίστος Χρίστου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων εξέτασε το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 10 και στις 30 Ιουνίου 2020.  Στο πλαίσιο των 
συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και 
Βιομηχανίας, του Υπουργείου Εξωτερικών, του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος, του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ, των 
συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και ΣΕΚ, των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ και «Ευρωαγροτικός», 
καθώς και εκπρόσωποι των Φίλων της Γης Κύπρου.  Το γραφείο της Επιτρόπου Περιβάλλοντος, η Νομική 
Υπηρεσία της Δημοκρατίας, η συνδικαλιστική οργάνωση ΔΕΟΚ, οι αγροτικές οργανώσεις «Νέα Αγροτική 
Κίνηση» και «Παναγροτικός Σύνδεσμος», η Ομοσπονδία Περιβαλλοντικών Οργανώσεων Κύπρου και το 
Κυπριακό Ίδρυμα Προστασίας του Περιβάλλοντος, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις 
συνεδριάσεις της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η σύμφωνα με το άρθρο 169.2 του συντάγματος κύρωση της 
Συνολικής Οικονομικής και Εμπορικής Συμφωνίας μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Κρατών Μελών 
της, αφενός, και του Καναδά, αφετέρου, η υπογραφή της οποίας έλαβε χώρα στις 30 Οκτωβρίου 2016 στις 
Βρυξέλλες. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής, ο εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας ανέφερε ότι το Συμβούλιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης εξουσιοδότησε την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή να αρχίσει διαπραγματεύσεις για μια συνολική οικονομική και εμπορική συμφωνία με τον 
Καναδά. 
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 Ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε τα ακόλουθα: 

1. Τον Σεπτέμβριο του 2014 ανακοινώθηκε η ολοκλήρωση των εν λόγω διαπραγματεύσεων μεταξύ 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και Καναδά για σύναψη της Συνολικής Οικονομικής και Εμπορικής Συμφωνίας 
(ΣΟΕΣ/CETA-Comprehensive Economic and Trade Agreement) μεταξύ του Καναδά, αφενός, και της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και των κρατών μελών της, αφετέρου, ενώ το αναθεωρημένο κείμενο της 
ΣΟΕΣ/CETA δημοσιεύθηκε στις 29 Φεβρουαρίου 2016. 

2. Στις 5 Ιουλίου 2016, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή πρότεινε στο Συμβούλιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης την 
ολοκλήρωση και υπογραφή της ΣΟΕΣ/CETA ως μεικτής συμφωνίας.  Η υπογραφή της εν λόγω 
συμφωνίας από τα κράτη μέλη πραγματοποιήθηκε στις 30 Οκτωβρίου 2016 και στις 15 Φεβρουαρίου 
2017 το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο ψήφισε υπέρ της ΣΟΕΣ/CETA, ολοκληρώνοντας τη διαδικασία 
κύρωσης της συμφωνίας αυτής σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

3. Την 21η Σεπτεμβρίου 2017 η συμφωνία τέθηκε σε προκαταρκτική ισχύ, καθώς αυτή θα εφαρμοστεί 
πλήρως, μόλις τα κοινοβούλια όλων των κρατών μελών κυρώσουν τη συμφωνία βάσει των 
συνταγματικών τους διατάξεων. 

4. Η υπό αναφορά συμφωνία είναι ιδιαίτερα σημαντική, αφού αποτελεί μία από τις μεγαλύτερες εμπορικές 
συμφωνίες που έχει διαπραγματευτεί η Ευρωπαϊκή Ένωση, με τα κράτη μέλη να αναμένεται ότι θα 
αποκομίσουν μεγάλα οφέλη από την εφαρμογή της.   

5. Μέσω της ΣΟΕΣ/CETA επιτυγχάνεται η εξάλειψη υψηλών δασμών, η άρση τεχνικών εμποδίων στο 
εμπόριο, η ελευθέρωση της αγοράς υπηρεσιών, το άνοιγμα των αγορών δημόσιων προμηθειών, η 
συμπερίληψη δεσμεύσεων για την επιβολή εργασιακών και περιβαλλοντικών προτύπων και η θέσπιση 
αποτελεσματικών και άμεσων διαδικασιών διευθέτησης διαφορών.  Εγκαθιδρύονται επίσης κοινοί 
κανόνες και εξασφαλίζονται ισότιμες συνθήκες για τόνωση του εμπορίου και των επενδύσεων προς 
όφελος και των δύο μερών.  Η συμφωνία συνάδει πλήρως με τις πολιτικές της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
περιλαμβανομένων αυτών που αφορούν στο διεθνές εμπόριο, και δε θα ελαστικοποιήσει ούτε θα 
τροποποιήσει τη νομοθεσία της Ευρωπαϊκής Ένωσης και δε θα τροποποιήσει, ελαττώσει ή εξαλείψει τα 
πρότυπα της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε οποιοδήποτε ρυθμιζόμενο τομέα, καθώς όλες οι εισαγωγές από 
τον Καναδά πρέπει να πληρούν τους κανόνες και κανονισμούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Τέλος, ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας ανέφερε ότι η 
ΣΟΕΣ/CETA περιλαμβάνει κεφάλαια για το εμπόριο και την εργασία και το εμπόριο και το περιβάλλον που 
συνδέουν την εμπορική συμφωνία με τους συνολικούς στόχους της Ευρωπαϊκής Ένωσης στον τομέα της 
αειφόρου ανάπτυξης και τους ειδικούς στόχους της στους τομείς της εργασίας, του περιβάλλοντος και της 
κλιματικής αλλαγής.  

 Η Κύπρος, τόνισε ο ίδιος εκπρόσωπος, ως κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης πρέπει να προβεί 
στις απαραίτητες ενέργειες κύρωσης της συμφωνίας και προς τον σκοπό αυτό το Υπουργικό Συμβούλιο με την 
απόφασή του με αρ. 82.728, ημερομηνίας 31ης Ιουλίου 2017, αποφάσισε να εγκρίνει την κύρωση της 
ΣΟΕΣ/CETA. 

 Οι εκπρόσωποι των Υπουργείων Εξωτερικών, Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος και 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων δήλωσαν ότι συμφωνούν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
του νομοσχεδίου. 

 Οι εκπρόσωποι της ΟΕΒ και του ΚΕΒΕ δήλωσαν ότι η συμφωνία είναι ιδιαίτερα σημαντική, καθώς 
αποτελεί μία εκ των μεγαλύτερων εμπορικών συμφωνιών που έχει διαπραγματευτεί η Ένωση και τα δε κράτη 
μέλη αναμένεται να αποκομίσουν μεγάλα οφέλη από την εφαρμογή της. 

 Ο εκπρόσωπος της ΠΕΟ δήλωσε ότι η οργάνωση που εκπροσωπεί διαφωνεί με τις πρόνοιες του 
νομοσχεδίου, καθότι, εάν ψηφιστεί η συμφωνία, θα οδηγήσει στην απορρύθμιση των εργασιακών σχέσεων και 
θα ωφελήσει τις πολυεθνικές εταιρείες. 

 Ο εκπρόσωπος της ΣΕΚ δήλωσε ότι, παρότι ως θέση αρχής η οργάνωση που εκπροσωπεί υποστηρίζει 
τις εμπορικές σχέσεις μεταξύ κρατών, εντούτοις υπάρχει διαφωνία ως προς την κύρωση της εν λόγω 
συμφωνίας με νόμο. 

 Οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ και «Ευρωαγροτικός» δήλωσαν ότι διαφωνούν 
με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου. 

 Οι εκπρόσωποι των Φίλων της Γης Κύπρου δήλωσαν ότι διαφωνούν με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, επιφύλαξε την τελική τοποθέτηση όλων των εκπροσωπούμενων σε αυτήν πλευρών κατά 
τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ομιλητές; 

 Ο κ. Μυριάνθους. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Να ετοιμάσω κατάλογο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, ψηλώστε τα χέρια σας οι υπόλοιποι. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως ΕΔΕΚ θα ταχθούμε εναντίον της συγκεκριμένης 
συμφωνίας.  Θεωρούμε ότι, παρ’ όλο ότι έχει γίνει διαπραγμάτευση από την Ευρωπαϊκή Ένωση ως σύνολο, 
εντούτοις είναι ετεροβαρής τόσο για τα συμφέροντα των ευρωπαϊκών χωρών και κυρίως των αγροτών αλλά 
κυρίως, ιδίως για την κυπριακή οικονομία, της κυπριακής γεωργίας.  Να πω ότι με αυτή τη συγκεκριμένη 
συμφωνία παρέχεται το δικαίωμα πλέον σε κάποιον παραγωγό στον Καναδά ο οποίος θέλει να παράξει 
χαλλούμι να το πράξει αυτό, ασχέτως αν το χαλλούμι ή οποιοδήποτε άλλο προϊόν ήταν κατοχυρωμένο ως 
προϊόν ονομασίας προέλευσης, να το παράξει και να το πουλήσει στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Ως εκ τούτου, 
θεωρούμε ότι αυτή η συμφωνία όπως έχει γίνει ουσιαστικά δεν είχε μελετηθεί εις βάθος, με αποτέλεσμα αυτή 
τη στιγμή να δημιουργούνται αυτά τα προβλήματα τα οποία θα προκύψουν.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ορφανίδης. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΟΡΦΑΝΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

Η συμφωνία της CETA έχει υπογραφεί το 2014.  Το 2016 ακολούθησε η αγορά της Monstanto, μιας 
αμερικάνικης εταιρείας αγροχημικής και χημικής βιοτεχνολογίας, την οποία έχει αγοράσει με $66 δις δολάρια η 
Bayer.  Υπάρχει ένας συσχετισμός αυτής της αγοράς και από τη συγκεκριμένη εταιρεία, να επιτραπεί το 
εμπόριο των γενετικά τροποποιημένων και μεταλλαγμένων προϊόντων.  Σε συνέχεια αυτού το οποίο ανέφερε ο 
αγαπητός συνάδελφος κ. Μυριάνθους να αναφέρω ότι στον Καναδά απαγορεύεται να φυτέψεις στην αυλή σου 
δύο μαρούλια.  Θα ελέγχουν τον παγκόσμιο σπόρο και σε όλα τα προϊόντα και τα γαλακτοκομικά και οτιδήποτε 
αφορά τη γεωργική καλλιέργεια και την κτηνοτροφία.  Έχω υπόψη μου ότι αρκετές χώρες έχουν 
διαπραγματευτεί αυτή τη συμφωνία, όπως είναι το Βέλγιο, η Γαλλία, η Ουγγαρία, και έχουν πετύχει προς 
όφελός τους τα προϊόντα τα οποία παράγονται από αυτές τις χώρες να έχουν εξαιρεθεί από αυτή τη συμφωνία.  
Το δικό μας το υπουργείο δυστυχώς δεν προχώρησε σε καμία συνεργασία και καμία επαφή με την Ευρωπαϊκή 
Ένωση, αποδέχεται όπως έχει ολόκληρη τη συμφωνία, χωρίς να προστατεύσει τους δικούς μας γεωργούς και 
κτηνοτρόφους, γι’ αυτό εμείς ως Δημοκρατικό Κόμμα τασσόμαστε ενάντια σε αυτή την πρόταση νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ:  

 Ναι, κύριε Πρόεδρε. 

 Επιπλέον των όσων έχουν ήδη λεχθεί, η εν λόγω συμφωνία δίνει τη δυνατότητα στους διεθνείς 
επενδυτές να κινούνται νομικά κατά των εθνικών κρατών, εφόσον κρίνουν ότι η πολιτική που ακολουθούν 
βλάπτει τα συμφέροντά τους, γεγονός που σημαίνει απώλεια εθνικής κυριαρχίας.  Να σημειώσω ακόμα πως η 
συμφωνία ελεύθερου εμπορίου που έχει συνάψει ο Καναδάς με τις Ηνωμένες Πολιτείες και το Μεξικό θα 
καταστήσουν τον Καναδά διακομιστή αμερικανικών και μεξικανικών προϊόντων στις αγορές της Ευρώπης.  Η 
θέση του ΕΛΑΜ είναι πως πρέπει να υπάρχει κρατικός προστατευτισμός στα αγροτικά προϊόντα.  Ως εκ 
τούτου, θα καταψηφίσουμε και εμείς τη συμφωνία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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 Όπως έχουμε πράξει στο Ευρωκοινοβούλιο, όπως έχουμε ήδη δηλώσει στην επιτροπή Εξωτερικών, 
ασφαλώς και το ΑΚΕΛ θα καταψηφίσει τη CETA και έχουμε επεξηγήσει αναλυτικά τους λόγους για τους 
οποίους το κόμμα μας τοποθετείται αρνητικά απέναντι σε αυτή τη συμφωνία.  Θέλω να υπενθυμίσω ότι στη 
συζήτηση που έγινε στην επιτροπή Εξωτερικών, όλες, μα, όλες ανεξαιρέτως οι συνδικαλιστικές οργανώσεις το 
ίδιο και όλες οι αγροτικές οργανώσεις έχουν τοποθετηθεί κατά αυτής της συμφωνίας και της υπερψήφισής της 
από τη Βουλή των Αντιπροσώπων, την ψήφιση του νόμου επικύρωσης δηλαδή της συμφωνίας.  Γι’ αυτό 
πρέπει να ληφθεί υπόψη, όπως πρέπει να ληφθεί υπόψη και το γεγονός ότι απ’ άκρου εις άκρον στην Ευρώπη 
υπάρχει μια μεγάλη, έντονη αντίδραση από την κοινωνία των πολιτών, από κινήματα που επίσης έχουν 
δραστηριοποιηθεί και έχουν κινητοποιηθεί, έχουν κατέβει στους δρόμους ενάντια σε αυτή τη συμφωνία η οποία 
έχει τεράστιες αρνητικές, οικολογικές προεκτάσεις, αλλά και σοβαρότατες οικονομικές προεκτάσεις σε βάρος 
των εργαζομένων.  Τους μόνους που εξυπηρετεί τελικά είναι τις μεγάλες πολυεθνικές ένθεν και ένθεν στην 
Ευρώπη και στον Καναδά.   

 Συμφωνώ με όλα όσα έχουν ακουστεί από τους συναδέλφους που έχουν τοποθετηθεί αρνητικά απέναντι 
σε αυτή τη συμφωνία.  Είναι αληθή και τεκμηριωμένα τα όσα κριτικά έχουν αναφέρει και ως εκ τούτου είμαστε 
μπροστά σε ένα ξεκάθαρο δίλημμα.  Η κυβέρνηση προφανώς και σε αυτή την περίπτωση τοποθετείται με τους 
λίγους προνομιούχους.  Εμείς επιλέγουμε να τοποθετηθούμε υπέρ της προστασίας του περιβάλλοντος, αλλά 
και υπέρ της προστασίας των πολλών μη προνομιούχων και άρα θα καταψηφίσουμε τη συγκεκριμένη 
συμφωνία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Θεοπέμπτου. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Δε θέλω να προσθέσω στα όσα έχουν πει οι συνάδελφοι, με τα οποία συμφωνώ, απλώς να θυμίσω ότι, 
πέραν τούτου, όλα τα περιβαλλοντικά κινήματα στην Ευρώπη έχουν τοποθετηθεί εναντίον της συμφωνίας 
τούτης.  Να θυμίσω σε όσους δεν παρακολουθούν το θέμα ότι υπάρχει και μια συμφωνία άλλη σε εξέλιξη που 
αφορά την Αμερική.  Έχουμε επίσης -κάτι το οποίο δεν έχει αναφερθεί- πολύ μεγάλη έννοια όσον αφορά τα 
πρότυπα ασφάλειας τροφίμων, συν τα άλλα τα θέματα που αφορούν τα γενετικά προϊόντα, την προστασία των 
αγροτικών προϊόντων, την εισβολή και τις επιβολές οι οποίες θα υπάρξουν.  Για τούτο τον λόγο και εμείς θα 
τοποθετηθούμε εναντίον αυτής της πρότασης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα, γιατί οι συνάδελφοι έχουν αναφερθεί εκτεταμένα στις αρνητικές πτυχές 
αυτής της συμφωνίας.  Γι’ αυτούς τους λόγους και επίσης για το γεγονός ότι αυτή η συμφωνία θα αποτελέσει το 
πρότυπο και για τη συμφωνία που θα ακολουθήσει με τις Ηνωμένες Πολιτείες, σε μια εποχή όπου ουσιαστικά 
κυριαρχεί η φιλοσοφία ότι οι πολυεθνικές πρέπει να υπερτερούν σε δικαιώματα όχι των εργαζομένων, αλλά 
ακόμη και των κυβερνήσεων, των κρατών, ως Συμμαχία Πολιτών θα καταψηφίσουμε τη συμφωνία αυτή.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Για όλους αυτούς τους λόγους, κύριε Πρόεδρε, που ακούστηκαν και η Αλληλεγγύη θα καταψηφίσει τη 
συμφωνία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Τορναρίτης, ο τελευταίος ομιλητής. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Θα πω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι πράγματι ακούσαμε τις αγωνίες, τις ανησυχίες και τους 
προβληματισμούς των αγροτικών οργανώσεων.  Βέβαια, πρέπει να σας υπενθυμίσω ότι έχουμε μπροστά μας 
έναν κυρωτικό νόμο, μια συμφωνία, μια από τις μεγαλύτερες συμφωνίες που έχει συνάψει η μεγάλη μας 
οικογένεια, η Ευρωπαϊκή Ένωση, με τον Καναδά, με μια αντίστοιχα πολύ μεγάλη χώρα.  Πρέπει να πω ότι 
μέσα από τούτη τη συμφωνία, πέραν των συνθημάτων, στο χαρτί επιτυγχάνεται η εξάλειψη των υψηλών 
δασμών ανάμεσα στα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του Καναδά, επιτυγχάνεται η άρση τεχνικών 
εμποδίων στο εμπόριο, η ελευθέρωση της αγοράς υπηρεσιών και το άνοιγμα των αγορών δημοσίων 
προμηθειών.   
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 Πρέπει όμως να πω τζιαι τούτο:  Η Κύπρος ειδικά, μέσα από την ελευθέρωση της αγοράς των 
υπηρεσιών, καθίσταται προνομιακό κράτος μέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση με τούτη τη συμφωνία.  Ξέρετε γιατί;  
Επειδή ακριβώς η Κύπρος είναι το μόνο κράτος της Ευρωπαϊκής Ένωσης που έχει το δικανικό σύστημα που 
έχει και ο Καναδάς.  Το είχε και το Ηνωμένο Βασίλειο.  Το Ηνωμένο Βασίλειο έχει αποχωρήσει από την 
Ευρώπη, έχουμε μείνει μόνοι.  Αυτό δεν το λέω εγώ, μας το είπαν επίσημα -βέβαια παρέλειψαν οι συνάδελφοι 
να το αναφέρουν- οι προσκεκλημένοι που είχαμε στην επιτροπή Εξωτερικών.   

 Θέλω να κλείσω με το συγκεκριμένο:  Εδώ πέρα μιλάμε για την κύρωση μιας νομοθεσίας που πέτυχε η 
Ευρωπαϊκή Ένωση.  Εμείς λέμε ξεκάθαρα ότι και βεβαίως διεκδικούμε στην Ευρωπαϊκή Ένωση, την ίδια ώρα 
όμως λέμε ότι δεν ασπαζόμεθα α λα καρτ είτε τις οδηγίες είτε τους κυρωτικούς νόμος της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, που εξακολουθούμε να θεωρούμε ότι είναι η μεγάλη μας οικογένεια. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ήθελα να προσθέσω ένα-δύο πράγματα σε όσα πολύ εύστοχα είπε ο κοινοβουλευτικός 
εκπρόσωπος του κόμματός μας, διότι ειλικρινά εκπλήττομαι, όταν με ελαφρά τη καρδία παρακολουθώ όλους 
τους συναδέλφους, την ώρα που χρειαζόμαστε ως χώρα την Ευρώπη, να θέλουν να πυροβολήσουν την 
Ευρώπη.  Και για ποιο λόγο;  Οι εξαγωγές της Κύπρου στον Καναδά είναι το 0,1% του συνόλου των εξαγωγών 
της Κύπρου.  Είναι €3 εκατομ. οι εξαγωγές του χαλλουμιού και των αγροτικών προϊόντων είναι €600.000.  Και 
θέλουμε αυτό το κοινοβούλιο τη μεγαλύτερη και πιο φιλόδοξη συμφωνία που έκαμε ποτέ η Ευρωπαϊκή Ένωση, 
την ώρα που γίνεται το Brexit και βλέπουμε τι γίνεται με τη Μεγάλη Βρετανία -και πάει η Μεγάλη Βρετανία να 
θέλει να κάμει μόνη της συμφωνίες και δεν τα καταφέρνει- θέλουμε αυτό το κοινοβούλιο στην Κύπρο για τις 
€600.000 εξαγωγές, που κατά τη δική μας γνώμη θα ενισχυθούν, θα ενισχυθούν πάρα πολύ, κατά τη γνώμη 
των οπαδών του προστατευτισμού, θα έχουν κάποιο πρόβλημα…  Από το ΕΛΑΜ το καταλαβαίνω.  Το ΕΛΑΜ 
θέλει μια πολιτική όπως το Brexit, όπως του κ. Τραμπ, είναι η διακηρυγμένη τους πολιτική.  Από τους άλλους 
δεν το καταλαβαίνω, γιατί θέλουν σήμερα να πυροβολήσουν την Ευρωπαϊκή Ένωση… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όπως του κ. Τραμπ;  Εντάξει. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

 …με αυτό τον τρόπο.  Και υπάρχει και κάτι άλλο, κύριε Πρόεδρε.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση αποφάσισε να 
δώσει το δικαίωμα στα κοινοβούλια να επικυρώσουν -στα εθνικά κοινοβούλια, εκτός από το Ευρωκοινοβούλιο- 
να επικυρώσουν τις εμπορικές συμφωνίες.  Εάν εμείς έρθουμε σήμερα να πυροβολήσουμε την Ευρωπαϊκή 
Ένωση με αυτό τον τρόπο, την ώρα που μας χρειάζεται, σκεφτείτε τις συνέπειες που θα έχει αυτό, επειδή 
φοβούνται ορισμένοι για τα προϊόντα που δεν εξάγουν στον Καναδά, δε σκέφτονται τις υπηρεσίες που 
εξάγουμε στον Καναδά, δε σκέφτονται τις προοπτικές αυτής της χώρας και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, σκεφτείτε 
το μήνυμα που θα φύγει σήμερα από αυτό το κοινοβούλιο, το αντιευρωπαϊκό μήνυμα που θα φύγει σήμερα 
από αυτό το κοινοβούλιο.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Δεν είχα σκοπό να εμπλακώ, τα έχει πει θαυμάσια και ο Ηλίας Μυριάνθους αλλά για ποια Ευρώπη;  
Θέλω να απαντήσω στον αγαπητό μου κ. Σοφοκλέους.  Ποια Ευρώπη προδίδουμε;  Και, αν είναι τόσο 
ασήμαντη αυτή η συμφωνία με τις €600.000, τότε για ποιο λόγο όλη αυτή η δραματική έκκληση να την 
υποστηρίξουμε, αλλιώτικα χάνεται η Ευρώπη.  Είναι απλό το ζήτημα.  Υπάρχουν κάποιες θέσεις αρχών.  Η 
βασική αρχή είναι ότι τη γεωργία τη στηρίζουμε.  Δεν τη θυσιάζουμε στα συμφέροντα των οποιωνδήποτε, των 
πολυεθνικών εταιρειών.  Αυτό το οποίο είχε πει ο κ. Ορφανίδης είναι συνταρακτικό για όσους θέλουν να το 
αντιληφθούν!  Γι’ αυτό που επιχειρείται σήμερα από τη Μοσάντ και όλες αυτές τις εταιρείες τις παρόμοιες λέμε 
το εξής:  Στην Κύπρο ειδικά δεν είναι μόνο για λόγους αρχής που το καταψηφίζουμε.  Υπάρχει άμεσος 
κίνδυνος, το μοναδικό μας περιουσιακό στοιχείο ως Κυπριακής Δημοκρατίας, το χαλλούμι, να το χάσουμε 
μέσω Καναδά.  Όποιοι δεν μπορούν να το αντιληφθούν, ας μην το αντιληφθούν!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λιλλήκας.  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Πρόεδρε, πολύ σύντομα, δύο απαντήσεις στα επιχειρήματα του φίλου Μιχάλη.  Προφανώς, έχουμε 
διαφορετικό όραμα για το σε ποια Ευρώπη αναφερόμαστε.  Διότι δεν είναι όλοι οι Ευρωπαίοι -και ιδιαίτερα οι 
παραγωγοί του γεωργοκτηνοτροφικού τομέα- που θα επωφεληθούν.  Είναι το εμπόριο από συγκεκριμένες 
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πολυεθνικές.  Δεν είναι τυχαίο που σε όλες τις ευρωπαϊκές χώρες υπάρχει αντίδραση από μεγάλα κοινωνικά 
στρώματα γι’ αυτή τη συγκεκριμένη συμφωνία, ενώ δεν υπήρξαν αντιδράσεις γι’ άλλες συμφωνίες σημαντικές.   

 Το δεύτερο που θέλω να πω όσον αφορά το μήνυμα προς την Ευρώπη είναι το εξής:  Εάν έχουμε τόση 
η έννοια ότι μας έχει ανάγκη η Ευρώπη γι’ αυτή τη συμφωνία, είναι καιρός να μάθει η κυβέρνηση, την ώρα που 
μας έχουν ανάγκη και θέλουν την ψήφο μας για κάτι που ενδεχομένως να μη μας επηρεάζει τόσο πολύ, όπως 
μας είπε, να ανταλλάσσουμε την ψήφο μας για να πάρουμε και την έμπρακτη αλληλεγγύη και στήριξη στις 
κυρώσεις για την Τουρκία, που δε μας τις δίδουν οι εταίροι μας οι Ευρωπαίοι.  Δεν είναι μόνο δώσε στην 
Ευρώπη, είναι πάρε-δώσε.  Πρέπει να μάθουμε να διαπραγματευόμαστε την ψήφο μας και να παίρνουμε 
ανταλλάγματα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μαυρίδης. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Λιλλήκα, το εμπόριο, το ελεύθερο εμπόριο είναι πάρε-δώσε από μόνο του, by definition, εξ 
ορισμού, κύριε Κουλία, συγγνώμη.  Είναι πράγματα αυτονόητα.  Το εμπόριο είναι ο βασικός στόχος του 
Παγκοσμίου Οργανισμού Εμπορίου, είναι η απελευθέρωση του εμπορίου μεταξύ των χωρών, είναι η μείωση 
των εμποδίων στο εμπόριο και τίποτα περισσότερο και είναι win, είναι…  Πώς το λένε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Win win situation. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αμοιβαίου οφέλους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καταλάβαμε, καταλάβαμε. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Όλοι κερδίζουν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κύριος… 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Να τελειώσω, σας παρακαλώ, γιατί είναι τα θέματά μου τούτα και πρέπει να εξηγήσω ότι αυτό το 
πράγμα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έλα στο βήμα, έλα. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Είναι παράλογο!  Εδώ και αν υπάρχει τούτο το θέατρο του παραλόγου!  Εδώ και αν υπάρχει υποκρισία 
από κάποιους οι οποίοι κρύβονται πίσω από τον ευρωσκεπτικισμό, και τον προστατευτισμό, για να πλήττουν 
τα συμφέροντα των καταναλωτών και των μικροεπιχειρήσεων.  Διότι το εμπόριο, η αναβάθμιση του εμπορίου 
δημιουργεί θέσεις εργασίας αποδεδειγμένα, δηλαδή δεν υπάρχει καμία αμφιβολία.  Αυξάνει τον ρυθμό 
ανάπτυξης της οικονομίας.  Βοηθά τις μικρές επιχειρήσεις να επεκταθούν, να γίνουν μεγάλες, όλες ξεκινούν 
μικρές, αλλά, όταν δεν υπάρχουν εμπόδια στην επέκτασή τους μπορεί να γίνουν μεγάλες.  Αλλά κάποιοι είναι 
εναντίον των μεγάλων επιχειρήσεων, το ξέχασα αυτό!   

 Το τελευταίο σημείο που ήθελα να θίξω είναι ότι ενταχθήκαμε στην Ευρωπαϊκή Ένωση, η οποία δεν 
είπατε… όπου δεν υπάρχουν καθόλου εμπόδια στο εμπόριο, στη διακίνηση προσώπων, στη διακίνηση 
κεφαλαίων, στη διακίνηση της τεχνολογίας, τα πάντα.  Και τώρα για μία απλή συμφωνία, η οποία θα βελτιώσει 
ακόμα περισσότερο την οικονομική ανάπτυξη των χωρών της Ευρώπης και του Καναδά βεβαίως…  Αλλά το 
πιο σημαντικό απ’ όλα είναι ότι προσπαθούμε να περιορίσουμε τα οφέλη στους καταναλωτές για κάποιες 
ομάδες συμφερόντων.  Είναι κλασικές θεωρίες αυτές. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Κύριοι, ο τελευταίος ομιλητής θα είναι ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου.  Ένα λεπτό.  Από τον Συναγερμό μίλησαν 
τρεις, θα μιλήσει ο αρχαίος τζιαι βλέπω τζι άλλα χέρια.  Ποδά βλέπω τον κ. Ορφανίδη, ο οποίος μίλησε και 
θέλει να ξαναμιλήσει.  Ε, τι συμφωνίες τηρούμε;  

 Ο κ. Αβέρωφ έχει τον λόγο. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θα μιλήσω για την ουσία της σύμβασης.  Θέλω απλώς να είναι ενήμερο το σώμα ότι 
η καταψήφιση δεν αφαιρεί το δικαίωμα μόνο της Κύπρου να μη συμμετάσχει σε αυτή τη συμφωνία και, αν ήταν 
από αυτό το πρίσμα, δε θα είχε κανένα πρόβλημα.  Για κάποιους που πιστεύουν ότι θα προστατεύσουν 
συγκεκριμένες ομάδες στην Κύπρο, σεβαστό.  Μπορεί να έχουμε διαφορετική άποψη αλλά σεβαστή η θέση της 
πλειοψηφίας.  Θέλω να θέσω ενώπιον του σώματος κάτι πάρα πολύ σοβαρό.  Η καταψήφιση από αυτό το 
σώμα σημαίνει μη εφαρμογή της συμφωνίας στο σύνολο της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Απλώς, θέλω να 
γνωρίζουμε τι ψηφίζουμε.  Διότι χρειάζεται να περάσει απ’ όλα τα κοινοβούλια των κρατών μελών.  Έστω και 
από ένα κοινοβούλιο να μην περάσει, δε θα εφαρμοστεί.  Εάν κρίνουμε ως κοινοβούλιο της Κύπρου, βάζοντας 
τη ζυγαριά…  Και λέω ότι μετρούν στη ζυγαριά εσωτερικά η καταψήφιση για εσωτερικούς λόγους.  Δε θέλω να 
αντιδικήσω σε αυτό το θέμα.  Θα βάλουμε στη ζυγαριά όμως και κάτι ευρύτερο.  Φανταστήκατε μετά από τόση 
κοπιώδη προσπάθεια της Ευρωπαϊκής Ένωσης να συνάψει από την ίδρυσή της τη μεγαλύτερη εμπορική 
συμφωνία, αλλά το κοινοβούλιο της Κύπρου να την τουμπάρει;  Δικαίωμα της κάθε ομάδας να το πράξει!  
Θεωρώ ότι είναι πάρα πολύ σημαντικό πολιτικά και απλώς ήθελα να το αναφέρω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Θεοπέμπτου. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Είναι πραγματικά αλήθκεια, άμα το απορρίψουμε εμείς, απορρίπτεται σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση.  
Το ίδιο έκαμαν τζιαι στο Βέλγιο τζιαι στην Ολλανδία και σε άλλες χώρες και υποχρεώσαν τους να έρτουν να 
διαπραγματευτούν.  Τούτο έν’ το ένα.   

 Το δεύτερο όμως -είναι τζιαι οι βουλευτές όλοι που ήταν παρόντες- να σας θυμίσω, όταν εβάλαμε το 
θέμα της SETA στην επιτροπή Γεωργίας, η κυβερνητική πλευρά δεν είχε ιδέα για τη SETA.  Ξέρετε μέσα στη 
SETA ποιο προϊόν αποφασίσαμε να προστατεύσουμε;  Το λουκκούμιν της Γεροσκήπου!  ’Πού ούλλα τα 
προϊόντα τα οποία θέλουμε -ο κόσμος σφάζεται για το χαλλούμι- πήγαμε και προστατεύσαμε το λουκκούμιν της 
Γεροσκήπου!  Τούτη ήταν η διαπραγμάτευση την οποία έκαμε η κυβέρνηση, η οποία δε διαπραγματεύτηκε 
στην πραγματικότητα τους όρους της SETA.  Ήρταν, όταν εξανακάμαμε τη συνεδρίαση με διάφορες άλλες 
πρόνοιες και αλλαγές τις οποίες είχαν.  Για τούτο τον λόγο να ξέρουν όλοι ότι παρακολουθούμε τζιαι τις 
συζητήσεις που εννά γινούν τζιαι για τη SETA παρακάτω, μετά ’πού την απόρριψη της Βουλής, τζιαι να ξέρετε 
όλοι ότι παρακολουθούμε τζιαι την επόμενη, τη χειρότερη συμφωνία πόννα κάμουν, τη συμφωνία της ΤΤΙΡ με 
την Αμερική.  Είμαστε δαμαί τζιαι παρακολουθούμεν τα!  Εάν θέλει οποιοσδήποτε να συζητήσουμε, να 
διαπραγματευτούμε, είμαστε δαμαί! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Χατζηγιάννης. 

 Άλλοι ομιλητές;  Ψηλώστε τα χέρια πάνω.   

 Μάλιστα.  

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς θα επαναλάβω αυτά τα οποία και ο πρόεδρος της παράταξης έχει αναφέρει 
προηγουμένως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Γιατί να τα επαναλάβεις; 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Επιπρόσθετα θεωρώ ότι πρέπει να σχεδιάσουμε και το πώς στη συνέχεια ενδεχομένως, όταν και 
εφόσον γίνει διόρθωση από το αδιέξοδο το οποίο ενδεχομένως θα οδηγήσουμε τα πράγματα…  Ποιο θα είναι 
το επόμενό μας βήμα.  Είναι ξεκάθαρο ότι, εάν σήμερα πούμε όχι, τερματίζουμε μια διαδικασία, μια 
διαπραγμάτευση, η οποία σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης έχει ολοκληρωθεί πολυεπίπεδα, με συμμετοχή 
όλων των κρατών, της επιτροπής, τους Ευρωκοινοβουλίου, και ως εκ τούτου πρέπει να υπάρχει και ένας 
σεβασμός στον ρόλο κάθε επιπέδου στη λήψη των αποφάσεων.  Αν λοιπόν εμείς σήμερα πούμε το μεγάλο όχι, 
αυτό το όχι θα είναι αιτία μη σεβασμού μιας πολυεπίπεδης διαπραγμάτευσης που έχει γίνει διεθνώς και θεωρώ 
ότι πρέπει να πάρουμε όλοι τις δικές μας ευθύνες.  Δεν είναι θέμα μεμονωμένο ή αποσπασματικό.  Είναι 
δύσκολοι αυτοί οι συμβιβασμοί σε διεθνές επίπεδο.  Το 2000 ήμουν στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή και γνωρίζω 
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πώς έχουν γίνει τότε οι διαπραγματεύσεις με τον Παγκόσμιο Οργανισμό Εμπορίου.  Πολύ δύσκολα πράγματα, 
πολύ δύσκολοι οι συμβιβασμοί.  Ως εκ τούτου, δεν μπορούμε έτσι εύκολα να επαναστατούμε για μεμονωμένα 
θέματα. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Παρά το γεγονός ότι δεν είχα πρόθεση να μιλήσω, θα αποδεχόμουν και θα κατανοούσα τις ανησυχίες 
των συναδέλφων του Δημοκρατικού Συναγερμού, εάν θα ήταν η πρώτη φορά στο πλαίσιο λειτουργίας της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης που θα συνέβαινε αυτό το γεγονός.  Σε όλες τις άλλες προηγούμενες περιπτώσεις, όπου 
υπήρχαν χώρες που δεν κύρωναν συγκεκριμένες συμφωνίες, τι γινόταν;  Η Ευρωπαϊκή Ένωση επέστρεφε και 
έκανε επαναδιαπραγμάτευση με τη συγκεκριμένη χώρα, για να βρεθεί μια λύση.  Εάν εμείς θέλουμε αυτή τη 
στιγμή, απλώς γιατί είμαστε ένα μικρό κράτος, απλώς να ακολουθούμε και ό,τι αποφασίσουν οι άλλοι εμείς να 
λέμε το «μάλιστα» και να το ψηφίζουμε, είναι ένα ζήτημα.  Αυτή τη στιγμή μας δίνεται μια χρυσή ευκαιρία.  Ας 
μας φέρουν την πρόταση να μας κατοχυρώσουν το χαλλούμι και να ψηφίσουμε.  Για να μην πω ότι μπορούμε 
να ζητήσουμε και άλλα ανταλλάγματα που δε μας τα προσφέρουν και δεν τα διεκδικούμε στον βαθμό που 
πρέπει.  Κάποια στιγμή πρέπει να καταλάβουμε ότι, όσο μικρός και να είσαι, αν δεν ορθώσεις ανάστημα και αν 
δε διεκδικήσεις με λογικό και σωστό τρόπο κάποια δίκαιά σου, δεν πρόκειται ποτέ να σου τα χαρίσουν και να 
σου τα παραχωρήσουν.   

 Άρα λοιπόν, αυτή τη στιγμή εμείς προσφέρουμε στην κυβέρνηση μια χρυσή ευκαιρία, εάν και εφόσον το 
θέλει, να διαπραγματευτεί σωστά και να κεφαλαιοποιήσει οφέλη προς όφελος της Κυπριακής Δημοκρατίας και 
του Κυπρίου παραγωγού.  Και ας μην πάμε σε μαξιμαλιστικές διεκδικήσεις!  Να μας κατοχυρώσουν το 
χαλλούμι και να ψηφίσουμε και να κυρώσουμε τη συγκεκριμένη συμφωνία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Μια παράμετρος που δεν έχουμε αναφέρει, αφού διευρύνεται η συζήτηση, είναι και η παράμετρος των 
διαδικασιών που ακολουθούνται για τη συνομολόγηση τέτοιων συμφωνιών είτε στην ΤΤΙΡ αναφερόμαστε είτε 
στη SETA αναφερόμαστε.  Όλα τούτα γίνονται πίσω από κλειστές πόρτες, με απόλυτο μυστικισμό.  Αυτό 
πρέπει να έχουμε υπόψη μας και πίσω, αν θέλετε, μακριά από τους λαούς της Ευρώπης, μακριά από τα 
οργανωμένα σύνολα που έχουν ενδιαφέρον και χρειάζονταν ενημέρωση.  Και το ίδιο το Ευρωκοινοβούλιο είχε 
αντιδράσει ακριβώς γι’ αυτές τις διαδικασίες.  Οπόταν, κάποιοι, όταν τοποθετούνται, πρέπει να λαμβάνουν 
υπόψη και, όταν μας καλούν, για οτιδήποτε έρχεται από πλευράς Ευρωπαϊκής Ένωσης μακριά από τους λαούς 
και χωρίς την εμπλοκή των λαών, επειδή απλώς εξυπηρετούνται τα συμφέροντα των πολυεθνικών, εμείς να το 
χειροκροτούμε, πρέπει να σκεφτούν, αν σκέφτονται, να προβληματιστούν, αν σκέφτονται ευρωπαϊκά.   

 Εμείς δεν είναι με εθνικά κριτήρια που τοποθετούμαστε με τον τρόπο που τοποθετούμαστε.  Έχουμε 
αναφέρει ότι υπάρχει αντίδραση οριζόντια σε όλα τα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Βεβαίως, κάποιοι, 
επαναλαμβάνω, και εδώ, εθνικά δρώντας, υπηρετούν τους λίγους προνομιούχους, αλλά και, όταν έχουμε 
ευρωπαϊκά ζητήματα, πράττουν το ίδιο και είναι συνεπείς.  Αυτό κάνει η κυβέρνηση, αυτό κάνει η ηγεσία του 
Συναγερμού μονίμως και σε όλα τα ζητήματα.  Εμείς, επιμετρώντας τις συνέπειες, επαναλαμβάνω, τις 
περιβαλλοντικές, τις οικονομικές για τους λαούς και τους εργαζομένους, τοποθετούμαστε ενάντια σε αυτή τη 
συμφωνία.  Αυτό είναι το κίνητρό μας και θεωρούμε ότι αυτό πρέπει να κάμνει όποιος σκέφτεται ευρωπαϊκά.  
Έτσι πράττουμε λοιπόν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Τορναρίτη. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 
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 Βεβαίως δε θα πω, αγαπητοί συνάδελφοι, ξέρετε πολύ καλά σε ποιους λογοδοτούσε το ΑΚΕΛ 
διαχρονικά.  Αυτό βεβαίως έν’ δικό τους θέμα.  Αυτό όμως που θα πω είναι ότι, αφ’ ης στιγμής, κύριε Πρόεδρε, 
υπάρχει τούτο το κλίμα και την ίδια ώρα κάποιοι συνάδελφοι πολύ σωστά έχουν πει ότι πρέπει να δούμε πώς η 
Κυπριακή Δημοκρατία θα διεκδικήσει -και οι εντεταλμένοι να διεκδικήσουν βεβαίως είναι οι υπουργοί μας- 
ζητούμε, αν γίνεται αποδεκτό από τους συνάδελφους, να υπάρξει αναβολή του θέματος.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δε γίνεται στο τέλος της συζήτησης.  Θα ψηφίσουμε τωρά. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Εξανάγινε πολλές φορές τούτο… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, δεν έγινε ποτέ μαζί μου.   

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Είναι θέμα δημόσιου συμφέροντος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μαζί μου δεν έγινε ποτέ.  Με άλλους προέδρους μπορεί να έγινε. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, τζιαι με εσάς έγινε.  Είναι θέμα δημόσιου συμφέροντος… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία.  Τον Σεπτέμβρη έρχεστε εδώ μετά από…  Ξέχασ’ το.   

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 …ύψιστου δημόσιου συμφέροντος, αν μπορούν και αν αποδέχονται και οι υπόλοιποι, να καλέσουμε 
τους αρμόδιους υπουργούς στην επιτροπή Εξωτερικών, να ανταλλάξουμε απόψεις και να καταλήξουμε στις 
καλύτερες εισηγήσεις για τον τόπο μας.  Αυτή είναι η εισήγηση που καταθέτουμε, αγαπητοί συνάδελφοι.  Σας 
καλούμε να την αποδεχτείτε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Δεύτερη ανάγνωση και προχωρούμε σε ψηφοφορία. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχουμε καταθέσει μία εισήγηση.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, δεν τη δέχομαι. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ωραία.  Δικαίωμά σας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2.   

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαοκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα επτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με δεκαοκτώ ψήφους υπέρ, τριάντα επτά εναντίον και καμία αποχή τα άρθρα δεν εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συνολικής Οικονομικής και Εμπορικής Συμφωνίας μεταξύ 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Κρατών Μελών της, αφενός, και του Καναδά, αφετέρου (Κυρωτικός) Νόμος 
του 2020.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαοκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα επτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με δεκαοκτώ ψήφους υπέρ, τριάντα επτά εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο απορρίπτεται.   

 Τα υπ’ αριθμόν 35 μέχρι 40 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2020», «Ο περί της Ρύθμισης των Επιχειρήσεων Παροχής Διοικητικών 
Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», «Οι περί Τιμητικής Πολιτογράφησης για λόγους δημοσίου 
συμφέροντος και πολιτογράφησης Αλλοδαπών Επενδυτών Κανονισμοί του 2020», «Ο περί Αρχείου 
Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019», πρόταση νόμου του κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους 
του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2020», πάλι πρόταση νόμου του κ. Περδίκη, και «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος 
του 2019», πρόταση νόμου των κ. Ζαχαρία Κουλία, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου, Παύλου 
Μυλωνά, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού και Κωστή Ευσταθίου εκ μέρους της ΕΔΕΚ.  

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 35 θέματος είναι η τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να αναθεωρηθούν 
και να εκσυγχρονιστούν ορισμένες διατάξεις του θέματος που αφορούν την πολιτογράφηση, την αποστέρηση 
της ιδιότητας του πολίτη κ.ά. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 36 θέματος είναι η τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε η ετοιμασία και η 
διαχείριση της αίτησης για χορήγηση άδειας παραμονής ή πολιτογράφησης στο πλαίσιο του εκάστοτε εν ισχύι 
Κυπριακού Επενδυτικού Προγράμματος να λογίζεται ως διοικητική υπηρεσία για τους σκοπούς του εν λόγω 
νόμου. 
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 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 37 θέματος είναι η θέσπιση κανονισμών όσον αφορά αφενός μεν την εφαρμογή 
του Κυπριακού Επενδυτικού Προγράμματος, ήτοι το σχέδιο της Κυπριακής Δημοκρατίας για την κατ’ εξαίρεση 
παραχώρηση κυπριακής υπηκοότητας δυνάμει πολιτογράφησης σε αλλοδαπούς επιχειρηματίες και επενδυτές, 
αφετέρου δε την τιμητική πολιτογράφηση για λόγους δημόσιου συμφέροντος. 

 Τα υπ’ αριθμόν 38, 39 και 40 θέματα αποσύρονται.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τα νομοσχέδια, τους κανονισμούς και τις 
προτάσεις νόμου του επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 
 Ελένη Μαύρου, πρόεδρος Παύλος Μυλωνάς 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου Κωστής Ευσταθίου 

 Ευανθία Σάββα  Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιώργος Κάρουλλας  Μαρίνος Μουσιούττας 

 Ξένια Κωνσταντίνου Γιώργος Περδίκης 

 Πανίκος Λεωνίδου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τα νομοσχέδια, τους κανονισμούς και τις προτάσεις 
νόμου που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα σε πέντε συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 
29 Ιουνίου και στις 6, 13, 24 και 27 Ιουλίου 2020.  Επιπρόσθετα, πέραν των εν λόγω συνεδριάσεων, η 
επιτροπή μελέτησε αρχικά την πρώτη πρόταση νόμου σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 30 
Σεπτεμβρίου και στις 14 Οκτωβρίου 2019. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης των υπό αναφορά νομοθετημάτων από την επιτροπή 
παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της κ. Ανδρέας Κυπριανού και Λίνος Παπαγιάννης, καθώς και ο βουλευτής κ. 
Γεώργιος Γεωργίου. 

 Σημειώνεται επίσης ότι η επιτροπή εξέτασε κατά προτεραιότητα τα υπό αναφορά νομοθετήματα, 
σύμφωνα με τις σχετικές πρόνοιες του Κανονισμού της Βουλής, για λόγους που προκύπτουν από τη σημασία 
και τους σκοπούς των προτεινόμενων νομοθετικών ρυθμίσεων. 

 Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Υπουργός Εσωτερικών, 
συνοδευόμενος από υπηρεσιακούς παράγοντες, η Επίτροπος Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού 
Χαρακτήρα, εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, της 
Μονάδας Καταπολέμησης Αδικημάτων Συγκάλυψης και της Ad Hoc Τριμελούς Επιτροπής για το Κυπριακό 
Επενδυτικό Πρόγραμμα.   

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Αρχείου Πληθυσμού Νόμου, ώστε να 
αναθεωρηθούν και να εκσυγχρονιστούν ορισμένες διατάξεις του.  

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες του εν λόγω νομοσχεδίου προβλέπονται ανάμεσα σε άλλα οι ακόλουθες 
τροποποιήσεις στην υπό αναφορά βασική νομοθεσία: 

1. Αναθεώρηση της διάταξής της με την οποία παρέχεται εξουσιοδότηση έκδοσης κανονισμών για τον 
καθορισμό των όρων και των προϋποθέσεων υπό τα οποία θα επιτρέπεται η τιμητική πολιτογράφηση 
για λόγους δημόσιου συμφέροντος και η πολιτογράφηση αλλοδαπών επιχειρηματιών και επενδυτών, 
ώστε στους εν λόγω κανονισμούς να περιλαμβάνονται επιπροσθέτως ρυθμίσεις όσον αφορά τα 
πρόσωπα τα οποία θα δύναται να παρέχουν υπηρεσίες για την υποβολή αίτησης πολιτογράφησης 
αλλοδαπών επιχειρηματιών και επενδυτών, τις υποχρεώσεις των εν λόγω προσώπων και τις κυρώσεις 
που θα δύναται να επιβληθούν σε περίπτωση παραβίασης των προνοιών των εν λόγω κανονισμών.  

2. Εισαγωγή προνοιών σύμφωνα με τις οποίες, σε περίπτωση πολιτογράφησης αλλοδαπού επιχειρηματία 
ή επενδυτή, θα χορηγείται πολιτογράφηση και στα μέλη της οικογένειάς του.  

3. Αναθεώρηση των διατάξεών της οι οποίες προβλέπουν τις περιπτώσεις κατά τις οποίες δύναται το 
Υπουργικό Συμβούλιο να αποστερεί την ιδιότητα του πολίτη της Δημοκρατίας από ορισμένα πρόσωπα. 

4. Εισαγωγή σχετικών ρυθμίσεων, ώστε να παρασχεθεί η δυνατότητα στέρησης της ιδιότητας του πολίτη 
της Δημοκρατίας από πρόσωπα που είναι πολιτογραφημένα δυνάμει των διατάξεων της υπό 
τροποποίηση βασικής νομοθεσίας οι οποίες διέπουν την τιμητική πολιτογράφηση αλλοδαπών για 
λόγους δημόσιου συμφέροντος και την πολιτογράφηση αλλοδαπών επιχειρηματιών και επενδυτών.  

5. Εισαγωγή προνοιών για τη σύσταση ανεξάρτητης επιτροπής με αρμοδιότητα την παροχή συνδρομής 
στο Υπουργικό Συμβούλιο όσον αφορά θέματα αποστέρησης της ιδιότητας του πολίτη της Δημοκρατίας.   
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 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί της Ρύθμισης των Επιχειρήσεων 
Παροχής Διοικητικών Υπηρεσιών και Συναφών Θεμάτων Νόμου, ώστε η ετοιμασία και η διαχείριση της αίτησης 
για χορήγηση άδειας παραμονής ή πολιτογράφησης στο πλαίσιο του εκάστοτε εν ισχύι Κυπριακού 
Επενδυτικού Προγράμματος να λογίζεται ως διοικητική υπηρεσία για τους σκοπούς του εν λόγω νόμου.   

 Σκοπός των κανονισμών είναι η θέσπιση κανονισμών δυνάμει των άρθρων 111Α και 117 του περί 
Αρχείου Πληθυσμού Νόμου, όπως προτείνεται να τροποποιηθεί με τις πρόνοιες του πρώτου νομοσχεδίου, 
όσον αφορά αφενός μεν την εφαρμογή του Κυπριακού Επενδυτικού Προγράμματος, ήτοι το σχέδιο της 
Κυπριακής Δημοκρατίας για την κατ՚ εξαίρεση παραχώρηση κυπριακής υπηκοότητας δυνάμει πολιτογράφησης 
σε αλλοδαπούς επιχειρηματίες και επενδυτές, αφετέρου δε την τιμητική πολιτογράφηση για λόγους δημόσιου 
συμφέροντος.   

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες των προτεινόμενων κανονισμών προβλέπονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Τα πρόσωπα τα οποία θα δύναται να αποκτήσουν την κυπριακή υπηκοότητα κατόπιν τιμητικής 
πολιτογράφησης για λόγους δημόσιου συμφέροντος. 

2. Τα οικονομικά κριτήρια και άλλοι όροι και προϋποθέσεις τα οποία απαιτείται να πληροί αλλοδαπός 
επιχειρηματίας ή επενδυτής, ώστε να δύναται να αποκτήσει την κυπριακή υπηκοότητα δυνάμει 
πολιτογράφησης στο πλαίσιο του Κυπριακού Επενδυτικού Προγράμματος. 

3. Ρυθμίσεις σε σχέση με τη δυνατότητα των μελών της οικογένειας αλλοδαπού επιχειρηματία ή επενδυτή 
να αποκτήσουν την κυπριακή υπηκοότητα δυνάμει πολιτογράφησης στο πλαίσιο του Κυπριακού 
Επενδυτικού Προγράμματος.  

4. Η σύσταση επιτροπής για την εποπτεία και τον έλεγχο των προσώπων τα οποία θα δύναται να 
παρέχουν υπηρεσίες σε σχέση με την υποβολή αίτησης για την πολιτογράφηση αλλοδαπών 
επιχειρηματιών και επενδυτών, καθώς και η σύνθεση αυτής και οι αρμοδιότητες οι οποίες της 
χορηγούνται δυνάμει των προτεινόμενων κανονισμών. 

5. Η σύσταση υπηρεσιακής μονάδας στο Υπουργείο Εσωτερικών με αρμοδιότητες όσον αφορά τις 
υποβαλλόμενες αιτήσεις για την κατ՚ εξαίρεση παραχώρηση κυπριακής υπηκοότητας δυνάμει 
πολιτογράφησης και τον έλεγχο της συμμόρφωσης με τους προβλεπόμενους όρους και προϋποθέσεις 
των προσώπων τα οποία έλαβαν την κυπριακή υπηκοότητα δυνάμει τιμητικής πολιτογράφησης για 
λόγους δημόσιου συμφέροντος ή πολιτογράφησης στο πλαίσιο του Κυπριακού Επενδυτικού 
Προγράμματος. 

6. Οι υποχρεώσεις των προσώπων τα οποία θα δύναται να παρέχουν υπηρεσίες σε σχέση με την 
υποβολή αίτησης για την πολιτογράφηση αλλοδαπών επιχειρηματιών και επενδυτών και οι κυρώσεις 
που θα δύναται να τους επιβληθούν στις περιπτώσεις μη συμμόρφωσης με τις πρόνοιες των 
προτεινόμενων κανονισμών. 

 Σκοπός της πρώτης πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τον κ. Γιώργο Περδίκη εκ 
μέρους του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, είναι η τροποποίηση του περί Αρχείου Πληθυσμού 
Νόμου, ώστε να εισαχθούν σε αυτόν πρόνοιες, σύμφωνα με τις οποίες θα τηρείται μητρώο στο οποίο θα 
περιλαμβάνονται τα φυσικά και νομικά πρόσωπα τα οποία θα δύναται να μεσολαβούν στη διαδικασία 
υποβολής αίτησης για την τιμητική πολιτογράφηση αλλοδαπών για λόγους δημόσιου συμφέροντος ή την 
πολιτογράφηση αλλοδαπών επιχειρηματιών και επενδυτών, χωρίς να ικανοποιούνται ορισμένες προϋποθέσεις 
οι οποίες προβλέπονται στον εν λόγω νόμο για την πολιτογράφηση αλλοδαπών. 

 Επιπρόσθετα, σκοπείται η δημοσίευση στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας των ονομάτων των 
αλλοδαπών που τιμητικά έχουν πολιτογραφηθεί για λόγους δημόσιου συμφέροντος, καθώς και των πιο πάνω 
αναφερόμενων αλλοδαπών επιχειρηματιών και επενδυτών. 

 Σκοπός της δεύτερης πρότασης νόμου, η οποία επίσης κατατέθηκε στη Βουλή από τον κ. Γιώργο 
Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, είναι η τροποποίηση του περί Αρχείου 
Πληθυσμού Νόμου, ώστε να εισαχθούν σε αυτόν ορισμένες διατάξεις σε σχέση με τη δυνατότητα του 
Υπουργικού Συμβουλίου να αποστερεί την ιδιότητα του πολίτη της Δημοκρατίας από ορισμένα πρόσωπα. 

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες της εν λόγω πρότασης νόμου προβλέπονται τα ακόλουθα: 

1. Παροχή δυνατότητας στέρησης της ιδιότητας του πολίτη της Δημοκρατίας από πρόσωπα που είναι 
πολιτογραφημένα δυνάμει των διατάξεων της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας οι οποίες 
ρυθμίζουν την τιμητική πολιτογράφηση αλλοδαπών για λόγους δημόσιου συμφέροντος και την 
πολιτογράφηση αλλοδαπών επιχειρηματιών και επενδυτών.  

2. Προσθήκη, ως επιπρόσθετου λόγου για τον οποίο δύναται πολίτης της Δημοκρατίας δυνάμει εγγραφής ή 
πολιτογράφησης να στερηθεί την ιδιότητα του πολίτη της Δημοκρατίας, της περίπτωσης κατά την οποία 
το εν λόγω πρόσωπο με έργα ή με λόγια εξέθεσε διεθνώς τη Δημοκρατία. 
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 Σκοπός της τρίτης πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τους κ. Ζαχαρία Κουλία, 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου, Παύλο Μυλωνά, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού και 
Κωστή Ευσταθίου εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, είναι η τροποποίηση του περί Αρχείου 
Πληθυσμού Νόμου, ώστε να στερείται της ιδιότητας του πολίτη της Δημοκρατίας πρόσωπο το οποίο 
αναγνωρίζει την υποτελή διοίκηση στα κατεχόμενα εδάφη της Κυπριακής Δημοκρατίας ή κατέχει οποιοδήποτε 
αξίωμα σχετιζόμενο με αυτήν ή σφετερίζεται περιουσία ανήκουσα σε Ελληνοκύπριο εκτοπισθέντα ή άλλο 
νόμιμο ιδιοκτήτη. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του προτεινόμενου νομοθετικού πλαισίου ενώπιον της επιτροπής, ο 
Υπουργός Εσωτερικών την ενημέρωσε για τη λειτουργία της Ad Hoc Τριμελούς Επιτροπής για το Κυπριακό 
Επενδυτικό Πρόγραμμα, η οποία διορίστηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο και επεξεργάστηκε τις 
προτεινόμενες ρυθμίσεις, οι οποίες συμπληρώνουν το ισχύον νομοθετικό πλαίσιο που διέπει την εφαρμογή του 
υπό αναφορά σχεδίου της κυβέρνησης. Παράλληλα, ο ίδιος δήλωσε στην επιτροπή ότι με την υιοθέτηση του 
προτεινόμενου νομοθετικού πλαισίου αναμένεται να διορθωθούν ορισμένες στρεβλώσεις και να 
διασαφηνιστούν ορισμένα ζητήματα που αφορούν την εφαρμογή του Κυπριακού Επενδυτικού Προγράμματος, 
ώστε αυτή να καταστεί πιο αποτελεσματική.  

 Περαιτέρω, όπως ο ίδιος υποστήριξε ανάμεσα σε άλλα, το προτεινόμενο νομοθετικό πλαίσιο 
περιλαμβάνει πρόνοιες οι οποίες αφενός συνδέονται με την ισχύουσα νομοθεσία που διέπει τον έλεγχο για τη 
διακίνηση και το ξέπλυμα παράνομου χρήματος και αφετέρου συνιστούν ασφαλιστικές δικλίδες για τον επαρκή 
έλεγχο των δεδομένων που αφορούν τα πρόσωπα τα οποία αιτούνται πολιτογράφησης ως επιχειρηματίες ή 
επενδυτές και τα πρόσωπα τα οποία πολιτογραφούνται, αλλά κρίνεται σκόπιμο σε μεταγενέστερο χρόνο να 
στερηθούν την ιδιότητα του πολίτη της Δημοκρατίας. 

 Τέλος, ο ίδιος αξιωματούχος, επισήμανε την αναγκαιότητα της εφαρμογής του υπό αναφορά 
προγράμματος, δεδομένου ότι συντελεί στην προώθηση της ανάπτυξης της οικονομίας του τόπου, με την 
ενίσχυση των επενδύσεων σε διάφορους τομείς πέραν αυτών που διαλαμβάνουν την ανάπτυξη της ακίνητης 
ιδιοκτησίας. 

 Η Πρόεδρος της Ad Hoc Τριμελούς Επιτροπής για το Κυπριακό Επενδυτικό Πρόγραμμα, 
ενημερώνοντας ειδικότερα την επιτροπή για τον ρόλο και τις αρμοδιότητες της εν λόγω επιτροπής, ανέλυσε 
περαιτέρω τις ασφαλιστικές δικλίδες που εισάγονται με το προτεινόμενο νομοθετικό πλαίσιο για τη βελτίωση 
της εφαρμογής του Κυπριακού Επενδυτικού Προγράμματος.  Όπως η ίδια δήλωσε, μεταξύ των εν λόγω 
ασφαλιστικών δικλίδων περιλαμβάνεται ο περιορισμός των προσώπων που θα δύναται να παρέχουν 
υπηρεσίες σε σχέση με την υποβολή αίτησης για την πολιτογράφηση αλλοδαπών επιχειρηματιών και 
επενδυτών και η θεσμοθέτηση μηχανισμών ελέγχου τόσο των υπηρεσιών που παρέχουν τα εν λόγω πρόσωπα 
στο πλαίσιο του υπό αναφορά προγράμματος όσο και της συμμόρφωσης με τις διατάξεις της προτεινόμενης 
νομοθεσίας των προσώπων τα οποία έχουν αποκτήσει την κυπριακή υπηκοότητα δυνάμει πολιτογράφησης 
στο πλαίσιο του Κυπριακού Επενδυτικού Προγράμματος. 

 Πέραν των πιο πάνω, η ίδια επισήμανε ότι οι προτεινόμενες ρυθμίσεις στοχεύουν μεταξύ άλλων στην 
υλοποίηση των εισηγήσεων και συστάσεων της Επιτροπής Moneyval του Συμβουλίου της Ευρώπης. 

 Όσον αφορά την πρώτη πρόταση νόμου, σύμφωνα με τον εισηγητή της, οι προτεινόμενες με αυτή 
ρυθμίσεις κρίνονται αναγκαίες για σκοπούς προαγωγής της διαφάνειας στην εφαρμογή των διατάξεων του περί 
Αρχείου Πληθυσμού Νόμου οι οποίες προβλέπουν την κατ՚ εξαίρεση παραχώρηση κυπριακής υπηκοότητας 
δυνάμει πολιτογράφησης σε αλλοδαπούς επιχειρηματίες και επενδυτές και την τιμητική πολιτογράφηση για 
λόγους δημόσιου συμφέροντος, δεδομένου ότι η εφαρμογή των εν λόγω διατάξεων εμπεριέχει οικονομική 
δραστηριότητα μεγάλης εμβέλειας.  Επιπρόσθετα, όπως αναφέρεται στην αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει 
την εν λόγω πρόταση νόμου, με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις η Βουλή θα λαμβάνει πλέον γνώση για τα γραφεία 
που συμμετέχουν στη διαδικασία για την κατ’ εξαίρεση παραχώρηση κυπριακής υπηκοότητας, καθώς και για 
τους ενδιαφερόμενους αλλοδαπούς, με απώτερο στόχο να αποφεύγονται φαινόμενα διαπλοκής και διαφθοράς. 

 Περαιτέρω, όσον αφορά τη δεύτερη πρόταση νόμου, σύμφωνα με τον εισηγητή της, καθώς και την 
αιτιολογική έκθεση που τη συνοδεύει, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις κρίνονται αναγκαίες, ώστε να δύναται το 
Υπουργικό Συμβούλιο να προβαίνει στη στέρηση της ιδιότητας του πολίτη της Δημοκρατίας από πρόσωπα που 
έχουν πολιτογραφηθεί για λόγους δημόσιου συμφέροντος ή ως επιχειρηματίες και επενδυτές, χωρίς να 
ικανοποιούνται ορισμένες προϋποθέσεις οι οποίες ισχύουν γενικότερα για την πολιτογράφηση αλλοδαπών. 

 Η Επίτροπος Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα, τοποθετούμενη επί των προνοιών της 
πρώτης πρότασης νόμου, εξέφρασε μεταξύ άλλων την άποψη ότι η εισαγωγή ρυθμίσεων για τη διασφάλιση της 
αρχής της διαφάνειας απαιτείται όπως εξυπηρετεί συγκεκριμένους σκοπούς, στη βάση των οποίων να 
δικαιολογείται η δημοσίευση των στοιχείων των αλλοδαπών οι οποίοι έχουν πολιτογραφηθεί στο πλαίσιο του 
Κυπριακού Επενδυτικού Προγράμματος. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του πρώτου νομοσχεδίου και των κανονισμών από την επιτροπή, την 
απασχόλησαν ιδιαίτερα τα ακόλουθα:  
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1. Η εξουσιοδοτική νομοθετική διάταξη για την έκδοση των προτεινόμενων κανονισμών. 

2. Η αναδρομικότητα στην εφαρμογή των προνοιών της προτεινόμενης νομοθεσίας οι οποίες προβλέπουν 
τη δυνατότητα στέρησης της ιδιότητας του πολίτη της Δημοκρατίας από πρόσωπα που έχουν 
πολιτογραφηθεί δυνάμει των διατάξεων της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας. 

3. Η ερμηνεία των όρων “μέλη της οικογένειας” και “οικονομικά εξαρτώμενο ενήλικο τέκνο” για τους 
σκοπούς της εφαρμογής της προτεινόμενης νομοθεσίας. 

4. Η σύνθεση της επιτροπής η οποία συστήνεται δυνάμει της προτεινόμενης νομοθεσίας και η οποία θα 
έχει την αρμοδιότητα να συμβουλεύει το Υπουργικό Συμβούλιο σε θέματα αποστέρησης της ιδιότητας 
του πολίτη της Δημοκρατίας.  

5. Τα οικονομικά κριτήρια τα οποία θα απαιτείται να πληρούνται για την πολιτογράφηση αλλοδαπών 
επιχειρηματιών και επενδυτών, οι προβλεπόμενες εξαιρέσεις καθόσον αφορά τα εν λόγω κριτήρια και η 
προέλευση των κεφαλαίων που θα διατίθενται για τη διενέργεια των προβλεπόμενων επενδύσεων. 

6. Η σχετική πρόνοια βάσει της οποίας οι αλλοδαποί επιχειρηματίες και επενδυτές θα προβαίνουν σε 
εισφορά στην Υπηρεσία Βιομηχανίας και Τεχνολογίας για την υλοποίηση στοχευμένων σχεδίων 
χορηγιών για τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις.  

7. Οι περιπτώσεις κατά τις οποίες θα αίρεται η προβλεπόμενη απαίτηση για εισφορά στο Ίδρυμα Έρευνας 
και Καινοτομίας και ειδικότερα η δυνατότητα πιστοποίησης ότι η επένδυση η οποία διενεργείται είναι 
βιώσιμη ή αειφόρος, ήτοι αφορά οικονομική δραστηριότητα η οποία συμβάλλει στην επίτευξη 
περιβαλλοντικού στόχου και η οποία μετράται με βασικούς δείκτες αποδοτικότητας των πόρων ως προς 
τη χρήση ενέργειας, ανανεώσιμων πηγών ενέργειας, πρώτων υλών, υδάτων και γης, ως προς την 
παραγωγή αποβλήτων και τις εκπομπές αερίων θερμοκηπίου, καθώς και ως προς τις επιπτώσεις στη 
βιοποικιλότητα και στην κυκλική οικονομία. 

8. Η προβλεπόμενη εξαίρεση από την υποχρέωση υποβολής πολεοδομικής άδειας στην περίπτωση κατά 
την οποία η επένδυση η οποία διενεργείται αφορά ακίνητη ιδιοκτησία σε επαρχία στην οποία το οικείο 
τοπικό σχέδιο ακυρώθηκε στη βάση σχετικής δικαστικής απόφασης.   

9. Τα πρόσωπα τα οποία περιλαμβάνονται σήμερα στο υφιστάμενο μητρώο παρόχων υπηρεσιών 
πολιτογράφησης στο πλαίσιο του Κυπριακού Επενδυτικού Προγράμματος και τα οποία θα απωλέσουν 
τη δυνατότητα παροχής των εν λόγω υπηρεσιών με τη θέσπιση της προτεινόμενης νομοθεσίας.   

10. Οι ειδικότερες ρυθμίσεις που προβλέπονται σε σχέση με την υποχρέωση αλλοδαπών επιχειρηματιών 
και επενδυτών για αγορά μόνιμης ιδιόκτητης κατοικίας στη Δημοκρατία. 

11. Οι εκκρεμούσες αιτήσεις για την κατ’ εξαίρεση παραχώρηση της κυπριακής υπηκοότητας σε 
αλλοδαπούς επιχειρηματίες και επενδυτές και το νομικό καθεστώς βάσει του οποίου αυτές θα 
εξεταστούν, δεδομένου ότι υποβλήθηκαν πριν από τη θέσπιση του προτεινόμενου νομοθετικού 
πλαισίου. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, τοποθετούμενη επί του όλου ζητήματος της 
αναδρομικότητας στην εφαρμογή των προνοιών της προτεινόμενης νομοθεσίας οι οποίες ρυθμίζουν τη 
δυνατότητα στέρησης της ιδιότητας του πολίτη της Δημοκρατίας από ορισμένα πρόσωπα, διατύπωσε την 
άποψη ότι οι εν λόγω πρόνοιες θα εφαρμόζονται σε όλες τις περιπτώσεις προσώπων τα οποία απέκτησαν την 
κυπριακή υπηκοότητα για τις οποίες θα εξεταστεί μετά την ημερομηνία έναρξης της ισχύος της προτεινόμενης 
νομοθεσίας κατά πόσο ενδείκνυται η στέρηση της ιδιότητας του πολίτη της Δημοκρατίας, έστω και εάν τα 
επηρεαζόμενα πρόσωπα έλαβαν την κυπριακή υπηκοότητα πριν από τη θέσπιση αυτής.  Ειδικότερα, όπως η 
ίδια εκπρόσωπος δήλωσε, η πιο πάνω αναφερόμενη αναδρομικότητα προκύπτει κατ’ εφαρμογήν των 
διατάξεων του περί Ερμηνείας Νόμου, σύμφωνα με τις οποίες κάθε νόμος τίθεται σε ισχύ κατά την ημερομηνία 
της δημοσίευσής του, εκτός εάν προβλέπεται διαφορετικά σε αυτόν. 

 Πέραν των πιο πάνω, η ίδια εκπρόσωπος, αναφερόμενη στις εκκρεμούσες αιτήσεις για την κατ’ εξαίρεση 
παραχώρηση κυπριακής υπηκοότητας, δήλωσε στην επιτροπή ότι αυτές θα εξεταστούν με βάση το νομοθετικό 
καθεστώς που θα ισχύει κατά τον χρόνο της έκδοσης της σχετικής διοικητικής πράξης, ανεξάρτητα εάν αυτό θα 
είναι διαφορετικό από το ισχύον νομικό πλαίσιο κατά τον χρόνο υποβολής της σχετικής αίτησης, όπως 
προνοείται από τον περί των Γενικών Αρχών του Διοικητικού Δικαίου Νόμο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
αποφάσισε να επιφέρει τροποποιήσεις στα κείμενα του πρώτου νομοσχεδίου και των κανονισμών, καθώς και 
να ενσωματώσει σε αυτά πρόνοιες συναφείς με ορισμένες πρόνοιες της τρίτης πρότασης νόμου, ώστε να 
διαλαμβάνουν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Αναθεώρηση της εξουσιοδοτικής νομοθετικής διάταξης για την έκδοση των προτεινόμενων κανονισμών, 
ώστε αυτοί επιπρόσθετα να προνοούν για τη σύσταση αφενός της επιτροπής για την εποπτεία και τον 
έλεγχο των προσώπων τα οποία θα δύναται να παρέχουν υπηρεσίες πολιτογράφησης και αφετέρου της 
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υπηρεσιακής μονάδας στο Υπουργείο Εσωτερικών για τον έλεγχο των πολιτογραφήσεων οι οποίες 
διενεργούνται για την κατ’ εξαίρεση παραχώρηση κυπριακής υπηκοότητας.   

2. Καθορισμός ως οικονομικά εξαρτώμενων ενήλικων τέκνων, πέραν των προσώπων με αναπηρία η 
οποία τα καθιστά ανίκανα, για να εργαστούν, των άγαμων νόμιμων τέκνων τα οποία έχουν 
συμπληρώσει το δέκατο όγδοο (18ο) έτος της ηλικίας τους, αλλά δεν έχουν συμπληρώσει το εικοστό 
όγδοο (28ο) έτος της ηλικίας τους, νοουμένου ότι φοιτούν σε ίδρυμα τριτοβάθμιας εκπαίδευσης και έχουν 
τη φοίτηση ως κύρια δραστηριότητά τους.  

3. Αποστέρηση της ιδιότητας του πολίτη της Δημοκρατίας από οποιοδήποτε πρόσωπο το οποίο 
αποδέχεται με οποιονδήποτε τρόπο την παράνομη διοίκηση στις μη ελεγχόμενες από την κυβέρνηση 
της Δημοκρατίας περιοχές, κατέχει οποιοδήποτε αξίωμα σχετιζόμενο με αυτήν ή κατέχει ή έχει 
παράνομα εισέλθει, προκαλέσει ζημιά ή παρέμβει σε ακίνητη ιδιοκτησία η οποία βρίσκεται στις εν λόγω 
περιοχές και η οποία ανήκει σε άλλο νόμιμο ιδιοκτήτη.   

4. Αναθεώρηση της σύνθεσης της ανεξάρτητης επιτροπής που συστήνεται με αρμοδιότητα την παροχή 
συνδρομής στο Υπουργικό Συμβούλιο όσον αφορά θέματα στέρησης της ιδιότητας του πολίτη της 
Δημοκρατίας, ώστε να συμμετέχει σε αυτή ως μέλος ο Γενικός Λογιστής ή εκπρόσωπος αυτού, αντί του 
προέδρου της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου ή εκπροσώπου αυτού, για να μην υφίσταται 
ενδεχόμενο σύγκρουσης συμφερόντων στο πλαίσιο της εφαρμογής του προτεινόμενου νομοθετικού 
πλαισίου. 

5. Διεύρυνση του κύκλου των προσώπων στα οποία δύναται να χορηγηθεί τιμητική πολιτογράφηση για 
λόγους δημόσιου συμφέροντος. 

6. Αναθεώρηση των οικονομικών κριτηρίων τα οποία απαιτείται να πληρούνται για την πολιτογράφηση 
αλλοδαπών επιχειρηματιών και επενδυτών, καθώς και κατάργηση ορισμένων εξαιρέσεων οι οποίες 
προβλέπονται σε σχέση με την εφαρμογή των εν λόγω κριτηρίων. 

7. Αναθεώρηση των ρυθμίσεων βάσει των οποίων καθορίζεται η προέλευση των κεφαλαίων που θα 
διατίθενται για τη διενέργεια των προβλεπόμενων επενδύσεων, ώστε οι επενδύσεις που έχουν 
πραγματοποιηθεί από συζύγους ή συμβίους του αλλοδαπού επιχειρηματία ή επενδυτή να μη λογίζονται 
ως επένδυση για σκοπούς πολιτογράφησης αυτού στο πλαίσιο του Κυπριακού Επενδυτικού 
Προγράμματος. 

8. Δυνατότητα καταβολής εισφοράς στο Ταμείο Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και Εξοικονόμησης 
Ενέργειας και διενέργειας επενδύσεων στον πρωτογενή τομέα και στους τομείς της έρευνας και 
τεχνολογίας, της εκπαίδευσης, της υγείας και των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας, για τους σκοπούς της 
εφαρμογής των προτεινόμενων κανονισμών. 

9. Υποχρέωση υποβολής πολεοδομικής άδειας σε περίπτωση που η επένδυση αφορά ακίνητη ιδιοκτησία, 
παρ՚ όλο που το οικείο τοπικό σχέδιο ακυρώθηκε κατόπιν έκδοσης σχετικής δικαστικής απόφασης. 

10. Μεταβατικές πρόνοιες, ώστε οι εκκρεμούσες αιτήσεις για την κατ՚ εξαίρεση παραχώρηση της κυπριακής 
υπηκοότητας σε αλλοδαπούς επιχειρηματίες και επενδυτές να εξετάζονται με βάση το νομικό καθεστώς 
που ίσχυε πριν από τη θέσπιση του προτεινόμενου νομοθετικού πλαισίου. 

 Παράλληλα, η επιτροπή αποφάσισε να επαναδιατυπώσει ορισμένες πρόνοιες του προτεινόμενου 
νομοθετικού πλαισίου για σκοπούς σαφήνειας του περιεχομένου τους ή/και περαιτέρω βελτίωσής τους από 
νομοτεχνικής άποψης. 

 Σημειώνεται ότι οι εισηγητές των προτάσεων νόμου, στο πλαίσιο της προώθησης αναθεωρημένων 
κειμένων του πρώτου νομοσχεδίου και των κανονισμών στην ολομέλεια της Βουλής σύμφωνα με τα πιο πάνω, 
δήλωσαν ότι αποσύρουν τις εν λόγω προτάσεις νόμου, αφού οι σκοποί για τους οποίους κατατέθηκαν 
επιτελούνται πλέον μέσα από το νομοθετικό πλαίσιο που προωθείται. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις τόσο των νομοσχεδίων 
όσο και των κανονισμών, γι՚ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση των νομοσχεδίων σε νόμους, 
καθώς και την έγκριση των κανονισμών, όπως αυτά αναθεωρήθηκαν σύμφωνα με τα πιο πάνω, αφού 
τροποποιηθεί ο τίτλος του πρώτου νομοσχεδίου και των κανονισμών, ώστε να αναφέρονται ως «Ο περί 
Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» και «Οι περί Τιμητικής Πολιτογράφησης για Λόγους 
Δημοσίου Συμφέροντος και Πολιτογράφησης Αλλοδαπών Επιχειρηματιών ή Επενδυτών Κανονισμοί του 2020», 
αντίστοιχα. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 
1. Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2020. 

2. Ο περί της Ρύθμισης των Επιχειρήσεων Παροχής Διοικητικών Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2020. 
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3. Οι περί Τιμητικής Πολιτογράφησης για λόγους δημοσίου συμφέροντος και πολιτογράφησης 
Αλλοδαπών Επενδυτών Κανονισμοί του 2020. 

4. Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019. 

5. Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

6. Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Να κάνουμε κατάλογο και όσοι γραφτούν στον κατάλογο αυτοί θα είναι.  Δε θα δώσω σε άλλους. 

 Ψηλώστε τα χέρια σας να γίνει ο κατάλογος πρώτα, να ακούσω τα ονόματα και δε θα δώσω σε άλλους. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μόνο ο κ. Περδίκης και ο κ. Λεωνίδου, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και η κ. Μαύρου.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Και η κ. Μαύρου;  Εντάξει, ετοιμάζω κατάλογο.  Συγγνώμη. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι, για να τοποθετηθώ επί θέματος αρχής, αλλά για τα θέματα των τροπολογιών.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όι, είναι το ίδιο πράγμα.   

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Το ίδιο; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το ίδιο πράμα.   

 Να γραφτεί ο κατάλογος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Περδίκης, ο κ. Λεωνίδου, ο κ. Κάρουλλας και ο κ. Παπαγιάννης.   

 Θέλει κάποιος, κάποια άλλη τον λόγο; 

 Ο κ. Λουκαΐδης.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, οι ομιλητές είναι πέντε:  Ο κ. Περδίκης, ο κ. Λεωνίδου, ο κ. Κάρουλλας, ο κ. 
Παπαγιάννης και ο κ. Λουκαΐδης.   

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Επίσης έχουμε σημείωση εδώ, με πληροφορούν ότι το 38, 39 και 40 αποσύρονται.  Είναι σωστό;  
Αποσύρονται από τους εισηγητές;   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Αποσύρονται, κύριε Πρόεδρε, διότι ενσωματώνονται στο μεγαλύτερό τους μέρος.  Γι’ αυτό τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, ο λόγος δε με ενδιαφέρει.  Αποσύρονται. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Ναι.  Ουσιαστικά ψηφίζονται μαζί.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα υπ’ αριθμόν 38, 39 και 40 θέματα αποσύρονται. 
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 Ναι, κύριε Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Επειδή ακριβώς υπάρχει… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Για την απόσυρση μιλάτε; 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Είχα σκοπό να ζητήσω την άδεια όπως τεθεί ενώπιον του σώματος προφορική τροπολογία για τη 
διαδικασία ελέγχου ή ανάκλησης της παροχής διαβατηρίου.  Δεν ξέρω ποιο είναι το συγκεκριμένο νομοσχέδιο ή 
πρόταση νόμου στην οποία θα συζητηθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εμελετήσετέ το;  Εννά δεχτώ τροπολογία τωρά τελευταίας στιγμής;  Τι εισηγείστε;  Δηλαδή… 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Ναι, ναι, είχα σκοπό, αλλά δεν ξέρω, όπως έγιναν τα πράγματα τώρα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Περιλήφθηκε αυτή η τροπολογία;   

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Ναι, ναι.  Είναι… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Περιλαμβάνεται;  Είναι τροπολογία απ’ αυτές που έχω και θα ψηφιστούν τώρα ή την εισηγείστε τώρα;  
Είναι μέσα;  Είναι μέσα.   

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Κυκλοφόρησε.   

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κυκλοφόρησαν, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει.  Είναι μέσα. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ναι, ναι. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ναι, αλλά είναι για το 38. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, δεν έχω τροπολογία για το 38, κύριε Πρόεδρε.  Δεν έχει κυκλοφορήσει.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Νεοφύτου, σας παρακαλώ, έτσι συγκεντρωθείτε λίγο, διότι έν’ ’πού τα χτες που έχει μεγάλο 
μπέρδεμα τζιαι προχτές τούτο το θέμα, να μεν το παιδέψουμε περισσότερο.  Νόμιζα ότι τα ήβρετε τούτα.  Τωρά 
μου λεν νέες τροπολογίες προφορικές. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να αποφασίσετε αν θα την κάμετε αποδεχτή πρώτα την προφορική τροπολογία. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Από την ώρα που αποσύρεται το 38… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποσύρεται το 38.  Πού να την κάμω αποδεκτή;  Σε νομοσχέδιο που εν υπάρχει; 

 Ναι, κύριε Νεοφύτου. 
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ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Η τροπολογία είναι στο 38;   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Αφού αποσύρεται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ε, ναι.  Πώς θα την κάμω αποδεκτή;   

 Κύριε Ευσταθίου, να σας παρακαλέσω κάτι.  Όπως και να ’χει το πράμα, μπορείτε να τα δείτε ίσως σε 
κατοπινό στάδιο.  Δηλαδή, τελευταία στιγμή υπάρχει μία σύγχυση.  Αποσύρθηκαν τρεις προτάσεις νόμου, το 
38, το 39 και το 40, και υποτίθεται έγινε όλη η διαδικασία το βασικό περιεχόμενο τούτων να είναι αλλού.  Τώρα 
τελευταία στιγμή μου λέτε τροπολογία… 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Διότι τώρα τελευταία στιγμή προέκυψε το ζήτημα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καταλαβαίνω, αλλά, αν μπορείτε να δείξετε εσείς κατανόηση, τον Σεπτέμβρη να τα ξανασυζητήσετε.  Η 
κ. Μαύρου έχει όλη την καλή διάθεση να τα ξαναδείτε.  Για έναν μήνα μιλούμε.   

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Μα, το ξέρω ότι έχει την καλύτερη διάθεση η κ. Μαύρου.  Απλά… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εξηγείστε μας πρώτα την τροπολογία να δούμε.   

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Ήταν η περίπτωση κατά την οποία υπήρχε πρόνοια κατά την οποία υπό κάποιες περιστάσεις και 
προϋποθέσεις ανακαλείται η πολιτογράφηση.  Μέσα σε αυτές τις περιπτώσεις ήταν η περίπτωση κατά την 
οποία κάποιος αναζητείται από την Interpol ή την Europol.  Αυτή η τροπολογία έλεγε το εξής:  Ότι δεν μπορεί 
να στερηθεί την ιδιότητα του πολίτη για μόνον τον λόγο ότι αυτός καταζητείται από ένα κράτος που 
συστηματικά καταχράται τα συστήματα δεδομένων Europol και Interpol.  Ή ότι αυτός υπόκειται σε δίωξη από τη 
χώρα που τον αναζητεί λόγω των πολιτικών του πεποιθήσεων ή αν το πρόσωπο αυτό επιτύχει διά της νομίμου 
οδού να ανακληθεί το όνομά του από τον κατάλογο της Europol και της Interpol. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγώ να την αποδεχτώ και να τη βάλετε όπου νομίζετε.   

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Και βεβαίως μία άλλη τροποποίηση, σύμφωνα με την οποία το Υπουργικό Συμβούλιο… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Είναι στο 35 τούτο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Στο 35 πάει; 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Αν πάει στο 35, να το συζητήσουμε στο 35. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό, κύριε Ευσταθίου, έχει ένσταση το ΑΚΕΛ ίσως.   

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Έν’ πολλά πρόχειρο… 
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ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Να το κάνουμε στους κανονισμούς.  Εννά το αλλάξουμε τωρά; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Άμα εννά έρτει στους κανονισμούς, ας το κάμει στους κανονισμούς.   

 Έννεν του 38 πάντως.  Έν’ στο 35, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριοι, μα, μιλάτε μεταξύ σας;  Έχει τον λόγο ο γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ.   

 Παρακαλώ. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έν’ πολλά πρόχειρο τωρά να κάμουμε τούτη τη δουλειά έτσι στο πόδι, ο ένας να λαλεί 
μπαίνει στο 35, ο άλλος μπαίνει στο 36, μπαίνει ποτζιεί, μπαίνει ποδά.  Αφού έν’ νεκρή η περίοδος τωρά, τον 
Σεπτέμβρη στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής να το δουν το θέμα και να δουν πού να το βάλουν. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Συμφωνώ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τι συμφωνείς;   

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Με την κ. Μαύρου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να το δείτε μετά;  Άλλη φορά;  Να μη γίνει αποδεκτή τώρα.  Μάλιστα. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας μπορώ να παρέμβω; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα, αφού αποσύρει την.  Είντα μ’ που εννά παρέμβεις;  Να μιλούμε για πράμα που εν υπάρχει; 

 Ωραία, Σεπτέμβρη.  Να το διευθετήσετε με την κ. Μαύρου.   

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Επειδή έν’ η κ. Μαύρου που δεσμεύεται, το αποδέχομαι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι, ομιλητές.  

 Πρώτος ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για να καταλαβαίνουν και όσοι μας παρακολουθούν, αν υπάρχουν κάποιοι που μας 
παρακολουθούν, πρόκειται για τροπολογίες που έφερε η κυβέρνηση πάνω στον περί Αρχείου Πληθυσμού 
Νόμο σε ό,τι αφορά την τιμητική πολιτογράφηση και την πολιτογράφηση έναντι επενδύσεων.  Προϋπήρχαν 
όμως εις το πινάκιο της Βουλής, στον κατάλογο των εκκρεμοτήτων της Βουλής, προτάσεις νόμου που είχα 
καταθέσει εκ μέρους των Οικολόγων εγώ και προτάσεις που είχαν καταθέσει κάποιοι άλλοι βουλευτές ακριβώς 
για το ίδιο θέμα, δηλαδή για τις προϋποθέσεις που τίθενται, για να δοθεί τιμητική πολιτογράφηση για κάποιους 
που έχουν προσφέρει εξαιρετικές υπηρεσίες στην Κυπριακή Δημοκρατία, και οι προϋποθέσεις που πρέπει να 
τίθενται, σε περιπτώσεις που υπάρχει διάθεση κάποιου επενδυτή, υπάρχει ένα πρόγραμμα τέλος πάντων 
πολιτογράφησης έναντι επενδύσεων. 

 Επιπλέον, στην όλη διαδικασία προέκυψε τα τελευταία χρόνια η αποκάλυψη ότι κατά τη διαδικασία της 
εφαρμογής του σχεδίου πολιτογράφησης έναντι επενδύσεων είχαν γίνει τραγικά λάθη, με αποτέλεσμα 
εγκληματίες, οι οποίοι καταζητούντο στις χώρες τους για εγκλήματα κατά της ανθρωπότητας και κατά των 
ανθρωπίνων δικαιωμάτων, έτυχαν του ωφελήματος της πολιτογράφησης έναντι επενδύσεων στην Κυπριακή 
Δημοκρατία, έγιναν Κύπριοι πολίτες άνθρωποι οι οποίοι είχαν βεβαρημένο ποινικό μητρώο κ.ο.κ., επειδή δεν 
υπήρχε ο σωστός έλεγχος.  Ανακαλύφθηκε εκ των υστέρων ότι δεν υπήρχε και σχετική πρόνοια μέσα στη 
νομοθεσία που να επιτρέπει την απόσυρση, την ακύρωση της υπηκοότητας που δόθηκε μέσα στα πλαίσια 
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αυτού του σχεδίου, γι’ αυτό κατατέθηκε συγκεκριμένη πρόταση νόμου, αυτή που αναφέρεται με τον αριθμό 38, 
κύριε Πρόεδρε, η δική μου, η οποία αποσύρεται, γιατί έχει ενσωματωθεί μέσα στο κρατικό νομοσχέδιο.  Αυτό 
που μένει και παραμένει και θα το φέρω ως τροπολογία -αποσύρω το μες την πρόταση νόμου, αλλά έρχεται 
ως τροπολογία ενώπιόν σας- είναι η ανάγκη να δημοσιοποιούνται μέσα από κάποια διαδικασία επιλογής.  
Όπου δηλαδή υπάρχει λόγος να μην υπάρχει δημοσιοποίηση να υπάρχει αιτιολόγηση για το ότι δεν υπάρχει 
δημοσιοποίηση και μόνο τότε να μην υπάρχει δημοσιοποίηση.  Να δημοσιοποιούνται δηλαδή εκ των υστέρων 
τα άτομα εκείνα τα οποία σύμφωνα με το σχέδιο έχουν πάρει την κυπριακή υπηκοότητα.  Γι’ αυτό, το θέμα για 
το οποίο είχα πρόταση νόμου, αποσύρεται αυτή η πρόταση νόμου και υπάρχει ενώπιόν σας τροπολογία, η 
οποία θα ψηφιστεί.   

 Υπάρχει ένα σοβαρό θέμα όμως που επίσης το έχουμε θέσει σε σχέση με το ποιοι δικαιούνται να μπουν 
στο σχέδιο.  Υπάρχουν τροπολογίες δικές μας, οι οποίες έχουν ενσωματωθεί στο κείμενο και αφορούσαν στο 
να μπουν άνθρωποι του πολιτισμού, άνθρωποι των γραμμάτων, άνθρωποι των επιστημών, αλλά υπάρχουν 
και οι τροπολογίες οι οποίες δεν έχουν ενσωματωθεί και έχουν έρθει ενώπιόν σας για ψήφιση, γιατί θεωρούμε 
ότι είναι λίγο τραβημένο να μπορεί να τυγχάνει του δικαιώματος της πολιτογράφησης η πεθερά του επενδυτή.  
Δηλαδή, έρχεται ένας επενδυτής, σύμφωνα με το σχέδιο κάμνει μία επένδυση και μπορεί ουσιαστικά ολόκληρή 
του η οικογένεια, όλες τις γυναίκες του, αν έχει δύο, τρεις και τέσσερις γυναίκες με όλα τα πεθερικά του και τους 
γονείς του…  Δηλαδή, δεν ξέρω πού στοχεύει αυτή η διαδικασία.  Εμείς έχουμε πρόταση γι’ αυτό το θέμα, να 
δικαιούνται νόμιμη παραμονή, αλλά όχι υπηκοότητα.  Δεν ξέρω πού οδηγεί αυτή η διαδικασία. 

 Επίσης θεωρούμε -και έρχεται ενώπιόν σας για ψήφιση- μία πρόταση που έχει γίνει από κάποιους 
βουλευτές, δεν είναι δυνατόν κάποιο άτομο το οποίο επενδύει στα κατεχόμενα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ολοκληρώνετε, κύριε Περδίκη.  Περάσαμε τα τέσσερα λεπτά. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 …επενδύει στα κατεχόμενα, κύριε Πρόεδρε, συμμετέχει σε επιχειρηματικές δραστηριότητες στα 
κατεχόμενα, να έρχεται να ζητά και να παίρνει την κυπριακή υπηκοότητα, να τον επιτιμεί η Κυπριακή 
Δημοκρατία, επειδή έδωσε τζιαι €2 εκατομ. στην κυπριακή οικονομία.  Να παίρνει και το βραβείο από πάνω.  
Που μπορεί να έδωσε και €15 εκατομ. στα κατεχόμενα, στην οικονομία του ψευδοκράτους, αλλά, επειδή δίνει 
και €2 εκατομ. στην Κυπριακή Δημοκρατία, να παίρνει τη διευκόλυνση ή το πλεονέκτημα του πολίτη της 
Κυπριακής Δημοκρατίας.  Γιατί δυστυχώς αυτή η τροπολογία δεν πέρασε σε επίπεδο επιτροπής. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Δεν τηρείτε καθόλου τους χρόνους.  Πέντε λεπτά ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Να έρτω στο βήμα καλό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όι, έννεν τζιείνο που πρέπει να κάμεις.  Είπαμε να μιλούμε δύο λεπτά.  Εσείς κάμνετε ό,τι…  Τα ίδια 
πράγματα μπορείς να τα πεις σε μισό χρόνο. 

 Ο κ. Λεωνίδου.  Α, έρκεσαι στο βήμα!   

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Βέβαια.  Με την άδειά σας.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είντα ερώτησες με;  Ήρτες μεσόστρατα να με ρωτήσεις. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Να επιστρέψω, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όι, όι, για όνομα του Θεού! 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είναι γεγονός ότι οι κανονισμοί που έχουμε σήμερα ενώπιόν μας και η νομοθεσία αναφορικά με το 
κυπριακό επενδυτικό πρόγραμμα κατατέθηκαν στη Βουλή από την κυβέρνηση με πάρα πολύ μεγάλη 
καθυστέρηση, σε μία περίοδο που δεν υπήρχαν επαρκή χρονικά περιθώρια.  Η κυβέρνηση με βάση πρόταση 
νόμου που ψηφίστηκε από την ολομέλεια είχε υποχρέωση, όπως θυμάστε, να καταθέσει κανονισμούς μέχρι 
την 31η του Γενάρη του τρέχοντος έτους.  Το έπραξε πάρα πολύ καθυστερημένα, με αποτέλεσμα τις 
προηγούμενες μέρες η επιτροπή Εσωτερικών μέσα σε πολύ ασφυκτικά, αν θέλετε, χρονοδιαγράμματα, 
προσπαθήσαμε να μελετήσουμε ένα πολυσύνθετο νομοθέτημα, γιατί δεν ήταν μόνο οι κανονισμοί, ήταν και 
τρεις άλλες νομοθεσίες.   

 Σκοπός αυτής της προσπάθειας ασφαλώς είναι η αναθεώρηση και ο εκσυγχρονισμός του κυπριακού 
επενδυτικού προγράμματος, θέτοντας συγκεκριμένα κριτήρια οικονομικά και άλλα, καθώς και περιορισμούς 
εκεί όπου είχαμε κρίνει απαραίτητο.  Στη διάρκεια της συζήτησης πετύχαμε πάρα πολλές αλλαγές, οι οποίες σε 
καμία περίπτωση δεν αποδυναμώνουν το πρόγραμμα, αντίθετα διασφαλίζουν τον σκοπό για τον οποίο 
δημιουργήθηκε.  Εμείς ως Δημοκρατικό Κόμμα πιστεύαμε, πιστεύουμε σε αυτό το πρόγραμμα, γι’ αυτό 
προσπαθήσαμε να δώσουμε εισηγήσεις, προτάσεις, με στόχο να υπάρχει μεγαλύτερη διαφάνεια, μεγαλύτερος 
έλεγχος και προσπάθεια ενίσχυσης αυτού του προγράμματος.   

 Οφείλω πραγματικά στο σημείο αυτό να ευχαριστήσω ιδιαίτερα την πρόεδρο της επιτροπής, η οποία 
πραγματικά με πολλή υπερπροσπάθεια συντόνισε αυτές τις συνεδριάσεις και καταφέραμε να φτάσουμε σε μία 
τελική λύση.  Βεβαίως, στην πορεία μπορεί να υπήρξαν και δεύτερες σκέψεις σε διάφορα θέματα, κύριε 
Πρόεδρε, γιατί όντως λόγω των πολλών και πολύπλοκων διαδικασιών που προβλέπονται, αλλά και της 
ερμηνείας διάφορων όρων αναγκαστήκαμε έστω την τελευταία στιγμή να προβούμε σε νέες τροπολογίες.  Και 
λόγω του χρόνου που είχαμε, που δεν είχαμε ουσιαστικά, αναγκαστήκαμε ίσως να υπερβούμε τα τυπικά.  Γι’ 
αυτό, κύριε Πρόεδρε, και εμείς είχαμε υποβάλει μία τροπολογία η οποία κατατέθηκε και βρίσκεται σήμερα 
ενώπιόν σας.  Να μου επιτρέψετε να πω απλά ότι αναφέρεται στον Κανονισμό 2, όπου εμείς θεωρούμε ότι θα 
πρέπει να επιτρέπεται, να μην απαγορεύεται, να προχωρήσει σε σύσταση εταιρείας ανάπτυξης γης με σκοπό 
τη διοχέτευση της επένδυσης.  Ο σκοπός για τον οποίο υποστηρίζουμε αυτή την τροπολογία είναι γιατί 
θεωρούμε ότι η υφιστάμενη νομοθεσία έχει δημιουργήσει δικαιώματα και υποχρεώσεις σε πολλές κυπριακές 
εταιρείες, με αποτέλεσμα η οποιαδήποτε παρέμβασή μας σε αυτό το στάδιο να οδηγήσει όλους αυτούς τους 
Κυπρίους επιχειρηματίες σε ζημιές, βλάβη, και να δημιουργήσουμε έναν φαύλο κύκλο μεταξύ μικρών και 
μικρομεσαίων κυπριακών επιχειρήσεων. 

 Γι’ αυτό παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, όπως γίνει αποδεκτή η προφορική μας σε αυτό το στάδιο 
τροπολογία. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μέσα σε τούτες ούλλες τις τροπολογίες, αν έβρουμεν άκρα στο τέλος... 

 Ο κ. Κάρουλλας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ:  

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Έχουμε μπροστά μας ένα πλαίσιο από νομοσχέδια και από κανονισμούς που αφορούν ουσιαστικά τη 
διεύρυνση των δυνατοτήτων παραχώρησης πολιτογράφησης κατ’ εξαίρεσιν και για άλλους λόγους.  Η χρονική 
συγκυρία που κατατίθενται αυτοί οι κανονισμοί ειδικά μας βρίσκει εν μέσω μιας προσπάθειας μετασχηματισμού 
των δυνατοτήτων επένδυσης στην Κύπρο.  Και αποτελούν ουσιαστικά αυτές οι δυνατότητες ένα σκαλί, ένα 
μεταίχμιο προς τη βιώσιμη ανάπτυξη.  Βιώνουμε την αγωνία των συμπολιτών μας για ευημερία και διεύρυνση 
των οικονομικών δυνατοτήτων τους.   

 Με τους κανονισμούς αυτούς και τα νομοσχέδια έχουμε πλέον μπροστά μας νέους ορίζοντες με τους 
οποίους ένας αλλοδαπός, στα πλαίσια κάποιων αυστηρών κριτηρίων, αυστηρών κανονισμών, στα πλαίσια 
διαφάνειας, αντικειμενικότητας, μπορεί να επενδύσει στην Κύπρο.  Γι’ αυτό και η έκκλησή μας να φανούμε 
σοβαροί, να φανούμε υπεύθυνοι, να ακούσουμε την κοινωνία που ψάχνει νέους τρόπους εισροής κεφαλαίων 
στην Κύπρο και να μη χάσουμε αυτή την ευκαιρία. 

 Για το σκοπό αυτό έχουμε καταθέσει σειρά από τροπολογίες που ουσιαστικά επαναφέρουν το κείμενο 
στην αρχική του μορφή, όπως αυτό είχε κατατεθεί στην επιτροπή Εσωτερικών και επαναλαμβάνουμε την 
έκκλησή μας να φανούμε σοβαροί και υπεύθυνοι στα πλαίσια αυτών των αυστηρών κανονισμών, στα πλαίσια 
αυτής της προσπάθειας για διαφάνεια, να αποκαταστήσουμε την αξιοπιστία μας ως χώρα και να δώσουμε την 
ευκαιρία που χρειάζεται αυτός ο τόπος. 

 Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαγιάννης. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Ο λόγος που ζήτησα να μιλήσω, κύριε Πρόεδρε, είναι για να θέσω ενώπιον του σώματος το αίτημα που 
έχουμε για προφορική τροπολογία.  Την έχω καταθέσει και την έχουμε στείλει χθες σε όλους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τωρά προφορική τροπολογία;  Για την οποία έγινε προεργασία εχθές, προχθές ή τώρα εθυμήθηκες;  

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Λίνο Παπαγιάννη) 

 Συγγνώμη;  Έκαμες προεργασία με την επιτροπή ή με τις υπηρεσίες ή έφερες την τωρά; 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Όχι.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τι είναι η τροπολογία;  Πες την.   

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Η τροπολογία, κύριε Πρόεδρε, αφορά εισήγηση για διαγραφή του άρθρου 6 του τροποποιητικού νόμου 
και του εδαφίου 2.  Είναι η ίδια με του κ. Λεωνίδου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, αν είναι η ίδια, γιατί να την καταθέσεις και εσύ;  Υποστήριξε εκείνη του κ. Λεωνίδου! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, διαδικαστικά, τώρα μιλούμε για τους κανονισμούς ή τον νόμο; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ποιόν νόμο; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Είναι για το 35 που συζητούμε ή πήγαμε στους κανονισμούς;  Για όλα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Για όλα μαζί.  Από το 35 μέχρι και το 40. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Δύο νόμους και έναν κανονισμό; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Για όλα μαζί. 

 Άρα, δε γίνεται αποδεκτή η τροπολογία του ΕΛΑΜ.  Εξάλλου, είναι η ίδια, οπότε να υποστηρίξει εκείνη 
του κ. Λεωνίδου.   

 Ο τελευταίος ομιλητής είναι ο κ. Λουκαΐδης.  

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Εγώ; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα, ζήτησες;  Μπήκες στη λίστα; 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να μιλήσεις και εσύ.  Ο κ. Λουκαΐδης και μετά η κ. Μαύρου. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 
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 Εντάξει, να μιλήσει η κ. Μαύρου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 H κ. Μαύρου.  Εντάξει, είναι το ίδιο πράγμα. 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

 Τα δύο νομοσχέδια και οι κανονισμοί που έχουμε ενώπιόν μας αφορούν έναν πολύ σημαντικό τομέα, όχι 
μόνο της οικονομίας του τόπου, αλλά ένα θέμα που αγγίζει την αξιοπρέπεια και τη σοβαρότητα της Κυπριακής 
Δημοκρατίας. 

 Το σχέδιο πολιτογράφησης έναντι επενδύσεων έχει διαδραματίσει σημαντικό ρόλο στην οικονομία του 
τόπου, όχι μόνο μετά το 2013, όταν πήρε τη μορφή που έχει σήμερα, αλλά και τα χρόνια που προηγήθηκαν, 
που εφαρμοζόταν σε ένα διαφορετικό πλαίσιο.  Υπάρχουν βεβαίως ουσιαστικές διαφορές.  Τα χρόνια πριν από 
το 2013 το σχέδιο τούτο εφαρμόστηκε με φειδώ, εφαρμόστηκε με αυστηρότητα από τις προηγούμενες 
κυβερνήσεις.  Εφαρμόστηκε με σοβαρότητα σε μια προσπάθεια να συμβάλλει μεν στην οικονομία του τόπου, 
χωρίς να εξευτελίζει την Κυπριακή Δημοκρατία.   

 Πότε προέκυψαν τα προβλήματα;  Τα προβλήματα προέκυψαν, όταν η απληστία μπήκε πάνω από τη 
σοβαρότητα, την αυστηρότητα, την υπευθυνότητα.  Όταν η απληστία μιας χούφτας μεγαλο-developers, 
μεγαλοδικηγόρων, μεγάλων ελεγκτικών οργανισμών, όχι μόνο έγινε ανεκτή, αλλά ενθαρρύνθηκε από την ίδια 
την κυβέρνηση του κράτους.  Είδαμε ένα σχέδιο το οποίο ξεκίνησε με άλλη φιλοσοφία, άλλα χαρακτηριστικά, να 
μετατρέπεται σε μια αρπαχτή που εξέθετε το ίδιό μας το κράτος.  Ενδεικτικά να αναφέρω μόνο δύο αριθμούς.  
Μέχρι το 2013 στο πλαίσιο τούτης της διαδικασίας παραχωρούνταν τριάντα, σαράντα, πενήντα 
πολιτογραφήσεις τον χρόνο.  Το 2018-2019, οι τριάντα, σαράντα, πενήντα, έγιναν επτακόσιες και 
περισσότερες!  Είδαμε φυγόδικους να εμφανίζονται ως Κύπριοι πολίτες!  Είδαμε επικεφαλής σε αυταρχικά 
καθεστώτα να εμφανίζονται ως Κύπριοι πολίτες!  Είδαμε να διασύρεται το όνομα της Κύπρου μέχρι και στο 
Χόλυγουντ!  Είδαμε ακόμα και το όνομα του Προέδρου της Δημοκρατίας ή έστω του δικηγορικού γραφείου που 
φέρει το όνομα του Προέδρου της Δημοκρατίας να συνδέεται δικαίως ή αδίκως με αυτή την αρπαχτή!  Και δεν 
αναφέρομαι μόνο στη γνωστή υπόθεση της προσωπικής χρήσης του jet του Σαουδάραβα μεγαλοεπιχειρηματία 
μεγαλοεπενδυτή.  Αναφέρομαι στις καταγγελίες, τις τεκμηριωμένες καταγγελίες, που περιλαμβάνονταν στα 
έγγραφα του Troika Laundromat και σε μια σειρά άλλες παρόμοιες περιπτώσεις. 

 Είδαμε τις επιπτώσεις της αστόχευτης διοχέτευσης αυτών των επενδύσεων.  Και δεν το λέει η 
αντιπολίτευση.  Μας είπε η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου, μας είπε το Δημοσιονομικό Συμβούλιο που αυτή η 
κυβέρνηση διόρισε, μας είπε το Διεθνές Νομισματικό Ταμείο ότι ο τρόπος με τον οποίο εφαρμόζεται το σχέδιο 
απειλεί τη σταθερότητα της κυπριακής οικονομίας.  Έπαιξε ρόλο και παίζει ρόλο στη φούσκα των ακινήτων.  
Διαδραματίζει ρόλο σε αυτή τη ραγδαία αύξηση του κόστους των ενοικίων που έφερε ακόμα και συμπατριώτες 
μας, πολλούς συμπατριώτες μας, να αναζητούν στέγη.  Δεχτήκαμε κριτική από την Παγκόσμια Τράπεζα, από 
την Κομισιόν, από το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, από οργανώσεις και οργανισμούς σε ολόκληρο τον κόσμο.   

 Οι κυβερνώντες, όταν δε σφυρούσαν αδιάφορα, προσπαθούσαν να μας πείσουν ότι εμείς στην Κύπρο 
εφαρμόζουμε τα αυστηρότερα κριτήρια παραχώρησης υπηκοότητας.  Στην πράξη τι είδαμε;  Είδαμε ένα σχέδιο 
το οποίο ανακοινώθηκε με τη μορφή τη σημερινή το 2013, να αλλάζει το 2016, να αλλάζει το 2018, να αλλάζει 
το 2019.  Να αλλάζει όχι ουσιαστικά.  Διακοσμητικές αλλαγές βλέπαμε κάθε φορά, νομίζοντας ότι έτσι θα 
ξεγελάσουμε όλους εκείνους που μας επικρίνουν.  Το ότι σήμερα έχουμε ενώπιόν μας ολοκληρωμένους 
κανονισμούς για την εφαρμογή του σχεδίου, είναι γιατί οι κυβερνώντες υποχρεώθηκαν να φέρουν τους 
κανονισμούς τούτους.  Όχι γιατί ήθελαν να διορθώσουν τα κακώς έχοντα και να ανταποκριθούν στην κραυγή 
όλων σχεδόν των κομμάτων της αντιπολίτευσης, αλλά και της κοινωνίας, να διασώσουμε την αξιοπρέπεια και 
της Κύπρου και τη δική μας.   

 Εμείς ως ΑΚΕΛ από την πρώτη στιγμή που εφαρμόστηκε ένα παρόμοιο σχέδιο, αλλά μέχρι και σήμερα, 
σταθήκαμε θετικά έναντι των όποιων εισηγήσεων, των όποιων μέτρων είχαμε ενώπιόν μας.  Γιατί;  Γιατί 
αναγνωρίζουμε ότι διαδραματίζει έναν θετικό ρόλο ή τουλάχιστον μπορεί να διαδραματίσει έναν θετικό ρόλο 
στην οικονομία του τόπου.  Μπορεί να αξιοποιηθεί για το κοινό όφελος.  Μπορεί να ενθαρρύνει τομείς της 
οικονομίας που σήμερα είναι παραγκωνισμένοι.  Για να το πετύχουμε τούτο όμως, πρέπει να ξεφύγουμε από 
την ιδέα της αρπαχτής.  Από την αντίληψη της εξυπηρέτησης των συμφερόντων τριών-τεσσάρων, αντί των 
πολλών.  Και γιατί το λέω τούτο;  Γιατί κάποιες από τις τροπολογίες που έχουν κατατεθεί τώρα, τελευταία 
στιγμή, έχω την εντύπωση ότι αυτό είναι που προστατεύουν, την αρπαχτή!  Όχι τη διαφάνεια, τον έλεγχο, τη 
σοβαρότητα στην εφαρμογή τούτου του σχεδίου.   

 Εμείς έχουμε συμβάλει εποικοδομητικά στη συζήτηση και των δύο νομοσχεδίων και των κανονισμών.  
Θεωρούμε ότι όπως έχουν διαμορφωθεί εξυπηρετούν τον αυξημένο έλεγχο, τη διαφάνεια, τη σαφήνεια, 
φεύγουν παραθυράκια και εξαιρέσεις που επιτρέπουν τα φαινόμενα τα οποία ζήσαμε τα προηγούμενα χρόνια.  
Και με αυτό το σκεπτικό θα στηρίξουμε τα δύο νομοσχέδια και τους κανονισμούς με την ελπίδα, βεβαίως, ότι οι 
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τροπολογίες που θα ακολουθήσουν δε θα έρθουν να ανατρέψουν αυτά τα χαρακτηριστικά στα οποία 
αναφέρθηκα:  Της σαφήνειας, της διαφάνειας, της ισότιμης μεταχείρισης και του ελέγχου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πάμε στον κ. Γιωργάλλα και... 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, κύριε, δεν εζητήσατε τον λόγο, δε θα σας τον δώσω.  Τελειώνει ο κ. Γιωργάλλας...  Απλώς η κ. 
Κωνσταντίνου να μας εξηγήσει τις τροπολογίες όπως είπαμε και να τελειώνουμε. 

 Ναι, κύριε Γιωργάλλα, σύντομα. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Είναι γεγονός ότι τουλάχιστον την τελευταία δεκαετία και μετά την οικονομική καταστροφή 
δημιουργήθηκαν στον τόπο μας καινούρια επαγγέλματα, καινούριοι τομείς οικονομίας, έχουμε σύμβουλους 
αφερεγγυότητας και πολλά άλλα γύρω από τις τραπεζικές υπηρεσίες και βέβαια την πολιτογράφηση των 
αλλοδαπών επιχειρηματιών και επενδυτών που, όπως ήταν απόλυτα φυσιολογικό στην αρχή, σε μια δύσκολη 
οικονομική συγκυρία και για το σύνολο και για τις επιχειρήσεις και τους επιχειρηματίες, ελλείψει εμπειρίας και 
θεσμικού πλαισίου, ήταν αυτονόητο ότι θα επικρατούσε η λογική του εύκολου κέρδους και της αρπαχτής, όπως 
πολύ σωστά το είπε επανειλημμένα η Ελένη. 

 Νομίζω ότι ωρίμασε πλέον ο χρόνος, μετά την κατακραυγή, τα λάθη, ακόμα και τις απειλές σε ορισμένες 
περιπτώσεις, έχουμε μπροστά μας δύο νομοσχέδια και κανονισμούς τα οποία στοχεύουν στο να βελτιώσουν 
και να πλαισιώσουν καλύτερα αυτή τη δραστηριότητα και νομίζω ότι, ναι, μέσα από αυτή τη θεσμική 
αναβάθμιση, θα μπορέσουμε επιτέλους αυτή τη δραστηριότητα της πολιτογράφησης των αλλοδαπών για 
σκοπούς επενδύσεων να τη χρησιμοποιήσουμε ως ένα εργαλείο το οποίο θα μπορέσει να παράγει έσοδα για 
τα δημόσια ταμεία και βεβαίως θα έχουμε τη δυνατότητα να μπορέσουμε να χρησιμοποιήσουμε το 
συγκεκριμένο εργαλείο σε αυτή τη δύσκολη οικονομική συγκυρία, γι’ αυτό και εμείς θα ψηφίσουμε τα 
νομοσχέδια και τους κανονισμούς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρία Κωνσταντίνου, σας παρακαλώ σύντομα. 

ΞΕΝΙΑ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Εξαιρετικά σύντομα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρία Μαύρου, παρακολουθείστε την κ. Κωνσταντίνου τι θα πει.  Έχει σημασία. 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε, αλλά υπάρχει η δυνατότητα τούτες τις τροπολογίες να τις δούμε τον 
Σεπτέμβρη; Πραγματικά, αλλάζουν... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγώ έκαμα ενέργειες από χθες, κυρία Μαύρου, να αναβαλλόταν το σύνολο για τον Σεπτέμβρη. 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Αλλάζει άρδην το τι συζητήσαμε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είπετε όλοι ότι είναι εντάξει. 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Είδα με έκπληξη κάποιες τροπολογίες που ήταν ομόφωνες οι αλλαγές, κάποιες από τις τροπολογίες 
είχαν γίνει ομόφωνα οι αλλαγές στα κείμενα... 

ΞΕΝΙΑ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, επειδή έχω τον λόγο, αν γίνεται, σας παρακαλώ να εξηγήσω καταρχάς ότι οι πλείστες 
όσες τροπολογίες τις οποίες έχουμε υποβάλει εδώ και δύο ημέρες επαναφέρουν ουσιαστικά το κείμενο του 
αρχικού νομοσχεδίου.  Οπότε, δεν είναι καμία έκπληξη.  Έχουν όντως συζητηθεί.  Πρέπει να πούμε ότι μετά 
από πολύ σοβαρή συζήτηση έχουμε καταλήξει στο ότι χρειάζεται να επανέλθει μια συγκρότηση μέσα στο 
βασικό το κείμενο και γι’ αυτό τον λόγο είναι που τις επαναφέρουμε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ναι, αλλά θέλω και την άποψη της προέδρου της επιτροπής.   

ΞΕΝΙΑ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Οπωσδήποτε! 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Επαναλαμβάνω, κύριε Πρόεδρε, κάποιες από τις τροπολογίες, διότι μιλούμε για τις τροπολογίες όλων 
των κομμάτων, είχαν τεθεί στην επιτροπή, κάποιες αποτελούσαν μέρος των κανονισμών όπως κατατέθηκαν 
από την κυβέρνηση, αρκετές από τις απόψεις αυτές συζητήθηκαν στην επιτροπή, μάλιστα κάποιες έγιναν 
ομόφωνα αποδεκτές.  Επειδή είναι, ιδιαίτερα οι κανονισμοί, ένα περίπλοκο κείμενο, καλούμαστε τώρα να 
συζητήσουμε τροπολογίες χωρίς... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ποιες είναι οι καινούριες, κυρία Μαύρου, που δε συζητήσατε, αν ξέρετε; 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Δεν έχει τίποτε το... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να τις ακούσουμε πρώτα και... 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Δεν έχει τίποτε το καινούριο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, ποιες είναι οι καινούριες τροπολογίες, οι οποίες... 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Δεν έχει καινούριες.  Όλα τα θέματα είχαν συζητηθεί.  Οι καινούριες είναι τούτες οι οποίες ακούω ότι 
ήρθαν τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τώρα, έν’ καινούριες, έννεν καινούριες;  Τώρα, πέρκι καταλάβουμεν. 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Δεν πρόκειται να αντιδικήσουμε με κανέναν.  Παρ’ όλο που θα μπορούσαμε να μιλήσουμε για ώρες για 
τη διαδικασία που ακολουθείται στη συγκεκριμένη επιτροπή,  δεν είναι του παρόντος!  Δεν είναι του παρόντος!  
Και ούτε το αναγάγουμε, ούτε το συζητούμε τώρα.  Οι τροπολογίες που κατατίθενται από την κοινοβουλευτική 
μας ομάδα επαναφέρουν ακριβώς τους κανονισμούς ως κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία.  Ούτε και 
θεωρώ ότι είναι χρήσιμο να επαναλάβω ότι είναι αντισυνταγματικό, όταν κατατίθενται κάποιοι κανονισμοί…  
Υπάρχει σωρεία αποφάσεων του Ανωτάτου Δικαστηρίου!  Η Βουλή έχει το αναφαίρετο δικαίωμα να τους 
ψηφίσει ή να τους απορρίψει.  Επιχείρησε και παλιά η Βουλή να τροποποιήσει κανονισμούς και κρίθηκαν αυτά 
στο Ανώτατο! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία, τούτο όμως να το αφήσουμε για άλλη φορά.  Αν θέλετε, να το δούμε και στη Σύσκεψη των 
Αρχηγών και, αν πρέπει να γίνει κάτι, να γίνει. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Το αφήνω.  Το αφήνω και επαναλαμβάνω.  Όσες τροπολογίες θα επεξηγήσει η συνάδελφος η κ. 
Κωνσταντίνου είναι άρθρα των κανονισμών τα οποία αφαιρέθηκαν, άκουσα, ομόφωνα.  Σίγουρα και μετά 
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βεβαιότητας μπορώ να μιλώ για το κόμμα μου ότι ουδέποτε συναίνεσε στην αφαίρεση και επανειλημμένως η 
θέση του κόμματός μου ήταν, αν θέλει η πλειοψηφία, να βάλει τροπολογίες στην ολομέλεια. 

 Εν πάση όμως περιπτώσει, δεν είναι του παρόντος.  Θα επεξηγήσει η συνάδελφος ότι όλες ανεξαίρετα 
οι τροπολογίες μας είναι, για να επανέλθει…  Και συμφωνώ με την κ. Μαύρου ότι είναι ένα κείμενο που έχει 
συνοχή και αφαιρέθηκαν αρκετά κομμάτια που το κάνουν χωρίς συνοχή.  Πρόθεσή μας, αν υπάρχει 
πλειοψηφία, αυτή η συνοχή, όπως είχε κατατεθεί, να επανέλθει, για να ψηφιστεί ως κατατέθηκε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία.  Πριν μιλήσετε, κυρία Κωνσταντίνου, να τελειώσουμε αυτό το... 

 ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Επί προσωπικού, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ακριβώς.  Ναι, ναι. 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Θεωρώ ότι ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, αν θέλει να είναι σωστός απέναντι στην ολομέλεια, πρέπει να 
αποσύρει την αναφορά του στον τρόπο με τον οποίο λειτουργεί η πρόεδρος της επιτροπής Εσωτερικών.  Εάν 
οποιοσδήποτε από τους συναδέλφους θεωρεί ότι του στερήθηκε ο λόγος, ότι δεν είχε την ευκαιρία να βάλει 
άποψη, τότε να γίνει καταγγελία στον Πρόεδρο της Βουλής.  Για τα θέματα τούτα έγιναν πέρα από τις 
καθορισμένες συνεδρίες της επιτροπής, έγιναν έκτακτες συνεδρίες.  Δεν έγινε καμία προσπάθεια να περάσουν 
έτσι στα γρήγορα, ώστε να γελάσουμε οποιουδήποτε.  Εγώ δεν είπα ότι οι τροπολογίες αφορούν ζητήματα που 
είχαν ομόφωνα γίνει αποδεκτά.  Αναφέρθηκα σε κάποιες από τις τροπολογίες και έχω τις σημειώσεις μου για 
τα σημεία στα οποία κάποιοι επιφυλάχθηκαν, κάποιοι τοποθετήθηκαν.  Εκείνο όμως που αυτή τη στιγμή 
θεωρώ απαράδεκτο, κύριε Πρόεδρε, και είναι δικός σας ο χειρισμός, είναι τη σαφή αιχμή που άφησε ο 
πρόεδρος του Δημοκρατικού Συναγερμού.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να συζητήσουμε στη σύσκεψη αρχηγών αν μπορούμε ή όχι να επιφέρουμε αλλαγές 
πάνω σε κανονισμούς.  Συμφωνούμε με την εισήγηση σας να φέρουμε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να το δούμε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 …γιατί εμείς έχουμε υπόψη μας αποφάσεις του Ανωτάτου, που δηλώνουν ακριβώς… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν είναι του παρόντος.  Νομίζω ότι συμφωνείτε ότι δεν είναι.  Δεν είναι του παρόντος. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 …λέει ο κ. Νεοφύτου, αλλά πρέπει να αποφασίσει η ηγεσία του Συναγερμού τι κάμνει σε όλες τις 
περιπτώσεις, για να υπάρχει και κάποια λογική δηλαδή.  Όχι απλώς συνοχή.  Επαναλαμβάνω, φαίνεται δεν 
άκουσε ο κ. Νεοφύτου ότι η επιτροπή Υγείας έχει επιφέρει αλλαγές πάνω στους κανονισμούς που έρχονται 
από τον ΟΑΥ σε σχέση με τις μαίες και τους νοσηλευτές και σε σχέση με τους άλλους επαγγελματίες υγείας και 
ευτυχώς μέσα από τη διαβούλευση σε αυτή την περίπτωση είναι ομόφωνη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία.  Τούτο είναι κάτι το οποίο πρέπει να δούμε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Δε γίνεται στη μια περίπτωση να… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Λουκαΐδη, συμφωνούμε, αλλά δεν είναι να το δούμε σήμερα.  Να υπάρχει μια συνέχεια, συνέπεια.  
Ναι.  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 
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 Καταλήγω για το συγκεκριμένο που συζητούμε, τις τροπολογίες.  Από την αρχή, επειδή είπατε κάτι, 
κύριε Πρόεδρε, το ΑΚΕΛ διά του εκπροσώπου του στη σύσκεψη αρχηγών, δι’ εμού δηλαδή, είχε αντιδράσει 
πολύ έντονα στην πρόθεση να κατατεθούν προφορικές τροπολογίες, αφού η διαδικασία έγινε όπως προέβλεπε 
ο κανονισμός στην επιτροπή Εσωτερικών, ανεξάρτητα από αυτό που έχει πει ο κ. Νεοφύτου.  Για προφορικές 
τροπολογίες ήρθε ο εκπρόσωπος του Συναγερμού και μίλησε και η δική μας η εισήγηση, για να μην 
επαναλαμβάνουμε τον κακό μας εαυτό, για μια ακόμη φορά, είναι είτε αυτές οι προφορικές τροπολογίες να 
αφεθούν για την επόμενη περίοδο…  Μπορούν να κατατεθούν, για να αλλάξει η νομοθεσία, αν υπάρχει 
πλειοψηφία, που αντιλαμβάνομαι φαίνεται να διαμορφώνεται και κάποια πλειοψηφία και είναι απόλυτα 
δημοκρατικό, αλλά να τις δούμε και να τις συζητήσουμε με βάση τον κανονισμό της Βουλής και υπεύθυνα…  Αν 
δε συντρέχει λόγος, εμείς πάμε και στο άλλο.  Ας πάνε ολόκληροι οι κανονισμοί τον Σεπτέμβρη, είναι νεκρή 
περίοδος ο Αύγουστος… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ξεκίνησε η συζήτηση.  Δε θα το δεχτώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ωραία.  Εκείνο που είναι ορθό, κύριε Πρόεδρε, να γίνει τότε είναι οι τροπολογίες οι προφορικές να μη 
γίνουν αποδεκτές από εσάς και να συζητηθούν… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, αλλά ο ισχυρισμός κ. Λουκαΐδη… 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Αν υπάρχει οποιαδήποτε τροπολογία εκ μέρους μας που δεν επαναφέρει ρυθμίσεις και άρθρα όπως 
κατατέθηκαν, θα αποσυρθεί.  Σας είπα δέκα φορές, δε θέλουν να το καταλάβουν οι συνάδελφοι.  
Αποκαθιστούμε τη συνοχή.  Δεν είναι κάτι άγνωστο.  Αφαιρέθηκαν άρθρα και εμείς τα επαναφέρουμε.  Δεν 
κάμνουμε νέα, για να θέλετε μήνες να τα εξετάσετε.  Ήταν εκεί, εξετάζονταν για μήνες, τα αφαιρέσατε, λέχθηκε 
από την πρόεδρο «ομόφωνα», έκαμα τη διευκρίνιση μου και θα φανεί και στο τέλος πόσο ομόφωνα ή κατά 
πλειοψηφία αφαιρέθηκαν κάποια πράγματα.   

 Να μείνω ως εδώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λεωνίδου και μετά ο κ. Κυπριανού. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η αποκατάσταση της αλήθειας… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Τορναρίτη) 

 Επιτρέψτε μου, κύριε Τορναρίτη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καλά, ένας ένας, όλοι θα πείτε, μη θυμώνετε.  Ναι, κύριε. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Λοιπόν.  Επειδή έτυχε να είμαι παρών και εγώ, κύριε Πρόεδρε, στην επιτροπή Εσωτερικών, πριν από 
λίγο στο βήμα είχα αναφερθεί στον ειδικό ρόλο που διαδραμάτισε η πρόεδρος και θα ήταν άδικο ειλικρινά να 
πούμε ότι η πρόεδρος δε λειτούργησε σωστά.  Λειτούργησε παραπάνω από το κανονικό.  Εγώ θέλω να είμαι 
δίκαιος και να είμαι σωστός απέναντι στους συναδέλφους.  Λοιπόν, το πρώτο είναι αυτό.  

 Το δεύτερο, έχει δίκαιο ο κ. Αβέρωφ.  Μελετώντας αυτές τις τροπολογίες, κάποιες από αυτές και εγώ 
προσωπικά στην επιτροπή είχα συμφωνήσει με κάτι διαφορετικό που μπορεί και να υιοθετήθηκε και στο 
κείμενο, όμως όλα είναι υπό την αίρεση της ολομέλειας.  Συνεπώς, το ότι συζητούμε και καινούριες 
τροπολογίες είναι στο πλαίσιο εκείνης της διαδικασίας του κατεπείγοντος, αν θέλετε, γιατί όντως είναι 
κανονισμοί και νομοθεσία που πρέπει να ξεκινήσει, πρέπει να λειτουργήσει, γιατί πρέπει να προσμετρήσουμε 
το υπέρτερο συμφέρον και να αφήσουμε κάποιες διαδικασίες ενδεχομένως οι οποίες μπορεί να είναι 
τυπικότητες.   

 Επομένως, η εισήγηση η δική μας είναι να προχωρήσουμε.  Αν έχουμε διαφωνίες, υπάρχει η 
δυνατότητα να τις… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Είναι ένα άλλο παράδειγμα ότι, όταν έρχονται αργοπορημένα, όσο σοβαρά και αν είναι, δεν πρέπει να 
τα συζητούμε καν.  Διότι βάζουμε εμείς κάτω τούτη την ιστορία και πρέπει να τελειώνει.  Είναι τούτο που θέλω 
τη βοήθειά σας να το τελειώνουμε. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Έχετε δίκαιο.  Έχετε απόλυτο δίκαιο.  Θυμάστε εκεί στη σύσκεψη, κύριε Πρόεδρε, και στη σύσκεψη των 
αρχηγών νομίζω ζητήθηκε να υπάρξει μια κατανόηση και λόγω των πολλών θεμάτων κ.λπ.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ:  

 Δέκα δευτερόλεπτα, κύριε Πρόεδρε.  Αποτελεί για εμένα τιμή και ευχαρίστηση μεγάλη, όταν συμμετέχω 
στην επιτροπή Εσωτερικών με πρόεδρο την Ελένη Μαύρου.  Ειλικρινά, το λέω για άρση της οποιασδήποτε 
αμφισβήτησης ή αμφιβολιών ή σκιάς.  Είναι η πιο δύσκολη επιτροπή και είναι η πιο ικανή διεκπεραιώτρια και 
πρόεδρος επιτροπής.  Απλά, τα πράγματα να τα λέμε, όλα τα άλλα έχουν δευτερεύουσα σημασία.  Πρώτα, το 
πρόσωπο της Ελένης της Μαύρου.  Ειλικρινά, είναι τιμή και ευχαρίστηση για εμένα να συμμετέχω στην ίδια 
επιτροπή μαζί της. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού και μετά εσείς. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Νεοφύτου έχει την επιλογή είτε να πει στην ολομέλεια τι εννοούσε, όταν άφησε 
αιχμές ενάντια στην πρόεδρο της επιτροπής, είτε να αποσύρει αυτό το οποίο είπε.  Εάν δεν το αποσύρει, 
απαιτούμε να πει τι εννοούσε. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Καταρχάς, ούτε καν όνομα δεν ανάφερα.  Ακούστε, θα το επαναλάβω.  Μα, αυτή η συμπεριφορά από 
τους συναδέλφους της αριστεράς σε αυτό το σώμα της δημοκρατίας…  Νομίζω ότι πρέπει να σέβονται και να 
ακούνε και άλλες απόψεις.  Εγώ σχολίασα ένα πράγμα και να παρακαλέσω τις στενογράφους να μας δώσουν 
τι ανέφερε η κ. Μαύρου.  «Ομόφωνα διαμορφώθηκε το κείμενο που έχουμε ενώπιον μας».  Αυτό είπε η κ. 
Μαύρου και ανέφερα ότι δεν ξέρω αν είχε πλειοψηφία, δεν είμαι μέλος, αλλά είμαι βέβαιος, βεβαιότατος, για την 
τοποθέτηση του κόμματός μου, διότι, άμα τρία μέλη από τα εννιά διαφωνούν στο να αφαιρεθούν άρθρα 
κανονισμών, σίγουρα δεν είναι ομόφωνα.  Δεν ήμουν παρών, για να ξέρω ποιες ήταν οι τοποθετήσεις όλων 
των άλλων, και το επαναλαμβάνω ακόμα μια φορά.  Τίποτε το προσωπικό με οποιονδήποτε.  Η αναφορά μου 
ήταν στη συγκεκριμένη τοποθέτηση, ότι ομόφωνα διαμορφώθηκε το κείμενο.  Δεν είναι ομόφωνα.   

 Δέχομαι τη θέση του συναδέλφου του Πανίκου ότι διαμορφώθηκε, αλλά είπες οι αποφάσεις παίρνονται 
εδώ και ξαναδιευκρινίζω, κύριε Πρόεδρε.  Ξαναδιευκρινίζω και τελειώνω.  Καμία τροπολογία του Δημοκρατικού 
Συναγερμού δεν έχει ένα «νι» που είναι νέο στοιχείο.  Όλες αφορούν στο να επανέλθει το κείμενο των 
κανονισμών… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δηλαδή, εσείς ισχυρίζεστε ότι το αρχικό κείμενο άλλαξε. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ναι.  Είπε ομόφωνα η κ. Μαύρου.  Δέχομαι με την τοποθέτηση του κ. Λεωνίδου ότι υπήρχε πλειοψηφία, 
απόλυτα σεβαστή.  Ο σχολιασμός μου είναι ότι δεν μπορούμε να λέμε ότι ομόφωνα διαμορφώθηκε, όταν ο 
Δημοκρατικός Συναγερμός διαφωνούσε.  Δικαίωμα της επιτροπής.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ελένη, να δώσω τον λόγο στον κ. Κυπριανού πρώτα ή σε εσάς;  Ναι. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Δύο πράγματα, κύριε Πρόεδρε.  Το πρώτο που θέλω να πω είναι ότι ο κ. Νεοφύτου δεν είναι αυτό που 
είπε προηγουμένως.  Ο κ. Νεοφύτου αναφέρθηκε στον τρόπο με τον οποίο λειτουργεί την επιτροπή 
Εσωτερικών η πρόεδρος, γι’ αυτό να μη μας λέει τώρα κάτι διαφορετικό, για να καλυφτεί.  Πρέπει να έχει το 
θάρρος να απολογηθεί για εκείνο το οποίο είπε, το ένα.  Το δεύτερο, δημοκρατία σημαίνει ευθύνη και 
υπευθυνότητα.  Τίποτε άλλο δε θέλω να πω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Τελειώσατε όλοι οι ομιλητές.  

 Ναι, ο κ. Τορναρίτης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Απλά, εντάξει, για χάριν πρακτικών και μόνο ήσασταν παρών.  Εισηγήθηκε ο κ. Λουκαΐδης να αναβληθεί 
το θέμα.  Του είπαμε ευχαρίστως να αναβάλλαμε το θέμα, αν δεν ήταν η τελευταία συνεδρία της επιτροπής της 
Βουλής των Αντιπροσώπων και είπαμε ότι θα καταθέσουμε γραπτώς τις τροπολογίες τις οποίες έχουμε 
καταθέσει και επιβεβαιώνω και αυτό που είπε και ο πρόεδρος του κόμματος μου, ότι δεν είναι καινούριες 
τροπολογίες, είναι ουσιαστικά επαναφορά στη συνταγματικότητα, την οποία, φίλε Πρόεδρε, πρέπει να 
αποφασίσουν, το οποίο υποστηρίζετε και εσείς και φαίνεται τελικά κατ’ ιδίαν το υποστηρίζουμε όλοι, όμως 
πρέπει... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η διαφορά μας, κύριε Τορναρίτη, είναι ότι εγώ το υποστηρίζω πάντα, όχι κατ’ επιλογή.  

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Εντάξει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μειώνει το υπονοούμενο, το οποίο το εννοώ.  Εγώ το υποστηρίζω πάντα, δεν είναι κατ’ επιλογή, όποτε 
θέλουμε.  

 Η κ. Μαύρου. 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Είχα ζητήσει από την αρχή τον λόγο, επί προσωπικού κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Και δεν έχω ακούσει από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου ούτε να απολογείται ούτε να τεκμηριώνει τα όσα 
είπε, όχι στην προσπάθειά του να δικαιολογηθεί στη συνέχεια, αλλά τα όσα είπε στην αρχική του τοποθέτηση, 
που ήταν σαφής επίκριση για τη λειτουργία της επιτροπής Εσωτερικών και την πρόεδρο της και τον ρόλο που 
διαδραματίζει.  Συνηθίζει να διαστρεβλώνει λεγόμενα άλλων ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, ακόμα και βουλευτών του 
δικού του του κόμματος, όταν θέλει να εξυπηρετήσει το άλφα ή το βήτα.  Στη συγκεκριμένη περίπτωση τον 
ακούσαμε όλοι, όλοι, και θα πρέπει ή να τεκμηριώσει ή να απολογηθεί.  Ήμουν σαφής στην τοποθέτησή μου 
για το πώς διαμορφώθηκαν οι κανονισμοί.  Αναφέρθηκα σε αλλαγές που έγιναν ομόφωνα, αναφέρθηκα σε 
αλλαγές που έγιναν κατά πλειοψηφία, αναφέρθηκα σε κόμματα που επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν για το 
άλφα ή το βήτα.  Εάν ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου θέλει να καλυφθεί πίσω από τη διαστρέβλωση που επιχείρησε, 
για να δικαιολογήσει την εξυπηρέτηση κάποιων μεγάλων συμφερόντων μέσα από τις τροπολογίες που έχουν 
φέρει ενώπιον της ολομέλειας, δικαίωμά του.  Δικαίωμά του.  Η τοποθέτηση του καθενός κρίνεται, αλλά η 
επίθεση επί προσωπικού στον οποιοδήποτε θεωρώ ότι δεν αρμόζει σε μέλος της κυπριακής Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Πραγματικά, δεν είναι θέμα αντιπαράθεσης και σημείο δε θα έπρεπε να ήταν.  Η διαδικασία του 
κανονισμού, όπως τον έχουμε εγκρίνει πρόσφατα, προβλέπει διαβούλευση, κατάθεση τροπολογιών, συζήτηση 
και, αφού ολοκληρωθεί αυτή η διαδικασία και φτάσουμε στη διαδικασία της ψηφοφορίας, μόνο προφορικές 
τροπολογίες γίνονται και προφορικές μπορεί να έρθουν και με τη γραπτή μορφή, όπως έγινε σε τούτη την 
περίπτωση.  Αυτές που έχετε ενώπιον σας, κύριε Πρόεδρε, και για αυτό το θέμα και πολλές άλλες τροπολογίες 
για άλλα σημαντικά ζητήματα που έχουν κατατεθεί από τον συνάδελφο τον κ. Περδίκη είναι προφορικές και ως 
εκ τούτου ζητήθηκε να κάμετε αποδεκτές τις προφορικές τροπολογίες για την εξαίρεση που έχουμε δώσει, όχι 
για να κάμνουμε αυτό που γίνεται σήμερα, και δεν είναι αυτό που προβλέπει ο κανονισμός.  Αν εκάμαμε λάθος 
νομοτεχνικό, αν υπάρχουν παρατηρήσεις και επί της ουσίας που παρατηρούμε ομόφωνα ότι πρέπει να 
αλλάξουν, να μην είμαστε αναγκασμένοι να ψηφίσουμε ένα κείμενο, ενώ όλοι συμφωνούμε ότι πρέπει να 
αλλάξει, ως έχει.  Επιπλέον, σας δόθηκε η δυνατότητα εσάς και έκαστου Προέδρου της Βουλής να αποδέχεστε 
τις προφορικές τροπολογίες, για να αποφύγουμε το αλαλούμ των τροπολογιών τελευταίας στιγμής.  Αυτό 
εκάμαμε και η τοποθέτηση του ΑΚΕΛ, συνεπής και πάλι, όπως λέμε πάντα, για όλα τα θέματα, όχι μόνο για 
τούτο, είναι ότι οι προφορικές τροπολογίες θα έπρεπε να είχαν απορριφθεί από εσάς.  Εσείς, αν θα τις 
αποδεχτείτε όλες ή μερικές από αυτές, είναι δικαίωμά σας.  Τίποτε παραπάνω δε θέλω να πω. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα ακούσω μέχρι τέλους, κύριε Λουκαΐδη, και θα αποφασίσω.  Θα σας δώσω τον λόγο, κύριε Λουκαΐδη, 
αλλά ζητούν και τρεις, τέσσερις βουλευτές πίσω μου. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Διαδικαστικά… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ε, μα, να τελειώσουμε.  Εδώ υπάρχουν θέματα και επί προσωπικού κ.λπ.  

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Αποφασίστε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία, πριν να αποφασίσω, καταρχάς μάλλον θέλω να ακούσω την κ. Κωνσταντίνου με τον ισχυρισμό 
πώς τεκμηριώνεται ο ισχυρισμός και του αρχηγού του κόμματός σας ότι επαναφέρονται τα παλιά, διότι έχει 
σημασία για εμένα.  Να σας ακούσω. 

ΞΕΝΙΑ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.   

 Οι προτεινόμενες τροπολογίες είναι εφτά στο σύνολο.  Η πρώτη τροπολογία αφορά στη δεύτερη 
παράγραφο, τον Κανονισμό 4, που σκοπό έχει να επαναφέρει τη δυνατότητα πολιτογράφησης των αλλοδαπών 
επενδυτών οι οποίοι έχουν από κοινού επενδύσεις, που είναι κάτι το οποίο έχουμε συζητήσει εξαντλητικά στην 
επιτροπή.  Η δεύτερη τροπολογία ουσιαστικά επαναφέρει τα οικονομικά κριτήρια και τις προϋποθέσεις όπως 
υπήρχαν στο αρχικό νομοσχέδιο, όπου δίνεται η δυνατότητα διεύρυνσης σε νέους τομείς της οικονομίας για 
επενδύσεις, το οποίο επίσης υπάρχει στο αρχικό νομοσχέδιο και είναι η παράγραφος που αφορά τις FINTECH 
κ.λπ.  Η τρίτη μας τροπολογία, κύριε Πρόεδρε, είναι μια τροπολογία η οποία ουσιαστικά έχει να κάνει με το πού 
θα υλοποιούνται στοχευμένα σχέδια από τις €75.000 που δίνουν οι επενδυτές, αν θα είναι σε πολύ μικρές και 
μικρές επιχειρήσεις ή εναλλακτικά αν θα μπει σε μικρομεσαίες επιχειρήσεις.  Η τέταρτη τροπολογία αφορά στη 
συμπερίληψη του ποσού, εάν και εφόσον υπερβαίνει τις €500.000, που αφορά σε ιδιόκτητη κατοικία στην 
αρχική επένδυση.  Η πέμπτη τροπολογία η δική μας αφορά τη δυνατότητα αγοράς και υφιστάμενης οικιστικής 
επένδυσης από επενδυτές, πράγμα το οποίο επίσης συζητήσαμε διεξοδικά.  Η έκτη τροπολογία επαναφέρει 
τον καθορισμό του χρόνου που ένας επενδυτής θεωρείται ΠΕΠ στους δώδεκα μήνες, όπως ήταν αρχικά, αντί 
στα τρία χρόνια και τέλος ζητούμε μια διαγραφή μιας μεταβατικής πρόνοιας την οποία είχε καταθέσει ο 
αγαπητός συνάδελφος ο κ. Λεωνίδου και την οποία έχει ήδη αποσύρει ο ίδιος και ζητούμε όπως διαγραφεί από 
το τελικό κείμενο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και αυτές οι τροπολογίες είναι στο 35, 36, 37. 

ΞΕΝΙΑ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Είναι στους κανονισμούς, κύριε Πρόεδρε, όπως είναι το κείμενο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όλα στους κανονισμούς. 

ΞΕΝΙΑ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Είναι όλα στους κανονισμούς, μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εσάς η δική σας, κύριε Λεωνίδου;  

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Εμάς είναι στον κανονισμό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η οποία τι λέει;  Είναι η ίδια τούτη που είπε η κ. Κωνσταντίνου; 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 



2343 

 Όχι.  Είναι να τροποποιηθεί η δεύτερη παράγραφος του Κανονισμού 2, με την οποία διαγράφεται η 
επιφύλαξη «Νοείται περαιτέρω ότι ο αλλοδαπός επιχειρηματίας ή επενδυτής απαγορεύεται να προχωρήσει σε 
σύσταση εταιρείας ανάπτυξης γης με σκοπό τη διοχέτευση της επένδυσης».   

 Και παράλληλα εμείς δεν έχουμε πρόβλημα να τεθούν οι τροπολογίες και του Συναγερμού και θα τις 
δούμε στη συνέχεια. 

ΞΕΝΙΑ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απολογούμαι, αλλά επειδή μου κάνουν νόημα διάφοροι συναδέλφοι, να τονίσω για μια 
τελευταία φορά ότι όλες αφορούν επαναφορά παραγράφων που υπήρχαν στο αρχικό νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Δαμιανού. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή λέχθηκε κατ’ επανάληψη αυτό ως αιτιολογία για την αποδοχή προφορικών 
τροπολογιών, εμείς έχουμε μια πολύ καλή ενημέρωση από τη συνάδελφο στο τι γινόταν στην επιτροπή 
Εσωτερικών.  Δε σημαίνει ότι γνωρίζουμε αυτά που αποπειρώνται να επαναφέρουν σήμερα οι συνάδελφοι, για 
να ψηφίσουμε για ένα ζήτημα που ταλανίζει την Κυπριακή Δημοκρατία εδώ και μερικά χρόνια, και θα κληθούμε, 
αν γίνουν αποδεκτές, να ψηφίσουμε χωρίς να γνωρίζουμε όλοι επ’ ακριβώς τι περιλαμβάνουν αυτά τα 
πράγματα.  Έχουμε κριτήρια διαφοροποίησης της πολιτογράφησης, ακούμε διαφοροποίηση του ποιοι θα είναι 
δικαιούχοι.  Αντιλαμβάνεστε είναι πολύ σοβαρά ζητήματα και παρακαλώ λάβετε υπόψη αυτή τη διάσταση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι, νομίζω τερματίζεται εδώ η συζήτηση.  Καταρχάς οφείλω να πω ότι για τα 
συγκεκριμένα νομοθετήματα η επιτροπή Εσωτερικών με όλες τις δυσκολίες σε πιεσμένο χρόνο έκαμε όλη αυτή 
τη δουλειά και πρέπει να ληφθεί υπόψη.  Είναι κάτι που λαμβάνω υπόψη όσον αφορά τη δουλειά που έκαναν 
και οι λειτουργοί και οι βουλευτές, αλλά ιδιαίτερα η πρόεδρος της επιτροπής, για να ολοκληρωθεί αυτή η 
δουλειά.  Το βρίσκω αρκετά φυσιολογικό μέσα στα πλαίσια αυτής της πίεσης να έγιναν κάποια πράγματα τα 
οποία μπορεί να μην είναι αρεστά.  Ταυτόχρονα μέσα στα πλαίσια αυτής της πίεσης…  Για αυτό εγώ είχα και 
την άποψη ότι αυτό το πράγμα μπορούσε να πάει τον Σεπτέμβρη.  Δυστυχώς, δε βρήκα έτσι πλειοψηφία προς 
αυτή την κατεύθυνση, γι’ αυτό λαμβάνω υπόψη και οποιεσδήποτε καινούριες τροπολογίες, διότι μέσα στην 
πίεση του χρόνου και στην τελευταία συνεδρία της Βουλής μπορεί να δικαιολογείται, είναι ένα από τα πράγματα 
που σκέφτομαι για το ότι δικαιολογείται να γίνουν αποδεκτές οι τροπολογίες. 

 Ταυτόχρονα, πρέπει να πω, κύριοι συνάδελφοι και κυρίες, εφόσον τέθηκε από τον κ. Νεοφύτου, ότι ως 
τώρα δεν είχα ποτέ οποιαδήποτε παρατήρηση επίσημη -αν στο μέλλον θα υπάρξει, σίγουρα θα τη λάβω 
υπόψη- όσον αφορά τον τρόπο προεδρίας και λειτουργίας της επιτροπής Εσωτερικών.  Επιπλέον, η δική μου 
άποψη και το απέδειξα και στην πράξη, το έδειξα στην πράξη πολλές φορές, θεώρησα ότι μια από τις πιο 
καλές προεδρίες ήταν η προεδρία της κ. Μαύρου.  Δεν είμαι εδώ να πλέξω εγκώμιο κανενός, αλλά και στα 
συνέδρια και στις Παράλληλες Βουλές και στην Τέταρτη Βιομηχανική Επανάσταση και στην έκκλησή μου, για 
να κλείσουμε όλο αυτό το κεφάλαιο που κατηγορούμαστε εξ υπαρχής, όταν ξεκινήσαμε, ότι συνεδριάζουμε και 
κάνουμε διακοπές τρεις μήνες, ήταν η κ. Μαύρου η οποία συνεδρίαζε μέσα στον Αύγουστο, για να σμικρύνεται 
όλος αυτός…  Και δε θέλω να πω περισσότερα, διότι μπαίνω πλέον…   

 Οπότε, καταλήγω με το εξής:  Εάν υπάρχει οποιαδήποτε κατηγορία και καταγγελία για τον τρόπο 
λειτουργίας της οποιασδήποτε επιτροπής και ιδιαίτερα της επιτροπής Εσωτερικών, θέλω να την έχω επίσημα.  
Εάν δεν είναι επίσημα και είναι εν τη ρύμη του λόγου ως επιχείρημα για τα σημερινά, τότε ο καθένας κρίνει.   

 Με αυτά λέγοντας, εγώ θα κάμω αποδεκτές όλες τις τροπολογίες και είναι το σώμα εδώ να αποφασίσει 
να τις απορρίψει, είτε διότι δεν τις μελέτησε καλά είτε διότι διαφωνεί επί της ουσίας.   

 Να παρακαλέσω τους γραμματείς να ξεκινήσουμε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα, ξεκινούμε με το 35 κύριε Πρόεδρε, τις τροπολογίες το 35… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μια διαδικαστική παρέμβαση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 
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 Απλά, ήθελα να πω ότι η δική μου τροπολογία Α στον νόμο αποσύρεται, γιατί καλύπτεται σε μεγάλο 
βαθμό από την τροπολογία του ΑΚΕΛ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποσύρεται, γιατί καλύπτεται από το ΑΚΕΛ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Ναι, ναι, για να διευκολύνουμε τη διαδικασία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα, αποσύρεται.  Πολύ καλά. 

 Πέρκι αποσύρετε τζιαι άλλες στη συνέχεια, όι μόνο εσύ, τζιαι οι άλλοι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Άρα, στο υπ’ αριθμόν 35 θέμα έχουμε μόνο την προτεινόμενη τροπολογία της κ. Ελένης Μαύρου εκ 
μέρους του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Και έχει ακόμα δύο τροπολογίες των Οικολόγων, η Β και η Γ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ωραία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ξεκινούμε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κ. Ελένης Μαύρου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για το νομοσχέδιο «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 

Νόμος του 2020» 
Α. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της παραγράφου (δ) του άρθρου 3 του πιο πάνω νομοσχεδίου, με την 

οποία προστίθεται στο άρθρο 111Α του βασικού νόμου το νέο εδάφιο (5), ώστε να διαγραφεί από την 
παράγραφο (γ) του ορισμού του όρου «μέλη της οικογένειας» η φράση «ή/και τους γονείς του συζύγου, 
της συζύγου, του συμβίου ή της συμβίας, ανάλογα με την περίπτωση» (πρώτη μέχρι τέταρτη γραμμή). 

Σημειώσεις:   
α. Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται οι γονείς του συζύγου, της συζύγου, του συμβίου ή της 

συμβίας, ανάλογα με την περίπτωση, αλλοδαπού επιχειρηματία ή επενδυτή να μην αποκτούν την 
κυπριακή υπηκοότητα δυνάμει πολιτογράφησης αυτού στο πλαίσιο του Κυπριακού Επενδυτικού 
Προγράμματος. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Με είκοσι μία ψήφους υπέρ, τριάντα εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προτεινόμενες τροπολογίες του κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών για το νομοσχέδιο «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος 

του 2020» 
Α. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της παραγράφου (δ) του άρθρου 3 του πιο πάνω νομοσχεδίου, με την 

οποία προστίθεται στο άρθρο 111Α του βασικού νόμου το νέο εδάφιο (5), ώστε: 

1. να διαγραφούν από αυτό οι παράγραφοι (γ) και (δ) του ορισμού του όρου «μέλη της οικογένειας» 
και 

2. να προστεθεί αμέσως μετά το εδάφιο (5) το ακόλουθο νέο εδάφιο: 

 «(6)  Ανεξαρτήτως των λοιπών διατάξεων του παρόντος άρθρου, οι γονείς του αλλοδαπού ή/και 
οι γονείς του συζύγου, της συζύγου, του συμβίου ή της συμβίας, ανάλογα με την περίπτωση, 
καθώς τα οικονομικά εξαρτώμενα ενήλικα τέκνα του αλλοδαπού δύναται να αιτηθούν τη 
χορήγηση σε αυτούς άδειας μόνιμης παραμονής στη Δημοκρατία: 

  Νοείται ότι για τους σκοπούς του παρόντος εδαφίου ο όρος “οικονομικά εξαρτώμενο 
 ενήλικο τέκνο” σημαίνει- 

(α)   άγαμο νόμιμο τέκνο των συζύγων ή ενός εξ αυτών, το οποίο έχει συμπληρώσει το δέκατο 
όγδοο (18ο) έτος της ηλικίας του, αλλά δεν έχει συμπληρώσει το εικοστό όγδοο (28ο) έτος 
της ηλικίας του, νοουμένου ότι εξακολουθεί να φοιτά σε ίδρυμα τριτοβάθμιας εκπαίδευσης 
για την απόκτηση διπλώματος ή προπτυχιακού ή μεταπτυχιακού τίτλου και έχει ως κύρια 
δραστηριότητά του τη φοίτηση, και περιλαμβάνει προγονό, εκτός γάμου αναγνωρισμένο 
τέκνο και νόμιμα υιοθετημένο τέκνο. 

(β) πρόσωπα με αναπηρία η οποία τα καθιστά ανίκανα, για να εργαστούν.». 

Σημείωση: 
 Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται όπως αποκτούν την κυπριακή υπηκοότητα δυνάμει 
πολιτογράφησης αλλοδαπού επιχειρηματία ή επενδυτή στο πλαίσιο του Κυπριακού Επενδυτικού 
Προγράμματος μόνο ο σύζυγος, η σύζυγος, ο συμβίος ή η συμβία αυτού, ανάλογα με την περίπτωση, καθώς 
και τα ανήλικα τέκνα τους.  Παράλληλα, σκοπείται όπως οι γονείς των εν λόγω προσώπων και τα οικονομικά 
εξαρτώμενα ενήλικα τέκνα τους αιτούνται παραχώρηση άδειας μόνιμης παραμονής στη Δημοκρατία.  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Εκαλύψαμέν την τούτη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τι είπες; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Καλύφθηκε τούτη, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Απορρίπτεται λόγω της προηγούμενης. 

 Πάμε στην επόμενη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Είναι η Β και η Γ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Β. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της παραγράφου (δ) του άρθρου 3 του πιο πάνω νομοσχεδίου, με την 
οποία προστίθεται στο άρθρο 111Α του βασικού νόμου το νέο εδάφιο (5), ώστε να προστεθεί αμέσως 
μετά το εν λόγω εδάφιο το ακόλουθο νέο εδάφιο: 

«(6) Για τους σκοπούς του παρόντος άρθρου, τα ονόματα των αλλοδαπών που έχουν πολιτογραφηθεί 
δημοσιεύονται με γνωστοποίηση του Υπουργικού Συμβουλίου στην Επίσημη Εφημερίδα της 
Δημοκρατίας: 
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   Νοείται ότι το Υπουργικό Συμβούλιο δύναται με διάταγμά του να εξαιρεί από τη δημοσίευση τα 
 ονόματα ορισμένων προσώπων για σημαντικούς λόγους δημόσιου συμφέροντος ή/και εθνικής 
 ασφάλειας.». 

Σημείωση: 
 Σκοπός της προτεινόμενης τροπολογίας είναι η δημοσίευση στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας 
των ονομάτων των αλλοδαπών που τιμητικά έχουν πολιτογραφηθεί για λόγους δημόσιου συμφέροντος, καθώς 
και των αλλοδαπών επιχειρηματιών και επενδυτών που έχουν πολιτογραφηθεί στο πλαίσιο του Κυπριακού 
Επενδυτικού Προγράμματος.  Παράλληλα, παρέχεται η δυνατότητα εξαίρεσης από τη δημοσίευση για 
σημαντικούς λόγους που άπτονται του δημόσιου συμφέροντος ή/και της εθνικής ασφάλειας. 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Παρακαλούμε να τεθούν χωριστά οι δύο πρόνοιες του Β, διότι θα υποστηρίξουμε την αρχική πρόνοια 
του Β, το πρώτο μέρος, αλλά δε θα υποστηρίξουμε την εξαίρεση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Άρα, μπαίνει το πρώτο και το δεύτερο είναι η εξαίρεση. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του πρώτου μέρους του Β; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι μία ψήφους υπέρ, τριάντα μία ψήφους εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Και ψηφίζουμε την εξαίρεση. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Δεν υπάρχει λόγος να ψηφιστεί η εξαίρεση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι άνευ αντικειμένου, άρα αποσύρεται η εξαίρεση από τον εισηγητή. 

 Πάμε στην τροπολογία Γ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Γ. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 4 του πιο πάνω νομοσχεδίου, με το οποίο αντικαθίσταται 
το εδάφιο (3) του άρθρου 113 του βασικού νόμου, ώστε να προστεθεί στην παράγραφο (β) του εδαφίου (3) 
αμέσως μετά τις λέξεις «σε άλλο νόμιμο ιδιοκτήτη,» (έβδομη γραμμή) η φράση «ή μετέχει απευθείας ή εμμέσως 
σε επιχειρηματική δραστηριότητα στις μη ελεγχόμενες από την κυβέρνηση της Δημοκρατίας περιοχές,». 

Σημειώσεις: 
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α.   Σκοπός της προτεινόμενης τροπολογίας είναι να παρασχεθεί η δυνατότητα στο Υπουργικό Συμβούλιο 
να προβαίνει σε αποστέρηση της ιδιότητας του πολίτη της Δημοκρατίας από πρόσωπο το οποίο μετέχει 
σε επιχειρηματική δραστηριότητα στις μη ελεγχόμενες από την κυβέρνηση της Δημοκρατίας περιοχές.  

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαεπτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με δεκαεπτά ψήφους υπέρ, τριάντα τέσσερις ψήφους εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία 
απορρίπτεται. 

 Έχουμε άλλες τροπολογίες για το υπ’ αριθμόν 35; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2.   

 Τροποποίηση του άρθρου 111Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 113 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Με πενήντα μία ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και τρεις αποχές, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με πενήντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και τρεις αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 36 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί της Ρύθμισης των Επιχειρήσεων Παροχής Διοικητικών 
Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 

 Υπάρχουν τροπολογίες; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

  Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με πενήντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ρύθμισης των Επιχειρήσεων Παροχής Διοικητικών 
Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με πενήντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 37 θέμα τιτλοφορείται «Οι περί Τιμητικής Πολιτογράφησης για λόγους δημοσίου 
συμφέροντος και πολιτογράφησης Αλλοδαπών Επενδυτών Κανονισμοί του 2020». 

 Ξεκινούμε με τις τροπολογίες. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ξεκινούμε με την προτεινόμενη τροπολογία των βουλευτών κ. Γιώργου Κάρουλλα, Ανδρέα Κυπριανού 
και Ξένιας Κωνσταντίνου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι αυτές που διάβασε η κ. Κωνσταντίνου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα τις ψηφίσουμε μία μία ή όλες μαζί; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Μία μία, κύριε Πρόεδρε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έχουμε και μία επιπρόσθετη. 

 Να τη βάλουμε αυτή που υπήρχε από πριν. 

 Ο σκοπός είναι πολύ απλός, κύριε Πρόεδρε. 

Προτεινόμενη τροπολογία των βουλευτών κ. Γιώργου Κάρουλλα, Ανδρέα Κυπριανού και Ξένιας 
Κωνσταντίνου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού για τους 

κανονισμούς «Οι περί Τιμητικής Πολιτογράφησης για λόγους δημοσίου συμφέροντος και 
πολιτογράφησης Αλλοδαπών Επενδυτών Κανονισμοί του 2020» 
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Α. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του Κανονισμού 6 των πιο πάνω κανονισμών, ώστε να προστεθούν 
στο τέλος της υποπαραγράφου (α) της παραγράφου (1) αυτού οι ακόλουθες νέες επιφυλάξεις: 

   «Νοείται περαιτέρω ότι η ανωτέρω προϋπόθεση αίρεται, σε περίπτωση κατά την οποία επένδυση 
ύψους τουλάχιστον εβδομήντα πέντε χιλιάδων ευρώ (€75.000) πραγματοποιείται σε πιστοποιημένη 
καινοτόμο ή FinTech επιχείρηση, ήτοι σε επιχείρηση που έχει εξασφαλίσει το σχετικό πιστοποιητικό από 
το Υπουργείο Οικονομικών, ή βιώσιμη ή αειφόρο επένδυση, ήτοι επένδυση σε οικονομική 
δραστηριότητα η οποία συμβάλλει στην επίτευξη περιβαλλοντικού στόχου και η οποία μετράται με 
βασικούς δείκτες αποδοτικότητας των πόρων ως προς τη χρήση ενέργειας, ανανεώσιμων πηγών 
ενέργειας, πρώτων υλών, υδάτων και γης, ως προς την παραγωγή αποβλήτων και τις εκπομπές αερίων 
θερμοκηπίου, καθώς και ως προς τις επιπτώσεις στη βιοποικιλότητα και στην κυκλική οικονομία, ή 
επένδυση σε οικονομική δραστηριότητα η οποία συμβάλλει σε επίτευξη κοινωνικού στόχου, όπως είναι η 
αντιμετώπιση της ανισότητας, που προωθεί την κοινωνική συνοχή, την κοινωνική ένταξη και τις 
εργασιακές σχέσεις, ή επένδυση σε ανθρώπινο κεφάλαιο ή σε οικονομικά ή κοινωνικά μειονεκτούσες 
κοινότητες, εφόσον δε βλάπτουν σοβαρά κανέναν από αυτούς τους στόχους, ενώ οι εταιρείες-αποδέκτες 
των επενδύσεων ακολουθούν ορθές πρακτικές διακυβέρνησης, ιδίως ως προς τις ορθές δομές 
διαχείρισης, τις εργασιακές σχέσεις, την αμοιβή του προσωπικού και τη φορολογική συμμόρφωση: 

  Νοείται έτι περαιτέρω ότι ο αλλοδαπός επιχειρηματίας ή επενδυτής ή οι κληρονόμοι του 
διατηρούν εφ’ όρου ζωής την πιο πάνω επένδυση μέχρι τουλάχιστον το ποσό των εβδομήντα πέντε 
χιλιάδων ευρώ (€75.000) και το επιπρόσθετο ποσό πέραν του ποσού αυτού διέπεται από τον χρονικό 
περιορισμό των πέντε (5) ετών που προβλέπεται στην παράγραφο (3) του Κανονισμού 4: 

  Νοείται έτι έτι περαιτέρω ότι για τις πιο πάνω αναφερόμενες επενδύσεις σε επιχειρήσεις, 
απαιτείται όπως έχουν εξασφαλιστεί τα σχετικά πιστοποιητικά από τα αρμόδια υπουργεία και η επιλογή 
των εν λόγω επιχειρήσεων από τους αλλοδαπούς επιχειρηματίες ή επενδυτές διενεργείται βάσει 
καταλόγου στον οποίο περιλαμβάνονται οι καθοριζόμενες από τα αρμόδια υπουργεία προϋποθέσεις τις 
οποίες αυτές απαιτείται να πληρούν.».   

Σημειώσεις: 
α.   Σκοπός της προτεινόμενης τροπολογίας είναι να εισαχθούν στους εν λόγω κανονισμούς ρυθμίσεις όσον 

αφορά τις περιπτώσεις κατά τις οποίες θα αίρεται η προβλεπόμενη απαίτηση για εισφορά στο Ίδρυμα 
Έρευνας και Καινοτομίας. 

β.   Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαοκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με δεκαοκτώ ψήφους υπέρ, τριάντα μία ψήφους εναντίον και τρεις αποχές, η τροπολογία απορρίπτεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η επόμενη αφορά την επαναφορά της δυνατότητας πολιτογράφησης αλλοδαπών επενδυτών οι οποίοι 
έχουν από κοινού επενδύσεις ως νόμιμο ζευγάρι και πληρούν τα σχετικά κριτήρια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι μία από αυτές του Δημοκρατικού Συναγερμού; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 

Προτεινόμενες τροπολογίες των κ. Γιώργου Κάρουλλα, Ξένιας Κωνσταντίνου και Ανδρέα Κυπριανού 
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού για τους κανονισμούς «Οι περί 

Τιμητικής Πολιτογράφησης για λόγους δημοσίου συμφέροντος και πολιτογράφησης Αλλοδαπών 
Επενδυτών Κανονισμοί του 2020» 

 Πρώτη τροπολογία:  Κανονισμός 4, παράγραφος (2). 

 Γίνεται εισήγηση όπως γίνει προσθήκη της φράσης «είτε μέσω επενδύσεων που έχει πραγματοποιήσει ο 
σύζυγος, η σύζυγος, ο συμβίος ή η συμβία, ανάλογα με την περίπτωση». 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Δεν την έχουμε, κύριε Πρόεδρε. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Απλά, μιλούμε για τη σοβαρότητα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν έχετε το κείμενο γραπτώς; 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Βεβαίως, δόθηκε γραπτώς σε όλους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να δοθεί γραπτώς το κείμενο και στο ΑΚΕΛ, σας παρακαλώ. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Υπάρχει, κύριε Πρόεδρε, υπάρχει. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Εμείς δεν έχουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να σας το δώσουν τώρα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Είναι λάθος η επεξήγηση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δηλαδή; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Δεν είναι από κοινού.  Το έχουμε συζητήσει στην επιτροπή.  Είναι στην περίπτωση που κάμνεις αίτηση 
για πολιτογράφηση και βάλλεις τα λεφτά, όχι της επένδυσης που έκαμες εσύ, αλλά η σύζυγός σου.  Δεν είναι 
από κοινού.  Δεν είναι εγώ τζιαι η σύζυγός μου μαζί.  Η σύζυγός μου κάμνει επένδυση τζιαι πιάνω εγώ την 
πολιτογράφηση.  Το «από κοινού» είναι λάθος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό, σας παρακαλώ. 

 Δύο πράματα τότε.  Πρώτον, να διορθωθεί αυτό το λεκτικό, κύριε Κάρουλλα, και, δεύτερον, να δοθεί και 
στο ΑΚΕΛ να το έχουν. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ:  

 Δόθηκαν από ό,τι ξέρω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Να ξαναδοθούν.  Παρακαλώ τη διεύθυνση.  Να βρείτε τον τρόπο να το δώσετε τώρα και να γίνει αυτή η 
λεκτική διόρθωση, σας παρακαλώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Εκ παραδρομής, κύριε Πρόεδρε, εντάξει. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαεννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, δεκαεννέα ψήφους εναντίον και τέσσερις αποχές, η τροπολογία 
εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεύτερη τροπολογία:  Κανονισμός 6, παράγραφος (1), υποπαράγραφος (α). 

 Γίνεται εισήγηση όπως γίνει επαναφορά της πρόνοιας της τρίτης επιφύλαξης στο αρχικό κείμενο των 
κανονισμών: 

 «Νοείται έτι περαιτέρω ότι η συγκεκριμένη υποχρέωση αίρεται, σε περίπτωση κατά την οποία 
αλλοδαπός επιχειρηματίας ή επενδυτής πραγματοποιεί επένδυση στο πλαίσιο της παραγράφου (3), με την 
αγορά ή σύσταση ή συμμετοχή του σε κυπριακές επιχειρήσεις ή εταιρείες, συνολικού ύψους ισόποσου με 
τουλάχιστον το είκοσι τοις εκατόν (20%) του απαιτούμενου κόστους επένδυσης, ήτοι τετρακόσιες χιλιάδες ευρώ 
(€400.000) βάσει του προβλεπόμενου οικονομικού κριτηρίου, οι οποίες δραστηριοποιούνται στον πρωτογενή 
τομέα της οικονομίας ή στον δευτερογενή τομέα της οικονομίας, με εξαίρεση τον τομέα των κατασκευών, ή 
στους τομείς της έρευνας και τεχνολογίας, της εκπαίδευσης, της υγείας και ανανεώσιμων πηγών ενέργειας». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, είκοσι τέσσερις ψήφους εναντίον και τρεις αποχές, η τροπολογία εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Τρίτη τροπολογία 3:  Κανονισμός 6, παράγραφος (3), υποπαράγραφος (β). 

 Γίνεται εισήγηση όπως γίνει επαναφορά των προνοιών των δύο επιφυλάξεων στην υποπαράγραφο (β) 
της παραγράφου (3) του κανονισμού 6 όπως: 
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 «Νοείται περαιτέρω ότι η συγκεκριμένη υποχρέωση αίρεται, σε περίπτωση κατά την οποία ο αλλοδαπός 
επιχειρηματίας ή επενδυτής πραγματοποιεί επένδυση στο πλαίσιο της παραγράφου (3) του παρόντος 
Κανονισμού, με την αγορά ή σύσταση ή συμμετοχή σε κυπριακές επιχειρήσεις ή εταιρείες, συνολικού ύψους 
ισόποσου με τουλάχιστον το είκοσι τοις εκατόν (20%) του απαιτούμενου κόστους επένδυσης, ήτοι τετρακόσιες 
χιλιάδες ευρώ (€400.000) βάσει του προβλεπόμενου στην παράγραφο (3) οικονομικού κριτηρίου, οι οποίες 
εμπίπτουν στην έννοια του όρου “μικρομεσαία επιχείρηση”, ως η Σύσταση 2003/361/ΕΚ της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής, και δραστηριοποιούνται στον τριτογενή τομέα της οικονομίας. 

 Νοείται έτι περαιτέρω ότι ο αλλοδαπός επιχειρηματίας ή επενδυτής ή οι κληρονόμοι του διατηρούν εφ’ 
όρου ζωής την πιο πάνω επένδυση, μέχρι τουλάχιστον το πόσο των εβδομήντα πέντε χιλιάδων ευρών 
(€75.000), και το επιπρόσθετο ποσό πέραν του ποσού αυτού διέπεται από τον χρονικό περιορισμό των πέντε 
(5) ετών που προβλέπεται στην παράγραφο (3) του Κανονισμού 4». 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχει και εναλλακτική, λέει.  Ποια ’πού τες δκυο εννά ψηφίσουμε; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η εναλλακτική είναι η τρίτη τροπολογία, κύριε Περδίκη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Στην τρίτη είμαστε, αγαπητή μου. 

 Εξηγήστε μας το λλίον τούτο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ο κ. Κάρουλλας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Έχουμε δύο εναλλακτικές εδώ.  Η μια αφορά τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις τζιαι η άλλη μικρές και πολύ 
μικρές επιχειρήσεις.   

 Αν δεν ψηφιστεί η μια, να ψηφιστεί η επόμενη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αν ψηφιστεί η μια, τι θα γίνει με την άλλη; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Αποσύρεται η άλλη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι πέντε ψήφους υπέρ, είκοσι επτά ψήφους εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία 
απορρίπτεται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Η εναλλακτική. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροπολογία 3 (εναλλακτική): 

 Γίνεται εισήγηση όπως γίνει επαναφορά της πρόνοιας, έτσι ώστε ο επενδυτής να προβαίνει σε εισφορά 
ύψους τουλάχιστον εβδομήντα πέντε χιλιάδων ευρώ (€75.000) στην Υπηρεσία Βιομηχανίας και Τεχνολογίας 
για την υλοποίηση στοχευμένων σχεδίων χορηγιών για τις πολύ μικρές και μικρές επιχειρήσεις, μετά από την 
έγκριση της αίτησης από το Υπουργικό Συμβούλιο και αμέσως πριν από την έκδοση του πιστοποιητικού 
πολιτογράφησης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, είκοσι δύο ψήφους εναντίον και δύο αποχές, η τροπολογία εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροπολογία 4:  Κανονισμός 7, παράγραφος (3) και (4). 

 Γίνεται εισήγηση όπως γίνει επαναφορά της πρόνοιας όπως αυτή ήταν στο αρχικό κείμενο ως 
παράγραφοι (3) και (4) του Κανονισμού 7. 

Σημείωση: 
 Σκοπός της τροπολογίας αυτής είναι η επαναφορά της δυνατότητας συμπερίληψης του ποσού που 
υπερβαίνει τις €500.000 και που αφορά την ιδιόκτητη κατοικία στην αρχική επένδυση.  Επιπλέον, η 
παράγραφος (4) παρέχει τη δυνατότητα συμπερίληψης της οικιστικής μονάδας που είναι τουλάχιστον €500.000 
πλέον ΦΠΑ στην αρχική επένδυση που αφορά οικιστικές μονάδες. 

 Με την επαναφορά των προνοιών αυτών αποκαθιστούμε την αξιοπιστία του προγράμματος, έπειτα από 
τις συχνές αλλαγές που είχε δεχθεί το πρόγραμμα τα τελευταία χρόνια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαεννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, δεκαεννέα ψήφους εναντίον και έξι αποχές, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Ναι, κύριε Λουκαΐδη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Έχουν όλες οι τροπολογίες τη σημασία τους, αλλά γι’ αυτή που ψηφίστηκε τώρα επιτρέψετέ μας να 
πούμε δύο λόγια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ουσιαστικά, αυτή η τροπολογία που έχει εγκριθεί δύναται να συνεχίσει να διοχετεύει όλο το επενδυτικό 
πρόγραμμα πολιτογραφήσεων σε έναν τομέα, κυρίως στους πύργους, από τους οποίους κάποιοι ωφελούνται.  
Στις πολυτελείς δηλαδή κατοικίες ή διαμερίσματα σε πύργους, όπου με την αγορά τους ο υποτιθέμενος 
επενδυτής -διότι αυτό δεν είναι επένδυση που βοηθά στην ανάπτυξη οικονομικής δραστηριότητας στη χώρα 
μας- μπορεί να απαλλάσσεται του οποιουδήποτε ποσού χρειάζεται, για να συμπληρώσει τα δύο εκατομ. ευρώ, 
και θα αποστερήσει άλλους τομείς της οικονομίας που χρειάζεται να υπάρχει επενδυτική δραστηριότητα, για να 
διοχετευθούν εκεί λεφτά.  Θα αρκεί η αγορά ενός πολυτελούς διαμερίσματος των €2.000.000, για να τελειώνει ο 
υποτιθέμενος επενδυτής στη χώρα μας.   

 Οπόταν αυτό που στήθηκε, αυτή τη φούσκα που στήθηκε, την τροφοδοτούμε, για να συνεχιστεί και στο 
μέλλον.  Και όσοι ψήφισαν αυτό έκαμαν, εξυπηρετώντας βεβαίως -και αυτό είναι το κύριο- τους ελάχιστους 
προνομιούχους που λυμαίνονται αυτό το πρόγραμμα και εκθέτουν τη χώρα μας διεθνώς.  Το οποίο 
πρόγραμμα -θα το ξαναπούμε- είναι αναγκαίο και μπορεί να λειτουργήσει σωστά και θα συνεχίσουμε να το 
υπογραμμίζουμε, όχι, όμως όπως το έχουν μετατρέψει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Επόμενη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5. Γίνεται εισήγηση όπως γίνει επαναφορά της πρόνοιας όπως αυτή ήταν στο αρχικό κείμενο ως 
παράγραφος 5 του Κανονισμού 7. 

Σημείωση: 
 Σκοπός της τροπολογίας είναι η επαναφορά της πρόνοιας, ώστε να παρέχεται η δυνατότητα αγοράς 
υφιστάμενης οικιστικής επένδυσης η οποία μαζί με τη μόνιμη ιδιόκτητη κατοικία του επενδυτή να ανέρχονται σε 
€2.500.000. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαεννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ, δεκαεννέα ψήφους εναντίον και τέσσερις αποχές, η τροπολογία 
εγκρίνεται.   

 Πάμε παρακάτω. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6. Γίνεται εισήγηση για επαναφορά της πρόνοιας «πολιτικώς εκτεθειμένα πρόσωπα, κατά την έννοια του 
άρθρου 2 του περί της Παρεμπόδισης και Καταπολέμησης της Νομιμοποίησης Εσόδων από Παράνομες 
Δραστηριότητες Νόμου, τα οποία κατέχουν πολιτειακό αξίωμα κατά την ημερομηνία υποβολής της αίτησης ή 
κατείχαν πολιτειακό αξίωμα τους αμέσως προηγούμενους δώδεκα (12) μήνες πριν από την ημερομηνία 
υποβολής της αίτησης». 

Σημείωση: 
 Με την τροπολογία αυτή επαναφέρεται η πρόνοια για καθορισμό του χρόνου που ένας επενδυτής που 
ήταν ΠΕΠ μπορεί να υποβάλει αίτηση για πολιτογράφηση στην Κύπρο στους δώδεκα μήνες αντί στα τρία 
χρόνια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαεννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, δεκαεννέα ψήφους εναντίον και τρεις αποχές, η τροπολογία εγκρίνεται.   

 Η επόμενη.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7. Γίνεται εισήγηση για διαγραφή της μεταβατικής πρόνοιας, όπως αυτή έχει προστεθεί στο τελικό κείμενο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία ψήφος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαεννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και δεκαεννέα αποχές, η τροπολογία εγκρίνεται.   
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 Έχουμε άλλη; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έχουμε, βεβαίως. Είναι οι τροπολογίες του κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες του κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών για τους κανονισμούς «Οι περί Τιμητικής Πολιτογράφησης για λόγους δημοσίου συμφέροντος 

και πολιτογράφησης Αλλοδαπών Επενδυτών Κανονισμοί του 2020» 
1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του Κανονισμού 6 των πιο πάνω κανονισμών, ώστε να 
αντικατασταθεί το ποσό «εβδομήντα πέντε χιλιάδες ευρώ (€75.000)», οπουδήποτε αυτό απαντά, με το ποσό 
«εκατόν χιλιάδες ευρώ (€100.000)», στην κατάλληλη γραμματική παραλλαγή. 

Σημειώσεις: 
α. Σκοπός της προτεινόμενης τροπολογίας είναι να αυξηθούν τα προβλεπόμενα στους υπό αναφορά 

κανονισμούς ποσά τα οποία καταβάλλονται στο Ίδρυμα Έρευνας και Καινοτομίας, στην Υπηρεσία 
Βιομηχανίας και Τεχνολογίας, στο Ταμείο Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και Εξοικονόμησης Ενέργειας 
και στον Κυπριακό Οργανισμό Ανάπτυξης Γης. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, είκοσι τέσσερις ψήφους εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία 
εγκρίνεται.   

 Πάμε στην επόμενη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του Κανονισμού 6 των πιο πάνω κανονισμών, ώστε να 
αντικατασταθεί στο τέλος της υποπαραγράφου (γ) της παραγράφου (1) αυτού η λέξη «και» (ένατη γραμμή) με 
το διαζευκτικό «ή» και να προστεθεί αμέσως μετά η ακόλουθη νέα υποπαράγραφος: 

«(δ) καταβάλει ποσό ύψους τουλάχιστον εκατόν χιλιάδων ευρώ (€100.000) στο Εθνικό Ταμείο Αλληλεγγύης 
που ιδρύθηκε δυνάμει των διατάξεων του περί Ίδρυσης Εθνικού Ταμείου Αλληλεγγύης Νόμου μετά την έγκριση 
της αίτησης από το Υπουργικό Συμβούλιο και πριν από την έκδοση πιστοποιητικού πολιτογράφησης: 

 Νοείται ότι, σε περίπτωση κατά την οποία ο αλλοδαπός επιχειρηματίας ή επενδυτής επιθυμεί να 
καταβάλει ποσό μεγαλύτερο από τις εκατόν χιλιάδες ευρώ (€100.000), το επιπλέον αυτό ποσό συνυπολογίζεται 
στο συνολικό ποσό της επένδυσης, η οποία πραγματοποιείται με βάση τα οικονομικά κριτήρια τα οποία 
καθορίζονται στις παραγράφους (2) έως (5) του παρόντος Κανονισμού, και».  

Σημειώσεις: 
α. Σκοπός της προτεινόμενης τροπολογίας είναι η συμπερίληψη στα προβλεπόμενα κριτήρια και 

προϋποθέσεις για σκοπούς πολιτογράφησης στο πλαίσιο του Κυπριακού Επενδυτικού Προγράμματος 
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της καταβολής ποσού ύψους τουλάχιστον εκατόν χιλιάδων ευρώ (€100.000) στο Εθνικό Ταμείο 
Αλληλεγγύης το οποίο αφορά τους κουρεμένους καταθέτες και κατόχους αξιογράφων. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ποιου είναι αυτή η πρόταση; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παραμένουμε στις τροπολογίες του κ. Περδίκη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαοκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ εναντίον και μία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται.   

 Η επόμενη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του Κανονισμού 6 των πιο πάνω κανονισμών, ώστε να 
αντικατασταθεί στην υπο-υποπαράγραφο (iv) της υποπαραγράφου (γ) της παραγράφου (5) αυτού η φράση 
«πιστοποιητικό έρευνας ή/και τίτλο ιδιοκτησίας» (πρώτη γραμμή) με τη φράση «πιστοποιητικό έρευνας και τίτλο 
ιδιοκτησίας». 

Σημειώσεις: 
α. Σκοπός της προτεινόμενης τροπολογίας είναι να απαιτείται τόσο πιστοποιητικό έρευνας όσο και τίτλος 

ιδιοκτησίας για τα ακίνητα στα οποία έχει επενδύσει ο αλλοδαπός επιχειρηματίας ή επενδυτής.  

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πιστοποιητικό έρευνας από ποιον;   

 Κύριε Περδίκη, εξήγα μου. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, στον κανονισμό όπως τον ψηφίζουμε λέει ότι η ανάπτυξη που θα κάμει ο επενδυτής θα 
έχει πιστοποιητικό έρευνας ή τίτλο ιδιοκτησίας.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ποιος θα κάμνει το πιστοποιητικό έρευνας; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Αφού είναι μέσα στον νόμο το πιστοποιητικό.  Έντζιεν εγώ που το έχω μέσα στον νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μέσα στον νόμο που το είχατε, κυρία Μαύρου, ποιος έκαμνε το πιστοποιητικό; 
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ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Εγώ φεύκω το «ή», βάζω «και».  Πρέπει να είναι υποχρεωτικός… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τι σημαίνει «πιστοποιητικό έρευνας»;  Να καταλάβω. 

 Κυρία Μαύρου, τι σημαίνει από εκεί που το εξετάσετε «πιστοποιητικό έρευνας»;  Ποιος θα κάμνει 
πιστοποιητικό έρευνας;  Λέει ο κ. Περδίκης ότι υπήρχε από την αρχή, ότι θα μπει πιστοποιητικό έρευνας.  Από 
ποιον και ποιος θα το εγκρίνει; 

(Μη ευκρινή σχόλια από την κ. Ελένη Μαύρου) 

 Όχι, ο κ. Περδίκης λέει ότι υπήρχε και στο αρχικό. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Εγώ, κύριε Πρόεδρε, φεύκω το «ή» και βάζω «και».  Άρα, θα είναι υποχρεωτικός ο τίτλος ιδιοκτησίας, 
ενώ στο κείμενο του κανονισμού έλεγε «πιστοποιητικό έρευνας ή τίτλο ιδιοκτησίας». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Μάλιστα.  Εντάξει.  Παρ’ όλο που δεν πολλοκατάλαβα, ας γίνει η ψηφοφορία.  Δηλαδή εκαταλάβετε εσείς 
που θα ψηφίσετε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 …πιστοποιητικό έρευνας, αοριστολογίες.  Τίτλος ιδιοκτησίας είναι αυτό.  Με αυτό που εισηγούμαι εγώ 
είναι τίτλος ιδιοκτησίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Περδίκη) 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όμως όπως είναι γραμμένη η τροπολογία απαιτούνται και τα δύο.  Τώρα μας λέτε ή το 
ένα ή το άλλο.  Τι εμείς να καταλάβουμε; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Το ένα ή το άλλο είναι.  Αν δεν ψηφιστεί η τροπολογία μου, θα είναι ή το ένα ή το άλλο. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Συγγνώμη, κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας, δεν μπορεί ο κ. Περδίκης πράγματα τα οποία συζητήσαμε 
κατ’ επανάληψη και του τα εξηγήσαμε εκατόν φορές στην επιτροπή Εσωτερικών…  Επιτρέψτε μου ένα λεπτό, 
γιατί δεν μπορεί να λέει ο καθένας μας ανακρίβειες!  

 Εδώ το πιστοποιητικό έρευνας θα καταγράφει, θα απεικονίζει τα βάρη, τις υποχρεώσεις που έχει ένα 
ακίνητο.  Ο τίτλος ιδιοκτησίας είναι το τελειωτικό.  Μπορεί κάποιο κτήμα, ένα ακίνητο να μην έχει ακόμη τον 
τίτλο ιδιοκτησίας.  Έχει όμως την πολεοδομική του άδεια, έχει την άδεια οικοδομής.  Άρα, υπάρχουν εκείνα τα 
στοιχεία, περιλαμβανομένου και του πιστοποιητικού ερεύνης, όπου θα φαίνεται, θα απεικονίζεται, θα 
φωτογραφίζεται η εικόνα του ακινήτου.  Επομένως, είναι υπερβολικό.  Θα καταστραφεί το πρόγραμμα, κατά 
την άποψή μας.  Το είπαμε κατ’ επανάληψη! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Είναι συνταγή, για να κάμουμε και άλλους εγκλωβισμένους αγοραστές! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα τρεις ψήφους εναντίον, τέσσερις ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία 
απορρίπτεται.   

 Πάμε παρακάτω. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του Κανονισμού 7 των πιο πάνω κανονισμών, ώστε να 
αντικατασταθεί το ποσό «πεντακοσίων χιλιάδων ευρώ (€500.000)», οπουδήποτε αυτό απαντά, με το ποσό 
«τριακοσίων πενήντα χιλιάδων ευρώ (€350.000)». 

Σημειώσεις: 
α. Σκοπός της προτεινόμενης τροπολογίας είναι η μείωση του ποσού που προβλέπεται στους υπό 

αναφορά κανονισμούς για την αγορά μόνιμης ιδιόκτητης κατοικίας.   

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Να εξηγήσω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, όχι.  Να ψηφίσουμε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Μα, πρέπει να το εξηγήσω! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εκαταλάβαμε. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Όχι, δεν καταλάβατε!    

 Ρε παιδκιά, έσιει μια σημαντική λεπτομέρεια…  

 Με την άδειά σας, κύριε Πρόεδρε, επειδή ακριβώς τούτη η τροπολογία σχετίζεται με τις προηγούμενες 
που έχουν περάσει.  Επιβαρύνουμε τον επενδυτή με περίπου €100.000, €150.000… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Συγγνώμη;   

 €200.000 επιπλέον… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι!  Εν κανεί που παίρνετε τον λόγο ως δεν έπρεπε, διότι έχουν τζιαι οι άλλοι 
συνάδελφοι άποψη… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 €200.000 επιπλέον, κύριε Πρόεδρε, τον επιβαρύνουμε τον επενδυτή να δώσει σε διάφορα ταμεία και 
οργανισμούς.  Για να τον διευκολύνουμε όσον αφορά την αγορά κατοικίας και να μην κατευθύνεται 
αποκλειστικά η αγορά κατοικίας στις πολυτελείς κατοικίες και να διευρύνουμε τη δυνατότητα σε πολύ κόσμο να 
πουλά στην αγορά, όχι μόνο σε ορισμένους επιχειρηματίες, κάνω αυτή την εισήγηση να πάμε στις €350.000. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι έξι ψήφους εναντίον, τρεις ψήφους υπέρ και είκοσι αποχές, η τροπολογία απορρίπτεται.   

 Πάμε παρακάτω. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παραμένουμε στις τροπολογίες των Οικολόγων. 

5. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του Κανονισμού 8 των πιο πάνω κανονισμών, ώστε να προστεθεί 
στην υποπαράγραφο (β) αυτού, αμέσως μετά τη λέξη «ιδιοκτήτη», η φράση «ή μετέχει απευθείας ή εμμέσως σε 
επιχειρηματική δραστηριότητα στις μη ελεγχόμενες από την κυβέρνηση της Δημοκρατίας περιοχές». 

Σημειώσεις: 

α. Σκοπός της προτεινόμενης τροπολογίας είναι να μη δύναται να παραχωρείται κατ’ εξαίρεση 
πολιτογράφηση στο πλαίσιο του Κυπριακού Επενδυτικού Προγράμματος σε πρόσωπα τα οποία 
μετέχουν σε επιχειρηματική δραστηριότητα στις μη ελεγχόμενες από την κυβέρνηση της Δημοκρατίας 
περιοχές.  

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Δεν το ψηφίσαμε τούτο προηγουμένως;  Δεν καταψηφίστηκε τούτο; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Ήταν στον νόμο, κύριε Πρόεδρε.  Αφορούσε άλλο θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καλά, όταν δεν πέρασε στον νόμο, θα περάσει… 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εκείνο που ψηφίσαμε ήταν για να χάνει την υπηκοότητα.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε να κάμνουμε τη φασαρία μας, ψηφίστε! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Δεν είναι για φασαρία, κύριε Πρόεδρε! 

 Να ακούσετε λίγο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε. 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαεννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα δύο ψήφους εναντίον, δεκαεννέα ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία 
απορρίπτεται.   

 Παρακάτω. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έχουμε τώρα την προτεινόμενη τροπολογία του κ. Πανίκου Λεωνίδου εκ μέρους του Δημοκρατικού 
Κόμματος. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος για 
τους κανονισμούς «Οι περί Τιμητικής Πολιτογράφησης για λόγους δημοσίου συμφέροντος και 

πολιτογράφησης Αλλοδαπών Επενδυτών Κανονισμοί του 2020» 
 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της παραγράφου (2) του Κανονισμού 2 των πιο πάνω κανονισμών, 
ώστε να διαγραφεί η δεύτερη επιφύλαξη αμέσως μετά το εδάφιο (γ):  

 «Νοείται περαιτέρω ότι ο αλλοδαπός επιχειρηματίας ή επενδυτής απαγορεύεται να προχωρήσει σε 
σύσταση εταιρείας ανάπτυξης γης με σκοπό τη διοχέτευση της επένδυσης».   

Σημειώσεις: 
α. Σκοπός της τροπολογίας είναι να απαλειφθεί η περιοριστική επιφύλαξη. 

β.  Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Είναι προφορική;  Δεν είναι μέσα στα κείμενα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν είναι.   

 Κύριε Λεωνίδου, μα πότε την εκάμετε τούτη; 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Τριάντα του μήνα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έτσι μου είπετε. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Και έχω αντίγραφο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Πόσοι άλλοι την έχουν και το ΑΚΕΛ δεν την έχει; 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω αντίγραφο κατάθεσης της επιστολής μαζί με την τροπολογία προς τις υπηρεσίες.  
Τριάντα του μήνα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία.  Να δοθεί στο ΑΚΕΛ… 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Τα επέδειξα προηγουμένως παρουσία της γραμματέως στον Πρόεδρο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Εντάξει.  Να δοθεί το κείμενο και στο ΑΚΕΛ, που δεν το έχει. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Οκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι ψήφους εναντίον, οκτώ ψήφους υπέρ και είκοσι τρεις αποχές, η τροπολογία απορρίπτεται.   

  Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των κανονισμών όπως τροποποιήθηκαν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαεφτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, δεκαεφτά εναντίον και δύο αποχές, εγκρίνονται οι κανονισμοί. 

 Με μία ώρα καθυστέρηση… Η ώρα είναι 2.20 μ.μ.  Να πούμε να επανέλθουμε στις 3.00 είναι αρκετό ή 
θέλετε περισσότερο; 

 Ωραία, αλλά 3.00 μ.μ. ακριβώς να είσαστε πίσω, σας παρακαλώ. 

 Διάλειμμα.  

(Ώρα διακοπής:  2.20 μ.μ.) 
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 (Ώρα επανέναρξης:  3.00 μ.μ.) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συνεχίζουμε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Τα υπ’ αριθμόν 41 και 42 θέματα, τα οποία τιτλοφορούνται «Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020» και «Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020», είναι προτάσεις νόμου του κ. Ανδρέα Κυπριανού εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού Συναγερμού και έχουν κοινή έκθεση. 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς των δύο προτάσεων νόμου. 

 ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός της υπ’ αριθμόν 41 πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να 
παραταθεί η περίοδος ισχύος πολεοδομικών αδειών που λήγουν εντός του έτους 2020 κατά ένα έτος, χωρίς να 
απαιτείται η εκ νέου υποβολή σχετικής αίτησης στην αρμόδια πολεοδομική αρχή. 

 Σκοπός της υπ’ αριθμόν 42 πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να 
παραταθεί η περίοδος ισχύος αδειών οικοδομής που λήγουν εντός του έτους 2020 κατά ένα έτος, χωρίς να 
απαιτείται η εκ νέου υποβολή σχετικής αίτησης στην αρμόδια αρχή. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τις προτάσεις νόμου «Ο περί Πολεοδομίας 
και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020» και «Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και 

Οικοδομών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» 
Παρόντες:  

 Ελένη Μαύρου, πρόεδρος Πανίκος Λεωνίδου 

 Ευανθία Σάββα Παύλος Μυλωνάς 
 Γιώργος Κάρουλλας Λίνος Παπαγιάννης 

 Ανδρέας Κυπριανού  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τις πιο πάνω προτάσεις νόμου, οι οποίες 
κατατέθηκαν στη Βουλή από τον κ. Ανδρέα Κυπριανού εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 13 Ιουλίου 2020.  Στη συνεδρίαση 
της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, της 
Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και του Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (ΕΤΕΚ). 

  Σημειώνεται ότι η επιτροπή εξέτασε τις εν λόγω προτάσεις νόμου κατά προτεραιότητα, σύμφωνα με τις 
σχετικές πρόνοιες του Κανονισμού της Βουλής, λόγω της σημασίας και του σκοπού των προτεινόμενων 
νομοθετικών ρυθμίσεων. 

 Σκοπός της πρώτης πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
Νόμου, ώστε να παραταθεί η περίοδος ισχύος πολεοδομικών αδειών που λήγουν εντός του έτους 2020 κατά 
ένα έτος, χωρίς να απαιτείται η εκ νέου υποβολή σχετικής αίτησης στην αρμόδια πολεοδομική αρχή. 

 Σκοπός της δεύτερης πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 
Νόμου, ώστε να παραταθεί η περίοδος ισχύος αδειών οικοδομής που λήγουν εντός του έτους 2020 κατά ένα 
έτος, χωρίς να απαιτείται η εκ νέου υποβολή σχετικής αίτησης στην αρμόδια αρχή. 

 Σύμφωνα με τον εισηγητή των προτάσεων νόμου, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις κρίνονται αναγκαίες, λόγω 
των συνεπειών της πανδημίας COVID-19 στην υλοποίηση έργων για τα οποία έχουν ήδη εκδοθεί 
πολεοδομικές άδειες και άδειες οικοδομής. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών ενημέρωσε την επιτροπή ότι με βάση σχετική απόφαση 
του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2020, η ισχύς των πολεοδομικών αδειών και των αδειών 
οικοδομής, οι οποίες έληγαν κατά τη χρονική περίοδο από τις 17 Μαρτίου μέχρι την 30ή Ιουνίου 2020, 
παρατάθηκε έως την 31η Δεκεμβρίου 2020.   

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας εξέφρασε την άποψη ότι η παράταση της 
ισχύος αδειών διά νόμου ενδεχομένως να αποτελεί επέμβαση σε ζητήματα τα οποία ρυθμίζονται από την 
εκτελεστική εξουσία και ως εκ τούτου να συγκρούεται με την αρχή της διάκρισης των εξουσιών.  Επιπρόσθετα, 
η ίδια εκπρόσωπος επισήμανε ότι ούτως ή άλλως ο νόμος παρέχει την ευχέρεια ανανέωσης των αδειών στη 
βάση υφιστάμενων νομοθετικών ρυθμίσεων. 

 Ο εκπρόσωπος του ΕΤΕΚ συμφώνησε με τις πρόνοιες των προτάσεων νόμου. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτάσεων νόμου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή τους σε 
νόμους, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος της πρώτης πρότασης νόμου, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί 
Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση της υπ’ αριθμόν 41 πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 28 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ, δύο ψήφους εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, δύο ψήφους εναντίον και καμία αποχή, η υπ’ αριθμόν 41 πρόταση νόμου 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Δεύτερη ανάγνωση της υπ’ αριθμόν 42 πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, τρεις ψήφους εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, τρεις ψήφους εναντίον και καμία αποχή, η υπ’ αριθμόν 42 πρόταση 
νόμου ψηφίζεται σε νόμο.  
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 Το υπ’ αριθμόν 43 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Σωματείων και Ιδρυμάτων και για Άλλα Συναφή Θέματα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020».  Είναι πρόταση νόμου εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εσωτερικών.   

 Παρακαλώ να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να εισαχθούν σε αυτόν ειδικές ρυθμίσεις για τη χορήγηση 
έγκρισης εγγραφής στο οικείο μητρώο σωματείων, ιδρυμάτων και λεσχών που λειτουργούν με βάση 
καταργηθέντες νόμους, με απώτερο στόχο να καταστεί δυνατή η συμμόρφωσή τους με τη νέα νομοθεσία. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Σωματείων και 
Ιδρυμάτων και για Άλλα Συναφή Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020»  

Παρόντες: 
 Ελένη Μαύρου, πρόεδρος Πανίκος Λεωνίδου 

 Ευανθία Σάββα Παύλος Μυλωνάς 

 Γιώργος Κάρουλλας Μη μέλη της επιτροπής: 

 Ξένια Κωνσταντίνου Γεώργιος Γεωργίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε 
στη Βουλή από την ίδια, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 24 Ιουλίου 2020.  Στη συνεδρίαση της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και της 
Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας. 

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή εξέτασε κατά προτεραιότητα την εν λόγω πρόταση νόμου, σύμφωνα με τις 
πρόνοιες του Κανονισμού της Βουλής, για λόγους που προκύπτουν από τη σημασία και τους σκοπούς της 
προτεινόμενης νομοθετικής ρύθμισης.   

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Σωματείων και Ιδρυμάτων και για Άλλα 
Συναφή Θέματα Νόμου, ώστε να εισαχθούν σε αυτόν ειδικές ρυθμίσεις σε σχέση με τη χορήγηση έγκρισης 
εγγραφής στο οικείο μητρώο σωματείων, ιδρυμάτων και λεσχών που έχουν συσταθεί και λειτουργούν με βάση 
τον καταργηθέντα περί Σωματείων και Ιδρυμάτων Νόμο και τον καταργηθέντα περί Εγγραφής Λεσχών Νόμο, 
με απώτερο στόχο να καταστεί δυνατή η συμμόρφωσή τους με τη νέα νομοθεσία που διέπει την ίδρυση και 
λειτουργία τους.  

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες της πρότασης νόμου προβλέπονται μεταξύ άλλων οι ακόλουθες 
τροποποιήσεις στην υπό αναφορά βασική νομοθεσία: 

1. Αναθεώρηση των μεταβατικών διατάξεων για την εφαρμογή της, ώστε να καθοριστεί ότι τα υφιστάμενα 
σωματεία, ιδρύματα και λέσχες οφείλουν να ενημερώσουν τον οικείο έφορο εντός δύο μηνών από την 
ημερομηνία έναρξης της ισχύος του προτεινόμενου νόμου για το γεγονός ότι δεν υπέβαλαν το 
καταστατικό τους εντός της προβλεπόμενης στις εν λόγω διατάξεις προθεσμίας, ήτοι μέχρι την 31η 
Δεκεμβρίου 2019.   

2. Προσθήκη διάταξης σύμφωνα με την οποία, σε περίπτωση κατά την οποία ο οικείος έφορος κρίνει ότι 
απαιτείται για σκοπούς συμμόρφωσης με τις διατάξεις της εν λόγω νομοθεσίας όπως υφιστάμενα 
σωματεία, ιδρύματα και λέσχες υποβάλουν οποιεσδήποτε αναπροσαρμογές και τροποποιήσεις του 
καταστατικού τους ή προβούν σε οποιαδήποτε άλλη ενέργεια, να επιδίδεται ειδοποίηση για 
συμμόρφωση εντός προθεσμίας δύο μηνών προς το ασκούν τη διοίκηση του σωματείου, του ιδρύματος 
ή της λέσχης όργανο, ανάλογα με την περίπτωση, με τη διενέργεια σχετικής δημοσίευσης σε δύο 
τουλάχιστον εφημερίδες.  

 Σημειώνεται επίσης ότι η κατάθεση της πρότασης νόμου ήταν αποτέλεσμα εκτεταμένης συζήτησης στην 
επιτροπή συναφούς θέματος, το οποίο ενεγράφη για αυτεπάγγελτη εξέταση από αυτή, με τον τίτλο 
«Ενημέρωση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών σε σχέση με την εφαρμογή του περί Σωματείων 
και Ιδρυμάτων και για Άλλα Συναφή Θέματα Νόμου και η ενδεχόμενη ανάγκη τροποποίησης της εν λόγω 
νομοθεσίας», το οποίο εξετάστηκε σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 6, στις 13 και στις 24 
Ιουλίου 2020.  Στο πλαίσιο των εν λόγω συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκε και παρευρέθηκε ενώπιόν της ο 
Υπουργός Εσωτερικών, συνοδευόμενος από υπηρεσιακούς παράγοντες, καθώς και εκπρόσωπος της Νομικής 
Υπηρεσίας της Δημοκρατίας. 

 Στο στάδιο της εξέτασης του εν λόγω θέματος, η επιτροπή είχε την ευκαιρία να ενημερωθεί πληρέστερα 
για διάφορα προβλήματα που παρατηρούνται σε σχέση με την εφαρμογή της υπό τροποποίηση βασικής 
νομοθεσίας και ειδικότερα για τη μη συμμόρφωση των πιο πάνω αναφερόμενων οντοτήτων όσον αφορά την 



2368 

υποβολή τροποποιήσεων του καταστατικού τους εντός της χρονικής προθεσμίας που προβλέπεται στις 
μεταβατικές διατάξεις της εν λόγω νομοθεσίας.   

 Ο Υπουργός Εσωτερικών δήλωσε στην επιτροπή ότι το χρονικό διάστημα που παραχωρήθηκε στη 
βάση των μεταβατικών διατάξεων της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας για τη συμμόρφωση 
υφιστάμενων σωματείων, ιδρυμάτων και λεσχών κρίνεται επαρκές.  Επιπρόσθετα, ο ίδιος αξιωματούχος 
επισήμανε ότι κατά την αξιολόγηση της διαφάνειας και της αξιοπιστίας του χρηματοπιστωτικού συστήματος της 
Κύπρου από την επιτροπή «Moneyval» του Συμβουλίου της Ευρώπης απασχόλησε ο ισχυρισμός που 
διατυπώθηκε ότι αριθμός μη κυβερνητικών οργανώσεων εμπλέκονται σε διεργασίες για τη διακίνηση και το 
ξέπλυμα παράνομου χρήματος και τη χρηματοδότηση της τρομοκρατίας.  Ως εκ τούτου, κρίνεται αναγκαίο 
όπως το Υπουργείο Εσωτερικών, ως η αρμόδια αρχή για τους σκοπούς της εν λόγω νομοθεσίας, προβεί στις 
απαιτούμενες ενέργειες για έλεγχο των δραστηριοτήτων και των συναλλαγών των μη κυβερνητικών 
οργανώσεων που δραστηριοποιούνται στην Κύπρο.   

 Πέραν των πιο πάνω, ο Υπουργός Εσωτερικών ενημέρωσε την επιτροπή ότι για σκοπούς ελέγχου της 
υλοποίησης των εισηγήσεων και συστάσεων της επιτροπής «Moneyval» αναμένεται να διενεργηθεί 
επαναληπτική αξιολόγηση συμμόρφωσης της Κύπρου κατά το έτος 2021.  Τέλος, σημείωσε ότι το Υπουργείο 
Εσωτερικών εισηγείται την προσθήκη στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία διάταξης σύμφωνα με την 
οποία τα επηρεαζόμενα υφιστάμενα σωματεία, ιδρύματα και λέσχες θα ενημερώνονται με τη δημοσίευση σε 
δύο ημερήσιες εφημερίδες σχετικής γνωστοποίησης για την πρόθεση της αρμόδιας αρχής να προβεί στις 
απαιτούμενες ενέργειες για τροχοδρόμηση των απαιτούμενων διαδικασιών για τη διάλυσή τους και θα τους 
παρέχεται η δυνατότητα να συνεχίσουν τη λειτουργία τους, υπό την προϋπόθεση ότι θα υποβάλουν εντός δύο 
μηνών στον οικείο έφορο τα απαιτούμενα έγγραφα και στοιχεία όσον αφορά τη συμμόρφωσή τους με την υπό 
τροποποίηση βασική νομοθεσία.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της κατά τη 
συζήτηση του αυτεπάγγελτου θέματος, έκρινε σκόπιμο να καταθέσει την υπό αναφορά πρόταση νόμου για 
τροποποίηση της πιο πάνω αναφερομένης βασικής νομοθεσίας, με στόχο την επίλυση των προβλημάτων που 
άπτονται της εφαρμογής της.  

 Ωστόσο, σε μεταγενέστερο στάδιο, μετά το πέρας της συνεδρίασης της επιτροπής για τη συζήτηση της 
υπό αναφορά πρότασης νόμου, το Υπουργείο Εσωτερικών κατέθεσε στην επιτροπή προσχέδιο κειμένου στο 
οποίο αποτυπώνεται η πιο πάνω αναφερόμενη εισήγησή του όσον αφορά την εισαγωγή στην υπό 
τροποποίηση βασική νομοθεσία ρυθμίσεων σε σχέση με τη χορήγηση έγκρισης εγγραφής ορισμένων 
υφιστάμενων σωματείων, ιδρυμάτων και λεσχών στο οικείο μητρώο. 

 Συναφώς, η επιτροπή αποφάσισε να τροποποιήσει ανάλογα το κείμενο της πρότασης νόμου, ώστε να 
συνάδει με την πιο πάνω αναφερόμενη εισήγηση του Υπουργείου Εσωτερικών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών της πρότασης νόμου, όπως αυτή αναθεωρήθηκε 
σύμφωνα με την πιο πάνω απόφαση της επιτροπής, στο στάδιο της συζήτησής της στην ολομέλεια της 
Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Παρά το γεγονός ότι το νομοσχέδιο αυτό προσπαθεί να εξωραΐσει και να βελτιώσει την κατάσταση 
πραγμάτων, εμείς δε θα υποστηρίξουμε ούτε θα το ψηφίσουμε για τον λόγο ότι πάντοτε είχαμε την άποψη ότι 
είναι ένας νόμος, ο περί Σωματείων και Ιδρυμάτων, αντιπαραγωγικός και «αντινομικός», ο οποίος μόνο 
προβλήματα δημιουργεί, εξού και οι συνεχείς τροποποιήσεις οι οποίες κατατίθενται, για να τον καταστήσουν 
ελαφρώς ή αποδεκτά λειτουργήσιμο.  Επομένως, εμείς θα απέχουμε από την ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άλλος; 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 56 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δύο αποχές, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Σωματείων και Ιδρυμάτων και για Άλλα Συναφή Θέματα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δύο αποχές, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 44 θέμα τιτλοφορείται «Οι περί Λειτουργίας των Δημόσιων Σχολείων Μέσης 
Εκπαίδευσης (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2020».   

 Παρακαλώ να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση των βασικών κανονισμών για την εύρυθμη λειτουργία των σχολικών μονάδων με την 
εφαρμογή βελτιωμένων χρονοδιαγραμμάτων, τη βελτίωση των διαδικασιών αξιολόγησης των μαθητών κ.ά.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για τους κανονισμούς «Οι περί 
Λειτουργίας των Δημόσιων Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 

2020» 
Παρόντες: 
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 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος Γιώργος Τ. Γεωργίου 

 Αννίτα Δημητρίου  Πανίκος Λεωνίδου 

 Γιώργος Κάρουλλας  Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Αντρέας Καυκαλιάς Χαράλαμπος Θεοπέμπτου   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε τρεις 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 1η Ιουλίου και στις 8 και 16 Ιουλίου 2020.   

 Στην πρώτη συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, της 
ΟΕΛΜΕΚ, της ΟΛΤΕΚ, της Παγκύπριας Συνομοσπονδίας Ομοσπονδιών Συνδέσμων Γονέων Δημοσίων 
Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης, της Παγκύπριας Συντονιστικής Επιτροπής Μαθητών (ΠΣΕΜ) και της 
Κυπριακής Παιδοβουλής. 

 Η Παγκύπρια Ομοσπονδία Συνδέσμων Γονέων Παιδιών με Ειδικές Ανάγκες (ΠΟΣΥΓΟΠΕΑ) και η 
Κυπριακή Συνομοσπονδία Οργανώσεων Αναπήρων (ΚΥΣΟΑ), παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν 
στην πιο πάνω συνεδρία της επιτροπής.  

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 11 του περί Κοινοτικών 
Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης Νόμου όπως τροποποιήθηκε με τα άρθρα 3(2) και 4 του περί Μεταβιβάσεως 
της Ασκήσεως των αρμοδιοτήτων της Ελληνικής Κοινοτικής Συνελεύσεως και περί Υπουργείου Παιδείας 
Νόμου, είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων περί Λειτουργίας των Δημόσιων Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης 
Κανονισμών για την εύρυθμη λειτουργία των σχολικών μονάδων.  Ειδικότερα, οι προτεινόμενοι κανονισμοί 
στοχεύουν στην εφαρμογή βελτιωμένων χρονοδιαγραμμάτων, τα οποία συμβάλλουν στην ομαλή λειτουργία 
των σχολείων ενόψει της σταδιακής εφαρμογής του θεσμού της αξιολόγησης των μαθητών στο πλαίσιο των 
τετραμήνων.  Επιπρόσθετα, με τους εν λόγω κανονισμούς βελτιώνονται οι διαδικασίες αξιολόγησης των 
μαθητών, με βάση την εμπειρία από την εφαρμογή των υφιστάμενων κανονισμών κατά τη σχολική χρονιά 
2019-2020 στην Α΄ Λυκείου, καθώς και με βάση τις εισηγήσεις των εκπαιδευτικών οργανώσεων και των 
οργανωμένων γονέων. 

 Ειδικότερα, οι πρόνοιες των κανονισμών μεταξύ άλλων προβλέπουν τα ακόλουθα: 

1. Η λήξη των μαθημάτων για το Α΄ τετράμηνο θα γίνεται την πέμπτη εργάσιμη ημέρα μετά το τέλος των 
διακοπών των Χριστουγέννων και όχι στο τέλος του πρώτου δεκαπενθημέρου του Δεκεμβρίου, που 
ισχύει σήμερα. 

2. Το Α΄ τετράμηνο θα λήγει το τρίτο δεκαήμερο Ιανουαρίου αντί το πρώτο δεκαπενθήμερο αυτού. 

3. Το Β΄ τετράμηνο θα αρχίζει από την επόμενη ημέρα της λήξης των εξετάσεων Α΄ τετραμήνου μέχρι τη 
λήξη των εξετάσεων προαγωγής και απόλυσης του Β΄ τετραμήνου. 

4. Για τα εξεταζόμενα μαθήματα ο βαθμός κάθε τετραμήνου θα καθορίζεται σε αναλογία 60% από την 
αξιολόγηση για την ενεργό συμμετοχή του μαθητή στο μάθημα, που αποτελεί τη συντρέχουσα 
αξιολόγηση, και σε αναλογία 40% από την ενιαία γραπτή αξιολόγηση στο τέλος του τετραμήνου. 

5. Για τα μη εξεταζόμενα μαθήματα ο βαθμός κάθε τετραμήνου θα καθορίζεται με βάση την ίδια πιο πάνω 
αναλογία ποσοστών, αλλά το 40% θα αφορά γραπτή προειδοποιημένη άσκηση διάρκειας 45 λεπτών 
κατά τη διάρκεια του τετραμήνου.  

6. Η αξιολόγηση για την ενεργό συμμετοχή του μαθητή στο μάθημα γίνεται στη βάση διαδικασίας συνεχούς 
ελέγχου που περιλαμβάνει διάφορες εναλλακτικές μορφές αξιολόγησης.   

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, αφού ανέλυσαν τις 
πρόνοιες των κανονισμών, τόνισαν ότι με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις αίρονται οι δυσκολίες και τα λειτουργικά 
προβλήματα που παρουσιάστηκαν κατά τη σχολική χρονιά 2019-2020 στο πλαίσιο της εφαρμογής του θεσμού 
των τετραμήνων.  Όπως επισήμανε μεταξύ άλλων ο διευθυντής μέσης γενικής εκπαίδευσης, δεν κρίνεται 
σκόπιμο να γίνει εξαντλητική κανονιστική ρύθμιση όλων των θεμάτων και εισηγήσεων που υποβλήθηκαν στο 
υπουργείο από τους διάφορους φορείς, ώστε η ρύθμιση ορισμένων θεμάτων να αφεθεί στην αυτονομία των 
σχολικών μονάδων. 

Οι εκπρόσωποι των εκπαιδευτικών οργανώσεων ΟΕΛΜΕΚ και ΟΛΤΕΚ εξέφρασαν τις επιφυλάξεις τους 
για συγκεκριμένες πρόνοιες των κανονισμών και εισηγήθηκαν όπως επέλθουν ορισμένες βελτιώσεις. 
Ειδικότερα, οι εισηγήσεις των εκπροσώπων της ΟΕΛΜΕΚ, οι οποίες περιλαμβάνονται και σε επιστολή που 
απέστειλαν στον αρμόδιο υπουργό, επικεντρώνονται κυρίως στην αναλογία των ποσοστών για τη γραπτή και 
συντρέχουσα αξιολόγηση, δηλαδή στη διαφοροποίηση στα εξεταζόμενα μαθήματα των ποσοστών 60% και 
40%, σε 70% και 30%, αντίστοιχα, στη βαρύτητα που θα έχει η κάθε αξιολόγηση, καθώς και στον περιορισμό ή 
στην κατάργηση ορισμένων γραπτών προειδοποιημένων ασκήσεων.  Επιπρόσθετα, ο εκπρόσωπος της 
ΟΛΤΕΚ μεταξύ άλλων επισήμανε ότι οι μαθητές των Τεχνικών Σχολών θα πρέπει να τυγχάνουν ισότιμης 
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μεταχείρισης αναφορικά με τα κοινά εξεταζόμενα μαθήματα, ώστε η εξέταση και τα δοκίμια να είναι 
προσαρμοσμένα στις διδακτικές περιόδους που έχουν καλύψει.  Περαιτέρω, σύμφωνα με τους πιο πάνω 
εκπροσώπους, το αρμόδιο υπουργείο δεν τους έχει αποστείλει στοιχεία όσον αφορά την αξιολόγηση από τη 
μέχρι τώρα εφαρμογή του θεσμού των τετραμήνων. 

Οι εκπρόσωποι της Παγκύπριας Συνομοσπονδίας Ομοσπονδιών Συνδέσμων Γονέων Δημοσίων 
Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης συμφώνησαν με τον σκοπό και τις επιδιώξεις των κανονισμών, αλλά 
παράλληλα προέβησαν και σε συγκεκριμένες βελτιωτικές εισηγήσεις, που περιλαμβάνονται στο υπόμνημά τους 
που κατέθεσαν στην επιτροπή.  Ειδικότερα, οι εισηγήσεις των πιο πάνω εκπροσώπων επικεντρώνονται κυρίως 
στην πρόνοια για τις γραπτές προειδοποιημένες ασκήσεις στην τάξη τόσο για τα εξεταζόμενα όσο και για τα μη 
εξεταζόμενα μαθήματα.  Συγκεκριμένα, σύμφωνα με τους ίδιους, η πρόνοια αυτή χρήζει διασαφήνισης, ώστε να 
γίνεται αναφορά σε εικοσάλεπτες γραπτές προειδοποιημένες ασκήσεις στην τάξη και να καθορίζεται ο μέγιστος 
αριθμός τους ανά γνωστικό αντικείμενο.  Περαιτέρω, με βάση τις εισηγήσεις των εν λόγω εκπροσώπων, για τη 
σωστή εφαρμογή του θεσμού των τετραμήνων θα πρέπει να διασφαλιστεί η έγκαιρη στελέχωση των σχολικών 
μονάδων, η προώθηση της αλλαγής του συστήματος αξιολόγησης των εκπαιδευτικών, καθώς και η 
επιμόρφωσή τους. 

Ο πρόεδρος της ΠΣΕΜ, αφού επισήμανε ότι δεν προηγήθηκε η αναγκαία διαβούλευση, εξέφρασε τις 
πάγιες θέσεις της ΠΣΕΜ όσον αφορά τη διαφωνία τους με τη διεξαγωγή κεντρικών εξετάσεων ανά τετράμηνο, 
ζητώντας την κατάργησή τους. 

Ο εκπρόσωπος της Κυπριακής Παιδοβουλής, χωρίς να διαφωνεί με τον θεσμό των εξετάσεων ανά 
τετράμηνο, προέβη σε συγκεκριμένες παρατηρήσεις, τις οποίες κατάθεσε και γραπτώς, οι οποίες αφορούν τη 
διόρθωση ορισμένων στρεβλώσεων που παρατηρήθηκαν στο πλαίσιο εφαρμογής του θεσμού αυτού.  
Ειδικότερα, αφού συμφώνησε με τη μετάθεση των εξετάσεων του Α΄ τετραμήνου στον μήνα Ιανουάριο, 
αναφέρθηκε μεταξύ άλλων στην ανάγκη εξυπηρέτησης του παιδαγωγικού σκοπού, στις αδυναμίες που 
εντοπίζονται σε σχέση με την περίοδο διεξαγωγής των κεντρικών αξιολογήσεων τετραμήνων, στους δείκτες της 
συντρέχουσας αξιολόγησης, στη γραπτή αξιολόγηση στα εξεταζόμενα μαθήματα και στην ανάγκη 
επιμόρφωσης των εκπαιδευτικών. 

Επισημαίνεται ότι η επιτροπή, στο πλαίσιο της εξέτασης των κανονισμών, ζήτησε από το αρμόδιο 
υπουργείο την κατάθεση στοιχείων σε σχέση με την αξιολόγηση του Α΄ τετραμήνου για τη σχολική χρονιά 
2019-2020.  Το αρμόδιο υπουργείο, ανταποκρινόμενο στο αίτημα της επιτροπής, κατέθεσε συνοπτικό 
ενημερωτικό σημείωμα σε σχέση με την πιο πάνω αξιολόγηση. 

Στο πλαίσιο της όλης συζήτησης και ανταλλαγής απόψεων μεταξύ των μελών της επιτροπής, το μέλος 
της κ. Πανίκος Λεωνίδου εισηγήθηκε τα ακόλουθα, τα οποία θα προωθηθούν και υπό μορφή τροπολογιών꞉  

1. Τη διαφοροποίηση των ποσοστών σε σχέση με την αξιολόγηση των εξεταζόμενων μαθήματων, ώστε το 
ποσοστό για τη συντρέχουσα αξιολόγηση να καθορίζεται στο 70% και όχι στο 60% και για την ενιαία 
γραπτή αξιολόγηση το ποσοστό να καθορίζεται στο 30% και όχι στο 40%.  

2. Οι γραπτές προειδοποιημένες ασκήσεις στην τάξη στα εξεταζόμενα μαθήματα που αφορούν την 
αξιολόγηση για την ενεργό συμμετοχή του μαθητή στο μάθημα να μην υπερβαίνουν τις δύο.  

3. Η πρόνοια για την πραγματοποίηση μικρής γραπτής προειδοποιημένης άσκησης στην τάξη στα μη 
εξεταζόμενα μαθήματα που αφορά την αξιολόγηση της ενεργούς συμμετοχής του μαθητή στο μάθημα να 
διαγραφεί. 

Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού διαμόρφωσε τις 
ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού συμφωνούν με τον σκοπό και τις επιδιώξεις των κανονισμών και εισηγούνται στη Βουλή την 
έγκρισή τους όπως αυτοί κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία και διορθώθηκαν νομοτεχνικά. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, το 
μέλος της βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, το μέλος της 
βουλευτής της Αλληλεγγύης και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των κανονισμών στο πλαίσιο της συζήτησής τους στην ολομέλεια 
του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχουμε και τροπολογίες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ομιλητές και αν έχουν και τροπολογίες δικές τους, να τις εξηγήσουν. 

 Παρακαλώ. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Στους υφιστάμενους κανονισμούς μέσης εκπαίδευσης -είναι συγκεκριμένα ο Κανονισμός 5(α)- 
σημειώνεται, κύριε Πρόεδρε, ότι ο νέος θεσμός για την αξιολόγηση του μαθητή αξιολογείται στο τέλος κάθε 
τετραμήνου από το Κέντρο Εκπαιδευτικής Έρευνας του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου Κύπρου, τα συμπεράσματα 
του οποίου τίθενται ενώπιον της Ειδικής Συμβουλευτικής Επιτροπής, των διαδικασιών αξιολόγησης του μαθητή 
και ενημερώνεται σχετικά η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού. 

 Λυπούμαι να παρατηρήσω ότι το Υπουργείο Παιδείας δεν εφάρμοσε τον κανονισμό, αφού η 
προβλεπόμενη από τον νόμο διαδικασία δεν έγινε ποτέ.  Ως εκ τούτου, αγαπητοί συνάδελφοι και 
συναδέλφισσες, οι αλλαγές που προτείνονται δεν είναι σε καμία περίπτωση αποτέλεσμα επιστημονικής 
αξιολόγησης, αλλά αυτοματισμού και προχειροτήτων από πλευράς του Υπουργείου Παιδείας, όπως και τότε, 
όταν κατέθεσαν τους βασικούς κανονισμούς που εισήγαγαν τις εξετάσεις των τετραμήνων.   

 Επιπρόσθετα, θέλω να σημειώσω το εξής:  Στο επεξηγηματικό σημείωμα που απέστειλε το Υπουργείο 
Παιδείας στην επιτροπή Παιδείας -και, επαναλαμβάνω, όχι ολοκληρωμένη αξιολόγηση, ως όφειλε να πράξει, 
αλλά ένα συνοπτικό σημείωμα καταγραφής στατιστικών δεδομένων- περιείχε στοιχεία αυτό το σημείωμα, τα 
οποία επιβεβαιώνουν δυστυχώς τη ζημιά που προκαλεί στο εκπαιδευτικό σύστημα ο θεσμός των εξετάσεων 
των τετραμήνων.  Ενδεικτικά, στο υπό αναφορά σημείωμα, κύριε Πρόεδρε, καταγράφεται -και διαβάζω από το 
σημείωμα του Υπουργείου Παιδείας που μας έστειλε στην επιτροπή Παιδείας-  η αρνητική επίδραση στο 
εκπαιδευτικό έργο λόγω πίεσης, ένεκα της δυσαναλογίας μεταξύ όγκου ύλης και διαθέσιμου διδακτικού χρόνου, 
ότι ο θεσμός πέτυχε σε μικρό βαθμό να ενισχύσει το ενδιαφέρον των μαθητών, ότι ο θεσμός δεν κάνει τη 
μάθηση πιο αποτελεσματική, πιο δημιουργική, ότι ο θεσμός δε συνεισφέρει στη δυνατότητα διαφοροποίησης 
της διδασκαλίας, ότι ο θεσμός δεν αύξησε τον προσωπικό ελεύθερο χρόνο των μαθητών και των μαθητριών.  
Ωστόσο και παρά την καταγραφή όλων αυτών των αρνητικών συμπερασμάτων από το ίδιο το Υπουργείο 
Παιδείας, το Υπουργείο Παιδείας συνεχίζει να επιμένει στον θεσμό των εξετάσεων των τετραμήνων.   

 Καταληκτικά, οι τροπολογίες που προτείνονται δεν αλλάζουν την ουσία.  Η ουσία είναι μία και 
παραμένει, ότι οι εξετάσεις τετραμήνων αποτελούν ένα παιδαγωγικό έγκλημα εις βάρος του εκπαιδευτικού μας 
συστήματος, εις βάρος των παιδιών μας.   

 Λέγοντας όλα τούτα, να πω ότι θα καταψηφίσουμε τους κανονισμούς και σ’ ό,τι αφορά τις τροπολογίες 
που κατατίθενται θα τηρήσουμε αποχή, γιατί δεν αλλάζουν την ουσία των πραγμάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λεωνίδου έχει τον λόγο και οι υπόλοιποι να ψηλώσουν τα χέρια τους πάνω, για να γίνει λίστα. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Θα ξεκινήσω από το τελευταίο που είπε ο αγαπητός συνάδελφος Αντρέας.  Νομίζω έν’ υπερβολικό να 
τονίζουμε και να υπερτονίζουμε για εγκλήματα παιδαγωγικά, γιατί ψηφίστηκε από την πλειοψηφία της Βουλής 
σε συνεργασία με όλους τους επιστημονικούς φορείς αυτού του κράτους που έχουν άμεση σχέση με το όλο 
θέμα, καθώς επίσης με τη συγκατάθεση, αν θέλετε, σε κάποιο βαθμό όλων των εμπλεκόμενων φορέων.  Οι 
μόνοι οι οποίοι διεφώνησαν έντονα είναι δυστυχώς η ομάδα η δική σας, αγαπητέ κύριε Καυκαλιά, και, 
λυπούμαι, εμείς ουδέποτε έχομε χαρακτηρίσει οποιαδήποτε πράξη δική σας είτε ως έγκλημα ή ως 
συμπεριφορά παράτυπη.  Εμείς θεωρούμε ότι συμμετείχαμε -και το δηλώνουμε ξανά- ότι συμμετείχαμε σε αυτή 
τη διαδικασία, όχι για τα τετράμηνα, γιατί τα τετράμηνα είχαν ψηφιστεί προ πολλού, αλλά για το θέμα της 
αξιολόγησης του μαθητή.  Αυτό ήταν το κυρίαρχο θέμα και αυτό είναι που συζητάμε και σήμερα.  Η κυβέρνηση, 
το υπουργείο διαπίστωσε με τον περιορισμένο, αν θέλετε, έλεγχο που έχει κάνει, αφού…  Συμφωνώ μαζί σας, 
όντως, ότι υπήρχε η προϋπόθεση στους κανονισμούς να γίνεται αξιολόγηση συνολική του θεσμού, δεν έγινε 
λόγω της πανδημίας, άρα δεν είναι ολοκληρωμένη η αξιολόγηση.  Όμως, εν πάση περιπτώσει, έρχεται το 
υπουργείο και φέρνει συγκεκριμένες εισηγήσεις για αλλαγή στους υφιστάμενους κανονισμούς. 

 Εμείς, συνεπείς με τις απόψεις, συνεπείς με τις θέσεις μας, έχουμε καταθέσει τη συγκεκριμένη 
τροπολογία με τρία συγκεκριμένα άρθρα.  Πιστεύουμε ότι αυτό αποτελεί στοιχείο συνέπειας, στοιχείο το οποίο 
ενισχύει την αξιολόγηση του μαθητή, την αντικειμενική αξιολόγηση του μαθητή.   

 Έχουμε διαφορετική άποψη.  Πώς να το κάνουμε, κύριε Καυκαλιά;  Θα συνεχίσετε να διαφωνείτε, αλλά 
επιτρέψτε μας να έχουμε τζιαι εμείς τη δική μας άποψη. 

 Εν πάση περιπτώσει, εμείς εκείνο που καταγράφουμε κυρίως είναι το ότι δεν υπήρξε αξιολόγηση και 
βεβιασμένα ενδεχομένως το υπουργείο έρχεται να φέρει προτάσεις για αλλαγές. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Χατζηγιάννης. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Θα ήθελα να πω ότι απόλυτα σεβαστές οι θέσεις του ΑΚΕΛ, και μάλιστα όταν αυτές είναι διαχρονικές.  
Αυτές ήταν οι θέσεις του και αυτές εξακολουθούν να είναι σήμερα και να εκφράζονται με κάθε σαφήνεια.  Αυτό 
δεν ενοχλεί κανέναν και είναι απόλυτα σεβαστό.  Θα πρέπει να πούμε όμως κάτι το ορθό, ότι η αξιολόγηση, 
όπως απορρέει μέσα από τους κανονισμούς, είναι στην περίπτωση της σταδιακής εφαρμογής, γιατί είναι σε μια 
εξέλιξη η σταδιακή εφαρμογή του θεσμού των τετραμήνων, ναι, και θα ακολουθήσει μια αξιολόγηση από 
θεσμοθετημένη επιτροπή, όπως πολύ σωστά αναφέρθηκε προηγουμένως.   

 Ως εκ τούτου, και με τα προβλήματα τα οποία βιώσαμε το τελευταίο διάστημα, δεν είμαστε ακόμη σε 
θέση, όπως δεν προβλέπεται στους κανονισμούς, να αξιολογηθεί στο σύνολο και στην ολότητά της η 
υλοποίηση του θεσμού των τετραμήνων.  Γιατί απλούστατα μια πρώτη εξέταση έχει γίνει, η δεύτερη δεν 
μπόρεσε να υλοποιηθεί λόγω της πανδημίας και θα πρέπει να συσσωρευθούν ακόμη περισσότερες εμπειρίες, 
οι οποίες θα αποτελέσουν αντικείμενο μελέτης και προβληματισμού.  Μακριά από οποιεσδήποτε δογματικές 
προσεγγίσεις.  Εκεί και όπου διαπιστώνεται λάθος, εκεί και όπου διαπιστώνεται αδυναμία θα πρέπει να 
αντιμετωπίζεται, θα πρέπει να δίνονται άλλες εναλλακτικές λύσεις, για να κάνουμε τον θεσμό δικαιότερο και 
ορθότερο.  Άρα λοιπόν, κανένας μας δε βρίσκεται δογματικά ενώπιον αυτής της μεταρρύθμισης. 

 Δεύτερον, βιώνουμε τα προβλήματα της προηγούμενης σχολικής περιόδου, να κλείσουμε τη σχολική 
χρονιά και είμαστε όλοι μάρτυρες πόσο δύσκολο ήταν αυτό.  Στο αμέσως επόμενο διάστημα θα πρέπει να 
ανοίξουμε ξανά τα σχολεία, να τα λειτουργήσουμε και να ολοκληρώσουμε τη χρονιά και με επιπρόσθετο 
επιβαρυντικό στοιχείο.  Μάλιστα, κίνδυνο αποτελεί και η εξέλιξη της πορείας του κορωνοϊού και πρέπει, μέσα 
από την εμπειρία που συσσωρεύσαμε, της πρώτης εξέτασης, να έρθουμε να κάνουμε κάποιες διορθώσεις.  Οι 
διορθώσεις αυτές ουσιαστικά μετακομίζουν τη διεξαγωγή των εξετάσεων μετά τις γιορτές των Χριστουγέννων.  
Είναι κοινά διαπιστωμένο, δεν υπάρχει η παραμικρή αμφισβήτηση από τον οποιονδήποτε ότι αυτή η αλλαγή θα 
πρέπει να γίνει.  Βαίνει προς το καλό και των παιδιών και οι γονείς συμφώνησαν και οι συνδικαλιστικές 
οργανώσεις. 

 Ως εκ τούτου, θεωρώ -και κάνω την έκκληση- να μπούμε σ’ αυτό το πνεύμα, να κάνουμε τη δική μας 
τοποθέτηση σήμερα, προκειμένου να διευκολύνουμε τα παιδιά στη δύσκολη μάλιστα επόμενη χρονική περίοδο. 

 Τρίτον… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ολοκληρώνετε, σας παρακαλώ. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 …σε σχέση με τις τροπολογίες του αγαπητού συναδέλφου του κ. Λεωνίδου, δύο τροπολογίες, η πρώτη 
τροπολογία ή η μία από τις τροπολογίες ουσιαστικά αφορά τον περιορισμό των αριθμών διαγωνισμάτων, 
πράγμα με το οποίο μπαίνουμε στο έργο του σχολείου, αλλά και των εκπαιδευτικών.  Γι’ αυτό δεν μπορεί να 
γίνει αποδεκτή από πλευράς μας.  Ο εκπαιδευτικός θα πρέπει να έχει εκείνο το πλαίσιο ελευθερίας να 
καθορίζει την αξιολόγησή του, όταν και εφόσον του το επιτρέπουν τα δεδομένα του, αλλά και οι ιδιαιτερότητες 
της σχολικής μονάδας.  Επίσης και η ίδια η σχολική μονάδα έχει υποχρέωση να συντονίσει, να προγραμματίσει 
πόσα διαγωνίσματα θα γίνονται, με ποιους τρόπους κ.λπ. κ.λπ., όπως προβλέπεται στους κανονισμούς.  Άρα 
λοιπόν, με το να εισέλθομε κανονιστικά μέσα απ’ αυτόν τον κανονισμό θα θέσουμε περαιτέρω πλαίσια, 
ενδεχομένως να κάνουμε πολύ πιο δύσκολη και τη λειτουργία των σχολείων, αλλά και θα ξαναέρθουμε 
ενώπιον μιας κατάστασης που τη βιώσαμε το τελευταίο διάστημα, όπου τσακωνόντουσαν -το λέω με καλή 
πρόθεση- οι ειδικότητες μεταξύ τους, γιατί ένα μάθημα ανταγωνιζόταν το άλλο, πότε θα κάνει ο ένας 
διαγώνισμα, πότε ο άλλος, και μ’ αυτόν τον τρόπο υπήρχε μια διαρκής σύγκρουση.   

 Και έρχομαι και στη δεύτερη τροπολογία.  Το εβδομήντα-τριάντα, που είναι η προσπάθεια του 
συναδέλφου, αντί του εξήντα-σαράντα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Χατζηγιάννη, έχουμε ακόμα σαράντα θέματα, σας το λέω να το ξέρετε! 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Το εξήντα-σαράντα που… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εάν για κάθε τροπολογία μιλάτε πέντε λεπτά, εμείναμε δαμαί! 
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ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.  Ευχαριστώ. 

 Αντί το εξήντα-σαράντα, να πάει εβδομήντα-τριάντα.  Λέμε καθαρά ότι δεν μπορεί να γίνει αποδεκτή.  
Απλούστατα, θα πρέπει να ολοκληρωθεί, υπάρχει η βαρύτητα στην αξιολόγηση, αδικούνται περίπου το 30% 
των αρίστων μέσα απ’ αυτή τη χαριστική νοοτροπία.  Νομίζω δε βοηθά κανέναν, υπάρχει η δυνατότητα, 
αποτελεί έναν μηχανισμό, να κάνουμε τέτοιου είδους εξέταση, παγκύπρια εξέταση, κοινή εξέταση απ’ όλους και 
να μην υπάρχει το περιθώριο, να μην υπάρχει εκείνη η βαρύτητα στο γραπτό κείμενο.  Άρα λοιπόν, έχει 60% ο 
εκπαιδευτικός να αξιολογήσει ένα μεγάλο μερίδιο.  Άρα λοιπόν, το 30%, δηλαδή όλων αυτών των αρίστων 
μαθητών, οι οποίοι το παίρνουν με τον κόπο και τον μόχθο τους, ενώ οι άλλοι θα έρχονται στο σημείο 
χαριστικά να ανεβαίνουν δίπλα τους ή παράλληλα μαζί με αυτούς. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, ας αφήσουμε τον θεσμό να προχωρήσει και εδώ είμαστε, αν και εφόσον, μέσα 
από τις περαιτέρω αξιολογήσεις, εμφανιστεί οτιδήποτε άλλο, εδώ είμαστε, να το αντιμετωπίσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Προχωρούμε με τις τροπολογίες. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για να διευκολύνω τη διαδικασία, να τες αποσύρω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όλες. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Όλες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννιά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαοκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ εναντίον και μία αποχή, εγκρίνονται οι κανονισμοί. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 45 και 46 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί της Ίδρυσης και 
Λειτουργίας της Σχολής Δικαστών Νόμος του 2019» και «Ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος 
του 2019». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 45 νομοσχεδίου:  Θέσπιση νομοθεσίας για δημιουργία Σχολής Δικαστών, η 
οποία θα υπάγεται στο Ανώτατο Δικαστήριο και θα είναι αρμόδια για την επαγγελματική κατάρτιση και την 
επιμόρφωση των μελών του δικαστικού σώματος. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 46 νομοσχεδίου:  Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να περιληφθεί σε 
αυτόν πρόνοια που να καθιστά υποχρεωτική την παρακολούθηση εκπαιδευτικών προγραμμάτων από τους 
δικαστές. 

 (Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τα νομοσχέδια «Ο περί της Ίδρυσης και 
Λειτουργίας της Σχολής Δικαστών Νόμος του 2019» και «Ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) 

Νόμος του 2019» 
Παρόντες:  
 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος  Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Δημήτρης Δημητρίου Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 

 Κώστας Κωνσταντίνου Πανίκος Λεωνίδου 

 Άριστος Δαμιανού Κωστής Ευσταθίου 

 Ευανθία Σάββα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών εξέτασε τα πιο πάνω νομοσχέδια σε τρεις συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 16 Οκτωβρίου και 27 Νοεμβρίου 2019, καθώς και στις 17 Ιουλίου 2020.  Στο πλαίσιο 
της συζήτησης κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους ενώπιον της επιτροπής ο τέως Υπουργός 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, ο τέως Πρόεδρος του Ανωτάτου Δικαστηρίου, o τέως Γενικός Εισαγγελέας 
της Δημοκρατίας, η Αρχιπρωτοκολλητής, ο Συντονιστής Δικαστικής Επιμόρφωσης και Μεταρρύθμισης των 
Δικαστηρίων, καθώς και ο πρόεδρος του Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου.  Σημειώνεται ότι τα υπό αναφορά 
νομοσχέδια αποτελούν μέρος ευρύτερων νομοθετικών ρυθμίσεων με τις οποίες επιδιώκεται η μεταρρύθμιση 
και ο εκσυγχρονισμός των δομών και της λειτουργίας των δικαστηρίων. 

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η δημιουργία Σχολής Δικαστών, η οποία θα υπάγεται στο 
Ανώτατο Δικαστήριο και θα είναι αρμόδια για την επαγγελματική κατάρτιση και την επιμόρφωση των μελών του 
δικαστικού σώματος.   

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Δικαστηρίων Νόμου, ώστε να 
περιληφθεί σε αυτόν πρόνοια που να καθιστά υποχρεωτική την παρακολούθηση εκπαιδευτικών 
προγραμμάτων από τους δικαστές. 

 Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει το πρώτο νομοσχέδιο, η δημιουργία Σχολής 
Δικαστών θεωρείται ουσιώδους σημασίας για τη διασφάλιση της ποιότητας της δικαιοσύνης, θέση που 
καταγράφεται τόσο στην έκθεση του Ανωτάτου Δικαστηρίου του Ιουνίου του 2016 αναφορικά με τις λειτουργικές 
ανάγκες των δικαστηρίων όσο και στις εισηγήσεις των Ιρλανδών εμπειρογνωμόνων αναφορικά με τη 
μεταρρύθμιση των δικαστηρίων. 

 Ειδικότερα, το πρώτο υπό αναφορά νομοσχέδιο προνοεί μεταξύ άλλων για τα ακόλουθα: 

1. Την ίδρυση Σχολής Δικαστών, που θα υπάγεται στο Ανώτατο Δικαστήριο και θα είναι αρμόδια για την 
επιμόρφωση των δικαστών με κύριους σκοπούς:  

 α. την επικαιροποίηση των προγραμμάτων εκπαίδευσης, ώστε να ανταποκρίνονται στις εκάστοτε 
ανάγκες που δημιουργούνται και να συμβάλλουν στην ανάπτυξη των δεξιοτήτων των δικαστών 
στους τομείς της πληροφορικής και της διαχείρισης υποθέσεων, 

 β. την προώθηση της αρχής της δικαστικής ανεξαρτησίας, της δικαστικής ηθικής και της 
δεοντολογίας, 

 γ. τον καθορισμό στρατηγικών για τη δικαστική εκπαίδευση, καθώς και την αξιολόγηση των 
εκάστοτε παρεχόμενων εκπαιδευτικών προγραμμάτων και 

 δ. τη διεξαγωγή ερευνών, τη διοργάνωση συνεδρίων και άλλων εκδηλώσεων, τη συνεργασία με 
πανεπιστήμια, καθώς και τη συμμετοχή σε ευρωπαϊκούς και διεθνείς οργανισμούς που 
προωθούν αντίστοιχους σκοπούς.  

2.  Την ίδρυση συμβουλίου αρμόδιου για την επίβλεψη της λειτουργίας της Σχολής Δικαστών, του οποίου ο 
πρόεδρος θα είναι ο εκάστοτε Πρόεδρος του Ανωτάτου Δικαστηρίου ή άλλο πρόσωπο που ο Πρόεδρος 
του Ανωτάτου Δικαστηρίου θα υποδεικνύει και τα μέλη θα ορίζονται από τον πρόεδρο του συμβουλίου, 
εξαιρουμένου του προέδρου της Ένωσης Δικαστών, ο οποίος θα ορίζεται ως εκ της θέσεώς του (ex 
officio), θα έχουν πενταετή θητεία και δε θα λαμβάνουν οποιαδήποτε αντιμισθία. 
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3.  Τον διορισμό διευθυντή της Σχολής Δικαστών από τον Πρόεδρο του Ανωτάτου Δικαστηρίου ύστερα από 
συνεννόηση με τα μέλη του Ανωτάτου Δικαστηρίου, ο οποίος κατά τον χρόνο που θα προηγηθεί του 
διορισμού του πρέπει είτε να υπηρετεί στο δικαστικό σώμα είτε να έχει πρόσφατα αφυπηρετήσει από 
αυτό.  Ο διευθυντής θα είναι υπεύθυνος μεταξύ άλλων για την εκπόνηση του ετήσιου εκπαιδευτικού και 
επιμορφωτικού προγράμματος της σχολής, αλλά και του τριετούς εκπαιδευτικού προγράμματος, το 
οποίο θα υποβάλλει στο συμβούλιο για έγκριση.  Η θητεία του διευθυντή θα είναι τριετής με δυνατότητα 
ανανέωσης για χρονική περίοδο που ο Πρόεδρος του Ανωτάτου Δικαστηρίου θα κρίνει κατάλληλη. 

4.  Τη δυνατότητα παρακολούθησης προγραμμάτων της σχολής, πέραν των δικαστών και μόνο ύστερα 
από έγκριση του συμβουλίου, από δικηγόρους, πρωτοκολλητές και νομικούς λειτουργούς των 
δικαστηρίων ή της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας. 

5.  Τη στελέχωση της σχολής με προσωπικό, τα καθήκοντα του οποίου θα ρυθμίζονται με κανονισμούς που 
θα εκδίδει το συμβούλιο, ύστερα από εισήγηση του διευθυντή. 

6.   Τον προϋπολογισμό της σχολής, που θα αποτελεί μέρος του προϋπολογισμού της Δικαστικής 
Υπηρεσίας. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης επί της αρχής των νομοσχεδίων ο τέως Υπουργός Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως ανέφερε ότι μέχρι το 2017 η Κύπρος ήταν η μόνη χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση η οποία δε 
διέθετε σχολή επιμόρφωσης δικαστών και ότι μόλις το 2017, με την υπογραφή σχετικής συμφωνίας μεταξύ της 
Δικαστικής Υπηρεσίας και του Συντονιστή Δικαστικής Επιμόρφωσης και Μεταρρύθμισης των Δικαστηρίων, 
τέως δικαστή του Ανωτάτου Δικαστηρίου κ. Γιώργου Ερωτοκρίτου, άρχισε να λειτουργεί στο Ανώτατο 
Δικαστήριο το Τμήμα Μεταρρύθμισης και Επιμόρφωσης, το οποίο ωστόσο δεν έχει ακόμη θεσμοθετηθεί 
νομοθετικά.  Όπως ο ίδιος αξιωματούχος ανέφερε, επειδή το δίκαιο εξελίσσεται διαρκώς, λόγω και της εξέλιξης 
της τεχνολογίας, κρίνεται απαραίτητη η ίδρυση σχολής για την επιμόρφωση των δικαστών σε νέους τομείς 
δικαίου και σε εξειδικευμένα θέματα.  Περαιτέρω, ο ίδιος τόνισε ότι με τις πρόνοιες των δύο νομοσχεδίων 
διασφαλίζεται πλήρως η ανεξαρτησία της δικαστικής εξουσίας, καθότι η σχολή βάσει των προτεινόμενων 
ρυθμίσεων τελεί υπό την εποπτεία του Ανωτάτου Δικαστηρίου.  Τέλος, ο υπουργός απηύθυνε έκκληση στην 
επιτροπή για άμεση προώθηση των δύο νομοσχεδίων, καθότι οι πρόνοιές τους δεν επηρεάζονται από την 
ψήφιση των υπολοίπων νομοσχεδίων για τη δικαστική μεταρρύθμιση. 

 Ο τέως Πρόεδρος του Ανωτάτου Δικαστηρίου δήλωσε ότι το Ανώτατο Δικαστήριο συμφωνεί με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις των νομοσχεδίων.  Επισήμανε ότι αυτά ετοιμάστηκαν σε συνεργασία με το 
Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως και τον Παγκύπριο Δικηγορικό Σύλλογο και έτυχαν νομοτεχνικής 
επεξεργασίας από τη Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας.  Αναφορικά με τη Σχολή Δικαστών, την ίδρυση της 
οποίας προνοεί το πρώτο νομοσχέδιο, ο ίδιος διευκρίνισε ότι αυτή αποτελεί σχολή επιμόρφωσης των 
υφιστάμενων και νεοδιοριζόμενων δικαστών και όχι σχολή δικαστών του τύπου του ηπειρωτικού δικαίου, από 
τις οποίες αποφοιτούν δικαστές.  Ο ίδιος αξιωματούχος ενημέρωσε την επιτροπή ότι το 2017, μετά την 
εκπόνηση της τρίτης έκθεσης του Ανωτάτου Δικαστηρίου για τα προβλήματα που αντιμετωπίζει το σύστημα 
απονομής της δικαιοσύνης, γνωστής ως «Έκθεση Ερωτοκρίτου», το Ανώτατο Δικαστήριο προχώρησε σε 
δημιουργία του Τμήματος Μεταρρύθμισης και Επιμόρφωσης του Ανωτάτου Δικαστηρίου με μίσθωση 
υπηρεσιών του πρώην δικαστή του Ανωτάτου Δικαστηρίου κ. Ερωτοκρίτου, με σκοπό αφενός τη μεταρρύθμιση 
των δικαστηρίων, της δομής και λειτουργίας τους και αφετέρου την καλύτερη επιμόρφωση των δικαστών, με 
την προοπτική ίδρυσης Σχολής Δικαστών.  Μετά τη δημιουργία του τμήματος, όπως ο ίδιος ανέφερε, το 
Ανώτατο Δικαστήριο υπέβαλε αιτήσεις στα αρμόδια σώματα της Ευρωπαϊκής Ένωσης και εξασφάλισε τα 
αναγκαία κονδύλια για τον διορισμό Ευρωπαίων εμπειρογνωμόνων για τη μελέτη του κυπριακού δικαστικού 
συστήματος και τη σύνταξη σχετικής έκθεσης, που υποβλήθηκε στο Ανώτατο Δικαστήριο το 2018, στη βάση 
της οποίας ετοιμάστηκαν νομοσχέδια για τη δικαστική μεταρρύθμιση, ανάμεσα στα οποία διαλαμβάνονται τα 
δύο υπό συζήτηση νομοσχέδια, το πρώτο για την ίδρυση Σχολής Δικαστών και το δεύτερο για την υποχρεωτική 
παρακολούθηση εκπαιδευτικών προγραμμάτων από δικαστές. 

 Ο Συντονιστής Δικαστικής Επιμόρφωσης και Μεταρρύθμισης Δικαστηρίων ενημέρωσε την επιτροπή ότι 
οι πρόνοιες του νομοσχεδίου και ο σχεδιασμός της λειτουργίας της σχολής βασίστηκαν στον τρόπο λειτουργίας 
του Judicial College της Αγγλίας.  Όπως ειδικότερα αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τα δύο 
νομοσχέδια, το νομοσχέδιο για την ίδρυση Σχολής Δικαστών βασίστηκε στην τελική έκθεση του 
εμπειρογνώμονα καθηγητή κ. Jeremy Cooper «Creating the Cyprus School of Judicial Training», καθώς και 
στις βασικές ευρωπαϊκές αρχές για την εκπαίδευση των δικαστών και γενικά των νομικών επαγγελμάτων.   

 Στο στάδιο της κατ’ άρθρον συζήτησης του πρώτου νομοσχεδίου η επιτροπή επέφερε ορισμένες 
βελτιώσεις στο κείμενό του, με τη σύμφωνη γνώμη των εκπροσώπων του Υπουργείου Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και του Συντονιστή Δικαστικής Επιμόρφωσης και 
Μεταρρύθμισης Δικαστηρίων.  Επιπλέον, στη βάση σχετικής παρατήρησης μελών της επιτροπής, το 
Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως υπέβαλε, με επιστολή του ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2019, 
αναθεωρημένη πρόνοια του νομοσχεδίου για το προσωπικό που θα στελεχώνει τη Σχολή Δικαστών, έτσι ώστε 
να παρέχεται η απαραίτητη ευελιξία στη στελέχωση της σχολής.   
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 Σημειώνεται τέλος ότι τόσο ο Συντονιστής Δικαστικής Επιμόρφωσης και Μεταρρύθμισης Δικαστηρίων 
όσο και ο εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας επισήμαναν ότι τα δύο υπό εξέταση 
νομοσχέδια δύναται να προωθηθούν στην ολομέλεια του σώματος προς ψήφιση ανεξάρτητα από τα υπόλοιπα 
νομοσχέδια για τη δικαστική μεταρρύθμιση.  Ωστόσο, η επιτροπή έκρινε σκόπιμο τα υπό συζήτηση νομοσχέδια 
να προωθηθούν στην ολομέλεια του σώματος ταυτόχρονα με τα υπόλοιπα νομοσχέδια για τη δικαστική 
μεταρρύθμιση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση των νομοσχεδίων σε νόμους όπως αυτά έχουν τελικά διαμορφωθεί και αφού 
τροποποιηθεί ο τίτλος τους, ώστε να αναφέρονται ως «Ο περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας Σχολής Δικαστών 
Νόμος του 2020» και «Ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 45 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Ίδρυση και σκοποί Σχολής Δικαστών.  Άρθρο 3. 

 Λογότυπο και σφραγίδα της Σχολής.  Άρθρο 4. 

 Ίδρυση και αρμοδιότητες του Συμβουλίου.  Άρθρο 5. 

 Διορισμός και αρμοδιότητες του Διευθυντή της Σχολής Δικαστών.  Άρθρο 6. 

 Προσωπικό της Σχολής Δικαστών.  Άρθρο 7. 

 Προϋπολογισμός της Σχολής Δικαστών.  Άρθρο 8. 

 Ετήσια έκθεση.  Άρθρο 9. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 9; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 9 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας Σχολής Δικαστών Νόμος του 
2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 46 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 47 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2019». 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να αυξηθούν οι κλίμακες πολιτικής δικαιοδοσίας του Ανώτερου 
Επαρχιακού Δικαστή και του Επαρχιακού Δικαστή, με στόχο αφενός να μειωθεί ο αριθμός των Ανώτερων 
Επαρχιακών Δικαστών και των Προέδρων Επαρχιακών Δικαστηρίων που απαιτείται για τη διεκπεραίωση του 
έργου της εκκαθάρισης των καθυστερημένων υποθέσεων και αφετέρου να προσδοθεί μεγαλύτερη ευελιξία στο 
σύστημα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λεωνίδου. 

 Ψηλώστε χέρια για ομιλητές, παρακαλώ. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς θα ζητήσουμε αναβολή του θέματος… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αναβολή;  Α, ωραία! 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Δε χρειάζεται να εξηγήσω, να μην καθυστερώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ποιος έχει ένσταση για αναβολή; 

 Ο κ. Γεωργίου. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Είναι η πρώτη φορά που ζητούμε, αγαπητέ συνάδελφε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αναβάλλεται. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 …το έχουμε, απ’ ό,τι αντιλαμβάνομαι, το έχετε συζητήσει ήδη με την κ. Ερωτοκρίτου… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αναβάλλεται. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα θέματα με τον αριθμό 48 μέχρι 51 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί της Εικοστής 
Όγδοης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 2020», «Ο περί Προσφύγων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2020», «Ο περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας Διοικητικού Δικαστηρίου Διεθνούς Προστασίας (Τροποποιητικός) 
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(Αρ. 2) Νόμος του 2020» και «Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2020».   

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ναι. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Τελειώστε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εδώ ενημερώνω ότι το υπ’ αριθμόν 50 νομοσχέδιο δεν μπορεί να ψηφιστεί σήμερα, γιατί συνδέεται 
άμεσα με την τροποποίηση του συντάγματος που προτείνεται με το υπ’ αριθμόν 48.   

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να εξηγήσω, αν χρειάζεται, να εξηγήσω. 

 Θέλει να μιλήσει πρώτα ο κύριος… 

 Ναι. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Επειδή είναι ένα σημαντικό θέμα και οι συνταγματικές αλλαγές ακόμα πιο σημαντικές, η εισήγησή μας 
είναι να αναβληθεί και να το δούμε στην πρώτη συνεδρία με την έναρξη των εργασιών.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση; 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Και οι νόμοι… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συγγνώμη;  Πρώτα να απαντήσω για το «γιατί» που είπατε… 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Όχι, εντάξει.  Εφόσον έχει τεθεί ζήτημα αναβολής… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 …να γίνει.  Όχι, δεν έχω ένσταση, όμως, εάν ενόψει της θέσης του Προέδρου της Βουλής ότι θα πρέπει 
να… 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Θα συμπλήρωνα. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 …να προηγηθεί η τροποποίηση του συντάγματος, προτείνω να ψηφιστεί η τροποποίηση του 
συντάγματος σήμερα, για να μπορέσουμε τον Σεπτέμβριο να προχωρήσουμε εις την ψήφιση των νόμων επί τη 
βάσει της τροποποιημένης διάταξης του συντάγματος.  Αλλιώτικα, θα έχουμε το ίδιο θέμα που είχε εντοπίσει ο 
πρόεδρος της… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι.  Θα γίνει δεκαπέντε μέρες μετά. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Για να λυθεί και αυτό το σωστό θέμα που λέει ο συνάδελφος, η εισήγησή μας είναι αναβολή για πρόταση 
για αλλαγή του συντάγματος, να έρθει στην πρώτη συνεδρία μετά το πέρας των θερινών διακοπών και μετά, αν 
περάσει η αλλαγή του συντάγματος… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τότε να δούμε το άλλο. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 …να έρθουν σε μεταγενέστερο στάδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Γιατί υπάρχουν και ένα-δυο ζητήματα που οι συνάδελφοι των Οικολόγων θα θέλουν να ξαναδούν.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αναβάλλονται. 

 Τώρα είμαστε στον αριθμό 52, 53 και 54, έτσι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Υπ’ αριθμόν 48. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Υπ’ αριθμόν 48 με 51. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αναβλήθηκαν εκείνα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Α, μάλιστα, ναι, σωστά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και πάμε στα υπ’ αριθμόν 52, 53, 54. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα προηγούμενα έχουν αναβληθεί με την εισήγηση του κ. Νεοφύτου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έχετε δίκαιο, ναι.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το λοιπόν.  «Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020», «Ο 
περί Γάμου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020» και «Ο περί Πολιτικής Συμβίωσης (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2020». 

 Διαβάστε τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 52 θέματος: Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να ρυθμιστούν τα θέματα 
που αφορούν την τέλεση εικονικού γάμου, καθώς και τη σύναψη εικονικής πολιτικής συμβίωσης στη 
Δημοκρατία. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 53 θέματος: Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να ρυθμιστούν θέματα 
που αφορούν την τέλεση γάμου στη Δημοκρατία. 
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 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 54 θέματος: Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να ρυθμιστούν θέματα 
που αφορούν την τέλεση γάμου και τη σύναψη πολιτικής συμβίωσης στη Δημοκρατία. 

 (Η σχετική έκθεση) 

  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τα νομοσχέδια του επισυνημμένου 
παραρτήματος 

Παρόντες: 
 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Δημήτρης Δημητρίου Χριστιάνα Ερωτοκρίτου  

 Άριστος Δαμιανού  Πανίκος Λεωνίδου  

 Ευανθία Σάββα  Κωστής Ευσταθίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τα νομοσχέδια του επισυνημμένου παραρτήματος σε 
πέντε συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 27 Μαΐου, στις 3 Ιουνίου και στις 3, 17 και 24 Ιουλίου 2020, 
καθώς και διά τηλεδιασκέψεως, η οποία έλαβε χώραν στις 12 Μαΐου 2020.  Στο πλαίσιο της συζήτησης 
κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους ο Υπουργός Εσωτερικών συνοδευόμενος από λειτουργούς του 
υπουργείου του, η Επίτροπος Νομοθεσίας, ο Πρόεδρος του Οικογενειακού Δικαστηρίου, εκπρόσωποι του 
Υφυπουργείου Τουρισμού, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και της Ένωσης Δήμων Κύπρου. 

 Σκοπός των υπό συζήτηση νομοσχεδίων είναι η αποτροπή της τέλεσης εικονικών γάμων στη 
Δημοκρατία.  

 Ειδικότερα, με το πρώτο νομοσχέδιο σκοπείται η τροποποίηση του περί Αλλοδαπών και Μετανάστευσης 
Νόμου (Κεφ. 105), ώστε να προνοούνται τα ακόλουθα: 

1.  Τροποποίηση του ορισμού του όρου «εικονικός γάμος» κατά τρόπο που αφενός να προβλέπεται ότι 
εικονικός γάμος δυνατό να τελεστεί όχι μόνο μεταξύ πολίτη της Δημοκρατίας ή υπηκόου τρίτης χώρας 
που διαμένει νόμιμα στη Δημοκρατία και υπηκόου τρίτης χώρας, αλλά και μεταξύ πολίτη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και υπηκόου τρίτης χώρας και αφετέρου ότι ο γάμος θεωρείται εικονικός όχι μόνο 
όταν τελείται με αποκλειστικό σκοπό την είσοδο και παραμονή υπηκόου τρίτης χώρας στη Δημοκρατία, 
αλλά και όταν τελείται με σκοπό την απόκτηση του δικαιώματος ελεύθερης κυκλοφορίας και διαμονής 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση σύμφωνα με το δίκαιό της.  

2.  Προσθήκη του ορισμού του όρου «εικονική πολιτική συμβίωση», που ορίζει ως «εικονική» πολιτική 
συμβίωση που συνάπτεται μεταξύ πολίτη της Κυπριακής Δημοκρατίας ή της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή 
υπηκόου τρίτης χώρας που διαμένει νόμιμα στην Κυπριακή Δημοκρατία με υπήκοο τρίτης χώρας, με 
αποκλειστικό σκοπό την είσοδο και/ή διαμονή του εν λόγω υπηκόου τρίτης χώρας στη Δημοκρατία ή την 
απόκτηση του δικαιώματος ελεύθερης κυκλοφορίας και διαμονής στην Ευρωπαϊκή Ένωση σύμφωνα με 
το δίκαιό της. 

3.  Τροποποίηση των στοιχείων που τείνουν να καταδείξουν ότι ένας γάμος είναι εικονικός, ώστε να 
καθίσταται πιο ενδελεχής η έρευνα για τη διαπίστωση τυχόν εικονικού γάμου. 

4.  Αύξηση των επιβαλλόμενων ποινών για την τέλεση εικονικού γάμου ή τη συμβολή στην τέλεση εικονικού 
γάμου από τρία χρόνια φυλάκιση ή/και χρηματική ποινή μέχρι £3.000 σε πέντε χρόνια φυλάκιση ή/και 
χρηματική ποινή μέχρι €20.000. 

 Με το δεύτερο νομοσχέδιο σκοπείται η τροποποίηση του περί Γάμου Νόμου [Ν. 104(Ι)/2003], έτσι ώστε 
μεταξύ άλλων να προνοούνται τα ακόλουθα: 

1.  Μεταφορά στον Υπουργό Εσωτερικών της αρμοδιότητας εξουσιοδότησης μέλους δημοτικού συμβουλίου 
ή άλλου προσώπου ως λειτουργού τέλεσης γάμου, καθώς και της ανάκλησης της εξουσιοδότησης 
αυτής, σε περίπτωση που διαπιστωθεί παράβαση των διατάξεων του νόμου. 

2.  Προσθήκη πρόνοιας με βάση την οποία πολίτες της Ευρωπαϊκής Ένωσης που προτίθενται να τελέσουν 
γάμο μεταξύ τους και υπήκοοι τρίτης χώρας οι οποίοι εισέρχονται στη Δημοκρατία για τουριστικούς 
σκοπούς με σκοπό να τελέσουν γάμο μεταξύ τους να εξαιρούνται από την υποχρέωση προσκόμισης 
επίσημου πιστοποιητικού ή βεβαίωσης μη τέλεσης γάμου, το οποίο εκδίδεται από τις αρμόδιες αρχές της 
Δημοκρατίας. 

3.  Αύξηση των επιβαλλόμενων ποινών για την πλαστογράφηση πιστοποιητικού ή βεβαίωσης ή για τη θέση 
σε κυκλοφορία πλαστού πιστοποιητικού ή βεβαίωσης από πέντε χρόνια φυλάκιση ή/και χρηματική ποινή 
μέχρι €5.000 σε επτά χρόνια φυλάκιση ή/και χρηματική ποινή μέχρι €20.000. 

 Με το τρίτο νομοσχέδιο σκοπείται η τροποποίηση του περί Πολιτικής Συμβίωσης Νόμου [Ν. 
185(Ι)/2015], ώστε να προνοούνται τα ακόλουθα: 
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1.  Προσθήκη πρόνοιας με βάση την οποία πολίτες της Ευρωπαϊκής Ένωσης που προτίθενται να τελέσουν 
γάμο μεταξύ τους και υπήκοοι τρίτης χώρας οι οποίοι εισέρχονται στη Δημοκρατία για τουριστικούς 
σκοπούς με σκοπό να συνάψουν πολιτική συμβίωση μεταξύ τους να εξαιρούνται από την υποχρέωση 
προσκόμισης επίσημου πιστοποιητικού ή βεβαίωσης μη τέλεσης γάμου, το οποίο να εκδίδεται από τις 
αρμόδιες αρχές της Δημοκρατίας. 

2.  Υποχρέωση του Ληξίαρχου, σε περίπτωση που τα μέρη ή ένα εξ αυτών είναι υπήκοος ξένης χώρας η 
οποία διαθέτει πρεσβεία ή προξενείο στη Δημοκρατία, να αποστέλλει πιστοποιημένο από τον ίδιο 
αντίγραφο πιστοποιητικού πολιτικής συμβίωσης στην πρεσβεία ή στο προξενείο της χώρας αυτής. 

 Στο στάδιο της μελέτης των υπό αναφορά νομοσχεδίων ο Υπουργός Εσωτερικών αναφέρθηκε στην 
αύξηση των μεταναστευτικών ροών προς τη Δημοκρατία και ειδικότερα στην αύξηση του αριθμού των 
παράνομων μεταναστών, επισημαίνοντας ιδιαίτερα την τέλεση εικονικών γάμων και τη σύναψη εικονικών 
πολιτικών συμβιώσεων από κάποιους εξ αυτών, στην προσπάθειά τους να εξασφαλίσουν νόμιμη και μόνιμη 
διαμονή στη Δημοκρατία ή στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  

 Ο υπουργός αναφέρθηκε επίσης στον δυσμενή επηρεασμό των διπλωματικών σχέσεων της 
Δημοκρατίας με άλλα κράτη, λόγω των δραματικών διαστάσεων που έχει λάβει το φαινόμενο της τέλεσης 
εικονικών γάμων στην Κύπρο. Σύμφωνα με τον ίδιο, απώτερος στόχος των νομοσχεδίων είναι η αποτροπή της 
τέλεσης του εικονικού γάμου και όχι η παρέμβαση μετά την τέλεσή του, που εξ αντικειμένου είναι 
δυσχερέστερη, καθότι ο/η σύζυγος ή ο συμβίος/η συμβία, ανάλογα με την περίπτωση, που προέρχεται από 
τρίτη χώρα υποβάλλει αίτηση άδειας διαμονής προτού ολοκληρωθεί η διερεύνηση της εικονικότητας γάμου ή 
πολιτικής συμβίωσης. 

 Η εκπρόσωπος του Υφυπουργείου Τουρισμού συμφώνησε με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
νομοσχεδίων και τόνισε ότι ο γαμήλιος τουρισμός αποτελεί προϊόν ύψιστης σημασίας για το υφυπουργείο, με 
προοπτική για περαιτέρω ανάπτυξη. Η ίδια εκπρόσωπος κατέθεσε στην επιτροπή επιστολή στην οποία 
περιλαμβάνεται αριθμός εισηγήσεων για τροποποίηση του περί Γάμου Νόμου, οι οποίες όμως δεν εμπίπτουν 
στη φιλοσοφία των υπό συζήτηση νομοσχεδίων και ως εκ τούτου δεν έτυχαν περαιτέρω εξέτασης από την 
επιτροπή. 

 Ο Πρόεδρος του Οικογενειακού Δικαστηρίου ενημέρωσε την επιτροπή ότι τα οικογενειακά δικαστήρια, 
όπου διαπιστώνεται η τέλεση εικονικού γάμου, ενημερώνουν σχετικά το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της 
Δημοκρατίας, αφού δεν έχουν αρμοδιότητα για διερεύνηση τέτοιων περιπτώσεων. 

 Οι εκπρόσωποι της Ένωσης Δήμων Κύπρου ενημέρωσαν την επιτροπή ότι η τοπική αυτοδιοίκηση δε 
διαθέτει τις αναγκαίες υποδομές ελέγχου της γνησιότητας των εγγράφων που κατατίθενται για την τέλεση 
γάμων και υπέβαλαν εισηγήσεις για βελτίωση των ρυθμίσεων που προτείνονται με τα υπό συζήτηση 
νομοσχέδια. 

 Στο πλαίσιο της μελέτης των νομοσχεδίων την επιτροπή απασχόλησαν ιδιαίτερα τα ακόλουθα: 

1.  Η δυνατότητα διεύρυνσης του ορισμού του όρου «εικονικός γάμος» όσον αφορά τον περί Γάμου Νόμο, 
ώστε να μην περιορίζεται σε γάμους μεταξύ Κυπρίου πολίτη ή πολίτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης και 
υπηκόου τρίτης χώρας, αλλά να περιλαμβάνει οποιοδήποτε γάμο τελείται, με στόχο την αποκόμιση 
οφέλους από τη Δημοκρατία.   

2.  Οι διατάξεις του άρθρου 7Γ του περί Αλλοδαπών και Μετανάστευσης Νόμου που αφορούν την άσκηση 
ιεραρχικής προσφυγής κατά απόφασης του Διευθυντή του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και 
Μετανάστευσης με την οποία απαγορεύει σε αλλοδαπό που έχει τελέσει εικονικό γάμο να παραμείνει 
στη Δημοκρατία ή ακυρώνει ή δεν ανανεώνει άδεια παραμονής τέτοιου αλλοδαπού και διατάζει την 
απέλασή του. 

 Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα υποβλήθηκε εισήγηση από μέλος της επιτροπής όπως διαγραφεί το 
άρθρο 7Γ του βασικού νόμου, καθότι θεσμοθετήθηκε διαδικασία προσφυγής στο Διοικητικό Δικαστήριο 
Διεθνούς Προστασίας, το οποίο εξετάζει επί της ουσίας την αναφερόμενη πιο πάνω απόφαση του 
Διευθυντή, ενώ η απόφαση του εν λόγω δικαστηρίου επί της προσφυγής υπόκειται σε έφεση. Συνεπώς, 
το δικαίωμα άσκησης ιεραρχικής προσφυγής δεν παρέχει οτιδήποτε επιπρόσθετο από άποψη ουσίας, 
παρά μόνο προκαλεί περαιτέρω καθυστέρηση στην οριστικοποίηση της απόφασης του διευθυντή.  

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας συμφώνησε με την πιο πάνω εισήγηση. 

3.  Η προβλεπόμενη στο άρθρο 23(1) του περί Γάμου Νόμου παραγραφή του δικαιώματος καταχώρισης 
αγωγής σε σχέση με ακυρώσιμο γάμο.  

 Ο Πρόεδρος του Οικογενειακού Δικαστηρίου υπέβαλε εισήγηση με βάση την οποία, αντί να επιμηκυνθεί 
ο προβλεπόμενος στις υπό αναφορά διατάξεις χρόνος παραγραφής του εν λόγω δικαιώματος, όπως 
προτείνεται με το δεύτερο νομοσχέδιο,  να απαλειφθούν οι διατάξεις αυτές, έτσι ώστε το δικαίωμα καταχώρισης 
αγωγής για ακύρωση γάμου που είναι ακυρώσιμος να μην παραγράφεται. Συναφώς, επεσήμανε στην επιτροπή 
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ότι παρόμοια διάταξη ως προς την παραγραφή περιλαμβάνεται στο άρθρο 14 του περί Πολιτικής Συμβίωσης 
Νόμου, ο οποίος τροποποιείται με το τρίτο νομοσχέδιο, και εισηγήθηκε όπως το εν λόγω νομοσχέδιο τύχει 
αναθεώρησης, ώστε να τροποποιηθεί κατ’ ανάλογο τρόπο και το άρθρο αυτό. 

 Το Υπουργείο Εσωτερικών και η Νομική Υπηρεσία συμφώνησαν με την εισήγηση του Προέδρου του 
Οικογενειακού Δικαστηρίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της κατά τη 
συζήτηση του νομοσχεδίου και υιοθετώντας τις εισηγήσεις του Προέδρου του Οικογενειακού Δικαστηρίου, 
αναθεώρησε τα κείμενα των νομοσχεδίων, έτσι ώστε να ενσωματωθούν σε αυτά οι εν λόγω εισηγήσεις, καθώς 
και οι εισηγήσεις μελών της που στοχεύουν στη διασαφήνιση επιμέρους προνοιών τους. 

 Σημειώνεται ότι όλοι οι εμπλεκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των νομοσχεδίων 
όπως αυτά έχουν αναθεωρηθεί στη βάση των πιο πάνω. 

 Η Κοινοβουλευτική Νομικών, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφύλαξε την τελική 
τοποθέτηση όλων των εκπροσωπούμενων σε αυτή πλευρών κατά τη συζήτηση των νομοσχεδίων στην 
ολομέλεια του σώματος. 

 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση ψήφισης των νομοσχεδίων σε νόμους, οι τίτλοι αυτών πρέπει να 
τροποποιηθούν, ώστε ο πρώτος νόμος να αναφέρεται ως «Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», ο δεύτερος ως «ο περί Γάμου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» και ο 
τρίτος ως «Ο περί Πολιτικής Συμβίωσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 
1. Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020. 

2. Ο περί Γάμου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020. 

3. Ο περί Πολιτικής Συμβίωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ζήτησε κάποιος αναβολή; 

 Κάτι μου λέει ο κύριος… 

 Όχι, έτσι;  Ωραία!   

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Αν δεν υπάρχουν ομιλητές, προτιμώ να προχωρήσουμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 52. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7Δ του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο 
ομόφωνα. 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 53. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 23 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 35 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 9 εγκρίνονται 
ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Γάμου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 54. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Διαγραφή του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 46 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Αντικατάσταση του Δεύτερου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 6 εγκρίνονται 
ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πολιτικής Συμβίωσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Πάμε τώρα στα υπ’ αριθμόν 55 και 56 θέματα.  Έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι περί 
Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2020» και «Οι περί Ειδικών Αστυνομικών 
(Διαδικασία Διορισμού και Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020». 

 Να διαβαστούν οι σκοποί. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός των υπ’ αριθμόν 55 κανονισμών: Τροποποίηση των βασικών κανονισμών, ώστε τα κριτήρια 
μισθολογικής ανέλιξης των αστυνομικών και πυροσβεστών οι οποίοι διορίστηκαν μετά την 25η Ιουλίου 2002 
στις συνδυασμένες μισθοδοτικές κλίμακες Α3-Α5-Α7(ii) να ρυθμιστούν εκ νέου κατά τρόπο που τα πρόσωπα 
αυτά να ανελίσσονται στις κλίμακες Α5 και Α7, ανάλογα με την ημερομηνία διορισμού και με βάση τα χρόνια 
υπηρεσίας τους. 

 Σκοπός των υπ’ αριθμόν 56 κανονισμών: Τροποποίηση των βασικών κανονισμών, ώστε η μισθολογική 
ανέλιξη των ειδικών αστυνομικών που διορίστηκαν έως τις 11 Ιουλίου 2002 στις συνδυασμένες μισθοδοτικές 
κλίμακες Α1-Α3-Α5, καθώς και αυτών που διορίστηκαν μετά τις 11 Ιουλίου 2002 στις κλίμακες Α1-Α2 να 
ρυθμιστεί εκ νέου και κατά τρόπο που τα πρόσωπα αυτά να ανελίσσονται στις κλίμακες Α2 ή Α3, ανάλογα με 
την περίπτωση, και στην κλίμακα Α5, αναλόγως της ημερομηνίας διορισμού τους και με βάση τα χρόνια 
υπηρεσίας τους. 

 (Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς «Οι περί Αστυνομίας 
(Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2020» και «Οι περί Ειδικών Αστυνομικών 

(Διαδικασία Διορισμού και Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020» 
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Παρόντες: 
 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Δημήτρης Δημητρίου Χριστιάνα Ερωτοκρίτου  

 Άριστος Δαμιανού  Πανίκος Λεωνίδου  

 Ευανθία Σάββα  Κωστής Ευσταθίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε κατά προτεραιότητα τους πιο πάνω κανονισμούς, κατ’ 
εφαρμογή του Κανονισμού 40Α του Κανονισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων, σε συνεδρία της που 
πραγματοποιήθηκε στις 22 Ιουλίου 2020.  Στη συνεδρία αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, της Αστυνομίας Κύπρου, της 
Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, της Παγκύπριας Συντεχνίας Δημοσίων Υπαλλήλων, του Συνδέσμου 
Αστυνομίας Κύπρου και της Ανεξάρτητης Συντεχνίας Δημοσίων Υπαλλήλων Κύπρου. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών είναι η θεραπεία νομικού κωλύματος στην εφαρμογή των 
προνοιών τόσο του Κανονισμού 22 των περί Αστυνομίας (Γενικών) Κανονισμών όσο και του Κανονισμού 12 
των περί Ειδικών Αστυνομικών (Διαδικασία Διορισμού και Όροι Υπηρεσίας) Κανονισμών όπως 
τροποποιήθηκαν με τους περί Αστυνομίας (Γενικούς) (Τροποποιητικούς) (Αρ. 2) Κανονισμούς του 2019 (ΚΔΠ 
249/2019) και τους περί Ειδικών Αστυνομικών (Διαδικασία Διορισμού και Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικούς) 
(Αρ. 2) Κανονισμούς του 2019 (ΚΔΠ 250/2019), αντίστοιχα, το οποίο διαπιστώθηκε σε σχετική γνωμάτευση του 
τέως Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας αναφορικά με τη ρυθμιζόμενη στους εν λόγω κανονισμούς 
μισθοδοτική ανέλιξη των αστυνομικών, πυροσβεστών και ειδικών αστυνομικών.   

 Ειδικότερα, με τους πρώτους κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των άρθρων 13 και 17 του περί 
Αστυνομίας Νόμου, προτείνεται η τροποποίηση των περί Αστυνομίας (Γενικών) Κανονισμών, ώστε τα κριτήρια 
μισθολογικής ανέλιξης των αστυνομικών και πυροσβεστών οι οποίοι διορίστηκαν μετά την 25η Ιουλίου 2002 
στις συνδυασμένες μισθοδοτικές κλίμακες Α3-Α5-Α7(ii) να ρυθμιστούν εκ νέου κατά τρόπο που τα πρόσωπα 
αυτά να ανελίσσονται στις κλίμακες Α5 και Α7 της εν λόγω θέσης, ανάλογα με την ημερομηνία διορισμού και με 
βάση τα χρόνια υπηρεσίας τους.  

 Με τους δεύτερους προτεινόμενους κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των άρθρων 13 και 39(2) 
του περί Αστυνομίας Νόμου, προτείνεται η τροποποίηση των περί Ειδικών Αστυνομικών (Διαδικασία Διορισμού 
και Όροι Υπηρεσίας) Κανονισμών, ώστε η μισθολογική ανέλιξη των ειδικών αστυνομικών που διορίστηκαν έως 
τις 11 Ιουλίου 2002 στις συνδυασμένες μισθοδοτικές κλίμακες Α1-Α3-Α5, καθώς και αυτών που διορίστηκαν 
μετά τις 11 Ιουλίου 2002 στις συνδυασμένες μισθοδοτικές κλίμακες Α1-Α2-Α5 να ρυθμιστεί εκ νέου και κατά 
τρόπο που τα πρόσωπα αυτά να ανελίσσονται στις κλίμακες Α2 ή Α3 ανάλογα με την περίπτωση και στην 
κλίμακα Α5 αναλόγως της ημερομηνίας διορισμού τους και με βάση τα χρόνια υπηρεσίας τους. 

 Σημειώνεται ότι πριν από την κατάθεση των υπό συζήτηση κανονισμών είχε αρχίσει η μελέτη από την 
επιτροπή συναφών θεμάτων εγγραφέντων με τη διαδικασία του αυτεπαγγέλτου, στο πλαίσιο της συζήτησης 
των οποίων την επιτροπή απασχόλησαν τα προβλήματα που είχαν προκύψει κατά την εφαρμογή των σχετικών 
προνοιών των υπό τροποποίηση κανονισμών συνεπεία του περιεχομένου της πιο πάνω αναφερόμενης 
γνωμάτευσης του τέως Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό συζήτηση κανονισμούς, με τις 
προτεινόμενες ρυθμίσεις η ανέλιξη των πιο πάνω αναφερόμενων αστυνομικών, πυροσβεστών και ειδικών 
αστυνομικών στις προβλεπόμενες στους κανονισμούς μισθοδοτικές κλίμακες θα γίνεται, τηρουμένων των 
διατάξεων του περί της μη Παραχώρησης Προσαυξήσεων και Τιμαριθμικών Αυξήσεων στους Μισθούς των 
Αξιωματούχων και Εργοδοτουμένων και στις Συντάξεις των Συνταξιούχων της Κρατικής Υπηρεσίας και του 
Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα Νόμου [Ν. 192(I)/2011], με βάση τα χρόνια υπηρεσίας τους.  Με τις ρυθμίσεις 
αυτές θα ανελιχθούν στις συνδυασμένες μισθοδοτικές κλίμακες της θέσης τους κατά τον ίδιο τρόπο με τον 
οποίο ανελίσσονται οι συνάδελφοί τους αστυνομικοί και πυροσβέστες που διορίστηκαν πριν από τις 25 Ιουλίου 
2002, η μισθοδοτική ανέλιξη των οποίων καθορίστηκε με την υπ’ αριθμόν 23.126 απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου, ημερομηνίας 12 Μαΐου 1983.  Συνεπώς, θα επιτευχθεί η ίση μεταχείριση όλων των αστυνομικών 
και πυροσβεστών και θα αποφευχθούν οι όποιες αντιδράσεις μεταξύ των μελών του αστυνομικού σώματος, η 
αποτελεσματικότητα του οποίου στηρίζεται στην άμεση ανταπόκριση των μελών του. 

 Περαιτέρω, όπως αναφέρεται στην εν λόγω εισηγητική έκθεση η διάκριση που εισάγεται με τους 
προτεινόμενους κανονισμούς στην ανέλιξη των αστυνομικών, των πυροσβεστών και των ειδικών αστυνομικών 
στις συνδυασμένες μισθοδοτικές κλίμακες της θέσης τους σε σχέση με τον τρόπο ανέλιξης των δημόσιων 
υπαλλήλων των αντίστοιχων μισθοδοτικών κλιμάκων δεν παραβιάζει την αρχή της ισότητας όπως αυτή 
κατοχυρώνεται στο άρθρο 28.1 του Συντάγματος της Δημοκρατίας για τους πιο κάτω λόγους: 

1.  Όπως έχει νομολογηθεί, ο όρος «ίσοι ενώπιον του Νόμου», που αναφέρεται στο άρθρο 28(1) του 
συντάγματος, δεν αφορά στην έννοια της ακριβούς αριθμητικής ισότητας, αλλά διασφαλίζει μόνο έναντι 
αυθαίρετων διακρίσεων, χωρίς να αποκλείει εύλογες διακρίσεις οι οποίες απαιτείται να γίνουν λόγω της 
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ιδιάζουσας φύσης των πραγμάτων, ώστε να αποδίδονται τα ίσα στα όμοια και να αποκλείεται η ταύτιση 
των ανομοίων. 

2.  Με βάση το άρθρο 122 του συντάγματος «O όρος “δημόσια υπηρεσία” σημαίνει «υπηρεσίαν 
υπαγομένην εις την Δημοκρατίαν, πλην της υπηρεσίας εν τω στρατώ ή εν τοις σώμασιν ασφαλείας της 
Δημοκρατίας» και με βάση το άρθρο 130.1 του συντάγματος «Aι δυνάμεις ασφαλείας της Δημοκρατίας 
αποτελούνται εκ της αστυνομίας και της χωροφυλακής».  Επιπλέον, σύμφωνα με το άρθρο 3 του περί 
Αστυνομίας Νόμου «Στην Κυπριακή Δημοκρατία υφίσταται και λειτουργεί δύναμη ασφάλειας γνωστή ως 
Αστυνομία Κύπρου».  

 Συνεπώς, όπως προκύπτει από τα πιο πάνω, τα μέλη της Αστυνομίας δεν είναι δημόσιοι υπάλληλοι 
αλλά μέλη σώματος ασφάλειας. 

3.  Τα καθήκοντα και οι υποχρεώσεις των μελών της Αστυνομίας ρυθμίζονται από ξεχωριστό νόμο και ο 
βαθμός επικινδυνότητας στην εκτέλεσή τους διακρίνεται ουσιαστικά από αυτά των δημόσιων 
υπαλλήλων, αφού επιβάλλουν αυξημένες υποχρεώσεις και ευθύνες τόσο έναντι της πολιτείας όσο και 
έναντι της κοινωνίας.  Η Αστυνομία, σύμφωνα με το άρθρο 6 του περί Αστυνομίας Νόμου, ασκεί τις 
εξουσίες της σε όλο τον εδαφικό χώρο της Δημοκρατίας για τη διατήρηση του νόμου και της τάξης, τη 
διαφύλαξη της ειρήνης, την πρόληψη και την εξιχνίαση του εγκλήματος και τη σύλληψη και δίωξη των 
παρανομούντων και για την εκτέλεση των καθηκόντων αυτών τα μέλη της Αστυνομίας δικαιούνται να 
μεταφέρουν όπλα.  Με την πρόσληψή του στο αστυνομικό σώμα κάθε αστυνομικός τοποθετείται στη 
μισθοδοτική κλίμακα Α3 και μπορεί με βάση το άρθρο 4 του περί Ποινικής Δικονομίας Νόμου να διεξάγει 
ανάκριση σε σχέση με τη διάπραξη ποινικού αδικήματος με ό,τι αυτό συνεπάγεται. 

Αξίζει να σημειωθεί ότι κατά την εκτέλεση των καθηκόντων τους αρκετά μέλη της Αστυνομίας έχουν 
χάσει τη ζωή τους ή υπέστησαν σοβαρούς τραυματισμούς. 

4.  Σύμφωνα με το άρθρο 24(3) του περί Αστυνομίας Νόμου, τα μέλη της Αστυνομίας βρίσκονται πάντοτε 
σε καθήκον και μπορούν οποτεδήποτε, καθ’ όλο το εικοσιτετράωρο, να κληθούν σε καθήκον σε 
οποιοδήποτε σημείο της Δημοκρατίας.  Ο χρόνος εργασίας τους κατά τον ουσιώδη χρόνο ήταν κατά 
δυόμισι ώρες εβδομαδιαίως αυξημένος σε σχέση με τον χρόνο εργασίας των μελών της δημόσιας 
υπηρεσίας.  Τέλος, εργάζονται κατά βάρδιες ολόκληρο το εικοσιτετράωρο, περιλαμβανομένων των 
δημόσιων αργιών και των εορτών. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως ενημέρωσε την επιτροπή ότι 
σύμφωνα με τη σχετική γνωμάτευση του τέως Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας δε δύναται να 
συνυπολογιστεί για σκοπούς παραχώρησης προσαυξήσεων το χρονικό διάστημα κατά το οποίο ήταν σε ισχύ 
οι διατάξεις του περί της μη Παραχώρησης Προσαυξήσεων και Τιμαριθμικών Αυξήσεων στους Μισθούς των 
Αξιωματούχων και Εργοδοτουμένων και στις Συντάξεις των Συνταξιούχων της Κρατικής Υπηρεσίας και του 
Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα Νόμου.  

 Συναφώς, ο ίδιος εκπρόσωπος επισήμανε στην επιτροπή ότι, λαμβάνοντας υπόψη την εν λόγω 
γνωμάτευση, στους υπό συζήτηση κανονισμούς περιλήφθηκαν ρυθμίσεις σύμφωνα με τις οποίες μειώνεται 
κατά περίπτωση, αναλόγως της ημερομηνίας διορισμού των επηρεαζόμενων αστυνομικών, πυροσβεστών και 
ειδικών αστυνομικών, ο απαιτούμενος χρόνος υπηρεσίας για ανέλιξη σε ανώτερη μισθοδοτική κλίμακα των 
συνδυασμένων κλιμάκων των υπό αναφορά θέσεων, ώστε αυτοί να ανελιχθούν στη μισθοδοτική κλίμακα που 
θα κατείχαν, εάν συνυπολογιζόταν για την παροχή προσαυξήσεων το χρονικό διάστημα κατά το οποίο δεν 
παραχωρείτο προσαύξηση δυνάμει των διατάξεων του νόμου 192(Ι)/2011. 

 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν με τις πρόνοιες και των 
δύο υπό αναφορά κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφύλαξε 
την τελική τοποθέτηση όλων των εκπροσωπουμένων σε αυτήν πλευρών κατά τη συζήτηση των κανονισμών 
στην ολομέλεια του σώματος. 

 Σημειώνεται ότι σε περίπτωση έγκρισης των πρώτων κανονισμών ο τίτλος αυτών πρέπει να 
τροποποιηθεί, ώστε να αναφέρονται ως «Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Οι ομιλητές να ψηλώσουν τα χέρια τους, να σημειωθούν από τους γραμματείς. 

 Ναι, κύριε Δαμιανού, εσείς. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σήμερα οδηγείται προς την επίλυσή του -τελεσίδικα ελπίζουμε- ένα πρόβλημα που για μεγάλο χρονικό 
διάστημα συνιστούσε μια διάκριση και μια κοινωνική αδικία σε βάρος μίας μεγάλης μερίδας του αστυνομικού 
σώματος, ειδικών αστυνομικών, αστυφυλάκων και πυροσβεστών.  Με την επίμονη προσπάθεια πολλών, ότι δε 
θα αποπειραθούμε να μονοπωλήσουμε την προσπάθεια, καταλήξαμε πέρσι τον Ιούλιο να ψηφίσουμε 
νομοθεσία στην προσπάθεια εξομοίωσης των κλιμάκων αυτών των κατηγοριών που ανέφερα.   

 Κακώς για ένα χρόνο τα συναρμόδια Υπουργεία Δικαιοσύνης και Οικονομικών αρνήθηκαν να 
εφαρμόσουν τη νομοθεσία, επικαλούμενοι γνωματεύσεις εκ των υστέρων για νόμο που είχε ψηφίσει η Βουλή.  
Και θέλω να καυτηριάσω αυτή την παρατυπία, για να μην πω παρανομία, νόμος εν ισχύι να μην εφαρμόζεται!   

 Εν πάση περιπτώσει, επαναφέραμε το ζήτημα, το ξανασυζητήσαμε και σήμερα έχουμε ενώπιόν μας μία 
φόρμουλα με την οποία ευελπιστούμε ότι αυτοί οι άνθρωποι το συντομότερο δυνατόν θα δικαιωθούν.  
Αναμένουμε να δούμε να υλοποιείται η υπόσχεση για συμπληρωματικό προϋπολογισμό μέσα στον Σεπτέμβριο 
και θα παρακολουθούμε το όλο ζήτημα, διότι, κακά τα ψέματα, η εμπειρία των προηγούμενων δωδεκαμήνων 
με νόμο ψηφισμένο μη εφαρμοσμένο μας κάνει να είμαστε καχύποπτοι. 

 Πλην όμως, σήμερα έχουμε μπροστά μας το αποτέλεσμα, θέλουμε να το χαιρετίσουμε, θα το 
υποστηρίξουμε προφανώς και αναμένουμε να δούμε τα δέοντα να υλοποιούνται από τα συναρμόδια 
υπουργεία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Δημητρίου. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Σήμερα θεραπεύουμε την εκπεφρασμένη εδώ και καιρό πολιτική βούληση και της κυβέρνησης και των 
κομμάτων, για να είμαι δίκαιος, για να αρθεί αυτή η αδικία.  Εψηφίσαμε πέρσι τον Ιούλιο τους κανονισμούς μετά 
από πρωτοβουλία της κυβέρνησης και του πρώην Υπουργού Δικαιοσύνης Ιωνά Νικολάου.  Όντως, σε αυτό τον 
χρόνο έγινε κωλυσιεργία, όχι από την κυβέρνηση, όχι από τους υπουργούς, από τους θεσμούς.  Εζητήσαν 
γνωματεύσεις από συγκεκριμένους θεσμούς προς άλλους θεσμούς.  Και όντως, μπορεί να είναι και παρανομία, 
διότι η βούληση της Βουλής, του κοινοβουλίου, ήταν δεδομένη.   

 Εν πάση περιπτώσει, όταν εξακριβώθηκε αυτό που ο τέως Γενικός Εισαγγελέας εξέφρασε μέσω της 
γνωμάτευσής του, και πάλι η κυβέρνηση και με πρωτοβουλία του προέδρου της επιτροπής Νομικών και των 
υπόλοιπων μελών εκαλέσαμε έκτακτη συνεδρίαση, ήρθαν εκεί και οι αρμόδιοι από τα Υπουργεία Οικονομικών 
και Δικαιοσύνης και σε πολύ σύντομο χρονικό διάστημα ήρθε αυτό που θα ψηφίσουμε σε λίγο, που ακριβώς 
θεραπεύει αυτό που έπρεπε να γίνει από πέρσι, για να αποδοθεί το δίκαιο προς εκατοντάδες αστυνομικούς, 
ειδικούς αστυνομικούς και πυροσβέστες.  Και θα το παρακολουθούμε και είμαστε σίγουροι πως το αμέσως 
επόμενο διάστημα θα εφαρμοστεί, θα υλοποιηθεί το τι ψηφίζουμε σήμερα.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Δίπλαρος. 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Καλύφθηκα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε. 

 Εμείς θα ψηφίσουμε οπωσδήποτε αυτούς τους κανονισμούς, γιατί με αυτές τις αλλαγές που γίνονται 
τώρα αποκαθίσταται, αίρεται μια αδικία, η οποία προκάλεσε ακριβώς οικονομικά ζητήματα για αυτούς οι οποίοι 
επηρεάζονται.   

 Απλώς, επισημαίνουμε ότι τέτοιου είδους λάθη και παραλείψεις, τα οποία είναι απλά, είναι θέματα 
ουσιαστικά για πρωτοετείς φοιτητές της νομικής, δεν πρέπει να γίνονται από πλευράς των θεσμών, από 
πλευράς των κρατικών οργάνων.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ο κ. Προκοπίου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και εμείς είμαστε υπέρ αυτών των νομοσχεδίων, γιατί πράγματι αίρεται μια αδικία.  Και 
ανεξαρτήτως αν είναι ένστολοι, είναι και αυτοί οπωσδήποτε εργαζόμενοι και πρέπει να είμαστε υπέρ των 
εργαζομένων και να προσπαθούμε όσο το δυνατόν να άρουμε όσες αδικίες υπάρχουν.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των υπ’ αριθμόν 55 κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα εννέα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, οι υπ’ αριθμόν 55 κανονισμοί 
εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των υπ’ αριθμόν 56 κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα εννέα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, οι υπ’ αριθμόν 56 κανονισμοί 
εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Το υπ’ αριθμόν 57 θέμα τιτλοφορείται «Οι περί Ναρκωτικών Φαρμάκων και Ψυχοτρόπων Ουσιών 
(Φαρμακευτική Κάνναβη) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση των βασικών κανονισμών, ώστε να παρασχεθεί δυνατότητα στην αρμόδια αρχή να 
επιβάλει πρόσθετους περιορισμούς στη χρήση της φαρμακευτικής κάνναβης, αφού λάβει υπόψη τη γνώμη της 
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Συμβουλευτικής Επιτροπής, που συστήνεται για θέματα που αφορούν τη ρύθμιση της φαρμακευτικής 
κάνναβης. 

 (Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τους κανονισμούς «Οι περί Ναρκωτικών 
Φαρμάκων και Ψυχοτρόπων Ουσιών (Φαρμακευτική Κάνναβη) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2020» 

Παρόντες: 
 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Μαρίνος Μουσιούττας 

 Σάβια Ορφανίδου Γεώργιος Παπαδόπουλος 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Αδάμος Αδάμου Γιώργος Λουκαΐδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε τρεις συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 11 και 25 Ιουνίου, καθώς και στις 9  Ιουλίου 2020.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων 
αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, των 
Φαρμακευτικών Υπηρεσιών, του Τμήματος Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας, των 
Νοσηλευτικών Υπηρεσιών, των Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας και του Γενικού Χημείου του Κράτους του ίδιου 
υπουργείου, εκπρόσωποι της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, της Αρχής Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων 
Κύπρου (ΑΑΕΚ), της Υπηρεσίας Καταπολέμησης Ναρκωτικών (ΥΚΑΝ), του Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών 
Υγείας (ΟΚΥπΥ), του Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου (ΠΙΣ), της Ομοσπονδίας Συνδέσμων Ασθενών Κύπρου 
(ΟΣΑΚ) και του σωματείου «Φίλοι της Κάνναβης».   

 Το Τμήμα Γεωργίας του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, ο Οργανισμός 
Ασφάλισης Υγείας (ΟΑΥ), ο Παγκύπριος Φαρμακευτικός Σύλλογος, η Κυπριακή Ένωση Φαρμακευτικών 
Εταιρειών Έρευνας και Ανάπτυξης (ΚΕΦΕΑ), ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Παρασκευαστών Γενερικών 
Φαρμάκων (ΠΑΣΥΠΑΓΕΦ) και ο Σύνδεσμος Φαρμακευτικών Εταιρειών Κύπρου (ΣΦΕΚ), παρ’ όλο που 
κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής.   

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης των κανονισμών παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της 
επιτροπής βουλευτές κ. Χρίστος Χρίστου, Ευθύμιος Δίπλαρος, Γεώργιος Προκοπίου, Μαρίνος Σιζόπουλος και 
το μη μέλος της επιτροπής βουλευτής κ. Γιώργος Περδίκης. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των άρθρων 8, 11, 28, 28Α και 36 του περί 
Ναρκωτικών Φαρμάκων και Ψυχοτρόπων Ουσιών Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Ναρκωτικών 
Φαρμάκων και Ψυχοτρόπων Ουσιών (Φαρμακευτική Κάνναβη) Κανονισμών, ώστε να παρασχεθεί η 
δυνατότητα στην αρμόδια αρχή να επιβάλει πρόσθετους περιορισμούς στη χρήση της φαρμακευτικής 
κάνναβης, αφού λάβει υπόψη τη γνώμη της Συμβουλευτικής Επιτροπής, που συστήνεται για θέματα που 
αφορούν τη ρύθμιση της φαρμακευτικής κάνναβης. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Υγείας, επειδή 
στους ισχύοντες κανονισμούς δεν περιλαμβάνονται πρόνοιες με τις οποίες να καθίσταται δυνατή η εισαγωγή 
περιορισμών στη συνταγογράφηση, στη διακίνηση και στη διάθεση της φαρμακευτικής κάνναβης, με στόχο να 
ελαχιστοποιείται ο κίνδυνος εκτροπής της στην παράνομη αγορά, για σκοπούς προστασίας της δημόσιας 
υγείας από την κατάχρηση και την τυχόν εκτροπή της φαρμακευτικής κάνναβης κρίθηκε σκόπιμη η 
τροποποίηση των βασικών κανονισμών, έτσι ώστε να παρασχεθεί η δυνατότητα ρύθμισης της ορθολογικής 
συνταγογράφησης και της επιστημονικά τεκμηριωμένης χρήσης της φαρμακευτικής κάνναβης. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης των κανονισμών από την επιτροπή, οι εκπρόσωποι του ΠΙΣ, της ΥΚΑΝ και 
της ΑΑΕΚ συμφώνησαν με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις.  Παράλληλα, ο εκπρόσωπος της ΥΚΑΝ προέβη σε 
σχετική εισήγηση για τροποποίηση του κειμένου των κανονισμών, ώστε η γνώμη της Συμβουλευτικής 
Επιτροπής, την οποία θα λαμβάνει υπόψη η αρμόδια αρχή, να βασίζεται σε επιστημονική τεκμηρίωση.  
Περαιτέρω, η εκπρόσωπος της ΑΑΕΚ, παρ’ όλο που δήλωσε ότι συμφωνεί με την προτεινόμενη ρύθμιση, 
επανέφερε προς συζήτηση διάφορες επιφυλάξεις της ΑΑΕΚ σε σχέση με το ευρύτερο ρυθμιστικό πλαίσιο για τη 
φαρμακευτική κάνναβη. 

 Σημειώνεται ότι οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας και των αρμόδιων τμημάτων και υπηρεσιών του 
συμφώνησαν με την πιο πάνω εισήγηση του εκπροσώπου της ΥΚΑΝ. 

 Οι εκπρόσωποι του σωματείου «Φίλοι της Κάνναβης» διαφώνησαν με τις πρόνοιες των προτεινόμενων 
κανονισμών, εκφράζοντας την άποψη ότι οι ασθενείς πρέπει να έχουν απρόσκοπτη πρόσβαση στη 
φαρμακευτική κάνναβη. 

 Ο εκπρόσωπος της ΟΣΑΚ υποστήριξε πως οι ανάγκες των ασθενών πρέπει να διαφυλαχθούν και 
εισηγήθηκε τον καθορισμό ειδικοτήτων και ασθενειών για τις οποίες ο ιατρός θα μπορεί να συνταγογραφεί τη 
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χορήγηση φαρμακευτικής κάνναβης χωρίς οποιοδήποτε εμπόδιο. 

 Στο πλαίσιο της περαιτέρω διεξαγωγής της συζήτησης στην επιτροπή, μέλη της εξέφρασαν τη 
δυσαρέσκειά τους για το γεγονός ότι παρατηρείται μεγάλη καθυστέρηση στην ικανοποίηση από τον Υπουργό 
Υγείας αιτημάτων τα οποία υποβάλλονται για χορήγηση φαρμακευτικής κάνναβης, με αποτέλεσμα οι 
ενδιαφερόμενοι να καταφεύγουν στην παράνομη αγορά, καθώς και για το ότι δεν τυγχάνουν εφαρμογής οι 
ισχύοντες κανονισμοί.   

 Η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθέτησε την εισήγηση για 
τροποποίηση των κανονισμών που υπέβαλε ο εκπρόσωπος της ΥΚΑΝ και διαμόρφωσε ανάλογα το κείμενό 
τους. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας διαμόρφωσε τις πιο κάτω θέσεις: 

 Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού τάχθηκαν υπέρ της έγκρισης των κανονισμών.  

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά- Νέες Δυνάμεις και 
του Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της επιτροπής βουλευτής της Αλληλεγγύης επιφυλάχθηκαν 
να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος. 

 Στη βάση των πιο πάνω θέσεών της, η επιτροπή υποβάλλει την παρούσα έκθεση στην ολομέλεια του 
σώματος για λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Υπάρχει και τροπολογία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

 Οι τροπολογίες να εξηγούνται από τους ομιλητές, αν χρειάζεται. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Αυτό το σώμα, κύριε Πρόεδρε, εψήφισε μετά από απαίτηση της κοινωνίας να βρεθεί μια διαδικασία, για 
να παρέχονται νόμιμα, όχι παράνομα όπως γινόταν και δυστυχώς γίνεται ακόμα, παρασκευάσματα με βάση 
την κάνναβη για διάφορους φαρμακευτικούς σκοπούς ή για κάποιους άλλους, λέγεται ότι είναι για 
ανακουφιστικούς σκοπούς που πρέπει να δίνονται τα παρασκευάσματα.  Χωρίς να γίνει καμία προσπάθεια απ’ 
αυτή την πολιτεία, για να προωθηθεί αυτή η ευκαιρία που δόθηκε μετά από νομοσχέδιο και ψήφιση από τη 
Βουλή, επειδή στην ψήφιση… Και θέλω να με ακούει και ο πρόεδρος του Δημοκρατικού Συναγερμού, γιατί 
συνέβαλε στην τροποποίηση του νομοσχεδίου, ούτως ώστε να διευρυνθεί ο τομέας στον οποίο θα μπορούσαν 
οι ασθενείς, να διευρυνθούν οι ασθενείς που θα μπορούσαν να δεχτούν αυτό το ωφέλημα.  Όπου είχε, για 
παράδειγμα, στο αρχικό νομοσχέδιο να μην έχουν πρόσβαση ανήλικα άτομα στα φάρμακα από κάνναβη, να 
έχουν τη δυνατότητα να συνταγολογούν μόνο ένας μικρός αριθμός ειδικοτήτων γιατρών και η δόση, η δόση, η 
μηνιαία δόση του συστατικού να είναι μέσα στον νόμο, να γράφει μέσα στον νόμο πόσο θα πρέπει να παίρνει 
κάθε μήνα ο κάθε ασθενής.  Αυτά ευτυχώς με την παρέμβαση της πλειοψηφίας της Βουλής και τροποποιήσεις 
των Οικολόγων άλλαξαν από τον νόμο και δεν υπήρχαν τέτοιου είδους περιορισμοί στην κυκλοφορία αυτών 
των φαρμάκων.   

 Η κυβέρνηση δεν ευχαριστήθηκε με αυτή την αλλαγή της Βουλής, δεν έκαμε καμία προώθηση και 
εφαρμογή της νομοθεσίας στον τομέα αυτό και έφερε μία πονηρούλικη τροπολογία.  Τι λέει αυτή πονηρούλικη 
τροπολογία;  Να δικαιούται ο υπουργός, όχι η Βουλή… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Ναι, έφερε τροποποιητικό κανονισμό, ναι, τροποποίηση, τζιαι λέει τι;  Να δικαιούται ο υπουργός μετά 
από συμβουλή μιας συμβουλευτικής επιτροπής να βάζει όρους εν γένει στην κυκλοφορία, στη συνταγολόγηση, 
στην ποσότητα…  Ο υπουργός!  Δηλαδή τζιειαμαί που ήταν σε νόμο εκάμαμέν το σιειρόττερον, ο υπουργός να 
αποφασίζει μετά από συμβουλή κάποιας επιτροπής και να έχει ο υπουργός το αυθαίρετο αυτό δικαίωμα να 
καθορίζει για απεριόριστο χρόνο, να καλύπτει τον νόμο, να έρχεται να υπερκαλύπτει τον νόμο!  Να παίρνει 
αποφάσεις οι οποίες αρχικά ήταν…  Να παίρνει ο υπουργός απόφαση, έτσι;  Σε απεριόριστο χρόνο τζιαι να 
βάλλει όρους για την κυκλοφορία, για την ποσότητα που θα δίδεται, για τις ειδικότητες των γιατρών…  Θα είναι 
όλα στον υπουργό, όλα στον υπουργό μετά από εισήγηση συμβουλευτικής επιτροπής!   

 Λοιπόν, εγώ λέω ότι, όπως συμβαίνει και σε άλλους νόμους, όταν δίνουμε έτσι εξουσίες στον υπουργό, 
στον εκάστοτε υπουργό, είτε για να καθορίζει διατάγματα, όπως τώρα με τον κορωνοϊό, να είναι κάποιου 
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περιορισμένου χρόνου, να μην είναι επ’ άπειρον, ούτως ώστε να μπορούν να επαναξιολογούνται απ’ αυτή την 
επιστημονική επιτροπή, η οποία ενδεχομένως μπορεί να αλλάξει τα δεδομένα της και να μπορεί σε χρονικό 
διάστημα δύο μηνών -δέχομαι, αν θέλετε, να το κάμουμε τζιαι έξι μήνες- να μην είναι επ’ άοριστον αυτή η 
εξουσία του υπουργού, με διατάγματα να καθορίζει τες ποσότητες, την κυκλοφορία, τις ηλικίες, τους γιατρούς, 
όλα αυτά να εναπόκεινται στον γιατρό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άλλος ομιλητής; 

 Ο κ. Δίπλαρος. 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Πρόεδρε, δεν ήταν… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άλλοι ομιλητές υπάρχουν; 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Δεν ήταν… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λίστα, παρακαλώ, κατάλογο, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηλά τα χέρια και μιλά ο κ. Δίπλαρος. 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν ήταν πρόθεσή μου να παρέμβω, αλλά, επειδή στα όσα έχει αναφέρει ο συνάδελφος 
δεν είναι έτσι τα γεγονότα, με αυτούς τους τροποποιητικούς κανονισμούς που σήμερα καλούμαστε να 
ψηφίσουμε -και θεωρώ το έχουμε εξαντλήσει στην αρμόδια επιτροπή Υγείας της Βουλής- εκείνο το οποίο 
επιχειρούμε ουσιαστικά είναι να μην υπάρχει αυτή, αν θέλετε, η ανεξέλεγκτη συνταγογράφηση και η διακίνηση 
της φαρμακευτικής κάνναβης.  Δεν είναι ο υπουργός που θα αποφασίζει από μόνος του, είναι μετά από τη 
συνεδρία και τη σύσταση της συμβουλευτικής επιτροπής. 

 Άρα, δε δίνουμε απεριόριστες εξουσίες στον Υπουργό Υγείας, συνάδελφε, για να προχωρεί και να 
καθορίζει, περιορίζουμε ένα φαινόμενο που πιθανόν να παρατηρηθεί, μετά πάντα από τη σύσταση της 
συμβουλευτικής επιτροπής.   

 Και μένω ως εδώ, χωρίς να θέλω να καταχραστώ τον χρόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μυλωνάς. 

 Μπράβο, κύριε Δίπλαρε, σύντομα. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να γίνουμε λίγο πρακτικοί.  Είναι ένας καρκινοπαθής, ένας άνθρωπος με χρόνια 
ασθένεια και χρειάζεται φαρμακευτική κάνναβη.  Αντί να πηγαίνουμε στα ιατροσυμβούλια και να παίρνουμε 
τηλέφωνο 15 000 σωτήρες του κόσμου και των ασθενών, για να τους προσφερθεί αυτή η θεραπεία, είναι 
προτιμότερο να το αφήσουμε στον ειδικό γιατρό, ο οποίος γνωρίζει τον ασθενή του, γνωρίζει αν είναι για 
λόγους πόνου που χρειάζεται την κάνναβη, για άλλους λόγους και να σταματήσουμε επιτέλους να 
δημιουργούμε γραφειοκρατικές διαδικασίες οι οποίες είναι δαιδαλώδεις και δε βοηθούν κανέναν.  Όταν ένας 
καρκινοπαθής χρειάζεται την κάνναβη, εννά αποφασίσει ο υπουργός και η συμβουλευτική επιτροπή και θα 
πρέπει να πκιάμεν τον κ. Συλλούρη, για να πκιάει τον σύμβουλο που θα είναι του υπουργού, για να βουρούμε 
τον υπουργό; 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εννοείς να βάλλεις μέσο, έτσι;  Όταν είπες τον κ. Συλλούρη. 

 Ο κ. Γεώργιος Παπαδόπουλος. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Εμείς θα στηρίξουμε το νομοσχέδιο, κύριε Πρόεδρε, με στόχο την ελαχιστοποίηση του κινδύνου 
εκτροπής στην αγορά, λαμβάνοντας υπόψη τις διαβεβαιώσεις ότι αυτοί οι πρόσθετοι περιορισμοί δε θα 
αποβούν εις βάρος των ασθενών, που πραγματικά υποφέρουν.  Από την άλλη, δεν μπορούμε να 
παραβλέψουμε τη γενική δυσαρέσκεια για τη μεγάλη καθυστέρηση που παρατηρείται στην ικανοποίηση 
αιτημάτων από τον Υπουργό Υγείας τα οποία υποβάλλονται για χορήγηση φαρμακευτικής κάνναβης, με 
αποτέλεσμα, κύριε Πρόεδρε, οι ενδιαφερόμενοι να καταφεύγουν στην παράνομη αγορά.   

 Εκπρόσωπος του συνδέσμου -και θέλω να το τονίσω και να το ακούσουν όλοι αυτό- εκπρόσωπος του 
συνδέσμου αυτιστικών παιδιών σε συνεδρίαση της επιτροπής ανέφερε ότι δε βρίσκουν κάνναβη και πολλοί 
επιδιώκουν να τη φέρουν παράνομα, για να τη χρησιμοποιήσουν.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Αδάμου. 

ΑΔΑΜΟΣ ΑΔΑΜΟΥ: 

 Η σειρά μου; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ήρθε η σειρά σου.  Θέλεις να αφήσεις τον κ. Γεωργίου να μιλήσει και την κ. Θεολόγου και να μιλήσεις 
μετά;   

ΑΔΑΜΟΣ ΑΔΑΜΟΥ: 

 Όι, εννά μιλήσω τωρά ως ο πιο ειδικός ’πού ούλλους σας δαμέσα δα!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μπράβο! 

ΑΔΑΜΟΣ ΑΔΑΜΟΥ: 

 Έτσι ένι.  Ρωτάτε με εμένα που κάμνω χρήση των ναρκωτικών σαράντα δυο χρόνια τώρα για τους 
ασθενείς!   

 Λοιπόν, έν՚ κατανοητό τούτο που είπε ο κ. Περδίκης, ο οποίος θέλει να διευκολύνει κατά κάποιο τρόπο 
τον ασθενή, να μεν ταλαιπωρείται.  Θέλω να σας θυμίσω είνταλως εγίνετουν η έγκριση της μορφίνης παλιά.  
Έτσι εγίνετουν, γιατί ήταν νέο φάρμακο, νέο ναρκωτικό, που έπρεπε να περνά ’πού διαδικασίες, ώσπου να 
δούμε πώς θα περπατήσει τούτη η ιστορία, για να ξέρει αν θα το απελευθερώσει και να το αφήσει μόνο στην 
ευχέρεια του θεράποντος γιατρού να το συνταγογραφεί.   

 Άρα, επειδή έν՚ ένα νέο πεδίο και η ιατρική κάνναβη είναι ένα νέο στοιχείο, ένα νέο συστατικό στο φάσμα 
των ναρκωτικών φαρμάκων, προκειμένου να εξυπηρετήσει τους ασθενείς, δεν πρέπει να αρνούμαστε να 
υπάρχουν κάποιες διαδικασίες.  Έννεν ο υπουργός που αποφασίζει.  Ούτε τα μέτρα που έπαιρνε ο υπουργός 
τωρά με τον κορωνοϊό έν՚ τζιείνος που τα αποφάσισε.  Έν՚ η επιστημονική ομάδα που τα αποφάσισε, του τα 
εισηγείτουν τζιαι έλεέν τα.   

 Λοιπόν, από εκεί και πέρα, νομίζω ότι για αρχή, χωρίς να απορρίπτω αυτό που είπε ο φίλος μου ο 
Μυλωνάς, ότι στο τέλος της ημέρας έτσι εννά πάει, εννά πάει στην ευχέρεια του θεράποντος γιατρού να το 
συνταγογραφεί, όπως γίνεται με τη μορφίνη…  Γιατί για τη μορφίνη σήμερα εν διαμαρτύρεται κανένας τζιαι 
χορηγούν μορφίνη με τον τόνο, που έν՚ πιο βαρετό ναρκωτικό ’πού την κάνναβη;  Άρα λοιπόν, νομίζω step by 
step, βήμα βήμα να λειτουργήσει έτσι με τες ασφαλιστικές δικλίδες που υπάρχουν.   

 Τζιαι έννεν ο υπουργός που αποφασίζει, έν՚ η επιτροπή που αποφασίζει τζιαι ο υπουργός απλώς 
ανακοινώνει είντα μ՚ που του είπε η επιτροπή.  Ο υπουργός ούτε γιατρός είναι ούτε φαρμακοποιός είναι ούτε 
έμπορος είναι ούτε μπορεί να κάνει τον γιατρό, έν՚ άλλοι που συμβουλεύουν τον υπουργό τι θα κάμει.  Αυτή 
είναι η άποψή μου.  Σταδιακά αρχίζουμε, να δούμε πώς θα δουλέψει -όπως έγινε τζιαι με τη μορφίνη 
παλαιότερα- και να το απελευθερώσουμε μετά.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Για πόσο καιρό θα το κρατήσετε έτσι και θα επανέλθετε; 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Έξι μήνες το πολύ.  Να δούμε πώς εννά λειτουργήσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εβάλετέ το στον κανονισμό; 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Όι, δεν είναι, αλλά μπορούμε να το επαναφέρουμε πάλε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πριν δώσω τον λόγο, εννά μπω λλίον στη συζήτηση για τούντο θέμα, διότι έν՚ πολύ ευαίσθητο. 

 Έν՚ που είστε ειδικός, κύριε Αδάμου.  Πρώτον, πόση γραφειοκρατία και διαδικασία, πόσο γρήγορα θα 
παίρνεται η απόφαση;  Δεύτερον, γιατί δεν μπορεί να μπουν έξι μήνες, όπως τους λέτε, να το ξαναδείτε εις τον 
νόμο;  Και τρίτον, γιατί δεν μπορεί να μπει μία οροφή τι μπορεί να δώσει ο γιατρός και από εκεί και πέρα να 
χρειάζεται η έγκριση;   

ΑΔΑΜΟΣ ΑΔΑΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ δε δέχομαι να δίνονται οδηγίες από μη γιατρούς στη δοσολογία και συμφωνώ με 
τον Γιώργο τον Περδίκη.  Τι πάει να πει τριάντα γραμμάρια;  Ποιος είσαι εσύ που καθορίζεις τριάντα 
γραμμάρια;  Τι επιστημονική βάση… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, δεν είναι έτσι που είπα, κύριε Αδάμου.  Εγώ είπα… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Γιατί δε βάλλετε έξι μήνες, έναν χρόνο τζιαι να το δείτε;  Να μπει στον νόμο. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Σε αυτό που λέτε να θυμόμαστε ότι έν՚ κανονισμοί, έτσι;  Έντζιε μπορούμε να αλλάξουμε τους 
κανονισμούς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έ, όποτε θέλετε αλλάσσετέ τους.  Εν κατά το κέφι! 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο τον σεβασμό, δεν μπορεί να αλλάξουν με τίποτα.  Είναι κανονισμοί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει. 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Σε καμιά περίπτωση δεν μπορούν να αλλάξουν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία!  Ποιος άλλος θέλει να μιλήσει; 

 Ναι, κυρία Θεολόγου. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι κατανοητά όσα ανάφεραν οι συνάδελφοι, απλώς πρέπει να καταλάβουμε ότι εμείς 
συζητούμε αυτή τη στιγμή για διαδικασίες, αλλά οι ασθενείς πονούν τζιαι δεν ηξέρω ποιος ασθενής είναι 
διατεθειμένος να δεχτεί τούτη την κατάσταση της χρονικής καθυστέρησης που θα προκύψει, ώσπου να 
επανεξεταστεί ή ώσπου να αλλάξει μια διαδικασία που εννά ακολουθείται με τούτη τη μορφή.  Οι ασθενείς 
πονούν.   

 Όταν εσυζητείτουν στην επιτροπή Υγείας, κύριε Πρόεδρε, το θέμα, αν ήσασταν παρών, ήταν να τους 
δείτε να κλαίνε.  Δε θεωρώ ότι υπάρχει άνθρωπος που μπορεί να ανέχεται πόνο, επειδή η Βουλή αποφασίζει 
άλλες γραφειοκρατικές διαδικασίες.  Μιλούμε για ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού που το έχουν ανάγκη για 
την καθημερινή τους διαβίωση.   

 Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γεωργίου, ο τελευταίος ομιλητής. 

ΓΙΩΡΓΟΣ Τ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς συμπληρωματικά να πω ότι δικαιώνει τη θέση μας την αρχική, όταν 
συζητούσαμε το νομοσχέδιο αυτό, γιατί όντως επιδιώκετουν μια ανεξέλεγκτη συνταγογράφηση, και σήμερα με 
την τροποποίηση αυτή γίνεται θεραπεία ενός λάθους κατόπιν παρεμβάσεων και των αρμοδίων φορέων και της 
ΥΚΑΝ και με αυτό τον τρόπο αποφεύγεται η οποιαδήποτε ενδεχόμενη ανεξέλεγκτη συνταγογράφηση. 

 Και σε ό,τι αφορά τους ασθενείς, ασφαλώς και συμπαραστεκόμαστε, εξού και η θεραπεία που κάμνουμε 
και το γεγονός ότι ο υπουργός θα έχει αρμόδια επιστημονική επιτροπή που θα τον συμβουλεύει.  Νομίζω ότι 
ξεπερνά κάθε πρόβλημα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ναι, κύριε Προκοπίου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Και εμείς πιστεύουμε ότι πράγματι πρέπει να παραμείνει ως έχει και όχι να κάμουμε άλλες αλλαγές, γιατί 
πρέπει ο γιατρός να μπορεί άνετα να το συνταγογραφεί και να είναι ελεγχόμενο, διότι γνωρίζουμε πολύ καλά 
και ιδίως με αυτούς τους ανθρώπους τους καρκινοπαθείς, εκεί χρειάζονται να γίνεται έλεγχος και πράγματι οι 
πλείστοι είναι φτωχοί ανθρώποι και να μην αναγκάζονται να τρέχουν, να παρανομούν, να πληρώνουν και να 
είναι και νοθευμένα.   

 Γι՚ αυτό χρειάζεται και επιβάλλεται, γιατί κυρίως τα έχουν ανάγκη οι φτωχοί, διότι κυρίως είναι τα άτομα 
που πλείστες φορές είναι στο τελευταίο στάδιο της ζωής τους και είναι σαν ανακουφιστικό, γι՚ αυτό πρέπει να 
είμαστε σε αυτούς τους ανθρώπους αρωγοί και εύκολα να δίνεται και όχι στη λίγη ανακούφιση που θα έχουν να 
χρειάζονται να βάζουν μέσο ή να χρησιμοποιούν άλλες μεθόδους παράνομες και στο τέλος να κινδυνεύουν ότι 
κάνουν παράνομη χρήση ναρκωτικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Διαβάστε την τροπολογία, παρακαλώ. 

ΑΔΑΜΟΣ ΑΔΑΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό, κυρία Δημητρίου. 

 Ο κ. Αδάμου. 

ΑΔΑΜΟΣ ΑΔΑΜΟΥ: 

 Με συγχωρείτε, γιατί δαμαί δίνεται η εικόνα ότι εμείς είμαστε οι άκαρδοι, ότι εμάς εν μας ενδιαφέρει ο 
πόνος του άρρωστου, που είναι απαράδεκτο και το απορρίπτω για οποιονδήποτε το είπε δαμέσα δα και 
κανένας δεν μπορεί να διά μαθήματα αυτού του είδους σε γιατρούς, προπάντων που ασχολούνται με το 
αντικείμενο.   

 Εμάς η έγνοια μας είναι να μη γίνει κατάχρηση αυτού του πράματος, γιατί εννά γίνει κατάχρηση, ακούετέ 
με τι σας λέω! 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Και εκμετάλλευση… 

ΑΔΑΜΟΣ ΑΔΑΜΟΥ: 

 Ξέρω πολύ καλά τι σας λέω.  Από την άλλη, είμαι χίλια τοις εκατόν υπέρ του αρρώστου, αυτό έκαμνα 
σαράντα χρόνια, αυτό συνεχίζω να κάμνω, και από εκεί και πέρα πια μη νομίζετε ότι εμείς που εκφράζουμε 
κάποια διαφορετική άποψη, για να εξασφαλίσουμε την ασφάλεια και του άρρωστου, αλλά και του μη 
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άρρωστου, ότι θέλουμε να εμποδίσουμε τον άρρωστο από τα…  Διότι έτσι εικόνα εδόθηκε δαμαί, ότι θέλουμε 
να εμποδίσουμε την ανακούφιση του πόνου του αρρώστου.  Απαράδεκτα πράματα!   

 Εγώ τα απορρίπτω πλήρως, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συγγνώμη… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Συμπληρώνω, κύριε Πρόεδρε, σ՚ αυτά που είπε ο κ. Αδάμου ότι εδώ είμαστε, για να διορθώσουμε 
ακριβώς αδυναμίες, στρεβλώσεις μετά από εισήγηση όλων των εμπλεκομένων φορέων που ήταν παρόντες εις 
τη συνεδρία της επιτροπής Υγείας, που όλοι συμφωνούν με την προτεινόμενη ρύθμιση.  Από τη μια, όσοι 
έχουν ανάγκη και πραγματικά θα ωφεληθούν από τη χρήση της φαρμακευτικής κάνναβης να έχουν τη 
δυνατότητα -και δεν υπάρχει κανένας περιορισμός επί τούτου- να υπάρχει δυνατότητα να λαμβάνουν τη 
φαρμακευτική κάνναβη, αλλά, απ՚ εκεί και πέρα, το ποιοι θα τη λαμβάνουν, σε ποιες ποσότητες θα τη 
λαμβάνουν και η προσπάθεια γενικότερα να αντιμετωπιστεί η κατάχρηση είναι το ζητούμενο αυτής της 
τροποποίησης. 

 Η δε Αρχή κατά των εξαρτήσεων θέλει αυστηρότερες πρόνοιες γύρω από αυτό το ζήτημα.  Εάν κάποιοι -
τζιαι δε θέλω να πω ότι είναι τούτο που θέλουν να κάμουν- θέλουν εμμέσως να νομιμοποιήσουν τη χρήση της 
κάνναβης με τέτοιου είδους νομοθετήματα, νομίζω ότι πρέπει να μειώσουν τες προσδοκίες τους.  Την 
κατάχρηση είναι που επιχειρούμε να αντιμετωπίσουμε και ελπίζω ότι θα μπορέσουμε, παρ՚ όλο που έν՚ είμαι 
τζιαι απολύτως βέβαιος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα, μονολεκτικά.  Πάντα λέμε να ακούμε τους ειδικούς.  Ένας είναι ο ειδικός 
μες σε τούντην αίθουσα, ο φίλος ο Αδάμος ο Αδάμου.  Εμείς θα ακούσουμε του ειδικού. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μυλωνάς. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι υπερβάλλουμε λίγο όλες οι πλευρές.  Έν՚ απλά τα πράγματα.  Γίνονται αυτά 
τα πράγματα, για να εξυπηρετηθεί ο κόσμος που χρειάζεται τη φαρμακευτική κάνναβη.  Αν αυτό που 
εξυπηρετείται, όπως λέει ο γιατρός -που έχει δίκαιο ότι έν՚ σαράντα τόσα χρόνια δίπλα ’πού τους ασθενείς του 
τζιαι ήταν τζιαι είναι και θα είναι, είμαι σίγουρος- εξυπηρετείται και δε χρειάζεται να καταφεύγουμε σε 
ιατροσυμβούλια, για να βρίσκουμε παραθυράκια, διότι δεν έχουν τον χρόνο οι καρκινοπαθείς που έχουν άλλοι 
ασθενείς ούτε καρδία είναι που μπορεί να περιμένει δεκαπέντε-είκοσι μέρες, ο πόνος είναι πόνος, αν το 
εξασφαλίζει ο γιατρός και μέσα από τις διαδικασίες και τις γνωριμίες του μπορεί να το διασφαλίσει, να 
ψηφίσουμε όλοι μαζί αυτό που λέει ο γιατρός. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Διαβάστε τις τροπολογίες. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών για τους κανονισμούς «Οι περί Ναρκωτικών Φαρμάκων και Ψυχοτρόπων Ουσιών 

(Φαρμακευτική Κάνναβη) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020» 
 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του Κανονισμού 2 των πιο πάνω κανονισμών, ώστε ο προτεινόμενος 
σε αυτόν νέος Κανονισμός 97Α να αντικατασταθεί με τον ακόλουθο νέο Κανονισμό: 

 «Εξουσίες της 
αρμόδιας αρχής 
για επιβολή 
πρόσθετων 
περιορισμών στη 
χρήση 
φαρμακευτικής 
κάνναβης. 

97Α.-(1)  Τηρουμένων των προνοιών του παρόντος Μέρους, σε εξαιρετικές 
περιπτώσεις που διαπιστώνεται κίνδυνος για την υγεία ασθενών και τη δημόσια 
ασφάλεια, η αρμόδια αρχή, αφού λάβει υπόψη τη γνώμη της Συμβουλευτικής 
Επιτροπής, η οποία βασίζεται σε επιστημονική τεκμηρίωση, δύναται, με 
γνωστοποίησή της που δημοσιεύεται στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας, να 
επιβάλει πρόσθετους περιορισμούς στη χρήση της φαρμακευτικής κάνναβης για 
περίοδο μέχρι δύο (2) μηνών, που να περιλαμβάνουν τον καθορισμό ποσοτικών 
ορίων, τη συνταγογράφηση και τη χρήση γαληνικών σκευασμάτων που περιέχουν 
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φαρμακευτική κάνναβη.   

   (2) Μετά την παρέλευση της χρονικής περιόδου που αναφέρεται στο εδάφιο (1), η 
εν λόγω γνωστοποίηση καταργείται.». 

Σημειώσεις: 

α. Σκοπείται ο καθορισμός χρονικής διάρκειας της ισχύος της γνωστοποίησης την οποία δύναται να εκδίδει 
η αρμόδια αρχή για επιβολή πρόσθετων περιορισμών στη χρήση φαρμακευτικής κάνναβης, ώστε η εν 
λόγω γνωστοποίηση να καταργείται μετά την παρέλευση δύο μηνών από τη δημοσίευσή της στην 
Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους εναντίον, εννέα υπέρ και μία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εφτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα δύο ψήφους υπέρ, εφτά εναντίον και καμία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 58 και 59 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι περί Γενικού 
Συστήματος Υγείας (Άλλοι Επαγγελματίες Υγείας) Κανονισμοί του 2020» και «Οι περί Γενικού Συστήματος 
Υγείας (Νοσηλευτές και Μαίες) Κανονισμοί του 2020».   

 Να διαβαστούν οι σκοποί. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέσπιση δευτερογενούς νομοθεσίας για τον καθορισμό των παρεχόμενων υπηρεσιών φροντίδας υγείας 
από άλλους επαγγελματίες υγείας και από νοσηλευτές και μαίες στο πλαίσιο του Γενικού Συστήματος Υγείας, 
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του τρόπου αμοιβής τους, των ελάχιστων απαιτήσεων για την παροχή υπηρεσιών φροντίδας υγείας από 
αυτούς, της διαδικασίας εγγραφής τους στο ΓΕΣΥ, της διαδικασίας σύναψης σύμβασης των εν λόγω 
επαγγελματιών υγείας, των νοσηλευτών και των μαιών με τον ΟΑΥ, καθώς και της τήρησης αρχείου από 
αυτούς. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τους κανονισμούς «Οι περί Γενικού Συστήματος 
Υγείας (Άλλοι Επαγγελματίες Υγείας) Κανονισμοί του 2020» και «Οι περί Γενικού Συστήματος Υγείας 

(Νοσηλευτές και Μαίες) Κανονισμοί του 2020» 
Παρόντες: 
 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Αδάμος Αδάμου 

 Χρίστος Χρίστου Γεώργιος Προκοπίου 

 Ευθύμιος Δίπλαρος  Μαρίνος Μουσιούττας 

 Σάβια Ορφανίδου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου Γεώργιος Παπαδόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε πέντε συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 18 και 25 Ιουνίου και στις 2, 9 και 16 Ιουλίου 2020.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων 
αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, η Επίτροπος 
Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα, εκπρόσωποι του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας (ΟΑΥ), του 
Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας, της Ομοσπονδίας Συνδέσμων Ασθενών Κύπρου, της Παγκύπριας 
Συντεχνίας Δημοσίων Υπαλλήλων (ΠΑΣΥΔΥ), του Κυπριακού Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου, της 
Ομοσπονδίας Εργοδοτών και Βιομηχάνων, του Παγκύπριου Συνδέσμου Εταιρειών Κατ’ Οίκον Νοσηλείας, του 
Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου (ΠΙΣ), του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων, της Παγκύπριας 
Συντεχνίας Κυβερνητικών Ιατρών, της Παγκύπριας Συντεχνίας Νοσηλευτών, του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Νοσηλευτών και Μαιών, του Παγκύπριου Συλλόγου Εργοθεραπευτών, του Παγκύπριου Συλλόγου 
Φυσιοθεραπευτών, του Παγκύπριου Συλλόγου Ψυχολόγων, του Συνδέσμου Ψυχολόγων Κύπρου, του 
Συλλόγου Εγγεγραμμένων Λογοπαθολόγων Κύπρου, του Συμβουλίου Εγγραφής Επιστημόνων Τροφίμων, 
Τεχνολόγων Τροφίμων και Διαιτολόγων, του Συνδέσμου Διαιτολόγων και Διατροφολόγων Κύπρου και του 
Συμβουλίου Νοσηλευτικής και Μαιευτικής Κύπρου. 

 Το Παγκύπριο Συντονιστικό Συμβούλιο Εθελοντισμού, η Ανεξάρτητη Συντεχνία Δημοσίων Υπαλλήλων 
Κύπρου, η Παγκύπρια Συντεχνία ΙΣΟΤΗΤΑ, η Συνομοσπονδία Εργαζομένων Κύπρου (ΣΕΚ), η Παγκύπρια 
Εργατική Ομοσπονδία (ΠΕΟ) και η Δημοκρατική Εργατική Ομοσπονδία Κύπρου, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής.  Ωστόσο, η ΣΕΚ και η ΠΕΟ ενημέρωσαν γραπτώς την 
επιτροπή ότι συμφωνούν με τους προτεινόμενους κανονισμούς. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης των κανονισμών παρευρέθηκε επίσης το μη μέλος της 
επιτροπής βουλευτής κ. Γιώργος Λουκαΐδης.  

 Σκοπός των πρώτων και δεύτερων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των άρθρων 22, 32Β, 37 
και 64 του περί Γενικού Συστήματος Υγείας Νόμου, είναι ο καθορισμός των παρεχόμενων υπηρεσιών 
φροντίδας υγείας από άλλους επαγγελματίες υγείας και από νοσηλευτές και μαίες στο πλαίσιο του Γενικού 
Συστήματος Υγείας (ΓΕΣΥ), του τρόπου αμοιβής τους, των ελάχιστων απαιτήσεων για την παροχή υπηρεσιών 
φροντίδας υγείας από αυτούς,  της διαδικασίας εγγραφής τους στο ΓΕΣΥ, της διαδικασίας σύναψης σύμβασης 
των εν λόγω επαγγελματιών υγείας, των νοσηλευτών και των μαιών με τον ΟΑΥ, καθώς και της τήρησης 
αρχείου από αυτούς.   

 Ειδικότερα, με τους πρώτους κανονισμούς που αφορούν τους άλλους επαγγελματίες υγείας 
προβλέπονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Τα επαγγέλματα και οι ειδικότητες των άλλων επαγγελματιών υγείας με τους οποίους θα συμβάλλεται ο 
ΟΑΥ. 

2. Οι παρεχόμενες από αυτούς υπηρεσίες φροντίδας υγείας. 

3. Ο τρόπος υπολογισμού της αμοιβής τους. 

4. Οι ελάχιστες απαιτήσεις για την παροχή υπηρεσιών φροντίδας υγείας από αυτούς. 

5. Η διαδικασία εγγραφής τους στο ΓΕΣΥ και η διαδικασία σύναψης σύμβασης από αυτούς με τον ΟΑΥ. 

6. Η τήρηση αρχείου από αυτούς. 

Με τους δεύτερους κανονισμούς, που αφορούν τους νοσηλευτές και τις μαίες, προβλέπονται μεταξύ 
άλλων τα ακόλουθα: 
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1. Τα επαγγέλματα και οι ειδικότητες των νοσηλευτών και μαιών με τους οποίους θα συμβάλλεται ο ΟΑΥ. 

2. Οι παρεχόμενες από αυτούς υπηρεσίες φροντίδας υγείας. 

3. Ο τρόπος υπολογισμού της αμοιβής τους. 

4. Οι ελάχιστες απαιτήσεις που απαιτούνται για την παροχή υπηρεσιών φροντίδας υγείας από αυτούς. 

5. Η διαδικασία εγγραφής τους στο ΓΕΣΥ και η διαδικασία σύναψης σύμβασης από αυτούς με τον ΟΑΥ. 

6. Η τήρηση αρχείου από αυτούς. 

Στο πλαίσιο της συζήτησης και των δύο κανονισμών στην επιτροπή όλοι οι εμπλεκόμενοι φορείς 
κατέθεσαν προβληματισμούς και διαφωνίες επί ορισμένων προνοιών τους, τόσο προφορικά όσο και με γραπτά 
υπομνήματα που κατέθεσαν στην επιτροπή, και δήλωσαν πως απαιτείται η διεξαγωγή διαβούλευσης σε σχέση 
με τις πρόνοιές τους.  Ειδικότερα, οι προβληματισμοί και οι διαφωνίες τους συνοψίζονται κυρίως σε ζητήματα 
που άπτονται του προϋπολογισμού των άλλων επαγγελματιών υγείας, των νοσηλευτών και των μαιών, του 
ποσού αποζημίωσης και του ύψους της αμοιβής τους, της έκτασης των εργασιών και δραστηριοτήτων κάθε 
επαγγελματικής ομάδας, του απαιτούμενου εξοπλισμού, της ανάγκης πλήρους πρόσβασης των επαγγελματιών 
υγείας στον ιατρικό φάκελο του ασθενούς και της ανάγκης διαβούλευσης του ΟΑΥ με τους αντίστοιχους κατά 
περίπτωση επαγγελματικούς συνδέσμους, συλλόγους και φορείς, καθώς και της ανάγκης μη συμπερίληψης 
στη συμφωνία που θα συναφθεί με τον ΟΑΥ επαχθών όρων για τους επαγγελματίες υγείας, που θα οδηγήσουν 
στη μείωση της ποιότητας των προσφερόμενων υπηρεσιών σε βάρος του Κυπρίου ασθενούς. 

Ειδικότερα, οι διάφοροι επαγγελματικοί σύλλογοι και σύνδεσμοι, καθώς και η ΠΑΣΥΔΥ δήλωσαν πως 
όλοι οι επαγγελματίες υγείας πρέπει να έχουν πλήρη πρόσβαση στο ιατρικό ιστορικό του δικαιούχου όσον 
αφορά: 

1.  τις ιατρικές διαγνώσεις, 

2.  το ιστορικό ιατρικών δραστηριοτήτων,  

3.  το ιστορικό φαρμακευτικής αγωγής, 

4.  τα αποτελέσματα εργαστηριακών εξετάσεων και 

5.  τις κλινικές σημειώσεις των ιατρών. 

 Περαιτέρω, όσον αφορά τους δεύτερους κανονισμούς, την επιτροπή απασχόλησαν επίσης ζητήματα 
που αφορούν κυρίως την άμεση πρόσβαση των δικαιούχων γυναικών στη μαία με απάλειψη από το κείμενο 
των εν λόγω κανονισμών της υποχρέωσης για έκδοση παραπεμπτικού από γυναικολόγο, τον καταρτισμό 
διαδικασίας παραπομπής, τη διαβούλευση για τις νοσηλευτικές και μαιευτικές διεργασίες και τους χώρους 
εξωνοσοκομειακής παροχής υπηρεσιών από νοσηλευτές και μαίες. 

Τοποθετούμενοι στα πιο πάνω ζητήματα, οι εκπρόσωποι του ΟΑΥ δήλωσαν στην επιτροπή ότι οι 
κανονισμοί περιλαμβάνουν γενικά και βασικά ζητήματα και είναι πανομοιότυποι με τις πρόνοιες που ισχύουν 
για όλους τους παροχείς υπηρεσιών φροντίδας υγείας.  Ειδικότερα, οι υπό συζήτηση κανονισμοί καθορίζουν το 
γενικό πλαίσιο σε σχέση με την παροχή υπηρεσιών φροντίδας υγείας και τη σύναψη σύμβασης του ΟΑΥ με 
άλλους επαγγελματίες υγείας, με νοσηλευτές και μαίες, τις ελάχιστες απαιτήσεις για την παροχή υπηρεσιών 
φροντίδας υγείας από αυτούς, την αμοιβή τους και την τήρηση αρχείου.  Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του 
ΟΑΥ, λεπτομέρειες όσον αφορά τις επαγγελματικές δραστηριότητες, τη μέθοδο και το ύψος της αμοιβής, 
καθώς και άλλα ζητήματα που τέθηκαν από τους εμπλεκόμενους φορείς θα περιληφθούν σε εσωτερικούς 
κανονισμούς του ΟΑΥ, οι οποίοι θα τεθούν προς διαβούλευση, στην οποία θα κληθούν να συμμετάσχουν όλοι 
οι εμπλεκόμενοι φορείς, καθώς και στα σχετικά συμβόλαια που θα υπογραφούν. 

Όσον αφορά τη θέση που εκφράστηκε για την ανάγκη πλήρους πρόσβασης των επαγγελματιών υγείας 
στον ιατρικό φάκελο του ασθενούς, η Επίτροπος Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα δήλωσε 
στην επιτροπή ότι έπειτα από δική της καθοδήγηση διατυπώθηκε η πρόνοια στους κανονισμούς σύμφωνα με 
την οποία οι υπό αναφορά επαγγελματίες υγείας, οι νοσηλευτές και οι μαίες θα καταχωρίζουν στο σύστημα 
πληροφορίες για υπηρεσίες φροντίδας υγείας που θα παρέχουν στον δικαιούχο, αλλά δε θα έχουν πρόσβαση 
στο ιατρικό ιστορικό του δικαιούχου.  Για σκοπούς παροχής των υπηρεσιών φροντίδας υγείας, οι πιο πάνω 
επαγγελματίες θα λαμβάνουν γνώση των οποιωνδήποτε απαραίτητων πληροφοριών από τον παραπέμποντα 
ιατρό. 

Υπό το φως όλων των πιο πάνω προβληματισμών και διαφωνιών που εκφράστηκαν από τις 
εμπλεκόμενες πλευρές σε σχέση με ορισμένες πρόνοιες και των δύο κανονισμών, η επιτροπή κάλεσε τους 
εκπροσώπους του Υπουργείου Υγείας και του ΟΑΥ να μελετήσουν εκ νέου όλα τα ζητήματα που τέθηκαν 
ενώπιόν της και να διαβουλευθούν με τους εμπλεκόμενους φορείς, προκειμένου να επιτευχθεί, κατά το 
δυνατόν, συναίνεση επί των θεμάτων για τα οποία διατυπώθηκαν διαφωνίες και επιφυλάξεις. 
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Ανταποκρινόμενοι στο πιο πάνω αίτημα της επιτροπής, το Υπουργείο Υγείας, ο ΟΑΥ και όλοι οι 
εμπλεκόμενοι φορείς διαβουλεύθηκαν επί όλων των ζητημάτων που τέθηκαν κατά τη συζήτηση στην επιτροπή, 
ώστε να καταστεί δυνατή η επίτευξη συμφωνίας σε περισσότερα ζητήματα.  Ως αποτέλεσμα των 
διαβουλεύσεων που πραγματοποιήθηκαν, οι εκπρόσωποι του ΟΑΥ ενημέρωσαν την επιτροπή για την επίτευξη 
συγκλίσεων σε ορισμένες πρόνοιες και των δύο κανονισμών, ενώ σε σχέση με πρόνοιες για τις οποίες 
εκφράστηκαν προβληματισμοί δόθηκαν οι απαραίτητες διευκρινίσεις.  Συγκεκριμένα, συγκλίσεις επιτεύχθηκαν 
σε σχέση με την ανάγκη διαβούλευσης του ΟΑΥ με τους αντίστοιχους κατά περίπτωση αρμόδιους 
επαγγελματικούς συνδέσμους, συλλόγους, φορείς ή εκπροσώπους για ζητήματα που αφορούν τον 
απαιτούμενο ελάχιστο εξοπλισμό και τις ελάχιστες απαιτήσεις κτιριακών εγκαταστάσεων, καθώς και για 
ζητήματα που αφορούν την πρόσβασή τους στο σύστημα πληροφορικής.  Περαιτέρω, υιοθετήθηκαν οι 
εισηγήσεις που υποβλήθηκαν από τους οικείους επαγγελματικούς συνδέσμους, συλλόγους και συμβούλια για 
τροποποίηση των σχετικών καταλόγων για τον επιπρόσθετο ελάχιστο εξοπλισμό και τις ελάχιστες απαιτήσεις 
κτιριακών εγκαταστάσεων. 

Σε σχέση με το ζήτημα της πρόσβασης στον ιατρικό φάκελο του ασθενούς, οι εκπρόσωποι του ΟΑΥ 
δήλωσαν ότι δεν μπορεί να γίνει αποδεκτή η θέση για απευθείας πρόσβαση και υιοθέτησαν τη θέση της 
Επιτρόπου Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα για αναλογική πρόσβαση στον ιατρικό φάκελο, 
την οποία θα μελετήσουν το συντομότερο δυνατόν, ώστε να καταστεί εφικτή η συμπερίληψη της αναλογικής 
πρόσβασης στο σύστημα.  Για τον λόγο αυτό το ζήτημα της πρόσβασης στον ιατρικό φάκελο περιλήφθηκε στα 
ζητήματα για τα οποία ο ΟΑΥ θα διαβουλεύεται με τους αντίστοιχους κατά περίπτωση αρμόδιους 
επαγγελματικούς συνδέσμους, συλλόγους και φορείς.   

Η Επίτροπος Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα διευκρίνισε στην επιτροπή ότι η 
αναλογική πρόσβαση θα συνίσταται σε πρόσβαση μόνο στα δεδομένα που σχετίζονται με τον λόγο για τον 
οποίο γίνεται παραπομπή και για τον σκοπό της απαιτούμενης θεραπείας. 

Περαιτέρω, όσον αφορά ειδικότερα τους δεύτερους κανονισμούς, οι εκπρόσωποι του ΟΑΥ ενημέρωσαν 
αρχικά την επιτροπή ότι ως αποτέλεσμα της διαβούλευσης, με εξαίρεση τη διαφωνία που εκφράστηκε από τον 
ΠΙΣ, αποφασίστηκε η τροποποίηση του κειμένου τους, ώστε να παραχωρηθεί το δικαίωμα στις εγκυμονούσες 
να επισκέπτονται απευθείας τις μαίες χωρίς παραπεμπτικό ιατρού γυναικολόγου-μαιευτήρα ή παιδιάτρου, οι 
οποίες θα παρέχουν συμβουλευτικές υπηρεσίες.  

Για το ζήτημα αυτό οι εκπρόσωποι του ΠΙΣ εξέφρασαν την έντονη διαφωνία τους, εκφράζοντας την 
άποψη ότι οι υπηρεσίες από τις μαίες πρέπει να παρέχονται υπό την επίβλεψη ιατρού, γιατί σε αντίθετη 
περίπτωση ελλοχεύουν κίνδυνοι για την υγεία των δικαιούχων.  Ειδικότερα, στο γραπτό υπόμνημα που 
κατατέθηκε στην επιτροπή από κοινού με την Παγκύπρια Γυναικολογική και Μαιευτική Εταιρεία εκφράζουν την 
άποψη ότι η πιο πάνω απόφαση ελλοχεύει κινδύνους για την υγεία της εγκύου και την ασφάλεια του εμβρύου, 
την οποία κρίνουν ως ανεύθυνη, εφόσον δεν παρατηρείται έλλειψη ιατρών ή αδυναμία κάλυψης των εγκύων.  
Τέλος, θεωρούν ότι είναι αδιανόητο όλοι οι ιατροί με βάση τους κανονισμούς να εκδίδουν παραπεμπτικό στους 
ασθενείς τους, για να επισκεφθούν άλλους επαγγελματίες υγείας, και οι νοσηλευτές και οι μαίες να εξαιρούνται 
αυτής της πρόνοιας. 

Σε μεταγενέστερο στάδιο, αναφορικά με την πιο πάνω πρόνοια, οι εκπρόσωποι του ΟΑΥ ενημέρωσαν 
την επιτροπή ότι τελικά δε θα προβούν σε αναθεώρησή της και ότι θα παραμείνει η πρόνοια που 
περιλαμβάνεται στους κανονισμούς όπως αυτοί κατατέθηκαν αρχικά στη Βουλή, σύμφωνα με την οποία οι 
υπηρεσίες φροντίδας υγείας από νοσηλευτές και μαίες θα αφορούν τις αναγκαίες υπηρεσίες φροντίδας υγείας 
για την ολοκληρωμένη φροντίδα στο πλαίσιο του συστήματος μετά από παραπομπή από ιατρό, όπως θα 
ισχύει και για τους άλλους επαγγελματίες υγείας.  

Στο πλαίσιο της περαιτέρω διεξαγωγής της συζήτησης την επιτροπή απασχόλησε το ζήτημα που τέθηκε 
από επαγγελματίες υγείας για την ένταξη και άλλων επαγγελμάτων και ειδικοτήτων στο ΓΕΣΥ.  Για το θέμα 
αυτό μέλη της επιτροπής εξέφρασαν την άποψη ότι το ΓΕΣΥ πρέπει να εξυπηρετεί όλες τις ανάγκες των 
ασθενών και δεν πρέπει να υπάρχουν διακρίσεις στα επαγγέλματα. 

Αναφορικά με το πιο πάνω ζήτημα, η εκπρόσωπος του ΟΑΥ δήλωσε στην επιτροπή ότι αυτό αφορά τη 
νομοθεσία για το ΓΕΣΥ και όχι τους υπό συζήτηση κανονισμούς.  Ειδικότερα, σε σχέση με τα 
επαγγέλματα/ειδικεύσεις που έχουν ενταχθεί στο ΓΕΣΥ, προηγήθηκε μελέτη και συζήτηση μεταξύ όλων των 
εμπλεκομένων, που διήρκησε μεγάλο χρονικό διάστημα.  Συναφώς, δήλωσε ότι η διεύρυνση των 
επαγγελμάτων πρέπει να αποτελέσει αντικείμενο μελέτης, αξιολόγησης των αναγκών και εκ νέου 
διαπραγμάτευσης.   

Περαιτέρω, στο στάδιο της κατ’ άρθρον μελέτης των κανονισμών την επιτροπή απασχόλησε η θέση που 
διατυπώθηκε από τους πλείστους επαγγελματικούς συνδέσμους και από την ΠΑΣΥΔΥ σε σχέση με το 
περιεχόμενο των υπηρεσιών φροντίδας υγείας που θα παρέχουν οι άλλοι επαγγελματίες υγείας και ειδικότερα 
η άποψη ότι πρέπει να συμπεριληφθούν στις δραστηριότητές τους η αξιολόγηση, η διάγνωση και η θεραπεία.  
Συγκεκριμένα, όσον αφορά τη συμπερίληψη της αξιολόγησης στις δραστηριότητες, κρίθηκε σκόπιμο να 
διευκρινιστεί ότι αυτή θα συμπεριληφθεί στις δραστηριότητες των άλλων επαγγελματιών υγείας στον βαθμό 
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που αφορά τον καθένα ανάλογα με την κατάρτισή του και χωρίς να επεμβαίνει στην ειδικότητα άλλων 
επαγγελματιών υγείας. 

Η εκπρόσωπος του ΟΑΥ, τοποθετούμενη στο πιο πάνω ζήτημα, ανέφερε ότι, όσον αφορά τη θεραπεία, 
αυτή περιλαμβάνεται στο κείμενο των κανονισμών όπως αυτό κατατέθηκε αρχικά στη Βουλή και ότι συμφωνεί 
με τη συμπερίληψη της αξιολόγησης στις εν λόγω δραστηριότητες.  Ωστόσο, εξέφρασε επιφυλάξεις για τη 
συμπερίληψη της διάγνωσης στις εν λόγω δραστηριότητες, εκφράζοντας την άποψη ότι δεν μπορεί να 
προβλεφθεί τέτοια δυνατότητα στο σύστημα πληροφορικής, ο σχεδιασμός του οποίου επιτρέπει στα πεδία του 
τη διάγνωση μόνο από ιατρό, ο οποίος θα εκδίδει παραπεμπτικό για τον άλλο επαγγελματία υγείας, τον οποίο 
θα ενημερώνει για τη διάγνωσή του.  Περαιτέρω, η ίδια εκπρόσωπος διαφώνησε με την εισήγηση που 
υποβλήθηκε από την ΠΑΣΥΔΥ με βάση την οποία για κάθε επαγγελματική κατηγορία πρέπει να συμπεριληφθεί 
ξεχωριστή ενότητα που να αντικατοπτρίζει το φάσμα της δραστηριοποίησής της εντός του ΓΕΣΥ.  Συναφώς, 
εισηγήθηκε την τροποποίηση του κειμένου των κανονισμών που αφορούν τους άλλους επαγγελματίες υγείας 
σε σχέση με την έκταση των δραστηριοτήτων τους, ώστε στις παρεχόμενες υπηρεσίες φροντίδας υγείας από 
άλλους επαγγελματίες υγείας να περιλαμβάνονται δραστηριότητες που είναι αναγκαίες για την αξιολογική 
θεραπευτική παρέμβαση και την ανάλυση της διάγνωσης του δικαιούχου στον βαθμό και όπου αυτό 
εφαρμόζεται με βάση την οικεία νομοθεσία του κάθε άλλου επαγγελματία υγείας για την ολοκληρωμένη 
φροντίδα και τη συνέχεια αυτής.   

Προς υλοποίηση των πιο πάνω, το Υπουργείο Υγείας, σε συνεργασία με τον ΟΑΥ και την εκπρόσωπο 
της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, επέφερε σχετικές τροποποιήσεις στα κείμενα και των δύο 
προτεινόμενων κανονισμών και κατέθεσε στην επιτροπή αναθεωρημένα κείμενα. 

Τέλος, η επιτροπή επέφερε στα αναθεωρημένα κείμενα των κανονισμών επιπρόσθετες τροποποιήσεις 
τόσο από νομοτεχνικής άποψης όσο και για τη βελτίωση της διατύπωσης των προνοιών τους. 

Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλητές γι’ αυτή την έκθεση επί θέματος αρχής και για τις τροπολογίες; 

 Κανένας. 

 Οπότε, πάμε στις τροπολογίες για το υπ’ αριθμόν 58 θέμα.  Μια μια. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Γιώργου Λουκαΐδη, Γιώργου Τ. Γεωργίου, Αδάμου Αδάμου και 
Ειρήνης Χαραλαμπίδου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και 
του κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου εκ μέρους της Αλληλεγγύης για τους κανονισμούς «Οι περί Γενικού 

Συστήματος Υγείας (Άλλοι Επαγγελματίες Υγείας) Κανονισμοί του 2020» 
Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του Κανονισμού 5 των πιο πάνω κανονισμών, ώστε να 

αντικατασταθεί από την υποπαράγραφο (α) της παραγράφου (1) αυτού η φράση «την αξιολογική θεραπευτική 
παρέμβαση, την ανάλυση της διάγνωσης» (πρώτη και δεύτερη γραμμή) από τη φράση «την αξιολόγηση ή/και 
τη θεραπεία ή/και τη διάγνωση». 

Σημείωση: 
 Σκοπός της προτεινόμενης τροπολογίας είναι να περιληφθούν στις υπηρεσίες φροντίδας υγείας που θα 
παρέχονται από άλλους επαγγελματίες υγείας οι δραστηριότητες που είναι αναγκαίες μεταξύ άλλων για την 
αξιολόγηση ή/και τη θεραπεία ή/και τη διάγνωση του δικαιούχου.  

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Θέλω να πω ότι έγινε μια ενδελεχής συζήτηση στην επιτροπή Υγείας.  Είχαμε τζιαι ως Δημοκρατικός 
Συναγερμός την ίδια τροπολογία.  Δεχθήκαμε τζιαι αποσύρθηκε η δική μας η τροπολογία τζιαι υιοθετήσαμε τζιαι 
τις τροπολογίες του ΑΚΕΛ τζιαι της Αλληλεγγύης, του συνάδελφου του Γιώργου Παπαδόπουλου, ακριβώς γιατί 
είχαμε τις ίδιες τζιαι κινούνταν στην ίδια βάση.  Απλά δε γράφτηκε ότι είμαστε τζιαι εμείς πάνω στις 
τροπολογίες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Να γραφτείτε και εσείς. 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Διευκρινίζω είναι ομόφωνες οι τροπολογίες.  Απλώς, με τους νέους κανονισμούς έρχονται στη Βουλή... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζετε υπέρ αυτής της τροπολογίας του ΑΚΕΛ και του Γεώργιου Παπαδόπουλου, που είναι 
ομόφωνη εκ προοιμίου, αλλά να δούμε τζιαι τα σιέρκα; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η τροπολογία του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του βουλευτή κ. Γιώργου Παπαδόπουλου της 
Αλληλεγγύης εγκρίνεται ομόφωνα με σαράντα εννέα ψήφους. 

 Πάμε στην επόμενη.  Είναι εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες των κ. Γιώργου Λουκαΐδη, Γιώργου Τ. Γεωργίου, Αδάμου Αδάμου και 
Ειρήνης Χαραλαμπίδου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για 

τους κανονισμούς «Οι περί Γενικού Συστήματος Υγείας (Άλλοι Επαγγελματίες Υγείας) Κανονισμοί του 
2020»  

1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του Κανονισμού 16 των πιο πάνω κανονισμών, ώστε να 
αντικατασταθεί η παράγραφος (3) αυτού από την ακόλουθη νέα παράγραφο: 

«(3)  Ο άλλος επαγγελματίας υγείας έχει τη δυνατότητα για μερική πρόσβαση στο σύστημα 
πληροφορικής και στο ιατρικό ιστορικό του δικαιούχου ανάλογη με τον σκοπό της απαιτούμενης 
υπηρεσίας φροντίδας υγείας που θα παρέχει.». 

2. Γίνεται εισήγηση για διαγραφή του Παραρτήματος V των πιο πάνω κανονισμών. 

3. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση των πιο πάνω κανονισμών με την προσθήκη στο τέλος αυτών του 
ακόλουθου νέου κανονισμού: 

«Έναρξη της ισχύος των 
παρόντων Κανονισμών. 

22.-(1) Με την επιφύλαξη των προνοιών της παραγράφου (2), οι 
παρόντες Κανονισμοί τίθενται σε ισχύ από την ημερομηνία δημοσίευσής 
τους στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας. 

  (2) Η ισχύς της παραγράφου (3) του Κανονισμού 16 αρχίζει την 1η 
Ιουνίου 2021.». 

4. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

Σημείωση:   
 Σκοπός των προτεινόμενων τροπολογιών είναι να διασφαλιστεί η δυνατότητα για μερική πρόσβαση στο 
σύστημα πληροφορικής από τους άλλους επαγγελματίες υγείας όσον αφορά το ιατρικό ιστορικό του δικαιούχου 
για σκοπούς παροχής υπηρεσιών φροντίδας υγείας μόνο σε δεδομένα του δικαιούχου που σχετίζονται με τον 
σκοπό της απαιτούμενης θεραπείας.  Περαιτέρω, η εν λόγω δυνατότητα για μερική πρόσβαση στο ιατρικό 
ιστορικό του δικαιούχου προτείνεται όπως τεθεί σε ισχύ την 1η Ιουνίου 2021. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η τροπολογία του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις εγκρίνεται ομόφωνα με σαράντα εννέα ψήφους. 

 Προχωρούμε στην τροπολογία του βουλευτή κ. Γιώργου Παπαδόπουλου εκ μέρους της Αλληλεγγύης. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες του κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου εκ μέρους της Αλληλεγγύης για τους 
κανονισμούς «Οι περί Γενικού Συστήματος Υγείας (Άλλοι Επαγγελματίες Υγείας) Κανονισμοί του 2020»  
1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του Κανονισμού 5 των πιο πάνω κανονισμών, ώστε να προστεθεί 

στην υποπαράγραφο (β) της παραγράφου (1) αυτού, αμέσως μετά τη λέξη «Οργανισμό» (τρίτη γραμμή), 
η φράση «για τις οποίες ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας της Βουλής».   

2. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του Κανονισμού 8 των πιο πάνω κανονισμών, ώστε στο τέλος της 
υποπαραγράφου (α) της παραγράφου (3) αυτού να προστεθεί η ακόλουθη επιφύλαξη: 

 «Νοείται ότι, σε περίπτωση υπέρβασης του καθορισμένου αριθμού μονάδων για κάθε επάγγελμα και για 
κάθε επάγγελμα με συγκεκριμένη ειδικότητα που περιλαμβάνεται στο Παράρτημα Ι, ο Οργανισμός θα 
διαβουλεύεται με τους αρμόδιους επαγγελματικούς συνδέσμους, συλλόγους, φορείς ή εκπροσώπους 
του κάθε παροχέα υπηρεσιών φροντίδας υγείας με σκοπό τον καθορισμό και την εφαρμογή 
διορθωτικών μέτρων.». 

3. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

Σημειώσεις: 
α. Σκοπός της πρώτης προτεινόμενης τροπολογίας είναι να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Υγείας της Βουλής για τις δραστηριότητες που καθορίζονται από τον ΟΑΥ, ώστε να διασφαλίζονται τα 
συμφέροντα των ασθενών. 

β. Σκοπός της δεύτερης προτεινόμενης τροπολογίας είναι να καταστεί υποχρεωτική η εφαρμογή 
διορθωτικών μέτρων από τον ΟΑΥ σε περίπτωση που παρατηρηθεί υπέρβαση του καθορισμένου 
αριθμού μονάδων, ώστε να διασφαλιστεί η παροχή υψηλής ποιότητας υπηρεσιών υγείας στους ασθενείς 
και η βιωσιμότητα των σχετικών επαγγελμάτων.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η τροπολογία του κ. Γιώργου Παπαδόπουλου εκ μέρους της Αλληλεγγύης εγκρίνεται ομόφωνα με 
σαράντα εννέα ψήφους. 

 Και τώρα πάμε να ψηφίσουμε για το σύνολο των κανονισμών μετά τις τροπολογίες που δέχθηκαν. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Άρα, ομόφωνα, με σαράντα εννέα ψήφους υπέρ, οι κανονισμοί εγκρίνονται.  

 Πάμε τώρα στο υπ’ αριθμόν 59 θέμα.  Έχουμε τις τροπολογίες του ΑΚΕΛ, που συνυπογράφουν και οι 
άλλοι, όπως είπαμε. 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Κι εμείς συνυπογράφουμε τζιαι ο συνάδελφος ο Γιώργος Παπαδόπουλος έχει δική του, την οποία 
υποστηρίζουμε, τζιαι έρχονται ομόφωνα από την επιτροπή Υγείας.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία!  Άρα, ομόφωνα.  Εν χρειάζεται να διαβαστούν. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες των κ. Γιώργου Λουκαΐδη, Γιώργου Τ. Γεωργίου και Ειρήνης 
Χαραλαμπίδου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για τους 
κανονισμούς «Οι περί Γενικού Συστήματος Υγείας (Νοσηλευτές και Μαίες) Κανονισμοί του 2020»  

1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του Κανονισμού 5 των πιο πάνω κανονισμών, ώστε να 
αντικατασταθούν από την υποπαράγραφο (α) της παραγράφου (1) αυτού οι λέξεις «τη θεραπεία» 
(πρώτη γραμμή) από τη φράση «την αξιολόγηση ή/και τη θεραπεία ή/και τη διάγνωση του δικαιούχου 
στον βαθμό και όπου αυτό εφαρμόζεται με βάση την οικεία νομοθεσία για τον νοσηλευτή και τη μαία,». 

2. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του Κανονισμού 5 των πιο πάνω κανονισμών, ώστε να 
αντικατασταθεί η παράγραφος (2) αυτού από την ακόλουθη νέα παράγραφο: 

«(2)(α)   Οι υπηρεσίες φροντίδας υγείας από νοσηλευτές αφορούν τις αναγκαίες για θεραπευτικούς 
σκοπούς υπηρεσίες φροντίδας υγείας για την ολοκληρωμένη φροντίδα στο πλαίσιο του 
Συστήματος μετά από παραπομπή από ιατρό.  

  (β)  Οι υπηρεσίες φροντίδας υγείας από μαίες αφορούν τις αναγκαίες υπηρεσίες φροντίδας υγείας 
για την ολοκληρωμένη φροντίδα στο πλαίσιο του Συστήματος με απευθείας πρόσβαση των 
εγκύων και των λεχώνων σε αυτές, όπως καθορίζεται σε εσωτερικούς κανονισμούς. 

3. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του Κανονισμού 16 των πιο πάνω κανονισμών, ώστε να 
αντικατασταθεί η παράγραφος (3) αυτού από την ακόλουθη νέα παράγραφο: 

«(3)   Ο νοσηλευτής και η μαία έχουν τη δυνατότητα για μερική πρόσβαση στο σύστημα 
πληροφορικής και στο ιατρικό ιστορικό του δικαιούχου ανάλογη με τον σκοπό της 
απαιτούμενης υπηρεσίας φροντίδας υγείας που θα παρέχουν.». 
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4. Γίνεται εισήγηση για διαγραφή του Παραρτήματος V των πιο πάνω κανονισμών. 

5. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση των πιο πάνω κανονισμών με την προσθήκη στο τέλος αυτών του 
ακόλουθου νέου κανονισμού: 

«Έναρξη της ισχύος των 
παρόντων Κανονισμών. 

 

22.-(1) Με την επιφύλαξη των προνοιών της παραγράφου (2), οι 
παρόντες Κανονισμοί τίθενται σε ισχύ από την ημερομηνία δημοσίευσής 
τους στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας.  

 (2) Η ισχύς της παραγράφου (3) του Κανονισμού 16 αρχίζει την 1η 
Ιουνίου 2021.». 

6. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

Σημειώσεις: 

α. Σκοπός της πρώτης προτεινόμενης τροπολογίας είναι να περιληφθούν στις υπηρεσίες φροντίδας υγείας 
που θα παρέχονται από νοσηλευτές και μαίες οι δραστηριότητες που είναι αναγκαίες μεταξύ άλλων για 
την αξιολόγηση ή/και τη θεραπεία ή/και τη διάγνωση του δικαιούχου στον βαθμό και όπου αυτό 
εφαρμόζεται με βάση την οικεία νομοθεσία για τον νοσηλευτή και τη μαία. 

β. Σκοπός της δεύτερης προτεινόμενης τροπολογίας είναι οι έγκυες και οι λεχώνες να έχουν το δικαίωμα 
απευθείας πρόσβασης στις υπηρεσίες φροντίδας από τη μαία, η αυτονομία της οποίας προβλέπεται 
από την οικεία νομοθεσία και είναι εναρμονισμένη με τη σχετική ευρωπαϊκή Οδηγία.  

γ. Σκοπός των τρίτων, τέταρτων και πέμπτων προτεινόμενων τροπολογιών είναι να διασφαλιστεί η 
δυνατότητα για μερική πρόσβαση στο σύστημα πληροφορικής από τους νοσηλευτές και τις μαίες όσον 
αφορά το ιατρικό ιστορικό του δικαιούχου για σκοπούς παροχής υπηρεσιών φροντίδας υγείας μόνο σε 
δεδομένα του δικαιούχου που σχετίζονται με τον σκοπό της απαιτούμενης θεραπείας.  Περαιτέρω, η εν 
λόγω δυνατότητα για μερική πρόσβαση στο ιατρικό ιστορικό του δικαιούχου προτείνεται όπως τεθεί σε 
ισχύ την 1η Ιουνίου 2021. 

Προτεινόμενες τροπολογίες του κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου εκ μέρους της Αλληλεγγύης για τους 
κανονισμούς «Οι περί Γενικού Συστήματος Υγείας (Νοσηλευτές και Μαίες) Κανονισμοί του 2020»  

1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του Κανονισμού 5 των πιο πάνω κανονισμών, ώστε να προστεθεί 
στην υποπαράγραφο (β) της παραγράφου (1) αυτού, αμέσως μετά τη λέξη «Οργανισμό» (τρίτη γραμμή), 
η φράση «για τις οποίες ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας της Βουλής».   

2. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του Κανονισμού 8 των πιο πάνω κανονισμών, ώστε στο τέλος της 
υποπαραγράφου (α) της παραγράφου (3) αυτού να προστεθεί η ακόλουθη επιφύλαξη: 

  «Νοείται ότι, σε περίπτωση υπέρβασης του καθορισμένου αριθμού μονάδων για κάθε νοσηλευτή 
και μαία, ο Οργανισμός θα διαβουλεύεται με τους αρμόδιους επαγγελματικούς συνδέσμους, συλλόγους, 
φορείς ή εκπροσώπους του κάθε παροχέα υπηρεσιών φροντίδας υγείας με σκοπό τον καθορισμό και 
την εφαρμογή διορθωτικών μέτρων.». 

3. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

Σημειώσεις: 
α. Σκοπός της πρώτης προτεινόμενης τροπολογίας είναι να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Υγείας της Βουλής για τις δραστηριότητες που καθορίζονται από τον ΟΑΥ, ώστε να διασφαλίζονται τα 
συμφέροντα των ασθενών. 

β. Σκοπός της δεύτερης προτεινόμενης τροπολογίας είναι να καταστεί υποχρεωτική η εφαρμογή 
διορθωτικών μέτρων από τον ΟΑΥ σε περίπτωση που παρατηρηθεί υπέρβαση του καθορισμένου 
αριθμού μονάδων, ώστε να διασφαλιστεί η παροχή υψηλής ποιότητας υπηρεσιών υγείας στους ασθενείς 
και η βιωσιμότητα των σχετικών επαγγελμάτων.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των τροπολογιών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομόφωνα οι τροπολογίες εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 59 θέμα στο σύνολό του. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα εννέα ψήφους υπέρ, οι κανονισμοί εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 60 και 61 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Φαρμακευτικής 
και Δηλητηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» και «Οι περί Ρυθμίσεως του Ανοίγματος και Κλεισίματος 
των Φαρμακείων (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2020». 

 Να διαβαστούν οι σκοποί. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός τους υπ’ αριθμόν 60 θέματος:  Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να παρασχεθεί στον 
Υπουργό Υγείας η δυνατότητα έκδοσης διαταγμάτων για τη ρύθμιση θεμάτων που αφορούν το ωράριο 
λειτουργίας των φαρμακείων τις αργίες και τις ημιαργίες, καθώς και το κλείσιμο και το άνοιγμά τους εκ 
περιτροπής και να καταργηθεί η διάταξη με την οποία παρέχεται στο Υπουργικό Συμβούλιο εξουσία έκδοσης 
σχετικών κανονισμών. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 61 θέματος:  Κατάργηση των περί Ρυθμίσεως του Ανοίγματος και Κλεισίματος 
των Φαρμακείων Κανονισμών του 2000. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί Φαρμακευτικής και 
Δηλητηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» και τους κανονισμούς «Οι περί Ρυθμίσεως του 

Ανοίγματος και Κλεισίματος των Φαρμακείων (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2020» 
Παρόντες: 
 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Αδάμος Αδάμου 

 Χρίστος Χρίστου Γεώργιος Προκοπίου 

 Ευθύμιος Δίπλαρος Μαρίνος Μουσιούττας 

 Σάβια Ορφανίδου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου Γεώργιος Παπαδόπουλος  
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο και τους πιο πάνω κανονισμούς 
σε τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 25 Ιουνίου και στις 2, 9 και 16 Ιουλίου 2020.  Στο 
πλαίσιο των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Υγείας, των Φαρμακευτικών Υπηρεσιών του ίδιου υπουργείου, της Νομικής Υπηρεσίας της 
Δημοκρατίας, του Παγκύπριου Φαρμακευτικού Συλλόγου, του Συμβουλίου Φαρμακευτικής και της Επιτροπής 
Προστασίας του Ανταγωνισμού (ΕΠΑ). 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου και των κανονισμών παρευρέθηκε επίσης το 
μη μέλος της επιτροπής βουλευτής κ. Μάριος Μαυρίδης. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Φαρμακευτικής και Δηλητηρίων Νόμου, ώστε να 
παρασχεθεί στον Υπουργό Υγείας η δυνατότητα έκδοσης διαταγμάτων για τη ρύθμιση θεμάτων που αφορούν 
το ωράριο λειτουργίας των φαρμακείων, τις αργίες και τις ημιαργίες, καθώς και το κλείσιμο και το άνοιγμά τους 
εκ περιτροπής.  Περαιτέρω, με το νομοσχέδιο σκοπείται η κατάργηση της σχετικής διάταξης του πιο πάνω 
νόμου με την οποία παρέχεται στο Υπουργικό Συμβούλιο η εξουσία έκδοσης σχετικών κανονισμών. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 42 του περί Φαρμακευτικής και 
Δηλητηρίων Νόμου, είναι η κατάργηση των περί Ρυθμίσεως του Ανοίγματος και Κλεισίματος των Φαρμακείων 
Κανονισμών του 2000. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τον εκπρόσωπο των 
Φαρμακευτικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Υγείας, η προτεινόμενη κατάργηση των κανονισμών κρίθηκε 
αναγκαία προς συμμόρφωση με σχετική απόφαση του Ανωτάτου Δικαστηρίου, έπειτα από άσκηση προσφυγής 
ενώπιον του Ανωτάτου Δικαστηρίου από φαρμακοποιό σε σχέση με το ωράριο λειτουργίας των φαρμακείων. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του νομοσχεδίου και των κανονισμών από την επιτροπή η πρόεδρος του 
Παγκύπριου Φαρμακευτικού Συλλόγου δήλωσε ότι η ρύθμιση του ωραρίου λειτουργίας των φαρμακείων 
θεωρείται ύψιστης σημασίας για την απρόσκοπτη εξυπηρέτηση των ασθενών αναφορικά με τη φαρμακευτική 
τους αγωγή, η οποία αποτελεί αναπόσπαστο μέρος της παροχής υπηρεσιών φροντίδας υγείας προς αυτούς.  
Περαιτέρω, η ίδια δήλωσε ότι συμφωνεί με την προτεινόμενη ρύθμιση του ωραρίου λειτουργίας των 
φαρμακείων με διατάγματα που θα εκδίδονται από τον Υπουργό Υγείας, νοουμένου ότι η οποιαδήποτε 
απόφαση επ’ αυτού θα είναι αποτέλεσμα διαβούλευσης με τον Παγκύπριο Φαρμακευτικό Σύλλογο ή/και το 
Συμβούλιο Φαρμακευτικής. 

 Στο πλαίσιο της περαιτέρω διεξαγωγής της συζήτησης και της κατ’ άρθρο μελέτης του νομοσχεδίου μέλη 
της επιτροπής εισηγήθηκαν την προσθήκη πρόνοιας σε αυτό σύμφωνα με την οποία ο Υπουργός Υγείας για τη 
ρύθμιση της λειτουργίας των φαρμακείων, πριν από την έκδοση των σχετικών διαταγμάτων, να διαβουλεύεται 
με τον Παγκύπριο Φαρμακευτικό Σύλλογο και το Συμβούλιο Φαρμακευτικής. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθέτησε την 
πιο πάνω εισήγηση και τροποποίησε σχετικά το κείμενο του νομοσχεδίου.   

 Η εκπρόσωπος της ΕΠΑ, η οποία παρευρέθηκε σε μεταγενέστερο στάδιο στην επιτροπή, αναφέρθηκε 
στις γενικές αρχές του ανταγωνισμού που ευνοούν την ανοικτή αγορά και εξέφρασε την άποψη πως απαιτείται 
να παρέχεται σε κάθε φαρμακοποιό η δυνατότητα ελεύθερης επιλογής για τις ώρες λειτουργίας του φαρμακείου 
του.  Περαιτέρω, η ίδια εκπρόσωπος δήλωσε πως οι προτεινόμενες ρυθμίσεις πρέπει να αποβαίνουν προς 
όφελος των καταναλωτών. 

 Τοποθετούμενος στα πιο πάνω, ο εκπρόσωπος των Φαρμακευτικών Υπηρεσιών του Υπουργείου 
Υγείας δήλωσε ότι ο φαρμακοποιός δεν είναι έμπορος ούτε εξυπηρετεί καταναλωτές, αλλά παρέχει υπηρεσίες 
στους ασθενείς.  Με τα υπό συζήτηση νομοθετήματα, δήλωσε, δεν καθορίζεται το ωράριο λειτουργίας των 
φαρμακείων, δεδομένου ότι αυτό με βάση τις πρόνοιες του νομοσχεδίου θα καθοριστεί μετέπειτα από τον 
Υπουργό Υγείας σε συνεννόηση με τον Παγκύπριο Φαρμακευτικό Σύλλογο και το Συμβούλιο Φαρμακευτικής 
και αφού ληφθούν σοβαρά υπόψη οι σχετικές αποφάσεις του Διοικητικού Δικαστηρίου, καθώς και οι ιδιάζουσες 
περιστάσεις ορισμένων πόλεων.  Περαιτέρω, ανέφερε πως, εάν αφεθεί στον κάθε φαρμακοποιό η δυνατότητα 
επέκτασης του ωραρίου λειτουργίας του φαρμακείου του, αυτό ενδέχεται να καταστεί επικίνδυνο για τον 
ασθενή, λόγω χορήγησης λανθασμένης φαρμακευτικής αγωγής και δήλωσε πως με την έκδοση των 
διαταγμάτων θα καθορίζονται τα φαρμακεία που θα παραμένουν κλειστά, καθώς και αυτά που θα παραμένουν 
ανοικτά με απώτερο στόχο την απρόσκοπτη εξυπηρέτηση του κοινού. 

 Για το θέμα αυτό ο εκπρόσωπος του Παγκύπριου Φαρμακευτικού Συλλόγου δήλωσε στην επιτροπή ότι 
το φαρμακείο δεν αποτελεί εμπορικό κατάστημα, γιατί τα φάρμακα είναι κοινωνικά αγαθά.  Επιπρόσθετα, 
εξέφρασε την άποψη ότι το όλο ζήτημα πρέπει να ρυθμιστεί με την έκδοση σχετικών διαταγμάτων και να μην 
αφεθεί στον κάθε φαρμακοποιό να ρυθμίζει το ωράριο λειτουργίας του φαρμακείου του, εφόσον αυτό μπορεί να 
αποβεί σε βάρος του ασθενούς. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας διαμόρφωσε τις πιο κάτω θέσεις: 
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1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο και της έγκρισης των κανονισμών. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και 
του Δημοκρατικού Κόμματος, το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
ΕΔΕΚ, το μέλος της επιτροπής βουλευτής του ΕΛΑΜ, καθώς και το μέλος της επιτροπής βουλευτής της 
Αλληλεγγύης επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου και των κανονισμών 
στην ολομέλεια του σώματος. 

 Στη βάση των πιο πάνω θέσεών της, η επιτροπή υποβάλλει την παρούσα έκθεση στην ολομέλεια του 
σώματος για λήψη τελικής απόφασης.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Κανένας; 

 Ωραία, δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 42 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την ένθεση του νέου άρθρου 43Α. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα πέντε ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φαρμακευτικής και Δηλητηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα πέντε ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα πέντε ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και τέσσερις αποχές, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 62 θέμα είναι «Ο περί της Θέσπισης Συστήματος Εμπορίας Δικαιωμάτων Εκπομπής 
Αερίων του Θερμοκηπίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να επιτευχθεί εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την 
Οδηγία του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου (ΕΕ) 2018/410 και του Συμβουλίου της 14ης Μαρτίου 2018 με σκοπό 
την ενίσχυση οικονομικά αποδοτικών μειώσεων των εκπομπών για την προώθηση επενδύσεων χαμηλών 
ανθρακούχων εκπομπών. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το νομοσχέδιο «Ο περί της Θέσπισης 
Συστήματος Εμπορίας Δικαιωμάτων Εκπομπής Αερίων του Θερμοκηπίου (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2020» 
Παρόντες: 
 Αδάμος Αδάμου Ευανθία Σάββα 

 Χαράλαμπος Θεοπέμπτου  Χρίστος Ορφανίδης 

 Ελένη Σταύρου  Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Νίκος Κέττηρος 
Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε πέντε συνεδρίες της, 

που πραγματοποιήθηκαν στις 27 Μαΐου, στις 3, στις 10 και στις 17 Ιουνίου και την 1η Ιουλίου 2020. Στο πλαίσιο 
των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, του Τμήματος Περιβάλλοντος του ίδιου υπουργείου, του 
Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και 
Έργων, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, της ΡΑΕΚ, του ΕΤΕΚ, της ΟΕΒ, της ΑΗΚ και του Συνδέσμου 
Κεραμοποιών Κύπρου. To Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, το ΚΕΒΕ και η Τσιμεντοποιία 
Βασιλικού, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 
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 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της εξέτασης του νομοσχεδίου από την επιτροπή παρευρέθηκε επίσης η 
βουλευτής μέλος της επιτροπής κ. Σάβια Ορφανίδου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί της Θέσπισης Συστήματος Εμπορίας 
Δικαιωμάτων Εκπομπής Αερίων του Θερμοκηπίου Νόμου, ώστε να επιτευχθεί εναρμόνιση της εθνικής 
νομοθεσίας με την Οδηγία (ΕΕ) 2018/410 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 14ης Μαρτίου 
2018 για την τροποποίηση της Οδηγίας 2003/87/ΕΚ με σκοπό την ενίσχυση οικονομικά αποδοτικών μειώσεων 
των εκπομπών και την προώθηση επενδύσεων χαμηλών ανθρακούχων εκπομπών και της απόφασης (ΕΕ) 
2015/1814. 

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο προτείνονται τα ακόλουθα:  

1. Αντικατάσταση όρων και ορισμών της ισχύουσας νομοθεσίας. 

2. Τροποποίηση των διατάξεων που προβλέπουν για τον συντονισμό διαδικασιών για τη χορήγηση άδειας 
εκπομπής αερίων θερμοκηπίου. 

3. Αντικατάσταση των διατάξεων που προβλέπουν για τον πλειστηριασμό και την κατανομή δικαιωμάτων 
εκπομπής αερίων του θερμοκηπίου. 

4. Προσθήκη πρόνοιας για στήριξη επενδύσεων στο πλαίσιο του Ταμείου Εκσυγχρονισμού το οποίο 
συστήνεται σε ευρωπαϊκό επίπεδο, δυνάμει της Οδηγίας με την οποία προτείνεται η εναρμόνιση. 

5. Τροποποίηση των διατάξεων που αφορούν στην τήρηση μητρώου στο οποίο καταχωρίζονται τα 
δικαιώματα εκπομπής αερίων του θερμοκηπίου, καθώς και για την επιλογή μεταβατικής περιόδου για 
δωρεάν κατανομή αυτών. 

6. Τροποποίηση των διατάξεων που προβλέπουν για τη μεταβίβαση, επιστροφή και ακύρωση 
δικαιωμάτων εκπομπής αερίων του θερμοκηπίου. 

7. Προσθήκη πρόνοιας σύμφωνα με την οποία τα δικαιώματα εκπομπής αερίων του θερμοκηπίου που 
εκδίδονται από την 1η Ιανουαρίου 2013 και μετά ισχύουν επ’ αόριστον, ενώ τα δικαιώματα που 
εκδίδονται από την 1η Ιανουαρίου του 2021 και μετά περιλαμβάνουν ένδειξη με την οποία δηλώνεται σε 
ποια δεκαετία, αρχής γενομένης από την 1η Ιανουαρίου 2021, εκδόθηκαν και ισχύουν για τις εκπομπές 
από το πρώτο έτος της εν λόγω περιόδου και μετά. 

8. Προσθήκη πρόνοιας η οποία προβλέπει για την προαιρετική εξαίρεση των εγκαταστάσεων που 
εκπέμπουν λιγότερους από δυόμισι χιλιάδες τόνους ισοδύναμου διοξιδίου του άνθρακα. 

9. Εισαγωγή διατάξεων που προβλέπουν για την επιβολή διοικητικού προστίμου. 

 Σημειώνεται ότι η Κυπριακή Δημοκρατία όφειλε να θεσπίσει και να θέσει σε ισχύ τα αναγκαία μέτρα για 
συμμόρφωση με την υπό αναφορά Οδηγία μέχρι την 9η Οκτωβρίου 2019, ωστόσο το νομοσχέδιο κατατέθηκε 
στη Βουλή των Αντιπροσώπων και παραπέμφθηκε στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή μόλις στις 13 
Μαρτίου 2020.  Συναφώς, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει ξεκινήσει διαδικασία παράβασης κατά της Δημοκρατίας 
με προειδοποιητική επιστολή, ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2019, για τη μη έγκαιρη μεταφορά της πιο πάνω 
αναφερόμενης Οδηγίας στην εθνική νομοθεσία. 

 Στην επιτροπή κατατέθηκαν τα ακόλουθα στοιχεία: 

1. Με την τροποποίηση της ισχύουσας νομοθεσίας θα προκύψει ένα εύρυθμο, αναμορφωμένο συστήμα 
εμπορίας δικαιωμάτων εκπομπής αερίων του θερμοκηπίου, το οποίο θα εναρμονίζεται πλήρως με τις 
πρόνοιες της νέας Οδηγίας. 

2. Για τη διαμόρφωση του νομοσχεδίου και για την όσο το δυνατό καλύτερη μεταφορά της νέας Οδηγίας 
στο εθνικό δίκαιο ακολουθήθηκε η προκαθορισμένη διαδικασία δημόσιας διαβούλευσης, έγιναν 
ενημερωτικές συναντήσεις με εμπλεκόμενους φορείς και το προσχέδιο του νομοσχεδίου αναρτήθηκε 
στην ιστοσελίδα του Τμήματος Περιβάλλοντος για ενημέρωση και τυχόν σχόλια ή/και παρατηρήσεις. 
Πραγματοποιήθηκε επίσης δημόσια ακρόαση. 

3. Η συνεισφορά που λήφθηκε από τα εμπλεκόμενα μέρη και τις κρατικές υπηρεσίες αξιολογήθηκε και 
λήφθηκε υπόψη στην τελική διαμόρφωση του προτεινόμενου νόμου. Σχετικά με το θέμα των εσόδων 
που προέρχονται από τους πλειστηριασμούς δικαιωμάτων, παρ’ ότι δεν περιλαμβάνεται στη νέα 
Οδηγία, έχει υιοθετηθεί πλήρως στο κείμενο του νομοσχεδίου η θέση του Υπουργείου Οικονομικών για 
ορθότερη ρύθμιση των παραμέτρων που αφορούν το υπουργείο. 

4. Με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου συμφώνησε η Επίτροπος Περιβάλλοντος, με μοναδικό σχόλιο την 
ανάγκη επαναδιατύπωσης της παραγράφου περί επιβολής χαμηλότερου διοικητικού προστίμου, ώστε 
να επεξηγηθεί ο τρόπος με τον οποίο δύναται να μειωθεί το διοικητικό πρόστιμο (άρθρο 47Β). Το Τμήμα 
Περιβάλλοντος θεωρεί ότι, παρ’ όλο που γίνεται αντιληπτή η άποψη της Επιτρόπου Περιβάλλοντος, η 
διατύπωση όπως έγινε στο νομοσχέδιο κρίνεται ικανοποιητική και δε χρήζει οποιασδήποτε διευκρίνισης. 



2413 

5. Στη Δημοκρατία θα υπάρξει μειωμένη δωρεάν κατανομή στις δικαιούχες εγκαταστάσεις (τσιμεντοποιεία, 
τουβλοποιεία, κεραμοποιεία), καθώς και μηδενική δωρεάν κατανομή στις ηλεκτροπαραγωγικές μονάδες 
με συμβατικά καύσιμα, όπως η ΑΗΚ.  Αυτό συνεπάγεται αύξηση του κόστους της κιλοβατώρας και κατ’ 
επέκταση αύξηση στην τιμή της ηλεκτρικής ενέργειας. 

Στο στάδιο της εξέτασης του νομοσχεδίου από την επιτροπή την τελευταία απασχόλησαν διάφορα 
ζητήματα, τα σημαντικότερα των οποίων είναι:  

1.  η δυνατότητα κατάθεσης των εσόδων που προκύπτουν από τη δημοπράτηση των δικαιωμάτων 
εκπομπής αερίων του θερμοκηπίου σε διαφορετικό ταμείο από το Πάγιο Ταμείο της Δημοκρατίας,  

2.  η ενδεχόμενη αύξηση του ποσοστού ύψους 50% των εισπράξεων που προέρχονται από τον 
πλειστηριασμό δικαιωμάτων και το οποίο ο Υπουργός Οικονομικών στα πλαίσια του καταρτισμού του 
ετήσιου προϋπολογισμού περιλαμβάνει στις προτάσεις του για περιβαλλοντικές δράσεις και 

3.  η δυνατότητα αλλαγής των προτεινόμενων σκοπών για τους οποίους το πιο πάνω ποσοστό δύναται να 
δαπανηθεί. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, σχολιάζοντας τις 
πιο πάνω παρατηρήσεις σε σχετικό υπόμνημα το οποίο κατέθεσε στην επιτροπή, αναφέρει αυτολεξεί τα 
ακόλουθα: 

«Η χρήση των εσόδων που προκύπτουν από τους εν λόγω Κανονισμούς, προσδιορίζονται στο 
Σύνταγμα της Κυπριακής Δημοκρατίας [Άρθρο 165(1)] και στον περί Δημοσιονομικής Ευθύνης και 
Δημοσιονομικού Πλαισίου Νόμο (Άρθρο 72). 

 Συγκεκριμένα, με βάση το πιο πάνω νομοθετικό πλαίσιο και διασφαλίζοντας την τήρηση της Αρχής της 
Καθολικότητας που διέπει τα δημόσια οικονομικά, όλα τα έσοδα του κράτους κατατίθενται στο Πάγιο Ταμείο της 
Δημοκρατίας. 

 Περαιτέρω, και σε ό,τι αφορά τις δαπάνες, τόσο το Σύνταγμα της Κυπριακής Δημοκρατίας (Άρθρο 167), 
όσο και ο περί Δημοσιονομικής Ευθύνης και Δημοσιονομικού Πλαισίου Νόμος (Άρθρο 53), διασφαλίζουν την 
εφαρμογή των Αρχών της Ενότητας και Αυθεντικότητας του Προϋπολογισμού, καθώς και της Διαφάνειας. 

 Συγκεκριμένα, με βάση το Άρθρο 167 του Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας, όπου ο Υπουργός 
Οικονομικών, αφού λάβει τις προβλέψεις εκάστου Υπουργείου και εκάστης ανεξάρτητης υπηρεσίας, καταρτίζει 
τον πλήρη Προϋπολογισμό της Δημοκρατίας και μετά την έγκριση του Προϋπολογισμού από το Υπουργικό 
Συμβούλιο τον καταθέτει στη Βουλή των Αντιπροσώπων για ψήφιση.  

Περαιτέρω, δε νοείται η ύπαρξη παράλληλης διαδικασίας κατάρτισης Προϋπολογισμού. Ως εκ τούτου, οι 
εισηγήσεις για σχετικές δαπάνες δύναται να περιλαμβάνονται στις προτάσεις των εμπλεκόμενων Υπουργείων 
στο πλαίσιο της κατάρτισης του ετήσιου Προϋπολογισμού και του Μεσοπρόθεσμου Δημοσιονομικού Πλαισίου.  

 Όσον αφορά ενδεχόμενη αύξηση του ποσοστού των εισπράξεων που προέρχονται από τον 
πλειστηριασμό δικαιωμάτων και χρήσης των εσόδων για τους σκοπούς που αναφέρονται στα άρθρα 21(4)(β)(i) 
μέχρι 24(4)(β)(xi), θεωρούμε ότι μέσω της υλοποίησης των μέτρων και πολιτικών που προβλέπονται στο 
Εθνικό Σχέδιο Δράσης για την Ενέργεια και το Κλίμα, θα μπορεί να είναι δυνατή η κάλυψη του ελάχιστου 
απαιτούμενου ποσοστού και μάλιστα σε βαθμό πολύ μεγαλύτερο του 50%. Ως εκ τούτου το ελάχιστο ποσοστό 
(50%) που έχει συμπεριληφθεί στο νομοσχέδιο δε χρήζει οποιαδήποτε τροποποίησης». 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών εξέφρασε τη διαφωνία του με οποιαδήποτε προτεινόμενη 
τροποποίηση για δημιουργία ταμείου άλλου από το Πάγιο Ταμείο στο οποίο θα κατατίθενται τα έσοδα από τις 
εισπράξεις που προέρχονται από τον πλειστηριασμό δικαιωμάτων εκπομπής αερίων του θερμοκηπίου. 
Ειδικότερα, ο ίδιος εκπρόσωπος ανέφερε ότι με βάση το σύνταγμα όλα τα έσοδα του κράτους κατατίθενται στο 
Πάγιο Ταμείο της Δημοκρατίας. Αρμόδιος για τον καταρτισμό του ετήσιου προϋπολογισμού, ανέφερε ο ίδιος, 
είναι ο Υπουργός Οικονομικών, ο οποίος στο πλαίσιο του καταρτισμού αυτού λαμβάνει υπόψη αφενός τα 
έσοδα του κράτους και αφετέρου τις προτάσεις και πολιτικές των διαφορών υπουργών. Ως εκ τούτου, οι 
δράσεις που προβλέπονται στο νομοσχέδιο υλοποιούνται μέσα από τον ετήσιο κρατικό προϋπολογισμό.  

 Η εκπρόσωπος της ΑΗΚ ενημέρωσε την επιτροπή ότι η ΑΗΚ από το έτος 2020 δε λαμβάνει δωρεάν 
δικαιώματα εκπομπής αερίων του θερμοκηπίου και επομένως στην τιμή του ηλεκτρικού ρεύματος έχει ήδη 
ενσωματωθεί ένα ποσοστό αύξησης λόγω της μείωσης παροχής δωρεάν δικαιωμάτων.  

 Το ΕΤΕΚ κατέθεσε σχετικό υπόμνημα στο οποίο αναφέρεται μεταξύ άλλων ότι το κράτος οφείλει, 
ανεξαρτήτως τυχόν ειδικών συνθηκών, να επενδύει τουλάχιστον το 50% των εισπράξεων που προέρχονται 
από τον πλειστηριασμό δικαιωμάτων σε δράσεις όπως καθορίζονται στον προτεινόμενο νόμο.  Συναφώς, θα 
πρέπει, αναφέρεται στο ίδιο υπόμνημα, να δημιουργηθεί ένας αποτελεσματικός μηχανισμός με στοιχεία 
συμμετοχικότητας, πριν από τον καταρτισμό των προτάσεων της αρμόδιας αρχής. Το ΕΤΕΚ εισηγείται να 
μελετηθεί η πιθανότητα ίδρυσης χωριστού ταμείου που θα ενισχύει τη συμμετοχικότητα και τη διαφάνεια. 
Εναλλακτικά, θα πρέπει να δημοσιεύεται σε ετήσια βάση συνοπτική έκθεση με κατ’ ελάχιστον στοιχεία 
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αναφορικά με τις προτάσεις της αρμόδιας αρχής, του Υπουργού Οικονομικών, καθώς και αναλυτική λογιστική 
ανασκόπηση δαπανών για δράσεις που χρηματοδοτήθηκαν από εισπράξεις που προέρχονται από τον 
πλειστηριασμό δικαιωμάτων του προηγούμενου έτους. 

 Ο εκπρόσωπος του Συνδέσμου Κεραμοποιών Κύπρου επισήμανε κατά την τοποθέτησή του το θέμα του 
αθέμιτου ανταγωνισμού το οποίο προκύπτει σε σχέση με τις αντίστοιχες επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται 
στην κατεχόμενη Κύπρο, οι οποίες δεν επιβαρύνονται με τα περιβαλλοντικά τέλη και την αυξημένη τιμή στο 
ηλεκτρικό ρεύμα. Η Κυπριακή Δημοκρατία, ανέφερε ο ίδιος εκπρόσωπος, θα πρέπει να προστατέψει με 
νομοθετικές ρυθμίσεις όλες τις επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται στον τομέα αυτό, με στόχο να συνεχίσουν 
να είναι βιώσιμες.  

 Η εκπρόσωπος της ΟΕΒ εξέφρασε την ανησυχία της για την αύξηση της τιμής του ηλεκτρικού ρεύματος, 
η οποία θα επηρεάσει τόσο τους οικιακούς καταναλωτές όσο και τις επιχειρήσεις. Η ίδια εισηγήθηκε όπως η εν 
λόγω αύξηση εξεταστεί σε συνάρτηση με διάφορα μέτρα εξοικονόμησης ενέργειας τα οποία προβλέπονται στο 
Εθνικό Σχέδιο για την Ενέργεια και το Κλίμα. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της περαιτέρω εξέτασης του νομοσχεδίου η επιτροπή διαπίστωσε ότι το υπό 
συζήτηση κείμενο χρήζει νομοτεχνικών, γραμματικών και συντακτικών βελτιώσεων, τις οποίες υπέδειξε στους 
εκπροσώπους του αρμόδιου υπουργείου για σκοπούς διόρθωσης αυτού. Συναφώς, οι τελευταίοι προχώρησαν 
στις απαραίτητες τροποποιήσεις του υπό συζήτηση κειμένου και ακολούθως απέστειλαν στην επιτροπή 
αναθεωρημένο κείμενο για ολοκλήρωση της συζήτησης και τοποθέτηση. Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Περιβάλλοντος, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, με πλειοψηφία του προέδρου της και των 
μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, των μελών της 
βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού και του Δημοκρατικού Κόμματος, 
καθώς και του μέλους της βουλευτή της Αλληλεγγύης, τάσσεται υπέρ της ψήφισης του πιο πάνω νομοσχεδίου 
σε νόμο, όπως αυτό έχει τελικά αναθεωρηθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω.  

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών επιφυλάχθηκε να 
τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής και τροπολογιών; 

 O κ. Θεοπέμπτου. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ. 

 Πρέπει να αναφέρω σε όλα τα μέλη, να το ακούσουν όλοι οι βουλευτές, ότι, όταν είχαμε τη συζήτηση του 
θέματος στην επιτροπή, είχαμε ένα καυτό θέμα, το οποίο δεν μπορούσαμε να το χειριστούμε.  Για όσους 
ενδιαφέρονται να εξηγήσω ότι η Κυπριακή Δημοκρατία κάμνει μία εμπορία ρύπων τζιαι έσιει ένα μεγάλο 
εισόδημα μερικές δεκάδες εκατομμύρια.  Από αυτές τις μερικές δεκάδες εκατομμύρια, για να καταλάβετε, 
περίπου €20-30 εκατομ., το 50%...  Άρα, μιλούμε για πολλά λεφτά.  Τούτο το 50% είναι η υποχρέωση, το 
ελάχιστο ποσό που καθορίζει η Οδηγία, ότι το 50% των εισοδημάτων μπορούν να χρησιμοποιηθούν για μια 
σειρά από όρους.  Εις την επιτροπή συμφωνήσαμε να μεταβούμε μαζί με την κ. Σάβια Ορφανίδου στο 
Υπουργείο Οικονομικών, για να συζητήσουμε τη δυνατότητα να δημιουργηθεί ένα ταμείο να μπαίνουν τούντα 
λεφτά.  Αν εκάμναμεν το ταμείο, θα μπορούσαμε να βάλουμε μέσα τζιαι τα λεφτά από τις πλαστικές τσάντες, τα 
έξι σεντ.  Κάμαμε τη συνάντηση, αλλά δυστυχώς το Υπουργείο Οικονομικών επέμενε να μη γίνει ταμείο τζιαι να 
πηγαίνει στον κυβερνητικό προϋπολογισμό όλο το εισόδημα. 

 Το δεύτερο θέμα το οποίο θέλω να τονίσω είναι το γεγονός ότι στην Οδηγία λέει ότι τούτα τα 
εισοδήματα, που είναι τουλάχιστον το 50% των εισοδημάτων, μπορεί να το χρησιμοποιήσουν για έναν ή 
περισσότερους από έντεκα λόγους που καθορίζονται μέσα στην Οδηγία.  Μέσα στην Οδηγία καθορίζει και τους 
έντεκα τζιαι γράφει έναν ή περισσότερους.  Έσιει σημασία τούτο.  Όταν εμείς εκάμναμεν τη συζήτηση στην 
επιτροπή, η κυβερνητική πλευρά ισχυρίστηκε -τζιαι μας εμπόδισε κατ’ ακρίβειαν να κάμνουμε τις αλλαγές- ότι 
θα παραβιάζαμε την Οδηγία.  Μετέπειτα φάνηκε ότι είχαμε το δικαίωμα να κάμουμε την τροπολογία τούτη, 
μπορούσαμε να κάμουμε τις αλλαγές.   

 Για τούτο τον λόγο θα δείτε τις τροπολογίες τις δικές μου, οι οποίες έχουν κατατεθεί.  Επιτρέπει, αφήνει 
τουλάχιστον δκυο μέσα θέματα που βάλλει η Οδηγία, για να είμαστε νόμιμοι, τζιαι θα δείτε τροπολογίες οι 
οποίες εστιάζονται σε δράσεις, να χρησιμοποιούμε τούτα τα λεφτά, τα εκατομμύρια, επαναλαμβάνω, για 
δράσεις περιβαλλοντικές εις την Κύπρο, να κάμνουμε ποδηλατόδρομους, να κάμνουμε αναδασώσεις, να 
παίρνουμε μέτρα, για να μειώσουμε τις εκπομπές όσον αφορά το θέμα των κλιματικών αλλαγών, τις δημόσιες 
συγκοινωνίες, τζιαι με τούτον τον τρόπο εννά έχουμε ένα έναυσμα να προωθήσουμε την πράσινη ανάπτυξη 
στην Κύπρο.   
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 Οι τροπολογίες έχουν κατατεθεί στην ολομέλεια τζιαι θέλω να τονίσω ότι, εάν δεν περάσουν οι 
τροπολογίες τις οποίες έχουμε καταθέσει, εμείς ως Κίνημα Οικολόγων θα τοποθετηθούμε εναντίον του 
νομοσχεδίου. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 H κ. Σταύρου. 

ΕΛΕΝΗ ΣΤΑΥΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όντως συζητήσαμε αυτό το νομοσχέδιο εδώ και πάρα πάρα πολύ καιρό.  Στην 
τροπολογία τη συγκεκριμένη ήρθαν οι εμπλεκόμενοι φορείς και είπαν ότι δεν μπορεί να αλλάξει η Οδηγία, 
πρέπει να μείνει αυτούσια, πρώτον. 

 Δεύτερον, δεν μπορεί...  Το ποσοστό 60%, για να γίνονται δράσεις, είναι πολύ μεγάλο και το Υπουργείο 
Οικονομικών εδώ ήταν που είπαν ότι δε δύνανται να κάνουν κάτι τέτοιο.   

 Επίσης δεν μπορεί, τρίτον, η νομοθετική εξουσία να παρέμβει στις αποφάσεις της εκτελεστικής 
εξουσίας, έτσι όπως μας δόθηκαν για το συγκεκριμένο νομοσχέδιο.   

 Άρα, εμείς ως Δημοκρατικός Συναγερμός θα καταψηφίσουμε τη συγκεκριμένη τροπολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Απλά μια διευκρίνιση, κύριε Πρόεδρε, σε όσα συμπληρωματικά είπε τζιαι η κ. Σταύρου.   

 Δε διαφωνούμε με την προσέγγιση του κ. Θεοπέμπτου.  Σαφέστατα, όλοι θα θέλαμε όχι ένα ποσοστό, 
αλλά ολόκληρα τα ποσά να μπαίναν για οικολογικές πράσινες δράσεις στον τόπο μας.  Δυστυχώς, και με τη 
γνωμάτευση της Γενικής Εισαγγελίας, διότι συζητήθηκε διεξοδικά και σε πολλές συνεδρίες η προσέγγιση του κ. 
Θεοπέμπτου, δυστυχώς, εάν υπάρξει αυτή η αλλαγή, πιθανότητα να είναι μοιραία τζιαι η κατάληξη της 
συγκεκριμένης νομοθεσίας, η οποία θα δημιουργήσει άλλες επιπλοκές σε ευρωπαϊκό επίπεδο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άλλοι ομιλητές; 

 O κ. Αδάμου. 

ΑΔΑΜΟΣ ΑΔΑΜΟΥ: 

 Άκουσα τον κ. Θεοπέμπτου.  Φυσικά, αγαπητέ Πάμπο, έπρεπε να τους πεις τζιαι είντα απάντηση 
επήραμεν ’πού την εκτελεστική εξουσία, που παρ’ ολίγον να είσιετε τζιαι μια λεκτική αντιπαράθεση, αν θυμάσαι, 
με τον κ. Μεσημέρη, ο οποίος ήταν εκείνος του υπουργείου ο οποίος μας το απέρριψε τελείως.  Και μάλιστα 
μας είπε ότι, αν ανεβάσουμε το ποσοστό, ίσως να κριθεί και αντισυνταγματικό.  Αν το ανεβάσουμε, έτσι μας 
είπε.  Έν’ πολλά που μας είπαν.   

 Εμείς δε θέλουμε να αλλάξουμε, υποτίθεται.  Η κυβερνητική πλευρά δε θέλει να αλλάξει τίποτε από το 
κείμενο.  Ούτως ή άλλως εμείς θα το καταψηφίσουμε το νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Προχωρούμε στις τροπολογίες του κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες του κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών για το νομοσχέδιο «Ο περί της Θέσπισης Συστήματος Εμπορίας Δικαιωμάτων 

Εκπομπής Αερίων του Θερμοκηπίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» 
Α.  Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 10 του νομοσχεδίου, το οποίο αντικαθιστά τα άρθρα 21 

και 22 του βασικού νόμου, με την τροποποίηση της παραγράφου (β) του εδαφίου (4) του νέου άρθρου 
21 ως ακολούθως: 

1. Με την αντικατάσταση της φράσης «πενήντα τοις εκατόν (50%)» (έβδομη γραμμή) με τη φράση 
«εξήντα τοις εκατόν (60%)»·  

2. με την αντικατάσταση της υποπαραγράφου (i) αυτής με την ακόλουθη νέα υποπαράγραφο: 
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«(i)  Τη μείωση των εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου μέσω της χρηματοδότησης έρευνας 
και ανάπτυξης, καθώς και έργων επίδειξης για τη μείωση των εκπομπών και την 
προσαρμογή στις κλιματικές αλλαγές.»· 

3.  με την αντικατάσταση στην υποπαράγραφο (ii) αυτής της λέξης «Ένωσης» (τρίτη και όγδοη 
γραμμή) με τη λέξη «Κύπρου»· 

4. με την αντικατάσταση της υποπαραγράφου (iii) αυτής με την ακόλουθη νέα υποπαράγραφο: 

«(iii)  μέτρα με στόχο την αποφυγή της αποδάσωσης, την αύξηση της δάσωσης και της 
αναδάσωσης και μέτρα για τη μεταφορά τεχνολογιών και τη διευκόλυνση της 
προσαρμογής στις αρνητικές συνέπειες της αλλαγής του κλίματος·»· 

5. με τη διαγραφή από την παράγραφο (iv) αυτής των λέξεων «στην Ένωση» (πρώτη και δεύτερη 
γραμμή)· 

6. με τη διαγραφή από την υποπαράγραφο (ν) αυτής της φράσης «περιλαμβανομένων και εκείνων 
σε τρίτες χώρες» (έκτη γραμμή)· 

7. με την αντικατάσταση της υποπαραγράφου (vi) αυτής με την ακόλουθη νέα υποπαράγραφο: 

«(νi)  την ενθάρρυνση της στροφής προς τα χαμηλών εκπομπών και δημόσια μέσα 
συγκοινωνίας και την κατασκευή ποδηλατόδρομων, ποδηλατολωρίδων και εκστρατείες 
προώθησης της ποδηλασίας·»· 

8.  με τη διαγραφή της υποπαραγράφου (ix) αυτής και 

9.  με την αντικατάσταση στην παράγραφο (xi) αυτής της φράσης «στις περιφέρειες» (πέμπτη 
γραμμή) με τη φράση «στις περιοχές και δραστηριότητες». 

Β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαπέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι ψήφους εναντίον, τέσσερις υπέρ και δεκαπέντε αποχές, οι τροπολογίες του κ. Θεοπέμπτου 
απορρίπτονται. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με αντικατάσταση όρων.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Αντικατάσταση των άρθρων 21 και 22 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 22Α.  Άρθρο 11. 

 Αντικατάσταση των άρθρων 23 και 24 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 26 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του άρθρου 28 του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 29 του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου.  Άρθρο 18. 

 Τροποποίηση του άρθρου 36 του βασικού νόμου.  Άρθρο 19. 

 Τροποποίηση του άρθρου 40 του βασικού νόμου.  Άρθρο 20. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 40Α.  Άρθρο 21. 

 Τροποποίηση του άρθρου 47 του βασικού νόμου.  Άρθρο 22. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων 47Α, 47Β, 47Γ, 47Δ, 47Ε, 47ΣΤ, 47Ζ, 
47Η, 47Θ, 47Ι και 47ΙΑ.  Άρθρο 23. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος ΙΙΙ του βασικού νόμου.  Άρθρο 24. 

 Αντικατάσταση των Παραρτημάτων VI και VII του βασικού νόμου.  Άρθρο 25. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 25; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαέξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Θέσπισης Συστήματος Εμπορίας Δικαιωμάτων 
Εκπομπής Αερίων του Θερμοκηπίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, δεκαεπτά εναντίον και καμία αποχή. 

 Το υπ’ αριθμόν 63 θέμα, που είναι «O περί Προστασίας και Διαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019», δεν είναι έτοιμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 64 μέχρι 69 θέματα, που είναι «Ο περί Χημικών Ουσιών Νόμος του 2020», «Οι περί 
Χημικών Ουσιών (Εφαρμογή των Αρχών Ορθής Εργαστηριακής Πρακτικής) Κανονισμοί του 2020», «Οι περί 
Χημικών Ουσιών [Παραβάσεις του άρθρου 3 του Κανονισμού (ΕΕ) αριθ. 2017/852] Κανονισμοί του 2020», «Οι 
περί Χημικών Ουσιών (Παραβάσεις του Κανονισμού CLP) Κανονισμοί του 2020», «Οι περί Χημικών Ουσιών 
(Παραβάσεις του Κανονισμού PIC) Κανονισμοί του 2020» και «Οι περί Χημικών Ουσιών (Παραβάσεις του 
Κανονισμού REACH) Κανονισμοί του 2020», έχουν κοινή έκθεση. 

 Να διαβαστούν οι σκοποί. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 64 θέματος:  Κατάργηση και αντικατάσταση του βασικού νόμου, με στόχο την 
αποτελεσματική εφαρμογή και πλήρη συμμόρφωση της εθνικής νομοθεσίας με τον Κανονισμό (ΕΚ) αριθ. 
1272/2008 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 16ης Δεκεμβρίου 2008 για την ταξινόμηση, 
επισήμανση και συσκευασία των ουσιών και των μειγμάτων και τροποποίηση και κατάργηση σχετικών 
Οδηγιών. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 65 θέματος:  Κατάργηση των υφιστάμενων κανονισμών και θέσπιση νέων, με 
στόχο τη συμμόρφωση της Δημοκρατίας με την Οδηγία 2004/10/ΕΚ για την προσέγγιση των νομοθετικών, 
κανονιστικών και διοικητικών διατάξεων σχετικά με την εφαρμογή των αρχών ορθής εργαστηριακής πρακτικής 
και τον έλεγχο της εφαρμογής τους κατά τις δοκιμές των χημικών ουσιών. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 66 θέματος:  Κατάργηση των υφιστάμενων κανονισμών και θέσπιση νέων, με 
στόχο τη συμμόρφωση της εθνικής νομοθεσίας με τον Κανονισμό (ΕΕ) αριθ. 2017/852, ο οποίος αντικαθιστά 
τον προαναφερθέντα κανονισμό της ΕΕ, σχετικά με τους περιορισμούς στις εξαγωγές υδραργύρου, ενώσεων 
και των μειγμάτων υδραργύρου. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 67 θέματος:  Κατάργηση των υφιστάμενων κανονισμών και θέσπιση νέων, με 
στόχο τη συμμόρφωση της εθνικής νομοθεσίας με τον Ευρωπαϊκό Κανονισμό CLP για την ταξινόμηση, 
επισήμανση και συσκευασία των χημικών ουσιών και των μειγμάτων. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 68 θέματος:  Κατάργηση των υφιστάμενων κανονισμών και θέσπιση νέων, με 
στόχο τη συμμόρφωση της Δημοκρατίας με τον Κανονισμό 649/2020, ο οποίος αντικατέστησε τον Κανονισμό 
ΕΚ/689/2008 σχετικά με τις εξαγωγές και εισαγωγές επικίνδυνων χημικών προϊόντων. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 69 θέματος:  Κατάργηση των υφιστάμενων κανονισμών, με στόχο τη 
συμμόρφωση της εθνικής νομοθεσίας με τον Κανονισμό αριθ. 1907/2006 για την καταχώριση, αξιολόγηση, 
αδειοδότηση και τους περιορισμούς των χημικών προϊόντων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το 
νομοσχέδιο και τους κανονισμούς του επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 
 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Μαρίνος Μουσιούττας 
 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης 

 Ευανθία Σάββα Γιώργος Περδίκης 
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 Μάριος Μαυρίδης Λίνος Παπαγιάννης 

 Μαριέλλα Αριστείδου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων συζήτησε το νομοσχέδιο 
και τους κανονισμούς του επισυνημμένου παραρτήματος σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 
2, 16 και 30 Ιουνίου 2020.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Τμήματος Τελωνείων του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Υγείας 
(Γενικό Χημείο του Κράτους), του Υπουργείου Εσωτερικών, του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και 
Βιομηχανίας, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ, ΔΕΟΚ, 
καθώς και των εργοδοτικών οργανώσεων ΚΕΒΕ, ΟΕΒ και της ΠΟΒΕΚ.  Το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, το Υπουργείο Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, ο Κυπριακός Σύνδεσμος 
Καταναλωτών, η Παγκύπρια Ένωση Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής, η Ομοσπονδία Περιβαλλοντικών 
Οργανώσεων Κύπρου και το Κυπριακό Ίδρυμα Προστασίας του Περιβάλλοντος (Terra Cypria), παρ’ όλο που 
κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν κατά τη συζήτηση των υπό αναφορά σχεδίων νόμου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κατάργηση και αντικατάσταση του περί Χημικών Ουσιών 
νόμου, με στόχο την αποτελεσματική εφαρμογή και πλήρη συμμόρφωση της εθνικής νομοθεσίας με τον 
Κανονισμό (ΕΚ) αριθ. 1272/2008 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 16ης Δεκεμβρίου 2008 
(Κανονισμού CLP) για την ταξινόμηση, την επισήμανση και τη συσκευασία των ουσιών και των μειγμάτων, την 
τροποποίηση και την κατάργηση των Οδηγιών 67/548/ΕΟΚ και 1999/45/ΕΚ και την τροποποίηση του 
Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 1907/2006, όπως τροποποιήθηκε τελευταία από τον Κανονισμό (ΕΕ) 2019/1243 του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου.  Επιπρόσθετα,  με το εν λόγω νομοσχέδιο σκοπείται η 
συμμόρφωση της εθνικής νομοθεσίας με τον Κανονισμό (ΕΕ) 2017/852 για τον υδράργυρο, ο οποίος 
αντικατέστησε τον ευρωπαϊκό Κανονισμό ΕΚ/2008/1102. 

 Ειδικότερα, με το υπό εξέταση νομοσχέδιο προτείνονται τα ακόλουθα: 

1. Ο καθορισμός του Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ως της αρμόδιας αρχής 
για σκοπούς εφαρμογής των πιο πάνω ευρωπαϊκών κανονισμών. 

2. Η παροχή εξουσίας στο Υπουργικό Συμβούλιο όπως μετά από εισήγηση της αρμόδιας αρχής εκδίδει 
κανονισμούς για τη ρύθμιση κάθε θέματος το οποίο χρήζει ή είναι δεκτικό καθορισμού, καθώς και για την 
καλύτερη εφαρμογή των πιο πάνω ευρωπαϊκών κανονισμών και του προτεινόμενου νόμου. 

3. Η σύσταση παγκύπριου συμβουλίου χημικών ουσιών και ο καθορισμός των αρμοδιοτήτων του. 

4. Η θέσπιση μητρώου επικίνδυνων χημικών προϊόντων, καθώς και ο καθορισμός της διαδικασίας 
παραλαβής των πληροφοριών που αφορούν στη χημική σύνθεση των επικίνδυνων μειγμάτων που 
διατίθενται στην αγορά.  

5. Ο καθορισμός διαδικασίας ορισμού αρχιεπιθεωρητή και επιθεωρητών του Υπουργείου Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, όπως και των εξουσιών και αρμοδιοτήτων τους.  

6. Η εισαγωγή προνοιών που αφορούν στον καθορισμό αδικημάτων και ποινών, καθώς και νέων 
διαδικασιών για την επιβολή διοικητικού προστίμου.  Ειδικότερα, ο αρχιεπιθεωρητής θα μπορεί να 
επιβάλλει διοικητικό πρόστιμο, ενώ θα θεσμοθετηθεί επίσης δικαίωμα άσκησης ιεραρχικής προσφυγής 
κατά της απόφασης επιβολής διοικητικού προστίμου στον Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων. 

 Σκοπός των υπ’ αριθμόν 2 κανονισμών του παραρτήματος είναι η κατάργηση των υφιστάμενων περί 
Χημικών Ουσιών (Ταξινόμηση, Συσκευασία και Επισήμανση Επικίνδυνων Ουσιών και Μειγμάτων) Κανονισμών 
και η θέσπιση νέων, με στόχο τη συμμόρφωση της Δημοκρατίας με την Οδηγία 2004/10/ΕΚ για την προσέγγιση 
των νομοθετικών, κανονιστικών και διοικητικών διατάξεων σχετικά με την εφαρμογή των αρχών ορθής 
εργαστηριακής πρακτικής και τον έλεγχο της εφαρμογής τους κατά τις δοκιμές των χημικών ουσιών. 
 Σκοπός των υπ’ αριθμόν 3 κανονισμών του παραρτήματος είναι η κατάργηση των περί Χημικών Ουσιών 
(Παραβάσεις του κανονισμού ΕΚ/1102/2008) Κανονισμών και η θέσπιση νέων, με στόχο τη συμμόρφωση της 
εθνικής νομοθεσίας με το άρθρο 3 του Κανονισμού (ΕΕ) αριθ. 2017/852, ο οποίος αντικαθιστά τον 
προαναφερθέντα κανονισμό της ΕΕ,  σχετικά με τους περιορισμούς στις εξαγωγές υδραργύρου, ενώσεων και 
των μειγμάτων υδραργύρου.  Ειδικότερα, με τους υπό εξέταση κανονισμούς καθορίζονται ποινές σε περίπτωση 
παράβασης των διατάξεων του πιο πάνω άρθρου του ευρωπαϊκού κανονισμού. 

 Σκοπός των υπ’ αριθμόν 4 κανονισμών του παραρτήματος είναι η κατάργηση των υφιστάμενων περί 
Χημικών Ουσιών (Παραβάσεις του Κανονισμού ΕΚ/1272/2008) Κανονισμών και η θέσπιση νέων, με στόχο τη 
συμμόρφωση της εθνικής νομοθεσίας με το άρθρο 47 του ευρωπαϊκού Κανονισμού CLP για την ταξινόμηση, 
την επισήμανση και τη συσκευασία των χημικών ουσιών και των μειγμάτων, το οποίο αφορά στον καθορισμό 
κυρώσεων για τη μη συμμόρφωση με τις διατάξεις του εν λόγω κανονισμού.  Σύμφωνα με το εν λόγω άρθρο, οι 
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κυρώσεις πρέπει να είναι αποτελεσματικές, αναλογικές και ανατρεπτικές. Ειδικότερα, με τους υπό εξέταση 
κανονισμούς εισάγονται δύο διαδικασίες για τις παραβάσεις διατάξεων του Κανονισμού CLP ως ακολούθως:  

1. παραπομπή σε δικαστήριο, το οποίο σε περίπτωση καταδίκης μπορεί να επιβάλει ποινή φυλάκισης 
μέχρι δύο έτη και/ή πρόστιμο ύψους ογδόντα χιλιάδων ευρώ, και 

2. επιβολή διοικητικών προστίμων από τον αρχιεπιθεωρητή. 

 Σκοπός των υπ’ αριθμόν 5 κανονισμών του παραρτήματος είναι η κατάργηση των υφιστάμενων περί 
Χημικών Ουσιών (Παραβάσεις του κανονισμού ΕΚ/689/2008) Κανονισμών και η θέσπιση νέων, με στόχο τη 
συμμόρφωση της εθνικής νομοθεσίας με τον Κανονισμό 649/2012 (γνωστό ως PIC), ο οποίος αντικατέστησε 
τον Κανονισμό ΕΚ/689/2008 σχετικά με τις εξαγωγές και εισαγωγές επικίνδυνων χημικών προϊόντων.  
Ειδικότερα, με τους υπό εξέταση κανονισμούς εισάγονται κυρώσεις για παράβαση των διατάξεων του 
προαναφερθέντος κανονισμού της ΕΕ στη βάση του άρθρου 28 του εν λόγω κανονισμού που αφορούν σε δύο 
διαδικασίες: 

1. την παραπομπή σε δικαστήριο, το οποίο σε περίπτωση καταδίκης μπορεί να επιβάλει ποινή φυλάκισης 
μέχρι δύο έτη και/ή πρόστιμο ύψους ογδόντα χιλιάδων ευρώ, και  

2. την επιβολή διοικητικών προστίμων από τον αρχιεπιθεωρητή. 

 Σκοπός των υπ’ αριθμόν 6 κανονισμών του παραρτήματος είναι η κατάργηση των υφιστάμενων περί 
Χημικών Ουσιών (Παραβάσεις του Κανονισμού REACH) Κανονισμών, με στόχο τη συμμόρφωση της εθνικής 
νομοθεσίας με το άρθρο 126 του Κανονισμού αριθ. 1907/2006 (Κανονισμός REACH) για την καταχώριση, την 
αξιολόγηση, την αδειοδότηση και τους περιορισμούς των χημικών προϊόντων, το οποίο αφορά στον καθορισμό 
κυρώσεων για την παράβαση των διατάξεων του εν λόγω κανονισμού.  Ειδικότερα, με τους υπό εξέταση 
κανονισμούς εισάγονται κυρώσεις σε περίπτωση παράβασης των διατάξεων του εν λόγω κανονισμού που 
αφορούν σε δύο διαδικασίες: 

1. την παραπομπή σε δικαστήριο, το οποίο σε περίπτωση καταδίκης μπορεί να επιβάλει ποινή φυλάκισης 
μέχρι δύο έτη και/ή πρόστιμο ογδόντα χιλιάδων ευρώ, και  

2. την επιβολή διοικητικών προστίμων από τον αρχιεπιθεωρητή. 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα ενώπιον της επιτροπής στοιχεία, η προτεινόμενη νομοθεσία θεωρείται 
περισσότερο περιβαλλοντική παρά εργατική, καθώς αφορά στην παραγωγή, στην εισαγωγή και στη διάθεση 
στην αγορά χημικών ουσιών. Η θέσπιση, σύμφωνα με τα στοιχεία αυτά, μητρώου επικίνδυνων χημικών ουσιών 
κρίνεται ως ιδιαίτερα σημαντική, αφού έτσι θα συλλέγονται πληροφορίες για επικίνδυνα σκευάσματα και θα 
παρέχεται πληροφόρηση στο Κέντρο Δηλητηριάσεων της Κύπρου, το οποίο θα έχει τη δυνατότητα να συνδεθεί 
για σκοπούς ανταλλαγής πληροφοριών και με την ευρωπαϊκή βάση πληροφόρησης για επικίνδυνες χημικές 
ουσίες.  

 Επιπλέον, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, τα αδικήματα και οι ποινές δε διαφοροποιούνται σε σχέση με 
την υπό κατάργηση νομοθεσία που είχε θεσπιστεί το 2010, ενώ το δημοσιονομικό κόστος για την εφαρμογή 
του προτεινόμενου νόμου και των κανονισμών περιλαμβάνεται στο γενικότερο κόστος της εφαρμογής της 
νομοθεσίας για χημικές ουσίες.  Συναφώς, από τη θέσπιση της νέας νομοθεσίας δε θα επηρεασθούν ιδιαίτερα 
οι Κύπριοι επιχειρηματίες, αφού οι βασικές πρόνοιες του Κανονισμού CLP ισχύουν από το 2009, ενώ δεν 
υπάρχουν εισαγωγές/εξαγωγές υδραργύρου και των ενώσεών του. 

 Στο στάδιο της εξέτασης των υπό αναφορά σχεδίων νόμου οι εκπρόσωποι του Τμήματος Επιθεώρησης 
Εργασίας ανέφεραν ότι στο νομοσχέδιο και στους υπ’ αριθμόν 3 κανονισμούς, που τιτλοφορούνται «Οι περί 
Χημικών Ουσιών (Παραβάσεις του άρθρου 3 του Κανονισμού (ΕΕ) αριθ. 2017/852) Κανονισμοί του 2020», πρέπει να 
ενταχθούν αναλυτικά τα αδικήματα και οι παραβάσεις των άρθρων 3 έως 9 του ευρωπαϊκού Κανονισμού 
2017/852 που αφορούν στη χρήση υδραργύρου και όχι μόνο του άρθρου 3 του εν λόγω ευρωπαϊκού 
κανονισμού, αφού στο μεταξύ το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας έχει καταστεί αρμόδια αρχή για την εν λόγω 
χημική ουσία με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου. Ως εκ τούτου, σε συνεννόηση με την εκπρόσωπο της 
Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας κατατέθηκαν τόσο για το υπό συζήτηση νομοσχέδιο όσο και για τους υπ’ 
αριθμόν 3 κανονισμούς αναθεωρημένα κείμενα, στα οποία περιλαμβάνονται σχετικές αναφορές και στα 
υπόλοιπα άρθρα του εν λόγω ευρωπαϊκού κανονισμού. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων σχεδίων 
νόμου.  Ωστόσο, ο εκπρόσωπος της ΟΕΒ εξέφρασε τη διαφωνία του αναφορικά με το ύψος των ποινών που 
επιβάλλονται σε περίπτωση παράβασης προνοιών αυτών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών τόσο του νομοσχεδίου όσο και των 
προτεινόμενων κανονισμών όπως αυτοί έχουν αναθεωρηθεί με βάση τα πιο πάνω κατά τη συζήτησή τους στην 
ολομέλεια του σώματος. 
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 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση έγκρισης των υπ’ αριθμόν 3 κανονισμών, ο τίτλος αυτών πρέπει να 
τροποποιηθεί, ώστε να διαβάζεται ως «Οι περί Χημικών Ουσιών [Παραβάσεις των άρθρων 3 έως 9 του Κανονισμού 
(ΕΕ) αριθ. 2017/852] Κανονισμοί του 2020». 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 
1. Ο περί Χημικών Ουσιών Νόμος του 2020. 

2. Οι περί Χημικών Ουσιών (Εφαρμογή των Αρχών Ορθής Εργαστηριακής Πρακτικής) Κανονισμοί του 2020. 

3. Οι περί Χημικών Ουσιών [Παραβάσεις του άρθρου 3 του Κανονισμού (ΕΕ) αριθ. 2017/852] Κανονισμοί του 2020. 

4. Οι περί Χημικών Ουσιών (Παραβάσεις του Κανονισμού CLP) Κανονισμοί του 2020. 

5. Οι περί Χημικών Ουσιών (Παραβάσεις του Κανονισμού PIC) Κανονισμοί του 2020. 

6. Οι περί Χημικών Ουσιών (Παραβάσεις του Κανονισμού REACH) Κανονισμοί του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 64 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Καθορισμός αρμόδιας αρχής.  Άρθρο 3. 

 Εξουσία έκδοσης Κανονισμών.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση Παραρτημάτων.  Άρθρο 5. 

 Μεταβίβαση εξουσιών.  Άρθρο 6. 

 Παγκύπριο Συμβούλιο Χημικών Ουσιών.  Άρθρο 7. 

 Σύσταση Παγκύπριου Συμβουλίου Χημικών Ουσιών.  Άρθρο 8. 

 Λειτουργία Συμβουλίου.  Άρθρο 9. 

 Αρμοδιότητες Συμβουλίου.  Άρθρο 10. 

 Επισήμανση και δελτία δεδομένων ασφαλείας για κάποιες ουσίες ή μείγματα που έχουν ταξινομηθεί ως 
επικίνδυνα.  Άρθρο 11. 

 Οργανισμοί αρμόδιοι για τη συγκέντρωση πληροφοριών και Μητρώο Επικίνδυνων Χημικών Προϊόντων.  
Άρθρο 12. 

 Αρχιεπιθεωρητής και Επιθεωρητές.  Άρθρο 13. 

 Εξουσίες εισόδου και επιθεώρησης.  Άρθρο 14. 

 Κατάσχεση.  Άρθρο 15. 

 Ειδοποίηση κατάσχεσης.  Άρθρο 16. 

 Ειδοποίηση συμμόρφωσης.  Άρθρο 17. 

 Ειδοποίηση αναστολής ή απόσυρσης.  Άρθρο 18. 

 Δήμευση κατόπιν διατάγματος Δικαστηρίου.  Άρθρο 19. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 20. 

 Ποινική ευθύνη νομικών προσώπων και αξιωματούχων τους.  Άρθρο 21. 

 Ανάκτηση δαπανών εκτέλεσης.  Άρθρο 22. 

 Περιορισμός στην αποκάλυψη πληροφοριών.  Άρθρο 23. 

 Δημοσιοποίηση ονομάτων.  Άρθρο 24. 

 Παραβάσεις και επιβολή διοικητικού προστίμου.  Άρθρο 25. 

 Ιεραρχική προσφυγή.  Άρθρο 26. 

 Κατάργηση και επιφυλάξεις.  Άρθρο 27. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 27; 

 Μετράτε καλά. 

 Καθίστε κάτω όλοι σας.  Όταν κινείστε, δεν μπορούμε να μετρούμε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Mε σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 27 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Χημικών Ουσιών Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή.  

 Προχωρούμε τώρα στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 65 κανονισμών. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας εναντίον. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι υπ’ αριθμόν 65 κανονισμοί εγκρίνονται με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία 
αποχή. 

 Προχωρούμε τώρα στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 66 κανονισμών. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι υπ’ αριθμόν 66 κανονισμοί εγκρίνονται με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία 
αποχή. 

 Προχωρούμε τώρα στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 67 κανονισμών. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι υπ’ αριθμόν 67 κανονισμοί εγκρίνονται με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία 
αποχή. 

 Προχωρούμε τώρα στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 68 κανονισμών. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των κανονισμών; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι υπ’ αριθμόν 68 κανονισμοί εγκρίνονται με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία 
αποχή. 

 Προχωρούμε τώρα στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 69 κανονισμών. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι υπ’ αριθμόν 69 κανονισμοί εγκρίνονται με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία 
αποχή. 

 Πάμε παρακάτω στο υπ’ αριθμόν 70 θέμα, που είναι «Οι περί του Κυπριακού Οργανισμού Διαχείρισης 
Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών (Πρόσληψη, Προαγωγή και Υπηρεσία Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση των βασικών κανονισμών, ώστε να διορθωθεί στρέβλωση που αφορά τις κατηγορίες των 
θέσεων του οργανισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για τους 
κανονισμούς «Οι περί του Κυπριακού Οργανισμού Διαχείρισης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών 
(Πρόσληψη, Προαγωγή και Υπηρεσία Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020» 

Παρόντες: 
 Ανδρέας Κυπριανού, πρόεδρος Άγγελος Βότσης 
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 Σάβια Ορφανίδου  Μαρίνος Μουσιούττας 

 Μιχάλης Σοφοκλέους  Ηλίας Μυριάνθους 

 Κώστας Κώστα Γεώργιος Παπαδόπουλος  

 Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 10 Μαρτίου και στις 23 Ιουνίου 2020.  
Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίασης κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού του 
Υπουργείου Οικονομικών και του Κυπριακού Οργανισμού Διαχείρισης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών (ΚΟΔΑΠ). 
Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στην πιο πάνω συνεδρία 
της επιτροπής. 

 Σκοπός των υπό συζήτηση κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των άρθρων 23(1)(δ) και 45(2)(δ) 
του περί Διατήρησης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών Νόμου, είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων περί 
Κυπριακού Οργανισμού Διαχείρισης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών (Πρόσληψη, Προαγωγή και Υπηρεσία 
Προσωπικού) Κανονισμών, ώστε να διορθωθεί μια στρέβλωση που αφορά τις κατηγορίες των θέσεων του 
οργανισμού. 

 Συγκεκριμένα, με τους υπό συζήτηση κανονισμούς προτείνεται η δημιουργία της κατηγορίας θέσεων 
προαγωγής, οι οποίες μπορούν να πληρωθούν με την προαγωγή υπαλλήλων που υπηρετούν στην αμέσως 
κατώτερη θέση της ίδιας δομής θέσεων, καθώς και η διαδικασία με την οποία γίνεται η πλήρωση τέτοιων 
θέσεων, συμπεριλαμβανομένων των σχετικών κριτηρίων. 

 Όλοι όσοι κλήθηκαν και εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής συμφώνησαν με τους σκοπούς 
και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της και αφού επέφερε στους προτεινόμενους κανονισμούς όλες τις αναγκαίες 
νομοτεχνικές βελτιώσεις, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στην έγκριση των κανονισμών. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Kτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 71 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί της Λειτουργίας και του Ελέγχου Καζίνου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 

 Διαβάστε τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να αναθεωρηθεί η σύνθεση της Συντονιστικής Επιτροπής για τη 
διαχείριση της διαδικασίας αδειοδότησης και την επιλογή κατάλληλου προσώπου για την ανάπτυξη και 
λειτουργία καζίνου θερέτρου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για το 
νομοσχέδιο «Ο περί της Λειτουργίας και του Ελέγχου Καζίνου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 
 Ανδρέας Κυπριανού, πρόεδρος Άγγελος Βότσης  

 Σάβια Ορφανίδου Μαρίνος Μουσιούττας 

 Μιχάλης Σοφοκλέους Ηλίας Μυριάνθους 

 Κώστας Κώστα Γεώργιος Παπαδόπουλος 

 Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 23 και 30 Ιουνίου 2020.  Στην πρώτη 
συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υφυπουργείου Τουρισμού, 
της Προεδρίας της Δημοκρατίας και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας.  Το Υπουργείο Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί της Λειτουργίας και του Ελέγχου Καζίνου 
Νόμου, ώστε να αναθεωρηθεί η σύνθεση της Συντονιστικής Επιτροπής για τη διαχείριση της διαδικασίας 
αδειοδότησης και την επιλογή κατάλληλου προσώπου για την ανάπτυξη και λειτουργία καζίνου θερέτρου. 

 Συγκεκριμένα, το νομοσχέδιο προνοεί τη διαγραφή του εκπροσώπου της Προεδρίας της Κυπριακής 
Δημοκρατίας από τη σύνθεση της πιο πάνω Συντονιστικής Επιτροπής και την αντικατάσταση των 
εκπροσώπων του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας με εκπροσώπους του Υφυπουργείου 
Τουρισμού. 

 Σύμφωνα με τον γενικό διευθυντή του Υφυπουργείου Τουρισμού και τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην 
επιτροπή, η προτεινόμενη τροποποίηση κρίνεται αναγκαία, αφού με την ίδρυση του Υφυπουργείου Τουρισμού 
όλες οι αρμοδιότητες για θέματα τουρισμού, συμπεριλαμβανομένων και των θεμάτων καζίνου, έχουν 
μεταφερθεί από το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας στο Υφυπουργείο Τουρισμού. 

 Όλοι όσοι κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής συμφώνησαν με τους σκοπούς και 
τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών του νομοσχεδίου όπως αυτό 
βελτιώθηκε από νομοτεχνικής άποψης κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 O κ. Κώστας Κώστα. 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα τηρήσουμε αποχή.  Απλώς, βγήκα στο βήμα, για να δείξουμε για μια ακόμη φορά την 
καθυστέρηση με την οποία κινείται η κυβέρνηση.  Ενώ το Υφυπουργείο Τουρισμού λειτουργεί από την 1η του 
Γενάρη του 2019, μόλις προχθές ήρθε το νομοσχέδιο τούτο, που είναι πολύ απλό, αλλάζει τη σύνθεση της 
συντονιστικής επιτροπής για την αδειοδότηση του καζίνου και φεύγει από πρόεδρο τον γενικό διευθυντή του 
Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας και βάζει τον γενικό διευθυντή του Υφυπουργείου 
Τουρισμού.  Χρειάστηκαν ενάμιση χρόνο, για να αλλάξουν ένα όνομα! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Αν δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαπέντε αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, μία εναντίον και δεκαπέντε αποχές, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Λειτουργίας και του Ελέγχου Καζίνου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαπέντε αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Mε είκοσι έξι ψήφους υπέρ, μία εναντίον και δεκαπέντε αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 72 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Ρύθμισης της Αγοράς Φυσικού Αερίου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να επέλθει εναρμόνιση με διατάξεις σχετικών πράξεων της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Ρύθμισης της Αγοράς Φυσικού Αερίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 
 Ανδρέας Κυπριανού, πρόεδρος  Άγγελος Βότσης 

 Σάβια Ορφανίδου  Μαρίνος Μουσιούττας 

 Μιχάλης Σοφοκλέους  Ηλίας Μυριάνθους 

 Κώστας Κώστα  Γεώργιος Παπαδόπουλος 

 Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 16 και 23 Ιουνίου 2020.  Στην πρώτη 
συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας, του Υφυπουργείου Ναυτιλίας, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, της ΡΑΕΚ, 
της ΑΗΚ και του ΕΤΕΚ.   

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Ρύθμισης της Αγοράς Φυσικού Αερίου Νόμου, 
ώστε να επέλθει εναρμόνιση: 

1. με την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία (ΕΕ) 2019/692 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
και του Συμβουλίου της 17ης Απριλίου 2019 για την τροποποίηση της Οδηγίας 2009/73/ΕΚ σχετικά με 
τους κοινούς κανόνες για την εσωτερική αγορά φυσικού αερίου»,  

2. με τις διατάξεις του άρθρου 70 της πράξης της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία (ΕΕ) 2019/944 
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 5ης Ιουνίου 2019 σχετικά με τους κοινούς 
κανόνες για την εσωτερική αγορά ηλεκτρικής ενέργειας και την τροποποίηση της Οδηγίας 2012/27/ΕΕ» 
και  

3. με τις διατάξεις του άρθρου 51 της πράξης της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Κανονισμός (ΕΕ) 
2018/1999 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 11ης Δεκεμβρίου 2018 για τη 
διακυβέρνηση της Ενεργειακής Ένωσης και της Δράσης για το Κλίμα, για την τροποποίηση των 
Κανονισμών (ΕΚ) αριθ. 663/2009 και (ΕΚ) αριθ. 715/2009 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου, των Οδηγιών 94/22/ΕΚ, 98/70/ΕΚ, 2009/31/ΕΚ, 2009/73/ΕΚ, 2010/31/ΕΕ, 2012/27/ΕΕ και 
2013/30/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, των Οδηγιών 2009/119/ΕΚ και (ΕΕ) 
2015/652 του Συμβουλίου και για την κατάργηση του Κανονισμού (ΕΕ) αριθ. 525/2013 του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου». 

Συγκεκριμένα, το νομοσχέδιο προβλέπει μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Την προσθήκη του ορισμού του όρου «αγωγός διασύνδεσης», που σημαίνει τον αγωγό μεταφοράς που 
διασχίζει ή γεφυρώνει σύνορο μεταξύ κρατών μελών, μεταξύ ενός κράτους μέλους και μιας τρίτης χώρας 
μέχρι το έδαφος των κρατών μελών ή τα χωρικά ύδατα ενός κράτους μέλους. 

2. Την υποχρέωση της Δημοκρατίας να κοινοποιεί γραπτώς στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή την πρόθεσή της 
να εισέλθει σε διαπραγματεύσεις με τρίτη χώρα, προκειμένου να τροποποιήσει, να παρατείνει, να 
προσαρμόσει, να ανανεώσει ή να συνάψει συμφωνία για την εκμετάλλευση αγωγού μεταφοράς με τρίτη 
χώρα. 

3. Τη διαγραφή διατάξεων που αφορούν την υποχρέωση της ΡΑΕΚ να παρακολουθεί τα θέματα ασφάλειας 
της προμήθειας, του ισοζυγίου προμήθειας/ζήτησης στην αγορά, του επιπέδου μελλοντικής ζήτησης και 
διαθέσιμων προμηθειών, καθώς και την υποχρέωσή της να δημοσιεύει και να διαβιβάζει στην 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή έκθεση με τα πορίσματά της και τυχόν μέτρα που έχουν ληφθεί για τα πιο πάνω 
αναφερόμενα θέματα. 

4. Τη διαγραφή της διάταξης που αφορά την υποχρέωση της ΡΑΕΚ, σε περίπτωση σχετικού αιτήματος των 
τελικών πελατών, να διατίθενται σε αυτούς ή τρίτους που ενεργούν για λογαριασμό τους τα δεδομένα 
μέτρησης της παραγωγής ή κατανάλωσής τους. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας και τα στοιχεία 
που κατατέθηκαν στην επιτροπή, οι προτεινόμενες τροποποιήσεις δεν επηρεάζουν την ελευθερία των 
διαχειριστών συστημάτων μεταφοράς ή άλλων οικονομικών παραγόντων να διατηρούν σε ισχύ ή να 
συνάπτουν τεχνικές συμφωνίες επί θεμάτων που αφορούν τη λειτουργία των αγωγών μεταφοράς μεταξύ της 
Δημοκρατίας και τρίτης χώρας, υπό την προϋπόθεση ότι οι εν λόγω συμφωνίες είναι συμβατές με το ενωσιακό 
δίκαιο και τις σχετικές αποφάσεις της ΡΑΕΚ. 
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 Οι εκπρόσωποι της ΡΑΕΚ, χωρίς να διαφωνούν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, 
εισηγήθηκαν μικρής έκτασης βελτιώσεις στο κείμενο του νομοσχεδίου, οι οποίες υιοθετήθηκαν από όλους τους 
παρευρισκομένους. 

 Όλοι όσοι κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής συμφώνησαν με τους σκοπούς και 
τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου. 

 Σημειώνεται ότι η εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με τις πρόνοιες της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/692 
έπρεπε να είχε πραγματοποιηθεί μέχρι την 24η Φεβρουαρίου 2020 και με τις πρόνοιες του άρθρου 70 της 
Οδηγίας (ΕΕ) 2019/944 πρέπει να πραγματοποιηθεί μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2020.  Επίσης οι πρόνοιες του 
άρθρου 51 του Κανονισμού (ΕΕ) 2018/1999 έχουν άμεση ισχύ από τις 23 Δεκεμβρίου 2018.  Εν τούτοις, το 
υπό συζήτηση νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 14 Μαΐου 2020. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο όπως αυτό 
τροποποιήθηκε σύμφωνα με τις εισηγήσεις των εκπροσώπων της ΡΑΕΚ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7Δ του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 20Α στον βασικό νόμο.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 36 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 40 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 44Α στον βασικό νόμο.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 45 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 10; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα άρθρα 1 μέχρι 10 εγκρίνονται με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρύθμισης της Αγοράς Φυσικού Αερίου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή. 

 Προχωρούμε στα θέματα με τους αριθμούς 73 μέχρι 80, που είναι «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων 
και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019», «Ο περί Οδικής Ασφάλειας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019», «Ο περί Άδειας Οδήγησης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019», «Ο περί 
Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019», «Ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως 
Αδικημάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019», «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Ασφάλιση 
Ευθύνης Έναντι Τρίτου) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019», «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2019» και «Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020». 

 Να διαβαστούν οι σκοποί. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 73 θέματος:  Τροποποίηση του βασικού νόμου μέσω του εκσυγχρονισμού του 
για βελτίωση της οδικής ασφάλειας και ειδικότερα τη μείωση των τροχαίων συγκρούσεων που επιφέρουν 
θανάτους ή/και σοβαρούς τραυματισμούς. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 74 θέματος:  Τροποποίηση του βασικού νόμου μέσω του εκσυγχρονισμού του 
για βελτίωση της οδικής ασφάλειας και ειδικότερα τη μείωση των τροχαίων συγκρούσεων που επιφέρουν 
θανάτους ή/και σοβαρούς τραυματισμούς. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 75 θέματος:  Τροποποίηση του βασικού νόμου μέσω του εκσυγχρονισμού του 
για βελτίωση της οδικής ασφάλειας και ειδικότερα τη μείωση των τροχαίων συγκρούσεων που επιφέρουν 
θανάτους ή/και σοβαρούς τραυματισμούς. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 76 θέματος:  Τροποποίηση του βασικού νόμου μέσω του εκσυγχρονισμού του 
για βελτίωση της οδικής ασφάλειας και ειδικότερα τη μείωση των τροχαίων συγκρούσεων που επιφέρουν 
θανάτους ή/και σοβαρούς τραυματισμούς. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 77 θέματος:  Τροποποίηση του βασικού νόμου μέσω του εκσυγχρονισμού του 
για βελτίωση της οδικής ασφάλειας και ειδικότερα τη μείωση των τροχαίων συγκρούσεων που επιφέρουν 
θανάτους ή/και σοβαρούς τραυματισμούς. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 78 θέματος:  Τροποποίηση του βασικού νόμου μέσω του εκσυγχρονισμού του 
για βελτίωση της οδικής ασφάλειας και ειδικότερα τη μείωση των τροχαίων συγκρούσεων που επιφέρουν 
θανάτους ή/και σοβαρούς τραυματισμούς. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 79 θέματος:  Τροποποίηση του βασικού νόμου μέσω του εκσυγχρονισμού του 
για βελτίωση της οδικής ασφάλειας και ειδικότερα τη μείωση των τροχαίων συγκρούσεων που επιφέρουν 
θανάτους ή/και σοβαρούς τραυματισμούς. 
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 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 80 θέματος:  Τροποποίηση των κανονισμών μέσω του εκσυγχρονισμού τους 
για βελτίωση της οδικής ασφάλειας και ειδικότερα τη μείωση των τροχαίων συγκρούσεων που επιφέρουν 
θανάτους ή/και σοβαρούς τραυματισμούς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων για τα νομοσχέδια 
και τους κανονισμούς του επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 
 Γεώργιος Προκοπίου, πρόεδρος Ηλίας Μυριάνθους 

 Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης  Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Δημήτρης Δημητρίου  Μη μέλη της επιτροπής: 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Ονούφριος Κουλλά 

 Χριστάκης Τζιοβάνης Γιώργος Περδίκης 

 Αντρέας Φακοντής Λίνος Παπαγιάννης  

 Κώστας Κώστα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων μελέτησε τα νομοσχέδια και τους 
κανονισμούς που εκτίθενται στο παράρτημα σε δεκαπέντε συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο 
διάστημα μεταξύ 28ης Ιουνίου 2019 και 5ης Ιουνίου 2020.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο Υπουργός Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, συνοδευόμενος από 
λειτουργούς του Γραφείου του, εκπρόσωποι του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, της 
Αστυνομίας, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, της Ένωσης Δήμων Κύπρου, της Ένωσης Κοινοτήτων 
Κύπρου, της ΣΕΚ, της ΠΕΟ, της ΠΟΒΕΚ, της ΟΕΒ, της Οργάνωσης Παραπληγικών Κύπρου, του Κυπριακού 
Συνδέσμου Καταναλωτών, της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής, της Παγκύπριας 
Οργάνωσης Αστικών Ταξί (ΠΟΑΤ), του Συνδέσμου Ιδιοκτητών Αστικών Ταξί Λευκωσίας, της Παγκύπριας 
Εταιρείας Υπεραστικών Ταξί Λτδ (TRAVEL EXPRESS), του Συνδέσμου Αστικών Ταξί Αμμοχώστου, του 
Συνδέσμου Ιδιοκτητών και Οδηγών Αστικών Ταξί Λεμεσού και της REACTION, Youth for the Prevention Ltd.  Η 
ΔΕΟΚ, το ΚΕΒΕ, η Κυπριακή Συνομοσπονδία Οργανώσεων Αναπήρων (ΚΥΣΟΑ), οι εταιρείες Οργανισμός 
Συγκοινωνιών Επαρχίας Λευκωσίας Λτδ, Εταιρεία Μεταφορών Επαρχίας Λεμεσού Λτδ, Λεωφορεία Λάρνακος 
«Ζήνωνας» Λτδ, Οργανισμός Συγκοινωνιών Πάφου Λτδ, ΜΕ Λεωφορεία Αμμοχώστου Λτδ, ΛΛΛΑ Υπεραστικά 
Λεωφορεία Λτδ, της ΠΕΑΛ Τηλλυρίας Λτδ, Εταιρεία Αστικών Λεωφορείων Λεμεσού, ο Kapnos Airport Shuttle, 
ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Τουριστικών Λεωφορείων, η Παγκύπρια Ένωση Αστικών Ταξί, τα Αστικά Ταξί 
Ελεύθερης Περιοχής Αμμοχώστου, ο Σύνδεσμος Ιδιοκτητών Αστικών Ταξί Πάφου, ο Παγκύπριος Σύνδεσμος 
Ιδιοκτητών και Οδηγών Αγροτικών Ταξί, ο Σύνδεσμος Αστικών Ταξί Αεροδρομίου Λάρνακας, ο Σύνδεσμος 
Αστικών Ταξί Λάρνακας «Άγιος Χριστόφορος», η Παγκύπρια Ένωση Επαγγελματιών Αυτοκινητιστών, η 
Συνομοσπονδία Επαγγελματιών Αυτοκινητιστών Κύπρου, παρ’ όλο που κλήθηκαν δεν εκπροσωπήθηκαν στις 
συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης των υπό αναφορά νομοσχεδίων και κανονισμών 
παρευρέθηκαν οι βουλευτές κ. Ευθύμιος Δίπλαρος, Άννα Θεολόγου και Γιώργος Λιλλήκας. 

 Σκοπός των προτεινόμενων νομοθετημάτων, τα οποία σύμφωνα με την ενημέρωση που έτυχε η 
επιτροπή αποτελούν μέρος της νέας, πολυδιάστατης στρατηγικής του κράτους για την οδική ασφάλεια, είναι η 
μείωση των τροχαίων συγκρούσεων που επιφέρουν θανάτους ή/και σοβαρούς τραυματισμούς, μέσω του 
εκσυγχρονισμού της υφιστάμενης νομοθεσίας για βελτίωση της οδικής ασφάλειας. 

 Ειδικότερα, με τα υπό συζήτηση νομοθετήματα προτείνεται ο εκσυγχρονισμός των ποινών που αφορούν 
μεταξύ άλλων σε τροχαίες παραβάσεις, όπως η υπερβολική ταχύτητα και η οδήγηση υπό την επήρεια 
αλκοόλης ή ναρκωτικών, η οδήγηση χωρίς άδεια οδήγησης ή χωρίς ζώνη ασφαλείας ή χωρίς κράνος ή χωρίς 
ασφαλιστήριο που αφορά κινδύνους έναντι τρίτου ή χωρίς ελεύθερα χέρια (κινητό τηλέφωνο) ή χωρίς 
πιστοποιητικό καταλληλόλητας.  
 Επιπρόσθετα, προτείνεται η αύξηση των ποινών που αφορούν στην εγκατάλειψη του τόπου 
ατυχήματος, στην παραβίαση των φώτων τροχαίας, στη στάθμευση πάνω σε πεζοδρόμιο και θέσεις 
στάθμευσης αναπήρων και παράλληλα προτείνεται η εφαρμογή μειωμένων επιτρεπόμενων ορίων αλκοόλης 
για οδηγούς που στερούνται της άδειας οδήγησής τους, εφόσον συμπληρώσουν δώδεκα βαθμούς ποινής. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα είναι αποτέλεσμα των ευρημάτων μελέτης που εκπονήθηκε, κατόπιν υπόδειξης του υπουργείου, 
από το Τμήμα Νομικής του Πανεπιστημίου Κύπρου, σύμφωνα με την οποία διαπιστώθηκε ότι οι ποινές που 
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προβλέπονται στην υφιστάμενη νομοθεσία για συγκεκριμένα αδικήματα που θεωρούνται ως οι βασικές αιτίες 
πρόκλησης σοβαρών τροχαίων συγκρούσεων είναι πολύ χαμηλές, σε σύγκριση με άλλα κράτη μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και με άλλες χώρες που θεωρούνται προηγμένες στον τρόπο αντιμετώπισης των 
σοβαρών τροχαίων συγκρούσεων. 

 Οι εκπρόσωποι του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και 
Έργων, συμφώνησαν με τους σκοπούς και επιδιώξεις των υπό συζήτηση νομοθετημάτων και ανέφεραν ότι 
συμμετείχαν ενεργά στην ομάδα ετοιμασίας του πακέτου των νομοθετημάτων.  Πιστεύουν μάλιστα ότι οι 
προτεινόμενες αλλαγές θα βοηθήσουν σημαντικά στη μείωση των τροχαίων παραβάσεων.   

 Οι εκπρόσωποι της αστυνομίας, αφού συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
προτεινόμενων νομοθετημάτων, ανέφεραν ότι τα στατιστικά στοιχεία αποδεικνύουν ότι τα τελευταία χρόνια στη 
Δημοκρατία έχουμε περίπου πενήντα νεκρούς κάθε χρόνο από τροχαίες συγκρούσεις.  Οι ίδιοι πιστεύουν ότι τα 
προτεινόμενα νομοθετήματα αποτελούν εργαλείο που, σε συνδυασμό με άλλες ενέργειες, θα συμβάλει στη 
μείωση των τροχαίων παραβάσεων και κατ’ επέκταση και των τροχαίων συγκρούσεων.   

 Ειδικότερα, οι εκπρόσωποι της αστυνομίας ανέφεραν ότι η εγκατάσταση συστήματος φωτοεπισήμανσης, 
η εγκατάσταση συστήματος για αυτόματη αναγνώριση αδικημάτων από κάμερες εγκατεστημένες στα οχήματα 
της αστυνομίας, αλλά και η γνωστοποίηση των μελανών σημείων των δρόμων είναι μερικά μέτρα που μπορεί 
επίσης να συμβάλουν στη μείωση των τροχαίων παραβάσεων ή των τροχαίων συγκρούσεων.  Ανέφεραν 
επίσης ως παράδειγμα ότι στη δεκάμηνη περίοδο που εφαρμόστηκε το σύστημα φωτοεπισήμανσης 
σημειώθηκε μείωση της τάξης του 67% στις τροχαίες παραβάσεις.   

 Οι εκπρόσωποι της ΠΟΒΕΚ, τόσο ενώπιον της επιτροπής όσο και με γραπτό υπόμνημά τους, χωρίς να 
διαφωνούν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων νομοθετημάτων, ανέφεραν ότι το ύψος των 
προτεινόμενων προστίμων είναι υπερβολικό και με την εφαρμογή τους θα δημιουργηθούν οικονομικά και κατ’ 
επέκταση κοινωνικά προβλήματα.  Όπως οι ίδιοι ανέφεραν, προς επίτευξη του επιθυμητού στόχου, δηλαδή της 
μείωσης των τροχαίων παραβάσεων και συγκρούσεων, μπορεί να συμβάλει καλύτερα η πρόληψη και η σωστή 
διαπαιδαγώγηση των οδηγών, καθώς και η εγκατάσταση του συστήματος φωτοεπισήμανσης. 

 Ο εκπρόσωπος της ΟΕΒ ανέφερε ότι τα υπό συζήτηση νομοθετήματα επηρεάζουν σε μεγαλύτερο 
βαθμό συγκεκριμένες επαγγελματικές ομάδες και κυρίως τις επιχειρήσεις που έχουν στόλους οχημάτων και 
παράλληλα εξέφρασε την ανησυχία του αναφορικά με τη μεγάλη αύξηση που προτείνεται στα πρόστιμα.  Ο 
ίδιος εκπρόσωπος εισηγήθηκε την κλιμακωτή αύξηση στα πρόστιμα προς μετριασμό των δυσμενών 
επιπτώσεων που η μεγάλη αύξηση θα έχει στις επιχειρήσεις. 

 Οι εκπρόσωποι της Ένωσης Δήμων Κύπρου και της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου ανέφεραν ότι οι 
ποινές που προτείνονται πρέπει να είναι αυστηρές αλλά όχι εξουθενωτικές όπως προβλέπεται σε ορισμένες 
πρόνοιες των νομοθετημάτων.  Οι ίδιοι εκπρόσωποι ανέφεραν ότι, προς επίτευξη του σκοπού, αλλά και 
προκειμένου τα μέτρα που λαμβάνονται να είναι αποτελεσματικά, απαιτείται αυστηρότερη επιτήρηση της 
επιβολής της νομοθεσίας, καλύτερη εκπαίδευση των οδηγών και η εκδίκαση των αδικημάτων σε σύντομο 
χρονικό διάστημα μετά τη διάπραξή τους, για να υπάρχει αμεσότητα. 

 Ο εκπρόσωπος της ΠΕΟ επεσήμανε τη μεγάλη σημασία της εγκατάστασης του συστήματος 
φωτοεπισήμανσης, καθώς και της συμβολής αυτής στον έλεγχο των τροχαίων παραβάσεων. 

 Ο εκπρόσωπος της ΣΕΚ εξέφρασε την άποψη ότι, εάν βελτιωθούν οι δημόσιες συγκοινωνίες και αυξηθεί 
η χρήση τους από τους πολίτες, θα μειωθούν τα οχήματα που κυκλοφορούν στους δρόμους και ως εκ τούτου 
οι παραβάσεις και τα ατυχήματα. 

 Ο εκπρόσωπος της Οργάνωσης Παραπληγικών Κύπρου, τόσο στις συνεδρίες της επιτροπής όσο και 
γραπτώς, εισηγήθηκε μεταξύ άλλων την αύξηση των εξώδικων προστίμων που αφορούν παράνομη στάθμευση 
γενικά και ειδικά στις περιπτώσεις που οχήματα παρεμποδίζουν την ελεύθερη διακίνηση Ατόμων με Αναπηρία, 
την εισαγωγή πρόνοιας που να επιτρέπει την ακινητοποίηση και ρυμούλκηση παράνομα σταθμευμένων 
οχημάτων, την αύξηση του εξώδικου προστίμου σε περίπτωση οδήγησης χωρίς ασφάλεια έναντι τρίτου και την 
εισαγωγή πρόνοιας που να επιτρέπει την καταχώριση καταγγελίας από μέλος της αστυνομίας μόνο με την 
προσκόμιση της φωτογραφίας της παράβασης. 

 Οι εκπρόσωποι της ΠΟΑΤ και του Συνδέσμου Ιδιοκτητών και Οδηγών Αστικών Ταξί Λευκωσίας 
εξέφρασαν τις επιφυλάξεις τους σχετικά με το ύψος των προτεινόμενων ποινών, θεωρώντας ότι το πρόβλημα 
της απουσίας οδικής ασφάλειας και του αυξημένου αριθμού ατυχημάτων μπορεί να αντιμετωπιστεί με 
αυστηρότερη αστυνόμευση και έλεγχο στους δρόμους, αλλά και με την εγκατάσταση συστήματος 
φωτοεπισήμανσης. 

 Ο Σύνδεσμος Αστικών Ταξί Αμμοχώστου με γραπτό υπόμνημά του στην επιτροπή αναφέρει ότι 
συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση νομοθετημάτων και υποστηρίζει τις αυξήσεις 
στις ποινές και στα πρόστιμα για τις τροχαίες παραβάσεις. 
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 Ο εκπρόσωπος της REACTION, Youth for the Prevention Ltd εισηγήθηκε στην επιτροπή τη δημιουργία 
εποπτικής αρχής, για να ελέγχει την εφαρμογή της νομοθεσίας, αφού θεωρεί ότι το πρόβλημα είναι η 
αστυνόμευση των δρόμων και όχι η ανυπαρξία ή το ύψος των ποινών, και παράλληλα πρότεινε την αξιοποίηση 
μέρους του ποσού που εισπράττεται από αδικήματα τροχαίων παραβάσεων για διόρθωση και βελτίωση του 
οδικού δικτύου.  

 Ο εκπρόσωπος του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών εισηγήθηκε στην επιτροπή εναλλακτικές 
μεθόδους για απόκτηση οδικής συνείδησης των οδηγών και αποτροπή των τροχαίων ατυχημάτων.  
Συγκεκριμένα, εισηγήθηκε αφενός την ενίσχυση της εκπαίδευσης και κατάρτισης της νεολαίας μέσω ειδικών 
μαθημάτων που πρέπει να ενταχθούν στα αναλυτικά προγράμματα του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και Νεολαίας, ούτως ώστε να ευαισθητοποιούνται οι νέοι, πριν να αρχίσουν να οδηγούν, και 
αφετέρου την αναθεώρηση των ορίων ταχύτητας στους δρόμους.  Παράλληλα, ο ίδιος εκπρόσωπος 
εισηγήθηκε την κλιμακωτή αύξηση των προστίμων, αλλά και ευκολίες πληρωμής στις περιπτώσεις υψηλών 
προστίμων. 

 Οι υπόλοιποι εμπλεκόμενοι που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής 
συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις τόσο των νομοσχεδίων όσο και των προτεινόμενων 
κανονισμών. 

 Στο πλαίσιο της αρχικής συζήτησης των προτεινόμενων νομοθετημάτων ενώπιον της επιτροπής τα μέλη 
της εξέφρασαν ανησυχίες και διατύπωσαν παρατηρήσεις επί προνοιών των κειμένων αυτών.  Συγκεκριμένα, 
την επιτροπή απασχόλησαν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα θέματα: 

1. Η κλιμακωτή αύξηση των προστίμων. 

2. Η υποχρεωτική παρακολούθηση μαθημάτων στα σχολεία για ανάπτυξη οδικής συνείδησης και 
κουλτούρας στη νεολαία. 

3. Ο καθορισμός ποινών με βάση το εισόδημα αντί του καθορισμού συγκεκριμένου ποσού που να ισχύει 
για όλους τους πολίτες.  Η πρόνοια αυτή, ως η επιτροπή ενημερώθηκε, εφαρμόζεται σε άλλες χώρες, 
αλλά ενδεχομένως να δημιουργείται νομικό πρόβλημα αναφορικά με τα προσωπικά δεδομένα από την 
αποκάλυψη του εισοδήματος των πολιτών στο δικαστήριο. 

4. Η ανάγκη άμεσης εγκατάστασης συστήματος φωτοεπισήμανσης. 

5. Η ρύθμιση διαδικασίας ρυμούλκησης, κατακράτησης και παγίδευσης οχημάτων σε περίπτωση 
παράνομης στάθμευσης ή εγκατάλειψης, καθώς και το κόστος που θα επωμίζονται οι παραβάτες για τη 
διαδικασία αυτή. 

6. Η βελτίωση και εντατικοποίηση της αστυνόμευσης των δρόμων. 

7. Η διαφοροποίηση της ποινής που προβλέπεται για μη ελεύθερα χέρια για τις περιπτώσεις χρήσης 
κινητού τηλεφώνου ή άλλου αντικειμένου. 

8. Η ανάγκη αναθεώρησης των ορίων ταχύτητας σε διάφορους δρόμους. 

9. Ο διπλασιασμός ποινών σε περίπτωση επανάληψης αδικημάτων εντός συγκεκριμένης προθεσμίας. 

 Στο στάδιο της νομοτεχνικής επεξεργασίας των υπό συζήτηση νομοθετημάτων διαπιστώθηκε ότι ο περί 
Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων Νόμος προτείνεται να τροποποιηθεί με δύο διαφορετικά νομοσχέδια.  
Συγκεκριμένα, με το πρώτο νομοσχέδιο προτείνεται αφενός η παροχή δυνατότητας στο Υπουργικό Συμβούλιο 
να τροποποιεί, να αντικαθιστά ή να προσθέτει νέους πίνακες ή αδικήματα ή τα ποσά των προστίμων που 
περιλαμβάνονται στους πίνακες με την έκδοση κανονισμών και αφετέρου η αύξηση του ανώτατου ορίου των 
εξώδικων προστίμων από €85 σε €500.  Στο δεύτερο νομοσχέδιο προβλέπεται επίσης η τροποποίηση του 
ανώτατου ορίου των εξώδικων προστίμων από €85 σε €500, όπως ακριβώς και στο προαναφερθέν 
νομοσχέδιο, καθώς και άλλες τροποποιήσεις, γεγονός που προκάλεσε σύγχυση και ερωτηματικά στην 
επιτροπή για τον επιδιωκόμενο σκοπό των δύο νομοσχεδίων.   

 Σύμφωνα με τις διατάξεις της ισχύουσας νομοθεσίας, η δυνατότητα τροποποίησης των εξώδικων 
προστίμων που περιλαμβάνονται στους πίνακες του νόμου παρέχεται ήδη στο Υπουργικό Συμβούλιο με την 
έκδοση διαταγμάτων.  Λόγω της περιπλοκότητας που θα προκαλέσει πιθανή τροποποίηση της νομοθεσίας, 
ώστε οι πίνακες αυτού να τροποποιούνται με κανονισμούς, αφού προκαλείται ήδη σύγχυση και ασάφεια και δεν 
παρέχεται ασφάλεια δικαίου λόγω τροποποιήσεων που γίνονται τόσο με νόμους όσο και με διατάγματα, η 
επιτροπή αποφάσισε όπως καταψηφίσει το πρώτο νομοσχέδιο για αποφυγή περαιτέρω πολυπλοκότητας στην 
τροποποίηση των πινάκων του βασικού νόμου. 

 Στο πλαίσιο της περαιτέρω μελέτης των νομοθετημάτων την επιτροπή απασχόλησαν μεταξύ άλλων τα 
ακόλουθα θέματα: 
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1. Η πρόβλεψη της έναρξης της ισχύος των νομοθετημάτων σε ημερομηνία μεταγενέστερη της 
δημοσίευσης αυτών, ώστε να παρασχεθεί στην εκτελεστική εξουσία ο απαραίτητος χρόνος για 
ενημέρωση του κοινού για τις νέες ρυθμίσεις. 

2. Η επιβολή σε πρόσωπο το οποίο διαπράττει το ίδιο αδίκημα εντός τριών ετών από τη διάπραξη του 
πρώτου αδικήματος ποινών διπλάσιων από τις αρχικά επιβληθείσες. 

3. Η επέκταση της προβλεπόμενης προθεσμίας πληρωμής των εξώδικων προστίμων που εκδίδονται για 
τροχαίες παραβάσεις των οποίων τα ποσά υπερβαίνουν τα €100.  

4. Η εξαίρεση από την υποχρέωση χρήσης κράνους σε συγκεκριμένες κατηγορίες δίκυκλων και τρίκυκλων 
τα οποία είναι εφοδιασμένα με καμπίνα.  

5. Η δυνατότητα του δικαστηρίου, σε περίπτωση καταδίκης προσώπου το οποίο εντοπίστηκε να οδηγεί 
υπό την επήρεια ναρκωτικών και νοουμένου ότι ο καταδικασθείς το ζητήσει, να αποφασίζει, πέραν των 
υπόλοιπων ποινών που προβλέπονται, και παραπομπή αυτού για θεραπεία αποτοξίνωσης. 

6. Η δυνατότητα έκδοσης δύο εξώδικων προστίμων, σε περίπτωση που πρόσωπο οδηγεί παραβιάζοντας 
ταυτόχρονα τόσο τα όρια ταχύτητας όσο και τα όρια αλκοόλης. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα αποφάσισε να τροποποιήσει τα κείμενα των νομοθετημάτων, ούτως ώστε να 
περιληφθούν σε αυτά μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Ο καθορισμός της έναρξης της ισχύος των νομοθετημάτων την 1η Οκτωβρίου 2020 για τους λόγους που 
αναφέρθηκαν πιο πάνω. 

2. Ο διπλασιασμός των ποινών που επιβάλλονται σε περίπτωση επανάληψης διάπραξης του ίδιου 
αδικήματος εντός τριών ετών από την ημερομηνία διάπραξης του πρώτου αδικήματος από το ίδιο 
πρόσωπο αναφορικά με τα αδικήματα της οδήγησης χωρίς ζώνη, χωρίς κράνος ή με μη ελεύθερα χέρια 
(χρήση κινητού). 

3. Η επέκταση της προθεσμίας πληρωμής των εξώδικων προστίμων που εκδίδονται για τροχαίες 
παραβάσεις των οποίων τα ποσά υπερβαίνουν τα €100 από τις 15 ημέρες στις 30 ημέρες, ενώ δίωξη 
εναντίον προσώπου που δεν έχει εξοφλήσει τέτοιο εξώδικο πρόστιμο να ασκείται μετά τις 45 ημέρες 
από την έκδοσή του, αντί μετά τις 30 ημέρες.  

4. Η εξαίρεση από την υποχρέωση χρήσης κράνους σε συγκεκριμένες κατηγορίες δικύκλων και τρικύκλων 
τα οποία πληρούν συγκεκριμένες προϋποθέσεις ασφάλειας.  

5. Η δυνατότητα του δικαστηρίου να αποφασίζει, πέραν των υπόλοιπων ποινών που προβλέπονται, την 
παραπομπή του καταδικασθέντος για θεραπεία αποτοξίνωσης, σε περίπτωση καταδίκης προσώπου το 
οποίο εντοπίστηκε να οδηγεί υπό την επήρεια ναρκωτικών, νοουμένου ότι το ίδιο το πρόσωπο το 
ζητήσει. 

6. Η δυνατότητα έκδοσης δύο εξώδικων προστίμων, σε περίπτωση που πρόσωπο οδηγεί με ταχύτητα που 
υπερβαίνει μέχρι 75% τα επιτρεπτά όρια ταχύτητας και είναι παράλληλα υπό την επήρεια αλκοόλης με 
ένδειξη μέχρι 70μg/100ml στην εκπνοή, με πρόστιμα ανάλογα με την κατηγορία του κάθε αδικήματος. 

7. Ο καθορισμός του ποσού που υπολογίζεται για κάθε χιλιόμετρο υπέρβασης του ορίου ταχύτητας σε €1 
για παράβαση μέχρι 30% του επιτρεπτού ορίου ταχύτητας, σε €2 για παράβαση από 31% μέχρι 50% 
του εν λόγω ορίου και €3 για παράβαση από 51% μέχρι 75% του εν λόγω ορίου. 

8. Ο καθορισμός των εξώδικων προστίμων για το αδίκημα της οδήγησης χωρίς τη χρήση ζώνης και για το 
αδίκημα της οδήγησης χωρίς ελεύθερα χέρια (χρήση κινητού τηλεφώνου) στα €150 και τον διπλασιασμό 
του ποσού αυτού σε περίπτωση επανάληψης των ίδιων αδικημάτων εντός τριών ετών. 

9. Ο καθορισμός του εξώδικου προστίμου για το αδίκημα της οδήγησης χωρίς τη χρήση κράνους στα €200 
και ο διπλασιασμός του ποσού αυτού σε περίπτωση επανάληψης του ίδιου αδικήματος εντός τριών 
ετών. 

10. Ο καθορισμός του εξώδικου προστίμου στα €150 για το αδίκημα του προσπεράσματος, όταν στο 
οδόστρωμα υπάρχει συνεχής άσπρη γραμμή ή άλλο απαγορευτικό σήμα ή σε στροφή ή σε συμβολή 
δρόμων ή σε κυρτή γέφυρα ή σε κορυφή ανάβασης ή σε προσέγγιση οχήματος εξ αντιθέτου. 

11. Ο καθορισμός του εξώδικου προστίμου για το αδίκημα του προσπεράσματος σε διάβαση πεζών στα 
€200. 

12. Ο καθορισμός του εξώδικου προστίμου για το αδίκημα της στάθμευσης σε χώρους στάθμευσης για 
αναπήρους στα €300. 
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13. Ο καθορισμός του εξώδικου προστίμου για το αδίκημα της στάθμευσης σε διπλή κίτρινη γραμμή στα 
€100. 

14. Ο καθορισμός του εξώδικου προστίμου για το αδίκημα της οδήγησης λεωφορείου χωρίς πιστοποιητικό 
καταλληλότητας αυτού στα €300 και της οδήγησης άλλου οχήματος χωρίς πιστοποιητικό 
καταλληλότητας αυτού στα €150. 

15. Ο καθορισμός διαφορετικών ποινών σε περίπτωση εγκατάλειψης του τόπου ατυχήματος χωρίς την 
παροχή βοήθειας, ανάλογα με την περίπτωση. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την καταψήφιση του περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων (Τροποποιητικού) 
Νόμου του 2019, την ψήφιση των υπόλοιπων νομοσχεδίων σε νόμους και την έγκριση των κανονισμών που 
περιλαμβάνονται στο παράρτημα όπως έχουν τροποποιηθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω και αφού έτυχαν των 
απαραίτητων νομοτεχνικών βελτιώσεων. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 
1. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019. 

2. Ο περί Οδικής Ασφάλειας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 

3. Ο περί Άδειας Οδήγησης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 

4. Ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 

5. Ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019. 

6. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Ασφάλιση Ευθύνης Έναντι Τρίτου) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2019. 

7. Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 

8.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Για το υπ’ αριθμόν 77 θέμα υπάρχουν οι τροπολογίες του ΔΗΚΟ και της Συμμαχίας Πολιτών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Και για το υπ’ αριθμόν 73, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ποιος θέλει να μιλήσει επί θέματος αρχής;  Ψηλώστε τα χέρια σας, για να σας γράψει η γραμματεία. 

 Κύριε Τζιοβάνη, έχετε τον λόγο. 

 Ψηλά τα χέρια όσοι θέλετε να μιλήσετε, για να κάνουμε κατάλογο, σας παρακαλώ!  Η κ. Δημητρίου και ο 
κ. Κώστας Κώστα να σας βλέπουν, κρατήστε πάνω τα χέρια σας! 

 Ναι, κύριε Τζιοβάνη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένα λεπτό.  Από τον Δημοκρατικό Συναγερμό… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μείνε στη θέση σου. 

 Ναι, κύριε Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Μετά που έχω συζητήσει καταρχάς με τον πρόεδρο, τον νέο πρόεδρο της επιτροπής, αλλά και με τον 
προηγούμενο, έχουν εντοπιστεί κάποια τεχνικά ζητήματα, τα οποία είναι καλύτερα να συζητηθούν ως πρόταση 
νόμου, την οποία και θα υποβάλω.  Αποσύρω την παρούσα τροπολογία, έχω συνεννοηθεί με τον πρόεδρο της 
επιτροπής Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων για κατάθεση και συζήτησή της τον Σεπτέμβριο με την πρώτη 
συνεδρίαση.  Επομένως, η τροπολογία η συγκεκριμένη θα αποσυρθεί, γιατί θα κατατεθεί πρόταση νόμου επ’ 
αυτού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μιλάτε για το θέμα υπ’ αριθμόν 80, έτσι; 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 
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 Για το 73. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, για το υπ’ αριθμόν 73 θέμα δεν έχω τροπολογία μέσα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Οι ομιλητές που έχω, για να μην έχουμε παρεξήγηση, διότι θα κλείσω με τον κατάλογο -και είναι και 
πολλοί- είναι ο κ. Τζιοβάνης, ο κ. Μυριάνθους, ο κ. Ευσταθίου, ο κ. Λιλλήκας, ο κ. Προκοπίου, ο κ. Περδίκης, ο 
κ. Δίπλαρος και ο κ. Δημήτρης Δημητρίου και ο κ. Χρίστου.  

 Υπάρχει άλλος; 

 Και ο κ. Ορφανίδης.  Μόνο δέκα!  Μόνο δέκα ομιλητές! 

 Έχετε τον λόγο, κύριε Τζιοβάνη. 

ΧΡΙΣΤΑΚΗΣ ΤΖΙΟΒΑΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Καλούμαστε σήμερα να ψηφίσουμε ένα πακέτο τροποποιητικών νομοσχεδίων, που αφορά τις τροχαίες 
παραβάσεις.  Το εν λόγω πακέτο συζητήθηκε σε σωρεία συνεδριάσεων στην αρμόδια επιτροπή και έχει γίνει 
μια εποικοδομητική δουλειά με στόχο τη μείωση των τροχαίων παραβάσεων και των θανατηφόρων 
δυστυχημάτων.  Επεξεργαστήκαμε τα νομοθετήματα και καταθέσαμε ολοκληρωμένες προτάσεις, με σκοπό τη 
βελτίωση των τροποποιητικών προνοιών.  Οι προτάσεις μας έγιναν αποδεκτές από την πλειοψηφία των μελών 
της επιτροπής.   

 Φιλοσοφία της κοινοβουλευτικής ομάδας του ΑΚΕΛ ήταν η αποφυγή της φοροεισπρακτικής πολιτικής 
των νομοσχεδίων, έτσι εκεί και όπου υπήρχε υπερβολή τη μειώσαμε, ταυτόχρονα όμως αυξήσαμε κάποιες 
ποινές, πάντοτε με στόχο τη μείωση και την αποτροπή των ατυχημάτων.  Στατιστικά αναφέρω ότι από το 2015 
μέχρι και το 2019 θρηνήσαμε 257 νεκρούς σε τροχαίες συγκρούσεις.  Σημαντικό είναι να σημειώσουμε ότι το 
56% των εμπλεκομένων στις τροχαίες συγκρούσεις δεν έφεραν ζώνη ασφαλείας και το 48% των 
μοτοσικλετιστών δεν έφεραν κράνος.  Ανησυχητικό είναι το υψηλό ποσοστό των οδικών συγκρούσεων που 
οφείλονται στην απρόσεκτη και αμελή οδήγηση με ποσοστό που υπερβαίνει το 26%.  Επίσης το 20% των 
οδικών δυστυχημάτων οφείλονται στην υπερβολική αλκοόλη.  

 Έχοντας ενώπιόν μας αυτή τη θλιβερή πραγματικότητα, αντιλαμβανόμαστε όλοι την επιτακτική ανάγκη 
ψήφισης των νομοσχεδίων και λήψη άμεσων και δραστικών μέτρων.  Πέραν όμως της ψήφισης των 
νομοσχεδίων, για πολλοστή φορά θα τονίσουμε πως επιτέλους πρέπει να λυθεί το ζήτημα με την τοποθέτηση 
των καμερών φωτοεπισήμανσης.  Είναι ανεπίτρεπτο, κύριε Πρόεδρε, το γεγονός ότι εδώ και δέκα χρόνια 
αναμένουμε την εφαρμογή αυτού του συστήματος με τις αποφάσεις της νομοθετικής εξουσίας να προσκρούουν 
στην κωλυσιεργία και αδράνεια της εκτελεστικής εξουσίας.  Να υπογραμμίσουμε ότι οι κάμερες είναι ένα 
κατασταλτικό μέτρο, το οποίο το λίγο χρονικό διάστημα που είχε τεθεί σε εφαρμογή κατά το 2010 είχε πολύ 
θετικά αποτελέσματα.  Στατιστικά, τα θανατηφόρα τροχαία δυστυχήματα είχαν μειωθεί στο 50%.  Η τελευταία 
ενημέρωση που είχαμε από τον αρμόδιο υπουργό είναι ότι εντός του 2021 θα εφαρμοστεί το σύστημα 
φωτοεπισήμανσης σε πιλοτική βάση αρχικά. 

 Εδώ θα είμαστε να παρακολουθούμε τις κινήσεις της κυβέρνησης και ας ελπίσουμε ότι το σύστημα 
φωτοεπισήμανσης αυτή τη φορά δε θα μπει στα συρτάρια της αδιαφορίας του κράτους ή επιτέλους θα βγει από 
τα συρτάρια της αδιαφορίας του κράτους και θα τεθεί σε ισχύ.   

 Υπάρχουν όμως και άλλα ζητήματα στα οποία πρέπει να εγκύψουμε ως πολιτεία, για να επιτύχουμε το 
επιθυμητό αποτέλεσμα.  Προτεραιότητα είναι η βελτίωση των γκρίζων σημείων στο οδικό δίκτυο και είναι εδώ 
που το κράτος, έχοντας και την απόλυτη ευθύνη, οφείλει να αναλάβει πρωτοβουλία για βελτίωση του οδικού 
δικτύου.  Ως ΑΚΕΛ τονίζαμε στις συνεδρίες της επιτροπής, αλλά και απ’ αυτό εδώ το βήμα πως οι οδικές 
συγκρούσεις είναι ζήτημα συμπεριφοράς, νοοτροπίας και παιδείας.  Οφείλουμε να αναπτύξουμε κουλτούρα 
οδικής συνείδησης, να υπάρξουν μέτρα ενημέρωσης, αγωγής, πρόληψης και καταστολής των ατυχημάτων.  
Στόχος μας είναι να εμβολιάσουμε την παιδεία και την οικογένειά μας με σεβασμό προς τους άλλους οδηγούς, 
αλλά και προς τους ποδηλάτες και πεζούς. 

 Εν κατακλείδι, ως κοινοβουλευτική ομάδα συνηγορούμε στην υπερψήφιση των νομοσχεδίων, θέτοντας 
ημερομηνία έναρξης ισχύος των νομοθετημάτων την 1η Οκτωβρίου, δίνοντας έτσι την ευκαιρία στο αρμόδιο 
υπουργείο και την αστυνομία με ενημερωτικές εκστρατείες να διαφωτίσει το κοινό.  Τέλος, τονίζουμε πως σε 
καμία περίπτωση δεν πρέπει οι ποινές να έχουν φοροεισπρακτικό χαρακτήρα.  Αντίθετα, σκοπός και στόχος 
μας είναι να έρθει η μέρα που θα πάψουμε να θρηνούμε ανθρώπινες ζωές στον Μολώχ της ασφάλτου. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Μυριάνθους. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εμείς, ως ΕΔΕΚ, τασσόμαστε υπέρ των νομοσχεδίων.  Να συνηγορήσω σε ό,τι έχει αναφέρει ο 
συνάδελφος ο κ. Τζιοβάνης.  Πέραν όμως του ό,τι εμπεριέχεται στα συγκεκριμένα νομοσχέδια περί ποινών 
κ.λπ., το σημαντικότερο είναι να μπορέσουμε να αποκτήσουμε οδική συνείδηση.  Πέραν τούτου όμως, να πω 
ότι χρειάζονται πάρα πολλά να γίνουν και από την πολιτεία.  Όσα προστίματα και να βάλουμε, όση οδική 
συνείδηση και αν υπάρχει, αν οι δρόμοι παραμένουν στα χάλια που υπάρχουν, ιδίως στην περιφέρεια, 
ατυχήματα θα συμβαίνουν, θάνατοι θα υπάρξουν.  Άρα, σε συνδυασμό με το νομοσχέδιο αυτό, σε συνδυασμό 
με την αύξηση των ποινών στις τροχαίες παραβάσεις, επιβάλλεται η πολιτεία να προγραμματίσει την 
αναβάθμιση του οδικού δικτύου.  Μόνο έτσι μπορούμε να μειώσουμε σε τεράστιο βαθμό τα θανατηφόρα 
δυστυχήματα.   

 Και να πω και το εξής:  Από στατιστικές που μας έχουν καταθέσει από πλευράς του Υπουργείου 
Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, δυστυχώς δεν έχει διαφανεί διαχρονικά με την αύξηση που υπήρξε στις 
ποινές να υπάρχει και ανάλογη μείωση στα θανατηφόρα δυστυχήματα.  Ευελπιστούμε ότι η ριζική αυτή αύξηση 
που επέρχεται αυτή τη στιγμή θα είναι ένα θετικό βήμα για τη μείωση των θανατηφόρων, αλλά από την άλλη, 
όπως έχουμε πει, χρειάζονται πάρα πολλά να γίνουν από την πολιτεία είτε σε ό,τι αφορά το οδικό δίκτυο είτε σε 
ό,τι αφορά την εγκατάσταση του συστήματος φωτοεπισήμανσης είτε σε ό,τι αφορά την εκπαίδευση κυρίως των 
μαθητών μέσα από τα σχολεία, για να μπορέσουν να αντιληφθούν τι σημαίνει «οδική συνείδηση». 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ευσταθίου έχει καλυφθεί; 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Νομίζω ότι όλοι κατά καιρούς έχουμε εκφράσει την απογοήτευσή μας για τα πάρα πολλά δυστυχήματα 
που συμβαίνουν στους δρόμους μας και την απώλεια ζωών συνανθρώπων μας, ακόμα και μέσα στις πόλεις, 
με τους πεζούς και τους ποδηλάτες, και βεβαίως και στους αυτοκινητόδρομους και στους περιφερειακούς 
δρόμους. 

 Σίγουρα, η αύξηση των ποινών ή οι ποινές δε θα λύσουν από μόνες τους αυτό το μεγάλο πρόβλημα που 
έχει καταντήσει κοινωνική μάστιγα.  Εάν όμως είναι αποτρεπτικές οι ποινές, πιστεύουμε ότι θα συμβάλουν στη 
μείωση των δυστυχημάτων.  Ασφαλώς, επιβάλλεται…  Ελπίζουμε, τώρα που η νέα Υπουργός Δικαιοσύνης 
προσέλαβε και έναν νεαρό επιστήμονα με εξειδίκευση στο θέμα των δυστυχημάτων, να ετοιμάσει -ελπίζουμε το 
ταχύτερο δυνατό- μια ολοκληρωμένη, μια σφαιρική πολιτική με σειρά από μέτρα, για να αντιμετωπιστεί αυτή η 
μάστιγα και να σώσουμε ζωές. 

 Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, αναφερόμενος στις τροπολογίες που έχουμε καταθέσει.  Και οι δύο τροπολογίες 
αποσκοπούν στην αύξηση και των βαθμών, αλλά και του χρηματικού προστίμου αναφορικά με τη χρήση 
κινητού τηλεφώνου, που πραγματικά έχει γίνει ο πιο μεγάλος κίνδυνος και απειλή μέσα στους δρόμους μας.  
Δεν έχω καμία αμφιβολία ότι πολλούς πεζούς τους έχουν πατήσει τα αυτοκίνητα, γιατί οι οδηγοί στις πλείστες 
των περιπτώσεων έβλεπαν το κινητό τους, για να στείλουν μήνυμα, αντί να βλέπουν τους πεζούς μέσα στο 
δρόμο.  Όλοι ταξιδεύουμε ως βουλευτές από τη μια άκρη της Κύπρου στην άλλη… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τούτο με το τηλέφωνο το κάμνετε και πολλοί από εσάς τώρα! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Δεν οδηγούμε, ευτυχώς, εδώ.  Όταν στον δρόμο, κύριε Πρόεδρε, βλέπω αυτοκίνητο να πηγαίνει ζικ-ζακ, 
δεν έχω καμία αμφιβολία ότι προσπερνώντας ή περνώντας από δίπλα του θα δω τον οδηγό να κρατά το κινητό 
και να στέλνει μήνυμα.  

 Γι’ αυτή τη χρήση του κινητού προτείνουμε αύξηση της ποινής και τελειώνω λέγοντας ότι θα στηρίξουμε 
και την τροπολογία των φίλων των Οικολόγων για άμεση εφαρμογή της νομοθεσίας.  Δε χρειάζεται να 
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ενημερωθεί ο κόσμος.  Ας μην κοροϊδευόμαστε.  Θα το μάθει αύριο ή απόψε ο κόσμος ότι αυξήθηκαν οι ποινές.  
Μέχρι τον Οκτώβριο φοβάμαι, χωρίς να θέλω να είμαι Κασσάνδρα, ότι θα έχουμε ακόμα πιο πολλούς νεκρούς. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ακόμα οκτώ ομιλητές μόνο! 

 Ο κ. Προκοπίου.  

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πρώτα θέλω να ευχαριστήσω από καρδιάς όλα τα μέλη της επιτροπής Μεταφορών, Επικοινωνιών και 
Έργων, που αυτά τα τεσσεράμισι περίπου χρόνια που ήμουν πρόεδρος της επιτροπής είχαμε μια αγαστή και 
άριστη συνεργασία, που με συναίνεση καταφέραμε να φέρουμε σε πέρας πάρα πολλά σημαντικά και δύσκολα 
νομοσχέδια που για χρόνια βρίσκονταν στο περιθώριο.  Τα δε νομοσχέδια τα περατώσαμε σχεδόν ομόφωνα 
κατά 95% και αυτό δείχνει τον χαρακτήρα όλων των συναδέλφων που βρίσκονταν στην επιτροπή.  Υπήρχε μια 
συναίνεση και υπήρχε μια αλληλοκατανόηση και συναδελφική αλληλεγγύη.  

 Ανάμεσα σε αυτά τα νομοσχέδια που ανέφερα, τα σημαντικά, είναι και αυτά που έχετε μπροστά σας 
σήμερα.  Επτά νομοσχέδια και ένας κανονισμός.  Μετά από πάρα πολλές και πολύωρες συνεδρίες και τακτικές 
και έκτακτες, πέραν των δεκαπέντε, για μεγάλο χρονικό διάστημα, τα φέραμε ενώπιόν σας σήμερα στην 
ολομέλεια της Βουλής για ψήφιση.  Πιστεύουμε ότι με αυτά τα νομοθετήματα ως Βουλή βάζουμε και εμείς το 
λιθαράκι μας και συμβάλλουμε σε τέτοιο βαθμό, ώστε να σταματήσει να ρέει αίμα στην άσφαλτο και να 
χάνονται δυστυχώς ζωές.  Χρειάζεται να γίνουν και άλλα πολλά και επιβάλλεται να μεριμνήσει το κράτος για 
εγκατάσταση το ταχύτερο δυνατόν των συστημάτων φωτοεπισήμανσης, για τις κάμερες, για επιδιόρθωση των 
επικίνδυνων δρόμων, για διαβάσεις πεζών και τον φωτισμό αυτών, αλλά και φωτισμό σε πλείστους 
κατοικημένους τόπους, για να προστατεύσουμε αυτούς τους πεζούς που χάνουν τη ζωή τους άδικα ή 
τραυματίζονται.   

 Εκτός αυτών, χρειάζεται, και είναι το πιο βασικό, η κουλτούρα.  Φυσικά, ό,τι και να κάνουμε, όποια μέτρα 
και αν πάρουμε, αν δεν υπάρχει αυτή η κουλτούρα και αυτό το νούσιμο οδήγημα, το «αμυντικό οδήγημα», 
όπως μας το υπενθυμίζει κάθε λίγο η αστυνομία, πρέπει να γνωρίζουμε όλοι ότι είμαστε υποψήφια θύματα 
τροχαίων δυστυχημάτων.  Γι’ αυτό πρέπει όλοι μας και ιδίως οι νέοι, που τρέχουν επικίνδυνα…  Τους καλώ 
πρώτα να σκέφτονται ότι τους περιμένουν οι δικοί τους, αν οι ίδιοι δε σκέφτονται τη ζωή τους, οι γονείς τους, οι 
συγγενείς τους, τα αδέλφια τους.  

 Εμείς τώρα ζητούμε από την αστυνομία να είναι εμφανής η παρουσία της, γιατί σκοπός είναι να έχουμε 
την πρόληψη και όχι τη φοροείσπραξη.  Επομένως, καλούμε τον Αρχηγό της Αστυνομίας αυτά τα οποία μας 
έλεγαν οι αστυνόμοι του, οι εκπρόσωποί του, να τα εφαρμόσει στην πράξη και αυτό θα το βλέπουμε και αυτό 
θα το ελέγχουμε.   

 Όπως γνωρίζετε και διαβάσατε, η έναρξη ισχύος αυτών των κανονισμών είναι από την 1η Οκτωβρίου 
2020.  Αυτό συμφωνήθηκε από όλους, γιατί είναι πάρα πολλές οι αλλαγές που έχουν επέλθει, έχουν μπει 
επιπρόσθετα και άλλες τροχαίες παραβάσεις, γι’ αυτό είναι καλό και πρέπει και επιβάλλεται αυτό το χρονικό 
διάστημα μέχρι την 1η Οκτωβρίου το υπουργείο με τις καμπάνιες να ενημερώσει όλο τον κόσμο, τον απλό 
κόσμο.  Υπάρχουν χίλιοι δυο τρόποι με τους οποίους μπορεί να γίνει μια σωστή και πλήρης ενημέρωση. 

 Συγχαίρω για ακόμη μια φορά όλους τους συναδέλφους της επιτροπής μας για τη δουλειά την οποία 
πρόσφεραν και τους προτρέπω να συνεχίσουν με τον ίδιο ζήλο, τον υπερβολικό ζήλο, την αγάπη, τη 
συναδελφοσύνη, την αλληλεγγύη μεταξύ μας, τη συναίνεση για να πετύχουμε, γιατί ο στόχος μας με αυτά ιδίως 
και πάρα πολλά άλλα σοβαρά και σημαντικότατα νομοσχέδια είναι να συμβάλουμε στο να σώζουμε ζωές και 
επιβάλλεται όλοι να έχουμε αυτό κατά νουν. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Δεν μπορώ, μιλώντας μετά τον κ. Προκοπίου, που ήταν πρόεδρος της επιτροπής όλους αυτούς τους 
μήνες που διεξερχόταν η επιτροπή αυτά τα πολύ σημαντικά νομοσχέδια, να μην εκφράσω την εκτίμησή μου για 
τη δουλειά που έγινε, κύριε Πρόεδρε. Και βέβαια θα συμφωνήσω με αυτούς οι οποίοι έχουν πει ήδη πως είναι 
πάρα πολύ σημαντικός ο τομέας της νομοθεσίας που αφορά τις ποινές, το σύστημα ποινών, είτε αυτές είναι 
εξώδικες ρυθμίσεις είτε είναι βαθμοί ποινής είτε είναι φυλάκιση, αλλά βέβαια δεν είναι το μοναδικό μέσο το 
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οποίο θα δώσει λύση στο τεράστιο αυτό πρόβλημα, το οποίο συνίσταται σε τροχαίους θανάτους και 
τραυματισμούς.   

 Θυμούμαι ότι, όταν το 2003 παρέδιδε την υπουργική του θέση ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, είχε τολμήσει να 
παραδεχτεί ότι ένας από τους τομείς που δεν πέτυχε ήταν ακριβώς η αντιμετώπιση των τροχαίων ατυχημάτων.  
Ο δεύτερος ήταν οι δημόσιες συγκοινωνίες.  Δυστυχώς, ακόμα και σήμερα ομιλούντες, δεν έχουμε καταφέρει 
να λύσουμε αυτά τα δύο πολύ σημαντικά θέματα.  Ελπίζω η σημερινή ψήφιση να βοηθήσει στο να 
αντιμετωπιστεί πραγματικά αυτή η γάγγραινα, στην οποία δεν πάμε καλά ούτε σύμφωνα με τις στατιστικές, 
όσον αφορά και τη στατιστική θεώρηση των πραγμάτων από την Ευρωπαϊκή Ένωση.   

 Επίσης ευχαριστώ τον Πρόεδρο, που δέχθηκε την κατάθεση των τροπολογιών μου με βάση τη 
διαδικασία των προφορικών τροπολογιών.  Θεωρώ ότι πρέπει να αυξηθούν ακόμα κατιτί επ’ ολίγων κάποιες 
ποινές, εξού και οι τροπολογίες μου.  Και η πιο σημαντική τροπολογία είναι αυτή στην οποία αναφέρθηκε ο κ. 
Λιλλήκας.  Θεωρώ ότι δε χρειάζεται να υπάρχει αυτή η περίοδος χάριτος.  Αυτή η κουλτούρα της περιόδου 
χάριτος στην Κύπρο κάμνει πάρα πολύ κακό, η χατιρική περίοδος.  Θα στείλουμε λανθασμένο μήνυμα, εάν 
πούμε ότι κάτι που το χρειαζόμαστε δεν το παίρνουμε σήμερα, αλλά το παίρνουμε μετά από τέσσερις, πέντε 
μήνες.  Γι’ αυτό βάζω τροπολογία να εφαρμοστούν άμεσα με την υπογραφή τους και τη δημοσίευσή τους οι 
σχετικοί νόμοι και κανονισμοί. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Δίπλαρος. 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Θέλω να πούμε ότι σήμερα γίνεται ένα σημαντικό βήμα όσον αφορά τη μείωση των δυστυχημάτων και 
κατ’ επέκταση και των θανατηφόρων δυστυχημάτων.  Ένα σημαντικό βήμα.  Δεν επιλύουμε το πρόβλημα.  Αν 
δεν αποκτήσουμε κουλτούρα οδικής συνείδησης, αν δεν υπάρξει παιδεία, αν δεν υπάρξει, αν θέλετε, η 
ενημέρωση των γονιών προς τα παιδιά, αλλά και εμείς οι ίδιοι αν δε συμμορφωνόμαστε, σίγουρα, ό,τι μέτρα και 
να πάρουμε, δε θα έχουν το αποτέλεσμα το οποίο θα θέλαμε.   

 Θέλω να επισημάνω πως, ναι, είμαστε προς το τελικό στάδιο όσον αφορά το σύστημα 
φωτοεπισήμανσης μετά από πολλά χρόνια.  Θέλω επίσης να επισημάνω ότι σε δεκαπέντε συνεδρίες, έξι μήνες 
τώρα, στην επιτροπή Μεταφορών όλοι οι συνάδελφοι έχουν επιδείξει, αν θέλετε, και υπερβάλλοντα ζήλο, 
ούτως ώστε να καταλήξουμε σήμερα ομόφωνα σε αυτές τις αλλαγές.  Εκείνο το οποίο έχουμε καταθέσει και 
θεωρώ ότι…  Και ο Αρχηγός της Αστυνομίας, αλλά και ο διευθυντής της Τροχαίας μάς έχουν διαβεβαιώσει πως 
δεν υπάρχει στόχος να υπάρχει φοροεισπρακτική πολιτική.  Δεν είναι στόχος του κράτους δηλαδή να τιμωρεί, 
απλά και μόνο για να εισπράττει, αλλά στόχος μας είναι να μειώσουμε τα δυστυχήματα μέσα από την αύξηση 
των ποινών.   

 Θέλω και εγώ με τη σειρά μου να πω και οφείλω να πω, και εκ μέρους του Δημοκρατικού Συναγερμού, 
ότι πρέπει να ευχαριστήσουμε και τον απερχόμενο πρόεδρο της επιτροπής Μεταφορών, τον κ. Προκοπίου, και 
δε θέλω να θεωρηθεί οτιδήποτε άλλο αυτό συνάδελφοι, γιατί ήταν σημαντική η προσπάθειά του, όπως και τους 
υπόλοιπους συναδέλφους, αλλά και τη γραμματέα της επιτροπής μας για τη συμβολή στο να καταλήξουμε 
σήμερα, μετά από επτά ολόκληρους μήνες, μετά από πολύωρες συζητήσεις στην επιτροπή Μεταφορών, στην 
αύξηση των ποινών, που θεωρούμε ότι θα μειώσουν τα δυστυχήματα.  Θα τα μειώσουν, δε θα τα εξαλείψουν 
όμως… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Δημητρίου. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Δύο-τρία σημεία, να μην επαναλαμβανόμαστε. 

 Να ευχαριστήσουμε πρώτα πρώτα τον πρόεδρο της επιτροπής και να ευχηθούμε να τον δούμε να 
παραμένει στην επιτροπή, γιατί η εμπειρία του και οι γνώσεις του θα είναι σίγουρα βοηθητικές.  Και να 
ευχηθούμε και καλή επιτυχία στον μέχρι πρότινος αντιπρόεδρο και τώρα πρόεδρο της επιτροπής, τον κ. 
Πιττοκοπίτη.  Να ευχαριστήσουμε και τη γραμματεία της επιτροπής, τη Θεοδώρα, γιατί χωρίς τη συμβολή της 
δε θα είχαμε το αποτέλεσμα που έχουμε.  Ήταν μια επίπονη προσπάθεια από όλα τα μέλη να καταλήξουν τα 
νομοθετήματα σήμερα μετά από μια διαδικασία σε ομοφωνία και είναι κάτι που πρέπει να το υπογραμμίσουμε.   

 Απ’ εκεί και πέρα, η καλλιέργεια οδικής συνείδησης, η προσπάθεια να πείσουμε τον κόσμο, τους 
οδηγούς να σέβονται πρώτα πρώτα τον εαυτό τους στο τιμόνι και μετά τους άλλους δε σταματά σήμερα.  Η 
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αύξηση των ποινών με την προσπάθεια, με την ευχή να είναι αποτρεπτικές είναι ένα μικρό βήμα.  Δυστυχώς, 
δε θα σταματήσουμε να έχουμε τροχαίες συγκρούσεις, δε θα σταματήσουμε να έχουμε θανατηφόρα τροχαία 
στους δρόμους.  Και σίγουρα χρειάζεται να προσπαθούμε καθημερινά, για να μειώσουμε τα τροχαία.  Στην 
Κύπρο λειτουργούμε και λίγο με τη μέθοδο των εξώδικων, θεωρώντας ότι -είναι η νοοτροπία μας- είναι τέτοια 
που ενισχύει την καταπολέμηση.  Χρειάζεται όμως να δούμε και τα ζητήματα παιδείας, να δούμε και πώς θα 
είμαστε συνειδητοποιημένοι, όταν κρατάμε το τιμόνι.   

  Και, κύριε Περδίκη, δεν είναι περίοδος χάριτος.  Εμείς είμαστε εναντίον των περιόδων αυτών.  Είναι 
περίοδος ενημέρωσης, είναι περίοδος για να κατανοήσουμε όλοι ότι έχουμε αυτές τις αλλαγές. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Θεοπέμπτου. 

 Εν τω μεταξύ, τώρα που έχετε τον λόγο, κύριε Θεοπέμπτου, υποψιάστηκα, όταν ευχαρίστησε ο κ. 
Περδίκης γιατί κάτι λάθος έκαμα…  Εγώ τώρα αντιλαμβάνομαι για είντα πράμα μιλά.  Μιλούμε για πολλές 
τροπολογίες.  Εντάξει, στη βάση του ότι είναι η τελευταία μέρα κ.λπ. θα το κάνουμε, αλλά πώς θα γίνει αυτή η 
ιστορία;  Πώς δεν τις περάσατε, αν μπορείτε να μας εξηγήσετε…  Πού είναι ο κ. Περδίκης;   

 Μετά τον κ. Θεοπέμπτου και τον επόμενο ομιλητή, τον κ. Γιωργάλλα, να μας εξηγήσετε τι διαδικασία 
κάνατε με τα κόμματα. 

 Ναι, κύριε Θεοπέμπτου. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Σας τις στείλαμε τρεις εβδομάδες πριν.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Θεοπέμπτου.   

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Πρόεδρε, ένα-δκυο πράματα που πρέπει να ειπωθούν.   

 Πρώτον, ένα μεγάλο ευχαριστώ στον πρόεδρο και στη γραμματεία της επιτροπής.  Η δουλειά 
πραγματικά ήταν πολλή τζιαι το εννοώ.   

 Δεύτερον -και θα το πω, για να το ακούσουν οι υπουργοί της κυβέρνησης- σχετικά με τούτο το θέμα που 
συζητούμε σήμερα, πρέπει να πω ότι εντυπωσιάστηκα ’πού τον σωστό τρόπο με τον οποίο το αντιμετώπισε ο 
υπουργός.  Το τι έκαμε…  Έκαμε πρώτα μία επιστημονική έρευνα για τις ποινές που υπάρχουν σε Ελλάδα τζιαι 
Αγγλία.  Καταλαβαίνετε ότι, όταν ήρτεν ύστερα το θέμα στη Βουλή τζιαι ξέραμε εμείς οι βουλευτές ότι στην 
Αγγλία έν’ έτσι, στην Ελλάδα έν’ έτσι κ.λπ. τζιαι με τις αναλύσεις αναφορικά με τις ποινές του δικαστηρίου, ήταν 
πολλά πιο εύκολο να καθόμαστε τζιαι να συζητούμε τα θέματα των ποινών, τα ποσά κ.λπ. στην επιτροπή.  Γι’ 
αυτό πρέπει να πω ένα μπράβο στον τότε υπουργό. 

 Ένα άλλο κομμάτι…   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Έν’ για να δείτε ότι δίνω τζιαι τα εύσημα.   

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Πες τζιαι το όνομά του! 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Ο κ. Ιωνάς Νικολάου. 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Μπράβο, γιατί μπορεί να σου το απαγορεύουν να το πεις. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Το τρίτο θέμα που θέλω να αναφέρω, το οποίο με ενοχλεί πάρα πολλά, είναι το γεγονός ότι, την ώρα 
που κάμνουμε ένα νομοσχέδιο τζιαι περνούμε το, πρέπει να καταλαβαίνουμε όλοι μας, τζιαι η κυβέρνηση 
ιδιαίτερα, που κυβερνά, το γεγονός ότι έχουμε τον νόμο και, άμα περάσεις τον νόμο, πρέπει να βεβαιωθείς ότι 
έσιεις τις υποδομές.  Οι υποδομές που κάμνουμε εμείς εις την Κύπρο, οι σχεδιασμοί των δρόμων που κάμνει η 
Πολεοδομία τζιαι το Τμήμα Δημοσίων Έργων απέχουν από το να μοιάζουν με οτιδήποτε γίνεται στο εξωτερικό 
σε κατοικημένες περιοχές.  Δεν είναι τυχαία που στην Κύπρο είμαστε η νούμερο ένα χώρα ή πολλά ψηλά τέλος 
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πάντων στα δυστυχήματα, στα ατυχήματα ιδιαίτερα με πεζούς στις πόλεις.  Πρέπει να αλλάξει ο σχεδιασμός.  
Υπάρχουν πρότυπα στο εξωτερικό.  Δε γίνεται να κατασκευάζεις δρόμους υψηλών ταχυτήτων και να περνούν 
’πού μες στις κατοικημένες περιοχές τζιαι μέσα σε κόσμο, να καταστρέφεις εμπορικά κέντρα και… και… και…  

 Επομένως, θέλω να τονίσω ξανά ότι πρέπει να αλλάξει ο τρόπος με τον οποίο κάμνουμε τους 
σχεδιασμούς μας.  Έσιει πρότυπα, έν’ τα living streets, έν’ τα shared streets, έν’ για τις γειτονιές τα woonerf, 
έσιει πρότυπα.  Nα κάμνουμε επίσης ενημέρωση του κόσμου τι σημαίνει τζιαι πάνω απ’ όλα γιατί το 
χρειαζόμαστε.  Εμείς οι Κύπριοι πρέπει να έχουμε αστυνόμευση, για να εφαρμόζεται ο νόμος. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μιχάλης Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Τζιαι εμείς ως Αλληλεγγύη, μιας τζιαι το έκαναν όλοι οι συνάδελφοι, συγχαίρουμε τον πρόεδρο, τη 
γραμματέα, τους συναδέλφους της επιτροπής Μεταφορών για το πακέτο που έφεραν σήμερα ενώπιόν μας για 
ένα πάρα πολύ σημαντικό θέμα, το οποίο μαστίζει την κυπριακή κοινωνία και την οικονομία, θα τολμούσα να 
πω.  Κι αν θα μπορούσα να περιγράψω με μια πρόταση αυτό το θέμα των οδικών συγκρούσεων και θανάτων, 
αυτή θα ήταν «μια κατάσταση χειρότερη και από πόλεμο».  Την τελευταία δεκαετία είχαμε περισσότερους από 
εξακόσιους πενήντα νεκρούς, δηλαδή περίπου μια μεγάλη κοινότητα έχει εξαφανιστεί.  Είχαμε ταυτόχρονα 
όμως περισσότερους από δεκαπέντε χιλιάδες τραυματίες, με έναν μεγάλο αριθμό να είναι καθηλωμένοι και 
ανάπηροι.  Και, αν το συνυπολογίσουμε σε οικονομικό κόστος, επιδόματα, ασφάλειες, βοήθεια από το κράτος 
κ.λπ. κ.λπ., μιλάμε για εκατοντάδες, δεκάδες εκατοντάδες εκατομμύρια ευρώ.  Άρα, από μόνο του το θέμα είναι 
ένα τεράστιο ζήτημα οικονομικό και κοινωνικό.   

 Όμως θα συμφωνήσω με τους συναδέλφους ότι η τιμωρία, οι ποινές, τα πρόστιμα δεν είναι αρκετά, 
όπως επίσης ότι θα πρέπει να δοθεί σημασία στην παιδεία, στις υποδομές, για να αναπτυχθεί οδική συνείδηση 
και κουλτούρα.  Όμως αυτό που λείπει -και είναι ένας σημαντικός παράγοντας και δεν ξέρω αν υπάρχει 
πουθενά αλλού στον κόσμο- είναι η θεωρητική εκπαίδευση του οδηγού.  Στην Κύπρο δεν υπάρχει 
θεσμοθετημένη διαδικασία ο οδηγός, πριν αναλάβει τη θέση του στο τιμόνι, να έσιει την απαιτούμενη θεωρητική 
εκπαίδευση τόσο για το όχημα, όσο και για τους δρόμους, για τους κινδύνους στον δρόμο και να έχει αυτή την 
ικανότητα να διαχειριστεί όλα αυτά τα ζητήματα σωστά.  Άρα, προκύπτει μία ανάγκη, η θεσμοθέτηση 
θεωρητικής εκπαίδευσης των οδηγών, γιατί, για να μπορέσουμε να μειώσουμε τα ατυχήματα και τις 
συγκρούσεις και κατ’ επέκταση τους θανάτους, θέλουμε οδηγούς οι οποίοι θα είναι σωστά εκπαιδευμένοι και 
καταρτισμένοι, για να αντιμετωπίζουν τους κινδύνους και τις προκλήσεις του δρόμου.  Γνωρίζω ότι ξεκίνησε, 
τουλάχιστον από την προηγούμενη υπουργό, την κ. Αναστασιάδου, η προσπάθεια να θεσμοθετηθεί μία 
διαδικασία αποτελεσματικής θεωρητικής εκπαίδευσης.  Δεν ξέρω… Είμαι σίγουρος ότι και ο κ. Καρούσος -ξέρω 
την ευαισθησία του σε αυτά τα θέματα- θα το συνεχίσει και θα φτάσουμε κάποια στιγμή με τη χρήση της 
τεχνολογίας, εκπαιδευτικού υλικού και άλλων μέσων να εκπαιδεύουμε τους οδηγούς και θεωρητικά, πέρα από 
τα πρακτικά μαθήματα που παίρνουν στον δρόμο. 

 Εμείς θα στηρίξουμε τη νομοθεσία με μια ευχή, ότι, ναι, θα μπορέσουμε να βάλουμε και εμείς το λιθαράκι 
μας, για να μειωθούν τα ατυχήματα και οι θάνατοι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Αντρέας Φακοντής, ο τελευταίος ομιλητής. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Δεν είχα πρόθεση να μιλήσω, διότι ο κ. Τζιοβάνης μάς έχει καλύψει πλήρως.  Έχω ακούσει με πολλή 
προσοχή όλους τους συναδέλφους, οι οποίοι σωστά εξέφρασαν τις ευχαριστίες τους προς όλους.  Κανένας 
όμως δεν έχει πει ότι η κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ έκαμε μια πάρα πολύ σημαντική δουλειά στα εννέα 
νομοσχέδια, ετοίμασε και κατέθεσε συγκεκριμένες θέσεις για όλα τα νομοσχέδια και είναι πάνω σε αυτό το 
σημείωμα που η κοινοβουλευτική επιτροπή δούλεψε, για να έχουμε αυτό το αποτέλεσμα.  Ένιωσα την ανάγκη 
να το πω, διότι όλοι τόνισαν και ευχαρίστησαν όλους, αλλά κανείς δεν είχε την τόλμη ή το θάρρος να πει και 
αυτή την πραγματικότητα, ότι είναι με βάση αυτή τη συγκεκριμένη πρόταση του ΑΚΕΛ που δουλέψαμε, για να 
έχουμε αυτό το αποτέλεσμα.   

 Εν κατακλείδι, να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι εμείς θα υπερψηφίσουμε το νομοσχέδιο, θα ψηφίσουμε την 
τροπολογία του κ. Ορφανίδη και θα καταψηφίσουμε όλες τις άλλες τροπολογίες.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Ζαχαρίου. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Επειδή -τζιαι λυπούμαι που αναγκάζομαι να το κάμω τούτο, αλλά εννά το κάμω, γιατί έτσι νιώθω, έτσι 
έμαθα να συμπεριφέρομαι- είχαμε ξεκινήσει τα δύο μεγάλα κόμματα να ετοιμάζουμε μελέτη για το 
νομοσχέδιο…  Ολοκλήρωσε τη μελέτη του το ΑΚΕΛ τζιαι είπαμε «αφού δεν πάμε κομματικά, πάμε ως ομάδα, 
ως επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων να το δούμε, αφήστε τις κόλλες του Συναγερμού πίσω, να 
δουλέψουμε πάνω σε τούτο που έσιει το ΑΚΕΛ όλοι μαζί, ομαδικά».  Τούτη έν’ η φιλοσοφία της επιτροπής.  Αν 
ερχόμαστε σήμερα κάποιοι να το παίξουμε διαφορετικά, έντζιε ενοχλά μας δηλαδή, απλώς εγώ προσωπικά δεν 
μπορώ να το δεχτώ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Προκοπίου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Δέκα δεύτερα. 

 Καταρχάς, δεν έπρεπε να φτάσουμε…  Όπως επήαμεν τεσσεράμισι χρόνια, τούτο έν’ ήταν…  Για μένα 
εν έπρεπε καν να παίξει.  Εν πάση περιπτώσει, όλοι συνέβαλαν, τους ευχαριστώ όλους, και το ΑΚΕΛ και τον 
ΔΗΣΥ και όλες τις πολιτικές δυνάμεις που ήταν στην επιτροπή.  Όλοι συνέβαλαν στον μέγιστο βαθμό, καλύφκω 
το εγώ.  Όμως ήταν παράλειψή μου και θέλω να πω ξεχωριστά τωρά ένα τεράστιο ευχαριστώ στη γραμματέα 
μας, τη Θεοδώρα.  Ήταν η ψυχή της επιτροπής και όχι μόνο ψυχή, όπως λέμε, ήταν και το δεξί χέρι, ήταν και τα 
δύο μας χέρια!  Εγώ επιπλέον θέλω να τη συγχαρώ για την υπομονή της και την αντοχή της που με άντεξε 
τεσσεράμισι χρόνια ως πρόεδρο, αλλά ένα πράγμα λέω, τουλάχιστον κέρδισε κάτι που έν’ πολλά σημαντικό, 
εννά το εύρει μπροστά στη ζωή της, στρατιωτικοποιήθηκε τζιαι τούτο ήταν μια φοβερή επιτυχία, ένα μεγάλο 
εφόδιο στη ζωή της.   

 Ευχαριστώ, Θεοδώρα! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να στρατιωτικοποιήσουμε και τη Βουλή, να τελειώνουμε!  Σωστό. 

 Λοιπόν, κύριοι, προχωρούμε τώρα ένα προς ένα τα νομοσχέδια με τις τροπολογίες τους. 

 Πάμε στο υπ’ αριθμόν 73. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Στο υπ’ αριθμόν 73 έχουμε τροπολογία από τον κ. Γιώργο Λιλλήκα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να διαβαστεί. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του κ. Γιώργου Λιλλήκα εκ μέρους της Συμμαχίας Πολιτών για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2019» 
 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 9 του πιο πάνω νομοσχεδίου, το οποίο τροποποιεί το 
άρθρο 20Α του βασικού νόμου, με την αντικατάσταση του εδαφίου (2) αυτού, το οποίο περιλαμβάνει πίνακα με 
βαθμούς ποινής, έτσι ώστε να αντικατασταθεί το αδίκημα με αύξοντα αριθμό 3 με το ακόλουθο: 

«3. Οδήγηση με μη ελεύθερα χέρια 
(κινητό τηλέφωνο) 

Οι περί Μηχανοκινήτων 
Οχημάτων και 

Τροχαίας Κινήσεως 
Κανονισμοί του 1984, 

Κανονισμός 58(14)(α)(ι) 

2 4 

Σε περίπτωση που το ίδιο πρόσωπο επαναλάβει για δεύτερη 
φορά το ίδιο αδίκημα εντός 3 ετών από την ημερομηνία 
έκδοσης της πρώτης ειδοποίησης εξώδικου προστίμου ή από 
την ημερομηνία καταδίκης του.  

4 8 
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Σε περίπτωση που το ίδιο πρόσωπο επαναλάβει για τρίτη φορά 
το ίδιο αδίκημα εντός 3 ετών από την ημερομηνία έκδοσης της 
πρώτης ειδοποίησης εξώδικου προστίμου ή από την 
ημερομηνία καταδίκης του.  

8 12». 

Σημειώσεις:   
α. Σκοπός της προτεινόμενης τροπολογίας είναι η θέσπιση αύξησης των βαθμών ποινής για το αδίκημα 

της οδήγησης με μη ελεύθερα χέρια λόγω χρήσης κινητού τηλεφώνου, σε περίπτωση διάπραξης του εν 
λόγω αδικήματος για τρίτη φορά εντός τριών ετών από την ημερομηνία έκδοσης της πρώτης 
ειδοποίησης εξώδικου προστίμου ή από την ημερομηνία καταδίκης του προσώπου που διέπραξε το 
αδίκημα. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον;   

 Μετράτε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μετρούμε όσους έχουν τα χέρια τους ανεβασμένα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Επειδή ανεβοκατεβάζετε τα χέρια σας, δεν μπορούν να μετρούν οι γραμματείς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα έξι ψήφους εναντίον,  τέσσερις υπέρ και δύο αποχές, η τροπολογία απορρίπτεται. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή κάποιες δεν τις έχουν οι συνάδελφοι, καλύτερα να λέτε ποιου είναι ή τι θέμα είναι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τη διάβασα, κύριε Προκοπίου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αυτό κάνουμε.  Άμα προσέχετε, αυτό κάνουμε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Όχι, επειδή είναι πάρα πολλές και επειδή μπήκαν και προφορικές, γι’ αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία! 
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 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 8 αυτού.  Άρθρο 5. 

 Διαγραφή του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 11. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων του υπ’ αριθμόν 73 νομοσχεδίου;  Χωρίς τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα. 

 Σαράντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμία αποχή, το υπ’ αριθμόν 73 νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 74 θέμα έχει τροπολογίες; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 4. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

Τροποποίηση του άρθρου 11Ζ του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Οδικής Ασφάλειας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμία αποχή, το υπ’ αριθμόν 74 νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 75 νομοσχέδιο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεν έχουμε τροπολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 49 αυτού.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 53 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως o περί Άδειας Οδήγησης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμία αποχή, το υπ’ αριθμόν 75 νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Πάμε στο υπ’ αριθμόν 76, σωστά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα. 

 Δεν έχουμε τροπολογίες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) 
Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμία αποχή, το υπ’ αριθμόν 76 νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Πάμε στο υπ’ αριθμόν 77. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έχουμε τροπολογίες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Διαβάστε τις τροπολογίες του υπ’ αριθμόν 77 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του βουλευτή κ. Χρίστου Ορφανίδη, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας, για το νομοσχέδιο «Ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2019»  
 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 5 του πιο πάνω νομοσχεδίου, το οποίο τροποποιεί τον 
Πίνακα ΙΙ του Παραρτήματος του βασικού νόμου με την προσθήκη, μεταξύ άλλων, της νέας παραγράφου (η) 
στο αδίκημα με αύξοντα αριθμό 24 αυτού, έτσι ώστε να αντικατασταθεί στην τέταρτη στήλη της εν λόγω 
προτεινόμενης παραγράφου (η) το ποσό των €200 με το ποσό των €400. 

Σημειώσεις:   
α.   Σκοπός της προτεινόμενης τροπολογίας είναι να αυξηθεί το εξώδικο πρόστιμο που εκδίδεται για το 

αδίκημα της οδήγησης οχήματος χωρίς ασφαλιστήριο ευθύνης έναντι τρίτου από €200 σε €400. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης της τροπολογίας; 

 Μετράτε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επειδή είναι οριακή η ψηφοφορία, αφήστε τα χέρια, σας παρακαλώ.  
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εναντίον, ψηφίζουμε εναντίον τώρα. 

 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι τρεις ψήφους υπέρ, είκοσι τρεις εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είμαστε στη μέση ψηφοφορίας. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η επόμενη προτεινόμενη τροπολογία… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Α, είναι για τούτη την τροπολογία, κύριε Δημητρίου; 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Όχι, είναι για το υπ’ αριθμόν 76, κύριε Πρόεδρε, για το προηγούμενο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να τελειώσουμε με τούτο και, αν πρέπει να πεις κάτι, να πεις.  Παρ’ όλο που δεν πάμε πίσω ποτέ να 
δούμε, σήμερα να το κάνουμε τζιαι τούτο! 

 Λοιπόν, η επόμενη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του κ. Γιώργου Λιλλήκα εκ μέρους της Συμμαχίας Πολιτών για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 5 του πιο πάνω νομοσχεδίου, το οποίο τροποποιεί τον 
Πίνακα ΙΙ του Παραρτήματος του βασικού νόμου με την αντικατάσταση της παραγράφου (δ) του αδικήματος με 
αύξοντα αριθμό 24 αυτού, έτσι ώστε να αντικατασταθεί η προτεινόμενη παράγραφος (δ) με την ακόλουθη νέα 
παράγραφο:  

«(δ) Οδήγηση με μη 
ελεύθερα χέρια (κινητό 
τηλέφωνο) 

Οι περί 
Μηχανοκινήτων 
Οχημάτων και 

Τροχαίας Κινήσεως 
Κανονισμοί του 

1984 

Καν. 58(14)(α) και 
Καν. 72 €300 

Σε περίπτωση που το ίδιο πρόσωπο επαναλάβει το ίδιο αδίκημα εντός 3 ετών από τη 
ημερομηνία έκδοσης της πρώτης ειδοποίησης εξώδικου προστίμου για δεύτερη φορά, το 
ποσό αυξάνεται στα €600, και για τρίτη φορά, το ποσό αυξάνεται στα €1500.». 

Σημειώσεις:   
α.   Σκοπός της προτεινόμενης τροπολογίας είναι αφενός μεν η αύξηση του εξώδικου προστίμου που 

εκδίδεται για το αδίκημα της οδήγησης με μη ελεύθερα χέρια λόγω χρήσης κινητού τηλεφώνου από €150 
σε €300 και αφετέρου, σε περίπτωση επανάληψης του εν λόγω αδικήματος εντός τριών ετών από την 
ημερομηνία έκδοσης της πρώτης ειδοποίησης εξώδικου προστίμου, η αύξηση του προστίμου από €300 
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σε €600 για τη δεύτερη φορά και σε €1500 για την τρίτη φορά. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα τρεις ψήφους εναντίον, τρεις υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τώρα είναι οι τροπολογίες του κ. Περδίκη για το υπ’ αριθμόν 77.  Αν με την έγκρισή σας θα 
προχωρήσουμε, μπορώ να αναφέρω ποιες είναι.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα προχωρήσουμε με την έγκρισή μου.  Αυτού του πράγματος φυσικά αντιλαμβάνεστε ότι πρέπει να 
επιληφθούμε, για να μην ξανασυμβεί.  Είναι η τελευταία συνεδρία, μπορεί να δεχτείτε εσείς τα λάθη μου, απ’ 
εκεί και πέρα θα μπει πιο αυστηρή διαδικασία.  Δε δικαιολογείται με τους νέους κανονισμούς, ιδιαίτερα για 
θέματα τα οποία είναι παλιά, μήνες να τα συζητούμε, να μη λύνονται στη διαβούλευση.  

 Λοιπόν, ξεκινάτε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αν συμφωνούν και οι υπόλοιποι, κύριε Πρόεδρε, υπάρχουν τέσσερις τροπολογίες στο υπ’ αριθμόν 77, 
να μπουν μαζί, αν δεν υπάρχει διαφοροποίηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, ναι, πέστε τες όλες μαζί. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες του κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών για το νομοσχέδιο «Ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 

του 2019» 
1.   Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της παραγράφου (θ) του άρθρου 5 του νομοσχεδίου, ώστε το 

πρόστιμο το οποίο επιβάλλεται για προσπέρασμα σε διάβαση πεζών να αυξηθεί από €200 σε €400. 

2.  Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 6 του νομοσχεδίου, το οποίο τροποποιεί τον Πίνακα VI 
του παραρτήματος του βασικού νόμου με την αντικατάσταση των υποσημείων (α), (β) και (γ) του 
σημείου (1), ώστε για την παράβαση ανώτατου ή κατώτατου ορίου ταχύτητας το εξώδικο πρόστιμο να 
είναι €5 ανά χιλιόμετρο. 

  Σημείωση: 
 Η τροποποίηση σκοπό έχει να απλοποιήσει το σύστημα των ποινών και να εξασφαλίζεται η 

αναλογικότητα και η ασφάλεια δικαίου.  Να μην υπάρχουν διαβαθμίσεις στο ποσό που επιβάλλεται ανά 
χιλιόμετρο, ανάλογα με την παραβίαση του επιτρεπόμενου ορίου ταχύτητας.   

3.   Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του σημείου (2) του άρθρου 6 του νομοσχεδίου, το οποίο τροποποιεί 
τον Πίνακα VΙ του Παραρτήματος του βασικού νόμου με την αντικατάσταση των υπό-υποσημείων (i), (ii) 
και (iii) των υποσημείων (α) και (β), αντίστοιχα, ώστε τα πρόστιμα που επιβάλλονται σε κάθε περίπτωση 
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που η αναλογία αλκοόλης στην εκπνοή ή στο αίμα υπερβαίνει το καθορισμένο στον νόμο όριο να 
διπλασιαστούν. 

4. Γίνεται εισήγηση να διαγραφεί το άρθρο 8 και να ισχύει ο νόμος με την ψήφισή του. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα δύο ψήφους εναντίον, τέσσερις υπέρ και καμία αποχή, οι τροπολογίες απορρίπτονται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άλλες; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεν υπάρχουν άλλες στο υπ’ αριθμόν 77, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 77 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του Πίνακα ΙΙ του Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Αντικατάσταση του Πίνακα VI του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του Πίνακα VII του Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) 
Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμία αποχή, το υπ’ αριθμόν 77 νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 78 θέμα.  Έχουμε τροπολογίες; 

 Α, κύριε Δημητρίου, κάτι θέλετε να μας πείτε για κάτι προηγούμενο, ναι. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Όχι, δε θέλω κάτι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δε θέλεις.   

 Ο κ. Μυριάνθους ήθελε κάτι να πει; 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, στην έκθεση για το υπ’ αριθμόν 76 νομοθέτημα η επιτροπή έχει πάρει ομόφωνη 
απόφαση κατά.  Λόγω του προχωρημένου της ώρας και ότι πλέον αρχίσαμε να κουραζόμαστε, το ψηφίσαμε 
ομόφωνα, αντί να το καταψηφίσουμε ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ε, εντάξει, ψηφίσατε ομόφωνα, τι να σας κάνω;  Δεν μπορούμε να πάμε πίσω ούτε δικαιολογείται το 
προχωρημένο της ώρας! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εντάξει, πολλές φορές στην έκθεση υπάρχουν άλλα απ’ ό,τι ψηφίζουμε. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Δεν ξέρω, όπως κατατέθηκε αναφέρθηκε…  Είναι έτσι;  Θεωρώ ότι πρέπει να δούμε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Όχι, ψηφίστηκε το νομοσχέδιο!  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι όλα ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

  Μπορεί να είναι λάθος η έκθεση, δε θα το συζητούμε τούτο.  Έχετε το δικαίωμα τον Σεπτέμβρη να το 
ξαναδείτε.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, είναι σωστό, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Πάμε στο υπ’ αριθμόν 78 νομοσχέδιο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Στο υπ’ αριθμόν 78 δεν έχουμε τροπολογίες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Γίνεται στο υπ’ αριθμόν 78 να μην έχει τροπολογία; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τι να κάνεις; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Δεν υπάρχουν τροπολογίες; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν έχει.  Θέλετε να προκαλέσουμε;  Nα το κάνουμε.  Να κάνουμε ένα επί τόπου διάλειμμα, να βρείτε 
καμιά τροπολογία! 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Ασφάλιση Ευθύνης Έναντι 
Τρίτου) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμία αποχή, το υπ’ αριθμόν 78 νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 79 νομοσχέδιο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Στο υπ’ αριθμόν 79 νομοσχέδιο έχουμε τροπολογίες, κύριε Πρόεδρε.  Είναι οι τροπολογίες του κ. 
Περδίκη.  Αν συμφωνούν και οι υπόλοιποι και νοουμένου ότι τις έχουν αναγνώσει, μπορούμε να τις βάλουμε 
μαζί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τις έχουν αναγνώσει τώρα φρέσκες φρέσκες, διότι μόλις τις δώσαμε πριν κανένα τέταρτο. 

 (Οι σχετικές τροπολογίες) 

 Προτεινόμενες τροπολογίες του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών για το νομοσχέδιο «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2019» 
1.  Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 2 του νομοσχεδίου, το οποίο αντικαθιστά το άρθρο 235Α 

του βασικού νόμου, με την αντικατάσταση από το νέο εδάφιο (1) αυτού της φράσης «υπόκειται σε ποινή 
φυλάκισης που δεν υπερβαίνει τα πέντε (5) έτη ή/και σε χρηματική ποινή που δεν υπερβαίνει τις 
δεκαπέντε χιλιάδες ευρώ (€15.000)» με τη φράση «υπόκειται σε ποινή φυλάκισης που δεν υπερβαίνει τα 
δέκα (10) έτη ή/και σε χρηματική ποινή που δεν υπερβαίνει τις είκοσι χιλιάδες ευρώ (€20.000).». 

 Σημείωση: 

 Σκοπός της τροπολογίας είναι η αύξηση των ποινών που επιβάλλονται σε πρόσωπο το οποίο 
εμπλέκεται σε ατύχημα το οποίο προκαλεί τον θάνατο άλλου προσώπου και εγκαταλείπει τον τόπο του 
ατυχήματος χωρίς παροχή βοήθειας.   

2. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 2 του νομοσχεδίου, το οποίο αντικαθιστά το άρθρο 235Α 
του βασικού νόμου, με την αντικατάσταση από το νέο εδάφιο (1) αυτού της φράσης «υπόκειται σε ποινή 
φυλάκισης που δεν υπερβαίνει τα δύο (2) έτη» με τη φράση «υπόκειται σε ποινή φυλάκισης που δεν 
υπερβαίνει τα πέντε (5) έτη».   

Σημείωση: 
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 Σκοπός της τροπολογίας είναι η αύξηση της ποινής φυλάκισης που επιβάλλεται σε πρόσωπο το οποίο 
εμπλέκεται σε ατύχημα το οποίο προκαλεί σωματική βλάβη σε άλλο πρόσωπο και εγκαταλείπει τον τόπο 
του ατυχήματος χωρίς παροχή βοήθειας. 

3. Γίνεται εισήγηση όπως διαγραφεί το άρθρο 3 και ισχύει ο νόμος με την ψήφισή του. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

(Αστειευόμενος) 

 Κύριε Μυριάνθους, είναι λόγω του προχωρημένου της ώρας που ψήφισες προηγουμένως;   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ηλία Μυριάνθους) 

 (Γελώντας) 

 Ναι, ναι, άρα αφαιρέστε τον κ. Μυριάνθους! 

 Κύριε Μυριάνθους, θα σε πάρουμε στην Πάφο απόψε! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα δύο ψήφους εναντίον, πέντε υπέρ και καμία αποχή, οι τροπολογίες απορρίπτονται. 

 Υπάρχουν άλλες τροπολογίες για το υπ’ αριθμόν 79; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 235Α αυτού.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμία αποχή, το υπ’ αριθμόν 79 νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 80 θέμα.   

 Έχουμε τροπολογίες; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, έχει αποσυρθεί του κ. Ευσταθίου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποσύρθηκε. 

 Δεύτερη ανάγνωση, αν δεν υπάρχουν άλλες. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι κανονισμοί, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριοι, υπάρχουν άλλες τροπολογίες εδώ;  Μήπως γίνει κανένα λάθος! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι κανονισμοί.   

 Ψηφίστε, παρακαλώ.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του υπ’ αριθμόν 80 θέματος, που είναι κανονισμοί; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Σαράντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο, σταθεροί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Του ΕΛΑΜ. 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμία αποχή, οι υπ’ αριθμόν 80 κανονισμοί 
εγκρίνονται. 

 Πάντως, δώσαμε συγχαρητήρια και ξεχωριστά, πρέπει να δώσουμε συγχαρητήρια και στο σύνολο των 
βουλευτών, γιατί έτσι παραγωγή δε βλέπουμε πολύ συχνά!  Να λέμε τζιαι κανένα ʼπού τα καλά σας ή τζιαι ʼπού 
τα καλά μας στο σύνολο. 

 Πάμε στα υπ’ αριθμόν 81, 82 και 83.  Έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Πολιτικής 
Αεροπορίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019», «Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Άδειες και 
Πιστοποιητικά Ελεγκτών Εναέριας Κυκλοφορίας) Κανονισμοί του 2020»  και «Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας 
(Άδειες και Πιστοποιητικά Ελεγκτών Εναέριας Κυκλοφορίας) (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2020».   

 Να διαβαστούν οι σκοποί από τη γραμματέα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 81:  Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να περιληφθούν στην εθνική 
νομοθεσία μέτρα εφαρμογής διατάξεων σχετικών πράξεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 82:  Θέσπιση δευτερογενούς νομοθεσίας για ολοκληρωμένη εφαρμογή των 
διατάξεων του Κανονισμού (ΕΕ) 2015/340 σε σχέση με τις άδειες των ελεγκτών εναέριας κυκλοφορίας. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 83:  Κατάργηση των περί Πολιτικής Αεροπορίας (Κοινοτική Άδεια Ελεγκτή 
Εναέριας Κυκλοφορίας) Κανονισμών, αφού οι πρόνοιές τους ρυθμίζονται πλέον από τις διατάξεις του 
Κανονισμού (ΕΕ) 2015/340. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί Πολιτικής Αεροπορίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019» και τους κανονισμούς «Οι 
περί Πολιτικής Αεροπορίας (Άδειες και Πιστοποιητικά Ελεγκτών Εναέριας Κυκλοφορίας) Κανονισμοί 

του 2020» και «Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Άδειες και Πιστοποιητικά Ελεγκτών Εναέριας 
Κυκλοφορίας) (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2020» 

Παρόντες: 
 Γεώργιος Προκοπίου, πρόεδρος Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης  Αντρέας Φακοντής 

 Δημήτρης Δημητρίου  Κώστας Κώστα 

 Ευθύμιος Δίπλαρος Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
και τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 26 Ιουνίου και 3 Ιουλίου 
2020.  Στο πλαίσιο της πρώτης συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας του ίδιου 
υπουργείου, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και της Παγκύπριας Συντεχνίας Ελεγκτών Εναέριας 
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Κυκλοφορίας (ΠΑΣΕΕΚ).  Η ΠΑΣΥΔΥ (Ελεγκτές Εναέριας Κυκλοφορίας), παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν 
εκπροσωπήθηκε στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής.   

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου και των κανονισμών παρευρέθηκε ο 
βουλευτής κ. Ηλίας Μυριάνθους. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Πολιτικής Αεροπορίας Νόμου, ώστε να 
περιληφθούν στην εθνική νομοθεσία μέτρα εφαρμογής των διατάξεων του Κανονισμού (ΕΕ) 2018/1139 του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 4ης Ιουλίου 2018 για τη θέσπιση κοινών κανόνων στον 
τομέα της πολιτικής αεροπορίας και την ίδρυση Οργανισμού της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την Αεροπορική 
Ασφάλεια και για την τροποποίηση των Κανονισμών (ΕΚ) αριθ. 2111/2005, (ΕΚ) αριθ. 1008/2008, (ΕΕ) αριθ. 
996/2010, (ΕΕ) αριθ. 376/2014 και των Οδηγιών 2014/30/ΕΕ και 2014/53/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
και του Συμβουλίου, καθώς και για την κατάργηση των Κανονισμών (ΕΚ) αριθ. 552/2004 και (ΕΚ) αριθ. 
216/2008 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου και του Κανονισμού (ΕΟΚ) αριθ. 3922/91 του 
Συμβουλίου [εφεξής «Κανονισμός (ΕΕ) 2015/340»] και του Κανονισμού (ΕΕ) 2015/340 της Επιτροπής της 20ής 
Φεβρουαρίου 2015 για τον καθορισμό τεχνικών απαιτήσεων και διοικητικών διαδικασιών όσον αφορά τις άδειες 
και τα πιστοποιητικά ελεγκτών εναέριας κυκλοφορίας δυνάμει του Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 216/2008 του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, την τροποποίηση του Εκτελεστικού Κανονισμού (ΕΕ) αριθ. 
923/2012 της Επιτροπής και την κατάργηση του Κανονισμού (ΕΕ) αριθ. 805/2011 της Επιτροπής. 

 Σκοπός των πρώτων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 259 του περί Πολιτικής 
Αεροπορίας Νόμου, είναι η θέσπιση δευτερογενούς νομοθεσίας για ολοκληρωμένη εφαρμογή των διατάξεων 
του Κανονισμού (ΕΕ) 2015/340 και περιλαμβάνουν διαδικαστικές ρυθμίσεις σε σχέση με τις άδειες των 
ελεγκτών εναέριας κυκλοφορίας. 

 Σκοπός των δεύτερων κανονισμών, οι οποίοι επίσης εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 259 του περί 
Πολιτικής Αεροπορίας Νόμου, είναι η κατάργηση των περί Πολιτικής Αεροπορίας (Κοινοτική Άδεια Ελεγκτή 
Εναέριας Κυκλοφορίας) Κανονισμών, αφού οι πρόνοιές τους ρυθμίζονται πλέον από τις διατάξεις του 
Κανονισμού (ΕΕ) 2015/340. 

 Ειδικότερα, τα προτεινόμενα νομοθετήματα προβλέπουν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Τον ορισμό της Μονάδας Αεροπορικής Ιατρικής ως αρμόδιας αεροϊατρικής εθνικής εποπτικής αρχής. 

2. Τις υποχρεώσεις των φορέων παροχής υπηρεσιών αεροναυτιλίας. 

3. Τις υποχρεώσεις των κατόχων άδειας ελεγκτή ή εκπαιδευόμενου ελεγκτή εναέριας κυκλοφορίας. 

4. Τις προϋποθέσεις υπό τις οποίες ένας ελεγκτής εναέριας κυκλοφορίας αποσύρεται από τα 
επιχειρησιακά του καθήκοντα. 

5. Τον καθορισμό της ελληνικής γλώσσας ως απαραίτητης προϋπόθεσης για την άσκηση του δικαιώματος 
της άδειας του ελεγκτή και εκπαιδευόμενου ελεγκτή εναέριας κυκλοφορίας. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας του Υπουργείου Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων, οι προτεινόμενες τροποποιήσεις αποσκοπούν στη διασφάλιση της συμβατότητας 
των εθνικών διατάξεων με τις διατάξεις των αναφερόμενων ευρωπαϊκών κανονισμών, οι οποίες ρυθμίζουν τα 
ζητήματα αδειοδότησης των ελεγκτών εναέριας κυκλοφορίας.   
 Στο πλαίσιο της συζήτησης των προτεινόμενων νομοθετημάτων ενώπιον της επιτροπής, βουλευτές μέλη 
της ζήτησαν και έλαβαν διευκρινίσεις επί συγκεκριμένων προνοιών των κειμένων, ενώ παράλληλα εξέφρασαν 
ανησυχίες και διατύπωσαν παρατηρήσεις.   

 Η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κάλεσε τους εκπροσώπους του αρμόδιου 
υπουργείου όπως επανεξετάσουν, σε συνεργασία με την εκπρόσωπο της Νομικής Υπηρεσίας της 
Δημοκρατίας, τις πρόνοιες των προτεινόμενων νομοθετημάτων και καταθέσουν αναθεωρημένα κείμενα στην 
επιτροπή για συνέχιση και ολοκλήρωση της συζήτησης. 

 Συναφώς, οι κυβερνητικοί αρμόδιοι, υλοποιώντας τις εισηγήσεις της επιτροπής, επανεξέτασαν τα 
προτεινόμενα κείμενα και απέστειλαν αναθεωρημένα κείμενα σε αυτήν, τα οποία σε σχέση με τα αρχικά 
κατατεθειμένα κείμενα προβλέπουν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Την προσθήκη στις ερμηνευτικές διατάξεις ερμηνειών όρων οι οποίοι χρησιμοποιούνται στα κείμενα για 
σκοπούς σαφήνειας δικαίου. 

2. Τη διαγραφή πρόνοιας που αφορά την έκδοση και επανέκδοση άδειας ελεγκτή εναέριας κυκλοφορίας, 
αφού το θέμα αυτό ρυθμίζεται στις διατάξεις του Κανονισμού (ΕΕ) 2015/340. 

3. Τον καθορισμό πέραν της ελληνικής γλώσσας και της αγγλικής γλώσσας ως απαραίτητης προϋπόθεσης 
για την άσκηση του δικαιώματος της άδειας του ελεγκτή και εκπαιδευόμενου ελεγκτή εναέριας 
κυκλοφορίας. 



2459 

 Στο στάδιο της νομοτεχνικής επεξεργασίας των κειμένων των προτεινόμενων νομοθετημάτων 
εντοπίστηκε ότι οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Άδειες και Πιστοποιητικά Ελεγκτών Εναέριας Κυκλοφορίας) 
(Καταργητικοί) Κανονισμοί σκοπό έχουν να καταργήσουν υφιστάμενους κανονισμούς με διαφορετικό τίτλο και 
ως εκ τούτου κρίθηκε απαραίτητη η διόρθωση στον τίτλο των κανονισμών, ώστε αυτοί να αναφέρονται ως «Οι 
περί Πολιτικής Αεροπορίας (Κοινοτική Άδεια Ελεγκτή Εναέριας Κυκλοφορίας) (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 
2020». 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και την έγκριση των 
κανονισμών όπως διαμορφώθηκαν σύμφωνα με τα πιο πάνω, αφού έτυχαν των απαραίτητων νομοτεχνικών 
βελτιώσεων και αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος των δεύτερων κανονισμών, ώστε να αναφέρονται 
ως «Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Κοινοτική Άδεια Ελεγκτή Εναέριας Κυκλοφορίας) (Καταργητικοί) 
Κανονισμοί του 2020». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Κώστας Κώστα.   

 Υπάρχει και τροπολογία της ΕΔΕΚ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, δεν υπάρχει, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Απεσύρθη, ναι. 

 Έχω και για το υπ’ αριθμόν 81 τροπολογία της ΕΔΕΚ.  Υπάρχει ή δεν υπάρχει;  Να ελέγξετε παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, δεν έχω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αν δεν υπάρχει, δεν υπάρχει, εντάξει.  Διορθώνεται και προχωρούμε. 

 Ο κ. Κώστα. 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Μελετώντας το νομοσχέδιο, εντοπίσαμε αρκετά σημεία τα οποία ήθελαν είτε διόρθωση είτε 
συμπλήρωση.  Η αλήθεια είναι ότι στη συζήτηση που έγινε στην επιτροπή Μεταφορών όλες οι εισηγήσεις μας 
έγιναν αποδεχτές από την εκτελεστική εξουσία και κυρίως τη Νομική Υπηρεσία.  

 Αν βγήκα στο βήμα όμως, δε βγήκα για τούτο.  Βγήκα, για να συνεχίσω απ’ εκεί που έμεινα 
προηγουμένως.  Ενώ πρόκειται για εναρμονιστικά νομοσχέδια, για να μεταφέρουμε πλήρως κάποιες Οδηγίες 
τη Ευρωπαϊκής Ένωσης, αυτή τη στιγμή που μιλούμε, και ενώ μας είπαν και οι ίδιοι ότι είναι απλά θέματα τα 
οποία πρέπει να περάσουν όμως άρον άρον, γιατί ήρθαν τελευταία στιγμή, θέλω να σας διαβάσω κάτι το οποίο 
ανέφερα στην επιτροπή.  Ως συνήθως ρώτησα και ως συνήθως η απάντηση ήταν ότι εθώρεν ο ένας τον άλλον! 

 Λοιπόν, στην έβδομη σελίδα του ερωτηματολογίου λέει ότι ο δημόσιος διάλογος για τούτο το απλό θέμα, 
που δεν έχει τίποτε και είναι εντάξει και ξέρω εγώ, διήρκησε από τις 23 Σεπτεμβρίου του 2016 ως τις 14 
Οκτωβρίου του 2016.  Πριν από τέσσερα χρόνια.  Και στη σελίδα 13 λέει ότι υπογράφηκε το νομοσχέδιο από 
τον γενικό διευθυντή του υπουργείου στις 9 Ιουλίου του 2019.  Τέσσερα χρόνια έτοιμο, απλό νομοσχέδιο, μέσα 
σε είκοσι μέρες κάνουν δημόσια διαβούλευση και τελειώνουν, γιατί κανένας δε διαφωνούσε, έφαγε τέσσερα 
χρόνια να έρθει!  Τρία χρόνια για να το πάρουν στον διευθυντή τους να το υπογράψει -ενώ μας είπαν ότι δεν 
υπήρχαν προβλήματα και στη διαβούλευση- και ακόμα έναν χρόνο να έρθει!  

 Μπορεί να είναι ένα νομοσχέδιο, κύριε Πρόεδρε, για την Πολιτική Αεροπορία, αλλά σίγουρα δεν επέτασε 
να έρθει και όπως τους είπα και στην επιτροπή, αν το άφηναν να έρθει περπατητό, ήταν να έρθει πιο γρήγορα!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει άλλος ομιλητής; 

 Δεν υπάρχει. 
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 Για το θέμα αυτό, που συζητήσαμε πολλές φορές και έστειλα και πολλές επιστολές, θα κάμουμε 
σύσκεψη στην πρώτη ευκαιρία, μόλις ξεκινήσουμε, τέλος Αυγούστου-αρχές του Σεπτέμβρη, όπου θα μπουν 
κάτω αυστηρές αποφάσεις για όλες τις καθυστερήσεις και όποιος ευθύνεται για το πρόστιμο να πάει να τα 
εύρει!  Δεν υπάρχει περίπτωση να ξαναεκβιαστεί η Βουλή για καθυστερήσεις από μέρους της εκτελεστικής 
εξουσίας ή καθυστερήσεις στη Νομική Υπηρεσία!  Ως επίσης έχω πει και έχω δώσει οδηγίες στους τεχνοκράτες 
όσον αφορά κακογραμμένα νομοσχέδια να στέλλονται πίσω στη Νομική Υπηρεσία και στην εκτελεστική 
εξουσία. 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 81 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 8Γ.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 259 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 260 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Κατάργηση του άρθρου 261 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα πέντε ψήφους υπέρ, δύο ψήφους εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πολιτικής Αεροπορίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της ψήφισης του υπ’ αριθμόν 81 νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα πέντε ψήφους υπέρ, δύο ψήφους εναντίον και καμία αποχή, το υπ’ αριθμόν 81 νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των υπ’ αριθμόν 82 κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα πέντε ψήφους υπέρ, δύο ψήφους εναντίον και καμία αποχή, οι υπ’ αριθμόν 82 κανονισμοί 
εγκρίνονται. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των υπ’ αριθμόν 83 κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα πέντε ψήφους υπέρ, δύο ψήφους εναντίον και καμία αποχή, οι υπ’ αριθμόν 83 κανονισμοί 
εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 84 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» και είναι πρόταση νόμου των κ. Γεώργιου Προκοπίου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, Δημήτρη Δημητρίου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, Αντρέα Φακοντή εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και Ηλία Μυριάνθους εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ. 

 Παρακαλώ, να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  
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 Τροποποίηση του βασικού νόμου, έτσι ώστε να καταστεί εφικτή η εγγραφή στο Μητρώο του Εφόρου 
οχημάτων τα οποία εισήχθησαν στη Δημοκρατία και, επειδή δεν ικανοποιούν τις πρόνοιες των σχετικών 
κανονισμών αναφορικά με την ηλικία ή/και τις τεχνικές προδιαγραφές τους, δεν είναι δυνατή η εγγραφή τους. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων για την πρόταση 
νόμου «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» 
Παρόντες: 
 Γεώργιος Προκοπίου, πρόεδρος Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης  Κώστας Κώστα 

 Δημήτρης Δημητρίου  Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 
νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τον πρόεδρό της κ. Γεώργιο Προκοπίου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος και τους βουλευτές κ. Δημήτρη Δημητρίου εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, Αντρέα Φακοντή εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και Ηλία Μυριάνθους εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
ΕΔΕΚ, σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 12 και στις 26 Ιουνίου 2020.  Στο πλαίσιο της 
πρώτης συνεδρίας της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Τμήματος 
Οδικών Μεταφορών του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων και του Τμήματος Τελωνείων του 
Υπουργείου Οικονομικών.  Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε 
στη συνεδρία της επιτροπής.   

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης της πρότασης νόμου παρευρέθηκαν οι βουλευτές κ. Ζαχαρίας 
Ζαχαρίου, Αντρέας Φακοντής, Ηλίας Μυριάνθους, Ευανθία Σάββα, Ανδρέας Πασιουρτίδης και Λίνος 
Παπαγιάννης. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως Νόμου, έτσι ώστε να καταστεί εφικτή η εγγραφή στο Μητρώο του Εφόρου οχημάτων τα οποία 
εισήχθησαν στη Δημοκρατία και, επειδή δεν ικανοποιούν τις πρόνοιες των σχετικών κανονισμών αναφορικά με 
την ηλικία ή/και τις τεχνικές προδιαγραφές τους, δεν είναι δυνατή η εγγραφή τους.   

 Σημειώνεται ότι πρόταση νόμου με το ίδιο περιεχόμενο κατατέθηκε στη Βουλή από τον κ. Δημήτρη 
Δημητρίου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και απασχόλησε την 
επιτροπή στην αμέσως προηγούμενη σύνοδο της παρούσας βουλευτικής περιόδου.  Η εν λόγω πρόταση 
νόμου καταψηφίστηκε σε συνεδρία της ολομέλειας στις 28 Ιουνίου 2019. 

 Σύμφωνα με τους εισηγητές της πρότασης νόμου και τα στοιχεία που Τμήματος Οδικών Μεταφορών, η 
εν λόγω παρέκκλιση αφορά περίπου εκατόν τρία οχήματα οι ιδιοκτήτες των οποίων αδυνατούν να τα 
εγγράψουν στο σχετικό Μητρώο και χωρίς οι ίδιοι ουσιαστικά να ευθύνονται για την κατάσταση που 
δημιουργήθηκε, αφού οι πλείστοι εξαπατήθηκαν από τους πωλητές των εν λόγω οχημάτων.  Οι ίδιοι οι 
εισηγητές ανέφεραν ότι τα εν λόγω οχήματα μπορεί να μην πληρούν κάποιες από τις πρόνοιες των 
κανονισμών, όμως δε σημαίνει ότι αυτά είναι ακατάλληλα για κυκλοφορία.  Συγκεκριμένα, τα εν λόγω οχήματα 
θα εγγραφούν στο Μητρώο, σύμφωνα με τα προβλεπόμενα στην πρόταση νόμου, εφόσον κριθούν κατάλληλα 
για οδική χρήση από τον Έφορο.  Προκειμένου να διασφαλιστεί η καταλληλότητα των εν λόγω οχημάτων, πριν 
από την υποβολή της αίτησης για εγγραφή τους στο Μητρώο του Εφόρου, θα πρέπει να εξασφαλίσουν 
πιστοποιητικό καταλληλότητας μετά από τεχνικό έλεγχο σύμφωνα με τις διατάξεις σχετικού νόμου, όπως 
απαιτείται για όλα τα οχήματα που κυκλοφορούν στη Δημοκρατία. 

 Όλοι όσοι κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής συμφώνησαν με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, αφού 
έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της βουλευτών της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών 
ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού και ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση 
της πρότασης νόμου σε νόμο, όπως αυτή έχει τροποποιηθεί για σκοπούς βελτίωσης του κειμένου της από 
νομοτεχνικής άποψης. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών τάσσεται εναντίον 
της ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο. 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είμαστε υπέρ.  
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεν είναι όλοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Θεοπέμπτου. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έν’ πολλά σοβαρό θέμα τζιαι θέλω να δκιαβάσω, για να ακούσετε όλοι τι πάτε να 
ψηφίσετε.  Μιλούμε για αυτοκίνητα τα οποία εισήχθησαν στη Δημοκρατία και, επειδή δεν ικανοποιούν τις 
πρόνοιες των σχετικών κανονισμών αναφορικά με την ηλικία ή/και τις τεχνικές προδιαγραφές τους, δεν είναι 
δυνατή η εγγραφή τους.  Δηλαδή, μιλούμε για αυτοκίνητα τα οποία φέραμε στην Κύπρο, δεν μπορούμε να τα 
γράψουμε, γιατί είναι πολλά παλιά ή έχουν ελαττώματα ή, ή, ή!  Δεν ξέρουμε πόσα είναι τούτα τα αυτοκίνητα.  
Είπαν στην επιτροπή εκατόν κάτι, προφορικά, και δεν ξέρει κανένας.  Εγώ σας λέω εκατάλαβα ότι είμαστε 
λλίον του κουτουρού, μπορεί να έν’ πολλά παραπάνω τα αυτοκίνητα.  Και να θυμίσω ότι τούτη η κυβέρνηση 
επροχώραν να πά’ να κάμει αποσύρσεις, για να αλλάξουμε, να βάλλουμε πιο καινούρια αυτοκίνητα, εκάμναμεν 
επιδοτήσεις στα ηλεκτρικά αυτοκίνητα, για να μειώσουμε τους ρύπους.  Και ξεκινούμε τωρά να κάμουμε τούτη 
τη συζήτηση, να ψηφίσουμε τούτη την πρόταση νόμου, για να βάλουμε αυτοκίνητα τα οποία είναι εκτός 
προδιαγραφών και αυτοκίνητα τα οποία είναι παλιά!  Και προσπαθούμε να τα φέρουμε μες στους δρόμους 
μας!  Επαναλαμβάνω, είναι πολύ επικίνδυνη η πρόταση νόμου! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει άλλος ομιλητής; 

 Ο κ. Μυριάνθους. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, καταρχάς είχαμε ζητήσει από το Τμήμα Οδικών Μεταφορών να μας 
συγκεκριμενοποιήσει τον αριθμό, καθώς έχει αναφερθεί ότι τα οχήματα αυτά είναι γύρω στα εκατόν τρία 
οχήματα, τα οποία, παρ’ όλον ότι μπορεί να μην πληρούν κάποιες πρόνοιες των κανονισμών, αυτό δε σημαίνει 
ότι τα οχήματα αυτά είναι ακατάλληλα.  Ως εκ τούτου, αυτός ήταν ο λόγος για τον οποίο έχουμε φέρει αυτή τη 
συγκεκριμένη πρόταση για ψήφιση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 29.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Τριάντα επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα επτά ψήφους υπέρ, πέντε ψήφους εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα επτά ψήφους υπέρ, πέντε ψήφους εναντίον και καμία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 85 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Ταχύπλοων Σκαφών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε όχι μόνο οι προσωρινοί επισκέπτες της Δημοκρατίας, αλλά και 
οι μόνιμοι κάτοικοι αυτής που δεν είναι εφοδιασμένοι με άδεια χειριστή ή με άδεια ή πιστοποιητικό που 
βεβαιώνει την ικανότητά τους να ενοικιάζουν και να χειρίζονται ταχύπλοα σκάφη κατηγορίας Β΄. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί Ταχύπλοων Σκαφών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 
 Γεώργιος Προκοπίου, πρόεδρος  Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Δημήτρης Δημητρίου  Αντρέας Φακοντής 

 Ευθύμιος Δίπλαρος  Κώστας Κώστα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου  Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
κατά προτεραιότητα σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 24 Ιουλίου 2020.  Στη συνεδρία της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων, του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, του Υπουργείου Εσωτερικών, του 
Υφυπουργείου Ναυτιλίας, του Υφυπουργείου Τουρισμού, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, της 
αστυνομίας και του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιοκτητών Μέσων Θαλασσίων Αθλημάτων-Ψυχαγωγίας.  Το 
Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία 
της επιτροπής. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου, όπως αυτό αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, είναι η τροποποίηση του περί 
Ταχύπλοων Σκαφών Νόμου, ώστε όχι μόνο οι προσωρινοί επισκέπτες της Δημοκρατίας, αλλά και οι μόνιμοι 
κάτοικοι αυτής που δεν είναι εφοδιασμένοι με άδεια χειριστή ή με άδεια ή με πιστοποιητικό που βεβαιώνει την 
ικανότητά τους να μπορούν για χρονικό διάστημα μέχρι την 1η Μάϊου 2021 να ενοικιάζουν και να χειρίζονται 
ταχύπλοα σκάφη κατηγορίας Β΄, νοουμένου ότι τηρούνται συγκεκριμένοι όροι και προϋποθέσεις.  Η χρονική 
αυτή περίοδος σύμφωνα με το νομοσχέδιο θα μπορεί να παραταθεί με διάταγμα του Υπουργικού Συμβουλίου, 
εφόσον αυτό κρίνεται σκόπιμο και αναγκαίο. 



2465 

 Σύμφωνα με τον αναπληρωτή γενικό διευθυντή του Υφυπουργείου Ναυτιλίας και τα στοιχεία που 
κατατέθηκαν στην επιτροπή, η προτεινόμενη τροποποίηση κρίνεται αναγκαία, αφού οι επιχειρήσεις θαλάσσιων 
αθλημάτων και ψυχαγωγίας, λόγω της πανδημίας του COVID-19 και των αρνητικών επιπτώσεων που αυτή έχει 
επιφέρει στην τουριστική βιομηχανία της Δημοκρατίας, χρειάζονται στήριξη από τον εγχώριο τουρισμό, για να 
επιβιώσουν.  Σημειώνεται ότι με βάση την υφιστάμενη νομοθεσία οι μόνιμοι κάτοικοι της Δημοκρατίας μπορούν 
να ενοικιάζουν και να χειρίζονται ταχύπλοα σκάφη, μόνο εάν είναι εφοδιασμένοι με άδεια χειριστή ταχύπλοου 
σκάφους ή με άδεια μαθητευόμενου χειριστή ταχύπλοου σκάφους.  Παράλληλα, οι προσωρινοί επισκέπτες που 
δεν είναι εφοδιασμένοι με άδεια ή πιστοποιητικό που βεβαιώνει την ικανότητά τους να ενοικιάζουν και να 
χειρίζονται ταχύπλοα σκάφη μπορούν να χειρίζονται ταχύπλοο σκάφος κατηγορίας Β΄, νοουμένου ότι 
συνυπογράφουν καθορισμένη δεσμευτική δήλωση με τον ιδιοκτήτη του σκάφους, στην οποία φαίνεται ότι ο 
ιδιοκτήτης έχει βεβαιωθεί για τις γνώσεις τους αναφορικά με θέματα που καθορίζονται στους σχετικούς 
κανονισμούς. 

 Σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, το Υφυπουργείο Ναυτιλίας επεξεργάζεται τα τελευταία χρόνια 
αναθεώρηση του γενικού πλαισίου που ρυθμίζει μεταξύ άλλων και τη χρήση ταχύπλοων σκαφών, στην οποία 
περιλαμβάνεται και η υπό συζήτηση τροποποίηση όμως, λόγω των έκτακτων συνθηκών και της άμεσης 
ανάγκης για στήριξη των εν λόγω επιχειρηματιών, προωθήθηκε στη Βουλή μόνο η υπό συζήτηση ρύθμιση. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του προτεινόμενου νόμου ενώπιον της επιτροπής, βουλευτές μέλη της 
ζήτησαν και έλαβαν διευκρινίσεις επί συγκεκριμένων προνοιών του νομοσχεδίου, ενώ παράλληλα εξέφρασαν 
ανησυχίες και διατύπωσαν παρατηρήσεις.   

 Συγκεκριμένα, την επιτροπή απασχόλησαν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα θέματα: 

1. Ο προσωρινός χαρακτήρας της προτεινόμενης ρύθμισης. 

2. Η δυνατότητα τροποποίησης με διάταγμα σχετικής διάταξης του νόμου προκειμένου να παραταθεί η 
περίοδος ισχύος της προτεινόμενης ρύθμισης. 

3. Το κατώτερο όριο ηλικίας που προτείνεται ως προϋπόθεση για ενοικίαση και χειρισμό ταχύπλοου 
σκάφους Κατηγορίας Β’. 

 Επιπρόσθετα με τις πιο πάνω παρατηρήσεις της επιτροπής, στο στάδιο της νομοτεχνικής επεξεργασίας 
του κειμένου του νομοσχεδίου από τη γραμματεία της επιτροπής εντοπίστηκε και επισημάνθηκε στην επιτροπή 
η ανάγκη προσθήκης προοιμίου στο νομοσχέδιο, ώστε να παρουσιάζεται σαφώς ο λόγος για τον οποίο 
προτείνεται η σχετική ρύθμιση. 

 Συναφώς, η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε μεταξύ άλλων να 
τροποποιήσει το κείμενο του νομοσχεδίου, ώστε: 

1. να καταργηθεί ο προσωρινός χαρακτήρας της προτεινόμενης ρύθμισης. 

2. να διαγραφεί η δυνατότητα του Υπουργικού Συμβουλίου να τροποποιεί με διάταγμα την περίοδο ισχύος 
της προτεινόμενης ρύθμισης με διάταγμα. 

3. να καθοριστεί ως προϋπόθεση για ενοικίαση και χειρισμό ταχύπλοου σκάφους κατηγορίας Β΄ η ηλικία 
των 18 ετών αντί των 21 ετών. 

4. να συμπεριληφθεί σχετικό προοίμιο στον νόμο που να καταδεικνύει την ανάγκη της προτεινόμενης 
τροποποίησης. 

 Οι κυβερνητικοί αρμόδιοι, αφού μελέτησαν τις εισηγήσεις της επιτροπής συμφώνησαν με αυτές και 
παράλληλα η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας απέστειλε στην επιτροπή, στη βάση των 
πιο πάνω παρατηρήσεων, τροποποιημένο κείμενο του νομοσχεδίου, από το οποίο διαγράφηκε η δυνατότητα 
του Υπουργικού Συμβουλίου να εκδίδει διατάγματα για τροποποίηση της περιόδου ισχύος της προτεινόμενης 
ρύθμισης. 

 Όλοι όσοι κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής συμφώνησαν με τους σκοπούς και 
τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, καθώς και με τις παρατηρήσεις της επιτροπής. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, αφού 
έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου της επιτροπής βουλευτή της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος και των μελών της επιτροπής βουλευτών των 
κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού και ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις εισηγείται στη 
Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει τροποποιηθεί σύμφωνα με τις πιο πάνω 
αποφάσεις της και αφού έτυχε των απαραίτητων νομοτεχνικών βελτιώσεων. 

 Ο βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των 
προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής: 

 Ο κ. Παύλος Μυλωνάς. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μου θυμίζει αυτό την ιστορία...  Δε μετέχω στην επιτροπή Μεταφορών, αλλά θέλω να 
πω την άποψή μου, γιατί με ενοχλεί ιδιαίτερα.  Θυμίζει τις αντιδράσεις που παρατηρούνται σε σχέση με τις 
νησίδες σε διάφορες λεωφόρους στην πατρίδα μας και θα πω δύο παραδείγματα, τη λεωφόρο Τσερίου και τη 
λεωφόρο Νίκου Παττίχη, για να μην πει κανένας ότι αποφεύγω τη Λεμεσό!  «Απαγορεύεται το στρίψιμο δεξιά 
σε κεντρικές λεωφόρους», Κώδικας Οδικής Κυκλοφορίας!  Και δε σηκωνόμαστε πάνω να πούμε στον κόσμο 
ότι «δε γίνεται, κύριοι, να στρίβετε όπου θέλετε, υπάρχουν κώδικες, υπάρχουν νομοθεσίες»!  Αυτό το θέμα -και 
θα το διαβάσω, θα μου το επιτρέψετε, σας παρακαλώ, για να ακούσει και ο κόσμος και να μας ακούσουν και 
όποιοι μας ακούν- «Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε όχι μόνο οι προσωρινοί επισκέπτες της 
Δημοκρατίας», δηλαδή οι τουρίστες, «αλλά και οι μόνιμοι κάτοικοι αυτής», εμείς οι Κυπραίοι δηλαδή, «που δεν 
είναι εφοδιασμένοι με άδεια χειριστή ή με άδεια ή πιστοποιητικό που βεβαιώνει την ικανότητά τους να 
ενοικιάζουν και να χειρίζονται ταχύπλοα σκάφη κατηγορίας Β΄».  Δηλαδή, εν κανεί που κάμνουμεν ανοησία, 
κατά την άποψή μου, να παραχωρούμε στους τουρίστες αυτό το δικαίωμα χωρίς πιστοποιητικό, χωρίς άδεια -
και έχουμε θύματα και συνεχώς επικίνδυνα επεισόδια μες στις θάλασσες- να το δώσουμε τζιαι στους 
Κυπραίους!  Και μένω έκπληκτος!  Εκτός εάν, Πρόεδρε, θα ακούσω τους συναδέλφους της επιτροπής, 
πραγματικά να ακούσω ένα επιχείρημα, διότι εγώ δεν ήμουν εκεί, και να μου πουν και να ζητήσω συγγνώμη ότι 
λέω βλακείες.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει άλλος ομιλητής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Ευσταθίου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό.  Ο κ. Ζαχαρίου πρώτα και μετά ο κ. Ευσταθίου και μετά ο κ. Χατζηγιάννης. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Όπως το αντιμετωπίζει ο κ. Μυλωνάς, έχει κατά ένα μέρος δίκαιο.  Τι είχαμε μες στην Κύπρο ως 
σήμερα;  Είχαμε το δικαίωμα σε όλους τους αλλοδαπούς, στους μη Κυπρίους πολίτες, να δικαιούνται να 
πκιάσουν ένα θαλάσσιο σκάφος, ένα ταχύπλοο οτιδήποτε δίχως άδειες, ενώ για τους Κυπρίους πολίτες είχαμε 
να έχουν συγκεκριμένη άδεια, για να πκιάσουν.  Δηλαδή, υπήρχε μια διαφοροποίηση στη συμπεριφορά μας και 
στον νόμο άνιση μεταχείριση μεταξύ Κυπρίων πολιτών και ξένων, τουριστών ουσιαστικά.  Υπάρχει η πρόνοια 
του νόμου που είναι υπόχρεος αυτός που έχει την επιχείρηση και να επιβλέπει και να εκπαιδεύσει αυτούς που 
θα ενοικιάσουν τα συγκεκριμένα μικρά σκάφη και αυτό ίσχυε μόνο για τους αλλοδαπούς.  Τι γίνεται τώρα;  Το 
υπουργείο ετοιμάζει νέο νομοσχέδιο, το οποίο θα έχει σε ίση βάση και τους αλλοδαπούς τουρίστες και τους 
Κυπρίους πολίτες, αλλά καθ’ οδόν υπάρχει μια τάξη επαγγελματιών ανθρώπων οι οποίοι ασχολούνται με τα 
θαλάσσια σπορ, οι οποίοι λόγω μη ύπαρξης τουρισμού δεν έχουν ουσιαστικά καθόλου δουλειά.  Και γίνεται μια 
μεταβατική περίοδος, μέχρι να ολοκληρωθεί ο νόμος, που θα είναι έτοιμος μέχρι τον Μάρτη, περίπου, με 
Απρίλη, να φέρουμε σε ίση βάση τους Κυπρίους πολίτες και τους αλλοδαπούς, ώστε να δικαιούνται και οι 
Κύπριοι να τα χρησιμοποιούν με την εποπτεία, επαναλαμβάνω, και των ιδιοκτητών και σε καθορισμένες 
περιοχές που μπορούν να πάνε και να μη φεύγουν από την εποπτική επιτήρηση αυτού που έχει την εταιρεία.  
Εκείνο που θα λύσει το πρόβλημα θα είναι ουσιαστικά το νέο νομοσχέδιο που έρχεται και θα είναι ενώπιον της 
Βουλής γύρω στον Μάρτη. 

 Θέλω ακόμα να σημειώσω ένα γεγονός.  Εγώ δε θεωρώ δεύτερους πολίτες τους Κυπραίους, όπως τους 
είχαμε στον νόμο.  Δεν τους θεωρώ ότι έχουν λιγότερο μυαλό να χρησιμοποιήσουν τη θάλασσα και τα 
μηχανήματα της θάλασσας απ’ ό,τι είχαν οι τουρίστες.  Και δεν έχουμε τόσα πολλά δυστυχήματα στην Κύπρο 
που να μη μας επιτρέπουν, τουλάχιστον για τούτη την περίοδο που δεν υπάρχει τουρισμός, να στηρίξουμε μια 
επαγγελματική ομάδα.  Διότι είχαμε φτάσει στο παρελθόν να κάμνεις φίλο ξένο, για να σου ενοικιάσει ένα 
σκάφος, να πάεις μαζί μια βόλτα, διότι μόνος σου δεν μπορούσες να πάεις.  Αυτή ήταν η ισότητα μεταξύ των 
Κυπρίων και των αλλοδαπών στην Κύπρο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Ο κ. Μυλωνάς έχει απόλυτο δίκαιο.  Και πρέπει να αντιληφθούμε κάποτε ότι οι παραλίες είναι πρώτιστα 
κοινό αγαθό, βεβαίως με πλήρη σεβασμό προς τους ιδιοκτήτες θαλασσίων σκαφών ή των επιχειρήσεων που 
ενοικιάζουν, αλλά πρώτιστο αγαθό είναι οι παραλίες για τον απλό, τον καθημερινό τον κόσμο, τον συνάνθρωπό 
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μας.  Και πραγματικά μου κάμνει εντύπωση πώς είναι δυνατόν να εμπιστευόμαστε αυτού του είδους τα 
μηχανήματα, τα επικίνδυνα από τη φύση τους.  «Να μην απομακρύνεται», λέει, «πέραν των έξι ναυτικών 
μιλίων».  Αν είναι δυνατόν να υπάρχει αυτή η πρόβλεψη!  Να φεύγει δηλαδή από τα χωρικά ύδατα της Κύπρου!  
Είναι πρωτόγνωρες αυτές οι ρυθμίσεις και βεβαίως με βρίσκουν και εμένα εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Χατζηγιάννης. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Το να οδηγείς σκάφος στη θάλασσα, αγαπητέ κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πολύ 
λιγότερο επικίνδυνο απ’ ό,τι να οδηγείς όχημα στους δρόμους.  Και δεν είναι λίγοι εξ ημών, πολλοί εξ ημών 
έχουμε κατά καιρούς πει ότι η ηλικία, ακόμα και για τις περιπτώσεις της άδειας οδήγησης, θα πρέπει να πάει 
προς τα κάτω.  Άρα λοιπόν, μου είναι αδιανόητο στη θάλασσα, με πολύ λιγότερους κινδύνους, να 
εξακολουθούμε να έχουμε αυτή τη διάκριση!  Από τη μια οι επισκέπτες να μπορούν να πάρουν, να μισθώσουν 
σκάφος και να οδηγήσουν, και από την άλλη στους Κυπρίους στην ίδια ηλικία να μην μπορούν να το πράξουν!  
Αυτό είναι, το λιγότερο που μπορώ να πω, αδιανόητο!   

 Επίσης θα πρέπει να πω και κάτι άλλο, το οποίο βλέπω σαν τάση το τελευταίο διάστημα, να θέτουμε 
περιορισμούς άσκησης της οποιασδήποτε δραστηριότητας είτε εθελοντικής πολύ δε περισσότερο και χειρότερο 
επαγγελματικής, να τίθενται κάποιοι περιορισμοί χρήσης ή παρουσίας νέων στη θάλασσα.  Αντί να δώσουμε 
την ευχέρεια και να προσθέσουμε δυνατότητες, να προσθέσουμε χρόνο, μάλιστα, παρουσίας στον θαλάσσιο 
χώρο, ερχόμαστε με διαφόρους τρόπους να βάζουμε περιορισμούς!  Γι’ αυτόν τον λόγο θεωρώ ότι η άρση 
αυτής της διάκρισης θα είναι απόλυτα θετική και προς την κατεύθυνση του δικαιώματος μεν, αλλά και για το ότι 
οι νεαροί μας θα έχουν τη δυνατότητα να βρίσκονται, να ασκούνται ή και παράλληλα να ασκούν αυτή τη 
δραστηριότητα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, πέντε ψήφους εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ταχύπλοων Σκαφών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, πέντε ψήφους εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Στο σημείο αυτό να σας ενημερώσω ότι το υπ’ αριθμόν 3 θέμα του Κεφαλαίου Τέταρτου, που είναι η 
έκθεση της ad hoc επιτροπής, είναι συναφές με το υπ’ αριθμόν 86 θέμα της νομοθετικής εργασίας, που είναι η 
απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα τιτλοφορείται «Έκθεση της Ad Hoc 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη Διερεύνηση Θεμάτων που Αφορούν σε Δάνεια Πολιτικά Εκτεθειμένων 
Προσώπων αναφορικά με την εκ πρώτης όψεως επισκόπηση της λεγόμενης “Λίστας Γιωρκάτζη”».   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Ad Hoc Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη Διερεύνηση Θεμάτων που Αφορούν σε 
Δάνεια Πολιτικά Εκτεθειμένων Προσώπων αναφορικά με την εκ πρώτης όψεως επισκόπηση της 

λεγόμενης «Λίστας Γιωρκάτζη» 
Παρόντες: 
 Δημήτρης Συλλούρης, πρόεδρος  Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Μάριος Μαυρίδης  Γιώργος Περδίκης 

 Στέφανος Στεφάνου  Λίνος Παπαγιάννης 

 Η Ad Hoc Κοινοβουλευτική Επιτροπή για τη Διερεύνηση Θεμάτων που Αφορούν σε Δάνεια Πολιτικά 
Εκτεθειμένων Προσώπων συνήλθε σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 28 Ιουλίου 2020, και 
συζήτησε ζητήματα που προκύπτουν από την προεπισκόπηση της λεγόμενης «Λίστας Γιωρκάτζη» (εφεξής 
«Λίστα»), η οποία είχε λάβει χώρα σε συνεδρία της επιτροπής, ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2020. 

 Σημειώνεται ότι για το ίδιο θέμα, όπως και για ευρύτερα ζητήματα που αφορούν σε δάνεια Πολιτικά 
Εκτεθειμένων Προσώπων (ΠΕΠ), είχαν πραγματοποιηθεί επίσης μέχρι τις 28 Ιουλίου 2020 άλλες τρεις 
συνεδρίες, στις 10, 13 και 22 Ιουλίου 2020.  Το ζήτημα απασχόλησε επίσης αριθμό Συσκέψεων του Προέδρου 
και των Αρχηγών ή Εκπροσώπων των Κομμάτων της Βουλής των Αντιπροσώπων, που πραγματοποιήθηκαν 
την 1η, στις 3 και στις 8 Ιουλίου 2020, ενώ στις 17 Ιουλίου 2020 για το ίδιο θέμα πραγματοποιήθηκε κοινή 
συνεδρία της ad hoc επιτροπής και της Σύσκεψης του Προέδρου και των Αρχηγών ή Εκπροσώπων των 
Κομμάτων της Βουλής των Αντιπροσώπων.   

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι, βάσει δοθέντων από τη Σύσκεψη του Προέδρου και των Αρχηγών ή 
Εκπροσώπων των Κομμάτων της Βουλής των Αντιπροσώπων ειδικών όρων εντολής, η επιτροπή στην πρώτη 
συνεδρία της μετά τη σύστασή της έπρεπε να αποφασίσει και να υποβάλει εισήγηση στην ολομέλεια του 
σώματος και ειδικότερα στη συνεδρία ημερομηνίας 17 Ιουλίου 2020 για δημοσιοποίηση ή μη αυτούσιας της 
Λίστας.   

 Στην πορεία συζήτησης διαμορφώθηκαν και τέθηκαν ενώπιον της ολομέλειας του σώματος προς 
έγκριση δύο σχέδια απόφασης ως ακολούθως: 

1. Με το πρώτο σχέδιο απόφασης υποβλήθηκε εισήγηση για δημοσιοποίηση αυτούσιας της Λίστας στις 17 
Ιουλίου 2020, υπό την αίρεση της έκδοσης της σχετικής απόφασης της Βουλής από τον Πρόεδρο της 
Δημοκρατίας διά δημοσίευσης αυτής στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας σύμφωνα με το άρθρο 
52 του συντάγματος. 

2. Με το δεύτερο σχέδιο απόφασης υποβλήθηκε εισήγηση για δημοσιοποίηση της Λίστας την 31η Ιουλίου 
2020, ώστε στο μεταξύ να επέρχονταν σε αυτή οι δέουσες διορθώσεις προς επικαιροποίησή της.  Η 
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ανάγκη αυτή προέκυψε ύστερα από την εκ πρώτης όψεως επισκόπησή της, κατά την οποία 
διαπιστώθηκε ότι η Λίστα ως είχε κατατεθεί από την τέως Διοικητή της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου 
κ. Χρυστάλλα Γιωρκάτζη περιείχε λανθασμένα και ανακριβή στοιχεία.   

 Τονίζεται ότι για σκοπούς δημοσιοποίησης της Λίστας την 31η Ιουλίου 2020 βάσει του δεύτερου υπό 
αναφορά σχεδίου απόφασης είχαν επίσης τεθεί οι ακόλουθοι συγκεκριμένοι όροι: 

1. Η Λίστα να παραπεμπόταν στον νυν Διοικητή της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, ώστε υπ’ ευθύνη 
του να διακριβωνόταν κατά πόσο πράγματι τα περιληφθέντα στη Λίστα ΠΕΠ εμπίπτουν στον ορισμό του 
όρου «Πολιτικά Εκτεθειμένο Πρόσωπο», όπως και κατά πόσο τα αντίστοιχα δάνεια ορθά και σύμφωνα 
με τις σχετικές εποπτικές οδηγίες έχουν χαρακτηρισθεί ως μη εξυπηρετούμενα. 

2. Να εδίδετο στο μεταξύ και μέχρι την 31η Ιουλίου 2020, ημερομηνία δημοσιοποίησης της Λίστας 
σύμφωνα με το υπό αναφορά σχέδιο απόφασης, η ευκαιρία στα επηρεαζόμενα πρόσωπα να 
καταθέσουν τις απόψεις τους στην επιτροπή. 

Επισημαίνεται επίσης ότι τρίτο σχέδιο απόφασης, το οποίο προέκυψε μεταγενέστερα και πιο 
συγκεκριμένα μετά την κοινή συνεδρία της επιτροπής και της Σύσκεψης του Προέδρου και των Αρχηγών ή 
Εκπροσώπων των Κομμάτων στις 17 Ιουλίου 2020.  Με απόφαση της ολομέλειας του σώματος που λήφθηκε 
αυθημερόν το διατακτικό της απόφασης περιελήφθη τελικά στους γενικούς όρους εντολής της επιτροπής.  
Συναφώς και σύμφωνα με το τελευταίο αυτό σχέδιο απόφασης, η ολομέλεια του σώματος καλείτο να ζητήσει 
από τα κρατικά αρμόδια θεσμικά όργανα να προχωρήσουν αμέσως σε διερεύνηση του τρόπου διαμόρφωσης 
και σύνταξης της Λίστας, ώστε να διαφανεί κατά πόσο σε αυτή έχουν περιληφθεί πρόσωπα που δεν έπρεπε να 
είχαν περιληφθεί και των οποίων η συμπερίληψη εκθέτει αυτά ανεπανόρθωτα.  Περαιτέρω, εάν από τη σχετική 
έρευνα διαπιστωθεί ότι προκύπτουν οποιεσδήποτε ευθύνες για πρόσωπα που συνέβαλαν στην ετοιμασία της 
Λίστας, αυτά να κατονομασθούν και να αποδοθούν οι δέουσες ευθύνες.   

 Όπως είναι γνωστό, εν τέλει η ολομέλεια του σώματος ενέκρινε κατά πλειοψηφία το πρώτο σχέδιο 
απόφασης, βάσει του οποίου η Λίστα, υπό την αίρεση της έκδοσής της διά δημοσίευσης στην Επίσημη 
Εφημερίδα της Δημοκρατίας από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας βάσει του άρθρου 52 του συντάγματος, 
έπρεπε να δημοσιοποιηθεί αυτούσια στις 17 Ιουλίου 2020.   

 Σημειώνεται και πάλιν ότι η Λίστα δόθηκε στα μέλη της επιτροπής από τον Πρόεδρο της Βουλής και 
πρόεδρο της επιτροπής σε συνεδρία της επιτροπής, ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2020.  Στη συγκεκριμένη 
συνεδρία τα παρευρεθέντα μέλη της επιτροπής είχαν την ευκαιρία να επιθεωρήσουν τη Λίστα και να 
καταλήξουν σε εκ πρώτης όψεως παρατηρήσεις για τον τρόπο παρουσίασης, τη δομή και τα στοιχεία που 
έχουν περιληφθεί σε αυτή, ακολούθως δε, σύμφωνα με δέσμευσή τους, να την επιστρέψουν στον πρόεδρο της 
επιτροπής.  Συναφώς και όπως είχε διαπιστωθεί στο τότε στάδιο από όλα τα μέλη της επιτροπής, η Λίστα 
περιέχει λανθασμένα και ανακριβή στοιχεία, τα οποία, όπως είχε κριθεί, ήταν δυνατόν να οδηγήσουν σε 
λανθασμένες εντυπώσεις και παραπλάνηση των πολιτών.  Παρά ταύτα, ενώ είχε διαπιστωθεί η ανάγκη 
διόρθωσης και επικαιροποίησής της, κρίθηκε ταυτόχρονα ότι επί μακρόν συζήτηση του όλου θέματος θα 
προκαλούσε φθορά και θα έπληττε το καλώς νοούμενο δημόσιο συμφέρον.  Ως εκ τούτου, από μερίδα μελών 
της επιτροπής είχε αποφασισθεί η υποβολή της εισήγησης που περιλήφθηκε τελικά στο πρώτο σχέδιο 
απόφασης προς την ολομέλεια του σώματος για δημοσιοποίηση της Λίστας αυτούσιας στις 17 Ιουλίου 2020, 
όπως πιο πάνω έχει αναλυτικά εκτεθεί. 

 Στην παρούσα φάση και λαμβάνοντας υπόψιν όλα τα πιο πάνω, η επιτροπή κρίνει σκόπιμο να υποβάλει 
στο σώμα την παρούσα ενδιάμεση έκθεσή της, παραθέτοντας τα προκαταρκτικά ευρήματα των μελών της, 
όπως αυτά έχουν προκύψει από την προεπισκόπηση της Λίστας, τα οποία έχουν ως ακολούθως: 

1. Κανένα μέλος της επιτροπής δεν έχει ικανοποιηθεί από το συγκεκριμένο έγγραφο, καθότι εμφανώς 
εμπεριέχει λάθη, ανακρίβειες, κενά και παραλείψεις. 

2. Γίνεται αποδεκτό από όλα τα μέλη της επιτροπής ότι το συγκεκριμένο έγγραφο δε δύναται να αποτελέσει 
τη βάση και/ή το αντικείμενο ορθής και αξιόπιστης έρευνας περί της ουσίας και των παραμέτρων του 
όλου θέματος.   

 Κρίνεται σκόπιμο στην παρούσα έκθεση να αναφερθεί σχετικά ότι στη συνεδρία της επιτροπής, 
ημερομηνίας 22 Ιουλίου 2020, ο Διοικητής της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου κ. Κωνσταντίνος Ηροδότου, ο 
οποίος παρευρέθηκε στην εν λόγω συνεδρία, κλήθηκε να ενημερώσει την επιτροπή για τον τρόπο με τον οποίο 
έγινε η συλλογή των στοιχείων που περιλαμβάνονται στη Λίστα από την τέως Διοικητή της Κεντρικής Τράπεζας 
της Κύπρου κ. Χρυστάλλα Γιωρκάτζη.  Συναφώς, ο εν λόγω αξιωματούχος κατέθεσε στην επιτροπή σχετική 
επιστολή, ημερομηνίας 17 Ιανουαρίου 2019, από την οποία διαπιστώνεται ότι τα στοιχεία που περιλήφθηκαν 
στη Λίστα δε βρίσκονται στην κατοχή της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, αλλά είχαν ζητηθεί ειδικά από την 
τέως αξιωματούχο, η οποία και είχε απευθυνθεί γενικά σε όλα τα πιστωτικά ιδρύματα, ζητώντας σχετικές 
πληροφορίες σχετικά με ΠΕΠ μέχρι και την 31η Δεκεμβρίου 2018.   

 Στην ίδια επιστολή, για σκοπούς καθορισμού του όρου «Πολιτικά Εκτεθειμένο Πρόσωπο», τα πιστωτικά 
ιδρύματα παραπέμπονταν στον αντίστοιχο όρο του περί της Παρεμπόδισης και Καταπολέμησης της 
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Νομιμοποίησης Εσόδων από Παράνομες Δραστηριότητες Νόμου [Αρ. Νόμου 188(Ι) του 2007].  Συναφώς, ο 
ορισμός του όρου «πολιτικώς εκτεθειμένα πρόσωπα» στον οποίο παραπέμπονται σχετικά τα πιστωτικά 
ιδρύματα προβλέπει σε γενικές γραμμές ότι τέτοια πρόσωπα είναι τα φυσικά πρόσωπα στα οποία έχει ανατεθεί 
σημαντικό δημόσιο λειτούργημα στη Δημοκρατία ή σε άλλη χώρα, τον άμεσο στενό συγγενή τέτοιου 
προσώπου, καθώς και πρόσωπο γνωστό ως στενός συνεργάτης τέτοιου προσώπου.   

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, ο νυν Διοικητής της Κεντρικής Τράπεζας δήλωσε στην επιτροπή ότι 
προφανώς για τη συλλογή των υπό αναφορά στοιχείων προκύπτει ότι δεν ενημερώθηκε ο Ενιαίος Εποπτικός 
Μηχανισμός (ΕΕΜ/SSM) ως έπρεπε, αφού τέτοια στοιχεία έχουν ζητηθεί και από συστημικές τράπεζες που 
εποπτεύονται από τον εν λόγω μηχανισμό.   

 Η επιτροπή, υπό το φως των πιο πάνω, καταλήγοντας δηλώνει ότι στο πλαίσιο των ευρύτερων 
ζητημάτων που εμπίπτουν στους όρους εντολής της, ήτοι της διερεύνησης θεμάτων που αφορούν σε δάνεια 
ΠΕΠ, θα συνεχίσει τη διερεύνηση ζητημάτων που προκύπτουν από τη Λίστα με κύριο στόχο την εξακρίβωση 
της μεθοδολογίας καταχώρισης των περιληφθέντων σε αυτή προσώπων και την αξιολόγηση της 
ακολουθηθείσας διαδικασίας χαρακτηρισμού των αντίστοιχων δανείων ως «μη εξυπηρετούμενων».  Εντός του 
ιδίου πλαισίου, ενεργώντας, θα εξετάσει επίσης περιπτώσεις ΠΕΠ που έχουν μη εξυπηρετούμενα δάνεια ή 
είναι εγγυητές σε τέτοια δάνεια και δεν έχουν περιληφθεί στη Λίστα, όπως και τους λόγους για τους οποίους 
αυτά δεν περιλαμβάνονται στη Λίστα.   

 Τέλος, βάσει του επιπρόσθετου όρου εντολής που προέκυψε σύμφωνα με τα πιο πάνω, σε 
μεταγενέστερο στάδιο με απόφαση της ολομέλειας του σώματος, ημερομηνίας 17 Ιουλίου 2020, θα εξετάσει 
επίσης τον τρόπο διαμόρφωσης και σύνταξης της Λίστας, ώστε να διαφανεί κατά πόσο σε αυτή 
περιλαμβάνονται πρόσωπα που δεν έπρεπε να είχαν περιληφθεί και των οποίων η συμπερίληψη τα εκθέτει 
ανεπανόρθωτα.  Σε περίπτωση που από την εν λόγω έρευνα διαπιστωθεί ότι προκύπτουν οποιεσδήποτε 
ευθύνες για πρόσωπα που συνέβαλαν στη διαμόρφωσή της κατά τον δεδομένο τρόπο, η επιτροπή θα 
προχωρήσει να τα κατονομάσει, αποδίδοντας τις δέουσες ευθύνες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Αν δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, να προχωρήσουμε στο υπ’ αριθμόν 86 θέμα στην 
ημερήσια διάταξη, που τιτλοφορείται «Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για επικύρωση των 
διευρυμένων όρων εντολής της Ad Hoc Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη Διερεύνηση Θεμάτων που 
Αφορούν σε Δάνεια Πολιτικά Εκτεθειμένων Προσώπων».   

 Η απόφαση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική απόφαση) 

Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για επικύρωση των διευρυμένων όρων εντολής της Αd Ηoc 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη Διερεύνηση Θεμάτων που Αφορούν σε Δάνεια Πολιτικά 

Εκτεθειμένων Προσώπων 
 ΕΠΕΙΔΗ έχει συσταθεί Ad Ηoc Κοινοβουλευτική Επιτροπή για τη Διερεύνηση Θεμάτων που Αφορούν σε 
Δάνεια Πολιτικά Εκτεθειμένων Προσώπων με συγκεκριμένους όρους εντολής, 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ με βάση τους αρχικούς όρους εντολής η εν λόγω επιτροπή έχει κληθεί να εξετάσει 
ζητήματα προνομιακής και/ή χαριστικής μεταχείρισης της οποίας ενδεχομένως να έχουν τύχει Πολιτικά 
Εκτεθειμένα Πρόσωπα (ΠΕΠ) από το τραπεζικό σύστημα, όπως και ζητήματα που αφορούν στη λεγόμενη 
«Λίστα Γιωρκάτζη», 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ από τη σύσταση της εν λόγω επιτροπής και εντεύθεν έχει διαφανεί ότι οι δοθέντες αρχικά 
όροι εντολής δεν είναι ικανοποιητικοί και πρέπει να τύχουν αναπροσαρμογής και διεύρυνσης,  

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ ως αποτέλεσμα των πιο πάνω οι αρχικοί όροι εντολής πρέπει ειδικότερα να διαλαμβάνουν 
αναφορά στην οριοθέτηση της υπό διερεύνηση χρονικής περιόδου έστω και ενδεικτικά, χωρίς ταυτόχρονα, 
εφόσον κρίνεται στην πορεία της έρευνας αναγκαία, να αποκλείεται η αναδρομή και σε άλλα προγενέστερα 
χρονικά σημεία, 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ περαιτέρω πρέπει να διασαφηνισθεί ότι προτεραιότητα της επιτροπής θα είναι η 
διερεύνηση ειδικά περιπτώσεων πρώην και νυν βουλευτών, υπουργών και αξιωματούχων που εμπίπτουν στον 
ορισμό του όρου «Πολιτικά Εκτεθειμένο Πρόσωπο», αλλά και πολιτικών κομμάτων ή εταιρειών/οργανισμών 
συνδεδεμένων με κόμματα, 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ έτι περαιτέρω από την απόφαση της ολομέλειας του σώματος, ημερομηνίας 17 Ιουλίου 
2020, έχει προκύψει η ανάγκη προσθήκης στους αρχικούς όρους εντολής της επιτροπής η διερεύνηση 
επιπρόσθετων θεμάτων, ήτοι η διερεύνηση του τρόπου διαμόρφωσης της λίστας, ώστε να διαφανεί κατά πόσο 
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σε αυτή έχουν περιληφθεί πρόσωπα τα οποία δεν έπρεπε να είχαν περιληφθεί, συναφώς δε να αποδοθούν 
ευθύνες στα πρόσωπα που συνέβαλαν στη σύνταξη της λίστας, 

 Για όλους αυτούς τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων με την παρούσα απόφασή της επικυρώνει 
τους επισυνημμένους όρους εντολής, όπως αυτοί έχουν τροποποιηθεί και διευρυνθεί, σύμφωνα με τα πιο 
πάνω.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω μια τροπολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να την ακούσουμε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Εντάξει, θα αποφύγω τις τοποθετήσεις, είμαστε όλοι κουρασμένοι. 

 Η πρότασή μου είναι η εξέταση των εγγράφων που μπορούν να φτάσουν υπόψη της επιτροπής ad hoc 
σε σχέση με τις διαγραφές δανείων πολιτικών προσώπων, κομμάτων, οργανώσεων κ.λπ. συνδεδεμένων με 
πολιτικά εκτεθειμένα πρόσωπα και εν γένει οι εργασίες της επιτροπής να μην έχουν χρονικό περιορισμό προς 
τα πίσω.  Όπως είναι γραμμένη η απόφαση, κατόπιν της κατά πλειοψηφία απόφασης της ad hoc επιτροπής, 
μπήκε και παραμένει το χρονικό όριο της 30ής Απριλίου του 2013.  Τούτο το όριο προτείνω, εισηγούμαι στην 
ολομέλεια να καταργηθεί.  Να έχει τα χέρια της η ad hoc επιτροπή ελεύθερα να διερευνήσει στοιχεία καθ’ όλη 
τη διάρκεια των χρόνων που έχουν περάσει. 

 Ευχαριστώ πολύ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βασικά, είναι οι όροι εντολής που έχουν κατατεθεί από την επιτροπή ομόφωνα και κάμνει μια 
τροπολογία. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Αλλά επανέρχεται και αυτό το θέμα ως είχε κατατεθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Επανέρχεται και αυτό.  Μάλιστα. 

 Να γίνει η ψηφοφορία για την τροπολογία τούτη. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καταλάβατε, κύριε Στεφάνου; 

 Ο κ. Στεφάνου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Και ο κ. Μαυρίδης θέλει να μιλήσει, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Ο κ. Μαυρίδης πρώτα. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Μετά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Στεφάνου πρώτα και μετά ο κ. Μαυρίδης. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Το θέμα της ημερομηνίας ως σημείο αναφοράς για τη συζήτηση στην ad hoc επιτροπή είχε συζητηθεί 
και στη Σύσκεψη Αρχηγών ή Εκπροσώπων των Κομμάτων και εκεί, απ’ ό,τι ξέρω εγώ τουλάχιστον και απ’ ό,τι 
έχω ενημερωθεί από τον σύντροφό μου τον Γιώργο Λουκαΐδη που συμμετέχει στη Σύσκεψη Αρχηγών των 
Κομμάτων, εκεί ομόφωνα είχε συμφωνηθεί ότι πρέπει να υπάρχει μια ημερομηνία, έτσι ώστε να μπορεί η ad 
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hoc επιτροπή να συγκεντρώσει τη δουλειά της σε συγκεκριμένα πράγματα.  Έπειτα από πάρα πολλή 
συζήτηση, κατάληξε να προτείνει στους όρους αναφοράς, να περιλάβει στους όρους αναφοράς που ήρθαν 
στην ad hoc επιτροπή την 30ή Απριλίου του 2013, γιατί εκείνη την ημέρα η Βουλή των Αντιπροσώπων είχε 
εγκρίνει, είχε επικυρώσει… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα, ήταν εισήγηση του κ. Νικόλα Παπαδόπουλου και εγκρίθηκε. 

 Ακούστε το ιστορικό τζιαι εννά το διορθώσουμε. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Όταν ήρθε στην ad hoc επιτροπή το θέμα μαζί με τις παρατηρήσεις που ξεκίνησαν να γίνονται «μα, γιατί 
την 30ή του Απρίλη του 2013 τζιαι να μεν πάμε πίσω», εκάμαμε τζιαι μια ολόκληρη συζήτηση, κύριε Πρόεδρε, 
το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά, γιατί… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εισηγήθηκα εγώ να μην υπάρχει ημερομηνία και μετά ανατράπηκε αυτή η εισήγησή μου και καταλήξαμε 
στο προχθεσινό με εισήγηση της κ. Ερωτοκρίτου που δεν είναι παρούσα. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Και μετά, αφού εκάμαμεν συζήτηση τζιαι εξηγήσαμε ποια είναι η ανάγκη να υπάρχει μια ημερομηνία, 
λέχθηκαν διάφορα πράγματα, ότι «ξέρετε, μα, αν έρθουν κάποια στοιχεία, κάποιες λίστες, κάποια δεδομένα 
που μπορεί να πηγαίνουν τζιαι πριν την 30ή του Απρίλη του 2013 τι θα κάνουμε;  Δε θα τα λαμβάνουμε 
υπόψη;».  Γι’ αυτό όντως η κ. Ερωτοκρίτου, που συμμετείχε εκ μέρους του Δημοκρατικού Κόμματος, 
εισηγήθηκε να βάλουμε μια λέξη σ’ αυτή την αναφορά ενδεικτικά για την ημερομηνία.  

 Είναι γεγονός ότι υπήρχαν κόμματα τα οποία ήθελαν και θέλουν να μην έχουμε ημερομηνία.  Πριν σας 
πω την τοποθέτηση του κόμματος, θέλω να αναφέρω ότι οι συνεδρίες της ad hoc επιτροπής γίνονται ανοικτά 
με παρόντες τους δημοσιογράφους και το λέω τούτο, γιατί, όταν συζητήσαμε το θέμα τούτο και υπήρχε η 
επιχειρηματολογία από τις διάφορες πλευρές, ενώ ήταν παρόντες και δημοσιογράφοι, την επόμενη ημέρα σε 
εφημερίδες είδαμε πάλι τα γνωστά «κάποιοι εν θέλουν να βκουν λίστες έξω», «κάποιοι εν θέλουν να γίνει 
διερεύνηση», «κάποιοι εν θέλουν εκείνο ή το άλλο» τζιαι ακούσαμε τζιαι σχετικές δηλώσεις.   

 Είναι φανερό λοιπόν ότι κάποιοι θέλουν να χρησιμοποιήσουν την ad hoc επιτροπή και τη διερεύνηση 
που φιλοδοξεί να κάμει η ad hoc επιτροπή, η οποία ειρήσθω εν παρόδω θα είναι πολύ δύσκολη.  Έν’ καλά 
κάποια στιγμή, κύριε Πρόεδρε, να δώσουμε τα πρακτικά της ad hoc επιτροπής στην παρουσία του Διοικητή της 
Κεντρικής Τράπεζας για το τι είπε ο Διοικητής της Κεντρικής Τράπεζας σε σχέση με τη διερεύνηση και εμείς 
είχαμε πει ότι μ’ αυτό το οποίο λέτε τα κόμματα εκείνα που θέλουν να μην έχουν ημερομηνία θα δυσκολέψουμε 
αφάνταστα την έρευνα από μέρους της ad hoc επιτροπής και εγώ λέω ότι θα διακινδυνέψουμε στο τέλος με τα 
πολλά που θα δούμε και με τη διελκυστίνδα που θα υπάρχει στο τέλος τελικά να μην ερευνήσουμε τίποτε και 
εκεί να δείτε τι κράξιμο θα έχουμε από την κοινωνία και μια έτσι τοποθέτηση του στιλ ότι τελικά η Βουλή κάμνει 
επιτροπές, αλλά στην ουσία τίποτα δε βγαίνει στο φως. 

 Γι’ αυτό και εμείς είχαμε υποστηρίξει ότι πρέπει να μείνει η ημερομηνία.  Επειδή όμως εμείς δε θέλουμε 
ξανά ούτε να πέσουμε θύματα μιας λογικής «α, εν θέλετε, σημαίνει ότι θέλετε να κρύψετε κάτι» και επειδή 
όντως δε θέλουμε να νομίζει κανένας ότι υπάρχει κάτι να κρύψουμε… Άλλωστε, αν έσιει ένα κόμμα που δεν 
έσιει να κρύψει τίποτε, έν’ το ΑΚΕΛ.  Έντζιε ν’ εμείς που κάμνουμε πλάτες εις τις τράπεζες, εμείς εν ψηφίσαμε 
τίποτε υπέρ των τραπεζών ούτε κουραστήκαμε να ψηφίζουμε για τις τράπεζες, γιατί εν ψηφίζουμε για τις 
τράπεζες.  Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο εμείς θα υπερψηφίσουμε την τροπολογία.  Ας πάμε πίσω ’πού την 
ίδρυση της Κυπριακής Δημοκρατίας τζιαι, αν είσιε τζιαι τραπεζικό σύστημα, ’πού το 1821, να πάμε τζιαι στο 
1821, δεν έχουμε κανένα πρόβλημα, αλλά θέλω να προειδοποιήσω εκ μέρους του κόμματος ότι αυτό το 
πράγμα θα δυσκολέψει αφάνταστα την έρευνα της ad hoc επιτροπής και θα διακινδυνεύσει και το όποιο 
αποτέλεσμα μπορεί να δώσει. 

 Επομένως, επαναλαμβάνω ότι μ’ αυτό το σκεπτικό εμείς θα υπερψηφίσουμε την τροπολογία και γαία 
πυρί μειχθήτω.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ποιος άλλος θέλει να μιλήσει;   

 Ο κ. Γιωργάλλας και ο κ. Μαυρίδης.  Όσο σύντομα μπορείτε. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Σύντομα, κύριε Πρόεδρε, επειδή ήμουν εξ αυτών που ψήφισε την προσέγγιση του ΑΚΕΛ, εξηγώ ότι μια 
ημερομηνία αναφοράς δεν είναι ποτέ δεσμευτική και, όταν μιλούμε για δάνεια τα οποία μπορεί να εντοπιστούν 
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τον Απρίλιο του 2013 να είναι μη εξυπηρετούμενα, σίγουρα σέρνονται στο παρελθόν, άρα εξ ανάγκης θα 
εξετάσουμε και στοιχεία πέραν και πίσω από το 2013. 

 Απλά να σημειώσω ότι αυτό το οποίο με στεναχωρεί είναι αυτή η προσπάθεια που γίνεται συνεχώς να 
υπονομεύεται το έργο της ad hoc επιτροπής, διότι στην παρουσία των δημοσιογράφων με ανοικτή τη συνεδρία 
γραφτήκαν όλα αυτά που γραφτήκαν την επόμενη μέρα.  Σημαίνει ότι υπάρχει διάθεση και προσπάθεια να 
βραχυκυκλωθεί το έργο της ad hoc επιτροπής, γι’ αυτό και εγώ υπερψηφίσω, θα υπερψηφίσουμε ως 
Αλληλεγγύη την αφαίρεση της ημερομηνίας, σε μια προσπάθεια να διευκολύνουμε αυτούς που ανησυχούν ότι 
εμείς θέλουμε να συσκοτίσουμε τα γεγονότα και όλα αυτά τα οποία έγιναν και να υπενθυμίσω αυτό που είπα 
και στην επιτροπή, ότι, εάν θα φθάσουμε σε αποτέλεσμα, δεν είναι γιατί έχουμε ή δεν έχουμε ημερομηνίες μέσα 
στους όρους εντολής, αλλά από την ικανότητα και τη διάθεση των μελών της επιτροπής να επεξεργαστούν με 
ταχύτητα τoν όγκο των δεδομένων, των στοιχείων και των πληροφοριών που θα τεθούν ενώπιόν τους.  Εμείς 
δηλώνουμε ξανά ότι θα είμαστε αρωγοί σ’ αυτή τη προσπάθεια, με μια διάθεση να βγουν όλα στο φως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μαυρίδης. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Το ότι υπάρχει ημερομηνία είναι ένας περιορισμός.  Το ότι δε θα υπάρχει ημερομηνία δε θα αυξήσει και 
τόσο πολύ τον όγκο εργασίας της επιτροπής, διότι θα ξεκινήσουμε από τα τελευταία, τα πιο πρόσφατα, και θα 
πηγαίνουμε πίσω πίσω.  Όπως έχουμε πει, όσοι είναι σήμερα ΠΕΠ ήταν οι περισσότεροι και πριν μερικά 
χρόνια.  Γιατί δηλαδή πρέπει να αποκλείσω οποιονδήποτε;  Αυτή είναι η φιλοσοφία του ότι πρέπει να φύγει η 
ημερομηνία.  Γιατί πρέπει να είναι η συγκεκριμένη ημερομηνία;  Δεν υπάρχει κανένας λόγος να υπάρχει 
ημερομηνία.  Καταλαβαίνω και εκτιμώ την προσπάθεια του Στέφανου να υπάρχει κάποιος λόγος… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αλλά υπάρχει λόγος να περιοριζόμαστε στα πρόσωπα αν είναι ΠΕΠ ή μη ΠΕΠ;  Διότι εμένα η εκτίμησή 
μου είναι τα μη ΠΕΠ που δέχτηκαν τα παραπάνω και εκεί θα κριθείτε και εσείς.  

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Τότε αλλάξετε τον τίτλο των όρων εντολής, γιατί, όταν το είχατε αναφέρει στην επιτροπή, σας έχω πει, τι 
σας έχω πει;  Όλα, όλα! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άρα, εισήγηση να αλλάξει και ο τίτλος;   

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Να βάλετε όλα τα δάνεια, να συμπεριληφθούν και αυτά τα οποία έχετε πει για τα εκατομμύρια.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να αλλάξει, όλα τα χαριστικά.  Κάμνω εγώ τροπολογία τώρα. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Γιατί δηλαδή να μην τα ερευνήσουμε;  Ποιος είναι ο λόγος;  Αφού υποτίθεται ότι προσπαθούμε… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ναι, αλλά οι όροι εντολής…   

 Κύριε συνάδελφε, με συγχωρείτε, επειδή μας ακούει… 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Συνάδελφε, να τελειώσω και μετά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άσ’ τον να τελειώσει. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Απλά να διευκρινίσουμε.   

 Άμα το διαβάσετε, δε μιλούμε για δάνεια, μιλούμε για ευνοϊκή, προνομιακή μεταχείριση με οποιοδήποτε 
τρόπο από οποιονδήποτε.  Τώρα αντιλαμβάνομαι, όταν μιλούμε για ΠΕΠ, εννοούμε από την ίδρυση της 
Δημοκρατίας και εντεύθεν, μιλούμε για ζώντες και νεκρούς, μιλούμε για όλους από το ’60 και εντεύθεν, είναι 
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υπό διερεύνηση για όλα, τι εκάμαν στο χρηματιστήριο, τι εκάμαν πριν το χρηματιστήριο, όλα!  Την ώρα που 
εννά κλείσει η πόρτα του φρενοκομείου, εννά ξαναμιλήσουμε!   

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Εκείνο που προσπαθούμε να κάμουμε… 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν ξέρω γιατί μιλά με αυτό τον τρόπο ο κ. Λουκαΐδης.  Είναι έξυπνος άνθρωπος.   

 Γιατί, κύριε Λουκαΐδη, να ερευνήσω κάποιο δάνειο, κάποια προνομιακή μεταχείριση το ’60, το ’70;  Για 
ποιο λόγο να το κάμω;  Εμένα με ενδιαφέρει το σήμερα… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Αυτό θα ψηφίσεις τώρα, δε θα βάλεις περιορισμό.   

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Λουκαΐδη... 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Μαζί σας ανοικτή η πόρτα του φρενοκομείου! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συνεχίστε, κύριε Μαυρίδη. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Εμάς μας ενδιαφέρουν οι σημερινοί, οι ζώντες, οι οποίοι έχουν τύχει προνομιακής μεταχείρισης, εάν 
υπάρχουν - μπορεί και να μην υπάρχουν δηλαδή- και οι οργανισμοί και οι συνδεδεμένες οργανώσεις.  Αυτά 
μας ενδιαφέρουν.  Αυτά που υφίστανται σήμερα.  Και μακάρι να μπορέσουμε να πάμε και πιο πίσω, αλλά 
πιστεύω ότι έχουμε αρκετό υλικό να δουλέψουμε με τα πιο πρόσφατα και μπορεί και να μη χρειαστεί να πάμε 
πολύ πίσω.   

 Άρα λοιπόν, είναι πολύ σωστή η απόφαση να μην υπάρχει ημερομηνία.  Μακάρι να το είχαμε 
αποφασίσει από χθες.  Αλλά εκείνο που έχει σημασία να αναφέρουμε είναι ότι πρέπει να διερευνηθούν τα 
σημερινά ΠΕΠ και πρέπει να προσληφθεί ένας οίκος αξιολόγησης ο οποίος θα εξετάσει τα δάνεια του καθενός 
ξεχωριστά, για να αποδειχθεί ότι έχει πιστοποιητικό καθαρότητας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να μη μετατρέψουμε την ολομέλεια σε ad hoc επιτροπή σας παρακαλώ.  Ναι μεν προεδρεύω τζιαι 
ποτζιεί και ποδά, αλλά στο τέλος θα αρχίσουμε…   

 Θα σας δώσω τον λόγο, κύριε Αβέρωφ, ένα λεπτό.   

 Ο κ. Χρίστου έχει τον λόγο. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Επίσης πρέπει να προσθέσω, αν είναι δυνατόν… 

 Κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας να προσθέσω μία μικρή τροπολογία στην τροπολογία του κ. Περδίκη, 
ότι πρέπει να συμπεριληφθούν και οι… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Διαβάστε τους όρους εντολής.  Είναι μέσα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Μαυρίδη, υπάρχει μέσα. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Εντάξει, είναι μέσα στους όρους εντολής, αλλά πιο specific… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι μέσα στους όρους εντολής.   

 Κύριοι, η τροπολογία του κ. Περδίκη απλώς λέει για το αν θα έχουμε την ημερομηνία που βάλαμε 
προηγουμένως από τον καιρό που υπογράφτηκε το μνημόνιο ή αν δε θα έχουμε ημερομηνία.  Τα άλλα όλα 
περιλαμβάνονται. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 
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 Τέλος, κύριε Πρόεδρε, τελευταία μου παρατήρηση, επειδή ο Στέφανος συνεχώς αναφέρεται στο ότι 
ψηφίζουμε νόμους για τις τράπεζες, απλά να πληροφορήσω ότι ό,τι ψηφίζουμε είναι για τους καταθέτες και όχι 
για τις τράπεζες, διότι για μας τράπεζα σημαίνει καταθέτης και όχι τραπεζίτες ή μέτοχοι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ποιοι άλλοι θέλουν να μιλήσουν;  Πάνω τα χέρια, διότι έχει ενδιαφέρον, όταν είναι για τούντα τα 
πράγματα.  Όταν είναι για σοβαρά θέματα, δεν αφήνουμε χρόνο. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ολοκληρώστε, ναι. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Επίσης, επειδή προηγουμένως είχα κάμει ένα μικρό λαθάκι, να απολογηθώ προς εσάς.  Είπετε «86», 
εγώ νόμιζα ότι είναι χρονολογία που είπετε, που έλειπα ’πού την Κύπρο, απλώς να το αναφέρω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, το κατάλαβα, θα σου το εξηγήσω άλλη ώρα.  Είναι μικρολαθάκι εκείνο. 

 Ο κ. Χρίστου ετέλειωσε;   

 Υπάρχει άλλος ομιλητής;   

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε μίλησα ακόμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πάνω τα χέρια να καταγράψει η κ. Δημητρίου ποιοι θέλετε να μιλήσετε. 

 Ναι, κύριε Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ. 

 Θέλουμε απλά και εμείς να συμφωνήσουμε με την τροπολογία του κ. Περδίκη ότι δεν πρέπει να υπάρξει 
χρονικός περιορισμός στο πόσο πίσω θα φθάσουν οι έρευνες και υπάρχουν λόγοι και μάλιστα πολύ ειδικοί.  Τη 
δεκαετία του 2000 και τη δεκαετία του ’90 ειδικά έχουν συμβεί αρκετά πράγματα, τα οποία έχουν στιγματίσει τη 
χώρα μας μέχρι σήμερα, το χρηματιστήριο και άλλα πολλά.  Επομένως, θα πρέπει να μείνει ανοικτό αυτό το 
ενδεχόμενο, οι έρευνες να φθάσουν μέχρι εκείνες τις δεκαετίες.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μυλωνάς. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή έχετε εμπειρία μεγάλη, ήσασταν στην προηγούμενη επιτροπή Θεσμών, όντως 
υπάρχει δυνατότητα δηλαδή χωρίς την εξειδικευμένη γνώση των συναδέλφων στην ad hoc επιτροπή να 
διεκπεραιώσουν τον όγκο εργασίας πριν τη λήξη της συνόδου; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα κάμω σχόλιο στο τέλος, κύριε Μυλωνά.  Απλώς με βοήθησες μήπως άλλαζα ιδέα.  Πιθανόν να 
άλλαζα ιδέα και ευτυχώς που μου το είπες.  Θα κάμω σχόλιο. 

 Ποιος άλλος;  Τελειώσαμε με τους ομιλητές;   

 Ο κ. Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Και αυτή η συζήτηση, και αυτή η συζήτηση έχει καταδείξει ότι τελικά στην πολιτική στην Κύπρο είναι όλα 
ζήτημα συμψηφισμού.  Συμψηφίζονται οι δικοί μας οι απατεώνες με τους δικούς σας τους απατεώνες.  
Συμψηφίζονται αυτοί που έτυχαν χαριστικών δανείων, οι δικοί μας με τους δικούς σας, που τα έκαμαν πριν 
κάποια χρόνια.  Αυτό είναι το επίπεδό μας.  Κυριολεκτικά, αν πιστεύουμε ότι προσφέρουμε το παραμικρό σε 
αυτό τον τόπο, ειλικρινά ζούμε στον πλανήτη Άρη!  Αυτή τη στιγμή τι λέμε;  Επειδή υπάρχει το ζήτημα ότι 
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κάποιοι δικοί σας πιθανόν να αποκαλυφθεί ότι πριν κάποια χρόνια έτυχαν της ίδιας χαριστικής μεταχείρισης 
όπως έτυχαν οι δικοί μας πριν λίγους μήνες ή μερικά χρόνια, να τα βάλουμε όλα μέσα με ένα σκοπό, να μην 
αποκαλυφθεί ποτέ η αλήθεια και να ερίζουμε μέχρι πότε θα πρέπει να πάμε πίσω.   

 Τελειώνω με το εξής:  Εάν νομοθετούμε πάντοτε με το κράτος του φόβου, ότι θα μας χαρακτηρίσουν ότι 
φοβόμαστε κάτι, ότι θέλουμε να κρύψουμε κάτι, όταν νομοθετούμε ή αποφασίζουμε όχι με τη συνείδησή μας, 
αλλά με το τι θα πει ο άλφα και ο βήτα ή τι θα γράψει ο άλφα ή ο τάδε και ο δείνα, τότε δεν κάμνουμε γι’ αυτή τη 
δουλειά.  Πραγματικά, δεν μπορούσα να φανταστώ, όταν το 2016 εκλέχθηκα, ότι θα μετάνιωνα την ώρα που 
ήρθα στο κοινοβούλιο! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άλλος; 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

 Κύριοι, για να μη σηκώνετε χέρι ένας κάθε φορά, υπάρχει άλλος που θέλει να μιλήσει; 

 Είναι ο τελευταίος ο κ. Λουκαΐδης.  Μάλιστα.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Επειδή πάντα παρακολουθώ πολύ προσεκτικά όλους τους συναδέλφους και τώρα έπραξα το ίδιο με τον 
αγαπητό συνάδελφο τον κ. Ευσταθίου, θέλω να ξεκαθαρίσω -ενδεχομένως να μην αναφερόταν σε μας- επ’ 
αφορμή της παρέμβασής του ότι με κανένα τρόπο δεν επιδιώκουμε και δεν επιζητούμε συμψηφισμό για τίποτε.  
Είπε ο συνάδελφος ο σύντροφος ο Στέφανος ότι, αν συζητούμε για ευνοϊκή μεταχείριση, προνομιακή από το 
τραπεζικό σύστημα, με ένα τρόπο αναφερόμαστε σε πρόσωπα ή πολιτικές δυνάμεις που ενέχονται σε 
ζητήματα διαπλοκής ή διαφθοράς με το τραπεζικό σύστημα και άρα, αν υπηρετούσαν μετά, με τον τρόπο που 
συμπεριφέρονταν στη Βουλή ή και έξω από τη Βουλή εξυπηρετούσαν τις τράπεζες και το τραπεζικό σύστημα.  
Να μην ανοίξω τη συζήτηση τώρα, αλλά ο καθένας μπορεί να καταλάβει ποιον είχαν στο σιέρι οι τράπεζες, αν 
είχαν κάποιο εις το σιέρι και δεν εψηφίζαν για λόγους πολιτικής ιδεολογίας εκείνα που εψηφίζαν.  Πάντως το 
ΑΚΕΛ δεν το είχαν στο χέρι οι τράπεζες.  Κανένας δεν το έσιει στο σιέρι το ΑΚΕΛ, για να το ξεκαθαρίσουμε και 
τούτο.  Δεν το δείχνουν τα λόγια, το δείχνουν οι πράξεις, το πώς συμπεριφερόμασταν.  Ένα τούτο. 

 Δεύτερον, επειδή και πάλι αυτή ήταν η παρέμβασή μας, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
μπήκαμε στο θέατρο του παράλογου, όπως ξεκινήσαμε τις τελευταίες βδομάδες, και σήμερα το πρωί.  
Υποδείξαμε κάποια πράγματα.  Στην επιτροπή, συζητώντας νούσιμα, θα έλεγα -στη Σύσκεψη Αρχηγών, 
διορθώνω- είπαμε: «Φίλοι, πρέπει να συζητήσουμε από πότε ξεκινά μια τέτοια διερεύνηση, γιατί, αν δε 
βάζουμε όρους, θα μπορούμε να ξεκινήσουμε μια τέτοια διερεύνηση ανάλογα με το πώς θα ζητήσει -αυτό 
σημαίνει “όροι εντολής”- ανάλογα με το αίτημα του καθενός από την ίδρυση της δημοκρατίας».  Και έγινε 
συζήτηση.  Ναι, αλλά πώς θα καθορίσουμε έναρξη, περίοδο υπό διερεύνηση;  Μετά από αρκετή συζήτηση, να 
μην τα επαναλάβουμε, ο Νικόλας ο Παπαδόπουλος, ο πρόεδρος του ΔΗΚΟ, εισηγήθηκε ένα πολιτικό 
ορόσημο. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Είπες τα πριν πέντε λεπτά. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ναι, αγαπητέ μου κύριε Νεοφύτου, έχετε δίκαιο, δε θα τα επαναλάβω. 

 Ναι, αλλά καθορίστηκε ένα ορόσημο, ένα πολιτικό ορόσημο και θέλω να το διευκρινίσω τούτο που δε 
λέχθηκε, όταν μιλούσαμε για ΠΕΠ εκείνης της περιόδου.  Εννοείται ότι, αν ήταν ΠΕΠ και όλη την προηγούμενη 
περίοδο, επίσης καλύβκονται, οπόταν πηγαίναμε τζιαι πολλά πιο πίσω, ήταν δεδομένο, αλλά μπήκε ένα όριο.  
Ο τρόπος που τοποθετηθήκαμε ήταν για να υποδείξουμε ακριβώς ότι και πάλι ανοίξαμε την πόρτα του 
φρενοκομείου και πάλι αυτό το σώμα έχει ψηλό ρίσκο να μείνει εκτεθειμένο!   

 Αυτή ήταν η παρέμβασή μας.  Κανένας συμψηφισμός, τίποτε πέραν τούτου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, επιτρέψετέ μου και δύο λεπτά εμένα τότε. 

 Αβέρωφ, λυπούμαι, αλλά πράγματι δε θέλω να καθυστερήσω άλλο. 

 Έπρεπε κατά τη γνώμη μου οποιοσδήποτε καλόπιστος από εσάς υπό αυτές τις συνθήκες, γιατί 
αποδέχθηκα να αναλάβω την προεδρία αυτής της επιτροπής...  Κανονικά έπρεπε να μην αποδεχτώ.  Για 
πολλούς λόγους.  Πρώτα απ’ όλα, ως Πρόεδρος της Βουλής.  Δεύτερον, η στάση και η ξεκάθαρή μου θέση 
αναφορικά με αυτή τη λίστα.  Τρίτον, η εμπειρία μου στα κοινοβουλευτικά από τον καιρό του χρηματιστηρίου με 
τις έρευνες που έγιναν, για να μην πάω και πιο πριν σε άλλα σκάνδαλα, ή της επιτροπής Θεσμών κτλ.  
Τέταρτον, η πεποίθησή μου ότι η Βουλή είναι εκείνο το σώμα που έπρεπε να ελέγχει όλους τους θεσμούς, από 
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την εκτελεστική εξουσία μέχρι τους ανεξάρτητους αξιωματούχους, μέχρι τους Κεντρικούς Τραπεζίτες κτλ. και 
έτσι ξεκίνησε το θέμα και πριν την κατάρρευση στην επιτροπή Θεσμών.  Αντ’ αυτού κάποιοι φροντίσαν να 
στρέψουν τα πυρά εις βάρος της Βουλής και των βουλευτών και αυτοελεγχόμαστε, με ό,τι αυτό σημαίνει.   

 Δεν έχω πολλές ελπίδες ότι μπορούμε να φέρουμε αποτέλεσμα, γιατί δεν κάμνουμε εκείνο που έπρεπε 
να κάμουμε.  Και ένας από τους λόγους που αποδέχτηκα είναι διότι -συγχωρήστε μου το, θεωρήστε το 
περιαυτολογία- είπα ότι, ιδιαίτερα τώρα που μπαίνουμε στον προεκλογικό,  για τον οποίο εγώ δε θα 
ενδιαφέρομαι και με την πείρα που έχω και με τα όσα ξέρω γι’ αυτά τα σκάνδαλα, που κάποιοι λεν τα έχουν 
στα συρτάρια, ουδέποτε τα είχαν στα συρτάρια, αντίθετα πέρασαν εκεί που πέρασαν όλα αυτά που είχαν στα 
συρτάρια με τον ένα ή άλλο τρόπο, είπα ότι αυξάνονται οι πιθανότητες κάτι να περισώσουμε.   

 Και καταλήγω ως εξής:  Έπρεπε εμείς σήμερα, αν είμαστε Βουλή που θα μπορούσε να αρθεί στο ύψος 
των υποχρεώσεών της, να ελέγξουμε τι έγινε μετά από την έκθεση της επιτροπής Θεσμών;  Τι έκαμαν η άλφα 
και η βήτα επιτροπή που ανάλαβαν και διορίστηκαν να ελέγξουν το σκάνδαλο του τραπεζιτικού συστήματος;  
Πόσοι από αυτούς που κατονομάστηκαν από εμάς ή από άλλους τιμωρήθηκαν;  Πόσοι δικαιώθηκαν;  Πόσοι 
αναβαθμίστηκαν;  Τι από τις αποφάσεις μας έγιναν στη Βουλή με τον ένα ή άλλο τρόπο εκμετάλλευση από 
κάποιους;   

 Εγώ δε λέω ότι κάποιοι που ψήφισαν έτσι ή αλλιώς ήταν από κακοπιστία, αλλά δεν μπορεί να μου λέτε 
σήμερα θα πάμε πίσω -και να πάμε έτσι κάθετα πίσω- και να μην μου λέτε να μην πάμε και οριζόντια.  Πώς 
εκποιήθηκαν σπίτια, υπηρεσίες;  Τι έγινε με τα αξιόγραφα;  Τι έγινε με αυτούς που έπαιρναν προμήθειες και 
μπόνους για τα αξιόγραφα και κατάστρεψαν κόσμο;  Τι έγινε με αυτούς που τώρα αγοράζουν πακέτα, τα 
μεταπωλούν και σε ποιους;  Ποιοι διευθύνουν όλη αυτή τη διαδικασία;  Άρα, η κατάληξη -θα το έλεγα έτσι κι 
αλλιώς, και απολογούμαι που θα αναφέρω τον Παύλο- Παύλο Μυλωνά, με όλα αυτά σου λέω εγώ θα 
προσπαθήσω και θα δέχομαι και αυτό το περιβάλλον το προεκλογικό με ό,τι μπορούμε να κάμουμε.  Αλλά θα 
επαναφέρω την υποχρέωση της Βουλής, το δικαίωμα της Βουλής να ελέγξει τους θεσμούς!  Θα έρθουν εδώ σε 
αυτή την επιτροπή είτε βάλετε όρους είτε δε βάλετε, για να μην πω ότι και πρώτη φορά ακούω ότι σε μια 
επιτροπή της Βουλής της βάζεις όρους και το πού θα κινηθεί!  Το πού θα κινηθεί θα εξαρτηθεί από τις 
απαντήσεις και από αυτά που θα συναντά μπροστά της. 

 Λέγοντας αυτά, πρέπει να ψηφίσουμε και εγώ θεωρώ ότι ψηφίζουμε τους νέους κανονισμούς, τους 
νέους όρους εντολής και περιλαμβάνουμε και αυτό που ελέχθη, ότι όλοι συμφωνούμε ότι δε θα έχει περιορισμό 
χρονικό, να διορθωθεί το κείμενο και πάμε παρακάτω.   

 Νομίζω δεν άφησα τίποτε γι’ αυτό το θέμα.  Να πάμε στο επόμενο.   

 Τα θέματα με τους αριθμούς 87 μέχρι 93 αποσύρονται.   

 Και ερχόμαστε τώρα σε δύο θέματα που έχουν κηρυχθεί επείγοντα.  Το πρώτο είναι «Ο περί 
Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας».   

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση πληρωμής από το ταμείο του ΟΚΥΠΥ συμπληρωματικών πιστώσεων ύψους €385.162 για την 
κάλυψη δαπανών όσον αφορά την πρόσληψη επιπρόσθετου προσωπικού για τη στελέχωση της κεντρικής 
διεύθυνσης και των νοσηλευτηρίων του ΟΚΥΠΥ. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού του Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας Νόμος (Αρ. 1) του 2020» 

Παρόντες: 
 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Γεώργιος Προκοπίου 

 Χρίστος Χρίστου  Μαρίνος Μουσιούττας 

 Ευθύμιος Δίπλαρος Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου Γεώργιος Παπαδόπουλος 
 Αδάμος Αδάμου Μη μέλη της επιτροπής: 
 Ειρήνη Χαραλαμπίδου Γιώργος Λουκαΐδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε αυθημερόν το πιο πάνω νομοσχέδιο, το οποίο 
κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγον.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του Υπουργείου Οικονομικών και ο πρόεδρος του 
Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας (ΟΚΥΠΥ), συνοδευόμενος από τον γενικό διευθυντή και άλλους 
υπηρεσιακούς παράγοντες του ΟΚΥΠΥ. 
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 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το ταμείο του ΟΚΥΠΥ 
συμπληρωματικών πιστώσεων ύψους €385.162 για την κάλυψη δαπανών όσον αφορά την πρόσληψη 
επιπρόσθετου προσωπικού για τη στελέχωση της κεντρικής διεύθυνσης και των νοσηλευτηρίων του ΟΚΥΠΥ. 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα από το Υπουργείο Υγείας στοιχεία, το διοικητικό συμβούλιο του ΟΚΥΠΥ σε 
συνεδρία του, ημερομηνίας 13 Ιουλίου 2020, αφού μελέτησε τις μέχρι τώρα ενέργειες των διευθύνσεών του, τις 
υπό εξέλιξη αλλαγές και την ανάγκη ενίσχυσης της κεντρικής διεύθυνσης, των υγειονομικών κέντρων και των 
νοσηλευτηρίων με προσωπικό διάφορων ειδικοτήτων, έκρινε σκόπιμη την υποβολή αιτήματος για την 
πλήρωση πενήντα τριών (53) νέων θέσεων προσωπικού προς στελέχωση τόσο της κεντρικής διεύθυνσης όσο 
και των νοσηλευτηρίων στις ακόλουθες ειδικότητες: 

1. Διευθυντής Μεταμοσχευτικής Κλινικής. 

2. Ανώτερος Νομικός Λειτουργός και Νομικός Λειτουργός. 

3. Λογιστής και Βοηθός Λογιστικός Λειτουργός. 

4. Μηχανικός Κτιρίων και Υποδομών. 

5. Φαρμακοποιός. 

6. Διοικητικός Λειτουργός. 

7. Λειτουργός Εσωτερικού Ελέγχου. 

8. Διαχειριστής Αποθεμάτων και Παραγγελιών. 

9. Γραμματειακός Λειτουργός. 

10. Τεχνικός. 

11. Γραφέας. 

Σημειώνεται ότι το Τμήμα Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού ενέκρινε το πιο πάνω αίτημα. 

Συναφώς, οι προτεινόμενες συμπληρωματικές πιστώσεις κατανέμονται ως ακολούθως: 

1. Μισθοί υπαλλήλων ύψους €329.784. 

2. Επίδομα ευθύνης για τον Διευθυντή Μεταμοσχευτικού Κέντρου για τρεις μήνες ύψους €6.240. 

3. Συνεισφορές εργοδότη σε διάφορα ταμεία για υπαλλήλους, καθώς και συνεισφορές στο Γενικό Σύστημα 
Υγείας (ΓΕΣΥ) ύψους €49.138. 

Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια 
του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Πιττοκοπίτης. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Συνάδελφος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Γιατί συνάδελφος;   

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Δεν ήταν προεδρεύων την περασμένη συνεδρία;   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν αναγνωρίζω εκείνο το κομμάτι.  Εννά αναγνωρίσω τον πρόεδρό του; 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για να παρθεί η απόφαση για τη λίστα, προέδρευα εγώ, διότι αυτό συνεπάγεται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Συνεπάγεται ότι είσαι συνένοχος μιας παράνομης απόφασης! 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Θα ψηφίσουμε τη σχετική πρόνοια για τον συμπληρωματικό προϋπολογισμό, κύριε Πρόεδρε, αλλά δεν 
μπορώ να μην αναφέρω κάτι το οποίο είναι σχετικό και είναι πολύ πιο σημαντικό από αυτά που λέγαμε 
προηγουμένως για τέσσερις-πέντε ώρες.  Να πω ότι τις τελευταίες μέρες έχει σημάνει συναγερμός από τον 
Πρόεδρο της Δημοκρατίας και τον Υπουργό Υγείας, για να προλάβουμε τον κίνδυνο της επανεμφάνισης της 
πανδημίας.  Να πω ότι στο Γενικό Νοσοκομείο Πάφου, κύριε Πρόεδρε, υπάρχουν δύο μηχανήματα μοριακού 
ελέγχου για τα τεστ για τον κορωνοϊό, υπάρχει προσωπικό προσοντούχο και εξειδικευμένο να χειρίζεται αυτά 
τα μηχανήματα, για να έχουμε αποτελέσματα σε 45 λεπτά, και αντ’ αυτού δεν υπάρχουν αντιδραστήρια, γιατί δε 
στέλνουν από τη Λευκωσία στο Γενικό Νοσοκομείο Πάφου, με αποτέλεσμα τα τεστ να γίνονται στη Λευκωσία 
και να έχουμε αποτελέσματα όχι σε 45 λεπτά, αλλά σε 24 μέχρι 48 ώρες, με ό,τι αυτό συνεπάγεται, κύριε 
Πρόεδρε της Βουλής.   

 Είναι γι’ αυτό τον λόγο που καλώ άμεσα το Υπουργείο Υγείας να αναλάβει δράση και επί τη ευκαιρία 
αυτή καλώ επίσης τους συνεπαρχιώτες μου, πρόεδρο του Δημοκρατικού Συναγερμού φίλο Αβέρωφ Νεοφύτου 
και τον πρόεδρο της επιτροπής Υγείας τον Κώστα Κωνσταντίνου, να αναλάβουμε τις ευθύνες μας απέναντι 
στους Παφίτες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ελέγχετε όλη την υγεία οι τρεις Παφίτες.  Κάμετε ό,τι θέλετε! 

 Άλλος ομιλητής;   

 Δεν υπάρχει.   

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας ποσού ύψους 
€385.162 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2020.  Άρθρο 2.  

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Δημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο. Σαράντα έξι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας Νόμος (Αρ. 1) του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα έξι ψήφους υπέρ, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το δεύτερο νομοσχέδιο τιτλοφορείται «Ο περί της Συμφωνίας για τη Φιλοξενία των Επιχειρησιακών 
Γραφείων της Ευρωπαϊκής Υπηρεσίας Υποστήριξης για το Άσυλο στην Κυπριακή Δημοκρατία (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2020». 

 Διαβάστε τον σκοπό, παρακαλώ. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κατά το άρθρο 169.2 του συντάγματος κύρωση της 
Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και της Ευρωπαϊκής Υπηρεσίας Υποστήριξης 
για το Άσυλο (EASO) για τη Φιλοξενία των Επιχειρησιακών Γραφείων της EASO στην Κυπριακή Δημοκρατία. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί της Συμφωνίας για τη Φιλοξενία των Επιχειρησιακών Γραφείων της Ευρωπαϊκής Υπηρεσίας 

Υποστήριξης για το Άσυλο στην Κυπριακή Δημοκρατία (Κυρωτικός) Νόμος του 2020» 
Παρόντες: 
 Νίκος Τορναρίτης, αναπλ. πρόεδρος Αδάμος Αδάμου 

 Ελένη Σταύρου Άριστος Δαμιανού 

 Μιχάλης Σοφοκλέους Κωστής Ευσταθίου 

 Γιώργος Λουκαΐδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων εξέτασε αυθημερόν το πιο 
πάνω νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγον.  Στο 
πλαίσιο της συνεδρίας αυτής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι της Υπηρεσίας Ασύλου του 
Υπουργείου Εσωτερικών, του Υπουργείου Εξωτερικών και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κατά άρθρο 169.2 του συντάγματος κύρωση της Συμφωνίας 
μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και της Ευρωπαϊκής Υπηρεσίας Υποστήριξης για το 
Άσυλο (EASO) για τη Φιλοξενία των Επιχειρησιακών Γραφείων της EASO στην Κυπριακή Δημοκρατία. 

 Σημειώνεται ότι η εκπρόσωπος της Υπηρεσίας Ασύλου του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσε στην 
επιτροπή ότι η κυβέρνηση της Κυπριακής Δημοκρατίας υπέγραψε την υπό αναφορά συμφωνία, η οποία 
εγκρίθηκε εκ των υστέρων με την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 88.953 και ημερομηνία 18 
Φεβρουαρίου 2020. Η ίδια εκπρόσωπος, αναλύοντας τους σκοπούς του νομοσχεδίου, ανέφερε τα ακόλουθα: 

1. Η κύρωση της συμφωνίας θα συμβάλει στην περαιτέρω ενίσχυση της Κυπριακής Δημοκρατίας στην 
προσπάθεια για αντιμετώπιση των αυξημένων προσφυγικών ροών μέσω της μόνιμης παρουσίας της 
EASO στη Κύπρο, η οποία κρίνεται απαραίτητη για την επιτυχή υλοποίηση και επέκταση των σχεδίων 
στήριξης της Κυπριακής Δημοκρατίας, που συνομολογούνται σε ετήσια βάση. 

2. Η συμφωνία περιλαμβάνει μεταξύ άλλων ρυθμίσεις σχετικά με τη νομική υπόσταση και τη νομική 
προσωπικότητα της EASO, την έδρα των γραφείων της στην Κύπρο, το εφαρμοστέο δίκαιο, τα 
περιουσιακά στοιχεία, το προσωπικό, καθώς και σχετικά προνόμια/ασυλίες, όπως απαλλαγή από 
εθνικούς άμεσους ή έμμεσους φόρους, τελωνειακά τέλη, απαλλαγή των γραφείων που θα στεγάζεται η 
EASO και των περιουσιακών της στοιχείων γενικότερα από έρευνα, δήμευση, απαλλοτρίωση ή 
οποιασδήποτε μορφής κατάσχεση, την παροχή αστυνομικής προστασίας, σε περίπτωση που αυτό 
απαιτηθεί, κ.ά. 

3. Συνεπεία των πρωτόγνωρων προσφυγικών ροών στην Κύπρο, οι νέοι αιτητές διεθνούς προστασίας 
ξεπερνούν τους χίλιους ανά μήνα, γεγονός που καθιστά την Κύπρο πρώτη χώρα σε αιτήσεις διεθνούς 
προστασίας στην Ευρώπη κατ’ αναλογίαν πληθυσμού με αποτέλεσμα την άσκηση έντονης πίεσης στα 
συστήματα ασύλου και υποδοχής.  

4. Προς εξέταση σε πρώτο βαθμό έχει συσσωρευτεί αριθμός υποθέσεων ασύλου που αφορά σε 17 171 
πρόσωπα και για τον λόγο αυτό η EASO έχει δηλώσει την πρόθεσή της να προχωρήσει εντός ενός 
έτους στον τετραπλασιασμό των εμπειρογνωμόνων που έχει αποσπάσει στην Κύπρο, δηλαδή από 
είκοσι σε ογδόντα. 

 H εκπρόσωπος του Υπουργείου Εξωτερικών που παρευρέθηκε στη συνεδρία της επιτροπής δήλωσε ότι 
συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην 
ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο.  Σαράντα τέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα άρθρα ομόφωνα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας για τη Φιλοξενία των Επιχειρησιακών 
Γραφείων της Ευρωπαϊκής Υπηρεσίας Υποστήριξης για το Άσυλο στην Κυπριακή Δημοκρατία (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε.  Ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία.   

 Κεφάλαιο Δεύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Έχει γίνει. 

  Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.589, ημερομηνίας 15 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Στις 22 Μαΐου 2020 η ολομέλεια της Βουλής των Αντιπροσώπων ψήφισε το νομοσχέδιο για 
τροποποίηση του νόμου περί φορολογίας εισοδήματος, το οποίο αφορούσε στην παραχώρηση φορολογικών 
κινήτρων σε ιδιοκτήτες που ενοικιάζουν ακίνητη ιδιοκτησία (φυσικά ή νομικά πρόσωπα), με στόχο να προβούν 
σε εθελοντική μείωση του ενοικίου από 30% μέχρι 50% μέχρι τρεις μήνες από 1η Ιουνίου μέχρι 31η Δεκεμβρίου 
2020.  Παρά το ότι το μέτρο υιοθετήθηκε στα πλαίσια μίας προσπάθειας στήριξης των καταστηματαρχών που 
ενοικιάζουν ακίνητα για την επιχείρησή τους, οι ίδιοι καταγγέλλουν δημόσια ότι δεν τους έχει βοηθήσει καθόλου, 
αφού πολλοί ιδιοκτήτες επέλεξαν να μην το αξιοποιήσουν.  Παρόμοιες καταγγελίες και παράπονα λαμβάνουμε 
και από πολλούς άλλους ενοικιαστές.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχουν 
στοιχεία που να αφορούν στη μέχρι σήμερα αξιοποίηση του μέτρου και αν εξετάζονται και άλλα μέτρα από 
πλευράς κυβέρνησης που να αφορούν στο θέμα των ενοικίων στα πλαίσια στήριξης της οικονομίας.  Πόσες 
συμβάσεις έχουν τροποποιηθεί και πόσες αιτήσεις έγιναν για φορολογική έκπτωση; Γιατί να θεωρείται 
αντισυνταγματική παρέμβαση σε ιδιωτική σύμβαση η δια νόμου αναστολή καταβολής ενοικίου, αν αυτή η 
σύμβαση δεν κατοχυρώνεται νομικά και είναι εξ υπαρχής παράνομη;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.590, ημερομηνίας 15 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή αποφάσισε να κινήσει διαδικασία επί παραβάσει με την αποστολή 
προειδοποιητικής επιστολής στην Κύπρο και σε άλλα εννέα κράτη μέλη (Τσεχία, Ελλάδα, Γαλλία, Ιταλία, 
Κροατία, Λιθουανία, Πολωνία, Πορτογαλία και Σλοβακία) με την αιτιολογία ότι οι εθνικοί τους κανόνες 
παραβιάζουν το άρθρο 12, παράγραφος 4, της Οδηγίας (ΕΕ) 2015/2302 για τα οργανωμένα ταξίδια.  
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Ειδικότερα, σε αυτά τα δέκα κράτη μέλη ισχύουν εθνικοί κανόνες για τα οργανωμένα ταξίδια οι οποίοι 
επιτρέπουν στους διοργανωτές οργανωμένων ταξιδιών να εκδίδουν κουπόνια αντί να επιστρέφουν τα χρήματα 
για ακυρωθέντα ταξίδια ή να αναβάλλουν την επιστροφή χρημάτων πολύ πέραν της περιόδου των 14 ημερών, 
όπως ορίζεται στην υπό αναφορά Οδηγία.  Για τον λόγο αυτό η Ευρωπαϊκή Επιτροπή αποφάσισε να 
αποστείλει προειδοποιητικές επιστολές και τα εν λόγω κράτη μέλη έχουν πλέον προθεσμία δύο μηνών, για να 
απαντήσουν στην Επιτροπή και να λάβουν τα αναγκαία μέτρα, ώστε να συμμορφωθούν με τις διατάξεις της 
Οδηγίας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια μέτρα πρόκειται 
να λάβει για το εν λόγω θέμα και αν αναμένεται να υπάρξουν οικονομικές κυρώσεις από την παραβίαση της εν 
λόγω Οδηγίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.591, ημερομηνίας 15 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Στις 13 Νοεμβρίου 2019 εκδηλώθηκε μεγάλων διαστάσεων πυρκαγιά στο Εθνικό Δασικό Πάρκο 
Ακάμα. Σύμφωνα με το Τμήμα Δασών, από την πυρκαγιά κάηκε έκταση 70 εκταρίων με πεύκα, θάμνους και 
χαμηλή άγρια βλάστηση. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τα εξής:  

1.  Έχουν γίνει συλλήψεις σχετικά με την υπό αναφορά πυρκαγιά και, εάν ναι, σε ποιο στάδιο βρίσκεται η 
σχετική διαδικασία; 

2.  Έχουν ληφθεί περαιτέρω μέτρα για πρόληψη των πυρκαγιών στην εν λόγω περιοχή, λαμβάνοντας 
υπόψη ότι βρισκόμαστε στους πιο θερμούς μήνες του καλοκαιριού, αλλά και την αυξημένη τουριστική 
κίνηση στην περιοχή λόγω της καλοκαιρινής περιόδου;  

3. Πόσες πυρκαγιές έχουν εκδηλωθεί τα τελευταία πέντε χρόνια στην περιοχή; Παρακαλώ όπως κατατεθεί 
σχετικός κατάλογος που να αναφέρει τις πυρκαγιές που εκδηλώθηκαν, τα άτομα που διώχθηκαν σε κάθε 
περίπτωση και τη σχετική ποινή που επιβλήθηκε.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.592, ημερομηνίας 15 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω γίνει δέκτης παραπόνων από άτομα τα οποία θεωρούνται “απάτριδες”, δηλαδή είναι αλλοδαποί 
χωρίς υπηκοότητα, και τα οποία, αν και βρίσκονται και εργάζονται νόμιμα στην Κυπριακή Δημοκρατία και 
καταβάλλουν τις εισφορές τους στις κοινωνικές ασφαλίσεις, δεν είναι δικαιούχοι των υπηρεσιών που 
παρέχονται μέσω ΓΕΣΥ, παρ’ όλο που αποκόπτεται από τον μισθό τους το προβλεπόμενο από τη νομοθεσία 
για το ΓΕΣΥ ποσό. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει υπόψη του το 
εν λόγω πρόβλημα, για ποιο λόγο αυτή η ομάδα δεν μπορεί να είναι δικαιούχοι των υπηρεσιών που 
προσφέρονται μέσω ΓΕΣΥ, παρ’ όλο που τους αποκόπτεται το σχετικό ποσό κάθε μήνα, αν το πρόβλημα 
προκύπτει λόγω του λογισμικού συστήματος και με ποιους τρόπους πρόκειται να αντιμετωπίσει το υπό 
αναφορά θέμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.593, ημερομηνίας 15 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Στις 4 Σεπτεμβρίου 2019 το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε (αρ. απόφασης 88.085) την έναρξη της 
διαδικασίας αναβάθμισης του Δασικού Κολεγίου Κύπρου σε σχολή ανώτερης εκπαίδευσης 
τεχνικής/επαγγελματικής κατεύθυνσης.  Στην απόφαση γινόταν επίσης αναφορά και στα προγράμματα 
σπουδών που θα προσέφερε το Δασικό Κολέγιο, τα οποία θα υποβάλλονταν στον Φορέα Διασφάλισης και 
Πιστοποίησης Ποιότητας στην Εκπαίδευση για αξιολόγηση και πιστοποίηση. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με την 
επαναλειτουργία του Δασικού Κολεγίου (αν έχει επαναλειτουργήσει και πότε, αριθμός φοιτητών κτλ.), ποια 
προγράμματα σπουδών προσφέρονται και αν έχουν λάβει την απαραίτητη πιστοποίηση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.594, ημερομηνίας 15 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω παρατηρήσει ότι τα τελευταία χρόνια σημειώνεται συνωστισμός σκαφών στις ιδιαίτερα ευαίσθητες 
παραλίες της Λάρας και της Φοντάνα Αμορόζα (Blue Lagoon) στη χερσόνησο του Ακάμα, με αποτέλεσμα 
απερίγραπτη ρύπανση, γεγονός που δημιουργεί σοβαρούς κινδύνους για το ευαίσθητο περιβάλλον αυτών των 
μοναδικών κόλπων της χερσονήσου του Ακάμα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει τεθεί όριο για 
τον αριθμό των σκαφών που μπορεί να αγκυροβολούν στους κόλπους αυτούς, αν υπάρχουν κανόνες τους 
οποίους πρέπει να ακολουθούν τα σκάφη και αν η εφαρμογή τους ελέγχεται από οποιαδήποτε αρχή.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.595, ημερομηνίας 17 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου  

 «Μετά από συζήτηση σχετικού αυτεπάγγελτου θέματος στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων της Βουλής και επίσκεψη στον Έπαρχο Λάρνακας έχει διαπιστωθεί 
ότι τρεις τουλάχιστον κατοικίες στον Συνοικισμό Αυτοστέγασης Περβολιών αντιμετωπίζουν σοβαρότατα στατικά 
προβλήματα και χρήζουν άμεσης επιδιόρθωσης. 

 Σύμφωνα με δική μου πληροφόρηση, οι αρμόδιες υπηρεσίες, κατόπιν επιτόπιου ελέγχου και 
επιθεώρησης, γνωμάτευσαν ότι οι κατοικίες μπορούν να επιδιορθωθούν. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον σχεδιασμό 
και τα χρονοδιαγράμματα επιδιόρθωσης των κατοικιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.596, ημερομηνίας 20 Ιουλίου 2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Χριστιάνας Ερωτοκρίτου  

 «Κατά τον Απρίλιο του 2020 το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας (ΥΠΠΑΝ) 
δέχτηκε επανειλημμένα δωρεές μεγάλης ποσότητας ψηφιακών συσκευών τύπου ταμπλέτας, οι οποίες θα 
διετίθεντο στα σχολεία παγκύπρια. 

 Κύριος σκοπός ήταν η αξιοποίηση των εργαλείων αυτών από τους μαθητές και τις μαθήτριες της 
δημοτικής και της δευτεροβάθμιας εκπαίδευσης, ώστε να διευκολυνθούν στο πλαίσιο του προγράμματος εξ 
αποστάσεως διδασκαλίας, καθώς και στο πλαίσιο της ηλεκτρονικής επικοινωνίας των σχολείων με τους 
μαθητές και/ή με τους γονείς και τους κηδεμόνες τους. 

 Παρ’ όλα αυτά, δεν τύχαμε περαιτέρω ενημέρωσης για την εξέλιξη του θέματος και ως εκ τούτου 
παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα παρακάτω: 

1. Πόσες ηλεκτρονικές ταμπλέτες δωρίστηκαν και πόσες διανεμήθηκαν; 

2. Ποιος είναι ο συνολικός αριθμός των ταμπλετών που παρέλαβε το ΥΠΠΑΝ ως δωρεές, ενόσω τα 
σχολεία ήταν κλειστά λόγω των περιοριστικών μέτρων της πανδημίας του κορωνοϊού; 

3. Έγινε καταγραφή από το ΥΠΠΑΝ για το ποιοι και πόσοι μαθητές δεν είχαν ηλεκτρονικές ταμπλέτες; Αν 
ναι, ποια τα αποτελέσματα της καταγραφής; 

4. Πόσες ταμπλέτες διανεμήθηκαν σε παιδιά που δεν είχαν; 

5. Μετά τη χαρτογράφηση που πραγματοποιήθηκε από το ΥΠΠΑΝ, παραμένουν ακόμα παιδιά που δεν 
έχουν πρόσβαση σε διαδικτυακά μαθήματα μέσω ηλεκτρονικών ταμπλετών; Αν ναι, πόσα; 

6. Ποσά χρήματα προσέφεραν οι δωρητές στο σύνολο και πώς αυτά τα χρήματα διατέθηκαν για την αγορά 
ηλεκτρονικών ταμπλετών; 

7. Κατά τη νέα σχολική χρονιά θα έχουν όλοι οι μαθητές της δημοτικής και της δευτεροβάθμιας 
εκπαίδευσης στην κατοχή τους ηλεκτρονικές συσκευές/ταμπλέτες; Αν όχι, ποιο είναι το πλάνο για την 
επίτευξη του στόχου αυτού;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.597, ημερομηνίας 21ης Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το στάδιο στο 
οποίο βρίσκεται η διαδικασία έκδοσης τίτλων ιδιοκτησίας στη φάση Θ στο Καλό Χωριό Λάρνακας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.598, ημερομηνίας 22 Ιουλίου 2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω:  

1. Το ετήσιο συνολικό κονδύλι που παραχωρείται για σκοπούς επιδότησης ενοικίων στις περιπτώσεις 
μεταστέγασης εκτοπισμένων που διέμεναν σε ακατάλληλες πολυκατοικίες.  

2. Τον αριθμό των οικογενειών για τις οποίες παραχωρείται σήμερα επιδότηση ενοικίου ένεκα 
μεταστέγασης.  

3. Αναλυτικά τα ποσά που παραχωρούνται σε περιπτώσεις μεταστέγασης εκτοπισμένων ανάλογα με τη 
σύνθεση της οικογένειας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.599, ημερομηνίας 22 Ιουλίου 2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά  

 «Στις Φάσεις Σ΄ και Π΄ των συνοικισμών αυτοστέγασης στην κοινότητα Επισκοπής υπάρχει πρόβλημα 
απορροής των ομβρίων υδάτων, γιατί οι οχετοί που τοποθετήθηκαν οδηγούν τα ύδατα στο κέντρο της 
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κοινότητας, το οποίο πλημμυρίζει συχνά.  

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν τα αρμόδια 
τμήματα έχουν διαπιστώσει το πρόβλημα και αν υπάρχει σχεδιασμός για την αντιμετώπισή του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.600, ημερομηνίας 22 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το στάδιο στο 
οποίο βρίσκεται η εφαρμογή του μητρώου αγροτών.  Σε ποιο βαθμό και σε ποιες περιπτώσεις το μητρώο 
αγροτών έχει χρησιμοποιηθεί ως εργαλείο άσκησης αγροτικής πολιτικής;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.601, ημερομηνίας 22 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τη διαδικασία 
που ακολουθήθηκε για τη μετονομασία του δημοτικού σχολείου Πέρα Ορεινής.  Ενώ είχε συμφωνηθεί η 
μετεξέλιξη του σχολείου σε περιφερειακό σχολείο που να περιλαμβάνει την ονομασία “Χριστοφίδιο και 
Θεοδούλιο”, εν τούτοις στη συνέχεια της διαδικασίας διαγράφηκαν τα ονόματα των δύο ευεργετών του 
σχολείου.  Το γεγονός αυτό, όταν έγινε αντιληπτό, προκάλεσε μεγάλες αντιδράσεις στους κατοίκους της 
περιοχής, οι οποίες αντιδράσεις εξακολουθούν να είναι έντονες.   

Παρακαλώ πολύ όπως μας ενημερώσετε σχετικά για το θέμα, πριν από τη συζήτησή του στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.602, ημερομηνίας 28 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Κατά την επίσκεψη που πραγματοποίησα στο χωριό Τόχνη και στον χώρο όπου βρίσκεται το αρχαίο 
μνημείο του ιερού ναού του Τιμίου και Ζωοποιού Σταυρού διαπίστωσα ότι ο χώρος βρίσκεται σε κακή 
κατάσταση. Αυτοκίνητα παρκάρουν εντός του χώρου όπου βρίσκεται το αρχαίο μνημείο, υπάρχουν σκουπίδια, 
χόρτα και ένα ιδιωτικό φρεάτιο με αντλία λυμάτων. Για τα πιο πάνω ενημέρωσα το Τμήμα Αρχαιοτήτων, το 
οποίο με πληροφόρησε ότι έχει επίγνωση της κατάστασης και βρίσκεται σε συνεργασία με τους σύμβουλους-
μελετητές της Ιεράς Μητρόπολης Τριμυθούντος για τη διαμόρφωση πρότασης στερέωσης, μερικής 
αποκατάστασης και στέγασης των ερειπίων, αλλά και διαμόρφωσης/ευπρεπισμού του περιβάλλοντος χώρου. 

  Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκονται οι εργασίες που ανέλαβε το Τμήμα Αρχαιοτήτων για τη διαμόρφωση πρότασης στερέωσης, μερικής 
αποκατάστασης και στέγασης των ερειπίων του ιερού ναού του Τιμίου και Ζωοποιού Σταυρού στην Τόχνη,  
αλλά και για τη διαμόρφωση/ευπρεπισμό του περιβάλλοντος χώρου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.603, ημερομηνίας 28 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Χριστάκη Τζιοβάνη 

 «Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός απαντήσει στα ακόλουθα ερωτήματα: 

1. Πόσες αιτήσεις για υιοθεσία υποβλήθηκαν το 2018, το 2019 και το 2020 (ανά έτος και ανά επαρχία); 

2. Πόσες από αυτές προχώρησαν και διεκπεραιώθηκαν (ανά έτος και ανά επαρχία); 

3. Πόσα παιδιά μετακινούνται από τις βιολογικές οικογένειές τους, για να τοποθετηθούν σε ανάδοχη 
οικογένεια (ανά επαρχία);  Πόσα από αυτά έχουν επιστρέψει πίσω στη βιολογική τους οικογένεια; 

4. Έχει διεξαχθεί κάποια έρευνα για την εξέλιξη των παιδιών τα οποία έχουν τοποθετηθεί σε ανάδοχες 
οικογένειες όσον αφορά το βιοτικό τους επίπεδο, την ψυχοσύνθεσή τους, την ακαδημαϊκή και κοινωνική 
τους πορεία (ανά επαρχία);  Αν ναι, να μας παρουσιάσετε τα αποτελέσματα.  Αν όχι, παρακαλώ όπως 
μας ενημερώσετε κατά πόσο προτίθεται το υπουργείο σας να εκπονήσει μια σχετική μελέτη. 

5. Μελετάται το ενδεχόμενο εκσυγχρονισμού της περί Υιοθεσίας νομοθεσίας;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.604, ημερομηνίας 28 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το στάδιο στο 
οποίο βρίσκεται η επιδιόρθωση του παλαιού δρόμου Λευκωσίας-Λεμεσού που περνά διά μέσου της κοινότητας 
Κοφίνου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.605, ημερομηνίας 28 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το στάδιο στο 
οποίο βρίσκεται ο σχεδιασμός για την ανέγερση προσφυγικών πολυκατοικιών στην κοινότητα Κοφίνου.»  
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Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.606, ημερομηνίας 31ης Ιουλίου 2020, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Ευανθίας Σάββα 

 «Παρακαλούμε όπως ερωτηθεί ο αρμόδιος υπουργός και ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για 
τα ακόλουθα: 

1. Κατά πόσο υφίσταται ολοκληρωμένος στρατηγικός σχεδιασμός της κυβέρνησης για τη χωροθέτηση 
βαριών και οχληρών βιομηχανιών κατηγορίας Α΄. 

2. Αν όντως υπάρχει στρατηγικός σχεδιασμός, να ενημερώσει σε ποιες περιοχές δύναται να χωροθετηθούν 
τέτοιου είδους αναπτύξεις. 

3. Σε αυτή την περίπτωση, να ενημερώσει ως προς τα κριτήρια ή/και τις προϋποθέσεις που λήφθηκαν 
υπόψιν για τον καθορισμό τέτοιων βιομηχανικών ζωνών. 

4. Συνακόλουθα, σε σχέση με την πρόσφατη απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για μετακίνηση τέτοιου 
είδους βιομηχανιών σε άλλες περιοχές, κατά πόσο αυτή η απόφαση είναι εναρμονισμένη σ’ έναν 
ανάλογο σχεδιασμό.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.607, ημερομηνίας 31ης Ιουλίου 2020, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ξένιας Κωνσταντίνου 

 «Παρακαλούμε όπως ενημερωθούμε για τους τρόπους υιοθεσίας παιδιών, τις διαδικασίες που 
υπάρχουν και τα κριτήρια.  Ο εκτιμώμενος χρόνος διεκπεραίωσης της κάθε διαδικασίας ποιος είναι συνήθως;  
Διαφοροποιείται σε περίπτωση που το παιδί έχει γεννηθεί στην Κύπρο ή όχι;»  

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Ιουλίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.011.03.276 και 23.06.011.04.149, 

ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2018 και 16 Οκτωβρίου 2019, αντίστοιχα, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2019, με την οποία διαβιβάστηκε η πιο 
πάνω ερώτηση και αφού πρώτα απολογηθώ για την καθυστέρηση στην απάντησή της, σας πληροφορώ ότι 
δεν υποβλήθηκε περιβαλλοντική μελέτη για τον αγροτικό δρόμο στην παραλιακή περιοχή Ορμήδειας - 
Ξυλοφάγου, ούτε διεξήχθη διαβούλευση με τον Διοικητή των Βρετανικών Βάσεων για το εν λόγω έργο. 

2. Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τον περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα 
Έργα Νόμο του 2018, για τα έργα κατασκευής, διαπλάτυνσης και εν γένει αναβάθμισης δρόμων, απαιτείται η 
υποβολή Έκθεσης Πληροφοριών στις πιο κάτω περιπτώσεις: 

(i)  σε ορεινές περιοχές όπου η κάλυψη της περιβάλλουσας φυσικής βλάστησης είναι πέραν του 50% σε 
συνεχές μήκος δρόμου τουλάχιστον 1.000 μέτρων, 

(ii) μέσα σε ζώνη προστασίας της παραλίας ή σε περιοχές ή τοπία που έχουν κηρυχθεί ή χαρακτηριστεί 
προστατευόμενα, σύμφωνα με τη νομοθεσία, 

(iii) που επηρεάζουν την κοίτη ή τα πρανή ποταμού ή χαρακτηριστικά γνωρίσματα φυσικής, ιστορικής, 
πολιτιστικής ή αρχαιολογικής κληρονομιάς ή φυσικούς διαδρόμους ειδών πανίδας ή οικοτόπους 
μεταναστευτικών ειδών ή περιοχές με ενδημικά είδη πανίδας και χλωρίδας, υγροβιότοπους, 
αμμόλοφους, κρημνούς, σπηλιές, αξιόλογους γεωμορφολογικούς και απολιθωματοφόρους 
σχηματισμούς, φαράγγια, εκβολές ποταμών, αμμουδιές ή τη φυσική ακτογραμμή. 

3. Σε σχέση με την απάντηση ημερομηνίας 28 Μαΐου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.011.03.276, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2018, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 
Χρίστου Ορφανίδη, σας πληροφορώ ότι η Στρατηγική Μελέτη Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων για τη Δήλωση 
Πολιτικής των Βρετανικών Βάσεων δεν έχει ακόμη υποβληθεί στην Περιβαλλοντική Αρχή για αξιολόγηση. 

4. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινήσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας 
κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.273, ημερομηνίας 30 Δεκεμβρίου 2019, 

της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 
 «Έχω οδηγίες να αναφερθώ στην επιστολή σας, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και να σας πληροφορήσω 
τα ακόλουθα: 

2. Σύμφωνα με ανακοίνωση του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευμάτων της Ελλάδας, ημερομηνίας 
14/5/2020 (https://www.minedu.gov.gr/news/44947-14-05-20-idios-me-perysi-o-arithmos-eisakteon-stin-
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tritovathmia-ekpaidefsi-2) ο συνολικός αριθμός εισακτέων στην τριτοβάθμια εκπαίδευση της Ελλάδας για 
το ακαδημαϊκό έτος 2020-2021, παραμένει ο ίδιος με πέρυσι και ανέρχεται σε 77,970. 

3. Ως εκ τούτου, για το ακαδημαϊκό έτος 2020-2021, δεν ευσταθούν τα σχετικά δημοσιεύματα του 
ελλαδικού τύπου και κατ' επέκταση ο αριθμός των θέσεων που θα προσφερθούν στην κατηγορία 
Αλλοδαπών-Αλλογενών αποφοίτων σχολείων κρατών-μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης (10%), 
κατηγορία στην οποία ανήκουν και οι απόφοιτοι Κυπριακών Σχολείων, δεν θα μειωθεί και θα ανέλθει 
περίπου στις 7,797. Το γεγονός αυτό μου είχε επιβεβαιωθεί από την Ελληνίδα ομόλογό μου κατά τη 
διάρκεια της τελευταίας μεταξύ μας συνάντησης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Ιουλίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.286, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση σας πληροφορώ για τα ακόλουθα: 
 (α) Ο Παγκόσμιος Οργανισμός Υγείας (WHO), η Διεθνής Επιτροπή για την Προστασία από τις Μη 

Ιοντίζουσες Ακτινοβολίες (ICNIRP), οι αρμόδιες επιτροπές της Ευρωπαϊκής Ένωσης και οι 
εθνικές αρχές ακτινοπροστασίας παρακολουθούν συνέχεια τις εξελίξεις σχετικά με τις επιδράσεις 
της ηλεκτρομαγνητικής ακτινοβολίας στον άνθρωπο και εκδίδουν σχετικές ανακοινώσεις.  Τα μέλη 
τους είναι κορυφαίοι ειδικοί επιστήμονες του χώρου των μη ιοντιζουσών ακτινοβολιών, που 
παράγουν και οι ίδιοι σημαντικό κομμάτι των νέων επιστημονικών εξελίξεων.  Συνεπώς, αν από 
τις νεότερες επιστημονικές έρευνες προκύψει ανάγκη αλλαγής των υφιστάμενων ορίων έκθεσης, 
οι οργανισμοί αυτοί θα αναθεωρήσουν τις οδηγίες τους σύμφωνα με τα νέα δεδομένα. Πάντως, αν 
και κανείς δεν μπορεί να προβλέψει τι θα γίνει στο μέλλον, ο όγκος των επιστημονικών 
δεδομένων που έχει συσσωρευτεί έως και τώρα είναι τόσο μεγάλος που είναι μάλλον απίθανο να 
προκύψει κάτι που θα αλλάξει σημαντικά τα συμπεράσματα που έχουν εξαχθεί από τους διεθνείς 
φορείς, αξιολογώντας το σύνολο της επιστημονικής έρευνας.  Γενικά, τα έως τώρα επιστημονικά 
στοιχεία συντείνουν στο ότι η έκθεση σε τιμές κάτω από τα όρια μπορεί να προκαλέσει κάποιες 
δυσμενείς επιδράσεις στην υγεία και ως εκ τούτου, δεν συντρέχει κανένας λόγος μείωσης των 
υφιστάμενων ορίων έκθεσης. 

 (β)  Ο Παγκόσμιος Οργανισμός Υγείας, επικεντρώνει τις έρευνές του στους χρήστες κινητών 
τηλεφώνων (λόγω της υψηλότερης έκθεσής τους σε σχέση με αυτή στο περιβάλλον ενός σταθμού 
βάσης), με τη διεξαγωγή επιδημιολογικών μελετών που διερευνούν τη συσχέτιση της χρήσης 
κινητού τηλεφώνου με διάφορες ασθένειες.  Όσον αφορά αυτούς που κατοικούν κοντά σε 
σταθμούς βάσης κινητής τηλεφωνίας δεν κρίθηκε σκόπιμο να πραγματοποιηθούν επιδημιολογικές 
έρευνες, δεδομένου ότι η έκθεσή τους σε ηλεκτρονική ακτινοβολία από τον σταθμό βάσης είναι 
συνήθως πολύ μικρή, ώστε πρακτικά να μη διαχωρίζονται από τους υπόλοιπους. 

 (γ) Η Διεθνής Υπηρεσία για την Έρευνα στον Καρκίνο (IARC) βασιζόμενη σε περιορισμένα 
στατιστικά στοιχεία (και όχι λόγω ύπαρξης αιτίας-αποτελέσματος), κατέταξε τον Ιούνιο του 2011 
τα ηλεκτρονικά πεδία στο φάσμα των ραδιοσυχνοτήτων στην κατηγορία 2Β, δηλαδή 
“ενδεχομένως καρκινογενή για τον άνθρωπο”. Πιο συγκεκριμένα, η βαριά χρήση κινητής 
τηλεφωνίας συνδέθηκε με αυξημένο ρίσκο εμφάνισης ενός συγκεκριμένου τύπου καρκίνου του 
εγκεφάλου (γλοίωμα).  Τα στοιχεία για άλλους τύπους καρκίνου των χρηστών τηλεφώνων, καθώς 
και τα στοιχεία για την έκθεση του κοινού σε πεδία ραδιοσυχνοτήτων του περιβάλλοντος, 
χαρακτηρίστηκαν ως ανεπαρκή για την εξαγωγή συμπερασμάτων. 

 (δ)  Για τη μέτρηση της ποσότητας ενέργειας από έκθεση σε ηλεκτρομαγνητική ακτινοβολία η οποία 
απορροφάται από το ανθρώπινο σώμα, χρησιμοποιείται ο ρυθμός ειδικής απορρόφησης 
ενέργειας ή SAR (Specific Absorption Rate).  Στην περίπτωση των κινητών τηλεφώνων 
χρησιμοποιείται ο τυπικός SAR για την περιοχή του κεφαλιού και στην περίπτωση των σταθμών 
βάσης ο μέσος ολόσωμος SAR. 

 (ε)  Επομένως κρίνουμε ότι δεν απαιτείται σήμανση για βλαβερές επιπτώσεις στην υγεία γιατί οι 
κατασκευαστές κινητών τηλεφώνων δίνουν τις τιμές για τον SAR για τα διάφορα μοντέλα των 
κινητών τους στα έντυπα τεχνικών χαρακτηριστικών και στα εγχειρίδια χρήσης.  Οι τιμές αυτές 
αφορούν συνήθως τη λειτουργία της συσκευής με τη μέγιστη δυνατή ισχύ εκπομπής και τη 
χειρότερη περίπτωση έκθεσης σε ραδιοκύματα, κατά την οποία ο χρήσης ακουμπά τη συσκευή 
στο αυτί του και το σώμα του.  Οι τιμές SAR για τις περισσότερες συσκευές κινητών τηλεφώνων 
που κυκλοφορούν στο εμπόριο είναι αρκετά μικρότερες από τα θεσμοθετημένα όρια από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση και την ICNIRP, βάσει των οποίων δεν έχουν αποδειχθεί βλαβερές 
επιδράσεις στην υγεία από τη χρήση κινητών τηλεφώνων κάτω από τα όρια αυτά. 

 (στ) Επιπρόσθετα, η ψήφιση νομοθεσίας από τη Βουλή των Αντιπροσώπων η οποία να καθιστά 
υποχρεωτική την προειδοποιητική σήμανση επί των προϊόντων αυτών δεν επιτρέπεται να γίνει 
αυθαίρετα αλλά μόνο κατόπιν οδηγιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 
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2. Εάν για τον οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν 
περαιτέρω διευκρινίσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Ιουλίου 2020 της Γενικής Λογιστού της Δημοκρατίας κ. Ρέας Γεωργίου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.310, ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας ενημερώνω για τα ακόλουθα:  

1. Αναφορικά με το πρώτο ερώτημα, επί τη βάση ποιου σχεδίου λειτουργούσαν οι αναθέτουσες αρχές του 
δημόσιου και ευρύτερου δημόσιου τομέα όσον αφορά την προώθηση και εφαρμογή των Πράσινων 
Δημόσιων Συμβάσεων, σημειώνεται ότι, η εφαρμογή των προνοιών και κατευθυντήριων οδηγιών του 
εκδοθέντος Σχεδίου Δράσης 2012-2014 παραμένει υποχρεωτική, καθώς πρέπει να εφαρμόζονται και τα 
σχετικά εγχειρίδια που εκδίδει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

 Σημειώνεται ότι, στους διαγωνισμούς που διεξάγει το Γενικό Λογιστήριο της Δημοκρατίας για τη σύναψη 
Συμφωνιών-Πλαίσιο, προς κάλυψη αναγκών του δημόσιου και ευρύτερου δημόσιου τομέα, 
χρησιμοποιούνται πράσινες τεχνικές προδιαγραφές και απαιτήσεις σύμφωνα με τις κατευθυντήριες 
οδηγίες που περιλαμβάνονται στο υπό αναφορά Σχέδιο Δράσης, όπως διάφορες απαιτήσεις οικολογικής 
σήμανσης για ανακυκλωμένο χαρτί, είδη καθαρισμού, ενεργειακά αποδοτικό εξοπλισμό γραφείου κ.λπ., 
με χρήση επικαιροποιημένων προτύπων, όπου υπάρχουν, είτε υπό μορφή απαιτήσεων, είτε υπό μορφή 
απόδοσης πλεονεκτήματος, προς διασφάλιση του σχετικού ανταγωνισμού.  Ειδικότερα, πριν από την 
εκπόνηση των εν λόγω διαγωνισμών, γίνονται διαβουλεύσεις τόσο με τους αγοραστές του δημόσιου και 
ευρύτερου δημόσιου τομέα, όσο και με τους εμπλεκόμενους οικονομικούς φορείς που 
δραστηριοποιούνται στη σχετική αγορά, όπου συζητούνται και λαμβάνονται οι απόψεις τους επί όλων 
θεμάτων που αφορούν τις προδιαγραφές/απαιτήσεις, καθώς επίσης στην εκπόνηση των 
προδιαγραφών/απαιτήσεων συμμετέχει εκπρόσωπος του Τμήματος Περιβάλλοντος, όπου απαιτείται. 

 Στις δε επιτροπές αξιολόγησης των προσφορών, όπου απαιτείται, διορίζεται και συμμετέχει ως μέλος, 
λειτουργός του Τμήματος Περιβάλλοντος. 

2. Εν σχέση με τα ερωτήματα υπ’ αριθμούς 2 και 3 της Ερώτησης (εάν έχουν υποβληθεί σχέδια δράσης 
από οργανισμούς δημοσίου δικαίου στο Τμήμα Περιβάλλοντος και πότε αναμένεται να αναθεωρηθεί το 
Σχέδιο Δράσης), σημειώνεται ότι το πρόσταγμα για την αναθεώρησή του, έχει το Τμήμα Περιβάλλοντος, 
ως η αρμόδια αρχή. 

3. Όσον αφορά το τέταρτο ερώτημα, οι σημαντικότερες προκλήσεις που κατά τη δική μας εμπειρική 
θεώρηση, αντιμετωπίζουν οι αναθέτουσες αρχές, όσον αφορά την προώθηση και εφαρμογή των 
Πράσινων Δημοσίων Συμβάσεων είναι οι εξής: 
(α) Το γεγονός ότι, λόγω της υπό ανάπτυξη νέας αγοράς πράσινων προϊόντων σε ορισμένους τομείς, 

οι εξειδικευμένες τεχνικές προδιαγραφές για συγκεκριμένα οικολογικά είδη έχουν εκπονηθεί 
πρόσφατα, με αποτέλεσμα η κυπριακή αγορά/σχετική βιομηχανία να μην είναι ακόμη σε θέση να 
ανταποκριθεί επαρκώς στις εν λόγω απαιτήσεις (π.χ. πρότυπα και σημάνσεις για 
κομποστοποιήσιμα/βιοαποικοδομήσιμα σακούλια). 

(β) Η πιστοποίηση των οικονομικών φορέων και των προϊόντων που εμπορεύονται με πρότυπα 
περιβαλλοντικής διαχείρισης και οικολογικές σημάνσεις αντίστοιχα, είναι κατά κανόνα δαπανηρή 
(ανάγκη διενέργειας σχετικών επενδύσεων, τέλη πιστοποίησης και σημάνσεων, κόστος 
εξασφάλισης αναλύσεων από εξειδικευμένα χημεία του εξωτερικού π.χ. για μπογιά κλπ.), με 
αποτέλεσμα εν δυνάμει προσφέροντες να μην είναι σε θέση να καταβάλλουν τα εν λόγω ποσά και 
κατ’ επέκταση τη μείωση του ανταγωνισμού. 

(γ) Ως εκ του πρόσθετου κόστους που αναφέρεται στο σημείο (β) πιο πάνω, υπάρχουν περιπτώσεις 
όπου οι οικονομικοί φορείς προσφέρουν προϊόντα με οικολογική σήμανση αμφισβητούμενης 
ποιότητας (τρίτων χωρών), ως ισοδύναμη με τα ζητούμενα κλασικά σήματα που έχουν 
αναπτυχθεί στην αγορά και ζητούνται στα έγγραφα διαγωνισμών.  Ως αποτέλεσμα, δημιουργείται 
πρόσθετη διοικητική επιβάρυνση προς αξιολόγηση της εν λόγω ισοδυναμίας, όπως προνοείται 
στη νομοθεσία περί σύναψης δημοσίων συμβάσεων, επιπλέον χρόνος στη διαδικασία 
αξιολόγησης των προσφορών, καθώς και άλλες νομικές επιπλοκές περί της ισοδυναμίας, ήτοι 
ενώπιον της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών (π.χ. Συμφωνία-Πλαίσιο για φωτοτυπικό χαρτί).» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Ιουλίου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.315, ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 2020, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή, σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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2. Ο δρόμος Ε606 (Αγίας Βαρβάρας-Παναγιάς) ο οποίος συνδέει την Κοινότητα Στατού-Αγίου Φωτίου με 
την υπόλοιπη Πάφο διέρχεται μέσα από περιοχές με πολύ σοβαρά γεωτεχνικά προβλήματα και πιο 
συγκεκριμένα επί παλαιοκατολισθήσεων που ήταν πρακτικά αδύνατο να αποφευχθούν όταν έγινε η 
χάραξη του αφού ολόκληρη η περιοχή χαρακτηρίζεται από αυτού του είδους τα προβλήματα. 

3. Το Τμήμα Δημοσίων Έργων έχει ήδη σχεδιάσει τη λήψη μέτρων για περιορισμό των προβλημάτων 
υποχωρήσεων σε τμήματα του δρόμου, κυρίως μέσω της διαχείρισης των επιφανειακών και υπόγειων 
υδάτων που είναι ο κρίσιμος παράγοντας που προκαλεί την ενεργοποίηση των μετακινήσεων.  
Παράλληλα, το εν λόγω Τμήμα εξετάζει και άλλα μέτρα που μπορούν να μειώσουν τα προβλήματα των 
μετακινήσεων στα πλαίσια ενός πιο ολοκληρωμένου σχεδιασμού. 

4. Δεδομένων των σοβαρών γεωλογικών προβλημάτων κατολισθήσεων ολόκληρης της περιοχής τα οποία 
είχαν ως αποτέλεσμα την ανάγκη μετεγκατάστασης ολόκληρων κοινοτήτων σε νέες θέσεις στο 
παρελθόν, είναι πρακτικά αδύνατον να απαλειφθούν εντελώς τα προβλήματα στο οδικό της δίκτυο. 
Σημειώνεται ότι, οποιεσδήποτε επεμβάσεις σε ιδιωτικές περιουσίες στην ευρύτερη περιοχή του οδικού 
δικτύου (δεν υπόκεινται στον έλεγχο του Τμήματος Δημοσίων Έργων), αλλάζουν το καθεστώς 
απορροής των επιφανειακών ή υπόγειων υδάτων και διαταράσσουν την εύθραυστη ισορροπία στην 
οποία βρίσκεται η περιοχή και ως εκ τούτου γίνεται προσπάθεια ώστε τέτοιες επεμβάσεις να 
προλαμβάνονται, σε συνεργασία με τις κοινότητες της περιοχής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Ιουλίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.368, ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 

2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Ευανθίας Σάββα 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1.  Υπάρχουν συνολικά 12 λατομικές ζώνες για την παραγωγή αδρανών υλικών, καθώς επίσης 7 λατομικές 
ζώνες για άλλα βιομηχανικά ορυκτά. Επιπρόσθετα, υπάρχει σημαντικός αριθμός μικρών λατομείων 
εξόρυξης βιομηχανικών ορυκτών, τα οποία δεν εμπίπτουν σε λατομικές ζώνες. 

 Στον επισυναπτόμενο Πίνακα 1, παρατίθενται οι λατομικές ζώνες για την παραγωγή αδρανών υλικών, τα 
αποθέματα της κάθε μιας και τα συνολικά αποθέματα κάθε επαρχίας. 

 Στον επισυναπτόμενο Πίνακα 2, παρατίθενται οι λατομικές ζώνες για την εξόρυξη βιομηχανικών 
ορυκτών.  Σημειώνεται, πως τα αποθέματά τους έχουν άμεση σχέση με την ποιότητα της πρώτης ύλης 
και στην παρούσα φάση είναι υπό αξιολόγηση και επανεκτίμηση.  Ως εκ τούτου δεν μπορούν να δοθούν 
στο στάδιο αυτό, αξιόπιστα στοιχεία. 

2. Οι ανάγκες της Κυπριακής Δημοκρατίας αναφορικά με τα λατομικά υλικά καθορίζονται από την ετήσια 
παραγωγή και κατανάλωση των λατομικών προϊόντων. 

 Στον Πίνακα 3 (επισυνάπτεται) φαίνεται η κατανάλωση αδρανών υλικών για το 2019, τόσο ανά επαρχία 
όσο και σε παγκύπρια κλίμακα, ενώ στον επισυναπτόμενο Πίνακα 4 παρουσιάζεται η παραγωγή και οι 
εξαγωγές λατομικών υλικών για την περίοδο 2015-2019. Σημειώνεται, ότι για σκοπούς στρατηγικού 
σχεδιασμού χρησιμοποιείται ο μέσος όρος των δεδομένων της τελευταίας δεκαετίας. 

3. Σε ό,τι αφορά στις ανάγκες της Κυπριακής Δημοκρατίας σε λατομικά υλικά, με βάση τα πορίσματα της 
Στρατηγικής Μελέτης για Αειφόρο Λατομική και Μεταλλευτική Ανάπτυξη της Κύπρου για την περίοδο 
2001-2025, υπήρχε άμεση ανάγκη δημιουργίας λατομικής ζώνης στην επαρχία Πάφου και 
μεσοπρόθεσμα στην επαρχία Λάρνακας, γεγονός που αντικατοπτρίζεται από τα αποθέματα που 
παρατίθενται στον σχετικό Πίνακα 1. 

4. Το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος ξεκίνησε έρευνες, από το 2005, στην επαρχία Πάφου για εντοπισμό περιοχών, όπου 
γεωλογικά και περιβαλλοντικά θα μπορούσε να δημιουργηθεί νέα λατομική ζώνη. 

5.  Αρχικά, οι έρευνες περιορίστηκαν σε διαβασικό πέτρωμα στις παρυφές του δάσους Πάφου, όπου από 
μια προεπιλογή 10 περιοχών επιλέχθηκαν δύο, μία στη Λυσό και μία στην Παναγιά, όπου 
πραγματοποιήθηκε γεωλογική έρευνα.  Στην ίδια επαρχία ακολούθησε έρευνα σε υφαλογενή 
ασβεστόλιθο σε περιοχές στην Πελαθούσα, Τέρα και Αντρολύκου.  Ως η καλύτερη περιοχή που μπορεί 
να αναπτυχθούν λατομεία επιλέχθηκε αυτή στην Αντρολύκου.  Σημειώνεται, ότι παρά την εξάντληση των 
αποθεμάτων του ασβεστόλιθου στα υφιστάμενα λατομεία, μέχρι σήμερα δεν αδειοδοτήθηκε κανένα νέο 
λατομείο στην επαρχία Πάφου για παραγωγή αδρανών υλικών και οι σχετικές διαδικασίες βρίσκονται 
ακόμη σε εξέλιξη. 

 6. Η προεπισκόπηση περιοχών στην επαρχία Λάρνακας ξεκίνησε το 2011 για να γίνει τελικά η επιλογή των 
περιοχών Βαβατσινιάς, Πάνω Λευκάρων και Δελίκηπου, στις οποίες ακολούθησε το 2013 και 2014 
γεωλογική έρευνα.  Σημειώνεται, ότι με τη δημιουργία της Επιτροπής Αειφόρου Ανάπτυξης των 
Ορυκτών Πόρων το 2008, οι πιο πάνω δράσεις τέθηκαν υπό την έγκριση και καθοδήγησή της.  
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Επιπρόσθετα και για τις δύο επαρχίες ακολουθήθηκαν όλες οι νενομισμένες διαδικασίες και η εκπόνηση 
στρατηγικών μελετών επιπτώσεων στο περιβάλλον, όπως προνοούν οι σχετικές νομοθεσίες.  
Επισημαίνεται ωστόσο ότι, το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος 
ανακοίνωσε στις 21.2.2020 ότι τερματίζει οποιεσδήποτε ενέργειες ή συζητήσεις για το θέμα της πιθανής 
δημιουργίας νέας λατομικής ζώνης στην επαρχία Λάρνακας. 

7. Η πρακτική η οποία ακολουθείται σήμερα και αφορά την κάλυψη σε λατομικά υλικά (αδρανή υλικά) ανά 
επαρχία, θα τύχει αξιολόγησης στα πλαίσια της εκπόνησης της Στρατηγικής Μελέτης για Αειφόρο 
Λατομική και Μεταλλευτική Ανάπτυξη της Κύπρου για την περίοδο 2021-2050 που βρίσκεται σε εξέλιξη 
και θα ολοκληρωθεί το 2022. 

 Σημειώνεται, ότι σε μια ελεύθερη αγορά η διακίνηση των αδρανών υλικών δεν περιορίζεται στα όρια 
κάθε επαρχίας.  Ο υπολογισμός όμως των αποθεμάτων ανά επαρχία προκύπτει από την απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 52.878 ημερομηνίας 20/12/2000, που αφορά τα κριτήρια για 
παραχώρηση νέων προνομίων λατομείων παραγωγής αδρανών υλικών. 

8. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιουλίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.401, ημερομηνίας 3 Μαρτίου, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λεμεσού κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α) Το Υπουργικό Συμβούλιο με βάση το άρθρο 39 του περί Ηλεκτρονικής Υγείας Νόμου 
[Ν.59(Ι)/2019], καθόρισε την 10η Ιουλίου του 2019 ως ημερομηνία έναρξης ισχύος, των άρθρων 1 
- 16 και των άρθρων 37, 39 του εν λόγω Νόμου καθώς και την 15η Οκτωβρίου 2019 ως 
ημερομηνία έναρξης ισχύος του άρθρου 17 του πιο πάνω Νόμου.  Η μη ενεργοποίηση των 
υπόλοιπων διατάξεων του Νόμου μεταξύ των οποίων και της δημιουργίας της Ενιαίας Τράπεζας 
Ηλεκτρονικών Φακέλων Υγείας έγκειται στην ανάγκη εκπλήρωσης διοικητικών και άλλων 
εργασιών που χρειάζεται να προηγηθούν προκειμένου να καταστεί δυνατή η εφαρμογή 
ολόκληρου του νομοθετικού πλαισίου.  Στο πλαίσιο αυτό, στο παρόν στάδιο δεν καθίσταται 
εφικτός ο υπολογισμός του τελικού κόστους υλοποίησης της νομοθεσίας και δεν έχουν ακόμη 
εξασφαλισθεί ευρωπαϊκά κονδύλια από την Αρχή. 

(β) Το Υπουργικό Συμβούλιο ασκώντας τις εξουσίες που παρέχονται σ’ αυτό από το άρθρο 4 του 
περί Ηλεκτρονικής Υγείας Νόμου του 2019, διόρισε, μετά από εισήγηση του Υπουργού Υγείας, 
τον Πρόεδρο και μέλη του Διοικητικού Συμβουλίου της Εθνικής Αρχής Ηλεκτρονικής Υγείας, για 
περίοδο πέντε ετών, από τις 23.10.2018 έως τις 22.10.2024.  Επισυνάπτεται η σχετική 
δημοσίευση του διορισμού του Συμβουλίου στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας.  Στις 
7/5/2020 το Υπουργικό Συμβούλιο προέβη σε αντικατάσταση μέλους της Αρχής, το οποίο έχει 
παραιτηθεί (Δρ Παύλος Δράκος) διορίζοντας τον Δρ Μάριο Καραϊσκάκη ως μέλος του Διοικητικού 
Συμβουλίου για το υπόλοιπο της θητείας του. 

(γ)  Προκειμένου το Διοικητικό Συμβούλιο της Εθνικής Αρχής Ηλεκτρονικής Υγείας να μπορέσει να 
επιτελέσει το έργο που του έχει ανατεθεί με τον υπό αναφορά Νόμο βρίσκεται σε συνεχή 
επικοινωνία και συνεργασία με το Υπουργείο.  Ήδη το Υπουργείο έχει προβεί σε σχετικές 
διευθετήσεις που αφορούν σε θέματα στέγασης και αποσπάσεων της εν λόγω Αρχής ενώ 
παράλληλα το Διοικητικό Συμβούλιο προωθεί θέματα στρατηγικού σχεδιασμού, επιχειρησιακής 
οργάνωσης και κατάρτισης τριετούς προϋπολογισμού του.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Ιουλίου 2020 της Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Έμιλυς 
Γιολίτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.403, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2020, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 
Σημείωση: Η απάντηση της υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Ιουλίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.452, ημερομηνίας 6 Μαΐου 2020, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Στο Νόμο 46(I) 1994 προνοείται πως, για λόγους αποφυγής της αχρείαστης ταλαιπωρίας των υπό 
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σφαγή ζώων, εφαρμόζεται αναισθησία των ζώων (Άρθρο 15.1) πριν την διενέργεια της σφαγής.  Στους 
Κανονισμούς ΚΔΠ 216/2002, περιλαμβανόταν πρόνοια για κατά παρέκκλιση μη εφαρμογή προ της σφαγής 
αναισθησίας ζώων, σε περιπτώσεις λατρευτικού τύπου σφαγών.  Οι ΚΔΠ 216/2002 ίσχυαν μέχρι τις 18/7/2014, 
οπότε και καταργήθηκαν με τους Κανονισμούς ΚΔΠ 347/2014, ένεκα του ότι τέθηκε σε εφαρμογή ο Ενωσιακός 
Κανονισμός 1009/2009. 

 Οι σφαγές λατρευτικού τύπου που αναφέρονται στο συγκεκριμένο δημοσίευμα του τύπου, είχαν γίνει με 
βάση την πιο πάνω παρέκκλιση κατόπιν άδειας των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών και ως εκ τούτου, δεν έχουν 
επιβληθεί σχετικές ποινές.  Με βάση τη διαθέσιμη πληροφόρηση, αυτού του είδους μεμονωμένες σφαγές 
διενεργήθηκαν την περίοδο 2011- 2015. 

 Παραμένουμε στη διάθεση σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2020 της Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Έμιλυς 
Γιολίτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.464, ημερομηνίας 11 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Τμήμα Ανιχνεύσεως Εγκλημάτων (Τ.Α.Ε.) Λεμεσού διερευνά τρεις υποθέσεις που αφορούν 
κακόβουλες ζημιές σε κεραίες κινητής τηλεφωνίας στη Λεμεσό.  Από τις εξετάσεις δεν έχουν εντοπιστεί 
οι δράστες.  Έχει ανακριθεί αριθμός ύποπτων προσώπων για τους οποίους δεν προέκυψε οτιδήποτε 
εναντίον τους.  Έχουν επιθεωρηθεί κλειστά κυκλώματα παρακολούθησης ενώ κάποια από αυτά έχουν 
σταλεί για ανάλυση και επεξεργασία και αναμένονται τα αποτελέσματα τους.  Επίσης έχει παραλειφθεί 
αριθμός τεκμηρίων τα οποία και αποστάλθηκαν για τις αναγκαίες επιστημονικές εξετάσεις.  Οι τρεις 
υποθέσεις είναι υπό διερεύνηση. 

3. Από τις εξετάσεις που έγιναν από το Γραφείο Ηλεκτρονικού Εγκλήματος έχουν εντοπιστεί στην Λεμεσό 
εφτά (7) πρόσωπα τα οποία ανάρτησαν ή προέβησαν σε σχόλια στον προσωπικό τους λογαριασμό για 
τις κεραίες 5G, οι οποίοι υποκινούν ή διεγείρουν την διάπραξη αδικημάτων.  Εναντίον των πιο πάνω 
προσώπων έχουν σχηματιστεί ποινικοί φάκελοι για υποκίνηση, διέγερση και διάπραξη ποινικού 
αδικήματος και έχουν καταχωριστεί ενώπιον δικαστηρίου. 

4. Επιπρόσθετα από τις εξετάσεις που έχουν διενεργηθεί οι τρεις κεραίες έχουν άδεια λειτουργίας από το 
υφυπουργείο Καινοτομίας-Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών, το οποίο και παραχωρεί σήμα 
λειτουργίας των συγκεκριμένων κεραιών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Ιουλίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.465, ημερομηνίας 11 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Η απάντηση στην πιο πάνω ερώτηση είναι η ακόλουθη: 

(α)  Από τις 17 Απριλίου 2020 που οι Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας ανέλαβαν τον 
χειρισμό θεμάτων από πτήσεις επαναπατρισθέντων στα αεροδρόμια, έχουμε ενημερωθεί μέχρι και τις 
25/05/2020 για 36 ιδιωτικές πτήσεις που προσγειώθηκαν στο αεροδρόμιο της Λάρνακας με συνολικό 
αριθμό επιβατών 148.  Από αυτούς, οι 90 οδηγήθηκαν για σκοπούς υποχρεωτικής καραντίνας προς 
ξενοδοχεία που τους υποδείχθηκαν από την Κυπριακή Δημοκρατία, ενώ σε 58 άτομα δόθηκε ειδική 
άδεια για να πάνε στις οικίες τους υπό αυτοπεριορισμό 14 ημερών. 

(β)  Ειδική άδεια δόθηκε στις ακόλουθες περιπτώσεις: 

 i.  ανήλικα παιδιά, 

ii.  ασυνόδευτοι ανήλικοι ασθενείς με πιστοποιητικά από τους θεράποντες ιατρούς και  

 iii.  ασθενείς με πιστοποιητικά από τους θεράποντες ιατρούς.   

 Οι πιο πάνω διευθετήσεις ίσχυαν και για όλους τους επαναπατρισθέντες.   

2.  Εάν για τον οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις χρήζουν περαιτέρω διευκρινήσεων, 
παραμένω στη διάθεσή σας.»   

Απάντηση ημερομηνίας 17 Ιουλίου 2020 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.470, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2020, 

της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Σάβιας Ορφανίδου  
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε στις 30 Μαΐου 2018 την υλοποίηση του Σχεδίου με τίτλο “Σχέδιο 
Παροχής Κινήτρων σε Οροθετικά Άτομα”, το οποίο έχει ως στόχο την παροχή κινήτρων προς οροθετικά 
άτομα για τη συμμόρφωσή τους με τη θεραπευτική αγωγή τους. 
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3. Το ύψος του κινήτρου ανέρχεται σε τριακόσια ευρώ (€300) μηνιαίως και καταβάλλεται σε πρόσωπα που 
υποβάλλουν αίτηση προς το Υπουργείο Υγείας, μέσω της Γρηγόριου Κλινικής, νοουμένου ότι πληρούν 
όλες τις πρόνοιες του Σχεδίου.  Αρμόδιος φορέας για την υλοποίηση του Σχεδίου είναι το Υπουργείο 
Υγείας. 

4. Επισημαίνεται ότι το εν λόγω κίνητρο παραχωρείται χωρίς εισοδηματικά κριτήρια και δε θα λαμβάνεται 
υπόψη για σκοπούς παραχώρησης του Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και του Επιδόματος 
Χαμηλοσυνταξιούχων (Σχέδιο Ενίσχυσης Συνταξιούχων με Χαμηλά Εισοδήματα), σύμφωνα με τις 
πρόνοιες του πιο πάνω Σχεδίου.  Καθόσον αφορά την παροχή άλλων επιδομάτων που εμπίπτουν στην 
αρμοδιότητα του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, δηλαδή το Επίδομα 
Τέκνου και Μονογονεϊκής Οικογένειας και το Επίδομα Μάνας, ενημερώνεστε ότι δεν προνοείται ο 
συνυπολογισμός του υπό αναφορά κινήτρου ως εισοδήματος, για σκοπούς παροχής τους. 

5. Τα υπόλοιπα θέματα που εγείρονται στην υπό αναφορά κοινοβουλευτική ερώτηση, δηλαδή κατά πόσον 
υπάρχει πρόθεση να αυξηθεί το ύψος του εν λόγω επιδόματος και ποιο θα είναι το αναθεωρημένο 
ποσό, εμπίπτουν στην αρμοδιότητα του Υπουργείου Υγείας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Ιουλίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.470, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Σάβιας Ορφανίδου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Υπουργικό Συμβούλιο σε συνέχεια πρότασης της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων και του Υπουργού Υγείας, αναγνωρίζοντας την ανάγκη για καταγραφή των οροθετικών 
ατόμων στο μητρώο της Γρηγόριου Κλινικής ώστε να λαμβάνουν τη θεραπεία τους και να τυγχάνουν της 
ανάλογης ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης, αποφάσισε σε συνεδρία του ημερομηνίας 30 Μαΐου 2018, 
την παραχώρηση κινήτρου, υπό μορφή ειδικού επιδόματος του ποσού των 300 ευρώ, σε οροθετικά 
άτομα, από την 1η Ιανουαρίου 2019. 

3. Σημειώνεται, ότι το εν λόγω ποσό δεν αποτελεί επίδομα αλλά κίνητρο στους ασθενείς για σκοπούς 
δημόσιας υγείας, αφού τα οροθετικά άτομα που είναι συνεπείς με τη θεραπευτική τους αγωγή, 
λαμβάνουν το μηνιαίο ποσό των 300 ευρώ ως κίνητρο για συμμόρφωσή τους προς τη θεραπευτική 
αγωγή. 

4. Η πρόταση για αύξηση του μηνιαίου κινήτρου από τα 300 στα 500 ευρώ, δεν μπορεί να υλοποιηθεί στην 
παρούσα φάση, αφού απαιτεί την αύξηση κονδυλίου στον τρέχον προϋπολογισμό.  Ως εκ τούτου, το 
Υπουργείο Υγείας ως το Αρμόδιο Υπουργείο εφαρμογής της εν λόγω πρότασης, θα επαναξιολογήσει 
την εισήγηση αύξησης του ποσού μετά την 1η Ιανουαρίου 2021 εν όψει του νέου προϋπολογισμού και 
αφού δοθεί χρόνος για την αξιολόγηση της αποτελεσματικότητας του εν λόγω σχεδίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.489, ημερομηνίας 26 Μαΐου 2020, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, σχετικά με τα προβλήματα διάβρωσης στο παραλιακό μέτωπο Κάτω 
Πύργου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Σε συνάντηση που πραγματοποιήθηκε στο γραφείο μου στις 6/3/2020, με εκπροσώπους του Κοινοτικού 
Συμβουλίου Κάτω Πύργου συζητήθηκαν, μεταξύ άλλων, και τα θέματα/αιτήματα που αφορούν το 
παραλιακό μέτωπο Κάτω Πύργου. Συγκεκριμένα, τέθηκε το θέμα της θωράκισης τμήματος του 
παραλιακού μετώπου μήκους 200 μέτρων περίπου, στο οποίο δεν έχουν γίνει οποιαδήποτε έργα 
προστασίας μέχρι σήμερα.  Στα πλαίσια της συνάντησης, λειτουργοί του Τμήματος Δημοσίων Έργων 
ενημέρωσαν ότι στις μελέτες που είχαν ετοιμαστεί από το Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο δεν 
προβλεπόταν η λήψη οποιωνδήποτε μέτρων στο συγκεκριμένο τμήμα.  Κατά την διάρκεια της 
συνάντησης δόθηκαν οδηγίες όπως το Τμήμα Δημοσίων Έργων προχωρήσει στην ετοιμασία σχετικών 
μελετών για τη λήψη μέτρων προστασίας (θωράκιση πρανούς με φυσικούς λίθους) με σκοπό την 
υλοποίηση του έργου εντός του 2021, εφόσον εγκριθούν οι αναγκαίες πιστώσεις στους 
προϋπολογισμούς. 

3. Επιπρόσθετα, αναφορικά με το αίτημα της Κοινότητας για βελτίωση ολόκληρου του παραλιακού 
μετώπου (από το λιμανάκι μέχρι το ανατολικό άκρο/πράσινη γραμμή) περιλαμβανομένης και της 
δημιουργίας παραλιών με ικανοποιητικό πλάτος αμμώδους ακτής για σκοπούς ανάπτυξης του 
τουριστικού προϊόντος, αποφασίστηκε όπως προωθηθεί νέα ολοκληρωμένη μελέτη 
(συμπεριλαμβανομένων και των περιβαλλοντικών μελετών).  Σχετικά δόθηκαν οδηγίες στο Τμήμα 
Δημοσίων Έργων όπως καταβληθεί προσπάθεια για ένταξη της μελέτης στους προϋπολογισμούς για 
την περίοδο 2022-2024.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Ιουλίου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας 
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κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.491, ημερομηνίας 26 Μαΐου 2020, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση σας ενημερώνω για τα πιο κάτω σε σχέση με τα ερωτήματα που 
έχουν τεθεί: 

i. Κατά την τριμηνία Μάρτιος, Απρίλιος, Μάιος του 2019 οι Ομάδες Διαχείρισης Περιστατικών Βίας 
χειρίστηκαν 7 περιστατικά.  Κατά τη φετινή αντίστοιχη τριμηνία έχουμε πληροφορίες ότι εκπαιδευτικοί 
χειρίστηκαν 5 περιστατικά. 

ii. Οι Διευθύνσεις Σχολικής Εκπαίδευσης του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας 
(Διεύθυνση Μέσης Γενικής και Διεύθυνση Μέσης Τεχνικής και Επαγγελματικής Εκπαίδευσης και 
Κατάρτισης) απέστειλαν στις Διευθύνσεις των σχολείων εγκύκλιο και οδηγίες, σχετικά με τα καθήκοντα 
των καθηγητών της Συμβουλευτικής και Επαγγελματικής Αγωγής, στο πλαίσιο αντιμετώπισης των 
επιπτώσεων της πανδημίας του COVID-19.  Σύμφωνα με αυτές τις οδηγίες, οι καθηγητές Σύμβουλοι, 
προτρέπονταν ιδιαίτερα όπως, για τη διαχείριση θεμάτων ενδοοικογενειακής βίας, περιστατικών 
σεξουαλικής κακοποίησης, κ.ά. να ακολουθούνταν οι Θεσμοθετημένες Διαδικασίες-Πρωτόκολλα.  
Επιπρόσθετα ο/η καθηγητής/καθηγήτρια ΣΕΑ καλείτο να χρησιμοποιεί τις πιο κάτω Γραμμές 
Επικοινωνίας. 

116111 Ευρωπαϊκή γραμμή Διαχείριση περιστατικών 
σεξουαλικής κακοποίησης 
παιδιών 70000116 Cyber Ethics 

1460 Αστυνομία 

116111 

1440 

1410 

1455 

Ευρωπαϊκή Γραμμή  

Σ.Π.Α.Β.Ο. 

O.NE.Κ.  

Σύνδεσμος Οικογενειακού Προγραμματισμού 
Hope for Children 

Χειρισμός Περιστατικών Βίας στην 
Οικογένεια 

iii. Όσον αφορά στη δράση της Υπηρεσίας Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας του Υπουργείου Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας (ΥΠΠΑΝ) την αντίστοιχη περίοδο, σας πληροφορούμε ότι υπήρξε 
άμεση συνεργασία και συνεννόηση για την αποστολή των προαναφερθέντων οδηγιών στα σχολεία.  Οι 
εκπαιδευτικοί Ψυχολόγοι κατά τη διάρκεια που τα σχολεία παρέμειναν κλειστά εξακολουθούσαν να 
διατηρούν συστηματικά επαφή με τα περιστατικά που ήδη χειρίζονταν και εμπεριείχαν επικινδυνότητα 
συνεπώς και με τα περιστατικά που αφορούσαν θέματα βίας στην οικογένεια.  Μέσα από τηλεφωνικές 
επικοινωνίες και τηλεδιασκέψεις είχαν συνεχή επαφή με τα περιστατικά που χειρίζονταν και ταυτόχρονα 
σε συνεργασία με άλλες αρμόδιες υπηρεσίες (Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας, Υπηρεσίες Ψυχικής 
Υγείας) φρόντιζαν να δημιουργούνται οι απαραίτητες δικλίδες ασφαλείας έτσι ώστε να παρέχεται στήριξη 
και θεραπεία στα παιδιά.  Με την επάνοδο των μαθητών στο σχολείο η Υπηρεσία Εκπαιδευτικής 
Ψυχολογίας κλήθηκε να ανταποκριθεί σε αριθμό νέων περιστατικών τα οποία τυγχάνουν διαχείρισης σε 
συνεργασία με άλλες υπηρεσίες με βάση τις διαδικασίες για τη διαχείριση περιστατικών βίας.  

Επιπλέον, εκπρόσωπος της υπηρεσίας, τους αντίστοιχους μήνες, είχε συνεχή συνεργασία, σε 
εβδομαδιαία συχνότητα, με το Σπίτι του Παιδιού, για διαχείριση όλων των περιστατικών Βίας στην 
Οικογένεια σεξουαλικής φύσεως, που προέκυψαν κατά την πανδημία (συγκεκριμένα 
πραγματοποιήθηκαν 11 πολυθεματικές με τηλεδιασκέψεις). 

Πέραν των όσων προαναφέρθηκαν, σας ενημερώνουμε ότι η Υπηρεσία Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας 
έστειλε κατευθυντήριες οδηγίες και συμβουλές στα σχολεία, μέσω των Διευθύνσεων όλων των βαθμίδων 
εκπαίδευσης του ΥΠΠΑΝ, για διαχείριση κρίσεων και οδηγίες για κάλυψη των συναισθηματικών 
αναγκών όλων των παιδιών.  Οδηγίες για διαχείριση κρίσεων στάλθηκαν επίσης από την Υπηρεσία και 
προς τους γονείς.  Η Υπηρεσία Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας έχει επίσης αναρτήσει σειρά επιστημονικών 
άρθρων στην ιστοσελίδα της σε σχέση με την πανδημία και τη διαχείριση της που αναφέρονται σε 
εκπαιδευτικούς, γονείς και μαθητές. 

 2. Το ΥΠΠΑΝ παραμένει στη διάθεση σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2020 του Υπουργού Οικονομικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.495, ημερομηνίας 1ης Ιουνίου 2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

i. Όσον αφορά το πρώτο ερώτημα διευκρινίζεται ότι, το θέμα της εφαρμογής της πρόνοιας για 
διάθεση του ποσού που αντιστοιχεί στο 1% επί των καθαρών αποδοχών από το στοίχημα για 
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σκοπούς ενίσχυσης προγραμμάτων προστασίας των νεαρών ατόμων και παθολογικών παικτών, 
ρυθμίζεται από τις πρόνοιες του περί Στοιχημάτων Νόμου του 2019 [Ν.37(Ι)/2019].  Αναφορικά με 
τα προγράμματα απεξάρτησης από τη διαταραχή των τυχερών παιχνιδιών, ρυθμίζονται από τις 
πρόνοιες του περί Πρόληψης της Χρήσης και Διάδοσης Ναρκωτικών και Άλλων Εξαρτησιογόνων 
Ουσιών (Αρχή Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων Κύπρου) Νόμου του 2017 [Ν.164(Ι)/2017].   

Η ΕΑΣ με την Αρχή Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων Κύπρου (ΑΑΕΚ) έχουν πραγματοποιήσει 
διάφορες συζητήσεις και επαφές με σκοπό την ουσιαστική συνεργασία τους και την εξεύρεση 
κοινής γραμμής προσέγγισης της ελαχιστοποίησης της διαταραχής από την ενασχόληση με τα 
τυχερά παιχνίδια (παθολογικής ενασχόλησης), ενώ σε πρόσφατη συνάντηση μεταξύ των δύο 
μερών, η ΕΑΣ κατάθεσε τις θέσεις της επί της Εθνικής Στρατηγικής και του Σχεδίου Δράσης της 
Αρχής Εξαρτήσεων.  Σημειώνεται περαιτέρω ότι, κοινός στόχος των δύο εν λόγω Αρχών είναι 
όπως, στο άμεσο μέλλον προκηρυχθούν προγράμματα και έργα για την ενίσχυση των δομών 
απεξάρτησης, τα οποία θα χρηματοδοτηθούν από το προαναφερόμενο κονδύλι δαπανών της 
ΕΑΣ.  

ii. Αναφορικά με το δεύτερο ερώτημα σε σχέση με το ποσό των €516.614, πληροφορείστε ότι έχει 
δαπανηθεί σε δράσεις της ΕΑΣ σχετικά με την προληπτική ενημέρωση του κοινού για τους 
κινδύνους τους οποίους ελλοχεύει η προβληματική ενασχόληση με τα τυχερά παιχνίδια και το 
στοίχημα, υλοποιώντας το Σχέδιο Δράσης της ΕΑΣ για το Υπεύθυνο Παιχνίδι.  Σχετικός 
κατάλογος με τις εν λόγω δράσεις που υλοποίησε η ΕΑΣ εντός του έτους 2019 επισυνάπτεται.  
Σημειώνεται ότι, η ΕΑΣ σύντομα θα δημοσιοποιήσει έκθεση πεπραγμένων 2016-2019 στην οποία 
θα καταγράφονται όλες οι σχετικές δράσεις.  

iii. Τέλος, σε σχέση με το τρίτο ερώτημα για το αδιάθετο ποσό του κονδυλίου δαπανών «Κοινωνική 
Ευθύνη - 1%», αναφέρεται ότι, το εν λόγω ποσό παραμένει στο ταμείο της ΕΑΣ και θα διατεθεί 
αποκλειστικά και μόνο για χρηματοδότηση μέτρων πρόληψης για τους κινδύνους που ελλοχεύει η 
προβληματική ενασχόληση με τυχερά παιχνίδια, καθώς και για προγράμματα απεξάρτησης. 

2. Για περαιτέρω ενημέρωση όσο αφορά τις δράσεις της ΕΑΣ για κοινωνική ευθύνη και προώθηση του 
“Υπεύθυνου Παιχνιδιού”, σας παραπέμπουμε στην ιστοσελίδα https://responsiblegaming.gov.cy, όπου 
υπάρχουν χρήσιμες πληροφορίες για τους παίκτες, αλλά και για τα άτομα του οικογενειακού και κοινωνικού 
τους περιβάλλοντος, με σκοπό την υποστήριξη και καθοδήγησης τους ώστε να αποφευχθούν καταστάσεις 
προβληματικής ενασχόλησης με το στοίχημα και τα τυχερά παιχνίδια γενικότερα.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Ιουλίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.514, ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λεμεσού κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου 
 «Σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια της επιστολής σας θα ήθελα να σας ενημερώσω ότι η 
Διεύθυνση Αγορών και Προμηθειών του Υπουργείου Υγείας σε συνεργασία με τον Οργανισμό Ασφάλισης 
Υγείας, στην προσπάθεια να διασφαλίσει την διαθεσιμότητα των εμβολίων σε συνθήκες ΓεΣΥ, έχει προκηρύξει 
διαγωνισμούς για αγορά των παιδιατρικών εμβολίων, σύμφωνα με το επικαιροποιημένο Εθνικό Πρόγραμμα 
Εμβολιασμών, ο οποίος έχει κατακυρωθεί πρόσφατα.  Συγκεκριμένα έχουν κατακυρωθεί τέσσερα εμβόλια, 
όπου σύμφωνα με τους όρους του διαγωνισμού θα παραδίδονται στους παιδιάτρους με απευθείας παραγγελία 
στους τοπικούς αντιπροσώπους.  Σημειώνεται ότι η διαδικασία έχει τεθεί σε εφαρμογή από τις 22 Ιουνίου 2020 
και οι απευθείας παραδόσεις στους παιδιάτρους άρχισαν από τις 26 Ιουνίου 2020.  Για τα υπόλοιπα εμβόλια 
που δεν κατακυρώθηκαν στον τελευταίο διαγωνισμό η Διεύθυνση Αγορών και Προμηθειών του Υπουργείου 
Υγείας προχώρησε σε νέες διαδικασίες και θα διανέμονται στους παιδιάτρους μέσω διανομέα. 

2. Για τα συγκεκριμένα εμβόλια που αναφέρεστε θα ήθελα να σας ενημερώσω ότι όσον αφορά το εμβόλιο 
διφθερίτιδας-τετάνου-κοκκύτη-πολιομελίτιδας, κατ’ αρχήν θα πρέπει να σημειωθεί ότι υπήρξαν αυξημένες 
ανάγκες που δεν μπορούσαν να προβλεφθούν και επιπρόσθετα, λόγω της πανδημίας οι παραγγελίες δεν 
μπορούσαν να έρθουν στην Κύπρο έγκαιρα.  Σημειώνεται ότι για τη μεταφορά των εμβολίων, χρειάζεται να 
γίνονται απευθείας πτήσεις για να διατηρείται η ψυχρή αλυσίδα.  Πρόσθετα οι ελλείψεις που παρατηρήθηκαν 
ήταν παροδικές και δεν υφίσταντο πλέον. 

3. Τονίζεται ότι για την κάλυψη των έκτακτων αναγκών που αφορούσαν το πιο πάνω εμβόλιο και με στόχο 
να μην μείνουν παιδιά ανεμβολίαστα, έγινε κατ’ εξαίρεση διευθέτηση με τον Οργανισμό Ασφάλισης Υγείας ώστε 
μετά από παρουσίαση πιστοποίησης από τον Προσωπικό Ιατρό (παιδίατρο) να εμβολιάζονται στα Κέντρα 
Μητρότητας και Παιδιού. 

4. Σχετικά με το εμβόλιο κατά της Ηπατίτιδας Β, τους τελευταίους εννέα μήνες παρουσιάζεται πρόβλημα 
στην εξασφάλισή του, εφόσον παρά τις επανειλημμένες διαδικασίες για αγορά του, οι τοπικοί αντιπρόσωποι 
δεν μπορούσαν να προσφέρουν προϊόν.  Με συνοπτικές διαδικασίες εξασφαλίστηκε μικρή ποσότητα που 

https://responsiblegaming.gov.cy/
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αναμένεται τον Αύγουστο.  Ωστόσο, οι προσπάθειες συνεχίζονται για διευθέτηση του προβλήματος. 

5. Καταληκτικά σε σχέση με την αναφορά σας αν έχουν υλοποιηθεί οι συστάσεις της Εθνικής 
Συμβουλευτικής Επιτροπής Εμβολιασμών του Υπουργείου Υγείας, πάγια πολιτική του Υπουργείου Υγείας 
αποτελεί η συνεχής συνεργασία, διαβούλευση και άμεση ενημέρωση όλων των σχετικών φορέων, για κάθε 
επικαιροποίηση ή διαδικασία αφορά το Εθνικό Πρόγραμμα Εμβολιασμών.  Έτσι πρόσφατα το Υπουργείο 
Υγείας έχει συγκαλέσει σε σύσκεψη όλων των ενδιαφερόμενων φορέων, συμπεριλαμβανομένων του 
Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου και της Παιδιατρικής Εταιρείας για συζήτηση και επίλυση των οποιωνδήποτε 
σχετικών θεμάτων είχαν προκύψει.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Ιουλίου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας 
κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.515, ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2020, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου 
 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και ήθελα να σας ενημερώσω τα ακόλουθα: 

2. Σε σχέση με την πρώτη ερώτηση που έχει τεθεί σημειώνεται ότι κατά την τριμηνία Μάρτιος, Απρίλιος, 
Μάιος του 2020, οι Ομάδες Διαχείρισης Περιστατικών Βίας των σχολείων, χειρίστηκαν πέντε (5) 
περιστατικά, για τα οποία η διαχείριση έγινε κατά την διάρκεια της περιόδου της πανδημίας COVID-19.  
Σε αυτά τα περιστατικά εμπλέκονταν παιδιά θύματα-μαθητές. 

3. Όσον αφορά στην τρίτη ερώτηση αναφέρουμε ότι οι Διευθύνσεις Σχολικής Εκπαίδευσης του ΥΠΠΑΝ 
(Διεύθυνση Μέσης Γενικής και Διεύθυνση Μέσης Τεχνικής και Επαγγελματικής Εκπαίδευσης και 
Κατάρτισης) απέστειλαν στις Διευθύνσεις των σχολείων εγκύκλιο και οδηγίες, σχετικά με τα καθήκοντα 
των καθηγητών της Συμβουλευτικής και Επαγγελματικής Αγωγής, στο πλαίσιο αντιμετώπισης των 
επιπτώσεων της πανδημίας του COVID -19.  Σύμφωνα με αυτές τις οδηγίες, οι καθηγητές Σύμβουλοι, 
προτρέπονταν ιδιαίτερα όπως, για τη διαχείριση θεμάτων ενδοοικογενειακής βίας, περιστατικών 
σεξουαλικής κακοποίησης, κ.ά. να ακολουθούνταν οι Θεσμοθετημένες Διαδικασίες - Πρωτόκολλα.  
Μέσω αυτών των οδηγιών διασφαλίστηκε η συνέχιση του συντονισμού και της επικοινωνίας με τις 
Υπηρεσίας Κοινωνικής Ευημερίας.  Οι συγκεκριμένες οδηγίες στάλθηκαν σε συνεννόηση με την 
Υπηρεσία Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας, η οποία, πέραν των όσων προαναφέρθηκαν, έστειλε 
κατευθυντήριες οδηγίες και συμβουλές στα σχολεία, μέσω των διευθύνσεων όλων των βαθμίδων 
εκπαίδευσης, για διαχείριση κρίσεων και οδηγίες για κάλυψη των συναισθηματικών αναγκών όλων των 
παιδιών.  Κάποιες από αυτές τις οδηγίες, στάλθηκαν στη συνέχεια, από τα σχολεία, σε όλους τους 
γονείς.  Ανάλογο υλικό, προληπτικού χαρακτήρα, προς χρήση των εκπαιδευτικών και των γονιών, 
δημοσιεύθηκε στην ιστοσελίδα της Υπηρεσίας, του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας.  Επιπλέον αναφέρουμε ότι, οι λειτουργοί της Υπηρεσίας Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας 
διατήρησαν επικοινωνία, τηλεφωνική ή/και με τηλεδιασκέψεις, τόσο με τις διευθύνσεις των σχολείων 
όσον και με τις οικογένειες υψηλού κινδύνου. 

4. Θεωρούμε επίσης σημαντικό να σας ενημερώσουμε ότι, εκπρόσωπος της Υπηρεσίας Εκπαιδευτικής 
Ψυχολογίας, τους αντίστοιχους μήνες, είχε συνεχή συνεργασία, σε εβδομαδιαία συχνότητα, με το Σπίτι 
του Παιδιού, για διαχείριση όλων των περιστατικών Βίας στην Οικογένεια σεξουαλικής φύσεως, που 
προέκυψαν κατά την πανδημία (συγκεκριμένα πραγματοποιήθηκαν 11 πολυθεματικές με 
τηλεδιασκέψεις, όπου μελετήθηκαν πέρα των 50 ύποπτων περιστατικών). 

5. Τέλος, σε σχέση με την ερώτηση 6 της επιστολής, αναφέρουμε ότι το ΥΠΠΑΝ απέστειλε εγκύκλιο 
στους/στις καθηγητές/καθηγήτριες Συμβουλευτικής Επαγγελματικής Αγωγής όπου συνιστούσε τη χρήση 
των υπαρχουσών Γραμμών Επικοινωνίας.  Τα σχετικά τηλέφωνα που τους δόθηκαν για διαχείριση των 
περιστατικών Βίας στην Οικογένεια, ήταν τα ακόλουθα: 
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6. Το ΥΠΠΑΝ παραμένει στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνηση.   

Απάντηση ημερομηνίας 28 Ιουλίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.528, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2020, 
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του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Το Αλιευτικό Καταφύγιο Παραλιμνίου κατασκευάστηκε αρχικά το 1982 και πήρε τη σημερινή του μορφή 
το 2003, μετά από έργα του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών (ΤΑΘΕ), με σκοπό να 
εξυπηρετεί τις ανάγκες των επαγγελματιών ψαράδων και των αλιευτικών σκαφών της περιοχής.  
Σύμφωνα με το ΤΑΘΕ που παρακολουθεί και επί τόπου τη λειτουργία των αλιευτικών καταφυγίων, η 
συνεχής παροχή ρεύματος δεν είναι απαραίτητη για τις ανάγκες αλιευτικών σκαφών παράκτιας αλιείας.  
Η εν λόγω ανάγκη παρατηρείται συνήθως στην περίπτωση σκαφών αναψυχής ή τουρισμού. 

3. Σημειώνεται ότι παροχές ρεύματος υπάρχουν στο χώρο επισκευής σκαφών του Αλιευτικού Καταφυγίου 
Παραλιμνίου, οι οποίες λειτουργούν με χρηματοδέκτες και αποσκοπούν στη διευκόλυνση των 
επισκευών. 

4. Παραμένουμε στη διάθεση σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Ιουλίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.530, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2020, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 
 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και θα ήθελα να σας να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Το ευρωπαϊκό χέλι Anguilla anguilla, το οποίο έχει χαρακτηρισθεί ως κρισίμως κινδυνεύον είδος από τη 
Διεθνή Ένωση Προστασίας της Φύσης (IUCN), περιλαμβάνεται στο Παράρτημα III του Πρωτοκόλλου 
SPA/BD της Βαρκελώνης που αφορά είδη για τα οποία δεν απαγορεύεται η αλιεία, αλλά πρέπει να 
εφαρμόζονται ρυθμίσεις ως προς την εκμετάλλευση τους.  Με βάση τους περί Αλιείας Κανονισμούς του 
1990 μέχρι 2019 και συγκεκριμένα του Κανονισμού 12(1), η καταδίωξη, σύλληψη, θανάτωση, κατοχή ή 
πώληση με οποιοδήποτε τρόπο οποιουδήποτε είδους ψαριών των εσωτερικών υδάτων απαγορεύεται, 
εκτός αν για το σκοπό αυτό δοθεί γραπτή άδεια από το Διευθυντή του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων 
Ερευνών (ΤΑΘΕ).  Ως εκ τούτου, η αλιεία χελιού σε εσωτερικά ύδατα απαγορεύεται. 

3. Μέχρι πριν από μερικά χρόνια, οι πληροφορίες για την παρουσία χελιού στην Κύπρο ήταν ελάχιστες και 
περιορίζονταν σε αναφορές ψαράδων και κατοίκων κοινοτήτων που ζούσαν κοντά σε συγκεκριμένα 
ποτάμια.  Η απουσία επιστημονικών δεδομένων για την παρουσία του είδους στην Κύπρο και τυχόν 
αλιεία του ή μη εμπορική αξιοποίηση του, είχε ως αποτέλεσμα η Κύπρος να εξαιρεθεί από την 
υποχρέωση εκπόνησης προγράμματος διαχείρισης χελιού, η οποία προκύπτει από τον Κανονισμό (ΕΚ) 
αριθ. 1100/2007 του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου “για τη θέσπιση μέτρων για την ανασύσταση του 
αποθέματος ευρωπαϊκού χελιού”.  Στόχος του εν λόγω Κανονισμού, είναι η επίτευξη ποσοστού 
διαφυγής στη θάλασσα τουλάχιστον ίση με το 40% της βιομάζας χελιών, που εκτιμάται ότι θα υπήρχε 
χωρίς τις ανθρωπογενείς επιπτώσεις. 

4. Με την εφαρμογή προγράμματος παρακολούθησης των επιφανειακών υδάτων της Κύπρου, στα πλαίσια 
εφαρμογής της Οδηγίας Πλαίσιο για τα Ύδατα (2000/60/ΕΚ), το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων (ΤΑΥ) 
εφαρμόζει μεταξύ άλλων, πρόγραμμα παρακολούθησης των ψαριών στα ποτάμια της Κύπρου.  Η 
εφαρμογή του εν λόγω προγράμματος ξεκίνησε το 2009 και έχει επικεντρωθεί σε σημαντικό βαθμό στο 
ευρωπαϊκό χέλι Anguilla anguilla.  Από τα αποτελέσματα του προγράμματος, το ΤΑΥ έχει διαμορφώσει 
μια καλή εικόνα για την εξάπλωση του είδους στην Κύπρο και έχει διαπιστωθεί ότι αποτελεί το μοναδικό 
ιθαγενές είδος ψαριού που διαβιεί στα ποτάμια της Κύπρου.  Το είδος έχει εντοπιστεί στις λεκάνες 
απορροής 13 ποταμών της Κύπρου, με τις σημαντικότερες αυτών να είναι ο ποταμός της Έζουσας, ο 
ποταμός Χρυσοχούς και ο ποταμός Διάριζος.  Οι πληθυσμοί που εντοπίζονται δεν παρουσιάζουν 
μεγάλες πυκνότητες και ως εκ τούτου θεωρούνται πολύ ευαίσθητοι. 

5. Οι σημαντικότεροι παράγοντες για την επιβίωση και ενίσχυση των πληθυσμών του είδους, είναι η 
παρουσία νερού καθ’ όλη τη διάρκεια του έτους, η απουσία τεχνητών εμποδίων σε όλο το μήκος του 
ποτάμιου διαδρόμου, η απρόσκοπτη σύνδεση του ποταμού με τη θάλασσα, η διατήρηση των φυσικών 
οικοτόπων του είδους και η διατήρηση καλής ποιότητας υδάτων.  Στην Κύπρο, η κατασκευή φραγμάτων, 
οι αυθαίρετες επεμβάσεις στα ποτάμια και η εκτεταμένη χρήση της ουσίας DDT μέχρι και τη δεκαετία του 
’70, φαίνεται να αποτελούν τις σημαντικότερες αιτίες μείωσης των πληθυσμών τις τελευταίες δεκαετίες.  
Ως εκ τούτου για τη βελτίωση της κατάστασης των πληθυσμών, έχουν δρομολογηθεί σειρά 
διαχειριστικών μέτρων και στόχων, όπως η απελευθέρωση περιβαλλοντικών παροχών από τα 
φράγματα, η άρση εγκάρσιων εμποδίων στον ποτάμιο διάδρομο και η επανασύνδεση των ποταμών με 
τη θάλασσα.  Επιπρόσθετα, η εισαγωγή προνοιών για την κατασκευή ιχθυοπερασμάτων όπου κρίνεται 
απόλυτα απαραίτητη η κατασκευή φραγμάτων, αλλά και η προώθηση πιο αυστηρών νομοθετικών 
ρυθμίσεων για την αποτροπή επεμβάσεων στη φυσική κοίτη ποταμών και τη διατήρηση της σύνδεσης 
των ποταμών με τη θάλασσα, αποτελούν προληπτικά μέτρα προς την κατεύθυνση αυτή. 

6. Τα τελευταία χρόνια, το ΤΑΥ έχει προχωρήσει σε αριθμό δράσεων με στόχο την προστασία του είδους.  
Συγκεκριμένα, έχει σχεδιάσει και υλοποιήσει μικρά τοπικά έργα, για την αποκατάσταση της σύνδεσης 
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υδατικών σωμάτων, προκειμένου να διευκολύνει την αμφίδρομη μετακίνηση του είδους (ιχθυόσκαλα 
Ορόκλινης, δημιουργία μόνιμων λιμνίων, απομάκρυνση εμποδίων και σχεδιασμός ιχθυόσκαλας στον 
ποταμό Γερμασόγειας και αποκατάσταση της συμβολής του Γεροβασινού ποταμού με τον ποταμό 
Διάριζο).  Ταυτόχρονα, έχει προχωρήσει σε παρουσίαση των αποτελεσμάτων παρακολούθησης σε άλλα 
τμήματα και υπηρεσίες (Τμήμα Περιβάλλοντος, Τμήμα Δασών, Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών, 
Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας), προκειμένου να λαμβάνεται υπόψη η παρουσία του είδους κατά την 
εξέταση ή/και υλοποίηση έργων στις περιοχές που αυτό εντοπίζεται.  Παράλληλα, έχουν αναπτυχθεί 
συνεργασίες με το ΤΕΠΑΚ και ειδικούς από το εξωτερικό, οι οποίοι προωθούν την ανάπτυξη και 
εφαρμογή καινοτόμων μεθόδων για την παρακολούθηση του είδους, με τη χρήση γενετικών μεθόδων. 

7.  Τέλος, είναι σημαντικό να αναφερθεί ότι το ΤΑΥ και το ΤΑΘΕ προτίθενται να συνεργαστούν για την 
εκπόνηση διαχειριστικού σχεδίου για το χέλι, σύμφωνα με τις πρόνοιες του Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 
1100/2007, με στόχο την προστασία και ανασύσταση του αποθέματος του είδους στην Κύπρο. 

8. Όσον αφορά το γεφύρι στον ποταμό Αγριοκαλάμι που βρίσκεται στην κοινότητα Χλώρακας, αυτό 
φαίνεται ότι έχει κατασκευαστεί παράνομα κατά την τελευταία δεκαετία.  Ο συγκεκριμένος ποταμός 
αποτελεί ένα από τα λίγα καταφύγια του είδους στην Κύπρο, λόγω της σύνδεσης του με τη θάλασσα και 
την παρουσία νερού καθ' όλη τη διάρκεια του έτους.  Με τη σύμφωνη γνώμη του ΤΑΥ και του ΤΑΘΕ, η 
Επαρχιακή Διοίκηση Πάφου προχώρησε στις 9/7/2020 στην κατεδάφιση του παράνομου γεφυριού.  
Παράλληλα, το ΤΑΥ έχει ήδη ενημερώσει τις τοπικές αρχές της ευρύτερης περιοχής, για άρση πηγών 
οχληρίας στα αργάκια που εμπίπτουν στα όρια τους και την αποφυγή επεμβάσεων στην κοίτη και τις 
όχθες τους. 

9. Επισημαίνεται ότι το περιεχόμενο της παρούσας επιστολής έχει εγκριθεί από τον Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος.  Παραμένουμε στη διάθεση σας για τυχόν διευκρινίσεις ή 
πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.»   

Απάντηση ημερομηνίας 28 Ιουλίου 2020 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.544 ημερομηνίας 25 Ιουνίου 2020, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
«Σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση σας πληροφορώ για τα ακόλουθα: 
(α) Για το σφαγείο της Εταιρείας «Α & Α ΣΦΑΓΕΙΑ ΛΤΔ» έχει χορηγηθεί Άδεια Βιομηχανικών Εκπομπών 

(ABE), η οποία έληξε στις 14.9.2016.  Παρόλο που στις 19.9.2017 υποβλήθηκε αίτηση για ανανέωση της 
ABE, διαπιστώθηκε ότι ο φορέας εκμετάλλευσης προχώρησε στην ανέγερση και λειτουργία νέων 
παράνομων υποστατικών.  Ως εκ τούτου, έχει υποδειχθεί στους ενδιαφερόμενους η ανάγκη υποβολής 
νέας πλήρους αίτησης για χορήγηση ABE, η οποία θα συνοδεύεται, μεταξύ άλλων, με όλες τις 
απαιτούμενες άδειες για τις υφιστάμενες εγκαταστάσεις. 

(β)  Για τα θέματα πολεοδομικής και οικοδομικής αδειοδότησης υποστατικών και εγκαταστάσεων 
επιλαμβάνεται το Υπουργείο Εσωτερικών, λόγω αρμοδιότητας.  Όσον αφορά το θέμα της οχληρίας, στο 
οποίο αναφέρεται το ερώτημα του κ. Περδίκη, επίσης, εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργείου 
Εσωτερικών μέσω των Τοπικών Αρχών, με βάση την περί Δήμων και περί Κοινοτήτων νομοθεσία. 

(γ)  Αρμοδιότητα για θέματα διαχείρισης στερεών και υγρών αποβλήτων, όπως στην προκειμένη 
περίπτωση, έχει το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος στο οποίο μπορείτε 
να απευθυνθείτε και όχι το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Δε θα μπούμε σήμερα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Σας 
ευχαριστώ όλους και ξανά θα τα πούμε τον Αύγουστο.  Καλές διακοπές όσοι θα πάμε.  Εγώ πάντως 18 
Αυγούστου θα είμαι εδώ. 

 [Την 31η Αυγούστου 2020 κυκλοφόρησε η ημερήσια διάταξη της πρώτης συνεδρίας της Πέμπτης 
Συνόδου της Ενδέκατης Βουλευτικής Περιόδου: 
 Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι η ημερήσια διάταξη της 
συνεδρίας της Βουλής για την Παρασκευή, 4 Σεπτεμβρίου 2020, στις 11.00 π.μ., έχει ως ακολούθως: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:  Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2020. 
(Αναπομπή). 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.063-2020). 
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 2. Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2020. 
(Αναπομπή). 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.064-2020). 

 3. Ο περί της Εικοστής Όγδοης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος 
του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.01.061.081-2020). 

 4. Ο περί Προσφύγων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.082-2020). 

 5. Ο περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας Διοικητικού Δικαστηρίου Διεθνούς 
Προστασίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.01.061.083-2020). 

 6. Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.01.061.084-2020). 

 7. Ο περί Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του Καπνίσματος) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2018. 
(Πρόταση νόμου του κ. Γιώργου Περδίκη, προέδρου του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.02.059.090-2018). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 
 1. «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο, οι επιπτώσεις του στην 

οικονομία και την κοινωνία και οι πολιτικές που μπορεί να επιφέρουν 
πληθυσμιακή αναζωογόνηση στην πατρίδα μας».  
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Μιχάλη Γιωργάλλα, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.052.002-2019). 

 2. «Οι δεκαεπτά στόχοι για τη βιώσιμη ανάπτυξη του 2030 που έθεσε ο 
Οργανισμός Ηνωμένων Εθνών και η εφαρμογή τους στην Κύπρο». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Γιώργου Περδίκη, βουλευτή του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.05.053.001-2020).] 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  5.55 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 
Αριστείδου Μαριέλλα Κωνσταντίνου Κώστας 

Γεωργίου Γεώργιος Κωνσταντίνου Ξένια 

Δημητρίου Αννίτα Μαυρίδης Μάριος 

Δημητρίου Δημήτρης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Δίπλαρος Ευθύμιος Ορφανίδου Σάβια 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Σοφοκλέους Μιχάλης 

Κάρουλλας Γιώργος Σταύρου Ελένη 

Κουλλά Ονούφριος Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Ανδρέας Χατζηγιάννης Κυριάκος 
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ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
Αδάμου Αδάμος Λουκαΐδης Γιώργος 
Γεωργίου Τ. Γιώργος Μαύρου Ελένη 
Δαμιανού Άριστος Πασιουρτίδης Ανδρέας 

Καυκαλιάς Αντρέας Σάββα Ευανθία 
Κέττηρος Νίκος Στεφάνου Στέφανος 
Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τζιοβάνης Χριστάκης 
Κυπριανού Άντρος Φακοντής Αντρέας 
Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

ΔΗΚΟ 
Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Ορφανίδης Χρίστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Λεωνίδου Πανίκος Πιττοκοπίτης Χαράλαμπος 

Μυλωνάς Παύλος  

ΚΣ ΕΔΕΚ 
Ευσταθίου Κωστής Σιζόπουλος Μαρίνος 
Μυριάνθους Ηλίας  

Συμμαχία Πολιτών 

Λιλλήκας Γιώργος  

Αλληλεγγύη 

Συλλούρης Δημήτρης 

(Πρόεδρος Βουλής) 

Παπαδόπουλος Γεώργιος 

Γιωργάλλας Μιχάλης  

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος Περδίκης Γιώργος 

ΕΛΑΜ 

Παπαγιάννης Λίνος Χρίστου Χρίστος 

Ανεξάρτητοι (Κίνημα) 

Θεολόγου Άννα  
Ανεξάρτητοι βουλευτές 

Βότσης Άγγελος Προκοπίου Γεώργιος 
Μουσιούττας Μαρίνος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 
Μαχτεσιάν Βαρτκές (Αρμενίων) 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 
1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην ολοκλήρωση των τακτικών συνόδων της Παράλληλης Βουλής. 

2. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

3. Ανακοίνωση από τον Πρόεδρο της Βουλής αλλαγής στη σύνθεση των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού και Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων. 

4. Έκθεση για τους αναπεμφθέντες νόμους και για την αναπεμφθείσα απόφαση: 

 α. «Ο περί Προδιαγραφών Εμπορίας του Κρέατος των Πουλερικών Νόμος του 2020», 
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 β. «Ο περί Προδιαγραφών Εμπορίας των Αυγών προς Επώαση και των Νεοσσών Πουλερικών 
Ορνιθώνος Νόμος του 2020», 

 γ. «Ο Κυρωτικός του Τροποποιητικού Πρωτοκόλλου στη Σύμβαση για την Προστασία του Ατόμου 
από την Αυτοματοποιημένη Επεξεργασία Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα του 1981 Νόμος 
του 2020», 

 δ. «Ο περί της Διακυβερνητικής Συμφωνίας μεταξύ της Κυπριακής Δημοκρατίας, του Κράτους του 
Ισραήλ, της Ελληνικής Δημοκρατίας και της Ιταλικής Δημοκρατίας αναφορικά με σύστημα αγωγών 
για τη μεταφορά Φυσικού Αερίου από την Ανατολική Μεσόγειο στις Ευρωπαϊκές Αγορές 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2020», 

 ε. «Ο περί Εκλογής (Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της Δημοκρατίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2020», 

 στ. «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2020», 

 ζ. «Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», 

 η. «Ο περί Φορολογίας των Κληρονομιών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020», 

 θ. «Ο περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» 

 ι. «Ο περί Ίδρυσης Εθνικού Ταμείου Αλληλεγγύης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», 

 ια. «Ο περί Ρυθμίσεως Ορισμένων Θεμάτων σε σχέση με τις Περιουσίες των Αγνοουμένων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», 

 ιβ. «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης 
της Γεωργίας για Συνεργασία στον Τομέα της Φροντίδας Υγείας (Κυρωτικός) Νόμος του 2020», 

 ιγ. «Ο περί Γενετικά Τροποποιημένων Οργανισμών (Ελευθέρωση στο Περιβάλλον) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», 

 ιδ. «Ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», 

 ιε. «Ο περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», 

 ιστ. «Ο περί Ασφάλειας Δικτύων και Συστημάτων Πληροφοριών Νόμος του 2020», 

 ιζ. «Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», 

 ιη. «Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020», 

 ιθ. «Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων με την οποία εγκρίθηκαν στις 17 Ιουλίου 2020, οι 
κατάλογοι θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία, σύμφωνα με τις διατάξεις του περί 
Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία Νόμου», 

αγορεύσεις και συζήτηση (Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, Γιώργος Λουκαΐδης, Γιώργος Λιλλήκας, Κωστής 
Ευσταθίου, Νίκος Τορναρίτης, Μιχάλης Γιωργάλλας, Γιώργος Περδίκης, Νικόλας Παπαδόπουλος, 
Άγγελος Βότσης, Πρόεδρος, Αβέρωφ Νεοφύτου), αποδοχή των αναπομπών, επαναψήφιση των 
αναπεμφθέντων νόμων, του όγδοου με τον τίτλο «Ο περί Φορολογίας των Κληρονομιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» και του δέκατου όγδοου με τον τίτλο «Ο περί Φορολογίας 
Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» και έγκριση της απόφασης. 

5. Ανακοίνωση από τον Πρόεδρο της Βουλής της απόφασης των κ. Άγγελου Βότση, Γεώργιου Προκοπίου 
και Μαρίνου Μουσιούττα να αποχωρήσουν από το ΔΗΚΟ και να καταστούν ανεξάρτητοι βουλευτές. 

6. Έκθεση για την αναπεμφθείσα απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για δημοσιοποίηση ή μη της 
λεγόμενης «Λίστας Γιωρκάτζη» βάσει εισήγησης της Αd Hoc  Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη 
Διερεύνηση Θεμάτων που Αφορούν σε Δάνεια Πολιτικά Εκτεθειμένων Προσώπων, αγορεύσεις και 
συζήτηση (Γιώργος Περδίκης, Πρόεδρος, Νικόλας Παπαδόπουλος, Γιώργος Λιλλήκας, Χρίστος Χρίστου, 
Παύλος Μυλωνάς, Κωστής Ευστάθιου, Ηλίας Μυριάνθους, Μιχάλης Γιωργάλλας, Μάριος Μαυρίδης, 
Άντρος Κυπριανού, Άγγελος Βότσης, Γιώργος Λουκαΐδης, Μαρίνος Μουσιούττας, Στέφανος Στεφάνου, 
Αβέρωφ Νεοφύτου, Γεώργιος Προκοπίου) και αποδοχή της αναπομπής. 

7. Έκθεση για τους αναπεμφθέντες νόμους «Ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» και «Ο 
περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», αγορεύσεις και συζήτηση (Γιώργος Λιλλήκας, 
Αβέρωφ Νεοφύτου, Πανίκος Λεωνίδου, Ελένη Μαύρου, Γιώργος Περδίκης) και αποδοχή της 
αναπομπής. 
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8. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019», αγορεύσεις (Άννα Θεολόγου, Γιώργος Περδίκης, Γιώργος 
Κάρουλλας) και καταψήφισή της. 

9. Εισήγηση του κ. Γιώργου Λουκαΐδη για αναβολή των νομοσχεδίων «Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» και «Ο περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια 
Υπηρεσία (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», συζήτηση (Ζαχαρίας Ζαχαρίου, Πρόεδρος, Νίκος 
Τορναρίτης, Πανίκος Λεωνίδου) και απόφαση για αναβολή τους. 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αφερεγγυότητας Φυσικών Προσώπων (Προσωπικά Σχέδια 
Αποπληρωμής και Διάταγμα Απαλλαγής Οφειλών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», αγορεύσεις 
(Κωστής Ευσταθίου, Πανίκος Λεωνίδου, Άριστος Δαμιανού, Άγγελος Βότσης, Ονούφριος Κουλλά) και 
ψήφισή του σε νόμο. 

11. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ασφαλιστικών και Αντασφαλιστικών Εργασιών και Άλλων Συναφών 
Θεμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020» και ψήφισή του σε νόμο. 

12. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί της Συγκρισιμότητας των Τελών, της Αλλαγής Λογαριασμού 
Πληρωμών και της Πρόσβασης σε Λογαριασμούς Πληρωμών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» και 
«Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης Διαφορών 
Χρηματοοικονομικής Φύσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» και ψήφισή τους σε νόμους. 

13. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» και 
ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 3). 

14. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2020» και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 4). 

15. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2019», αγορεύσεις (Μαρίνος Σιζόπουλος, Άριστος Δαμιανού, Λίνος Παπαγιάννης, Ονούφριος Κουλλά, 
Άγγελος Βότσης)  και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 3). 

16. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Στοιχημάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019» και 
ψήφισή της σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Στοιχημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 

17. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συνολικής Οικονομικής και Εμπορικής Συμφωνίας μεταξύ της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Κρατών Μελών της, αφενός, και του Καναδά, αφετέρου, (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2020», αγορεύσεις και συζήτηση (Ηλίας Μυριάνθους, Χρίστος Ορφανίδης, Χρίστος Χρίστου, 
Γιώργος Λουκαΐδης, Χαράλαμπος Θεοπέμπτου, Γιώργος Λιλλήκας, Μιχάλης Γιωργάλλας, Νίκος 
Τορναρίτης, Μιχάλης Σοφοκλέους, Κωστής Ευσταθίου, Μάριος Μαυρίδης, Αβέρωφ Νεοφύτου, Κυριάκος 
Χατζηγιάννης, Μαρίνος Σιζόπουλος) και καταψήφισή του. 

18. Έκθεση για τα νομοσχέδια, τις προτάσεις νόμου και τους κανονισμούς: 

 α.  «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2020», 

 β. «Ο περί της Ρύθμισης των Επιχειρήσεων Παροχής Διοικητικών Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020», 

 γ. «Οι περί Τιμητικής Πολιτογράφησης για λόγους δημοσίου συμφέροντος και πολιτογράφησης 
Αλλοδαπών Επενδυτών Κανονισμοί του 2020», 

 δ. «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019», 

 ε. «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», 

 στ. «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019», 

αγορεύσεις και συζήτηση (Γιώργος Περδίκης, Κωστής Ευσταθίου, Πρόεδρος, Ελένη Μαύρου, Άντρος 
Κυπριανού, Πανίκος Λεωνίδου, Γιώργος Κάρουλλας, Λίνος Παπαγιάννης, Μιχάλης Γιωργάλλας, Ξένια 
Κωνσταντίνου, Αβέρωφ Νεοφύτου, Γιώργος Λουκαΐδης, Νίκος Τορναρίτης, Άριστος Δαμιανού), 
απόσυρση των τέταρτων, πέμπτων και έκτων προτάσεων νόμου, ψήφιση των νομοσχεδίων σε νόμους, 
του πρώτου με αρ. 2, και έγκριση των κανονισμών με τον τίτλο «Οι περί Τιμητικής Πολιτογράφησης για 
Λόγους Δημοσίου Συμφέροντος και Πολιτογράφησης Αλλοδαπών Επιχειρηματιών ή Επενδυτών 
Κανονισμοί του 2020». 

19. Έκθεση για τις προτάσεις νόμου «Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 
του 2020» και «Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» και ψήφισή 
τους σε νόμους, της πρώτης με τον τίτλο «Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2020».  
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20. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Σωματείων και Ιδρυμάτων και για Άλλα Συναφή Θέματα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», παρατηρήσεις του κ. Κωστή Ευσταθίου και ψήφισή της σε νόμο. 

21. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Λειτουργίας των Δημόσιων Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2020», αγορεύσεις (Αντρέας Καυκαλιάς, Πανίκος Λεωνίδου, 
Κυριάκος Χατζηγιάννης) και έγκρισή τους.  

22. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας της Σχολής Δικαστών Νόμος του 2019» 
και «Ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2019» και ψήφισή τους σε νόμους, του 
πρώτου με τον τίτλο «Ο περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας Σχολής Δικαστών Νόμος του 2020» και του 
δεύτερου με τον τίτλο «Ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020». 

23. Εισήγηση του κ. Αβέρωφ Νεοφύτου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού για αναβολή των νομοσχεδίων: 
α. «Ο περί της Εικοστής Όγδοης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 2020», 

β. «Ο περί Προσφύγων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», 

γ. «Ο περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας Διοικητικού Δικαστηρίου Διεθνούς Προστασίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020», 

δ. «Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020», 

παρατηρήσεις του Προέδρου και του κ. Κωστή Ευσταθίου και απόφαση για αναβολή τους. 
24. Έκθεση για τα νομοσχέδια: 

α. «Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020»,  

β. «Ο περί Γάμου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020», 

γ. «Ο περί Πολιτικής Συμβίωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020» 

και ψήφισή τους σε νόμους, του πρώτου με τον τίτλο «Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», του δεύτερου με τον τίτλο «Ο περί Γάμου (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2020» και του τρίτου με τον τίτλο «Ο περί Πολιτικής Συμβίωσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 

25. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
2020» και «Οι περί Ειδικών Αστυνομικών (Διαδικασία Διορισμού και Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020», αγορεύσεις (Άριστος Δαμιανού, Δημήτρης Δημητρίου, Πανίκος Λεωνίδου, 
Γεώργιος Προκοπίου) και έγκρισή τους, των πρώτων με τον τίτλο «Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020». 

26. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ναρκωτικών Φαρμάκων και Ψυχοτρόπων Ουσιών 
(Φαρμακευτική Κάνναβη) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020», αγορεύσεις και συζήτηση (Γιώργος 
Περδίκης, Ευθύμιος Δίπλαρος, Παύλος Μυλωνάς, Γεώργιος Παπαδόπουλος, Αδάμος Αδάμου, 
Πρόεδρος, Κώστας Κωνσταντίνου, Άννα Θεολόγου, Γιώργος Τ. Γεωργίου, Γεώργιος Προκοπίου, 
Γιώργος Λουκαΐδης, Γιώργος Λιλλήκας) και έγκρισή τους. 

27. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Γενικού Συστήματος Υγείας (Άλλοι Επαγγελματίες Υγείας) 
Κανονισμοί του 2020» και «Οι περί Γενικού Συστήματος Υγείας (Νοσηλευτές και Μαίες) Κανονισμοί του 
2020», παρατηρήσεις του κ. Ευθύμιου Δίπλαρου και έγκρισή τους. 

28. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φαρμακευτικής και Δηλητηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» 
και για τους κανονισμούς «Οι περί Ρυθμίσεως του Ανοίγματος και Κλεισίματος των Φαρμακείων 
(Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2020», ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των κανονισμών. 

29. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Θέσπισης Συστήματος Εμπορίας Δικαιωμάτων Εκπομπής 
Αερίων του Θερμοκηπίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», αγορεύσεις (Χαράλαμπος Θεοπέμπτου, 
Ελένη Σταύρου, Μιχάλης Γιωργάλλας, Αδάμος Αδάμου) και ψήφισή του σε νόμο. 

30. Έκθεση για το νομοσχέδιο και τους κανονισμούς: 

 α. «Ο περί Χημικών Ουσιών Νόμος του 2020», 

 β. «Οι περί Χημικών Ουσιών (Εφαρμογή των Αρχών Ορθής Εργαστηριακής Πρακτικής) Κανονισμοί 
του 2020», 

 γ.  «Οι περί Χημικών Ουσιών [Παραβάσεις του άρθρου 3 του Κανονισμού (ΕΕ) αριθ. 2017/852] 
Κανονισμοί του 2020», 

 δ. «Οι περί Χημικών Ουσιών (Παραβάσεις του κανονισμού CLP) Κανονισμοί του 2020», 
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 ε.  «Οι περί Χημικών Ουσιών (Παραβάσεις του κανονισμού PIC) Κανονισμοί του 2020», 

 στ. «Οι περί Χημικών Ουσιών (Παραβάσεις του κανονισμού REACH) Κανονισμοί του 2020», 

ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των κανονισμών, των πρώτων με τον τίτλο «Οι περί 
Χημικών Ουσιών [Παραβάσεις των άρθρων 3 έως 9 του Κανονισμού (ΕΕ) αριθ. 2017/852] Κανονισμοί 
του 2020». 

31. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί του Κυπριακού Οργανισμού Διαχείρισης Αποθεμάτων 
Πετρελαιοειδών (Πρόσληψη, Προαγωγή και Υπηρεσία Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2020» και έγκρισή τους. 

32. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Λειτουργίας και του Ελέγχου Καζίνου (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2020» και ψήφισή του σε νόμο. 

33. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ρύθμισης της Αγοράς Φυσικού Αερίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2020» και ψήφισή του σε νόμο. 

34. Έκθεση για τα νομοσχέδια και τους κανονισμούς: 

 α. «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2019», 

 β. «Ο περί Οδικής Ασφάλειας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019», 

 γ. «Ο περί Άδειας Οδήγησης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019», 

 δ. «Ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019», 

 ε. «Ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019», 

 στ. «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Ασφάλιση Ευθύνης Έναντι Τρίτου) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2019», 

 ζ. «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019», 

 η. «Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2020», 

αγορεύσεις και συζήτηση (Κωστής Ευσταθίου, Χριστάκης Τζιοβάνης, Ηλίας Μυριάνθους, Γιώργος 
Λιλλήκας, Γεώργιος Προκοπίου, Γιώργος Περδίκης, Ευθύμιος Δίπλαρος, Δημήτρης Δημητρίου, 
Χαράλαμπος Θεοπέμπτου, Μιχάλης Γιωργάλλας, Αντρέας Φακοντής, Ζαχαρίας Ζαχαρίου), ψήφιση των 
νομοσχεδίων σε νόμους, του τέταρτου και του πέμπτου με τον τίτλο «Ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως 
Αδικημάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2020» και «Ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2020», αντίστοιχα, και έγκριση των κανονισμών. 

35. Έκθεση για το νομοσχέδιο και τους κανονισμούς: 

 α. «Ο περί Πολιτικής Αεροπορίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019», 

 β. «Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Άδειες και Πιστοποιητικά Ελεγκτών Εναέριας Κυκλοφορίας) 
Κανονισμοί του 2020», 

 γ. «Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Άδειες και Πιστοποιητικά Ελεγκτών Εναέριας Κυκλοφορίας) 
(Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2020», 

 παρατηρήσεις του κ. Κώστα Κώστα, ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των κανονισμών, των 
δεύτερων με τίτλο «Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Κοινοτική Άδεια Ελεγκτή Εναέριας Κυκλοφορίας) 
(Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2020». 

36. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», παρατηρήσεις των κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου και Ηλία 
Μυριάνθους και ψήφισή της σε νόμο. 

37. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ταχύπλοων Σκαφών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», 
αγορεύσεις (Παύλος Μυλωνάς, Ζαχαρίας Ζαχαρίου, Κωστής Ευσταθίου, Κυριάκος Χατζηγιάννης) και 
ψήφισή του σε νόμο. 

38. Έκθεση αναφορικά με την εκ πρώτης όψεως επισκόπηση της λεγόμενης «Λίστας Γιωρκάτζη», το 
κείμενο της απόφασης της Βουλής των Αντιπροσώπων για επικύρωση των διευρυμένων όρων εντολής 
της Ad Hoc Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη Διερεύνηση Θεμάτων που Αφορούν σε Δάνεια Πολιτικά 
Εκτεθειμένων Προσώπων, αγορεύσεις και συζήτηση (Γιώργος Περδίκης, Στέφανος Στεφάνου, Μιχάλης 
Γιωργάλλας, Μάριος Μαυρίδης, Πρόεδρος, Γιώργος Λουκαΐδης, Χρίστος Χρίστου, Παύλος Μυλωνάς, 
Κωστής Ευσταθίου) και έγκρισή της. 
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39. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Οργανισμού Κρατικών 
Υπηρεσιών Υγείας Νόμος (Αρ. 1) του 2020», παρατηρήσεις του κ. Χαράλαμπου Πιττοκοπίτη και ψήφισή 
του σε νόμο. 

40. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας για τη Φιλοξενία των Επιχειρησιακών Γραφείων της 
Ευρωπαϊκής Υπηρεσίας Υποστήριξης για το Άσυλο στην Κυπριακή Δημοκρατία (Κυρωτικός) Νόμος του 
2020» και ψήφισή του σε νόμο. 

41. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Αξιοποίηση της φορολογικής έκπτωσης για μείωση ενοικίων - Παραβίαση Οδηγίας της ΕΕ για τα 
οργανωμένα ταξίδια - Ερωτήματα για τις πυρκαγιές στο Εθνικό Δασικό Πάρκο Ακάμα - Αλλοδαποί χωρίς 
υπηκοότητα μη δικαιούχοι των υπηρεσιών του ΓΕΣΥ - Η επαναλειτουργία του Δασικού Κολεγίου - 
Αγκυροβολία σκαφών στη χερσόνησο του Ακάμα - Επιδιόρθωση κατοικιών στον Συνοικισμό 
Αυτοστέγασης Περβολιών - Ηλεκτρονικές ταμπλέτες στους μαθητές της δημοτικής και της 
δευτεροβάθμιας εκπαίδευσης - Έκδοση τίτλων ιδιοκτησίας στο Καλό Χωριό Λάρνακας - Επιδότηση 
ενοικίων μεταστεγασμένων εκτοπισμένων - Απορροή ομβρίων υδάτων στις Φάσεις Σ΄ και Π΄ των 
συνοικισμών αυτοστέγασης στην Επισκοπή - Η εφαρμογή του μητρώου αγροτών - Μετονομασία του 
δημοτικού σχολείου Πέρα Ορεινής -  Αποκατάσταση ναού στην Τόχνη - Υιοθεσίες παιδιών και 
εκσυγχρονισμός της σχετικής νομοθεσίας - Επιδιόρθωση παλαιού δρόμου Λευκωσίας-Λεμεσού - Η 
ανέγερση προσφυγικών πολυκατοικιών στην Κοφίνου - Ο στρατηγικός σχεδιασμός χωροθέτησης 
βιομηχανικών ζωνών - Η διαδικασία, τα κριτήρια και ο χρόνος πραγματοποίησης υιοθεσίας στην Κύπρο.  

42. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Ασφαλτόστρωση αγροτικού δρόμου στην παραλιακή περιοχή Ορμίδειας-Ξυλοφάγου - Περιβαλλοντική 
μελέτη για ασφαλτόστρωση αγροτικού δρόμου Ορμίδειας-Ξυλοφάγου - Ο αριθμός των εισακτέων 
Κυπρίων φοιτητών στα ΑΕΙ της Ελλάδας - Προειδοποιητική σήμανση για ακτινοβολία σε προϊόντα 
τερματικών συσκευών τηλεπικοινωνίας - Τα σχέδια δράσης των Πρασίνων Δημόσιων Συμβάσεων - 
Χρονίζοντα προβλήματα αστάθειας του εδάφους και καταστροφές στο οδικό δίκτυο στον Στατό-Άγιο 
Φώτιο - Λατομικές ζώνες και υλικά - Ερωτήματα για τον περί Ηλεκτρονικής Υγείας Νόμο - Τα ληφθέντα 
κρατικά μέτρα αντιμετώπισης της μετάδοσης του COVID-19 (εμπιστευτική απάντηση) - Χρήση της 
απαγορευμένης μεθόδου «kosher» σε κυπριακά σφαγεία την περίοδο 2010-2019 - Πυρπόληση κεραιών 
κινητής τηλεφωνίας - Έλεγχος εισερχόμενων στη Δημοκρατία από νόμιμα σημεία εκτός των 
αεροδρομίων στα πλαίσια αντιμετώπισης της πανδημίας του κορωνοϊού - Αύξηση του μηνιαίου 
επιδόματος των οροθετικών ατόμων - Διάβρωση της παραλίας στον Κάτω Πύργο - Τα περιστατικά που 
χειρίστηκαν οι Ομάδες Διαχείρισης Περιστατικών Βίας στην οικογένεια κατά την περίοδο της πανδημίας - 
Διάθεση των κονδυλίων των δαπανών «Κοινωνική Ευθύνη-1%» της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων - 
Εμβολιασμοί στα παιδιά μετά την εφαρμογή του ΓΕΣΥ - Ενδοοικογενειακή βία - Μη ηλεκτροδότηση 
σκαφών επαγγελματιών ψαράδων σε καταφύγιο στον Πρωταρά - Μέτρα προστασίας χελιών στη 
Χλώρακα - Παράνομη λειτουργία σφαγείου στην περιοχή Αχεράς στην επαρχία Λευκωσίας. 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή: €3,50 
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